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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 7ης Οκτωβρίου 2010  

Ώρα έναρξης: 5.00 μ.μ. 

Αρ. 1 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Βέβαια, προτού αρχίσουμε, θα ’θελα να ανακοινώσω €10 αποκοπή από το 
μισθό των βουλευτών του ΑΚΕΛ, που καθυστέρησαν πέντε λεπτά! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Προγραμματίσαμε για τις 5.00 μ.μ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς εβάλαμε τη συνεδρία μας ανάλογα με το “5.00 μ.μ.”· 4.45 μ.μ. επαίξαν 
κουδούνια!  Ποιος αποφάσισε ότι το “5.00 μ.μ.” γίνεται 4.45 μ.μ.;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, επαναρχίζουμε σήμερα τις συνεδρίες της ολομέλειας της Βουλής.  Ένα 
θερμό καλωσόρισμα σε όλους.  Εύχομαι και αυτή η περίοδος να είναι δημιουργική, να 
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είναι παραγωγική για τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Εύχομαι επίσης καλή δουλειά σε 
όλους προς όφελος και του τόπου μας και του κοινοβουλίου και της κοινωνίας μας. 

 Προτού προχωρήσουμε στα θέματα της ημερήσιας διάταξης, θα ’θελα να κάνω 
μια σύντομη αναφορά στη σημαντική επέτειο αυτών των ημερών. 

 Σε μια περίοδο ιδιαίτερα λεπτή και κρίσιμη για την Κύπρο και το κυπριακό 
πρόβλημα ο λαός μας γιορτάζει  αυτές τις μέρες την πεντηκοστή επέτειο της 
κυπριακής ανεξαρτησίας, τα πενηντάχρονα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων αποτίει φόρο τιμής σε όλους όσοι αγωνίστηκαν 
και θυσιάστηκαν για την ελευθερία, την ανεξαρτησία και την εδαφική ακεραιότητα της 
πατρίδας μας.  Φόρο τιμής αποτίουμε επίσης σε όλους όσοι υπερασπίστηκαν τη 
δημοκρατία, τη νομιμότητα και την κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Αποτίουμε 
παράλληλα φόρο τιμής στον αείμνηστο εθνάρχη Μακάριο και πρώτο Πρόεδρο της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που θεμελίωσε το κυπριακό κράτος και υπερασπίστηκε με 
σθένος και αποφασιστικότητα τα δίκαια και τα δικαιώματά του. 

 Η συμπλήρωση πενήντα χρόνων από τη σύσταση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
είναι ένα γεγονός που υπαγορεύει προσεκτική αναδρομή στα γεγονότα της ίδρυσης 
και την όλη διαδρομή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αλλά και μια σε βάθος και έκταση 
ανάλυση των σημερινών δεδομένων, των σημερινών κινδύνων και των σημερινών 
απειλών που αντιμετωπίζει το κράτος μας. 

 Στα πενήντα χρόνια του ανεξάρτητου βίου της η Κυπριακή ∆ημοκρατία πέρασε 
από διάφορες φάσεις.  Αντιμετώπισε υπονομεύσεις και επιβουλές και συνεχίζει να 
υφίσταται τις συνέπειες της τουρκικής εισβολής και κατοχής.  Ωστόσο, με ασπίδα το 
διεθνές δίκαιο και τη διεθνή έννομη τάξη, ο κυπριακός λαός υπερασπίστηκε την 
κρατική του οντότητα και διαφύλαξε το κύρος της μέσα στη διεθνή κοινότητα. 

 Γιορτάζουμε τα πενηντάχρονα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε μια ιδιαίτερα 
κρίσιμη περίοδο.  Η Κύπρος και ο λαός της συνεχίζουν να υφίστανται τις συνέπειες 
της τουρκικής εισβολής και κατοχής.  Συνεχίζουν να αντιμετωπίζουν την τουρκική 
αδιαλλαξία.  Απροκάλυπτα η τουρκική πλευρά επιμένει σε λύση συνομοσπονδίας και 
σε δύο κράτη.  Χρησιμοποιεί τις απευθείας διαπραγματεύσεις, για να προωθήσει τους 
διχοτομικούς της στόχους.  Αρνείται να σεβαστεί τις αρχές του διεθνούς δικαίου, τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και τις αρχές και τις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αρνείται 
να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις και τις δεσμεύσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το παρελθόν, τα τραγικά γεγονότα του 1974 και όσα έχουν επακολουθήσει, 
είναι εκεί, για να μας διδάσκουν.  Το παρόν και το μέλλον υπαγορεύουν συνεχή 
εγρήγορση και διαρκή προσπάθεια για  διεκδίκηση και διασφάλιση των δικαίων και 
των δικαιωμάτων μας και για αποκατάσταση της κυριαρχίας, της εδαφικής 
ακεραιότητας και της ανεξαρτησίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Αποδεχόμενοι τον οδυνηρό συμβιβασμό της διζωνικής δικοινοτικής 
ομοσπονδίας, αποδεχθήκαμε τη μετεξέλιξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε ένα 
σύγχρονο, δημοκρατικό και λειτουργικό ομόσπονδο κράτος.  Ένα ευρωπαϊκό κράτος 
χωρίς εκπτώσεις και χωρίς περιορισμούς που θα παρεκκλίνουν από το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο. Ένα κράτος που θα θεμελιώνεται πάνω στις αρχές και τις αξίες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και  στους κανόνες του διεθνούς δικαίου και της διεθνούς 
έννομης τάξης. 
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 Η προσπάθεια αυτή προϋποθέτει σωστή στρατηγική και αποφασιστική και 
αποτελεσματική τακτική.  Ο σχεδιασμός μιας σωστής στρατηγικής και μιας 
αποτελεσματικής τακτικής προϋποθέτει συλλογικότητα και ενότητα, ενότητα στόχων 
και δυνάμεων και συλλογικότητα στη δράση.  Κυρίως, προϋποθέτει σταθερότητα σε 
αρχές, πολιτική διορατικότητα και αποφασιστικότητα απέναντι στους τουρκικούς 
σχεδιασμούς και τις τουρκικές μεθοδεύσεις, καθώς και σε κάποιες πονηρές 
μεθοδεύσεις διαφόρων παραγόντων της διεθνούς κοινότητας.  

 Συμμετέχοντας στους εορτασμούς για τα πενηντάχρονα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας,  η Βουλή των Αντιπροσώπων επαναδιακηρύσσει την εμμονή της σε μια 
δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του Κυπριακού, που θα τερματίζει την κατοχή και 
τον εποικισμό και θα επανενώνει το έδαφος, το λαό, την οικονομία και τους θεσμούς 
της πατρίδας μας.  Μια λύση που θα αποκαθιστά και θα κατοχυρώνει τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες ολόκληρου του κυπριακού λαού, 
Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων, και θα 
αποκλείει ξένες επεμβάσεις. 

 Όπως ίσως γνωρίζετε, ο Οκτώβριος έχει ορισθεί παγκοσμίως ως Μήνας 
Ευαισθητοποίησης και Ενημέρωσης για τον Καρκίνο του Μαστού.  Σ’ αυτό το πλαίσιο, 
η Βουλή των Αντιπροσώπων θεωρεί επιβεβλημένη τη συμβολή της στις προσπάθειες 
συντονισμού με την κυβέρνηση, με άλλα κοινοβούλια, διεθνείς κοινοβουλευτικούς 
οργανισμούς, μη κυβερνητικούς οργανισμούς και άλλους αρμόδιους φορείς για 
ευαισθητοποίηση και σωστή ενημέρωση με στόχο την πρόληψη, ως προτιμότερη 
λύση από τη θεραπεία, για μια ασθένεια που επηρεάζει σοβαρά και την Κύπρο.  

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων χαιρετίζει τα σχετικά ψηφίσματα του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου του 2003 και 2006, τα οποία τονίζουν μεταξύ άλλων την ανάγκη 
εξασφάλισης ίσης πρόσβασης και αντιμετώπισης όλων των γυναικών με καρκίνο του 
μαστού στην Ευρωπαϊκή Ένωση, κάτι το οποίο μπορεί να επιτευχθεί με τη 
δευτερογενή πρόληψη, με την εφαρμογή προγραμμάτων πληθυσμιακού ελέγχου και 
με τη σύσταση εξειδικευμένων κέντρων μαστού, με στόχο τη μείωση της θνησιμότητας 
κατά 25% μέχρι 30% μέχρι το 2016. 

 Περαιτέρω, η Βουλή υποστηρίζει πλήρως την προσπάθεια συλλογής και 
συστηματικής καταγραφής δεδομένων από το Αρχείο Καρκίνου της Κύπρου, αφού η 
ορθή τήρηση αρχείου συμβάλλει τα μέγιστα στη μελέτη και παρακολούθηση της 
ασθένειας και την εκπόνηση ορθής πολιτικής και στρατηγικής για την αποτελεσματική 
αντιμετώπισή της.  Επιβάλλεται να συνεχίσουμε να υπογραμμίζουμε την ανάγκη 
υιοθέτησης των κατάλληλων μέτρων για πρόληψη, έγκαιρη διάγνωση και θεραπεία και 
ως κοινοβούλιο να συνεχίσουμε επίσης να παρακολουθούμε και να ενθαρρύνουμε την 
εφαρμογή αυτών των μέτρων.  

(Πρόβλημα στη μικροφωνική εγκατάσταση) 

(Αστειευόμενος) 

 Βέβαια, θα έχετε αντιληφθεί ότι, μετά που είπα ότι θα αποκόψω €10 από το 
ΑΚΕΛ,  η κυβέρνηση εμπλόκαρέν τα όλα εδώ μέσα! 

(Γέλια) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 
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 Ευτυχώς που το κατάλαβες! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα το έλεγα.  Θα αναφερόμουν τωρά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, εννά φωνάξω αναγκαστικά. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, μπαίνουμε τώρα στο Πρώτο Κεφάλαιο 
της ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα, όπως το 
έχουμε καθιερώσει, για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η 
έκθεση. 

 Τα πρώτα τρία θέματα υπάρχει εισήγηση από το ∆ημοκρατικό Κόμμα όπως 
αναβληθούν.  Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση σ’ αυτή την εισήγηση του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος; 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Θα υπενθυμίσω στο σώμα, κύριε Πρόεδρε, ότι αναβλήθηκαν πάρα πολλές 
φορές και τα τρία θέματα και ελπίζω και εύχομαι ότι θα είναι η τελευταία φορά που 
αναβάλλονται, διότι στο τέλος της ημέρας εμείς οι ίδιοι παραμένουμε εκτεθειμένοι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Αγγελίδη.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς θεωρούμε ότι στα δύο πρώτα τουλάχιστον, όπως ανέφερα και χθες στη 
σύσκεψη, κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν κάποια σημεία που πρέπει οπωσδήποτε να 
βελτιωθούν νομοτεχνικά.  Απ’ εκεί και πέρα, έχω την εντύπωση ότι θα μπορέσουμε να 
βρούμε μια τροποποίηση οριστική, που να’ ναι και ομόφωνη, για να μην υπάρχουν και 
αδικίες.  Για το τρίτο χρειαζόμαστε λίγο χρόνο ακόμα και θα τελειώσουμε την άλλη 
εβδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή, κύριε Αγγελίδη, αν κατάλαβα καλά, η αναβολή είναι για μια εβδομάδα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μόνο για μια βδομάδα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μόνο για μια βδομάδα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



5 

 

 Ωραία! 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Θα πρέπει οπωσδήποτε να συνέλθει η αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή.  
∆ηλαδή πρέπει να υπάρξει μια βάσανος, για να καταλήξουμε σε μια ασφαλή 
νομοθετική ρύθμιση, διαφορετικά θα είναι προβληματική η ρύθμιση.  ∆ηλαδή πρέπει 
να συνέλθει η επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δεν είναι απαραίτητο να συνέλθει η επιτροπή· θα 
υπάρξει ουσιαστική καθυστέρηση.  Έχουμε συζητήσει στην επιτροπή.  Υπάρχουν 
διαφωνίες πάνω σε θέματα φιλοσοφίας.  Γίνεται μια προσπάθεια να υπάρξει μια 
συνεννόησις για ένα θέμα το οποίο μας προβληματίζει.  Τέθηκε μια τροπολογία από 
τη δική μας πλευρά.  Θέλουν να συζητήσουμε περισσότερο αυτή την τροπολογία.  
Αυτό μπορεί να γίνει και εκτός της επιτροπής, ώστε να μην υπάρξει περαιτέρω 
καθυστέρηση στο θέμα αυτό.  Μην ξεχνούμε ότι πρόκειται για ένα θέμα, το οποίο όχι 
μόνο... 

(Πρόβλημα στη μικροφωνική εγκατάσταση) 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ νομίζω να κάνουμε ένα διάλειμμα πέντε λεπτών και να επανέλθουμε, για 
να δώσουμε και το χρόνο στους τεχνικούς να το κοιτάξουν.  ∆ιάλειμμα πέντε λεπτά. 

(Ώρα διακοπής: 5.20 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  5.35 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έσιει μουσουπέττην η δουλειά! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τζιαι τούτα τα μηχανήματα πόσα να αντέξουν! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Νικολάου δεν έχει ολοκληρώσει. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Απλώς, συμπληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επισημάνω ότι δε 
χρειάζεται να αναβληθεί περισσότερο από μια εβδομάδα.  ∆εν είναι αναγκαίο να πάει 
στην επιτροπή, αφού, νομίζω, είμαστε όλοι τοποθετημένοι πάνω σε θέματα αρχής.  
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Το μόνο το οποίο υπελείπετο ήταν να δούμε ή να συζητήσουμε μεταξύ μας την 
τροπολογία την οποία έχουμε καταθέσει, κατά πόσο αυτή θα μπορεί να υιοθετηθεί και 
από άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες.  Φαίνεται ότι, από μια συζήτηση την οποία 
έχουμε κάνει, έχουμε καταλήξει σε ένα κείμενο, το οποίο θα το δούμε εντός των 
προσεχών ωρών, και έτσι πιστεύω ότι δε θα χρειαστεί παρά να αναβληθεί μια 
εβδομάδα μόνο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συμπληρωματικά.   

 Ακριβώς, έχει γίνει πάρα πολλή συζήτηση εδώ και μήνες.  Υπάρχουν οι 
απόψεις της κάθε πλευράς.  Θα πρέπει έξω από τις συνεδρίες των επιτροπών εκείνοι 
που έχουν την ίδια άποψη να διαμορφώσουν τις ατέλειες που υπάρχουν και που 
δημιουργούν και κινδύνους, έτσι που πραγματικά να προχωρήσουμε και να το 
ψηφίσουμε.   

 Μου δίνεται η ευκαιρία να πω το εξής:  Έχουμε, νομίζω, συμφωνήσει όλοι ότι 
δε θα πηγαίνουμε κοντά σε εκλογές να τροποποιούμε πτυχές που αφορούν τις 
εκλογές.  Ε, λυπούμαι να παρατηρήσω πως εκκρεμούν στην επιτροπή Εσωτερικών 
πέραν των δεκαπέντε προτάσεων νόμου που αφορούν εκλογές.  Γι’ αυτό είναι 
παράκλησή μου να είμαστε πιο σύντομοι, πιο έτοιμοι, για να μην περνούμε συνέχεια 
σε αναβολές, που να ταλαιπωρούν τζιαι την επιτροπή, αλλά τζιαι να μεν γίνεται τζιαι 
το έργο που πρέπει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, κύριοι, αναβάλλονται τα θέματα…  

 Α, κύριε Ερωτοκρίτου, θέλετε να προσθέσετε κάτι; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς ήθελα να πω ότι βεβαίως είναι θέσμιο, όταν ένα κόμμα 
ζητά αναβολή, να μη γίνεται μακρά συζήτηση και κατά κανόνα να παραχωρείται η 
αναβολή.  Αλλά στα ζητήματα αυτά, το ένα και το δύο, οι θέσεις είναι περισσότερο 
από ξεκάθαρες!  ∆ηλαδή βεβαίως πρέπει να πάει πίσω στην επιτροπή Εσωτερικών -
έχει δίκαιο ο κ. Γιαννάκης Ομήρου- για να εξευρεθεί μια κοινά αποδεκτή -κατά το 
δυνατό- συνισταμένη σε σχέση με τις πρόνοιες.  Αλλά είναι περισσότερο από 
ξεκάθαρα τα ζητήματα, εξού, καταλαβαίνω, και οι τροποποιήσεις που έχουν κατατεθεί.  
∆ηλαδή προς τι η αναβολή;  Αλλά, εφόσον κατά κανόνα παραχωρείται, να 
παραχωρηθεί και, ελπίζω, προϊόντος του χρόνου, επειδή διάγουμε προεκλογική 
περίοδο για τις εκλογές τις κοινοβουλευτικές -βεβαίως αυτά αφορούν την τοπική 
αυτοδιοίκηση- να μην επηρεάσει καθ’ οιονδήποτε τρόπο και να επικρατήσουν άλλες 
συνθήκες και άλλες ενδεχομένως σκέψεις.  Γι’ αυτό τα ζητήματα αυτά πρέπει να 
τελειώνουν γρήγορα, δηλαδή να μη μένουν μέσα στην προεκλογική περίοδο και να 
επηρεάζονται από άλλες σκέψεις ή τοποθετήσεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆ε θα ξαναπάει στην επιτροπή, γιατί νομίζω ότι πάμε να καταλάβουμε άλλο, 
’πού τζιείνο που εξεκινήσαμε να πούμε!  ∆ε θα ξαναπάει στην επιτροπή.  Έχουμε πει 
ότι είμαστε σχεδόν έτοιμοι να καταλήξουμε σε κάποια συμφωνία, τουλάχιστον οι 
περισσότεροι.  Άρα, θα κουβεντιάσουμε κάποιες λεπτομέρειες πάνω στην 
τροπολογία, για να ξεπεράσουμε το θέμα, που είναι καθαρά, νομίζω, διαδικαστικό.  
Άρα, την επόμενη Πέμπτη ελπίζω ότι θα τελειώνουμε, χωρίς να πάει στην επιτροπή 
όμως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, την ερχόμενη Πέμπτη θα είναι στην ημερήσια διάταξη, χωρίς να 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα αναβάλλεται για μια εβδομάδα. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
Νόμος (Αρ. 1) του 2010» και «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 2009 Νόμος του 2009 Νόμος του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος (Αρ. 1) του 2010» και «Ο Τροποποιητικός 

(Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
2009 Νόμος του 2009 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και στις 
27 Σεπτεμβρίου 2010.   Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου 
Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η έγκριση διάθεσης συμπληρωματικών 
πιστώσεων ύψους €1.100.000 από το Ταμείο του ΚΟΑΓ για την κάλυψη πρόσθετων 
δαπανών που αφορούν την υποχρέωση καταβολής διάφορων φόρων και τελών. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2009 Νόμου του 
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2009, με στόχο την εκ των υστέρων κάλυψη δαπάνης ύψους €150.182,54, που έγινε 
κατά το έτος 2009 από το Κεφάλαιο (3), Άρθρο 11, «∆ιάφοροι Φόροι και Τέλη». 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν αναφορικά με το πρώτο νομοσχέδιο, 
ο υπό συζήτηση συμπληρωματικός προϋπολογισμός αφορά  την  ανάγκη  αύξησης  
του ποσού στο Κεφάλαιο (3), Άρθρο 11, «∆ιάφοροι Φόροι και Τέλη», του 
προϋπολογισμού του ΚΟΑΓ για το 2010 από €150.000 σε €1.100.000. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συμπληρωματικές πιστώσεις που ζητούνται 
προορίζονται για την κάλυψη δαπανών σε σχέση με τα ακόλουθα: 

1. Οφειλόμενο φόρο εισοδήματος για το έτος 2008, πλέον επιβαρύνσεις και τόκοι, 
ποσό για το οποίο δεν έγινε οποιαδήποτε πρόβλεψη στον προϋπολογισμό του 
ΚΟΑΓ για το 2010. 

2. Έκτακτη αμυντική εισφορά. 

3. Προσωρινή φορολογία για το 2010. 

4. Φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας για το 2010. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων διαπιστώθηκε, κατόπιν υπόδειξης 
του προέδρου της επιτροπής, ότι εκ παραδρομής το ποσό που ζητείται με το σχετικό 
νομοσχέδιο ως συμπληρωματική πίστωση ανέρχεται σε €1.100.000 αντί του ορθού 
ποσού που είναι €950.000.  Όπως σχετικά υπεδείχθη στους κυβερνητικούς 
αρμόδιους, για τον ίδιο σκοπό έχει ήδη εγκριθεί κονδύλι ύψους €150.000 με την 
ψήφιση του προϋπολογισμού του ΚΟΑΓ για το έτος 2010.  Συνεπώς, στο παρόν 
στάδιο θα πρέπει να ζητείται η έγκριση πληρωμής του ποσού που συνιστά τη διαφορά 
μεταξύ του οφειλόμενου συνολικού ποσού και του ήδη εγκριθέντος ποσού για τον ίδιο 
σκοπό.  Με την επισήμανση του προέδρου της επιτροπής συμφώνησαν τόσο οι 
κυβερνητικοί αρμόδιοι όσο και οι εκπρόσωποι του ΚΟΑΓ. 

 Συναφώς, ζητήθηκε και κατατέθηκε στην επιτροπή σχετική επιστολή του 
Υπουργείου Εσωτερικών, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, για σκοπούς 
διόρθωσης της λανθασμένης πρόβλεψης.  Στην επιστολή αυτή διευκρινίζεται ότι για 
κάλυψη των πιο πάνω αναφερόμενων δαπανών του ΚΟΑΓ το ύψος του σχετικού 
ποσού θα πρέπει να καθοριστεί σε €950.000 αντί €1.100.000 που προβλέπει το 
κατατεθέν νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική  Επιτροπή  Οικονομικών και  Προϋπολογισμού,  αφού  
έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν  της  και  επισυνάπτοντας νέο 
διορθωμένο κείμενο του πρώτου νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση και των δύο 
νομοσχεδίων σε νόμους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του δεύτερου, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2009 Νόμου του 2009 Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των νομοσχεδίων 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης ποσού ύψους €950.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί ασκούντες έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί  Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2010 Νόμος (Αρ. 
1) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2009 Νόμου του 
2009 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Τουρισμού του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και στις 
27 Σεπτεμβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και ο αναπληρωτής διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (ΚΟΤ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής ποσού ύψους 
€1.800.000 για την κάλυψη των δαπανών που απαιτούνται στα πλαίσια του σχεδίου 
επιχορήγησης διακοπών, μέρος του οποίου τυγχάνει διαχείρισης από τον ΚΟΤ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα πλαίσια 
των σχεδίων κοινωνικού τουρισμού θα διατεθούν εντός του 2010 τα ακόλουθα: 

1. €1,8 εκατομ. μέσω του προϋπολογισμού του ΚΟΤ για λειτουργία των σχεδίων 
επιχορήγησης διακοπών για τους ασφαλισμένους με χαμηλά εισοδήματα και 
για τους συνταξιούχους, και 

2. €1 εκατομ. στο Κεντρικό Ταμείο Αδειών για ενίσχυση του σχεδίου επιδότησης 
αδειών εργοδοτούμενων μελών του Κεντρικού Ταμείου Αδειών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το κονδύλι ύψους €1,8 εκατομ., το οποίο 
αντιστοιχεί στην ενίσχυση του προϋπολογισμού του ΚΟΤ, θα διατεθεί ως ακολούθως: 

1. €1,2 εκατομ. για τη λειτουργία του σχεδίου επιχορήγησης διακοπών για τους 
ασφαλισμένους με χαμηλά εισοδήματα, και 

2. €0,6 εκατομ. για τη λειτουργία του σχεδίου επιχορήγησης διακοπών για τους 
συνταξιούχους. 
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 Ενημερώνοντας την επιτροπή ευρύτερα για τα σχέδια επιχορήγησης διακοπών 
εσωτερικού κοινωνικού τουρισμού, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. Στα πλαίσια του πακέτου μέτρων για αντιμετώπιση της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης που είχε εγκριθεί με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου 
(Αρ. 68.341, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2009), το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων εφάρμοσε το σχέδιο κοινωνικού τουρισμού κατά το 
έτος 2009. 

2. Στα πλαίσια του πιο πάνω σχεδίου, αποφασίστηκε η διεύρυνση των κριτηρίων 
των σχεδίων επιχορήγησης διακοπών που ήδη εφαρμόζονταν για τα μέλη του 
Κεντρικού Ταμείου Αδειών, τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος και τα άτομα με 
αναπηρίες, με στόχο να επωφεληθούν από τα σχέδια αυτά περισσότερα άτομα, 
ενώ για πρώτη φορά εφαρμόστηκαν δύο νέα σχέδια. 

3. Τα νέα σχέδια αφορούν ασφαλισμένους με χαμηλά εισοδήματα οι οποίοι δεν 
είναι δικαιούχοι του Κεντρικού Ταμείου Αδειών και τους συνταξιούχους του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

4. Η συνολική δαπάνη για το 2009 ανήλθε στα €3.043.186 και έτυχε διαχείρισης 
μέσω του προϋπολογισμού του ΚΟΤ.  Επιπρόσθετα, ποσό ύψους €3.347.923 
καταβλήθηκε μέσω του σχεδίου επιχορηγημένων αδειών εργοδοτουμένων του 
Κεντρικού Ταμείου Αδειών.   

5. Η επιτυχής εφαρμογή των σχεδίων κοινωνικού τουρισμού κατά το 2009 
συνηγορεί στην εφαρμογή και διεύρυνση των σχεδίων κοινωνικού τουρισμού 
και κατά το 2010. 

 Οι κυβερνητικοί αρμόδιοι, ενημερώνοντας περαιτέρω την επιτροπή, για τα 
κριτήρια και άλλες προϋποθέσεις που λαμβάνονται υπόψη σε σχέση με την 
αξιολόγηση των αιτήσεων, ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με το σχέδιο επιχορήγησης διακοπών ασφαλισμένων με χαμηλά 
εισοδήματα (€1,2 εκατομ.), δικαίωμα είχαν οι ασφαλισμένοι στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων με ετήσιο ακαθάριστο εισόδημα νοικοκυριού κατά το 
2009 για μονομελείς οικογένειες μέχρι €18.000 και για διμελείς οικογένειες 
μέχρι €27.000 με αύξηση του ορίου κατά €2.000 για κάθε εξαρτώμενο, που δεν 
ήταν δικαιούχοι συμμετοχής σε άλλο κυβερνητικό σχέδιο επιδότησης διακοπών 
σε ξενοδοχείο/τουριστικό κατάλυμα για το 2010. 

2. Αναφορικά με το σχέδιο επιχορήγησης διακοπών συνταξιούχων (€0,6 εκατομ.), 
δικαίωμα συμμετοχής έχουν οι συνταξιούχοι γήρατος και χηρείας ηλικίας 63 
ετών και άνω του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι συνταξιούχοι κοινωνικής 
σύνταξης οι οποίοι βάσει των τηρουμένων αρχείων έχουν συνολικό μηνιαίο 
εισόδημα από τις ολικές συντάξεις του νοικοκυριού (συντάξεις Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, συντάξεις από επαγγελματικά σχέδια συντάξεων, 
ειδική χορηγία για συνταξιούχους και επίδομα σε συνταξιούχους με χαμηλά 
εισοδήματα) για τον Ιούνιο του 2010 που δεν υπερβαίνει τα €960 για 
νοικοκυριά ενός ατόμου και τα €1.700 για νοικοκυριά δύο συζύγων και εφόσον 
το εν λόγω νοικοκυριό δεν έχει επωφεληθεί από κυβερνητικό σχέδιο 
επιδότησης διακοπών σε ξενοδοχείο/τουριστικό κατάλυμα για το 2010.   
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 Προτεραιότητα έχουν οι αιτητές που δεν έχουν επωφεληθεί από τέτοια σχέδια 
κατά το έτος 2009.  Όσοι αιτητές έτυχαν έγκρισης μπορούν να αξιοποιήσουν το 
δικαίωμά τους μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2010.   

 Οι ίδιοι αρμόδιοι κατέθεσαν επίσης ότι λόγω του μεγάλου αριθμού αιτήσεων και 
των περιορισμένων πιστώσεων από τους δικαιούχους έχουν εξαιρεθεί όσοι 
επωφελήθηκαν πέρσι και για τους υπόλοιπους έγινε ιεράρχηση με βάση το κατά 
κεφαλήν εισόδημα της οικογένειας.  Περαιτέρω, οποιαδήποτε ποσά εγκρίσεων έχουν 
επιστραφεί από δικαιούχους που δεν αξιοποίησαν το δικαίωμά τους διατίθενται σε 
άλλους δικαιούχους με βάση την ιεράρχηση του κατά κεφαλήν εισοδήματος της 
οικογένειας.  Οι αιτητές οι οποίοι έχουν απορριφθεί έχουν ειδοποιηθεί γραπτώς με 
πλήρη αναφορά στους λόγους της απόρριψής τους.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς του νομοσχεδίου και κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του για την κατά νόμο έγκριση διάθεσης των ζητούμενων 
συμπληρωματικών πιστώσεων.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
ποσού ύψους €1.800.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 8 μέχρι 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται 
«Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2008 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2009 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί 
Προϋπολογισμού του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
υπό εξέταση νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 
στις 27 Σεπτεμβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός των υπό συζήτηση νόμων είναι η τροποποίηση των κρατικών 
προϋπολογισμών για τα έτη 2007, 2008, 2009 και 2010, με στόχο τη μετονομασία 
αριθμού θέσεων σε διάφορα υπουργεία και υπηρεσίες της δημόσιας υπηρεσίας με 
αναδρομική ισχύ. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αφορούν τη μετονομασία των 
ακόλουθων θέσεων: 

1. Μιας θέσης Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού [Κλίμακα Α10(i)] σε Τεχνικό 
Επιθεωρητή [Κλίμακα Α10(i)] και μιας θέσης Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως 
[Κλίμακα Α9(i)] σε Ανώτερο Τεχνικό [Κλίμακα Α9(i)] στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με αναδρομική ισχύ από τις 25 Ιουλίου 2007. 

2.  ∆ύο θέσεων Τεχνικού [Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)] σε Τεχνικούς Μηχανικούς 
[Κλίμακες Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
με αναδρομική ισχύ από τις 25 Ιουλίου 2007. 

3. Μιας θέσης Βοηθού Φοροθέτη [Κλίμακες Α4 και Α7(ii)] σε Λειτουργό 
Εσωτερικών Προσόδων [Κλίμακες Α8, Α10 και Α11] στο Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων με αναδρομική ισχύ από τις 25 Ιουλίου 2007.  

4. Μιας θέσης Ανώτερου Τεχνικού Μηχανικού [Κλίμακα Α10(i)] σε Τεχνικό 
Επιθεωρητή [Κλίμακα Α10(i)] και μιας θέσης Τεχνικού Μηχανικού 1ης Τάξεως 
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[Κλίμακα Α9(i)] σε Ανώτερο Τεχνικό [Κλίμακα Α9(i)] στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με αναδρομική ισχύ από το έτος 2008. 

5.  ∆ύο θέσεων Τεχνικού [Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)] σε Τεχνικούς Μηχανικούς 
[Κλίμακες Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
με αναδρομική ισχύ από το έτος 2008. 

6. Μιας θέσης Βοηθού Φοροθέτη [Κλίμακες Α4 και Α7(ii)] σε Λειτουργό 
Εσωτερικών Προσόδων [Κλίμακες Α8, Α10 και Α11] στο Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων με αναδρομική ισχύ από το έτος 2008. 

7. Μιας θέσης Τεχνικού [Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)] σε Τεχνικό Μηχανικό 
[Κλίμακες Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] στο Υπουργείο Άμυνας με αναδρομική 
ισχύ από τις 17 Ιουλίου 2009. 

8. Μιας θέσης Τεχνικού [Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)] σε Τεχνικό Μηχανικό 
[Κλίμακες Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με 
αναδρομική ισχύ από τις 17 Ιουλίου 2009. 

9. ∆ύο θέσεων Υγειονομικού Επιθεωρητή [Κλίμακες Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] 
σε Υγειονομικούς Λειτουργούς (Κλίμακες Α8, Α10 και Α11) στις Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας με αναδρομική ισχύ από τις 17 
Ιουλίου 2009.  

10. Μιας θέσης Τεχνικού [Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)] σε Τεχνικό Μηχανικό 
[Κλίμακες Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] στο Υπουργείο Άμυνας (για το έτος 
2010). 

11. Μιας θέσης Τεχνικού [Κλίμακες Α2, Α5 και Α7(ii)] σε Τεχνικό Μηχανικό 
[Κλίμακες Α5 (2η βαθμίδα), Α7 και Α8(i)] στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (για 
το έτος 2010). 

 Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, στα πλαίσια 
της συμφωνίας που έγινε το 2002 με την Παγκύπρια Συντεχνία ∆ημοσίων Υπαλλήλων 
(ΠΑΣΥ∆Υ) για αναθεώρηση του κρατικού μισθολογίου και στη βάση διεξαγωγής 
σχετικής μελέτης, είχε αποφασιστεί η πρόσληψη προσωπικού στη δημόσια υπηρεσία 
να γίνεται σε τρεις αμιγείς κατηγορίες:  

1. Απόφοιτοι σχολών μέσης παιδείας.  

2. Απόφοιτοι σχολών με τριετή μεταλυκειακό κύκλο σπουδών. 

3. Απόφοιτοι πανεπιστημίων.   

 Ακολούθως καθορίστηκαν τα βαθμολογικά επίπεδα των θέσεων και κατ’ 
επέκταση η απόδοση της αντίστοιχης μισθοδοτικής κλίμακας με βάση τα 
συμφωνηθέντα για το ενιαίο κρατικό μισθολόγιο.  Στο μεταξύ όμως προέκυψε η 
ανάγκη διορθώσεων για αριθμό θέσεων τόσο στην επιστημονική όσο και στην τεχνική 
πυραμίδα θέσεων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις δεν αναμένεται 
να επιφέρουν οποιαδήποτε σημαντική επιβάρυνση στο κρατικό προϋπολογισμό, αφού 
οι μισθοδοτικές αναπροσαρμογές βάσει σχετικών κανονισμών θα γίνουν σταδιακά και 
όχι απευθείας.  
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 Ο ίδιος εκπρόσωπος σημείωσε επίσης ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
καθίστανται αναγκαίες λόγω του ότι οι επηρεαζόμενοι υπάλληλοι παρουσίασαν 
αναγνωρισμένα πτυχία, τα οποία κατείχαν πριν από την ψήφιση των αντίστοιχων 
προϋπολογισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και του 
μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης των υπό συζήτηση νομοσχεδίων σε νόμους, όπως αυτά 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

2. Ο περί Προϋπολογισμού του 2008 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 2009 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 16.01 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 16.08 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3.   

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.04 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2007 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 16.01 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 16.08 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 18.04 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2008 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 11.01 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 12.06 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 22.02 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2009 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 11.01 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 02102 “Βασικοί Μισθοί” της Ομάδας Άρθρων 02100 
“Κρατικοί Υπάλληλοι” του Κεφαλαίου 22.02 του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 12 και 13 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010» και «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 
4) Νόμος του 2010» και «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 5) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27  
Σεπτεμβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής για το πρώτο νομοσχέδιο 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και για το 
δεύτερο νομοσχέδιο κλήθηκε και παρευρέθηκε επίσης εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου για την πλήρη εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με 
το άρθρο 148 της ευρωπαϊκής Οδηγίας 2006/112/ΕΚ σχετικά με το κοινό σύστημα 
φόρου προστιθέμενης αξίας και ειδικότερα για την κατάργηση ορισμένων κριτηρίων 
για την επιβολή μηδενικού συντελεστή φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) στις 
παραδόσεις, μετατροπές, επισκευές, συντηρήσεις, ναυλώσεις και μισθώσεις πλοίων 
και αεροσκαφών που δε συνάδουν με το εν λόγω άρθρο. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω 
νόμου, ώστε να ρυθμιστεί ρητά το θέμα της παραγραφής του αγώγιμου δικαιώματος 
του εφόρου για δικαστική διεκδίκηση οποιουδήποτε οφειλόμενου ποσού ΦΠΑ.   

 Ειδικότερα, με το πρώτο νομοσχέδιο προτείνεται η διαγραφή του εκτοπίσματος 
για τα πλοία και του βάρους για τα αεροσκάφη ως κριτηρίου για την επιβολή 
μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ.  

 Όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο, οι προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις 
προβλέπουν παραγραφή του αγώγιμου δικαιώματος εντός έξι ετών από: 

1. την ημερομηνία που υποβάλλεται φορολογική δήλωση χωρίς να έχει 
καταβληθεί το ποσό του ΦΠΑ που οφείλεται, 
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2. την ημερομηνία που το υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο είχε υποχρέωση να 
υποβάλει τη φορολογική του δήλωση, αλλά είτε δεν υπέβαλε τη φορολογική του 
δήλωση είτε δεν κατέβαλε το οφειλόμενο ποσό, 

3. την ημερομηνία κατά την οποία γνωστοποιείται οποιοδήποτε ποσό ο έφορος 
έχει βεβαιώσει, 

4. την ημερομηνία κατά την οποία υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο είχε 
υποχρέωση να καταβάλει στον έφορο το ετήσιο κατ’  αποκοπή ποσό ΦΠΑ 
(ειδικό καθεστώς αστικών ταξί) και δεν το έπραξε, 

5. την ημερομηνία κατά την οποία το υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο έχει 
παραλείψει να συμμορφωθεί με οποιαδήποτε υποχρέωση επιβάλλεται, δυνάμει 
του νόμου, για καταβολή χρηματικής επιβάρυνσης, πρόσθετου φόρου ή τόκου. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για υλοποίηση των πιο πάνω νομοθετικών 
ρυθμίσεων προέκυψε, αφότου η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, με επιστολή της 
ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2008, είχε καλέσει το Τμήμα Τελωνείων να 
τροχοδρομήσει διαδικασίες για την καταχώριση αγωγών σε σχέση με οφειλόμενα 
ποσά.  Συναφώς, το Τμήμα Τελωνείων της ∆ημοκρατίας είχε εισηγηθεί, δεδομένου 
του γεγονότος ότι ούτε οι διατάξεις της τελωνειακής νομοθεσίας ούτε άλλης 
νομοθεσίας ρυθμίζουν το θέμα της παραγραφής αγώγιμων δικαιωμάτων, να γίνει 
ανάλογη ειδική ρύθμιση.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της 
ψήφισης των υπό συζήτηση νομοσχεδίων σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των 
νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Για τα δύο αυτά νομοσχέδια έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο και παρακαλώ όπως 
προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του ∆έκατου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 



20 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται με σαράντα ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και μία αποχή, αυτή του κ. Περδίκη, 
το ενιαίο κείμενο των δύο νομοσχεδίων ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί των ∆ιαδικασιών 
Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 2010», 
αναβάλλεται για μια εβδομάδα και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 23 Σεπτεμβρίου 2010.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας Ζώων.  Εκπρόσωποι των 
Επαρχιακών Επιτροπών Ευημερίας Ζώων και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, 
ΕΚΑ , Αγροτική, Παναγροτικός Σύνδεσμος και Ευρωαγροτικός, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων Νόμου, ώστε να δοθεί η εξουσία σε Κτηνιατρικούς Λειτουργούς ή 
Κτηνιατρικούς Επιθεωρητές των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών να επιβάλλουν εξώδικα 
πρόστιμα σε περίπτωση παραβάσεων του περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
Νόμου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί 
από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Να κάνω μια μικρή διόρθωση και για τα πρακτικά.  Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα έχω 
πει ότι αναβάλλεται για μια εβδομάδα.  Αυτό δεν είναι ακριβές.  Αποσύρεται.   

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κοινοτικό Σύστημα 
Παρακολούθησης και Ενημέρωσης Σχετικά με την Κυκλοφορία Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κοινοτικό Σύστημα 

Παρακολούθησης και Ενημέρωσης Σχετικά με την Κυκλοφορία Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 21η 
Σεπτεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος 
Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, του Κέντρου Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης, της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου και του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου.  Το Τμήμα 
Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ο 
Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Επαγγελματιών Ψαράδων (Σύνδεσμος Παράκτιας Αλιείας), ο 
Σύνδεσμος Εργοδοτών Αλιείας (Τρατάρηδες) και ο Σύνδεσμος Πολυδύναμων 
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Σκαφών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  
Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, καθώς και ο Σύνδεσμος Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου και η 
Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών κοινοποίησαν γραπτώς τις θέσεις τους επί του 
θέματος στην επιτροπή, σημειώνοντας τη σύμφωνη γνώμη τους επί των προνοιών 
του νομοσχεδίου. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση του περί Εμπορικής 
Ναυτιλίας (Κοινοτικό Σύστημα Παρακολούθησης και Ενημέρωσης Σχετικά με την 
Κυκλοφορία Πλοίων) Νόμου με την Οδηγία 2009/17/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009 για τροποποίηση της 
Οδηγίας 2002/59/ΕΚ για τη δημιουργία κοινοτικού συστήματος παρακολούθησης της 
κυκλοφορίας των πλοίων και ενημέρωσης.  Ειδικότερα, το εν λόγω νομοσχέδιο 
προβλέπει, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Την υποχρέωση εγκατάστασης συστήματος αυτόματου εντοπισμού (AIS) στα 
αλιευτικά σκάφη άνω των δεκαπέντε (15) μέτρων. 

2. Την υποχρέωση χρήσης συστημάτων ευρείας εμβέλειας αναγνώρισης και 
εντοπισμού των πλοίων (LRIT). 

3. Την υποχρέωση στους φορτωτές πλοίων που καταπλέουν σε κυπριακά λιμάνια 
και στους φορτωτές κυπριακών πλοίων που καταπλέουν σε κοινοτικά λιμάνια 
και μεταφέρουν επικίνδυνα ή ρυπογόνα αγαθά όπως υποβάλλουν σχετική 
δήλωση στον πλοίαρχο ή στον έχοντα την εκμετάλλευση του πλοίου, στην 
οποία να περιέχονται συγκεκριμένες πληροφορίες για τα εν λόγω αγαθά. 

4. Την υποχρέωση της αρμόδιας αρχής για εγκαθίδρυση κοινοτικού συστήματος 
ανταλλαγής ναυτιλιακών πληροφοριών, με σκοπό την επεξεργασία των 
πληροφοριών, καθώς και την υποχρέωσή της για διαβίβαση πληροφοριών για 
επικίνδυνα ή ρυπογόνα αγαθά στην αρμόδια αρχή άλλου κράτους μέλους, 
κατόπιν αιτήσεως, μέσω του εν λόγω συστήματος, εφόσον απαιτείται για 
σκοπούς ασφάλειας της ναυσιπλοΐας ή της προστασίας του περιβάλλοντος. 

5. Την εγκαθίδρυση Επιτροπής Καταφυγίων-Ασφάλειας για την αξιολόγηση ή και 
τη λήψη αποφάσεων αναφορικά με την υποδοχή πλοίου που διατρέχει κίνδυνο 
σε καταφύγιο της ∆ημοκρατίας και τη δυνατότητα προσφυγής κατά των 
αποφάσεών της μόνο στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η 
ανεξαρτησία των αποφάσεών της. 

6. Την ενίσχυση των προνοιών αναφορικά με την παροχή καταφυγίου σε πλοία 
που διατρέχουν κίνδυνο (ship in distress) και χρήζουν βοήθειας, καθώς και τον 
καταρτισμό σχεδίων από την αρμόδια αρχή για το σκοπό αυτό.  

 Ο διευθυντής του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων ανέλυσε στην επιτροπή τις βασικότερες πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και πληροφόρησε τα μέλη ότι το κόστος εγκατάστασης του 
προτεινόμενου συστήματος αυτόματου εντοπισμού (AIS) ανέρχεται στα €1.000 και θα 
επηρεάσει περίπου είκοσι (20) αλιευτικά σκάφη άνω των δεκαπέντε (15) μέτρων.  
Επιπρόσθετα, ανέφερε ότι με τη συγκεκριμένη πρόνοια θα ενισχυθεί η ασφάλεια της 
ανθρώπινης ζωής στη θάλασσα.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται περί ευρωπαϊκής Οδηγίας -ήταν στην επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων- και αποτελεί πολύ χρήσιμη Οδηγία, η οποία 
ενσωματώνεται στην εθνική μας νομοθεσία και βοηθά στη ναυσιπλοΐα και τα αλιευτικά 
σκάφη.  Μπαίνουν συστήματα εντοπισμού των αλιευτικών σκαφών, για να 
παρακολουθεί το Τμήμα Αλιείας τις παρανομίες, που κάποιοι δεν εφαρμόζουν τα 
θέματα της αλιείας, ως επίσης για έρευνα και διάσωση.  Είναι πολύ σημαντικό ζήτημα.  
Αφορά πλοία τα οποία μεταφέρουν επικίνδυνα φορτία και έχουν υποχρέωση να τα 
δηλώνουν και υπάρχει και σύστημα πληροφόρησης καθ’ άπασαν την επικράτεια της 
Ευρωπαϊκής Ενώσεως.  Επίσης, μπαίνει σε εφαρμογή ένα σύστημα καταφυγίων και 
ασφάλειας για πλοία που τελούν υπό κίνδυνο και πρέπει να μην μπορούν να τα 
υποδεχτούν οι λιμένες, για να μη δημιουργήσουν άλλες δυσκολίες.  Και όλος αυτός ο 
σχεδιασμός μπαίνει σε εφαρμογή με αυτή τη νομοθεσία και είναι πολύ χρήσιμο 
νομοθέτημα, το οποίο ενσωματώνεται στην εθνική νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 8Α και 8Β.  
Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 21Α.  Άρθρο 
10. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 22Α και 22Β.  
Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 23Α.  Άρθρο 
13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15.   

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Αντικατάσταση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του Τέταρτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 21. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 21 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 21 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κοινοτικό 
Σύστημα Παρακολούθησης και Ενημέρωσης σχετικά με την Κυκλοφορία Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί της Προσωρινής Απαγόρευσης της 
∆ιάθεσης στην Αγορά ή και της Χρήσης Σκευασμάτων που Περιέχουν την Ουσία 
Methomyl Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση 
νόμου «Ο περί της Προσωρινής Απαγόρευσης της ∆ιάθεσης στην Αγορά ή και 
της Χρήσης Σκευασμάτων που Περιέχουν την Ουσία Methomyl Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος   Ανδρέας Κυπριανού  

 Πανίκκος Σταυριανός  Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας  Στέλιος Ιερωνυμίδης 
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 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το μέλος της βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 22 Απριλίου και 23 Σεπτεμβρίου 2010.   

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, του Τμήματος 
Περιβάλλοντος και του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Ταμείου Θήρας του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Φυτοπροστασίας, των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων Κύπρου, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας 
Ζωής, του Πτηνολογικού Συνδέσμου Κύπρου, της Κυπριακής Ένωσης 
Φαρμακευτικών Εταιρειών Έρευνας και Ανάπτυξης και της οργάνωσης “Φωνή για τα 
Ζώα της Κύπρου”.   

 Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, η Κυπριακή Εταιρεία Προστασίας Ζώων, η 
Κυπριακή Εταιρεία Προστασίας Ζώων και Πουλιών Λάρνακας και Αμμοχώστου, η 
αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, το Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(Terra Cypria), η Κυνηγετική Ομοσπονδία Κύπρου, η Παγκύπρια Ένωση Γεωπόνων, 
ο Παγκύπριος Φαρμακευτικός Σύλλογος, το Συμβούλιο Ελέγχου Γεωργικών 
Φαρμάκων και ο Σύνδεσμος Εισαγωγέων/∆ιανομέων και Βιομηχάνων Φυτοφαρμάκων 
και Λιπασμάτων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την προσωρινή 
απαγόρευση της χρήσης και της διάθεσης στην αγορά οποιουδήποτε σκευάσματος 
περιέχει την ουσία “methomyl”. 

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της αναφέρθηκε 
στην ευρεία έκταση που έλαβε η χρήση σκευασμάτων που περιέχουν την ουσία 
“methomyl” με σκοπό τη δηλητηρίαση ζώων, παρά τη μέχρι πρόσφατα απαγόρευση 
της χρήσης ή διάθεσης της εν λόγω ουσίας στην αγορά.  Ο ίδιος ενημέρωσε 
περαιτέρω την επιτροπή ότι το methomyl περιλήφθηκε πρόσφατα στον κατάλογο των 
ουσιών που σύμφωνα με την Οδηγία 91/414/ΕΟΚ επιτρέπεται να διατεθούν στην 
αγορά κράτους μέλους, εφόσον εγκριθούν από την αρμόδια αρχή του κράτους αυτού.  
Η Οδηγία αυτή επιτρέπει την πώληση προϊόντων που περιέχουν την ουσία αυτή μόνο 
σε επαγγελματίες χρήστες, έννοια που, όπως δήλωσε ο εισηγητής, δεν ερμηνεύεται 
στην εθνική νομοθεσία, κάτι που, κατά την άποψή του, θα οδηγήσει σε παραβίαση του 
κοινοτικού κεκτημένου.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με 
επιστολή της στην επιτροπή, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, εξέφρασε την άποψη ότι η 
πρόταση νόμου αντίκειται στις διατάξεις της πιο πάνω Οδηγίας, στο βαθμό που αυτή 
εισάγει ρύθμιση διαφορετική από την προβλεπόμενη στην Οδηγία.  Στην ίδια επιστολή 
γίνεται αναφορά στην απουσία ερμηνείας του όρου “επαγγελματίας χρήστης” στην 
εθνική νομοθεσία και σημειώνεται ότι δεν τίθεται θέμα ελλιπούς μεταφοράς της 
Οδηγίας, νοουμένου ότι το πρόβλημα εντοπίζεται στην παράνομη χρήση των 
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προϊόντων που περιέχουν methomyl.  Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επισήμανε περαιτέρω ότι το ρυθμιστικό κενό που 
υπάρχει στην εθνική νομοθεσία θα καλυφθεί με την υιοθέτηση της Οδηγίας 
2009/128/ΕΚ, η οποία πρέπει να γίνει πριν από τη 14η ∆εκεμβρίου 2011. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας δήλωσε συναφώς ότι το Συμβούλιο 
Ελέγχου Γεωργικών Φαρμάκων, στο οποίο εκπροσωπείται το Τμήμα Γεωργίας και το 
οποίο είναι η αρμόδια αρχή για την έγκριση αιτήσεων εγγραφής σκευασμάτων, δεν 
έχει ενώπιόν του αίτηση για εγγραφή σκευάσματος που περιέχει την ουσία 
“methomyl”.  Ο ίδιος τόνισε ότι, για να συνάδει η πρόταση νόμου με το κοινοτικό 
κεκτημένο, πρέπει να αποδειχθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι η νόμιμη χρήση 
προϊόντων που περιέχουν την ουσία “methomyl” συνιστά κίνδυνο για την ανθρώπινη 
υγεία και επανέλαβε την πάγια θέση του Τμήματος Γεωργίας ότι δεν πρέπει να 
ενοχοποιείται οποιοδήποτε φυτοφάρμακο για την παράνομη χρήση του.  Όσον αφορά 
τη διάθεση της ουσίας σε επαγγελματίες χρήστες, ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Γεωργίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Κύπρος είναι σε διαδικασία εναρμόνισης με 
την Οδηγία 2009/128/ΕΚ, η οποία προβλέπει ότι οι επαγγελματίες χρήστες οι οποίοι 
θα μπορούν να χρησιμοποιούν το σκεύασμα θα είναι πρόσωπα που θα  
παρακολουθούν σχετικό εκπαιδευτικό πρόγραμμα και ακολούθως θα τους χορηγείται 
πιστοποιητικό επαγγελματία χρήστη.  Το σύστημα χορήγησης του εν λόγω 
πιστοποιητικού πρέπει να κατατεθεί από τα κράτη μέλη στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
μέχρι το 2013. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας συμφώνησε με τις 
θέσεις που εξέφρασε ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος δήλωσε διευκρινιστικά ότι το 
τμήμα του δεν είναι αρμόδιο για το χειρισμό του θέματος που αφορά η υπό συζήτηση 
πρόταση νόμου. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών τόνισε ότι η χρήση 
οποιασδήποτε δηλητηριώδους ουσίας, συμπεριλαμβανομένης της ουσίας “methomyl”, 
για θανάτωση ζώων αποτελεί ποινικό αδίκημα. 

 Ο εκπρόσωπος του Ταμείου Θήρας δήλωσε ότι η χρήση σκευασμάτων που 
περιέχουν την ουσία “methomyl”, νόμιμη ή παράνομη, προκαλεί προβλήματα στα 
θηράματα και στην άγρια ζωή λόγω της τοξικότητας της ουσίας.  Ο ίδιος εξέφρασε την 
άποψη ότι πρέπει να εισαχθούν περιορισμοί στη χρήση τέτοιων σκευασμάτων, όπως 
χρήση μόνο από εγγεγραμμένους γεωργούς, καταγραφή της ποσότητας που 
αγοράστηκε και του σκοπού χρήσης της στα σημεία πώλησης. 

 Οι εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” στήριξαν τη νόμιμη χρήση της υπό αναφορά ουσίας, 
τονίζοντας παράλληλα την ανάγκη ρύθμισης της διάθεσής της στην αγορά. 

 Ο εκπρόσωπος της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας 
Ζωής εξέφρασε ανησυχία για τις επιπτώσεις όχι μόνο της παράνομης, αλλά και της 
λανθασμένης χρήσης σκευασμάτων που περιέχουν την ουσία “methomyl”, γι’ αυτό και 
εισηγήθηκε την τακτική ενημέρωση των εμπλεκόμενων προσώπων, το συστηματικό 
έλεγχο της χρήσης της και τη λήψη μέτρων κατά των παραβατών. 

 Ο εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων Κύπρου, σε γραπτό σημείωμα που κατέθεσε στην επιτροπή, σημείωσε 
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ότι ο προβληματισμός για τη χρήση της ουσίας “methomyl” ως μέσου δηλητηριασμού 
ζώων μπορεί να αρθεί με την ελεγχόμενη διάθεση των σκευασμάτων που περιέχουν 
την εν λόγω ουσία, καθώς και το συστηματικό έλεγχο των χρηστών. 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Φυτοπροστασίας, σε γραπτό 
σημείωμα που κατέθεσε στην επιτροπή, εξέφρασε την αντίθεσή του με το σκοπό της 
υπό συζήτηση πρότασης νόμου.  Στο ίδιο σημείωμα επισημαίνεται ότι, παρά την 
απαγόρευση του methomyl από τις 19 Μαρτίου 2008, καμία μείωση δεν έχει 
παρατηρηθεί στις δηλητηριάσεις ζώων.  

Ο εκπρόσωπος της Κυπριακής Ένωσης Φαρμακευτικών Εταιρειών Έρευνας 
και Ανάπτυξης ενημέρωσε την επιτροπή ότι δεν έχει καμία ένσταση στο να επιτραπεί 
η διάθεση της ουσίας “methomyl” στην αγορά. 

 Η εκπρόσωπος της οργάνωσης “Φωνή για τα Ζώα της Κύπρου” υπογράμμισε 
τις ανησυχητικές διαστάσεις που έχει λάβει η δηλητηρίαση ζώων στην Κύπρο, 
δεδομένης της μη διερεύνησης τέτοιων υποθέσεων από την αστυνομία.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος να εισηγηθεί στη Βουλή την απόρριψη της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου, γιατί αυτή, σύμφωνα με τη γνωμάτευση της εκπροσώπου του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αντίκειται στην ισχύουσα 
ευρωπαϊκή Οδηγία και επιπρόσθετα, δεδομένης της πληροφόρησης για προσθήκη 
πικραντικής ουσίας στα εν λόγω σκευάσματα, αυτά δε θα συνιστούν κίνδυνο 
δηλητηρίασης των ζώων.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των διατάξεων της 
πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών και εισηγητής της πρότασης νόμου τάχθηκε υπέρ της ψήφισής της 
σε νόμο, για τους λόγους που ανέπτυξε στην εισήγησή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι πρόταση νόμου από το συνάδελφο το Γιώργο τον Περδίκη. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Απαγόρευση της διάθεσης στην αγορά ή και της χρήσης σκευασμάτων που 
περιέχουν methomyl.  Άρθρο 3. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 4. 

 Χρονική ισχύς του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 απορρίπτονται με σαράντα ψήφους εναντίον, μία υπέρ και 
καμιά αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προσωρινής Απαγόρευσης της 
∆ιάθεσης στην Αγορά ή και της Χρήσης Σκευασμάτων που Περιέχουν την Ουσία 
Methomyl Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η πρόταση νόμου καταψηφίζεται με σαράντα ψήφους εναντίον, μία υπέρ και 
καμιά αποχή. 

 Το υπ’  αριθμόν 18 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί της Έκδοσης 
∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των 
Καταναλωτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Για το θέμα αυτό είχε ετοιμαστεί 
έκθεση από την επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας και μετά το θέμα παραπέμφθηκε 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Σήμερα 
έχουμε ενώπιόν μας την έκθεση της επιτροπής Εργασίας.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων 

για την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των Καταναλωτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 
Μαΐου  και  στις 30 Σεπτεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου Προγραμματισμού και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί της  
Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων 
των Καταναλωτών Νόμου [(Νόμος αριθμός 101(Ι) του 2007, όπως αυτός 
τροποποιήθηκε το 2008] για σκοπούς εναρμόνισης με το άρθρο 42 της Οδηγίας 
2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 12ης ∆εκεμβρίου 
2006, σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά. 

 Ειδικότερα, ο σκοπός της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά είναι η θέσπιση γενικών διατάξεων που διευκολύνουν την άσκηση 
της ελευθερίας εγκατάστασης των παρόχων υπηρεσιών και την ελεύθερη κυκλοφορία 
των υπηρεσιών. Η υπό αναφορά Οδηγία επιφέρει τροποποίηση στην Οδηγία 
98/27/ΕΚ περί των αγωγών παραλείψεως στον τομέα της προστασίας των 
συμφερόντων των καταναλωτών και συνεπώς προκύπτει ανάγκη τροποποίησης της 
αντίστοιχης εθνικής νομοθεσίας, ώστε να επιτευχθεί πλήρης εναρμόνιση σύμφωνα με 
την Οδηγία 2006/123/ΕΚ. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
δήλωσε πως το υπό εξέταση τροποποιητικό νομοσχέδιο τροποποιεί τους περί της 
Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων 
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των Καταναλωτών Νόμους και τους εναρμονίζει με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ.         
Συγκεκριμένα, το άρθρο 42 της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά προσθέτει στο παράρτημα της Οδηγίας 98/27/ΕΚ ως σημείο 13 
αναφορά στην Οδηγία 2006/123/ΕΚ. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 44 της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ το οποίο 
αφορά την ενσωμάτωση στο εθνικό δίκαιο, τα κράτη μέλη ήταν υποχρεωμένα να 
εναρμονιστούν με την εν λόγω Οδηγία μέχρι τις 28 ∆εκεμβρίου 2009.  Συναφώς, 
επισημαίνεται ότι το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
στις 26 Νοεμβρίου 2009 και παραπέμφθηκε αρχικά για εξέταση στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, ως μέρος πακέτου νομοσχεδίων και 
κανονισμών που επίσης εναρμονίζουν το κυπριακό δίκαιο με την πιο πάνω 
αναφερόμενη Οδηγία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε το 
νομοσχέδιο αυτό σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 1ης ∆εκεμβρίου 2009 και 27ης Απριλίου 2010, και ετοίμασε έκθεση 
προς την ολομέλεια της Βουλής, με ημερομηνία 9 ∆εκεμβρίου 2009.  Ωστόσο, η 
ολομέλεια του σώματος στις 10 ∆εκεμβρίου 2009 αποφάσισε ότι το νομοσχέδιο αυτό 
έχρηζε περαιτέρω εξέτασης από την επιτροπή.  Σε νεότερη συνεδρία της, 
ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας έκρινε ότι το παρόν νομοσχέδιο, καθώς και άλλα εναρμονιστικά με τη 
συγκεκριμένη Οδηγία νομοσχέδια και κανονισμοί άπτονται θεμάτων εργασιακού 
καθεστώτος, γι’ αυτό και εισηγήθηκε την παραπομπή τους για περαιτέρω εξέταση από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο πρόεδρος 
της οποίας αποδέχτηκε την εισήγηση αυτή. 

 Σύμφωνα και με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με αυτό 
προστίθεται στο παράρτημα του βασικού νόμου όπου απαριθμούνται οι νόμοι που 
διέπουν τα συλλογικά συμφέροντα των καταναλωτών και ο περί της Ελευθερίας 
Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών 
Νόμος του 2010 [Νόμος αριθμός 76(Ι) του 2010], ο οποίος αποτελεί τον οριζόντιο 
νόμο για ενσωμάτωση της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του 
Γραφείου Προγραμματισμού δήλωσαν περαιτέρω ότι συμφωνούν με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας δήλωσε ότι το νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου από το γραφείο 
αυτό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια 
του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κυρίτσης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 
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 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, παρά τη γνωστή μας επιφύλαξη γενικότερα για τον 
οριζόντιο νόμο περί Παρόχων Υπηρεσιών, επειδή αυτό το συγκεκριμένο ζήτημα 
άπτεται της προστασίας των καταναλωτών, θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών 
∆ιαταγμάτων για την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των Καταναλωτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας 
Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και Άδεια Εμπορίας Σπόρων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας Σποροπαραγωγικής 
Επιχείρησης και Άδεια Εμπορίας Σπόρων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 23 
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Σεπτεμβρίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και 
των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Οι 
αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και “Ευρωαγροτικός”, καθώς και ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Φυτοπροστασίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής.  Ωστόσο, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας απέστειλε στην 
επιτροπή σχετική επιστολή με την οποία εκφράζει τη σύμφωνη γνώμη του με τους 
υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των 
άρθρων 5 και 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με 
τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά. 

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προτείνεται, μεταξύ άλλων, η 
αντικατάσταση ορισμένων παραρτημάτων τους και πιο συγκεκριμένα αυτών στα 
οποία καθορίζεται ο τύπος της αίτησης που απαιτείται να υποβάλλεται στην αρμόδια 
αρχή για απόκτηση ή ανανέωση άδειας λειτουργίας σποροπαραγωγικής επιχείρησης 
και ο τύπος της αίτησης για απόκτηση ή ανανέωση άδειας εμπορίας σπόρων. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά 
κανονισμούς, με την αντικατάσταση των υπό αναφορά παραρτημάτων επιτυγχάνεται 
η εναρμόνιση του υφιστάμενου εθνικού νομοθετικού πλαισίου με το αντίστοιχο 
κοινοτικό, όσον αφορά τις απαιτήσεις για την έκδοση ή την ανανέωση άδειας 
λειτουργίας σποροπαραγωγικής επιχείρησης και άδειας εμπορίας σπόρων, καθώς 
επίσης αναφορικά με το χρόνο που απαιτείται για την αυτόματη έκδοση ή ανανέωση 
των εν λόγω αδειών σε περίπτωση μη έγκαιρης εξέτασης αίτησης από την αρμόδια 
αρχή. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, όλοι οι 
παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών. 

 Επιπρόσθετα, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας σημείωσε ότι οι κυριότερες πρόνοιες της υπό αναφορά Οδηγίας έχουν 
ήδη μεταφερθεί στο κυπριακό δίκαιο με την πρόσφατα ψηφισθείσα από τη Βουλή 
νομοθεσία «Ο περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της 
Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμος», ενώ οι υπό εξέταση κανονισμοί 
συμπληρώνουν, μεταξύ άλλων, την εναρμόνιση του εθνικού με το ευρωπαϊκό δίκαιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν στη 
Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 20, 21, 22 και 23 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010», «Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», «Οι 
περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί 
Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες:  

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους 
κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 23 Σεπτεμβρίου 2010.  Στο στάδιο της εξέτασης 
των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος Γεωργίας και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας και των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος”.  Οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και “Ευρωαγροτικός”, καθώς και ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Ωστόσο, ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Φυτοπροστασίας απέστειλε σχετική επιστολή με την οποία εκφράζει τη σύμφωνη 
γνώμη του με τους υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των αντίστοιχων βασικών 
κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 
2009/74/ΕΚ της Επιτροπής της 26ης Ιουνίου 2009 για την τροποποίηση των Οδηγιών 
66/401/ΕΟΚ, 66/402/ΕΟΚ, 2002/55/ΕΚ και 2002/57/ΕΚ του Συμβουλίου, όσον αφορά 
τις βοτανικές ονομασίες των φυτών, τις επιστημονικές ονομασίες άλλων οργανισμών 
και ορισμένων παραρτημάτων των Οδηγιών 66/401/ΕΟΚ, 66/402/ΕΟΚ και 
2002/57/ΕΚ υπό το πρίσμα των εξελίξεων της επιστημονικής και τεχνικής γνώσης. 

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση 
ορισμένων παραρτημάτων των περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) Κανονισμών, των 
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περί Σπόρων (Σιτηρά) Κανονισμών και των περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά 
Φυτά) Κανονισμών, καθώς επίσης η τροποποίηση ορισμένων παραρτημάτων των 
περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών, ώστε να εναρμονιστεί το εθνικό δίκαιο που 
διέπει τον τομέα των σπόρων προς σπορά με το αντίστοιχο κοινοτικό, σύμφωνα με τις 
εξελίξεις στις επιστημονικές και τεχνικές γνώσεις που αφορούν τις βοτανικές 
ονομασίες των φυτών και τις επιστημονικές ονομασίες άλλων οργανισμών. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών από την επιτροπή η 
εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας, αφού ανέλυσε τις κυριότερες πρόνοιές τους 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, επισήμανε ότι στους υπό εξέταση κανονισμούς δεν 
περιλαμβάνονται οποιοιδήποτε γενετικά τροποποιημένοι οργανισμοί. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν στη 
Βουλή από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 

4.  Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 20 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 21 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 22 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 23 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί όλοι αυτοί που αφορούν τους 
σπόρους εγκρίνονται. 
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 Ναι, κύριε Νικολάου.  Είναι για το σπόρο που θα μιλήσετε; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Είναι κάτι άλλο το οποίο ήθελα να πω.  Θα επανέλθω στο τέταρτο θέμα.  Έγινε 
μία παραδοξότητα:  Αφού περάσαμε το θέμα και το αναβάλαμε, είπαμε στη συνέχεια 
ότι αποσύρεται.  Αλλά θέλω να πω και το εξής:  Η επιστολή την οποία έχουμε από τον 
έντιμο Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δε μιλά για απόσυρση. μιλά 
για αναβολή αυτού του θέματος για ένα μήνα.  «Πιθανό να χρειαστεί», λέει, «να γίνουν 
κάποιες διαβουλεύσεις».  Το ερώτημά μας εμάς:  Γιατί αυτό να αποσυρθεί;  Για ποιο 
λόγο να αποσυρθεί;  Το ζήτημα ήταν για αναβολή.  ∆εν ξέρω αν έγινε οποιοδήποτε 
λάθος και η ενημέρωσις είναι εκ των υστέρων για απόσυρση. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Πραγματικά, εμείς αυτό που ξέρουμε είναι ότι πρόκειται για αναβολή.  Και στην 
επιστολή η οποία είναι κοντά μας από τις 6 του Οκτώβρη αναφέρεται ως αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκείνο που μπορώ να πω είναι ότι ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού επικοινώνησε χθες μαζί μου και ζήτησε να μην περιλαμβάνεται σήμερα 
στην ημερήσια διάταξη.  Μου είπε ότι υπάρχουν σκέψεις είτε για αναθεώρηση είτε για 
να προβληματιστούν ακόμη λίγο πάνω στο συγκεκριμένο ζήτημα.  Λέει:  «Ακόμη δεν 
είμαστε βέβαιοι για το τι ακριβώς θα γίνει, γι’ αυτό η παράκληση είναι να μην είναι 
στην ημερήσια διάταξη».  Όμως εγώ θα αναλάβω να συνεννοηθώ μαζί του κατά πόσο 
αυτό σημαίνει αναβολή ή αν υπάρχει η όποια θέλησή τους για απόσυρση.   

 Άρα, λοιπόν, αν μίλησαν για απόσυρση, εγώ λέω ας το θέσουν διαφορετικά, για 
να είμαστε εντάξει.  Να μείνει για αναβολή και να γίνει η συνεννόηση με τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την τελική τους θέση. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Καταναλωτικής Πίστης 
(Συμφωνίες Στεγαστικών 
∆ανείων και Ενοικιαγορών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος  του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.149-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας και 
Νομικών  

2. Ο περί ∆ικηγόρων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.150-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  
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3. Ο περί Εγγυήσεως της 
χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.151-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού   

4. O περί Κτηνιατρικών 
Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, 
Κυκλοφορία, Παρασκευή, 
Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.152-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

5. Ο περί της Σύμβασης για τη 
Σήμανση Πλαστικών 
Εκρηκτικών Υλών για Σκοπούς 
Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.153-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Εξωτερικών 

6. Ο περί της Συμφωνίας 
Σταθεροποίησης και Σύνδεσης 
μεταξύ των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων και των Κρατών 
Μελών τους αφενός και της 
∆ημοκρατίας της Σερβίας 
αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.154-2010). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών  

7. Ο περί Οδικής Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.155-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

8. Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.156-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

9. Ο περί της Σύμβασης του 
Παγκόσμιου Μετεωρολογικού 
Οργανισμού (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.157-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Εξωτερικών  

10. Ο περί Υδατοπρομήθειας 
(∆ημοτικές και Άλλες Περιοχές) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.158-2010). 

11. Ο περί των Εποπτών Οδικών 
Μεταφορών (Εξουσίες και 
Ευθύνες) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.159-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

12. Ο περί Εφαρμογής του 
Εθελοντικού Συστήματος Αδειών 
FLEGT για τις Εισαγωγές 
Ξυλείας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.160-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

13. Ο περί του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.161-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

14. Ο περί Αρδευτικών Τμημάτων 
(Χωριά) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.162-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
 

15. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.163-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16. Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης των Υδάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.164-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος 

17. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.165-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

18. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2010 (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.166-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

19. Ο περί του ∆ικαιώματος 
Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.167-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Νομικών  
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20. O περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 6) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.168-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

21. Ο περί Γεωργικών Φαρμάκων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.169-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

22. Ο περί των Βασικών 
Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.170-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

23. Οι περί της Εξαγωγής, 
∆ιαμεσολάβησης και Παροχής 
Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με 
Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός 
Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.108-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  
 
  

Νομικών  

24. Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών 
για Ειδικούς ∆ιατροφικούς 
Σκοπούς σε Τρόφιμα που 
προορίζονται για Ειδική 
∆ιατροφή (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.109-2010). 

Υγείας  Υγείας  

25. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής 
Επισκοπήσεως - Θέσεις 
Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και 
Βοηθού Αρχιεπιστάτη 
∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.110-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

26. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - 
Θέση Γεωργικού Επιθεωρητή 
1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.111-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Νομικών  

27. Οι περί Υπουργείου Υγείας,  
∆ιοίκηση - Θέση Βοηθού 
Οικονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 

Υγείας  Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.112-2010). 

28. Οι περί Κτηνιατρικών 
Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

29. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση Ακτινογράφου 
(Ακτινοδιαγνωστικής) (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.114-2010). 

Υγείας Νομικών  

30. Οι περί Ίσης Μεταχείρισης 
Ανδρών και Γυναικών στην 
Πρόσβαση σε Αγαθά και 
Υπηρεσίες (Παροχή 
Ανεξάρτητης Συνδρομής) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.115-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών 

31. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών 
(∆ημοτικοί)  Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

Γενικό Λογιστή 
 εκ μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεω
ς Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

32. Οι περί Τμήματος Εργασίας - 
Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.117-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών  

33. Οι περί Υφαντουργικών 
Προϊόντων (Προσδιορισμός 
Ινικής Σύνθεσης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.118-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

34. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
των Νερών (Πρότυπα Ποιότητας 
Περιβάλλοντος στον Τομέα της 
Πολιτικής των Υδάτων) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.119-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  
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35. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών 
(Οργανισμοί ∆ημοσίου ∆ικαίου 
και Κοινότητες) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως  
και Ελέγχου 
∆ημόσιων 
∆απανών  

36. Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Ταξινόμηση, Συσκευασία και 
Επισήμανση Επικίνδυνων 
Ουσιών και Μειγμάτων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.121-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

37. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 
για την Πηγή των Οικονομικών 
Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

38. Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

39. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

40. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών  Νομικών και  
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως  

41. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας  Υγείας  

42. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 
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43. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

44. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

45. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων 
κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

46. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

47. Οι περί Τμήματος Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών - 
Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών, Επιθεωρητή 
Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου 
Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

Οικονομικών  Νομικών  

48. Οι περί Ζωοτροφών και 
Προσθετικών των Ζωοτροφών 
(Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Χρήσεως) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.012-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   

49. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

50. Οι περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων   
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-2010). 

51. Οι περί της Εκτέλεσης 
∆ημοσίων Συμβάσεων 
(Προμήθειες, Έργα και 
Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως  
και Ελέγχου 
∆ημόσιων 
∆απανών  

52. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 
[Καθορισμός Μέτρων 
Εφαρμογής του Κεφαλαίου IV 
του Κανονισμού (ΕΚ) 
1008/2008] Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.044-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

53. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

54. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

55. Οι περί Φαρμακευτικής και 
∆ηλητηρίων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.078-2010). 

Υγείας  Υγείας  

56. Οι περί Βιοκτόνων 
(Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

57. Οι περί Κτηνιατρικών 
Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Κανόνες Καλής Παρασκευής) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.080-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

58. Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
∆ιοίκηση - Θέση Προϊσταμένου 
Κέντρου Αίματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

Υγείας  Νομικών  



44 

 

59. Οι περί  Σπόρων (Άδεια 
Λειτουργίας Σποροπαραγωγικής 
Επιχείρησης και Άδεια Εμπορίας 
Σπόρων) (Τροποποιητικοί)  
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.089-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

60. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.091-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

61. Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά 
Φυτά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.100-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

62. Οι περί Σπόρων (Σιτηρά)  
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.101-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

63. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά)  
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.102-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

64. Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και 
Κλωστικά Φυτά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.105-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

65. Έγγραφο του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου αρ. 
1/2010 σύμφωνα με το άρθρο 
3(1) των περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμων του 
1985-1999. 
(Αρ. Φακ. 10.10.022). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

66. Έγγραφο της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου αρ. 1/2010 που αφορά 
την πρόσληψη έκτακτων 
υπαλλήλων  σύμφωνα με τον 
περί Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο αρ. 169 του 1985. 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 10.10.011).  

67. Έγγραφο του Πανεπιστημίου 
Κύπρου αρ. 1/2010 
(Παραρτήματα I, II, III, IV, V, VI) 
που αφορά την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων σύμφωνα 
με το άρθρο 3(Ι) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμου του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.024). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

68. Έγγραφο αρ. 2/2010 που αφορά 
την παράταση των υπηρεσιών 
έκτακτων υπαλλήλων στο 
Συμβούλιο Ζωοτροφών και 
Προσθετικών Ζωοτροφών 
σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985 (αρ. 
169/1985). 
 (Αρ. Φακ. 10.10.015). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

69. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 1 
του 2010 του προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
του Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου Νόμου του 2010 [Ν. 
24(ΙΙ) του 2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

70. Ειδικά εντάλματα πληρωμής 
(αρ. 18, 19, 20, 22, 23, 24, 25 
και 26) του 2010 αποσταλέντα 
από το Υπουργείο Οικονομικών 
στις 27 Ιουλίου 2010 σύμφωνα 
με το εδάφιο (1) του άρθρου 4 
του περί Προϋπολογισμού του 
2010 Νόμου του 2009 [Ν. 67(ΙΙ) 
του 2009]. 
(Αρ. φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

71. Έκθεση για την Ανάπτυξη της 
Πολυφωνίας και τη 
Συγκέντρωση Μετοχών στους 
Ραδιοτηλεοπτικούς Σταθμούς 

Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης   

Εσωτερικών  
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σύμφωνα με το άρθρο 3(2)(η) 
του περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου  
[Ν. 7(Ι) του 1998]. 
(Αρ. Φακ. 13.05.001). 

72. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων προς την Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού σύμφωνα με το 
άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου του 2010 
Νόμου του 2010 [Ν. 5(ΙΙ) του 
2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

73. Έκθεση του Υπουργού 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού σύμφωνα με το 
άρθρο 18(2) του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου αρ. 74 του 
1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

74. Εξαμηνιαία έκθεση του ∆ιοικητή 
της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου για την κατάσταση του 
νομίσματος και των κεφαλαίων 
και αξιών της τράπεζας κατά την 
30ή Ιουνίου 2010 σύμφωνα με 
την παράγραφο 5 του άρθρου 
119 του συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 13.29.003.003). 

Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

75. Έκθεση προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την 
περίοδο από την 1η  Ιανουαρίου 
2010 μέχρι την 30ή Ιουνίου 2010. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

76. Έκτη Ετήσια Έκθεση της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου για το έτος 2009 

Ρυθμιστική Αρχή 
Ενέργειας Κύπρου  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  
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σύμφωνα με το άρθρο 18(3) του 
Νόμου 122(Ι) του 2003. 
(Αρ. Φακ. 10.01.001.022). 

77. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εσωτερικών προς την Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 
σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2008 Νόμου του 2007 [Ν. 
55(ΙΙ)/2007]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

78. Έκθεση του Υπουργού 
Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, 
ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως 
αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφαση αρ. 66.250, ημερ.  
31η Οκτωβρίου  2007. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

79. Έκθεση του Υπουργού 
Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, 
ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως 
αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφαση αρ. 66.360, ημερ.  
14η Νοεμβρίου 2007. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

80. Έκθεση αποσταλείσα από τον 
Υπουργό Εσωτερικών για την 
αναπροσαρμογή των ορίων των 
ενοριών Εθνομάρτυρα 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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Κυπριανού και Αγίου Βασιλείου 
στο δήμο Στροβόλου σύμφωνα 
με το άρθρο 114(γ) των περί 
Κοινοτήτων Νόμων του 1999 
έως 2009. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001).  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου (Παροχή Οικονομικής 
Βοήθειας σε Κοινότητες που 
Γειτνιάζουν με την Περιοχή 
Βασιλικού) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.047-2010). 

Τάσο Μητσόπουλο  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

2. Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.048-2010). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή του 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών  

Περιβάλλοντος  

3. Ο περί Προσφύγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.049-2010). 

Γιάννο Λαμάρη  
εκ μέρους της 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής 
Εσωτερικών  

Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχουν κάποια νομοθετήματα τα οποία αφορούν την 
επιτροπή Γεωργίας και έχουν πάει σε άλλες επιτροπές.  Εμείς ζητούμε τα υπ’  αριθμόν 
16, 34 και 48 θέματα να παραπεμφθούν στην επιτροπή Γεωργίας της Βουλής, να 
παραμείνουν στην επιτροπή Γεωργίας της Βουλής.  Το υπ’ αριθμόν 16 είναι «Ο περί 
Προστασίας και ∆ιαχείρισης των Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Επειδή 
τα θέματα που αφορούν την προστασία και διαχείριση των νερών υπάγονται στην 
επιτροπή Γεωργίας, εμείς επιμένουμε και το 16 να μείνει στην επιτροπή Γεωργίας και 
να μην πάει στην επιτροπή Περιβάλλοντος.  Το ίδιο και το υπ’  αριθμόν 34, που 
αφορά το ίδιο θέμα και είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρότυπα 
Ποιότητας Περιβάλλοντος στον Τομέα της Πολιτικής των Υδάτων) Κανονισμοί του 
2010».  Και το υπ’  αριθμόν 48 θέμα, που είναι «Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών 
των Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010», ζητούμε να παραπεμφθεί στην επιτροπή Γεωργίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για να παραπεμφθούν στην επιτροπή Γεωργίας και όχι στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος.  Έτσι; 
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 Κύριοι συνάδελφοι, ακούσατε την εισήγηση από το συνάδελφο Χατζηνικόλα.  
Υπάρχουν ενστάσεις;  Ποια η άποψή σας; 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τα υπ’ αναφορά θέματα στα οποία αναφέρεται ο πρόεδρος της επιτροπής 
Γεωργίας αφορούν τη ρύπανση των νερών.  Αυτές οι Οδηγίες πέρασαν στη Βουλή 
από την επιτροπή Περιβάλλοντος, τις διαχειρίζεται η επιτροπή Περιβάλλοντος της 
Βουλής και συνεχίζει μία διαδικασία συχνού ελέγχου αυτών των θεμάτων.  Άρα, 
πιστεύω ότι, εφόσον έχουν κατατεθεί και πήγαν στην Περιβάλλοντος, το σωστό είναι 
να μείνουν στην Περιβάλλοντος, διότι δεν αφορούν τη διαχείριση των ποσοτήτων. 
αφορούν το θέμα της ρύπανσης του νερού, που είναι θέμα που αφορά καθαρά την 
Περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, άλλος συνάδελφος; 

 Λοιπόν, κύριοι, επειδή το υπό αναφορά νομοσχέδιο και οι κανονισμοί έχουν να 
κάνουν με ζητήματα που αφορούν τα περιβαλλοντικά πρότυπα, γι’  αυτό το λόγο εγώ 
θα ήθελα να επιμείνω στην εισήγηση, όπως έχει κατατεθεί από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες, να παραπεμφθούν στην επιτροπή Περιβάλλοντος και τα τρία. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.001, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που καθυστερεί η ολοκλήρωση της παραχώρησης 
των οικοπέδων επί χάρτου στους δικαιούχους πρόσφυγες στην κοινότητα 
Τερσεφάνου και πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.002, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους ο άδειος δημόσιος χώρος στο πλευρό 
του εμπορικού κέντρου στο συνοικισμό Τερσεφάνου βρίσκεται σε μια τέτοια ακάθαρτη 
κατάσταση, κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή να προχωρήσει στον καθαρισμό 
του εν λόγω χώρου και πότε.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.003, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να προχωρήσει εκ νέου σε 
διαχωρισμό οικοπέδων για παραχώρησή τους σε δικαιούχους πρόσφυγες στην 
κοινότητα Τερσεφάνου και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να ολοκληρωθεί ο 
διαχωρισμός.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.004, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν ενιαία κριτήρια στη βάση των οποίων επιβάλλονται οι 
φορολογίες από τα κοινοτικά συμβούλια (π.χ. κοινοτικές υπηρεσίες, σκύβαλα, φόροι 
κοιμητηρίου και υδατοπρομήθειας) και, αν όχι, σε ποια βάση τα κοινοτικά συμβούλια 
καθορίζουν τις φορολογίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.005, ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010, των 
βουλευτών κ. Γιάννου Λαμάρη και Σταύρου Ευαγόρου εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού και Αμμοχώστου, αντίστοιχα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ακριβές ποσό των οφειλών της Εκκλησίας της Κύπρου στο 
κράτος αξιολογώντας και τα στοιχεία που καταγράφονται στην έκθεση της Γενικής 
Ελέγκτριας αναφορικά με το θέμα.  Ακόμη ζητείται όπως κατατεθούν όλα τα στοιχεία 
για τη φορολόγηση της Εκκλησίας, καθώς και για τα έσοδά της διαχρονικά, μέχρι και 
σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.006, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τα συμβόλαια που έχουν συναφθεί μεταξύ του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και εργοληπτικών εταιρειών.  Παρακαλώ όπως 
περιοριστείτε σε συμβόλαια που έχουν υπογραφεί τα τελευταία πέντε χρόνια και για 
ποσά που ξεπερνούν το μισό εκατομμύριο ευρώ. 

 Παρακαλώ επίσης όπως αναφέρετε για τα πιο πάνω έργα αρχικό και τελικό 
ποσό συμβολαίου το οποίο να συμπεριλαμβάνει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες 
εργασίες ή κόστος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.007, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το χωριό Ποταμιά ταλαιπωρείται από τη λειτουργία 
του χοιροστασίου Ζαβού, που λειτουργεί στα όρια του δήμου Ιδαλίου και γειτνιάζει με 
την κοινότητα.  Μετά από υποβολή σχετικής πρότασης από τον Υπουργό 
Εσωτερικών, το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του, ημερομηνίας 17 
Φεβρουαρίου 2010, έκρινε ότι το δημοτικό συμβούλιο Ιδαλίου παρέλειψε να 
εφαρμόσει τις διατάξεις του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου και δεν 
έλαβε τα κατάλληλα μέτρα για εφαρμογή του διατάγματος κατεδάφισης και 
αποκατάσταση της νομιμότητας.  Λαμβάνοντας υπόψη την εξυπηρέτηση του 
δημόσιου συμφέροντος, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να ασκήσει τις εξουσίες 
του με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 21 του νόμου και να προχωρήσει στα 
ακόλουθα: 

1. Να εκδώσει διάταγμα προς καθορισμό χρονικής προθεσμίας τριάντα ημερών, 
μέσα στην οποία ο δήμος Ιδαλίου, ως αρμόδια αρχή με βάση τον περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο, οφείλει να θεραπεύσει την παράλειψη, 
δηλαδή να λάβει τα απαιτούμενα από τον νόμο δικαστικά μέτρα εναντίον της 
εταιρείας “Θεοδόσης Π. Ζαβός και Υιοί Λτδ” για παρακοή εφαρμογής 
διατάγματος κατεδάφισης αυθαίρετων κτηνοτροφικών υποστατικών. 
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2. Σε περίπτωση που ο δήμος Ιδαλίου δεν προβεί στις κατάλληλες ενέργειες εντός 
της καθορισθείσας προθεσμίας, να διορίσει τον έπαρχο Λευκωσίας, για να 
θεραπεύσει την ενδεχόμενη παράλειψη, λαμβάνοντας υπόψη τα πραγματικά 
γεγονότα και τα νομικά πλαίσια της υπόθεσης. 

 Όπως ενημερώθηκα, ο δήμος Ιδαλίου με επιστολή του, ημερομηνίας 20 
Απριλίου 2010, ενημέρωσε το Υπουργείο Εσωτερικών ότι το δημοτικό συμβούλιο σε 
συνεδρία του, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, αποφάσισε όπως καθορίσει νέα 
προθεσμία μετακίνησης του εν λόγω χοιροστασίου μέχρι τις 25 Φεβρουαρίου 2011.  
Το Υπουργείο Εσωτερικών, θεωρώντας ότι η πιο πάνω απόφαση του δημοτικού 
συμβουλίου δεν ικανοποιεί την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, απέστειλε στις 
26 Απριλίου 2010 επιστολή προς τον έπαρχο Λευκωσίας με την οποία τον καλεί όπως 
εξασφαλίσει από το δήμο Ιδαλίου τους διοικητικούς φακέλους της υπόθεσης και 
ενεργήσει με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ο έπαρχος Λευκωσίας έχει προβεί σε οποιεσδήποτε ενέργειες 
χειρισμού της υπόθεσης και ποιες είναι αυτές, υλοποιώντας την απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.008, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε διάφορα σημεία της Κύπρου οι κρατικές υπηρεσίες 
συγκεντρώνουν εμπορευματοκιβώτια στα οποία έχουν αποθηκευτεί φύλλα αμιάντου ή 
άλλα υλικά που περιέχουν αμίαντο, τα οποία έχουν αφαιρεθεί από κτίρια που 
κατεδαφίζονται και δεν μπορεί να απορριφθούν σε σκυβαλότοπους ή χωματερές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποια σημεία της Κύπρου γίνεται αυτή η οργανωμένη αποθήκευση, 
πώς έγινε η επιλογή τους και ποια μέτρα λαμβάνονται, ώστε να μην προκύψει 
οποιοδήποτε θέμα ασφάλειας και υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.009, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μέχρι το ∆εκέμβριο του 2008 λειτουργούσε το 
καταφύγιο της οργάνωσης “Στίγμα” για τα θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης και 
εμπορίας προσώπων. Η οργάνωση ζήτησε από το κράτος όπως αυτό αναλάβει την 
κάλυψη των εξόδων διαμονής και διατροφής των θυμάτων στο καταφύγιο. Σύμφωνα 
με τις πληροφορίες μου, το κράτος κάλυψε τα τροφεία στο καταφύγιο για την περίοδο 
από 15 Φεβρουαρίου μέχρι 7 Ιουνίου 2007, ενώ για την υπόλοιπη χρονική περίοδο, 
παρά τις κατά καιρούς υποσχέσεις, αρνείται και καθυστερεί την καταβολή των 
τροφείων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πού οφείλεται αυτή η καθυστέρηση στην καταβολή των τροφείων για 
τα θύματα κακοποίησης που φιλοξενήθηκαν από την οργάνωση “Στίγμα” από τον 
Ιούνιο του 2007 μέχρι το ∆εκέμβριο του 2008 και πότε προτίθεται να ικανοποιήσει το 
δικαιολογημένο αίτημα της οργάνωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.010, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι συνολικά για την περίοδο 2010-2011 θα διατεθούν 
περίπου 1 300 000 λαμπτήρες φθορισμού.  Υπολογίζεται ότι το 2007 είχαν επίσης 
διατεθεί 300 000 οικονομικοί λαμπτήρες και το 2008 άλλοι 360 000 λαμπτήρες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο ήταν το κόστος για τη δημόσια οικονομία του προγράμματος παροχής 
δωρεάν λαμπτήρων και το υπολογιζόμενο όφελος;  Ποια είναι η ανάλογη 
πρόβλεψη για το νέο πρόγραμμα 2010-2011; 

2. Πόσοι και ποιοι ήταν οι προμηθευτές των λαμπτήρων και σε ποια τιμή 
αγοράστηκαν κατά περίπτωση οι λαμπτήρες; 

3. Ποιοι αναλαμβάνουν την ανακύκλωση των χρησιμοποιημένων λαμπτήρων 
φθορισμού, οι οποίοι, ως γνωστόν, περιέχουν τοξικές ουσίες και πρέπει να 
τυγχάνουν διαχείρισης ως τοξικό απόβλητο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.011, ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στοιχεία για έργα άνω του μισού εκατομμυρίου ευρώ που 
κατακυρώθηκαν κατά τη διάρκεια της δεκαετούς διακυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη, 
κατά την πενταετή διακυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου και κατά τη διάρκεια 
της μέχρι τώρα διακυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια. 

 Παρακαλώ επίσης όπως στην κατάθεση στοιχείων συμπεριλάβετε έργα του 
δημόσιου τομέα, του ημιδημόσιου τομέα, των συμβουλίων αποχετεύσεων και 
υδατοπρομήθειας, των δημοτικών και κοινοτικών αρχών, του Πανεπιστημίου Κύπρου 
και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Παρακαλώ τέλος όπως για όλα τα έργα αναφέρετε τον επιτυχόντα εργολάβο 
και το ποσό του συμβολαίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.012, ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Τελευταία έχω γίνει δέκτης αρκετών παραπόνων σχετικά με την 
ακαταλληλότητα του οδοστρώματος του δρόμου Τέρας-Κρίτου Τέρας στην επαρχία 
Πάφου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο μελετάται το ενδεχόμενο βελτίωσης του οδοστρώματος 
του δρόμου Τέρας-Κρίτου Τέρας και, αν ναι, ποια είναι τα χρονοδιαγράμματα που 
τίθενται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.013, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει παραχωρηθεί άδεια για το κλείσιμο των προσβάσεων 
προς την παραλία από το δρόμο Τίμης-αεροδρομίου Πάφου στην περιοχή του δάσους 
Τίμης κοντά στο αεροδρόμιο Πάφου. 
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 Το κλείσιμο των προσβάσεων αυτών έχει στερήσει τη δυνατότητα στους 
πολίτες που θέλουν να προσεγγίσουν την παραλία με το αυτοκίνητό τους για σκοπούς 
θαλάσσιων μπάνιων και ψαρέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.014, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιο λόγο υπολογίζονται τα επιδόματα αναπηρίας που 
λαμβάνουν γονείς με αναπηρίες στο κατά κεφαλήν εισόδημα των οικογενειών, όταν 
εξετάζονται από το ΤΕΠΑΚ αιτήσεις για διαμονή στις φοιτητικές εστίες, με αποτέλεσμα 
να βρίσκονται σε δυσμενέστερη θέση οι φοιτητές που έχουν γονείς με αναπηρίες. 

 Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο αυτό ισχύει και στη 
διαδικασία υποβολής αίτησης για χορηγία από το φοιτητικό πακέτο στοχευμένων 
μέτρων στήριξης των φοιτητών και οικογενειών που αντιμετωπίζουν σοβαρά 
κοινωνικοοικονομικά προβλήματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Επισυνάπτω σχετική επιστολή της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.015, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Υπάρχουν πληροφορίες ότι στην Κύπρο διαμένουν ασυνόδευτα παιδιά (κάτω 
των 18 ετών), αιτητές ασύλου, τα οποία παραμένουν στη χώρα μας μέχρι να 
εξεταστούν οι αιτήσεις τους.  Κατά την παραμονή τους στην Κύπρο οι Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας αναλαμβάνουν τα έξοδα διαμονής τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το αν όντως υπάρχουν ασυνόδευτα παιδιά στην Κύπρο, πόσα 
είναι σε αριθμό, πού βρίσκονται ανά επαρχία και για πόσο χρονικό διάστημα 
παραμένουν εδώ, μέχρι να εξεταστούν οι αιτήσεις τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.016, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα ανεγερθεί εμπορικό κέντρο στον οικισμό Αγίου 
Γεωργίου στη Λάρνακα, αφού τα σπίτια έχουν δοθεί ως μόνιμη κατοικία σε άλλους 
πρόσφυγες, μετά το τέλος της αναδόμησης των οικισμών Τσιακκιλερού, Κοκκίνων και 
Αγίων Αναργύρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.017, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σχεδιασμός και ανάλογο κονδύλι, για αξιοποίηση 
του χώρου ο οποίος βρίσκεται πίσω από το εμπορικό κέντρο του συνοικισμού 
Λιοπετρίου, για να δημιουργηθεί πάρκο ή χώρος πρασίνου, ή αν πρόκειται απλά να 
ασφαλτοστρωθεί, για να χρησιμοποιηθεί ως χώρος στάθμευσης και πότε υπολογίζεται 
να υλοποιηθεί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.018, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι έχει γίνει πρόσληψη εκατόν είκοσι ειδικών 
αστυφυλάκων για τις ανάγκες του αεροδρομίου Λάρνακας και την ασφάλειά του. Ένας 
αριθμός εξ αυτών δε χρησιμοποιείται, για να καλύπτει τις ανάγκες του αεροδρομίου, 
και υπηρετεί εκτός αυτού.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.019, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ταμείο Θήρας τάσσεται υπέρ της παραχώρησης 
άδειας κυνηγιού για υδρόβια πουλιά (π.χ. πάπιες) όχι μόνο στους λιγοστούς και 
απειλούμενους υγροβιότοπους, αλλά ακόμη και μέσα στη θάλασσα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί το Ταμείο Θήρας έχει καταλήξει σ’ αυτή τη θέση και αν θεωρεί ότι 
οι απόψεις του Ταμείου Θήρας εκφράζουν την κυβερνητική πολιτική επί του θέματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.020, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι πρόσφατα έχει ολοκληρωθεί η τοποθέτηση 
ηχοπετασμάτων σε μια μικρή απόσταση του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-
Κοκκινοτριμιθιάς μεταξύ των δύο ανισόπεδων κόμβων Αρχαγγέλου και Ανθουπόλεως. 
Παραμένει όμως χωρίς ηχοπετάσματα η περιοχή γύρω από τον ανισόπεδο κόμβο 
Αρχαγγέλου, όπου παρατηρείται σοβαρή τροχαία κίνηση και όπου η γύρω περιοχή 
είναι ιδιαίτερα πυκνοκατοικημένη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην περιοχή 
του κόμβου Αρχαγγέλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.021, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε συνάντηση του Συνδέσμου Αποφοίτων της Σχολής 
Μελκονιάν, που πραγματοποιήθηκε περίπου πριν από ένα χρόνο με τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού, ο υπουργός φέρεται να είχε υποσχεθεί ότι θα κάνει ό,τι είναι 
δυνατό, έτσι ώστε να βρεθούν τρόποι να επαναλειτουργήσει η Σχολή Μελκονιάν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο σημείο βρίσκεται η υλοποίηση της δέσμευσής του προς το 
Σύνδεσμο Αποφοίτων της Σχολής Μελκονιάν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.022, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά την ημέρα της διεξαγωγής του τελικού κυπέλλου ποδοσφαίρου οι 
οπαδοί ποδοσφαιρικής ομάδας, οι οποίοι κατευθύνονταν προς το νέο ΓΣΖ στη 
Λάρνακα, άναψαν φωτιές κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Λάρνακας, με 
αποτέλεσμα να καεί σημαντική έκταση της παρόδιας βλάστησης.  Θεωρώ ότι η 
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συμπεριφορά αυτή είναι κολάσιμη και συνιστά ποινικό αδίκημα.  Πρόκειται περί 
εμπρησμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν διερευνήθηκαν αυτές οι υποθέσεις εμπρησμού και αν οι ένοχοι 
προσήχθησαν ενώπιον της δικαιοσύνης ή αν δεν έγινε τίποτα από τα πιο πάνω, γιατί 
το επεισόδιο αφορούσε οπαδούς δημοφιλούς ποδοσφαιρικής ομάδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.023, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι από τον Αγρό μέχρι τη Λευκωσία δεν υπάρχει 
σταθμός ασθενοφόρων, με αποτέλεσμα οι κάτοικοι των γύρω περιοχών να 
ανησυχούν για την ασφάλεια και την υγεία τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί υπάρχει αυτό το πρόβλημα και αν υπάρχουν σχέδια για 
αντιμετώπισή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.024, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Τουρκική Εθνοσυνέλευση πρόσφατα επικύρωσε τη 
ρωσοτουρκική συμφωνία για κατασκευή πυρηνικού εργοστασίου παραγωγής 
ηλεκτρικής ενέργειας στο Άκκιουγιου της νοτιοδυτικής Μικράς Ασίας, παρά τις έντονες 
αντιδράσεις των κατοίκων της περιοχής και των περιβαλλοντιστών της Τουρκίας και 
της Ευρώπης.  Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει τεθεί το θέμα εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις 
ενταξιακές διαπραγματεύσεις της Τουρκίας με την Ευρωπαϊκή Ένωση και αν έχουν 
γίνει διαβήματα προς τη φίλη ρωσική κυβέρνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.025, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα πλαίσια των μελετών που ετοιμάζονται για την 
αποκατάσταση των Χώρων Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Απορριμμάτων (ΧΑ∆Α) στις 
επαρχίες Πάφου, Λάρνακας και Αμμοχώστου πραγματοποιήθηκαν δειγματοληψίες και 
χημικές αναλύσεις αναφορικά με την ποιότητα των υδάτων και του εδάφους.  
∆ειγματοληψίες και χημικές αναλύσεις έγιναν και στα στραγγίσματα που εντοπίστηκαν 
σε ορισμένους ΧΑ∆Α. 

 Όπως πληροφορήθηκα από την απάντηση του αρμόδιου υπουργού στην 
ερώτησή μου, που υποβλήθηκε μέσω της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. 
23.06.009.04.130, στα ΧΑ∆Α στα οποία οι μελετητές έκριναν αναγκαίο διερευνήθηκαν 
η οξύτητα, η ηλεκτρική αγωγιμότητα, τα ολικά λίπη, τα λάδια και η παρουσία 
διαφόρων μετάλλων στο έδαφος και στο νερό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα των δειγματοληψιών αυτών, καθώς και των 
χημικών αναλύσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.026, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα κατά την υποδοχή ξένου ποδοσφαιριστή 
στο αεροδρόμιο Λάρνακας προκλήθηκε αναστάτωση, σε βαθμό που ανεστάλησαν οι 
λειτουργίες του αεροδρομίου, λειτούργησαν οι αυτόματοι πυροσβεστήρες, 
καθυστέρησε η εξυπηρέτηση των επιβατών κ.ο.κ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν ληφθεί τα αναγκαία μέτρα, για να μην επαναληφθούν τα 
επεισόδια, και, εάν υπήρξαν ζημιές από τα γεγονότα, ποιος ανέλαβε να τις καλύψει και 
να πληρώσει αποζημιώσεις ή δεν έγινε τίποτα από τα πιο πάνω, γιατί το επεισόδιο 
αφορούσε δημοφιλή ομάδα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.027, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μεγάλη διεθνής εταιρεία, ολλανδικών και μαλαισιανών 
συμφερόντων, προγραμματίζει να δημιουργήσει στην περιοχή Βασιλικού ένα τεράστιο 
τερματικό εισαγωγής και διανομής πετρελαιοειδών αξίας πέραν των €100 εκατομ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι σχεδιασμοί της εν λόγω εταιρείας και αν 
έχουν ήδη εκπονηθεί μελέτες εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.028, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ένας αριθμός ανεμογεννητριών από το έργο του 
αιολικού πάρκου στην Αγία Άννα εμπίπτει στην επιταγμένη για το πεδίο βολής Καλού 
Χωριού περιοχή.  Οι ιδιοκτήτες της περιοχής διαμαρτύρονται για το πώς είναι δυνατό 
για το αιολικό πάρκο να μην ισχύει η σχετική με το πεδίο βολής επίταξη και να ισχύει 
για άλλου είδους αναπτύξεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πράγματι μέρος του αιολικού πάρκου της Αγίας Άννας εμπίπτει 
στα όρια του πεδίου βολής Καλού Χωριού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.029, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Αρχηγός Αστυνομίας έχει περιορίσει το χρόνο 
συνδικαλιστικής εργασίας του προέδρου, του γενικού γραμματέα και των μελών του 
Συνδέσμου Αστυνομικών Κύπρου. Επίσης, έχω πληροφορηθεί ότι αρνήθηκε να 
παραχωρήσει υπηρεσιακή άδεια απουσίας, για να συμμετάσχουν οι εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Αστυνομικών Κύπρου στο συνέδριο εργασίας των Ελεύθερων 
Αστυνομικών Συνδικάτων της Ευρώπης (CESP), που πραγματοποιήθηκε στη 
Σλοβενία τον Ιούνιο. Ως αποτέλεσμα της άρνησης του Αρχηγού Αστυνομίας, ο 
πρόεδρος και ο γραμματέας του συνδέσμου Αστυνομικών Κύπρου μετέβησαν στο 
συνέδριο αξιοποιώντας την προσωπική τους άδεια απουσίας. Από τις δεκαεννέα 
αντιπροσωπίες που συμμετείχαν στο συνέδριο μόνο η κυπριακή αντιπροσωπία 
μετέβη στη Σλοβενία με χρήση της προσωπικής άδειας των αστυνομικών.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που προτίθεται να λάβει, ώστε να σταματήσουν οι 
διώξεις των συνδικαλιστών και γενικώς για να δημιουργηθεί θετικό κλίμα για την 
ανάπτυξη του υγιούς συνδικαλισμού στην αστυνομική δύναμη της Κύπρου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.030, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν για σκοπούς επίλυσης του 
κυκλοφοριακού προβλήματος που δημιουργείται στον Πρωταρά κατά τους θερινούς 
μήνες και πότε υπολογίζεται να τεθούν σε ισχύ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.031, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στις επιμέρους δράσεις του Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης 2007-2013 στον 
τομέα της δημόσιας υγείας, κεφάλαιο “Ψυχική Υγεία”, αναφέρεται η ανάπτυξη Εθνικού 
Σχεδίου ∆ράσης για τον Κοινωνικό Αποκλεισμό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς έχει προχωρήσει μέχρι σήμερα η ανάπτυξη του 
συγκεκριμένου σχεδίου δράσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.032, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Σε απάντηση, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010, που δόθηκε από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού για το θεσμό του σχολικού κοινωνικού λειτουργού αναφέρεται 
ότι ο θεσμός αυτός εφαρμόστηκε πιλοτικά σε δέκα σχολεία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποια σχολεία εφαρμόστηκε ο θεσμός αυτός, αν έχει γίνει 
αξιολόγησή του και αν ο θεσμός αυτός θα επεκταθεί και σε άλλες σχολικές μονάδες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.033, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στις επιμέρους δράσεις του Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης 2007-2013 στον 
τομέα της δημόσιας υγείας, με υπότιτλο “Αλκοολισμός”, αναφέρεται η λειτουργία 
θεραπευτικής μονάδας για εξαρτημένα από το αλκοόλ άτομα, δυνατότητας 10 κλινών, 
για εσωτερικό πρόγραμμα απεξάρτησης και αποκατάστασης.    

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα η λειτουργία της μονάδας αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.034, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στις επιμέρους δράσεις του Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης 2007-2013 στον 
τομέα της δημόσιας υγείας, με υπότιτλο “Ανάπτυξη και βελτίωση”, αναφέρεται η 
προώθηση ανάπτυξης γηριατρικών υπηρεσιών και κατ’ οίκον φροντίδας υγείας.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται σήμερα η ανάπτυξη γηριατρικών υπηρεσιών 
και κατ’ οίκον φροντίδας υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.035, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 
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 «Έχω πληροφορίες ότι τους τελευταίους τέσσερις μήνες υπήρξαν ελάχιστοι 
μέχρι και καθόλου πτωματικοί δότες σε σύγκριση με τα προηγούμενα χρόνια. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις διαδικασίες που ακολουθούν οι συντονιστές μεταμοσχεύσεων 
ως προς την ενημέρωση οικογενειών πιθανών πτωματικών δοτών, με σκοπό τη 
συγκατάθεσή τους στη δωρεά οργάνων των συγγενών τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.036, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στις επιμέρους δράσεις του Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης 2007-2013 στον 
τομέα της δημόσιας υγείας, κεφάλαιο “Μεταφορές - Υγεία και Ασφάλεια”, αναφέρεται η 
πραγματοποίηση μελέτης για τη βελτίωση της οδικής ασφάλειας στα εντοπισμένα 
μελανά σημεία του οδικού δικτύου (2006-2007). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια είναι τα μελανά σημεία του οδικού δικτύου που έχουν εντοπιστεί; 

2. Πώς μεριμνάται η βελτίωση και τήρηση της οδικής ασφάλειας σε αυτά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.037, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο δήμος Αγίου ∆ομετίου προβληματίζεται με την 
κατάσταση που επικρατεί στον οχετό ομβρίων υδάτων, πιο γνωστό ως ποταμό 
Κλήμο, ο οποίος διέρχεται από κατοικημένες περιοχές του δήμου και ρέει προς τα 
κατεχόμενα.  Όπως έχω πληροφορηθεί υπάρχουν σκέψεις όπως το έργο της 
διαμόρφωσης της κοίτης του ξεροπόταμου, που πραγματοποιήθηκε στη δημοτική 
περιοχή Έγκωμης και στη συνέχεια σε μέρος του δήμου Αγίου ∆ομετίου, επεκταθεί 
στη Νεκρή Ζώνη και στις κατεχόμενες περιοχές.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, 
για την επίτευξη του σκοπού αυτού πραγματοποιήθηκαν συναντήσεις και με τις 
τουρκοκυπριακές αρχές στο Λήδρα Πάλας.  ∆υστυχώς, οι συναντήσεις αυτές έχουν 
σταματήσει και η προσπάθεια φαίνεται να ναυαγεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το συγκεκριμένο θέμα εγείρεται στις επαφές με τους εκπροσώπους 
της τουρκοκυπριακής κοινότητας στις απευθείας διαπραγματεύσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.038, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, αρ. 48.753, 
ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 1998, δόθηκαν οδηγίες για επαναδιαπραγμάτευση της 
υφιστάμενης Συμφωνίας μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του 
Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου στη βάση αγοράς υπηρεσιών και μετά 
από έγκριση του Κεντρικού Συμβουλίου Προσφορών. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο εξουσιοδότησε τότε τους Υπουργούς Υγείας και 
Οικονομικών όπως επαναδιαπραγματευθούν την υφιστάμενη ιδρυτική πράξη με την 
Τράπεζα Κύπρου και το Υπουργείο Υγείας ανέλαβε να υποβάλει προσχέδιο 
συμφωνίας για νομοτεχνική επεξεργασία. 
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 Μετά από παρέλευση πέντε χρόνων, το Σεπτέμβριο του 2003, ετοιμάστηκε το 
προσχέδιο συμφωνίας το οποίο επιθεωρήθηκε από την Ελεγκτική Υπηρεσία, η οποία 
ανέφερε, μεταξύ άλλων, το εξής:  “Η νέα προσέγγιση για αγορά υπηρεσιών από το 
Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου συνιστά σημαντική βελτίωση σε σχέση με 
το υφιστάμενο”. 

 Ακολούθως, τον Αύγουστο του 2004, η Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας 
ετοίμασε, μετά από πολλαπλές συναντήσεις με αρμοδίους, το προσχέδιο συμφωνίας.  
Έκτοτε, δυστυχώς, τίποτε δεν έγινε και το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου 
επιχορηγείται από το κράτος σε βάρος των κρατικών ογκολογικών υπηρεσιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την τύχη του σχεδίου επαναδιαπραγμάτευσης με το εν λόγω 
κέντρο και γιατί μέχρι σήμερα, δώδεκα χρόνια από την απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, δεν προχώρησε η επαναδιαπραγμάτευση της υφιστάμενης συμφωνίας 
μεταξύ της κυβέρνησης και του Ογκολογικού Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.039, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο σχεδιασμός για επέκταση του εμπορικού 
κέντρου του συνοικισμού Λιοπετρίου, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί και αν θα 
συμπεριληφθεί σχετικό κονδύλι στον προϋπολογισμό του 2011 για το εν λόγω έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.040, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι η σημαδούρα που πόντισαν οι κατοχικές δυνάμεις στη 
θαλάσσια περιοχή Κάτω Πύργου-Λιμνίτη παραβιάζοντας το status quo της Νεκρής 
Ζώνης, γεγονός που καταδίκασε ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών στην 
ετήσιά του έκθεση για την UNFICYP, παραμένει στη θέση της. Το γεγονός αυτό 
προκαλεί σοβαρά προβλήματα στους ψαράδες της περιοχής, οι οποίοι περιορίζονται 
κατά τρόπο απόλυτο από την ύπαρξη της σημαδούρας. Η σημαδούρα δε διαθέτει 
νυκτερινό φωτισμό και αποτελεί κίνδυνο για τους ψαράδες, Ελληνοκυπρίους και 
Τουρκοκυπρίους, που εργάζονται στην περιοχή.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ιστορικό της εγκατάστασης της σημαδούρας αυτής, ποια είναι η 
θέση των Ηνωμένων Εθνών για το θέμα και ποιες είναι οι ενέργειες της κυβέρνησης 
για απομάκρυνση της επικίνδυνης σημαδούρας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.041, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τοποθετήθηκε ένα τεράστιο φουσκωτό σκάφος το 
οποίο φέρει διαφημιστική πινακίδα στη θαλάσσια περιοχή της παραλίας του 
ξενοδοχείου “Asterias Beach Hotel” στην Αγία Νάπα. Οι κίνδυνοι για τους 
ναυτιλλομένους είναι εμφανείς, αφού η πλωτή διαφήμιση δε φέρει σήμανση ούτε τα 
απαιτούμενα φώτα για τη νύκτα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες που έχουν ληφθεί για το συγκεκριμένο θέμα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.042, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχουν ολοκληρωθεί οι εργασίες κατεδάφισης στο 
παλιό Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς η εταιρεία που ανέλαβε την κατεδάφιση διαχειρίστηκε τα 
απόβλητα/μπάζα της κατεδάφισης. Ειδικότερα, παρακαλώ όπως ενημερωθούμε 
ακριβώς πόσα φορτηγά με μπάζα μεταφέρθηκαν, πού ακριβώς απορρίφθηκαν και 
ποιο ποσοστό κατέληξε τελικά στο σκυβαλότοπο του Κοτσιάτη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.043, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι την 21η Ιουλίου ομάδα 15 νεαρών, που φορούσαν 
τους μελανούς χιτώνες της οργάνωσης ΕΛΑΜ (Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο), επιτέθηκε και 
προκάλεσε πραγματική σωματική βλάβη σε Νιγηριανό φοιτητή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες ενέργειες έχουν γίνει για διερεύνηση του θέματος, ποια τα 
πορίσματα του ανακριτικού έργου και αν τελικά έχουν αποδοθεί ευθύνες στη 
συγκεκριμένη οργάνωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.044, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή να προχωρήσει στην επιδιόρθωση του 
καφενείου που βρίσκεται στο εμπορικό κέντρο του συνοικισμού Αγίων 
Αναργύρων Β΄, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να αρχίσει η διαδικασία για την 
παραχώρηση και λειτουργία του και, εάν όχι, τι προτίθεται να κάνει με τον εν 
λόγω χώρο, 

2. κατά πόσο έχει προγραμματιστεί η αντικατάσταση των παραθύρων, που είναι 
σήμερα από ξύλο, με παράθυρα από αλουμίνιο στον εν λόγω συνοικισμό και 
ποιο το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.045, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι το εξωτερικό ιατρείο που βρίσκεται στο εμπορικό 
κέντρο του συνοικισμού Αγίων Αναργύρων Β΄ δε λειτουργεί σε προγραμματισμένη 
συνεχόμενη βάση, ώστε να εξυπηρετεί τους κατοίκους του συνοικισμού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα προχωρήσει στη στελέχωση του ιατρείου αυτού και με 
ποιο τρόπο θα συνεχίσει να λειτουργεί.» 

 Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.046, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα κατά την υποδοχή ξένου ποδοσφαιριστή 
στο αεροδρόμιο Λάρνακας προκλήθηκε αναστάτωση, σε βαθμό που αναστάλθηκαν οι 
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λειτουργίες του αεροδρομίου, λειτούργησαν οι αυτόματοι πυροσβεστήρες, 
καθυστέρησε η εξυπηρέτηση των επιβατών κ.ο.κ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν κατά τη διάρκεια των επεισοδίων προέκυψε οποιοδήποτε ποινικό 
αδίκημα, αν έγιναν συλλήψεις ή προσήχθη οποιοσδήποτε ενώπιον της δικαιοσύνης ή 
δεν έγινε τίποτα από τα πιο πάνω, γιατί το επεισόδιο αφορούσε δημοφιλή 
ποδοσφαιρική ομάδα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.047, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πειράματα που έγιναν σε εγκεφαλικά κύτταρα 
ποντικών έδειξαν ότι η επαφή με μια συγκεκριμένη χημική ουσία, η οποία περιέχεται 
σε πολλά προϊόντα που χρησιμοποιούμε καθημερινά, εμποδίζει την ανάπτυξη των 
νευρικών κυττάρων. 

 Πρόκειται για τη χημική ουσία methylisothiazolinone (MIT), η οποία ανήκει στην 
ομάδα ουσιών που ονομάζονται βιοκτόνα και χρησιμοποιείται ευρέως σε κρέμες 
χειρός, σαμπουάν, βαφές μαλλιών και άλλα καλλυντικά, για να αποθηκεύονται για 
μεγάλο χρονικό διάστημα χωρίς να αναπτύσσονται σ’ αυτά βακτήρια.  Ανάμεσα σε 
άλλα, χρησιμοποιείται και σε εργοστάσια παραγωγής χρωμάτων, κόλλας, καθώς και 
σε βιομηχανικά συστήματα ψύξης νερού ως μικροβιοκτόνο.  Ιδιαίτερα ανησυχητική 
είναι η διαπίστωση ότι τα προϊόντα ευρείας χρήσεως που αναφέρθηκαν πιο πάνω 
χρησιμοποιούνται και από έγκυες γυναίκες και υπάρχει η υποψία ότι μπορεί να 
επηρεάζεται η φυσιολογική ανάπτυξη των εμβρύων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του αυτές τις πληροφορίες και αν έχουν γίνει 
αναλύσεις για εντοπισμό της χημικής αυτής ουσίας σε προϊόντα που κυκλοφορούν 
στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.048, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με το Μνημόνιο Συναντίληψης που υπογράφτηκε στις 14 
Ιανουαρίου 2000 μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ηνωμένου Βασιλείου, οι 
Βρετανοί δικαιούνται να χρησιμοποιούν για δέκα ημέρες το πεδίο βολής της Εθνικής 
Φρουράς στο Καλό Χωριό της επαρχίας Λάρνακας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε έγινε έκτοτε χρήση του πεδίου βολής Καλού Χωριού από τους 
Βρετανούς και αν αληθεύουν οι πληροφορίες ότι έχουν ζητήσει επέκταση του αριθμού 
των ημερών άσκησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.049, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Συμβούλιο Ανοικοδόμησης και Επανεγκατάστασης 
διενεργεί μελέτες για την ομαλή επανεγκατάσταση των προσφύγων στις περιοχές τους 
μετά τη λύση του Κυπριακού.  Οι δήμοι της μείζονος περιοχής Λευκωσίας, και 
ιδιαίτερα οι δήμοι Λευκωσίας, Αγίου ∆ομετίου και Αγλαντζιάς, έχουν σημαντικό μέρος 
της έκτασής τους στις κατεχόμενες περιοχές ή στη Νεκρή Ζώνη.  Ιδιαίτερα για το δήμο 
Αγίου ∆ομετίου το πρόβλημα είναι πολύ πιο μεγάλο, αφού τα τρία τέταρτα της 
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έκτασης του δήμου είναι κατεχόμενα.  Οι πολίτες του δήμου Αγίου ∆ομετίου και των 
άλλων δήμων αναμένουν ότι το κράτος έπρεπε να αρχίσει από τώρα μελέτες 
μελλοντικής οικιστικής, εμπορικής, βιοτεχνικής και περιβαλλοντικής ανάπτυξης.  
Ανάλογη ευθύνη ανήκει και στο Πολεοδομικό Συμβούλιο, το οποίο εξετάζει αυτή την 
εποχή τις τροποποιήσεις του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του την ανάγκη του δήμου Αγίου ∆ομετίου και των 
άλλων δήμων που τέμνονται από τη Γραμμή Αττίλα για ενιαία και ολοκληρωμένη 
ανάπτυξη που να περιλαμβάνει και τις κατεχόμενες περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.050, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι την 21η Ιουλίου 2010 ομάδα δεκαπέντε νεαρών που 
φορούσαν τους μελανούς χιτώνες της οργάνωσης ΕΛΑΜ (Ελληνικό Λαϊκό Μέτωπο) 
επιτέθηκαν και προκάλεσαν πραγματική σωματική βλάβη σε Νιγηριανό φοιτητή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες ενέργειες έχουν γίνει για διερεύνηση του θέματος, ποια τα 
πορίσματα του ανακριτικού έργου και αν τελικά έχουν αποδοθεί ευθύνες στη 
συγκεκριμένη οργάνωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.051, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δημόσιος χώρος πρασίνου στη λεωφόρο 
Αγαπήνωρος στην Πάφο, ο οποίος κατά τις πληροφορίες μου δημιουργήθηκε σε 
τουρκοκυπριακή περιουσία και έχει ονομαστεί “Πάρκο των Ηνωμένων Εθνών”, έχει 
καταπατηθεί από το γειτονικό εστιατόριο.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειές του, ώστε να αρθεί η καταπάτηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.052, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην Ελλάδα εξετάζεται το ενδεχόμενο οι πρόσφατες 
καταστροφικές πυρκαγιές στην Αττική να προκλήθηκαν από σπινθήρες πυλώνων της 
∆ΕΗ.  Συγκεκριμένα, έχω διαβάσει στον ελληνικό τύπο ότι ο αρμόδιος για υποθέσεις 
περιβάλλοντος εισαγγελέας πρωτοδικών ∆ημήτρης Γκύζης έχει διατάξει τη διενέργεια 
πραγματογνωμοσύνης, προκειμένου να διευκρινιστεί αν οι συγκεκριμένες πυρκαγιές 
οφείλονται σε πλημμελή συντήρηση πυλώνων της ∆ΕΗ, γιατί έχει στοιχεία που 
συγκλίνουν στο ενδεχόμενο ότι οι πυρκαγιές στο Βαρνάβα και στο Μικροχώρι 
Καπανδριτίου, που ξέσπασαν στις 17 Ιουλίου 2010, οφείλονται σε αυτό το λόγο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν συνεχίζεται και εφέτος η εφαρμογή ειδικού προγράμματος για τη 
συντήρηση των γραμμών της ΑΗΚ στις δασικές περιοχές στη βάση σχετικών 
πρωτοκόλλων που συμφωνήθηκαν με το Τμήμα ∆ασών και αν έχει η ΑΗΚ πληρώσει 
για την καταστροφική πυρκαγιά του 2007 στο Σαϊττά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.053, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Έχουμε γίνει δέκτες παραπόνων από εκπροσώπους τουριστικών γραφείων 
ότι η διαμόρφωση της πορείας εξόδου των επιβατών στο αεροδρόμιο Λάρνακας 
προκαλεί σύγχυση και ταλαιπωρία, τόσο στους ίδιους τους επιβάτες όσο και στους 
εκπροσώπους των εταιρειών που τους αναμένουν. Η τοποθέτηση των πάγκων 
αναμονής βρίσκεται σε λάθος χώρο.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει σε διορθωτικά μέτρα σχετικά 
με το εν λόγω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.054, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους, σε αντίθεση με άλλες χρονιές, 
ζητείται από τους παραγωγούς να πληρώσουν ασφάλιστρα στον ΟΓΑ για το 2009, 
παρά τη μέχρι σήμερα ρύθμιση της πληρωμής τους με αποκοπή από τον ΚΟΑΠ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.055, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο θα διεξαχθεί η διαδικασία εξέτασης των ενστάσεων για 
το Μέτρο 1.5.1 του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης και πότε υπολογίζεται να 
ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.056, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η ολοκλήρωση του κοιμητηρίου στην 
κοινότητα Αυδήμου, τους λόγους καθυστέρησης και πότε υπολογίζεται να τελειώσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.057, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να δημιουργήσει ενδιάμεσους 
αποθηκευτικούς χώρους πόσιμου νερού, πέραν αυτού του Φρεννάρους, για ύδρευση 
της περιοχής Αμμοχώστου και, εάν ναι, ποιο το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.058, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων ελέγχει τις 
περιπτώσεις όπου δίνεται σύνταξη σε Τουρκοκυπρίους που δε διαμένουν στις 
ελεύθερες περιοχές και οι οποίοι μπορεί να μη βρίσκονται εν ζωή και πότε 
ενημερώνεται για την ακριβή ημερομηνία θανάτου τους, ώστε να τερματίζεται η 
σύνταξη των ατόμων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.059, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Κατόπιν επίσκεψής μου στο συνοικισμό Μακάριος Γ΄ στις Καμάρες στη 
Λάρνακα, έχω διαπιστώσει προβλήματα σχετικά με τις επιδιορθώσεις που γίνονται 
στις πολυκατοικίες του συνοικισμού αυτού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή να προβεί εκ νέου και με 
ολοκληρωμένο πρόγραμμα στην απομόνωση των ταρατσών των πολυκατοικιών, 
επειδή συνεχίζει το νερό να εισρέει από τις στέγες, με αποτέλεσμα να επιβαρύνεται η 
υγεία των κατοίκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.060, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην αποκατάσταση του 
χώρου του λατομείου στο Αυγόρου μετά και από το άνοιγμα του εργοστασίου ΧΥΤΥ 
στην Κόσιη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.061, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόνοια στις συμφωνίες με το διαχειριστή του 
αεροδρομίου Λάρνακας για δημιουργία στεγασμένου χώρου αναμονής λεωφορείων 
και ταξί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.062, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην απαντητική επιστολή του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη, με ημερομηνία 14 Ιουνίου 2010, στην 
ερώτηση μου με αρ. 23.06.009.04.1016, με ημερομηνία 8 Απριλίου 2010, σχετικά με 
την πρόσληψη/αξιοποίηση τεσσάρων φιλολόγων και παρακαλώ όπως ο έντιμος 
υπουργός ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Αν έχει τηρηθεί η σειρά προτεραιότητας στον κατάλογο αδιόριστων 
εκπαιδευτικών στον τομέα της ελληνικής φιλολογίας για τους 10-15 με τους 
οποίους, όπως αναφέρεται στην απαντητική επιστολή, είχαν γίνει τηλεφωνικές 
επικοινωνίες.  Εάν όχι, παρακαλώ να αναφερθούν οι λόγοι. 

2. Με ποια κριτήρια έγινε η επιλογή των 10-15 αδιόριστων εκπαιδευτικών με τους 
οποίους, όπως αναφέρεται στην απάντηση, έγιναν τηλεφωνικές επικοινωνίες 
για εκδήλωση ενδιαφέροντος; 

3. Παρακαλώ επίσης όπως ο έντιμος υπουργός ενημερώσει για το ποσό των 
συμβολαίων που υπογράφηκαν με τους επιτυχόντες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.063, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Από δημοσιεύματα στον τύπο πληροφορούμαι ότι ενδέχεται να υπάρξουν 
καθυστερήσεις στην έναρξη των κατασκευαστικών έργων της παραλιακής οδού Πιαλέ 
Πασά στη Λάρνακα. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Πόσο βάσιμες είναι οι πληροφορίες για καθυστερήσεις; 

2. Πότε αναμένεται να κατακυρωθούν οι προσφορές και να ξεκινήσουν τα 
κατασκευαστικά έργα; 

3. Πότε αναμένεται η αποπεράτωσή τους; 

4. Σε ποια φάση βρίσκεται ο διάλογος για τη μετακίνηση των κέντρων αναψυχής 
που επηρεάζονται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.064, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω γίνει αποδέκτης παραπόνων και καταγγελιών ότι, λόγω της αλόγιστης 
χρήσης φυτοφαρμάκων και των συνεχών ψεκασμών σε καλλιέργειες, παρατηρείται 
αποδεκατισμός των μελισσών, καθώς και επιβάρυνση της ποιότητας του μελιού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο οι συγκεκριμένες καταγγελίες είναι βάσιμες και ποια τα μέτρα που 
λαμβάνονται, προκειμένου να προστατευθεί η κυπριακή μελισσοκομία και οι 
παραγωγοί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.065, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα:  

1. Κατά πόσο συνεχίζονται τα ακτοπλοϊκά δρομολόγια μεταξύ του συριακού 
λιμανιού της Λαττάκειας και του κλειστού λιμανιού της Αμμοχώστου. 

2. Κατά πόσο το θέμα αυτό απασχόλησε τις συνομιλίες που ο Υπουργός 
Εξωτερικών είχε κατά την πρόσφατη επίσκεψή του στη ∆αμασκό. 

3. Εάν υπάρχουν ενδείξεις από τη συριακή πλευρά για διακοπή του 
συγκεκριμένου δρομολογίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.066, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η ευρύτερη περιοχή Σταυροβουνίου, που περιλαμβάνει ένα σημαντικό αριθμό 
κοινοτήτων, χαρακτηρίζεται από την εντατική ελαιοκαλλιέργεια από αρχαιοτάτων 
χρόνων και το σημαντικό αριθμό ελαιόδενδρων.  Στην περιοχή έχουν εντοπιστεί 
ελαιόδενδρα που, σύμφωνα με την παράδοση, έχουν ηλικία εκατοντάδων χρόνων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο αντιμετωπίζει θετικά την προοπτική ίδρυσης και λειτουργίας στην εν λόγω 
περιοχή θεματικού μουσείου ελιάς που να αναδεικνύει τη διαχρονική σημασία της 
ελαιοκαλλιέργειας για την Κύπρο και την ιστορική της εξέλιξη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.067, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζονται οποιαδήποτε αναπτυξιακά έργα στο λιμάνι 
Βασιλικού και, αν ναι, για το είδος και το κόστος των έργων που προγραμματίζονται, 
καθώς και για τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.068, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η πρόταση του Παγκύπριου Συνδέσμου 
∆ιευθυντών Ξενοδοχείων για ανάκαμψη του χειμερινού τουρισμού, κατά πόσο έχει 
ενσωματωθεί στα σχέδια του ΚΟΤ και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να υλοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.069, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα για τα εξής 
αναφορικά με τη χρήση του ∆ιεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας από τη Βρετανική 
Πολεμική Αεροπορία: 

1. Παρέχει η συμφωνία αυτή δικαίωμα προσγείωσης/απογείωσης βρετανικών 
πολεμικών αεροσκαφών σε περιόδους αιχμής στην κίνηση του αεροδρομίου, 
όπως είναι η τουριστική περίοδος; 

2. Σε ποια δικαιολογητική βάση στηρίχθηκε η παραχωρηθείσα άδεια και η 
συνομολόγηση αυτής της συμφωνίας που αφορά τη χρήση ενός πολιτικού 
αεροδρομίου από στρατιωτικά αεροσκάφη; 

3. Πώς αντιμετωπίζει το ενδεχόμενο ακύρωσης ή αναθεώρησης αυτής της 
συμφωνίας, δεδομένων των δικαιολογημένων αντιδράσεων που υπήρξαν από 
το πρόσφατο περιστατικό χρήσης του αερολιμένα Λάρνακας από βρετανικό 
πολεμικό αεροσκάφος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.070, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα χρονοδιαγράμματα υλοποίησης, την ημερομηνία έναρξης 
εργασιών των πιο κάτω έργων, καθώς και ποια από αυτά προτίθεται να συμπεριλάβει 
στον προϋπολογισμό του 2011: 

1. Κατασκευή αρχαιολογικού πάρκου Αμαθούντας. 

2. Κατασκευή αποβάθρας στο χώρο του αρχαίου λιμανιού της αρχαίας 
Αμαθούντας. 

3. Κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου στην περιοχή του αρχαιολογικού χώρου 
Αμαθούντας. 

4. Ανακατασκευή τουριστικού παραλιακού δρόμου από το ξενοδοχείο “Atlantica” 
μέχρι το ξενοδοχείο “Elias”. 

5. Κατασκευή δύο παράλληλων κυματοθραυστών έναντι των ξενοδοχείων “Four 
Seasons”, “Mediterranean” και “Amathus”.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.071, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο γνωστός Έλληνας τραγουδιστής Νότης Σφακιανάκης 
διαμαρτύρεται δημοσίως ότι καθυστερεί η έκδοση άδειας ανέγερσης μνημείου του 
Σολωμού Σολωμού στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου.  Συγκεκριμένα, ο 
καλλιτέχνης ισχυρίζεται ότι, προτού αναθέσει την κατασκευή του μνημείου σε 
καλλιτέχνη, ζήτησε και εξασφάλισε προφορική έγκριση από διάφορες κρατικές 
υπηρεσίες.  Στη συνέχεια ο καλλιτέχνης που ανέλαβε την κατασκευή του μνημείου 
επισκέφθηκε την Κύπρο και μελέτησε τον περιβάλλοντα χώρο για τον οποίο 
προοριζόταν και μετά το κατασκεύασε.  Στη συνέχεια και ενώ ήταν έτοιμος να 
μεταφέρει το μνημείο στην Κύπρο για τοποθέτηση -όλα με δικά του έξοδα- πήρε το 
μήνυμα να περιμένει, μέχρι να εξασφαλιστεί σχετική άδεια.  Αυτή η άδεια όμως μέχρι 
σήμερα δεν έχει εκδοθεί και έτσι το μνημείο μένει ξεχασμένο σε αποθήκη στην Αθήνα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί καθυστερεί η έκδοση της άδειας για την ανέγερση του μνημείου 
του Σολωμού Σολωμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.072, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από δημοσιεύματα και καταγγελίες πολιτών ότι 
πρόσφατα βρετανικά πολεμικά αεροσκάφη που σταθμεύουν στην αεροπορική βάση 
του Ακρωτηρίου έχουν διεξαγάγει άσκηση στον αεροδιάδρομο του ∆ιεθνούς 
Αερολιμένα Λάρνακας, προκαλώντας την αντίδραση των ανυποψίαστων πολιτών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το περιστατικό και επίσης να εξηγήσει βάσει ποιας διευθέτησης 
επιτρέπεται στα βρετανικά πολεμικά αεροσκάφη να ασκούνται σε ένα διεθνές πολιτικό 
αεροδρόμιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.073, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το κοινοτικό συμβούλιο Ορόκληνης και όλα τα 
οργανωμένα σύνολα της κοινότητας έχουν αποφασίσει να εγείρουν ξανά έντονα την 
αντίθεσή τους στη λειτουργία λατομείου στην περιοχή του βουνού της Ορόκληνης. Οι 
εργασίες στο λατομείο θεωρούνται παράνομες, αφού σύμφωνα με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου οι εργασίες λατόμησης θα έπρεπε να είχαν τερματιστεί από 
την 31η ∆εκεμβρίου 2006. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες των αρμόδιων αρχών για τερματισμό της παρανομίας 
και επαναφορά του περιβάλλοντος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.074, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο αντιμετωπίζεται θετικά η προοπτική ίδρυσης και 
λειτουργίας στη Λάρνακα πανεπιστημιακής σχολής θαλάσσιας βιολογίας ή στέγασης 
στην ευρύτερη περιοχή της πόλης του Ωκεανογραφικού Κέντρου του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, λαμβάνοντας υπόψη ότι στη θαλάσσια περιοχή της Λάρνακας υπάρχει ήδη η 
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κατάλληλη υποδομή (ερευνητικός σταθμός του Τμήματος Αλιείας στο Μενεού) και δεν 
έχει χωροθετηθεί καμιά άλλη δημόσια ανώτατη σχολή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.075, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο υδροβιότοπος Ακρωτηρίου βρίσκεται εντός των 
βρετανικών βάσεων και δεν ελέγχεται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία. Ως εκ τούτου, 
δεν αποτελεί ευρωπαϊκό έδαφος και δεν μπορεί να ενταχθεί από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία στο ευρωπαϊκό δίκτυο “Φύση 2000”. Παρ’ όλα αυτά, οι βρετανικές βάσεις 
έχουν εφαρμόσει δύο νομοθεσίες οι οποίες είναι αντίστοιχες αυτών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Αυτές είναι οι “Law for the protection and management of nature and 
wildlife” και “Law for the protection and management of game and wild birds”. Βάσει 
των πιο πάνω νομοθεσιών, όπως έχω πληροφορηθεί, οι βρετανικές βάσεις θα 
δημιουργούσαν περιοχές για την προστασία των ειδών και οικοτόπων για τις οποίες οι 
πρόνοιες θα συνάδουν με αυτές του δικτύου “Φύση 2010”. Μια από αυτές τις περιοχές 
αναφέρθηκε ότι θα είναι και ο υγροβιότοπος του Ακρωτηρίου.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί και εφαρμοστεί διαχειριστικό σχέδιο για τον 
υγροβιότοπο του Ακρωτηρίου και αν υπάρχει πρόθεση ετοιμασίας διαχειριστικών 
σχεδίων για περιοχές που βρίσκονται εντός των βρετανικών βάσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.076, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από δημοσιεύματα ότι ο Πρόεδρος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας έχει μισθώσει ιδιωτικό τζετ για τις μετακινήσεις του, για το οποίο ο 
Κύπριος φορολογούμενος πληρώνει €6.000 την ώρα, ακόμη και όταν το αεροσκάφος 
δε χρησιμοποιείται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν αληθεύουν τα δημοσιεύματα και ποιοι είναι οι όροι της σύμβασης 
ενοικίασης ιδιωτικού τζετ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.077, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο εκπρόσωπος της θρησκευτικής ομάδας των 
Αρμενίων στη Βουλή των Αντιπροσώπων κ. Βαρτκές Μαχτεσιάν διαμαρτυρήθηκε για 
το γεγονός ότι ο διορισμός, το 2009, των μελών της Σχολικής Εφορίας Αρμενικών 
Σχολείων “Ναρέκ” έγινε χωρίς να ληφθεί υπόψη η γνώμη του εκλεγμένου 
εκπροσώπου της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων.  Το ίδιο συνέβη πρόσφατα 
στην περίπτωση αναπληρωματικού διορισμού μέλους της σχολικής εφορίας στη θέση 
άλλου που παραιτήθηκε. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το νομικό πλαίσιο που διέπει τη διαδικασία διορισμού της 
Σχολικής Εφορίας Αρμενικών Σχολείων, τους λόγους για τους οποίους δεν έχει 
υιοθετηθεί ένα σύστημα εκλογής, όπως συμβαίνει με τα ελληνικά σχολεία, και δεν 
έχουν ληφθεί υπόψη οι εισηγήσεις του εκπροσώπου της θρησκευτικής ομάδας των 
Αρμενίων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.078, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην κτηνοτροφική περιοχή Ξυλοτύμπου υπάρχει 
μεγάλος αριθμός από μικρά κτηνοτροφικά υποστατικά γαλακτοφόρων αγελάδων. 
Σύμφωνα με καταγγελίες πολιτών, τις οποίες επιβεβαιώνει το κοινοτικό συμβούλιο, οι 
κτηνοτρόφοι της περιοχής δεν απομακρύνουν τις κοπριές των αγελάδων, με 
αποτέλεσμα αυτές να παρασύρονται με τις βροχές σε μεγάλες ποσότητες μέσα στις 
γειτονικές καλλιέργειες. Αυτό έχει δυσμενείς συνέπειες για τα δέντρα και προκαλεί 
ρύπανση του εδάφους και των νερών. Από τη ρύπανση κινδυνεύει και το 
αντιπλημμυρικό φράγμα της Βάτενας στην Ορμίδεια.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει, ώστε να αντιμετωπιστεί το πρόβλημα της 
ρύπανσης από την κτηνοτροφική περιοχή Ξυλοτύμπου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.079, ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε υπολογίζεται να αρχίσει η ανέγερση προσφυγικών κατοικιών 
στους ελεύθερους χώρους που έχουν δημιουργηθεί μετά τις αναδομήσεις στους 
οικισμούς που βρίσκονται στις κοινότητες Σωτήρας, Λιοπετρίου και Φρεννάρους, 
καθώς και πόσες κατοικίες (ενός, δύο και τριών υπνοδωματίων) υπολογίζεται να 
ανεγερθούν στην επαρχία Αμμοχώστου γενικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.080, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση να κηρυχθεί το παλιό γεφύρι στο χωριό 
Κούρδαλι διατηρητέο, δεδομένου ότι χρονολογείται από τη βυζαντινή περίοδο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.081, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησής μου με αριθμό 23.06.009.04.1021 για το θέμα της 
ευρωπαϊκής έρευνας για το ποσοστό μόλυνσης των σφαγίων πουλερικών με 
σαλμονέλα στην Κύπρο, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Έχει συνεχιστεί ο έλεγχος αυτός σε όλα τα πτηνοσφαγεία που λειτουργούν 
σήμερα και, αν ναι, ποια είναι τα αποτελέσματα; 

2. Υπήρχαν σφαγεία όπου το ποσοστό μόλυνσης ξεπερνούσε τον αντίστοιχο 
μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Ποια ήταν η διακύμανση των ποσοστών 
μόλυνσης στα κυπριακά πτηνοσφαγεία; Μπορούν να δοθούν αναλυτικά 
στοιχεία; 

3. Ποια ήταν τα ποσοστά μόλυνσης από σαλμονέλα σε κάθε χώρα, σύμφωνα με 
τη σχετική έρευνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.082, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Στην ετήσια έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας για το 2008 αναφέρεται ότι η 
εθελοντική δέσμευση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
μείωση ύψους 21% στις εκπομπές αερίων θερμοκηπίου από τις εγκαταστάσεις που 
εμπίπτουν στο σύστημα εμπορίας εκπομπών και για μείωση 5% στους τομείς εκτός 
του συστήματος (γεωργία, μεταφορές, διαχείριση αποβλήτων κ.ά.) καθιστά 
απαραίτητη τη θέσπιση μηχανισμού παρακολούθησης της εφαρμογής του Εθνικού 
Στρατηγικού Σχεδίου για τον Περιορισμό των Εκπομπών Αερίων Θερμοκηπίου, το 
οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο το 2003.  Η Γενική Ελέγκτρια 
εισηγήθηκε τη θέσπιση μηχανισμού ελέγχου μέσω της υιοθέτησης σχετικής 
νομοθεσίας.  Παράλληλα, εισηγήθηκε την άμεση τροχοδρόμηση όλων των 
απαραίτητων ενεργειών για επίτευξη των ποσοτικών στόχων που τέθηκαν για την 
περίοδο 2013-2020, αφού η κοινοτική νομοθεσία προνοεί την ετήσια μείωση των 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου κατά γραμμικό συντελεστή τόσο στην περίπτωση 
των εγκαταστάσεων που εμπίπτουν στο σύστημα εμπορίας εκπομπών όσο και στους 
υπόλοιπους τομείς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί καθυστερεί η νομοθετική ρύθμιση του μηχανισμού ελέγχου της 
εφαρμογής του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου για τον Περιορισμό των Εκπομπών 
Αερίων Θερμοκηπίου, καθώς και για το σημερινό βαθμό υλοποίησης των στόχων ανά 
τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.083, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κατά τα έτη 2006, 2007 και 2008 αποστάλθηκαν από 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προειδοποιητικές επιστολές σχετικά με τη μη έγκαιρη 
υποβολή από την Κυπριακή ∆ημοκρατία των εκθέσεων σε σχέση με τις εκπομπές 
αερίων που επιδεινώνουν το φαινόμενο του θερμοκηπίου. Η θέση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας είναι ότι η χώρα μας, αφού δεν είναι ενταγμένη στο Παράρτημα Ι της 
Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών ούτε στο Παράρτημα Β΄ του Πρωτοκόλλου του 
Κιότο, δεν έχει οποιαδήποτε υποχρέωση υποβολής εκθέσεων για τις εκπομπές 
αερίων θερμοκηπίου. Η Γενική Ελέγκτρια της ∆ημοκρατίας, εξαιτίας της διχογνωμίας 
που παρατηρείται μεταξύ της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
αναφορικά με την υποχρέωση υποβολής εκθέσεων για τις εκπομπές αερίων 
θερμοκηπίου, είχε εισηγηθεί όπως γίνουν ενέργειες για διευκρίνιση του όλου θέματος.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν εξακολουθεί να υπάρχει θέμα με την έγκαιρη υποβολή των 
εκθέσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.084, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εσωτερικών έχει απορρίψει αίτημα 
παροχής οικονομικής βοήθειας σε ιδιοκτήτη κατοικίας η οποία υπέστη σοβαρότατες 
ζημιές κατά την πρόσφατη θεομηνία και τις πλημμύρες στην κοινότητα Αστρομερίτη 
της επαρχίας Λευκωσίας, με το αιτιολογικό ότι δεν εμπίπτει στα κριτήρια που 
εγκρίθηκαν από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Συγκεκριμένα, αναφέρεται το εξής σε 
επιστολή της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας προς τον αιτητή: “∆εν μπορεί να σας 
παραχωρηθεί οικονομική βοήθεια, επειδή οι ζημιές έγιναν σε υποστατικό που δε 
χρησιμοποιείται για μόνιμη διαμονή ιδιοκατοίκησης αλλά ως ενοικιαζόμενη κατοικία”.  



71 

 

Σημειώνεται ότι κατά το χρόνο της καταστροφής η κατοικία ήταν σε χρήση από 
ενοικιαστές και ότι οι ζημιές ήταν τόσο εκτεταμένες, που το υποστατικό κρίθηκε 
επικίνδυνο και κατεδαφίστηκε. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που απορρίφθηκε η λογική αίτηση για παροχή 
οικονομικής βοήθειας στη συγκεκριμένη περίπτωση και ποια είναι τα ακριβή κριτήρια 
με βάση τα οποία αποφάσισε το Υπουργικό Συμβούλιο να παρέχει οικονομική βοήθεια 
για τις ζημιές σε υποστατικά στην περίπτωση του Αστρομερίτη ή και άλλων 
περιοχών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.085, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος στην ερώτησή μου με αριθμό 23.06.009.04.742 ότι η 
ετοιμασία προσχεδίου κανονισμών αποβλήτων ελαστικών έχει ολοκληρωθεί και, στα 
πλαίσια διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς, πραγματοποιήθηκε και 
συνεδρίαση της Συμβουλευτικής Επιτροπής ∆ιαχείρισης Αποβλήτων για συζήτηση του 
θέματος.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να καταθέσει στο σώμα τους κανονισμούς για 
διαχείριση αποβλήτων ελαστικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.086, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την απάντηση που δόθηκε στην ερώτησή μου με αριθμό 
23.06.009.04.843, τα μη επικίνδυνα στερεά απόβλητα από τη λειτουργία όλων των 
εγκαταστάσεων του αερολιμένα Λάρνακας συλλέγονται από αδειοδοτημένο 
διαχειριστή στερεών αποβλήτων και μεταφέρονται για απόρριψη στη χωματερή της 
Κλαυδιάς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν γίνεται έλεγχος της διαδικασίας αυτής, ποιος είναι ο 
αδειοδοτημένος ανακυκλωτής που ανέλαβε τη διαδικασία και ποιος διεξάγει τον 
έλεγχο αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.087, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες είναι οι τελευταίες εξελίξεις στην εκδίκαση της υπόθεσης που 
αναφέρεται στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.842, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 
2010, σε σχέση με τη διαρροή επικίνδυνων υγρών που παρατηρήθηκε στον 
υδροβιότοπο της Αλυκής Λάρνακας. 

 Η διαδικασία, όπως πληροφορήθηκα από την απάντηση στην προαναφερθείσα 
ερώτησή μου, βρίσκεται ενώπιον του δικαστηρίου. Έχουν περάσει ήδη πέραν των έξι 
μηνών και προφανώς πρέπει να έχει προκύψει κάποιο αποτέλεσμα ή απόφαση του 
δικαστηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.088, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει προχωρήσει σε προκήρυξη 
προσφορών για την εξασφάλιση υπηρεσιών συμβούλου μηχανικού για την καταγραφή 
αξιοποιήσιμου υδροδυναμικού για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας σε όλη την 
ελεύθερη Κύπρο και ιδιαίτερα στον ποταμό Καρκώτη και, αν όχι, πότε σκοπεύει να 
προχωρήσει στην προκήρυξη προσφορών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.089, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στη γραφική και ήσυχη παραλία “Μαϊστράλι” του Πρωταρά επιχείρηση 
σκαφών αναψυχής τοποθέτησε όγκους μπετόν και σιδερένια υποστυλώματα μέσα στη 
θάλασσα και έχει δημιουργήσει παράνομη αποβάθρα. 

 Η παράνομη και επισφαλής αποβάθρα χρησιμοποιείται για την επιβίβαση 
τουριστών σε μικρά σκάφη αναψυχής και κρουαζιέρας. Το θέμα καταγγέλθηκε από 
πολίτες και το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως. Μετά 
από ενδελεχή μελέτη των καταγγελιών η επίτροπος κατέληξε ότι οι καταγγελίες ήταν 
βάσιμες. 

 Σημειώνει μάλιστα στην έκθεσή της ότι έγιναν παράνομες επεμβάσεις στην 
παραλία, που κατέστρεψαν ανεπανόρθωτα το φυσικό περιβάλλον. Η επίτροπος 
καταλογίζει ευθύνες σε όλες τις αρμόδιες αρχές (δήμο Παραλιμνίου, αστυνομία, 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση, Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας κ.λπ.).  

 Σημειώνεται ότι με την έκθεσή της η Επίτροπος ∆ιοικήσεως καλεί τις αρμόδιες 
αρχές να προβούν σε κατεδάφιση της παράνομης αποβάθρας. 

 Όσα περιγράφονται πιο πάνω έλαβαν χώρα το καλοκαίρι του 2009. Έχουν 
περάσει δώδεκα ολόκληροι μήνες και η παράνομη αποβάθρα δεν έχει κατεδαφιστεί. 
Αντίθετα, έχει ενισχυθεί και αναβαθμιστεί, ενώ η χρήση της είναι συνεχής.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχουν εφαρμοστεί οι εισηγήσεις της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
στην περίπτωση της παράνομης αποβάθρας στην παραλία “Μαϊστράλι” στον 
Πρωταρά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.090, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η βρετανική Υπηρεσία Ελέγχου Τροφίμων 
επιβεβαίωσε ότι το κρέας ενός αρσενικού μοσχαριού που είχε γεννηθεί στη Βρετανία 
από έμβρυο κλωνοποιημένης αμερικανικής αγελάδας διατέθηκε στην αγορά και 
καταναλώθηκε πέρυσι το καλοκαίρι.  Η αποκάλυψη έγινε στο πλαίσιο έρευνας για τη 
διάθεση στη βρετανική αγορά γάλακτος από κλωνοποιημένο ζώο. 

 ∆εδομένου ότι έρευνες της κυπριακή κοινής γνώμης απέδειξαν ότι και οι 
Κύπριοι καταναλωτές δε δέχονται τα “νέα τρόφιμα” στο πιάτο τους, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις ενέργειες 
που λαμβάνει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στο θέμα της εφαρμογής όλων των δυνατών 
μέτρων αντιμετώπισης των “νέων τροφίμων”, δηλαδή των κλωνοποιημένων και των 
γενετικά τροποποιημένων.  Παρακαλώ επίσης όπως πληροφορηθεί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυπριακή κυβέρνηση προτίθεται να ακολουθήσει το παράδειγμα 
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πέντε άλλων ευρωπαϊκών χωρών και να κηρύξει τη χώρα μας σε περιοχή ελεύθερη 
από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.091, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Τη διαδικασία και τους όρους διεξαγωγής των εξετάσεων που απαιτούνται για 
τη διακρίβωση του επιπέδου γνώσεων και ικανότητας για απόκτηση 
Πιστοποιητικού Επαγγελματικής Κατάρτισης Οδηγού Μηχανοκίνητων 
Οχημάτων. 

2. Κατά πόσο οι εξετάσεις αυτές διεξάγονται, πέραν της ελληνικής, και σε άλλες 
ξένες γλώσσες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.092, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Κατά τους καλοκαιρινούς μήνες ο πληθυσμός στην ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου αυξάνεται κάθετα (τουρισμός, Κύπριοι παραθεριστές). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για την αποτελεσματική αστυνόμευση 
της περιοχής κατά την περίοδο αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.093, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για το συνολικό ποσό που καταβάλλει το κράτος για την ενοικίαση οικημάτων 
για τη στέγαση των διάφορων τμημάτων της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης 
Αμμοχώστου. 

2. με ποιους τρόπους προωθείται η οριστική και αποτελεσματική επίλυση του 
ζητήματος στέγασης της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.094, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. ποια είναι η κατάσταση που επικρατεί σε σχέση με το σοβαρό έγκλημα (φόνοι, 
βιασμοί, αδικήματα κατά περιουσίας κ.λπ.) στην ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου και ποιος είναι ο βαθμός εξιχνίασής του, 

2. ποια συγκεκριμένα μέτρα λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του σοβαρού 
εγκλήματος ειδικά στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.095, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις μέχρι τώρα αξιολογήσεις του θεσμού της κοινοτικής 
αστυνόμευσης στις κοινότητες Σωτήρας και Λιοπετρίου και κατά πόσο διαπιστώνεται 
η ανάγκη επέκτασης του θεσμού σε άλλες κοινότητες της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.096, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για τα στοιχεία που διαθέτει το κράτος σχετικά με τον παράνομο ηλεκτρονικό 
τζόγο στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου και 

2. σε ποιες ενέργειες έχουν προβεί μέχρι σήμερα οι αστυνομικές αρχές για τον 
εντοπισμό και την πάταξη των κρουσμάτων ηλεκτρονικού τζόγου στην 
περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.097, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρά την πρόοδο της σύγχρονης τεχνολογίας απεικόνισης, η ακριβής 
διάγνωση του καρκίνου του μαστού εξακολουθεί να παρουσιάζει πρόβλημα, με 
αποτέλεσμα η ανίχνευση να γίνεται σε στάδιο που η θεραπεία καθίσταται πολύ 
δύσκολη ή και αδύνατη. 

 Όπως ανακοινώθηκε, η Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) θα χρηματοδοτήσει σταθμό 
κλινικής εργασίας που αποσκοπεί στην ανίχνευση με ακρίβεια του καρκίνου του 
μαστού. Συγκεκριμένα, η ΕΕ θα επενδύσει 3,1 εκατομμύρια ευρώ στο ερευνητικό έργο 
ΗΑΜΑΜ, που αποσκοπεί στην ανάπτυξη καλύτερων και ταχύτερων μεθόδων 
διάγνωσης του καρκίνου του μαστού.    

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Υπουργείο Υγείας είναι ενήμερο για το πρόγραμμα 
αυτό και αν υπάρχει πρόθεση και δυνατότητα συμπερίληψης της Κύπρου στις δράσεις 
του έργου αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.098, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα στοιχεία που υπάρχουν σε σχέση με τα τροχαία δυστυχήματα 
και γενικότερα τα τροχαία αδικήματα στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.099, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι σε ορισμένα πεζοδρόμια, κυρίως στη Λάρνακα, 
τοποθετούνται ειδικά βοηθητικά πλακάκια, τα οποία έχουν ως σκοπό την 
εξυπηρέτηση των πεζών που είναι τυφλοί. Παρ’ όλο που γίνεται η επένδυση και 
χρησιμοποιούνται τα πλακάκια αυτά στα πεζοδρόμια, η τοποθέτησή τους γίνεται με 
λανθασμένο τρόπο, με αποτέλεσμα το μόνο που προσφέρουν να είναι διακόσμηση 
και καμία εξυπηρέτηση των τυφλών.   
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να επιλύσει το εν λόγω θέμα και τι μέτρα προτίθεται 
να λάβει μελλοντικά, ώστε να μην επαναληφθεί το πιο πάνω φαινόμενο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.100, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον ακριβή αριθμό των Τουρκοκυπρίων που είναι εγγεγραμμένοι 
στα γραφεία εργασίας ως άνεργοι για κάθε μήνα τα τελευταία δύο χρόνια, καθώς και 
τις διευθύνσεις που δηλώνουν. 

 Παράλληλα, παρακαλείται όπως ενημερώσει το σώμα για τους ελέγχους που 
γίνονται για τη μη απασχόληση των εν λόγω ανέργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.101, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχει σημειωθεί διακοπή παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στην περιοχή 
Κάππαρη, στο Παραλίμνι, στο μέσο της τουριστικής περιόδου. ∆υστυχώς, αυτό το 
φαινόμενο το τελευταίο διάστημα είναι επαναλαμβανόμενο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους της διακοπής, καθώς και για τα μέτρα που 
λαμβάνονται με στόχο την ελαχιστοποίηση της επανάληψης του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.102, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει ληφθεί πρόνοια, κατά το σχεδιασμό του νοσοκομείου 
Αμμοχώστου, για τη μετακίνηση των τυφλών ασθενών από τα εξωτερικά ιατρεία προς 
το κυρίως κτίριο του νοσοκομείου, καθώς και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν, ώστε 
οι τυφλοί να μην ταλαιπωρούνται κατά τη διακίνησή τους στους εν λόγω χώρους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.103, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα συμπεριληφθεί στο τοπικό σχέδιο Παραλιμνίου το ΣΤ΄ 
∆ημοτικό Σχολείο και, αν ναι, πότε θα γίνει αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.104, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα για δημιουργία κλειστής αίθουσας 
αθλοπαιδιών στο Α΄ ∆ημοτικό Σχολείο Παραλιμνίου και πότε υπολογίζεται να 
υλοποιηθεί το έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.105, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα έργα τα οποία πραγματοποιούνται μπροστά από το 
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οίκημα της ΣΕΚ στον προσφυγικό συνοικισμό Τσιακκιλερού στη Λάρνακα, καθώς και 
το χρονοδιάγραμμα διεκπεραίωσής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.106, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνει η αστυνομία για υποβοήθηση της 
τροχαίας κίνησης στις τουριστικές περιοχές Αγίας Νάπας και Πρωταρά τις 
καλοκαιρινές περιόδους, κατά τις ώρες αιχμής, καθώς και τι προτίθενται να κάνουν οι 
αρμόδιες αρχές για άμβλυνση του μεγάλου κυκλοφοριακού προβλήματος στις εν λόγω 
περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.107, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση κατασκευής οδικού δικτύου 
που είναι απαραίτητο για το Ε΄ ∆ημοτικό Σχολείο Παραλιμνίου και κατά πόσο έχουν 
γίνει οι αναγκαίες για το σκοπό αυτό απαλλοτριώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.108, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει συμπεριληφθεί στο τοπικό σχέδιο Παραλιμνίου το Β΄ 
Γυμνάσιο Παραλιμνίου και, αν όχι, τι χρειάζεται να γίνει, ποιες θα είναι οι ενέργειες των 
αρμόδιων αρχών για τη συμπερίληψή του και ποιο θα είναι το σχετικό 
χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.109, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Με την έναρξη των μαθημάτων και κατά τη διάρκεια της σχολικής χρονιάς η 
κυκλοφορία στον εμπορικό δρόμο Κοραή στο Παραλίμνι θα είναι αυξημένη, με 
αποτέλεσμα την επιδείνωση του κυκλοφοριακού προβλήματος, καθώς και την έκθεση 
σε κίνδυνο των πεζών (μαθητών) κατά τη διασταύρωση του δρόμου αυτού. 
Παρατηρείται επί καθημερινής βάσης ένα χάος στο συγκεκριμένο δρόμο. Έχει γίνει 
διάβημα από τη Σχολική Εφορία Παραλιμνίου για απαλλοτρίωση του τεμαχίου με 
αριθμό 436, που βρίσκεται πίσω από το Λύκειο Παραλιμνίου, με σκοπό να 
χρησιμοποιείται ως δεύτερος δρόμος ή ως είσοδος για τους μαθητές στο σχολείο.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να παραχωρήσει την έγκριση για 
απαλλοτρίωση του εν λόγω τεμαχίου και πότε προτίθεται να ανακοινώσει την 
απόφασή του, ως επίσης και τι άλλα μέτρα προτίθεται να λάβει, προκειμένου να 
αποτρέψει δυστυχήματα στο συγκεκριμένο δρόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.110, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτίθεται να 
συγκατατεθεί στο να αποκτήσει η Σχολική Εφορία Παραλιμνίου το τεμάχιο με αριθμό 
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386, για να δημιουργήσει χώρο στάθμευσης έξω από το Γυμνάσιο Παραλιμνίου, 
καθώς και πότε προτίθεται να γνωστοποιήσει την απόφασή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.111, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που καθυστερεί η υλοποίηση του έργου για το Cargo 
Village στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας, καθώς και το σχετικό χρονοδιάγραμμα 
υλοποίησης του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.112, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα λαμβάνει ή προτίθεται να λάβει για μείωση του κόστους 
παραγωγής στους τομείς της γεωργίας και της κτηνοτροφίας, ούτως ώστε να γίνουν 
τα κυπριακά γεωργοκτηνοτροφικά προϊόντα πιο ανταγωνιστικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.113, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται η ολοκλήρωση της μελέτης και η έναρξη των 
εργασιών για βελτίωση των λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή και Γρηγόρη Αυξεντίου, από την 
εκκλησία Αγίου Γεωργίου Κοντού μέχρι την Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λάρνακας, καθώς 
και ποια μέτρα λαμβάνονται για επίσπευση του εν λόγω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.114, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε αρκετά σημεία της ακτογραμμής της Λάρνακας και συγκεκριμένα μεταξύ 
των περιοχών του λιμανιού και του ξενοδοχείου “Λένιος” παρατηρείται φέτος ιδιαίτερα 
έντονη διάβρωση της παραλίας. Επισκέφθηκα την περιοχή και διαπίστωσα ότι η 
θάλασσα έχει φτάσει στις αυλές κατοικιών και έχει αποκαλύψει τις ρίζες των δένδρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα συγκεκριμένα μέτρα που λαμβάνονται προς αντιμετώπιση της διάβρωσης, για 
το χρόνο υλοποίησης των μέτρων αυτών, καθώς και τους σχεδιασμούς κατασκευής 
κυματοθραυστών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.115, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη φάση στην οποία βρίσκονται τα έργα για οριοθέτηση και 
προστασία της λίμνης στην Ορόκληνη και κατά πόσο υπάρχει πρόθεση για υλοποίηση 
ολοκληρωμένου σχεδίου διαχείρισης και βιώσιμης ανάπτυξης της λίμνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.116, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω ενημερωθεί από κοινοτάρχες ότι σε αρκετές περιοχές της Ορεινής 
κυρίως Λάρνακας ανεγείρονται αυθαίρετα οικοδομές και υποστατικά χωρίς 
προηγούμενη εξασφάλιση σχετικών αδειών και μάλιστα σε περιοχές που δεν 
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υπάρχουν εγγεγραμμένοι δρόμοι, με το επιχείρημα ότι υπάρχει αίτημα εγγραφής των 
δρόμων.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχουν περιέλθει εις γνώση του ανάλογα περιστατικά, καθώς και για τα 
μέτρα που λαμβάνονται για αντιμετώπιση του φαινομένου της αυθαίρετης δόμησης 
στις εν λόγω περιοχές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.117, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στην περιοχή του Μεταλλείου Αμιάντου βρίσκεται σε εξέλιξη μια πολύ 
αξιόλογη προσπάθεια του Τμήματος ∆ασών για αποκατάσταση και τοπιοτέχνηση του 
χώρου. Στη διάρκεια πρόσφατης επίσκεψής μου πληροφορήθηκα ότι υπάρχουν 
ακόμη αρκετά κτίρια της εταιρείας που διαχειριζόταν το μεταλλείο τα οποία ακόμη δεν 
έχουν περιέλθει στην κυριότητα του κράτους, ώστε να αποκατασταθούν, να 
ανακαινιστούν και να χρησιμοποιηθούν για σκοπούς κοινής ωφελείας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Αληθεύουν οι ανωτέρω πληροφορίες; 

2. Πόσα είναι τα κτίρια και από ποιους κατέχονται παράνομα; 

3. Σε ποιες ενέργειες προβαίνει το κράτος προκειμένου τα κτίρια να περιέλθουν 
στην κυριότητά του; 

4. Ποιος σχεδιασμός υπάρχει για αξιοποίηση των κτιρίων αυτών;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.118, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε αρκετές αναπτυγμένες χώρες του εξωτερικού και στην Ελλάδα 
καταβάλλεται ειδικό επίδομα στους οροθετικούς, δεδομένης της δεινής, πολλές φορές, 
κατάστασης της υγείας τους, που δεν τους επιτρέπει την εργασία, αλλά και τις 
συνθήκες κοινωνικής προκατάληψης που περιορίζουν τις δυνατότητες εργοδότησής 
τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Ποια κίνητρα εργοδότησης οροθετικών παρέχονται στον ιδιωτικό και δημόσιο 
τομέα; 

2. Yπάρχει πρόθεση καταβολής επιδόματος στους οροθετικούς στην Κύπρο, 
όπου υπολογίζεται ότι είναι γύρω στους χίλιους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.119, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η χρησιμότητα των ναυαγοσωστών έχει πολλές φορές τεκμηριωθεί. Το 
επάγγελμα ωστόσο του ναυαγοσώστη δεν είναι ακόμη κατοχυρωμένο, ενώ η 
ναυαγοσωστική υπηρεσία αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα στελέχωσης, ωραρίου 
λειτουργίας και υλικοτεχνικής υποδομής.   
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει πρόθεση για προώθηση, το ταχύτερο δυνατόν, του θέματος της 
επαγγελματικής κατοχύρωσης των ναυαγοσωστών; 

2. Υπάρχει πρόθεση για επέκταση του ωραρίου λειτουργίας της ναυαγοσωστικής 
υπηρεσίας; 

3. Τι προμήθειες προγραμματίζεται να παρασχεθούν σε υλικό και εξοπλισμό, 
δεδομένου ότι οι ναυαγοσώστες στην επαρχία Λάρνακας δε διαθέτουν πλωτά 
μέσα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.120, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Εδώ και χρόνια στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας υπάρχει Θάλαμος 
Υπερβαρικού Οξυγόνου για αντιμετώπιση καταδυτικών ατυχημάτων. Ο θάλαμος 
αυτός δυστυχώς ουδέποτε λειτούργησε, άλλοτε λόγω μη στελέχωσης και άλλοτε λόγω 
κακής συντήρησης και μη λειτουργίας του εξοπλισμού. 

 ∆εδομένου ότι η Λάρνακα με το ναυάγιο του πλοίου “Ζηνοβία” είναι ο 
σημαντικότερος καταδυτικός προορισμός στην Κύπρο και από τους σημαντικότερους 
στον κόσμο, με περίπου 45 000 επισκέψεις ετησίως, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για την 
ταχύτερη δυνατή και συνεχή λειτουργία του Θαλάμου Υπερβαρικού Οξυγόνου στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.121, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην επιδιόρθωση και 
ασφαλτόστρωση του αγροτικού δρόμου στα Κάτω Πολεμίδια Λεμεσού που αρχίζει 
από την εκκλησία της Παναγίας Καρμιώτισσας και καταλήγει στην εκκλησία της Αγίας 
Ειρήνης και, εάν ναι, ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα, καθώς και κατά πόσο 
υπάρχει κονδύλι στον προϋπολογισμό για το εν λόγω έργο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.122, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι τα νόμιμα δικαιώματα των τραπεζών για την είσπραξη 
τελών από τους πελάτες τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.123, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η πολυκατοικία στην οδό ∆ωδεκανήσου 13 στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίου 
Ελευθερίου στα Λατσιά, ως επίσης σειρά άλλων πολυκατοικιών στον ίδιο οικισμό 
βρίσκονται σε ιδιαίτερα τραγική κατάσταση από πλευράς στατικής επάρκειας του 
κτιρίου. Παράλληλα, στην ίδια πολυκατοικία τα αποχετευτικά συστήματα είναι 
προβληματικά, με αποτέλεσμα τα υγρά απόβλητα από αποχωρητήρια των πάνω 
διαμερισμάτων να εισχωρούν στα κάτω διαμερίσματα. Παρ’ όλο που το πρόβλημα 
αυτό έχει κατ’ επανάληψη αναφερθεί στις αρμόδιες αρχές, μέχρι σήμερα δεν έχει 
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παρθεί κανένα μέτρο, ενώ, απ’ ό,τι μας έχουν ενημερώσει, το υπουργείο έχει 
περικόψει κάθε πόρο που σκοπό έχει τις επιδιορθώσεις σε κυβερνητικούς 
προσφυγικούς οικισμούς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω πρόβλημα, που θέτει σε κίνδυνο την υγεία και 
ασφάλεια των ενοίκων, καθώς και κατά πόσο το προβλεπόμενο κονδύλι των 
επιδιορθώσεων έχει χρησιμοποιηθεί και, αν όχι, πότε προτίθεται να το 
χρησιμοποιήσει.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.124, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος διασφαλίζει την ασφάλεια των ενοίκων της 
κατοικίας στην οδό 143ος ∆ρόμος, αρ. 48, στα Πάνω Πολεμίδια, κατόπιν διαπίστωσης 
από τους αρμόδιους μηχανικούς των κρατικών υπηρεσιών για πρόβλημα στατικής 
επάρκειας της κατοικίας, μετά την πρόσφατη πτώση μέρους της στέγης, που είχε ως 
αποτέλεσμα την οξίδωση της σκελέτωσης του σπιτιού.  Παρακαλείται επίσης να 
πληροφορήσει το σώμα τι μέτρα προτίθεται να λάβει για επιδιόρθωση του εν λόγω 
σπιτιού, καθώς και το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.125, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι υπάρχει κίνδυνος μετάδοσης νέας ασθένειας στην 
κυπριακή πατατοκαλλιέργεια μετά την εισαγωγή φορτίου πατατών από τη Βουλγαρία. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα είχαν ληφθεί για την εκφόρτωση του φορτίου αυτού; 

2. Θα ανασταλούν οι εισαγωγές από την εν λόγω χώρα; 

3. Ποια είναι η ακριβής ασθένεια που έχει εισαχθεί; 

4. Ποια προληπτικά μέτρα λαμβάνονται για την αποφυγή μετάδοσή της στην 
ντόπια καλλιέργεια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.126, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην απάντηση της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου 
Μαρκουλλή στην ερώτηση της βουλευτού κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά με αρ. 
23.06.009.04.805 αναφέρονται τα εξής: “Με την ανάληψη της διαχείρισης των 
αερολιμένων από την εταιρεία ‘Hermes’ προωθείται νέα χαρτογράφηση του θορύβου, 
που υπολογίζεται να ολοκληρωθεί τον Ιούλιο του 2010.  Αναμένεται να υπάρχει 
διαφοροποίηση της χαρτογράφησης σχετικά με μείωση του μεγέθους των ζωνών με 
επίπεδο/στάθμη υψηλού θορύβου και αυτό λόγω της απαγόρευσης των αεροσκαφών 
του κεφαλαίου 2 και της χρήσης πιο σύγχρονων αεροσκαφών του κεφαλαίου 3” του 
παραρτήματος 16 της Συνθήκης του Σικάγου, που αναφέρεται στην περιβαλλοντική 
προστασία. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η νέα χαρτογράφηση του θορύβου και αν έγινε η 
μείωση του μεγέθους των ζωνών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.127, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Αρχή Λιμένων Κύπρου έχει αναθέσει στον ελληνικό 
οίκο εμπειρογνωμόνων “ΡΟΓΚΑΝ και ΣΥΝΕΡΓΑΤΕΣ” την ετοιμασία γενικού 
ρυθμιστικού σχεδίου (Master Plan), καθώς και μελέτη βιωσιμότητας για την κατασκευή 
ενός βιομηχανικού λιμανιού στην περιοχή του Βασιλικού.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί και υποβληθεί στην Αρχή Λιμένων Κύπρου η 
υπό αναφορά μελέτη και, αν ναι, ζητείται όπως αυτή κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.128, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, 
κάθε κράτος με Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ) πρέπει να κάνει τα ακόλουθα: 

“1. Να καθορίσει ποιες περιοχές του θαλάσσιου χώρου περιλαμβάνονται στη δική 
του ΑΟΖ. 

2. Να επιχειρήσει, κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο, να εκτιμήσει τις διαφορετικές 
χρήσεις των πλουτοπαραγωγικών πηγών, καθώς και την αλληλεπίδρασή τους 
στην ΑΟΖ. 

3. Να επιχειρήσει την καθιέρωση στόχων και προτεραιοτήτων, υιοθετώντας 
πολιτική που να προάγει αυτούς τους στόχους και να ενσωματώνει αυτές τις 
προτεραιότητες. 

4. Να επιχειρήσει να ρυθμίσει τις διάφορες δραστηριότητες που θα λάβουν χώρα 
στην ΑΟΖ, ώστε αυτές οι δραστηριότητες να προσαρμόζονται στις εθνικές 
επιλογές και δραστηριότητες. 

5. Να καθιερώσει θεσμικό μηχανισμό για τη διαμόρφωση των αποφάσεων και τη 
διαχείριση της ΑΟΖ. 

6. Να προσδιορίζει αυτά τα προβλήματα ή τις ευκαιρίες που δεν μπορούν να 
επιλυθούν ή από τις οποίες δεν μπορούν να επωφεληθούν λόγω των 
περιορισμών που υφίστανται στην ΑΟΖ. Να αναπτύξουν στρατηγική, για να 
μπορέσουν να ξεπεράσουν τέτοιου είδους απώλειες.” 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει, σημείο προς σημείο, ποια 
από τα πιο πάνω και σε ποιο βαθμό έχει υλοποιήσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία στη δική 
της ΑΟΖ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.129, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όσον αφορά παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. Μιχάλη Πολυνείκη με αρ. 23.06.009.04.285 σχετικά με το 
μετεωρολογικό ραντάρ στο Θρονί στον Κύκκο και τους ισχυρισμούς ότι βρίσκεται 
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εκτός λειτουργίας εδώ και τρία χρόνια, πληροφορήθηκα ότι μετά το χτύπημα από 
κεραυνό τον Απρίλιο του 2009 η επισκευή του ραντάρ δεν ήταν δυνατή, γιατί δε 
διατίθενται ανταλλακτικά μετά τη λήξη της δεκαπενταετούς συμφωνίας με την 
κατασκευάστρια εταιρεία.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Μετεωρολογική Υπηρεσία έχει προχωρήσει σε αντικατάσταση 
του άχρηστου ραντάρ στο Θρονί του Κύκκου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.130, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας έχει 
γνωματεύσει ότι ο νόμος απαγορεύει το κάπνισμα σε όλους τους χώρους που 
καθορίζονται στο σχετικό άρθρο, χωρίς να γίνεται διάκριση αν το κάπνισμα γίνεται με 
τσιγάρο, πούρο, πίπα, ναργιλέ ή με οποιοδήποτε άλλο τρόπο. Η χρήση λοιπόν 
ναργιλέ σε κλειστούς δημόσιους χώρους ή η χρήση του από ανήλικα άτομα 
απαγορεύεται και τα υποστατικά που επιτρέπουν σε τέτοιας ηλικίας άτομα να κάνουν 
χρήση ναργιλέ παρανομούν.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έγιναν καταγγελίες από την αστυνομία σχετικά με την παράνομη 
χρήση ναργιλέ από ανήλικα άτομα ή ενήλικα από άτομα σε κλειστούς χώρους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.131, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως είναι γνωστό, στις ηρωικές μάχες της Τηλλυρίας έλαβαν μέρος και δυο 
ακταιωροί της νεοσύστατης Εθνικής Φρουράς. Η μία από αυτές, η ακταιωρός 
“Φαέθων”, βυθίστηκε μετά από άνιση επική μάχη με τα τουρκικά πολεμικά 
αεροσκάφη. Η βύθιση της ακταιωρού “Φαέθων” προκάλεσε το θάνατο έξι ναυτικών 
από την Ελλάδα, μελών του πληρώματος της ακταιωρού, και ενός Κύπριου εθελοντή 
από τη Μόρφου. Ο κυβερνήτης της ακταιωρού “Φαέθων” και οι επιζήσαντες άντρες 
και των δύο ακταιωρών διατύπωσαν δημοσίως το παράπονο ότι η κυπριακή πολιτεία 
δεν έχει τιμήσει ποτέ επισήμως αυτούς που πολέμησαν και αυτούς που έπεσαν 
πολεμώντας στα δυο αυτά σκάφη για την προάσπιση της κυπριακής ελευθερίας.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει τιμήσει δεόντως τους νεκρούς και τους 
επιζώντες που έλαβαν μέρος με τις ακταιωρούς  “Φαέθων” και “Αρίων”στις ηρωικές 
μάχες της Τηλλυρίας το 1964.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.132, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από απάντηση του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου 
Σταυράκη σε παλαιότερή μου ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.861 ότι, για σκοπούς 
ενίσχυσης της διαφάνειας στις διαδικασίες πλήρωσης θέσεων στη δημόσια υπηρεσία, 
το Υπουργείο Οικονομικών θα ζητούσε από την Ειδική Επιτροπή να εξετάσει το 
ενδεχόμενο δημοσίευσης των, κατά σειρά επιτυχίας, αποτελεσμάτων των γραπτών 
εξετάσεων ονομαστικά, αντί με αριθμό πολιτικής ταυτότητας, αφού πρώτα έπαιρνε τις 
απόψεις του Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν ζητηθεί οι απόψεις της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, ποιες είναι αυτές και αν έχει ζητηθεί από την Ειδική 
Επιτροπή να εξετάσει το ενδεχόμενο δημοσίευσης της σειράς επιτυχίας των 
αποτελεσμάτων των γραπτών εξετάσεων ονομαστικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.133, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν βρίσκεται σε ισχύ ο περί Αγροφυλάκων Νόμος (Κεφ. 287), καθώς 
και πόσες κοινότητες ή συμπλέγματα κοινοτήτων διαθέτουν σήμερα αγροφύλακα ή 
αγροφύλακες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.134, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την απάντηση που δόθηκε στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.009.04.843, η διαχείριση των απορροφητικών υλικών στον αερολιμένα 
Λάρνακας, που περιλαμβάνονται στα επικίνδυνα στερεά και υγρά απόβλητα από τη 
λειτουργία όλων των εγκαταστάσεων του αερολιμένα, περιλαμβάνει τη συλλογή και 
προσωρινή αποθήκευσή τους σε μεταλλικό κάδο και μεταφορά τους στο 
τσιμεντοποιείο Βασιλικού για καύση μέχρι την έκδοση άδειας απόρριψης αποβλήτων 
από το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. Κατά τη διαδικασία της εξέτασης της αίτησης για έκδοση άδειας 
ζητήθηκαν από το Φορέα Εκμετάλλευσης κάποια επιπλέον στοιχεία αναφορικά με τη 
διαχείριση κάποιων ρευμάτων αποβλήτων (χρησιμοποιημένα μηχανέλαια, 
συσσωρευτές).  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν δοθεί τα επιπλέον στοιχεία για τη διαχείριση των ρευμάτων 
των χρησιμοποιημένων μηχανελαίων και συσσωρευτών και αν έχει εκδοθεί άδεια 
απόρριψης αποβλήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.135, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την απάντηση που δόθηκε στην ερώτησή μου με αριθμό 
23.06.009.04.843, τα όμβρια ύδατα από τον παλαιό χώρο στάθμευσης των 
αεροσκαφών, μέσω ενός υπόγειου συστήματος συλλογής ομβρίων υδάτων, 
καταλήγουν στη μικρή αλυκή παραπλήσια του αερολιμένα Λάρνακας. Επίσης, έχω 
πληροφορηθεί ότι τα όμβρια ύδατα από το νέο χώρο στάθμευσης των αεροσκαφών 
και το χώρο στάθμευσης οχημάτων στον αερολιμένα Λάρνακας οδηγούνται, μέσω 
ενός δικτύου σωλήνων και οχετών, σε ένα σύστημα ελαιοδιαχωριστήρων για την 
κατακράτηση τυχόν πετρελαιοειδών πριν διοχετευτούν τελικά και αυτά στις αλυκές.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν επηρεάζεται το περιβάλλον λόγω των λαδιών των αεροπλάνων και 
των οχημάτων που περιέχουν τα όμβρια ύδατα και γιατί αυτά δεν έχουν συνδεθεί με 
το κεντρικό σύστημα αποχέτευσης της πόλης της Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.136, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό πολεοδομικών αδειών που έχουν εκδοθεί με τη 
διαδικασία του “κόκκινου φακέλου” και το μέσο όρο του χρονικού διαστήματος που 
απαιτήθηκε για την έκδοσή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.137, ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κυπερούντας για παραχώρηση 
άμεσης κρατικής οικονομικής βοήθειας για κάλυψη μέρους των οφειλών του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Κυπερούντας προς την ΑΗΚ, δεδομένου ότι υπάρχει 
κίνδυνος τερματισμού της παροχής ηλεκτρικού ρεύματος προς το βιολογικό σταθμό 
και το κεντρικό αντλιοστάσιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.138, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην Ετήσια Έκθεση του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το 2009 
γίνεται αναφορά στην ανεπαρκή παροχή ιατρικής περίθαλψης που παρατηρείται στις 
Κεντρικές Φυλακές, η οποία οφείλεται στην έλλειψη του αναγκαίου ιατρικού 
προσωπικού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των ιατρών που απασχολείται στις Κεντρικές 
Φυλακές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.139, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον κώδικα πρακτικής των υπηρεσιών ανακουφιστικής και 
παρηγορητικής φροντίδας που τηρείται στα κρατικά νοσηλευτήρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.140, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το έτος 2009 αναφέρεται 
ότι, παρ’ όλο που ο Υπουργός Εσωτερικών εξέδωσε εγκύκλιο με βάση την οποία το 
διαζύγιο ή η ακύρωση του γάμου δε συνεπάγονται ακύρωση του δικαιώματος 
διαμονής στη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης των μελών της οικογένειας του πολίτη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα οποία δεν είναι υπήκοοι κρατών μελών, συνεχίζουν να 
παρουσιάζονται προβλήματα στη διαδικασία ανανέωσης αδειών παραμονής σε 
συζύγους Κυπρίων ή Ευρωπαίων πολιτών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι μέτρα λαμβάνει για απάμβλυνση των προβλημάτων που 
παρουσιάζονται κατά τη διαδικασία ανανέωσης αδειών παραμονής των εν λόγω 
προσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.141, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Στην ετήσια έκθεση 2009 της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφέρεται ότι 
παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην εξέταση αιτήσεων δημόσιου βοηθήματος από 



85 

 

τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, με αποτέλεσμα να πλήττονται τα άτομα που 
υπέβαλαν την αίτηση.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πόσος χρόνος χρειάζεται συνήθως για την εξέταση των 
αιτήσεων δημόσιου βοηθήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.142, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την 21η Ιουλίου εικοσιενάχρονη Βρετανίδα, μόνιμη κάτοικος Αγίας Νάπας, 
έχασε τη ζωή της, καθώς περπατούσε αμέριμνη σε πεζοδρόμιο, όταν κτυπήθηκε από 
τετράτροχη μοτοσικλέτα που παρεξέκλινε της πορείας της, την οποία οδηγούσε 
δεκαεπτάχρονος τουρίστας από το Ισραήλ. Λίγες μέρες πριν ένας δεκατριάχρονος 
τραυματίστηκε σοβαρά σε ελεγχόμενη διάβαση πεζών στη Λάρνακα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
όλα τα στοιχεία που αφορούν σοβαρά δυστυχήματα στα οποία εμπλέκονται πεζοί, 
ιδιαίτερα, εάν υπάρχουν, στοιχεία που αφορούν τροχαία ατυχήματα όπου πεζοί 
κτυπήθηκαν από οχήματα σε σημεία όπως πεζοδρόμια, πεζόδρομοι ή διαβάσεις 
πεζών, όπου δηλαδή την αποκλειστική ευθύνη για το ατύχημα είχε ο οδηγός του 
οχήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.143, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε συνάντηση των μελών του Συνδέσμου Αποφοίτων 
και Φίλων της Σχολής Μελκονιάν, που πραγματοποιήθηκε περίπου πριν από ένα 
χρόνο, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού φέρεται να είχε υποσχεθεί ότι θα κάνει 
ό,τι είναι δυνατό, έτσι ώστε να βρεθούν οι τρόποι να επαναλειτουργήσει η Σχολή 
Μελκονιάν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο σημείο βρίσκεται η υλοποίηση της δέσμευσής του προς το 
Σύνδεσμο Αποφοίτων και Φίλων της Σχολής Μελκονιάν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.144, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, η Οδηγία 2009/28/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για την ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας πρέπει να μεταφερθεί στο 
εθνικό δίκαιο μέχρι τις 5 ∆εκεμβρίου 2010. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προβλέπεται να κατατεθεί το εναρμονιστικό νομοσχέδιο έγκαιρα, 
ώστε να ψηφιστεί η σχετική εθνική νομοθεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.145, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη σε 
προηγούμενή μου ερώτηση (αρ. 23.06.009.04.680) σχετικά με την υπόθεση 
αυθαίρετων αναπτύξεων στο εμπορικό κέντρο “Madisons”, πληροφορήθηκα ότι η 
πολεοδομική αρχή ζήτησε τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ως προς τον περαιτέρω χειρισμό της υπόθεσης, καθώς και λήψη δικαστικών μέτρων.  
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Πληροφορήθηκα επίσης ότι εναντίον των ειδοποιήσεων για επιβολή προστίμου και 
την επιβολή διοικητικών προστίμων, οι ιδιοκτήτες υπέβαλαν στο Υπουργείο 
Εσωτερικών ισάριθμες ιεραρχικές προσφυγές, με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 47 
και 48 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα για το παραπάνω θέμα και να ενημερώσει το 
σώμα για την εξέλιξη της υπόθεσης των ιεραρχικών προσφυγών που υπέβαλαν οι εν 
λόγω ιδιοκτήτες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.146, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων ότι το τέλος σύνδεσης των εγκαταστάσεων 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές με το δίκτυο της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου είναι πάρα πολύ υψηλό σε σύγκριση με άλλες χώρες, όπου 
λαμβάνονται ουσιαστικά μέτρα προώθησης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν όντως το τέλος σύνδεσης είναι υψηλό και αν θα μπορούσε να 
μειωθεί, προκειμένου να υποστηριχθεί η ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας στο νησί μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.147, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα λειτουργήσει το νευροχειρουργικό τμήμα στο Γενικό 
Νοσοκομείο Αμμοχώστου και, αν ναι, πότε υπολογίζεται να προσληφθεί το αναγκαίο 
προσωπικό για τη λειτουργία του, ώστε να εξυπηρετούνται οι ασθενείς της επαρχίας 
Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.148, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Στο δρόμο Θεοδώρου Τσομαλούρη στο Φρένναρος, που είναι σε κατοικημένη 
περιοχή, παρατηρείται αυξημένη τροχαία κίνηση.  Ο δρόμος αυτός έχει μετεξελιχθεί 
στον κεντρικό δρόμο που διοχετεύει την τροχαία κίνηση από το Αυγόρου προς τη 
Σωτήρα και τη ∆ερύνεια μέσω Φρεννάρους, προκειμένου πολλοί αυτοκινητιστές να 
παρακάμπτουν τους δρόμους παρά τη βιομηχανική περιοχή που οδηγούν προς το 
Φρένναρος.  Να τονίσω ότι στο συγκεκριμένο δρόμο έχει σημειωθεί τροχαίο 
θανατηφόρο δυστύχημα.  Οι ταχύτητες που αναπτύσσονται στο συγκεκριμένο δρόμο 
είναι πολύ μεγάλες και θέτουν σε κίνδυνο παιδιά και κατοίκους της περιοχής, που 
κατοικείται από νεαρά κυρίως ζευγάρια.  Η δημιουργία κυρτωμάτων θεωρώ ότι είναι η 
μοναδική λύση για τον περιορισμό της ταχύτητας και της χρήσης του συγκεκριμένου 
δρόμου. 

 Λόγω αυξημένων παραπόνων των κατοίκων, θα ήθελα να πληροφορηθώ ποια 
είναι η αρμόδια αρχή που θα φέρει την ευθύνη για τυχόν νέο δυστύχημα μέχρι τη 
δημιουργία κυρτωμάτων. 

 Επίσης, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή να δημιουργήσει κυρτώματα 
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και, αν ναι, πότε, και, εάν όχι, ποια άλλα μέτρα προτίθεται το κράτος να λάβει, 
προκειμένου να μειωθεί ο κίνδυνος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.149, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Μετά από καταγγελίες που δέχτηκα από ασθενείς, πληροφορήθηκα ότι το 
μηχάνημα για την εξέταση της οστεοπόρωσης στο νοσοκομείο Αμμοχώστου δε 
λειτουργεί εδώ και έναν περίπου χρόνο, με αποτέλεσμα ασθενείς των οποίων έχει 
προγραμματιστεί η συγκεκριμένη εξέταση να αναμένουν χωρίς ανταπόκριση εδώ και 
πολλούς μήνες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο ισχύει η συγκεκριμένη πληροφορία και, αν ναι, να απαντήσει στα 
ακόλουθα: 

1. Πότε αναμένεται η επισκευή του μηχανήματος; 

2. Πόσοι είναι οι ασθενείς που αναμένουν εξέταση και για πόσο χρονικό διάστημα; 

3. Τι μέτρα λαμβάνονται για την επιτάχυνση των εξετάσεων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.150, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω ενημερωθεί γραπτώς από τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου της 
Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου ότι, μετά από παράπονα, δεν κατέστη δυνατό να 
εντοπιστεί φέτος ούτε ένα κρουαζιερόπλοιο στην Κύπρο που να διαθέτει υποδομή 
κατάλληλη για άτομα με κινητικές αναπηρίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. αν έχουν διενεργηθεί από τις αρμόδιες υπηρεσίες έλεγχοι, προκειμένου να 
διαπιστωθεί αν τα κυπριακά κρουαζιερόπλοια διαθέτουν υποδομές και 
προσβάσεις για άτομα με κινητικές αναπηρίες, 

2. αν έχουν υπάρξει σχετικά παράπονα και καταγγελίες,  

3. για τα μέτρα που λαμβάνονται, ώστε μια κατεξοχήν τουριστική χώρα όπως η 
Κύπρος να αποκτήσει σε όλους τους τουριστικούς χώρους, περιλαμβανομένων 
και των κρουαζιερόπλοιων, κατάλληλες προσβάσεις και υποδομές για άτομα με 
κινητικές αναπηρίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.151, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για τον αριθμό των αυτιστικών παιδιών που υπάρχουν σήμερα στην Κύπρο και 

2. για τα μέτρα που λαμβάνει η πολιτεία σε επίπεδο εκπαίδευσης και υπηρεσιών 
υγείας για την ομαλή κοινωνική τους ένταξη και την παροχή της κατάλληλης 
υποστήριξης τόσο σε αυτά όσο και στις οικογένειές τους.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.152, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει γίνει έλεγχος και μέτρηση της ποιότητας του αέρα 
στους εσωτερικούς εργασιακούς χώρους του νέου κτιρίου όπου μεταστεγάστηκε η 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου μετά το πρόβλημα εξαερισμού που παρουσιάστηκε 
και, εάν ναι, παρακαλώ όπως μας κοινοποιηθούν τα σχετικά αποτελέσματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.153, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Κατά τις επισκέψεις μου σε διάφορα κρατικά νοσηλευτήρια έχω διαπιστώσει 
ότι παρατηρείται μια αναρχία στους χώρους στάθμευσης.  Αυτοκίνητα σταθμεύουν 
εντελώς αυθαίρετα σε όλους τους διαθέσιμους χώρους, στις ειδικές θέσεις για άτομα 
με κινητικές αναπηρίες, σε προσβάσεις πεζών, σε πεζοδρόμια, σε ράμπες από όπου 
διακινούνται πεζοί, τροχοκαθίσματα, μητέρες με μικρά παιδιά, ανάπηροι κ.ο.κ.  
Επίσης, λόγω αυτής της αναρχίας παρουσιάζεται σοβαρή παρεμπόδιση της ομαλής 
κυκλοφορίας των οχημάτων και των πεζών, πολλές δε φορές και των ασθενοφόρων ή 
άλλων ιδιωτικής χρήσης οχημάτων που μεταφέρουν ασθενείς ή τραυματίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος είναι αρμόδιος για τον έλεγχο των χώρων στάθμευσης στα κρατικά 
νοσηλευτήρια; 

2. Ποια μέτρα λαμβάνονται για την εξάλειψη αυτής της αυθαιρεσίας; 

3. Ποιες κυρώσεις επιβάλλονται ιδιαίτερα στις περιπτώσεις οχημάτων που 
καταλαμβάνουν θέσεις αναπήρων και παρεμποδίζουν προσβάσεις και 
ράμπες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.154, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Επισκέφθηκα κατ’ επανάληψη την παράλια περιοχή των Περβολιών και της 
Ορόκληνης και περπάτησα κατά μήκος της με κατοίκους των εν λόγω περιοχών, για 
να διαπιστώσω το μέγεθος της διάβρωσης της παραλίας που έχει επέλθει τους 
τελευταίους μήνες.  Πληροφορήθηκα ότι έχουν αρχίσει, τόσο στην περιοχή Περβολιών 
όσο και στην περιοχή Ορόκληνης, μικρής κλίμακας και προσωρινού χαρακτήρα έργα 
με την τοποθέτηση ογκόλιθων για την ανάσχεση της διάβρωσης μέχρι να προχωρήσει 
η κατασκευή των κυματοθραυστών. 

 Όπως μου καταγγέλθηκε ωστόσο από τους κατοίκους, σε αρκετές περιπτώσεις 
υπάρχουν αυθαίρετες παρεμβάσεις στις παραλίες με την τοποθέτηση ογκόλιθων από 
ιδιοκτήτες κατοικιών και υποστατικών επί της ακτογραμμής και όχι εντός της 
θάλασσας χωρίς μελέτη και σχεδιασμό και αρκετές φορές με υλικά ακατάλληλα, όπως 
η χαβάρα, που διαλύεται και μετατρέπεται σε λάσπη που θολώνει το νερό και 
καταστρέφει τη θαλάσσια ζωή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Την εξέλιξη των έργων για ανάσχεση της διάβρωσης. 
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2. Αν τα προσωρινά έργα που βρίσκονται σε εξέλιξη πραγματοποιούνται με 
ολοκληρωμένη μελέτη και σχεδιασμό, ώστε να αποτραπεί η καταστροφή της 
παραλίας. 

3. Αν τα υλικά που χρησιμοποιούνται είναι τα κατάλληλα και αν γίνεται χρήση 
χαβάρας. 

4. Αν διασφαλίζεται η προσβασιμότητα στις παραλίες και αποτρέπεται η 
καταστροφή τους από την ανεξέλεγκτη και αυθαίρετη τοποθέτηση ογκόλιθων 
επί της ακτογραμμής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.155, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στη στελέχωση της μονάδας 
βραχείας νοσηλείας του Τμήματος Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών του 
Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου με νοσηλευτικό προσωπικό και, αν ναι, πότε 
αναμένεται να γίνουν οι σχετικές προσλήψεις και πόσες θέσεις θα καλύπτουν αυτές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.156, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τον αριθμό των νοσηλευτών που θα προσληφθούν στα 
νοσοκομεία Αμμοχώστου και Λάρνακας, πότε υπολογίζεται να αναλάβουν τα 
καθήκοντά τους και σε ποια τμήματα θα τοποθετηθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.157, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι Κυπριακές Αερογραμμές προτίθενται να αναθεωρήσουν 
το υλικό προβολής και διαφήμισης της Κύπρου και να συμπεριλάβουν την περιοχή 
Πρωταρά του δήμου Παραλιμνίου σε έντυπα της εν λόγω εταιρείας, όπως το 
«Sunjet», καθώς η περιοχή αυτή συμβάλλει στην κυπριακή οικονομία και δικαιούται 
την ανάλογη προβολή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.158, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την πρόθεση του Υπουργείου Οικονομικών να 
προχωρήσει στην ανανέωση των συμβολαίων τεσσάρων αεροπλάνων του στόλου της 
Eurocypria. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το κράτος θα δεσμευτεί να ανανεώσει τα συμβόλαια αεροπλάνων, 
δεδομένων της κακής οικονομικής κατάστασης και των δύο αερομεταφορέων και της 
προσπάθειας που γίνεται για τη συγχώνευση των δύο εταιρειών.  Παρακαλώ επίσης 
τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ποσό 
των χρημάτων που θα στοιχίσει στο κράτος η ανανέωση του στόλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.159, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



90 

 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το μεταχρωματικό έλκος, που προκαλείται από τον 
παθογόνο μύκητα ceratocystis platani, είναι η πλέον καταστρεπτική ασθένεια του 
πλατάνου διεθνώς προκαλώντας ολική νέκρωση των δέντρων.  Σε πόλεις της Γαλλίας 
και της Ιταλίας η ασθένεια έχει λάβει επιδημικές διαστάσεις και έχει καταστρέψει το 
80%-90% των δέντρων του πλατάνου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν εντοπιστεί κρούσματα του συγκεκριμένου μύκητα στην 
κυπριακή βιοποικιλότητα και, εάν ναι, ποια μέτρα έχουν ληφθεί για την αντιμετώπιση 
του φαινομένου και ποια μέτρα λαμβάνονται για τον έλεγχο φυτικού υλικού που 
εισέρχεται στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.160, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, παρά τη μέχρι σήμερα εντύπωση ότι το πουλί 
“κλόκκαρος” (Corvus corax) έχει εξαφανιστεί από το νησί μας, πρόσφατα 
εντοπίστηκαν τέσσερα ζευγάρια από αυτό το είδος κορακοειδών, το οποίο κάποτε 
ήταν ιδιαίτερα διαδεδομένο στην Κύπρο.  Ο κλόκκαρος είναι ένα ολόμαυρο πουλί, το 
μεγαλύτερο μέλος της οικογένειας των κορακοειδών, με άνοιγμα φτερούγων που 
μπορεί να φθάνει μέχρι και εκατό τριάντα εκατοστά.  Είναι μονογαμικό πουλί και 
τρέφεται κυρίως με ψοφίμια.  Όπως και για τους γύπες, η επιβίωση του είδους είναι 
ιδιαίτερα προβληματική, αφού η σύγχρονη μορφή της σταβλισμένης κτηνοτροφίας και 
τα μέτρα ορθής υγειονομικής πρακτικής έχουν περιορίσει στο ελάχιστο την παρουσία 
νεκρών ζώων στην ύπαιθρο.  Τα μεγάλα αυτά πτωματοφάγα πουλιά λιμοκτονούν και 
απειλούνται από την ανεξέλεγκτη χρήση δηλητηριασμένων δολωμάτων. 

 Είναι προφανές ότι η προστασία του είδους με τα κατάλληλα ρυθμιστικά μέτρα 
και η ενημέρωση του κοινού είναι απαραίτητες, εάν ως πολιτεία επιθυμούμε να 
διατηρήσουμε το είδος αυτό στο νησί μας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει τέτοια απόφαση από πλευράς πολιτείας και πώς 
υλοποιούνται μέτρα προστασίας των κλοκκάρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.161, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Χατζηνικόλα 

 «Έχω πληροφορηθεί από πολίτες που χρησιμοποιούν τακτικά το δρόμο 
Παρεκκλησιάς-Κελλακίου ότι στο δρόμο αυτό παρατηρείται πολύ μεγάλη κίνηση και 
κυκλοφοριακή συμφόρηση λόγω των πολλών οχημάτων που τον χρησιμοποιούν, η 
οποία αυξάνεται από το μεγάλο αριθμό φορτηγών από τα λατομεία της περιοχής, με 
όλους τους κινδύνους που αυτό συνεπάγεται. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο του για την 
άμβλυνση του προβλήματος αυτού, μετά και τα πολλά παράπονα που γίνονται από 
όσους χρησιμοποιούν τον εν λόγω δρόμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.162, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Χατζηνικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τα προβλήματα που παρουσιάζονται στον 



91 

 

αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού προς Λεμεσό και συγκεκριμένα από την έξοδο 
Παρεκκλησιάς και μετά.  Λόγω έργων της ΑΗΚ υπάρχει μεγάλη κυκλοφοριακή 
συμφόρηση, με αποτέλεσμα να παρατηρούνται ουρές αυτοκινήτων για κάποια 
χιλιόμετρα.  Επειδή δεν πιστεύω ότι τα έργα που γίνονται στο δρόμο προχωρούν με 
γρήγορους ρυθμούς και επειδή υπάρχει μεγάλη δυσφορία από όλους που 
χρησιμοποιούν τον αυτοκινητόδρομο αυτό, παρακαλώ όπως με ενημερώσετε για τα 
μέτρα που προτίθεται να λάβει το αρμόδιο υπουργείο για την απάμβλυνση του 
προβλήματος αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.163, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά τις συνεχιζόμενες περιόδους καύσωνα αυτού του καλοκαιριού 
πληροφορηθήκαμε ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εκδίδει 
ανακοινώσεις και όχι διατάγματα στο γενικότερο πλαίσιο του νόμου για την ασφάλεια 
και υγεία στο χώρο εργασίας, ώστε οι εργοδότες να διακόπτουν εργασίες που 
εκθέτουν τους εργαζομένους τους στον ήλιο.  Ουσιαστικά, πρόκειται για παραινέσεις 
και οδηγίες προς τους εργοδότες, που πολλές φορές δεν εισακούονται. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση του υπουργείου για θεσμοθέτηση με νομοθετική 
ρύθμιση των διαταγμάτων αναστολής εργασιών κατά τη διάρκεια περιόδων 
καύσωνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.164, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έπειτα από συλλογή υπογραφών από τους κατοίκους του συνοικισμού Πάνω 
Πολεμιδιών σχετικά με το κλείσιμο του καφενείου του συνοικισμού (ΣΚΕ Πάνω 
Πολεμιδιών), παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους το κοινοτικό συμβούλιο έχει 
προχωρήσει σε τέτοια απόφαση, κατά πόσο είχε εξουσία να προβεί σε τέτοια πράξη, 
καθώς και κατά πόσο η Πολεοδομία έχει εγκρίνει την αλλαγή της χρήσης του εν λόγω 
υποστατικού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.165, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι ο χώρος των γραφείων της Επαρχιακής ∆ιοίκησης, του 
Φόρου Είσπραξης και του Γραφείου Εργασίας της Αμμοχώστου είναι προβληματικός, 
λόγω του ότι οι προδιαγραφές αφορούσαν εμπορικούς χώρους.  Η μετατροπή τους σε 
γραφεία είναι ανεπαρκής ως προς το θόρυβο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα προτίθεται να λάβει το κράτος, προκειμένου το πρόβλημα 
αυτό να ξεπεραστεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.166, ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα κριτήρια της απόφασης της Κυπριακής Ολυμπιακής 
Επιτροπής, καθώς και για τον τρόπο επιλογής και εκπροσώπησης της Κύπρου στους 
Κοινοπολιτειακούς Αγώνες στο Νέο ∆ελχί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.167, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το σύστημα εξαερισμού στο αεροδρόμιο Λάρνακας 
είναι μικρής δυναμικότητας και δεν μπορεί να προσφέρει ταυτόχρονα τις αναγκαίες 
ποσότητες αέρα σε όλους τους χώρους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Ευσταθεί η πληροφορία και, αν ναι, ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν; 

2. Έχουν γίνει μετρήσεις για την επάρκεια του εξαερισμού σε κάθε γραφείο 
χωριστά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.168, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η ελεύθερη διακίνηση των πολιτών στην Ευρωπαϊκή Ένωση προτάσσει την 
ανάγκη για καλύτερη χρήση συστημάτων και συνεργασία για καταπολέμηση της 
διακίνησης των ναρκωτικών και άλλων παράνομων ουσιών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη συνεργασία που υπάρχει μεταξύ της Υπηρεσίας 
Καταπολέμησης Ναρκωτικών (ΥΚΑΝ) και των τελωνειακών αρχών και άλλων 
υπηρεσιών, προκειμένου να γίνεται αποτελεσματικότερος έλεγχος των ατόμων που 
διακινούν παράνομες ουσίες μέσω του αεροδρομίου Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.169, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με: 

1. τον τρόπο χρέωσης του ηλεκτρικού ρεύματος από την εταιρεία “Hermes 
Airport” προς τις κρατικές υπηρεσίες που στεγάζονται στο νέο αεροδρόμιο 
Λάρνακας για καθεμιά χωριστά, 

2. το ποσό που έχουν χρεωθεί οι υπηρεσίες αυτές ξεχωριστά κατά τα τελευταία 
τρία χρόνια και το συνολικό ποσό που πληρώθηκε, 

3. τη σύγκριση του κόστους (μείωση ή αύξηση) για τις εν λόγω υπηρεσίες με το 
κόστος στο παλιό αεροδρόμιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.170, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους δεν υπάρχει φρούρηση στην έξοδο 
του τελωνείου στο αεροδρόμιο Λάρνακας και τι προτίθεται να κάνει για το εν λόγω 
θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.171, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ποσό που πληρώνει το κράτος προς την εταιρεία “Hermes 
Airport” για υπηρεσίες τηλεφώνου, φαξ και διαδικτύου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.172, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει σε αναβάθμιση του καρνάγιου 
στη Λεμεσό, το οποίο εξυπηρετεί τόσο τα σκάφη των υπόλοιπων μαρίνων της 
Κύπρου όσο και της ευρύτερης περιοχής της ανατολικής Μεσογείου, και, αν όχι, τι 
σχέδια υπάρχουν για το εν λόγω καρνάγιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.173, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

α. Οι υπηρεσίες του υπουργείου του διαθέτουν στατιστικά στοιχεία για τα 
κρούσματα των σημαντικότερων μορφών καρκίνου; 

β. Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται ποσοστιαία αύξηση των κρουσμάτων 
καρκίνου; 

γ. Ποιο είναι, με βάση τα στοιχεία που έχουν, αν έχουν, το μέσο προσδόκιμο ζωής 
στην Κύπρο μετά τη διάγνωση και την προσπάθεια θεραπείας των διαφόρων 
μορφών καρκίνου; 

δ. Συγκριτικά με άλλες ευρωπαϊκές χώρες, υπάρχει αδικαιολόγητα σοβαρή 
αύξηση των κρουσμάτων καρκίνου, που πιθανόν να οφείλεται σε ειδικά τοπικά 
αίτια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.174, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πού καταλήγουν τα προσωπικά αντικείμενα των αγνοουμένων 
που ανασύρονται με τα λείψανά τους από τους ομαδικούς τάφους.  Θεωρώ ότι πρέπει 
να εξεταστεί το ενδεχόμενο της φύλαξης και έκθεσής τους σε ειδικά διαμορφωμένο 
χώρο στο Μουσείο Αγώνος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.175, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Μετά την αλλαγή της νομοθεσίας που αφορά το Συμβούλιο Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών (ΣΕΚΠ), αλλά και την υποχρέωση του ΣΕΚΠ να καλύπτει από 
μόνο του τα έξοδά του, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Πώς προτίθεται το κράτος να καλύψει τους μισθούς του προσωπικού από την 
1η Σεπτεμβρίου 2010; 

2. Ένα σχέδιο εθελοντικής αφυπηρέτησης του προσωπικού ως βοήθεια από το 
κράτος λόγω αλλαγής του καθεστώτος και προσαρμογής του στην ελεύθερη 
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αγορά αποτελεί κρατική ενίσχυση;  Εάν ναι, τι προτίθεται το κράτος να κάνει και 
πότε και, εάν όχι, γιατί το κράτος δεν ετοιμάζει ένα τέτοιο σχέδιο;  

3. Το ΣΕΚΠ θα προχωρήσει σε προσφορά υπηρεσιών προς το κράτος;  Ποιες θα 
είναι αυτές οι υπηρεσίες και πώς αποτρέπεται η κρατική επιδότηση αυτών των 
οικονομικών δραστηριοτήτων; 

4. Ποιοι οι λόγοι για τους οποίους το ΣΕΚΠ προτίθεται να συστήσει θυγατρική 
εταιρεία;  Αυτή η δυνατότητα πηγάζει από την υφιστάμενη νομοθεσία;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.176, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους το κράτος έχει σταματήσει να πληρώνει 
τη μεταφορά προς και από την Κύπρο των φοιτητών που σπουδάζουν στις 
στρατιωτικές σχολές της Ελλάδας, τη στιγμή που στο ποσό της υποτροφίας που 
δίνεται στους εν λόγω φοιτητές συμπεριλαμβάνεται και η κάλυψη των εξόδων των 
ταξιδιών μέχρι το τέλος των σπουδών τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.177, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν ελεγχθεί από το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων οι συνθήκες εργασίας των εργαζομένων στο Συμβούλιο 
Εμπορίας Κυπριακών Πατατών (ΣΕΚΠ).  Αν ναι, ποιες οι παρατηρήσεις του 
υπουργείου και, εάν όχι, πότε προτίθεται να διενεργήσει το σχετικό έλεγχο, αφού ο 
σημερινός χώρος εργασίας έχει μετά από μετατροπή άλλη χρήση.  Παρακαλώ επίσης 
να μας πληροφορήσει κατά πόσο το ΣΕΚΠ έχει πάρει σχετική έγκριση για αλλαγή 
χρήσης του χώρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.178, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κορυφαίοι επιστήμονες της Αυστραλίας ζήτησαν την 
απαγόρευση της κυκλοφορίας του παυσίπονου “Βολταρέν” (Voltaren) έπειτα από μια 
νέα μελέτη που έγινε στη ∆ανία και κατέδειξε ότι το συγκεκριμένο παυσίπονο αυξάνει 
τις πιθανότητες εκδήλωσης εγκεφαλικού επεισοδίου ακόμα και σε υγιείς ανθρώπους. 
Το Βολταρέν διατίθεται χωρίς ιατρική συνταγή και είναι από τα δημοφιλέστερα 
παυσίπονα, αλλά, σύμφωνα με τους επιστήμονες, είναι επικίνδυνο.      

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη δική του πληροφόρηση για το εν λόγω θέμα και αν προτίθεται 
να κάνει κάτι επί τούτου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.179, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Επειδή έχει διαπιστωθεί μείωση των ωρών στήριξης σε παιδιά με ειδικές 
μαθησιακές δυσκολίες κατά τη φετινή σχολική χρονιά σε σύγκριση με πέρσι, 
παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τον αριθμό των ωρών στήριξης κατά μαθητή για τη φετινή σχολική χρονιά σε σχέση με 
πέρσι, καθώς και για τους λόγους της απόφασης αυτής.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.180, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Τις τελευταίες μέρες είδαν το φως της δημοσιότητας αντιφατικές δηλώσεις 
αναφορικά με τις φορολογικές υποχρεώσεις της Εκκλησίας της Κύπρου απέναντι στο 
κράτος.  Είχε προηγηθεί η διατύπωση βαρύτατων κατηγοριών και απαξιωτικών 
χαρακτηρισμών εις βάρος του προκαθήμενου της Εκκλησίας από κυβερνητικούς και 
πολιτειακούς παράγοντες. 

 Επειδή το θέμα κρίνεται εξαιρετικά σοβαρό, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει το σώμα για το ακριβές ποσό των φορολογικών 
υποχρεώσεων της Εκκλησίας, αν υπάρχει, και αν προτίθεται να προχωρήσει σε 
διορισμό ανεξάρτητης επιτροπής, για να διερευνήσει το θέμα και να αποφανθεί για 
τους λόγους που υπάρχουν διαφορετικές απόψεις αναφορικά με τα χρωστούμενα 
ποσά της Αρχιεπισκοπής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.181, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της Σχολικής Εφορίας Σολέας, του συνδέσμου γονέων και 
όλων των κοινοταρχών της Σολιάς για παροχή του δικαιώματος στους μαθητές που 
προέρχονται από την Κυπερούντα να επιλέγουν ελεύθερα αν θα φοιτήσουν στο 
Γυμνάσιο Αγρού ή στο Γυμνάσιο Σολέας και στους μαθητές από τον Αστρομερίτη αν 
θα φοιτήσουν στο Γυμνάσιο Σολέας ή στο Γυμνάσιο Ακακίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.182, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ευρύχου για άμεση έναρξη των εργασιών που 
αφορούν τα κατασκευαστικά έργα του αυτοκινητοδρόμου Αστρομερίτη-Ευρύχου και σε 
ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.183, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα για δημιουργία Κέντρου Εξυπηρέτησης του Πολίτη στην 
κοινότητα Ευρύχου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.184, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός πώς αντιμετωπίζεται το αίτημα της 
κοινότητας Ευρύχου για λειτουργία του γραφείου του Κτηματολογίου δύο φορές την 
εβδομάδα (αντί μίας φοράς που λειτουργούσε), που στόχο έχει την καλύτερη 
εξυπηρέτηση του κοινού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.185, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Ευρύχου για αναβάθμιση των υπηρεσιών του 
κέντρου υγείας και για επίσκεψη έστω και μια φορά την εβδομάδα ιατρών ειδικότητας, 
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όπως καρδιολόγου, οφθαλμιάτρου και γυναικολόγου, καθώς και για ένα ακτινολογικό 
μηχάνημα, έτσι ώστε οι ασθενείς να μην αναγκάζονται να μεταβαίνουν στο νοσοκομείο 
Κυπερούντας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.186, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ευρύχου για δημιουργία 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών εντός του αναδασμού σε ιδιόκτητη γη του 
Υπουργείου Γεωργίας για αναβάθμιση της περιοχής και στήριξη της υπαίθρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.187, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ευρύχου για αγορά του τεμαχίου 
γης με αρ. 219, Φ./Σχ. 28/45, στην Ευρύχου, και παραχώρηση της κρατικής γης με 
αρ. 220 από τον Κυπριακό Οργανισμό Αναπτύξεως Γης για αξιοποίησή τους με 
σκοπό την παραχώρηση επιχορηγημένων οικοπέδων ή προκατασκευασμένων 
κατοικιών σε δικαιούχα ζευγάρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.188, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα για μείωση του ποσοστού συνεισφοράς της κοινότητας 
Ευρύχου για την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων από 20% σε 10%.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.189, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο προγραμματισμός για ανέγερση του 
γυμνασίου στη ∆ρομολαξιά, ποια είναι η τελική επιλογή χωροθέτησής του και μέχρι 
πού βρίσκονται οι διαδικασίες απαλλοτρίωσης του τεμαχίου γης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.190, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Σε πρόσφατη μελέτη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά με τον τρόπο με τον 
οποίο αντιμετωπίζεται η ανισότητα των φύλων στην εκπαίδευση στις ευρωπαϊκές 
χώρες (Gender Differences in Educational Outcomes:  Study on the Measures Taken 
and the Current Situation in Europe) η Κύπρος παρουσιάζεται να μην έχει ουσιαστικά 
την ισότητα των φύλων ως στόχο του εκπαιδευτικού συστήματος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Κατά πόσο και με ποιο τρόπο λαμβάνεται υπόψη στην ανανέωση του 
περιεχομένου της κυπριακής εκπαίδευσης (αναλυτικά προγράμματα, 
παιδαγωγική-διδακτική διαδικασία, επιμόρφωση εκπαιδευτικών) η πτυχή της 
προαγωγής της ισοτιμίας των δύο φύλων, δεδομένου ότι διακηρυγμένος 
στόχος της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης είναι η προώθηση των 
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πανανθρώπινων αξιών και ιδανικών και η διαμόρφωση ανθρώπων με 
δημοκρατικές αξίες και ηθικοπολιτικές αρετές. 

2. Εκπονείται πολιτική και, αν ναι, ποια είναι αυτή για αναμόρφωση του 
επαγγελματικού προσανατολισμού που παρέχεται στο σχολείο, ώστε να 
αντιμετωπιστούν τα στερεότυπα με βάση το φύλο που υπάρχουν σε σχέση με 
τις επαγγελματικές επιλογές; 

3. Πώς αξιολογείται η πολιτική ενίσχυσης της γυναικείας συμμετοχής στη 
διεύθυνση των σχολικών μονάδων και ευρύτερα στα κέντρα λήψης αποφάσεων 
στο κυπριακό εκπαιδευτικό σύστημα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.191, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγγελου Βότση 

 «Έχω παρατηρήσει ότι σε δύο κεντρικά σημεία στη Λεμεσό, λόγω μη σωστής 
χρονικής ρύθμισης των φώτων τροχαίας, δημιουργείται σοβαρή κυκλοφοριακή 
συμφόρηση σε ώρες αιχμής, με αποτέλεσμα να ταλαιπωρούνται οι πολίτες που 
διακινούνται.  Πρόκειται για τα φώτα τροχαίας του Εναερίου στην παραλιακή λεωφόρο 
και τα φώτα τροχαίας νοτίως του κυκλοφοριακού κόμβου της Μέσα Γειτονιάς (παρά το 
κατάστημα “Super Home Center”). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το πιο πάνω πρόβλημα έχει εντοπιστεί από τον Κλάδο 
Κυκλοφοριακών Μελετών και σε ποιες ενέργειες προτίθεται να προβεί το υπουργείο 
του για την επίλυση του προβλήματος αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.192, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Σε συνέχεια της απάντησης στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.1249, 
ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, σχετικά με το οδικό δίκτυο Αγρού, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιες ενέργειες προέβη το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προς επίσπευση της   
ολοκλήρωσης της περιβαλλοντικής μελέτης; 

2. Ποιο το κόστος, οι όροι και οι προϋποθέσεις της ανάθεσης της περιβαλλοντικής 
μελέτης σε ιδιώτες μελετητές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.193, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Σε συνέχεια της απάντησης ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010 στην ερώτησή 
μου με αρ. 23.06.009.04.1334, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, αναφορικά με την 
καταστροφή γεωργικών καλλιεργειών από το έντομο “tuta absoluta”, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το 
δεύτερο μέρος της ερώτησης, κατά πόσο δηλαδή θα αποζημιωθούν οι πληγέντες 
παραγωγοί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.194, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Η αγροτική έρευνα θεωρείται η ατμομηχανή που σέρνει τα βαγόνια της 
αγροτικής παραγωγής προς την ανάπτυξη, τον εκσυγχρονισμό, την αύξηση και 
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συντήρηση της ανταγωνιστικότητας.  Το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών, χρόνια τώρα, 
βρίσκεται με τα προγράμματά του μακριά από τα ζητούμενα της κυπριακής γεωργικής 
παραγωγής και πρακτικά χωρίς εφαρμοσμένη έρευνα. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα προσαρμόσει το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών τις 
δραστηριότητές του στα πεδία έρευνας με άμεση εφαρμογή στα κυπριακά δεδομένα, 
καθώς και για το ερευνητικό πρόγραμμα και την εφαρμογή των αποτελεσμάτων του 
στην κυπριακή γεωργία και κτηνοτροφία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.195, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.009.04.664, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, σχετικά με την κατά κεφαλήν 
επιβολή quota στην κατανάλωση νερού, πληροφορήθηκα ότι το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, μέσω του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, έχει 
προχωρήσει στη διαδικασία ανάθεσης Σύμβασης για τη Μελέτη για την Επιβολή 
Μέτρου Εξοικονόμησης Πόσιμου Νερού με το Σύστημα Τέλους Υπερκατανάλωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η προαναφερόμενη μελέτη έχει ολοκληρωθεί και, εάν η απάντηση 
είναι θετική, παρακαλώ να κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.196, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στις 15 Σεπτεμβρίου 2010 εγκρίθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τα 
προγράμματα των κρατών μελών για τη βελτίωση της παραγωγής και της εμπορίας 
των προϊόντων μελισσοκομίας για την περίοδο 2011-2013. Για την Ελλάδα η ετήσια 
συνδρομή της Κοινότητας καθορίστηκε σε €2,8 εκατομ. και καλύπτει το 50% του 
κόστους του προγράμματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο η Κύπρος έχει επωφεληθεί και σε ποιο βαθμό 
από το πρόγραμμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.197, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το συνολικό αριθμό των αλλοδαπών που έχουν λάβει το 
καθεστώς του πολιτικού πρόσφυγα, για το συνολικό αριθμό των αιτητών πολιτικού 
ασύλου και πώς κατανέμεται ο αριθμός των πιο πάνω στις διάφορες επαρχίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.198, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Σύμφωνα με στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας για το έτος 2009, αναφορικά 
με τις διανυκτερεύσεις τουριστών κατά επαρχία δυστυχώς η Λάρνακα παρουσιάζει με 
διαφορά τη χειρότερη εικόνα, σε σύγκριση με τις άλλες παραθαλάσσιες πόλεις.  Το 
2009 σε σύνολο δεκατριών και πλέον εκατομμυρίων διανυκτερεύσεων η Λάρνακα 
εξασφάλισε μόλις 6,9% έναντι 43% της Αμμοχώστου, 33,9% της Πάφου και 12,7% της 
Λεμεσού. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω στοιχείων παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν ληφθεί για την 
ανάπτυξη της τουριστικής κίνησης στη Λάρνακα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.199, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει σοβαρή και ολοκληρωμένη πρόταση από τον 
Κυπριακό Σύνδεσμο Καταδυτικών Κέντρων (Cyprus Dive Centre Association) για 
αξιοποίηση του κατεστραμμένου αεροσκάφους των Κυπριακών Αερογραμμών τύπου 
“Hawker Siddeley HS121 Tritent” που βρίσκεται εγκλωβισμένο στο παλιό αεροδρόμιο 
Λευκωσίας.  Το συγκεκριμένο αεροσκάφος είναι ένα από τα τρία που κτυπήθηκαν από 
την τουρκική αεροπορία κατά την τουρκική εισβολή το 1974.  Η εισήγηση αφορά την 
πόντιση του απογυμνωμένου και κατάλληλα επεξεργασμένου σκελετού του σκάφους 
σε θαλάσσια περιοχή στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, για να ενισχυθεί ο 
αλιευτικός πλούτος και να αναπτυχθεί η καταδυτική δραστηριότητα.  Γνωρίζω ότι η 
εισήγηση έχει αντιμετωπιστεί θετικά από το δήμο Παραλιμνίου και το Τμήμα Αλιείας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζεται από τις αρμόδιες αρχές το σχέδιο για πόντιση 
του κατεστραμμένου αεροσκάφους των Κυπριακών Αερογραμμών και δημιουργία 
ελεγχόμενου τεχνητού υφάλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.200, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η τυποποίηση ονομάτων αποτελεί παγκόσμιο 
πρόγραμμα των Ηνωμένων Εθνών, που υλοποιείται από τις μόνιμες επιτροπές 
τυποποιήσεως όλων των κρατών εδώ και πενήντα χρόνια.  Κάθε επιτροπή καταθέτει 
έκθεση στις σχετικές διασκέψεις των Ηνωμένων Εθνών για την πρόοδο της 
διαδικασίας τυποποίησης στη χώρα της.  Η τυποποίηση των ονομάτων, που 
διεξάγεται από εντεταλμένη επιτροπή, εγκρίνεται από τα Ηνωμένα Έθνη και γίνεται 
νόμος τους κράτους.  Πρέπει να εφαρμόζεται από το ίδιο το κράτος και από όλα τα 
άλλα κράτη.  Έχω παρατηρήσει ότι στην ετήσια έκθεση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού η επίσημη τυποποίηση των ονομάτων εφαρμόζεται σε μερικά κείμενα, ενώ 
σε άλλα δεν εφαρμόζεται πιθανώς από άγνοια των υποχρεώσεων του αρμόδιου 
υπουργείου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στην ετήσια 
έκθεση του 2009 δε συμπεριλαμβάνει και τις δραστηριότητες της Μόνιμης Κυπριακής 
Επιτροπής Τυποποίησης Γεωγραφικών Ονομάτων, γιατί δεν έχει μέχρι σήμερα 
εκδώσει εγκύκλιο για την εφαρμογή της τυποποίησης στη δημόσια υπηρεσία, και 
ιδιαίτερα στο ίδιο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, και για ποιο λόγο στο κείμενο 
της ετήσιας έκθεσης δεν εφαρμόζονται οι αρχές της τυποποίησης όπως αυτές 
εγκρίθηκαν από τη Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή Τυποποίησης Γεωγραφικών 
Ονομάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.201, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Η Οδηγία 2009/28/ΕΚ για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας προνοεί την 
ετοιμασία και την υποβολή στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέχρι τις 30 Ιουνίου 2010 του 
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Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας.  Σύμφωνα με την 
Οδηγία, του καταρτισμού του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τις Ανανεώσιμες Πηγές 
Ενέργειας έπρεπε να είχε προηγηθεί μια ολοκληρωμένη μελέτη που να λαμβάνει 
υπόψη, ανάμεσα σε άλλα, τις ανάγκες της χώρας και τις προοπτικές της στον τομέα 
της ανάπτυξης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποια μελέτη και ποιων ειδικών στηρίχθηκε η εκπόνηση του 
σχεδίου δράσης, αν έγινε δημόσια διαβούλευση, αν το σχέδιο δημοσιεύτηκε στο 
διαδίκτυο, για να κατατεθούν σχόλια από τους ενδιαφερομένους, και για πόσο χρονικό 
διάστημα και, εάν υπήρξε συμμετοχή στη δημόσια διαβούλευση, να γίνει λεπτομερής 
ενημέρωση της Βουλής των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των οργανώσεων και των 
ατόμων που συμμετείχαν σε αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.202, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν στοιχεία για τις πωλήσεις καπνικών προϊόντων για την 
περίοδο Απριλίου-Ιουνίου 2010.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.203, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, των 
βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας 

Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Περιστερώνας για συμπερίληψη 
της κοινότητας στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο της κυβέρνησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.204, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, των 
βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας 

Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Περιστερώνας για οικονομική 
στήριξη των πατατοπαραγωγών των οποίων οι σοδειές έχουν πληγεί από την 
πολυομβρία και τις φυτικές ασθένειες και των εσπεριδοκαλλιεργητών από τους 
οποίους έχουν αποκοπεί τα επιδόματα, παρά τις ζημιές που έχουν υποστεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.205, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, των 
βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας 

Μαυρονικόλα  

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Περιστερώνας για αλλαγή 
σωλήνων υδατοπρομήθειας στους συνοικισμούς, οι οποίοι τοποθετήθηκαν πριν από 
τριάντα τέσσερα χρόνια, δεδομένου ότι έχει ήδη υποβάλει αίτημα στο Τμήμα 
Υδάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.206, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε πρόσφατη συνάντηση που είχα με εγκλωβισμένους κατοίκους της Αγίας 
Τριάδας μού υποβλήθηκε εκ νέου η παράκληση για αποστολή ιερέως στην κοινότητα, 
ο οποίος να εγκατασταθεί μονίμως εκεί. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τις ενέργειες και τα διαβήματα στα οποία προβαίνει, προκειμένου να ικανοποιήσει 
το εν λόγω αίτημα των εγκλωβισμένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.207, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Από πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στον τύπο έχω μάθει ότι σε περιοχές 
της επαρχίας Λάρνακας και όχι μόνο διεξάγονται έρευνες για εντοπισμό χρυσού και 
άλλων μεταλλευμάτων. 

 Υπό το φως των πληροφοριών αυτών παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος ο αριθμός των αδειών που έχουν παραχωρηθεί; 

2. Ποιες οι γεωγραφικές περιοχές στις οποίες διεξάγονται οι έρευνες; 

3. Υπάρχουν θετικές ενδείξεις από τη μέχρι σήμερα πορεία των ερευνών; 

4. Προβλέπεται η παραχώρηση αντισταθμιστικών μέτρων στις κοινότητες όπου 
διεξάγονται οι έρευνες; 

 Τέλος, είναι σημαντικό να γνωρίζουμε το νομοθετικό καθεστώς που διέπει 
ευρύτερα την παραχώρηση αδειών έρευνας και τη διαδικασία εξόρυξης 
μεταλλευμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.208, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για την πρωτοβουλία των Υπουργών Περιβάλλοντος 
Ελλάδας και Ιταλίας για μορατόριουμ στην εξόρυξη πετρελαίου και φυσικού αερίου 
από τη θάλασσα της Μεσογείου.  Η πρωτοβουλία των δύο υπουργών σκοπεύει να 
παγώσει τις ενέργειες της βρετανικής εταιρείας BP η οποία πολύ σύντομα αρχίζει την 
εξόρυξη πετρελαίου από τη θάλασσα του κόλπου της Σύρτης στη Λιβύη.  Πρόκειται 
για την ίδια εταιρεία που ευθύνεται για την τεραστίων διαστάσεων ρύπανση του 
Κόλπου του Μεξικού, που έχει συνταράξει την υφήλιο.  Σημειώνεται ότι ένα τέτοιας 
έκτασης ατύχημα στη Μεσόγειο θα καταστρέψει το θαλάσσιο περιβάλλον και θα 
τερματίσει την τουριστική και αλιευτική δραστηριότητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η συνεργασία των Υπουργών Περιβάλλοντος Ελλάδας και Ιταλίας 
θα υποστηριχθεί από την κυπριακή κυβέρνηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.209, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην παραλία της ακτής του Αγίου Ερμογένους παρά το αρχαίο Κούριο 
παρουσιάζονται τα δύο τελευταία χρόνια ζωικά περιττώματα.  Η ρύπανση έχει 
προκαλέσει τη φυσιολογική αντίδραση των λουομένων.  Πρόσφατα, ορισμένοι 
προώθησαν την πληροφορία ότι τα περιττώματα αυτά προέρχονται τάχα από χιλιάδες 
χελώνες που έχουν κατακλύσει την περιοχή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει αναλύσεις που να αποδεικνύουν ότι είναι περιττώματα 
χελώνων, αν όντως εντοπίστηκαν χιλιάδες χελώνες στη θαλάσσια περιοχή Κουρίου 
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και, εάν ναι, γιατί δεν τοποθετήθηκε ένα αντιρρυπαντικό φράγμα, για να μη φθάνουν 
αυτά τα περιττώματα στην περιοχή των λουομένων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.210, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Μετόχι Αγίου Προκοπίου στην Έγκωμη Λευκωσίας 
έχει παραδεχτεί δημοσίως ότι διαθέτει ζωολογικό κήπο, τον οποίο επισκέπτονται 
χιλιάδες επισκέπτες.  Εφόσον ομολογείται ότι ένας ζωολογικός κήπος διαθέτει άγρια 
ζώα και τα επιδεικνύει προς το κοινό, τότε αυτόματα πρέπει να εφαρμοστεί η 
νομοθεσία, ενώ οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες θα έπρεπε, μετά από αίτηση, να εκδώσουν 
άδεια (αν πληρούνται οι όροι της νομοθεσίας) για λειτουργία ζωολογικού κήπου 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το Μετόχι Αγίου Προκοπίου έχει άδεια λειτουργίας του εν λόγω 
ζωολογικού κήπου, και, εάν όχι, ποια μέτρα έχουν πάρει οι αρμόδιες αρχές, για να 
σταματήσει η παράνομη λειτουργία του ζωολογικού κήπου ή να αδειοδοτηθεί 
καταλλήλως.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.211, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στη θαλάσσια περιοχή κοντά στα Μπάνια Πάφου έχει 
παρατηρηθεί ρύπανση της θάλασσας από σκουπίδια και κόπρανα. Υπάρχουν 
υποψίες ότι λίγο έξω από την περιοχή τα τουριστικά πλοιάρια/κρουαζιερόπλοια δε 
λαμβάνουν τα αναγκαία μέτρα για ορθολογιστική διαχείριση των σκουπιδιών τους, 
ενώ φαίνεται να συμβαίνει το ίδιο με σηπτικές δεξαμενές χερσαίων υποστατικών της 
περιοχής με τα απόβλητά τους, με αποτέλεσμα να αφήνονται στη θάλασσα και οι 
κολυμβητές της περιοχής να “απολαμβάνουν” το μπάνιο τους παρέα με αυτά.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν το φαινόμενο αυτό είναι εις γνώση των αρμόδιων αρχών και αν λαμβάνονται τα 
κατάλληλα μέτρα, ούτως ώστε να σταματήσει η ρύπανση της θάλασσας και των 
παραλιών μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.212, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς θα επιλύσει το υπουργείο του το πρόβλημα που δημιουργείται 
σε μαθητές που κάνουν αίτηση για φοίτηση σε αγγλικά πανεπιστήμια, καθώς η 
προθεσμία υποβολής αιτήσεων λήγει στις 15 Ιανουαρίου, οπότε δεν υπάρχει 
δυνατότητα αποστολής των βαθμών του πρώτου τριμήνου μετά την αλλαγή των 
τριμήνων σε τετράμηνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.213, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πέγειας της επαρχίας Πάφου 
ενημερώθηκα ότι υπάρχει έγκριση για δημιουργία σταθμού ασθενοφόρων στο δήμο 
Πέγειας, ο οποίος θα στεγαστεί στο χώρο της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να λειτουργήσει ο νέος σταθμός, καθώς και πότε 
θα τεθεί σε ισχύ ο θεσμός των διασωστών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.214, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πέγειας της επαρχίας Πάφου 
ενημερώθηκα ότι ο δήμος Πέγειας έχει ήδη ενταχθεί στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Πάφου (ΣΑΠΑ), αλλά δεν έχει ακόμα διοριστεί ο εκπρόσωπος του δήμου σ’ αυτό. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να διοριστεί ο εκπρόσωπος του δήμου Πέγειας 
στο ΣΑΠΑ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.215, ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την πρόσφατη επίσκεψή μου στο δήμο Πέγειας της επαρχίας Πάφου 
μού τέθηκε το αίτημα του δημοτικού συμβουλίου για επίσπευση της διαδικασίας 
εκπόνησης των σχεδίων για την Α΄ φάση του παραλιακού πεζόδρομου (από 
Κισσόνεργα προς Κόλπο των Κοραλλίων) που προγραμματίζεται να κατασκευαστεί.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία εκπόνησης των σχεδίων για 
την Α΄ φάση του εν λόγω πολεοδομικού έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.216, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της απάντησης του Υπουργού Εσωτερικών στην ερώτηση με 
αριθμό 23.06.009.03.602, ημερομηνίας 26 Ιουνίου 2009, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο διαχωρισμός των οικοπέδων για σκοπούς 
αυτοστέγασης εκτοπισθέντων στην κοινότητα Αυδήμου; 

2. Τα ζευγάρια που ήδη κατοικούν στην Αυδήμου ή τους έχουν παραχωρηθεί ήδη 
αλλού οικόπεδα θα μπορέσουν να πάρουν από αυτά της Αυδήμου, εάν και 
εφόσον προχωρήσει ο διαχωρισμός τους, έτσι ώστε να παραμείνουν στην 
κοινότητα αυτή; 

3. Πόσα θα είναι τα οικόπεδα αυτά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.217, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

 «Θα επιθυμούσα όπως ενημερωθώ για τα ακόλουθα θέματα, τα οποία 
αφορούν την Ε΄ φάση αναδόμησης του συνοικισμού Αγίων Αναργύρων Α΄ στη 
Λάρνακα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία της Ε΄ φάσης αναδόμησης του 
συνοικισμού Αγίων Αναργύρων Α΄ στη Λάρνακα και πώς αυτή θα εξελιχθεί 
(χρονοδιαγράμματα) με βάση τους σχεδιασμούς σας; 

2. Πώς οι πραγματικές ανάγκες των δικαιούχων κατοίκων ικανοποιούνται με το 
σχέδιο αναδόμησης σε σχέση με την αστική διακυβέρνηση και το στόχο 
βιώσιμης αστικής ανάπτυξης; 
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3. Ποιος ο αριθμός κάθε τύπου (ως προς το εμβαδό και τα υπνοδωμάτια) 
διαμερισμάτων και μονοκατοικιών; 

4. Όσον αφορά το εμπορικό κέντρο, ποιος ο χαρακτήρας του, ο αριθμός των 
καταστημάτων, ο προσανατολισμός του και ποιοι οι δημόσιοι ανοικτοί 
κοινόχρηστοι χώροι του; 

5. Πώς το υπουργείο σχεδιάζει, μέσα από την τακτική αυτή, να αναγάγει την όλη 
προσπάθεια σε ολοκληρωμένη παρέμβαση αστικής ανάπτυξης του εν λόγω 
συνοικισμού (ένταξη στη γύρω προαστιακή περιοχή), έτσι ώστε οι συνοικισμοί 
να είναι ενταγμένοι στον αστικό ιστό και να αποτρέπεται κάθε κοινωνικός 
αποκλεισμός; 

Σας ευχαριστώ εκ των προτέρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.218, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω επισκεφθεί πρόσφατα τον αναπαλαιωμένο σιδηροδρομικό σταθμό της 
Ευρύχου, ένα πολύ όμορφο κτίριο, στο οποίο έγινε μια πολύ καλή και ενδιαφέρουσα 
εργασία αναπαλαίωσης και συντήρησης. Μου έκανε όμως ιδιαίτερα αρνητική 
εντύπωση το γεγονός ότι το κτίριο παραμένει κλειστό και αναξιοποίητο. Στο μεταξύ, 
έχω πληροφορηθεί ότι το Πολιτιστικό Ίδρυμα της Λαϊκής Τράπεζας είναι διατεθειμένο 
να προσφέρει το υλικό που διαθέτει για τον κυπριακό σιδηρόδρομο, όπως το 
γνωρίσαμε όλοι μέσα από μια πολύ ενδιαφέρουσα έκθεση πριν από λίγα χρόνια, για 
να δημιουργηθεί ένα μόνιμο θεματικό μουσείο και πάρκο για τον κυπριακό 
σιδηρόδρομο στην Ευρύχου. Σημειώνω ότι υπάρχει και θέμα πρόσβασης στο χώρο, 
αφού δεν έχω εντοπίσει δρόμο πρόσβασης εκτός από έναν άθλιο χωματόδρομο.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί το κτίριο του παλιού σιδηροδρομικού σταθμού της Ευρύχου 
μένει αναξιοποίητο, πόσο στοίχισε η αναπαλαίωσή του, γιατί δεν υπάρχει 
ικανοποιητική πρόσβαση και στάθμευση και πότε θα απαντήσει θετικά στην 
προσφορά του Πολιτιστικού Ιδρύματος της Λαϊκής Τράπεζας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.219, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 28 Ιουλίου 2010 η Γενική Συνέλευση του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών αναγνώρισε επίσημα το δικαίωμα στην πρόσβαση στο 
καθαρό νερό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αυτό το ψήφισμα επηρεάζει εθνικές μας νομοθεσίες και αν 
προτίθεται να παρουσιάσει νομοθετικές ρυθμίσεις που να μας εναρμονίζουν με το 
ψήφισμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.220, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις 28 Ιουλίου 2010 η Γενική Συνέλευση του 
Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών (ΟΗΕ) αναγνώρισε επίσημα το δικαίωμα στην 
πρόσβαση στο καθαρό νερό.  Κατά τη διαδικασία της επίσημης ψηφοφορίας στη 
Σύνοδο της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ υπέρ του δικαιώματος τάχθηκαν εκατόν 
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είκοσι δύο κράτη και εναντίον κανένα.  Ωστόσο, σαράντα ένα κράτη διαφώνησαν, 
απέχοντας επιδεικτικά, μεταξύ των οποίων και η Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Έχω επίσης πληροφορηθεί ότι τουλάχιστο μία περιβαλλοντική οργάνωση που 
δραστηριοποιείται και στην Κύπρο, συγκεκριμένα οι “Φίλοι της Γης”, είχε απευθύνει 
εγκαίρως έκκληση τόσο στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας όσο και στον Υπουργό 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος όπως η Κύπρος ταχθεί υπέρ του 
συγκεκριμένου ψηφίσματος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί επιλέχθηκε η συγκεκριμένη στάση σε ένα τόσο σημαντικό θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.221, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Από παλαιότερη απάντηση, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του Υπουργού 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στην ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου 
Μητσόπουλου με αρ. 23.06.009.04.1370, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, 
πληροφορήθηκα ότι πραγματοποιούνται συχνές επιθεωρήσεις από εντεταλμένους 
επιθεωρητές της Υπηρεσίας Ενέργειας.  Συγκεκριμένα, μέχρι τον Ιούνιο του 2010 
πραγματοποιήθηκαν 181 επιθεωρήσεις στα γραφεία των οικοδομικών αρχών και 290 
επιθεωρήσεις επιτόπου σε ανεγειρόμενες οικοδομές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα των εν λόγω επιθεωρήσεων στα γραφεία 
οικοδομικών αρχών και των επιθεωρήσεων σε ανεγειρόμενες οικοδομές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.222, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιο είναι το ενεργειακό ισοζύγιο (energy balance) κάθε ευρωπαϊκής 
χώρας, αν είναι υποχρεωτικό για τη χώρα μας και αν έχουμε καταρτίσει ενεργειακό 
ισοζύγιο.  Παρακαλώ όπως πληροφορηθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για το 
ενεργειακό ισοζύγιο της Κύπρου για τα έτη 2005-2009.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.223, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το συνολικό αριθμό των ληπτών δημόσιου βοηθήματος και το 
συνολικό αριθμό μη Ελληνοκυπρίων ληπτών δημόσιου βοηθήματος. 

 Παρακαλείται επίσης όπως παραθέσει συγκριτικά στοιχεία (αν υπάρχουν) για 
τα έτη 2007, 2008, 2009 και 2010 αναφορικά με τις πιο πάνω κατηγορίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.224, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν ανεγερθεί σε τουρκοκυπριακή γη οι κατοικίες που 
βρίσκονται στον Κυβερνητικό Οικισμό Αγίου Γεωργίου στη Λάρνακα και συγκεκριμένα 
στην οδό Κομοτηνής.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.225, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το κράτος δίνει επίδομα ρεύματος σε άτομα με αναπηρίες 
και συνταξιούχους με χαμηλά εισοδήματα ή, αν όχι, αν προτίθεται να δώσει τέτοιο 
επίδομα.  Επίσης, να πληροφορήσει αν προτίθεται να επιχορηγήσει την αγορά 
συσκευών κλιματισμού για τα σπίτια αυτών των ατόμων (για καλοκαίρι και χειμώνα), 
καθώς και αν στο σχέδιο αυτό θα συμπεριλαμβάνεται και η εγκατάσταση των εν λόγω 
συσκευών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.226, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τα ακόλουθα σχετικά με την πορεία του φακέλου του χαλλουμιού: 

1. Έχουν διαβιβαστεί στις αρμόδιες αρχές τα ερωτήματα και οι διευκρινίσεις που 
αφορούν τον εν λόγω φάκελο; 

2. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα των απαντήσεων και των επόμενων βημάτων 
που σχετίζονται με την πορεία του; 

3. Ποια ήταν τα ερωτήματα που αφορούσαν το θέμα από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
προς τις κυπριακές αρμόδιες αρχές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.227, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η ΑΗΚ έχει προχωρήσει στην ετοιμασία έκθεσης 
μετρήσεων των ηλεκτρομαγνητικών πεδίων και θορύβου που δημιουργούνται από τις 
εγκαταστάσεις του υποσταθμού μεταφοράς της στον Άγιο Γεώργιο Λάρνακας και, αν 
ναι, ποια είναι τα αποτελέσματα και μέχρι πού βρίσκεται η διαδικασία για μετατροπή 
του εν λόγω υποσταθμού από ανοικτού σε κλειστού τύπου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.228, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Το πρόσφατο περιστατικό της πυρκαγιάς που ξέσπασε στη Βιομηχανική 
Περιοχή Αγίου Αθανασίου στη Λεμεσό προκάλεσε επικίνδυνες αναθυμιάσεις από την 
καύση χημικών ουσιών που χρησιμοποιούνται για την κατασκευή και τη συντήρηση 
πισινών.  Παράλληλα, μελετώντας το ∆ελτίο ∆εδομένων Ασφαλείας της πιο 
διαδεδομένης μορφής χλωρίνης (Calcium Hypochlorite) φαίνεται ξεκάθαρα ότι η 
χλωρίνη αυτού του τύπου, η οποία είναι πιθανόν να αποθηκεύεται ακόμα και σε 
κατοικημένες περιοχές, μπορεί να αυτοαναφλεγεί μόνο κατά την επαφή της με νερό. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Σε πόσα υποστατικά στην Κύπρο φυλάσσονται χημικά πισίνας ή άλλης 
χρήσης/μορφής; 

2. Υπάρχουν μητρώα καταγραφής του είδους, της ποσότητας και της 
επικινδυνότητας αυτών των χημικών ουσιών; 
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3. Σε ποιες περιοχές (βιομηχανικές ή μη) πρέπει να φυλάσσονται τα χημικά αυτά; 

4. Κάθε πόσο χρονικό διάστημα επιθεωρούνται τα υποστατικά αυτά και από 
ποιους; 

5. Πόσες από αυτές τις επιχειρήσεις επιθεωρήθηκαν;  Παρουσιάστηκαν οι 
σχετικές μελέτες εκτίμησης κινδύνου; 

6. Τι μέτρα έλαβε η πολιτεία για την προστασία του πολίτη στην περίπτωση 
καύσης μορφών χλωρίνης και δη Sodium Dichloroisocyanurate, που 
ελευθερώνει στην ατμόσφαιρα τοξικά αέρια; 

7. Υπήρχε αυτόματο σύστημα πυρόσβεσης στο συγκεκριμένο υποστατικό, όπως 
άλλωστε προβλέπεται; 

8. Από τις 4.00 π.μ. που αναφλεγόταν η συγκεκριμένη αποθήκη ειδοποιήθηκαν οι 
αρμόδιες αρχές και το αρμόδιο υπουργείο, ώστε να μη λειτουργήσει το 
παρακείμενο σχολείο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.229, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του Υπουργού 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτησή μου 
με αρ. 23.06.009.04.771, ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, με θέμα τη διαμόρφωση 
του κτιρίου στο χώρο του παλιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας το οποίο 
αποτέλεσε το πρώτο κτίριο γραφείων της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας της Κύπρου, 
ώστε να φιλοξενήσει τα εκθέματα του Μετεωρολογικού Μουσείου, πληροφορήθηκα ότι 
η Μετεωρολογική Υπηρεσία απέστειλε επιστολή προς το γενικό διευθυντή του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010, στην οποία 
και εκφραζόταν το ενδιαφέρον για μετατροπή του πιο πάνω ιστορικού κτιρίου σε 
μουσειακό χώρο.  Στην ίδια επιστολή η Μετεωρολογική Υπηρεσία ζητούσε να 
ενημερωθεί κατά πόσο το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων συμφωνούσε με την 
πρόταση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για την απάντηση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων σε σχέση με το θέμα και 
ποιες είναι οι ενέργειες και διαδικασίες για μετατροπή του ιστορικού αυτού κτιρίου σε 
ένα σύγχρονο μουσείο μετεωρολογίας στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.230, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη 
στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.809, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010, 
σχετικά με τις συνθήκες διαβίωσης των εργατών του σφαγείου της εταιρείας CYPRA 
LTD στην Κάτω Μονή Λευκωσίας, πληροφορήθηκα μεταξύ άλλων ότι η Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λευκωσίας προωθεί τη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον του ιδιοκτήτη των 
τεμαχίων.  

 Παρακαλώ τον υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν η 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας έχει πάρει μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών και των 
εργοδοτών και ποια ήταν η κατάληξη των ενεργειών των αρμόδιων αρχών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.231, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο παλιός βιολογικός σταθμός της Κακοπετριάς 
προκαλεί σοβαρά προβλήματα δυσοσμίας και οχληρίας στους περιοίκους ιδιαίτερα το 
καλοκαίρι λόγω της συγκέντρωσης παραθεριστών.  Υποτίθεται ότι το πρόβλημα θα 
λυθεί οριστικά με τη λειτουργία του αποχετευτικού της Σολιάς, αλλά στο μεταξύ 
φαίνεται ότι κάποιοι πολίτες ταλαιπωρούνται ιδιαίτερα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να σταματήσει η λειτουργία του αποχετευτικού της 
Κακοπετριάς και αν υπάρχει οποιοσδήποτε τρόπος να μειωθεί στο μεταξύ η οχληρία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.232, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες μου, η ΑΗΚ υποβάλλει στο Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας ετήσια έκθεση με τα αποτελέσματα των μετρήσεων των οργάνων συνεχούς 
μέτρησης που έχει εγκαταστήσει στα έξι φουγάρα του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού 
∆εκέλειας, σύμφωνα με σχετικό όρο της άδειας εκπομπής, τα οποία αφορούν τις 
συγκεντρώσεις οξιδίων του αζώτου και σκόνης.  Η ΑΗΚ έχει επίσης την υποχρέωση 
να προβαίνει σε μετρήσεις της συγκέντρωσης διοξιδίου του θείου στις εκπομπές κάθε 
μονάδας του σταθμού ∆εκέλειας μόνο μία φορά ανά τρίμηνο.  Σύμφωνα με 
πληροφορίες μου, στην έκθεση για το 2008 καταγράφονται κατά διαστήματα 
υπερβάσεις των ορίων εκπομπής σκόνης και οξιδίων του αζώτου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δε γίνεται συνεχής καταγραφή των εκπομπών του διοξιδίου του 
θείου από τα φουγάρα του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια.  
Επίσης, παρακαλώ όπως κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων η έκθεση της ΑΗΚ 
για τα επίπεδα των ρύπων για το 2008, αλλά και για το 2009.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.233, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων είχε προκηρύξει επτά θέσεις 
Αρχαιολογικών Λειτουργών από τον Απρίλιο του 2010. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το Τμήμα Αρχαιοτήτων προτίθεται να πληρώσει με την ίδια 
διαδικασία και τις δύο κενωθείσες θέσεις Αρχαιολογικού Λειτουργού που προέκυψαν 
από τις δύο προαγωγές στη θέση Αρχαιολογικού Λειτουργού Α΄ που έγιναν νωρίτερα 
αυτό το χρόνο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.234, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει προκηρύξει επτά θέσεις 
αρχαιολογικών λειτουργών και δεκαέξι θέσεις τεχνικών από τον Απρίλιο του 2010. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα προχωρήσει η διαδικασία με τη διεξαγωγή εξετάσεων για την 
πλήρωση των θέσεων αυτών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.235, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μετά την εγκατάσταση των τριών μηχανών εσωτερικής 
καύσης στον ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό της ∆εκέλειας εκπέμπονται συχνά ρύποι 
χρώματος κίτρινου-καφέ.  Η παρατήρηση αυτή προκαλεί ιδιαίτερες ανησυχίες σε 
εργαζομένους και κατοίκους της πέριξ περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις μετρήσεις των επιπέδων των ρύπων πριν και μετά τη 
λειτουργία των μηχανών καύσης, αν έχει παρατηρηθεί οποιαδήποτε αλλαγή ή 
διακύμανση και αν εξηγείται η αλλαγή στο χρώμα του εκπεμπόμενου καπνού.   

 Επίσης, να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί στην ευρύτερη 
περιοχή Ορμίδειας, Ξυλοτύμπου και Ξυλοφάγου δεν έχει τοποθετηθεί μονάδα 
μέτρησης του ατμοσφαιρικού αέρα από το αρμόδιο τμήμα του κράτους, με 
αποτέλεσμα τα μόνα στοιχεία που υπάρχουν να προέρχονται από τη μονάδα 
μέτρησης της ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.236, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε πρόσφατη απάντηση της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. Ερατώς 
Κοζάκου Μαρκουλλή στις ερωτήσεις μου με αριθμούς 23.06.009.04.125 και 
23.06.009.04.126 σχετικά με τη μη ιονίζουσα ακτινοβολία που εκπέμπουν διάφορες 
τηλεπικοινωνιακές και στρατιωτικές εγκαταστάσεις των Βρετανών στην Κύπρο, 
καταγράφηκε ότι μετρήσεις που έγιναν μπροστά από τις εγκαταστάσεις του 
ραδιοσταθμού στο Ζύγι με κατεύθυνση τη θάλασσα μέσα σε ιδιωτικό κομμάτι γης 
καταδεικνύουν ότι ο συντελεστής έκθεσης υπερβαίνει τα επίπεδα αναφοράς που 
καθορίζονται στη Σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1999/519/ΕΕ και των προτύπων 
της ∆ιεθνούς Επιτροπής Προστασίας από Μη Ιονίζουσα Ακτινοβολία (ICNIRP). Για το 
λόγο αυτό πραγματοποιήθηκε συνάντηση μεταξύ των λειτουργών του Τμήματος 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών, καθώς και εκπροσώπων του British East Mediterranean 
Relay System και του “BBC World”, στην οποία οι Βρετανοί παραδέχθηκαν την 
ύπαρξη του προβλήματος και πρότειναν διάφορα μέτρα για οριστική διευθέτησή του.       

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Έχει επέλθει συμφωνία με τους Βρετανούς για το σταθμό του ΒΒΕ στο Ζύγι και 
έχουν εφαρμόσει αποτελεσματικά μέτρα μείωσης της μη ιονίζουσας 
ακτινοβολίας; 

2. Συνεχίζεται η παρακολούθηση και οι μετρήσεις της μη ιονίζουσας ακτινοβολίας 
από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του υπουργείου στη συγκεκριμένη 
εγκατάσταση, αλλά και σε όλες τις άλλες; 

3. Γιατί η λειτουργία των εν λόγω εγκαταστάσεων στο Ζύγι δε διέπεται από τους 
περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμους του 2002 μέχρι 2006;»    

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.237, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή Συλικιώτη σε 
προηγούμενη ερώτησή μου μέσω της Βουλής των Αντιπροσώπων (αρ. 
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23.06.009.04.680), σχετικά με την υπόθεση των αυθαίρετων αναπτύξεων στο 
εμπορικό κέντρο “Madison” στη Λευκωσία, ομολογείται ότι η υφιστάμενη νομοθεσία 
δεν προβλέπει μέτρα άμεσης παύσης της λειτουργίας, κατάσχεσης μηχανημάτων ούτε 
κλείσιμο παράνομων εγκαταστάσεων.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση, παρά τις 
ενέργειες της πολεοδομικής αρχής, ομολογείται ότι οι παράνομες δραστηριότητες 
ολοκληρώθηκαν και η εγκατάσταση λειτουργεί κανονικά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί στα πλαίσια της νέας τροποποίησης της πολεοδομικής 
νομοθεσίας, γνωστή και ως “πολεοδομική αμνηστία”, δεν έχουν εισαχθεί στη 
νομοθεσία τέτοιου είδους πρόνοιες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.238, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. 
∆ημήτρη Ηλιάδη, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.009.04.663, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2009, σχετικά με την ετοιμασία και 
έκδοση του δεύτερου διατάγματος που θα αφορά τα απαιτούμενα προσόντα των 
μελετητών που εκπονούν Μελέτες Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, 
πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος έχει προχωρήσει στην ετοιμασία 
προσχεδίου δεύτερου διατάγματος το οποίο ορίζει τα προσόντα αυτών των 
μελετητών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το δεύτερο διάταγμα έχει τεθεί σε δημόσια διαβούλευση και αν το 
διάταγμα αναρτήθηκε στο διαδίκτυο, για να κατατεθούν σχόλια από τους 
ενδιαφερόμενους και για πόσο χρονικό διάστημα.  Επίσης, αν υπάρχει συμμετοχή στη 
δημόσια διαβούλευση, να γίνει λεπτομερής ενημέρωση του σώματος για τον αριθμό 
των οργανώσεων και των ατόμων που συμμετείχαν σε αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.239, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα τελευταία χρόνια φαίνεται να υπάρχει στα κράτη 
μέλη, αλλά και στο επίπεδο των θεσμικών οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης η τάση 
για ποινικοποίηση της σύστασης καρτέλ. Αυτή η τάση φαίνεται από τα παραδείγματα 
της Ιρλανδίας και της Αγγλίας. Στην Ιρλανδία οι παραβιάσεις της εθνικής νομοθεσίας 
θεωρούνται ποινικά αδικήματα τιμωρητέα με πρόστιμα για τις επιχειρήσεις και με 
φυλάκιση ή/και με πρόστιμα για διευθυντικά στελέχη. Ένα συγκρίσιμο σύστημα έχει 
υιοθετηθεί στην Εσθονία. Στην Αγγλία στον περί εταιρειών Νόμο του 2002 έχει 
προστεθεί μια νέα πρόνοια, που περιορίζεται όμως στα καρτέλ σκληροπυρηνικής 
μορφής, για τιμωρία με φυλάκιση ή/και με πρόστιμα μόνο σε άτομα, καθώς και μια 
κύρωση έκπτωσης από διευθυντική θέση.  

 Η Κύπρος διαθέτει μια οικονομία με ιδιαίτερα χαρακτηριστικά όπου η 
προσυνεννόηση μεταξύ των ανταγωνιστών στην αγορά δημιουργεί συνθήκες 
ολιγοπωλίου, εξαφάνισης του υγιούς ανταγωνισμού και φαινόμενα αισχροκέρδειας. 
Είναι λοιπόν ιδιαίτερα σημαντικό για την εξυγίανση της κυπριακής οικονομίας να 
εφαρμοστούν όλες οι ευρωπαϊκές νομοθεσίες που αντιμετωπίζουν την 
προσυνεννόηση. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση εφαρμογής των αναφερόμενων ευρωπαϊκών 
νομοθεσιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.240, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως η 
Μεγάλη Βρετανία, συνυπάρχουν τρεις εντελώς διαφορετικές επαγγελματικές ομάδες 
επιστημόνων διατροφής, που η καθεμιά έχει διαφορετικό ρόλο στη διασφάλιση και 
προώθηση της υγείας του λαού.  Οι τρεις αυτές ομάδες είναι θεραπευτές 
διατροφολόγοι, διαιτολόγοι και διατροφολόγοι. 

 Ήδη στο Ηνωμένο Βασίλειο προχωρεί η θεσμική ρύθμιση των τριών αυτών 
κατηγοριών, για να μη δημιουργούνται προβλήματα.  Σύμφωνα με τον Επίτροπο 
Υγείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η θεραπευτική διατροφολογία ή, όπως άλλως 
αναφέρεται ο κλάδος αυτός, η διατροφολογική ιατρική αποτελεί προτεραιότητα για την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση να προχωρήσει στη συμπερίληψη μιας νέας 
κατηγορίας, εκείνης των επιστημόνων διατροφολόγων θεραπευτών, στο Μητρώο 
Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων, Τεχνολόγων Τροφίμων και ∆ιαιτολόγων, η οποία 
θα πρέπει να είναι ανεξάρτητη από εκείνη των διαιτολόγων, αφού είναι εντελώς 
διαφορετική ειδικότητα με διαφορετικές σπουδές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.241, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγγελου Βότση 

 «Με αφορμή δημοσιεύματα, αλλά και πληροφορίες που μου έχουν κοινοποιηθεί 
για χορήγηση αδειών εξόρυξης χρυσού, παρακαλώ όπως με ενημερώσετε αν όντως 
έχουν δοθεί τέτοιες άδειες σε ξένη ή κυπριακή εταιρεία και, αν ναι, με ποιους όρους, 
αν διασφαλίζονται τα συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ποια μέτρα έχουν 
ληφθεί για την προστασία του περιβάλλοντος, αλλά και για την προστασία της υγείας 
των κατοίκων της περιοχής, αφού είναι γνωστό ότι σε τέτοιου είδους έρευνες 
χρησιμοποιούνται χημικές ουσίες και υλικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.242, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων βάσει ποιας νομοθεσίας ή ποιων κανονισμών συμπληρώνεται το 
έντυπο Β, ΥΠΠ 15.25.03.1/3, που φέρει τον τίτλο “∆ήλωση επιθυμίας για 
μετακίνηση/τοποθέτηση καθηγητών (Λευκωσία)” και διανέμεται από τη ∆ιεύθυνση 
Μέσης Εκπαίδευσης. Το σχετικό έντυπο επισυνάπτεται.    

 Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο τηρείται απαρέγκλιτα 
ο όρος συμπλήρωσης τουλάχιστον οκτώ χρόνων συνεχούς υπηρεσίας στο ίδιο 
σχολείο.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.243, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Εξ όσων αντιλαμβάνομαι, μέχρι πρόσφατα το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων χορηγούσε άδειες εκπομπής αερίων αποβλήτων, με βάση 
τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 μέχρι 2009, 
ακόμη και σε περιπτώσεις εγκαταστάσεων για τις οποίες δεν είχε εκδοθεί πολεοδομική 
άδεια.  Μετά από πρόσφατη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα για το θέμα αυτό, το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων αποφάσισε ότι δε θα χορηγούνται 
πλέον άδειες εκπομπής αερίων αποβλήτων σε νέες εγκαταστάσεις οι οποίες δεν 
έχουν εξασφαλίσει πολεοδομική άδεια.  Όμως, ένας ανυπολόγιστος αριθμός από 
βιομηχανικές εγκαταστάσεις για τις οποίες έχει ήδη εκδοθεί άδεια εκπομπής αερίων 
αποβλήτων λειτουργεί χωρίς πολεοδομική άδεια, ενώ δεν έχει διευκρινιστεί αν το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα συνεχίσει να παρέχει άδεια 
εκπομπής στις εγκαταστάσεις αυτές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση για τροποποίηση της νομοθεσίας, ώστε να 
καταστεί υποχρεωτική για όλες τις εγκαταστάσεις η πολεοδομική άδεια πριν από την 
έγκριση της άδειας εκπομπών αερίων αποβλήτων, δίνοντας βεβαίως και λογικό χρόνο 
προσαρμογής σε όλες τις υφιστάμενες εγκαταστάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.244, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε δώδεκα από τις είκοσι επτά χώρες μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει καθοριστεί ως οριακή τιμή για τα αιωρούμενα σωματίδια με 
διάμετρο μικρότερη των 2,5 μm τα 25 μg/m3.  Υπενθυμίζεται  ότι η Κύπρος 
αντιμετωπίζει πολύ μεγάλο πρόβλημα με την ατμοσφαιρική ρύπανση από τα 
αιωρούμενα σωματίδια (PM10), αφού σημειώνονται σημαντικές υπερβάσεις.  Ένα 
σημαντικό ποσοστό των PM10 -γύρω στο 60%- προέρχεται, σύμφωνα με τις 
μετρήσεις, από PM 2,5 σωματίδια.  Τα PM 2,5 είναι τα πλέον επικίνδυνα αιωρούμενα 
σωματίδια, αφού με την αναπνοή εισέρχονται στους πνεύμονες και μέσω των 
κυψελίδων μεταφέρονται στις αρτηρίες προκαλώντας σοβαρά προβλήματα υγείας.  Τα 
αιωρούμενα σωματίδια PM 2,5 θεωρούνται ως ο πραγματικός φονιάς που προκαλεί η 
ατμοσφαιρική ρύπανση, αφού, σύμφωνα με πρόσφατη μελέτη του Ευρωπαϊκού 
Γραφείου Περιβάλλοντος, υπολογίζεται ότι 455 000 Ευρωπαίοι πολίτες βρίσκουν 
πρόωρο θάνατο από ασθένειες που σχετίζονται με την αναπνοή των PM 2,5. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Κύπρος συμπεριλαμβάνεται στις δώδεκα χώρες  της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που έχουν θεσπίσει όριο για τα PM 2,5 και ποιες είναι οι 
ενέργειες που γίνονται για την αντιμετώπιση αυτής της φονικής ρύπανσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.245, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το δρομολόγιο λεωφορείων από τη Λευκωσία προς το 
αεροδρόμιο Λάρνακας με στάσεις στα διάφορα χωριά έχει καταργηθεί. 
Αντιλαμβάνομαι ότι η λεωφορειακή γραμμή απευθείας σύνδεσης της Λευκωσίας με το 
αεροδρόμιο Λάρνακας, που έχει ήδη καθιερωθεί, μπορεί να συνυπάρξει με τη 
λεωφορειακή γραμμή που εξυπηρετεί και τις κοινότητες των επαρχιών Λευκωσίας και 
Λάρνακας. Είναι, νομίζω, άδικο για τους κατοίκους των μεγάλων κοινοτήτων και 
δήμων των επαρχιών Λευκωσίας και Λάρνακας, από το ∆άλι μέχρι την Αραδίππου, να 
πρέπει να ταξιδεύουν προς τη Λευκωσία ή απευθείας στο αεροδρόμιο Λάρνακας και 
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να μην έχουν τη δυνατότητα χρήσης λεωφορείων με τον τρόπο που γινόταν μέχρι 
πριν από λίγους μήνες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει η δυνατότητα επαναλειτουργίας της εν λόγω 
καταργηθείσας γραμμής Λευκωσίας-αεροδρομίου Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.246, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους σε ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου 
Μητσόπουλου με αρ. 23.06.009.04.595, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, για να 
διαπιστωθεί κατά πόσο τηρούνται τα όρια εκπομπής αερίων, που είχαν καθοριστεί 
στην άδεια εκπομπής του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού ∆εκέλειας, διεξάγει μετρήσεις 
σε περιοδική βάση.  Σύμφωνα με την κ. Χαραλάμπους, το 2009 έγιναν μόνο τρεις 
μετρήσεις εκπομπών αερίων (26/4, 14/10, 21/10) στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό 
∆εκέλειας, κατά τις οποίες εντοπίστηκαν παραβάσεις και ζητήθηκε η λήψη ποινικών 
μέτρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν προχωρήσει τα μέτρα και ποια ήταν αυτά σε σχέση με την 
παραβίαση των ορίων εκπομπής των αερίων που θέτει η άδεια εκπομπής του 
ηλεκτροπαραγωγού σταθμού ∆εκέλειας, καθώς και, εάν συνεχίστηκαν οι μετρήσεις 
αυτές μέσα στο 2010, ποια ήταν τα αποτελέσματά τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.247, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο τα άτομα με μόνιμη αναπηρία υποχρεούνται να 
ανανεώνουν την κάρτα νοσηλείας τους κάθε δύο χρόνια και, εάν ναι, για ποιους 
λόγους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.248, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει ρητή υποχρέωση από πλευράς του κοινοτάρχη 
να γνωστοποιεί τις επιστολές που απευθύνονται στον πρόεδρο και τα μέλη των 
κοινοτικών συμβουλίων και στα μέλη και ποια διαδικασία θα πρέπει να ακολουθηθεί, 
όταν πολλές αποφάσεις του κοινοτάρχη δε βασίζονται στη στήριξη των κοινοτικών 
συμβούλων, λόγω του ότι δεν ενημερώνονται προηγουμένως, όπως π.χ. συνέβη στο 
κοινοτικό συμβούλιο Αγκλεισίδων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.249, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα ποια τα 
χρονοδιαγράμματα της κατασκευής και αποπεράτωσης του αυτοκινητόδρομου 
Αστρομερίτη-Ατσά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.250, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για άμεση δημιουργία 
αποχετευτικού συστήματος, ούτως ώστε οι εργασίες του να τελειώσουν μέχρι το 2012, 
όπως προνοεί και η σύμβαση με την Ευρωπαϊκή Ένωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.251, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός για να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για δημιουργία βιοτεχνικής ζώνης 
Κακοπετριάς-Γαλάτας και άλλων κοινοτήτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.252, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς αντιμετωπίζει 
το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για δημιουργία περιφερειακού σχολείου και 
νηπιαγωγείου, που θα εξυπηρετεί τις κοινότητες της Κακοπετριάς, της Γαλάτας, των 
Καλιανών, του Σινά Όρους, των Σπηλιών και των Κουρδάλων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.253, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για μείωση της κοινοτικής 
συνεισφοράς στα αναπτυξιακά έργα από 30% σε 10%, όπως ισχύει και με τα 
υπόλοιπα πρώην συμβούλια βελτιώσεως της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.254, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για κατασκευή γέφυρας παρά το 
βιολογικό σταθμό, η οποία θα συμβάλει στην κυκλοφοριακή αποσυμφόρηση στο 
κέντρο της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.255, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για δημιουργία γραφείου 
εξυπηρέτησης του πολίτη στην κοινότητα, λαμβάνοντας υπόψιν ότι η Κακοπετριά έχει 
όλες τις προϋποθέσεις, ακόμα και τις κτιριακές, για να φιλοξενήσει και να εξυπηρετεί 
τους κατοίκους των περιοχών της Σολιάς, της Μαραθάσας και της Πιτσιλιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.256, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για δημιουργία γραφείου ΚΟΤ 
στην κοινότητα.  ∆εδομένου ότι η κοινότητα διαθέτει γραφείο για τη στέγαση κλιμακίου 
του ΚΟΤ, η δημιουργία του θα εξυπηρετήσει χιλιάδες παραθεριστές που 
επισκέπτονται την κοινότητα της Κακοπετριάς, η οποία είναι ένας από τους 
καλύτερους τουριστικούς προορισμούς της Κύπρου.» 



115 

 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.257, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για δημιουργία προσβάσεων 
στον υπεραστικό δρόμο.   

 Σημειώνεται ότι η ανατολική πλευρά της κοινότητας Κακοπετριάς δεν είναι 
ανεπτυγμένη λόγω μη υπάρξεως προσβάσεων σ’ αυτήν από τον υπεραστικό δρόμο.  
Ως εκ τούτου, οι κάτοικοι της κοινότητας ζητούν τη δημιουργία τριών προσβάσεων, 
όπως έχει συμφωνηθεί με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.258, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς να της παραχωρηθεί άδεια από 
το Τμήμα Υδάτων για άντληση νερού από τον ποταμό Καρκώτη και όχι από τις 
διατρήσεις. 

 ∆εδομένου ότι οι κοινότητες Κακοπετριάς και Γαλάτας έχουν συμφωνήσει με 
την κυβέρνηση εδώ και πολλά χρόνια ότι δε θα ωφεληθούν από το φράγμα της 
κοινότητας Λινούς, αλλά θα παίρνουν νερό από τον ποταμό Καρκώτη, οι δύο 
κοινότητες αναμένουν την εφαρμογή της πιο πάνω συμφωνίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.259, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για επέκταση του δικτύου 
υδατοπρομήθειας της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.260, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει εφαρμοστεί, σε πιλοτική/ερευνητική φάση, σε μια 
μικρή περιοχή που υδροδοτείται από το δήμο Πάφου το πρωτοποριακό σύστημα 
ελέγχου των διαρροών δικτύου υδατοπρομήθειας μέσω δορυφορικής παρατήρησης 
και ηλεκτρονικών υπολογιστών.  Το σύστημα, πέραν των μεθόδων που ήδη 
εφαρμόζουν τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, κάνει χρήση δορυφορικών δεδομένων 
για πλήρη χωρική κάλυψη της υπό μελέτη περιοχής.  Η ερευνητική ομάδα έχει 
υποβάλει πρόταση για εφαρμογή του συστήματος, σε ολοκληρωμένη βάση, στο 
Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας, η οποία, όπως έχω πληροφορηθεί, έχει εγκριθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει υιοθετηθεί η πρόταση για εφαρμογή του συστήματος ελέγχου 
των διαρροών δικτύου υδατοπρομήθειας μέσω δορυφορικής παρατήρησης και 
ηλεκτρονικών υπολογιστών και πότε προβλέπεται να μπει σε εφαρμογή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.261, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναλυτικά για τα αποτελέσματα των αναλύσεων που έγιναν σε δείγμα 
αυγών, κρέατος, κοτόπουλων, ψαριών, γάλακτος, γαλακτοκομικών προϊόντων και 
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μελιού όσον αφορά τα επίπεδα διοξινών και pcbs για το έτος 2009 από το Γενικό 
Χημείο του Κράτους, το εργαστήριο “Wessling Ktf” Ουγγαρίας και το εργαστήριο 
“Balint Ktf” Ουγγαρίας, καθώς και για τα επιτρεπτά όρια.  Επίσης, παρακαλώ τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν έγιναν 
εργαστηριακές εξετάσεις για τη χημική ουσία pcbs πέριξ του σκυβαλότοπου Κοτσιάτη 
και αν έχει ολοκληρωθεί το Εθνικό Πρόγραμμα Καταλοίπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.262, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί, σύμφωνα με παλαιότερή μου ερώτηση, με αρ. 
23.06.009.04.718, ότι έχει γίνει μελέτη για αναβάθμιση των εγκαταστάσεων του 
στρατοπέδου της Εθνικής Φρουράς Σάββα Ροτσίδη στους Αγίους Τριμιθιάς και 
αφαίρεση των στεγών από αμίαντο.  Μάλιστα, στην απάντηση του Υπουργού Άμυνας 
κ. Κώστα Παπακώστα, στις 22 Φεβρουαρίου 2010, αναφερόταν:  “[…] Εκτιμάται ότι το 
προσεχές Φθινόπωρο θα αρχίσουν οι εργασίες με ολοκλήρωση περί τα τέλη του 
2011”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν προκηρυχθεί προσφορές και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η 
διαδικασία ολοκλήρωσης των εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.263, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η διυπουργική επιτροπή για τους εορτασμούς των 
50χρονων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει απορρίψει χωρίς επαρκή δικαιολογία 
προτάσεις για διοργάνωση εκδηλώσεων από πολύ σοβαρούς φορείς, ενώ αντίθετα 
φαίνεται να έχει επιχορηγήσει πλήθος άλλων εκδηλώσεων ποικίλου περιεχομένου.  
Πολλά επίσης έχουν γραφτεί για το κόστος της λεγόμενης “εμβληματικής εκδήλωσης” 
της 1ης Οκτωβρίου στο στάδιο “Τάσσος Παπαδόπουλος-Ελευθερία”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα κριτήρια επιλογής των συγκεκριμένων εκδηλώσεων και 
φορέων, καθώς και όπως καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων τον πλήρη 
κατάλογο των εκδηλώσεων που διοργανώθηκαν και των χορηγιών που δόθηκαν για 
τα 50χρονα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.264, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο Κύπριος δημοσιογράφος κ. Μάριος ∆ημητρίου 
κατάγγειλε δημόσια ότι κατά την πρόσφατη επίσκεψή του στη Συρία κρατήθηκε και 
ανακρίθηκε από τις συριακές αρχές. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν εξεταστεί οι καταγγελίες του κ. ∆ημητρίου και αν έχουν γίνει 
οποιαδήποτε διαβήματα προς τη γειτονική φιλική χώρα.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.388, ημερομηνίας 10 Μαΐου 

2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.388 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
με αρ. φακ. 5.22.1.3.1 και ημερομηνία 30/10/2007 και σας πληροφορώ ότι αιτήσεις για 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας για την ανέγερση πρατηρίου πετρελαιοειδών 
εξετάζονται από τις Πολεοδομικές Αρχές, με βάση τις πρόνοιες του εκάστοτε 
ισχύοντος Σχεδίου Ανάπτυξης. 

2. Κατά τη μελέτη τέτοιων αιτήσεων γίνονται διαβουλεύσεις με πολυάριθμες 
κρατικές Υπηρεσίες και, σε όλες τις περιπτώσεις, με την οικεία Τοπική Αρχή που κατά 
τεκμήριο εκφράζει τις απόψεις των τοπικών κοινωνιών. Επιπρόσθετα, λαμβάνονται 
υπόψη και οι απόψεις που διατυπώνονται από μεμονωμένους πολίτες ή ομάδες 
πολιτών. 

3. Σημειώνεται ότι, εξαιτίας των ανησυχιών που διατυπώνονται τα τελευταία 
χρόνια σε σχέση με αιτήσεις για το συγκεκριμένο τύπο ανάπτυξης, το Πολεοδομικό 
Συμβούλιο μελετά το θέμα, με την ευκαιρία της επεξεργασίας της τροποποίησης έξι 
συνολικά Τοπικών Σχεδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.01.406, ημερομηνίας 14 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Σχετικά με τη δημιουργία γεωπάρκου στην Περιοχή Τροόδους και ένταξή του στο 
ευρωπαϊκό δίκτυο γεωπάρκων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.01.406 και 
ημερομηνία 15/9/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκη και μετά από διερεύνηση του θέματος με τον Κυπριακό 
Οργανισμό Τουρισμού, σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

1. Στα πλαίσια της υλοποίησης της Στρατηγικής του ο KOT αναδεικνύει και 
προβάλλει τα θετικά στοιχεία της Κύπρου, περιλαμβανομένων και των 
ιδιαίτερων γεωλογικών χαρακτηριστικών της. Η ανάδειξη της σπανιότητας των 
πετρωμάτων του Τροόδους, της ηφαιστειογενούς προέλευσης και όλης της 
μεταλλευτικής παράδοσης και ιστορίας του νησιού, μπορεί να προσδώσει στην 
Κύπρο στοιχεία μοναδικότητας, ταυτότητας και τουριστικού ενδιαφέροντος. 

Επομένως, πιστεύεται και από τον KOT ότι η δημιουργία και η ένταξη ενός 
γεωπάρκου στο «Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο Γεωπάρκων» θα συμβάλει στον 
εμπλουτισμό του τουριστικού προϊόντος και στην ανάπτυξη του γεωτουρισμού. 

2. Ο KOT προέβηκε σε προκαταρκτική διερεύνηση του θέματος με το Τμήμα 
Γεωλογικής Επισκόπησης. Υπάρχει, σύμφωνα με τον KOT, η πρόθεση για 
συμμετοχή στο εν λόγω δίκτυο, αλλά μέχρι στιγμής δεν κατέστη δυνατό να 
γίνουν οι ενδεδειγμένες ενέργειες για την ετοιμασία του φακέλου 
υποψηφιότητας της Κύπρου. Έγινε όμως προκαταρκτική εργασία, σε 
συνεργασία με το Τμήμα ∆ασών για την οριοθέτηση του προτεινόμενου 
«Γεωπάρκου», το οποίο αποτελεί μέρος του Τροόδους. Επίσης, ο KOT είχε και 
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επικοινωνία με τον Πρόεδρο του ∆ικτύου Ευρωπαϊκών Γεωπάρκων και 
∆ιευθυντή του Απολιθωμένου ∆άσους της Λέσβου (ιδρυτικού μέλους του 
∆ικτύου Ευρωπαϊκών Γεωπάρκων), με στόχο την αξιοποίηση της ελλαδικής 
εμπειρίας και την εξεύρεση τρόπων και ευκαιριών περαιτέρω διερεύνησης του 
θέματος δημιουργίας Γεωπάρκου στην Κύπρο, και συνάμα, της ανάπτυξης του 
Γεωτουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2010 του Επίτροπου Προεδρίας κ. 
Γιώργου Ιακώβου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.327, ημερομηνίας 20 
Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του που πραγματοποιήθηκε στις 5 
Νοεμβρίου 2009 ενέκρινε τα κριτήρια για την παραχώρηση επιδόματος στους 
επανεγκατασταθέντες στα κατεχόμενα χωριά τους. Τα κριτήρια που είχαν συμφωνηθεί 
σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε υπό την προεδρία της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων με εκπροσώπους της Μαρωνίτικης Κοινότητας και του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Κορμακίτη παρουσιάζονται πιο κάτω: 

i. Να έχουν διαμείνει για συνεχή περίοδο ενός τουλάχιστον χρόνου στο 
κατεχόμενο χωριό τους. 

ii. Να μην είναι λήπτες δημόσιου βοηθήματος 

iii. Οι συγκροτημένες οικογένειες (ζευγάρια) να δηλώνουν ίδια διεύθυνση μόνιμης 
κατοικίας,  

iv. Η μόνιμη διαμονή των επανεγκατασταθέντων στις κατεχόμενες κοινότητες να 
επιβεβαιώνεται από ονομαστικό κατάλογο που θα υποβληθεί από τους οικείους 
Κοινοτάρχες. Ο κατάλογος να υποβάλλεται από την Υπηρεσία Ανθρωπιστικών 
Θεμάτων προς τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, οι οποίες θα υποβάλλουν 
σχετική εισήγηση προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για έγκριση. 

 Με βάση τα πιο πάνω κριτήρια έχει εγκριθεί η καταβολή επιδόματος σε 35 από 
τους 50 αιτητές, όπως καταβάλλεται και στους εγκλωβισμένους, με ισχύ από 
1/1/2010. 

 Σημειώνεται ότι 20 νέες αιτήσεις για επανεγκατάσταση στα Μαρωνίτικα χωριά, 
που λήφθηκαν από την Υπηρεσία Ανθρωπιστικών Θεμάτων διαβιβάστηκαν προς το 
Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για εξέταση όπως προβλέπεται στο 
κριτήριο (iv) πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.026, 
ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: ∆ιαπλάτυνση του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού σε έξι Λωρίδες από 
Λευκωσία μέχρι Αλάμπρα 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Περιβαλλοντική έγκριση 
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Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προέβη σ’ όλες τις νενομισμένες διαδικασίες για την 
εξασφάλιση περιβαλλοντικής έγκρισης για το έργο πριν τη ζήτηση προσφορών για την 
κατασκευή του.  Η μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων έγινε από ιδιώτη μελετητή και 
εκδόθηκε γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής το Φεβρουάριο του 2005. 

Οι εισηγήσεις της Περιβαλλοντικής Αρχής λήφθηκαν υπόψη όπου ήταν δυνατό χωρίς 
να υποβαθμίζονται τα εγκεκριμένα γεωμετρικά πρότυπα, η οδική ασφάλεια και 
κυκλοφοριακή ικανότητα του δρόμου καθ’ ότι πρόκειται για την πιο σημαντική οδική 
αρτηρία της Κύπρου με τη μεγαλύτερη κυκλοφορία.  Τα προβλήματα ηχορύπανσης 
αντιμετωπίστηκαν με την πρόνοια για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στα τμήματα που 
γειτνιάζουν σε κατοικημένες περιοχές ενώ όσον αφορά τα δένδρα, προστατεύονται ή 
μεταφυτεύονται όσο είναι δυνατό ενώ θα φυτευτούν πολλαπλάσια με το πέρας του 
έργου. 

Σημειώνεται ότι η ίδια Περιβαλλοντική Αρχή χαρακτήρισε τους όρους και μέτρα που 
έθεσε ως μη ουσιώδη και ως εκ τούτου το έργο προωθήθηκε σύμφωνα με τη σχετική 
νομοθεσία και τις προβλεπόμενες διαδικασίες. 

Επίσης πρέπει να αναφερθεί ότι για το θέμα αυτό έγιναν αρκετές συσκέψεις και 
ενημέρωση των ενδιαφερόμενων Φορέων. 

2. Χρηματοδότηση του έργου 

Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων συμπεριέλαβε το πιο πάνω έργο στις εισηγήσεις που 
υπέβαλε στο Γραφείο Προγραμματισμού για συγχρηματοδότηση κάτω από το Ταμείο 
Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προγραμματισμένη περίοδο 2007-2013. Στα 
πλαίσια των διαβουλεύσεων που έγιναν, επιλέγηκαν να προωθηθούν τα πιο ώριμα 
έργα που ήταν ο κόμβος ΓΣΠ και ο συνδετικός δρόμος του λιμανιού Λεμεσού που θα 
συνδέει διευρωπαϊκά έργα. Κάτω από τον ίδιο άξονα συγχρηματοδοτείται και η 
αναβάθμιση του νέου λιμανιού Λεμεσού. Ο άξονας αυτός προνοεί χρηματοδότηση €60 
εκ., περίπου και έχει υπερδεσμευτεί από τα τρία αυτά έργα. Μετά την εξέλιξη αυτή, το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων πρότεινε και εγκρίθηκε συγχρηματοδότηση του έργου από 
το Ταμείο ∆ιευρωπαϊκών ∆ικτύων με ποσοστό 10%. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση που σημειώθηκε στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.091, 
ημερομηνίας 7 Αυγούστου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. φακ. 23.06.009.04.091 και ημερ. 
18/08/09, σας ενημερώνω με βάση τη σχετική συνεισφορά του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού, τα κριτήρια επιχορήγησης του Οργανισμού δεν προνοούν 
οποιαδήποτε ποσά για στέγαση σωματείων. Επίσης ο Κανονισμός 4 των Περί 
Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιάθεση) Κανονισμοί του 1989 αναφέρει τα 
εξής: 

 “4. Εκμίσθωση ή παραχώρηση ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας μπορεί να γίνει σε 
αρχή τοπικής διοίκησης ή σε οργανισμό δημόσιας ωφέλειας, εάν η ιδιοκτησία 
πρόκειται να χρησιμοποιηθεί για κοινοτικούς ή άλλους σκοπούς δημόσιας 
ωφέλειας τους οποίους εγκρίνει το Υπουργικό Συμβούλιο, αφού λάβει υπόψη 
όλους τους επηρεαζόμενους παράγοντες”. 
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2. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.252, 
ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Μαρίνα Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.252, σχετικά 
με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκη 
σχετικά με την Μαρίνα Λάρνακας και σας πληροφορώ ότι μετά από διερεύνηση του 
θέματος με τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού έχω την πιο κάτω πληροφόρηση: 

1. Ενόψει της απόφασης του κράτους να ανατεθεί η Μαρίνα Λάρνακας σε 
Στρατηγικό Επενδυτή, η προσπάθεια του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
τα τελευταία χρόνια, ήταν η εύρυθμη και η ασφαλής λειτουργία της Μαρίνας, 
έστω και με μειωμένο προσωπικό, ώστε να γίνει όσο το δυνατό πιο ομαλή η 
μεταβίβαση στον επιτυχόντα ανάδοχο. 

2. Συνεπώς, τα τελευταία χρόνια έχουν γίνει τα ακόλουθα έργα: 

 (α) Πλωτές αποβάθρες: Έχουν κατασκευαστεί και τοποθετηθεί νέες πλωτές 
αποβάθρες και δημιουργήθηκαν θέσεις για εξυπηρέτηση 90 ακόμα 
σκαφών. 

 (β) Στήριξη των σταθερών αποβάθρων: Επενδύθηκαν σημαντικά ποσά για 
θωράκιση των αποβάθρων από μπετόν αλλά και για υποστήριξη των 
ξύλινων αποβάθρων και επιδιόρθωση όλων των καταστρωμάτων. Τα 
έργα αυτά αποσκοπούν στην σταθερότητα των κατασκευών και την 
ασφαλή διακίνηση του κοινού. 

 (γ) Εκβάθυνση εισόδου Μαρίνας: Έγινε εκβάθυνση της εισόδου της 
Μαρίνας ώστε να μην υπάρχει πρόβλημα στη διακίνηση των σκαφών, 
ακόμα και αυτών με μεγάλο βύθισμα. 

 (δ) Μονάδα αναρρόφησης λυμάτων: Έχει κατασκευαστεί σύστημα 
αναρρόφησης λυμάτων και εγκρίθηκε από την αρμόδια υπηρεσία του 
κράτους αλλά και την Ε.Ε. 

 (ε) Εκπονήθηκε μελέτη θερμογραφικού ελέγχου. 

3. Το ∆.Σ. και η ∆ιεύθυνση του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού με γνώμονα 
την εύρυθμη και ασφαλή λειτουργία της Μαρίνας Λάρνακας έλαβε επίσης τις 
ακόλουθες αποφάσεις: 

 (α) ∆ιόρισε Υπεύθυνο Μαρίνας Λάρνακας. 

 (β) Προκηρύχθηκε μία έκτακτη θέση Βοηθού Τουριστικού Λειτουργού για τις 
ανάγκες της Μαρίνας Λάρνακας. 

 (γ) Τροχιοδρομήθηκε η γραπτή μελέτη εκτίμησης κινδύνων για την 
ασφάλεια και υγεία των εργαζομένων καθώς και για τρίτα άτομα που δεν 
εργοδοτούνται αλλά επηρεάζονται από τις δραστηριότητες που 
διεξάγονται στη μαρίνα. 
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 (δ) ∆ιεξάγονται ήδη εργασίες ελέγχου και αντικατάστασης αλυσίδων 
πρόσδεσης σκαφών στις πλωτές αποβάθρες στη Μαρίνα Λάρνακας. 

 (ε) Τροχιοδρομείται η κατεδάφιση των αποβάθρων που κρίθηκαν ως μη 
ασφαλείς και η τοποθέτηση υφιστάμενων πλωτών αποβάθρων στη θέση 
τους. 

 (στ) Τροχιοδρομείται μελέτη για το φαινόμενο ηλεκτρόλυσης των αλυσίδων 
πρόσδεσης. 

 (ζ) Προωθείται με το Τμήμα Αλιείας η εφαρμογή της Οδηγίας 2000/59/ΕΚ 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου στις 27/11/2000 
σχετικά με τις λιμενικές εγκαταστάσεις παραλαβής αποβλήτων πλοίων 
και κατάλοιπων φορτίου.» 

Aπάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.257, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 
2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.257 και ημερ. 2.10.2009, σχετικά με τη 
θεομηνία που έπληξε τον Σεπτέμβριο του 2009, την περιοχή Ορεινής Λάρνακας και 
σας πληροφορώ ότι, σε συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, που έγινε στις 3 ∆εκεμβρίου 2009, ο Έπαρχος Λάρνακας 
ενημέρωσε την Επιτροπή για τις ενέργειες που έχουν γίνει από το Γραφείο του. 
Συγκεκριμένα, σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές έχουν αποκατασταθεί πλήρως οι 
ζημιές που έγιναν στην υποδομή, ιδιαίτερα σε αγροτικούς δρόμους των κοινοτήτων 
Οδούς, Βαβατσινιάς, Άγιοι Βαβατσινιάς και Οράς, με τη δαπάνη €43.000. 

2. Επιπρόσθετα δαπανήθηκε ποσό ύψους €4.000 σε εργατικά για καθαρισμό της 
κοινότητας Βαβατσινιάς από λάσπες και όγκο χωμάτων. 

3. Μετά τη θεομηνία δαπανήθηκε ποσό ύψους €35.000 για συντήρηση σε 
ολόκληρο το μήκος του χωμάτινου δρόμου Αγίων Βαβατσινιάς - Μαχαιρά και 
ασφαλτοστρώθηκε σε μήκος 580 μ. Το μήκος του δρόμου είναι 9,7 km και απομένουν 
για ασφαλτόστρωση του μήκος περίπου 3 km το οποίο προωθείται για ολοκλήρωση 
από τα ∆ημόσια Έργα. 

4. Όπως θα γνωρίζετε σε όλες τις κοινότητες της υπαίθρου και ιδιαίτερα των 
ορεινών περιοχών προωθούνται έργα ανάπτυξης και υποδομής τόσο με πόρους του 
Προϋπολογισμού όσο και με κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης μέσα στο πλαίσια 
του Στρατηγικού Σχεδίου Ανάπτυξης 2007-2013, για τις περιοχές της υπαίθρου, με 
σκοπό τη βελτίωση της ποιότητας της ζωής των κατοίκων της. Στο πλαίσιο του 
αναπτυξιακού σχεδιασμού που αφορά την ορεινή Λάρνακας, προωθούνται τα 
ακόλουθα έργα: 

4.1 Ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου στις κοινότητες Βάβλας και Λάγιας. 

4.2 Συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Περιφερειακής Ανάπτυξης για 
τη ανέγερση Πολιτιστικού Κέντρου στην κοινότητα Οδού, την ανάπλαση 
πλατείας και αποκατάσταση κτιρίου για χρήση ως πολιτιστικού/εκθεσιακού 
χώρου στην κοινότητα Αγίων Βαβατσινιάς, την ανάπτυξη και αναβάθμιση του 
κύριου και δευτερεύοντος οδικού δικτύου, τον εξωραϊσμό πλατειών, την 
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ανέγερση κοινοτικών κτιρίων για στέγαση των Υπηρεσιών των Κοινοτικών 
Συμβουλίων καθώς και για πολιτιστικούς και ιατρικούς σκοπούς. 

4.3 Προωθείται επίσης ο διαχωρισμός οικοπέδων για παραχώρηση σε άπορες 
οικογένειες με σκοπό τη συγκράτηση του πληθυσμού στις κοινότητες της 
υπαίθρου. Συγκεκριμένα, προωθείται ο διαχωρισμός 6 οικοπέδων στην 
κοινότητα Μελίνης και 7 στην κοινότητα Βαβατσινιάς. 

5. Επίσης θα πρέπει να αναφερθεί ότι εφαρμόζεται το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο σ’ 
όλες τις κοινότητες της υπαίθρου περιλαμβανομένων και των ορεινών χωριών της 
Λάρνακας, στόχος του οποίου είναι να βοηθήσει για κάλυψη των στεγαστικών 
αναγκών των χαμηλά αμειβομένων κατοίκων της υπαίθρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.269, 
ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αιτήματα Κοινότητας Παναγιάς 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ, επιπρόσθετα της 
επιστολής του Υπουργού Εσωτερικών, κ. Ν. Σιλικιώτη προς εσάς με ημερομηνία 
22.2.2010, τα εξής: 

1. Κατασκευή πεζοδρομίων στο δρόμο Παναγιάς - Χρυσορογιάτισσας 

 Η κατασκευή πεζοδρομίων στο συγκεκριμένο δρόμο δεν συστήνεται από το 
τμήμα ∆ημοσίων Έργων καθότι η περιοχή δεν είναι κατοικημένη και απαιτείται 
περιβαλλοντική έγκριση για επηρεασμό των πρανών επειδή η περιοχή αυτή 
εντάσσεται στη ζώνη προστασίας Natura. 

2. Επίστρωση δρόμων εντός του χωριού με πρέμιξ 

 Ο κεντρικός δρόμος που διασχίζει την Κοινότητα Παναγιάς και υπάγεται στην 
αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, έχει επιστρωθεί με πρέμιξ το 
2007. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.279, ημερομηνίας 30 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Aίτημα της κοινότητας Φοίτης για διαπλάτυνση των δρόμων 
Φοίτης - Κρήτου Μαρόττου και Σελλών - Αναδιούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.279, ημερ. 8/10/2009, η οποία μας διαβιβάστηκε από το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. 
Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Ο δρόμος Φοίτης - Κρήτου Μαρόττου υπάγεται στη δικαιοδοσία της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης, έχει μήκος δύο χιλιομέτρων και διαπλατύνθηκε στη 
βάση σχεδίου και κατόπιν απαλλοτρίωσης την περίοδο 1999-2000, έτσι ώστε 
το πλάτος του κυμαίνεται μεταξύ πέντε (5) έως έξι (6) μέτρων, το οποίο και 
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κρίνεται ικανοποιητικό, έχοντας υπόψη τη χρήση του εν λόγω δρόμου. 
Σημειώνεται ότι το μεγαλύτερο μέρος των ερεισμάτων του δρόμου, καθώς και 
των κατά μήκος του αυλακιών είναι επιστρωμένα με σκυρόδεμα. 

(β) Όσον αφορά το αίτημα για διαπλάτυνση του δρόμου Σελλών - Αναδιούς, 
(αφορά δρόμο που συνδέει την κοινότητα Φοίτης, μέσω της τοποθεσίας 
Σελλών, με την κοινότητα Αναδιούς), στο μέτρο που πρόκειται για νέο αίτημα, 
θα τύχει της δέουσας εξέτασης, αναφορικά με την αναγκαιότητα ικανοποίησής 
του. Προκαταρκτικά, εντούτοις, σημειώνεται η ύπαρξη εναλλακτικού δρόμου, 
που συνδέει τις δύο κοινότητες και ο οποίος συντηρείται από την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.306, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για παροχή 
κυβερνητικών εγγυήσεων για δάνεια από εξωτερικό που έχουν σχέση με τεχνολογικές 

αναβαθμίσεις 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Οικονομικών με αρ. Φακ. 23.06.009.04.306 και ημερομηνία 27 Απριλίου 2010 η οποία 
διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Οικονομικών στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού στις 3 Αυγούστου 2010, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δεν εφαρμόζει 
οποιοδήποτε Σχέδιο για παροχή κυβερνητικών εγγυήσεων για δάνεια από το 
εξωτερικό σε σχέση με την τεχνολογική αναβάθμιση των μεταποιητικών 
μονάδων. 

2. Με σκοπό την ενίσχυση των μικρομεσαίων επιχειρήσεων του μεταποιητικού 
τομέα, το Υπουργείο εφαρμόζει εδώ και χρόνια, σειρά Σχεδίων για τεχνολογική 
αναβάθμιση ή και δημιουργία νέων επιχειρήσεων, τα οποία 
συγχρηματοδοτούνται από ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Σημειώνεται πως 
κατά την 1η προγραμματική περίοδο 2004-2006 παραχωρήθηκαν υπό μορφή 
χορηγιών €34 εκατομμύρια περίπου σε 282 επιχειρήσεις του μεταποιητικού 
τομέα. Για την τρέχουσα προγραμματική περίοδο 2007-2013 αναμένεται να 
διατεθούν με τον ίδιο τρόπο, €55 εκατομμύρια από τα οποία τα έντεκα (11) για 
σκοπούς ενθάρρυνσης της γυναικείας/νεανικής επιχειρηματικότητας και τα 
υπόλοιπα για τον εκσυγχρονισμό των μεταποιητικών μονάδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.306, ημερομηνίας 6 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου Λευκωσίας για παροχή 
κυβερνητικών εγγυήσεων για δάνεια από εξωτερικό που έχουν σχέση με τεχνολογικές 

αναβαθμίσεις 
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 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Μετά την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση η παραχώρηση 
κυβερνητικών εγγυήσεων διέπεται από τις κοινοτικές Οδηγίες και Κανονισμούς 
και την περί Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων Νομοθεσία. Το θεσμικό αυτό 
πλαίσιο, είναι δύσκολο να χρησιμοποιηθεί για παραχώρηση κυβερνητικών 
εγγυήσεων προς τον ιδιωτικό τομέα. 

β) Έχουμε διαβιβάσει την ερώτηση του κ. Ομήρου προς το αρμόδιο υπουργείο, το 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για να σας ενημερώσουν 
απευθείας για τυχόν σχέδια που έχουν σχέση με τεχνολογικές αναβαθμίσεις. 

γ) Θα θέλαμε να εκφράσουμε τις απολογίες μας ως προς την καθυστέρηση στην 
απάντηση του πιο πάνω θέματος η οποία οφείλεται στην προσπάθειά μας να 
εντοπίσουμε το αίτημα του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Λευκωσίας, το οποίο δεν φαίνεται να προκύπτει ότι έχει υποβληθεί στο 
Υπουργείο Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.321, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.04.321 και ημερομηνίες 9.10.2009, 20.5.2010 
σχετικά με την κοινωνική ένταξη των Αθιγγάνων και σας πληροφορώ ότι η απάντηση 
μας με αρ. φακ. 11.23.6/3 και ημερ. 5.11.2009 στην ερώτηση 23.06.009.03.277, η 
οποία επισυνάπτεται, έχει καλύψει το θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.325, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.04.325 και ημερ. 3 
Αυγούστου 2010, στην οποία επισυνάπτεται ερώτηση του Βουλευτή κ. Τάσου 
Μητσόπουλου και σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο Οικονομικών στην παρούσα 
στιγμή, δεδομένης της δύσκολης κατάστασης στην οποία βρίσκονται τα δημόσια 
οικονομικά, δεν προτίθεται να προωθήσει το θέμα της χορήγησης επιδόματος ενοικίου 
στις τρίτεκνες οικογένειες. 

 Τέτοιου είδους αιτήματα μπορούν να εξεταστούν μόνο όταν υπάρξει σαφής 
βελτίωση των δημόσιων οικονομικών.»   

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2010 του Επίτροπου Προεδρίας κ. 
Γιώργου Ιακώβου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.327, ημερομηνίας 20 
Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του που πραγματοποιήθηκε στις 5 
Νοεμβρίου 2009 ενέκρινε τα κριτήρια για την παραχώρηση επιδόματος στους 
επανεγκατασταθέντες στα κατεχόμενα χωριά τους. Τα κριτήρια που είχαν συμφωνηθεί 
σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε υπό την προεδρία της Υπουργού Εργασίας και 
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Κοινωνικών Ασφαλίσεων με εκπροσώπους της Μαρωνίτικης Κοινότητας και του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Κορμακίτη παρουσιάζονται πιο κάτω: 

i. Να έχουν διαμείνει για συνεχή περίοδο ενός τουλάχιστον χρόνου στο 
κατεχόμενο χωριό τους. 

ii. Να μην είναι λήπτες δημόσιου βοηθήματος 

iii. Οι συγκροτημένες οικογένειες (ζευγάρια) να δηλώνουν ίδια διεύθυνση μόνιμης 
κατοικίας,  

iv. Η μόνιμη διαμονή των επανεγκατασταθέντων στις κατεχόμενες κοινότητες να 
επιβεβαιώνεται από ονομαστικό κατάλογο που θα υποβληθεί από τους οικείους 
Κοινοτάρχες. Ο κατάλογος να υποβάλλεται από την Υπηρεσία Ανθρωπιστικών 
Θεμάτων προς τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, οι οποίες θα υποβάλλουν 
σχετική εισήγηση προς την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για έγκριση. 

 Με βάση τα πιο πάνω κριτήρια έχει εγκριθεί η καταβολή επιδόματος σε 35 από 
τους 50 αιτητές, όπως καταβάλλεται και στους εγκλωβισμένους, με ισχύ από 
1/1/2010. 

 Σημειώνεται ότι 20 νέες αιτήσεις για επανεγκατάσταση στα Μαρωνίτικα χωριά, 
που λήφθηκαν από την Υπηρεσία Ανθρωπιστικών Θεμάτων διαβιβάστηκαν προς το 
Τμήμα Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για εξέταση όπως προβλέπεται στο 
κριτήριο (iv) πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.333, ημερομηνίας 7 

Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.333, με ημερομηνία 
14 Οκτωβρίου 2009 και 20 Μαΐου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Λειτουργοί του Υπουργείου Εσωτερικών έχουν ενημερωθεί σχετικά με τη νέα 
τεχνολογία διαχείρισης οικιακών αποβλήτων με την ονομασία “plasma” σε 
σχετική παρουσίαση που έγινε στο Υπουργείο εντός του 2009. Από την 
παρουσίαση διεφάνη ότι η τεχνολογία αυτή είναι πρώιμη και η εφαρμογή της, 
μέχρι την ημέρα της παρουσίασης, ήταν σε πιλοτικό επίπεδο. 

β. Επιπρόσθετα, σας πληροφορώ ότι στις νέες μελέτες που θα ετοιμαστούν για 
την κατασκευή των Μονάδων Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Στερεών Οικιακών 
Αποβλήτων για τις επαρχίες Λευκωσίας και Λεμεσού, οι Σύμβουλοι Μελετητές 
θα προσδιορίσουν και θα αξιολογήσουν τις πιθανές τεχνολογίες επεξεργασίας 
των απορριμμάτων που εφαρμόζονται σήμερα σε ευρωπαϊκή και διεθνή 
κλίμακα, προκειμένου να επιλεγεί η βέλτιστη από περιβαλλοντικής και 
τεχνικοοικονομικής άποψης μέθοδος ή συνδυασμός μεθόδων, για την 
αξιοποίηση και επεξεργασία σύμμικτων οικιακών στερεών απορριμμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.334, ημερομηνίας 7 

Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 



126 

 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.334 και ημερ. 
14/10/2009 και 20/5/2010 αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του προς την Επίτροπο ∆ιοικήσεως με ημερ. 
2/6/2010 εξέφρασε τη θέση και τις απόψεις του αναφορικά με τις συστάσεις της 
Επιτρόπου προς το Υπουργείο που περιλαμβάνονται στη σχετική με το θέμα Έκθεσή 
της. 

2. Συγκεκριμένα, οι πρώτες εισηγήσεις της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αφορούν την 
τροποποίηση του όρου «μόνιμος κάτοικος» έτσι ώστε να καθορίζει ως δικαιούχους 
όλες τις οικογένειες που καταβάλλουν φόρους στη ∆ημοκρατία και έχουν παιδιά 
φοιτητές, ανεξάρτητα από τη μόνιμη διαμονή των γονιών ή των φοιτητών κατά 
οποιοδήποτε χρονικό διάστημα πριν από την έναρξη των σπουδών και το σχολείο 
μέσης εκπαίδευσης από το οποίο αποφοίτησε ο φοιτητής. Ενδεχόμενη υλοποίηση των 
εν λόγω εισηγήσεων θα επιφέρει κατακόρυφη αύξηση της απαιτούμενης κρατικής 
δαπάνης, αφού στους δικαιούχους της χορηγίας συμπεριλαμβάνονται και οι πολίτες 
των κρατών-μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ζουν και εργάζονται στην Κύπρο. 
Ως εκ τούτου, οι πολίτες των κρατών-μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με την έναρξη 
της εργασίας τους στην Κύπρο θα αποκτούν δικαίωμα υποβολής αίτησης φοιτητικής 
χορηγίας. Το κόστος υλοποίησης των εισηγήσεων αυτών υπολογίστηκε στα €65 
εκατομμύρια περίπου ετησίως. 

3. Επιπρόσθετα, η αποσύνδεση των φοιτητικών χορηγιών από τη φορολογία, με 
την τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου το 1995, είχε σκοπό 
να καλύψει και όλους τους χαμηλόμισθους που δεν κατέβαλλαν φόρο εισοδήματος, 
αλλά ούτε και συμπλήρωναν φορολογικές δηλώσεις, θέτοντας έτσι την παραχώρηση 
των φοιτητικών χορηγιών σε πιο ορθολογιστική βάση. Κατ’ επέκταση, σε περίπτωση 
που υιοθετηθούν οι εισηγήσεις της Επιτρόπου για παραχώρηση φοιτητικής χορηγίας 
σε όλους τους γονείς που εργάζονται και καταβάλλουν φόρο εισοδήματος στο κράτος, 
τότε όλοι οι Κύπριοι που εργάζονται αλλά δεν φορολογούνται επειδή είναι 
χαμηλόμισθοι δεν θα είναι δικαιούχοι της εν λόγω χορηγίας. 

4. Με βάση τα πιο πάνω, η θέση του Υπουργείου Οικονομικών είναι όπως ο 
καθορισμός του όρου «μόνιμος κάτοικος» παραμείνει ως έχει, για να αποτραπεί 
πιθανή σημαντική επιβάρυνση του Κρατικού Προϋπολογισμού, η οποία θα είναι 
δυσανάλογη των υφιστάμενων οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους, λαμβάνοντας 
ιδιαίτερα υπόψη την τρέχουσα παγκόσμια οικονομική κρίση. 

5. Αναφορικά με την εισήγηση της Επιτρόπου για να συμπεριληφθούν στους 
δικαιούχους του εν λόγω Νόμου όλοι οι μεταλυκειακοί φοιτητές ανεξάρτητα με το εάν 
το εκπαιδευτικό ίδρυμα ή ο κλάδος σπουδών όπου φοιτούν είναι αναγνωρισμένο ή 
αξιολογημένος/πιστοποιημένος αντίστοιχα, το Υπουργείο Οικονομικών κρίνει ότι η 
εφαρμογή της δεν μπορεί να προωθηθεί στο παρόν στάδιο λόγω της τεράστιας 
οικονομικής δαπάνης που απαιτείται.»   

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.335, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. 23.06.009.04.335, ημερομηνίας 1/6/2010, 
σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη που αφορά τις ουσιώδεις 
πρόνοιες του συμβολαίου για την προμήθεια εμβολίων για τον ιό της γρίπης Η1Ν1 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Το Υπουργείο Υγείας, αμέσως μετά την κήρυξη της πανδημίας από τον Παγκόσμιο 
Οργανισμό Υγείας, ακολουθώντας τις οδηγίες του Οργανισμού για εξασφάλιση εμβολίων, 
προχώρησε σε διαπραγμάτευση με φαρμακευτικές εταιρείες για προμήθεια του πανδημικού 
εμβολίου για τον εμβολιασμό του πληθυσμού για τη γρίπη A (H1N1). 

3. Η φαρμακευτική εταιρεία με την οποία το Υπουργείο Υγείας προχώρησε σε 
σύναψη σύμβασης για εξασφάλιση του εμβολίου, ήταν η GlaxoSmithKline και η διαδικασία 
που είχε ακολουθηθεί ήταν σύμφωνη με σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

4. Προϋπόθεση για την αγορά εμβολίου ήταν να υπάρχει έγκριση από τον Ευρωπαϊκό 
Οργανισμό Φαρμάκων, ούτως ώστε να διασφαλίζεται η ποιότητα και η ασφαλής χρήση του 
εμβολίου. Το πανδημικό εμβόλιο που είχε αγοραστεί (Pandemrix®), ήταν εγκεκριμένο από 
τον Ευρωπαϊκό Οργανισμό Φαρμάκων και ο τρόπος χορήγησης και παρακολούθησης της 
χρήσης του γινόταν σύμφωνα με τις οδηγίες του Οργανισμού. 

5. Το Υπουργείο Υγείας, αξιολογώντας την πορεία των εμβολιασμών, ζήτησε την 
ακύρωση της παραγγελίας των εμβολίων και έχει εξασφαλίσει την ακύρωση του 32% της 
παραγγελίας.  Επιπλέον, το Υπουργείο, επί του παρόντος είναι σε διαπραγμάτευση με την 
εταιρεία, για αντικατάσταση επιπρόσθετου μέρους, με άλλα φαρμακευτικά προϊόντα τα 
οποία ικανοποιούν τις ανάγκες των κρατικών νοσηλευτηρίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2010, του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.371 και 23.06.009.04.374, 

ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009 και 19 Οκτωβρίου 2009, αντίστοιχα, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω Ερωτήσεις του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.374 και ημερομηνία 19/10/2010 

 Προτίθεται το Υπουργείο Οικονομικών να ικανοποιήσει το αίτημα της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων (ΠΟΠ) για αύξηση του επιδόματος 
τέκνου, πέραν του τιμαρίθμου, κατά 7,5% με αναδρομική ισχύ από 1/1/2009; 

2.1 Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, το ύψος του επιδόματος τέκνου 
αναπροσαρμόζεται από την 1η Ιανουαρίου κάθε χρόνου κατά το ποσοστό 
αύξησης του μέσου όρου του δείκτη τιμών καταναλωτή κατά τον τελευταίο 
χρόνο σε σύγκριση με το μέσο όρο του δείκτη αυτού κατά τον αμέσως 
προηγούμενο χρόνο. Στον πίνακα που ακολουθεί φαίνεται το ποσοστό 
αύξησης κάθε έτος από το 2005 μέχρι φέτος: 

Έτος 2005 2006 2007 2008 2009 2010 

Αύξηση 2,28% 2,56% 2,49% 2,38% 4,67% 0,32% 

2.3 Η θέση του Υπουργείου Οικονομικών είναι ότι με την ισχύουσα νομοθεσία 
διασφαλίζεται η αναπλήρωση της αγοραστικής δύναμης του επιδόματος τέκνου 
και λαμβάνοντας ιδιαίτερα υπόψη την τρέχουσα οικονομική κρίση δεν 
ενδείκνυται οποιαδήποτε διαφοροποίηση της σχετικής πρόνοιας. 

3. Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.371 και ημερομηνία 15/10/2010 
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 Πότε το Υπουργείο Οικονομικών προτίθεται να ετοιμάσει και να καταθέσει στη 
Βουλή τροποποιητικό νομοσχέδιο για την παραχώρηση 13ου επιδόματος στις 
πολύτεκνες οικογένειες; 

3.1 Ο θεσμός του καθολικού επιδόματος τέκνου εφαρμόστηκε από την 1/1/2003. Το 
ύψος του επιδόματος είναι ανάλογο του αριθμού τέκνων στην οικογένεια καθώς 
και του ύψους του οικογενειακού εισοδήματος. Στον υπολογισμό του ύψους του 
νέου επιδόματος τέκνου για τις πολύτεκνες οικογένειες από το 2003 
συμπεριλήφθηκε το ποσό που αναλογεί για το 13ο επίδομα τέκνου και 
αναπροσαρμόστηκε ανάλογα το ύψος του μηνιαίου επιδόματος. Ακολούθως, 
επειδή η Παγκύπρια Οργάνωση Πολυτέκνων συνέχισε να υποβάλλει το αίτημα για 
παραχώρηση 13ου επιδόματος τέκνου, συμφωνήθηκε η παραχώρηση από την 
1/1/2008, αύξησης του επιδόματος τέκνου που λαμβάνουν οι πολύτεκνες 
οικογένειες κατά 10%. 

3.2 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, το γεγονός ότι προωθείται η ριζική 
αναθεώρηση του θεσμού του επιδόματος τέκνου, καθώς και τα υφιστάμενα 
προβλήματα της οικονομίας μας και, παράλληλα, γι’ αποφυγή υποβολής 
παρόμοιων αιτημάτων από τις υπόλοιπες κατηγορίες οικογενειών (τρίτεκνες, 
δίτεκνες και μονότεκνες), για σκοπούς ίσης μεταχείρισης, το Υπουργείο 
Οικονομικών δεν συμφωνεί με τη συμπερίληψη στη σχετική νομοθεσία πρόνοιας 
για παραχώρηση 13ου επιδόματος τέκνου προς τις πολύτεκνες οικογένειες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.372, 

ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εκπαίδευση υποψήφιων οδηγών 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. ερώτησης 23.06.009.04.372 και 
ημερομηνίες 19.10.2009 και 16.6.2010 και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Οδικών Μεταφορών) μελετά την εφαρμογή της 
υποχρεωτικής παρακολούθησης μαθημάτων σε σχολή οδηγών από τους υποψηφίους 
οδηγούς. 

 Η ελάχιστη υποχρεωτική παρακολούθηση μαθημάτων από τους υποψηφίους 
οδηγούς θα είναι, σύμφωνα με την τρίτη κοινοτική Οδηγία Άδειας Οδήγησης 
2006/126/ΕΚ, τουλάχιστον επτά ώρες. Η τελευταία ημερομηνία εναρμόνισης των 
κρατών μελών με την υπό αναφορά Οδηγία είναι η 19.1.2011. Το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών προετοιμάζει τροποποιητικό νομοσχέδιο έτσι ώστε η νομοθεσία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας να εναρμονιστεί πλήρως πριν από την πιο πάνω 
ημερομηνία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.377, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας με αρ. φακ.: 
23.06.009.04.377 και ημερομηνίας 22/10/2009 και σας πληροφορώ ότι η καταγγελία 
του εργοδότη δεν λαμβάνεται υπόψη στην αξιολόγηση της αίτησης για διεθνή 
προστασία.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.380 και 
23.06.009.04.383, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.380 και Ερ. 
23.06.009.04.383 ημερομ. 19.10.2009 σχετικά με τις πιο πάνω αναφερόμενες 
ερωτήσεις του αξιότιμου Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου και όσον αφορά στην 
πρώτη ερώτηση σας παραθέτω τα εξής: 

 Τόσο μεταξύ κρατών-μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και διεθνώς γίνεται 
σε κάποιο βαθμό διαβίβαση πληροφοριών για άτομα που καταδικάζονται για 
σεξουαλικά αδικήματα περιλαμβανομένων και τέτοιων αδικημάτων σε βάρος παιδιών. 
Τούτο γίνεται κατά κανόνα στις περιπτώσεις που τέτοιο πρόσωπο θα ταξιδεύσει από 
τη χώρα που έχει την πληροφορία σε άλλη, και η διαβίβαση γίνεται μέσω της Interpol 
αποσκοπώντας στην προστασία του κοινού και την πρόληψη. 

 Οι χώρες που ενημερώνουν άλλες χώρες πράττουν τούτο στη βάση ειδικών 
νομοθετικών προνοιών που τους το επιτρέπουν (π.χ. Ηνωμένο Βασίλειο). 

 Η Αστυνομία Κύπρου, μέσω Interpol, ενημερώνεται κατά καιρούς από τις 
Βρετανικές Αρχές για επίσκεψη ή διαμονή τέτοιων προσώπων στην Κύπρο. Σε τέτοιες 
περιπτώσεις λαμβάνονται τα δέοντα μέτρα, πλην όμως δεν δύνανται οι Κυπριακές 
Αρχές να επιβάλουν τους όποιους προστατευτικούς περιοριστικούς όρους έχουν 
επιβληθεί στα εν λόγω πρόσωπα από τα ∆ικαστήρια της άλλης χώρας (π.χ. 
Ηνωμένου Βασιλείου). 

 Η Κύπρος δεν προβαίνει σε αντίστοιχες αυτεπάγγελτες ενημερώσεις προς 
άλλες χώρες καθότι κάτι τέτοιο δεν προνοείται από το Νόμο, ο οποίος δεν προνοεί και 
για ειδικό αρχείο καταδικασθέντων για σεξουαλικά αδικήματα (sex offender registry). 

 Εκεί όπου ζητούνται από τις Κυπριακές Αρχές στοιχεία για συγκεκριμένα 
πρόσωπα, αυτά διαβιβάζονται στο πλαίσιο του Νόμου. Αριθμητικά στοιχεία δεν 
υπάρχουν. 

 Σημειώνεται ότι σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης προωθείται η διασύνδεση 
των αρχείων προηγούμενων καταδικών μεταξύ των κρατών-μελών (CRE-NET), 
πράγμα που θα ενισχύσει και θα προωθήσει περαιτέρω την αστυνομική συνεργασία 
σε ποινικά θέματα. 

 Περαιτέρω σημειώνεται ότι σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης προωθείται η 
θέσπιση οδηγίας σχετικά με την προστασία και στήριξη των θυμάτων στην οποία 
καταβάλλεται προσπάθεια να ρυθμιστεί το θέμα της αυτόματης εφαρμογής 
προστατευτικών για τα θύματα διαταγμάτων σε όλα τα κράτη-μέλη ανεξάρτητα από το 
κράτος στο οποίο εκδόθηκε το σχετικό διάταγμα. Το προσχέδιο της οδηγίας αυτής 
αναμένεται να κατατεθεί κατά το 2011. Τούτο αν και δεν εφαρμόζει πλήρως στην 
περίπτωση των καταδικασθέντων για σεξουαλικά αδικήματα, εν τούτοις προβλέπεται 
ότι θα ανοίξει το δρόμο για αντίστοιχες ρυθμίσεις και στον τομέα της προστασίας. 

 Όσον αφορά στη δεύτερη Ερ. με αρ. 23.06.009.04.383 σας πληροφορώ ότι 
κατόπιν ελέγχου που έγινε δεν διερευνήθηκε οποιαδήποτε υπόθεση τέτοιας φύσεως 
και ούτε υπήρξε οποιαδήποτε πληροφορία που αφορά εμπορία βρεφών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.386, 

ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα: Έκδοση άδειας οδήγησης σε περιπτώσεις ατόμων εξαρτωμένων από 
ψυχοτρόπους ουσίες 

 Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. ερώτησης 23.06.009.04.386, 
ημερομηνίας 20.10.2009 και 16.6.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας 
πληροφορώ ότι υπάρχει πρόνοια στην ισχύουσα νομοθεσία για τους αιτητές για 
απόκτηση άδειας οδήγησης ή οδηγούς που είναι εξαρτώμενοι από ψυχοτρόπους 
ουσίες ή που κάνουν συχνή χρήση τέτοιων ουσιών. 

 Συγκεκριμένα το εδάφιο 32(ιβ) του περί άδειας οδήγησης Νόμου [Ν.94(Ι) του 
2001] αναφέρει ότι «Κάθε πρόσωπο θεωρείται ότι πληροί τα ελάχιστα επίπεδα 
σωματικών και διανοητικών ικανοτήτων, για τους σκοπούς του άρθρου 33, μόνο 
εφόσον διαπιστώνεται, κατά τον καθορισμένο τρόπο, ότι «...(ιβ) δεν πάσχει γενικά 
από οποιαδήποτε ασθένεια, πάθηση, ανωμαλία, διαταραχή ή εξάρτηση, σε βαθμό ή 
έκταση που οποιαδήποτε τέτοια ασθένεια, πάθηση, ανωμαλία, διαταραχή ή εξάρτηση 
δυνατό να επηρεάσει την ικανότητα του προσώπου να οδηγεί με ασφάλεια 
μηχανοκίνητο όχημα συγκεκριμένης κατηγορίας, ιδιαίτερα σε σχέση με τη φυσική ή 
διανοητική ικανότητά του να έχει τον αποτελεσματικό έλεγχο του οχήματος ή να 
αντιδρά αποτελεσματικά σε κάθε περίπτωση που αντιμετωπίζει, κατά τη διάρκεια της 
οδήγησης του μηχανοκίνητου οχήματος, οξύ περιστατικό σε σχέση με την εν λόγω 
ασθένεια, πάθηση, ανωμαλία, διαταραχή ή εξάρτηση». 

 Το άρθρο 33 του υπό αναφορά νόμου αναφέρει: 

 “Άδεια οδήγησης εκδίδεται, ισχύει και είναι έγκυρη μόνο για πρόσωπο που 
πληροί και για όσο χρόνο πληροί τα ελάχιστα επίπεδα σωματικών και διανοητικών 
ικανοτήτων, όπως καθορίζονται στο άρθρο 32…”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.394, 

ημερομηνίας 21 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ημιουργία Σιδηροδρομικής Γραμμής στο Νησί 

 Αναφέρομαι  στην  επιστολή  σας  με  αρ.   Ερ.   23.06.009.04.394,   
ημερομηνίας 26/10/2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Το θέμα της βιωσιμότητας σιδηροδρομικής γραμμής στο νησί όπως 
λειτουργούσε παλαιότερα εξ όσων γνωρίζουμε δεν έχει μελετηθεί στο πρόσφατο 
παρελθόν από τεχνοοικονομικής άποψης. 

3. Στην παρούσα φάση το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, στα πλαίσια των μελετών 
που θα συγχρηματοδοτηθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση, από το Ταμείο του 
∆ιευρωπαϊκού ∆ικτύου Μεταφορών, προγραμματίζει την ανάθεση σε ιδιώτες μελετητές 
τεχνοοικονομικής μελέτης για τη δημιουργία γραμμών μέσου μαζικής μεταφοράς, 
σταθερής τροχαίας, μεταξύ Λευκωσίας-Λεμεσού, Λευκωσίας-Λάρνακας και Λεμεσού-
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Λάρνακας. Έχουν ήδη ληφθεί οι προσφορές οι οποίες αξιολογούνται. Η κατακύρωση 
αναμένεται τέλος Σεπτεμβρίου. 

4. Η μελέτη αυτή θα καταδείξει μεταξύ άλλων και κατά πόσο θα είναι βιώσιμη μια 
τέτοια Υπηρεσία στην Κύπρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.468, 

ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«∆ιενέργεια τεχνικών ελέγχων βαρέων οχημάτων στο Επαρχιακό Γραφείο του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών στη ∆ερύνεια 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό ερώτησης 23.06.009.04.468 και 
ημερομηνία 12.11.2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Για την πλήρη εξυπηρέτηση όλων των οχημάτων σε ό,τι αφορά τους τεχνικούς 
ελέγχους απαιτείται η ενίσχυση του Επαρχιακού Γραφείου σε ανθρώπινο 
δυναμικό. Για το σκοπό αυτό, έχει ήδη προωθηθεί και βρίσκεται σε 
προχωρημένο στάδιο, η διαδικασία πλήρωσης των μόνιμων θέσεων τεχνικών 
που θα στελεχώσουν το πιο πάνω Επαρχιακό Γραφείο. 

2. Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών σε μία προσπάθεια εξυπηρέτησης των 
επαγγελματιών της ευρύτερης περιοχής Αμμοχώστου, από τις 12 Μαΐου 2010, 
επέκτεινε την παροχή υπηρεσιών στο Επαρχιακό Γραφείο ∆ερύνειας, με τη 
διεξαγωγή περιοδικών τεχνικών ελέγχων βαρέων οχημάτων και επιθεώρηση 
προς εγγραφή μηχανοκινήτων οχημάτων, με προσωπικό των επαρχιακών 
γραφείων Λευκωσίας και Λάρνακας, προσωρινά για δύο μέρες την εβδομάδα, 
μέχρι την πλήρωση των θέσεων τεχνικού, οπόταν θα λειτουργεί κανονικά το 
γραφείο στη ∆ερύνεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.503, 

ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Κατασκευή ξενοδοχείου σε παρακείμενο χώρο του νέου αερολιμένα Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα 
ακόλουθα: 

 Η εταιρία Hermes Airports Ltd. που έχει αναλάβει την ανάπτυξη και διαχείριση 
του νέου ∆ιεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας, σε συνεργασία με την εταιρία LALS Airport 
Landslide Developments Ltd., έχει προτείνει τη δημιουργία ενός πολυσύνθετου έργου 
με ποικίλες δραστηριότητες το οποίο θα αποτελεί προέκταση του Νέου Τερματικού 
Κτιρίου και θα περιλαμβάνει: 

 Ξενοδοχείο πολυτελείας με 6 ορόφους εμβαδού 8.000 τ. μ. περίπου με 130-150  

δωμάτια. 

 Εμπορικό, πολιτιστικό και τουριστικό κέντρο και κέντρο αναψυχής, που θα είναι 
σε  
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τρία επίπεδα με συνολικό εμβαδό 55.000 τ. μ. περίπου. 

 Στεγασμένο χώρο στάθμευσης για τα οχήματα ταξί και 

 Επιπρόσθετους χώρους στάθμευσης για 2000 περίπου οχήματα 

Προκειμένου να διασφαλιστεί ότι η πιο πάνω ανάπτυξη θα μπορεί να λειτουργήσει 
παράλληλα με τις νέες εγκαταστάσεις του αερολιμένα Λάρνακας και ότι θα βρίσκεται 
εντός του πλαισίου που ορίζει η Κυπριακή και Ευρωπαϊκή Νομοθεσία, έχει ζητηθεί και 
αναμένεται να υποβληθεί προς εξέταση ολοκληρωμένη πρόταση από την Hermes 
Airports Ltd.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.538, 

ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Προώθηση της βελτίωσης του δρόμου Κιτίου - Μαζωτού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.538, ημερομηνίας 26/11/2009 σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η μελέτη για βελτίωση του δρόμου αυτού ετοιμάζεται από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων και έχει ήδη σταλεί το Μάρτιο του 2010 στις αρμόδιες Υπηρεσίες για τις 
μελέτες τους καθώς και στο Κτηματολόγιο για τις σχετικές απαλλοτριώσεις. 

3. Οι μελέτες των Υπηρεσιών λήφθηκαν σταδιακά μέχρι το Φεβρουάριο του 2010. 
Ο χρόνος που παρέρχεται για την ετοιμασία των μελετών των Υπηρεσιών εξαρτάται 
από τις ίδιες ανάλογα με τις υποχρεώσεις και τον προγραμματισμό που έχουν. 

4. Όσον αφορά τις απαλλοτριώσεις που συνήθως είναι το κριτήριο στον 
καθορισμό του χρονοδιαγράμματος υλοποίησης ενός έργου, σε συζήτηση του 
θέματος στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων στις 20/4/2010, το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας δεσμεύτηκε να αποστείλει τα σχέδια 
απαλλοτρίωσης στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για επιβεβαίωση μέχρι τον Ιούνιο του 
2010. Όντως τα σχέδια παραλήφθηκαν στις αρχές Ιουνίου, ελέγχονται και θα σταλούν 
σύντομα πίσω στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για ετοιμασία των τελικών 
σχεδίων και πινάκων απαλλοτρίωσης. Το Κτηματολόγιο δεσμεύτηκε να αποστείλει 
τους πίνακες για δημοσίευση μέσα στον Οκτώβριο του 2010. Για να καταστεί δυνατή η 
προώθηση της διαδικασίας προσφορών περί το τέλος του 2010, το Υπουργείο 
Οικονομικών πρέπει να δώσει την έγκρισή του και να περιλάβει τις ανάλογες 
πιστώσεις στον Προϋπολογισμό του 2011. 

5. Όσον αφορά το ερώτημα γιατί περικόπηκε η προταθείσα πρόνοια για το 2010, 
είναι φανερό ότι αυτό έγινε στα πλαίσια των γενικών περικοπών που έγιναν για όλα τα 
νέα έργα λόγω της δημοσιονομικής κατάστασης. 

6. Η έναρξη εργασιών τοποθετείται περί τα μέσα του 2010 εφ' όσον τηρηθούν οι 
πιο πάνω προϋποθέσεις με διάρκεια κατασκευής γύρω στους 18 μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.571, ημερομηνίας 27 
Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακέλου Ερ. 23.06.009.04.571 και 
ημερομηνία 8 ∆εκεμβρίου 2009, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι 
το θέμα των προπολεμικών χρεών σε ιδιώτες συζητήθηκε στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων στις 23/9/2009 και 
όπως μας πληροφόρησε το Υπουργείο Εσωτερικών, το θέμα εξετάστηκε στη συνέχεια 
από το ∆ιευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, οι απόψεις του 
οποίου φαίνονται στην επιστολή του με αρ. Κ.Χ.Τ. 22.2.01 και ημερ. 11/2/2010, 
αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται. Επισυνάπτεται επίσης αντίγραφο της σχετικής 
επιστολής του Υπουργείου Εσωτερικών με αρ. 10.1.24.002 και ημερ. 11/2/2010. 

2. Σημειώνεται ότι, ο έντιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης απέστειλε σχετική 
επιστολή με αριθμό φακέλου ΜΠ/ΓΠ/783/09 και ημερομηνία 9 Νοεμβρίου, 2009, στον 
Υπουργό Εσωτερικών, η οποία διαβιβάσθηκε στο Υπουργείο αυτό για χειρισμό. 

3. Σημειώνεται ότι, κατά τη συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων του θέματος των χρεών των 
προσφύγων σε ιδιώτες στις τουρκοκρατούμενες περιοχές πριν το 1974, το Υπουργείο 
Οικονομικών εξέφρασε τη σοβαρή επιφύλαξή του για το όλο θέμα, επειδή, όπως 
αναφέρθηκε, είναι άγνωστος ο αριθμός των δανείων αυτών και είναι δύσκολη η 
εξακρίβωση και επαλήθευσή τους.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.612, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εγγραφή του δρόμου που συνδέει τον Κάτω Πύργο με το βυζαντινό ξωκλήσι της 
Παναγίας Γαλόκτιστης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ. 23.06.009.04.612 και ημερ. 16.12.09, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Κάτω Πύργου έχει αποφασίσει στις 10.11.09 να 
προχωρήσει στην εγγραφή του τμήματος του εν λόγω δρόμου που εμπίπτει 
στα διοικητικά του όρια με απαλλοτρίωση, επειδή δεν κατέστη δυνατή η 
εξασφάλιση των συγκαταθέσεων των ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων τεμαχίων 
για δωρεάν παραχώρηση του απαιτούμενου τμήματος του τεμαχίου τους. 

(β) Τμήμα του εν λόγω δρόμου εμπίπτει σε οικιστική περιοχή και, ως εκ τούτου, ο 
Έπαρχος Λευκωσίας, πριν προωθήσει το αίτημα στον Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Λειτουργό, έχει ζητήσει από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως όπως υποβάλει τις απόψεις του. 

(γ) Για το τμήμα του δρόμου που εμπίπτει στα διοικητικά όρια της κοινότητας 
Πάνω Πύργου, προωθήθηκε η εγγραφή του με τον φάκελο ΑΧ 782/2000 και 
παρ’ όλο ότι από το 2005 παραδόθηκαν στον πρόεδρο του Κοινοτικού 
Συμβουλίου δηλώσεις παραχώρησης για να εξασφαλίσει τις έγγραφες 
συγκαταθέσεις των εγγεγραμμένων ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων τεμαχίων, 
μέχρι τώρα δεν υπήρξε ανταπόκριση, αλλά ούτε και απόφαση του Κοινοτικού 
Συμβουλίου για προώθηση της διαδικασίας με απαλλοτρίωση. 
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2. Σημειώνεται ότι ο δρόμος, σχεδόν στην ολότητά του, παρ’ όλο ότι πολύ μικρά 
τμήματά του είναι επίσημα εγγεγραμμένα ως δρόμος μικρού πλάτους, είναι 
ασφαλτοστρωμένος. 

3. Ως εκ των ανωτέρω είναι φανερό ότι, παρ’ όλο ότι σχετικά πρόσφατα έχει 
ληφθεί η απόφαση του Κοινοτικού Συμβουλίου Κάτω Πύργου, έχουν ενεργοποιηθεί οι 
διαδικασίες εγγραφής του δρόμου από τις υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών και 
πως για να υλοποιηθεί η εγγραφή του δρόμου στην ολότητά του απαιτείται και η 
συνδρομή του Κοινοτικού Συμβουλίου Πάνω Πύργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.615, ημερομηνίας 11 
∆εκεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.: 23.06.009.04.615 και ημερομηνία 11/09/09, αντίγραφο της 
οποίας μας διαβιβάστηκε από το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων με επιστολή του με αριθμό φακέλου 16.5.4.18 και ημερομηνία 19/03/10, λόγω 
αρμοδιότητας, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη σχετικά με το πολεοδομικό έργο 
που προνοεί για τη βελτίωση της Λεωφόρου Κυριάκου Μάτση στην Αραδίππου 
(Τμήμα από τη συμβολή της με τη Λεωφόρο Σπύρου Κυπριανού μέχρι τον κυκλικό 
κόμβο παρά το γήπεδο «Αμμόχωστος») και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το πιο πάνω Έργο εντάσσεται κάτω από το άρθρο 08488.3 του 
Προϋπολογισμού του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για το 2010 και 
συμπεριλήφθηκε στις προτάσεις του Τμήματος για τον Προϋπολογισμό της 
τριετίας 2011-2013. Το υπό αναφορά Τμήμα ετοίμασε, σε συνεργασία με το 
∆ήμο Αραδίππου, ρυθμιστικό σχέδιο για το πιο πάνω Έργο και το απέστειλε 
στις επηρεαζόμενες Τοπικές Αρχές για μελέτη και υποβολή απόψεων. 

(β) Στο παρόν στάδιο, αναμένονται οι απόψεις του ∆ήμου Αραδίππου και στη 
συνέχεια το αναφερόμενο σχέδιο θα υποβληθεί ενώπιον της Τεχνικής 
Επιτροπής του Φορέα για την Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων για 
συζήτηση και έγκριση. Στη συνέχεια, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα αναλάβει 
την εκπόνηση των σχετικών κατασκευαστικών σχεδίων. 

(γ) Όσον αφορά την οδό Ραγκαβή, για την οποία γίνεται λόγος στην επιστολή σας, 
σας αναφέρω ότι η εν λόγω οδός έχει βελτιωθεί με την υλοποίηση του 
Πολεοδομικού-Οδικού Έργου της Βελτίωσης της Λεωφόρου Στρατηγού Τιμάγια 
στη Λάρνακα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.723, ημερομηνίας 14 
Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 

Φακοντή 

«Θέμα: Αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Κονιών να κηρυχθεί ως πολεοδομικό 
έργο ο δρόμος που οδηγεί προς τη βιομηχανική περιοχή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.03.498, ημερ. 8/05/2009, σχετικά με την 
πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 
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(α) Ο υπό αναφορά δρόμος έχει ήδη κηρυχθεί ως πολεοδομικό έργο και ο 
αρμόδιος κλάδος του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει προβεί στην 
ετοιμασία του αναγκαίου ρυθμιστικού σχεδίου, το οποίο έτυχε της έγκρισης της 
Τεχνικής Επιτροπής Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων, στις 8/03/2010. 
Η εν λόγω Επιτροπή είχε εισηγηθεί τρεις μικρής κλίμακας τροποποιήσεις  του 
σχεδίου, οι οποίες και υλοποιήθηκαν. 

(β) Ενόψει των πιο πάνω, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει προνοήσει για 
τις αναγκαίες πιστώσεις, στα πλαίσια των Προϋπολογισμών της περιόδου 
2010-2011, με σκοπό την κάλυψη της αντίστοιχης μελέτης και των 
κατασκευαστικών σχεδίων. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη  
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.751, 
ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Κάλυψη ανοικτών οχετών ομβρίων κατά μήκος του δρόμου Χόλης - Γουδιού - 
Σκούλλης στα σημεία που έχουν ανεγερθεί κατοικίες 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι 
εργασίες για την κάλυψη των ανοικτών οχετών ομβρίων στα σημεία που έχουν 
ανεγερθεί κατοικίες, για την ασφαλή πρόσβαση προς αυτές, έχουν ολοκληρωθεί από 
τον Επαρχιακό Μηχανικό Πάφου του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.757, 
ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Οχετοί ομβρίων στις Κοινότητες Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και Αργάκας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Στον κύριο δρόμο Πόλης-Αργάκας-Αγ. Μαρίνας έχουν κατασκευαστεί εγκάρσιοι 
οχετοί που διοχετεύουν τα νερά στα βόρεια του δρόμου και μέσω ανοικτών αυλακιών 
στη θάλασσα. Τα αυλάκια αυτά είναι εγγεγραμμένα στα Κτηματολογικά σχέδια και με 
την πάροδο του χρόνου έχουν κλείσει. 

 Έχει ζητηθεί από το Επαρχιακό Κτηματολόγιο Πάφου να προβεί στις 
απαραίτητες ενέργειες για την οριοθέτηση αυτών των αυλακιών, ώστε να καταστεί 
δυνατή στην συνέχεια η διάνοιξη τους και η κατασκευή κλειστών οχετών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.761, 
ημερομηνίας 22 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 

κ. Φειδία Σαρίκα 

«Κατασκευή πεζοδρομίων στα χωριά Πωμός, Αγία Μαρίνα, Αργάκα, Γουδί, Σκούλλη 
και Χόλη 
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 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει ετοιμάσει σχέδια για την κατασκευή οχετών 
και πεζοδρομίων στην Κοινότητα Πωμού μήκους 215 μέτρων. Έχουν παραχωρηθεί 
σχετικές πιστώσεις για την υλοποίηση του έργου ύψους 65.000 Ευρώ και οι εργασίες 
για την υλοποίηση του έργου θα ξεκινήσουν στις αρχές του Σεπτεμβρίου 2010. 

3. Οι μελέτες για την κατασκευή των πεζοδρομίων στις κοινότητες Αγίας Μαρίνας 
και Αργάκας έχουν ολοκληρωθεί, όμως η υλοποίηση των έργων αυτών δεν είναι 
δυνατή, για το έτος 2010, λόγω περικοπών που έχουν γίνει στο σχετικό άρθρο του 
Προϋπολογισμού για δημοσιονομικούς λόγους.  Θα καταβληθεί προσπάθεια για 
προώθηση των έργων αυτών κατά το 2011. 

4. Πεζοδρόμια στις Κοινότητες Γουδίου, Σκούλλης και Χόλης δεν έχουν 
προγραμματιστεί στο παρόν στάδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.779, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. φακ. 
23.06.009.04.779 και ημερ. 26 Ιανουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 25 Φεβρουαρίου 
2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Μετεωρολογική Υπηρεσία με επιστολή της προς το Γενικό ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων πρότεινε όπως το κτίριο που είναι γνωστό σαν 
«Ανεμόσπιτο» και που βρίσκεται στο χώρο του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας διατεθεί για σκοπούς στέγασης Μετεωρολογικού Μουσείου. Παράλληλα 
εκδήλωσε το ενδιαφέρον της για εγκατάσταση στον ίδιο χώρο αστικού 
μετεωρολογικού σταθμού. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν συμφωνεί με τη δημιουργία 
Μετεωρολογικού Μουσείου και την εγκατάσταση μετεωρολογικού σταθμού, καθόσον 
στο χώρο αυτό θα ανεγερθεί το νέο κτίριο του Κυπριακού Μουσείου και οποιαδήποτε 
αλλαγή χρήσης του κτιρίου από συναφείς λειτουργίες που αφορούν το νέο Κυπριακό 
Μουσείο ενδέχεται να δημιουργήσει αντικειμενικές δυσκολίες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.780, ημερομηνίας 26 

Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.: 23.06.009.04.780 και ημερ. 
2/02/10, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδίας Σαρίκας σχετικά με το στάδιο στο οποίο βρίσκονται οι 
μελέτες για την κατασκευή αριθμού πολεοδομικών Έργων στην Επαρχία Πάφου, 
καθώς και το χρονοδιάγραμμα για την προκήρυξη προσφορών για την κατασκευή 
τους και σας διαβιβάζω για ενημέρωσή σας αντίγραφο Ενημερωτικού Σημειώματος το 
οποίο ετοίμασε ο ∆ιευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 
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2. Συναφώς αναφέρεται ότι στο συνημμένο Σημείωμα συμπεριλαμβάνονται όλα τα 
Πολεοδομικά Έργα που εκτελούνται στην Επαρχία Πάφου, μεταξύ των οποίων και 
αυτά για τα οποία γίνεται λόγος στην Ερώτηση του κ. Σαρίκα (α/α: 4, 6, 7,11 και 14).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.788, 

ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 2.2.2010, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η αναβάθμιση, βάσει πολεοδομικού σχεδίου, του δρόμου προσπέλασης προς 
Μουτταγιάκα από τον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού υπάγεται στην 
αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λεμεσού. Σύμφωνα με το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, έχει υποβληθεί αίτημα για ετοιμασία ρυθμιστικού 
σχεδίου αλλά δεν έχει προωθηθεί. Κατά προτεραιότητα ετοιμάστηκε ρυθμιστικό 
σχέδιο στο τμήμα του ιδίου άξονα από τον παλαιό μέχρι τον νέο δρόμο 
Λευκωσίας-Λεμεσού. 

2. Ενόψει των πιο πάνω, εισηγούμαι όπως απευθυνθείτε στο Γενικό ∆ιευθυντή 
του Υπουργείου Εσωτερικών-Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για κατάλληλο 
χειρισμό, λόγω αρμοδιότητας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.808, 

ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«Μέτρα που λαμβάνονται για την καθαριότητα της ζώνης προσέγγισης αεροσκαφών 
στο αεροδρόμιο Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Με βάση τη Συμφωνία Παραχώρησης που έχει υπογραφεί μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Επενδυτή για την ανάπτυξη των Αερολιμένων 
Λάρνακας και Πάφου, ο Στρατηγικός Επενδυτής έχει την ευθύνη της καθαριότητας και 
συντήρησης του χώρου που του έχει παραχωρηθεί, τόσο για λόγους υγιεινής όσο και 
λόγους ασφάλειας. 

3. Η ζώνη προσέγγισης αεροσκαφών στο αεροδρόμιο Λάρνακας βρίσκεται στην 
περιοχή εκτός των ορίων του Αερολιμένα. Την ευθύνη καθαριότητας έχουν οι τοπικές 
Αρχές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.811, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην υπό αναφορά ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Το ηλεκτρονικό τσιγάρο είναι μια ηλεκτρονική συσκευή η οποία μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί σαν υποκατάστατο του καπνίσματος και περιέχει νικοτίνη. 

2. Το θέμα του ηλεκτρονικού τσιγάρου συζητείται εδώ και καιρό σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο αφού έχει εμφανιστεί σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες και αναμένονται 
εισηγήσεις για το κατά πόσο θα καταταχθεί στα φαρμακευτικά προϊόντα, 
ιατροτεχνολογικά προϊόντα ή προϊόντα καπνίσματος. Η κατάταξη του προϊόντος 
αυτού ποικίλει στις διάφορες χώρες μέλη, ενώ στις περισσότερες χώρες η 
ρύθμιση της κυκλοφορίας των προϊόντων αυτών δεν είναι νομοθετημένη. 

3. Το Συμβούλιο Φαρμάκων (αρμόδια αρχή για την έκδοση άδειας κυκλοφορίας 
φαρμακευτικών προϊόντων) αφού έλαβε υπόψη τις θέσεις του Ευρωπαϊκού 
Οργανισμού Φαρμάκων προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αποφάσισε να 
παρακολουθεί το θέμα και να αναμένει τις τελικές θέσεις των κρατών μελών 
πριν λάβει τελική απόφαση για την τυχόν κατάταξη του εν λόγω προϊόντος σε 
φαρμακευτικό. Παράλληλα έχει ζητηθεί από την εκπρόσωπο του Υπουργείου 
Υγείας στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της χώρας μας στις Βρυξέλλες να 
παρακολουθεί το θέμα για τυχόν εξελίξεις. 

4. Σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης Νόμου Αρ. 
70 (Ι) 2001, οποιοδήποτε προϊόν θεωρείται ως μέσο διακοπής του 
καπνίσματος, κατατάσσεται ως φαρμακευτικό προϊόν (λόγω του ότι το 
κάπνισμα κατατάσσεται από την ΠΟΥ ως ασθένεια) και θα πρέπει να 
εξασφαλίσει άδεια κυκλοφορίας. Προϊόντα που περιέχουν νικοτίνη και φέρουν 
ένδειξη για διακοπή του καπνίσματος (π.χ. τσίχλες νικοτίνης, συσκευές 
εισπνοής νικοτίνης) είναι φαρμακευτικά προϊόντα και εξασφαλίζουν άδεια 
κυκλοφορίας. Επομένως, η προώθηση του ηλεκτρονικού τσιγάρου ως 
εναλλακτικού τσιγάρου δεν μπορεί να το κατατάξει στα φαρμακευτικά προϊόντα. 

5. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας προέβησαν σε ελέγχους 
της αγοράς με σκοπό τον εντοπισμό τέτοιων προϊόντων κατόπιν καταγγελιών 
που δέχθηκαν ότι τα εν λόγω προϊόντα κυκλοφορούν στην αγορά. 
Εντοπίστηκαν κάποια προϊόντα τα οποία προωθούνταν ως μέσο διακοπής του 
καπνίσματος, ενώ άλλα προωθούνταν ως εναλλακτικό μέσο καπνίσματος. 
Κατόπιν τούτου, ο Έφορος του Συμβουλίου Φαρμάκων απέστειλε επιστολή 
προς τους εισαγωγείς που προωθούσαν το ηλεκτρονικό τσιγάρο ως μέσο 
διακοπής του καπνίσματος, με την οποία τους ενημέρωνε ότι πρέπει να 
διακόψουν την προώθηση του εν λόγω προϊόντος ως μέσου διακοπής του 
καπνίσματος και να αποσύρουν άμεσα το σχετικό διαφημιστικό υλικό. 
Ενημερωτικά αναφέρεται ότι οι εισαγωγείς έχουν προβεί σε διορθωτικά μέτρα 
στη σήμανση, έτσι ώστε το προϊόν να μην προωθείται ως μέσο διακοπής του 
καπνίσματος. 

6. Σε επαναληπτικούς ελέγχους συμμόρφωσης που διενεργήθηκαν, δεν 
εντοπίστηκαν προϊόντα που να προωθούνται ως μέσα διακοπής του 
καπνίσματος. Επίσης προϊόντα για τα οποία ζητείται από τις Τελωνειακές 
Αρχές -προ της εισαγωγής τους- θεώρηση τιμολογίων από τις Φαρμακευτικές 
Υπηρεσίες, ελέγχονται ως προς το κατά πόσο αναφέρεται στις οδηγίες χρήσης 
τους ότι χρησιμοποιούνται ως μέσο διακοπής του καπνίσματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.833, ημερομηνίας 5 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή με αρ. 
23.06.009.04.833 και ημ. 5 Φεβρουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 12 Φεβρουαρίου 2010, 
σχετικά με το θέμα της ακαρπίας στα οπωροφόρα δέντρα κατά το 2009, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η παραγωγή των οπωροφόρων δέντρων κατά το 2009 ήταν μειωμένη, εξαιτίας 
των καιρικών φαινομένων που επικράτησαν κατά την άνθηση. Στο παρόν 
στάδιο οι ζημιές αυτές δεν καλύπτονται από το Σχέδιο Γεωργικής Ασφάλισης 
του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ). Επιπλέον, δεν καλύπτονται ούτε 
από το «Εθνικό Πλαίσιο χορήγησης κρατικών ενισχύσεων για την αντιστάθμιση 
ζημιών στο τομέα της γεωργίας», εξαιτίας του γεγονότος ότι τα αίτια που 
προκάλεσαν την ακαρπία δεν μπορούν να τεκμηριωθούν με μετεωρολογικά 
δεδομένα. 

2. ∆εδομένου ότι, ο μόνος δυνατός τρόπος για στήριξη των επηρεαζόμενων 
παραγωγών είναι μέσω της παραχώρησης ενίσχυσης ήσσονος σημασίας, το 
Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του της 13ης Σεπτεμβρίου 2010 
ενέκρινε την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας ύψους €908,282.64 για 
καταβολή ενισχύσεων ήσσονος σημασίας για τις ζημιές σε φυλλοβόλα δέντρα 
λόγω ακαρπίας, με βάση ατομικές καταστάσεις εκτιμήσεων που καταρτίστηκαν 
από τον ΟΓΑ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή 
σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.848, 
ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η ιδιωτική μουσική 
εκπαίδευση στην Κύπρο δε διέπεται από ξεχωριστό νόμο. Το θέμα της διαμόρφωσης 
και προώθησης νομοθετικού πλαισίου που να διέπει την ιδιωτική μουσική εκπαίδευση 
στην Κύπρο δεν είναι, επί του παρόντος, στις προτεραιότητες του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού. Όμως η ισχύουσα νομοθεσία για τα Ιδιωτικά Σχολεία και 
Φροντιστήρια παρέχει την ευχέρεια εξέτασης αιτήσεων για ίδρυση ιδιωτικών 
φροντιστηρίων, τα οποία να προσφέρουν μαθήματα Μουσικής, νοουμένου ότι στην 
επωνυμία των φροντιστηρίων αυτών θα περιλαμβάνεται η φράση “Ιδιωτικό 
Φροντιστήριο”». 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.853, ημερομηνίας 11 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

«Καταγγελίες για υπερβολική φωτορρύπανση 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 
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1. Το Υπουργείο Υγείας δεν έχει διενεργήσει έρευνες για την επίδραση της 
φωτορρύπανσης στην υγεία των ανθρώπων. 

2. Το θέμα της φωτορρύπανσης και των δυνητικών επιδράσεών της στην υγεία, 
αποτελεί θέμα που απασχολεί την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αυτή προτίθεται να 
ετοιμάσει πολιτικές και προτάσεις για δράσεις στη βάση επιστημονικών 
γνωματεύσεων εμπειρογνωμόνων. Έχει ήδη αρχίσει διαδικασία αξιολόγησης 
των κινδύνων που δυνατό να εμπεριέχει η παρατεταμένη έκθεση σε υψηλά 
επίπεδα τεχνητής ακτινοβολίας φωτός. Το θέμα συμπεριλήφθηκε στην 
ημερήσια διάταξη της 9ης συνάντησης του SCENIHR που πραγματοποιήθηκε 
στις 28 Ιουνίου 2010. 

3. Τα εμπλεκόμενα μέρη κλήθηκαν να υποβάλουν πληροφορίες αναφορικά με την 
τρέχουσα τεχνολογία των πηγών φωτός και την διαφοροποίηση της 
ακτινοβολίας κατά τις διάφορες χρήσεις των πηγών που τις δημιουργούν. Η 
υποβολή πληροφοριών προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ολοκληρώθηκε την 3 
Ιουνίου 2010. 

4. Ενόψει των αναμενόμενων αποτελεσμάτων της πιο πάνω διαδικασίας, το 
Υπουργείο Υγείας δε θεωρεί αναγκαίο να προβεί στη διενέργεια δικών του 
ερευνών για ένα εξειδικευμένο θέμα το οποίο βρίσκεται ήδη υπό διερεύνηση σε 
διεθνές και ευρωπαϊκό επίπεδο. 

5. Όταν θα έχει διαμορφωθεί ολοκληρωμένη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για το πρόβλημα της φωτορρύπανσης η Κύπρος θα την εφαρμόσει ως είθισται. 

1  Call for scientific information: Health Effects of Artificial Light, Scientific Committee 
on Emerging and Newly Identified Health risks (SCENIHR) 

http://ec.europa.eu/health/scientific_committees/consultations/calls/scenihr_call_info_
09_en. htm.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.873, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 25/05/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Είναι γεγονός ότι σήμερα στην Κύπρο λειτουργούν 5 μεγάλα και 4-5 μικρά 
καταφύγια σκύλων. Τα καταφύγια αυτά βρίσκονται σε όλες τις επαρχίες της Κύπρου 
και τα διαχειρίζονται σύνδεσμοι προστασίας ζώων και ζωοφιλικές 
οργανώσεις/σωματεία. 

 Γενικά, οι Οργανώσεις Προστασίας Ζώων θεωρούνται ως ιδρύματα που 
επιτελούν κοινωφελές έργο και η λειτουργία τους βασίζεται στην εθελοντική εργασία 
των μελών τους. Εξασφαλίζουν δε οικονομικούς πόρους για τις δραστηριότητες τους, 
από εισφορές, εράνους και δωρεές. 

 Η Κυβέρνηση, εκτιμώντας το έργο που επιτελούν οι οργανώσεις αυτές, τους 
παρέχει οικονομική ενίσχυση υπό μορφή χορηγίας, ώστε να καλύπτουν μέρος των 
λειτουργικών τους αναγκών. Μετά από απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, από το 
έτος 2001 και μετά, περιλαμβάνεται κάθε χρόνο στον Τακτικό Προϋπολογισμό, 
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οικονομική βοήθεια προς τις οργανώσεις προστασίας ζώων, η οποία διαμοιράζεται σε 
όλες τις οργανώσεις, ανάλογα με τις δραστηριότητες και τις ανάγκες της κάθε 
οργάνωσης. 

 Βασική προϋπόθεση για την καταβολή της κρατικής χορηγίας, αποτελεί η 
υποβολή από τις Οργανώσεις προς τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, συνοπτικής έκθεσης 
για τις δραστηριότητες τους, όπως αυτές καθορίζονται στους σκοπούς και στόχους 
του καταστατικού τους, καθώς και η υποβολή ετήσιου λογαριασμού εσόδων και 
εξόδων. 

 Μια σοβαρή επίσης παράμετρος που λαμβάνεται υπόψη, στον καθορισμό του 
ποσού της χορηγίας που δίδεται, είναι και η λειτουργία καταφυγίου αδέσποτων ζώων 
από κάποια οργάνωση/σύνδεσμο/σωματείο. 

 Η κρατική χορηγία για τα έτη 2001-2007, ανερχόταν στις £10.000 το χρόνο για 
όλες τις οργανώσεις. Από το ποσό αυτό, το 50% (£5.000) διδόταν στις 4 οργανώσεις 
που είχαν καταφύγιο και το υπόλοιπο, στις άλλες 10-12 οργανώσεις που υπέβαλλαν 
εκθέσεις. 

 Για το έτος 2008, μετά από σχετικό αίτημα των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, 
εγκρίθηκαν πρόσθετες πιστώσεις και έτσι η κρατική χορηγία προς τις οργανώσεις 
διπλασιάστηκε και ανήλθε στις €34.000. ∆όθηκαν συνολικά €17.000 στα 5 μεγάλα 
καταφύγια, €7.500 στα 4 μικρά καταφύγια και το υπόλοιπο ποσό κατανεμήθηκε σε 
άλλες 7 οργανώσεις. 

 Η Κυβέρνηση, ικανοποιώντας σχετικά αιτήματα των οργανώσεων, 
υπερδιπλασίασε την κρατική χορηγία και για το έτος 2009, όπου δόθηκε συνολικά το 
ποσό των €71.500. Στα 5 μεγάλα καταφύγια δόθηκαν συνολικά €39.500, στα 4 μικρά 
€11.000 και στις υπόλοιπες 8 οργανώσεις €21.000. 

 Σημειώνεται ότι, η συνολική κρατική χορηγία που προβλέπεται στον 
Προϋπολογισμό του 2010 και θα δοθεί τους επόμενους μήνες στις οργανώσεις, 
ανέρχεται και πάλι στο ποσό των €71.500. 

 Τέλος, υπενθυμίζεται ότι για τη δημιουργία καταφυγίου σκύλων (χώροι και 
υποστατικά φύλαξης σκύλων), εξασφαλίζεται άδεια με βάση τον περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμο ενώ οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες από την πλευρά τους, θέτουν τους 
όρους για τη λειτουργία και τη διαχείριση του καταφυγίου με βάση τις πρόνοιες του 
περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου και του περί Σκύλων Νόμου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάσω τους θερμούς χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.880, ημερομηνίας 26 

Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.880, με ημερομηνία 8 Μαρτίου 
2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Με τη λειτουργία της πρώτης σύγχρονης Μονάδας Ολοκληρωμένης 
∆ιαχείρισης των Στερεών Οικιακών Αποβλήτων των επαρχιών Λάρνακας-
Αμμοχώστου και την κατασκευή σύντομα των Πράσινων Σημείων δίνεται η 
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δυνατότητα τόσο στο Κράτος όσο και στην Τοπική Αυτοδιοίκηση να εφαρμόσει 
την αρχή του “ο ρυπαίνων πληρώνει” με τρόπο που να είναι πιο αισθητή στον 
πολίτη. Για τη μείωση του κόστους λειτουργίας των Μονάδων Ολοκληρωμένης 
∆ιαχείρισης οι τοπικές αρχές, που καλούνται να συνεισφέρουν στη λειτουργία 
των Μονάδων ανάλογα με τον όγκο των αποβλήτων που μεταφέρουν στη 
Μονάδα, θα αναγκαστούν αργά ή γρήγορα να χρεώσουν και αυτοί με τη σειρά 
τους τα νοικοκυριά ανάλογα με τον όγκο των αποβλήτων που παράγουν. Αυτό 
θα είναι ένα οικονομικό κίνητρο προς τους πολίτες για να μειώσουν τον όγκο 
των αποβλήτων που οδηγείται στις Μονάδες και ταυτόχρονα να 
συμμορφωθούν με τους κανόνες των συστημάτων διαλογής στην πηγή. 

β. Η εφαρμογή ενός τέτοιου μοντέλου μπορεί να γίνει με διάφορους τρόπους 
όπως η τοποθέτηση μικροτσίπ στους κάδους απορριμμάτων κάθε νοικοκυριού 
με το οποίο θα γίνεται ζύγιση των κάδων και αυτόματη χρέωση κάθε 
νοικοκυριού ξεχωριστά ανάλογα με τον όγκο των αποβλήτων που θα 
παράγουν και θα συλλέγεται από τα απορριμματοφόρα. Για να πετύχει ένα 
τέτοιο πρόγραμμα απαιτείται εξειδικευμένη οργάνωση και ειδική αστυνόμευση. 
Ένας πιο εύκολος  τρόπος  εφαρμογής  είναι  αυτός  που  θα  εφαρμόσει  
πιλοτικά  σύντομα  ο  ∆ήμος Αγλαντζιάς. Οι Τοπικές Αρχές θα μπορούν να 
πωλούν στους πολίτες ειδικές σακούλες για να τοποθετούν τα απορρίμματα 
τους όπου μόνο αυτές θα συλλέγονται από τα απορριμματοφόρα τους. Με αυτό 
τον τρόπο οι πολίτες που συμμετέχουν στα προγράμματα διαλογής στην πηγή 
θα χρησιμοποιούν λιγότερες σακούλες σε αντίθεση με αυτούς που δε 
συμμορφώνονται, οι οποίοι θα πρέπει να αγοράζουν περισσότερες σακούλες 
και πιο συχνά. 

γ. Παρ´ όλα αυτά, θεωρώ ότι ακόμα και με την επιτυχή εφαρμογή τέτοιων 
μοντέλων ή και παρόμοιων προγραμμάτων δεν είναι αρκετό για να κατεβάσει 
τη χώρα μας από την υψηλή θέση που κατέχουμε στην παραγωγή αποβλήτων. 
Οι όγκοι των αποβλήτων, δυστυχώς, θα εξακολουθούν να αυξάνονται σε 
πλήρη αναλογία με την οικονομική ανάπτυξη της Κύπρου αν δεν αναθεωρηθεί 
ο τρόπος ζωής. Η μείωση της παραγωγής των αποβλήτων στην πηγή μέσω 
της Ανακύκλωσης, Επαναχρησιμοποίησης και Αξιοποίησης των αποβλήτων θα 
πρέπει να αρχίσει να εισάγεται στην κοινωνία και να γίνεται τρόπος ζωής. 
Συνήθειες όπως η αγορά προϊόντων σε μεγαλύτερες συσκευασίες ή χύμα 
προϊόντα για μείωση των ποσοτήτων αποβλήτων συσκευασίας πρέπει να 
υιοθετηθούν άμεσα. Η χρήση ρούχινων τσαντών για μεταφορά των προϊόντων 
μας θα πρέπει να γίνει καθημερινή συνήθεια όπως και η χρήση προϊόντων που 
δημιουργήθηκαν από ανακυκλώσιμα υλικά. Μόνο τότε θα έχουμε ουσιαστικά τη 
δυνατότητα να μειώσουμε τη μέση κατά κεφαλήν παραγωγή αποβλήτων των 
750 κιλών. 

δ. Η διαχείριση των αποβλήτων είναι ένα θέμα που πρέπει να απασχολεί όχι μόνο 
το Κράτος, αλλά και την τοπική αυτοδιοίκηση και τους πολίτες γενικά. Η μείωση 
της παραγωγής των αποβλήτων στην πηγή μέσω της ανακύκλωσης και η 
εφαρμογή συστημάτων διαλογής στην πηγή προϋποθέτει την ενίσχυση της 
περιβαλλοντικής συνείδησης των πολιτών μέσω της ενημέρωσης και 
ευαισθητοποίησης και είναι η μοναδική μέθοδος διαχείρισης που δεν μπορεί να 
λειτουργήσει χωρίς την ενεργό συμμετοχή των πολιτών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.882, ημερομηνίας 26 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 18 Μαΐου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο χοιροστάσιο "Μάριος Λαμπριανίδης Φάρμ Λτδ", το οποίο 
δραστηριοποιείται σε γεωργική ζώνη της Κοινότητας Αρεδιού, εκτρέφονται γύρω στις 
265 χοιρομητέρες. Το χοιροστάσιο ανήκει στις ειδικές μονάδες εκτροφής ζώων για 
αναπαραγωγή και ο κ. Μ. Λαμπριανίδης, είναι αντιπρόσωπος της εταιρείας γενετικού 
υλικού RATTLEROW SEGHERS, η οποία ασχολείται με την εμπορία σπέρματος και 
θηλυκών αναπαραγωγής. 

 Τα υποστατικά της μονάδας έχουν συνολικό εμβαδό περίπου 1 570 τ.μ. και 
βρίσκονται σε απόσταση πέραν των 2.000 μέτρων από την οικιστική ζώνη των 
Κοινοτήτων Αρεδιού και Αγίου Ιωάννη, ενώ από τον κύριο δρόμο Λευκωσίας-
Παλαιχωρίου απέχουν 650 περίπου μέτρα. 

 Λόγω του ότι, η συγκεκριμένη εκμετάλλευση εμπίπτει στις πρόνοιες των Νόμων 
περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών του 2002 μέχρι 2009, ο Φορέας 
Εκμετάλλευσης του χοιροστασίου προχώρησε όπως όφειλε στην υποβολή αίτησης για 
χορήγηση Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων. Το Τμήμα Περιβάλλοντος χορήγησε στο 
Φορέα Εκμετάλλευσης Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων η οποία έχει ισχύ μέχρι τις 
31/12/12. 

 Βασικός όρος της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων, είναι η χρησιμοποίηση 
μηχανικού διαχωριστήρα για διαχωρισμό των υγρών από τα στερεά απόβλητα. Ο 
Φορέας Εκμετάλλευσης, όπως με πληροφορούν οι αρμόδιες υπηρεσίες, 
συμμορφώθηκε με τον πιο πάνω όρο της άδειας, βάσει του οποίου, τα υγρά 
απόβλητα οδηγούνται για εξάτμιση σε χωμάτινες δεξαμενές εξάτμισης, ενώ η κοπριά 
χρησιμοποιείται ως εδαφοβελτιωτικό. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.888, ημερομηνίας 26 

Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 
Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην υπό αναφορά ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
σε σχέση με τα επί μέρους ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

1. Πόσοι αιφνίδιοι έλεγχοι γίνονται εβδομαδιαία ανά επαρχία για την 
εφαρμογή της νομοθεσίας για το κάπνισμα; 

 Η εφαρμογή της νομοθεσίας για το κάπνισμα αποτελεί μέρος του φάσματος της 
εργασίας των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας. Με την 
εφαρμογή του τροποποιητικού Νόμου απαγόρευσης του καπνίσματος σε 
κλειστούς δημόσιους χώρους, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες έχουν προβεί σε δύο 
εκστρατείες ελέγχου εφαρμογής της νομοθεσίας. 
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 Η πρώτη κάλυψε τη χρονική περίοδο από 7 - 21 Ιανουαρίου, 2010 και τα 
αποτελέσματα φαίνονται ανά επαρχία στον Πίνακα Α. 

 Πίνακας Α 

 Λευκωσία Λεμεσός Λάρνακα Πάφος Αμμ/στος ΟΛΙΚΟ 

Αρ. Υποστατικών 
που επιθεωρήθηκαν 

109 60 182 255 47 653 

Παράβαση     1  

Ληφθέντα Μέτρα     Γραπτή 
Προειδοποίηση 

για άμεση 
συμμόρφωση 

 

 Η δεύτερη εκστρατεία διενεργήθηκε μεταξύ 9 - 12 Μαρτίου, 2010 και τα 
αποτελέσματα φαίνονται ανά επαρχία στον Πίνακα Β. 

 Πίνακας Β 

 Λευκωσία Λεμεσός Λάρνακα Πάφος Αμμ/στος ΟΛΙΚΟ 

Αρ. Υποστατικών που 
επιθεωρήθηκαν 

14 24 34 30* 16 118 

Παράβαση     1  

Ληφθέντα Μέτρα     Γραπτή 
Προειδοποίηση 

για άμεση 
συμμόρφωση 

 

 *Σε μια περίπτωση επιβλήθηκε εξώδικο πρόστιμο από Λειτουργό του ∆ήμου 
Πόλεως Χρυσοχούς 

 Η τρίτη εκστρατεία αφορούσε σε νυχτερινές επιθεωρήσεις που 
διενεργήθηκαν σε συνεργασία με την Αστυνομία κατά τη χρονική περίοδο 30 
Απριλίου - 15 Μαΐου 2010, τα αποτελέσματα της οποίας φαίνονται στον Πίνακα 
Γ. 

 Πίνακας Γ 

 Λευκωσία Λεμεσός Λάρνακα Πάφος Αμμ/στος ΟΛΙΚΟ 

Αρ. Υποστατικών 
που επιθεωρήθηκαν 

211 350 34 182 200 977 

Παράβαση 33 55 5 34 11 138 

Ληφθέντα Μέτρα Εξώδικο 
πρόστιμο 

Εξώδικο 
πρόστιμο 

Εξώδικο 
πρόστιμο 

Εξώδικο 
πρόστιμο 

Εξώδικο 
πρόστιμο 

138 

 Παράλληλα με τις πιο πάνω εκστρατείες, οι Υγειονομικοί Επιθεωρητές κατά το 
συνήθη έλεγχο που διεξάγουν καθημερινά στις επιχειρήσεις τροφίμων σχετικά 
με την υγιεινή των τροφίμων, ελέγχουν και κατά πόσο εφαρμόζονται οι 
διατάξεις της νομοθεσίας που αφορά στο κάπνισμα. 

2. Σε ποιους χώρους γίνονται έλεγχοι; Παρακαλώ να δοθεί αναλυτική 
κατάσταση για το είδος και την ονομασία των χώρων. 

 Οι έλεγχοι γίνονται σε υποστατικά κατασκευής και πώλησης τροφίμων, 
εστιατόρια, κέντρα αναψυχής, καφενεία, περίπτερα και δημόσια κτίρια κυρίως 
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εκτός δημοτικών ορίων. Εντός δημοτικών ορίων την αρμοδιότητα έχουν οι 
∆ημοτικοί Υγειονομικοί Επιθεωρητές και άλλοι εξουσιοδοτημένοι λειτουργοί. 

3. Υπάρχουν επαναλαμβανόμενοι έλεγχοι σε χώρους που έχουν ήδη 
ελεγχθεί; Να δοθεί αναλυτική κατάσταση για το είδος και την ονομασία 
των χώρων. 

 Υπάρχουν επαναλαμβανόμενοι έλεγχοι σε όλους τους προαναφερόμενους 
χώρους. 

4. Πόσες καταγγελίες έχει δεχθεί η αρμόδια υπηρεσία για παράβαση του 
νόμου από πολίτες και/ή ιδιοκτήτες χώρων όπου απαγορεύεται το 
κάπνισμα; Αυτές γίνονται επώνυμα ή ανώνυμα; 

 Οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας δεν έχουν δεχθεί οποιαδήποτε 
καταγγελία για παράβαση του νόμου από πολίτες και/ή ιδιοκτήτες χώρων όπου 
απαγορεύεται το κάπνισμα. Σημειώνεται ότι πριν από την εφαρμογή της 
νομοθεσίας για απαγόρευση του καπνίσματος στους χώρους αναψυχής, οι 
αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας ήταν δέκτης συχνών παραπόνων 
από πολίτες για άτομα που κάπνιζαν σε χώρους αναψυχής καθώς και για το 
ανεφάρμοστο του διαχωρισμού του χώρου σε καπνιστές και μη καπνιστές. 

5. Υπάρχει συγκεκριμένο σχέδιο δράσης για τον έλεγχο των δημόσιων 
χώρων το οποίο πρέπει να υλοποιηθεί σε συγκεκριμένα 
χρονοδιαγράμματα; 

 Οι Υγειονομικοί Επιθεωρητές όπως αναφέρεται και πιο πάνω κατά τις 
επιθεωρήσεις που διενεργούν σε υποστατικά τροφίμων, προβαίνουν και σε 
ελέγχους σχετικά με το κάπνισμα. Επιπρόσθετα, γίνονται και ειδικές 
εκστρατείες όπως οι αναφερόμενες στην παράγραφο 1. Εξετάζεται περαιτέρω 
το ενδεχόμενο για καταρτισμό κοινού προγράμματος και άλλων νυχτερινών 
επιθεωρήσεων σε κέντρα αναψυχής σε συνεργασία με την Αστυνομία. 

6. Μέσα από διάφορους ελέγχους που γίνονται ποια επαρχία και ποιο είδος 
χώρου παρουσιάζουν το πιο μεγάλο πρόβλημα στην εφαρμογή της 
νομοθεσίας; 

 Από τα αποτελέσματα των εκστρατειών που διενεργήθηκαν (παράγραφος 1) 
φαίνεται ότι δεν υπάρχει μεγάλη απόκλιση στα ποσοστά μη συμμόρφωσης 
μεταξύ των επαρχιών, ωστόσο το μεγαλύτερο πρόβλημα στην εφαρμογή της 
νομοθεσίας φαίνεται να εντοπίζεται στα νυχτερινά κέντρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.936, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.936 και ημερ. 17 Μαρτίου 2010, σχετικά 
με το ψέκασμα των χόρτων σε πάρκα, παιδότοπους, πεζοδρόμια, παραπέτα 
δημόσιων οδών, με αποτέλεσμα η φύση να χάνει το πράσινο χρώμα της και τα 
πολύχρωμα λουλούδια να μετατρέπονται σε νεκρή φύση. Η αύξηση της ανησυχίας για 
το ενδεχόμενο πυρκαγιάς από τα ξερά χόρτα μάς προβληματίζει και εμάς. Για τούτο 
την επιστολή σας τη διαβιβάσαμε στην Ένωση ∆ήμων και στην Ένωση Κοινοτήτων 
για προβληματισμό και λήψη των ανάλογων μέτρων, όπου είναι δυνατό. 
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2. Η καταστροφή χρήσιμων φυτών (πολλές φορές σπάνιων), της ερπετοπανίδας 
και της εντομοπανίδας καθώς και ο κίνδυνος για την υγεία των εργαζομένων σε 
συνεργεία ψεκασμών, είναι θέματα που θα πρέπει να εξεταστούν από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος στο οποίο 
έχετε ήδη απευθυνθεί, ως επίσης και από το Υπουργείο Υγείας, στο οποίο 
κοινοποιούμε την εν λόγω επιστολή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.951, 
ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Παραλιακός δρόμος Λάρνακας - ∆εκέλειας 
Ευπρεπισμός τμήματος που κατασκευάστηκε παλαιότερα  
Προγραμματισμός αναβάθμισης υπóλοιπων τμημάτων 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Ευπρεπισμός τμήματος που κατασκευάστηκε παλαιότερα (φάση Β´) 

 Το θέμα του ευπρεπισμού της κεντρικής νησίδας στο τμήμα μεταξύ των 
κυκλικών κόμβων Λιβαδιών και Ναυτικού Ομίλου Λάρνακας (φάση Β´) 
συζητήθηκε σε πρόσφατη συνάντηση που είχα στο γραφείο μου στις 5/7/2010 
με τον ∆ήμαρχο Λάρνακας και υπηρεσιακούς παράγοντες. Μετά από οδηγίες 
που δόθηκαν, έγιναν διαβουλεύσεις μεταξύ του ∆ήμου Λάρνακας και του 
Επαρχιακού Μηχανικού ∆ημοσίων Έργων Λάρνακας και συμφωνήθηκε σε 
πρώτο στάδιο να μετακινηθούν οι ογκόλιθοι που τοποθετήθηκαν στην κεντρική 
νησίδα και στη συνέχεια ο ∆ήμος να προχωρήσει στην τοπιοτέχνηση της 
κεντρικής με δικά του έξοδα. 

 Το θέμα της παράνομης στάθμευσης και καθαριότητας εμπίπτει στην 
αρμοδιότητα των Τοπικών Αρχών. 

2. Προώθηση της αναβάθμισης των άλλων τριών φάσεων του δρόμου 

 Η αναβάθμιση του δρόμου προωθείται στα πλαίσια Πολεοδομικού Σχεδίου. Στο 
παρόν στάδιο βρίσκεται υπό κατασκευή το τμήμα από τον κόμβο Λιμανιού 
μέχρι τον κόμβο Λειβαδιών (Α´ φάση) έναντι δαπάνης €4,9 εκ. + Φ.Π.Α.  Οι 
εργασίες άρχισαν στις 19/5/2008 και βάσει του συμβολαίου έπρεπε να είχαν 
ολοκληρωθεί το Νοέμβριο του 2009 όμως οι καθυστερήσεις που προέκυψαν 
μετάθεσαν την ολοκλήρωση τους στα τέλη Ιουλίου του 2010. Η καθυστέρηση 
στην ολοκλήρωση του έργου οφείλεται κυρίως σε τεχνικά προβλήματα που 
προέκυψαν λόγω του ψηλού υδροφόρου ορίζοντα και του βαλτώδους 
υπεδάφους τα οποία οδήγησαν σε πρόσθετες εργασίες σταθεροποίησης, σε 
προβλήματα στη μετακίνηση υπηρεσιών και σε δυσμενείς καιρικές συνθήκες, 

 Η μελέτη για τις δύο τελευταίες φάσεις του έργου, από το Ναυτικό Όμιλο μέχρι 
το δρόμο προς Πύλα (φάση Γ´) και από το δρόμο προς Πύλα μέχρι τον KOT 
Λάρνακας (φάση ∆´), καθυστέρησε λόγω κυρίως τροποποιήσεων στο 
ρυθμιστικό σχέδιο. Το τελικό ρυθμιστικό σχέδιο για τη φάση Γ´ υποβλήθηκε στο 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως το 
∆εκέμβριο του 2007 αλλά εν τω μεταξύ η Εταιρεία που εκπονούσε τη μελέτη 
(Η∆Ι Σύμβουλοι/Μηχανικοί) είχε πάψει να υφίσταται. 
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 Έγιναν διαβουλεύσεις με τα μέλη της Η∆Ι με στόχο τη μεταβίβαση της 
σύμβασης στην Εταιρεία Hyperstatic Engineering Design, που ήταν ιδρυτικό 
μέλος της Η∆Ι, ούτως ώστε να καταστεί δυνατή η ολοκλήρωση της μελέτης το 
συντομότερο δυνατό. Σε σχετική συνεδρία της Κ.Ε.Α.Α. ημερομηνίας 
12/12/2008 αποφασίστηκε ο τερματισμός του συμβολαίου και η προκήρυξη 
νέων προσφορών για ολοκλήρωση των κατασκευαστικών σχεδίων για τη φάση 
Γ'. 

 Εν τω μεταξύ έχει αποφασιστεί η τροποποίηση του ρυθμιστικού σχεδίου ούτως 
ώστε ο δρόμος να κατασκευαστεί με 4 λωρίδες κυκλοφορίας αντί δύο λωρίδες 
που προνοείται στο υφιστάμενο ρυθμιστικό. Το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως εξασφάλισε τη σύμφωνο γνώμη των Τοπικών Αρχών και 
προχώρησε στην τροποποίηση του ρυθμιστικού σχεδίου για τη Γ´ φάση και μας 
πληροφόρησε ότι θα το αποστείλει στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων μέχρι το τέλος 
Ιουλίου. Μετά τον έλεγχο του ρυθμιστικού, διαφάνηκε ότι θα χρειαστούν 
κάποιες πρόσθετες απαλλοτριώσεις κυρίως στους κυκλικούς κόμβους. Ως εκ 
τούτου πριν τη ζήτηση προφορών θα γίνει επανέλεγχος των απαλλοτριώσεων. 
Στη συνέχεια θα προωθηθεί η κατασκευή του έργου με ζήτηση προσφορών 
από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων με τη μέθοδο Μελέτη-Κατασκευή. Το 
χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης του έργου θα μπορεί να καθοριστεί επακριβώς 
μετά τη λήψη του ρυθμιστικού σχεδίου και αφού διασαφηνιστεί το θέμα των 
απαλλοτριώσεων. 

 Όσον αφορά την ∆´ φάση, αναμένεται να ολοκληρωθεί η ετοιμασία του 
ρυθμιστικού σχεδίου από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για να ζητηθούν 
προσφορές για την εκπόνηση κατασκευαστικών σχεδίων. Το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως άρχισε ήδη την ετοιμασία του ρυθμιστικού. Στην 
παρούσα φάση δεν μπορεί ακόμα να καθοριστεί χρονοδιάγραμμα κατασκευής 
του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.958, ημερομηνίας 17 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Λυθροδόντα για παραχώρηση πιστώσεων ύψους 
€230.000 για αναπαλαίωση του παλαιού μύλου της κοινότητας 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Εσωτερικών με ημερ. 14.04.2010 προς τον Έπαρχο Λευκωσίας, η οποία 
κοινοποιήθηκε στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το έργο της ανάπλασης του παλαιού μύλου της κοινότητας έχει ανατεθεί σε 
ιδιωτικό οίκο και αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το Μάιο του 2011, έναντι του 
ποσού των €249.000 συν Φ.Π.Α.. Ποσό ύψους €150.000 θα διατεθεί από 
πιστώσεις του Προϋπολογισμού Ανάπτυξης της κοινότητας για το 2010, ενώ 
σχετική πρόνοια για αποπεράτωση του έργου έχει συμπεριληφθεί στον 
Προϋπολογισμό του 2011. 

(β) Αναφέρεται ότι μέχρι σήμερα έχουν γίνει εργασίες σιδεροσύνδεσης και 
επένδυσης των τοίχων με γυψοκονίαμα, εφόσον πρόκειται για διατηρητέα 
οικοδομή.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.960, ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και σας παραθέτω τα 
ακόλουθα: 

 Προενταξιακά και μέχρι και τον Απρίλιο του 2007 στο Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος υπήρχε σε εφαρμογή Σχέδιο για «Παραχώρηση 
αποζημιώσεων για ζημιές από πυρκαγιές», το οποίο όμως δεν προνοούσε 
αποζημίωση περιουσιών που καταστράφηκαν από πυρκαγιές αλλά παραχώρηση 
δωρεάν δενδρυλλίων για επαναφύτευση στις πληγείσες περιοχές καθώς και 
επιδότηση για κατασκευή αναβαθμίδων ή άλλων εγγείων βελτιώσεων. Ενδεικτικά 
αναφέρεται ότι, για το εν λόγω σχέδιο η τελευταία καταβολή ποσού έγινε το 2004 και 
ανερχόταν στις £11.569. 

 Στη συνέχεια έγινε έκτακτο Σχέδιο Κρατικών Ενισχύσεων για Παραχώρηση 
Αποζημιώσεων για τις ζημιές από τις πυρκαγιές που ξέσπασαν στις περιοχές 
Αμιάντου, Σαϊττά, Πελενδρίου και Συκόπετρας κατά την περίοδο Ιουνίου 2007, το 
οποίο και εγκρίθηκε από την Ε.Ε. Οι αποζημιώσεις καταβλήθηκαν σε 3 δόσεις (η 
πρώτη δόση καταβλήθηκε το 2007 και η τελευταία το 2009) και ανήλθαν σε 
€1.292.124,88. 

 Η πολιτική που ακολουθείται στο Υπουργείο από το 2008 και μετά για 
αντιμετώπιση των επιπτώσεων από τις πυρκαγιές στις γεωργικές εκμεταλλεύσεις, 
βασίζεται στις κοινοτικές κατευθυντήριες γραμμές για τις Κρατικές Ενισχύσεις 2007-
2013 για επαναδραστηριοποίηση των πληγέντων αγροτών και για αποκατάσταση του 
περιβάλλοντος σε περιοχές που κηρύσσονται ως «πληγείσες από πυρκαγιές» και δεν 
προβλέπει αποζημίωση περιουσιών που καταστράφηκαν από πυρκαγιές αλλά 
αποβλέπει στην οικονομική ενίσχυση, όσων εκ των πληγέντων επιθυμούν να 
επαναδραστηριοποιηθούν, για αποκατάσταση των ζημιών στις γεωργικές τους 
εκμεταλλεύσεις. Μέχρι σήμερα έχει ετοιμαστεί το Καθεστώς ενίσχυσης για τους 
πληγέντες αγρότες που επηρεάστηκαν από την πυρκαγιά στις κοινότητες Κλωνάρι, 
Βίκλα, Ορά και Ακαπνού τον Ιούνιο του 2008, με βάση το οποίο προνοείται η 
καταβολή αποζημιώσεων ύψους €54.672,1. Οι σχετικές πληρωμές αναμένεται να 
καταβληθούν σύντομα. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς 
και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.976, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Η δημιουργία του κοιμητηρίου στην Κοινότητα Λέμπας και η ολοκλήρωση των 
διαδικασιών για τη δημιουργία του εν λόγω κοιμητηρίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.976 και ημερ. 16.4.10, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, το Κοινοτικό Συμβούλιο Λέμπας αποφάσισε με 
πλειοψηφία 2/3 να προχωρήσει στην απαλλοτρίωση του τεμαχίου με αρ. 141, 
Φ/Σχ. 45/50, για δημιουργία του κοιμητηρίου στην Κοινότητα. Για το σκοπό 
αυτό, εξασφαλίστηκαν θετικές απόψεις από τα αρμόδια Τμήματα και ήδη το 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ετοίμασε το σχέδιο και τον πίνακα 
περιγραφής. Παρά τα πιο πάνω όμως, το θέμα παραμένει σε εκκρεμότητα 
επειδή στο μεταξύ το Κοινοτικό Συμβούλιο Λέμπας διαβουλεύεται με το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Έμπας για το ενδεχόμενο εξυπηρέτησης και των δύο 
Κοινοτήτων από το νέο κοιμητήριο που προγραμματίζεται να δημιουργηθεί 
στην Έμπα. 

(β) Σημειώνεται ότι όσον αφορά το θέμα της δημόσιας προσπέλασης, προωθείται 
από το Γραφείο του Επάρχου Πάφου, διαδικασία εγγραφής δημόσιου δρόμου 
με απαλλοτρίωση. Περαιτέρω, αναφέρεται ότι επειδή ορισμένα από τα τεμάχια 
που σχετίζονται με την απαλλοτρίωση για την εγγραφή του δημόσιου δρόμου 
είναι Τ/Κ, ζητήθηκε και εξασφαλίστηκε η συγκατάθεση του Κηδεμόνα των Τ/Κ 
Περιουσιών, για απαλλοτρίωσή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.995, ημερομηνίας 26 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Ετοιμασία του Ρυθμιστικού Σχεδίου από την περιοχή «Ελιές», μέχρι το τέρμα της 
λεωφόρου Νικολάου Έλληνα, στην κοινότητα Έμπας, της Επαρχίας Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.995, ημερ. 16/04/2010, σχετικά με την 
πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το υπό αναφορά Ρυθμιστικό Σχέδιο αποβλέπει στην αναβάθμιση/βελτίωση του 
δρόμου στην είσοδο της κοινότητας Έμπας (περιοχή «Ελιές»), μέχρι το τέρμα 
της λεωφόρου Έμπας και η ετοιμασία του έχει αναληφθεί από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Λόγω, εντούτοις, άλλων προτεραιοτήτων, η 
προώθησή του έχει προγραμματιστεί για τις αρχές του 2012. 

(β) Στο στάδιο αυτό έχει ετοιμαστεί αποτύπωση της υφιστάμενης κατάστασης, από 
ιδιώτη Τοπογράφο Μηχανικό, στον οποίο ανατέθηκε η σχετική μελέτη από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Έμπας, για την οποία το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει 
διατυπώσει τις απόψεις του. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.996, 
ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Σχεδιασμός δρόμου αεροδρομίου Πάφου μέχρι την τουριστική περιοχή Πέγειας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα για το έργο αυτό: 

i) Τμήμα από Αεροδρόμιο μέχρι τον ποταμό της Έζουσας 
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 Το τμήμα αυτό μήκους 4χλμ. προωθείται σαν καθαρά οδικό έργο. Στη φάση 
αυτή βρίσκεται σε ισχύ συμβόλαιο με ιδιώτες μελετητές το οποίο περιλαμβάνει 
την προμελέτη, την περιβαλλοντική μελέτη και σε περίπτωση έγκρισής της από 
την Περιβαλλοντική Αρχή, την ετοιμασία των αναγκαίων κατασκευαστικών 
σχεδίων έναντι ποσού συμβολαίου €185.554 + Φ.Π.Α.. Η μελέτη αυτή άρχισε 
στις 26/3/2007 με διάρκεια 70 εβδομάδες. 

 Η προταθείσα όδευση διέρχεται από τα όρια του Αεροδρομίου Πάφου και 
σημαντικό τμήμα της θα είναι υπογειοποιημένο για σκοπούς ασφάλειας των 
πτήσεων. Επειδή μέρος του προτεινόμενου υπογειοποιημένου δρόμου μήκους 
400μ. θα διερχόταν κάτω από τον μελλοντικό τροχόδρομο του αεροδρομίου, η 
διαχειρίστρια εταιρεία και το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας δεν αποδέχτηκαν την 
υπογειοποίηση του τμήματος αυτού λόγω κυρίως κινδύνου για τρομοκρατικές 
ενέργειες. Ως εκ τούτου υποβλήθηκαν στα πλαίσια της Περιβαλλοντικής 
Μελέτης δύο εναλλακτικές λύσεις που προνοούσαν μετακίνηση του πιο πάνω 
τμήματος εντός του θαλάσσιου χώρου είτε με επιχωμάτωση είτε με κατασκευή 
γέφυρας. Οι λύσεις αυτές απορρίφθηκαν από την Περιβαλλοντική Αρχή και οι 
επιπτώσεις στο περιβάλλον κρίθηκαν ουσιώδεις για τη θαλάσσια πανίδα και 
χλωρίδα. Σε μια προσπάθεια να διερευνηθεί περαιτέρω η δυνατότητα να 
ξεπεραστεί το πρόβλημα, οι δύο αρμόδιοι Υπουργοί, Συγκοινωνιών και Έργων 
και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αποφάσισαν στις αρχές 
Ιανουαρίου 2010 να εξεταστεί σε συνεργασία με τον ιδιώτη μελετητή η 
εξεύρεση ειδικού Περιβαλλοντολόγου με εμπειρία στην προστασία του 
παράκτιου χώρου και ειδικά των χελώνων. Ο Περιβαλλοντολόγος θα 
διερευνήσει κατά πόσο υπάρχει δυνατότητα κατασκευής του έργου χωρίς την 
πρόκληση μη αναστρέψιμων περιβαλλοντικών επιπτώσεων στην περιοχή και 
ειδικά στη θαλάσσια ζωή. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών με απαντητική επιστολή ημερομηνίας 10.6.2010 
εξέφρασε τη διαφωνία του για ανάθεση και εκπόνηση συμπληρωματικής 
Περιβαλλοντολογικής μελέτης αφού η Περιβαλλοντολογική Αρχή έχει 
γνωματεύσει αρνητικά για το έργο. 

 Σημειώνεται ότι το κόστος κατασκευής του δρόμου, από τον ποταμό της 
Έζουσας μέχρι το Αεροδρόμιο, υπολογίζεται προκαταρκτικά σε €25εκ.-€28εκ. 
αναλόγως της λύσης που θα υιοθετηθεί (επίχωση-γέφυρα). 

ii) Τμήμα από τον ποταμό Έζουσας μέχρι τον κόμβο ∆ανάης στην Κάτω Πάφο 
περιλαμβανομένης και πρόσβασης προς Γεροσκήπου 

 Το τμήμα αυτό, μήκους 6χλμ., προωθείται στα πλαίσια πολεοδομικού σχεδίου. 
Τα σχετικά κατασκευαστικά σχέδια εκπονούνται από ιδιώτες μελετητές. Η 
μελέτη η οποία άρχισε τον Οκτώβριο του 2005 βρίσκεται σε τελική φάση και 
παραδόθηκε πρόσφατα στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. Ήδη γίνεται ο έλεγχος 
της μελέτης με στόχο την προώθηση της διαδικασίας προσφορών το 
συντομότερο δυνατό. 

 Όσον αφορά τις απαλλοτριώσεις, όπως πληροφορηθήκαμε από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, έγινε επιβεβαίωση των σχεδίων και αναμένονται οι 
τελικοί πίνακες από το Κτηματολόγιο για δημοσίευση της Γνωστοποίησης. 
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 Η προκήρυξη προσφορών τοποθετείται μέσα στο Σεπτέμβριο του 2010 εφόσον 
παραδοθεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων πλήρως συμπληρωμένη η μελέτη και 
γίνει η δημοσίευση της γνωστοποίησης της απαλλοτρίωσης. 

 Η προκαταρκτική εκτίμηση ανεβάζει το κόστος στα €13 εκ. 

iii) Λεωφόρος Αγίων Αναργύρων 

 Το επόμενο τμήμα είναι η Λεωφόρος Αγίων Αναργύρων που έχει συμπληρωθεί 
ήδη. 

iv) Βελτίωση της Λεωφόρου Τάφοι των Βασιλέων (εντός ∆ημοτικών ορίων Πάφου) 

 Το τμήμα αυτό συνολικού μήκους 5χλμ., προωθείται στα πλαίσια του 
πολεοδομικού σχεδίου. Τα σχετικά κατασκευαστικά σχέδια εκπονούνται από 
ιδιώτες μελετητές. 

 Η μελέτη βρίσκεται στο τελικό της στάδιο και έχει παραδοθεί πρόσφατα στο 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για έλεγχο και προώθηση της διαδικασίας των 
προσφορών. 

 Η ζήτηση προσφορών τοποθετείται περί το τέλος Οκτωβρίου 2010, νοουμένου 
ότι παραδοθεί έγκαιρα η τελική μελέτη και γίνει δημοσίευση της γνωστοποίησης 
απαλλοτρίωσης. 

 Το κόστος αναμένεται να ανέλθει στο ποσό των €10 εκ. 

ν) Τμήμα από Λεωφόρο Τάφοι των Βασιλέων μέχρι Πέγεια 

 Η βελτίωση του δρόμου θα γίνει στα πλαίσια πολεοδομικού σχεδίου. Το σχετικό 
ρυθμιστικό σχέδιο ετοιμάζεται από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. Το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα μπορεί να προχωρήσει με τη διαδικασία ανάθεσης 
των κατασκευαστικών σχεδίων όταν συμπληρωθεί και εγκριθεί το ρυθμιστικό 
σχέδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.997, ημερομηνίας 26 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Ετοιμασία του Ρυθμιστικού Σχεδίου της λεωφόρου 
Μακαρίου στην κοινότητα Χλώρακας, της Επαρχίας Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.997, ημερ. 16/04/2010, η οποία μας διαβιβάστηκε από 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι η ετοιμασία του Ρυθμιστικού Σχεδίου της Λεωφόρου 
Μακαρίου, στην κοινότητα Χλώρακας έχει ανατεθεί στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, στο οποίο και έχουν δοθεί οδηγίες για επίσπευσή του. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.998, 
ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 
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«Βελτίωση των παρόδων του παρακαμπτηρίου δρόμου Έμπας - Τάλας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με μελέτη του Κλάδου Κυκλοφοριακών Μελετών του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων έχουν κατασκευαστεί ήπια μέτρα κυκλοφοριακής ύφεσης σε όλες τις 
επίσημες παρόδους του παρακαμπτηρίου δρόμου Έμπας - Τάλας και τοποθετήθηκε 
και η ανάλογη κάθετη σήμανση. 

3. Κατά μήκος του τμήματος του παρακαμπτηρίου δρόμου Έμπας - Τάλας έχουν 
κατά καιρούς επενδυθεί αρκετά τμήματα αυλακιών με σκυρόδερμα τύπου «ντουσεμέ». 

4. Μέσα στο 2009 το Επαρχιακό Γραφείο Πάφου του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 
εκτέλεσε παρόμοιες εργασίες σε μήκος 400μ. περίπου του δρόμου στα πλαίσια της 
συνήθους συντήρησης του και μέσα στο 2010 προγραμματίζεται η εκτέλεση εργασιών 
και σε άλλα τμήματα του δρόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1000, ημερομηνίας 26 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκας, με αρ. 23.06.009.04.1000, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με επιστολή σας ημερ. 13/4/2010, και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα, όσον αφορά 
το διαχωρισμό οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα στην Κοινότητα 
Έμπας: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφασή του με αρ. 54.947 και ημερομηνία 
29.7.2009, ενέκρινε την παραχώρηση μέρους της κρατικής ιδιοκτησίας με αρ. 
111, (Φ/Σχ. 45/51) και αρ. 6, (Φ/Σχ. 45/59), για διαχωρισμό 24 οικοπέδων που 
θα διατεθούν σε οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα, σύμφωνα με το σχέδιο που 
ετοιμάστηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Με την πιο πάνω Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αποφασίστηκε 
επίσης, η δημιουργία υπέργειας σύνδεσης του διαχωρισμού με το χώρο 
ανέγερσης του σχολείου, ώστε οι μαθητές να διακινούνται με ασφάλεια από και 
προς τις Οικιστικές Ζώνες της κοινότητας. Για το σκοπό αυτό, διαβιβάστηκε 
σχετική επιστολή από τον Επαρχιακό Λειτουργό Πάφου του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως στο ∆ιευθυντή Τμήματος ∆ημόσιων Έργων 
(Πρόεδρο Τεχνικής Επιτροπής Οδικής Ασφάλειας Μαθητών), λόγω δικής του 
αρμοδιότητας. 

(γ) Για την υλοποίηση της εν λόγω Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, 
αναμένεται η εγγραφή δικαιώματος διάβασης εμβαδού 99 τ.μ., το οποίο 
επηρεάζει το κρατικό τεμάχιο, η κατάργηση μέρους δημόσιου μονοπατιού, το 
οποίο επηρεάζει ένα από τα υπό διαχωρισμό οικόπεδα όπως και το χώρο 
πρασίνου, και η παραχώρησή του μαζί με την κρατική γη που θα διατεθεί για το 
διαχωρισμό των οικοπέδων, και η εγγραφή τμημάτων της κρατικής γης που 
επηρεάζονται από τον παρακαμπτήριο δρόμο Πάφου-Έμπας-Τάλας ως 
δημόσιου δρόμου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1004, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Ρυθμιστικό σχέδιο για οδικό δίκτυο που θα εξυπηρετεί περίκλειστες περιοχές 
στο ∆ήμο Πέγειας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων αρ. φακ. 23.06.009.04.1004 ημερ. 13.4.2010, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και να σας πληροφορήσω ότι το σχεδιασμό οδικού δικτύου για εξυπηρέτηση 
περίκλειστων οικιστικών περιοχών στην Πέγεια, χειρίζεται το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, σε συνεργασία με το ∆ήμο Πέγειας, ως ακολούθως: 

(α) Αρχικά, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αφού ετοίμασε προκαταρκτικό 
σχέδιο οδικού δικτύου για τις υπό αναφορά περιοχές, με επιστολή του ημερ. 
29.9.2009, το απέστειλε στο ∆ήμο Πέγειας και ζήτησε τις απόψεις του επί 
αυτού. 

(β) Στη συνέχεια, ο ∆ήμαρχος Πέγειας, με επιστολές του ημερ. 18.11.2009 και 
20.1.2010, αντίστοιχα, υπέβαλε συγκεκριμένες εισηγήσεις για τροποποιήσεις 
σε τρία σημεία του εν λόγω σχεδίου. 

(γ) Κατόπιν των πιο πάνω, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, μετά από 
διαβουλεύσεις που διεξήγαγε τόσο με τον ενδιαφερόμενο ∆ήμο όσο και με το 
Επαρχιακό Γραφείο του εν λόγω Τμήματος στην Πάφο, προχώρησε σε 
επανεξέταση και οριστικοποίηση του υπό αναφορά σχεδίου, το οποίο και 
διαβίβασε στο ∆ήμο Πέγειας με σχετική επιστολή ημερ. 23.6.2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1009, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1009 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Πριν την έναρξη των εργασιών κατεδάφισης του Παλαιού Γενικού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας και συγκεκριμένα τον Οκτώβριο του 2009, το Ακτινοθεραπευτικό μηχάνημα 
ΡΑΝΤΑΧ HF 225 βρισκόταν εγκατεστημένο στο Ακτινοθεραπευτικό Τμήμα του 
Παλαιού ΓΝΛ. 

 Με την απόφαση για λειτουργία Ογκολογικού Θαλάμου και διαμόρφωση χώρου 
στο υπόγειο του Νέου ΓΝΛ δόθηκαν οδηγίες όπως το μηχάνημα μεταφερθεί εκεί. 

 Η προμηθεύτρια εταιρεία απαντώντας σε ερώτηση του τομέα προσφορών του 
Υπουργείου Υγείας κατά πόσο σε περίπτωση επανεγκατάστασης του υπό αναφορά 
μηχανήματος η εταιρεία θα μπορούσε να καλύψει τις ανάγκες σε προληπτική και 
διορθωτική συντήρηση, ανέφερε ότι η κατασκευάστρια εταιρεία του αναφερόμενου 
μηχανήματος δεν υφίσταται πλέον και ότι η διάδοχη εταιρεία αδυνατεί να προμηθεύσει 
τυχόν ανταλλακτικά/εξαρτήματα και επομένως η συντήρησή του καθίσταται πολύ 
δύσκολη. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας αποφάσισε την αγορά νέου μηχανήματος εξωτερικής 
ακτινοθεραπείας και τη μη μεταφορά του ακτινοθεραπευτικού μηχανήματος στο 
Παλαιό ΓΝΛ. 
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 Ο εργολάβος που ανέλαβε την κατεδάφιση του Νοσοκομείου, δήλωσε ότι όλος ο 
εξοπλισμός που βρισκόταν στο χώρο διαλύθηκε και αποστάλθηκε για ανακύκλωση και 
σήμερα το μηχάνημα δεν υπάρχει εκεί. Την ίδια δήλωση έκανε και ο επιβλέπων 
Λειτουργός του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

 Μετά από επιθεώρηση του Νέου ΓΝΛ, που έγινε από το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών συμπεριλαμβανομένων και των εργαστηρίων των 
Ιατροφυσικών διαπιστώθηκε ότι το αναφερόμενο μηχάνημα δεν μεταφέρθηκε εκεί. 

 Με βάση τα πιο πάνω η έρευνα των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας δεν κατέδειξε ότι το μηχάνημα ΡΑΝΤΑΧ HF 225 
αποσυναρμολογήθηκε και μεταφέρθηκε στο Νέο ΓΝΛ. 

 Συμπερασματικά με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, από όλους τους 
εμπλεκόμενους και όλη τη σχετική αλληλογραφία, το πιθανότερο είναι το μηχάνημα 
ΡΑΝΤΑΧ HF 225 να παρέμεινε στο Παλαιό ΓΝΛ και κατά τις εργασίες κατεδάφισης 
διαλύθηκε και αποστάλθηκε για ανακύκλωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1013, ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 13 Απριλίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το θέμα της δυνατότητας διασύνδεσης των φραγμάτων της Επαρχίας Πάφου 
(Ασπρόκρεμμου, Ευρέτου και Κανναβιούς) με το Νότιο Αγωγό, μέσω του φράγματος 
Αρμίνου, βρίσκεται σε πολύ αρχικά στάδια και όλα τα σχετικά θέματα είναι υπό 
μελέτη. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1015, ημερομηνίας 7 

Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.1015, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 27/04/2009, και σας πληροφορώ ότι το ζήτημα της τοποθέτησης φώτων 
τροχαίας στην είσοδο του Οικισμού Στέγασης Εκτοπισθέντων στις Κόκκινες στη Λάρνακα, 
κοντά στο γήπεδο «Αντώνης Παπαδόπουλος», συζητήθηκε σε συνεδρία της Τεχνικής 
Επιτροπής του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων, και 
αποφασίστηκε ότι με βάση τις μετρήσεις κυκλοφορίας και τα σχετικά κριτήρια, δεν 
δικαιολογείται η εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη συγκεκριμένη περιοχή. 

2. Ενόψει των ανωτέρω, ο ∆ήμος Λάρνακας θα επισπεύσει την υλοποίηση του 
Σχεδίου που ετοίμασε το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το οποίο εγκρίθηκε παλαιότερα από 
την αναφερόμενη Τεχνική Επιτροπή για την αναβάθμιση της υπό αναφορά συμβολής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1019, 
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ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Αναστολή λειτουργίας δημόσιων νηπιαγωγείων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 20 Απριλίου 2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα της μείωσης του αριθμού των νηπιαγωγείων στην ύπαιθρο σχετίζεται 
με την υπογεννητικότητα που μαστίζει τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προωθεί τη συμπλεγματοποίηση 
μικρών σχολικών μονάδων και τη δημιουργία περιφερειακών σχολείων για 
παιδαγωγικούς λόγους (όπως η παροχή ίσων ευκαιριών για ολόπλευρη 
μάθηση, ισόρροπη ανάπτυξη των μαθητών στο γνωστικό, συναισθηματικό και 
ψυχοκινητικό τομέα και σχολική επιτυχία), για επίτευξη της σταθερότητας στο 
προσωπικό του σχολείου (αφού αποδεδειγμένα στις μικρές σχολικές μονάδες 
της υπαίθρου τοποθετούνται συνήθως έκτακτοι εκπαιδευτικοί), για πλήρη 
τήρηση του αναλυτικού και ωρολογίου προγράμματος, για κοινωνικοποίηση 
των μαθητών και για υιοθέτηση σύγχρονων διδακτικών προσεγγίσεων, που 
δεν μπορούν να εφαρμοστούν σε μικρά σχολεία. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο 
θα συνεχίσει τις προσπάθειές του να πείσει τις μικρές κοινότητες να 
συμπλεγματοποιηθούν, για να δημιουργήσουν, πάνω σε περιφερειακή βάση, 
πολυδιδάσκαλα σχολεία. 

3. Για το νηπιαγωγείο Πωμού, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εισηγήθηκε 
τη συνέχιση λειτουργίας του, τη σχολική χρονιά 2010-11, κατά παρέκκλιση της 
Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου σε συνεδρία του στις 31 Μαρτίου 
2010. Οι λόγοι που οδήγησαν στην πιο πάνω εισήγηση είναι οι εξής: 

 (i)  To γειτονικό σχολείο Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς, με το οποίο θα έπρεπε 
να συμπλεγματοποιηθεί, δεν έχει διαθέσιμες θέσεις για να καλύψουν 
όλα τα παιδιά (3-4 8/12 χρόνων) αλλά μόνο τα παιδιά της προδημοτικής 
ηλικίας (4 8/12-5 8/12 χρόνων). 

 (ii)  Η Κοινότητα Πωμού είναι αρκετά απομακρυσμένη από περιοχή που 
διαθέτει ιδιωτικό νηπιαγωγείο το οποίο θα μπορούσε να δεχθεί τα παιδιά 
που δεν θα εξασφάλιζαν θέση στο δημόσιο νηπιαγωγείο. 

 (iii)  Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών δε μεταφέρει παιδιά ηλικίας 3-4 8/12 
χρόνων, αφού η φοίτησή τους δεν είναι υποχρεωτική. Για τους πιο πάνω 
λόγους θα έμεναν εκτεθειμένες οι οικογένειες με τα παιδιά των 
μικρότερων ηλικιών. 

4. Η Πρόταση για συνέχιση της λειτουργίας του ∆ημόσιου Νηπιαγωγείου Πωμού 
για τη σχολική χρονιά 2010-11 εγκρίθηκε στις 9 Ιουνίου 2010. Σημειώνεται ότι 
στην εκπαιδευτική περιφέρεια της Πάφου δεν έχει ανασταλεί η λειτουργία 
δημόσιου νηπιαγωγείου. Αντίθετα, πριν τρία χρόνια λειτούργησε το ∆ημόσιο 
Νηπιαγωγείο της Χολέτριας και μελετάται η ανέγερση νέων περιφερειακών 
δημοτικών σχολείων και νηπιαγωγείων στην περιοχή του Ακάμα και του 
Ασπρόγκρεμμου. 

5. Αναφορικά με το νηπιαγωγείο της Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου, το Υπουργικό 
Συμβούλιο, στη συνεδρία του ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010 ενέκρινε 
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Πρόταση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για συνέχιση της 
λειτουργίας του, νοουμένου ότι θα φοιτήσουν με τη νέα σχολική χρονιά πέραν 
των 10 παιδιών, σύμφωνα με στοιχεία που προσκόμισε ο κοινοτάρχης. Σε 
περίπτωση που ο αριθμός των παιδιών κατά τη νέα σχολική χρονιά είναι 
μικρότερος από 10, θα γίνει συμπλεγματοποίηση με το Νηπιαγωγείο της 
Ορούντας. 

6. Παρακαλώ να σημειωθεί ότι η απάντηση έχει εγκριθεί από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1020, ημερομηνίας 12 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16.04.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ ότι, το έργο επιχωμάτωσης του παλιού 
μεταλλείου στον Μαθιάτη εξετάστηκε στις 30.04.2010 από την Επιτροπή Εκτίμησης 
Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων. Κατά την εξέταση διαφάνηκε η ανάγκη για υποβολή 
συμπληρωματικών στοιχείων. Οι απόψεις όλων των Κρατικών Τμημάτων θα 
εκφραστούν όταν το θέμα επανέλθει στην Επιτροπή για περαιτέρω εξέταση. 

 Για τη λήψη τελικών αποφάσεων που θα διασφαλίζουν κατά τον καλύτερο 
δυνατό τρόπο το περιβάλλον και τη μελλοντική χρήση του χώρου θα ληφθούν σοβαρά 
υπόψη τα σχόλια και τυχόν εισηγήσεις που θα προταθούν από όλα τα εμπλεκόμενα 
Τμήματα και Φορείς. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1022, ημερομηνίας 12 
Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Σχέδια προστασίας και αξιοποίησης του χώρου του παλιού νεκροταφείου Λευκωσίας, 
ως πολιτιστικού χώρου ή ως αρχαίου μνημείου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1022 και ημερ. 20.4.2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας, η Ερώτηση αφορά το κοιμητήριο του Αγ. 
Σπυρίδωνα στα όρια του ∆ήμου Λευκωσίας, το οποίο είναι εγγεγραμμένο ως 
Ορθόδοξο Χριστιανικό Νεκροταφείο Λευκωσίας και το χώρο τον διαχειρίζεται η 
εκκλησία. 

(β) Ο ∆ήμος Λευκωσίας, παρά το ενδιαφέρον που επιδεικνύει για τη διαχείριση και 
αξιοποίηση του χώρου του παλαιού νεκροταφείου, δυστυχώς αδυνατεί να 
παρέμβει, λόγω του ιδιοκτησιακού καθεστώτος που επικαλείται η εκκλησία. 
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(γ) Σημειώνεται ότι η Εκκλησιαστική Επιτροπή του Ιερού Ναού Αγ. Σπυρίδωνα, 
κατόπιν έγκρισης της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου, ετοιμάζει σχέδια 
αναμόρφωσης και ευπρεπισμού του χώρου του εν λόγω κοιμητηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1032, ημερομηνίας 13 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1032 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο διαγωνισμός που αφορά την προμήθεια θερμοκοιτίδων για τις ανάγκες των 
Κρατικών Νοσηλευτηρίων έχει κατακυρωθεί. Η φορητή θερμοκοιτίδα με 
αναπνευστήρα που χρειάζεται το Γενικό Νοσοκομείο Πάφου συμπεριλαμβάνεται στον 
πιο πάνω διαγωνισμό και η σύμβαση με τον επιτυχόντα προσφοροδότη έχει 
υπογραφεί στις 26 Μαΐου 2010 και αναμένεται παράδοση των ειδών της προσφοράς 
εντός 12 εβδομάδων το αργότερο από την ημερομηνία υπογραφής της Σύμβασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1033, 

ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1033, 
ημερομηνίας 16 Απριλίου, 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Κατά το έτος 2009 στο Κλιμάκιο ∆ιαρρήξεων του ΤΑΕ Λεμεσού καταγγέλθηκαν 
963 υποθέσεις διαρρήξεων και κλοπών. Από αυτές οι 413 υποθέσεις αφορούν 
διαρρήξεις κατοικιών ενώ οι υπόλοιπες 550 αφορούν γραφεία, εστιατόρια και άλλα 
κτίρια. Από τις πιο πάνω υποθέσεις έχουν εξιχνιαστεί οι 184 (19,1%). Οι 133 (72,28%) 
διαπράχθηκαν από αλλοδαπούς και οι άλλες 51 (38,34%) από Κύπριους. 

3. Κατά την περίοδο 01/01/2010-31/05/2010 στο Κλιμάκιο ∆ιαρρήξεων Λεμεσού 
καταγγέλθηκαν 590 υποθέσεις διαρρήξεων και κλοπών. Από αυτές, οι 294 υποθέσεις 
αφορούν διαρρήξεις κατοικιών ενώ οι υπόλοιπες 296 αφορούν γραφεία, εστιατόρια και 
άλλα κτίρια. Από τις πιο πάνω υποθέσεις έχουν εξιχνιαστεί οι 37 (6,27%). Οι 22 
(59,46%) διαπράχθηκαν από αλλοδαπούς και οι λοιπές 15 (40,54%) από Κύπριους. 

4. Κατά την περίοδο 01/01/2009-31/05/2009 στο Κλιμάκιο ∆ιαρρήξεων Λεμεσού 
καταγγέλθηκαν 448 υποθέσεις διαρρήξεων και κλοπών. Από αυτές, οι 164 υποθέσεις 
αφορούν διαρρήξεις κατοικιών ενώ οι υπόλοιπες 284 αφορούν γραφεία, εστιατόρια και 
άλλα κτίρια. Από τις πιο πάνω υποθέσεις έχουν εξιχνιαστεί οι 109 (24,33%). Οι 87 
(79,82%) διαπράχθηκαν από αλλοδαπούς ενώ οι 22 (20,18%) από Κύπριους. 

5. Συγκριτικά με την αντίστοιχη περσινή περίοδο, τους πρώτους πέντε μήνες του 
έτους 2010 παρατηρείται αύξηση των υποθέσεων διαρρήξεων που καταγγέλθηκαν 
στο ΤΑΕ Λεμεσού της τάξεως του 31,8%. Είναι γεγονός ότι έχει παρατηρηθεί 
σημαντική αύξηση στις υποθέσεις διαρρήξεων και κλοπών αλλά και γενικότερα στα 
εγκλήματα κατά περιουσίας. Παράλληλα παρατηρείται μείωση στις υποθέσεις που 
εξιχνιάσθηκαν. Το δείγμα αυτό δεν μπορεί να οδηγήσει σε ασφαλές συμπέρασμα 
αφού οι υποθέσεις μπορεί να εξιχνιασθούν μετά την διάπραξή τους. Χαρακτηριστικά, 
η πλειοψηφία των διαρρήξεων κατοικιών των πρώτων πέντε μηνών του έτους 2009 
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εξιχνιάσθηκαν τον Ιούνιο του ίδιου έτους, με την σύλληψη δύο συγκεκριμένων 
δραστών. 

6. Τα αυξημένα κρούσματα κλοπών και διαρρήξεων, αποτελούν μέρος της 
γενικότερης αύξησης της εγκληματικότητας που παρατηρείται σε όλο τον κόσμο. Μία 
από τις αιτίες που προκαλούν την αύξηση αυτή είναι η οικονομική κρίση που μαστίζει 
την σημερινή εποχή. Παράλληλα η άφιξη δυσανάλογου αριθμού αλλοδαπών στην 
Κύπρο για εργασία έχει ως αποτέλεσμα την δημιουργία μεγάλου αριθμού ανέργων. 
Μάλιστα η μειωμένη προσφορά εργασίας δημιούργησε στον τόπο μας και τον 
πρωτόγνωρο θεσμό των άστεγων. 

7. Το μεγάλο ποσοστό συμμετοχής αλλοδαπών στα ποινικά αδικήματα αυξάνει 
παράλληλα την δυσκολία στην εξιχνίαση τους, αφού κατά κύριο λόγο πρόκειται για 
πρόσωπα άγνωστα στις Αρχές. 

8. Άλλη αιτία που προκαλεί την αύξηση της εγκληματικότητας είναι η διάβρωση 
του θεσμού της οικογένειας, γεγονός που οδηγεί στην αύξηση της νεανικής 
παραβατικότητας. Μεγάλο μέρος των διαρρηκτών είναι νέοι και πολλές φορές ανήλικα 
παιδιά, τα οποία στο τέλος της ημέρας δεν οδηγούνται καν στο ∆ικαστήριο. 

9. Η Αστυνομία έχει ευαισθητοποιηθεί ιδιαίτερα από την αύξηση των εγκλημάτων 
κατά περιουσίας. Έχουν εντοπισθεί οι περιοχές υψηλού κίνδυνου και έχουν αυξηθεί οι 
περιπολίες για πρόληψη στις συγκεκριμένες περιοχές. Παράλληλα διεξάγονται 
αιφνιδιαστικές έρευνες και ανακρίσεις προσώπων που απασχόλησαν την Αστυνομία 
με παρόμοιας φύσεως υποθέσεις. Η Αστυνομία επισκέπτεται όλες ανεξαιρέτως τις 
σκηνές διαρρήξεων και όλες οι σκηνές εξετάζονται επιστημονικά από εξειδικευμένα 
μέλη του ΤΑΕ σε μια προσπάθεια εντοπισμού μαρτυρίας για την εξιχνίασή τους. 

10. Επιπρόσθετα, μέσα στα πλαίσια της γενικότερης πολιτικής της Αστυνομίας 
διανέμεται στο κοινό διαφωτιστικό υλικό με εισηγήσεις για μέτρα αυτοπροστασίας και 
γίνονται διαλέξεις σε ευπαθείς κατηγορίες πολιτών. 

11. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1037, 
ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντώνη Αντωνίου 

«Θέμα: Ηχορύπανση στην περιοχή Αγίας Θέκλας στη Σωτήρα Αμμοχώστου 

Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προέβη στη συντήρηση του συγκεκριμένου 
τμήματος του αυτοκινητόδρομου Ριζοελιάς-Αγίας Νάπας στην περιοχή Αγίας 
Θέκλας στη Σωτήρα με την τοποθέτηση σφραγιστικού ασφαλτοπολτού (slurry 
seal). 

2. Η επιλογή της κατασκευής ασφαλτοτάπητα με τη μέθοδο αυτή έγινε μετά την 
αξιολόγηση της κατάστασης του υφιστάμενου οδοστρώματος. Συνοπτικά, η 
παρουσία συνεχών και πολλών σε αρχικό στάδιο ρωγματώσεων στο 
υφιστάμενο οδόστρωμα, οδήγησε στη χρήση του σφραγιστικού 
ασφαλτοπολτού του τύπου microsurfacing το οποίο συστήνεται σαν 
σφραγιστικό υλικό σε αντίστοιχες περιπτώσεις. Επιπλέον ο σφραγιστικός 
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πολτός κατατάσσεται στην κατηγορία των αντιολισθηρών ασφαλτοταπήτων 
δηλαδή μειώνει θεαματικά την ολισθηρότητα του οδοστρώματος και κατ' 
επέκταση αυξάνει το βαθμό οδικής ασφάλειας. 

3. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων θεωρεί ότι η κατάσταση του δρόμου 
είναι καλή και δεν προγραμματίζει επανασφαλτόστρωσή του στο άμεσο μέλλον. 

4. Όσον αφορά το πρόβλημα της ηχορύπανσης ετοιμάστηκε μελέτη των 
Στρατηγικών Χαρτών Θορύβου από το Τμήμα Περιβάλλοντος η οποία 
περιλάμβανε μεγάλους οδικούς υπεραστικούς και αστικούς άξονες, πέραν των 
6 εκατομμυρίων κινήσεων το χρόνο, όπως δόθηκαν από το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων και οι οποίοι διέρχονταν μέσω περιοχών στις οποίες επηρεάζεται 
μεγάλος αριθμός κατοίκων. Ο αυτοκινητόδρομος Λάρνακας-Αγίας Νάπας 
περιλαμβάνεται στους πιο πάνω οδικούς άξονες, οι Σύμβουλοι Μελετητές όμως 
που ετοίμασαν τη μελέτη δεν υπόβαλαν εισηγήσεις για τοποθέτηση 
ηχοπετασμάτων στην περιοχή. 

5. Η κατάσταση θα επαναξιολογηθεί μετά τη συμπλήρωση νέας μελέτης που 
προγραμματίζεται να γίνει σύντομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1041, 

ημερομηνίας 14 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 
κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1041 και ημερ. 
26 Απριλίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Ανδρέα 
Κυπριανού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κατανομή της Αστυνομικής ∆ύναμης γίνεται με βάση τις ανάγκες 
αστυνόμευσης κάθε επαρχίας και παρά την έλλειψη προσωπικού που αντιμετωπίζει 
σήμερα η Αστυνομία, τα μέλη της εργάζονται επίπονα για να φέρουν εις πέρας το 
πολύμορφο έργο τους. Στον Πίνακα που επισυνάπτεται ως Παράρτημα Α, φαίνεται 
αναλυτικά η αριθμητική δύναμη της Αστυνομίας κατά επαρχία (Αστυνομικές 
∆ιευθύνσεις, Υπηρεσίες, Τμήματα, ∆ιευθύνσεις). 

 Οι Αστυνομικές ∆ιευθύνσεις, οι οποίες απορροφούν πέραν του μισού 
ποσοστού των μελών της Αστυνομίας, στελεχώνονται με βάση την εδαφική έκταση, 
τον πληθυσμό της κάθε επαρχίας, τα σημεία ύψιστης σημασίας που υπάρχουν στην 
εδαφική αρμοδιότητα κάθε μιας (Βουλή των Αντιπροσώπων, Υπουργεία, Πρεσβείες 
και Κοινωφελείς Οργανισμοί).  Σημειώνεται ότι οι Αστυνομικές ∆ιευθύνσεις, στις 
οποίες παρουσιάζονται αυξημένα περιστατικά παραβατικότητας κατά τους 
καλοκαιρινούς μήνες, λόγω κυρίως του αυξημένου τουριστικού ρεύματος, ενισχύονται 
με πρόσθετο προσωπικό, ενώ παράλληλα διενεργούνται περιπολίες από μέλη της 
Μ.Μ.Α.∆., σε μέρες και ώρες αιχμής και ιδιαίτερα κατά τις Παρασκευές και τα 
Σάββατα. 

 Το μεγαλύτερο ποσοστό σοβαρού εγκλήματος παρουσιάζεται στις Αστυνομικές 
∆ιευθύνσεις Λεμεσού, Λευκωσίας και Πάφου, με συνεπακόλουθο στις τρεις αυτές 
επαρχίες να εδρεύει το 39,63% του συνολικού αριθμού των μελών της Αστυνομίας. 
Επισυνάπτεται Πίνακας (Παράρτημα Β), στον οποίο φαίνεται αναλυτικά ο αριθμός των 
σοβαρών εγκλημάτων κατά επαρχία, που διαπράχθηκαν από την 1η Ιανουαρίου 2009 
μέχρι τις 30 Απριλίου 2010.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1045, ημερομηνίας 16 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: 23.06.009.04.1045 και ημερ. 
3/5/2010 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο, με Απόφασή του με Αρ. 66.976 και ημερομηνία 
19.03.2008, ενέκρινε την αποκέντρωση των Επαρχιακών Γραφείων Ευημερίας 
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, η υλοποίηση της οποίας άρχισε εντός 
του 2008 και αναμένεται να ολοκληρωθεί περί το τέλος του 2010. 

 Σημειώνεται ότι η ενίσχυση, ο εκσυγχρονισμός και η αποκέντρωση των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας αποτελεί δέσμευση του Προγράμματος 
∆ιακυβέρνησης του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κ. ∆ημήτρη 
Χριστόφια. 

2. Η απόφαση για τη λειτουργία Γραφείων Κοινωνικών Υπηρεσιών, λήφθηκε μετά 
από ενδελεχή μελέτη του όλου θέματος και διενέργεια σχετικής επιστημονικής 
μελέτης από ανεξάρτητους εμπειρογνώμονες. 

3. Λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη τις υποδείξεις των αρμόδιων Κυβερνητικών 
Υπηρεσιών για θέματα που αφορούν ενοικιάσεις Κυβερνητικών κτιρίων, οι 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας προχώρησαν σε ανακοινώσεις στον 
Ημερήσιο Τύπο για εντοπισμό και ενοικίαση αριθμού κτιρίων σε όλη την Κύπρο 
σε συγκεκριμένες περιοχές και για συγκεκριμένα τετραγωνικά μέτρα που 
ικανοποιούσαν τις ανάγκες των Υπηρεσιών μας, με βάση και τις υποδείξεις του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

4. Στην Επαρχία Λάρνακας η συνολική εικόνα έχει ως εξής: 

 α. Το Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας Λάρνακας μετά από έγκριση του 
Υπουργείου Οικονομικών στις 8/2/2010, θα μετακινηθεί σε κτίριο στη 
Λεωφόρο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄ 52, Λάρνακα. Ήδη έχει 
ενημερωθεί ο ιδιοκτήτης και έχουν ξεκινήσει οι σχετικές εργασίες για 
τροποποίηση και διαχωρισμό του κτιρίου με βάση τις υποδείξεις των 
αρμοδίων υπηρεσιών και τη μελέτη του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. Το 
ύψος του μηνιαίου ποσού ενοικίου αναμένεται να ανέλθει στις €5.720,00. 
Ο ιδιοκτήτης του κτιρίου είναι η Υδρόγειος Ασφαλιστική Εταιρεία. 

  Σημειώνεται ότι ο ιδιοκτήτης έχει αποδεχτεί να καταβάλει ο ίδιος ποσό 
ύψους €29.000,00 για εγκατάσταση ηλεκτρομηχανολογικού εξοπλισμού 
και τροποποιήσεις στο κτίριο, τις οποίες θα έπρεπε να καταβάλει το 
Κράτος με απόσβεση για διάστημα 3 ετών. 

  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι ακόμη και αν δεν εφαρμοζόταν η Απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου για αποκέντρωση και δημιουργία Τοπικών 
Γραφείων, θα προέκυπτε άμεσα η ανάγκη μεταστέγασης του 
Επαρχιακού Γραφείου Ευημερίας Λάρνακας, αφού οι χώροι του είχαν 
κριθεί ανεπαρκείς. 
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 β. Το Γραφείο Κοινωνικών Υπηρεσιών Αγίων Αναργύρων στεγάζεται στο 
κτίριο της Εταιρείας ETABA Ακίνητα Λτδ στη Λεωφόρο Αγίων 
Αναργύρων 54, Λάρνακα. Το μηνιαίο ενοίκιο ανέρχεται στις €5.380,00 
μηνιαίως. Ο ιδιοκτήτης του Γραφείου Κοινωνικών Υπηρεσιών Αγίων 
Αναργύρων είναι η Εταιρεία ETABA Ακίνητα Λτδ. 

 γ. Το Γραφείο Κοινωνικών Υπηρεσιών Καμάρων θα στεγαστεί στο 
υφιστάμενο κτίριο του Επαρχιακού Γραφείου Ευημερίας Λάρνακας στην 
οδό Πηλίου 23-25, Λάρνακα. Το μηνιαίο ενοίκιο αυτού του κτιρίου 
ανέρχεται στις €5.454,97. Ο ιδιοκτήτης του κτιρίου είναι ο κ. Γιώργος 
Ματθαίου Κατασκευές Λτδ. 

  Σύμφωνα με τη μελέτη και το διαχωρισμό που έγινε από το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων, το Γραφείο Κοινωνικών Υπηρεσιών Καμάρων θα 
στεγαστεί στους τρεις ορόφους και ο τέταρτος όροφος (περίπου 220 
τ.μ.) θα απελευθερωθεί, οπότε το ενοίκιο αναμένεται να μειωθεί. Στο 
κτίριο αυτό θα πρέπει να γίνουν οι κατάλληλες τροποποιήσεις και 
εγκατάσταση του απαραίτητου εξοπλισμού, ώστε να λειτουργεί 
σύμφωνα με το νέο τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας των Γραφείων 
Κοινωνικών Υπηρεσιών παγκύπρια, αλλά και της δημόσιας υπηρεσίας 
ευρύτερα. Το κόστος των διαφόρων τροποποιήσεων πιθανόν να 
ξεπεράσει τις €50.000,00 και το ύψος του ενοικίου να αναθεωρηθεί από 
την Επαρχιακή Επιτροπή Καθορισμού Ενοικίου Λάρνακας. 

5. Σχετικά με το ενδεχόμενο δημιουργίας Γραφείων Κοινωνικών Υπηρεσιών και 
στην ύπαιθρο, αυτό θα εξεταστεί μετά την ολοκλήρωση της δημιουργίας των 
Γραφείων Κοινωνικών Υπηρεσιών που βρίσκεται σε εξέλιξη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1047, ημερομηνίας 19 Απριλίου 
2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. 23.06.009.04.1047, ημερομηνίας 
28/4/2010, σχετικά με την ερώτηση της βουλευτού κας Στέλλας Κυριακίδου για το 
Κρατικό Συνταγολόγιο και το Σχέδιο Επιδότησης/Συμπληρωμής και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

2. Το Κρατικό Συνταγολόγιο αναβαθμίζεται συνεχώς στη βάση των εγκεκριμένων 
εισηγήσεων της Επιτροπής Φαρμάκων από τον Υπουργό Υγείας, για τις οποίες 
λαμβάνεται πρόνοια στους προϋπολογισμούς για υλοποίησή τους. 

3. Οι εισηγήσεις της Επιτροπής Φαρμάκων όπου είναι θετικές μπορούν να 
αφορούν συμπερίληψη φαρμακευτικών προϊόντων στο Κρατικό Συνταγολόγιο ή 
συμπερίληψη στο Σχέδιο Επιδότησης/Συμπληρωμής. 

4. Συνεπώς η αναβάθμιση του Κρατικού Συνταγολογίου και του Σχεδίου 
Επιδότησης/Συμπληρωμής αποτελεί δυναμική κατάσταση η οποία εξαρτάται από την 
αξιολόγηση των αιτημάτων για φαρμακευτική αγωγή και της δυνατότητας υλοποίησης 
των θετικών αποφάσεων της Επιτροπής ανάλογα με τη διαθεσιμότητα πιστώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1058, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 Απριλίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια μελέτης που έγινε πρόσφατα από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
έχει εξεταστεί αναλυτικά η δυνατότητα πληρωμής του νερού από τις διάφορες χρήσεις 
καθώς και οι πιθανές επιπτώσεις από την προτεινόμενη τιμολόγηση, με στόχο τη 
διαμόρφωση προτάσεων για ευνοϊκότερη τιμολόγηση, εκεί όπου αυτό κρίνεται 
δικαιολογημένο και επιτρέπεται με βάση τη σχετική Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Η πιο πάνω μελέτη κατέδειξε ότι το μέσο νοικοκυριό στην Κύπρο δεν 
αντιμετωπίζει πρόβλημα ικανότητας πληρωμής των τελών νερού που προτείνονται. Η 
δαπάνη που προκύπτει από τα εν λόγω τέλη, ως ποσοστό του διαθέσιμου 
εισοδήματος του μέσου νοικοκυριού, είναι πολύ χαμηλότερη από τα όρια που τίθενται 
παγκοσμίως από τον Οργανισμό Οικονομικής Συνεργασίας και Ανάπτυξης και την 
Ευρωπαϊκή Ένωση (2-3%). 

 Όμως, επειδή η μελέτη βασίστηκε σε μέσους όρους τιμών (π.χ. μέσα ετήσια 
εισοδήματα), δεν αποκλείεται να υπάρχουν νοικοκυριά που, λόγω εισοδήματος ή 
άλλων δικαιολογημένων συνθηκών, χρήζουν ειδικής μεταχείρισης. Η πρόταση είναι 
όπως οι περιπτώσεις αυτές εξετάζονται από τις τοπικές αρχές υδατοπρομήθειας, οι 
οποίες έχουν πρόσβαση στα στοιχεία των καταναλωτών, με στόχο τη διαφοροποίηση 
των τελών έτσι ώστε να λαμβάνονται υπόψη οι ειδικές ανάγκες των νοικοκυριών με 
χαμηλό εισόδημα, των συνταξιούχων, των πολύτεκνων κ.λπ.  Οι κοινωνικές αυτές  
ρυθμίσεις μπορούν να εφαρμοστούν, είτε μέσω μίας χαμηλότερης πρώτης κλίμακας 
τελών είτε μέσω αύξησης της κατανάλωσης για την πρώτη διατίμηση. 

 Σημειώνεται ότι, η νέα τιμολογιακή πολιτική προβλέπει ότι το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ), θα εφαρμόζει ενιαία τιμή πώλησης νερού ύδρευσης προς 
τις τοπικές αρχές υδατοπρομήθειας, η οποία θα περιλαμβάνει το σύνολο του 
χρηματοοικονομικού κόστους των υδατικών έργων, του περιβαλλοντικού κόστους 
καθώς και του κόστους πόρου. Στη συνέχεια, οι τοπικές αρχές θα εφαρμόζουν τιμές 
που θα καλύπτουν πλήρως τις χρεώσεις του ΤΑΥ και το επιπλέον χρηματοοικονομικό 
κόστος της υδατοπρομήθειας. Για τις ειδικές κατηγορίες καταναλωτών που 
αναφέρθηκαν στην προηγούμενη παράγραφο, προτείνεται από τους μελετητές το 
επιπλέον κόστος που θα προκύπτει για τις ειδικές κατηγορίες κατανάλωσης να 
καλύπτεται από την κλίμακα χρεώσεων για τις υψηλές καταναλώσεις. 

 Για εφαρμογή των εν λόγω ρυθμίσεων, προτείνεται να υπάρχει μια κοινή 
αντιμετώπιση, με ενιαία προσέγγιση, η οποία θα μπορούσε να συμπεριληφθεί στους 
Κανονισμούς που θα διέπουν την τιμολογιακή πολιτική, με βάση τον περί Προστασίας 
και ∆ιαχείρισης των Υδάτων Νόμο (13(Ι)/2004). Οι κανονισμοί θα προωθηθούν για 
έγκριση αφού τύχουν επεξεργασίας από τους ενδιαφερόμενους και το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1059, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου με αρ. 
23.06.009.04.1059 και ημερομηνία 22 Απριλίου 2010, η οποία μας διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3 
Μαΐου 2010, και σας πληροφορώ ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η διαδικασία διάλυσης του 
Αρδευτικού Τμήματος Παχυάμμου και ένταξής του στο Κυβερνητικό Αρδευτικό Έργο 
Χρυσοχούς. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών θα υποβάλει πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο για διάλυση του Αρδευτικού Τμήματος και το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θα υποβάλει πρόταση για ένταξή του στο 
Κυβερνητικό Υδατικό Έργο Χρυσοχούς. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1061, ημερομηνίας 22 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου  

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1061 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο καθορισμός των αναγκών για την μελλοντική επέκταση του Γ.Ν. Λάρνακας 
ολοκληρώθηκε και αναμένεται από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων η κοστολόγηση 
και οι περαιτέρω ενέργειες για προώθηση του έργου. Στις αναπτυξιακές 
δαπάνες του 2010 υπάρχει πρόνοια €10 αλλά υπάρχει η γραπτή δέσμευση του 
Υπουργείου Οικονομικών ότι μόλις το έργο καταστεί ώριμο θα παραχωρηθούν 
οι απαιτούμενες πιστώσεις. 

2. Όλα τα περιστατικά τα οποία χρήζουν νευροχειρουργικής αντιμετώπισης 
τυγχάνουν θεραπείας στην εξειδικευμένη νευροχειρουργική κλινική στο Γ.Ν. 
Λευκωσίας. Για την αντιμετώπιση των αναγκών των επαρχιών Πάφου και 
Λεμεσού γίνεται προσπάθεια για την δημιουργία Νευροχειρουργικής κλινικής 
στο Γ.Ν. Λεμεσού όπου με αυτό τον τρόπο θα αντιμετωπίζονται έγκαιρα όλα τα 
περιστατικά περιορίζοντας τον κίνδυνο επιπλοκών και επιπρόσθετα θα γίνει 
αποσυμφόρηση της Νευροχειρουργικής Κλινικής του Γ.Ν. Λευκωσίας. 

3. Υπηρεσίες Επεμβατικής Καρδιολογίας προσφέρονται στα Γ.Ν. Λευκωσίας και 
Λεμεσού με πολύ καλά αποτελέσματα και θεωρούμε στο παρόν στάδιο, ότι 
βάση του ετήσιου αριθμού των περιστατικών δεν προκύπτει ανάγκη για 
δημιουργία Επεμβατικού Καρδιολογικού Εργαστηρίου σε άλλο Νοσηλευτήριο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1062, ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Στενότητα των υφιστάμενων χώρων/γραφείων στο Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας 
Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ: Ερ. 23.06.009.04.1062 ημερ. 
28/4/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Μέχρι τον Μάρτιο 2007, οι αιτητές εργασίας και οι εργοδότες της πόλης και 
Επαρχίας Λάρνακας εξυπηρετούνταν από το Επαρχιακό Γραφείο Εργασίας 



164 

 

Λάρνακας το οποίο στεγαζόταν, και συνεχίζει να στεγάζεται, σε χώρους που 
ενοικιάζονται για το σκοπό αυτό στο Μέγαρο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Λάρνακας, στην οδό Φίλιου Τσιγαρίδη (περιοχή πλησίον του παραλιακού 
χώρου Φοινικούδων της Λάρνακας). 

2. Στα πλαίσια του Έργου «Ενίσχυση και Εκσυγχρονισμός της ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Απασχόλησης Κύπρου» που υλοποιήθηκε κατά την προγραμματική 
περίοδο 2004-2006 και συγχρηματοδοτήθηκε από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό 
Ταμείο (ΕΚΤ) το υπό αναφορά Γραφείο επεκτάθηκε και σε πρόσθετους 
χώρους, εκσυγχρονίστηκε κτιριακά και άρχισε να παρέχει αναβαθμισμένες ή και 
νέες υπηρεσίες προς το κοινό (όπως την υπηρεσία εξατομικευμένης 
προσέγγισης από εξειδικευμένους Συμβούλους Απασχόλησης, την 
αυτοεξυπηρέτηση ανέργων κ.λπ.). Επίσης λειτούργησε τον Μάρτιο 2007 το 
Τοπικό Γραφείο Εργασίας Αραδίππου (Λεωφόρος Ακροπόλεως 20) ούτως 
ώστε να επιτευχθεί περαιτέρω διευκόλυνση ως προς την πρόσβαση των 
εργοδοτών και αιτητών εργασίας στις υπηρεσίες που παρέχονται από τη 
∆ημόσια Υπηρεσία Απασχόλησης. 

3. Από το 2008 που άρχισε μια μεγάλη ροή από τη Συρία, Παλαιστινίων του Ιράκ 
μέσω των κατεχομένων οι οποίοι υποβάλλουν αίτηση για πολιτικό άσυλο και 
ως η σχετική διαδικασία εγγράφονται ως αιτητές εργασίας στο Γραφείο 
Εργασίας Λάρνακας, έχουν δημιουργηθεί προβλήματα στενότητας χώρου στο 
εν λόγω Γραφείο και παροχής των ενδεδειγμένων υπηρεσιών προς τους 
επισκέπτες του. Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο, είναι εγγεγραμμένα στο 
Γραφείο Εργασίας Λάρνακας ως αιτητές ασύλου 1080 άτομα, Παλαιστινιακής 
κυρίως καταγωγής, που διαμένουν στη Λάρνακα με τις οικογένειές τους. 

 Για επίλυση/απάμβλυνση των πιο πάνω, το Τμήμα Εργασίας τροχοδρομεί τα 
πιο κάτω μέτρα: 

- Μελέτη και προώθηση της λειτουργίας Τοπικού Γραφείου Εργασίας στην 
περιοχή του αεροδρομίου Λάρνακας, για την εξυπηρέτηση των αιτητών 
εργασίας της περιοχής Περβολιών, ∆ρομολαξιάς, Κιτίου, Μενεού, αφού σ' 
αυτήν υπάρχει σχετικά ψηλή συγκέντρωση εργατικού δυναμικού. Η σχετική 
δαπάνη αναμένεται να καλυφθεί στα πλαίσια του Έργου «Περαιτέρω Ενίσχυση 
και Εκσυγχρονισμός της ∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης» το οποίο 
συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο για την περίοδο 
2007-2013, και 

- Προώθηση λειτουργίας Μονοθυριδικού Κέντρου Εξυπηρέτησης Αιτητών 
Ασύλου στην Λάρνακα, στο οποίο θα συστεγαστούν οι υπηρεσίες του Γραφείου 
Εργασίας και του Γραφείου Ευημερίας Λάρνακας. Για το θέμα αυτό, το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων βρίσκεται στο στάδιο 
μελέτης χώρων στους οποίους θα είναι δυνατή η λειτουργία ενός τέτοιου 
Κέντρου, και σύντομα θα τροχοδρομηθούν οι σχετικές διευθετήσεις. 

 Ενόψει των πιο πάνω ευελπιστούμε ότι στο άμεσο μέλλον θα υπάρξει 
απάμβλυνση του προβλήματος στενότητας χώρων στα υφιστάμενα Γραφεία Εργασίας 
στη Λάρνακα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1070, ημερομηνίας 22 
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Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
18.5.2010, και αφορά τον προγραμματισμό για την κατασκευή αποχετευτικού 
συστήματος οικιακών λυμάτων στη Βορόκληνη, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Μόνο η τουριστική περιοχή Βορόκληνης βρίσκεται εντός των ορίων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας (Σ.Α.Λ.) και εξυπηρετείται με 
αποχετευτικό σύστημα. 

(β) Μέσα στα πλαίσια της εκφρασμένης κυβερνητικής πολιτικής για την ένταξη των 
περιαστικών Κοινοτήτων στα υφιστάμενα Συμβούλια Αποχετεύσεων και 
κατόπιν διαβουλεύσεων των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών και των 
επηρεαζόμενων Τοπικών Αρχών με το αντίστοιχο Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Λάρνακας, υπήρξε καταληκτική συμφωνία το 2009 ότι η κοινότητα Βορόκληνης, 
καθώς και η γειτνιάζουσα κοινότητα Πύλας, θα εντάσσονταν στο Σ.Α. 
Λάρνακας. 

(γ) Οι μελέτες του αποχετευτικού συστήματος διεξάγονται από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. Επειδή, όμως, η κοινότητα Βορόκληνης, όπως και η 
γειτονική Πύλα, είχε ενταχθεί, για πρώτη φορά, στο Αναθεωρημένο Πρόγραμμα 
Εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ για τα αστικά λύματα τα τέλη του 2008, το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων δεν είχε διεξάγει μέχρι τότε οποιεσδήποτε μελέτες 
(τεχνικο-οικονομική μελέτη και σχεδιασμό), ούτε υπήρχε η τεχνική λύση για την 
εξυπηρέτησή της. Εντούτοις, λόγω της γειτνίασής της με το ∆ήμο Αραδίππου 
και την Κοινότητα Λειβαδιών [για τους οποίους το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
είχε διεξάγει τεχνοοικονομικές μελέτες που υποδείκνυαν ως την πιο εφικτή 
τεχνική λύση την κατασκευή ενός σταθμού επεξεργασίας λυμάτων στην 
Αραδίππου, που θα εξυπηρετούσε την Αραδίππου και τα Λειβάδια], σε 
σύσκεψη η οποία πραγματοποιήθηκε στις 27.4.2009  στα γραφεία  του  Σ.Α.Λ.,  
υπό την προεδρία του Επάρχου Λάρνακας και με τη συμμετοχή όλων των 
εμπλεκόμενων, υπήρξε συμφωνία ότι ο προτεινόμενος σταθμός στην 
Αραδίππου θα μπορούσε να εξυπηρετήσει και τις υπόλοιπες δύο ανατολικές 
περιαστικές Κοινότητες της Λάρνακας, τη Βορόκληνη και την Πύλα. 

(δ) Ως εκ τούτου, αποφασίστηκε όπως για την ένταξη στο Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λάρνακας των ανατολικών περιαστικών κοινοτήτων, Λειβαδιών, 
Βορόκληνης και Πύλας, θα αναμένονται τα αποτελέσματα των προσπαθειών 
και διαπραγματεύσεων που γίνονται για ένταξη του ∆ήμου Αραδίππου στο Σ.Α. 
Λάρνακας, οι οποίες, μέχρι σήμερα, δεν έχουν ακόμα ολοκληρωθεί. 
Υπολογίζεται ότι μέχρι το τέλος Σεπτεμβρίου ο ∆ήμος Αραδίππου θα δώσει την 
τελική του απάντηση, οπότε και η αρμόδια Υπουργική Επιτροπή θα 
αποφασίσει ανάλογα για τον προγραμματισμό των τριών πιο πάνω 
Κοινοτήτων, συμπεριλαμβανομένης και της Βορόκληνης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1071, ημερομηνίας 22 
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Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ. 23.06.009.04.1071 και ημερ. 18.5.2010, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Παραλιακός δρόμος Λάρνακας-∆εκέλειας. 

 Το έργο αυτό αφορά τη βελτίωση/διεύρυνση του παραλιακού δρόμου 
Λάρνακας-∆εκέλειας και έχει χωριστεί σε τέσσερεις φάσεις, ως εξής: 

(i) Α΄ Φάση.  Περιλαμβάνει το τμήμα από τον κυκλικό κόμβο του νέου 
λιμανιού μέχρι τον κόμβο προς Λειβάδια και αναμένεται να ολοκληρωθεί 
τέλος Ιουλίου 2010. 

(ii) Β΄ Φάση.  Περιλαμβάνει το τμήμα από τον κόμβο προς Λειβάδια μέχρι 
το ναυτικό όμιλο και έχει ολοκληρωθεί. 

(iii) Γ΄ Φάση.  Περιλαμβάνει το τμήμα από το Ναυτικό Όμιλο μέχρι τον 
κόμβο προς Πύλα, για το οποίο ολοκληρώθηκε η επανασχεδίαση του 
αναθεωρημένου Ρυθμιστικού Σχεδίου, το οποίο θα σταλεί στο Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων για την ετοιμασία κατασκευαστικών 
σχεδίων/υλοποίηση του έργου, με τη μέθοδο design and build, ώστε να 
είναι δυνατή η έναρξη των εργασιών τους πρώτους μήνες του 2011. 

(iν) ∆΄ Φάση.  Περιλαμβάνει το τμήμα από τον κόμβο προς Πύλα μέχρι τον 
KOT, για το οποίο βρίσκεται σε εξέλιξη η μελέτη αναθεώρησης του 
Ρυθμιστικού Σχεδίου, με στόχο την ολοκλήρωσή του εντός του 2010, 
ώστε στη συνέχεια να προωθηθεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την 
ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων/υλοποίηση του έργου με την ίδια 
μέθοδο, ως η Γ΄ Φάση. 

(β) ∆ρόμος δευτερευούσης σημασίας, που ενώνει τα Λειβάδια με την 
Ορόκληνη και την Πύλα. 

 Το Ρυθμιστικό Σχέδιο του πιο πάνω δρόμου βρίσκεται στο στάδιο της 
ολοκλήρωσής του από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και εντός των 
επόμενων μηνών θα σταλεί στις Τοπικές Αρχές για απόψεις και έγκριση και, 
στη συνέχεια, θα τεθεί στην Τεχνική Επιτροπή του Φορέα για την Επίλυση 
Κυκλοφοριακών Προβλημάτων, για έγκριση. Αν δεν προκύψουν οποιασδήποτε 
μορφής καθυστερήσεις, αναμένεται ότι περί το πρώτο τρίμηνο του 2011, το 
εγκριμένο Ρυθμιστικό Σχέδιο θα σταλεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την 
ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων. 

(γ) Κύριος δρόμος που συνδέει την Ορόκληνη με τον παραλιακό δρόμο 
Λάρνακας-∆εκέλειας. 

 Έχει ετοιμαστεί το Ρυθμιστικό Σχέδιο για τη βελτίωση του δρόμου που ενώνει 
την κοινότητα με τον παραλιακό δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας και στάλθηκε στο 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων, τα 
οποία αναμένεται να ολοκληρωθούν περί τα τέλη του 2010. 
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 Το έργο είναι χαρακτηρισμένο ως Πολεοδομικό Οδικό Έργο και, ως εκ τούτου, 
θα υλοποιηθεί με συνεισφορά 4/5 από την Κυβέρνηση και 1/5 από την 
Κοινότητα. 

 Για την ώρα δεν έχει υποβληθεί οποιοδήποτε αίτημα από το Κοινοτικό 
Συμβούλιο για το χαρακτηρισμό του ως μεικτό οδικό/πολεοδομικό, το οποίο θα 
έχει ως συνέπεια, σε περίπτωση έγκρισής του, τη μείωση της συνεισφοράς της 
κοινότητας στο 10%. Αν υποβληθεί τέτοιο αίτημα θα μελετηθεί και θα 
υποβληθεί σχετική πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη 
απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1076, ημερομηνίας 22 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ.23.06.009.04.1076, του Βουλευτή εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Γαστρεντερολογικό Ενδοσκοπικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου 
Αμμοχώστου λειτουργεί με ένα ειδικό παθολόγο και όλες οι ενδοσκοπήσεις γίνονται 
στο Τμήμα αυτό. 

 Με την πρόσληψη Γαστρεντερολόγων το αναφερόμενο Τμήμα του Γ.Ν. 
Αμμοχώστου θα συμπεριλαμβάνεται μέσα σε αυτά που θα εξυπηρετηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1080, ημερομηνίας 23 

Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή  σας  με ημερομηνία 
30/4/2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης μελέτησε τα αιτήματα τα οποία είχαν 
τεθεί από την Παγκύπρια Οργάνωση Πενταμελούς Οικογένειας (ΠΟΠΟ) και 
αφορούσαν μεταξύ άλλων και το θέμα της μείωσης του ύψους των διδάκτρων 
που πληρώνουν τα παιδιά των τρίτεκνων οικογενειών που φοιτούν στα 
∆ημόσια Νηπιαγωγεία και εξίσωση τους με τα δίδακτρα που πληρώνουν τα 
παιδιά των πολύτεκνων οικογενειών. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας έχει διενεργήσει έρευνα κατά την οποία κοστολογήθηκε 
η μείωση των διδάκτρων για τις τρίτεκνες οικογένειες και ετοιμάστηκε Σχέδιο 
Πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο για προώθηση, ανάμεσα σε άλλα, 
του πιο πάνω θέματος, το οποίο στάλθηκε για απόψεις στο Υπουργείο 
Οικονομικών ενώ ταυτόχρονα στάλθηκε επιστολή προς το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με την οποία ζητήθηκε ενημέρωση αναφορικά με 
το στάδιο στο οποίο βρισκόταν η υλοποίηση της δέσμευσης που υπήρχε στο 
πρόγραμμα διακυβέρνησης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για αναγνώριση της 
ιδιότητας του πολυτέκνου και στις πενταμελείς οικογένειες. 

3. Το Υπουργείο Οικονομικών τοποθετήθηκε αρνητικά στο Σχέδιο Πρότασης 
αναφέροντας ότι η συγκεκριμένη πρόταση έρχεται σε αντίθεση με τα μέτρα 
αύξησης της γεννητικότητας καθώς μειώνεται η σχετική διαφορά των 
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δικαιωμάτων/επιδομάτων μεταξύ της υφιστάμενης κατηγορίας των πολυτέκνων 
και της ομάδας των τρίτεκνων, μειώνοντας τα οικονομικά κίνητρα για αύξηση 
της γεννητικότητας. Επίσης, σύμφωνα με το Υπουργείο Οικονομικών η 
αναγνώριση της ιδιότητας του πολυτέκνου και για τις πενταμελείς οικογένειες 
καθιστά το δημοσιονομικό κόστος δυσβάστακτο για τα δημόσια οικονομικά του 
κράτους ειδικά σε μια περίοδο οικονομικής κρίσης.  Περαιτέρω, εάν 
ικανοποιηθούν τα αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς 
Οικογένειας και αναγνωριστεί η ιδιότητα του πολύτεκνου και για τις πενταμελείς 
οικογένειες, όπως αναφέρει το Υπουργείο Οικονομικών, υπάρχει κίνδυνος να 
ασκηθεί πίεση για ικανοποίηση νέων αιτημάτων των πολύτεκνων οικογενειών 
για να διατηρηθεί η σημερινή διαφορά των δύο ομάδων, γεγονός το οποίο θα 
αυξήσει υπέρμετρα το δημοσιονομικό κόστος. 

4. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προχώρησε στη σύσταση 
του Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής Πολιτικής και Πολιτικής για την Οικογένεια 
για τη μελέτη του συγκεκριμένου θέματος στα πλαίσια ενός γενικότερου 
πλαισίου πολιτικής για την οικογένεια το οποίο θα ανταποκρίνεται στις 
πραγματικές ανάγκες της σύγχρονης κυπριακής οικογένειας. 

5. Ο Εθνικός Φορέας ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής στο παρόν 
στάδιο έχει προβεί σε επεξεργασία και κωδικοποίηση των εισηγήσεων που 
έχουν υποβάλει τα μέλη για ανάπτυξη δημογραφικής πολιτικής και πολιτικής για 
την οικογένεια. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έχουν πρόσφατα 
ολοκληρώσει τη μελέτη για την «Καθιέρωση ∆ημογραφικής Πολιτικής με 
έμφαση στις πολιτικές για την οικογένεια» και τα πορίσματα τυγχάνουν 
περαιτέρω αξιολόγησης για το σχεδιασμό μιας συνεκτικής δημογραφικής 
πολιτικής και πολιτικής για την οικογένεια. 

6. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αναμένει την απόφαση του πιο πάνω 
Φορέα όσον αφορά την αναγνώριση της ιδιότητας του πολύτεκνου και στις 
τρίτεκνες οικογένειες, έτσι ώστε να προβεί στις ανάλογες ενέργειες. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεση σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1088, 
ημερομηνίας 23 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα: Αγορά νέων λεωφορείων στα πλαίσια υλοποίησης της νομοθεσίας για τις 
δημόσιες οδικές μεταφορές 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1088 και ημερ. 
03/05/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Έχουν υπογραφεί έξι Συμβάσεις Παραχώρησης ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Εσωτερικών Οδικών Επιβατικών Μεταφορών σε Τακτικές Γραμμές στις 
γεωγραφικές περιοχές Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Πάφου, Αμμοχώστου 
και για τις ∆ιαστικές ∆ιαδρομές που συνδέουν τις πόλεις. Οι Συμβάσεις 
υπογράφτηκαν μεταξύ του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και έξι διαφορετικών εταιρειών. 
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(β) Μια από τις συμβατικές υποχρεώσεις των εταιρειών, Ανάδοχων των 
Συμβάσεων είναι η ανανέωση του στόλου, σε καθορισμένο χρονικό διάστημα, 
με λεωφορεία που πληρούν τις εφαρμοστέες ευρωπαϊκές προδιαγραφές. 

(γ) Επιπρόσθετα, στις Συμβάσεις που υπογράφηκαν προνοείται ότι το δέκα τοις 
εκατό (10%) των ανανεωμένων οχημάτων του Ανάδοχου πρέπει να είναι είτε 
οχήματα που καθορίζονται ως “βελτιωμένα και σεβόμενα το περιβάλλον 
οχήματα” (enhanced environmental - friendly vehicles - EEV) κατά την έννοια 
που αποδίδεται στον όρο αυτό στην Ευρωπαϊκή Οδηγία 2005/55/ΕΚ ή/και 
οχήματα εναλλακτικών καυσίμων ή/και υβριδικά οχήματα ή ηλεκτρικά οχήματα 
που θα πληρούν, εν πάση περιπτώσει, τις νομοθετικές απαιτήσεις την ημέρα 
εγγραφής τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1094, 

ημερομηνίας 26 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Είναι αποδεδειγμένο πως η ζώνη ασφαλείας προστατεύει σημαντικά αυτούς 
που τη χρησιμοποιούν στη διάρκεια δυστυχημάτων που μπορούν να συμβούν 
τόσο μέσα στην πόλη όσο και εκτός πόλης, έστω και για μικρές αποστάσεις και 
σε χαμηλές ταχύτητες. 

2.  Η ζώνη ασφαλείας κρίνεται ιδιαίτερα αναγκαία στα οχήματα νέας τεχνολογίας, 
όπως αυτά που φέρουν αερόσακους, αφού η μη χρήση της ζώνης ασφάλειας 
σε περίπτωση ενεργοποίησης του εμπρόσθιου ή πλευρικού αερόσακου, 
ανάλογα με το όχημα, μπορεί να αποβεί μοιραία. 

3. Για τους λόγους αυτούς το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν είναι υπέρ 
οποιασδήποτε χαλάρωσης των κανονισμών που αφορούν στη χρήση ζωνών 
ασφαλείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1097, 
ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.009.04.1097 ημερ. 
6.5.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Κυπριακή Πολιτεία, στα πλαίσια αναγνώρισης της προσφοράς όλων των 
Κυπρίων αγωνιστών για ελευθερία και δημοκρατία, έχει ετοιμάσει σχετικό 
νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί της Αναγνώρισης της προσφοράς Όλων των 
Κυπρίων Αγωνιστών για Ελευθερία και ∆ημοκρατία Νόμος του 2010». 

(β) Το πιο πάνω νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία 
της ∆ημοκρατίας και αναμένεται, αφού υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για 
έγκριση, να κατατεθεί ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων για συζήτηση. 

(γ) Τα αιτήματα του Παγκύπριου Συνδέσμου Εκπαιδευτικών Πολεμιστών του 1974 
θα πρέπει να εξεταστούν στο πλαίσιο των προνοιών και διαδικασιών που θα 
προνοεί το πιο πάνω νομοσχέδιο, αφού πάρει την τελική του μορφή και 
ψηφιστεί ως Νόμος από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 
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2. Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού έχει εγκρίνει το περιεχόμενο της 
παρούσας επιστολής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1098, 

ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1098 και 
ημερομηνία 10 Μαΐου, 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σχετικά με την υπόθεση πρόκλησης κακόβουλης ζημιάς σε πλάτανο στο κέντρο 
του χωριού Πέρα Πεδί στη Λεμεσό, έχει συλληφθεί ένα πρόσωπο το οποίο 
κατόπιν ∆ιατάγματος ∆ικαστηρίου είχε τεθεί υπό κράτηση για δύο μέρες. 
Ωστόσο, ένεκα του γεγονότος ότι η μαρτυρία που εξασφαλίστηκε εναντίον του 
δεν ήταν ικανοποιητική, αφέθηκε ελεύθερος χωρίς να κατηγορηθεί. 

(β) Πέραν αυτού όμως, έχουν σταλεί στο Γενικό Χημείο της ∆ημοκρατίας τεκμήρια 
για επιστημονικές εξετάσεις και μέσα από τα αποτελέσματα θα διαφανεί κατά 
πόσο θα είναι δυνατή η ποινική δίωξη του υπόπτου.»   

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1099, 

ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1099 ημερ. 
4/5/2010 σχετικά με την πιο πάνω αναφερόμενη ερώτηση του αξιότιμου βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας διαβιβάζω συνημμένο πίνακα με τις υποθέσεις που 
διερευνήθηκαν από την Αστυνομία Κύπρου και αφορούσαν δηλητηρίαση και 
κακοποίηση ζώων και τα αποτελέσματά τους.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1101, 

ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων αποφάσισε τη σύσταση Επιτροπής 
υπό την Προεδρία του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, αποτελούμενη από 
εκπροσώπους διαφόρων Τμημάτων/Οργανισμών, συμπεριλαμβανομένης και της 
ΠΟΒΕΚ, για να συζητήσει διεξοδικά το θέμα της Νομοθετικής Ρύθμισης των τεχνικών 
επαγγελμάτων που έχουν σχέση με την οικοδομή και να υποβάλει σχετική πρόταση 
στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

3. Η Επιτροπή ολοκλήρωσε πρόσφατα το έργο της και υπέβαλε τη σχετική έκθεση 
τον Αύγουστο 2010. 
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4. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προγραμματίζει την ετοιμασία και 
προώθηση του σχετικού νομοσχεδίου για τη ρύθμιση των τεχνικών επαγγελμάτων σε 
συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1103, ημερομηνίας 29 

Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη 

«Θέμα: Σίτιση  μαθητών των ορεινών κοινοτήτων που φοιτούν σε Ενιαία Ολοήμερα 
∆ημοτικά Σχολεία 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 6 Μαΐου 2010 και σε απάντηση 
της ερώτησής σας με αρ. 23.06.009.04.1103 και ημερομηνίας 29 Απριλίου 2010 και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι διάφορες ρυθμίσεις για τη σίτιση των μαθητών στα Ενιαία Ολοήμερα 
Σχολεία, έγιναν με Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Από φέτος τελειώνει 
η πιλοτική εφαρμογή του θεσμού και προχωρούμε στη θεσμοθέτησή του με 
Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο. 

2. Μέσα στα πλαίσια της γενικότερης πολιτικής για παραχώρηση επιχορηγήσεων, 
πρόθεσή μας είναι να εισηγηθούμε τη στοχευμένη επιχορήγηση της σίτισης. 
Επιχορήγηση της σίτισης θα παραχωρείται στις οικογένειες που αποδεδειγμένα 
είναι άπορες και χρήζουν της βοήθειας αυτής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1110, 

ημερομηνίας 30 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1110, 
ημερομηνίας 14 Μαΐου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

2. Μη Κύπριους συναντούμε σε όλες τις περιοχές της ελεύθερης Κύπρου. Οι 
μόνες περιοχές όπου συναντούμε αποκλειστικά ομάδες αλλοδαπών είναι κοντά στην 
περιοχή Ορφανίδη στο Παραλίμνι, όπου η πλειονότητα είναι αθίγγανοι, καθώς και 
εντός των τειχών της παλιάς Λευκωσίας. 

3. Οι περιοχές αυτές περιπολούνται συστηματικά και παρακολουθούνται 
διακριτικά κατά τη διάρκεια του 24ώρου από μέλη του Ουλαμού Πρόληψης 
Εγκλημάτων, της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μετανάστευσης και της Υπηρεσίας 
Καταπολέμησης Ναρκωτικών, για πρόληψη εγκληματικών ενεργειών αλλά και για 
εμπέδωση του αισθήματος ασφάλειας στους κατοίκους των γύρω περιοχών. 

4. Επίσης, σχεδιάζονται και διενεργούνται στοχευμένες επιχειρήσεις για 
εντοπισμό παράνομων αλλοδαπών καθώς και τροχονομικοί έλεγχοι για καταγγελία 
όσων παραβαίνουν τον Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας. Γίνονται έρευνες προσώπων 
και οχημάτων, ιδιαίτερα κατά τη διάρκεια της νύχτας και εκεί όπου επιβάλλεται 
καταγράφονται τα στοιχεία τους. 

5. Σε περιοχές όπου εφαρμόζεται ο θεσμός της Κοινοτικής Αστυνόμευσης γίνονται 
επιτόπιες επισκέψεις από τους Αστυνομικούς της Γειτονιάς στους χώρους όπου 
διαμένουν, συχνάζουν και εργάζονται αλλοδαποί. 
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6. Η Αστυνομία με τη συνεργασία των Κοινοτικών Συμβουλίων, Χωρητικών ή 
άλλων αρμόδιων Αρχών, έρχεται σε επαφή με αντιπροσώπους πολυπολιτισμικών 
ομάδων για συζήτηση και ανταλλαγή απόψεων σχετικά με τα προβλήματα που 
δημιουργούν ή και αντιμετωπίζουν. Συνεργασία γίνεται επίσης και με τοπικούς φορείς 
για ένταξη και αφομοίωση των αλλοδαπών στην Κυπριακή κοινωνία. 

7.  Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη πληροφορία κρίνετε 
αναγκαία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1112, ημερομηνίας 30 
Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 14 Μαΐου 2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, που αφορά στη μη τακτική φοίτηση μαθητών στα σχολεία και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα παιδιά μη Κυπρίων πολιτών που διαμένουν μόνιμα στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχουν τις ίδιες υποχρεώσεις και δικαιώματα όπως και τα παιδιά 
Κυπρίων πολιτών σε σχέση με την εκπαίδευση. 

2. Σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία «η φοίτηση στην προδημοτική τάξη, 
στο δημοτικό σχολείο και στο γυμνάσιο είναι υποχρεωτική, μέχρις ότου ο 
μαθητής συμπληρώσει το γυμνασιακό κύκλο ή το δέκατο πέμπτο έτος της 
ηλικίας του, οποιοδήποτε από τα δύο επισυμβεί πρώτο» (Ν. 24(Ι)/1993, Ν. 
220(Ι)/2004). Τόσο η πολιτεία, όσο και ο γονέας/κηδεμόνας έχουν υποχρέωση 
να διασφαλίσουν την απρόσκοπτη φοίτηση του κάθε παιδιού στο σχολείο μέχρι 
την ηλικία η οποία αναφέρεται πιο πάνω. Επίσης, «όποιος έχει την επιμέλεια 
του προσώπου του μαθητή και παραλείπει την εγγραφή ή την εποπτεία του ως 
προς τη φοίτηση κατά τα οριζόμενα στο άρθρο 3, διαπράττει αδίκημα 
τιμωρούμενο με ποινή φυλάκισης μέχρι τρεις μήνες ή με χρηματική ποινή μέχρι 
150 λίρες ή και με τις δύο αυτές ποινές» (Ν. 24(Ι)/1993, Ν. 220(Ι)/2004). 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει υποχρέωση να συμβάλει, μέσα στα 
πλαίσια των αρμοδιοτήτων του, στη διασφάλιση του δικαιώματος του παιδιού 
στην εκπαίδευση, καθώς και στην τακτική φοίτησή του και στη μη εγκατάλειψη 
των σχολικών του σπουδών, όπως αυτά αναφέρονται στο άρθρο 28 της 
Σύμβασης των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού. Για το σκοπό αυτό, παρακολουθείται 
η φοίτηση του κάθε παιδιού και εκεί όπου παρουσιάζονται προβλήματα 
λαμβάνονται άμεσα, συστηματικά και συντονισμένα μέτρα σε συνεργασία με 
άλλες αρμόδιες υπηρεσίες. 

4. Η απρόσκοπτη και συνεχής φοίτηση των παιδιών μέχρι την ολοκλήρωση του 
γυμνασιακού κύκλου ή τη συμπλήρωση του 15ου έτους της ηλικίας του μαθητή, 
αποτελεί ουσιώδες θέμα το οποίο απασχολεί ιδιαίτερα το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού. Το θέμα έχει συζητηθεί πρόσφατα σε υπηρεσιακή σύσκεψη 
όπου τονίστηκε η ανάγκη συστηματικής παρακολούθησης σε όλα τα επίπεδα 
του Υπουργείου και λήψης συντονισμένων ενεργειών σε συνεργασία με άλλες 
αρμόδιες υπηρεσίες (Γραφείο Ευημερίας, Αστυνομία) εκεί όπου 
παρουσιάζονται προβλήματα. Σχετική εγκύκλιος της Γενικής ∆ιευθύντριας προς 
τις ∆ιευθύνσεις Μέσης και ∆ημοτικής Εκπαίδευσης καθορίζει τη διαδικασία 
διασφάλισης της κανονικής και υποχρεωτικής φοίτησης των παιδιών. 
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5. Μέση Εκπαίδευση: 

 α) Με βάση τον Κανονισμό 13 των Περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων 
Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης Κανονισμών του 1990 έως 2009, όσον 
αφορά στην ελλιπή φοίτηση και στις απουσίες των μαθητών από το 
σχολείο, κάθε απουσία του μαθητή από το σχολείο, έστω και για μια (1) 
περίοδο διδασκαλίας, πρέπει να δικαιολογείται είτε με ιατρικό 
πιστοποιητικό είτε με ειδική υπεύθυνη βεβαίωση του γονιού ή κηδεμόνα 
που να μπορεί να γίνει δεκτή από τη διεύθυνση του σχολείου, εκτός αν 
του δόθηκε γραπτή άδεια από τη διεύθυνση του σχολείου. Ο 
Καθηγητικός Σύλλογος δε δεσμεύεται από τις βεβαιώσεις, όταν έχει 
σχηματίσει δική του γνώμη για την αναλήθεια του προβαλλόμενου λόγου 
ασθένειας ή δε θεωρεί δικαιολογημένους άλλους λόγους για απουσία. Η 
βεβαίωση ή το πιστοποιητικό πρέπει να παρουσιάζονται στη διεύθυνση 
όταν ο μαθητής επανέλθει στο σχολείο και όχι αργότερα από πέντε (5) 
ημέρες από την ημέρα της απουσίας. 

 β) Επιπρόσθετα, οι εσωτερικοί κανονισμοί του σχολείου, Κανονισμός 14 
των Περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 
Κανονισμών του 1990 έως 2009, προβλέπουν ότι ένας μαθητής που 
απουσίασε δικαιολογημένα πέραν των δύο (2) εργάσιμων ημερών, λόγω 
ασθενείας, αποβολής ή άλλης τεκμηριωμένης αιτίας από το σχολείο, έχει 
υποχρέωση να καλύψει τα κενά στα μαθήματα που έχασε με βάση 
πρόγραμμα που του διασφαλίζει το σχολείο του, με τη βοήθεια των 
εκπαιδευτικών του. 

 γ) Με βάση τα πιο πάνω σημεία 4, 5α και 5β, η σχολική μονάδα 
καταγράφει συστηματικά τις απουσίες κάθε παιδιού, συζητεί με το 
μαθητή, έρχεται σε επαφή με τους γονείς όταν ο αριθμός απουσιών είναι 
μεγάλος (σύμφωνα με τις πρόνοιες των σχετικών Κανονισμών) και 
συζητεί μαζί τους τα προβλήματα που προκαλούν τις απουσίες, με τη 
βοήθεια τόσο του σχολικού συμβούλου καθηγητή Επαγγελματικής 
Αγωγής όσο και εκπαιδευτικού ψυχολόγου ή άλλων ειδικών όπου 
κρίνεται αναγκαίο για εύρεση της καλύτερης δυνατής λύσης. Αφού 
προηγηθούν όλα τα πιο πάνω, το σχολείο ενημερώνει τον οικείο 
Επαρχιακό Επιθεωρητή (ΠΛΕ). 

 δ) Η ενημέρωση του σχολείου περιλαμβάνει όλα τα απαραίτητα στοιχεία 
του μαθητή (ονοματεπώνυμο, αριθμός μητρώου, τάξη, ημερομηνία 
γέννησης), όλα τα απαραίτητα στοιχεία των γονιών ή του κηδεμόνα του 
(ονοματεπώνυμο, διεύθυνση, τηλέφωνο, επάγγελμα, χώρα), 
οποιαδήποτε άλλα στοιχεία υπάρχουν για το μαθητή και την οικογένειά 
του (πιθανοί λόγοι απουσίας, σοβαρά οικογενειακά ή άλλα προβλήματα, 
τυχόν παραβάσεις στις πρόνοιες της νομοθεσίας στο παρελθόν) και όλες 
τις ενέργειες που έγιναν από μέρους του σχολείου σχετικά με το θέμα. 

 ε) Ο Επαρχιακός Επιθεωρητής (ΠΛΕ), μετά την παραλαβή της 
ειδοποίησης του σχολείου, προβαίνει σε διερεύνηση της υπόθεσης 
επικοινωνώντας τηλεφωνικά με το διευθυντή του σχολείου, για 
επιβεβαίωση της απουσίας του μαθητή και για ενημέρωση σχετικά με 
καινούρια δεδομένα που τυχόν δε συμπεριλήφθηκαν στην αρχική 
ειδοποίηση του σχολείου. Στη συνέχεια επικοινωνεί με τους γονείς του 
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παιδιού και τους ενημερώνει ότι η εκπαίδευση είναι υποχρεωτική, γι’ 
αυτό και η ελλιπής φοίτηση ή η μη φοίτηση του παιδιού στο σχολείο για 
μεγάλο χρονικό διάστημα αποτελεί παράβαση του νόμου, που υπόκειται 
σε ποινική δίωξη. 

 στ) Στις περιπτώσεις που κρίνεται σκόπιμο, ο Επαρχιακός Επιθεωρητής 
(ΠΛΕ) επικοινωνεί, τηλεφωνικώς και γραπτώς, με τον εκπαιδευτικό 
ψυχολόγο και με το Γραφείο Ευημερίας για την όσο το δυνατό καλύτερη 
και ταχύτερη αντιμετώπιση της κάθε περίπτωσης ξεχωριστά. Η 
επικοινωνία είναι συνεχής, μέχρι την εξασφάλιση της συνέχισης της 
φοίτησης του παιδιού στο σχολείο. Σκοπός του Υπουργείου είναι η 
άμεση αντιμετώπιση των δυσκολιών που παρουσιάζονται και η 
παραχώρηση στήριξης ή διευκολύνσεων με στόχο την ομαλή φοίτηση 
του κάθε μαθητή. 

 ζ) Αν οι πιο πάνω ενέργειες δε φέρουν αποτέλεσμα και η περίπτωση το 
δικαιολογεί, ο Επαρχιακός Επιθεωρητής (ΠΛΕ) προχωρεί σε 
παραπομπή της υπόθεσης στην Αστυνομία και παράλληλα ενημερώνει 
το διευθυντή του σχολείου. Η παραπομπή της υπόθεσης στην 
αστυνομία γίνεται με αποστολή σχετικής επιστολής η οποία απευθύνεται 
στον Αρχηγό της Αστυνομίας και περιλαμβάνει όλα όσα αναφέρονται πιο 
πάνω. Η επιστολή προς τον Αρχηγό της Αστυνομίας κοινοποιείται 
επίσης στο ∆ιευθυντή Μέσης Εκπαίδευσης, στον οικείο επιθεωρητή, στο 
διευθυντή του σχολείου, στον εκπαιδευτικό ψυχολόγο του σχολείου και 
στο Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας. 

 η) Σε συνέχεια της παραπομπής στην Αστυνομία, η επικοινωνία του 
Επαρχιακού Επιθεωρητή (ΠΛΕ) με την Αστυνομική ∆ιεύθυνση είναι 
τακτική, ενώ η παρακολούθηση της έρευνας είναι συνεχής και 
συστηματική. Όπου κρίνεται σκόπιμο γίνονται τακτικές υπενθυμίσεις και 
παρέχεται κάθε δυνατή βοήθεια προς τους λειτουργούς της οικείας 
Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης που διερευνά την υπόθεση. 

 θ) Σε περίπτωση που μετά την πάροδο εύλογου χρονικού διαστήματος οι 
ενέργειες της Αστυνομίας δε φέρουν το αναμενόμενο αποτέλεσμα, ο 
Επαρχιακός Επιθεωρητής (ΠΛΕ) ενημερώνει τη ∆ιεύθυνση Μέσης 
Εκπαίδευσης, η οποία και προβαίνει σε σχετική επικοινωνία τόσο με το 
Αρχηγείο της Αστυνομίας, όσο και με το Γραφείο Ευημερίας ή με άλλες 
υπηρεσίες και λειτουργούς οι οποίοι είχαν εμπλακεί στη διερεύνηση της 
περίπτωσης. Στη συνέχεια, ενημερώνονται οι Γενικοί ∆ιευθυντές των 
Υπουργείων Παιδείας και Πολιτισμού και Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, η Επίτροπος Προστασίας του Παιδιού και ο Γενικός 
Εισαγγελέας. 

6. ∆ημοτική Εκπαίδευση: 

 α) Με βάση τον Περί Στοιχειώδους Εκπαιδεύσεως Νόμο, άρθρο 5, όσον 
αφορά τις απουσίες παιδιών από το δημοτικό σχολείο 
(συμπεριλαμβανομένης της προδημοτικής τάξης), κάθε απουσία πρέπει 
να δικαιολογείται με γραπτή βεβαίωση του γονιού ή του κηδεμόνα που 
να ικανοποιεί το διευθυντή. Για απουσίες πάνω από πέντε (5) μέρες για 
λόγους υγείας απαιτείται η προσκόμιση πιστοποιητικού του γιατρού που 
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παρακολούθησε το παιδί, εκτός αν ο διευθυντής ικανοποιηθεί με άλλο 
τρόπο. Για συνεχόμενες απουσίες πάνω από έξι (6) μέρες (ή λιγότερες 
μέρες κάθε φορά αλλά σε τακτά χρονικά διαστήματα), χωρίς να υπάρχει 
λόγος που να αξιολογείται ως σοβαρός, ο διευθυντής του σχολείου 
ειδοποιεί γραπτώς, μέσω του οικείου επιθεωρητή, τον Επαρχιακό 
Επιθεωρητή (ΠΛΕ), αφού πρώτα έχει έρθει σε επαφή με τους γονείς και 
συζητήσει μαζί τους τα προβλήματα με τη βοήθεια εκπαιδευτικού 
ψυχολόγου ή άλλων ειδικών όπου κρίνεται αναγκαίο. 

 β) Η ειδοποίηση περιλαμβάνει το ονοματεπώνυμο του παιδιού, τον αριθμό 
μητρώου, την τάξη του, την ημερομηνία γέννησής του, τον αριθμό των 
συμπληρωμένων ετών που έχει φοιτήσει στο σχολείο, την ημερομηνία 
που διέκοψε τη φοίτησή του, το ονοματεπώνυμο και τη διεύθυνση του 
γονιού ή του κηδεμόνα του καθώς και το επάγγελμα των γονιών, τη 
χώρα προέλευσής τους και τηλέφωνα επικοινωνίας, λεπτομέρειες 
σχετικά με τυχόν παραβάσεις των προνοιών του νόμου σχετικά με την 
υποχρεωτική εκπαίδευση κατά το παρελθόν, πιθανούς λόγους για 
εξαίρεση του γονιού ή του κηδεμόνα από τις πρόνοιες του νόμου αυτού 
και όλες τις ενέργειες που έγιναν από μέρους του σχολείου σχετικά με το 
θέμα. 

 γ) Αφού ο Επαρχιακός Επιθεωρητής (ΠΛΕ) λάβει την ειδοποίηση, 
προχωρεί στη διερεύνηση της υπόθεσης επικοινωνώντας τηλεφωνικά με 
το διευθυντή του σχολείου για επιβεβαίωση της απουσίας του μαθητή 
και για ενημέρωση σχετικά με καινούρια δεδομένα που τυχόν θα 
παρουσιαστούν, τα οποία ο διευθυντής του σχολείου θα πρέπει να 
αποστείλει και γραπτώς. Στη συνέχεια, επικοινωνεί με τους γονείς του 
παιδιού και τους αναφέρει ότι η εκπαίδευση είναι υποχρεωτική γι’ αυτό 
και η ελλιπής φοίτηση ή η μη φοίτηση του παιδιού στο σχολείο για 
μεγάλο χρονικό διάστημα (πέραν των 6 ημερών) αποτελεί παράβαση 
του νόμου γι’ αυτό και διώκεται ποινικά. 

 δ) Στις περιπτώσεις που απαιτείται, γίνεται τηλεφωνική επικοινωνία με τον 
εκπαιδευτικό ψυχολόγο και το Γραφείο Ευημερίας για την όσο το δυνατό 
καλύτερη αντιμετώπιση της κάθε περίπτωσης. Η επικοινωνία είναι 
συνεχής, μέχρι την εξασφάλιση της συνέχισης της φοίτησης του παιδιού 
στο σχολείο. Σκοπός του Υπουργείου είναι η άμεση αντιμετώπιση των 
δυσκολιών που παρουσιάζονται και η παραχώρηση στήριξης ή 
διευκολύνσεων με στόχο την ομαλή φοίτηση του κάθε μαθητή. 

 ε) Όταν γίνουν όλες οι πιο πάνω ενέργειες και η περίπτωση το δικαιολογεί, 
ο Επαρχιακός Επιθεωρητής (ΠΛΕ) προχωρεί στην παραπομπή της 
υπόθεσης στην Αστυνομία η οποία γίνεται με αποστολή σχετικής 
επιστολής η οποία απευθύνεται στον Αρχηγό της Αστυνομίας. Στην 
επιστολή αναγράφονται τα στοιχεία που αναφέρονται στο σημείο 6β, 
όπως και οι ενέργειες που έγιναν από τη διεύθυνση του σχολείου και το 
οικείο Επαρχιακό Γραφείο Παιδείας σε συνεργασία με άλλους 
λειτουργούς ή υπηρεσίες (εκπαιδευτικό ψυχολόγο και Γραφείο 
Ευημερίας). Η επιστολή κοινοποιείται στο ∆ιευθυντή ∆ημοτικής 
Εκπαίδευσης, στον οικείο επιθεωρητή, στο διευθυντή του σχολείου, στον 
εκπαιδευτικό ψυχολόγο και στο Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας. 
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 στ) Σε συνέχεια της παραπομπής στην Αστυνομία, η επικοινωνία του 
Επαρχιακού Επιθεωρητή (ΠΛΕ) με την Αστυνομική ∆ιεύθυνση είναι 
τακτική, ενώ η παρακολούθηση της έρευνας είναι συνεχής και 
συστηματική. Όπου κρίνεται σκόπιμο γίνονται τακτικές υπενθυμίσεις και 
παρέχεται κάθε δυνατή βοήθεια προς τους λειτουργούς της οικείας 
Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης που διερευνά την υπόθεση. 

 ζ) Σε περίπτωση που περάσει αρκετό χρονικό διάστημα και οι ενέργειες 
της Αστυνομίας δε φέρουν το αναμενόμενο αποτέλεσμα, ο Επαρχιακός 
Επιθεωρητής (ΠΛΕ) ενημερώνει τη ∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, 
η οποία και προβαίνει σε σχετική επικοινωνία τόσο με το Αρχηγείο της 
Αστυνομίας, όσο και με το Γραφείο Ευημερίας ή με άλλες υπηρεσίες και 
λειτουργούς οι οποίοι είχαν εμπλακεί στη διερεύνηση της περίπτωσης. 
Στη συνέχεια, ενημερώνονται οι Γενικοί ∆ιευθυντές των Υπουργείων 
Παιδείας και Πολιτισμού και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η 
Επίτροπος Προστασίας του Παιδιού και ο Γενικός Εισαγγελέας. 

7. ∆ιευκρινίζεται ότι η παραπομπή μιας υπόθεσης στην Αστυνομία, δεν αποτελεί 
τερματισμό των ενεργειών και προσπαθειών του Υπουργείου. Κύριο μέλημα και 
σκοπός του Υπουργείου μας είναι η διασφάλιση της φοίτησης του κάθε μαθητή, 
που για οποιοδήποτε λόγο οδηγήθηκε σε διακοπή της φοίτησής του ή σε 
ελλιπή φοίτηση, καθώς και η παραχώρηση στήριξης, διευκολύνσεων ή 
εναλλακτικών λύσεων. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1116, 

ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Αντώνη Αντωνίου 

«∆ιαπλάτυνση του παλιού υπεραστικού δρόμου Λεμεσού - Πάφου από την είσοδο της 
Τίμης μέχρι τη συμβολή με το δρόμο που οδηγεί στον Αερολιμένα Πάφου 

 Αναφέρομαι στην παραπάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι στο 
στάδιο αυτό δεν υπάρχουν σχέδια για διαπλάτυνση του υπό αναφορά δρόμου μεταξύ 
της συμβολής Τίμης και του δρόμου προς τον Αερολιμένα Πάφου. Εξάλλου με την 
κατασκευή του αυτοκινητοδρόμου, η σημασία του δρόμου αυτού έχει υποβαθμιστεί καθώς 
παρουσιάζει λιγότερη κυκλοφοριακή κίνηση σε σχέση με προηγούμενα χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1119, 

ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Αντώνη Αντωνίου 

«Ολοκλήρωση του έργου αποχέτευσης ομβρίων υδάτων στη βιομηχανική περιοχή της 
Κοινότητας Tíμης 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Για το θέμα αυτό πραγματοποιήθηκε ευρεία σύσκεψη στο γραφείο του Γενικού 
∆ιευθυντή του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 
23.3.2009. Στη σύσκεψη αυτή αποφασίστηκε να γίνει διευρεύνηση του 
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προβλήματος από λειτουργούς του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του 
Tμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 

3. Σύμφωνα με την προκαταρκτική έκθεση του Υδρολόγου Μηχανικού του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων είναι αναγκαία η διεξαγωγή πλήρους 
υδρολογικής μελέτης για την ευρύτερη περιοχή Τίμης. 

4. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει απευθυνθεί στο 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου για την 
εκπόνηση της μελέτης. 

5. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ζήτησε, με πρόσφατη 
επιστολή του με αρ. 8.1.1.15.5/3 ημερομηνίας 24.6.2010, από τον Έπαρχο 
Πάφου να μεριμνήσει για την αντιμετώπιση του προβλήματος. Αντίγραφο της 
επιστολής αυτής επισυνάπτεται. 

6. Η ερώτηση θα αποσταλεί στα Υπουργεία Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού και Εσωτερικών για κατάλληλο χειρισμό και περαιτέρω 
ενημέρωση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1120, ημερομηνίας 3 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 10.5.2010 και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Οι σχεδιασμοί του Υπουργείου για το Παγκύπριο Γυμνάσιο στοχεύουν 
στην αποκατάσταση των παραδοσιακών κτιρίων του σχολείου και στην 
ανάπλαση των κτιρίων που έχουν σύγχρονη Αρχιτεκτονική, ώστε το 
σχολείο να διαθέτει την αναγκαία υποδομή σύμφωνα με τα εγκεκριμένα 
κτιριολογικά προγράμματα και να είναι λειτουργικό, ώστε να εξυπηρετεί τους 
μαθητές και το εκπαιδευτικό προσωπικό. 

 Η εξωτερική εικόνα του σχολείου η οποία έχει σχέση με τη συλλογική μνήμη της 
πόλης δε θα αλλάξει καθόλου. 

2. Οι αρχικοί σχεδιασμοί έχουν ήδη παρουσιαστεί σε δημόσια παρουσίαση 
στην οποία είχαν προσκληθεί και έλαβαν μέρος οι βασικοί 
συντελεστές κάθε σχολείου, εκπαιδευτικοί, γονιοί, αλλά και άλλοι φορείς. 
Έχουν αρχικά τύχει θετικής αποδοχής από τους γονείς και μαθητές. Αρνητικά 
σχόλια έχουν εκφραστεί μόνο από τους εκπαιδευτικούς. 

 Σε αυτό το στάδιο και αφού έχουν ληφθεί γραπτά οι απόψεις των 
ενδιαφερομένων επανεξετάζεται ο αρχικός σχεδιασμός και όταν ετοιμαστούν τα τελικά 
προσχέδια θα παρουσιαστούν και πάλι δημόσια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1122, ημερομηνίας 3 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 
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«Ενδεχόμενη αύξηση στο φόρο κατανάλωσης του πετρελαίου κίνησης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.1122 
ημερομηνίας 10 Μαΐου 2010 προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία μου διαβιβάστηκε, σχετικά με ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να επιστραφεί στα 
τουριστικά λεωφορεία το ποσοστό ενδεχόμενης αύξησης στο φόρο κατανάλωσης για 
το πετρέλαιο κίνησης και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα εξής: 

 Η επιβολή ειδικού φόρου κατανάλωσης επί των ενεργειακών προϊόντων, στα 
οποία περιλαμβάνεται και το πετρέλαιο κίνησης που χρησιμοποιούν τα τουριστικά 
λεωφορεία, καθώς επίσης η παραχώρηση απαλλαγών από το φόρο και μειώσεων 
στους φορολογικούς συντελεστές, ρυθμίζεται από την Οδηγία 2003/96/ΕΚ του 
Συμβουλίου της 27ης Οκτωβρίου 2003 σχετικά με την αναδιάρθρωση του κοινοτικού 
πλαισίου φορολογίας των ενεργειακών προϊόντων και της ηλεκτρικής ενέργειας. 

 Σύμφωνα με τις διατάξεις που περιλαμβάνονται στο άρθρο 19 της υπό 
αναφορά Οδηγίας, το Συμβούλιο, αποφασίζοντας ομόφωνα μετά από πρόταση της 
Επιτροπής, μπορεί να επιτρέψει σε ένα κράτος μέλος να θεσπίσει περαιτέρω 
απαλλαγές ή μειώσεις, από αυτές που περιλαμβάνονται ειδικά στα διάφορα άρθρα της 
Οδηγίας, για λόγους ειδικής πολιτικής. 

 Το κράτος μέλος που σκοπεύει να θεσπίσει τέτοια μέτρα ενημερώνει σχετικά 
την Επιτροπή και της παρέχει όλες τις συναφείς και αναγκαίες πληροφορίες. 

 Η Επιτροπή εξετάζει το αίτημα λαμβάνοντας υπόψη, μεταξύ άλλων, την ορθή 
λειτουργία της εσωτερικής αγοράς, την ανάγκη να διασφαλισθεί θεμιτός ανταγωνισμός 
και τις κοινοτικές πολιτικές για την υγεία, το περιβάλλον, την ενέργεια και τις 
μεταφορές. 

 Εντός τριών μηνών από την παραλαβή όλων των συναφών και αναγκαίων 
πληροφοριών, η Επιτροπή είτε υποβάλλει πρόταση για την έγκριση του μέτρου αυτού 
από το Συμβούλιο ή, εναλλακτικά, ενημερώνει το Συμβούλιο για τους λόγους για τους 
οποίους δεν πρότεινε την έγκριση του μέτρου αυτού. 

 Οι εγκρίσεις που αναφέρονται πιο πάνω, μπορούν να χορηγηθούν για μέγιστο 
διάστημα 6 ετών με δυνατότητα παράτασης. 

 Εκτός του γεγονότος ότι το Συμβούλιο πολύ σπάνια ικανοποιεί αιτήματα 
κρατών μελών με βάση το πιο πάνω άρθρο της Οδηγίας, ενδεχόμενη παραχώρηση 
απαλλαγής ή μείωσης από το φόρο κατανάλωσης του πετρελαίου που 
χρησιμοποιείται από τα περίπου 800 τουριστικά λεωφορεία, εξυπακούει απώλεια στα 
δημόσια έσοδα το ύψος της οποίας στο παρόν στάδιο δεν έχει υπολογιστεί. 
Επιπρόσθετα η ικανοποίηση του υπό αναφορά αιτήματος θα δημιουργήσει 
προηγούμενο για παρόμοιες απαιτήσεις και εκ μέρους άλλων επαγγελματικών 
ομάδων, οι οποίες υπό τις παρούσες οικονομικές συνθήκες δεν μπορούν να 
ικανοποιηθούν. 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, στο παρόν στάδιο, δεν 
προτίθεται να υποβάλει αίτημα για έγκριση αιτήματος επιστροφής της διαφοράς από 
την πρόσφατη αύξηση του συντελεστή Ε.Φ.Κ. στο πετρέλαιο κίνησης που 
καταναλώνουν τα τουριστικά λεωφορεία.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1124, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 18.05.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ρύθμιση του θέματος της ευθύνης διαχείρισης της μελάνης εκτυπωτών 
βρίσκεται σε εκκρεμότητα αφού δεν έχει καταστεί δυνατή η κατάταξη τους είτε στα 
απόβλητα ηλεκτρικού και ηλεκτρονικού εξοπλισμού (ΑΗΗΕ) ή στα απόβλητα 
συσκευασιών, ρεύματα στα οποία ορίζεται ξεκάθαρα με βάση τη Νομοθεσία η ευθύνη 
του παραγωγού αποβλήτων. Το θέμα έχει τεθεί προς συζήτηση με εκπροσώπους 
Μητρώων Παραγωγών ΑΗΗΕ. 

 Όσον αφορά την αναγραφή στη συσκευασία πώλησης της μελάνης της 
δυνατότητας επιστροφής όταν αδειάσουν, σημειώνεται ότι οι κατασκευαστικές 
εταιρείες, διαθέτουν ειδικό φάκελο με διεύθυνση στο εξωτερικό στην οποία μπορούν 
να επιστραφούν τα συγκεκριμένα απόβλητα, χωρίς καμία οικονομική επιβάρυνση (το 
τέλος αποστολής είναι πληρωμένο από κατασκευαστή). 

 Αξίζει τέλος να σημειωθεί ότι στην Κύπρο υπάρχουν αδειοδοτημένοι 
διαχειριστές οι οποίοι αποδέχονται τέτοια απόβλητα με πρωταρχικό στόχο την 
επαναχρησιμοποίησή τους. Στις περισσότερες περιπτώσεις τα παραλαμβάνουν χωρίς 
χρέωση, ενώ για περιπτώσεις όπου περιλαμβάνονται επικίνδυνες ουσίες (toners) 
χρεώνουν κάποιο ποσό για κάλυψη του κόστους, της περιβαλλοντικά ορθής 
διαχείρισής τους. 

 Στόχος του Τμήματος Περιβάλλοντος είναι η περαιτέρω προώθηση της 
διαχείρισης των μελανιών εκτυπωτών, με την εντατικοποίηση των επαφών με τους 
εισαγωγείς. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1125, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας διαβιβάζω απάντηση της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου με Αρ. Φακ. ΤΝ/245.1 και ημερομηνία 18/8/2010.  

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Αρ. Φακ. 5.22.1.3.1 ημερομηνίας 27 Μαΐου 
2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα που αφορά τις εναέριες γραμμές μεταφοράς της Αρχής 
Ηλεκτρισμού για τις οποίες υπάρχει δέσμευση για αποξήλωσή τους και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Μετακίνηση και Υπογειοποίηση της εναέριας γραμμής μεταφοράς «Ανατολικό- 
Πάφος» που διέρχεται από τις οικιστικές ζώνες και τις υπό ανάπτυξη περιοχές του 
∆ήμου Γεροσκήπου και της Κοινότητας Αγίας Μαρινούδας. 

 Το πιο πάνω έργο έχει πρόσφατα ολοκληρωθεί. 
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2. Υπογειοποίηση τμήματος της εναέριας γραμμής μεταφοράς διπλού κυκλώματος 
«Ανατολικό-Χατζηπασχάλης» στην Πάφο (Εγκατάσταση υπόγειου καλωδίου για 
αποξήλωση της εναέριας γραμμής από την κοίτη του ποταμού Αχέλειας μέχρι τον 
Υποσταθμό Χατζηπασχάλης που διέρχεται του ∆ήμου Γεροσκήπου και περιοχής 
Κάτω Πάφου). 

 Το τμήμα της εναέριας μεταφοράς «Ανατολικό-Χατζηπασχάλης» που διέρχεται της 
οικιστικής περιοχής του ∆ήμου Γεροσκήπου και της περιοχής Κάτω Πάφου 
προγραμματίζεται να υπογειοποιηθεί με την κατασκευή του δρόμου του ∆ιεθνούς 
αεροδρομίου Πάφου. Με τις κατασκευαστικές εργασίες του δρόμου αυτού, η Αρχή 
Ηλεκτρισμού θα εγκαταστήσει νέα υπόγεια καλώδια μεταφοράς που θα επιτρέψουν την 
αποξήλωση της πιο πάνω εναέριας γραμμής μεταφοράς. 

 Όπως είναι φανερό, η πρόοδος των εργασιών του δρόμου του ∆ιεθνούς Αεροδρομίου 
Πάφου που είναι και ο κύριος παράγοντας επηρεασμού του χρόνου εκτέλεσης των 
εργασιών της ΑΗΚ, δεν εξαρτάται από την Αρχή Ηλεκτρισμού και επομένως η ΑΗΚ δεν είναι 
αυτή τη στιγμή σε θέση να καθορίσει το χρόνο αποπεράτωσης του έργου αυτού. 

3. Μετακίνηση της εναέριας γραμμής μεταφοράς «Στρουμπί-Πόλις». 

 Το έργο περιλαμβάνει την κατασκευή νέας εναέριας γραμμής μεταφοράς εκτός 
οικιστικών περιοχών και την αποξήλωση του αντίστοιχου τμήματος της υφιστάμενης 
εναέριας γραμμής μεταφοράς που διέρχεται οικιστικών ζωνών. 

 Το έργο αναμένεται ότι θα ολοκληρωθεί το έτος 2011. 

4. Μετακίνηση της εναέριας γραμμής μεταφοράς «Ύψωνας-Τριμίκλινη». 

 Το έργο περιλαμβάνει την κατασκευή νέας εναέριας γραμμής μεταφοράς για την 
τροφοδοσία του νέου υποσταθμού μεταφοράς στην Τριμίκλινη και την αποξήλωση 
της υφιστάμενης εναέριας γραμμής μεταφοράς 66kV της διασύνδεσης αυτής που 
διέρχεται οικιστικών ζωνών των χωριών της κοιλάδας Κούρρη. 

 Το έργο αναμένεται ότι θα ολοκληρωθεί το έτος 2011. 

5. Μετακίνηση τμήματος της εναέριας γραμμής μεταφοράς «Κοράκου-
Τεμπριά». 

 Το υφιστάμενο τμήμα της εναέριας γραμμής μεταφοράς που διέρχεται των 
οικιστικών περιοχών Κοράκου και Τεμπριά θα αποξηλωθεί μετά την εγκατάσταση 
νέου τμήματος εναέριας γραμμής μεταφοράς για τη διατήρηση της διασύνδεσης 
αυτής. 

 Το έργο αναμένεται ότι θα ολοκληρωθεί το έτος 2011. 

6. Υπογειοποίηση του τμήματος της εναέριας γραμμής μεταφοράς «Τσέρι-
Λακατάμεια» που διέρχεται του ∆ήμου Λακατάμιας. 

 Η πιο πάνω αποξήλωση θα μπορεί να επιτευχθεί μετά την εγκατάσταση υπόγειου 
καλωδίου μεταφοράς διπλού κυκλώματος 132kV το οποίο θα διασυνδέσει τους δύο 
υποσταθμούς μεταφοράς «Τσέρι» και «Λακατάμια» σε αντικατάσταση της εναέριας 
γραμμής μεταφοράς που θα αποξηλωθεί. 

 Με τα έργα οδοποιείας της οδού Πεύκου, που έχουν ήδη αρχίσει, θα 
εγκατασταθούν σωληνώσεις για τα καλώδια της ΑΗΚ. Το έργο αναμένεται ότι θα 
ολοκληρωθεί το έτος 2011/2012. 
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7. Εναέρια γραμμή μεταφοράς «Αλάμπρα-Αθαλάσσα» που διέρχεται των 
οικιστικών περιοχών Πέρα Χωρίου και Γερίου και της βιομηχανικής 
περιοχής Ιδαλίου. 

 Σύμφωνα με το αναπτυξιακό πρόγραμμα της Αρχής Ηλεκτρισμού, η πιο πάνω 
εναέρια γραμμή μεταφοράς αναμένεται να αποξηλωθεί γύρω στα έτη 2012-2013, 
στα πλαίσια ενός ευρύτερου σχεδιασμού που καλύπτει και την απομάκρυνση της 
γραμμής αυτής από τις οικιστικές περιοχές Πέρα Χωρίου και Γερίου και της 
βιομηχανικής περιοχής Ιδαλίου. 

 Η αποξήλωση αυτή υπόκειται όμως στην υλοποίηση των πιο κάτω αναπτυξιακών 
έργων του δικτύου μεταφοράς, η λειτουργία των οποίων θα επιτρέψει την 
αποξήλωση της υπόψη γραμμής: 

(α) Είσοδος - Έξοδος της εναέριας γραμμής μεταφοράς «∆εκέλεια-Αθαλάσσα» 
στον υποσταθμό «Αλάμπρα». 

(β) Εγκατάσταση υπόγειου καλωδίου μεταφοράς διπλού κυκλώματος για τη 
διασύνδεση «Τσέρι-Στρόβολος». 

Τα πιο πάνω έργα έχουν προγραμματισθεί για ολοκλήρωση το έτος 2012. 

 Ενόψει των πιο πάνω προγραμματισμών, αναμένεται ότι η αποξήλωση της 
εναέριας γραμμής μεταφοράς, η οποία επηρεάζει τις οικιστικές περιοχές των 
Κοινοτήτων Πέρα Χωρίου και Γερίου και της βιομηχανικής περιοχής Ιδαλίου, θα 
μπορεί να γίνει γύρω στα έτη 2012-2013 με την απαραίτητη προϋπόθεση ότι μέχρι 
τότε θα έχουν υλοποιηθεί τα πιο πάνω αναπτυξιακά έργα μεταφοράς. 

 Τονίζεται ότι, επειδή η υλοποίηση των αναφερόμενων έργων βασίζεται στο γεγονός 
ότι θα υπάρξει πλήρης συνεργασία όλων των εμπλεκομένων μερών και υπηρεσιών, 
των οποίων όμως ο έλεγχος είναι εκτός των αρμοδιοτήτων της Αρχής Ηλεκτρισμού, 
τα χρονοδιαγράμματα που αναφέρονται είναι μόνο ενδεικτικά. 

8. Αποξήλωση της εναέριας γραμμής μεταφοράς «Αθαλάσσα-Στρόβολος» 
που διέρχεται από τις βόρειες παρυφές της οικιστικής περιοχής Λατσιών. 

 Η πιο πάνω εναέρια γραμμή μεταφοράς διπλού κυκλώματος έχει πρόσφατα 
αποξηλωθεί μετά την εγκατάσταση υπόγειου καλωδίου μεταφοράς κατά μήκος της 
οδού Καλαμών. 

9. Αποξήλωση της εναέριας γραμμής μεταφοράς «Αθαλάσσα-∆ασούπολις» 
που διέρχεται του δάσους Αθαλάσσας. 

 Η πιο πάνω εναέρια γραμμή μεταφοράς διπλού κυκλώματος έχει πρόσφατα 
αποξηλωθεί μετά την εγκατάσταση υπόγειου καλωδίου μεταφοράς κατά μήκος της 
οδού Καλαμών. 

10. Εναέριες γραμμές μεταφοράς που διέρχονται της οικιστικής περιοχής 
Πολεμιδιών. 

Ι. Εναέρια γραμμή μεταφοράς «Μονή-Γερμασόγεια-Αγία Φύλα- 

 Πολεμίδια» 

 Σύμφωνα με το αναπτυξιακό Πρόγραμμα της Αρχής Ηλεκτρισμού, η εναέρια 
γραμμή μεταφοράς «Μονή-Πολεμίδια» προγραμματίζεται να αποξηλωθεί το 
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έτος 2012, στα πλαίσια μελέτης υπογειοποίησης των εναέριων γραμμών 
μεταφοράς που διέρχονται από οικιστικές περιοχές της πόλης και της 
ευρύτερης περιοχής Λεμεσού. Η αποξήλωση της γραμμής αυτής θα 
επιτευχθεί μετά την ολοκλήρωση των εργασιών εγκατάστασης υπογείων 
καλωδίων κατά μήκος του αυτοκινητοδρόμου, από τον Ηλεκτροπαραγωγό 
Σταθμό Μονής μέχρι και τον υποσταθμό μεταφοράς «Πολεμίδια». Οι 
εργασίες που έχουν ήδη αρχίσει αναμένεται να ολοκληρωθούν το έτος 
2012. 

ΙΙ. Εναέριες γραμμές μεταφοράς «Βασιλικός-Πολεμίδια» και «Πολεμίδια-
Πάφος» 

 Μέσα στα πλαίσια του αναπτυξιακού προγράμματος της ΑΗΚ, οι δύο αυτές 
εναέριες γραμμές μεταφοράς στη περιοχή Πολεμιδιών θα μετακινηθούν 
βορειότερα, εκτός της οικιστικής περιοχής Πολεμιδιών. Η όδευση της νέας 
γραμμής μεταφοράς που θα αντικαταστήσει τα τμήματα των γραμμών που 
θα αποξηλωθούν βρίσκεται υπό εξέταση και εξαρτάται από τις απόψεις και 
υποδείξεις του ∆ήμου Πολεμιδιών και άλλων αρμόδιων υπηρεσιών. 

11. Αποξήλωση των εναέριων γραμμών μεταφοράς 66kV «Μαρί-Κοφίνου» και 
«Πύργος-Κοφίνου». 

 Οι πιο πάνω εναέριες γραμμές μεταφοράς 66kV που διέρχονται οικιστικών 
περιοχών θα αποξηλωθούν μετά την εγκατάσταση και λειτουργία της νέας εναέριας 
γραμμής μεταφοράς 132kV «Βασιλικός-Κοφίνου» που θα διέλθει από άλλη πορεία 
εκτός οικιστικών περιοχών. 

 Η πιο πάνω αποξήλωση αναμένεται να πραγματοποιηθεί γύρω στο έτος 2014. Το 
έργο υπόκειται στην εξασφάλιση όλων των αναγκαίων αδειών και εγκρίσεων 
καθώς και στην ικανοποίηση του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς για επάρκεια 
διασυνδέσεων του δικτύου μεταφοράς. 

12. Αποξήλωση της εναέριας γραμμής μεταφοράς 132kV που διέρχεται της 
οικιστικής περιοχής του ∆ήμου Αραδίππου. 

 Η πιο πάνω αποξήλωση θα μπορεί να επιτευχθεί μετά την υλοποίηση άλλων 
συναφών αναπτυξιακών έργων του ∆ικτύου Μεταφοράς, που προγραμματίζονται 
να ολοκληρωθούν, από την ΑΗΚ, γύρω στο έτος 2012. Συγκεκριμένα, ολόκληρο το 
τμήμα της εναέριας γραμμής μεταφοράς που διέρχεται της περιοχής ανάπτυξης 
του ∆ήμου Αραδίππου, από τον υποσταθμό μεταφοράς «ΛΑΡΝΑΚΑ 132kV» μέχρι 
τον αυτοκινητόδρομο, θα αποξηλωθεί μετά την αναβάθμιση του υποσταθμού 
μεταφοράς «ΠΥΛΑ» από 66kV σε 132kV και την εγκατάσταση υπόγειων 
καλωδίων, στα πλαίσια ανάπτυξης του δικτύου της Αρχής Ηλεκτρισμού επί του 
παραλιακού μετώπου της Λάρνακας, που θα επιτρέψουν την αξιόπιστη 
τροφοδοσία της ευρύτερης περιοχής της Λάρνακας και της Αραδίππου. Η ΑΗΚ ήδη 
εγκατέστησε και συνεχίζει να εγκαθιστά σωλήνες για τα υπόγεια καλώδιά της με τα 
έργα οδοποιείας του παραλιακού μετώπου. Η πιο πάνω ολοκληρωτική 
αποξήλωση της γραμμής αντί της υπογειοποίησης του τελευταίου μέρους της 
προς τον υποσταθμό «Λάρνακα» που αρχικά εγκρίθηκε προς υλοποίηση, 
αποφασίστηκε τελικά ως η ορθότερη επιλογή λόγω της ραγδαίας ανάπτυξης 
ολόκληρης της περιοχής. 
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13. Αποξήλωση τμημάτων της υφιστάμενης εναέριας γραμμής μεταφοράς 66kV 
«∆εκέλεια-Τρούλλοι-Αθαλάσσα». 

 Σύμφωνα με το αναπτυξιακό πρόγραμμα της Αρχής Ηλεκτρισμού, η εναέρια 
γραμμή μεταφοράς 66.000 βολτ που διέρχεται των οικιστικών περιοχών Πύλας και 
Γερίου προγραμματίζεται να αποξηλωθεί γύρω στα έτη 2012/2013. Η αποξήλωση 
θα πραγματοποιηθεί μετά την υλοποίηση της εγκαθίδρυσης του νέου υποσταθμού 
μεταφοράς «Αθηένου» και της εναέριας γραμμής μεταφοράς που θα τροφοδοτήσει 
το νέο υποσταθμό «Αθηένου». 

14. Εναέρια γραμμή μεταφοράς «∆εκέλεια-Αθαλάσσα που διέρχεται από τον 
∆ήμο Ιδαλίου. 

 Μετά από έντονες διαμαρτυρίες όσον αφορά τη μετακίνηση της εναέριας γραμμής 
μεταφοράς από ιδιοκτήτες γης πλησίον των οποίων θα μετακινείτο η γραμμή και 
σχετική παρέμβαση της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) και του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η εναέρια γραμμή δεν μπορεί 
να μετακινηθεί. Το θέμα επανεξετάζεται από την ΡΑΕΚ. 

 Γενικά σχόλια που αφορούν την μετακίνηση/υπογειοποίηση των εναέριων 
γραμμών μεταφοράς. 

 Το θέμα των γραμμών μεταφοράς που έχουν βρεθεί σε κατοικημένες περιοχές 
μετά από επέκταση και ανάπτυξη οικιστικών περιοχών είναι πολύπλοκο, με 
πολλές πτυχές και προεκτάσεις. Η ΑΗΚ γνωρίζει όλες αυτές τις περιπτώσεις, σε 
παγκύπρια κλίμακα. Η μετακίνηση/υπογειοποίηση/αντικατάσταση των γραμμών 
αυτών είναι εξαιρετικά πολυδάπανη και χρονοβόρα και δεν μπορεί παρά να 
αντιμετωπίζεται μέσα στα πλαίσια μιας μακροχρόνιας ανάπτυξης/σχεδιασμού του 
ευρύτερου συστήματος μεταφοράς της κάθε περιοχής. 

 Επιπρόσθετα θα πρέπει να τονιστεί ότι με τον Περί Ρύθμισης της Αγοράς 
Ηλεκτρισμού Νόμο του 2003, τα έργα μεταφοράς της ΑΗΚ υπόκεινται τόσο στην 
έγκριση της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ) όσο και του 
∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς ο οποίος έχει και την ευθύνη του καταρτισμού 
του ∆εκαετούς Προγράμματος Ανάπτυξης ∆ικτύου Μεταφοράς. 

 Για τις πιο πάνω εναέριες γραμμές μεταφοράς, υποβάλλεται τοπογραφικός 
χάρτης με Αρ. Σχ. ΤΑ/404Α όπως μας έχει ζητηθεί, στον οποίον φαίνονται με κίτρινο 
χρώμα οι εναέριες γραμμές μεταφοράς που προγραμματίζονται να αποξηλωθούν.” 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1126, ημερομηνίας 3 Μαΐου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το 
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Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
18.5.2010, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, το οποίο είναι το αρμόδιο Τμήμα 
για το σχεδιασμό και υλοποίηση των αποχετευτικών έργων στις διάφορες 
Κοινότητες/∆ήμο ∆ερύνειας, ο σχεδιασμός του προτεινόμενου αποχετευτικού 
συστήματος του ∆ήμου ∆ερύνειας δεν περιλαμβάνει την Βιομηχανική Περιοχή 
∆ερύνειας, η οποία βρίσκεται και εκτός του αποχετευτικού ορίου του ∆ήμου 
∆ερύνειας. 

(β) Αναφορικά με το δρόμο, που αρχίζει από τον κυκλικό κόμβο ∆ερύνειας-
Παραλιμνίου, περνά από τη Βιομηχανική Περιοχή ∆ερύνειας και καταλήγει στο 
δρόμο ∆ερύνειας-Σωτήρας, σημειώνεται ότι πρόκειται για δρόμο που 
προβλέπεται στο Τοπικό Σχέδιο ∆ερύνειας, επί εδάφους όμως, το μεγαλύτερο 
μέρος του θα βρίσκεται στα όρια του ∆ήμου Παραλιμνίου, με πολύ μεγάλο 
μήκος του να διέρχεται διαμέσου του Εθνικού Πάρκου και του βιότοπου της 
λίμνης Παραλιμνίου, τα οποία είναι προστατευόμενες περιοχές. Για το λόγο 
αυτό, ο ∆ήμος ∆ερύνειας, αναγνωρίζοντας πόσο σημαντικό περιβαλλοντικά 
είναι το όλο θέμα, δεν αποδέχτηκε τον σχεδιασμό του εν λόγω δρόμου ως έχει 
και υπέβαλε, μέσα στα πλαίσια της αναθεώρησης του Τοπικού Σχεδίου 
∆ερύνειας, εναλλακτική πρόταση, για μετακίνηση του δρόμου προς την 
Βιομηχανική Περιοχή ∆ερύνειας, η οποία πρόταση εξετάζεται από το 
Πολεοδομικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1127, ημερομηνίας 3 Μαΐου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
10.5.2010, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το υπό αναφορά μέρος της περιοχής του ∆ήμου Παραλιμνίου, προς την 
Κοινότητα Σωτήρας, δεν ήταν στα αρχικά όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Παραλιμνίου και συνεπώς δεν έχει τοποθετηθεί αποχετευτικό δίκτυο στην 
περιοχή αυτή. 

(β) Μετά την πρόσφατη ένταξη της εν λόγω περιοχής στα όρια της οικιστικής 
περιοχής Παραλιμνίου, και κατ' επέκταση στα όρια του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Παραλιμνίου, το Συμβούλιο προτίθεται να προχωρήσει με την 
απαιτούμενη μελέτη για επέκταση του δικτύου του ώστε να καλυφθεί και η 
περιοχή αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1128, 

ημερομηνίας 4 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 10 Μαΐου 2010, σχέση με την πιο 
πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Ο Οργανισμός Νεολαίας Κύπρου υπάγεται κάτω από τη δικαιοδοσία του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού από την 1η Ιανουαρίου 2008. Η κρατική χορηγία 
προς τον Οργανισμό για το 2010 ανέρχεται στα €5.182.290. Το Συμβούλιο Νεολαίας 
Κύπρου τυγχάνει ετήσιας επιχορήγησης από τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου ύψους 
€30.000 για λειτουργικά έξοδα. 

3. Υπάρχουν επίσης περαιτέρω δυνατότητες αξιοποίησης υφιστάμενων 
κονδυλίων από το Πρόγραμμα «Πρωτοβουλίες Νέων» του Οργανισμού Νεολαίας 
Κύπρου και το Ευρωπαϊκό Πρόγραμμα «Νεολαία σε ∆ράση» το οποίο διαχειρίζεται ο 
Οργανισμός και εποπτεύει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Επισυνάπτεται 
αντίγραφο του εν λόγω προϋπολογισμού αναφορικά με τα δύο προγράμματα ως 
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 1 για εύκολη αναφορά. 

4. Τονίζεται επίσης ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αναγνωρίζει το έργο 
του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου και το έχει εντάξει στο Σχέδιο ∆ράσης Κοινωνικών 
Εταίρων που θα βοηθήσουν στην αύξηση της συμμετοχής των νέων της Κύπρου στο 
Πρόγραμμα «Νεολαία σε ∆ράση». Σημειώνεται επίσης πως το Συμβούλιο 
εκπροσωπείται και στη Συμβουλευτική Επιτροπή του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου 
για θέματα νεολαίας. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτείνει αξιοποίηση των υφιστάμενων 
κονδυλίων του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου από το Συμβούλιο Νεολαίας για 
δράσεις και δραστηριότητες που επιθυμεί να προγραμματίσει, χωρίς να επιβαρύνεται 
περαιτέρω ο κρατικός προϋπολογισμός.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1133, ημερομηνίας 6 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1133 και 
ημερομηνία 6 Μαΐου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών έχει 
εγκρίνει μέχρι το τέλος Ιουνίου 2010, 67 182 συνταξιούχους για το πασχαλινό επίδομα 
έναντι δαπάνης €20.154.600. Από αυτούς οι 50 885 είναι και δικαιούχοι του 
επιδόματος για συνταξιούχους με χαμηλά εισοδήματα (Επίδομα). 

 Τέλος αναφέρω ότι ένας μικρός αριθμός αιτήσεων για επίδομα σε άτομα που 
θα είναι ταυτόχρονα και δικαιούχοι του πασχαλινού επιδόματος (περίπου 3 000) είναι 
σε εκκρεμότητα και αναμένεται να διεκπεραιωθούν και να πληρωθούν με τις δυο 
επόμενες πληρωμές που θα γίνουν τον Ιούλιο και Αύγουστο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1137, ημερομηνίας 7 Μαΐου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.1137, με 
ημερομηνία 12 Μαΐου 2010, σχετικά με την ευστάθεια και την επικινδυνότητα των 
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κτιρίων της Μονής Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον Αναλιόντα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

α. Εξαιτίας της παρατεταμένης ανομβρίας των τελευταίων ετών στην Κύπρο, 
καθώς και της υπεράντλησης των υπόγειων υδάτων, η Μονή Αρχαγγέλου 
Μιχαήλ στον Αναλιόντα άρχισε να παρουσιάζει το 2008 τα πρώτα σημάδια 
διάβρωσης, τα οποία ακολούθως εξελίχτηκαν σε μεγάλες ρωγμές που 
κατέστησαν την παλαιά εκκλησία της Μονής και όλα τα κτίρια στην ανατολική 
πλευρά του Μοναστηριού επικίνδυνα. 

β. Σύμφωνα με πληροφορίες από τη Μονή, περί το 2008 πραγματοποιήθηκε 
σύσκεψη παρουσία εκπροσώπων του Τμήματος Γεωλογικής Επισκόπησης, 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, στην οποία 
προήδρευσε εκπρόσωπος της Ιεράς Αρχιεπισκοπής. Αποτέλεσμα της 
σύσκεψης ήταν να αναληφθεί από την Ιερά Αρχιεπισκοπή, ως νόμιμο ιδιοκτήτη, 
πρωτοβουλία για την επίλυση του προβλήματος. 

γ. Ως εκ τούτου ανατέθηκε σε ιδιώτη Γεωλόγο μελετητή, η ετοιμασία μελέτης τόσο 
για τα αίτια του προβλήματος όσο και για προτάσεις με σκοπό την οριστική 
επίλυση του προβλήματος. Ο μελετητής αυτός στην πορεία δήλωσε 
ανήμπορος να βοηθήσει λόγω έλλειψης της αναγκαίας τεχνογνωσίας και 
τεχνικών μέσων. Ακολούθως, η Αρχιεπισκοπή ανέθεσε σε ξένο μελετητή την 
εργασία αυτή, ο οποίος ήταν εξειδικευμένος σε αυτόν το τομέα, άλλα δυστυχώς 
και αυτή η προσπάθεια διακόπηκε, αφού σύμφωνα με την Ιερά Αρχιεπισκοπή, 
ο μελετητής δεν πληρούσε τις αναγκαίες προϋποθέσεις. 

δ. Η ετοιμασία της μελέτης ανατέθηκε εκ νέου, σε μια ομάδα εμπειρογνωμόνων 
υπό την εποπτεία του Πανεπιστημίου Κύπρου, η οποία ήδη έχει ξεκινήσει 
εντατικά τις εργασίες της και αναμένεται να ολοκληρωθεί η μελέτη περί τον 
Σεπτέμβριο του 2010. Αναμένεται ότι μετά την επίλυση του προβλήματος 
υποχώρησης του υπεδάφους, το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα εμπλακεί όσον αφορά 
τη συντήρηση και διατήρηση του μέρους της Μονής που έχει επηρεαστεί. 

ε. Το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είχε οποιαδήποτε εμπλοκή στη διαδικασία. 
Περισσότερες πληροφορίες πρέπει να ζητηθούν από το Υπουργείο Γεωργίας 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1138, 
ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Το θανατηφόρο εργατικό ατύχημα που έγινε κατά τη διάρκεια εργασίας συντήρησης 
σε κεραία κινητής τηλεφωνίας στην επαρχία Αμμοχώστου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, και σε συνέχεια της επιστολής μας με τον 
ίδιο πιο πάνω αριθμό και ημερ. 23.6.2010, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Η κεραία ανήκει στην εταιρεία κινητής τηλεφωνίας ΜΤΝ. 

(β) Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει πληροφορήσει το 
Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) ότι το Τμήμα Επιθεώρησης 
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Εργασίας δεν έχει ακόμη ολοκληρώσει τη διερεύνησή του σχετικά με το 
θανατηφόρο ατύχημα. 

(γ) Οι εταιρείες κινητής τηλεφωνίας ΑΤΗΚ και ΜΤΝ εξασφάλισαν εξουσιοδότηση 
ραδιοεπικοινωνιών για εγκατάσταση και λειτουργία σταθμών βάσης κινητής 
τηλεφωνίας στην Κυπριακή ∆ημοκρατία από το THE. Βάσει της εν λόγω 
εξουσιοδότησης ραδιοεπικοινωνιών, σταθμοί κινητής τηλεφωνίας μπορούν να 
εγκατασταθούν οπουδήποτε αρκεί να πληρούν συγκεκριμένες τεχνικές 
απαιτήσεις οι οποίες περιλαμβάνονται στην εξουσιοδότηση και να λάβουν, 
όπου χρειάζεται, την έγκριση των αρμόδιων πολεοδομικών και οικοδομικών 
αρχών. 

(δ) Για αντιμετώπιση των αδυναμιών στις διαδικασίες αδειοδότησης που διέπουν 
την εγκατάσταση και λειτουργία σταθμών ραδιοεπικοινωνίας, το Υπουργικό 
Συμβούλιο, στις 14.12.2005, ενέκρινε νέο πλαίσιο για την εγκατάσταση και 
λειτουργία σταθμών ραδιοεπικοινωνίας με δυνατότητα εκπομπής, το οποίο έχει 
στόχο να καθιερώσει διαδικασίες διαφανείς και αποτελεσματικές που να 
διασφαλίζουν την υγεία του κοινού και να μειώνουν όσο είναι δυνατόν τις 
επιπτώσεις στο περιβάλλον. Στο εν λόγω Πλαίσιο οι διαδικασίες για την 
αδειοδότηση της εγκατάστασης και λειτουργίας σταθμών ραδιοεπικοινωνίας με 
δυνατότητα εκπομπής διαχωρίζονται σε τέσσερις διακριτές φάσεις, με 
εξειδικευμένο και συγκεκριμένο αντικείμενο μελέτης και αξιολόγησης. Η ευθύνη 
διαχείρισης της κάθε φάσης αδειοδότησης ανατίθεται στην καθ’ ύλη αρμόδια 
υπηρεσία και βασική επιδίωξη του Πλαισίου είναι η αποφυγή των 
επαναλήψεων, επικαλύψεων και ανάμειξης αρμοδιοτήτων. Οι τέσσερεις φάσεις 
καθώς και οι καθ’ ύλην αρμόδιες υπηρεσίες έχουν ως ακολούθως: 

 (i) O καθορισμός εθνικών ορίων έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία 
ανατέθηκε στο Υπουργείο Υγείας, το οποίο έχει δικαίωμα να τα 
αναθεωρεί κατά την κρίση του. Με την έγκριση του Πλαισίου 
υιοθετήθηκαν ως Εθνικά Όρια Έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία τα 
επίπεδα αναφοράς που καθορίζονται στη Σύσταση της ΕΕ 1999/519/ΕΚ 
και παρέχεται το δικαίωμα στο Υπουργείο Υγείας να αναθεωρεί τα όρια 
αυτά. 

 (ii) O έλεγχος της λειτουργίας των σταθμών ραδιοεπικοινωνίας, 
συμπεριλαμβανομένου και του ελέγχου συμμόρφωσης με τα εθνικά όρια 
έκθεσης, ασκείται από το THE, που είναι η αρμόδια αρχή για την 
εξουσιοδότηση χρήσης ραδιοσυχνοτήτων. 

 (iii) Ο πολεοδομικός έλεγχος αναφέρεται σε θέματα χωροθέτησης και 
ένταξης στο δομημένο και φυσικό περιβάλλον και δεν περιλαμβάνει 
έλεγχο έκθεσης σε ηλεκτρομαγνητικά πεδία. Η αρμοδιότητα αυτή 
ανατέθηκε στις πολεοδομικές αρχές. 

 (iv) O έλεγχος για την έκδοση άδειας οικοδομής επικεντρώνεται στη 
διασφάλιση της ασφάλειας και της στατικής επάρκειας της κατασκευής. 
∆εν περιλαμβάνει πολεοδομικά θέματα ή έλεγχο έκθεσης σε 
ηλεκτρομαγνητικά πεδία. Η αρμοδιότητα αυτή ασκείται από τις 
οικοδομικές αρχές. 

(ε) Για την εφαρμογή του εν λόγω Πλαισίου έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες 
τροποποιήσεις στις νομοθεσίες των εμπλεκόμενων Κυβερνητικών Υπηρεσιών, 
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έτσι ώστε να υιοθετηθούν οι αντίστοιχες πρόνοιές του. Τελευταία ρυθμίστηκαν 
τα θέματα οικοδομικής άδειας μέσω της έκδοσης του περί Ρύθμισης Οδών και 
Οικοδομών (∆ιαδικασία εξέτασης και περίοδος εξέτασης αίτησης για έκδοση 
άδειας οικοδομής για ορισμένες οικοδομές) ∆ιατάγματος Κ.∆.Π. 307/2009.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1139, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.04.1139 και ημερομηνία 5 Αυγούστου 2010, με 
την οποία διαβίβασε την πιο πάνω ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη, Βουλευτή της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Για τα μέτρα που λήφθηκαν για την αντιμετώπιση των πιθανών κινδύνων από 
τη μεταφορά φυτικών προϊόντων στις ελεύθερες περιοχές από την περιοχή της 
Μιας Μηλιάς, έγινε επικοινωνία με τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Υγείας που έχουν και τη σχετική αρμοδιότητα. Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες 
ενημέρωσαν ότι δόθηκαν οδηγίες στους υγειονομικούς επιθεωρητές για λήψη 
δειγμάτων για εξειδικευμένες εργαστηριακές εξετάσεις, κατά τη διέλευση από τα 
Σημεία Εισόδου προϊόντων που παράχθηκαν στην περιοχή της Μιας Μηλιάς. 

2. Αναφορικά με το δεύτερο σκέλος του ερωτήματος του κ. Περδίκη που αφορά 
τις γενικότερες επιπτώσεις στο περιβάλλον της χώρας μας από την 
υπερχείλιση, μετά από επικοινωνία με το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας 
(ΣΑΛ) μάς δόθηκε διαβεβαίωση ότι σύμφωνα με πρόσφατη επιτόπια επίσκεψη 
λειτουργών του ΣΑΛ στο χώρο των δεξαμενών του ΣΑΛ στη Μια Μηλιά δεν έχει 
παρατηρηθεί οποιαδήποτε διαφοροποίηση από την μέχρι σήμερα λειτουργική 
κατάσταση των δεξαμενών. 

3. Ως γνωστό το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας προχωρεί με την 
κατασκευή του Νέου ∆ικοινοτικού Εργοστασίου Επεξεργασίας λυμάτων στη 
Μια Μηλιά με τη λειτουργία του οποίου θα αναβαθμιστεί η ποιότητα του τελικού 
προϊόντος και θα αντιμετωπιστούν τα όποια προβλήματα παρουσιάζονται με 
την σημερινή λειτουργία των εν λόγω δεξαμενών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1139, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία Ερ. 23.06.009.04.1139 και 
ημερομηνία 14.5.2010, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το 
αρμόδιο Υπουργείο για να απαντήσει στην Ερώτηση εάν έχουν ληφθεί οποιαδήποτε 
μέτρα ώστε να εμποδιστεί η μεταφορά μολυσμένων προϊόντων στις ελεύθερες 
περιοχές και να αντιμετωπιστούν οι γενικότερες επιπτώσεις στο περιβάλλον, είναι το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στο οποίο έχει διαβιβαστεί 
αντίγραφο της εν λόγω επιστολής σας για μελέτη και ανάλογη ενέργεια. 

2. Σε ότι αφορά τις ενέργειες και τα μέτρα που λαμβάνονται από το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας προς αντιμετώπιση του προβλήματος λειτουργίας του 
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υφιστάμενου Σταθμού Επεξεργασίας Λυμάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λευκωσίας, στη Μια Μηλιά, ο Υπουργός Εσωτερικών έχει ήδη απαντήσει, με επιστολή 
του ημερομηνίας 3.5.2010, σε παρόμοια Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, με αρ. 
23.06.009.04.820 ημερ. 4.2.2010, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 11.2.2010. Παρ’ όλα αυτά, για το συγκεκριμένο πρόβλημα 
υπερχείλισης των δεξαμενών, έχουν ζητηθεί εκ νέου οι θέσεις του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λευκωσίας.  Η σχετική απάντηση επισυνάπτεται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1142, 

ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 14/5/2010 αναφορικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου έχει 
υποβάλει στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ολοκληρωμένη πρόταση για ίδρυση 
Σχολής Καλών Τεχνών στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου. Η πρόταση αυτή έχει 
μελετηθεί από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, υποβλήθηκε στο Υπουργείο 
Οικονομικών και το θέμα της ημερομηνίας έναρξης της λειτουργίας της Σχολής 
μελετάται στα πλαίσια του 3ετούς προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου. Η πιθανότερη ημερομηνία έναρξης της λειτουργίας της διαφαίνεται να είναι 
το 2013. 

 Η πρόταση για ίδρυση Σχολής Καλών Τεχνών στο Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου ετοιμάστηκε από ομάδα ειδικών και υποβλήθηκε από το πανεπιστήμιο. Η 
οργάνωση της Σχολής αναμένεται να γίνει από ομάδα ειδικών και από ακαδημαϊκούς 
που θα προσληφθούν για το σκοπό αυτό. 

 Η πρόταση προβλέπει ότι η Σχολή θα ονομάζεται «Σχολή Καλών και 
Εφαρμοσμένων Τεχνών» και σε πρώτη φάση θα έχει δύο Τμήματα, το Τμήμα 
Πολυμέσων και Γραφικών Τεχνών και το Τμήμα Καλών Τεχνών. Το δεύτερο θα 
λειτουργεί αρχικά με τρεις κατευθύνσεις, αυτές της Ζωγραφικής, της Γλυπτικής και 
Κατασκευών και της Χαρακτικής με τη χρήση νέων τεχνολογιών. Στην πρόταση, η 
Σχολή δεν προβλέπεται, σε πρώτη τουλάχιστον φάση, να συμπεριλαμβάνει Μουσικές 
Σπουδές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1145, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.1145 και ημερ. 
19/05/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η Κυπριακή 
∆ημοκρατία είναι μέλος του Οργανισμού Ανταλλαγής Ανθρωπίνων Οργάνων 
«Eurotransplant».»  

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1150, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 24 Ιουνίου, 2010 με την οποία 
υποβάλατε την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με 
το ερώτημα που τέθηκε: 

 Μέχρι σήμερα δεν διεξήχθηκαν σχετικοί έλεγχοι για νοθεία οινοπνευματωδών 
ποτών στα διάφορα κέντρα αναψυχής. 

 Μέσα στα πλαίσια των προνοιών νομοθεσιών που εφαρμόζονται για 
προστασία των καταναλωτών, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
είναι σε επαφή με το Γενικό Χημείο για πρόγραμμα δειγματοληψιών με στόχο τη 
διερεύνηση των όσων αναφέρονται στην επιστολή του κ. Γιώργου Περδίκη και τη 
λήψη διορθωτικών μέτρων, όπου χρειάζεται. Υπολογίζεται ότι το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και το Γενικό Χημείο θα είναι σε θέση να 
λαμβάνουν δείγματα οινοπνευματωδών ποτών από διάφορα κέντρα αναψυχής από 
τις αρχές Σεπτεμβρίου 2010. 

 Μετά την ολοκλήρωση των σχετικών δειγματοληψιών και αξιολόγηση των 
αποτελεσμάτων των εργαστηριακών ελέγχων, θα επανέλθω με ολοκληρωμένη 
απάντηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1151, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.1151 και 
ημερομηνία 25.05.2010 και σας ενημερώνω ότι στο τεμάχιο με αρ.338, Φ/Σχ: 
ΧΧΙ.62.Ε1, Τμήμα Ν, στο Στρόβολο λειτουργεί μικρός ραδιοσταθμός του Ευαγούς 
Ιδρύματος "Ο Καλός Σαμαρείτης". Ο ραδιοσταθμός έχει εμβαδόν 17 τ.μ., δεν αποτελεί 
εμπορική επιχείρηση και εκπέμπει θείες λειτουργίες και άλλα προγράμματα με 
θρησκευτικό περιεχόμενο. 

2. Για τον εν λόγω ραδιοσταθμό υποβλήθηκε στην Πολεοδομική Αρχή 
(Επαρχιακός Λειτουργός Λευκωσίας Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) η αίτηση 
με αρ. ΛΕΥ/2451/2002 για χορήγηση πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των 
προνοιών του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας, η εξέταση της οποίας εκκρεμεί στο παρόν 
στάδιο. Σημειώνεται ότι, με βάση την παράγραφο 27.5.3 του Τοπικού Σχεδίου 
Λευκωσίας, μικροί ραδιοσταθμοί εμβαδού μέχρι 150 τ.μ. μπορούν να χωροθετηθούν 
εντός Οικιστικών Ζωνών, νοουμένου ότι δεν επηρεάζουν τις ανέσεις των περιοίκων. Η 
Πολεοδομική Αρχή στην έκθεση που υπόβαλε στο Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων, 
εισηγείται αποδοχή της αίτησης με αρ. ΛΕΥ/2451/2002, υπό την προϋπόθεση ότι η 
κεραία εκπομπής που βρίσκεται στην οροφή του κτιρίου θα κατεδαφιστεί και ο 
σταθμός θα λειτουργεί με καλωδιακή σύνδεση. 

3. Ενόψει των παραπόνων που υποβλήθηκαν από περίοικους για την αυθαίρετη 
λειτουργία του ραδιοσταθμού, η Πολεοδομική Αρχή έχει επιδώσει στις 26.01.2005 
στους ιδιοκτήτες του σταθμού (Ευαγές Ίδρυμα “Καλός Σαμαρείτης”) Ειδοποίηση 
Επιβολής, με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 46 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμου. Επίσης, η Επίτροπος ∆ιοίκησης έχει μελετήσει παράπονο που υποβλήθηκε 
από το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εκ μέρους της "Ομάδας Πρωτοβουλίας 
Κατοίκων Ακρόπολης" (αντίγραφο της έκθεσης της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως με 
ημερομηνία 12.11.2009 επισυνάπτεται). 
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4. Περαιτέρω αναφέρεται ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφαση του αρ. 
67.000, ημερομηνίας 26.03.2008 ενέκρινε την εκμίσθωση στο εν λόγω Ίδρυμα μέρους 
της δασικής γης με αρ. 250, Φ/Σχ: ΧΧΧ.30W/2, Τμήμα Ε, στο Τσέρι (περιοχή 
Ολυμπιακού Σκοπευτηρίου Λευκωσίας), έκτασης 225 τ.μ. για σκοπούς εγκατάστασης 
κοινού σημείου εκπομπής των τοπικών ιδιωτικών ραδιοφωνικών σταθμών Λευκωσίας. 
Ο ∆ιευθυντής Τμήματος ∆ασών, με επιστολή του ημερομηνίας 08.07.2008, 
ενημέρωσε τον ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για την πιο πάνω 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου και παράλληλα ζήτησε όπως αποδεχθεί την 
υποβολή αίτησης για χορήγηση πολεοδομικής άδειας, καθώς η υπογραφή της 
σχετικής Σύμβασης Μίσθωσης, ενδέχεται να καθυστερήσει. Στις 21.08.2008 
υποβλήθηκε στην Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Λευκωσίας Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως) η αίτηση με αρ. ΛΕΥ/1793/2008, για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας για εγκατάσταση κεραίας τοπικού ραδιοσταθμού, η οποία θα 
εξυπηρετεί το Ραδιοσταθμό του Ιδρύματος. Η πιο πάνω αίτηση βρίσκεται υπό εξέταση 
και αναμένεται η επίλυση συγκεκριμένων τεχνικών προβλημάτων, τα οποία 
σχετίζονται με το ύψος της προτεινόμενης κεραίας εκπομπής, ώστε αυτή να ικανοποιεί 
τις πρόνοιες της Εντολής 3/2006 του Υπουργού Εσωτερικών. 

5. Όπως προκύπτει από τα πιο πάνω, με τη χορήγηση των πολεοδομικών αδειών 
με αρ. ΛΕΥ/2451/2002 και ΛΕΥ/1793/2008, η κεραία που έχει ανεγερθεί αυθαίρετα 
στο τεμάχιο με αρ. 338, Φ/Σχ: ΧΧΙ.62.Ε1, Τμήμα Ν, στο Στρόβολο, θα κατεδαφιστεί. 
Παρ´ όλα αυτά, το Υπουργείο Εσωτερικών, έχοντας υπόψη το περιεχόμενο της 
επιστολής σας, με την οποία του γνωστοποιήθηκε το πρόβλημα, τις πρόνοιες της 
κείμενης νομοθεσίας, σύμφωνα με τις οποίες, αποτελεί ευθύνη του εκάστοτε ιδιοκτήτη 
η εξασφάλιση των κατά Νόμο αναγκαίων αδειών πριν την εκτέλεση οποιοδήποτε 
οικοδομικών εργασιών, καθώς και το γεγονός ότι η αυθαίρετη εγκατάσταση και 
λειτουργία του ραδιοσταθμού στο τεμάχιο με αρ. 338, Φ/Σχ: ΧΧΙ.62.Ε1, Τμήμα Ν, στο 
Στρόβολο, ανησυχεί και προβληματίζει τους κατοίκους της περιοχής στην οποία αυτή 
χωροθετείται εδώ και πολλά χρόνια, έχει ζητήσει: 

(α) Από την Πολεοδομική Αρχή όπως ολοκληρώσει το συντομότερο δυνατό την 
εξέταση της αίτησης με αρ. ΛΕΥ/1793/2008, ενώ παράλληλα προβεί στη λήψη 
όλων των ενδεδειγμένων μέτρων, με βάση τις πρόνοιες του περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας Νόμου, για άρση της παρανομίας. 

(β) Από την αρμόδια Αρχή (∆ήμος Στροβόλου) όπως προβεί στη λήψη όλων των 
ενδεδειγμένων μέτρων, με βάση τις πρόνοιες του περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών Νόμου, για άρση της παρανομίας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1154, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από το 2008, μέρος του θαλάμου 14 έχει διαμορφωθεί σε χώρο βραχείας 
νοσηλείας ατόμων με αυτισμό ή/και με νοητική στέρηση με οξείες 
συμπεριφεριολογικές δυσκολίες. 
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 Το τμήμα αυτό θα εξυπηρετούσε τόσο άτομα από το θάλαμο 14 όσο και από τη 
Νέα Ελεούσα. 

 Το θέμα της στελέχωσης του εν λόγω τμήματος συζητήθηκε στις 20/05/2008 σε 
συνάντηση του ∆ιευθυντή Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας και της ∆ιευθύντριας Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας. Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας ήταν σε θέση να παρέχουν 
ψυχιατρική και ψυχολογική κάλυψη των τροφίμων καθώς και νοσηλευτική στήριξη 
νοουμένου ότι το τμήμα θα στελεχωνόταν με οχτώ Ιδρυματικούς Λειτουργούς οι οποίοι 
θα εργοδοτούνταν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Παρ´ όλον ότι η ∆ιευθύντρια Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας συμφώνησε με 
την πιο πάνω πρόταση και θα προωθούσε σχετική εισήγηση προς το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέχρι στιγμής δεν έχει υλοποιηθεί. 

 Εν τω μεταξύ άρχισε διαδικασία αποϊδρυματοποίησης αριθμού ενοίκων της 
Νέας Ελεούσας, συμπεριλαμβανομένων και των ατόμων με αυτισμό στον Άγιο 
Χριστόφορο η οποία ολοκληρώθηκε στις αρχές του 2010. 

 Περαιτέρω στις 15/6/09 αποφασίστηκε από το Υπουργείο Υγείας και το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ο διορισμός Τεχνικής Επιτροπής   
η οποία θα υπόβαλλε εισηγήσεις για την ταυτόχρονη αποϊδρυματοποίηση των 
ενοίκων της Νέας Ελεούσας και του θαλάμου 14. 

 Σημειώνεται ότι έχει ήδη προγραμματιστεί κοινή συνάντηση του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης - Τμήμα 
Ευημερίας) και των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας κατά την οποία θα γίνει ο 
προγραμματισμός για την υλοποίηση της αποϊδρυματοποίησης των ασθενών που 
νοσηλεύονται στο θάλαμο 14. 

 Σήμερα ο χώρος που διαμορφώθηκε στο θάλαμο 14 αξιοποιείται όταν υπάρχει 
έξαρση μολυσματικών καταστάσεων και τα άτομα επιβάλλεται να βρίσκονται σε 
περιορισμό ή σε περιπτώσεις διεγερμένης συμπεριφοράς για όσο χρονικό διάστημα 
αποφασιστεί από το θεράποντα ιατρό. 

 Είναι γεγονός ότι δεν λειτουργούν εξειδικευμένα προγράμματα για τα άτομα με 
αυτισμό ή/και με νοητική στέρηση, όμως είναι ανάγκη στο παρόν στάδιο να δοθεί 
προτεραιότητα στην αποϊδρυματοποίηση αυτών των ατόμων και στους νέους χώρους 
φιλοξενίας τους να γίνει εξειδικευμένο θεραπευτικό πρόγραμμα. 

 Μόνιμος στόχος των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας είναι όπως τα άτομα που 
νοσηλεύονται στο θάλαμο 14 αποκατασταθούν στην κοινότητα υπό την ευθύνη του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που είναι το αρμόδιο υπουργείο 
για τη φροντίδα των ατόμων με νοητική στέρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1156, 
ημερομηνίας 20 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Ιδιοκτησιακό καθεστώς και νέα σιδηροτροχιά 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σε σχέση με το ιδιοκτησιακό καθεστώς της σιδηροτροχιάς του κυπριακού 
σιδηροδρόμου το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν έχει αρμοδιότητα. 
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Αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών, στο οποίο έχει διαβιβαστεί η ερώτηση για τις 
απόψεις του. 

2. Όσον αφορά την ανάπτυξη νέας σιδηροτροχιάς στην εν λόγω περιοχή της 
δυτικής επαρχίας της Λευκωσίας σάς πληροφορώ ότι στην παρούσα φάση το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, στα πλαίσια των μελετών που θα 
συγχρηματοδοτηθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση κάτω από το Ταμείο του 
∆ιευρωπαϊκού ∆ικτύου Μεταφορών, προγραμματίζει την ανάθεση σε ιδιώτες 
μελετητές τεχνοοικονομικής μελέτης για τη δημιουργία γραμμών μέσου μαζικής 
μεταφοράς, σταθερής τροχιάς, μεταξύ Λευκωσίας-Λεμεσού, Λευκωσίας-
Λάρνακας και Λεμεσού-Λάρνακας. Έχουν ήδη ληφθεί οι προσφορές οι οποίες 
αξιολογούνται. Η κατακύρωση αναμένεται τέλος Σεπτεμβρίου. Η μελέτη αυτή 
θα καταδείξει μεταξύ άλλων και κατά πόσο θα είναι βιώσιμη μια τέτοια 
Υπηρεσία στην Κύπρο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1158, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντώνη Αντωνίου 

«Πεζοδρόμια και φωτισμός κατά μήκος του δρόμου που διασχίζει τη Γιόλου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Μέσα στο 2009 το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατασκεύασε πεζοδρόμια σε 
τμήματα του κύριου δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς που διασχίζει τη Γιόλου 
και στις δυο πλευρές, συνολικού μήκους 400 μ. έναντι 60.000 ευρώ. 

2. Λόγω δημοσιονομικών περικοπών η συνέχιση/συμπλήρωση των εργασιών δεν 
μπορεί να γίνει μέσα στο 2010. Θα καταβληθεί προσπάθεια για συνέχιση των 
έργων στα πλαίσια επόμενων προϋπολογισμών αναλόγως των πιστώσεων 
που θα εγκρίνονται. 

3. Όσον αφορά τον ηλεκτροφωτισμό του δρόμου το θέμα εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες της Τοπικής Αρχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1160, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντώνη Αντωνίου 

«Βελτίωση δρόμου από και προς το Πολέμι και Χούλου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο κύριος δρόμος που συνδέει τις Κοινότητες Πολεμίου και Χούλου μέσω 
Λετύμπου είναι δύο λωρίδες κυκλοφορίας. Το τμήμα του δρόμου μεταξύ της 
Κοινότητας Λετύμπου και Κοινότητας Χούλου υπάγεται στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και συντηρείται στα πλαίσια των παρεχόμενων 
πιστώσεων. Το τμήμα του δρόμου μεταξύ των Κοινοτήτων Λετύμπου - Πολεμίου 
υπάγεται στην αρμοδιότητα της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου και η κατάστασή του 
σήμερα είναι καλή.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1161, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντώνη Αντωνίου 

«Επένδυση με πέτρα των τοίχων στον κύριο δρόμο που διασχίζει το Ψάθι 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το 2009 παραχωρήθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
οικονομική βοήθεια ύψους 20.000 Ευρώ για την επένδυση τοίχων με πέτρα στην 
Κοινότητα. Για το έτος 2010 έχει παραχωρηθεί οικονομική βοήθεια στην Κοινότητα για 
την συνέχιση των έργων ύψους 10.000 Ευρώ. 

3. Τέτοια έργα συνήθως γίνονται από τις Κοινότητες με οικονομική βοήθεια η 
οποία παραχωρείται από τα Υπουργεία Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1162, ημερομηνίας 13 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ψαθιού για απαλλοτρίωση τεμαχίου, με σκοπό την 
κατασκευή κοινοτικών κτιρίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1162, ημερ. 25/05/2010, σχετικά με 
την πιο πάνω Ερώτηση, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Πάφου, κ. Αντώνη Αντωνίου και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ψαθιού έχει αποφασίσει την απαλλοτρίωση δύο 
τεμαχίων, με σκοπό την ανέγερση κοινοτικών κτιρίων και τη δημιουργία 
κοινοτικού πάρκου, για τα οποία έχουν εξασφαλιστεί, προκαταρκτικά, οι θετικές 
περί τούτου απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Ενόψει των πιο πάνω, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου θα προωθήσει τα εν λόγω 
έργα, αφού προηγηθεί η ολοκλήρωση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης. Στο 
στάδιο αυτό αναμένεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας η 
ετοιμασία των απαραίτητων σχεδίων και της περιγραφής της επηρεαζόμενης 
ιδιωτικής ακίνητης ιδιοκτησίας. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1168, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ.23.06.009.04.1168, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Κοινότητα Θελέτρας της Επαρχίας Πάφου εξυπηρετείται από το Κέντρο 
Υγείας Φύτης. Μέχρι το ∆εκέμβριο του 2008 την Κοινότητα Θελέτρας την 
επισκεπτόταν η ιατρική ομάδα 1 φορά κάθε 15 μέρες και εξυπηρετούσε ικανοποιητικά 
τους κατοίκους. 
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Από τον Ιανουάριο του 2009, χρόνος κατά τον οποίο τέθηκε σε εφαρμογή το πιλοτικό 
σχέδιο δρομολόγησης λεωφορείου και μεταφοράς των ασθενών των κοινοτήτων 
αυτών στο Νοσοκομείο Πόλεως Χρυσοχούς 2 φορές τη βδομάδα, η περιοδεία στην 
Κοινότητα Θελέτρας από το Κέντρο Υγείας Φύτης περιορίστηκε στην 1 φορά το μήνα. 

 Το πιλοτικό σχέδιο μεταφοράς των ασθενών στο Νοσοκομείο Πόλεως 
Χρυσοχούς με λεωφορείο δεν αγκαλιάστηκε από τους κατοίκους με αποτέλεσμα να 
αδρανοποιηθεί. 

 ∆όθηκαν οδηγίες, ώστε να επανέλθει το προηγούμενο πρόγραμμα επισκέψεων 
στην Κοινότητα Θελέτρας και από την Πέμπτη 8 Ιουλίου, η ιατρική ομάδα θα 
επισκέπτεται την Κοινότητα 2 φορές το μήνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1169, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Μέσα Χωρίου για τη διαπλάτυνση του δρόμου Μέσα Χωρίου-
Πάφου (Σιλό), μετά τη λειτουργία ιδιωτικού σχολείου στην περιοχή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1169, ημερ. 20/05/2010, η οποία μας 
διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, 
σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το αίτημα της κοινότητας αφορά τη διαπλάτυνση/βελτίωση του δρόμου Μέσα 
Χωρίου-Αναβαργού. Ο υπό αναφορά δρόμος, μήκους 1.5 χλμ, εμπίπτει στην 
αρμοδιότητα της οικείας Επαρχιακής ∆ιοίκησης, η οποία και προωθεί από το 
2009 την ασφαλτόστρωση των ερεισμάτων και την καθολική επάλειψη του 
δρόμου με ασφαλτικό σκυρόδεμα, έτσι ώστε το πλάτος του οδοστρώματος να 
είναι τουλάχιστον 6.25 έως 6.50 μ. 

(β) Οι εργασίες επάλειψης ολόκληρου του δρόμου με πρέμιξ, περιλαμβανομένων 
και των ερεισμάτων, αναμενόταν να ολοκληρωθούν το 2011, έναντι δαπάνης 
ύψους €40.000. Με σκοπό, εντούτοις, την επίσπευση των διαδικασιών 
βελτίωσης του δρόμου, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει ήδη παραχωρήσει για 
το εν λόγω έργο πρόσθετη οικονομική βοήθεια ύψους €20.000, από τον φετινό 
Προϋπολογισμό. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1170, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

«Θέμα: Ανέγερση κοινοτικών κτιρίων, στην κοινότητα Μέσα Χωρίου Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1170, ημερ. 20/05/2010, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω, σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής 
μου, ημερ. 19/10/2009, για το ίδιο θέμα: 

(α) Στις 23/03/2010 έχει εκδοθεί η άδεια οικοδομής για την ανέγερση των 
κοινοτικών κτιρίων και στις 18/06/2010 έχουν προκηρυχθεί προσφορές για την 
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κατασκευή του έργου, οι οποίες έληξαν στις 9/07/2010 και κατά συνέπεια στο 
στάδιο αυτό τυγχάνουν της δέουσας αξιολόγησης.  

(β) Στη βάση των αναθεωρημένων κριτηρίων, αναφορικά με την ανέγερση 
κοινοτικών κτιρίων, έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους 265 χιλ. Ευρώ, στα πλαίσια 
του Προϋπολογισμού του τρέχοντος έτους, ενώ το υπολειπόμενο ποσό ύψους 
55 χιλ. Ευρώ, (ολικό κόστος: 320 χιλ. Ευρώ), αναμένεται να καλυφθεί από τον 
Προϋπολογισμό του 2011. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1171, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας του Μέσα Χωρίου για διαπλάτυνση του δρόμου που οδηγεί 
προς την κοινότητα Άρμου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1171, ημερ. 20/05/2010, η οποία μας διαβιβάστηκε από 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Ο υπό αναφορά δρόμος εμπίπτει στην αρμοδιότητα της οικείας Επαρχιακής 
∆ιοίκησης, είναι μήκους πέντε περίπου χιλιομέτρων και έχει ασφαλτοστρωθεί το 
2002. 

(β) Στα πλαίσια των εργασιών συντήρησής του έχουν βελτιωθεί ορισμένες 
στροφές, καθώς και μέρος του οδοστρώματος του, ενώ στα πλαίσια του 
φετινού Προϋπολογισμού θα διατεθεί ποσό ύψους 10.000 Ευρώ, με σκοπό την 
επάλειψη με πρέμιξ τμήματός του, που διέρχεται από την οικιστική περιοχή της 
κοινότητας Μέσα Χωρίου. 

(γ) Έχοντας υπόψη τη μειωμένη κυκλοφορία που παρουσιάζει ο εν λόγω δρόμος, 
περαιτέρω διαπλάτυνση και βελτίωσή του δεν αντιμετωπίζεται ως 
προτεραιότητα, στο παρόν στάδιο. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1174, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Κυρτώματα στην οδό Γρίβα ∆ιγενή και βελτίωση της οδού Φανερωμένης στην 
Μεσόγη 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Οι οδοί Φανερωμένης και Γρίβα ∆ιγενή στην κοινότητα Μεσόγης είναι 
συνεχόμενες και συνιστούν τμήμα του παλιού δρόμου Πάφου-Πόλης που 
διερχόταν διαμέσου της Μεσόγης και παρακάμφθηκε (είσοδος και έξοδος 
αντίστοιχα). Ο δρόμος είναι στενός και δεν υπάρχει το διαθέσιμο πλάτος για 
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κατασκευή πεζοδρομίων. Ήδη στην περιοχή διενεργούνται αναπτύξεις και 
εφαρμόζεται ρυμοτομία από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για 
εξασφάλιση του αναγκαίου πλάτους για την διαπλάτυνση του δρόμου και την 
κατασκευή πεζοδρομίων. 

2. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Μεσόγης ανέλαβε την οριοθέτηση επιτόπου της 
γραμμής ρυμοτομίας, βάσει της οποίας, εφόσον φυσικά παραχωρηθούν οι 
συγκαταθέσεις, θα καταστεί δυνατή η διαπλάτυνση του δρόμου. Η κατασκευή 
πεζοδρομίων θα πρέπει να γίνει στα πλαίσια πολεοδομικών αναπτύξεων ή 
σχεδιασμού. 

3. Όσον αφορά την κατασκευή κυρτωμάτων στην οδό Γρίβα ∆ιγενή, το αίτημα θα 
εξεταστεί από τον Κλάδο Κυκλοφοριακών Μελετών του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων και θα ενημερωθεί ανάλογα το Κοινοτικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1175, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη συμβολή της Λεωφ. Μεσόγης με το δρόμο 
Τριμιθούσας - Τάλας στην επαρχία Πάφου 

 Αναφέρομαι στην παραπάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Για την εγκατάσταση των φώτων τροχαίας στην συμβολή της Λεωφόρου 
Μεσόγης με το δρόμο της Τριμιθούσας - Τάλας στην Επαρχία Πάφου, αναμένεται να 
συμπληρωθεί η διαδικασία της απαλλοτρίωσης της επηρεαζόμενης γης για να γίνει 
δυνατή η διαπλάτυνση και κατάλληλη διαμόρφωση της συμβολής. Το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων καταβάλλει προσπάθειες για επίσπευση της διαδικασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1178, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Τσάδας για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για την 
επένδυση τοίχων με πέτρα 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Εσωτερικών προς τον Έπαρχο Πάφου με ημερ. 31.05.2010, η οποία κοινοποιήθηκε 
στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τσάδας επιθυμεί την ανέγερση και επένδυση τοίχων 
αντιστήριξης με πέτρα, καθώς και την επένδυση υφιστάμενων τοίχων, σε 
δρόμο εντός της οικιστικής περιοχής της κοινότητας, αρμοδιότητας του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. Ως εκ τούτου, δεν υπάρχει σχετική πρόνοια στον 
Προϋπολογισμό Ανάπτυξης της κοινότητας, ούτε μπορεί να παραχωρηθεί 
οποιαδήποτε οικονομική βοήθεια από μέρους του Υπουργείου Εσωτερικών. 

(β) Αναφέρεται ότι ήδη το Κοινοτικό Συμβούλιο έχει προχωρήσει στην ανέγερση 
και επένδυση τοίχων με πέτρα σε μεγάλο μέρος του υπό αναφορά δρόμου με 
χορηγία που έλαβε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1179, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

«Θέμα: ∆ιαμόρφωση/ανάπλαση της πλατείας της κοινότητας Τσάδας 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Εσωτερικών με ημερ. 31.05.2010 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε 
στο Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τσάδας υπέβαλε το 2008 αίτηση για εξασφάλιση 
Πολεοδομικής Άδειας για το εν λόγω έργο, η οποία ακόμα εξετάζεται. Η αίτηση 
αφορά πλακόστρωση της πλατείας, επένδυση υφιστάμενων τοίχων με πέτρα, 
κατεδάφιση μέρους του κοινοτικού κτιρίου, διότι εμποδίζει την ορατότητα των 
διερχόμενων αυτοκινήτων και την επιδιόρθωσή του, δημιουργία δυο χώρων 
στάθμευσης και φωτισμό της πλατείας. Η εκτίμηση δαπάνης υπολογίζεται γύρω 
στα €200.000. 

(β) Όταν και εφόσον εξασφαλισθούν οι απαραίτητες άδειες θα προωθηθεί στις 
προτάσεις της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Πάφου για τον Προϋπολογισμό 
Ανάπτυξης της κοινότητας για το 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1181, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα  

«Κατασκευή δρόμου που να συνδέει το δρόμο Πάφου-Πόλης με τα Πότιμα 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων διερεύνησε το αίτημα για τη δημιουργία δρόμου 
που να συνδέει την Κοινότητα Κοίλης και κατ’ επέκταση του δρόμου Πάφου-
Πόλης με τον παραλιακό δρόμο Πάφου-Κόλπου Κοραλλιών στην περιοχή 
Πότιμα κατόπιν αιτημάτων των Κοινοτήτων Κοίλης και Τάλας. Από την 
προκαταρκτική μελέτη για αναβάθμιση/σύνδεση υφιστάμενων χωματόδρομων 
διαφάνηκε ότι λόγω της μορφολογίας του εδάφους είναι πολύ δύσκολη η 
κατασκευή δρόμου που να πληροί τα εγκεκριμένα γεωμετρικά πρότυπα καθότι 
υπάρχουν ιδιαίτερα κλειστές στροφές με πολύ μικρές ακτίνες και οι κατά μήκος 
κλίσεις του είναι πολύ ψηλές. 

2. Όσον αφορά την περίπτωση κατασκευής νέου δρόμου σύμφωνα με τα 
εγκεκριμένα πρότυπα, το μήκος υπολογίζεται προκαταρκτικά σε 11 χλμ. Η 
δαπάνη κατασκευής του έργου θα ξεπεράσει τα 10 εκατομμύρια Ευρώ. Μεγάλο 
μέρος του δρόμου θα διέρχεται μέσα από την περιοχή για την οποία υπάρχουν 
περιβαλλοντικοί περιορισμοί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1182, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

«Θέμα: Εκπόνηση μελέτης για τη σύνδεση της κοινότητας Κοίλης με την περιοχή 
παραθεριστικής κατοικίας, στα Πότιμα 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1182, ημερ. 25/05/2010, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το αρχικό αίτημα της κοινότητας Κοίλης αφορούσε τη βελτίωση ή και 
επαναχάραξη ενδιάμεσου τμήματος δρόμου, μήκους 500μ. περίπου, ο οποίος 
καταλήγει στον υδατοφράκτη «Μαυροκόλυμπου», με σκοπό τη σύνδεση δύο 
υφιστάμενων χωριτικών δρόμων, (ο πρώτος στην περιοχή Κοίλης και ο 
δεύτερος στην περιοχή του παραλιακού δρόμου Κισσόνεργας-Πέγειας), που θα 
οδηγούσε, με τον τρόπο αυτό   και στη διασύνδεση της κοινότητας με τον 
παραλιακό δρόμο. Όπως, εντούτοις, επεσήμανε το Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων, «επειδή η μορφολογία του εδάφους στην περιοχή είναι 
προβληματική, σε περίπτωση που αποφασιστεί η προώθηση του αιτήματος, θα 
απαιτηθεί χάραξη νέου δρόμου, σύμφωνα με τα εγκεκριμένα πρότυπα, το 
μήκος του οποίου υπολογίζεται σε έντεκα (11) χιλιόμετρα, με δαπάνη πέραν 
των 5 εκ. Λ.Κ. (το 2006)». 

(β) Σε συνέχεια των πιο πάνω, το Κοινοτικό Συμβούλιο Κοίλης ζήτησε τη βελτίωση 
και αναβάθμιση του αγροτικού δρόμου που συνδέει την κοινότητα με τον 
παραλιακό δρόμο Κισσόνεργας-Πέγειας, (παραπλήσια του φράγματος 
«Μαυροκόλυμπου»). Πρόκειται για αγροτικό χωματόδρομο μήκους 850μ. και 
πλάτους 4.5-5μ., ο οποίος παρουσιάζει σοβαρά προβλήματα και πρόθεση είναι 
η επίστρωσή του με κράσιεραν και μπετόν, έναντι υπολογιζόμενης δαπάνης 
ύψους €47.000, για την αντιμετώπιση της οποίας παραχωρήθηκε από το 
Υπουργείο Εσωτερικών προς την κοινότητα πρόσθετη οικονομική βοήθεια 
ύφους €20.000. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1184, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«∆ιαδικασία απαλλοτρίωσης τεμαχίου για δημιουργία Πολυδύναμου Κέντρου, στην 
κοινότητα Σίμου, της Επαρχίας Πάφου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1184, ημερ. 25/05/2010, σχετικά με 
την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Σίμου, κατόπιν σχετικής απόφασής του, ημερ. 
1/07/2003, προώθησε, σύμφωνα με τη νενομισμένη διαδικασία, την 
απαλλοτρίωση τεμαχίου στην κοινότητα, με σκοπό την ανέγερση κοινοτικών 
κτιρίων. Εναντίον της προωθηθείσας απαλλοτρίωσης υποβλήθηκε μια ένσταση 
εκπρόθεσμα, η οποία στη βάση και σχετικής γνωμάτευσης που εξασφαλίστηκε 
από τον Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, δεν έγινε δεκτή και στις 
10/11/2006 δημοσιεύτηκε το σχετικό ∆ιάταγμα Απαλλοτρίωσης. 

(β)  Η ενιστάμενη κατέθεσε στη συνέχεια προσφυγή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, το 
οποίο με Απόφασή του, ημερ. 12/02/2009, ακύρωσε το αναφερόμενο ∆ιάταγμα 
Απαλλοτρίωσης. 



200 

 

(γ) Στη συνέχεια το ενδιαφερόμενο Κοινοτικό Συμβούλιο καταχώρησε έφεση κατά 
της πρωτοβάθμιας Απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, η εκδίκαση της 
οποίας εκκρεμεί και κατά συνέπεια και η προώθηση ανέγερσης των κοινοτικών 
κτιρίων. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1186, ημερομηνίας 14 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.08.009.04.1186 και 
ημερομηνία 20 Μαΐου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Ο στόχος του 3% για το 2020 αφορά μόνο επενδύσεις σε Έρευνα και Ανάπτυξη 
(Ε&Α), και όχι επενδύσεις σε καινοτομία. Επιπρόσθετα, όπως διευκρινίστηκε 
επανειλημμένως, ο στόχος του 3% αφορά το μέσο όρο του συνόλου των ερευνητικών 
δαπανών των 27 κρατών-μελών της Ε.Ε., και σε καμιά περίπτωση δεν αποτελεί 
εθνικό στόχο για κάθε μια από τις 27 χώρες. Για παράδειγμα, οι σκανδιναβικές χώρες 
έχουν ποσοστό πέραν του 4%, οπότε ο εθνικός τους στόχος είναι κατά πολύ 
μεγαλύτερος από το 3%. Από την άλλη, χώρες με χαμηλά ποσοστά όπως η Κύπρος, η 
Βουλγαρία, η Μάλτα θέτουν εθνικούς στόχους κάτω από 1%. Στα πλαίσια της νέας 
στρατηγικής της Λισαβόνας EU 2020 η Κύπρος θα επανατοποθετηθεί σε ό,τι αφορά 
το δικό της εθνικό στόχο, λαμβάνοντας υπόψη τους φυσικούς περιοριστικούς 
παράγοντες που χαρακτηρίζουν τον τομέα, καθώς και τις γενικότερες δημοσιονομικές 
συνθήκες. 

 Η διαπίστωσή σας ότι το ποσοστό της Κύπρου μειώνεται τα τελευταία χρόνια 
δεν ευσταθεί, αφού αναμένεται ότι για το 2008 το ποσοστό αυτό θα ανέλθει στο 0,46% 
του ΑΕΠ σε σχέση με 0,44% το 2007 και 0,43% το 2006. Επιπρόσθετα, αξίζει να 
σημειωθεί ότι ο μέσος ετήσιος ρυθμός αύξησης των ερευνητικών δαπανών σε 
απόλυτα μεγέθη στην Κύπρο κατά την τελευταία πενταετία είναι της τάξης του 14% και 
είναι από τους υψηλότερους στην Ευρώπη. Η δυσανάλογη αύξηση στο ποσοστό των 
δαπανών ως προς το ΑΕΠ οφείλεται στο ψηλό ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης της 
Κύπρου κατά την ίδια περίοδο. 

 Σε αντίθεση με τους ευρωπαϊκούς στόχους που προνοούν ότι τα 2/3 των 
επενδύσεων θα πρέπει να προέρχονται από ιδιωτικούς ερευνητικούς φορείς και μόνο 
το 1/3 από το κράτος, στην Κύπρο η κύρια πρωτοβουλία ανήκει στο κράτος. 
Παρατηρείται σχετικά ότι η επενδύσεις σε Ε&Α προέρχονται κατά μεγάλο βαθμό από 
δημόσιες επενδύσεις (65%), ενώ οι επενδύσεις του ιδιωτικού τομέα φτάνουν μόλις το 
16%. Αυτό είναι κάπως αναμενόμενο, αν αναλογιστεί κανείς ότι περίπου 90% των 
επιχειρήσεων της Κύπρου είναι πολύ μικρές, με προσωπικό μέχρι 4 άτομα. Επίσης, 
στην Κύπρο δεν υπάρχουν οι μεγάλες βιομηχανίες, για να επενδύσουν μεγάλα ποσά 
σε έρευνα, όπως γίνεται σε άλλες χώρες. 

 Ένα από τα βασικά εργαλεία που χρησιμοποιούνται σε άλλες χώρες για την 
ενθάρρυνση της συμμετοχής των επιχειρήσεων σε ερευνητικές δραστηριότητες είναι η 
φοροαπαλλαγή των δραστηριοτήτων αυτών. Το εργαλείο αυτό δεν μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί αποτελεσματικά στην Κύπρο, αφού ο συντελεστής εταιρικού φόρου 
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είναι πολύ χαμηλός. Ως εκ τούτου, η επέκταση της συμμετοχής των κυπριακών 
επιχειρήσεων σε δραστηριότητες έρευνας και καινοτομίας επικεντρώνεται στη 
δημιουργία ευνοϊκού κλίματος για ενθάρρυνση τέτοιων δραστηριοτήτων στις 
επιχειρήσεις, καθώς και την ενδυνάμωση των δεσμών μεταξύ της επιχειρηματικής και 
της ακαδημαϊκής/ερευνητικής κοινότητας. Τα μέτρα που προτείνονται εφαρμόζονται 
κυρίως μέσω της ∆έσμης Προγραμμάτων του Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας (ΙΠΕ), 
η οποία περιλαμβάνει πολλά προγράμματα για ενθάρρυνση εμπλοκής των 
επιχειρήσεων σε έρευνα και καινοτομία.»   

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1189, ημερομηνίας 14 Μαΐου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1189 και 
ημερομηνία 20 Μαΐου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, με την οποία ζητείται να 
ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για το «πότε η Κυβέρνηση σκοπεύει να 
υλοποιήσει την προεκλογική της δέσμευση για μείωση της στρατιωτικής θητείας στους 
δεκαεννέα μήνες», και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Στο πρόγραμμα ∆ιακυβέρνησης του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
καταγράφεται επακριβώς η δέσμευση για μελέτη του ενδεχομένου μείωσης της 
θητείας από τους 24 στους 19 μήνες που είναι το ελάχιστο χρονικό όριο στο 
οποίο αυτή μπορεί να μειωθεί με βάση τους συσχετισμούς δυνάμεων και το 
είδος της απειλής που αντιμετωπίζει η Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

β. Στις 20 Μαρτίου 2008 δόθηκαν οδηγίες/όροι εντολής προς την προηγούμενη 
ηγεσία του ΓΕΕΦ για να συνταχθούν μελέτες σχετικά με την αναδιοργάνωση 
της Εθνικής Φρουράς, ώστε αυτή να καταστεί περισσότερο ευέλικτη και 
αποτελεσματική, καθώς και σχετικά με τη δυνατότητα μείωσης της στρατιωτικής 
θητείας. 

γ. Η μελέτη αναδιοργάνωσης που ετοιμάστηκε, αφού έτυχε της έγκρισης του νέου 
Αρχηγού, με μικρές διαφοροποιήσεις, άρχισε να υλοποιείται από το τέλος του 
προηγούμενου χρόνου. Σημειώνεται ότι η πρώτη φάση της μελέτης αναμένεται 
να ολοκληρωθεί μέχρι τέλος Νοεμβρίου του τρέχοντος έτους. 

δ. Από τη μελέτη του ΓΕΕΦ για μείωση της θητείας καταδεικνύεται γενικά ότι είναι 
δυνατή η μείωσή της κάτω από ορισμένες όμως προϋποθέσεις, οι οποίες 
επιβάλλουν την αναδιοργάνωση της ∆ύναμης και την πρόσληψη προσωπικού, 
γεγονός το οποίο συνεπάγεται κόστος. 

ε. Όπως αναφέρθηκε και στη δημοσιογραφική διάσκεψη του Υπουργού Άμυνας 
στις 18 Μαΐου 2010 για τα πεπραγμένα της διετίας της διακυβέρνησης, θα 
επαναξιολογηθεί η όλη κατάσταση και ειδικότερα οι ανάγκες σε προσωπικό, με 
βάση τις εξελίξεις της προσπάθειας για αναδιοργάνωση, ώστε όταν μειωθεί η 
στρατιωτική θητεία να μην επηρεασθεί κατ’ ουδένα τρόπο η επιχειρησιακή 
και μαχητική ικανότητα της Εθνικής Φρουράς. 

2. Όπως αντιλαμβάνεστε, τα νέα δεδομένα που θα προκύψουν με το πέρας της 
αναδιοργάνωσης θα καταδείξουν επακριβώς τις απαιτήσεις σε προσωπικό και το 
κόστος πρόσληψής του. 

3. Σε κάθε περίπτωση η θέση του Υπουργείου Άμυνας είναι ξεκάθαρη και 
απαιτείται να συνυπάρξουν οι δύο προϋποθέσεις που έχουμε θέσει προκειμένου να 
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πετύχουμε την μείωση της θητείας, που επιβάλλεται εκτός των άλλων και για την 
αντιμετώπιση του φαινομένου της φυγοστρατίας. 

4. Ευελπιστούμε ότι σ’ αυτή μας την προσπάθεια θα έχουμε και την κατανόηση 
και του Νομοθετικού Σώματος.»   

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1192, 

ημερομηνίας 17 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα: Ερώτημα του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου αναφορικά με το ∆ημοτικό 
σχολείο και ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Πωμού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 25 Μαΐου 2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εισηγήθηκε τη συνέχιση λειτουργίας του 
∆ημόσιου Νηπιαγωγείου Πωμού, τη σχολική χρονιά 2010-11, κατά παρέκκλιση 
της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου σε συνεδρία του στις 31 Μαρτίου 
2010.  Η Πρόταση εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 9 Ιουνίου 2010. 

2. Αναφορικά με το ερώτημα που αφορά τις παρεκκλίσεις, έχουν προωθηθεί 
εισηγήσεις προς το Υπουργικό Συμβούλιο και αναμένονται σύντομα 
αποφάσεις. Θα σας ενημερώσουμε το συντομότερο. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1199, ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28 Μαΐου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Α. Αντωνίου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στον Προϋπολογισμό του ΤΑΥ για το 2011 υπάρχει πρόταση για κατασκευή 2 
σιφωνίων συνολικού μήκους 150 μ. σε περιοχές ανάπτυξης της κοινότητας 
Κισσόνεργας. 

 Έχει συμφωνηθεί με το Κοινοτικό Συμβούλιο Κισσόνεργας να μετακινηθούν 30 
φρεάτια του Αρδευτικού δικτύου της περιοχής εκτός του οδοστρώματος των 
αγροτικών δρόμων που έχουν εκ των υστέρων διαπλατυνθεί. 

 Η μετακίνηση θα γίνει σταδιακά σε περίοδο 2 χρονών με βάση κατάλογο 
προτεραιότητας που συμφώνησε να ετοιμάσει το Κοινοτικό Συμβούλιο της κοινότητας 
σε παρακείμενους χώρους που πάλιν ανέλαβε να εξασφαλίσει το Κοινοτικό 
Συμβούλιο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1201, 
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ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Άγγελου Βότση 

«∆ιερμηνείς για τη νοηματική γλώσσα στα αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η Μελέτη και Κατασκευή των Νέων Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου έγινε 
σύμφωνα με τις πρόνοιες της Συμφωνίας Παραχώρησης και έχοντας σαν βάση 
διεθνείς κανονισμούς σε σχέση με την προσβασιμότητά τους από άτομα με 
αναπηρίες. 

 Ταυτόχρονα, λαμβάνοντας υπόψη τις ανάγκες των ατόμων με μειωμένη 
κινητικότητα/αναπηρία, στους αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου παρέχονται, χωρίς 
χρέωση προς τα άτομα αυτά, υπηρεσίες εξυπηρέτησης, οι οποίες ξεκινούν από την 
άφιξή τους στον χώρο του Αερολιμένα μέχρι και την επιβίβασή τους στο αεροσκάφος. 
Μεταξύ των ατόμων που εξυπηρετούνται από τις εν λόγω υπηρεσίες είναι και οι 
κωφοί, στους οποίους ωστόσο δεν παρέχονται υπηρεσίες μετάφρασης σε νοηματική 
γλώσσα. 

 Όπως μας έχει πληροφορήσει ο Επενδυτής για την Ανάπτυξη των 
Αερολιμένων, σύμφωνα με τον Ευρωπαϊκό Κανονισμό 1107/2006, τα Αεροδρόμια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν υποχρεούνται να προσφέρουν υπηρεσίες μετάφρασης 
νοηματικής γλώσσας. Παράλληλα, ο Επενδυτής μας έχει ενημερώσει ότι η νοηματική 
δεν είναι διεθνής γλώσσα αλλά αντανάκλαση της τοπικής γλώσσας, με αποτέλεσμα να 
χρησιμοποιούνται εκατοντάδες γλώσσες σε νοηματική σε όλο τον κόσμο. 

 Η εξυπηρέτηση που παρέχεται από τα Αεροδρόμια καθορίζεται στον 
Ευρωπαϊκό Κανονισμό 1107/2006, ο οποίος επισυνάπτεται. Επισυνάπτονται επίσης, 
οι διευκολύνσεις που παρέχονται στα άτομα με μειωμένη κινητικότητα/αναπηρία, από 
τον Επενδυτή στα Αεροδρόμια Λάρνακας και Πάφου.   Οι κυριότερες πληροφορίες 
είναι διαθέσιμες, για καλύτερη ενημέρωση του κοινού και στην ιστοσελίδα που 
διατηρεί ο Επενδυτής στο διαδίκτυο. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για όποιες περαιτέρω πληροφορίες 
χρειαστείτε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1203, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.1203 και ημερ. 
09/06/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η Θεραπευτική 
Κοινότητα Αγία Σκέπη είναι εγγεγραμμένη με βάση τον Περί Στεγών για Ηλικιωμένα 
και Ανάπηρα Άτομα. ∆εν χρειάζονται οποιεσδήποτε αλλαγές στο νομικό πλαίσιο, μέσα 
στο οποίο λειτουργεί, γιατί δε στερείται οποιουδήποτε δικαιώματος επιχορήγησης. 
Συγκεκριμένα, λαμβάνει ετήσια χορηγία από το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και 
από το Υπουργείο Υγείας (το 2009 επιχορηγήθηκε με ποσό ύψους €50.000, ενώ αυτή 
την περίοδο γίνεται αξιολόγηση των αιτήσεων και για τις επιχορηγήσεις του 2010).» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.1203, ημερομηνίας 26 Μαΐου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.1203 ημερ. 
9/6/2010 σχετικά με την ερώτηση της Βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Στέλλας Κυριακίδου και σας πληροφορώ τα εξής: 

2. Η Θεραπευτική Κοινότητα «Αγία Σκέπη» είναι εγγεγραμμένη σύμφωνα με τον 
περί Σωματείων και Ιδρυμάτων Νόμο. Παίρνει κρατική χορηγία από το Υπουργείο 
Υγείας (€50.000 για το 2009) και το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο (€96.000 για το 2009). 

3. Το πρόγραμμα ξεκίνησε τη λειτουργία του στις 19/5/1999. Από τις 8/5/2001 
είναι εγγεγραμμένο με βάση τον περί Στεγών για Ηλικιωμένα και Ανάπηρα Άτομα 
Νόμο (Ν.222/91) και τα δικαιούχα δημοσίου βοηθήματος άτομα λαμβάνουν τροφεία. Η 
εγκεκριμένη χωρητικότητα του προγράμματος είναι 16 άτομα. 

 Σήμερα εξυπηρετούνται 16 άτομα από τα οποία τα 4 είναι δικαιούχοι δημοσίου 
βοηθήματος και παίρνουν τροφεία. Το ύψος των τροφείων ανά άτομο ανέρχεται στο 
ποσό των €743.82 μην. και €52.00 μην. για επίδομα προσωπικής άνεσης. Εκκρεμούν 
άλλες 4 αιτήσεις δημοσίου βοηθήματος, οι οποίες είναι υπό μελέτη. 

4. Το γεγονός ότι το πρόγραμμα της «Αγίας Σκέπης» είναι εγγεγραμμένο 
σύμφωνα με την νομοθεσία ως Στέγη Ηλικιωμένων δεν αποτελεί ανασταλτικό 
παράγοντα για να είναι και δικαιούχο από το Σχέδιο Κρατικών Χορηγιών και δεν 
απαιτείται να γίνουν οποιεσδήποτε αλλαγές. Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της «Αγίας 
Σκέπης» δεν έχει αποταθεί μέχρι σήμερα στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για 
χορηγία, γιατί τα προγράμματα που αφορούν θέματα ναρκωτικών επιχορηγούνται 
αποκλειστικά από το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο, από το οποίο η αναφερόμενη Στέγη 
θα επιχορηγηθεί με το ποσό των €100.000 για το 2010». 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1204, ημερομηνίας 27 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Α. Φακοντής 
με αρ. 23.06.009.04.1204, η οποία αποστάλθηκε με επιστολή σας ημερομηνίας 
15/06/2010, και έχω οδηγίες από τον Υπουργό Εσωτερικών να σας πληροφορήσω 
για τα πιο κάτω: 

(α) Στην είσοδο της Κοινότητας Αγίου Γεωργίου υπάρχει Οικισμός Αυτοστέγασης 
Εκτοπισθέντων που αποτελείται από έξι (6) κατοικίες που ανεγέρθηκαν σε 
τμήμα του τεμαχίου Τ/Κ ιδιοκτησίας με αρ. 475, Φ/ΣΧ 52/ που απαλλοτριώθηκε 
για το σκοπό αυτό. 

(β) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίου Γεωργίου για επέκταση του πιο 
πάνω Οικισμού Αυτοστέγασης, δεν είναι δυνατόν να ικανοποιηθεί διότι το 
υπόλοιπο τμήμα του πιο πάνω Τ/Κ τεμαχίου δεν έχει απαλλοτριωθεί και 
σύμφωνα με την ακολουθούμενη πρακτική, όπως είναι ήδη γνωστό, έχει 
σταματήσει ο διαχωρισμός οικοπέδων αυτοστέγασης σε Τ/Κ ιδιοκτησίες που 
δεν έχουν απαλλοτριωθεί και δεν απαλλοτριώνονται Τ/Κ ιδιοκτησίες για τον ίδιο 
σκοπό. 

(γ) Μετά από συνάντηση του Υπουργού Εσωτερικών με τον Πρόεδρο και τα μέλη 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγίου Γεωργίου στις 04/12/2008 σε σχέση με το πιο 
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πάνω θέμα, ο κ. Υπουργός έδωσε οδηγίες στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως όπως αξιολογήσει άλλα τεμάχια γης Ε/Κ ιδιοκτησίας που 
προτάθηκαν από το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγ. Γεωργίου για σκοπούς 
αυτοστέγασης εκτοπισθέντων. Τα εν λόγω τεμάχια γης αξιολογήθηκαν αλλά 
δεν κρίθηκαν κατάλληλα για το διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης. 

(δ) Στις 19/05/2010 η Συμβουλευτική Επιτροπή για τη διαχείριση Τ/Κ Περιουσιών 
ενέκρινε αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αγ. Γεωργίου για εκμίσθωση 
τμήματος του τεμαχίου με αρ. 475 Φ/ΣΧ 52/3 για τη δημιουργία πάρκου και 
αναμένεται η υπογραφή της σχετικής Σύμβασης Μίσθωσης. Στη συνέχεια θα 
προωθηθεί η εκτίμηση δαπάνης για τον εξωραϊσμό του χώρου και τη 
δημιουργία πάρκου. Το κόστος δημιουργίας του αναφερόμενου πάρκου θα 
καλυφθεί από τον Προϋπολογισμό Ανάπτυξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1207, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Αίτημα της Κοινότητας Κανναβιούς για παραχώρηση οικονομικής 
βοήθειας για καθαρισμό και συντήρηση του πάρκου καθώς και για απομάκρυνση 

στερεών αποβλήτων από την κοινότητα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1270 και ημερ. 9 Ιουνίου 2010, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι είχα συνάντηση με την κοινότητα 
Κανναβιούς στα πλαίσια της Περιφερειακής Σύσκεψης στη Λάσα στις 11.05.2010, 
όπου υποσχέθηκα την παραχώρηση οικονομικής βοήθειας ύψους €2.000 για τον 
καθαρισμό του εκδρομικού χώρου, καθώς και €3.000 για την απομάκρυνση στερεών 
αντικειμένων από την κοινότητα. 

 Οι εν λόγω οικονομικές βοήθειες εγκρίθηκαν από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού στις 30.06.2010, σύμφωνα με την 
καθορισμένη διαδικασία, και θα αποσταλούν στο Κοινοτικό Συμβούλιο εντός των 
προσεχών ημερών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1209, 
ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.00904.1209 και ημερομηνία 14 
Ιουνίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η έκδοση διατάγματος που να καθορίζει περιοχές προστασίας των λουομένων 
στη θάλασσα κατά τη χειμερινή περίοδο είναι δυνατή. Το Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων προβαίνει στην έκδοση του διατάγματος αφού 
μελετήσει τις εισηγήσεις που υποβάλλονται από τους κατά τόπους Επάρχους. 
Για καθορισμό περιοχών προστασίας των λουομένων κατά τους χειμερινούς 
μήνες, θα πρέπει να ληφθεί υπ' όψιν ο κυματισμός στην προταθείσα περιοχή, 
ώστε να μην καταστρέφονται ή παρασύρονται οι σημαντήρες. 

(β) Το εν λόγω διάταγμα δύναται να εκδίδεται και περί τα μέσα Απριλίου, 
νοουμένου ότι η σχετική διαδικασία, στην οποία εμπλέκονται αρκετές 
υπηρεσίες, ολοκληρώνεται εγκαίρως.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1210, ημερομηνίας 27 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.1210 και 
ημερομηνία 21.06.2010 για να σας ενημερώσω ότι το θέμα της δημιουργίας 
Βιοτεχνικής Περιοχής στο Τραχώνι συζητήθηκε σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε 
στις 20.01.2009 με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού και το Κοινοτικό Συμβουλίου 
Τραχωνίου. Σκοπός της σύσκεψης ήταν η οριστικοποίηση του χώρου που επιλέγηκε 
και του απαιτούμενου εμβαδού γης για τη δημιουργία της Βιοτεχνικής Περιοχής, ώστε 
να προωθηθεί ο απαιτούμενος σχεδιασμός από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 
Με βάση τις υφιστάμενες ανάγκες της Κοινότητας, είχε συμφωνηθεί ότι θα απαιτηθεί 
έκταση γης στην οποία θα μπορούσαν να διαχωριστούν 50 περίπου οικόπεδα (750 
τ.μ. έκαστο), ενώ σε αυτήν θα συμπεριλαμβανόταν και ένα πρόσθετο εμβαδόν για τη 
δημιουργία χώρου πρασίνου και του απαιτούμενου οδικού δικτύου. 

2. Κατά την πιο πάνω συνεδρία ο Πρόεδρος του Κοινοτικού Συμβουλίου 
αναφέρθηκε στις προτάσεις των Αρχών των Βρετανικών Βάσεων για καθορισμό 
Πολεοδομικών Ζωνών εντός των ορίων των Βάσεων καθώς και στα νέα δεδομένα τα 
οποία έχουν διαμορφώσει μια πολύ διαφορετική εικόνα όσον αφορά τις προοπτικές 
ανάπτυξης της περιοχής που υποδείχθηκε και επιλέχθηκε για τη δημιουργία της 
Βιοτεχνικής Περιοχής. Η αξία της γης αυτής, η οποία ανήκει σε ιδιώτες (και κατά 
συνέπεια το Κοινοτικό Συμβούλιο Τραχωνίου θα πρέπει να προβεί σε απαλλοτρίωση 
για την απόκτησή της) έχει αυξηθεί σε μεγάλο βαθμό. Ο Κοινοτάρχης ανέφερε επίσης, 
ότι τα επαγγελματικά υποστατικά που υφίστανται στην Κοινότητα μειώνονται σε 
αριθμό σχετικά, υποδεικνύοντας ότι ενδεχομένως να μην εξυπηρετεί πλέον τις 
ανάγκες της Κοινότητας η δημιουργία Βιοτεχνικής Περιοχής εντός των ορίων της. Οι 
ανάγκες της Κοινότητας θα μπορούσαν να εξυπηρετηθούν από μια περιφερειακή 
Βιοτεχνική Περιοχή η οποία θα μπορούσε να δημιουργηθεί από κοινού με άλλες 
Κοινότητες που έχουν παρόμοιες ανάγκες. Από την πιο πάνω σύσκεψη διαφάνηκε ότι 
το Κοινοτικό Συμβούλιο Τραχωνίου ενδεχομένως να μην επιθυμεί τη δημιουργία 
Βιοτεχνικής Περιοχής εντός των ορίων της Κοινότητας. 

3. Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού κάλεσε το Κοινοτικό Συμβούλιο όπως 
διευκρινίσει τη θέση του γραπτώς, πράγμα το οποίο δεν έχει πράξει μέχρι σήμερα. 
Σημειώνεται ότι σε περίπτωση που υπάρξει ενδιαφέρον για τη δημιουργία μιας 
Περιφερειακής Βιοτεχνικής Περιοχής από αριθμό Κοινοτήτων, θα πρέπει να 
υποβληθεί σχετικό αίτημα από τις Κοινότητες αυτές, το οποίο θα εξεταστεί ανάλογα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1216, ημερομηνίας 28 
Μαΐου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης 

Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 4/6/2010, σχετικά με τη πιο πάνω 
ερώτηση που αφορά την ανέγερση νέου Λυκείου στο δήμο ∆ερύνειας, και σας 
πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παρακολουθεί συστηματικά την 
εξέλιξη του μαθητικού πληθυσμού στην περιοχή και θα προχωρήσει στην 
επανεξέταση του θέματος όταν διαμορφωθεί η νέα μορφή του Λυκείου με βάση τις 
αλλαγές που έχουν δρομολογηθεί τόσο ως προς τα αναλυτικά προγράμματα όσο και 
ως προς την οργάνωση των σπουδών στα Λύκεια. 
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 Επί του παρόντος οι αριθμοί των μαθητών που φοιτούν στα δημοτικά σχολεία 
της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου και η εξέλιξη του μαθητικού πληθυσμού που θα 
φοιτήσει στα Λύκεια τα επόμενα χρόνια, δεν δικαιολογεί την ανέγερση νέου Λυκείου 
στην περιοχή, αφού ο αριθμός των μαθητών που απαιτείται για την ομαλή λειτουργία 
ενός Λυκείου, με το υφιστάμενο σύστημα, είναι από 650 μέχρι 750 μαθητές. Με βάση 
τις μελέτες που έχουν διενεργηθεί, ο αριθμός των μαθητών της περιοχής παρουσιάζει 
συνεχή μείωση με αποτέλεσμα οι μαθητές που θα φοιτούν στα δύο Λύκεια της 
περιοχής να μειωθούν, τα αμέσως επόμενα χρόνια, στους 1.050 μαθητές σε σύγκριση 
με 1.297 που φοιτούν την τρέχουσα σχολική χρονιά 2009-10. 

 Σας βεβαιώ ότι μόλις οι ανάγκες το απαιτήσουν, το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού θα προωθήσει έγκαιρα τις διαδικασίες ανέγερσης νέου Λυκείου στην 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1217, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.1217 και ημερ. 
9.6.2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας παραθέτω τα πιο κάτω: 

 Τα άτομα με προβλήματα όρασης λαμβάνουν οικονομική βοήθεια, εφόσον η 
απώλεια όρασης είναι μικρότερη του 1/10 και στα δύο μάτια, για τα ακόλουθα τεχνικά 
μέσα και τεχνολογικό εξοπλισμό, από το Σχέδιο Παροχής Οικονομικής Βοήθειας για 
την αγορά Τεχνικών Μέσων, Οργάνων και άλλων Βοηθημάτων του Τμήματος 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες : 

 Ηλεκτρονικούς Υπολογιστές 

 Πιεσόμετρα που μιλούν ελληνικά 

 Supernova (Πρόγραμμα στον Η/Υ που μέσω της ομιλίας μεταφέρει ακριβώς τι 
γράφει η οθόνη του Η/Υ, επίσης μπορεί να κάνει μεγέθυνση) 

 Κινητό  τηλέφωνο   με  εγκατάσταση   προγράμματος  φωνής  (μεταφέρει  

οτιδήποτε αναγράφεται στην οθόνη του) 

 Hall (Πρόγραμμα στον Η/Υ που μέσω της οθόνης μεταφέρει ακριβώς τι γράφει 
.η οθόνη του Η/Υ) 

 Μπαστούνι 

 Συσκευή αναγνώρισης χρωμάτων  

 ∆ιάφορα είδη τηλεόρασης κλειστού κυκλώματος (Συσκευή η οποία μεγεθύνει 
αντικείμενα και γράμματα) 

 Μηχανή Braille (Συσκευή τύπου γραφομηχανής) 

 Προγράμματα ανάγνωσης οθόνης Lunar (κάνει μεγέθυνση) 

 Φορητή συσκευή επικοινωνίας και επεξεργασίας βιβλίων (Σαρωτής) 

 Ζυγαριές που μιλούν ελληνικά 
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 Jows (Έχει την ίδια χρήση με το Hall, όμως είναι καταλληλότερο για τα άτομα  

 που χρησιμοποιούν το διαδίκτυο) 

 Μέτρα που μιλούν ελληνικά 

 Σημειώνεται ότι η αξία των πιο πάνω τεχνικών μέσων κυμαίνεται από €60 μέχρι 
€3.500 και το ύψος της οικονομικής βοήθειας ανέρχεται σε 80% μέχρι 100% της αξίας 
τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1218, 

ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 9  
Ιουνίου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Από πληροφορίες της Σχολής Τυφλών οι αριθμοί των ατόμων με οπτική 
αναπηρία όλων των βαθμίδων που στηρίζονται από τη Σχολή είναι: 

Ειδικά Σχολεία (Συμπεριλαμβανομένων και ενήλικων ατόμων 
που εκπαιδεύονται στη Σχολή Τυφλών) & Ειδικές Μονάδες            

 

48 

∆ημοτικά Σχολεία                                                                             42 

Σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης                                                          46 

Πανεπιστήμια & κολλέγια                                                                 18 

Σύνολο                                                                                             154 

2. Η Σχολή Τυφλών προσφέρει υπηρεσίες σε άτομα με οπτική αναπηρία, 
ανεξάρτητα από ηλικία, με προγράμματα που πραγματοποιούνται στη Σχολή 
Τυφλών από ειδικούς εκπαιδευτικούς π.χ. εκπαιδευτικά προγράμματα σε 
παιδιά με πολλαπλές αναπηρίες, Σχολή Τηλεφωνητών, ατομικά προγράμματα, 
επιμορφωτικά προγράμματα κτλ. Επίσης, προσφέρει στήριξη και καθοδήγηση 
σε άτομα με οπτική αναπηρία που φοιτούν σε άλλα εκπαιδευτικά ιδρύματα  και  
σε εκπαιδευτικούς των τάξεων όπου φοιτούν μαθητές με οπτική αναπηρία. 

3. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραχωρεί στα άτομα με οπτική 
αναπηρία, μετά από εξειδικευμένη αξιολόγηση, τον απαραίτητο εξοπλισμό, 
εφόδια και διευκολύνσεις για να μπορούν να αντιμετωπιστούν οι εκπαιδευτικές 
τους ανάγκες. Επίσης, τα άτομα με οπτική αναπηρία μπορούν να αποταθούν 
στην Υπηρεσία Κοινωνικής Ενσωμάτωσης του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για βοήθεια, συμπεριλαμβανομένου και ειδικού 
εξοπλισμού. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1219, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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«∆ημιουργία τουριστικού επιμελητηρίου και σχολής τουρισμού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.1219 και 
ημερομηνία 9/6/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λάρνακας, κ. Τ. Μητσόπουλου, για τη δημιουργία στην Κύπρο, τουριστικού 
επιμελητηρίου και σχολής τουρισμού, για να σας πληροφορήσω τα εξής: 

1. Ο θεσμός του τουριστικού επιμελητηρίου λειτουργεί σε άλλες χώρες, όπως για 
παράδειγμα, το ξενοδοχειακό επιμελητήριο στην Ελλάδα, με τις αρμοδιότητές του να 
επικεντρώνονται στην προώθηση της ανάπτυξης του τομέα καθώς και στην 
εκπροσώπηση σε αυτό των ιδιωτικών φορέων. 

Σημειώνεται ότι στην Κύπρο: 

(α) μέσα από τη νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού, ο KOT ασκεί ρυθμιστικό και εποπτικό ρόλο στην τουριστική 
βιομηχανία και 

(β) λειτουργούν οι μηχανισμοί εκπροσώπησης των ιδιωτικών φορέων του 
τουρισμού, όπως οι Συμβουλευτικές Επιτροπές υπό την αιγίδα του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού, καθώς και οι τακτικές επαφές του τομέα με τον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, όπου διασφαλίζεται η 
διαβούλευση μεταξύ του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα σε θέματα που 
αφορούν τον τουρισμό για αντιμετώπιση κοινών προβλημάτων. 

2. Συνεπώς, υπό τις περιστάσεις, δεν θεωρείται σκόπιμη η σύσταση ενός ακόμη 
θεσμικού οργάνου για τον τουρισμό, εάν ένα τέτοιο όργανο δεν θα προσθέσει 
ουσιαστικά στους υφιστάμενους μηχανισμούς. 

3. Σε ό,τι αφορά το θέμα ίδρυσης πανεπιστημιακής σχολής τουρισμού αναφέρω 
ότι θεωρώ σημαντικό να είναι η Κύπρος σημείο αναφοράς για τα τουριστικά δρώμενα, 
ακαδημαϊκά και εμπειρικά. 

4. Σύμφωνα με πληροφόρηση που έλαβα από τον KOT, σήμερα στην Κύπρο 
λειτουργούν ήδη τρία πανεπιστήμια (ένα κρατικό και δύο ιδιωτικά), που προσφέρουν 
πτυχιακά και μεταπτυχιακά προγράμματα στον τουρισμό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1219, ημερομηνίας 28 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9/6/2010 αναφορικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θεωρεί 
δύσκολη από ακαδημαϊκής άποψης, καθώς επίσης και οικονομικά ασύμφορη τη 
δημιουργία απομονωμένων Σχολών των Πανεπιστημίων. Ως εκ τούτου τα 
Πανεπιστήμια, στα πλαίσια της αυτονομίας τους δεν επιδιώκουν και δεν προωθούν 
συνήθως τη δημιουργία τέτοιων Σχολών. 

 Επισημαίνω εντούτοις ότι τα πανεπιστήμια είναι πρόθυμα να συμβάλουν στην 
ανάπτυξη του Τουριστικού Προϊόντος με άλλους ακαδημαϊκούς ή ερευνητικούς 
τρόπους και οποιεσδήποτε εισηγήσεις προς την κατεύθυνση αυτή είναι 
ευπρόσδεκτες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1220, 

ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010, σε σχέση με 
την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ακολουθεί 
εδώ και 10 χρόνια μια συγκροτημένη πολιτική ενίσχυσης των τμημάτων 
νεοελληνικών σπουδών του εξωτερικού, μέσω της Συμβουλευτικής Επιτροπής 
για τις Επιχορηγήσεις Εδρών Ελληνικών και Κυπριακών Σπουδών σε Ξένα 
Πανεπιστήμια, στην οποία μετέχουν εκπρόσωποι τριών υπουργείων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Οικονομικών, Εξωτερικών και Παιδείας και 
Πολιτισμού, καθώς και εμπειρογνώμονες από τον ακαδημαϊκό χώρο 
(Καθηγητής Νεοελληνικής Φιλολογίας, Μιχάλης Πιερής, Κοσμήτορας 
Φιλοσοφικής Σχολής Πανεπιστημίου Κύπρου). Από την ίδρυσή της το 2000 
(Ενίσχυση Τμημάτων/Εδρών Ελληνικών και Κυπριακών Σπουδών σε 
Πανεπιστήμια του εξωτερικού σύμφωνα με την Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ.51.898 και ημερ. 7/6/2000) η Συμβουλευτική Επιτροπή 
εξετάζει κάθε χρόνο πάνω από 40 αιτήσεις για επιχορήγηση εδρών και 
τμημάτων νεοελληνικών σπουδών του εξωτερικού και έχει στηρίξει τις 
νεοελληνικές σπουδές σε πολλές χώρες. 

2. Όσον αφορά την πρόθεση ανάληψης κοινής δράσης με την Ελλάδα, αυτή 
μπορεί να προκύψει ως αποτέλεσμα κυβερνητικών διαβουλεύσεων, όπου να 
εμπλακούν όλα τα αρμόδια υπουργεία των δύο χωρών. Το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού είναι πρόθυμο να λάβει μέρος και να ηγηθεί μιας τέτοιας 
προσπάθειας, και προς όφελος του Ελληνισμού 

3. ∆υστυχώς η ενίσχυση εδρών και τμημάτων νεοελληνικών σπουδών του 
εξωτερικού αποτελεί καθαρά οικονομικό, παρά πολιτικό ζήτημα, η 
αντιμετώπιση του οποίου απαιτεί όλο και περισσότερες ενέργειες σε 
κυβερνητικό επίπεδο, καθώς με την επιδείνωση της οικονομικής κρίσης οι 
ιδιωτικοί φορείς, οι οποίοι μέχρι πρόσφατα στήριζαν αυτή την προσπάθεια, 
τείνουν να υποχωρήσουν. Για παράδειγμα, το Κοινωφελές Ίδρυμα Αλέξανδρου 
Ωνάση το οποίο μέχρι τώρα παραχωρούσε 50 υποτροφίες κάθε χρόνο για τη 
συμμετοχή φοιτητών ξένων Πανεπιστημίων στο Θερινό Εντατικό Πρόγραμμα 
Ελληνικής Γλώσσας του Πανεπιστημίου Κύπρου, φέτος απέσυρε αυτή τη 
σημαντική βοήθεια, επικαλούμενο τη δύσκολη οικονομική κατάσταση. Για να 
αντιμετωπίσει το πρόβλημα, το Πανεπιστήμιο Κύπρου αποφάσισε κατ' 
εξαίρεση να καλύψει τις υποτροφίες για το 2010 από δικά του κονδύλια, αλλά 
είναι αμφίβολο κατά πόσο θα είναι σε θέση να ακολουθήσει αυτή την πολιτική 
και του χρόνου χωρίς την εξεύρεση άλλων χορηγών ή την επιπλέον οικονομική 
ενίσχυση από την Κυπριακή Πολιτεία. 

4.  Σημειώνεται πως στην απάντηση που σας υποβάλλεται έχουν συμπεριληφθεί 
και οι απόψεις του εκπροσώπου του Πανεπιστημίου Κύπρου, Καθηγητή κ. 
Μιχάλη Πιερή. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα συνεχίσει να επιχορηγεί τη δράση 
των εδρών πάντα μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων του κρατικού 
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προϋπολογισμού. Η Συμβουλευτική Επιτροπή για τις Επιχορηγήσεις των 
Εδρών λαμβάνοντας υπόψη τα πιο κάτω, 

 Την έκθεση που υποβάλλεται από τους δικαιούχους των Εδρών η οποία 
περιλαμβάνει αναλυτικά τις δραστηριότητες τους, τον προγραμματισμό 
για το επόμενο ακαδημαϊκό έτος και τους λόγους για τους οποίους 
ζητείται το ποσό. 

 Την ισορροπημένη κατανομή του κονδυλίου σε όσο το δυνατό 
περισσότερες χώρες 

 Τον αριθμό των αιτήσεων 

 Το ποσό του κονδυλίου που εγκρίθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό 

 κατανέμει το συνολικό ποσό που εγκρίνεται στον κρατικό προϋπολογισμό σε 
έδρες που έχουν υποβάλει αίτηση. 

 Περαιτέρω, αξίζει να σημειωθεί πως έχουν αναπτυχθεί σημαντικές συνεργασίες 
μεταξύ Εδρών και Πανεπιστημίου Κύπρου. 

6. Σημειώνεται πως για το 2010 έχει κατανεμηθεί το συνολικό ποσό των €278.000 
που είχε εγκριθεί στον κρατικό προϋπολογισμό σε 37 έδρες σε 20 χώρες. Για 
δική σας ενημέρωση, υποβάλλεται στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ «Α» ο κατάλογος των 
εδρών που έχουν επιχορηγηθεί.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Aπάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1221, 
ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Τάσου Μητσόπουλου 

«ΘΕΜΑ: ΑΝΑΦΟΡΙΚΑ ΜΕ ΤΗ ΝΕΑ ΑΙΘΟΥΣΑ ΕΠΙΒΑΤΩΝ ΣΤΟ ΛΙΜΑΝΙ ΛΕΜΕΣΟΥ 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι το 
κτίριο της νέας αίθουσας επιβατών του λιμανιού Λεμεσού, πληροί τους Περί 
Ενεργειακής Απόδοσης Κτιρίων νόμους του 2006 και 2009 καθώς και τους σχετικούς 
Κανονισμούς και ∆ιατάγματα που τέθηκαν σε ισχύ από τις 21/12/2007. 

 Αναφέρεται ότι το προϋπολογιζόμενο κόστος του έργου ανέρχεται στα 
€18.200.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1222, 

ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 16 Ιουνίου 2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Με βάση τις αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου Αρ. Απόφασης 59.824 
ημερομηνίας 14/4/2004 η δωρεάν υποχρεωτική προδημοτική εκπαίδευση 
αφορά τα παιδιά ηλικίας τεσσάρων χρονών και οκτώ μηνών μέχρι πέντε 
χρονών και οκτώ μηνών. 
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(β) ∆ικαίωμα εγγραφής στα δημόσια και κοινοτικά νηπιαγωγεία για τη σχολική 
χρονιά 2010-11, έχουν όσα παιδιά γεννήθηκαν από την 1η Ιανουαρίου 2005 
μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2005. Αιτήσεις εγγραφής υποβάλλουν και παιδιά 
μικρότερης ηλικίας τριών χρονών μέχρι τεσσάρων χρονών και οκτώ μηνών 
(δηλ. όσα παιδιά γεννήθηκαν από την 1η Σεπτεμβρίου 2007) και εξετάζονται 
από Επιτροπή Επιλογής, με βάση αυστηρά κριτήρια, νοουμένου ότι υπάρχουν 
διαθέσιμες θέσεις. 

(γ) Ο συνολικός αριθμός αιτήσεων παιδιών ηλικίας μικρότερης από την 
προδημοτική που απορρίφθηκαν και έμειναν εκτός δημόσιων/κοινοτικών 
σχολικών μονάδων για τη σχολική χρονιά 2010-11 είναι 2149. Ταυτόχρονα, 
4071 παιδιά της ηλικίας αυτής εξασφάλισαν θέση στα δημόσια και κοινοτικά 
νηπιαγωγεία. 

(δ) Το ΥΠΠ αναγνωρίζει το πρόβλημα που παρουσιάστηκε σε συγκεκριμένη 
επαρχία στην οποία απορρίφθηκε μεγάλος αριθμός αιτήσεων παιδιών 
μικρότερης ηλικίας λόγω εξάντλησης των διαθέσιμων θέσεων. Για το λόγο 
αυτό, ενέκρινε τη λειτουργία και τη δωρεάν στέγαση δύο νέων κοινοτικών 
τμημάτων εξασφαλίζοντας δύο προκατασκευασμένες αίθουσες στην περιοχή 
που το πρόβλημα ήταν ιδιαίτερα έντονο. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεση σας για 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1224, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Πάφου κ. Γεώργιου Τάσου με αρ. 
23.06.009.04.1224, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9 Ιουνίου 2010, 
σχετικά με την αδικία που δημιουργήθηκε εις βάρος των αγροτών οι οποίοι κρίθηκαν 
δικαιούχοι βάσει του σχεδίου ρύθμισης αγροτικών χρεών, αλλά αδυνατούν να 
εισπράξουν το εγκριθέν γι’ αυτούς ποσό, για το λόγο ότι αποπλήρωσαν τα αγροτικά 
τους χρέη πριν την ολοκλήρωση του σχεδίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τους όρους και τα κριτήρια του Σχεδίου Ρύθμισης Αγροτικών 
Χρεών, μόνο αν υπάρχει υφιστάμενο δάνειο μπορεί να γίνει ρύθμιση. 

2. Ως εκ τούτου, σε μια προσπάθεια να βοηθηθούν οι επηρεαζόμενοι αιτητές 
αποφασίστηκε σε συνάντηση που είχε το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος με το Υπουργείο Οικονομικών, ότι το εγκριμένο 
ποσό μπορεί να εμβαστεί σε νέο λογαριασμό, αφού μετά από έλεγχο 
αποδειχτεί ότι ο εγκεκριμένος λογαριασμός, ο οποίος εξοφλήθηκε ή μειώθηκε, 
συνδέεται άμεσα με άλλο χρεωστικό λογαριασμό (νέο δάνειο). 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να 
σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1227, 
ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ. 
23.06.009.04.1227 και ημερομηνία 7 Ιουνίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, 
και σας πληροφορώ τα εξής: 

(α) Οι απαιτήσεις των εταιρειών συλλογικής διαχείρισης/είσπραξης πνευματικών 
δικαιωμάτων είναι ορθές και νόμιμες όσον αφορά στην είσπραξη των τελών για 
τα συγγενικά δικαιώματα των εκτελεστών/ερμηνευτών που εκπροσωπούν, 
σύμφωνα με τον περί Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 
Νόμου. 

 Παρ´ όλα αυτά, ο Νόμος δεν προβλέπει κριτήρια, βάσει των οποίων 
καταβάλλονται τα τέλη στις εταιρείες συλλογικής διαχείρισης ούτε και 
καθορίζεται, δυνάμει συγκεκριμένων παραμέτρων το ύψος των τελών αυτών, 
με αποτέλεσμα να πρέπει να καταβάλλονται τέλη από οποιοδήποτε υποστατικό 
που αναμεταδίδει μουσική, του οποίου τα κέρδη δεν είναι αποτέλεσμα της 
μουσικής που αναμεταδίδει. Περαιτέρω, μέχρι τώρα η πρακτική ήταν η 
διαπραγμάτευση του ύψους των τελών από τους ίδιους τους χρήστες 
πνευματικών δικαιωμάτων και σε περίπτωση διαφωνίας επί τούτου, 
μπορούσαν να καταφύγουν στην Αρχή Πνευματικής Ιδιοκτησίας, καθώς και στα 
πολιτικά δικαστήρια. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας με τη 
Γνωμάτευση του ημερομηνίας 3.6.2008, εισηγήθηκε την άμεση τροποποίηση 
του σχετικού Νόμου, ούτως ώστε να προβλεφθούν κανόνες που να ρυθμίζουν 
τη λειτουργία και τη διαφάνεια των εταιρειών συλλογικής διαχείρισης, την 
τιμολόγηση και τη διανομή της εύλογης αμοιβής στους δικαιούχους των 
πνευματικών και συγγενικών δικαιωμάτων. 

(β) Έχουν ήδη δοθεί οδηγίες στο Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου 
Παραλήπτη για τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας, σύμφωνα με την 
προαναφερόμενη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. Σημειώνεται περαιτέρω 
ότι, επί του παρόντος εξετάζεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προσχέδιο 
Οδηγίας που θα διέπει τη λειτουργία και άλλα συναφή θέματα σε σχέση με τις 
εταιρείες συλλογικής διαχείρισης στα κράτη-μέλη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1229, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 21 Ιουνίου, 2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η διενέργεια δειγματοληπτικών ερευνών για 
τις χημικές ουρές των υπερπτήσεων πάνω από την Κύπρο προϋποθέτει εξειδικευμένο 
επιστημονικό και τεχνολογικό εξοπλισμό και τεχνογνωσία. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και ειδικότερα η 
Μετεωρολογική Υπηρεσία και το Τμήμα Περιβάλλοντος δεν διαθέτουν τον 
απαιτούμενο εξοπλισμό για τη διεξαγωγή δειγματοληψιών. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1232, 
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ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα του ∆ήμου Γεροσκήπου για παραχώρηση της πλαζ του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.1432 και με 
ημερομηνία 4/6/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Πάφου, κ. Φ. Σαρίκα, για το αίτημα του ∆ήμου Γεροσκήπου για παραχώρηση της 
πλαζ του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Σε συνέχεια σχετικής απόφασης του ∆ιοικητικού Συμβουλίου του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού που λήφθηκε στη συνεδρίαση του ημερομηνίας 
7/7/2010, ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού βρίσκεται σε διαβούλευση με το 
∆ήμο Γεροσκήπου για το θέμα της διαχείρισης της πλαζ. 

2. Αναμένεται ότι μέχρι το τέλος Σεπτεμβρίου 2010, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο του 
KOT, μετά από την ολοκλήρωση των πιο πάνω διαβουλεύσεων του 
Οργανισμού  με τον ∆ήμο Γεροσκήπου, θα είναι σε θέση να λάβει τις τελικές 
του αποφάσεις για το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1233, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλου 

«Ακίνητη ιδιοκτησία που ανήκει στο Κράτος, η αξία της και το ύψος 
των εσόδων που προκύπτουν από την αξιοποίησή της 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1233 και ημερομηνία 14 Ιουνίου 2010, 
με την οποία μας έχει διαβιβασθεί η ερώτηση του Βουλευτή κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλου, σε σχέση με την ακίνητη ιδιοκτησία που ανήκει στο Κράτος, την αξία 
της και το ύψος των εσόδων που προκύπτουν από την αξιοποίησή της. 

2. Αντίγραφο της υπό αναφορά επιστολής έχει ήδη διαβιβαστεί στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, το οποίο θα ετοιμάσει τον κατάλογο της ακίνητης 
ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας, στον οποίο θα φαίνονται όλα τα διαθέσιμα νομικά και 
φυσικά χαρακτηριστικά της και όπου αυτό είναι εφικτό, την υπολογιζόμενη αξία της και 
τα έσοδα που προκύπτουν από τυχόν αξιοποίησή της. 

 Όπως αντιλαμβάνεστε, η διαδικασία ετοιμασίας του καταλόγου αυτού είναι 
πολύπλοκη και χρονοβόρα και λόγω φόρτου εργασίας, αναμένεται ότι θα 
συμπληρωθεί σε 6-8 μήνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1234, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 15 Ιουνίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Η εφαρμογή της ηλεκτρονικής σήμανσης έγινε υποχρεωτική από τις 
31/12/2009. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την παράγραφο 3, άρθρο 9 του Κανονισμού 
αρ. 21/2004 του Συμβουλίου, της 17ης ∆εκεμβρίου 2003 και των τροποποιήσεων 
αυτού: 

«αρχής γενομένης από την 31η ∆εκεμβρίου του 2009, η ηλεκτρονική 
αναγνώριση, σύμφωνα με τις κατευθυντήριες γραμμές της παραγράφου 
1 και τις σχετικές διατάξεις του τμήματος Α του παραρτήματος, 
καθίσταται υποχρεωτική για όλα τα ζώα». 

 Η ηλεκτρονική σήμανση, ως μέθοδος, είναι πιο αξιόπιστη από την 
παραδοσιακή σήμανση με τα κίτρινα ενώτια. Από τη μέχρι τώρα εμπειρία των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, στην τοποθέτηση κίτρινων ενωτίων, έχουν διαφανεί αρκετά 
προβλήματα όπως απώλειες, μάσημα και καταστροφή ενωτίων. 

 Οι λόγοι για τους οποίους επιλέχθηκε η ηλεκτρονική σήμανση των 
αιγοπροβάτων, με ενδοστομαχικούς βόλους, είναι οι ακόλουθοι: 

 Ο κτηνοτρόφος προστατεύεται από κλοπή των ζώων του, αφού οποιαδήποτε 
στιγμή μπορεί να ανιχνευτεί ο κωδικός ενός ζώου και επομένως να βρεθεί ο 
ιδιοκτήτης του. Για να αφαιρεθεί ο βόλος από το ζώο, απαιτείται χειρουργική 
επέμβαση ή η θανάτωση του ζώου. 

 Λύεται το πρόβλημα με τις απώλειες των ενωτίων, καθώς ο βόλος, είναι σχεδόν 
αδύνατο να φύγει από το ζώο. Σύμφωνα με μεγάλη πανευρωπαϊκή έρευνα, το 
αναμενόμενο ποσοστό απώλειας του βόλου μετά την τοποθέτηση στο ζώο, 
είναι γύρω στο 0,03%. 

 Μπορεί να γίνει σήμανση και των ζώων με πολύ μικρά αυτιά, στα οποία δεν 
μπορούν να μπουν ενώτια. 

 Αντίθετα με τη μέθοδο σήμανσης με ενώτια, η ηλεκτρονική σήμανση 
εφαρμόζεται ανεξάρτητα από τα εδαφολογικά χαρακτηριστικά μιας περιοχής και 
των συνθηκών βόσκησης των ζώων. 

 Η ηλεκτρονική σήμανση στα πρόβατα ξεκίνησε από το Σεπτέμβριο του 2005 
και μέχρι τον Ιούνιο του 2010 έχουν τοποθετηθεί 568.592 ενδοστομαχικοί βόλοι, ενώ 
στις αίγες ξεκίνησε από την 01/11/2009 και μέχρι 09/06/2010 έχουν τοποθετηθεί 
257.172 βόλοι. Οι επιβεβαιωμένοι θάνατοι λόγω τραυματισμού κατά την τοποθέτηση 
των βόλων, ανέρχονται μόλις στους 273. Όλα τα ζώα τα οποία πέθαναν εξαιτίας 
τραυματισμού κατά την τοποθέτηση του βόλου, έχουν αποζημιωθεί βάσει της 
αγοραίας αξίας των ζώων. 

 Με βάση τις αποζημιώσεις, διαπιστώθηκε ότι οι θάνατοι που προήλθαν από 
τέτανο λόγω μόλυνσης από τη χρήση του παραδοσιακού ενωτίου και έχουν 
καταβληθεί αποζημιώσεις στους κτηνοτρόφους, είναι περισσότεροι από τους 
θανάτους λόγω της σήμανσης με ηλεκτρονικό βόλο. 

 Αναφορικά με το ερώτημά σας, εάν σε κάποιες περιπτώσεις επιτρέπεται η 
χρήση συμβατικών ενωτίων αντί της ηλεκτρονικής σήμανσης, πληροφορείσθε ότι 
βάσει του άρθρου 4 παράγραφος 3 του Κανονισμού 21/2004, δίνεται η δυνατότητα 
υιοθέτησης παρέκκλισης για ζώα που προορίζονται για σφαγή, πριν από την ηλικία 
των 12 μηνών να σημαίνονται μόνο με συμβατικά ενώτια. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
αποφάσισε να μην εφαρμόσει την πιο πάνω παρέκκλιση, αφού για τους λόγους που 
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αναφέρονται πιο πάνω, κρίθηκε ότι η ηλεκτρονική σήμανση είναι η πλέον αξιόπιστη 
μέθοδος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1237, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.1237, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 10 Ιουνίου 2010, σχετικά με τους λόγους για τους οποίους η κοινότητα 
Μοναγρουλλιού στη Λεμεσό δεν έχει συμπεριληφθεί στις μειονεκτικές περιοχές, ενώ 
έχουν συμπεριληφθεί άλλες γειτονικές κοινότητες με χαμηλότερο υψόμετρο, που είναι 
καθαρά τουριστικές και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Μοναγρούλλι περιλαμβάνεται στον κατάλογο των κοινοτήτων των 
Μειονεκτικών Γεωργικών Περιοχών στην κατηγορία των «μη επιλέξιμων» και 
ως τέτοια δεν λαμβάνει την πληρωμή της εξισωτικής αποζημίωσης που 
παρέχεται από το Μέτρο 2.1 «Παροχή εξισωτικών πληρωμών σε μειονεκτικές 
περιοχές». 

2. Το Μοναγρούλλι δεν περιλαμβάνεται στις επιλέξιμες μειονεκτικές περιοχές 
αφού περιλαμβάνεται στις κοινότητες όπου υπάρχει μόνιμο αρδευτικό δίκτυο 
και αρδεύονται από μεγάλα κυβερνητικά υδατικά έργα. 

3. Οι καλλιεργητές που διαμένουν στις «μη επιλέξιμες» μειονεκτικές περιοχές είναι 
δικαιούχοι συμμετοχής στο Μέτρο 2.1 για καλλιεργούμενη γεωργική γη που 
υφίσταται στις επιλέξιμες περιοχές. Επίσης, οι καλλιεργητές από τις «μη 
επιλέξιμες» κοινότητες είναι δικαιούχοι του επιπρόσθετου 10% ποσοστού 
ενίσχυσης για τις μειονεκτικές περιοχές για δραστηριότητες και επενδύσεις που 
πραγματοποιούνται στις εν λόγω περιοχές. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1238, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με 
αρ. 23.06.009.04.1238, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 14 
Ιουνίου 2010, σχετικά με τη Μελέτη για τις επιπτώσεις της ένταξης στην Ε.Ε. και το 
μέλλον και τη δυναμική του Κυπριακού Αγροτικού Τομέα και σας πληροφορώ ότι η εν 
λόγω Μελέτη στην οποία περιέχονται και τα σχετικά πορίσματα, έχει ήδη κατατεθεί 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κατά τη συνεδρία της 3ης Ιουνίου 2010 και είναι διαθέσιμη 
στην ιστοσελίδα του Τμήματος Γεωργίας (www.moa.gov.cy/da). 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1242, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Μηχανογράφηση του αρχείου ασθενών του Κέντρου Υγείας Λατσιών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 14/6/2010 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Μέσα στα πλαίσια της επέκτασης της μηχανογράφησης του Ολοκληρωμένου 
Πληροφοριακού Συστήματος Υγείας στα Κέντρα Υγείας Λευκωσίας και Αμμοχώστου 
περιλαμβάνεται και η διασύνδεση του Κέντρου Υγείας Λατσιών με το 
μηχανογραφημένο πληροφοριακό σύστημα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

Για να μπορέσει να προωθηθεί η μηχανογράφηση απαιτείται όπως: 

 γίνει η εγκατάσταση δικτύου δομημένης καλωδίωσης, 

 εξασφαλισθεί ο απαιτούμενος μηχανογραφικός και τηλεπικοινωνιακός 
εξοπλισμός και 

 προωθηθεί η εκπαίδευση του προσωπικού. 

 Η ανάγκη μηχανογράφησης του Κέντρου Υγείας Λατσιών έχει ήδη περιληφθεί 
στον προϋπολογισμό του 2010. Η μελέτη για την εγκατάσταση του δικτύου δομημένης 
καλωδίωσης θα προωθηθεί από το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών και 
αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τα τέλη Σεπτεμβρίου 2010, ενώ ο απαιτούμενος 
μηχανογραφικός εξοπλισμός θα εξασφαλισθεί αρχές Οκτωβρίου 2010. 

 Είμαι στην διάθεσή σας για περισσότερες άλλες πληροφορίες ή διευκρινίσεις 
χρειάζονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1243, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 9 Ιουνίου, 2010 με την οποία 
υποβάλατε την πιο πάνω Ερώτηση και σε συνέχεια της επιστολής μου με τον ίδιο 
Αριθμό Φακέλου και ημερομηνία 20 Ιουλίου 2010 σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
αναφορικά με το ερώτημα που τέθηκε: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, σε συνεργασία με την 
Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής μελέτησε και αξιολόγησε τις 
πληροφορίες και τα στοιχεία που τέθηκαν στην διάθεσή του για το θέμα της 
διαφήμισης και αγορών προϊόντων μέσω τηλεφώνου, με αποτέλεσμα την 
τροχοδρόμηση συγκεκριμένων ενεργειών προς όφελος των καταναλωτών. 

 Οι ενέργειες που αποφασίστηκαν αφορούν την εντατικοποίηση της 
προσπάθειας για την επιβολή της νομοθεσίας με στόχο τη βελτίωση του τρόπου 
παρουσίασης των διαφόρων διαφημίσεων στα Μέσα Μαζικής Ενημέρωσης. Ιδιαίτερη 
έμφαση θα δοθεί στην εμφανή και ευκόλως ορατή εμφάνιση της συνολικής τιμής 
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χρέωσης της κάθε προσφερόμενης υπηρεσίας ή προϊόντος, καθώς και στην ηχητική 
αναφορά σε αυτή ώστε να μην παραπλανούνται οι καταναλωτές. 

 Για το σκοπό αυτό έχει καθιερωθεί πρόγραμμα συστηματικής παρακολούθησης 
των προβαλλόμενων στα μέσα μαζικής ενημέρωσης διαφημίσεων και γίνονται 
συνεχείς παρεμβάσεις προς τους διαφημιστές, τις εταιρείες και τα Μέσα Μαζικής 
Ενημέρωσης για πιστή εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1243, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 9 Ιουνίου, 2010 με την οποία 
υποβάλατε την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με 
το ερώτημα που τέθηκε: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, δεν έλαβε από την 
Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής οποιαδήποτε παράπονα που 
να αφορούν τα θέματα που θίγονται από τον Έντιμο βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη. Ως εκ τούτου, ζητήθηκε από τον Πρόεδρο της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, να υποβάλει τα σχετικά 
στοιχεία και πληροφορίες στο Υπουργείο για την άμεση διερεύνηση τους. 

 Μετά τη διερεύνηση των όσων θα τεθούν υπόψη του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, θα επανέλθω με ολοκληρωμένη απάντηση στην ερώτηση 
του έντιμου βουλευτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1245, 

ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με την επιστολή σας ημερ. 9/6/2010 και ερ. 23.06.009.04.1245 
σχετικά με ερώτημα του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη, σας αναφέρουμε ότι στη θέση του Προέδρου του Συμβουλίου Ιστορικής 
Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-1959 έχει διοριστεί ο κ. Ανδρέας Πογιατζής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1247, ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1247 της Βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου και σας πληροφορώ ότι το 
ασθενοφόρο το οποίο βρίσκεται στο Ιατρικό Κέντρο Αγρού έχει μετακινηθεί 
προσωρινά λόγω έκτακτης ανάγκης που προέκυψε στα Νοσοκομεία Λεμεσού και 
Λάρνακας. 

 Το Κέντρο Υγείας Αγρού καλύπτεται πολύ ικανοποιητικά με ασθενοφόρο από 
το Νοσοκομείο Κυπερούντας. Συγκεκριμένα από την ώρα της κλήσης, το ασθενοφόρο 
από το Νοσοκομείο Κυπερούντας βρίσκεται στον Αγρό σε περίπου δέκα λεπτά. 

 Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Υγείας προτίθεται να αποστείλει ένα ασθενοφόρο 
στο Ιατρικό Κέντρο Αγρού, με την αγορά των καινούργιων ασθενοφόρων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1249, 
ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Αθηνάς Κυριακίδου 

«Θέμα: Εργασίες στο δρόμο Λεμεσού-Αγρού 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Κατασκευή τρίτης λωρίδας στο δρόμο Λεμεσού-Αγρού στο τμήμα 
Γεράσας-Αγίας Παρασκευής 

 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοίμασε μελέτη για κατασκευή ανηφορικής 
λωρίδας στο τμήμα Χ∆ 16+600-18+600 και την απέστειλε στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας από το Μάιο του 2006 για τις απαλλοτριώσεις. 
Εν τω μεταξύ όμως η Υπηρεσία Περιβάλλοντος ζήτησε πλήρη περιβαλλοντική 
μελέτη για το δρόμο αυτό η οποία ανατέθηκε σε ιδιώτες μελετητές το ∆εκέμβριο 
του 2007 με διάρκεια ένα χρόνο. Η μελέτη καθυστερεί, παρ’ όλες τις ενέργειες 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων για επίσπευσή της και αναμένεται να 
ολοκληρωθεί και να υποβληθεί στην Υπηρεσία Περιβάλλοντος περί το τέλος 
του 2010. Ως εκ τούτου, το πρόγραμμα υλοποίησης του έργου δεν μπορεί να 
καθοριστεί στην παρούσα φάση λόγω του ότι θα πρέπει να εξασφαλιστεί 
πρώτα περιβαλλοντική έγκριση και να ολοκληρωθούν, σύμφωνα με τυχόν 
όρους που θα τεθούν, τα κατασκευαστικά σχέδια και οι απαλλοτριώσεις. 

(β) Επίστρωση του δρόμου Αγρού - Καλού Χωριού αφού η επιφάνειά του 
δεν είναι λεία 

 Η επίστρωση του δρόμου έγινε μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 2010 και 
χρησιμοποιήθηκε σφραγιστικός ασφαλτοπολτός (slurry seal) με σκοπό αφενός 
τη συντήρηση του οδοστρώματος και αφετέρου τη δημιουργία αντιολισθητικής 
επιφάνειας για μεγαλύτερη ασφάλεια ιδιαίτερα τη χειμερινή περίοδο. 

 Σημειώνεται ότι η χρήση του υλικού αυτού συστήνεται ιδιαίτερα σε δρόμους 
ορεινών περιοχών που επηρεάζονται από παγετό τη χειμερινή περίοδο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1251, ημερομηνίας 4 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.1251, με ημερομηνία 
21 Ιουνίου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Ο Χώρος Υγειονομικής Ταφής Απορριμμάτων (Χ.Υ.Τ.Α.) Πάφου, υπήρξε ο 
πρώτος  οργανωμένος χώρος διαχείρισης οικιακών απορριμμάτων στην Κύπρο 
και κατασκευάστηκε σύμφωνα με την Οδηγία 99/31/ΕΚ. Η διάρκεια ζωής του 
Χ.Υ.Τ.Α. Πάφου ήταν για 10 χρόνια, με βάση τις ποσότητες σχεδιασμού που 
λήφθηκαν υπόψη. Η καθυστέρηση της εφαρμογής του συστήματος της διαλογής 
στην πηγή των συσκευασιών και των αποβλήτων συσκευασιών, που μόλις 
πρόσφατα εφαρμόστηκε στην Επαρχία Πάφου, είχε σαν αποτέλεσμα, 
διπλάσιες ποσότητες αποβλήτων να καταλήγουν στο Χ.Υ.Τ.Α. Πάφου και είναι 
ο βασικός λόγος για τον οποίο πρέπει άμεσα, να προχωρήσουμε στην 
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κατασκευή του δεύτερου κυττάρου. Η εφαρμογή συστημάτων διαλογής στην 
πηγή, προϋποθέτει την ενίσχυση της περιβαλλοντικής συνείδησης των πολιτών 
μέσω της ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης και είναι η μοναδική μέθοδος 
διαχείρισης που προϋποθέτει τη συμμετοχή των πολιτών. 

β. Ήδη το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται στο στάδιο κατακύρωσης της 
κατασκευής του δεύτερου κυττάρου του Χ.Υ.Τ.Α. Πάφου. Αναμένεται μέχρι το 
τέλος του χρόνου να ξεκινήσουν οι κατασκευαστικές εργασίες αφού εγκριθούν οι 
μελέτες εφαρμογής. Παράλληλα, ετοιμάστηκαν όροι διαγωνισμού για πρόσληψη 
συμβούλου που θα ετοιμάσει όλες τις αναγκαίες μελέτες και έγγραφα και θα 
επιβλέψει τις κατασκευαστικές εργασίες για την αναβάθμιση του Χ.Υ.Τ.Α. σε 
Μονάδα Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης. Οι όροι διαγωνισμού υποβλήθηκαν στο 
Γενικό Λογιστήριο και στο Τμήμα Ελέγχου του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων για τελικό έλεγχο και έγκριση, λόγω του ότι το έργο θα προταθεί για 
συγχρηματοδότηση από τα Ευρωπαϊκά Ταμεία. Αναμένεται σύντομα να 
προχωρήσουμε στην προκήρυξη του διαγωνισμού. 

γ. Η διαχείριση των αποβλήτων είναι ένα θέμα που πρέπει να απασχολεί όχι μόνο 
το κράτος, αλλά τις Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης και γενικά όλους τους πολίτες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1252, 
ημερομηνίας 4 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Μετρήσεις ηλεκτρομαγνητικών πεδίων στην περιοχή Ίνειας και στο ύψωμα 
“Αετόπετρες” 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
διεξάγει περιοδικά μετρήσεις στην περιοχή Ίνειας. Τα τελευταία αποτελέσματα των 
μετρήσεων που έχουν καταγραφεί στην περιοχή του υψώματος του παρατηρητηρίου 
της Εθνικής Φρουράς, όπου έχουν συνυπολογιστεί όλες οι ραδιοεπικοινωνιακές 
εκπομπές, έχουν ως εξής: 

 Σημείο 1 

 Σε απόσταση 90 μέτρων από το ραντάρ του Ναυτικού, 300 μέτρων από το 
ραντάρ της Πολιτικής Αεροπορίας, 280 μέτρων από το ραντάρ του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας και 320 μέτρων από τους σταθμούς κινητής τηλεφωνίας 
της ΑΤΗΚ, ο Συντελεστής Έκθεσης (EQ) δεν υπερβαίνει το 0.00052% (192.000 
φορές χαμηλότερος) του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου. 

 Σημείο 2 

 Σε απόσταση 180 μέτρων από το ραντάρ του Ναυτικού, 90 μέτρων από το 
ραντάρ της Πολιτικής Αεροπορίας, 88 μέτρων από το ραντάρ του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας και 110 μέτρων από τους σταθμούς κινητής τηλεφωνίας 
της ΑΤΗΚ, ο Συντελεστής Έκθεσης (EQ) δεν υπερβαίνει το 0.0072% (13.888 
φορές χαμηλότερος) του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου. 

 Σημείο 3 

 Σε απόσταση 2 μέτρων από το ραντάρ του Ναυτικού, 235 μέτρων από το 
ραντάρ της Πολιτικής Αεροπορίας, 215 μέτρων από το ραντάρ του Τμήματος 
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Εμπορικής Ναυτιλίας και 274 μέτρων από τους σταθμούς κινητής τηλεφωνίας 
της ΑΤΗΚ, ο Συντελεστής Έκθεσης (EQ) δεν υπερβαίνει το 0.0007% (142.857 
φορές χαμηλότερος) του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου. 

 Σημείο 4 

 Στο κέντρο το χωριού Ίνεια σε απόσταση 3 χλμ από το ραντάρ του Ναυτικού, 
το ραντάρ της Πολιτικής Αεροπορίας, το ραντάρ του Τμήματος Εμπορικής 
Ναυτιλίας και από τους σταθμούς κινητής τηλεφωνίας της ΑΤΗΚ, ο Συντελεστής 
Έκθεσης (EQ) δεν υπερβαίνει το 0.00004% (2 500 000 φορές χαμηλότερος) 
του ανωτάτου επιτρεπτού ορίου. 

 Σημειώνεται ότι όλες οι μετρήσεις ηλεκτρομαγνητικών πεδίων διεξάγονται 
σύμφωνα με τη μεθοδολογία που καθορίζεται στη σύσταση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής Επικοινωνιών CEPT/ECC/REC/(02)04 με τίτλο "Measuring Non Ionizing 
Radiation(9kHz-300 GHz)" και ο συντελεστής έκθεσης υπολογίζεται με βάση τα 
επίπεδα αναφοράς που καθορίζονται στη σύσταση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
1999/519/EC και τα πρότυπα της ∆ιεθνούς Ένωσης Προστασίας από Μη-Ιονίζουσα 
Ακτινοβολία (ICNIRP). 

2.  Το ερώτημα σας για το αν υπάρχουν σχέδια για κατεδάφιση των έργων 
υποδομής των πυραύλων S300 και επαναφορά του περιβάλλοντος θα απαντηθεί από 
το Υπουργείο Άμυνας, στο οποίο απευθύνεται επίσης η ερώτηση.» 

Aπάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1253, 
ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αποθήκη Τελωνείου Αεροδρομίου Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Το κείμενο της Συμφωνίας Παραχώρησης που έχει υπογραφεί μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Επενδυτή, η οποία τέθηκε σε εφαρμογή το 
Μάιο του 2006, καθορίζει επακριβώς τους χώρους που έχουν παραχωρηθεί 
στις Κυβερνητικές Υπηρεσίες και στο Τελωνείο ειδικότερα. 

2. Η ανάπτυξη νέων εγκαταστάσεων στο χώρο του Αερολιμένα Λάρνακας, η 
οποία θα πραγματοποιηθεί στα πλαίσια που καθορίζονται από τη Συμφωνία 
Παραχώρησης, δεν διαφοροποιεί το εργασιακό καθεστώς των εργαζομένων, 
όπως αυτό καθορίζεται από τον Περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1256, 

ημερομηνίας 7 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερομηνίας 
22/6/2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η απόφαση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού να εγκρίνει και να 
επιχορηγεί την ίδρυση και λειτουργία Κοινοτικών Νηπιαγωγείων βασίστηκε 
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στην ανάγκη για εξυπηρέτηση των εργαζόμενων γονιών με την παροχή 
ποιοτικών εκπαιδευτικών προγραμμάτων με χαμηλό κόστος. 

2. Τα έξοδα λειτουργίας των Κοινοτικών Νηπιαγωγείων αναλαμβάνουν στις 
πλείστες των περιπτώσεων οι εμπλεκόμενοι Σύνδεσμοι Γονέων των Κοινοτικών 
Νηπιαγωγείων, ενώ το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επιχορηγεί το μισθό 
της νηπιαγωγού με ποσό που κυμαίνεται μεταξύ €8,543-€11,960, ανάλογα με 
την κατηγορία στην οποία ανήκει το κάθε νηπιαγωγείο. Η λειτουργία των 
Κοινοτικών νηπιαγωγείων από τους Συνδέσμους Γονέων δεν προσβλέπει στη 
δημιουργία κέρδους και επομένως τα έσοδά τους από τη λειτουργία των 
κοινοτικών νηπιαγωγείων είναι τις περισσότερες φορές χαμηλότερα. 

3. Μισθολογική διαφορά μεταξύ κρατικών και μη κρατικών υπαλλήλων υπάρχει 
στις πλείστες κατηγορίες εργαζομένων. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
μελετά το ενδεχόμενο της αύξησης των επιχορηγήσεων προς τους Συνδέσμους 
Γονέων και κατ’ επέκταση και τη μισθολογική αναβάθμιση των νηπιαγωγών 
που εργάζονται στα κοινοτικά νηπιαγωγεία, πάντα μέσα στα πλαίσια των 
οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους.  Στο παρόν στάδιο δεν είναι δυνατόν 
να προωθηθεί. 

4. Ο αρχικός μισθός των νηπιαγωγών που εργάζονται στα κοινοτικά νηπιαγωγεία 
δεν αλλάζει, απλά προστίθεται σε αυτόν η εκάστοτε τιμαριθμική 
αναπροσαρμογή κατά τους μήνες Ιανουάριο και Ιούλιο κάθε χρόνο. Το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με εγκύκλιό του ενημερώνει τους 
Συνδέσμους Γονέων για την αύξηση/μείωση   του   τιμαρίθμου   και   για   τον   
τρόπο   εξαγωγής   της   νέας μισθοδοσίας. Στην εγκύκλιο Ιουλίου κάθε χρόνο 
ορίζεται και το ύψος της προσαύξησης που θα πρέπει να δίνεται στις 
νηπιαγωγούς που δικαιούνται. Η μοναδική περίπτωση μια νηπιαγωγός που 
εργάζεται για χρόνια σε ένα κοινοτικό νηπιαγωγείο να παίρνει χαμηλότερο 
μισθό από μια νεοεισερχόμενη στον κλάδο, είναι στις περιπτώσεις που δεν 
ακολουθήθηκαν οι οδηγίες των εγκυκλίων και δεν προστίθεντο στους μισθούς 
οι προσαυξήσεις και η αύξηση του τιμαρίθμου.  Στην προκειμένη περίπτωση οι 
νηπιαγωγοί πρέπει να απαιτούν τα δικαιώματά τους από τους Συνδέσμους 
Γονέων, και να ενημερώνουν το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στις 
περιπτώσεις που οι Σύνδεσμοι Γονέων δεν συμμορφώνονται. Το Υπουργείο με 
τη σειρά του επεμβαίνει, ενημερώνει και ζητά πλήρη συμμόρφωση των 
Συνδέσμων Γονέων προς τις οδηγίες των εγκυκλίων. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει θεσπίσει κανονισμούς για τη 
λειτουργία των Κοινοτικών Νηπιαγωγείων -επισυνάπτονται- οι οποίοι 
αναθεωρήθηκαν τον Αύγουστο του 2008 και μετά από αίτημα πολλών 
νηπιαγωγών που εργάζονται στα Κοινοτικά Νηπιαγωγεία αλλά και Συνδέσμων 
Γονέων έγινε ξανά αναθεώρηση και στάλθηκαν σε όλους τους Συνδέσμους 
Γονέων στις 13/7/2010. Οι Σύνδεσμοι Γονέων κατά την εργοδότηση των 
νηπιαγωγών για τα κοινοτικά νηπιαγωγεία θα πρέπει να υπογράφουν με την 
κάθε νηπιαγωγό γραπτή σύμβαση εργασίας η οποία θα στηρίζεται στους όρους 
που αναφέρονται στην εγκύκλιο και στους κανονισμούς αυτούς. 

6. Στους αναθεωρημένους κανονισμούς ορίζεται ο κατώτατος αριθμός παιδιών 
που θα πρέπει να ενδιαφέρεται να φοιτήσει κατά τις μη εκπαιδευτικές αργίες και 
κατά το μήνα Ιούλιο ώστε να δικαιολογείται η λειτουργία του Κοινοτικού 
Νηπιαγωγείου για αυτές τις χρονικές περιόδους. 
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7. Όσον αφορά την καταβολή επιδόματος στις Νηπιαγωγούς που εργάζονται κατά 
το μήνα Ιούλιο, αυτό εξαρτάται από την οικονομική κατάσταση και τη διακριτική 
ευχέρεια του κάθε Συνδέσμου Γονέων αν θα καταβάλει ή όχι κάποιο επίδομα, 
καθότι οι πόροι των πλείστων Συνδέσμων Γονέων είναι περιορισμένοι και 
μειώνονται ακόμα περισσότερο κατά το μήνα Ιούλιο όπου φοιτούν συνήθως 
λιγότερα παιδιά και κατ’ επέκταση εισπράττονται λιγότερα δίδακτρα. 

8. Για να μπορέσει να γίνει μείωση των ωρών εργασίας των νηπιαγωγών, και να 
μπορεί να δοθεί χρόνος για την προετοιμασία τους κατά τη διάρκεια της 
εργασίας τους θα πρέπει οι Σύνδεσμοι Γονέων να προχωρήσουν σε πρόσληψη 
και άλλου προσωπικού το οποίο θα καλύπτει τις ώρες που οι νηπιαγωγοί θα 
ξεκουράζονται ή θα προετοιμάζονται, πράγμα που σημαίνει επιπλέον κόστος 
για τους Συνδέσμους Γονέων. Για να μπορέσουν οι Σύνδεσμοι Γονέων να 
ανταποκριθούν σε επιπρόσθετο κόστος θα αναγκαστούν να αυξήσουν τα 
δίδακτρα των παιδιών με αποτέλεσμα να παρουσιαστούν αντιδράσεις τόσο 
από τους Συνδέσμους Γονέων όσο και από τους γονείς, οι οποίοι προτιμούν τα 
κοινοτικά νηπιαγωγεία έναντι των ιδιωτικών αφού στα κοινοτικά νηπιαγωγεία 
προσφέρονται ποιοτικά εκπαιδευτικά προγράμματα με χαμηλό κόστος. 

9. Τέλος, στο παρόν στάδιο για οικονομικούς καθαρά λόγους δεν μπορεί να 
ζητηθεί η καταβολή ταμείου προνοίας από τους Συνδέσμους Γονέων για το 
λόγο ότι μια τέτοια απόφαση θα έπληττε και πάλι οικονομικά τους Συνδέσμους 
Γονέων οι οποίοι δεν είναι κερδοσκοπικοί οργανισμοί, ούτε διαθέτουν δικά τους 
κονδύλια. Οι οικονομικοί πόροι που διαθέτουν οι Σύνδεσμοι Γονέων απορρέουν 
από τις επιχορηγήσεις του κράτους και από τους ίδιους τους γονείς από 
καταβολές διδάκτρων, εισφορές και εκδηλώσεις. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1257, ημερομηνίας 8 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με 
αρ.23.06.009.04.1257 και ημερομηνία 8 Ιουνίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 1η  
Ιουλίου 2010, με την οποία ζητεί ενημέρωση σχετικά με τους λόγους για τους οποίους 
καθυστερεί η ενημέρωση των αιτητών του μέτρου 1.5.1 του Εθνικού Στρατηγικού 
Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 (επενδύσεις στις γεωργικές και 
κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις), με ποια βάση έχουν τεθεί τα κριτήρια αξιολόγησης 
των αιτήσεων των γεωργών για σκοπούς μοριοδότησης και κατά πόσο θα υπάρξει 
ξανά πρόσκληση για υποβολή αιτήσεων στα πλαίσια του εν λόγω μέτρου κατά το 
υπόλοιπο της περιόδου 2007-2013, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι αιτητές που έχουν υποβάλει αίτηση στο Καθεστώς 1.5.1 «Επενδύσεις στις 
γεωργικές και κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις» έχουν ήδη ενημερωθεί για την 
έγκριση ή απόρριψη των αιτήσεών τους. Οι αρμόδιες υπηρεσίες του Τμήματος 
Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
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έχουν εξετάσει τις αιτήσεις και κρίνουν ότι το χρονικό διάστημα που 
μεσολάβησε από την λήξη της προθεσμίας υποβολής αίτησης (τέλος 
Νοεμβρίου 2008) μέχρι την ενημέρωση των αιτητών (Απρίλιος 2010) ήταν 
αναγκαίο με βάση τον μεγάλο αριθμό αιτήσεων που παραλήφθηκαν και την 
ανάγκη για διενέργεια των απαραίτητων διοικητικών και άλλων ελέγχων που 
προβλέπουν οι σχετικοί κανονισμοί της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Η ∆ιαχειριστική Αρχή είχε εξαρχής ανακοινώσει τα κριτήρια μοριοδότησης με 
τρόπο ώστε ο κάθε αιτητής να γνωρίζει εκ των προτέρων όλα τα δεδομένα. 
Ταυτόχρονα το σύστημα μοριοδότησης εξυπηρετεί την υποχρέωση του 
Κράτους Μέλους για επιλογή των καλύτερων προτάσεων για επενδύσεις. Τα 
κριτήρια μοριοδότησης καθορίστηκαν στην βάση γενικών αρχών που 
αντικατοπτρίζουν τις προτεραιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος. Ως βασικές προτεραιότητες καθορίστηκαν οι 
ακόλουθες: η στήριξη των μειονεκτικών περιοχών, η αντιμετώπιση της 
γήρανσης του γεωργικού δυναμικού, συμμετοχή σε προηγούμενες προκηρύξεις 
του μέτρου, η προστασία/βελτίωση του περιβάλλοντος, η προώθηση της 
βιολογικής γεωργίας και άλλων συναφών συστημάτων και τέλος η στήριξη των 
κατά κύριο επάγγελμα γεωργών. Τα κριτήρια μοριοδότησης εγκρίθηκαν 
ομόφωνα από την Επιτροπή Παρακολούθησης του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης στην οποία συμμετέχουν οι Αγροτικές Οργανώσεις. Σημειώνεται ότι 
με βάση την εμπειρία που αποκτήθηκε από την εφαρμογή των κριτηρίων 
μοριοδότησης, αυτά θα επαναεξετασθούν με στόχο την βελτίωση τους για την 
επόμενη προκήρυξη. 

3. Είναι ενδεχόμενο να γίνει ακόμη μία προκήρυξη του καθεστώτος 1.5.1 μέσα 
στο 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1259, ημερομηνίας 9 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  κ. Νικόλα 

Παπαδόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από τον Μάιο του τρέχοντος έτους οι πιστώσεις στο άρθρο 02.46-" 
Υπερωριακή Αμοιβή-Ωρομίσθιο Κυβερνητικό Προσωπικό" των Κεφαλαίων 18.03.2.0-
"Τελωνεία- Επαρχιακό Γραφείο Τελωνείων Λευκωσίας" και 18.03.2.05-"Τελωνεία-
Επαρχιακό Γραφείο Τελωνείων Λεμεσού" είχαν εξαντληθεί. 

 Για τον πιο πάνω λόγο δεν ήταν δυνατόν το Τμήμα Τελωνείων να συνεχίσει να 
απασχολεί υπερωριακά το ωρομίσθιο προσωπικό και εξ ανάγκης για να συνεχιστεί 
απρόσκοπτα η λειτουργία των οδοφραγμάτων και σημείων ελέγχου τοποθετήθηκαν 
προσωρινά μόνιμοι λειτουργοί του Τμήματος λόγω του ότι υπάρχουν διαθέσιμες 
πιστώσεις στο άρθρο υπερωριακής αποζημίωσής τους. 

 Μετά από σχετική ενημέρωση από το Τμήμα Τελωνείων για την εξάντληση του 
σχετικού κονδυλίου, έχει παραχωρηθεί το ποσό των €20.000 για προσωρινή 
διευθέτηση του προβλήματος και ήδη έχουν δοθεί οδηγίες και απασχολείται το 
ωρομίσθιο προσωπικό υπερωριακά. 
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 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών προτίθεται να επιλύσει οριστικά το 
πρόβλημα με την συμπερίληψη σχετικού κονδυλίου στον Συμπληρωματικό 
Προϋπολογισμό που θα κατατεθεί στην Βουλή των Αντιπροσώπων.»   

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1260, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.1260 και ημερ. 
23/06/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι αποκλειστική 
αρμοδιότητα για εφαρμογή του Νόμου για θέματα ασφάλειας και υγείας στους χώρους 
εργασίας έχει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2. Προς υποβοήθηση των προσπαθειών για την αντιμετώπιση του προβλήματος 
και κατόπιν οδηγιών μου, Λειτουργοί των Υγειονομικών Υπηρεσιών πραγματοποίησαν 
επιτόπια επίσκεψη στις εγκαταστάσεις του ΡΙΚ στις 07/06/2010 για διερεύνηση του 
θέματος. Σημειώνεται ότι οι εισηγήσεις/παρατηρήσεις των Υγειονομικών Λειτουργών 
αναφέρθηκαν στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας στις 
10/06/2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1262, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 19/7/2010 και αρ. φακ. 
23.06.009.04.1262 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και παραθέτω την απάντηση της Υπουργού 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

 «Οι εισφορές που κατέβαλε εργαζόμενος σε ένα Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων μιας χώρας δεν μπορούν να μεταφερθούν κατά κανόνα στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων μιας άλλης χώρας. Η Ευρωπαϊκή Ένωση για να 
προστατεύσει όμως τα κοινωνικοασφαλιστικά δικαιώματα των εργαζομένων που 
κατέβαλαν εισφορές σε δύο ή περισσότερα κράτη μέλη, συντονίζει τα Σχέδια 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων όλων των κρατών μελών με τους Κανονισμούς 883/04 και 
987/09. 

 Συγκεκριμένα οι Κανονισμοί αυτοί προβλέπουν μεταξύ άλλων και το 
συνυπολογισμό των περιόδων ασφάλισης. ∆ηλαδή περίοδοι ασφάλισης που 
πραγματοποιήθηκαν στο πλαίσιο της νομοθεσίας ενός κράτους μέλους, εάν χρειαστεί, 
λαμβάνονται υπόψη για τη θεμελίωση δικαιώματος σε παροχές από άλλο κράτος 
μέλος, σαν να επρόκειτο για περιόδους που έχουν πραγματοποιηθεί σύμφωνα με τη 
νομοθεσία που αυτό εφαρμόζει. 

 Με βάση τα πιο πάνω, οι Κύπριοι ναυτικοί οι οποίοι δούλευαν σε πλοία με 
ελληνική σημαία δεν μπορούν να μεταφέρουν τις εισφορές τους από το Ναυτικό 
Απομαχικό Ταμείο (NAT) της Ελλάδος στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων της 
Κύπρου. Κατά την εξέταση αιτήσεών τους όμως για παροχές από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων της Κύπρου, λαμβάνεται υπόψη και η περίοδος ασφάλισης 
που πραγματοποίησαν στο NAT. Αντίστοιχα, κατά την εξέταση αιτήσεών τους για 
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παροχές από το NAT λαμβάνεται υπόψη και η περίοδος ασφάλισής τους στην 
Κύπρο.» 

 Πληροφοριακά σας αναφέρουμε ότι αμέσως μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ε.Ε. οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων διαβίβασαν στο NAT 600 περίπου 
αιτήσεις για συνταξιοδότηση με συνυπολογισμό των περιόδων ασφάλισης στις δυο 
χώρες.» 

Aπάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1263, ημερομηνίας 9 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.1263 και ημερ. 
23.6.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η εγκατάσταση της εταιρείας «Α. Π. Γεωργιάδης Λτδ» στο Πέρα Χωρίο Νήσου 
παράγει χλωρίνη (Υποχλωριώδες Νάτριο) για οικιακή χρήση. Εισάγει επίσης 
διάφορα άλλα προϊόντα (όπως οικιακές σκούπες) για διάθεσή τους στην 
Κυπριακή αγορά. 

2. Η παραγωγή χλωρίνης στην εν λόγω εγκατάσταση μέχρι το 1995 διεξαγόταν με 
την παραγωγή χλωρίου από ηλεκτρόλυση χλωριούχου νατρίου και αντίδρασή 
του με υδροξείδιο του νατρίου. 

3. Με βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους, 
εγκαταστάσεις που χρησιμοποιούν για σκοπούς παραγωγής χλώριο, 
θεωρούνται αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις. Ως εκ τούτου, η πιο πάνω εταιρεία 
υπέβαλε αίτηση για εξασφάλιση Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων στις 
28.12.1994. 

4. Στη συνέχεια η εταιρεία τερμάτισε την παραγωγή και χρήση χλωρίου και 
ξεκίνησε την εισαγωγή υποχλωριώδους νατρίου, το οποίο αραιώνεται με νερό 
και στη συνέχεια συσκευάζεται. Παρόλο που δεν χρησιμοποιείται πλέον χλώριο 
και η εγκατάσταση δεν θεωρείται πλέον Αδειοδοτούμενη, για σκοπούς ελέγχου 
χορηγήθηκε Άδεια Εκπομπής το 1999, η οποία ανανεώθηκε το 2004 και έληξε 
την 1.10.2009. 

5. Από διάφορες επιθεωρήσεις που έγιναν από αρμόδιους Λειτουργούς του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας δεν διαπιστώθηκαν οποιεσδήποτε 
παραβάσεις των όρων λειτουργίας των εν λόγω Αδειών Εκπομπής. 

6. Στις 25.5.2009 η εν λόγω εταιρεία υπέβαλε αίτηση για ανανέωση της τελευταίας 
Άδειας Εκπομπής που κατείχε από την οποία διαπιστώθηκε ότι η διεργασία δεν 
είναι αδειοδοτούμενη. 

7. Όσον αφορά θέματα ασφάλειας και υγείας, από διάφορες επιθεωρήσεις που 
διεξήγαγαν Επιθεωρητές του Επαρχιακού Γραφείου Επιθεώρησης Εργασίας 
Λευκωσίας δεν διαπιστώθηκαν οποιεσδήποτε παραβάσεις των περί Ασφάλειας 
και Υγείας στην Εργασία Νόμων που να επηρεάζουν τρίτα άτομα. 

8. Τέλος, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων δεν έχει αρμοδιότητα για θέματα οχληρίας». 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1264, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, σχετικά με την υπ' αριθμόν 
23.06.009.04.1264 ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με την ισχύουσα εθνική νομοθεσία, «Οι περί Υδατοκαλλιέργειας 
Τροποποιητικοί Κανονισμοί του 2002 (Κ.∆.Π. 533/2002, Αρ.14)», απαγορεύεται η 
επαγγελματική ή ερασιτεχνική αλιεία σε απόσταση μικρότερη των 100 μέτρων από τις 
εγκαταστάσεις ιχθυοτροφείου, που λειτουργεί σε θαλάσσιο χώρο, με σκοπό να 
προστατεύσει τις ιχθυομονάδες από οποιαδήποτε ζημιά που μπορεί να προκληθεί 
στις εγκαταστάσεις τους από τη χρήση διάφορων αλιευτικών εργαλείων. 

 Με δεδομένο μάλιστα ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος στηρίζει την ενδυνάμωση και την περαιτέρω ανάπτυξη της Κυπριακής 
υδατοκαλλιέργειας και ειδικά της θαλάσσιας υδατοκαλλιέργειας, το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του και σε συνεργασία 
με τη Λιμενική Αστυνομία, διενεργεί τακτικές περιπολίες και ελέγχους στις περιοχές, 
στις οποίες βρίσκονται και λειτουργούν μονάδες υδατοκαλλιέργειας. Κατά τη 
διεξαγωγή αυτών των περιπολιών ελέγχεται όχι μόνο η τήρηση από τους ψαράδες της 
προαναφερθείσας απόστασης των 100 μέτρων από τα ιχθυοτροφεία, όπως 
προνοείται από τη σχετική νομοθεσία, αλλά ελέγχονται και οποιεσδήποτε άλλες 
ύποπτες κινήσεις, που παρατηρούνται στην περιοχή. 

 Σημειώνεται πως έχουν καταγγελθεί από λειτουργούς του ΤΑΘΕ άτομα, τα 
οποία αλιεύουν σε μικρότερη απόσταση των 100 μέτρων από μονάδες 
υδατοκαλλιέργειας, όμως δεν προέκυψαν κατά τη διαδικασία της εξέτασης τέτοιων 
υποθέσεων ενοχοποιητικά στοιχεία για πρόκληση κακόβουλων ζημιών σε βάρος των 
καταγγελθέντων. 

 Το ΤΑΘΕ θεωρώντας το θέμα των κακόβουλων ενεργειών εις βάρος των 
ιχθυοτροφείων πολύ σοβαρό, προβαίνει στις ακόλουθες ενέργειες τόσο σε 
συνεργασία με τις άλλες αρμόδιες υπηρεσίες όσο και σε συνεννόηση με τους 
ιδιοκτήτες-ιχθυοκαλλιεργητές με σκοπό την απάμβλυνση του προβλήματος: 

i) Συνεχίζει και εντατικοποιεί τις περιπολίες του στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων 
και δυνατοτήτων του σε σχέση με τον αριθμό του προσωπικού και με τις 
υφιστάμενες πιστώσεις για την υπερωριακή απασχόλησή του, παράλληλα δε 
έχει υποδείξει στους ενδιαφερόμενους υδατοκαλλιεργητές, όπως αναλάβουν τη 
φύλαξη των εγκαταστάσεων-περιουσιών τους τουλάχιστο κατά τις αργίες και τις 
νυκτερινές ώρες. 

ii) Εξετάζει την αύξηση της ελάχιστης απόστασης των 100 μέτρων από τις 
εγκαταστάσεις ιχθυοτροφείου, που επιτρέπεται η αλιεία, με σκοπό την 
απαραίτητη τροποποίηση της σχετικής νομοθεσίας, κάτι που θα συμβάλει στην 
ενίσχυση της ασφάλειας των μονάδων. 
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 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς  και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1267, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1267 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 21.6.2010 και σας πληροφορώ ότι το συγκεκριμένο αίτημα, θα μπορούσε 
να τεθεί από τα Κοινοτικά Συμβούλια Λέμπας και Έμπας στα πλαίσια της 
θεσμοθετημένης διαδικασίας τροποποίησης του Τοπικού Σχεδίου Πάφου η οποία ήδη 
υλοποιείται, ώστε να αξιολογηθεί από το Κοινό Συμβούλιο και το Πολεοδομικό 
Συμβούλιο, στο οποίο ο Υπουργός Εσωτερικών έχει εκχωρήσει τις εξουσίες του για 
την εκπόνηση και τροποποίηση των Τοπικών Σχεδίων. Κατά συνέπεια, στην παρούσα 
φάση το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είναι δυνατό να διατυπώσει οποιεσδήποτε 
απόψεις σε σχέση με το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1269, ημερομηνίας 10 

Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή  

 «Ρύθμιση της περιουσίας του Κοινοτικού Συμβουλίου Πολεμίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1269 και ημερ. 5 Ιουλίου 2010, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο θα πρέπει να 
αποταθεί στο Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο Πάφου για την εγγραφή της εν λόγω 
περιουσίας στο όνομα του Κοινοτικού Συμβουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1270, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1270 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας 
δεν προτίθεται να ανεγείρει Ιατρικό Κέντρο Υγείας στην Κοινότητα Πολεμίου. 

 Η κοινότητα Πολεμίου εξυπηρετείται πολύ ικανοποιητικά από το Κέντρο Υγείας 
Φύτης, όπου κάθε Παρασκευή ιατρική ομάδα από το Κέντρο Υγείας Φύτης 
επισκέπτεται την Κοινότητα Πολεμίου και εξετάζει τους ασθενείς. Επίσης κάθε Τρίτη ο 
γιατρός από το Κέντρο Υγείας Φύτης κάνει σχολιατρική στο Πολέμι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1273, ημερομηνίας 10 

Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Αίτημα της κοινότητας Μαμωνιών για αντικατάσταση των αμιάντων στις στέγες των 
οικιών των αυτόχθονων οικογενειών ή επιδότηση της δαπάνης αφαίρεσής τους 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.04.1273 και ημερ. 22.06.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει κυβερνητική πολιτική για επιδότηση της 
δαπάνης επιδιόρθωσης ή αφαίρεσης αμιάντου από κατασκευές που ανήκουν 
σε ιδιώτες. Η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τ/Κ Περιουσιών αναλαμβάνει τη 
μετακίνηση αμιάντων μόνο από Τ/Κ κατοικίες στις οποίες διαμένουν 
εκτοπισθέντες. Στη συγκεκριμένη περίπτωση, οι κατοικίες στην κοινότητα 
Μαμώνια ανήκουν σε ιδιώτες. 

(β) Οι ιδιοκτήτες, που επιθυμούν να προβούν στη μετακίνηση των αμιάντων από 
τις κατοικίες τους, θα πρέπει να επικοινωνήσουν με το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λόγω 
αρμοδιότητας, για ενημέρωση αναφορικά με τις ενέργειες στις οποίες θα πρέπει 
να προβούν για τη μετακίνησή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1274, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1274 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Ανδρέα Φακοντή, η οποία αποστάλθηκε με την επιστολή σας 
με ημερομηνία 2.7.2010 και σας πληροφορώ ότι το συγκεκριμένο αίτημα, θα 
μπορούσε να τεθεί από το Κοινοτικό Συμβούλιο Νικόκλειας στα πλαίσια της 
θεσμοθετημένης διαδικασίας τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών των 
κοινοτήτων της υπαίθρου, η οποία ήδη υλοποιείται. Κατά συνέπεια, στην παρούσα 
φάση το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είναι δυνατό να διατυπώσει οποιεσδήποτε 
απόψεις σε σχέση με το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1275, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Αντρέας 
Φακοντής με αρ. 23.06.009.04.1275, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 2.7.2010 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα 
όσον αφορά το αίτημα της Κοινότητας Πολεμίου για ένταξή της στο Ενιαίο Στεγαστικό 
Σχέδιο: 

(α) Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο καλύπτει σήμερα κοινότητες με πληθυσμό μέχρι 
500 κατοίκους ή με πληθυσμό μεγαλύτερο των 500 κατοίκων αλλά σε απόσταση 
άνω των 35 χλμ από το πλησιέστερο αστικό κέντρο ή/και υψόμετρο άνω των 
450 μ. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται σε συνεννόηση με το Υπουργείο 
Οικονομικών για την τροποποίηση του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου, όταν οι 
δημοσιονομικές συνθήκες και δυνατότητες της Οικονομίας το επιτρέψουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1276, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό ερώτησης: 23.06.009.04.1276 και ημερομηνία 10/06/10, η 
οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γιαννάκης Ομήρου και αφορά το θέμα της ανέγερσης νέων σύγχρονων 
εγκαταστάσεων στέγασης των υπηρεσιών του ΡΙΚ και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 23/06/10 ενέκρινε, 
Πρόταση που υπέβαλε το Υπουργείο Εσωτερικών, η οποία, σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του άρθρου 4 του Μέρους II του περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου Νόμου, παρέχει στο ΡΙΚ το δικαίωμα για τη διάθεση τμήματος του 
ιδιόκτητου τεμαχίου του με αρ. 5507 (Φ/Σχ. XXI/63.W1, Τμήμα Β, στην 
Αγλαντζιά), για την ανέγερση νέων κτιριακών εγκαταστάσεων και τη διατήρηση 
ορισμένων από τις υφιστάμενες οικοδομές, στις οποίες στεγάζεται το Ίδρυμα. 

(β) Συναφώς αναφέρεται ότι, μέρος της δαπάνης που θα απαιτηθεί για την 
υλοποίηση του Έργου, θα χρηματοδοτηθεί μέσω της πώλησης οικιστικών 
οικοπέδων που θα διαχωριστούν σε τμήμα του αναφερόμενου τεμαχίου ή/και 
της διάθεσής τους μέσω αντιπαροχής σε εργολήπτη που θα αναλάβει την 
ανέγερση των νέων εγκαταστάσεων. 

(γ) Εξυπακούεται ότι τόσο για την ανέγερση νέων και τη διατήρηση ορισμένων από 
τις υφιστάμενες οικοδομές του ΡΙΚ, όσο και για το διαχωρισμό οικιστικών 
οικοπέδων που θα διατεθούν για τη χρηματοδότηση μέρους της δαπάνης που 
είναι αναγκαία για την υλοποίηση του κτιριολογικού προγράμματος που θα 
διαμορφωθεί, θα εφαρμοσθούν με ακρίβεια οι πρόνοιες της Πολεοδομικής και 
Οικοδομικής Νομοθεσίας, καθώς και οι πρόνοιες του περί ∆ιατήρησης Νόμου. 

(δ) Επίσης, σύμφωνα με την υπό αναφορά Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, οποιεσδήποτε ενέργειες ως προς την υλοποίηση των πιο πάνω, 
θα πρέπει να τυγχάνουν της εκ των προτέρων έγκρισης από το Υπουργικό 
Συμβούλιο.»  

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1277, 
ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Αναβάθμιση της λωρίδας επιτάχυνσης προς Λευκωσία στον κόμβο Κόρνου του 
αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προγραμματίζει την αναβάθμιση των λωρίδων 
εξόδου και εισόδου στον κόμβο Κόρνου, οι οποίες δεν πληρούν τα εγκεκριμένα 
γεωμετρικά πρότυπα. 

2. Σε πρώτη φάση ετοιμάστηκε μελέτη για την αναβάθμιση της εισόδου από τον 
κόμβο στον αυτοκινητόδρομο με κατεύθυνση τη Λεμεσό. Η μελέτη στάλθηκε 
στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και στις Υπηρεσίες το Νοέμβριο 
του 2007 αλλά ακόμα δεν έχουν υποβληθεί τα σχέδια απαλλοτρίωσης και οι 
μελέτες των Υπηρεσιών (ηλεκτροφωτισμός). 

3. Σε επόμενη φάση μέσα στο 2011, θα ετοιμαστεί η μελέτη για αναβάθμιση της 
εισόδου προς Λευκωσία και στη συνέχεια της εξόδου από Λευκωσία προς 
Κόρνο. 

4. Η αναβάθμιση του κόμβου θα γίνει σταδιακά και η έναρξη εργασιών 
τοποθετείται το 2012 εφ' όσον εγκριθούν οι σχετικές πιστώσεις στους 
Προϋπολογισμούς.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1278, 
ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Αναβάθμιση της λωρίδας επιτάχυνσης προς Λευκωσία στον κόμβο Κόρνου του 
αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προγραμματίζει την αναβάθμιση των λωρίδων 
εξόδου και εισόδου στον κόμβο Κόρνου, οι οποίες δεν πληρούν τα εγκεκριμένα 
γεωμετρικά πρότυπα. 

2. Σε πρώτη φάση ετοιμάστηκε μελέτη για την αναβάθμιση της εισόδου από τον 
κόμβο στον αυτοκινητόδρομο με κατεύθυνση τη Λεμεσό. Η μελέτη στάλθηκε 
στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και στις Υπηρεσίες το Νοέμβριο 
του 2007 αλλά ακόμα δεν έχουν υποβληθεί τα σχέδια απαλλοτρίωσης και οι 
μελέτες των Υπηρεσιών (ηλεκτροφωτισμός). 

3. Σε επόμενη φάση μέσα στο 2011, θα ετοιμαστεί η μελέτη για αναβάθμιση της 
εισόδου προς Λευκωσία και στη συνέχεια της εξόδου από Λευκωσία προς 
Κόρνο. 

4. Η αναβάθμιση του κόμβου θα γίνει σταδιακά και η έναρξη εργασιών 
τοποθετείται το 2012 εφ’ όσον εγκριθούν οι σχετικές πιστώσεις στους 
Προϋπολογισμούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1279, 
ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα: Κατασκευή κυκλικού κόμβου στη διασταύρωση Κόρνου-Πυργών στον παλαιό 
δρόμο Λευκωσίας-Λεμεσού 

Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει προωθήσει τη χωρομετρική αποτύπωση της 
συμβολής και θα εξεταστεί κατά πόσο είναι δυνατή η κατασκευή κυκλικού κόμβου στο 
σημείο αυτό που να ικανοποιεί τα σχετικά γεωμετρικά πρότυπα. Σε διαφορετική 
περίπτωση θα εξεταστεί η λήψη άλλων μέτρων για την αύξηση του επιπέδου οδικής 
ασφάλειας. Το θέμα θα τεθεί σε μελλοντική συνεδρία της Τεχνικής Επιτροπής του 
Κεντρικού Φορέα για Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων η οποία αναμένεται να 
πραγματοποιηθεί εντός Οκτωβρίου όπου θα κληθούν να εκπροσωπηθούν και τα 
Κοινοτικά Συμβούλια των Κοινοτήτων Κόρνου και Πυργών για λήψη τελικής 
απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1280, 

ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιαννάκη Ομήρου 



232 

 

«ΘΕΜΑ: Νέο ∆ημοτικό Σχολείο Κόρνου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 23.6.2010 και σας πληροφορώ 
ότι σ' αυτό το στάδιο έχει προταθεί η χωροθέτηση των νέων κτιρίων και αναμένεται η 
έγκριση του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

 Η ετοιμασία σχεδίων θα προταθεί στον Προϋπολογισμό 2011 ή 2012 ανάλογα 
με τις εξελίξεις των δημοσίων οικονομικών με προοπτική ανέγερσης των νέων κτιρίων 
το 2013-2014.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1281, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.1281 και ημερ. 
21.6.2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στο Παράρτημα Ι επισυνάπτονται στατιστικά στοιχεία για τα παιδιά με νοητική 
υστέρηση που είναι διαθέσιμα στην Επιτροπή Προστασίας Νοητικά Καθυστερημένων 
Ατόμων για την περίοδο 2000-2009. Στο Παράρτημα II επισυνάπτονται στατιστικά 
στοιχεία από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για τα άτομα μέχρι 18 χρόνων τα 
οποία λάμβαναν αναπηρικό επίδομα από το ταμείο ∆ημόσιου Βοηθήματος. 
Σημειώνεται ότι στο μηχανογραφημένο σύστημα των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας δεν υπάρχει δυνατότητα διαχωρισμού της φύσης της αναπηρίας (κινητικά ή 
νοητικά προβλήματα). 

2. Όσον αφορά τα παιδιά με κινητικές αναπηρίες, σας πληροφορώ ότι, επί του 
παρόντος, δεν υπάρχουν διαθέσιμα στοιχεία. Επισημαίνεται ωστόσο ότι, εντοπίζοντας 
τα προβλήματα ανεπάρκειας στατιστικών στοιχείων, το Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες προωθεί την εισαγωγή του Συστήματος 
Αξιολόγησης της Αναπηρίας και Λειτουργικότητας, το οποίο θα συμβάλει στη 
δημιουργία μιας επιστημονικά τεκμηριωμένης βάσης δεδομένων σε σχέση με την 
κατάσταση της αναπηρίας και της λειτουργικότητας κάθε ατόμου με αναπηρίες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1282, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης 

Κούτρα Κουκουμά 

«Θέμα: Σοβαρές υλικές ζημιές που υπέστη το οίκημα που χρησιμοποιείται από 
Παλαιστινίους πρόσφυγες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. Φακ.: Ερ. 2306.009.04.1282 και ημερ. 2 Ιουλίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα, η οποία υποβλήθηκε από την Αξ. Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το θέμα της εξιχνίασης της εγκληματικής ενέργειας που αφορά την πρόκληση 
σοβαρών υλικών ζημιών μετά από εμπρησμό στο οίκημα που χρησιμοποιείται 
από Παλαιστινίους αιτητές ασύλου ή/και πρόσφυγες για εκμάθηση της 
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ελληνικής γλώσσας, αφορά αποκλειστικά το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας Τάξεως (Αστυνομία) και όχι το Υπουργείο Εσωτερικών. 

(β) Σε ότι αφορά το θέμα της παραχώρησης οικονομικής βοήθειας ή άλλης αρωγής 
για πλήρη αποκατάσταση των ζημιών, αλλά και περαιτέρω αναβάθμιση της 
λειτουργίας του κέντρου της παλαιστινιακής κοινότητας, διευκρινίζεται ότι αυτό 
θα εξεταστεί αρμοδίως στη βάση των παραμέτρων και ιδιαιτεροτήτων που το 
συνθέτουν στο μέτρο και εφόσον υποβληθεί σχετικό αίτημα για παροχή 
βοήθειας. 

2. Βρισκόμαστε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1282, 

ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1282, 
ημερομηνίας 2 Ιουλίου, 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα αναφορικά με το πρώτο σκέλος του ερωτήματος: 

2. Την 28/4/2010 και ώρα 00.53 έγινε αντιληπτή πυρκαγιά σε οικία στην οδό 
Λεοντίου Μαχαιρά 4 στη Λάρνακα η οποία χρησιμοποιείτο από Παλαιστινίους με 
σκοπό την εκμάθηση της Ελληνικής γλώσσας. Τη σκηνή επισκέφθηκαν άνδρες του 
Τμήματος Ανιχνεύσεως Εγκλημάτων Λάρνακας οι οποίοι διενήργησαν επιτόπιες 
εξετάσεις. Από τις εξετάσεις που ακολούθησαν διαπιστώθηκε ότι η φωτιά τέθηκε 
κακόβουλα. Από τη σκηνή παραλήφθηκαν τεκμήρια τα οποία στάλθηκαν για 
επιστημονικές εξετάσεις. Ανακρίθηκαν διάφορα ύποπτα πρόσωπα χωρίς μέχρι 
στιγμής να προκύψει οτιδήποτε ενοχοποιητικό εναντίον οποιουδήποτε προσώπου. 
Στην περιοχή διενεργούνται περιπολίες με σκοπό τον εντοπισμό και σύλληψη των 
δραστών. 

3. Το δεύτερο μέρος του ερωτήματος αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών στο οποίο 
έχει ήδη υποβληθεί το σχετικό ερώτημα και παρακαλείται να ενημερώσει αναλόγως τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη πληροφορία κριθεί αναγκαία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1285, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Η παραχώρηση της κρατικής χορηγίας στην κοινότητα Ψαθιού για το 2010 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1285 και ημερ. 1η Ιουλίου 2010, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι η κρατική χορηγία για την κοινότητα 
Ψαθί για το τρέχον έτος έχει εμβασθεί στο λογαριασμό του Κοινοτικού Συμβουλίου 
αρχές Ιουλίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1286, 
ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 
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«Επένδυση τοίχων με πέτρα στην κοινότητα Ψαθιού 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το 2009 παραχωρήθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
οικονομική βοήθεια ύψους 20.000 Ευρώ για την επένδυση τοίχων με πέτρα στην 
Κοινότητα. Για το έτος 2010 έχει παραχωρηθεί οικονομική βοήθεια στην Κοινότητα για 
την συνέχιση των έργων ύψους 10.000 Ευρώ. 

3. Τέτοια έργα συνήθως γίνονται από τις Κοινότητες με οικονομική βοήθεια η 
οποία παραχωρείται από τα Υπουργεία Συγκοινωνιών και Έργων και Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1287, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Θέμα: Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ψαθιού για απαλλοτρίωση γης, με σκοπό 
την κατασκευή κοινοτικών κτιρίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1287, ημερ. 23/06/2010, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση, που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδία 
Σαρίκα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ψαθιού έχει αποφασίσει την απαλλοτρίωση δύο 
τεμαχίων, με σκοπό την ανέγερση κοινοτικών κτιρίων και τη δημιουργία κοινοτικού 
πάρκου, για τα οποία έχουν εξασφαλιστεί, προκαταρκτικά, οι θετικές περί τούτου 
απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Ενόψει των πιο πάνω, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου θα προωθήσει τα εν λόγω 
έργα, αφού προηγηθεί η ολοκλήρωση της διαδικασίας απαλλοτρίωσης. Στο στάδιο 
αυτό αναμένεται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας η ετοιμασία των 
απαραίτητων σχεδίων και της περιγραφής της επηρεαζόμενης ιδιωτικής ακίνητης 
ιδιοκτησίας. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1289, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αίτημα της κοινότητας Ψαθιού για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας για τη 
δημιουργία κοινοτικού πάρκου 

 Σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
μου με ημερ. 25.06.2010 προς τον Έπαρχο Πάφου, η οποία κοινοποιήθηκε στο Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ψαθιού είχε υποβάλει το 2007 αίτημα για τη 
δημιουργία πάρκου στο τεμάχιο με αρ. 100 του Φ./Σχ. 45/06. Μετά από σχετική 
έρευνα που έγινε διαπιστώθηκε ότι το εν λόγω τεμάχιο απαλλοτριώθηκε από το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την κατασκευή δρόμου, αλλά δε χρησιμοποιήθηκε για το 
σκοπό αυτό. Ως εκ τούτου, το Κοινοτικό Συμβούλιο ενημερώθηκε ότι το συγκεκριμένο 
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τεμάχιο δεν μπορεί να μετατραπεί σε πάρκο. Έκτοτε δεν έχει υποβληθεί οποιοδήποτε 
άλλο αίτημα για τη δημιουργία πάρκου, είτε στην Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, είτε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1290, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα με αρ. 
23.06.009.04.1290 και ημερομηνία 11 Ιουνίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 21 
Ιουνίου 2010, με την οποία ζητεί ενημέρωση για το στάδιο ολοκλήρωσης του σχεδίου 
αναδασμού της κοινότητας Πολεμίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Πολέμι περιλαμβάνεται στις κοινότητες των οποίων μέρος θα αρδεύεται από 
τα υδατικά έργα Έζουσας. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σε συνεργασία με το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Πολεμίου και το Τμήμα Αναδασμού καθόρισαν την 
περιοχή άρδευσης μετά από επανειλημμένες διαβουλεύσεις. 

2.  Το Τμήμα Αναδασμού, σε συνεννόηση με το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Πολεμίου, άρχισε και συνεχίζει επισκέψεις και διαλέξεις με 
σκοπό την ενημέρωση/πληροφόρηση των ενδιαφερομένων ιδιοκτητών για τις 
πτυχές της εφαρμογής του σχεδίου αναδασμού. 

3. Πρόσφατα, για την εν λόγω προτεινόμενη περιοχή αναδασμού, άρχισε η 
συλλογή υπογραφών των ιδιοκτητών γης για υποβολή αίτησης εφαρμογής 
μέτρων αναδασμού στις ιδιοκτησίες τους. 

4. ∆ιαδικαστικά αναμένεται ότι μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους θα συσταθεί, 
σύμφωνα με την περί Αναδασμού Νομοθεσία, η Προσωρινή Επιτροπή 
Αναδασμού για το Πολέμι η οποία θα προβεί σε καθορισμό της περιοχής 
αναδασμού και θα ζητήσει από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας την 
ετοιμασία καταλόγου ιδιοκτητών για την υπό αναφορά περιοχή. 

5.  Μετά την ολοκλήρωση της ετοιμασίας του καταλόγου ιδιοκτητών, της 
δημοσίευσης και οριστικοποίησης του, θα κληθούν οι δικαιούχοι ιδιοκτήτες της 
καθορισθείσας από την Προσωρινή Επιτροπή Αναδασμού περιοχής, για να 
αποφασίσουν, με ψηφοφορία, την εφαρμογή μέτρων ενοποίησης και 
αναδιανομής στα κτήματά τους. 

 Το Τμήμα Αναδασμού, εφόσον το αποτέλεσμα είναι θετικό, θα προχωρήσει με 
τις περαιτέρω διαδικασίες υλοποίησης του υπό αναφορά σχεδίου αναδασμού, 
σύμφωνα με την περί Αναδασμού Νομοθεσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1291, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας ενημερώνω ότι δεν υποβλήθηκε 
μέχρι σήμερα καμιά αίτηση στην ΑΗΚ για φωταγώγηση του παλαιού δρόμου 
Πολεμίου-Στρουμπιού. 

 Μόλις η Αρμόδια Αρχή αιτηθεί, η ΑΗΚ θα προχωρήσει στην ετοιμασία 
τεχνοοικονομικής μελέτης. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1294, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκας με αρ. 23.06.009.04.1294, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με επιστολή σας ημερ. 23.6.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά το 
αίτημα της Κοινότητας Πολεμίου για ένταξη της στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο: 

(α) Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο καλύπτει σήμερα κοινότητες με πληθυσμό μέχρι 
500 κατοίκους ή με πληθυσμό μεγαλύτερο των 500 κατοίκων αλλά σε 
απόσταση άνω των 35 χλμ από το πλησιέστερο αστικό κέντρο ή/και υψόμετρο 
άνω των 450 μ. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται σε συνεννόηση με το Υπουργείο 
Οικονομικών για την τροποποίηση του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου, όταν οι 
δημοσιονομικές συνθήκες και δυνατότητες της Οικονομίας το επιτρέψουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1295, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
2.7.2010, αναφορικά με το πότε θα ολοκληρωθεί η διαδικασία χωροθέτησης του 
σταθμού επεξεργασίας λυμάτων του αποχετευτικού συστήματος της κοινότητας 
Στρουμπιού και Πολεμίου, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το προτεινόμενο αποχετευτικό έργο θα καλύπτει μόνο την κοινότητα 
Στρουμπιού. Η απόφαση αυτή είχε ληφθεί κατά τη διάρκεια της συνάντησής 
μου με τον Πρόεδρο και τα μέλη του Κοινοτικού Συμβουλίου Στρουμπιού, στις 
16.5.2008, και ουσιαστικά οφειλόταν στη διαφωνία που είχε εκφράσει η 
κοινότητα Πολεμίου για το χώρο που είχε επιλεγεί για τη δημιουργία του 
σταθμού επεξεργασίας λυμάτων, με αποτέλεσμα να μην προχωρήσει η 
υλοποίηση του έργου. Στην πιο πάνω σύσκεψη, στην οποία συμμετείχαν ο 
Έπαρχος Πάφου και εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, δόθηκαν 
οδηγίες όπως προχωρήσουν οι εργασίες για την κατασκευή του σταθμού 
επεξεργασίας λυμάτων στο χώρο που έχει επιλεγεί, και ο οποίος εμπίπτει στα 
όρια της κοινότητας Στρουμπιού, με την απαλλοτρίωση του εν λόγω τεμαχίου, 
χωρίς τη συμμετοχή της κοινότητας Πολεμίου στο έργο. 
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(β) Σε ότι αφορά τη διαδικασία χωροθέτησης του σταθμού επεξεργασίας λυμάτων, 
το Τμήμα Περιβάλλοντος, με σχετική επιστολή του ημερομηνίας 23.4.2010, 
απέστειλε στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων τη Γνωμάτευση που εκδόθηκε στα 
πλαίσια της εξέτασης της Έκθεσης Προκαταρκτικής Εκτίμησης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον για το αποχετευτικό έργο στην κοινότητα Στρουμπιού, η οποία 
εξετάστηκε σε συνεδρία της Περιβαλλοντικής Αρχής, που πραγματοποιήθηκε 
στις 24.9.2009. Σύμφωνα με την υπό αναφορά Γνωμάτευση, γίνεται εισήγηση 
για «ετοιμασία Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ)» για 
το συγκεκριμένο έργο. 

(γ) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα προχωρήσει με τις εισηγήσεις της 
Περιβαλλοντικής Αρχής, θα πρέπει όμως να σημειωθεί ότι, στο παρόν στάδιο 
δεν μπορεί να καθοριστεί ο χρονικός προγραμματισμός της υλοποίησης των εν 
λόγω εισηγήσεων, επειδή δεν υπάρχουν οι ανάλογες πιστώσεις και δεν 
περιλήφθηκε σχετική πρόνοια στους Προϋπολογισμούς του 2010 και 2011, 
αντίστοιχα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1296, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα  

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1296 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, η οποία αποστάλθηκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 22.6.2010 και σας πληροφορώ ότι οποιαδήποτε αιτήματα για μείωση της 
Κτηνοτροφικής Ζώνης στην κοινότητα Κουκλιών, θα μπορούσαν να είχαν τεθεί από το 
Κοινοτικό Συμβούλιο στα πλαίσια της θεσμοθετημένης διαδικασίας τροποποίησης των 
Πολεοδομικών Ζωνών των κοινοτήτων της υπαίθρου, η οποία ήδη υλοποιείται. Κατά 
συνέπεια, στην παρούσα φάση το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είναι δυνατό να 
διατυπώσει οποιεσδήποτε απόψεις σε σχέση με το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1298, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1298 και ημερομηνία 17.6.2010, με την 
οποία μας έχει διαβιβασθεί η ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα ημερ. 11.6.2010 
αναφορικά με την αίτηση της κοινότητας Κουκλιών, για τη δημιουργία πλαζ στην 
τοποθεσία «Άχνη». 

2. Συγκεκριμένα, το Συμβούλιο Βελτιώσεως Κουκλιών (τώρα Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κουκλιών), με την αίτηση αρ. Α∆Χ 132/1998 ημερ. 18.11.1998, ζητούσε όπως του 
παραχωρηθούν 2 κλήροι (αρ. 144 και 145) από το Κυβερνητικό Τσιφλίκι Κουκλιών, με 
σκοπό τη δημιουργία πλαζ στην περιοχή «Άχνη» στα Κούκλια. 

3. Η πιο πάνω αίτηση παραμένει σε εκκρεμότητα, γιατί δεν κατέστη δυνατό να 
διευθετηθεί συμφωνία μεταξύ των κατόχων κλήρων και του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Κουκλιών, αναφορικά με την εγκατάλειψη από μέρους τους των υπό αναφορά 
κλήρων. 

4. Για τον πιο πάνω λόγο, το Κοινοτικό Συμβούλιο Κουκλιών προχώρησε στην 
απαλλοτρίωση των δικαιωμάτων των κληρούχων/ενοικιαστών, θέμα για το οποίο 
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ανοίχθηκε ο φακ. ∆ΑΕ 882/2008 και αναμένεται η σχετική δημοσίευση της 
Γνωστοποίησης Απαλλοτρίωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1301, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για παραχώρηση χαλίτικης γnς, για να αξιοποιηθεί 
ως περιφερειακό πάρκο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1301 
ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, 
έχουν εξασφαλιστεί οι απόψεις του Επάρχου Πάφου και των Τμημάτων ∆ασών και 
Περιβάλλοντος. Αναμένονται οι απόψεις του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 
Ακολούθως θα συμπληρωθεί χωρίς καθυστέρηση η εξέταση της αίτησης και θα 
υποβληθεί στο Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη τελικής απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1303, 
ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Κατασκευή πεζοδρομίων στον κύριο δρόμο προς Κούκλια 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και θέλω να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατασκευάζει αυτή την περίοδο πεζοδρόμια στη 
μια πλευρά του κύριου δρόμου εντός Κουκλιών, στην πυκνοκατοικημένη περιοχή, σε 
μήκος 250μ. έναντι δαπάνης 71.000 Ευρώ. Η κατασκευή πεζοδρομίων στην άλλη 
πλευρά της πυκνοκατοικημένης περιοχής θα προωθηθεί στα πλαίσια των επόμενων 
Προϋπολογισμών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, ανάλογα με τις πιστώσεις που θα 
διατεθούν. 

3. Όσον αφορά την επέκταση των πεζοδρομίων σε όλο το μήκος του δρόμου 
μέχρι την ένωση του με τον παλιό δρόμο Λεμεσού - Πάφου, όπου οι κατοικίες είναι 
αραιές, το Τμήμα έχει την άποψη ότι αυτά πρέπει να κατασκευάζονται με τις 
αναπτύξεις, σύμφωνα με τους όρους της άδειας. Ήδη σε αρκετό μήκος του εν λόγω 
δρόμου κατασκευάστηκαν πεζοδρόμια στα πλαίσια ιδιωτικών αναπτύξεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1304, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Αίτημα της κοινότητας Μανδριών Πάφου για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1304, ημερ. 21/06/2010, με την οποία 
μας διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφασή του με αρ. 68.602, ημερ. 
31/03/2009, ενέκρινε την αναθεώρηση της πολιτικής για την Ανέγερση Κοινοτικών 
Κτιρίων, η οποία είχε εγκριθεί με την Απόφασή του με αρ. 64.281, ημερ. 31/08/2006, 
αναφορικά με το επιτρεπόμενο μέγεθος και το αντίστοιχο κόστος τους. 

(β) Με βάση τη νέα πολιτική, ισχύουν τα πιο κάτω: 
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Α΄ Κατηγορία Κόστος σε € Εμβαδόν σε τ.μ. 

Κοινότητες μέχρι 500 
ψηφοφόροι 

185.000 128 

[Γραφείο Κοινοτάρχη, 30 τ.μ., (περιλαμβάνει 
και αίθουσα συνεδριάσεων), Γραφείο 
Γραμματέα 16 τ.μ., Γραφείο Γραφέα 12 τ.μ., 
Κοινόχρηστοι χώροι 30 τ.μ., ιατρείο 40 τ.μ.] 

Β΄ Κατηγορία   

Μέχρι 1500 
ψηφοφόροι 

240.000 166 

[Γραφείο κοινοτάρχη 16 τ.μ., αίθουσα 
συνεδριάσεων 30 τ.μ., Γραφείο Γραμματέα 16 
τ.μ., Γραφεία Γραφέα 12 τ.μ., (δύο) 
Κοινόχρηστοι χώροι 40 τ.μ., ιατρείο 40 τ.μ.] 

Γ΄ Κατηγορία   

1501 ψηφοφόροι και 
άνω 

400.000 278 

(Γραφείο Κοινοτάρχη 16 τ.μ., αίθουσα 
συνεδριάσεων 50 τ.μ., Γραφείο Γραμματέα 16 
τ.μ., κάθε Γραφείο Γραφέα 12 τ.μ., 
Κοινόχρηστοι χώροι 100 τ.μ., ιατρείο 50 τ.μ.) 

 Επιπρόσθετα, με σκοπό την ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης, ισχύουν 
τα πιο κάτω: 

Α΄ Κατηγορία Εμβαδό σε τ.μ. Ύψος δαπάνης 

 Μέχρι 150 (με την έγκριση του 
Επάρχου) 

€137.000 

Β΄ + Γ΄ Κατηγορία Μέχρι 200 (με την έγκριση του 
Επάρχου) 

€188.000 

 Παράλληλα: 

(i) Σε περίπτωση που οποιοδήποτε Κοινοτικό Συμβούλιο επιθυμεί να 
ανεγείρει κτίριο με εμβαδόν μέχρι και 50% μεγαλύτερο από εκείνο που 
προκύπτει σύμφωνα με τα πιο πάνω καθορισμένα εμβαδά, χρειάζεται 
έγκριση του Υπουργού Εσωτερικών. Γι’ αυτά τα επιπρόσθετα εμβαδά 
δεν τυγχάνει οποιασδήποτε κυβερνητικής επιχορήγησης. 
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(ii) Σε περίπτωση που η μορφολογία του εδάφους, όπου θα ανεγερθεί το 
Κοινοτικό Κτίριο, επιβάλλει πρόσθετα έργα, τότε το κόστος αυτών 
υπολογίζεται με ξεχωριστή δαπάνη, νοουμένου ότι υπάρχει 
εμπεριστατωμένη και τεκμηριωμένη έκθεση του οικείου Επάρχου η 
οποία εγκρίνεται από τον Υπουργό Εσωτερικών. 

(iii) Σε περίπτωση που διατηρητέο κτίριο διαφοροποιείται σε Κοινοτικό 
Κτίριο, όπου η δαπάνη θα είναι σαφώς αυξημένη λόγω της χρήσης 
συγκεκριμένων υλικών για τη διατήρηση και ενίσχυση του παραδοσιακού 
χαρακτήρα του κτιρίου, το πρόσθετο αυτό κόστος υπολογίζεται με 
ξεχωριστή δαπάνη, νοουμένου ότι υπάρχει εμπεριστατωμένη και 
τεκμηριωμένη έκθεση του οικείου Επάρχου η οποία εγκρίνεται από τον 
Υπουργό Εσωτερικών. 

(γ) Η κοινότητα Μανδριών Πάφου έχει σήμερα 429 συνολικά εγγεγραμμένους 
ψηφοφόρους, (384 Κυπρίους και 45 Ευρωπαίους) και ως εκ τούτου κατατάσσεται 
στην πρώτη κατηγορία. Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου είναι η εξασφάλιση 
έγκρισης για ανέγερση κοινοτικών κτιρίων με βάση τις προδιαγραφές της τρίτης 
κατηγορίας, δεδομένης της ανάπτυξης που παρατηρείται στην κοινότητα. Τα κτίρια θα 
ανεγερθούν σε τεμάχιο που προήλθε από διαχωρισμό γης ιδιωτικής αναπτυξιακής 
εταιρείας και το οποίο παραχωρήθηκε για κοινοτικούς σκοπούς. 

(δ) Ενόψει των πιο πάνω, το ενδιαφερόμενο Κοινοτικό Συμβούλιο έχει 
συμβουλευθεί να διαμορφώσει τα αρχιτεκτονικά σχέδια των κοινοτικών του κτιρίων, 
στη βάση των προδιαγραφών που προβλέπονται από τη σχετική Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου και την κατηγορία στην οποία η κοινότητα εμπίπτει. 

(ε) Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1306, ημερομηνίας 17 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Στατιστική Υπηρεσία δεν διαθέτει στοιχεία λιανικών πωλήσεων καπνικών 
προϊόντων. Τα διαθέσιμα στοιχεία αφορούν στην παραγωγή καπνικών 
προϊόντων στην Κύπρο και στις εισαγωγές καπνικών προϊόντων για επιτόπια 
κατανάλωση. 

(β) Λόγω του γεγονότος ότι στην Κύπρο δραστηριοποιείται μόνο μια επιχείρηση 
που παράγει τσιγάρα, τα στοιχεία που αφορούν στην παραγωγή καπνικών 
προϊόντων τηρούνται ως εμπιστευτικά με βάση το άρθρο 13 του περί 
Στατιστικής Νόμου του 2000 και δεν μπορούν να δημοσιοποιηθούν. 

(γ)  Όσον αφορά στις εισαγωγές καπνικών προϊόντων για επιτόπια κατανάλωση, 
με βάση τα διαθέσιμα μέχρι στιγμής στοιχεία, η αξία τους ανέρχεται σε:   

Περίοδος Αξία (€) 

Ιαν.-Μαρ. 2009 10.128.655 
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Απρ.-Ιουν. 2009 

Ιουλ.-Σεπτ. 2009 

Οκτ.-∆εκ. 2009 

Ιαν.-Μαρ. 2010 

14.518.257 

14.253.592 

13.327.084 

12.418.362» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1307, 

ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1307 και 
ημερομηνία 01 Ιουλίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας ενημερώνω ότι 
η Αστυνομία στα πλαίσια των καθηκόντων της προβαίνει σε στοχευμένες περιπολίες 
σε τακτά χρονικά διαστήματα, αλλά και σε έλεγχο κατά τις συνήθεις περιπολίες για 
πάταξη της παράνομης υλοτομίας και σε περίπτωση που εντοπιστούν τέτοια 
φαινόμενα ακολουθούνται όλες οι διαδικασίες δίωξης των παρανομούντων. Αναλυτική 
κατάσταση με τις υποθέσεις που εξετάστηκαν τα τελευταία 10 χρόνια από τις 
Αστυνομικές διευθύνσεις Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας, Μόρφου και Αμμοχώστου 
επισυνάπτεται για πληρέστερη ενημέρωσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1309, 

ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση του έντιμου βουλευτή κ. Ν. Τορναρίτη, 
επιθυμώ να θέσω υπόψη σας τα εξής: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελετά το θέμα δημιουργίας Ιδρύματος 
με την επωνυμία «Ίδρυμα Μουσείου Απελευθερωτικού Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-1959», με 
το νεοδιορισθέν Συμβούλιο Ιστορικής Μνήμης Αγώνα ΕΟΚΑ 1955-1959, λαμβάνοντας 
υπόψη και τις υφιστάμενες διοικητικές διευθετήσεις, και αφού καταλήξει σε 
συγκεκριμένες αποφάσεις θα προχωρήσει με την υποβολή Πρότασης προς το 
Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1311, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 23/06/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Η βιολογική γεωργία διέπεται από σχετική Κοινοτική Νομοθεσία και 
συγκεκριμένα, από τον Βασικό Κανονισμό (ΕΚ) 834/2007 και τον Εφαρμοστικό 
Κανονισμό (ΕΚ) 889/2008. 
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 Στο πεδίο εφαρμογής των εν λόγω Κανονισμών, περιλαμβάνεται και η 
μεταποίηση των βιολογικών προϊόντων. Ειδικότερα, περιλαμβάνονται συγκεκριμένες 
πρόνοιες που αφορούν τους κανόνες παραγωγής και ελέγχου, καθώς επίσης και τις 
επιτρεπόμενες προσθετικές ουσίες που χρησιμοποιούνται στη μεταποίηση βιολογικών 
προϊόντων (Παράρτημα VIII και IX Καν. (ΕΚ) 889/2008). ∆εν περιλαμβάνεται όμως, 
οποιαδήποτε πρόνοια που να αφορά, την εκ των προτέρων ετοιμασία, εξέταση και 
αναγνώριση προτύπων παρασκευής συγκεκριμένων βιολογικών προϊόντων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1312, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.1312 και ημερ. 
23.6.2010 προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τους περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
Νόμους του 2003 μέχρι 2008, έχει χορηγηθεί Άδεια Εκπομπής Αερίων 
Αποβλήτων στους δύο ηλεκτροπαραγωγούς σταθμούς και στα δύο 
τσιμεντοποιεία που δραστηριοποιούνται στις Βιομηχανικές Περιοχές Μονής και 
Βασιλικού, πλησίον της Καλαβασού. 

2. Στις εγκαταστάσεις αυτές η τήρηση των όρων λειτουργίας της Άδειας 
Εκπομπής παρακολουθείται με διεξαγωγή επιθεωρήσεων και μετρήσεων, η 
συχνότητα των οποίων εξαρτάται από τις δυνατότητες του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας. 

3. Τους τελευταίους 12 μήνες (Ιούνιος 2009-Ιούνιος 2010), στις υπό αναφορά 
εγκαταστάσεις, πραγματοποιήθηκαν οι πιο κάτω μετρήσεις συγκέντρωσης 
εκπεμπόμενων ρύπων από το προσωπικό του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας. 

 Ημερομηνία Ρύποι Αποτελέσματα 
(mg/Nm3) 

Όριο (mg/Nm3) 

Η/Π Σταθμός 
Βασιλικού 
(Μονάδα 1) 

18.6.2009 Σκόνη 73 50 

Τσιμεντοποιεία 2.9.2009 Σκόνη 46 30 

 Ημερομηνία Ρύποι Αποτελέσματα 
(mg/Nm3) 

Όριο (mg/Nm3) 

Βασιλικού Λτδ     

Η/Π Σταθμός 
Βασιλικού 
(Μονάδα 2) 

7.10.2009 so2 1650 1700 
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ΝΟχ 253 450 

 

 

 

 

CO 49 100 

Η/Π Σταθμός 
Βασιλικού 
(Μονάδα 1) 

3.2.1010 
S02 1822 1700 

 

 

 

 

ΝΟχ 220 450 

  CO 117 100 

Για την παράβαση της οριακής τιμής εκπομπής σκόνης που παρατηρήθηκε στις 
18.6.2009, δεν ζητήθηκε η λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου διότι η Αρχή είχε ήδη παραγγείλει και εγκατέστησε λίγους μήνες μετά 
κατάλληλο φίλτρο για μείωση των εκπομπών σκόνης. Για τις παραβάσεις των οριακών 
τιμών εκπομπής που παρατηρήθηκαν στις 2.9.2009 και 3.2.2010, έχει ζητηθεί η λήψη 
ποινικών μέτρων εναντίον του αντίστοιχου για κάθε παράβαση, φορέα εκμετάλλευσης. 
Οι εν λόγω υποθέσεις δεν έχουν ακόμη εκδικαστεί. 

4. Αναμένεται ότι η ποιότητα του περιβάλλοντος στην περιοχή θα βελτιωθεί περί 
το τέλος του 2010, με τη λειτουργία του νέου τσιμεντοποιείου και το παράλληλο 
κλείσιμο των δύο υφιστάμενων στο Βασιλικό και στη Μονή. Το νέο 
τσιμεντοποιείο θα είναι εξοπλισμένο με κατάλληλη αντιρρυπαντική τεχνολογία 
για προστασία της ατμόσφαιρας στην εν λόγω περιοχή. Επιπρόσθετα, 
σημειώνεται και η λειτουργία της 4ης μονάδας από τον Νοέμβριο του 2009 στον 
ηλεκτροπαραγωγό σταθμό της ΑΗΚ στο Βασιλικό. Η μονάδα αυτή όπως και η 
5η μονάδα που αναμένεται να λειτουργήσει στις αρχές του 2012 είναι 
εξοπλισμένες με κατάλληλη αντιρρυπαντική τεχνολογία. Σημειώνεται επίσης ότι 
με την έλευση και χρήση του φυσικού αερίου που θα αποτελεί το καύσιμο στις 
μονάδες του ηλεκτροπαραγωγού σταθμού Βασιλικού, η ποιότητα του αέρα της 
περιοχής αναμένεται να βελτιωθεί σημαντικά. 

5. Επιπρόσθετα από τα πιο πάνω, σας πληροφορώ ότι οι φορείς εκμετάλλευσης 
των εν λόγω εγκαταστάσεων, με βάση τους όρους λειτουργίας των Αδειών 
Εκπομπής, εγκατέστησαν και λειτουργούν όργανα συνεχούς μέτρησης και 
καταγραφής των συγκεντρώσεων αερίων ρύπων στα κύρια φουγάρα. Επίσης, 
ετοιμάζουν και αποστέλλουν ετήσιες εκθέσεις στο Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας οι οποίες ελέγχονται από τους Λειτουργούς του Τμήματος. 

6. Επίσης, για παρακολούθηση της ποιότητας του αέρα στην περιοχή, το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας λειτουργεί ειδική μονάδα συνεχούς μέτρησης εντός της 
Κοινότητας Ζυγίου. Τα αποτελέσματα των συνεχών μετρήσεων ποιότητας 
αέρα, τόσο από τη μονάδα αυτή όσο και από τις υπόλοιπες οκτώ μονάδες που 
διαθέτει το Τμήμα, δίνονται επιγραμμικά (on-line) είτε μέσω στης ιστοσελίδας 
του Τμήματος (www.mlsi.gov.cy/dli) είτε μέσω της εξειδικευμένης ιστοσελίδας 
του Τμήματος www.airquality.gov.cy. 



244 

 

7. Τέλος, σημειώνεται ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου λειτουργεί δύο μονάδες 
παρακολούθησης της ποιότητας του αέρα σε περιοχές γύρω από κάθε έναν 
από τους Ηλεκτροπαραγωγούς Σταθμούς Βασιλικού και Μονής, για τα 
αποτελέσματα μετρήσεων των οποίων ενημερώνεται το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας από την ΑΗΚ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1313, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 23.06.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα δεδομένα της περιοχής Ζυγίου-Καλαβασού όσον αφορά τις δυνατότητες 
εγκατάστασης και διατήρησης πρασίνου, δεν είναι ιδιαίτερα ευνοϊκά, επειδή αφενός 
δεν υπάρχουν σημαντικές εκτάσεις κρατικών δασών και αφετέρου η όλη περιοχή είναι 
ιδιαίτερα πυρόπληκτη, με αποτέλεσμα να υπάρχει μια συνεχής υποβάθμιση του ήδη 
φτωχού πρασίνου. 

 Το Τμήμα ∆ασών δεν μπορεί να εκτελεί αναδασώσεις σε ιδιωτικές γαίες, παρά 
μόνο σε εκτάσεις που έχουν κηρυχθεί κρατικό δάσος ή σε χαλίτικη γη με την 
κατάλληλη έγκριση. Σε πρόσφατη έρευνα του Τμήματος ∆ασών που αποσκοπούσε 
στην καταγραφή της χαλίτικης γης που προσφέρεται για δάσωση σε ολόκληρη την 
Κύπρο, δεν βρέθηκαν στην περιοχή κατάλληλες εκτάσεις που προσφέρονται για 
δενδροφύτευση. 

 Αυτό που γίνεται μέχρι τώρα, είναι η παροχή κάποιων κινήτρων για φυτεύσεις 
από ιδιώτες και τις Τοπικές Αρχές. Το Τμήμα ∆ασών, έχει αναλάβει να έλθει σε επαφή 
με τις Τοπικές Αρχές για να μελετηθούν τρόποι ενίσχυσης του πρασίνου στην 
ευρύτερη περιοχή. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1314, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αίτημα της Κοινότητας Καλαβασού για την αξιοποίηση των παλαιών μεταλλείων για 
τουριστικούς σκοπούς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.1314 και 
ημερομηνία 5/7/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λάρνακας, κ. Τ. Μητσόπουλου, για το αίτημα της Κοινότητας Καλαβασού για την 
αξιοποίηση των παλαιών μεταλλείων, την ενεργοποίηση της σιδηροδρομικής γραμμής 
για τουριστικούς σκοπούς και τη δημιουργία ενός πρότυπου θεματικού-βιομηχανικού 
πάρκου, για να σας πληροφορήσω, σύμφωνα με σχετική ενημέρωση που έλαβα από 
τον KOT, τα εξής: 

1. Είναι γεγονός ότι τα μεταλλεία αποτελούν αναπόσπαστο μέρος της παράδοσης 
της περιοχής Καλαβασού και εάν προβληθούν σε συνδυασμό με τις 
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αρχαιότητες και τα άλλα αξιοθέατα, μπορούν να ενισχύσουν σημαντικά το 
τουριστικό ενδιαφέρον, συμβάλλοντας ουσιαστικά στην αύξηση της 
επισκεψιμότητας στην περιοχή. 

2. Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού συμμερίζεται την άποψη της Κοινότητας 
Καλαβασού για την αξιοποίηση των παλαιών μεταλλείων καθώς και για την 
επαναλειτουργία του τρένου για τουριστικούς σκοπούς. Το έργο θεωρείται 
συμβατό με την Στρατηγική Τουριστικής Ανάπτυξης της Επαρχίας Λάρνακας, 
στο πλαίσιο της οποίας επιδιώκεται η δημιουργία πόλων έλξης και η ενίσχυση 
για «∆ιατήρηση της Αγροτικής Κληρονομιάς». 

3. Για το λόγο αυτό, ο KOT προχώρησε το 2008-2009 σε προκαταρκτική 
αξιολόγηση για συγχρηματοδότηση της πρότασης για τη δημιουργία διαδρομής 
τρένου και για τη σύνδεση με τη μεταλλευτική παράδοση και τις αρχαιότητες της 
Καλαβασού, στα πλαίσια του προγράμματος αγροτικής ανάπτυξης 2007-2013 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Από την 
προκαταρκτική μελέτη που εκπόνησε ο KOT διαφάνηκε ότι το έργο είναι 
πολυδιάστατο και αρκετά πολύπλοκο, καθώς θα πρέπει πρώτα να 
αντιμετωπιστούν καίρια ζητήματα όπως: 

 Θέματα σχετικά με το φυσικό αντικείμενο, όπως σαφής καθορισμός της 
περιοχής υλοποίησης του έργου και του περιεχομένου της διαδρομής. 

 Τεχνικά θέματα όπως απαλλοτρίωση γης, τεχνικές μελέτες και αναγκαία 
έργα υποδομής. 

 Η ανάγκη εκπόνησης τεχνοοικονομικής μελέτης που θα καθορίσει τη 
βιωσιμότητα και τον τρόπο λειτουργίας του έργου. 

4. Οι μεγάλες δαπάνες που απαιτούνται για τη δημιουργία του εν λόγω έργου δεν 
επιτρέπουν στον KOT να προχωρήσει με την πρόταση. Ο KOT είναι όμως 
διατεθειμένος να παρέχει κάθε δυνατή βοήθεια για την υλοποίηση του έργου 
και θα συνεργαστεί με άλλο αρμόδιο φορέα που θα το προωθήσει στα πλαίσια 
των Ευρωπαϊκών Κονδυλίων, όπως είναι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας και 
η Αναπτυξιακή Εταιρεία Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1315, ημερομηνίας 18 Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1315 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο καθορισμός των αναγκών για την μελλοντική επέκταση του Γ. Ν. Λάρνακας 
ολοκληρώθηκε και αναμένεται από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων η κοστολόγηση και οι 
περαιτέρω ενέργειες για προώθηση του έργου. Στις αναπτυξιακές δαπάνες του 2010 
υπάρχει πρόνοια €10 αλλά υπάρχει η γραπτή δέσμευση του Υπουργείου Οικονομικών 
ότι μόλις το έργο καταστεί ώριμο θα παραχωρηθούν οι απαιτούμενες πιστώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1316, 

ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 30/6/2010 αναφορικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θεωρεί 
δύσκολη από ακαδημαϊκής άποψης, καθώς επίσης και οικονομικά ασύμφορη τη 
δημιουργία απομονωμένων Σχολών των Πανεπιστημίων. Ως εκ τούτου τα 
Πανεπιστήμια, στα πλαίσια της αυτονομίας τους δεν επιδιώκουν και δεν προωθούν 
συνήθως τη δημιουργία τέτοιων Σχολών. 

 Επισημαίνω εντούτοις ότι τα πανεπιστήμια είναι πρόθυμα να συμβάλουν, και 
συμβάλλουν, μέσα στα πλαίσια της αποκέντρωσης και της περιφερειακής ανάπτυξης, 
στην εκπαιδευτική, πνευματική, πολιτιστική, οικονομική και κοινωνική ανάπτυξη, εκτός 
των εδρών τους. 

 Παραδείγματα αποτελούν η ακαδημαϊκή και ερευνητική ανάπτυξη του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου στην Πάφο και η ανάπτυξη του Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τμήμα Αρχιτεκτονικής) στην υποβαθμισμένη περιοχή της εντός των τειχών 
Λευκωσίας. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και τα πανεπιστήμια εκφράζουν την 
ετοιμότητά τους να συμβάλουν προς την κατεύθυνση αυτή με ακαδημαϊκούς ή 
ερευνητικούς τρόπους και οποιεσδήποτε εισηγήσεις σας είναι ευπρόσδεκτες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1322, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνία 2 Ιουλίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μία από τις επιλέξιμες δράσεις του Μέτρου 3.1 του Σχεδίου Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2004-2006 ήταν η αγορά μικρών οχημάτων εφοδιασμένων με ντεπόζιτο 
νερού. ∆ικαιούχοι ήταν οι ∆ημόσιες Αρχές (Κρατικές Αρχές και οι Αρχές Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης) καθώς και οι Εκκλησιαστικές, Μοναστηριακές ή άλλες Θρησκευτικές 
Αρχές. 

 Συνολικά έχουν αγοραστεί 19 οχήματα. Από ένα όχημα έχουν αγοράσει ο 
∆ήμος Πέγειας, τα Κοινοτικά Συμβούλια Ψεματισμένου, Πενταλιάς, Πελενδρίου, 
Μάμμαρι, Κουκλιών και Αναρίτας, καθώς και οι Ιερές Μονές Χρυσορροϊατίσσης, 
Μαχαιρά, Κύκκου, Αγίου Νεοφύτου και Αγίου Γεωργίου Μαυροβουνίου. Το Τμήμα 
∆ασών έχει αγοράσει επτά οχήματα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1323, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.04.1323 και ημερ. 
2.7.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε συνέχεια της απάντησής μου στην ερώτησή σας με αρ. 23.06.009.04.681, 
ημερ. 5.1.2010, σχετικά με το ίδιο θέμα, σας πληροφορώ ότι η διερεύνηση του 
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θανατηφόρου ατυχήματος που συνέβη στο εργοτάξιο της εταιρείας “Cyprus Limni 
Resorts & Golf Courses PLC” στην περιοχή της Λίμνης της Πόλης της Χρυσοχούς, 
έχει ολοκληρωθεί. Από τη διερεύνηση προέκυψαν σοβαρές παραβάσεις της 
νομοθεσίας για τα θέματα ασφάλειας και υγείας στην εργασία. 

 Στο παρόν στάδιο ετοιμάζεται ο σχετικός φάκελος ποινικής δίωξης ο οποίος θα 
προωθηθεί στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1324, ημερομηνίας 22 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
1.7.2010, και αφορά την κατασκευή του αποχετευτικού συστήματος στην Κοινότητα 
Κάτω Πύργου, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(1) Σε σχέση με το πιο πάνω έργο η μέχρι σήμερα εργασία, που έχει εκτελεστεί 
από το αρμόδιο Τμήμα (Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων), αφορά τη διεξαγωγή 
Προκαταρκτικής Αναγνωριστικής Μελέτης, τα συμπεράσματα της οποίας, κατ’ 
αρχή, τεκμηριώνουν το μέγεθος και την έκταση του αποχετευτικού 
προβλήματος που αντιμετωπίζει η κοινότητα Κ. Πύργου, και συνεχίζουν με 
εισηγήσεις και τρόπους επίλυσης του προβλήματος αυτού, που 
συμπεριλαμβάνουν την επιλογή μεθόδου επεξεργασίας λυμάτων, τη 
χωροθέτηση της μονάδας και την προκαταρκτική εκτίμηση της απαιτούμενης 
δαπάνης. Επόμενο στάδιο είναι η προκήρυξη διαγωνισμού για την ετοιμασία 
Μελέτης Σκοπιμότητας και Μελέτης Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, 
μελέτες οι οποίες απαιτούνται για την έκδοση της σχετικής Γνωμάτευσης για το 
έργο από την Περιβαλλοντική Αρχή. Στη συνέχεια, θα προκηρυχθεί 
διαγωνισμός για τον λεπτομερή σχεδιασμό και την ετοιμασία των 
κατασκευαστικών σχεδίων, και ακολούθως θα είναι δυνατή η προκήρυξη 
διαγωνισμών για την κατασκευή του αποχετευτικού έργου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, γίνεται αντιληπτό ότι τόσο η μελέτη, όσο και η 
παραπέρα προώθηση της υλοποίησης του αποχετευτικού έργου, είναι άμεσα 
συνυφασμένα με την περίληψη στον Κρατικό Προϋπολογισμό των αντίστοιχων 
κονδυλίων. Το θέμα αφορά τον προϋπολογισμό του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων. 

(2) Το Κράτος θα χρηματοδοτήσει το έργο με βάση τη σχετική πολιτική που θα 
ισχύει κατά το χρόνο υλοποίησης του έργου. 

(3) Το έργο αυτό δεν είναι συγχρηματοδοτούμενο από Ευρωπαϊκά Ταμεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1325, ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 1.7.2010, σε σχέση με το πιο 
πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι η Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
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εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών, το οποίο χειρίζεται τις 
πυρκαγιές υπαίθρου. 

 Σημειώνεται ότι το Τμήμα ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος δεν έχει καταγράψει οποιαδήποτε δασική πυρκαγιά που 
προκλήθηκε από στρατιωτικές ασκήσεις των Βρετανικών Βάσεων στην επαρχία 
Λεμεσού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1327, ημερομηνίας 23 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.009.04.1327 και ημερομηνία 23 Ιουνίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 1η 

Ιουλίου 2010, με την οποία ζητεί ενημέρωση για την πρόθεση του κράτους να 
παραχωρήσει οικονομική ενίσχυση στους πληγέντες πατατοπαραγωγούς για την 
εσοδεία 2010 λόγω αντίξοων καιρικών συνθηκών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Όσον αφορά την καλλιέργεια της πατάτας, οι ζημιές από παγετό, χαλάζι και 
πλημμύρα καλύπτονται από τον ΟΓΑ και θα αποζημιωθούν σύμφωνα με τις πρόνοιες 
της Νομοθεσίας του ΟΓΑ. Τα λοιπά αίτια θα εξετασθούν στα πλαίσια του Εθνικού 
Πλαισίου Χορήγησης Κρατικών Ενισχύσεων για την αντιστάθμιση ζημιών στον τομέα 
της γεωργίας και σύμφωνα με τις υπάρχουσες οικονομικές δυνατότητες. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1329, 

ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στο πλαίσιο των δραστηριοτήτων και υποχρεώσεων του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ 
και ΕΞ.Ε. είναι και η διάθεση έξι (6) συμπαγών λαμπτήρων φθορισμού σε κάθε 
οικιακό καταναλωτή ηλεκτρικού ρεύματος για την περίοδο 2006 έως 2010 
κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου αρ.62.738Ζ (13.10.2005), σε 
συνεργασία με την Υπηρεσία Ενέργειας και την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

2. Με την ολοκλήρωση του πιο πάνω προγράμματος υπολογίζεται να έχουν 
προμηθευτεί όλοι οι δικαιούχοι καταναλωτές (οικιακοί καταναλωτές της ΑΗΚ 
που εμπίπτουν στις ∆ιατιμήσεις 05,06,07 και 08, καθώς και όλοι οι μη 
Κερδοσκοπικοί Οργανισμοί, Εκκλησίες, Σχολεία, Κοινωφελείς Σύνδεσμοι και 
Ευαγή Ιδρύματα) τους λαμπτήρες που τους αναλογούν, καθώς θα έχουν 
διανεμηθεί περίπου ένα εκατομμύριο εφτακόσιες πενήντα χιλιάδες (1.750.000) 
συμπαγείς λαμπτήρες φθορισμού. 

3. Είναι γεγονός ότι οι λαμπτήρες τύπου "Led" είναι φιλικότεροι προς το 
περιβάλλον, καθώς έχουν μεγαλύτερη διάρκεια ζωής και καταναλώνουν 
λιγότερη ενέργεια, εντούτοις προς το παρόν έχουν πολύ υψηλό αρχικό κόστος 
αγοράς, σχεδόν απαγορευτικό, ώστε να προωθηθούν στο πλαίσιο του πιο 
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πάνω προγράμματος. Σημειώνεται ότι ένας λαμπτήρας φθορισμού στοιχίζει 
περίπου 4-5 ευρώ στην Αγορά έναντι 30-35 των "Led". Οι τελευταίοι δε 
λαμπτήρες φθορισμού (1.100.000 λαμπτήρες) που προμηθεύεται το Ειδικό 
Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞ.Ε. και διανέμει η ΑΗΚ στοιχίζουν περίπου ένα (1) ευρώ 
έκαστος. 

4. Οι λαμπτήρες τύπου "Led" έχουν ενταχθεί στο Σχέδιο Χορηγιών του Ειδικού 
Ταμείου για εξοικονόμηση ενέργειας και ενθάρρυνση της χρήσης των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (2009-2013) και παρέχεται επιχορήγηση της 
τάξης του 30% του επιλέξιμου κόστους σε συγκεκριμένες κατηγορίες δικαιούχων 
(Νομικά Πρόσωπα) όπως αυτοί ορίζονται στο σχέδιο χορηγιών.  Συνεπώς ήδη 
προωθούνται και αυτού του τύπου λαμπτήρες. 

5. Οι εξελίξεις στον τομέα αυτό παρακολουθούνται συνεχώς από τους 
λειτουργούς της Υπηρεσίας Ενέργειας και όταν διαπιστωθεί ότι πλέον έχει 
ωριμάσει η αγορά αυτού του είδους των λαμπτήρων, δηλαδή είναι διαθέσιμοι 
σε μεγάλη ποικιλία και λογικό ποσό, θα προχωρήσει σε ενημέρωση της 
Επιτροπής ∆ιαχείρισης Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞ.Ε., ώστε να το λάβει 
υπόψη της τόσο στην περίπτωση επανάληψης του εν λόγω προγράμματος όσο 
και στα Σχέδια Χορηγιών στην περίπτωση που λειτουργούν την περίοδο εκείνη. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις σχετικά με τα 
πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1331 ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 19.07.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης και Εκπαίδευσης Κάβο Γκρέκο 
βρίσκεται μέσα στο Εθνικό ∆ασικό Πάρκο Κάβο Γκρέκο, που έχει προταθεί για ένταξη 
στο δίκτυο Natura 2000. Η θέση του Κέντρου καθορίστηκε μετά από διαβούλευση με 
τις αρμόδιες κρατικές Υπηρεσίες και Τοπικές Αρχές. 

 Τα σχετικά σχέδια επιλέγηκαν μετά από Αρχιτεκτονικό ∆ιαγωνισμό που έγινε το 
2006. Η κατασκευή του ανατέθηκε σε εταιρεία μετά από ανοικτό διαγωνισμό το 2009 
και οι εργασίες αναμένεται να ολοκληρωθούν περί τα τέλη του 2011. 

 Το Κέντρο θα περιλαμβάνει αίθουσα υποδοχής, αίθουσες εκθεμάτων (χλωρίδα, 
πανίδα, ενυδρεία, ιστορία, γεωλογία κ.ά.), αίθουσα προβολών και διαλέξεων, όπου θα 
προβάλλεται ταινία για το Εθνικό ∆ασικό Πάρκο, αίθουσα περιβαλλοντικής 
εκπαίδευσης, όπου θα στεγάζεται εκπαιδευτικός του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, μικρό βοτανικό κήπο, χώρο στάθμευσης και μικρό αναψυκτήριο που θα 
ενοικιάζεται με προσφορές. 

 Η συνολική δαπάνη για το Κέντρο αναμένεται να είναι δύο εκατομμύρια Ευρώ. 
Ένα ποσό της τάξης των €700.000 θα καταβληθεί από το Πρόγραμμα Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013, ενώ το υπόλοιπο ποσό θα καλυφθεί από τους κρατικούς 
προϋπολογισμούς. Το Κέντρο αναμένεται να έχει κάποια έσοδα (τέλος εισόδου, 
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ενοίκια, πώληση βιβλίων κ.λπ.) αλλά δεν έχει ετοιμαστεί μελέτη οικονομικής 
βιωσιμότητας. 

 Σημειώνεται ότι η πολιτική του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος προωθεί την κατασκευή ενός περιορισμένου αριθμού τέτοιων κέντρων 
σε ολόκληρη την Κύπρο, τα οποία να συμβαδίζουν με την εγκεκριμένη Εθνική 
Στρατηγική για την Περιβαλλοντική Εκπαίδευση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. Πιστεύουμε ότι το Κέντρο στο Κάβο Γκρέκο, εκτός από τη συμβολή του 
στην περιβαλλοντική εκπαίδευση, ενημέρωση και ευαισθητοποίηση του κοινού, θα 
εμπλουτίσει το τουριστικό προϊόν της περιοχής, παρέχοντας εναλλακτικές επιλογές 
στον ντόπιο και τον ξένο επισκέπτη. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1334, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 2 Ιουλίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση της 
Βουλευτού κ. Αθηνάς Κυριακίδου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο φυλλορύκτης Tuta asboluta (Lepidoptera: Gelechiidae) είναι ένα 
καταστροφικό έντομο που προσβάλλει κυρίως την ντομάτα, ενώ προσβάλλει επίσης 
την πατάτα, τη μελιτζάνα, την πιπεριά και άλλα σολανώδη. Καταγράφηκε για πρώτη 
φορά το 1970 σε χώρες της Λατινικής Αμερικής, ενώ το 2007 έγινε η πρώτη επίσημη 
αναφορά εντοπισμού του εντόμου στην Ισπανία. Σήμερα, το έντομο έχει εξαπλωθεί σε 
περισσότερες από 23 χώρες σε Ευρώπη, Αφρική και Μέση Ανατολή. 

 Στην Κύπρο εντοπίστηκε για πρώτη φορά στις 26 Νοεμβρίου 2009 σε 
θερμοκηπιακή καλλιέργεια ντομάτας στην επαρχία Λεμεσού και πολύ γρήγορα 
εξαπλώθηκε σε όλες τις επαρχίες της Κύπρου. Με τον εντοπισμό του εντόμου στην 
Κύπρου, το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών και το Τμήμα Γεωργίας έθεσαν σε 
λειτουργία πρόγραμμα ενημέρωσης, με διοργάνωση διαλέξεων σε γεωπόνους και 
παραγωγούς σε όλη την Κύπρο, ενώ με ανακοινώσεις στον ημερήσιο τύπο, το 
περιοδικό “Αγρότης”, το τηλεοπτικό πρόγραμμα “Ύπαιθρος” και το ραδιόφωνο 
ενημερώνουν τους γεωργούς για την ύπαρξη του εντόμου, τη βιολογία του και τους 
τρόπους αντιμετώπισής του (π.χ. καλλιεργητικές φροντίδες, ψεκασμοί, κ.λπ.). 

 Σημειώνεται επίσης ότι στο εντομοτροφείο του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών 
άρχισε η εκτροφή του Tuta asboluta, καθώς και του ωφέλιμου εντόμου Macrolophus 
caliginosus, με σκοπό τη διερεύνηση της αποτελεσματικότητας του ωφέλιμου εντόμου 
για αντιμετώπιση του φυλλορύκτη, ενώ διεξάγονται επίσης μελέτες που αφορούν τη 
βιολογία του εντόμου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1335, ημερομηνίας 25 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 
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«Αίτημα για ανακήρυξη της Ζώδιας σε δήμο 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ. 23.06.009.04.1335 και ημερ. 6.7.2010, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα της παγκοινοτικής κίνησης Ζώδιας για ανακήρυξη της Ζώδιας σε 
δήμο επανέρχεται κατά καιρούς, ιδίως σε επετειακές εκδηλώσεις, από το 2000 
και εντεύθεν. 

(β) Οι κοινότητες Πάνω και Κάτω Ζώδιας, μαζί, πληρούν το πληθυσμιακό όριο των     
5 000 κατοίκων που προνοεί ο περί ∆ήμων Νόμος για προκήρυξη 
δημοψηφίσματος για να εξακριβωθεί η επιθυμία τους ως προς την ανακήρυξη 
της περιοχής τους σε δήμο, όμως, σύμφωνα με το άρθρο 139Α του ιδίου 
νόμου, το Υπουργικό Συμβούλιο μπορεί να μη διατάξει τη διεξαγωγή 
δημοψηφίσματος για περιοχές οι οποίες δεν ελέγχονται από τη ∆ημοκρατία, 
όπως είναι η παρούσα περίπτωση. 

(γ) Στην παρούσα φάση των συνομιλιών για επίλυση του Κυπριακού δεν κρίνεται 
σκόπιμο να προωθηθούν αιτήματα κατεχόμενων κοινοτήτων για ανακήρυξή 
τους σε δήμο, όπως είναι η παρούσα, καθώς επίσης και το Ριζοκάρπασο, για 
το οποίο έχει τεθεί πρόσφατα ανάλογο αίτημα, και ενημερώθηκαν τα Κοινοτικά 
Συμβούλια και άλλοι κοινοτικοί φορείς για τα σημερινά δεδομένα. 

(δ) Πρόθεση του Υπουργείου είναι να εξετάσει, κατά τη διάρκεια του πρώτου 
εξαμήνου του 2011, αιτήματα κοινοτήτων στις ελεύθερες περιοχές της 
∆ημοκρατίας για μετατροπή τους σε δήμο, ώστε, αν το αποτέλεσμα των 
δημοψηφισμάτων απολήξει θετικά, να έχουμε τη διεξαγωγή εκλογών για 
ανάδειξη δημοτικών αρχών κατά τις γενικές δημοτικές/κοινοτικές εκλογές του 
∆εκεμβρίου του 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1336, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 

2010, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου και Φειδία Σαρίκα, αντίστοιχα  

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1336 των Βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου κ. Γιαννάκη Ομήρου και κ. Φειδία Σαρίκα 
αντίστοιχα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέσα στα πλαίσια της αναδιοργάνωσης της Υπηρεσίας ασθενοφόρων εμπίπτει 
και η δημιουργία 4 νέων σταθμών ασθενοφόρων (Λακατάμεια, Κέντρο Πόλης 
Λεμεσού, Ορόκληνη και περιοχή Πέγειας). 

 Βασική προϋπόθεση για τη λειτουργία των νέων σταθμών ασθενοφόρου είναι η 
ολοκλήρωση του προγράμματος κατάρτισης «∆ιασώστης - Πλήρωμα Ασθενοφόρου», 
οι απόφοιτοι του οποίου θα στελεχώσουν νέους σταθμούς. 

 Για διάφορους λόγους, δεν κατέστη δυνατό να αρχίσει το εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα «∆ιασώστης - Πλήρωμα Ασθενοφόρου» στο χρόνο που είχε 
προγραμματιστεί, με αποτέλεσμα να υπάρξει καθυστέρηση στη λειτουργία των 4 νέων 
σταθμών ασθενοφόρων. 

 Με βάση τα νέα δεδομένα το εκπαιδευτικό πρόγραμμα το οποίο θα είναι 
διάρκειας ενός έτους, αναμένεται να ξεκινήσει αρχές του 2011.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1337, 

ημερομηνίας 28 Ιουνίου 2010, των βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και κ. Φειδία 
Σαρίκα εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού δε φέρει καμία ένσταση για χρηματοδότηση των έργων στην 
Αίθουσα Πολλαπλής Χρήσης και στη ∆ημοτική Βιβλιοθήκη στο ∆ήμο Πέγειας από 
Ευρωπαϊκά Προγράμματα, εάν υπάρχει τέτοια δυνατότητα. Σημειώνεται όμως ότι το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν εμπλέκεται σε Ευρωπαϊκά Προγράμματα τα 
οποία μπορούν να χρηματοδοτήσουν την ανέγερση κτιριακών εγκαταστάσεων. 

 Όσον αφορά το θέμα ανέγερσης κτιρίου για στέγαση της ∆ημοτικής 
Βιβλιοθήκης, ο ∆ήμος Πέγειας θα μπορούσε να απευθυνθεί για οικονομική στήριξη και 
στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, μέσω του Σχεδίου “Στήριξη των Τοπικών 
Αρχών για τη ∆ημιουργία Έργων Πολιτιστικής Υποδομής”». 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1339, ημερομηνίας 28 

Ιουνίου 2010, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου κ. 
Γιαννάκη Ομήρου και Φειδία Σαρίκα, αντίστοιχα 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1339 και 
ημερ. 6.7.2010 και να σας πληροφορήσω ότι, στο πλαίσιο του Προϋπολογισμού του 
∆ήμου Πέγειας για το έτος 2010, έχουν εξεταστεί, σε συνεργασία με το ∆ήμο Πέγειας, 
τόσο τα αιτήματα του ∆ήμου για δημιουργία νέων/πρόσθετων θέσεων και για 
αναβαθμίσεις μισθοδοτικών κλιμάκων, όσο και η υφιστάμενη δομή προσωπικού του 
∆ήμου. 

 Σχετική επιστολή με τις θέσεις του Υπουργείου Εσωτερικών αναφορικά με τα πιο 
πάνω έχει αποσταλεί και βρίσκεται ενώπιον του ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού, έτσι ώστε να εξασφαλισθεί η σύμφωνος γνώμη του 
Υπουργού Οικονομικών, σύμφωνα με τις πρόνοιες της Απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου με αρ. 41.163 και με ημερ. 1.6.1994. 

 Ως εκ τούτου, όταν και εφόσον τύχουν έγκρισης τα ανωτέρω, θα επανέλθουμε 
για να σας ενημερώσουμε σχετικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1340, ημερομηνίας 28 

Ιουνίου 2010, των βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και Φειδία Σαρίκα εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση των Βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και Φειδία 
Σαρίκα, εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου αντίστοιχα, η οποία 
διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 6.7.2010, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο, στη συνεδρία του ημερομηνίας 16.6.2010, ασκώντας 
τις εξουσίες που του παρέχονται σύμφωνα με τα άρθρα 3 και 4 του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, αποφάσισε να εγκρίνει το αίτημα για 
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ένταξη του ∆ήμου Πέγειας στα Όρια της περιοχής του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Πάφου και την έκδοση σχετικού ∆ιατάγματος. 

(β) Κατόπιν της πιο πάνω Απόφασης, δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, με αρ. 4435 και ημερ. 25.6.2010, το ∆ιάταγμα με αρ. Κ.∆.Π. 
269/2010, αντίγραφο του οποίου επισυνάπτεται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1341, ημερομηνίας 29 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Επιθυμώ ν' αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον 
Βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κ. Χατζηγιάννη, και σας 
πληροφορώ ότι η Κυβέρνηση, ως ο κύριος μέτοχος των Κυπριακών Αερογραμμών, 
διορίζει 8 από τα 11 μέλη του ∆ιοικητικού Συμβουλίου της εταιρείας, αλλά δεν έχει, 
ούτε ενδείκνυται να έχει οποιαδήποτε ανάμειξη στον τρόπο διοίκησης και τις 
καθημερινές δραστηριότητες της εταιρείας. Η αρμοδιότητα και η εξουσία όσο και η 
ευθύνη για διαχείριση όλων των θεμάτων της εταιρείας ανήκει αποκλειστικά και 
συλλογικά στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο της εταιρείας. 

 Αναφορικά με τα θέματα που εγείρονται στην εν λόγω ερώτηση, σας 
πληροφορώ ότι διαβιβάσαμε σχετική επιστολή στον Πρώτο Εκτελεστικό ∆ιευθυντή 
των Κυπριακών Αερογραμμών, ο οποίος μας ενημέρωσε ότι η εταιρεία διαθέτει 
ολοκληρωμένο πρόγραμμα απεντόμωσης και καταπολέμησης των τρωκτικών στα 
αεροσκάφη και μας έχουν διαβιβάσει σχετική Έκθεση την οποία και σας 
επισυνάπτω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1343, ημερομηνίας 29 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.009.04.1343 και ημερομηνία 29 Ιουνίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 
Ιουλίου 2010, με την οποία ζητεί ενημέρωση για τους λόγους για τους οποίους 
φορολογήθηκαν οι επιδοτήσεις των αιτητών του μέτρου 1.5.1 (επενδύσεις στις 
γεωργικές εκμεταλλεύσεις) του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 και σας 
πληροφορώ ότι τα θέματα φορολόγησης φυσικών ή νομικών προσώπων δεν 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. Το αρμόδιο Υπουργείο για τα θέματα φορολογίας είναι το Υπουργείο 
Οικονομικών προς το οποίο έχει διαβιβαστεί η Ερώτηση. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1344, ημερομηνίας 29 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

«Σχέδιο Ακριτικών Περιοχών που εφαρμόζεται μέσω του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.1344, η οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 23/7/2010 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα όσον αφορά το Σχέδιο Ακριτικών Περιοχών που εφαρμόζεται μέσω του 
Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου: 

1. Αριθμός αιτήσεων για παραχώρηση δανείου/χορηγίας για αγορά 
κατοικίας/διαμερίσματος 

 Στις ακριτικές περιοχές της Επαρχίας Λευκωσίας (∆ήμοι Λευκωσίας και Αγίου 
∆ομετίου, Μάμμαρι, ∆ένεια, Ποταμιά, Λύμπια, Κάτω Πύργος, Πάνω Πύργος, 
Παχύαμμος, Μοσφίλι), έχουν υποβληθεί μέχρι σήμερα 156 αιτήσεις για 
παραχώρηση δανείου/χορηγίας για αγορά κατοικίας/διαμερίσματος. 

 Στις ακριτικές περιοχές της Επαρχίας Αμμοχώστου (Άχνα, Αχερίτου, Αυγόρου, 
Φρένναρος, ∆ερύνεια) έχουν υποβληθεί μέχρι σήμερα 232 αιτήσεις για 
παραχώρηση δανείου/χορηγίας, μέσω του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου. 

 Στην Επαρχία Λάρνακας έχουν υποβληθεί συνολικά 337 αιτήσεις από άτομα 
που διαμένουν στις ακριτικές περιοχές Αθηένου, Τρούλλοι και Πύλα. Από 
αυτές, οι 90 αιτήσεις αφορούν την ανέγερση/αγορά κατοικίας/διαμερίσματος. 

2. Λόγοι καθυστέρησης εξέτασης των αιτήσεων 

 Η κάθε αίτηση που υποβάλλεται εξετάζεται ξεχωριστά και σχετική απόφαση 
λαμβάνεται από την Επιτροπή εξέτασης αιτήσεων, της οποίας προεδρεύει ο 
οικείος Έπαρχος. 

 Οι Επαρχιακές ∆ιοικήσεις δίνουν άμεση προτεραιότητα στην εξέταση των 
αιτήσεων, γι’ αυτό δεν παρατηρείται οποιαδήποτε καθυστέρηση. Οι συνεδρίες 
των εν λόγω Επιτροπών πραγματοποιούνται τουλάχιστον κάθε δύο μήνες. 

3. Παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στους εγκριμένους αιτητές 

 Η παραχώρηση των κονδυλίων στους εγκριμένους αιτητές γίνεται από τον 
Οργανισμό Χρηματοδότησης Στέγης, ανάλογα με τη διαθεσιμότητα των 
κονδυλίων που του παραχωρούνται από το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010, του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1345, ημερομηνίας 30 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.1345 ημερομηνίας 6 
Ιουλίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η κυβερνητική πύλη ∆ιαδικτύου (government portal) www.cyprus.gov.cy/ 
αποτελεί το κοινό σημείο πρόσβασης των πολιτών/επιχειρήσεων στις κυβερνητικές 
υπηρεσίες, η οποία συμπεριλαμβάνει στην αρχική σελίδα (αριστερό μέρος) τις 
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επιχορηγήσεις/επιδοτήσεις που προσφέρονται από το κράτος καθώς και τα σχετικά 
έντυπα/αιτήσεις που χρειάζονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010, του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1346, ημερομηνίας 30 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.1346 και 
ημερομηνία 6 Ιουλίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής είναι υπεύθυνο για τον σχεδιασμό και 
ανάπτυξη των διαδικτυακών τόπων. Η τροφοδότηση κάθε διαδικτυακού τόπου καθώς 
και η έγκαιρη ενημέρωση με τις πληροφορίες (σχέδια, επιδοτήσεις, αιτήσεις κ.λπ.) που 
πρέπει να δίνονται στον πολίτη είναι ευθύνη του αρμόδιου 
Υπουργείου/Τμήματος/Υπηρεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1347, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην υπό αναφορά ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Υγείας κατόπιν των οδηγιών του Υπουργού Υγείας συνέστησε 
Επιτροπή αποτελούμενη από εκπροσώπους της Αστυνομίας Κύπρου, της 
Ένωσης ∆ήμων και λειτουργούς του Υπουργείου, με στόχο την υποβολή 
εισηγήσεων προς τον Υπουργό Υγείας για τη λήψη μέτρων που θα καθιστούν 
πιο αποτελεσματική την εφαρμογή του Νόμου που Προνοεί για τη Λήψη 
Μέτρων για τον Περιορισμό του Καπνίσματος του 2002-09. 

2. Στα πλαίσια των όρων εντολής της, η εν λόγω Επιτροπή εξέτασε: 

2.1 το νομικό πλαίσιο που διέπει τον περιορισμό του καπνίσματος σε άλλα 
κράτη μέλη μεταξύ των οποίων και η Ιρλανδία, 

2.2 το περιεχόμενο του Πλαισίου Σύμβασης της Παγκόσμιας Οργάνωσης 
Υγείας για τον Έλεγχο του Καπνού (FCTC) που έχει υπογράψει και η 
χώρα μας, 

2.3 μέτρα που λαμβάνονται σε άλλες χώρες προκειμένου να αποτραπεί 
ή/και να μειωθεί η χρήση καπνικών προϊόντων, 

3.4 τις απόψεις των Τμημάτων που συμμετέχουν στην Επιτροπή. 

3. Ήδη, έχει ολοκληρωθεί έκθεση η οποία περιλαμβάνει εισηγήσεις για τη λήψη 
μέτρων που αφορούν όχι μόνο στην έκθεση των καπνικών προϊόντων στους 
καταναλωτές, αλλά και σε μέτρα αύξησης της συμμόρφωσης για την 
απαγόρευση του καπνίσματος σε συγκεκριμένους χώρους, μέτρα περιορισμού 
της διαφήμισης καπνικών προϊόντων και μέτρα ενίσχυσης της αντίληψης του 
κοινού για τις βλαβερές συνέπειες της συνήθειας του καπνίσματος. 

4. Οι εισηγήσεις αυτές θα αποτελέσουν αντικείμενο συζήτησης με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς, προκειμένου να υπάρξει συναινετική κατάληξη για την 
εφαρμογή νομοθετικών μέτρων που θα καθιστούν πιο αποτελεσματικό τόσο τον 
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έλεγχο της έκθεσης των καπνικών προϊόντων στα σημεία πώλησής τους και 
της έμμεσης διαφήμισής τους, όσο και την εφαρμογή μέτρων για 
αποτελεσματικότερη εφαρμογή της οικείας νομοθεσίας και της προαγωγής της 
∆ημόσιας Υγείας γενικότερα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1348, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 27/07/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι σήμερα, δεν υπάρχει νομοθετικό πλαίσιο που να 
απαγορεύει τη χρησιμοποίηση ζώων σε τσίρκα που δίνουν παραστάσεις στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Στο παρόν στάδιο, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου, διενεργούν 
υγειονομικούς ελέγχους στα ζώα που μετακινούνται μεταξύ των κρατών μελών από 
τσίρκα, όπως ορίζει ο Κανονισμός (ΕΚ) 1739/2005 της Επιτροπής. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους θερμούς χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1355, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου Αριστοτέλους 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ φακ: 23.06.009.04.1355 και ημερ. 
14/7/2010 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. ∆ιαχρονικά, η ενσωμάτωση των νέων στην αγορά εργασίας αποτελεί μία από 
τις σημαντικότερες προκλήσεις της αγοράς εργασίας τόσο στην Κύπρο όσο και 
σε όλα τα Κράτη Μέλη της ΕΕ. Στην Κύπρο, τα άτομα ηλικίας 15-24 χρόνων 
αποτελούν περίπου το 18% του πληθυσμού ηλικίας 15-64 χρόνων. Κατά το 
2009, η απασχόληση των νέων παρουσίασε μείωση σε σχέση με το 2008 κατά 
2.578 θέσεις εργασίας (7%) και αποτελούσε το 8,6% της συνολικής 
απασχόλησης. Επίσης, κάθε 100 άτομα ηλικίας 15-24 χρόνων τα 35 (38 το 
2008) απασχολούνταν, τα 6 (4 το 2008) ήταν άνεργα και τα υπόλοιπα 59 ήταν 
αδρανή. 

2. Η ομάδα αυτή του εργατικού δυναμικού έχει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Το 
μεγάλο ποσοστό αδράνειας που παρατηρείται οφείλεται στο γεγονός ότι ένα 
μεγάλο μέρος της ομάδας αυτής συμμετέχει στην εκπαίδευση, δευτεροβάθμια ή 
τριτοβάθμια, ενώ ένα άλλο μέρος βιώνει τη μετάβαση από το εκπαιδευτικό 
σύστημα στην αγορά εργασίας η οποία τις περισσότερες φορές αποδεικνύεται 
δύσκολη ,λόγω της απειρίας και της έλλειψης των δεξιοτήτων που απαιτεί η 
αγορά εργασίας και η ραγδαία εξελισσόμενη τεχνολογία. 

3. Ως αποτέλεσμα, η ανεργία των νέων είναι κατά μέσο όρο τουλάχιστον διπλάσια 
από ό,τι είναι των άλλων ομάδων στο σύνολο του εργατικού δυναμικού. 
Συγκεκριμένα, στην Κύπρο κατά το 2009, η ανεργία της ομάδας αυτής 
αυξήθηκε στο 13,8%,σε σύγκριση με 9,0% το 2008 (19,6% μέσος όρος ΕΕ και 
σε απόλυτους αριθμούς αντιπροσώπευε 5.245 άτομα -αύξηση κατά 49%), ενώ 
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ο αριθμός των ανέργων νέων αποτελούσε το 25% του συνόλου των ανέργων 
και το 5.7% του συνόλου του πληθυσμού των νέων 15-24 ετών. Επιπλέον, σε 
αρκετές περιπτώσεις οι νέοι απασχολούνται σε προσωρινές θέσεις εργασίας με 
χαμηλές αμοιβές . 

4. Η ανεργία των νέων είναι συχνά αποτέλεσμα της έλλειψης δεξιοτήτων ή της 
αναντιστοιχίας των δεξιοτήτων, γεγονός που υποδεικνύει ότι πρέπει να 
δημιουργηθούν/ ενδυναμωθούν συστήματα προσανατολισμού και παροχής 
συμβουλών σχετικά με τις διάφορες δυνατότητες απόκτησης προσόντων και τις 
μελλοντικές ευκαιρίες απασχόλησης. 

5. Η διευκόλυνση της πρόσβασης στην αγορά εργασίας για θέσεις ποιοτικής 
απασχόλησης, καθώς και η δημιουργία περισσότερων ευκαιριών για τους 
νέους στην εκπαίδευση και την απασχόληση, αποτελούν τους κύριους στόχους 
της πολιτικής απασχόλησης στην Κύπρο, η οποία αποτυπώνεται στο 
Ανανεωμένο Εθνικό Μεταρρυθμιστικό Πρόγραμμα (ΕΜΠ) για τη 
Στρατηγική της Λισσαβόνας, το οποίο καλύπτει την περίοδο 2008-2010. Στο 
εν λόγω Μεταρρυθμιστικό Πρόγραμμα περιλαμβάνονται διάφορα μέτρα/ 
δράσεις τα οποία στοχεύουν στην αύξηση της απασχόλησης των νέων, στη 
μείωση της ανεργίας τους και στην απόκτηση/ αναβάθμιση των δεξιοτήτων 
τους. Από το σύνολο των μέτρων που περιλαμβάνονται μερικά είναι 
στοχευμένα σε νέους, ενώ άλλα μπορούν να συμβάλουν προς την επίτευξη 
των στόχων της πολιτικής απασχόλησης για τους νέους. Επίσης, σημαντική 
συμβολή στην επίτευξη των στόχων έχει η ∆ημόσια Υπηρεσία Απασχόλησης, η 
οποία προσφέρει στους νέους εξατομικευμένη συμβουλευτική και καθοδήγηση 
(επισυνάπτεται ολοκληρωμένος κατάλογος με τα μέτρα που προωθούνται).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1356, ημερομηνίας 2 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου 

Αριστοτέλους  

«Αναφορικά με το πρόβλημα που παρουσιάζεται στην εγγραφή των αγροτικών 
δρόμων, ως δημοσίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1356, ημερ. 14/07/2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το παρουσιαζόμενο πρόβλημα της εγγραφής υφιστάμενων αγροτικών δρόμων, 
ως δημοσίων, απασχόλησε και συνεχίζει να απασχολεί το Υπουργείο 
Εσωτερικών, το οποίο έχει προβεί σε σειρά μέτρων για την αντιμετώπισή του. 

(β) Με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 57.529, ημερ. 
13/03/2003, διατέθηκε επιπρόσθετο ποσό ύψους £1.080.000, μέσω του 
Τμήματος Κτηματολογίου & Χωρομετρίας, για την εγγραφή 1.000 χλμ. 
αγροτικών δρόμων. 

(γ) Με σκοπό την επίσπευση των διαδικασιών, αλλά και για σκοπούς 
παραχώρησης πρόσθετης οικονομικής βοήθειας προς τις Κοινότητες, έχει 
θεσμοθετηθεί διαδικασία ανάθεσης εργασίας με σύμβαση σε ιδιώτες 
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χωρομέτρες και η Κυβέρνηση επιδοτεί την Ένωση Κοινοτήτων που τους 
εργοδοτεί. Η προτεινόμενη διαδικασία οδηγεί σε σημαντικές εξοικονομήσεις ως 
προς τα συνολικώς καταβλητέα χωρομετρικά δικαιώματα, από μέρους των 
Κοινοτήτων, παράλληλα με την σύντμηση των αντίστοιχων διαδικασιών. 

(δ) Όπως είναι γνωστό, εντούτοις, η προώθηση της διαδικασίας εγγραφής των 
αγροτικών δρόμων προσκρούει τόσο στη δυσκολία ορισμένων από τα 
ενδιαφερόμενα Κοινοτικά Συμβούλια, να εξασφαλίσουν τις έγγραφες 
συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών γης, όσο και στην αδυναμία των Συμβουλίων να 
αναλάβουν τις δαπάνες αποζημιώσεων που συνεπάγεται η διαδικασία 
απαλλοτρίωσης, διαδικασία η οποία στη βάση των σε ισχύ συνταγματικών και 
νομοθετικών διατάξεων καθίσταται αναπόφευκτη, εάν δεν παραχωρούνται οι 
συγκαταθέσεις των ιδιοκτητών. 

(ε) Η Κυβέρνηση, για ευνόητους λόγους, δε θα μπορούσε να υιοθετήσει την 
πολιτική της επιδότησης των δαπανών απαλλοτρίωσης των Τοπικών Αρχών, 
αφού κάτι τέτοιο θα ισοδυναμούσε σε μεγάλο βαθμό με την προώθηση 
εξυπηρέτησης επί μέρους ιδιωτικών συμφερόντων, με Κυβερνητικές 
πιστώσεις. Αναμένεται, εξάλλου, από τις οικείες Τοπικές Αρχές, όπως στα 
πλαίσια άσκησης των αρμοδιοτήτων τους, ασκήσουν την επιρροή τους προς 
τους επηρεαζόμενους γαιοκτήμονες, οι οποίοι, ενδεχομένως και θα 
επωφεληθούν τα μέγιστα από την εγγραφή του οδικού δικτύου, έτσι ώστε να 
δώσουν την απαιτούμενη συγκατάθεσή τους. 

(στ)  Πέρα από τα πιο πάνω, στις ενδιαφερόμενες Τοπικές Αρχές επισημαίνεται η 
δυνατότητα εξασφάλισης, ενδεχομένως, ∆ικαστικού ∆ιατάγματος, για 
διασφάλιση δικαιώματος διόδου, δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 11(1)(β), 
του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, στις 
περιπτώσεις που αυτό έχει ασκηθεί αδιάλειπτα για περίοδο πέραν των τριάντα 
ετών. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1357, 
ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Άριστου Αριστοτέλους 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 15.07.2010, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η σήμανση/σηματοδότηση των δρόμων που υπάγονται στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων είναι επαρκής και βάσει των εγκεκριμένων 
προτύπων. 

2. Οι Επαρχιακοί Μηχανικοί του Τμήματος έχουν οδηγίες να συντηρούν τη 
σήμανση/ σηματοδότηση και να αφαιρούν τυχόν εμπόδια όπως δέντρα και 
θάμνους για σκοπούς ορατότητας. Σημειώνεται ότι υπάρχουν αρκετοί δρόμοι 
που είναι τοπικής σημασίας οι οποίοι υπάγονται στην αρμοδιότητα άλλων 
Υπηρεσιών ή Τοπικών Αρχών για τους οποίους δεν έχει οποιαδήποτε ευθύνη 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1358, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 15 Ιουλίου, 2010, σχετικά με την υπ' αριθμόν 
23.06.009.04.1358 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2007, Ν132(1)2007, καθορίζει 
σαφώς και επακριβώς σε ό,τι αφορά τη χορήγηση των αδειών παράκτιας αλιείας 
μικρών σκαφών τα εξής κριτήρια σχετικά με την παραγωγή και τις ημέρες εργασίας : 

 Οι Άδειες κατηγορίας Α΄ χορηγούνται κατά προτεραιότητα σε σχέση με σκάφη 
των οποίων οι ιδιοκτήτες/αιτητές εξακολουθούν να απασχολούνται πλήρως με το 
επάγγελμα της αλιείας, κάτι που ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών (ΤΑΘΕ) επιβεβαιώνει μετά από δέουσα διοικητική έρευνα. 

 Οι Άδειες κατηγορίας Β΄ χορηγούνται κατά προτεραιότητα σε σχέση με σκάφη 
των οποίων οι ιδιοκτήτες/αιτητές προσκομίζουν αποδείξεις ότι η ετήσια παραγωγή τους 
υπερβαίνει τα 1000 kg και οι ημέρες εργασίας τους υπερβαίνουν τις 120. 

 Από τα στοιχεία τα οποία οι ίδιοι οι επαγγελματίες ψαράδες του Πύργου έχουν 
προσκομίσει στο ΤΑΘΕ για τα προηγούμενα έτη, διαφαίνεται πως ο αριθμητικός μέσος 
όρος τόσο των αλιευτικών εξορμήσεων όσο και της παραγωγής για την περιοχή αυτή 
είναι κατά πολύ υψηλότεροι από τους αριθμούς που καθορίζει η νομοθεσία. Ως εκ 
τούτου δεν προβλέπεται και ούτε υπάρχει χρεία συμπερίληψης στη νομοθεσία ειδικής 
πρόνοιας βάσει της οποίας να εξαιρούνται οι ψαράδες της περιοχής Τηλλυρίας από τα 
συγκεκριμένα κριτήρια. 

 Είναι βέβαια με κατανόηση και ευαισθησία που το ΤΑΘΕ ενσκύπτει στα 
ιδιαίτερα προβλήματα των επαγγελματιών ψαράδων της ακριτικής περιοχής της 
Τηλλυρίας με στόχο την επίλυσή τους. 

 Σημειώνεται δε πως το ΤΑΘΕ ήδη μελετά την τροποποίηση της νομοθεσίας με 
σκοπό την αναπροσαρμογή των κριτηρίων/προνοιών χορήγησης επαγγελματικών 
αδειών αλιείας, τα οποία ισχύουν για τους επαγγελματίες ψαράδες όλων των 
περιοχών της Κύπρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1359, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 12/7/2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Όπως είναι γνωστό, μετά το τραγικό ατύχημα τον Μάιο του 2007 στην Αχέλεια, 
το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προχώρησε στην περίφραξη του καναλιού που 
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γειτνιάζει με τις κατοικημένες περιοχές όλων των κοινοτήτων που διασχίζει το κανάλι. 
Πρόκειται για περίφραξη τεσσάρων χιλιομέτρων στις κοινότητες Τίμη, Αχέλεια και 
Γεροσκήπου. 

 Στόχος του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων είναι η σταδιακή περίφραξη και των 
υπόλοιπων τμημάτων του καναλιού. Στον προϋπολογισμό του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων για το 2010 έχει περιληφθεί πρόνοια ύψους €50,000 για την περίφραξη 3χλμ 
περίπου. Σημειώνεται ότι το συνολικό μήκος του καναλιού είναι 12 χλμ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Αυγούστου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1360, ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 14.7.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά τα τελευταία τέσσερα χρόνια και κατά τους πρώτους 6 μήνες του 2010, 
παραχωρήθηκαν προς την κατεχόμενη Αμμόχωστο οι ακόλουθες ποσότητες πόσιμου 
νερού: 

2006: 258.070 κ.μ. 

2007: 257.740 κ.μ. 

2008: 234.700 κ.μ. 

2009: 188.740 κ.μ. 

1/1/2010 - 1/7/2010: 93.690 κ.μ. 

 Σημειώνεται ότι η παρεχόμενη ημερήσια ποσότητα νερού προς την κατεχόμενη 
Αμμόχωστο μειώθηκε από 700 κ.μ. σε 600 κ.μ. κατά το 2008, λόγω των περικοπών 
νερού, και από 600 κ.μ. σε 500 κ.μ. κατά το 2009. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1363, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 15 Ιουλίου, 2010, σχετικά με την υπ’ αριθμόν 
23.06.009.04.1363 ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) από το 2002 βρίσκεται σε 
συνεχή επαφή με το ∆ήμο Πέγειας τόσο για τον ηλεκτροφωτισμό: α) του δρόμου που 
οδηγεί στο Αλιευτικό Καταφύγιο Πέγειας και β) του ίδιου του χώρου του Αλιευτικού 
Καταφυγίου, όσο και για την ανέγερση αποχωρητηρίων στο εν λόγω καταφύγιο. 
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 Σε ό,τι αφορά το θέμα της ανέγερσης αποχωρητηρίων το ΤΑΘΕ 
προγραμματίζει, σε περίπτωση που προχωρήσει η διαδικασία  ηλεκτροδότησης, την 
ανέγερση στο χώρο του υπό αναφορά Αλιευτικού Καταφυγίου στεγανών 
αποχωρητηρίων για τους επαγγελματίες ψαράδες. 

 Σχετικά δε με την επέκταση του δικτύου του οδικού φωτισμού προς το 
Αλιευτικό Καταφύγιο και εντός του χώρου του Αλιευτικού Καταφυγίου έχει εκπονηθεί 
σχετική Μελέτη από την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) το έτος 2002, κατόπιν 
υποβολής αιτήσεως του ∆ήμου Πέγειας προς την ΑΗΚ. Μετά την υποβολή της 
Μελέτης και του Σχεδίου της ΑΗΚ στις εμπλεκόμενες Κρατικές Υπηρεσίες με σκοπό 
την έγκρισή τους, το Τμήμα Αρχαιοτήτων ως εμπλεκόμενη Υπηρεσία γνωμοδότησε 
πως το Σχέδιο εμπίπτει εντός του αρχαιολογικού χώρου του Αγίου Γεωργίου Πέγειας 
και ως εκ τούτου δεν ενέκρινε τα υποβληθέντα Σχέδια. 

  Ακολούθησε απαλλοτρίωση τεμαχίου του χώρου που περιλαμβάνει το Σχέδιο 
και προγραμματίζεται μάλιστα να απαλλοτριωθεί και ο υπόλοιπος χώρος για 
αρχαιολογικούς σκοπούς. Τμήμα του απαλλοτριωμένου χώρου έχει ήδη περιφραχθεί 
και λειτουργεί ως αρχαιολογικός χώρος για το κοινό. 

  Το ΤΑΘΕ επανέφερε το πιο πάνω θέμα και οι εκπρόσωποι του ∆ήμου Πέγειας 
διαβεβαίωσαν ότι σύντομα θα συγκληθεί σύσκεψη των υπηρεσιών που εμπλέκονται 
με σκοπό την επανεξέταση του όλου θέματος για την εξεύρεση λύσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1366, ημερομηνίας 7 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου 

Στυλιανίδη 

«Χρηματοδότηση αναπτυξιακών έργων στις κοινότητες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1366 και ημερ. 15 Ιουλίου 2010, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το ποσοστό της συνεισφοράς που 
οφείλει να καταβάλλει κάθε κοινότητα για σκοπούς εκτέλεσης αναπτυξιακών έργων 
έχει καθορισθεί με σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (53.082) στις 
24.01.2001 με κριτήρια τον πληθυσμό και το υψόμετρο της κάθε κοινότητας και η 
οποία κυμαίνεται από 0% μέχρι και 30%. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, μετά από αριθμό αιτημάτων από κοινότητες για 
μείωση του ποσοστού της συνεισφοράς τους και μελέτη του θέματος, ετοίμασε σχετική 
εισήγηση, η οποία εξετάζεται σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών, για 
αναθεώρηση των κοινοτικών συνεισφορών παγκύπρια για την εκτέλεση 
αναπτυξιακών έργων στη βάση παραμέτρων, όπως πληθυσμός, ποσοστό 
προσφύγων, υψόμετρο, απόσταση από αστικό κέντρο, ταμειακό υπόλοιπο, κ.λπ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1367, ημερομηνίας 7 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου 

Στυλιανίδη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.1367 
και ημερομηνία 15.7.2010, με την οποία διαβιβάζεται Ερώτηση που υπέβαλε ο 
αξιότιμος Βουλευτής κ. Χρήστος Στυλιανίδης και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η διεύρυνση του δικτύου Συμβάσεων Αποφυγής ∆ιπλής Φορολογίας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας αποτελεί προτεραιότητα για το Υπουργείο 
Οικονομικών. Για το σκοπό αυτό καταβάλλονται σοβαρότατες προσπάθειες, σε 
συνεργασία με τις άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες και τον ιδιωτικό τομέα, για 
την επίτευξη νέων συμφωνιών που θα διασφαλίζουν την ανταγωνιστικότητα της 
Κύπρου ως διεθνούς επιχειρηματικού κέντρου και θα αποφέρουν οικονομικά 
οφέλη. 

 Οι προσπάθειες όμως δεν περιορίζονται στη σύναψη νέων συμφωνιών. Εξίσου 
σημαντική είναι η αναθεώρηση αρκετών σε ισχύ συμφωνιών, ενόψει των 
οικονομικών και θεσμικών, σε μερικές περιπτώσεις (όπως Νορβηγία, Γερμανία) 
εξελίξεων που μεσολάβησαν από την ημερομηνία υπογραφής τους. 

 Πρόσθετα, οι διεθνείς εξελίξεις αναφορικά με τη διαφάνεια και την ανταλλαγή 
τραπεζικών και άλλων εχέμυθων πληροφοριών για σκοπούς φορολογίας, ως 
το σχετικό μέτρο του ΟΟΣΑ και το νέο Άρθρο 26 για την Ανταλλαγή 
Πληροφοριών στο Μοντέλο Σύμβασης για την Αποφυγή της ∆ιπλής 
Φορολογίας του ΟΟΣΑ (OECD Model Tax Convention), έχουν επιβάλει την 
τροποποίηση υφιστάμενων συμφωνιών για υιοθέτηση του εν λόγω νέου άρθρο 
και όχι μόνο. Σημαντικό παράδειγμα τροποποίησης υφιστάμενης Συμφωνίας 
αποτελεί το Προσχέδιο Πρωτοκόλλου στη Συμφωνία για την Αποφυγή της 
∆ιπλής Φορολογίας μεταξύ Κύπρου - Ρωσίας που χειρίζεται προσωπικά ο 
Υπουργός Οικονομικών. 

 Ενόψει των πιο πάνω, η ολοκλήρωση εντός του 1ου εξάμηνου του τρέχοντος 
έτους, των σχετικών διαπραγματεύσεων με έξι χώρες, ∆ανία*, Νορβηγία*, 
Κουβέιτ*, Μπαχρέιν, Μονακό και Γεωργία, δεν θα μπορούσε παρά να θεωρηθεί 
σημαντική επιτυχία για το Υπουργείο Οικονομικών. Σημειώνονται με αστερίσκο 
οι αναθεωρημένες συμφωνίες. 

2. Στο παρόν στάδιο βρίσκονται σε εξέλιξη διαπραγματεύσεις για τη σύναψη 
νέων/αναθεωρημένων* Συμβάσεων για την Αποφυγή της ∆ιπλής Φορολογίας 
με τα ακόλουθα κράτη: 

 Γαλλία*, Ισπανία, Πορτογαλία, Ολλανδία, Εσθονία, Λιθουανία, Λετονία, 
Φινλανδία, Λουξεμβούργο, Σλοβενία*, Ουκρανία*, Ινδία*, Ινδονησία, Ιταλία*, 
Λιβύη, Μαλαισία, Μαρόκο, Σρι Λάνκα, Ισλανδία και Αρμενία. 

 Προγραμματίζεται, επίσης, η έναρξη εντός του τρέχοντος σχετικών 
διαπραγματεύσεων με τη Σερβία* και τα Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα. 

 Πρόσθετα, εκκρεμούν προτάσεις για τροποποίηση των ΣΑ∆Φ με τον Άγιο 
Μαρίνο, Βέλγιο, Αυστρία και Πολωνία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1368, 
ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Τάσου Μητσόπουλου  

 «Ανάπτυξη παλιών εγκαταστάσεων του Αεροδρομίου Λάρνακας 
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 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα εξής: 

1. Με βάση τη Συμφωνία Παραχώρησης για την Ανάπτυξη και ∆ιαχείριση των 
Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου, η αξιοποίηση και εκμετάλλευση των 
υφιστάμενων τερματικών κτιρίων του Αερολιμένα Λάρνακας, μετά την έναρξη 
της λειτουργίας των νέων τερματικών κτιρίων, ανήκει αποκλειστικά στον 
Επενδυτή (Hermes Airports Ltd). 

2.  Με βάση το γενικό σχεδιασμό (Master Plan) που έχει υποβάλει ο Επενδυτής, 
τα υφιστάμενα κτίρια περιλαμβάνονται στους σχεδιασμούς του για μελλοντική 
ανάπτυξη και αξιοποίηση. 

3. Στο παρόν στάδιο ο Επενδυτής δεν έχει υποβάλει ακόμη οποιεσδήποτε 
συγκεκριμένες προτάσεις για τις προθέσεις του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1369, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 19 Ιουλίου, 2010, σχετικά με την υπ' αριθμόν 
23.06.009.04.1369 ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η παράνομη αλιεία είναι φαινόμενο που παρουσιάζεται στις θαλάσσιες 
περιοχές, ιδιαίτερα όπου συγκεντρώνονται μεγάλοι αριθμοί ιχθυοπληθυσμών, 
όπως στην περιοχή του ναυαγίου «Ζηνοβία». Είναι γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο 
που το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων του σύμφωνα με την εθνική ισχύουσα νομοθεσία και σε 
συνεργασία με τη Λιμενική Αστυνομία, διενεργεί τακτικές περιπολίες και 
ελέγχους στις εν λόγω περιοχές. Κατά τη διεξαγωγή αυτών των περιπολιών 
ελέγχεται όχι μόνο η παράνομη αλιεία, αλλά και τυχόν περιστατικά ρύπανσης 
της θάλασσας από πετρελαιοειδή ή από οποιαδήποτε άλλη πηγή. Στις 
περιπτώσεις όπου διαπιστώνεται θαλάσσια ρύπανση (απόρριψη 
πετρελαιοειδών) τότε σύμφωνα με τον περί Αλιείας Νόμο οι παρανομούντες 
καταγγέλλονται. Κατά τη διάρκεια του τρέχοντος έτους δεν έχει εντοπιστεί στην 
εν λόγω περιοχή ρύπανση, ούτε και έχει δοθεί κάποια πληροφορία ή 
καταγγελία. 

Σημειώνεται πως ρύπανση της θάλασσας από άχρηστα-απόβλητα σπανίως 
παρατηρείται στην περιοχή του ναυαγίου «Ζηνοβία», που σύμφωνα με τον περί 
Αλιείας Νόμο δεν αποτελεί αρμοδιότητα του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2. Για σκοπούς πάταξης καθώς και πρόληψης της παράνομης και λαθραίας 
αλιείας τους τελευταίους μήνες, στη θαλάσσια περιοχή του ναυαγίου «Ζηνοβία» 
καθώς και στην ευρύτερη περιοχή του ναυαγίου, έχουν επιβληθεί πρόστιμα 
ύψους €2.500 σε τρεις διαφορετικές περιπτώσεις, ενώ για την ίδια περίοδο 
εκκρεμούν άλλες υποθέσεις, οι οποίες τυγχάνουν του απαραίτητου χειρισμού. 

Οι ποινές για παράνομη αλιεία ρυθμίζονται με εξώδικη ρύθμιση, το δε ύψος 
των ποινών ανέρχεται στις €8.000, ενώ σε περιπτώσεις πρόκλησης ρύπανσης 
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το ύψος των ποινών φθάνει μέχρι και τις €17.000. Τα ποσά των ποινών 
σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία καθορίζονται από το ∆ιευθυντή του 
ΤΑΘΕ ανάλογα με τη φύση της κάθε παράβασης, έτσι ώστε αφ' ενός μεν να 
εφαρμόζεται ισονομία, αφ' ετέρου δε οι ποινές να είναι αποτρεπτικές. 

3. Με στόχο την απάμβλυνση του προβλήματος της παράνομης αλιείας το ΤΑΘΕ 
στα πλαίσια των δυνατοτήτων του, ανάλογα με το ανθρώπινο δυναμικό και τις 
διαθέσιμες πιστώσεις, έχει εντατικοποιήσει τις περιπολίες του ιδιαίτερα στις 
ευαίσθητες περιοχές, ανάμεσα στις οποίες είναι και η περιοχή του ναυαγίου 
«Ζηνοβία». Οι περιπολίες στοχεύουν στην καταπολέμηση της παράνομης 
αλιείας κυρίως με τη χρήση ψαροντούφεκου σε συνδυασμό με καταδυτικές 
συσκευές, πρακτική η οποία εφαρμόζεται συχνά στην εν λόγω περιοχή. 

4.  Σημειώνεται ότι μελετάται η δυνατότητα τροποποίησης της σχετικής νομοθεσίας 
αναφορικά με την αύξηση της ελάχιστης επιτρεπόμενης απόστασης αλιείας 
από τις προστατευόμενες θαλάσσιες περιοχές με σκοπό την ενίσχυση της 
προστασίας τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1369, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1369, 
ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

2. Η Λιμενική και Ναυτική Αστυνομία διενεργεί 3 θαλάσσιες περιπολίες το 24ωρο, 
κατά τη διάρκεια των οποίων, μεταξύ άλλων, γίνονται έλεγχοι στη θαλάσσια περιοχή 
του ναυαγίου Ζηνοβία τόσο για εντοπισμό κρουσμάτων παράνομης αλιείας όσο και 
για την απόρριψη ακαθαρσιών στη θάλασσα. 

3. Οι ποινές που προβλέπονται για παράνομη αλίευση είναι επιβολή χρηματικού 
προστίμου μέχρι €8.543 και για κάθε μεταγενέστερο αδίκημα, φυλάκιση μέχρι 6 μήνες 
ή πρόστιμο μέχρι €8.543 ή και οι δύο ποινές μαζί. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κριθούν 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1370, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου  

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

i. Από την 21n ∆εκεμβρίου 2007 με το ∆ιάταγμα Απαιτήσεων Ελάχιστης 
Ενεργειακής Απόδοσης Κτιρίου κατέστη υποχρεωτική η θερμομόνωση του 
κελύφους όλων των νέων κτιρίων καθώς και όλων των κτιρίων άνω των 1000 
τ.μ. που υφίστανται ριζική ανακαίνιση. 
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ii. Από την 1η Ιανουαρίου 2010 με νέο ∆ιάταγμα Απαιτήσεων Ελάχιστης 
Ενεργειακής Απόδοσης Κτιρίου κατέστη επιπλέον υποχρεωτική, για τα κτίρια 
αυτά, η έκδοση Πιστοποιητικού Ενεργειακής Απόδοσης ελάχιστης ενεργειακής 
κατηγορίας Β, καθώς και η τοποθέτηση πρόνοιας για αξιοποίηση συστημάτων 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 
Επιπλέον, για νέες κατοικίες, κατέστη υποχρεωτική η εγκατάσταση ηλιακού 
συστήματος για παραγωγή ζεστού νερού χρήσης. 

iii. Στόχος του Υπουργείου Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού (Υπηρεσία 
Ενέργειας) είναι όπως οι απαιτήσεις ελάχιστης ενεργειακής απόδοσης 
αναθεωρούνται σε τακτά χρονικά διαστήματα ούτως ώστε μέχρι το 2020 όλα τα 
νέα κτίρια να είναι κτίρια με σχεδόν μηδενική κατανάλωση ενέργειας, όπως 
αυτό απαιτεί η νέα Ευρωπαϊκή Οδηγία 2010/31/ΕΚ για την ενεργειακή 
απόδοση των κτιρίων. 

iv. Τα νέα κτίρια και τα κτίρια άνω των 1000 τ.μ. που υφίστανται ριζική ανακαίνιση 
και ανήκουν στον ∆ημόσιο και Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα όχι μόνο δεν 
εξαιρούνται, αλλά στόχος είναι να αποτελούν πρότυπα στον τομέα της 
εξοικονόμησης ενέργειας. Για τον σκοπό αυτό λειτουργοί της Υπηρεσίας 
Ενέργειας συμβουλεύουν σε θέματα εξοικονόμησης ενέργειας τους φορείς του 
∆ημοσίου που ανεγείρουν κτίρια και αυτό έχει ήδη γίνει στην περίπτωση του 
νέου κτιρίου της Βουλής των Αντιπροσώπων και του νέου κτιρίου των 
γραφείων του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

ν. Επισημαίνεται ότι για σκοπούς ελέγχου εφαρμογής της νομοθεσίας, τόσο στα 
δημόσια κτίρια όσο και στα κτίρια του ιδιωτικού τομέα, πραγματοποιούνται 
συχνές επιθεωρήσεις από εντεταλμένους επιθεωρητές της Υπηρεσίας 
Ενέργειας. Μέχρι τον Ιούνιο του 2010 πραγματοποιήθηκαν 181 επιθεωρήσεις 
στα γραφεία των οικοδομικών αρχών και 290 επιθεωρήσεις επιτόπου σε 
ανεγειρόμενες οικοδομές. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1371, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνία 15.7.2010 και 26.11.2010 που 
αφορούν στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια της προώθησης των στόχων της Μουσειακής Αγωγής το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ενθαρρύνει τα σχολεία να επισκέπτονται μουσεία 
και άλλους πολιτιστικούς χώρους. Βέβαια, η κάθε σχολική μονάδα επιλέγει η ίδια ποια 
μουσεία ή άλλους χώρους θα επισκεφθεί, ανάλογα με τους εκπαιδευτικούς της 
στόχους. Στην περίπτωση που λειτουργήσει συγκεκριμένο εκπαιδευτικό πρόγραμμα, 
αφού αυτό παρουσιαστεί και εγκριθεί από την Επιτροπή Μουσειακής Αγωγής του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με βάση την υφιστάμενη πρακτική, 
αποστέλλεται στα σχολεία σχετική ενημερωτική εγκύκλιος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1373, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 15/7/2010 σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση που αφορά το παλαιό κτίριο και το χώρο της ∆ιανελλείου Τεχνικής 
Σχολής Λάρνακας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο χώρος στον οποίο στεγάστηκε για πολλά χρόνια η ∆ιανέλλειος Τεχνική 
Σχολή Λάρνακας και το ∆ιανέλλειο Γυμνάσιο ως γνωστό προήλθε από κληροδότημα, 
με βάση το οποίο λειτούργησε αρχικά η Επαγγελματική Σχολή Λάρνακας και το 
∆ιανέλλειο Ορφανοτροφείο με διαχειριστική επιτροπή πρόεδρος της οποίας είναι ο 
εκάστοτε Μητροπολίτης Κιτίου. 

 Μετά τα γεγονότα του 1974 και λόγω διαφοροποίησης των συνθηκών το 
ορφανοτροφείο έπαψε να λειτουργεί και ολόκληρος ο χώρος παραχωρήθηκε για την 
κάλυψη των αυξημένων στεγαστικών αναγκών της εκπαίδευσης αρχικά σαν εξατάξιος 
∆ιανέλλειος Τεχνική Σχολή και αργότερα με το διαχωρισμό της γυμνασιακής 
εκπαίδευσης στεγάστηκε και το ∆ιανέλλειο Γυμνάσιο, μετά από σχετική συμφωνία 
μεταξύ της διαχειριστικής επιτροπής και του Υπουργείου Παιδείας έναντι ενοικίου. 

 Η ∆ιανέλλειος Τεχνική Σχολή μεταστεγάστηκε σε νέα κτίρια τον Ιανουάριο του 
2007 ενώ το ∆ιανέλλειο Γυμνάσιο αναμένεται να μετακινηθεί το Σεπτέμβριο του 2011 
στα νέα κτίρια που αναγείρονται τώρα. 

 Η Σχολική Εφορεία Λάρνακας με επιστολή της στις 5/2/2010 επεσήμανε την 
αναγκαιότητα της διατήρησης της δέσμευσης του χώρου στα αναθεωρημένα Τοπικά 
Σχέδια Λάρνακας και μετά τη μετακίνηση του γυμνάσιου, για κάλυψη των στεγαστικών 
αναγκών της πόλης, καθώς δεν υπάρχει άλλος κατάλληλος χώρος για την 
εξυπηρέτηση του μαθητικού πληθυσμού της περιοχής. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού συμφώνησε με τις θέσεις της Σχολικής 
Εφορείας και με σχετική επιστολή του προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Οικονομικών ζήτησε την έγκριση για προώθηση της διαδικασίας διαπραγμάτευσης 
μεταξύ του τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και της ∆ιαχειριστικής 
Επιτροπής με σκοπό την αγορά του χώρου. Ενημερώθηκε επίσης σχετικά ο 
∆ιευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 

 Το χρονοδιάγραμμα και το κόστος δεν είναι δυνατόν επί του παρόντος να 
εκτιμηθούν επακριβώς, λόγω των ιδιάζουσων συνθηκών και της ανάγκης 
διαπραγμάτευσης και πιθανής νομικής ερμηνείας του κληροδοτήματος, πλην όμως 
δεν αναμένεται να είναι διαφορετικό από το κόστος ίδιου μεγέθους άλλων σχολικών 
μονάδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1374, ημερομηνίας 7 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

«Θέμα: Ο αριθμός των αιτήσεων ασύλου που έχουν υποβληθεί τα τελευταία 5 χρόνια και 
ο αριθμός των θετικών αποφάσεων 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. φακ.: Ερ. 23.06.009.04.1374 και ημερ. 21 Ιουλίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στα ερωτήματα που έχουν τεθεί: 

(α) Το 2005 υποβλήθηκαν 7 291 αιτήσεις (7 746 άτομα). Εξετάστηκαν 5 499 
αιτήσεις (5 804 άτομα), απορρίφθηκαν 5 433 αιτήσεις (5 641 άτομα) και 
παραχωρήθηκε προσφυγικό καθεστώς σε 16 αιτήσεις (41 άτομα) ενώ σε άλλες 
50 αιτήσεις (122 άτομα) χορηγήθηκε επικουρική/συμπληρωματική προστασία ή 
ανθρωπιστικό καθεστώς. 

(β) Το 2006 υποβλήθηκαν 4 286 αιτήσεις (4 545 άτομα). Εξετάστηκαν 5 295 
αιτήσεις (5 601 άτομα), απορρίφθηκαν 5 191 αιτήσεις (5 413 άτομα) και 
παραχωρήθηκε προσφυγικό καθεστώς σε 19 αιτήσεις (37 άτομα) ενώ σε άλλες 
85 αιτήσεις (151 άτομα) χορηγήθηκε επικουρική/συμπληρωματική προστασία ή 
ανθρωπιστικό καθεστώς. 

(γ) Το 2007 υποβλήθηκαν 5 905 (6 789 άτομα). Εξετάστηκαν 6 749 αιτήσεις (7 184 
άτομα), απορρίφθηκαν 6 619 αιτήσεις (6 957 άτομα) και παραχωρήθηκε 
προσφυγικό καθεστώς σε 15 αιτήσεις (36 άτομα) ενώ σε άλλες 115 αιτήσεις 
(191 άτομα) χορηγήθηκε επικουρική/συμπληρωματική προστασία ή 
ανθρωπιστικό καθεστώς. 

(δ) Το 2008 υποβλήθηκαν 3 449 αιτήσεις (3 922 άτομα). Εξετάστηκαν 7 537 
αιτήσεις (7 912 άτομα), απορρίφθηκαν 7 434 (7 685 άτομα) και παραχωρήθηκε 
προσφυγικό καθεστώς σε 27 αιτήσεις (64 άτομα) ενώ σε άλλες 76 αιτήσεις (163 
άτομα) χορηγήθηκε επικουρική/συμπληρωματική προστασία ή ανθρωπιστικό 
καθεστώς. 

(ε) To 2009 υποβλήθηκαν 2 663 αιτήσεις (3 195 άτομα). Εξετάστηκαν 5 826 (7 008 
άτομα), απορρίφθηκαν 5 226 (5 648 άτομα) και παραχωρήθηκε προσφυγικό 
καθεστώς σε 21 αιτήσεις (49 άτομα), χορηγήθηκε επικουρική/συμπληρωματική 
προστασία σε 562 αιτήσεις (1 280 άτομα) και ανθρωπιστικό καθεστώς σε 17 
αιτήσεις (31 άτομα). 

(στ) Μέχρι τις 31 Ιουλίου 2010 υποβλήθηκαν 1 298 αιτήσεις (1 446 άτομα). 
Εξετάστηκαν 1 431 (1 724 άτομα), απορρίφθηκαν 1 209 (1 326 άτομα) και 
παραχωρήθηκε προσφυγικό καθεστώς σε 5 αιτήσεις (19 άτομα), χορηγήθηκε 
επικουρική/συμπληρωματική προστασία σε 213 αιτήσεις (369 άτομα) και 
ανθρωπιστικό καθεστώς σε 4 αιτήσεις (10 άτομα). 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών και εγώ προσωπικά βρίσκομαι στη διάθεσή σας για 
οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή διευκρινίσεις χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1375, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.04.1375 και ημερομηνία 03/08/10, με την 
οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η περιοχή του Κεντρικού Σφαγείου στην Κοφίνου, είναι ιδιαίτερα βεβαρημένη 
με την παρουσία τεσσάρων εγκαταστάσεων που εμπίπτουν στις πρόνοιες των Νόμων 
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για την Ολοκληρωμένη Πρόληψη και Έλεγχο της Ρύπανσης του 2003 και 2009. Στη 
Νομοθεσία αυτή, περιλαμβάνονται οι πιο ρυπογόνες διεργασίες και περιέχουν 
πρόνοιες για ολοκληρωμένη περιβαλλοντική διαχείριση (διαχείριση υγρών και 
στερεών αποβλήτων, μείωση κατανάλωσης ενέργειας και φυσικών πόρων, διαχείριση 
των αερίων εκπομπών, αποβλήτων, θορύβου, δυσοσμίας, πρόληψη ατυχημάτων 
κτλ). 

 Οι τέσσερις εγκαταστάσεις είναι:  

i. Κεντρικό Σφαγείο Κοφίνου, 

ii. Αποξηραντήριο/μονάδα επεξεργασίας ζωικών αποβλήτων της εταιρείας "Sigan 
Management Ltd", (πρώην ιδιοκτήτρια εταιρεία "Comet Farm Ltd"),  

iii. Αποξηραντήριο/μονάδα επεξεργασίας ζωικών αποβλήτων της εταιρείας 
"Vouros Protein ind.Ltd",  

iv. Αποτεφρωτήρας ζωικών αποβλήτων της εταιρείας "Sigan Management Ltd". 

 Στα πλαίσια εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμων 
2002 -2009 και των περί Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
Νόμων του 2003-2009, έχουν χορηγηθεί οι ακόλουθες Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων 
από το Τμήμα Περιβάλλοντος: 

α) Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων με Αρ. 50/2007, για το Κεντρικό Σφαγείο 
Κοφίνου.  

β) Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων με Αρ. 114/2007, για το αποξηραντήριο της 
μονάδας Επεξεργασίας ζωικών απορριμμάτων/υπολειμμάτων της εταιρείας 
Sigan Management Ltd.  

γ) Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων με Αρ. 43/2007, για το αποξηραντήριο της 
μονάδας Επεξεργασίας ζωικών απορριμμάτων/υπολειμμάτων της εταιρείας 
Vouros Protein Industries Ltd. 

δ) Άδεια Απόρριψης Αποβλήτων με Αρ. 102/2007, για τον Αποτεφρωτή Ζωικών 
Αποβλήτων της εταιρείας Sigan Management Ltd. 

 Επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος διενεργούν επιθεωρήσεις στις εν 
λόγω εγκαταστάσεις της περιοχής, στα πλαίσια είτε επιθεωρήσεων για έλεγχο και 
παρακολούθηση της συμμόρφωσης και τήρησης των όρων των Αδειών Απόρριψης 
Αποβλήτων, είτε μετά από λήψη παραπόνων. Επίσης, για την εφαρμογή των όρων 
των πιο πάνω Αδειών Απόρριψης Αποβλήτων ασκείται επιπλέον έλεγχος μέσω 
σχετικών εκθέσεων που υποβάλλονται στο Τμήμα Περιβάλλοντος. Σε περίπτωση που 
διαπιστωθεί, οποιαδήποτε μη συμμόρφωση με τους όρους της Άδειας Απόρριψης 
Αποβλήτων, λαμβάνονται μέτρα σύμφωνα με τη σχετική Νομοθεσία, όπως, 
ειδοποιήσεις συμμόρφωσης, έκδοση εξώδικων και ετοιμασία εκθέσεων στον Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για λήψη ποινικών μέτρων. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
Νόμους 2002 μέχρι 2008, προέκυψαν σοβαρές και επαναλαμβανόμενες παραβιάσεις 
από την λειτουργία του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, του αποξηραντήριου της 
μονάδας Επεξεργασίας ζωικών απορριμμάτων/υπολειμμάτων της εταιρείας Sigan 
Management Ltd, καθώς και του αποξηραντήριου της μονάδας Επεξεργασίας ζωικών 
απορριμμάτων/ υπολειμμάτων της εταιρείας Vouros Protein Industries Ltd. H αρμόδια 
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αρχή για την εφαρμογή των πιο πάνω Νόμων (Τμήμα Περιβάλλοντος), λόγω 
συνέχισης της μη συμμόρφωσης, έχει αποστείλει εκθέσεις στον Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας για λήψη ποινικών μέτρων εναντίον του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου 
(07.08.08), της εταιρείας Sigan Management Ltd (30.09.09) και της εταιρείας Vouros 
Protein Industries Ltd (05.03.08), όπως προβλέπεται στους πιο πάνω νόμους, με 
στόχο την προστασία των Νερών από την ρύπανση. Μέχρι τώρα έχει εκδικαστεί μόνο 
η υπόθεση εναντίον της εταιρείας Sigan Management Ltd και δυστυχώς, έχει 
επιβληθεί πολύ χαμηλό χρηματικό πρόστιμο στην εταιρεία και στους διευθυντές της. 

 Στα πλαίσια εφαρμογής και συμμόρφωσης με τις Άδειες Απόρριψης 
Αποβλήτων, τα τελευταία χρόνια, έχουν γίνει σημαντικά έργα για βελτίωση της 
κατάστασης και αναμένεται να γίνουν ακόμη περισσότερα. Σημειώνεται ότι, έχει 
σχεδόν ολοκληρωθεί η λειτουργία του συστήματος τριτοβάθμιας επεξεργασίας των 
υγρών αποβλήτων στο αποξηραντήριο της μονάδας Επεξεργασίας ζωικών 
απορριμμάτων/υπολειμμάτων της εταιρείας Sigan Management Ltd, το οποίο αν και 
στο παρόν στάδιο παρουσιάζει προβλήματα, αναμένεται να συμβάλει θετικά στην 
εξάλειψη των προβλημάτων οχληρίας που δημιουργούνται στην περιοχή. 

 Όπως με πληροφορεί το Τμήμα Περιβάλλοντος, στην προσπάθεια για την 
επιβολή της νομοθεσίας και τήρηση των όρων των Αδειών Απόρριψης Αποβλήτων, 
έχουν εντατικοποιηθεί οι επιθεωρήσεις στις πιο πάνω εγκαταστάσεις, ενώ θα 
συνεχίσουν οι συναντήσεις με τους εμπλεκόμενους φορείς, μέχρι να επιτευχθεί 
ικανοποιητική προστασία του εδάφους και των νερών της περιοχής. 

 Σημειώνεται ωστόσο, ότι για θέματα δυσοσμίας και αερίων εκπομπών ρύπων 
αρμόδια αρχή είναι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο έχει και την ευθύνη για την έκδοση Αδειών 
Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1375, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.1375 και ημερ. 
3.8.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην περιοχή Κοφίνου λειτουργεί το Κεντρικό Σφαγείο και τρεις εγκαταστάσεις 
αξιοποίησης ζωικών απορριμμάτων και αποτέφρωσης ζώων. Όλες οι πιο πάνω 
εγκαταστάσεις έχουν εξασφαλίσει Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων με 
βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 
μέχρι 2009 και τους περί Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της 
Ρύπανσης Νόμους του 2003 μέχρι 2008. 

2. Ο έλεγχος για να διαπιστωθεί κατά πόσο τηρούνται οι όροι λειτουργίας που 
καθορίζονται στις εν λόγω Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων γίνεται από 
Αρμόδιους Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας οι οποίοι 
διεξάγουν τόσο προγραμματισμένες όσο και έκτακτες επιθεωρήσεις όταν 
γίνονται δέκτες παραπόνων για εκπομπές δύσοσμων αερίων αποβλήτων. Η 
συχνότητα των προγραμματισμένων επιθεωρήσεων εξαρτάται από τις 



270 

 

δυνατότητες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. Κατά το 2009 και τους 
πρώτους επτά μήνες του 2010 πραγματοποιήθηκαν στις πιο πάνω 
εγκαταστάσεις 17 και 5 επιθεωρήσεις αντίστοιχα. 

3. Στις περιπτώσεις όπου διαπιστώνονται παραβάσεις δίδονται οδηγίες προς τους 
φορείς εκμετάλλευσης των εγκαταστάσεων για τη λήψη μέτρων για 
συμμόρφωσή τους και σε περίπτωση μη συμμόρφωσης γίνεται εισήγηση για 
λήψη ποινικών μέτρων. Ήδη έχουν ληφθεί ποινικά μέτρα εναντίον φορέων 
εκμετάλλευσης για παραβάσεις όρων της Άδειας Εκπομπής που σας έχει 
χορηγηθεί και έχουν εκδοθεί οι πιο κάτω δικαστικές αποφάσεις: 

(α) Σε τρεις περιπτώσεις εναντίον της εταιρείας «Έπαυλη Κομήτης Λτδ» η 
οποία ήταν ο φορέας εκμετάλλευσης της εγκατάστασης αξιοποίησης 
σφαγίων και ζωικών απορριμμάτων προτού αυτή αγοραστεί από την 
εταιρεία «Sigan Management Ltd». Οι τρεις ποινικές υποθέσεις εναντίον 
της εταιρείας για παραβάσεις όρων λειτουργίας της Άδειας Εκπομπής 
Αερίων Αποβλήτων εκδικάστηκαν στις 15.5.2008, 16.7.2008 και 
7.11.2008 και επιβλήθηκαν στην εταιρεία χρηματικές ποινές ύψους 
€900, €1050 και €3700 ευρώ, αντίστοιχα. 

(β) Σε δύο περιπτώσεις εναντίον της εταιρείας «Sigan Management Ltd» για 
την εγκατάσταση αξιοποίησης σφαγίων και ζωικών απορριμμάτων. Οι 
ποινικές υποθέσεις εναντίον της εταιρείας για παραβάσεις όρων 
λειτουργίας της Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων εκδικάστηκαν στις 
12.11.2009 και 11.12.2009 και επιβλήθηκαν στην εταιρεία χρηματικές 
ποινές ύψους €1000 και €800 ευρώ, αντίστοιχα. 

 Από τις μέχρι τώρα επιθεωρήσεις δεν διαπιστώθηκαν οποιεσδήποτε 
παραβάσεις των όρων των Αδειών Εκπομπής του Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου 
και της εγκατάστασης αποτέφρωσης ζωικών αποβλήτων της εταιρείας «Sigan 
Management Ltd». 

4.  Κατά τη διεξαγωγή των επιθεωρήσεων από Αρμόδιους Επιθεωρητές του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας εντοπίστηκαν σε διάφορες περιπτώσεις 
έντονες οσμές που οφείλονταν σε λόγους που άπτονται των αρμοδιοτήτων 
άλλων κυβερνητικών υπηρεσιών.  Για τις περιπτώσεις αυτές το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας ενημέρωσε τις αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες. 

5. Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση που προκαλείται οχληρία σε κοινότητα από τη 
λειτουργία εγκατάστασης, η τοπική αρχή μπορεί να λάβει μέτρα εναντίον των 
φορέων εκμετάλλευσης των εγκαταστάσεων. 

 Τέλος, σας πληροφορώ ότι έχω ήδη δώσει οδηγίες στο Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας όπως συνεχιστούν οι επιθεωρήσεις στις πιο πάνω εγκαταστάσεις και σε 
περίπτωση που διαπιστωθεί νέα παράβαση οποιουδήποτε Νόμου που εφαρμόζει το 
Τμήμα αυτό να ληφθούν όλα τα προβλεπόμενα μέτρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1376, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1376 και ημερ. 
19 Ιουλίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 
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1. Η ανέγερση νέων αστυνομικών κρατητηρίων στην επαρχία Λάρνακας θα 
προωθηθεί ταυτόχρονα με την ανέγερση της νέας Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης 
Λάρνακας, στον ίδιο χώρο. 

2. Συναφώς πληροφορείστε ότι ήδη έχει ξεκινήσει η ανέγερση και σύντομα θα 
ολοκληρωθεί η πρώτη φάση των νέων κρατητηρίων στη Μεννόγια, τα οποία με 
τη λειτουργία τους αναμένεται να αποσυμφορήσουν τα αστυνομικά κρατητήρια 
όλων των επαρχιών, συμπεριλαμβανομένων και αυτών της Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1378, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.006.009.04.1378 και ημερ. 
13 Ιουλίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως προτίθεται να προωθήσει την ανέγερση 
νέου σύγχρονου κτιρίου του Κρατικού Αρχείου, στα πλαίσια των Προϋπολογισμών 
2012-2013.  Η προκαταρκτική εκτίμηση δαπάνης ανέρχεται στα €19.000.000.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1380, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010, σε σχέση με 
την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η μελέτη για την ίδρυση και λειτουργία δημόσιων σχολών και συγκεκριμένων 
προγραμμάτων σπουδών σε προπτυχιακό και μεταπτυχιακό επίπεδο, καθώς επίσης 
σε αποκλειστικά ερευνητικό επίπεδο, προκύπτει μέσα από την υποβολή 
ολοκληρωμένων εισηγήσεων και μελέτης από τους αρμόδιους φορείς. Νοείται ότι η 
υλοποίηση τέτοιου είδους προτάσεων εξαρτάται τόσο από το σχεδιασμό και ανάπτυξη 
της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και έρευνας, όσο και από τα δημοσιονομικά του 
κράτους. Όσον αφορά στο ενδεχόμενο ίδρυσης δημόσιας σχολής που να αφορά 
αποκλειστικά σε θέματα ενάλιας αρχαιολογίας, δεν υπάρχει στην παρούσα φάση 
οποιαδήποτε κατατεθειμένη πρόταση στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

3. Παρ´ όλα αυτά, σημειώνεται ότι στο Πανεπιστήμιο Κύπρου λειτουργεί η 
Ερευνητική Μονάδα Αρχαιολογίας, η οποία υπάγεται στη Φιλοσοφική Σχολή και 
εντάσσεται στο Τμήμα Ιστορίας και Αρχαιολογίας, ανάμεσα στις δραστηριότητες της 
οποίας είναι και ζητήματα ενάλιας διερεύνησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1381, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ.23.06.009.04.1381, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για την αντιμετώπιση καταδυτικών ατυχημάτων στη θαλάσσια περιοχή της 
Κύπρου λειτουργούν δύο (2) νέοι, σύγχρονοι θάλαμοι υπερβαρικού οξυγόνου, 
ένας στο Νοσοκομείο Αμμοχώστου και ένας στο Νοσοκομείο Πάφου με άρτια 
εκπαιδευμένο Ιατρικό και Νοσηλευτικό Προσωπικό. 
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3. Ο θάλαμος υπερβαρικού οξυγόνου που είναι εγκατεστημένος στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λάρνακας είναι παλαιάς τεχνολογίας και κατά τη λειτουργία του 
παρουσίαζε πολλά τεχνικά προβλήματα και ως εκ τούτου θεωρήθηκε σκόπιμο 
με τη λειτουργία του θαλάμου υπερβαρικού οξυγόνου στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου να τερματίσει τις υπηρεσίες του. 

4.  Σε περίπτωση καταδυτικού ατυχήματος στη θαλάσσια περιοχή της Λάρνακας, ο 
ασθενής θα μεταφερθεί και θα τύχει θεραπείας στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1383, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Καταπολέμηση των τρωκτικών στα Στρατόπεδα της Ε.Φ. 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1383, 
ημερομηνίας 19 Ιουλίου, που αφορά την ερώτηση του Βουλευτή κου Κυριάκου 
Χατζηγιάννη, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στην Εθνική Φρουρά εφαρμόζονται προγράμματα μυοκτονίας και 
απεντομώσεων από το μήνα Μάρτιο έως το ∆εκέμβριο κάθε έτους, τα οποία 
επαναλαμβάνονται κάθε ενάμιση μήνα. 

(β) Οι δραστηριότητες αυτές εκτελούνται από προσωπικό της Εθνικής Φρουράς το 
οποίο έχει εκπαιδευτεί από Κτηνιάτρους της ∆ιεύθυνσης Υγειονομικού του 
ΓΕΕΦ. 

(γ) Εκτός από τα πιο πάνω, σε περιπτώσεις που παρατηρείται η ύπαρξη 
τρωκτικών, χορηγείται ποντικοκτόνο με μέριμνα της Εθνικής Φρουράς. 

(δ) Στις περιπτώσεις που παρατηρείται πολύ μεγάλη ύπαρξη τρωκτικών, η 
καταπολέμησή τους γίνεται από ιδιωτική εταιρεία στην οποία ανατίθενται οι 
υπηρεσίες αυτές με βάση τους περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για 
Συναφή Θέματα Νόμους του 2006 μέχρι 2010. 

(ε) Για τις πιο πάνω εργασίες ασκείται έλεγχος από τους Κτηνιάτρους της 
∆ιεύθυνσης Υγειονομικού του ΓΕΕΦ ή/και από τους ιατρούς που είναι 
τοποθετημένοι στα Στρατόπεδα της Εθνικής Φρουράς ή/και από τους 
Υγειονομικούς Επιθεωρητές, των κατά τόπους Υγειονομικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν επιπρόσθετα στοιχεία ή διευκρινήσεις 
απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1384, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1384 και ημερ. 
19 Ιουλίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 
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Ερώτηση 1:    Η Μονάδα Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας διαθέτει συνολικά 16 
πλωτά μέσα τα οποία χωρίζονται σε τρεις κατηγορίες ως ακολούθως: 

Κατηγορία A (Fast Patrol Boat) 

Η Μονάδα διαθέτει πέντε σκάφη της κατηγορίας αυτής, τα οποία χρησιμοποιούνται για 
περιπολία των χωρικών υδάτων της συνορεύουσας ζώνης και ανοικτής θάλασσας, ως 
ακολούθως: 

ΟΝΟΜΑ ΧΩΡΑ 
ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ 

ΕΤΟΣ 
ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ 

ΜΗΚΟΣ-
ΠΛΑΤΟΣ 

ΜΕΓ. 
ΤΑΧΥΤΗΤΑ 

ΕΥΑΓΟΡΑΣ Γιουγκοσλαβία 1991 26.6χ5.5 μέτρα 40 κόμβους 

ΠΟΣΕΙ∆ΩΝ Γιουγκοσλαβία 1991 26.6χ5.5 μέτρα 40 κόμβους 

Ο∆ΥΣΣΕΑΣ Ισραήλ 1997 23.0χ6.0 μέτρα 42 κόμβους 

ΟΝΗΣΙΛΟΣ Ιταλία 2004 27.0χ6.5 μέτρα 43 κόμβους 

ΘΗΣΕΑΣ Ιταλία 2004 27.0χ6.5 μέτρα 43 κόμβους 

Κατηγορία Β (SAB-12) 

Η Μονάδα διαθέτει πέντε σκάφη της κατηγορίας αυτής τα οποία χρησιμοποιούνται για 
περιπολία των χωρικών υδάτων της ∆ημοκρατίας, ως ακολούθως: 

ΟΝΟΜΑ ΧΩΡΑ 
ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ 

ΕΤΟΣ 
ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ 

ΜΗΚΟΣ- 

ΠΛΑΤΟΣ 

ΜΕΓ. 
ΤΑΧΥΤΗΤΑ 

ΑΓ. ΙΛΑΡΙΩΝ Γερμανία 1978 12.5χ4 μέτρα 15 κόμβους 

ΚΟΥΡΙΟΝ Γερμανία 1978 12.5χ4 μέτρα 15 κόμβους 

∆ΙΟΝΥΣΟΣ Γερμανία 1978 12.5χ4 μέτρα 15 κόμβους 

ΑΚΑΜΑΣ Γερμανία 1978 12.5χ4 μέτρα 15 κόμβους 

ΚΑΡΠΑΣΙΑ Γερμανία 1978 12.5χ4 μέτρα 15 κόμβους 

Κατηγορία Γ (RIGID INFLABLE BOATS) 

Η Μονάδα διαθέτει έξι σκάφη της κατηγορίας αυτής τα οποία χρησιμοποιούνται για 
περιπολία των εσωτερικών υδάτων και της ακτογραμμής, ως ακολούθως: 

ΟΝΟΜΑ ΧΩΡΑ 
ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ 

ΕΤΟΣ 
ΚΑΤΑΣΚΕΥΗΣ 

ΜΗΚΟΣ- 

ΠΛΑΤΟΣ 

ΜΕΓ. 
ΤΑΧΥΤΗΤΑ 

ΑΣΤΡΑΠΗ 30 Ιταλία 1999 7.0χ2.5 μέτρα 45 κόμβους 

ΑΣΤΡΑΠΗ 31 Ιταλία 1999 7.0χ2.5 μέτρα 45 κόμβους 
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ΑΣΤΡΑΠΗ 32 Ιταλία 1999 7.0χ2.5 μέτρα 45 κόμβους 

ΑΣΤΡΑΠΗ 33 Ιταλία 2000 7.0χ3.0 μέτρα 45 κόμβους 

ΑΣΤΡΑΠΗ 34 Ιταλία 2000 7.0χ3.0 μέτρα 45 κόμβους 

ΑΣΤΡΑΠΗ 35 Ιταλία 2000 7.0χ3.0 μέτρα 45 κόμβους 

Ερώτηση 2: Το υφιστάμενο προσωπικό της Λιμενικής και  Ναυτικής Αστυνομίας 
ανέρχεται στα 246 μέλη, εκ των οποίων τα 14 είναι γυναίκες. 

Ερώτηση 3: Η Μονάδα Αεροπορικών Επιχειρήσεων διαθέτει δύο Ελικόπτερα τύπου 
BELL 412 SP και BELL 412 ΕΡ, ηλικίας είκοσι (20) και δεκατριών (13) ετών αντίστοιχα. 
Επίσης, διαθέτει ένα Αεροπλάνο τύπου ΒΝΤ2 ηλικίας είκοσι (20) ετών, το οποίο 
βρίσκεται καθηλωμένο από το 2006 με σοβαρά προβλήματα οξείδωσης στα φτερά, 
ενώ βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη διαδικασία εκποίησής του. 

Ερώτηση 4: Η Μονάδα Λιμενικής και Ναυτικής Αστυνομίας έχει ετοιμάσει τις 
προδιαγραφές για αγορά τεσσάρων φουσκωτών σκαφών (με αλουμινένια καμπίνα 
μήκους 8.5 και 9.5 μέτρων, ταχύτητας 45 κόμβων) καθώς και για αγορά δύο 
περιπολικών σκαφών (αλουμινένιου τύπου, μήκους 15 έως 16 μέτρα με ταχύτητα 42 
κόμβους). 

 Με στόχο την ενίσχυση και αναβάθμιση της Μονάδας Αεροπορικών 
Επιχειρήσεων, έχουν τροχοδρομηθεί οι διαδικασίες για την αγορά δύο Ελικοπτέρων 
Agusta Westland AW 139 (Συμβόλαιο ∆. 10/2008) τα οποία αναμένεται να 
παραδοθούν στην Κύπρο περί τα τέλη Νοεμβρίου του 2010. Παράλληλα, σε εξέλιξη 
βρίσκεται η ανέγερση Υποστέγου, Εργαστηρίων, Αποθηκών και Γραφείων της 
Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων στο νέο Αεροδρόμιο Λάρνακας, τα οποία 
αναμένεται να ολοκληρωθούν τον Απρίλιο του 2011 και τα θα οποία θα αυξήσουν την 
επιχειρησιακή ετοιμότητα της Μονάδας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1386, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 21η Ιουλίου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Με βάση τον Κανονισμό (ΕΚ) 21/2004 παρέχονται εναλλακτικές επιλογές για τη 
σήμανση των αιγοπροβάτων. Ανάμεσα σε αυτές περιλαμβάνεται και το σήμα στο 
μεσοκύνιο. Η αναφορά αυτή αφορά πλαστικό δακτύλιο (βραχιολάκι), το οποίο 
τοποθετείται στα άκρα του ζώου ακριβώς πάνω από τις χηλές. 

 Η συγκεκριμένη μέθοδος παρουσιάζει σημαντικά μειονεκτήματα και για το λόγο 
αυτό, κρίθηκε ότι δεν μπορεί να εφαρμοστεί στην Κύπρο. Όπως είναι γνωστό, στις 
πλείστες περιπτώσεις, τα αιγοπρόβατα στην Κύπρο εκσταβλίζονται για σκοπούς 
βόσκησης. Στην περίπτωση που χρησιμοποιείτο η συγκεκριμένη μέθοδος, θα υπήρχε 
μεγάλη πιθανότητα τραυματισμού των ζώων κατά τη βόσκηση, λόγω της μορφολογίας 
του εδάφους και της χλωρίδας της Κύπρου. Αυτό γιατί ο δακτύλιος της σήμανσης, 
είναι πολύ πιθανό να εγκλωβιστεί σε ξηρά κλαδιά και ρίζες τα οποία αφθονούν στην 
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ύπαιθρο της Κύπρου. Αυτού του είδους τραυματισμοί σε ζώα, θεωρούνται σοβαροί 
λόγω του οιδήματος και της ισχαιμίας που εμφανίζεται στην περιοχή. 

 Η ηλεκτρονική σήμανση των αιγοπροβάτων (με ενδοστομαχικούς βόλους), 
κρίθηκε ως η πιο αξιόπιστη και κατάλληλη μέθοδος για τα δεδομένα της Κύπρου και 
γι’ αυτό επιλέχθηκε. Τα πλεονεκτήματα που παρουσιάζει έναντι των άλλων μεθόδων 
επεξηγήθηκαν με την ταυτάριθμη επιστολή μου ημερομηνίας 22/07/10, που 
απαντούσε σε Ερώτηση του ίδιου Βουλευτή με αρ. 23.06.009.04.1234 και ημερομηνία 
01/06/10, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1390, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 05 Αυγούστου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Εντός των ορίων της Κοινότητας ∆άσους Άχνας λειτουργεί η Κτηνοτροφική 
Περιοχή ∆άσους Άχνας, διαμέσου της οποίας περνά ο δρόμος ∆άσους Άχνας-
Αυγόρου. 

 Ο υπό αναφορά δρόμος είναι εγγεγραμμένος δημόσιος δρόμος, είναι 
ασφαλτοστρωμένος, δεν έχει κατασκευαστεί από το Τμήμα Γεωργίας και δεν εμπίπτει 
στην έκταση που έχει εκμισθωθεί στο Τμήμα Γεωργίας από τις Βρετανικές Βάσεις 
∆εκέλειας για τη δημιουργία της υπό αναφορά κτηνοτροφικής περιοχής. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η ανακατασκευή του δρόμου ∆άσους 
Άχνας-Αυγόρου, δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου τούτου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1391, ημερομηνίας 8 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ: 23.06.009.04.1391 ημερομηνίας 23/7/2010 σχετικά με την 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με τον 
ίδιο αριθμό ερώτησης και ημερομηνίας 8/7/2010 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Σύμφωνα με τη νομοθεσία που ίσχυε μέχρι τον Οκτώβριο του 2003, τα 
κορακοειδή θεωρούνταν επιβλαβή είδη και ως τέτοια επιτρεπόταν η 
καταπολέμησή τους καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. 

(β) Όταν το Οκτώβριο του 2003 τέθηκε σε εφαρμογή η νέα νομοθεσία, η οποία 
είναι πλήρως εναρμονισμένη με τις Ευρωπαϊκές Οδηγίες, τα κορακοειδή 
τοποθετήθηκαν στον πίνακα των θηραματικών πτηνών και ως εκ τούτου 
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υπόκεινται στην ίδια προστασία που τυγχάνουν και τα άλλα θηρεύσιμα είδη της 
άγριας ζωής. 

(γ) Σύμφωνα με τον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων Νόμο του 2003, και μετά από Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, ως ανοικτή περίοδος κυνηγίου καθορίστηκε η περίοδος από τις 16 
Αυγούστου ενός έτους μέχρι τις 28 ή 29 Φεβρουαρίου του αμέσως επόμενου 
έτους. Για να παραχωρηθεί οποιαδήποτε άδεια κυνηγίου σε κλειστή περίοδο θα 
πρέπει αυτή να παραχωρηθεί κατά παρέκκλιση, με απόφαση του Υπουργού 
Εσωτερικών και κατόπιν γραπτής γνωμοδότησης από την Επιστημονική 
Επιτροπή. 

(δ) Η προαπαιτούμενη γραπτή γνωμοδότηση της Επιστημονικής Επιτροπής1, η 
οποία ιδρύθηκε βάσει του άρθρου 4 του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της 
Φύσης και της Άγριας Ζωής Νόμου του 2003, είναι μια επιπρόσθετη 
ασφαλιστική δικλείδα που υπάρχει στην Κυπριακή Νομοθεσία. 

(ε) Επίσης, ο Υπουργός Εσωτερικών παρέχει κάθε χρήσιμη πληροφορία, η οποία 
αφορά την πρακτική εφαρμογή των πιο πάνω, ενώ κάθε τριετία διαβιβάζει 
έκθεση προς την Επιτροπή Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων σχετικά με την εφαρμογή 
όλων των πιο πάνω. 

(στ) Στη συνέχεια, αφού ληφθεί υπόψη η εισήγηση της Επιστημονικής Επιτροπής 
τότε ο Υπουργός Εσωτερικών παραχωρεί άδεια κατά παρέκκλιση. Στο σημείο 
αυτό επισημαίνεται ότι, μέλη της ΕΕ συμβούλεψαν τις αρμόδιες Υπηρεσίες της 
∆ημοκρατίας ότι οι άδειες κυνηγίου κορακοειδών, κατά παρέκκλιση, δεν θα 
πρέπει σε καμία περίπτωση, να συμπίπτουν με την εαρινή μετανάστευση. 

(ζ) Παρόμοιου τύπου παρεκκλίσεις παραχωρούνται από όλα σχεδόν τα Κράτη 
Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με πιο τρανταχτό παράδειγμα αυτό του 
Ηνωμένου Βασιλείου το οποίο παραχωρεί άδεια κυνηγίου για τις φάσσες, κατά 
παρέκκλιση, καθ’ όλη την διάρκεια του έτους λόγω του μεγάλου πληθυσμού του 
είδους και των ζημιών που προκαλεί στην γεωργία. 

(η) Η αύξηση του πληθυσμού των κορακοειδών δημιουργεί σοβαρά προβλήματα 
στη γεωργία, στην κτηνοτροφία και την άγρια ζωή ενώ σοβαρό είναι και το 
πρόβλημα που δημιουργείται από το γεγονός ότι οι επηρεαζόμενοι πολίτες 
πιστεύουν ότι τα συγκεκριμένα είδη τυγχάνουν προστασίας, με αποτέλεσμα 
ορισμένοι να παίρνουν το νόμο στα χέρια τους και να τοποθετούν δηλητήρια 
για τη θανάτωσή τους με κίνδυνο να δηλητηριάζονται και είδη που κινδυνεύουν 
με αφανισμό όπως ο γύπας και άλλα αρπακτικά πτηνά. 

(θ) Από τις λεπτομερείς καταμετρήσεις των πληθυσμών των κορακοειδών που 
διεξάγει το έμπειρο και επιστημονικά καταρτισμένο προσωπικό του Ταμείου 
Θήρας, τα τελευταία χρόνια, διαφαίνεται ότι οι πληθυσμοί των κορακοειδών 
αυξάνονται από χρόνο σε χρόνο κάτι που φαίνεται να οφείλεται: 

1. στην προστασία που τυγχάνουν όλα τα είδη πανίδας της Κύπρου, 

2. στη μεγάλη προσαρμοστικότητα που παρουσιάζουν τα κορακοειδή, στο    
έντονα υποβαθμισμένο από το άνθρωπο φυσικό περιβάλλον. 

(ι) ∆υστυχώς ο ανθρώπινος παράγοντας έχει μεταβάλει τόσο πολύ το φυσικό 
περιβάλλον για τη δική του άνεση, εδώ και χιλιάδες χρόνια και αυτό έχει ως 
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αποτέλεσμα τα κορακοειδή να έχουν φθάσει σε πολύ μεγαλύτερες πυκνότητες 
σε αγροτικές/κτηνοτροφικές περιοχές παρά σε φυσικούς οικότοπους. 

(ια) Ο άνθρωπος έχει δημιουργήσει, άθελά του, εναλλακτικές πηγές τροφής για 
κάποια είδη όπως τα κορακοειδή, με αποτέλεσμα τα τελευταία χρόνια η 
πυκνότητά τους να έχει φθάσει σε ιστορικά μεγάλες πυκνότητες (π.χ. στις 
πόλεις όπου τα σκουπίδια αποτελούν μεγάλο ποσοστό της δίαιτάς τους). Η 
μείωση δε των μεγάλων αρπαχτικών/θηρευτών οδήγησε στην αύξηση των 
ειδών αυτών. Το περιβάλλον που δημιούργησε ο άνθρωπος, αναπόφευκτα, 
αύξησε τη πυκνότητα αυτών των ευπροσάρμοστων ειδών. 

(ιβ) Η φυσική ισορροπία για την οποία όλοι μιλούμε έχει εξασθενήσει σοβαρά στην 
Κύπρο και επαφίεται στον άνθρωπο να αποφασίσει ποία είναι η επιθυμητή 
ισορροπία, νοουμένου ότι θα μειώσει με σύνεση τις πυκνότητες κάποιων ειδών, 
χωρίς να προκαλέσει τοπικές/εθνικές εξαφανίσεις. 

(ιγ) Για το λόγο αυτό θα πρέπει να ληφθούν άμεσα μέτρα έτσι ώστε να περάσει το 
μήνυμα στον απλό πολίτη που αγαπά και σέβεται το φυσικό περιβάλλον, ότι το 
Κράτος παρακολουθεί τα σημεία των καιρών και λαμβάνει όλα εκείνα τα μέτρα 
έτσι ώστε το φυσικό περιβάλλον να παραδοθεί στις επόμενες γενεές σε 
καλύτερη κατάσταση. 

2. Τελειώνοντας θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι, η εν λόγω παρέκκλιση δεν έχει 
εφαρμοστεί για λόγους ανεξάρτητους με τα όσα επεξηγήθηκαν πιο πάνω.» 
1 Η Επιστημονική Επιτροπή αποτελείται από τον ∆ιευθυντή της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος ως Πρόεδρο, τον Προϊστάμενο του Ταμείου Θήρας, το ∆ιευθυντή του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών, το ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ασών, το 
∆ιευθυντή του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, το ∆ιευθυντή του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, ένα μέλος της Ένωσης ∆ήμων, ένα μέλος της Ένωσης 
Κοινοτήτων, έναν εκπρόσωπο της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων, 
έναν εκπρόσωπο της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας 
Ζωής και δύο άτομα με εξειδικευμένες γνώσεις που διορίζονται από τον Υπουργό 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.01.001, 

23.06.009.05.01.002 και 23.06.009.05.01.003 ημερομηνίας 16 Ιουλίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.001, 23.06.009.05.01.002 και 23.06.009.05.01.003, 
που αποστάληκαν με επιστολές σας ημερομηνίας 03/08/2010, και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα: 

(α) Στην Τερσεφάνου υπάρχουν σε εξέλιξη οι Φάσεις Ζ και Η για το διαχωρισμό 
οικοπέδων αυτοστέγασης για εκτοπισθέντες. Ο διαχωρισμός της Φάσης Ζ αφορά δέκα 
(10) οικόπεδα, τα οποία έχουν ήδη παραχωρηθεί σε δικαιούχους εκτοπισθέντες και 
έχουν αρχίσει οι εργασίες του διαχωρισμού, που προγραμματίζεται να ολοκληρωθούν 
μέχρι το τέλος 2010. 

(β) Η Φάση Η του διαχωρισμού αφορά τριάντα τρία (33) οικόπεδα. Λόγω της ανάγκης 
τροποποίησης του Σχεδίου Γενικής ∆ιάταξης των οικοπέδων, κατέστη αναγκαία και η 
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επαναοριοθέτηση των οικοπέδων. Εκτιμάται ότι μέχρι το τέλος 2010 τα υπό αναφορά 
οικόπεδα θα παραχωρηθούν στους εγκριμένους δικαιούχους. 

(γ) Το Εμπορικό Κέντρο του Οικισμού Αυτοστέγασης Τερσεφάνου εφάπτεται τεμαχίου 
κρατικής ιδιοκτησίας, το οποίο δυστυχώς χρησιμοποιείται παράνομα από περιοίκους 
ως χώρος απόρριψης διαφόρων αχρήστων και σκυβάλων. Ο χώρος έχει καθαριστεί 
πρόσφατα και καθαρίζεται περιοδικά από το Κοινοτικό Συμβούλιο Τερσεφάνου σε 
συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.008, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 Αυγούστου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί Στερεών και Επικινδύνων Αποβλήτων Νόμο, ο κάτοχος 
αποβλήτου, ενόσω κατέχει το απόβλητο, οφείλει να μεριμνά ώστε αυτό να μην 
προκαλεί οποιοδήποτε κίνδυνο για το περιβάλλον και τη δημόσια υγεία ή οχληρία σε 
οποιοδήποτε πρόσωπο και να το παραδώσει χωρίς καθυστέρηση σε πρόσωπο που 
κατέχει Άδεια ∆ιαχείρισης Αποβλήτων. 

 Συνεπώς, όταν διάφορα κυβερνητικά Τμήματα διεξάγουν εργασίες από τις 
οποίες προκύπτουν αμιαντούχα απόβλητα τότε οφείλουν να τα διαφυλάξουν 
προσωρινά, ενόσω τα κατέχουν, με τέτοιο τρόπο ώστε να μην προκαλούν 
οποιοδήποτε κίνδυνο ή οχληρία. Για την αποθήκευση των αποβλήτων αυτών τα 
Τμήματα χρησιμοποιούν τις αποθήκες που διαθέτουν για τη φύλαξη του λοιπού 
εξοπλισμού τους. 

 Η φύλαξη των αποβλήτων αυτών διέπεται από τις απαιτήσεις που θέτει το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας κατά την αποξήλωση των αμιαντούχων 
υλικών/αντικειμένων, που αφορούν κυρίως κατάλληλη συσκευασία και στη συνέχεια 
την αποθήκευσή τους σε εμπορευματοκιβώτια, αν κριθεί απαραίτητο και είναι εφικτό. 

 Οι αποθηκευμένες ποσότητες αμιαντούχων αποβλήτων θα μεταφερθούν στο 
Ορυχείο Αμιάντου για τελική ταφή. Κατά τους μήνες Απρίλιο-Ιούνιο του 2010 έχει ήδη 
γίνει μεταφορά και ταφή αμιαντούχων αποβλήτων, ενώ προγραμματίζεται η επόμενη 
μεταφορά στις αρχές Οκτωβρίου. Η μεταφορά ελέγχεται από τα αρμόδια κυβερνητικά 
τμήματα και γίνεται σε συγκεκριμένες χρονικές περιόδους όταν παρουσιάζονται οι 
ανάγκες, μετά από όλες τις κατάλληλες προετοιμασίες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.010, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.010 και 
ημερομηνία 16 Αυγούστου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι 
η προμήθεια και διάθεση λαμπτήρων φθορισμού προς το καταναλωτικό κοινό 
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πραγματοποιήθηκε μετά την διενέργεια τριών δημοσίων διαγωνισμών οι οποίοι 
εξαγγέλθηκαν από την Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ την 
περίοδο 2007-2010. Συγκεκριμένα την περίοδο 2007-2009 διατέθηκαν 727.500 
λαμπτήρες ενώ το 2010 αναμένεται να διατεθούν συνολικά 1.230.500 λαμπτήρες. Το 
συνολικό κόστος για την προμήθεια όλων των λαμπτήρων είναι της τάξης των 
€2.375.390 συν ΦΠΑ. Ο διαγωνισμός του 2010 είναι ο τελευταίος του προγράμματος. 

 Υπολογίζεται ότι με τη χρήση όλων των λαμπτήρων θα υπάρξει εξοικονόμηση 
της τάξης των €4.500.000 ετησίως για μια περίοδο περίπου έξι ετών. Επιπλέον 
υπολογίζεται ότι θα υπάρξει εξοικονόμηση της τάξης του 0,13% επί της αναμενόμενης 
τελικής κατανάλωσης ενέργειας της χώρας για το έτος 2011. 

 Στο Παράρτημα Α παρατίθεται κατάλογος με τους προμηθευτές των 
λαμπτήρων, τις ποσότητες και το κόστος ανά είδος λαμπτήρα για τον κάθε 
διαγωνισμό. 

 Την υποχρέωση για ανακύκλωση των χρησιμοποιημένων λαμπτήρων 
φθορισμού επωμίζονται, βάσει του σχετικού Κανονισμού που αφορά τη ∆ιαχείριση 
Αποβλήτων Ηλεκτρικού και Ηλεκτρονικού Εξοπλισμού (Κ∆Π 668/2004), οι παραγωγοί 
των αποβλήτων που για την περίπτωση της Κύπρου είναι σχεδόν εξολοκλήρου οι 
εταιρείες που εισάγουν τους λαμπτήρες στην Κύπρο. Σε περίπτωση που οι εν λόγω 
εταιρείες δεν έχουν οι ίδιες την απαραίτητη υποδομή για ανακύκλωση, υποχρεούνται 
να συμμετέχουν σε συλλογικά αδειοδοτημένα συστήματα συμμόρφωσης. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.014, 

ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010, σε σχέση με 
την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι κατά την εφαρμογή των Στοχευμένων 
Μέτρων Κρατικής Φοιτητικής Πρόνοιας, σύμφωνα με τις Αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου με Αρ. 68.450, 69.274 και 69.372, ημερομηνίας 26/2/2009, 10/9/2009 και 
6/10/2009 αντίστοιχα, λαμβάνονται υπόψη τόσο τα οικονομικά, όσο και τα κοινωνικά 
δεδομένα του αιτητή. 

2. Συγκεκριμένα, στην οικονομική κατάσταση του αιτητή/φοιτητή (ΠΙΝΑΚΑΣ 1) 
κρίνεται απαραίτητο όπως λαμβάνονται υπόψη όλες οι πηγές εισοδημάτων της 
οικογένειας του αιτητή, περιλαμβανομένων και των διαφόρων επιδομάτων, τα οποία 
αποτελούν πηγή εισοδήματος για την οικογένεια του αιτητή. Εξάλλου, επιδόματα δε 
λαμβάνουν μόνο τα άτομα με αναπηρίες αλλά και άλλες κατηγορίες. Εάν δεν 
ακολουθείτο αυτή η διαδικασία, θα δημιουργείτο άνιση μεταχείριση σε βάρος των 
άλλων αιτητών/φοιτητών, και κυρίως αυτών που βάσει της κοινωνικοοικονομικής τους 
κατάστασης, λαμβάνουν μόρια μόνο από την οικονομική κατάσταση.  

Πίνακας 1: Το κριτήριο «οικονομική κατάσταση» συγκεντρώνει από 4-24 μόρια, ως 
ακολούθως: 
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Κατά κεφαλήν ετήσιο Ακαθάριστο Εισόδημα (€) Βαθμολογία 

12.001-5.000 4 

9.501-12.000 8 

7.501-9.500 12 

5.501-7.500 16 

3.501-5.500 20 

≤ 3.500 24 

3. Παράλληλα, κατά την αξιολόγηση της κοινωνικής κατάστασης του αιτητή, σε 
περίπτωση που αυτός ή/και οι γονείς του αντιμετωπίζουν σοβαρή αναπηρία, λαμβάνει 
από 5 μέχρι 15 μόρια, ανεξάρτητα από την οικονομική του κατάσταση. Επιπλέον, εάν 
συντρέχουν άλλες περιστάσεις παίρνει και άλλα μόρια βάσει του ΠΙΝΑΚΑ 2. 

Πίνακας 2: Το κριτήριο «κοινωνική κατάσταση» συγκεντρώνει τα ακόλουθα μόρια 
βαθμολογίας σε κλίμακα 1-10 μορίων: 

Κοινωνική Κατάσταση - Προβλήματα Υγείας Βαθμολογία 

1. Ο αιτητής είναι: 

α) αρφανός από τον ένα γονέα  

β) ορφανός από τους δύο γονείς  

γ) τέκνο αγνοούμενου/πεσόντος 

 

5 

10 

8 

2. Οι γονείς είναι διαζευγμένοι 1 

3. Οι γονείς ή ο ίδιος ο αιτητής λαμβάνουν ∆ημόσιο βοήθημα 
από το Γραφείο Ευημερίας 

1 

4. O αιτητής ανήκει σε προσφυγική οικογένεια 1 

5. O αιτητής είναι τέκνο εγκλωβισμένων 10 

6. Οι γονείς πάσχουν από σοβαρή ασθένεια ή σοβαρή 
αναπηρία, η οποία επηρεάζει αποδεδειγμένα αρνητικά την 
ικανότητα για εργασία: 

α) ένας γονέας 

β) δύο γονείς 

 

 

5  

10 

7. Ο αιτητής πάσχει από σοβαρό πρόβλημα υγείας 
(θαλασσαιμικός, τυφλός, κωφός, διαβητικός, καρκινοπαθής, 
καρδιοπαθής) ή σοβαρή αναπηρία (τετραπληγικός, παραπληγικός, 
κινησιακά προβλήματα) 

 

 

5 

Σε περίπτωση σοβαρής ασθένειας ή σοβαρής αναπηρίας των γονιών που επηρεάζει 
αρνητικά την ικανότητα για εργασία θα πρέπει να προσκομίζεται βεβαίωση σύνταξης 
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ανικανότητας για εργασία (με ποσοστό τουλάχιστον 75%) ή σύνταξη αναπηρίας (με 
ποσοστό τουλάχιστον 60%) από το Γραφείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

4. Αξίζει να σημειωθεί ότι τα υπό αναφορά κριτήρια είναι δοκιμασμένα αφού 
εφαρμόστηκαν αρχικά από το Πανεπιστήμιο Κύπρου και στην πορεία υιοθετήθηκαν 
τόσο από το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου (στο οποίο τέθηκε υπόψη η πιο 
πάνω Ερώτηση και απάντησε στο πλαίσιο της παρούσας επιστολής), όσο και στη 
συνέχεια από το Υπουργικό Συμβούλιο για την εφαρμογή των Στοχευμένων Μέτρων 
Κρατικής Φοιτητικής Πρόνοιας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.015, ημερομηνίας 26 Ιουλίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: Ερ. 23.06.009.05.01.015 και 
ημερ. 3.08.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην Κύπρο υπάρχουν ασυνόδευτα παιδιά, η πλειοψηφία των οποίων είναι 
αιτητές ασύλου. Μετά την παραπομπή των παιδιών αυτών στις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας, τα παιδιά τίθενται άμεσα υπό τη νομική φροντίδα της 
∆ιευθύντριας Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, σύμφωνα με το άρθρο 10 του 
περί Προσφύγων Νόμου, Ν6(Ι)/2000 ή το άρθρο 37(3) του περί της 
Καταπολέμησης της Εμπορίας και της Εκμετάλλευσης Προσώπων και της 
Προστασίας των Θυμάτων Νόμου, Ν. 87(Ι)/2007 ή τον περί Παίδων Νόμο, Κεφ. 
352. Ως εκ τούτου, οι βασικές και ειδικές ανάγκες των παιδιών, ανάμεσα στις 
οποίες είναι και η τοποθέτησή τους σε Ιδρύματα παιδικής προστασίας ή 
ανάδοχες οικογένειες καλύπτονται. 

2. Ο αριθμός των παιδιών παγκύπρια που έτυχαν χειρισμού, ανά μήνα, από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας το 2009 παρουσιάζεται στον 
επισυναπτόμενο πίνακα. Επιπρόσθετα, επισυνάπτεται πίνακας με τις χώρες 
προέλευσής τους. 

3. Ο χρόνος που παραμένουν τα παιδιά στην Κυπριακή ∆ημοκρατία διαφέρει σε 
κάθε περίπτωση καθότι, εκτός από το χρόνο που απαιτείται για την εξέταση της 
αίτησής τους για άσυλο, αξιολογείται και το καλύτερο νοούμενο συμφέρον του 
παιδιού σε σχέση με την αποκατάστασή του (ιδιαίτερες συνθήκες του παιδιού, 
ο εντοπισμός της οικογένειας και η μελέτη της πιθανής επανένωσης του 
παιδιού με την οικογένειά του ή άλλα άτομα στο περιβάλλον του που μπορούν 
να το αναλάβουν κ.ά).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.019, ημερομηνίας 29 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ: 23.06.009.05.01.019 ημερομηνίας 5/8/2010 σχετικά με την 
ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με τον 
ίδιο αριθμό ερώτησης και ημερομηνίας 29/7/2010 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 
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(α) Μία από τις κύριες πολιτικές του κράτους είναι και η ορθολογική διαχείριση και 
αξιοποίηση των φυσικών πόρων και ως τέτοιο διαχειρίζεται και τα θηράματα. 

(β) Μέσα σε αυτά τα πλαίσια αλλά και για άλλους λόγους, σχεδόν όλοι οι 
υγροβιότοποι που βρίσκονται στην ελεύθερη Κύπρο είναι κηρυγμένοι ως 
απαγορευμένες περιοχές κυνηγίου σε αντίθεση με άλλες χώρες της Ευρώπης 
όπου οι υγροβιότοποι αποτελούν τους σημαντικότερους κυνηγότοπούς τους, 
λόγω του μεγάλου κυνηγετικού ενδιαφέροντος που παρουσιάζουν τα υδρόβια 
θηραματικά πτηνά. 

(γ) Βάσει των προνοιών της σχετικής Ευρωπαϊκής Οδηγίας αλλά και της σχετικής 
εθνικής νομοθεσίας το κυνήγι εντός της θάλασσας επιτρέπεται κάτω από 
συγκεκριμένους όρους και κανονισμούς. 

(δ) Στην Κύπρο μετά τα μέσα Αυγούστου παρουσιάζεται σημαντικός αριθμός 
θηραματικών μεταναστευτικών πτηνών που μεταναστεύουν χρησιμοποιώντας 
τις περιοχές ανοικτά της Κύπρου, με αποτέλεσμα η συγκεκριμένη πρόνοια της 
νομοθεσίας να χρήζει μελέτης για να διαφανεί η δυνατότητα τυχόν αξιοποίησής 
της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.022, 
ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.022, 
ημερομηνίας 4 Αυγούστου, 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στις 15/5/2010 διεξάχθηκε στο Στάδιο ΓΣΖ στη Λάρνακα ο ποδοσφαιρικός 
αγώνας μεταξύ των ομάδων ΑΠΟΛΛΩΝ - ΑΠΟΕΛ για τον τελικό Κυπέλλου Κύπρου. 
Πριν, κατά και μετά τη διάρκεια του αγώνα, σημειώθηκαν επεισόδια από μέρους των 
φιλάθλων των δυο ομάδων. Μεταξύ άλλων, κατά την προσέλευση των φιλάθλων των 
δυο ομάδων στο Στάδιο, έγιναν αντιληπτές μικρές εστίες πυρκαγιάς στον 
αυτοκινητόδρομο από Λεμεσό προς Λάρνακα, παρά την Κοφίνου, οι οποίες 
κατασβέστηκαν από την Πυροσβεστική Υπηρεσία. ∆ιενεργήθηκαν αρκετές εξετάσεις 
χωρίς ωστόσο μέχρι σήμερα να εξασφαλιστεί οποιαδήποτε μαρτυρία εναντίον 
οποιουδήποτε προσώπου ενώ οι εξετάσεις συνεχίζονται. Εξετάσεις διενεργήθηκαν και 
για τις υπόλοιπες υποθέσεις που προέκυψαν και σχηματίστηκαν ποινικοί φάκελοι που 
αφορούν ποινικά αδικήματα σχετικά με το Νόμο για τη Βία στα γήπεδα (Σ/247/10, 
Σ/248/10, Σ/354/10, Μ/255/10, Μ/305/10), με κατηγορούμενους φιλάθλους και των 
δυο ομάδων. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κριθούν 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.029, 
ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργο Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.029 και 
ημερ. 6 Αυγούστου 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι 
στις 12 Ιουλίου 2010 είχα φιλοφρονητική συνάντηση στο Γραφείο του με 
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εκπροσώπους του Συνδέσμου, για συζήτηση του όλου θέματος και εκτόνωση της 
κατάστασης που δημιουργήθηκε.  Στη συνάντηση αυτή τόνισα ότι τα θέματα που 
προκάλεσαν την ένταση ήταν εγγεγραμμένα στην ημερήσια διάταξη της Μικτής 
Επιτροπής Προσωπικού Αστυνομίας (ΜΕΠΑ), που θα συνέρχετο στις 14 Ιουλίου 
2010. 

 Επιπρόσθετα προς τα ως άνω, υπό την αρμοδιότητά του ως Πρόεδρος της 
ΜΕΠΑ, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
αναφέρει τα κάτωθι: 

 “Στις συνεδρίες της ΜΕΠΑ, ως γνωστόν, συμμετέχουν και εκπρόσωποι των δύο 
Αστυνομικών Συνδέσμων. Η παροχή διευκολύνσεων για συνδικαλιστική 
δραστηριότητα ήταν ένα από τα θέματα της ημερήσιας διάταξης της συνεδρίας. 
∆υστυχώς, όμως ο ΣΑΚ, δύο μόλις μέρες πριν πραγματοποιηθεί η συνεδρία της 
ΜΕΠΑ, με ανακοίνωση του, προχώρησε σε προκήρυξη μέτρων για τις 24 Ιουλίου 
2010. Κατόπιν τούτου, έκρινα ότι δεν μπορεί η ΜΕΠΑ να συνέλθει υπό εκβιασμό και 
ακύρωσα την προγραμματισμένη συνεδρία.” 

 Είμαστε πάντοτε πρόθυμοι να συζητήσουμε το θέμα με το ΣΑΚ, υπό συνθήκες 
ομαλότητας και με εποικοδομητικό πνεύμα για εξεύρεση των συναινετικών λύσεων 
που θα συνάδουν με το δημόσιο συμφέρον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.030, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Μέτρα που πρόκειται να ληφθούν για την επίλυση του κυκλοφοριακού προβλήματος 
που δημιουργείται στον Πρωταρά κατά τους θερινούς μήνες 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το κυκλοφοριακό πρόβλημα στον Πρωταρά παρατηρείται κατά τον Ιούλιο και 
Αύγουστο κυρίως κατά τα Σαββατοκυρίακα και τις ώρες αιχμής. 

3. Στην περιοχή έχουν ήδη υλοποιηθεί Πολεοδομικά/Οδικά Έργα, για την 
αναβάθμιση της Λεωφόρου Ξενοδοχείων και της παράλληλης Λεωφόρου, δρόμος 
Κάβο Γκρέκο-Παραλιμνίου, στις οποίες παρατηρούνται τα σοβαρότερα προβλήματα 
κυκλοφοριακής συμφόρησης. 

4. Σύμφωνα με τα σχέδια ρυμοτομίας βάσει των οποίων υλοποιήθηκαν τα πιο 
πάνω έργα και λόγω των υφιστάμενων αναπτύξεων εκατέρωθεν των δρόμων δεν 
υπάρχει δυνατότητα διαπλάτυνσης/αναβάθμισής τους. 

5.  Στα πλαίσια προώθησης του Πολεοδομικού Έργου για την αναβάθμιση της 
Λεωφόρου Ξενοδοχείων, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είχε προτείνει την κατασκευή 
επιπρόσθετων συνδετήριων δρόμων μεταξύ της Λεωφόρου Ξενοδοχείων και του 
δρόμου Κάβο Γκρέκο-Παραλιμνίου για την απάμβλυνση του προβλήματος της 
συμφόρησης. 

6. Για την περαιτέρω απάμβλυνση του προβλήματος θα πρέπει να 
κατασκευαστούν και δημόσιοι χώροι στάθμευσης στους προτεινόμενους συνδετήριους 
δρόμους ώστε να αποτρέπεται η διοχέτευση διαμπερών κινήσεων στη Λεωφόρο των 
Ξενοδοχείων. Ο δημόσιος χώρος στάθμευσης που βρίσκεται στον υφιστάμενο 
συνδετήριο δρόμο της περιόδου αιχμής είναι υπερπλήρης. 
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7.  Για τη μελέτη των πιο πάνω θα συγκληθεί ειδική σύσκεψη με τους αρμόδιους 
φορείς ώστε να συμφωνηθεί συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα για την ετοιμασία των 
σχετικών σχεδίων και για την υλοποίησή τους νοουμένου ότι θα γίνει δυνατή η 
εξασφάλιση των σχετικών πιστώσεων αφού το κόστος αναμένεται να είναι πολύ 
υψηλό λόγω και της αξίας της απαιτούμενης για το έργο ιδιωτικής γης στην περιοχή. 

8. Παράλληλα το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα μελετήσει την όσο το δυνατό 
καλύτερη ρύθμιση των φώτων τροχαίας στις κύριες φωτοελεγχόμενες συμβολές στην 
περιοχή Πρωταρά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.032, 
ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 16 Αυγούστου σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τη σχολική χρονιά 2009-10 ως αποτέλεσμα απόφασης των Υπουργείων 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
τοποθετήθηκαν σε 10 σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης ισάριθμοι Λειτουργοί Ευημερίας 
για μια μέρα τη βδομάδα οι οποίοι θα συνεργάζονται με τους Εκπαιδευτικούς 
Ψυχολόγους, τους Συμβούλους Καθηγητές και το σύνολο της κάθε σχολικής μονάδας 
για την αντιμετώπιση προβλημάτων. 

 Ο θεσμός εφαρμόστηκε στα ακόλουθα 10 σχολεία: 

(α)  Επαρχία Λευκωσίας: Γυμνάσιο Ανθούπολης  

Γυμνάσιο Παλλουριώτισσας 

Α' Τεχνική Σχολή Λευκωσίας 

(β)  Επαρχία Λεμεσού: Γυμνάσιο Αγίου Νεοφύτου 

Γυμνάσιο Ζακακίου 

Γυμνάσιο Αγίας Βαρβάρας 

(γ)  Επαρχία Λάρνακας: Γυμνάσιο Τραχωνίου 

∆ιανέλλειο Γυμνάσιο Γυμνάσιο Βεργίνας 

Γυμνάσιο Ξυλοφάγου 

 Οι συνεργαζόμενοι Λειτουργοί προερχόμενοι από τρεις διαφορετικές Υπηρεσίες 
εργάστηκαν με ζήλο και επαγγελματισμό με ένα σχετικά μικρό αριθμό μαθητών σε 
κάθε σχολείο (4-6) οι οποίοι παρουσίαζαν δυσκολίες στη σχολική τους προσαρμογή, 
προβλήματα συμπεριφοράς, σοβαρά οικογενειακά, κοινωνικά και μαθησιακά 
προβλήματα με κύριο χαρακτηριστικό τις πολλές απουσίες από το σχολείο (πολλοί 
μαθητές είχαν διακόψει τη φοίτηση). 

 Ο Προϊστάμενος της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας (είχε την ευθύνη 
για τη λειτουργία του Προγράμματος) σε συνεργασία με τον Προϊστάμενο της 
Υπηρεσίας Συμβουλευτικής Αγωγής και Επαγγελματικής Αγωγής και εκπρόσωπο του 
γραφείου Κοινωνικής Ευημερίας, οργάνωσαν στη διάρκεια της σχολικής χρονιάς δύο 
συναντήσεις με τους εμπλεκόμενους Λειτουργούς σε κάθε Επαρχία όπου και 
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συζήτησαν την πορεία του προγράμματος. Στις συναντήσεις αυτές διαπιστώθηκαν 
προβλήματα, όπως η έλλειψη υπηρεσιακού χρόνου για τους εμπλεκόμενους 
λειτουργούς, κάποιες δυσκολίες συνεργασίας στην ενημέρωση του προσωπικού των 
σχολείων καθώς και η πολυπλοκότητα των προβλημάτων που οι συγκεκριμένοι 
μαθητές παρουσίαζαν. Γενικά όμως διαπιστώθηκε πως η πιλοτική εφαρμογή του 
θεσμού, λειτουργούσε πολύ αποτελεσματικά αφού οι πλείστοι εμπλεκόμενοι μαθητές 
ωφελήθηκαν και παρουσίασαν βελτίωση τόσο στη συμπεριφορά τους όσο και στη 
σχολική τους προσαρμογή (μαθησιακή επίδοση, μείωση σκασιαρχείου και αύξηση 
κινήτρων). 

 Με βάση τα πιο πάνω σημειώνεται πως για την πρώτη χρονιά λειτουργίας του 
θεσμού αυτός αξιολογήθηκε μέσα από συναντήσεις των εμπλεκομένων Υπηρεσιών 
και των Λειτουργών της κάθε Υπηρεσίας που συμμετείχαν. 

 Επιθυμούμε να τονίσουμε πως η οικογένεια του κάθε μαθητή επωφελήθηκε 
από τη συστηματική στήριξη που λάμβανε από τις επισκέψεις του Λειτουργού 
Ευημερίας στο χώρο του σπιτιού και από τις συναντήσεις που είχαν με όλους τους 
ειδικούς. 

 Τέλος, η παρουσία του Κοινωνικού Λειτουργού και του Εκπαιδευτικού 
Ψυχολόγου στο σχολείο σε προκαθορισμένη τακτική βάση, λειτούργησε 
υποστηρικτικά και προς όλους τους εκπαιδευτικούς όταν είχαν κάποια επείγουσα 
περίπτωση και χρειάζονταν καθοδήγηση. 

 Οι Υπουργοί Παιδείας και Πολιτισμού και Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων συνοδευόμενοι από τους Προϊσταμένους των Υπηρεσιών που είχαν την 
ευθύνη για την εφαρμογή του προγράμματος, επισκέφτηκαν τα σχολεία και 
συνομίλησαν με τους ∆ιευθυντές και το προσωπικό καθώς επίσης και με όλους τους 
Λειτουργούς που ενεπλάκησαν στο πρόγραμμα. 

 Με βάση τις απόψεις των εμπλεκομένων Υπηρεσιών θα μελετηθεί το 
ενδεχόμενο επέκτασης του θεσμού σε περισσότερες σχολικές μονάδες, μέσα στα 
πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων και άλλων αναγκών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.041, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.05.01.041 και ημερομηνία 6 
Αυγούστου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι 
το γεγονός της τοποθέτησης τεράστιου διαφημιστικού φουσκωτού σκάφους στην 
περιοχή Αγίας Νάπας καταγγέλθηκε στο ∆ιοικητή της Λιμενικής και Ναυτικής 
Αστυνομίας, με επιστολή του ∆ιευθυντή Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας με 
ημερομηνία 20 Ιουλίου 2010 και ζητήθηκε η άμεση μετακίνησή του (αντίγραφο 
επισυνάπτεται).» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.047, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17 Αυγούστου 2010 με την 
οποία υποβάλετε την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
αναφορικά με το ερώτημα που τέθηκε: 

 Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι η αρμόδια αρχή για την εφαρμογή 
βασικών νομοθετημάτων για τη ασφάλεια των προϊόντων, όπως των περί της Γενικής 
Ασφάλειας των Προϊόντων Νόμων του 2004 έως 2010 και των περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Παιχνίδια) Κανονισμών του 2002. 

 Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών είναι επίσης, ο 
συντονιστής για την εφαρμογή των περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμων του 2002 έως 2009, δηλαδή 
των προϊόντων που φέρουν τη σήμανση CE. 

 Πρόσθετα η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών με βάση 
τους Νόμους για τη Γενική Ασφάλεια των Προϊόντων, είναι το εθνικό σημείο επαφής 
και η αρμόδια αρχή για τη λειτουργία του συστήματος RAPEX. Το σύστημα αυτό έχει 
στόχο την ταχεία ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ των 30 κρατών που συμμετέχουν 
στο σύστημα (των 27 κρατών μελών της Ε.Ε., καθώς και της Νορβηγίας, της 
Ισλανδίας και του Λιχτενστάιν) για τον έλεγχο των επικίνδυνων προϊόντων (με 
εξαίρεση τα τρόφιμα, τα ιατροτεχνολογικά μηχανήματα και συσκευές, τα ενεργά 
εμφυτεύσιμα ιατρικά μηχανήματα και φάρμακα) που κυκλοφορούν στην Ευρωπαϊκή 
αγορά και λήψη ανάλογων μέτρων (απόσυρση από αγορά, ανάκληση από 
καταναλωτές, συμμόρφωση). 

 Για τη λειτουργία του RAPEX η υπό αναφορά Υπηρεσία του Υπουργείου 
συνεργάζεται με τις άλλες αρμόδιες αρχές που εφαρμόζουν νομοθετήματα για την 
ασφάλεια προϊόντων, όπως και με τις Φαρμακευτικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Υγείας, στο Γενικό ∆ιευθυντή του οποίου έχετε ήδη αποστείλει την υπό αναφορά 
επιστολή σας, που εφαρμόζει τη νομοθεσία για τα καλλυντικά. Πίνακας με τις αρμόδιες 
αρχές με τις οποίες συνεργάζεται η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α. 

 Με βάση τα μηχανογραφημένα αρχεία που διατηρεί και επεξεργάζεται η 
Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας του Καταναλωτή, για τη λειτουργία του 
RAPEX από το 2008 μέχρι και σήμερα έχουν γνωστοποιηθεί στο σύστημα μόνο δύο 
περιπτώσεις (αρ. γνωστ. 0168/08 και αρ. γνωστ. 1626/09), από Γερμανία και 
Λιθουανία αντίστοιχα για καλλυντικά που περιέχουν την επικίνδυνη ουσία MIT 
(Methylisothiazolinone) και έχουν ενημερωθεί προς τούτο οι Φαρμακευτικές 
Υπηρεσίες, του Υπουργείου Υγείας, που δεν φαίνεται να εντόπισαν τα επικίνδυνα 
καλλυντικά στην Κύπρο. 

 Τέλος σας πληροφορώ ότι μέσα στα πλαίσια διερεύνησης του θέματος η 
Υπηρεσία είχε επικοινωνία και με άλλες αρμόδιες αρχές με τις οποίες συνεργάζεται. 
Το Τμήμα Γεωργίας, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
που είναι η αρμόδια αρχή για τα βιοκτόνα, απάντησε ότι το όλο θέμα βρίσκεται υπό 
διερεύνηση. Το αντίγραφο της σχετικής επιστολής του Τμήματος Γεωργίας 
επισυνάπτεται ως ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β, για πληρέστερη ενημέρωση σας. 

 Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας του Καταναλωτή θα συνεχίσει τις 
διαβουλεύσεις με τις άλλες συναρμόδιες αρχές και θα παρακολουθήσει όλες τις 
εξελίξεις πάνω στο θέμα.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.049, ημερομηνίας 5 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.049 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάληκε με την επιστολή σας ημερομηνίας 
16/08/2010 και έχω οδηγίες από τον Υπουργό Εσωτερικών να σας ενημερώσω για τα 
ακόλουθα: 

(α) Τα όρια του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας, και συνεπώς οι πρόνοιες του, δεν 
συμπίπτουν με το όριο της Νεκρής Ζώνης. Για παράδειγμα, στην περίπτωση 
του ∆ήμου Αγίου ∆ομετίου καθορίζονται Πολεοδομικές Ζώνες για ολόκληρη την 
δημοτική περιοχή. Στην περίπτωση των ∆ήμων Λευκωσίας και Αγλαντζιάς 
καθορίζονται Πολεοδομικές Ζώνες και για τμήματα των ∆ημοτικών Περιοχών που 
προσωρινά εμπίπτουν είτε στη Νεκρή Ζώνη, είτε στο κατεχόμενο τμήμα της 
∆ημοκρατίας. 

(β) Οι ανωτέρω Πολεοδομικές Ζώνες είναι γενικές προς το παρόν και δεν 
εξειδικεύονται σε Εμπορικούς Άξονες ή Βιοτεχνικές Ζώνες ή Ζώνες για άλλες 
εξειδικευμένες χρήσεις, δεδομένου ότι για μη προσπελάσιμες από ειδικούς 
περιοχές δεν είναι γνωστές διάφορες πληροφορίες που είναι αναγκαίες για το 
λεπτομερή πολεοδομικό σχεδιασμό τους. 

(γ) Στη Γενική Στρατηγική Ανάπτυξη και στους βασικούς στόχους του Τοπικού 
Σχεδίου Λευκωσίας καθώς και στις επιμέρους πολιτικές του περιέχονται πρόνοιες 
που διασφαλίζουν τις προοπτικές επανένωσης της πόλης και λειτουργίας της ως 
ενιαίου αστικού συνόλου. 

(δ) Μόλις οι συνθήκες το επιτρέψουν, και όπως αναφέρεται στο δημοσιευμένο 
Τοπικό Σχέδιο θα ενεργοποιηθούν άμεσα οι διαδικασίες αναθεώρησης και 
τροποποίησης του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας και υπό το φως επαρκών 
πληροφοριών, που είναι αναγκαίες για ένα επιστημονικά ορθό πολεοδομικό 
σχεδιασμό, θα αποφασισθούν οι λεπτομερείς πρόνοιες που θα εφαρμοσθούν για 
το υπόλοιπο τμήμα του αστικού συνόλου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.054, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από την ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε., λόγω της κατάργησης των μονοπωλίων 
και της αλλαγής του τρόπου εμπορίας των διάφορων γεωργικών προϊόντων, ο 
Οργανισμός Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ) υποχρεώθηκε να αναθεωρήσει τις 
μεθόδους είσπραξης των ασφαλίστρων. 
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 Στην αντιμετώπιση του προβλήματος αυτού, ήταν χρήσιμη η βοήθεια του 
Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ), ο οποίος ανέλαβε για 
λογαριασμό του ΟΓΑ την αποκοπή από τις εκταρικές επιδοτήσεις, των ασφαλίστρων, 
αρχικά των σιτηρών και ξηρικών κτηνοτροφικών φυτών και μετέπειτα των αμπελιών. 

 Το 2009 λόγω των πιέσεων για έγκαιρη καταβολή των εκταρικών επιδοτήσεων, 
από αβλεψία οι επιδοτήσεις καταβλήθηκαν χωρίς την αποκοπή των ασφαλίστρων. 

 Γι αυτό ο ΟΓΑ υποχρεώθηκε, χρησιμοποιώντας τα στοιχεία του ΚΟΑΠ, να 
προβεί στον υπολογισμό των ασφαλίστρων και κατόπιν ειδοποίησης να ζητήσει από 
τους παραγωγούς την πληρωμή τους, όπως εισπράττει τα ασφάλιστρα και για άλλα 
ασφαλισμένα προϊόντα, όπως είναι τα φυλλοβόλα. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.060, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.009.05.01.060 και ημερομηνία 6 Αυγούστου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 
Αυγούστου 2010, με την οποία ζητεί ενημέρωση για την πρόθεση του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος να προχωρήσει στην αποκατάσταση 
του χώρου του λατομείου στο Αυγόρου μετά και από το άνοιγμα του εργοστασίου 
ΧΥΤΥ στην Κόση και σας πληροφορώ ότι το θέμα αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών -
που έχει την αρμοδιότητα του ΧΥΤΥ Κόσης- και την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Αμμοχώστου. 

 Επισημαίνεται ότι στην ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου δεν υφίσταται 
οποιοδήποτε αδειοδοτημένο λατομείο στο οποίο να εκκρεμεί αποκατάστασή του με 
βάση τις διατάξεις της περί Μεταλλείων και Λατομείων Νομοθεσίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.066, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.066 και ημερομηνία 17/08/10, με την 
οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αντιμετωπίζει θετικά την εισήγηση του 
Βουλευτή Τάσου Μητσόπουλου, για ίδρυση θεματικού μουσείου ελιάς στην ευρύτερη 
περιοχή Σταυροβουνίου. 

 Το προτεινόμενο έργο θα μπορούσε να υλοποιηθεί, κατόπιν υποβολής 
σχετικής αίτησης στο Μέτρο 3.1 του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, 
«Ενθάρρυνση τουριστικών δραστηριοτήτων και προώθηση πολιτιστικής 
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κληρονομιάς», για την εφαρμογή του οποίου αρμόδια αρχή είναι το Υπουργείο 
Εσωτερικών. 

 Για την κατηγορία αυτή των μέτρων, δικαιούχοι/φορείς υλοποίησης είναι ο 
Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού και η οικεία Επαρχιακή ∆ιοίκηση (Λάρνακας στη 
συγκεκριμένη περίπτωση). Οι ενδιαφερόμενες κοινότητες, μπορούν να έρθουν σε 
συνεννόηση με τους φορείς αυτούς. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους θερμούς μου χαιρετισμούς και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.068, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Προτάσεις του ΠΑΣΥ∆ΙΞΕ για την Ανάκαμψη του Χειμερινού Τουρισμού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.068 και 
ημερομηνία 9/8/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου, κ. Κ. Χατζηγιάννη που αφορά το πιο πάνω θέμα, για να σας 
πληροφορήσω ότι η Στρατηγική Τουριστικής Ανάπτυξης 2011-2015 που 
επεξεργάζεται ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, καλύπτει σε μεγάλο βαθμό την 
πρόταση του ΠΑΣΥ∆ΙΞΕ σε θέματα όπως: 

 την ανάγκη εμπλοκής και συνεργασίας όλων των αρμόδιων φορέων του 
ιδιωτικού και δημόσιου τομέα, 

 την αξιοποίηση όλων των παραμέτρων του πολυδιάστατου τουριστικού 
προϊόντος και φυσικής ομορφιάς του τόπου μας, 

 την ανάγκη διοργάνωσης αξιόλογων εκδηλώσεων ψυχαγωγίας κατά τους 
χειμερινούς μήνες και 

 την επεξεργασία προγραμμάτων χειμερινού τουρισμού, που να απευθύνονται 
σε ομάδες πολιτών (π.χ. συνταξιούχοι). 

 Σχετικά, σημειώνεται ότι μέσα στα πλαίσια ενημέρωσης και συνεργασίας του 
KOT με τους αρμόδιους φορείς, η εν λόγω Στρατηγική έχει ήδη παρουσιαστεί και 
συζητηθεί και με τον ΠΑΣΥ∆ΙΞΕ. 

2. Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να αναφέρω τα πιο κάτω, που αφορούν 
παράλληλες δράσεις για την ανάκαμψη του χειμερινού τουρισμού, στα πλαίσια της 
Στρατηγικής Τουριστικής Ανάπτυξης 2011-2015: 

(ι) Η Στρατηγική περιλαμβάνει δράσεις από αρμόδια Υπουργεία που 
προϋποθέτουν ριζική επανεξέταση και πιθανή αναδιοργάνωση, πρακτικών που 
εφαρμόζονται για χρόνια, με στόχο την ενθάρρυνση της παραμονής αριθμού 
καταλυμάτων σε λειτουργία κατά τους χειμερινούς μήνες. 

(ιι) Ο Κοινωνικός Τουρισμός αφορά τη διεύρυνση των ήδη επιτυχημένων Σχεδίων 
που αφορούν συνταξιούχους, λήπτες δημοσίου βοηθήματος, ανάπηρους, 
καθώς και το ειδικό Σχέδιο για χαμηλά αμειβόμενους. 

(ιιι) Η καθιέρωση και η ενδυνάμωση του θεσμού των «Μικρών Αποδράσεων» για 
την προώθηση του εσωτερικού τουρισμού, από τη μέχρι τώρα εμπειρία του 



290 

 

KOT, έχει διαφανεί ότι συμβάλλει θετικά στον αριθμό των διανυκτερεύσεων 
κατά τη χειμερινή περίοδο, ενισχύοντας έτσι την τουριστική βιομηχανία. 

(ιν) Η περαιτέρω ανάπτυξη ειδικών μορφών τουρισμού (αθλητικός, θρησκευτικός, 
ιατρικός, πολιτιστικός, ευεξίας, συνεδριακός, γάμοι) στοχεύει στην προσέλκυση 
τουριστών με ειδικά ενδιαφέροντα, οι οποίοι ταξιδεύουν κατά ολόκληρη τη 
διάρκεια του χρόνου κι όχι μόνο για τους καλοκαιρινούς μήνες. 

(ν) Η διαμόρφωση και η προβολή διαφημιστικών εκστρατειών που να στοχεύουν 
στην προσέλκυση τμημάτων του αγοραστικού κοινού που ταξιδεύει καθ' όλη τη 
διάρκεια του χρόνου, όπως οι τουρίστες τρίτης ηλικίας, καθώς και τα νεαρά 
ζευγάρια και τις ομάδες κοινωνικού τουρισμού (ταμεία συντάξεων, κοινωνικών 
ασφαλίσεων), σε περιόδους χαμηλής τουριστικής κίνησης. 

(νι) Η στήριξη από τον KOT των Τοπικών Αρχών για την προβολή και τη 
διοργάνωση αθλητικών και πολιτιστικών γεγονότων που εμπλουτίζουν την 
τουριστική εμπειρία, και η ταυτόχρονη επένδυση στην ανάπτυξη διαδρομών 
ιστορικού, περιβαλλοντικού και πολιτιστικού χαρακτήρα, που ενδυναμώνουν το 
τουριστικό προϊόν και κατά τους χειμερινούς μήνες. 

(νιι) Η προώθηση από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού της 
ανάπτυξης Μαρίνων και γηπέδων γκολφ, τα οποία αναμένεται να συμβάλουν 
ουσιαστικά στην προσέλκυση και ανάπτυξη του ποιοτικού χειμερινού 
τουρισμού. 

(νιιι) Η συστηματική εργασία του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
και του KOT για τη βελτίωση της προσβασιμότητας της Κύπρου, ιδιαίτερα κατά 
τη χειμερινή περίοδο, με την ανάπτυξη νέων συνεργασιών και τη δρομολόγηση 
νέων πηγών προσέλκυσης, με οργανωτές ταξιδιών και αερομεταφορές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.071, ημερομηνίας 12 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.071 και 
ημερομηνία 20.08.2010 και σας ενημερώνω ότι για το υπό αναφορά μνημείο δεν έχει 
υποβληθεί οποιαδήποτε αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής άδειας και άδειας 
οικοδομής, με βάση τις πρόνοιες του περί Ελέγχου της Ανέγερσης και Τοποθέτησης 
Μνημείων σε Ανοικτούς Χώρους Νόμου. Σύμφωνα με πληροφόρηση που δόθηκε από 
τον ∆ήμο Παραλιμνίου, ο καλλιτέχνης κ. Νότης Σφακιανάκης είχε εκφράσει την 
επιθυμία του για ανέγερση μνημείου προς τιμή του ήρωα Σολωμού Σολωμού, στο 
χώρο που εξελίχθηκαν τα τραγικά γεγονότα της 14.08.1996. Το θέμα απασχόλησε το 
∆ημοτικό Συμβούλιο Παραλιμνίου, το οποίο σε πρόσφατη συνεδρία, αφού έλαβε 
υπόψη τις τεχνικές δυσκολίες που προκύπτουν για ανέγερση του μνημείου στον πιο 
πάνω χώρο, αποφάσισε όπως ο ∆ήμος ανεγείρει το μνημείο στο χώρο της πλατείας 
Παραλιμνίου και προταθεί στον κ. Σφακιανάκη όπως συμμετάσχει εάν το επιθυμεί. 

2. Για περαιτέρω ενημέρωση σχετικά με το πιο πάνω θέμα, παρακαλώ όπως 
αποταθείτε στον Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Ελέγχου της Ανέγερσης και Τοποθέτησης 
Μνημείων σε Ανοικτούς Χώρους Νόμου, φαίνεται να έχει υποβληθεί σχετική αίτηση 
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στην Επιτροπή Μνημείων, της οποίας προεδρεύει ο ∆ιευθυντής των Πολιτιστικών 
Υπηρεσιών του πιο πάνω Υπουργείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.074, 
ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010, σε σχέση 
με την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι δεν υπάρχει στην παρούσα φάση 
οποιαδήποτε κατατεθειμένη πρόταση στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σχετικά 
με το ενδεχόμενο ίδρυσης δημόσιας σχολής που να αφορά αποκλειστικά σε θέματα 
θαλάσσιας βιολογίας ή στη μεταφορά στη Λάρνακα του Ωκεανογραφικού Κέντρου, ως 
ερευνητικής μονάδας του Πανεπιστημίου Κύπρου, η οποία υπάγεται στη Σχολή 
Θετικών και Εφαρμοσμένων Επιστημών. 

2. Εξάλλου, η μελέτη για την ίδρυση και λειτουργία δημόσιων σχολών και 
συγκεκριμένων προγραμμάτων σπουδών σε προπτυχιακό και μεταπτυχιακό επίπεδο, 
καθώς επίσης σε αποκλειστικά ερευνητικό επίπεδο, προκύπτει μέσα από την 
υποβολή ολοκληρωμένων εισηγήσεων και μελέτης από τους αρμόδιους φορείς. 
Νοείται ότι η υλοποίηση τέτοιου είδους προτάσεων εξαρτάται τόσο από το σχεδιασμό 
και ανάπτυξη της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης και έρευνας, όσο και από τα 
δημοσιονομικά του κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.077, 
ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.077 ημερ. 30/8/2010 για την πιο πάνω 
Ερώτηση, και να τονίσω ότι διαφωνώ με τον ισχυρισμό του εκπροσώπου της 
θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή των Αντιπροσώπων κ. Βαρτκές 
Μαχτεσιάν ότι ο διορισμός, το 2009, των μελών της Σχολικής Εφορείας Αρμενικών 
Σχολείων «Ναρέκ», καθώς και η αναπλήρωση μέλους της που παραιτήθηκε, έγιναν 
χωρίς να ληφθεί υπόψη η γνώμη του εκλεγμένου εκπροσώπου της θρησκευτικής 
ομάδας των Αρμενίων. 

2. Με βάση το άρθρο 20 των περί Σχολικών Εφορειών Νόμων 1997-2008, την 
αρμοδιότητα του διορισμού των μελών της Σχολικής Εφορείας των Αρμενικών 
Σχολείων την έχει το Υπουργικό Συμβούλιο, στο οποίο ο Υπουργός Παιδείας και 
Πολιτισμού εισηγείται, αφού διαβουλευτεί με τον εκπρόσωπο της Αρμενικής 
Θρησκευτικής Ομάδας. Η διαβούλευση έγινε σε κάθε περίπτωση. 

3. Πρέπει όμως να γίνει κατανοητό και αποδεκτό ότι η διαβούλευση δεν 
συνεπάγεται υποχρέωση του Υπουργικού Συμβουλίου να αποδεχτεί όλες τις 
εισηγήσεις του εκπροσώπου της θρησκευτικής ομάδας των Αρμενίων στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. Η απαίτηση αυτή ισοδυναμεί με κατάργηση του Υπουργικού 
Συμβουλίου ως του αρμόδιου οργάνου που διορίζει τη Σχολική Εφορεία. Τόσο ο 
Υπουργός, όσο και το Υπουργικό Συμβούλιο αποφασίζουν συνθέτοντας πολύ 
περισσότερες τάσεις από ό,τι ο ένας μόνο από τους εμπλεκόμενους. 
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4. Θα ήθελα επίσης να σημειωθεί ότι δεν έχει ζητηθεί από τη θρησκευτική ομάδα 
να υιοθετηθεί σύστημα εκλογής για τη Σχολική Εφορεία των Αρμενικών Σχολείων. 
Προτίθεμαι να ζητήσω τις απόψεις του εκπροσώπου των Αρμενίων επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.082, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Αυγούστου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Μηχανισμός ελέγχου της εφαρμογής του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου για τον 
περιορισμό των εκπομπών αερίων θερμοκηπίου 

 O μηχανισμός ελέγχου της εφαρμογής του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου για  
τον περιορισμό των εκπομπών αερίων θερμοκηπίου θα ετοιμαστεί στα πλαίσια 
της εφαρμογής της Απόφασης 406/2009/ΕΚ περί των προσπαθειών των 
κρατών μελών να μειώσουν τις οικείες εκπομπές αερίων θερμοκηπίου, ώστε να 
τηρηθούν οι δεσμεύσεις της Κοινότητας για μείωση των εκπομπών αυτών μέχρι 
το 2020. 

 Οι εργασίες μεταφοράς της εν λόγω Απόφασης στο εθνικό μας δίκαιο έχουν 
ήδη αρχίσει. Αναμένεται ότι το σχετικό νομικό πλαίσιο, το οποίο μεταξύ άλλων 
θα περιλαμβάνει και τον μηχανισμό παρακολούθησης και εφαρμογής, θα είναι 
έτοιμο εντός των επόμενων δύο χρόνων, όπως αυτό εξάλλου απαιτείται και 
από την πιο πάνω Απόφαση. 

(β)  Βαθμός υλοποίησης των στόχων ανά τομέα 

 Ο εθνικός στόχος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για μείωση των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου σύμφωνα με την Απόφαση 406/2009/ΕΚ και τις 
δεσμεύσεις της Κοινότητας για μείωση των εκπομπών αυτών μέχρι το 2020, 
είναι μείωση 5% κατά την περίοδο 2013 -2020, σε σχέση με τις εκπομπές του 
2005. 

 Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο μας σε συνεργασία με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς ετοιμάζει στρατηγικό σχέδιο μείωσης των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου για την περίοδο 2013 - 2020, το οποίο θα είναι έτοιμο 
εντός των επόμενων δύο χρόνων. Σημειώνεται ότι, παρά την μη ύπαρξη 
ποσοτικοποιημένων στόχων για την περίοδο 2008-2012, το Υπουργείο μας, σε 
συνεργασία με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς ετοίμασε σχέδιο για μείωση 
των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου (πολιτικές και μέτρα μείωσης των 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου), και καταβάλλεται προσπάθεια 
εφαρμογής του. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.083, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Αυγούστου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ ότι, παρόλο που η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει οποιαδήποτε δέσμευση για την περίοδο 2008-2012, 
αναφορικά με τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου, οι εκθέσεις καταγραφής εθνικών 
εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου του 2009 και του 2010 υποβλήθηκαν έγκαιρα, 
εθελοντικά. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.087, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30.8.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε συνέχεια της επιστολής μου με ημερομηνία 30.3.2010 αναφορικά με την 
υπόθεση “Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας v. Bouygues Batiment International 
κ.ά.”, σας πληροφορώ ότι η διαδικασία εξακολουθεί να βρίσκεται ενώπιον του 
δικαστηρίου και το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου παρακολουθεί στενά τις 
εξελίξεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.089, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ: Κατασκευή αποβάθρας στην περιοχή «Μαϊστράλι» στον Πρωτάρα 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Τα τελευταία χρόνια μετά την αλματώδη αύξηση του τουρισμού στην Κύπρο και 
κατ' επέκταση την αύξηση του αριθμού των Ακτοπλοϊκών σκαφών παρατηρήθηκε 
έλλειψη χώρου ελλιμενισμού των σκαφών αυτών στη ευρύτερη περιοχή Παραλιμνίου. 

 Έγιναν πολλές συσκέψεις μεταξύ των εμπλεκόμενων υπηρεσιών για επίλυση 
του προβλήματος αυτού και επιτράπηκε από τις Αρμόδιες Αρχές η κατασκευή της 
συγκεκριμένης αποβάθρας εν όψει της ανάγκης εξυπηρέτησης του τουριστικού 
προϊόντος της περιοχής. 

 Μετά την υποβολή παραπόνων στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως, η εταιρεία που 
κατασκεύασε την εν λόγω αποβάθρα καταγγέλθηκε και οδηγήθηκε στο ∆ικαστήριο το 
οποίο εξέδωσε απόφαση μη κατεδάφισης της αποβάθρας μέχρι την οριστική εκδίκαση 
της υπόθεσης. 

 Στο μεταξύ, λόγω ακριβώς του προβλήματος του ελλιμενισμού των 
ακτοπλοϊκών σκαφών στην περιοχή, το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση του 
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αρ. 69.609 και ημερ. 26/11/2009 ενέκρινε την κατασκευή αποβάθρας στη θαλάσσια 
περιοχή Παραλιμνίου συνολικού κόστους €428,000 πλέον ΦΠΑ. Σημειώνεται ότι η 
κατασκευή της εν λόγω αποβάθρας αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος 
Σεπτεμβρίου 2010 και η διαχείριση της ανατέθηκε στο ∆ήμο Παραλιμνίου. Τονίζεται 
ότι της κατασκευής της μόνιμης αποβάθρας προηγήθηκε η σχετική περιβαλλοντική 
μελέτη. 

 Με την κατασκευή της μόνιμης αποβάθρας όπως πιο πάνω, θα εξυπηρετηθούν 
όλα τα ακτοπλοϊκά σκάφη που δραστηριοποιούνται στην ευρύτερη περιοχή 
Παραλιμνίου και δε θα υπάρχει λόγος ύπαρξης όλων των προσωρινών αποβάθρων 
που αποτελούσαν προσωρινή λύση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.098, 
ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.098, 
ημερομηνίας 30 Αυγούστου, 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
παραθέτω τα ακόλουθα στατιστικά στοιχεία: 

2. ∆υστυχήματα και θύματα τροχαίων δυστυχημάτων στην Επαρχία 
Αμμοχώστου: 

∆ΥΣΤΥΧΗΜΑΤΑ ΘΥΜΑΤΑ 

 2009 01/01/2010 
31/07/2010 

 2009 01/01/2010 
31/07/2010 

Θανατηφόρα 5 6 Νεκροί 5 7 

Σοβαρά 30 16 Σοβαρά 35 17 

Ελαφρά 45 31 Ελαφρά 80 51 

Ζημιές μόνο 35 36 Ολικό 120 75 

Ολικό 115 89    

3. Τροχαίες παραβάσεις στην Επαρχία Αμμοχώστου: 

 2009:  Έγιναν συνολικά 15.198 καταγγελίες που αφορούσαν διάφορες 
τροχαίες παραβάσεις. 

 1/1/2010-31/7/2010:  Έγιναν συνολικά 11.372 καταγγελίες που 
αφορούσαν διάφορες τροχαίες παραβάσεις. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κριθούν 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.01.103 και 

23.06.009.05.01.108, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.01.103 και 
23.06.009.05.01.108 που υποβλήθηκαν από το Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννη και αποστάληκαν με τις ταυτάριθμες επιστολές σας με ημερομηνία 
30/08/2010 και σας πληροφορώ ότι αυτή την περίοδο το Τοπικό Σχέδιο Παραλιμνίου 
δεν βρίσκεται υπό αναθεώρηση και τροποποίηση. Όταν αρχίσει η σχετική διαδικασία, 
το Πολεοδομικό Συμβούλιο, στο οποίο έχουν εκχωρηθεί οι εξουσίες του Υπουργού 
Εσωτερικών αναφορικά με την αναθεώρηση/τροποποίηση Τοπικών Σχεδίων, θα 
διαβουλευθεί με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ως Αρχή αρμόδια για τον 
εκπαιδευτικό προγραμματισμό, σε σχέση με τα θέματα που τίθενται στις δυο 
Ερωτήσεις. 

2. Στο πλαίσιο της αναφερόμενης διαδικασίας, ο ∆ήμος Παραλιμνίου θα 
προσκληθεί να υποβάλει στο Κοινό Συμβούλιο και στο Πολεοδομικό Συμβούλιο τις 
ολοκληρωμένες του εισηγήσεις για όλα τα θέματα που προνοούνται στο Τοπικό 
Σχέδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.104, 
ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«ΘΕΜΑ: 1° ∆ημοτικό Σχολείο Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 30/8/2010 και σας πληροφορώ 
ότι η ανέγερση αίθουσας πολλαπλής χρήσης στο 1° ∆ημοτικό Σχολείο Παραλιμνίου 
περιλαμβάνεται στην 3η Φάση 8ετούς προγράμματος ανέγερσης τέτοιων αιθουσών σε 
όλα τα ∆ημοτικά Σχολεία της Κύπρου. 

 Αν η υλοποίηση του προγράμματος εξελιχθεί ομαλά, αναμένεται η ανέγερση να 
περιληφθεί στον Προϋπολογισμό 2012.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.107, 
ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «ΘΕΜΑ: 5° ∆ημοτικό Σχολείο Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 31/8/10 και σας πληροφορώ ότι 
το αναγκαίο οδικό δίκτυο πρόσβασης έχει περιληφθεί στα έργα ανέγερσης του 
σχολείου. 

 Η απαλλοτρίωση του αναγκαίου γηπέδου τόσο για τα κτίρια του σχολείου όσο 
και τους δρόμους πρόσβασης προωθείται μαζί πλην όμως δεν έχει ακόμη 
ολοκληρωθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.122, ημερομηνίας 26 

Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας 
ημερομηνίας 31 Αυγούστου 2010 και σας διαβιβάζω την ακόλουθη απαντητική 
επιστολή της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, ως αρμόδιας εποπτικής αρχής, 
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αναφορικά με την ερώτηση (Ερ. 23.06.009.05.01.122) που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη: 

 “Αναφερόμαστε στην επιστολή σας ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά 
με το ερώτημα που τέθηκε προς τον Υπουργό Οικονομικών από τον βουλευτή κ. 
Κυριάκο Χατζηγιάννη και σας πληροφορούμε ότι τα τέλη, οι επιβαρύνσεις ή άλλες 
χρεώσεις που δύναται να απαιτήσει μια τράπεζα από τους πελάτες της καθορίζονται 
στη σύμβαση μεταξύ της τράπεζας και εκάστου πελάτη η οποία διέπει τη μεταξύ τους 
σχέση κατά την παροχή τραπεζικών ή άλλων συναφών υπηρεσιών. 

 Νοείται ότι, για σκοπούς διαφάνειας, με βάση τον περί Φιλελευθεροποίησης του 
Επιτοκίου και Συναφών Θεμάτων Νόμο, όλα τα πιστωτικά ιδρύματα έχουν 
υποχρέωση: 

(α) Να ενημερώνουν ειδικά κάθε οφειλέτη στον οποίο παραχωρούν δάνειο ή άλλη 
πιστωτική διευκόλυνση για το ύψος του επιτοκίου που θα χρεώνεται εκάστοτε 
αναφορικά με το δάνειο ή την πιστωτική διευκόλυνση, τον τρόπο με τον οποίο 
τούτο θα υπολογίζεται και το χρόνο κατά τον οποίο θα εισπράττεται ή θα 
χρεώνεται στο λογαριασμό του οφειλέτη, 

(β) να παρέχουν σε κάθε οφειλέτη λεπτομέρειες για τυχόν άλλες χρεώσεις ή 
ανάκτηση εξόδων που σχετίζονται με το δάνειο ή την πιστωτική διευκόλυνση,  

(γ) να ενημερώνουν τους οφειλέτες είτε με ανακοίνωση στον ημερήσιο τύπο είτε με 
γραπτή ειδοποίηση προς αυτούς για τυχόν αλλαγή στο επιτόκιο ή στον τρόπο 
υπολογισμού του ή στο χρόνο καταβολής του ή γενικά για οποιαδήποτε άλλη 
αλλαγή, 

(δ) να μην ανατοκίζουν περισσότερο από δύο φορές το χρόνο.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.127, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«ΘΕΜΑ: Ετοιμασία γενικού ρυθμιστικού πλαισίου για την κατασκευή βιομηχανικού 
λιμανιού στην περιοχή Βασιλικού 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι η 
μελέτη με θέμα «Εκπόνηση Γενικού Ρυθμιστικού Σχεδίου (Master ΡΙan) του Λιμένα 
Βασιλικού έχει ολοκληρωθεί και υποβληθεί στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. Αναφέρεται 
ότι το όλο θέμα βρίσκεται ενώπιον του ∆ιοικητικού Συμβουλίου της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου για μελέτη και λήψη σχετικών αποφάσεων. 

 Αντίγραφο της σχετικής μελέτης επισυνάπτεται, ως ζητήθηκε με την 
προαναφερόμενη ερώτηση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.135, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6.9.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος ετοιμάζει προσχέδιο Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων, 
που θα ρυθμίζει και το θέμα των ομβρίων υδάτων. Το θέμα αυτό θα συζητηθεί στην 
αρμόδια Τεχνική επιτροπή, σύμφωνα με την διαδικασία που προβλέπεται στους περί 
Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμους 2002 μέχρι 2009. 

 Σημειώνεται όμως ότι η μη σύνδεση των ομβρίων υδάτων με συστήματα 
αποχέτευσης αποτελεί παγκόσμια πρακτική, καθώς τα όμβρια ύδατα χαρακτηρίζονται 
από εποχικότητα (μεγάλες ποσότητες σε μικρό χρονικό διάστημα) και χαμηλή 
περιεκτικότητα σε οργανικά, χαρακτηριστικά που προκαλούν δυσλειτουργίες σε 
σταθμούς επεξεργασίας λυμάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.138, 
ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το ιατρείο του Τμήματος Φυλακών στελεχώνεται με ιατρικό, παραϊατρικό και 
νοσηλευτικό προσωπικό ως ακολούθως: 

- ∆ύο ιατρικοί λειτουργοί (Παθολόγοι) - Ωράριο ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

- Ένας Ψυχίατρος - Ωράριο ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

- Ένας Οδοντίατρος - Μία φορά την εβδομάδα 

- Ένας ∆ερματολόγος - Μία φορά το μήνα 

- ∆ύο Κλινικοί Ψυχολόγοι - Ωράριο ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

- ∆ύο Εργοθεραπεύτριες - καλύπτουν υπηρεσία μίας Εργοθεραπεύτριας με 
Ωράριο ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

- Μία ∆ιαιτολόγος - Μία φορά το μήνα 

- Μία Ανώτερη Νοσηλευτική Λειτουργός - Ωράριο ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

- Τέσσερις Νοσηλευτές Ψυχικής Υγείας - Ωράριο ∆ημόσιας Υπηρεσίας 

- Πέντε Νοσηλευτικοί Λειτουργοί - Καλύπτεται η πρωινή και απογευματινή 
βάρδια. 

2. Για την αναβάθμιση της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης είναι αναγκαία η 
παρουσία Παθολόγου και νοσηλευτικού προσωπικού καθ’ όλη τη διάρκεια του 
εικοσιτετραώρου. Τούτο είναι επιβεβλημένο και για λόγους ασφάλειας διότι θα 
αποφεύγεται η μετακίνηση κρατουμένων προς το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
ιδιαίτερα κατά τις βραδινές ώρες, για περιστατικά που θα μπορούσαν να 
αντιμετωπισθούν στο ιατρείο των Φυλακών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.142, 

ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.142, 
ημερομηνίας 2 Σεπτεμβρίου, 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
παραθέτω τα ακόλουθα στατιστικά στοιχεία: 

α) Αριθμός Πεζών που ενέχονται σε τροχαία δυστυχήματα 

Θύματα 

 2009 2010 

(1/1-31/7) 

Νεκροί 9 8 

Σοβαρά 112 54 

Ελαφρά 88 54 

Ολικό 209 116 

 Να σημειωθεί ότι από 1/1/2010 μέχρι 21/9/2010 έχασαν την ζωή τους σε 
τροχαία δυστυχήματα 9 πεζοί. 

β) Πίνακας θυμάτων (νεκροί και σοβαρά τραυματίες) που αφορά πεζούς ανάλογα 
με την ενέργεια τους στο δρόμο κατά την ώρα του δυστυχήματος 

 

ΕΝΕΡΓΕΙΕΣ ΠΕΖΟΥ 

2009 2010 

ΝΕΚΡΟΙ ΣΟΒΑΡΑ ΝΕΚΡΟΙ ΣΟΒΑΡΑ 

∆ιασταύρωνε από δεξιά 
καλυπτόμενος από σταματημένο 
όχημα 

0 23 0 3 

 

∆ιασταύρωνε από δεξιά μη 
καλυπτόμενος από σταματημένο 
όχημα 

5 30 1 13 

∆ιασταύρωνε από δεξιά 
καλυπτόμενος από κινούμενο 
όχημα 

0 3 0 2 
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∆ιασταύρωνε από αριστερά 
καλυπτόμενος από σταματημένο 
όχημα 

0 1 0 2 

∆ιασταύρωνε από αριστερά μη 
καλυπτόμενος από σταματημένο 
όχημα 

0 2 4 10 

∆ιασταύρωνε από αριστερά 
καλυπτόμενος από κινούμενο 
όχημα 

0 0 0 1 

∆ιασταύρωνε σε διάβαση πεζών 1 13 0 7 

Βάδιζε στο δρόμο - με πρόσωπο 
στην τροχαία - χωρίς 
πεζοδρόμιο 

1 3 0 0 

Βάδιζε στο δρόμο - με πρόσωπο 
στην τροχαία - με πεζοδρόμιο 

0 4 0 0 

Βάδιζε στο δρόμο - με πλάτη 
στην τροχαία - χωρίς 
πεζοδρόμιο 

0 4 0 1 

Βάδιζε στο δρόμο - με πλάτη 
στην τροχαία - με πεζοδρόμιο 

0 2 0 2 

Στεκόταν ή έπαιζε μέσα στο 
δρόμο 

0 8 0 0 

Εκτός δρόμου - πεζοδρόμιο, 
νησίδα κ.λπ. 

1 14 3 8 

Άλλη ενέργεια μέσα στο δρόμο 1 5 0 5 

ΟΛΙΚΟ 9 112 8 54» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα 
στη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆´.  Αυτό θα γίνει την ερχόμενη εβδομάδα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται με την ευκαιρία της επίσκεψης 
στην Κύπρο του Προέδρου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, του κ. Buzek, ο οποίος θα 
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προσφωνήσει το σώμα τη ∆ευτέρα, 11 Οκτωβρίου 2010, στις 5.45 το απόγευμα.  
Επαναλαμβάνω, ∆ευτέρα, στις 5.45 το απόγευμα θα προσφωνήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ο Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ο κ. Buzek.  Η επόμενη 
τακτική συνεδρία της Βουλής θα γίνει κανονικά την ερχόμενη Πέμπτη, 14 Οκτωβρίου 
2010, η ώρα 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053-2006). 

 2.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054-2006). 

 3.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.140-2009). 

 4.  Ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής στον 
Τομέα της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.062-2010). 

 5.  Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.040-2010). 

 6.  Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
(Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο 
Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος  του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.146-2010). 

 7.  Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αθηένου 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.151-2010). 

 8.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.163-2010). 

 9.  Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.119-2010). 

 10.  Ο περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) Νόμος 
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του 2003. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.2003). 

 11.  Ο περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.057-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, 
η συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις 
δραστηριότητές τους και η ανάγκη θεσμικής 
προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω της 
λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό 
αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 2.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης 
των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές 
του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση 
(20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 3.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, 
η αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα 
στη λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου 
Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 4.  «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
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Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 5.  «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του 
μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 6.  «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 7.  «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 8.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου 
και η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και 
Στέλλας Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής, έστω και 
επεισοδιακής! 

(Ώρα λήξης:  6.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος 

Αντωνίου Αντώνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Αριστοτέλους Άριστος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος Νικολάου Ιωνάς 
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Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής για την 50ή επέτειο της κυπριακής 
ανεξαρτησίας και για τον Παγκόσμιο Μήνα Ευαισθητοποίησης και Ενημέρωσης 
για τον Καρκίνο του Μαστού. 

2. Αναβολή της συζήτησης των θεμάτων: 

α. «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», 

β. «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», 

γ. «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», 

 έπειτα από συζήτηση (Ν. Τορναρίτης, Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, Ι. Νικολάου, Γ. 
Λαμάρης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ά. Βότσης). 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμος (Αρ. 1) του 2010» και «Ο 
Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης 2009 Νόμος του 2009 Νόμος του 2010» και ψήφισή τους σε 
νόμους, του πρώτου με τον τίτλο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 
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2010» και του δεύτερου με τον τίτλο «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 2009 Νόμου 
του 2009 Νόμος του 2010». 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2007 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 

β. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2008 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2009 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

 και ψήφισή τους σε νόμους. 

6. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας    
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010» και «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2010» και ψήφισή τους σε ενιαίο 
κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος  του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Κοινοτικό Σύστημα 
Παρακολούθησης και Ενημέρωσης Σχετικά με την Κυκλοφορία Πλοίων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία Κουλία 
και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προσωρινής Απαγόρευσης της 
∆ιάθεσης στην Αγορά ή και της Χρήσης Σκευασμάτων που Περιέχουν την 
Ουσία Methomyl Νόμος του 2010» και καταψήφισή του. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Έκδοσης ∆ικαστικών ∆ιαταγμάτων για 
την Προστασία των Συλλογικών Συμφερόντων των Καταναλωτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Πάμπη 
Κυρίτση και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί  Σπόρων (Άδεια Λειτουργίας 
Σποροπαραγωγικής Επιχείρησης και Άδεια Εμπορίας Σπόρων) 
(Τροποποιητικοί)  Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Σπόρων (Κτηνοτροφικά Φυτά) (Τροποποιητικοί)   Κανονισμοί 
του 2010», 

β. «Οι περί Σπόρων (Σιτηρά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», 

γ. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του   2010», 

δ. «Οι περί Σπόρων (Ελαιούχα και Κλωστικά Φυτά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» 
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 και έγκρισή τους. 

13. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και οι παρατηρήσεις των κ. Ντίνου 
Χατζηνικόλα και Γιώργου Περδίκη για την παραπομπή των θεμάτων: 

α. «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των Υδάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», 

β. «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρότυπα Ποιότητας  
Περιβάλλοντος στον Τομέα της Πολιτικής των Υδάτων) Κανονισμοί του 
2010» και 

γ. «Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των Ζωοτροφών (Έλεγχος 
Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010». 

14. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Καθυστέρηση στην παραχώρηση οικοπέδων σε πρόσφυγες στην Τερσεφάνου 
- Καθαρισμός δημόσιου χώρου στην Τερσεφάνου - ∆ιαχωρισμός και 
παραχώρηση οικοπέδων σε πρόσφυγες στην Τερσεφάνου - Κριτήρια επιβολής 
φορολογιών από τα κοινοτικά συμβούλια - Θέμα οφειλών και φορολόγησης της 
Εκκλησίας της Κύπρου - Συμβόλαια Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με 
εργοληπτικές εταιρείες - Η μη εφαρμογή από το δήμο Ιδαλίου του διατάγματος 
κατεδάφισης χοιροστασίου - Αποθήκευση υλικών που περιέχουν αμίαντο - 
Καταβολή των τροφείων του καταφυγίου της οργάνωσης “Στίγμα” - Λαμπτήρες 
φθορισμού - Στοιχεία των προσφορών για έργα του δημοσίου που 
κατακυρώθηκαν σε εργολάβους - Βελτίωση του οδοστρώματος του δρόμου 
Τέρας-Κρίτου Τέρας - Το κλείσιμο των προσβάσεων προς παραλία στην 
περιοχή του αεροδρομίου Πάφου - Τα επιδόματα αναπηρίας σε σχέση με τις 
αιτήσεις φοιτητών για διαμονή στις εστίες ΤΕΠΑΚ - Ανήλικοι αιτητές ασύλου 
στην Κύπρο - Ανέγερση εμπορικού κέντρου στον οικισμό Αγίου Γεωργίου στη 
Λάρνακα - Αξιοποίηση του χώρου πίσω από το εμπορικό κέντρο του 
συνοικισμού Λιοπετρίου - Πρόσληψη ειδικών αστυφυλάκων στο αεροδρόμιο 
Λάρνακας - Παραχώρηση άδειας κυνηγιού για υδρόβια πουλιά - Τοποθέτηση 
ηχοπετασμάτων στην περιοχή γύρω από τον κόμβο Αρχαγγέλου - 
Επαναλειτουργία της Σχολής Μελκονιάν - Εμπρησμός οπαδών ποδοσφαιρικής 
ομάδας κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Λευκωσίας πριν τον τελικό 
κυπέλλου ποδοσφαίρου - Ανάγκη για σταθμό ασθενοφόρων στις περιοχές από 
Αγρό μέχρι Λευκωσία - Ρωσοτουρκική συμφωνία για κατασκευή 
ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στο Άκκιουγιου - ∆ειγματοληψίες σε Χώρους 
Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Απορριμμάτων - Πρόκληση αναστάτωσης στο 
αεροδρόμιο Λάρνακας κατά την υποδοχή ξένου ποδοσφαιριστή - Σχεδιασμός 
για δημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό - Αιολικό πάρκο στην 
περιοχή του πεδίου βολής Καλού Χωριού - Περιορισμός του χρόνου 
συνδικαλιστικής εργασίας των αστυνομικών και χρήση της προσωπικής τους 
άδειας για συμμετοχή σε συνέδριο - Κυκλοφοριακό πρόβλημα στον Πρωταρά - 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τον Κοινωνικό Αποκλεισμό - Ο θεσμός του σχολικού 
κοινωνικού λειτουργού - Η λειτουργία της μονάδας απεξάρτησης και 
αποκατάστασης αλκοολικών - Η ανάπτυξη γηριατρικών υπηρεσιών και κατ’ 
οίκον φροντίδας υγείας - Ενημέρωση για αύξηση πτωματικών δοτών - Μελανά 
σημεία οδικού δικτύου και οδική ασφάλεια - Επέκταση του έργου διαμόρφωσης 
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της κοίτης του ποταμού Κλήμου στη Νεκρή Ζώνη και στις κατεχόμενες περιοχές 
- Συμφωνία μεταξύ της κυβέρνησης και του Ογκολογικού Κέντρου της 
Τράπεζας Κύπρου - Εμπορικό κέντρο συνοικισμού Λιοπετρίου - Επικίνδυνη 
σημαδούρα των κατοχικών δυνάμεων στη θαλάσσια περιοχή Κάτω Πύργου-
Λιμνίτη - Κίνδυνος από πλωτή διαφήμιση στην Αγία Νάπα - Μπάζα από την 
κατεδάφιση του παλιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Έρευνες για επίθεση 
σε Νιγηριανό φοιτητή - Επιδιορθώσεις στο καφενείο και αντικατάσταση 
παραθύρων στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων Β΄ - Προβλήματα στη 
λειτουργία εξωτερικού ιατρείου στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων Β΄ - 
Πρόκληση αναστάτωσης στο αεροδρόμιο Λάρνακας κατά την υποδοχή ξένου 
ποδοσφαιριστή - Χημική ουσία ΜΙΤ σε προϊόντα στην κυπριακή αγορά - 
Ασκήσεις Βρετανών στο πεδίο βολής Καλού Χωριού Λάρνακας - Ανάγκη για 
ενιαία ανάπτυξη των δήμων Λευκωσίας που περιλαμβάνουν κατεχόμενες 
περιοχές - Πρόκληση σωματικής βλάβης σε Νιγηριανό από νεαρούς του ΕΛΑΜ 
- Καταπάτηση δημόσιου χώρου πρασίνου στην Πάφο - Συντήρηση των 
γραμμών της ΑΗΚ στις δασικές περιοχές και πυρκαγιά του 2007 στο Σαϊττά - 
∆ιορθωτικά μέτρα σε σχέση με την έξοδο των επιβατών στο αεροδρόμιο 
Λάρνακας - Λόγοι πληρωμής από τους παραγωγούς ασφαλίστρων στον ΟΓΑ - 
Εξέταση των ενστάσεων για το Μέτρο 1.5.1 του Προγράμματος Αγροτικής 
Ανάπτυξης - Η ολοκλήρωση του κοιμητηρίου στην Αυδήμου - ∆ημιουργία 
αποθηκευτικών χώρων πόσιμου νερού στην Αμμόχωστο - Έλεγχος για 
συντάξεις Τουρκοκυπρίων που δε διαμένουν στις ελεύθερες περιοχές - 
Προβλήματα στις επιδιορθώσεις ταρατσών στο συνοικισμό Μακάριος Γ΄ στις 
Καμάρες - Αποκατάσταση του χώρου του λατομείου στην Αυγόρου - 
Στεγασμένος χώρος αναμονής λεωφορείων και ταξί στο αεροδρόμιο Λάρνακας 
- ∆ιευκρινίσεις σχετικά με τη διαδικασία πρόσληψης φιλολόγων από το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - Κατασκευαστικά 
έργα στην οδό Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα - Αποδεκατισμός μελισσών και 
επιβάρυνση της ποιότητας του μελιού - Ακτοπλοϊκά δρομολόγια Λαττάκειας-
Αμμοχώστου - Προοπτική ίδρυσης μουσείου ελιάς στην περιοχή 
Σταυροβουνίου - Προγραμματισμός έργων ανάπτυξης στο λιμάνι Βασιλικού - Η 
πρόταση του ΠΑΣΥ∆ΙΞΕ για ανάκαμψη του χειμερινού τουρισμού - Χρήση 
∆ιεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας από τη Βρετανική Πολεμική Αεροπορία - 
Υλοποίηση έργων στην Λεμεσό - Έκδοση άδειας για ανέγερση μνημείου του 
Σολωμού Σολωμού - Άσκηση βρετανικών πολεμικών αεροσκαφών στο 
αεροδρόμιο Λάρνακας - Λειτουργία λατομείου στην Ορόκληνη - Αξιοποίηση 
υποδομής για θαλάσσιες μελέτες στη Λάρνακα - ∆ιαχειριστικά σχέδια για 
περιοχές εντός βρετανικών βάσεων - ∆ημοσιεύματα για ενοικίαση ιδιωτικού τζετ 
για τις μετακινήσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας - Η διαδικασία διορισμού 
των μελών της Σχολικής Εφορίας Αρμενικών Σχολείων - Πρόβλημα ρύπανσης 
από την κτηνοτροφική περιοχή Ξυλοτύμπου - Ανέγερση προσφυγικών 
κατοικιών στην επαρχία Αμμοχώστου - Κήρυξη του παλιού γεφυριού στο 
Κούρδαλι ως διατηρητέου - Μόλυνση σφαγίων πουλερικών με σαλμονέλα - 
Νομοθετική ρύθμιση της εφαρμογής του Εθνικού Στρατηγικού Σχεδίου για τον 
Περιορισμό των Εκπομπών Αερίων Θερμοκηπίου - Υποβολή εκθέσεων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τις εκπομπές 
αερίων θερμοκηπίου - Κριτήρια παροχής οικονομικής βοήθειας για ζημιές σε 
υποστατικά από θεομηνίες - Κανονισμοί για διαχείριση αποβλήτων ελαστικών - 
∆ιαχείριση στερεών αποβλήτων αερολιμένα Λάρνακας - Η υπόθεση διαρροής 
επικίνδυνων υγρών στον υδροβιότοπο της Αλυκής Λάρνακας - Προκήρυξη 
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προσφορών για τη θέση συμβούλου μηχανικού - Παράνομη αποβάθρα στην 
παραλία  “Μαϊστράλι” στον Πρωταρά - Μέτρα αντιμετώπισης των “νέων 
τροφίμων” και κήρυξη της Κύπρου σε περιοχή ελεύθερη από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς - Πιστοποιητικό Επαγγελματικής Κατάρτισης 
Οδηγού Μηχανοκινήτων Οχημάτων - Αστυνόμευση της ελεύθερης περιοχής 
Αμμοχώστου κατά τους καλοκαιρινούς μήνες - Επίλυση του ζητήματος 
στέγασης της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Αμμοχώστου - Το σοβαρό έγκλημα 
στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου και ο βαθμός εξιχνίασής του - Ο θεσμός 
της κοινοτικής αστυνόμευσης στις κοινότητες Σωτήρας και Λιοπετρίου - 
Στοιχεία και ενέργειες για πάταξη του ηλεκτρονικού τζόγου στην ελεύθερη 
περιοχή Αμμοχώστου - Η δυνατότητα συμμετοχής της Κύπρου στο πρόγραμμα 
ΗΑΜΑΜ για καλύτερη διάγνωση του καρκίνου του μαστού - Τα τροχαία 
δυστυχήματα και αδικήματα στην επαρχία Αμμοχώστου - Βοηθητικά πλακάκια 
για τους τυφλούς σε πεζοδρόμια στη Λάρνακα - Ερωτήματα για τους 
εγγεγραμμένους στα γραφεία εργασίας Τουρκοκυπρίους ως ανέργους - 
Επανειλημμένη διακοπή παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στην περιοχή 
Κάππαρη - ∆ιακίνηση τυφλών στους χώρους του νοσοκομείου Αμμοχώστου - 
Συμπερίληψη στο τοπικό σχέδιο Παραλιμνίου του ΣΤ΄ ∆ημοτικού Σχολείου - 
∆ημιουργία κλειστής αίθουσας αθλοπαιδιών στο Α΄ ∆ημοτικό Σχολείο 
Παραλιμνίου - Έργα στον προσφυγικό συνοικισμό Τσιακκιλερού - Μέτρα 
υποβοήθησης της τροχαίας κίνησης στην Αγία Νάπα και τον Πρωταρά την 
καλοκαιρινή περίοδο - Ανάγκη κατασκευής οδικού δικτύου για το Ε΄ ∆ημοτικό 
Σχολείο Παραλιμνίου - Συμπερίληψη του Β΄ Γυμνασίου Παραλιμνίου στο τοπικό 
σχέδιο - Ανάγκη κυκλοφοριακής αποσυμφόρησης στον εμπορικό δρόμο Κοραή 
στο Παραλίμνι - Ανάγκη δημιουργίας χώρου στάθμευσης στο Γυμνάσιο 
Παραλιμνίου - Καθυστέρηση του έργου για το Cargo Village στο αεροδρόμιο 
Λάρνακας - Ανάγκη μείωσης του κόστους παραγωγής στο 
γεωργοκτηνοτροφικό τομέα - Εργασίες βελτίωσης των λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή 
και Γρηγόρη Αυξεντίου στη Λάρνακα - Ανάγκη αντιμετώπισης της διάβρωσης 
στην ακτογραμμή Λάρνακας - Υλοποίηση έργων στη λίμνη της Ορόκληνης - 
Ανέγερση οικοδομών στην Ορεινή Λάρνακα χωρίς σχετικές άδειες - Ανάγκη 
αποκατάστασης και αξιοποίησης κτιρίων στο χώρο του Μεταλλείου Αμιάντου - 
Ανάγκη καταβολής επιδόματος σε οροθετικούς και παροχής κινήτρων για 
εργοδότησή τους - Προβλήματα ναυαγοσωστικής υπηρεσίας - Ανάγκη 
λειτουργίας του Θαλάμου Υπερβαρικού Οξυγόνου στο νοσοκομείο Λάρνακας - 
Ανάγκη ασφαλτόστρωσης αγροτικού δρόμου στα Κάτω Πολεμίδια - Τα νόμιμα 
δικαιώματα των τραπεζών για την είσπραξη τελών - Περικοπή κονδυλίου για 
επιδιόρθωση πολυκατοικιών σε προσφυγικό οικισμό στα Λατσιά - Ανάγκη 
επιδιόρθωσης κατοικίας στα Πάνω Πολεμίδια - Εισαγωγή πατατών από τη 
Βουλγαρία και πιθανότητα μετάδοσης νέας ασθένειας στην ντόπια καλλιέργεια - 
Η νέα χαρτογράφηση θορύβου στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Σχέδιο για την 
κατασκευή βιομηχανικού λιμανιού στο Βασιλικό - Υλοποίηση της Σύμβασης των 
Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας - Αντικατάσταση του ραντάρ 
στο Θρονί του Κύκκου - Καταγγελίες για παράνομη χρήση ναργιλέ - Απόδοση 
τιμής στους ναυτικούς των ακταιωρών “Φαέθων” και “Αρίων” - Τρόπος 
δημοσίευσης των αποτελεσμάτων των εξετάσεων για πρόσληψη στη δημόσια 
υπηρεσία - Η ύπαρξη αγροφυλάκων στις κοινότητες - ∆ιαχείριση 
απορροφητικών υλικών στον αερολιμένα Λάρνακας - Ανάγκη σύνδεσης των 
ομβρίων υδάτων του αερολιμένα Λάρνακας με το σύστημα αποχέτευσης - 
Έκδοση πολεοδομικών αδειών με τη διαδικασία “κόκκινου φακέλου” - Αίτημα 
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του κοινοτικού συμβουλίου Κυπερούντας για παραχώρηση οικονομικής 
βοήθειας - Έλλειψη ιατρικού προσωπικού στις Κεντρικές Φυλακές - Ο κώδικας 
πρακτικής των υπηρεσιών παρηγορητικής φροντίδας στα κρατικά 
νοσηλευτήρια - Προβλήματα στη διαδικασία ανανέωσης αδειών παραμονής σε 
συζύγους Κυπρίων ή Ευρωπαίων πολιτών - Αιτήσεις δημόσιου βοηθήματος - 
Τροχαία δυστυχήματα όπου εμπλέκονται πεζοί - ∆έσμευση του Υπουργού 
Παιδείας για επαναλειτουργία της Σχολής Μελκονιάν - Ψήφιση νομοθεσίας για 
την ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας σύμφωνα με την Οδηγία 
2009/28/ΕΚ - Ιεραρχικές προσφυγές κατά του εμπορικού κέντρου “Madisons” - 
Το τέλος σύνδεσης των εγκαταστάσεων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές με το δίκτυο της ΑΗΚ - Λειτουργία νευροχειρουργικού 
τμήματος στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου - ∆ημιουργία κυρτωμάτων σε 
κεντρικό δρόμο στο Φρένναρος - Ανάγκη επισκευής του μηχανήματος για την 
οστεοπόρωση στο νοσοκομείο Αμμοχώστου - Πρόσβαση σε κρουαζιερόπλοια 
ατόμων με κινητικές αναπηρίες - Αυτιστικά παιδιά - Η ποιότητα του αέρα στο 
νέο κτίριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου - Αυθαίρετη στάθμευση 
αυτοκινήτων σε διάφορους χώρους στα κρατικά νοσηλευτήρια - ∆ιάβρωση και 
καταστροφή της παράλιας περιοχής Περβολιών και Ορόκληνης - Στελέχωση 
της μονάδας βραχείας νοσηλείας του νοσοκομείου Αμμοχώστου - Πρόσληψη 
νοσηλευτών στα νοσοκομεία Αμμοχώστου και Λάρνακας - Συμπερίληψη της 
περιοχής Πρωταρά στα έντυπα προβολής της Κύπρου των Κυπριακών 
Αερογραμμών - Ανανέωση του στόλου της Eurocypria - Μέτρα αντιμετώπισης 
κρουσμάτων από τον μύκητα ceratocystis platani - Μέτρα προστασίας των 
κλοκκάρων - Κυκλοφοριακή συμφόρηση στο δρόμο Παρεκκλησιάς-Κελλακίου - 
Κυκλοφοριακή συμφόρηση στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού λόγω 
έργων της ΑΗΚ - Θεσμοθέτηση των διαταγμάτων αναστολής της εργασίας σε 
περιόδους καύσωνα - Το κλείσιμο του καφενείου “ΣΚΕ Πάνω Πολεμιδιών” - 
Προβληματικός χώρος της Επαρχιακής ∆ιοίκησης, του Φόρου Είσπραξης και 
του Γραφείου Εργασίας Αμμοχώστου - Τα κριτήρια και ο τρόπος επιλογής της 
εκπροσώπησης της Κύπρου στους Κοινοπολιτειακούς Αγώνες - Προβλήματα 
στο σύστημα εξαερισμού του αεροδρομίου Λάρνακας - Έλεγχος διακίνησης 
παράνομων ουσιών μέσω του αεροδρομίου Λάρνακας - Κόστος ηλεκτρικού 
ρεύματος για τις κρατικές υπηρεσίες στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας - Η μη 
φρούρηση της εξόδου του τελωνείου στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Το ποσό που 
πληρώνει το κράτος στην εταιρεία “Hermes Airport” για υπηρεσίες 
τηλεπικοινωνίας - Αναβάθμιση του καρνάγιου στη Λεμεσό - Ερωτήματα για τα 
κρούσματα καρκίνου στην Κύπρο - Τα προσωπικά αντικείμενα των 
αγνοουμένων που ανασύρονται από τους ομαδικούς τάφους - Ερωτήματα 
σχετικά με το Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών - Κάλυψη των εξόδων 
ταξιδιών των φοιτητών στρατιωτικών σχολών της Ελλάδας - Συνθήκες εργασίας 
στο Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών - Η επικινδυνότητα του 
παυσίπονου “Βολταρέν” - Μείωση των ωρών στήριξης σε παιδιά με ειδικές 
μαθησιακές δυσκολίες - Φορολογικές υποχρεώσεις της Εκκλησίας της Κύπρου 
- Παροχή δικαιώματος επιλογής γυμνασίου στους μαθητές από την 
Κυπερούντα και τον Αστρομερίτη - Κατασκευαστικά έργα στον 
αυτοκινητόδρομο Αστρομερίτη-Ευρύχου - Το αίτημα για δημιουργία Κέντρου 
Εξυπηρέτησης του Πολίτη στην Ευρύχου - Αίτημα της κοινότητας Ευρύχου για 
λειτουργία του γραφείου του Κτηματολογίου δύο φορές την εβδομάδα - 
Αιτήματα της κοινότητας Ευρύχου σχετικά με το κέντρο υγείας - Αίτημα του 
κοινοτικού συμβουλίου Ευρύχου για δημιουργία Ινστιτούτου Γεωργικών 
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Ερευνών - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ευρύχου για αξιοποίηση κρατικής 
γης - Αίτημα για μείωση της συνεισφοράς της κοινότητας Ευρύχου για 
αναπτυξιακά έργα - Η ανέγερση του γυμνασίου στη ∆ρομολαξιά - Η ισότητα 
των φύλων ως στόχος του κυπριακού εκπαιδευτικού συστήματος - 
Κυκλοφοριακή συμφόρηση σε φώτα τροχαίας στη Λεμεσό - Περιβαλλοντική 
μελέτη για το οδικό δίκτυο Αγρού - Αποζημιώσεις σε πληγέντες παραγωγούς 
για καταστροφή καλλιεργειών από το έντομο “tuta absoluta” - Ερευνητικά 
προγράμματα Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών - Μελέτη για την επιβολή 
μέτρου εξοικονόμησης πόσιμου νερού με σύστημα τέλους υπερκατανάλωσης - 
Ευρωπαϊκό πρόγραμμα ενίσχυσης της μελισσοκομίας - Ο συνολικός αριθμός 
των αιτητών πολιτικού ασύλου - Μέτρα για ανάπτυξη της τουριστικής κίνησης 
στη Λάρνακα - Πόντιση κατεστραμμένου αεροσκάφους στη θαλάσσια περιοχή 
Αμμοχώστου - Η μη εφαρμογή της επίσημης τυποποίησης των ονομάτων - 
Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας - Πωλήσεις 
καπνικών προϊόντων - Αίτημα για συμπερίληψη της Περιστερώνας στο Ενιαίο 
Στεγαστικό Σχέδιο - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Περιστερώνας για 
οικονομική στήριξη των πατατοπαραγωγών και των εσπεριδοκαλλιεργητών - 
Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Περιστερώνας για αλλαγή σωλήνων 
υδατοπρομήθειας στους συνοικισμούς - Αίτημα κατοίκων της Αγίας Τριάδας για 
αποστολή ιερέως στην κοινότητα - Έρευνες για εντοπισμό χρυσού και άλλων 
μεταλλευμάτων στην επαρχία Λάρνακας - Μορατόριουμ στην εξόρυξη 
πετρελαίου και φυσικού αερίου από τη θάλασσα της Μεσογείου - Ρύπανση της 
ακτής του Αγίου Ερμογένους στο Κούριο από ζωτικά περιττώματα - Όροι 
λειτουργίας ζωολογικού κήπου στο Μετόχιο Αγίου Προκοπίου στην Έγκωμη - Η 
ρύπανση των παραλιών και της θάλασσας στην Πάφο και η αντιμετώπιση του 
φαινομένου - Πρόβλημα αποστολής βαθμών για υποψήφιους φοιτητές 
αγγλικών πανεπιστημίων - Λειτουργία του νέου σταθμού ασθενοφόρων στο 
δήμο Πέγειας και η εφαρμογή του θεσμού των διασωστών - ∆ιορισμός 
εκπροσώπου του δήμου Πέγειας στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου - Τα 
σχέδια για τον παραλιακό πεζόδρομο από Κισσόνεργα προς Κόλπο των 
Κοραλλίων - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων στην κοινότητα Αυδήμου - Αναδόμηση 
του συνοικισμού Αγίων Αναργύρων Α΄ στη Λάρνακα - Ερωτήματα για τον 
αναπαλαιωμένο σιδηροδρομικό σταθμό στην Ευρύχου - Εναρμονισμός της 
Κύπρου με το ψήφισμα του ΟΗΕ για το δικαίωμα πρόσβασης στο καθαρό νερό 
- Η αποχή της Κύπρου από τη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ για το δικαίωμα στην 
πρόσβαση στο καθαρό νερό - Αποτελέσματα των επιθεωρήσεων της 
Υπηρεσίας Ενέργειας - Ενεργειακό ισοζύγιο της Κύπρου - Ερωτήματα σχετικά 
με τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος - Οι κατοικίες στον Kυβερνητικό Oικισμό 
Αγίου Γεωργίου στη Λάρνακα - Επίδομα ρεύματος σε άτομα με αναπηρίες και 
συνταξιούχους με χαμηλά εισοδήματα και τοποθέτηση συσκευών κλιματισμού - 
Ερωτήματα σχετικά με το φάκελο του χαλλουμιού - Υποσταθμός της ΑΗΚ στον 
Άγιο Γεώργιο Λάρνακας - Ερωτήματα σχετικά με τη φύλαξη και επιθεώρηση 
εύφλεκτων χημικών ουσιών - Μετεωρολογικό μουσείο στο χώρο του παλιού 
νοσοκομείου Λευκωσίας - Μέτρα εναντίον ιδιοκτητών σφαγείου στην Κάτω 
Μονή Λευκωσίας - ∆υσοσμία και οχληρία από τη λειτουργία του αποχετευτικού 
της Κακοπετριάς - Συνεχής καταγραφή των εκπομπών ρύπων από τον 
ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό ∆εκέλειας - Πλήρωση θέσεων στο Τμήμα 
Αρχαιοτήτων - ∆ιαδικασία πλήρωσης θέσεων που έχουν προκηρυχθεί από το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων - Ρύπανση από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού 
σταθμού ∆εκέλειας - Μέτρα μείωσης της μη ιοντίζουσας ακτινοβολίας στο Ζύγι - 
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Αυθαίρετες αναπτύξεις στο εμπορικό κέντρο “Madisons” - Το δεύτερο διάταγμα 
για τα προσόντα των μελετητών εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον  - 
Ευρωπαϊκή νομοθεσία για ποινικοποίηση της σύστασης καρτέλ - Η 
συμπερίληψη των επιστημόνων διατροφολόγων θεραπευτών στο Μητρώο 
Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων, Τεχνολόγων Τροφίμων και ∆ιαιτολόγων - 
Άδειες εξόρυξης χρυσού - Το έντυπο για μετακίνηση/τοποθέτηση καθηγητών 
μέσης εκπαίδευσης - Υποχρεωτική εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας πριν από 
την παραχώρηση άδειας εκπομπής αερίων αποβλήτων - Αντιμετώπιση της 
ατμοσφαιρικής ρύπανσης από σωματίδια PM 2,5 - Λεωφορειακή γραμμή 
Λευκωσίας-αεροδρομίου Λάρνακας με στάσεις σε κοινότητες και δήμους - 
Παραβίαση των ορίων εκπομπής αερίων στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό 
∆εκέλειας - Ανανέωση κάρτας νοσηλείας ατόμων με μόνιμη αναπηρία - 
∆ιαδικασία λήψης αποφάσεων και ενημέρωσης στα κοινοτικά συμβούλια - 
Χρονοδιαγράμματα κατασκευής και αποπεράτωσης του αυτοκινητόδρομου 
Αστρομερίτη-Ατσά - Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για άμεση δημιουργία 
αποχετευτικού συστήματος - ∆ημιουργία βιοτεχνικής ζώνης Κακοπετριάς-
Γαλάτας - Αίτημα για δημιουργία περιφερειακού σχολείου και νηπιαγωγείου 
στην Κακοπετριά - Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για μείωση της 
συνεισφοράς της στα αναπτυξιακά έργα - Ανάγκη κατασκευής γέφυρας για 
κυκλοφοριακή αποσυμφόρηση στην Κακοπετριά - Αίτημα κοινότητας 
Κακοπετριάς για δημιουργία γραφείου εξυπηρέτησης του πολίτη - Αίτημα της 
κοινότητας Κακοπετριάς για δημιουργία γραφείου ΚΟΤ - Αίτημα της κοινότητας 
Κακοπετριάς για δημιουργία προσβάσεων στον υπεραστικό δρόμο - Άντληση 
νερού από τον ποταμό “Καρκώτη” στην Κακοπετριά - Αίτημα της κοινότητας 
Κακοπετριάς για επέκταση του δικτύου υδατοπρομήθειας - Σύστημα ελέγχου 
διαρροών δικτύου υδατοπρομήθειας μέσω δορυφορικής παρατήρησης και 
ηλεκτρονικών υπολογιστών - Αποτελέσματα εργαστηριακών αναλύσεων σε 
προϊόντα για τα επίπεδα διοξινών και pcbs - Οι εργασίες για αναβάθμιση των 
εγκαταστάσεων του στρατοπέδου Σάββα Ροτσίδη - Οι εκδηλώσεις για τα 
πενηντάχρονα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και οι χορηγίες που δόθηκαν - 
Καταγγελίες για κράτηση και ανάκριση Κύπριου δημοσιογράφου από τις 
συριακές αρχές. 

15. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ιαμαρτυρίες για την ανέγερση και λειτουργία πρατηρίων πετρελαιοειδών - 
∆ημιουργία από τον ΚΟΤ γεωπάρκου στην περιοχή Τροόδους - ∆ημογραφική 
συρρίκνωση των μαρωνιτικών χωριών - Ερωτήματα για ανακατασκευή μέρους 
του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού - Στεγαστικές ανάγκες 
προσφυγικών ποδοσφαιρικών σωματείων - Προβλήματα σχετικά με τη μαρίνα 
της Λάρνακας - Αποζημίωση αγροτών της Ορεινής Λάρνακας που έχουν 
πληγεί από ακραία καιρικά φαινόμενα και μέτρα για συγκράτησή τους στα 
χωριά τους - Αιτήματα της κοινότητας Παναγιάς - Αίτημα κοινότητας Φύτης για 
διαπλάτυνση δρόμων - Αίτημα Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Λευκωσίας για παροχή κυβερνητικών εγγυήσεων για δάνεια από το εξωτερικό - 
Πρόγραμμα κοινωνικής ένταξης των αθιγγάνων - Επίδομα ενοικίου για 
τρίτεκνες οικογένειες - Τεχνολογία διαχείρισης αποβλήτων “plasma” και 
δυνατότητες εφαρμογής της στην Κύπρο - Τροποποίηση των προνοιών του 
περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών Νόμου που αφορούν τη φοιτητική χορηγία - Η 
συμφωνία για προμήθεια εμβολίου για τη γρίπη H1N1 - Παραχώρηση 13ου 
επιδόματος στις πολύτεκνες οικογένειες - Αίτημα Παγκύπριας Οργάνωσης 
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Πολυτέκνων για αύξηση επιδόματος τέκνων - Υποχρεωτικός ελάχιστος αριθμός 
μαθημάτων για υποψήφιους οδηγούς - Αίτηση για πολιτικό άσυλο μετά από 
εγκατάλειψη εργοδότη - Ανταλλαγή πληροφοριών μεταξύ κρατών μελών της ΕΕ 
για τη σεξουαλική κακοποίηση παιδιών - Πληροφορίες για εμπόριο βρεφών 
στην Κύπρο - Υιοθέτηση ευρωπαϊκής Οδηγίας σχετικά με την οδήγηση υπό την 
επήρεια ψυχοτρόπων ουσιών - Λειτουργία σιδηροδρομικής γραμμής στην 
Κύπρο - Μη πραγματοποίηση τεχνικών ελέγχων βαρέων οχημάτων στο Τμήμα 
Οδικών Μεταφορών στη ∆ερύνεια - Η θέση της κυβέρνησης για την ανάπτυξη 
από την εταιρεία “Hermes” της περιοχής πλησίον του αεροδρομίου Λάρνακας - 
Ανάγκη αποπεράτωσης των κατασκευαστικών έργων στο δρόμο Κιτίου-
Μαζωτού - Χρέη των προσφύγων που χρωστούν σε ιδιώτες στις 
τουρκοκρατούμενες περιοχές - Εγγραφή του δρόμου που συνδέει τον Κάτω 
Πύργο με το παρεκκλήσι της Παναγίας Γαλόκτιστης - Ανάγκη ολοκλήρωσης του 
δρόμου στην οδό Ραγκαβή στη Λάρνακα - Αίτημα κοινότητας Κονιών για 
κήρυξη του ρυθμιστικού σχεδίου για το δρόμο Κονιών-βιομηχανικής περιοχής 
σε πολεοδομικό σχέδιο - Κάλυψη οχετών όμβριων υδάτων κατά μήκος του 
δρόμου Χόλης-Γουδίου-Σκούλλη - Οχετοί ομβρίων υδάτων στις κοινότητες 
Αγίας Μαρίνας Χρυσοχούς και Αργάκας - Ανάγκη πεζοδρόμησης σε κεντρικούς 
δρόμους κοινοτήτων Πάφου - Ανακαίνιση μέρους του κτιρίου του παλιού 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Μελέτες και προκήρυξη προσφορών για 
πολεοδομικά έργα στο δήμο Πάφου - Κατασκευή πεζοδρομίων και 
εγκατάσταση οδικού φωτισμού στη Μουτταγιάκα - Καθαριότητα της ζώνης 
προσέγγισης αεροσκαφών του αεροδρομίου Λάρνακας - Η χρήση 
ηλεκτρονικών τσιγάρων - Αποζημίωση των καλλιεργητών οπωροφόρων 
δέντρων στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου Πάφου - Η ιδιωτική μουσική 
εκπαίδευση - Οι επιπτώσεις της φωτορρύπανσης - Προβλήματα στα καταφύγια 
ζώων - Ανάγκη εφαρμογής συστήματος κινήτρων-αντικινήτρων για μείωση του 
όγκου οικιακών απορριμμάτων - ∆υσοσμία και οχληρία από χοιροστάσιο στο 
Αρεδιού - Έλεγχος για εφαρμογή της νομοθεσίας για το κάπνισμα - Ψεκασμοί 
χόρτων - Ερωτήματα για το έργο της παραλιακής λεωφόρου Λάρνακας-
∆εκέλειας - Αίτημα για αναπαλαίωση με παραχώρηση πιστώσεων του παλιού 
μύλου στο Λυθροδόντα - ∆απάνη αποζημίωσης για καταστραφείσες από 
πυρκαγιές περιουσίες - ∆ημιουργία κοιμητηρίου στη Λέμπα - Ρυθμιστικό σχέδιο 
από την περιοχή “Ελιές” μέχρι το τέρμα της λεωφόρου Νικολάου Έλληνα στην 
Έμπα - Σχεδιασμός του δρόμου αεροδρομίου Πάφου μέχρι την τουριστική 
περιοχή Πέγειας - Ρυθμιστικό σχέδιο της λεωφόρου Μακαρίου στο Χλώρακα - 
Έργα παρακαμπτήριου δρόμου Έμπας-Τάλας - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων στην 
κοινότητα Έμπας - Μελέτη για τη δημιουργία πεζόδρομου από τον Άγιο 
Γεώργιο Πέγειας ως τη μαρίνα Πάφου - Ρυθμιστικό σχέδιο για το οδικό δίκτυο 
σε περιοχές του δήμου Πέγειας - Η εξαφάνιση μηχανήματος ακτινοθεραπείας 
από το παλιό Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - ∆ιασύνδεση των φραγμάτων της 
επαρχίας Πάφου με το Νότιο Αγωγό - Φώτα τροχαίας στην είσοδο του οικισμού 
“Κόκκινες” στη Λάρνακα - Τερματισμός της λειτουργίας νηπιαγωγείων σε 
απομονωμένες περιοχές - Επιχωμάτωση της εκσκαφής του παλιού μεταλλείου 
στο Μαθιάτη - Ανάγκη προστασίας και αξιοποίησης του παλιού νεκροταφείου 
Λευκωσίας - Αίτημα του Γενικού Νοσοκομείου Πάφου για αγορά φορητής 
θερμοκοιτίδας - Αυξημένα κρούσματα κλοπών και διαρρήξεων στη Λεμεσό - 
Επανασφαλτόστρωση του δρόμου Αγίας Θέκλας στη Σωτήρα Αμμοχώστου - 
Κατανομή της αστυνομικής δύναμης Κύπρου ανά επαρχία - Ερωτήματα για τη 
λειτουργία δύο νέων γραφείων ευημερίας στη Λάρνακα - Αναβάθμιση 
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θεραπευτικής αγωγής ασθενών από το κράτος - Τιμολογιακή πολιτική στην 
προμήθεια νερού σε πολύτεκνες οικογένειες - Αίτημα για υδατική σύνδεση της 
κοινότητας Παχυάμμου με το φράγμα Χρυσοχούς - Ερωτήματα για το Γενικό 
Νοσοκομείο Λάρνακας - ∆ημιουργία πρόσθετων γραφείων στο Τμήμα 
Εργασίας της επαρχίας Λάρνακας - Αποχετευτικό οικιακών λυμάτων της 
Βορόκληνης - Έργα στον παραλιακό δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας και στον κύριο 
δρόμο Βορόκληνης - Λίστες αναμονής για ενδοσκοπήσεις στο νοσοκομείο 
Λάρνακας - Μείωση διδάκτρων στα δημόσια νηπιαγωγεία για τις πενταμελείς 
οικογένειες - Αξιολόγηση της δυνατότητας αγοράς λεωφορείων που κινούνται 
με οικολογικότερα καύσιμα - Εξαίρεση των οδηγών ταξί από τη χρήση ζωνών 
ασφαλείας σε κατοικημένες περιοχές - Αναγνώριση της προσφοράς των 
εκπαιδευτικών πολεμιστών του 1974 - Το πόρισμα της έρευνας για την 
κακόβουλη ζημιά στον αιωνόβιο πλάτανο στο Πέρα Πεδί - Καταγγελίες για 
δηλητηρίαση και κακοποίηση ζώων - Νομική κατοχύρωση τεχνικών 
επαγγελμάτων - Ανάγκη συνέχισης της δωρεάν σίτισης των μαθητών στις 
ορεινές κοινότητες - Αστυνόμευση περιοχών όπου διαμένουν μη Κύπριοι - Μη 
κανονική φοίτηση στα σχολεία παιδιών μη Κυπρίων - Καθυστέρηση στο έργο 
διαπλάτυνσης του παλιού υπεραστικού δρόμου στην κοινότητα Τίμης - Το έργο 
αποχέτευσης ομβρίων υδάτων στην Τίμη - Ανοικτός διάλογος για τις 
επεμβάσεις στο Παγκύπριο Γυμνάσιο - Επιστροφή στα τουριστικά λεωφορεία 
του ποσού αύξησης του φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο κίνησης - 
Επαναχρησιμοποίηση ή ανακύκλωση άδειων πακέτων μελανιών των 
εκτυπωτών - Μετακίνηση πυλώνων της ΑΗΚ - Αποχετευτικό σύστημα και 
ασφαλτόστρωση δρόμου στη ∆ερύνεια - Αποχετευτικό σύστημα δήμου 
Παραλιμνίου προς την κοινότητα Σωτήρας - Οικονομική ενίσχυση του 
Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου - Καθυστέρηση στην καταβολή πασχαλινού 
επιδόματος - Μη λειτουργία της μονής Αρχαγγέλου Μιχαήλ στον Αναλιόντα 
λόγω προβλήματος του υπεδάφους - Όροι και προδιαγραφές άδειας για 
εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας - Ρύπανση και απαγόρευση 
πώλησης προϊόντων από τα κατεχόμενα λόγω υπερχείλισης λυμάτων στη Μια 
Μηλιά - Ίδρυση της Σχολής Καλών Τεχνών - Η συμμετοχή της Κύπρου σε 
ευρωπαϊκούς οργανισμούς ανταλλαγής ανθρώπινων οργάνων - Καταγγελίες 
για νοθεία των οινοπνευματωδών ποτών στα κλαμπ - Πληροφορίες για 
λειτουργία ραδιοσταθμού στο Στρόβολο χωρίς πολεοδομικές άδειες - Ο 
θάλαμος 14 του Νοσοκομείου Αθαλάσσας - Ιδιοκτησιακό καθεστώς και 
αξιοποίηση κυπριακού σιδηρόδρομου - Κατασκευή πεζοδρομίων και φωτισμός 
στην κοινότητα Γιόλου - Αίτημα για επιδιόρθωση του δρόμου Πολεμίου-Χούλου 
- Αίτημα για εξωραϊσμό της κοινότητας Ψαθιού - Αίτημα για κατασκευή 
κοινοτικών κτιρίων στο Ψάθι - Πρόγραμμα επισκέψεων ιατρού στην κοινότητα 
Θελέτρας - Αίτημα της κοινότητας Μέσα Χωριού για διαπλάτυνση του δρόμου 
Μέσα Χωριού-Πάφου - Ανέγερση κοινοτικών κτιρίων στην κοινότητα Μέσα 
Χωριού στην επαρχία Πάφου - Αίτημα της κοινότητας Μέσα Χωριού για 
διαπλάτυνση του δρόμου που οδηγεί προς την κοινότητα Άρμου - Αιτήματα της 
κοινότητας Μεσόγης για οδικά έργα - Εγκατάσταση φώτων τροχαίας στη 
λεωφόρο Μεσόγης - Αίτημα της κοινότητας Τσάδας για οικονομική ενίσχυση για 
την επένδυση τοίχων με πέτρα - Ανάπλαση πλατείας στην κοινότητα Τσάδας 
στην Πάφο - Αίτημα για σύνδεση του δρόμου Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς με την 
περιοχή της μαρίνας στα Πότιμα - Σύνδεση της κοινότητας Κοίλης με την 
περιοχή της παραθεριστικής κατοικίας στα Πότιμα - ∆ημιουργία πολυδύναμου 
κέντρου στην κοινότητα Σίμου - ∆ιάθεση του 3% του ΑΕΠ για έρευνα, 
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καινοτομία και ανάπτυξη - Μείωση στρατιωτικής θητείας στους δεκαεννέα 
μήνες - Αιτήματα για το νηπιαγωγείο και το δημοτικό σχολείο Πομού-
Παχυάμμου - Αιτήματα Κισσόνεργας για το αρδευτικό δίκτυο - Απουσία 
διερμηνέων νοηματικής γλώσσας από τα αεροδρόμια της Κύπρου - Η 
λειτουργία της θεραπευτικής κοινότητας “Αγία Σκέπη” ως στέγης ηλικιωμένων - 
Αξιοποίηση απαλλοτριωμένου χώρου στο συνοικισμό Αγίου Γεωργίου στην 
Πάφο - Αίτημα κοινότητας Κανναβιούς για οικονομική στήριξη για συντήρηση 
πάρκου και απομάκρυνση στερεών αποβλήτων - Τοποθέτηση σημαδούρων 
στη θάλασσα και κατά τη διάρκεια του χειμώνα - Νέα βιοτεχνική περιοχή στην 
κοινότητα Τραχωνίου στη Λεμεσό - Ανέγερση λυκείου στη ∆ερύνεια - 
Οικονομικό βοήθημα προς τους  τυφλούς - Αντιμετώπιση των προβλημάτων 
των τυφλών μαθητών - Πρόθεση δημιουργίας τουριστικού επιμελητηρίου και 
πανεπιστημιακής σχολής τουρισμού - Το κλείσιμο τμημάτων νεοελληνικών 
σπουδών σε πανεπιστήμια του εξωτερικού και η αντιμετώπιση του φαινομένου 
σε συνεργασία με την Ελλάδα - Το κόστος και οι προδιαγραφές κατανάλωσης 
ενέργειας του επιβατικού σταθμού στο λιμάνι Λεμεσού - Ανάγκη για λειτουργία 
περισσότερων μονάδων προσχολικής αγωγής - To θέμα των αγροτών που δεν 
επωφελούνται από το σχέδιο ρύθμισης των αγροτικών χρεών - Τροποποίηση 
της νομοθεσίας για την είσπραξη των πνευματικών δικαιωμάτων από τα κέντρα 
αναψυχής - Έρευνες για υπερπτήσεις αμερικανικών και βρετανικών 
αεροπλάνων στην Κύπρο - Αίτημα του δήμου Γεροσκήπου για παραχώρηση 
της πλαζ του ΚΟΤ - Η ακίνητη περιουσία του κράτους και τα έσοδα από αυτήν - 
Σήμανση ζώων με βόλους από τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες - Η μη συμπερίληψη 
του Μοναγρουλλιού στις μειονεκτικές περιοχές - Πορίσματα έρευνας για το 
μέλλον της γεωργίας - Μηχανογράφηση του αρχείου ασθενών του Κέντρου 
Υγείας Λατσιών - Καταγγελίες στην Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής για διαφημίσεις και προγράμματα - ∆ιορισμός προέδρου του 
ΣΙΜΑΕ - Ανάγκη επαναφοράς ασθενοφόρου στο Ιατρικό Κέντρο Αγρού - 
Κατασκευή λωρίδας και επίστρωση δρόμου στον Αγρό - Επέκταση και 
μετατροπή του ΧΥΤΑ Πάφου σε ΧΥΤΥ - Επαναφορά περιβάλλοντος στο 
ύψωμα “Αετόπετρες” στην Ίνεια - Η αποθήκη τελωνείου και το προσωπικό της 
στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Αιτήματα νηπιαγωγών κοινοτικών νηπιαγωγείων - 
Αιτήσεις για επενδύσεις στις γεωργικές και κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις - Η 
αντικατάσταση ωρομίσθιων βοηθών τελωνείου με μόνιμους λειτουργούς στα 
οδοφράγματα - Ακαταλληλότητα κτιριακών εγκαταστάσεων του ΡΙΚ και 
επιπτώσεις στην υγεία των εργαζομένων - Μεταφορά εισφορών από το 
Ναυτικό Απομαχικό Ταμείο Ελλάδας στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
Κύπρου - Αποθήκη-βιοτεχνία χημικών προϊόντων στο Πέρα Χωριό Νήσου - 
∆ιασφάλιση ιχθυοτροφείων από δολιοφθορές - Ανάγκη για δημιουργία 
κοιμητηρίου το οποίο θα εξυπηρετεί τις κοινότητες Λέμπας και Έμπας - Οι τίτλοι 
ιδιοκτησίας του κοινοτικού συμβουλίου Πολεμίου - Αίτημα για δημιουργία 
περιφερειακού υγειονομικού κέντρου στην κοινότητα Πολεμίου στην Πάφο - 
Αντικατάσταση στεγών από αμίαντο στην κοινότητα Μαμωνιών - Αίτημα για 
μείωση της προστατευτικής ζώνης του φράγματος στη Νικόκλεια Πάφου - 
Ένταξη κοινότητας Πολεμίου στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο - Ανέγερση νέου 
κτιρίου ΡΙΚ - Ανάγκη βελτίωσης του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού 
παρά τον Κόρνο - Οδική πρόσβαση κοινότητας Κόρνου προς τον 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού - Κατασκευή κυκλικού κόμβου στην 
οδική διασταύρωση Κόρνου-Πυργών - Ανέγερση νέου δημοτικού σχολείου στον 
Κόρνο - Παγκύπρια στατιστικά στοιχεία για παιδιά με κινητικά και νοητικά 
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προβλήματα - Ανάγκη αποκατάστασης των ζημιών από εμπρησμό στο οίκημα 
των Παλαιστινίων στη Λάρνακα - Παραχώρηση κρατικής χορηγίας στην 
κοινότητα Ψαθιού - Αίτημα της κοινότητας Ψαθιού για επένδυση τοίχων με 
πέτρα - Αίτημα της κοινότητας Ψαθιού για απαλλοτρίωση γης για ανέγερση 
κοινοτικών κτιρίων - Οικονομική βοήθεια για τη δημιουργία κοινοτικού πάρκου 
στο Ψάθι - Το σχέδιο αναδασμού της κοινότητας Πολεμίου - Φωταγώγηση 
παλαιού δρόμου Πολεμίου-Στρουμπιού - Ένταξη Πολεμίου στο Κρατικό 
Στεγαστικό Σχέδιο - Χωροθέτηση βιολογικού σταθμού για το αποχετευτικό 
σύστημα στο Πολέμι και Στρουμπί - Αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για 
περιορισμό της κτηνοτροφικής ζώνης - Αίτημα της κοινότητας Κουκλιών για 
δημιουργία πλαζ - Αίτημα κοινότητας Κουκλιών για παραχώρηση χαλίτικης γης 
- Κατασκευή πεζοδρομίων στον κύριο δρόμο προς τα Κούκλια - Αίτημα για 
ανέγερση κοινοτικών κτιρίων της κοινότητας Μανδριών στην Πάφο - Στοιχεία 
για τις πωλήσεις καπνικών προϊόντων το 2010 - Αναλυτικά στοιχεία για 
παράνομη υλοτομία και σχετικές παραβιάσεις - Υποβολή και έγκριση του 
καταστατικού του Ιδρύματος Μουσείου Αγώνος 1955-59 - Έλλειψη προτύπων 
για την παραγωγή βιολογικών προϊόντων - Το πρόβλημα της επιβάρυνσης του 
ατμοσφαιρικού αέρα στην Καλαβασό - ∆ημιουργία πνευμόνων πρασίνου στην 
περιοχή Ζυγίου-Καλαβασού - Αίτημα της κοινότητας Καλαβασού για δημιουργία 
πρότυπου θεματικού-βιομηχανικού πάρκου - Ενημέρωση για τη διαδικασία 
επέκτασης του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας - Εγκατάσταση 
πανεπιστημιακών σχολών εκτός Λευκωσίας και Λεμεσού - Μικρά 
πυροσβεστικά οχήματα στις κοινότητες - Τα αποτελέσματα της διερεύνησης του 
εργατικού ατυχήματος στο εργοτάξιο της εταιρείας “Cyprus Limni Resorts & 
Golf Courses PLC" - Η κατασκευή και περάτωση του αποχετευτικού 
συστήματος Κάτω Πύργου - Αποζημιώσεις Βρετανών για πυρκαγιές στην 
επαρχία Λεμεσού - Κρατική οικονομική ενίσχυση στους πληγέντες από τον 
καιρό πατατοπαραγωγούς για το 2010 - Πρόγραμμα παραχώρησης 
λαμπτήρων οικονομικής κατανάλωσης από την ΑΗΚ - Ανέγερση 
πολυθεματικού περιβαλλοντικού κέντρου στο Κάβο Γκρέκο - Αντιμετώπιση του 
εντόμου “tuta absoluta” στις κοινότητες Πύργου-Παρεκκλησιάς - Αίτημα για 
ανακήρυξη της κοινότητας Ζώδιας σε δήμο - Αίτημα του δήμου Πέγειας για 
δημιουργία σταθμού ασθενοφόρου - Η χρηματοδότηση για αίθουσα πολλαπλής 
χρήσης και δημοτική βιβλιοθήκη στην Πέγεια - Η έγκριση οργανικών θέσεων 
στο δήμο Πέγειας - Ένταξη του δήμου Πέγειας στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων 
Πάφου - Προγράμματα καταπολέμησης τρωκτικών στα αεροπλάνα των 
Κυπριακών Αερογραμμών - Φορολόγηση επιδοτήσεων του Σχεδίου Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013 - Παραχώρηση δανείου/χορηγίας για αγορά κατοικίας σε 
ακριτικές περιοχές - ∆ημιουργία ιστοσελίδας με όλα τα σχέδια επιδότησης - 
Έγκαιρη ενημέρωση κρατικών ιστοσελίδων για σχέδια επιδοτήσεων - Ανάγκη 
απαγόρευσης της έκθεσης καπνικών προϊόντων σε σημεία πώλησης - Ανάγκη 
νομοθετικής ρύθμισης για απαγόρευση της χρήσης ζώων σε τσίρκα - Το θέμα 
της απασχόλησης των νέων - Το πρόβλημα εγγραφής αγροτικών δρόμων στις 
κοινότητες - Πρόβλημα με τις πινακίδες εκτροπής σε σημεία εκτέλεσης οδικών 
έργων - Ανάγκη διατήρησης της επαγγελματικής άδειας των ψαράδων 
Τηλλυρίας - Περίφραξη αρδευτικού καναλιού στην Αχέλεια της Πάφου - 
Επεμβάσεις στο δίκτυο άρδευσης στην κατεχόμενη Αμμόχωστο - Ανάγκη για 
αναβάθμιση του αλιευτικού καταφυγίου στην Πέγεια - Χρηματοδότηση 
αναπτυξιακών έργων σε κοινότητες - ∆ιμερείς συμβάσεις της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για αποφυγή διπλής φορολογίας - Οι άδειες, το είδος και τα 
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χρονοδιαγράμματα των αναπτύξεων στο παλιό αεροδρόμιο Λάρνακας - Μέτρα 
κατά της παράνομης αλίευσης και απόρριψης ακαθαρσιών στο ναυάγιο 
“Ζηνοβία” - Η κατανάλωση ενέργειας στα κτίρια και η προσαρμογή της Κύπρου 
στις απαιτήσεις της ΕΕ - Ερωτήματα για το ιατρικό μουσείο στο παλιό 
νοσοκομείο Λάρνακας - Σχεδιασμός για αξιοποίηση του κτιρίου της ∆ιανελλείου 
Τεχνικής Σχολής Λάρνακας - Αριθμός αιτήσεων πολιτικού ασύλου τα τελευταία 
πέντε χρόνια - Οχληρία στην ευρύτερη περιοχή Κοφίνου από τη λειτουργία του 
Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου - Το στάδιο κατασκευής αστυνομικών 
κρατητηρίων στην επαρχία Λάρνακας - Ανάγκη κατασκευής σύγχρονου κτιρίου 
Κρατικού Αρχείου - Ίδρυση πανεπιστημιακής σχολής ενάλιας αρχαιολογίας στη 
Λάρνακα - Θάλαμος υπερβαρικής ιατρικής στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας - 
Προγράμματα καταπολέμησης των τρωκτικών στα στρατόπεδα - Πλωτά και 
εναέρια μέσα της αστυνομίας - Ο τρόπος σήμανσης των αιγοπροβάτων - 
Κατασκευή δρόμου ∆άσους Άχνας-Αυγόρου - Η παραχώρηση άδειας κυνηγιού 
κορακοειδών - Καθυστέρηση στην παραχώρηση οικοπέδων σε πρόσφυγες 
στην Τερσεφάνου - Καθαρισμός δημόσιου χώρου στην Τερσεφάνου - 
∆ιαχωρισμός και παραχώρηση οικοπέδων σε πρόσφυγες στην Τερσεφάνου - 
Αποθήκευση υλικών που περιέχουν αμίαντο - Λαμπτήρες φθορισμού - Τα 
επιδόματα αναπηρίας σε σχέση με τις αιτήσεις φοιτητών για διαμονή στις εστίες 
ΤΕΠΑΚ - Ανήλικοι αιτητές ασύλου στην Κύπρο - Παραχώρηση άδειας κυνηγιού 
για υδρόβια πουλιά - Εμπρησμός οπαδών ποδοσφαιρικής ομάδας κατά μήκος 
του αυτοκινητόδρομου Λεμεσού-Λευκωσίας πριν τον τελικό κυπέλλου 
ποδοσφαίρου - Περιορισμός του χρόνου συνδικαλιστικής εργασίας των 
αστυνομικών και χρήση της προσωπικής τους άδειας για συμμετοχή σε 
συνέδριο - Κυκλοφοριακό πρόβλημα στον Πρωταρά - Ο θεσμός του σχολικού 
κοινωνικού λειτουργού - Κίνδυνος από πλωτή διαφήμιση στην Αγία Νάπα - 
Χημική ουσία ΜΙΤ σε προϊόντα στην κυπριακή αγορά - Ανάγκη για ενιαία 
ανάπτυξη των δήμων Λευκωσίας που περιλαμβάνουν κατεχόμενες περιοχές - 
Λόγοι πληρωμής από τους παραγωγούς ασφαλίστρων στον ΟΓΑ - 
Αποκατάσταση του χώρου του λατομείου στην Αυγόρου - Προοπτική ίδρυσης 
μουσείου ελιάς στην περιοχή Σταυροβουνίου - Η πρόταση του ΠΑΣΥ∆ΙΞΕ για 
ανάκαμψη του χειμερινού τουρισμού - Έκδοση άδειας για ανέγερση μνημείου 
του Σολωμού Σολωμού - Αξιοποίηση υποδομής για θαλάσσιες μελέτες στη 
Λάρνακα - Η διαδικασία διορισμού των μελών της Σχολικής Εφορίας 
Αρμενικών Σχολείων - Νομοθετική ρύθμιση της εφαρμογής του Εθνικού 
Στρατηγικού Σχεδίου για τον Περιορισμό των Εκπομπών Αερίων Θερμοκηπίου 
- Υποβολή εκθέσεων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή για τις εκπομπές αερίων θερμοκηπίου - Η υπόθεση διαρροής 
επικίνδυνων υγρών στον υδροβιότοπο της Αλυκής Λάρνακας - Παράνομη 
αποβάθρα στην παραλία  “Μαϊστράλι” στον Πρωταρά - Τα τροχαία 
δυστυχήματα και αδικήματα στην επαρχία Αμμοχώστου - Συμπερίληψη στο 
τοπικό σχέδιο Παραλιμνίου του ΣΤ΄ ∆ημοτικού Σχολείου - Συμπερίληψη του Β΄ 
Γυμνασίου Παραλιμνίου στο τοπικό σχέδιο - ∆ημιουργία κλειστής αίθουσας 
αθλοπαιδιών στο Α΄ ∆ημοτικό Σχολείο Παραλιμνίου - Ανάγκη κατασκευής 
οδικού δικτύου για το Ε΄ ∆ημοτικό Σχολείο Παραλιμνίου - Τα νόμιμα δικαιώματα 
των τραπεζών για την είσπραξη τελών - Σχέδιο για την κατασκευή 
βιομηχανικού λιμανιού στο Βασιλικό - Ανάγκη σύνδεσης των ομβρίων υδάτων 
του αερολιμένα Λάρνακας με το σύστημα αποχέτευσης - Έλλειψη ιατρικού 
προσωπικού στις Κεντρικές Φυλακές - Τροχαία δυστυχήματα όπου 
εμπλέκονται πεζοί.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Ειδική συνεδρίαση 11ης Οκτωβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 5.40 μ.μ. 

Αρ. 2 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Κηρύσσω την έναρξη των εργασιών της σημερινής ειδικής συνεδρίας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ τους έντιμους γραμματείς να διαπιστώσουν 
αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κύριε Πρόεδρε του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 

 Μακαριότατε, 

 Κύριε αντιπρόεδρε του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, 

 Κύριοι βουλευτές, 

 Κύριοι ευρωβουλευτές, 

 Αγαπητοί προσκεκλημένοι, 

 Με ιδιαίτερη χαρά και τιμή καλωσορίζω εκ μέρους του σώματος τον Πρόεδρο 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου κ. Jerzy Buzek στη Βουλή των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Η επίσκεψή σας στην Κύπρο, κύριε Πρόεδρε, και η σημερινή παρουσία σας 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων είμαι σίγουρος ότι θα σας προσφέρουν την ευκαιρία 
να γνωρίσετε κατά άμεσο τρόπο τα αισθήματα εκτίμησης του κυπριακού λαού προς 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους θεσμούς της.  

 Όπως γνωρίζετε, η Κύπρος και ο λαός της πιστεύουν στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
και στις αρχές και στις αξίες που υπηρετεί και εργάζονται με συνέπεια για την ανάδειξη 
και ενδυνάμωση του ευρωπαϊκού ιδεώδους, προσβλέποντας σε ακόμα καλύτερες 
μέρες για την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους λαούς της. 
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 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα τελευταία χρόνια, 
λίγο πριν καθώς και στα χρόνια που ακολούθησαν την ένταξη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, εργάστηκε με ζήλο και εντατικούς ρυθμούς 
τόσο για την εναρμόνιση της χώρας μας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο όσο και για την 
πληρέστερη ανταπόκρισή της στις υποχρεώσεις της έναντι της Ένωσης.  Παράλληλα, 
μετά την έγκριση της Συνθήκης της Λισαβόνας επικεντρώνεται με ιδιαίτερη προσοχή 
και συνέπεια στην εκπλήρωση του ρόλου που η καθοριστική για την πορεία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης συνθήκη αυτή αναθέτει στα εθνικά κοινοβούλια. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επιθυμώ παράλληλα να σας διαβεβαιώσω ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων θα 
καταβάλει κάθε προσπάθεια για τη διεύρυνση και την εμβάθυνση της συνεργασίας της 
με το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο.  Τόσο τα μέλη του σώματος όσο και οι αρμόδιες 
υπηρεσίες της Βουλής εργάζονται συστηματικά προς την κατεύθυνση αυτή κι έχουν 
ενεργό συμμετοχή στα κοινοβουλευτικά δρώμενα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Επειδή η παρούσα επίσκεψή σας στην Κύπρο επικεντρώνεται κυρίως στο 
κυπριακό πρόβλημα και αποτελεί έκφραση του ενδιαφέροντος του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και εσάς προσωπικά για την πορεία των απευθείας διαπραγματεύσεων 
για την αναζήτηση συμφωνημένης λύσης στο κυπριακό πρόβλημα, δράττομαι της 
ευκαιρίας, παράλληλα με την παρουσίαση των θέσεων και απόψεων της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, να σας διερμηνεύσω και να σας μεταφέρω τις αγωνίες, τις ανησυχίες, 
καθώς και τις προσδοκίες και γενικότερα τα αισθήματα του κυπριακού λαού, που για 
τριάντα έξι χρόνια βιώνει τις συνέπειες ενός διεθνούς εγκλήματος.  

 Είμαι σίγουρος ότι η επίσκεψή σας στην Κύπρο θα σας δώσει την ευκαιρία να 
αφουγκραστείτε και ενδεχομένως να κατανοήσετε πληρέστερα αυτές τις έγνοιες, τις 
αγωνίες και τις προσδοκίες του κυπριακού λαού αναφορικά με την επίλυση του 
προβλήματός του. 

 Ένας μικρός, φιλήσυχος και φιλειρηνικός λαός είναι για τριάντα έξι τώρα χρόνια 
θύμα μίας πολεμικής επιδρομής ενός στρατιωτικά υπέρτερου και ισχυρού γείτονα, της 
Τουρκίας.  Όπως μπορείτε και ο ίδιος να διαπιστώσετε, αντικρίζοντας λίγα μέτρα πιο 
πέρα από το κτίριο της Βουλής το συρματόπλεγμα του βίαιου διαχωρισμού, το 
κυπριακό πρόβλημα είναι πρόβλημα εισβολής και κατοχής.  Κατά συνέπεια, η επίλυσή 
του πρέπει να θέτει τέρμα στη στρατιωτική κατοχή και τον εποικισμό στην Κύπρο. 

 Για τριάντα έξι τώρα χρόνια η διεθνής κοινότητα με διάφορες πρωτοβουλίες και 
προσπάθειες, κυρίως υπό την αιγίδα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, εργάζεται 
για την επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Τριάντα έξι χρόνια προσπαθειών δεν 
έχουν αποδώσει μέχρι σήμερα οποιοδήποτε ουσιαστικό αποτέλεσμα.  

 Σίγουρα, εκείνος που δεν ευθύνεται για την πολύχρονη αυτή εκκρεμότητα είναι 
ο κυπριακός λαός.  Ποιοι ευθύνονται;  Πρωτίστως η Τουρκία, που για τριάντα έξι 
χρόνια καταπατεί και παραβιάζει κάθε αρχή δικαίου, τα ανθρώπινα δικαιώματα του 
κυπριακού λαού και τα κυριαρχικά δικαιώματα ενός ανεξάρτητου κράτους, μέλους των 
Ηνωμένων Εθνών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σωρεία ψηφισμάτων και αποφάσεων 
των Ηνωμένων Εθνών, τις αρχές και τις αξίες επί των οποίων εδράζεται η Ευρωπαϊκή 
Ένωση, τους κανόνες της διεθνούς έννομης τάξης, καθώς και τις υποχρεώσεις και τις 
δεσμεύσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των κρατών μελών της Ένωσης.  
Ευθύνες φέρουν και όσοι είτε θωπεύουν είτε ανέχονται είτε παραλείπουν να 
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επαναφέρουν σε τάξη την Τουρκία, ώστε να τερματίσει το έγκλημά της σε βάρος της 
Κύπρου και του λαού της. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρακολουθείτε με προσοχή την πορεία του κυπριακού προβλήματος.  Το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει υιοθετήσει εκθέσεις, ψηφίσματα και αποφάσεις για το 
κυπριακό πρόβλημα και την Τουρκία και έχει απευθύνει άλλοτε αυστηρά μηνύματα και 
άλλοτε εκκλήσεις και προτροπές προς την κατοχική δύναμη, για να ανταποκριθεί στις 
υποχρεώσεις της προς την Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη μέλη της, 
συμπεριλαμβανομένης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  ∆υστυχώς, η Άγκυρα κωφεύει.  
Παραγνωρίζει και αγνοεί κατά προκλητικό και απροκάλυπτο τρόπο και την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και τα Ηνωμένα Έθνη.  

 ∆ικαιολογημένα λοιπόν αυτός ο λαός διερωτάται: Ποιος επιτέλους θα 
επαναφέρει σε τάξη την Τουρκία;  Ποιος επιτέλους θα τον προστατεύσει από τη 
βουλιμία, τον ετσιθελισμό και την αλαζονεία της Τουρκίας;  Πότε επιτέλους η 
Ευρωπαϊκή Ένωση θα αξιώσει τελεσιδίκως από την Τουρκία να υλοποιήσει τις 
δεσμεύσεις και υποχρεώσεις που η ίδια έχει αναλάβει έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και βέβαια ενόψει και της δικής της ενταξιακής της πορείας;  Πότε επιτέλους αυτός ο 
μικρός φιλήσυχος και φιλειρηνικός λαός θα πάψει να είναι έρμαιο της βουλιμίας, των 
επιθυμιών και των επιδιώξεων του ισχυρού και θρασύτατου γείτονά του;  Πολλά και 
έντονα τα αγωνιώδη ερωτήματα του κυπριακού λαού.  Ερωτήματα που πρέπει να 
απαντηθούν επιτέλους, όχι με λόγια, με πράξεις. 

 Αντιλαμβάνεστε, κύριε Πρόεδρε, ότι η Κύπρος και ο λαός της προσβλέπουν 
εναγωνίως στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ίσως να είναι σε 
θέση να τους προσφέρει κάποια ελπίδα.  Ίσως, επειδή επενδύουν στη βασική αρχή 
της Ένωσης, την αρχή της κοινοτικής αλληλεγγύης. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Το Κυπριακό απασχολεί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και στα πλαίσια της 
παρακολούθησης και της αξιολόγησης της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας.  Την 21η 
Σεπτεμβρίου, πριν είκοσι μέρες δηλαδή, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σε ψήφισμά του 
για τις εμπορικές και οικονομικές σχέσεις της Ένωσης με την Τουρκία εξέφρασε τη 
λύπη του για το γεγονός ότι η Τουρκία δεν προχώρησε στην πλήρη εφαρμογή του 
Πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Συμφωνίας Σύνδεσης και παράλληλα κάλεσε την 
Τουρκία να εκπληρώσει πλήρως και αμέσως όλες τις υποχρεώσεις που απορρέουν 
από το πρωτόκολλο. 

 Το Φεβρουάριο του 2010 το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο υιοθέτησε την έκθεση 
προόδου της Τουρκίας σχετικά με την ευρωπαϊκή της πορεία, όπου περιλαμβάνονται 
αναφορές στο κυπριακό πρόβλημα.  Όπως τονίζεται στην έκθεση, αναμένεται από την 
Τουρκία να υποστηρίξει ενεργά τις απευθείας διαπραγματεύσεις για το Κυπριακό και 
να λάβει πρακτικά μέτρα, με στόχο να συμβάλει στη δημιουργία ενός θετικού κλίματος 
για την επίτευξη συνολικής διευθέτησης του Κυπριακού, με βάση τα ψηφίσματα των 
Ηνωμένων Εθνών και τις αρχές και τις αξίες πάνω στις οποίες εδράζεται η Ένωση.  
Καλείται επίσης η Τουρκία να διευκολύνει τη δημιουργία πρόσφορου κλίματος, 
αρχίζοντας αμέσως -και το υπογραμμίζω- την απόσυρση στρατιωτικών της δυνάμεων 
από την Κύπρο και επιτρέποντας να επιστραφεί το αποκλεισμένο τμήμα της πόλης 
της Αμμοχώστου στους νόμιμους κατοίκους του, σύμφωνα με το ψήφισμα 550 του 
Συμβουλίου Ασφαλείας.  Στην ίδια έκθεση σημειώνεται ότι η Τουρκία δεν έχει θέσει σε 
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εφαρμογή το Πρόσθετο Πρωτόκολλο στη Συμφωνία Σύνδεσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-
Τουρκίας και καλείται η τουρκική κυβέρνηση να το εφαρμόσει πλήρως και χωρίς 
καθυστέρηση, υπενθυμίζοντας ότι η μη εφαρμογή του μπορεί να επηρεάσει σοβαρά 
τη διαδικασία των ενταξιακών διαπραγματεύσεων.  Με την έκθεση η Ευρωπαϊκή 
Ένωση απευθύνει και άλλα παρόμοια μηνύματα προς την Τουρκία. 

 Ποια η ανταπόκριση της Τουρκίας;  Καμιά!  Ωστόσο διαβλέπουμε μια διάθεση 
από κάποιους παράγοντες της Ευρωπαϊκής Ένωσης να μη δημιουργηθούν συνθήκες 
πίεσης προς την Τουρκία.  Έχουμε την άποψη ότι η στάση αυτή αποθρασύνει την 
Τουρκία και απομακρύνει τη λύση του κυπριακού προβλήματος.  

 Γνωρίζουμε πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε, ότι η λύση του Κυπριακού θα είναι ένας 
συμβιβασμός.  Όμως είμαστε σίγουροι ότι συμφωνείτε μαζί μας ότι ο συμβιβασμός 
πρέπει να είναι αμοιβαίος και κυρίως δίκαιος.  Έχουμε αποδεχθεί ότι η λύση του 
Κυπριακού θα οδηγήσει σε μια διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση εργαζόμαστε με ειλικρίνεια και με τις προτάσεις και τις θέσεις που 
καταθέτει η ελληνοκυπριακή πλευρά στο τραπέζι των απευθείας διαπραγματεύσεων 
επιβεβαιώνουμε τη βούληση και τη θέλησή μας για μια τέτοια λύση.  ∆υστυχώς, η 
άλλη πλευρά, ουσιαστικά η Άγκυρα, καταθέτει προτάσεις και καταφεύγει σε 
μεθοδεύσεις που στόχο έχουν την προώθηση μίας λύσης συνομοσπονδίας και τη 
δημιουργία δύο κρατών. 

 Η μέχρι τώρα στάση και συμπεριφορά της τουρκικής πλευράς δεν επιτρέπει 
αισιοδοξία για την πορεία των απευθείας διαπραγματεύσεων.  Χάσμα χωρίζει τις 
θέσεις των δύο πλευρών στις σημαντικές πτυχές του κυπριακού προβλήματος.  
Κάποιες συγκλίσεις σε επιμέρους θέματα δευτερεύουσας σημασίας δε δικαιολογούν 
οποιαδήποτε αισιοδοξία ούτε την άποψη ότι υπάρχει ουσιαστική πρόοδος.  

 Πιστεύουμε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί να καταστεί καταλύτης στο 
κυπριακό πρόβλημα και να δρομολογήσει τα πράγματα προς μια βιώσιμη και 
λειτουργική λύση του Κυπριακού, αν, έχοντας ως μοχλό τις ενταξιακές 
διαπραγματεύσεις της Τουρκίας, ασκήσει μία πιο ουσιαστική και αποφασιστική 
επιρροή στην Άγκυρα, για να εγκαταλείψει το στόχο για λύση συνομοσπονδίας και να 
συμβάλει στις προσπάθειες της διεθνούς κοινότητας για την εξεύρεση μιας βιώσιμης 
λύσης στη βάση αρχών.  Πρέπει επιτέλους η Τουρκία να αντιληφθεί ότι δεν είναι η 
Ευρωπαϊκή Ένωση που βρίσκεται σε πορεία ένταξης στην Τουρκία, αλλά η ίδια 
επιθυμεί την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Καλούμε παράλληλα την Ευρωπαϊκή Ένωση να αποφύγει ενέργειες που 
ενδεχομένως θα παραβλάψουν τη διαδικασία των απευθείας διαπραγματεύσεων ή 
που θα θεωρηθούν από την Τουρκία ότι διευκολύνουν το στόχο της για αναβάθμιση 
του παράνομου κατοχικού καθεστώτος που έχει εγκαθιδρύσει στο κατεχόμενο τμήμα 
της Κύπρου. 

 Επί του προκειμένου σημειώνουμε την έντονη άποψή μας ότι πρέπει να 
αποφευχθεί οποιαδήποτε ενέργεια για προώθηση του προτεινόμενου από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή κανονισμού [COM(2004)466] για το απευθείας εμπόριο με τις 
περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας που δε βρίσκονται υπό τον έλεγχο της 
κυπριακής κυβέρνησης. 

 Επειδή αντιλαμβάνομαι ότι σύντομα ο εν λόγω κανονισμός θα απασχολήσει την 
Επιτροπή Νομικών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, επιθυμώ, κύριε Πρόεδρε, να σας 
υπενθυμίσω το σχετικό ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων και την 
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προς εσάς ανάλογη επιστολή μου του περασμένου Απριλίου.  Είναι πεποίθησή μου 
ότι ο εν λόγω κανονισμός, πέραν του ότι δε συνάδει με το πνεύμα των 
Συμπερασμάτων του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου της 26ης Απριλίου 2004, είναι νομικά 
λανθασμένος.  Λανθασμένος, καθότι βασίζεται στο άρθρο 133, το οποίο αφορά τις 
τρίτες χώρες, ενώ η Κυπριακή ∆ημοκρατία αποτελεί σε όλη την έκτασή της πλήρες 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αντί στο άρθρο 12 του Πρωτοκόλλου της Συνθήκης 
Προσχώρησης. 

 Τυχόν υιοθέτηση του κανονισμού για το απευθείας εμπόριο, πέραν του ότι 
ουδεμία ουσιαστική οικονομική ενίσχυση των Τουρκοκυπρίων θα επιφέρει, θα 
επηρεάσει αρνητικά την πορεία και την εξέλιξη των απευθείας διαπραγματεύσεων για 
την επίλυση του Κυπριακού, γιατί η τουρκική πλευρά δε θα αισθάνεται καμιά πίεση, 
για να εργαστεί θετικά και εποικοδομητικά για την επίτευξη μίας τέτοιας λύσης.  Και 
τούτο γιατί είναι γνωστός ο διακηρυγμένος στόχος της τουρκικής πλευράς για 
αναβάθμιση του κατοχικού καθεστώτος. 

 Υπενθυμίζω, κύριε Πρόεδρε, ότι υπάρχει η πρόσφατη πρόταση του Προέδρου 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για διασύνδεση του θέματος της επανεγκατάστασης στο 
περίκλειστο τμήμα της πόλης της Αμμοχώστου των νομίμων κατοίκων της με την 
επαναλειτουργία του λιμανιού της πόλης για διεξαγωγή εμπορίου υπό την αιγίδα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η πρόταση αυτή προσφέρει τη σωστή και ουσιαστική λύση 
στο συγκεκριμένο θέμα. 

 Επαναλαμβάνω λοιπόν τη θέση της Βουλής των Αντιπροσώπων, ότι τυχόν 
υιοθέτηση του κανονισμού συνιστά παραβίαση των αρχών του διεθνούς δικαίου και 
ιδιαίτερα των αρχών του σεβασμού της κυριαρχίας και ανεξαρτησίας των κρατών, 
καθώς και της αφοσιωμένης συνεργασίας και αλληλεγγύης μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και των κρατών μελών της.  Στη βάση αυτών των απόψεων, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων καλεί για μια ακόμα φορά το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο να απορρίψει 
την εν λόγω πρόταση κανονισμού ως νομικά εσφαλμένη και πολιτικά επιζήμια για την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και τις προσπάθειες επίλυσης του Κυπριακού, επανένωσης της 
Κύπρου και απαλλαγής της από την τουρκική στρατιωτική κατοχή. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Φίλε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Ο κυπριακός λαός προσβλέπει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αναμένει πολλά από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη δίκαιη λύση του κυπριακού προβλήματος.  Ο κυπριακός 
λαός αναμένει από εσάς, από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και γενικά από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, να στηρίξετε τα δίκαια και τα δικαιώματά του και στη βάση της 
αρχής της κοινοτικής αλληλεγγύης να υπερασπιστείτε ένα μικρό κράτος μέλος της 
Ένωσης που δεινοπαθεί από έναν ισχυρό γείτονα, ο οποίος επιθυμεί κατά τα άλλα να 
καταστεί μέλος της Ένωσης. 

 Όπως γνωρίζετε, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, παρά τα δεινά που υφίσταται εδώ 
και τριάντα έξι χρόνια από την Τουρκία, έδωσε πράσινο φως για την έναρξη των 
ενταξιακών της διαπραγματεύσεων και είναι έτοιμη να υποδεχθεί στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση μια Τουρκία που σέβεται τις αρχές και τις αξίες της Ένωσης και πειθαρχεί στο 
κοινοτικό κεκτημένο. 

 Αν όμως η Τουρκία συνεχίσει τη σημερινή συμπεριφορά και επιμένει να 
αρνείται να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις και τις δεσμεύσεις που ανέλαβε έναντι της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, δεν πρέπει να αναμένεται ότι η 
Κύπρος θα καταστεί αυτόχειρας.  Πρέπει να γνωρίζει η Τουρκία ότι το θράσος, ο 
ετσιθελισμός, η αλαζονεία και η περιφρόνηση του διεθνούς δικαίου έχουν μεγάλο 
κόστος. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει ενώπιόν της πολλά, σοβαρά και επείγοντα θέματα.  
Η αντιμετώπιση της διεθνούς οικονομικής κρίσης, οι κλιματικές αλλαγές που 
συνιστούν μια σοβαρή απειλή για τον πλανήτη μας, καθώς και άλλα σοβαρά θέματα 
είναι στις προτεραιότητες και του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου.  Παράλληλα, η 
υλοποίηση της Συνθήκης της Λισαβόνας, η περαιτέρω ανάπτυξη των θεσμών της 
Ένωσης και η βελτίωση και ενδυνάμωση των λειτουργιών της είναι επίσης ζητήματα 
στα οποία το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο αποδίδει ιδιαίτερη προσοχή.  

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, και στη συγκεκριμένη περίπτωση η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, θα συνεχίσει να εργάζεται, σε πλήρη και αρμονική συνεργασία με 
όλους τους θεσμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για περαιτέρω ανάδειξη των αρχών 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ρόλου της. 

 Με αυτές τις σκέψεις, φίλε Πρόεδρε του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, σας 
καλωσορίζω ξανά στο κυπριακό κοινοβούλιο και εύχομαι κάθε επιτυχία στο έργο και 
την αποστολή που επιτελείτε. 

 Παράλληλα, θέλω να σας εκφράσω τις θερμές μας ευχαριστίες για τα πολύ 
καλά λόγια που έχετε εκφράσει για την Κύπρο και το λαό της.  Θέλουμε να πιστεύουμε 
ότι η Κύπρος έχει κερδίσει ακόμη έναν καλό φίλο. 

 Παρακαλώ τώρα τον κοσμήτορα της Βουλής να συνοδεύσει τον Πρόεδρο του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στο βήμα για τη δική του ομιλία. 

(Η μετάφραση στα ελληνικά της ομιλίας του κ. Jerzy Buzek) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΥ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΙΟΥ:     

(J. BUZEK) 

 Πρόεδρε Χριστόφια, 

 Αγαπητέ Πρόεδρε Καρογιάν, 

 Πρεσβευτές εκπρόσωποι της διεθνούς κοινότητας, 

 Αγαπητοί μου φίλοι,  

 Mέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων, 

 Συνάδελφοί μου από το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,  

 Είναι μεγάλη χαρά που βρισκόμαστε όλοι μαζί εδώ, προκειμένου να μιλήσουμε 
για τόσο ενδιαφέροντα θέματα, και θα ήθελα επίσης να αναφέρω και να πω στα 
ελληνικά:  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Αγαπητοί φίλοι, 



7 

 

 Είναι μεγάλη μου χαρά που βρίσκομαι εδώ σήμερα μαζί σας σε αυτό το 
ιστορικό κτίριο.  Εάν η καρδιά της δημοκρατίας είναι ο λαός της, η ψυχή της θα πρέπει 
να είναι το κοινοβούλιό της.  Θα ήθελα επίσης να προσθέσω, όπως έχετε πει, κύριε 
Πρόεδρε Καρογιάν, ότι η παραμονή μου σ’ αυτή τη χώρα από χθες ήταν πάρα πολύ 
εποικοδομητική.  Έχω συναντήσει πάρα πολλούς πολιτικούς και επίσης έχω 
συναντήσει και τους Κυπρίους και αυτό βεβαίως είναι βοηθητικό, για να αντιληφθώ τι 
συμβαίνει στη χώρα και τι συμβαίνει στο νησί.   

 Η Κύπρος και η Πολωνία, καθώς επίσης και άλλες οκτώ χώρες εντάχθηκαν 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση το 2004  Οι χώρες μας λοιπόν, ίσως να βρίσκονται σε 
διαφορετικές γωνιές της ηπείρου μας, όμως όλοι εμείς μαζί μοιραστήκαμε τις ίδιες 
ελπίδες, τα ίδια όνειρα, τα ίδια οράματα, όταν είχαμε ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Σήμερα μπορούμε να πούμε ότι η ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει 
στεφθεί με μεγάλη επιτυχία.  Οι οικονομίες μας έχουν αναπτυχθεί, παρά την 
οικονομική κρίση· συμβαίνει αυτό από καιρού εις καιρόν.  Και το ότι είμαστε τμήμα της 
Ευρώπης μάς έχει βοηθήσει, για να αντιμετωπίσουμε αυτή την παγκόσμια οικονομική 
κρίση.   

 Γνωρίζω ότι, εκτός από το πρόβλημα της επανένωσης της Κύπρου, 
αντιμετωπίζετε σήμερα και άλλα σοβαρά προβλήματα, όπως η παράνομη 
μετανάστευση.  Γνωρίζουμε ότι η Κύπρος έχει το μεγαλύτερο αριθμό 
λαθρομεταναστών, καθώς επίσης και μεγάλο αριθμό αιτούντων άσυλο σε αναλογία με 
τον πληθυσμό της.  Μπορούμε να σας διαβεβαιώσουμε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση και 
τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα σας υποστηρίξουν, θα είναι στο πλευρό 
σας, για να σας βοηθήσουν με τον κάθε δυνατό τρόπο σε ένα πνεύμα αλληλεγγύης. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πριν από περίπου ένα χρόνο εγκρίθηκε η νέα Συνθήκη της Λισαβόνας.  Η 
επικύρωση της Συνθήκης της Λισαβόνας έχει διευκολύνει την ανάπτυξη στενότερων 
σχέσεων μεταξύ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του εθνικού κοινοβουλίου της 
Κύπρου, δίνοντάς σας τη δύναμη για τη θέσπιση νομοθεσιών που θεωρείτε ότι 
συνάδουν με την αρχή της επικουρικότητας.  Με βάση λοιπόν τη Συνθήκη της 
Λισαβόνας, μία νέα εξουσία δίδεται στα κοινοβούλια και επηρεάζει και την κοινοτική 
νομοθεσία.  Θεωρώ ότι αναπτύσσουμε μία πάρα πολύ καλή συνεργασία.  Έχετε γίνει 
πολύ καλοί εταίροι σ’ αυτή τη διεργασία της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, προκειμένου η 
νομοθεσία να γίνει καλύτερη για τους πολίτες τους οποίους εκπροσωπούμε.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το 2012 η χώρα σας θα αναλάβει την προεδρία της Ευρωπαϊκής Ενώσεως και 
θα βρίσκεστε στην ίδια τρόικα με τη ∆ανία και την Πολωνία.  Θεωρώ ότι αυτή είναι 
ιστορική ευκαιρία για σας, προκειμένου να θέσετε μία φιλόδοξη ατζέντα για την 
Ένωση.  Αυτό θα το θυμούνται όλοι για πάρα πολλά χρόνια, την προεδρία δηλαδή της 
Κύπρου.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Έχουμε επίσης ξεκινήσει τις συζητήσεις για την εφαρμογή της νομοθεσίας, 
προκειμένου να επιτύχουμε τους στόχους του 2020, προκειμένου λοιπόν να είμαστε 
ανταγωνιστικοί, προκειμένου να δημιουργήσουμε νέες θέσεις εργασίας.  Και αυτό 
συνδέεται με την ιδέα του 2020 και είναι εξαιρετικά σημαντικά για τους πολίτες της 
Ευρωπαϊκής Ενώσεως τα επόμενα δέκα χρόνια.  Υπάρχει μία ανάπτυξη της ενιαίας 
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αγοράς.  Αυτό είναι πάρα πολύ βοηθητικό για την αναζωογόνηση της οικονομίας μας.  
Επίσης, θα πρέπει να ανανεώσουμε τη δέσμευσή μας για την καταπολέμηση των 
κλιματικών αλλαγών και πιο σημαντικό είναι ότι το 2012 θα ολοκληρώσουμε τις 
συζητήσεις σε σχέση με το πολυετές οικονομικό πρόγραμμα.  Η Κύπρος λοιπόν θα 
διαδραματίσει έναν πάρα πολύ σημαντικό ρόλο για τη διαμόρφωση του μέλλοντος της 
Ευρώπης την επόμενη δεκαετία.  Έτσι λοιπόν η περίοδος κατά την οποία θα αναλάβει 
η Κύπρος την προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δηλαδή σε δύο χρόνια, θα είναι 
εξαιρετικά σημαντική για την Ευρωπαϊκή Ένωση και ειδικά για τη δικιά σας χώρα. 

 Αγαπητοί φίλοι,  

 Θα ήθελα επίσης να συγχαρώ σήμερα το Χριστόφορο Πισσαρίδη, τον Κύπριο -
πάρα πολύ σημαντικός για όλους εμάς- ο οποίος έχει κερδίσει το νόμπελ για την 
οικονομία.  Θερμά συγχαρητήρια!   

 ∆ράττομαι επίσης της ευκαιρίας αυτής να σας συγχαρώ για την πεντηκοστή 
επέτειο της ανεξαρτησίας της Κύπρου, την οποία έχετε γιορτάσει αυτό το μήνα.  Εάν 
ήτανε αυτό γάμος, πενήντα χρόνια θα ήτανε χρυσή επέτειος.  Όμως δυστυχώς αυτό 
ήτανε μία επέτειος η οποία έχει γιορταστεί χωριστά.   

 Θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στο θέμα το οποίο είναι το πιο σημαντικό, το 
οποίο συζήτησα κατά τη διάρκεια των συναντήσεων και των συνομιλιών που είχα εδώ 
στην Κύπρο τις τελευταίες ώρες.  Τίποτα δε μας το θυμίζει περισσότερο από την πόλη 
στην οποία βρισκόμαστε:  Τη Λευκωσία, την τελευταία διαιρεμένη πρωτεύουσα της 
Ευρώπης, που είναι διαιρεμένη από την ούτω καλούμενη “Πράσινη Γραμμή”.   

 Την προηγούμενη βδομάδα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο γιορτάσαμε μία άλλη 
επέτειο, τα είκοσι χρόνια μετά την επανένωση της Γερμανίας.  Το τοίχος του 
Βερολίνου ήταν το τοίχος ντροπής, ένα σύμβολο διαίρεσης όχι μόνο για το γερμανικό 
έθνος, αλλά επίσης και για την ευρωπαϊκή ήπειρο.  Παρά τις διαφορές, η ∆ύση και η 
Ανατολή επανενώθηκαν και η Ευρώπη είναι τώρα ενοποιημένη.  Και αυτό ξεκίνησε 
από διαπραγματεύσεις καταρχάς.  Εμείς από την “Αλληλεγγύη” και από άλλα 
αντιπολιτευόμενα κινήματα είχαμε συγκεντρωθεί και συζητήσαμε τις αλλαγές, τις 
δυνητικές αλλαγές.  ∆εν είχαμε τίποτε άλλο εκτός από τα πιστεύω μας, αυτοί είχαν τα 
τανκς και τα όπλα, όμως το ανέφικτο έγινε εφικτό. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η Πολωνία, άλλες μετασοβιετικές χώρες της κεντρικής και ανατολικής Ευρώπης 
και η Κύπρος ίσως να βρίσκονται σε αντίθετη γωνιά της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, ίσως 
να βρίσκονται πάρα πολύ μακριά, όμως τα όνειρα δε γνωρίζουν σύνορα και εύχομαι 
και εδώ το αδύνατο να γίνει εφικτό.  Και, αγαπητοί φίλοι, η επίλυση του κυπριακού 
προβλήματος θα φέρει μεγαλύτερη σταθερότητα και ευημερία σε ολόκληρη την 
περιοχή, σε ολόκληρη την Ανατολική Μεσόγειο.  Θα έχει σημασία για ολόκληρη την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και για τη Μέση Ανατολή επίσης.   

 Μέσα από την ιστορία η Κύπρος ήταν μία σημαντική γέφυρα μεταξύ νότου-
βορρά, μεταξύ δύσης-ανατολής.  Η Κύπρος ήτανε ένας σημαντικός δεσμός που 
ενώνει τρεις ηπείρους.  ∆εν πρέπει να ξεχνάμε το σημαντικό ρόλο τον οποίο έχει 
διαδραματίσει η χώρα σας στα προβλήματα του Λιβάνου το 2006.  Η επίλυση λοιπόν 
του Κυπριακού θα ενδυναμώσει και τις σχέσεις Ευρωπαϊκής Ενώσεως και ΝΑΤΟ.  
Τώρα είναι η κατάλληλη στιγμή που το ΝΑΤΟ παρουσιάζει μία νέα στρατηγική.  Και 
γνωρίζω ότι το θέμα του ΝΑΤΟ εξαιτίας της Τουρκίας είναι πάρα πολύ ευαίσθητο θέμα.  
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Η τουρκική κυβέρνηση ακολουθεί το δρόμο των μεταρρυθμίσεων και της 
προοδευτικής συμμόρφωσης με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όμως γνωρίζουμε ότι πάρα 
πολλά άλλα θα πρέπει να γίνουν προς αυτή την κατεύθυνση.   

 Η εφαρμογή λοιπόν του Πρωτοκόλλου της Άγκυρας θα δείξει τη δέσμευση της 
Τουρκίας να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις τις οποίες έχει έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Είναι επίσης δικιά μου ελπίδα ότι η Τουρκία θα υποστηρίξει ενεργά τις 
διαπραγματεύσεις για την επανένωση της Κύπρου και να συμβάλει σε μία τελική 
διευθέτηση του κυπριακού προβλήματος.  Και αυτό θα ευθυγραμμιζόταν με τα σχετικά 
ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, με το 
διεθνές δίκαιο και βεβαίως με τις αρχές πάνω στις οποίες έχει θεμελιωθεί και 
δημιουργηθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση, δηλαδή το ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο και η Ευρωπαϊκή Ένωση υποστηρίζουν σταθερά τις προσπάθειες οι 
οποίες καταβάλλονται για την επίτευξη λύσης του κυπριακού προβλήματος που θα 
επανενώσει το νησί προς όφελος ολόκληρου του λαού.  Για την Ευρώπη η μη λύση ή 
η διαίρεση δεν είναι επιλογή. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Η επίλυση του κυπριακού προβλήματος βρίσκεται εντός των δυνατοτήτων σας.  
Εάν οποιαδήποτε διευθέτηση μεταξύ των δύο κοινοτήτων πρόκειται να αντέξει το τεστ 
του χρόνου, πρέπει αυτή η λύση να είναι λειτουργική και βιώσιμη.  Είναι επίσης 
σημαντικό μία επανενωμένη Κύπρος να φέρει μαζί και να επανενώσει όχι μόνο τη γη, 
τους θεσμούς και την οικονομία, αλλά επίσης και το λαό της.  Μία συμφωνία διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας θα λειτουργήσει, μόνο εάν οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες 
σας ενταχθούν πλήρως εντός των κρατικών θεσμών.  Και αυτό σημαίνει να 
προσεγγίσουμε τώρα την τουρκοκυπριακή κοινότητα.  Οι ευρωπαϊκοί θεσμοί κάνουν 
οτιδήποτε είναι δυνατό, προκειμένου να ενθαρρύνουν την κοινωνική και οικονομική 
ανάπτυξη, προκειμένου να βελτιώσουν της υποδομές, προκειμένου οι Τουρκοκύπριοι 
να έρθουν κοντύτερα, ώστε να δούνε τα οφέλη της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης.  Και οι 
δύο πλευρές έχουν υποφέρει ως αποτέλεσμα της διαίρεσης και έχουν υποφέρει για 
πάρα πολύ μακρύ χρονικό διάστημα.   

 Κυρίες και κύριοι, 

 Αγαπητοί φίλοι, 

 Εξήντα χιλιόμετρα απʼ εδώ που βρισκόμαστε σήμερα βρίσκεται η πόλη της 
Αμμοχώστου· δεν έχω επισκεφθεί ακόμα την πόλη της Αμμοχώστου, την έχω δει στο 
χάρτη.  Ήτανε ένας από τους πιο πλούσιους τόπους της Ανατολικής Μεσογείου, ήταν 
ο πρώτος τουριστικός προορισμός το Βαρώσι στην Κύπρο, αν όχι στην Ευρώπη.  
Από το 1974 το Βαρώσι είναι εγκαταλελειμμένο και είναι η πόλη φάντασμα γεμάτη 
από άδεια ξενοδοχεία.  Η Αμμόχωστος είναι το σύμβολο τόσο της σημερινής 
αποτυχίας όσο και της μελλοντικής πιθανής επίλυσης.  Αυτό δείχνει λοιπόν την 
τεράστια δύναμη την οποία μία ενωμένη Κύπρος θα μπορούσε να απελευθερώσει και 
να είναι όφελος προς όλους εμάς.   Με το πέρασμα των αιώνων η Κύπρος είχε 
πάρα πολλούς κυβερνήτες που σας υπέταξαν σε ξένους νόμους και έθιμα,  όμως κατά 
τη χρυσή επέτειο της ∆ημοκρατίας σας είναι ίσως η ώρα να σκεφτείτε τις επιτυχίες 
που κερδίσατε με τους αγώνες και τις θυσίες σας.  Εγώ είμαι πεπεισμένος ότι μία 
οριστική λύση στο πρόβλημα της Κύπρου μπορεί και πρέπει να βρεθεί.  Ο καιρός του 
να ρίχνουμε ο ένας το φταίξιμο στον άλλο φτάνει στο τέλος.  Είναι καιρός η Κύπρος να 
μην καταστρέψει τον εαυτό της. 
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 Έχουμε κάποια καλά παραδείγματα:  Η στενή συνεργασία μεταξύ των δύο 
κοινοτήτων στο ευαίσθητο θέμα των αγνοουμένων δείχνει λοιπόν ότι, όταν υπάρχει 
βούληση, υπάρχει και τρόπος.  Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο έχει ένθερμα στηρίξει τις 
προσπάθειες οι οποίες καταβάλλονται και από τις δύο πλευρές και την Επιτροπή 
∆ιερεύνησης Αγνοουμένων, ώστε να εξευρεθούν και να ταυτοποιηθούν τα λείψανα 
των αγνοουμένων και από τις δύο κοινότητες.  Ήταν με πρωτοβουλία του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που δόθηκαν σημαντικά κονδύλια από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση γι’ αυτό το σκοπό, για την ταυτοποίηση των λειψάνων των αγνοουμένων.   

 Και βρισκόμαστε εδώ, για να βοηθήσουμε κατά τον κάθε δυνατό τρόπο.  Όμως 
η λύση του κυπριακού προβλήματος είναι κάτι το οποίο πρέπει να επιτύχουν οι δύο 
κοινότητες από μόνες τους, διότι ποτέ δε θα γίνει πιστευτή και αξιόπιστη μία λύση η 
οποία θα επιβληθεί στις δύο πλευρές. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Θα ήθελα να πω λίγα λόγια διαφορετικά.  Η προσοχή μου έπεσε σε ένα ποίημα 
γραμμένο από μία Τουρκοκύπρια, τη Νεσιέ Γιασίν, ενώ ο Ελληνοκύπριος Μάριος 
Τόκας έγραψε τη μουσική γι’ αυτό το ποίημα, μετατρέποντάς το σε ένα αγαπημένο 
τραγούδι και για τις δύο κοινότητες στο νησί.  Η Νεσιέ έχει γράψει: 

 «Λένε πως ο άνθρωπος πρέπει την πατρίδα ν’ αγαπά, 
 έτσι λέει και ο πατέρας μου συχνά. 
 Η δική μου η πατρίδα έχει μοιραστεί στα δυο, 
 ποιο από τα δυο κομμάτια πρέπει να αγαπώ;». 
 Ένα ερώτημα δραματικό θα έλεγα.  Και τα δύο.   

 Αγαπητοί μου φίλοι, 

 Σήμερα βρίσκομαι ενώπιόν σας ως ο πρώτος Πρόεδρος του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου από μία χώρα η οποία έχει καταφέρει το αδύνατο όνειρο, το οποίο έχει 
γίνει πραγματικότητα, και είναι η δικιά μου ειλικρινής ελπίδα ότι στο πάρα πολύ εγγύς 
μέλλον η Κύπρος και πάλι θα ξαναγίνει μία ενωμένη πατρίδα για όλους. 

 Σας ευχαριστώ θερμά.    

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την ομιλία του Προέδρου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, του αγαπητού 
φίλου  κ. Buzek, έχει ολοκληρωθεί η σημερινή ειδική συνεδρίαση του σώματος.  Θα 
παρακαλούσα όλους να παραμείνουν στις θέσεις τους, μέχρις ότου αποχωρήσει ο 
τιμώμενος φιλοξενούμενός μας.   

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής ειδικής συνεδρίας της Βουλής.   

(Ώρα λήξης: 6.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κυρίτσης Πάμπης  

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αναστασιάδης Νίκος Λαμάρης Γιάννος 
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Αριστοτέλους Άριστος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θωμά Γιαννάκης Πουργουρίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Αθηνά Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κυριακού Μαρία  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής κ. Μάριου Καρογιάν και αντιφώνηση του 
Προέδρου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου κ. Jerzy Buzek στα πλαίσια ειδικής 
συνεδρίας της Βουλής. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 14ης Οκτωβρίου 2010  

Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ.  

Αρ. 3 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃  

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους 
γραμματείς να διαπιστώσουν αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα, πάρα πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το πρώτο κεφάλαιο της ημερήσιας 
διάταξης που είναι η νομοθετική εργασία.  ∆ε χρειάζεται να υπομνήσω ότι για τα 
θέματα που είναι ομόφωνα δε διαβάζουμε την έκθεση, εκτός αν κριθεί ότι είναι 
αναγκαίο.   

 Τα πρώτα δύο θέματα είναι εξ αναβολής και έχουν κοινή έκθεση.  
Τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006».  Πρόκειται για προτάσεις νόμου.  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τις προτάσεις νόμου 
«Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» και «Ο περί Κοινοτήτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006» 

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 
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 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τις υπό αναφορά 
προτάσεις νόμου σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 12 Νοεμβρίου 2007 και 7 Ιουνίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
και ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών συνοδευόμενοι από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΠΟΕ∆, 
ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-ΣΕΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση 
∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην επιτροπή. 

 Σκοπός και των δύο υπό αναφορά προτάσεων νόμου, που κατατέθηκαν στη 
Βουλή από το βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο 
Περδίκη, είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου και του περί Κοινοτήτων 
Νόμου, αντίστοιχα, έτσι ώστε να αρθεί το ασυμβίβαστο της ιδιότητας προσώπου που 
κατέχει θέση στη δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό 
δημόσιου δικαίου με την ιδιότητα του μέλους δημοτικού ή κοινοτικού συμβουλίου. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες των υπό αναφορά προτάσεων νόμου προβλέπεται 
ότι, σε περίπτωση που πρόσωπο το οποίο κατέχει θέση στη δημόσια ή εκπαιδευτική 
υπηρεσία της  ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημόσιου δικαίου εκλέγεται μέλος 
δημοτικού ή κοινοτικού συμβουλίου, το πρόσωπο αυτό θα μπορεί να αναλάβει το πιο 
πάνω αξίωμα χωρίς να απαιτείται προηγουμένως η παραίτησή του από τη θέση την 
οποία κατέχει, όπως ισχύει σήμερα. 

 Εισάγοντας τις υπό αναφορά προτάσεις νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής 
τους δήλωσε πως οι προτεινόμενοι νόμοι στοχεύουν στη διεύρυνση των πολιτικών 
δικαιωμάτων προσώπων που υπηρετούν στη δημόσια και εκπαιδευτική υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημόσιου δικαίου, γιατί θα επιτρέπεται στα πρόσωπα 
αυτά να αναλαμβάνουν παράλληλα με τη θέση στην οποία υπηρετούν και το αξίωμα 
του μέλους δημοτικού ή κοινοτικού συμβουλίου, διασφαλίζοντας έτσι ότι θα 
απολαύουν των ίδιων πολιτικών δικαιωμάτων με τους άλλους πολίτες της 
∆ημοκρατίας ως ισότιμα μέλη.  Τονίζοντας ο ίδιος εισηγητής ότι με βάση την ισχύουσα 
ρύθμιση ένας σημαντικός αριθμός των υπό αναφορά προσώπων εμποδίζεται 
ουσιαστικά να συμμετέχει στα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια λόγω του 
ασυμβίβαστου που ισχύει σε σχέση με την ανάληψη από αυτά του αξιώματος του 
δημοτικού ή κοινοτικού συμβούλου, δήλωσε πως τα εν λόγω πρόσωπα όχι μόνο δεν 
πρέπει να εμποδίζονται να συμμετέχουν στα εν λόγω συμβούλια, αλλά αντίθετα 
πρέπει να ενθαρρύνονται να συμμετέχουν σ’ αυτά.  Επισημαίνοντας ο ίδιος εισηγητής 
ότι στα πλείστα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν τίθενται οι αυστηροί 
περιορισμοί που τίθενται στο τόπο μας σε σχέση με το υπό συζήτηση θέμα, 
υποστήριξε πως οι πρόνοιες των υπό αναφορά προτάσεων νόμου θα πρέπει να 
υιοθετηθούν, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα σε αξιόλογα πρόσωπα που 
υπηρετούν στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα και στην εκπαιδευτική υπηρεσία 
να υπηρετούν παράλληλα και στα υπό αναφορά αξιώματα, χωρίς να απαιτείται να 
παραιτηθούν προηγουμένως από τη θέση την οποία κατέχουν. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, εκφράζοντας τη διαφωνία του 
υπουργείου τους με τις πρόνοιες των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, δήλωσαν πως 
με την υιοθέτησή τους από τη Βουλή ενδέχεται να υπάρξει σύγκρουση αρμοδιοτήτων 
και καθηκόντων στις περιπτώσεις συμμετοχής των πιο πάνω αναφερόμενων 
προσώπων σε συμβούλια αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης.  Πρόσθετα, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι σημείωσαν πως, ενώ με βάση τον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο ο 
χρόνος των εν λόγω προσώπων πρέπει να αφιερώνεται εξ ολοκλήρου στην εργασία 
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τους, σε περίπτωση εκλογής τους και ανάληψης από αυτούς των πιο πάνω 
αξιωμάτων, ενδέχεται να απαιτείται να απουσιάζουν από την εργασία τους.  

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών διαφώνησαν με τις πρόνοιες των 
υπό αναφορά προτάσεων νόμου και δήλωσαν πως τα πολιτικά δικαιώματα των 
δημόσιων υπαλλήλων καθορίζονται στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο και δεν 
κρίνεται σκόπιμη η διαφοροποίηση των σχετικών ρυθμίσεων.  Περαιτέρω, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι τόνισαν πως με την άρση του πιο πάνω αναφερόμενου ασυμβιβάστου 
που προτείνεται με τις υπό συζήτηση προτάσεις νόμου ενδέχεται να υπάρξει κίνδυνος 
σύγκρουσης καθηκόντων των υπό αναφορά προσώπων στις περιπτώσεις 
συμμετοχής τους στα συμβούλια τοπικής αυτοδιοίκησης, ιδιαίτερα των προσώπων 
που υπηρετούν σε ορισμένες διευθυντικές θέσεις της δημόσιας υπηρεσίας και των 
οποίων τα καθήκοντα της θέσης τους προϋποθέτουν συνεργασία με τις αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού συμφώνησαν με τα 
όσα ανέφεραν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών και 
Οικονομικών, γι’ αυτό και διαφώνησαν με την ψήφιση από τη Βουλή των 
προτεινόμενων νόμων. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
σχολιάζοντας τις πρόνοιες των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, δήλωσε πως 
απαιτείται να διαφυλαχθεί η ανεξαρτησία των υπαλλήλων που υπηρετούν στο 
δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα και στην εκπαιδευτική υπηρεσία.  Σχολιάζοντας 
η ίδια εκπρόσωπος την εισήγηση που υπέβαλαν μέλη της επιτροπής για τροποποίηση 
των προνοιών των υπό αναφορά προτάσεων νόμου, ώστε να αποτελεί ασυμβίβαστο 
με τα πιο πάνω αναφερόμενα αξιώματα η ανάληψή τους από πρόσωπα ανάλογα με 
τη θέση που κατέχουν στο δημόσιο ή ευρύτερο δημόσιο τομέα ή στην εκπαιδευτική 
υπηρεσία ή ανάλογα με το τμήμα που υπηρετούν, για να μην παρατηρούνται τα 
προβλήματα που ανέφεραν οι αρμόδιοι κυβερνητικοί εκπρόσωποι, επισήμανε πως 
οποιαδήποτε ρύθμιση που θα προβλέπει διακρίσεις μεταξύ των εν λόγω προσώπων 
θα δημιουργήσει άνιση μεταχείριση μεταξύ τους, η οποία δυνατό να συγκρούεται με το 
άρθρο 28 του συντάγματος. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΠΟΕ∆, ΟΕΛΜΕΚ 
και ΟΛΤΕΚ υποστήριξαν ότι τα μέλη τους θα πρέπει να απολαύουν των ίδιων 
πολιτικών δικαιωμάτων που απολαύουν και οι υπόλοιποι πολίτες της ∆ημοκρατίας και 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των υπό αναφορά προτάσεων νόμου.  

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ΟΗΟ-
ΣΕΚ δήλωσαν πως λόγω των πιο πάνω αναφερόμενων από τους κυβερνητικούς 
αρμόδιους προβλημάτων που ενδέχεται να παρατηρηθούν με την εφαρμογή των 
προτεινόμενων νόμων, οι πρόνοιες των υπό συζήτηση προτάσεων νόμου θα πρέπει 
να τροποποιηθούν, ώστε να τεθούν οι δέουσες ασφαλιστικές δικλίδες. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου ανέφερε πως η Ένωση ∆ήμων 
Κύπρου συμφωνεί με τις πιο πάνω απόψεις αναφορικά με τα προβλήματα που 
εκφράστηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους και δήλωσε πως, σε περίπτωση 
που τεθούν οι δέουσες ασφαλιστικές δικλίδες που να διασφαλίζουν τα υπό αναφορά 
ζητήματα, δε θα έχει ένσταση στην ψήφιση των υπό συζήτηση προτάσεων νόμου από 
τη Βουλή. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησε με τις πιο πάνω 
θέσεις που εξέφρασαν στην επιτροπή τόσο οι κυβερνητικοί αρμόδιοι όσο και ο 
εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου.  Πρόσθετα, η Ένωση Κοινοτήτων 
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Κύπρου, με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε στην επιτροπή, επισημαίνει πως με 
βάση τις κείμενες νομοθεσίες προβλέπονται αρμοδιότητες και εξουσίες σε δημόσιους 
υπαλλήλους, ως εκ της θέσεως που υπηρετούν στη δημόσια υπηρεσία, οι οποίες 
σχετίζονται με τη λειτουργία των κοινοτικών συμβουλίων και τονίζει πως η υιοθέτηση 
των προτεινόμενων νόμων θα δημιουργήσει σύγχυση, αντίδραση και ενδεχομένως 
ανεπιθύμητες καταστάσεις λόγω της δεσπόζουσας θέσης που έχουν οι πιο πάνω 
αναφερόμενοι δημόσιοι υπάλληλοι στα κοινοτικά συμβούλια.  Πέραν των πιο πάνω, 
στο εν λόγω υπόμνημα επισημαίνεται πως, σε περίπτωση που υιοθετηθούν οι 
πρόνοιες των υπό συζήτηση προτάσεων νόμου, η εκτέλεση των καθηκόντων των 
μελών των κοινοτικών συμβουλίων ιδιαίτερα των μικρών κοινοτήτων ενδέχεται να μην 
είναι εφικτή λόγω των υποχρεώσεων που έχουν οι δημόσιοι υπάλληλοι με βάση τον 
περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο.  Τέλος, όπως αναφέρεται στο εν λόγω υπόμνημα, σε 
περίπτωση που αρθούν τα πιο πάνω προβλήματα, η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου 
είναι έτοιμη να συζητήσει ξανά στο μέλλον το όλο θέμα.  

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά προτάσεων νόμου από την 
επιτροπή και στη βάση των απόψεων που εκφράστηκαν από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο να ζητήσει την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας για τα πιο κάτω ζητήματα: 

1. Κατά πόσο συνιστά διάκριση η άρση του πιο πάνω αναφερόμενου 
ασυμβιβάστου μόνο για τους εκπαιδευτικούς λειτουργούς. 

2. Κατά πόσο θα μπορούσε να εισαχθεί πρόνοια στις υπό τροποποίηση βασικές 
νομοθεσίες, ώστε να αποτελεί ασυμβίβαστο η ανάληψη του αξιώματος του 
δημάρχου ή μέλους δημοτικού συμβουλίου ή του  κοινοτάρχη ή μέλους 
κοινοτικού συμβουλίου μόνο από πρόσωπα που κατέχουν διευθυντική θέση 
στη δημόσια ή στην εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό 
δημόσιου δικαίου. 

3. Κατά πόσο θα δύναται το ασυμβίβαστο που προβλέπεται στις υπό 
τροποποίηση βασικές νομοθεσίες να ρυθμιστεί, με τρόπο ώστε να εφαρμόζεται 
μόνο σε πρόσωπα που υπηρετούν σε ορισμένα τμήματα της δημόσιας ή 
εκπαιδευτικής υπηρεσίας ή οργανισμού δημόσιου δικαίου. 

4. Κατά πόσο θα δύναται το ασυμβίβαστο που προβλέπεται στις υπό 
τροποποίηση βασικές νομοθεσίες για τους υπαλλήλους της δημόσιας 
υπηρεσίας, της εκπαιδευτικής υπηρεσίας και των οργανισμών δημόσιου 
δικαίου να αρθεί μόνο στις περιπτώσεις ανάληψης από αυτούς του αξιώματος 
του δημοτικού ή κοινοτικού συμβούλου και όχι του δημάρχου ή του κοινοτάρχη. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκφράζοντας τις απόψεις του στα πιο 
πάνω αναφερόμενα ζητήματα, με γραπτή επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή, 
αναφέρει τα ακόλουθα: 

1. Η άρση του ασυμβιβάστου μόνο για τους εκπαιδευτικούς λειτουργούς δυνατόν 
να συνιστά διάκριση κατά παράβαση του άρθρου 28 του συντάγματος, γιατί δεν 
υπάρχουν εγγενείς διαφορές μεταξύ των εκπαιδευτικών και των δημόσιων 
υπαλλήλων ή υπαλλήλων οργανισμών δημόσιου δικαίου οι οποίες να 
δικαιολογούν διαφορετική ρύθμιση ούτε και άλλος λόγος.   

2. Η εισαγωγή πρόνοιας στις υπό τροποποίηση βασικές νομοθεσίες με βάση την 
οποία αποτελεί ασυμβίβαστο η ανάληψη του αξιώματος του δημάρχου ή 
μέλους δημοτικού συμβουλίου ή του κοινοτάρχη ή μέλους κοινοτικού 
συμβουλίου από πρόσωπο που κατέχει διευθυντική θέση στη δημόσια ή 
εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημόσιου δικαίου 
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δυνατόν να παραβιάζει το άρθρο 28 του συντάγματος.  Πέραν όμως των 
προσώπων που κατέχουν διευθυντική θέση, δυνατόν να συγκρούονται τα 
καθήκοντα και των υπόλοιπων υπαλλήλων με τα καθήκοντα των πιο πάνω 
αναφερόμενων αξιωμάτων.   

3. Η εισαγωγή πρόνοιας η οποία να καθιερώνει το ασυμβίβαστο σε πρόσωπα 
που υπηρετούν σε ορισμένα τμήματα της δημόσιας ή εκπαιδευτικής υπηρεσίας 
ή οργανισμού δημόσιου δικαίου δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι είναι εύλογα 
δικαιολογημένη, κατά τρόπο που να μη συνιστά δυσμενή διάκριση σε βάρος 
τους κατά παράβαση του άρθρου 28 του συντάγματος.  Πέραν τούτου, η 
αναφορά σε ορισμένα τμήματα δεν μπορεί να είναι εξαντλητική, ώστε να 
καλύπτει όλα τα επηρεαζόμενα τμήματα και το ασυμβίβαστο δυνατόν να 
υπάρχει και για υπαλλήλους που υπηρετούν σε τμήματα που δε θα 
κατονομάζονται. 

4. Το ασυμβίβαστο δε δύναται να αρθεί μόνο στις περιπτώσεις ανάληψης από 
υπαλλήλους του αξιώματος του δημοτικού ή κοινοτικού συμβούλου αλλά όχι 
του δημάρχου ή κοινοτάρχη για τους αναφερόμενους στις πιο πάνω 
περιπτώσεις λόγους. 

 Παρά τις πιο πάνω θέσεις που κατατέθηκαν γραπτώς στην επιτροπή από το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η επιτροπή σε μεταγενέστερο στάδιο έκρινε 
σκόπιμο να καλέσει ενώπιόν της το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ώστε να 
διασαφηνιστούν περαιτέρω ορισμένα ζητήματα σε σχέση με την προτεινόμενη στις 
υπό αναφορά προτάσεις νόμου άρση του ασυμβιβάστου. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, που παρευρέθηκε στο στάδιο της 
ολοκλήρωσης της συζήτησης των προτεινόμενων νόμων, απάντησε σε ερωτήσεις 
μελών της επιτροπής σε σχέση με τις πρόνοιές τους και δήλωσε πως, παρ’ όλο που οι 
πρόνοιες αυτές δε συγκρούονται με οποιαδήποτε διάταξη του συντάγματος, η 
υιοθέτησή τους από τη Βουλή θα δημιουργήσει άλλα προβλήματα.  Αναφερόμενος 
ειδικότερα ο ίδιος σε σχετικές αποφάσεις του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, τις οποίες και 
κατέθεσε στην επιτροπή, δήλωσε μεταξύ άλλων πως σύμφωνα με αυτές το 
ασυμβίβαστο που προβλέπεται στις υπό τροποποίηση βασικές νομοθεσίες δεν 
προσβάλλει την αρχή της ισότητας που κατοχυρώνεται στο άρθρο 28 του 
συντάγματος, γιατί αποτελεί εύλογη διάκριση η οποία διαχωρίζει την πολιτική από τη 
διοικητική λειτουργία. Συναφώς, επειδή τα μέλη των δημοτικών ή κοινοτικών 
συμβουλίων συμμετέχουν στην πολιτική και ασκούν πολιτική, τα καθήκοντά τους ως 
δημόσιων υπαλλήλων δυνατόν να συγκρούονται με τα καθήκοντα του μέλους των εν 
λόγω συμβουλίων, γεγονός που αντιβαίνει στην αρχή της χρηστής διοίκησης.  
Περαιτέρω, εκφράζοντας τη διαφωνία του με τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
προτάσεων νόμου, τόνισε την ανάγκη διαφύλαξης της ανεξαρτησίας της υπηρεσίας 
των προσώπων που υπηρετούν στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα, 
επισημαίνοντας παράλληλα ότι οι δημόσιοι υπάλληλοι με την ανάληψη των 
καθηκόντων τους αλλοτριώνουν και τα δικαιώματά τους.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού εξέτασε όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί 
των προνοιών των υπό αναφορά προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους 
στην ολομέλεια της Βουλής. 
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2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη 
της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, λαμβάνοντας υπόψη ότι οι προτεινόμενες 
ρυθμίσεις δε συγκρούονται με οποιαδήποτε διάταξη του συντάγματος και 
υποστηρίζοντας ότι τα πρόσωπα που υπηρετούν στο δημόσιο και ευρύτερο 
δημόσιο τομέα, καθώς και στην εκπαιδευτική υπηρεσία πρέπει να απολαύουν 
των ίδιων πολιτικών δικαιωμάτων που απολαύουν οι υπόλοιποι πολίτες, 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των προνοιών των υπό αναφορά προτάσεων 
νόμου. 

 Πέραν της πιο πάνω θέσης τους, οι ίδιοι βουλευτές αποφάσισαν να 
τροποποιήσουν τα κείμενα και των δύο υπό αναφορά προτάσεων νόμου με την 
προσθήκη σ’ αυτά πρόνοιας με την οποία αίρεται και το ασυμβίβαστο της 
ιδιότητας δημοτικού ή κοινοτικού υπαλλήλου με την ιδιότητα του μέλους 
δημοτικού ή κοινοτικού συμβουλίου, αλλά με τη διασαφήνιση στις υπό αναφορά 
πρόνοιες ότι, σε περίπτωση υποβολής υποψηφιότητας από υπάλληλο που 
εργοδοτείται σε δήμο ή κοινότητα για εκλογή του ως μέλους του δημοτικού ή 
κοινοτικού συμβουλίου στο δήμο ή την κοινότητα που εργοδοτείται, ο εν λόγω 
υπάλληλος δε δύναται να αναλάβει το αξίωμα τούτο, εκτός εάν πριν από την 
ανάληψη των καθηκόντων του παραιτηθεί από τη θέση την οποία κατέχει.     

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
διαμόρφωσε τα κείμενα των υπό αναφορά προτάσεων νόμου σύμφωνα με τις πιο 
πάνω θέσεις της, κατά πλειοψηφία των μελών της, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 
των υπό αναφορά προτάσεων νόμου σε νόμους, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος τους, 
ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 
και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις θα τοποθετηθεί στην oλομέλεια. 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μετά από την αναβολή της περασμένης εβδομάδας, έχει 
συνταχθεί μια νέα τροπολογία, η οποία έχει κυκλοφορήσει και στην οποία 
υιοθετούνται κάποιοι προβληματισμοί που είχαν κατατεθεί από ορισμένους 
συναδέλφους και, από ό,τι πληροφορούμαι, τελικά η τροπολογία αυτή γίνεται 
αποδεκτή και από άλλες κοινοβουλευτικές ομάδες.  Με την τροπολογία αυτή, αν 
μπορώ να πω δυο λόγια για την τροπολογία, παραχωρείται η δυνατότητα σε 
ενδιαφερόμενο ή προτιθέμενο να υποβάλει υποψηφιότητα δημόσιο υπάλληλο ή 
εκπαιδευτικό να αποταθεί στον Έφορο Εκλογών, ο οποίος, μετά από γνωμάτευση της 
τριμελούς επιτροπής, μπορεί να τον πληροφορήσει κατά πόσο τα καθήκοντα του 
αξιώματος το οποίο κατέχει, της ιδιότητάς του δηλαδή... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Το πρωί είπαμε ότι αυτά τα θέματα θα αναβληθούν, εκτός αν προκύψει 
συναίνεση.  Αντιλαμβάνομαι ότι η διαβούλευση έγινε με όλους τους άλλους, πλην 
εμάς. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, η πραγματικότητα είναι ότι, αντίθετα, συμφωνούμε με την τροποποίηση.  
Τίποτε άλλο!  Καμιά διαβούλευση!  Ενομίζαμε ότι... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εμείς, εν πάση περιπτώσει... στο ΑΚΕΛ, όταν μιλήσαμε μαζί με τον κ. Λαμάρη, 
η θέση τους ήταν ξεκάθαρη ως θέμα αρχής. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στην επιτροπή. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, όταν μιλήσαμε και στην επιτροπή.  ∆ιότι στην επιτροπή τη ∆ευτέρα, όταν 
εγώ έθιξα το θέμα ότι υπήρξε μία συνεννόηση με τις άλλες ομάδες, για να γίνει αυτή η 
τροποποίηση που μόλις επεξηγούσα προηγουμένως, μας είπε ο κ. Λαμάρης: «Για μας 
είναι θέμα αρχής.  Εμείς δεν υποστηρίζουμε την οποιαδήποτε πρόθεση 
παραχώρησης αυτού του δικαιώματος». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα ας διευκρινίσουμε αυτά που συνέβησαν το πρωί στη σύσκεψη.  
Ομολογουμένως, ελέχθη από τον κ. Αγγελίδη ότι θα γίνουν κάποιες διαβουλεύσεις και 
προστέθηκε:  «Αν οι διαβουλεύσεις καταλήξουν, το θέμα θα συζητηθεί σήμερα.  Αν οι 
διαβουλεύσεις δεν καταλήξουν, θα αναβληθεί για την ερχόμενη Πέμπτη».  Τώρα ο κ. 
Αγγελίδης απλώς είπε ότι η ομάδα του δέχεται τις τροπολογίες. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Για τον εξής λόγο, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όπως ανάφερα και το πρωί, είπα ότι έχουμε κάποιες νομοτεχνικές 
παρατηρήσεις.  Όταν το μελετήσαμε στην κοινοβουλευτική ομάδα, καταλήξαμε ότι 
εμπεριέχονται με έμμεσο τρόπο και εκείνα που θέλαμε να καταγραφούν κατά πιο ρητό 
τρόπο, οπότε εκρίναμε ότι δεν εχρειάζετουν και στείλαμε μήνυμα τέσσερις παρά πέντε 
ότι συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τώρα το ερώτημα που προκύπτει υπό τας περιστάσεις είναι, δεδομένης, θα 
έλεγα, της εντύπωσης που δημιουργήθηκε περί διαβουλεύσεων:  Προχωρούμε 
σήμερα ή πάμε την ερχόμενη Πέμπτη, για να δοθεί η ευκαιρία, αν υπάρχει 
δυνατότητα, να γίνουν κάποιες διαβουλεύσεις; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη που παίρνω το λόγο.  Από την περασμένη φορά 
είχε πει το προεδρείο ότι ήταν η τελευταία εβδομάδα αναβολής του συγκεκριμένου 
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θέματος.  Το συζητούμε πολλά χρόνια.  Νομίζω όλοι γνωρίζουμε τις θέσεις μας, δεν 
πρόκειται να αλλάξουν σε μια βδομάδα.  Η τροπολογία είναι μπροστά μας.  Έχω την 
εντύπωση ότι έφτασε η ώρα να τοποθετηθούμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ήταν άλλος ο Πρόεδρος, τωρά έν’ άλλος, δικαιούται να κάμει άλλες 
διευθετήσεις. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Α, τωρά υπάρχει αίτημα αναβολής;  Αν υπάρχει... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Προχωρούμε επομένως.  Για το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί ∆ήμων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  Αν δεν 
υπάρχουν, να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Βεβαίως, δε μας εδόθη η ευκαιρία να δούμε την τροπολογία, γι’ αυτό δε 
γνωρίζουμε τι περιλαμβάνει, απλώς εμείς θέλουμε να επισημάνουμε τις αδυναμίες και 
των δύο προτάσεων.  Ασφαλώς, η ανησυχία όλων είναι το πώς θα βοηθήσουμε τις 
τοπικές αρχές διοίκησης και όχι πώς να τις δυσκολέψουμε στο έργο τους.   

 Οι δικές μας απόψεις ενισχύονται από όλους ανεξαίρετα τους αρμόδιους 
φορείς, είτε αυτές είναι οι ενώσεις δήμων είτε οι ενώσεις κοινοτήτων είτε υπουργεία.  
Όλοι ανεξαίρετα επισημαίνουν σοβαρότατους κινδύνους εμπλοκής διαδικασιών λήψης 
αποφάσεων, όχι γενικά από τη συμμετοχή, αλλά από τη συμμετοχή πιθανόν 
συγκεκριμένης κατηγορίας ή κατηγοριών δημοσίων και εκπαιδευτικών υπαλλήλων.  Γι’ 
αυτό και οι συνάδελφοι που έφεραν τις εισηγήσεις έκαμαν πάρα πολλές προσπάθειες 
να βρεθεί μια φόρμουλα, ώστε να αποφύγουμε όσο το δυνατό σκοπέλους.  Ε, δεν 
είμαστε βέβαιοι ότι τους αποφύγαμε, με αποτέλεσμα να αναθέτουμε τώρα, 
αντιλαμβάνομαι, σε κάποιο έφορο να κρίνει αν υπάρχει ασυμβίβαστο ή όχι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Χωρίς προϋποθέσεις. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Χωρίς κριτήρια, χωρίς προϋποθέσεις.  Και πιθανότατα ένας έφορος σε μια 
επαρχία εκλογής να κρίνει ότι για το διευθυντή της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ή το 
διευθυντή του Κτηματολογίου είναι ασυμβίβαστο να είναι κοινοτικός σύμβουλος ή 
δημοτικός σύμβουλος και σε κάποια άλλη επαρχία να κρίνει ο έφορος ότι υπάρχει 
πρόβλημα ή δεν υπάρχει πρόβλημα.  Φοβούμαι ότι βεβιασμένα προχωρούμε και, 
τελειώνω, να μην καταχραστώ το μικρόφωνο από τη θέση μου, φοβούμαι ότι είναι 
βεβιασμένη ενέργεια.  Εμείς θα ήμασταν έτοιμοι να συζητήσουμε.  Παραδείγματος 
χάριν βλέπουμε το θέμα “εκπαιδευτικοί όλων των βαθμίδων”, βλέπουμε ότι υπήρχε 
ένα περιθώριο να ρυθμίσουμε τη συμμετοχή τους, χωρίς να υποχρεώνονται να 
σταματήσουν από τη δουλειά τους, αλλά στον υπόλοιπο δημόσιο και ημιδημόσιο 
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τομέα φοβούμαστε ότι θα δημιουργηθούν πάρα πάρα πολλά προβλήματα, γι’ αυτό και 
δε θα ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θέλω καταρχάς να επισημάνω στο διαδικαστικό θέμα που εγείρεται ότι η 
τροπολογία έχει κυκλοφορήσει κανονικά σήμερα.  Μάλιστα, ήταν γνωστή σε όλους και 
νομίζω ο καθένας από εμάς όφειλε να δει και να εξετάσει ποια είναι η τροπολογία η 
οποία επρόκειτο να κατατεθεί.  Και ήταν γνωστό ότι θα κυκλοφορούσε τροπολογία.  
Συνεπώς, δε νομίζω να τίθεται θέμα ότι απεκρύβη η τροπολογία από κάποιους και 
ειδικότερα μάλιστα από μια κοινοβουλευτική ομάδα η οποία ξεκάθαρα είχε 
τοποθετηθεί εναντίον της οποιασδήποτε τροποποίησης.  Άρα, για ποιο λόγο;  Τι 
λόγος υπήρχε να γίνει οποιαδήποτε διαβούλευση; Πέρα από το γεγονός ότι ο 
συνάδελφος ο κ. Λαμάρης είχε ενημερωθεί στην επιτροπή Εσωτερικών για τις 
προθέσεις μας.  Συνεπώς, εγώ δε νομίζω να υπάρχει οποιοσδήποτε λόγος που 
αφορά το διαδικαστικό θέμα.  

 Τώρα επί του θέματος της ουσίας.  ∆εν υπάρχει πιο ξεκάθαρη ρύθμιση από το 
«εφόσον τα καθήκοντα της θέσης που κατέχει δε συγκρούονται με τα καθήκοντα και 
τις ευθύνες του αξιώματος αυτού», τα καθήκοντα δηλαδή του δημοσίου υπαλλήλου.  
Είναι κάτι το οποίο μπορεί να διαπιστωθεί από μια επιτροπή, η οποία μάλιστα θα 
γνωματεύσει αυτή η επιτροπή στον Έφορο Εκλογών, τον καθ’ ύλην αρμόδιο και από 
το νόμο να εξετάσει αν υπάρχει ασυμβίβαστο ή όχι για κάποια ιδιότητα.  Εκείνο το 
οποίο εκάμαμε ουσιαστικά, εδώσαμε τη δυνατότητα εκ των προτέρων να γνωρίζει 
κάποιος, πριν να υποβάλει υποψηφιότητα, αν τα καθήκοντά του εντάσσονται στα 
καθήκοντα που είναι ασυμβίβαστα, για να μη βάλει υποψηφιότητα, αν δε θέλει να 
βάλει, ή, αν βάλει υποψηφιότητα και εκλεγεί, που δεν μπορεί κανένας να του στερήσει 
το δικαίωμα να βάλει υποψηφιότητα, να αναμένει ότι σίγουρα θα παραιτηθεί από τη 
δημοσιοϋπαλληλική του ιδιότητα πριν από την ανακήρυξή του ως συμβούλου.  ∆εν 
υπάρχει πιο ξεκάθαρη διαδικασία από αυτήν την οποία έχουμε ακολουθήσει με τη 
συγκεκριμένη τροποποίηση.   

 Και θέλω να πω απλώς ένα πράγμα.  Είναι ένα θέμα το οποίο έχει συζητηθεί, 
δεν ξέρω πόσες φορές στη Βουλή ως τώρα.  Μπορεί να κατατέθηκαν ως τώρα 
προτάσεις νόμου μέχρι τρεις και τέσσερις φορές τα τελευταία χρόνια.  Νομίζω ότι 
βρήκαμε πια τον τρόπο με τον οποίο ένα δικαίωμα το οποίο εστερήσαμε σε κάποιους, 
χωρίς να υπήρχε ιδιαίτερος λόγος, να το παραχωρήσουμε.  Και αναφέρομαι στους 
δημοσίους υπαλλήλους και στους εκπαιδευτικούς.  Είναι διεύρυνση της δημοκρατίας 
να δίδεις δικαιώματα στους πολίτες σου.  Τι σχέση έχει για παράδειγμα, αν ένας 
δημόσιος υπάλληλος είναι γραφέας σε μια άσχετη υπηρεσία και να μην μπορεί για 
παράδειγμα ο άνθρωπος αυτός να εκλεγεί δημοτικός σύμβουλος!  Κοινοτικός 
σύμβουλος στο χωριό του!  Για ποιο λόγο δηλαδή να υπάρχει αυτή η αδυναμία;  Ή 
ένας εκπαιδευτικός για παράδειγμα.  Γιατί δηλαδή;  ∆εν είναι διεύρυνση της 
δημοκρατίας αυτά τα πράγματα;  Αυτή θα έπρεπε να ήταν προσπάθεια όλων μας, όχι 
μερικών. 

 Συνεπώς, πιστεύω ότι αυτή η πρόταση, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί, είναι 
ικανοποιητική, για να μπορέσει να ρυθμίσει το όλο θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Θα δώσω το λόγο στην κ. Μαυρονικόλα που ζήτησε προηγουμένως, αλλά να 
παρακαλέσω όλους τους συναδέλφους, αν θα μιλάτε πέραν ενός πολύ σύντομου 
χρονικού διαστήματος από τη θέση σας, να ανέρχεστε στο βήμα της Βουλής.  ∆εν 
είναι υπόχρεοι οι συνάδελφοι να στρέφουν το κεφάλι αριστερά και δεξιά, για να 
παρακολουθούν τον ομιλητή, όταν υπάρχει η διαδικασία να ανεβαίνουμε στο βήμα, 
για να μιλούμε από το βήμα της Βουλής. 

 Κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το πρόβλημά μας δεν είναι αν θα στρίβουμε το κεφάλι δεξιά ή αριστερά.  Στη 
σύσκεψη -και ήσασταν παρών- αποφασίσαμε συγκεκριμένο χρόνο για αυτά τα 
πράγματα και δεν το εφαρμόζουμε.  Να το ξαναβάλουμε στη σύσκεψη, να το βάλουμε 
στην ολομέλεια, αν θέλετε να υπάρχει μια τάξη, διαφορετικά έτσι θα έχουμε εσαεί.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο κανονισμός λέει πόση ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Μαυρονικόλα, έχετε το λόγο. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 ∆ε θα καταχραστώ το χρόνο, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Να ξεκαθαρίσουμε από την αρχή ότι όσον αφορά την Ε∆ΕΚ δεν υπήρξε 
οποιαδήποτε διαβούλευση από πριν για την τροποποίηση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Είναι γνωστή εξάλλου η θέση μας από την αρχή ότι εμείς είμαστε υπέρ 
οι εκπαιδευτικοί και οι δημόσιοι υπάλληλοι να έχουν το δικαίωμα να καταθέτουν τις 
δικές τους υποψηφιότητες και να δικαιούνται να είναι δημοτικοί σύμβουλοι ή κοινοτικοί 
σύμβουλοι.  Απλώς, η τροποποίηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δημιουργεί ακόμα 
ένα σημαντικό δεδομένο, ότι οι ίδιοι οι ενδιαφερόμενοι θα μπορούν εκ των προτέρων 
να διασφαλίζουν ότι δεν υπάρχει ασυμβίβαστο από την εργασία τους, είτε αυτοί είναι 
εκπαιδευτικοί, που είναι μικρότερο το πρόβλημα, είτε δημόσιοι υπάλληλοι, που 
κατανοούμε ότι κάποιες φορές είναι μεγαλύτερο το πρόβλημα.  Γι’ αυτό εμείς είμαστε 
έτοιμοι να ψηφίσουμε την τροπολογία και την πρόταση νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ απλώς πολύ σύντομα να πω ότι δε φιλοδοξούμε να πούμε ότι έχουμε 
πετύχει το τέλειο είτε με την πρόταση είτε με την τροπολογία που εμείς θα εγκρίνουμε.  
Τους κινδύνους που ανάφερε ο Γιάννος προηγουμένως τους συζητήσαμε τέσσερις 
φορές στην επιτροπή προσπαθώντας να βρούμε την καλύτερη φόρμουλα.  Η 
τροπολογία που βάζει ο αγαπητός Ιωνάς, στην οποία εμείς, ο Αντρέας είχε κάποια 
συμβολή, ακριβώς προσπαθεί να περιορίσει το πρόβλημα στο μεγαλύτερο δυνατό 
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βαθμό.  Στο τέλος της ημέρας, αν δεν το έχουμε πετύχει στον απόλυτο βαθμό, θα 
δούμε το πρόβλημα και θα το αντιμετωπίσουμε.  Όμως ανοίγουμε μια δυνατότητα, 
δίνουμε μία δυνατότητα σε κόσμο ο οποίος μέχρι σήμερα αποκλειόταν από κάποια 
δικαιώματά του να τα επανεύρει να τα χρησιμοποιήσει και να δώσει ευκαιρία και στην 
τοπική αυτοδιοίκηση να προχωρήσει μπροστά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσο πιο σύντομα γίνεται.   

 Είμαι ο εισηγητής της πρότασης νόμου, αλλά πρέπει να θυμίσω ότι αυτή η 
πρόταση συζητήθηκε και στην προηγούμενη περίοδο.  Και να θυμίσω ότι έχει 
κατατεθεί από το 2006, φτάσαμε στο 2010.  Έχουν γίνει πάρα πολλές συνεδριάσεις, 
έχουμε συμπεριλάβει στο σκεπτικό μας τις εισηγήσεις του Γενικού Εισαγγελέα σε ένα 
μεγάλο βαθμό και τις ενστάσεις και αιτιάσεις όλων των παραγόντων.   

 Θέλω μόνο να υπογραμμίσω ότι μιλάμε για 50 000-60 000 συμπολίτες μας που 
δε δικαιούνται το ελάχιστο, δηλαδή να εκλέγονται στα κοινοτικά και δημοτικά 
συμβούλια ως απλά μέλη!  Την ίδια ώρα που μπορεί να διεκδικήσει θέση κοινοτικός 
πολίτης κοινοτικής χώρας που είναι στην Κύπρο μόνο για έξι μήνες!  Την ίδια ώρα 
που το Υπουργείο Εσωτερικών μελετά νομοσχέδιο -και θα το φέρει ενώπιον της 
Βουλής- όπου πολίτες τρίτων χωρών -τρίτων χωρών, όχι της Ευρωπαϊκής Ένωσης- 
θα μπορούν να διεκδικούν θέση κοινοτικού ή δημοτικού συμβούλου!  Ε, προς Θεού!  
Αλίμονο, αν δεν μπορούν οι συμπατριώτες μας που είμαστε στην ίδια γειτονιά, στο 
ίδιο χωριό να διεκδικήσουν την πιο απλή θέση, τούτη του κοινοτικού και δημοτικού 
συμβούλου! 

 Εγώ δεν έχω τόση έγνοια -και το είπα από την αρχή- να μπει ασφαλιστική 
δικλίδα, αλλά την αποδέχτηκα, όχι μόνο για χάρη της πλειοψηφίας, αλλά γιατί είναι 
ένα, αν θέλετε, μέσο στάδιο, πριν να φτάσουμε σε εκείνη την ωριμότητα όπου να 
αρκεί ο αυτοέλεγχος και να μην υπάρχει ανάγκη να βάζουμε τέτοιες ασφαλιστικές 
δικλίδες.   

 Έτσι, παρακαλώ πραγματικά την ολομέλεια να ψηφίσει αυτό το νομοσχέδιο, να 
τελειώσουμε, διότι πραγματικά αρχίζει πλέον η ιστορία να δημιουργεί και προβλήματα 
όχι αυτοελέγχου αλλά αυτοεκτίμησης του κοινοβουλίου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια διευκρίνιση απλώς και μόνο.  Ο έπαρχος, ως έφορος σε 
κάθε επαρχία, ναι, μπορεί να είναι διαφορετικός, αλλά μια θα είναι η ειδική τριμελής 
επιτροπή που θα συμβουλεύει τον οποιοδήποτε έπαρχο.  Άρα, θα υπάρχει κοινό 
στοιχείο κρίσης, που θα βοηθά τον κάθε έπαρχο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου...   
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 Κύριοι συνάδελφοι, δε νομίζετε ότι εξαντλήθηκε το θέμα;  Είναι τόσο σοβαρό, 
που πρέπει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εδώσετε το λόγο σε δύο συναδέλφους από το ∆ΗΚΟ, ετοιμάζεται τρίτος, λέτε 
«εξαντλείται».  Θέλω να μιλήσω, όταν θα τελειώσει ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πήρα το λόγο, όχι για να επαναλάβω τα όσα έχουν πει οι 
συνάδελφοι, νομίζω ότι είναι ξεκάθαρο, απλώς μόνο για να βάλω τη συζήτηση στη 
σειρά, κατά την άποψή μου.  Ουδείς διαφωνεί ότι πρέπει να δοθεί το δικαίωμα και σ’ 
αυτούς τους ανθρώπους, ακόμα και του ημιδημόσιου τομέα, να κατεβαίνουν στην 
πολιτική κονίστρα και να διεκδικούν αξιώματα.  

 Απ’ ό,τι καταλαβαίνω, η επιφύλαξη -και το βλέπω και θα συμφωνήσω με τον κ. 
Λαμάρη- είναι στο κατά πόσο η τριμελής αυτή επιτροπή, έστω μετά από γνωμοδότηση 
του οικείου επάρχου, με δεδομένο ότι ουδέποτε μέχρι σήμερα έκρινε ξανά τέτοιου 
είδους ζητήματα, θα μπορέσει να κρίνει ακριβοδίκαια.  Εγώ νομίζω μπορεί να λήξει το 
ζήτημα και να βρούμε μια λύση, την εξής:  Με την προσθήκη μιας πρόνοιας που να 
λέει ότι το τριμελές επιτροπάτο, μετά από τη γνωμοδότηση του οικείου επάρχου, ο 
οποίος έν’ πιο εκπαιδευμένος στο να αποφασίζει για το ασυμβίβαστο ή μη -σε άλλες 
περιπτώσεις, όχι σ’ αυτήν που για πρώτη φορά εμφανίζεται, άλλες- κατά τη διεξαγωγή 
της εκλογικής διαδικασίας θα γνωμοδοτεί.  Θα πρέπει λοιπόν να υπάρχουν 
κανονισμοί.  Μπορεί να γίνει μια τροποποίηση και να πούμε ότι αυτό το επιτροπάτο 
θα αποφασίζει με βάση κανονισμούς, που θα κατατίθενται από και στο Υπουργικό 
Συμβούλιο.  Τζιαι τελειώνει η ιστορία, για να δοθεί μια καθοδήγηση στους ανθρώπους 
αυτούς!   

 Kύριε Πρόεδρε, θέλω να πω το πιο σημαντικό για το οποίο έχω πάρει το λόγο.  
Ακούστε!  Εγώ δε συμφωνώ ότι δεν υπάρχει οποιαδήποτε υποψία διαπλοκής.  Και 
εδώ είναι η υποψία που θα μετρά, δεν είναι η πραγματικότητα.  Ο οποιοσδήποτε 
δημόσιος υπάλληλος δεν είναι ανάγκη να διαχειρίζεται χρήματα, για να έχει 
πελατειακή σχέση με αυτό τον πολίτη από τον οποίο θα ζητήσει την ψήφο του!  Αρκεί 
και η υποψία της ταχείας διεκπεραίωσης της υπόθεσής του, δηλαδή να επιταχύνει το 
φάκελό του!  Αρκεί η υποψία στο ότι μίλησε σε κάποιον άλλο, για να βολέψει το 
κοπελλούιν του!   

 Όλα αυτά λοιπόν τα οποία για πρώτη φορά θα προκύπτουν σ’ αυτό το τριμελές 
επιτροπάτο πρέπει να έχουν καθοδήγηση να τα κρίνουν.  Να μην επαφίεται στον 
πατριωτισμό του καθενός από το τριμελές επιτροπάτο να αποφασίσει, και με τα 
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πολιτικά του πιστεύω ενδεχομένως, αν θα αποκλείσει ή αν δε θα αποκλείσει 
συγκεκριμένο δημοτικό ή κοινοτικό άρχοντα! 

 Γι’ αυτό εισηγούμαι να υπερψηφίσουμε την τροποποίηση, με την προσθήκη ή 
με την ανάληψη υποχρέωσης από όλους ότι δε θα λειτουργήσει ο νόμος αυτός, παρά 
μόνο αν έρτουν κανονισμοί.  Τζιαι τελειώνει το ζήτημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταρχάς να κάμω ένα σχόλιο για την αναφορά που έγινε για 
το θέμα της διαβούλευσης, που εγώ το εισέπραξα λίγο ως μάθημα, «είναι εκεί η 
τροπολογία και οφείλαν, αν ενδιαφέρονταν, να τη δουν»!  Ε, νομίζω ότι είναι λίγο 
υποτιμητικό.  Αποδεικνύεται τελικά ότι η μόνη διαβούλευση που έγινε ήταν μεταξύ δύο 
κομμάτων.  Εν πάση όμως περιπτώσει, θεωρώ -και θα επιμένω, ενόσω είμαι 
βουλευτής, να θεωρώ- ότι, εφόσον λειτουργεί ο θεσμός της σύσκεψης, εκεί που 
καταλήγει πρέπει να τυγχάνει σεβασμού.  ∆ιαφορετικά, ας διαλυθεί.  Είπαμε να γίνει 
διαβούλευση.  ∆εν υλοποιήθηκε.  Το ένα. 

 ∆εύτερον, έχει ιστορία μεγαλύτερη, απ’ ό,τι θυμάται ο κάθε συνάδελφος, το 
θέμα, ανάλογα με το πότε ο καθένας εμπήκε στη Βουλή.  Τζιαι, αν πάτε πίσω στα 
πρακτικά, πολλά επιχειρήματα που ακούω ’πού διάφορες πλευρές σήμερα ακούονταν 
ακριβώς τα αντίθετα από τους προκατόχους τους! 

 Τρίτον, η διεύρυνση της δημοκρατίας δεν μπορεί να είναι επιλεκτική!  Να 
παραιτούνται όλοι, μετά που εκλέγονται.  Γιατί άλλοι θα παραιτούνται και άλλοι δε θα 
παραιτούνται; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Σωστό! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί δηλαδή ο αστυνομικός πρέπει να παραιτηθεί, αλλά ο εκπαιδευτικός δεν 
πρέπει;  Έντζιε λέω ότι εν υπάρχει λογική σε κάποια πράματα, αλλά επειδή 
ακούστηκαν κάποια πράματα εν είδει διδασκαλίας, δεν μπορώ να το δεχτώ! 

 Τέταρτον, όταν είπαμε εμείς «ποιοι υποστηρίζουν ως θέση ότι δικαιούται να 
υπάρχει μαθητικός συνδικαλισμός;», α, Παναγία μου, το ξύλο μάς έλειψε, ότι 
κομματικοποιούμε την εκπαίδευση!  Όλοι τούτοι οι δημόσιοι υπάλληλοι που θα 
κατεβαίνουν με τα διάφορα κόμματα δηλώνουν ή δε δηλώνουν κομματική επιλογή;  
Είναι ή δεν είναι άμεση κομματικοποίηση;  Και σας παρακαλώ, τωρά είναι δημοτικός 
σύμβουλος Λεμεσού ο υπεύθυνος της ΑΗΚ, που υπογράφει αν θα μπει τζιαι πόσο 
γλήορα θα μπει ρεύμα κάπου!  Έθθα επηρεαστούν οι ψηφοφόροι, έτσι;  Αυτή είναι η 
άποψη των συναδέλφων! 

 Έτο να πούμε την αλήθεια!  Κάποιοι θεωρούν ότι έχουν αρκετά στελέχη που 
ανήκουν στη δημόσια υπηρεσία, θέλουν να τα βάλουν, για να ενισχύσουν τα 
ψηφοδέλτιά τους!  Ε, σας λέω ’πού τα τωρά ότι δε θα αλλάξουν τα ισοζύγια δυνάμεων!  
Την ίδια δύναμη θα έσιει το ΑΚΕΛ, εάν κάποιοι νομίζουν ότι με τούντον τρόπο εννά το 
περιορίσουν!  Και το μόνο που κατορθώνετε είναι η αντίθετη φορά των πραγμάτων με 
αυτές τις ρυθμίσεις που τείνουν να απομονώσουν μια συγκεκριμένη πολιτική δύναμη.   
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 Αλλά, επαναλαμβάνω, ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα!  Θέλουμε 
δημοκρατία, δε θέλουμε διακρίσεις;  Όλοι να παραιτούνται και να πάρουν την ευθύνη 
τους οι δημόσιοι υπάλληλοι!   

 Σε μία τόσο μικρή χώρα που ο ένας ξέρει τον άλλο, όταν αποφασίζεις να κάμεις 
καριέρα και θα φτάσεις γενικός διευθυντής ή διευθυντής τμήματος με του κόσμου τα 
ωφελήματα -για τα οποία σχιζόμαστε!- ε, να σκεφτείς ότι έσιει τζιαι κάποιους 
αυτοπεριορισμούς.  Έθθα είσαι και διευθυντής Πολεοδομίας και αντιδήμαρχος!   

 Τα διαγράφουν όλα οι συνάδελφοι, επειδή έτσι η παράταξη, η κλαδική θέλει να 
περάσει τη θέση.  Επιτέλους, να λογικευτούμε και λλίον!  Και προτείνω, αν θα το 
ψηφίσουμε, τουλάχιστον να αφορά όλους ότι παραιτούνται.  Και τότε να δω πόσοι 
πραγματικά ενδιαφέρονται να προσφέρουν στα κοινά!  ∆ιαφορετικά, παίζουν παιχνίδι 
εκ του ασφαλούς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νεόφυτος Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν πριν από κάποια χρόνια, τεσσεράμισι-πέντε χρόνια, αυτή 
η Βουλή εψήφιζε το νόμο περί Σχολικών Εφορειών, δεν αντιμετωπίσθηκε κανένα 
πρόβλημα και ο θεσμός ελειτούργησε χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα και σωστά.  Ούτε 
διαμαρτυρίες υπήρχαν ούτε προβλήματα όσον αφορά τη λειτουργία αυτού του 
θεσμού, για αυτούς που είχαν εκλεγεί από τις τελευταίες δημοτικές/κοινοτικές εκλογές. 

 Σήμερα, με την ψήφιση αυτών των δύο προτάσεων νόμου, πιστεύω ότι λύεται 
ένα σοβαρό πρόβλημα, γιατί παρετηρείτο μια αδικία.  Τζιαι μιλούμε για τους 
δημόσιους υπαλλήλους, ημικρατικούς και εκπαιδευτικούς και όχι για τους 
αστυνομικούς και άλλες υπηρεσίες.  Τουλάχιστον ερχόμαστε να ικανοποιήσουμε μία 
μεγάλη μερίδα που τους εστερούσαμε το δημοκρατικό τους δικαίωμα του εκλέγεσθαι.  

 Αλλά, αν μιλούμε για ασυμβίβαστο -που εγώ πιστεύω ότι η πρόταση η οποία 
κατατέθηκε από πλευράς Συναγερμού λύει, διασφαλίζει κάποια πράγματα- αν μιλούμε 
για ασυμβίβαστο, θα πρέπει αυτή η Βουλή να εξετάσει σε κάποια φάση και κάποια 
επαγγέλματα ιδιωτών οι οποίοι συμμετέχουν σε συγκεκριμένες επιτροπές στα 
δημαρχεία, που είναι είτε πρόεδροι είτε μέλη διάφορων επιτροπών, που είναι εκεί που 
υπάρχει άμεση σχέση και με τα επαγγελματικά τους συμφέροντα.  Όχι για τους 
δημόσιους υπαλλήλους, που τα παραδείγματα τα οποία κατατίθενται είναι 
παραδείγματα μεμονωμένα. και που πιστεύω με τη ρύθμιση που έχει σχέση η 
τροπολογία κατά κάποιο τρόπο λύεται το πρόβλημα. 

 Εδώ -τελειώνω- μας παρουσιάζεται μια ευκαιρία να δώσουμε το δικαίωμα εις 
τους δημόσιους υπαλλήλους, ημικρατικούς, εκπαιδευτικούς του εκλέγεσθαι, πράγμα 
το οποίο τόσα χρόνια ήταν πολύ πολύ άδικο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 ∆ε θα έχει δευτερολογίες, κύριε Νικολάου.  Εξαντλήθηκε το θέμα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να πω ότι για εμάς... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Τορναρίτης και μετά ο κ. Ιερωνυμίδης και τελειώνουμε! 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...για εμάς που είχαμε καταθέσει την πρόταση από την περασμένη Βουλή 
σήμερα είναι μία σημαντική μέρα.  Σήμερα υπάρχει πραγματικά πλάτεμα της 
δημοκρατίας, ενίσχυση της δημοκρατίας.  ∆ίδουμε σε πολλές χιλιάδες συμπολιτών 
μας το δικαίωμα να εκλεγούν, να προσφέρουν στις κοινότητές τους, στα χωριά τους, 
στις πόλεις τους. 

 Είπε ο κ. Κατσουρίδης «ξέρετε, μιλάτε για το μαθητικό συνδικαλισμό», δηλαδή 
για παιδάκια δώδεκα, δεκατριών, δεκατεσσάρων χρόνων, «και λέτε ότι δεν πρέπει να 
μπουν τα κόμματα στα σχολεία να τα χρωματίσουν και δίδετε σήμερα το δικαίωμα 
στους δημόσιους υπαλλήλους»!  Μα, ποια η σχέση ενός παιδιού, ενός μαθητή 
δεκατριών-δεκατεσσάρων χρονών με έναν ενήλικο ο οποίος θέλει να πάει να 
υπηρετήσει το χωριό του, την κοινότητά του, την πόλη του;   

 Είπε ο κ. Κατσουρίδης ότι ο διευθυντής της Πολεοδομίας μπορεί να διεκδικήσει 
θέση αντιδημάρχου.  Μα, ήδη γι’ αυτό καταθέσαμε την τροπολογία, για να υπάρχουν 
τα ασυμβίβαστα.   

 Νομίζω ότι η εικασία εκ πλευράς ΑΚΕΛ ή, εν πάση περιπτώσει, η ορθή 
αποτύπωση των πραγμάτων ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει την πλειοψηφία 
στους δημοσίους υπαλλήλους, γι’ αυτό το ΑΚΕΛ δεν ψηφίζει τη συγκεκριμένη 
πρόταση, νομίζω ότι πολιτικά δεν είναι σωστή.  Γιατί δηλαδή θα στερήσουμε το 
βασικό ανθρώπινο δικαίωμα του εκλέγεσθαι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...για να στερήσουμε το δικαίωμα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να εκλέξει 
ορισμένους ανθρώπους;   

 Εμείς δεν το βλέπουμε κομματικά, κύριοι, το θέμα.  Εμείς λέμε ναι, ότι οι 
δημόσιοι υπάλληλοι, οι εκπαιδευτικοί μας πρέπει να δυναμώσουν τις ακριτικές 
κοινότητές μας, τις ορεινές κοινότητές μας, τα δημαρχεία μας, ούτως ώστε να 
παραχθεί καλύτερο έργο για τον Κύπριο πολίτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιερωνυμ...  Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα απαντήσω, αφού είπετε ότι... παρ’ όλο το δικαίωμά μου ως 
κοινοβουλευτικού εκπροσώπου.  Αλλά θα σεβαστώ αυτό που είπετε.   

 Όμως εγώ -θέλω να ακριβολογούμε- εγώ δεν είπα «δε δίνουμε το δικαίωμα, 
επειδή έχει πολλούς ο Συναγερμός».  Ανάποδα ετοποθετήθηκα.  Και το υπονοούμενο 
του κ. Τορναρίτη έχω αρκετό μυαλό, για να το πιάσω.  Ο Συναγερμός το θέλει, γιατί 
θεωρεί ότι έχει αρκετά στελέχη.  ∆εν αναφέρτηκα εγώ σε κατάργηση δικαιώματος. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τζιαι εσείς δεν έσιετε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 



 16

 ∆ε δικαιούσαι να μιλήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ε, δεν ξέρω βέβαια αν ο κ. Λαμάρης έχει τις τροποποιήσεις της πρότασης του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, αλλά, κύριε Λαμάρη, απλώς ήθελα να σας πω ότι είναι ο 
Γενικός Έφορος που αποφασίζει και όχι ο οικείος έφορος της κάθε περιφέρειας. Τούτο 
έν’ το ένα δεδομένο. 

 Έχουμε συζητήσει βέβαια και μέσα στη δική μας κοινοβουλευτική ομάδα το 
θέμα κατά πόσο θα υπάρξει πραγματική διευκρίνιση του ασυμβιβάστου και μάλιστα 
είχατε ορίσει ότι θα μπορούσε να μπει με βάση τα σχέδια υπηρεσίας του υπαλλήλου.  
Αλλά, δεδομένου ότι ο κ. Ερωτοκρίτου έκαμε μια, κατά τη γνώμη μου, λογική 
πρόταση, να τεθούν κανονισμοί όσον αφορά τους περιορισμούς και τον τρόπο 
απόφασης του Γενικού Εφόρου, αν τελικά ο κ. Ερωτοκρίτου θέσει θέμα τροποποίησης 
επιπρόσθετης όσον αφορά το θέμα τούτο, εγώ θα το υποστηρίξω. 

 Ευχαριστώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νικολάου, έχει εξαντληθεί το θέμα.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε νομίζω, κύριε Πρόεδρε, να είναι ευχάριστο για κάποιο να ακούει ότι μιλούσε 
με ύφος δασκάλου διότι ο κ. Κατσουρίδης προηγουμένως τις περισσότερες αιχμές 
που αφέθηκαν ήταν για το ύφος και με τον τρόπο με τον οποίο εμίλησα.  Και γι’ αυτό 
το λόγο ζητώ το λόγο να δευτερολογήσω και θα παρακαλούσα όπως μου δώσετε το 
λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, πέστε μας ότι δεν είστε δάσκαλος. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πηγαίνετε πάνω στο βήμα, συνάδελφε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

 Όχι, δε θέλω να πάω στο βήμα, δε χρειάζεται. 

 Θέλω καταρχάς να επισημάνω το εξής, κύριε Πρόεδρε.  Για τα θέματα της 
διαβούλευσης κ.λπ., τα οποία έχω πει προηγουμένως, εκεί είναι όλα και δεν ήθελα σε 
καμιά περίπτωση να δώσω το μήνυμα «εκεί είναι, σαν τα μελετήσετε».  Αφού εξήγησα 
προηγουμένως ότι είχαμε ενημερώσει το συνάδελφο τον κ. Λαμάρη για τη 
συγκεκριμένη τροπολογία που πηγαίναμε να καταθέσουμε και η δική τους θέση ήταν 
αυτή.  Απ’ εκεί και πέρα, τι περισσότερο θα έπρεπε να είχαμε κάμει;   

 Τώρα, συγγνώμη… 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Λαμάρη, δεν μπορείτε να διακόψετε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ούτε επίσης προσπαθούμε να διευρύνουμε επιλεκτικά τη δημοκρατία.  Είναι 
ένας αγώνας και μια προσπάθεια συνεχής, για να διευρυνθεί η δημοκρατία, είτε αυτή 
έχει να κάμει με τα θέματα των δικαιωμάτων είτε έχει να κάμει με τα θέματα 
προστασίας είτε έχει ακόμα να κάμει με ασυμβίβαστα και με τα θέματα διαφθοράς και 
διαπλοκής.   

 Κατά καιρούς αυτή η Βουλή κλήθηκε να ψηφίσει διάφορες νομοθεσίες, για να 
μπορέσει να διευρυνθεί η δυνατότητα και η δημοκρατία σ’ αυτό τον τόπο και αυτό 
επιχειρούμε να κάμουμε τώρα.  Τώρα, αν δηλαδή κάποιος θα θέσει υποψηφιότητα και 
με αυτή τη δυνατότητα θα υπάρξει κομματικοποίηση της δημόσιας υπηρεσίας, 
διερωτώμαι, αν δηλαδή σήμερα που έχει κάποιος τη δυνατότητα να υποβάλει πάλι 
υποψηφιότητα, αλλά, αν εκλεγεί, θα υποβάλει και παραίτηση, ή ακόμα το δικαίωμα να 
υποβάλει υποψηφιότητα για το βουλευτικό αξίωμα ή για δημοτικός σύμβουλος ή για 
κοινοτικός σύμβουλος, δε θα επέρχεται η ίδιας μορφής κομματικοποίηση;   

 Και τέλος, θέλω ακόμα να πω κάτι άλλο, διότι πραγματικά διερωτώμαι 
πραγματικά με ποιο σκεπτικό ο συνάδελφος ο κ. Κατσουρίδης είπε «ξέρετε, κάποιοι 
επιχειρούν να περάσουν αυτή τη νομοθεσία, γιατί έχουν πολλούς δημόσιους 
υπαλλήλους και νομίζουν ότι θα ανατρέψουν τα δεδομένα».  Ε, να το αντιστρέψω 
ακριβώς το ίδιο ερώτημα:  Μήπως είναι κάποιοι άλλοι που φοβούνται, που δεν έχουν 
πολλούς δημοσίους υπαλλήλους και που φοβούνται μήπως ανατραπούν τα δεδομένα;  
Ε, δε θα ήθελα ποτέ μου να πιστέψω σε μια τέτοια λογική είτε από τη μια πλευρά την 
αντικρίζεις είτε από την άλλη μεριά.   

 Συνεπώς, εδώ είναι ξεκάθαρο, κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για μια… Είναι 
προτάσεις νόμου οι οποίες ουσιαστικά μπορούν να βοηθήσουν αυτό τον τόπο και 
ειδικότερα στην καλύτερη απόδοση της τοπικής αυτοδιοίκησης.  

(Στο σημείο αυτό πολλοί βουλευτές ζητούν να πάρουν το λόγο.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κοιτάξετε, κύριοι συνάδελφοι!  Πρώτα απ’ όλα μπήκαμε σε δευτερολογίες.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τριτολογίες.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ!  Κρίνω ότι το θέμα εξαντλήθηκε και το θέτω σε ψηφοφορία. 

 Ποίοι νομίζουν ότι το θέμα έχει εξαντληθεί; 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Να το ακούσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ είμαι κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος και έχω το δικαίωμα να μιλήσω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το έχετε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπα θα σεβαστώ την ετυμηγορία σας. Τη σεβάστηκα.  Εσείς όμως εδώσετε το 
λόγο να απαντήσει επί προσωπικού και επεκτάθηκε σε επιχειρήματα επί της ουσίας.  
Οφείλατε πρώτα να σταματήσετε τον κ. Ιωνά Νικολάου.  Και τώρα έχω δίλημμα εγώ, 
διότι και στα δύο που έθεσε, όχι το διαδικαστικό, έχω απάντηση.  Τι κάμνω τωρά;  
Σέβομαι την έκκλησή σας ή σχολιάζω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να απαντήσετε, κύριε, και θα δώσω το λόγο να συζητούμε ως το πρωί εδώ! 

 Ο κ. Κατσουρίδης έχει το λόγο, μετά ο κ. Βαρνάβα, μετά ο κ. Κλεάνθους, θα 
απαντήσει ο κ. Λαμάρης και όσοι άλλοι επιθυμούν να απαντήσουν. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Κατσουρίδης έχει το λόγο.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό, δεν τέλειωσα επί της διαδικασίας.  Εγώ θα σεβαστώ την έκκληση 
να σταματήσει η συζήτηση, αλλά το κάμνω για τελευταία φορά.  Σημειώνω κάθε φορά 
που ένας συνάδελφος εκμεταλλεύεται τα επί του προσωπικού για να πει μετά απόψεις 
επί της ουσίας.  Και επιτέλους πρέπει να γίνουμε όλοι σεβαστοί!   

 ∆ιαδικαστικά τώρα.  Εγώ προτείνω να μπει η τροπολογία που έκαμα 
προφορικά, κύριε Πρόεδρε, ότι όλοι θα παραιτούνται, και ανάλογα με την απόφαση θα 
είναι και η τοποθέτησή μας μετά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να μπει και η τροποποίηση η δική μας ότι θα γίνουν 
κανονισμοί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σήμερα, αν εκλεγεί ένας δημοτικός σύμβουλος ή κοινοτικός σύμβουλος, θα 
παραιτηθεί; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, με βάση το νόμο, αν εκλεγεί δημοτικός σύμβουλος, σήμερα θα παραιτηθεί. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και θα ισχύει για όλους; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, σύμφωνα με το νόμο όπως είναι σήμερα, εάν κάποιος είτε 
δημόσιος υπάλληλος είτε εκπαιδευτικός υποβάλει υποψηφιότητα και εκλεγεί, θα 
παραιτηθεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και να ισχύει και για τους υπόλοιπους.  Εγώ δεν καταλάβω τη λογική, το 
ξαναλέω, ο διευθυντής της Πολεοδομίας αύριο θα είναι δημοτικός σύμβουλος με το 
ΑΚΕΛ ή με το ∆ΗΣΥ και θα μπορεί να λειτουργεί αξιοκρατικά, αλλά ο αστυνομικός και 
ο αξιωματικός δε δικαιούνται!  Να δικαιούνται όλοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, να σας παρακαλέσω θερμά, επειδή η τροπολογία σας θα 
πρέπει να τεθεί πρώτα στην ψηφοφορία, είναι τροπολογία ουσιαστικά της 
τροπολογίας που έχει γίνει από τον κ. Ιωνά Νικολάου, να τη διατυπώσετε κατά τρόπο 
που θα είναι καθαρή στο σώμα και θα τη βάλω σε ψηφοφορία. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συγγνώμη, σας παρακαλώ! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ο νόμος σήμερα είναι αυτό το οποίο είπε ο κ. Κατσουρίδης, ο υφιστάμενος 
νόμος!  Θα βάλουμε τροπολογία στον υφιστάμενο νόμο;  Είτε την καταψηφίζουν και 
παραμένει ο υφιστάμενος νόμος…  διότι δεν έχει και τίποτε άλλο να κάμεις παρακάτω.  
Αυτό είναι που ήθελα να πω, εκτός αν έχουν κάτι άλλο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα ίδια δικαιώματα -ας κάμει η γραμματεία αυτή την τροπολογία- που έχουν 
όλοι οι άλλοι για διεύρυνση της δημοκρατίας να έχουν και οι αστυνομικοί και οι 
αξιωματικοί του στρατού και όσοι αποκλείονται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι καθαρό τι προτείνει και δεν είναι αυτό που λέτε.  Προτείνει ο κ. 
Κατσουρίδης, και αυτή είναι η τροπολογία του, να έχουν το δικαίωμα να λάβουν μέρος 
στις εκλογές και εκείνοι που σήμερα αποκλείονται.  Είναι πεντακάθαρη! 
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 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του κ. Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακούω κάποια ειρωνικά σχόλια…   

 Όλοι οι δημόσιοι υπάλληλοι και οι ημιδημόσιοι, κύριε συνάδελφε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Ο Πρόεδρος είπε  όλοι οι δημόσιοι και οι ημιδημόσιοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαστε στο στάδιο της ψηφοφορίας, κύριοι συνάδελφοι.  Ο κ. Κατσουρίδης 
έχει κάμει ξεκάθαρη τροπολογία:  Να δικαιούνται όλοι ανεξαίρετα, περιλαμβανομένων 
των μελών της αστυνομίας, του στρατού κ.λπ.  

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη και η Εκκλησία.  Και οι παπάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

 Σας παρακαλώ καθίστε κάτω, γιατί δεν μπορούν να μετρήσουν οι γραμματείς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους εναντίον, δεκαεπτά υπέρ και μίαν αποχή η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού που αφορά το πρώτο θέμα, τον περί ∆ήμων. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η δική μας τροπολογία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆εν είναι τροπολογία της τροπολογίας.  Είναι καθαρή τροπολογία του κ. 
Ερωτοκρίτου· θα μπει στην ώρα της.  Του κ. Κατσουρίδη ήταν τροπολογία πάνω στην 
τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση της παραγράφου (β) του εδαφίου (2) του άρθρου 16 του 
βασικού νόμου, όπως αυτή περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 της πιο πάνω 
πρότασης νόμου με τις ακόλουθες παραγράφους: 

 «(β)  Πρόσωπο το οποίο κατέχει θέση στη δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία 
της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημοσίου δικαίου δύναται να υποβάλει 
υποψηφιότητα για την εκλογή του ως δημάρχου, αλλά δεν δύναται να αναλάβει 
το αξίωμα τούτο, εκτός εάν πριν από την ανάληψη των καθηκόντων του 
παραιτηθεί από τη θέση την οποία κατέχει. 

 (γ) (i)     Πρόσωπο το οποίο κατέχει θέση στη δημόσια ή εκπαιδευτική 
υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημοσίου δικαίου δύναται 
να υποβάλει υποψηφιότητα για την εκλογή του ως μέλους 
συμβουλίου και να αναλάβει το αξίωμα τούτο χωρίς προηγουμένως 
να παραιτηθεί από τη θέση την οποία κατέχει εφόσον τα καθήκοντα 
της θέσης που κατέχει δε συγκρούονται με τα καθήκοντα και τις 
ευθύνες του αξιώματος αυτού.   

      (ii) Για τη σύγκρουση των καθηκόντων της θέσης που κατέχει στη 
δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό 
δημοσίου δικαίου με το αξίωμα μέλους συμβουλίου που αναφέρεται 
στην υποπαράγραφο (i) της παρούσας παραγράφου αποφασίζει ο 
Γενικός Έφορος Εκλογών, έπειτα από σχετική γνωμοδότηση 
τριμελούς επιτροπής αποτελούμενης από εκπρόσωπο του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας και το διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού: 

  Νοείται ότι ο Γενικός Έφορος Εκλογών δύναται να αποφασίζει για το 
κατά πόσο υφίσταται η πιο πάνω αναφερόμενη σύγκρουση, έπειτα 
από αίτημα που του υποβάλλεται από πρόσωπο που επιθυμεί να 
υποβάλει υποψηφιότητα με βάση την υποπαράγραφο (i) της 
παραγράφου (γ).». 

2. Με την αναρίθμηση της παραγράφου (γ) του εδαφίου (2) του άρθρου 16 του 
βασικού νόμου όπως αυτή περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 αυτής ως παραγράφου 
(δ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας που μόλις έχει αναγνωσθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει εισήγηση του κ. Ερωτοκρίτου όπως ο νόμος τεθεί σε ισχύ, αφού 
εγκριθούν κανονισμοί σχετικοί με το θέμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ακόμα, κύριε Πρόεδρε, έχοντας υπόψη ότι κατά την πάγια πρακτική συνήθως 
οι κανονισμοί αυτοί ετοιμάζονται εντός 60 ημερών, όπως και εντός 60 ημερών κάποιοι 
κανονισμοί, όταν έρχονται στη Βουλή και δεν επιλαμβάνεται αυτών η Βουλή, 
θεωρούνται ψηφισμένοι, νομίζω ότι είναι ορθότερο, για να διαλυθούν οι οποιεσδήποτε 
επιφυλάξεις ακόμα και από αυτούς που είναι σκεπτικιστές, να πούμε ότι ισχύουν, 
νοουμένου ότι εντός 60 ημερών θα κατατεθούν κανονισμοί από την πλευρά της 
εκτελεστικής εξουσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αγγελίδης είχε σηκώσει το χέρι. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να έχετε υπόψη, κύριε Πρόεδρε, όπως έχει ψηφιστεί τελικά ο νόμος με την 
τροπολογία που εγκρίθηκε, ότι δε χρειάζεται η έκδοση κανονισμών.  Πολύ δε 
περισσότερο, αφού ο ίδιος ο νόμος εμπεριέχει ρητή πρόβλεψη με την οποία 
παρέχεται η δυνατότητα στο Υπουργικό να εκδίδει κανονισμούς για οποιοδήποτε θέμα 
ήθελε ρυθμίσει με διακανονισμό σε σχέση με το νόμο.  Άρα, η αρχή υπάρχει, αν η 
εκτελεστική εξουσία θεωρήσει αναγκαίο να υποβάλει κανονισμούς, ας τους υποβάλει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το σώμα, αν αποφασίσει να εγκρίνει την πρόταση του κ. 
Ερωτοκρίτου, θέλει να υποβάλει στην εκτελεστική εξουσία ότι δεν επιθυμεί, αν και 
εφόσον κρίνει εκείνη, αλλά το σώμα απαιτεί να στείλει κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε, να παρατηρήσω το εξής: Υπάρχει ρύθμιση για τους 
κανονισμούς στους συγκεκριμένους νόμους, και τον περί Κοινοτήτων και τον περί 
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∆ήμων, για οποιαδήποτε θέματα ήθελε το Υπουργικό Συμβούλιο να ρυθμίσει με 
διακανονισμό.  Νομίζω οποιαδήποτε άλλη ρύθμιση ουσιαστικά θα έχει μόνο ένα 
αποτέλεσμα: ∆ε θα εφαρμοστεί ποτέ της η συγκεκριμένη διάταξη του νόμου, γιατί θα 
αναμένουμε κανονισμούς τους οποίους η Βουλή δεν μπορεί από μόνη της να 
καταθέσει, αλλά θα αναμένει την εκτελεστική εξουσία, όταν και εφόσον αποφασίσει να 
φέρει κανονισμούς, για να μπορεί να τεθεί σε εφαρμογή.  

 Συνεπώς, δεν τίθεται θέμα να επιβάλεις στην εκτελεστική εξουσία να φέρει 
κανονισμούς.  Απλώς, εκείνο το οποίο θα κάμεις στην ουσία θα θέσεις ως ανενεργή τη 
συγκεκριμένη διάταξη του νόμου, μέχρι που να έρθουν κανονισμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με βάση την τροποποίηση, όπως έχει ψηφιστεί, ουσιαστικά έχει 
συσταθεί μία ειδική επιτροπή, η οποία θα έχει μίαν υπερεξουσία και σε αυτή την 
επιτροπή δεν έχουμε δώσει βάση με την οποία να λαμβάνει τις αποφάσεις της.  Και 
αυτό το οποίο εμείς λέμε εδώ το οποίο είναι παραδεκτό σε όλο αυτό το σώμα, γιατί 
όλοι είπαν ότι θα είναι μία, παγκύπρια, η επιτροπή, για να είναι ένα και κοινό το 
κριτήριο κ.λπ., δεν είναι καλύτερα εμείς, ως νομοθετικό σώμα, να προνοήσουμε και να 
δώσουμε τη δυνατότητα να υπάρχει αυτό το κοινό σκεπτικό που πρέπει να 
δημιουργηθεί πάνω σε κάποιους κανόνες που να είναι καταγεγραμμένοι και να είναι 
υποχρεωτικό να εφαρμοστούν από αυτούς τους τρεις που θα βάλουμε εκεί να 
αποφασίζουν ποιος μπορεί και ποιος δεν μπορεί εκ των δημοσίων υπαλλήλων ή εξ 
όσων έχουμε δώσει σήμερα το δικαίωμα;  Συνεπώς, είναι κάτι νέο, είναι κάτι σοβαρό, 
είναι κάτι το οποίο είναι αμφισβητούμενο σήμερα, ποιος είναι αυτός που εμποδίζετο ή 
όχι να βάλει υποψηφιότητα λόγω ασυμβιβάστου ή λόγω σχέσης… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ακούω περισσότερο τους συναδέλφους μου  παρά τη φωνή μου, κύριε 
Πρόεδρε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, ησυχία! 

 Παρακαλώ, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, το σκεπτικό του να ρυθμίσουμε συγκεκριμένα ότι, για 
σκοπούς εφαρμογής αυτών που σήμερα έχουμε αποφασίσει, θα πρέπει να έρθουν 
κανονισμοί είναι και ορθό και φρόνιμο, αλλά και νούσιμον από πλευράς μας ως 
νομοθετικού σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ότι όντως είναι νούσιμον να υπάρχουν 
κανονισμοί, αλλά δεν είναι φρόνιμο για την παρούσα περίπτωση.  Και θέλω να 
υπενθυμίσω στους αγαπητούς εισηγητές αυτής της εισήγησης, και αν έχουν το χρόνο 
στη συνέχεια να τους το δώσω και τεκμηριωμένα, ότι υπάρχει τουλάχιστον μισή 
ντουζίνα από περιπτώσεις που το κάναμε αυτό το πράγμα, εκάναμε δηλαδή 
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κανονισμό, για να λειτουργήσει πρόνοια νόμου, και δεν εφαρμόστηκε.  Και είναι οι 
περιπτώσεις στις οποίες η εκτελεστική εξουσία δε συμφωνεί με το νόμο που κάνει η 
Βουλή και η διαφορετική άποψη της εκτελεστικής εξουσίας καταγράφεται σαφώς.  
Είναι τώρα σαν να δίνουμε το κλειδί για την εφαρμογή της νομοθεσίας σε αυτόν ο 
οποίος δε θέλει να την εφαρμόσει.  ∆ε θα ανοίξει ποτέ αυτή η κλειδαριά και δεν 
υπάρχει ασφαλιστική δικλίδα, που ανέφερε ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου.  ∆εν υπάρχει σε 
κανένα νόμο αυτό που είπε ως τώρα, δεν ξέρω αν θα κάνουμε έναν ιδιώνυμο.    

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να το καταργήσουμε.  ∆εν είμαστε Βουλή; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είπα και πριν στην ομιλία μου, αγαπητέ συνάδελφε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, βάλε μία τελεία να παραχωρήσω… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Άνω τελεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …την έδρα στον Πρόεδρο της Βουλής, που ήλθε, και να συνεχίσεις. 

 Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής καταλαμβάνει την έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Συνέχισε, κύριε Περδίκη.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ακριβώς, επειδή έκαμε μία παρέμβαση ο αγαπητότατός μου φίλος και 
συνάδελφος κ. ∆ημήτρης Συλλούρης, θέλω να θυμίσω αυτό που ήταν η κατάληξη της 
πρωτομιλίας μου.   Αρχίζει πλέον το θέμα αυτό να γίνεται σημαντικό και για την 
αξιοπιστία μας ως κοινοβουλίου.  ∆εν είναι δυνατό να κάνουμε ένα νομοθέτημα, να 
δίδουμε το κλειδί, τη μανέλλα που εννά ξεκινήσει, σ’ αυτόν που λέει σαφώς ότι δε 
θέλει να το ξεκινήσει και να λέμε ότι, αν δεν το κάνει, θα έρθουμε σε έξι μήνες ή σε 
είκοσι μέρες να το ξαναψηφίσουμε.  Είναι πραγματικά…  Αν είμαστε σοβαροί σ’ αυτό 
που επιδιώκουμε, δηλαδή στο να διευρύνουμε τα δικαιώματα των συμπολιτών μας, 
ανεξάρτητα από αυτά που ακούστηκαν εδώ και λυπούμαι που ακούστηκαν τέτοιου 
είδους τοποθετήσεις σε σχέση με την κομματική προέλευση των δημοσίων 
υπαλλήλων, αν είμαστε πραγματικά σοβαροί, πιστεύω ότι πρέπει να προχωρήσουμε 
με μία σχετική τόλμη και μία εμπιστοσύνη προς τους συμπολίτες μας, η οποία 
επιβάλλεται υπό τις συνθήκες, νομίζω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω ότι κάποιοι από τους συναδέλφους επιμένουν για κάποια ζητήματα, τα 
οποία τουλάχιστον εμένα μου είναι ακατανόητα, με όλη την εκτίμηση και το σεβασμό.  
Πρώτον, η παρατήρηση που λέχθηκε ότι υπάρχει στην πρόνοια ειδική ρύθμιση για 
τους κανονισμούς είναι αληθινή.  ∆ε μιλάμε για γενικής φύσεως κανονισμό στην 
προκειμένη περίπτωση.  Μιλούμε για διαδικαστικό κανονισμό.  Ο διαδικαστικός 
κανονισμός τι είναι;  Είναι ένα γραπτό κείμενο το οποίο ορίζει πώς διεξάγεται μια κατά 
κανόνα ακροαματική διαδικασία ενώπιον συγκεκριμένου επιτροπάτου, όπως είναι το 
συγκεκριμένο.   

 Βεβαίως, ενώ είναι ειδικότερης φύσεως κανονισμός και ενδεχομένως με τη 
γενική πρόνοια να εκαλύπτετο -δε θέλω να ανοίξω το κεφάλαιο αυτό, αν είναι γενικής 
ή ειδικής και δεν εκαλύπτετο με τη γενική πρόνοια ή την ειδική- επειδή υπάρχουν 
πολιτικές επιφυλάξεις από αρκετούς συναδέλφους μέσα στην αίθουσα, κάνοντας 
δεύτερη σκέψη, αναφορικά δηλαδή με την ειλικρίνεια της εκτελεστικής εξουσίας να 
υλοποιήσει το νόμο αυτό, πρόλαβα τις επιφυλάξεις όλων, προτού ο κ. Πουργουρίδης, 
που αντικαθιστούσε τον Πρόεδρο, που είναι τώρα στην έδρα, εκφωνήσει την 
τροπολογία, και είπα:  Επειδή είθισται οι κανονισμοί αυτοί να έρχονται εξήντα μέρες 
μετά την ετοιμασία τους στο Υπουργικό Συμβούλιο και επειδή κάποιοι κανονισμοί 
είθισται πάλι να θεωρούνται ψηφισμένοι, αν μετά από εξήντα μέρες δεν παρέμβει η 
Βουλή, για να επιληφθεί αυτών, η προθεσμία των εξήντα ημερών είναι ενδεικτική.  Και 
πρότεινα να μπει πρόνοια στο κείμενο για τους κανονισμούς αυτούς και να καλείται η 
εκτελεστική εξουσία να τους φέρει στη Βουλή.  Θα βρεθεί η διατύπωση ο νόμος να 
μην ενεργοποιηθεί, παρά μόνο εάν η εκτελεστική εξουσία υποχρεωθεί να συντάξει και 
να καταθέσει εντός εξήντα ημερών σχετικούς διαδικαστικούς κανονισμούς.  

 Με αυτό τον τρόπο αίρονται οι οποιεσδήποτε επιφυλάξεις έχουν κάποιοι ότι 
ψηφίζουμε νόμο που θα μείνει ανενεργός ή ψηφίζουμε νόμο με τον οποίο, αν δεν 
περάσουν οι κανονισμοί, εννά αποφασίζεται κατά το δοκούν το ασυμβίβαστο, 
ψηφίζουμε νόμο ο οποίος στο τέλος θα είναι μία φενάκη και μία απάτη για όλους.  Με 
τη ρύθμιση αυτή, νομίζω να την ψηφίσουμε όλοι, καλύπτονται όλες οι επιφυλάξεις και 
τελειώνει η συζήτηση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να συμπληρώσω κάτι πολύ σύντομα.  Κάποιοι που ρώτησαν για ασφαλιστική 
δικλίδα, ε, ασφαλιστική δικλίδα υπάρχει!  Οι εκλογές είναι μετά από ενάμιση χρόνο, αν 
δεν ικανοποιηθούμε μέχρι τα Χριστούγεννα, με βάση αυτή την καχυποψία που 
εκφράζεται, ότι θα μας γελάσει η εκτελεστική εξουσία, δε θα σεβαστεί το αίτημα της 
Βουλής, τότε εδώ ερχόμαστε και καταργούμε την πρόνοια και λέμε εφαρμόζεται 
αυτόματα ο νόμος και ας αναλάβει η εκτελεστική εξουσία οποιαδήποτε προβλήματα 
δημιουργηθούν, γιατί δε θα υπάρχουν κανονισμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπήκαμε στις δευτερολογίες. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ενημερώθηκα, άκουα προηγουμένως. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου δευτερολόγησε.  Εγώ δε δικαιούμαι να δευτερολογήσω; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι εισηγητής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, είναι κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Υπό την ιδιότητά μου. 

 Κύριε Πρόεδρε, αποτελεί βασικό κανόνα δικαίου ότι ο νόμος είναι υποχρεωτικό 
να εφαρμοστεί είτε εκδοθεί είτε όχι κανονισμός.  Ο κανονισμός είναι δευτερογενής 
νομοθεσία.  Έχει δυνατότητα το κράτος να εκδώσει.  Το να λέμε προς το κράτος, προς 
την ίδια την κυβέρνησή μας «ξέρεις, δε σε εμπιστευόμαστε ότι θα εκδώσεις 
κανονισμούς και σου βάζουμε όρο», νομίζω είναι απαράδεκτο εκ μέρους της Βουλής.  
Πρόσθετα, λέω και το εξής:  Για μένα δε χρειάζεται κανονισμός, για να λειτουργήσει 
αυτός ο νόμος.  Θα το λύσουμε τώρα;  Ας το σκεφτεί το Υπουργικό Συμβούλιο και, αν 
νομίζει ότι χρειάζεται για το γνωμοδοτικό όργανο προς τον έφορο, να κάμει 
κανονισμούς.  Σχετικά με την αναφορά για διαδικαστικούς κανονισμούς, απλώς να 
παρατηρήσω ότι τέτοια εξουσία μόνο το Ανώτατο ∆ικαστήριο έχει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Νομίζω ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση.   

 Αντιλαμβάνομαι υπάρχει προφορική τροπολογία του κ. Ερωτοκρίτου.  Θα τη 
θέσω σε ψηφοφορία.  

 Πόσοι υποστηρίζουν την προφορική τροπολογία του κ. Ερωτοκρίτου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και καμία 
αποχή η τροπολογία του συνάδελφου του Ρίκκου του Ερωτοκρίτου απορρίπτεται. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρώτης πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές τα άρθρα 1 
και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές η πρόταση 
νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν είχα την ευκαιρία, λόγω τριτολογιών και τετραλογιών που ακούσαμε 
προηγουμένως στο προηγούμενο θέμα, να θέσω ένα εξίσου, πιστεύω, σημαντικό 
ζήτημα, το οποίο αφορά όλους μας ανεξαίρετα ως σώμα και ως θεσμό.  Πρώτα απ’ 
όλα χαίρομαι, γιατί συζητούμε πιο έγκαιρα θέματα που αφορούν τροποποιήσεις 
εκλογικών νόμων.  Πρέπει όμως να επισημάνω και να αναφέρω… 

(Στο σημείο αυτό εισέρχεται στην αίθουσα ο Πρόεδρος της Εθνοσυνέλευσης της 
Αρμενίας κ. Hovik Abrahamyan.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Να διακόψουμε να καλωσορίσετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι.  Συνεχίστε κι εγώ θα το κάμω την ώρα που πρέπει. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Λέω ότι θέματα δημοκρατίας και μάλιστα εξόφθαλμα πρέπει να 
ευαισθητοποιούν όλους μας.  Η κυβέρνηση έκρινε από τις προηγούμενες βουλευτικές 
εκλογές, που η κατανομή των εδρών εδικαιολογούσε… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Έλεος! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Τι έλεος, κυρία Κυριακίδου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Άκουσα για έλεος, δεν ξέρω ποιον πρέπει να ελεήσει κανένας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Έν’ για μένα που είπε, κύριε Κλεάνθους.  Έν’ για μένα που λέχθηκε.  Εσείς 
συνεχίστε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Έλεος είναι να μη βάζουμε τζιαι λάδι στη φωθκιάν, εντάξει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλον ότι ήταν θεματοφύλακας για την ουσιαστική 
δημοκρατία, για τη δίκαιη και δημοκρατική και αναλογική εκπροσώπηση όλων των 
εκλογικών περιφερειών, με βάση την πρόνοια του νόμου που τη συσχετίζει απόλυτα 
με τον αριθμό των εγγεγραμμένων ψηφοφόρων στον τελευταίο επίσημο εκλογικό 
κατάλογο, πρέπει να σας πω στις εκλογές του 2006 απλώς απολογήθηκε το κράτος 
και οι υπηρεσίες ότι δεν ήταν δυνατό την τελευταία στιγμή να επιφέρουν την αλλαγή.  
Θεωρώ ότι με βάση το γράμμα και το πνεύμα το νόμου από την επόμενη ημέρα το 
πρώτιστο καθήκον της όποιας κυβέρνησης και των αρμόδιων υπηρεσιών θα έπρεπε 
να ήταν να διορθώσουν αυτό το οποίο αδίκησε σε αυτό το σημείο τη δίκαιη αναλογική 
εκπροσώπηση.  Επειδή δεν ερχόταν οποιοδήποτε νομοσχέδιο, κατέθεσα πρόταση.  
Πρέπει να σας πω ότι κατατέθηκε πολύ πιο πριν από οποιαδήποτε πρόταση 
συζητούμε.  Μάλιστα, τα δύο μεγάλα κόμματα, ο ∆ΗΣΥ και το ΑΚΕΛ, είχαν διαβλέψει 
αυτή την αδικία και αποπειράθηκαν να καταθέσουν κάποιες τροπολογίες του νόμου, οι 
οποίες τελικά αποσύρθηκαν, ήταν και έτοιμες να συζητηθούν εδώ, που προνοούσαν 
ότι η Λάρνακα θα έπρεπε να πάρει την έδρα την οποία εδικαιούτο.   

 Λοιπόν, για όσους συναδέλφους τους ακούω να λεν ότι δεν έχουν σχέση, έχει 
σχέση με όσους έχουν ευαισθησία για τη δημοκρατία.  ∆εν είναι θέμα μιας εκλογικής 
περιφέρειας.  Εάν δεν έχει σχέση η δίκαιη αναλογική εκπροσώπηση, ε, τότε να μας 
πουν πώς εννοούν κάποιοι τη δημοκρατία!  Λοιπόν, και πρέπει να επισημάνω ότι θα 
έπρεπε τώρα αυτή η πρόταση νόμου το ταχύτερο να έλθει, ίσως για να μεν θαφτεί και 
διότι έπρεπε να έχουμε δείξει άμεσα ευαισθησία γι’ αυτό το θέμα.  Άκουσα πολλά για 
δημοκρατία σήμερα κι εγώ συνενώνω τη φωνή μου.  ∆εν πρέπει να είμαστε 
επιλεκτικοί στις δημοκρατικές μας ευαισθησίες είτε πόλεων είτε οποιωνδήποτε άλλων 
σκέψεων.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Αισθανόμουν την ανάγκη να το πω, διότι αυτή η 
πρόταση νόμου θάβεται.  Έχουν έρθει όλες οι προτάσεις που μόλις πρόσφατα 
κατατέθηκαν και αφορούν μάλιστα τις εκλογές του επόμενου ∆εκεμβρίου.  Θα έρθει ο 
Μάιος και δεν ξέρω πόσοι έχουν στο μυαλό τους να επαναλάβουν την αδικία.  Αυτό το 
θέμα το θέτω, για να αναλάβουμε όλοι τις ευθύνες μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση… 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Απλώς, θέλω να επισημάνω ότι πρώτα πρέπει να μπει η τροπολογία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή έχω πει για την τροπολογία και μου είπαν ότι ισχύει το ίδιο, για να μην 
το επαναλάβουμε, γι’ αυτό το λόγο δεν την έθεσα.  Αν θέλετε όμως να θέσω την 
τροπολογία, ευχαρίστως να τη θέσω. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού που αφορά το δεύτερο θέμα, τον περί Κοινοτήτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της πρότασης νόμου με την αντικατάσταση 
της παραγράφου (γ), όπως αυτή περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 της πρότασης νόμου, 
με την ακόλουθη παράγραφο:   

 «(γ)  με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της παραγράφου (η) αυτού με 
άνω και κάτω τελεία και την προσθήκη, αμέσως μετά, των ακόλουθων 
επιφυλάξεων: 

  Νοείται ότι πρόσωπο το οποίο κατέχει θέση στη δημόσια ή εκπαιδευτική 
υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημοσίου δικαίου δε δύναται να 
διατελεί κοινοτάρχης: 

  Νοείται περαιτέρω ότι πρόσωπο το οποίο κατέχει θέση στη δημόσια ή 
εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημοσίου δικαίου 
δύναται να διατελεί μέλος Συμβουλίου, εφόσον τα καθήκοντα της θέσης που 
κατέχει δε συγκρούονται με τα καθήκοντα και τις ευθύνες του αξιώματος του 
μέλους συμβουλίου.  Για τη σύγκρουση των καθηκόντων της θέσης που κατέχει 
στη δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό 
δημόσιου δικαίου με το αξίωμα μέλους Συμβουλίου, που αναφέρεται πιο πάνω 
αποφασίζει ο Γενικός Έφορος Εκλογών, έπειτα από σχετική γνωμοδότηση 
τριμελούς επιτροπής, αποτελούμενης από εκπρόσωπο του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και 
το διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού:  

  Νοείται έτι περαιτέρω ότι ο Γενικός Έφορος Εκλογών δύναται να 
αποφασίζει για το κατά πόσο υφίσταται η πιο πάνω αναφερόμενη σύγκρουση, 
έπειτα από αίτημα που του υποβάλλεται από πρόσωπο που επιθυμεί να 
υποβάλει υποψηφιότητα με βάση την παρούσα παράγραφο:    

  Νοείται έτι περαιτέρω ότι πρόσωπο το οποίο κατέχει θέση γραμματέα, 
υπαλλήλου ή εργάτη σε Συμβούλιο δύναται να διατελεί μέλος Συμβουλίου, δε 
δύναται όμως να διατελεί κοινοτάρχης οποιασδήποτε κοινότητας ή μέλος 
Συμβουλίου στο οποίο υπηρετεί.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της δεύτερης πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ωραία.   

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα 
άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές η 
πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού μπούμε στο τρίτο θέμα, επιτρέψετέ μου να καλωσορίσουμε τον εκλεκτό 
φιλοξενούμενό μας. 

 Χαιρετίζω την παρουσία στη Βουλή των Αντιπροσώπων της αυτού εξοχότητας 
του Προέδρου της Εθνοσυνέλευσης της Αρμενίας κ. Hovik Abrahamyan και της 
συνοδείας του, που πραγματοποιούν επίσημη επίσκεψη στην Κύπρο, σε ανταπόδοση 
της δικής μας επίσκεψης στην Αρμενία πριν από σχεδόν δύο χρόνια. 

 Θα ήθελα, φίλε Πρόεδρε, εκ μέρους όλων των μελών του σώματος και εμού 
προσωπικά να σας καλωσορίσουμε και να σας ευχαριστήσουμε θερμά για την 
υποστήριξη που προσφέρει η Αρμενία στην Κύπρο και το λαό της για μια δίκαιη, 
βιώσιμη και λειτουργική λύση του κυπριακού προβλήματος βασισμένη στο διεθνές 
δίκαιο και τα σχετικά ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών.  Και εμείς, ως Κύπρος, 
στηρίζουμε την Αρμενία στους δικούς της αγώνες.  Η Βουλή ως γνωστόν έχει 
καθιερώσει την 24η Απριλίου ως “Εθνική Ημέρα Μνήμης της Αρμενικής Γενοκτονίας” 
και έχει υιοθετήσει καταδικαστικά ψηφίσματα για τη γενοκτονία. 

 Η παρουσία του κ. Abrahamyan στην Κύπρο επιβεβαιώνει τις άριστες σχέσεις 
ανάμεσα στα δύο κοινοβούλια.  Ταυτόχρονα υπογραμμίζει την αμοιβαία θέλησή μας 
να διευρύνουμε και να ενισχύσουμε ακόμη περισσότερο τις σχέσεις μας για κοινή 
δράση σε διάφορα διεθνή κοινοβουλευτικά βήματα προς όφελος των δύο χωρών, 
προς όφελος των λαών μας. 

 Τέλος, η εδώ παρουσία του κ. Abrahamyan δίνει δικαιολογημένα μεγάλη χαρά 
και ικανοποίηση στους Αρμένιους της Κύπρου, που αποτελούν σημαντικότατο 
συνδετικό κρίκο μεταξύ των δύο χωρών μας, αλλά και αναπόσπαστο, αξιοσέβαστο και 
επιτυχημένο τμήμα της κοινωνίας μας. 

 Εύχομαι στο φίλο Πρόεδρο της Εθνοσυνέλευσης της Αρμενίας και τη συνοδεία 
του μια καρποφόρα και ευχάριστη παραμονή στην Κύπρο.  

 Σας καλωσορίζουμε, φίλε Πρόεδρε. 
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(Χειροκροτήματα) 

 Λοιπόν, να πάμε πίσω στα δικά μας. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Άγγελος Βότσης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 16 
Νοεμβρίου 2009 και 8 Μαρτίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Γενικής Συνομοσπονδίας Παγκύπριων Οργανώσεων Βιοτεχνών 
Επαγγελματιών Καταστηματαρχών (ΓΣΠΟΒΕΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΕΒΕ) και του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών 
Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών (ΟΕΒ).  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Ενοικιοστασίου Νόμου, ώστε να καταργηθεί η σχετική διάταξή του που αφορά τη 
ρύθμιση των ενοικίων της μικρής περιοχής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, η προτεινόμενη με 
το νομοσχέδιο τροποποίηση κατατέθηκε στη Βουλή έπειτα από σχετική εισήγηση που 
υποβλήθηκε στο υπουργείο τους από τη ΓΣΠΟΒΕΚ, η οποία και υιοθετήθηκε.  
Περαιτέρω, η αναφερόμενη πιο πάνω κατάργηση της διάταξης της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας που αφορά τη ρύθμιση των ενοικίων της μικρής περιοχής κρίθηκε 
αναγκαία, δεδομένου ότι ο λόγος που οδήγησε στην εν λόγω ρύθμιση, που ήταν η 
αύξηση των ενοικίων τα οποία ήταν καθηλωμένα σε χαμηλά επίπεδα στο 90% του 
μέσου όρου των ενοικίων της μικρής περιοχής, έχει πλέον εκλείψει.  Επιπρόσθετα, 
σύμφωνα με τα εν λόγω στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία έπειτα από σχετικά διατάγματα που εκδόθηκαν από 
το Υπουργικό Συμβούλιο, ημερομηνίας 13 Μαρτίου 2009, με τα οποία: 

1. καθορίστηκε ως ποσοστιαία αναλογία αύξησης των ενοικίων για καταστήματα 
μέσα σε δυσπραγούσες περιοχές το 8% για τη διετία μεταξύ 22 Απριλίου 2009 
και 21ης Απριλίου 2011,  

2. μειώθηκε το ανώτατο όριο αύξησης των ενοικίων από το 14% στο 8% στις 
ελεγχόμενες περιοχές για τη διετία μεταξύ 22 Απριλίου 2009 και 21ης Απριλίου 
2011.  

 Οι εκπρόσωποι της ΓΣΠΟΒΕΚ συμφώνησαν με την προτεινόμενη με το υπό 
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συζήτηση νομοσχέδιο κατάργηση της σχετικής διάταξης της βασικής νομοθεσίας που 
αφορά τη ρύθμιση των ενοικίων της μικρής περιοχής, υποστηρίζοντας ότι η εν λόγω 
διάταξη έχει επιτελέσει το σκοπό της και ότι το ύψος των ενοικίων υπό τις παρούσες 
συνθήκες σε καμία περίπτωση δε δικαιολογεί την καταχρηστική εκμετάλλευσή της από 
ιδιοκτήτες ακινήτων. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων διαφώνησαν με την 
προτεινόμενη με το νομοσχέδιο τροποποίηση, υποστηρίζοντας ότι η βασική 
νομοθεσία που διέπει το ενοικιοστάσιο θα πρέπει να καταργηθεί αντί να 
τροποποιηθεί.  Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι υποστήριξαν ότι ο νόμος που διέπει το 
ενοικιοστάσιο είναι αναχρονιστικός και επαχθής για τους ιδιοκτήτες, δεδομένου ότι η 
χώρα μας συγκαταλέγεται ανάμεσα στις χώρες με τα πιο ετεροβαρή, προς όφελος 
των ενοικιαστών, συστήματα ενοικιοστασίου στον κόσμο.   

 Οι λόγοι που οδήγησαν την εισαγωγή του ενοικιοστασίου στην Κύπρο, τόνισαν 
οι ίδιοι εκπρόσωποι, είναι παρόμοιοι με αυτούς που οδήγησαν στην εφαρμογή 
ανάλογων νομοθεσιών στο εξωτερικό, οι οποίες είχαν εισαχθεί σε περίοδο έκρυθμων 
καταστάσεων, όταν παρουσιάζονταν φαινόμενα περιορισμένης προσφοράς ή 
αχαλίνωτης ζήτησης.  Ωστόσο, δήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, ανεξάρτητα από τη 
χρησιμότητα της βασικής νομοθεσίας και από τις συνθήκες υπό τις οποίες κρίθηκε 
αναγκαία η εισαγωγή της, η σημερινή πραγματικότητα σε σχέση με το ενοικιοστάσιο 
είναι πολύ διαφορετική, γιατί αφενός υπάρχει πληθώρα αδιάθετων καταστημάτων, 
διαμερισμάτων και οικιών λόγω της μεγάλης οικοδομικής ανάπτυξης που 
παρατηρήθηκε τα τελευταία χρόνια και αφετέρου η ζήτηση είναι σημαντικά μειωμένη 
λόγω της επιβράδυνσης της οικονομίας που παρατηρείται τους τελευταίους μήνες.  
Συναφώς, υποστήριξαν οι ίδιοι, σε ένα σύστημα ελεύθερης αγοράς, όπως λειτουργεί 
και στον τόπο μας, οι οποιοιδήποτε περιορισμοί στις τιμές των ενοικίων πρέπει να 
καταργούνται, αφού οδηγούν σε στρεβλώσεις οι οποίες έχουν ως αποτέλεσμα οι 
ιδιοκτήτες να αποφεύγουν να προβαίνουν στις απαιτούμενες επιδιορθώσεις και 
αναβαθμίσεις των ακινήτων τους, ιδίως σε παλιά κτίρια, γιατί είναι ασύμφορες λόγω 
του χαμηλού ύψους των ενοικίων, καθώς και σε επενδύσεις σε περιοχές όπου 
εφαρμόζεται το ενοικιοστάσιο, προς όφελος περιοχών όπου αυτό δεν εφαρμόζεται.   

 Τέλος, δήλωσαν ότι σε περιόδους οικονομικής ύφεσης, όπως είναι η σημερινή, 
είναι αμφίβολο το κατά πόσο το ενοικιοστάσιο οδηγεί σε χαμηλότερα ενοίκια και 
υποστήριξαν πως θα πρέπει να αφεθούν οι μηχανισμοί της ελεύθερης αγοράς να 
λειτουργήσουν και να καθορίσουν το ύψος των ενοικίων με λήψη σειράς μέτρων για 
σταδιακή μετάβαση στην πλήρη φιλελευθεροποίηση του συστήματος, τα οποία και 
κατέθεσαν σε γραπτό υπόμνημά τους στην επιτροπή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών στο στάδιο της συζήτησης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις 
πρόνοιές του και, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

2.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της 
απόρριψης του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

3.  Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσε πως θα τοποθετηθεί στις πρόνοιες του υπό 



 35

αναφορά νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος 
την απόρριψη του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η έκθεση, κύριε Πρόεδρε, είναι απορριπτική.  Η δική μας κοινοβουλευτική 
ομάδα έχει μία τροπολογία, για την οποία να μου επιτρέψετε πάρα πάρα πολύ 
σύντομα να πω το εξής:  Ξέρουμε ότι από το 1995 ψηφίστηκε ένας νόμος που 
καθόριζε τα περιθώρια αύξησης του ενοικίου σε θέση με τους ενοικιαστές και 
ταυτόχρονα όριζε σε συγκεκριμένες ειδικές περιοχές να μπορεί να πάει πέραν του 
αρχικού 14% η αύξηση φτάνοντας μέχρι και το 90% του μέσου όρου των ενοικίων της 
μικρής περιοχής.  Οι πλείστοι ενδιαφερόμενοι θεωρούν ότι από το ’95 που ψηφίστηκε 
ο νόμος και μέχρι σήμερα έχουν εξισορροπηθεί τα πράγματα, με αποτέλεσμα να μη 
χρειάζεται να παραμένει αυτό το 90%.  Η πλειοψηφία των συναδέλφων στη Βουλή 
διαφωνούν με αυτή την προσέγγιση, γι’ αυτό και είναι απορριπτική η έκθεση για το 
νομοσχέδιο που έχει καταθέσει η κυβέρνηση.   

 Η τροπολογία η δική μας αφορά στο εξής:  Μετά από πάρα πολλές 
διαβουλεύσεις, εμείς εισηγούμαστε το 90% να κατέβει στο 50%, δηλαδή να δικαιούται 
κάποιος να αυξήσει το ενοίκιο πέραν του 8%, που ισχύει σήμερα, μέχρι και 50% του 
μέσου όρου των ενοικίων της περιοχής και ταυτόχρονα να επεκταθεί ο θεσμός του 
ενοικιοστασίου, οι πρόνοιές του που καλύπτουν υποστατικά τα οποία μπορούν να 
χρησιμοποιηθούν και υφίσταντο μέχρι το 1999, να επεκταθεί μέχρι τη 15η Οκτωβρίου 
του 2010.  Αυτή είναι η τροποποίησή μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν… 

 Ναι, κύριε Ιερωνυμίδη. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ήθελα να αναφέρω στη Βουλή ότι πάρα πολλοί νόμοι περιπίπτουν σε αχρησία.  
Απ’ ό,τι είπε ακριβώς ο κ. Λαμάρης, αυτή η νομοθεσία η οποία έχει θεσπιστεί έχει, 
όπως ανεφέρθη, αποκαταστήσει την κατάσταση.  Και διερωτώμαι ποιος είναι ο λόγος 
για τον οποίο έρχεται αυτή η νομοθεσία να ψηφιστεί εδώ στη Βουλή, ενώ σε άλλες 
περιπτώσεις κανένας δεν ενδιαφέρθηκε να ψηφίσει κατάργηση ενός νόμου ο οποίος 
δεν ισχύει.  Γι’ αυτό έχω να πω το εξής:  Έστω και μία περίπτωση αν υπάρχει, 
αγαπητοί συνάδελφοι, η οποία δεν έχει εκδικασθεί, θα χάσει αυτό το δικαίωμα 
οποιοσδήποτε ιδιοκτήτης.  ∆εν είναι θέμα τροπολογίας.  Είναι ακριβώς θέμα αρχής, 



 36

κύριε Πρόεδρε.  Αυτό ήθελα να πω. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη, εσηκώσετε το χέρι. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, βέβαια.  Απλώς, εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, και στη 
συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών είχαμε διατυπώσει σοβαρές 
επιφυλάξεις για την τροπολογία που πρότεινε τώρα ο πρόεδρος της επιτροπής, ο κ. 
Λαμάρης.  Οι επιφυλάξεις μας εδράζονται σε τρία σημεία.   

 Το πρώτο είναι ότι ήδη με το σημερινό θεσμό του ενοικιοστασίου εμφανίζεται 
μια σοβαρή στρέβλωση στην αγορά η οποία επηρεάζει και ιδιοκτήτες και ενοικιαστές 
και τονίζουμε το δεύτερο. 

 Το δεύτερο σημείο είναι ότι όντως η ίδια η αγορά έχει επιλύσει πάρα πολλά 
τέτοια προβλήματα με συνεννόηση ιδιοκτήτη-ενοικιαστή και ο νόμος ουσιαστικά είναι 
άχρηστος και δε λαμβάνεται υπόψη. 

 Και τρίτο βασικό μας επιχείρημα είναι ότι σε περίοδο οικονομικής κρίσης, όπου 
έχουμε σωρεία μικροεπιχειρήσεων που δυστυχώς κλείνουν και υπάρχει σωρεία 
προσφοράς, ενδεχομένως η διατήρηση και η συντήρηση του θεσμού να είναι η 
χειρότερη εκδοχή για τον ίδιο τον ενοικιαστή.   

 Γι’ αυτό εμείς, και ως θέμα αρχής, επιμένουμε ότι, όσο περιορίζουμε τις 
στρεβλώσεις στην αγορά και παραμένουμε στη λογική της προσφοράς και της 
ζήτησης, αυτό εξυπηρετεί και την αγορά, αλλά και το μικροεπιχειρηματία και τον 
ενοικιαστή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, θα παρακαλούσα το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία που έχει 
υποβληθεί από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την 
αντικατάσταση του άρθρου 2 αυτού με τα ακόλουθα νέα άρθρα 2 και 3: 

«Τροποποίηση του 
άρθρου 2 του 
βασικού νόμου. 

 2.  Το άρθρο 2 του βασικού νόμου τροποποιείται με την 
αντικατάσταση από αυτό του ορισμού του όρου “ακίνητο” με 
τον ακόλουθο νέο ορισμό: 

  “ακίνητο” σημαίνει κτίριο υπό ή προς ενοικίαση για κατοικία ή 
κατάστημα που βρίσκεται μέσα στα όρια ελεγχόμενης 
περιοχής και είναι ουσιαστικά ολοκληρωμένο προς χρήση 
μέχρι τη 15η Οκτωβρίου 2010.”. 

Τροποποίηση 
του άρθρου 8 του 
βασικού νόμου. 

 3.  Η επιφύλαξη της παραγράφου (α) του εδαφίου (4) του 
άρθρου 8 του βασικού νόμου τροποποιείται με την 
αντικατάσταση από αυτήν του αριθμού και του συμβόλου 
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“90%” (ένατη γραμμή) με τον αριθμό και το σύμβολο “50%”.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία όπως έχει κατατεθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, εν σας είδα.  Τι εψηφίσατε εσείς; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Υπέρ, κύριε Πρόεδρε, της τροπολογίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπέρ της τροπολογίας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, που σημαίνει δεκαεπτά, για να είμαστε δίκαιοι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είκοσι ένας δεν υπάρχουν, όπως δεν υπήρχαν είκοσι έξι προηγουμένως, αλλά 
εν λέω ότι αλλάζει η ουσία του θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, αν δεν είναι είκοσι ένας, να τους μετρήσουμε. 

 Κύριοι, εγώ θέλω να είμαστε σωστοί και θα τεθεί θέμα και για το θέμα της 
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας από την επόμενη συνεδρία. 

 Πόσοι είναι κατά της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Εγώ μετρώ είκοσι έναν πάντως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Τωρά ήρθε ο Ρίκκος, δεν ήταν προηγουμένως. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μήπως δεν είδες το Λευτέρη;  Ο Ρίκκος ήταν πίσω. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, δεν εψήφισα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν εψήφισες;  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι δεν εψήφισα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπολογίσαμέ σε. 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι ένας. 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους κατά, δεκαεπτά υπέρ και μία αποχή η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι υπέρ των άρθρων; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Η τροπολογία απερρίφθη.  Μιλούμε για τα άρθρα τωρά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απορρίπτεται από όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, εγώ είπα πόσοι είναι υπέρ των άρθρων; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Του νομοσχεδίου εννοείς; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Του νομοσχεδίου, βέβαια.  Ποιων άλλων άρθρων;  ∆εν υπάρχουν άλλα άρθρα! 

 ∆εν έχει κανέναν.  Εντάξει. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, κύριοι, απλώς για να συνεννοηθούμε, διότι νομίζω ίσως να μην τα 
καταφέρνω εγώ σήμερα.   

 Η τροπολογία έχει απορριφθεί.  Τώρα μπήκαμε κανονικά στη διαδικασία.  
∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, το έχει διαβάσει.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, ωραία, γι’ αυτό το λόγο μού έκαμε εντύπωση!  Λέω πόσοι είναι υπέρ και δε 
σήκωσε χέρι κανένας. 

 Πόσοι είναι υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαέξι υπέρ και μία αποχή τα άρθρα 1 και 2 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαέξι υπέρ και μία αποχή το νομοσχέδιο 
απορρίπτεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί των ∆ιαδικασιών 
Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 2010», 
αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο ότι αυτό το θέμα είναι εξ αναβολής.  Θεωρούμε 
όμως ότι υπάρχει σοβαρό περιθώριο να υπάρξει σύγκλιση από όλες τις πλευρές.  
Ετοιμάζουμε συγκεκριμένη γραπτή εισήγηση με βάση και την τελευταία συζήτηση που 
έχουμε κάμει στην επιτροπή μετά το καλοκαίρι.  Και ταυτόχρονα χρειάζονται και 
διευκρινίσεις από την ίδια την Αρχή για τη δυνατότητα υλοποίησης πρόσθετων 
ενδεχομένως εξουσιών που θα της δώσουμε.  Ως εκ τούτου, είναι εισήγησίς μας ως 
κοινοβουλευτικής ομάδας όπως δοθεί ακόμα μία αναβολή, για να δούμε αυτά τα 
συγκεκριμένα τα οποία η δική μας η ομάδα έχει κατά νουν να εισηγηθεί στους 
υπόλοιπους της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό προέκυψε μετά από αυτεπάγγελτη εγγραφή του 
θέματος, μετά από συζήτηση η οποία έγινε επί προεδρίας μάλιστα του αείμνηστου 
Γιαννάκη Αγαπίου.  Έχει περίπου έξι μήνες, επτά μήνες που συζητούμε το 
συγκεκριμένο θέμα.  Ομόφωνα καταλήξαμε να καταθέσουμε τη συγκεκριμένη 
πρόταση νόμου.  Καταθέσαμε την πρόταση νόμου.  Το αναβάλαμε αρκετές φορές, για 
να συζητηθούν οι διάφοροι προβληματισμοί κτλ.  Μέχρι προχθές είχαμε καλέσει την 
Ανεξάρτητη Αρχή και συζητήσαμε μαζί τους και τους προβληματισμούς τους οποίους 
είχαν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ, οι οποίοι μάλιστα εζήτησαν και αναβολή στην 
τελευταία συνεδρία πριν από τις θερινές διακοπές.  Και είμαστε πάλι εδώ, για να 
επαναλάβουμε για πολλοστή φορά τα ίδια θέματα τζιαι να πηγαίνει τζιαι να ’ρχεται μια 
πρόταση νόμου η οποία ουσιαστικά επιδιώκει να ρυθμίσει κάτι για το οποίο -για να το 
πω έτσι- περιλαμβανομένου και του Γενικού Εισαγγελέα, μας είχαν πει ότι ήταν το 
αυτονόητο.  ∆ηλαδή οι ίδιοι εθεωρούσαν ότι αυτή την αρμοδιότητα την οποία 
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επιχειρούμε να δώσουμε με έναν πιο σαφή τρόπο την είχε η Ανεξάρτητη Αρχή.  
Απλώς, διευκρινιστικά εμείς επιδιώκουμε να το ξεκαθαρίσουμε, να μην υπάρχει 
κανένας προβληματισμός μεταξύ της Ανεξάρτητης Αρχής και της αστυνομίας, καμιά 
σύγκρουσις.   

 Και νομίζω ότι η οποιαδήποτε περαιτέρω αναβολή της συζήτησης δε θα 
εξυπηρετήσει τίποτε περισσότερο, είτε την παραχωρούμε είτε δεν την παραχωρούμε.   
Αν δε αυτή υπάρχει, δεν μπορούμε να έρθουμε να την περιορίσουμε στο τέλος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατανοώ τις θέσεις και των δύο συναδέλφων, αλλά εγώ δε 
βλέπω κανένα λόγο γιατί να μην αναβληθεί για μια εβδομάδα, ιδιαίτερα όταν εκείνο 
που φαίνεται να ήταν συμφωνημένο από πριν θα επιβεβαιωθεί ως την άλλη εβδομάδα 
ενδεχομένως.  Άρα, δεν ενίσταμαι εις την αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, σε ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη εισήγηση, θα αποδεχθώ την 
εισήγηση.  Θα υπάρξει αναβολή δυο βδομάδες, για να δοθεί η δυνατότητα να 
υπάρξουν και οι συνεννοήσεις, με την ευχή ή την προσδοκία να υπάρξουν και οι 
συγκλίσεις που όλοι θέλουν.  Γι’ αυτό σε δυο βδομάδες το θέμα θα είναι ξανά στην 
ημερήσια διάταξη. 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό 
Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Σεπτεμβρίου και στις 4 Οκτωβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο γενικός 
διευθυντής και εκπρόσωποι του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αξιών και 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) 
Νόμου, ώστε: 
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1. να εισαχθούν πρόνοιες οι οποίες κρίνονται απαραίτητες για την 
αποτελεσματική τήρηση του μητρώου μη εισηγμένων εταιρειών στο Κεντρικό 
Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών, 

2. να δοθεί η ευχέρεια στο Συμβούλιο του ΧΑΚ να εκκαθαρίζει/διακανονίζει 
συναλλαγές σε νόμισμα άλλο από το ευρώ και 

3. να δοθεί η δυνατότητα στο Συμβούλιο του ΧΑΚ να ρυθμίζει με κανονιστικές 
αποφάσεις θέματα που αφορούν εταιρικές δραστηριότητες όπως ο τρόπος και 
η διαδικασία καταβολής μερισμάτων, τόκων και άλλων πληρωμών απ’ όλους 
τους εκδότες, ώστε να διασφαλιστεί ότι όλοι οι μέτοχοι θα λαμβάνουν τα πιο 
πάνω ωφελήματα με τον ίδιο ακριβώς τρόπο.  

 Σημειώνεται ότι, για να δοθεί η δυνατότητα εγγραφής τίτλων σε ξένο νόμισμα 
στο ΧΑΚ, απαιτείται η σύμφωνη γνώμη της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, η οποία 
έχει ήδη εξασφαλιστεί. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με την 
προτεινόμενη τροποποίηση επεκτείνονται και ενισχύονται οι λειτουργίες και 
δραστηριότητες του Κεντρικού Αποθετηρίου και Κεντρικού Μητρώου Αξιών και 
παράλληλα δίδεται η δυνατότητα σε μη εισηγμένες εταιρείες να χρησιμοποιούν, εάν το 
επιθυμούν, τις υπηρεσίες του Κεντρικού Αποθετηρίου και Κεντρικού Μητρώου Αξιών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, από την προτεινόμενη νομοθεσία αναμένεται να 
προκύψουν σημαντικά οφέλη για τις επιχειρήσεις, όπως είναι η μείωση του διοικητικού 
κόστους, η απλούστευση των εργασιών, η εξοικονόμηση χρόνου του εργατικού 
δυναμικού και η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 10. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών 
Κύπρου (Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του Συμβουλίου 

Αποχετεύσεων Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Σεπτεμβρίου και 4 Οκτωβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση με νόμο, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών του Λογιστικού της 
∆ημοκρατίας Νόμου [Ν. 112(Ι)/2002], της παρασχεθείσας από τον Υπουργό 
Οικονομικών, διά και εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εγγύησης για την 
αποπληρωμή δανείου ύψους €3.685.000, που έχει συναφθεί μεταξύ του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Αθηένου και της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το προϊόν 
του δανείου θα χρησιμοποιηθεί για τη χρηματοδότηση της συνεισφοράς του δήμου 
στο έργο που αφορά την κατασκευή του Κεντρικού Συστήματος Συλλογής και 
Επεξεργασίας Λυμάτων.  Το δάνειο θα τιμολογείται με σταθερό επιτόκιο 5,5% για τα 
πρώτα δύο χρόνια, με ημερομηνία έναρξης την ημερομηνία πρώτης εκταμίευσης του 
δανείου, και ακολούθως θα τιμολογείται με κυμαινόμενο επιτόκιο Euribor έξι μηνών, 
προσαυξημένο κατά 2,50% μέχρι τη λήξη του δανείου.  Το δάνειο θα αποπληρωθεί σε 
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είκοσι πέντε χρόνια, με είκοσι ετήσιες τοκοχρεωλυτικές δόσεις, με περίοδο χάριτος σε 
κεφάλαιο πέντε χρόνων και θα εξασφαλίζεται με κυβερνητική εγγύηση.  Σημειώνεται 
ότι στις 4 Οκτωβρίου 2010 το Euribor έξι μηνών ανερχόταν στο 1,141%. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι την αποκλειστική ευθύνη για την 
εξασφάλιση των ευνοϊκότερων όρων δανεισμού με βάση τη διαδικασία προσφορών 
την έχει ο ίδιος ο δήμος, η δε αρμοδιότητα του Υπουργείου Οικονομικών περιορίζεται 
στη διενέργεια ελέγχου για το κατά πόσο η τελική απόφαση κατακύρωσης αφορά τη 
χαμηλότερη προσφορά.  Στη συγκεκριμένη περίπτωση η προσφορά κατακυρώθηκε 
στο χαμηλότερο προσφοροδότη.   

 Συναφώς, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη το υψηλό κόστος του χρεωστικού 
επιτοκίου, ζήτησε από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών την 
κατάθεση επιπρόσθετων στοιχείων ως προς τις υπόλοιπες δανειακές υποχρεώσεις 
του συμβουλίου και τη διαδικασία που ακολουθήθηκε όσον αφορά τις προσφορές για 
την παραχώρηση του δανείου.  Τα στοιχεία αυτά κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
από το Υπουργείο Οικονομικών με σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 
2010.  
 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, εισηγείται ομόφωνα στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σχετικής συμφωνίας 
δανειοδότησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων Νόμος του  2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Γραφείου 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και στις 
11 Οκτωβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, καθώς και εκπρόσωπος του Γραφείου Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής ποσού ύψους 
€141.000 από το ταμείο του ΓΕΡΗΕΤ για την κάλυψη πρόσθετων δαπανών σε σχέση 
με την ανάγκη ανάληψης εκστρατείας διαφώτισης του κοινού όσον αφορά την 
επικείμενη εισαγωγή των δικτύων επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η διακοπή 
των αναλογικών τηλεοπτικών μεταδόσεων και η μετάβαση στην ψηφιακή μορφή, η 
οποία θα αποτελεί τη μοναδική μορφή τηλεοπτικών μεταδόσεων, θα υλοποιηθεί από 
την 1η Ιουλίου 2011.  Η συνακόλουθη αδειοδότηση δικτύων επίγειας ψηφιακής 
τηλεόρασης αποτελεί απόφαση της πολιτείας, η οποία θα καρπωθεί το αντίτιμο από 
την παραχώρηση των συχνοτήτων (εθνικός πλούτος) για τη δημιουργία δικτύου 
επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης.  Η διακοπή των αναλογικών τηλεοπτικών 
μεταδόσεων, οι οποίες περιλαμβάνουν τις εκπομπές ελεύθερης λήψης, επηρεάζει το 
θεμελιώδες δικαίωμα του πολίτη στην ενημέρωση και ως εκ τούτου η πολιτεία οφείλει 
να διασφαλίσει ότι κάθε πολίτης θα έχει την απαραίτητη πληροφόρηση και τα 
κατάλληλα μέσα λήψης του ψηφιακού σήματος. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων την 21η 
Ιανουαρίου 2010 αποδέχθηκε την πρόταση του ΓΕΡΗΕΤ όπως το εν λόγω γραφείο 
αναλάβει το συντονισμό της εκστρατείας διαφώτισης του κοινού για την εισαγωγή της 
επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης.  Συναφώς, απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις ύψους 
€141.000, ποσό το οποίο θα διατεθεί από το αποθεματικό του ΓΕΡΗΕΤ, χωρίς να 
επιβαρύνεται ο κρατικός προϋπολογισμός.   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του ΓΕΡΗΕΤ, η εκστρατεία διαφώτισης 
αποσκοπεί στο να ενημερώσει αρμοδίως και υπεύθυνα τους καταναλωτές (κάθε 
νοικοκυριό), αναφορικά με τα ακόλουθα: 
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1. Τις αναγκαίες ενέργειες στις οποίες θα πρέπει να προβούν για τη λήψη 
ψηφιακού σήματος. 

2. Τα σχετικά προϊόντα που διατίθενται στην αγορά (τηλεοπτικοί δέκτες και 
αποκωδικοποιητές). 

3. Τις επιλογές που θα έχουν στη διάθεσή τους μετά τις 20 Ιουνίου 2011 (επίγεια 
ψηφιακή τηλεόραση, “CytaVision”, “PrimeHome”, “CableView”). 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, στόχος της εκστρατείας διαφώτισης είναι: 

1. να επιτευχθεί η ψηφιακή μετάβαση επαρκούς μάζας καταναλωτών (άνω του 
95%) πριν από τη διακοπή των αναλογικών μεταδόσεων και με την ελάχιστη 
δυνατή επιβάρυνση, 

2. να αποφευχθούν φαινόμενα αισχροκέρδειας και εξαπάτησης εις βάρος των 
καταναλωτών, 

3. να περιοριστεί οποιαδήποτε αρνητική αντίδραση των καταναλωτών στην 
επερχόμενη αλλαγή. 

 Ο ίδιος αρμόδιος, αναφερόμενος στο περιεχόμενο της εκστρατείας διαφώτισης, 
δήλωσε ότι αυτό διαμορφώθηκε μετά από επαφές του ΓΕΡΗΕΤ με τις υπηρεσίες που 
διεξάγουν παρόμοιας φύσεως εκστρατείες στη Μεγάλη Βρετανία και στην Ελλάδα.  
Κοινός παρονομαστής των εκστρατειών είναι η εμπλοκή επαγγελματιών στο χώρο της 
διαφώτισης και ταυτόχρονα η συνεργιστική χρήση όλων των καναλιών επικοινωνίας 
(έντυπο διαφημιστικό υλικό, εικόνα, παρουσιάσεις, συμμετοχή σε ενημερωτικές 
εκπομπές κ.λπ.), με στόχο την ενημέρωση του καταναλωτή, αλλά και των 
εμπλεκόμενων επαγγελματικών ομάδων και συνδέσμων.  

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ο πρόεδρος και μέλη της επιτροπής εξέφρασαν 
δυσαρέσκεια για τον περιορισμένο χρόνο που παρέχεται όσον αφορά τη διεξαγωγή 
της σχετικής εκστρατείας διαφώτισης, αναφέροντας ότι αυτή έχει ήδη καθυστερήσει, 
καθ’ ην στιγμήν αφορά μια πολύ σημαντική αλλαγή από την οποία επηρεάζεται κάθε 
νοικοκυριό.  Εξέφρασαν επίσης έντονη απογοήτευση για την έλλειψη ενημέρωσης του 
κοινού, όσον αφορά την επερχόμενη αλλαγή, από πλευράς του ιδιωτικού τομέα 
(εταιρειών).   

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής δήλωσαν ότι, πέραν του ιδιωτικού τομέα, η 
δημόσια ραδιοτηλεόραση μέσω του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου όφειλε και θα 
έπρεπε να είχε ήδη εμπλακεί ενεργά στην εκστρατεία ενημέρωσης για τη μετάβαση 
στη νέα ψηφιακή μορφή.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί 
ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

  ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων ποσού ύψους €141.000 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων του 2010 Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ναρκωτικών 
Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του  2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Κυπριανού Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιουνίου, 30 Σεπτεμβρίου και 7 
Οκτωβρίου 2010.  Στις δύο πρώτες συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
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∆ημοσίας Τάξεως, της Υπηρεσίας Καταπολέμησης Ναρκωτικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ναρκωτικών 
Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων Ουσιών Νόμου, με την εισαγωγή σ’ αυτόν διατάξεων με 
τις οποίες καθίσταται ποινικό αδίκημα η κατοχή διαβαθμισμένων ουσιών, όπως αυτές 
ορίζονται στο άρθρο 2 του κοινοτικού Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 273/2004 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης Φεβρουαρίου 2004 περί των πρόδρομων 
ουσιών ναρκωτικών. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο εισάγεται πρόνοια στην υπό τροποποίηση βασική 
νομοθεσία με την οποία καθίσταται αδίκημα η κατοχή των εν λόγω διαβαθμισμένων 
ουσιών για σκοπούς άλλους από αυτούς στους οποίους αναφέρονται τα άρθρα 3 
μέχρι 8 του κοινοτικού Κανονισμού. Περαιτέρω, καθορίζονται σ’ αυτό οι ποινές που 
επισύρει η διάπραξη του εν λόγω αδικήματος και παρέχεται στο δικαστήριο η 
δυνατότητα να διατάζει τη δήμευση οποιασδήποτε ουσίας σε σχέση με την οποία 
διαπράχθηκε το αδίκημα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η ποινικοποίηση της παράνομης κατοχής 
πρόδρομων ουσιών κρίθηκε αναγκαία λόγω του κενού που παρατηρείται στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία σε σχέση με τη στοιχειοθέτηση του αδικήματος 
αυτού.  Όπως δήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, το Υπουργείο Υγείας, έπειτα από 
εισήγηση που υπέβαλε η Υπηρεσία Καταπολέμησης Ναρκωτικών, έκρινε σκόπιμη την 
κατάθεση της προτεινόμενης τροποποίησης στη Βουλή, με στόχο την πρόληψη και 
καταστολή της χρήσης πρόδρομων ουσιών για την παράνομη παρασκευή 
ναρκωτικών.   

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από 
νομοτεχνική άποψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

  ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) Νόμος του  2003» και «Ο περί Ταμείου Θήρας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2003» και το νομοσχέδιο 

«Ο περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Περδίκης 

 Ιωνάς Νικολάου  

 Χρήστος Στυλιανίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου  Ανδρέας Κυπριανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 6 Οκτωβρίου 2008, 
στις 12 Απριλίου 2010, στις 27 Σεπτεμβρίου 2010 και στις 4 Οκτωβρίου 2010.  Το πιο 
πάνω νομοσχέδιο μελετήθηκε από κοινού με την πρόταση νόμου από την επιτροπή 
στις τρεις τελευταίες υπό αναφορά συνεδρίες.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Ταμείου Θήρας, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας Ζωής και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΕΚ και ΠΕΟ.  Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος 
και η συνδικαλιστική οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, είναι η τροποποίηση του 
περί Ταμείου Θήρας Νόμου, έτσι ώστε: 

1. να απαλειφθεί η προβλεπόμενη εξύψωση του κυνηγετικού αθλήματος από τους 
καθοριζόμενους σ’ αυτόν σκοπούς ίδρυσης του Ταμείου Θήρας, 

2. να αντικατασταθεί ο όρος “θηράματα”, που περιλαμβάνεται σ’ αυτόν, από τον 
όρο “θηρεύσιμα ζώα” και  
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3. να θεσμοθετηθεί η συμμετοχή της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου στην Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ταμείου 
Θήρας για τη διαχείριση των θεμάτων που αφορούν το κυνήγι στην Κύπρο.    

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι ο εκσυγχρονισμός του περί Ταμείου Θήρας 
Νόμου, έτσι ώστε να επέλθουν σ’ αυτόν, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του Ταμείου Θήρας από 
το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, κατ’ αναλογία των 
ισχυόντων στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο και στον περί Συντάξεων 
Νόμο. 

2. ∆ιαμόρφωση του τρόπου λειτουργίας της Επιτροπής ∆ιαχείρισης του Ταμείου 
Θήρας, ώστε αυτή να καταστεί πιο αποτελεσματική και παραγωγική. 

3. Εναρμόνιση των διατάξεών του με τις διατάξεις του περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμου. 

4. Συμπερίληψη στους καθοριζόμενους στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία 
πόρους του Ταμείου Θήρας και της ετήσιας κυβερνητικής χορηγίας, η οποία θα 
παρέχεται σ’ αυτό, όταν κρίνεται αναγκαίο, για την εκπλήρωση των σκοπών 
του, που καθορίζονται σ’ αυτήν.  

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της δήλωσε πως η 
προτεινόμενη σ’ αυτή θεσμοθέτηση της συμμετοχής της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου στη διαχείριση των θεμάτων 
που αφορούν το κυνήγι στην Κύπρο κρίθηκε σκόπιμη, έπειτα από την υιοθέτηση του 
αιτήματος της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας Ζωής για 
συμμετοχή της στο Συμβούλιο Περιβάλλοντος, και αποσκοπεί στη διεύρυνση των 
θεσμικών οργάνων στα οποία το περιβαλλοντικό κίνημα και οι κυνηγοί θα μπορούν να 
συνδιαλέγονται για την κατά το δυνατό επίτευξη συναινετικών λύσεων.  Περαιτέρω, 
δήλωσε ο ίδιος εισηγητής, με την προτεινόμενη στην πρόταση νόμου αντικατάσταση 
του όρου “θηράματα”, που περιλαμβάνεται στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, 
με τον όρο “θηρεύσιμα ζώα” η ερμηνεία γίνεται πιο περιεκτική και συγκεκριμενοποιεί 
τα είδη των ζώων για τα οποία επιτρέπεται το κυνήγι.  Καταλήγοντας, ο ίδιος 
εισηγητής ανέφερε ότι, επειδή το κυνήγι δεν μπορεί να θεωρείται άθλημα, 
περιλαμβάνεται πρόνοια στην πρόταση νόμου με την οποία προτείνεται η απάλειψη 
της εξύψωσης του κυνηγετικού αθλήματος από τη σχετική διάταξη της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που καθορίζει τους σκοπούς ίδρυσης του Ταμείου 
Θήρας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου από την επιτροπή ο 
προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας ενημέρωσε την επιτροπή ότι το Υπουργείο 
Εσωτερικών σε συνεργασία με το Ταμείο Θήρας επεξεργάζεται την τροποποίηση της 
βασικής νομοθεσίας που διέπει το Ταμείο Θήρας, με σκοπό τον εκσυγχρονισμό των 
προνοιών της.  Συναφώς, εισηγήθηκε την αναβολή της συζήτησης των προνοιών της 
πρότασης νόμου, έτσι ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Υπουργείο Εσωτερικών 
και στο Ταμείο Θήρας να τις μελετήσουν στα πλαίσια της πιο πάνω σκοπούμενης 
τροποποίησης της βασικής νομοθεσίας. 

 Οι εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων Κύπρου συμφώνησαν με τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης 
νόμου για τους λόγους που ανέφερε ο εισηγητής της. 

 Ο εκπρόσωπος της Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας 
Ζωής εξέφρασε τη διαφωνία του με τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου.  
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Ειδικότερα, αναφερόμενος στην προτεινόμενη σ’ αυτήν πρόνοια για αντικατάσταση 
του όρου “θηράματα” με τον όρο “θηρεύσιμα ζώα”, διευκρίνισε πως οι δύο αυτοί όροι 
ορίζονται ξεχωριστά και περιλαμβάνονται στην περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων εναρμονιστική νομοθεσία, γι’ αυτό και επισήμανε πως 
η υιοθέτηση της προτεινόμενης αυτής τροποποίησης ενδεχομένως να συγκρούεται με 
τις πρόνοιες της εν λόγω νομοθεσίας.   

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος υποστήριξε πως το κυνήγι πρέπει να 
θεωρείται και ως άθλημα, γι’ αυτό και η εξύψωσή του ως τέτοιου δε θα πρέπει να 
απαλειφθεί από τους καθοριζόμενους στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία 
σκοπούς ίδρυσης του Ταμείου Θήρας.   

 Επιπρόσθετα, εκφράζοντας τη διαφωνία του με την προτεινόμενη στην 
πρόταση νόμου πρόνοια για θεσμοθέτηση της συμμετοχής της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου στην Επιτροπή ∆ιαχείρισης 
του Ταμείου Θήρας, επισήμανε ότι οι σκοποί ίδρυσης του Ταμείου Θήρας, καθώς και 
οι δραστηριότητες οι οποίες χρηματοδοτούνται από αυτό δε δικαιολογούν τη 
συμμετοχή της εν λόγω ομοσπονδίας στην υπό αναφορά επιτροπή.   

 Πέραν των πιο πάνω, όπως ανέφερε ο ίδιος εκπρόσωπος, η εν λόγω 
ομοσπονδία συμμετέχει στην Επιστημονική Επιτροπή που ιδρύεται δυνάμει των 
προνοιών του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης και της Άγριας Ζωής 
Νόμου,  αρμοδιότητα της οποίας είναι, μεταξύ άλλων, η γνωμοδότηση στον Υπουργό 
Εσωτερικών και στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος επί 
ζητημάτων διαχείρισης και εκμετάλλευσης των πληθυσμών των ειδών άγριας πανίδας 
και άγριων πτηνών και ως εκ τούτου εκφράζει τις απόψεις της με τη συμμετοχή της 
στην εν λόγω επιτροπή.  Τέλος, όπως επισήμανε ο ίδιος εκπρόσωπος, μετά την 
ίδρυση της πιο πάνω αναφερόμενης Επιστημονικής Επιτροπής, το Συμβούλιο 
Περιβάλλοντος, στο οποίο συμμετείχε εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, έπαυσε να λειτουργεί και 
ως εκ τούτου δεν μπορεί να προβάλλεται ως επιχείρημα για την υιοθέτηση της 
προτεινόμενης στην πρόταση νόμου πρόνοιας.   

 Στη βάση της πιο πάνω αναφερόμενης εισήγησης που υπέβαλε ο 
προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας για αναβολή της συζήτησης της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου, η επιτροπή, σε μεταγενέστερο στάδιο, μετά την κατάθεση του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, μελέτησε από κοινού τα δύο νομοθετήματα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, με βάση σχετική διάταξη της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, η 
Επιτροπή ∆ιαχείρισης του Ταμείου Θήρας υιοθέτησε τους κανονισμούς που ισχύουν 
στη δημόσια υπηρεσία οι οποίοι καθορίζουν τους όρους υπηρεσίας των υπαλλήλων 
και ειδικότερα τα θέματα που αφορούν τους διορισμούς, τις προαγωγές, τις 
απολύσεις, τις άδειες απουσίας, την ιατρική και κοινωνική πρόνοια, τα ωφελήματα 
αφυπηρέτησης, τα χορηγήματα, την πειθαρχία, καθώς και τη χορήγηση 
φιλοδωρήματος ή σύνταξης σε υπαλλήλους του ταμείου, στις χήρες και στα τέκνα 
αυτών.  Ωστόσο, επειδή, με βάση νομική συμβουλή του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας για επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του Ταμείου 
Θήρας από το εξηκοστό στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, δεν μπορούν να 
εφαρμοστούν οι πρόνοιες των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Κανονισμών που 
υιοθετήθηκαν από το Ταμείο Θήρας, γιατί τέτοια πρόνοια δεν περιλαμβάνεται στην 
υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, κρίθηκε αναγκαία η τροποποίησή της, ώστε να 
καταστεί δυνατή η υπό αναφορά επέκταση του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης των 
υπαλλήλων.  Η τροποποίηση αυτή στοχεύει στην υλοποίηση της υπ’ αριθμόν 62.124 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2005. 
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 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, επειδή στην υπό τροποποίηση 
βασική νομοθεσία προβλέπεται η ίδρυση Επιτροπής ∆ιαχείρισης του Ταμείου Θήρας 
χωρίς να ρυθμίζεται η λειτουργία της, κρίθηκε σκόπιμη η εισαγωγή πρόνοιας με την 
οποία να καθορίζεται ο τρόπος λειτουργίας της, ώστε αυτή να καταστεί πιο 
αποτελεσματική και παραγωγική.  

 Τέλος, όπως αναφέρεται στα εν λόγω στοιχεία, η προτεινόμενη συμπερίληψη 
στους πόρους του Ταμείου Θήρας και της ετήσιας κυβερνητικής χορηγίας, η οποία θα 
παρέχεται σ’ αυτό, όταν κρίνεται αναγκαίο, για την εκπλήρωση των σκοπών του που 
καθορίζονται στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία, κρίθηκε αναγκαία, ώστε αυτή 
να θεσμοθετηθεί, δεδομένου ότι το Ταμείο Θήρας λαμβάνει ήδη κρατική χορηγία. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου ο προϊστάμενος του 
Ταμείου Θήρας ενημέρωσε την επιτροπή για τις δραστηριότητες του Ταμείου Θήρας οι 
οποίες χρηματοδοτούνται από τους πόρους του ταμείου, καθώς και για το έργο που 
αυτό επιτελεί, τονίζοντας ότι από την ίδρυσή του μέχρι σήμερα έχουν επενδυθεί 
περίπου €70 εκατομ. για την προστασία και διαχείριση της πανίδας. 

 Σχολιάζοντας τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, ο προϊστάμενος του Ταμείου 
Θήρας, εκπροσωπώντας το Υπουργείο Εσωτερικών, εξέφρασε τη διαφωνία του εν 
λόγω υπουργείου με αυτές.  Ειδικότερα, όσον αφορά την προτεινόμενη σ’ αυτήν 
πρόνοια για αντικατάσταση του όρου “θηράματα” από τον όρο “θηρεύσιμα ζώα”, 
διευκρίνισε πως, επειδή τόσο ο όρος “θηράματα” όσο και ο όρος “θηρεύσιμα ζώα” 
ορίζονται ήδη στον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων 
Νόμο, η υιοθέτηση της προτεινόμενης τροποποίησης θα δημιουργήσει προβλήματα 
εφαρμογής του εν λόγω νόμου, γι’ αυτό και διαφώνησε με αυτήν.  Όσον αφορά την 
προτεινόμενη πρόνοια για θεσμοθέτηση της συμμετοχής της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου στην Επιτροπή ∆ιαχείρισης 
του Ταμείου Θήρας, επισήμανε ότι οι σκοποί ίδρυσης του Ταμείου Θήρας, καθώς και 
οι δραστηριότητες οι οποίες χρηματοδοτούνται από αυτό δε δικαιολογούν τη 
συμμετοχή της εν λόγω ομοσπονδίας στην υπό αναφορά επιτροπή.  Πέραν των πιο 
πάνω, ανέφερε ότι η εν λόγω ομοσπονδία συμμετέχει στην Επιστημονική Επιτροπή 
που ιδρύεται δυνάμει των προνοιών του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης της Φύσης 
και της Άγριας Ζωής Νόμου,  αρμοδιότητα της οποίας είναι, μεταξύ άλλων, η 
γνωμοδότηση στον Υπουργό Εσωτερικών και στον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος επί ζητημάτων διαχείρισης και εκμετάλλευσης των 
πληθυσμών των ειδών άγριας πανίδας και άγριων πτηνών, γι’ αυτό και το έργο της εν 
λόγω ομοσπονδίας δεν μπορεί να θεωρείται ότι παραγνωρίζεται.  Τέλος, σε γραπτό 
σημείωμα που κατέθεσε στην επιτροπή ο εν λόγω εκπρόσωπος, στο οποίο 
απαντώνται ερωτήματα μελών της επιτροπής που τέθηκαν κατά τη συζήτηση των 
προτεινόμενων νομοθετημάτων, μεταξύ άλλων, και για το κατά πόσο το κυνήγι μπορεί 
να θεωρείται ως άθλημα, αναφέρεται ότι αυτό εξαρτάται από την ερμηνεία που ο 
καθένας μπορεί να δώσει στο θέμα αυτό. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η προτεινόμενη στο νομοσχέδιο τροποποίηση που 
αφορά την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του Ταμείου Θήρας 
δεν μπορεί να ρυθμίζεται με κανονισμούς, γι’ αυτό και κρίθηκε αναγκαία η 
συμπερίληψη της πρόνοιας αυτής στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία.  
Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος, έπειτα από διευκρινίσεις που ζητήθηκαν από μέλη 
της επιτροπής σε σχέση με την τροποποίηση αυτή, εισηγήθηκε την αναδιαμόρφωση 
της εν λόγω πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία, όπως αρχικά προβλεπόταν, για την 
αφυπηρέτηση των υπαλλήλων του Ταμείου Θήρας θα εφαρμόζονται κατ’ αναλογία οι 
διατάξεις του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, έτσι ώστε να καθοριστεί σ’ αυτήν ότι η 
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ηλικία αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του Ταμείου Θήρας που θα συμπληρώσουν το 
εξηκοστό έτος της ηλικίας τους κατά ή μετά την ημερομηνία έναρξης ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου θα είναι η ηλικία των εξήντα τριών ετών.  Και τούτο, για να μην 
ισχύσει η σταδιακή επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης, όπως ίσχυσε στους 
δημοσίους υπαλλήλους.  

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ και ΣΕΚ 
συμφώνησαν με την προτεινόμενη στο νομοσχέδιο επέκταση του ορίου ηλικίας 
αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του Ταμείου Θήρας.   

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ δήλωσε πως η 
οργάνωσή του διαφωνεί, ως θέμα αρχής, με την επέκταση του ορίου ηλικίας 
αφυπηρέτησης των υπαλλήλων γενικά στο δημόσιο και ευρύτερο δημόσιο τομέα. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των νομοθετημάτων, ο πρόεδρος και τα μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις από τον προϊστάμενο του 
Ταμείου Θήρας σε σχέση με τις αρμοδιότητες του Ταμείου Θήρας, τους πόρους του 
και με τις δραστηριότητες οι οποίες χρηματοδοτούνται από αυτό, καθώς και με την 
επιμόρφωση και τις εξετάσεις υποψήφιων κυνηγών για την απόκτηση πρώτης άδειας 
κυνηγίου. 

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών και του Ταμείου Θήρας, αφού έλαβαν υπόψη την πιο πάνω εισήγηση της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε σχέση με την 
προτεινόμενη πρόνοιά του για επέκταση του ορίου ηλικίας αφυπηρέτησης των 
υπαλλήλων του Ταμείου Θήρας, διαμόρφωσαν το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα 
με την εν λόγω εισήγησή της και, αφού επέφεραν σ’ αυτό ορισμένες τροποποιήσεις 
νομοτεχνικής φύσεως σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, κατέθεσαν διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου στην επιτροπή.    

 Περαιτέρω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα 
όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, έπειτα από εισήγηση του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, να τροποποιήσει την προτεινόμενη στο 
νομοσχέδιο πρόνοια που ρυθμίζει τη διαδικασία λειτουργίας της Επιτροπής 
∆ιαχείρισης του Ταμείου Θήρας και ειδικότερα την πρόνοια σύμφωνα με την οποία 
οποιεσδήποτε παρατηρήσεις επί των πρακτικών που τηρούνται κατά τις συνεδρίες της 
υποβάλλονται γραπτώς στον πρόεδρό της εντός σαράντα οκτώ ωρών από τη διανομή 
τους στα μέλη, έτσι ώστε οι εν λόγω παρατηρήσεις να υποβάλλονται εντός πέντε 
εργάσιμων ημερών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
διαμόρφωσε το κείμενο του διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου σύμφωνα με 
την πιο πάνω απόφασή της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι υιοθετούν τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως αυτό έχει διαμορφωθεί, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, με εξαίρεση την πρόνοιά του που αφορά την 
επέκταση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του Ταμείου 
Θήρας, την οποία απορρίπτουν ως θέμα αρχής.  Περαιτέρω, οι ίδιοι βουλευτές 
δήλωσαν ότι διαφωνούν με τις πρόνοιες της υπό αναφορά πρότασης νόμου, γι’ 
αυτό και προτίθεται να την καταψηφίσουν.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι 
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υιοθετούν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο.  
Παράλληλα, ίδιοι βουλευτές δήλωσαν ότι διαφωνούν με τις πρόνοιες της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου, γι’ αυτό και προτίθενται να την καταψηφίσουν.   

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών τάσσεται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου, που 
κατέθεσε στη Βουλή, σε νόμο.  Παράλληλα, διαφώνησε με τις πρόνοιες του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και τάσσεται εναντίον της ψήφισής του.    

 Με την επιφύλαξη της πιο πάνω αναφερόμενης διαφωνίας των μελών της 
επιτροπής βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
και τη διαφωνία του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών κατά πλειοψηφία 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει τελικά 
διαμορφωθεί, σύμφωνα με τα πιο πάνω, και την απόρριψη της πρότασης νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

  ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 10 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

 Κύριε Κωστάκη Κωνσταντίνου, στην ολομέλεια δεν κρατούμε τηλέφωνα, δε 
μιλούμε, με όλο το σεβασμό και την αγάπη που σας τρέφω! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ∆ε μίλησα, κύριε Πρόεδρε.  Άκουσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Και σηκώνετε και το χέρι πάνω. 

 Λοιπόν, πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Με τριάντα ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και καμία αποχή, τα άρθρα 1 
μέχρι 4 καταψηφίζονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, δύο υπέρ και καμιά αποχή, η πρόταση νόμου 
απορρίπτεται. 

  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι υπέρ, εκτός του κ. Περδίκη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με τη δήλωσή μας για το εξηκοστό τρίτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τη δήλωση; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για το εξηκοστό τρίτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το εξηκοστό τρίτο. Μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι υπέρ, εκτός του κ. Περδίκη ο οποίος; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είμαι κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης είναι κατά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω να δικαιολογήσω την ψήφο μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό!  Μισό λεπτό, για να βρούμε λογαριασμό! 

 Λοιπόν, εδώ, κύριε γραμματέα, πόσοι έχουν ψηφίσει υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαράντα υπέρ.  Ο κ. Περδίκης είναι εναντίον.  Μία εναντίον. 

 Και οφείλω να κάμω και μια διευκρίνιση.  Όχι διευκρίνιση, μια υπογράμμιση.  Η 
κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ- Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, όπως είθισται, σε ό,τι 
αφορά το εξηκοστό τρίτο καταψηφίζει το κομμάτι που αφορά το εξηκοστό τρίτο. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Περδίκης κάτι θέλει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Περδίκη, με συγχωρείτε.  Έχετε δίκαιο.  Έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ικαιούμαστε οι αρνητικοί ψήφοι να κάνουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαφέστατα!  ∆ε σας πρόσεξα. 

 Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω το λόγο, για να δικαιολογήσω την αρνητική μου ψήφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ένας λόγος είναι γιατί, όπως και εμείς συνηθίζουμε, ως Κίνημα Οικολόγων 
καταψηφίζουμε τις πρόνοιες για επέκταση στο εξηκοστό τρίτο και θέλω να σημειωθεί.  
Ο δεύτερος λόγος είναι γιατί η εκτελεστική εξουσία, αλλά και η πλειοψηφία της 
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επιτροπής Εσωτερικών, δεν αποδέχτηκε τις εισηγήσεις που περιλαμβάνονταν στην 
υπ’ αριθμόν  10 πρόταση νόμου, που η πιο σημαντική αφορούσε ουσιαστικά τη 
συμμετοχή εκπροσώπων της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων Κύπρου 
στο διοικητικό συμβούλιο του Ταμείου Θήρας.  Κάτι το οποίο είναι εντελώς, κατά την 
άποψή μας, λογικό, τη στιγμή που η ομοσπονδία των κυνηγών αντιστοίχως έχει 
εκπρόσωπο στις επιτροπές που αφορούν την προστασία της φύσης.  

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   Έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, δικαιολόγηση της ψήφου σας που θα κάμετε; 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μάλιστα! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μα, δε δικαιούται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, αφού πέρασε το στάδιο εκείνο! 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχει βάλει ένα σημαντικό θέμα, κύριε Πρόεδρε, και δεν μπορεί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά δε θα το σχολιάσουμε τώρα.  ∆εν είναι η ώρα να το σχολιάσουμε.  Ο 
κ. Περδίκης, επειδή το έχει καταψηφίσει, έχει το δικαίωμα να δικαιολογήσει την ψήφο 
του.  Σε άλλη φάση να πείτε τα δικά σας. 

 Λοιπόν, εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  
Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.171-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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2. Ο περί Εγγραφής Ποδοθεραπευτών 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.172-2010). 

Υγείας  Υγείας  

3. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.173-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

4. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.174-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

5. Ο περί Προστασίας των Νέων κατά την 
Απασχόληση (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.175-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

6. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Γαλλικής ∆ημοκρατίας για την 
Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.176-2010). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών  

7. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.123-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

8. Οι περί Προστασίας των Νέων κατά 
την Απασχόληση Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.124-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

9. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην 
Εργασία (Προστασία των Νέων) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.125-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

10. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 28, 
29, 30, 31, 34, 35, 36, 37 και 39) του 
2010 αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 8 Οκτωβρίου 2010, 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 
4 του περί Προϋπολογισμού του 2010 
Νόμου του 2009 [Ν. αρ. 67(ΙΙ) του 
2009]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Τουρισμού προς την Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, σύμφωνα με το 
εδάφιο (3) του άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2009 Νόμου του 
2009 [Ν. αρ. 25(ΙΙ)/2009]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

12. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού 
προς τον Οργανισμό Νεολαίας 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 4 του 
περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου του 2010 Νόμου του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

       Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

 1. Ο περί Μη Κυβερνητικών Οργανώσεων 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.050-2010). 

Ανδρέα Αγγελίδη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

Νομικών  

2. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.051-2010). 

Νίκο Τορναρίτη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας,  
Γεώργιο Τάσου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λάρνακας, και  
Ανδρέα 
Θεμιστοκλέους, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λεμεσού 

Παιδείας 

3. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.052-2010). 

Χρήστο 
Πουργουρίδη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λεμεσού  

Εσωτερικών  

4. Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.053-2010). 

Γιώργο Βαρνάβα εκ 
μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ 

Εσωτερικών  

5. Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

Γιάννο Λαμάρη, 
Σκεύη Κούτρα 

Εσωτερικών  
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2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.054-2010). 

Κουκουμά και Ντίνο 
Χατζηνικόλα εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν  ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.265, ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή να προχωρήσει σε αλλαγή 
ζώνης για τα τεμάχια (Αρ. Εγγραφής 0/5546, Φ/Σχ 2-281-372, Τμήμα 11) που 
βρίσκονται από την πάνω πλευρά του δρόμου-άξονα στην περιοχή ποταμού 
Λιοπετρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.266, ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Λόγω της ακρίβιας, διάφορες κατηγορίες του πληθυσμού, όπως αυτές με 
χαμηλά εισοδήματα, καθώς τα άτομα με αναπηρίες και άλλες παθήσεις, τα επιδόματα 
των οποίων είναι χαμηλά (π.χ. €319 για άτομα με βαριά κινητική αναπηρία), δέχονται 
πολλές οικονομικές πιέσεις. 

  Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η κυβέρνηση προτίθεται να αυξήσει στοχευόμενα τόσο τα 
επιδόματα όσο και το δημόσιο βοήθημα που λαμβάνουν τα άτομα με αναπηρίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.267, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι μικρές αρχές υδατοπρομήθειας στερούνται τεχνικής 
υποδομής και καταρτισμένου προσωπικού για ολοκληρωμένη και σωστή διαχείριση, 
καθώς και για παρακολούθηση των δικτύων τους με τον τρόπο που γίνεται στα 
συμβούλια υδατοπρομήθειας. Για να αντιμετωπιστεί σε κάποιο βαθμό αυτό το 
πρόβλημα, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με πληροφόρησε ότι σκοπεύει να συντάξει 
ενιαίο κώδικα καλής πρακτικής διαχείρισης και λειτουργίας δικτύων σε συνεργασία με 
τα συμβούλια υδατοπρομήθειας, την Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η σύνταξη του ενιαίου κώδικα καλής πρακτικής 
διαχείρισης και λειτουργίας δικτύων και πώς προγραμματίζεται να προωθηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.268, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κυβέρνηση δίνει “γη και ύδωρ” στους επιχειρηματίες 
γης, επαναλαμβάνοντας αυτά που έκανε στη λίμνη Παραλιμνίου και θέτοντας την 
Κύπρο σε κίνδυνο τιμωρίας από την Ευρωπαϊκή Ένωση. Μέσα από μια ατέλειωτη 
σειρά αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου ευνοούνται οι επιχειρηματίες γης, ενώ 
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κανείς δεν μπορεί να δικαιολογήσει τον αριθμό των 14 γηπέδων γκολφ. Παράλληλα, η 
Ευρωπαϊκή Ένωση ζήτησε εξηγήσεις από την κυπριακή κυβέρνηση, γιατί προωθεί την 
πολιτική για τα γήπεδα γκολφ χωρίς την εκπόνηση ολοκληρωμένης γενικής μελέτης 
εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον [Νόμος αρ. 102 (Ι)/ 2005].        

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση έχει αποφασίσει την εκμίσθωση δασικής γης που 
εντάσσεται στο δίκτυο “Natura 2000” και που αποτελεί το 6% της προτεινόμενης 
περιοχής στο Κάβο Γκρέκο για τη δημιουργία γηπέδων γκολφ και, αν ναι, με βάση 
ποια κριτήρια πάρθηκε αυτή η απόφαση. 

 Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει το σώμα αν 
αποφασίστηκε παραχώρηση άδειας για κατασκευή μονάδας αφαλάτωσης εντός 
περιοχής που προστατεύεται με τη Συνθήκη Ραμσάρ για την εξυπηρέτηση υπό 
αδειοδότηση γηπέδου γκολφ στο Φασούρι, καθώς επίσης και σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η αδειοδότηση των δύο γηπέδων γκολφ που συζητούνται για την ελεύθερη 
περιοχή Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.269, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία για την ανέγερση του 
κολυμβητηρίου Αμμοχώστου και κατά πόσο έχει συμπεριληφθεί σχετικό κονδύλι στον 
προϋπολογισμό για το 2011.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.270, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «∆εδομένης της απόφασης για δημιουργία ενεργειακού κέντρου, παρακαλείται 
ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους 
λόγους για τους οποίους δεν έχουν μετακινηθεί μέχρι σήμερα από τη Λάρνακα η 
κρατική εταιρεία ΚΕΤΑΠ και οι εταιρείες πετρελαιοειδών, καθώς και για το ακριβές 
χρονοδιάγραμμα μετακίνησής τους.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

 Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.582, ημερομηνίας 11 
Ιουλίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 15.09.2010 και σας 
πληροφορώ ότι στις 30.07.2004 δημοσιεύθηκε ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος, η ισχύς του οποίου τερματίσθηκε στις 
31.12.2008. Κατ’ εφαρμογή του πιο πάνω Νόμου η αρμόδια Τριμελής Επιτροπή 
εξέτασε συνολικά 309 αιτήσεις, ως ακολούθως: 

(α) Για την Επαρχία Λευκωσίας υποβλήθηκαν συνολικά 96 αιτήσεις, εκ των 
οποίων οι 50 έχουν εγκριθεί και οι υπόλοιπες 46 έχουν απορριφθεί. 

(β) Για την Επαρχία Λεμεσού υποβλήθηκαν συνολικά 60 αιτήσεις, εκ των οποίων 
οι 25 έχουν εγκριθεί και οι υπόλοιπες 35 έχουν απορριφθεί. 

(γ) Για την Επαρχία Αμμοχώστου υποβλήθηκαν συνολικά 94 αιτήσεις, εκ των 
οποίων οι 52 έχουν εγκριθεί και οι υπόλοιπες 42 έχουν απορριφθεί. 
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(δ) Για την Επαρχία Λάρνακας υποβλήθηκαν συνολικά 47 αιτήσεις, εκ των οποίων 
οι 21 έχουν εγκριθεί και οι υπόλοιπες 26 έχουν απορριφθεί. 

(ε) Για την Επαρχία Πάφου υποβλήθηκαν συνολικά 12 αιτήσεις, εκ των οποίων οι 
8 έχουν εγκριθεί και οι υπόλοιπες 4 έχουν απορριφθεί. 

2. ∆εν εκκρεμεί οποιαδήποτε αίτηση προς εξέταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.03.486, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28.04.2009 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με την πληροφόρηση από το Τμήμα ∆ασών, το Τμήμα είχε 
επισκεφθεί το συγκεκριμένο δέντρο δρυός το περασμένο Φθινόπωρο (2009) και 
διαπιστώθηκε ότι το δέντρο ήταν ιδιαίτερα εξασθενημένο από την ανομβρία των 
πρόσφατων χρόνων και από παλιά πυρκαγιά που προκάλεσε εκτεταμένη σήψη στον 
κορμό του. ∆υστυχώς, παρά τις προσπάθειες του Τμήματος ∆ασών, το δέντρο δεν 
κατέστη δυνατό να διασωθεί. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.368, 

ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εκπαίδευση Οδηγών 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις εξετάσεις του Τμήματος Οδικών Μεταφορών (TOM) του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων συμπεριλαμβάνεται ανάμεσα σε άλλα οδήγηση σε 
αυτοκινητόδρομο, ειδικά οδικά χαρακτηριστικά, όπως ισόπεδος κυκλικός κόμβος, 
διασταυρώσεις, και άλλα. Συνεπώς οι υποψήφιοι οδηγοί εκπαιδεύονται στα πιο πάνω 
τμήματα του οδικού δικτύου για να πετύχουν στην εξέταση για απόκτηση κανονικής 
άδειας οδήγησης. 

 Το ενδεχόμενο εισαγωγής μεθόδου διαπίστωσης της ικανότητας των 
υποψηφίων οδηγών σε άλλες καιρικές συνθήκες με τη χρήση προσομοιωτών 
οδήγησης εξετάζεται από το ΤΟΜ. 

 To TOM μελετά επίσης το ενδεχόμενο όπως οι υποψήφιοι οδηγοί της κάθε 
κατηγορίας για απόκτηση άδειας οδήγησης περνούν τα εξής στάδια αξιολόγησης: 

(α) Θεωρητική  εξέταση  σε εξεταστικά  κέντρα  με ερωτήσεις πολλαπλής επιλογής  
μέσω ηλεκτρονικού υπολογιστή (Η/Υ). 

(β) ∆ημιουργία πρότυπου εξεταστικού κέντρου όπου οι υποψήφιοι θα εξετάζονται 
σε ειδικούς ελιγμούς χειρισμού του οχήματος πριν την τελική πρακτική 
δοκιμασία 

(γ) Πρακτική δοκιμασία στο δρόμο κάτω από πραγματικές συνθήκες τροχαίας 
κίνησης. 



 64

 Με την εισαγωγή των πιο πάνω τριών σταδίων στην απόκτηση άδειας 
οδήγησης είναι βέβαιο ότι το επίπεδο απόκτησης άδειας οδήγησης θα αναβαθμιστεί 
με αποτέλεσμα τη βελτίωση των οδηγών και κατ’ επέκταση του επιπέδου οδικής 
ασφάλειας στον τόπο μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.699, 

ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Καθυστέρηση στην ολοκλήρωση των εργασιών για την Α΄ Φάση του Παραλιακού 
δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Οι εργασίες για την Α΄ Φάση του Παραλιακού δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας 
μεταξύ κυκλικών κόμβων Λιμανιού και Λειβαδιών άρχισαν στις 19/5/2008 και βάσει 
του συμβολαίου έπρεπε να συμπληρωθούν στις 2/11/2009 έναντι ποσού συμβολαίου 
€4.891.726+ Φ.Π.Α. 

3. Κατά τη διάρκεια των εργασιών παρουσιάστηκαν απρόβλεπτα εμπόδια όπως η 
κατάσταση του υπεδάφους (ήταν βαλτώδες και χρειάστηκε να γίνει σταθεροποίηση), 
προβλήματα με τις υπηρεσίες και βροχερός καιρός (∆εκέμβριος, Ιανουάριος και 
Φεβρουάριος) που προκάλεσαν καθυστερήσεις. Εγκρίθηκε ήδη δικαιολογημένη 
παράταση χρόνου μέχρι τις 15 Ιουνίου 2010 και δεύτερη παράταση μέχρι τις 23 
Ιουλίου 2010, ημερομηνία προσωρινής παραλαβής του έργου. 

4. Στο συμβόλαιο προνοείται ρήτρα για αδικαιολόγητες καθυστερήσεις εκ μέρους 
του εργολάβου ύψους €500/ημέρα. 

5. Λόγω των πρόσθετων εργασιών αναμένεται ότι θα υπάρξει υπέρβαση του 
ποσού του συμβολαίου πέραν του ποσού των απρόβλεπτων, που θα διαφανεί με το 
κλείσιμο των τελικών λογαριασμών. Σημειώνεται ότι η μελέτη για το έργο ετοιμάστηκε 
από το ∆ήμο Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.866, 

ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Τοποθέτηση πινακίδων εγγραφής σε μοτοσυκλέτες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό αναφοράς Ερ. 23.06.009.04.866, 
ημερομηνίας 1.3.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τις πρόνοιες του Κανονισμού 6 των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών του 1984 μέχρι 2010 (Κ.∆.Π. 291/2010), 
για τα οχήματα κατηγορίας L1e, L2e, L3e, L4e, L5e, L6e και L7e δηλαδή 
μοτοποδήλατα, μοτοσυκλέτες, τρίκυκλα και τετράκυκλα, τα οποία εγγράφονται 
ή ενεγράφησαν στη ∆ημοκρατία με βάση το πιστοποιητικό συμμόρφωσης ΕΚ 
του οχήματος ή για τα οποία έχει εκδοθεί έγκριση ΕΚ τύπου οχήματος, ο χώρος 
τοποθέτησης των πινακίδων είναι αυτός που καθορίζεται από τον κατασκευαστή 
του οχήματος. 

2. Όταν σε όχημα των πιο πάνω κατηγοριών, ο χώρος τοποθέτησης των 
πινακίδων δεν είναι επαρκής, ως προς τις διαστάσεις του, για να χωρέσει την 
καθορισμένου τύπου πινακίδα, αυτή θα τοποθετείται, κατά το δυνατό όσο 
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επιτρέπει η κατασκευή του οχήματος, στο κέντρο του χώρου τοποθέτησης των 
πινακίδων και θα προεξέχει ομοιόμορφα περιμετρικά γύρω από τον εν λόγω 
χώρο. Σημειώνεται ότι το μέγεθος των πινακίδων όπως προνοείται από την 
σχετική νομοθεσία, δεν θα διαφοροποιείται κάτω από οποιεσδήποτε 
συνθήκες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.910, 
ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

«Εφαρμογή νομικού πλαισίου που να διέπει τον έλεγχο της ηχορύπανσης των 
μηχανοκινήτων οχημάτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.910 και ημερ. 15.3.2010 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω τα ακόλουθα στοιχεία και πληροφορίες οι 
οποίες προσθέτουν επεξηγηματικά στα όσα ήδη έχετε ενημερωθεί για το ίδιο θέμα, 
από το Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με την 
επιστολή του με αρ. Υ.∆.∆.Τ. 12.03.00.15(9) και ημερ. 21.4.2010: 

(α) Το φαινόμενο της εκπομπής υπερβολικού ήχου από οχήματα της κατηγορίας 
Μ1, δηλαδή για οχήματα τα οποία έχουν σχεδιαστεί και κατασκευαστεί για τη 
μεταφορά προσώπων που περιλαμβάνουν το πολύ οκτώ θέσεις καθημένων 
πέραν του καθίσματος του οδηγού ρυθμίζεται νομοθετικά από τον Κανονισμό 
50(17) των Περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
Κανονισμών του 1984 όπως αυτοί τροποποιήθηκαν μέχρι σήμερα. Σύμφωνα με 
το εν λόγω Κανονισμό σε κάθε όχημα πρέπει να υπάρχει εγκατεστημένο 
σύστημα εξάτμισης που να περιλαμβάνει σιγαστήρα εξάτμισης. Τα αέρια 
καύσης του οχήματος δεν πρέπει να δύνανται να διαφεύγουν στην ατμόσφαιρα 
πριν περάσουν αρχικά από τον υπό αναφορά σιγαστήρα εξάτμισης για την 
μείωση, στο μέτρο του εφικτού, των εκπομπών καυσαερίων και του θορύβου. 

(β) Η μέτρηση του ήχου γίνεται σε όλα τα μηχανοκίνητα οχήματα κατηγορίας Μ1 
από τα Ιδιωτικά Κέντρα Τεχνικού Ελέγχου Οχημάτων στα πλαίσια τόσο του 
περιοδικού όσο και του έκτακτου τεχνικού ελέγχου οχημάτων, σύμφωνα με το 
διάταγμα Κ.∆.Π. 330/2009 ως ακολούθως: 

 (ι) Ενόσω αυτό παραμένει σταθερό σε επίπεδη επιφάνεια στην οποία δεν 
υπάρχει κανένα εμπόδιο σε απόσταση τουλάχιστον τριών μέτρων γύρω 
από το όχημα, και η μηχανή του οχήματος ευρίσκεται σε σταθερή 
ταχύτητα περιστροφής 3/4 S και σε κανονική θερμοκρασία λειτουργίας. Η 
συσκευή μέτρησης τοποθετείται στα 50 εκατοστόμετρα από το στόμιο 
εξαγωγής του συστήματος εξάτμισης, στο ύψος του στομίου εξαγωγής ή 
σε ύψος 20 εκατοστόμετρα όποιο από τα δύο είναι το ψηλότερο, σε 
γωνία 45 μοιρών από τον άξονα του σωλήνα εξαγωγής σε οριζόντιο 
επίπεδο. Το ανώτατο όριο εκπομπής ήχου από το στόμιο εξαγωγής του 
συστήματος εξάτμισης δεν πρέπει να ξεπερνά τα 101 db(A) ή τα db(A) 
που προβλέπουν οι προδιαγραφές του κατασκευαστή. Σημειώνεται ότι 
το «S» που αναφέρεται πιο πάνω σημαίνει την ταχύτητα περιστροφής 
στην οποία παράγεται η μέγιστη ισχύς της μηχανής, σύμφωνα με τα 
στοιχεία του κατασκευαστή. 

(γ) Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών έχει προμηθευτεί ηχόμετρα τα οποία βρίσκονται 
σε όλα τα Κέντρα Επιθεώρησης Μηχανοκίνητων Οχημάτων. Ηχόμετρα 
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διαθέτουν επίσης και οι τρεις κινητές μονάδες που διαθέτει το Τμήμα για τη 
διενέργεια οδικών τεχνικών ελέγχων μηχανοκίνητων οχημάτων. 

(δ) Οι σχετικές ποινές που προβλέπονται από το άρθρο 12(2) του Περί 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου του 1972 όπως 
αυτός τροποποιήθηκε μέχρι σήμερα, για τους παραβάτες, είναι φυλάκιση μέχρι 
ενός έτους ή πρόστιμο μέχρι 1708 ευρώ ή και οι δύο ποινές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.969, ημερομηνίας 19 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Αναφορικά με το θέμα της βελτίωσης των δρόμων Μαμωνιών-Σταυροκόννου 
και Φασούλας Χολετριών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.969, ημερ. 12/04/2010, η οποία μας διαβιβάστηκε από 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

Α. (α) Ο δρόμος Μαμωνιών - Σταυροκόννου, είναι αγροτικός και κατά συνέπεια 
εμπίπτει στη δικαιοδοσία των αντίστοιχων Κοινοτικών Συμβουλίων. Έχει 
μήκος 4.600μ. και πλάτος 4μ., περίπου. 

 (β) Το μέρος του δρόμου που εμπίπτει στα όρια της κοινότητας 
Σταυροκόννου έχει επιδιορθωθεί κατά το 2007, ενώ η εκτίμηση δαπάνης 
για την επιδιόρθωση του υπόλοιπου μέρους του δρόμου, δικαιοδοσίας 
του Κοινοτικού Συμβουλίου Μαμωνιών, ανέρχεται στο ποσό των 
€48.000. 

 (γ) Στον φετινό Προϋπολογισμό περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους €32.000, 
για τη συντήρηση των αγροτικών δρόμων της κοινότητας Μαμωνιών. Για 
την προώθηση του έργου, από το Υπουργείο Εσωτερικών 
παραχωρήθηκε επιπρόσθετη οικονομική βοήθεια ύψους €20.000. 

Β. (α) Όσον αφορά τον δρόμο Φασούλας - Χολετριών, αφορά εγγεγραμμένο 
δημόσιο μονοπάτι, μήκους 2.5 χλμ, το οποίο προ πολλών ετών έχει 
διευρυνθεί και χρησιμοποιείται ως αγροτικός δρόμος.  

 (β) Σύμφωνα με προκαταρκτική εκτίμηση το κόστος βελτίωσης και 
επίστρωσης του δρόμου με κράσιεν-ραν, ανέρχεται στις €50.000. 

 (γ) Στον φετινό Προϋπολογισμό περιλαμβάνεται πρόνοια ύψους €20.000 
και €4.000, για τη συντήρηση των αγροτικών δρόμων των κοινοτήτων 
Χολετριών και Φασούλας, αντίστοιχα. Προϋπόθεση, εντούτοις, για την 
προώθηση βελτιωτικών έργων στον εν λόγω δρόμο, αποτελεί η εγγραφή 
του, είτε με την εξασφάλιση των εγγράφων συγκαταθέσεων των 
επηρεαζόμενων γαιοκτημόνων, από τα ενδιαφερόμενα Κοινοτικά 
Συμβούλια, είτε με τη διαδικασία απαλλοτρίωσης, για την προώθηση της 
οποίας απαιτείται η από μέρους των τελευταίων λήψη απόφασης, με τη 
νενομισμένη πλειοψηφία των δύο τρίτων των Μελών τους. 

2. Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   διευκρίνιση   ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.982, 
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ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση της αξιότιμης Βουλευτού κας Στέλλας 
Κυριακίδου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Για το φαινόμενο της επαιτείας, γίνονται εξώδικες καταγγελίες (€34,17 
πρόστιμο) οι οποίες σε περίπτωση που δεν πληρώνονται, δημιουργείται Ποινικός 
Φάκελος, λαμβάνονται καταθέσεις και οι παραβάτες οδηγούνται ενώπιον της 
∆ικαιοσύνης. Ξεχωριστά αρχεία δεν τηρούνται αλλά στοιχεία τόσο για τις υποθέσεις 
που οδηγούνται ενώπιον δικαστηρίου όσο και για τις υποθέσεις που εκδίδονται 
εξώδικα, λαμβάνονται από το μηχανογραφημένο σύστημα που διατηρεί η Αστυνομία. 

3. Συνημμένα σας αποστέλλονται πίνακες για τις Αστυνομικές ∆ιευθύνσεις 
Λευκωσίας, Λεμεσού και Λάρνακας στους οποίους φαίνονται οι καταγγελίες που 
αφορούν τα έτη 2009-2010, ως εξής: 

(α) ο αριθμός των εξώδικων υποθέσεων, 

(β) ο αριθμός των υποθέσεων που οδηγήθηκαν στο ∆ικαστήριο,  

(γ) τα αδικήματα για τα οποία κατηγορούνται καθώς και οι ποινές που έχουν 
επιβληθεί. 

 Έχουν επίσης γίνει δύο καταγγελίες στην Πάφο και δύο στην Αμμόχωστο ενώ 
καμία στην Μόρφου. 

4. Για την αντιμετώπιση του φαινομένου, πέραν των εκστρατειών για τη δίωξη των 
παρανομούντων για τις οποίες εκδίδονται σχετικές εγκύκλιοι του Αρχηγού Αστυνομίας, 
η Αστυνομία διεξάγει και εκστρατείες ενημέρωσης του κοινού μέσω των Μέσων 
Μαζικής Ενημέρωσης για τη δράση ομάδων ή ατόμων που επιδίδονται σε επαιτεία. 
∆ίδεται δε ιδιαίτερη έμφαση στην ενημέρωση του κοινού κατά τις ημέρες των εορτών 
του Πάσχα και των Χριστουγέννων όπου παρατηρείται μια έξαρση του φαινομένου με 
την κάθοδο ομάδων αλλοδαπών (κυρίως από Ρουμανία και Ελλάδα). Η ενημέρωση της 
Αστυνομίας προς το κοινό περιλαμβάνει πληροφορίες για τις τοποθεσίες και τον τρόπο 
δράσης των ομάδων επαιτών ή των ατόμων που επιδίδονται σε επαιτεία, εισηγήσεις για 
την αντιμετώπιση τους καθώς και υποδείξεις για καταγγελία τους (ει δυνατόν εν ώρα 
δράσης) στην Αστυνομία.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.    
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1118, ημερομηνίας 3 Μαΐου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Θέμα: Ανάγκη διαπλάτυνσης γεφυριών στην Τίμη 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1118, ημερ. 6/05/2010, σχετικά με την 
πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Τα δύο γεφύρια που χρήζουν διαπλάτυνσης διασταυρώνουν το Αρδευτικό 
Κανάλι του Κυβερνητικού Έργου Πάφου και κατασκευάστηκαν από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τίμης έχει προχωρήσει σε προσφορές για την 
ανάθεση σε ιδιώτη Πολιτικό Μηχανικό της μελέτης διαπλάτυνσης του οδικού 
δικτύου και των επηρεαζόμενων γεφυριών. 
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(γ) Η δαπάνη για τη διαπλάτυνση των δύο γεφυριών εκτιμάται στις €50.000 και με 
την ολοκλήρωση της μελέτης που θα εκπονηθεί, όπως έχει αποφασιστεί και 
στα πλαίσια πρόσφατης περιφερειακής σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε 
στην Αγία Βαρβάρα, υπό την προεδρία μου, θα επιχειρηθεί η περίληψη της 
αναγκαίας πρόνοιας στις αναπτυξιακές δαπάνες του Προϋπολογισμού για το 
2011. 

2. Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   διευκρίνιση   ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1119, ημερομηνίας 3 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«ΘΕΜΑ: Ολοκλήρωση του έργου αποχέτευσης ομβρίων υδάτων στη Βιομηχανική 
Περιοχή της Κοινότητας Τίμης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.1119 και ημερομηνία 
6 Μαΐου 2010, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το πρόβλημα 
πλημμυρών στην Τίμη που παρουσιάζεται από τα όμβρια ύδατα, δημιουργείται από 
έργα που κατεσκευάσθησαν στην ευρύτερη περιοχή. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
εισηγείται την ετοιμασία υδρολογικής μελέτης της ευρύτερης περιοχής για την επίλυση 
του προβλήματος. ∆υστυχώς τα Αρμόδια Κυβερνητικά Τμήματα αδυνατούν να 
αναλάβουν την ετοιμασία τέτοιας μελέτης.   

 Επειδή η αντιμετώπιση του προβλήματος που δημιουργείται στην Τίμη από τα 
όμβρια ύδατα δεν εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, ζητήθηκε από τον έπαρχο Πάφου όπως ως αρμόδια Αρχή μεριμνήσει 
για την αντιμετώπισή του.  

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πρόθυμο να 
συμβάλει οικονομικά με το μερίδιο που του αναλογεί από το πρόβλημα που 
ενδεχομένως δημιουργείται από την ίδρυση της ∆εύτερης Βιομηχανικής Περιοχής 
Πάφου στην Αγία Βαρβάρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1143, ημερομηνίας 7 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 18/5/2010 και αρ. φακέλου 
Υ.Ο. 13.36.002 και 05.22.001 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ως 
εξής: 

1. ∆εν έχει περιέλθει στην αντίληψή μου τυχόν άρνηση των Φορολογικών Αρχών 
της Πορτογαλίας να αποδεχθούν και να αναγνωρίσουν ως κανονικά τα 
τιμολόγια που εκδίδονται από κυπριακές εταιρείες προς πορτογαλικές εταιρείες. 

2. Σημειώνεται όμως ότι ακόμη δεν έχει συναφθεί Σύμβαση για την Αποφυγή 
∆ιπλής Φορολογίας μεταξύ Κύπρου και Πορτογαλίας. ∆υνατόν λοιπόν να 
επιβάλλεται φορολογία στην Πορτογαλία πάνω σε εισοδήματα κυπριακών 
εταιρειών τα οποία προέρχονται από πηγές εντός της Πορτογαλίας, τα οποία 
να μην υπόκειντο σε φορολογία στην Πορτογαλία εάν υπήρχε σε ισχύ Σύμβαση 
Αποφυγής ∆ιπλής Φορολογίας. 
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3. Σας πληροφορώ ότι βρίσκονται σε εξέλιξη διαπραγματεύσεις μεταξύ Κύπρου 
και Πορτογαλίας, οι οποίες είναι σε τελικό στάδιο, για τη σύναψη Σύμβασης 
Αποφυγής ∆ιπλής Φορολογίας μεταξύ Κύπρου και Πορτογαλίας με την 
εφαρμογή της οποίας αναμένεται να εκλείψουν τυχόν προβλήματα στα οποία 
αναφέρεται η επιστολή σας.»   

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1165, ημερομηνίας 13 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Απαλλοτρίωση τεμαχίου για την κατασκευή ντεπόζιτου για υδροδότηση της 
Κοινότητας Λυσού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1165 και ημερ. 20.5.2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με στοιχεία και πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου, ο Επαρχιακός Κτηματολογικός Λειτουργός Πάφου 
έχει ετοιμάσει σχέδιο αναφορικά με τη γη που θα απαιτηθεί για την κατασκευή 
ντεπόζιτου για υδροδότηση της Κοινότητας Λυσού. 

(β) Μόλις επιβεβαιωθεί η ορθότητα της χωρομετρικής και σχεδιαστικής εργασίας 
από τον Επαρχιακό Μηχανικό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων Πάφου, ο 
Επαρχιακός Κτηματολογικός Λειτουργός θα προβεί στην ετοιμασία των 
απαιτούμενων σχεδίων και του πίνακα περιγραφής των επηρεαζόμενων 
ιδιοκτητών για προώθηση της σχετικής διαδικασίας απαλλοτρίωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1226, 
ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, η οποία διαβιβάστηκε με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 2 Ιουνίου 2010 
σχετικά με τα αποτελέσματα της μελέτης για την ποιότητα του αέρα εντός του Νέου 
Τερματικού Κτιρίου του Αερολιμένα Λάρνακας και για τις ενέργειες που έχει προβεί το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει θέσει το θέμα της ποιότητας του 
αέρα εντός του νέου τερματικού κτιρίου του αερολιμένα Λάρνακας στις ύψιστες 
προτεραιότητές του τους τελευταίους μήνες και έχουν γίνει αλλεπάλληλες συσκέψεις 
με όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς για τον συντονισμό των μέτρων που πρέπει 
να παρθούν τόσο από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όσο και από τη διαχειρίστρια εταιρεία της 
“Hermes Airport Ltd”. Στις εν λόγω συσκέψεις κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Γ.Γ. της 
ΠΑ.ΣΥ.∆.Υ., η Κλαδική Υπαλλήλων Πολιτικής Αεροπορίας, η Γενική Γραμματεία της 
Συντεχνίας Υπαλλήλων των Κυπριακών Αερογραμμών, η ∆ιευθύντρια των Υπηρεσιών 
Πολιτικής Αεροπορίας του Αερολιμένα Λάρνακας καθώς και η ∆ιεύθυνση της εταιρείας 
“Hermes Airport Ltd”. Κατά τη διάρκεια των συσκέψεων παρουσιάζονταν και 
αξιολογούνταν οι εξελίξεις επί του θέματος και τροχιοδρομήθηκαν οι ενέργειες που 
αναφέρονται στη συνέχεια. 

 Με την ολοκλήρωση της σχετικής μελέτης στην οποία αναφέρεστε, από τους 
εξωτερικούς συμβούλους “Terra Nova” της εταιρείας “Hermes Airports Ltd” 
προέκυψαν τα ακόλουθα πορίσματα: 
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• Τα επίπεδα των μετρούμενων εισπνεόμενων σωματιδίων (Respirable 
Suspended Particles - RSPs), είναι σημαντικά χαμηλότερα των μέγιστων ορίων 
που επιβάλλουν οι οδηγίες του Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας (ΠΟΥ), γεγονός 
που καταδεικνύει ότι τα φίλτρα που έχουν τοποθετηθεί στο Σύστημα 
Εξαερισμού μειώνουν σημαντικά τις συγκεντρώσεις των σωματιδίων. 

• Τα επίπεδα της φορμαλδεΰδης είναι επίσης χαμηλότερα των μέγιστων ορίων 
έκθεσης που καθορίζει ο διεθνής Οργανισμός για την Ασφάλεια και Υγεία 
(OSHA). 

• Οι συγκεντρώσεις Πτητικών Οργανικών Ενώσεων (VOC’S) που έχουν μετρηθεί 
είναι χαμηλότερες των μεγίστων ορίων που καθορίζονται νομοθετικά. 
Αναφέρεται ωστόσο ότι υπάρχει οσμή σε αρκετά γραφεία λόγω του γεγονότος 
ότι η προμήθεια φρέσκου αέρα γίνεται μέσα από το μηχανοστάσιο. 

• Οι συγκεντρώσεις ∆ιοξειδίου του Άνθρακα βρίσκονται επίσης σε επίπεδα 
χαμηλότερα των ορίων. Ψηλότερες συγκεντρώσεις που έχουν βρεθεί σε 2 
συγκεκριμένα γραφεία οφείλονταν είτε σε κακή συντήρηση των φίλτρων 
εξαερισμού των γραφείων ή επειδή το σύστημα εξαερισμού στο συγκεκριμένο 
γραφείο ήταν κλειστό. 

• Τα επίπεδα θερμικής άνεσης βρέθηκαν να είναι ικανοποιητικά. 

 Σημειώνεται επίσης ότι οι συστάσεις της εν λόγω μελέτης αφορούσαν στον 
καθαρισμό των μηχανοστασίων απ’ όπου υπάρχει προμήθεια φρέσκου αέρα, 
συντήρηση των φίλτρων και στην επαναξιολόγηση της κυκλοφορίας του αέρα στα 
γραφεία. 

 Ο στρατηγικός επενδυτής προχώρησε σε αναθεώρηση των εγχειριδίων 
καθαρισμού και συντήρησης που εφαρμόζει και καθόρισε πρόγραμμα καθαρισμού 
των μηχανοστασίων και συντήρησης/καθαρισμού των φίλτρων εξαερισμού όλων των 
γραφείων. Παράλληλα προέβη σε εξισορρόπηση του εξαερισμού στο κτίριο και 
επανέλαβε τη διενέργεια μελέτης και μετρήσεων της ποιότητας του αέρα τα 
αποτελέσματα της οποίας αναμένονται εντός των ημερών. Τα αποτελέσματα θα 
υποβληθούν και στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας για έλεγχο. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων βρίσκεται σε τακτική επικοινωνία με το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για αξιολόγηση της όλης κατάστασης και επιβεβαιώνεται ότι η 
διαχειρίστρια εταιρεία λαμβάνει όλα τα αναγκαία μέτρα που να εξασφαλίζουν την 
ασφάλεια και υγεία όλων των εργαζομένων στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας. 

 Επιπρόσθετα, το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, έχει αναθέσει στην ιδιωτική 
εταιρεία ΜΟΝΙΜΑΧ τη διεξαγωγή ανεξάρτητης μελέτης για την ποιότητα του αέρα στα 
γραφεία της Υπηρεσίας του στο αεροδρόμιο Λάρνακας και έχουμε πάρει τα πρώτα 
αποτελέσματα. 

 Σημειώνεται επίσης, ότι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων παρευρίσκεται 
με αρμόδιο ∆ιπλωματούχο Μηχανικό σε όλες τις προαναφερθείσες σχετικές μετρήσεις 
και έχει προχωρήσει με εισηγήσεις προς την διεύθυνση της εταιρείας “Hermes Airport 
Ltd” με στόχο να φτάσουμε στο επιθυμητό αποτέλεσμα το συντομότερο δυνατόν. Η 
εταιρεία “Hermes Airport Ltd” δεσμεύτηκε και γραπτώς ότι θα προχωρήσει σε όλες τις 
αναγκαίες διορθώσεις στο σύστημα εξαερισμού στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας. 

 Με την ολοκλήρωση των τεχνικών βελτιωτικών προσαρμογών από την εταιρεία 
“Hermes Airport Ltd”, και την εκ νέου εξισορρόπηση του αέρα καθώς και την 
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κοινοποίηση των αναμενόμενων αποτελεσμάτων προτίθεμαι να συγκαλέσω νέα 
συνάντηση με όλους τους ενδιαφερόμενους φορείς για αξιολόγηση της όλης 
κατάστασης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1258, ημερομηνίας 8 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ.: Ερ.23.06.009.04.1258 και 
ημερομηνία 22 Ιουνίου, 2010 σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή της Εκλογικής 
Περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και θα ήθελα να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Οι εγκαταστάσεις της Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (ΕΣΚ) στην Μεννόγια 
αξιοποιούνται από την ΕΣΚ ανάλογα με τις επιχειρησιακές της ανάγκες και τις ευκαιρίες 
που παρουσιάζονται στη διεθνή αγορά σιτηρών. Κατά κύριο λόγο χρησιμοποιούνται για 
αποθήκευση σιτηρών που δεν μπορούν να φιλοξενηθούν στους υπόλοιπους 
αποθηκευτικούς χώρους της ΕΣΚ, καθώς και για την αποθήκευση σιτηρών που 
αγοράζονται όταν κριθεί ότι η τιμή τους είναι ελκυστική. 

3. Είναι γεγονός ότι, με την ελευθεροποίηση της αγοράς και την ανάγκη 
περιορισμού των επιβαρύνσεων επί της αξίας των σιτηρών λόγω μεταφορικών, ο όγκος 
των σιτηρών που εμπορεύεται η ΕΣΚ διακινείται από το σιλό Λεμεσού και γίνεται 
περιορισμένη χρήση των υπολοίπων εγκαταστάσεων της ΕΣΚ. Παρά ταύτα, δεν 
συμμεριζόμαστε την άποψη ότι οι εγκαταστάσεις στη Μεννόγια (ή οποιεσδήποτε άλλες 
εγκαταστάσεις της ΕΣΚ) μπορούν να διατεθούν σε άλλο φορέα. Τούτο μπορεί να γίνει 
μέσα από τις ήδη υπάρχουσες διαδικασίες ενοικίασης αποθηκευτικών χώρων σε τρίτους 
και καλούνται τυχόν ενδιαφερόμενοι να επικοινωνήσουν με την ΕΣΚ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1288, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα:  Ονομασία κοινοτικών δρόμων στην κοινότητα Ψαθιού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1288, ημερ. 22/06/2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Για την προώθηση του πιο πάνω θέματος, απαιτείται, σύμφωνα με την 
ισχύουσα νομοθεσία, η λήψη σχετικής απόφασης από το ενδιαφερόμενο 
Κοινοτικό Συμβούλιο και η υποβολή των προτεινόμενων ονομασιών των οδών 
στο Γραφείο Επάρχου, το οποίο, ενδεχομένως θα δώσει την έγκρισή του, αφού 
διαβουλευθεί και με τη Μόνιμη Κυπριακή Επιτροπή Τυποποίησης 
Γεωγραφικών Ονομάτων. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Ψαθιού έχει ενημερωθεί για την ακολουθητέα 
διαδικασία, εντούτοις, μέχρι σήμερα δεν έχει υποβάλει σχετικό αίτημα προς την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 



 72

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1305, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.04.1305 και ημερ. 
22.6.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, διαχειρίζεται τις Νομοθεσίες οι οποίες διέπουν τη λειτουργία 
δομών που προσφέρουν υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας και όχι αποκατάστασης. 

3. Παράλληλα, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και στο πλαίσιο του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών, 
επιχορηγεί Εθελοντικές Οργανώσεις Κοινωνικής Πρόνοιας, καλύπτοντας με ετήσια 
χορηγία μέρος των δαπανών λειτουργίας των προγραμμάτων που οι προσφερόμενες 
υπηρεσίες ή το μεγαλύτερο μέρος αυτών εμπίπτουν στο πεδίο της κοινωνικής 
φροντίδας. 

4. Μεταξύ αυτών των Οργανώσεων είναι και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Προστασίας Σπαστικών και Αναπήρων Παιδιών, που λειτουργεί «Κέντρο 
∆ιημερεύουσας Φροντίδας Σπαστικών και Ανάπηρων Παιδιών» στο οποίο 
εξυπηρετούνται πέντε νήπια και έντεκα παιδιά. 

5. Στο αναφερόμενο Κέντρο, πέραν της φροντίδας που διέπεται από 
υφιστάμενους Νόμους1 προς τα εξυπηρετούμενα παιδιά παρέχονται υπηρεσίες 
φυσιοθεραπείας, λογοθεραπείας, εργοθεραπείας, ειδικής εκπαίδευσης, εξειδικευμένες 
υπηρεσίες που δεν καλύπτονται από τους αναφερόμενους Νόμους. 

6. Υπό το φως των ανωτέρω, είναι φανερό ότι θα πρέπει να καθοριστούν ειδικές 
πρόνοιες στις υφιστάμενες νομοθεσίες ή σε νέες νομοθεσίες που να καλύπτουν τις 
ιδιαιτερότητες των ανάπηρων ατόμων σε θέματα φροντίδας και αποκατάστασής τους. 
Αυτό το έργο αναμένεται να αναλάβει και να συντονίσει το νεοσυσταθέν Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης των Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1308, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 1ης Ιουλίου, 2010, σχετικά με την υπ’ αριθμόν 
23.06.009.04.1308 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από διερεύνηση του θέματος από αρμόδιους λειτουργούς του ΤΑΘΕ με 
την επί τόπου επίσκεψή τους και συνάντησή τους τον Ιούλιο τρέχοντος έτους με τον 
Πρόεδρο του Συνδέσμου των Επαγγελματιών Ψαράδων του Κάτω Πύργου, διαφάνηκε 
ότι η ασύρματη επικοινωνία των επαγγελματιών ψαράδων της περιοχής Τηλλυρίας με 
το Κέντρο ∆ιαχείρισης Περιστατικών ∆ιάσωσης διεξάγεται απρόσκοπτα και χωρίς 
κανένα πρόβλημα μέσω του καναλιού 16, με ενδιάμεσους σταθμούς τη Λιμενική 
Αστυνομία Λατσιού και το Ράδιο Κύπρος. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1350, ημερομηνίας 2 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

  «Σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θα προβεί σε διπλωματικά 
διαβήματα προς τις αρχές των βάσεων μόνο όταν διαπιστωθεί πέραν πάσης 
αμφιβολίας ότι η βρετανική πλευρά ευθύνεται για το φαινόμενο της μόλυνσης της 
θαλάσσιας περιοχής και της παραλίας Αγίου Ερμογένη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.004, ημερομηνίας 16 

Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

«Καθορισμός ενιαίων κριτηρίων στη βάση των οποίων επιβάλλονται οι Φορολογίες 
από τα Κοινοτικά Συμβούλια (π.χ. κοινοτικές υπηρεσίες, σκύβαλα, φόροι κοιμητηρίου 
και υδατοπρομήθειας) και, αν όχι, σε ποια βάση τα Κοινοτικά Συμβούλια καθορίζουν 

τις φορολογίες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.004 και ημερ. 3.8.2010, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τις διάφορες 
φορολογίες που επιβάλλουν τα Κοινοτικά Συμβούλια: 

(α) Σύμφωνα με το άρθρο 83(ιζ) των περί Κοινοτήτων Νόμων του 1999 έως 2010, 
το κάθε Κοινοτικό Συμβούλιο έχει εξουσία να επιβάλλει ετήσια εισφορά για την 
παροχή κοινοτικών υπηρεσιών, που δεν υπερβαίνει τα €854,30 (£500), σε κάθε 
κάτοχο περιουσίας που βρίσκεται στην Κοινότητα, η οποία υπολογίζεται από το 
Συμβούλιο σύμφωνα με την περιουσία κάθε τέτοιου κατόχου, λαμβανομένων 
υπόψη οποιωνδήποτε άλλων φόρων που επιβάλλονται στον κάτοχο αυτό από 
το Συμβούλιο. 

(β) Σύμφωνα με τον Καν. 101 (4) των περί ∆ιοίκησης των Τοπικών Υποθέσεων 
(Γενικών) Κανονισμών του Κοινοτικού Συμβουλίου Κοκκινοτριμιθιάς, οι οποίοι 
είναι πρότυποι και έχουν υιοθετηθεί από τα πλείστα Κοινοτικά Συμβούλια, 
πρέπει να πληρώνονται στο Συμβούλιο ή σε οποιοδήποτε εξουσιοδοτημένο απ' 
αυτό πρόσωπο, όχι αργότερα από την προθεσμία που καθορίζεται από το 
Συμβούλιο, από κάθε ιδιοκτήτη, ενοικιαστή ή κάτοχο, τα τέλη που καθορίζονται 
από το Συμβούλιο   κάθε   φορά,   για   την   αποκομιδή   των  σκυβάλων  του   
από   την καθορισμένη από το  Συμβούλιο υπηρεσία.  Συγκεκριμένα,  σύμφωνα  
με τον Καν. 104 των εν λόγω Κανονισμών, τα ακόλουθα τέλη πληρώνονται από 
τον ιδιοκτήτη   ή   τον   κάτοχο   οποιουδήποτε   οικήματος  για   τη   μετακίνηση   
των σκυβάλων: 

 (i)  Για κάθε κατοικία ή διαμέρισμα πολυκατοικίας ποσό μέχρι €170,86 
(£100) το χρόνο ή μέρος του χρόνου, 

(ii) για κάθε ξενοδοχείο ή τουριστικό κατάλυμα ποσό μέχρι €34,17 (£20) 
κατά κλίνη το χρόνο ή μέρος του χρόνου, 

(iii) για οποιοδήποτε άλλο οίκημα ή χώρο που δεν αναφέρεται στις 
παραγράφους (α) και (β) ποσό μέχρι €1.708,60 (£1000) το χρόνο ή 
μέρος του χρόνου. 

(γ) Σε ότι αφορά τη φορολογία που επιβάλλουν τα Κοινοτικά Συμβούλια για 
σκοπούς κοιμητηρίων, σημειώνεται ότι με βάση το άρθρο 10 του περί 
Κοιμητηρίων Νόμου του 2004 (Ν. 257(Ι)/2004), η αρχή τοπικής διοίκησης μετά 
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τον καθορισμό της αποζημίωσης για την αποκτηθείσα ακίνητη ιδιοκτησία 
προβαίνει στην κατανομή του ποσού της αποζημίωσης για την αποκτηθείσα γη, 
καθώς και της δαπάνης για την περίφραξη του υπό δημιουργία κοιμητηρίου, 
την υδροδότηση, ηλεκτροδότηση και διαμόρφωση του εσωτερικού χώρου, 
μεταξύ των κατοίκων της κοινότητας ανά νοικοκυριό, ανάλογα με την 
οικονομική του ικανότητα, οι οποίοι ανήκουν στην θρησκευτική κοινότητα προς 
χρήση της οποίας δημιουργήθηκε το κοιμητήριο. 

(δ) Τέλος, σύμφωνα με τον Καν. 216(1) των προαναφερθέντων Κανονισμών, ο 
ιδιοκτήτης ή κάτοχος οποιουδήποτε οικήματος ή τόπου που εφοδιάζεται με 
κοινοτικό πόσιμο νερό θα πληρώνει τέλη σύμφωνα με την ποσότητα του νερού 
που καταναλώνεται και που μετρείται με υδρομετρητή, όπως αυτά καθορίζονται 
με απόφαση του Κοινοτικού Συμβουλίου που κοινοποιείται με ∆ημόσια 
Γνωστοποίηση. Νοείται ότι το Συμβούλιο δύναται να επιβάλλει ξεχωριστά τέλη 
ανάλογα με το είδος και τη χρήση της οικοδομικής ανάπτυξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.023, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η περιοχή Αγρού Λευκωσίας καλυπτόταν με ασθενοφόρο το οποίο ήταν 
τοποθετημένο στο Αγροτικό Κέντρο Υγείας Παλαιχωρίου και στελεχωνόταν με το 
σύστημα εθελοντή οδηγού. 

 ∆υστυχώς λόγω της μη εξεύρεσης εθελοντή οδηγού, παρ' όλες τις προσπάθειες 
που είχαν καταβληθεί, το ασθενοφόρο παρέμενε σε αδράνεια για πολύ καιρό και 
τελικά μεταφέρθηκε στο Σταθμό του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας για σκοπούς 
συντήρησης και χρήσης. 

 Σημειώνεται ότι ύστερα από αίτημα της Κοινοτικής Αρχής Παλαιχωρίου 
πραγματοποιήθηκε συνάντηση με τον Υπουργό Υγείας όπου τέθηκε το θέμα και 
ζητήθηκε από την Κοινοτική Αρχή να συμβάλει σε μια νέα προσπάθεια για εξεύρεση 
εθελοντή οδηγού, προσπάθεια η οποία δεν καρποφόρησε. 

 Τα επείγοντα περιστατικά που συμβαίνουν στην περιοχή καλύπτονται σήμερα 
από ασθενοφόρο που εδρεύει στο Νοσοκομείο Κυπερούντας ή στο σταθμό 
ασθενοφόρων του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας ανάλογα με την τοποθεσία που 
συμβαίνουν. 

 Επιπρόσθετα πληροφορείστε ότι βρίσκεται σε εξέλιξη σχέδιο για δημιουργία και 
οργάνωση Υπηρεσίας Ασθενοφόρων που θα καλύπτει ολόκληρη την Κύπρο. Μέσα σε 
αυτά τα πλαίσια μελετάται και ο τρόπος κάλυψης των αγροτικών περιοχών ευρύτερα 
με ασθενοφόρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.057, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Κατασκευή αποθηκευτικών χώρων για την ύδρευση περιοχής Αμμοχώστου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 16.8.2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Στην περιοχή Αμμοχώστου παραχωρείται νερό από τη μονάδα αφαλάτωσης 
∆εκέλειας μέσω του αγωγού Αμμοχώστου, με κατάληξη την υδατοδεξαμενή 
Φρενάρους, χωρητικότητας 4,000 κ. μ. Από αυτή αντλούνται ποσότητες νερού για 
κάλυψη των καθημερινών αναγκών των ∆ήμων Αγία Νάπας, ∆ερύνειας και 
Παραλιμνίου, και των Κοινωνικών Συμβουλίων Φρενάρους και Σωτήρας. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, μέσα στα πλαίσια της μελέτης «Σύστημα 
Υδατοπρομήθειας Λάρνακας - Αμμοχώστου: Προτάσεις για ενίσχυση του» που 
εκπονήθηκε κατά το 2002, μελέτησε, μεταξύ άλλων, τις υφιστάμενες και μελλοντικές 
υδρευτικές ανάγκες των ∆ήμων Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας. Από τη μελέτη αυτή 
διαπιστώθηκε ότι απαιτείται η κατασκευή νέας κοινής υδατοδεξαμενής, χωρητικότητας 
40,000 κ.μ. με προοπτική επέκτασης της στα 60,000 κ.μ. για κάλυψη των υδρευτικών 
αναγκών των περιοχών αυτών. 

 Με βάση τον Περί ∆ήμων Νόμο, η μελέτη, κατασκευή, λειτουργία και 
συντήρηση των υδρευτικών συστημάτων εντός των ορίων των ∆ήμων είναι ευθύνη 
των ίδιων των ∆ήμων και όχι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. 

 Παρά τα πιο πάνω, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων με δική του πρωτοβουλία, 
συγκάλεσε σύσκεψη στις 27/08/2010 στην οποία παρευρέθηκαν οι ∆ήμαρχοι 
Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας.   Μετά   από   ανασκόπηση   της   κατάστασης,   όλα   
τα   μέρη   κατέληξαν   στο συμπέρασμα ότι υπάρχει η ανάγκη για πρόσθετο 
αποθηκευτικό χώρο. 

 Οι ∆ήμαρχοι Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας εξέφρασαν την ετοιμότητά τους να 
συνεργαστούν για την οριστική επίλυση του προβλήματος σημειώνοντας ότι δεν είναι 
σε θέση να αναλάβουν τη συνολική δαπάνη ύψους €4-5 εκ. που θα απαιτηθεί, και ότι 
θα επιδιώξουν συνάντηση με τον Υπουργό Οικονομικών, σε μια προσπάθεια 
εξεύρεσης τρόπου χρηματοδότησης του έργου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.073, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με 
αρ. 23.06.009.05.01.073, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 30 
Αυγούστου 2010, σχετικά με τις ενέργειες των αρμοδίων αρχών για την εφαρμογή της 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2006, για 
τερματισμό της παράνομης λατόμησης από την εταιρεία «∆ομοκός» και επαναφορά 
του περιβάλλοντος και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατά την εξέταση της Ιεραρχικής Προσφυγής της εταιρείας ∆ομοκός Λτδ 
εναντίον της απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής, η αρμόδια Υπουργική 
Επιτροπή, με απόφασή της με ημερομηνία 30/5/2006, κάλεσε την Πολεοδομική 
Αρχή να ανανεώσει την άδεια λειτουργίας του λατομείου μέχρι τις 31/12/2006 
χωρίς τη δυνατότητα οποιασδήποτε περαιτέρω ανανέωσης. Η αρμόδια 
Υπουργική Επιτροπή έθεσε ως προϋπόθεση να υπογράψει η εταιρεία 
συμφωνία με την Πολεοδομική Αρχή που να προνοεί ότι μετά την πάροδο της 
περιόδου αυτής θα τερματιστεί οριστικά κάθε εργασία στην περιοχή και θα 
αρχίσει άμεσα τις εργασίες αποκατάστασης. 
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2. Σημειώνεται ότι η εν λόγω Πολεοδομική Άδεια τελικά δεν παραχωρήθηκε 
επειδή η εταιρεία αρνήθηκε να υπογράψει την αναφερόμενη συμφωνία και 
υπέβαλε στις 2/11/2006 νέα αίτηση με αρ. ΛΑΡ/01317/2006 στην Πολεοδομική 
Αρχή για να της παραχωρηθεί Πολεοδομική Άδεια ανάπτυξης λατομείου σε 
άλλη γειτονική περιοχή εντός των Κελιών. Η εταιρεία στις 24/6/2009 
εξασφάλισε την εν λόγω Πολεοδομική Άδεια που ισχύει μέχρι τις 23/6/2012 και 
ακολούθως εξασφάλισε και αντίστοιχο Προνόμιο Λατομείου. 

3. Σύμφωνα με την πληροφόρηση από την αρμόδια υπηρεσία, σήμερα η εταιρεία 
∆ομοκός Λτδ διενεργεί λατομικές εργασίες εντός του προαναφερόμενου 
Προνομίου Λατομείου και εργασίες διαμόρφωσης-αποκατάστασης των χώρων 
στους οποίους διενήργησε λατομήσεις παλαιότερα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.075, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31 Αυγούστου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο υγροβιότοπος Ακρωτηρίου αποτελεί ένα εξαιρετικά ευαίσθητο και σημαντικό 
οικοσύστημα. Πρόσφατα έχει κηρυχθεί ως Ειδική Περιοχή Προστασίας για τα Πουλιά 
(SPA), σύμφωνα με τον Κανονισμό των Βρετανικών Βάσεων “Game and Wild Birds 
Ordinance 2008”, ενώ αναμένεται και η κήρυξή του ως προστατευόμενη περιοχή για 
τα είδη και οικότοπους, με πρόνοιες αντίστοιχες αυτών που διέπουν το Ευρωπαϊκό 
∆ίκτυο Natura 2000. 

 Όπως έχουμε ενημερωθεί από τις Βρετανικές Βάσεις, ήδη προχωρά η 
διαδικασία ετοιμασίας διαχειριστικού σχεδίου, το οποίο στόχο θα έχει την προστασία 
και ορθολογιστική διαχείριση της περιοχής του υγροβιότοπου Ακρωτηρίου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.085, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Αυγούστου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το προσχέδιο Κανονισμών για τη διαχείριση αποβλήτων ελαστικών 
προωθήθηκε στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο, που ολοκληρώθηκε στις 
αρχές Σεπτεμβρίου και σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες θα υποβληθούν στο 
Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση στις προσεχείς μέρες και στη συνέχεια θα 
κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.108, 
ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«ΘΕΜΑ:  2° Γυμνάσιο Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 30/8/10 και σας πληροφορώ ότι 
το Υπουργείο έχει ζητήσει από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως την συμπερίληψη 
στο τοπικό σχέδιο πρόνοιας για χωροθέτηση του 2ου Γυμνασίου Παραλιμνίου. 

 Η διαδικασία αναθεώρησης των τοπικών σχεδίων ευρίσκεται σε εξέλιξη και δεν 
είναι δυνατό να γνωρίζουμε το αποτέλεσμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.117, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31.08.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο Μεταλλείο Αμιάντου, το οποίο βρίσκεται σε κρατική δασική γη, υπάρχουν 
60 κατοικίες, οι οποίες το 1994 περιήλθαν στην κυριότητα του κράτους μετά την 
καταβολή της εκτιμημένης αξίας τους στο Ταμείο Εκκαθάρισης της Εταιρείας του 
Μεταλλείου, που είχε πτωχεύσει. 

 Μετά το οριστικό κλείσιμο του Μεταλλείου το 1990, πολλοί εργαζόμενοι που 
είχαν άδεια να χρησιμοποιούν τις κατοικίες, συνέχισαν να τις κατακρατούν, παρόλο 
που αυτές περιήλθαν στην κυριότητα του κράτους. Οι προσπάθειες που έγιναν από το 
Τμήμα ∆ασών κατόπιν απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για ανάκτηση των 
κατοικιών, δεν είχαν την αναμενόμενη επιτυχία. Πρόσφατα, σε μια συντονισμένη 
προσπάθεια με τη Νομική Υπηρεσία, το Τμήμα ∆ασών ανέκτησε 16 κατοικίες, αλλά 
άλλες 26 κατοικίες συνεχίζουν να παραμένουν υπό παράνομη χρήση και κατοχή. Το 
θέμα βρίσκεται ενώπιον της Νομικής Υπηρεσίας, και αναμένονται οδηγίες για τον 
περαιτέρω χειρισμό του θέματος. 

 Η μελλοντική αξιοποίηση των κατοικιών θα εξεταστεί στα πλαίσια ετοιμασίας 
Γενικού Σχεδίου Αξιοποίησης του Μεταλλείου, που θα ετοιμαστεί μόλις εξαχθούν 
ασφαλή συμπεράσματα για τα επίπεδα συγκέντρωσης ινών αμιάντου στον αέρα από 
ειδικό πρόγραμμα παρακολούθησης που υλοποιείται εδώ και μια πενταετία. Τα μέχρι 
στιγμής αποτελέσματα είναι ενθαρρυντικά. Εν τω μεταξύ σημειώνεται ότι ένα κτίριο 
έχει αναπαλαιωθεί πλήρως και αξιοποιείται ως Κέντρο Επισκεπτών του Βοτανικού 
Κήπου που έχει δημιουργηθεί, ενώ υπάρχουν σχεδιασμοί ώστε το κτίριο  του  
σχολείου  να  λειτουργήσει  ως  Μουσείο  για  το  Γεωπάρκο  Τροόδους  που  θα 
δημιουργηθεί μέσα στα επόμενα χρόνια. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.150, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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«Κρουαζιερόπλοια με υποδομή για άτομα με αναπηρίες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.150 και 
ημερομηνία 17/9/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λάρνακας, κ. Τ. Μητσόπουλου, για να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα του προσβάσιμου τουρισμού, γενικότερα, ενδιαφέρει ιδιαίτερα το 
Υπουργείο μου και τον KOT, εφόσον η βελτίωση της υποδομής της Κύπρου για 
άτομα με ειδικές ανάγκες (ΑμΕΑ), ώστε να καταστεί η Κύπρος πιο φιλικός 
προορισμός για τα εμποδιζόμενα άτομα, κατατάσσεται μέσα στις 
προτεραιότητές μας. Για το συγκεκριμένο θέμα της υποδομής σε 
κρουαζιερόπλοια όμως, ο KOT δεν έχει οποιονδήποτε ρυθμιστικό ρόλο ή 
αρμοδιότητα, αφού αυτό ρυθμίζεται από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων. 

2. Ο KOT, για βελτίωση της γενικής εικόνας της Κύπρου ως προσβάσιμου 
προορισμού για ΑμΕΑ, βρίσκεται σε διαβούλευση με το αρμόδιο Γραφείο του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, με το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
καθώς και με τις Οργανώσεις των Ατόμων με Ειδικές Ανάγκες, με στόχο την όσο το 
δυνατό πιο αποτελεσματική αντιμετώπιση των προβλημάτων, που εμπίπτουν 
στην αρμοδιότητα του Οργανισμού, που αντιμετωπίζουν τα εμποδιζόμενα 
άτομα. Προς τον σκοπό αυτό, ο KOT προβαίνει στις ακόλουθες 
ενέργειες/ρυθμίσεις: 

(i) Στο πλαίσιο της προκήρυξης της δεύτερης φάσης του Σχεδίου Κινήτρων για 
Επενδύσεις Αειφόρου Εμπλουτισμού και Αναβάθμισης του Τουριστικού 
Προϊόντος, έχουν περιληφθεί στις υποχρεωτικές κατηγορίες επενδύσεων, 
έργα σε ξενοδοχειακές επιχειρήσεις που αποσκοπούν, εκτός των άλλων 
και στη δημιουργία των κατάλληλων υποδομών για εξυπηρέτηση ατόμων 
με ειδικές ανάγκες. 

(ii) Προτίθεται επίσης, να εισηγηθεί προς το Υπουργείο Εσωτερικών την 
συμπερίληψη της δημιουργίας δωματίων για χρήση από άτομα με ειδικές 
ανάγκες στον κατάλογο που αφορά έργα για την αναβάθμιση 
ξενοδοχειακών επιχειρήσεων για τα οποία θα μπορεί να παραχωρείται 
χαριστικός συντελεστής. 

(iii) Στη νέα Στρατηγική Τουρισμού 2011-2015 προβλέπεται Σχέδιο Κινήτρων 
για την οικονομική ενίσχυση ξενοδοχειακών επιχειρήσεων που προβαίνουν 
σε εγκατάσταση εξοπλισμού και διαμόρφωση υπνοδωματίων και άλλων 
χώρων, με στόχο την παροχή δυνατότητας φιλοξενίας ατόμων με ειδικές 
ανάγκες. 

(iv) Στο νέο θεσμικό πλαίσιο που άπτεται των θεμάτων δημιουργίας και 
λειτουργίας κέντρων αναψυχής και το οποίο βρίσκεται στη Νομική 
Υπηρεσία για τον σχετικό Νομοτεχνικό έλεγχο, προβλέπεται πρόνοια για 
εφαρμογή των προνοιών των περί Οδών και Οικοδομών Κανονισμών 
αναφορικά με τις παρεχόμενες διευκολύνσεις για τα ΑμΕΑ. 

(v) Από το 2008, και σε συνεργασία με τις τοπικές αρχές, ο KOT εφάρμοσε 
ένα πιλοτικό πρόγραμμα εγκατάστασης διευκολύνσεων για πρόσβαση 
ατόμων με αναπηρία, σε πέντε παραλίες της Κύπρου. Επιπλέον, ήδη 
μελετάται η δημιουργία ακόμη δύο νέων προσβάσιμων παραλιών στην 
Επαρχία Πάφου. Επίσης, ο KOT αξιολογεί νέα τεχνολογία αυτοδύναμης 
πρόσβασης στη θάλασσα σε ΑμΕΑ, με στόχο την εγκατάστασή του σε 
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επιλεγμένες παραλίες της Κύπρου. 

(vi) Παράλληλα, ο KOT έχει πρόσφατα εκδώσει το έντυπο "Accessible 
Cyprus", το οποίο παρέχει ένα ευρύ φάσμα πληροφοριών για τα 
εμποδιζόμενα άτομα που επιθυμούν να διακινηθούν στην Κύπρο. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.150, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα: Η προσβασιμότητα στα κρουαζιερόπλοια 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Κατά την φετινή καλοκαιρινή περίοδο υπήρχαν δύο επιβατηγά πλοία που 
πραγματοποιούσαν ταξίδια αναψυχής (κρουαζιέρες) στην ανατολική μεσόγειο και στα 
Ελληνικά Νησιά. Το πλοίο "SALAMIS FILOXENIA" Κυπριακής Σημαίας, ιδιοκτησίας 
της εταιρείας SALAMIS LINES S.A. και το πλοίο "SAPPHIRE" με Σημαία Marshall 
Islands, ιδιοκτησίας της εταιρείας LOUIS CRUISE LINES. Σημειώνεται ότι στις 04 
Σεπτεμβρίου 2010 το δεύτερο πλοίο αναχώρησε από την Κύπρο και θα κάνει 
επιβίβαση επιβατών από το λιμάνι του Πειραιά προς τα Ελληνικά Νησιά και δεν θα 
επισκέπτεται την Κύπρο τουλάχιστον για φέτος. Και τα δύο πιο πάνω πλοία είναι 
ηλικίας 30 χρονών και δεν διαθέτουν πρόνοιες για άτομα με αναπηρίες. Σύμφωνα με 
τις ∆ιεθνείς Συμβάσεις, τους Νόμους και Κανονισμούς της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα 
πιο πάνω πλοία δεν είναι υποχρεωμένα να παρέχουν πρόνοιες για άτομα με 
αναπηρίες. Το ίδιο καθεστώς ισχύει για τις περισσότερες χώρες του κόσμου. 

 Στις 4 ∆εκεμβρίου 2008, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαβίβασε στο Συμβούλιο και 
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο την πρόταση για τα δικαιώματα των ατόμων με 
αναπηρίες. Στόχος του προτεινόμενου κανονισμού είναι να ενισχυθούν τα δικαιώματα 
των επιβατών στις θαλάσσιες και εσωτερικές πλωτές μεταφορές αφενός με τη 
θέσπιση κανόνων για την αποφυγή διακρίσεων, την πρόσβαση και την παροχή 
συνδρομής σε άτομα με αναπηρία και άτομα με μειωμένη κινητικότητα (ΑΜΚ), 
και αφετέρου με την παροχή συνδρομής, ενημέρωσης και ενδεχομένως αποζημίωσης 
σε όλους τους επιβάτες σε περίπτωση καθυστέρησης ή ματαίωσης. Επίσης, ο 
προτεινόμενος κανονισμός περιλαμβάνει κανόνες για την υποβολή παραπόνων και 
τον έλεγχο της εφαρμογής,  και συγκεκριμένα,  υποχρέωση των κρατών μελών να 
ορίσουν εθνικό φορέα ελέγχου της εφαρμογής. Το πεδίο εφαρμογής της πρότασης 
αποτέλεσε αντικείμενο έκθεσης προόδου και συζήτησης κατά τη σύνοδο του 
Συμβουλίου Υπουργών Μεταφορών στις 30 Μαρτίου 2009. Στο εν λόγω συμβούλιο οι 
Υπουργοί αποφάσισαν (κάτι το οποίο στη συνέχεια διατυπώθηκε στο τελικό κείμενο 
του κανονισμού που εγκρίθηκε στο Συμβούλιο Υπουργών Μεταφορών του Οκτωβρίου 
2009) ότι: 

Άρθρο 1.1 α 

Ο παρών κανονισμός εφαρμόζεται όσον αφορά τους επιβάτες που ταξιδεύουν: 

 α) με πλοία που έχουν άδεια να μεταφέρουν έως 36 επιβάτες· 

 β) με πλοία που έχουν πλήρωμα υπεύθυνο για τη λειτουργία του πλοίου 
μέχρι τρία άτομα ή, όταν η απόσταση του συνολικού δρομολογίου είναι 
μικρότερη από 500 μέτρα, σε απλή μετάβαση· ή 
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 γ)    σε εκδρομές περιήγησης  και  ξενάγησης,  εκτός  από  κρουαζιέρες. 

(«κρουαζιέρα», υπηρεσία μεταφορών δια θαλάσσης ή μέσω εσωτερικών 
πλωτών οδών, που πραγματοποιείται αποκλειστικά χάριν ευχαρίστησης 
ή αναψυχής και συνοδεύεται από κατάλυμα και άλλες διευκολύνσεις, η 
οποία υπερβαίνει τις δύο διανυκτερεύσεις στο πλοίο) 

 Ο εν λόγω κανονισμός έχει σχέση με τα δικαιώματα των ανθρώπων με 
αναπηρίες και έχει συμφωνηθεί από όλους τους εμπλεκόμενους να εφαρμοστεί το 
2013 και ουδόλως υποχρεώνει τα υπάρχοντα πλοία, στο παρόν στάδιο να 
κατασκευάσουν πρόνοιες για ανθρώπους με αναπηρίες. 

 Όσον αφορά το ερώτημά σας κατά πόσο υπήρξαν σχετικά παράπονα ή/και 
καταγγελίες, αναφέρεται ότι απευθύνθηκε στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
για το θέμα αυτό ο Πρόεδρος της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου ο οποίος ήδη 
έτυχε σχετικής απάντησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.168, ημερομηνίας 15 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Συνεργασία Τμήματος Τελωνείων και Αστυνομίας στο θέμα της καταπολέμησης της 
παράνομης διακίνησης ναρκωτικών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 
23.03.009.05.01.168, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, με την οποία μου 
διαβιβάστηκε ερώτημα του έντιμου βουλευτού κου Κ. Χατζηγιάννη σχετικά με την 
συνεργασία Τμήματος Τελωνείων και Αστυνομίας στο θέμα της καταπολέμησης της 
παράνομης διακίνησης ναρκωτικών και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα εξής: 

 Το Τμήμα Τελωνείων και η Αστυνομία, δύο εκ των τριών αρχών επιβολής του 
Νόμου της ∆ημοκρατίας, έχουν υπογράψει τον Νοέμβριο του 2007 Μνημόνιο 
Συναντίληψης το οποίο καλύπτει ευρύ φάσμα θεμάτων συνεργασίας στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων των δύο υπηρεσιών περιλαμβανομένου του θέματος της 
καταπολέμησης της παράνομης διακίνησης ναρκωτικών. Στο Μνημόνιο αναφέρονται 
και οι λεπτομέρειες της συνεργασίας και τρόπου χειρισμού των θεμάτων που αφορούν 
τα ναρκωτικά. 

 Ο έλεγχος επιβατών και εμπορευμάτων στα σημεία εισόδου/εξόδου της 
∆ημοκρατίας, είναι αποκλειστική αρμοδιότητα του Τμήματος Τελωνείων. Οι δύο όμως 
υπηρεσίες βρίσκονται σε συνεχή συνεργασία σε καθημερινή βάση στα εν λόγω 
σημεία. Γίνεται δε ανταλλαγή πληροφοριών με σκοπό τον εντοπισμό ύποπτων 
επιβατών και κατ' επέκταση την διενέργεια ελέγχου από το Τμήμα Τελωνείων των 
ιδίων και των αποσκευών που μεταφέρουν. 

 Το Τμήμα Τελωνείων έχει επίσης την αρμοδιότητα, το νομικό υπόβαθρο και την 
εξουσία για διενέργεια ανακρίσεων και για θέματα ναρκωτικών. Σύμφωνα όμως με την 
διοικητική πρακτική που ακολουθείται εδώ και πολλά χρόνια, σε περιπτώσεις 
κατασχέσεων ναρκωτικών που πραγματοποιούνται από το Τμήμα Τελωνείων στα 
σημεία εισόδου/εξόδου, τόσο τα κατασχεθέντα ναρκωτικά όσο και οι ύποπτοι 
παραδίδονται στην Αστυνομία, η οποία αναλαμβάνει την περαιτέρω διερεύνηση της 
υπόθεσης και την ποινική δίωξη των υπόπτων. 

 Υπάρχει επίσης συνεργασία μεταξύ των αρμοδίων λειτουργών των δύο 
υπηρεσιών που υπηρετούν στο Αρχιτελωνείο και στα κεντρικά γραφεία της ΥΚΑΝ 
αντίστοιχα. 
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 Σε εβδομαδιαία βάση πραγματοποιείται στα κεντρικά γραφεία της ΥΚΑΝ 
συνάντηση με τους συνδέσμους για τα ναρκωτικά που είναι διαπιστευμένοι στις 
πρεσβείες ξένων χωρών στην Κύπρο, στην οποία γίνεται ανταλλαγή απόψεων, 
πληροφοριών και εκτιμήσεων αναφορικά με τις τάσεις που υπάρχουν διεθνώς στην 
παράνομη διακίνηση ναρκωτικών καθώς και για τους τρόπους της 
αποτελεσματικότερης αντιμετώπισης και καταπολέμησης του φαινομένου. 

 Πρόσθετα το Τμήμα Τελωνείων συμμετέχει τα τελευταία χρόνια σε διεθνείς 
τελωνειακές επιχειρήσεις που διοργανώνονται κατά καιρούς από την Ε.Ε. με στόχο 
τον εντοπισμό ναρκωτικών που επιχειρείται να εισέλθουν παράνομα στο έδαφος της 
κοινότητας. Αντίστοιχα η Αστυνομία έχει συμμετάσχει σε παρόμοιες επιχειρήσεις. Οι 
δύο υπηρεσίες έχουν συνεργαστεί κατά την διάρκεια τέτοιων επιχειρήσεων. 

 Από τον Αύγουστο του 2009 το Τμήμα Τελωνείων έχει αποκτήσει και θέσει σε 
επιχειρησιακή ετοιμότητα ουλαμό ανιχνευτικών για τα ναρκωτικά σκύλων. Σε 
περιπτώσεις που ήταν αναγκαία η παρουσία σκύλων για διενέργεια σχετικών ελέγχων 
πριν τον Αύγουστο του 2009 για την ανεύρεση ναρκωτικών, το Τμήμα Τελωνείων 
ζητούσε και είχε την συνδρομή των ανιχνευτικών σκύλων της Αστυνομίας. 

 Λειτουργοί της ΥΚΑΝ μαζί με αρμόδιους λειτουργούς του Τμήματος Τελωνείων 
έχουν συμμετάσχει από κοινού ως εκπαιδευτές, σε εκπαιδευτικά προγράμματα που 
έχει διοργανώσει το Τμήμα Τελωνείων για επιμόρφωση των λειτουργών του σε 
θέματα ναρκωτικών. 

 Λειτουργοί του Τμήματος Τελωνείων συνδράμουν τους λειτουργούς του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου στην εκπόνηση του σχεδίου της Εθνικής 
Στρατηγικής για τα ναρκωτικά που είναι τετραετούς διάρκειας και παρευρίσκονται σε 
συσκέψεις που πραγματοποιούνται από το ΑΣΚ για παρακολούθηση της επίτευξης 
των δράσεων και στόχων που έχουν ορισθεί στο εν λόγω σχέδιο (μείωση της 
προσφοράς κ.λπ.). 

 Τέλος, οι δύο υπηρεσίες συνεργάζονται σε θέματα ελεγχόμενων παραδόσεων 
ναρκωτικών ουσιών στα σημεία εισόδου/εξόδου και στα ταχυδρομεία, αφού 
ακολουθηθεί για αυτό το σκοπό η διαδικασία που προβλέπεται στην σχετική 
νομοθεσία.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσει και θα 
ολοκληρωθεί σήμερα η συζήτηση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πριν να πάμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, θέλω να θέσω ένα θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Πληροφορήθηκα σήμερα ότι η επιτροπή Οικονομικών της Βουλής, μετά από 
ένα συγκεκριμένο τρόπο διεξαγωγής της συζήτησης του προϋπολογισμού για πενήντα 
χρόνια, αποφάσισε ένα διαφορετικό τρόπο.  Εξ όσων αντιλαμβάνομαι, δεν 
αποφασίστηκε σε μια ολομέλεια της επιτροπής, αλλά, και αν ακόμα είχε αποφασιστεί, 
κατά τη γνώμη μου είναι τόσο σημαντικό θέμα η συζήτηση του προϋπολογισμού, που 
έπρεπε να είχαμε ενημερωθεί ως κοινοβουλευτικές ομάδες, για να δούμε και τη 
διαδικασία, αλλά και την πρακτική της δυσκολία.  ∆ιότι εκείνες τις μέρες, με τον τρόπο 
που θα γίνει η κατ’ άρθρον  συζήτηση, οι υπόλοιπες επιτροπές της Βουλής, κατά τη 
γνώμη μου, σχεδόν παραλύουν. 

 Γι’ αυτό είναι θερμότατη παράκληση αυτά τα πράγματα να μη λύνονται στο 
επίπεδο είτε της προεδρίας είτε της πλειοψηφίας μιας επιτροπής· να υπάρχει έτσι μια 
προσυνεννόηση.  Ξέρω ότι έγινε καλοπροαίρετα, αλλά αυτό είναι το σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά είναι ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών.  ∆εν πρέπει να 
μιλήσει; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε.  Θα συμπλήρωνα, για να απαντήσει ο πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα συμπλήρωνες, για να απαντήσει.  Ας μιλήσει και ας ξανααπαντήσει. 

 Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ, για να είμαι ειλικρινής, δεν ξέρω γιατί πρέπει να 
απαντήσω.  Γιατί, εκτός από καλοπροαίρετα -και σίγουρα ήταν καλοπροαίρετα- η 
επιτροπή Οικονομικών έλαβε υπόψη ότι είναι κρίσιμοι οι καιροί που περνούμε, 
δύσκολα τα οικονομικά δεδομένα και θέλουμε ακριβώς να ακολουθήσουμε μια 
διαδικασία πιο αυστηρού ελέγχου των δημόσιων δαπανών.  Και καλή μας πρόθεση 
και διάθεση ακριβώς είναι να αφοσιωθούμε σ’ αυτό το εγχείρημα, έτσι ώστε να 
βοηθήσουμε και την κυβέρνηση να διαπιστώσει πού υπάρχουν σπατάλες στο κράτος. 

 Η δική μου απορία είναι γιατί εγείρεται αυτό το θέμα, από τη στιγμή που 
ομόφωνα αποφάσισε η επιτροπή Οικονομικών, με τη σύμφωνο γνώμη και των μελών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ.  Εγώ πρώτη φορά ακούω σήμερα ότι 
υπήρχαν διαφορετικές απόψεις από το ΑΚΕΛ.  Αυτό το ζήτημα δεν αποφασίστηκε σε 
μια συνεδρία.  Έγιναν πολλές συνεδρίες, πριν να καταλήξουμε σε αυτή τη διαδικασία.  
Ζήτησα τις απόψεις όλων των κοινοβουλευτικών ομάδων, ήμουν της εντύπωσης ότι 
ήταν όλοι σύμφωνοι και ειλικρινά διερωτώμαι γιατί εγείρεται ένα τέτοιο θέμα αυτή τη 
στιγμή, όταν έχουν ειδοποιηθεί όλα τα υπουργεία, όλοι οι γενικοί διευθυντές των 
υπουργείων να έρθουν την επόμενη βδομάδα, για να συζητήσουμε γραμμή με γραμμή 
κάθε κονδύλι του προϋπολογισμού. 

 ∆ιαφωνώ με τον κ. Κατσουρίδη.  ∆εν είναι η πρώτη φορά που ακολουθείται 
αυτή η διαδικασία.  Αυτή η διαδικασία εφαρμοζόταν στο παρελθόν με έναν πάρα πολύ 
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σωστό τρόπο.  Και αυτός είναι ο σωστός έλεγχος του προϋπολογισμού, γιατί 
δυστυχώς, εγώ έχω μια άλλη άποψη, καταντήσαμε, αντί να συζητούμε τους 
προϋπολογισμούς, συζητούμε τις εκθέσεις των υπουργείων.  Αντί να συζητούμε για τα 
κονδύλια, συζητούμε για τις πολιτικές απόψεις του κάθε υπουργού -σεβαστές μεν- 
που γράφει στην έκθεσή του και αναλωνόμαστε ακριβώς σε πολιτικές συζητήσεις σε 
σχέση με την πολιτική του υπουργείου. 

 Η σωστή εφαρμογή κατ’ ακρίβειαν της διαδικασίας είναι να ελέγχουμε τα 
κονδύλια και το κάθε σεντ του Κύπριου φορολογούμενου, πού πάει και αν σωστά έχει 
αυξηθεί ένα συγκεκριμένο κονδύλι ή όχι.  Και δυστυχώς η δική μου η διαπίστωση, τα 
τελευταία χρόνια στην επιτροπή, είναι ότι είναι πολύ πιο δελεαστικό κατά τη συζήτηση 
των προϋπολογισμών συνάδελφοι βουλευτές να καταπιάνονται ακριβώς με τα 
πολιτικά ζητήματα, στην παρουσία δημοσιογράφων, και να μην καταπιάνονται σε 
τόσο βάθος με τα κονδύλια.  Είναι γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που, την επόμενη 
εβδομάδα και μόνο, η επιτροπή Οικονομικών σε κλειστή συνεδρία, μακριά από τα 
φώτα της δημοσιότητας, θα ζητήσει απλώς διευκρινίσεις από τα υπουργεία, για να 
εξακριβώσουμε τα πραγματικά δεδομένα, για να γίνουμε όλοι σοφότεροι και να 
μπορούμε να αποφασίσουμε ακριβώς ποια κονδύλια ενδεχομένως μπορούν να 
δεσμευτούν, μπορούν  να κοπούν ή είναι ικανοποιητικά στη φάση που έχουν 
κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία.   

 Επομένως, κατανοώ τις ενστάσεις και υπάρχει πρακτικό πρόβλημα σίγουρα, 
κύριε Κατσουρίδη.  Όμως, έτσι κι αλλιώς, στους επόμενους δύο μήνες, η επιτροπή 
Οικονομικών θα συνεδριάζει δύο με τρεις φορές την εβδομάδα, για να προλάβουμε 
τους προϋπολογισμούς των υπουργείων.  Γιατί δηλαδή, αν επεκτείνουμε τούτη τη 
συζήτηση για ακόμα μια εβδομάδα, θα είναι το τέλος του κόσμου;  Ήδη θα υπάρχει 
πρακτικό πρόβλημα, επειδή φυσικά τα μέλη της επιτροπής θα πρέπει να βρίσκονται 
σχεδόν καθημερινά στις συνεδρίες της επιτροπής Οικονομικών μέχρι και το ∆εκέμβρη.  
Αν υπάρχει πρακτικό πρόβλημα, εκεί είναι το πρακτικό πρόβλημα.  Όμως νομίζω ότι 
με αυτό τον τρόπο θα γίνει μια συζήτηση που θα είναι ωφέλιμη σε σχέση με την 
εξέταση και την ανάλυση των προϋπολογισμών, αλλά και θα βοηθήσει το κοινοβούλιο 
να ασκήσει ακριβώς τον έλεγχο που πρέπει να ασκήσει αυτή την πάρα πολύ δύσκολη 
περίοδο για την κυπριακή οικονομία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού ηγέρθη αυτό το θέμα, απλώς θα πω το εξής:  ∆ε 
διαφωνούμε καθόλου με τη μέθοδο η οποία έχει αποφασιστεί να ακολουθηθεί, αλλά, 
επειδή η επιτροπή Οικονομικών θα συζητήσει και προϋπολογισμούς υπουργείων, 
όπου στις ανάλογες επιτροπές ανήκουν και άλλοι βουλευτές και θα ήθελαν να 
παρευρεθούν, δεν είναι δυνατόν να μας δίνεται το πρόγραμμα μια βδομάδα πριν, για 
να προσαρμόζουμε το δικό μας πρόγραμμα αναλόγως εκείνων των προγραμμάτων 
των συνεδριών που μας δόθηκαν, και μιαν ημέρα ή δύο μέρες πριν από τις συνεδρίες 
να μας στέλνεται άλλη ατζέντα,  λόγω του ότι οι γενικοί διευθυντές των υπουργείων 
έχουν αλλάξει τα προγράμματά τους, και εμείς να μένουμε εκτός.  Τίθεται και ένα θέμα 
πιθανόν κάποτε μη προσέλευσης των συναδέλφων στις συνεδρίες, αλλά δεν είναι και 
εξ υπαιτιότητάς τους.  Εμείς αυτή τη στιγμή έχουμε προγραμματίσει ταξίδι στο 
εξωτερικό με συναδέλφους εκ μέρους της Βουλής και θα απουσιάζουμε σχεδόν από 
τρεις επιτροπές στις οποίες είμαστε μέλη.  Ενώ είχαμε προγραμματίσει και είχε 
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προγραμματιστεί άλλες μέρες να γίνουν οι συνεδρίες των επιτροπών όπου είμαστε 
μέλη εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το διαδικαστικό πρώτα.  Εγώ είμαι μέλος της επιτροπής 
Οικονομικών.  Φυσιολογικά δεν μπορώ να ισχυριστώ -όπως και κανένας- ότι ήμουν το 
κάθε δευτερόλεπτο στις συνεδρίες της επιτροπής.  Τουλάχιστον δεν τέθηκε θέμα σε 
συνεδρία που ήμουν εγώ γι’ αυτή τη διαδικασία… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Εντάξει, όχι.  Εγώ άκουσα τον Πρόεδρο της Βουλής να ανακοινώνει δημόσια 
ότι θα υπάρξει μια καινοτομία: τούτη!  Αυτό είναι το πρώτο.  

 Τώρα, εμείς τουλάχιστον, ως κοινοβουλευτική ομάδα, τους προϋπολογισμούς 
και τα προηγούμενα χρόνια τούς βλέπαμε στο σύνολό τους, που ασφαλώς 
αποτελούνται από άρθρα.  Γι’ αυτό και είχαμε πάντοτε μαζί μας σημειώματα, απόψεις, 
διαφοροποιήσεις με βάση τα άρθρα του νομοσχεδίου που λέγεται “προϋπολογισμός”. 

 Το τρίτο, κύριε Πρόεδρε, εγώ, ως πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών -δεν 
ξέρω άλλοι πρόεδροι- θέλω να δηλώσω στην ολομέλεια πως δε δεσμεύομαι πως η 
επιτροπή Εσωτερικών, η οποία συνεδριάζει τη ∆ευτέρα η ώρα 11.30 π.μ., θα 
μπορέσει μέχρι τη λήξη των συζητήσεων του προϋπολογισμού με απαρτία, όπως 
προβλέπεται από τον κανονισμό, να επιτελέσει το έργο της.  Μέσα στο έργο που 
έχουμε αυτή την περίοδο υπάρχουν και εκκρεμότητες που αφορούν υποχρεώσεις μας 
απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και δηλώνω ότι, 
εφόσον τέσσερα μέλη της επιτροπής Εσωτερικών που είναι και μέλη της επιτροπής 
Οικονομικών θα πρέπει να φύγουν, θα μείνει λειψή η επιτροπή Οικονομικών.  Αν δεν 
έρθουν στην επιτροπή Εσωτερικών και απουσιάζει και ένα μέλος στο εξωτερικό, που 
ως συνήθως ένας δύο απουσιάζουν, δεν υπάρχει απαρτία της επιτροπής Εσωτερικών 
και το δηλώνω με κάθε αίσθημα ευθύνης, για να είναι ξεκάθαρα τα πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να πάω στο βήμα, γιατί το θεωρώ τόσο 
πολύ σοβαρό αυτό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απ’ ό,τι καταλαβαίνω, θα είναι δεκάλεπτο τζιαι πάνω! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

(Γελώντας) 

 Τώρα με το δειν σου, όπως σε βλέπω, εν πάμε καλά! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μας λυπεί αφάνταστα η τοποθέτηση των συναδέλφων της αριστεράς.  Ανά τον 
κόσμο η πιο σοβαρή αποστολή και ο ρόλος ενός κοινοβουλίου είναι ο ενδελεχής 
έλεγχος και εξέταση των προϋπολογισμών του κράτους. 

 Θα έλεγα ότι σε όλα τα κοινοβούλια του κόσμου είναι η ύψιστη λειτουργία και ο 
ρόλος του κοινοβουλίου.  Το να εγείρονται ζητήματα, γιατί μια επιτροπή θα εξασκήσει 
το σωστό της ρόλο να εξετάσει κατά άρθρον τις δαπάνες, αυτό που είναι η 
υποχρέωση οποιασδήποτε επιτροπής για οποιοδήποτε προϋπολογισμό, όταν έχουν 
προηγηθεί, κύριε Πρόεδρε, δύο προϋπολογισμοί της κυβέρνησης Χριστόφια για τους 
οποίους τα γεγονότα απέδειξαν ότι τα προτεινόμενα από την κυβέρνηση κονδύλια είτε 
οι δαπάνες είτε τα έσοδα δεν ανταποκρίνονταν στην πραγματικότητα…  Κατέθεσε 
αυτή η κυβέρνηση προϋπολογισμό το 2009 με πλεόνασμα 1% και τελικά είχαμε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ναι, είναι σοβαρό, κύριε Κατσουρίδη, ας μου αφαιρέσει ο Πρόεδρος το λόγο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε.  Έθεσα θέμα διαδικασίας και μερικώς ο κ. 
Παπαδόπουλος εμπήκε επί της ουσίας.  Τώρα μετατρέπεται σε επίθεση ενάντια στην 
οικονομική πολιτική της κυβέρνησης Χριστόφια. Θα έχει την ευκαιρία στους 
προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι εκτός θέματος.  Εάν συνεχίσει, την ώρα που θα πάρω το λόγο, θα μιλήσω 
για όσο θέλω και για ό,τι θέμα θέλω απ’ αυτά που θίγονται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, μισό λεπτό... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δημοκρατία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μισό λεπτό.  Απλώς, εγώ δε θα αφαιρέσω το λόγο από κανέναν.  Ο καθένας 
θα διατυπώσει την άποψη και τη θέση του όπως τη νομίζει.  Με μια παράκληση:  
Ετέθηκε το θέμα διαδικαστικά, να γίνει η τοποθέτηση σε επίπεδο διαδικαστικό.  Να 
μην μπούμε στην ουσία των ζητημάτων που στο τέλος θα υποχρεώσει και πολλούς 
άλλους συναδέλφους να τοποθετηθούν πάνω σ’ ένα θέμα.  Γι’ αυτό θα ήθελα να 
παρακαλέσω η τοποθέτηση να γίνει στο διαδικαστικό κομμάτι τζιαι τα υπόλοιπα 
ζητήματα, βεβαίως θα έχουμε χρόνο και τη δυνατότητα να τα πούμε πάρα πάρα 
πολλές φορές.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, εσείς ως Πρόεδρος έπρεπε να 
υπερασπιστείτε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό κάμνω. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...τη λειτουργία του σώματος…   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό κάμνω.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …γιατί η διαδικασία έχει και ουσία.  Όταν οι εξ αριστερών συνάδελφοι θέτουν 
θέμα διαδικασίας να μη γίνει ενδελεχής εξέταση των κρατικών προϋπολογισμών, αυτή 
είναι παρέμβαση προς τη σωστή λειτουργία του σώματος!   

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρούμε πως τα τελευταία χρόνια κακώς η επιτροπή 
Οικονομικών δεν εξέταζε άρθρο προς άρθρο τους προϋπολογισμούς, κάτι που ήταν 
πάγια τακτική στη δεκαετία του ’80.  Και η απόφαση λήφθηκε ομόφωνα, η πρόταση 
ήταν από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό τα τελευταία χρόνια.  Φέτος τέθηκε και από τον 
πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών.  Όλοι οι παρόντες βουλευτές 
όλων των πολιτικών κομμάτων συμφώνησαν και κρατούνται πρακτικά σε αυτή τη 
διαδικασία.  ∆ικαιούται το ΑΚΕΛ να αναθεωρήσει την άποψη, αλλά σε αυτό το σώμα 
παίρνονται αποφάσεις, όχι μόνο όταν είναι ομόφωνες, αλλά και κατά πλειοψηφία.  ∆ε 
θα συνεδριάζει αυτό το σώμα ή οι κοινοβουλευτικές επιτροπές με άνωθεν οδηγίες ή 
όπως κρίνει μια ομάδα ή μια πλευρά! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 ∆ε θέλω να διακόψω τον κ. Κατσουρίδη, αλλά διερωτώμαι.  Αν μου επιτρέπετε, 
κύριε Κατσουρίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ιαδικαστικά!  ∆ιαδικαστικά!  Καταλαβαίνω ότι ανοίχθηκε ένα θέμα, που με την 
τροπή που επήρε θα μιλήσουν και άλλοι.  Λοιπόν! 

 Το πρώτο που ερωτώ το προεδρείο είναι αν η συζήτηση αυτή, στο βαθμό που 
ενδείκνυται, μπορεί να γίνει κάποια άλλη ώρα σε κάποιο άλλο τόπο ενδεχομένως 
εκτός της ολομέλειας. πρώτα υπονοώ τη σύσκεψη και μετά την ολομέλεια.  Θα 
συνυπολογισθεί στους συλλογισμούς σας. 

 Το δεύτερο, υπενθυμίζω, διαδικαστικά πάντα, ότι εκκρεμεί ένα ζήτημα στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο.  Εάν υπάρχει... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Ναι, αυτό θα έλεγα, εάν υπάρχει πρόθεση να ζητηθεί από οποιονδήποτε 
αναβολή, απ’ ό,τι πληροφορούμαι, τζιαι υπάρχει από τον κ. Θεμιστοκλέους, ας γίνει 
τώρα, να κλείσει το Κεφάλαιο Τέταρτο τζιαι να μείνουμε να παρακολουθήσουμε το 
διαδικαστικό το οποίο ηγέρθη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούστε, πριν να πάρει το λόγο ο κ. Κατσουρίδης.  ∆εν προτίθεμαι να το 
συζητήσω το θέμα μια-δύο ώρες, ένα θέμα το οποίο ήδη έχει τροχοδρομηθεί, ήδη έχω 
ενημερωθεί από τις αρμόδιες υπηρεσίες της Βουλής για αυτό το πράγμα.  
Αντιλαμβάνομαι ότι μπορεί να υπάρχει κάποιο πρακτικό πρόβλημα, το οποίο όμως θα 
δούμε με καλή διάθεση και με τη συνεννόηση να ξεπεραστεί, για να γίνει και σωστά η 
δουλειά από την επιτροπή Οικονομικών και χωρίς να υπάρχουν προβλήματα και στην 
εύρυθμη λειτουργία άλλων επιτροπών.  Όταν υπάρχει η θέληση και η βούληση, 
βρίσκονται και οι τρόποι. 

 Γι’ αυτό, κύριε Κατσουρίδη, έχετε το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα είμαι σύντομος. 

 Καταρχάς με λυπεί η διαστρέβλωση και το ύφος των παθιασμένων ότι τάχατες 
δε θέλουμε να συζητηθεί ενδελεχώς και δε θέλουμε να συζητηθεί κατά άρθρον.  Ένας 
συνάδελφος που δεν ήταν παρών τζιαι δεν άκουσε τι είπα ήρθε και κατακεραύνωσε 
τις θέσεις μας με κάτι που προφανώς είχε στο μυαλό του, δεν ξέρω από πού. 

 ∆εύτερον... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αυτά που μου είπατε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, δε σας δίνω το λόγο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ∆εύτερον, περίπου μας απεδόθη έλλειψη σοβαρότητας.  «Είναι τόσο σοβαρό 
θέμα ο προϋπολογισμός και δε θα έπρεπε να θέσουν οι συνάδελφοι εξ αριστερών 
αυτό το ζήτημα.»!  Ποιο ζήτημα;  Αφού θέλετε να μιλήσουμε για σοβαρότητα, 
πουθενά, σε κανένα κανονισμό της Βουλής και πουθενά στο σύνταγμα και σε καμία 
πρακτική δεν αποφασίζουν πρόεδροι από μόνοι τους!  Και δε μιλώ μόνο για την 
περίπτωση τώρα εδώ που λέτε ότι αποφάσισε η επιτροπή, αλλά έγινε κανόνας, για να 
μην πω “μόδα”, ο ετσιθελισμός των προέδρων των επιτροπών.  Και τα είπαμε πολλές 
φορές στη σύσκεψη.  Εγώ αυτά τα πράγματα δε φοβούμαι να τα μεταφέρω στην 
κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Έχω την εντύπωση 
όμως ότι από τις αντιδράσεις συναδέλφων άλλων κομμάτων αυτά τα συμπεράσματα 
της σύσκεψης δε μεταφέρονται σε όλους τους βουλευτές.   

 Το τρίτο που θέλω να πω.  Ποιος διαφωνεί να συζητήσει ενδελεχώς και με 
λεπτομέρεια επί της ουσίας;  Και, επειδή ακούω πολλούς να μιλούν για το παρελθόν, 
τουλάχιστον από τους προλαλήσαντες είμαι πιο παλιός βουλευτής, και επειδή και πριν 
γίνω βουλευτής είχα τη θέση του κ. Ευαγόρου ως υπεύθυνος του Γραφείου 
Οικονομικών Μελετών του κόμματος και συνεργαζόμουν στενά με τον κ. Ντίνο 
Κωνσταντίνου, επί σειρά ετών πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, η σειρά ήταν η 
εξής:  Γενική συζήτηση στην αρχή και κατά άρθρον στο τέλος.  Και διερωτήθηκα:  Γιατί 
αλλάζει αυτή η σειρά χωρίς να ενημερωθούμε και χωρίς να ρυθμίσουμε τις πρακτικές 
δυσκολίες;  Και τι ήταν η απάντηση;  «∆εν είσαστε σοβαροί, δε θέλετε να γίνει 
ενδελεχής συζήτηση, σάννα τζιαι κάτι υπάρχει που θέλετε να κρύψετε».  Ε, τώρα 
μιλούμε σοβαρά;  Και γιατί δηλαδή να μην εκάμναμε μια συνεννόηση και, αφού τόσο 
καίει το θέμα, να συζητήσουμε και Παρασκευή τζιαι Σάββατο στην επιτροπή 
Οικονομικών; 

 Αφού μου μιλάτε για σοβαρότητα, ας δώσουν στοιχεία για την παρουσία των 
βουλευτών στην ολομέλεια απ’ όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες.  Για να μην 
επεκταθώ σε άλλο τομέα, ποιοι δίνουν το παράδειγμα της σοβαρότητας με την 
παρουσία ή την απουσία τους.  Και ποιοι είναι που κάμνουν λογύδρια, διότι είπε ο κ. 
Παπαδόπουλος “πολιτικές απόψεις των βουλευτών”.  Ε, δε δικαιούνται με βάση τον 
κανονισμό και οφείλει ο πρόεδρος να τους σταματά.  Και ο υποφαινόμενος ως 
πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών αφαίρεσε πολλές φορές το λόγο ʼπού 
βουλευτές, εκδίωξε τζιαι από συνεδρία της επιτροπής βουλευτές και φιλοξενούμενους, 
γιατί παραβιάσαν τον κανονισμό.  Και όχι να μου λέτε ότι έχουμε έλλειψη 
σοβαρότητας!  Όταν πρώτοι οι πρόεδροι, κύριε Πρόεδρε, μιλούν επί είκοσι και είκοσι 
πέντε λεπτά, για να κάμνουν εντύπωση, την ώρα που έν’ μέσα τα μέσα ενημέρωσης!  
Και ούτε εδόθη η συγκατάθεση της κοινοβουλευτικής μας ομάδας!  Και ούτε δέχομαι 
τον υπαινιγμό ή μάλλον την κατηγορία -που είναι προσβλητική πρώτα απ’ όλα για 
σας- ότι το ΑΚΕΛ θέλει ή διευθύνει την ολομέλεια με βάση τον τρόπο που λειτουργεί 
το ίδιο το ΑΚΕΛ.   

 Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, τζιαι κλείω, όποτε θέλετε να συζητήσουμε σε 
ανοιχτή ολομέλεια τα θέματα σοβαρότητας, στην παρουσία των καναλιών τζιαι να 
μεταδίδουν, με στοιχεία!  Εκάμαμε μια παρατήρηση με την καλύτερη των διαθέσεων 
και δεχτήκαμε μια επίθεση, σάννα τζιαι είπαμε κανενού έν’ προδότης!  Και είπα στους 
συναδέλφους ότι θα θέσω το θέμα, λυπούμαι που υποχρεώνομαι να το πω, τζιαι εν 
εκατάλαβα ότι υπήρχε τόσο μένος στην παρατήρησή μου.  Και μου είπαν: «Θεσ’ το, 
εντάξει».  Και ποια ήταν η αντίδραση;  ∆εκαπέντε λεπτά ο ένας, δέκα λεπτά ο άλλος 
να μου κάμνουν επίθεση. 

 Λοιπόν, θα έρχομαι και εγώ στις συνεδρίες της επιτροπής Οικονομικών και ας 
μην τηρηθεί ο κανονισμός για ένα δευτερόλεπτο και θα δείτε!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Να δεχόμαστε και απειλές, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε, από το βήμα της Βουλής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, σας παρακαλώ, καθίστε κάτω! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …από το ναό της δημοκρατίας να δεχόμαστε απειλή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, σας παρακαλώ, δε σας έδωσα το λόγο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λειτουργεί ο κανονισμός... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...που δεν τον είχατε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι! 

 Κύριε Κατσουρίδη!  Λοιπόν!  Ο κ. Παπαδόπουλος θα...  Συγγνώμη; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού, βεβαίως!  Κύριε Βότση, σηκώσατε το χέρι σας πάνω, έθθα 
μιλήσετε,  διότι είναι η διαδικασία...  Τώρα θα γίνει τοποθέτηση επί προσωπικού και 
ολοκληρώνεται αυτή η συζήτηση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ωραία!  ∆εν είναι για δευτερομιλίες.  Εάν θα κάνει άλλος πρωτομιλία, ζητώ να 
μιλήσω.  Αν θεωρείτε ότι έληξε η συζήτηση, εκτός το “επί προσωπικού”, θα το δεχτώ, 
αλλά θεωρώ ότι θέλω να πω κάποια πράγματα για την επιτροπή, γιατί νομίζω 
αδικείται ολόκληρη η επιτροπή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βότση, θα μιλήσετε εσείς, θα μιλήσουν και άλλοι και θα πάμε δύο ώρες 
να συζητούμε για ένα πράγμα το οποίο εκ των πραγμάτων δεν υφίσταται, γιατί 
υπάρχει τρόπος διευθέτησης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Είπα, εάν θα κλείσει μετά το “επί προσωπικού” του προέδρου της επιτροπής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα!   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ...δεν επιμένω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μετά από τον κ. Παπαδόπουλο, που θα μιλήσει επί προσωπικού, τελειώνει η 
συζήτηση για αυτό το θέμα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς να πω είναι καλοδεχούμενος ο κ. Κατσουρίδης στην επιτροπή 
Οικονομικών τζιαι ελπίζουμε να έρθει στις συγκεκριμένες συζητήσεις.  Σε καμία 
περίπτωση εγώ δεν έχω προβεί σε επίθεση και δε νομίζω...  Θέλω να πιστεύω ότι δεν 
εννοούσε εμένα, όταν είπε ότι οι πρόεδροι επιτροπών αποφασίζουν από μόνοι τους ή 
ότι συμπεριφέρονται με ετσιθελισμό, γιατί νομίζω στην επιτροπή Οικονομικών κάθε 
άλλο παρά αυτό γίνεται. Τζιαι θέλω...  Επειδή ακριβώς έχει αμφισβητηθεί ο τρόπος 
που πάρθηκε η απόφαση, η συγκεκριμένη απόφαση για το συγκεκριμένο τρόπο 
συζήτησης πάρθηκε στις 20 του Σεπτέμβρη.  Υπάρχουν πρακτικά και ποιοι ήταν 
παρόντες και υπάρχουν και οι τοποθετήσεις μελών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
ΑΚΕΛ για αυτή τη διαδικασία.  ∆ε θα αναφερθώ στο τι είπαν, διότι δεν είναι πρόθεσή 
μου αυτή τη στιγμή, αν θέλετε, να έρθουμε σε μια αντιπαράθεση για τη διαδικασία, 
αλλά είναι εδώ το τι είπαν τα μέλη της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ και δε 
διαφώνησαν.  Και ποιοι είναι παρόντες, ήταν όλοι παρόντες στη συγκεκριμένη 
συνεδρία, εκτός του κ. Κουτσού.  Τώρα, αν έφυγε συνάδελφος κατά τη συζήτηση από 
την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ, σίγουρα και εγώ δε θυμάμαι, αλλά σίγουρα 
πάντα υπήρχε κάποιος εκπρόσωπος από την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ.   

 Σε ό,τι αφορά το θέμα της διαδικασίας, δηλαδή το πρόβλημα είναι κατά πόσο η 
κατά άρθρον συζήτηση θα γίνει στην αρχή ή στο τέλος;  Ωραία, εντάξει, αν είναι αυτό 
το ζήτημα... 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Στη διάρκεια της συζήτησης... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, εμιλούσαμε για ειδική συνεδρία τζιαι στο παρελθόν διεξαγόταν ειδική 
συνεδρία για την κατά άρθρον συζήτηση.  Αυτή ήταν η διαδικασία που ακολουθείτο 
στο παρελθόν.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πότε;  Ποιο παρελθόν;  Πέτε μου τζιαι μένα να καταλάβω... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ε, τουλάχιστον από την πληροφόρηση που έχω εγώ, είπα, κύριε Κατσουρίδη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...από πότε έχω γνώση της διαδικασίας... 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ε, δεν ξέρω από πότε έχετε εσείς γνώση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...στην επιτροπή Οικονομικών. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ ξέρω ότι αυτό έγινε στο παρελθόν.  Τέλος πάντων, δεν είναι αυτό το 
ζήτημα σήμερα.  Επήρε μια απόφαση για τον τρόπο συζήτησης η επιτροπή 
Οικονομικών.  Θεωρώ ότι πάρθηκε μια πάρα πολύ σωστή απόφαση, αλλά εγείρεται 
ένα ζήτημα:  Το πρόβλημα για το ότι θα προβούμε σε κατά άρθρον συζήτηση είναι ο 
τρόπος που έγινε η εισήγηση και έγινε αποδεκτή ή αν θα δημιουργηθούν πρακτικά 
προβλήματα;  Αν είναι το ζήτημα των πρακτικών προβλημάτων, με όλο το σεβασμό, 
έπρεπε να είχαν εγερθεί αυτά τα πρακτικά προβλήματα πολύ προηγουμένως τζιαι 
πριν να καθοριστούν οι ημερομηνίες.  Επειδή αναφέρθηκε τζιαι προηγουμένως ο 
συνάδελφος ο κ. Βαρνάβα, όλες οι ημερομηνίες τζιαι όλα τα προγράμματα για αυτές 
τις συζητήσεις δόθηκαν από προηγουμένως, από πολύ προηγουμένως σε όλες τις 
κοινοβουλευτικές ομάδες. 

 Τζιαι κάτι τελευταίο:  Σε καμιά περίπτωση εγώ δεν είπα ότι δεν μπορούν να 
κάμνουν ερωτήσεις για ζητήματα πολιτικής οι βουλευτές.  Αυτό κάμνουν!  Εν 
εισηγήθηκα εγώ να καταργηθεί η διαδικασία όπου υποβάλλονται τζιαι οι ερωτήσεις για 
ζητήματα πολιτικής, αν σωστά δίνονται οι κοινωνικές παροχές στο συγκεκριμένο 
σύνολο ή στο άλλο.  Να υποβληθούν και αυτές οι ερωτήσεις, απλά η απόφαση της 
επιτροπής Οικονομικών ήταν ότι ίσως πρέπει να γίνει έλεγχος αυτής της ίδιας της 
διαμόρφωσης των κονδυλίων στον προϋπολογισμό.  ∆εν αντιλαμβάνομαι γιατί έγινε 
ένα τέτοιο ζήτημα, τέτοιο μείζον πολιτικό θέμα το γεγονός ότι αποφάσισε η επιτροπή 
Οικονομικών μια συγκεκριμένη διαδικασία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, κύριοι… 

 Κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

Βεβαίως, όσο και του κ. Παπαδόπουλου.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού, μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, συγγνώμη, όταν συνεχίζεται η επίκληση του γεγονότος ότι συζήτησαν οι 
βουλευτές του ΑΚΕΛ και συμφώνησαν και μάλιστα προστίθεται τώρα ότι πήραμε και 
το πρόγραμμα με τις ημερομηνίες και είπαμε και την άποψή μας, λυπούμαι, δεν είμαι 
ελέφαντας!  Λυπούμαι πάρα πολύ!  Λυπούμαι, δεν ήθελα να επεκταθώ, αλλά, 
αγαπητοί φίλοι της υπηρεσίας της Βουλής, πρέπει να το εγείρει βουλευτής το θέμα, 
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δηλαδή ότι, όταν μία επιτροπή ξεκινήσει συνεδρία η ώρα 9.00 π.μ., που ο κανονισμός 
λέει δύο ώρες να συνεδριάζουμε, και πάει μέχρι τη 1.30 μ.μ., η επόμενη επιτροπή έχει 
πρόβλημα;  Πρέπει να εγερθεί αυτό το θέμα;  Πρέπει να φθάνει ο βουλευτής σε αυτό 
το σημείο να το εγείρει εκείνος;  Λυπούμαι πάρα πολύ!  Ρώτησε κανένας τους 
υπόλοιπους;  Γιατί η Παρασκευή να μην αξιοποιηθεί;  Συγγνώμη!  Συνάδελφοι, δεν τα 
συζητήσαμε!  

 Και να πω και το εξής:  Πέρσι ο συνάδελφος ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος είχε 
καταθέσει έγγραφο με απόψεις για το πώς να συνεχίσουμε να συζητούμε τον 
προϋπολογισμό.  Κανένας τότε δεν είπε…  Απορρίφθηκε χωρίς πολλή πολλή 
συζήτηση και κανένας δεν είπε «ελάτε να συζητήσουμε, μπορεί να έχει καλύτερους 
τρόπους».  Φέτος, εγώ ξαναδηλώνω, γιατί πραγματικά με θίγει, δε συναίνεσα, γιατί 
δεν ήμουν παρών σε καμία συζήτηση που αφορά αυτή τη διαδικασία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέμα διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε σχέση με τι, κύριε Ερωτοκρίτου;  Αφού ολοκληρώθηκε η διαδικασία!  Ναι, 
κύριε Ερωτοκρίτου.  Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου, πέστε μας τι είναι θέμα διαδικασίας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.  Ακούσαμε με μεγάλη υπομονή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ό,τι ακούσαμε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Καταλάβαμε αυτά τα οποία λέχθηκαν.  ∆ε θέλω να κάνω σχόλια αν έπρεπε να 
λεχθούν εδώ ή αλλού.  Τερματίστηκε η συζήτηση.   Πρέπει να αποφασίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό προσπαθώ να κάνω. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα, σηκώνουν χέρια κάποιοι.  Κάνουν διάλογο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, απλώς για να μη συζητούμε άδικα, είπα τέλειωσε η 
συζήτηση.  Λοιπόν, θέση του προεδρείου, έτσι για να ξεκαθαρίζουμε, αυτό θα γίνει: 
Και η κατ’ άρθρον και η συζήτηση.  Υπάρχει ένα πρακτικό θέμα, γιατί καμιά πλευρά 
δεν είναι εναντίον, στο να γίνει ενδελεχής ανάλυση.  Εγώ δεν άκουσα κανέναν να πει 
κάτι εναντίον, ας πούμε.  Ας μη διυλίζουμε τον κώνωπα.  Όλοι θέλουν να γίνει αυτό το 
πράγμα.  Ωραία!  Εγείρονται κάποια ζητήματα πρακτικής υφής.  Εγώ θέλω να 
παρακαλέσω και τη γραμματεία και τους βουλευτές να γίνουν αναμεταξύ τους οι 
συνεννοήσεις, ούτως ώστε να οριστούν ενδεχομένως ή κάποια απογεύματα ή πρωινά 
ή Παρασκευή ή ∆ευτέρα, να βρεθούν τρόποι, για να μην επηρεαστούν ούτε οι 
υπόλοιπες κοινοβουλευτικές ομάδες ούτε και η δουλειά που θέλει να κάνει η επιτροπή 
Οικονομικών.  Τέρμα!  Τελείωσε!   Πάμε Κεφάλαιο Τέταρτο. 

  Λοιπόν, ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, υπολογίζαμε ότι μέχρι τώρα θα είχε τελειώσει και η νομοθετική 
εργασία και το Κεφάλαιο Τέταρτο, διότι κανένας δεν υπολόγιζε ότι η σημερινή 
συνεδρία, με τα θέματα που είχε στην ημερήσια διάταξη, θα έφθανε η ώρα 6.00 μ.μ. 
και να μην είχαμε τελειώσει το Κεφάλαιο Τέταρτο.  Επειδή στις 6.30 μ.μ. υπάρχει στο 
Προεδρικό Μέγαρο μία πολύ σοβαρή εκδήλωση, που αφορά…  Ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας διοργανώνει μια εκδήλωση, για να τιμηθούν τα θύματα του πολέμου του 
1974 και κάποιοι εξ ημών είμαστε υποχρεωμένοι να παρευρεθούμε σε αυτή την 
εκδήλωση.  Λέω ότι η συζήτηση για το Κεφάλαιο Τέταρτο, μιας και φθάσαμε η ώρα 
6.00 μ.μ., ενόψει αυτής της εκδήλωσης στο Προεδρικό Μέγαρο, να γίνει άλλη ημέρα, 
για να μπορέσουμε να παρευρεθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπήρξε μια εισήγηση, κύριοι.  Συμφωνείτε;  Ωραία!  ∆ε θα προχωρήσουμε 
σήμερα με τη συζήτηση του Κεφαλαίου Τέταρτου. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίασης της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 21η Οκτωβρίου 2010, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα 
της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.062-2010). 

 2. Ο περί του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 
Αναπηρία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.118-2010). 

 3. O περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.014-2010). 

 4. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-2010). 

 5. Οι περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.078-2010). 

 6. Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς 
∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που 
προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.109-2010). 

 7. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.091-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Η 
ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές 
τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της 
κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και 
εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.024.009-2007). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του 
στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι 
το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 3. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 4. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 5. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 6. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 
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 7. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 8. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου και 
η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 Kηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  6.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αριστοτέλους Άριστος Λαμάρης Γιάννος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βότσης Άγγελος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μητσόπουλος Τάσος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολάου Ιωνάς 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 
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Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κυρίτσης Πάμπης   

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2006» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2006», οι 
αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ι. Νικολάου, Γ. Λαμάρης, Ρ. 
Μαυρονικόλα, Ά. Βότσης, Γ. Περδίκης, Α. Αγγελίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. 
Κατσουρίδης, Ν. Κωνσταντίνου, Ν. Τορναρίτης, Στ. Ιερωνυμίδης, Α. Γεωργίου, 
∆. Συλλούρης, Ν. Κλεάνθους) και ψήφισή τους σε νόμους με τον τίτλο «Ο περί 
∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», αντίστοιχα. 

2. Χαιρετισμός από τον Πρόεδρο του σώματος της παρουσίας στην  αίθουσα της 
ολομέλειας του Προέδρου της Εθνοσυνέλευσης της Αρμενίας κ. Hovik 
Abrahamyan. 

3. Έκθεση για  το νομοσχέδιο «Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Λαμάρης, Στ. Ιερωνυμίδης, Χρ. 
Στυλιανίδης) και καταψήφισή του. 

4. Αναβολή του θέματος «Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης 
Ισχυρισμών και Παραπόνων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», έπειτα από 
συζήτηση (Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Α. Αγγελίδης).  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
(Κεντρικό Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο Αξιών) (Τροποποιητικός) Νόμος  
του 2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδοτήσεως του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 1). 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και Ψυχοτρόπων 
Ουσιών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2003» και το νομοσχέδιο «Ο περί Ταμείου Θήρας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», καταψήφιση της πρότασης νόμου, ψήφιση του νομοσχεδίου 
σε νόμο και δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Γιώργο Περδίκη. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 
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11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αλλαγή ζώνης σε τεμάχια στην περιοχή ποταμού Λιοπετρίου - Ανάγκη αύξησης 
των επιδομάτων και του δημόσιου βοηθήματος για άτομα με αναπηρίες - 
Ενιαίος κώδικας καλής πρακτικής διαχείρισης και λειτουργίας δικτύων 
υδατοπρομήθειας - ∆ημιουργία γηπέδων γκολφ - Η ανέγερση του 
κολυμβητηρίου Αμμοχώστου - Μετακίνηση εταιρειών πετρελαιοειδών από τη 
Λάρνακα. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Οι αιτήσεις για έκδοση ειδικού πιστοποιητικού έγκρισης κατοικιών - Ανάγκη 
προστασίας αιωνόβιας δρυός στην Έμπα - Υποχρεωτική εκπαίδευση 
υποψήφιων οδηγών σε όλες τις συνθήκες οδήγησης - Ερωτήματα σχετικά με 
την καθυστέρηση του έργου για το δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας - Κυκλοφορία 
μοτοσικλετών χωρίς πινακίδες - Ανάγκη αυστηρότερου ελέγχου για 
τροποποιημένους σωλήνες εξαγωγής καυσαερίων σε οχήματα - Αιτήματα του 
κοινοτικού συμβουλίου Μαμωνιών και Φασούλας για βελτίωση δρόμων - Το 
φαινόμενο της επαιτείας - Ανάγκη διαπλάτυνσης γεφυριών στην Τίμη - Το έργο 
αποχέτευσης ομβρίων υδάτων στην Τίμη - Φοροαπαλλαγή τιμολογίων 
κυπριακών εταιρειών προς πορτογαλικές εταιρείες - Αίτημα της κοινότητας 
Λυσού για απαλλοτρίωση τεμαχίου για κατασκευή ντεπόζιτου - Αποτελέσματα 
μελέτης για τον αερισμό του νέου αεροδρομίου Λάρνακας - Αξιοποίηση 
εγκαταστάσεων για συγκέντρωση σιτηρών από την Επιτροπή Σιτηρών - 
Ονομασία κοινοτικών δρόμων στην κοινότητα Ψαθιού - Κανονισμοί λειτουργίας 
των κέντρων αποκατάστασης σπαστικών και ανάπηρων παιδιών - Προβλήματα 
στην ασύρματη επικοινωνία των ψαράδων της περιοχής Τηλλυρίας - 
Ανθρώπινα περιττώματα στην παραλία Αγίου Ερμογένη στο Κούριο - Κριτήρια 
επιβολής φορολογιών από τα κοινοτικά συμβούλια - Ανάγκη για σταθμό 
ασθενοφόρων στις περιοχές από Αγρό μέχρι Λευκωσία - ∆ημιουργία 
αποθηκευτικών χώρων πόσιμου νερού στην Αμμόχωστο - Λειτουργία 
λατομείου στην Ορόκληνη - ∆ιαχειριστικά σχέδια για περιοχές εντός βρετανικών 
βάσεων - Κανονισμοί για διαχείριση αποβλήτων ελαστικών - Συμπερίληψη του 
Β΄ Γυμνασίου Παραλιμνίου στο τοπικό σχέδιο - Ανάγκη αποκατάστασης και 
αξιοποίησης κτιρίων στο χώρο του Μεταλλείου Αμιάντου - Πρόσβαση σε 
κρουαζιερόπλοια ατόμων με κινητικές αναπηρίες - Έλεγχος διακίνησης 
παράνομων ουσιών μέσω του αεροδρομίου Λάρνακας. 

13. Συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Βαρνάβα, Γ. Λαμάρης, Α. 
Νεοφύτου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Πρόεδρος) για τον τρόπο διεξαγωγής της 
συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 21ης Οκτωβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ. 

Αρ. 4 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προτού προχωρήσουμε στα θέματα της ημερησίας διάταξης, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, της σημερινής συνεδρίας… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Να παρακαλέσω λίγη ησυχία!   

 Προτού προχωρήσουμε στα θέματα της ημερησίας διάταξης, όπως έλεγα, να 
κάνουμε, μια οφειλόμενη αναφορά στην πιο τραγική πτυχή του κυπριακού δράματος. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, ύστερα από σχετική εισήγηση της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Συγγενών Αδηλώτων Αιχμαλώτων και Αγνοουμένων, με ομόφωνη 
απόφασή της στις 20 Απριλίου όρισε την 29η Οκτωβρίου ως Ημέρα Αγνοουμένων.  Η 
29η Οκτωβρίου 1974 είναι η επόμενη μέρα εκείνης κατά την οποία αφέθηκαν 
ελεύθεροι από τους Τούρκους οι τελευταίοι αιχμάλωτοι της τουρκικής εισβολής, ημέρα 
από την οποία αρχίζει ουσιαστικά το πρόβλημα των αγνοουμένων και των αδηλώτων 
αιχμαλώτων της κυπριακής τραγωδίας. 

 Ενόψει της Ημέρας Αγνοουμένων, η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει για 
μια ακόμα φορά τη συμπάθεια, τη συμπαράσταση και την αλληλεγγύη της προς τους 
συγγενείς των αγνοουμένων μας.  Παράλληλα, τονίζει για μια ακόμα φορά την ανάγκη 
για πλήρη διακρίβωση της τύχης ενός εκάστου των αγνοουμένων. 
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 Με λύπη διαπιστώνουμε ότι η διαδικασία εκταφής και ταυτοποίησης λειψάνων 
αγνοουμένων δεν προχωρεί με το ρυθμό που πρέπει, λόγω προσκομμάτων και 
δυσκολιών που προβάλλονται από την τουρκική πλευρά, κυρίως από τις τουρκικές 
κατοχικές δυνάμεις. 

 Καλούμε τη διεθνή κοινότητα, τα Ηνωμένα Έθνη, την Ευρωπαϊκή Ένωση και 
όλους τους διεθνείς και εθνικούς κοινοβουλευτικούς θεσμούς να ασκήσουν την 
επιρροή τους στην Τουρκία, έτσι ώστε να συνεργαστεί στην υλοποίηση των 
αποφάσεων και ψηφισμάτων των Ηνωμένων Εθνών που ζητούν τη διακρίβωση της 
τύχης των αγνοουμένων. 

 Με την ευκαιρία της πρώτης επετείου της Ημέρας Αγνοουμένων, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων καλεί τον κυπριακό λαό να συντηρεί στη μνήμη του αυτή την τόσο 
τραγική ανθρωπιστική πτυχή του κυπριακού δράματος.  Το ανθρωπιστικό πρόβλημα 
των αγνοουμένων πρέπει να συντηρείται στη μνήμη και στη συνείδηση του κυπριακού 
λαού ως βασικό στοιχείο της ιστορικής αλήθειας, αλλά και ως συνεχής εντολή να 
αγωνιζόμαστε μέχρι την πλήρη διακρίβωση της τύχης ενός εκάστου των αγνοουμένων 
μας. 

 Προχωρούμε τώρα στα θέματα της ημερησίας διάταξης… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ σε αυτό το θέμα, ως πρόεδρος της αρμόδιας 
κοινοβουλευτικής επιτροπής, να πω δύο λόγια; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Βεβαιότατα, κύριε συνάδελφε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Το πρώτο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι την προσεχή Τετάρτη γι’  
αυτό το λόγο συζητά και η επιτροπή το θέμα των αγνοουμένων.  Θεωρώ ότι, αν οι 
συνάδελφοι θέλουν να ενημερωθούν για τις τελευταίες εξελίξεις, είναι ευπρόσδεκτοι 
στην επιτροπή και ιδιαίτερα όσοι ηγούνται αντιπροσωπιών της κυπριακής Βουλής στο 
χώρο διεθνών, περιφερειακών ή ευρωπαϊκών οργανισμών, για να δώσουν και το δικό 
τους στίγμα στο τι είναι το πρακτέο, αυτό που πρέπει να γίνεται γύρω από αυτό το 
ζήτημα. 

 Το δεύτερο είναι ότι, πρέπει να σημειώσουμε ότι τα τελευταία δύο χρόνια από 
δύο τα συνεργεία έχουν γίνει οκτώ, όμως το μεγαλύτερο πρόβλημα που συναντούμε 
για τις εκταφές είναι ότι δυστυχώς το 50% των χώρων στους οποίους γίνονται εκταφές 
δεν αποδίδει καρπούς, γιατί είναι εσφαλμένες οι πληροφορίες, και αυτό καθυστερεί 
την όλη διαδικασία και την όλη εργασία.   

 Είναι αλήθεια ότι ακόμη ο κ. Έρογλου δεν έχει επιβεβαιώσει τη θέση του κ. 
Ταλάτ ότι θα μπούμε και σε χώρους στρατιωτικούς ή στον εξωτερικό χώρο -και γι’  
αυτούς τους χώρους υπάρχει αυτό το πρόβλημα- και είναι και το θέμα της Τέταρτης 
∆ιακρατικής Προσφυγής και η συμμόρφωση της Τουρκίας με τις υποχρεώσεις της να 
δώσει στοιχεία και να ανοίξει φακέλους.  Αυτά ήθελα να προσθέσω, για να είναι πιο 
πλήρης, πιστεύω, η παρέμβασή μας σ’ αυτή την επέτειο για το θέμα των 
αγνοουμένων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Προχωρούμε τώρα στα θέματα της ημερησίας διάταξης με πρώτο τη 
νομοθετική εργασία.   

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί των ∆ιαδικασιών 
Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 2010».   

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’  όλο που είναι εξ αναβολής, θα παρακαλούσα τους 
συναδέλφους να δώσουμε μίας εβδομάδας ακόμα -και τελευταία- αναβολή, για να 
εξετάσουμε ένα συγκεκριμένο στοιχείο, τι ποσοστό των συμβολαίων καλύπτεται ή δεν 
καλύπτεται από τον αριθμό που πάμε να εγκρίνουμε, για να είμαστε πιο κοντά σε αυτό 
το οποίο στοχεύουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το θέμα επομένως αναβάλλεται…  ∆ηλαδή, αντιλαμβάνομαι να πάει πίσω στην 
επιτροπή, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να γίνει διαβούλευση στην επιτροπή για τούτο το σημείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, αναβάλλεται, για να πάει πίσω στην επιτροπή.  ∆ε θα το βάλω στην 
ημερήσια διάταξη την προσεχή Πέμπτη, εκτός και αν ειδοποιηθούμε από τον πρόεδρο 
της επιτροπής Ελέγχου ότι είναι έτοιμο το θέμα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι αργία, κύριε Πρόεδρε.  Να το ορίσουμε για τις 4 Νοεμβρίου, σε δεκαπέντε 
μέρες, αφού η επόμενη Πέμπτη είναι αργία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, ορίζεται σε δεκαπέντε μέρες, γιατί δεν μπορεί να πηγαίνει και να έρχεται 
και να το αναβάλλουμε.  Να οριστικοποιηθεί μια λήξη…  Αναβάλλεται επομένως το 
πρώτο θέμα για δεκαπέντε μέρες.  

 Ερχόμαστε στο υπ’  αριθμόν 2 θέμα, «Ο περί του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010».  Αντιλαμβάνομαι ότι και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ψηφίζει υπέρ, άρα είναι 
ομόφωνο.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 
Σεπτεμβρίου και 7 Οκτωβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  
Η Κυπριακή Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού 
νόμου για την ίδρυση ειδικού ταμείου του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία, με στόχο την ολοκλήρωση της ανάληψης των αρμοδιοτήτων 
της πρώην Υπηρεσίας Μέριμνας Αναπήρων του Τμήματος Εργασίας από το Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, σύμφωνα με την υπ’ αριθμόν 
66.763 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2008, 
καθώς και τον περί Προϋπολογισμού του 2009 Νόμο. 

 Σύμφωνα με τη διευθύντρια του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων 
με Αναπηρίες και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, οι 
τροποποιήσεις που προτείνονται είναι τυπικές και αντικαθιστούν απλώς τις αναφορές 
στην Υπηρεσία Μέριμνας Αναπήρων του Τμήματος Εργασίας, όπου αυτές υπάρχουν 
στις υφιστάμενες διατάξεις, από ανάλογες αναφορές στο Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, χωρίς οποιαδήποτε ουσιαστική διαφοροποίηση 
του περιεχομένου των διατάξεων.  Επίσης, η ίδια εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι η 
Κυπριακή Συνομοσπονδία Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) απέστειλε γραπτώς τις 
θέσεις της στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και εξέφρασε τη 
συμφωνία της με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας δήλωσε ότι το νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου από το γραφείο 
της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται  σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’  αριθμόν 3 και 4 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Οι περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».   

 Το ΑΚΕΛ πώς τοποθετείται, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θετικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θετικά.  Άρα, είμεθα και εδώ ομόφωνοι.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» και για τους κανονισμούς «Οι περί Εκρηκτικών Υλών 



6 

 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Αθηνά Κυριακίδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 20 Μαΐου, στις 30 Σεπτεμβρίου και στις 7 Οκτωβρίου 2010.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Γραφείου Προγραμματισμού, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της εργοδοτικής οργάνωσης 
ΚΕΒΕ και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.   

 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου και των κανονισμών είναι η πλήρης 
μεταφορά στην εθνική νομοθεσία των διατάξεων της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του  
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με 
τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Η εναρμόνιση με την εν λόγω Οδηγία ξεκίνησε 
και έχει ήδη επιτευχθεί σε μεγάλο βαθμό με την ψήφιση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, στις 8 Ιουλίου 2010, του περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης 
Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου         
(Ν. 76(Ι)/2010), που αποτελεί το νόμο-πλαίσιο με τον οποίο θεσπίστηκαν οι γενικές 
διατάξεις που διευκολύνουν την άσκηση της ελευθερίας εγκατάστασης των παρόχων 
υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία, καθώς και την ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών που 
προσφέρονται στη ∆ημοκρατία από παρόχους που βρίσκονται εγκατεστημένοι σε 
άλλα κράτη μέλη. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 44 της προαναφερόμενης Οδηγίας για 
τις υπηρεσίες, τα κράτη μέλη ήταν υποχρεωμένα να εναρμονιστούν με αυτή μέχρι τις 
28 ∆εκεμβρίου 2009.   

 Συναφώς επισημαίνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο και οι κανονισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 Ιανουαρίου 2010 και αρχικά 
παραπέμφθηκαν για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων, η οποία ωστόσο σε συνεδρία της, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, 
αποφάσισε την παραπομπή τους στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, που τότε εξέταζε το νομοσχέδιο για την ελευθερία εγκατάστασης 
παρόχων υπηρεσιών και την ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών. 

 Στη συνέχεια, η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας σε 
συνεδρία της, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, έκρινε ότι το παρόν νομοσχέδιο και οι 
κανονισμοί μαζί με το νομοσχέδιο-πλαίσιο για τις υπηρεσίες και άλλα εναρμονιστικά 
με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ νομοσχέδια και κανονισμοί άπτονταν θεμάτων 
εργασιακού καθεστώτος, γι’ αυτό και εισηγήθηκε την παραπομπή τους ως πακέτο 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο πρόεδρος 
της οποίας αποδέχτηκε την εισήγηση αυτή. 
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 Στα πλαίσια της εξέτασης του παρόντος νομοσχεδίου και των κανονισμών από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωπος 
του  Γραφείου Προγραμματισμού, το οποίο ορίστηκε με την υπ’ αριθμόν 67.460 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008, ως η 
συντονιστική αρχή για την υιοθέτηση της εν λόγω Οδηγίας για τις υπηρεσίες, δήλωσε 
ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις στη νομοθεσία που διέπει τις εκρηκτικές ύλες 
κρίθηκαν σκόπιμες, ύστερα από σχετική διαβούλευση που συντόνισε το Γραφείο 
Προγραμματισμού με το αρμόδιο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και άλλους εμπλεκόμενους φορείς, με σκοπό την αξιολόγηση της 
συμβατότητας (screening) της εν λόγω νομοθεσίας και διοικητικής πρακτικής με τη 
συγκεκριμένη Οδηγία. 

 Σύμφωνα με τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με αυτό σκοπείται η τροποποίηση επιμέρους 
άρθρων της βασικής περί Εκρηκτικών Υλών νομοθεσίας (Κεφ. 54, όπως αυτό 
τροποποιήθηκε) και η εισαγωγή νέων διατάξεων, έτσι ώστε: 

1. να απαλειφθούν διατάξεις που είναι πλεονασματικές και που ενδεχομένως 
αποδίδουν υποκειμενικότητα στη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων από τον 
Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών για την έκδοση, μεταξύ άλλων, άδειας 
εισαγωγής, κατασκευής, πώλησης, αποθήκευσης και μεταφοράς εκρηκτικών 
υλών, 

2. να προβλεφθεί η έκδοση πιστοποιητικού ικανότητας φυσικού προσώπου για 
μεταφορά, κατοχή ή/και χειρισμό εκρηκτικών υλών, οι οποίες καθορίζονται με 
κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει του βασικού νόμου, προκειμένου να 
ενεργεί στα πλαίσια άδειας ή έγκρισης που παραχωρείται από τον Επιθεωρητή 
Εκρηκτικών Υλών, 

3. να οριστεί, για λόγους διατήρησης της δημόσιας τάξης ή/και ασφάλειας, ότι τα 
δικαιολογητικά που υποβάλλονται από τον αιτητή άδειας, έγκρισης ή 
πιστοποιητικού ικανότητας θα είναι τα πρωτότυπα, μεταφρασμένα και 
επικυρωμένα στην ελληνική γλώσσα, ώστε να πιστοποιείται στο μέγιστο 
δυνατό βαθμό η ταυτότητα και τα προσόντα του αιτητή, 

4. να παραχωρηθεί η εξουσία στον Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών να καθορίζει εκ 
των προτέρων και να δημοσιοποιεί τις χρονικές προθεσμίες για ολοκλήρωση 
της εξέτασης των σχετικών αιτήσεων, καθώς και η εξουσία να αναθεωρεί τις 
προθεσμίες αυτές, όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο, 

5. να προβλεφθεί, ως εξαίρεση στις γενικές διατάξεις του νόμου-πλαίσιο για τις 
υπηρεσίες και για λόγους διατήρησης της δημόσιας τάξης ή/και ασφάλειας, ότι  
άδεια, έγκριση ή/και πιστοποιητικό ικανότητας δε θεωρείται ότι χορηγείται με τη 
λήξη της καθορισθείσας από τον Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών προθεσμίας, 
προτού ολοκληρωθεί πλήρως η εξέταση της σχετικής αίτησης και εκδοθεί το 
ανάλογο έγγραφο. 

Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, σύμφωνα με τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων, σκοπός των  προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση του 
Κανονισμού 30 των περί Εκρηκτικών Υλών Κανονισμών, έτσι ώστε να αναφέρονται σ’  
αυτόν σαφώς τα κριτήρια με βάση τα οποία ο Επιθεωρητής Εκρηκτικών Υλών χορηγεί 
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Πιστοποιητικό Ικανότητας σε πρόσωπο που κατέχει, χειρίζεται ή μεταφέρει εκρηκτικές 
ύλες. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της περαιτέρω συζήτησης επί του νομοσχεδίου και 
των κανονισμών αυτών, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Πάμπης Κυρίτσης επισήμανε στον εκπρόσωπο της 
Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος την ανάγκη αντικατάστασης συγκεκριμένης φράσης του 
τροποποιητικού νομοσχεδίου, η οποία κατά την άποψη της επιτροπής δεν είναι 
κατάλληλη και δε συνάδει με το κείμενο μιας σύγχρονης νομοθεσίας.  Συγκεκριμένα, 
στο αρχικό κείμενο του τροποποιητικού νομοσχεδίου προβλεπόταν ότι ο αιτητής 
άδειας, έγκρισης ή πιστοποιητικού παρουσιάζει στον Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών 
πρωτότυπα έγγραφα που αφορούν την ταυτότητά του, τα προσόντα του και το ποιόν 
του. 

 Ανταποκρινόμενοι στο πιο πάνω αίτημα/επισήμανση της επιτροπής, η 
Υπηρεσία Μεταλλείων σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας ετοίμασε αναθεωρημένα κείμενα του νομοσχεδίου και των κανονισμών, 
αντικαθιστώντας σ’  αυτά τη φράση «το ποιόν του» με τη φράση «το χαρακτήρα του, 
την υγεία του και το λευκό ποινικό του μητρώο» και επιφέροντας περαιτέρω 
νομοτεχνικές βελτιώσεις στα αρχικά τους κείμενα. 

 Οι εκπρόσωποι της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός” 
δήλωσαν ότι η συγκεκριμένη τροποποιητική νομοθεσία δεν επηρεάζει και δεν αφορά 
τις οργανώσεις τους και ως εκ τούτου δεν ήταν σκόπιμο να τοποθετηθούν επ’  αυτής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού υιοθέτησε τα αναθεωρημένα κείμενα του νομοσχεδίου 
και των κανονισμών, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των κανονισμών στην ολομέλεια του 
σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο του νομοσχεδίου όσο και 
των κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών αυτών, 
όπως τα κείμενά τους έχουν τροποποιηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 ∆ε θέλω να εισάξω καινά δαιμόνια σε αυτή τη νομοθεσία -δεν είμαι μέλος της 
επιτροπής Εργασίας, ενώπιον της οποίας επήεν- αλλά έχω την εντύπωση ότι η 
επιτροπή Εργασίας, χωρίς να φταίει βέβαια, διότι ήταν οι εισηγητές οι οποίοι έπρεπε 
να τη διαφωτίσουν…  Η νομοθεσία αυτή, όπως ξέρουμε, έχει μια ειδικότερη λειτουργία 
και χρήση.  Είναι η καθημερινή σχεδόν βασική νομοθεσία η οποία, παρά το ότι είναι 
νομοθεσία, αφορά τα μεταλλεία και τον επιθεωρητή μεταλλείων, είναι μια νομοθεσία η 
οποία χρησιμοποιείται από τα δικαστήρια και από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα, 
για να προσαχθούν ενώπιον των δικαστηρίων αδικήματα που έχουν σχέση με 
εκρηκτικές ύλες.  ∆εν υπάρχει δηλαδή στον ποινικό κώδικα ή σε άλλη νομοθεσία 
πρόνοια ή πρόνοιες σε σχέση με την κατοχή και χρήση εκρηκτικών υλών.  Κατά 
συνέπεια, υπάρχει και αυτή η διάσταση, η οποία, κατά την άποψή μου, θα έπρεπε στα 
πλαίσια του εκσυγχρονισμού να την είχε υπόψη της η επιτροπή, για να μπορέσει να 
διαχειριστεί καλύτερα το ζήτημα.   

 Παραδείγματος χάριν στο νόμο, στο άρθρο το υπό τροποποίηση του νόμου, το 
άρθρο 2(1Β) αναφέρεται σε σχέση με τη νέα πρόνοια, προκειμένου περί προσώπου 
που είναι πολίτης κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, «…ο οποίος είναι 
εγκατεστημένος», λέει η τροποποίηση, «και παρέχει υπηρεσίες που έχουν σχέση με 
εκρηκτικές ύλες σε κράτος μέλος άλλο από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, δύναται να 
παρέχει υπηρεσίες χειρισμού εκρηκτικών υλών, προσωρινά στη ∆ημοκρατία, 
νοουμένου ότι θα εξασφαλίσει άδεια, έγκριση ή πιστοποιητικό σύμφωνα με τον 
παρόντα Νόμο ή τους κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει αυτού.».   

 Τώρα για την εξασφάλιση του πιστοποιητικού, στους κανονισμούς, δηλαδή στο 
άρθρο 30(β)(iv), αναφέρεται το εξής:  «Νοείται ότι για κάτοχο αντίστοιχου σε ισχύ 
πιστοποιητικού ικανότητας που εκδίδεται από αρμόδια αρχή κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν απαιτείται η απόδειξη των στοιχείων που αναφέρονται στις 
υποπαραγράφους (i) έως και (iv) πιο πάνω, εάν το ενδιαφερόμενο πρόσωπο 
παρουσιάσει με την αίτησή του το εν λόγω πιστοποιητικό δεόντως μεταφρασμένο και 
επικυρωμένο στην ελληνική και υποβληθεί σε σχετική συνέντευξη γνωριμίας από τον 
Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών.».  Αυτό σημαίνει ότι για πρόσωπο μέλος που είναι 
κάτοικος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όταν έρχεται στην Κύπρο, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, μη επιφυλάσσοντας για τον εαυτό της -δεν ξέρω γιατί, πιθανώς έτσι να 
ήταν η Οδηγία ή η κατεύθυνση από την Οδηγία- το κυριαρχικό της δικαίωμα να ελέγξει 
τις προϋποθέσεις του πιστοποιητικού, αποφασίζει με την τροποποίηση του νόμου ότι 
αφήνει το στο άλλο κράτος μέλος.  Από τη στιγμή που το αφήνει στο άλλο κράτος 
μέλος και δεν τον υποβάλλει στη δοκιμασία που υποβάλλει τους ημεδαπούς, υπάρχει 
ζήτημα, διότι περιορίζεται μόνο στη συνέντευξη γνωριμίας.   

 Η επόμενη πρόνοια καθιστά ακόμα πιο επικίνδυνη την παραχώρηση αυτής της 
εξουσίας, νοουμένου ότι, όταν πρόκειται για ημεδαπούς για τους οποίους δίδονται 
πιστοποιητικά, κανένα πιστοποιητικό δε χορηγείται σε οποιοδήποτε πρόσωπο κάτω 
της ηλικίας των δεκαέξι ετών και ο περιορισμός αυτός βεβαίως, αφού το κράτος μας 
δε θα χορηγεί πιστοποιητικά για Ευρωπαίους πολίτες, δεν υπάρχει για τους 
Ευρωπαίους πολίτες.   

 Καταλαβαίνετε, κύριε Πρόεδρε…  Νομίζω, με όλο το σεβασμό προς την 
επιτροπή Εργασίας, επαναλαμβάνω ότι δεν είναι φταίξιμο, κατά την άποψή μου, αν 
είναι βάσιμοι οι λόγοι που εγείρω, της επιτροπής.  Η επιτροπή Εργασίας έχει 
οριοθετημένη άλλη καθ’  ύλην αρμοδιότητα, αλλά αυτοί που της επήραν αυτό το νόμο 
από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα έπρεπε να δώσουν κατεύθυνση ότι είναι η 
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νομοθεσία που χρησιμοποιείται καθημερινά στα κατηγορητήρια που συντάσσονται, 
όπως ξέρετε, για τις εκρηκτικές ύλες.  Πώς είναι δυνατόν αλλοδαπός ο οποίος θα είναι 
δεκαέξι ετών ενδεχομένως, πιστοποιητικό δε θα παρουσιάζει, δε θα ελέγχεται, να του 
δίδει πιστοποιητικό η Κυπριακή ∆ημοκρατία, θα φέρνει ένα χαρτί και θα δικαιούται να 
κατέχει…  Η βασική πρόνοια αυτής της νομοθεσίας η νέα είναι ότι καθορίζονται οι 
προϋποθέσεις κάτω από τις οποίες θα κατέχει και θα μεταφέρει εκρηκτικές ύλες. 

 Εγώ εισηγούμαι, με όλο το σεβασμό, να μην ψηφιστεί σήμερα -αυτό ήθελα να 
πω- και ας το ξαναδεί η επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο πρόεδρος της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής έχει ζητήσει το λόγο. 

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πιστεύω ότι δεν είναι έτσι τα πράγματα, διότι έγινε συζήτηση 
στην επιτροπή, μπήκαν αυτά τα ερωτήματα και οι διαβεβαιώσεις που είχαμε ήταν ότι η 
ίδια μεταχείριση που θα γίνεται στους Κύπριους θα γίνεται και στους αλλοδαπούς, όχι 
το αντίθετο.  Εν πάση όμως περιπτώσει, επειδή δεν είναι κάτι για το οποίο θα χαθεί ο 
κόσμος, αν το ψηφίσουμε σε δύο εβδομάδες, και, εφόσον εγείρονται αυτά τα ζητήματα 
και είναι νομοτεχνικά θέματα και λεπτομέρειες, εγώ δεν έχω καμία ένσταση να το 
αφήσουμε, να το ξαναδούμε, για να είμαστε σίγουροι τι θα ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία, αντιλαμβάνομαι είναι σύμφωνη και η γνώμη των υπολοίπων 
πλευρών.  Τα θέματα υπ’  αριθμόν 3 και 4 αναβάλλονται για δεκαπέντε μέρες, για να 
πάνε πίσω στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
και να επανέλθουν στο σώμα σε δεκαπέντε μέρες από σήμερα. 

 Το υπ’  αριθμόν 5 θέμα είναι «Οι περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ντίνα Ακκελίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου 
Φαρμακευτικής και του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 42 του περί 
Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Φαρμακευτικής 
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και ∆ηλητηρίων Κανονισμών, ώστε να εκσυγχρονιστούν οι διατάξεις τους που 
αφορούν την έκδοση πιστοποιητικού εγγραφής φαρμακοποιού στο μητρώο 
φαρμακοποιών, για να ανταποκρίνονται στα σημερινά δεδομένα. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση κανονισμών σκοπείται η 
τροποποίηση των πιο πάνω αναφερόμενων βασικών κανονισμών, ώστε: 

1. να αναθεωρηθεί το καθοριζόμενο σε αυτούς τέλος το οποίο καταβάλλεται για 
την έκδοση πιστοποιητικού εγγραφής φαρμακοποιού στο μητρώο 
φαρμακοποιών από πέντε λίρες (£5) σε εκατό ευρώ (€100) και να μετατραπεί 
το εν λόγω ποσό από λίρες σε ευρώ· και  

2. να καταργηθούν οι σχετικές διατάξεις τους που αφορούν τον τύπο του εν λόγω 
πιστοποιητικού εγγραφής και να εισαχθεί πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο 
τύπος αυτός θα καθορίζεται από το Συμβούλιο Φαρμακευτικής.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η προτεινόμενη αύξηση του τέλους που 
καταβάλλεται για την έκδοση πιστοποιητικού εγγραφής στο μητρώο φαρμακοποιών 
κρίθηκε αναγκαία, ώστε να ανακτάται το διοικητικό κόστος για την εν λόγω εγγραφή, 
το οποίο έχει αυξηθεί σημαντικά, δεδομένου ότι δεν έχει αναθεωρηθεί από το 1968.  
Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη τροποποίηση, με την οποία 
παρέχεται στο Συμβούλιο Φαρμακευτικής η δυνατότητα να επανακαθορίζει τον τύπο 
του υπό αναφορά πιστοποιητικού εγγραφής όποτε το κρίνει σκόπιμο, στοχεύει στην 
απλοποίηση των διαδικασιών που απαιτούνται για την αναθεώρηση του τύπου του εν 
λόγω πιστοποιητικού. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς 
∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς ∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα 
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που προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ντίνα Ακκελίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2010.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του Υπουργείου Υγείας, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Συμβουλίου Τροφίμων. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
29 του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, είναι η κατάργηση των περί 
Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς ∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που 
Προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή Κανονισμών του 2004 μέχρι 2007, με τους οποίους 
καθορίζονται οι ουσίες που επιτρέπεται να προστίθενται για ειδικούς διατροφικούς 
σκοπούς σε τρόφιμα ειδικής διατροφής, προκειμένου να εξασφαλίζεται ότι 
ικανοποιούνται οι διατροφικές απαιτήσεις των ατόμων για τα οποία προορίζονται. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
του Υπουργείου Υγείας, η κατάργηση των υπό αναφορά κανονισμών κρίθηκε 
αναγκαία για σκοπούς συμβατότητας με τον κοινοτικό Κανονισμό αρ. 953/2009 της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής της 13ης Οκτωβρίου 2009 σχετικά με τις ουσίες που 
επιτρέπεται να προστίθενται για ειδικούς διατροφικούς σκοπούς σε τρόφιμα τα οποία 
προορίζονται για ειδική διατροφή.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο εν λόγω 
κοινοτικός κανονισμός έχει καταργήσει και αντικαταστήσει τις ευρωπαϊκές Οδηγίες 
σχετικά με τον καθορισμό των εν λόγω θρεπτικών ουσιών, όπως είναι οι βιταμίνες, τα 
ανόργανα άλατα και τα αμινοξέα, οι οποίες είχαν ενσωματωθεί στην εθνική νομοθεσία 
με την έγκριση των υπό κατάργηση βασικών κανονισμών.  Περαιτέρω, όπως 
επισημαίνεται στα ίδια στοιχεία, ο υπό αναφορά κοινοτικός κανονισμός έχει άμεση 
ισχύ στην εθνική έννομη τάξη από την 1η Ιανουαρίου 2010. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με την πρόνοια των υπό συζήτηση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά κανονισμών, 
γι’  αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς 
∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που Προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Σεπτεμβρίου 2010 και 12 
Οκτωβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 20 και 32 του 
περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
κανονισμών, έτσι ώστε να ρυθμιστεί η θεσμοθέτηση του Ωκεανογραφικού Κέντρου με 
τρόπο που να λειτουργεί μέσα στο νομικό πλαίσιο της ίδρυσης και λειτουργίας του 
Πανεπιστημίου Κύπρου. 

 Ειδικότερα, απώτερος στόχος του Ωκεανογραφικού Κέντρου είναι η περαιτέρω 
βελτίωση των συστημάτων που έχει ήδη αναπτύξει, καθώς και η ανάπτυξη νέων, 
όπως το Κυπριακό Επιχειρησιακό Ωκεανογραφικό Προγνωστικό Σύστημα, οι 
εξειδικευμένες βάσεις ωκεανογραφικών δεδομένων και το ωκεανογραφικό δίκτυο 
παρακολούθησης της θάλασσας στην ευρύτερη θαλάσσια περιοχή της Κύπρου. 

 Όπως ανέφερε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, το 
Ωκεανογραφικό Κέντρο λειτουργεί εδώ και καιρό και δε θα χρειαστεί σχετικό κονδύλι, 
διότι αυτό προβλέπεται ήδη στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Όπως επισήμανε όμως ο ίδιος εκπρόσωπος, με 
βάση σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, το κονδύλι αυτό θα μεταφερθεί 
από το αναφερόμενο πιο πάνω  υπουργείο στο Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού επισήμαναν ότι η λειτουργία 
του Ωκεανογραφικού Κέντρου πραγματοποιείται σε αυτοχρηματοδοτούμενη βάση, 
δήλωσαν ότι η λειτουργία του αυτή θα καλύψει μεταξύ άλλων και συμβατικές 
υποχρεώσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως για παράδειγμα τις υποχρεώσεις της 
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στα πλαίσια της συνεργασίας της με τον οργανισμό UNESCO.  Σύμφωνα με τους 
ίδιους εκπροσώπους, με τους προτεινόμενους κανονισμούς θεσμοθετείται το 
Ωκεανογραφικό Κέντρο, έτσι ώστε η έδρα του να είναι στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και 
να υπάγεται στο νομικό του πλαίσιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, αφού πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος 
τους, ώστε να τιτλοφορούνται ως «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία και φθάνουμε αισίως στο Κεφάλαιο 
∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Ρύπανση από Πλοία) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.177-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

 

2. Ο περί των Πράξεων του 24ου 
Συνεδρίου της Παγκόσμιας 
Ταχυδρομικής Ένωσης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.178-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Εξωτερικών  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.179-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 

Υγείας  Υγείας  
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2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.180-2010). 

5. Ο περί Εγγυήσεως της 
Χρηματοδότησης του ∆ήμου 
Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.181-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Οι περί Τμήματος ∆ασών - 
Θέσεις Χειριστή Πτητικών Μέσων 
Α΄, Χειριστή Πτητικών Μέσων και 
∆ασικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.126-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος   

Νομικών  

7. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.127-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Νομικών  

8. Οι περί Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.128-2010). 

Οικονομικών  Νομικών  

9. Έγγραφο του Πανεπιστημίου 
Κύπρου αρ. 2/2010 
(Παραρτήματα I, II, III, IV, V, VI) 
που αφορά την πρόσληψη 
έκτακτων υπαλλήλων σύμφωνα 
με το άρθρο 3(Ι) του περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμου του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.024). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 1 
του 2010 του προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(3) του περί Προϋπολογισμού 
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 
Κύπρου του 2010 Νόμου του 
2010 [Ν. 20(ΙΙ) του 2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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11. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων προς την Αρχή 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου, 
σύμφωνα με το εδάφιο (3) του 
άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου 
του 2010 Νόμου του 2010  
[Ν. 5(ΙΙ)/2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

         Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

  1. Ο περί Προστασίας και 
∆ιαχείρισης Άγριων Πτηνών και 
Θηραμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.055-2010). 

Αντρέα Φακοντή, 
Πανίκκο Σταυριανό 
και Πανίκο Χάμπα  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

Περιβάλλοντος 

 2. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 3) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.056-2010). 

Αθηνά Κυριακίδου και 
Άγγελο Βότση εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

Παιδείας  

 3. Ο περί Συντάξεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.057-2010). 

Αθηνά Κυριακίδου και 
Άγγελο Βότση εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

Παιδείας  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.271, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους δεν εκδόθηκε ο κατάλογος του ΚΟΤ για 
το 2010, κατά πόσο οι εκτυπώσεις του εν λόγω καταλόγου γίνονται στο εξωτερικό, και, 
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εάν ναι, για ποιους λόγους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.272, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιος είναι ο αριθμός των Κυπρίων που εργοδοτούνται στα 
κατασκευαστικά έργα για τη μαρίνα Λεμεσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.273, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η ΑΗΚ να ενημερώνει καθημερινώς τους 
καταναλωτές της για την τιμή χρέωσης του ηλεκτρικού ρεύματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.274, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς κατανεμήθηκε το κονδύλι του 2010 για την εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.275, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Μπορούν οι εγκλωβισμένοι να μεταφέρουν το παραγόμενο ελαιόλαδο και μέλι 
τους στις ελεύθερες περιοχές και σε ποιες ποσότητες; 

2. Έχουν σταλεί στους εγκλωβισμένους οι εκταρικές και οι κατά κεφαλήν 
επιδοτήσεις και, εάν όχι, πότε υπολογίζεται να σταλούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.276, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Είναι πλέον συχνό έως καθημερινό το φαινόμενο ένας ασθενής να πρέπει να 
μεταφερθεί στο εξωτερικό για εγχείρηση.  Η οικονομική διάσταση αυτού του 
προβλήματος είναι τεράστια, αφού ένας μεγάλος αριθμός πολιτών δε διαθέτει την 
οικονομική δυνατότητα να το πράξει και καταφεύγει οπουδήποτε για βοήθεια.  
Σίγουρα, ο τρόπος αυτός δεν είναι ούτε ο σωστός αλλά ούτε και ο ιδανικός, μάλιστα 
αν ληφθεί υπόψη ότι, μέχρι να ολοκληρωθεί η συλλογή χρημάτων, μπορεί ο ασθενής 
να αποβιώσει.  Πρόσθετα, δεν είναι σίγουρο το ενδεχόμενο να μαζευτεί το αναγκαίο 
ποσό χρημάτων, αλλά ούτε και ελέγχεται από κανέναν αν μαζευτεί ένα ποσό 
χρημάτων μεγαλύτερο από το αναγκαίο. 

 Το κράτος στο πλαίσιο της αρχής της αλληλεγγύης συχνά, αλλά όχι και 
πάντοτε, ανταποκρίνεται στα καλέσματα αυτά, ακολουθώντας συγκεκριμένη 
διαδικασία.  Πολλές φορές ωστόσο η διαδικασία που αφορά την οικονομική διάσταση 
του θέματος είναι χρονοβόρα, αλλά και αβέβαιη μέχρι τη λήψη της τελικής απόφασης. 

 Θεωρώ ότι η δημιουργία θεσμοθετημένου ταμείου παροχής άμεσης βοήθειας 
προς ασθενείς είναι επιβεβλημένη και θα βοηθήσει τη σημερινή κατάσταση 
πραγμάτων.  Το ταμείο αυτό θα μπορούσε να συσταθεί στη βάση νομοθεσίας με 
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υποχρεωτικό τέλος βασισμένο στην κατανάλωση ενέργειας, αφού πολλά από αυτά τα 
νοσήματα έχουν αποδεδειγμένα επιστημονικά τα αίτιά τους σε περιβαλλοντικούς 
παράγοντες.  Η αρχή “ο ρυπαίνων πληρώνει” θεωρώ ότι στην προκειμένη περίπτωση 
μπορεί να έχει άμεση εφαρμογή, ώστε το σύστημα φορολόγησης για περιβαλλοντική 
συνέπεια να είναι δικαιότερο.  Προκειμένου να μην επιβαρυνθεί ο καταναλωτής, θα 
μπορούσε το τέλος αυτό να αποκοπεί από το πάγιο τέλος του ρεύματος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα και κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει 
σε δημιουργία τέτοιου ταμείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.277, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί πως το πάρκο πίσω από την εκκλησία Αγίου Βαρνάβα 
στο συνοικισμό ∆ερύνειας βρίσκεται σε άθλια κατάσταση και δεν μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί από τους γονείς και τα παιδιά του εν λόγω συνοικισμού. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους το εν λόγω πάρκο βρίσκεται 
σε αυτή την κατάσταση, κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει η αρμόδια υπηρεσία 
σε καθαρισμό και επιδιορθώσεις των εγκαταστάσεων του πάρκου (παγκάκια, παιδική 
χαρά) και, αν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.278, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η ΑΗΚ προτίθεται να εφαρμόσει φθηνότερη τιμολογιακή 
πολιτική για την κατανάλωση αγροτικού ρεύματος κατά τις βραδινές ώρες, όπου η 
ζήτηση ηλεκτρικού ρεύματος είναι μειωμένη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.279, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους καθυστέρησης των έργων στο δρόμο από την 
αστυνομία των βρετανικών βάσεων ∆εκέλειας μέχρι τον κυκλοφοριακό κυκλικό κόμβο 
∆εκέλειας, ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα αποπεράτωσης των επιδιορθώσεων στον εν 
λόγω δρόμο και κατά πόσο οι βρετανικές βάσεις διαθέτουν το απαιτούμενο κονδύλι 
για την ολοκλήρωση των έργων.» 

 (Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.539, 
ημερομηνίας 9 Μαΐου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

 κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Άρθρο 304 του Ποινικού Κώδικα 

 Αναφέρομαι στην ως άνω Ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, για 
την απάντηση μερών της οποίας ζητήθηκε αρμοδίως η συμβουλή του Γενικού 
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Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, και σας διαβιβάζω την ακόλουθη απαντητική επιστολή 
της Νομικής Υπηρεσίας καθώς και αντίγραφο καταλόγου με τον αριθμό των 
υποθέσεων κατά επαρχία για τα έτη 2000-2008 κάτω από το άρθρο 304 του Ποινικού 
Κώδικα, όπως ζητήθηκε, για ενημέρωση του κ. Μητσόπουλου: 

 “Αναφέρομαι σε τρεις επιστολές σας με τον ίδιο αριθμό φακέλου Υ.∆.∆.Τ. 
12.27.001 (6) και ημερομηνίες 2 Ιουλίου 2009, 22 ∆εκεμβρίου 2009 και 17 
Φεβρουαρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα. 

2. Απολογούμαι για την καθυστέρηση στην απάντησή μου, που οφείλεται στο 
γεγονός ότι ο σχετικός φάκελος παρέπεσε. Ευτυχώς, ήδη έχω εκφέρει τη γνώμη μου 
προφορικά για το όλο θέμα που εγείρει ο κ. Μητσόπουλος, κατά τη συζήτηση του εν 
λόγω θέματος ενώπιον της αρμόδιας Κοινοβουλευτικής Επιτροπής, κι έτσι είναι ήδη 
γνωστή η γνώμη μου στον ίδιο. 

3. Σύμφωνα με το άρθρο 304 του Ποινικού Κώδικα, Κεφ. 154 «...όποιος με 
κέρδος ή με αμοιβή παριστάνει τον εαυτό του ότι ασκεί ή χρησιμοποιεί κάθε είδους 
μαγεία, μαγγανεία, γοητεία ή εξορκισμό ή αναλαμβάνει να μαντεύει την τύχη ή 
παριστάνει τον εαυτό του ότι με ή τη δεξιότητα ή τη γνώση του για κάποια απόκρυφη 
επιστήμη δυνατόν να ανακαλύψει τον τόπο ή τον τρόπο ανεύρεσης πράγματος που 
θεωρείται ότι κλάπηκε ή απωλέσθηκε, είναι ένοχος πλημμελήματος και υπόκειται σε 
φυλάκιση ενός χρόνου». (Οι υπογραμμίσεις είναι δικές μου). 

4. Στο ρήμα «παριστάνω» αποδίδονται διάφορες ερμηνείες από αναγνωρισμένα 
λεξικά της ελληνικής γλώσσας. Για παράδειγμα, στο «Λεξικό της Κοινής 
Νεοελληνικής» του Ινστιτούτου Νεοελληνικών Σπουδών (Ιδρύματος Μανόλη 
Τριανταφυλλίδη) του Αριστοτελείου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης, Θεσσαλονίκη 
1998, σελ. 1035, αποδίδεται στο εν λόγω ρήμα η ακόλουθη, μεταξύ άλλων, ερμηνεία: 
«παριστάνω: ...παρουσιάζω, εμφανίζω, περιγράφω κάτι ως τέτοιο ή αλλιώτικο (κυρ. 
με προφορικό ή με γραπτό λόγο)...». 

5. Από την πιο πάνω ερμηνεία, μπορεί εύλογα να συναχθεί, κατά τη γνώμη μου, 
ότι, όταν πρόσωπο «διαφημίζει» τον εαυτό του με οποιοδήποτε τρόπο και μέσο ότι 
ασκεί μαγεία κ.τ.λ., τούτο ισοδυναμεί με το να «παριστάνει» ότι διαθέτει τέτοιες 
ικανότητες και, κατ’ ακολουθία, διαπράττει το αδίκημα του άρθρου 304. Η διαφήμιση, 
εν προκειμένω, αποτελεί στην ουσία την παρουσίαση, γραπτή ή προφορική, προς το 
κοινό της δήθεν ικανότητας κάποιου προσώπου να ασκεί μαγεία κ.τ.λ. Αυτά σ’ ό,τι 
αφορά την ευθύνη για διαφήμιση, από την πλευρά του διαφημιζομένου προσώπου. 

6. Σ’ ό,τι αφορά τώρα την ευθύνη για διαφήμιση, από την πλευρά του 
διαφημίζοντος, δηλαδή, από την πλευρά των μέσων μαζικής ενημέρωσης (ΜΜΕ) που 
φιλοξενούν διαφημίσεις τέτοιων προσώπων, θα μπορούσε, πιστεύω, να υποστηριχθεί 
ότι αυτή εξομοιούται με την ποινική ευθύνη προσώπων που βοηθούν άλλο πρόσωπο 
στη διάπραξη αδικήματος. Τούτο, βεβαίως, εξαρτάται από το περιεχόμενο μιας τέτοιας 
διαφήμισης. 

7. Εν πάση περιπτώσει, επειδή η προαναφερθείσα ερμηνεία δυνατόν να 
θεωρηθεί απομακρυσμένη, δεδομένου μάλιστα ότι δεν υπάρχει μέχρι στιγμής 
νομολογία πάνω στο όλο θέμα, δεν μπορεί να υποστηριχθεί με βεβαιότητα 
οποιαδήποτε ανάλογη γνώμη. 

8. Υπό το φως των ανωτέρω, και, βεβαίως, λαμβανομένων υπόψη των προνοιών 
του Άρθρου 19 του Συντάγματος, θα ήταν καλύτερα, κατά τη γνώμη μου, η λύση του 
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προβλήματος, αναφορικά με τη δημοσίευση τέτοιων διαφημίσεων στα ΜΜΕ, να 
αναζητηθεί μέσα στα πλαίσια των αρχών της δεοντολογίας της δημοσιογραφίας, οι 
οποίες, βεβαίως, δεν επιτρέπουν τη διαφήμιση ενεργειών που συνιστούν ποινικό 
αδίκημα. Και είναι μέσα σ’ αυτό το πνεύμα που θα μπορούσε να αντιμετωπισθεί η 
αναχαίτιση τέτοιων διαφημίσεων, κατόπιν συνεννόησης των αρμοδίων αρχών της 
∆ημοκρατίας με εκπροσώπους των ΜΜΕ.” 

 Απολογούμεθα για την καθυστέρηση που σημειώθηκε στην απάντηση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με  

αρ. 23.06.009.04.451, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 Νοεμβρίου 2009, με την οποία διαβιβάζεται 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εχινοκόκκωση είναι παρασιτικό νόσημα που οφείλεται στο κεστώδες 
παράσιτο (ταινία) Echinococcus spp. και ιδιαίτερα στη χώρα μας στον Echinococcus 
granulosus. 

 Το παράσιτο αυτό έχει ως τελικό ξενιστή το σκύλο και άλλα σαρκοφάγα ζώα 
της οικογένειας Canidae. Ο σκύλος και οι άλλοι τελικοί ξενιστές του παράσιτου 
μολύνονται τρώγοντας εχινοκοκκικές/υδατίδες κύστεις που βρίσκονται σε ωμά 
σπλάχνα ενδιάμεσων ξενιστών του παρασίτου οι οποίοι είναι διάφορα φυτοφάγα και 
τα παμφάγα ζώα, όπως μηρυκαστικά, άλογα, κουνέλια, τρωκτικά, κ.ά., καθώς και ο 
άνθρωπος. Οι ενδιάμεσοι ξενιστές μολύνονται με την κατάποση των αυγών του 
εχινόκοκκου, μέσω της τροφής ή του νερού, τα οποία απεκκρίνονται από τους 
τελικούς ξενιστές με τα κόπρανα. 

 Από το βιολογικό κύκλο του εχινόκοκκου που παρατίθεται πιο πάνω, γίνεται 
αντιληπτό ότι δεν τίθεται θέμα προσβολής των αγρινών από εχινόκοκκο μέσω της 
επαφής τους με μολυσμένα κοπάδια αιγοπροβάτων από τα κατεχόμενα, αφού ο 
μόνος τρόπος μόλυνσης είναι με την κατάποση των αυγών του παρασίτου. 

 Ως εκ τούτου, απειλή για τα αγρινά φαίνεται να αποτελεί η παρουσία 
αδέσποτων σκύλων στην περιοχή, αφού τα αυγά του παράσιτου διασπείρονται στο 
περιβάλλον με τα κόπρανα των μολυσμένων τελικών ξενιστών. 

 Τα σημαντικότερα μέτρα που λαμβάνουν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες για 
αποτροπή της προσβολής των αδέσποτων σκύλων από εχινόκοκκο, είναι τα 
ακόλουθα: 

(α) Σφαγή όλων των ζώων αποκλειστικά σε εγκεκριμένα σφαγεία, όπου τα 
σπλάχνα των ζώων που σφάζονται τυγχάνουν ελέγχου και ασφαλούς 
διαχείρισης και απομάκρυνσης. 

(β) Τοποθέτηση δολωμάτων με παρασιτοκτόνο ουσία (πλαζικουαντέλη) σε 
περιοχές υψηλού κινδύνου, όπως κατά μήκος της πράσινης γραμμής. 
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 Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους θερμούς μου 
χαιρετισμούς και να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.837, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 

2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ.23.06.009.04.837, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο Οικογενής Μεσογειακός Πυρετός είναι νόσος κληρονομική και διαρκεί εφ’ 
όρου ζωής. Οι ασθενείς συνήθως ταλαιπωρούνται πριν τη διάγνωση. Με τη διάγνωση 
χορηγείται θεραπεία εφ’ όρου ζωής με κολχικίνη για προληπτικούς λόγους. Επίσης, 
όσοι ασθενείς βρίσκονται υπό θεραπεία, υποβάλλονται σε αναλύσεις ούρων και 
αίματος τουλάχιστον 2 φορές το χρόνο. 

3. Μελετάται το ενδεχόμενο τροποποίησης του σχετικού Κανονισμού ώστε ο 
Οικογενής Μεσογειακός Πυρετός να συμπεριληφθεί στον Πίνακα των χρόνιων 
ασθενειών και οι ασθενείς να δικαιούνται δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών  
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.966, ημερομηνίας 18 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

«Κατασκευή πρόσβασης από τον αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας προς τη 
βιοτεχνική περιοχή Ξυλοτύμπου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ.23.06.009.04.966 και ημερ. 30.3.10, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το υπ' αναφορά έργο έχει εγκριθεί ως αντισταθμιστικό μέτρο για την Κοινότητα 
Ξυλοτύμπου, στα πλαίσια της κατασκευής του αυτοκινητόδρομου Λάρνακας-
Αγίας Νάπας, με την Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου αρ. 54.729 ημερ. 
12.12.2001, 

(β) έχουν ετοιμαστεί από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, οι σχετικοί 
πίνακες των εμβαδών των επηρεαζόμενων τεμαχίων και προωθήθηκαν στον 
Πολιτικό  ∆ιοικητή των Βρετανικών Βάσεων ∆εκέλειας για να προχωρήσει στη 
διαδικασία απαλλοτρίωσης/εγγραφής του δρόμου και, 

(γ) παράλληλα ζητήθηκε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να προχωρήσει σε 
αξιολόγηση των εγγράφων/σχεδίων/όρων προσφοράς που ετοιμάστηκαν από 
ιδιώτη μελετητή, ώστε, όταν ολοκληρωθούν οι πιο πάνω διαδικασίες, να 
ζητηθούν οι αναγκαίες πιστώσεις από το Υπουργείο Οικονομικών για να 
διατεθούν στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων το οποίο θα αναλάβει την υλοποίηση 
του έργου. 

2. Παρακαλώ θεωρείστε την παρούσα ως απάντηση και στις ερωτήσεις με αρ. 
597 και 1068, των κ.κ. Μητσόπουλου και Ομήρου, αντίστοιχα, οι οποίες μας έχουν 
διαβιβαστεί από τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, με 
την επιστολή του με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε 19.01.4.6 και ημερ. 15.7.2010.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.1239 
και 23.06.009.05.01.126, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010 και 26 Αυγούστου 2010, 
αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις δύο πιο πάνω Ερωτήσεις, που υποβλήθηκαν από τον 
Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη, σε σχέση με το θέμα 
του θορύβου αεροσκαφών και παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Η παρακολούθηση της αεροπορικής κίνησης σε αερολιμένες που γειτνιάζουν 
με κατοικημένες περιοχές γίνεται με εγκατάσταση αισθητήρων ώστε να μπορεί να 
ανιχνευτεί πτήση που παρεκκλίνει της προκαθορισμένης πορείας και επηρεάζει 
συγκεκριμένο πληθυσμό. Οι αισθητήρες είναι συνδεδεμένοι με το σύστημα radar ώστε 
να γίνεται πιο εύκολα ο εντοπισμός της πτήσης και της αεροπορικής εταιρείας. 

 Στους αερολιμένες Κύπρου χρησιμοποιούνται διαδικασίες άφιξης/αναχώρησης, 
οι οποίες λαμβάνουν υπόψη τις κατοικημένες περιοχές και είναι σχεδιασμένες ώστε να 
επηρεάζεται ο ελάχιστος πληθυσμός. Πέραν τούτου η αεροπορική κίνηση και η 
συχνότητα των πτήσεων είναι τέτοια που δεν δημιουργεί πραγματικό πρόβλημα 
θορύβου στην ευρύτερη περιοχή πέριξ των αεροδρομίων. 

 Η εταιρεία Hermes Airports Ltd, μέσω ξένων συμβούλων, έχει εκπονήσει 
μελέτη, με χάρτες περιβαλλοντικού θορύβου. Η Hermes θα παραδώσει τη μελέτη στην 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος που είναι η αρμόδια Αρχή για την εφαρμογή της Οδηγίας 
2002/49 και η οποία αναμένεται να την προωθήσει στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας στα πλαίσια της αναθεώρησης του τοπικού πολεοδομικού σχεδίου. 

 Η υποχρέωση για παρακολούθηση του θορύβου στην περιοχή γύρω από τον 
αερολιμένα, αναμένεται να ικανοποιηθεί εντός του 2011, με την εγκατάσταση 
αισθητήρων θορύβου, από την εταιρεία Hermes Airports Ltd. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, λόγω της απαγόρευσης πτήσεων αεροσκαφών που 
είναι πιστοποιημένα στο κεφάλαιο 2 του Παραρτήματος 16 της Συνθήκης του Σικάγο, 
υπήρξε ουσιαστική μείωση του θορύβου, παρά την αύξηση της αεροπορικής 
κίνησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1263, ημερομηνίας 9 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ.23.06.009.04.1263 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 23.06.2010 και σας πληροφορώ ότι στο τεμάχιο με αρ.950, Φ/Σχ:39/7Ε2, 
στο Πέρα Χωρίο Νήσου, υφίσταται εργοστάσιο για το οποίο χορηγήθηκαν στο 
παρελθόν οι ακόλουθες άδειες οικοδομής: 

(α) Αρ. 053764, ημ. 31.01.1969, για ανέγερση εργοστασίου παραγωγής χλωρίνης 
και χαλυβδερίου.  

(β) Αρ. 74595, ημ. 22.06.1974, για τροποποιήσεις σε υφιστάμενη οικοδομή.  

(γ) Αρ. 709, ημ. 24.05.1990, για προσθήκη καταστήματος, αποθήκης και γραφείου 
σε υφιστάμενη οικοδομή. 
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2. Εναντίον του ιδιοκτήτη και του κάτοχου της ανάπτυξης εκδόθηκε στις 
22.07.1998 από το Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας διάταγμα κατεδάφισης 
αυθαίρετων υποστατικών (αρ. υπόθεσης: 12642/97). Σημειώνεται ότι τα δικαστικά 
μέτρα είχαν ληφθεί από το Συμβούλιο Βελτιώσεως Πέρα Χωρίου-Νήσου, το οποίο 
κατά την πιο πάνω ημερομηνία αποτελούσε αρμόδια Αρχή με βάση τις πρόνοιες του 
περί Ρύθμισης Οδών και Οικοδομών Νόμου. Αργότερα, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λευκωσίας έλαβε δικαστικά μέτρα για παρακοή του πιο πάνω διατάγματος, τα οποία 
αποσύρθηκαν όταν διαπιστώθηκε ότι οι κατηγορούμενοι κατεδάφισαν τα αυθαίρετα 
υποστατικά. Στη συνέχεια οι ιδιοκτήτες προχώρησαν στην ανέγερση νέων αυθαίρετων 
υποστατικών. Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας προχώρησε στη λήψη δικαστικών 
μέτρων με την υπόθεση αρ. 26474/05 και το Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας 
εξέδωσε διάταγμα κατεδάφισης των παράνομων προσθηκών. Επειδή δεν υπήρξε 
συμμόρφωση με το διάταγμα κατεδάφισης, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας 
λαμβάνει μέτρα για παρακοή του διατάγματος. 

3. Στις 30.06.2009 η Πολεοδομική Αρχή επέδωσε στους κατόχους και ιδιοκτήτες 
Ειδοποίηση Επιβολής, με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 46 του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου, για την τοποθέτηση χωρίς άδεια μεγάλου αριθμού 
εμπορευματοκιβωτίων (containers) και τη μη εξουσιοδοτημένη χρήση τους ως 
αποθηκών, καθώς και για χρήση του ελεύθερου χώρου του τεμαχίου ως 
αποθηκευτικού χώρου. Παράλληλα, η Πολεοδομική Αρχή στις 02.02.2010 ζήτησε από 
το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας τη λήψη δικαστικών μέτρων. 

4. Σημειώνεται ότι οι ιδιοκτήτες του εργοστασίου υπέβαλαν την αίτηση με αρ. 
ΛΕΥ/1875/97 για χορήγηση πολεοδομικής άδειας, με σκοπό τη μετακίνηση της 
ανάπτυξης σε κρατικό τεμάχιο στο ∆άλι. Η άδεια χορηγήθηκε στις 06.04.2009 και στο 
παρόν στάδιο εκκρεμεί στο ∆ήμο Ιδαλίου η αίτηση με αρ. ∆014/10 για χορήγηση της 
σχετικής άδειας οικοδομής. Επίσης, κατά την εξέταση της πιο πάνω αίτησης για 
χορήγηση πολεοδομικής άδειας, οι ιδιοκτήτες της ανάπτυξης υπέβαλαν αίτηση στην 
Πολεοδομική Αρχή για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για την ανέγερση 
καταστήματος στο τεμάχιο με αρ. 950. Η πιο πάνω αίτηση απορρίφθηκε στις 
29.06.2007, επειδή στο προς ανάπτυξη τεμάχιο υφίστανται αυθαίρετες κατασκευές. 

5. Αναφέρεται επίσης ότι για θέματα πρόκλησης οχληρίας, αρμόδια Αρχή για τη 
λήψη μέτρων είναι το Κοινοτικό Συμβούλιο Πέρα Χωρίου-Νήσου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών 
κ. Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1342, ημερομηνίας 29 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, Βουλευτή 
της Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, και σας πληροφορώ ότι η Κυβέρνηση, ως ο 
κύριος μέτοχος των Κυπριακών Αερογραμμών, διορίζει 8 από τα 11 μέλη του 
∆ιοικητικού Συμβουλίου της εταιρείας, αλλά δεν έχει ούτε ενδείκνυται να έχει 
οποιαδήποτε ανάμειξη στον τρόπο διοίκησης και στις καθημερινές δραστηριότητες της 
εταιρείας. Η αρμοδιότητα και η εξουσία όσο και η ευθύνη για διαχείριση όλων των 
θεμάτων της εταιρείας ανήκει αποκλειστικά και συλλογικά στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο 
της εταιρείας. 

 Αναφορικά με τα θέματα που εγείρονται στην εν λόγω ερώτηση, σας 
πληροφορώ ότι διαβιβάσαμε την επιστολή σας στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας το 
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οποίο με επιστολή του (επισυνάπτεται αντίγραφο), μας ενημέρωσε ότι υπάρχουν 
διαδικασίες ελέγχου της εφαρμογής των προγραμμάτων των Κυπριακών 
Αερογραμμών για την καταπολέμηση των τρωκτικών στα αεροπλάνα και το Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας είναι ο αρμόδιος φορέας ελέγχου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών  
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1365, ημερομηνίας 7 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.1365, με ημερομηνία 15 Ιουλίου 
2010, σχετικά με το εργοστάσιο “Βούρος” στην Κοφίνου και συγκεκριμένα κατά πόσο 
έχει (α) άδεια οικοδομής, (β) άδεια για βιολογική επεξεργασία των υγρών αποβλήτων 
και (γ) αν έχει ελεγχθεί η σωστή λειτουργία εκπομπών αερίων του εν λόγω 
εργοστασίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Όσον αφορά το θέμα της αδειοδότησης, σύμφωνα με στοιχεία που έχουν 
ληφθεί από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας, στις 11 Φεβρουαρίου 2005 
υπεβλήθη αίτηση προς την Πολεοδομική Αρχή, από το Συμβούλιο του 
Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου (για την εταιρεία Vouros Healthcare Ltd), ώστε να 
τους χορηγηθεί πολεοδομική άδεια για την ανέγερση εργοστασίου 
επεξεργασίας υπολοίπων από σφάγια, μέσα στο τεμάχιο με αριθμό 104, του 
Φ/Σχ. ΧΙΙΧ/32, στην περιοχή του Κοινοτικού Συμβουλίου Κοφίνου. Η 
πολεοδομική άδεια με αριθμό ΛΑΡ/00154/2005 εκδόθηκε στις 27 Νοεμβρίου 
2006, κατά παρέκκλιση των προνοιών της ∆ήλωσης Πολιτικής, μετά από 
σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου που λήφθηκε στις 6 Ιουνίου 
2006, με βάση τις πρόνοιες του Άρθρου 26 του περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμου, με διάρκεια ισχύος δέκα ετών. 

(β) Στο μεταξύ διαπιστώθηκε ότι είχαν αρχίσει οι οικοδομικές εργασίες μέσα στο 
πιο πάνω τεμάχιο. Γι’ αυτό και το Γραφείο Επάρχου Λάρνακας προώθησε 
δικαστικά μέτρα (Αρ. Φακ. ∆Β 23/2005 και ημερομηνία 28 Απριλίου 2005) και 
εξασφάλισε ∆ιάταγμα αναστολής εργασιών στις 10 Ιουνίου 2005 (Αρ. Ποινικής 
Υπόθεσης 6862/05). 

(γ) Αίτηση για εξασφάλιση άδειας οικοδομής υποβλήθηκε στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λάρνακας στις 27 Ιουλίου 2009 (Αρ. Φακ. Β506/2009), η οποία 
βρίσκεται στο τελικό στάδιο εξέτασής της, με τα άλλα εμπλεκόμενα 
Τμήματα/Υπηρεσίες. 

2. Τα θέματα που αφορούν την απόρριψη των υγρών αποβλήτων ή την εκπομπή 
αερίων/πρόκληση δυσοσμίας, αφορούν το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος (Τμήμα Περιβάλλοντος) και το Υπουργείο Εργασίας (Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας), τα οποία διεξάγουν τους δικούς τους ελέγχους και 
επιβάλλουν μέτρα, ως εκ τούτου αυτά τα Υπουργεία θα πρέπει να τοποθετηθούν 
ανάλογα.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1387, 

ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας  
κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα: Τα αιτήματα Έκτακτων Επιμελητών των Κρατικών Ινστιτούτων Επιμόρφωσης 
(Κ.Ι.Ε.) 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.04.1387 και ημερ. 21/7/2010, και σας θέτω υπόψη ότι αρμόδια αρχή για τον 
καθορισμό των όρων απασχόλησης των Επιμελητών είναι το Υπουργείο 
Οικονομικών. 

2. Αναφορικά με το καθένα από τα εγειρόμενα αιτήματα, παρατίθενται πιο κάτω 
τα ακόλουθα: 

(α) Παραχώρηση δωδεκάμηνων συμβολαίων απασχόλησης. 

Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Υ.Π.Π.) υπέβαλε κατά καιρούς το πιο 
πάνω αίτημα προς το Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο, όμως, δεν το έκανε 
αποδεκτό. Η πιο πρόσφατη για το θέμα αλληλογραφία επισυνάπτεται ως 
Παράρτημα (επιστολή Υ.Π.Π. με αρ. φακ. 15.17.05.3/10 και ημερ. 30/12/2008 
και επιστολή Υπουργείου Οικονομικών με αρ. φακ. 15.17.013.001 και 
30/10/2009). 

(β) Τοποθέτηση ενός Επιμελητή σε κάθε Κ.Ι.Ε. με 38 ώρες εργασίας. 

 Τα κριτήρια στελέχωσης με Επιμελητές, τόσο των δημόσιων σχολείων όσο και 
των Κρατικών Ινστιτούτων Επιμόρφωσης (Κ.Ι.Ε.), καθορίστηκαν από το 
Υπουργείο Οικονομικών με βάση τον αριθμό των μαθητών, μετά από τη 
διεξαγωγή μελέτης, οργάνωσης και στελέχωσης. Έτσι, π.χ. στα Γυμνάσια, με 
αρ. μαθητών μέχρι 300, τοποθετείται 1 Επιμελητής, με κλιμάκωση μέχρι τους 
900 και άνω μαθητές όπου τοποθετούνται 3 Επιμελητές. 

 Στα Κ.Ι.Ε., με αρ. μαθητών μέχρι 150, οι ώρες απασχόλησης καθορίστηκαν στις 
14 ώρες εβδομαδιαίως, με κλιμάκωση μέχρι και 1600 μαθητές όπου 
καθορίστηκαν 60 ώρες εργασίας. Τα κριτήρια για στελέχωση των Κ.Ι.Ε. 
αναθεωρήθηκαν προσφάτως από το Υπουργείο Οικονομικών. Η αλληλογραφία 
μεταξύ Υ.Π.Π. και Υπουργείου Οικονομικών είναι αυτή που αναφέρεται στο πιο 
πάνω Παράρτημα. 

(γ) Παραχώρηση προσαυξήσεων και τοποθέτηση Επιμελητών στην ανάλογη 
Βαθμίδα της Κλ. Α2 ανάλογα με τα χρόνια υπηρεσίας. 

 Για την παραχώρηση σε έκτακτους υπαλλήλους προσαυξήσεων εφαρμόζονται 
τα διαλαμβανόμενα στους κωδικοποιημένους από το Υπουργείο Οικονομικών 
όρους υπηρεσίας των έκτακτων υπαλλήλων, σύμφωνα με τα οποία 
παραχωρείται ετήσια προσαύξηση υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις, στις 
οποίες βασική είναι η συμπλήρωση ενός έτους συνεχούς υπηρεσίας στην ίδια 
απασχόληση. 

 Ως εκ τούτου, εφόσον η συνεχόμενη υπηρεσία των εν λόγω υπαλλήλων είναι 
δεκάμηνη, δεν είναι δυνατή η παραχώρηση προσαυξήσεων. 
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 Το αίτημα θα είναι δυνατό να ικανοποιηθεί μόνο αν ικανοποιηθεί το αίτημα υπ’ 
αρ. (α) που αφορά τη δωδεκάμηνη απασχόληση ή αν τροποποιηθούν οι όροι 
υπηρεσίας των έκτακτων υπαλλήλων, θέματα για τα οποία την αποκλειστική 
αρμοδιότητα έχει το Υπουργείο Οικονομικών. 

 Σημειώνεται ότι τα όσα αναφέρονται στις παραγράφους (α), (β) και (γ) ισχύουν 
και για τους Επιμελητές που απασχολούνται στα Απογευματινά-Βραδινά Τμήματα των 
Τεχνικών Σχολών. 

3. Η επιστολή σας έχει διαβιβαστεί προς το Υπουργείο Οικονομικών για τις 
ενέργειες που θα κριθούν εκ μέρους του σκόπιμες, λόγω αρμοδιότητας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.011, ημερομηνίας 21ης Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 3.8.2010 σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος από το Υπουργείο Οικονομικών με αρ. φακ. 05.22.001 και ημερομηνία 
18 Αυγούστου, 2010 με την παράκληση να διαβιβαστούν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στοιχεία για έργα άνω του μισού εκατομμυρίου ευρώ που 
κατακυρώθηκαν κατά τη διάρκεια της δεκαετούς διακυβέρνησης του Γλ. Κληρίδη, κατά 
την πενταετή διακυβέρνηση του Τ. Παπαδόπουλου και κατά τη διάρκεια της μέχρι 
τώρα διακυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια. 

 Συνημμένα διαβιβάζονται στοιχεία από τα ακόλουθα Τμήματα του Υπουργείου: 

1. Τμήμα Αναδασμού 

2. Τμήμα ∆ασών 

3. Τμήμα Γεωργίας 

4. Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

5. Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών 

6. Τμήμα Γεωλογικής Επισκόπησης 

7. Μετεωρολογική Υπηρεσία 

8. Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών 

 Το Υπουργείο παραμένει στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω 
πληροφορίες/διευκρινήσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών  
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.016, ημερομηνίας 28 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.016, η οποία αποστάληκε με επιστολή 
σας ημερομηνίας 06/08/2010, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Στο παρελθόν υποβλήθηκε αίτημα για ανέγερση Εμπορικού Κέντρου στον 
Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων στον Άγιο Γεώργιο στη Λάρνακα, και αφού 
αυτό αξιολογήθηκε, κρίθηκε ότι αυτό δεν ήταν δικαιολογημένο, επειδή ο 
Οικισμός γειτνιάζει με άξονα εμπορικής δραστηριότητας, όπου παρέχονται 
πολύ ικανοποιητικές δυνατότητες παροχής εμπορικών υπηρεσιών προς τους 
εκτοπισθέντες που στεγάζονται στον Οικισμό. 

(β) Σημειώνεται ότι ο αναφερόμενος Οικισμός που αποτελείται από εκατόν 
εβδομήντα μια (171) οικιστικές μονάδες, έχει ανεγερθεί σε γη Τ/Κ ιδιοκτησίας 
που δεν έχει απαλλοτριωθεί και όπου, με βάση την ισχύουσα πολιτική, δεν είναι 
εφικτή η ανέγερση μόνιμης κατασκευής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών  
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.025, ημερομηνίας 30 

Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό 23.06.009.05.01.025 και ημερομηνία 05/08/2010 σχετικά με 
την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, με 
αριθμό 23.06.009.05.01.025 και ημερομηνία 30 Ιουλίου και σας επισυνάπτω 
αντίγραφα με τα αποτελέσματα των δειγματοληψιών και των χημικών αναλύσεων που 
έγιναν στα πλαίσια της ετοιμασίας των αναγκαίων μελετών για την αποκατάσταση και 
τη μετέπειτα φροντίδα των χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριμμάτων (ΧΑ∆Α) των 
επαρχιών Πάφου και Λάρνακας-Αμμοχώστου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με  
αρ. 23.06.009.05.01.034, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της βουλευτού 

εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η προώθηση ανάπτυξης γηριατρικών υπηρεσιών και κατ’ οίκον φροντίδας 
υγείας εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Υγείας. 

2. Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους, 
είναι ευαισθητοποιημένες στα θέματα ευημερίας, προστασίας, ασφάλειας και 
φροντίδας των ατόμων της τρίτης ηλικίας. Η παροχή φροντίδας διακρίνεται ως 
ακολούθως: 

• Ιδρυματική φροντίδα (24ωρη φροντίδα), δηλαδή φροντίδα σε Στέγες 
Ηλικιωμένων και Αναπήρων ή Φροντιστές (Σπίτια στην Κοινότητα) με 
βάση τον Νόμο (Ν.222/91) και τις Κανονιστικές ∆ιοικητικές Πράξεις 
(Κ.∆.Π. 213/2000). 
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• Ημερήσια φροντίδα (Κέντρα Ενηλίκων) με βάση τον Νόμο (Ν.38(Ι)/97) 
και   τις Κανονιστικές ∆ιοικητικές Πράξεις (Κ.∆.Π. 394/2000). 

3. Στόχος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας είναι η διατήρηση της 
λειτουργίας των Στεγών Ηλικιωμένων στα καθορισμένα από τη σχετική 
νομοθεσία επίπεδα με τακτικές επιθεωρήσεις σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
Νόμου [προσόντα ∆ιευθύνοντος Προσώπου και προσωπικού, αναλογία 
προσωπικού/ενοίκων, αναλογία χώρου/ειδών υγιεινής/ενοίκων, καθαριότητα 
ενοίκων/κτιρίου, ανανέωση κάθε χρόνο των πιστοποιητικών καταλληλότητας 
από τις αρμόδιες Υπηρεσίες (Πυροσβεστική, Υγειονομείο, ∆ημόσια Έργα, 
Ηλεκτρομηχανολογική), ανανέωση κάθε χρόνο των πιστοποιητικών υγείας του 
προσωπικού]. 

4. Για τις Στέγες Ηλικιωμένων υπάρχει αλφαβητικός κατάλογος με όλες τις 
Ιδιωτικές/Κοινοτικές/Κρατικές Στέγες ανά επαρχία, ο οποίος αναθεωρείται 
ανάλογα. Με τον κατάλογο, διασφαλίζεται η ισότιμη μεταχείριση των Στεγών 
αφού είναι διαθέσιμος για όλους τους ενδιαφερόμενους πολίτες στα Τοπικά 
Γραφεία Ευημερίας της Επαρχίας για την οποία ενδιαφέρονται. Σήμερα, 
λειτουργούν 121 Στέγες Ηλικιωμένων και Αναπήρων παγκύπρια. 

5. Ιδρυματική φροντίδα παρέχεται επίσης και σε Σπίτια στην Κοινότητα 
(Φροντιστές). Σήμερα λειτουργούν 7 Σπίτια στην Κοινότητα, με πρωτοβουλία 
μη Κυβερνητικών Οργανώσεων. Σ’ αυτά, εξυπηρετούνται 35 άτομα. 

 Κατάλογος Στεγών Ηλικιωμένων και Φροντιστών 

Επαρχία 

 

Κρατικές Κοινοτικές Ιδιωτικές Σύνολο 

Κοινοτ./Ιδιωτ./ 
Κρατ. 

Φροντιστές 

Λευκωσία 1 19 32 53 2 

Λεμεσός 1 7 30 38 2 

Λάρνακα 2 8 6 16 3 

Πάφος 1 1 8 10  

Αμμόχωστος - 2 - 2  

Ευρύχου - 3 - 3  

Σύνολο 5 40 76 122 7 

Με στόχο την βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών και την άσκηση πιο 
αποτελεσματικού ελέγχου στις Στέγες, άρχισαν εντός του 2009 και συνεχίζονται 
οι εργασίες για τροποποίηση των προνοιών της νομοθεσίας και των 
κανονισμών που διέπουν τη λειτουργία των Στεγών. 

6. Τα Κέντρα Ενηλίκων, λειτουργούν κυρίως από τα Συμβούλια Κοινοτικού 
Εθελοντισμού, επιχορηγούνται μέσω του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών και 
παρέχουν σε άτομα με ειδικές ανάγκες, ανάπηρα και ηλικιωμένα άτομα 
διάφορες υπηρεσίες, κατά τη διάρκεια της ημέρας, όπως φροντίδα, προστασία, 
απασχόληση, ψυχαγωγία, φαγητό, πλύσιμο ρούχων και άλλα. Στα Κέντρα 
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Ενηλίκων, μπορούν να συμμετέχουν άτομα ηλικίας άνω των 18 χρονών. Η 
εγγραφή και λειτουργία των Κέντρων διέπεται από σχετική Νομοθεσία και 
Κανονισμούς. Σήμερα λειτουργούν 28 Κέντρα Ενηλίκων παγκύπρια. 

Επαρχία Κοινοτικά Ιδιωτικά 

Λευκωσία 10  

Λεμεσός 8  

Λάρνακα 2  

Πάφος 6  

Αμμόχωστος 1  

Ευρύχου 1  

Σύνολο 28  

7. Όσον αφορά το Πρόγραμμα «Κατ’ Οίκον Φροντίδα Ηλικιωμένων και Ατόμων με 
Ειδικές Ανάγκες», αυτό παρέχεται από Κρατικές Κατ’ Οίκον Φροντίστριες, από 
ιδιώτες ή κοινοτικούς φροντιστές με επισκέψεις στο σπίτι του ηλικιωμένου ή 
από αλλοδαπούς φροντιστές που διαμένουν στο ίδιο σπίτι με τον ηλικιωμένο. 
Το πρόγραμμα αυτό, προωθήθηκε στα πλαίσια της φιλοσοφίας και των αρχών 
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας για δημιουργία υποστηρικτικών 
υπηρεσιών, ώστε τα ηλικιωμένα άτομα να παραμένουν όσο το δυνατό 
περισσότερο στο περιβάλλον τους υπό αξιοπρεπείς συνθήκες διαβίωσης και με 
ευκαιρίες για ενεργό συμμετοχή στην κοινότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών 
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.01.044 και 

23.06.009.05.01.059, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010 και 6 Αυγούστου 2010, 
αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.044 και 23.06.009.05.01.059, οι οποίες 
αποστάληκαν με επιστολή σας ημερομηνίας 30/08/2010 και σας ενημερώνω για τα 
ακόλουθα: 

(α) Το καφενείο που βρίσκεται στο Εμπορικό Κέντρο του Οικισμού Στέγασης 
Εκτοπισθέντων Άγιοι Ανάργυροι II, έχει υποστεί πρόσφατα ζημιές από 
βανδαλισμούς από αγνώστους. Λειτουργοί του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως έχουν επιθεωρήσει τις ζημιές και έχουν ήδη δώσει οδηγίες στον 
Εργολάβο Γενικής Συντήρησης για τις αναγκαίες εργασίες που πρέπει να 
εκτελεστούν για την επιδιόρθωση του καφενείου. 

(β) Παράλληλα, έχει αρχίσει η διαδικασία για την παραχώρηση του αναφερόμενου 
καφενείου σε δικαιούχο αιτητή και, σύμφωνα με την ισχύουσα πρακτική, έχει 
προκηρυχθεί διαγωνισμός και σύντομα θα κατακυρωθεί η προσφορά στον 
επιτυχόντα αιτητή που θα αναλάβει τη διαχείριση και λειτουργία του εν λόγω 
καφενείου. 
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(γ) Η αντικατάσταση των ξύλινων κουφωμάτων με κουφώματα από αλουμίνιο στις 
οικιστικές μονάδες του αναφερόμενου Οικισμού θα αξιολογηθεί περί τις αρχές 
του 2011, στα πλαίσια του προγραμματισμού που θα καθορίσει το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, στο πλαίσιο του συνόλου των εργασιών 
συντήρησης/επιδιόρθωσης των Οικισμών Στέγασης Εκτοπισθέντων. 

(δ) Έχει ήδη προγραμματιστεί η συνολική επιδιόρθωση της μόνωσης της οροφής 
στην πολυκατοικία που βρίσκεται στην οδό Αγίου Μηνά αρ. 3 στον Οικισμό 
Στέγασης Εκτοπισθέντων Μακάριος Γ΄ στη Λάρνακα. Στις υπόλοιπες 
πολυκατοικίες θα εκτελεστούν εργασίες μόνωσης της οροφής τοπικά, όπου 
αυτό χρειάζεται. 

(ε) Εξειδικευμένο πρόγραμμα μόνωσης των οροφών των πολυκατοικιών θα 
καθοριστεί από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σε μεταγενέστερο στάδιο, 
ανάλογα με τις ανάγκες που παρουσιάζονται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.048, ημερομηνίας 5 

Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη  

«Χρήση Πεδίου Βολής Καλού Χωριού από τις Βρετανικές Βάσεις 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.05.01.048 ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2010, και να σας πληροφορήσω ότι, 
σύμφωνα με τα τηρούμενα από το ΓΕΕΦ στοιχεία η χρήση, κατ' έτος, του υπόψη 
πεδίου βολής, από μέρους των Βρετανικών Βάσεων, έχει ως ακολούθως: 

α. Έτος 2000: Σύμφωνα με το Μνημόνιο 

β. Έτος 2001: Σύμφωνα με το Μνημόνιο 

γ. Έτος 2002: Σύμφωνα με το Μνημόνιο 

δ. Έτος 2003: Σύμφωνα με το Μνημόνιο 

ε. Έτος 2004: Σύμφωνα με το Μνημόνιο 

στ. Έτος 2005: ∆εν εκτελέστηκαν ασκήσεις 

ζ. Έτος 2006: ∆εν εκτελέστηκαν ασκήσεις 

η. Έτος 2007: ∆εν εκτελέστηκαν ασκήσεις 

θ. Έτος 2008: Σύμφωνα με το Μνημόνιο 

ι. Έτος 2009: ∆εν εκτελέστηκαν ασκήσεις 

ια. Έτος 2010: ∆εν εκτελέστηκαν ασκήσεις 

2. Σημειώνεται ότι σύμφωνα με το Μνημόνιο Συναντίληψης, που υπογράφτηκε 
στις 14 Ιανουαρίου 2000 μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του Ηνωμένου 
Βασιλείου, οι Βρετανοί δικαιούνται να χρησιμοποιούν το Πεδίο Βολής Κ. Χωριού 
Λάρνακας, για στρατιωτικές ασκήσεις, για περίοδο δέκα ημερών ετησίως. 

3. Αναφορικά με το ερώτημά σας κατά πόσο αληθεύουν οι πληροφορίες ότι οι 
Βρετανοί έχουν ζητήσει επέκταση του αριθμού των ημερών άσκησης σας 
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πληροφορούμε ότι, στο Υπουργείο Άμυνας δεν έχει υποβληθεί, από μέρους τους, 
τέτοιο αίτημα. 

4. Παρακαλούμε για την ενημέρωσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.053, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Πάγκοι αναμονής ταξιδιωτικών πρακτορείων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το θέμα της χωροθέτησης των πάγκων αναμονής των ταξιδιωτικών 
πρακτορείων στο χώρο του Νέου Τερματικού Κτιρίου στον Αερολιμένα Λάρνακας 
ανήκει στα πλαίσια της επιχειρηματικής δραστηριότητας μεταξύ των ιδιωτικών 
εταιρειών. Το Κράτος συνήθως δεν παρεμβαίνει στο θέμα αυτό και επιλύεται από τις 
ίδιες τις εταιρείες. 

3. Tο θέμα της πορείας εξόδου των επιβατών στο Αεροδρόμιο Λάρνακας 
επανεξετάζεται από τον Επενδυτή μέσα στα πλαίσια της συνεχούς αναβάθμισης και 
βελτίωσης των εγκαταστάσεων και λειτουργίας του Νέου Τερματικού Κτιρίου στον 
Αερολιμένα Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.055, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημ. 6 Σεπτεμβρίου 
2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Για όλα τα Μέτρα του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 έχουν 
υποβληθεί εκατοντάδες ενστάσεις, οι οποίες απαιτούν αρκετό χρόνο για να 
εξεταστούν διοικητικά και να μπορέσουν να τεθούν ενώπιον της Επιτροπής 
Ενστάσεων. Πρέπει να σημειωθεί ότι μεγάλο μέρος των αιτητών που απορρίφθηκαν 
έχουν προβεί σε ενστάσεις, χωρίς να υπάρχει ιδιαίτερη τεκμηρίωση που να τις 
δικαιολογεί (π.χ. μειωμένη μοριοδότηση). Παρά το γεγονός αυτό, όλες οι ενστάσεις 
μελετούνται και μετά από την ετοιμασία σημειωμάτων, υποβάλλονται στην Επιτροπή 
Ενστάσεων. 

2. Η εξέταση των ενστάσεων για το Καθεστώς 1.5.1 «Επενδύσεις στις γεωργικές 
και κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις» έχει ήδη αρχίσει. Η Επιτροπή Ενστάσεων έχει 
ολοκληρώσει την εξέταση των ενστάσεων της Κατηγορίας Α (επενδύσεις με ύψος 
ενίσχυσης μέχρι €9.000). Σύμφωνα με τον προγραμματισμό της Επιτροπής, η εξέταση 
των ενστάσεων της Κατηγορίας Β (επενδύσεις με ύψος ενίσχυσης πάνω από €9.000) 
που έχουν απομείνει, αποτελεί πρώτιστη προτεραιότητα και αναμένεται να 
ολοκληρωθεί το συντομότερο δυνατό. Μετά την εξέταση, οι ενιστάμενοι θα 
ενημερωθούν γραπτώς για την απόφαση της Επιτροπής. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.061, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Ο Σχεδιασμός και η κατασκευή των εγκαταστάσεων των Αερολιμένων 
Λάρνακας και Πάφου, έχει γίνει με βάση τις πρόνοιες της Συμφωνίας Παραχώρησης. 

3. Οι χώροι στάθμευσης λεωφορείων και ταξί καλύπτουν συνολική έκταση 
εμβαδού 20.000 τετραγωνικών μέτρων περίπου. Με βάση τα σχέδια που 
περιλαμβάνονταν στη συμφωνία Παραχώρησης ο χώρος αυτός δεν είναι 
στεγασμένος. Ωστόσο μετά από αίτημα των οδηγών ταξί, των οποίων ο χρόνος 
αναμονής στο χώρο του Αερολιμένα είναι σημαντικός, ο Επενδυτής έχει πρόσφατα 
καλύψει χώρο στάθμευσης 40 οχημάτων ταξί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.063, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Κατασκευαστικά έργα στην παραλιακή οδό Πιαλέ Πασά 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Η μελέτη των κατασκευαστικών έργων για τη βελτίωση της οδού Πιαλέ Πασά 
στη Λάρνακα βρίσκεται στο τελικό στάδιο και αναμένεται η προκήρυξη προσφορών 
εντός του Νοεμβρίου 2010. 

3. Οι εργασίες κατασκευής του έργου αναμένεται να ξεκινήσουν το πρώτο 
τετράμηνο του 2011 και θα διαρκέσουν 2 χρόνια. 

4. Για τα επηρεαζόμενα κέντρα αναψυχής που βρίσκονται σε δημοτική γη 
ακολουθείται η διαδικασία έξωσης από το ∆ήμο Λάρνακας ενώ για τα κέντρα που 
βρίσκονται πάνω σε κρατική γη το θέμα έχει παραπεμφθεί στο Υπουργείο 
Εσωτερικών για τις δέουσες ενέργειες για απομάκρυνσή τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών  
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.070, ημερομηνίας 10 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα 

Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.005.01.070 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λεμεσού κ. Α. Κυπριανού και αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 20/08/10, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Παρακαμπτήριος ∆ρόμος στην περιοχή του Αρχαιολογικού Χώρου 
Αμαθούντας 
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 Στο παρόν στάδιο το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προωθεί την ετοιμασία των 
κατασκευαστικών σχεδίων μέσω ιδιώτη μελετητή, με στόχο την προκήρυξη 
διαγωνισμού για την ανάθεση των κατασκευαστικών εργασιών κατά το δεύτερο 
εξάμηνο 2011. Το συμβόλαιο κατασκευής του Έργου αναμένεται ότι θα έχει 
διάρκεια 18 μηνών. 

(β) Ανακατασκευή τουριστικού παραλιακού δρόμου από το ξενοδοχείο 
«Ατλαντικά» μέχρι το ξενοδοχείο «Ηλίας» 

 Το Έργο αφορά τη διεύρυνση/βελτίωση του πιο πάνω τμήματος του 
Παραλιακού ∆ρόμου. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει αναθέσει σε ιδιώτη 
μελετητή την εκπόνηση των κατασκευαστικών σχεδίων και προγραμματίζεται η 
προκήρυξη διαγωνισμού για την ανάθεση της κατασκευής του έργου στις αρχές 
του 2011. Το συμβόλαιο κατασκευής του Έργου αναμένεται ότι θα έχει διάρκεια 
18 μηνών. 

(γ) Κατασκευή δυο παράλληλων κυματοθραυστών έναντι των ξενοδοχείων 
Four Seasons, Mediterranean και Amathus στον Άγιο Τύχωνα 

 Σύμφωνα με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, το οποίο είναι αρμόδιο για την 
κατασκευή έργων προστασίας της παραλίας, ετοιμάσθηκε Γενικό Σχέδιο 
Προστασίας του Κόλπου Λεμεσού από Ολλανδούς επιστήμονες, στο οποίο 
προνοείται μεταξύ άλλων και η κατασκευή δύο παράλληλων κυματοθραυστών 
στη θαλάσσια περιοχή έναντι των εν λόγω ξενοδοχείων. Το εν λόγω έργο, 
αποτελεί μέρος ευρύτερου σχεδιασμού που καλύπτει και την παρακείμενη 
παράλια περιοχή του ∆ήμου Γερμασόγειας, όπου θα κατασκευαστούν άλλοι 
πέντε κυματοθραύστες. 

 Τα κατασκευαστικά σχέδια για τους δύο κυματοθραύστες του Αγίου Τύχωνα 
έχουν ετοιμαστεί από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων και το κόστος του έργου 
εκτιμάται ότι θα ανέλθει στα €1,4 εκ. περίπου. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο, με την Απόφαση του Αρ. 47.406 ημερ. 18.2.1998, 
καθόρισε ότι η κυβερνητική συνεισφορά έναντι του συνολικού κόστους 
εκτέλεσης των υπό αναφορά έργων θα ανέρχεται στο 50%. Το υπόλοιπο 50% 
της δαπάνης θα καλύπτεται από την οικεία Τοπική Αρχή. Με βάση την ίδια 
Απόφαση, παρέχεται, υπό συγκεκριμένες προϋποθέσεις, η δυνατότητα 
μείωσης του ποσοστού συνεισφοράς των Τοπικών Αρχών. Συγκεκριμένα, το 
Υπουργείο Εσωτερικών, κατόπιν προβληματισμού και διαβούλευσης με όλους 
τους ενδιαφερόμενους, αποφάσισε ότι στις περιπτώσεις που παρατηρείται 
πρόβλημα όσον αφορά την καταβολή της συνεισφοράς των Τοπικών Αρχών, 
θα πρέπει να υποβάλλονται από την οικεία Επαρχιακή ∆ιοίκηση σχετικές 
μελέτες, στις οποίες να αναφέρονται τεκμηριωμένα οι λόγοι για τους οποίους οι 
οικείες Τοπικές Αρχές αδυνατούν ή αρνούνται να καταβάλουν τη συνεισφορά 
τους, καθώς και συγκεκριμένες εισηγήσεις για κατάλληλους τρόπους 
αντιμετώπισης των προβλημάτων αυτών. 

 Η κοινότητα Αγίου Τύχωνα έχει δηλώσει επανειλημμένα ότι δεν προτίθεται να 
καλύψει το μέρος της δαπάνης που της αναλογεί, χωρίς ωστόσο να υποβάλει 
οποιαδήποτε εναλλακτική τεκμηριωμένη πρόταση ως προς το ποσοστό που 
δύναται να καταβάλει για την κατασκευή των εν λόγω κυματοθραυστών. 
Προκειμένου να καταστεί δυνατή η προώθηση εκτέλεσης των υπό αναφορά 
έργων, το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα οφείλει: 
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 (α) Να τεκμηριώσει τους λόγους για τους οποίους δεν επιθυμεί ή και 
αδυνατεί να καταβάλει το ποσοστό της συνεισφοράς που του αναλογεί. 

 (β) Να ζητήσει τη διεξαγωγή μελέτης ώστε να διαφανεί κατά πόσο 
δικαιολογείται η μείωση της συνεισφοράς του στο έργο. 

 ∆υστυχώς μέχρι σήμερα το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα δεν έχει προβεί 
σε οποιαδήποτε από τις προαναφερθείσες ενέργειες και με τον τρόπο αυτό το 
ίδιο το Συμβούλιο δημιουργεί εμπόδια, προσκόμματα και καθυστερήσεις στην 
υλοποίηση ενός σημαντικού έργου για την περιοχή και για τους ιδιοκτήτες γης 
κατά μήκος της ακτής. 

2. Τα θέματα 1 και 2 της Ερώτησης του κ. Κυπριανού δεν εμπίπτουν στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών και παρακαλώ όπως για αυτά 
απευθυνθείτε στο καθ' ύλην αρμόδιο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα 
Αρχαιοτήτων).» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.096, 
ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.05.01.096 και 
ημερομηνία 30 Αυγούστου 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
ενημερώνω τα ακόλουθα: 

(α) Η Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου, σε συνεργασία με μέλη του ∆ικανικού 
Εργαστηρίου Ηλεκτρονικών ∆εδομένων του Αρχηγείου, προβαίνει σε τακτές 
έρευνες σε πρακτορεία στοιχημάτων και άλλα υποστατικά και όπου 
διαπιστώνεται η διεξαγωγή παράνομου ηλεκτρονικού τζόγου, προβαίνει άμεσα 
σε δίωξη των παρανομούντων. Πέραν των απροειδοποίητων επισκέψεων, 
διεξάγονται καθημερινά περιπολίες και έλεγχοι όλων των πρακτορείων 
στοιχημάτων, τόσο από τους Αστυνομικούς Σταθμούς όσο και από τον Ουλαμό 
Πρόληψης Εγκλημάτων Αμμοχώστου. 

(β) Κατά την τριετία μεταξύ 2008-2010 πραγματοποιήθηκαν 199 επιχειρήσεις για 
πάταξη του ηλεκτρονικού τζόγου και ο Ουλαμός Πρόληψης Εγκλημάτων 
Αμμοχώστου προέβη σε 141 καταγγελίες. Τα περιστατικά αυτά παρουσιάζονται 
αναλυτικά στον πιο κάτω πίνακα: 

Έτος Επιχειρήσεις Καταγγελίες Κατασχέσεις ηλεκτρονικών 
υττολογιστών 

 

2008 66 51 182  

2009 115 79 309  

2010 
(μέχρι 
22/09) 

18 11 56. » 
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Απάντηση ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.109, 
ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«ΘΕΜΑ: Λύκειο Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 31/8/2010 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Για ριζική βελτίωση της οδικής πρόσβασης τόσο προς το Λύκειο όσο και προς 
την Τεχνική Σχολή, το Γυμνάσιο και το υπό μελέτη 5° ∆ημοτικό Σχολείο 
Παραλιμνίου, προωθείται η κατασκευή δρόμου βορειοδυτικά των σχολείων. Με 
την κατασκευή του δρόμου αυτού θα αποσυμφορηθεί από κίνηση οχημάτων η 
οδός Κοραή. 

2. Η απαλλοτρίωση του τεμαχίου 436 μελετάται με βάση το νέο ανασχεδιασμό του 
σχολείου και τις πιθανές ανάγκες νέας εισόδου. 

 Η απαλλοτρίωση αυτή απλά θα δημιουργήσει πρόσθετη είσοδο από βόρεια 
προς το Λύκειο. Σημειώνεται ότι είσοδος ήδη υπάρχει από την πρόσβαση προς 
τα γραφεία της Σχολικής Εφορείας 50 μ. ανατολικότερα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.110, 
ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«ΘΕΜΑ:  Γυμνάσιο Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 2/9/2010 και σας πληροφορώ ότι 
το Υπουργείο επί του παρόντος δεν προτίθεται να ζητήσει την απαλλοτρίωση 
ολόκληρου του τεμαχίου 386. Το σχολείο διαθέτει ικανοποιητικό χώρο στάθμευσης. 

 Ήδη προωθείται μεγάλης έκτασης απαλλοτρίωση για αναβάθμιση των δρόμων 
πρόσβασης προς το Γυμνάσιο. Στα πλαίσια αυτά θα καταβληθεί προσπάθεια 
απαλλοτρίωσης μικρού τμήματος του τεμαχίου 836 για βελτίωση της πρόσβασης και 
δημιουργία χώρου στάθμευσης για την αίθουσα πολλαπλής χρήσης εφόσον εγκριθεί 
από το Υπουργείο Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.112, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημ. 31 Αυγούστου 
2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Όπως είναι γνωστό, το Πρόγραμμα Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 
περιλαμβάνει μεγάλο αριθμό Μέτρων, τα οποία αν αξιοποιηθούν σωστά από 
τους ενδιαφερόμενους παραγωγούς, μπορούν να έχουν καθοριστική σημασία 
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αναφορικά με την ανάκαμψη των αγροτικών κλάδων και τη βελτίωση της 
ανταγωνιστικότητας των αγροτικών προϊόντων. Επίσης, η οργάνωση των 
παραγωγών σε ομάδες σύμφωνα με την Κοινοτική Νομοθεσία, βοηθά σε 
σημαντικό βαθμό στη μείωση του κόστους παραγωγής, αλλά και στην 
εξασφάλιση αμειπτικότερων τιμών για τα προϊόντα των παραγωγών των 
ομάδων. 

2. Σημειώνεται επίσης ότι, έχει ήδη ολοκληρωθεί μελέτη για τις επιπτώσεις της 
ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) και το μέλλον και τη δυναμική του 
κυπριακού αγροτικού τομέα. Σκοπός της Μελέτης είναι η παρουσίαση της 
υπάρχουσας κατάστασης στον κυπριακό αγροτικό τομέα και οι 
διαφοροποιήσεις που έγιναν κατά τη διάρκεια των τελευταίων ετών, με την 
ένταξη στην ΕΕ. Ανάμεσα στα άλλα, στη μελέτη εξετάζονται οι προοπτικές 
ανάπτυξης τόσο των διαφόρων καλλιεργειών, όσο και του ίδιου του τόπου από 
πλευράς υποβοηθητικών έργων. Εξετάζονται επίσης τρόποι βελτίωσης της 
ανταγωνιστικότητας των γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων. Η Μελέτη 
ολοκληρώθηκε κατά το 2010 και είναι αναρτημένη στην ιστοσελίδα του 
Τμήματος Γεωργίας (www.moa.gov.cy/da). Τα αποτελέσματά της ήδη 
αξιοποιούνται κατάλληλα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών  
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.119, ημερομηνίας 25 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.05.01.119 και ημερομηνία 14/09/2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Υπάρχει πρόθεση για προώθηση, το ταχύτερο δυνατόν, του θέματος της 
επαγγελματικής κατοχύρωσης των ναυαγοσώστων; 

Το Υπουργείο Εσωτερικών μετά από αλλεπάλληλες συσκέψεις με τους 
αρμόδιους φορείς, επεξεργάζεται μαζί με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας 
Νομοσχέδιο με τίτλο "Ο περί Ναυαγοσώστων Νόμος του 2010", που 
αποσκοπεί στη νομοθετική ρύθμιση του θεσμού των Ναυαγοσώστων. Με την 
ολοκλήρωση του νομοτεχνικού ελέγχου από τη Νομική Υπηρεσία, το 
συντομότερο δυνατό, το Νομοσχέδιο μετά από την έγκρισή του από το 
Υπουργικό Συμβούλιο θα κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων για ψήφισή 
του σε Νόμο. 

(β) Υπάρχει πρόθεση για επέκταση του ωραρίου λειτουργίας της ναυαγοσωστικής 
υπηρεσίας; 

 Το ωράριο λειτουργίας της ναυαγοσωστικής υπηρεσίας καθορίζεται από τις 
Επαρχιακές ∆ιοικήσεις σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές ανάλογα με τις 
ανάγκες της κάθε παραλιακής περιοχής. 

 Με απόφαση του Υπουργού Εσωτερικών επεκτάθηκε κατά ένα μήνα η χρονική 
περίοδος υπηρεσίας των Ναυαγοσώστων. 
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(γ) Τι προμήθειες προγραμματίζεται να παρασχεθούν σε υλικό και εξοπλισμό, 
δεδομένου ότι οι ναυαγοσώστες στην Επαρχία Λάρνακας δε διαθέτουν πλωτά 
μέσα; 

 Για το έτος 2010, από τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού έχει διατεθεί 
συνολικό ποσό €77.705 για την αγορά ναυαγοσωστικού εξοπλισμού στην 
Επαρχία Λάρνακας. Επιπρόσθετα περιλαμβάνεται πρόνοια στον 
Προϋπολογισμό του 2010, ποσό ύψους €8.000 για τον ίδιο σκοπό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.130, 

ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.05.01.130 και 
ημερομηνία 6 Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ ότι στα πλαίσια της εφαρμογής της Νομοθεσίας, η Αστυνομία διενεργεί 
απροειδοποίητους ελέγχους σε διάφορα υποστατικά και προβαίνει σε σχετικές 
καταγγελίες εκεί και όπου εντοπίζονται άτομα να παρανομούν. 

2. Σύμφωνα με τα στοιχεία που υπάρχουν όσον αφορά τους ελέγχους που 
διενεργούνται σε Παγκύπρια βάση σχετικά με το κάπνισμα σε κλειστούς χώρους, δεν 
έχουν προκύψει οποιαδήποτε περιστατικά που αφορούσαν τη χρήση ναργιλέ σε 
κλειστούς χώρους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.155, ημερομηνίας 7 
Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου  

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Στελέχωση της μονάδας βραχείας νοσηλείας του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά την στελέχωση της μονάδας 
βραχείας νοσηλείας του Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου και σας πληροφορώ ότι 
στο παρόν στάδιο δεν υπάρχουν οι απαιτούμενες πιστώσεις για την πρόσληψη 
νοσηλευτικού προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.156, ημερομηνίας 7 
Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου  

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Αριθμός των νοσηλευτών που θα προσληφθούν στα Γενικά Νοσοκομεία 
Αμμοχώστου και Λάρνακας. 

 Αναφορικά με τον αριθμό των νοσηλευτών που θα προσληφθούν στα Γενικά 
Νοσοκομεία της Αμμοχώστου και της Λάρνακας, πότε υπολογίζεται να αναλάβουν τα 
καθήκοντά τους και σε ποια τμήματα θα τοποθετηθούν σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

 Έχουν προσληφθεί πρόσφατα και στα δύο νοσοκομεία ένας αριθμός 
νοσηλευτών για την κάλυψη της νέας υπηρεσίας ασθενοφόρων που θα λειτουργήσει 
στην Ορόκλινη. Συγκεκριμένα έχουν προσληφθεί 3 στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου και 3 στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας. 
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 Επίσης λόγω αναχώρησης ενός αριθμού νοσηλευτών με σκοπό τη 
μετεκπαίδευση στη μαιευτική στις 4/10/2010 οι ελλείψεις έχουν ήδη αντικατασταθεί, 
συγκεκριμένα 5 στο Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας και 3 στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου. 

 Όσον αφορά τη τοποθέτηση των νέων προσληφθέντων είναι θέμα του 
Προϊστάμενου Νοσηλευτικού Λειτουργού του κάθε νοσοκομείου διότι αυτός γνωρίζει 
τις εσωτερικές ανάγκες του νοσοκομείου του. 

 Σημειώνεται ότι και τα δύο νοσοκομεία διαθέτουν τον προβλεπόμενο αριθμό 
σύμφωνα με μελέτες που έχουν γίνει για τη στελέχωση σε νοσηλευτικό προσωπικό 
από αρμοδίους για τα κρατικά νοσηλευτήρια. 

 Στο παρόν στάδιο δεν έχουν προγραμματιστεί άλλες προσλήψεις στα πιο πάνω 
νοσοκομεία.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Φθάνουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα 
αρχίσει και θα ολοκληρωθεί… 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Eπειδή το τελευταίο διάστημα έχουν εκφραστεί κάποιες θέσεις σχετικά με τους 
βουλευτές και μάλιστα έμειναν αυτοί οι υπαινιγμοί αναπάντητοι από πλευράς του 
κοινοβουλίου, θεωρώ ότι από σεβασμό στο θεσμό θα πρέπει ο Πρόεδρος της Βουλής 
να τοποθετηθεί.  ∆εν μπορούν να γίνονται είτε εξισώσεις των βουλευτών με 
προβλήματα τα οποία είναι οικονομικού χαρακτήρα είτε εν πάση περιπτώσει να 
κατακεραυνώνεται και ο θεσμός του βουλευτή, αλλά και ευρύτερα το σώμα.  
∆υστυχώς, παρά το γεγονός ότι είχαμε ζητήσει -στο πλαίσιο τουλάχιστον της δικής 
μας της κοινοβουλευτικής ομάδας- ο Πρόεδρος της Βουλής να τοποθετηθεί, εντούτοις 
μέχρι στιγμής τουλάχιστον προσωπικά δεν έχω ακούσει καμία τοποθέτηση σχετικά με 
τις κατηγορίες που κάποια οργανωμένα σύνολα εκφράζουν ως προς τους μισθούς ή 
τα ωφελήματα των βουλευτών.  Θα μπορούσε κάλλιστα να υπάρξει, αν και εφόσον 
αυτά ήταν αδικαιολόγητα, από πλευράς της Βουλής μια ανάλυση, μια έρευνα και να 
μπουν τα πράγματα κάπως στη θέση τους.  Από τη στιγμή ωστόσο που δεν έχει γίνει 
ούτε οποιαδήποτε άλλη διερεύνηση του θέματος, έχουμε δύο επιλογές: είτε θα 
δεχθούμε τις κατηγορίες ως έχουν είτε θα πρέπει να απαντήσουμε ανάλογα.  Αυτό 
ζητώ από τη Βουλή σήμερα και νομίζω ότι έχει περάσει αρκετός χρόνος και θα 
έπρεπε να είχε υπάρξει μια απάντηση από πλευράς του κοινοβουλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Θα ανοίξουμε το κεφάλαιο αυτό; 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, απλώς για τα όσα έχει πει…  Βεβαίως, να προχωρήσουμε 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο, αλλά να πληροφορήσω κάτι το σώμα σε συνέχεια της 
παρατήρησης του συναδέλφου, την οποία δεν ξέρω βεβαίως πώς θα τη διαχειριστείτε. 
εσείς θα αποφασίσετε.  Αλλά, προτού πείτε οτιδήποτε, νομίζω ότι είναι σκόπιμο να 
έχετε την πληροφόρηση αυτή.  Σήμερα συνάδελφοί μου, από διάφορες πολιτικές 
πτέρυγες της Βουλής, για το ίδιο ζήτημα με πληροφόρησαν ότι ετοιμάζουν εγγραφή 
θέματος που αφορά, ως αποτέλεσμα των δηλώσεων αυτών, τη θεσμική υπονόμευση 
συλλογικά του κύρους των βουλευτών, για να εγγραφεί στην επιτροπή Θεσμών.  
Λοιπόν, δεν έχω δει ακόμα το σημείωμα.  Νομίζω ότι η Βουλή μπορεί να 
προστατεύσει τα του οίκου της με τη διαδικασία την οποία έχει, αν το θέλει. Αυτό 
μόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω την άποψη ότι ορθά εγείρεται το θέμα.  Ομολογουμένως, ο θεσμός της 
Βουλής και των βουλευτών έχει γίνει τελευταία στόχος κάποιων οι οποίοι χωρίς καμία 
απολύτως τεκμηρίωση και με μηδενιστικές προσεγγίσεις και συνθήματα 
προσπάθησαν να στείλουν προς τον κυπριακό λαό μηνύματα, μηδενίζοντας το 
σοβαρότατο ρόλο του κοινοβουλίου σε μια δημοκρατία.  Επειδή το θέμα είναι όντως 
αρκούντως σοβαρό, έχω την άποψη ότι ο καλύτερος τρόπος, για να αποφασιστεί η 
υπό τας περιστάσεις ενδεδειγμένη αντίδραση του σώματος, είναι να εγγραφεί το θέμα 
στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων και εκεί να γίνει μια σε βάθος 
συζήτηση του όλου θέματος και να αποφασιστούν και οι κατάλληλοι τρόποι με τους 
οποίους θα πρέπει να αντιμετωπιστούν παρόμοια φαινόμενα. 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή μόλις τώρα έχω ακούσει και βεβαιωθεί ότι αυτό το θέμα συζητήθηκε στη 
σύσκεψη, νομίζω ότι τις ευθύνες πρέπει να τις πάρουμε ως σώμα πλέον, γιατί δεν 
πρέπει να προσωποποιούμε τα πράγματα ή να ενεργούμε αποσπασματικά.  Ο 
λαϊκισμός παράγεται και από εμάς τους ίδιους που εκτρέφουμε τέτοιες συμπεριφορές, 
όταν υποκύπτουμε από λαϊκισμό στον άκρατο λαϊκισμό.  Και συνέβησαν πολλά 
πράγματα για τα οποία μπορούμε να επιχειρηματολογήσουμε, άρα αυτό το θέμα 
πρέπει να το συζητήσουμε εδώ στην ολομέλεια και να το αντικρίσουμε σωστά και 
υπεύθυνα, προστατεύοντας το θεσμό και όχι να προσωποποιούμε και περιστασιακά 
να προσεγγίζουμε το θέμα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μου εισήγηση δε διαφοροποιείται ουσιωδώς από τη δική 
σας εισήγηση.  Είναι να υπάρξει μια συνεννόηση του Προέδρου της Βουλής με τα εν 
τη Βουλή κόμματα για τη διαμόρφωση μιας ολοκληρωμένης τοποθέτησης, την οποία 
να αναγνώσετε από του βήματος της Βουλής, και, αν αποφασίσουμε σε εκείνη τη 
συνεδρίαση και το θεωρήσουμε αναγκαίο, δηλαδή στην ολομέλεια, να προχωρήσουμε 
και σε συζήτηση με έκφραση απόψεων και από τα κόμματα και από τους βουλευτές, 
μπορούμε να το πράξουμε. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σίγουρα εμείς συμφωνούμε ότι δεν μπορεί, όποτε εγείρεται ένα 
θέμα στην κοινωνία, η εύκολη καταφυγή να είναι η επίθεση εναντίον των βουλευτών.  
Βέβαια, θέλω να πω να το συζητήσουμε και βέβαια δεν είπα ότι κάποιος το είπε. 
Προαποκλείουμε εμείς οποιαδήποτε μέτρα, ας το πω, ποινικοποίησης.  ∆ικαίωμα του 
καθενός να μας κάνει και κριτική και επίθεση. 

 Το θέμα του κ. Κλεάνθους είναι υπαρκτό, αλλά να τα χωρίσουμε.  Είναι ένα 
θέμα οι επιθέσεις εναντίον του θεσμού και άλλο θέμα, που οι πενήντα έξι πρέπει να 
προβληματιστούμε, πώς εμείς μειώνουμε τις όποιες αφορμές.  Είναι δύο θέματα και τα 
δύο υπαρκτά, αλλά είναι χωριστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Ο κ. Αγγελίδης παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η αναφορά που έκανε τώρα ο κ. Κατσουρίδης, ότι είναι θέμα 
θεσμού, με υποχρεώνει να εισηγηθώ ότι σωστή είναι και η θέση που είχε εκφράσει 
ενωρίτερα και ο πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών και να εξεταστεί άμεσα από την 
επιτροπή Θεσμών και να φθάσει ενώπιον της ολομέλειας μετά από μία έκθεση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, αλλά ο κ. Ερωτοκρίτου μάς έκανε πληροφόρηση.  Αν το 
θέμα αχθεί ενώπιον της επιτροπής, διότι κάποιοι συνάδελφοι θα το εγείρουν, 
ασφαλώς η επιτροπή, όπως χειρίζεται όλα τα θέματα, θα το χειριστεί και αυτό.  Άρα, 
αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει ενώπιον της επιτροπής θέμα προς συζήτηση ή προς 
εξέταση. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γενικότερα, όταν τα θέματα κατά τη γνώμη μας είναι 
κεφαλαιώδη και αγγίζουν τη συνολική συμπεριφορά του σώματος και κατ’ επέκταση 
των κομμάτων στα οποία ο κάθε βουλευτής ανήκει -είναι αλληλένδετα, δεν είναι 
κανένας εντελώς ανεξάρτητος και από μόνος του- δεν εμποδίζει τίποτε να υπάρξουν 
οι κατευθύνσεις και μετά να συζητήσει η επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προς το παρόν το θέμα θα συζητηθεί στη σύσκεψη των αρχηγών, θα γίνει μια 
σε βάθος συζήτηση και ανάλογα εκεί θα αποφασιστούν οι περαιτέρω χειρισμοί.  Αν 
κριθεί να πάει σε αρμόδια επιτροπή, θα πάει.  Αν κριθεί να γίνει εδώ συζήτηση, διότι 
πρέπει να γίνει, θα γίνει και εδώ συζήτηση.  Το θέμα είναι το σώμα να πάρει τα μέτρα 
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εκείνα τα καλώς νοούμενα που θα προστατεύσουν το κύρος του από άδικες επιθέσεις, 
από ατεκμηρίωτες επιθέσεις, από αδικαιολόγητες επιθέσεις, όχι να βάλουμε θέμα, για 
να φιμώσουμε οποιονδήποτε. 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, αν επιτρέπετε, επειδή φοβάμαι ότι, όπως εξελίχθηκε η 
συζήτηση, υπάρχει ενδεχόμενο από μερίδα μέσων μαζικής ενημέρωσης να θεωρηθεί 
ως μια συνδικαλιστική στάση των βουλευτών και ότι επιχειρείται ένας συντεχνιασμός, 
νομίζω πρέπει να το διευκρινίσουμε, γιατί ενδεχομένως αύριο να βρεθούμε μπροστά 
σε δημοσιεύματα ή σε σχόλια τα οποία να μη μας περιποιούν τιμή.  Να δώσουμε 
ακριβώς αυτή την εντύπωση, ότι δε λειτουργούμε ως συντεχνία, αλλά είναι καθαρά 
θέση για άδικη και κατάφωρη επίθεση και αποπροσανατολισμού από άλλα ζητήματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε θα μιλούσα, αλλά έχω την εντύπωση ότι ο κ. Κατσουρίδης έχει καλύψει το 
θέμα.  Το έβαλε πάνω σε δύο άξονες.  Θα ήθελα να προσθέσω μια λεπτομέρεια, ότι 
στην εξέταση του θέματος στην επιτροπή -όχι εδώ, που θα συζητήσουμε γενικότητες- 
πρέπει να τεκμηριώσουμε πράγματα και να συγκρίνουμε αριθμούς, ούτως ώστε 
ακριβώς, αν έχουμε πρόβλημα, να το παραδεχθούμε και να το λύσουμε, αν δεν 
έχουμε πρόβλημα, να απολογηθούν εκείνοι που έχουν τη συνείδηση ότι, όταν κάνουν 
λάθος, οφείλουν να απολογούνται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι, από τη στιγμή που το θέμα θα πάει στη σύσκεψη αρχηγών, εκεί θα 
συζητηθούν όλες οι παράμετροι του ζητήματος.  Είναι ένα θέμα πολύ σοβαρό, γιατί 
αφορά θεσμικά ζητήματα.  ∆εν είναι θέμα, γιατί μπορεί να αφορά τη συμπεριφορά 
ενός ή δύο βουλευτών.  είναι ο θεσμός του κοινοβουλίου. 

 Προχωρούμε τώρα στο θέμα του Κεφαλαίου Τέταρτου, που είναι «Η ύπαρξη 
και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις 
δραστηριότητές τους και η ανάγκη θεσμικής προστασίας της κυπριακής κοινωνίας 
μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής θεσμών για το σκοπό αυτό».  Αυτεπάγγελτη 
εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για το θέμα «Η ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους και η ανάγκη θεσμικής 
προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 

θεσμών για το σκοπό αυτό» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ανδρέας Θεμιστοκλέους  

 Γιαννάκης Γαβριήλ  Ανδρέας Αγγελίδης 
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 Κλαύδιος Μαυροχάννας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μελέτησε το πιο πάνω θέμα, το οποίο ενέγραψε ο πρόεδρός της κ. Ρίκκος 
Ερωτοκρίτου, σε μεγάλο αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ Ιανουαρίου 2007 και Νοεμβρίου 2008.  Στις συνεδριάσεις αυτές 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, όπου και εξέφρασαν τις απόψεις 
τους για το θέμα, ο πρώην Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του 
Αρχηγείου Αστυνομίας, η γενική διευθύντρια του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
(ΚΟΤ), εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Εμπορικών 
Τραπεζών, ο διευθυντής και εκπρόσωποι της εταιρείας “JCC Ltd”, ο πρόεδρος του 
Συνδέσμου Αντιμετώπισης Κοινωνικών Προβλημάτων (ΣΑΚΟΠ) και ο Τουρκοκύπριος 
ακαδημαϊκός δρ Zeki Besiktepeli. 

ΕΙΣΑΓΩΓΗ ΤΟΥ ΘΕΜΑΤΟΣ 

 Εισάγοντας το πιο πάνω θέμα, ο εισηγητής του, πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, ανέφερε ότι 
η συζήτησή του θα πρέπει να οριοθετηθεί στα παράνομα καζίνα που εδρεύουν στα 
κατεχόμενα.  Όπως τόνισε ο ίδιος, τα καζίνα αυτά λειτούργησαν στα κατεχόμενα μετά 
την εγκαθίδρυση της ισλαμικής, πλην εκκοσμικευμένης, κυβέρνησης του κ. Ταγίπ 
Ερντογάν, ο οποίος φρόντισε, κάτω από την πίεση και το βάρος κομματικών και 
πολιτικών αποφάσεων, να απαγορεύσει τη λειτουργία τους στην Τουρκία και, στα 
πλαίσια συνεννόησης με τους ψευδοκυβερνώντες, να μεταφερθούν στα κατεχόμενα, 
αφού, σύμφωνα με στοιχεία, αυτά έχουν ετήσιο κέρδος 500 εκατομ. δολάρια το χρόνο, 
εκ των οποίων τα 200 εκατομ. δολάρια διανέμονται μεταξύ των στελεχών του 
καθεστώτος και τα υπόλοιπα μεταξύ των ιδιοκτητών των καζίνων.  Αυτό δείχνει τη μία 
πτυχή του θέματος, η οποία αφορά την οικονομική ενίσχυση όχι μόνο των 
κατεχομένων, αλλά και της ίδιας της Τουρκίας από τη λειτουργία των καζίνων αυτών 
και τη συρροή Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα, για να επισκεφθούν τα καζίνα, ο 
αριθμός των οποίων κυμαίνεται τις καθημερινές στα χίλια με χίλια διακόσια άτομα, ενώ 
τα Σαββατοκύριακα αυξάνεται στις δύο χιλιάδες περίπου. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, τα εν λόγω καζίνα διαθέτουν και άλλων ειδών υπηρεσίες 
όπως εστιατόρια, νυκτερινά κέντρα διασκέδασης και βεβαίως καμπαρέ.  Το τελευταίο 
αυτό είδος υπηρεσίας/ψυχαγωγίας ανάγεται στη σφαίρα του ποινικού αδικήματος, το 
οποίο, αν προσφερόταν στις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, θα 
ήταν συναφές και ανάλογο σε βαρύτητα με την προώθηση γυναικών στην πορνεία. 

 Σύμφωνα με στοιχεία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου που επικαλέστηκε ο 
εισηγητής του θέματος, το 2005 το ποσό που παίχτηκε στα καζίνα των κατεχομένων 
ανέρχεται στα €68.344.057, ποσό εξωφρενικό, αν αναλογιστεί κάποιος τον 
προϋπολογισμό του κυπριακού κράτους, τις θυσίες και τις προσπάθειες που γίνονται 
από τα νοικοκυριά για εξοικονόμηση χρηματικών πόρων ή και από το κράτος, ώστε να 
εξοικονομήσει χρήματα για αναπτυξιακούς και άλλους σκοπούς. 

 Με βάση τα πιο πάνω, κεντρικός στόχος της εγγραφής αυτού του θέματος είναι 
η προσπάθεια να καταστεί η ζωή δυσκολότερη γι’ αυτούς που, όντας ασυνείδητοι, 
παίζουν τα λεφτά τους στα καζίνα.  Γι’ αυτό οφείλει το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και οι φορολογικές υπηρεσίες του κράτους να εξαγγείλουν δραστικά 
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μέτρα, στα πλαίσια της λειτουργίας των θεσμών, να παρακολουθούν αυτές τις 
δραστηριότητες και να τις φορολογούν, ώστε να δημιουργήσουν αντικίνητρα.  Αντί 
αυτού, σήμερα παρατηρείται μια πλήρης αμηχανία και αδράνεια, δε διαμαρτύρεται 
κανένας και δεν προσπαθεί κανένας να καταστείλει θεσμικά αυτό το οποίο γίνεται.  Αν 
ξυπνήσουν κάποιοι κάποια μέρα και προσπαθήσουν να συζητήσουν αυτό το ζήτημα 
χρονικά καθυστερημένα, τότε θα κριθούν “ανεπίκαιροι”, “οπισθοδρομικοί”, 
“καθυστερημένοι”, διότι δε φρόντισαν να το μελετήσουν έγκαιρα και να δράσουν με 
θεσμικούς τρόπους.   

 Αξίζει να σημειωθεί ότι στα πλαίσια της εξέτασης του όλου θέματος ο εισηγητής 
του απέστειλε δύο επιστολές, μία προς τον πρόεδρο του Συνδέσμου Εμπορικών 
Τραπεζών, με την οποία του απηύθυνε σωρεία ερωτήσεων που αφορούσαν τις 
πιστωτικές κάρτες, τη λειτουργία της εταιρείας “JCC Ltd”, την ύπαρξη συνεργασίας 
των τραπεζών με “τραπεζικά ιδρύματα” που λειτουργούν στα κατεχόμενα και την 
εξόφληση επιταγών, και μία προς το διευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων 
του Υπουργείου Οικονομικών, με την οποία ζητούνταν οι απόψεις του ως προς το 
κατά πόσο είναι πρακτικά δυνατό να εξευρεθεί τρόπος να φορολογούνται τα κέρδη 
αυτών που παίζουν στα καζίνα.  Και για τις δύο επιστολές εξέφρασαν τις απόψεις και 
τοποθετήσεις τους ενώπιον της επιτροπής οι αρμόδιοι που παρευρέθηκαν στις 
συνεδρίες της.  Οι απόψεις/θέσεις τους εκτίθενται πιο κάτω. 

ΑΠΟΨΕΙΣ ΠΡΟΣΚΕΚΛΗΜΕΝΩΝ 

1. Πρώην Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Σοφοκλής 
Σοφοκλέους) 

  Σύμφωνα με τον πρώην υπουργό, η κυβεία θεωρείται παράνομη πράξη 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία και, ως εκ τούτου, παράνομη πράξη είναι και 
αυτή η οποία συντελείται και οργανώνεται στα πολλά καζίνα που 
λειτουργούν στο ψευδοκράτος.  Συναφώς, όσοι επιδίδονται σ’ αυτή στην 
ουσία διαπράττουν παρανομία. 

  Το υπουργείο είναι έτοιμο να συνεργαστεί και με τη Βουλή σε μια 
προσπάθεια να στοιχειοθετηθούν συγκεκριμένες κατηγορίες αδικημάτων 
που να μπορεί να παρουσιαστούν ενώπιον δικαστηρίων.  Το υπουργείο 
έχει προβληματιστεί και έχει ανταλλάξει απόψεις με το Γενικό Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας και με άλλες υπηρεσίες, και κυρίως με το Υπουργείο 
Οικονομικών, για να τροχοδρομηθεί συλλογική προσπάθεια καταστολής 
ή περιορισμού του φαινομένου.   

  Το ζήτημα, εκτός από τη νομική πτυχή, έχει και πολιτική πτυχή, η οποία 
πρέπει να προσμετρηθεί για την ορθή αντιμετώπιση του όλου 
προβλήματος. 

  Το υπουργείο προβληματίστηκε για τον τρόπο απόδειξης της πράξης 
της κυβείας.  Μία εισήγηση που μελετήθηκε ήταν να αποτελεί 
αποδεικτικό στοιχείο η χρήση των πιστωτικών καρτών, κάτι όμως που 
φαίνεται να μην προφέρεται, γιατί  οι επιτήδειοι μπορούν εύκολα να 
παίρνουν χρήματα από τις μηχανές ανάληψης μετρητών χωρίς να 
χρησιμοποιούν πιστωτικές κάρτες.  Ως εκ τούτου, εγκαταλείφθηκε η 
σκέψη όπως η πιστωτική κάρτα χρησιμοποιηθεί ως τεκμήριο ενώπιον 
της δικαιοσύνης, ώστε να στοιχειοθετηθεί αδίκημα. 
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  Γενική θέση του υπουργείου, αλλά και του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας είναι ότι υπάρχει δυσχέρεια στο να αποδειχτεί η παράνομη 
πράξη της κυβείας, ιδιαίτερα αν αυτή τελείται σε καζίνο στο 
ψευδοκράτος. 

  Η αστυνομία βρίσκεται από το 2005 στα οδοφράγματα σε μια 
προσπάθεια να ελέγξει και όχι να “ταλαιπωρήσει” τους πολίτες, αφού ως 
κράτος δικαίου η Κυπριακή ∆ημοκρατία πρέπει να υιοθετεί νόμιμες 
ρυθμίσεις και όχι να χρησιμοποιεί τρόπους, απλά για να “ταλαιπωρεί”.  Η 
αστυνομία έχει διερευνήσει μέχρι σήμερα πάρα πολλές τέτοιες 
περιπτώσεις.  Μεταξύ αυτών υπήρξαν δύο συγκεκριμένες καταγγελίες 
και μια παραδοχή, ωστόσο αυτές οι περιπτώσεις δε θα είχαν καμιά 
πιθανότητα να αποδειχθούν ενώπιον δικαστηρίου. 

  Αποτελεί ανήθικη και απαράδεκτη συμπεριφορά το να επισκέπτονται το 
ψευδοκράτος κάποιοι Ελληνοκύπριοι, να το υποστηρίζουν οικονομικά με 
τον τρόπο αυτό και να συντελούν στην τέλεση παράνομης πράξης 
επιδιδόμενοι σε κυβεία στα καζίνα, τη στιγμή που η Κυπριακή 
∆ημοκρατία μέσα από τη νομοθεσία της θεωρεί την κυβεία παράνομη 
πράξη. 

  Αν το κράτος, στην προσπάθεια να καταστείλει αυτή την παράνομη 
συμπεριφορά, οδηγήσει υποθέσεις ενώπιον δικαστηρίου και δεν 
καταφέρει να τις αποδείξει, δηλαδή να τεκμηριώσει το αδίκημα, τότε το 
γεγονός αυτό από μόνο του θα ενθαρρύνει περισσότερο αυτούς τους 
πολίτες να συνεχίσουν να επισκέπτονται τα καζίνα των κατεχομένων. 

  Το υπουργείο διαθέτει στοιχεία για τον αριθμό των επισκεπτών στα 
κατεχόμενα, όπως και για τις ώρες διακίνησής τους, που είναι συνήθως 
μεταξύ 3.00 με 6.00 π.μ. Αυτά τα στοιχεία είναι εμπιστευτικά, βρίσκονται 
όμως στη διάθεση των μελών της επιτροπής, αν κριθεί ότι αυτό είναι 
αναγκαίο.  Βεβαίως, η αστυνομία δεν μπορεί να γνωρίζει πού ακριβώς 
διακινούνται οι επισκέπτες αυτοί μέσα στο έδαφος των κατεχομένων.   

2. Εκπρόσωποι του Αρχηγείου Αστυνομίας 

 Με βάση τις υπάρχουσες πληροφορίες, σήμερα λειτουργούν στα 
κατεχόμενα είκοσι τρία (23) καζίνα, δύο (2) στη Λευκωσία, δεκαέξι (16) 
στην Κερύνεια και πέντε (5) στην περιοχή Αμμοχώστου. 

 Η αστυνομία δεν μπορεί να ερευνά τον κόσμο που διακινείται προς και 
από τα κατεχόμενα, έτσι ώστε να εντοπίσει χρήματα και ποσά από 
κέρδη που προέρχονται από τα καζίνα.  Το 2007 σημειώθηκαν από τα 
οδοφράγματα 5 160 000 διελεύσεις και είναι πιθανό τα ίδια πρόσωπα να 
διήλθαν από τα οδοφράγματα πέρα από δέκα φορές την ημέρα.  Η 
ταυτότητα των ατόμων αυτών είναι δύσκολο να ελέγχεται καθημερινά.  
Πρόσθετα, η αστυνομία δεν μπορεί να ανακρίνει τα άτομα αυτά, για να 
διαπιστώσει τους λόγους που επισκέπτονται τα κατεχόμενα, έστω και αν 
υπάρχουν υποψίες ότι αυτό γίνεται με σκοπό να επισκέπτονται τα 
καζίνα, διότι η ίδια η διέλευση θεωρείται ελεύθερη.  Εξάλλου, κάτι τέτοιο 
θα προκαλούσε αντιδράσεις τόσο από τα όργανα της αστυνομίας όσο 
και από τα πρόσωπα που επισκέπτονται τα κατεχόμενα.   
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 ∆ιαπιστώνεται αδυναμία της αστυνομίας να εμπλακεί σε ποινικές διώξεις 
εναντίον ατόμου που επισκέπτεται τα κατεχόμενα και επιδίδεται σε 
πράξεις κυβείας στα καζίνα λόγω της δυσκολίας εξεύρεσης και συλλογής 
αποδεικτικών στοιχείων που να διευκoλύνουν και να στηρίζουν τη 
διαδικασία ενώπιον δικαστηρίου.  Αν εξευρεθεί τρόπος να συλλεγεί η 
αναγκαία μαρτυρία εναντίον κάποιου για τη διάπραξη του αδικήματος 
της παράνομης κυβείας, τότε η αστυνομία είναι σε θέση να εμπλακεί σε 
ποινική δίωξη του ατόμου αυτού. 

 Σύμφωνα με την παρούσα κατάσταση, είναι σχεδόν πρακτικά αδύνατο 
να καταδικαστεί κάποιος για κυβεία που διαπράττεται στα κατεχόμενα ή 
να δοθούν πληροφορίες από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων που θα 
οδηγήσουν σε έρευνα των εισοδημάτων κάποιου με σκοπό να 
φορολογηθούν τα κέρδη από την κυβεία ή η πηγή των χρημάτων που 
απολέσθηκαν στα καζίνα.   

 Οι ποινές που προβλέπονται στη σχετική νομοθεσία για τη διάπραξη 
κυβείας είναι μηδαμινές.  Για να μπορέσει η αστυνομία να παρουσιάσει 
μια υπόθεση στο δικαστήριο, εκτός από τον “κατηγορούμενο”, θα πρέπει 
να παρουσιάσει και τα τεκμήρια τα οποία θα πρέπει να παραληφθούν 
από το μέρος όπου διαπράττεται η κυβεία.  Είναι συνεπώς αδύνατο να 
γίνει τέτοιου είδους επιχείρηση στα κατεχόμενα. 

 Από την ημέρα δημοσιοποίησης της πληροφορίας από τα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης ότι η αστυνομία καταβάλλει προσπάθειες να εντοπίσει τους 
παίκτες των καζίνων, οι ιδιοκτήτες τους έχουν πλέον οχυρωθεί, δηλαδή 
έχουν τοποθετήσει κάμερες, προσέλαβαν φρουρούς ασφαλείας και πολύ 
πιθανό κάποιοι από αυτούς να οπλοφορούν.  Στο παρελθόν 
διαδραματίστηκαν κάποια επεισόδια στα κατεχόμενα κατά τα οποία 
κάποιοι κτυπήθηκαν μεταξύ τους ή πυροβολήθηκαν.  Είναι πολύ 
παρακινδυνευμένο να σταλθούν αστυνομικοί, έστω και υπό κάλυψη 
(“undercover”) στα καζίνα, διότι είναι ήδη όλοι γνωστοί και θα 
κινδυνέψουν.   

3. Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 

  Η επίδοση κάποιου σε πράξη κυβείας στα καζίνα που εδρεύουν στα 
κατεχόμενα αποτελεί αδιαμφισβήτητα μια παράνομη συναλλαγή.  Οι 
νόμοι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ισχύουν σε όλη την επικράτειά της, το 
θέμα όμως που τίθεται είναι κατά πόσο η ∆ημοκρατία είναι σε θέση να 
επιβάλλει τους νόμους αυτούς και στα κατεχόμενα εδάφη, κάτι που 
λογικά φαίνεται ότι είναι αδύνατο να γίνει στο παρόν στάδιο.  Ενδεικτικά 
αναφέρεται η αδυναμία της ∆ημοκρατίας να επιβάλλει πρόστιμα για 
παράνομα παρκαρίσματα στα κατεχόμενα.  Η ∆ημοκρατία δεν μπορεί να 
απαγορεύσει τη διακίνηση από και προς τα κατεχόμενα ή να 
απαγορεύσει σε Ελληνοκύπριο να ξοδεύει χρήματα στα κατεχόμενα για 
την εξασφάλιση υπηρεσιών ή την αγορά προϊόντων.  

  Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δεν προτίθεται να αρχίσει να 
κινεί διαδικασίες για άσκηση ποινικών διώξεων με τη βοήθεια της 
αστυνομίας, η οποία θα παρακολουθεί τους πολίτες που επισκέπτονται 
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τα καζίνα, γιατί θα ήταν επικίνδυνο για τη ∆ημοκρατία να εμπλακεί σε 
τέτοιες διαδικασίες. 

  ∆εν υπήρξε καμιά συζήτηση για το θέμα αυτό με τον Υπουργό 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ούτε και με τον Αρχηγό Αστυνομίας.  
Αν αποφασιστεί να ασκηθούν ποινικές διώξεις, η συγκέντρωση 
μαρτυρικού υλικού θα είναι πολύ δύσκολη διαδικασία με συνεπακόλουθο 
σοβαρούς κινδύνους για τα άτομα που θα αναλάβουν αυτό το ρόλο.   

  Σύμφωνα με τη θέση της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων 
Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) στα κατεχόμενα πραγματοποιείται και ξέπλυμα 
βρόμικου χρήματος μέσω των καζίνων.  Ενδεχόμενες έρευνες από 
επιτροπές προερχόμενες από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη διερεύνηση 
και καταστολή τέτοιων πράξεων θα προσθέσουν ένα ακόμα πρόβλημα 
στα ήδη υπάρχοντα και ενδεχομένως να δίδουν την εντύπωση μιας 
ακόμα μορφής αναγνώρισης, αφού θα αξιολογούν το ψευδοκράτος. 

  Θα μπορούσε ενδεχομένως να γίνει αποδεκτή μαρτυρία αστυνομικών 
από τα δικαστήρια που θα παρακολουθούν τα καζίνα, χωρίς όμως να 
κατασχεθούν αντικείμενα, όπως ζάρια κ.λπ. 

  Υπάρχουν πολλές αμφιβολίες κατά πόσο η εταιρεία “JCC Ltd” που 
διαχειρίζεται τις πιστωτικές κάρτες μπορεί να κοινοποιήσει στη Βουλή 
ονόματα πολιτών που χρησιμοποιούν τις κάρτες τους στα καζίνα.  
Ωστόσο δεν απαιτείται η δημοσιοποίηση αυτών των ονομάτων για να 
ασκηθούν ποινικές διώξεις και ούτε ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας έχει πρόθεση να το πράξει. 

  ∆εν υπήρξε ποτέ διερεύνηση από την κυπριακή αστυνομία και δεν 
υπάρχει κανένας φάκελος ενώπιον του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας για οποιοδήποτε τέτοιο αδίκημα που διαπράχθηκε στα 
κατεχόμενα.  Γενικά υπάρχει η δυνατότητα να καταγγελθεί στην 
ελεύθερη περιοχή περιστατικό που συνέβη στα κατεχόμενα, ωστόσο δε 
θα υπάρχει η δυνατότητα μεταφοράς υλικού ή τεκμηρίων από τα 
κατεχόμενα. 

  Πρέπει το θέμα να μελετηθεί με σοβαρότητα και να γίνουν προσπάθειες 
να κατασταλεί το φαινόμενο αυτό.  Ακόμη και αν καταστεί δυνατό το 
δικαστήριο να καταδικάσει κάποιον για κυβεία που διαπράττεται στα 
κατεχόμενα, η ποινή δεν είναι αποτρεπτική, αφού τα επιβαλλόμενα 
πρόστιμα στην περίπτωση της κυβείας είναι πολύ μικρά.  Εκείνο που 
αποτρέπει την πράξη είναι η κατάσχεση από την αστυνομία των ποσών 
που βρίσκονται πάνω στο τραπέζι ή μέσα στις τσέπες των παικτών, κάτι 
όμως που δεν μπορεί να συμβεί στην περίπτωση των κατεχομένων.     

  Το να φορολογούνται τα κέρδη από τα καζίνα είναι πρακτικά αδύνατο να 
γίνει και ούτε υπάρχει βούληση εκ μέρους των παικτών να δηλώνουν 
στη φορολογική τους δήλωση ότι για το συγκεκριμένο έτος έχουν 
κερδίσει συγκεκριμένο ποσό, τη στιγμή που αποκρύπτονται ακόμα και τα 
νόμιμα εισοδήματα.     

  Το να ζητούνται από την αστυνομία στα οδοφράγματα ονοματεπώνυμα 
και αριθμοί ταυτότητας δυνατό να οδηγήσει τη ∆ημοκρατία σε 
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περιπέτειες με το επιχείρημα ότι παρακολουθούνται τα άτομα που 
διακινούνται μέσω αυτών.  Το να ζητείται επιπλέον και ο αριθμός της 
πιστωτικής τους κάρτας δημιουργεί πρόσθετο πρόβλημα, διότι το θέμα 
αυτό εμπίπτει στη σφαίρα των προσωπικών δεδομένων, τα οποία 
τυγχάνουν προστασίας.   

  Το να ζητούνται από τις αρμόδιες υπηρεσίες ή αρχές της ∆ημοκρατίας οι 
αριθμοί πιστωτικών καρτών από την εταιρεία “JCC Ltd”, αποτελεί 
παραβίαση των προσωπικών δεδομένων. τέτοιου είδους στοιχεία δε 
δίνονται για κανένα λόγο.  Πολλές φορές ζητούνται από την αστυνομία 
στοιχεία από την εν λόγω εταιρεία για διαλεύκανση σοβαρών ποινικών 
αδικημάτων, όμως αυτά δε δίνονται.   

  Θεωρείται πιο εύκολο να ασκηθούν ποινικές διώξεις εναντίον των 
ατόμων που ποντάρουν στα καζίνα παρά να φορολογούνται τα κέρδη 
τους από αυτά, διότι πρέπει να διαπιστώνεται αν κάποιος είχε 
φορολογητέο εισόδημα στη διάρκεια του  συγκεκριμένου έτους, ώστε να 
είναι σε θέση το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων να επιβάλλει φορολογία, 
και υπάρχουν επιφυλάξεις αν μπορεί να γίνει κάτι τέτοιο. 

4. Εκπρόσωποι Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων του ίδιου υπουργείου 

 Ο προβληματισμός του τμήματος εστιάζεται στο κατά πόσο θα 
φορολογεί κέρδος το οποίο προκύπτει από τα καζίνα ή χρήματα που 
απολέσθηκαν στο καζίνο, διότι, για να απολεσθούν χρήματα, σημαίνει 
ότι υπήρχε μια άλλη πηγή εισοδήματος, άρα και στις δύο περιπτώσεις το 
τμήμα πρέπει να έχει μια στέρεη βάση και όχι να βασίζεται σε εικασίες, 
πιθανολογίες κ.λπ. 

 Είναι επιτρεπτό να φορολογούνται τα κέρδη από τα καζίνα, διότι το 
κέρδος αυτό θεωρείται επίσης παράνομο.  Σύμφωνα με νομολογία του 
Ανώτατου ∆ικαστηρίου, το παράνομο κέρδος επίσης φορολογείται.  
Επιπλέον, το τμήμα μπορεί να διερευνήσει την πηγή των χρημάτων που 
έχουν χαθεί.  Αν στοιχειοθετηθεί η πηγή, αυτό το έσοδο υπόκειται, με 
βάση τη νομοθεσία, σε φορολογία, η οποία πρέπει να στηρίζεται σε 
συγκεκριμένα στοιχεία, όπως για παράδειγμα κατάσταση περιουσίας, 
συνεντεύξεις, στοιχεία από τράπεζες. 

 Το αρμόδιο τμήμα μέχρι στιγμής δεν έχει προβεί σε καμιά διερεύνηση 
τέτοιας υπόθεσης. 

 Όσον αφορά τη χρήση πιστωτικών καρτών ως αποδεικτικού στοιχείου 
για το ότι κάποιος έχει ποντάρει σε καζίνο, αυτό είναι δύσκολο να 
αποδειχθεί, διότι οι κάρτες χρησιμοποιούνται και για άλλες υπηρεσίες 
που προσφέρουν τα καζίνα, π.χ. εστιατόρια κ.λπ.  Επίσης οι κάρτες 
αυτές μπορεί να χρησιμοποιηθούν και για απόσυρση ρευστού. 

 Πέρα από τα στοιχεία που απαιτούνται από το τμήμα για να ξεκινήσει 
μια έρευνα, ώστε να διαπιστώσει αν κάποιος έχει κέρδη από παράνομη 
δραστηριότητα, π.χ. χαρτοπαίγνιο στα καζίνα, χρήσιμες πληροφορίες 
μπορούν να δοθούν από τις αρχές της ∆ημοκρατίας για το κατά πόσο 
στους ελέγχους που γίνονται στα οδοφράγματα κάποια άτομα 
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ενδεχομένως να μεταφέρουν μεγάλο αριθμό χρημάτων σε μετρητά.  
Αυτό αποτελεί μια ένδειξη που μπορεί να διερευνηθεί από το τμήμα, 
δηλαδή κατά πόσο αυτά τα χρήματα υπήρχαν σε μετρητά 
προηγουμένως ή αν εμφανίστηκαν κατά την επιστροφή τους από τα 
κατεχόμενα, άρα, στην περίπτωση αυτή, προήλθαν από “παιχνίδι” στα 
καζίνα.  Σημειώνεται ότι τα χρήματα από τα καζίνα έχουν μια εμφανή 
ειδική σφραγίδα.  Αν διαπιστωθεί ότι τα χρήματα προέρχονται από 
κέρδη στα καζίνα, τότε υπάρχει η δυνατότητα στη νομοθεσία να αρθεί 
ακόμα και το τραπεζικό απόρρητο του συγκεκριμένου ατόμου με σχετικό 
διάταγμα από το δικαστήριο, εφόσον το τμήμα έχει στη διάθεσή του το 
ονοματεπώνυμο του ατόμου αυτού. 

 Από τη στιγμή που το τμήμα έχει στη διάθεσή του συγκεκριμένα στοιχεία 
και προκύψει οποιοδήποτε κέρδος ή τα εισοδήματα του συγκεκριμένου 
ατόμου δε δικαιολογούν το ύψος των εισοδημάτων/καταθέσεων το οποίο 
παρουσιάζεται του στο παρόν στάδιο, τότε το τμήμα φορολογεί 
αναλόγως εφαρμόζοντας τη νομοθεσία.  Στη συνέχεια το τμήμα 
φορολογεί τα κέρδη είτε είναι παράνομα είτε είναι νόμιμα.  Στην 
περίπτωση που διαπιστωθεί ότι κάποιος έχασε αρκετά χρήματα, πάλι 
πρέπει να γίνει διερεύνηση για εξεύρεση της πηγής των εσόδων και, αν 
τα έσοδα αυτά δε δικαιολογούνται με βάση τα εισοδήματά του, σημαίνει 
ότι υπήρχαν εισοδήματα τα οποία δε δηλώθηκαν.  Το τμήμα δεν έχει 
διερευνήσει μέχρι τώρα καμιά τέτοια υπόθεση.  Αν η οικονομική 
κατάσταση κάποιου ήταν τέτοια που, με βάση τα δηλωθέντα εισοδήματά 
του, είναι δυνατό να έχει χάσει συγκεκριμένα ποσό στο καζίνο, τότε δεν 
υπάρχει κανένα απολύτως πρόβλημα. 

 Πρόβλημα παρουσιάζεται, όταν κάποιος χρησιμοποιεί την πιστωτική του 
κάρτα με την οποία πληρώνει πάντα μετρητά.  Αυτό θα δυσχεραίνει τον 
εντοπισμό από το τμήμα, αλλά το μόνο που μπορεί να ζητήσει είναι τον 
αριθμό της.  Αν το άτομο παραλείψει να τη δηλώσει, αυτό είναι άλλο 
θέμα, το οποίο δεν οδηγεί σε επιθυμητά αποτελέσματα. 

 Σύμφωνα με τα σχέδια υπηρεσίας, κανένας προϊστάμενος τμήματος δεν 
αποστέλλει υπαλλήλους στα καζίνα των κατεχομένων, για να συλλέξουν 
στοιχεία ή να παρακολουθούν ποιοι “ποντάρουν” σ’ αυτά.  Υπάρχει 
βέβαια ειδική υπηρεσία στο τμήμα που διερευνά σοβαρές υποθέσεις και 
τις εξετάζει σε βάθος. 

5. Γενική διευθύντρια του ΚΟΤ 

 Ο ΚΟΤ παρακολουθεί το θέμα της λειτουργίας των καζίνων στα 
κατεχόμενα με ανησυχία, αλλά δεν έχει οποιαδήποτε εξουσία ή 
δυνατότητα να παρέμβει. 

 Ο ΚΟΤ εκπόνησε μελέτη για την κατάσταση των καζίνων στα 
κατεχόμενα, για να αντλήσει πληροφορίες που θα μπορούσαν 
ενδεχομένως να στηρίξουν και τις μελέτες του σχετικά με τη δημιουργία 
καζίνων στις ελεύθερες περιοχές.  Από τη μελέτη αυτή προέκυψε ότι ένα 
μεγάλο ποσοστό πελατείας των καζίνων είναι Τούρκοι από την Τουρκία, 
Ελληνοκύπριοι και τουρίστες από τρίτες χώρες, όπως Ισραηλίτες κ.λπ. 
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 Ενδεχόμενο εγχείρημα να δημοσιοποιήσει ο ΚΟΤ τη θέση ότι είναι 
παράνομο το να “ποντάρει” κάποιος στα καζίνα των κατεχόμενων, 
καθώς και να επικοινωνήσει για το ποσό αυτό με τον κάθε τουρίστα να 
έφερνε το αντίθετο αποτέλεσμα. 

 Παράλληλα, ο οργανισμός μελετά και τα θέματα των αρνητικών 
επιπτώσεων και των κοινωνικών προβλημάτων που συνοδεύουν την 
ίδρυση ενός καζίνου.  Μελέτες κατέδειξαν το μεγάλο κενό που υπάρχει 
από την έλλειψη νομικού και θεσμικού πλαισίου, το οποίο δεν επιτρέπει 
να λαμβάνονται μέτρα τιμωρίας, καταστολής, πρόληψης, στήριξης και 
αποθεραπείας στις ομάδες του πληθυσμού που είναι ευάλωτες στον 
ασύστολο τζόγο. 

Σε κοινωνίες όπου υπάρχουν καζίνα υπάρχουν και τέτοια μοντέλα όπου 
τα έσοδα από αυτό το φαινόμενο χρηματοδοτούν μέτρα ελέγχου, 
πρόληψης, αλλά και αντιμετώπισης τέτοιων προβλημάτων. 

 Πρώτιστος στόχος του ΚΟΤ είναι να εξαντλήσει το θέμα των μελετών, 
των εισηγήσεων και της εξασφάλισης πληροφοριών και αξιολογήσεων, 
για να ληφθούν οι σωστές αποφάσεις. Οι τελικές αποφάσεις θα ληφθούν 
από την εκτελεστική και τη νομοθετική εξουσία μόνο.   

6. Εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 

 Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου έχει συγκεκριμένες αρμοδιότητες και 
μια εκ των βασικών της αρμοδιοτήτων είναι η ρύθμιση και η εποπτεία 
του τραπεζικού τομέα. 

 Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, για να παρακολουθήσει τη διακίνηση 
χρημάτων από και προς τα κατεχόμενα εκπόνησε έρευνα σε συνεργασία 
με το Cyprus College.  Η έρευνα έγινε το έτος 2005 και αφορούσε 
στοιχεία και δεδομένα για το έτος 2004.  Άνθρωποι ρωτήθηκαν για τα 
ποσά που ξοδεύουν στα καζίνα των κατεχομένων και η έρευνα κατέδειξε 
ότι υπήρχε κατά μέσο όρο μια δαπάνη ύψους €6,49 ανά επίσκεψη, ανά 
άτομο.  Με βάση την ίδια πηγή, έγιναν 1 171 000 επισκέψεις προς τα 
κατεχόμενα και η έρευνα κατέδειξε ότι η συνολική δαπάνη στα καζίνα 
ήταν της τάξης των €4.133.107. 

 Η επόμενη ενέργεια της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου ήταν να έρθει 
σε επαφή με την “JCC Ltd” από την οποία λήφθηκαν στοιχεία αναφορικά 
με ποιοι ξοδεύουν, τι ξοδεύουν και πού ξοδεύουν.  Με τους κωδικούς 
αριθμούς που καταγράφει η εταιρεία προκύπτει ότι ειδικά για τα καζίνα 
για το έτος 2006 ξοδεύτηκαν €4.133.106.  Όσον αφορά άλλα αγαθά και 
υπηρεσίες, ξοδεύτηκαν το έτος 2006 €7.974.043.     

 Η σφραγίδα που τοποθετείται πάνω στα χαρτονομίσματα από τα καζίνα 
αποτελεί παράνομη πράξη, διότι επιφέρει αλλοίωση στην εμφάνιση του 
χαρτονομίσματος.  Γι’ αυτό η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ήρθε σε 
επαφή με τις εμπορικές τράπεζες στις οποίες έδωσε σχετικές οδηγίες.    

 Τα χαρτονομίσματα που έφεραν στην όψη τους τέτοιες σφραγίδες έχουν 
ήδη αποσυρθεί. 
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 ∆εν υπάρχει μηχανισμός που να εφαρμόζεται από την Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου που να καταδεικνύει πού διακινούνται μετρητά 
χρήματα.  Όσον αφορά τις επιταγές, για να γίνει κάτι τέτοιο, θα πρέπει 
να υπάρχει γνώση του ονόματος του παραλήπτη τους. 

 Στα κατεχόμενα δε λειτουργούν κυπριακές τράπεζες. 

 Αν πρόσωπο έχει εκδώσει επιταγή κυπριακής τράπεζας εις όφελος 
κάποιου καζίνου, αυτή θα πρέπει να κατατεθεί σε τράπεζα.  Η Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου δεν είναι σε θέση να ασκήσει έλεγχο ούτε 
εποπτεία σε τουρκοκυπριακή τράπεζα.   

 Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου δεν έχει εκ του νόμου εξουσία να 
απαγορεύσει στην εταιρεία “JCC Ltd” ή να της καθορίσει πλαίσια στα 
οποία θα πρέπει να λειτουργούν οι πιστωτικές κάρτες. 

 Το θέμα πηγάζει από την αρχική θέση που πήρε η Κεντρική Τράπεζα 
της Κύπρου ότι επιτρέπεται να επισκέπτονται οι Ελληνοκύπριοι τα 
κατεχόμενα και να προβαίνουν σε αγορές αγαθών και υπηρεσιών, παρ’ 
όλο που όλες οι συναλλαγές στα κατεχόμενα είναι παράνομες. 

 Το θέμα χρήσης της πιστωτικής κάρτας και το ενδεχόμενο περιορισμού 
της μπορεί να γίνει μόνο, έπειτα από συμφωνία με διεθνείς οργανισμούς.   

 Ακόμα και αν η εταιρεία “JCC Ltd” σταματήσει να δέχεται πράξεις οι 
οποίες φαίνεται από τον κωδικό ότι έγιναν σε καζίνο, θα βρεθούν άλλες 
υποκατάστατες μέθοδοι, για να κάνουν χρήση της πιστωτικής τους 
κάρτας. 

 Ελληνοκύπριοι μπορούν να κάνουν χρήση της πιστωτικής τους κάρτας 
σε ευρωπαϊκή τράπεζα ή τουρκοκυπριακή τράπεζα στα κατεχόμενα και 
να κάνουν ανάληψη μετρητών.  Η μόνη ξένη τράπεζα που λειτουργεί στα 
κατεχόμενα είναι η “HSBC”.   

 Αν υπήρχε δικαστικό διάταγμα, θα μπορούσαν οι τράπεζες να δώσουν 
ονόματα και στοιχεία υπό την προϋπόθεση ότι θα γνώριζαν κατά πόσο 
το άτομο έχει “ποντάρει” στα καζίνα, πράγμα πολύ δύσκολο να γίνει. 

 Επιτρέπεται σε Τουρκοκυπρίους να τηρούν λογαριασμούς σε 
ελληνοκυπριακές τράπεζες και αν κάποιος Τουρκοκύπριος δεχθεί 
επιταγή από Ελληνοκύπριο, μπορεί να την παρουσιάσει στις 
ελληνοκυπριακές τράπεζες. 

Οι πιο πάνω εκπρόσωποι κατέθεσαν επίσης στην επιτροπή υπόμνημα με 
στοιχεία αναφορικά με τα ποσά των χρημάτων που “παίχθηκαν” σε στοιχήματα 
σε καζίνα και με τα ποσά που διατέθηκαν για αγορές αγαθών/υπηρεσιών από 
διάφορα σημεία πώλησης στα κατεχόμενα με τη χρήση πιστωτικών καρτών.  
Το υπόμνημα αυτό βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής των Αντιπροσώπων στον 
οικείο φάκελο και είναι στη διάθεση των μελών της.   

7. Εκπρόσωποι Συνδέσμου Εμπορικών Τραπεζών 

 Όλες οι τράπεζες εφαρμόζουν τις νομοθεσίες που ψηφίζονται.  Όταν 
χρησιμοποιείται μια πιστωτική κάρτα στα κατεχόμενα, παρουσιάζεται ότι 
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η συναλλαγή γίνεται στην Τουρκία.  Οι διάφορες συναλλαγές των 
καρτών “Visa” και “Master Card” ταξινομούνται σε υποκατηγορίες, π.χ. 
ψυχαγωγία, ψώνισμα, τουρισμός κ.λπ.  Μπορεί να υπάρξει 
υποκατηγορία που να αφορά καζίνο.  Ωστόσο, σε μια τέτοια περίπτωση 
η κάρτα μπορεί να χρησιμοποιείται στο εστιατόριο του καζίνου ή στο 
ξενοδοχείο του και συνεπώς θα υπάρχει δυσκολία διαπίστωσης, αν η 
κάρτα χρησιμοποιήθηκε στο καζίνο για σκοπούς κυβείας. 

 Αποτελεί θέμα πολιτικής τοποθέτησης και σχετικής ανάλογης απόφασης 
κατά πόσο το κράτος θα σταματήσει τις συναλλαγές με τα κατεχόμενα, 
που στην πράξη γίνονται μέσω Τουρκίας.  Το θέμα που τίθεται είναι ότι, 
έστω και αν σταματήσουν οι συναλλαγές με την Τουρκία, αυτοί που 
επιδίδονται σε κυβεία στα καζίνα θα βρουν άλλους τρόπους, ώστε να 
συνεχίζουν να ποντάρουν.  

 Οι τράπεζες οφείλουν να τηρούν το νόμο περί Τραπεζικών Εργασιών και 
ειδικότερα την πρόνοιά του που αφορά το τραπεζικό απόρρητο.  
Υπάρχει επίσης η νομοθεσία που προστατεύει τα προσωπικά δεδομένα.  
Με αυτές τις προϋποθέσεις, για να μπορέσουν οι τράπεζες να δώσουν 
ονόματα και διευθύνσεις στις αρμόδιες αρχές αυτών που ποντάρουν στα 
καζίνα με πιστωτικές κάρτες, θα πρέπει να υπάρξει ποινικό αδίκημα υπό 
διερεύνηση, να γίνεται έρευνα και να εκδοθεί σχετικό δικαστικό διάταγμα.   

 Σε περίπτωση που θεσπιστεί νομοθετικό πλαίσιο το οποίο να 
“μπλοκάρει” τη χρήση πιστωτικών καρτών μέσω της Τουρκίας θα 
δημιουργηθεί πρόβλημα, τη στιγμή που καταβάλλεται προσπάθεια, ώστε 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία να καταστεί διεθνές επιχειρηματικό κέντρο, με 
αποτέλεσμα οι ενδιαφερόμενοι να αναζητήσουν συνεργασία με άλλες 
χώρες. 

 Οι συνολικές συναλλαγές με την Τουρκία για το έτος 2006 ήταν 
€6.959.134.   

8. Γενικός διευθυντής και εκπρόσωποι της εταιρείας “JCC Ltd” 

 Είναι δύσκολο να διαπιστωθεί αν μια συγκεκριμένη πιστωτική κάρτα 
χρησιμοποιήθηκε σε καζίνο στα κατεχόμενα.  Πιθανό αυτό να ήταν 
εφικτό, αν η αντίστοιχη εταιρεία “JCC Ltd” των κατεχομένων τηρούσε 
τους κανόνες.  Λόγω του ότι τα κατεχόμενα δεν αναγνωρίζονται ως 
κράτος, τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα που εδρεύουν εκεί δεν είναι μέλη 
των καρτών “Visa” και “Master Card” και δεν υπόκεινται στους ελέγχους 
που υπόκειται η εταιρεία “JCC Ltd” στις ελεύθερες περιοχές.  Στα 
κατεχόμενα χρησιμοποιούνται ενδιάμεσες τράπεζες της Τουρκίας οι 
οποίες δεν τυγχάνουν εποπτείας, δηλαδή κάποιος μπορεί να φαίνεται 
έμπορος στην κατεχόμενη Λευκωσία, αλλά στην ουσία να βρίσκεται στην 
Αττάλεια. 

 Η εταιρεία “JCC Ltd” δε συνεργάζεται με αναγνωρισμένες τράπεζες στα 
κατεχόμενα.  Όλες οι πράξεις γίνονται μέσω των καρτών “Visa” και 
“Master Card” και όχι μέσω Τουρκίας.  Με την αντίστοιχη εταιρεία “JCC” 
που λειτουργεί στην Τουρκία δεν υπάρχει καμιά οικονομική συνεργασία. 
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 Ο μόνος αποτελεσματικός τρόπος, για να μπλοκαριστεί η χρήση 
πιστωτικής κάρτας σε καζίνο στα κατεχόμενα, είναι να μπλοκαριστούν οι 
συναλλαγές με την Τουρκία.   

 Η εταιρεία “JCC Ltd” είναι ιδιωτική εταιρεία, η οποία έχει ως μετόχους 
της τις κυπριακές τράπεζες. 

 Συνολικά, το 2006 ξοδεύτηκαν στα κατεχόμενα και στην Τουρκία 
περίπου €6 εκατομ., για σκοπούς ψυχαγωγίας από τους 
Ελληνοκυπρίους, ενώ οι Τουρκοκύπριοι ξόδεψαν στις ελεύθερες 
περιοχές περίπου €11 εκατομ. μέσω πιστωτικών καρτών.  Για άλλες 
συναλλαγές, όπως συναλλαγές με μετρητά, δεν υπάρχουν στοιχεία.   

 Η εταιρεία “JCC Ltd” δεν εκδίδει κάρτες, αλλά έχει απευθείας σχέση με 
τους εμπόρους.  Στα συμβόλαια υπάρχει αυστηρότατος όρος σύμφωνα 
με τον οποίο υπάρχουν συγκεκριμένες κατηγορίες δραστηριοτήτων με 
τις οποίες απαγορεύεται να ασχολούνται οι έμποροι και μία από αυτές 
είναι και τα καζίνα. 

 Μπορεί να μπλοκαριστεί με νόμο η χρήση κάρτας σε καζίνο, αλλά 
πρέπει ταυτόχρονα να μπλοκαριστεί και η χρήση της και σε άλλες 
υπηρεσίες που λειτουργούν στα καζίνα, όπως π.χ. εστιατόρια κ.λπ.  
Αυτό όμως που θα συμβεί είναι να μετατραπούν όλα σε υπεραγορές, 
τουριστικά καταστήματα κ.λπ. 

 Η εταιρεία “JCC Ltd” κατέχει μόνο τους αριθμούς των καρτών που 
διακινούνται και όχι άλλα στοιχεία, όπως ονόματα κ.λπ., τα οποία 
διαθέτουν οι τράπεζες που συναλλάσσονται με τον κάτοχο της κάρτας.   

9. Πρόεδρος του Συνδέσμου Αντιμετώπισης Κοινωνικών Προβλημάτων 
(ΣΑΚΟΠ) 

 Ο εν λόγω σύνδεσμος εκπόνησε μέχρι σήμερα τέσσερις μελέτες για το 
θέμα της κυβείας, ενώ μια πτυχή του ευρύτερου θέματος που 
μελετήθηκε ήταν το θέμα της λειτουργίας καζίνων. 

 Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες, όπως Ολλανδία, Λιθουανία, Αυστρία, 
Φινλανδία, Ελλάδα κ.λπ., απαγορεύτηκε η χρήση των πιστωτικών 
καρτών στα καζίνα.  Οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, για να εμποδίσουν 
την κυβεία στο διαδίκτυο, έχουν απαγορεύσει, εκτός από τη χρήση 
πιστωτικών καρτών, και τις τραπεζικές επιταγές, με το σκεπτικό πως με 
τη χρήση πιστωτικής κάρτας παίζει κάποιος μεγαλύτερα χρηματικά ποσά 
από ό,τι αρχικά είχε αποφασίσει να παίξει, επειδή δε χρησιμοποιεί 
πραγματικά χρήματα.   

 Το Κεφ. 151 του περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και 
Παρεμπόδισης της Κυβείας Νόμου προβλέπει ότι οποιοδήποτε 
αντικείμενο χρησιμοποιείται για σκοπούς κυβείας είναι παράνομο.  
Συνεπώς, παράνομη είναι και η πιστωτική κάρτα που χρησιμοποιήθηκε 
σε καζίνο, η οποία έρχεται στη συνέχεια μέσω της εταιρείας “JCC Ltd” να 
πληρωθεί στην τράπεζα.  Το ίδιο συμβαίνει και με τη χρήση τραπεζικής 
επιταγής.  Με βάση αυτά τα δεδομένα, φαίνεται ότι υπάρχει δυνατότητα 
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πλήρους απόδειξης της παράνομης πράξης, η οποία μπορεί να 
στοιχειοθετηθεί ενώπιον δικαστηρίου. 

 Ο σύνδεσμος έχει στην κατοχή του τέσσερις διεθνείς μελέτες και 
γνωμοδότηση του Belgian Gambling Board, δυνάμει των οποίων, αν 
λειτουργήσουν καζίνα στις ελεύθερες περιοχές, θα αυξηθεί η ροή προς 
τα κατεχόμενα, διότι θα εθιστεί περισσότερος κόσμος. 

 Σύμφωνα με έρευνα της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και του 
Cyprus College που εκπονήθηκε το έτος 2005, ο μέσος όρος των 
εξόδων σε όλα τα κέντρα διασκέδασης γενικά -καζίνα, καμπαρέ κ.λπ.- 
είναι €6,51 εκατομ. 

 Σύμφωνα με έρευνα επί δείγματος 3 000 ατόμων η οποία διεξήχθη από 
τη Στατιστική Υπηρεσία του Υπουργείου Οικονομικών, μόνο το έτος 
2005 ξοδεύτηκαν €20.503.217 σε όλα τα κέντρα διασκέδασης. 

 Η πολιτεία οφείλει να προβεί σε μια δημόσια διακήρυξη ότι το να 
επιδίδεται κάποιος Ελληνοκύπριος σε κυβεία στα καζίνα στα κατεχόμενα 
είναι ενάντια στα συμφέροντα του κυπριακού λαού.  Επίσης, πρέπει να 
απαγορευτεί η χρήση πιστωτικών καρτών και επιταγών στα καζίνα.   

10. ∆ρ Zeki Besiktepeli 

 Ο δρ Zeki Besiktepeli, που προέρχεται από την ακαδημαϊκή κοινότητα των 
κατεχομένων, διδάσκει οικονομικά στο Near East University και έχει ασχοληθεί 
με το θέμα της δημιουργίας και λειτουργίας καζίνων, κατέθεσε στην επιτροπή 
σχετική έρευνά του που αφορά το θέμα, η οποία βρίσκεται στο Αρχείο της 
Βουλής των  Αντιπροσώπων και είναι στη διάθεση των μελών της. 

 Με βάση την έρευνα αυτή, προκύπτουν τα ακόλουθα στοιχεία: 

 Με τα σημερινά δεδομένα, για να μπορέσει κάποιος να λειτουργήσει 
καζίνο στα κατεχόμενα, πρέπει να διατηρεί ξενοδοχειακή εγκατάσταση η 
οποία να είναι κυρίως πέντε αστέρων και χωρητικότητας 250 κλινών.   

 Αυτή τη στιγμή στα κατεχόμενα λειτουργούν είκοσι ένα καζίνα. 

 Το θεσμικό πλαίσιο που ρυθμίζει τη λειτουργία των καζίνων βρίσκεται 
υπό τον έλεγχο του λεγόμενου “Υπουργείου Οικονομικών” και του 
λεγόμενου “Υπουργείου Τουρισμού”.   

 Όταν κάποιος ενδιαφερόμενος θέλει να ανοίξει καζίνο, συμπληρώνει 
αιτήσεις που τις καταθέτει στα δυο πιο πάνω λεγόμενα “υπουργεία”.  Η 
απόφαση λαμβάνεται από το λεγόμενο “Υπουργικό Συμβούλιο”.  Μετά 
την παροχή της σχετικής άδειας, ο ενδιαφερόμενος υπογράφει 
συμβόλαιο και καταθέτει €180.000, αλλά υπάρχει και η δυνατότητα το 
50% αυτού του ποσού να το καταθέσει σε έξι μήνες.  Αυτό το ποσό και 
κάποια κέρδη πηγαίνουν στο λεγόμενο “Υπουργείο Οικονομικών” και 
μετά καταλήγουν στο “Ταμείο Τουρισμού”, το οποίο λειτουργεί για τη 
διαφήμιση και προπαγάνδα των κατεχομένων. 

 Με βάση νέο “νόμο”, απαιτείται και η κατάθεση εγγυητικής επιστολής 
μέσω τράπεζας για το ποσό των €480.000.  Αυτά τα χρήματα όμως δε 
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χρησιμοποιούνται από το λεγόμενο “κράτος”.  Θεωρούνται ως εγγύηση, 
όταν και εφόσον υπάρξουν εγγυητικές διαφορές ή όταν οι επιχειρήσεις 
δεν ανταποκρίνονται στις υποχρεώσεις τους προς το λεγόμενο “κράτος”, 
π.χ. φορολογικές υποχρεώσεις κ.λπ., και σε περίπτωση πτωχεύσεως. 

 Για τα τραπέζια των καζίνων όπου παίζονται ρουλέτα, black jack ή 
πόκερ το καζίνο πληρώνει στο ψευδοκράτος δικαιώματα ύψους $585 το 
μήνα, είτε έχει κέρδος είτε έχει ζημιά, για τα τραπέζια που παίζουν άλλα 
παιχνίδια $385 το μήνα και  για τα slot machines πληρώνει $65 το μήνα.  
Επίσης, κάθε μήνα κατατίθεται στο λεγόμενο “κράτος” ο φόρος 
προστιθέμενης αξίας.  Τα ποσά που εισπράττονται από την επιχείρηση 
φορολογούνται με φόρο 15%.  Τα κέρδη του παίκτη δε φορολογούνται.  
Στο τέλος της χρονιάς με βάση τον τζίρο του εισοδήματος η επιχείρηση 
πληρώνει φόρο εισοδήματος, αφού αφαιρεθούν τα ποσά που έχει ήδη 
πληρώσει. 

 Σε πολλές περιπτώσεις άτομα της μαφίας διαχειρίζονται καζίνα, αφού τα 
ενοικιάζουν χωρίς να παρουσιάζεται πουθενά το όνομά τους. 

 Το ποσό που εισπράττεται από τη λειτουργία των καζίνων ανέρχεται στα 
$500 εκατομ. το χρόνο και από αυτά τα $200 εκατομ. καταλήγουν στα 
ταμεία του ψευδοκράτους και προέρχονται από φορολογίες και τέλη. 

 Γίνεται μια προσπάθεια να αυξηθεί το προσωπικό των καζίνων που θα 
προέρχεται από τις ελεύθερες περιοχές. 

 Οι πελάτες των καζίνων στα κατεχόμενα είναι στην πλειοψηφία τους 
Τούρκοι και Ελληνοκύπριοι, αλλά και Ισραηλινοί, Γερμανοί και Άγγλοι. 

 Η πληρότητα των καζίνων φθάνει στο 44% περίπου. 

 Οι όροι λειτουργίας των καζίνων είναι αυστηροί.  ∆εν επιτρέπονται οι 
φωτογραφικές κάμερες και οι εργαζόμενοι σ’ αυτά δε δίνουν 
πληροφορίες σε οποιονδήποτε. 

 Οι επιχειρήσεις των καζίνων πολλές φορές λειτουργούν ως βιτρίνα ή ως 
βάση δραστηριοτήτων που αφορούν, ανάμεσα σε άλλα, το εμπόριο 
ναρκωτικών και την εμπορία λευκής σαρκός. 

 Σύμφωνα με τα αποτελέσματα σχετικής έρευνας, το 80% του 
πληθυσμού στα κατεχόμενα εναντιώνεται στη λειτουργία των καζίνων, 
αλλά και στη λειτουργία των νυχτερινών κέντρων.  Η Τουρκία δεν 
μπόρεσε να ελέγξει αυτές τις επιχειρήσεις και υποχρεώθηκε από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση να τις κλείσει και να τις μεταφέρει στα κατεχόμενα. 

Ολοκληρώνοντας την κατάθεσή του, ο δρ Zeki Besiktepeli ανέφερε πως 
πιστεύει ότι στελέχη του τουρκικού καθεστώτος έχουν οικονομικά ωφελήματα 
από τις επιχειρήσεις των καζίνων, αφού υπάρχει συγκεκριμένος λεγόμενος 
“υπουργός” ο οποίος εισπράττει από κάθε επιχείρηση το 2%. 

∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ/ΘΕΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

 Με την ολοκλήρωση των συνεδριάσεων αναφορικά με την ύπαρξη και 
λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα και τη συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις 
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δραστηριότητές τους τόσο η επιτροπή όσο και οι αρμόδιοι φορείς που κλήθηκαν και 
κατέθεσαν τις θέσεις τους κατέληξαν στο συμπέρασμα ότι, παρά τα μεγάλα χρηματικά 
ποσά τα οποία αναλώνονται για σκοπούς παράνομου τζόγου, παρά και το γεγονός ότι 
αρκετά καζίνα στα κατεχόμενα εξυπηρετούν τη διακίνηση ναρκωτικών και την εμπορία 
λευκής σαρκός, η κατάσταση της κατοχής σε συνδυασμό με τις προσπάθειες που 
καταβάλλονται για την εξεύρεση λύσης στο Κυπριακό δεν επιτρέπουν τη θεσμοθέτηση 
μέτρων για προστασία της κυπριακής κοινωνίας. 

 Υποθέσεις κυβείας στα κατεχόμενα δεν μπορούν να στοιχειοθετηθούν και να 
παρουσιαστούν ενώπιον της δικαιοσύνης, γιατί η στοιχειοθέτηση τέτοιων αδικημάτων 
εμπερικλείει αυξημένους πιθανούς κινδύνους για τους αστυνομικούς που θα 
συλλέγουν τις μαρτυρίες.  Επίσης, η φορολόγηση των κερδών που προέρχονται από 
τον τζόγο, μέτρο το οποίο θα μπορούσε να αποτελέσει αντικίνητρο για τους 
Ελληνοκυπρίους οι οποίοι προβαίνουν σε αυτή την παρανομία, δεν καθίσταται 
δυνατή, για λόγους τους οποίους ανέλυσαν εκπρόσωποι του Τμήματος Εσωτερικών 
Προσόδων, με δεδομένο ότι είναι απαραίτητη η συνεργασία της αστυνομίας, της 
οποίας όμως η ενεργός εμπλοκή είναι αδύνατη για τους ίδιους λόγους που αδύνατη, 
κατά την άποψη της αστυνομίας, είναι και η ποινική δίωξη. 

 Όσον αφορά τη χρήση τραπεζικών καρτών στα καζίνα, εκπρόσωποι της 
εταιρείας “JCC Ltd” κατέθεσαν ότι η απαγόρευση της χρήσης δεν μπορεί να υπάρξει 
μόνο στις κατεχόμενες περιοχές, αλλά και στην Τουρκία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω τον κ. Ερωτοκρίτου να ανέβει στο βήμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ίσως να χρειάζεται ενός είδους διευκρίνιση.  Έγινε κατανομή 
του χρόνου στα κοινοβουλευτικά κόμματα, αλλά βεβαίως τώρα παίρνω το λόγο ως 
εισηγητής, αλλά και εκ μέρους της επιτροπής Θεσμών ως πρόεδρός της, διότι έχει 
συνταχθεί η έκθεση.  Βεβαίως, θα προσπαθήσω, γιατί δε θέλω να ταλαιπωρήσω τους 
συναδέλφους μου, να μην αναγνώσω ολόκληρη την έκθεση, η οποία αποτελείται από 
είκοσι πέντε σελίδες.  Θα αναφερθώ στα βασικά σημεία, αλλά θεωρώ ότι αυτός ο 
χρόνος που θα καταναλωθεί στην αναφορά της έκθεσης δεν έχει σχέση με τα δέκα 
λεπτά που δόθηκε στο κόμμα μου στα πλαίσια της κατανομής του χρόνου προς τα 
κόμματα, αν είμαι σωστός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εν έχει εξεταστεί το θέμα που θίγετε, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το βάζω εγώ, κύριε Πρόεδρε, για να μη μου πείτε ότι έχουν τελειώσει τα δέκα 
λεπτά με την αναφορά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αν και εφόσον είστε φειδωλός στις αναφορές, σας διαβεβαιώ ότι δε θα σας 
δημιουργήσω κανένα πρόβλημα ως προς το χρόνο το δικό σας των δέκα λεπτών. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Θα είμαι, θα είμαι.  Έχω μία δυσκολία στην εκφορά των τουρκικών φράσεων, 
γιατί δεν έχω διδαχθεί τουρκικά από παιδί. 

(Mη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

  Προφανέστατα!   

 Θα κάνω ιδιαίτερη αναφορά στον Τουρκοκύπριο ακαδημαϊκό δρ Zeki 
Besiktepeli, ο οποίος αποδείχθηκε τελικά πολύτιμος συνεργάτης, αλλά και                   
-δυστυχέστατα για τον ίδιο- επίκεντρο οξύτατης κριτικής μετά ταύτα, όταν ήρθε στην 
επιτροπή μας, για να εκφράσει την άποψή του.  Πριν να έρθει στην επιτροπή μας, 
είχαν γίνει πολλές φορές, όπως ο ίδιος δήλωσε, δολοφονικές απόπειρες εναντίον του, 
διότι στηλίτευε συνέχεια την ύπαρξη των καζίνων στα κατεχόμενα, αλλά, από ό,τι 
έχουμε πληροφορηθεί, έγιναν και μετά την παρουσία του στην επιτροπή. 

 Η εισαγωγή που έγινε κατά την έναρξη της συζήτησης είναι πολύ σημαντική και 
οριοθετήθηκε στην ύπαρξη των παράνομων καζίνων που εδρεύουν στα κατεχόμενα.  
Ο πολιτικός λόγος της ύπαρξης αυτών των καζίνων, για όσους μπόρεσαν να 
παρακολουθήσουν στενότερα το ζήτημα, συνεδέετο στενότατα με την εγκαθίδρυση 
της ισλαμικής πλην εκκοσμικευμένης διακυβέρνησης του κ. Ταγίπ Ερντογάν στην 
Τουρκία, ο οποίος, τηρώντας μία πολιτική στάση μεταξύ σφύρας και άκμονος 
αναφορικά με πολιτικές ενέργειες που είχαν σχέση πότε με την εμπέδωση και την 
εγκαθίδρυση ισλαμικών επιδιώξεων και πολιτικού περιεχομένου πράξεων και πότε με 
την απαγόρευσή τους, όπως μπορεί κάποιος να συνάξει ως συμπέρασμα από το βίο 
και την πολιτεία του κ. Ταγίπ Ερντογάν και του κόμματός του στην Τουρκία, 
απαγόρευσε την ύπαρξη και λειτουργία καζίνων σε ολόκληρη την Τουρκία.  Ένα 
γεγονός το οποίο εξακολουθεί να υπάρχει, εξ όσων γνωρίζω, μέχρι σήμερα.  
Απαγορεύεται η ύπαρξη και η λειτουργία καζίνων κάτω από το βάρος της ισλαμικής 
πτέρυγας και των ισλαμικών αξιωματούχων του κόμματός του, που και βεβαίως τον 
ποδηγέτησαν ή τον χειραγώγησαν και σε κάποιες άλλες πολιτικές αποφάσεις, όπως, 
να υπενθυμίσω, την απαγόρευση της μαντίλας σε δημόσιους χώρους, με αποτέλεσμα 
να εγερθούν πλείστα  όσα ζητήματα, ιδιαίτερα με τις Τουρκάλες φοιτήτριες στα 
τουρκικά πανεπιστήμια. 

 Με αποτέλεσμα λοιπόν, μετά από την απόφαση αυτή της απαγόρευσης της 
λειτουργίας των καζίνων, να αρχίσουν να ιδρύονται και να λειτουργούν στα 
κατεχόμενα σωρηδόν καζίνα με ετήσιο κέρδος, με βάση τα στοιχεία τα οποία είχαν 
κατατεθεί στην επιτροπή, $500 εκατομ. το χρόνο, εκ των οποίων τα $200 εκατομ. 
διενέμοντο και διανέμονται, στο βαθμό που εξακολουθούν να υπάρχουν σήμερα, 
μεταξύ των στελεχών του καθεστώτος αφενός και τα υπόλοιπα μεταξύ των ιδιοκτητών 
των καζίνων αφετέρου.   

 Οι πληροφορίες αυτές κατετέθησαν από τον Τουρκοκύπριο ακαδημαϊκό, 
δεικνύοντας τη διαπλοκή η οποία υπήρχε μεταξύ του καθεστώτος και των 
αξιωματούχων του και των ιδιοκτητών των καζίνων.  Αυτό δείχνει μία πτυχή του 
θέματος που αφορά την οικονομική ενίσχυση όχι μόνο των κατεχομένων, αλλά και της 
ίδιας της Τουρκίας από τη λειτουργία των καζίνων αυτών και τη συρροή των 
Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα.  Γιατί δίδει ενίσχυση της Τουρκίας;  ∆ιότι 
προφανέστατα ο κ. Ταγίπ Ερντογάν και οι αξιωματούχοι της Τουρκίας, μετά την 
εκδίωξη λόγω της πολιτικής απόφασης των καζίνων και τη συνεννόησή τους να 
μεταφερθούν εις τα κατεχόμενα -αυτό δε γίνεται χωρίς οποιοδήποτε οικονομικό 
όφελος για κάποιον που μπορεί να σκεφτεί στοιχειωδώς για το καθεστώς της 
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Τουρκίας- υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι ως διαμεσολαβητές, επίσημα ή ανεπίσημα, 
καρπούνται χρήματα λόγω της μεταφοράς αυτής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, το 2005 το ποσό 
που παίχτηκε στα καζίνα των κατεχομένων ήταν €68.344.057.  Αν αναλογιστεί 
κάποιος τον προϋπολογισμό του κυπριακού κράτους, τις θυσίες και τις προσπάθειες 
που γίνονται για την εξοικονόμηση χρηματικών πόρων ακόμα και τώρα, ιδιαίτερα με 
την οικονομική κρίση, καταλαβαίνει το ιλιγγιώδες ύψος του ποσού αυτού.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, λίγη ησυχία, αν είναι δυνατόν! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος.  ∆ίδω διαβεβαίωση, για να μη θεωρείται 
ότι καταταλαιπωρώ τους συναδέλφους μου με μονολόγους.   

 Η σκοπιμότητα της συζήτησης στόχευε προς δύο κατευθύνσεις:  Η μία 
κατεύθυνση ήταν το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης μαζί με το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα να δώσουν εξηγήσεις για πιθανές δυνατότητες να καταδιωχθεί η 
παράνομη αυτή πράξη της μετάβασης εις τα κατεχόμενα -όχι η πολιτική πράξη της 
μετάβασης στα κατεχόμενα αλλά του σκοπού να παίξουν εις τα καζίνα- και από την 
άλλη κατά πόσο οι φορολογικές υπηρεσίες του κράτους μπορούσαν να την 
αντιμετωπίσουν φορολογικά με την επιβολή της ανάλογης φορολογίας σ’ αυτούς οι 
οποίοι έπαιζαν στα κατεχόμενα στα πλαίσια της λογικής, πρώτον, ότι τα χρήματα αυτά 
ήταν χρήματα εν πολλοίς των οποίων η προέλευση δεν είναι δηλωμένη φορολογικά 
στις φορολογικές υπηρεσίες του κράτους, δεύτερον, ότι, εφόσον υπάρχουν καζίνα 
έστω και παράνομα, από τη στιγμή κατά την οποία κατατίθενται χρήματα και 
στοιχήματα, θα πρέπει να υπάρξει φορολόγηση με έναν τρόπο των χρημάτων αυτών.  
Εξάλλου, αυτή είναι και η φιλοσοφία του νομοθετήματος μετά από πέντε χρόνια -
μιλάμε για το 2005- που εκκρεμεί ενώπιον της αρμόδιας επιτροπής και που αφορά τη 
ρύθμιση του ηλεκτρονικού πια στοιχήματος και όχι των καζίνων, όπως είναι αυτά για 
τα οποία μιλούμε.   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας με την τοποθέτησή του επανειλημμένα 
στην επιτροπή ξεκαθάρισε μαζί με τον Αρχηγό Αστυνομίας ότι δεν υπάρχει 
δυνατότητα άσκησης οποιασδήποτε ποινικής δίωξης για αυτούς οι οποίοι επιδίδονται 
στην παράνομη πράξη του να παίζουν στοιχήματα εις τα κατεχόμενα, γιατί 
απλούστατα το θέμα είναι ζήτημα συλλογής μαρτυρίας, την οποία αδυνατούν οι 
αστυνομικοί να συλλέξουν, γιατί θα θέσουν σε κίνδυνο τη ζωή τους πηγαίνοντας εις 
τους τόπους όπου είναι εγκατεστημένα και λειτουργούν τα καζίνα, για να συλλέξουν 
μαρτυρία.  Με τον ίδιο τρόπο είχε τοποθετηθεί και ο Αρχηγός Αστυνομίας.   

 Πλείστα όσα μέλη της επιτροπής είχαν διαφωνήσει, συμπεριλαμβανομένου και 
του ομιλούντος, με την τοποθέτηση αυτή του Γενικού Εισαγγελέα, θεωρώντας ότι θα 
μπορούσε η αστυνομία να προβαίνει σε πράξεις και ενέργειες προς το σκοπό 
συλλογής μαρτυρίας, οι οποίες υποδείχτηκαν στο Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα, 
ακόμα και υπερψήφισης νομοθεσίας η οποία θα επέτρεπε ενέργειες πέρα από τη 
γνωστή νομοθεσία, που προσάγει ενώπιον του δικαστηρίου σήμερα στη ∆ημοκρατία 
όσους  στοιχηματίζουν ή χαρτοπαίζουν κατά τρόπο που παραβιάζεται η νομοθεσία.  
Κάτι τέτοιο δεν έγινε αποδεκτό από την πλευρά της Νομικής Υπηρεσίας εμμένοντας 
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στη θέση ότι, από τη στιγμή που είναι δύσκολη η συλλογή μαρτυρίας με βάση την 
υπάρχουσα νομοθεσία που ισχύει στις ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, δεν προτίθενται και δε θέλουν να κάνουν οποιεσδήποτε ποινικές 
διώξεις.   

 Όσον αφορά την άλλη πτυχή, που αφορούσε την επιδίωξη να φορολογούνται 
οι συγκεκριμένοι οι οποίοι μεταβαίνουν εις τα κατεχόμενα, οφείλω να υπερτονίσω και 
να επαινέσω τη θέληση του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων τόσο του διευθυντή, 
αλλά και των λειτουργών που ήταν στην επιτροπή, οι οποίοι πραγματικά έδειξαν 
ειλικρινές ενδιαφέρον να επιβάλουν αυτού του είδους τις φορολογίες, αλλά λόγω της 
ιδιάζουσας μορφής, επειδή επρόκειτο περί ανθρώπων οι οποίοι μετεκινούντο στα 
κατεχόμενα -εκεί στοιχημάτιζαν, εκεί μεταφέραν τα χρήματα για τα οποία γίνεται 
λόγος- ήταν διατεθειμένοι να το κάνουν με τη συνδρομή όμως της αστυνομίας.  Η 
αστυνομία, όπως και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα και πάλι δε θέλησαν, για 
τους δικούς τους λόγους, που τους είπαν εις την επιτροπή, επικαλούμενοι δυσκολίες 
πρακτικές και ζητήματα για τα οποία δε θα είχαν οποιαδήποτε πρακτική δυνατότητα, 
κατά την άποψή τους, να επιτύχουν το επιδιωκόμενο, να συνδράμουν στην 
προσπάθεια του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων.  Και πάλιν ακούστηκαν 
διαφορετικές απόψεις, όπως παραδείγματος χάριν ότι θα μπορούσαν όσοι 
μεταβαίνουν εις τα κατεχόμενα από τη δική μας την πλευρά, αφού εγκαθιδρυθεί ένα 
γραφείο εις τα σημεία διέλευσης, χωρίς να τους απαγορεύεται ή να υποβάλλονται σε 
οποιοδήποτε έλεγχο, να δηλώνουν πόσα χρήματα μεταφέρουν και για ποιο λόγο και, 
αν χρειαζόταν νομοθεσία για το σκοπό αυτό, θα μπορούσε να υπερψηφιστεί 
νομοθεσία.    

 Βέβαια, πολλές φορές -και είμαι βέβαιος ότι γίνεται κατανοητό από τους 
συναδέλφους μου- ακόμα και οι αγαθότερες προθέσεις εις την πολιτική μπορούν να 
καταστραφούν και οι δικαιότερες επιδιώξεις μπορούν να μη βρουν οποιαδήποτε 
λυσιτελή εφαρμογή, όταν το πολιτικό κλίμα το οποίο αφορά τις συγκεκριμένες 
ενέργειες δε βοηθά.  Μιλάμε για το 2005, μιλάμε για μία εποχή που υπήρχε 
διαφορετική αντιμετώπιση στα ζητήματα της μετάβασης από την ελεύθερη περιοχή εις 
την απ’ εκεί -για σκοπούς επισκέψεων πάντα βέβαια- για να δουν όσοι ήταν 
πρόσφυγες τα εδάφη και τις περιουσίες τις οποίες έχασαν, αλλά και γενικότερα στα 
πλαίσια μίας εντελώς πολιτικής αντιμετώπισης, ότι η δική μας η πλευρά, που ποτέ δεν 
ήταν επιδίωξή της, δεν μπορούσε να βάλει την περίοδο εκείνη απαγόρευση, έστω με 
αναφορά στη συζήτηση του θέματος αυτού, της μετάβασης καθ’ οιονδήποτε τρόπο ή 
της δημιουργίας εμποδίων καθ’ οιονδήποτε τρόπο εις τους Ελληνοκύπριους που θα 
μετέβαιναν εις τα κατεχόμενα. 

 Βεβαίως, ο καθένας μπορεί να δώσει τη δική του ερμηνεία για την εποχή και για 
την επιχειρηματολογία.  Το γεγονός είναι ότι δεν κατάφεραν ούτε η Νομική Υπηρεσία 
ούτε η αστυνομία ούτε και το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, με τα επιχειρήματά του 
ο καθένας, να δώσουν οποιαδήποτε λύση εις τους προβληματισμούς που 
απασχολούσαν τους βουλευτές και όλη την κοινωνία την εποχή εκείνη και μέχρι 
σήμερα, παρά το ότι εδώ θα πρέπει να κάμω την υποσημείωση ότι από τότε μέχρι 
σήμερα, επειδή η τεχνολογία έχει προχωρήσει αλματωδώς, αυτό που μας απασχολεί 
είναι τα “online” καζίνα, τα διαδικτυακά στοιχήματα και η ρύθμισή τους περισσότερο 
απ’ όλα και όχι τόσο η κατάθεση χρημάτων εις τα καζίνα των κατεχομένων και η 
συνεπαγόμενη ενίσχυση του καθεστώτος. 
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 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να παραπέμψω εις τα όσα έχει πει ο 
Τουρκοκύπριος ακαδημαϊκός, που είναι ιδιαζόντως ενδιαφέροντα.  

 Ο δρ Zeki Besiktepeli, που προέρχεται από την ακαδημαϊκή κοινότητα των 
κατεχομένων, διδάσκει οικονομικά στο Near East University και έχει ασχοληθεί με το 
θέμα της δημιουργίας και λειτουργίας καζίνων, κατέθεσε στην επιτροπή σχετική 
έρευνά του που αφορά το θέμα, η οποία βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής των  
Αντιπροσώπων και είναι στη διάθεση των μελών της. 

 Με βάση την έρευνα αυτή, προκύπτει ότι με τα σημερινά δεδομένα, για να 
μπορέσει κάποιος να λειτουργήσει καζίνο στα κατεχόμενα, πρέπει να διατηρεί 
ξενοδοχειακή εγκατάσταση η οποία να είναι κυρίως πέντε αστέρων και δυναμικότητας 
250 κλινών. 

Αυτό βέβαια ποτέ δεν τηρήθηκε ούτε καν στοιχειωδώς από το καθεστώς των 
κατεχομένων, με αποτέλεσμα σήμερα να λειτουργούν -τότε λειτουργούσαν είκοσι ένα, 
σήμερα ο αριθμός, νομίζω, υπερβαίνει τα σαράντα και βεβαίως έχουν γίνει πάρα 
πολλές “χαλαρώσεις”- καζίνα και σε ξενοδοχεία τριών ή και τεσσάρων αστέρων ή σε 
χώρους που δε διαθέτουν καν τη στοιχειώδη υποδομή, για να έχουν τέτοιου είδους 
εγκαταστάσεις.   

Θα πρέπει εδώ να σας πω κάτι ως πληροφόρηση, που νομίζω είναι πάρα πολύ 
σημαντικό, ότι μετά την επέκταση του διαδικτυακού στοιχήματος στην ελεύθερη 
περιοχή, αλλά και τη μείωση της πελατείας στα τουρκοκυπριακά καζίνα εις τα 
κατεχόμενα διοργανώνονται, για σκοπούς έλκυσης πελατών εις τα κατεχόμενα, ειδικές 
βραδιές και νύχτες, δηλαδή με μειωμένα τέλη διανυκτέρευσης, μειωμένα τέλη, για να 
φάνε στα εστιατόρια όπου υπάρχουν στα καζίνα.  Σε μία δε από τις εκδηλώσεις αυτές 
η πληροφόρηση που είχα ήταν ότι διενέμετο δωρεάν από μία εικόνα της Παναγίας 
στους Ελληνοκύπριους οι οποίοι εισέρχονταν στο χώρο που ήταν το καζίνο, ως δώρο, 
για να τους προστατεύει προφανώς ή για να τους βοηθήσει να κερδίσουν στο καζίνο.  
Φανταστείτε τι μέσα μεταχειρίζονται και χρησιμοποιούν οι Τουρκοκύπριοι 
επιχειρηματίες, οι ιδιοκτήτες των καζίνων, για να προσελκύσουν πελατεία, γιατί 
βεβαίως την περίοδο αυτή έχουν να ανταγωνιστούν και το διαδικτυακό στοίχημα στις 
ελεύθερες περιοχές.   

Οι όροι λειτουργίας των καζίνων είναι αυστηροί.  ∆εν επιτρέπονται οι 
φωτογραφικές κάμερες και οι εργαζόμενοι σ’ αυτά απαγορεύεται να δώσουν 
πληροφορίες σε οποιονδήποτε.  Αυτό θυμίζει βέβαια ένα κλειστό κύκλωμα και ένα 
κλειστό γκέτο της μαφίας, όπου αυτό το οποίο γίνεται κανένας δεν πρέπει να το μάθει 
πιο έξω.   

Σύμφωνα με τα αποτελέσματα σχετικής έρευνας, πάντα σύμφωνα με τον 
Τουρκοκύπριο ακαδημαϊκό, το 80% του πληθυσμού στα κατεχόμενα εναντιώνεται στη 
λειτουργία των καζίνων, αλλά και στη λειτουργία των νυχτερινών κέντρων.  Η Τουρκία 
δεν μπόρεσε να ελέγξει αυτές τις επιχειρήσεις και υποχρεώθηκε -όχι βέβαια από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι η δήλωση του Τουρκοκύπριου ακαδημαϊκού ότι είναι από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση που υποχρεώθηκε, εγώ λέω δεν είναι από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση- να τις μεταφέρει στα κατεχόμενα. 

Ολοκληρώνοντας την κατάθεσή του, ο Τουρκοκύπριος ακαδημαϊκός ανέφερε 
πως πιστεύει ότι στελέχη του τουρκικού καθεστώτος έχουν οικονομικά ωφελήματα 
από τις επιχειρήσεις των καζίνων, αφού υπάρχει συγκεκριμένος λεγόμενος 
“υπουργός” ο οποίος εισπράττει προσωπικά ο ίδιος από κάθε επιχείρηση το 2%.  
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Φανταστείτε η διαφθορά σε τι βάθος και σε τι πλάτος φτάνει, όταν 
συγκεκριμένοι αξιωματούχοι του καθεστώτος εμπλέκονται προσωπικά και ως νονοί 
και αφεντικά της μαφίας εισπράττουν προσωπικά από τα καζίνα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα σας κρατήσω ακόμα ένα ή δύο λεπτά.  Το ζήτημα λοιπόν, εφόσον εκ των 
πραγμάτων δεν μπορεί να θεσμοθετηθεί με τον τρόπο που θα θέλαμε, γιατί υπάρχουν 
πρακτικές δυσκολίες, αλλά και ενδεχομένως κατά την άποψη, η οποία ήταν της 
πλειοψηφίας, ότι θα βλαφτούν συγκεκριμένες σκοπιμότητες άλλες πολιτικές, τότε, 
κατά την άποψή μου, το θέμα επαφίεται αποκλειστικά εις τον πατριωτισμό και μόνο 
των Ελληνοκυπρίων· εις τον πατριωτισμό, ο οποίος πρέπει να είναι ρεαλιστικός, 
πραγματικός, αντικειμενικός και συγκεκριμένος.  ∆εν μπορεί να ενισχύεται το τουρκικό 
παράνομο καθεστώς με τόσα εκατομμύρια το χρόνο και αυτό να μη μας ενδιαφέρει, 
τον καθένα ατομικά, αλλά και συλλογικά όλους τους Ελληνοκύπριους πολίτες.  
Ενισχύουμε τον εχθρό, χρηματοδοτούμε αυτόν με τον οποίο, αν δε βρεθεί 
οποιαδήποτε ειρηνική λύση, ενδεχομένως να συγκρουστούμε -ένα γεγονός που δεν το 
επιθυμούμε- και στρατιωτικά επί του πεδίου της μάχης σε οποιοδήποτε κοντινό ή 
μακρινό μέλλον, αλλά και ενισχύουμε έναν αντίπαλο από τον οποίο αναμένουμε, στα 
πλαίσια μίας ειρηνικής συνύπαρξης και διακανονισμού του κυπριακού προβλήματος, 
να αναπτύξει υγιείς επιχειρηματικές βάσεις, για να μπορέσει να επιτύχει την ανάπτυξη 
που οφείλει να πετύχει, για να φτάσει στο επίπεδο της δικής μας της πλευράς, και όχι 
να επιδίδεται σε παράνομες πράξεις αυτού του επιπέδου για τη δημιουργία χρημάτων, 
που καταλήγουν στις τσέπες ολίγων. 

 Τελειώνω τονίζοντας ξανά ότι η κυβέρνηση -διαλαμβάνεται και στην έκθεση, 
αλλά θα το επαναλάβω εδώ- οφείλει με την πρώτη ευκαιρία ή όποτε της δίδεται η 
ευκαιρία, η ίδια, όπως και οι αξιωματούχοι της, να κάμνουν δημόσιες παραινέσεις και 
προσκλήσεις προς τους Ελληνοκυπρίους ότι πρέπει να πάψουν να επισκέπτονται τα 
κατεχόμενα για σκοπούς κυβείας και παιγνίου εις τα καζίνα.  Μπορούν να πηγαίνουν 
εις τα κατεχόμενα να βλέπουν τις περιουσίες τους, να βλέπουν τα μοναστήρια, να 
βλέπουν τα προσκυνήματα, να βλέπουν τους φίλους τους τους Τουρκοκύπριους όσοι 
έχουν φίλους Τουρκοκύπριους, αλλά επίσημα η πολιτεία δεν μπορεί να παραμένει 
αδρανής και απαθής ακόμα και σ’ αυτό το επίπεδο της παραίνεσης και της 
προτροπής προς τους πολίτες, τους οποίους οφείλει να καθοδηγήσει.  Θα πρέπει να 
σταματήσει και ο τελευταίος Ελληνοκύπριος να επισκέπτεται τα καζίνα και να ξοδεύει 
και να πληρώνει με τα χρήματά του ενισχύοντας τον αντίπαλο, όπως το έχω εξηγήσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Γιώργος Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι, κατά το χρόνο που η επιτροπή 
εξέταζε το θέμα, ήμουν και εγώ μέλος της επιτροπής και παρακολούθησα όλες τις 
συνεδριάσεις.  Βέβαια, δεν ήμουν στο χρόνο που συντάχθηκε η έκθεση και χαίρομαι 
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γι’ αυτό, γιατί διαφωνώ με τα συμπεράσματα και τις διαπιστώσεις της, και θα ’θελα να 
σημειωθεί αυτή η διαφωνία μου.  Ελπίζω να συμφωνήσουν και οι άλλοι μαζί μου και 
να κάνουν κάτι σ’ αυτό, πριν λήξει αυτή η συνεδρίαση.   

 Και εξηγούμαι:  Η επιτροπή -και ενδεχομένως σήμερα η ολομέλεια- αποδέχεται 
με την έκθεση αυτή όλες τις αιτιάσεις και τις προφάσεις που έχει προβάλει η Νομική 
Υπηρεσία κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων, και η αστυνομία, που διατείνονται ότι 
αδυνατούν να πατάξουν τη σαφώς εγκληματική και παράνομη πράξη της κυβείας στα 
καζίνα των κατεχομένων.  Επίσης, η επιτροπή -και ενδεχομένως σήμερα η ολομέλεια- 
αποδέχεται με την έγκριση αυτής της έκθεσης την αδικαιολόγητη αδιαφορία που 
εξέφρασε η εταιρεία “JCC Ltd”, εταιρεία που διαχειρίζεται τις πιστωτικές κάρτες, μέσω 
των οποίων γίνεται η διακίνηση των ποσών στα καζίνα -στην οποία βέβαια εταιρεία 
μέτοχοι ξέρουμε ότι είναι οι κυπριακές τράπεζες- διότι, όπως σαφώς καταγράφεται 
στην έκθεση, η απαγόρευση της χρήσης των καρτών δεν μπορεί να υπάρξει μόνο στις 
κατεχόμενες περιοχές, αλλά και στην Τουρκία.  Και βεβαίως μια τέτοια απαγόρευση δε 
συμφέρει στις κυπριακές τράπεζες.   

 Θεωρώ λοιπόν και ολίγον υποκριτικό να εξαντλούμε όλη την αυστηρότητά μας 
δηλώνοντας, ορθώς βεβαίως -και διαβάζω από την ίδια την έκθεση- ότι «[…] αποτελεί 
ανήθικη και απαράδεκτη συμπεριφορά το να επισκέπτονται το ψευδοκράτος κάποιοι 
Ελληνοκύπριοι, να το υποστηρίζουν οικονομικά με τον τρόπο αυτό και να συντελούν 
στην τέλεση παράνομης πράξης επιδιδόμενοι σε κυβεία στα καζίνα, τη στιγμή που η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία μέσα από τη νομοθεσία της θεωρεί την κυβεία παράνομη 
πράξη».  Αλλά την ίδια ώρα, ως Βουλή, αποφεύγουμε να καταδικάσουμε, όπως 
καλώς καταδικάζουμε τους ασυνείδητους αυτούς Ελληνοκύπριους, και τη Νομική 
Υπηρεσία και την αστυνομία, αλλά και την JCC, γιατί ουσιαστικά με τη συμπεριφορά 
τους και την ανοχή τους υποβοηθούν στη διάπραξη αυτού του εγκλήματος.   

 Κατά την άποψη τη δική μας, η ανοχή απέναντι στο έγκλημα -και μάλιστα για 
λόγους κερδοσκοπίας όσον αφορά τη συγκεκριμένη εταιρεία- είναι το ίδιο εγκληματική 
όσο και το ίδιο το έγκλημα.  Γι’ αυτό παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να καταγραφεί ότι 
εμείς διαφωνούμε με τα συμπεράσματα και τις διαπιστώσεις της έκθεσης και, αν αυτά 
τα συμπεράσματα αποτελέσουν κτήμα και έγγραφο της ολομέλειας, θεωρώ ότι θα 
είναι ένα πισωγύρισμα αυτής της Βουλής, γιατί, αντί μέσα από την έκθεση και τα 
συμπεράσματα να καταδικαστεί αυτή η συμπεριφορά και η πολιτική, ουσιαστικά 
επιβραβεύεται και νομιμοποιείται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Γιώργος Βαρνάβα του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το γεγονός και μόνο ότι η κυπριακή Βουλή υποχρεώνεται να θέσει ενώπιόν της 
προς συζήτηση το συγκεκριμένο θέμα, αποδεικνύει και τη σοβαρότητά του.  Η 
ανάδειξη του θέματος έχει προκύψει αμέσως μετά τη διάνοιξη των ελεγχόμενων 
οδοφραγμάτων, όπου πλέον οι Ελληνοκύπριοι μπορούν μετά από παρουσίαση της 
ταυτότητας ή του διαβατηρίου τους να μεταβούν στα κατεχόμενα, και, λόγω του 
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γεγονότος ότι η νόμιμη κυβέρνηση του κράτους δεν μπορεί να ασκήσει τα αναφαίρετα 
συνταγματικά της δικαιώματα, αυτοί βρίσκουν την ευκαιρία και επιδίδονται στην 
κυβεία, που βάσει νομοθεσιών θεωρείται παράνομη.  ∆υστυχώς, η μάστιγα του 
τζόγου, η οποία ταλανίζει την κυπριακή κοινωνία δημιουργώντας κοινωνικά και 
οικογενειακά προβλήματα, προχώρησε αναπτύσσοντας επίσης και πολιτική πτυχή.   

 Πράγματι, δυσκολεύομαι να χαρακτηρίσω αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι 
είναι πολίτες αυτού του κράτους, ως ανθρώπους με ιδανικά, πατριωτισμό και 
συνείδηση από τη στιγμή που εν γνώσει τους οι ενέργειες στις οποίες προβαίνουν 
επιφέρουν τεράστια προβλήματα στην κυπριακή κοινωνία, ενισχύοντας ταυτόχρονα 
και την εδώ παρουσία των κατοχικών στρατευμάτων. 

 Τέσσερις οι βασικότερες επιπτώσεις της ύπαρξης και της λειτουργίας των 
παράνομων καζίνων στα κατεχόμενα στην κυπριακή πολιτεία, κοινωνία, οικογένεια και 
εθνικό θέμα.  ∆υστυχώς, σ’ αυτές τις δραστηριότητες συμμετέχουν επώνυμοι και 
ανώνυμοι Ελληνοκύπριοι.   

 Πρώτον, η λειτουργία των είκοσι τριών παράνομων καζίνων στην κατεχόμενη 
Κύπρο επιφέρει τεράστια κέρδη στο κατοχικό καθεστώς, που, από τις πληροφορίες οι 
οποίες έχουν κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής, φτάνουν ακόμη και τα $500 εκατομ. 
το χρόνο, εκ των οποίων τα $200 εκατομ. διανέμονται ανάμεσα στα στελέχη του 
καθεστώτος και τα υπόλοιπα ανάμεσα στους ιδιοκτήτες των καζίνων.  Υπάρχει ακόμη 
και η πτυχή του θέματος που αφορά το ότι αρκετά από αυτά τα εκατομμύρια 
καταλήγουν και ως οικονομική ενίσχυση προς την ίδια την Τουρκία.   

 ∆εύτερον, η συμμετοχή των Ελληνοκυπρίων που -χωρίς κανέναν ενδοιασμό θα 
μπορούσε να χαρακτηριστεί ως ανήθικη και απαράδεκτη συμπεριφορά, το να 
επισκέπτονται το ψευδοκράτος και να ξοδεύουν εκατομμύρια σ’ αυτά τα παράνομα 
καζίνα- ενισχύει την εδώ παρουσία του κατοχικού στρατού, όπως και τη στήριξη του 
κατοχικού καθεστώτος.   

 Τρίτον, η δραστηριότητα αυτή ασκείται σε μη ελεγχόμενο τομέα από τη νόμιμη 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, που αυτό επιφέρει οικονομικά, κοινωνικά και οικογενειακά 
προβλήματα που προκύπτουν από τον τζόγο, χωρίς όμως να μπορούν να 
αντιμετωπιστούν με την οποιαδήποτε αντίδραση του νόμιμου κράτους.   

 Τέταρτον, η δραστηριότητα των παράνομων καζίνων δεν περιορίζεται μόνο στα 
τυχερά παιγνίδια, αλλά επίσης και στη διακίνηση ναρκωτικών και την εμπορία λευκής 
σαρκός.  Όπως είναι πολύ καλά γνωστό, οι μεγαλύτερες ποσότητες ναρκωτικών που 
διακινούνται στις ελεύθερες περιοχές έχουν ως προέλευσή τους τα κατεχόμενα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχοντας ενώπιόν μας την έκθεση της επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, στην οποία κατατίθενται οι απόψεις όλων των αρμόδιων 
φορέων του κράτους, κάποιος από τη μια μπορεί να θεωρήσει ότι δεν υπάρχει τρόπος 
ελέγχου και αντιμετώπισης της όλης κατάστασης, αφού το γεγονός λαμβάνει χώρα 
στις κατεχόμενες μη ελεγχόμενες περιοχές από το νόμιμο κράτος, ενώ από την άλλη 
μπορεί να αντιληφθεί ότι υπάρχουν τρόποι λήψης ανασταλτικών μέτρων για τη μη 
μετάβαση στα κατεχόμενα των Ελληνοκυπρίων οι οποίοι έχουν ως μοναδικό τους 
στόχο να συμμετάσχουν στην παράνομη δραστηριότητα της κυβείας.   
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 Τα στοιχεία τα οποία έχουν κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής αποδεικνύουν ότι 
το φαινόμενο της μετάβασης καθημερινά Ελληνοκυπρίων στα κατεχόμενα για αυτή τη 
δραστηριότητα συνεχώς αυξάνεται.  Απλώς να αναφέρω ότι το 2007 υπήρξαν από τα 
οδοφράγματα 5 160 000 διελεύσεις, που σε αυτές τα ίδια πρόσωπα -ένας αριθμός 
μεγάλος των ίδιων προσώπων- μπορεί ακόμη και να πέρασαν στα κατεχόμενα πάνω 
από δέκα φορές σε μία ημέρα.  Αυτά είναι στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής.   

 Η άποψη κάποιων ότι η δημιουργία καζίνων στις ελεύθερες περιοχές θα 
ανακόψει τη μετάβαση των Ελληνοκυπρίων που ασχολούνται με την κυβεία στα 
κατεχόμενα θεωρώ ότι δεν επιλύει το πρόβλημα.  Πρώτ’ απ’ όλα, θα πρέπει να 
απαντήσουν σε βασικά ερωτήματα:  Η άποψή τους για δημιουργία καζίνων στις 
ελεύθερες περιοχές έχει ως βάση της τη δημιουργία καζίνου όπου θα μπορεί να 
εισέρχεται ο καθένας ή τη δημιουργία καζίνου ως τρόπου προσέλκυσης ευκατάστατου 
τουριστικού ρεύματος στην πατρίδα μας;  Εάν ισχύει η πρώτη άποψη, δηλαδή όποιος 
θέλει να εισέρχεται, τότε σίγουρα η δημιουργία τέτοιας κατηγορίας καζίνου θα επιφέρει 
πολλαπλάσια κοινωνικά προβλήματα, ιδιαίτερα στις μεσαίες και χαμηλές εισοδηματικά 
τάξεις του λαού.   

 Κάποιος θα μπορούσε να πει ότι αυτό συμβαίνει και με τη μετάβασή τους στα 
κατεχόμενα.  Συμφωνώ πλήρως με αυτή την άποψη, όμως, εάν σήμερα ένας μεγάλος 
αριθμός Ελληνοκυπρίων έχει ως ανασταλτικό παράγοντα στο να μεταβεί στις 
κατεχόμενες περιοχές την ύπαρξη του κατοχικού καθεστώτος και του στρατού και το 
φόβο ότι εκεί θα μπορούσε να συμβεί το οτιδήποτε, αφού θα είναι πλήρως 
εκτεθειμένος στις παράνομες κατοχικές αρχές, στις ελεύθερες περιοχές, εάν 
δημιουργηθούν αυτά τα καζίνα, θα υπερδιπλασιαστεί ο αριθμός αυτών που θα 
ασχολούνται με τον τζόγο.  Εάν τώρα η άποψη είναι να υπάρχουν κριτήρια για το 
ποιος θα εισέρχεται στα καζίνα που θα δημιουργηθούν στις ελεύθερες περιοχές, τότε 
σίγουρα η πλειοψηφία αυτών που μεταβαίνουν στα κατεχόμενα θα μένει εκτός, με 
αποτέλεσμα να συνεχίσουν τις δραστηριότητές τους στις κατεχόμενες περιοχές. 

 Το μεγάλο ερώτημα είναι:  Παραμένουμε στην απάθεια επικαλούμενοι το μη 
έλεγχο των νόμιμων αρχών στα κατεχόμενα ή λαμβάνουμε τέτοια μέτρα που θα 
μπορούσαν να θεωρηθούν ως ανασταλτικός παράγοντας στο να μεταβαίνουν οι 
Ελληνοκύπριοι στα κατεχόμενα με στόχο να επιδίδονται στον τζόγο;  Από τις απόψεις 
των ειδικών που έχουν κατατεθεί κατά τη διάρκεια της συζήτησης του θέματος στην 
επιτροπή, θα μπορούσαμε να ξεχωρίσουμε μερικά μέτρα, από τα οποία κάποια από 
αυτά ήδη λαμβάνονται σε άλλες ευρωπαϊκές και μη χώρες.  Βάσει των λεχθέντων από 
το Υπουργείο Οικονομικών, τα κέρδη, είτε είναι παράνομα είτε είναι νόμιμα, 
φορολογούνται.  Στην περίπτωση που διαπιστωθεί ότι κάποιος έχασε αρκετά 
χρήματα, πάλι μπορεί να γίνει διερεύνηση για εξεύρεση της πηγής των εσόδων και, αν 
τα έσοδα αυτά δε δικαιολογούνται με βάση τα εισοδήματά του, αυτό σημαίνει ότι 
υπήρχαν εισοδήματα που δε δηλώθηκαν.  Σίγουρα το εγχείρημα είναι πολύ δύσκολο, 
αλλά αυτό μπορεί να επιτευχθεί με τη συνεργασία των αρχών της ∆ημοκρατίας που 
ασκούν ελέγχους στα οδοφράγματα, όπου θα μπορούσαν να εντοπιστούν τα άτομα 
που μεταφέρουν μεγάλο αριθμό χρημάτων σε μετρητά στα κατεχόμενα. 

 Επίσης, αφού ακόμη και στις κατεχόμενες περιοχές για το νόμιμο κράτος 
ισχύουν οι νομοθεσίες και οι κανονισμοί του και αφού στην Κυπριακή ∆ημοκρατία η 
επίδοση σε κυβεία είναι παράνομη, τότε θα μπορούσε ενδεχομένως να γίνει αποδεχτή 
από τα δικαστήρια μαρτυρία αστυνομικών που θα παρακολουθούν τα καζίνα, χωρίς 
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όμως αυτοί να καταθέτουν μαρτυρικά αντικείμενα σίγουρα, αφού δεν είναι δυνατό, 
ώστε να καταδικάζονται οι ένοχοι από τα νόμιμα δικαστήρια.  Σίγουρα, χρειάζεται και η 
αύξηση της ποινής, ώστε να θεωρείται ανασταλτικός παράγοντας.   

 Η χρήση πιστωτικών καρτών επίσης, σε όσες φυσικά περιπτώσεις 
χρησιμοποιούνται, θα μπορούσε να τερματιστεί πλήρως, αφού βάσει του Κεφαλαίου 
115 του περί Οίκων Στοιχημάτων, Οίκων Κυβείας και Παρεμπόδισης της Κυβείας 
Νόμου προβλέπεται ότι οποιοδήποτε αντικείμενο χρησιμοποιείται για σκοπούς 
κυβείας είναι παράνομο, άρα παράνομη θα είναι και η χρήση των πιστωτικών καρτών 
που χρησιμοποιήθηκαν στα καζίνα.  Με βάση αυτό το δεδομένο, φαίνεται ότι υπάρχει 
πιθανότητα της πλήρους απόδειξης της παράνομης πράξης, η οποία μπορεί να 
στοιχειοθετηθεί ενώπιον του δικαστηρίου.   

 Σίγουρα δεν έχουμε ψευδαισθήσεις ότι όλα αυτά τα εγχειρήματα δεν 
εμπερικλείουν τεράστιες δυσκολίες, όμως ως πολιτεία δεν μπορούμε να 
παρακολουθούμε με απάθεια.  Η πολιτεία οφείλει να προβεί σε μια δημόσια διακήρυξη 
ότι το να επιδίδεται κάποιος Ελληνοκύπριος σε κυβεία στα καζίνα του ψευδοκράτους 
είναι ενάντια στα συμφέροντα του κυπριακού λαού, είναι ενάντια στον αγώνα που 
διεξάγει ο κυπριακός λαός, αφού τα λεφτά που κατατίθενται κάθε μέρα στα καζίνα του 
ψευδοκράτους ενισχύουν οικονομικά την παραμονή των κατοχικών δυνάμεων.  Ο 
καθένας από μας θα πρέπει να υπερβεί το πάθος του και να αναπτύξει την 
πατριωτική του συνείδηση.  Ας σκεφτεί ο καθένας ότι οποιαδήποτε παρόμοιου τύπου 
πράξη είναι εις βάρος των ιδίων των παιδιών μας, είναι εις βάρος της ίδιας της 
πατρίδας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη, παρακαλώ.  

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η Τουρκία κατόρθωσε μέσα από το παράνομο status quo των κατεχομένων να 
διαμορφώσει μια νησίδα διεθνούς παρανομίας, αλλά και χώρους όπου το διεθνές 
δίκαιο και οι συμφωνίες μπορούν να καταστρατηγούνται.  Αναπτύσσεται μια 
παράνομη οικονομική δραστηριότητα μέσα από ξέπλυμα χρήματος δημιουργώντας 
δισεκατομμύρια οφελών, ποσά τα οποία είναι ικανά να αναπτύξουν οικονομικά και 
πολιτικά το ψευδοκράτος.  Κατόρθωσε η Τουρκία το οικονομικό βάρος της κατοχής να 
το μεταφέρει στις δυνάμεις της παράνομης αγοράς.  ∆υστυχώς, τη συντήρηση αυτής 
της βιομηχανίας καζίνων ακολουθούν και Ελληνοκύπριοι, αλλά τη συντηρούμε και 
μέσα από τη δική μας τουριστική βιομηχανία.  Η βιομηχανία καζίνων των κατεχομένων 
ανέπτυξε εξαρτήσεις των εθισμένων, των συμφερόντων, αλλά και της οικονομικής 
δραστηριότητας στις ελεύθερες περιοχές.  Η επίσκεψη στα καζίνα των κατεχομένων 
είναι ενσωματωμένη σε πολλά επιχειρηματικά προγράμματα πολλών οικονομικών 
δραστηριοτήτων στις ελεύθερες περιοχές, αλλά ταυτόχρονα και στα ψυχαγωγικά 
προγράμματα πολλών συμπολιτών μας  και πάλι στις ελεύθερες περιοχές. 

 Η κυβέρνηση απέρριψε την ιδέα δημιουργίας καζίνου στην Κύπρο, με το 
αιτιολογικό ότι αυτό θα επιφέρει σοβαρές κοινωνικές ανωμαλίες και προβλήματα.  
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Ακόμη, πιστεύει πως με την απόρριψη της θέσης για δημιουργία και εφαρμογή 
θεσμικού πλαισίου που να διέπει τη λειτουργία και εποπτεία των καζίνων θα 
προστατεύσει την κοινωνία από τον εθισμό του τζόγου.  Πρόκειται για μια πολύ 
μεγάλη αυταπάτη.  Σήμερα η Κύπρος μετατρέπεται σε ένα απέραντο καζίνο χωρίς 
όμως κανένα έλεγχο από το κράτος.  Με την ανοχή της η ίδια η κυβέρνηση, που τόσο 
ενδιαφέρεται για την προστασία των πολιτών από τη μάστιγα του τζόγου, τελικά τους 
άφησε απροστάτευτους.  Άθελά της δημιουργεί με τον τρόπο αυτό ακόμη πιο σοβαρά 
προβλήματα, καθώς ο υπόκοσμος και οι βαρόνοι της νύχτας ελέγχουν σχεδόν όλα τα 
υποστατικά ηλεκτρονικού τζόγου και εισπράττουν τεράστια έσοδα από τη λειτουργία 
τους.  Με τον τρόπο αυτό αποκτούν ακόμα μεγαλύτερη οικονομική ισχύ και 
εκτόπισμα.  Το χειρότερο είναι πως δε γνωρίζουμε το μέγεθος του προβλήματος, 
όπως για παράδειγμα πόσοι πολίτες βρέθηκαν σε δύσκολη θέση και αναγκάστηκαν 
να ξεπουλήσουν τις περιουσίες τους, για να ικανοποιήσουν τον εθισμό τους και 
βεβαίως αυτούς που εκμεταλλεύονται κατά κόρον την αδυναμία τους τη μεγάλη και 
στα κατεχόμενα. 

 Μια άλλη σημαντική παράμετρος όμως, που αγνοούμε, είναι το γεγονός ότι η 
Κύπρος μετατρέπεται σε αφορολόγητο παράδεισο για τον ηλεκτρονικό τζόγο.  Όταν 
κάτι το φορολογείς χαμηλά, βοηθάς στην ανάπτυξή του, ενώ, όταν δεν το φορολογείς 
καθόλου, συμβάλλεις και στην πραγματοποίηση υπερκερδών.  Αυτή δυστυχώς είναι η 
πραγματικότητα. 

 Η δημιουργία καζίνων θα εμπλουτίσει το τουριστικό προϊόν μας και θα 
ενισχύσει τα κρατικά ταμεία.  Παράλληλα, θα προσελκύσει ξένους, αλλά και Κύπριους 
που ξοδεύουν εκατομμύρια στα κατεχόμενα.  Με την άρνηση της κυβέρνησης να 
βάλουμε τις σωστές βάσεις για δημιουργία καζίνων δεν εμπλουτίζουμε το τουριστικό 
μας προϊόν, αλλά πλουτίζουμε τον υπόκοσμο και το ψευδοκράτος.  Αφαιρούμε, εάν 
και εφόσον το πράξουμε, θα αφαιρούσαμε ή θα μπορούσαμε να αφαιρούσαμε 
δυνατότητες από το ψευδοκράτος.  Σύμφωνα με σχετική μελέτη για τον τζόγο, το 55% 
των Κυπρίων ηλικίας δεκαοχτώ ετών και άνω ασχολούνται με τυχερά παιχνίδια, 
δαπανώντας ετησίως €340 εκατομ. ή €992 το άτομο.  Σχετικά με τον κύριο λόγο που 
οι Κύπριοι ασχολούνται με τυχερά παιχνίδια -λέει η μελέτη- το 67% δηλώνει πως 
προσδοκά στην καλυτέρευση του οικονομικού του, ενώ το 23% δηλώνει πως το κάνει 
καθαρά για ψυχαγωγία.  Γιατί λοιπόν, ενώ η μελέτη αναφέρει ότι η ίδρυση και 
λειτουργία καζίνου συντηρεί σειρά αρνητικών επιπτώσεων, οι οποίες δεν είναι εφικτό 
να ποσοστικοποιηθούν, ενώ ο εθισμός για τα καζίνα και τον τζόγο είναι ο καταλύτης 
για μεγάλο αριθμό αρνητικών κοινωνικών επιδράσεων, η πολιτεία δε μερίμνησε, ώστε 
αυτές τις αρνητικές επιπτώσεις να τις ελέγξει και να τις διαχειριστεί μέσα από ένα 
ολοκληρωμένο θεσμικό πλαίσιο;  Ποια είναι σήμερα η θέση της πολιτείας έναντι του 
φαινομένου της ραγδαίας εξάπλωσης των καζίνων σε ολόκληρη την Κύπρο;  Έχει 
μελετήσει τις επιπτώσεις από αυτή την κατάσταση και τι σκοπεύει μελλοντικά να κάνει;   

 Εμείς ως Βουλή έχουμε εξουσία στο χέρι μας και μπορούμε να την ασκήσουμε.  
Την απάντηση σε σχέση με το θέμα αυτό θα πρέπει να τη δώσει έκαστος βουλευτής, 
ακόμη και, αν χρειαστεί, κατά συνείδηση.  Θεωρώ ότι ένας βαθύτερος διάλογος στο 
πλαίσιο συζήτησης συγκεκριμένης πρότασης νόμου ή νομοσχεδίου θα διασφαλίσει 
την ηθική διάσταση του προβλήματος.  Θα μπορούσαμε να θωρακίζαμε την κοινωνία 
μας από την ανηθικότητα και την εκμετάλλευση, που τόσο ο υπόκοσμος όσο και τα 
κατεχόμενα καλλιεργούν και αναπτύσσουν με τους δικούς τους νόμους, ηθικές, αλλά 
και λογικές. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη, για την παρέμβασή σας. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Άγγελος Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Η πολύ σύντομη παρέμβασή μου έχει σαν στόχο να αποφύγουμε για ακόμα μία 
φορά το στρουθοκαμηλισμό, μία έκφραση που χρησιμοποιώ εδώ και πολύ καιρό για 
το θέμα, γιατί μας ακούω όλους να το εντοπίζουμε.  ∆ε θα διαβάσω τα στοιχεία που 
έχετε διαβάσει όλοι, γιατί είναι δεδομένα και θα τα διαβάζουμε και για τα επόμενα δέκα 
χρόνια πιο ενισχυμένα.   

 Μπορούμε να πάρουμε τις αποφάσεις που πρέπει να πάρουμε;  Έχω ακούσει 
με προσοχή όλους τους ομιλητές.  ∆εν έχω ακούσει λύση.  ∆εν έχω ακούσει λύση από 
κανέναν.  Λίγο ο Κυριάκος πήγε να την προτείνει.  Η λύση μία είναι, δυστυχώς, είτε 
μας αρέσει είτε όχι.  Υπάρχει τζόγος στην Κύπρο;  Ναι, υπάρχει.  Υπάρχουν 
τζογαδόροι στην Κύπρο;  Ναι, υπάρχουν.  Θα υπάρχουν και αύριο τζογαδόροι;  Ναι, 
θα υπάρχουν.  Ενόσω υπάρχουν καζίνα στα κατεχόμενα, θα τα επισκέπτονται και θα 
τροφοδοτούν το παράνομο καθεστώς με €100 εκατομ. το χρόνο, όπως λεν οι μελέτες, 
οι Κύπριοι τζογαδόροι;  Οι οποίοι δε χρησιμοποιούν πιστωτικές κάρτες, ένα 5% 
χρησιμοποιεί πιστωτικές κάρτες, το υπόλοιπο 95% είναι με μετρητά.   

 Οι προτάσεις που έχω ακούσει δε λύνουν το πρόβλημα.  ∆εν μπορεί να πάει η 
αστυνομία απ’ εκεί να κάνει τη δουλειά της, δεν μπορεί να πάει ο φόρος, δεν 
μπορούμε να βάλουμε στα οδοφράγματα κάποιον να ψάχνει όλα τα αυτοκίνητα αν 
έχουν μέσα μετρητά ή όχι.  Ποια είναι η λύση;  Η λύση είναι η δημιουργία νόμιμου 
καζίνου στην Κύπρο.  Αν δεν το αντιληφθούμε αυτό το πράγμα, θα είμαστε εδώ και τα 
επόμενα χρόνια, θα εντοπίζουμε το πρόβλημα, τα εκατομμύρια θα αυξάνονται, το 
ψευδοκράτος θα τρίβει τα χέρια του και εμείς θα κάνουμε θεωρητικές συζητήσεις.  
Πρέπει να πάρουμε τις αποφάσεις.  Ο τζόγος στην Κύπρο δε θα ανακαλυφθεί με το να 
κάνουμε εδώ νόμιμο καζίνο.  Ο τζόγος στην Κύπρο καλά κρατεί.  Απλώς, είναι 
παράνομος και το κράτος δεν κερδίζει τίποτε. 

 Εμείς θεωρούμε λύση την ίδρυση ενός νομίμου καζίνου, όπως οι μελέτες του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για τους δικούς του λόγους έχουν καταγράψει, 
μετά που ζήτησε ο ΚΟΤ εδώ και τρία χρόνια, τις έχει στα συρτάρια και μας τις 
παρουσίασε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Λένε 
καθαρά ότι, ναι, πρέπει να γίνει στην Κύπρο για λόγους τουριστικού προϊόντος καζίνο 
και εμείς θεωρούμε ότι με την κατάλληλη νομοθετική ρύθμιση θα μπορέσουμε να 
λάβουμε και εκείνα τα μέτρα που θα προστατεύουμε την κοινωνία από τον παράνομο 
και από τον τζόγο γενικά και τους παθολογικούς παίχτες να τους προστατεύσουμε, 
που σήμερα υπάρχουν, αλλά δεν κάνουμε τίποτε και δεν παίρνουμε κανένα μέτρο, για 
να αντιμετωπίσουμε αυτό το πρόβλημα. 

 Θεωρώ λοιπόν ότι πρέπει να πούμε όλοι τέρμα στο στουθοκαμηλισμό και 
πρέπει να πάρουμε αποφάσεις.  Μπορεί να μη μας αρέσει όταν ακούμε επί θητείας 
μας ή επί της κυβέρνησης της συγκεκριμένης ή της επόμενης να γίνει καζίνο στην 
Κύπρο, αλλά ας ξυπνήσουμε.  Στην Κύπρο υπάρχουν καζίνα, και στα κατεχόμενα και 
στις ελεύθερες περιοχές, οι τζογαδόροι καλά κρατούν και εμείς απλώς κρύβουμε το 
πρόβλημα πίσω από το δάκτυλο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ανδρέας Θεμιστοκλέους, παρακαλώ. 

 Την ώρα που κάμνετε να μεταβείτε στο βήμα θα σας την αφαιρέσω από το 
χρόνο που δικαιούστε, διότι άνθρωπος στην ηλικία σας έπρεπε εις το βήμα να 
βρίσκεται μέσα σε κλάσματα δευτερολέπτων, όχι να θέλει μερικά λεπτά να μεταβεί 
από το έδρανό του στο βήμα, κύριε Θεμιστοκλέους! 

(Γέλια) 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έντζιε μιλάς για μένα, κύριε Πρόεδρε; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κινείται όπως κινείται ο Απόλλωνας, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Επιβάλλει το η σοβαρότητα, κύριε Πρόεδρε, του κοινοβουλίου.   

 Ούτε εγώ θα αγορεύσω επί μακρόν.  Θα πω όμως δυο-τρία πράγματα, τα 
οποία είναι σχόλια στα όσα έχω ακούσει.  Το πιο εύκολο πράγμα και το πιο γρήγορο 
πράγμα στον κόσμο είναι να αυταπατάσαι.  Να θεωρείς ότι οι πραγματικότητες 
επιλύονται με ουτοπίες.  Έχουν να πουν ότι η ζήτηση αυξάνει και την προσφορά.  Και 
εγώ ισχυρίζομαι ότι πολλές φορές, όταν αυξάνεται η προσφορά, μοιραία αυξάνεται και 
η ζήτηση.  Και όσοι και όσες πιστεύετε ότι με την ίδρυση καζίνου στις ελεύθερες 
περιοχές θα σταματήσει η απρόσκοπτη ροή Ελληνοκυπρίων προς τα κατεχόμενα και 
προς τα καζίνα βρίσκεστε σε μεγάλη πλάνη.  Οι περισσότεροι από τους λόγους για 
τους οποίους οι Ελληνοκύπριοι πηγαίνουν στα καζίνα των κατεχομένων δεν έχουν να 
κάνουν μόνο με το πάθος του τζόγου.  Έχουν ενδεχομένως σχέση και με άλλα πάθη, 
τα οποία άλλα πάθη μόνο εκεί, στην ανωνυμία και στην παρανομία, μπορούν να 
εκδηλωθούν ανεμπόδιστα.  

 ∆εύτερον, αν θα γίνει καζίνο στις ελεύθερες περιοχές και θα μπουν χρηματικά ή 
χρηματοοικονομικά ή φοροεισοδηματικά κριτήρια εισόδου στο καζίνο, τότε και πάλι η 
πλειοψηφία από αυτούς που πηγαίνουν στα κατεχόμενα θα συνεχίσει να πηγαίνει στα 
κατεχόμενα, διότι δε θα της επιτρέπεται η είσοδος στο νόμιμο καζίνο.  Εκτός εάν 
πούμε ότι θα κάνουμε καζίνο στις ελεύθερες περιοχές και η είσοδος θα είναι για όλες 
και όλους ελεύθερη και ανεμπόδιστη, οπότε και πάλι σε μια τέτοια περίπτωση πρέπει 
να προετοιμάσετε τις συνειδήσεις σας κατά πόσο θα μπορούν να αντέχουν τα 
οικογενειακά δράματα και πιθανόν τις αυτοκτονίες που θα έχουν επισυμβεί, λόγω 
ακριβώς αυτής της απρόσκοπτης και ελεύθερης εισόδου στα καζίνα των ελεύθερων 
περιοχών. 

 Η Κύπρος, αγαπητοί συνάδελφοι, σεμνύνεται και είναι περήφανη για το τι 
πέρασε και για το τι ξεπέρασε και για το γεγονός ότι μέσα σε πενήντα χρόνια έκοψε 
δρόμο που άλλες χώρες χρειάστηκαν εκατόν, εκατόν πενήντα και διακόσια.  Ο λόγος 
που προόδευσε τόσα χρόνια ήταν η ύπαρξη καζίνου;  Και τις κοινωνικές συνέπειες 
από την ίδρυση του καζίνου στις ελεύθερες περιοχές, το κόστος σε χρήμα το έχουμε 
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επιμετρήσει;  Γι’ αυτό να είμαστε πολύ πιο σοβαροί και πολύ πιο μελετημένοι, όταν 
τοποθετούμαστε με αυτή την ελαφρότητα.  ∆ε σας κρύβω ότι με ενοχλεί η ευκολία με 
την οποία υιοθετούνται συνθήματα, μετατρέπονται αυτά τα συνθήματα σε πολιτικές 
και, όταν πάμε να τις εφαρμόσουμε, βρισκόμαστε μπροστά από τη δυσάρεστη 
έκπληξη να είναι ανεφάρμοστες.  Μια τέτοια πολιτική, ένα τέτοιο σύνθημα είναι και η 
θεωρία ότι, αν δημιουργήσουμε καζίνο στις ελεύθερες περιοχές, θα απαλλαχθούμε 
από την ντροπή και τη νοσηρή κατάσταση και το αισχρό φαινόμενο που 
Ελληνοκύπριοι προστρέχουν στα κατεχόμενα καθοδηγούμενοι από το δρόμο του 
πάθους και το δρόμο του λάθους. 

 Απορρίπτω πλήρως τη θεωρία πως ό,τι συμβαίνει στα κατεχόμενα πρέπει 
ανάλογα πράγματα και εμείς να δημιουργούμε στις ελεύθερες περιοχές, με το 
ψευτοεπιχείρημα ότι με αυτό τον τρόπο οι δικοί μας πολίτες θα αποφεύγουν να 
πηγαίνουν στα κατεχόμενα.  

 Με αυτά τα μυαλά, αν υπάρχει περίπτωση στο μέλλον στα κατεχόμενα να 
δημιουργηθούν και άλλου είδους τέτοιες μονάδες, είναι σαν να λέμε στον κυπριακό 
λαό ότι και εμείς είμαστε έτοιμοι να δημιουργήσουμε τα ανάλογα.  Στο τέλος η ζυγαριά 
θα έχει βαρύνει τόσο πολύ που θα σπάσουν οι ζυγοί.  Γι’ αυτό, κατά την ταπεινή μου 
γνώμη, είναι πολύ μικρός ο τόπος, για να αντέξει τέτοιου είδους πειράματα, τέτοιου 
είδους νοοτροπίες.   

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, τη μικρή μου παρέμβαση με το εξής:  Όπου 
υπήρξαν ή υπάρχουν ή θα υπάρξουν στο μέλλον καζίνα, δεν ήταν ποτέ και δε θα είναι 
απαλλαγμένα από τα άλλα κακά που τα συνοδεύουν: τη μαφία, το οργανωμένο 
έγκλημα, την πορνεία, τη διακίνηση ναρκωτικών, ακόμα και άλλα.   

 Για να μην πουν κάποιοι ότι είμαι δογματικός, αυτά τα νεόκοπα 
ψευτοπροοδευτικά της δεκάρας, εγώ προκαλώ τη Βουλή, την αρμόδια επιτροπή να 
αναθέσει το θέμα σε διαφορετικούς οργανισμούς, να γίνουν μελέτες, να δούμε τι έχει 
συμβεί σε άλλες χώρες, τι είχε συμβεί πέρσι στη Ρόδο, τι συνέβη πρόπερσι στη 
Θεσσαλονίκη, σε άλλες πόλεις και να έρθουν όλα τα στοιχεία και τότε, ενώπιον της 
συνείδησής μας και των ευθυνών μας προπάντων απέναντι στον τόπο τούτο, να 
πάρουμε τις αποφάσεις μας.  Αλλά συνθήματα του είδους “κάμετε καζίνα”, “θα έρθει 
τουρισμός”, “θα περνάμε καλά και όλα θα είναι μια χαρά”, προσωπικά, μακριά από 
μένα. 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Έχει ρωτήσει ο καλός συνάδελφος ο 
Βότσης τι πρέπει να γίνει, εφόσον δεν μπορεί να μπει αστυνομία, εφόσον δεν 
μπορούν να κινηθούν αγωγές, εφόσον… Τι πρέπει να γίνει;  Ένα πράγμα πρέπει να 
γίνει.  Και η ηγεσία μας και εμείς οι βουλευτές και η παιδεία και η εκκλησία και πάντες 
και όσοι θέλουν να λέγονται πρότυπα σ’ αυτή την κοινωνία και όσοι θέλουν να 
πιστεύουν ότι καθοδηγούν την κοινωνία και όσοι τέλος πάντων σ’ αυτό το δύσμοιρο 
τόπο έχουν και φέρουν ευθύνη να τολμήσουμε να κακίσουμε δημόσια αυτά τα νοσηρά 
φαινόμενα και ο κάθε πολίτης να αναλάβει τις δικές του ευθύνες.  Ό,τι μπορεί να γίνει 
από πλευράς νομοθετικής ρύθμισης, για να περιοριστεί το κακό, ναι, πρέπει να γίνει, 
αλλά η μίμηση δεν είναι η καλύτερη συνταγή.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 
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 Ο κ. Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω διαφωνώντας με τη θέση του συναδέλφου κ. Περδίκη, που 
καλόπιστα έχει αναφέρει ότι ουσιαστικά η έκθεση αποτελεί επιβράβευση.  Θα 
διαφωνήσω, γιατί νομίζω η έκθεση, η οποία είναι ενώπιόν μας και η οποία πρέπει να 
τεθεί προς ενημέρωση κάθε θεσμού, οργάνου και βέβαια κάθε πολίτη σ’ αυτή τη 
∆ημοκρατία, έγινε, για να προκαλέσει ως μορφή αφύπνισης, εγρήγορσης και δράσης 
προς πάταξη και αποκλεισμό της επανάληψης του ίδιου ατοπήματος.  Ιδιαίτερα, όταν 
βρισκόμαστε σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα, εμείς τουλάχιστο θεωρούμε ότι αποτελεί 
ντροπή και εξευτελισμό η μετάβαση στα κατεχόμενα και η συμμετοχή σε καζίνα 
παράνομα.  Επίσης, αποτελεί ντροπή και μείωση του νομικού κύρους η αδυναμία, η 
αδράνεια του νόμιμου κράτους να επιτύχει την ανατροπή ή εξαφάνιση του 
φαινομένου.   

 Ένα κράτος δικαίου πρέπει να ξεπερνά τις οποιεσδήποτε αδυναμίες και οφείλει 
να προστατεύει εκ καθήκοντος τη νομιμότητα, άλλως έχουμε σαφέστατο φαινόμενο 
παρακμής.  Οφείλει να αντιδράσει και/ή να αναζητεί συνεχώς λύσεις νόμιμες, ώστε 
αφενός να επιτύχει να καταπολεμήσει την παρανομία αυτή της ύπαρξης των καζίνων 
και των παικτών, αλλά και αφετέρου να καταδείξει στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση 
ότι το πρόβλημα τούτο, απότοκο της παράνομης εισβολής και κατοχής, χρήζει 
αντιμετώπισης από το κράτος μας μαζί με τους θεσμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ώστε να συντελέσουμε στην κάθαρση/εξαφάνιση της παράνομης κυβείας στα 
κατεχόμενα.   

 Ήδη λέχθηκε, πολύ σωστά, ότι η Τουρκία το απαγόρευσε στη χώρα της, ενώ 
στη συνέχεια συνετέλεσε και συμβάλλει στη μεταφορά του φαινομένου στην 
κατεχόμενη γη, ώστε διά των εσόδων να επέρχεται μόνιμη οικονομική αιμοδότηση στο 
ψευδοκράτος και κατ’ επέκταση στο στρατό κατοχής, μετατρέποντάς το σε άντρο 
παρανόμων και εκκολαπτήριο παρανομίας με μαύρο χρήμα, ναρκωτικά, εμπορία 
γυναικών και πολλά άλλα.  Και αυτό δεν το λέμε εμείς, το διαπιστώνουν ήδη μέσα 
μαζικής ενημέρωσης και άλλες αρχές στο εξωτερικό.   

 Με τη συμβολή αυτών των νοοτροπιών στην ενίσχυση οικονομικά το 
ψευδοκράτος… γιατί, πέρα από την απλή επίσκεψη, είναι ασυγχώρητη πολιτικά, 
ηθικά, νομικά η συμμετοχή και συναισθηματικά απαράδεκτη και καταδικαστέα η 
συστηματική, καθ’ έξιν, ομαδική ή μεμονωμένη μετάβαση, κυρίως τις νυχτερινές ώρες, 
για κυβεία σε παράνομα καζίνα, μερικά των οποίων βρίσκονται μάλιστα σε υπό 
παράνομη κατοχή ελληνικές περιουσίες.   

 Αυτή η συμπεριφορά κάποιων, όπως και άλλες ανάλογες πρέπει να αποτελούν 
στίγμα και να επιφέρουν αποτροπιασμό.  Ας μην περιμένουμε όμως από άλλους να 
συντελέσουν στην αποκατάσταση της νομιμότητας στην κρατική μας υπόσταση.  Είναι 
χρέος μας και είναι χρέος το οποίο πρέπει να εκπληρώσουμε. καθήκον ενός εκάστου.  
Αν το νόμιμο κράτος αδυνατεί να πατάξει διά της νομίμου οδού τις ενέργειες αυτές -
πράγμα που προσωπικά δεν αποδέχομαι, αγαπητέ κύριε Περδίκη- ας αντιδράσει η 
κοινή περί δικαίου συνείδηση και ας εξεγερθεί η αξιοπρέπεια του καθενός που νιώθει 
αβάστακτη την τουρκική κατοχή και τις παρεπόμενες πολλαπλές συνέπειες.   
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 Παράλληλα, από το βήμα τούτο ζητούμε απ’ όσους έχουν ανάλογη τάση και 
συμμετοχή στα παράνομα καζίνα να συναισθανθούν το ολίσθημα της άνομης αυτής 
σύμπραξής τους και να διακόψουν την έξη αυτή άμεσα.  Εμείς θα κάνουμε ό,τι 
μπορούμε, για να εξαφανιστεί αυτό το φαινόμενο.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή έκαμε δύο φορές αναφορά στο πρόσωπό μου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, μα δεν έκαμε… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή κάποιος μπορεί να ακούει από το ραδιόφωνο αποσπασματικά τη 
συζήτηση και για να μη νομισθεί ότι διαφωνώ με τον κ. Αγγελίδη στα όσα είπε, δε 
διαφωνώ.  Απλά, αυτό που θέλω να υποδείξω είναι ότι στην έκθεσή μας 
αποφεύγουμε να καταγράψουμε τις ευθύνες της κυπριακής πολιτείας και της εταιρείας 
οι οποίες έχουν ευθύνη και δυνατότητα να τερματίσουν αυτή τη δραστηριότητα. 

 Ευχαριστώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αυτό είναι το μήνυμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας έδωσα το λόγο, παρ’ όλο που δεν ηγείρετο θέμα επί προσωπικού, για να 
υπάρχει και η σωστή διαδικασία ενώπιον της ολομέλειας. 

 Ο κ. Γιαννάκης Θωμά είναι ο τελευταίος ομιλητής και έχει το λόγο. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα ξεκινήσω απαντώντας στον κ. Αγγελίδη, που καλόπιστα έχει θέσει την 
αγωνία του για το γεγονός ότι υπάρχει μια πραγματική αδυναμία να αντιμετωπίσουμε 
αυτό το φαινόμενο.  Ο κ. Αγγελίδης έχει πει ότι θα πρέπει το κράτος να βρει τους 
τρόπους.  Θα πρέπει να πούμε ότι αυτό το φαινόμενο έχει μεγαλώσει -και τονίζω τη 
λέξη έχει μεγαλώσει- γιατί δυστυχώς υπήρχε και πριν από το άνοιγμα των 
οδοφραγμάτων.  Έχει μεγαλώσει όμως από το άνοιγμα των οδοφραγμάτων.  Έχει 
περάσει από τότε για ένα μεγάλο χρονικό διάστημα η κυβέρνηση του αείμνηστου 
Τάσσου Παπαδόπουλου και είναι τώρα στην εξουσία δυόμισι χρόνια η κυβέρνηση του 
∆ημήτρη Χριστόφια.  Νομίζω ότι, πέρα από τη γενική αίσθηση ότι όλους μας ενόχλησε 
αυτό το γεγονός, θα πρέπει, αν υπάρχουν, να υποδείξουμε πρακτικούς τρόπους -
εμείς θα αποφασίσουμε- για το πώς μπορούμε να ανακόψουμε αυτό το φαινόμενο.   
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 Και η δική μας τοποθέτηση είναι, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί 
συνάδελφοι, ότι δυστυχώς το κυπριακό κράτος αντιμετωπίζει προβλήματα, είμαστε σε 
πραγματική αδυναμία να αντιμετωπίσουμε αυτό το φαινόμενο, λόγω της 
συνεχιζόμενης κατοχής και της αδυναμίας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να ελέγξει 
αποτελεσματικά την κατάσταση όσον αφορά την εφαρμογή των νόμων σε ολόκληρη 
την επικράτεια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και δη στις κατεχόμενες περιοχές.  Είναι 
λοιπόν μια αδυναμία η επίλυση της οποίας δεν εξαρτάται από εμάς.  Αυτό είναι το ένα 
που ήθελα να τονίσω. 

 ∆εύτερον, ήθελα να πω ότι έχει ακουστεί η επίκριση από τον κ. Περδίκη όσον 
αφορά την ευκολία με την οποία ο Αρχηγός Αστυνομίας και ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας έχουν δηλώσει ότι πρακτικά δεν υπάρχει τρόπος να αποδειχθούν αυτές 
οι υποθέσεις ενώπιον των δικαστηρίων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, τα οποία 
λειτουργούν στις ελεύθερες περιοχές.  Νομίζω ότι είμαστε λίγο άδικοι.  Αν υπάρχουν 
τρόποι με τους οποίους θα μπορούμε να αποδεικνύουμε αυτές τις υποθέσεις ενώπιον 
των δικαστηρίων, θα πρέπει αυτοί οι τρόποι να υποδειχτούν.  Θεωρείτε, κύριοι 
συνάδελφοι, ότι -το θέτω αυτό φιλοσοφικά, γιατί αντιλαμβάνομαι δεν είναι θέση την 
οποία ασπάζεται η τεράστια πλειοψηφία της Βουλής- είναι εύκολο να ξεκινούν δύο ή 
τρεις ή τέσσερις αστυνομικοί, να πηγαίνουν στα καζίνα, να παίρνουν πληροφορίες, να 
κάνουν φωτογραφίσεις, να συλλέγουν στοιχεία, ώστε να έρθουν πίσω, για να 
μπορέσουν να στοιχειοθετήσουν και να στηρίξουν στα δικαστήρια υποθέσεις;  ∆εν 
είναι θέμα χρόνου, αν υιοθετήσουμε αυτή την πρακτική, όταν τα οικονομικά 
συμφέροντα θα θιχτούν, να χάσουμε ανθρώπους σε αυτή τη διαδικασία;   

 Και νομίζω ότι, κάνοντας κριτική, εκφράζοντας όλοι μαζί την αγωνία για την 
αδυναμία μας να αντιμετωπίσουμε αυτό το φαινόμενο, δεν πρέπει να ξεπερνούμε 
κάποιες γραμμές και να μοιράζουμε ευθύνες εκεί που, κατά τη γνώμη μας, δεν 
υπάρχουν.  Υπάρχει η κατοχή με όσα αυτά συνεπάγεται και είναι η θέση μας ότι τις 
συνέπειες της κατοχής μπορούμε να τις ξεπεράσουμε μόνο με τη λύση του κυπριακού 
προβλήματος, διαφορετικά, εφόσον η κατάσταση παραμένει έτσι, εφόσον οι 
κατεχόμενες περιοχές στηρίζονται πάνω στις λόγχες του τουρκικού στρατού, εφόσον 
το νόμιμο κράτος δεν μπορεί να επιβληθεί και να ασκήσει την εξουσία του στις 
κατεχόμενες περιοχές, όλες οι συζητήσεις θα παραμένουν μόνο θεωρητικές. 

 Θέλω επίσης να επισημάνω μερικά άλλα πράγματα.  Έχω πει στην αρχή της 
ομιλίας μου ότι αυτό το φαινόμενο έχει μεγαλώσει μετά το άνοιγμα των 
οδοφραγμάτων.  Σύμφωνα με στοιχεία της αστυνομίας, και πριν από το άνοιγμα των 
οδοφραγμάτων δύο χιλιάδες και περισσότερα άτομα κάθε χρόνο μετέβαιναν στις 
κατεχόμενες περιοχές, είτε για να παν στα καζίνα είτε για να αγοράσουν φτηνή λευκή 
σάρκα, γυναίκες τις οποίες επουλούσαν στα κατεχόμενα στα διάφορα καμπαρέ και 
άλλα “ευαγή” ιδρύματα τα οποία λειτουργούν στα κατεχόμενα. 

 Επίσης, ένα άλλο στοιχείο το οποίο είναι αρκούντως ενδεικτικό, αν θέλετε, για 
τον “πατριωτισμό” των Κυπρίων είναι το γεγονός ότι, σύμφωνα με στοιχεία τα οποία 
υπάρχουν, φαίνεται ότι το τελευταίο διάστημα ο μεγαλύτερος όγκος των επιβατών που 
μεταφέρουν οι “τουρκοκυπριακές” λεγόμενες αερογραμμές είναι Ελληνοκύπριοι!  ∆εν 
είναι Τουρκοκύπριοι τουρίστες, είναι Ελληνοκύπριοι!  Είναι και αυτό, αν θέλετε, δείγμα 
της αδιαφορίας του λαού μας, της έλλειψης, αν θέλετε, πατριωτισμού, της κατάστασης 
στην οποία έχουμε οδηγηθεί.  Άλλοι λαοί σε καμιά περίπτωση δε θα εδέχοντο να 
στηρίξουν δομές και υπηρεσίες που έχουν στηριχτεί πάνω στην αρπαγή της 
περιουσίας του ίδιου του λαού. 
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 Επίσης, μια άλλη πλευρά, την οποία ήθελα να επισημάνω, είναι η εξής:  Πολλά 
κόμματα τα οποία διαμαρτύρονται σήμερα για την ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα 
κατεχόμενα την ίδια στιγμή έχουν αντίθετες απόψεις όσον αφορά τη λειτουργία 
καζίνων στην Κύπρο, στην ελεύθερη Κύπρο.  Εμείς θα πούμε το εξής:  Της κυβείας, 
του κουμαριού οι συνέπειές του δεν είναι διαφορετικές, αν αυτό παίζεται στα 
κατεχόμενα ή αν αυτό διεξάγεται στις ελεύθερες περιοχές.  Kαι αυτά τα οποία λέμε, ότι 
θα το ελέγξουμε, θα είναι μόνο οι πλούσιοι, θα είναι μόνο οι τουρίστες, θα 
αποδειχτούν στο τέλος μεγάλες κουβέντες.  Γι’ αυτό εμείς λέμε ότι το κουμάρι 
παραμένει κουμάρι και το καζίνο παραμένει καζίνο, είτε αυτό λειτουργεί στα 
κατεχόμενα είτε αυτό θα λειτουργήσει στις ελεύθερες περιοχές, με τη διαφορά μόνο -
την οποία πρέπει να επισημάνουμε- ότι είναι ανεπίτρεπτο Ελληνοκύπριοι πολίτες να 
μεταβαίνουν στα κατεχόμενα και με τη συμμετοχή τους στα καζίνα να στηρίζουν 
ουσιαστικά την κατοχή και το ψευδοκράτος.  Και θα δοθούν στοιχεία σύντομα για το 
πώς στηρίζεται η κατοχή και το ψευδοκράτος με την οικονομική συνεισφορά των 
“φιλάθλων” των καζίνων. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Οι συνέπειες, κύριε Θωμά, της κυβείας είναι ακριβώς οι ίδιες, είτε είναι σε 
νόμιμα καζίνα που διεξάγεται είτε είναι σε παράνομα καζίνα που διεξάγεται.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θέλω να σημειώσω και τη σύμπτωση των απόψεών σας, κύριε Πρόεδρε, 
με τον κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι μόνο αποσπασματική! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όμως η πλευρά που θέτει το θέμα για την ίδρυση καζίνων στην Κύπρο δεν 
είναι αυτή τη διάσταση που αναδεικνύει, διότι την αναγνωρίζει, είναι το γεγονός ότι, 
από τη στιγμή που η ανθρώπινη φύση είναι τέτοια που καταφεύγει εκεί, οφείλομε να 
εξετάσουμε και το ενδεχόμενο της ίδρυσης ενός καζίνου -θέλω να βάλω τα πράγματα 
στη σωστή τους βάση, γι’ αυτό το λέω αυτό το πράγμα- εξυπηρετεί άλλους 
ευρύτερους σκοπούς. 

 Παρακαλώ συνεχίστε, διότι νομίζω επί τούτου έχουμε σύμπτωση απόψεων. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα δώσω ακόμα ένα στοιχείο.  ∆ίνοντας στοιχεία για τα καζίνα τα οποία 
λειτουργούν ή θα λειτουργήσουν στην ελεύθερη Κύπρο, σε καμιά περίπτωση δεν τα 
ισοπεδώνω και δε λέμε ότι είναι το ίδιο πράγμα με τα παράνομα καζίνα που 
λειτουργούν πολλές φορές σε ελληνοκυπριακές περιουσίες και που οι Ελληνοκύπριοι, 
θύματα της εισβολής και της κατοχής, στηρίζουν με τα χρήματά τους.  Αλλά πρέπει να 
πούμε ακόμα ένα συγκλονιστικό στοιχείο, το οποίο έχει κατατεθεί επίσημα στην 
επιτροπή Νομικών, ότι τα τελευταία τέσσερα με πέντε χρόνια στα παράνομα 
ηλεκτρονικά καζίνα, τα οποία λειτουργούν στις ελεύθερες περιοχές, ένα φοβερά 
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μεγάλο ποσό χρημάτων έχει ξοδευτεί.  Μιλούμε για τρία δις ευρώ! Τρία δις ευρώ 
έχουν παίξει Ελληνοκύπριοι στα δικά μας καζίνα, τα οποία λειτουργούν σε μια 
ημιπαράνομη κατάσταση, γιατί, ενώ υπάρχει η πολιτική βούληση να τα κτυπήσουμε, 
μας έχει πει ο Γενικός Εισαγγελέας, έχει πει στην αστυνομία «μην ενεργείτε, διότι 
επεμβαίνετε στην ελεύθερη διακίνηση υπηρεσιών μέσα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης».  Ευελπιστούμε ότι θα καταφέρουμε μέχρι το τέλος του χρόνου να 
περάσουμε νομοθεσία, για να ελέγξουμε αυτό το φαινόμενο, όμως οι κοινωνικές 
συνέπειες από τα τρία δις που έχουν φύγει από τις τσέπες μικρομεσαίων και φτωχών 
ανθρώπων είναι εκεί: διαλυμένες οικογένειες, αυτοκτονίες, καταστάσεις οι οποίες δεν 
μπορούν να περάσουν από τα μυαλά αυτών που δεν τις γνωρίζουν.   

 Οι κατεχόμενες περιοχές, κύριε Πουργουρίδη, κύριε Πρόεδρε, κύριε συνάδελφε, 
έχουν γίνει παραδεκτά καταφύγιο εγκληματιών από πολλές χώρες του κόσμου.  Ένα 
ρεπορτάζ της γαλλικής τηλεόρασης τελευταία ήταν πολύ ενδεικτικό.  Έχουν καταστεί 
κέντρο διακίνησης και διοχέτευσης ναρκωτικών και όπλων προς τις ελεύθερες 
περιοχές, αλλά και τις ευρωπαϊκές χώρες.  Έχουν γίνει χώρος λειτουργίας ενός 
μεγάλου, ενός τεράστιου αριθμού καζίνων σε σχέση με τον πληθυσμό ο οποίος 
κατοικά εκεί.   

 Αυτή είναι η μία όψη του προβλήματος, κύριε Πρόεδρε.  Η δεύτερη όψη είναι 
αυτή που έχω αναφέρει προηγουμένως. Είναι η προθυμία και η ετοιμότητα ενός 
μεγάλου αριθμού Ελληνοκυπρίων συμπατριωτών μας που μεταβαίνουν στα 
κατεχόμενα, για να επισκεφθούν τα καζίνα και τα καμπαρέ.   

 Η δεύτερη όψη του ζητήματος πηγάζει από την ίδια τη φύση του 
κοινωνικοοικονομικού συστήματος μέσα στο οποίο ζούμε.  Ένα σύστημα στο οποίο 
καλλιεργείται και θεοποιείται το κέρδος και ιδιαίτερα το εύκολο και το γρήγορο κέρδος.  
Ο καπιταλισμός αποτελεί από μόνος του ένα τεράστιο καζίνο στο οποίο καθημερινά 
παίζονται όχι μόνο χρήματα, αλλά και συνειδήσεις, αξίες και οράματα.   

 Αυτά είναι δυστυχώς τα πρότυπα που καλλιεργούνται σήμερα στην κοινωνία 
μας μαζικά. Τι άλλο από θεοποίηση της εικόνας, του εύκολου κέρδους, του 
αποπροσανατολισμού είναι τα πλείστα δυστυχώς από τα προγράμματα που 
πλασάρονται ολόκληρο το εικοσιτετράωρο στις τηλεοράσεις μας και με τα οποία 
μεγαλώνουν τα παιδιά μας σε μια κατά τα άλλα κατεχόμενη ή ημικατεχόμενη πατρίδα;  
Οι πανανθρώπινες αξίες και ιδανικά, τα οράματα, ο θεσμός της οικογένειας, της 
πατρίδας είναι δυστυχώς πλέον ντεμοντέ.  ∆ε συγκινούν κανέναν!   

 Λαμβάνοντας υπόψη και την κρίση θεσμών και αξιών, τη διαφθορά που 
επικρατεί στην κυπριακή κοινωνία, η οποία έχει γίνει αντικείμενο παραδοχής από όλες 
τις πολιτικές δυνάμεις, θεσμούς και κόμματα, αντιλαμβάνεστε λοιπόν την ευκολία με 
την οποία οι δικοί μας οι συμπατριώτες στηρίζουν με τις εισφορές τους τα καζίνα, την 
κατοχή της μισής μας πατρίδας. 

 Τα στοιχεία που παρατίθενται στην έκθεση της αρμόδιας κοινοβουλευτικής 
επιτροπής είναι έντονα ανησυχητικά ως προς την οξύτητα, αλλά και ως προς εύρος 
του φαινομένου, ως προς τις συνέπειες που μπορεί να έχουν αυτά τα φαινόμενα τώρα 
και μελλοντικά.  

 Αυτή τη στιγμή φαίνεται να λειτουργεί ένας τεράστιος αριθμός καζίνων στα 
κατεχόμενα με ετήσιο τζίρο περίπου $500 εκατομ. το χρόνο.  Από αυτά τα $200 
εκατομ. καταλήγουν στα ταμεία του ψευδοκράτους και κατ’ ουσίαν αιμοδοτούν την 
κατοχή και το ίδιο το ψευδοκράτος.  Σύμφωνα με στοιχεία της ΜΟΚΑΣ, τα καζίνα 
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αποτελούν όχι μόνο πηγή ενίσχυσης της οικονομίας των κατεχομένων, αλλά 
αποτελούν και χώρο ξεπλύματος βρόμικου χρήματος, αλλά και χώρο στρατολόγησης 
πρακτόρων ενάντια στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Επιπλέον, σύμφωνα με τη μελέτη Τουρκοκύπριου ακαδημαϊκού που 
κατατέθηκε στην επιτροπή, στις πλείστες των περιπτώσεων τα καζίνα βρίσκονται υπό 
τη διαχείριση ατόμων της μαφίας και του οργανωμένου εγκλήματος και λειτουργούν 
ως βάση για εμπόριο ναρκωτικών, αλλά και για την εμπορία γυναικών, με στόχο τη 
σεξουαλική εκμετάλλευσή τους και την αποκόμιση βρόμικων χρημάτων και κερδών.   

 Η ΜΙΤ, σύμφωνα με πληροφορίες της αστυνομίας, έχει εγκαταστήσει υπηρεσίες 
σε διάφορα καζίνα με στόχο τη στρατολόγηση Κυπρίων που, αφού έχουν φαλιρίσει, 
αφού έχουν ξοδέψει όλες τις οικονομίες τους, εύκολα αποδέχονται να 
στρατολογηθούν και να προσφέρουν υπηρεσίες και πληροφορίες στις κατοχικές 
δυνάμεις.   

 Μόνο το 2005, αγαπητοί συνάδελφοι, συμπατριώτες μας Ελληνοκύπριοι 
έπαιξαν στα καζίνα των κατεχομένων €68,5 εκατομ.  Σύμφωνα με όλα τα στοιχεία, οι 
Ελληνοκύπριοι μέσα από τα καζίνα το 2005 προσέφεραν στο τουρκοκυπριακό 
ψευδοκράτος €30 εκατομ., ένα σημαντικό μέρος του “κρατικού” προϋπολογισμού των 
κατεχομένων.    

 Οι πτυχές αυτές, καθώς και οι κοινωνικές επιπτώσεις της ύπαρξης των καζίνων 
θα πρέπει να μας προβληματίσουν όλους και με σοβαρότητα σε σχέση με τις απόψεις 
και τις πιέσεις που ασκούνται για ενδεχόμενη λειτουργία καζίνων στις ελεύθερες 
περιοχές.  Τη δική μας αρνητική θέση επί του θέματος τη γνωρίζετε.  Πρέπει να 
προβληματιστούμε όμως όλοι περαιτέρω, διότι δεν μπορούμε να αναγνωρίζουμε τα 
προβλήματα που σχετίζονται με τη λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, αλλά να μην 
προβληματιζόμαστε και να μη μας ενδιαφέρουν τα προβλήματα που θα προκύψουν 
από τη λειτουργία καζίνων στις ελεύθερες περιοχές.  Ούτε θα είναι πολύ διαφορετικά 
τα προβλήματα που θα προκύψουν εδώ, εκτός αν ξεχωρίσουμε το θέμα και πούμε ότι 
εδώ δε θα χρειάζεται να στηρίζουν ένα ψευδοκράτος και την κατοχή.  Κατά τα άλλα, οι 
συνέπειες θα είναι ακριβώς οι ίδιες.   

 Λόγω των πολλαπλών προβλημάτων και αδυναμιών που υπάρχουν στην 
αντιμετώπιση του φαινομένου, όπως αυτά καταγράφονται στην έκθεση της αρμόδιας 
επιτροπής και ειδικότερα στα συμπεράσματα, η δική μας γνώμη, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, είναι ότι πραγματική λύση τόσο σε αυτό το πρόβλημα όσο και σε άλλα 
συναφή προβλήματα που σχετίζονται με τις κατεχόμενες περιοχές θα αποτελέσει 
μόνο η λύση του κυπριακού προβλήματος.  Η σωστή λύση του κυπριακού 
προβλήματος θα επιτρέψει την επούλωση των πληγών και αντιμετώπιση των 
προβλημάτων και αδυναμιών που αντιμετωπίζουμε ως Κυπριακή ∆ημοκρατία στην 
εφαρμογή και την επιβολή του νόμου σε ολόκληρη την κυπριακή επικράτεια.   

 Η λύση του Κυπριακού θα επιτρέψει επίσης μια πιο ορθολογική ανάπτυξη των 
πόρων της Κύπρου και ειδικότερα θα επιτρέψει την άσκηση εκ μέρους της πολιτείας 
ολοκληρωμένων κοινωνικών πολιτικών, που θα στοχεύουν στην κοινωνική, 
οικονομική και πολιτισμική ανάπτυξη του συνόλου του λαού μας.  Αυτού του είδους η 
ανάπτυξη αποτελεί και την πραγματική και μοναδική απάντηση στα φαινόμενα που 
συζητούμε.   

 Λέγοντας αυτά βέβαια, δεν υπονοούμε σε καμιά περίπτωση ότι θα πρέπει να 
περιμένουμε απαθείς θεατές σε ένα θέατρο του παραλόγου.  Πέραν των 
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προσπαθειών  που όλοι επιβάλλεται να μεγιστοποιήσουμε προς την κατεύθυνση της 
επίλυσης του Κυπριακού, θα πρέπει να εργαστούμε ταυτόχρονα και προς άλλες 
κατευθύνσεις, με στόχο, αν όχι την εξάλειψη, τουλάχιστον το σοβαρό περιορισμό 
αυτής της απαράδεχτης κατάστασης.  Εν τω μεταξύ και μέχρι την επίλυση του 
Κυπριακού, θα πρέπει όλοι οι φορείς να δώσουμε τη μάχη για την καλλιέργεια 
συνειδήσεων μέσα στην κοινωνία μας με στόχο την αναστήλωση θεσμών και αξιών.  
Η πολιτεία με τους θεσμούς της, τα κόμματα, το εκπαιδευτικό σύστημα, οι διάφορες 
οργανώσεις των πολιτών, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, όλοι έχουν εξαιρετικά 
σημαντικό ρόλο να διαδραματίσουν.   

 Σε αυτή την προσπάθεια ο ρόλος του εκπαιδευτικού συστήματος είναι 
κομβικός.  Στη σύγχρονη κυπριακή κοινωνία, όπου δυστυχώς ο θεσμός της 
οικογένειας υποβαθμίζεται σταθερά και συνεχώς, η δημιουργία ολοκληρωμένων 
ανθρώπων, ανθρώπων με σωστές ευαισθησίες και κοινωνική συνείδηση, ανθρώπων 
που θα αξιοποιούν με τον καλύτερο δυνατό τρόπο το χρόνο και τους οικονομικούς 
τους πόρους, ανθρώπων που θα διακρίνονται για το σωστό πατριωτισμό τους, αυτή η 
ευθύνη λοιπόν της δημιουργίας αυτών των ανθρώπων ανήκει κατεξοχήν στο 
εκπαιδευτικό σύστημα, στο κράτος και στους θεσμούς τους.   

 Εμείς ως βουλευτές, ως αντιπρόσωποι του κυπριακού λαού, έχουμε, νομίζω, 
μαζί με όλους τους υπόλοιπους έναν εξαιρετικά σημαντικό ρόλο να διαδραματίσουμε 
σε αυτή την προσπάθεια.  Με την αναστήλωση θεσμών και αξιών, με την καλλιέργεια 
συνειδητοποιημένων ανθρώπων μπορούμε κατά το δυνατόν να αποτρέψουμε τη 
μετάβαση των δικών μας ανθρώπων στις κατεχόμενες περιοχές είτε για τα καζίνα είτε 
για τα καμπαρέ είτε για να στηρίξουν οποιουσδήποτε άλλους θεσμούς του 
ψευδοκράτους. 

 Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίασης της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για τη μεθεπόμενη Πέμπτη, 
αφού την ερχόμενη Πέμπτη θα είναι η αργία της 28ης Οκτωβρίου, 4 Νοεμβρίου 2010, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα 
της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.062-2010). 

 2. O περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.014-2010). 

 3. Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.019-2010). 

 4. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2004. 
(Πρόταση νόμου). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.043.2004). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.166-2010). 

 6. Ο περί των Εποπτών Οδικών Μεταφορών 
(Εξουσίες και Ευθύνες) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.159-2010). 

 7. Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και 
των Κρατών Μελών τους αφενός και της 
∆ημοκρατίας της Σερβίας αφετέρου (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.154-2010). 

 8. Ο περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Παροχή 
Οικονομικής Βοήθειας σε Κοινότητες που 
Γειτνιάζουν με την Περιοχή Βασιλικού) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.047-2010). 

 9. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.100-2010). 

 10. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκοπήσεως - 
Θέσεις Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και Βοηθού 
Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.110-2010). 

 11. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Γεωργικού 
Επιθεωρητή 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.111-2010). 

 12. Οι περί Υπουργείου Υγείας,  ∆ιοίκηση - Θέση 
Βοηθού Οικονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.112-2010). 

 13. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Ακτινογράφου 
(Ακτινοδιαγνωστικής) (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.114-2010). 

 14. Οι περί Τμήματος Εργασίας -  Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Εργασίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.117-2010). 
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 15. Οι περί Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, Συσκευασία 
και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και 
Μειγμάτων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.121-2010). 

 16. Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και 
Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.012-2010). 

 17. Οι περί Υφαντουργικών Προϊόντων 
(Προσδιορισμός Ινικής Σύνθεσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.118-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα 
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, 
καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε 
διάφορες περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη 
προώθησης μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης 
αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 
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Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του προεδρεύοντος της Βουλής (Χρ. Πουργουρίδης) για την επέτειο της 
Ημέρας Αγνοουμένων και οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Αριστοφάνη 
Γεωργίου. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» και τους κανονισμούς «Οι περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010», τα σχόλια των κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου και Πάμπη 
Κυρίτση και αναβολή τους. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φαρμακευτικής και ∆ηλητηρίων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς 
∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί 
Προστιθέμενων Ουσιών για Ειδικούς ∆ιατροφικούς Σκοπούς σε Τρόφιμα που 
Προορίζονται για Ειδική ∆ιατροφή (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2010».  

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή 
τους (με αρ. 2).  

7. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  
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8. Ερωτήσεις βουλευτών:  

 Μη έκδοση καταλόγου του ΚΟΤ για το 2010 - Εργοδότηση Κυπρίων στα 
κατασκευαστικά έργα για τη μαρίνα Λεμεσού - Καθημερινή ενημέρωση από την 
ΑΗΚ για την τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος - Κατανομή κονδυλίου του 2010 για 
την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση - Επιδότηση και πώληση στις ελεύθερες 
περιοχές του μελιού και του ελαιολάδου των εγκλωβισμένων - Ανάγκη για 
δημιουργία ταμείου παροχής άμεσης βοήθειας προς ασθενείς - Ανάγκη 
καθαρισμού και επιδιόρθωσης πάρκου στο συνοικισμό ∆ερύνειας - Φθηνότερο 
αγροτικό ρεύμα κατά τις βραδινές ώρες - Καθυστέρηση των έργων 
επιδιόρθωσης δρόμου στη ∆εκέλεια. 

9. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ιαφημίσεις για πρόβλεψη της τύχης - Μέτρα προστασίας της υγείας των 
αγρινών - Βοήθεια για τα παιδιά που πάσχουν από οικογενή μεσογειακό 
πυρετό - Πρόσβαση από τον αυτοκινητόδρομο Λάρνακας-Αγίας Νάπας προς 
τη βιοτεχνική περιοχή της Ξυλοτύμπου - Αίτημα εγκατάστασης μόνιμων 
αισθητήρων θορύβου στα κυπριακά αεροδρόμια - Η νέα χαρτογράφηση 
θορύβου στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Αποθήκη-βιοτεχνία χημικών προϊόντων 
στο Πέρα Χωριό Νήσου - Έλεγχος του προγράμματος των Κυπριακών 
Αερογραμμών για καταπολέμηση τρωκτικών - Περιβαλλοντική ρύπανση από τη 
λειτουργία εργοστασίου στην Κοφίνου - Αιτήματα έκτακτων επιμελητών των ΚΙΕ 
- Στοιχεία των προσφορών για έργα του δημοσίου που κατακυρώθηκαν σε 
εργολάβους - Ανέγερση εμπορικού κέντρου στον οικισμό Αγίου Γεωργίου στη 
Λάρνακα - ∆ειγματοληψίες σε Χώρους Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Απορριμμάτων - 
Η ανάπτυξη γηριατρικών υπηρεσιών και κατ’ οίκον φροντίδας υγείας - 
Επιδιορθώσεις στο καφενείο και αντικατάσταση παραθύρων στο συνοικισμό 
Αγίων Αναργύρων Β΄ - Προβλήματα στις επιδιορθώσεις ταρατσών στο 
συνοικισμό Μακάριος Γ΄ στις Καμάρες - Ασκήσεις Βρετανών στο πεδίο βολής 
Καλού Χωριού Λάρνακας - ∆ιορθωτικά μέτρα σε σχέση με την έξοδο των 
επιβατών στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Εξέταση των ενστάσεων για το Μέτρο 
1.5.1 του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης - Στεγασμένος χώρος αναμονής 
λεωφορείων και ταξί στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Κατασκευαστικά έργα στην 
οδό Πιαλέ Πασά στη Λάρνακα - Υλοποίηση έργων στη Λεμεσό - Στοιχεία και 
ενέργειες για πάταξη του ηλεκτρονικού τζόγου στην ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου - Ανάγκη κυκλοφοριακής αποσυμφόρησης στον εμπορικό δρόμο 
Κοραή στο Παραλίμνι - Ανάγκη δημιουργίας χώρου στάθμευσης στο Γυμνάσιο 
Παραλιμνίου - Ανάγκη μείωσης του κόστους παραγωγής στο 
γεωργοκτηνοτροφικό τομέα - Προβλήματα ναυαγοσωστικής υπηρεσίας - 
Καταγγελίες για παράνομη χρήση ναργιλέ - Στελέχωση της μονάδας βραχείας 
νοσηλείας του νοσοκομείου Αμμοχώστου - Πρόσληψη νοσηλευτών στα 
νοσοκομεία Αμμοχώστου και Λάρνακας. 

10. Συζήτηση (Κ. Χατζηγιάννη, Ρ. Ερωτοκρίτου, Προεδρεύων, Ν. Κλεάνθους,                 
Γ. Ομήρου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Χρ. Στυλιανίδης, ∆. Συλλούρης) για 
τις κατηγορίες σχετικά με τους μισθούς και τα ωφελήματα των βουλευτών. 

11. Έκθεση για το θέμα «Η ύπαρξη και λειτουργία καζίνων στα κατεχόμενα, η 
συμμετοχή Ελληνοκυπρίων στις δραστηριότητές τους και η ανάγκη θεσμικής 
προστασίας της κυπριακής κοινωνίας μέσω της λειτουργίας και εισαγωγής 
θεσμών για το σκοπό αυτό», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ρ. 
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Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα, Κ. Χατζηγιάννη, Ά. Βότσης, Α. 
Θεμιστοκλέους, Α. Αγγελίδης, Γ. Θωμά) και λήξη αυτού.  

  

 

 

 



 1

 
 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 4ης Νοεμβρίου 2010  

Ώρα έναρξης:  4.10 μ.μ. 

Αρ. 5  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, αγαπητοί συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με το πρώτο κεφάλαιο της ημερήσιας 
διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Για τα θέματα στα οποία υπάρχει 
ομοφωνία, ως είθισται, δε διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται… 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πληροφορήσω τους αγαπητούς συναδέλφους ότι για την ολιγόλεπτη 
καθυστέρηση στην έναρξη της συνεδρίας ευθύνομαι εγώ.  Εγώ καθυστέρησα τον 
Πρόεδρο του σώματος και επομένως να μην του επιρρίπτετε καμιά ευθύνη, διότι, αν 
δεν ήμουν εγώ, στις 4.00 μ.μ. ακριβώς θα αρχίζαμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Εγλίτωσά το σήμερα, έθθα είμαι η συτζιά του μαύρου!   

(Γέλια) 

 Λοιπόν, το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί των 
∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το νομοσχέδιο «Ο περί των 
∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Ζαχαρίας Κουλίας  

 Σωτήρης Σαμψών Γιώργος Βαρνάβα  

 Κώστας Κωνσταντίνου Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκος Χάμπας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Μαΐου, στις 15 Ιουνίου, στις 29 Ιουνίου και στις 
6 Ιουλίου 2010.  Η προτελευταία συνεδρία πραγματοποιήθηκε από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών και την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών για την από κοινού 
εξέταση επί ειδικότερων θεμάτων που άπτονται του νομοσχεδίου.  Στα πλαίσια της 
εξέτασης του νομοσχεδίου, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή 
της ∆ημοκρατίας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
πρόεδρος της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, ο Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου, 
καθώς και εκπρόσωποι του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και του ΚΕΒΕ.  Η 
ΟΕΒ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η μεταφορά στην κυπριακή έννομη 
τάξη των διατάξεων της Οδηγίας 2007/66/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 11ης ∆εκεμβρίου 2007, με στόχο την τροποποίηση των Οδηγιών 
89/665/ΕΟΚ και 92/13/ΕΟΚ του Συμβουλίου, όσον αφορά τον εκσυγχρονισμό και τη 
βελτίωση της αποτελεσματικότητας των διαδικασιών προσφυγής στον τομέα της 
σύναψης δημόσιων συμβάσεων.  Με τον προτεινόμενο νόμο επιπρόσθετα σκοπείται η 
ρύθμιση του δικαιώματος άσκησης προσφυγής στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών, καθώς και των θεραπειών που είναι διαθέσιμες στη βάση τέτοιας 
προσφυγής. 

 Σημειώνεται ειδικότερα ότι οι διατάξεις του νομοσχεδίου αντικαθιστούν τις 
διατάξεις του Μέρους IV “Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών” του περί της Σύναψης 
Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Νόμου του 2003, καθώς και τις 
διατάξεις των περί της Σύναψης Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) 
(Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών) Κανονισμών του 2003, οι οποίες καταργούνται.  
Ανεξάρτητα από την κατάργηση του πιο πάνω νόμου, η Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών, που καθιδρύθηκε δυνάμει του εν λόγω νόμου, διατηρείται και συνεχίζει 
να λειτουργεί έχοντας τη συγκρότηση, τις αρμοδιότητες, τις εξουσίες και τα καθήκοντα 
που καθορίζονται από ή δυνάμει των διατάξεων του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.  
Περαιτέρω, σύμφωνα με το άρθρο 3 της Οδηγίας 2007/66/ΕΚ, τα κράτη μέλη 
υποχρεώνονται να θεσπίσουν τις νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές διατάξεις 
που είναι αναγκαίες για συμμόρφωση προς τις πρόνοιες της εν λόγω Οδηγίας το 
αργότερο μέχρι τις 20 ∆εκεμβρίου 2009, αλλά, παρ’ όλες τις προσπάθειες, στην 
περίπτωση της Κύπρου αυτό δεν κατέστη δυνατό, λόγω του ότι απασχόλησαν τόσο 
την Αρμόδια Αρχή ∆ημόσιων Συμβάσεων όσο και τη Νομική Υπηρεσία της 
∆ημοκρατίας σοβαρά νομικά ερωτήματα.   
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 Σημειώνεται επίσης ότι για την καθυστέρηση της μεταφοράς της εν λόγω 
Οδηγίας στο κυπριακό δίκαιο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, απευθυνόμενη προς την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία μέσω της Μόνιμης Αντιπροσωπίας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με σχετική επιστολή της, ημερομηνίας 24 
Ιουνίου 2010, γνωστοποίησε κείμενο αιτιολογημένης γνώμης, με την οποία καλεί την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία να λάβει όλα τα απαιτούμενα μέτρα, προκειμένου να 
συμμορφωθεί με την εν λόγω αιτιολογημένη γνώμη, για πλήρη συμμόρφωσή της με 
την Οδηγία 2007/66/ΕΚ, εντός της προθεσμίας των δύο μηνών από την παραλαβή της 
προαναφερόμενης επιστολής γνωστοποίησης. 

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το νομοσχέδιο, σε 
σύγκριση με την υφιστάμενη νομοθεσία, εισάγονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες 
αλλαγές/βελτιώσεις: 

1. Προβλέπεται ότι το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου, σε αντίθεση με 
τον υφιστάμενο νόμο, όπου δεν καθορίζονται όρια εφαρμογής, καλύπτει μόνο 
συμβάσεις αξίας πέραν των κατώτατων ορίων, όπως αυτά καθορίζονται από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, οι οποίες καλύπτονται από τις διατάξεις των Οδηγιών 
2004/17/ΕΚ [Νόμος 11(Ι) του 2006] και 2004/18/ΕΚ [Μέρος ΙΙ του Νόμου 12(Ι) 
του 2006]. 

2. Παρέχεται το δικαίωμα στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών να κηρύσσει 
ανενεργές συμβάσεις που έχουν συναφθεί παράνομα. 

3. Παρέχεται το δικαίωμα στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, όταν κρίνει ότι η 
σύμβαση έχει συναφθεί παράνομα, να επιβάλλει κυρώσεις στον αναθέτοντα 
φορέα ή αναθέτουσα αρχή που παρανομεί. 

4. Καθορίζονται συγκεκριμένες ελάχιστες ανασταλτικές περίοδοι, οι οποίες, αν 
παραβιαστούν, αποτελούν λόγο κήρυξης μιας σύμβασης ως παράνομης. 

5. Προβλέπεται η δυνατότητα σύναψης σύμβασης χωρίς προηγούμενη 
δημοσίευση προκήρυξης διαγωνισμού στην Επίσημη Εφημερίδα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, για την οποία δε θα εφαρμόζεται η πρόνοια του νόμου 
για κήρυξη της σύμβασης ως ανενεργού, εφόσον: 

α. η αναθέτουσα αρχή ή ο αναθέτων φορέας αποδείξει ότι η ανάθεση 
σύμβασης χωρίς προηγούμενη δημοσίευση προκήρυξης διαγωνισμού 
στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν επιτρεπτή, 
σύμφωνα με τη νομοθεσία περί Σύναψης ∆ημόσιων Συμβάσεων, 

β. η αναθέτουσα αρχή ή ο αναθέτων φορέας, ανάλογα με την περίπτωση, 
δημοσιεύσει προκήρυξη για την πρόθεσή της/του να συνάψει τη 
σύμβαση στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

γ. η σύμβαση δεν έχει συναφθεί πριν από τη λήξη της προθεσμίας των 
δέκα (10) ημερολογιακών ημερών από την επομένη της δημοσίευσης 
της προκήρυξης για την πρόθεση σύναψης της σύμβασης. 

6. Παρέχεται στους προσφέροντες το δικαίωμα άσκησης προσφυγής στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, με αίτημα την κήρυξη παράνομα 
συναφθείσας σύμβασης ως ανενεργού, εντός τριάντα (30) ημερών από την 
ημέρα δημοσίευσης της απόφασης ανάθεσης της σύμβασης ή την ημέρα 
ενημέρωσής τους, κατόπιν σχετικού ερωτήματος, ή, εν πάση περιπτώσει, εντός 
περιόδου έξι μηνών από την επομένη της ημέρας κατά την οποία συνήφθη η 
σύμβαση.   



 4

 Ο Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, το Γραφείο του οποίου λειτουργεί ως η 
Αρμόδια Αρχή ∆ημόσιων Συμβάσεων, δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι η ψήφιση 
του νομοσχεδίου σε νόμο θα αποτελέσει θετικό βήμα στον παραπέρα εκσυγχρονισμό 
και στη βελτίωση της αποτελεσματικότητας των διαδικασιών προσφυγής στον τομέα 
της σύναψης των δημόσιων συμβάσεων και περαιτέρω θα συμβάλει στην εναρμόνιση 
της κυπριακής νομοθεσίας με τις διατάξεις της Οδηγίας 2007/66/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου, που τροποποιεί προγενέστερες Οδηγίες.  Βασική αλλαγή μεταξύ άλλων 
στο σχέδιο νόμου, σε σύγκριση με την υφιστάμενη νομοθεσία, πρόσθεσε, αποτελεί η 
αλλαγή στο πεδίο εφαρμογής, έτσι που η προτεινόμενη νομοθεσία, στα πλαίσια 
άσκησης προσφυγής στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, να καλύπτει μόνο 
συμβάσεις αξίας πέραν των κατώτατων ορίων, όπως αυτά καθορίζονται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, με το νομοσχέδιο παρέχεται το 
δικαίωμα στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών να κηρύσσει μια σύμβαση ανενεργό, 
στις περιπτώσεις συμβάσεων που έχουν ανατεθεί ή συναφθεί παράνομα. 

 Επιπρόσθετα, όσον αφορά το ειδικότερο θέμα που συζητήθηκε ενώπιον της 
επιτροπής και αφορά την παροχή δικαιώματος ακρόασης και στο ενδιαφερόμενο 
μέρος σε διαδικασίες προσφυγής στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, η Βοηθός 
Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, με σχετική επιστολή της, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 
2010, προς τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, ανέφερε ότι το Γενικό 
Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας ως η Αρμόδια Αρχή ∆ημόσιων Συμβάσεων δεσμεύτηκε 
ότι θα μελετήσει το εν λόγω θέμα με σοβαρότητα και σε βάθος με τους εμπλεκόμενους 
φορείς.  Όπως επίσης πληροφορήθηκε η επιτροπή, για το ειδικό αυτό θέμα το Γενικό 
Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας απηύθυνε σχετική επιστολή προς τον πρόεδρο της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, ημερομηνίας 16 Ιουνίου 2010, διαβιβάζοντας την 
παράκληση όπως η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών διεξαγάγει ενδελεχή μελέτη 
αναφορικά με τις λειτουργικές και διαρθρωτικές αδυναμίες της, με στόχο τον 
εντοπισμό τους και την έγκαιρη διόρθωσή τους.  Προς την κατεύθυνση αυτή, ζητήθηκε 
από την Αρχή, με την ίδια επιστολή, να μελετήσει τις τυχόν επιπτώσεις που θα 
προκύψουν στη λειτουργία της, σε περίπτωση που καταστεί δυνατή η εισαγωγή του 
δικαιώματος ακρόασης του ενδιαφερόμενου μέρους σε διαδικασία προσφυγής στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών.  Τα πορίσματα της μελέτης ή της διερεύνησης 
αυτής ζητήθηκε να υποβληθούν στο Γραφείο του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, 
έτσι που να παρασχεθεί η δυνατότητα να αξιολογηθούν για τον περαιτέρω χειρισμό 
τους από κοινού με τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ότι με το σχέδιο νόμου, όπως αυτό έχει κατατεθεί 
από την εκτελεστική εξουσία, καθορίζεται η διαδικασία προσφυγής στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών αναφορικά με τον τομέα της σύναψης δημόσιων 
συμβάσεων, σύμφωνα με τη νέα Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια, σ’ ό,τι αφορά τις προτεινόμενες ρυθμίσεις, η 
βασική καινοτομία που εισάγεται με το νομοσχέδιο σχετικά με τη διαδικασία 
προσφυγής ενώπιον της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών είναι η νέα εξουσία που 
έχει αναθέσει η Ευρωπαϊκή Ένωση στα κράτη μέλη, έτσι που να παρέχεται το 
δικαίωμα στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών να κηρύσσει μια σύμβαση, η οποία 
παράνομα έχει συναφθεί, ως “ανενεργό σύμβαση”. 

 Επιπρόσθετα, όσον αφορά το πεδίο εφαρμογής, το νομοσχέδιο καλύπτει μόνο 
συμβάσεις αξίας πέραν των κατώτατων ορίων, όπως αυτά καθορίζονται από την 
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Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ως εκ τούτου, όπως η πιο πάνω εκπρόσωπος ανέφερε, δεν 
υπάρχει νομική υποχρέωση της ∆ημοκρατίας να περιλάβει στο πεδίο εφαρμογής του 
νομοσχεδίου συμβάσεις που δεν εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής που καλύπτουν οι 
υπό αναφορά Οδηγίες.  Συναφώς, αναφέρεται, αποτελεί θέμα πολιτικής απόφασης η 
διαφοροποίηση του πεδίου εφαρμογής του νομοσχεδίου, έτσι που να καλύπτει και 
συμβάσεις που δεν υπερβαίνουν τα κατώτατα όρια, όπως αυτά καθορίζονται από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, ο βασικός λόγος που η Ευρωπαϊκή Ένωση 
καθορίζει το ύψος των ποσών των δημόσιων συμβάσεων πέραν των κατώτατων 
ορίων, στα πλαίσια των οποίων παρέχεται το δικαίωμα άσκησης προσφυγής στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, αφορά ουσιαστικά τις περιπτώσεις σύναψης 
εκείνων των δημόσιων συμβάσεων που παρουσιάζουν διασυνοριακό ενδιαφέρον, έτσι 
που να μην μπορεί να αποκλειστεί κανένας οικονομικός φορέας άλλου κράτους 
μέλους από του να λάβει γνώση, μέσω της προκήρυξης του διαγωνισμού, και να 
προσφοροδοτήσει. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας ανέφερε 
περαιτέρω ότι συμφωνεί με το νομοσχέδιο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία, και ταυτόχρονα εξέφρασε την άποψη ότι η Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών πρέπει να ενισχυθεί με κάθε τρόπο, έτσι ώστε να διασφαλιστεί ταχύτερη 
και πιο αποτελεσματική διαδικασία, όσον αφορά τη διεκπεραίωση των προσφυγών 
που βρίσκονται ενώπιόν της.  Επισήμανε συναφώς ότι στο νομοσχέδιο εισάγεται προς 
την κατεύθυνση αυτή μια σημαντική πρόνοια, υπέρ της οποίας τάσσεται το Γραφείο 
του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας,  που καθορίζει ότι το πεδίο εφαρμογής για 
παροχή δικαιώματος άσκησης προσφυγής καλύπτει, σε αντίθεση με την υφιστάμενη 
νομοθεσία, μόνο συμβάσεις αξίας πέραν των κατώτατων ορίων, όπως αυτά 
καθορίζονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ο πρόεδρος της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών ανέφερε ενώπιον της 
επιτροπής ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από 
την εκτελεστική εξουσία, καθώς και με τις σχετικές τροποποιήσεις που επήλθαν σε 
αυτό σε μεταγενέστερο στάδιο, με στόχο τη βελτίωση της λειτουργικότητας και της 
αποτελεσματικότητας της προτεινόμενης νομοθεσίας.  Ταυτόχρονα όμως, με γραπτό 
αίτημά του προς την επιτροπή, εισηγήθηκε όπως συμπεριληφθεί διάταξη στο 
νομοσχέδιο που να αφορά την προστασία του προέδρου και των μελών της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, έτσι που να μην υπόκεινται σε ποινική δίωξη και 
να μην υπέχουν αστική ευθύνη για οτιδήποτε λέχθηκε ή έγινε κατά την καλόπιστη 
εκτέλεση των καθηκόντων τους, ρύθμιση που κατά παρόμοιο τρόπο υπάρχει και σε 
άλλες αντίστοιχες αρχές. 

 Ο Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ότι συμφωνεί 
με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία.  Επιπρόσθετα, ανέφερε ότι, από σχετική μελέτη που διενήργησε το Γραφείο 
του για την αυξητική τάση των προσφυγών προς την Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών, διαπίστωσε ότι αιτία αποτελεί στις πλείστες των περιπτώσεων η μη 
ορθή τήρηση των διαδικασιών αξιολόγησης των προσφορών, καθώς επίσης η μη 
ορθή στελέχωση των επιτροπών προσφορών από κατάλληλα εξειδικευμένο και 
εκπαιδευμένο προσωπικό. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΕΒΕ ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ότι συμφωνεί με το 
νομοσχέδιο, καθώς και με τις σχετικές τροποποιήσεις επί του κειμένου του, που στόχο 
έχουν τη βελτίωση της λειτουργικότητας και της αποδοτικότητας της προτεινόμενης 
νομοθεσίας. 
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 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, προβαίνοντας σε 
ανάλυση των βασικότερων προνοιών του νομοσχεδίου, εισηγήθηκε ορισμένες 
τροποποιήσεις νομοτεχνικής κυρίως φύσεως, ώστε αυτό να καταστεί πιο λειτουργικό 
και αποδοτικό, χωρίς αυτές να επηρεάζουν την όλη φιλοσοφία του.  Σύμφωνα με τον 
ίδιο εκπρόσωπο, η εισήγηση του συλλόγου, που ενδεχομένως να αλλάζει εν μέρει τη 
φιλοσοφία του σχεδίου νόμου, αφορά στη μη εξαίρεση από το πεδίο εφαρμογής του 
νόμου των συμβάσεων των οποίων η αξία είναι κατώτερη των κατώτατων ορίων που 
προβλέπονται στο Νόμο αρ. 12(Ι) του 2006.  Με την εισήγησή του αυτή ο Παγκύπριος 
∆ικηγορικός Σύλλογος ουσιαστικά τάσσεται υπέρ της συνέχισης της υφιστάμενης 
διαδικασίας, σύμφωνα με την οποία το πεδίο εφαρμογής για άσκηση προσφυγής στην 
Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών καλύπτει το σύνολο των δημόσιων συμβάσεων. 

 Για στοιχειοθέτηση των όσων ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ενώπιον της 
επιτροπής, ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, με σχετική επιστολή του προς τον 
πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, ημερομηνίας 3 Ιουνίου 2010, 
επισημαίνει ότι με τον προτεινόμενο νόμο περιορίζεται ριζικά η δικαιοδοσία της 
Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών όσον αφορά την εξέταση προσφυγών στον τομέα 
των δημόσιων συμβάσεων σε σύγκριση με ό,τι ισχύει σήμερα.  Συγκεκριμένα, με τη 
ρύθμιση αυτή η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών θα έχει δικαιοδοσία, αν το 
νομοσχέδιο υιοθετηθεί χωρίς τροποποιήσεις, να επιλαμβάνεται μόνο δημόσιων 
συμβάσεων υπηρεσιών και προμηθειών ύψους €125.000 και άνω, αν οι αναθέτουσες 
αρχές είναι κεντρικές κυβερνητικές αρχές, ή €193.000, αν οι αναθέτουσες αρχές είναι 
άλλες.  Για τις δημόσιες συμβάσεις έργων η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών θα έχει 
δικαιοδοσία, μόνο αν το ποσό της σύμβασης υπερβαίνει τα €4.845.000. 

 Περαιτέρω, ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος θεωρεί ότι η αφαίρεση 
δικαιοδοσιών από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, που επιχειρείται με το 
νομοσχέδιο, είναι αδικαιολόγητη.  Όπως επισημαίνεται από τον εν λόγω σύλλογο, η 
εναρμόνιση με το κοινοτικό δίκαιο δεν απαιτεί σε καμιά περίπτωση αφαίρεση 
δικαιοδοσιών από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών με τον τρόπο που 
προτείνεται, καθότι η Αρχή έχει θεσπιστεί με σκοπό να διευκολύνει την ταχεία 
ανάθεση των δημόσιων συμβάσεων, κατά τρόπο που να συνάδει με τις αρχές της 
νομιμότητας, της διαφάνειας και της ίσης μεταχείρισης. 

 Με βάση τα πιο πάνω, ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος εισηγείται την 
τροποποίηση του προτεινόμενου νόμου με άρση των προτεινόμενων περιορισμών 
στο ύψος των προσφορών που είναι στη δικαιοδοσία της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών. 

 Μετά την όλη συζήτηση η οποία διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, το Γενικό 
Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, ως η Αρμόδια Αρχή ∆ημόσιων Συμβάσεων, και οι 
εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου συζήτησαν τις επιμέρους 
πτυχές του υπό αναφορά νομοσχεδίου, όπως αυτές εξετάστηκαν στην επιτροπή, και 
κατέληξαν σε ένα συμφωνημένο αναθεωρημένο κείμενο, το οποίο η Αρμόδια Αρχή 
∆ημόσιων Συμβάσεων, με επιστολή της στις 4 Ιουνίου 2010, κατέθεσε ενώπιον της 
επιτροπής για περαιτέρω μελέτη.   

 Στο υπό αναφορά αναθεωρημένο κείμενο έχουν ενσωματωθεί μεταξύ άλλων οι 
ακόλουθες αλλαγές/βελτιώσεις επί του αρχικού κειμένου του νομοσχεδίου: 

1. Ενσωματώνονται στο άρθρο 17 οι διατάξεις που εισηγήθηκε η Αναθεωρητική 
Αρχή Προσφορών για προστασία των μελών της από ποινική ή αστική ευθύνη. 
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2. Αναδιατυπώνεται το εδάφιο (2) του άρθρου 22, έτσι ώστε να προνοείται ότι,  
όταν δεν εκδίδεται απόφαση για προσωρινά μέτρα εντός της προθεσμίας των 
πέντε ημερών, το κώλυμα παρατείνεται μέχρι την ημερομηνία της απόφασης 
της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών για έκδοση προσωρινών μέτρων. 

3. ∆ιατηρείται η διάταξη η οποία αναφέρει ότι η απόφαση για τη λήψη 
προσωρινών μέτρων εκδίδεται από την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών εντός 
πέντε εργάσιμων ημερών.  Ωστόσο, για νομοτεχνικούς λόγους η διάταξη 
μεταφέρεται στο άρθρο 24 ως εδάφιο (3).  Περαιτέρω, με την αναδιατύπωση 
των διατάξεων του άρθρου αυτού προνοείται επίσης ότι η Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών έχει υποχρέωση εντός δύο ημερών από την κοινοποίηση της 
προσφυγής στην αναθέτουσα αρχή να καλεί τις δύο πλευρές σε ακρόαση επί 
του ενδεχομένου λήψης προσωρινών μέτρων και το αργότερο εντός πέντε 
ημερών από την κοινοποίηση της προσφυγής να αποφασίζει για τη λήψη 
μέτρων. 

 Κατά τη διάρκεια της κοινής συνεδρίας των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και 
Νομικών, τις δύο επιτροπές απασχόλησαν νομικά ζητήματα που άπτονται του 
νομοσχεδίου.  Συναφώς, αναφέρεται ότι μέλη της επιτροπής Νομικών έκριναν χρήσιμο 
να εκφράσουν τις απόψεις τους επί συγκεκριμένων άρθρων του προτεινόμενου νόμου 
τα οποία χρήζουν βελτίωσης, τόσο από άποψη ουσίας όσο και από νομοτεχνική 
άποψη, λόγω της σοβαρότητας του νομοθετικού πλαισίου που το σχέδιο νόμου 
ρυθμίζει και των τυχόν επιπτώσεων που αυτό μπορεί να έχει στην 
αποτελεσματικότητα των διαδικασιών προσφυγής στον τομέα της σύναψης δημόσιων 
συμβάσεων.  Μεταξύ άλλων, οι κυριότερες τροποποιήσεις/βελτιώσεις που οι εν λόγω 
βουλευτές εισηγήθηκαν είναι οι ακόλουθες: 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πεδίου εφαρμογής του προτεινόμενου 
νόμου, ώστε να παρέχεται στο ενδιαφερόμενο μέρος το δικαίωμα άσκησης 
προσφυγής στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών, ειδικά όσον αφορά τις 
συμβάσεις έργων του δημοσίου και συμβόλαια των οποίων η εκτιμώμενη αξία, 
εκτός φόρου προστιθέμενης αξίας, είναι κατώτερη από τα κατώτατα όρια που 
καθορίζει η Ευρωπαϊκή Ένωση, που στην περίπτωση των δημόσιων 
συμβάσεων έργων αυτή τη στιγμή καθορίζονται στην εκτιμημένη αξία των 
€4.845.000. 

2. Όσον αφορά ειδικότερα τις προθεσμίες άσκησης προσφυγής που αναφέρονται 
στο άρθρο 21, γίνεται εισήγηση όπως παραταθεί η προθεσμία των δέκα 
ημερολογιακών ημερών από την επομένη της ημερομηνίας κατά την οποία 
απεστάλη η απόφαση της αναθέτουσας αρχής ή του αναθέτοντος φορέα στους 
ενδιαφερόμενους προσφέροντες ή υποψηφίους, έτσι που να παρέχεται στους 
τελευταίους επαρκής χρόνος, για να μελετήσουν κατά πόσο θα ασκήσουν 
προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών. 

3. Ως προς το θέμα που αφορά τις προθεσμίες άσκησης προσφυγής, με αίτημα 
την κήρυξη σύμβασης ως ανενεργού, όπως καθορίζεται στο άρθρο 26, γίνεται 
εισήγηση όπως τόσο για το χρονικό διάστημα των τριάντα ημερών όσο και για 
το χρονικό διάστημα των έξι μηνών, που παρέχονται από την επομένη της 
ημέρας κατά την οποία υπήρξε απόφαση για ανάθεση/σύναψη της σύμβασης, 
η εν λόγω απόφαση γνωστοποιείται στους ενδιαφερόμενους φορείς. 

4. Αναφορικά με το θέμα που καθορίζει τις προϋποθέσεις κήρυξης παράνομα 
συναφθείσας σύμβασης ως ανενεργού, όπως αυτές ορίζονται στο άρθρο 27, 



 8

γίνεται εισήγηση να διαγραφεί η δυνητική πρόνοια από την εν λόγω διάταξη, 
έτσι ώστε να αναφέρεται ότι, όταν δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις αυτές, 
παρέχεται το δικαίωμα στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών με απόφασή της 
αναφορικά με προσφυγή που ασκείται ενώπιόν της να κηρύσσει, και όχι να 
δύναται να κηρύσσει, τη σύμβαση ανενεργό.  

5. Γίνεται εισήγηση για επανακαθορισμό της έκτασης των συνεπειών της κήρυξης 
μιας σύμβασης ως ανενεργού, όπως αυτές καθορίζονται στο άρθρο 30, ώστε η 
κήρυξη σύμβασης ως ανενεργού να έχει αναδρομική ισχύ.  

  Ως αποτέλεσμα της συζήτησης που διεξήχθη στην κοινή συνεδρία των δύο 
επιτροπών και αφού η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας μελέτησε τις εισηγήσεις ή και τις προτεινόμενες τροποποιήσεις που 
τέθηκαν εκ μέρους των βουλευτών, με σχετική επιστολή της, ημερομηνίας 5 Ιουλίου 
2010, προέβη, με τη σύμφωνη γνώμη της Αρμόδιας Αρχής ∆ημόσιων Συμβάσεων, 
καθώς και της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, σε αναδιατύπωση του άρθρου 27, 
έτσι που η Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών να υποχρεούται, αντί να δύναται, να 
κηρύσσει μια συναφθείσα σύμβαση ως ανενεργό, με εξαίρεση μόνο τις περιπτώσεις 
όπου εφαρμόζονται τα άρθρα 28 και 29 του νομοσχεδίου.  Σύμφωνα με την ίδια 
εκπρόσωπο, η εν λόγω τροποποίηση συνάδει πλήρως με τις πρόνοιες της κοινοτικής 
Οδηγίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους και ιδιαίτερα τη δέσμευση της Κύπρου 
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για εναρμόνιση με τη νέα Οδηγία που αφορά τη 
βελτίωση της αποτελεσματικότητας των διαδικασιών προσφυγής στον τομέα της 
σύναψης δημόσιων συμβάσεων, εισηγούνται την παραπομπή του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος για συζήτηση και λήψη τελικής απόφασης, 
με την επιφύλαξη όλων να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια. 

 Σημειώνεται ότι στο νομοσχέδιο που αποστέλλεται στην ολομέλεια για 
συζήτηση έχουν ενσωματωθεί από την επιτροπή όλες οι τροποποιήσεις και 
βελτιώσεις που επέφερε η εκτελεστική εξουσία σ’ αυτό σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία, περιλαμβανομένης και της πρόνοιας που καθιστά υποχρεωτική την κήρυξη 
μιας συναφθείσας σύμβασης ως ανενεργού υπό ορισμένες προϋποθέσεις.  

 Ταυτόχρονα, με την ευκαιρία αυτή, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία 
και την Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών να προχωρήσουν τάχιστα, όπως ήταν 
εξάλλου και η σχετική δέσμευσή τους ενώπιον της επιτροπής, στις απαραίτητες 
εκείνες νομοθετικές ρυθμίσεις που θα συμβάλουν αποτελεσματικά στην επίλυση των 
οιωνδήποτε λειτουργικών και διαρθρωτικών αδυναμιών της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών, ώστε να καταστεί η λειτουργία της πιο αποτελεσματική και αποδοτική.  
Περαιτέρω, μέσα στα πλαίσια αυτά, η εκτελεστική εξουσία θα πρέπει να διερευνήσει 
και το ενδεχόμενο εισαγωγής σχετικής πρόνοιας στην υπό αναφορά νομοθεσία, με 
την οποία να παρέχεται το δικαίωμα ακρόασης και στο ενδιαφερόμενο μέρος σε μια 
διαδικασία προσφυγής στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε βέβαια και δυο τροπολογίες, όμως θα ξεκινήσω ρωτώντας αν 
υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, πριν μπούμε στις τροπολογίες. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εν υπάρχουν ομιλητές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ερχόμαστε τώρα στην κοινή τροπολογία όλων των κομμάτων και 
παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 

καθώς και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως 
ακολούθως: 

 Με την προσθήκη, αμέσως μετά την παράγραφο (β) του εδαφίου (1) του 
άρθρου 3 αυτού, της ακόλουθης νέας παραγράφου (γ): 

 «(γ) σε σχέση με τις δημόσιες συμβάσεις έργων που εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής του Μέρους ΙΙΙ του Νόμου 12(Ι)/2006, νοουμένου ότι η αξία τους 
εκτός Φόρου Προστιθέμενης Αξίας είναι ίση με ή υπερβαίνει το ποσό των 
1.000.000 ευρώ.».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφού η τροπολογία είναι κοινή, υποθέτω ότι όλοι συμφωνούν, έτσι; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 €500.000! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα έλεγα ότι εκείνα που συζητήσαμε το πρωί, κύριε Πρόεδρε, έχουν ήδη 
ανατραπεί στην επιτροπή Θεσμών, αλλά τέλος πάντων.  Εδώ όμως νομίζω ότι είχαμε 
συνεννοηθεί ότι θα είναι €500.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 €500.000 ήταν, μάλιστα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχετε δίκαιο, έμπλεξα τα κείμενα εγώ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 €500.000 ήταν. 

 Λοιπόν, υποθέτω ότι όλοι συμφωνούν, σωστά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Επομένως, η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Τώρα θα παρακαλούσα το γραμματέα να διαβάσει την κοινή τροπολογία 
∆ημοκρατικού Συναγερμού-∆ημοκρατικού Κόμματος. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση στην παράγραφο (α) του εδαφίου (1) 
του άρθρου 21 αυτού της λέξης και του αριθμού «δέκα (10)» 
(πρώτη γραμμή) με τη λέξη και τον αριθμό «δεκαπέντε (15)».  

2. Με την αντικατάσταση του άρθρου 30 αυτού με το ακόλουθο νέο άρθρο 30: 

 «Συνέπειες 
κήρυξης της 
σύμβασης 
ανενεργού. 

30.  Η κήρυξη του ανενεργού της σύμβασης δυνατό να έχει 
αναδρομική ισχύ.  Όπου η Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών αποφασίζει τη μη αναδρομική ισχύ της 
απόφασης κήρυξης της σύμβασης ανενεργού, το ανενεργό 
της σύμβασης περιορίζεται σε ακύρωση των 
υποχρεώσεων που δεν έχουν εκπληρωθεί κατά την 
ημερομηνία έκδοσης της απόφασης κήρυξης της 
σύμβασης ανενεργού.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροποποίηση -διότι η πρώτη 
είναι ένας αριθμός- δεν είμαστε βέβαιοι για τον τρόπο με τον οποίο αυτή θα 
λειτουργήσει.  Καταλαβαίνουμε τι είναι το σκοπούμενο, αλλά έχουμε τις έγνοιες μας 
κατά πόσο θα επιφέρει αυτό που είναι το σκοπούμενο.  Και, επειδή φοβούμαστε ότι, 
εάν περάσει αυτή η τροποποίηση, πιθανόν στο τέλος της ημέρας να χρειαστεί να 
πληρώνουμε αποζημιώσεις και σ’ εκείνον που θα πάρει την προσφορά και σ’ εκείνον 
που θα τη χάσει, θα τοποθετηθούμε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Για τη συγκεκριμένη τροπολογία, η οποία είναι μία από τις επιλογές που 
επιτρέπονται από την ίδια την Οδηγία, τελικά μετά από τη διαμόρφωσή της είχε 
συμφωνήσει και η ίδια η αρμόδια αρχή, καθότι ήταν μια επιλογή η οποία 
προσφερόταν και μπορεί να εφαρμοστεί με τον ίδιο τρόπο και την ίδια 
αποτελεσματικότητα, χωρίς να εμπερικλείει οποιουσδήποτε κινδύνους όπως αυτούς 
που έχει περιγράψει ο συνάδελφος.  Συνεπώς, δε νομίζω να υπάρχει οποιοδήποτε 
πρόβλημα γι’ αυτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, κρίθηκε αναγκαίο να κατατεθεί αυτή η τροπολογία, 
επειδή το υφιστάμενο άρθρο που υπάρχει στο νομοσχέδιο δεν είναι, νομίζω, σαφές.  
Ξεκινά λέγοντας ότι η κήρυξη μιας ανενεργού σύμβασης δεν έχει αναδρομική ισχύ, 
αλλά στη συνέχεια αναφέρει ότι αναγνωρίζει κάποια δικαιώματα που έχουν 
αναδρομικότητα.  Επομένως, πρόθεση της τροπολογίας είναι ακριβώς να 
ξεκαθαρίσουμε ότι είναι δυνατό να έχει αναδρομική ισχύ η απόφαση της Αρχής να 
κρίνει ότι μια σύμβαση είναι ανενεργή και να καθορίζει ποιες είναι οι “παρενέργειες” 
μιας τέτοιας απόφασης.  Επομένως, δε νομίζω ότι αλλάζει η φιλοσοφία του άρθρου, 
απλά γίνεται πιο ξεκάθαρη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λείπει ο Περδίκης! 

(Γέλια) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και καμία αποχή, η πρώτη 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
εγκρίνεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και καμία αποχή, η 
δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών.  Έδρα.  Κονδύλι.  Άρθρο 4. 

 Αρμοδιότητες Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.  Άρθρο 5. 

 Συγκρότηση και θητεία της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.  Άρθρο 6. 

 Χηρεία θέσης.  Άρθρο 7. 

 ∆ιορισμός αναπληρωματικού μέλους.  Άρθρο 8. 

 Αντιμισθία.  Άρθρο 9. 

 Συνεδρίες.  Άρθρο 10. 

 Πρόεδρος της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.  Άρθρο 11. 

 ∆ιαδικασία και εσωτερική λειτουργία.  Άρθρο 12. 

 Γραφείο της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών.  Άρθρο 13. 

 Πρακτικά συνεδριών.  Άρθρο 14. 

 Αποφάσεις της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών και συμμόρφωση μ’ αυτές.  
Άρθρο 15. 

 Υποχρέωση για τήρηση εχεμύθειας.  Άρθρο 16. 

 Ευθύνη Προέδρου, μελών και αναπληρωματικών μελών της Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφορών.  Άρθρο 17. 

 Ετήσια έκθεση.  Άρθρο 18. 

 ∆ικαίωμα άσκησης προσφυγής εναντίον πράξης ή απόφασης που προηγείται 
της σύναψης της σύμβασης.  Άρθρο 19. 

 Στοιχειοθέτηση της προσφυγής.  Καταβολή ειδικού τέλους.  Έξοδα της 
διαδικασίας.  Άρθρο 20. 

 Προθεσμίες άσκησης προσφυγής.  Άρθρο 21. 

 Ανασταλτική προθεσμία.  Άρθρο 22. 

 Παρεκκλίσεις από την ανασταλτική προθεσμία.  Άρθρο 23. 
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 Προκαταρκτικός χειρισμός της προσφυγής και λήψη προσωρινών μέτρων.  
Άρθρο 24. 

 Λήψη αποφάσεων επί της προσφυγής.  Άρθρο 25. 

 Προθεσμίες άσκησης προσφυγής με αίτημα την κήρυξη σύμβασης ανενεργού.  
Άρθρο 26. 

 Προϋποθέσεις κήρυξης παράνομα συναφθείσας σύμβασης ανενεργού.  Άρθρο 
27. 

 ∆υνατότητα μη κήρυξης σύμβασης ανενεργού.  Επιτακτικοί λόγοι γενικού 
συμφέροντος.  Άρθρο 28. 

 Εξαιρέσεις από την εφαρμογή του άρθρου 27.  Άρθρο 29. 

 Συνέπειες κήρυξης της σύμβασης ανενεργού.  Άρθρο 30. 

 Επιβολή κυρώσεων.  Άρθρο 31. 

 Προσφυγή στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Άρθρο 32. 

 ∆ικαίωμα αξίωσης αποζημίωσης με αγωγή.  Άρθρο 33. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 34. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 35. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 36. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι υπέρ των άρθρων 1 έως 36; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι μία κατά και καμία αποχή, τα άρθρα 1 
έως 36 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής στον 
Τομέα της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 2010. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 2 και 3 έχουν κοινή έκθεση.  Είναι εξ αναβολής και τιτλοφορούνται 
«Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Οι περί 
Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Υπάρχει και 
συμπληρωματική έκθεση και οι δύο εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» και τους κανονισμούς «Οι περί Εκρηκτικών Υλών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Αντρέας Φακοντής Αθηνά Κυριακίδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο και τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 20 Μαΐου, στις 30 Σεπτεμβρίου και στις 7 Οκτωβρίου 2010.  
Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Γραφείου Προγραμματισμού, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της εργοδοτικής οργάνωσης 
ΚΕΒΕ και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”.   
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 Σκοπός του υπό εξέταση νομοσχεδίου και των κανονισμών είναι η πλήρης 
μεταφορά στην εθνική νομοθεσία των διατάξεων της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του  
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με 
τις υπηρεσίες στην εσωτερική αγορά.  Η εναρμόνιση με την εν λόγω Οδηγία ξεκίνησε 
και έχει ήδη επιτευχθεί σε μεγάλο βαθμό με την ψήφιση από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, στις 8 Ιουλίου 2010, του  περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης 
Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου (Ν. 
76(Ι)/2010), που αποτελεί το νόμο-πλαίσιο με τον οποίο θεσπίστηκαν οι γενικές 
διατάξεις που διευκολύνουν την άσκηση της ελευθερίας εγκατάστασης των παρόχων 
υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία, καθώς και την ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών που 
προσφέρονται στη ∆ημοκρατία από παρόχους που βρίσκονται εγκατεστημένοι σε 
άλλα κράτη μέλη. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 44 της προαναφερόμενης Οδηγίας για 
τις υπηρεσίες, τα κράτη μέλη ήταν υποχρεωμένα να εναρμονιστούν με αυτή μέχρι τις 
28 ∆εκεμβρίου 2009.   

 Συναφώς επισημαίνεται ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο και οι κανονισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 Ιανουαρίου 2010 και αρχικά 
παραπέμφθηκαν για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων, η οποία ωστόσο σε συνεδρία της, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, 
αποφάσισε την παραπομπή τους στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας, που τότε εξέταζε το νομοσχέδιο για την ελευθερία εγκατάστασης 
παρόχων υπηρεσιών και την ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών. 

 Στη συνέχεια, η  Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας σε 
συνεδρία της, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, έκρινε ότι το παρόν νομοσχέδιο και οι 
κανονισμοί μαζί με το νομοσχέδιο-πλαίσιο για τις υπηρεσίες και άλλα εναρμονιστικά 
με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ νομοσχέδια και κανονισμοί άπτονταν θεμάτων 
εργασιακού καθεστώτος, γι’ αυτό και εισηγήθηκε την παραπομπή τους ως πακέτο 
στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο πρόεδρος 
της οποίας αποδέχτηκε την εισήγηση αυτή. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του παρόντος νομοσχεδίου και των κανονισμών από 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωπος 
του  Γραφείου Προγραμματισμού, το οποίο ορίστηκε με την υπ’  αριθμόν 67.460 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008, ως η 
συντονιστική αρχή για την υιοθέτηση της εν λόγω Οδηγίας για τις υπηρεσίες, δήλωσε 
ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις στη νομοθεσία που διέπει τις εκρηκτικές ύλες 
κρίθηκαν σκόπιμες, ύστερα από σχετική διαβούλευση που συντόνισε το Γραφείο 
Προγραμματισμού με το αρμόδιο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και άλλους εμπλεκόμενους φορείς, με σκοπό την αξιολόγηση της 
συμβατότητας (screening) της εν λόγω νομοθεσίας και διοικητικής πρακτικής με τη 
συγκεκριμένη Οδηγία. 

 Σύμφωνα με τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με αυτό σκοπείται η τροποποίηση επιμέρους 
άρθρων της βασικής περί Εκρηκτικών Υλών νομοθεσίας (Κεφ. 54, όπως αυτό 
τροποποιήθηκε) και η εισαγωγή νέων διατάξεων, έτσι ώστε: 

1. να απαλειφθούν διατάξεις που είναι πλεονασματικές και που ενδεχομένως 
αποδίδουν υποκειμενικότητα στη διαδικασία εξέτασης αιτήσεων από τον 
Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών για την έκδοση, μεταξύ άλλων, άδειας 
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εισαγωγής, κατασκευής, πώλησης, αποθήκευσης και μεταφοράς εκρηκτικών 
υλών, 

2. να προβλεφθεί η έκδοση πιστοποιητικού ικανότητας φυσικού προσώπου για 
μεταφορά, κατοχή ή/και χειρισμό εκρηκτικών υλών, οι οποίες καθορίζονται με 
κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει του βασικού νόμου, προκειμένου να 
ενεργεί στα πλαίσια άδειας ή έγκρισης που παραχωρείται από τον Επιθεωρητή 
Εκρηκτικών Υλών, 

3. να οριστεί, για λόγους διατήρησης της δημόσιας τάξης ή/και ασφάλειας, ότι τα 
δικαιολογητικά που υποβάλλονται από τον αιτητή άδειας, έγκρισης ή 
πιστοποιητικού ικανότητας θα είναι τα πρωτότυπα, μεταφρασμένα και 
επικυρωμένα στην ελληνική γλώσσα, ώστε να πιστοποιείται στο μέγιστο 
δυνατό βαθμό η ταυτότητα και τα προσόντα του αιτητή, 

4. να παραχωρηθεί η εξουσία στον Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών να καθορίζει εκ 
των προτέρων και να δημοσιοποιεί τις χρονικές προθεσμίες για ολοκλήρωση 
της εξέτασης των σχετικών αιτήσεων, καθώς και η εξουσία να αναθεωρεί τις 
προθεσμίες αυτές, όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο, 

5. να προβλεφθεί, ως εξαίρεση στις γενικές διατάξεις του νόμου-πλαίσιο για τις 
υπηρεσίες και για λόγους διατήρησης της δημόσιας τάξης ή/και ασφάλειας, ότι  
άδεια, έγκριση ή/και πιστοποιητικό ικανότητας δε θεωρείται ότι χορηγείται με τη 
λήξη της καθορισθείσας από τον Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών προθεσμίας, 
προτού ολοκληρωθεί πλήρως η εξέταση της σχετικής αίτησης και εκδοθεί το 
ανάλογο έγγραφο. 

Σε συμπλήρωση των πιο πάνω, σύμφωνα με τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων, σκοπός των  προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση του 
Κανονισμού 30 των περί Εκρηκτικών Υλών Κανονισμών, έτσι ώστε να αναφέρονται σ’  
αυτόν σαφώς τα κριτήρια με βάση τα οποία ο Επιθεωρητής Εκρηκτικών Υλών χορηγεί 
Πιστοποιητικό Ικανότητας σε πρόσωπο που κατέχει, χειρίζεται ή μεταφέρει εκρηκτικές 
ύλες. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της περαιτέρω συζήτησης επί του νομοσχεδίου και 
των κανονισμών αυτών, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Πάμπης Κυρίτσης επισήμανε στον εκπρόσωπο της 
Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος την ανάγκη αντικατάστασης συγκεκριμένης φράσης του 
τροποποιητικού νομοσχεδίου, η οποία κατά την άποψη της επιτροπής δεν είναι 
κατάλληλη και δε συνάδει με το κείμενο μιας σύγχρονης νομοθεσίας.  Συγκεκριμένα, 
στο αρχικό κείμενο του τροποποιητικού νομοσχεδίου προβλεπόταν ότι ο αιτητής 
άδειας, έγκρισης ή πιστοποιητικού παρουσιάζει στον Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών 
πρωτότυπα έγγραφα που αφορούν την ταυτότητά του, τα προσόντα του και το ποιόν 
του. 

 Ανταποκρινόμενοι στο πιο πάνω αίτημα/επισήμανση της επιτροπής, η 
Υπηρεσία Μεταλλείων σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας ετοίμασε αναθεωρημένα κείμενα του νομοσχεδίου και των κανονισμών, 
αντικαθιστώντας σ’  αυτά τη φράση «το ποιόν του» με τη φράση «το χαρακτήρα του, 
την υγεία του και το λευκό ποινικό του μητρώο» και επιφέροντας περαιτέρω 
νομοτεχνικές βελτιώσεις στα αρχικά τους κείμενα. 

 Οι εκπρόσωποι της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός” 
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δήλωσαν ότι η συγκεκριμένη τροποποιητική νομοθεσία δεν επηρεάζει και δεν αφορά 
τις οργανώσεις τους και ως εκ τούτου δεν ήταν σκόπιμο να τοποθετηθούν επ’  αυτής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού υιοθέτησε τα αναθεωρημένα κείμενα του νομοσχεδίου 
και των κανονισμών, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των κανονισμών στην ολομέλεια του 
σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τόσο του νομοσχεδίου όσο και 
των κανονισμών,  γι’ αυτό και εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την έγκριση των κανονισμών αυτών, 
όπως τα κείμενά τους έχουν τροποποιηθεί. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκρηκτικών Υλών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και τους κανονισμούς «Οι περί Εκρηκτικών 
Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, αναπλ. πρόεδρος Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Μαρία Κυριακού  

 Όπως είναι γνωστό, για το υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους υπό αναφορά 
κανονισμούς έχει ήδη κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με ημερομηνία 
19 Οκτωβρίου 2010.  Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή της συζήτησης του θέματος 
από την ολομέλεια του σώματος την 21η Οκτωβρίου 2010, λόγω ορισμένων 
επιφυλάξεων που εξέφρασε ο βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. Ρίκκος 
Ερωτοκρίτου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
επανεξέτασε το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 4 Νοεμβρίου 2010.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του 
Γραφείου Προγραμματισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου και των κανονισμών, οι 
απόψεις των ενδιαφερομένων, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την 
επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση 
της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της τελευταίας συνεδρίας της, η επιτροπή επανεξέτασε την 
προτεινόμενη τροποποιητική νομοθεσία σε σχέση με τις επιφυλάξεις που εξέφρασε 
στην ολομέλεια ο βουλευτής κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου, οι οποίες αφορούν τα εξής: 
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1. Την αναγνώριση πιστοποιητικού ικανότητας που εκδίδεται από αρμόδια αρχή 
άλλου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ειδικότερα, οι επιφυλάξεις 
του βουλευτή αφορούν την προτεινόμενη με το νομοσχέδιο τροποποίηση του 
άρθρου 4 του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’  αυτό του νέου εδαφίου 
(1)(β), που προνοεί ότι «πρόσωπο, πολίτης κράτους μέλους, ο οποίος είναι 
εγκατεστημένος και παρέχει υπηρεσίες που έχουν σχέση με εκρηκτικές ύλες σε 
κράτος μέλος άλλο από την Κυπριακή ∆ημοκρατία δύναται να παρέχει 
υπηρεσίες χειρισμού εκρηκτικών υλών, προσωρινά στη ∆ημοκρατία, 
νοουμένου ότι θα εξασφαλίσει άδεια, έγκριση ή πιστοποιητικό σύμφωνα με τον 
παρόντα Νόμο ή τους Κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει αυτού», σε 
συνδυασμό με τον προτεινόμενο Κανονισμό 30, που προβλέπει τους όρους 
υπό τους οποίους χορηγείται σε πρόσωπο που μεταφέρει, κατέχει ή χειρίζεται 
εκρηκτικές ύλες πιστοποιητικό ικανότητας και ειδικότερα με την επιφύλαξη στην 
παράγραφο (β) του κανονισμού αυτού που προνοεί ότι «για κάτοχο αντίστοιχου 
σε ισχύ πιστοποιητικού ικανότητας που εκδίδεται από αρμόδια αρχή κράτους 
μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν απαιτείται η απόδειξη των στοιχείων που 
αναφέρονται στις υποπαραγράφους (i) έως και (iv) πιο πάνω, εάν το 
ενδιαφερόμενο πρόσωπο παρουσιάσει με την αίτησή του εν λόγω 
πιστοποιητικό δεόντως μεταφρασμένο και επικυρωμένο στην ελληνική και 
υποβληθεί σε σχετική συνέντευξη γνωριμίας από τον Επιθεωρητή Εκρηκτικών 
Υλών».   

 ∆ιευκρινίζεται ότι οι υποπαράγραφοι (i) έως (iv), από τις πρόνοιες των οποίων 
θα εξαιρούνται οι κάτοχοι πιστοποιητικού ικανότητας άλλου κράτους μέλους, 
προνοούν ότι ο αιτητής πιστοποιητικού ικανότητας δεν πρέπει να έχει 
καταδικαστεί για οποιοδήποτε κακούργημα ή για πράξεις στις οποίες 
εμπλέκονται εκρηκτικές ύλες ή για πράξεις που ενέχουν βία ή τρομοκρατία.  
Επίσης, πρέπει να χαίρει άρτιας ψυχικής, διανοητικής και σωματικής υγείας, να 
έχει αποδεδειγμένα εκπαιδευτεί στο χειρισμό εκρηκτικών υλών και, τέλος, να 
έχει επιτύχει σε προφορική και πρακτική εξέταση, στην οποία υποβλήθηκε από 
τον Επιθεωρητή Εκρηκτικών Υλών, σχετικά με θέματα χειρισμού των διαφόρων 
τύπων εκρηκτικών υλών. 

2. Τον κίνδυνο να χορηγείται πιστοποιητικό ικανότητας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας σε κάτοχο πιστοποιητικού ικανότητας άλλου κράτους μέλους που 
δεν έχει συμπληρώσει την ηλικία των δεκαέξι ετών. 

 Ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος δήλωσε ότι οι συγκεκριμένες τροποποιήσεις 
κρίθηκαν σκόπιμες, στα πλαίσια της αξιολόγησης της συμβατότητας της εθνικής περί 
Εκρηκτικών νομοθεσίας με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά, η οποία επιδιώκει την εξάλειψη των εμποδίων για την ανάπτυξη 
των δραστηριοτήτων παροχής υπηρεσιών μεταξύ των κρατών μελών, την 
απλούστευση των διαδικασιών και διατυπώσεων και την αποφυγή ενδεχόμενης 
αλληλοεπικάλυψης.  Παράλληλα, σύμφωνα με τον ίδιο, κατά την ετοιμασία της 
τροποποιητικής νομοθεσίας λήφθηκαν υπόψη τα ειδικά χαρακτηριστικά της 
συγκεκριμένης δραστηριότητας και η ανάγκη διασφάλισης του δημόσιου 
συμφέροντος. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος διευκρίνισε ότι το κατώτερο όριο ηλικίας του 
κατόχου πιστοποιητικού ικανότητας των δεκαέξι ετών εφαρμόζεται τόσο για τους 
ημεδαπούς αιτητές πιστοποιητικού ικανότητας όσο και για τους αιτητές πολίτες άλλων 
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κρατών μελών που έχουν πιστοποιητικό ικανότητας αρμόδιας αρχής άλλου κράτους 
μέλους. 

 Ο ίδιος συναφώς δήλωσε ότι δε θεωρεί ότι με την προτεινόμενη νομοθεσία η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία εκχωρεί κυριαρχικά της δικαιώματα ή ότι μειώνεται με 
οποιοδήποτε τρόπο η αξιοπιστία του συγκεκριμένου συστήματος χορήγησης άδειας ή 
έγκρισης ή πιστοποιητικού, ανάλογα με την περίπτωση. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις συνάδουν με το γράμμα και το πνεύμα της 
προαναφερόμενης Οδηγίας για τις υπηρεσίες.  Επιπρόσθετα, η ίδια δήλωσε ότι γίνεται 
αποδεκτό από όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι τα πιστοποιητικά που 
εκδίδονται από αρμόδια αρχή κράτους μέλους αναγνωρίζονται από τα άλλα κράτη 
μέλη, στα πλαίσια της αρχής της αμοιβαιότητας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη τις πιο πάνω διαβεβαιώσεις των αρμοδίων, αποφάσισε ομόφωνα να 
εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την 
έγκριση κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2004», αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και 25 
Οκτωβρίου και την 1η Νοεμβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2010, με στόχο αφενός την κατάργηση τετρακοσίων πέντε (405) 
κενών οργανικών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία και αφετέρου την υλοποίηση της 
δεύτερης φάσης διαχωρισμού της δομής θέσεων Ειδικού Εκπαιδευτικού στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.   

 Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, στα 
πλαίσια της μείωσης της απασχόλησης στο δημόσιο τομέα, έχει εντοπισθεί αριθμός 
θέσεων των οποίων προτείνεται η κατάργηση.  Ειδικότερα, οι υπό κατάργηση θέσεις 
αφορούν τετρακόσιες πέντε (405) κενές μόνιμες θέσεις σε αριθμό υπουργείων, 
υπηρεσιών και τμημάτων, με στόχο, όπως αναφέρεται, τη συγκράτηση της 
απασχόλησης και κατ’ επέκταση του μισθολογίου στο δημόσιο τομέα.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η συνεπαγόμενη συγκράτηση του μισθολογίου 
στη δημόσια υπηρεσία με την κατάργηση των εν λόγω θέσεων υπολογίζεται συνολικά 
σε €11.991.259 (μέση ετήσια μακροπρόθεσμη δαπάνη). 

 Περαιτέρω, στη σχετική εισηγητική έκθεση του Υπουργείου Οικονομικών 
τονίζεται ότι με την κατάργηση των προτεινόμενων κενών μόνιμων θέσεων δε θα 
μειωθούν οι διαθέσιμοι ανθρώπινοι πόροι στα επηρεαζόμενα υπουργεία, υπηρεσίες 
και τμήματα και συναφώς δε θα επηρεαστεί αρνητικά η εύρυθμη λειτουργία τους.  Η 
προτεινόμενη κατάργηση αφορά μόνιμες θέσεις σε περιπτώσεις όπου ήδη υπηρετεί 
μεγάλος αριθμός έκτακτων υπαλλήλων, οι οποίοι καλύπτουν τις απαιτούμενες 
ανάγκες.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι εν λόγω υπάλληλοι υπηρετούν με 
συμβόλαια αορίστου χρόνου και οι υπηρεσίες τους δεν μπορούν να τερματιστούν με 
την πλήρωση των αντίστοιχων κενών θέσεων ή άλλως πως, σύμφωνα με πρόσφατη 
νομολογία του ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών, αλλά και σχετική γνωμάτευση του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σημειώνεται επίσης ότι δεν προτείνεται η κατάργηση θέσεων σε ευαίσθητες 
υπηρεσίες, όπως στο Υπουργείο Υγείας, στο Τμήμα Φυλακών και στις Υπηρεσίες 
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Κοινωνικής Ευημερίας, εκτός από τις θέσεις που ήταν ήδη σημειωμένες με διπλό 
σταυρό (++), με σκοπό να καταργηθούν με την κένωσή τους. 

 Πέραν των πιο πάνω προτεινόμενων ρυθμίσεων, με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο προωθείται παράλληλα η υλοποίηση όλων των ρυθμίσεων που αφορούν 
στη δεύτερη φάση διαχωρισμού της δομής θέσεων Ειδικού Εκπαιδευτικού στο 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σύμφωνα με σχετική απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις οι οποίες, όπως αναφέρεται, δε 
συνεπάγονται οποιαδήποτε πρόσθετη δαπάνη, περιλαμβάνουν τη μεταφορά και 
μετονομασία συνολικά διακοσίων ογδόντα μίας (281) θέσεων. 

 Αναφορικά με τις θέσεις αυτές, τονίζεται ότι η κυβέρνηση θεωρεί αναγκαία την 
προώθηση των σχετικών ρυθμίσεων με αναδρομική ισχύ από την 1η Οκτωβρίου 2010 
για τους πιο κάτω λόγους, όπως αυτοί παρατίθενται στο επεξηγηματικό σημείωμα 
που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο: 

1. Ορισμένες από τις θέσεις Βοηθού ∆ιευθυντή που θα μεταφερθούν θα 
καταληφθούν από άτομα των οποίων ο διορισμός θα ισχύει από την 1η 
Σεπτεμβρίου 2010. 

2. Οι κενές θέσεις Βοηθού ∆ιευθυντή και ∆ιευθυντή προκηρύσσονται από την 
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας στις αρχές ∆εκεμβρίου και, στην 
περίπτωση κατά την οποία δε θα προωθηθούν οι σχετικές ρυθμίσεις πριν από 
το ∆εκέμβριο του 2010, οι επηρεαζόμενοι από τις μεταφορές εκπαιδευτικοί θα 
έχουν το δικαίωμα υποβολής αίτησης για διεκδίκησή τους, ενώ στη συνέχεια, 
εντός του 2011, η συμπερίληψή τους στους καταλόγους προτεινομένων για 
προαγωγή δε θα είναι δυνατή, αφού οι θέσεις θα έχουν μεταφερθεί, με 
αποτέλεσμα να αντιμετωπίσει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού το 
ενδεχόμενο υποβολής προσφυγών στο Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

Περαιτέρω, σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού: 

1. έχει εξασφαλιστεί η σχετική συγκατάθεση των επηρεαζομένων από τις 
μεταφορές εκπαιδευτικών που πληρούν τα προσόντα και είχαν διοριστεί στη 
θέση ∆ασκάλου και Νηπιαγωγού, αλλά όχι εκείνων που διορίστηκαν βάσει του 
σχεδίου υπηρεσίας στη θέση ∆ασκάλου Ειδικής Εκπαίδευσης, δεδομένου ότι, 
σύμφωνα με σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
κάτι τέτοιο δεν ήταν αναγκαίο, και 

2. έχει ενημερωθεί σχετικά η Παγκύπρια Οργάνωση Ελλήνων ∆ασκάλων (ΠΟΕ∆), 
η οποία επαναβεβαίωσε τη δέσμευσή της προς υλοποίηση των 
συμφωνηθέντων. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάσσονται υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
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κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάσσονται να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Το συγκεκριμένο νομοσχέδιο έχει σχέση με την κατάργηση… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αυτό το νομοσχέδιο έχει σχέση με την κατάργηση τετρακόσιων πέντε θέσεων 
στη δημόσια υπηρεσία.  Χαιρετίζουμε αυτό το νομοσχέδιο.  Θεωρούμε ότι είναι ένα 
βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση, όμως πρέπει να ξεκαθαρίσουμε και να 
σημειώσουμε κάποια πράγματα.  ∆εν πρόκειται να εξοικονομηθεί ούτε ένα σεντ απ’ 
αυτή την κατάργηση.  ∆εν πρόκειται δηλαδή, με απλά λόγια, βραχυπρόθεσμα να 
ωφεληθούν τα δημόσια ταμεία.  Μακροπρόθεσμα ενδεχομένως, ναι, να έχουμε κάποια 
οφέλη, όμως, όπως καταγράφεται και στην έκθεση, την εισηγητική έκθεση του 
νομοσχεδίου, δε θα μειωθούν οι ανθρώπινοι πόροι με αυτή την κατάργηση.  
Επομένως, δεν πρόκειται να συγκρατηθεί με αυτή την τροποποίηση η όλο και 
περισσότερο αυξανόμενη δαπάνη για το κρατικό μισθολόγιο, όμως αναγνωρίζουμε το 
γεγονός ότι είναι ένα βήμα προς τη σωστή κατεύθυνση σ’ ό,τι αφορά τη 
μακροπρόθεσμη συγκράτηση του κρατικού μισθολογίου.   

 Υπενθυμίζεται όμως ότι πέρσι η Βουλή αύξησε τις θέσεις στο δημόσιο κατά 
χίλιες διακόσιες.  Επομένως, όταν αφαιρέσουμε τις τετρακόσιες θέσεις που 
καταργούνται σήμερα από τις χίλιες διακόσιες που αυξήσαμε πέρσι, σημαίνει ότι 
έχουν αυξηθεί οι θέσεις στο δημόσιο τον τελευταίο χρόνο κατά οκτακόσιες.  Άρα, 
αντίθετα με το τι κατατίθεται και προβάλλεται ως ισχυρισμός στην εισηγητική έκθεση 
του νομοσχεδίου, δε θα έχουμε ετήσια εξοικονόμηση €11 εκατομ. από την κατάργηση 
αυτών των θέσεων.  Με την απόφασή μας, της Βουλής των Αντιπροσώπων εννοώ, θα 
έχουμε μία ετήσια επιπρόσθετη δαπάνη €22 εκατομ. το χρόνο στον κρατικό 
προϋπολογισμό ίσως για τα επόμενα είκοσι χρόνια.  Ήταν λάθος που εγκρίναμε ως 
Βουλή τις χίλιες διακόσιες θέσεις τότε και τις οκτακόσιες που μένουν μετά την 
κατάργηση των τετρακόσιων θέσεων.   

 Φυσικά, προς υπεράσπιση της Βουλής των Αντιπροσώπων, πρέπει να 
τονίσουμε ότι τουλάχιστον εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα αποδεχθήκαμε την αύξηση 
των θέσεων με κάποιες συγκεκριμένες παραστάσεις, ότι το δημοσιονομικό έλλειμμα 
για το 2009 θα παρέμενε κάτω του 3%.  Τελικά, καταλήξαμε στο 6%.  Επομένως, 
πέσαμε έξω στους σχεδιασμούς μας και εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα 
παραπλανηθήκαμε από εκείνες τις παραστάσεις και εκείνες τις εκτιμήσεις και 
εγκρίναμε τις θέσεις τότε.   
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 Σε κάθε περίπτωση όμως πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ένα πράγμα.  ∆ε σημαίνει, 
επειδή θα καταργήσουμε σήμερα τετρακόσιες θέσεις στο δημόσιο, ότι θα μειωθούν οι 
δημόσιοι υπάλληλοι που εργοδοτούνται στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα.  Ανά πάσα στιγμή υπάρχουν τρεισήμισι χιλιάδες κενές θέσεις στο 
δημόσιο και άρα το να καταργήσουμε τετρακόσιες θέσεις δε σημαίνει απολύτως 
τίποτε.  Εξάλλου, οι τετρακόσιες θέσεις που καταργούμε ήδη πληρούνται από 
έκτακτους δημόσιους υπαλλήλους αορίστου διαρκείας που δεν απολύονται.  Γι’ αυτό 
ακριβώς το λόγο δεν πρόκειται να εξοικονομήσουμε ούτε ένα σεντ από το νομοσχέδιο 
που θα ψηφίσουμε σήμερα.   

 Επομένως, το πραγματικό ερώτημα που θα πρέπει να μας απασχολήσει ως 
Βουλή είναι πόσους δημόσιους υπαλλήλους εργοδοτούμε, πόσους πληρώνουμε, 
πόσους δημόσιους υπαλλήλους πληρώνει ο Κύπριος φορολογούμενος.  Και η 
πραγματικότητα είναι τουλάχιστον αυτό που λένε τα στοιχεία της Στατιστικής 
Υπηρεσίας και η Κεντρική Τράπεζα, ότι έχει αυξηθεί ο αριθμός των υπαλλήλων που 
εργοδοτούνται στο δημόσιο.  Όταν συγκρίνουμε τον αριθμό των δημοσίων υπαλλήλων 
που εργοδοτούνται κατά το πρώτο εξάμηνο του 2010 με εκείνους του πρώτου 
εξαμήνου του 2009, βλέπουμε ότι οι δημόσιοι υπάλληλοι έχουν αυξηθεί κατά χίλιους 
οκτακόσιους και βρισκόμαστε σήμερα στους εβδομήντα μία χιλιάδες δημόσιους 
υπαλλήλους περίπου.  Μόνο το πρώτο εξάμηνο του 2010 αυξήθηκε ο αριθμός κατά 
χίλια άτομα!  Πεντακόσιοι περισσότεροι στην κεντρική κυβέρνηση, πεντακόσιοι 
περισσότεροι στην ευρύτερη δημόσια υπηρεσία.  Αυτό εξάλλου φαίνεται και από τις 
δαπάνες του κράτους.  Οι δαπάνες για το κρατικό μισθολόγιο στον προϋπολογισμό 
του 2007 ήταν €2 δις.  Για το κρατικό μισθολόγιο του 2011 στον προϋπολογισμό που 
έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία προνοούνται δαπάνες της τάξης των €2,7 
δις, δηλαδή €700 εκατομ. αύξηση μέσα σε τέσσερα χρόνια, 35% αύξηση στους 
μισθούς των δημοσίων υπαλλήλων, στις δαπάνες του προσωπικού μέσα σε τέσσερα 
χρόνια.  Αναλογούν €1.750 σε κάθε φορολογούμενο μόνο για τις αυξήσεις των μισθών 
των δημοσίων υπαλλήλων τα τελευταία τέσσερα χρόνια.  Ή να το πούμε κάπως πιο 
παραστατικά, το 2011 θα δαπανήσουμε λιγότερα ως κράτος για την άμυνά μας, για το 
εμπόριο, για το Υπουργείο Εξωτερικών, για την αστυνόμευση και τη δικαιοσύνη μαζί, 
παρά όσα θα δαπανήσουμε στις αυξήσεις των δημοσίων υπαλλήλων για τέσσερα 
χρόνια.  Εάν πιστεύουμε ότι αυτή είναι μια ορθολογιστική και σωστή στρατηγική, ας 
συνεχίσουμε.  Ας συνεχίσουμε να δίνουμε αυξήσεις 10% στις δαπάνες για το κρατικό 
μισθολόγιο το χρόνο.   

 Εγώ δε νομίζω ότι με αυτούς τους ρυθμούς θα αντέξουν τα δημόσια ταμεία.  
Σίγουρα δε θα μας αντέξει εμάς ο Κύπριος φορολογούμενος.  Και πρέπει να 
παραδειγματιστούμε, να μάθουμε από τα λάθη μας.   

 Για παράδειγμα, η Eurocypria.  Κάποιοι προειδοποιούσαμε και τότε ότι δεν 
ήταν βιώσιμη η εταιρεία.  Ένα από τα μέτρα που είχαμε εισηγηθεί τότε, το είχε 
εισηγηθεί και το Υπουργείο Οικονομικών, ήταν η μείωση των μισθών των 
εργοδοτουμένων της Eurocypria.  ∆εν αποδέχθηκαν οι υπάλληλοι τότε εκείνη την 
εισήγηση και δυστυχώς δόθηκαν τα €35 εκατομ., έτσι κι αλλιώς χρεοκόπησε η εταιρεία 
και τριακόσιοι είκοσι υπάλληλοι σήμερα κινδυνεύουν να μείνουν στο δρόμο.   

 Cyprus Airways:  Η προηγούμενη κυβέρνηση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, με την άδειά σας.  Για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο ξέρω 
ότι έχετε να πείτε πολλά πράγματα, μια άλφα επιχειρηματολογία, όμως καταλάβετε ότι 
θα ξεφύγουμε από το συγκεκριμένο θέμα και μετά θα μπούμε σε άλλες ατραπούς, 
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άλλοι θα απαντήσουν και, αντιλαμβάνεστε, η συζήτηση θα παρεκτραπεί.  Γι’ αυτό το 
λόγο θα παρακαλούσα, με όλη την αγάπη και το σεβασμό, να περιοριστούμε στο 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆ε θα κάνω καμία άλλη αναφορά στη Eurocypria, θέλω όμως να κάνω μία 
αναφορά στις Κυπριακές Αερογραμμές, γιατί έχει σημασία σε ό,τι αφορά την 
πρόσληψη προσωπικού.  Και, αν μου επιτρέπετε, να εξηγήσω τι εννοώ.  Η 
προηγούμενη κυβέρνηση εφάρμοσε με πολιτικό κόστος το σχέδιο αναδιάρθρωσης 
των Κυπριακών Αερογραμμών.  Την περίοδο 2007-2008 απολύθηκαν ή έφυγαν 
εθελοντικά πεντακόσια δεκαπέντε άτομα, και επαναλαμβάνω και τονίζω, με πολιτικό 
κόστος.  Οι Κυπριακές Αερογραμμές ορθοπόδησαν μερικώς, για πρώτη φορά μετά 
από μία δεκαετία παρουσίασαν κέρδη το 2008.  Έκτοτε επαναπροσλήφθηκαν 
τριακόσια άτομα και σήμερα οι Κυπριακές Αερογραμμές πάλι αντιμετωπίζουν 
προβλήματα και τίθεται ξανά σε αμφιβολία η βιωσιμότητά τους. 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δε ζητούμε να απολυθεί κανένας δημόσιος υπάλληλος 
ούτε ζητούμε να μειωθεί ο μισθός τους.  Αυτό που ζητούμε είναι να υιοθετηθούν άλλα 
μέτρα, για να συγκρατηθεί αυτή η εκρηκτική αύξηση στις δαπάνες του προσωπικού, 
που διαπιστώνεται τουλάχιστον τα τέσσερα προηγούμενα χρόνια.  ∆υστυχώς, από το 
Νοέμβριο του 2009 περιμένουμε από τον Υπουργό Οικονομικών να μας παρουσιάσει 
μέτρα εξυγίανσης που να εστιάζονται στο κρατικό μισθολόγιο.  Ακόμα περιμένουμε!  
Ελπίζω σύντομα να τα έχουμε, γιατί δεν μπορούμε να σχολιάζουμε -τουλάχιστον δε 
θα μπορεί να συζητηθούν οποιαδήποτε άλλα μέτρα- χωρίς να γνωρίζουμε αν η 
σημαντικότερη δαπάνη του κράτους αντιμετωπίζεται με υπευθυνότητα και 
σοβαρότητα.  Και, όταν λέω μέτρα, εννοώ να ακούσουμε κάτι άλλο εκτός από την 
εύκολη λύση της αύξησης της φορολογίας, για να καλύψουμε τα κενά, για να 
καλύψουμε τις αυξήσεις. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τελειώνοντας, θέλω να πω ότι θεωρώ ότι είναι κρίσιμος ο προϋπολογισμός του 
2011, θα το συζητήσουμε στις μέρες που έρχονται, αλλά θα πρέπει να αναλογιστούμε 
τις ιστορικές μας ευθύνες σε σχέση με το πού πάνε οι δαπάνες του κράτους και 
ιδιαίτερα στα κεφάλαια που έχω αναφέρει.  Μπορούμε να συνεχίσουμε να 
τριπλασιάζουμε τις δαπάνες, να αυξάνονται οι δαπάνες με τριπλάσιο ρυθμό απ’ ό,τι 
αυξάνεται μέχρι στιγμής η οικονομία μας, όπως κάμνουμε τα τελευταία χρόνια.  
Μπορούμε να συνεχίσουμε να δίνουμε 10% αυξήσεις το χρόνο στις δαπάνες για το 
προσωπικό.  Αυτός ο δρόμος θα μας οδηγήσει εκεί που βρίσκεται σήμερα η Ελλάδα.  
Αν συνεχίσουμε έτσι, δυστυχώς θα την πληρώσει η οικονομία μας, θα την 
πληρώσουμε εμείς, αλλά θα την πληρώσουν και τα παιδιά μας. 

 Επομένως, θέλω να καταλήξω με το εξής:  Εγώ συμφωνώ και δεν αντιλέγω ότι 
τα ζητήματα που έχω αναπτύξει είναι διαχρονικά προβλήματα της κυπριακής 
οικονομίας και ευθύνονται όλες ανεξαιρέτως οι κυβερνήσεις και για τον αριθμό των 
δημοσίων υπαλλήλων, αλλά και για το κόστος και το ύψος του κρατικού μισθολογίου 
μέχρι σήμερα· δε διαφωνώ με αυτό.  Όμως, κύριε Πρόεδρε, κάποιοι έχουν λιγότερες 
και κάποιοι περισσότερες ευθύνες.  Και θέλω να παραπέμψω…  Θα σας δώσω 
αντίγραφο αυτής της στατιστικής του Eurostat.  Αυτή η κατακόρυφη αύξηση είναι η 
διακυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Το πλατό που βλέπετε εδώ είναι η 
προηγούμενη διακυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου και η αύξηση που βλέπουμε 
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να εκτοξεύεται  προς τα πάνω είναι η σημερινή διακυβέρνηση.  Και αυτό είναι μόνο 
μέχρι το 2009. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Σε όλες συμμετείχε το ∆ΗΚΟ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το 2010 το ποσοστό των δαπανών θα ξεπεράσει το 50% του ΑΕΠ.  Νομίζω μια 
εικόνα είναι χίλιες λέξεις και η θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι ξεκάθαρη και 
πάρα πολύ απλή.  Πρέπει να επιστρέψουμε πίσω από τις βουνοκορφές της 
ανευθυνότητας στο πλατό της σταθερότητας και της υπευθυνότητας. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα μιλήσω, υπερασπιζόμενος… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ! 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να μου επιτραπεί να μιλήσω υπερασπιζόμενος την “ανεύθυνη” κυβέρνηση, 
στην οποία συμμετέχει και το ∆ημοκρατικό Κόμμα!  Αυτό αναφέρθηκε προ ολίγου και 
εκφράζω τη λύπη μου πραγματικά για τέτοιου είδους αναφορές. 

 Το δεύτερο το οποίο θα ήθελα να αναφέρω… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν μπορώ να συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ευαγόρου, η τάξη μπήκε.  Μπορείτε να μιλήσετε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Το δεύτερο λοιπόν στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι ένα ερώτημα:  Πώς 
είναι δυνατό μέσα σε δύο και κάτι χρόνια να έχει δημιουργηθεί αυτή η καταθλιπτική και 
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μαύρη εικόνα, την οποία έχει περιγράψει ο αγαπητός συνάδελφος, ο κ. Νικόλας 
Παπαδόπουλος;  Κατανοώ ότι θέτουν πάρα πολύ ψηλά τον πήχη όσον αφορά εμάς.  
Και αυτό τον πήχη εμείς πάρα πολλές φορές έχουμε δείξει ότι μπορούμε σίγουρα να 
τον ξεπεράσουμε, αλλά την ίδια στιγμή αδικεί το ∆ημοκρατικό Κόμμα την κυβέρνηση, 
όταν μιλά για ανευθυνότητα ή όταν τοποθετείται λέγοντας ότι δεν έχει γίνει τίποτε προς 
την κατεύθυνση της εξυγίανσης στα δημόσια οικονομικά. 

 Να υπενθυμίσω ότι το κρατικό μισθολόγιο αυξάνεται όντως τα τελευταία είκοσι 
χρόνια με τους ρυθμούς που ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος έχει περιγράψει.  Αυξάνεται 
επίσης και λόγω της συσσώρευσης των προβλημάτων του συνταξιοδοτικού στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα, τα οποία συσσωρευμένα προβλήματα μεταφράζονται και σε 
περισσότερα χρήματα, αλλά οι αυξήσεις, οι προσαυξήσεις και η αυτόματη τιμαριθμική 
αναπροσαρμογή ως κεκτημένα δικαιώματα ήταν πάντοτε εκεί.  Και ρωτώ να μου πείτε 
επί ποιας κυβέρνησης από όλες τις προηγούμενες -και εμείς συμμετείχαμε και 
στηρίξαμε και υποστηρίξαμε και δημιουργήσαμε έργο με την προηγούμενη 
κυβέρνηση- μειώθηκε ο ρυθμός αύξησης των δαπανών λειτουργίας του κράτους και οι 
δαπάνες λειτουργίας του κράτους.  Μιλούμε για μια μέση αύξηση κατά 7,7% ετήσια και 
φέτος η μέση αύξηση είναι 1,1%.  Μειώθηκαν σε πολύ ικανοποιητικό βαθμό οι 
υπερωρίες.  Μπορούν να γίνουν και άλλα, υπάρχουν περιθώρια, αλλά έγινε για 
πρώτη φορά προσπάθεια.  Μειώθηκαν για πρώτη φορά οι δαπάνες για ταξίδια, 
ιδιαίτερα προκλητικά ταξίδια, εκπαίδευση στο εξωτερικό, αναλώσιμα και για πολλά 
άλλα που θεωρούνται ως ελαστικές δαπάνες και μπορούμε να τις αγγίξουμε. 

 Όσον αφορά στο κρατικό μισθολόγιο, ποια είναι η εισήγηση του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, για να ξέρουμε;  Να το μειώσουμε, να το περικόψουμε, να ψηφίσουμε 
νομοθεσία η οποία να λέει 10% κάτω ή 15%, όπως έκαναν άλλες χώρες μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Να περάσουμε από τις συλλογικές συμβάσεις στην 
αυθαιρεσία;  ∆ε νομίζω ότι αυτή η κοινωνία των ισορροπιών, που έχουμε κτίσει για 
τόσα πολλά χρόνια, είναι δόκιμο και σωστό να προχωρήσει σε τέτοιου είδους 
διαδικασίες και διεργασίες, οι οποίες αναιρούν οτιδήποτε έχουμε κτίσει στο παρελθόν. 

 Αυτή η κυβέρνηση δεν είναι η κυβέρνηση που διά του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας πέτυχε τη μείωση, τη μη παραχώρηση αυξήσεων για δύο χρόνια;  Γιατί 
το αγνοούμε;  ∆εν επηρεάζει αυτό το κρατικό μισθολόγιο και τις δαπάνες λειτουργίας 
του κράτους;  Αν έπαιρναν αυξήσεις οι δημόσιοι υπάλληλοι, δε θα ήταν πολύ 
μεγαλύτερο το κόστος και στον προϋπολογισμό;  Γιατί δεν εκτιμάται από το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, το οποίο συμμετέχει μαζί μας στην κυβέρνηση;  Αναμέναμε ότι 
θα εκτιμάτο.  Γιατί αμφισβητούμε τα στοιχεία που εδόθησαν από το Υπουργείο 
Οικονομικών όσον αφορά στον αριθμό των δημοσίων υπαλλήλων;  ∆ε γνωρίζουμε ότι 
μπορεί να καταργούνται θέσεις -καταργούνται τετρακόσιες πέντε θέσεις συνολικά- 
αλλά την ίδια στιγμή, ναι -και αυτό λέει η έκθεση- επειδή υπάρχουν στις αντίστοιχες 
καταργούμενες θέσεις δημόσιοι υπάλληλοι αορίστου χρόνου που υπηρετούν, ενώ 
καταργούνται από τη μια, γι’ αυτό το λόγο δε μειώνεται ο αριθμός από την άλλη;  Αλλά 
μείωση προσωπικού υπάρχει και λόγω μετακινήσεων και λόγω αφυπηρετήσεων, αλλά 
και λόγω πλήρωσης άλλων κενών μόνιμων θέσεων από υπηρετούν προσωπικό, που 
είναι αορίστου χρόνου ή είναι και έκτακτο.  Κατά αυτό τον τρόπο έχει λοιπόν μειωθεί, 
σύμφωνα με στοιχεία που έδωσε το Υπουργείο Οικονομικών, μέχρι το τέλος 
Σεπτεμβρίου κατά οκτακόσια εβδομήντα τρία άτομα ο αριθμός των υπηρετούντων 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Και, επειδή αμφισβητήθηκε αυτός ο αριθμός, τον 
έχουμε ελέγξει με βάση τον αριθμό εκείνων που πληρώνονται ως δημόσιοι υπάλληλοι 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα από το Γενικό Λογιστήριο.  Όπως τα λογιστήρια των 
ιδιωτικών επιχειρήσεων γνωρίζουν πόσους υπαλλήλους έχουν και πόσους 
πληρώνουν, δε νομίζω ότι το Γενικό Λογιστήριο είτε αφήνει απλήρωτους είτε 
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πληρώνει περισσότερους από όσους υπηρετούν.  Κατά συνέπεια, και αυτό το 
στοιχείο, αυτή η προσπάθεια, αναμέναμε επίσης ότι από τους συνεργάτες μας στην 
κυβέρνηση θα είχε εκτιμηθεί. 

 ∆εν είναι αυτή η κυβέρνηση η πρώτη κυβέρνηση που έθεσε μπροστά στις 
συνδικαλιστικές οργανώσεις το θέμα του συνταξιοδοτικού;  Πότε άλλη κυβέρνηση, 
οποιαδήποτε, στο παρελθόν ετόλμησε να το αγγίξει και να ζητήσει από το 
συνδικαλιστικό κίνημα να γίνει διάλογος;  Να το λύσουμε, ναι, αλλά χρειάζεται και 
χρόνος, χρειάζεται και διάλογος για ένα τόσο πολύπλοκο θέμα.  Άρα, δεν μπορούμε 
να λειτουργούμε κάτω από τον εκβιασμό, διότι περί εκβιασμού πρόκειται, «ξέρετε, δεν 
έγινε», αγνοώντας όλα αυτά τα οποία έχω αναφέρει, «τίποτε, γι’ αυτό το λόγο, αφού η 
κυβέρνηση δε νοικοκυρεύεται, τότε και εμείς θα πράξουμε άλφα, βήτα ή γάμα».  
Νομίζω ότι λίγη καλή πίστη θα βοηθήσει πολύ καλύτερα όλους μας στο να στηρίξουμε 
την οικονομία, για να πάμε καλύτερα.  Και εμείς αυτή την καλή πίστη και την 
επιδεικνύουμε, αλλά και τη συνεργασία την αποζητούμε. 

 Είναι γι’ αυτό το λόγο που εξεπλάγην -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- όταν άκουσα 
το φίλο και συνάδελφο κ. Παπαδόπουλο να ξεκινά λέγοντας «χαιρετίζω αυτό το 
νομοσχέδιο». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακού έχει το λόγο. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Επειδή θεωρώ ότι πρέπει να απαντήσω για την αναφορά ξανά στην αύξηση 
των θέσεων στη δημόσια υπηρεσία, τον καιρό που κυβερνούσε ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, πρέπει να πω ότι εκείνη η εποχή ήτο η εποχή που μπαίναμε στην 
Ευρώπη, ήταν η εποχή που ήμαστε υποχρεωμένοι να δημιουργήσουμε νέες 
υπηρεσίες και νέες ασφαλιστικές δικλίδες, ώστε να ακολουθείται το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο.  Και πετύχαμε, παρά την αύξηση αυτή των θέσεων, να μπούμε στην 
Ευρώπη με δυνατή οικονομία και με ψηλή βαθμολογία.  Είναι μετά που τα χαλάσαμε!   

 Το νομοσχέδιο αυτό φαίνεται, είναι καθαρό ότι δεν αφορά αναδιάρθρωση της 
δημόσιας υπηρεσίας.  ∆εν αφορά μείωση των δημοσίων δαπανών.  Γίνεται κατάργηση 
κενών θέσεων και επίσης γίνεται μια εικονική, αν θέλετε, μείωση των δημοσίων 
δαπανών, αλλά υπάρχουν και μερικές κρυμμένες αντικαταστάσεις θέσεων.  Και θα 
ήθελα να αναφέρω ένα παράδειγμα που αφορά τους τεχνολόγους στο εργαστήριο του 
νοσοκομείου, που είναι σε κλίμακες Α5, Α7 και Α8, και την αντικατάστασή τους με 
υγειονομικούς επιθεωρητές που είναι σε κλίμακες Α5, Α7 και Α8.  Αυτές οι θέσεις 
καταργούνται και αντικαθίστανται με ισάριθμες θέσεις.  Είναι αυτή κατάργησις;  
∆ιερωτώμαι.  Υπάρχουν μόνο μερικές εικονικές καταργήσεις, οι οποίες στην 
πραγματικότητα δεν επιφέρουν εξοικονομήσεις.   

 Επίσης, πρέπει να πούμε ότι έχουμε υποβάλει προτάσεις για την 
αναδιάρθρωση της δημόσιας υπηρεσίας με μείωση σημαντική των εξόδων που 
αφορούσαν την κατάργηση της γραφειοκρατίας και την αύξηση της παραγωγικότητας.  
Εκεί είναι που πρέπει να στοχεύσουμε.  Πρέπει εκεί να δούμε πώς μπορούμε να 
μειώσουμε τα έξοδά μας στην κρατική μηχανή και να αυξήσουμε την παραγωγικότητά 
μας, ώστε στην πραγματικότητα να δημιουργούμε θέσεις εργασίας και όχι να 
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καταργούμε θέσεις εργασίας.  ∆ε θέλουμε να αυξάνουμε την ανεργία!   Θέλουμε να 
κτυπήσουμε την ανεργία μέσω της ανάπτυξης.   

 Το νομοσχέδιο αυτό είναι μια απλοποίησις˙ θα έλεγα ακόμα και απλοϊκός 
τρόπος αντιμετώπισης της αύξησης των δημοσίων εξόδων.  Με ξύλινα τείχη θωρακίζει 
την οικονομία μας η κυβέρνηση και ελπίζουμε ότι θα έχουμε τους προϋπολογισμούς 
τριετίας που μας έχουν υποσχεθεί, ούτως ώστε να δούμε αν μέσα από αυτούς τους 
σχεδιασμούς πράγματι το κράτος θα αντιμετωπίσει την οικονομική κρίση και θα 
μειώσει τα έξοδά του μέσα στα επόμενα τρία χρόνια.  Γι’ αυτό λέω ότι περιμένουμε να 
δούμε αυτούς τους τριετείς προϋπολογισμούς, ούτως ώστε να μπορούμε πραγματικά 
να κρίνουμε αυτές τις κινήσεις της κυβέρνησης, πώς λειτουργούν στη διεθνή οικονομία 
και πώς μπορούμε πραγματικά να προστατεύσουμε την οικονομία της Κύπρου και να 
τη μεταφέρουμε στην ανάπτυξη για την ευημερία του λαού, των πολιτών μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχουν τεθεί κάποια ερωτήματα που αφορούν το δικό μας κόμμα και πράγματι 
περιμένουν κάποιες απαντήσεις οι αγαπητοί φίλοι.  Τι θα κάνουμε, λέει, με το κρατικό 
μισθολόγιο;  Τέθηκαν και κάποια σενάρια.  Αναμένουμε επιτέλους την πρόταση του 
Υπουργείου Οικονομικών και της κυβέρνησης μετά τον περιβόητο διάλογο του 
Προέδρου με τις συντεχνίες, που γίνεται εδώ και περίπου εννέα μήνες, για να δούμε 
πώς θα αντιμετωπιστεί το θέμα πέραν της διετούς αναστολής των προσαυξήσεων, τι 
ακριβώς προτίθεται να κάνει η κυβέρνηση… ∆εν το ανακάλυψε ούτε η σημερινή 
κυβέρνηση ούτε οι προηγούμενες ούτε όλο το σχεδιάγραμμα που έχει τεθεί εδώ.  Ούτε 
οι φίλοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού πρέπει να βγάλουν τον εαυτό τους απ’ έξω, 
γιατί ήταν η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Είναι τα διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής 
οικονομίας το κρατικό μισθολόγιο και οι κρατικές δαπάνες και πρέπει να τα 
αντιμετωπίσουμε.  Με το να έρχεται ο καθένας να βγάζει την ουρά του απ’ έξω ή να 
ενοχλείται, όταν του αναφέρουν τούτο το πράγμα, δεν αντιμετωπίζεται το πρόβλημα.  

 Και εγώ λέω ότι καλόπιστα περιμένουμε συγκεκριμένες εισηγήσεις.  Εμείς 
έχουμε εισηγήσεις για το συγκεκριμένο θέμα και είπαμε ότι, στα πλαίσια του διαλόγου 
που πρέπει να κάνουμε, πρέπει να τοποθετηθούμε και επ’ αυτού του θέματος.  
Θεωρούμε ότι, επαναλαμβάνω, η διετής αναστολή των προσαυξήσεων δεν είναι το 
αποτελεσματικό μέτρο, για να αντιμετωπίσουμε αυτό που μας λέει η ∆ιεθνής Τράπεζα, 
η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. Ο νομπελίστας για τον οποίο όλοι πανηγυρίζαμε 
προχτές ερωτήθηκε:  «Τι πρέπει να κάνει η κυπριακή οικονομία, για να βγει από την 
κρίση;».  Ένα πράγμα είπε:  «Μειώστε τις κρατικές δαπάνες».  Πρέπει να το 
καταλάβουμε και να το δεχτούμε.   

 Κλείνω με το συγκεκριμένο θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Είναι η τρίτη συνεδρία της  
επιτροπής Οικονομικών στην οποία ζητήσαμε συγκεκριμένους αριθμούς, για να μη 
λειτουργούν οι εικασίες˙ γιατί λειτουργούν οι εικασίες!  Λέει ο ένας «μα έν’ τετρακόσιοι, 
αλλά έν’ τριακόσιοι που εννά μετρήσουν…». Οι άλλοι… «Επιάσαμε χίλιους 
διακόσιους», λέει ο πρόεδρος της επιτροπής, «τωρά αφαιρέστε τετρακόσιους».   Και 
εμείς είπαμε «δώστε μας ακριβή στοιχεία των τελευταίων χρόνων, συγκριτικά στοιχεία, 
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που να περιλαμβάνονται οι έκτακτοι, οι κανονικοί υπάλληλοι, οι αορίστου χρόνου, για 
να μπορέσουμε να έχουμε τελική εικόνα επί του θέματος».  Ακόμα εννά τα πιάσουμε!  
Γι’ αυτό, ναι μεν, αγαπητέ Σταύρο, χαιρετίζουμε την πράξη της κατάργησης των 
θέσεων - αυτή ήταν η πρώτη τοποθέτηση του προέδρου της επιτροπής Οικονομικών- 
αλλά οφείλουμε να σχολιάσουμε ότι εγκρίνουμε σήμερα κατάργηση τετρακόσιων 
θέσεων, ωστόσο δεν μπορεί κανένας να πει με σιγουριά το αποτέλεσμα για τα 
δημόσια οικονομικά ή επί της ουσίας τον αριθμό των δημοσίων υπαλλήλων.   

 Αυτές είναι οι παρατηρήσεις, κύριε Πρόεδρε, που ήθελα να κάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά υποχρεώνομαι από τον 
τρόπο με τον οποίο εξελίσσεται η συζήτηση.   

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι σήμερα είχαμε ενώπιόν μας ένα 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Εστόχευε αυτό το νομοσχέδιο να αντιμετωπίσει συνολικά 
τα προβλήματα τα οποία έχουν προκύψει ως συνέπεια της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης;  Σε καμία περίπτωση!  Κανένας δεν υπαινίχθηκε τέτοιο πράγμα.  Απλώς, 
στόχευε να αντιμετωπίσει, ή καλύτερα να υλοποιήσει, μια συγκεκριμένη υπόσχεση 
που έδωσε η κυβέρνηση.  Και αυτή η κυβέρνηση έχει μια διαφορά από τις υπόλοιπες, 
ό,τι υπόσχεται το υλοποιεί.  Και έφερε αυτό το νομοσχέδιο, επαναλαμβάνω, για να 
ικανοποιήσει μια υπόσχεση που έδωσε.  Οι χίλιες διακόσιες θέσεις ήταν απότοκο 
συμφωνιών που έγιναν από την προηγούμενη κυβέρνηση, εάν θέλουμε να λέμε τα 
πράγματα με τ’ όνομά τους.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι έντζιε ζούμε σε άλλον πλανήτην εμείς, 
κύριε Πρόεδρε!  Ζούμε τζιαι εμείς στην Κύπρο!  Σήμερα συζητούμε για την κυπριακή 
οικονομία μέσα σε συνθήκες παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, πρωτόγνωρης, που 
συγκρίνεται με εκείνη της δεκαετίας του ’20.  Όταν κυβερνούσε ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, δεν υπήρχαν τέτοιες συνθήκες.  Έφυγε από την εξουσία ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, αφήνοντας δημοσιονομικό έλλειμμα πόσο;  6,8%!  Σε συνθήκες 
ομαλότατες!  Όχι σε συνθήκες παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.   

 Τρίτον, είναι γεγονός ότι η κυβέρνηση Τάσσου Παπαδόπουλου, και τη 
στηρίξαμε, στην προσπάθεια τότε να εξυγιάνει τα οικονομικά, με στόχο την ένταξη 
στην ΟΝΕ είχε κάνει μια συμφωνία με την ΠΑΣΥ∆Υ να μη δοθούν προσαυξήσεις για 
δύο χρόνια.  Μετά, όταν ετελειώσαν τα δύο χρόνια, επήραν τα και εκείνα τα οποία 
στερήθηκαν τα προηγούμενα χρόνια μαζί με τα υπόλοιπα, γι’ αυτό να μη λέμε ότι 
έγιναν προσπάθειες προηγουμένως προς αυτή την κατεύθυνση. 

 Το τελευταίο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι, εάν κάποιοι θεωρούν 
ότι μόνο με τη μείωση των μισθών των δημοσίων υπαλλήλων θα αντιμετωπιστούν τα 
προβλήματα της κυπριακής οικονομίας, έχουν κάθε δικαίωμα να το πιστεύουν.  Εμείς 
δε συμφωνούμε με αυτή την προσέγγιση.  Εμείς λέμε ότι στην Κύπρο υπάρχουν 
πολλά κέρδη.  Αυτά τα κέρδη, πολλά από τα οποία προκύπτουν μάλιστα όχι από 
δεδουλευμένη εργασία, αλλά από άλλους τρόπους, πρέπει να φορολογηθούν.  ∆εν 
πρέπει να επωμισθούν οι εργαζόμενοι μονομερώς τις συνέπειες της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης.  Εμείς σεβόμαστε την άποψη ότι πρέπει μόνο οι υπάλληλοι να 
πληρώσουν τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης.  ∆ιαφωνούμε όμως με αυτή, δεν 
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την ασπαζόμαστε και λέμε ότι πρέπει τα κέρδη να έχουν τη μεγάλη συνεισφορά σε 
αυτή την προσπάθεια που καταβάλλεται για αντιμετώπιση των συνεπειών της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.   

 Και θα καταλήξω, λέγοντας το εξής: Υπάρχει μια κυβέρνηση, στην οποία 
συμμετέχει το ΑΚΕΛ και το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Εξαγγέλθηκε σήμερα ότι ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας έχει καλέσει συνάντηση του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΚΟ την ερχόμενη 
∆ευτέρα, για να συζητηθούν ακριβώς αυτά τα ζητήματα.  Ανέμενα λοιπόν ότι κάποιοι 
που συμμετέχουν στην κυβέρνηση θα περίμεναν να πουν τις απόψεις τους πρώτα σε 
εκείνη τη συνάντηση και μετά να εξαπολύουν μύδρους ενάντια στην κυβέρνηση από 
το βήμα της Βουλής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δε θα βρούμε άκρη, εάν οι συζητήσεις για τα θέματα 
της οικονομίας έχουν αυτή τη μορφή, δηλαδή μια αναδρομή στο παρελθόν, για να 
κρίνουμε τα σημερινά δεδομένα, που οφείλονται προφανώς -συμφωνούμε όλοι- στην 
παγκόσμια οικονομική κρίση.  Απλώς, να σημειώσω βεβαίως στα όσα έχει πει ο κ. 
Άντρος Κυπριανού ότι, σε ό,τι αφορά τη στήριξη της οικονομικής πολιτικής 
προηγούμενης κυβέρνησης, θα ενθυμείται ότι αυτή είχε χαρακτηριστεί 
“νεοφιλελεύθερη πολιτική” τουλάχιστον τα δύο τελευταία χρόνια, κατά την εκπνοή 
δηλαδή της θητείας του Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου, η οποία οικονομική 
πολιτική, ειρήσθω εν παρόδω -απλώς να υπομνήσω- πέτυχε και τη διαμόρφωση ενός 
δημοσιονομικού πλεονάσματος της τάξεως του 3,5%.  

 Ευρισκόμαστε μπροστά σε υπαρκτά προβλήματα στην οικονομία, τα οποία 
δημιουργούν συνθήκες μιας παρατεταμένης ύφεσης και κρίσης.  Περί αυτού ουδεμία 
αμφιβολία υπάρχει από καμιά των πολιτικών πλευρών.  ∆ημοσιονομικό έλλειμμα, 
δημόσιο χρέος, πληθωρισμός, ανεργία πρωτόγνωρη για τα κυπριακά δεδομένα,  
δηλαδή ανεργία η οποία συγκρίνεται μόνο με τα ένα-δυο χρόνια μετά την τραγωδία 
του 1974.  Και το ζητούμενο δεν είναι βεβαίως “πολιτική ασπιρίνης”.  Χρειάζεται 
δραστική θεραπεία, χρειάζονται τολμηρά μέτρα και χρειάζεται ένας εθνικός διάλογος, 
προκειμένου να υπάρξει μια εθνική συμφωνία.  

 Εγώ εύχομαι στο ΑΚΕΛ και στο ∆ΗΚΟ να τα βρουν τη ∆ευτέρα και να θέσουν 
μια πρόταση ενώπιον και των υπολοίπων πολιτικών δυνάμεων, αλλά, αν δε γίνει 
κατανοητό από τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ότι θα πρέπει να αναληφθούν 
πρωτοβουλίες στο ανώτατο πολιτειακό επίπεδο, για να διαμορφωθεί μια εθνική 
συμφωνία για την οικονομία -διότι περί εθνικού θέματος πρόκειται- δε θα δούμε 
καλύτερες μέρες.  Χρειάζονται, επαναλαμβάνω, τολμηρές αποφάσεις, αλλά η εικόνα 
που έχουν οι πολίτες, και όχι μόνο οι πολίτες, αλλά και οι ειδικοί περί τα οικονομικά -
και βλέπετε δηλώσεις πολλών οικονομικών παραγόντων όχι μόνο εντός Κύπρου, του 
Κύπριου νομπελίστα περιλαμβανομένου- είναι η εικόνα του “Τιτανικού”, ότι το πλοίο 
βυθίζεται και η ορχήστρα παίζει!  Συνεπώς, η έκκλησή μας είναι να γίνει κατανοητό ότι 
εδώ υπάρχουν εθνικοί κίνδυνοι, ως αποτέλεσμα της ατολμίας λήψης μέτρων.  
Χρειάζεται να αρχίσει ένας εθνικός διάλογος και αυτή είναι η έκκλησή μας προς τον 
ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ο κ. Στυλιανίδης και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε κάποια από τα σημεία του κ. Ομήρου συμφωνώ και όντως 
για κάθε ειδικό, αλλά ακόμα και για τον απλό πολίτη η κρισιμότητα στην οικονομία 
είναι πέραν πάσης αμφιβολίας. Όμως η αγωνία που εκδηλώνεται περίπου από όλες 
τις πτέρυγες της Βουλής -και αυτό ας προστεθεί στην έκκληση προς τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας- ξεκινά και από έναν άλλο λόγο˙ ξεκινά από το γεγονός ότι περιμέναμε 
έναν προϋπολογισμό εκ μέρους της κυβέρνησης πολύ διαφορετικό, που ακριβώς να 
έρχεται με ριζοσπαστικότητα να αντιμετωπίζει αυτή την κρίσιμη κατάσταση που 
έρχεται.  Και δυστυχώς είναι εδώ που ξεκινά η αγωνία μας.  Θέλω να κάνω και μια 
έκκληση προς το χώρο του ΑΚΕΛ, αλλά και στην κυβέρνηση, διότι φαίνεται ότι 
υπάρχει μια ευρύτερη συναίνεση, για να φέρει με δική της πρωτοβουλία μέτρα 
ριζοσπαστικά.  Ε, ιδού πεδίον δόξης λαμπρόν!  Για να πάμε σε μια εθνική συναίνεση! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Προτού δώσω το λόγο, επειδή, από ό,τι καταλαβαίνετε και εσείς, το 
θέμα έχει πλατειάσει, θέλω να παρακαλέσω να περιοριστούμε στις τοποθετήσεις μας 
μέσα στα πλαίσια που έχουμε θέσει.  Θέλω να δώσω το λόγο και σε άλλους 
συναδέλφους, όμως με την παράκληση να μη γενικευθεί το θέμα, διότι θα υποχρεωθώ 
μετά να διακόψω. 

 Λοιπόν, ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κατάργηση κενών θέσεων αναφέρθηκε από όλους τους 
προηγούμενους ομιλητές, από άλλους με επίταση και ένταση, από άλλους 
αποχρωματισμένα.  Στην πραγματικότητα δε συνεισφέρει τίποτα στην περιστολή των 
δημοσίων δαπανών.  Στην πραγματικότητα παραβιάζεις ανοικτές θύρες!  Οι θέσεις 
ούτως ή άλλως είναι κενές.  Η περιστολή των δημοσίων δαπανών πρέπει να γίνει με 
προγραμματισμό ως θεραπεία βεβαίως, την οποία έχουν θίξει οι προηγούμενοι 
ομιλητές και συμφωνούμε απόλυτα, η οποία θα βοηθήσει στην ανάρρωση των 
δημοσίων οικονομικών και γενικότερα της οικονομίας.   

 Όμως εγώ δε δέχομαι τη λογική η οποία ακούστηκε σε αυτή την αίθουσα -ούτε 
το κόμμα μου- ότι περίπου «περιμένετε να δείτε».   Ξέρετε, κάποιοι περίμεναν, όταν η 
κρίση κορυφώθηκε το 2009, ότι τα επιτόκια θα εμειώνοντο.  Κάποιοι περίμεναν θετικές 
ενέργειες για την ανάπτυξη μεγάλων τομέων της οικονομίας, όπως είναι ο 
κατασκευαστικός και ο τουριστικός.  Κάποιοι περίμεναν ότι το πρόβλημα με τους 
εργαζόμενους στη Eurocypria -τριακόσιες σαράντα οικογένειες αύριο μένουν χωρίς 
δουλειά- θα είχε αντιμετώπιση.  Τίποτε από αυτά δεν έγινε!   Όταν κάμνεις εκκλήσεις 
λέγοντας «περιμένετε και θα έρθουν προτάσεις», πρέπει να έχεις την έξωθεν καλή 
μαρτυρία ως κυβέρνηση ή ως κυβερνητική παράταξη, δηλαδή να επικαλείσαι τον 
πρότερο “έντιμο βίο”, με την έννοια του ότι έχεις καταγράψει θετικές ενέργειες, έκαμες 
προσπάθεια και λες «περιμένετε να δείτε ότι θα αποδώσουν οι προσπάθειες αυτές, 
γιατί θα έρθουν και άλλα μέτρα».  Μόνο τότε μπορείς να πεις στους υπόλοιπους 
«περιμένετε».  Σ’ αυτή την κυβέρνηση που κυβερνά τίποτε δεν έχει γίνει.   

 Ο Υπουργός Οικονομικών απεπειράθη να κάνει κάποιους διαλόγους, που δεν 
απέδωσαν λόγω βασικά του δικού του στιλ, αλλά και της δικής του αντίληψης.  Η 
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κυβέρνηση έφερε κάποιες προτάσεις που δεν μπόρεσαν να προχωρήσουν και οι 
οποίες, ανεξάρτητα αν έλυναν ή δεν έλυναν το πρόβλημα, άφησαν τα πράγματα 
στάσιμα.  Κανένα ριζοσπαστικό μέτρο για τη μείωση των ανελαστικών δαπανών, 
καμία προοπτική, κανένα σχέδιο, καμία μείωση των επιτοκίων, καμία “αιμοδοσία” 
προς συγκεκριμένους τομείς, για να ανατροφοδοτηθεί η πραγματική οικονομία.  Τι να 
περιμένουμε δηλαδή;  Να περιμένουμε τι;  Να περιμένουμε την καταβύθιση του 
“Τιτανικού”, όπως λέχθηκε προηγουμένως, ενώ η ορχήστρα θα παίζει και μάλιστα 
παράφωνα και χωρίς οποιοδήποτε συντονισμό;   Λυπούμαστε πάρα πολύ!  Έχουμε 
κάθε λόγο να ανησυχούμε.  Και εμείς θεωρούμε ειλικρινά ότι αυτή η κυβέρνηση έχει 
αποτύχει στο να προβλέψει, αλλά και να εισάξει στοιχειώδη μέτρα, για να μπορέσει να 
αντιμετωπίσει έστω και κατά 20% ή 30% την οικονομική κρίση.  Πιθανολογούμε ότι 
είναι εξαιρετικά δύσκολο να το κάνει, ενόσω περνά ο καιρός.  Γι’ αυτό -όχι γιατί δεν 
καταλαβαίνω, αλλά γιατί θα πρέπει να συμψηφίσουν πολλά συμφέροντα και εδώ είναι 
η τέχνη- θα πρέπει από πάνω τουλάχιστον, η πολιτειακή ηγεσία να αναλάβει 
πρωτοβουλίες, να αναλάβουν πρωτοβουλίες και να λάβουν τις ευθύνες τους.  Όταν 
ψηφίζονταν από αυτή τη Βουλή τα €35 εκατομ. που πήρε η Eurocypria, ο Υπουργός 
Οικονομικών φρόντισε να μας αποκρύψει το γεγονός ότι η Eurocypria οδηγείτο στην 
πτώχευση και στη διάλυση.  Εάν λοιπόν με αυτή τη νοοτροπία ο Υπουργός 
Οικονομικών θα αποκρύβει μεγέθη και οδυνηρές καταστάσεις για το μέλλον σε σχέση 
με τις προτάσεις, ε, λυπούμαι πάρα πολύ, δεν υπάρχει σωτηρία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου.   

 Έκαμα μια έκκληση προηγουμένως, οι εναπομείναντες που θα μιλήσουν να 
περιοριστούν στο θέμα.  Γι’ αυτό το λόγο, μη με φέρνετε στη δύσκολη θέση να… Κύριε 
Λαμάρη, σας είδα!  Λοιπόν, μη με φέρνετε στη δύσκολη θέση να διακόψω 
συναδέλφους, την ώρα που αγορεύουν.  Γι’ αυτό το λόγο, η παράκλησή μου είναι να 
είστε μέσα στο θέμα.   

 Ο κ. Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Απλώς για χάρη υπενθύμισης, ο ∆ημοκρατικός  Συναγερμός  δεν  ήταν  υπέρ  
για τις χίλιες διακόσιες τόσες θέσεις και ως εκ τούτου είναι χρήσιμο να επαναληφθούν 
και τα ερωτήματα τα οποία είχαμε θέσει τότε προς τον Υπουργό Οικονομικών, δηλαδή 
πώς θα χρηματοδοτήσει αυτές τις θέσεις, είτε μέσω της ανάπτυξης είτε μέσω της 
μείωσης και έκπτωσης στο κοινωνικό κράτος είτε μέσω των κεκτημένων των 
δημοσίων υπαλλήλων είτε άλλως πως.  Τότε πραγματικά ο υπουργός είχε πει ότι ήταν 
δεσμεύσεις και δεν μπορούσε να κάνει πίσω.  Αυτό δεν μπορώ να το καταλάβω!  Τι 
προγραμματισμός υπήρξε, μεσούσης μάλιστα της κρίσης, και τότε ήταν έντονη η 
ανησυχία για το ποιες θα ήταν οι επιπτώσεις της διεθνούς κρίσης; 

 Στη συνέχεια παρατηρούμε μια συνέχιση της αιτιολόγησης των κακών 
οικονομικών του κράτους και εξακολουθούμε να την παρουσιάζουμε συνεχώς ως 
διεθνή κρίση.  Επιτέλους, είναι η διεθνής κρίση ή είναι και η διαρθρωτική κρίση της 
κυπριακής οικονομίας;  Για πόσο καιρό θα περιμένουμε την κυβέρνηση να πάρει 
μέτρα ή να φέρει μέτρα, προκειμένου το δημόσιο έλλειμμα να καλυφθεί;   
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 Ανησυχεί η κοινωνία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανησυχεί η 
οικονομία του τόπου και θα πρέπει να παρθούν επειγόντως μέτρα.  ∆εν μπορούμε να 
είμαστε θεατές μιας αντιπαράθεσης της συγκυβέρνησης, των δύο αυτών κομμάτων, 
που θα έπρεπε πολύ έγκαιρα να φέρουν στο τραπέζι προτάσεις, συγκεκριμένες 
προτάσεις, με επανάληψη της δικής μας διαχρονικής θέσης ότι είμαστε έτοιμοι να 
πάρουμε πολιτικές ευθύνες για τα θέματα της οικονομίας.  Παρατηρούμε συνεχώς, θα 
έλεγα, άρνηση.  Άρνηση από πλευράς της κυβέρνησης -δεν ξέρω αν είναι της 
συγκυβέρνησης- στο θέμα της οικονομίας, γιατί παρατηρείται εντελώς διαφορετικό 
σκηνικό σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εγώ συμφωνώ ότι εξαντλήθηκε το θέμα, γιατί θα συζητήσουμε σε πολύ 
σύντομο χρονικό διάστημα όλα τα θέματα της οικονομίας, αλλά δε νομίζω ότι είναι 
δημοκρατικό να ακούγονται όλα αυτά και, επειδή είναι εκτός θέματος, εμείς του ΑΚΕΛ 
να λέμε «αφού είναι εκτός θέματος, άστε τα να περάσουν, μην τα απαντήσετε».  
Νομίζω δικαίως πρέπει κάποια πράματα να απαντηθούν. 

 Ακούμε καθημερινά εδώ και μήνες να λέγεται προς την κυβέρνηση:  «Πάρτε 
μέτρα, πάρτε μέτρα, πάρτε μέτρα!  Μειώστε τις δημόσιες δαπάνες, μειώστε το 
κοστολόγιο του κράτους!».  Έρχεται η κυβέρνηση και μειώνει κατά οκτακοσίους 
τόσους τους δημόσιους υπαλλήλους, λένε «ξέρετε, έννεν τόσοι».  Φέρνει κατάργηση 
τετρακοσίων πέντε θέσεων, λένε «ξέρετε, έντζιε να μειώσει τίποτε τες δαπάνες».  Ε, 
να μεν τες καταργήσουμε, να καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο τζιαι να αφήκουμε τις 
τετρακόσιες πέντε θέσεις!  Εψηφίσαμεν χίλιες διακόσιες δύο θέσεις.  Τέθκοια 
παραπλάνηση σε αυτό τον πολιτικό κόσμο πρώτη φορά έππεσε στην Κύπρο!  
Παραπλανείστε πάρα πολύ εύκολα, συνάδελφοι.  Όσοι εψηφίσαν τες χίλιες διακόσιες 
θέσεις, σήμερα επειδή θέλουν να κάμουν κριτική, επαραπλανηθήκαν.  Όσοι εψηφίσαν 
τα €35 εκατομ. για τη Eurocypria επαραπλανηθήκαν.  Ό,τι περάσει, μετά 
«επαραπλανηθήκαμε τζιαι εψηφίσαμέν το». Ε, νομίζω πολλή παραπλάνηση πέφτει 
στον πολιτικό κόσμο της Κύπρου σήμερα! 

 Το επόμενο… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι, παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τι μας έλεε για τη Eurocypria πριν τρεις μήνες;  
Να την παττίσουμε τζιαι να μεν πκερώσουμεν ούτε τες τράπεζες, τα χρέη!  Τότε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μιλώ, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ!  Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τότε, βέβαια.  Σήμερα άκουα κάποιους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού να λέουν: «Μα εννά μείνουν πέντε σιλιάες Γερμανοί τουρίστες τζιαι ποιος 
εννά τους φέρει;».  Ε, τες εκατόν ογδόντα σιλιάες που ήρταν το καλοτζιαίρι, αν 
εκλείαμε, με βάση τη θέση σας, τη Eurocypria, ποιος ήταν να τους φέρει;  
Καβαλλούριν εμείς; 

(Μη ευκρινή σχόλια και γέλια από βουλευτές) 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 …τζιαι τελειώνω, ακούμε «ούτε απολύσεις στο δημόσιο τομέα» -έτσι;-  «ούτε 
μειώσεις των μισθών».  Μπορεί κάποιος να μου εξηγήσει εμένα, άμα έχω δέκα 
υπαλλήλους στην επιχείρησή μου τζι εν απολύσω κανέναν ούτε τους μειώσω το 
μισθό, πώς θα μειώσω το κόστος εργασίας της εταιρείας μου;  Πραγματικά, εννά ’ν 
ενδιαφέρον να το πει κάποιος τούτο.  Πολλές επιχειρήσεις θα τες ενδιέφερε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, πώς θα μειωθούν τα €2,2 δις του κρατικού μισθολογίου;  Μια άποψη 
ακούστηκε, συνάδελφοι, τζιαι να την πούμε:  Παγοποίηση των προσαυξήσεων. Και 
είναι, αντιλαμβάνομαι, το μέτρο το οποίο και σήμερα αναφέρθηκε εδώ ως ένα από τα 
ριζοσπαστικά μέτρα που πρέπει να πάρει η κυβέρνηση.   

 Ε, συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, αν η σημερινή κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ είχαν τη 
φιλοσοφία κάποιων άλλων, δε θα ήμασταν αυτοί που είμαστε.  Εμείς θα 
προχωρήσουμε σε μέτρα μέσα από διάλογο, μέσα από συναίνεση με τους 
εργαζομένους.  Αν το ριζοσπαστικό μέτρο είναι αυτό που εκάμαν άλλες δεξιές και 
φιλελεύθερες κυβερνήσεις της Ευρώπης, που επροχωρήσαν σε απολύσεις χωρίς να 
ρωτήσουν τους εργαζομένους, εκαταργήσαν συμβάσεις χωρίς να τους ρωτήσουν, 
εκαταργήσαν δικαιώματα χωρίς διάλογο, ε, δεν μπορεί να το κάμει τούτο το ΑΚΕΛ και 
η σημερινή κυβέρνηση!  Πώς να το κάνουμε;  Έχουμε διαφορετική αντίληψη. 

 Και τελειώνω με το εξής:   Ε, δεν μπορεί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, ενώ λέει 
«μεν πηαίννετε πίσω», να είχε παραδώσει, είπε ο συνάδελφος ο Άντρος Κυπριανού, 
χωρίς κρίση μεγαλύτερο δημοσιονομικό έλλειμμα ’πού τζιείνο που έχουμε σήμερα!  
Παρέδωσε δημοσιονομικό έλλειμμα 6,8% και έχουμε 6% σήμερα.  Παρέδωσε 80% 
δημόσιο χρέος και σήμερα έχουμε πολύ λιγότερο.  Παρέδωσε πληθωρισμό 4,8% σε 
περίοδο μη κρίσης. 

 Και μια αποκατάσταση της αλήθειας, κυρία Κυριακού.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση δε 
μας υποχρεώνει να κάμουμε τριετή προϋπολογισμό.  Αυτό που μας λέει να κάμουμε 
είναι τριετή δημοσιονομική κατάσταση, όχι προϋπολογισμό. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Προγραμματισμό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
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 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θα ήθελα πολλά να προσθέσω, αλλά έχω την εντύπωση 
ότι έχει παραπάνω από το κανονικό εξαντληθεί η συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι να κάνουμε, κύριε Αγγελίδη;  Αφού όλοι θέλουν να πουν τη δική τους σοφία. 

Γ.  ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εγείρεται θέμα να κόψουμε τη συζήτηση; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Καθαρά αυτό είναι το θέμα το οποίο εγείρω και νομίζω ότι έχουμε σε ένα μήνα 
ακριβώς από σήμερα τη δυνατότητα επί είκοσι λεπτά ο κάθε βουλευτής να πει τις 
απόψεις του.  Νομίζω είναι καλή στιγμή, για να ολοκληρωθεί η συζήτηση. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆ύο λεπτά να απαντήσουμε στην παραπληροφόρηση που έγινε.  ∆ύο λεπτά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Χριστοφόρου, εγώ θα σας δώσω το λόγο.   

 Εγώ έκαμα μια παράκληση.  Βέβαια, ο καθένας θέλει να λέει εκείνα που θέλει, 
αλλά στο τέλος της ημέρας, μετά που περνά κάμποση ώρα, θυμούμαστε ότι έχουμε 
ξεπεράσει και τα θέματα και το χρόνο.  Εγώ σας σέβομαι.  Απλώς, παρακάλεσα, 
κύριοι, να μείνουμε εντός των ορίων, στη βάση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου.  ∆ε 
θα σας αφαιρέσω το λόγο.  ∆ε μου αρέσει να αφαιρώ το λόγο, θα σας τον δώσω.  Μια 
παράκληση όμως, κρατήστε τούτο το πλαίσιο. 

 Λοιπόν, κύριε Χριστοφόρου, έχεις το λόγο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Τα τελευταία χρόνια ως παράταξη πονάμε πραγματικά, γιατί δεν πάει καλά ο 
τόπος μας.  Και μας πληγώνουν όλα αυτά που συμβαίνουν, ιδιαίτερα όταν βλέπουμε 
ότι κάποιοι όχι μόνο επαναλαμβάνουν τα λάθη τους, αλλά ούτε ακούνε ούτε 
αντιλαμβάνονται ούτε μπορούν να αντιμετωπίσουν την ώρα της κρίσης.  Το ένα λάθος 
διαδέχεται το άλλο.   

 Αυτό όμως για το οποίο πραγματικά αισθανόμεθα ότι έχουμε μια οφειλόμενη 
απάντηση και προς το λαό είναι το ότι κάποιοι, οι οποίοι διακυβέρνησαν τον τόπο για 
δεκαετίες, προσπαθούν να αποσείσουν τις ευθύνες τους, ενώ ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός, που διακυβέρνησε για μια δεκαετία, που εν πάση περιπτώσει ο λαός 
σήμερα τη νοσταλγεί, γιατί εκείνη την περίοδο… 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ, κύριοι! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αυτά που λένε για εκείνη την περίοδο είναι άκρως παραπλανητικά.  Το 2002 ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός έκλεινε τη χρονιά με έλλειμμα κάτω του 3%.  Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός κατόρθωσε στη δεκαετία, με τη σωστή δημοσιονομική και 
νοικοκυρεμένη πολιτική του, να βάλει την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση ως τον 
πρώτο μαθητή στην τάξη, με βάση τους υγιείς οικονομικούς δείκτες, και το γνωρίζετε 
πολύ καλά, κύριε Πρόεδρε.  Τα ελλείμματα εκτοξεύθηκαν από το 2002 και μετά, όταν 
άλλοι βρέθηκαν στην εξουσία.  Και κάποιοι, όταν μιλούν σε αυτή την αίθουσα, δεν 
πρέπει να δίνουν την εντύπωση ότι κυβερνούν οκτώ μέρες μόνο. κυβερνούν οκτώ 
ολόκληρα χρόνια.  Και δεν κυβερνά ένα κόμμα μόνο.  κυβερνούν δύο κόμματα για 
οκτώ συναπτά χρόνια.   

 Και εγώ εκφράζω τη συμπάθειά μου προς τους αγαπητούς συναδέλφους, που 
ελλείψει επιχειρημάτων ανατρέχουν στο 1993, για να καλύψουν σήμερα την 
ακυβερνησία.  ∆ιότι δεν είναι μόνο “Τιτανικός”, κύριε Πρόεδρε. εγώ αισθάνομαι ότι 
βρισκόμαστε ουσιαστικά, η οικονομία και το κράτος, σε ένα ακυβέρνητο σκάφος 
μεσοπέλαγα, που όλοι προσπαθούν να βρουν λύσεις και δεν μπορούν να βρουν 
λύσεις αυτοί που είναι πηδαλιούχοι αυτού του σκάφους.  Αυτή είναι η σκληρή 
πραγματικότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και ένα τελευταίο για τη Eurocypria, επειδή λέχθηκε.  Ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός είχε άποψη.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έλεγε και να μην κλείσει η 
Eurocypria, αλλά να δοθεί σε στρατηγικό επενδυτή, και οι τουρίστες να έρθουν στην 
Κύπρο και τριακόσιες οικογένειες να μη βρεθούν στους δρόμους.  Ένα έχω να πω:  
∆ιακυβερνήσαμε αυτό τον τόπο όχι με συνθήματα και κατορθώσαμε να μην κλείσουμε 
καμιά επιχείρηση, να μην ξεπουλήσουμε καμία, όπως έλεγαν κάποιοι, να μην 
αφήσουμε κανένα εργαζόμενο στο δρόμο, να μην αφήσουμε κανένα τουρίστα να μην 
έρθει στην Κύπρο.  Άλλοι είναι αυτοί που σήμερα πρέπει να δικαιολογήσουν στο λαό 
πώς δικαιολογείται η φιλολαϊκή πολιτική με εργαζομένους στους δρόμους, με 
αεροσκάφη προσγειωμένα, με τουρίστες σε απόγνωση και αναμονή και με τον 
υπουργό σήμερα να μας λέει ότι δεν πήρε χαπάριν ότι θα κλείσει η Eurocypria στις 13 
του μήνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, μισό λεπτό, μισό λεπτό!  Απλώς, να κάμω μια μικρή 
επισήμανση σε αυτά που είπε ο κ. Χριστοφόρου.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Μπανανία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Απλώς, για να διορθώσουμε κάτι.  Έχει πει ότι δύο κόμματα έχουν κυβερνήσει 
για οκτώ χρόνια.  Τρία κόμματα κυβέρνησαν για εφτάμισι χρόνια. 

 Λοιπόν, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η επιστροφή στο παρελθόν δεν μπορεί να γίνεται επιλεκτικά και δεν μπορεί τη 
μια φορά αυτό να θεωρείται σωστή μέθοδος, για να μπορέσουμε να εξηγήσουμε το 
σήμερα και να προγνώσουμε το μέλλον -αυτό μας δίδασκαν στα σχολεία- αλλά, όταν 
δε βολεύει, να μην πρέπει να πάμε πίσω, γιατί είναι παρελθοντολογία.  Αλλά, τζιαι 
όταν πάμε πίσω, εν πρέπει να είναι επιλεκτική η μνήμη. 

 Η παγκόσμια οικονομική κρίση είναι αποτέλεσμα ενός συγκεκριμένου μοντέλου 
κοινωνικής και οικονομικής ανάπτυξης και το παραδέχονται οι πάντες.  Στη δεκαετία 
του ο Συναγερμός προσπάθησε να το εφαρμόσει στην Κύπρο.  Ήταν τόσο καλός 
μαθητής, που και τα τρία προγράμματα σύγκλισης που έστειλε στους δασκάλους των 
Βρυξελλών τα απέρριψαν.   

 ∆εύτερον, μπήκαμε, λέει, στην Ευρώπη και είναι κατόρθωμα.  Πέραν του ότι 
προσπάθησαν ακόμα και την αύξηση των χιλιάδων δημοσίων υπαλλήλων οι 
συνάδελφοι να τη δικαιολογήσουν με το ότι εμπήκαμε στην Ευρώπη, εμπήκαμε στην 
Ευρώπη και δεν επήραμε  καμία  εξαίρεση,  κανένα  πρόγραμμα  βοήθειας  και  
σταθεροποίησης, γιατί τότε -έθθα χαρακτηρίσω το ύφος μας- είπαμε στους 
Ευρωπαίους ότι εμείς δεν έχουμε ανάγκη.   

 Τρίτον, δεκαετίες κυβερνά το ΑΚΕΛ, λέει ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου, έσιει ’πού 
το πρωί που τον ακούω.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έννεν για το ΑΚΕΛ, έν’ για το ∆ΗΚΟ; 

 Ε, ας απαντήσει το ∆ΗΚΟ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα, ο Νικόλας έν’ έτοιμος! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όμως, προσέξετε κάτι.  Για κάθε καλό της δεκαετίας, εκυβερνούσεν ο 
Συναγερμός.  Για κάθε κακό της δεκαετίας εσυγκυβερνούσεν με το ∆ΗΚΟ ή, για το 
διάστημα που συγκυβερνούσε με την Ε∆ΕΚ, με την Ε∆ΕΚ.  Έν’  πολύ επιλεκτικές οι 
μέθοδοι. 

 Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά θέλω να σταθώ σε ένα σημείο που έθιξε και ο 
σύντροφος ο Άντρος ο Κυπριανού.  Ριζοσπαστικά μέτρα. Συμψηφισμός συμφερόντων 
επιχειρείται, βεβαίως.  Αυτή είναι η δουλειά της πολιτείας.  Κυβέρνηση, Βουλή 
κάμνουμε συμψηφισμό συμφερόντων, εγώ όμως δεν έχω αντιληφθεί ούτε μία 
πρόταση από τους συναδέλφους που να αφορά συμψηφισμό.  

 Ορθά υπεδείχθη ότι όλα είναι προς μια κατεύθυνση.  Μισθοί-συντάξεις, 
συντάξεις- μισθοί, μισθοί-συντάξεις.  Καλά, το ακαθάριστο εγχώριο προϊόν αποτελείται 
μόνο από μισθούς τζιαι συντάξεις;  ∆εν παράγεται και διανέμεται μεταξύ εργασίας τζιαι 
κέρδους;  Ε, γιατί δεν μπορεί να εγκριθεί ποτέ από ορισμένα κόμματα πρόταση που 
να αφορά τα κέρδη και μετά λεν ότι πρέπει να είμαστε αντικειμενικοί και δίκαιοι και ότι 
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εμείς είμαστε οι δογματικοί που επιμένουμε στο ένα μόνο;  ∆ύο οι παράγοντες, εσείς 
επιμένετε μόνο στον έναν.   

 Θα ξανάρθουν τα μέτρα.  Ψηφίστε τα, να αποδείξετε ότι νοιάζεστε για τους 
εργαζομένους, όχι μόνο να τους μειώνετε το μερίδιό τους από το εθνικό εισόδημα, 
αλλά να τους το συντηρήσουμε τουλάχιστον με τη συμμετοχή και των εργοδοτών.  
Τούτη η θεωρία των κοινωνικών εταίρων τείνει να εξελιχτεί σε κάτι άλλο, τον προστάτη 
και την εταίρα.  Ο προστάτης έν’ τα κέρδη τζιαι η εταίρα έν’ οι εργαζόμενοι οι καημένοι.  
Αυτά είναι τα ριζοσπαστικά μέτρα τζιαι αυτή είναι η αντικειμενική τζιαι δίκαιη διαχείριση 
της οικονομίας;  Νομίζω ότι είναι εξόφθαλμο ότι δε χρειάζεται να είσαι ούτε 
οικονομολόγος ούτε πολιτικός, για να καταλάβεις ότι το βάρος πρέπει να το 
μοιραστούν και οι δύο πλευρές της κοινωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιαννάκη Θωμά) 

 Θέμα τάξης;  Μάλιστα, να το ακούσουμε. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Το τελευταίο διάστημα, κύριε Πρόεδρε, έχει εκτραχυνθεί κάπως ο πολιτικός 
λόγος.  Θεωρώ όμως ότι κάπου πρέπει να σταματήσουμε.  ∆εν μπορεί ο συνάδελφος 
να απευθύνεται στους βουλευτές του ΑΚΕΛ και να τους λέει «ούτε ακούτε ούτε 
αντιλαμβάνεστε»!  Τζιαι εμείς δηλώνουμε ότι δεν είμαστε ούτε κουφοί ούτε αμπάλατοι!  
Εγώ επισημαίνω ότι πρέπει να διαφυλαχθεί ο πολιτικός λόγος και νομίζω ότι ο 
συνάδελφος οφείλει να κάνει μια απολογία για τα λόγια που έχει πει, αν θέλουμε να 
διατηρήσουμε το επίπεδο ενός πολιτισμένου κοινοβουλίου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ θεωρώ, κύριοι, ότι έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση… 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, δευτερολογία;  Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Κοιτάξτε… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αν συνεχίσουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …νομίζω έχει εξαντληθεί… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Τότε κλείστε το, κύριε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ! 

 Ο κ. Παπαδόπουλος είχε κάμει πρωτολογία.  Έχει το δικαίωμα τώρα για 
δευτερολογία, διότι έγιναν πολλές αναφορές σε αυτά τα οποία έχει πει.  Γι’ αυτό το 
λόγο, θα του δώσω σύντομα το λόγο και βέβαια με την παράκληση να μην 
αναζωπυρωθεί ο διάλογος κ.λπ., διότι έθθα τον αφήσω.   
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 Λοιπόν, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι αυτό είναι το πιο σημαντικό ζήτημα που έχει να 
αντιμετωπίσει η κυπριακή πολιτεία, ίσως θα είναι και το πιο σημαντικό ζήτημα που θα 
έχει να αντιμετωπίσει και η οικονομία μας και η πολιτεία μας για τα επόμενα δέκα 
χρόνια.  Επομένως, εγώ δε νομίζω ότι χάνουμε την ώρα μας να συζητάμε για αυτά τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζουμε και τις προκλήσεις των καιρών.  Τζιαι εγώ ετόνισα 
ότι ευθύνονται όλες οι κυβερνήσεις για την κατάσταση που έχουμε να 
αντιμετωπίσουμε σήμερα, αλλά επιτρέψετέ μου να θεωρώ και εξακολουθώ να θεωρώ 
ότι κάποιοι ευθύνονται περισσότερο από άλλους.  Και αυτό, νομίζω, διαφαίνεται και 
από τη σχηματική παράσταση που έχω δώσει και έχω διανείμει στα μέλη της Βουλής 
των Αντιπροσώπων.   

 Εμίλησε για παραπλάνηση ο κ. Λαμάρης.  Εγώ δηλώνω κατηγορηματικά ότι, 
ναι, είχαμε παραπλανηθεί.  Εδήλωνε ο Υπουργός Οικονομικών ενώπιον της 
επιτροπής Οικονομικών το 2009 ότι το έλλειμμά μας θα διατηρηθεί κάτω από το 3%, 
έστω και αν αυξήσουμε κατά χίλιες διακόσιες τις θέσεις στο δημόσιο, και διαψεύστηκε.  
Μπορεί να έκαμε λάθος, εγώ όμως παραπλανήθηκα, γιατί εβασίστηκα πάνω στις 
δικές του παραστάσεις.  Ο κ. Κυπριανού μάς είπε να περιμένουμε.  Εμείς έχουμε κάθε 
καλή διάθεση να περιμένουμε.  ∆ε μας περιμένει η οικονομία όμως και δε μας 
περιμένουν οι ξένοι και η αξιολόγησις, που θα υποβαθμίσουν την κυπριακή οικονομία.  
∆ε μας περιμένει η Ευρωπαϊκή Ένωση, που αναμένει από εμάς να περάσουμε μέτρα, 
για να συμμορφωθούμε με το πρόγραμμα σταθερότητας που εμείς οι ίδιοι έχουμε 
καταθέσει στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Από το Νιόβρη του 2009 περιμένουμε και δεν 
είδαμε μέτρα μείωσης των δαπανών. όχι φορολογίες!  Οι φορολογίες έν’ εύκολες!  
Φορολογίες να σας πω τζιαι ’γώ πενήντα!  Μείωση των δαπανών χρειαζόμαστε, μας 
το είπε η Ευρωπαϊκή Ένωση, μας το είπαν όλοι, και η αξιολόγησις, μας το είπαν όλοι 
οι ακαδημαϊκοί εγνωσμένου κύρους, το γνωρίζουμε όλοι μας, αλλά φαίνεται ότι δεν 
υπάρχει πολιτική βούλησις να προχωρήσουμε σε μέτρα μείωσης των δαπανών, 
ιδιαίτερα σε κεφάλαια ευαίσθητα, όπως είναι το κρατικό μισθολόγιο. 

 Ο κ. Κυπριανού λέει: «Εμείς δε θέλουμε να θυματοποιηθούν οι υπάλληλοι».  
Ούτε εμείς!  Αλλά για ποιους υπαλλήλους μιλούμε;  Για τους είκοσι τρεις χιλιάδες 
ανέργους που προέρχονται από τον ιδιωτικό τομέα, επειδή οι δημόσιοι υπάλληλοι δεν 
απολύονται;  Για αυτούς τους υπαλλήλους είναι που μιλάμε;  Γιατί μέχρι στιγμής μόνο 
ο ιδιωτικός τομέας πληρώνει το κόστος της κρίσης.  Είναι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις 
μας που χρεοκοπούν, διαλύονται και κλείνουν, είναι οι υπάλληλοι των ιδιωτικών 
επιχειρήσεων που βρεθήκαν στην ανεργία.  Ε, αυτούς πρέπει να προστατεύσουμε.  
Και πώς θα τους προστατεύσουμε;  Με φορολογίες;  Όταν με τις φορολογίες θα 
βοηθήσουμε να κλείσουν ακόμα περισσότερες επιχειρήσεις; 

 Εμείς έχουμε ιδεολογική διαφορά, αυτό εγώ το δέχομαι και σέβομαι τη θέση ότι 
με τις φορολογίες μπορεί να σωθούν τα προβλήματά μας, όμως διαφωνούμε.  ∆ε θα 
μας σώσουν οι φορολογίες, θα επηρεαστεί η ανάπτυξή μας, αλλά λέω:  Να 
περάσουμε τις φορολογίες, να μαζέψουμε και €300 εκατομ. το 2011 από 
επιπρόσθετες φορολογίες.  Το 2012 τι θα γίνει, όταν θα είναι €3 δις το κρατικό 
μισθολόγιο και θα διαγραφούν οι φορολογίες τζιαι θα είμαστε πάλι εδώ που είμαστε 
σήμερα;  Τι θα γίνει το 2013, όταν θα είναι €3,5 δις, το κρατικό μισθολόγιο, αν 
συνεχίσουμε με το ρυθμό που πάμε;  Ε, αυτή είναι η δική μας η ανησυχία.  Η 
πρόταση;  Να υιοθετηθούν από τώρα μέτρα συγκράτησης του κρατικού μισθολογίου.  
Το εκαταφέραμε μια πενταετία, δε νομίζω ότι είναι αδύνατο, αλλά χρειάζεται πολιτική 
βούλησις.  Χρειάζεται πολιτική βούλησις, θα δεχθούμε πολιτικό κόστος, αλλά, αν η 
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Βουλή και η εκτελεστική εξουσία μαζί, ομόφωνα, προχωρήσουν και υιοθετήσουν 
κάποια μέτρα, μπορούμε να απορροφήσουμε τους κραδασμούς από τις αντιδράσεις.  
Το μόνο βέβαιο, το μόνο σίγουρο είναι ότι, αν συνεχίσουμε όπως πάμε τζιαι δεν 
κάνουμε απολύτως τίποτα, θα ακολουθήσουμε την οδό της Ελλάδας τζιαι τότε εξηγάτε 
στους δημόσιους υπαλλήλους, που θα πρέπει να απολύσουμε τότε, γιατί τους 
απολύουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …είπαμε να γίνει μια δευτερολογία, γιατί ένιωθε έντονα ο κ. Παπαδόπουλος για 
κάποια ζητήματα.  Ουσιαστικά, έχει ανοίξει το διάλογο εξ υπαρχής.  Έχουμε 
επιχειρήματα να απαντήσουμε για όλα αυτά τα ζητήματα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απαντήστε... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …το κάθε ένα χωριστά τζιαι πάρα πολύ πειστικά, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε θα το 
πράξω, γιατί σέβομαι τους συναδέλφους τζιαι σέβομαι τζιαι τον ίδιο το θεσμό της 
Βουλής.  Ήρτεν ένα μεμονωμένο νομοσχέδιο σήμερα να ψηφίσουμε για ένα πολύ 
συγκεκριμένο ζήτημα, εκρίθηκε από κάποιους ότι έν’ ευκαιρία να κάμουμε τη 
δημαγωγία μας.  Λυπούμαι ειλικρινά!   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ημαγωγία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, ακουστήκαν όλες οι απόψεις, μάλιστα περισσότερο από το κανονικό. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Μέρους του ∆εύτερου Πίνακα του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τζιαι φανταστείτε, ήταν ομόφωνο τούτο, φανταστείτε τζειαμαί που εννά 
υπάρχουν διαφωνίες τι θα γίνει! 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν πάμε στο επόμενο θέμα, ίσως θα έπρεπε να σημειωθεί 
για το υπ’ αριθμόν 4 ότι ορίζεται οριστικά για τις 2 του ∆εκέμβρη, εκείνη την πρώτη 
Πέμπτη του μήνα, όπως ήταν η συνεννόηση; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, αυτό είναι ξεκάθαρο.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι και αλλιώς, η σύσκεψη των αρχηγών έθεσε το συγκεκριμένο ζήτημα και το 
χρονοδιάγραμμα και δε νομίζω κανένας συνάδελφος να το αμφισβητήσει. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί των Εποπτών Οδικών Μεταφορών 
(Εξουσίες και Ευθύνες) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί των Εποπτών Οδικών Μεταφορών (Εξουσίες και Ευθύνες) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 19 Οκτωβρίου 2010.  Στα 
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πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του  Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, της Αστυνομίας Κύπρου, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του συνδικαλιστικών οργανώσεων ΟΕΚ∆Υ-
ΣΕΚ και ΠΑΣΥΕΚ-ΠΕΟ και της Κλαδικής Επιτροπής Εποπτών.  Η συνδικαλιστική 
οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας για τη 
ρύθμιση της άσκησης των καθηκόντων των Εποπτών Οδικών Μεταφορών που 
αφορούν την αστυνόμευση και την επιτήρηση της εφαρμογής συγκεκριμένων 
νομοθεσιών για τις οποίες το Τμήμα Οδικών Μεταφορών ενεργεί ως αρμόδια αρχή.   

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, πρόνοιες που 
αφορούν τον ορισμό του επόπτη, τη στολή και τα διακριτικά αυτού, τις εξουσίες του 
ως οργάνου τήρησης της τάξης και τα καθήκοντά του που απορρέουν από 
συγκεκριμένους νόμους, κανονισμούς, διατάγματα και γνωστοποιήσεις, τη διαδικασία 
λήψης και καταγραφής κατάθεσης από αυτό, τις υποχρεώσεις των οδηγών και άλλων 
προσώπων στις υποδείξεις του επόπτη και τα αδικήματα και τις ποινές που 
επισύρουν αυτά. 

 Ας σημειωθεί ότι το όλο ζήτημα απασχόλησε την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Συγκοινωνιών και Έργων σε πολλές προηγούμενες συνεδρίες της από το Νοέμβριο 
του 2007, στα πλαίσια του αυτεπάγγελτου θέματος «Τα προβλήματα που έχουν 
δημιουργηθεί από τη μη ορκωμοσία των ειδικών αστυφυλάκων/εποπτών οδικών 
μεταφορών του Τμήματος Οδικών Μεταφορών», στις οποίες είχε διαπιστωθεί η 
ανάγκη θέσπισης της εν λόγω νομοθεσίας, έτσι ώστε να ρυθμιστεί το πρόβλημα που 
προέκυψε από τη μη ορκωμοσία των εποπτών, μετά τη θέση σε ισχύ των περί 
Ειδικών Αστυνομικών (∆ιαδικασία ∆ιορισμού και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμών του 
2004. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο, το υπό συζήτηση θεσμικό πλαίσιο κατέστη αναγκαίο, ώστε 
οι Επόπτες Οδικών Μεταφορών να ορίζονται από τον Έφορο Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και να λαμβάνουν την απαιτούμενη εξουσία, ώστε να διεκπεραιώνουν τα 
καθήκοντα και την εργασία για την οποία προσλαμβάνονται, όπως αυτή ορίζεται στο 
νομοσχέδιο.  Ο ίδιος επεξήγησε στην επιτροπή ότι στο παρελθόν οι Επόπτες Οδικών 
Μεταφορών, για να εκτελούν την αποστολή τους, ορκίζονταν ως ειδικοί αστυφύλακες 
από την αστυνομία.  Όμως, μετά τη θέση σε ισχύ των πιο πάνω αναφερόμενων 
κανονισμών, δεν μπορεί να προχωρήσει η ορκωμοσία οποιουδήποτε 
προσλαμβάνεται ως Επόπτης Οδικών Μεταφορών από το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών, το οποίο ακολουθεί άλλη διαδικασία πρόσληψης, γι’ αυτό, συνέχισε, 
κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση στη Βουλή τού υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις, με 
εξαίρεση τις συνδικαλιστικές οργανώσεις ΟΕΚ∆Υ-ΣΕΚ και ΠΑΣΥΕΚ-ΠΕΟ, οι οποίες 
εξέφρασαν τη διαφωνία τους αλλά μόνο όσον αφορά τον προτεινόμενο ορισμό του 
Επόπτη Οδικών Μεταφορών, όπως αυτός περιλαμβάνεται στο εδάφιο (1) του άρθρου 
3 του νομοσχεδίου.  Συγκεκριμένα, εισηγήθηκαν τη διαγραφή της πρόνοιας που 
αναφέρει ότι επόπτης δύναται να οριστεί από τον Έφορο και πρόσωπο που κατέχει 
οργανική δημοσιοϋπαλληλική θέση στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών, διότι, όπως 
εξήγησαν και στο γραπτό τους υπόμνημα, που κατέθεσαν στην επιτροπή, με την 



 43

πρόνοια αυτή ανατρέπονται όλες οι διαδικασίες πρόσληψης με βάση τους 
κανονισμούς του ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού και ταυτόχρονα 
ενδεχομένως δημιουργείται πρόβλημα σε σχέση με τη δομή και το οργανόγραμμα του 
υπό συζήτηση επαγγέλματος.   

 Η επιτροπή, αφού διεξήλθε κατ’ άρθρον τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, 
προχώρησε σε επιμέρους προτάσεις για τροποποίηση αυτών, ώστε να καταστούν 
σαφέστερες και πιο αποτελεσματικές στην εφαρμογή τους.  Συγκεκριμένα, η επιτροπή 
υιοθέτησε την εισήγηση των συνδικαλιστικών οργανώσεων, όπως αυτή διατυπώθηκε 
πιο πάνω, καθώς επίσης και άλλες εισηγήσεις μελών της όσον αφορά τα διακριτικά 
της στολής των εποπτών, τις εξουσίες του επόπτη αναφορικά με την οδήγηση από 
τον ίδιο του οχήματος που ακινητοποιήθηκε και τη μεταφορά του σε επιλεγμένο χώρο 
και την καταγγελία σε περίπτωση διαπίστωσης παράβασης των διατάξεων των 
συγκεκριμένων νόμων που αναφέρονται στο νομοσχέδιο.  Όλοι οι παρευρισκόμενοι 
συμφώνησαν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις της επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού διαμόρφωσε το 
κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατέληξε στις πιο κάτω 
αποφάσεις: Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ συμφώνησαν με τον προτεινόμενο νόμο 
όπως αυτός τελικά διαμορφώθηκε από την επιτροπή. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν επί των διατάξεων του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων καταθέτει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν έχει πολύ ενδιαφέρον, ε; 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Ορισμός Επόπτη.  Άρθρο 3. 

 Στολή και διακριτικά.  Άρθρο 4. 

 Ειδική ταυτότητα.  Άρθρο 5. 

 Εξουσίες Επόπτη.  Άρθρο 6. 

 Καταγγελία και λήψη κατάθεσης.  Άρθρο 7. 

 Υποχρεώσεις οδηγών και άλλων προσώπων.  Άρθρο 8. 

 Επιφύλαξη για σκοπούς ευθύνης.  Άρθρο 9. 
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 Καθήκοντα του Επόπτη.  Άρθρο 10. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 11. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 12; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Εποπτών Οδικών Μεταφορών 
(Εξουσίες και Ευθύνες) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός 
και της ∆ημοκρατίας της Σερβίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός και της ∆ημοκρατίας της 

Σερβίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010»  

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Βαρνάβα  

 Πάμπης Κυρίτσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 Οκτωβρίου 2010.  Στα πλαίσια της 
εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα 
Τελωνείων), του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Συμφωνίας Σταθεροποίησης 
και Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους 
αφενός και της ∆ημοκρατίας της Σερβίας αφετέρου, που υπογράφτηκε στις 29 
Απριλίου 2008. 
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 Σύμφωνα με το μνημόνιο που κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος 
του Υπουργείου Εξωτερικών, επισημαίνονται τα ακόλουθα σε σχέση με την εν λόγω 
συμφωνία: 

1. Η συνομολόγηση της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και Σύνδεσης της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με τη Σερβία είναι μεγάλης πολιτικής αξίας και βασίζεται 
στη σταδιακή εφαρμογή μιας ζώνης ελεύθερων συναλλαγών και 
μεταρρυθμίσεων, οι οποίες σχεδιάστηκαν, για να επιτύχουν την υιοθέτηση των 
ευρωπαϊκών προτύπων, ώστε οι χώρες των ∆υτικών Βαλκανίων να 
προσεγγίσουν την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

2. Η σύνδεση αυτή θα πραγματοποιείται σταδιακά και θα ολοκληρωθεί μέσα σε 
μεταβατική περίοδο έξι ετών.  Η εν λόγω συμφωνία θα τεθεί σε ισχύ, αφού 
κυρωθεί από όλα τα εθνικά κοινοβούλια των κρατών μελών.  Επισημαίνεται ότι 
την 1η Φεβρουαρίου 2010 ετέθη σε ισχύ η Ενδιάμεση Συμφωνία Ευρωπαϊκής 
Ένωσης-Σερβίας, την οποία η Σερβία εφάρμοζε μονομερώς από τον Ιανουάριο 
του 2009 με μεγάλο οικονομικό κόστος για την ίδια. 

3. Το περιεχόμενο της πιο πάνω συμφωνίας είναι το κυρίως κείμενό της, τα επτά 
παραρτήματα, τα επτά πρωτόκολλα και η τελική πράξη.  Συγκεκριμένα, τα επτά 
παραρτήματα αφορούν κυρίως δασμολογικά θέματα και τα επτά πρωτόκολλα 
αφορούν, μεταξύ άλλων, το εμπόριο μεταποιημένων γεωργικών προϊόντων, 
τον οίνο και τα οινοπνευματώδη ποτά, τις χερσαίες μεταφορές, τις κρατικές 
ενισχύσεις στη βιομηχανία σιδήρου και χάλυβα και την αμοιβαία διοικητική 
συνδρομή σε τελωνειακά θέματα. 

4. Οι στόχοι της σύνδεσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τη Σερβία, μεταξύ άλλων, 
είναι οι ακόλουθοι: 

 α.  Στήριξη των προσπαθειών της Σερβίας για ενίσχυση της δημοκρατίας 
και του κράτους δικαίου. 

 β.   Στήριξη τόσο της πολιτικής, οικονομικής και θεσμικής σταθερότητας στη 
Σερβία όσο και της σταθερότητας στην περιοχή. 

 γ. ∆ημιουργία κατάλληλου πλαισίου διεξαγωγής πολιτικού διαλόγου, που 
θα   επιτρέψει την ανάπτυξη στενών και πολιτικών σχέσεων μεταξύ των 
μερών. 

 δ. Στήριξη των προσπαθειών της Σερβίας, ώστε να αναπτύξει οικονομική 
και διεθνή συνεργασία μέσω της εναρμόνισης της νομοθεσίας της με 
εκείνη της Κοινότητας και να ολοκληρώσει τη μετάβαση της χώρας σε 
μια λειτουργούσα οικονομία της αγοράς. 

5. Η συμφωνία περιέχει πρόνοιες οι οποίες καλύπτουν θέματα που αφορούν, 
μεταξύ άλλων, τα εξής: 

 α. Την περιφερειακή συνεργασία. 

 β. Την ελεύθερη κυκλοφορία εμπορευμάτων στους τομείς των 
βιομηχανικών προϊόντων και στους τομείς της γεωργίας και αλιείας, για 
τους οποίους υπάρχει ρήτρα διασφάλισης σε περίπτωση διαταράξεων. 

 γ. Την κυκλοφορία εργαζομένων, την εγκατάσταση, την παροχή 
υπηρεσιών και την κυκλοφορία κεφαλαίων. 
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6. Οι πρόνοιες της συμφωνίας δεν αναμένεται να επιφέρουν οποιεσδήποτε 
επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομία, κυρίως λόγω του χαμηλού όγκου 
εμπορίου που υπάρχει μεταξύ Κύπρου και Σερβίας, αλλά και λόγω του 
γεγονότος ότι μεταξύ των δύο χωρών υφίστανται εν ισχύ και εφαρμόζονται 
διμερείς συμφωνίες σε αριθμό τομέων που καλύπτει η συγκεκριμένη συμφωνία. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου για την κύρωση της εν λόγω 
συμφωνίας. 

 Ειδικότερα, η εκπρόσωπος του Τμήματος Τελωνείων, με βάση το γραπτό 
υπόμνημα που κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής, επισήμανε ότι η κύρωση της 
προτεινόμενης συμφωνίας γίνεται κατά τρόπο παρόμοιο με τον τρόπο που έγινε η 
κύρωση της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και Σύνδεσης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
του Μαυροβουνίου με νόμο το 2008.  Όπως επίσης δήλωσε η ίδια, οι πρόνοιες οι 
οποίες εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του Τμήματος Τελωνείων αφορούν κυρίως την 
ελεύθερη κυκλοφορία εμπορευμάτων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο 
κύρωση της συμφωνίας. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους αφενός 
και της ∆ημοκρατίας της Σερβίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Παροχή 
Οικονομικής Βοήθειας σε Κοινότητες που Γειτνιάζουν με την Περιοχή Βασιλικού) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για την 
πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

(Παροχή Οικονομικής Βοήθειας σε Κοινότητες που Γειτνιάζουν με την Περιοχή 
Βασιλικού) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες:  

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού  Γιώργος Βαρνάβα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη   

 Ανδρέας Μουσκάλλης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Τάσος Μητσόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 
Οκτωβρίου και 2 Νοεμβρίου του 2010.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας και της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ). 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή 
της επαρχίας Λάρνακας κ. Τάσο Μητσόπουλο, είναι η τροποποίηση του περί Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (Παροχή Οικονομικής Βοήθειας σε Κοινότητες που Γειτνιάζουν 
με την Περιοχή Βασιλικού) Νόμου [Νόμος αρ. 67(Ι) του 1995, όπως αυτός 
τροποποιήθηκε έκτοτε], έτσι ώστε η περίοδος στην οποία δύναται να διατεθεί η 
οικονομική βοήθεια που παραχωρήθηκε στις κοινότητες που γειτνιάζουν με την 
περιοχή Βασιλικού από την ΑΗΚ να παραταθεί από δεκαπέντε σε είκοσι χρόνια, λόγω 
του αργού ρυθμού απορρόφησης των κονδυλίων για τα σχετικά αναπτυξιακά έργα, 
αλλά και, για να καταστεί δυνατή η ολοκλήρωση έργων που βρίσκονται σε εξέλιξη.  
Παράλληλα, προβλέπεται η αναδρομική ισχύς του προτεινόμενου νόμου με έναρξη 
ισχύος από την 30ή Ιουνίου 2010, ημερομηνία κατά την οποία έληξε η πιο πάνω 
δεκαπεντάχρονη προθεσμία, στην οποία έπρεπε να δαπανηθεί ολόκληρο το ποσό 
που παραχωρήθηκε ως οικονομική βοήθεια από την ΑΗΚ στις επηρεαζόμενες 
κοινότητες.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
πρότασης νόμου. 

 Στη βάση των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής 
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του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν τελικά κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας εισηγείται κατά πλειοψηφία στη Βουλή την ψήφιση της υπό συζήτηση 
πρότασης νόμου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 8 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
(Παροχή Οικονομικής Βοήθειας σε Κοινότητες που Γειτνιάζουν με την Περιοχή 
Βασιλικού) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι εξ αναβολής και είναι «Ο περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους, προεδρεύων Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Μη μέλη της επιτροπής: 
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 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Αθηνά Κυριακίδου Κώστας Κωνσταντίνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Ιουνίου και στις 6 Ιουλίου 2010.  Στην 
πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου και του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού 
του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ). 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
νόμου για το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, ώστε να ρυθμιστούν καλύτερα τα 
ζητήματα που αφορούν την εκλογή ή ανέλιξη του διδακτικού ερευνητικού προσωπικού 
(εκλελεγμένου) του ΤΕΠΑΚ και να διασφαλιστεί η ομαλή λειτουργία του τόσο πριν όσο 
και μετά την αυτονόμησή του. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, η αναγκαιότητα των προτεινόμενων ρυθμίσεων προέκυψε κυρίως για 
τους πιο κάτω λόγους: 

1. Η υφιστάμενη διατύπωση του άρθρου 25 της σχετικής νομοθεσίας του ΤΕΠΑΚ 
έρχεται σε σύγκρουση με τους αντίστοιχους κανονισμούς του Πανεπιστημίου 
Κύπρου, οι οποίοι εφαρμόζονται κατ’ αναλογίαν και στο ΤΕΠΑΚ.  
Συγκεκριμένα, ενώ στο εν λόγω άρθρο προνοείται η λειτουργία μόνο 
εκλεκτορικού σώματος, που αναφέρεται ως “ειδική επιτροπή”, οι σχετικοί με το 
θέμα κανονισμοί του Πανεπιστημίου Κύπρου προνοούν τη σύσταση τόσο 
“εκλεκτορικού σώματος” όσο και “ειδικής επιτροπής”.  Η σύσταση της ειδικής 
επιτροπής κρίνεται αναγκαία, διότι η έκθεσή της είναι απαραίτητη, αφού είναι η 
κατεξοχήν ειδική για την εκλογή ή ανέλιξη του κρινόμενου διδακτικού 
ερευνητικού προσωπικού (εκλελεγμένου), με τη συμμετοχή σ’ αυτήν 
ακαδημαϊκών και από άλλα πανεπιστήμια. 

2. Σύμφωνα με τους σχετικούς κανονισμούς του Πανεπιστημίου Κύπρου, οι 
οποίοι εφαρμόζονται κατ’ αναλογίαν στο ΤΕΠΑΚ, με τη συμπλήρωση τριών (3) 
χρόνων εργοδότησης ενός λέκτορα, το πανεπιστήμιο είναι υποχρεωμένο να 
κινήσει τη διαδικασία ανέλιξής του.  Παρ’ όλα αυτά, στην υφιστάμενη σχετική 
νομοθεσία του ΤΕΠΑΚ δεν υπάρχουν πρόνοιες για τη διαδικασία ανέλιξης του 
διδακτικού ερευνητικού προσωπικού (εκλελεγμένου) πριν από την αυτονόμησή 
του.  Ως εκ τούτου, κρίνεται αναγκαία η θέσπιση σχετικής μεταβατικής 
πρόνοιας. 

 Σύμφωνα με την πρόεδρο της ∆ιοικούσας Επιτροπής του ΤΕΠΑΚ, η υιοθέτηση 
των προτεινόμενων ρυθμίσεων δε συνεπάγεται οποιοδήποτε κόστος και με αυτή 
καλύπτονται τα κενά που υπάρχουν στην υφιστάμενη νομοθεσία του ΤΕΠΑΚ.  
Ειδικότερα, όπως ανέφερε η ίδια, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ρυθμίζεται η 
σοβαρή αδυναμία που υπήρχε όσον αφορά την απουσία πρόνοιας για τη λειτουργία 
ειδικής επιτροπής, η εμπλοκή της οποίας είναι καθοριστικής σημασίας, αφού θα 
διασφαλίζει την αξιοπιστία της όλης διαδικασίας για την ανέλιξη του διδακτικού 
ερευνητικού προσωπικού (εκλελεγμένου).  Περαιτέρω, όπως επισήμανε η ίδια, η 
προσθήκη της μεταβατικής διάταξης κρίνεται απόλυτα αναγκαία, ώστε να μπορέσει να 
κινηθεί η διαδικασία ανέλιξης σε μη αυτονομημένο καθεστώς, στο οποίο βρίσκεται 
ακόμη το ΤΕΠΑΚ. 
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 Τόσο η πρόεδρος της ∆ιοικούσας Επιτροπής του ΤΕΠΑΚ όσο και το διδακτικό 
ερευνητικό προσωπικό, το οποίο απέστειλε και σχετική επιστολή προς την επιτροπή, 
επισήμαναν την ανάγκη για επίσπευση της ψήφισης του εν λόγω νομοσχεδίου πριν 
από τις θερινές διακοπές της Βουλής. 

 Όπως ανέφεραν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του διδακτικού ερευνητικού 
προσωπικού, για πολλούς λέκτορες τα τρία χρόνια υπηρεσίας ολοκληρώθηκαν τον 
Ιανουάριο του 2010 και έκτοτε παραμένουν στάσιμοι, κάτι που έρχεται σε σύγκρουση 
με την υφιστάμενη νομοθεσία και καθιστά το ΤΕΠΑΚ νομικά ευάλωτο.  Παράλληλα, με 
τη νομική αυτή παράβλεψη “τιμωρούνται” τα πρώτα μέλη του διδακτικού ερευνητικού 
προσωπικού του πανεπιστημίου, οι οποίοι είχαν επωμιστεί τεράστιο φόρτο εργασίας 
για δημιουργία ενός ιδρύματος για το οποίο να είναι όλοι περήφανοι.  Σύμφωνα 
επίσης με τους ιδίους, ο αριθμός των λεκτόρων των οποίων ολοκληρώθηκαν τα τρία 
χρόνια υπηρεσίας ανέρχεται στους είκοσι. 

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της περαιτέρω μελέτης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, αφού υπέβαλε αριθμό ερωτημάτων για σκοπούς πληρέστερης 
ενημέρωσής της σε σχέση με την όλη διαδικασία εκλογής και ανέλιξης του διδακτικού 
ερευνητικού προσωπικού, ζήτησε από το ΤΕΠΑΚ να της σταλθούν και στοιχεία 
αναφορικά με τα εξής: 

1. Τον αριθμό των κενών θέσεων πρωτοβάθμιων και δευτεροβάθμιων καθηγητών 
που υπάρχουν στο ΤΕΠΑΚ. 

2. Τις προκηρύξεις των θέσεων που έγιναν σε σχέση με τις πιο πάνω θέσεις κατά 
τη χρονική περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2009 μέχρι σήμερα. 

3. Την εκτίμηση της ∆ιοικούσας Επιτροπής του ΤΕΠΑΚ σε σχέση με το πότε 
αναμένεται ότι αυτό θα αυτονομηθεί. 

 Η επιτροπή, αναφορικά με τα πιο πάνω στοιχεία, δήλωσε ότι αυτά αναμένει να 
της σταλθούν το συντομότερο και εν πάση περιπτώσει πριν από την Πέμπτη, 8 
Ιουλίου 2010, ημερομηνία κατά την οποία προγραμματίζεται να συζητηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος το εν λόγω νομοσχέδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω τα μέλη της επιτροπής έχουν διαμορφώσει τις πιο 
κάτω θέσεις: Ο προεδρεύων της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ΗΣΥ, το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΚΟ και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν ότι θα 
τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια του 
σώματος.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 
Συναφώς, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για λήψη 
τελικής απόφασης επί του θέματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν νέου άρθρου 41Α.  
Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 μέχρι 14 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκοπήσεως - Θέσεις Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και 
Βοηθού Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010»… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Συγγνώμη;  Υπάρχει κάποιο πρόβλημα; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θέλω να μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, να τα διαβάσουμε τζιαι να μιλήσετε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Συγγνώμη; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Οι βουλευτές του ΑΚΕΛ ακούν καλά, αλλά δεν προλαβαίνουν την ταχύτητά 
σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, Ανδρέα, εν το ακούσα τούτο!  ∆εν το ακούσα τούτο!  Εδιακόψετέ με… 

 Λοιπόν, συνεχίζω… «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Γεωργικού 
Επιθεωρητή 1ης Τάξης (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί 
Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση Βοηθού Οικονόμου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
- Θέση Ακτινογράφου (Ακτινοδιαγνωστικής) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010» και «Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 20 
Οκτωβρίου 2010. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια υπηρεσίας, 
που εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμου. 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων υπηρεσίας για τις θέσεις Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και Βοηθού Αρχιεπιστάτη 
∆ιατρήσεων στο Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως, ώστε για την προαγωγή στη 
θέση Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων να απαιτείται τριετής, αντί της πενταετούς, υπηρεσία 
στη θέση Βοηθού Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων και για την προαγωγή στη θέση Βοηθού 
Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων η απαιτούμενη δεκαπενταετής τουλάχιστον υπηρεσία στη 
θέση Επιστάτη ∆ιατρήσεων να μετατραπεί σε δεκατριετή. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις κατέστησαν αναγκαίες, ώστε τα σχέδια υπηρεσίας για 
τις εν λόγω θέσεις να συνάδουν με τα σχέδια υπηρεσίας για τις θέσεις Αρχιεπιστάτη 
και Βοηθού Αρχιεπιστάτη σε άλλα τμήματα της δημόσιας υπηρεσίας. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Γεωργικού Επιθεωρητή 1ης Τάξης στο Τμήμα 
Γεωργίας, ώστε να προστεθεί σημείωση στα απαιτούμενα προσόντα σύμφωνα με την 
οποία για την πρώτη πλήρωση της θέσης, αν δεν υπάρχουν υποψήφιοι που να 
πληρούν το απαιτούμενο προσόν της δεκαεξαετούς τουλάχιστον υπηρεσίας στη θέση 
Γεωργικού Επιθεωρητή, από την οποία πενταετής τουλάχιστον υπηρεσία να είναι 
στην Κλίμακα Α7, να μπορούν να είναι υποψήφιοι και υπάλληλοι με δεκατριετή 
τουλάχιστον υπηρεσία στη θέση Γεωργικού Επιθεωρητή, από την οποία μονοετής 
τουλάχιστον υπηρεσία να είναι στην Κλίμακα Α7. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία, ώστε να δοθεί η δυνατότητα 
πλήρωσης των θέσεων Γεωργικού Επιθεωρητή 1ης Τάξης από υποψηφίους που δε 
συμπληρώνουν την απαιτούμενη πείρα. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Βοηθού Οικονόμου στο Υπουργείο Υγείας, ώστε στα 
απαιτούμενα ακαδημαϊκά προσόντα να περιλαμβάνεται δίπλωμα αναγνωρισμένης 
σχολής μονοετούς τουλάχιστον μεταλυκειακού κύκλου σπουδών στην οικιακή 
οικονομία ή και στην ξενοδοχειακή διεύθυνση ή και στην επισιτιστική διεύθυνση ή και 
στην τουριστική οικονομία ή και στις τουριστικές επιχειρήσεις. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κατέστη αναγκαία, ώστε να υπάρχουν υποψήφιοι οι 
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οποίοι να κατέχουν τα απαιτούμενα ακαδημαϊκά προσόντα και να καθίσταται εφικτή η 
πλήρωση των εν λόγω θέσεων. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ακτινογράφου (Ακτινοδιαγνωστικής) στις Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας, ώστε στα απαιτούμενα ακαδημαϊκά 
προσόντα να συμπεριληφθεί σημείωση σύμφωνα με την οποία για τα πρώτα τρία 
χρόνια μετά την έγκριση του προτεινόμενου σχεδίου υπηρεσίας να μπορούν να είναι 
υποψήφιοι και πρόσωπα που δεν είναι κάτοχοι του απαιτούμενου διπλώματος 
αναγνωρισμένης ανώτερης σχολής τριετούς τουλάχιστον μεταλυκειακού κύκλου 
σπουδών στην ακτινοδιαγνωστική-ακτινογραφία, νοουμένου ότι είναι κάτοχοι των 
ακόλουθων προσόντων: 

1. Απολυτηρίου αναγνωρισμένης σχολής μέσης εκπαίδευσης, 

2. διπλώματος/πιστοποιητικού επιτυχούς συμπλήρωσης διετούς λυκειακού ή 
μεταλυκειακού κύκλου σπουδών στους κλάδους ακτινολογίας/ακτινογραφίας ή 
χειριστή ιατρικών συσκευών, 

3. πενταετούς πείρας σε ακτινογραφική εργασία. 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας στο Τμήμα Εργασίας, 
ώστε αυτή να μετατραπεί από θέση προαγωγής σε θέση πρώτου διορισμού και 
προαγωγής, σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική και πρακτική που καθιερώθηκε 
στη δημόσια υπηρεσία για όλες τις θέσεις που βρίσκονται στην ίδια βαθμίδα και 
κατόπιν συμφωνίας μεταξύ των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών και της 
συνδικαλιστικής πλευράς. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκοπήσεως - Θέσεις Αρχιεπιστάτη 
∆ιατρήσεων και Βοηθού Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 

2. Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Γεωργικού Επιθεωρητή 1ης Τάξης (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση Βοηθού Οικονόμου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

4. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Ακτινογράφου (Ακτινοδιαγνωστικής) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

5. Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου έχει το λόγο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με βάση τη μιάμιση ώρα που παρακολουθούσα τη συζήτηση 
προηγουμένως, εισηγούμαι στην ολομέλεια της Βουλής να μην εγκρίνουμε κανένα 
άλλο σχέδιο υπηρεσίας από τούδε και στο εξής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Είναι η πρότασή σας; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ναι, ναι, έν’ πρόταση δική μου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα, συγγνώμη, είναι πρόταση δική σου ή είναι πρόταση του ΑΚΕΛ-Αριστερά 
Νέες ∆υνάμεις; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆ική μου, κύριε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να γίνει πραγματικότης η εισήγηση του συναδέλφου, θα 
πρέπει να προηγηθεί η τροποποίηση της νομοθεσίας.  Άρα λοιπόν, ας σκεφτούμε 
τροποποίηση της νομοθεσίας πριν από οτιδήποτε άλλο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Τώρα θα δείτε πόσα λαβράκια εννά βκάλουμε! 

 Λοιπόν, ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εγώ θα κάμω μια άλλη εισήγηση στο συνάδελφο, να καλέσει την κυβέρνηση να 
αποσύρει όλα τα σχέδια υπηρεσίας που είναι κατατεθειμένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Άλλος;  Με άλλην έτσι πρωτοπόρα εισήγηση;  Για να το συνεχίσουμε; 

(Αστειευόμενος) 

 Λοιπόν, είμαι έτοιμος να ακούσω και άλλες ευφάνταστες ιδέες!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη;  Ε, τόσην ώραν άκουα!  Να κάμω τζιαι ’γώ το κομμάτι μου τωρά! 

 Λοιπόν, κυρία Κυριακίδου, θέλετε να πείτε κάποια άλλη ευφάνταστη… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Θα υποστηρίξουμε την πρόταση του κ. Αριστοφάνη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μπράβο!  Εσείς ή η κοινοβουλευτική σας ομάδα; 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, ωραία!  Αφού ακούστηκαν αυτές οι πρωτοπόρες ιδέες, είμαι βέβαιος 
ότι θα προβληματίσουν και τις αρμόδιες επιτροπές.  

 Λοιπόν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 10 
κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 14 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Οι περί Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, 
Συσκευασία και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και Μειγμάτων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής  Επιτροπής  Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς «Οι περί Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, 

Συσκευασία και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και Μειγμάτων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Χρήστος Στυλιανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
τους πιο  πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
14 και την 21η Οκτωβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του  Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.    

 Σκοπός των κανονισμών είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το 
κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με τον ευρωπαϊκό κανονισμό για την ταξινόμηση, 
συσκευασία και επισήμανση χημικών ουσιών και μειγμάτων, τους περιορισμούς στην 
κυκλοφορία και χρήση τους και τις αρχές ορθής εργαστηριακής πρακτικής που πρέπει 
να εφαρμόζονται για τις δοκιμές τους.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι κανονισμοί 
προκύπτουν από την έκδοση του Ευρωπαϊκού Κανονισμού 1272/2008 και αφορούν 
την ταξινόμηση, συσκευασία και επισήμανση χημικών ουσιών και μειγμάτων στο 
πλαίσιο τήρησης των υποχρεώσεων της Κύπρου. 

 Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, με τους κανονισμούς αυτούς  
καταργούνται οι Κανονισμοί 7, 8, 9 και 10 των περί Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, 
Συσκευασία και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και Μειγμάτων) Κανονισμών του 
2010, επειδή οι πρόνοιές τους οι οποίες αφορούν στη συσκευασία και επισήμανση 
επικίνδυνων χημικών ουσιών θα καλύπτονται μετά το πέρας της μεταβατικής 
περιόδου, και ειδικότερα μετά την 1η ∆εκεμβρίου 2010, από τους Τίτλους Ι, ΙΙΙ και ΙV 
(άρθρα 5 έως 35) του Ευρωπαϊκού Κανονισμού 1272/2008.  Οι Τίτλοι αυτοί 
καλύπτουν την ταξινόμηση, συσκευασία και επισήμανση χημικών ουσιών και 
μειγμάτων με βάση το νέο σύστημα που εισάγεται με τον εν λόγω ευρωπαϊκό 
κανονισμό.  Ο ίδιος εκπρόσωπος τόνισε περαιτέρω ότι η ταξινόμηση, συσκευασία και 
επισήμανση ειδικότερα των μειγμάτων θα συνεχίσουν να καλύπτονται νομοθετικά από 
την ισχύουσα νομοθεσία και ειδικότερα από τους Κανονισμούς 15 έως 24 των περί 
Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, Συσκευασία και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και 
Μειγμάτων) Κανονισμών του 2010 μέχρι την 1η Ιουνίου 2015. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι, με βάση τις πρόνοιες του άρθρου 
62 του Ευρωπαϊκού Κανονισμού 1272/2008, οι Τίτλοι ΙΙ, ΙΙΙ και IV (άρθρα 5 έως 35) θα 
εφαρμόζονται όσον αφορά τις χημικές ουσίες από την 1η ∆εκεμβρίου 2010 και όσον 
αφορά τα μείγματα από την 1η Ιουνίου 2015.  Ως εκ τούτου, οι αλλαγές που 
προτείνεται  να ενσωματωθούν στην εθνική νομοθεσία όσον αφορά τις χημικές ουσίες 
πρέπει να γίνουν, ώστε να κοινοποιηθούν στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέχρι την 1η 
∆εκεμβρίου 2010.  Αντίστοιχη τροποποίηση για τα μείγματα θα πρέπει να γίνει πριν 
από την 1η Ιουνίου 2015. 

 Παράλληλα, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι κενά τεχνογνωσίας που αφορούν 
κυρίως τις διαδικασίες ταξινόμησης χημικών ουσιών για ετοιμασία νέας 
εναρμονισμένης επισήμανσης αναμένεται να καλυφθούν με ειδική συμφωνία 
συνεργασίας με άλλο κράτος μέλος, αλλά και με τη συνεχή εκπαίδευση των 
λειτουργών του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας.  Όσον αφορά το δημοσιονομικό 
κόστος για την εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών, αυτό περιλαμβάνεται στο 
γενικότερο κόστος της εφαρμογής της νομοθεσίας για τις χημικές ουσίες.  

 Τέλος, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, που είναι και η 
αρμόδια αρχή για την εφαρμογή των υπό αναφορά κανονισμών, δήλωσε ότι το τμήμα 
του απέστειλε σε όλους τους εμπλεκόμενους φορείς τα προσχέδια των νέων 
κανονισμών και δεν υπήρξε καμία διαφωνία ή επιφύλαξη από πλευράς τους όσον 
αφορά τους κανονισμούς αυτούς.  



 57

 Περαιτέρω, από την έκδοση της νομοθεσίας για τις χημικές ουσίες και 
ειδικότερα του περί Χημικών Ουσιών Νόμου του 2010 [Ν. 78(Ι)/2010] και των με βάση 
αυτόν εκδοθέντων κανονισμών (Κ∆Π 324/2010, 331/2010, 332/2010, 333/2010, 
334/2010), σύμφωνα με στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τον 
εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, επηρεάζονται πέραν των χιλίων 
επιχειρηματιών, αφού αυτοί προβλέπουν υποχρεώσεις που προκύπτουν από τους 
Ευρωπαϊκούς Κανονισμούς 1907/2006 (REACH) και 1272/2008 (CLP), που έχει ήδη 
υιοθετήσει η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 8 Ιουλίου 2010. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα, οι υπό 
αναφορά κανονισμοί έτυχαν νομοτεχνικού ελέγχου από το γραφείο της. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών, 
γι’ αυτό και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Χημικών Ουσιών 
(Ταξινόμηση, Συσκευασία και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και Μειγμάτων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς «Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
τους υπό αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
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14 και την 21η Οκτωβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.    

 Σκοπός των κανονισμών είναι η πλήρης μεταφορά στην εθνική νομοθεσία των 
διατάξεων της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική 
αγορά.  Η εναρμόνιση με την εν λόγω Οδηγία ξεκίνησε και έχει ήδη επιτευχθεί σε 
μεγάλο βαθμό με την ψήφιση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, στις 8 Ιουλίου 2010, 
του περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης 
Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου [Ν. αρ. 76(Ι)/2010], που αποτελεί το νόμο 
πλαίσιο με τον οποίο θεσπίστηκαν οι γενικές διατάξεις που διευκολύνουν την άσκηση 
της ελευθερίας εγκατάστασης των παροχέων υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία, καθώς και 
την ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών που προσφέρονται στη ∆ημοκρατία από 
παροχείς που βρίσκονται εγκατεστημένοι σε άλλα κράτη μέλη. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο 44 της προαναφερόμενης Οδηγίας για 
τις υπηρεσίες, τα κράτη μέλη ήταν υποχρεωμένα να εναρμονιστούν με αυτή μέχρι τις 
28 ∆εκεμβρίου 2009.   

 Συναφώς, επισημαίνεται ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί κατατέθηκαν στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 Ιανουαρίου 2010 και αρχικά παραπέμφθηκαν για 
εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, η οποία 
ωστόσο σε συνεδρία της, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2010, αποφάσισε την 
παραπομπή τους στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, που 
εξέταζε τότε το νομοσχέδιο για την ελευθερία εγκατάστασης παρόχων υπηρεσιών και 
την ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών. 

 Στη συνέχεια η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας σε 
συνεδρία της, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2010, έκρινε ότι οι παρόντες κανονισμοί μαζί 
με το νομοσχέδιο πλαίσιο για τις υπηρεσίες και πακέτο άλλων εναρμονιστικών με την 
Οδηγία 2006/123/ΕΚ νομοσχεδίων και κανονισμών άπτονταν θεμάτων εργασιακού 
καθεστώτος, γι’  αυτό και εισηγήθηκε την παραπομπή τους ως πακέτου στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο πρόεδρος της 
οποίας αποδέχτηκε την εισήγηση αυτή. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωπος του 
Γραφείου Προγραμματισμού, το οποίο ορίστηκε με την υπ’  αριθμόν 67.460 απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 9 Ιουλίου 2008, ως η συντονιστική αρχή 
για την υιοθέτηση της εν λόγω Οδηγίας για τις υπηρεσίες, δήλωσε ότι οι 
προτεινόμενες τροποποιήσεις στους κανονισμούς κρίθηκαν σκόπιμες, ύστερα από 
σχετική διαβούλευση που συντόνισε το Γραφείο Προγραμματισμού μαζί με το αρμόδιο 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και άλλους εμπλεκόμενους 
φορείς, με σκοπό την αξιολόγηση της συμβατότητας (screening) της εν λόγω 
νομοθεσίας και της διοικητικής πρακτικής με τη συγκεκριμένη Οδηγία. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους κανονισμούς, 
σκοπός των προτεινόμενων εναρμονιστικών κανονισμών είναι η απλοποίηση της 
διαδικασίας έκδοσης πιστοποιητικού για την εγγραφή ή ανανέωση εγγραφής 
οποιασδήποτε εγκατάστασης ή για την εγγραφή ή ανανέωση εγγραφής ενδιάμεσου, 
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καθώς και η απλοποίηση της διαδικασίας έκδοσης άδειας παρασκευής ή και 
συσκευασίας υλικών για πώληση.   Η απλοποίηση επιτυγχάνεται με την κατάργηση 
της απαίτησης για υποβολή πιστοποιημένων αντιγράφων των διάφορων 
απαιτούμενων πιστοποιητικών από τους αιτητές, με αποτέλεσμα στο εξής να γίνονται 
δεκτά και αντίγραφα των πιστοποιητικών αυτών. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις αναμένεται 
να συμβάλουν στη διευκόλυνση των επενδύσεων από άτομα που δραστηριοποιούνται 
στον τομέα της εισαγωγής, εμπορίας, επεξεργασίας και χρήσης ζωοτροφών. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ και των αγροτικών οργανώσεων εξέφρασαν τη 
συμφωνία τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των υπό 
αναφορά κανονισμών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου είναι εδώ να κάνει την παρέμβασή του;  ∆εν είναι εδώ;  
∆ιότι μας είπε σήμερα το πρωί ότι, όταν υπάρχουν θέματα ζωοτροφών, είναι ο ειδικός 
και θα τοποθετείται.  Λείπει, λείπει η μοίρα του!   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε… 

 Κύριε Γεωργίου, θέλετε να μιλήσετε; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆ε νομίζω να είπε κάτι τέτοιο ο κ. Νεοφύτου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε νομίζετε;  Αμφισβητείτε τον Πρόεδρο της Βουλής δηλαδή; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ειδικά για ζωοτροφές… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επικαλούμαι τη μαρτυρία των συναδέλφων μου στη σύσκεψη των αρχηγών! 

 Λοιπόν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   
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 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Υφαντουργικών Προϊόντων 
(Προσδιορισμός Ινικής Σύνθεσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 
κανονισμούς «Οι περί Υφαντουργικών Προϊόντων (Προσδιορισμός Ινικής 

Σύνθεσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 26 
Οκτωβρίου 2010. Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
35 του περί Εμπορικών Περιγραφών Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Υφαντουργικών Προϊόντων (Προσδιορισμός Ινικής Σύνθεσης) Κανονισμών, με στόχο 
την περαιτέρω εναρμόνισή τους με το κοινοτικό κεκτημένο.  

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά  
κανονισμούς, η τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, ώστε το εθνικό δίκαιο να εναρμονιστεί 
με την Οδηγία 2009/122/ΕΚ με την επέκταση του πεδίου εφαρμογής των υφιστάμενων 
κανονισμών και την προσθήκη της ίνας μελαμίνης στο σχετικό πίνακα, όπου 
καθορίζονται και οι αντίστοιχες μέθοδοι δοκιμών, έτσι ώστε η εθνική νομοθεσία να 
συμβαδίζει με την τεχνική πρόοδο. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Στη βάση των πιο πάνω, στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας διαμορφώθηκαν οι ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των υπό 
αναφορά κανονισμών.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
κατά τη συζήτηση των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για σκοπούς 
τελικής τοποθέτησης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.182-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

 

2. Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος  
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.183-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί της Θαλάσσιας 
Στρατηγικής Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.184-2010). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος   

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου για το Σύνδρομο 
Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας του 2011 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.185-2010). 

Υγείας  Υγείας  

 

 

 

5. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης 
Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, 
Προμήθειας και Τιμών) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος  
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.186-2010). 

Υγείας  Υγείας  

6. O περί της Καταπολέμησης 
Ορισμένων Μορφών Εκδηλώσεων 
Ρατσισμού και Ξενοφοβίας μέσω 
του Ποινικού ∆ικαίου Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.187-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

7. O περί Εγγραφής Τεχνολόγων 
Ακτινολόγων και Τεχνολόγων 
Ακτινοθεραπευτών Νόμος του 
2010. 

Υγείας  Υγείας  
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.188-2010). 

8. Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων 
(Έλεγχος Ίδρυσης και 
Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.189-2010). 

Υγείας  Υγείας 

9. Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων 
(Έλεγχος Ίδρυσης και 
Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.190-2010). 

Υγείας  Υγείας  

10. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3)  
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.191-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

11. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4)  
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

12. Οι περί της Πρόληψης και της 
Καταστολής της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους (Επιτηρητές 
Σταδίων) Κανονισμοί του 2010.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.130-2010). 

Παιδείας και Πολιτισμού  Νομικών  

13. Έγγραφο του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας (αρ. 1/2010) που 
αφορά την παράταση υπηρεσιών 
έκτακτων υπαλλήλων, σύμφωνα 
με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 1010.016). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ορφανοτροφείου και 
Τεχνικής Σχολής (∆ημητράκης Γ. 
∆ιανέλλος εκ Λάρνακος) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.058-2010). 

Νίκο Κλεάνθους, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας 

 Νομικών  

2. Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.059-2010). 

Λευτέρη Χριστοφόρου, 
Σωτήρη Σαμψών, 
Γεώργιο Γεωργίου, 
Κυριάκο Χατζηγιάννη, 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  
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Ζαχαρία Κουλία και 
Γιώργο Βαρνάβα, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.280, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Βιοτεχνών Επαγγελματιών 
Καταστηματαρχών (ΠΟΒΕΚ) για δημιουργία εγγυοδοτικού μηχανισμού από το κράτος 
για χρηματοδότηση μικρομεσαίων επιχειρήσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.281, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της ΠΟΒΕΚ Λάρνακας για δημιουργία χώρου στάθμευσης στο 
εμπορικό κέντρο της πόλης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.282, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της ΠΟΒΕΚ Λάρνακας για ορθή διαφώτιση των Λαρνακέων με 
στόχο να πεισθούν να χρησιμοποιούν τα λεωφορεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.283, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της ΠΟΒΕΚ Λάρνακας για κατάργηση του καθεστώτος του 
πεζόδρομου στην εμπορική οδό Ερμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.284, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα σε ποιο 
στάδιο βρίσκεται το θέμα της μετακίνησης των πετρελαιοδεξαμενών της Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.285, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει τα παράπονα που διατυπώνει η Παγκύπρια Οργάνωση Βιοτεχνών 
Επαγγελματικών Καταστηματαρχών (ΠΟΒΕΚ) για μη εφαρμογή της νομοθεσίας που 
αφορά τα ξεπουλήματα, καθώς και για ύπαρξη παραπλανητικών διαφημίσεων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.286, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Βιοτεχνών Επαγγελματιών 
Καταστηματαρχών (ΠΟΒΕΚ) Λάρνακας για ορθή διαχείριση των πλατειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.287, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει τα αιτήματα του Συνδέσμου Ψαράδων Κάτω Πάφου για: 

1. εισαγωγή σχεδίου ρύθμισης χρεών των ψαράδων, κατά το πρότυπο του 
σχεδίου που εφαρμόστηκε για τα αγροτικά χρέη, 

2. εισαγωγή εκ νέου σχεδίου πρόωρης αφυπηρέτησης των ψαράδων και 

3. επιδοτήσεις προς τους ψαράδες για σκοπούς εκσυγχρονισμού των αλιευτικών 
τους σκαφών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.288, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα για τα εξής: 

1. Είναι αληθές ότι οι υπηρεσίες/γραφεία του ΟΗΕ στην Κύπρο απέστειλαν 
πρόσκληση στο λεγόμενο “πρέσβη” της Τουρκίας στην κατεχόμενη Κύπρο να 
παρευρεθεί στην τελετή εγκαινίων του οδοφράγματος του Λιμνίτη; 

2. Είναι αληθές ότι, παρά την αντίδραση και τις παραστάσεις της κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, τα Ηνωμένα Έθνη αρνήθηκαν ή/και αμέλησαν ή/και 
παρέλειψαν να ανακαλέσουν την παράνομη πρόσκληση; 

3. Είναι αληθές ότι, αντί ανάκλησης της πρόσκλησης, τα Ηνωμένα Έθνη 
υπέπεσαν σε νέο ολίσθημα/ατόπημα με ανάκληση όλων των προσκλήσεων 
που διαβιβάστηκαν στους πρέσβεις των χωρών/μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης; 

4. ∆εδομένου ότι η ενέργεια των Ηνωμένων Εθνών να αποστείλουν πρόσκληση 
προς τον παράνομο Τούρκο πρέσβη στα κατεχόμενα συνιστά ευθεία και σαφή 
παραβίαση των Ψηφισμάτων 541 και 550 του Συμβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ, 
σε ποιες ενέργειες, διαβήματα και παραστάσεις έχει προβεί ή προτίθεται να 
προβεί η κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.289, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τα τελευταία χρόνια αρχίζουν να πυκνώνουν οι καταγγελίες για περιστασιακή 
εμφάνιση διάφορων αποβλήτων (π.χ. περιττώματα) σε παραλίες και θαλάσσιες 
περιοχές λουομένων στην Κύπρο.  Κατά την εξέταση αυτών των υποθέσεων και των 
καταγγελιών αποδείχθηκε ότι δεν υπάρχει κρατική υπηρεσία η οποία να είναι 
αρκούντως εξουσιοδοτημένη, αλλά και εξοπλισμένη, ώστε να εφαρμόζει σε τέτοιες 
περιπτώσεις μέτρα αντιρρύπανσης κατά τον ίδιο οργανωμένο τρόπο που φαίνεται να 
μπορεί να γίνει σε περίπτωση εμφάνισης πετρελαιοκηλίδας. 

 Τίθενται πολύ σοβαρά ερωτήματα όσον αφορά τη στελέχωση και τον αριθμό 
προσωπικού μιας τέτοιας υπηρεσίας, τον εξοπλισμό με σκάφη και ιδιαίτερα με 
κατάλληλα (state of the art) εργαλεία εντοπισμού ρύπανσης και καθαρισμού της 
θάλασσας.  Ιδιαίτερα, αμφιβάλλω αν υπάρχει δυνατότητα άμεσης τοποθέτησης 
αντιρρυπαντικού πλωτού τείχους (anti-pollution boom), ώστε -όσο είναι εφικτό, έστω 
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και προσωρινά- η ρύπανση, επιφανείας τουλάχιστον, να μην επιτρέπεται να εισχωρεί 
στις περιοχές προστασίας των λουομένων, μέχρι να ανακαλυφθεί η πηγή και να λυθεί 
το πρόβλημα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να εξετάσει το κενό που υπάρχει σε σχέση με την 
αρμοδιότητα κάποιας κρατικής υπηρεσίας για περισυλλογή και αφαίρεση αποβλήτων 
από τη θάλασσα όπως είναι τα σκουπίδια, τα περιττώματα, οι πλαστικές σακούλες και 
οποιοδήποτε άλλο υλικό προκαλεί ρύπανση της θάλασσας που δεν είναι κατ’ ανάγκη 
ρύπανση από πετρελαιοειδή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.290, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή να τροποποιήσει τη λειτουργία 
του προειδοποιητικού ήχου που έχει εγκατασταθεί και ενεργοποιείται, όταν ξεκινά ο 
κάθε ιμάντας, για να μεταφέρει τις αποσκευές στην αίθουσα αφίξεων του αεροδρομίου 
Λάρνακας και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει και ποια θα είναι η τροποποίηση 
που θα γίνει, έτσι ώστε να μη δημιουργείται αχρείαστη ηχορρύπανση στην εν λόγω 
αίθουσα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.291, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το νερό στην κοινότητα Αγκλεισίδες κρίθηκε από τις 
Υγειονομικές Υπηρεσίες ως ακατάλληλο, και, εάν ναι, ποια μέτρα έχουν ληφθεί μέχρι 
σήμερα και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν, εάν συνεχίζεται η ακαταλληλότητα του 
νερού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.292, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πόσοι διαδραστικοί πίνακες έχουν τοποθετηθεί σε δημόσια σχολεία 
με μέριμνα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και πόσοι με μέριμνα των 
συνδέσμων γονέων αναλυτικά για κάθε σχολείο μέχρι σήμερα.  Επίσης, να 
ενημερώσει το σώμα ποιες είναι οι προθέσεις του υπουργείου για τη νέα σχολική 
χρονιά στην εισαγωγή των διαδραστικών πινάκων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.293, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο ενισχύει η πολιτεία τους χορευτές μας οι οποίοι 
εκπροσωπούν επάξια την πατρίδα μας σε παγκόσμιους διαγωνισμούς στο εξωτερικό 
και τυγχάνουν και μεγάλης προβολής από διεθνή ειδησεογραφικά πρακτορεία και 
ΜΜΕ.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
                    Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.294, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



 66

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε εγκύκλιο του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων 
του Υπουργείου Οικονομικών, ημερομηνίας 13 Αυγούστου 2010, προς όλο το 
φοροθετικό προσωπικό καθορίζεται η φορολογική μεταχείριση εισοδήματος από 
πώληση ηλεκτρικής ενέργειας προς την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου μέσω 
φωτοβολταϊκών συστημάτων.  Ανάμεσα σε άλλα, αναφέρεται ότι ο ιδιοκτήτης κτιρίου ή 
υποστατικού στο οποίο έχει εγκατασταθεί μικρό φωτοβολταϊκό σύστημα, όπως ο όρος 
αυτός ερμηνεύεται από την Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού για σκοπούς επιδότησης, δεν υπόκειται σε φορολογία.  
Εάν όμως το κτίριο ή υποστατικό αυτό εκμισθωθεί σε τρίτους, τότε αποτελεί μέρος 
οικονομικής δραστηριότητας και τα έσοδα από την πώληση της ηλεκτρικής ενέργειας 
υπόκεινται σε φορολογία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί υπάρχει αυτή η αυστηρή φοροθετική ρύθμιση, που μετατρέπει 
σε αντικίνητρο την τοποθέτηση φωτοβολταϊκών συστημάτων σε οικοδομές, κτίρια και 
υποστατικά, όταν αυτά εκμισθωθούν σε τρίτους (μέρος ή όλο).  Επίσης, παρακαλώ 
τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν 
εφαρμόζεται έστω και μόνο σε αυτό το αρχικό στάδιο της ανάπτυξης των 
φωτοβολταϊκών στην Κύπρο ένα ευνοϊκό φορολογικό καθεστώς ως κίνητρο για την 
υποβοηθούμενη έναρξη (take off) της χρήσης της ηλιακής αυτής τεχνολογίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.295, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σωτήρη Σαμψών 

 Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.296, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στη συμβολή των λεωφόρων Ομήρου και Βύρωνος, σε ένα από τα κεντρικά 
και επίκαιρα σημεία της πρωτεύουσας, δίπλα στο κτίριο του Κυπριακού Μουσείου 
Λευκωσίας και στη Βουλή των Αντιπροσώπων, καθώς και στον περίβολο του παλαιού 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας βρίσκονται δύο εξαιρετικά δείγματα αποικιακής 
αρχιτεκτονικής.  Τα κτίρια, όπως παρουσίασε και με σχετικό ρεπορτάζ του ο 
δημοσιογράφος Αριστείδης Βικέτος στην εφημερίδα “Ο Φιλελεύθερος”, βρίσκονται 
σήμερα υπό κατάρρευση.  Η οπτική εικόνα των κτιρίων αυτών είναι απογοητευτική και 
προκαλεί χείριστη εντύπωση σε ντόπιους και ξένους περαστικούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει πρόθεση άμεσης παρέμβασης, για να αποτραπεί η κατάρρευση των 
εν λόγω κτιρίων; 

2. Υπάρχει σχέδιο και χρονοδιάγραμμα για την αποκατάσταση των κτιρίων και για 
μελλοντική τους χρήση; 

3. Ποιο είναι το ιδιοκτησιακό καθεστώς των κτιρίων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.297, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κτίριο του παλαιού νοσοκομείου Λάρνακας αποτελεί αρχιτεκτονικό στολίδι 
και βρίσκεται σε κεντρικό σημείο της πόλης.  Μετά την κατασκευή του νέου Γενικού 
Νοσοκομείου Λάρνακας, το κτίριο φιλοξενεί αριθμό εξωτερικών ιατρείων, παραμένει 
ωστόσο ουσιαστικά αναξιοποίητο και ασυντήρητο.  Το ίδιο συμβαίνει και με τον 
περιβάλλοντα χώρο, ο οποίος θα μπορούσε με την κατάλληλη τοπιοτέχνηση να 
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μετατραπεί σε έναν αξιόλογο πνεύμονα πρασίνου στο κέντρο της πόλης.  Κατά 
καιρούς έχουν ακουστεί διάφορες σκέψεις για αλλαγή χρήσης του κτιρίου του παλαιού 
νοσοκομείου, όπως η φιλοξενία του δημαρχείου κ.λπ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει πρόθεση αξιοποίησης του κτιρίου του παλαιού νοσοκομείου, 
δεδομένου ότι αυτό παραμένει σήμερα, στο μεγαλύτερο μέρος του, 
αναξιοποίητο και εγκαταλελειμμένο; 

2. Υπάρχει πρόθεση συντήρησης και ανακαίνισης του κτιρίου, ώστε να αναδειχθεί 
η αρχιτεκτονική του αξία και να προβληθεί η ιστορικότητά του; 

3. Υπάρχουν σχέδια αξιοποίησης του περιβάλλοντος χώρου, ώστε να καταστεί 
επισκέψιμος χώρος και πραγματικός πνεύμονας πρασίνου στο κέντρο της 
Λάρνακας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.298, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ακριβές ύψος των οφειλών της κυβέρνησης προς το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και για το χρονοδιάγραμμα σταδιακής αποπληρωμής των 
οφειλών αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.299, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πότε αναμένεται να αρχίσουν τα κατασκευαστικά έργα για τα Ε΄ 
και Στ΄ ∆ημοτικά Σχολεία Αραδίππου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.300, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέφερε στη γενική 
συνέλευση του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΕΒΕ) Λάρνακας στις 6 
Οκτωβρίου 2010 ότι το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του στις 8 Οκτωβρίου 
2010 θα αποφάσιζε οριστικά την έναρξη των εργασιών για άμεση μετακίνηση των 
εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών και υγραερίου από τη Λάρνακα και μάλιστα ότι τα 
έργα θα ξεκινούσαν στις 9 Οκτωβρίου 2010. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο έχει ληφθεί οριστική και τελεσίδικη απόφαση από το Υπουργικό 
Συμβούλιο στη συνεδρία του στις 8 Οκτωβρίου 2010 για έναρξη των εργασιών 
για μετακίνηση των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών και υγραερίου από τη 
Λάρνακα, 

2. κατά πόσο έχει επέλθει συμφωνία μεταξύ κυβέρνησης και εταιρειών 
πετρελαιοειδών, 

3. πότε αναμένεται να ολοκληρωθούν τα κατασκευαστικά έργα στο Βασιλικό και  
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4. πότε αναμένεται να μετακινηθούν οι εγκαταστάσεις πετρελαιοειδών και 
υγραερίου, δεδομένου ότι μέχρι σήμερα εμείς οι Λαρνακείς έχουμε ακούσει 
κατά καιρούς διάφορες και διαφορετικές ημερομηνίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.301, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς η κυβέρνηση αντιμετωπίζει την προοπτική το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων να αποκτήσει ανεξάρτητη διαχειριστική επιτροπή, ώστε να 
πάψει διαχειριστής του ταμείου να είναι ο εκάστοτε Υπουργός Οικονομικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.302, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναλυτικά για το ύψος των οφειλών των δήμων προς τα ταμεία 
συντάξεως των υπαλλήλων.  Υποβάλλεται η παράκληση όπως δοθούν αναλυτικά τα 
στοιχεία κατά δήμο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.303, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία του κράτους, ο αριθμός των εγγεγραμμένων 
ανέργων στην επαρχία Λάρνακας έχει σημειώσει θεαματική αύξηση, της τάξης του 
120%, μεταξύ 2009 και 2010. 

 Υπό το φως των στοιχείων αυτών, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση, 
προκειμένου να αντιμετωπιστεί το οξύ ανεργιακό πρόβλημα στην επαρχία Λάρνακας, 
και ειδικά για τα έργα ανάπτυξης που προγραμματίζεται να ξεκινήσουν εντός του 
2011, τα οποία αναμένεται να δημιουργήσουν νέες θέσεις απασχόλησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.304, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση, μέσα στα πλαίσια του νέου θεσμικού 
πλαισίου που προωθείται για την αναβάθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης, να 
θεσμοθετηθεί η δημοτική αστυνομία για καλύτερη αντιμετώπιση των προβλημάτων: 

1. αστυνόμευσης των αστικών περιοχών,  

2. βεβαίωσης τροχονομικών παραβάσεων, όπως η στάθμευση μηχανοκίνητων 
τροχοφόρων επί πεζοδρομίων, 

3. βεβαίωσης αγορανομικών παραβάσεων, 

4. επιβάρυνσης της αστυνομικής δύναμης Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.305, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει διαδικασία απαλλοτρίωσης της τουρκοκυπριακής 
γης που έχει δοθεί ως οικόπεδα (π.χ. Α4, Α5) σε πρόσφυγες για ανέγερση κατοικιών 
στο συνοικισμό αυτοστέγασης Ζυγίου και, εάν ναι, σε ποιο στάδιο βρίσκεται.» 



 69

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.306, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει σε τοποθέτηση ανελκυστήρων 
στις τρεις πολυκατοικίες της οδού Συρίου, με αριθμούς 18, 20, και 22, στο συνοικισμό 
Αγίων Αναργύρων Β΄ στη Λάρνακα, λόγω του ότι διαμένουν πολλοί ηλικιωμένοι σε 
αυτές, και, εάν ναι, ποιο είναι το σχετικό χρονοδιάγραμμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.307, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί, δέκα και πλέον μήνες μετά την ψήφιση του νόμου για 
εναρμόνιση της περί Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΙΣΤΕ) νομοθεσίας 
με την ευρωπαϊκή Οδηγία 2005/36/ΕΚ, τόσο ο ίδιος όσο και οι λειτουργοί του 
υπουργείου του καταστρατηγούν το νόμο και δεν επιτρέπουν στις ΙΣΤΕ να 
λειτουργήσουν στα πλαίσια της δικαιόχρησης προγραμμάτων σπουδών με ευρωπαϊκά 
πανεπιστήμια, με αποτέλεσμα ζημιές χιλιάδων ευρώ για τις ΙΣΤΕ. 

 Παρακαλείται επίσης να ενημερώσει το σώμα γιατί ο ίδιος και οι λειτουργοί του 
υπουργείου του, ενώ έχουν στα χέρια τους από τον περασμένο Ιούνιο 
συμπληρωματική προειδοποιητική επιστολή σχετική με τον υπό αναφορά νόμο, 
ουδεμία ενημέρωση ή πρόταση έκαναν στη Βουλή για διόρθωση του νόμου και αντ’ 
αυτού εν κρυπτώ και παραβύστω έστειλαν απαντητική επιστολή, που στην ουσία εις 
ουδέν απαντά. 

 Καλείται ο υπουργός να απαντήσει άμεσα στις ΙΣΤΕ, όπως προνοεί ο νόμος, 
ότι ενημερώθηκε, να εγκρίνει τη λειτουργία τους στα πλαίσια του πιο πάνω χωρίς άλλη 
κωλυσιεργία και να καταθέσει άμεσα στη Βουλή τόσο τη συμπληρωματική 
προειδοποιητική επιστολή όσο και την απάντηση και τυχόν άλλες ενέργειες της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.308, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησης με αρ. 23.06.009.04.1015, ημερομηνίας 7 Απριλίου 
2010, που αφορούσε την τοποθέτηση φώτων τροχαίας στην είσοδο του οικισμού 
“Κόκκινες” στη Λάρνακα, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων ποιο είναι το σχέδιο που ετοίμασε παλαιότερα το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων για το εν λόγω θέμα, αν σήμερα μπορεί να εφαρμοστεί και, εάν ναι, 
πότε υπολογίζεται να πραγματοποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.309, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε συνέχεια της ερώτησης με αρ. 23.06.009.04.1331, ημερομηνίας 24 Ιουνίου 
2010, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους δεν έχει ετοιμαστεί μελέτη 
οικονομικής βιωσιμότητας για το Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης Κάβο Γκρέκο 
και πώς θα καλύπτεται τώρα το οικονομικό κόστος του κέντρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.310, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως απαντήσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 
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1. Ποιες είναι οι συνολικές υποχρεώσεις που έχει το κράτος για πληρωμή 
αποζημιώσεων για απαλλοτριώσεις από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας; 

2. Με ποιο ποσό επιβαρύνεται κάθε χρόνο το κράτος για τόκους από τη μη 
πληρωμή αποζημιώσεων για απαλλοτριώσεις; 

3. Για ποιο ποσό έχουν εκδοθεί αποφάσεις δικαστηρίων και θα πρέπει το κράτος 
να ανταποκριθεί άμεσα; 

4. Ποιο ποσό συμπεριλαμβάνει για το πιο πάνω θέμα ο προϋπολογισμός του 
2011;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.311, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου Στυλιανίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ύψος των συντάξεων που καλείται να πληρώσει το 
κράτος για κρατικούς αξιωματούχους ως ακολούθως: 

1. Συνολικό ύψος των συντάξεων των κρατικών αξιωματούχων. 

2. Αναλυτική κατάσταση ανά σύνταξη με δικαιούχους πρώην υπουργούς, 
βουλευτές και ανώτατους κρατικούς αξιωματούχους. 

3. Ποσοστό του ως άνω ποσού στο συνολικό ποσοστό των συντάξεων του 
κρατικού τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.312, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα, που αφορούν το Λύκειο Αγίου 
Γεωργίου στη Λάρνακα: 

1. Ποιοι οι λόγοι για τους οποίους υπάρχει καθυστέρηση στα έργα που 
διεξάγονται; 

2. Ποιο ήταν το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των έργων και ποιο είναι το 
πραγματικό; 

3. Ποιο είναι το συνολικό κόστος ανακαίνισης, ποιο ήταν το προβλέψιμο κόστος 
και πού έχει ανέλθει αυτό στη συνέχεια; 

4. Σε περίπτωση ανέγερσης νέου κτιρίου, θα κόστιζε λιγότερο ή το ίδιο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.313, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ο ιδιώτης ο οποίος έχει αδειοδοτηθεί για τη δημιουργία μονάδας 
επεξεργασίας αποβλήτων κατεδαφίσεων και οικοδομών στην Πάφο έχει προχωρήσει 
στη χρήση της σχετικής άδειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.314, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά τη μεγάλη πυρκαγιά στην περιοχή Κυπροβάσας-Μαχαιρά στις 22 
Αυγούστου, οι Υπουργοί Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και 
Εσωτερικών με δηλώσεις τους απέρριψαν κάθε διασύνδεση της παρουσίας χιλιάδων 
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κυνηγών στην περιοχή με τη μεγάλη καταστροφή.  Η αιτία της πυρκαγιάς, όπως 
είπαν, ήταν κακόβουλος εμπρησμός.  ∆ιερωτάται κανείς γιατί οι υπουργοί απέκλεισαν 
εξαρχής το ενδεχόμενο ανάμεσα στους εκατοντάδες κυνηγούς που διακινούνταν στην 
περιοχή να υπήρχε ένας εγκληματίας ο οποίος για οποιοδήποτε λόγο να έχει προβεί 
σε αυτή την εγκληματική πράξη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν μετά από δυο μήνες οι έρευνες της πυροσβεστικής και της 
αστυνομίας έχουν δώσει έστω και ενδείξεις σχετικά με τους υποτιθέμενους εμπρηστές 
που προκάλεσαν τη μεγάλη καταστροφή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.315, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η χημική ουσία “ενδοκρινικός διαταρράκτης 
∆ισφαινόλη Α” (BPA) χρησιμοποιείται ευρύτατα στο θερμικό χαρτί αποδείξεων από 
ταμειακές μηχανές και αυτόματες ταμειολογιστικές μηχανές.  Έρευνες στις Ηνωμένες 
Πολιτείες Αμερικής πιστοποιούν την παρουσία ισχυρών συγκεντρώσεων της ουσίας 
αυτής στο 40% των αποδείξεων ταμειακών μηχανών που δοκιμάστηκαν σε 
εργαστήριο.  Εργαζόμενοι στο λιανικό εμπόριο που χειρίζονται τις ταμειακές μηχανές 
και έρχονται σε συχνή επαφή με το θερμικό χαρτί είχαν 30% περισσότερη BPA στο 
σώμα τους από το μέσο όρο των ενηλίκων των ΗΠΑ και 34% περισσότερη BPA από 
τους άλλους εργαζομένους.  Μάλιστα, έρευνα για λογαριασμό του “Environmental 
Working Group” στις ΗΠΑ διαπίστωσε ότι στο 40% των αποδείξεων ταμειακών 
μηχανών που δοκιμάσθηκαν σε εργαστήριο βρέθηκε καθαρή BPA σε συγκεντρώσεις 
μεταξύ 0,8% έως και σχεδόν 3%. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν εξεταστεί οι επιπτώσεις στην υγεία των εργαζομένων και 
των καταναλωτών από την παρουσία BPA στα προϊόντα από θερμικό χαρτί και αν 
σκοπεύει να προχωρήσει στην εκπόνηση σχετικού σχεδίου δράσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.316, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
προς το βουλευτή κ. Νίκο Τορναρίτη (ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.168) ότι η δωρεάν 
διανομή φρούτων στα δημοτικά σχολεία επρόκειτο να εφαρμοστεί κατά τη διάρκεια της 
σχολικής χρονιάς 2009-2010 στα δημοτικά σχολεία Πάφου και Λάρνακας και ότι 
προγραμματίζεται η εφαρμογή του θεσμού αυτού σε παγκύπρια βάση κατά τη σχολική 
χρονιά 2010-2011. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει εφαρμοστεί η υπουργική δέσμευση προς τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.317, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα των ελέγχων για την ποιότητα του νερού 
ύδρευσης στις πιο κάτω περιπτώσεις: 

1. Γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται από διανομείς και πωλητές νερού και 
ντεπόζιτα με κερματοδέκτες. 

2. Γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται από τις βιομηχανίες εμφιάλωσης νερού. 
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3. Εμφιαλωμένο νερό σε πλαστικές μπουκάλες. 

4. Ντεπόζιτα από τα οποία υδροδοτούνται κοινότητες και δήμοι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.318, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από απάντηση του Υπουργού Εσωτερικών κ. Συλικιώτη 
σε παλαιότερή μου ερώτηση με αριθμό 23.06.009.04.1391 ότι ο υπουργός παραχωρεί 
άδεια κυνηγιού κορακοειδών κατά παρέκκλιση.  Όπως πληροφορήθηκα, η 
παρέκκλιση δεν έχει εφαρμοστεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους η εν λόγω παρέκκλιση δεν έχει 
εφαρμοστεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.319, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με την πρόσφατη τροποποίηση του άρθρου 12 του περί ∆ασών 
Νόμου έχει καθοριστεί σημαντικός αριθμός δέντρων για τα οποία απαγορεύεται όχι 
μόνο η εκκοπή, αλλά και το κλάδεμα ή και οι εργασίες που επηρεάζουν το ριζικό 
σύστημα των δέντρων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι εργολάβοι των επαρχιακών διοικήσεων έχουν ενημερωθεί για 
τις νέες πρόνοιες της νομοθεσίας και αν εξασφαλίζουν τις απαραίτητες άδειες από το 
διευθυντή του Τμήματος ∆ασών, όπως ορίζει το άρθρο 12 του περί ∆ασών Νόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.320, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το αίτημα του Γυμνασίου Καθολικής 
στη Λεμεσό για τοποθέτηση ανελκυστήρα, ο οποίος θα εξυπηρετεί τις ανάγκες 
μετακίνησης παιδιών με κινητικά προβλήματα στους χώρους διδασκαλίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.321, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να αιτιολογήσει με περισσότερη 
πειστικότητα τους λόγους άρνησης του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως να 
παραχωρήσει άδεια οικοδομής σε αθλητικό σύλλογο (αρ. αιτήσεως ΛΕΥ/01389/2010). 

 Επισυνάπτεται η επιστολή του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως στην 
οποία παρατίθενται οι λόγοι άρνησης χορήγησης της άδειας.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
                    Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.322, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο περιλαμβάνονται στις προγραμματισμένες φυτεύσεις του 
Τμήματος ∆ασών και μελισσοκομικά φυτά και, αν, ναι, με ποιο τρόπο γίνεται ο 
προγραμματισμός των φυτεύσεων στις συγκεκριμένες περιοχές.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.323, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ο Σύνδεσμος Αδειούχων Αχθοφόρων στο λιμάνι Λάρνακας, πάντα κατόπιν 
παρότρυνσης και σχετικής έγκρισης από την Αρχή Λιμένων, έχει προβεί σε αγορά 
εξοπλισμού για την εξυπηρέτηση της λειτουργίας των γερανογεφυρών. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη  Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ο εν λόγω εξοπλισμός θα μεταφερθεί και αυτός στο λιμάνι 
της Λεμεσού και θα δοθεί αποζημίωση και, εάν όχι, ποιος θα επωμισθεί το κόστος, 
αφού θα καταστούν αχρείαστα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.324, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τα τούβλα που χρησιμοποιούνται για την ανέγερση 
του Ε΄ ∆ημοτικού Σχολείου Αγλαντζιάς προέρχονται από τα κατεχόμενα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη  Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν είναι διαπιστωμένο ότι όντως τα τούβλα που χρησιμοποιούνται 
από τον εργολάβο έχουν παραχθεί σε τουβλοποιείο στα κατεχόμενα ή είναι παράνομα 
εισηγμένα από την Τουρκία ή άλλη τρίτη χώρα κατά παράβαση του κανονισμού της 
Πράσινης Γραμμής.  Παράλληλα, παρακαλώ όπως ενημερωθούμε αν έχουν 
διενεργηθεί εξετάσεις για τη δομική ικανότητα των συγκεκριμένων τούβλων και αν 
τηρούν όλες τις προδιαγραφές που απαιτούνται για τα συγκεκριμένα προϊόντα εντός 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.001.009.01.005, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 

2006 , του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 15/09/2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας προέβησαν κατά την 
περίοδο Ιανουαρίου - Οκτωβρίου 2006 σε έλεγχο 561 κολυμβητικών δεξαμενών από 
τις οποίες λήφθησαν 550 δείγματα νερού για εργαστηριακές εξετάσεις. 
∆ημοσιοποιήθηκαν τα ονόματα 37 κολυμβητικών δεξαμενών που δεν πληρούσαν τα 
μικροβιολογικά κριτήρια, όπως αυτά καθορίζονταν στους Περί ∆ημόσιων 
Κολυμβητικών ∆εξαμενών του 1996. Αντίγραφα των σχετικών ανακοινώσεων 
επισυνάπτονται 

 Πέραν τούτου, για τις περιπτώσεις κολυμβητικών δεξαμενών που δεν 
πληρούσαν τις πρόνοιες της νομοθεσίας, οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Υγείας έστειλαν επιστολές προς τις τοπικές αρχές, ως αρμόδια αρχή, για τη λήψη 
όλων των αναγκαίων μέτρων συμπεριλαμβανομένων και των δικαστικών, 

 Όσον αφορά τις προβληματικές περιπτώσεις κολυμβητικών δεξαμενών εντός 
δημοτικών ορίων, ζητήθηκαν τα σχετικά στοιχεία από τους δήμους μέσω του 
Υπουργείου Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή. 

 Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία αρμόδια αρχή για τις κολυμβητικές 
δεξαμενές ήταν και είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. Οι δε αρμοδιότητες των 
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Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας περιορίζονται στον εργαστηριακό 
έλεγχο των κολυμβητικών δεξαμενών, δηλ έχουν ευθύνη μόνο για την εφαρμογή των 
προνοιών που σχετίζονται με την υγειονομική κατάσταση των κολυμβητικών 
δεξαμενών. 

 Τέλος αναφέρεται ότι στη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας 
στις 06/07/2006, η Πρόεδρος ζήτησε από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου 
Εσωτερικών, ως η αρμόδια αρχή για εφαρμογή των προνοιών της Περί ∆ημοσίων 
Κολυμβητικών ∆εξαμενών Νομοθεσίας, όπως προωθήσει τροποποίηση του σχετικού 
νόμου και των σχετικών κανονισμών. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση, γιατί εκ παραδρομής δε δόθηκε έγκαιρα 
η απάντηση μας.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.                 
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.135, ημερομηνίας 27 
Οκτωβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.01.135 και 
ημερομηνίες 8 Νοεμβρίου 2006 και 15 Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα της εξομοίωσης του τρόπου πληρωμής των οικογενειών με τρία τέκνα 
με αυτόν των πολύτεκνων οικογενειών, έχει ρυθμιστεί νομοθετικά με τον περί 
Παροχής Επιδόματος Τέκνου (Τροποποιητικό) Νόμο του 2007, Ν.136(Ι)/2007, ο 
οποίος δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα στις 19 Οκτωβρίου 2007 και προνοεί 
τα ακόλουθα: 

«στις οικογένειες που έχουν τρία τέκνα, όταν ο αριθμός των τέκνων για τα οποία 
καταβάλλεται το επίδομα μειωθεί σε λιγότερα από τρία, θα εξακολουθεί να 
καταβάλλεται το ίδιο ύψος επιδόματος ανά τέκνο που δικαιούνται οι οικογένειες με 
τρία τέκνα, για τα υπόλοιπα σε μηνιαία βάση». 

3. Επομένως, με την πιο πάνω τροποποίηση, το θέμα που θίγει ο κ. Περδίκης 
έπαυσε να υφίσταται από τον Οκτώβριο του 2007.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.267, 

ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Προστασία των σημαντικών καλλιτεχνικών θησαυρών στο χώρο του παλιού 
νεκροταφείου Λευκωσίας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το 
πιο πάνω θέμα δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων. 

 Σύμφωνα με επιστολή του Υπουργείου Εσωτερικών με αρ. φακ. 19.21.2 και 
ημερομηνία 3.8.10 σε ερώτηση του κ. Γιώργου Περδίκη για τα σχέδια προστασίας και 
αξιοποίησης του χώρου του παλιού κοιμητηρίου Λευκωσίας, το κοιμητήριο είναι 
εγγεγραμμένο ως Ορθόδοξο Χριστιανικό Νεκροταφείο Λευκωσίας και το χώρο 
διαχειρίζεται η Εκκλησία της Κύπρου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.02.479, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2008, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερ. 15.9.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με στοιχεία του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων στην Επαρχία Πάφου 
λειτουργούν τρία γήπεδα γκολφ:  Aphrodite Hills, Venus Rock Estates (Χάποταμι) και 
Τσάδα Γκολφ. Σύμφωνα με τα στοιχεία που διαθέτει το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, 
τα γήπεδα έχουν προμηθευτεί τις πιο κάτω ποσότητες νερού για ύδρευση/άρδευση 
για τα έτη 2007 και 2008: 

Α.  Aphrodite Hills   

 2007 (κ.μ.) 2008 (κ.μ.) Παρατηρήσεις 

Ύδρευση 402.240 358.000 Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κουκλιών 

Άρδευση 347.400 190.400 Από το Κ.Υ.Ε. Πάφου 
(από τα λύματα που 
διοχετεύονται στον 
υδροφορέα και μικρές 
ποσότητες από τις 
γεωτρήσεις ∆ιαρίζου) 

Β.  Venus Rock Estates 

 2007 (κ.μ.) 2008 (κ.μ.) Παρατηρήσεις 

Ύδρευση 92.023  

20.706 

104.000 Από ιδιωτική ιδιόκτητη 
γεώτρηση 

Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κουκλιών 

Άρδευση 33.160 41.350 Από το Κ.Υ.Ε. Πάφου 
(*) 

*Μέσα στο 2007 εκτός από την πιο πάνω ποσότητα (33.160 κ.μ.) που δόθηκε από το 
Κ.Υ.Ε. Πάφου έχουν επίσης χρησιμοποιηθεί 80.000 κ.μ. νερού από το ιδιωτικό 
Φράγμα στο Χάποταμι. 

Γ.  Τσάδα 
Γκολφ 

 2007 (κ.μ.) 2008 (κ.μ.) Παρατηρήσεις 

Ύδρευση 650 1.250 Από Κοινοτική 
Υδατοπρομήθεια 
Τσάδας 
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Άρδευση 160.000 95.000 Το γήπεδο αρδεύεται 
από δύο ιδιωτικές 
γεωτρήσεις και μια 
ιδιωτική 
λιμνοδεξαμενή που 
συγκεντρώνει τα 
όμβρια νερά χωρ. 
180.000 κ.μ. 
Υπολογίζεται ότι μέσα 
στο 2007 
χρησιμοποιήθηκαν 
70.000 κ.μ. από τη 
δεξαμενή και 90.000 
κ.μ. από τις 
γεωτρήσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και βρίσκομαι 
πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.562, ημερομηνίας 10 Ιουνίου 2009, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή-υπενθύμιση, με αρ. 23.06.009.03.562, 
ημερομηνίας 16/9/10, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη για 
τον οικισμό “Βερεγγάρια” στα Πολεμίδια και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Αρμόδιοι ιατρικοί λειτουργοί του Υπουργείου Υγείας επισκέφθηκαν το χώρο του 
οικισμού με τη συνοδεία λειτουργών του ∆ήμου Κ. Πολεμιδιών και λειτουργών των 
Βρετανικών Βάσεων. Ο χώρος του οικισμού “Βερεγγάρια”, ο οποίος βρίσκεται υπό τον 
έλεγχο των Βρετανικών Βάσεων, καλύπτει έκταση 260 εκταρίων και γειτονεύει με 
οικίες και δημόσιο σχολείο που είναι υπό τον έλεγχο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
∆ιαπιστώθηκε ότι γενικά στους εξωτερικούς χώρους η περιοχή διατηρείται σε καλή 
κατάσταση, χωρίς λιμνάζοντα νερά, χόρτα ή οποιεσδήποτε ακαθαρσίες. 

3. Σε ό,τι αφορά όμως το εσωτερικό των κατοικιών, οι οποίες καλύπτονται από 
αμίαντο και ως εκ τούτου είναι εκτός προδιαγραφών για χρήση, έχουν παρατηρηθεί 
απορρίμματα τρωκτικών, γι’ αυτό πιστεύεται ότι κατοικούνται από τρωκτικά. Οι 
λειτουργοί των Βρετανικών Βάσεων ανάφεραν ότι έγινε, πριν δύο χρόνια, προσπάθεια 
καταπολέμησης των τρωκτικών χωρίς όμως να συνεχισθεί κι έτσι το πρόβλημα 
παραμένει. Υποδείχτηκε στους εκπροσώπους των Βάσεων ότι θα πρέπει να 
καταρτιστεί πρόγραμμα συστηματικής καταπολέμησης των τρωκτικών. 

4. Μετά από ενημέρωση του Υπουργείου από τον ∆ήμαρχο Κ. Πολεμιδιών για 
περιστατικά καρκίνου στην περιοχή γύρω από τον οικισμό “Βερεγγάρια”, η Μονάδα 
Παρακολούθησης Υγείας του Υπουργείου βρίσκεται σε διαδικασία διερεύνησης των 
ανησυχιών του ∆ήμου. Ο ∆ήμαρχος ανέλαβε να προσκομίσει περισσότερες 
πληροφορίες για τα περιστατικά καρκίνου και σε συνδυασμό με τα στοιχεία από το 
Αρχείο Καρκίνου το θέμα θα μελετηθεί από επιδημιολογικής πλευράς. Σημειώνεται δε 
ότι η δυνατότητα αξιόπιστης έρευνας σε μικρές περιοχές ενός δήμου είναι 
περιορισμένες. ∆ιερεύνηση τέτοιων περιπτώσεων μπορεί να γίνει και περιλαμβάνει 
την εξέταση του καταλόγου των περιστατικών καρκίνου, που εμφανίστηκαν στην εν 
λόγω περιοχή, για εντοπισμό τυχόν ασυνήθιστων ή σπάνιων ειδών καρκίνου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.305, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Θέμα: Λειτουργία του κέντρου “Μεσόγειος” 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.305 ημερ. 9/10/2009 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

• Η ∆ομή Απεξάρτησης και Θεραπείας “Μεσόγειος” είχε λάβει έγκριση από το 
Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου (ΑΣΚ) κατά το έτος 2009 για ενός έτους 
πιλοτική εφαρμογή στην περιοχή της Πύλας. Τα Θεραπευτικά Προγράμματα 
της ∆ομής, όπως περιγράφονταν, χαρακτηρίζονταν από ξεκάθαρο πλαίσιο 
(στόχους, διαδικασία, φιλοσοφία) και παρεμβάσεις και είχαν ως στόχο την 
ψυχολογική απεξάρτηση από κάθε είδους ψυχοτρόπες ουσίες. 

•  Ωστόσο, σε συνέχεια παραίτησης του προσωπικού (με επιστολή ημερ. 
11/1/2010), το ΑΣΚ με επιστολή του ημερ. 12/1/2010 ζήτησε να ενημερωθεί 
από τον Υπεύθυνο του Προγράμματος για την πορεία της εν λόγω 
Θεραπευτικής ∆ομής χωρίς να υπάρξει ανταπόκριση. 

• Στην συνέχεια και συγκεκριμένα τον Μάιο του 2010 η “Μεσόγειος” ενημέρωσε 
το ΑΣΚ ότι ξεκίνησε ξανά τη λειτουργία της με ένα εντελώς διαφορετικό 
Θεραπευτικό Πρόγραμμα από αυτό που είχε εγκριθεί αρχικά και το οποίο στο 
στάδιο αυτό εφαρμοζόταν στο χώρο του ιατρείου Βερεσιέ και όχι στο χώρο της 
Πύλας. 

2. Σημειώνεται ότι με βάση τις νέες διαδικασίες έγκρισης του ΑΣΚ, η αίτηση για 
έγκριση της Θεραπευτικής ∆ομής “Μεσόγειος”, αναμένεται να εξεταστεί μέχρι το τέλος 
Νοεμβρίου 2010. Μόλις εκδοθεί η σχετική απόφαση του ΑΣΚ θα ενημερωθείτε 
σχετικά. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.421, ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατασκευή γηπέδου γκολφ στην περιοχή Τερσεφάνου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.421 και 
ημερομηνία 5/10/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκη, για να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Κατά τη μελέτη της αίτησης με αριθμό ΛΑΡ/1560/2006 (γήπεδο γκολφ και 
διαχωρισμός οικοπέδων) έγιναν από την Πολεοδομική Αρχή διαβουλεύσεις με 
αρμόδια Τμήματα/ Υπηρεσίες, μεταξύ των οποίων και με το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Οι 
απόψεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων λήφθηκαν υπόψη και στην πολεοδομική άδεια 
που χορηγήθηκε στις 27/4/2010, τέθηκαν οι ακόλουθοι όροι, που είναι σχετικοί: 

(i) Όρος με αρ. 544: «Πριν την έναρξη των οικοδομικών εργασιών να ειδοποιηθεί 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων. Όλες οι εργασίες εκσκαφών ή άλλων χωματουργικών 
εργασιών να διενεργηθούν παρουσία Λειτουργού του Τμήματος Αρχαιοτήτων.» 
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(ii)  Όρος με αρ. 554: «Να υλοποιηθούν όλοι οι όροι του Τμήματος Αρχαιοτήτων 
σύμφωνα με το σχετικό Παράρτημα με αρ. 10 που επισυνάπτεται» Αναφέρεται 
ότι στο Παράρτημα με αρ. 10, επισυνάπτονται δύο επιστολές του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων με ημερομηνίες 19/11/2009 και 9/2/2010. Με τις επιστολές, το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων ενημερώνει ότι οι όροι έγιναν αποδεκτοί από την αιτήτρια 
εταιρεία και ως εκ τούτου το Τμήμα Αρχαιοτήτων συναινεί στην παραχώρηση 
της άδειας, δεδομένου ότι οι σχετικοί όροι θα περιληφθούν στην άδεια. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.427, 
ημερομηνίας 30 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνίες 4 Νοεμβρίου 2009 και 6 
Οκτωβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και, αφού σας διαβιβάσω τις απολογίες 
μας για την καθυστέρηση στην απάντησή μας, σας ενημερώνω για τα εξής: 

2. Το θέατρο “ΑΝΤΙ∆ΟΤΟ” δραστηριοποιείται μέσω των υποδομών του Ιδρύματος 
Πολιτιστικής ∆ημιουργίας για Παιδιά και Νέους Επαρχίας Λάρνακας, το οποίο 
ιδρύθηκε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού το ∆εκέμβριο του 2009 και 
άρχισε τη λειτουργία του το Σεπτέμβριο του 2010, και, ως εκ τούτου, το πρόβλημα 
στέγης του θεάτρου έχει επιλυθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.441, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου Ερ. 
23.06.009.04.441 και ημερομηνία 10 Νοεμβρίου 2009 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το Ευρωπαϊκό Στρατηγικό Σχέδιο Ενεργειακών Τεχνολογιών (SET PLAN) 
περιλαμβάνει μέτρα που αφορούν τον προγραμματισμό, την εφαρμογή, τους πόρους 
και τη διεθνή συνεργασία στον τομέα της αξιοποίησης τεχνολογιών χαμηλής έντασης 
εκπομπών άνθρακα. 

 Τα ποσά που αναφέρονται στην πιο πάνω ερώτηση, αφορούν τις εκτιμήσεις σε 
σχέση με τις υπολογιζόμενες δαπάνες εκ μέρους όλων των κρατών-μελών για την 
υλοποίηση της ∆έσμης Μέτρων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την αλλαγή του 
κλίματος και την ενέργεια έχοντας υπόψη τους στόχους του 2020. 

 Μετά από ενημέρωση από το Γραφείο Προγραμματισμού, το οποίο έχει την 
αρμοδιότητα για τα προγράμματα χρηματοδότησης της ενεργειακής έρευνας σας 
ενημερώνουμε ότι ο τρόπος χρηματοδότησης των μέτρων και το ύψος της 
συνεισφοράς των κρατών-μελών θα αποτελούσαν θέμα συζήτησης στη 15η ∆ιάσκεψη 
των Συμβαλλόμενων Μερών (COP15) για τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για τις 
κλιματικές μεταβολές που πραγματοποιήθηκε στην Κοπεγχάγη στις 7-18 ∆εκεμβρίου 
2009. 

 Παρόλα αυτά, στην αναφερόμενη ∆ιάσκεψη δεν έχει παρθεί καμία απόφαση 
όσο αφορά τη χρηματοδότηση και το ύψος της συνεισφοράς των κρατών-μελών. 
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 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού θα παρακολουθεί το θέμα 
και θα είναι πάντα στη διάθεσή σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες 
πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.473, 

ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Θέμα: Τεχνικός έλεγχος οχημάτων 

 Αναφέρομαι στις επιστολές σας, με αριθμό ερώτησης 23.06.009.04.473 και 
ημερομηνία 16.11.2009 και 11.10.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να 
απολογηθώ κατ’ αρχή για την εκ παραδρομής καθυστέρηση της απάντησης μας. 

 Όσον αφορά τα ζητήματα που εγείρονται στην ερώτηση του Βουλευτή κ. 
Χατζηγιάννη, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τον κανονισμό 65(1) των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως κανονισμών του 1984 όπως τροποποιήθηκαν μέχρι 
σήμερα, «Όλα τα μηχανοκίνητα οχήματα καθώς και τα ρυμουλκούμενα και 
ημιρυμουλκούμενά τους, που είναι εγγεγραμμένα στο Βιβλίο Εγγραφής 
Μηχανοκινήτων Οχημάτων υπόκεινται σε περιοδικό τεχνικό έλεγχο, 
εξαιρουμένων των οχημάτων που ανήκουν στις ένοπλες δυνάμεις, στις δυνάμεις 
δημόσιας τάξης και στην πυροσβεστική υπηρεσία.» 

2. Τα κυβερνητικά οχήματα υπόκεινται σε περιοδικό τεχνικό έλεγχο από τα 
δημόσια κέντρα τεχνικού ελέγχου οχημάτων (Κ.Ε.Μ.Ο.), η συχνότητα του 
οποίου καθορίζεται ανάλογα με την κατηγορία του οχήματος σύμφωνα με το 
πέμπτο παράρτημα των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως κανονισμών του 1984 όπως τροποποιήθηκαν μέχρι σήμερα. 

3. Για τα τουρκοκυπριακά οχήματα που κυκλοφορούν στις ελεύθερες περιοχές, 
έχει τροποποιηθεί ο κανονισμός 4(1) των περί Μηχανοκίνητων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών, με την Κ.∆.Π. 590/03, με προσθήκη της 
ακόλουθης επιφύλαξης: «Νοείται περαιτέρω ότι διαρκούσης της έκρυθμης 
κατάστασης και παρά τις διατάξεις της παρούσας παραγράφου (1), ο Έφορος 
δύναται να χορηγεί, ατελώς με τις διατάξεις της παρούσας παραγράφου (1), ο 
Έφορος δύναται να χορηγεί, ατελώς με ή χωρίς τη συμπλήρωση οποιασδήποτε 
αίτησης, σε πολίτη της ∆ημοκρατίας που δε διαμένει μόνιμα στις ελεγχόμενες 
από το κράτος περιοχές, προσωρινή άδεια οδικής χρήσης στις ελεύθερες 
περιοχές της ∆ημοκρατίας μη εγγεγραμμένου μηχανοκίνητου οχήματος για 
καθορισμένη περίοδο και καθορισμένο σκοπό και υπό τέτοιους όρους όπως 
αυτός θα ήθελε αποφασίσει». 

4. Με βάση την πιο πάνω ρύθμιση (παράγραφος 3), το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών εκδίδει, μετά από επιθεώρηση που διενεργείται από τεχνικούς, 
επιθεωρητές οχημάτων του Τμήματος, προσωρινή άδεια ενός έτους, για 
σκοπούς νόμιμης διακίνησης των εν λόγω οχημάτων στις ελεύθερες περιοχές. 
Για την ανανέωση της προαναφερόμενης άδειας, το κάθε όχημα πρέπει να 
επαναεπιθεωρηθεί. Επιπρόσθετα, κατά τη διακίνηση τους στις ελεύθερες 
περιοχές, τα εν λόγω οχήματα διέπονται από την κείμενη νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.498, 
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ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Παραχώρηση αντισταθμιστικών μέτρων ύψους  €751.000 στην Κοινότητα 
Σωτήρας, για την κατασκευή του αυτοκινητόδρομου Λάρνακας-Αμμοχώστου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Στα πλαίσια της συνημμένης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 
54.729 και ημερομηνία 12/12/2001 για αναβάθμιση του αυτοκινητόδρομου ∆εκέλειας-
Αμμοχώστου σε περιφραγμένο αυτοκινητόδρομο, εγκρίθηκαν για αξιολόγηση από το 
Γραφείο Προγραμματισμού κάποια αντισταθμιστικά μέτρα περιλαμβανομένων και 
€751.000 περίπου για τη διαμόρφωση του οδικού δικτύου στην τουριστική περιοχή 
Σωτήρας, νότια του αυτοκινητόδρομου. Στην πορεία διαφάνηκε ότι τα έργα αυτά ήταν 
υποχρέωση των ιδιοκτητών που διενεργούσαν αναπτύξεις στην περιοχή και ως εκ 
τούτου το αίτημα για έκδοση του ποσού δεν εγκρίθηκε. 

3. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων είχε ζητήσει από την Κοινότητα να 
υποβάλει αίτημα για νέα έργα για να καταβληθεί προσπάθεια για εξασφάλιση της 
χρηματοδότησής τους. Στα πλαίσια αυτά εγκρίθηκε και έγινε επέκταση του 
υπηρεσιακού δρόμου και σύνδεση της Κοινότητας με την οδό Τεύκρου Ανθία στην 
Αγία Νάπα έναντι δαπάνης €222.000. Σε περίπτωση που το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Σωτήρας υποβάλει άλλα αιτήματα θα υποβληθούν στο Υπουργείο Οικονομικών για 
αξιολόγηση/έγκριση και ένταξη σε επόμενους Προϋπολογισμούς. 

4. Σημειώνεται ότι στον Προϋπολογισμό του 2010 δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
πρόνοια για τον αυτοκινητόδρομο ∆εκέλειας-Αμμοχώστου και ούτε προτάθηκε κάποια 
συγκεκριμένη πρόνοια για τον Προϋπολογισμό του 2011.  

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.515, 

ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά την επέκταση του θεσμού 
της δωρεάν μεταφοράς μαθητών, ούτως ώστε να καλύψει και τα παιδιά δημοτικής 
εκπαίδευσης που η κατοικία τους απέχει από το σχολείο που φοιτούν λιγότερο από 
2,4 χιλιόμετρα. Απολογούμαι για την εκ παραδρομής καθυστέρηση της απάντησής 
μας και σας πληροφορώ ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με τις αποφάσεις του με αρ. 
41.681 ημερ. 13.10.94 και αρ. 54.553 ημερ. 21.11.01, ενέκρινε, μεταξύ άλλων, την 
δωρεάν μεταφορά των μαθητών δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης των 
περιφερειακών σχολείων της υπαίθρου, των οποίων η κατοικία απέχει τουλάχιστο 2,4 
χιλιόμετρα από το σχολείο στο οποίο φοιτούν.  

 Ωστόσο σύμφωνα με νεότερες ρυθμίσεις, εκεί όπου τα μαθητικά δρομολόγια 
επιτρέπουν και δεν υπάρχει επιπλέον οικονομική επιβάρυνση, μπορεί να 
μεταφερθούν και μαθητές από μικρότερες αποστάσεις. 

2. Περαιτέρω αναφέρεται ότι σύμφωνα με νεότερη απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου, με αρ. 67.591 και ημερ. 30.07.08 επεκτάθηκε ο θεσμός της δωρεάν 
μεταφοράς των μαθητών μέσης εκπαίδευσης στις πόλεις με ελάχιστη απόσταση 500 
μ. μεταξύ των στάσεων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.524, ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Συνεδριακό Κέντρο της Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.524 και 
ημερομηνία 20/11/2009, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λεμεσού, κ. Α. Κυπριανού, για να σας πληροφορήσω τα εξής: 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού επιθυμεί τη δημιουργία 
Συνεδριακού Κέντρου στη Λεμεσό. Πραγματοποιήθηκαν ήδη επαφές με όλους τους 
φορείς. Αυτή τη στιγμή γίνονται επαφές μεταξύ της Περιφερειακής Εταιρείας 
Τουριστικής Ανάπτυξης της Λεμεσού, καθώς και του ∆ημάρχου Λεμεσού, με 
εκπροσώπους της Παγκύπριας Εταιρείας Αρτοποιών αναφορικά με τεμάχιο γης στην 
περιοχή, όπου προτείνεται να γίνει το Συνεδριακό Κέντρο. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.999, ημερομηνίας 26 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Θέμα: Αίτημα της κοινότητας Έμπας για διεύρυνση και βελτίωση του δρόμου που 
συνδέει την Έμπα με τη Μεσόγη (οδός Χαράλαμπου Παπαθεοχάρους προς κέντρο 

δεξιώσεων “Monte Liza”) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.999, ημερ. 13/04/2010, η οποία μας διαβιβάστηκε από 
το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, λόγω αρμοδιότητας, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το αίτημα αφορά εγγεγραμμένο δημόσιο μονοπάτι μήκους 250μ. περίπου, το 
οποίο εμπίπτει στα διοικητικά όρια και κατά συνέπεια και στη δικαιοδοσία του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Τρεμιθούσας. 

(β) Ενόψει της άρνησης των επηρεαζόμενων ιδιοκτητών να συγκατατεθούν για 
διαπλάτυνση του μονοπατιού, το εμπλεκόμενο Κοινοτικό Συμβούλιο δεν 
προτίθεται να προωθήσει τη διαδικασία απαλλοτρίωσης, έχοντας υπόψη την 
αντίστοιχη δαπάνη που αυτή συνεπάγεται. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1104, ημερομηνίας 30 
Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με Αρ. Ερ. 23.06.009.04.1104 και ημερομηνία 18.5.2010 σχετικά με 
την Ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης για την 
ανταλλαγή Τ/Κ γης με Ε/Κ γη της Εταιρείας Cyprus Limni Resorts and Golfcourses 
PLC στην περιοχή Λίμνης και παραθέτω τα ακόλουθα: 
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(α) Όπως είναι γνωστό, η πιο πάνω Εταιρεία προτίθεται να προχωρήσει με τη 
δημιουργία δύο διεθνούς επιπέδου γηπέδων γκολφ (με την υπογραφή 
διάσημων σχεδιαστών γκολφ) μαζί με συναφείς εγκαταστάσεις που θα 
περιλαμβάνουν ακαδημία γκολφ, λέσχες γκολφ, ξενοδοχείο 5 αστέρων και άλλα 
καταλύματα, αφού αποκατασταθεί και το παλαιό λατομείο, δηλαδή του 
τεραστίων διαστάσεων κρατήρα μέσα στο χώρο του προτεινόμενου γκολφ αρ. 
7. 

(β) Στην προτιθέμενη ανάπτυξη υπάρχουν περίκλειστα Τ/Κ τεμάχια συνολικής 
έκτασης 95 περίπου δεκαριών για τα οποία προωθήθηκε ανταλλαγή με 
ιδιόκτητα κτήματα της Εταιρείας μετά από σειρά συσκέψεων και 
διαβουλεύσεων με όλα τα εμπλεκόμενα Κυβερνητικά Τμήματα (στα αρχικά 
στάδια της αίτησης ζητείτο από την Εταιρεία πολύ μεγαλύτερη έκταση που 
περιλάμβανε Τ/Κ γη στις παρυφές της ανάπτυξης και τελικά αφαιρέθηκε). Για 
σκοπούς των ανταλλαγών, η «πιθανή τιμή αγοράς» των Τ/Κ τεμαχίων 
καθορίστηκε από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας πέραν του 
διπλασίου της τιμής των συγκριτικών πωλήσεων που γίνονται στην ευρύτερη 
περιοχή (περίπου στα €50 ανά τ.μ. κατά μέσο όρο) αφού λήφθηκαν υπόψη τα 
φυσικά και πολεοδομικά χαρακτηριστικά του κάθε κτήματος, καθώς και το 
γεγονός ότι με την απόκτησή τους, η Εταιρεία ενεργοποιεί ολόκληρη τη 
σχεδιασμένη ανάπτυξη των γηπέδων. Σε ό,τι αφορά τα κτήματα που 
προσφέρθηκαν από την Εταιρεία προς όφελος των Τ/Κ ιδιοκτητών, αυτά έχουν 
εκτιμηθεί απευθείας με τη συγκριτική μέθοδο και εκτιμήθηκε η αγοραία αξία σε 
σημερινές τιμές (εκτιμήθηκαν στα €19 ανά τ.μ. περίπου κατά μέσο όρο). Ως εκ 
τούτου, τα κτήματα της Εταιρείας που προσφέρθηκαν προς ανταλλαγή είναι 
πολύ μεγαλύτερου εμβαδού (περί τα 322 δεκάρια). 

(γ) Το όλο θέμα έτυχε της έγκρισης του Υπουργικού Συμβουλίου αφού λήφθηκε 
υπόψη και σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
σύμφωνα με την οποία η ανταλλαγή είναι νόμιμη αν ληφθεί υπόψη ότι η αξία 
της ιδιωτικής γης που θα δοθεί στους Τουρκοκύπριους είναι πέραν του 
διπλασίου της δικής τους και ότι η ανταλλαγή είναι επωφελής για το περιβάλλον 
και για την οικονομία του τόπου λαμβανομένων υπόψη των σημερινών 
οικονομικών δεδομένων. Εξάλλου, σύμφωνα με το Άρθρο 6(η) του Νόμου 
139/91, επιτρέπεται ο Κηδεμόνας Τ/Κ Περιουσιών να προβαίνει σε ενέργειες 
που θα έχουν ως αποτέλεσμα μετά τη λήξη της έκρυθμης κατάστασης να είναι 
άλλος από τον ιδιοκτήτη της ακίνητης ιδιοκτησίας κατά την 26.4.1991 που 
τέθηκε σε ισχύ ο Νόμος, μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις κατά τις οποίες αυτό 
θα ήταν επωφελές για τον Τ/Κ ιδιοκτήτη ή αναγκαίο για το δημόσιο συμφέρον. 

(δ) Επισυνάπτεται, ως έχει ζητηθεί από τον κ. Περδίκη, αντίγραφο του σχετικού 
τοπογραφικού σχεδίου όπου υποδεικνύονται με κόκκινο χρώμα τα Τ/Κ τεμάχια 
που είναι περίκλειστα στην προτεινόμενη ανάπτυξη και με κίτρινο χρώμα τα 
προσφερόμενα Ε/Κ τεμάχια από την Εταιρεία και τα οποία εγγράφηκαν επ’ 
ονόματι των επηρεαζόμενων Τουρκοκυπρίων.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1156, ημερομηνίας 20 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 
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 «Ιδιοκτησιακό καθεστώς της σιδηροδρομικής γραμμής 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 28.5.2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η σιδηροδρομική γραμμή είναι εγγεγραμμένη στο 
όνομα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Όσον αφορά το ερώτημα για την ανάπτυξη της νέας σιδηροτροχιάς, έχετε ήδη 
ενημερωθεί από την Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων με την επιστολή της με αρ. 
φακ. Υ.Σ.Ε. 11.17.8/7 ημερομηνίας 30.7.2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1183, 
ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Κάλυψη ανοικτών οχετών στον κεντρικό δρόμο της Σίμου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα διερευνήθηκε από τον Επαρχιακό Μηχανικό Πάφου του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με τον Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Σίμου 
και φάνηκε ότι στην περιοχή δεν υπάρχουν ανοικτά αυλάκια αλλά έχουν 
αντικατασταθεί με την κατασκευή «ντουσιεμέ». Προφανώς το αίτημα αφορά 
κατασκευή πεζοδρομίων σε μήκος 140 μέτρων για να συνδεθεί μεμονωμένη κατοικία 
με υφιστάμενα πεζοδρόμια. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν μπορεί να προβεί στην κατασκευή των 
πεζοδρομίων στη φάση αυτή καθ’ ότι η περιοχή δεν είναι πυκνοκατοικημένη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1365, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 15.7.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια εφαρμογής των περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμων 
2002-2009 και των περί Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης 
Νόμων του 2003-2009, έχει χορηγηθεί από το Τμήμα Περιβάλλοντος Άδεια 
Απόρριψης Αποβλήτων, με Αρ. 43/2007 και έναρξη ισχύος τις 15.5.2007, για το 
αποξηραντήριο της μονάδας επεξεργασίας ζωικών απορριμμάτων/υπολειμμάτων της 
εταιρείας Vouros Protein Industries Ltd στην περιοχή Κοφίνου. 

 Η πιο πάνω Άδεια περιλαμβάνει πρόνοια για ολοκληρωμένη περιβαλλοντική 
διαχείριση, συμπεριλαμβανομένης της διαχείρισης των υγρών αποβλήτων της 
εγκατάστασης. Σύμφωνα με την Άδεια, τα υγρά απόβλητα της εγκατάστασης πρέπει 
να επεξεργάζονται είτε σε ιδιόκτητη μονάδα επεξεργασίας υγρών αποβλήτων, είτε να 
μεταφέρονται σε άλλη αδειοδοτημένη μονάδα για επεξεργασία (όρος 42). 

 Σημειώνεται ότι επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος διενεργούν 
επιθεωρήσεις στην εν λόγω εγκατάσταση στα πλαίσια παρακολούθησης της 
συμμόρφωσης και τήρησης των όρων της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων. Σε 
περίπτωση που διαπιστωθεί μη συμμόρφωση με τους όρους της Άδειας Απόρριψης 
Αποβλήτων, λαμβάνονται μέτρα σύμφωνα με τη σχετική Νομοθεσία. 



 84

 Η εν λόγω εταιρεία δε διαθέτει ιδιόκτητη μονάδα επεξεργασίας υγρών 
αποβλήτων και ούτε μεταφέρει τα απόβλητα σε άλλη αδειοδοτημένη μονάδα για 
επεξεργασία, σύμφωνα με τον Όρο 42 της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων. Τα υγρά 
απόβλητα, σύμφωνα με την εταιρεία, καίγονται σε θερμικό οξειδωτή. Η αρμόδια Αρχή 
(Τμήμα Περιβάλλοντος) προτίθεται να λάβει όλα τα ενδεδειγμένα μέτρα. 

 Σημειώνεται ότι για θέματα δυσοσμίας και αέριων εκπομπών ρύπων, αρμόδια 
αρχή είναι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο έχει και την ευθύνη για την έκδοση Αδειών 
Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1389, 

ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Νίκου Τορναρίτη 

 «Σε συνέχεια της επιστολής σας, ημερομηνίας 23 Ιουλίου 2010, αναφορικά με 
το πιο πάνω θέμα θα θέλαμε να σας ενημερώσουμε για τα ακόλουθα: 

1. Οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
επιχορηγούν δραστηριότητες στον τομέα του παιδικού θεάτρου υπό την 
προϋπόθεση ότι πληρούν τα απαιτούμενα κριτήρια ποιότητας. 

2. Επιχορηγούνται θεατρικά εργαστήρια που στόχο έχουν την καλλιέργεια 
θεατρικής παιδείας. 

3. Εγκρίνονται σημαντικές χορηγίες προς Φεστιβαλικές διοργανώσεις παιδικού 
θεάτρου που σκοπό έχουν να τοποθετήσουν τους μικρούς θεατές σε 
πρωταγωνιστική θέση, να αγαπήσουν το θέατρο και να αναπτύξουν κριτική 
ικανότητα ως μελλοντικό θεατρόφιλο κοινό. 

 Αποτελεί προτεραιότητα των Πολιτιστικών Υπηρεσιών η ενίσχυση των 
παιδικών σκηνών και γενικά του θεάτρου που συνδέεται με το παιδί, με την 
πεποίθηση ότι η πολιτιστική πολιτική μας στηρίζεται στη διαμόρφωση πολιτών με 
ενδιαφέρον και αγάπη για τις τέχνες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1392, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος ημερομηνίας 18 Αυγούστου, 2010 σχετικά με την υπ’ 
αριθμόν 23.06.009.04.1392 ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και για 
το συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το φωτοβολταϊκό σύστημα εγκαταστάθηκε από το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) στο χώρο του μη επανδρωμένου φυλακίου των 
Ηνωμένων Εθνών της περιοχής «Κάππαρη», στο Παραλίμνι, το έτος 2005, μετά την 
αποχώρηση των στρατιωτών των Ηνωμένων Εθνών. Η φωτιστική αυτή εστία που 
σηματοδοτεί κατά τις νυκτερινές ώρες τα όρια των ελεύθερων περιοχών και των 
κατεχομένων, σκοπό έχει την προστασία και ασφάλεια των επαγγελματιών ψαράδων. 
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 Το ΤΑΘΕ αναλαμβάνει την τακτική συντήρηση του εν λόγω εξειδικευμένου 
συστήματος καθώς και τις επισκευές του, τόσο λόγω της καταστροφής και των ζημιών 
που υφίσταται από τις καιρικές συνθήκες όσο και της φθοράς από τη συνεχή 
λειτουργία του. 

 Κατά την πρόσφατη επισκευή του υπό αναφορά φωτοβολταϊκού συστήματος 
έχουν ληφθεί τα απαραίτητα μέτρα, με την αλλαγή των περισσότερων εξαρτημάτων με 
νέα, ώστε εφ’ εξής να παραταθεί η απρόσκοπτη λειτουργία του για την εξυπηρέτηση 
των επαγγελματιών ψαράδων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1393, ημερομηνίας 8 

Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.04.1393, η οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 23.7.2010 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα, όσον αφορά το αίτημα της Κοινότητας Καλού Χωριού για διαχωρισμό 
κρατικών οικοπέδων για οικογένειες με χαμηλά εισοδήματα: 

(α) Στη κοινότητα Καλού Χωριού, όπου η πλειονότητα των κατοίκων είναι 
εκτοπισθέντες, έχει υλοποιηθεί Σχέδιο διαχωρισμού οικοπέδων για τη στέγαση 
εκτοπισθεισών οικογενειών. Στη κοινότητα προωθείται ο διαχωρισμός 57 νέων 
οικοπέδων που θα καλύψουν τις στεγαστικές ανάγκες ισάριθμων 
εκτοπισθεισών οικογενειών. 

(β) Ο Έπαρχος Λάρνακας, σε συνεργασία με τις τοπικές αρχές αξιολογεί την 
αναγκαιότητα διαχωρισμού περιορισμένου αριθμού οικοπέδων για οικογένειες 
με χαμηλά εισοδήματα, νοουμένου ότι θα εξευρεθεί κατάλληλη για το σκοπό 
αυτό κρατική γη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.007, ημερομηνίας 20 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 Σημείωση:  Η απάντηση του υπουργού, που περιέχει στοιχεία που άπτονται 
προσωπικών δεδομένων, έχει καταχωρισθεί στο Αρχείο της 
Βουλής και αντίγραφό της δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την 
ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.036, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Μελέτη για τη βελτίωση της οδικής ασφάλειας στα εντοπισμένα μελανά σημεία 

 Αναφέρομαι στο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, μετά από αξιολόγηση των στοιχείων 
δυστυχημάτων στο οδικό δίκτυο της Κύπρου, βάσει δεδομένων του Τμήματος 
Τροχαίας του Αρχηγείου Αστυνομίας, είχε εντοπίσει τα μελανά σημεία για την περίοδο 
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2004-2006 και ετοίμασε εμπεριστατωμένη μελέτη με λεπτομερή ανάλυση των σημείων 
αυτών και συγκεκριμένα διορθωτικά μέτρα για κάθε σημείο. Σημειώνεται ότι μελανό 
σημείο έχει χαρακτηριστεί η συμβολή δρόμων (σε αστική περιοχή), ή τμήμα δρόμου 
μήκους 1 χλμ. (σε υπεραστικό δίκτυο) όπου έχουν καταγραφεί κατά μέσο όρο ετησίως 
τουλάχιστο 2 δυστυχήματα, θανατηφόρα ή με τραυματισμό, για περίοδο τριών 
χρόνων. 

3.  Σύμφωνα με την αξιολόγηση είχαν εντοπιστεί 59 μελανά σημεία εκ των οποίων 
38 σε αστικό οδικό δίκτυο και 21 σε υπεραστικό. Στον πίνακα που επισυνάπτεται ως 
Παράρτημα “Α” αναγράφονται αναλυτικά τα σημεία αυτά. 

4. Από την αξιολόγηση έχει διαφανεί επίσης ότι ποσοστό 96,9% των 
δυστυχημάτων οφείλονται στον ανθρώπινο παράγοντα (ταχύτητα, κατανάλωση 
αλκοόλ/ναρκωτικών και άλλες παραβιάσεις του κώδικα οδικής κυκλοφορίας), 2,4% 
στην υποδομή/οδικό δίκτυο και 0,7% στο όχημα. 

5.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει διευθετήσει τη βελτίωση 18 μελανών σημείων 
στο υπεραστικό οδικό δίκτυο, 2 σημεία βρίσκονται υπό βελτίωση και 1 σημείο 
αναμένεται να βελτιωθεί με πιστώσεις του 2011. Στο αστικό οδικό δίκτυο έχουν 
βελτιωθεί 35 μελανά σημεία ενώ η βελτίωση των υπόλοιπων 3 προωθείται από τις 
αρμόδιες Τοπικές Αρχές σύμφωνα με τις προτάσεις του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

6. Τα μέτρα βελτίωσης των μελανών σημείων διαλαμβάνουν μεταξύ άλλων και τα 
ακόλουθα: 

α. Κατάλληλη διαμόρφωση/βελτίωση προβληματικών συμβολών. 

β. Λήψη μέτρων κυκλοφοριακής ύφεσης συμπεριλαμβανομένων και 
υπερυψωμένων συμβολών. 

γ.  Υλοποίηση μέτρων κυκλοφοριακής διαχείρισης σε συμβολές και τμήματα 
δρόμων. 

δ. Συντήρηση/αναβάθμιση της σήμανσης/σηματοδότησης. 

ε. ∆ιαφοροποίηση της ρύθμισης των φώτων τροχαίας με στόχο την αύξηση του 
επιπέδου οδικής ασφάλειας. 

7.  Όλες οι φωτοελεγχόμενες συμβολές που εντοπίστηκαν ως μελανά σημεία 
καθώς και το μεγαλύτερο ποσοστό των υπόλοιπων μελανών σημείων έχουν 
περιληφθεί στους πίνακες όπου προγραμματίζεται η εγκατάσταση μονάδων 
φωτοεπισήμανσης. 

8.  Το Τμήμα Τροχαίας στο Αρχηγείο Αστυνομίας έχει ενημερωθεί για τα 59 
μελανά σημεία και έχει αναλάβει τη διεξαγωγή στοχευμένων εκστρατειών για πιο 
συστηματική αστυνόμευση στα σημεία αυτά για τήρηση του κώδικα οδικής 
κυκλοφορίας. 

9. Στο παρόν στάδιο το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προωθεί την ετοιμασία νέας 
μελέτης για τον εντοπισμό των μελανών σημείων στο οδικό δίκτυο για την περίοδο 
2007-2009 και τη λήψη διορθωτικών μέτρων στα σημεία αυτά. Από πολύ 
προκαταρκτική εκτίμηση φαίνεται ότι ο αριθμός των μελανών σημείων έχει μειωθεί 
σημαντικά.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.01.043 και 

23.06.009.05.01.050, ημερομηνίας 4 και 5 Αυγούστου 2010, αντίστοιχα, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.043, 
ημερομηνίας 30 Αυγούστου, 2010, και Ερ. 23.06.009.05.01.050, ημερομηνίας 16 
Αυγούστου, 2010 σχετικά με το πιο πάνω ερωτήματα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Στις 20/7/2010 μετά τη λήξη της αντικατοχικής εκδήλωσης που 
πραγματοποιήθηκε στη Λευκωσία, διάφορα πρόσωπα που κρατούσαν Ελληνικές 
σημαίες και φορούσαν μαύρες φανέλες κινήθηκαν πεζοί προς τη Λεωφ. Μακαρίου στη 
Λευκωσία. Νιγηριανός πολίτης ενώ περπατούσε στη Λεωφ. Μακαρίου προσπάθησε 
να τους προσπεράσει και δέχθηκε επίθεση από ένα άτομο με αποτέλεσμα να πέσει 
στο έδαφος. Στην προσπάθειά του να σηκωθεί και να προσεγγίσει το άτομο που τον 
κτύπησε, κτυπήθηκε και από άλλα μέλη της ομάδας. Τότε ο αλλοδαπός άρχισε να 
τρέχει με σκοπό να διαφύγει και στην προσπάθειά του να διασταυρώσει το δρόμο, 
κάποιο άτομο τον κλώτσησε με αποτέλεσμα να πέσει στο καπό ενός διερχόμενου 
οχήματος. Μέλη της ομάδας στην προσπάθειά τους να τον κτυπήσουν με ρόπαλα, 
έσπασαν τον ανεμοθώρακα του αυτοκινήτου. Ο αλλοδαπός σηκώθηκε και συνέχισε να 
τρέχει αλλά καταδιώχθηκε από μέλη της ομάδας οι οποίοι άρχισαν να τον κτυπούν με 
τα ρόπαλά τους σε διάφορα μέρη του σώματός του. Ο αλλοδαπός μεταφέρθηκε με 
ασθενοφόρο στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. Την σκηνή επισκέφθηκαν άμεσα 
μέλη της Αστυνομίας τα οποία βρίσκονταν περιπολία στην περιοχή. 

3. Για την υπόθεση συνελήφθησαν και ανακρίθηκαν δυο πρόσωπα. Ο 
παραπονούμενος κλήθηκε να αναγνωρίσει τους υπόπτους χωρίς ωστόσο θετικό 
αποτέλεσμα. Τους συλληφθέντες κλήθηκε να αναγνωρίσει και η οδηγός του οχήματος, 
επίσης χωρίς θετικό αποτέλεσμα. 

4. Από τις εξετάσεις που έγιναν, κατασχέθηκαν ως τεκμήρια δυο ρόπαλα τα οποία 
στάλθηκαν για επιστημονικές εξετάσεις στο Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής για 
να τύχουν ανάλογης εξέτασης αλλά δεν προέκυψε οτιδήποτε ενοχοποιητικό εναντίον 
των προσώπων που συνελήφθησαν. 

5. Επιπρόσθετα διενεργήθηκαν εξετάσεις προς εξασφάλιση μαρτυρίας μέσω 
κλειστών κυκλωμάτων παρακολούθησης καταστημάτων της Λεωφ. Μακαρίου, χωρίς 
θετικό αποτέλεσμα. 

6. Για την υπόθεση ανακρίθηκαν και άλλα πρόσωπα χωρίς όμως να προκύψει 
οτιδήποτε ενοχοποιητικό εναντίον τους. 

7. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κριθούν 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.046, 

ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.05.01.046 και 
ημερομηνία 17 Αυγούστου 2010 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας ενημερώνω 
ότι κατά την άφιξη ποδοσφαιριστή στο αεροδρόμιο Λάρνακας, μερίδα οπαδών της 
ομάδας στην οποία αγωνίζεται εισήλθε στην αίθουσα υποδοχής επιβατών 
προκαλώντας μία αναστάτωση στην κανονική ροή του ελέγχου επιβατών. Τα μέλη της 
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Αστυνομίας που ήταν εν υπηρεσία εκείνη τη στιγμή παρακολουθούσαν διακριτικά την 
εξέλιξη των πραγμάτων, αλλά κρίθηκε καλύτερο να μην επέμβουν καθώς θεωρήθηκε 
ότι ενδεχόμενη εμπλοκή τους θα δυναμίτιζε το κλίμα. 

2. Τα οποιαδήποτε προβλήματα δημιούργησε το συγκεκριμένο περιστατικό ήταν 
μικρής έκτασης και η διαχειρίστρια εταιρεία HERMES Airports δεν προέβηκε σε καμία 
επίσημη καταγγελία ή παράπονο. Ως εκ τούτου, η Αστυνομία δεν προχώρησε με 
οποιεσδήποτε συλλήψεις ή περαιτέρω διερεύνηση της υπόθεσης. Εντούτοις, έχοντας 
υπόψη τα όσα συνέβηκαν, σε συνεργασία με τη διαχειρίστρια εταιρεία και το Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας λήφθηκαν μέτρα για αποτροπή παρόμοιων περιστατικών στο 
μέλλον, ενώ διευθετήθηκε η εκ των προτέρων ενημέρωση της Αστυνομίας σε 
περίπτωση που θα προγραμματίζεται αντίστοιχη άφιξη ποδοσφαιριστή και υποδοχή 
του από οπαδούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.058, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 16.8.2010 και αρ. φακ. 
23.06.009.05.01.58 σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μέσω των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αποστέλλει κάθε 6 μήνες σε Τουρκοκύπριους δικαιούχους 
σύνταξης, πιστοποιητικά τα οποία χρήζουν πιστοποίησης της υπογραφής του 
συνταξιούχου από τις δύο αναγνωρισμένες Τουρκοκυπριακές Συντεχνίες (Turksen ή 
Devish), και τα οποία επιβεβαιώνουν μεταξύ άλλων κατά πόσο ο/η συνταξιούχος ζει, 
συνεχίζει να έχει τα ίδια εξαρτώμενα πρόσωπα, εξακολουθεί να είναι χήρος/χήρα (δηλ. 
δεν έχει ξαναπαντρευτεί). 

 Σε περίπτωση θανάτου του συνταξιούχου, η ενημέρωση γίνεται έγκαιρα μέσω 
των δύο πιο πάνω αναγνωρισμένων Τουρκοκυπριακών Συντεχνιών προς τα κεντρικά 
ή επαρχιακά γραφεία των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Η διαδικασία αυτή 
ακολουθείται από 1.10.1989.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.062, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 Αυγούστου 2010, σχετικά με την Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Κυπριανού με αρ. 23.06.009.05.01.062, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Ο κατάλογος αδιόριστων εκπαιδευτικών στον τομέα της ελληνικής φιλολογίας 
που απέκτησαν το σχετικό Πτυχίο κατά τα έτη 2004, 2005, 2006 και 2007, και που είχε 
αποσταλεί στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) από την Εκπαιδευτική Υπηρεσία, 
ήταν με αλφαβητική σειρά και όχι με σειρά προτεραιότητας. 

 Ο εν λόγω κατάλογος αποτελείτο από τέσσερεις διαφορετικές ενότητες, 
ανάλογα με το έτος απόκτησης του Πτυχίου. Η κάθε ενότητα, περιελάμβανε 
εκπαιδευτικούς από όλες τις Επαρχίες της Κύπρου και από την Ελλάδα. Σύμφωνα με 
την πληροφόρηση του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων η επιλογή των 10-15 
αδιόριστων εκπαιδευτικών, με τους οποίους έγιναν τηλεφωνικές επικοινωνίες για 
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εκδήλωση ενδιαφέροντος, έγινε επιλέγοντας τυχαία ονόματα από την κάθε ενότητα 
ξεχωριστά. Στους υποψήφιους οι οποίοι επεδείκνυαν ενδιαφέρον διευκρινιζόταν ότι 
εκτός από το Πτυχίο, θα έπρεπε να πληρούν τις πιο κάτω προϋποθέσεις: 

α. Να έχουν πολύ καλή γνώση της Αγγλικής γλώσσας, σύμφωνα με τα κριτήρια 
του Τμήματος Προσωπικού. 

β. Να κατέχουν άδεια οδήγησης και αυτοκίνητο και 

γ. Να έχουν την ικανότητα να οδηγήσουν είτε το δικό τους όχημα είτε κυβερνητικό 
όχημα, για να παρουσιάσουν την διάλεξη σε οποιοδήποτε από τα σχολεία των 
κοινοτήτων της επαρχίας που θα τοποθετούνταν. 

 Στους εκπαιδευτικούς που επέδειξαν ενδιαφέρον αποστάλθηκαν με 
ηλεκτρονικό ταχυδρομείο τα Έγγραφα ∆ιαγωνισμού. Ως ημερομηνία υποβολής των 
Προσφορών καθορίστηκε η 08/01/2010 και ώρα 10:30. 

 Το ποσό των συμβολαίων που υπογράφηκαν με τους επιτυχόντες 
εκπαιδευτικούς ήταν ως εξής: 

Επαρχία Λευκωσίας: 

€1.000,00 τον μήνα, δηλαδή €5.000,00 για πέντε μήνες. 

Επαρχία Λεμεσού: 

€1.225,00 τον μήνα, δηλαδή €6.125,00 για πέντε μήνες. 

Επαρχία Λάρνακας - Αμμοχώστου: 

€793,00 τον μήνα, δηλαδή €3.965,00 για πέντε μήνες. 

Επαρχία Πάφου: 

€1.195,00 τον μήνα, δηλαδή €5.975,00 για πέντε μήνες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.064, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 16 Αυγούστου 2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση 
του Βουλευτή κ. Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η θανάτωση μελισσών από τη χρήση φυτοπροστατευτικών προϊόντων 
αποτελεί πρόβλημα τόσο στην Κύπρο όσο και στην παγκόσμια μελισσοκομία. Το 
φαινόμενο αυτό στον τόπο μας παρατηρείται σχεδόν καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους, 
σε μικρότερο ή μεγαλύτερο βαθμό, ανάλογα με τη μελισσοκομική δραστηριότητα και 
την ύπαρξη ή μη αυτοφυούς μελισσοχλωρίδας. 

 Η παρατεταμένη ξηρασία ή και η ακανόνιστη κατανομή των βροχοπτώσεων 
επιδεινώνουν το όλο πρόβλημα. Οι μελισσοκόμοι αναγκάζονται να μετακινούνται σε 
περιοχές με έντονη γεωργική δραστηριότητα για την επιβίωση των μελισσιών τους με 
αποτέλεσμα να παρατηρούνται θανατώσεις μελισσών από τη χρήση 
φυτοπροστατευτικών προϊόντων. 
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 Όσον αφορά την ενδεχόμενη επιβάρυνση της ποιότητας του μελιού από 
φυτοφάρμακα που χρησιμοποιούνται στις διάφορες καλλιέργειες, με βάση σχετικές 
έρευνες δεν έχει μέχρι τώρα διαπιστωθεί ύπαρξη καταλοίπων στο μέλι. Αυτό 
ενισχύεται από το γεγονός ότι τα μελίσσια, διαθέτουν μηχανισμούς ελέγχου των 
μελισσών που μεταφέρουν μολυσμένο φορτίο στην κυψέλη. 

 Τα κατάλοιπα που μπορεί να ανιχνευτούν στα προϊόντα κυψέλης αφορούν 
κυρίως φάρμακα που οι μελισσοκόμοι χρησιμοποιούν για την αντιμετώπιση των 
παρασιτικών ασθενειών στις μέλισσες. 

 Με βάση των περί Μελισσοκομίας Νόμο Ν.51/90 το Τμήμα Γεωργίας τηρεί 
στοιχεία και συνεργάζεται με μελισσοκόμους και γεωργούς με στόχο την προστασία 
των μελισσών από τα φυτοφάρμακα. Στα πλαίσια των περί Γεωργικών Φαρμάκων 
Νόμων του 1993 και 2004 καταβάλλεται επίσης συστηματική προσπάθεια για την 
έγκαιρη λήψη προληπτικών μέτρων κατά τη διενέργεια ψεκασμών με φυτοφάρμακα. 

 Επιπρόσθετα, το Τμήμα Γεωργίας προωθεί την τροποποίηση του περί 
Γεωργικών Φαρμάκων Νόμου του 1993 και 2004 με στόχο την περαιτέρω ενίσχυση 
του ελέγχου της χρήσης γεωργικών φαρμάκων και την αύξηση των ποινών για 
παραβάσεις της σχετικής νομοθεσίας. 

 Τέλος, αποφασίστηκε η εφαρμογή προγράμματος παρακολούθησης της 
μόλυνσης των μελισσών από τα φυτοφάρμακα σε περιοχές που χρησιμοποιούνται 
εκτενώς από μελισσοκόμους με στόχο την καλύτερη διάγνωση των αιτίων 
θνησιμότητας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.069, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Χρήση του ∆ιεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας από τη Βρετανική Πολιτική Αεροπορία 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα βρετανικά στρατιωτικά αεροσκάφη, κατά κανόνα, δεν προσγειώνονται στα 
αεροδρόμια της ∆ημοκρατίας. Γίνονται μόνο κάποιες εκπαιδευτικές 
προσεγγίσεις, με σκοπό την εξοικείωση των πιλότων για χρήση του 
αεροδρομίου Λάρνακας, ως εναλλακτικού, σε περίπτωση εκτάκτου ανάγκης και 
αυτές εξουσιοδοτούνται μόνο σε περιόδους χαμηλής κυκλοφορίας. Χαμηλή 
κυκλοφορία μπορεί να προκύψει για κάποιες ώρες ακόμη και σε περίοδο 
αιχμής όπως η καλοκαιρινή. Κατά κανόνα όμως αποφεύγεται τέτοια χρήση της 
περιοχής του αεροδρομίου σε περιόδους τουριστικής αιχμής. 

2. Οι διευκολύνσεις που παρέχονται, σκοπό έχουν την αντιμετώπιση έκτακτων 
αναγκών για διάσωση ανθρώπινων ζωών. Τέτοια περίπτωση θεωρείται το 
κλείσιμο του διαδρόμου προσγείωσης του Αεροδρομίου Ακρωτηρίου λόγω 
συντριβής αεροσκάφους ή άλλου ατυχήματος που το καθιστά μη προσβάσιμο. 
Σημειώνεται επίσης ότι με τη διαδικασία που ακολουθείται, εξοικειώνονται και οι 
Ελεγκτές Εναέριας Κυκλοφορίας με τα χαρακτηριστικά των στρατιωτικών 
αεροσκαφών, ώστε να μπορούν να ανταποκριθούν σε περίπτωση ανάγκης. 
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3. Συναφώς πληροφορείσθε επίσης ότι ο ∆ιευθυντής Πολιτικής Αεροπορίας 
έδωσε οδηγίες στις 7.8.2010, για αποθάρρυνση εκτέλεσης εκπαιδευτικών 
προσεγγίσεων στο αεροδρόμιο Λάρνακας από βρετανικά στρατιωτικά 
αεροσκάφη, κατά την καλοκαιρινή περίοδο. Αυτό δεν αποκλείει στρατιωτικό 
αεροσκάφος, σε περίπτωση έκτακτης ανάγκης, να επιδιώξει προσγείωση στη 
Λάρνακα. 

4. Πιστεύουμε ότι η λελογισμένη χρήση του αεροδρομίου Λάρνακας σε περιόδους 
εκτός τουριστικής αιχμής, προσθέτει στην ασφάλεια των πτήσεων, ιδιαίτερα 
λόγω και της αμοιβαίας χρήσης του αεροδρομίου Ακρωτηρίου από εμπορικά 
αεροσκάφη, σε περίπτωση προβλήματος στα διεθνή αεροδρόμια της 
∆ημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.072, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Θέμα: Χρήση του ∆ιεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας από τη Βρετανική Πολιτική 
Αεροπορία 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα βρετανικά στρατιωτικά αεροσκάφη, κατά κανόνα, δεν προσγειώνονται στα 
αεροδρόμια της ∆ημοκρατίας. Γίνονται μόνο κάποιες εκπαιδευτικές προσεγγίσεις, με 
σκοπό την εξοικείωση των πιλότων για χρήση του αεροδρομίου Λάρνακας, ως 
εναλλακτικού, σε περίπτωση εκτάκτου ανάγκης και αυτές εξουσιοδοτούνται μόνο σε 
περιόδους χαμηλής κυκλοφορίας. Χαμηλή κυκλοφορία μπορεί να προκύψει για 
κάποιες ώρες ακόμη και σε περίοδο αιχμής όπως η καλοκαιρινή. Κατά κανόνα όμως 
αποφεύγεται τέτοια χρήση της περιοχής του αεροδρομίου σε περιόδους τουριστικής 
αιχμής. 

 Οι διευκολύνσεις που παρέχονται, σκοπό έχουν την αντιμετώπιση έκτακτων 
αναγκών για διάσωση ανθρώπινων ζωών. Τέτοια περίπτωση θεωρείται το κλείσιμο 
του διαδρόμου προσγείωσης του Αεροδρομίου Ακρωτηρίου λόγω συντριβής 
αεροσκάφους ή άλλου ατυχήματος που το καθιστά μη προσβάσιμο. Σημειώνεται 
επίσης ότι με τη διαδικασία που ακολουθείται, εξοικειώνονται και οι Ελεγκτές Εναέριας 
Κυκλοφορίας με τα χαρακτηριστικά των στρατιωτικών αεροσκαφών, ώστε να μπορούν 
να ανταποκριθούν σε περίπτωση ανάγκης. 

2. Συναφώς πληροφορείσθε επίσης ότι ο ∆ιευθυντής Πολιτικής Αεροπορίας 
έδωσε οδηγίες στις 7.8.2010, για αποθάρρυνση εκτέλεσης εκπαιδευτικών 
προσεγγίσεων στο αεροδρόμιο Λάρνακας από βρετανικά στρατιωτικά αεροσκάφη, 
κατά την καλοκαιρινή περίοδο. Αυτό δεν αποκλείει στρατιωτικό αεροσκάφος, σε 
περίπτωση έκτακτης ανάγκης, να επιδιώξει προσγείωση στη Λάρνακα. 

3. Πιστεύουμε ότι η λελογισμένη χρήση του αεροδρομίου Λάρνακας σε περιόδους 
εκτός τουριστικής αιχμής, προσθέτει στην ασφάλεια των πτήσεων, ιδιαίτερα λόγω και 
της αμοιβαίας χρήσης του αεροδρομίου Ακρωτηρίου από εμπορικά αεροσκάφη, σε 
περίπτωση προβλήματος στα διεθνή αεροδρόμια της ∆ημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.078, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 31 Αυγούστου 2010, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο 
πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην Κτηνοτροφική Περιοχή Ξυλοτύμπου, δραστηριοποιούνται αρκετές 
αγελαδοτροφικές μονάδες, σε πολύ μικρά υποστατικά, τα οποία κατασκευάστηκαν 
πριν πολλά χρόνια χωρίς να ληφθούν υπόψη οι μελλοντικές ανάγκες. Ως αποτέλεσμα 
της επέκτασης τους, αλλά και της έλλειψης περιβαλλοντικής πρόβλεψης, 
παρατηρούνται διάφορα προβλήματα σε σχέση με τη διαχείριση των υγρών και 
στερεών αποβλήτων που παράγονται στις αγελαδοτροφικές μονάδες. Το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος γνωρίζει τα προβλήματα που 
παρατηρούνται στην περιοχή, αφού τα περισσότερα υποστατικά δεν διαθέτουν τον 
απαιτούμενο χώρο, για δημιουργία της απαραίτητης υποδομής για εναρμόνιση με την 
περιβαλλοντική νομοθεσία. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, έχει ήδη διοργανώσει δύο συσκέψεις με τους αγελαδοτρόφους της 
περιοχής, σε συνεργασία με τα Τμήματα Γεωργίας και Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοτύμπου και τη ∆ιοίκηση των Βρετανικών Βάσεων. Στις 
συναντήσεις αναλύθηκαν όλες οι υποχρεώσεις που έχουν οι αγελαδοτρόφοι, όπως 
περιγράφονται στις Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων που κατέχουν και προτάθηκαν 
τρόποι διαχείρισης της κοπριάς. Τονίστηκε ότι η έλλειψη χώρου για δημιουργία 
αποθηκευτικών χώρων, δεν αποτελεί δικαιολογία για παραβίαση των Όρων των 
Αδειών Απόρριψης Αποβλήτων. Επίσης, σε γραπτές επιστολές που στάληκαν σε 
όλους τους αγελαδοτρόφους της κτηνοτροφικής περιοχής Ξυλοτύμπου, επισημαίνεται 
ότι το Τμήμα Περιβάλλοντος θα προχωρήσει στην ετοιμασία Έκθεσης προς τη 
∆ιοίκηση των Βρετανικών Βάσεων, για λήψη νομικών μέτρων εναντίον όσων 
αγελαδοτρόφων δεν προχωρήσουν στις απαραίτητες ενέργειες για εφαρμογή των 
όρων των Αδειών Απόρριψης Αποβλήτων, που αφορούν τη διαχείριση κοπριάς και 
υγρών αποβλήτων. 

 Όπως έχω πληροφορηθεί, το Τμήμα Περιβάλλοντος, παρακολουθεί την 
κατάσταση και λαμβάνει τα απαραίτητα μέτρα. Μάλιστα, έχει ήδη ετοιμάσει και 
αποστείλει, Έκθεση Γεγονότων στον ∆ιοικητή των Βρετανικών Βάσεων, με την 
εισήγηση για λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον συγκεκριμένης αγελαδοτροφικής 
μονάδας της περιοχής, για παράνομες διαρροές κτηνοτροφικών αποβλήτων κατά τη 
χειμερινή περίοδο. 

 Τονίζεται ότι αρκετοί αγελαδοτρόφοι, αντιλαμβανόμενοι τις υποχρεώσεις τους, 
έχουν αναλάβει πρωτοβουλίες για εξασφάλιση κρατικής γης για κατασκευή των 
απαραίτητων χώρων υποδομής. Για το σκοπό αυτό, το Τμήμα Γεωργίας, προωθεί τη 
διαδικασία για εκμίσθωση σε τέσσερις αγελαδοτρόφους έκτασης γης, δίπλα από τα 
κτηνοτροφικά τους οικόπεδα, για κατασκευή χώρου αποθήκευσης κοπριάς. Ο χώρος 
αποθήκευσης θα κατασκευαστεί, σύμφωνα με τις πρόνοιες του περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών (Γενικοί Όροι Απόρριψης Αποβλήτων Αγελαδοτροφικών 
Μονάδων) ∆ιατάγματος του 2006 και θα λειτουργεί σύμφωνα με όρους και 
προϋποθέσεις που έχουν τεθεί από το Τμήμα Περιβάλλοντος. 

 Σημειώνεται, τέλος, ότι πέμπτος αγελαδοτρόφος ο οποίος διαθέτει και τη 
μεγαλύτερη από τις υπόλοιπες κτηνοτροφική μονάδα, έχει εκμισθώσει από το Τμήμα 
Γεωργίας κτηνοτροφικά οικόπεδα στην Κτηνοτροφική Περιοχή Αγίου Γεωργίου 
∆άσους Άχνας για δημιουργία μεγάλου και σύγχρονου βουστασίου και 
μετεγκατάσταση εκεί. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.086, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆ιαχείριση μη επικίνδυνων στερεών αποβλήτων από τον αερολιμένα Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30.8.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η διαχείριση των μη επικίνδυνων βιοαποικοδομήσιμων στερεών αποβλήτων 
από τη λειτουργία του αερολιμένα Λάρνακας γίνεται από την εταιρεία Hellenic Tzilalis 
Ltd, η οποία είναι αδειοδοτημένη από τον Υπουργό Εσωτερικών για τα συγκεκριμένα 
απόβλητα. Οι έλεγχοι πραγματοποιούνται επίσης από το Υπουργείο Εσωτερικών στα 
πλαίσια της αδειοδότησης της εταιρείας. Το ρεύμα των στερεών ανακυκλώσιμων 
αποβλήτων (δηλ. χαρτί, χαρτόνι, πλαστικό, μέταλλο, γυαλί) συλλέγεται επίσης από 
την εταιρεία Hellenic Tzilalis Ltd, η οποία έχει αδειοδοτηθεί από το Υπουργείο για τα 
συγκεκριμένα απόβλητα και ελέγχεται από το Τμήμα Περιβάλλοντος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.089, 

ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.05.01.089 και 
ημερομηνία 31 Αυγούστου 2010 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας ενημερώνω 
ότι σύμφωνα με τον Περί Αποβάθρων Νόμο Κεφάλαιο 78, (Ν36(Ι) 1994), αρμόδια 
αρχή για την έκδοση άδειας ανέγερσης αποβάθρας είναι το Υπουργείο Εσωτερικών 
και πιο συγκεκριμένα ο εκάστοτε Έπαρχος. 

2. Όσον αφορά τη συγκεκριμένη αποβάθρα, όπως έχουμε ενημερωθεί από τον 
Έπαρχο Αμμοχώστου, υπάρχει κοινή δήλωση του Επαρχιακού ∆ικαστηρίου 
Αμμοχώστου ημερ. 11/06/2010 σύμφωνα με την οποία η επίδικη αποβάθρα δε θα 
κατεδαφιζόταν μέχρι τα τέλη Ιουλίου, ημερομηνία κατά την οποία αναμενόταν να 
αποπερατωθεί η κατασκευή της νέας αποβάθρας σε εγκεκριμένο χώρο. Εξαιτίας 
απρόβλεπτων κατασκευαστικών προβλημάτων και τεχνικών παραλείψεων, η 
ολοκλήρωση της καινούριας αποβάθρας μετατέθηκε για τα τέλη Οκτωβρίου, οπόταν 
και αναμένεται να κατεδαφιστεί από τον Έπαρχο ως αρμόδια Αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.094, 
ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.094, 
ημερομηνίας 30 Αυγούστου, 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
παραθέτω τα ακόλουθα στατιστικά στοιχεία: 

ΣΤΑΤΙΣΤΙΚΑ ΣΤΟΙΧΕΙΑ ΕΠΑΡΧΙΑΣ ΑΜΜΟΧΩΣΤΟΥ ΓΙΑ ΣΟΒΑΡΟ ΕΓΚΛΗΜΑ 
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Αδικήματα 1/1/09-30/9/09 1/1/10-30/9/10 

 Καταγ-
γελίες 

Εξιχνιά-
στηκαν 

% Καταγ-
γελίες 

Εξιχνιά- 

στηκαν 

% 

Απόπειρα 
φόνου 

1 1 100    

Βιασμοί 4 2 50 3 2 66,7 

Εμπρησμοί/ 
απόπειρες 

10   11   

Ληστείες και 
Εκβιασμοί 

15 8 53,3 8 3 37,5 

Ναρκωτικά 62 61 98,4 95 88 92,6 

Καταστροφή 
περιουσίας 
με εκρηκτικές 
ύλες 

5   1   

∆ιαρρήξεις 213 98 46 404 299 74 

Κλοπές 72 33 45,8 138 103 74,6 

Άλλα 
Σοβαρά 
Εγκλήματα 

97 88 90,7 138 116 84,1 

Σύνολο 479 291 60,8 798 611 66,6 

Αύξηση 
υποθέσεων 

319 (66,6 %) 

Αύξηση 
ποσοστού 
εξιχνίασης 

15,8% 

 Όσον αφορά στο δεύτερο ερώτημα, τα μέτρα που λαμβάνονται από την 
Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου για την αντιμετώπιση των εγκλημάτων είναι τα 
ακόλουθα: 

α. Περιπολιακή κάλυψη και επιτήρηση περιοχών υψηλού κινδύνου 
εγκληματογόνων περιοχών και στόχων εγκλήματος.  

β. Περιπολιακή κάλυψη για πρόληψη διαρρήξεων και κλοπών.  

γ. Γίνονται έλεγχοι υπόπτων προσώπων και των οχημάτων τους και 
συμπληρώνεται ειδικό έντυπο.  

δ. Γίνονται έλεγχοι των φρουρών ασφαλείας. 

ε. ∆ιοργανώνονται σχέδια ενέργειας για εκστρατείες για τη νεανική 
παραβατικότητα, για εντοπισμό προσώπων που ενέχονται σε υποθέσεις και για 
έλεγχο υπόπτων προσώπων και οχημάτων. 
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 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κριθούν 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.095, 
ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.095, ημερομηνίας 18 
Αυγούστου 2010 της Βουλευτού Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου κας Σκεύης 
Κούτρα-Κουκουμά, με θέμα το θεσμό του Αστυνομικού της Γειτονιάς στις κοινότητες 
Σωτήρας, Λιοπετρίου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τη μελέτη που έγινε το 2004 για πλήρη εφαρμογή του θεσμού της 
Κοινοτικής Αστυνόμευσης, η επαρχία Αμμοχώστου έχει χωριστεί σε 13 τομείς και για 
κάλυψη τους χρειάζεται η τοποθέτηση συνολικά 13 Αστυνομικών της Γειτονιάς. Στις 
08/05/2006, με την πρώτη επέκταση του θεσμού τοποθετήθηκε ένας Αστυνομικός της 
Γειτονιάς για κάλυψη της Κοινοτικής Λιοπετρίου και ένας Αστυνομικός της Γειτονιάς 
για κάλυψη της Κοινότητας Σωτήρας. 

3. Όσον αφορά την αξιολόγηση του θεσμού της Κοινοτικής Αστυνόμευσης μετά 
από μελέτες που έγιναν το 2007 από το Γραφείο Πρόληψης Εγκλήματος διαφάνηκε 
ότι ο θεσμός της Κοινοτικής Αστυνόμευσης συνέβαλε θετικά στη μείωση του 
εγκλήματος (και στις δύο περιοχές - Σωτήρα και Λιοπέτρι) και στην αύξηση του 
αισθήματος ασφάλειας του πολίτη. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω αποτελέσματα 
είναι προφανές ότι υπάρχει ανάγκη επέκτασης του θεσμού και στις υπόλοιπες 
Κοινότητες της ελεύθερης Αμμοχώστου. 

4. Σχετικά με την περαιτέρω επέκταση του Θεσμού της Κοινοτικής Αστυνόμευσης 
ώστε να καλύψει ολόκληρη την Κύπρο (και κατ’ επέκταση τις άλλες Κοινότητες της 
ελεύθερης περιοχής της επαρχίας Αμμοχώστου), σύμφωνα με την μελέτη που έγινε το 
2004 χρειάζεται να τοποθετηθούν 206 Αστυνομικοί της Γειτονιάς. Σήμερα υπηρετούν 
47 Αστυνομικοί της Γειτονιάς παγκύπρια, και ως εκ τούτου υπολείπεται η τοποθέτηση 
159 Αστυνομικών της Γειτονιάς, από τους οποίους οι 11 θα καλύπτουν τις υπόλοιπες 
Κοινότητες της ελεύθερης Αμμοχώστου. Στο παρόν στάδιο δεν υπάρχει τέτοια 
δυνατότητα λόγω έλλειψης προσωπικού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.106, 

ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.106, 
ημερομηνίας 31 Αυγούστου, 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2.  Το κυκλοφοριακό πρόβλημα στις περιοχές Αγίας Νάπας και Πρωτάρα οξύνεται 
κατά τους καλοκαιρινούς μήνες λόγω της αυξημένης τουριστικής κίνησης. Η 
Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου, μέσα στα πλαίσια των δυνατοτήτων της, 
καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για ρύθμιση της τροχαίας και άμβλυνση της 
τροχαίας κίνησης με αυξημένες μηχανοκίνητες περιπολίες και στελέχωση στατικών 
σημείων. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κριθούν 
αναγκαίες.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.125, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010 του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. ερ. 23.06.009.05.01.125 και ημερομηνία 31 Αυγούστου 
2010, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το φορτίο ήταν φαγώσιμες πατάτες από τη Βουλγαρία, σε jumbo bags, το 
οποίο εκφορτώθηκε σε αποθήκες ψυγεία του έμπορα. Λόγω του κοινοτικού του 
χαρακτήρα, επιθεωρήθηκε στις αποθήκες του έμπορα, στις 20 Αυγούστου 
2010, από Λειτουργούς του Τμήματος Γεωργίας. Με τον εντοπισμό του 
επιβλαβούς οργανισμού το φορτίο παρέμεινε δεσμευμένο σε κλειστό χώρο. 
Μετά την επίσημη επιβεβαίωση ότι το έντομο ήταν ο ∆ορυφόρος της πατάτας, 
δόθηκαν οι απαραίτητες οδηγίες, ώστε να παραμείνει σε κλειστό χώρο, μέχρι τη 
φόρτωση του σε εμπορευματοκιβώτια και την επανεξαγωγή του. 

(β) Οι εισαγωγές από τη χώρα εισαγωγής, τη Βουλγαρία, δε θα ανασταλούν. Η 
τυχόν απαγόρευση εισαγωγής ή διακίνησης από άλλη τρίτη χώρα ή κράτος 
μέλος της Ε.Ε. γίνεται σε συνεννόηση με την Μόνιμη Επιτροπή Φυτοϋγείας και 
τα κράτη μέλη. Το Τμήμα Γεωργίας απέστειλε σχετική ενημέρωση στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στα κράτη μέλη για τον εντοπισμό του επιβλαβούς 
οργανισμού (ηλεκτρονικό σύστημα EUROPHYT). Παράλληλα, ενημέρωσε και 
την ίδια τη χώρα, τη Βουλγαρία, με σχετική επιστολή στην οποία επισημαίνεται 
η νομική υποχρέωσή της για ανταπόκριση στο φυτοϋγειονομικό καθεστώς της 
Κύπρου, ως προστατευόμενη ζώνη στον υπό αναφορά οργανισμό. 

(γ) Το έντομο ονομάζεται Leptinotarsa decemlineata, ή κοινώς ∆ορυφόρος της 
πατάτας και προκαλεί καταστροφές στο υπέργειο τμήμα της φυτείας, 
μειώνοντας σημαντικά την παραγωγή. Σημειώνεται ότι το συγκεκριμένο έντομο 
έχει εντοπισθεί σε αρκετά κράτη μέλη της Ε.Ε. καθώς και σε τρίτες χώρες. Με 
την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το Τμήμα Γεωργίας ζήτησε από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή όπως αναγνωρισθούμε ως προστατευόμενη ζώνη για 
τον υπό αναφορά επιβλαβή οργανισμό. Με την αναγνώριση αυτή, κόνδυλοι 
πατατών κατανάλωσης που προέρχονται από άλλα κράτη μέλη της Ε.Ε. όπως 
επίσης πατατόσπορος ή άλλοι ξενιστές μέσω των οποίων το έντομο μπορεί να 
μεταφερθεί, πρέπει να είναι απαλλαγμένα από τον συγκεκριμένο επιβλαβή 
οργανισμό. Σε αντίθετη περίπτωση, η Κύπρος έχει το δικαίωμα λήψης άμεσων 
μέτρων για παρεμπόδιση της εισαγωγής και εξάπλωσης του οργανισμού στο 
έδαφός της. 

(δ) Το Τμήμα Γεωργίας, για σκοπούς πρόληψης, πραγματοποιεί ετησίως, 
επισκοπήσεις σε πατατοφυτείες σε παγκύπρια βάση, ώστε να επιβεβαιωθεί η 
απουσία του υπό αναφορά οργανισμού και τα σχετικά στοιχεία αποστέλλονται 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τα κράτη μέλη, για ενημέρωση. Επίσης, έχει 
αυξήσει τους ελέγχους των κοινοτικών φορτίων που αφορούν στις πατάτες 
κατανάλωσης από άλλα κράτη μέλη, λόγω της επικινδυνότητας για μεταφορά 
επιβλαβών οργανισμών. Επιπρόσθετα, γίνεται τακτική ενημέρωση των 
παραγωγών, των εμπόρων, των εισαγωγέων, των συσκευαστηρίων υπό 
μορφή διαλέξεων, ενώ έχουν εκδοθεί φυλλάδια, αφίσες και πραγματοποιούνται 
σε τακτικά διαστήματα ενημερώσεις μέσω του ραδιοπρογράμματος 
«ΥΠΑΙΘΡΟΣ». 
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 Με τη ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.132, ημερομηνίας 26 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με στοιχεία αναφοράς Ερ. 
23.06.009.05.01.132 και ημερ. 20.9.2010, με την οποία διαβιβάζετε Ερώτηση που 
υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, και σας πληροφορώ ότι το θέμα 
της δημοσίευσης των αποτελεσμάτων των γραπτών εξετάσεων ονομαστικά, αντί με 
τον αριθμό πολιτικής ταυτότητας, μόλις πρόσφατα έχει τεθεί στην Επίτροπο 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα για τις απόψεις της, ώστε στη 
συνέχεια να τεθεί για απόφαση στην Ειδική Επιτροπή, η οποία έχει την ευθύνη 
δημοσίευσης των αποτελεσμάτων των γραπτών εξετάσεων, με βάση τους περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 
2008. 

2. Μόλις ολοκληρωθεί η διερεύνηση του θέματος θα σας ενημερώσουμε σχετικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.134, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

  «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 7.9.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εταιρεία HERMES AIRPORTS LTD έχει υποβάλει τα επιπλέον στοιχεία που 
ζητήθηκαν για τη διαχείριση των ρευμάτων των χρησιμοποιημένων μηχανέλαιων και 
συσσωρευτών. 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος ετοιμάζει προσχέδιο Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων, 
το οποίο θα συζητηθεί στην αρμόδια Τεχνική επιτροπή, σύμφωνα με την διαδικασία 
που προβλέπεται στους περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμους 2002 μέχρι 
2009. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.135, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6.9.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος ετοιμάζει προσχέδιο Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων, 
που θα ρυθμίζει και το θέμα των ομβρίων υδάτων. Το θέμα αυτό θα συζητηθεί στην 
αρμόδια Τεχνική επιτροπή, σύμφωνα με την διαδικασία που προβλέπεται στους περί 
Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμους 2002 μέχρι 2009. 
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 Σημειώνεται όμως ότι η μη σύνδεση των ομβρίων υδάτων με συστήματα 
αποχέτευσης αποτελεί παγκόσμια πρακτική, καθώς τα όμβρια ύδατα χαρακτηρίζονται 
από εποχικότητα (μεγάλες ποσότητες σε μικρό χρονικό διάστημα) και χαμηλή 
περιεκτικότητα σε οργανικά, χαρακτηριστικά που προκαλούν δυσλειτουργίες σε 
σταθμούς επεξεργασίας λυμάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.136, ημερομηνίας 27 

Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης 
Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.136 που υποβλήθηκε από 
τη Βουλευτή Αμμοχώστου κα Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, η οποία αποστάληκε με την 
επιστολή σας με ημερομηνία 7.9.2010 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Από τον Φεβρουάριο 2008 μέχρι τον Αύγουστο 2010, περίοδο κατά την οποία 
αξιοποιήθηκε η εφαρμογή των ειδικών διαδικασιών ταχείας αξιολόγησης 
αιτήσεων για την εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας για οικιστική ανάπτυξη, 
έχουν υποβληθεί 3153 αιτήσεις, για το συντριπτικό ποσοστό των οποίων 
εκδόθηκαν πολεοδομικές αποφάσεις μέσα στην περίοδο των 30 ημερών που 
αποτελεί δέσμευση για τις Πολεοδομικές Αρχές. Συγκεκριμένα, 2781 αιτήσεις 
διεκπεραιώθηκαν με την ειδική διαδικασία του αυτοελέγχου και 186 αιτήσεις 
μεταφέρθηκαν στη συμβατική διαδικασία ελέγχου, λόγω προβλημάτων και 
ελλείψεων που είχαν εντοπισθεί. Λεπτομέρειες δείχνονται στο συνημμένο 
Πίνακα. 

(β) Με βάση τα συμπεράσματα από την αξιολόγηση των μέχρι σήμερα εμπειριών 
από την εφαρμογή των εν λόγω διαδικασιών αυτοελέγχου, προγραμματίζεται η 
επέκτασή τους και σε επιπρόσθετους, συνθετότερους τύπους ανάπτυξης που 
προτείνονται σε οικόπεδο συμβατικού μεγέθους, ώστε η πλειονότητα των 
συνήθων αιτήσεων να ενταχθεί στις ταχύρρυθμες διαδικασίες και διευθετήσεις. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.157, ημερομηνίας 8 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, Βουλευτή 
της Εκλογικής Περιφέρειας Αμμοχώστου, και σας πληροφορώ ότι η Κυβέρνηση, ως ο 
κύριος μέτοχος των Κυπριακών Αερογραμμών, διορίζει 8 από τα 11 μέλη του 
∆ιοικητικού Συμβουλίου της εταιρείας, αλλά δεν έχει, ούτε ενδείκνυται να έχει, 
οποιαδήποτε ανάμειξη στον τρόπο διοίκησης και τις καθημερινές δραστηριότητες της 
εταιρείας.  Η αρμοδιότητα και η εξουσία όσο και η ευθύνη για διαχείριση όλων των 
θεμάτων της εταιρείας ανήκει αποκλειστικά και συλλογικά στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο 
της εταιρείας. 
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 Αναφορικά με τα θέματα που εγείρονται στην εν λόγω ερώτηση, σας 
πληροφορώ ότι η επιστολή σας διαβιβάστηκε στον Πρώτο Εκτελεστικό ∆ιευθυντή των 
Κυπριακών Αερογραμμών και επισυνάπτεται αυτούσια η απάντησή τους.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.160, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17.9.2010 σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Παρόλο που ο «Κλόκκαρος» (Corvus Corax) αποτελεί παγκοσμίως ένα από τα 
πιο κοινά είδη πτηνών, με ευρεία γεωγραφική εξάπλωση (απαντά σχεδόν σε όλο το 
βόρειο ημισφαίριο), εντούτοις, στον τόπο μας βρίσκεται στα όρια του αφανισμού. Η 
δραματική μείωση του πληθυσμού του είδους, επιτελέστηκε κατά τις δεκαετίες του 80 
και 90 όταν γινόταν συστηματική και μαζική εξόντωση των κορακοειδών μέσω της 
χρήσης δηλητηριασμένων δολωμάτων αλλά και κυνηγετικών όπλων. 

 Ο βασικός λόγος καταδίωξης του είδους, σχετίζεται με το γεγονός ότι ανήκε στα 
θηρεύσιμα είδη και ειδικά ως κορακοειδές εθεωρείτο «επιβλαβές» για το θήραμα, τη 
γεωργία και την κτηνοτροφία. Σήμερα ο «Κλόκκαρος» αποτελεί προστατευόμενο είδος 
με βάση την εθνική νομοθεσία, εντούτοις ο πληθυσμός του δεν δείχνει σημεία 
ανάκαμψης. 

 Η κύρια αρμοδιότητα για την προστασία του είδους αυτού ανήκει στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, και ειδικότερα στο Ταμείο Θήρας. 

 Παρόλο που το Τμήμα ∆ασών δεν είναι το κατά νόμον αρμόδιο τμήμα για την 
προστασία του είδους, εντούτοις λαμβάνει μια σειρά μέτρων για τα δύο ζευγάρια που 
φωλιάζουν εντός κρατικών ∆ασών. Τα μέτρα αφορούν την αποφυγή δασοπονικών και 
άλλων εργασιών πλησίον των θέσεων φωλαιοποίησης, το κλείσιμο του μονοπατιού 
μελέτης της φύσης κατά την κρίσιμη αναπαραγωγική περίοδο στην περιοχή Μαδαρής, 
το οποίο περνά πλησίον θέσης φωλαιοποίησης, και την ενημέρωση του κοινού για τη 
σημαντικότητα του είδους και τα προβλήματα που προκαλεί η χρήση 
δηλητηριασμένων δολωμάτων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.163, ημερομηνίας 13 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.163 και 
ημερ. 17.9.2010 και στη συνέχεια σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το καλοκαίρι του 2010 και συγκεκριμένα κατά τη χρονική περίοδο από 
15.6.2010 έως 10.9.2010, εφαρμόστηκε για ένατη συνεχή χρονιά η απόφαση του 
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για αντιμετώπιση της θερμικής 
καταπόνησης των εργαζομένων σε υπαίθριες εργασίες κατά τους θερινούς μήνες, 
στην οποία κατέληξε ο τότε Υπουργός κατά τη συνεδρία του Εργατικού 
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Συμβουλευτικού Σώματος στις 5.7.2002: αφού έλαβε υπόψη τις τοποθετήσεις των 
Κοινωνικών Εταίρων για το θέμα. 

2. Η απόφαση αυτή προνοούσε τα ακόλουθα: 

“1. Έκδοση και χρήση Κώδικα Μέτρων Αντιμετώπισης της Θερμικής 
Έκθεσης των Εργαζομένων σε Υπαίθριες Εργασίες κατά τους θερινούς 
μήνες. Ο κώδικας Μέτρων και Οδηγιών δεν θα έχει νομικό περίβλημα, 
θα λειτουργήσει επί δοκιμαστικής βάσης και θα θεωρηθεί ως συμφωνία 
κυρίων των κοινωνικών εταίρων, μελών του Εργατικού Συμβουλευτικού 
Σώματος. 

2. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα εκδίδει σχετική 
Ανακοίνωση στο κοινό, για διακοπή των εργασιών που συνεπάγονται 
απευθείας έκθεση στον ήλιο, η οποία θα δημοσιεύεται από τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης στις περιπτώσεις που αναμένεται να υπάρξει 
καύσωνας, για σκοπούς ενημέρωσης και προστασίας των εργαζομένων 
και των εργοδοτών.” 

3. Η Ανακοίνωση που εκδίδεται αποστέλλεται κατά σειρά στους ακόλουθους 
αποδέκτες: 

- Γενικό ∆ιευθυντή Υπουργείου  Εργασίας και  Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς 
και στο κεντρικό τηλεομοιότυπο του Υπουργείου, 

- Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών (ηλεκτρονικά), και 

- Μη-Κυβερνητικούς Οργανισμούς και Κυβερνητικές Υπηρεσίες (ηλεκτρονικά) 
σύμφωνα με Πίνακα Αποδεκτών. 

 Ο Πίνακας Αποδεκτών περιλαμβάνει περίπου ογδόντα αποδέκτες. 
Επιπρόσθετα, τα Επαρχιακά Γραφεία Επιθεώρησης Εργασίας κοινοποιούν την 
Ανακοίνωση σε πολλούς άλλους αποδέκτες που κρίνουν απαραίτητο. Η Ανακοίνωση 
αναρτάται αμέσως και στην ιστοσελίδα του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (TEE). 
Σημειώνεται ότι στον Πίνακα Αποδεκτών καταχωρούνται τα στοιχεία όσων φορέων 
ζητήσουν να ενημερώνονται. 

4. Σκοπός της Ανακοίνωσης είναι να ενημερώνονται όλοι οι εμπλεκόμενοι 
εργοδότες, εργοδοτούμενοι και αυτοεργοδοτούμενοι για τους κινδύνους που 
συνεπάγεται η απευθείας έκθεση στον ήλιο κατά τη χρονική περίοδο που αναφέρεται 
στην ανακοίνωση. Σημειώνεται ότι καθ' όλη τη διάρκεια του καλοκαιριού, κατά τις 
εργασίες κυρίως σε εξωτερικούς χώρους, υπάρχουν κίνδυνοι από τον θερμικό φόρτο, 
ανεξάρτητα αν εκδίδεται Ανακοίνωση ή όχι. Επισημαίνεται ότι σύμφωνα με τους περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νόμους και τους σχετικούς Κανονισμούς που 
έχουν εκδοθεί με βάση τους Νόμους αυτούς, ο εργοδότης έχει νομική υποχρέωση να 
προβαίνει σε εκτίμηση όλων των κινδύνων, περιλαμβανομένων των κινδύνων από τον 
θερμικό φόρτο, και να λαμβάνει όλα τα απαραίτητα μέτρα για προστασία της 
ασφάλειας και υγείας των εργοδoτουμένων του, καθώς και των άλλων προσώπων 
που μπορεί να επηρεαστούν από τις δραστηριότητές του. Επίσης, πρέπει να 
εφαρμόζει κατάλληλο σύστημα διαχείρισης που να διασφαλίζει τα πιο πάνω. 

5. Σημειώνεται ότι, κατά τη συνεδρία του Παγκύπριου Συμβουλίου Ασφάλειας και 
Υγείας που έγινε στις 15.9.2008, συμφωνήθηκε όπως το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων προχωρήσει στη διερεύνηση της ανάληψης επιστημονικής 
έρευνας που θα αφορά στην αναθεώρηση του πλαισίου ανεκτών επιπέδων θερμικού 
φόρτου των εργαζομένων σε εξωτερικές εργασίες. 
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6. Πρόσθετα, το Υπουργείο αποφάσισε να ετοιμάσει Κώδικα Πρακτικής στον 
οποίο θα περιγράφονται τα μέτρα που πρέπει να λαμβάνονται για αντιμετώπιση του 
καύσωνα κατά τις περιόδους υψηλών θερμοκρασιών. Ο κώδικας θα ετοιμαστεί σε 
συνεργασία με τους κοινωνικούς εταίρους. 

7. Για υλοποίηση της πιο πάνω απόφασης, το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας και 
το ∆ιεθνές Ινστιτούτο Κύπρου για το Περιβάλλον και τη ∆ημόσια Υγεία συμφώνησαν 
να συνεργαστούν. Σχετική πρόταση ετοιμάστηκε από το Ινστιτούτο και υποβλήθηκε 
στο Ίδρυμα Προώθησης Έρευνας για χρηματοδότηση, η οποία δεν έχει ακόμη 
εγκριθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.168, 
ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.05.01.168 και 
ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
ενημερώνω ότι η Υπηρεσία Καταπολέμησης Ναρκωτικών της Αστυνομίας και το 
Τμήμα Τελωνείων συνεργάζονται πολύ στενά με στόχο την αποτελεσματικότερη 
πρόληψη και καταστολή του λαθρεμπορίου ναρκωτικών. 

2.  Στα πλαίσια της συνεργασίας αυτής, γίνεται συστηματική ανταλλαγή 
πληροφοριών μεταξύ των συνδέσμων των δύο υπηρεσιών σε κάθε περίπτωση που 
εντοπιστεί ύποπτο φορτίο, ενώ παράλληλα πραγματοποιείται σε εβδομαδιαία βάση 
σύσκεψη με τη συμμετοχή εκπροσώπων του Τμήματος Τελωνείων για ανταλλαγή 
απόψεων και αλληλοενημέρωση. 

3. Επιπρόσθετα, στις 08/11/2007 έχει υπογραφεί μεταξύ του Τμήματος Τελωνείων 
και της Αστυνομίας μνημόνιο συνεργασίας για σκοπούς βελτίωσης της συνεργασίας 
και συντονισμού των δράσεων των υπηρεσιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.176, ημερομηνίας 16 
Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.176 και 
ημερομηνία 4.10.2010, με την οποία ζητείται να πληροφορηθεί η Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους το κράτος έχει σταματήσει να πληρώνει 
τη μεταφορά προς και από την Κύπρο των φοιτητών των Στρατιωτικών Σχολών της 
Ελλάδας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Η παραχώρηση δωρεάν αεροπορικών εισιτηρίων, τρία κατ’ έτος, δηλ. 
Χριστούγεννα, Πάσχα, Ιούνιο και Σεπτέμβριο, έγινε κατ’ εξαίρεση, όταν οι 
δημοσιονομικές συνθήκες το επέτρεπαν, χαριστικά, για τους φοιτητές των 
Στρατιωτικών Σχολών, χωρίς αυτό να αποτελεί πρόσθετο ωφέλημα ή να 
περιλαμβάνεται δεσμευτικά στο Συμβόλαιο/Συμφωνία που συνάπτεται μεταξύ 
του φοιτητή και της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Το ύψος της 
δαπάνης κυμαίνεται ετήσια στις €132.000, ανάλογα με τον αριθμό των 
φοιτητών και το κόστος του εισιτηρίου. Κανονικά καλύπτονται μόνο τα 
αεροπορικά εισιτήρια για τη μετάβασή τους το πρώτο έτος και την επιστροφή 
τους μετά το πέρας των σπουδών τους, γεγονός το οποίο συνεχίζει να 
εφαρμόζεται. 
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β) Η σχετική Συμφωνία (έντυπο Γεν. 104), αποτελεί το πρότυπο Συμβόλαιο που 
χρησιμοποιείται από την Κυπριακή ∆ημοκρατία εδώ και πολλά έτη στις 
περιπτώσεις παραχώρησης υποτροφιών για όλους τους υποτρόφους της 
∆ημοκρατίας, ανεξάρτητα από τον τομέα σπουδών. Σε καμιά περίπτωση η 
υποτροφία δεν καλύπτει τα αεροπορικά εισιτήρια για να πηγαινοέρχεται ο 
εκάστοτε υπότροφος στην πατρίδα του. Εξάλλου στην παράγραφο 1β της 
Συμφωνίας/Συμβολαίου γίνεται σαφώς αναφορά στη δαπάνη του ταξιδιού. 
Συνεπώς δεν αποτελεί υποχρέωση του Υπουργείου Άμυνας όποτε κλείνουν οι 
Σχολές να μεταφέρει δωρεάν τους φοιτητές στην πατρίδα τους, γεγονός 
άλλωστε που όπως προαναφέρεται ισχύει για όλους τους υπότροφους γενικά 
της Κυβέρνησης. 

2. Σημειώνεται ότι για σκοπούς διευκόλυνσης των φοιτητών, το Υπουργείο 
Άμυνας έχει μεριμνήσει ώστε μόλις γνωστοποιούνται οι ημερομηνίες έναρξης και 
λήξης των μαθημάτων στις Σχολές, να ενημερώνονται οι φοιτητές αμέσως, ώστε να 
έχουν την ευχέρεια να προβαίνουν σε διευθετήσεις για κράτηση αεροπορικών 
εισιτηρίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.187, ημερομηνίας 17 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.05.01.187 ημερομηνίας 23.9.2010, σχετικά με το 
αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ευρύχου για την παραχώρηση κρατικής γης για 
διαχωρισμό οικοπέδων και διάθεσή τους σε ζευγάρια. 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο κλήθηκε στις 30.4.2009 από τον Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Λειτουργό Λευκωσίας για να καταβάλει το ποσό των €1,88 που 
αντιπροσωπεύουν τα σχετικά δικαιώματα αποδοχής και εξέτασης της αίτησης.  Μέχρι 
σήμερα δεν ανταποκρίθηκε, γι’ αυτό και η αίτηση παραμένει σε εκκρεμότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.188, ημερομηνίας 17 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Tο αίτημα της Κοινότητας Ευρύχου νια μείωση της Κοινοτικής Συνεισφοράς για την 
εκτέλεση αναπτυξιακών έργων από 20% σε 10% 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.188 και ημερ. 21 Σεπτεμβρίου 2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Εσωτερικών 
ετοίμασε σχετική εισήγηση, η οποία εξετάζεται σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Οικονομικών, για αναθεώρηση των κοινοτικών συνεισφορών παγκύπρια για την 
εκτέλεση αναπτυξιακών έργων στη βάση κάποιων παραμέτρων, όπως πληθυσμός, 
ποσοστό προσφύγων, υψόμετρο, απόσταση από αστικό κέντρο, ταμειακό υπόλοιπο, 
κ.λπ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.189, 
ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.189 με 
ημερομηνία 30/9/2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει ζητήσει, με επιστολή ημερομηνίας 6/10/2009, 
από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας την ολοκλήρωση της χωρομετρικής 
εργασίας, την ετοιμασία των πινάκων και σχεδίων απαλλοτρίωσης / επίταξης και την 
αγοραία αξία του χώρου που έχει επιλεγεί για την ανέγερση του νέου Γυμνασίου στη 
∆ρομολαξιά. 

 Ο χώρος που έχει επιλεγεί βρίσκεται βορειοανατολικά της κοινότητας, κοντά 
στον κόμβο και παρέχει εύκολη πρόσβαση στις κοινότητες των οποίων οι μαθητές θα 
φοιτούν σε αυτό. 

 Με την ετοιμασία των σχετικών εργασιών εκ μέρους του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θα 
προωθήσει πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για τη σχετική έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.193, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 30 Σεπτεμβρίου 2010, σε σχέση με 
την πιο πάνω ερώτηση της βουλευτού κας Κυριακίδου, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω ότι, με βάση τις κοινοτικές κατευθυντήριες γραμμές για τις κρατικές 
ενισχύσεις στον τομέα της γεωργίας, δεν υπάρχει δυνατότητα για την καταβολή 
αποζημίωσης για την κάλυψη ζημιών που προκαλούνται από έντομα στη φυτική 
παραγωγή. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.196, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. ερ. 23.06.009.05.01.196 και ημερομηνία 30 Σεπτεμβρίου 
2010, σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, σύμφωνα με τον 
Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 1234/2007 του Συμβουλίου και τον εφαρμοστικό Κανονισμό (ΕΚ) 
αρ. 917/2004 της Επιτροπής, ετοίμασε νέο τριετές Πρόγραμμα για τη Βελτίωση της 
Παραγωγής και Εμπορίας των Μελισσοκομικών Προϊόντων για την περίοδο 2011-
2013, συνολικής δαπάνης €699.000. Το Πρόγραμμα εγκρίθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο (Αρ. Απόφασης 666/2010, ημερ. 16.6.2010) και από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή (Αρ. Απόφασης Ε(2010) 6124, ημερ. 14.9.2010). Σύμφωνα με την 
Απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η κοινοτική συνεισφορά καθορίστηκε στα 
€116.500 ανά έτος, δηλαδή στο 50% της συνολικής δαπάνης ανά έτος. Σημειώνεται 
ότι αντίστοιχο ποσό θα καταβάλλεται από εθνικούς πόρους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.202, ημερομηνίας 22 
Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Η Στατιστική Υπηρεσία δεν διαθέτει στοιχεία λιανικών πωλήσεων καπνικών 
προϊόντων. Τα διαθέσιμα στοιχεία αφορούν στην παραγωγή καπνικών 
προϊόντων στην Κύπρο και στις εισαγωγές καπνικών προϊόντων για επιτόπια 
κατανάλωση. 

(β)  Λόγω του γεγονότος ότι στην Κύπρο δραστηριοποιείται μόνο μια επιχείρηση 
που παράγει τσιγάρα, τα στοιχεία που αφορούν στην παραγωγή καπνικών 
προϊόντων τηρούνται ως εμπιστευτικά με βάση το άρθρο 13 του περί 
Στατιστικής Νόμου του 2000 και δεν μπορούν να δημοσιοποιηθούν. 

(γ)  Όσον αφορά στις εισαγωγές καπνικών προϊόντων για επιτόπια κατανάλωση, με 
βάση τα διαθέσιμα μέχρι στιγμής στοιχεία, η αξία τους ανέρχεται σε: 

Περίοδος Αξία (€) 

Ιαν.-Μαρ.  

Απρ.-Ιουν.  

Ιουλ.-Σεπ.  

Οκτ.-∆εκ.          

Ιαν.-Μαρ.  

Απρ.- Ιουν.      

2009 

2009 

2009 

2009 

2010 

2010 

10.128.655  

14.518.257  

14.253.592 

13.327.084  

12.435.329 

16.961.897» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.203, ημερομηνίας 22 
Σεπτεμβρίου 2010, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλαν οι Βουλευτές κ. Γιαννάκης Ομήρου 
και Ρούλα Μαυρονικόλα με αρ. 23.06.009.05.01.203, η οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 4.10.2010 και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα όσον αφορά το αίτημα της Κοινότητας Περιστερώνας για ένταξή της στο 
Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο: 

(α) Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο καλύπτει σήμερα κοινότητες με πληθυσμό μέχρι 
500 κατοίκους ή με πληθυσμό μεγαλύτερο των 500 κατοίκων αλλά σε 
απόσταση άνω των 35 χλμ. από το πλησιέστερο αστικό κέντρο ή/και υψόμετρο 
άνω των 450 μ. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται σε συνεννόηση με το Υπουργείο 
Οικονομικών για την πιθανή επέκταση της εφαρμογής του Ενιαίου Στεγαστικού 
Σχεδίου, όταν οι δημοσιονομικές συνθήκες και δυνατότητες της Οικονομίας το 
επιτρέψουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.222, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.222 και 
ημερομηνία 30.09.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1.  Η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
καταρτίζει κάθε χρόνο το ενεργειακό ισοζύγιο της Κύπρου για το προηγούμενο 
έτος. Το ενεργειακό ισοζύγιο περιλαμβάνει, συγκεντρωτικά σε ένα πίνακα, τις 
ποσότητες ενέργειας σε μονάδες ενέργειας (τόνους ισοδύναμου πετρελαίου) 
που προέρχονται από την πρωτογενή εγχώρια παραγωγή, από τις εισαγωγές, 
το σύνολο της πρωτογενούς (ή ακαθάριστης) κατανάλωσης ενέργειας, το 
σύνολο της πρωτογενούς ενέργειας που μετατρέπεται σε άλλη μορφή 
ενέργειας (π.χ. προϊόντα πετρελαίου μετατρέπονται σε ηλεκτρισμό), την τελική 
κατανάλωση ενέργειας και την κατανάλωση ενέργειας στους διάφορους τομείς 
(μεταφορές, νοικοκυριά, βιομηχανία, γεωργία, εμπόριο και άλλες υπηρεσίες). 
Σημειώνεται ότι ο καταρτισμός ετήσιου ενεργειακού ισοζυγίου άρχισε από το 
1990. 

2. Προκειμένου μια χώρα να καθορίσει την ενεργειακή πολιτική της, θα πρέπει να 
γνωρίζει το ενεργειακό ισοζύγιό της, εφόσον σε αυτό φαίνονται η εξάρτησή της 
ή όχι από εισαγόμενες μορφές ενέργειας, οι μορφές ενέργειας που 
καταναλώνονται, το μερίδιο των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στην τελική 
κατανάλωση ενέργειας, οι μορφές ανανεώσιμων πηγών που συνεισφέρουν 
μεγαλύτερες ποσότητες ενέργειας σε σύγκριση με άλλες, ιδιαίτερα όταν 
εφαρμόζει καθεστώς στήριξης, οι τομείς της οικονομίας που καταναλώνουν 
μεγάλες ποσότητες ενέργειας και για τους οποίους πρέπει να προωθηθούν 
μέτρα εξοικονόμησης. Επιπλέον, η σύγκριση του ενεργειακού ισοζυγίου ενός 
έτους με το ισοζύγιο άλλων ετών καταδεικνύει κατά πόσο τα μέτρα που έλαβε ή 
που λαμβάνει ένα κράτος είναι αποδοτικά και εξυπηρετούν τους σκοπούς για 
τους οποίους λήφθηκαν. Για παράδειγμα η γνώση του ενεργειακού ισοζυγίου 
είναι απαραίτητη για την εφαρμογή ορισμένων νομοθεσιών, οι οποίες 
αποτελούν εναρμόνιση Οδηγιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως είναι η 
προαγωγή της ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, η 
ενεργειακή απόδοση των κτιρίων και η ενεργειακή απόδοση κατά την τελική 
χρήση και τις ενεργειακές υπηρεσίες. 

3. Η Στατιστική Υπηρεσία είναι η αρμόδια αρχή στην Κύπρο για την εφαρμογή του 
Κανονισμού με αρ. 1099/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου για τις στατιστικές ενέργειας, η οποία συλλέγει τα σχετικά στοιχεία 
και τα διαβιβάζει στην Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία (Eurostat). Η 
Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, αφού επεξεργαστεί τα στατιστικά ενεργειακά 
στοιχεία που διαβιβάζουν τα κράτη μέλη, δημοσιεύει στην ιστοσελίδα της τα 
συγκεντρωτικά για την κοινότητα και τα επιμέρους για κάθε κράτος μέλος, 
στοιχεία, τόσο για τους διάφορους τομείς της οικονομίας, όσο και συνολικά. Αν 
και η πλειονότητα των στοιχείων που δημοσιεύονται περιλαμβάνονται στο 
ενεργειακό ισοζύγιο, εντούτοις οι δημοσιεύσεις αυτές δεν μπορούν να 
θεωρηθούν ενεργειακό ισοζύγιο λόγω του ότι τα στοιχεία δεν είναι 
συγκεντρωμένα σε ένα πίνακα αλλά διάσπαρτα σε διάφορες δημοσιεύσεις. 
Σημειώνεται, επίσης, ότι η Υπηρεσία Ενέργειας και η Στατιστική Υπηρεσία 
συνεργάζονται στενά ώστε να μην υπάρχουν αποκλίσεις μεταξύ των στοιχείων 
που καταγράφονται στο ενεργειακό ισοζύγιο και των στοιχείων που 
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αποστέλλονται στην Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία, ιδιαίτερη δε έμφαση 
δίδεται στα στοιχεία που αφορούν την ενέργεια από ανανεώσιμες πηγές. 

4. Για τον υπολογισμό της ενέργειας από κάθε μορφή ανανεώσιμης πηγής η 
οποία περιλαμβάνεται στο ενεργειακό ισοζύγιο χρησιμοποιείται η μεθοδολογία 
που αναφέρεται στον Κανονισμό με αρ. 1099/2008. Οι εν λόγω μεθοδολογίες 
έχουν αναπτυχθεί από την Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία ώστε να 
διασφαλίζεται ότι τα κράτη μέλη παρέχουν συγκρίσιμα στοιχεία όσον αφορά την 
ενέργεια από ανανεώσιμες πηγές. Σημειώνεται ότι οι εν λόγω μεθοδολογίες 
πρέπει να εφαρμόζονται για τον υπολογισμό της ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές στο πλαίσιο εφαρμογής της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ σχετικά με την 
προώθηση της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές. 

5. Με βάση τα πιο πάνω, ο καταρτισμός του ενεργειακού ισοζυγίου δεν 
επιβάλλεται από σχετική ευρωπαϊκή νομοθεσία, αλλά ο καταρτισμός του είναι 
απαραίτητος προκειμένου το κράτος να μπορεί να διαμορφώνει την ενεργειακή 
πολιτική του. 

6. Επισυνάπτονται τα ενεργειακά ισοζύγια της Κύπρου για τα έτη 2005-2009. Τα 
ετήσια ενεργειακά στοιχεία άλλων κρατών μελών είναι διαθέσιμα στην 
ιστοσελίδα της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, στη διεύθυνση:  

 http://epp.eurostat.ec.europa.eu/portal/page/portal/energy/introduction.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
                    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.251, ημερομηνίας 6 

Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.251 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου, η οποία αποστάληκε με την επιστολή 
σας με ημερομηνία 8.10.2010 και σας πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Για την περιοχή των Κοινοτικών Συμβουλίων Κακοπετριάς και Γαλατάς, που 
εμπίπτουν στην περιφέρεια Σολέας, δεν προωθείται η διαδικασία 
τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών, επειδή βρίσκονται σε εξέλιξη οι 
διαδικασίες εκπόνησης Τοπικού Σχεδίου για το σύνολο της Κοιλάδας Σολέας. 
Τα δύο Κοινοτικά Συμβούλια είναι ενήμερα για το γεγονός αυτό. 

(β) Το συγκεκριμένο αίτημα, θα μπορούσε να τεθεί από τα δύο Κοινοτικά 
Συμβούλια στα πλαίσια της διαδικασίας εκπόνησης του Τοπικού Σχεδίου 
Σολέας που ήδη υλοποιείται, ώστε να αξιολογηθεί από το Κοινό Συμβούλιο και 
το Πολεοδομικό Συμβούλιο, στο οποίο ο Υπουργός Εσωτερικών έχει 
εκχωρήσει τις εξουσίες του για την εκπόνηση και τροποποίηση Τοπικού 
Σχεδίου. 

2.  Κατά συνέπεια, στην παρούσα φάση το Υπουργείο Εσωτερικών δεν είναι 
δυνατό να διατυπώσει οποιεσδήποτε απόψεις σε σχέση με το θέμα.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα 
στη συζήτηση του Κεφαλαίου Τετάρτου.  Θα υπάρξει η συζήτηση την ερχόμενη 
βδομάδα, γι’ αυτό να προετοιμάζεται και ο κ. Κλεάνθους και οι υπόλοιποι συνάδελφοι. 



 107

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 11 Νοεμβρίου 2010, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:       

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.053-2006). 

 2.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054-2006). 

 3.  Ο περί Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας 
Νόμος του 2007. 
(Αρ. Φακ. 23.01.048.010-2007). 

 4.  Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.040-2010). 

 5.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.171-2010). 

 6.  Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης του 
∆ήμου Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.181-2010). 

 7.  Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.106-2010). 

 8.  Ο περί Καταναλωτικής Πίστης (Συμφωνίες 
Στεγαστικών ∆ανείων και Ενοικιαγορών) 
(Τροποποιητικός) Νόμος  του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.149-2010). 

 9.  Ο περί της Προώθησης της Χρήσης 
Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων 
για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.110-2010). 

 10.  Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των 
Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.164-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε 
ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν 
επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης 
των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές 
του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση 
(20% μέχρι το 2020)». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.196-2008). 

 2.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο 
ρόλος, η αποστολή, το καθεστώς και τα 
προβλήματα στη λειτουργία του Ευρωπαϊκού 
Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
του βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3.  «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4.  «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του 
μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5.  «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6.  «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
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μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου 
και η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και 
Στέλλας Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.25 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αντωνίου Αντώνης Λαμάρης Γιάννος 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Θωμά Γιαννάκης Στυλιανίδης Χρήστος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κατσουρίδης Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Ανδρέας Χάμπας Πανίκος 

Κυπριανού Άντρος Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηνικόλας Ντίνος 
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Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 

  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των ∆ιαδικασιών Προσφυγής στον Τομέα 
της Σύναψης των ∆ημοσίων Συμβάσεων Νόμος του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ι. Νικολάου, Α. Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, Ν. Παπαδόπουλος) και 
ψήφισή του σε νόμο.   

2. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Εκρηκτικών 
Υλών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και τους κανονισμούς «Οι περί 
Εκρηκτικών Υλών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών.  

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Ν. Παπαδόπουλος, Στ. Ευαγόρου, Μ. Κυριακού, Ά. Βότσης, 
Άντρος Κυπριανού, Γ. Ομήρου, Χρ. Στυλιανίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Κ. 
Χατζηγιάννη, Γ. Λαμάρης, Λ. Χριστοφόρου, Πρόεδρος, Ν. Κατσουρίδης, Γ. 
Θωμά) και ψήφισή του σε νόμο.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Εποπτών Οδικών Μεταφορών 
(Εξουσίες και Ευθύνες) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας Σταθεροποίησης και 
Σύνδεσης μεταξύ των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων και των Κρατών Μελών τους 
αφενός και της ∆ημοκρατίας της Σερβίας αφετέρου (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (Παροχή 
Οικονομικής Βοήθειας σε Κοινότητες που Γειτνιάζουν με την Περιοχή 
Βασιλικού) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή της σε νόμο.  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

8. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

α. «Οι περί Τμήματος Γεωλογικής Επισκοπήσεως - Θέσεις Αρχιεπιστάτη 
∆ιατρήσεων και Βοηθού Αρχιεπιστάτη ∆ιατρήσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010»,  

β. «Οι περί Τμήματος Γεωργίας - Θέση Γεωργικού Επιθεωρητή 1ης Τάξης 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», 

γ. «Οι περί Υπουργείου Υγείας,  ∆ιοίκηση - Θέση Βοηθού Οικονόμου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010»,  

δ. «Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - Θέση 
Ακτινογράφου (Ακτινοδιαγνωστικής) (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010», 

ε. «Οι περί Τμήματος Εργασίας - Θέση Πρώτου Λειτουργού Εργασίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους.  

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Χημικών Ουσιών (Ταξινόμηση, 
Συσκευασία και Επισήμανση Επικίνδυνων Ουσιών και Μειγμάτων) 
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους (με αρ. 2). 

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ζωοτροφών και Προσθετικών των 
Ζωοτροφών (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Χρήσεως) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Υφαντουργικών Προϊόντων 
(Προσδιορισμός Ινικής Σύνθεσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και 
έγκρισή τους.  

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αίτημα της ΠΟΒΕΚ για επιχορήγηση από το κράτος μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων - Αίτημα ΠΟΒΕΚ για δημιουργία χώρου στάθμευσης στο 
εμπορικό κέντρο της Λάρνακας - Ανάγκη χρήσης των λεωφορείων από τους 
Λαρνακείς - Αίτημα ΠΟΒΕΚ Λάρνακας για κατάργηση του πεζόδρομου στην 
οδό Ερμού - Η μετακίνηση των πετρελαιοδεξαμενών της Λάρνακας - 
Παράπονα για μη εφαρμογή της νομοθεσίας που αφορά τα ξεπουλήματα και 
για παραπλανητικές διαφημίσεις - Αίτημα της ΠΟΒΕΚ Λάρνακας για ορθή 
διαχείριση των πλατειών - Αιτήματα Συνδέσμου Ψαράδων Κάτω Πάφου - 
Πρόσκληση από τον ΟΗΕ στο λεγόμενο “πρέσβη” της Τουρκίας στα 
κατεχόμενα - ∆ημιουργία υπηρεσίας αρμόδιας για περισυλλογή και αφαίρεση 
αποβλήτων από τη θάλασσα - Ηχορρύπανση στην αίθουσα παραλαβής 
αποσκευών του αεροδρομίου Λάρνακας - Ακαταλληλότητα νερού στις 
Αγκλεισίδες - Τοποθέτηση διαδραστικών πινάκων στα δημόσια σχολεία - 
Ενίσχυση χορευτών από την πολιτεία - Φορολόγηση εισοδήματος από πώληση 
στην ΑΗΚ παραγόμενου από φωτοβολταϊκά ηλεκτρισμού -  Εμπιστευτική 
ερώτηση - Ανάγκη αποκατάστασης δύο κτιρίων με αρχιτεκτονική αξία στο 
κέντρο της Λευκωσίας - Αξιοποίηση του κτιρίου του παλαιού νοσοκομείου 
Λάρνακας - Οφειλές της κυβέρνησης προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
- Έναρξη κατασκευαστικών έργων στα Ε΄ και Στ΄ ∆ημοτικά Σχολεία Αραδίππου 
- Έναρξη των εργασιών μετακίνησης των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών και 
υγραερίου από τη Λάρνακα - Ανεξάρτητη διαχειριστική επιτροπή και Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Οφειλές των δήμων προς τα ταμεία συντάξεων των 
υπαλλήλων - Μέτρα αντιμετώπισης της αυξημένης ανεργίας στη Λάρνακα - 
Θεσμοθέτηση δημοτικής αστυνομίας - ∆ιαδικασία απαλλοτρίωσης 
τουρκοκυπριακής γης στο συνοικισμό αυτοστέγασης Ζυγίου - Ανάγκη 
τοποθέτησης ανελκυστήρων σε πολυκατοικίες στο συνοικισμό Αγίων 
Αναργύρων Β΄ - Ανάγκη άμεσης εφαρμογής της περί Ιδιωτικών Σχολών 
Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης νομοθεσίας - Το σχέδιο για την τοποθέτηση φώτων 
τροχαίας στην είσοδο του οικισμού “Κόκκινες” στη Λάρνακα - ∆ιευκρινίσεις για 
το Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στο Κάβο Γκρέκο - Υποχρεώσεις 
κράτους για πληρωμή αποζημιώσεων λόγω απαλλοτριώσεων - Συντάξεις 
κρατικών αξιωματούχων - Ανακαίνιση του Λυκείου Αγίου Γεωργίου Λάρνακας - 
∆ημιουργία μονάδας επεξεργασίας αποβλήτων κατεδαφίσεων και οικοδομών 
στην Πάφο - Αποτελέσματα ερευνών για τον εμπρησμό στην περιοχή 
Κυπροβάσας-Μαχαιρά - Επιπτώσεις στην υγεία εργαζομένων και καταναλωτών 
από την ουσία BPA και εκπόνηση σχετικού σχεδίου δράσης - Υπουργική 
δέσμευση για δωρεάν διανομή φρούτων στα δημοτικά σχολεία - Έλεγχος του 
νερού ύδρευσης από γεωτρήσεις και ντεπόζιτα - Μη εφαρμογή παρέκκλισης για 
παραχώρηση άδειας κυνηγιού κορακοειδών - Τροποποίηση του άρθρου 12 του 
περί ∆ασών Νόμου - Αίτημα Γυμνασίου Καθολικής Λεμεσού για τοποθέτηση 
ανελκυστήρα - Άρνηση παραχώρησης άδειας οικοδομής σε αθλητικό σύλλογο - 
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Συμπερίληψη μελισσοκομικών φυτών στις προγραμματισμένες φυτεύσεις - 
Μεταφορά εξοπλισμού Συνδέσμου Αδειούχων Αχθοφόρων από το λιμάνι 
Λάρνακας στο λιμάνι Λεμεσού - Τούβλα από τα κατεχόμενα για ανέγερση 
δημοτικού σχολείου. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Οι έρευνες των Υγειονομικών Υπηρεσιών για την ποιότητα των νερών στις 
κολυμβητικές δεξαμενές - Μείωση του επιδόματος τέκνου μετά την ενηλικίωση 
τέκνου τρίτεκνης οικογένειας - Ανάγκη προστασίας αξιόλογων γλυπτών στο 
χώρο του ιερού ναού Αγίου Σπυρίδωνα στη Λευκωσία - Υδροδότηση των 
γηπέδων γκολφ και των πέριξ αναπτύξεων - Έρευνα για τα κρούσματα 
καρκίνου σε σχέση με τα υποστατικά αμιάντου στα Πολεμίδια - Μονάδα 
απεξάρτησης ατόμων εθισμένων σε ναρκωτικές ουσίες στην Πύλα - Κατασκευή 
γηπέδου γκολφ σε περιοχή αρχαιολογικής αξίας στην Τερσεφάνου - Αλλαγή 
στέγης για το θέατρο “Αντίδοτο” - Οι δυνατότητες της Κύπρου για 
χρηματοδότηση από την Ευρωπαϊκή Ένωση για ανάπτυξη τεχνολογιών 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας - Τεχνικός έλεγχος κυβερνητικών και άλλων 
οχημάτων - Καταβολή €751.000 στην κοινότητα Σωτήρας ως αντισταθμιστικό 
μέτρο για την κατασκευή του αυτοκινητόδρομου Λάρνακας-Αμμοχώστου - 
Ανάγκη επέκτασης της μεταφοράς μαθητών με σχολικά λεωφορεία και για 
μεγαλύτερες αποστάσεις - Το Συνεδριακό Κέντρο στη Λεμεσό - Αίτημα για 
βελτίωση του δρόμου Έμπας-Μεσόγης - Τουριστική ανάπτυξη σε 
τουρκοκυπριακά τεμάχια στη Λίμνη - Ιδιοκτησιακό καθεστώς και αξιοποίηση 
κυπριακού σιδηρόδρομου - Κάλυψη των ανοικτών οχετών στην κοινότητα 
Σίμου - Περιβαλλοντική ρύπανση από τη λειτουργία εργοστασίου στην Κοφίνου 
- Ενδεχόμενο επιχορήγησης των θεατρικών παιδικών σκηνών - Φωτισμός σε 
φυλάκιο των Ηνωμένων Εθνών στην περιοχή Κάππαρη Παραλιμνίου - 
∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές οικογένειες στο Καλό Χωριό Λάρνακας - Η 
μη εφαρμογή από το δήμο Ιδαλίου του διατάγματος κατεδάφισης χοιροστασίου 
- Μελανά σημεία οδικού δικτύου και οδική ασφάλεια - Έρευνες για επίθεση σε 
Νιγηριανό φοιτητή - Πρόκληση σωματικής βλάβης σε Νιγηριανό από νεαρούς 
του ΕΛΑΜ - Πρόκληση αναστάτωσης στο αεροδρόμιο Λάρνακας κατά την 
υποδοχή ξένου ποδοσφαιριστή - Έλεγχος για συντάξεις Τουρκοκυπρίων που 
δε διαμένουν στις ελεύθερες περιοχές - ∆ιευκρινίσεις σχετικά με τη διαδικασία 
πρόσληψης φιλολόγων από το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος - Αποδεκατισμός μελισσών και επιβάρυνση της ποιότητας του 
μελιού - Χρήση ∆ιεθνούς Αερολιμένα Λάρνακας από τη Βρετανική Πολεμική 
Αεροπορία - Άσκηση βρετανικών πολεμικών αεροσκαφών στο αεροδρόμιο 
Λάρνακας - Πρόβλημα ρύπανσης από την κτηνοτροφική περιοχή Ξυλοτύμπου - 
∆ιαχείριση στερεών αποβλήτων αερολιμένα Λάρνακας - Παράνομη αποβάθρα 
στην παραλία  “Μαϊστράλι” στον Πρωταρά - Το σοβαρό έγκλημα στην ελεύθερη 
περιοχή Αμμοχώστου και ο βαθμός εξιχνίασής του - Ο θεσμός της κοινοτικής 
αστυνόμευσης στις κοινότητες Σωτήρας και Λιοπετρίου - Μέτρα υποβοήθησης 
της τροχαίας κίνησης στην Αγία Νάπα και τον Πρωταρά την καλοκαιρινή 
περίοδο - Εισαγωγή πατατών από τη Βουλγαρία και πιθανότητα μετάδοσης 
νέας ασθένειας στην ντόπια καλλιέργεια - Τρόπος δημοσίευσης των 
αποτελεσμάτων των εξετάσεων για πρόσληψη στη δημόσια υπηρεσία - 
∆ιαχείριση απορροφητικών υλικών στον αερολιμένα Λάρνακας - Ανάγκη 
σύνδεσης των ομβρίων υδάτων του αερολιμένα Λάρνακας με το σύστημα 
αποχέτευσης - Έκδοση πολεοδομικών αδειών με τη διαδικασία “κόκκινος 
φάκελος” - Συμπερίληψη της περιοχής Πρωταρά στα έντυπα προβολής της 
Κύπρου των Κυπριακών Αερογραμμών - Μέτρα προστασίας των κλοκκάρων - 
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Θεσμοθέτηση των διαταγμάτων αναστολής της εργασίας σε περιόδους 
καύσωνα - Έλεγχος διακίνησης παράνομων ουσιών μέσω του αεροδρομίου 
Λάρνακας - Κάλυψη των εξόδων ταξιδιών των φοιτητών στρατιωτικών σχολών 
της Ελλάδας - Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Ευρύχου για αξιοποίηση 
κρατικής γης - Αίτημα για μείωση της συνεισφοράς της κοινότητας Ευρύχου για 
αναπτυξιακά έργα - Η ανέγερση γυμνασίου στη ∆ρομολαξιά - Αποζημιώσεις σε 
πληγέντες παραγωγούς για καταστροφή καλλιεργειών από το έντομο “tuta 
absoluta” - Ευρωπαϊκό πρόγραμμα ενίσχυσης της μελισσοκομίας - Πωλήσεις 
καπνικών προϊόντων - Αίτημα για συμπερίληψη της Περιστερώνας στο Ενιαίο 
Στεγαστικό Σχέδιο - Ενεργειακό ισοζύγιο της Κύπρου - ∆ημιουργία βιοτεχνικής 
ζώνης Κακοπετριάς-Γαλάτας. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 11ης Νοεμβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ. 

Αρ. 6 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ το γραμματέα 
να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συμπληρώνονται την ερχόμενη ∆ευτέρα είκοσι επτά χρόνια από την παράνομη 
ανακήρυξη του ψευδοκράτους στα υπό τουρκική κατοχή εδάφη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει για μια ακόμα φορά την παράνομη 
ανακήρυξη του τουρκικού κατοχικού ψευδοκράτους και επαναλαμβάνει την απαίτηση 
για ανάκληση αυτής της παρανομίας, όπως εξάλλου προνοούν σειρά ψηφισμάτων του 
Συμβουλίου Ασφαλείας και πλείστες εκκλήσεις της διεθνούς κοινότητος. 

 Παράλληλα, επαναδιακηρύσσουμε ότι εμμένουμε σε μια δίκαιη, λειτουργική και 
βιώσιμη λύση του κυπριακού προβλήματος, που θα τερματίζει την παρανομία, την 
κατοχή και τον εποικισμό και θα αποκαθιστά και θα διασφαλίζει τα δικαιώματα της 
Κύπρου και του λαού της, Ελληνοκυπρίων, Τουρκοκυπρίων, Μαρωνιτών, Αρμενίων 
και Λατίνων.   

 ∆υστυχώς, η αδιαλλαξία, η αλαζονεία και ο ετσιθελισμός της Τουρκίας κρατούν 
εδώ και τριάντα έξι χρόνια άλυτο το κυπριακό πρόβλημα.  Η τουρκική πλευρά εμμένει 
σε νομιμοποίηση των αποτελεσμάτων της στρατιωτικής εισβολής και κατοχής, δηλαδή 
στη νομιμοποίηση ενός εγκλήματος.  Ασφαλώς, τέτοια λύση ουδέποτε θα 
αποδεχθούμε, γιατί δεν έχουμε τη διάθεση να αυτοκτονήσουμε.  
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 Αναμένουμε ότι ο γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών στην επικείμενη 
συνάντησή του στη Νέα Υόρκη με τους ηγέτες των δύο κοινοτήτων, που 
πραγματοποιείται τρεις μόνο μέρες μετά την επέτειο της ανακήρυξης του παράνομου 
τουρκικού ψευδοκράτους, θα έχει κατά νουν και τα ψηφίσματα και τις αποφάσεις του 
διεθνούς οργανισμού που καταδικάζουν αυτή την παράνομη πράξη και ζητούν την 
αναίρεσή της και βεβαίως ότι θα έχει κατά νουν την ιδιότητα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ως κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και τις αρχές και 
τις αξίες που διέπουν την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σήμερα, με αφορμή την 27η επέτειο της ανακήρυξης του παράνομου κατοχικού 
ψευδοκράτους, η Βουλή των Αντιπροσώπων επιβεβαιώνει την αποφασιστικότητα του 
κυπριακού λαού να αντισταθεί στην κατοχή και να συνεχίσει τον αγώνα για την άρση 
των αποτελεσμάτων της εισβολής και για την επίτευξη μιας δίκαιης, λειτουργικής και 
βιώσιμης λύσης του Κυπριακού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα πλαίσια της ∆ιεθνούς Ημέρας Ανάμνησης, η Βουλή των Αντιπροσώπων 
τιμά σήμερα τα θύματα του Α΄ και Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου.  Τιμούμε τα εβδομήντα 
εκατομμύρια θύματα και παράλληλα φέρνουμε στη μνήμη μας τη φρίκη του πολέμου 
και τον όλεθρο.  Η ανθρωπότητα πρέπει να θυμάται, γιατί δεν πρέπει να ξαναζήσει 
τέτοιες τραγωδίες, όπως αυτές των δύο μεγάλων παγκοσμίων πολέμων. 

 Επίσης, σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων τιμά και τα θύματα της ηρωικής 
εξέγερσης της 17ης Νοεμβρίου 1973 στο Πολυτεχνείο, καθώς και όλα τα θύματα της 
επάρατης χούντας στην Αθήνα.  Η εξέγερση του Πολυτεχνείου αποτελεί κορυφαία 
στιγμή των αγώνων του ελληνικού λαού για ελευθερία, δημοκρατία και αξιοπρέπεια 
και παραμένει αγωνιστικό παράδειγμα διεκδίκησης της δημοκρατίας και της 
ελευθερίας. 

 ∆υστυχώς, η εξέγερση του Πολυτεχνείου δεν οδήγησε στην πτώση της 
χούντας.  Αυτή κατέρρευσε υπό το βάρος του εγκλήματός της κατά της Κύπρου ένα 
χρόνο αργότερα.  Η Κύπρος και ο λαός της, που συνεχίζουν να βιώνουν τις τραγικές 
συνέπειες του δίδυμου εγκλήματος του 1974, αναμένουν ότι διαρκής και 
αποφασιστική θα συνεχίσει να είναι η συμπαράσταση της δημοκρατικής Ελλάδος, 
όπως εξάλλου προσδιορίζεται και από την οφειλή της προς την Κύπρο, που υπήρξε η 
αιτία και η αφορμή της πτώσης της χούντας. 

 Θα σας παρακαλέσω στη μνήμη των εβδομήντα εκατομμυρίων θυμάτων των 
δύο παγκοσμίων πολέμων και των θυμάτων της χούντας να τηρήσουμε μονόλεπτη 
σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με το Κεφάλαιο Πρώτο της 
ημερήσιας διάταξης, που είναι η νομοθετική εργασία.  Θα παρακαλούσα, όπως είναι η 
πρακτική, για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεσις.   

 Τα πρώτα δύο θέματα έχουν κοινή έκθεση, αφορούν τις αναπομπές του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας και είναι «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση δεν είναι ομόφωνη και, διερωτώμαι, χρειάζεται να γίνει ανάγνωσίς της; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι γνωστό το θέμα· το συζητήσαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι γνωστό το θέμα.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους αναπεμφθέντες 
νόμους «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και «Ο περί 

Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης  

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών επανεξέτασε σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 8 Νοεμβρίου 2010 τους πιο πάνω νόμους, τους οποίους 
ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 14 Οκτωβρίου 2010 και οι οποίοι 
αναπέμφθηκαν από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 
του συντάγματος.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών και ο διευθυντής του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, συνοδευόμενοι 
από υπηρεσιακούς παράγοντες, η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας και 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Υπενθυμίζεται ότι οι αναπεμφθέντες νόμοι κατατέθηκαν στη Βουλή υπό τη 
μορφή προτάσεων νόμου στις 5 Οκτωβρίου 2006 από το βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών Γιώργο Περδίκη και αποσκοπούν στην τροποποίηση 
του περί ∆ήμων Νόμου και του περί Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα. 

 Όπως είναι γνωστό, και με τους δύο αναπεμφθέντες νόμους σκοπείται η 
τροποποίηση του περί ∆ήμων Νόμου και του περί Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα, έτσι 
ώστε να αρθεί το ασυμβίβαστο της ιδιότητας προσώπου που κατέχει θέση στη 
δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημόσιου δικαίου 
με την ιδιότητα μέλους δημοτικού ή κοινοτικού συμβουλίου. 
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 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά αναπεμφθέντες νόμους προβλέπονται τα 
ακόλουθα: 

1. Αίρεται το ασυμβίβαστο της ιδιότητας προσώπων τα οποία κατέχουν θέση στη 
δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημόσιου 
δικαίου σε περίπτωση που τα πρόσωπα αυτά εκλέγονται μέλη δημοτικού ή 
κοινοτικού συμβουλίου και παρέχεται η δυνατότητα σ’ αυτά να αναλάβουν τα 
πιο πάνω αξιώματα, χωρίς να απαιτείται προηγουμένως η παραίτησή τους από 
την θέση την οποία κατέχουν, εφόσον τα καθήκοντα της θέσης τους δε 
συγκρούονται με τα καθήκοντα και τις ευθύνες των εν λόγω αξιωμάτων. 

2. Για την πιο πάνω αναφερόμενη σύγκρουση των καθηκόντων της θέσης που 
κατέχει πρόσωπο στη δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε 
οργανισμό δημόσιου δικαίου με το αξίωμα μέλους δημοτικού ή κοινοτικού 
συμβουλίου θα αποφασίζει ο Γενικός Έφορος Εκλογών, έπειτα από σχετική 
γνωμοδότηση τριμελούς επιτροπής αποτελούμενης από εκπρόσωπο του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και το διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης 
και Προσωπικού.  Περαιτέρω, για το κατά πόσο υφίσταται η εν λόγω 
σύγκρουση καθηκόντων θα δύναται να αποφασίζει ο Γενικός Έφορος Εκλογών 
και έπειτα από αίτημα που του υποβάλλεται από πρόσωπα που επιθυμούν να 
υποβάλουν υποψηφιότητα. 

3. ∆ημοτικοί υπάλληλοι, καθώς και γραμματείς, υπάλληλοι ή εργάτες κοινοτικών 
συμβουλίων θα δύνανται να αναλάβουν το αξίωμα του μέλους συμβουλίου 
άλλου δήμου ή άλλης κοινότητας από το δήμο ή την κοινότητα όπου 
υπηρετούν, αντίστοιχα, χωρίς να απαιτείται προηγουμένως η παραίτησή τους 
από τη θέση την οποία κατέχουν. 

 Οι λόγοι της αναπομπής τόσο του πρώτου όσο και του δεύτερου υπό αναφορά 
νόμων, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010, είναι 
οι ακόλουθοι: 

1. Στο εδάφιο (2) του άρθρου 16 του περί ∆ήμων Νόμου και του περί Κοινοτήτων 
Νόμου, αντίστοιχα, δε γίνεται οποιαδήποτε διάκριση μεταξύ υποψήφιων 
δημάρχων και υποψήφιων μελών δημοτικών συμβουλίων ούτε μεταξύ 
υποψήφιων κοινοταρχών και υποψήφιων μελών κοινοτικών συμβουλίων και, 
ως εκ τούτου, τα εν λόγω πρόσωπα, σε περίπτωση που κατέχουν θέση στη 
δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημόσιου 
δικαίου, υποχρεούνται να παραιτηθούν από τη θέση την οποία κατέχουν πριν 
από την ανάληψη του αξιώματός τους.   

 Συναφώς, επειδή με τους αναπεμφθέντες νόμους γίνεται διάκριση μεταξύ 
υποψήφιων δημάρχων και υποψήφιων μελών δημοτικών συμβουλίων, καθώς 
και μεταξύ υποψήφιων κοινοταρχών και υποψήφιων μελών κοινοτικών 
συμβουλίων, αντίστοιχα, χωρίς η διάκριση αυτή να φαίνεται ότι στηρίζεται σε 
οποιοδήποτε αποχρώντα λόγο, δικαιολογείται εκ πρώτης όψεως ο νομικός 
ισχυρισμός ότι υπάρχει παραβίαση της αρχής της ισότητας, που κατοχυρώνεται 
από το άρθρο 28 του συντάγματος, μεταξύ των υποψήφιων δημάρχων και των 
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υποψήφιων μελών των δημοτικών συμβουλίων, καθώς και μεταξύ των 
υποψήφιων κοινοταρχών και των υποψήφιων μελών κοινοτικών συμβουλίων. 

2. Σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 60 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμων του 1990 έως 2009, οι δημόσιοι υπάλληλοι υπηρετούν το σύνολο του 
λαού, οφείλουν πίστη στο σύνταγμα και τους νόμους και αφοσίωση στο κράτος 
και είναι εκτελεστές της θέλησης του κράτους.   

 Με τους προτεινόμενους νόμους οι δημόσιοι υπάλληλοι θα δύνανται να είναι 
μέλη των δημοτικών και κοινοτικών συμβουλίων, αντίστοιχα, και κατά συνέπεια 
θα είναι εκτελεστές της θέλησης των εν λόγω συμβουλίων και θα οφείλουν 
αφοσίωση (loyalty) στα συμβούλια αυτά αντί στο κράτος, όπως προβλέπεται 
πιο πάνω στους περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμους, πράγμα που αποτελεί 
βάση για σύγκρουση καθηκόντων. 

3. Σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 65 των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμων των 1990 έως 2009, οι δημόσιοι υπάλληλοι είναι υποχρεωμένοι να 
προσφέρουν την εργασία τους σ’ οποιοδήποτε χρόνο, εφόσον αυτό απαιτούν 
οι ανάγκες της υπηρεσίας τους.   

 Εφόσον, με βάση τους προτεινόμενους νόμους, μέλη δημοτικών ή κοινοτικών 
συμβουλίων θα μπορούν να είναι δημόσιοι υπάλληλοι και κατά συνέπεια μέρος 
του χρόνου τους θα το αφιερώνουν για να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στα 
εν λόγω συμβούλια, δε θα παρέχουν το σύνολο του χρόνου τους στη δημόσια 
υπηρεσία ως οφείλουν.  

4. Η γνωμοδότηση της τριμελούς επιτροπής που προβλέπεται στους υπό 
αναφορά νόμους για το κατά πόσο υπάρχει σύγκρουση μεταξύ των 
καθηκόντων της θέσης που κατέχει το υποψήφιο μέλος δημοτικού ή κοινοτικού 
συμβουλίου, αντίστοιχα, στη δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία ή σε νομικό 
πρόσωπο δημόσιου δικαίου και των καθηκόντων του στο αξίωμα που 
αναλαμβάνει μπορεί να απαλλάσσει το ίδιο το μέλος από οποιαδήποτε σχετική 
ευθύνη, χωρίς να αποκλείει όμως το ενδεχόμενο τέτοιας σύγκρουσης.  

 Υπάρχει πληθώρα παραδειγμάτων σύγκρουσης μεταξύ των καθηκόντων των 
εκάστοτε δημοτικών ή κοινοτικών συμβούλων και των καθηκόντων των 
δημόσιων υπαλλήλων που υπηρετούν σε όλες σχεδόν τις κυβερνητικές 
υπηρεσίες οι οποίες έχουν αρμοδιότητες που άπτονται θεμάτων τοπικής 
αυτοδιοίκησης.  Ενδεικτικά αναφέρονται, μεταξύ άλλων, οι υπηρεσίες του 
Υπουργείου Οικονομικών σε σχέση με θέματα προϋπολογισμού, του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως σε σχέση με θέματα καθορισμού πολεοδομικών 
ζωνών, του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σε σχέση με θέματα 
εκτίμησης αξίας γης για απαλλοτριώσεις των επαρχιακών διοικήσεων και 
πολλές άλλες υπηρεσίες. 

5. Αναφορικά με την προτεινόμενη στους αναπεμφθέντες νόμους σύνθεση της 
τριμελούς επιτροπής, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

α. Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τα άρθρα 112 έως 
117 του συντάγματος, είναι ο νομικός σύμβουλος της ∆ημοκρατίας και 
όχι εκτελεστικό όργανο, όπως είναι η προτεινόμενη επιτροπή.  
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Περαιτέρω, γνωμοδοτεί επί νομικών θεμάτων μόνος του και όχι ως 
μέλος οποιασδήποτε επιτροπής. 

β. Ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τα άρθρα 115 έως 
117 του συντάγματος, είναι προϊστάμενος της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας και όχι εκτελεστικό όργανο.  Περαιτέρω, τυχόν συμμετοχή 
του στην επιτροπή, που προνοείται στους αναπεμφθέντες νόμους, 
συγκρούεται με την αρμοδιότητά του για τον εκ των υστέρων έλεγχο. 

γ. Ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού δεν 
έχει οποιαδήποτε αρμοδιότητα να γνωμοδοτεί ούτε αποτελεί “αρμόδια 
αρχή” είτε για τους δημόσιους υπαλλήλους και τους εκπαιδευτικούς είτε 
για τους υπαλλήλους οργανισμών δημόσιου δικαίου ούτε και τους 
εκπροσωπεί.  Επομένως, δεν μπορεί να γνωμοδοτεί, είτε μόνος του είτε 
ως μέλος επιτροπής, για θέματα που ανατίθενται στην επιτροπή με βάση 
τους αναπεμφθέντες νόμους. 

 Κατά την επανεξέταση των αναπεμφθέντων νόμων, ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε πως το υπουργείο του υιοθετεί τους λόγους της 
αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, 
αφού αυτοί ταυτίζονται με τις θέσεις που εξέφρασε το υπουργείο του πριν από την 
ψήφιση των υπό αναφορά νόμων κατά τη συζήτησή τους στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι το τμήμα του συμφωνεί με τους λόγους της 
αναπομπής και ιδιαίτερα με αυτούς που αναφέρονται στον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
Νόμο, σημειώνοντας παράλληλα ότι οι λόγοι αυτοί είχαν λεχθεί από εκπροσώπους 
του τμήματός του και κατά τη συζήτηση του όλου θέματος στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
πως οι λόγοι της αναπομπής εκφράζουν και τις θέσεις της Νομικής Υπηρεσίας. 

 Η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας δήλωσε πως ενημερώθηκε για τις 
πρόνοιες των πιο πάνω νόμων μετά την ψήφισή τους από τη Βουλή και αφού 
αναπέμφθηκαν στη Βουλή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Εκφράζοντας η ίδια 
τις απόψεις της επί των προνοιών των υπό αναφορά νόμων, επισήμανε ότι τα θέματα 
τα οποία χειρίζονται τα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια είναι τέτοια, που θα 
συγκρούονται πολλές φορές με τα καθήκοντα υπαλλήλων του δημοσίου.  Περαιτέρω, 
αναφερόμενη σε παραδείγματα σύγκρουσης καθηκόντων δημόσιων υπαλλήλων με το 
αξίωμα δημοτικού ή κοινοτικού συμβούλου, υποστήριξε, μεταξύ άλλων, ότι τέτοια 
σύγκρουση θα προκύψει και στην περίπτωση υπαλλήλων της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, 
σε περίπτωση που αναλάβουν τα πιο πάνω αξιώματα, τονίζοντας ότι δεν είναι δυνατό 
οι εν λόγω δημόσιοι υπάλληλοι να μετέχουν στα δημοτικά ή κοινοτικά συμβούλια στα 
οποία ως εκ της θέσεως που κατέχουν στην Ελεγκτική Υπηρεσία θα ασκούν εκ των 
υστέρων έλεγχο. 

 Όσον αφορά τη συμμετοχή εκπροσώπου του γραφείου της στην τριμελή 
επιτροπή που προβλέπεται στους πιο πάνω νόμους, η οποία θα αποφασίζει κατά 
πόσο υπάρχει σύγκρουση μεταξύ των καθηκόντων της θέσης που κατέχει το 
υποψήφιο μέλος δημοτικού ή κοινοτικού συμβουλίου, αντίστοιχα, στη δημόσια ή 
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εκπαιδευτική υπηρεσία ή σε νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου και των καθηκόντων 
του στο αξίωμα που αναλαμβάνει, τόνισε πως, όπως ορθά επισημαίνεται και στην 
αναπομπή, ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας δεν έχει εκτελεστική αρμοδιότητα και, 
ως εκ τούτου, θα δημιουργηθεί πρόβλημα ως προς την ανεξαρτησία του για τον εκ 
των υστέρων έλεγχο.  Ειδικότερα, τέτοιο πρόβλημα ανέφερε θα δημιουργηθεί, σε 
περίπτωση που η τριμελής επιτροπή, στην οποία θα μετέχει εκπρόσωπος του 
γραφείου της, αποφανθεί εκ των προτέρων ότι δημόσιος λειτουργός μπορεί να 
αναλάβει το αξίωμα συμβούλου σε δημοτικό ή σε κοινοτικό συμβούλιο και κατά τον εκ 
των υστέρων έλεγχο πράξεων των εν λόγω συμβουλίων από το γραφείο της 
αποδειχθεί τελικά ότι τα καθήκοντά του συγκρούονται με το αξίωμα που έχει αναλάβει.  
Συναφώς, επισήμανε η ίδια, σε περίπτωση που η Βουλή αποφασίσει να εμμείνει στην 
απόφασή της, δε θα μπορεί να συμμετέχει στην υπό αναφορά τριμελή επιτροπή 
εκπρόσωπος του γραφείου της για τους πιο πάνω λόγους που ανέφερε. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του όλου θέματος από την επιτροπή, τα μέλη της 
υπέβαλαν ερωτήσεις σε σχέση με τους λόγους της αναπομπής και, αφού έλαβαν 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, κατέληξαν στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις συμφώνησαν με τους λόγους της 
αναπομπής όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010, για τους λόγους που θα 
εκθέσουν αναλυτικά κατά τη συζήτηση των υπό αναφορά νόμων στην 
ολομέλεια της Βουλής.   

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη 
της βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών διαφώνησαν με τους λόγους της αναπομπής, 
που αναφέρονται στην πιο πάνω αναφερόμενη επιστολή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, για τους λόγους που θα εκθέσουν αναλυτικά κατά τη συζήτηση 
των υπό αναφορά νόμων στην ολομέλεια της Βουλής.  Ωστόσο, οι ίδιοι 
βουλευτές αποφάσισαν να τροποποιήσουν την πρόνοια που περιλαμβάνεται 
στους υπό αναφορά νόμους, αντίστοιχα, με την οποία προβλέπεται ότι ο 
Γενικός Έφορος Εκλογών θα αποφασίζει για το κατά πόσο υπάρχει σύγκρουση 
καθηκόντων προσώπων που κατέχουν θέσεις στη δημόσια ή εκπαιδευτική 
υπηρεσία της ∆ημοκρατίας ή σε οργανισμό δημόσιου δικαίου με το αξίωμα του 
μέλους δημοτικού ή κοινοτικού συμβουλίου έπειτα από σχετική γνωμοδότηση 
της υπό αναφορά τριμελούς επιτροπής, ώστε ο Γενικός Έφορος Εκλογών να 
αποφασίζει έπειτα από σχετική γνωμοδότηση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών, αφού διαμόρφωσε τα κείμενα των νόμων στη βάση της πιο πάνω 
απόφασης της πλειοψηφίας της, εισηγείται στη Βουλή την απόρριψη των υπό 
αναφορά αναπομπών και την ψήφιση σε νόμους των εν λόγω διαμορφωμένων 
κειμένων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Αντιλαμβάνομαι ότι το ΑΚΕΛ είναι υπέρ της αποδοχής των αναπομπών, ενώ ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός, το ∆ημοκρατικό Κόμμα, η Ε∆ΕΚ και οι Οικολόγοι 
απορρίπτουν τις αναπομπές και εμμένουν στην ψήφιση των νόμων με μια μικρή 
διαφοροποίηση όσον αφορά τη σύνθεση της επιτροπής που θα γνωμοδοτεί για τη 
σύγκρουση των καθηκόντων.  

 Όσον αφορά την πρώτη αναπομπή ερωτώ:  Πόσοι είναι υπέρ της απόρριψής 
της και επαναθέσπισης του νόμου ως έχει διαφοροποιηθεί;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Είκοσι οκτώ υπέρ της απόρριψης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον της απόρριψης της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον της απόρριψης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή, η 
αναπομπή απορρίπτεται και επαναθεσπίζεται ο νόμος ως έχει διαφοροποιηθεί.   

 Ερχόμαστε τώρα στη δεύτερη αναπομπή και ερωτώ:  Πόσοι είναι υπέρ της 
απόρριψής της και επαναθέσπισης του νόμου ως έχει διαφοροποιηθεί; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι είκοσι οκτώ οι ψήφοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Είκοσι οκτώ υπέρ της απόρριψης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι εναντίον της απόρριψης της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον της απόρριψης, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή, η 
αναπομπή απορρίπτεται και επαναθεσπίζεται ο νόμος ως έχει διαφοροποιηθεί.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί 
Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας Νόμος του 2007». Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας Νόμος του 2007» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 15ης Μαρτίου 
2007 και 14ης Μαΐου 2009.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας και εκπρόσωποι του 
Γραφείου του, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, της αστυνομίας, του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και του Τμήματος Τελωνείων του ίδιου 
υπουργείου, της Μονάδας Καταπολέμησης Αδικημάτων Συγκάλυψης (ΜΟΚΑΣ) και 
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση με το κοινοτικό 
κεκτημένο σχετικά με την καταπολέμηση της τρομοκρατίας και ιδιαίτερα με την 
Απόφαση-Πλαίσιο 2002/475/∆ΕΥ του Συμβουλίου της 13ης Ιουνίου 2002 για την 
καταπολέμηση της τρομοκρατίας και γενικά η θεσμοθέτηση ενός νομικού πλαισίου για 
την αποτελεσματική καταστολή της τρομοκρατίας στην Κύπρο. 

 Ειδικότερα, το υπό συζήτηση νομοσχέδιο αποσκοπεί στην εναρμόνιση με τις 
ακόλουθες πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι οποίες αναφέρονται ειδικά στο 
προοίμιο του νομοσχεδίου:  

α. Απόφαση-Πλαίσιο 2002/475/∆ΕΥ.  

β. Απόφαση 2005/722/ΕΚ του Συμβουλίου της 17ης Οκτωβρίου του 2005. 

γ. Απόφαση 2005/671/∆ΕΥ του Συμβουλίου της 20ης Σεπτεμβρίου 2005. 

δ. Κοινή Θέση 2001/931/ΚΕΠΠΑ του Συμβουλίου της 27ης ∆εκεμβρίου 2001. 

ε. Κοινή Θέση 2001/930/ΚΕΠΠΑ του Συμβουλίου της 27ης ∆εκεμβρίου 2001. 

στ. Κοινή Θέση 2002/976/ΚΕΠΠΑ του Συμβουλίου της 12ης  ∆εκεμβρίου 2002. 

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο, η θέσπιση της προτεινόμενης νομοθεσίας για σκοπούς εναρμόνισής της 
με την απόφαση-πλαίσιο έπρεπε να είχε γίνει με την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ωστόσο, η ∆ημοκρατία είχε ενημερώσει την Ευρωπαϊκή 
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Επιτροπή ότι το σχετικό νομοσχέδιο θα ήταν έτοιμο για κατάθεση στη Βουλή την 31η 
∆εκεμβρίου 2006 και τελικά κατατέθηκε τον Ιανουάριο του 2007. 

 Ειδικότερα, με τις διατάξεις του νομοσχεδίου, στη μορφή που αυτό αρχικά 
κατατέθηκε, προβλέπονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Ορίζεται το αδίκημα της τρομοκρατίας και ποινικοποιούνται συγκεκριμένες 
συμπεριφορές ως αδικήματα τρομοκρατίας ή ως αδικήματα που σχετίζονται 
άμεσα με αδικήματα τρομοκρατίας ή με τρομοκρατικές ομάδες. 

2. Ορίζεται ότι “τρομοκρατική οργάνωση” είναι η διαρθρωμένη ομάδα δύο ή 
περισσότερων προσώπων η οποία έχει συσταθεί και λειτουργεί με σκοπό την 
τέλεση αδικημάτων τρομοκρατίας και η οποία έχει κηρυχθεί ως τέτοια με 
διάταγμα του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

3. Παρέχεται η δυνατότητα στον αρμόδιο υπουργό, εφόσον συμβουλευθεί το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, να εκδώσει διάταγμα με το οποίο να 
κηρύσσει οποιαδήποτε οργάνωση έχει την έδρα της στη ∆ημοκρατία ως 
τρομοκρατική ή να αποκηρύσσει τρομοκρατική οργάνωση ως τέτοια.   

4. Αυστηρές ποινές που αντιστοιχούν στη σοβαρότητα των αδικημάτων 
τρομοκρατίας. 

5. Επεκτείνεται η δικαιοδοσία των δικαστηρίων της ∆ημοκρατίας, έτσι ώστε αυτά 
να επιλαμβάνονται και να εκδικάζουν αδικήματα τρομοκρατίας, ανεξάρτητα από 
τις διατάξεις του άρθρου 5 του ποινικού κώδικα όπου καθορίζονται οι 
περιπτώσεις κατά τις οποίες ο ποινικός κώδικας εφαρμόζεται εντός ή εκτός της 
εδαφικής επικράτειας της ∆ημοκρατίας.   

6. Παρέχεται προστασία σε μάρτυρες που καταθέτουν σε δικαστική διαδικασία 
αναφορικά με αδίκημα τρομοκρατίας με εφαρμογή των διατάξεων του περί 
Προστασίας Μαρτύρων Νόμου. 

7. Προβλέπεται αποζημίωση των θυμάτων αδικημάτων τρομοκρατίας με 
εφαρμογή των διατάξεων του περί Αποζημίωσης Θυμάτων Βίαιων Εγκλημάτων 
Νόμου. 

8. Προβλέπεται η συνεργασία των αρμόδιων αρχών της ∆ημοκρατίας με τις 
αρμόδιες αρχές άλλων κρατών και η ανταλλαγή πληροφοριών για σκοπούς 
πρόληψης, διερεύνησης και εξιχνίασης αδικημάτων τρομοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι, σε πρώτο στάδιο, με βάση τις αρχικές παρατηρήσεις που 
έγιναν, τόσο από τους εκπροσώπους των εμπλεκόμενων πλευρών και κυρίως της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου όσο και από μέλη της επιτροπής, υποβλήθηκε 
αναθεωρημένο κείμενο από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Κατά τη συζήτηση του αναθεωρημένου κειμένου υποδείχθηκε στην επιτροπή 
από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και το γενικό διευθυντή του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ότι, λόγω των εκτεταμένων νομοτεχνικών και 
κυρίως ουσιαστικών τροποποιήσεων που επήλθαν στο νομοσχέδιο, ενδεικνυόταν 
όπως το νέο κείμενο τεθεί υπόψη του Υπουργικού Συμβουλίου και ζητήθηκε όπως 
δοθεί χρόνος για το σκοπό αυτό.  Αναφορικά με την ανησυχία που εξέφρασαν μέλη 
της επιτροπής για τη συνεπαγόμενη καθυστέρηση που θα προκαλείτο στη 
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σκοπούμενη εναρμόνιση με την απόφαση-πλαίσιο, που είναι ο πρωταρχικός στόχος 
του νομοσχεδίου, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επισήμανε στην επιτροπή ότι, σύμφωνα με τη Συνθήκη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, οι αποφάσεις-πλαίσιο είναι δεσμευτικές ως προς το επιδιωκόμενο 
αποτέλεσμα όχι όμως ως προς τον τρόπο και τα μέσα με τα οποία θα εναρμονιστούν 
ή θα ενσωματωθούν στην εθνική έννομη τάξη.  Σε περίπτωση δε μη συμμόρφωσης, 
δεν επιβάλλονται κυρώσεις, όπως στην περίπτωση της Οδηγίας, αλλά η κύρωση 
μπορεί να είναι πολιτική με την έννοια ότι κάθε χρόνο συντάσσονται εκθέσεις στις 
οποίες φαίνεται ποια κράτη έχουν συμμορφωθεί με τις εκάστοτε αποφάσεις-πλαίσιο.   

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, το Μάιο του 2008, δηλαδή ένα περίπου χρόνο μετά 
την υποβολή του πρώτου αναθεωρημένου κειμένου, υποβλήθηκε από το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο και η επιτροπή, 
σε νέα συνεδρία της, ενημερώθηκε αρμοδίως ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως επιθυμεί την προώθηση του νομοσχεδίου παρά τον προβληματισμό 
για κάποια ζητήματα, για τα οποία επιφυλάχτηκε να υποβάλει τις απόψεις του.  

 Ειδικότερα, τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή καθ’ όλη τη μελέτη 
του νομοσχεδίου είναι, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Οι παρατηρήσεις της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, οι κυριότερες των 
οποίων συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

α. Ορισμένες κοινοτικές πράξεις που αναφέρονται στο προοίμιο και στο 
άρθρο 18 του αρχικού κειμένου του νομοσχεδίου έχουν καταργηθεί και 
αντικατασταθεί από νέες κοινοτικές πράξεις.  Γι’ αυτό, θα πρέπει αφενός 
να διορθωθούν ανάλογα οι πιο πάνω διατάξεις του νομοσχεδίου και 
αφετέρου να προστεθεί στο προοίμιό του αναφορά στον κοινοτικό 
Κανονισμό 2580/2001 του Συμβουλίου της 27ης ∆εκεμβρίου 2001 που 
σχετίζεται με τη λήψη συγκεκριμένων περιοριστικών μέτρων κατά 
ορισμένων προσώπων και οντοτήτων με σκοπό την καταπολέμηση της 
τρομοκρατίας.   

β. Το άρθρο 26 του αρχικού κειμένου του νομοσχεδίου επαναλαμβάνει 
διατάξεις του Κανονισμού 2580/2001, ο οποίος είναι δεσμευτικός και 
ισχύει άμεσα σε κάθε κράτος μέλος, γι’ αυτό και το εν λόγω άρθρο είναι 
αχρείαστο και πρέπει να καταργηθεί.  Συγκεκριμένα, το άρθρο 26 
αναφέρεται στην υποχρέωση του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου για παγοποίηση τραπεζικών λογαριασμών που διατηρεί στην 
Κύπρο τρομοκρατική οργάνωση ή πρόσωπο ή ομάδα ή οντότητα που 
περιλαμβάνεται στον κατάλογο που δημοσιεύεται με διάταγμα του 
υπουργού, όπως προβλέπεται στο άρθρο 18. 

γ. Για σκοπούς διασφάλισης της αποτελεσματικής εφαρμογής του 
Κανονισμού 2580/2001, καθώς και του Κανονισμού 881/2002, που 
επίσης σχετίζεται με την επιβολή συγκεκριμένων περιοριστικών μέτρων 
για την καταπολέμηση της τρομοκρατίας, είναι σκόπιμο να προστεθούν 
στο νομοσχέδιο πρόνοιες με τις οποίες να καθορίζονται ποινές για 
παραβάσεις των διατάξεων των εν λόγω κανονισμών.   

2. Η ερμηνεία του όρου “τρομοκρατική οργάνωση”.  Συγκεκριμένα, υπήρξε 
προβληματισμός κατά πόσο ενδείκνυται η εμπλοκή ή μη πολιτικού οργάνου, 
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όπως διάταγμα του υπουργού ή του Υπουργικού Συμβουλίου, για να θεωρηθεί 
μια οργάνωση ως τρομοκρατική και να δύναται να διωχθεί με βάση τις 
πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου.  Σε σχέση με το ζήτημα αυτό οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του 
Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επισήμαναν το γεγονός ότι, σε περίπτωση που για το σκοπό αυτό 
απαιτείται η εμπλοκή πολιτικού οργάνου, ενδέχεται να μην καθίσταται δυνατή η 
δίωξη μιας τρομοκρατικής πράξης, αν κατά το χρόνο της τέλεσής της η 
οργάνωση δεν είχε ήδη κηρυχθεί ως τρομοκρατική.  Στη βάση του πιο πάνω 
σκεπτικού οι ίδιοι εξέφρασαν την άποψη ότι θα ήταν πιο αποτελεσματικό, αν οι 
σχετικές διατάξεις του νομοσχεδίου διαμορφώνονταν, έτσι ώστε να επαφίεται 
στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και στην αστυνομία η κρίση κατά πόσο 
μια οργάνωση εμπίπτει στην καθοριζόμενη από το νόμο έννοια, στην οποία θα 
εμπίπτουν και τα πρόσωπα, οι ομάδες ή οι οντότητες που περιλαμβάνονται 
στον κατάλογο της Κοινής Θέσης 2007/448/ΚΕΠΠΑ, καθώς και στους 
καταλόγους που εκδίδονται δυνάμει των ψηφισμάτων του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών που αποσκοπούν στην καταπολέμηση της 
τρομοκρατίας.   

3. Η ποινικοποίηση ή μη της απόπειρας και της ηθικής αυτουργίας ορισμένων 
από τα αδικήματα τρομοκρατίας που προβλέπονται στο νομοσχέδιο. 

4. Η διαμόρφωση ορισμένων διατάξεων του νομοσχεδίου, ώστε αυτές να 
εναρμονιστούν με τις διατάξεις της Απόφασης-Πλαίσιο 2002/475/∆ΕΥ για την 
καταπολέμηση της τρομοκρατίας, όπως αυτή έχει τροποποιηθεί πρόσφατα με 
την Απόφαση-Πλαίσιο 2008/919/∆ΕΥ του Συμβουλίου της 28ης Νοεμβρίου του 
2008.  Σημειώνεται ότι οι εν λόγω τροποποιήσεις αφορούν κυρίως την 
εισαγωγή τριών νέων αδικημάτων και συγκεκριμένα της δημόσιας πρόκλησης 
για τέλεση τρομοκρατικού εγκλήματος, της στρατολόγησης τρομοκρατών και 
της εκπαίδευσης τρομοκρατών.   

Συναφώς, επισημαίνεται ότι τα ίδια αδικήματα προβλέπονται και στη Σύμβαση 
του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Παρεμπόδιση της Τρομοκρατίας, η οποία 
υπογράφηκε στη Βαρσοβία στις 16 Μαΐου 2005 και για την κύρωση της οποίας 
κατατέθηκε πρόσφατα στη Βουλή κυρωτικό νομοσχέδιο, το οποίο 
παραπέμφθηκε και εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα 
με την ενημέρωση που είχε η επιτροπή, κρίθηκε σκόπιμο να μην περιληφθούν 
στο υπό αναφορά κυρωτικό νομοσχέδιο εφαρμοστικές διατάξεις, αφού τέτοιες 
διατάξεις θα περιληφθούν στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο για σκοπούς 
εναρμόνισης με την απόφαση-πλαίσιο. 

 Στη βάση των πιο πάνω ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, σε συνεργασία με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, υπέβαλε σταδιακά στην επιτροπή συνολικά πέντε αναθεωρημένα 
κείμενα.  Στο τελευταίο αναθεωρημένο κείμενο που υποβλήθηκε στην επιτροπή για 
έγκριση επήλθαν κυρίως οι ακόλουθες τροποποιήσεις σε σχέση με το αρχικό κείμενο 
του νομοσχεδίου: 

1. ∆ιαγράφονται από το προοίμιο του νομοσχεδίου, στο οποίο περιλαμβάνονται οι 
πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τις οποίες σκοπείται η εναρμόνιση, η 
Απόφαση 2005/722 ΕΚ του Συμβουλίου και οι Κοινές Θέσεις 2001/931/ΚΕΠΠΑ, 
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2001/930/ΚΕΠΠΑ και 2002/976/ΚΕΠΠΑ του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης αναφορικά με την εφαρμογή ειδικών μέτρων καταπολέμησης της 
τρομοκρατίας. 

Παράλληλα, εισάγεται στο προοίμιο γενική αναφορά με την οποία σκοπείται η 
δημιουργία κατάλληλου νομοθετικού πλαισίου, που να επιτρέπει τη 
συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας με τις Κοινές Θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
και με τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών που 
αποσκοπούν στην καταπολέμηση της τρομοκρατίας. 

Περαιτέρω, προστίθεται στο προοίμιο αναφορά στην πρόσφατη Απόφαση-
Πλαίσιο 2008/919/∆ΕΥ σχετικά με την τροποποίηση της Απόφασης-Πλαίσιο 
2002/475/∆ΕΥ, καθώς και αναφορά στη θέσπιση διατάξεων εφαρμογής των 
κοινοτικών Κανονισμών 2580/2001 και 881/2002. 

2. Προβλέπεται ότι δε συνιστά αδίκημα δυνάμει του προτεινόμενου νόμου η 
απόπειρα διάπραξης των αδικημάτων που προβλέπονται στα άρθρα 5(γ), 6, 7, 
8, 11 και 12, καθώς και η ηθική αυτουργία για τη διάπραξη των αδικημάτων 
που προβλέπονται στα άρθρα 8(2), 12 και 13. 

3. Προστίθενται διατάξεις που καθιστούν αδίκημα τη δημόσια πρόκληση για 
διάπραξη αδικήματος τρομοκρατίας, τη στρατολόγηση τρομοκρατών και την 
εκπαίδευση τρομοκρατών. 

4. Προστίθεται στο τέλος του νομοσχεδίου το ∆εύτερο Παράρτημα, στον πίνακα 
του οποίου αναφέρονται τα αδικήματα που περιλαμβάνονται σε συμβάσεις τις 
οποίες η ∆ημοκρατία έχει κυρώσει με νόμο και τα οποία, υπό τις προϋποθέσεις 
του προτεινόμενου νόμου, θα θεωρούνται ως αδικήματα τρομοκρατίας.  
Σημειώνεται ότι τα εν λόγω αδικήματα στο αρχικό κείμενο του νομοσχεδίου 
αναφέρονται στο άρθρο 5.   

5. Ορίζεται ως τρομοκρατική οργάνωση η διαρθρωμένη ομάδα δύο ή 
περισσότερων προσώπων, η οποία έχει συσταθεί και λειτουργεί επί ένα 
χρονικό διάστημα με σκοπό την τέλεση αδικημάτων τρομοκρατίας.  Στην έννοια 
αυτή εμπίπτει και ομάδα ή οντότητα που περιλαμβάνεται στον κατάλογο της 
Κοινής Θέσης 2007/448/ΚΕΠΠΑ και στους καταλόγους των ψηφισμάτων του 
Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών που αποσκοπούν στην 
καταπολέμηση της τρομοκρατίας, όπως αυτοί εκάστοτε τροποποιούνται ή 
αντικαθίστανται. 

 Περαιτέρω, στο τελευταίο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου 
περιλαμβάνονται και συνεπακόλουθες των πιο πάνω τροποποιήσεων, καθώς και 
τροποποιήσεις που αποσκοπούν στη διασαφήνιση ή τη νομοτεχνική βελτίωση των 
προνοιών του.   

 Αναφορικά με το αναθεωρημένο στη βάση των πιο πάνω κείμενο του 
νομοσχεδίου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαμόρφωσε τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
δήλωσαν ότι υιοθετούν το πιο πάνω αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου 
με εξαίρεση τις πρόνοιές του που αφορούν τον ορισμό της τρομοκρατικής 
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οργάνωσης, για τις οποίες επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν για τις πρόνοιες του 
αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, 
κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται 
την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει και μια τροπολογία, η οποία έχει υποβληθεί από 
πλευράς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πέρα από την τροπολογία που εκυκλοφόρησε, έχουμε να υποβάλουμε τώρα 
και εμείς τροπολογίες, οπότε, όταν τελειώσει η τροπολογία που έχει υποβληθεί, να 
μας δώσετε το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικολάου, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να εξηγήσω ποια είναι η τροπολογία, κύριε Πρόεδρε. 

 Ζητούμε την τροποποίηση της έννοιας του όρου “τρομοκρατική οργάνωση” στο 
άρθρο 2 του νομοσχεδίου, ώστε αυτή να διαμορφωθεί ως εξής:  

«“Τρομοκρατική οργάνωση” σημαίνει τη διαρθρωμένη ομάδα δύο ή 
περισσοτέρων προσώπων που έχει συσταθεί και λειτουργεί για ορισμένο 
χρονικό διάστημα, με σκοπό την τέλεση αδικημάτων τρομοκρατίας, και η οποία 
περιλαμβάνεται στους καταλόγους·». 

 Οι κατάλογοι αυτοί, κύριε Πρόεδρε, είναι αυτοί οι οποίοι καθορίζονται από το 
Συμβούλιο της Ευρώπης και από το Συμβούλιο Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών.  
∆ηλαδή, περιορίζουμε τις τρομοκρατικές οργανώσεις μόνο σε εκείνες οι οποίες 
περιλαμβάνονται στους καταλόγους τούτους και οι οποίες αποφασίζονται σε άλλα 
διεθνή επίπεδα, που μετέχει και η πατρίδα μας.  Συνεπώς, δεν αφήνουμε τη 
δυνατότητα να αποφασίζουν κάποιες διωκτικές αρχές εις την Κύπρο ποια άλλη 
οργάνωση, η οποία κατά την άποψή τους ικανοποιεί τα κριτήρια, θεωρείται τέτοια, ως 
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τρομοκρατική οργάνωση.  Έτσι, πιστεύουμε ότι με αυτό τον τρόπο μπορούμε να 
συμμορφωθούμε στις υποχρεώσεις τις οποίες έχουμε διεθνώς και την ίδια ώρα να 
διασφαλίσουμε και την ασφάλεια που απαιτείται να υπάρχει σε ένα νόμο, με ποιο 
τρόπο δηλαδή μπορούν οι πολίτες να ξέρουν εκ των προτέρων ότι θα πρέπει να 
συμπεριφέρονται, για να αποφεύγουν οποιεσδήποτε τυχόν διώξεις μπορεί να 
υποστούν, συνεπεία αυτής της νομοθεσίας, για συμμετοχή ή συνέργεια σε 
τρομοκρατική οργάνωση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου.   

 Κάποια άλλη τοποθέτησις;   

 ∆εν υπάρχει.   

 Ωραία.  Θέτω λοιπόν σε ψηφοφορία την τροπολογία στην οποία αναφέρθηκε 
προηγουμένως ο κ. Νικολάου.  

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτής της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν αποχές, αντιλαμβάνομαι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και έξι αποχές, η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Να πάμε στες τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, στη δεύτερη σελίδα του νομοσχεδίου, το σημείο (δ) λέει: «…θέσπισης 
ορισμένων πρόσθετων διατάξεων, που θα επιτρέπουν την καταπολέμηση της 
τρομοκρατίας στη ∆ημοκρατία,».  Αυτό δεν είναι κομμάτι της Οδηγίας, έχει προστεθεί 
εδώ και είναι δικαίωμα βέβαια του προτείνοντος να το προσθέσει.  Εμείς προτείνουμε 
να διαγραφεί αυτό το κομμάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ωραία.  Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει άλλη άποψη επί του θέματος. 

 Θα θέσω λοιπόν σε ψηφοφορία την τροπολογία του ΑΚΕΛ, που ανέφερε ο κ. 
Κατσουρίδης. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι ομόφωνη.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχουν δύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται με δύο αποχές.   

 Κύριε Κατσουρίδη, υπάρχουν άλλες τροπολογίες από δικής σας πλευράς; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γι’ αυτό το νομοσχέδιο όχι.  Η άλλη ήταν η ίδια με εκείνη που επροτάθη από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άρα, να προχωρήσουμε σε δεύτερη ανάγνωση τώρα του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Επέκταση δικαιοδοσίας δικαστηρίων.  Άρθρο 4. 

 Αδικήματα τρομοκρατίας.  Άρθρο 5. 

 Απειλή προς διάπραξη αδικήματος τρομοκρατίας.  Άρθρο 6. 

 Συμμετοχή σε τρομοκρατική οργάνωση.  Άρθρο 7. 

 Παροχή υποστήριξης σε τρομοκρατική οργάνωση κ.λπ.  Άρθρο 8. 

 ∆ιακεκριμένη κλοπή, εκβίαση και πλαστογραφία που συνδέεται με αδίκημα 
τρομοκρατίας.  Άρθρο 9. 

 Άρνηση αποκάλυψης πληροφορίας.  Άρθρο 10. 

 ∆ιεύθυνση, οργάνωση τρομοκρατικής οργάνωσης.  Άρθρο 11. 

 ∆ημόσια πρόκληση για διάπραξη αδικήματος τρομοκρατίας.  Άρθρο 12. 

 Ηθική αυτουργία, απόπειρα, συνέργεια.  Άρθρο 13. 

 Ευθύνη νομικού προσώπου.  Άρθρο 14. 

 Παράβαση του Κανονισμού (ΕΚ) 2580/2001.  Άρθρο 15. 

 Παράβαση του Κανονισμού (ΕΚ) 881/2002.  Άρθρο 16. 

 Γνωστοποίηση καταλόγων.  Άρθρο 17. 
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 Μέτρα επιείκειας σε ειδικές περιστάσεις.  Άρθρο 18. 

 Προστασία μαρτύρων.  Άρθρο 19. 

 Αποζημίωση θυμάτων αδικημάτων τρομοκρατίας.  Άρθρο 20. 

 Εξουσία απαγόρευσης εισόδου στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 21. 

 Εξουσία απόρριψης αίτησης για καθεστώς του πρόσφυγα  κ.λπ.  Άρθρο 22. 

 Συλλογή, ανταλλαγή πληροφοριών κ.λπ.  Άρθρο 23. 

 Ορισμός εθνικού ανταποκριτή της Eurojust σε θέματα τρομοκρατίας.  Άρθρο 
24. 

 Κοινές ομάδες έρευνας.  Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 έως 25 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένστασις, τα άρθρα 1 έως 25 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς για το σύνολο απέχουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το είπαμε, ψηφίζουν σαράντα με δύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, για το σύνολο είναι όλο το ΑΚΕΛ που θα απέχει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι είκοσι οκτώ υπέρ και δεκατέσσερις αποχές. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Υπάρχουν και κατά, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να επαναληφθεί λοιπόν η ψηφοφορία.  

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου ως έχει ήδη τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαεννέα αποχές, τα άρθρα 1 
έως 25 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας 
Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, μία εναντίον και δεκαεννέα αποχές, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Άριστος Αριστοτέλους  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από την ίδια, σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 
Ιουνίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του 
Υπουργείου Οικονομικών, της αστυνομίας Κύπρου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και ο Πρόεδρος της Ανεξάρτητης Αρχής 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αστυνομίας 
(Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) Νόμου, ώστε να 
καθοριστεί ρητά ότι η Αρχή έχει εξουσία να διερευνά αυτεπάγγελτα ισχυρισμούς και 
παράπονα που αφορούν πράξεις μελών της αστυνομίας και περιέρχονται σε γνώση 
της Αρχής με οποιοδήποτε τρόπο. 

 Σημειώνεται ότι η ανάγκη για κατάθεση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου 
προέκυψε στα πλαίσια αυτεπάγγελτης εξέτασης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών συναφούς θέματος αναφορικά με προβλήματα στη λειτουργία της 
Ανεξάρτητης Αρχής ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας. 
Από τη συζήτηση του εν λόγω θέματος, και συγκεκριμένα λόγω των αντικρουόμενων 
απόψεων που υποστηρίχθηκαν ενώπιον της επιτροπής για την ύπαρξη ή μη της 
δυνατότητας της Αρχής να διεξάγει αυτεπάγγελτη διερεύνηση, διαπιστώθηκε η ανάγκη 
να διευκρινιστούν οι σχετικές διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας.  

 Εισάγοντας την πρόταση νόμου εκ μέρους της επιτροπής, ο πρόεδρός της 
αναφέρθηκε στη συζήτηση που προηγήθηκε της κατάθεσης της πρότασης νόμου για 
το θέμα αυτό και στα συμπεράσματα που εξάχθηκαν από αυτήν, υπό το φως των 
οποίων η επιτροπή έκρινε σκόπιμη την προτεινόμενη νομοθετική ρύθμιση, με την 
οποία αίρεται οποιαδήποτε αμφιβολία για την εξουσία της Αρχής να διερευνά και 
αυτεπάγγελτα πράξεις μελών της αστυνομίας, έτσι ώστε να διασφαλιστεί η 
αποτελεσματική λειτουργία της. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως επανέλαβε 
τη θέση του εν λόγω υπουργείου πως με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία δεν 
παρέχεται στην Αρχή εξουσία αυτεπάγγελτης διερεύνησης πράξεων μελών της 
αστυνομίας. Συναφώς, επισήμανε πως η προτεινόμενη ρύθμιση δυνατό να 
προκαλέσει αύξηση του όγκου των παραπόνων που θα διερευνά η Αρχή και 
εξέφρασε επιφυλάξεις αναφορικά με τη συνεπαγόμενη αύξηση του προϋπολογισμού 
της Αρχής και τα συνεπακόλουθα λειτουργικά προβλήματα που θα επιφέρει τέτοια 
ρύθμιση. Περαιτέρω, ο ίδιος εισηγήθηκε όπως, σε περίπτωση που προωθηθεί η 
προτεινόμενη τροποποίηση, τεθούν παράλληλα κάποιοι περιορισμοί κατά την άσκηση 
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της εξουσίας για αυτεπάγγελτη έρευνα από την Αρχή, προκειμένου να περιοριστούν 
τα πιο πάνω προβλήματα. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών εξέφρασε επιφυλάξεις 
αναφορικά με την ενδεχόμενη αύξηση του προϋπολογισμού της Αρχής που θα 
προκύψει λόγω της παροχής σ’ αυτήν της εξουσίας αυτεπάγγελτης διερεύνησης, 
ιδιαίτερα λόγω των δυσκολιών που ήδη αντιμετωπίζει στο θέμα αυτό. 

 Ο εκπρόσωπος της αστυνομίας δήλωσε στην επιτροπή ότι συμφωνεί με τις 
θέσεις που εξέφρασε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και πρόσθεσε ότι, κατά την άποψη της αστυνομίας, δεν είναι αναγκαία η 
διεύρυνση των εξουσιών της Αρχής, γιατί εκτιμάται ότι τέτοια διεύρυνση θα 
δημιουργήσει περισσότερα προβλήματα απ’ όσα αυτή θα επιλύσει. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας τόνισε 
ότι, κατά την άποψή της, στην υφιστάμενη νομοθεσία δεν υπάρχει καμία ασάφεια ως 
προς την εξουσία της Αρχής για αυτεπάγγελτη εξέταση, ωστόσο επισήμανε ότι, αφού 
έχει αμφισβητηθεί η εξουσία αυτή της Αρχής, είναι ορθό το θέμα αυτό να 
διασαφηνιστεί νομοθετικά μέσω της προτεινόμενης τροποποίησης.  Περαιτέρω, 
διαφώνησε με την επιβολή οποιουδήποτε περιορισμού στην άσκηση της εξουσίας 
αυτής της Αρχής. Τέλος, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας εισηγήθηκε στην επιτροπή ορισμένες τροποποιήσεις στο κείμενο της 
πρότασης νόμου για τη σαφέστερη απόδοση του επιδιωκόμενου με αυτή σκοπού, οι 
οποίες τελικά υιοθετήθηκαν από την επιτροπή. 

 Ο πρόεδρος της Αρχής συμφώνησε με την εκπρόσωπο του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ότι η υφιστάμενη νομοθεσία είναι σαφής στο 
θέμα της αυτεπάγγελτης εξέτασης από την Αρχή και διευκρίνισε ότι το θέμα ηγέρθη 
ενώπιον της επιτροπής λόγω της αμφισβήτησης της εξουσίας αυτής εκ μέρους της 
αστυνομίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά 
διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εδώ υπάρχουν τροπολογίες, νομίζω, έννεν έτσι; 

 Παρακαλώ, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Kύριοι συνάδελφοι, 

 Έχω ανέβει στο βήμα, γιατί θα πάρω λίγο χρόνο, για να εξηγήσω το σκεπτικό 
των τροπολογιών μας.  Εμείς θεωρούμε ότι οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις είναι τεκμηριωμένες.  Πιστεύω ότι, αν ακουστούν προσεκτικά τα 
επιχειρήματά μας, μπορεί στο τέλος να ομοφωνήσουμε όλοι, διότι είναι κοινή αντίληψη 
ότι είναι κοινός αγώνας ο αγώνας ενάντια στο έγκλημα, όπως είναι και θα πρέπει να 
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είναι κοινός ο αγώνας, για να περιορίσουμε την αυθαιρεσία η οποία κάποτε 
εκδηλώνεται από μέλη της αστυνομικής δύναμης.  Θα πρέπει λοιπόν, κατά τη δική 
μας εισήγηση, να υπάρξει μια ισορροπία, η οποία στο τέλος της ημέρας να εξυπηρετεί 
την κυπριακή κοινωνία.  

 Έχουμε δύο τροπολογίες.  Η πρώτη τροπολογία...  Πρώτα, θέλομε να 
ξεκαθαρίσουμε ότι η ψήφιση του Νόμου 9(Ι) του 2006, ο οποίος έμεινε γνωστός ως ο 
νόμος που προνοεί το διορισμό και τη λειτουργία της Ανεξάρτητης Αρχής ∆ιερεύνησης 
Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας, έχει εξυπηρετήσει τα συμφέροντα 
της κυπριακής κοινωνίας, της ευταξίας, του νόμου και την ίδια την αστυνομική δύναμη 
και είναι ένας πολύ θετικός νόμος.  Είναι γεγονός ότι στην πορεία είχε εμφανιστεί μία 
σύγκρουση μεταξύ της Αρχής και της αστυνομίας, γιατί η αστυνομία αμφισβήτησε το 
δικαίωμα της Αρχής να εξετάζει αυτεπάγγελτα περιπτώσεις που η ίδια θεώρησε ότι 
έχρηζαν διερεύνησης.  Αυτή η διαφορά είχε τεθεί από το μακαρίτη Γιαννάκη Αγαπίου 
επανειλημμένα ενώπιον της επιτροπής Νομικών της Βουλής και έχει διαμορφωθεί το 
κείμενο το οποίο βρίσκεται σήμερα ενώπιόν μας.  Με το κείμενο το οποίο εισηγείται η 
επιτροπή Νομικών στοχεύεται να υπάρξει μια ξεκάθαρη διατύπωση στο νόμο, ώστε η 
Αρχή να έχει δικαίωμα αυτεπάγγελτης εξέτασης παραπόνων και ισχυρισμών κατά 
αστυνομικών εκεί όπου η ίδια κρίνει ότι είναι αναγκαίο να γίνει αυτό. 

 Θέλω να επισημάνω δυο-τρία ζητήματα.  Από τη συζήτηση που έγινε ενώπιον 
της επιτροπής Νομικών επανειλημμένα έχει διαφανεί ότι ο μεγαλύτερος αριθμός 
παραπόνων που γίνονται ενάντια σε μέλη της αστυνομίας στο τέλος της ημέρας 
απορρίπτονται ως ανυπόστατα.  Μόνο ένας μικρός αριθμός φαίνεται ότι στο τέλος έχει 
βάση, διερευνάται και γίνονται υποθέσεις ενάντια σε αστυνομικό.  Αυτό είναι ένα 
δεδομένο.  Από την άλλη πλευρά, πρέπει να υπενθυμίσω ότι τα τελευταία χρόνια 
έχουμε έντονο πρόβλημα με την εγκληματικότητα και υπάρχει η ανάγκη, ναι, να 
ελέγχεται η αστυνομία, εξίσου όμως ισχυρή παραμένει και η ανάγκη να μη δέσομε τα 
χέρια της αστυνομίας, γι’ αυτό κάπου εδώ θα πρέπει να εύρομεν μια ισορροπία.   

 Εμείς τασσόμαστε με την πρώτη πρόταση νόμου υπέρ του ξεκάθαρου 
δικαιώματος της Αρχής να διερευνά, αυτεπάγγελτα, παράπονα ενάντια σε μέλη της 
αστυνομίας, θέτομε όμως τροποποίηση με δύο ασφαλιστικές δικλίδες:  Πρώτον, τα 
μέλη της Αρχής θα πρέπει να αποφασίζουν ομόφωνα ότι όντως υπάρχει σοβαρό 
ζήτημα και αξίζει αυτεπάγγελτα να διερευνηθεί εκ μέρους της Αρχής και, δεύτερον, να 
γίνεται αυτεπάγγελτη διερεύνηση εκεί όπου οι καταγγελίες και οι ισχυρισμοί αφορούν 
παράπονα τα οποία επισύρουν ποινή φυλάκισης μεγαλύτερη των πέντε χρονών, για 
να αποφύγουμε, πρώτον, την περίπτωση κατάχρησης -ξέρετε ότι τα μέλη της Αρχής 
διερευνούν και πληρώνονται για τες διερευνήσεις παραπόνων- και, δεύτερον, για να 
μη γίνει βασικά κατάχρηση αυτών των παραπόνων, αυτής της εξουσίας για 
αυτεπάγγελτη εξέταση. 

 Επίσης, η δεύτερη εισήγησή μας για τροποποίηση είναι να αντικατασταθεί το 
άρθρο 8(2)(γ) ως ακολούθως:  «Νοείται περαιτέρω ότι, σε περίπτωση που η Αρχή 
αρχίζει διερεύνηση, που δε διατάχτηκε από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
ισχυρισμού ή παραπόνου που αφορά τα ίδια γεγονότα τα οποία αφορούν και ποινικό 
αδίκημα σε σχέση με τη διάπραξη του οποίου διεξάγεται και ανάκριση από την 
αστυνομία, η οποία επίσης δε διατάχτηκε από το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
η αστυνομική ανάκριση δεν αναστέλλεται, εκτός αν αποφασίσει διαφορετικά ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας.».  ∆ηλαδή, όταν η Αρχή ξεκινήσει τη διερεύνηση ενός 
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παραπόνου και γίνεται ταυτόχρονη αστυνομική έρευνα για το ποινικό αδίκημα το 
οποίο διέπραξε ο παραπονούμενος, αυτόματα αναστέλλεται η εξέταση αυτού του 
αδικήματος από την αστυνομία.  Εγώ σας ερωτώ, συνάδελφοι:  Τι θέλομε να δώσομε;  
Θέλομε να δώσομε χρόνο σε αυτόν ο οποίος διέπραξε ένα σοβαρό ποινικό αδίκημα -
μπορεί να είναι ελαφρύ, μπορεί να είναι και σοβαρό όμως- και γιατί υπέβαλε 
παράπονο, αυτόματα θα πρέπει να στερήσουμε ή να στερούμε το δικαίωμα της 
αστυνομίας να συνεχίζει την εξέταση του αδικήματος; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Την υποχρέωσή της να κάμει... 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Την υποχρέωσή της. 

 Εμείς λοιπόν θεωρούμε ότι, στες συνθήκες που περνούμε, θα πρέπει η 
αστυνομία να μπορεί να συνεχίζει τη δουλειά της, να διερευνά το αδίκημα, ώστε να μη 
χάνεται πολύτιμος χρόνος, γιατί στη διερεύνηση είτε μικρότερης σημασίας είτε 
σοβαρών ποινικών αδικημάτων ο χρόνος πολλές φορές είναι καθοριστικός.  Θα 
πρέπει λοιπόν να μη στερούμε αυτό το δικαίωμα της αστυνομίας και ας γίνεται 
ταυτόχρονα και παράλληλα η διερεύνηση του παραπόνου ενάντια στο αστυνομικό 
όργανο που, κατ’ αυτόν που έκαμε παράπονο, έχει παραβιάσει το νόμο.  

 Εμείς θεωρούμε λοιπόν ότι, στες συνθήκες που περνούμε, με τη σταθερή 
έξαρση της εγκληματικότητας, που είναι χαρακτηριστική τα τελευταία χρόνια, δεν 
πρέπει εύκολα να δένομε τα χέρια της αστυνομίας.  Ταυτόχρονα, δεν πρέπει να 
εμποδίζουμε την Αρχή από το να κάμει ταυτόχρονα τη δική της δουλειά. 

 Εμείς θεωρούμε λοιπόν ότι οι δύο προτάσεις του ΑΚΕΛ για τροποποιήσεις είναι 
καλά τεκμηριωμένες, τείνουν να εξυπηρετήσουν το καλώς νοούμενο δημόσιο 
συμφέρον και σας καλούμε να προβληματιστείτε, ώστε, υπό τες περιστάσεις, να 
δώσουμε τις καλύτερες λύσεις. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικολάου, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, συγγνώμη, κύριε Νικολάου. 

 Κύριε Περδίκη, σας ακούω. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ζήτησα το λόγο, για να διευκρινιστεί ένα θέμα διαδικασίας.ένα θέμα διαδικασίας 
που μου άφησε απορία τζιαι επικαλούμαι τη γνώση σας.   

 Εδώ έχουμε μπροστά μας μια πρόταση νόμου από το συνάδελφο κ. Ιωνά, 
φαντάζομαι... 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι, είναι από την επιτροπή Νομικών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ...που αφορά την τροποποίηση του άρθρου 5.  Λοιπόν, οι συνάδελφοι του 
ΑΚΕΛ τροποποιούν όχι μόνο το άρθρο 5 -πολύ ωραία τροπολογία, σωστή 
νομοτεχνικά- αλλά παν τζιαι στο άρθρο 8, κύριε Πρόεδρε, που νομίζω αυτό πρέπει να 
είναι μια άλλη υπόθεση, μιας άλλης πρότασης νόμου προφανώς, αν είμαι σωστός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, διαδικαστικά νομίζω... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τούτο έν’ θέμα το οποίο εννά το συζητήσουμε.  Εννά μιλήσω γι’ αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Νικολάου, με την άδειά σας.   

 Έχω την εντύπωση ότι είναι δυνατή η πρόταση της τροποποίησης μέσα από 
την πρόταση και άλλου άρθρου του νόμου, υπό την προϋπόθεση ότι θα γίνει 
αποδεκτή από την ολομέλεια ή από την πλειοψηφία. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας ακούμε, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Επί του συγκεκριμένου ακριβώς θέματος.  Ήταν το πρώτο το οποίο είχα 
πρόθεση να εγείρω.   

 Η μια τροπολογία αφορά το άρθρο το οποίο τροποποιούμε με τη συγκεκριμένη 
πρόταση, που κατατέθηκε εκ μέρους της επιτροπής.  Η δεύτερη δεν μπορεί να 
αποτελεί τροπολογία νομοσχεδίου ή πρότασης νόμου που δεν έχουμε ενώπιόν μας 
για ψήφιση.  Είναι μια νέα εισήγηση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...η οποία θα πρέπει να κατατεθεί κανονικά ως πρόταση νόμου και να εξεταστεί 
από την επιτροπή, γιατί ουδέποτε η επιτροπή εκλήθηκε να αποφασίσει αν θα 
περιορίσει την αρμοδιότητα την οποία όλοι ομόφωνα, όταν ψηφίσαμε το νόμο του 
2006, είχαμε παραχωρήσει σε αυτή την Ανεξάρτητη Αρχή, ώστε δηλαδή, όταν αυτή η 
Αρχή διερευνά ένα παράπονο το οποίο εξετάζεται από την ίδια, να σταματά η 
οποιαδήποτε ανακριτική διαδικασία από πλευράς της αστυνομίας.  Και υπήρξαν 
πολλές τέτοιες περιπτώσεις όπου υπήρξε μια τέτοια σύγκρουση.  Θέλετε να θυμίσω 
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μερικές από αυτές που διερευνούσε η Ανεξάρτητη Αρχή και η αστυνομία επέμενε, με 
κίνδυνο μάλιστα τη συγκάλυψη αυτών των θεμάτων;  Εγώ θα προτιμούσα αυτή την 
πρόταση, κύριοι συνάδελφοι, να τη φέρετε στην επιτροπή, να φέρουμε την 
Ανεξάρτητη Αρχή, να εξετάσουμε τα περιστατικά ένα προς ένα και να δείτε εάν, 
παραδείγματος χάριν, αυτή η πρόταση στο τέλος θα εξυπηρετήσει τη διαφάνεια την 
οποία θέλουμε και θα αντιμετωπίσει τη διαπλοκή η οποία υπάρχει.  Μπορούμε να 
πούμε πολλές περιπτώσεις τέτοιες!  Να θυμίσω τες περιπτώσεις της Λάρνακας, ότι 
χρειάστηκαν θεούς και δαίμονες, για να διερευνηθεί η κατάχρηση των €150.000;  Να 
μιλήσουμε για τες περιπτώσεις των κρατητηρίων ή να μιλήσουμε για το Λιθουανό, ο 
οποίος τελικά αυτοκτόνησε μέσα στα κρατητήρια;  Ποιες άλλες περιπτώσεις θέλετε να 
σας πω που, αν δεν υπήρχε αυτή η διάταξις, η αστυνομία επέμενε και με παρέμβαση 
ακόμα του ιδίου του Γενικού Εισαγγελέα αναγκάστηκε η αστυνομία να σταματήσει τες 
ανακρίσεις, για να μπορεί να γίνει πλήρης διερεύνηση από πλευράς της Ανεξάρτητης 
Αρχής;  

 Γι’ αυτό η δική μου η παράκλησις είναι η δεύτερη εισήγησις η οποία γίνεται από 
τους συναδέλφους, που δεν είναι τροπολογία, να κατατεθεί ως πρόταση νόμου και να 
τη συζητήσουμε με τη σειρά της στην επιτροπή.  Και εγώ δεσμεύομαι να τη 
συζητήσουμε και έγκαιρα μάλιστα, άμεσα, αν θέλετε, αλλά είναι ξεχωριστό θέμα. 

 Τώρα για το θέμα της πρώτης τροπολογίας, η οποία μάλιστα αφορά το 
συγκεκριμένο θέμα, λυπούμαι να σας πω ότι επιχειρείται μια προσπάθεια να 
περιορίσουμε το εννοούμενο ή, αν θέλετε, εκείνο το οποίο όλοι περίπου εις το σώμα, 
όταν εψηφίζαμε το 2006 το νόμο, εθεωρούσαμε ότι επαραχωρούσαμε, μια τέτοια 
αυτεπάγγελτη αρμοδιότητα σε αυτή την Ανεξάρτητη Αρχή.  Και η Νομική Υπηρεσία, 
όταν ήλθε ενώπιόν μας, μας είπε: «Ξέρετε, στο νόμο παραχωρείται αυτή η 
αυτεπάγγελτη αρμοδιότητα στην Ανεξάρτητη Αρχή, αλλά, για σκοπούς διευκρίνισης 
και για να μην υπάρχει αυτή η συζήτηση μεταξύ της αστυνομίας και της Ανεξάρτητης 
Αρχής, προχωράτε με νομοθεσία να το διευκρινίσετε περαιτέρω».  Και αυτό είναι που 
κάμνει η πρότασή μας.  

 Σήμερα γίνεται μία προσπάθεια να περιορίσουμε αυτό το αυτεπάγγελτο.  Γιατί;  
Γιατί ενοχλούν ή ενόχλησαν κάποιες από τες διερευνήσεις που έγιναν από πλευράς 
της Ανεξάρτητης Αρχής!  Ξέρετε πόσες περιπτώσεις θα αποκλείσουμε, εάν βάλουμε, 
για παράδειγμα, ότι θα αφορά αδίκημα το οποίο τιμωρείται με ποινή φυλάκισης πέραν 
των πέντε ετών;  Ξέρετε πόσες περιπτώσεις τέτοιας διαπλοκής θα αναγκαστούμε να 
περιορίσουμε;  Τι γίνεται με την περίπτωση, για παράδειγμα, κάποιων καταχρήσεων 
που γίνονται στην αστυνομία από κάποια μέλη της και τις οποίες κανένας δεν έτυχε να 
διερευνήσει;  Τι γίνεται με την περίπτωση της παρενόχλησης, της σεξουαλικής 
παρενόχλησης, που δεν είναι αδίκημα για ποινή φυλάκισης πέραν των πέντε ετών;  Τι 
γίνεται με πολλές άλλες περιπτώσεις πέραν των καταχρήσεων;  Ακόμα, αν θέλετε, και 
παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων!  Αν θέλετε, ακόμα και τον ξυλοδαρμό που 
έγινε προχθές!  Και τον συγχαίρω το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ που έστειλε 
επιστολή, για να διερευνηθεί το όλο θέμα από πλευράς της αστυνομίας.  Εάν η 
αστυνομία, αν δε γινόταν αυτή η επιστολή, δεν επροχωρούσε να κάμει εκείνη τη 
διερεύνηση, δε θα θέλατε, κύριοι συνάδελφοι, αυτεπαγγέλτως αυτή η Ανεξάρτητη 
Αρχή να προχωρήσει να κάμει αυτή τη διερεύνηση;  Ξέρετε, για κάποια από τα 
θέματα...  Και θα σας τα πω, με έκπληξή μου, τα όσα είχαν συμβεί σε ένα γήπεδο, σε 
ένα παιχνίδι τελευταία, στο ΑΠΟΛΛΩΝ-ΑΠΟΕΛ.  Ζήτησα να ενημερωθώ ποια ήταν η 
έρευνα και ποια ήταν τα μέτρα τα οποία ελήφθησαν και μου είπαν όλοι ότι «όλα είχαν 
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προβλεφθεί, όλα τα μέτρα είχαν ληφθεί, αλλά, ξέρετε, δεν μπορούσαμε να τα 
αποφύγουμε αυτά που έγιναν».  Αυτή ήταν η έρευνα της αστυνομίας!  Και σας ρωτώ, 
εάν συνέβαινε κάτι, πού θα οδηγούμασταν;  ∆ε θα θέλαμε αυτή η Ανεξάρτητη Αρχή, 
εάν ήθελε, να ερευνήσει ένα τέτοιο θέμα;  ∆ιερωτώμαι πραγματικά τι είναι εκείνο το 
οποίο θέλουμε να κάμουμε.  Λέει, παραδείγματος χάριν, «να ενεργεί σχετικά διά 
μελών της», η έρευνα να γίνεται μόνο από τα μέλη της, λέει αυτή η εισήγησις.  Και 
μιλούμε για έναν αριθμό πέντε ατόμων!  Πόσες έρευνες μπορούν να κάμουν αυτοί οι 
πέντε;  ∆ηλαδή, να μην ανατίθενται οι ανακρίσεις σε άλλους εκτός.  Και ακόμα μία 
προϋπόθεσις: «η απόφαση για την αυτεπάγγελτη διερεύνηση πρέπει να είναι και 
ομόφωνη»!  ∆ηλαδή, αν υπάρχει ένας ο οποίος διαφωνεί, να μην μπορεί η Αρχή να 
προχωρήσει στην αυτεπάγγελτη διερεύνηση!  Είναι αυτή τη μορφή της διερεύνησης 
και της πάταξης της διαπλοκής που θέλουμε;  Είναι προτιμότερο να την 
καταργήσουμε την Ανεξάρτητη Αρχή τότε, αφού θα της «βγάλουμε τα δόντια» 
ουσιαστικά!  Γιατί ουσιαστικά δε θα της δώσουμε τη δυνατότητα να μπορεί να ασκεί η 
ίδια τις αρμοδιότητες τις οποίες έχει! 

 Και θα σας πω ακόμα κάτι.  Ο Αγαπίου, ο μακαρίτης ο Αγαπίου, ο οποίος 
μάλιστα, μπορώ να σας πω, είχε αναλάβει πολύ σοβαρά το ρόλο του προέδρου αυτής 
της Αρχής, είναι με πολλές επιστολές του που μας επισήμανε αυτή την ανάγκη, με 
πολλές επιστολές εις την επιτροπή, τις οποίες έχω και μπροστά μου.  Και επανήλθε 
μία και δύο και τρεις και τέσσερις φορές, για να δοθεί, για να διευκρινιστεί τέλος 
πάντων αυτό το θέμα της αυτεπάγγελτης διερεύνησης, γιατί πραγματικά είχαμε 
πραγματικά πολλές περιπτώσεις με καταχρήσεις. Εις την Αστυνομική ∆ιεύθυνση 
Πάφου, στην Αστυνομική ∆ιεύθυνση Λάρνακας, εμπλοκή αστυνομικού εις την παιδική 
πορνογραφία, που δε διερευνάτο από την αστυνομία και διερευνήθηκε με 
αυτεπάγγελτη ενέργεια αυτής της Ανεξάρτητης Αρχής. Είχαμε -και απαράδεκτα- την 
περίπτωση της άσεμνης επίθεσης στα κρατητήρια της Πάφου, που δε διερευνήθηκε 
από την αστυνομία, που διερευνήθηκε μετά από αυτεπάγγελτη διερεύνηση που έγινε 
από πλευράς της Αρχής. Τι είναι εκείνο το οποίο θέλουμε να κάνουμε;  Μπορώ να σας 
πω πάρα πολλές τέτοιες περιπτώσεις.   

 Η δική μου η απορία, κύριοι συνάδελφοι, είναι: Θέλουμε ή δε θέλουμε να 
πατάξουμε αυτά τα φαινόμενα;  Και ξέρουμε πολύ καλά ότι δεν είναι όλοι οι 
αστυνομικοί που ενεργούν με τον ίδιο τρόπο. Έχει και ευσυνείδητους αστυνομικούς, οι 
οποίοι μάλιστα δεν ανέχονται τέτοια πράγματα, αλλά υπάρχουν και εκείνοι οι οποίοι 
δυστυχώς, για δικούς τους λόγους -και δε θέλω να τους εξηγήσω ποιοι είναι- ενεργούν 
με διαφορετικό τρόπο, οι οποίοι προσπαθούν να συγκαλύψουν κάποια πράγματα.  ∆ε 
θέλουμε, κύριοι, αυτές τις συγκαλύψεις.   

 Θα πω ακόμα κάτι τελειώνοντας.  Θα θυμίσω την υπόθεση με τον 
Τουρκοκύπριο Egmez, που εκεί είχαμε τότε το Συμβούλιο Παραπόνων στην 
αστυνομία, που μας πήρε ο Egmez εις το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο και που το 
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, κρίνοντας το Συμβούλιο Παραπόνων, μας είπε ότι αυτό το 
συμβούλιο θα έπρεπε να ήταν ανεξάρτητη αρχή, ότι αυτό το συμβούλιο θα έπρεπε να 
μπορούσε να ενεργήσει από μόνο του, ότι αυτό το συμβούλιο θα έπρεπε να έχει τη 
δυνατότητα να κάμει πλήρη διερεύνηση ενός αδικήματος. Και είναι στα πρότυπα τούτα 
που εκαταρτίστηκε αυτός ο νόμος και είναι στην ίδια τη συμμόρφωση αυτών των 
υποδείξεων που εδόθηκε η αυτεπάγγελτη διερεύνηση.  Γιατί σήμερα θέλουμε να τα 
περιορίσουμε;  Γι’  αυτούς τους λόγους εμείς δεν μπορούμε να αποδεχτούμε τις 
τροπολογίες των συναδέλφων.   
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα μπορούσε κάποιος να σκεφτεί ότι, να, οι δικηγόροι της Βουλής βρήκαν ένα 
θέμα που αφορά την τροποποίηση κάποιου νόμου, κάποιοι από τους συναδέλφους 
μας, ως συνήθως -θέλω να πιστεύω καλόπιστα- θέλοντας να πειράξουν τους 
νομικούς της Βουλής, τους επαγγελματίες δηλαδή δικηγόρους.   

 Αν πήρα το λόγο, δεν έχω καμία πρόθεση να κάμω καμία επίδειξη γνώσεων ή 
να πω πράγματα τα οποία θα κουράσουν τους άλλους.  Αλλά δεν μπορώ να 
καταλάβω ειλικρινά γιατί το ΑΚΕΛ έρχεται σήμερα με αυτή την τροπολογία, η οποία 
αφορά την ομοφωνία των μελών της Αρχής, τη στιγμή που…  Θα συνεχίσω από εκεί 
που σταμάτησε ο προηγούμενος ομιλητής.  Στην υπόθεση “Egmez”, στην οποία 
αποζημιώσαμε αυτόβουλα -δεν ελέχθηκε από τον προηγούμενο ομιλητή- όταν μας 
επήρε στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο -πήγε τότε ο Γενικός Εισαγγελέας τζι εσυμφώνησε 
να πληρώσει την αποζημίωση, που ήταν πολλές χιλιάδες λίρες, και απεσύρθη- είπε το 
Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο επί λέξει:  «Η παρουσία μέλους της αστυνομικής δύναμης», 
εις το τότε Συμβούλιο Παραπόνων,  «παραβιάζει τις αρχές της φυσικής δικαιοσύνης».  
∆εν μπορείς να είσαι δικάζων και δικαζόμενος.  ∆εν μπορεί δηλαδή το συμβούλιο να 
ακούει υποθέσεις που αφορούν παραβιάσεις των μελών της αστυνομίας -τότε, όπως 
ήταν τότε- και να είναι παρόν μέλος της αστυνομικής δύναμης.  Νομίζω είναι 
κατανοητό για όλους και δε θα κάμω οποιαδήποτε περαιτέρω ανάλυση. 

 Τι επιχειρείται σήμερα με την τροπολογία αυτή περί της ομοφωνίας;  Εις το 
άρθρο 4 του νόμου εξακολουθεί να υπάρχει ο απόηχος αυτής της ιστορίας του 
Συμβουλίου Παραπόνων, με την ισχύουσα νομοθεσία:  «Μέλος το οποίο ήταν μέλος 
της αστυνομίας δύναται να διορίζεται μέλος της Αρχής».  Το άρθρο 4, εδάφιο (2), για 
λόγους ακατανόητους για μένα -και δεν το εγείρω τώρα ως θέμα τροποποίησης, αλλά 
θα κάνω μία αναφορά μόνο, για να δείξω ότι μπορεί να διορίζεται ενδεχομένως ακόμα 
και μέλος το οποίο εξακολουθεί να υπηρετεί στη δύναμη- δεν έγινε ποτέ μέχρι σήμερα, 
εξ όσων γνωρίζω, πιθανώς όμως το άρθρο 4, εδάφιο (2), να το επιτρέπει, διότι το 
άρθρο 4, εδάφιο (2), λέει ότι ένα από τα μέλη, εκτός εκείνου που δυνατόν να 
προέρχεται από τη αστυνομία, διορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Στο άρθρο 4, 
εδάφιο (1), λέει ότι ένα από τα μέλη δυνατόν να είναι πρώην ανώτερος αξιωματικός 
της αστυνομίας.  Εις το εδάφιο (2) όμως δε λέει ότι είναι πρώην μέλος της αστυνομίας, 
λέει «δυνατόν να προέρχεται από την αστυνομία». δυνατόν να είναι εν ενεργεία τώρα, 
την ώρα του διορισμού.  Για να δείτε ότι υπάρχει και ένα κενό στο νόμο και 
ενδεχομένως κάποιος να θέλει να διορίσει ενεργό μέλος της αστυνομικής δύναμης.   

 Αλλά έστω να μείνουμε εις το πρώην μέλος.  Είναι σωστό και δίκαιο σε μια 
δικαστική επιτροπή, όπως η Αρχή ∆ιερεύνησης Παραπόνων, με βάση τις στοιχειώδεις 
αρχές της λογικής, πέρα από τη νομική, ότι κανένας δεν μπορεί να είναι δικαστής της 
δικής του υπόθεσης, να είναι παρόν σε μια επιτροπή, όπου πάρα πολύ εύκολα θα 
μπορεί να μπλοκάρει τη διερεύνηση σοβαρών αδικημάτων;  Παιδική πορνογραφία, 
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κατάχρηση εξουσίας, σφετερισμός χρημάτων, οικειοποίηση χρημάτων είναι θέματα 
καθημερινά για κάποιους αστυνομικούς που έχουν σχέση με τα οικονομικά, που 
διαχειρίζονται τα χρήματα των ενταλμάτων κ.λπ. στους αστυνομικούς σταθμούς.  
Παρενοχλήσεις σεξουαλικές, οι οποίες δε μένουν στο θέμα της παρενόχλησης για 
τους συναδέλφους τους ή για κάποιους, αλλά προχωρούν πολύ πιο πέρα και 
υπερβαίνουν το όριο της ενδεχόμενης φυλάκισης των πέντε ετών.   

 Κατά κανόνα, με την αντιστοιχία του ποινικού κώδικα, όποιο αδίκημα επισύρει 
ποινή πάνω από πέντε χρόνια πάει ενώπιον τριών δικαστών στο κακουργιοδικείο.  Οι 
ποινές των πέντε ετών επιβάλλονται από τον ένα δικαστή, από το επαρχιακό 
δικαστήριο στη συνοπτική διαδικασία.  Τι θέλουμε εμείς δηλαδή;  ∆ηλαδή, ποιο είναι 
το μήνυμα που εκπέμπεται, αν θα ψηφίσουμε αυτή την τροπολογία;  Ότι τα αδικήματα 
τα οποία θα πήγαιναν κανονικά ενώπιον του τριμελούς δικαστηρίου -που είναι το 
κακουργιοδικείο, που απαρτίζεται από έναν πρόεδρο, ανώτερο επαρχιακό και 
επαρχιακό δικαστή, που δικάζει και επιβάλλει ποινές άνω των πέντε ετών- ξέρετε, θα 
μπλοκάρονται ενώπιον της Αρχής με την υπόδειξη βέβαια κάποιου, γιατί είναι 
δικαστική επιτροπή, είναι διοριζόμενα τα μέλη και είναι διοριζόμενα από την 
εκτελεστική εξουσία;  Και η διαπλοκή, για να καλυφτούν κάποιοι, με την εκάστοτε 
εξουσία ή με τα μέλη της εκάστοτε εξουσίας, ε, νομίζω, είναι περισσότερο από 
αυτονόητη και δεδομένη, εκτός αν θα στρουθοκαμηλίζουμε τωρά και να λέμε ότι η 
εξουσία δεν επεμβαίνει να υποδείξει στα μέλη της Αρχής πώς θα χειριστεί 
συγκεκριμένες υποθέσεις.   

 Θέλουμε να διαφυλάξουμε την ακεραιότητα, την αμεροληψία και την 
ανεξαρτησία της επιτροπής ως δικαστικής επιτροπής ανεξάρτητης, αφού της διούμεν 
τη δυνατότητα ορθότατα και αυτεπάγγελτα, που δεν είναι παρενθετικά με την 
τροπολογία του ΑΚΕΛ που μπαίνει το “αυτεπάγγελτα”, αλλά εμπήκε με την 
τροποποιητική πρόταση εξ υπαρχής, θέλουμε λοιπόν να πετύχουμε αυτά;  Αν 
θέλουμε να πετύχουμε, γιατί τους κόβκουμεν τους ανθρώπους και τους λέμε ότι για τα 
σοβαρά αδικήματα, τα οποία εγείρουν το ζήτημα της απόταξης από το αστυνομικό 
σώμα, γιατί κάμνουν πολλά σοβαρά αδικήματα, θα μπλοκάρονται με την υπόδειξη 
οποιουδήποτε;   

 Εγώ θα το πω καθαρά, γιατί εγώ ό,τι λέω το λέω μετά λόγου γνώσεως και 
αναλαμβάνω την ευθύνη των πράξεών μου.  Ποιος μπορεί να ισχυριστεί το αντίθετο, 
ότι, όταν ένα μέλος του αστυνομικού σώματος αντιμετωπίζει σοβαρή κατηγορία, που 
ποινικά θα έπρεπε να πάει ενώπιον του κακουργιοδικείου, δε θα πάει στους 
πολιτικούς του φίλους, όποιοι και αν είναι αυτοί, ιδιαίτερα αν είναι στην κυβέρνηση -
κάτω από την οποιαδήποτε κυβέρνηση, δε μιλώ για την παρούσα, είναι διαχρονικό το 
φαινόμενο- και να πει στο συγκεκριμένο βουλευτή, υπουργό «σήκωσε τηλέφωνο και 
μίλα στο τάδε μέλος, που μπορεί να μπλοκάρει τη διαδικασία»;  Και να την μπλοκάρει 
με ένα απλό τηλέφωνο, διότι αυτός που δε θα δώσει τη συναίνεσή του…   

 Η τροπολογία του ΑΚΕΛ, ένα γεγονός που δε θα άλλαζε τα πράγματα βέβαια, 
δεν έβαλε καν το αυτονόητο, ότι αιτιολογημένα θα  ’πρεπε να μη συμφωνήσει ο ένας 
εκ των πέντε, γιατί, όταν θα πρέπει αιτιολογημένα, αναλαμβάνεις και την ευθύνη των 
πράξεών σου.  Κατά την άποψή μου, δεν αλλάζει το γεγονός.  Αιτιολογημένα, 
αναιτιολόγητα, δεν επιτρέπεται να μπλοκάρει ο ένας από τους πέντε, ιδιαίτερα αν είναι 
πρώην μέλος της αστυνομίας ή νυν μέλος της αστυνομίας, αυτή τη διαδικασία.  
Θέλουμε δημοκρατία;  Θέλουμε διαφάνεια;  Θέλουμε τήρηση πιστά των δημοκρατικών 
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και νομικών αρχών και διαδικασιών;  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα.  Εάν θέλετε 
να κάμνουμε τούτες τες φαλκιδεύσεις τζιαι τούτα τα ψαλιδίσματα, να αρχίσουμε να 
ψαλιδίζουμε πολλά πράματα.  Να ψηφίσουμε παρόμοιους νόμους τζιαι για άλλες 
αρχές, να πούμε τζιαι για τα δικαστήρια ότι, όταν είναι πολυμελή, πρέπει να συμφωνά 
ο ένας, για να προχωρήσει η διαδικασία.  Από πού κι ως πού;  Αυτά δεν είναι 
δημοκρατία ούτε ανταποκρίνονται σε σύγχρονες νομικές αντιλήψεις.  ∆εν μπορούμε 
να υποστηρίξουμε και δεν μπορεί να υποστηριχθεί αντικειμενικά για ανθρώπους που 
διαθέτουν στοιχειώδη αντίληψη σεβασμού, χωρίς να ισχυρίζομαι ότι δεν υπάρχει 
σεβασμός από την άλλη πλευρά, από τους εισηγητές -μπορεί να μην το έχουν 
σκεφτεί- να υποστηριχθεί αυτή η συγκεκριμένη τροπολογία.   

 Για το αυτεπάγγελτο βεβαίως ο μακαρίτης ο Γιαννάκης ο Αγαπίου αγωνίστηκε 
και σήμερα είναι φόρος τιμής προς το όνομά του και προς την προσφορά του στην 
Αρχή ∆ιερεύνησης Παραπόνων αυτή η αλλαγή.  Και οφείλουμε να το πούμε.  Μπορεί 
να υπήρξε πολιτικός μας αντίπαλος, με την έννοια του ότι καθόταν σε άλλα έδρανα 
κατά την εποχή που ήταν βουλευτής, αλλά αγωνίστηκε γι’  αυτή την τροποποίηση.  
Είχε παράπονο ως πρόεδρος της Αρχής ∆ιερεύνησης Παραπόνων που επήαιννεν να 
ξεκινήσει η έρευνα τζιαι έπκιαννέν τον τηλέφωνο ο Γενικός Εισαγγελέας ή ακόμα και η 
αστυνομία λέγοντάς του «δε θα προχωρήσεις».  Μειώνοντάς τον, έναν άνθρωπο που 
όχι μόνο πολιτική δραστηριότητα και δράση είχε, αλλά και νομική καταξίωση και 
κύρος, αν θέλετε.  Και συνέχεια επροσβάλλετο και τον εντρόπιαζαν με αυτό τον τρόπο 
και τον ίδιο, αλλά και τα καθήκοντα που του ανάθεσε η πολιτεία. 

 Ερχόμαστε σήμερα και αφήνουμε έναν απόηχο απηρχαιωμένων, 
απαράδεκτων, αντιδημοκρατικών νοοτροπιών, που ξεκινούν από το παλιό Συμβούλιο 
Παραπόνων.  ∆εν πρέπει να περάσει αυτή η τροπολογία. 

 Τελειώνω με το εξής:  Με την τροπολογία η οποία αφορά, για να είμαι δίκαιος, 
που προβλέπει ότι δεν αναστέλλεται η διαδικασία κάτω από τις προϋποθέσεις που 
ορίζει η δεύτερη τροπολογία, «εκτός αν αποφασίσει διαφορετικά ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας», συμφωνώ με την τροπολογία αυτή και θα την 
υπερψηφίσω.  Μπορούσε όμως να πάει επί το δημοκρατικότερον η τροπολογία αυτή. 
ούτε ο Γενικός Εισαγγελέας να επεμβαίνει. Η σημερινή πρόνοια είναι ότι ανεστέλλετο 
ipso facto, εκ των πραγμάτων, που τη στιγμή που συνέτρεχαν οι προϋποθέσεις που 
αναφέρει η τροπολογία η δεύτερη. γινόταν αναστολή αυτόματα.  Τώρα, 
εκδημοκρατικοποιώντας την πρόνοια αυτή, λέμε «δεν αναστέλλεται, παρά μόνο εάν 
αποφασίσει διαφορετικά ο Γενικός Εισαγγελέας».  Εγώ θα εισηγούμουν, χωρίς να 
κάμνω τροπολογία επί της τροπολογίας, θα εισηγούμουν ούτε ο Γενικός Εισαγγελέας 
να επεμβαίνει, αλλά ας το δούμε μεταγενέστερα αυτό, ας το αφήσουμε να δουλέψει 
έτσι και να το δούμε στη συνέχεια.  Γιατί;  Γιατί θα πρέπει αυτή τη δικαστική επιτροπή 
ούτε ο Γενικός Εισαγγελέας να μπορεί να την ελέγξει.  Είναι άλλη η δικαιοδοσία του 
Γενικού Εισαγγελέα, άλλη η δικαιοδοσία αυτής της επιτροπής.   

 Οφείλουμε λοιπόν, όταν μιλούμε για δημοκρατία, αλλά και όταν μιλούμε για 
διαφύλαξη αρχών, να το αποδεικνύουμε στην πράξη και να μην περικόπτομε, κατά 
τρόπο που θα μας στιγματίζει στη συνείδηση των πολιτών, εξουσίες αρχών που 
πρέπει να ενεργούν αντικειμενικά, αμερόληπτα και χωρίς οποιοδήποτε επηρεασμό.  
Γι’  αυτό πρέπει να καταψηφιστεί η πρόνοια για το ζήτημα το συγκεκριμένο, για το 
οποίο έχω μιλήσει.   

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Ομήρου, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω τον κ. Ομήρου να…   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, σας ακούμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι επί της ουσίας.  Ο συνάδελφος ο Ερωτοκρίτου με καλή προαίρεση 
είπε κάποια πράγματα.  Θεωρώ ότι, όταν επικαλούμαστε κάποιον ο οποίος δε 
βρίσκεται στη ζωή, πρέπει να  ’μαστε σίγουροι για κάποια πράγματα.  ∆ηλαδή λέμε 
τώρα ότι ο Γιαννάκης ο Αγαπίου έλεγε ότι τον έπαιρνε ο εισαγγελέας ή η αστυνομία 
τζιαι τον εσταματούσε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, μου το είπε εμένα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ωραία, εμείς δεν έχουμε κάτι τέτοιο υπόψη ούτε πουθενά εκατατέθηκε.  
Τέτοιες προσωπικές στιχομυθίες νομίζω ότι έν’  καλύτερα να αποφεύγονται, διότι 
δημιουργείται μία συγκεκριμένη εντύπωση αυτή τη στιγμή.  ∆ε λέω ότι δεν ελέχθη 
καλοπροαίρετα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ομήρου, παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Από τη θέση μου, απλώς να πω ότι γνωρίζουμε όλοι πολύ καλά ότι αυτή η 
Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας 
συνεστήθη, θεσμοθετήθηκε, για να καταπολεμηθούν φαινόμενα αυθαιρεσίας, 
ασυδοσίας, κατάχρησης εξουσίας από μέλη της αστυνομίας.  Συνεπώς, αυτό που θα 
πρέπει να μας ενδιαφέρει όλους είναι να έχει αρμοδιότητες και εξουσίες αυτή η Αρχή, 
για να επιτελεί το ρόλο και την αποστολή της.  Και αν υπάρχει ένα ζήτημα, είναι 
πράγματι για τη διεύρυνση των αρμοδιοτήτων και των εξουσιών αυτής της Αρχής, για 
να επιτελεί το ρόλο και την αποστολή της.  Συνεπώς, πράγματι ξενίζει, τουλάχιστον η 
πρώτη, διότι για τη δεύτερη εγώ θα συμφωνήσω με εκείνους που έχουν πει ότι θα 
πρέπει να κατατεθεί ξεχωριστή πρόταση νόμου.   

 Αναφέρομαι λοιπόν στην πρώτη.  Ξενίζει, διότι είναι προφανές ότι στοχεύει 
στον περιορισμό και μάλιστα στο δραστικό περιορισμό αυτεπάγγελτων εξετάσεων 
από μέρους της Ανεξάρτητης Αρχής Παραπόνων.  Η δική μας η θέση είναι σαφής και 
κατηγορηματική, ότι, δεδομένου ότι στοχεύει αυτή η τροπολογία στο δραστικό 
περιορισμό των εξουσιών και των αρμοδιοτήτων της επιτροπής, θα πρέπει να 
απορριφθεί από το σώμα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος, παρακαλώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ νομίζω όμως ότι μπορούμε να ξεκινήσουμε δηλώνοντας κάτι το οποίο 
θεωρώ ότι είναι αυτονόητο, ότι η επιτροπή, η Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης 
Ισχυρισμών και Παραπόνων κατά της Αστυνομίας, έχει επιτελέσει ένα πάρα πολύ 
χρήσιμο και ωφέλιμο έργο μέχρι σήμερα κι ιδιαίτερα επί της προεδρίας του Γιαννάκη 
Αγαπίου.  Εγώ θα συμφωνήσω μαζί με τον κ. Ερωτοκρίτου ότι η σημερινή 
τροποποίησις, νομίζω, είναι κατά κάποιο τρόπο κι ένας οφειλόμενος φόρος τιμής 
προς το Γιαννάκη Αγαπίου, γιατί ακριβώς ο ίδιος και ενώπιον της επιτροπής Νομικών 
υποστήριζε με πάθος ότι θα έπρεπε η Αρχή να συνεχίσει με ενισχυμένες εξουσίες να 
επιτελεί αυτό το πολύτιμο έργο και ο ίδιος θεωρούσε, νομίζω, τότε, κατά τες 
συζητήσεις στην αρμόδια επιτροπή, ότι θα έπρεπε αυτό το ζήτημα της αυτεπάγγελτης 
διερεύνησης να διευκρινιστεί.   

 Κύριε Πρόεδρε, η δική μας η θέση ως ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι ότι η 
δικαιοδοσία, η εξουσία στην Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και 
Παραπόνων κατά της Αστυνομίας υπάρχει και σήμερα. υπάρχει στο νόμο.  Έχουν 
αυτή την εξουσία.  ∆υστυχώς όμως είναι η ερμηνεία της “αστυνομίας” στο νόμο που 
είχε προκαλέσει στο παρελθόν μία δυσαρμονία μεταξύ των ερμηνειών για την 
επιτροπή στη διερεύνηση κάποιων περιστατικών από πλευράς της Αρχής και από την 
άλλη η άρνηση της αστυνομίας να συναινέσει σ’ αυτή την αυτεπάγγελτη εξέταση.  Και 
ο λόγος που θεωρώ ότι είναι αυτονόητο ότι υπάρχει αυτή η εξουσία είναι ότι, εάν δεν 
ερμηνευθεί ο νόμος λαμβάνοντας υπόψη ότι υπάρχει αυτή η δικαιοδοσία και εξουσία 
στην Αρχή, δηλαδή να διερευνά αυτεπάγγελτα κάποια περιστατικά, οδηγείται ο νόμος 
σε παραλογισμό.  Νομίζω ότι, όσον αφορά το παράδειγμα του γνωστού περιστατικού 
του αλλοδαπού που απεβίωσε μέσα σε φυλακή, με υπόνοια ότι αυτός ο θάνατος είχε 
προκληθεί λόγω βασανιστηρίων, το να ισχυρίζεται κάποιος ότι, επειδή είναι νεκρός, 
δεν μπορεί να καταθέσει παράπονο είναι παράλογο.  Οδηγεί σε παραλογισμό να 
ισχυρίζεται κάποιος ότι σε τέτοια περίπτωση δεν μπορεί η Αρχή να διερευνήσει μία 
πιθανή κατάχρηση εξουσίας και παρατυπίας και παρανομίας από πλευράς της 
αστυνομίας.  Εάν θέλουμε πραγματικά δηλαδή να διασφαλίζονται τα ανθρώπινα 
δικαιώματα, θα πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι πρόθεση του νομοθέτη και τότε και 
σήμερα είναι η Αρχή να έχει αυτές τις διευρυμένες εξουσίες και να λειτουργεί ως όπλο 
κατά της αυθαιρεσίας και της κατάχρησης εξουσίας της αστυνομίας.   

 Όσον αφορά το γνωστό περιστατικό με τους δύο φοιτητές που δέχθηκαν 
ξυλοδαρμό από αστυνομικούς, ένα τρίτο πρόσωπο βιντεογράφησε το όλο περιστατικό 
και το είχε σε ταινία, αλλά λόγω του δικού του φόβου αρνήθηκε να πάει στο 
δικαστήριο και να δώσει κατάθεση.  Αν και οι δύο φοιτητές εφοβούνταν να υποβάλουν 
παράπονο, παρά το ότι ολόκληρη η Κύπρος είδε αυτή την κασέτα, αυτή τη 
βιντεοταινία, δε θα μπορούσε  η Αρχή αυτεπάγγελτα να εξετάσει εκείνο το 
περιστατικό.  Ε, αυτό είναι παράλογο, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη ότι σε πάρα 
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πολλές περιπτώσεις, επειδή οι παραπονούμενοι γνωρίζουν ότι θα έχουν να κάμουν με 
την αστυνομία, φοβούνται επώνυμα να καταθέσουν τη δική τους την καταγγελία.  Ε, 
αυτό δε σημαίνει, επειδή μια καταγγελία είναι ανώνυμη, ότι είναι αβάσιμη.  

 Άλλος παραλογισμός.  Μπορεί κάποιος από εμάς να δεχθεί μια πληροφορία 
και η ίδια πληροφορία να δει και το φως της δημοσιότητας μέσω κάποιων μέσων 
μαζικής ενημέρωσης, κάποιας εφημερίδας ή τηλεοπτικού σταθμού.  Εάν δεν 
υποβληθεί καταγγελία, δεν μπορεί η Αρχή να εξετάσει την καταγγελία, αλλά, αν 
οποιοσδήποτε από εμάς υποβάλει γραπτό παράπονο στην Αρχή, τότε δικαιούται και 
νομιμοποιείται η Αρχή να προχωρήσει σε εξέταση.  Αυτό όμως είναι ένας αυθαίρετος 
περιορισμός της δικαιοδοσίας της Αρχής και επομένως νομίζω ότι όλα αυτά τα 
περιστατικά δείχνουν ότι η εισήγηση για τροποποίηση του σχετικού άρθρου 
ξεκαθαρίζει, τουλάχιστο σε ό,τι αφορά το ∆ημοκρατικό Κόμμα, ότι θα πρέπει να έχει το 
δικαίωμα αυτεπάγγελτης εξέτασης η Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων 
κατά της Αστυνομίας, γιατί ακριβώς με αυτό τον τρόπο θα ενισχυθεί ο δικός της ρόλος 
αντιμετώπισης της αυθαιρεσίας, της παρανομίας και της κατάχρησης εξουσίας των 
αστυνομικών αρχών. 

 Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θεωρούμε ότι θα έπρεπε τουλάχιστο να είχαν 
κατατεθεί συγκεκριμένες τροπολογίες στην αρμόδια επιτροπή, γιατί ακριβώς πρόκειται 
για σοβαρά ζητήματα και εμείς θα επιθυμούσαμε να τα είχαμε συζητήσει στην 
επιτροπή Νομικών πριν από την ψήφιση της συγκεκριμένης τροπολογίας.  Σε ό,τι 
αφορά τις δύο εισηγήσεις -ξεκινώ με την πρώτη- δεν έχουμε κατανοήσει για ποιο λόγο 
θα πρέπει να παρεκκλίνουμε από την πάγια και μόνιμη αρχή ότι οι αποφάσεις 
διοικητικών οργάνων θα πρέπει να λαμβάνονται με πλειοψηφία.  Το ότι κάποια 
αδικήματα είναι πιο σοβαρά από άλλα είναι, νομίζω, αυτονόητο, όμως δε σημαίνει ότι, 
επειδή ένα αδίκημα δεν είναι σοβαρό ή είναι της ίδιας σοβαρότητας με αυτήν ενός 
ποινικού αδικήματος, η αυθαιρεσία η ίδια δεν είναι σοβαρή.  Μπορεί, για παράδειγμα, 
ένας αστυνομικός να διαπράττει την ίδια παρατυπία, είτε τον ξυλοδαρμό είτε κάποιο 
άλλο ποινικό αδίκημα που δεν είναι τόσο σοβαρό, για παράδειγμα, όπως η 
ανθρωποκτονία, να το κάμνει επανειλημμένα, όμως η συμπεριφορά του πραγματικά 
να αποτελεί μια συμπεριφορά που χρήζει κάποιας περαιτέρω σοβαρής αντιμετώπισης 
και άρα σε τέτοια περίπτωση εμείς θεωρούμε ότι, ναι, θα πρέπει να έχει την εξουσία η 
Ανεξάρτητη Αρχή να διερευνήσει και τέτοιες καταγγελίες και τέτοια περιστατικά. 

 Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροπολογία, είναι γεγονός πως, σε ό,τι αφορά τα 
ζητήματα διαδικασίας, δεν έχει κατατεθεί ως ανεξάρτητη, ξεχωριστή πρόταση νόμου 
και, νομίζω, αυτό θα πρέπει να προηγηθεί πριν μπορέσουμε να την εξετάσουμε.  
Αλλά και επί της ουσίας προκαταρκτικά αυτό που εμείς επιθυμούμε να σχολιάσουμε 
είναι κατά πόσο επιθυμούμε να περιορίσουμε μια ανεξάρτητη αρχή σε μία αρχή που 
θα είναι υπό την εποπτεία του Γενικού Εισαγγελέα.  Αυτό, νομίζω, αντιστρατεύεται την 
όλη φιλοσοφία του νόμου που έχει εγκαθιδρύσει τη συγκεκριμένη Αρχή.  Πρόκειται για 
μία ανεξάρτητη αρχή.  ∆ε θα πρέπει να εξαρτώνται οι δικές της πράξεις και ενέργειες, 
οι δικές της αποφάσεις από τις αποφάσεις οποιουδήποτε άλλου αξιωματούχου του 
κράτους, έστω και του Γενικού Εισαγγελέα.  Να μην ξεχνάμε ότι σε κάποιες 
περιπτώσεις μπορεί ενδεχομένως ο Γενικός Εισαγγελέας να έχει τον πρώτο λόγο και 
να τον αφορά η ποινική διερεύνηση μιας πράξης και ενέργειας, αλλά αυτό δε σημαίνει 
ότι δεν υπάρχει μια άλλη παράλληλη πτυχή, όπως είναι η πειθαρχική δίωξις ενός 
μέλους της αστυνομίας, και σε τέτοια περίπτωση θα μπορούν δύο διαδικασίες να 
γίνουν παράλληλα, να εξετάσει η Αρχή την πειθαρχική πτυχή και η Γενική Εισαγγελία 
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την ποινική.  Επομένως, νομίζω ότι για όλους αυτούς τους λόγους δεν μπορούμε να 
αποδεχθούμε τις δύο τροπολογίες, αλλά σίγουρα υποστηρίζουμε την αρχική εισήγηση 
για τη διευκρίνιση ότι η Ανεξάρτητη Αρχή ∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων 
κατά της Αστυνομίας πρέπει να έχει το δικαίωμα αυτεπάγγελτης εξέτασης παραπόνων 
και περιστατικών. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Θέλετε δικαίωμα δευτερολογίας, κύριε Θωμά, από τη θέση σας, 
αντιλαμβάνομαι, διότι… 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Από τη θέση μου, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα ξεκινήσω από το τελευταίο.  Έτσι κι αλλιώς, συνάδελφε Νικόλα, θα σου πω 
ότι από το Γενικό Εισαγγελέα εξαρτάται και σήμερα.  Απλώς, εμείς αντιστρέφουμε τα 
πράματα με τη δεύτερη τροπολογία.  ∆ηλαδή, λέει ότι, μόνο αν ο Γενικός Εισαγγελέας 
το επιτρέψει, γίνεται διερεύνηση της υπόθεσης.  Η εξάρτηση από το Γενικό 
Εισαγγελέα μέσα στο νόμο υπάρχει έτσι κι αλλιώς.δεν την εισάγουμε εμείς.  ∆εύτερον, 
με αυτή τη θέση τη δική σας, που εκ πρώτης όψεως είναι καλή θέση για συζήτηση, και 
με όσα έχουν τεθεί προκύπτει ότι σ’ αυτό το νόμο, τέσσερα χρόνια μετά που έχει 
λειτουργήσει, χρειάζεται ενδεχόμενα να εγκύψομε ξανά, για να δούμε πώς 
ελειτούργησε και ποια πράγματα, με βάση την εμπειρία η οποία έχει αποκτηθεί, 
πρέπει να αλλάξουν.   

 Επίσης θα πω το εξής:  Όσον αφορά τη δεύτερή μας τροπολογία, κύριε 
Πρόεδρε, εμείς δεν έχουμε κανένα πρόβλημα απολύτως να παραπεμφθεί στην 
αρμόδια επιτροπή, για να τύχει έτσι ενδελεχούς συζήτησης, για να δούμε τις θέσεις 
των πλευρών και να καταλήξομε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, θα διακόψουμε τον κ. Θωμά, κύριε Κατσουρίδη. 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχουμε όλη την καλή διάθεση να βοηθήσουμε.  Εμείς δε θεωρούμε ότι 
οτιδήποτε έρτει, έστω τζιαι μπροστά στην ολομέλεια, είναι… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το προβλέπει το σύνταγμα, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άλλο θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το προβλέπει το σύνταγμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι πρόβλημα, αν πειστείς από τα επιχειρήματα άλλου, να μεταβάλεις θέση.  
Είπαμε να μείνει το δεύτερο, όπως είπε ο κ. Θωμά, να πάει στην επιτροπή, για να 
δοθεί η ευχέρεια συζήτησης, όχι γιατί συμφωνούμε με την άποψη του κ. Νικολάου, 
τζιαι να μην μπούμε στη συζήτηση του ότι δε δικαιούμαστε να το κάμουμε σήμερα.  
Είναι με καλή θέληση, για να δοθεί η ευκαιρία συζήτησης.  Ε, αποφάνθηκε ο 
προεδρεύων ότι δικαιούμαστε να το κάμουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει πρόβλεψη συνταγματική σαφέστατη επί του θέματος και το προβλέπει 
και ο κανονισμός.  Αν διαβάσουμε σοβαρά το άρθρο 73, τις παραγράφους 5 και 6, θα 
δούμε ότι μόνο οι προτάσεις υποβάλλονται μέσα από τη διαδικασία, προτάσεις νόμου.  
Οι τροποποιήσεις είναι δυνατό να γίνονται επί παντός θέματος δυνάμει της 
παραγράφου 6.  Και το άρθρο 25 του κανονισμού αυτό προβλέπει.  Εν πάση 
περιπτώσει, εγώ θεωρώ ότι το θέμα για τη δεύτερη τροπολογία… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

  Κύριε Κατσουρίδη, θα θεωρήσουμε λοιπόν ότι η δεύτερη τροπολογία που 
έχετε υποβάλει δε θα συζητηθεί σήμερα και θα παραπεμφθεί εις την αρμόδια 
επιτροπή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να ολοκληρώσει ο κ. Θωμά, παρακαλώ. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάμω έτσι μια σαφή δήλωση.  Εμείς 
προβληματιζούμαστε γι’ αυτό τον πολύ ευαίσθητο νόμο, για το πώς θα πρέπει να 
λειτουργήσει, και νομίζω ότι έχει αντιμετωπιστεί έτσι πάνω σε μια άλλη βάση, όχι στη 
βάση αυτή.  Θέλω να πω το εξής:  ∆εν μπορεί η υπόθεση “Egmez” να έρχεται εδώ ως 
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επιχείρημα, μια υπόθεση η οποία έγινε και αποφασίστηκε πριν υπάρξει αυτός ο 
νόμος, για να τεκμηριώσει τη θέση ότι αυτός ο νόμος επηρεάζεται από εκείνη την 
υπόθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αυτό όμως, κύριε Θωμά, είχε σχέση περισσότερο με την τροποποίηση υπ’ 
αριθμόν 2.  Ας μην υπεισέλθουμε σε τούτο το θέμα. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Όμως λέμε ότι δεν έγινε χειρισμός της υπόθεσης “Egmez”, γιατί δεν είναι με 
αυτό το νόμο που έτυχε χειρισμού. 

 Επίσης, θέλω να δηλώσω εκ μέρους του ΑΚΕΛ το εξής:  Έχομε εκφράσει από 
την αρχή τη θετική εκτίμησή μας για τη συμβολή αυτού του νόμου εις τον περιορισμό 
της αστυνομικής αυθαιρεσίας.  ∆εύτερον, σημειώνουμε ότι μέχρι σήμερα, για λόγους 
που αφορούν την αστυνομία, δεν υπήρξε και δεν εχρησιμοποιήθηκε το δικαίωμα 
αυτεπάγγελτης εξέτασης από μέρους της αρχής.  Τζιαι νομίζω ότι ο νόμος… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 Ναι, λέω ότι στην πράξη δεν εφαρμόστηκε.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Στην πράξη βεβαίως! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Στην πράξη δεν εφαρμόστηκε! 

 Κύριε Νικολάου, έχετε πει με βάση το νόμο τα πέντε μέλη της Αρχής πόσες 
υποθέσεις μπορούν να διερευνήσουν.  Έτσι;  Ε, ο νόμος προβλέπει όμως ότι 
μπορούν τα μέλη της Αρχής να διορίσουν και άλλα πρόσωπα, τα οποία να εξετάσουν 
περιπτώσεις.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, αλλά να μένουν ενεργά μόνο τα μέλη. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Εμείς μιλούμε για την απόφαση.  Μιλούμε μόνο για την απόφαση, για να γίνει 
διερεύνηση μιας υπόθεσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω διευκρινίστηκε, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω πολύ σύντομα και θα πω το εξής:   Εμείς έχουμε 
συνεννοηθεί με τον κ. Κατσουρίδη και τα μέλη της ομάδας μας και είμαστε έτοιμοι να 
δεχτούμε να φύγει η ομοφωνία, η ανάγκη της ομοφωνίας.  Θεωρούμε όμως ότι θα 
πρέπει, όταν η Αρχή αποφασίζει αυτεπάγγελτα να εξετάζει, θα πρέπει να υπάρχει ένα 
κριτήριο, ότι η υπόθεση είναι πραγματικά σοβαρή, και σοβαρές υποθέσεις είναι αυτές 
που τιμωρούνται με μια ποινή φυλάκισης πέρα από κάποια χρόνια, τα οποία εμείς 
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καθορίσαμε πέντε, τα οποία μπορούν να γίνουν λιγότερα ή περισσότερα.  Και θα πω 
το εξής:  Θεωρούμε ότι είναι μια λεπτή δουλειά, την οποία πρέπει να κάμουμε.  Όταν 
γίνεται διερεύνηση ενός αδικήματος διακίνησης ενός κιλού, ας πούμε, κοκαΐνης και 
ξαφνικά ο κατηγορούμενος μέσω ενός έμπειρου δικηγόρου στέλλει επιστολή στην 
Αρχή ή παρακινά, αν θέλετε, όπως παρακινά η εξουσία, όπως λέτε -και η εξουσία 
μπορεί να παρακινήσει ένα ή και τρία μέλη της Αρχής, εφόσον έχει τόση δύναμη- και 
ένας δικηγόρος παρακινά ένας μέλος της Αρχής τζιαι του λέει «βάλε θέμα για 
αυτεπάγγελτη εξέταση» ή υποβάλλει παράπονο τζιαι του λέει «κύριε, κατά τη 
σύλληψη ο αστυνομικός έφτυσε του πελάτη μου μες στα μούτρα τζιαι διερευνήστε το», 
θα εξετάζεται αν έφτυσε ή όχι ο αστυνομικός του έμπορα των ναρκωτικών μες στα 
μούτρα, τη στιγμή που η αστυνομία δε θα μπορεί να εξετάζει το έγκλημα της 
διακίνησης του ενός κιλού ναρκωτικών!  Είναι μερικά πράγματα τα οποία πρέπει 
επιτέλους, νομίζω, να μας προβληματίσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Θωμά, εντάξει.  

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αγαπητέ Σοφοκλή Φυττή, δε θα σας δώσω το λόγο, διότι θεωρώ ότι εξηντλήθη 
η συζήτησις επί του θέματος. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μα, υπάρχει ένα θέμα, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άτε, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εννά αδικήσουμε τζιαι το κόμμα μας! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ένα λεπτό!  Εδώ προβληματίζουμε τόση ώρα.  

 Λέει: «∆ιά τη διερεύνηση ισχυρισμού ή παραπόνου αυτεπάγγελτα», για το 
οποίο έχει το δικαίωμα, «απαιτείται ομοφωνία» -εντάξει το συζητήσετε- «και σε εκείνες 
τις περιπτώσεις και μόνο όπου ο ισχυρισμός ή παράπονο αφορά την τέλεση 
αδικήματος από μέρους της αστυνομίας που επισύρει ποινή φυλάκισης πέντε ετών και 
άνω.».  Μα, πώς το ξέρει κανένας προκαταρκτικά ότι επισύρει ποινή φυλάκισης πέντε 
χρόνων και πάνω;   

 Κατηγορά ένας τους αστυνομικούς…   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Οι νομικοί ξέρουν, κύριε… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κατηγορά ένας τους αστυνομικούς… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ένα λεπτό!  Μα, εκαταλάβετε που πάμε;  Κατηγορά ένας κάποιο αστυνομικό 
ότι εδιακίνησε ναρκωτικά…   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Φυττή, υπάρχουν προβλέψεις. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …κατηγορία που επισύρει ποινή φυλάκισης πέντε ετών, στο τέλος 
αποδεικνύεται ότι πέντε μήνες…  ∆ηλαδή, βάζουμε μιαν αρχή να διερευνά, να 
διερευνά, να ξοδεύεται το χρήμα με τόση έρευνα και στο τέλος να φαίνεται ότι είναι 
ψευδής η κατηγορία και δεν επισύρει ποινή φυλάκισης πέντε ετών αλλά πέντε μηνών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει λογική σ’ αυτό το πράμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι, κύριε Θωμά, ότι έχετε δεχτεί από την πρώτη 
τροπολογία σας να φύγει το “ομοφωνία”.  Άρα, λαμβάνει απόφαση η επιτροπή λοιπόν. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παραμείνουν τα πέντε χρόνια… 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, νομίζω είναι αντιληπτό και παρακαλώ να πάρουμε θέση 
ψηφίζοντας. 

 Θέτω λοιπόν προς ψήφιση την πρώτη τροπολογία με τη διευκρίνιση που έχει 
γίνει. 

 Παρακαλώ, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις υπέρ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν αποχές. 

 Με δεκατέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και καμιά αποχή, η 
τροπολογία απορρίπτεται.   

 Σημειώνουμε ότι αποσύρεται από την πρόταση της τροποποίησης το β΄ μέρος, 
το οποίο θα πάρει την πορεία του κατά την αντίληψη του ΑΚΕΛ. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένστασις, η πρότασις νόμου ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η  και  στις 
8 Νοεμβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους €2.065.000 και η διάθεσή του για 
διάφορους σκοπούς και προγράμματα.  

 Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι 
ζητούμενες πρόσθετες πιστώσεις αναμένεται να διατεθούν ως ακολούθως: 

1. Ποσό ύψους €15.000, το οποίο θα καταβληθεί αναδρομικά, για την εφαρμογή 
του ενιαίου κρατικού μισθολογίου σε σχέση με τους μισθούς του Ανώτερου 
Επιθεωρητή Λογαριασμών, λόγω εγκεκριμένης επέκτασης της κλίμακας της 
θέσης του με ετήσιες προσαυξήσεις από την 1η Φεβρουαρίου 2002. 

2. Ποσό ύψους €1.800.000 για σκοπούς πρόσληψης εργολάβου, ο οποίος θα 
αναλάβει το έργο ανέλκυσης και νόμιμης διάθεσης του αμιάντου που βρίσκεται 
μέσα και γύρω από το ναυάγιο του πλοίου “Farsas II” στο λιμάνι της Λεμεσού.  

3. Ποσό ύψους €250.000 για το έργο “Επένδυση με σκυρόδεμα του υφιστάμενου 
καναλιού ομβρίων”.  Το κονδύλι είχε περιληφθεί στον προϋπολογισμό της 
Αρχής για το 2009, υπήρξε όμως καθυστέρηση στην έναρξη του έργου και για 
το λόγο αυτό οι σχετικές πληρωμές θα γίνουν εντός του 2010. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
ανέφεραν στην επιτροπή ότι, στα πλαίσια υφιστάμενου εγκεκριμένου κονδυλίου ύψους 
€500.000, ποσό ύψους €170.000 θα χρησιμοποιηθεί, αντί για την αγορά του 
λογισμικού “Document Management”, για τη χρηματοδότηση έργων ως ακολούθως: 

α. €88.000 για την εγκατάσταση της υποδομής “Disaster Discovery”, έργο 
του οποίου η υλοποίηση αναμενόταν να αρχίσει το Σεπτέμβριο του 
2010.  

β. €15.000 για τη διεκπεραίωση του λογισμικού διαχείρισης περιουσίας 
“Maximo for Service Providers”, του οποίου η ολοκλήρωση αναμενόταν 
εντός του 2009, αλλά δεν κατέστη δυνατή λόγω καθυστέρησης στην 
κατακύρωση του έργου. 

γ. €17.000 για τη διεκπεραίωση του λογισμικού διαχείρισης συντήρησης 
εξοπλισμού “Maximo for Transportation”, του οποίου η ολοκλήρωση 
αναμενόταν εντός του 2009, αλλά δεν κατέστη δυνατή λόγω 
καθυστέρησης στην κατακύρωση του έργου. 

δ. €50.000 για το έργο εγκατάστασης ιδεατών υπολογιστών γραφείου, του 
οποίου η ολοκλήρωση αναμενόταν εντός του 2009, αλλά δεν κατέστη 
δυνατή, λόγω του ότι ο διαγωνισμός κατακύρωσης βρίσκεται ακόμα στο 
στάδιο της αξιολόγησης. 
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 Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν επίσης στην επιτροπή ότι αρχικά είχαν υποβάλει 
στο Υπουργείο Οικονομικών αίτημα για έγκριση πρόσθετων πιστώσεων αναφορικά με 
την καταβολή επιδομάτων στα διευθυντικά στελέχη, την καταβολή μισθών στους 
Λειτουργούς Λογιστηρίου, καθώς και μισθών στον Ανώτερο Επιθεωρητή 
Λογαριασμών με αναδρομική ισχύ.  Το Υπουργείο Οικονομικών απέρριψε τις 
προτάσεις που αφορούσαν τα επιδόματα των διευθυντικών στελεχών και τους 
μισθούς των Λειτουργών Λογιστηρίου και ενέκρινε την παραχώρηση πιστώσεων μόνο 
για το ποσό των €15.000, το οποίο αφορά μισθούς του Ανώτερου Επιθεωρητή 
Λογαριασμών με αναδρομική ισχύ από την 1η Φεβρουαρίου 2002. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό εξέταση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος 
(Αρ. 1) του 2010».  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετείτο στη Βουλή. 

 Κύριε Χάσικε, είστε αναπληρωτής, νομίζω, κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος.  Θα 
τοποθετηθείτε υπέρ, εναντίον; 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Εναντίον.  Θέση αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Αντιλαμβάνομαι πως όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους 
€2.065.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Μισθοδοτικές και άλλες ρυθμίσεις.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των κονδυλίων.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αφού ερώτησα, ζήτησα ψηφοφορία! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Και απάντησε ο κύριος…  Ακούστηκε και από την τρίτη θέση του εδράνου εις τα 
δεξιά μου «ναι, είμαστε όλοι υπέρ». 

 Λοιπόν, να ψηφίσουμε, κύριοι. 

 Παρακαλώ, πόσοι είναι υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Είκοσι εφτά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Με τον κ. Σιζόπουλο είκοσι οχτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι οχτώ είναι υπέρ. 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆έκα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οχτώ ψήφους υπέρ, δέκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα 
άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οχτώ υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οχτώ ψήφους υπέρ, δέκα ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης του 
∆ήμου Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης του ∆ήμου 

Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, αναπλ. πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 1η 
Νοεμβρίου και στις 8 Νοεμβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κύρωση με νόμο, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί της ∆ιαχείρισης των Εσόδων και ∆απανών του Λογιστικού της 
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∆ημοκρατίας Νόμου [Ν. 112(Ι)/2002], της παρασχεθείσας από τον Υπουργό 
Οικονομικών, διά και εκ μέρους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εγγύησης για την 
αποπληρωμή δανείου που έχει συναφθεί μεταξύ του δήμου Αθηένου και της 
Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, ποσού ύψους €9.272.795.  

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών και τα στοιχεία που 
κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το προϊόν του εν λόγω δανείου θα 
χρησιμοποιηθεί για τους πιο κάτω σκοπούς: 

1. Αποπληρωμή τριών υφιστάμενων δανείων του δήμου, ποσού ύψους 
€2.909.965. 

2. Απαλλοτριώσεις ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας για ανέγερση στέγης ενηλίκων 
και χώρων στάθμευσης, ποσού ύψους €452.779. 

3. Αποπεράτωση του Καλλινίκειου ∆ημοτικού Μεγάρου, ποσού ύψους €683.441.  

4. Εκτέλεση άλλων αναπτυξιακών έργων, ποσού ύψους €5.226.611. 

 Το δάνειο θα τιμολογείται με σταθερό επιτόκιο 5,5% για τα πρώτα δύο χρόνια, 
με ημερομηνία έναρξης την ημερομηνία πρώτης εκταμίευσης του δανείου, και 
ακολούθως θα τιμολογείται με κυμαινόμενο επιτόκιο Euribor έξι μηνών, 
προσαυξημένο κατά 2,5% μέχρι τη λήξη του δανείου.  Το δάνειο θα αποπληρωθεί σε 
είκοσι πέντε χρόνια, με είκοσι δύο ετήσιες τοκοχρεολυτικές δόσεις των €742.000, με 
περίοδο χάριτος σε κεφάλαιο τριών χρόνων, και θα εξασφαλίζεται με κυβερνητική 
εγγύηση.  Σημειώνεται ότι στις 8 Νοεμβρίου 2010 το επιτόκιο Euribor έξι μηνών 
ανερχόταν στο 1,274%. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι αρχικά ο δήμος Αθηένου αποτάθηκε σε 
επτά χρηματοπιστωτικά ιδρύματα για εξασφάλιση δανείου, εκ των οποίων μόνο τα 
τρία υπέβαλαν προσφορά. Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών επέλεξε την 
προσφορά της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, η οποία θεωρήθηκε η 
καλύτερη, με τους πιο ευνοϊκούς όρους.  Η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε επίσης την 
επιτροπή ότι το Υπουργείο Οικονομικών κατά τις διαδικασίες διαβούλευσης με τη 
Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα Λτδ κατάφερε να εξασφαλίσει προς όφελος του δήμου 
Αθηένου μείωση του δανειστικού επιτοκίου κατά 1,5 ποσοστιαίες μονάδες.  

 Σημειώνεται ότι το κονδύλι ύψους €5.226.611, που αφορά άλλα αναπτυξιακά 
έργα, πρόκειται να καλύψει τις πιο κάτω ανάγκες: 

 ∆ιαμόρφωση της κεντρικής πλατείας του δήμου Αθηένου. 

 ∆ιαμόρφωση του περιβάλλοντος χώρου της εκκλησίας του Αγίου Φωκά. 

 Κατασκευή περιμετρικού οδικού δικτύου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του αναπληρωτή προέδρου 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σχετικής 
συμφωνίας δανειοδότησης. 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα δηλώσει εδώ στην 
ολομέλεια τη θέση του. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα είστε υπέρ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Αντιλαμβάνομαι πως όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένστασις, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης 
του ∆ήμου Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένστασις, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 7 και 8 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης Νόμος του 2010» και «Ο περί Καταναλωτικής 
Πίστης (Συμφωνίες Στεγαστικών ∆ανείων και Ενοικιαγορών) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Κοινή έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τα νομοσχέδια «Ο 

περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης Νόμος του 2010» και «Ο περί 
Καταναλωτικής Πίστης (Συμφωνίες Στεγαστικών ∆ανείων και Ενοικιαγορών) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή  
 Νομικών: Εμπορίου και Βιομηχανίας: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος 

 Τάσος Μητσόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Άριστος Αριστοτέλους Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Ανδρέας Αγγελίδης  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησαν από κοινού τα πιο πάνω νομοσχέδια σε μεγάλο 
αριθμό συνεδριών τους, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 16ης 
Σεπτεμβρίου και 4ης Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
παρευρέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και 
Προστασίας Καταναλωτών του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, της ΟΕΒ, της ΣΕΚ, της ΠΕΟ, της 
∆ΕΟΚ, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η 
Έφορος Ασφαλίσεων, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες 
των επιτροπών, διαμήνυσε όμως στις δύο επιτροπές ότι οι προτεινόμενες με τα δύο 
νομοσχέδια ρυθμίσεις δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητές της.   

 Σημειώνεται ότι οι δύο επιτροπές, ανταποκρινόμενες σε σχετική παράκληση 
του αρμόδιου υπουργείου, εξέτασαν παράλληλα και κατά προτεραιότητα τα δύο 
νομοσχέδια, λόγω της επείγουσας φύσης του εναρμονιστικού νομοσχεδίου και της 
συνάφειας των προνοιών τους, παρ’ όλο που αυτά κατατέθηκαν στη Βουλή με 
σοβαρή καθυστέρηση.   

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η θέσπιση νέας νομοθεσίας, έτσι ώστε 
να εναρμονιστεί η κυπριακή νομοθεσία με την Οδηγία 2008/48/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2008 για τις συμβάσεις 
καταναλωτικής πίστης και την κατάργηση της Οδηγίας 87/102/ΕΟΚ του Συμβουλίου. 

 Ειδικότερα, το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο διέπει τους όρους σύμφωνα 
με τους οποίους οι πιστωτές συνάπτουν συμβάσεις για χορήγηση πίστωσης με τη 
μορφή προθεσμιακής καταβολής δανείου ή οποιασδήποτε άλλης παρόμοιας 
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χρηματοδοτικής διευκόλυνσης σε καταναλωτές που χρειάζονται τέτοια διευκόλυνση, 
για σκοπούς που δε σχετίζονται με εμπορική, επιχειρηματική ή επαγγελματική 
δραστηριότητα. 

 Περαιτέρω, με το νομοσχέδιο ρυθμίζονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Ο τύπος και το περιεχόμενο των υπό αναφορά συμβάσεων πίστωσης. 

2. Οι υποχρεώσεις των πιστωτικών φορέων και των μεσιτών πιστώσεων έναντι 
των καταναλωτών. 

3. Το δικαίωμα έγκαιρης και ορθής πληροφόρησης των καταναλωτών. 

4. Θέματα που προκύπτουν από τον τερματισμό ή την αθέτηση των συμβάσεων 
πίστωσης. 

5. Τα καθήκοντα, οι αρμοδιότητες και οι εξουσίες της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού 
και Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, που ορίζεται ως η αρμόδια αρχή για την εφαρμογή και επιβολή της 
προτεινόμενης νομοθεσίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών, σκοπός της 
Οδηγίας 2008/48/ΕΚ, την οποία οφείλει η Κυπριακή ∆ημοκρατία να υιοθετήσει, είναι η 
θέσπιση εναρμονισμένου κοινοτικού πλαισίου για την καταναλωτική πίστη, το οποίο 
θα συμβάλει στη δημιουργία πραγματικής ενιαίας αγοράς στον τομέα της 
καταναλωτικής πίστης, καθώς και στην ανάπτυξη του διασυνοριακού δανεισμού.  
Ταυτόχρονα, η υπό αναφορά Οδηγία παρέχει τη δυνατότητα προσαρμογής των 
κανόνων δικαίου για την καταναλωτική πίστη σε μελλοντικές μορφές πίστωσης, 
προσφέροντας υψηλό και ισοδύναμο επίπεδο προστασίας των συμφερόντων όλων 
των καταναλωτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι διατάξεις της Οδηγίας εφαρμόζονται, μεταξύ 
άλλων, στις συμβάσεις πίστωσης που αφορούν καταναλωτικά δάνεια από €200 μέχρι 
€75.000, στις υπεραναλήψεις σε τρεχούμενους λογαριασμούς και στις πιστωτικές 
κάρτες.  Η εν λόγω Οδηγία εξαιρεί από το πεδίο εφαρμογής της τις συμβάσεις 
πίστωσης για ενυπόθηκα στεγαστικά δάνεια, τις συμφωνίες ενοικιαγοράς που 
προνοούν τη δυνατότητα αγοράς του αγαθού από το μισθωτή, καθώς και τις 
συμβάσεις πίστωσης για άτοκα δάνεια ή για δάνεια με επιτόκιο χαμηλότερο απ’ αυτό 
που συνήθως προτείνεται στην αγορά οι οποίες εξυπηρετούν σκοπούς κοινής 
ωφελείας. 

 Ο τομέας της καταναλωτικής πίστης ρυθμίζεται από τον περί Καταναλωτικής 
Πίστης Νόμο [Ν. αρ. 39(Ι) του 2001 όπως αυτός έκτοτε τροποποιήθηκε], ο οποίος 
ρυθμίζει τα καταναλωτικά δάνεια από €200 μέχρι €20.000, τα στεγαστικά δάνεια μέχρι 
€85.430, τις συμφωνίες ενοικιαγοράς για τις οποίες υπάρχει δυνατότητα ο μισθωτής 
να αγοράσει τα αγαθά ή να μεταβιβαστεί η κυριότητά τους σ’ αυτόν, τις συμφωνίες 
πιστωτικής κάρτας και τις συμφωνίες με τη μορφή προκαταβολών σε τρεχούμενους 
λογαριασμούς.   

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το 
πρώτο νομοσχέδιο, οι πρόνοιές του επηρεάζουν όλους όσοι συνάπτουν ή 
μεσολαβούν για τη σύναψη συμβάσεων καταναλωτικής πίστης, δηλαδή τις τράπεζες, 
τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα, τους μεσίτες πιστώσεων και τους καταναλωτές.  
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Η εφαρμογή των προνοιών της προτεινόμενης νομοθεσίας θα γίνεται με τον ίδιο 
τρόπο όπως ορίζει η υφιστάμενη νομοθεσία.  Επιπλέον, αναφέρεται ότι το Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προέβη σε διαβουλεύσεις με όλα τα 
εμπλεκόμενα μέρη, των οποίων οι απόψεις που προέκυψαν μετά τη διαβούλευση 
ενσωματώθηκαν στις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Καταναλωτικής Πίστης Νόμου [Ν. αρ. 39(Ι) του 2001 όπως αυτός έκτοτε 
τροποποιήθηκε] με την κατάργηση των διατάξεών του που αφορούν τα καταναλωτικά 
δάνεια, τους τρεχούμενους λογαριασμούς και τις πιστωτικές κάρτες και κατά συνέπεια 
ο περιορισμός του πεδίου εφαρμογής του στις συμφωνίες στεγαστικών δανείων και 
στις συμφωνίες ενοικιαγοράς στις οποίες παρέχεται η δυνατότητα αγοράς του αγαθού 
από το μισθωτή. 

 Ειδικότερα, η ανάγκη για περιορισμό του πεδίου εφαρμογής της πιο πάνω 
ισχύουσας νομοθεσίας προέκυψε λόγω της προτεινόμενης με το πρώτο νομοσχέδιο 
νομοθεσίας, η οποία θα διέπει μόνο τα καταναλωτικά δάνεια από €200 μέχρι €75.000, 
τις υπεραναλήψεις σε τρεχούμενους λογαριασμούς και τις πιστωτικές κάρτες και η 
οποία αποσκοπεί στην εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με την Οδηγία 
2008/48/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών, με το 
δεύτερο νομοσχέδιο διαφοροποιείται το ύψος των ενυπόθηκων στεγαστικών δανείων 
και συμφωνιών ενοικιαγοράς που εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής της ισχύουσας 
νομοθεσίας, έτσι ώστε να επιτυγχάνεται μεγαλύτερη προστασία των καταναλωτών.  
Συγκεκριμένα, προτείνεται όπως καλύπτονται ενυπόθηκα στεγαστικά δάνεια μέχρι του 
ποσού των €300.000 αντί του ποσού των €85.430, σύμφωνα με την ισχύουσα 
νομοθεσία, και συμφωνίες ενοικιαγοράς μέχρι του ποσού των €75.000 αντί του ποσού 
των €20.000, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία.  Οι εν λόγω τροποποιήσεις 
κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε να καλύψουν τις σημερινές ανάγκες του μέσου καταναλωτή. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι ρυθμίσεις που προτείνονται με το δεύτερο 
νομοσχέδιο επηρεάζουν όλους όσοι συνάπτουν συμβάσεις πίστωσης για 
παραχώρηση ενυπόθηκων στεγαστικών δανείων, καθώς και όλους όσοι συνάπτουν 
συμφωνίες ενοικιαγοράς, δηλαδή τις τράπεζες, τα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα και 
τους καταναλωτές.  Η εφαρμογή των διατάξεων της υπό τροποποίηση νομοθεσίας θα 
εξακολουθήσει να γίνεται με τον ίδιο τρόπο όπως ορίζεται σ’ αυτήν.  Περαιτέρω, 
σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προέβη σε 
διαβουλεύσεις με όλα τα εμπλεκόμενα μέρη, των οποίων οι πλείστες απόψεις 
ενσωματώθηκαν στις πρόνοιες του δεύτερου νομοσχεδίου.   

 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το εν λόγω 
νομοσχέδιο, ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου, στο στάδιο των διαβουλεύσεων, 
διαφώνησε ως προς την αρχική εισήγηση του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού να τροποποιηθεί η υφιστάμενη νομοθεσία, ώστε να καλύπτει όλα τα 
στεγαστικά δάνεια ανεξαρτήτως ποσού, και πρότεινε όπως καθοριστεί χαμηλό όριο.  
Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών, στο στάδιο των διαβουλεύσεων, πρότεινε 
όπως με τις πρόνοιες του εν λόγω τροποποιητικού νομοσχεδίου καλύπτονται τα 
ενυπόθηκα στεγαστικά δάνεια μέχρι του ποσού των €500.000. 
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 Στα πλαίσια της παράλληλης μελέτης των δύο νομοσχεδίων υποβλήθηκε 
αριθμός υπομνημάτων από τους εκπροσώπους των εμπλεκόμενων φορέων στα 
οποία περιλαμβάνονται θέσεις, παρατηρήσεις και απόψεις επί ορισμένων προνοιών 
των νομοσχεδίων, τις οποίες είχαν την ευκαιρία να επεξηγήσουν και προφορικά 
ενώπιον των επιτροπών. Σε σχέση με το πρώτο νομοσχέδιο, οι θέσεις, παρατηρήσεις 
και απόψεις που εκφράστηκαν από τους παρευρισκομένους, αλλά και από μέλη των 
επιτροπών αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τη μετάθεση του χρόνου έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, ο 
οποίος, ας σημειωθεί, σύμφωνα με την Οδηγία θα έπρεπε να τεθεί σε ισχύ 
μέχρι τις 11 Ιουνίου 2010, ενώ το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή 
στις 10 Ιουνίου 2010. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και των συνεργατικών 
πιστωτικών ιδρυμάτων επισήμαναν την ανάγκη έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου μετά την πάροδο μιας μεταβατικής περιόδου επτά μηνών 
από την ψήφισή του.  Σύμφωνα με τους ιδίους, το διάστημα αυτό κρίνεται 
απολύτως απαραίτητο, ώστε να μπορέσουν τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα να 
προβούν στις απαραίτητες προεργασίες που αφορούν, μεταξύ άλλων, την 
ετοιμασία εσωτερικών εγγράφων, ενημερωτικών εντύπων και συστημάτων 
πληροφορικής. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ενημέρωσαν τις επιτροπές 
ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία ήδη έλαβε προειδοποιητική επιστολή για τη μη 
έγκαιρη μεταφορά στο κυπριακό δίκαιο της πιο πάνω Οδηγίας και ζήτησε 
παράταση της προθεσμίας για απάντηση στην προειδοποιητική επιστολή, 
αίτημα το οποίο, όπως ενημερώθηκαν στη συνέχεια οι επιτροπές, απορρίφθηκε 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Συναφώς, σημειώνεται ότι ακολούθως ο 
Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε σχετική γραπτή επιστολή 
του απηύθυνε έκκληση στη Βουλή των Αντιπροσώπων όπως καταβληθεί κάθε 
δυνατή προσπάθεια για επίσπευση της ψήφισης του νομοσχεδίου μέχρι τις 
αρχές Νοεμβρίου, προκειμένου να αποφευχθούν περαιτέρω δυσμενείς 
συνέπειες για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Οι επιτροπές, τονίζοντας τη δυσαρέσκειά τους για την καθυστέρηση στην 
κατάθεση του νομοσχεδίου στη Βουλή, δήλωσαν ότι υπό το φως της πιο πάνω 
ενημέρωσης δεν υπάρχει περιθώριο, για να προβλεφθεί οποιαδήποτε 
μεταβατική περίοδος στην έναρξη ισχύος του προτεινόμενου νόμου.  Ως εκ 
τούτου, οι επιτροπές δήλωσαν ότι η χρονική περίοδος μέχρι την ψήφιση του 
προτεινόμενου νόμου, λόγω της ανάγκης για μελέτη σε βάθος και επεξεργασία 
του σχετικού νομοσχεδίου, θα δώσει την ευκαιρία στα πιστωτικά ιδρύματα, στο 
μεσοδιάστημα αυτό, να προβούν σε όλες τις απαιτούμενες ενέργειες για 
εφαρμογή του νόμου από την ημερομηνία δημοσίευσής του στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

2. Τον ορισμό του όρου “καταναλωτής”, ώστε σ’ αυτόν να συμπεριληφθούν, εκτός 
από τα φυσικά πρόσωπα, τα νομικά πρόσωπα και οι εγγυητές.  Σύμφωνα με το 
διευθυντή της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας των Καταναλωτών 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τα κράτη μέλη δεν 
μπορούν να διατηρούν ή και να εισάγουν στο εθνικό τους δίκαιο διατάξεις που 
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παρεκκλίνουν από τους ορισμούς της Οδηγίας.  Στο άρθρο 3 της Οδηγίας ο 
όρος “καταναλωτής” καλύπτει μόνο κάθε φυσικό πρόσωπο.  Στο εν λόγω 
άρθρο ο όρος “καταναλωτής” ερμηνεύεται με τη στενή έννοια, στην οποία δεν 
εμπίπτει το “νομικό” πρόσωπο, αλλά ούτε και το “φυσικό” πρόσωπο που, με τις 
καλυπτόμενες από την Οδηγία συμφωνίες, επιδιώκει σκοπούς σχετικούς με την 
εμπορική, επιχειρηματική ή επαγγελματική δραστηριότητά του.  Όσον αφορά τη 
συμπερίληψη του εγγυητή στον όρο “καταναλωτής”, οι εκπρόσωποι του ίδιου 
υπουργείου δήλωσαν ότι, σε συνεδρία της ομάδας εργασίας του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου, ο εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής δήλωσε ότι οι 
συμβάσεις εγγύησης διαγράφηκαν από το πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας, με 
βάση το σκεπτικό ότι οι εγγυήσεις καλύπτουν έναν ευρύ τομέα και δεν μπορεί 
να περιοριστεί η ρύθμισή τους μόνο στο πλαίσιο της νομοθεσίας που διέπει τις 
πιστώσεις. 

3. Τον ορισμό του όρου “συνολικό κόστος της πίστωσης για τον καταναλωτή”, 
ώστε να συμπεριληφθούν σ’ αυτόν οι τόκοι υπερημερίας.  Θέση του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι ότι στο συνολικό 
κόστος της πίστωσης περιλαμβάνονται όλες οι επιβαρύνσεις που θα πληρώσει 
ο καταναλωτής για τη σύμβαση πίστωσης, οι οποίες είναι γνωστές στον 
πιστωτή.  Οι τόκοι υπερημερίας δεν μπορούν να περιληφθούν στο συνολικό 
κόστος της πίστωσης, γιατί ο πιστωτής δε γνωρίζει εκ των προτέρων αν ο 
καταναλωτής θα καθυστερήσει την πληρωμή των δόσεών του ή και πόσο θα 
καθυστερήσει, κατά συνέπεια δεν μπορεί να υπολογίσει εκ των προτέρων το 
ύψος των τόκων υπερημερίας, για να συμπεριληφθούν στο συνολικό κόστος 
της πίστωσης. 

4. Την έννοια του όρου “μεσίτης πιστώσεων” και τον τρόπο λειτουργίας του.  Ο 
διευθυντής της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών 
διευκρίνισε ότι στην Κύπρο, σε αντίθεση με άλλες χώρες, δεν υπάρχει καμιά 
νομοθετική ρύθμιση για το μεσίτη πιστώσεων.  Περαιτέρω, σημείωσε ότι η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή προωθεί πρόταση Οδηγίας που θα ρυθμίζει σε κοινοτικό 
επίπεδο τόσο τη λειτουργία των μεσιτών πιστώσεων όσο και την εποπτεία 
τους.  Τέλος, επισήμανε ότι η μη συμπερίληψη στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
των διατάξεων της Οδηγίας που αφορούν τους μεσίτες πιστώσεων θα αποτελεί 
παράβαση του κοινοτικού δικαίου και ενδεχομένως η Κυπριακή ∆ημοκρατία να 
υποστεί κυρώσεις.   

 Οι επιτροπές, λαμβάνοντας υπόψη τις πιο πάνω επισημάνσεις, αποφάσισαν τη 
διατήρηση των σχετικών προνοιών του νομοσχεδίου όπως αυτές προτείνονται 
σ’ αυτό.  

5. Τη δυνατότητα πρόσβασης του πιστωτικού φορέα σε βάσεις δεδομένων για την  
αξιολόγηση της πιστοληπτικής ικανότητας των καταναλωτών.  Συγκεκριμένα, τα 
μέλη των επιτροπών προβλημάτισε ο τρόπος λειτουργίας στην Κύπρο των 
βάσεων δεδομένων.  Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου  Τραπεζών Κύπρου 
ανέφερε ότι στην Κύπρο λειτουργούν ως βάσεις δεδομένων το Κεντρικό Αρχείο 
Πληροφοριών (ΚΑΠ), το Αρχείο Πτωχευσάντων και η βάση δεδομένων 
“Άρτεμις”, την οποία δημιούργησαν οι τράπεζες και η οποία αφορά τις 
δικαστικές αποφάσεις εναντίον οφειλετών.  Οι επιτροπές διαμόρφωσαν 
ανάλογα τις σχετικές πρόνοιες του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε να 



49 

 

επιτρέπεται πρόσβαση μόνο σε βάσεις δεδομένων που λειτουργούν νόμιμα 
στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Συναφώς, σημειώνεται ότι, στα πλαίσια του πιο πάνω προβληματισμού, η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ενέγραψε θέμα για αυτεπάγγελτη εξέταση 
από την ίδια σε σχέση με τη νομιμότητα της λειτουργίας βάσεων δεδομένων 
στην Κύπρο.   

6. Τη δυνατότητα του πιστωτικού φορέα να αξιώνει αποζημίωση, μόνο όταν το 
ποσό της πρόωρης εξόφλησης υπερβαίνει το ποσό των €10.000.  Ειδικότερα, ο 
Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου διαφώνησε με τον καθορισμό του ποσού των 
€10.000 και εισηγήθηκε όπως μειωθεί στο ποσό των €5.000, λόγω του ότι στην 
Κύπρο συνάπτονται πολλά καταναλωτικά δάνεια για μικρότερα ποσά.  Οι 
επιτροπές αποφάσισαν όπως παραμείνει το ποσό των €10.000 για σκοπούς 
μεγαλύτερης προστασίας των καταναλωτών. 

7. Την εξουσία της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών, σε 
περίπτωση που διαπιστώνει παράβαση οποιασδήποτε απαγορευτικής ή 
προστατευτικής των συμφερόντων των καταναλωτών διάταξης του 
προτεινόμενου νόμου, να επιβάλει διοικητικό πρόστιμο που δε θα ξεπερνά το 
ποσό των €500.000.   

 Ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου θεωρεί το ύψος του προστίμου υπερβολικό, 
αφού το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου καλύπτει συμβάσεις 
πίστωσης μέχρι €75.000, γι’ αυτό και πρότεινε όπως το ύψος του προστίμου 
μειωθεί από το ποσό των €500.000 στο ποσό των €250.000.   

 Ο εκπρόσωπος των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων θεωρεί επίσης 
υπερβολικό το ύψος του προστίμου, το οποίο, σύμφωνα με τον ίδιο, για ένα 
συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα με μικρό κύκλο εργασιών ίσως να συνεπάγεται 
και το κλείσιμό του. 

 Τα μέλη των επιτροπών, αφού σημείωσαν ότι είναι υπερβολικό το ύψος του 
προστίμου, αποφάσισαν αυτό να παραμείνει όπως προτείνεται στο 
νομοσχέδιο, λαμβάνοντας υπόψη τη θέση της εκπροσώπου του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ότι το ποσό των €500.000 είναι το 
μέγιστο ποσό και ότι ούτως ή άλλως για επιβολή του προστίμου, όπως 
προβλέπεται στο νομοσχέδιο, θα λαμβάνεται υπόψη ο κύκλος εργασιών του 
κάθε πιστωτικού ιδρύματος.   

 Στη βάση των πιο πάνω θέσεων και απόψεων, το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, σε συνεργασία με την εκπρόσωπο του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, προχώρησε σταδιακά στη διαμόρφωση του 
κειμένου του νομοσχεδίου, στο οποίο περιλήφθηκαν επίσης τροποποιήσεις που 
αποσκοπούν στη διασαφήνιση επιμέρους προνοιών του, σύμφωνα με σχετικές 
παρατηρήσεις μελών των επιτροπών. 

 Περαιτέρω, οι επιτροπές επέφεραν στο διαμορφωμένο, σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, κείμενο του νομοσχεδίου επιπρόσθετες τροποποιήσεις νομοτεχνικής φύσεως, 
με σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών του. 

 Όσον αφορά το δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, τα μέλη των επιτροπών 
απασχόλησε κυρίως το πεδίο εφαρμογής του και συγκεκριμένα τα ακόλουθα: 



50 

 

1. Η προτεινόμενη τροποποίηση σύμφωνα με την οποία η ισχύουσα νομοθεσία 
θα εφαρμόζεται στις συμφωνίες στεγαστικών δανείων, εκτός από αυτές δυνάμει 
των οποίων το ποσό της πίστωσης είναι μεγαλύτερο των €300.000.   

 Τόσο η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου όσο και ο 
εκπρόσωπος των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων εισηγήθηκαν μείωση 
του πιο πάνω ποσού της πίστωσης.  Η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών ανέφερε ότι στόχος είναι η προστασία του δανειζόμενου 
καταναλωτή, συνεπώς δεν μπορεί να περιοριστεί το στεγαστικό του δάνειο 
μέχρι ενός ποσού.  Στην περίπτωση όμως καθορισμού ενός ορίου, η ίδια 
εισηγήθηκε αυτό να ανέρχεται στο ποσό των €300.000, όπως προτείνεται με το 
νομοσχέδιο.  Περαιτέρω, η ίδια κατέθεσε στις επιτροπές στοιχεία που αφορούν 
τις σχετικές νομοθεσίες άλλων κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
σύμφωνα με τα οποία στις περισσότερες από αυτές δεν έχει ή δεν προτίθεται 
να οριστεί μέγιστο ποσό πίστωσης στις συμφωνίες δανείων.   

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και 
της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής υιοθέτησαν τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Οι επιτροπές, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, αποφάσισαν ο υπό 
τροποποίηση νόμος να μην τυγχάνει εφαρμογής στις συμφωνίες στεγαστικών 
δανείων δυνάμει των οποίων το ποσό της πίστωσης είναι μεγαλύτερο των 
€300.000, όπως προτείνεται με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο.   

2. Η προτεινόμενη τροποποίηση σύμφωνα με την οποία η ισχύουσα νομοθεσία δε 
θα εφαρμόζεται στις συμφωνίες ενοικιαγοράς δυνάμει των οποίων το ποσό της 
πίστωσης είναι μεγαλύτερο των €75.000.  Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου και των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων υποστήριξαν 
ότι το μέγιστο ποσό της πίστωσης για τις συμφωνίες ενοικιαγοράς θα πρέπει να 
μειωθεί στο ποσό των €20.000. 

 Οι εκπρόσωποι των καταναλωτών υποστήριξαν τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της μελέτης του δεύτερου νομοσχεδίου, το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, σε συνεργασία με την εκπρόσωπο του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, προχώρησε σταδιακά στη 
διαμόρφωση του κειμένου του επιφέροντας σ’ αυτό ορισμένες τροποποιήσεις, 
αντίστοιχες με αυτές που περιλήφθηκαν στο πρώτο νομοσχέδιο, για να 
συνάδουν με αυτό, καθώς και τροποποιήσεις που αποσκοπούν στην καλύτερη 
προσαρμογή των διατάξεων της υπό τροποποίηση νομοθεσίας, λόγω της 
κατάργησης των διατάξεών της που αφορούν τα καταναλωτικά δάνεια, τους 
τρεχούμενους λογαριασμούς και τις πιστωτικές κάρτες.   

 Περαιτέρω, τα μέλη των επιτροπών υιοθέτησαν την εισήγηση για μείωση του 
μέγιστου ποσού της πίστωσης για τις συμφωνίες ενοικιαγοράς που θα 
καλύπτονται από την ισχύουσα νομοθεσία και αποφάσισαν όπως αυτό μειωθεί 
στο ποσό των €35.000. 

 Επιπλέον, οι επιτροπές επέφεραν στο διαμορφωμένο, στη βάση των πιο πάνω, 
κείμενο του νομοσχεδίου περαιτέρω τροποποιήσεις νομοτεχνικής φύσεως, με σκοπό 
τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών του.   
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 Τέλος, κρίνεται σκόπιμο να σημειωθεί ότι, στα πλαίσια διεξαγωγής της 
συζήτησης των δύο νομοσχεδίων ενώπιον των δύο επιτροπών, ο πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών έθεσε υπόψη των αρμόδιων υπηρεσιών 
ζήτημα που υπέπεσε στην αντίληψή του και αφορά ενέργειες πιστωτικού ιδρύματος 
για αναθεώρηση των χρεώσεών του έναντι των καταναλωτών.  Το υπό αναφορά 
ζήτημα προβλημάτισε τις επιτροπές, μέλη των οποίων εξέφρασαν την ανησυχία τους.  
Γι’ αυτό η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα αποφάσισε όπως εγγράψει 
σχετικό θέμα για αυτεπάγγελτη εξέταση από την ίδια. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και η 
Κοινοβουλευτική  Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγούνται στην 
ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση και των δύο νομοσχεδίων σε νόμους, όπως αυτά 
έχουν τελικά διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει ένα θέμα το οποίο, παρακαλώ, κύριε Νικολάου, 
θέλετε να θέσετε.  Παρακαλώ! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εις το νομοσχέδιο που αφορά την τροποποίηση του περί 
Καταναλωτικής Πίστης Νόμου, το οποίο αριθμείται στην ημερήσια διάταξη με τον 
αριθμό 8, υπάρχει μια τροπολογία την οποία θα υποβάλω εκ μέρους της επιτροπής. 

 Στο άρθρο 3, εδάφιο 1, παράγραφος (β) οι €300.000 που αναφέρονται να 
γίνουν €200.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είναι κοινή θέση όλης της επιτροπής, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, είναι εκ μέρους της επιτροπής.  Νομίζω ότι θα γίνει αποδεκτή από όλες τις 
ομάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Άρα λοιπόν να θέσουμε πρώτα αυτή τη μικρή τροπολογία προς 
ψηφοφορία.   

 Και είναι ομόφωνη, αντιλαμβάνομαι, έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 7 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τυποποιημένες πληροφορίες που περιλαμβάνονται σε διαφήμιση.  Άρθρο 4. 

 Παροχή πληροφοριών πριν από τη σύναψη σύμβασης.  Άρθρο 5. 

 Συμβάσεις πίστωσης που έχουν τη μορφή δυνατότητας υπερανάληψης και 
ειδικές συμβάσεις πίστωσης.  Άρθρο 6. 

 Εξαιρέσεις από την υποχρέωση χορήγησης προσυμβατικών πληροφοριών.  
Άρθρο 7. 

 Υποχρέωση αξιολόγησης της πιστοληπτικής ικανότητας του καταναλωτή.  
Άρθρο 8. 

 Πρόσβαση πιστωτικού φορέα άλλου κράτους μέλους σε βάσεις δεδομένων.  
Άρθρο 9. 

 Πληροφορίες που περιλαμβάνονται στη σύμβαση πίστωσης.  Άρθρο 10. 

 Πληροφορίες για το χρεωστικό επιτόκιο.  Άρθρο 11. 

 Υποχρεώσεις σε περίπτωση σύμβασης πίστωσης υπό μορφή δυνατότητας 
υπερανάληψης.  Άρθρο 12. 

 Συμβάσεις πίστωσης αόριστης διάρκειας.  Άρθρο 13. 

 ∆ικαίωμα υπαναχώρησης.  Άρθρο 14. 

 Συνδεδεμένες συμβάσεις πίστωσης.  Άρθρο 15. 

 Πρόωρη εξόφληση.  Άρθρο 16. 

 Εκχώρηση δικαιωμάτων.  Άρθρο 17. 

 Υπέρβαση.  Άρθρο 18. 

 Υπολογισμός συνολικού ετήσιου πραγματικού επιτοκίου.  Άρθρο 19. 

 Υποχρεώσεις των μεσιτών πιστώσεων έναντι των καταναλωτών.  Άρθρο 20. 

 Καθήκοντα και αρμοδιότητες της υπηρεσίας.  Άρθρο 21. 

 Εξουσίες της υπηρεσίας σε σχέση με έρευνες.  Άρθρο 22. 

 Εξέταση παραβάσεων.  Άρθρο 23. 

 Επιβολή προστίμων.  Άρθρο 24. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 25. 

 Οδηγίες της υπηρεσίας αναφορικά με ανακοινώσεις και αγγελίες.  Άρθρο 26. 

 ∆ημοσιοποίηση αποφάσεων και πληροφοριών.  Άρθρο 27. 

 Ευθύνη αξιωματούχων νομικών προσώπων.  Άρθρο 28. 

 Αναγκαστικός χαρακτήρας των διατάξεων.  Άρθρο 29. 
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 Επιλογή εφαρμοστέου δικαίου.  Άρθρο 30. 

 Εξωδικαστική επίλυση διαφορών.  Άρθρο 31. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 32. 

 Επιφυλάξεις.  Άρθρο 33. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 33; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 33 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής 
Πίστης Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένστασις, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 1 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με αντικατάσταση του άρθρου 3.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 7.  Άρθρο 
7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του υποτίτλου Β του 
Μέρους ΙΙ.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του Μέρους IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 
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 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση των άρθρων 22 και 23.   
Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του υποτίτλου Β του 
Μέρους IV.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση του άρθρου 51.  
Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος I του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος IV του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος V του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Επιφύλαξη.  Άρθρο 24. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 25. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 25; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 25 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καταναλωτικής Πίστης (Συμφωνίες 
Στεγαστικών ∆ανείων και Ενοικιαγορών) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένστασις, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 To υπ’ αριθμόν 9 είναι ο περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή 
Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων 

Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 
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 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πανίκος Χάμπας Γιώργος Περδίκης 

 Ανδρέας Κυπριανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 
17ης Ιουνίου και 4ης  Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και εταιρειών εμπορίας 
πετρελαιοειδών.  Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Πρατηριούχων Πετρελαιοειδών, η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής και το Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της 
Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις 
Μεταφορές Νόμου, ώστε να επιτευχθεί μερική εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με 
την Οδηγία 2009/28/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης 
Απριλίου 2009 σχετικά με την προώθηση της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές και την τροποποίηση και τη συνακόλουθη κατάργηση των Οδηγιών 2001/77/ΕΚ 
και 2003/30/ΕΚ.   

 Σύμφωνα με το διευθυντή της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και το ενημερωτικό σημείωμα που κατέθεσε στην 
επιτροπή, η Οδηγία 2009/28/ΕΚ, με την οποία προτείνεται η εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας, θεσπίζει το πλαίσιο για την προώθηση της χρήσης ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές και θέτει υποχρεωτικούς στόχους τόσο συνολικούς για την 
Κοινότητα όσο και επιμέρους για τα κράτη μέλη.  Οι στόχοι αυτοί αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Το μερίδιο από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στην ακαθάριστη τελική 
κατανάλωση ενέργειας της Κοινότητας για το 2020, το οποίο πρέπει να 
ανέρχεται στο 20%, ενώ ο επιμέρους υποχρεωτικός στόχος για την Κύπρο είναι 
13%. 

2. Το μερίδιο από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στην τελική κατανάλωση 
ενέργειας σε όλες τις μορφές μεταφορών (οχήματα, τρένα, μετρό) για το 2020, 
το οποίο πρέπει να αντιπροσωπεύει το 10%.   

 Για την επίτευξη του στόχου του 10% από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στις 
μεταφορές, τα βιοκαύσιμα θα έχουν τη μεγαλύτερη συνεισφορά και η χρήση τους είναι 
πλέον επιβεβλημένη. Συνεπώς, η προηγούμενη Οδηγία 2003/30/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 8ης Μαΐου 2003 σχετικά με την προώθηση της 
χρήσης βιοκαυσίμων και άλλων ανανεώσιμων καυσίμων για τις μεταφορές, η οποία 
μεταφέρθηκε στην κυπριακή νομοθεσία με τους περί της Προώθησης της Χρήσης 
Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές Νόμους του 2005 
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έως 2009, θα πρέπει σταδιακά να καταργηθεί, εφόσον οι διατάξεις της επικαλύπτονται 
από διατάξεις της νέας Οδηγίας 2009/28/ΕΚ. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή της Υπηρεσίας Ενέργειας, το νομοσχέδιο προνοεί 
την αντικατάσταση των ορισμών των όρων “βιοκαύσιμα” και “βιομάζα” με νέους 
ορισμούς, σύμφωνα με την Οδηγία 2009/28/ΕΚ, την κατάργηση των άρθρων 4, 6, 7 
και 8, καθώς και την  κατάργηση του Πρώτου και ∆εύτερου Παραρτήματος.  
Ειδικότερα, τα άρθρα τα οποία προτείνονται για κατάργηση αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Το άρθρο 4, που αφορά τα προϊόντα που θεωρούνται βιοκαύσιμα και εκτίθενται 
στο Πρώτο Παράρτημα αυτού.   

 Το άρθρο αυτό προτείνεται να καταργηθεί, γιατί τα προϊόντα που θεωρούνται 
βιοκαύσιμα δεν περιορίζονται πλέον στα προϊόντα που αναγράφονται στο 
Πρώτο Παράρτημα, αλλά είναι πολύ περισσότερα, μέρος των οποίων 
αναγράφεται στην Οδηγία 2009/28/ΕΚ.   

2. Το άρθρο 6, που αφορά τις μορφές βιοκαυσίμων που διατίθενται στην αγορά.   

 Η κατάργηση του άρθρου αυτού κρίνεται αναγκαία, διότι η διάθεση των 
βιοκαυσίμων δεν περιορίζεται πλέον στις μορφές που καθορίζονταν στην 
προηγούμενη Οδηγία 2003/30/ΕΚ.  Η νέα Οδηγία 2009/30/ΕΚ σχετικά με την 
ποιότητα της βενζίνης και του ντίζελ προνοεί για τις προδιαγραφές βενζίνης και 
ντίζελ που είναι αναμιγμένα με βιοαιθανόλη και βιοντίζελ, αντίστοιχα.  Οι 
προδιαγραφές αυτές, οι οποίες επιτρέπουν ανάμειξη της βενζίνης με 
βιοαιθανόλη μέχρι 5% κατά όγκο και ντίζελ και βιοντίζελ μέχρι 7% κατά όγκο 
έχουν ήδη υιοθετηθεί από τα τέλη του 2009 με σχετικό διάταγμα του Υπουργού 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

3. Το άρθρο 7, που αφορά την υποχρέωση του υπουργού για παρακολούθηση 
των επιπτώσεων από τη χρήση βιοκαυσίμων σε ποσοστό άνω του 5% εντός 
μειγμάτων με πετρέλαιο ντίζελ από μη προσαρμοσμένα οχήματα και τη λήψη 
μέτρων.   

 Η νέα Οδηγία 2009/30/ΕΚ επιτρέπει την ανάμειξη βενζίνης με βιοαιθανόλη 
μέχρι 10% κατά όγκο και ντίζελ με βιοντίζελ μέχρι 7% κατά όγκο, σύμφωνα με 
τα νέα πρότυπα βενζίνης και ντίζελ ΕΝ 228:2008 και ΕΝ 590:2009, αντίστοιχα, 
ενώ παράλληλα η Ευρωπαϊκή Επιτροπή Τυποποίησης προτρέπεται να 
εργαστεί, προκειμένου να αναπτυχθούν πρότυπα συμβατικών καυσίμων με 
μεγαλύτερα ποσοστά βιοκαυσίμων.  Με βάση τα πιο πάνω και δεδομένου ότι 
κατά την ανάπτυξη ενός νέου προτύπου λαμβάνονται υπόψη, μεταξύ άλλων, οι 
τυχόν επιπτώσεις, η συνέχιση μια τέτοιας διάταξης είναι άσκοπη.   

4. Το άρθρο 8, που αφορά την υποχρέωση για σήμανση των σημείων πώλησης 
όπου προσφέρονται προς πώληση στους καταναλωτές αμιγή βιοκαύσιμα ή 
μείγματα παραγώγων πετρελαιοειδών που περιέχουν βιοκαύσιμα σε αναλογία 
πέραν του 5% κατά όγκο.   

 Η εν λόγω διάταξη προτείνεται να καταργηθεί, εφόσον επιτρέπεται η ανάμειξη 
βενζίνης με βιοαιθανόλη μέχρι 10% κατά όγκο και ντίζελ με βιοντίζελ μέχρι 7% 
κατά όγκο.  Παρ’ όλα αυτά, η Οδηγία 2009/30/ΕΚ προνοεί για υποχρέωση των 
προμηθευτών καυσίμων των μεταφορών για παροχή της δέουσας 
πληροφόρησης στους καταναλωτές όσον αφορά την περιεκτικότητα των 
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καυσίμων αυτών με βιοκαύσιμα και την ενδεδειγμένη χρήση τους, πρόνοια η 
οποία υιοθετήθηκε ήδη στο διάταγμα που καθορίζει τις νέες προδιαγραφές 
βενζίνης και ντίζελ.   

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Περιβάλλοντος συμφώνησε με τις προτεινόμενες 
διατάξεις και ειδικότερα με τις θέσεις που κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής ο 
διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας. 

 Οι εκπρόσωποι των εταιρειών εμπορίας πετρελαιοειδών συμφώνησαν με τις 
διατάξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου.  Σημειώνεται ότι σύμφωνα με την εισηγητική 
έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι εταιρείες διαθέτουν σήμερα 
στην αγορά ντίζελ που περιέχει βιοντίζελ σε ποσοστό μέχρι 5% κατά όγκο, ενώ δεν 
έχουν προχωρήσει στην προσθήκη βιοαιθανόλης στη βενζίνη, επειδή η βιοαιθανόλη 
είναι πολύ πτητικό προϊόν και με τις ψηλές θερμοκρασίες που επικρατούν στη χώρα 
μας ενδεχομένως να παρουσιαστούν προβλήματα στα οχήματα από τη χρήση 
βενζίνης με βιοαιθανόλη.  Επιπρόσθετα, σχετικό διάταγμα του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει θέσει στις εταιρείες υποχρεωτικό στόχο για 
αντικατάσταση των συμβατικών καυσίμων με βιοκαύσιμα, ώστε η μέση ετήσια 
ενεργειακή περιεκτικότητα των συμβατικών καυσίμων σε βιοκαύσιμα να είναι 
τουλάχιστον 2%.  ∆εδομένου ότι μέχρι σήμερα οι εταιρείες δεν έχουν διαθέσει στην 
αγορά ντίζελ που περιέχει βιοντίζελ πέραν του 5% κατά όγκο λόγω της υποχρέωσης 
για σήμανση και του κόστους επένδυσης που θα συνεπαγόταν μια τέτοια ενέργεια, με 
την κατάργηση της υποχρέωσης αυτής θα βοηθηθούν οι εταιρείες να επιτύχουν τον 
πιο πάνω στόχο.   

 Σύμφωνα με την ίδια εισηγητική έκθεση, από την εφαρμογή του προτεινόμενου 
νόμου δεν αναμένονται οποιεσδήποτε επιπτώσεις για τις εταιρείες πετρελαιοειδών.  
Παράλληλα, θα υπάρξει μια σχετικά μικρή αύξηση στην τιμή των καυσίμων των 
μεταφορών, κατ’ αναλογία της αύξησης της περιεκτικότητας του συμβατικού καυσίμου 
σε βιοκαύσιμα, εφόσον η τιμή διάθεσης των βιοκαυσίμων στη διεθνή αγορά είναι 
συνήθως ψηλότερη από την τιμή των συμβατικών καυσίμων, η οποία θα μετακυλιστεί 
στους καταναλωτές.  Σε μεγαλύτερο βαθμό θα επηρεαστούν οι εταιρείες που 
δραστηριοποιούνται στον τομέα των μεταφορών.   

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών δήλωσε ότι δεν έχει 
ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

  Η εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων Κύπρου, χωρίς να διαφωνεί με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, 
με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε στην επιτροπή, δήλωσε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Νοουμένου ότι η εισαγωγή και χρήση βιοκαυσίμων στη χώρα μας είναι 
αναπόφευκτη, βάσει της ευρωπαϊκής νομοθεσίας και δεδομένου του γεγονότος 
ότι τα βιοκαύσιμα στην παγκόσμια αγορά προέρχονται κυρίως από γενετικά 
τροποποιημένα ενεργειακά φυτά, θα πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη έμφαση στη 
μορφή του εισαγόμενου προϊόντος, να είναι δηλαδή ήδη επεξεργασμένο, ώστε 
να αποκλειστεί η οποιαδήποτε πιθανότητα επιμόλυνσης της βιοποικιλότητας 
του τόπου μας. 
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2. Απαιτείται αυστηρός έλεγχος στην τήρηση της νομοθεσίας, ούτως ώστε να 
διαφυλαχθεί η Κύπρος από την απειλή των γενετικά τροποποιημένων 
καλλιεργειών. 

3. Η καλλιέργεια ενεργειακών φυτών, κυρίως γενετικά τροποποιημένων φυτών, 
για βιοκαύσιμα δε συνεισφέρει ουδόλως στη μείωση των θερμοκηπιακών 
αερίων, αλλά δημιουργεί επιπρόσθετα προβλήματα όπως: 

α. μείωση του παγκόσμιου πνεύμονα απορρόφησης θερμοκηπιακών 
αερίων εξαιτίας της αποψίλωσης τροπικών δασών για την καλλιέργεια 
ενεργειακών φυτών, 

β. αύξηση της τιμής των ειδών διατροφής εξαιτίας της χρήσης εύφορης γης 
για καλλιέργεια ενεργειακών φυτών, 

γ. απειλή για τη βιοποικιλότητα του πλανήτη μας. 

 Η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε πως, αν παραστεί ανάγκη προώθησης 
προγράμματος παραγωγής βιοκαυσίμων, τότε αυτό πρέπει να γίνει με την 
εκμετάλλευση εγχώριων προϊόντων και αυτό ως βιώσιμη εναλλακτική επιλογή για την 
Κύπρο, πρόγραμμα που ταυτόχρονα θα επιλύσει και το πρόβλημα της απόρριψης 
τέτοιων προϊόντων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος την επιτροπή απασχόλησαν μεταξύ 
άλλων το θέμα της ενδεχόμενης αποψίλωσης των ιδιωτικών δασών για καλλιέργεια 
φυτών για βιοκαύσιμα, καθώς και της ενδεχόμενης εξάπλωσης γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών στο περιβάλλον, σε περίπτωση που τα βιοκαύσιμα 
εισάγονται στην Κύπρο χωρίς προηγουμένως να έχει γίνει οποιαδήποτε επεξεργασία.  
Ειδικότερα, μέλη της επιτροπής διατύπωσαν ερώτημα προς το διευθυντή της 
Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού κατά 
πόσο υπάρχει δυνατότητα συμπερίληψης πρόνοιας για σήμανση των βιοκαυσίμων 
που προέρχονται από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς στις διμερείς ή 
πολυμερείς συμφωνίες για τα κριτήρια αειφορίας των βιοκαυσίμων που η Ευρωπαϊκή 
Ένωση προτίθεται να συνάψει με τρίτες χώρες.  Επιπρόσθετα, μέλος της επιτροπής 
εισηγήθηκε τη μη διαγραφή του εδαφίου (2) του άρθρου 7 της βασικής νομοθεσίας 
που αφορά στα μέτρα που θεσπίζονται και που πρέπει να λαμβάνει υπόψη ο 
υπουργός, ώστε να προωθεί κατά προτεραιότητα τα καύσιμα εκείνα που 
παρουσιάζουν πολύ καλή και αποτελεσματική από άποψη κόστους περιβαλλοντική 
ισορροπία.   

 Για τα πιο πάνω θέματα η επιτροπή ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο όπως, 
σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τα μελετήσει 
και επανέλθει σε μεταγενέστερη συνεδρία με σχόλια και εισηγήσεις.   

 Το αρμόδιο υπουργείο μελέτησε τα πιο πάνω θέματα σύμφωνα με τις οδηγίες 
της επιτροπής και αφενός κατέθεσε στην επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο στο οποίο 
προτείνεται η διατήρηση του εδαφίου (2) του άρθρου 7 της βασικής νομοθεσίας, όπως 
αυτό αναλύεται πιο πάνω, αφετέρου κοινοποίησε σε αυτήν αντίγραφο ερώτησης που 
υποβλήθηκε στον αρμόδιο για θέματα αειφορίας των βιοκαυσίμων στη ∆ιεύθυνση 
Ενέργειας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά με τη δυνατότητα συμπερίληψης 
πρόνοιας για σήμανση των βιοκαυσίμων που προέρχονται από γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς στις διμερείς ή πολυμερείς συμφωνίες για τα κριτήρια 
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αειφορίας των βιοκαυσίμων που η Ευρωπαϊκή Ένωση προτίθεται να συνάψει με 
τρίτες χώρες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού ενημερώθηκε σχετικά για 
τα πιο πάνω και μελέτησε το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου, κατέληξε στα 
ακόλουθα: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο 
πάνω. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσε πως θα τοποθετηθεί επί των διατάξεων του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση αυτού ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Περδίκης θα τοποθετηθεί ενώπιον της ολομέλειας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

 Είναι γεγονός ότι προβληματιστήκαμε πάρα πολύ σοβαρά αν θα ψηφίσουμε 
αυτό το νομοσχέδιο, γιατί πολύ πρόσφατες έρευνες έγκυρων φορέων της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, περιβαλλοντικών οργανώσεων παγκοσμίου κύρους, όπως “Φίλοι της Γης”, 
“Bird Life”, “Greenpeace”, και διάφορων άλλων οργανώσεων ισχυρίζονται με τεκμήρια 
ότι η ακολουθούμενη πολιτική από την Ευρωπαϊκή Ένωση στην ανάπτυξη των 
βιοκαυσίμων θα φέρει ακριβώς το αντίθετο αποτέλεσμα από αυτό το οποίο 
προγραμματίζεται.  Να πω μόνο πολύ σύντομα -έθθα διαβάσω φυσικά όλα τα στοιχεία 
της έκθεσης- ότι αναμένεται, εάν υλοποιήσουμε εμείς ως Κύπρος και βεβαίως οι άλλες 
μεγάλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης τους στόχους που έθεσε η Ευρωπαϊκή 
Ένωση, ότι κινδυνεύουν να καταστραφούν εκτάσεις γεωργικής γης μεγέθους πέντε 
φορές της έκτασης της Κύπρου.  Και αυτό αν ακολουθήσει στη συνέχεια, για να 
αναπληρωθούν αυτές οι εκτάσεις, εάν καλλιεργήσουμε τες ανάλογες εκτάσεις, η 
παραγωγή αερίων του θερμοκηπίου θα είναι περισσότερη απ’ αυτή την… 
Υπολογίζουμε ότι θα είναι περισσότερη απ’ αυτή την οποία υποτίθεται ότι η 
Ευρωπαϊκή Ένωση με αυτές τις Οδηγίες προσπαθεί να μειώσει με τη χρήση των 
βιοκαυσίμων.   

 Βεβαίως, μπροστά μας έχουμε ένα τεχνικού χαρακτήρα νομοσχέδιο. 
Καταψηφίζοντάς το δεν καταψηφίζουμε την ουσία, γι’ αυτό θα το ψηφίσουμε εν τέλει, 
με την υποσημείωση που έθεσαν και άλλοι συνάδελφοι στην επιτροπή, ότι τίποτε δεν 
κάμνουμε, κάμνουμε μια τρύπα στο νερό και ακόμα χειρότερα με την πολιτική που 
ακολουθεί η Ευρωπαϊκή Ένωση στον τομέα της ανάπτυξης των βιοκαυσίμων, γι’ αυτό 
και πρέπει να σταλεί ένα ισχυρό μήνυμα μέσω και της δικής μας της κυβέρνησης προς 
την Ευρώπη, ότι αυτή η πολιτική πρέπει να αλλάξει.  Και το σημείο για το οποίο έγινε 
πολλή συζήτηση στην επιτροπή και μπήκε και στην έκθεση, κύριε Πρόεδρε, για το 
εδάφιο 2 του άρθρου 7, που δίνει το δικαίωμα στους υπουργούς να δίνουν 
προτεραιότητα, στα κράτη-μέλη να δίνουν προτεραιότητα στα καύσιμα εκείνα  που 
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παρουσιάζουν πολύ καλή και αποτελεσματική, από άποψη κόστους, περιβαλλοντική 
ισορροπία, είναι σημαντικό σημείο, στο οποίο πρέπει να επιμένουμε και ως χώρα και 
βεβαίως, ελπίζουμε, και ως Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Παρακαλώ, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τους ίδιους ακριβώς λόγους που έχει αναφέρει ο κ. 
Περδίκης, για να μην τους επαναλάβω και να παίρνω χρόνο, η κοινοβουλευτική μας 
ομάδα θα τηρήσει αποχή.   

 Πέραν αυτού, υπάρχει ακόμα ένα σημαντικό ζήτημα, το οποίο ανησυχεί έντονα 
τη δική μας κοινοβουλευτική ομάδα.  Είναι το ενδεχόμενο εξάπλωσης των γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών στο κυπριακό περιβάλλον, σε περίπτωση που τα 
βιοκαύσιμα εισάγονται στην Κύπρο χωρίς επεξεργασία, δηλαδή ως πρώτη ύλη.   

 Για το λόγο αυτό καταθέτομε προφορική τροπολογία η οποία περιλαμβάνει 
σχετική πρόνοια στη νομοθεσία, ώστε να απαγορεύεται η εισαγωγή στην Κύπρο 
πρώτων υλών που προορίζονται για την παραγωγή βιοκαυσίμων και οι οποίες 
περιέχουν γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, εντάξει, σκεφτόμουν από προηγουμένως να πω ότι οι τροπολογίες γίνονται 
έγκαιρα, γραπτώς και με αιτιολογία, αλλά εν πάση περιπτώσει θα δεχτώ την εισήγησή 
σας και θα θέσω το θέμα προς ψηφοφορία με βάση την εισήγηση την προφορική για 
τη συγκεκριμένη τροπολογία.  Νομίζω έν’ σημαντικό θέμα. 

 Παρακαλώ, να έχω τις απόψεις του σώματος. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της προφορικής και μόλις πριν αναγνωσθείσης 
τροπολογίας του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εφτά, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, τι θα γίνει, αν έρχεται μέσα εις τα εισαγόμενα πετρελαιοειδή; 

 Λοιπόν, καταμετρήθηκαν οι ψήφοι, αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Εμέτρησε η γραμματεία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Εμετρήσαμε είκοσι εφτά προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον κανένας. 

 Αποχή για την τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Οχτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και οκτώ αποχές, η τροπολογία 
εγκρίνεται.  

 Να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ, κύριοι, να διευκρινιστεί το θέμα.  Έν’ απλό! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έντζιε ενοχλεί μας πραγματικά, αν ο Λευτέρης τώρα θέλει να 
δηλώσει αποχή, αλλά οι συνάδελφοι καταμετρητές πρέπει να σταματήσουν να 
θεωρούν δεδομένο ότι η καταμέτρηση που κάμνουν πριν ξεκινήσει, για να 
διευκολυνθούν, ισχύει σε κάθε θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ε, είναι γεγονός ότι μπορεί να καταμετρήθηκε ως υπέρ και ύστερα να 
μην εκδηλώθηκε.   

 Να θεωρήσουμε λοιπόν ότι προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ 
αριθμόν 9 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση των άρθρων 4, 6 και 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Κατάργηση του Πρώτου και ∆εύτερου Παραρτήματος.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 
1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ, του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Προώθησης της Χρήσης 
Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα τηρήσουμε αποχή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έν’ καταγραμμένο, κύριε Κατσουρίδη, όπως και του κ. Περδίκη. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των Υδάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Οκτωβρίου και 4 
Νοεμβρίου 2010. Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και του Τμήματος Περιβάλλοντος 
του ίδιου υπουργείου, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας 
και ∆ιαχείρισης των Υδάτων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί μερική εναρμόνισή του με τις 
πρόνοιες της Οδηγίας 2008/105/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2008 σχετικά με τα πρότυπα ποιότητας 
περιβάλλοντος στον τομέα της πολιτικής των υδάτων.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος και του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, καθώς και το επεξηγηματικό σημείωμα που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, με το νομοσχέδιο παρέχεται στον Υπουργό 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος η δυνατότητα έκδοσης διατάγματος για 
τον καθορισμό των προτύπων ποιότητας περιβάλλοντος για τις ουσίες 
προτεραιότητας, ενώ παράλληλα υιοθετείται ο νέος κατάλογος ουσιών 
προτεραιότητας στον τομέα της πολιτικής των υδάτων, όπως αυτός καθορίζεται στο 
Παράρτημα ΙΙ της Οδηγίας 2008/105/ΕΚ.  

 Στο εν λόγω παράρτημα καθορίζονται τα ανώτατα όρια σε συγκεντρώσεις 
χημικών στοιχείων και χημικών ενώσεων, οι οποίες θεωρούνται τοξικές και 
επικίνδυνες για τα νερά και τους ζώντες οργανισμούς.  Με τη μεταφορά των νέων 



64 

 

οριακών συγκεντρώσεων στις εθνικές νομοθεσίες τα κράτη μέλη  θα είναι 
υποχρεωμένα να εφαρμόζουν τις οριακές τιμές συγκεντρώσεων των επικίνδυνων 
ουσιών στα επιφανειακά νερά, με σκοπό τη μείωση της ρύπανσής τους και τη 
διατήρηση της καλής χημικής τους κατάστασης.  

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να εναρμονιστεί με το κοινοτικό 
κεκτημένο μέχρι τις 13 Ιουλίου 2010, ωστόσο το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στις 7 Οκτωβρίου 2010. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε διαφοροποίηση στη θέση όπως προηγουμένως; 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Χ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των 
Υδάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένστασις όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Με την άδειά σας, πριν περάσουμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, να αναφέρω το 
εξής:  Είμαι βέβαιος ότι δεν παρουσιάστηκαν πολλοί από τους βουλευτές στη 
σημερινή ορισθείσα αιμοδοσία, διότι ήταν βεβαρημένο το πρόγραμμά τους με τες 
εργασίες της Βουλής.  Θα είναι και αύριο ανοιχτό αυτό το δικαίωμα, για να μην πω 
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υποχρέωσις.  Σήμερα οφείλω να αναφέρω ότι προσήλθαν έξι βουλευτές, τρεις και 
τρεις, από το ∆ΗΚΟ και την Ε∆ΕΚ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε.  Βέβαια, μην παραγνωρίζετε το γεγονός ότι 
οι περισσότεροί μας αποκτήσαμε πίεση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, και εγώ έχω, αλλά επιτρέπεται.  Επιτρέπεται! 

(Γέλια) 

 Κύριε Λαμάρη, βοηθά, εάν έχετε πίεση, η αιμοδοσία! 

K. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάποιοι από μας είναι αιμοδότες, τακτικότατοι μάλιστα, σε 
άλλους οργανισμούς και γι’ αυτό το λόγο νομίζω ότι πρέπει να λαμβάνεται υπόψη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το γνωρίζουμε, κύριε Κωνσταντίνου. 

K. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 …και η αναφορά περί τριών και τριών δε νομίζω ότι αντανακλά την 
πραγματικότητα για την ευαισθησία των συναδέλφων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αναφέραμε το γεγονός της σημερινής αιμοδοσίας και μόνο.   

  Λοιπόν, προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.192-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών 

 

2. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.193-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών 

 

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου Θήρας του 2011 Νόμος του 
2010. 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.194-2010). 

4. Ο περί της Ρύθμισης της Αβλαβούς 
∆ιέλευσης Πλοίων από τα Χωρικά 
Ύδατα Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.195-2010). 

Εξωτερικών  Eξωτερικών  

5. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.196-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

6. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 
της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία σε θέματα Άμυνας 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.197-2010). 

Άμυνας  Εξωτερικών  

7. Ο περί Τελωνειακού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.198-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 
του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.199-2010). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.200-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.201-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

11. Ο περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών στους Τομείς του 
Ύδατος, της Ενέργειας, των 
Μεταφορών και των Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.202-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως       
και Ελέγχου 
∆ημόσιων 
∆απανών  

12. Οι περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Εξώδικο Πρόστιμο και 
∆ιαδικασία) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010.  

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.131-2010).  

13. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών στους Τομείς του 
Ύδατος, της Ενέργειας, των 
Μεταφορών και των Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών (Αναθέτουσες Αρχές 
του Κράτους) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως        
και Ελέγχου 
∆ημόσιων 
∆απανών  

14. Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Λεμεσού-Αμαθούντας (Χορήγηση 
Αδειών) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.133-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

15. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού 
Ελέγχου - Θέση Ανώτερου 
Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.134-2010). 

Οικονομικών  Νομικών  

16. Έκθεση του Υπουργού Εσωτερικών 
για την παραχώρηση, εκμίσθωση, 
ανταλλαγή ή παραχώρηση άδειας 
χρήσεως κρατικής γης, σύμφωνα με 
το άρθρο 18(2) του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) Νόμου 74/88, όπως 
αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφαση αρ. 66.968 ημερ. 
19/3/2008. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

17. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς το 
Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου 
(Πίνακας αρ. 1 του 2010), σύμφωνα 
με το άρθρο 4(2) του περί 
Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2010 
Νόμου του 2010 
[Ν.11(ΙΙ) του 2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.060-2010). 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών  

2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.061-2010). 

Ιωνά Νικολάου και 
Τάσο Μητσόπουλο 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών  

3. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 4) Nόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.062-2010). 

Νίκο Τορναρίτη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας  

Παιδείας 

4. Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή 
Τίτλων Αναγνωρισμένων 
Πανεπιστημίων και Άλλων 
Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του 
Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.063-2010). 

Γιώργο Βαρνάβα 
και Λευτέρη 
Χριστοφόρου, 
βουλευτές 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Παιδείας  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ο λόγος που επήρα το βήμα είναι για την υπ’ αριθμόν 1 πρόταση νόμου, των 
συναδέλφων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, για τον περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 2010, ο οποίος παραπέμπεται στην 
επιτροπή Νομικών.  Αντιλαμβάνομαι αφορά το θέμα των συνιδιοκτητών και αυτά είναι 
θέματα που εξετάζονται από την επιτροπή Εσωτερικών, γιατί είναι καθαρά 
πολεοδομικές οι πτυχές τους, γι’ αυτό θα ήταν πιο σωστό, νομίζω, να παραπεμφθεί 
στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ο κ. Νικολάου δε θα έχει ένσταση. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα που εγείρεται είναι καθαρά νομικό, που αφορά το 
δικαίωμα του συνιδιοκτήτη, και είναι ρύθμισις δικαιώματος συνιδιοκτήτη, γι’ αυτό 
παραπέμφθηκε στη Νομικών.  Εγώ εζήτησα να πάει στη Νομικών, γιατί έν’ καθαρά 
νομικό θέμα, έννεν πολεοδομικό. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έχει πολεοδομικές πτυχές. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μα, δεν είναι πολεοδομικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Θα συμφωνήσω, κύριε Πρόεδρε, με τον κ. Νικολάου.  Έτυχε να δω την 
πρόταση και να τη συζητήσω.  Νομίζω καλύτερα να μείνει στη Νομικών, επειδή έχει 
μια έντονη νομική διάσταση και βεβαίως θα υπάρξει δυνατότητα και… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εάν συμφωνούμε, κύριε Λαμάρη… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εγώ θα εκφράσω την επιφύλαξή μου για την τάση που υπάρχει ιδιαίτερα το 
τελευταίο χρονικό διάστημα…  Βεβαίως νομοθετούμε και τα νομοθετήματα είναι νόμοι 
και έχουν τη νομική τους διάσταση.  Με την ίδια λογική θα μπορούσε να υπάρχει μια 
επιτροπή να τα βλέπει όλα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μετά την ψήφισή τους όμως αποκτούν νομική διάσταση, κύριε Λαμάρη. 

 Λοιπόν, θα παραμείνει ως έχει, αφού το θέμα έχει αντιμετωπιστεί.   

 Λοιπόν, Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν  ήδη δοθεί 
γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.325, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κάτω Πύργου Τηλλυρίας να 
επιτρέπεται η διακίνηση αγαθών από την περιοχή Τηλλυρίας μέσω κατεχομένων προς 
την επαρχία Λευκωσίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.326, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα για διάνοιξη δρόμου μέσω Κοκκίνων, που θα συντομεύσει 
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δραστικά την απόσταση από την Πόλη Χρυσοχούς προς τον Πύργο Τηλλυρίας και 
αντίστροφα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.327, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Κάτω Πύργου Τηλλυρίας για 
αύξηση της κυβερνητικής συνεισφοράς στην εκτέλεση κοινοτικών έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.328, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, παρ’ όλο που έχουν δοθεί υποσχέσεις από τους 
αρμόδιους υπουργούς και άλλους αξιωματούχους για απομάκρυνση των κεραιών από 
την περιοχή του χωριού ∆ρούσεια, αυτές δεν έχουν υλοποιηθεί.  Το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου μάλιστα φαίνεται να μην έχει υπόψη του τις υποσχέσεις και τις 
δεσμεύσεις που δόθηκαν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να ζητήσει τη μετακίνηση των κεραιών από την περιοχή 
της ∆ρούσειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.329, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών στοχεύει 
στην επαναφορά της χρήσης του γρι-γρι στις κυπριακές θάλασσες.  Σύμφωνα με όλες 
τις ενδείξεις και τις επιστημονικές πληροφορίες, τα αλιευτικά πεδία των κυπριακών 
νερών δεν μπορούν να αντέξουν τη μαζική και αστόχευτη αλίευση.  Οι επαγγελματίες 
ψαράδες βρίσκονται ήδη σε απελπιστική κατάσταση και συνεπώς η χρήση του γρι-γρι 
θα αποτελέσει τη χαριστική βολή που θα εξοντώσει τελειωτικά τα ήδη εξαντλημένα 
αλιευτικά αποθέματα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να επανεξετάσει το ενδεχόμενο της μη επαναφοράς της 
χρήσης του γρι-γρι στις κυπριακές θάλασσες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.330, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι είκοσι και πλέον κροκόδειλοι που εισήχθησαν 
πρόσφατα από εισαγωγέα ζώων έχουν θανατωθεί.  Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 
αναγκάστηκαν να προχωρήσουν σε ευθανασία των ζώων, γιατί, παρ’ όλες τις 
προειδοποιήσεις προς τον εισαγωγέα να τα στείλει πίσω στη χώρα προέλευσής τους 
(στην Ολλανδία συγκεκριμένα), αυτό δεν έγινε κατορθωτό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ήταν αναγκαίο το μέτρο της ευθανασίας, ποιος έχει την 
ευθύνη για αυτή την εξέλιξη, αν έχει αποσυρθεί η άδεια εισαγωγής ζώων από τον 
εισαγωγέα και για τους λόγους για τους οποίους δεν ήταν κατορθωτό να σταματήσει 
έγκαιρα η εισαγωγή των ζώων στην Κύπρο. 
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 Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να προχωρήσει στη δημιουργία χώρων 
κράτησης των ζώων και ποιες θα είναι οι κυρώσεις, εάν υπάρχουν, στον εισαγωγέα, 
ούτως ώστε να μην εισάγει πλέον ζώα στην Κύπρο, εάν εκ των προτέρων δεν 
εξασφαλίσει άδεια από τις αρμόδιες αρχές του κράτους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.331, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ορισμένοι γεωργοί αγνοούν ότι τα καψαλίσματα των 
αγρών, των χόρτων και των κλαδεμάτων είναι απαγορευμένα και συνεχίζουν 
ακατάπαυστα αυτή την επικίνδυνη δραστηριότητα.  Τα καψαλίσματα αποτελούν συχνή 
αιτία πρόκλησης πυρκαγιών και επίσης με τα καψαλίσματα απελευθερώνονται στην 
ατμόσφαιρα επικίνδυνες ουσίες για την υγεία.  Γι’ αυτούς τους λόγους και με βάση τη 
σχετική συμφωνία της Στοκχόλμης, την οποία υπέγραψε και η χώρα μας και η οποία 
αποτελεί πλέον νόμο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, απαγορεύεται η ελεύθερη καύση 
κάθε οργανικής ύλης, δηλαδή ξύλων, χόρτων, κλαδεμάτων κ.ο.κ. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει ειδικά σεμινάρια, ώστε να ενημερωθούν οι γεωργοί για 
τις πιο οικολογικές διαδικασίες αξιοποίησης των κλαδεμάτων για παραγωγή κομπόστ.  
Επίσης, παρακαλώ όπως πληροφορηθεί η Βουλή αν οι αρμόδιες αρχές προτίθενται 
να χρηματοδοτήσουν προγράμματα απόκτησης από τους γεωργούς ειδικών 
μηχανημάτων για ανακύκλωση των κλαδεμάτων, των ξύλων και των χόρτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.332, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αναζητεί αυτή την περίοδο μια 
ούτω καλούμενη “τεχνική λύση” στο πρόβλημα της διείσδυσης των γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών στην ευρωπαϊκή αγορά, δηλαδή ποιο θα είναι το 
επιτρεπόμενο ποσοστό παρουσίας μη εγκεκριμένων μεταλλαγμένων συστατικών στις 
ζωοτροφές, με δεδομένο ότι η ευρωπαϊκή κτηνοτροφία εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό 
από τις εισαγωγές σόγιας και καλαμποκιού από την Αμερική, όπου γίνεται εκτεταμένη 
καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων φυτών.  Σύμφωνα με πληροφορίες, η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή προσανατολίζεται στην καθιέρωση του ορίου 0,1% έως 0,2% 
στην παρουσία μη εγκεκριμένων γενετικά τροποποιημένων οργανισμών στις 
ζωοτροφές.  Η πρόταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής προβλέπει την παροχή της 
δυνατότητας στα κράτη μέλη να περιορίζουν ή και να απαγορεύουν την καλλιέργεια 
γενετικά τροποποιημένων οργανισμών σε τμήμα ή στο σύνολο της επικράτειάς τους, 
με αντιστάθμισμα το ότι δε θα μπορούν να προβάλουν κανένα εμπόδιο στη διακίνηση 
στην αγορά μεταλλαγμένων προϊόντων που έχουν λάβει κοινοτική έγκριση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Κυπριακή ∆ημοκρατία προτίθεται να μην αποδεκτεί την πρόταση 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και να προχωρήσει άμεσα στην κήρυξη της Κύπρου σε 
ζώνη ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.333, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα λαμβάνει το Τμήμα Οδικών Μεταφορών για πάταξη του 
φαινομένου της μη χρήσης ταξίμετρου από ασυνείδητους οδηγούς ταξί, με 
αποτέλεσμα να παρατηρείται το φαινόμενο αισχροκέρδειας εις βάρος κυρίως των 
ξένων τουριστών που χρησιμοποιούν ταξί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.334, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται η έναρξη κατασκευής και η αποπεράτωση των 
αιθουσών πολλαπλής χρήσης των ∆ημοτικών Σχολείων Ξυλοφάγου Α΄ και Β΄ και ποιο 
θα είναι το κόστος κατασκευής τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.335, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η μελέτη για παραχώρηση οικοπέδων σε 
φτωχές οικογένειες στην ακριτική κοινότητα Τρούλλων και πότε αυτά 
αναμένεται να παραχωρηθούν; 

2. Πόσα οικόπεδα θα διαχωριστούν; 

3. Πόσες αιτήσεις υποβλήθηκαν και πόσες θα ικανοποιηθούν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.336, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια μέτρα λαμβάνει ή προτίθεται να λάβει, ώστε να περιοριστεί το φαινόμενο 
της κερδοσκοπίας των μεσαζόντων χονδρεμπόρων κατά την εμπορία 
αγροτικών προϊόντων και τη διάθεσή τους από τους παραγωγούς στους 
καταναλωτές; 

2. Προτίθεται να προχωρήσει στη δημιουργία οργανισμού προώθησης γεωργικών 
προϊόντων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.337, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα μέτρα που λαμβάνει ή που προτίθεται να λάβει για 
μείωση της τιμής παραχώρησης των οικοπέδων του σχεδίου για τις φτωχές 
οικογένειες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.338, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει αναφορικά: 
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1. με την αξιοποίηση του χώρου του φυτωρίου του πρώην επαρχιακού γραφείου 
του Τμήματος Γεωργίας Λάρνακας, 

2. με τα εγκαταλειμμένα γραφεία που βρίσκονται στον ίδιο χώρο, 

3. με την προστασία των αιωνόβιων δέντρων και με τα άλλα φυτά τα οποία 
ξηραίνονται, καθώς και 

4. με τον καθαρισμό και την απαλλαγή του χώρου από τα τρωκτικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.339, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η απαλλοτρίωση του χώρου, ο 
σχεδιασμός και η εκτέλεση του έργου κατασκευής αθλητικών υποδομών για τις 
ανάγκες του ∆ημοτικού Σχολείου Χοιροκοιτίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.340, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι όλοι οι συνταξιούχοι που προέρχονται από άλλες 
χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, οι πλείστοι των οποίων είναι Άγγλοι, και 
διαμένουν στην Κύπρο κάνουν χρήση των κρατικών νοσοκομείων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Η παροχή αυτής της υπηρεσίας γίνεται με αποκλειστικό στοιχείο την ιδιότητα 
του συνταξιούχου ή λαμβάνεται υπόψη το ύψος της σύνταξής του, για να είναι 
δικαιούχος ή όχι; 

2. Ποιος είναι ο συνολικός αριθμός συνταξιούχων κατοίκων που προέρχονται από 
άλλες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχουν εξυπηρετηθεί μέχρι 
σήμερα, καθώς και ποιο είναι το συνολικό κόστος ανά έτος από το 2004; 

3. Η αρμόδια αρχή έχει πάρει τα χρήματα για τη χρήση αυτή; 

4. Παραχωρείται σ’ αυτούς δωρεάν ιατροφαρμακευτική περίθαλψη; 

5. Τυγχάνουν της ίδιας αντιμετώπισης οι Κύπριοι συνταξιούχοι στις άλλες 
ευρωπαϊκές χώρες; 

6. Τι πολιτική προτίθεται το κράτος να ακολουθήσει για το εν λόγω θέμα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.341, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε πληροφορηθεί ότι Άγγλοι πολίτες που διαμένουν και εργάζονται στις 
βρετανικές βάσεις, καθώς επίσης και στρατιώτες των βάσεων, εξυπηρετούνται από τα 
κρατικά νοσοκομεία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο αυτό ευσταθεί και, εάν ναι, ποιος είναι ο αριθμός των 
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επισκέψεων μέχρι σήμερα, ποιο είναι το συνολικό κόστος και με ποιους τρόπους αυτό 
καλύπτεται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.342, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Όπως μας έχουν ενημερώσει, έχει γίνει μια συμφωνία μεταξύ Αρχής Λιμένων 
Κύπρου και Συνδέσμου Αδειούχων Αχθοφόρων με την παρότρυνση του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, σύμφωνα με την οποία, ωσότου αναλάβει ο επενδυτής τη 
λειτουργία του λιμανιού Λάρνακας, καθώς επίσης και τη ρύθμιση της αποζημίωσης 
από τον επενδυτή προς τους αχθοφόρους, η Αρχή Λιμένων Κύπρου θα 
παραχωρούσε δάνειο ύψους μισού εκατομμυρίου ευρώ, με σκοπό να συνεχιστεί η 
ομαλή λειτουργία του λιμανιού κατά την ενδιάμεση περίοδο μέχρι την ανάληψή της 
από τον επενδυτή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω θέμα, τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί 
η υλοποίηση της συμφωνίας και το χρονοδιάγραμμα της υλοποίησης των 
συμφωνηθέντων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.343, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν διαχωριστεί βιοτεχνικά οικόπεδα, για να 
παραχωρηθούν σε βιοτεχνίες που βρίσκονται εντός του οικισμού του Μουττάλλου, και, 
εάν ναι, σε ποιους δόθηκαν και κατά πόσο αυτοί έχουν ήδη μετακινηθεί.  Εάν όχι, 
προτίθεται η αρμόδια αρχή να προχωρήσει σε διαχωρισμό τέτοιων οικοπέδων και 
πότε, έτσι ώστε να τερματιστεί η παρενόχληση των κατοίκων από την οχληρία και τις 
οσμές που δημιουργούνται από τις εργασίες που γίνονται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.344, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιο λόγο μέχρι σήμερα δεν έχουν προχωρήσει οι εργασίες 
ανάπλασης της Πλατείας Ηρώων στην κοινότητα Ξυλοφάγου, πού οφείλονται οι 
καθυστερήσεις και πότε αναμένεται η έναρξη και η αποπεράτωση των εργασιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.345, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων: 

1. Ετήσια πραγματική ανανέωση της αγοραστικής αξίας των επιδομάτων. 

2. Άμεση υλοποίηση των αποφάσεων για καθιέρωση ευέλικτου ωραρίου εργασίας 
της γυναίκας-μητέρας. 

3. Αναβάθμιση και αύξηση του αριθμού των κρατικών βρεφονηπιακών σταθμών. 

4. ∆ημιουργία χώρων φύλαξης για επίβλεψη από παιδαγωγούς των βρεφών και 
νηπίων ανά γειτονιά. 
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5. ∆ημιουργία χώρων δημιουργικής απασχόλησης των παιδιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.346, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του σχετικά με τα αιτήματα των μελών του ακαδημαϊκού 
προσωπικού του ΑΤΙ. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από τους ενδιαφερομένους και παρακαλώ 
απαντήστε στα ερωτήματά τους.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.347, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Μετά από επίσκεψή μου στην περιοχή που διεξάγονται τα έργα για τη μαρίνα 
Λεμεσού, παρατήρησα ένα μεγάλο πρόβλημα.  Από τη λειτουργία της μονάδας 
παραγωγής σκυροδέματος στο χώρο που παραχωρήθηκε από το δήμο Λεμεσού 
στους αναδόχους του έργου απελευθερώνεται σκόνη, η οποία δημιουργεί 
προβλήματα στην εν λόγω περιοχή (καταστήματα, βιοτεχνίες κ.τ.λ.). 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο η σχετική μονάδα έχει άδεια λειτουργίας και, αν ναι, ποια 
μέτρα έχουν ληφθεί ή πρόκειται να ληφθούν για περιορισμό της σκόνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.348, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στα πλαίσια της Παγκόσμιας Ημέρας των Ηνωμένων 
Εθνών για την Εξάλειψη της Φτώχιας και του Ευρωπαϊκού Έτους Καταπολέμησης της 
Φτώχιας προτάθηκε από την ευρωβουλευτή Ilda Figueiredo όπως οριστεί ελάχιστο 
όριο εισοδήματος.  Προτάθηκε επίσης να τεθεί ως ελάχιστο όριο εισοδήματος το 60% 
του μέσου όρου αποδοχών της κάθε χώρας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν η κυβέρνηση προτίθεται να υιοθετήσει τα μέτρα που έχει εισηγηθεί η 
ευρωβουλευτής Ilda Figueiredo.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.349, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η κατάσταση στα υποστατικά της γνωστής φάρμας 
“Melios Pet Park Ltd” στους Αγίους Τριμιθιάς όσον αφορά την ευημερία των ζώων 
είναι απαράδεκτη. Ο ιδιοκτήτης έχει συγκεντρώσει εκεί μεγάλο αριθμό ζώων τα οποία 
δεν μπορεί να μεταπωλήσει, γιατί δεν του το επιτρέπουν οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 
Ισχυρίζεται ότι τα έχει εισαγάγει νόμιμα, αλλά οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διατείνονται 
ότι η εισαγωγή τους έχει επιτραπεί υπό τον όρο ότι θα φιλοξενηθούν στο ζωολογικό 
κήπο, ο οποίος όμως δεν έχει ακόμη αδειοδοτηθεί. Η κατάσταση εγκυμονεί σοβαρούς 
κινδύνους για τη δημόσια ασφάλεια και υγεία, γιατί ο ιδιοκτήτης απειλεί ότι θα 
απελευθερώσει τα ζώα.  
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την κατάσταση στη φάρμα “Melios Pet Park Ltd”, τις πιθανές 
ευθύνες των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, καθώς και τον τρόπο που σκοπεύουν να 
χειριστούν την επικίνδυνη κατάσταση στην εν λόγω φάρμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.350, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο οι 
εξετάσεις που διεξήχθησαν για πλήρωση κενών ωρομίσθιων θέσεων Βοηθού 
Τελωνειακού, κλίμακα Ε6, στο Τμήμα Τελωνείων για τη στελέχωση του σημείου 
διέλευσης Κάτω Πύργου-Καραβοστασίου πραγματοποιήθηκαν με αξιοκρατικά και 
αδιάβλητα κριτήρια, με δεδομένο ότι τρεις από τους πρωτεύσαντες στις εν λόγω 
γραπτές εξετάσεις αποκλείστηκαν από το διορισμό. 

 Σας επισυνάπτω το γραπτό παράπονο των ενδιαφερομένων, τις επιστολές 
τους προς την Επίτροπο ∆ιοικήσεως, καθώς και τη δημοσίευση των αποτελεσμάτων 
των γραπτών εξετάσεων στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.351, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιους λόγους δεν έχει διοριστεί λογοθεραπευτής στο ∆ημοτικό 
Σχολείο Κάτω Πύργου. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.352, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή σε συνεννόηση με την 
Ευρωπαϊκή Ένωση να επιδιώξει αλλαγή των επιτρεπόμενων ορίων αφλατοξίνης στο 
γάλα και στις πρώτες ύλες ζωοτροφών και κατά πόσο μπορεί να δοθεί η δυνατότητα 
στην αρμόδια αρχή να παίρνει άμεσα μέτρα για αντιμετώπιση του προβλήματος, 
όπως στις περιπτώσεις των διοξινών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.353, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Ακολουθείται η σωστή διαδικασία χυσίματος του γάλακτος, στις περιπτώσεις 
όπου εντοπίζεται μολυσμένο από αφλατοξίνες γάλα, και η καταστροφή του 
γάλακτος γίνεται σύμφωνα με τη διαχείριση υγρών αποβλήτων;  Όπως με 
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έχουν πληροφορήσει, ανοίγεται το στόμιο του ψυγείου και αφήνεται το γάλα να 
ρέει στο δρόμο. 

2. Προτίθεται η κυβέρνηση να αποζημιώσει τους κτηνοτρόφους για το γάλα της 
φετινής χρονιάς, ως επίσης και της περσινής και, εάν όχι, γιατί και πού 
στηρίζεται αυτή η απόφαση; 

3. Έχει υποχρέωση η αρμόδια αρχή να αναγράφει στο έντυπο 
δέσμευσης/κατάσχεσης γάλακτος τη δυνατότητα ενστάσεως από τον 
παραγωγό;  ∆ίνεται το δικαίωμα στον παραγωγό να υποβάλει ένσταση και, εάν 
όχι, ποιοι οι λόγοι για τους οποίους δεν μπορεί να το κάνει; 

4. Οι αναλύσεις του γάλακτος από τις επηρεαζόμενες κτηνοτροφικές μονάδες 
έχουν γίνει με διαπιστευμένη μέθοδο, ποιο είναι το ποσοστό λάθους της 
μεθόδου και λαμβάνεται αυτό υπόψη;  Ποιες είναι αυτές οι κτηνοτροφικές 
μονάδες και από ποιες χύθηκε το γάλα;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.491, ημερομηνίας 11 
Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρήστου 

Στυλιανίδη 

«Θέμα:  Πρόστιμα που υποβλήθηκαν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία από το 2004 μέχρι 
σήμερα για μη συμμόρφωση της με ευρωπαϊκές οδηγίες ή κανονισμούς 

 Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή σας με αρ. Φακ. 
23.06.009.04.491 και ημερομηνία 11 Οκτωβρίου, 2010 και σας πληροφορώ ότι οι 
περιπτώσεις που η Κυπριακή ∆ημοκρατία κατέβαλε προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
πρόστιμα για μη συμμόρφωσή της με ευρωπαϊκές Οδηγίες ή κανονισμούς ήταν: 

(α) η περίπτωση εισαγωγής ζάχαρης, όπου η Ε.Ε. επέβαλε προς την Κυπριακή 
∆ημοκρατία πρόστιμο ύψους €19,991.489 και 

(β) η περίπτωση της εισαγωγής ρυζιού με πρόστιμο ύψους €42.414.  

2. Παρακαλώ σημειώστε ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία ζήτησε τις επιστροφές 
προστίμων που κατέβαλε τόσο από τους εμπόρους της εισαγωγής ζάχαρης όσο και τους 
εμπόρους της εισαγωγής ρυζιού. Για την περίπτωση της εισαγωγής ζάχαρης η 
υπόθεση εκκρεμεί ακόμη ενώπιον της δικαιοσύνης αφού η ∆ημοκρατία προχώρησε με 
δικαστικά μέτρα εναντίον των εμπόρων. Για την περίπτωση της εισαγωγής του ρυζιού 
το κράτος ανάκτησε ολόκληρο σχεδόν το ποσό με εξαίρεση ένα μικρό ποσό ύψους 
€3.721 όπου ο έμπορος συνεχίζει να αρνείται να καταβάλει το οφειλόμενο ποσό και γι' 
αυτό η κυπριακή δημοκρατία προχώρησε και πάλι σε δικαστικά μέτρα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1042, 

ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, 
σε σχέση με την κατασκευή του ανελκυστήρα στην κοινότητα Καλοπαναγιώτη, το 
Τμήμα Αρχαιοτήτων αφού εξέτασε και έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία του έργου, όπως 
τη φύση του, το μέγεθος και τα υλικά του, την απόστασή του από το μοναστήρι και 
φυσικά τον τυχόν επηρεασμό του παραδοσιακού πυρήνα και της Μονής του Αγίου 
Ιωάννη Λαμπαδιστή, έδωσε την συγκατάθεση του για την εκτέλεση του έργου, θέτοντας 
συγκεκριμένους όρους και αυστηρές προδιαγραφές που μεταξύ άλλων θα 
εξασφαλίσουν την μεγαλύτερη δυνατή ένταξη του έργου στο περιβάλλον. Επίσης, 
λήφθηκε υπόψη και το γεγονός ότι το έργο θα βελτιώσει σημαντικά την 
προσβασιμότητα και την επισκεψιμότητα προς τη Μονή. 

 Τα υπόλοιπα ερωτήματα που έχουν τεθεί στην επιστολή σας για το πιο πάνω 
θέμα, έχουν ήδη απαντηθεί από τον Υπουργό Εσωτερικών, λόγω αρμοδιότητας, με 
επιστολή του με αρ. φακ.: 5.3.11.71 και ημερομηνία 22 Ιουνίου 2010.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1140, ημερομηνίας 7 Μαΐου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 3.8.2010, 
σχετικά με το αίτημα του Συνοικιακού Συμβουλίου Αγίας Φύλας και του Συνδέσμου 
Φίλων Αγίας Φύλας για διενέργεια υδατολογικής, εδαφολογικής και περιβαλλοντικής 
μελέτης για ολόκληρη την περιοχή Αγίας Φύλας, ώστε να δοθεί ικανοποιητική λύση στο 
πρόβλημα της συλλογής των ομβρίων υδάτων, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Η περιοχή της Αγίας Φύλας εμπίπτει στην περιοχή επικράτειας του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού - Αμαθούντας (Σ.Α.Λ.Α.), στο οποίο περιλαμβάνονται 
και όλες οι αστικές περιοχές της Μείζονος Λεμεσού, για τις οποίες το Συμβούλιο 
ετοίμασε Ολοκληρωμένο Σχέδιο Αποχέτευσης Ομβρίων Υδάτων ή Master Plan, με 
βάση το οποίο ετοιμάστηκε σχέδιο σταδιακής υλοποίησης σημαντικών έργων 
αποχέτευσης ομβρίων υδάτων, που υλοποιείται σύμφωνα με συγκεκριμένο 
πρόγραμμα, ανάλογα με τις χρηματοοικονομικές δυνατότητές του και την 
εκάστοτε εγκρινόμενη οικονομική συνεισφορά της Κυβέρνησης. 

(β) Το Ολοκληρωμένο Σχέδιο Αποχέτευσης Ομβρίων Υδάτων περιλαμβάνει 
διάφορες μελέτες, όπως υδρολογική και εδαφολογική μελέτη της περιοχής, 
περιβαλλοντική μελέτη, υδραυλική μελέτη, κλπ., έτσι ώστε να αποτελεί εργαλείο 
στο μακροπρόθεσμο προγραμματισμό και υλοποίηση των αναγκαίων έργων. 
Επίσης το Σ.Α.Λ.Α., σε συνεργασία με τους πέντε ∆ήμους Μείζονος Λεμεσού, 
έχει υιοθετήσει, από το 2009, τα Αειφόρα Συστήματα Αποχέτευσης Ομβρίων 
(ΑΣΑΟ), τα οποία αποσκοπούν στην ορθολογιστική διαχείριση του 
προβλήματος. 

(γ) Το Σ.Α.Λ.Α. έχει οργανώσει στην περιοχή της Αγίας Φύλας, σε συνεργασία με 
το Συνοικιακό Συμβούλιο και το Σύνδεσμο Φίλων Αγίας Φύλας, σειρά από 
ενημερωτικές συσκέψεις, με τη συμμετοχή της διεύθυνσης του Σ.Α.Λ.Α., των 
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μελών και του ίδιου του Προέδρου του Συμβουλίου, στις οποίες επεξηγήθηκαν σε 
λεπτομέρεια η στρατηγική και το πρόγραμμα του Συμβουλίου για την επίλυση των 
προβλημάτων της συλλογής/αποχέτευσης των ομβρίων υδάτων. 

(δ) Σε ό,τι αφορά την Αγία Φύλα, αναφέρεται ενημερωτικά ότι, αυτή τη στιγμή, το 
Σ.Α.Λ.Α. εκτελεί έργα αποχέτευσης λυμάτων και ομβρίων υδάτων, με βάση τα 
οποία τοποθετεί αγωγούς, μήκους 20 περίπου χιλιομέτρων, σε όλη την περιοχή 
του πυρήνα Αγίας Φύλας, συνολικής δαπάνης πέραν των €15 εκ. ενώ τους 
επόμενους μήνες αρχίζει η κατασκευή και άλλων έργων, συνολικού μήκους 10 
χλμ., δαπάνης €9 εκ. περίπου. Επιπλέον, μέχρι το τέλος του τρέχοντος έτους, 
προγραμματίζεται η κατακύρωση ακόμα μίας σύμβασης για εκτέλεση έργων 
αποχέτευσης λυμάτων και ομβρίων σε άλλες περιοχές εντός και πέριξ της Αγίας 
Φύλας, συνολικού μήκους πέραν των 60 χλμ. και ολικού κόστους μεταξύ €23 εκ. 
περίπου. 

(ε) Για περισσότερες λεπτομέρειες, διευκρινήσεις και πληροφορίες επί του 
θέματος, επισυνάπτεται σχετική έκθεση που υποβλήθηκε από τον Πρόεδρο του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας, ειδικά για σκοπούς 
ενημέρωσής σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1215, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 09/06/2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αντισύλληψη δεν αφορά θεραπεία, εντάσσεται στα πλαίσια 
προγραμματισμού οικογένειας και είναι ζήτημα κάθε ζευγαριού. 

 Το Υπουργείο Υγείας προσφέρει ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και 
προγράμματα πρόληψης δημόσιας υγείας. Ως εκ τούτου, συμβουλευτικές υπηρεσίες 
οικογενειακού προγραμματισμού προσφέρονται δωρεάν στα Κέντρα Προστασίας 
Μητρότητας και Παιδιού σε όλες τις επαρχίες, καθώς και από όλους τους 
γυναικολόγους του δημόσιου τομέα. 

 Επιπλέον, το Υπουργείο Υγείας αναγνωρίζοντας τη σημασία της σεξουαλικής 
και αναπαραγωγικής υγείας στηρίζει οικονομικά το Σύνδεσμο Οικογενειακού 
Προγραμματισμού μέσα στα πλαίσια του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών επιχορήγησης 
Οργανώσεων/Συνδέσμων/Οργανώσεων που δραστηριοποιούνται εθελοντικά στον 
τομέα της υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1228, ημερομηνίας 28 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1228 και ημερομηνία 
28.5.2010 που υποβλήθηκε από το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη, η οποία 
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αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 21.6.2010 και σας πληροφορώ για τα 
ακόλουθα: 

(α) Το Κεφάλαιο 23 του Εγκριμένου Τοπικού Σχέδιο Λάρνακας (2006) («∆ιεθνής 
Αερολιμένας Λάρνακας») διαλαμβάνει ότι για διασφάλιση των ανέσεων του 
κοινού από ψηλά επίπεδα θορύβου, κατά την εξέταση αιτήσεων για 
πολεοδομική άδεια, η Πολεοδομική Αρχή θα λαμβάνει υπόψη, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα βασικά κριτήρια που συναρτώνται με τις «καμπύλες έντασης 
θορύβου αεροσκαφών», οι οποίες επηρεάζουν ολόκληρη την έκταση του 
Αερολιμένα και επεκτείνονται και πέραν των ορίων του: 

(i) Στην περιοχή που ορίζεται από την καμπύλη θορύβου Α, επιτρέπεται 
μόνο οικιστική ανάπτυξη και υπηρεσίες που είναι απαραίτητες για τις 
αεροναυτικές δραστηριότητες, καθώς και δημόσιες υπηρεσίες που είναι 
ζωτικής σημασίας για τον πληθυσμό. 

(ii) Στην περιοχή που περιλαμβάνεται στην καμπύλη θορύβου Β και σε 
τμήμα της καμπύλης θορύβου Α που έχει ήδη αναπτυχθεί επιτρέπονται 
μόνο μεμονωμένες κατοικίες, εμπορικές, γεωργικές και κτηνοτροφικές 
δραστηριότητες.  

(iii) Στην περιοχή που περιλαμβάνεται στην καμπύλη θορύβου C 
επιτρέπονται μεμονωμένα κτίρια που αφορούν τομείς που έχουν ήδη 
αναπτυχθεί, καθώς και ανακαινίσεις και βελτιώσεις σε υφιστάμενες 
κατοικίες, νοουμένου ότι δεν επιφέρουν αύξηση της έντασης του 
πληθυσμού που θα εκτίθεται σε υπερβολικό θόρυβο.  

(iv) Άλλες αναπτύξεις είναι δυνατό να επιτραπούν αφού υποβληθεί ειδική 
μελέτη και τα αποτελέσματά της θεωρηθούν από τις αρμόδιες Αρχές ότι 
δεν επηρεάζουν την ορθή λειτουργία του Αερολιμένα ή δε δημιουργούν 
οποιοδήποτε άλλο πρόβλημα. 

 Αντίγραφο του Κεφαλαίου 23 και του Σχεδίου 8 του Τοπικού Σχέδιο Λάρνακας, 
στο οποίο δείχνονται οι «Καμπύλες Έντασης θορύβου Αεροσκαφών» επισυνάπτονται 
ως Παράρτημα 1. 

(β) Κατά ανάλογο τρόπο, στο ισχύον Εγκριμένο Τοπικό Σχέδιο Πάφου (2006), ο 
έλεγχος της ανάπτυξης βασίζεται στις πρόνοιες του Κεφαλαίου 24 («∆ιεθνής 
Αερολιμένας Πάφου») και στο Σχέδιο 7, στο οποίο δείχνονται οι «Καμπύλες 
Έντασης Θορύβου Αεροσκαφών». Αντίγραφο του Κεφαλαίου 24 και του Σχεδίου 7 
του Τοπικού Σχεδίου Πάφου επισυνάπτονται ως Παράρτημα 2. 

(γ) Στα ανωτέρω Τοπικά Σχέδια δεν υπάρχει οποιαδήποτε αναφορά σε επίπεδα 
θορύβου σε "dΒ". 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1308, 
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ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Ασύρματη επικοινωνία των ψαράδων της περιοχής Τηλλυρίας με το Κέντρο 
Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
από επαφές που είχε το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών με το Κέντρο 
Συντονισμού Έρευνας και ∆ιάσωσης, τη Λιμενική Αστυνομία και το Τμήμα Εμπορικής 
Ναυτιλίας διαφάνηκε ότι το Ράδιο Κύπρος δε διαθέτει αναμεταδότη στην περιοχή του 
Κάτω Πύργου. Ως εκ τούτου, για την καλύτερη ασύρματη επικοινωνία των ψαράδων 
της περιοχής Τηλλυρίας, το δίκτυο του Ράδιο Κύπρος χρειάζεται αναβάθμιση στην 
περιοχή. 

 Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, στα πλαίσια της εγκατάστασης νέας υποδομής 
για το Global Maritime Distress and Safety System (GMDSS), μελετά την τοποθέτηση 
αναμεταδότη στην περιοχή Τηλλυρίας. Η αναβάθμιση της υποδομής αυτής αναμένεται 
να γίνει περί τα τέλη του 2011 με αρχές του 2012, με χρηματοδότηση που θα λάβει το 
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας από την Ε.Ε. Παράλληλα, το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών είναι σε θέση να ικανοποιήσει οποιοδήποτε αίτημα χρήσης 
ραδιοσυχνοτήτων για λειτουργία του αναμεταδότη στην περιοχή αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1338, ημερομηνίας 28 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερώτησης 23.06.009.04.1338 και 
ημερομηνία 6/07/10, η οποία αφορά ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής της 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου, κ. Φειδίας Σαρίκας σχετικά με το αίτημα του ∆ήμου 
Πέγειας για δημιουργία Παραλιακού Πεζόδρομου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με βάση τη δέσμευση που ανέλαβε 
έναντι του ∆ήμου Πέγειας, προχώρησε στη διαδικασία ετοιμασίας 
προκαταρτικής μελέτης για την Α' φάση του Έργου, με στόχο την ολοκλήρωση 
της περί τις αρχές του 2011. Παράλληλα, το Έργο προωθήθηκε και εντάχθηκε 
στον προϋπολογισμό του 2011. 

(β) Ωστόσο, η μορφολογία του εδάφους, σε συνάρτηση με την ανάπτυξη της 
περιοχής που εφάπτεται του προτεινόμενου πεζόδρομου, δημιουργούν κάποιες 
επιμέρους δυσκολίες στο σχεδιασμό του, που η επίλυσή τους απαιτεί ανάλωση 
περισσότερου χρόνου. Ως εκ τούτου, το Τμήμα θα συνεργαστεί με το ∆ήμο 
Πέγειας, όπως είχε αρχικά συμφωνηθεί, ούτως ώστε να τηρηθούν τα 
χρονοδιαγράμματα για έναρξη του Έργου στα προγραμματιζόμενα χρονικά 
πλαίσια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1361, 

ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1361, 
ημερομηνίας 14 Ιουλίου, 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 
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2. Τα μέλη του Κλιμακίου Πάταξης Λαθροθηρίας ανήκουν μεν στην 
αριθμητική δύναμη της Μηχανοκίνητης Μονάδας Άμεσης ∆ράσης (Μ.Μ.Α.∆.) 
ωστόσο δεν έχουν καμία σχέση με τα συνήθη καθήκοντά της και σε καμία 
περίπτωση δεν χρησιμοποιούνται για άλλο σκοπό. Εξαίρεση αποτελεί η 
συμμετοχή τους σε ορισμένα πρόσφατα έκτακτα ειδικά καθήκοντα στα οποία 
χρησιμοποιήθηκε σχεδόν το σύνολο της δύναμης της Μ.Μ.Α.∆. 

3. Όσον αφορά την πληροφορία ότι τα αυτοκίνητα τα οποία είχαν διατεθεί 
στο Κλιμάκιο Πάταξης Λαθροθηρίας χρησιμοποιούνται από στελέχη της 
Αστυνομίας για προσωπική τους χρήση, αυτή δεν ευσταθεί. Από έρευνα που έχει 
διεξαχθεί, διαφάνηκε ότι τα οχήματα δεν χρησιμοποιούνται για προσωπικούς 
σκοπούς, παρά μόνο για υπηρεσιακά καθήκοντα. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες 
κριθούν αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.100, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ, 23.06.009.05.01.100 και ημερ. 
31/8/2010 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Τα Γραφεία Εργασίας [∆ημόσια Υπηρεσία Απασχόλησης (∆ΥΑ)] του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προσφέρουν τις 
υπηρεσίες τους στους Τουρκοκύπριους που διαμένουν στις ελεύθερες 
περιοχές και αποτείνονται για εξεύρεση εργασίας ή για πληροφόρηση σε 
θέματα απασχόλησης και κατάρτισης χωρίς καμία διάκριση. 

 Στα Γραφεία Εργασίας μπορούν επίσης να αποταθούν για εξυπηρέτηση και 
όσοι Τουρκοκύπριοι διαμένουν στα κατεχόμενα και κατέχουν κυπριακή 
ταυτότητα στη βάση της Πολιτικής της Κυβέρνησης έναντι των 
Τουρκοκυπρίων (∆έσμη Μέτρων του 2003 Παράρτημα Γ1-Εργοδότηση 
Τουρκοκυπρίων). 

2. Στον Πίνακα που ακολουθεί φαίνεται ο αριθμός των Τουρκοκυπρίων που ήταν 
εγγεγραμμένοι στα Γραφεία Εργασίας (είτε ως άνεργοι είτε απλά για εξεύρεση 
εργασίας) κατά την περίοδο Ιανουάριος 2008 - Αύγουστος 2010, καθώς επίσης 
και ο μέσος όρος κατά έτος. 

 2008 2009 2010 

ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΣ 139 252 503 

ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΣ 151 317 503 

ΜΑΡΤΙΟΣ 138 387 516 

ΑΠΡΙΛΙΟΣ 126 413 487 

ΜΑΪΟΣ 131 441 484 

ΙΟΥΝΙΟΣ 117 432 450 
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ΙΟΥΛΙΟΣ 103 440 405 

ΑΥΓΟΥΣΤΟΣ 91 423 406 

ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΣ 121 471  

ΟΚΤΩΒΡΙΟΣ 123 461  

ΝΟΕΜΒΡΙΟΣ 168 511  

∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΣ 181 501  

Μέσος Όρος 132 421 469 

3. Τα ποσοστά κατά Επαρχία των Τουρκοκυπρίων που εξυπηρετούνται από τα 
Γραφεία Εργασίας και διαμένουν στα κατεχόμενα έχουν ως ακολούθως: 

α. Λάρνακα: 74% (69 από 93 εξυπηρετούμενους) 

β. Αμμόχωστος 98% (87 από 89 εξυπηρετούμενους) 

γ. Πάφος 0% (0 από 27 εξυπηρετούμενους 

δ. Λεμεσός 0%. 

4. Όσον αφορά τον έλεγχο του ποιος είναι πράγματι άνεργος για σκοπούς 
προτεραιότητας τοποθέτησης, η ∆ημόσια Υπηρεσία Απασχόλησης στηρίζεται 
στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων στα στοιχεία των οποίων έχει άμεση 
πρόσβαση.  Αναφέρεται ενδεικτικά ότι ο αριθμός των Τουρκοκυπρίων που 
αποτάθηκαν και έλαβαν επίδομα ανεργίας ανέρχεται σε 163 και 604 για τα 
χρόνια 2008 και 2009, αντίστοιχα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.114, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Προώθηση κατασκευής κυματοθραυστών νια αντιμετώπιση της διάβρωσης 
στις παραλιακές περιοχές μεταξύ του λιμανιού Λάρνακας και του ξενοδοχείου “Λένιος” 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του έντιμου Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Μητσόπουλου και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Για την ευρύτερη περιοχή του κόλπου Λάρνακας, συνολικού μήκους 5,5 χλμ 
περίπου, που οριοθετείται από το ανατολικό όριο του λιμανιού Λάρνακας μέχρι τα 
κοινοτικά όρια Ορόκλινης-Πύλας, εκπονείται μελέτη από το Εθνικό Μετσόβιο 
Πολυτεχνείο, για την προστασία και βελτίωση της ακτής. 

 Κύριος στόχος της μελέτης είναι η προστασία της ακτής από την διάβρωση και 
η βελτίωση της ποιότητας της παραλίας, ούτως ώστε να μπορεί να είναι συμβατή με 
τουριστικές χρήσεις και χρήσεις αναψυχής. 

 Σύμφωνα με την έκθεση υπαλλακτικών λύσεων των μελετητών, στην περιοχή 
από το λιμάνι Λάρνακας μέχρι το ξενοδοχείο “Λένιος”, προτείνεται η κατασκευή 12 
κυματοθραυστών, εκ των οποίων οι 7 εμπίπτουν στα όρια της κοινότητας Ορόκλινης 
και οι 5 στα όρια του ∆ήμου Λάρνακας. Η μελέτη αυτή αναμένεται να συμπληρωθεί 
μέσα στο 2011. 
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 Η ολοκληρωμένη μελέτη των πιο πάνω έργων μαζί με πλήρη Μελέτη 
Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον - ΜΕΕΠ θα υποβληθεί στο Τμήμα 
Περιβάλλοντος για εξέταση από την αρμόδια Επιτροπή, σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου 
(Νόμος 140(1)2005 και Τροποποιητικός Νόμος 42(1)2007). 

 Εφόσον δεν προκύψει οποιοδήποτε πρόβλημα με την αξιολόγηση της μελέτης 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων από την αρμόδια Τεχνική Επιτροπή, αμέσως μετά την 
έγκριση, το Τμήμα θα προχωρήσει με τις διαδικασίες για τη σταδιακή υλοποίηση των 
έργων. 

 Η χρηματοδότηση των έργων προστασίας της παραλίας γίνεται με συνεισφορές 
της Κυβέρνησης (50%) και της Τοπικής Αρχής (50%). Εφόσον επιβεβαιωθεί ότι η 
ενδιαφερόμενη Τοπική Αρχή έχει συνάψει το δάνειο της συνεισφοράς της, προωθείται 
η διαδικασία προκήρυξης προσφορών για υλοποίηση του έργου σε συνάρτηση και με 
τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους. 

 Παράλληλα, το πρόβλημα της διάβρωσης παρακολουθείται και στις 
περιπτώσεις όπου παρατηρείται έντονη διάβρωση που χρήζει άμεσης αντιμετώπισης, 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές προχωρεί στη λήψη 
προσωρινών προστατευτικών μέτρων, όπως θωράκιση με φυσικούς ογκόλιθους, 
μέχρις ότου ολοκληρωθεί η μελέτη του Πολυτεχνείου και προωθηθούν τα μόνιμα έργα 
προστασίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.140, ημερομηνίας 30 
Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 

Κυριακίδου 

 «∆ικαίωμα ∆ιαμονής Μελών Οικογένειας Κύπριου Πολίτη ή Πολίτη της Ένωσης 
που είναι Υπήκοοι Τρίτων Χωρών 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.140 και ημερ. 30.8.2010 που υπέβαλε η Βουλευτής της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κα Στέλλα Κυριακίδου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Με βάση τις διατάξεις του άρθρου 26(2)(α) του περί του ∆ικαιώματος των 
Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να κυκλοφορούν 
και να διαμένουν ελεύθερα στη ∆ημοκρατία Νόμου του 2007, «Το διαζύγιο ή η 
ακύρωση του γάμου, δε συνεπάγεται απώλεια του δικαιώματος διαμονής των 
μελών της οικογένειας του πολίτη της Ένωσης, τα οποία δεν είναι υπήκοοι 
κράτους μέλους, αν ο γάμος διήρκεσε μέχρι την έναρξη της διαδικασίας έκδοσης 
διαζυγίου ή ακύρωσης του γάμου, τρία έτη τουλάχιστον, εκ των οποίων το ένα 
έτος στη ∆ημοκρατία». Επιπλέον, παρόλο που ο ορισμός του πολίτη της 
Ένωσης στο σχετικό νόμο εξαιρεί τους Κύπριους πολίτες, με οδηγίες του 
Υπουργείου Εσωτερικών, η εν λόγω διάταξη εφαρμόζεται κατ' αναλογία και στις 
περιπτώσεις των αλλοδαπών συζύγων των Κυπρίων πολιτών, μέχρι να 
διενεργηθούν οι απαιτούμενες τροποποιήσεις στον περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως νόμο και στους σχετικούς Κανονισμούς. 

β) Εφόσον ικανοποιείται η προϋπόθεση των τριών ετών ως ανωτέρω, συναφή 
αιτήματα ικανοποιούνται νοουμένου, ωστόσο, ότι ο/η ενδιαφερόμενος/η πληροί 
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και την επιφύλαξη του άρθρου 26(2), ότι δηλαδή «μπορεί να αποδείξει ότι είναι 
μισθωτός εργαζόμενος ή μη μισθωτός εργαζόμενος ή ότι διαθέτει επαρκείς 
πόρους για τον ίδιο και για τα μέλη της οικογένειάς του, ώστε να μην επιβαρύνει 
κατά τη διάρκεια της περιόδου διαμονής του το σύστημα κοινωνικής πρόνοιας 
της ∆ημοκρατίας και ότι διαθέτει πλήρη ασφαλιστική κάλυψη ασθένειας στη 
∆ημοκρατία...». 

γ) Στις περιπτώσεις που δεν ικανοποιείται η προϋπόθεση των τριών ετών, το 
Υπουργείο Εσωτερικών έχει δώσει οδηγίες όπως το δελτίο διαμονής/άδεια 
παραμονής των αλλοδαπών οι οποίοι βρίσκονται σε διάσταση από τον 
Ευρωπαίο ή Κύπριο σύζυγο, ανανεώνεται κανονικά μέχρι την έκδοση 
διαζυγίου, εφόσον, ωστόσο, δεν υπάρχουν άλλα στοιχεία που να επενεργούν 
διαφορετικά. Οι περιπτώσεις αυτές αντιμετωπίζονται στη βάση των 
ιδιαιτεροτήτων τους και προς τούτο λαμβάνονται σοβαρά υπόψη οι ενδείξεις 
που στοιχειοθετούν ή όχι την ύπαρξη εικονικού γάμου, οι δεσμοί που 
αναπτύσσουν τα πρόσωπα στη ∆ημοκρατία, όπως και το κατά πόσο, εντός 
ευλόγου χρονικού διαστήματος, υποβάλλεται όντως από κάποιο από τα μέρη 
αίτηση διαζυγίου. 

δ) ∆εδομένων, τέλος, των διαστάσεων που έχει λάβει το φαινόμενο των εικονικών 
γάμων, για την έκδοση ή ανανέωση του δελτίου διαμονής/άδειας παραμονής 
συζύγων Ευρωπαίων ή Κυπρίων πολιτών, καθίσταται ορισμένες φορές 
αναγκαία η διερεύνηση της γνησιότητας του γάμου και διαπίστωση της ύπαρξης 
συμβίωσης. Παρόλο που κατά κανόνα τα δελτία διαμονής/άδειες παραμονής 
εκδίδονται έγκαιρα και εντός του χρονικού πλαισίου που θέτει η νομοθεσία, οι 
έρευνες που διενεργούνται από την Υπηρεσία Αλλοδαπών και Μετανάστευσης 
της Αστυνομίας είναι δυνατό να οδηγήσουν κάποιες φορές σε καθυστέρηση 
στην έκδοση τους. Συχνή αιτία για καθυστέρηση είναι όταν, κατά τις έρευνες, τα 
εμπλεκόμενα πρόσωπα δεν εντοπίζονται έγκαιρα ή και καθόλου στις 
δηλωθείσες διευθύνσεις τους ή αλλού. 

2. Για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις, παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.181, 
ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ.23-06.009.05.01.181 
ημερομηνίας 5/10/201,0, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η 
απόφαση για ένταξη των μαθητών που προέρχονται από την κοινότητα Αστρομερίτη 
στην εκπαιδευτική περιφέρεια του Γυμνασίου Ακακίου και των μαθητών που προέρχονται από 
την κοινότητα Κυπερούντας στην εκπαιδευτική περιφέρεια Απεητείου Γυμνασίου 
Αγρού εντάσσεται στα πλαίσια στήριξης όλων των σχολικών μονάδων της υπαίθρου. 

 Στα πλαίσια αυτής της πολιτικής, οι περιπτώσεις όπου μαθητές από τις επηρεαζόμενες 
κοινότητες αιτηθούν τη μετεγγραφή τους στο Γυμνάσιο Σολέας, εξετάζονται με βάση 
τους ισχύοντες κανονισμούς και με γνώμονα τον αριθμό των μαθητών που έχουν 
εγγραφεί στο κάθε επηρεαζόμενο σχολείο, με απώτερο στόχο ο αριθμός των μαθητών των 
τριών επηρεαζόμενων Γυμνασίων να κυμαίνεται σε ικανοποιητικά επίπεδα, ώστε να 
μην επηρεάζεται αρνητικά η λειτουργικότητά τους. 
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 Οποιαδήποτε αλλαγή στην εκπαιδευτική περιφέρεια του Γυμνασίου-Λυκείου 
Σολέας ενδέχεται, σε περίπτωση που μεγάλος αριθμός μαθητών από τις 
επηρεαζόμενες κοινότητες επιλέξει να εγγραφεί στο Γυμνάσιο Σολέας, να προκαλέσει 
στεγαστικά προβλήματα στη σχολική μονάδα και λειτουργικά προβλήματα λόγω μείωσης του 
αριθμού των μαθητών στα Γυμνάσια Ακακίου και Αγρού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.190, 
ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημ. 30/09/2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας αναφέρω τα εξής: 

1. Η πτυχή της διαφυλικής εκπαίδευσης/ρόλος των δύο φύλων, έχει ληφθεί πολύ 
σοβαρά υπόψη στα Νέα Αναλυτικά Προγράμματα των δημόσιων σχολείων που 
προωθούνται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. Για τη διαθεματική 
αυτή έννοια, έχει παραχθεί ξεχωριστό έντυπο στα πλαίσια της εκπόνησης 
υλικού για τον εκπαιδευτικό (επισυνάπτεται). 

2. Ήδη, στις δράσεις του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και συγκεκριμένα 
της Υπηρεσίας Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής (ΥΣΕΑ) έχουν 
περιληφθεί τα θέματα που θίγετε και η όλη προώθησή τους παρακολουθείται 
από τη Συντονιστική Επιτροπή για θέματα Ισότητας Φύλου στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού. Για το θέμα, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
προωθούν, στα πλαίσια Μνημονίου συνεργασίας, μελέτη ανεξάρτητου 
εμπειρογνώμονα για τις επαγγελματικές επιλογές των μαθητών, αλλά και για 
την επιμόρφωση των εκπαιδευτικών ΥΣΕΑ. 

3. Η κατάσταση της συμμετοχής της γυναίκας στη διεύθυνση σχολικών μονάδων 
περιγράφεται αδρομερώς με βάση τα επίσημα στοιχεία της Στατιστικής 
Υπηρεσίας (2009), ως εξής: ποσοστό 75% του διευθυντικού προσωπικού 
σχολείων της ∆ημοτικής Εκπαίδευσης είναι γυναίκες, ενώ το αντίστοιχο 
ποσοστό στη Μέση Εκπαίδευση είναι 54%. Στις θέσεις Επιθεωρητή, στη 
∆ημοτική Εκπαίδευση ποσοστό 48,8% είναι γυναίκες και στη Μέση 
Εκπαίδευση, ποσοστό 34,2%. Στις θέσεις ανώτερων εκπαιδευτικών λειτουργών 
(Επιθεωρητών και Πρώτων Λειτουργών) το ποσοστό των γυναικών μειώνεται 
στο 20% (∆ημοτική Εκπαίδευση) και 14,2% (Μέση Εκπαίδευση). Η γυναικεία 
συμμετοχή στην διεύθυνση των σχολικών μονάδων έχει ανοδική πορεία. 
Επιπλέον, το γεγονός ότι η μεγάλη συμμετοχή γυναικών στη βάση της 
επαγγελματικής πυραμίδας (81% των εκπαιδευτικών στην ∆ημοτική 
Εκπαίδευση και 61% στη Μέση Εκπαίδευση) είναι γυναίκες, υποδηλώνει ότι 
υπάρχουν περιθώρια για διεύρυνση της συμμετοχής αυτής στις ανώτερες 
βαθμίδες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.191, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγγελου Βότση 

«Θέμα:  Κυκλοφοριακή συμφόρηση που παρατηρείται σε δύο κεντρικές συμβολές στη 
Λεμεσό που ελέγχονται με φώτα τροχαίας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων προβαίνει σε επιτόπιες καταμετρήσεις της κυκλοφορίας, 
παρακολουθεί και ρυθμίζει τις μονάδες των φώτων τροχαίας σε τακτά χρονικά 
διαστήματα ενώ σημαντικός αριθμός ρυθμίζεται μέσω του Περιφερειακού Συστήματος 
της Κυκλοφορίας (SCOOT). Σχετικά με την κυκλοφοριακή συμφόρηση που 
παρατηρείται στις δύο υπό αναφορά συμβολές στη Λεμεσό που ελέγχονται με φώτα 
τροχαίας αναφέρονται τα εξής: 

1.0  Συμβολή του Παραλιακού ∆ρόμου Λεμεσού με τη Λεωφόρο Μακαρίου Γ΄ 
(Φώτα Τροχαίας Εναέριος) 

1.1 Στα φώτα τροχαίας στη συμβολή του Παραλιακού ∆ρόμου με τη Λεωφόρο 
Μακαρίου Γ΄ (Εναέριος) έχουν παρατηρηθεί προβλήματα οδικής ασφάλειας και 
λειτουργικότητας τα οποία εστιάζονται στα εξής: 

α) Ψηλές ταχύτητες και παραβιάσεις των ενδείξεων των φωτεινών 
σηματοδοτών προκαλώντας οδικά δυστυχήματα ιδιαίτερα σε σχέση με 
τις δεξιόστροφες κινήσεις. 

β) Ανεξέλεγκτη διασταύρωση πεζών στο ανατολικό σκέλος του Παραλιακού 
∆ρόμου. 

γ) Παράνομη στάθμευση στην αριστερή λωρίδα της Λεωφόρου Μακαρίου 
Γ΄. 

1.2  Για την απάμβλυνση των πιο πάνω προβλημάτων το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
έχει ετοιμάσει συγκεκριμένες εισηγήσεις που έχουν ήδη αποσταλεί για έγκριση 
στο ∆ήμο Λεμεσού, ο οποίος είναι η Αρμόδια Αρχή. Επειδή η συμβολή αυτή 
περιλαμβάνεται στα Μελανά Σημεία (Black Spots) του οδικού δικτύου η δαπάνη 
θα καλυφθεί εξ ολοκλήρου από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. Τα προτεινόμενα 
μέτρα αφορούν: 

(i) Απαγόρευση της δεξιόστροφης κίνησης από τη Λεωφόρο Μακαρίου Γ΄ 
προς τον Παραλιακό ∆ρόμο (με κατεύθυνση την Επίχωση). Η διακίνηση 
οχημάτων μπορεί να γίνεται εύκολα μέσω της φωτοελεγχόμενης 
συμβολής του Παραλιακού ∆ρόμου με την οδό Λόρδου Βύρωνος. Η 
διευθέτηση αυτή προϋπήρχε και διεξάγονταν για πολλά χρόνια πριν την 
αναβάθμιση του Παραλιακού ∆ρόμου χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα. Με 
την απαγόρευση της δεξιόστροφης κίνησης δίνεται και η δυνατότητα για 
την προώθηση των πιο κάτω: 

(ii) Απλούστευση της λειτουργίας των φάσεων των φώτων τροχαίας με 
αποκλειστική χρήση πράσινου ξεχωριστά για κάθε πορεία ως εξής: 

  Φάση Ι: πράσινο για τον Παραλιακό ∆ρόμο (ανατολικά) και 
πράσινο βέλος δεξιάς στροφής προς τη Λεωφόρο 
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Μακαρίου Γ΄ με ταυτόχρονο πράσινο βέλος αριστερής 
στροφής από τη Λεωφόρο Μακαρίου Γ΄ 

  Φάση ΙΙ: πράσινο Παραλιακού ∆ρόμου (δυτικά) 

  Φάση III: Πεζοί (όταν ζητηθεί ή και παράλληλα με τις φάσεις (Ι) και (II) 
πιο πάνω). 

  Η ρύθμιση αυτή ξεχωριστών ενδείξεων για κάθε κατεύθυνση έχει 
εφαρμοστεί και σε άλλες συμβολές με αποτέλεσμα τη μείωση των οδικών 
δυστυχημάτων από 95-100%. 

 (iii) ∆ημιουργία παρόδιων χώρων στάθμευσης στη Λεωφόρο Μακαρίου Γ΄ 
όπου σήμερα υπάρχουν μόνιμα παράνομα σταθμευμένα οχήματα. 

 (iv) ∆ιαπλάτυνση της κεντρικής νησίδας στη Λεωφόρο Μακαρίου Γ΄ για 
διευκόλυνση και μεγαλύτερη ασφάλεια στη διακίνηση των πεζών. 

 (ν) ∆ημιουργία διάβασης πεζών Σταμάτης/Γρηγόρης τεθλασμένου τύπου 
στο ανατολικό σκέλος του Παραλιακού ∆ρόμου με μικρή μείωση του 
πλάτους των λωρίδων κυκλοφορίας και μετακίνηση των πασσάλων των 
φώτων τροχαίας ελαφρώς ανατολικά. 

 (vi) Αντικατάσταση των φωτεινών σηματοδοτών με νέου τύπου “LED-Light 
Emitting Diode”, τα οποία παρέχουν μέχρι 55% εξοικονόμηση ενέργειας, 
βελτίωση λειτουργικότητας και οδικής ασφάλειας και χρειάζονται 
λιγότερη συντήρηση. 

1.3 Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων αναμένει την έγκριση του ∆ήμου Λεμεσού για τις 
πιο πάνω εισηγήσεις ώστε να προβεί στην υλοποίησή τους. 

2.0. Συμβολή της Λεωφόρου Μακαρίου Γ΄ (Μέσα Γειτονιά) με την οδό Στ. 
Στυλιανίδη 

2.1. Όσον αφορά τις καθυστερήσεις που παρατηρήθηκαν στα φώτα τροχαίας στη 
συμβολή της Λεωφόρου Μακαρίου Γ΄ με την οδό Στ. Στυλιανίδη (νοτίως του 
κυκλοφοριακού κόμβου της Μέσα Γειτονιάς) και στη γύρω περιοχή έχει 
διαπιστωθεί ότι αυτές οφείλονται σε εργασίες που διεξάγονταν στην περιοχή 
από άλλες Υπηρεσίες (Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λεμεσού Αμαθούντος). 
Ανεξάρτητα αυτού το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων παρακολουθεί τη διαχείριση της 
τροχαίας και όπου κριθεί απαραίτητο θα γίνουν οι ανάλογες τροποποιήσεις στη 
ρύθμιση των φώτων τροχαίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.211, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και συγκεκριμένα στο ερώτημα σας για τα 
φαινόμενα της θαλάσσιας ρύπανσης που παρατηρήθηκαν στην περιοχή «Μπάνια 
Πάφου», και τις υποψίες που εκφράσατε ως προς τους πιθανούς ρυπαίνοντες, και θα 
ήθελα να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 
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 Η Αρχή Λιμένων Κύπρου, ως ιδιοκτήτης και διαχειριστής του λιμανιού Πάφου, 
στο οποίο ελλιμενίζονται και τα μικρά κρουαζιερόπλοια παράκτιων τουριστικών 
πλόων, έχει δημιουργήσει την υποδομή για την παραλαβή των λυμάτων με βυτιοφόρο 
καθώς και των άλλων αποβλήτων (πετρελαιοειδή κατάλοιπα και σκύβαλα) από τα 
ελλιμενισμένα πλοιάρια και σκάφη. 

 Συγκεκριμένα, βυτιοφόρο που έχει εκμισθωθεί από την Αρχή Λιμένων Κύπρου 
παραλαμβάνει τα λύματα των σκαφών σε προκαθορισμένη ώρα τουλάχιστον μία 
φορά τη εβδομάδα. Όσον αφορά τα άλλα απόβλητα, η Αρχή διατηρεί σύστημα 
παραλαβής και παράδοσης αυτών σε εγκεκριμένη ευκολία υποδοχής. Συνεπώς, έχω 
την άποψη ότι, επειδή υπάρχει πλήρης ευχέρεια παράδοσης των αποβλήτων των 
σκαφών με πολύ μικρή χρέωση, λογικά, δεν συντρέχουν λόγοι για τον ιδιοκτήτη ή το 
πλήρωμα σκάφους να μην διαχειρίζεται ορθολογιστικά τα σκουπίδια και να 
απορρίπτει αυτά παράνομα στη θάλασσα. 

 Έχει ειπωθεί πλειστάκις ότι για τη ρύπανση της θαλάσσιας αυτής περιοχής 
ευθύνονται τα μικρά τουριστικά σκάφη, χωρίς όμως μέχρι σήμερα να έχει ληφθεί 
συγκεκριμένη ή ονομαστική καταγγελία. Σημειώνεται ότι η Αρχή Λιμένων Κύπρου έχει 
διευθετήσει μέσον παραλαβής λυμάτων το οποίο εκμισθώνεται από τους πλοιοκτήτες 
επαγγελματικών τουριστικών σκαφών, σύμφωνα με την αρχή «ο ρυπαίνων 
πληρώνει». 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι σύμφωνα με το άρθρο 6 του νόμου 57/1989 όπως 
τροποποιήθηκε, οποιαδήποτε απόρριψη λυμάτων στη θάλασσα απαγορεύεται 
αυστηρά από τη νομοθεσία, και οποιοσδήποτε κριθεί ένοχος σύμφωνα με το άρθρο 
18(1) του ιδίου νόμου, υπόκειται σε ποινή μέχρι και 854.300 (οκτακόσιες πενήντα 
τέσσερεις χιλιάδες και τριακόσια) ευρώ και φυλάκιση μέχρι και πέντε χρόνια ή και τις 
δύο αυτές ποινές. Επίσης, σύμφωνα με το άρθρο 19(1), η αρμόδια αρχή έχει το 
δικαίωμα επιβολής διοικητικού προστίμου μέχρι και 8.534 (οκτώ χιλιάδες πεντακόσια 
τριάντα τέσσερα ) ευρώ. 

 Καταλήγω λοιπόν στο συμπέρασμα ότι οι υποψίες για τις πηγές της ρύπανσης 
στην εν λόγω περιοχή θα πρέπει να εστιαστούν αλλού, όπως σκουπίδια από τους 
λουόμενους που πετάγονται στην παραλία σε γειτονική περιοχή και από άλλες 
παράκτιες εγκαταστάσεις ή δραστηριότητες για τις οποίες το Υπουργείο μου δεν έχει 
αρμοδιότητα. Επίσης η ρύπανση πιθανώς να προκαλείται και από τα πολυδύναμα 
αλιευτικά σκάφη τα οποία διατηρούν πλήρωμα που μένει στο σκάφος αλλά δεν έχουν 
δεξαμενές συγκράτησης λυμάτων. Τα σκάφη αυτά εργάζονται συνήθως από τους 
μήνες Μάιο μέχρι Αύγουστο. Να σημειωθεί ότι τα αλιευτικά σκάφη είναι ευθύνη του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών. 

 ∆ράττομαι αυτής της ευκαιρίας για να απευθύνω πρόσκληση τόσο σε εσάς όσο 
και σε άλλους ενδιαφερόμενους Βουλευτές για κοινή επιτόπια επίσκεψη στο λιμάνι 
Πάφου ή σε όποιο άλλο λιμάνι επιθυμείτε, όπου θα μπορείτε να ενημερωθείτε για την 
υποδομή περισυλλογής των αποβλήτων καθώς και για τα μέτρα που λαμβάνονται για 
την προστασία του θαλάσσιου περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.221, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας ενημερώνω ότι για σκοπούς 
εφαρμογής της νομοθεσίας για την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων Εντεταλμένοι 
Επιθεωρητές της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού (αρμόδια αρχή) διενεργούν τις ακόλουθες επιθεωρήσεις και ελέγχους: 

(α) Επιθεωρήσεις στα γραφεία των οικοδομικών αρχών για να διαπιστωθεί κατά 
πόσο τα έγγραφα που κατατίθενται στο στάδιο υποβολής αίτησης για εξασφάλιση 
άδειας οικοδομής είναι σύμφωνα με τις απαιτήσεις της νομοθεσίας. 

 Μέχρι τις 22/10/2010 πραγματοποιήθηκαν συνολικά, σε όλες τις επαρχίες, 426 
έλεγχοι. Σε 100 περιπτώσεις διαπιστώθηκαν παραλείψεις και λάθη, τα οποία όμως 
διορθώθηκαν από τους μελετητές μετά από παρέμβαση και καθοδήγηση της 
Υπηρεσίας Ενέργειας. Ο αριθμός των επιθεωρήσεων ανά επαρχία φαίνεται στον 
Πίνακα που ακολουθεί.  

Επιθεωρήσεις σε Οικοδομικές Αρχές 

Επαρχία Αρ. Φακέλων που 
επιθεωρήθηκαν 

Αρ. Φακέλων με λάθη και 
παραλείψεις 

Ποσοστό 

% 

Λευκωσία 200 50 25 

Λεμεσός 48 14 29 

Λάρνακα 50 10 20 

Αμμόχωστος 23 5 22 

Πάφος 108 21 19 

ΣΥΝΟΛΟ 426 100 23 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι τον τελευταίο καιρό λόγω των συστηματικών ελέγχων που 
διενεργούνται ο αριθμός των φακέλων με λάθη και παραλείψεις που 
εντοπίζονται έχει μειωθεί σημαντικά. 

(β) Επί τόπου επιθεωρήσεις σε ανεγειρόμενες οικοδομές για να διαπιστωθεί κατά 
πόσο εφαρμόζονται και στην πράξη τα μέτρα για θερμομόνωση του κελύφους. 

 Μέχρι τις 22/10/2010 διενεργήθηκαν συνολικά, σε όλες τις επαρχίες, 898 
επισκέψεις σε εργοτάξια. Τα αποτελέσματα των επισκέψεων φαίνονται στον πιο 
κάτω Πίνακα. 

Επαρχία Αρ. 
επισκέψεων 

σε 
εργοτάξια 

+ (*) 

Αρ. οικοδομών 
που 

επιθεωρήθηκαν 

(*) 

Αρ. 
οικοδομών 

με 
παραβίαση 

Αρ. ιδιοκτητών 
που 

συμμορφώθηκαν 

Λευκωσία 677 283 19 5 

Λεμεσός 22 5 0 - 
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Λάρνακα 11 4 0 - 

Αμμόχωστος ∆εν έγιναν - - - 

Πάφος 188 37 3 0 

ΣΥΝΟΛΟ 898 329 22 5 

 (*)  Η επίσκεψη πραγματοποιείται χωρίς ο Επιθεωρητής να γνωρίζει σε ποιο 
ακριβώς στάδιο βρίσκεται η οικοδομή. Σε περίπτωση που κατά την επίσκεψη δεν 
είναι δυνατή η επιθεώρηση, διευθετείται νέα επίσκεψη σε εύθετο χρόνο. 

 Για τις περιπτώσεις των ιδιοκτητών που δεν συμμορφώθηκαν, θα ζητηθεί η 
άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για τον τρόπο χειρισμού των 
περιπτώσεων αυτών. 

(γ) ∆ειγματοληπτικός έλεγχος των Πιστοποιητικών Ενεργειακής Απόδοσης (ΠΕΑ) 
κτιρίων που εκδίδουν οι Ειδικευμένοι Εμπειρογνώμονες και υποβάλλουν στην 
Υπηρεσία Ενέργειας για καταχώρηση στο Μητρώο. 

 Μέχρι τις 22/10/2010 εκδόθηκαν συνολικά 1977 ΠΕΑ από 106 Ειδικευμένους 
Εμπειρογνώμονες. Πραγματοποιήθηκε έλεγχος σε 332 ΠΕΑ και από αυτά 
ακυρώθηκαν (και επανεκδόθηκαν) 103 λόγω λανθασμένων υπολογισμών. 

(δ) ∆ειγματοληπτικός έλεγχος σε Αρχεία που οφείλουν να διατηρούν οι Ειδικευμένοι 
Εμπειρογνώμονες. 

 Μέχρι σήμερα έγινε έλεγχος σε 7 από τα 106 Αρχεία που υπάρχουν. 

2. Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι στη διάθεσή σας, 
για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις σχετικά με 
τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.266, ημερομηνίας 8 

Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.05.01.266 και ημερ. 8 
Οκτωβρίου 2010 για το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα ακόλουθα: 

 Το επίδομα για άτομα με βαριάς μορφής κινητική αναπηρία 
αναπροσαρμόσθηκε τον Ιούλιο του 2010 και ανέρχεται στα €319,38 το μήνα. Το εν 
λόγω επίδομα είναι συνδεδεμένο με την ΑΤΑ και αναπροσαρμόζεται δύο φορές το 
χρόνο. Το 2009, το ποσό που δαπανήθηκε για το επίδομα για άτομα με βαριάς 
μορφής κινητική αναπηρία ανήλθε στα €5.631.472. Στον προϋπολογισμό του 2010 
περιλήφθηκε το ποσό των €5.952.600 και στον προϋπολογισμό του 2011 το ποσό 
των €6.725.760. 

 Σε ό,τι αφορά το δημόσιο βοήθημα την 1.7.2010 δεν αυξήθηκε με βάση τη 
νομοθεσία περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων λόγω του ότι το ποσοστό αύξησης του ∆είκτη 
Τιμών Καταναλωτή επιλεγμένων αγαθών ήταν αρνητικό και μετά από απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου παρέμεινε σταθερό. Με βάση στοιχεία από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας, το 35% περίπου των ληπτών δημοσίου βοηθήματος είναι 
άτομα με αναπηρίες. Η δαπάνη για τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος ατόμων με 
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αναπηρίες συμπεριλαμβάνει το ύψος του δημοσίου βοηθήματος για βασικές ανάγκες, 
το αναπηρικό και τη φροντίδα. Το 2008 ανήλθε σε €19.260.000 περίπου, το 2009 σε 
€22.320.000 και για το 2010 εκτιμάται ότι η δαπάνη θα ανέλθει περίπου σε 
€22.692.000. 

 Στα πλαίσια της στοχευμένης κοινωνικής πολιτικής που προωθεί η Κυβέρνηση, 
τα άτομα με αναπηρίες εντάσσονται στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού. Η 
Κυβέρνηση σκοπεύει να συνεχίσει την υλοποίηση των διαφόρων σχεδίων που 
βρίσκονται σε ισχύ και στόχο έχουν την οικονομική αρωγή των ατόμων με 
αναπηρίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

  Λοιπόν, θα αρχίσει τώρα το Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για 
συζήτηση.  Θα ολοκληρωθεί σήμερα η συζήτησις του ακόλουθου θέματος:  Έκθεση 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Οι 
δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι 
τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και 
οι προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)», 
αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα    
«Οι δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για παραγωγή 
ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα     
μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των 
δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή 

Ένωση (20% μέχρι το 2020)» 

Παρόντες: 

 Νίκος Κλεάνθους, πρόεδρος   Φειδίας Σαρίκας 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου   ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Τάκης Χατζηγεωργίου  

 Χρήστος Στυλιανίδης  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Τάσος Μητσόπουλος   Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε αυτεπάγγελτα 
το υπό αναφορά θέμα, έπειτα από πρόταση του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους.  Το 
θέμα συζητήθηκε σε δύο συνεδρίες της επιτροπής, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 
και 17 Φεβρουαρίου 2009.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, ο πρόεδρος της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ), ο διαχειριστής του Συστήματος Μεταφοράς (∆ΣΜ), 
εκπρόσωποι της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (AHK), του Συνδέσμου Εταιρειών 
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Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας Κύπρου, του Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας Κύπρου, 
του ΕΤΕΚ και της Ομοσπονδίας Οικολογικών και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων 
Κύπρου. 

 Εισάγοντας το υπό συζήτηση θέμα, ο κ Νίκος Κλεάνθους ανέφερε ότι αυτό 
ενεγράφη στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, με σκοπό να 
ενημερωθούν τα μέλη της επιτροπής και να εξεταστεί το κατά πόσο η Κύπρος είναι σε 
θέση να επιτύχει τους στόχους που έθεσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναφορικά με την 
παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (ΑΠΕ).  

 Κατά τη συζήτηση που ακολούθησε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέφερε ότι, για να επιτευχθούν οι στόχοι που 
έθεσε η ΕΕ, η κυβέρνηση προέβη στη σύσταση συστήματος στήριξης του τομέα των 
ΑΠΕ με την παροχή χορηγιών στους ενδιαφερομένους για την περίοδο 2008-2010 και 
τη θέσπιση του θεσμού του πιστοποιητικού προέλευσης της ενέργειας που παράγεται 
από ΑΠΕ.  Παράλληλα, η ΑΗΚ ανέλαβε την υποχρέωση για την αγορά όλης της 
ηλεκτρικής ενέργειας που θα παράγεται από τις εν λόγω ΑΠΕ σε συμφέρουσες τιμές 
για τους επενδυτές.  Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, στα πλαίσια της εφαρμογής 
της πολιτικής της κυβέρνησης για τις ΑΠΕ, δημιουργήθηκε ειδικό ταμείο που 
χρηματοδοτείται με την επιβολή τέλους 22 σεντ ανά kWh σε κάθε καταναλωτή.  Με 
τον τρόπο αυτό εξασφαλίζεται ετησίως ποσό €10.000.000 για τη χρηματοδότηση 
επενδύσεων στον τομέα των ΑΠΕ.   

 Οι ενδεικτικοί στόχοι που τέθηκαν στη βάση του πρώτου σχεδίου δράσης για 
τις ΑΠΕ είναι η αύξηση της ηλεκτροπαραγωγής με τη χρήση ΑΠΕ από μηδενική βάση 
σε ποσοστό 6% επί της συνολικής παραγωγής ηλεκτρισμού για την περίοδο 2002-
2010.  Παράλληλα, όπως ο ίδιος πρόσθεσε, σκοπείται ο διπλασιασμός της 
συνεισφοράς των ΑΠΕ στη συνολική ενεργειακή κατανάλωση από 1,9%, που ήταν το 
1997, σε 3,8% μέχρι το 2010.  Η επίτευξη των στόχων που τέθηκαν, όπως ανέφερε, 
προϋποθέτει την προώθηση της δυνατότητας παραγωγής 109 MW αιολικής 
ενέργειας, 4,21 MW ηλιακής ενέργειας και 9,51 MW με χρήση βιομάζας, ενώ μέχρι το 
∆εκέμβριο του 2008 δημιουργήθηκαν εγκαταστάσεις παραγωγής συνολικά 5,19 MW 
από ΑΠΕ, τα οποία αποτελούνται από 2,13 MW ηλιακής ενέργειας και 3,06 MW από 
χρήση βιομάζας, αφού μέχρι σήμερα δεν έχουν δημιουργηθεί αιολικά πάρκα, παρ’ όλο 
που το ενδιαφέρον ήταν πολύ μεγάλο, καθώς υπήρξαν προβλήματα στην 
αδειοδότησή τους.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τον ίδιο, παρ’ όλο που έχουν εγκριθεί 
αιτήσεις για την εγκατάσταση αιολικών συστημάτων με δυνατότητα παραγωγής 169 
MW, η καθυστέρηση στην υλοποίησή τους οφείλεται στις διαδικασίες εξασφάλισης 
των αδειών, στην αντίδραση των κοινοτήτων και στην επανεξέταση του τιμολογιακού 
πλαισίου από τους αρμόδιους φορείς.   

 Το 2008, πρόσθεσε ο ίδιος εκπρόσωπος, η συνεισφορά των ΑΠΕ στην 
κατανάλωση ηλεκτρισμού ανήλθε στο 0,83%, ποσοστό που απέχει κατά πολύ από 
τους στόχους που τέθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την περίοδο μέχρι το 
2010, οι οποίοι, όπως επισήμανε, δεν είναι υποχρεωτικοί αλλά ενδεικτικοί.   

 Αναφορικά με το στόχο που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έθεσε για την περίοδο 
2010-2020, ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ενέργειας ανέφερε ότι αφορά την 
υποχρεωτική αύξηση της συνεισφοράς των ΑΠΕ στην τελική κατανάλωση ηλεκτρικής 
ενέργειας στην ΕΕ στο 20%.  Το ποσοστό της παραγόμενης ενέργειας από ΑΠΕ που 
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θα πρέπει να παράγεται στην Κύπρο μέχρι το 2020 ανέρχεται σε 13%.  Η Κύπρος 
πέτυχε τη μείωση του στόχου από 20% σε 13%, έπειτα από παραστάσεις στην ΕΕ, 
αφού κρίθηκε ότι με τα σημερινά δεδομένα το οικονομικά εκμεταλλεύσιμο δυναμικό 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ στην Κύπρο περιορίζεται στο 8-9%.  Οι 
επιμέρους στόχοι χρήσης ΑΠΕ κατά την περίοδο 2010-2020 καθορίστηκαν στο 5% για 
την περίοδο 2011-2012, 6% για την περίοδο 2013-2014, 7,5% για την περίοδο 2015-
2016 και 9,5% για την περίοδο 2017-2018.   

 Για την επίτευξη των μεσοπρόθεσμων και των μακροπρόθεσμων στόχων που 
έχουν τεθεί, η κυβέρνηση προωθεί την αναθεώρηση του σχεδίου παροχής χορηγιών, 
τον καταρτισμό νέου σχεδίου δράσης για την περίοδο 2009-2013, το οποίο, όπως 
τόνισε, δεν είναι στατικό, αλλά αναθεωρείται ανάλογα με τις αλλαγές της τεχνολογίας 
που ενδεχομένως να προκύψουν κατά τη διάρκειά του, και τη διεξαγωγή 
ενημερωτικής και διαφωτιστικής εκστρατείας του κοινού σχετικά με τις τελευταίες 
εξελίξεις στον τομέα των ΑΠΕ.  Τέλος, ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ενέργειας 
κατέθεσε στην επιτροπή ενημερωτικό σημείωμα για τις ΑΠΕ, στο οποίο 
περιλαμβάνονται πληροφορίες αναφορικά με τους στόχους, τις ενέργειες και την 
πολιτική της κυβέρνησης στον τομέα των ΑΠΕ. 

 Ο Ρυθμιστής Ενέργειας, σχολιάζοντας την κατάσταση που επικρατεί στον 
τομέα των ΑΠΕ στην Κύπρο, ανέφερε ότι υπήρξαν σοβαρές καθυστερήσεις στην 
υλοποίηση των στόχων που τέθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αλλά, με την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 30ής ∆εκεμβρίου 2008, έγινε ένα πολύ 
σημαντικό βήμα για την ουσιαστική προώθηση των ΑΠΕ στην Κύπρο.  Σχολιάζοντας 
το νέο σχέδιο χορηγιών για τις ΑΠΕ, που εκπονήθηκε από την Υπηρεσία Ενέργειας, ο 
ρυθμιστής επισήμανε ότι η ΡΑΕΚ κρίνει ότι αυτό περιλαμβάνει ανεπαρκή κίνητρα για 
την προώθηση των φωτοβολταϊκών, αφού η περίοδος απόσβεσης μιας επένδυσης σε 
αυτά ανέρχεται γύρω στα δεκαπέντε χρόνια, με αποτέλεσμα τα εν λόγω συστήματα να 
εγκαθίστανται μόνο από πρόσωπα με αυξημένη περιβαλλοντική ευαισθησία.  

 Απαντώντας σε σειρά ερωτημάτων, ο ρυθμιστής ανέφερε ειδικότερα τα 
ακόλουθα:  

1. Το μέγιστο όριο των 150 kW, που περιλαμβάνει το σχέδιο χορηγιών για 
επενδύσεις σε φωτοβολταϊκά συστήματα, κρίνεται ως πολύ περιοριστικό για 
τους επενδυτές, ενώ το μέγιστο όριο των 25 MW για τα ηλιοθερμικά 
συστήματα, παρ’ όλο που εκ πρώτης όψεως παρουσιάζεται ως ικανοποιητικό, 
προτείνεται να αυξηθεί σε 50 MW, για να εξυπηρετήσει καλύτερα τις ανάγκες 
των αιτητών.  Παράλληλα, το μέγιστο όριο των 165 MW, που προβλέπεται για 
τα αιολικά συστήματα, θα πρέπει να αυξηθεί, αφού υπάρχει μεγαλύτερο αιολικό 
δυναμικό στην Κύπρο. 

2. Η πρακτική αναθεώρησης των σχεδίων χορηγιών κάθε τέσσερα χρόνια 
λειτουργεί ως αντικίνητρο για τους επενδυτές στον τομέα των ΑΠΕ, αφού οι 
εγγυημένες τιμές αγοράς του ηλεκτρισμού που θα παράγουν τα συστήματά 
τους δεν καλύπτουν ολόκληρη την περίοδο απόσβεσης της εν λόγω επένδυσής 
τους, καθιστώντας την κερδοφορία της επένδυσης αβέβαιη.  Συνεπώς, έγινε 
εισήγηση από τη ΡΑΕΚ για την επέκταση της ισχύος των εκάστοτε σχεδίων 
από τέσσερα σε είκοσι χρόνια.  
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3. Το ειδικό ταμείο για την προώθηση των ΑΠΕ δε διαθέτει αρκετά χρήματα για 
χρηματοδότηση των σχεδίων που ανακοινώνονται και θα πρέπει να ληφθούν 
μέτρα από το Υπουργείο Οικονομικών για την ενίσχυσή του.  Η ΡΑΕΚ έχει ήδη 
εισηγηθεί να αυξηθεί η χρέωση των καταναλωτών για τις ΑΠΕ ανά kWh 
ηλεκτρικής ενέργειας που καταναλώνουν, εκτιμώντας ότι, αν η εν λόγω χρέωση 
αυξηθεί κατά 50 σεντ τη διμηνία, το ειδικό ταμείο για τις ΑΠΕ θα ενισχυθεί 
σημαντικά.  

4. Η μείωση του στόχου συνεισφοράς των ΑΠΕ στο ενεργειακό ισοζύγιο της 
Κύπρου από 20% σε 13% για την περίοδο 2010-2020 βρίσκει τη ΡΑΕΚ 
αντίθετη, αφού η Κύπρος δε διαθέτει τους δικούς της ενεργειακούς πόρους και, 
συνεπώς, θα έπρεπε να επικεντρωθεί στις ΑΠΕ, για να απεξαρτηθεί από τις 
εισαγόμενες ορυκτές μορφές ενέργειας.  

5. Υπάρχει άμεση ανάγκη απλοποίησης της διαδικασίας εξασφάλισης 
πολεοδομικής άδειας για εγκαταστάσεις ΑΠΕ, αφού σε πολλές περιπτώσεις 
παρατηρούνται αδικαιολόγητες καθυστερήσεις στις εν λόγω διαδικασίες, όπως 
για παράδειγμα η αδυναμία αδειοδότησης συγκεκριμένης εγκατάστασης που 
δύναται να λειτουργήσει εντός του 2010, διότι η εν λόγω γεννήτρια εκτείνεται 
περίπου 25 μέτρα εκτός του μισθωμένου οικοπέδου όπου θα ανεγερθεί. 
Ανάλογες καθυστερήσεις παρατηρούνται επίσης και στη μίσθωση 
βιομηχανικών τεμαχίων για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων. 

6. Η ΡΑΕΚ εξέδωσε είκοσι επτά άδειες για αιολικά πάρκα, για τις επτά εκ των 
οποίων υπάρχουν αντιδράσεις από τις κοινότητες όπου πρόκειται να 
εγκατασταθούν οι ανεμογεννήτριες.  Ο ρυθμιστής διευκρίνισε ότι για σκοπούς 
επίσπευσης της διαδικασίας αδειοδότησης η ΡΑΕΚ εκδίδει προκαταρκτική 
άδεια, όπου υπάρχουν δεδομένα που να αποδεικνύουν ότι υπάρχει δυναμικό 
για παραγωγή ενέργειας, με την επιφύλαξη ότι θα εξασφαλιστούν οι υπόλοιπες 
άδειες που χρειάζονται για την εν λόγω ανάπτυξη.  

7. Αναφορικά με τη δημιουργία φορέα προώθησης των ΑΠΕ, για να 
αντιμετωπιστεί ο κατακερματισμός των αρμοδιοτήτων εφαρμογής της 
νομοθεσίας σε διάφορες κρατικές υπηρεσίες, κατατέθηκε πριν από τέσσερα 
χρόνια συναφής πρόταση από τη ΡΑΕΚ, χωρίς όμως η εν λόγω πρόταση να 
έχει υλοποιηθεί ακόμα. 

8. Αναφορικά με την εκμετάλλευση της βιομάζας, τα κυβερνητικά σχέδια 
παρέχουν χορηγίες για τα απόβλητα που παράγουν βιοαέριο διά ζυμώσεως και 
αφορούν τα χοιροστάσια που διαθέτουν αποθέματα για παραγωγή 
ηλεκτρισμού δώδεκα έως δεκαπέντε kWh. 

9. Η προσπάθεια διαφώτισης του κοινού αναφορικά με τις ΑΠΕ που ανέλαβε η 
ΡΑΕΚ, με τη διεξαγωγή σεμιναρίων τόσο για το κοινό όσο και για τους 
επαγγελματίες, δεν έτυχε δυστυχώς μεγάλης ανταπόκρισης. 

 Σε γενικότερές του παρατηρήσεις αναφορικά με την προώθηση των ΑΠΕ ο 
ρυθμιστής τόνισε ότι είναι απαραίτητη η ύπαρξη ενός σωστά ζυγισμένου ενεργειακού 
μείγματος (energy mix) διάφορων μορφών ΑΠΕ, για να επιτευχθούν οι στόχοι της 
Κύπρου και να τύχουν της σωστής εκμετάλλευσης τα πλεονεκτήματα κάθε μορφής 
ΑΠΕ που είναι διαθέσιμη. 
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 Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, σχολιάζοντας γενικά τον τομέα των ΑΠΕ στην 
Κύπρο, ανέφερε ότι η ΑΗΚ δεν έχει προβεί σε επενδύσεις, αλλά ούτε προχώρησε με 
την πράσινη τιμολόγηση της ενέργειας που προέρχεται από ΑΠΕ, όπως προβλέπει το 
κοινοτικό κεκτημένο.  Παράλληλα, όπως ο ίδιος ανέφερε, στον τομέα των πράσινων 
συμβάσεων δεν έχει υιοθετηθεί σύστημα με το οποίο η αναθέτουσα αρχή να επιβάλλει 
περιβαλλοντικές πρόνοιες που να περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, πρόνοια για αγορά 
ποσοστού ενέργειας από ΑΠΕ για τέτοιες συμβάσεις.  Αναφερόμενος στην 
εκμετάλλευση της βιομάζας, σχολίασε ότι η Οδηγία για την Ολοκληρωμένη Πρόληψη 
και Έλεγχο της Ρύπανσης υποχρεώνει την Κύπρο να διασφαλίζει ότι ορισμένες 
μονάδες προβαίνουν στη δική τους επεξεργασία αποβλήτων και παράγουν 
ηλεκτρισμό από τη βιομάζα που προκύπτει από τις εργασίες τους, κατά παράβαση 
της σχετικής νομοθεσίας, με την ανοχή του κράτους.  Ο Επίτροπος Περιβάλλοντος 
τόνισε τέλος την απουσία προνοιών για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών και ηλιακών 
θερμοσιφώνων σε σπίτια και άλλα υποστατικά και την καθολική σπατάλη των 
αποβλήτων που καταλήγουν σε χωματερές, αντί να χρησιμοποιούνται για την 
παραγωγή ηλεκτρικής ή άλλης ενέργειας. 

 Ο ∆ΣΜ τόνισε ότι η Κύπρος διαθέτει μικρό και απομονωμένο σύστημα, 
σύμφωνα με τη μελέτη που εκπονήθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, και 
εξέφρασε την αμφιβολία του κατά πόσο είναι δυνατή η κάλυψη της παραγωγής 
αιολικής ενέργειας από συμβατικές πηγές (fail safe), στην περίπτωση που διακοπεί η 
παραγωγή από τα αιολικά πάρκα.  Ο ∆ΣΜ εξέφρασε επίσης ανησυχίες κατά πόσο το 
σύστημα μεταφοράς δύναται να υποστηρίξει την αυξημένη παραγωγή ηλεκτρισμού 
από ΑΠΕ, θέμα με το οποίο διαφώνησε ο ρυθμιστής, αναφέροντας ότι το σύστημα 
δύναται να απορροφήσει μέχρι 350 MW ηλεκτρισμού που παράγεται από ΑΠΕ και 
επισημαίνοντας ότι ο στόχος του 6% που τίθεται για το 2010 εξυπακούεται τη σύνδεση 
με το σύστημα μεταφοράς 220 MW αιολικών ή φωτοβολταϊκών εγκαταστάσεων 
παραγωγής ηλεκτρισμού, ενώ πρόβλημα στο σύστημα μεταφοράς ενδέχεται να 
υπάρξει μόνο αν ξεπεραστεί το όριο των 350 MW.  Ο ∆ΣΜ επισήμανε επίσης ότι στον 
τομέα της αδειοδότησης των ΑΠΕ η Κύπρος υστερεί, αφού διάφορες υπηρεσίες του 
κράτους χρονοτριβούν στην έκδοση αδειών για εγκαταστάσεις που, υπό άλλες 
συνθήκες, θα έπρεπε να εκδοθούν σε πολύ μικρό χρονικό διάστημα. 

 Οι εκπρόσωποι της ΑΗΚ ενημέρωσαν την επιτροπή αναφορικά με τις ενέργειες 
στις οποίες προέβη η Αρχή για τη διασύνδεση εγκαταστάσεων ΑΠΕ και ανέφεραν ότι 
η ΑΗΚ ανέλαβε την αγορά της ενέργειας που παράγεται από ΑΠΕ, παρέχοντας 
παράλληλα διασύνδεση της οποίας καλύπτει το 50% του κόστους. Μέχρι σήμερα, 
όπως ανέφεραν, έχουν συνδεθεί τριακόσιες σαράντα πέντε μονάδες φωτοβολταϊκών 
και δεκαπέντε μονάδες βιομάζας, το διοικητικό κόστος καταγραφής των οποίων 
ανέλαβε εξ ολοκλήρου η ΑΗΚ.  Ο εκπρόσωπος της ΑΗΚ τόνισε ότι δεν είναι εύκολη η 
εγκατάσταση μονάδων σε οποιαδήποτε τοποθεσία, αφού δεν υπάρχουν πολλοί χώροι 
για δημιουργία εγκαταστάσεων ΑΠΕ.  Ως έμπρακτη υποστήριξη των ΑΠΕ η ΑΗΚ 
αποφάσισε την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων σε όλους τους 
υποσταθμούς της, στην έκταση που ο σχεδιασμός τους το επιτρέπει. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Εταιρειών Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
Κύπρου επισήμανε ότι, παρ’ όλο που υπήρξαν σημαντικές επενδύσεις στον τομέα των 
φωτοβολταϊκών, δεν έχει κληθεί εμπειρογνώμονας από την κυβέρνηση για την 
εξεύρεση τρόπων προώθησης των εν λόγω μορφών ΑΠΕ στην Κύπρο, οι οποίες είναι 
ύψιστης σημασίας για τον τόπο, αφού παράγουν ενέργεια κατά τις ώρες αιχμής, που η 
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ΑΗΚ χρειάζεται όσο το δυνατόν περισσότερη ενέργεια, για να καλύψει τη ζήτηση.  Ο 
εκπρόσωπος του συνδέσμου δήλωσε ότι με τους περιορισμένους πόρους του ειδικού 
ταμείου, που ανέρχονται σε €10.000.000 μόνο, δεν είναι δυνατή η ουσιαστική 
προώθηση των ΑΠΕ στην Κύπρο.  Όπως ανέφερε, τα φωτοβολταϊκά συστήματα 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας αποκτούν ιδιαίτερη σημασία στην προσπάθεια 
απεξάρτησης της Κύπρου από τα ορυκτά καύσιμα, όταν ληφθεί υπόψη το ηλιακό 
δυναμικό της Κύπρου, αφού, όπως είπε, μια εγκατάσταση φωτοβολταϊκών ισχύος 1 
kW στη Γερμανία παράγει 1 100 kW ηλεκτρισμού ετησίως, ενώ στην Κύπρο η ίδια 
εγκατάσταση δύναται να παράγει μέχρι 1 500 kW ηλεκτρισμού ετησίως, λόγω καθαρά 
της αυξημένης ηλιοφάνειας που υπάρχει στην Κύπρο.  Περαιτέρω, τόνισε ότι η 
ενδεικνυόμενη λύση στο ενεργειακό πρόβλημα της Κύπρου απαιτεί τη χρήση όλων 
των διαθέσιμων τεχνολογιών στο ενεργειακό μείγμα.  Ένα ακόμα σημαντικό 
πρόβλημα στην προώθηση των φωτοβολταϊκών συστημάτων αποτελεί η απουσία 
νομοθεσίας που να διέπει την εγκατάσταση αμφίδρομου μετρητή ηλεκτρικού 
ρεύματος, αφού η ΑΗΚ έχει διαφωνία αναφορικά με το θέμα. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος τόνισε ότι δυστυχώς στην Κύπρο δεν έχουν εγκατασταθεί 
παρά μόνο περίπου διακόσια πενήντα συστήματα φωτοβολταϊκών, διότι τα κίνητρα 
που παρέχονται είναι ανεπαρκή, παρ’ όλο που η τεχνολογία που διατίθεται σήμερα 
είναι δοκιμασμένη και έχει ωριμάσει αρκετά.  Αναφερόμενος στο νέο σχέδιο χορηγιών, 
επισήμανε ότι, μέχρι να εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο το εν λόγω σχέδιο, οι 
χορηγίες που αφορούσαν τα φωτοβολταϊκά συστήματα μειώθηκαν αντί να αυξηθούν 
και εξέφρασε τη θέση ότι θα ήταν πιο σωστό να υιοθετούνται τα δοκιμασμένα σχέδια 
που υπάρχουν στο εξωτερικό με την ανάλογη προσαρμογή στα κυπριακά δεδομένα, 
παρά να συνεχίσουμε να πειραματιζόμαστε. 

 Εκ μέρους της Ομοσπονδίας Οικολογικών και Περιβαλλοντικών Οργανώσεων 
Κύπρου αναφέρθηκε ότι η Κύπρος υστερεί στην προώθηση των ΑΠΕ και για το λόγο 
αυτό θα πρέπει να ληφθούν άμεσα και ουσιαστικά μέτρα για την επίτευξη των στόχων 
που τέθηκαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Ειδικότερα, αναφέρθηκε ότι θα πρέπει 
να υπάρξει άμεση προώθηση της χωροθέτησης των εγκαταστάσεων ΑΠΕ, όπως για 
παράδειγμα τα αιολικά πάρκα και τα πάρκα φωτοβολταϊκών, και να προωθηθεί η 
ηλιακή ενέργεια, ένας τομέας στον οποίο η Κύπρος υστερεί.  

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Αιολικής Ενέργειας Κύπρου τόνισε ότι, εάν δε 
λειτουργήσουν τα αιολικά πάρκα, η Κύπρος δεν πρόκειται να επιτύχει τους στόχους 
της για τις ΑΠΕ, επισημαίνοντας ότι, παρ’ όλο που λήφθηκε απόφαση από το 
Υπουργικό Συμβούλιο στις 30 ∆εκεμβρίου 2008 για την προώθηση των ΑΠΕ, 
εντούτοις το σχετικό σχέδιο δεν έχει ακόμα δημοσιευθεί.  Αναφορικά με τις 
καθυστερήσεις που παρατηρούνται στην υλοποίηση των σχεδίων προώθησης των 
ΑΠΕ, επισήμανε ότι, παρ’ όλο που υπάρχουν σχέδια για τρία αιολικά πάρκα, τα οποία 
θα μπορούσαν να λειτουργήσουν αμέσως, εντούτοις, εδώ και ένα χρόνο καθυστερεί η 
υπογραφή των συμβάσεων μίσθωσης της κρατικής γης για είκοσι μέχρι τριάντα χρόνια 
για σκοπούς ανέγερσης των εν λόγω πάρκων.  Ο ίδιος εκπρόσωπος ανάφερε ότι 
υπάρχουν σχεδιασμοί για αιολικά πάρκα συνολικής ισχύος 100 MW και αναμένεται η 
ολοκλήρωση των διαδικασιών αδειοδότησής τους, ώστε να τεθούν σε λειτουργία. 

 Κατά τη διάρκεια της συζήτησης που ακολούθησε τέθηκαν διάφορα ερωτήματα 
από τα μέλη της επιτροπής και έγιναν διάφορες επισημάνσεις αναφορικά με την 
αδυναμία της Κύπρου να πετύχει τους ενδιάμεσους στόχους που τέθηκαν για την 
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περίοδο μέχρι το 2010.  Μεταξύ άλλων, διαπιστώθηκε ότι δεν έχουν δοθεί επαρκή 
κίνητρα για την προώθηση της παραγωγής ηλεκτρισμού με τη χρήση φωτοβολταϊκών, 
προφανώς λόγω του αυξημένου κόστους τους σε σύγκριση με άλλες μορφές ΑΠΕ, 
αφού από τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή διαφαίνεται ότι για την 
προώθηση των ΑΠΕ λαμβάνεται υπόψη το κόστος και η παραγωγή ενός συστήματος 
και όχι η ανάγκη δημιουργίας ενεργειακού μείγματος (energy mix) που να 
περιλαμβάνει όλες τις μορφές ΑΠΕ.  Περαιτέρω, διαπιστώθηκε ότι δεν έχουν 
υιοθετηθεί οι εισηγήσεις της έκθεσης του εμπειρογνώμονα κ. Ζερβού αναφορικά με 
την προώθηση των ΑΠΕ για εγκατάσταση συστημάτων ΑΠΕ με άμεση απόδοση, 
όπως για παράδειγμα τα φωτοβολταϊκά, για να προωθηθεί η δημιουργία (take-off) του 
τομέα των ΑΠΕ με άμεσα αποτελέσματα, μέχρι να προωθηθούν οι άλλες μορφές 
ΑΠΕ, η εγκατάσταση των οποίων είναι πιο χρονοβόρα λόγω της μορφής τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού ολοκλήρωσε στο 
στάδιο αυτό την εξέταση του υπό συζήτηση θέματος, θεωρεί πολύ σημαντική την 
άμεση λήψη περαιτέρω μέτρων για την προώθηση όλων των μορφών ΑΠΕ, για να 
καταστεί δυνατή η ανταπόκριση της Κύπρου στις δεσμεύσεις της για παραγωγή 
ενέργειας από ΑΠΕ. 

 Η επιτροπή, με βάση την ενημέρωση που της έγινε, διαπίστωσε ότι έχουν 
σημειωθεί πολύ μεγάλες καθυστερήσεις στην ανάπτυξη του τομέα των ΑΠΕ, με 
αποτέλεσμα να περιορίζεται η συνεισφορά των ΑΠΕ στο ενεργειακό ισοζύγιο της 
Κύπρου σε πολύ χαμηλό επίπεδο και να καθίσταται αμφίβολη η επίτευξη του στόχου 
παραγωγής 6% της συνολικής κατανάλωσης ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ μέχρι το 
2010.  

 Η επιτροπή διαπιστώνει ότι μερικές ΑΠΕ δεν τυγχάνουν ικανοποιητικής 
προώθησης, όπως για παράδειγμα τα φωτοβολταϊκά συστήματα και η βιομάζα, παρ’ 
όλο που η Κύπρος διαθέτει πολύ μεγάλο δυναμικό παραγωγής ηλεκτρισμού από τον 
ήλιο.  Παράλληλα, είναι εμφανές ότι επιλέγονται οι οικονομικά φθηνότερες λύσεις, 
όπως η αιολική ενέργεια, γεγονός που λειτουργεί εις βάρος της αρχής της δημιουργίας 
ενός ενεργειακού μείγματος που να αντιπροσωπεύει όλες τις ΑΠΕ που δύνανται να 
προωθηθούν επιτυχώς στην Κύπρο.  

 Η επιτροπή επισημαίνει ότι, λόγω της καθυστέρησης που παρατηρείται στην 
προώθηση των ΑΠΕ, η οποία οφείλεται εν μέρει στους περιορισμένους πόρους του 
ειδικού ταμείου, η Κύπρος κινδυνεύει αφενός να υποστεί κυρώσεις από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και αφετέρου να υποστεί οικονομική επιβάρυνση υπό τη μορφή 
αγοράς δικαιωμάτων εκπομπής ρύπων.  Το κόστος των προαναφερθεισών 
κυρώσεων εκτιμάται ότι θα είναι πολλαπλάσιο της δαπάνης που θα επωμιζόταν ο 
καταναλωτής με μια μικρή αύξηση του μηνιαίου λογαριασμού ηλεκτρισμού για 
σκοπούς ενίσχυσης του ταμείου για την προώθηση των ΑΠΕ.  

 Ολοκληρώνοντας την εξέταση του θέματος, η επιτροπή επιφυλάσσεται να 
παρακολουθεί το όλο θέμα, ευελπιστώντας ότι θα ολοκληρωθούν σύντομα οι 
απαραίτητες διαδικασίες αδειοδότησης των εγκαταστάσεων ΑΠΕ που εκκρεμούν, 
ώστε να καταστεί δυνατή η λειτουργία τους το συντομότερο δυνατό.  Παράλληλα, η 
επιτροπή καλεί τις αρμόδιες αρχές του κράτους να της παρέχουν ετησίως 
πληροφόρηση αναφορικά με την πρόοδο που σημειώνεται στον τομέα των ΑΠΕ και 
για τα τυχόν προβλήματα που αντιμετωπίζονται, ώστε να καταστεί δυνατή η έγκαιρη 
συμβολή της στην αντιμετώπισή τους. 



99 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω τον κ. Κλεάνθους, που είναι και ο εγγράψας το θέμα, να 
προσέλθει στο βήμα για τη δική του εισήγηση. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στα πλαίσια της άσκησης του κοινοβουλευτικού ελέγχου, εξετάστηκε 
αυτεπάγγελτα από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων το θέμα 
που ενέγραψα και υιοθετήθηκε ομόφωνα από την επιτροπή  με τίτλο: «Οι δεσμεύσεις 
της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι 
τυχόν επιπτώσεις από την καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και 
οι προοπτικές του στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)». 

 Το θέμα ενεγράφη στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ώστε να γίνει 
ενημέρωση της Βουλής και να εξεταστεί έγκαιρα κατά πόσο η Κύπρος είναι σε θέση 
να επιτύχει τους στόχους που έθεσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναφορικά με την 
παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές και ευρύτερα η πολιτική της 
κυβέρνησης για τις ΑΠΕ.  Μέσα από το διάλογο και τη συζήτηση πιστεύουμε ότι, ως 
επιτροπή και ως κοινοβούλιο, βοηθήσαμε στην ανάδειξη του θέματος των ΑΠΕ και 
των προβλημάτων που αντιμετωπίζει ο τομέας αυτός. 

 Πραγματοποιήθηκαν συνολικά τέσσερις συνεδρίες, δύο το Φεβρουάριο του 
2009, όπου ακούστηκαν οι θέσεις των αρμόδιων κυβερνητικών παραγόντων, αλλά και 
εκπροσώπων συνδέσμων και οργανώσεων για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, ενώ 
η επιτροπή επιφυλάχθηκε να παρακολουθεί το θέμα, για τούτο πραγματοποιήθηκαν  
άλλες δύο συνεδρίες της επιτροπής τον περασμένο Ιούνιο. 

 Τα συμπεράσματα της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων δυστυχώς δεν 
είναι και τόσο θετικά για την πορεία του στόχου που έχουμε θέσει, αφού ο στόχος του 
6% των αναγκών μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010 δεν επιτεύχθηκε και μόλις 
πρόσφατα, με τη δημιουργία του πρώτου αιολικού πάρκου, βρισκόμαστε στο 3%.  
Παράλληλα, για τις προοπτικές του στόχου για το 2020, να καλύψουμε ένα ποσοστό 
20%, όπως το θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Κυπριακή ∆ημοκρατία ζήτησε εξαίρεση 
και κατάφερε να κατεβάσουν ουσιαστικά το στόχο στο 13%.  Όμως η Ρυθμιστική Αρχή 
Ενέργειας -θέλω να επισημάνω εδώ- ουσιαστικά διαφώνησε με τη μείωση αυτού του 
στόχου και υποστήριξε ότι η Κύπρος, αφού δε διαθέτει τους δικούς της ενεργειακούς 
πόρους, θα έπρεπε να επικεντρωθεί περισσότερο στις ΑΠΕ, για να απεξαρτηθεί από 
τις εισαγόμενες ορυκτές μορφές ενέργειας.  Περιττό να αναφέρω ότι πλείστες τόσες 
χώρες ευρωπαϊκές έχουν και άλλη μορφή ενέργειας με τους πυρηνικούς σταθμούς και 
αντιδραστήρες, κάτι που δεν είναι δυνατό να έχει η δική μας μικρή χώρα. 

 Οι στόχοι συνεισφοράς των ΑΠΕ στο ενεργειακό ισοζύγιο τέθηκαν δυνάμει 
κοινοτικού κεκτημένου και αφορούν τα ακόλουθα: Πρώτον, το διπλασιασμό της 
συνεισφοράς των ΑΠΕ στη συνολική ενεργειακή κατανάλωση της Κύπρου από 1,9%, 
που ήταν το 1997, σε 3,8% μέχρι το 2010.  Εδώ θέλω να αναφέρω ότι στη 
συγκεκριμένη περίπτωση περιλαμβάνονται όχι μόνο η παραγωγή ενέργειας 
ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, αλλά και εκείνες οι μέθοδοι οι οποίες 
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εξοικονομούν ενέργεια και δε χρειάζεται να καταφύγουμε στον ηλεκτρισμό.  Και 
ασφαλώς κάτι τέτοιο επετεύχθη με το παραπάνω πράγματι σ’ αυτό τον τομέα, γιατί 
είχαμε τους ηλιακούς θερμοσίφωνες και οπωσδήποτε αξιοποιήσαμε στο έπακρο την 
ηλιακή μας απόλαυση, εις το βαθμό που λίγες άλλες χώρες διαθέτουν.  ∆εύτερον, την 
αύξηση της παραγωγής του ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας από 
μηδενική βάση, που ήταν το 2002, στο 6% της συνολικής ακαθάριστης κατανάλωσης 
ηλεκτρισμού μέχρι το 2010.   

 Πιο συγκεκριμένα, το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τις ΑΠΕ περιελάμβανε μεταξύ 
άλλων τα εξής:  Πρώτον, τη δημιουργία ειδικού ταμείου ενίσχυσης των ΑΠΕ και 
εξοικονόμησης ενέργειας, που χρηματοδοτείται από την επιβολή ενεργειακού τέλους 
στην κατανάλωση ηλεκτρισμού.  ∆εύτερον, τη δημιουργία “one stop shop”, όπως 
ονομάζεται,  στην Υπηρεσία Ενέργειας για επιτάχυνση της διαδικασίας αδειοδότησης 
και διευκόλυνση των επενδύσεων.  Τρίτον, τη λειτουργία σχεδίου χορηγιών για 
επενδύσεις στις ΑΠΕ και την εξοικονόμηση ενέργειας.  Τέταρτον, τη νομική 
υποχρέωση της ΑΗΚ να αγοράζει κατά προτεραιότητα από ανεξάρτητους 
παραγωγούς όλη την ηλεκτρική ενέργεια που παράγεται από ΑΠΕ και, πέμπτον, την 
καλλιέργεια ενεργειακής συνείδησης στο κοινό.  Περιττό να αναφερθεί ότι, πέρα από 
την εξοικονόμηση ενέργειας μέσω αυτών των πηγών, δεν πρέπει να ξεχνούμε ότι 
ίσως ένας από τους κυριότερους στόχους είναι και η προστασία του περιβάλλοντος 
και η βελτίωση της ποιότητας ζωής των ανθρώπων. 

 Σύμφωνα με την Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, τα σχέδια 
χορηγιών για τις ΑΠΕ και για εξοικονόμηση ενέργειας περιελάμβαναν είκοσι πέντε 
κατηγορίες επενδύσεων. Την περίοδο 2004-2009 υποβλήθηκαν περίπου 50 000 
αιτήσεις και καταβλήθηκαν €51,8 εκατομ. σε 31 668 αιτητές.  Με βάση το ενεργειακό 
ισοζύγιο του έτους 2009,  η συνεισφορά των ΑΠΕ στη συνολική τελική κατανάλωση 
ενέργειας ανερχόταν σε 4,9%, έχοντας ξεπεράσει το στόχο του 3,8% που έθεσε η 
κυβέρνηση για το έτος 2010.  

 Στον τομέα όμως της ηλεκτροπαραγωγής, όπου ο στόχος που τέθηκε 
ανέρχεται στο 6% της συνολικής κατανάλωσης ηλεκτρισμού, παρατηρείται 
καθυστέρηση, αφού η συνολική παραγωγή ηλεκτρισμού από ΑΠΕ ανερχόταν στο 
0,7%, παρ’ όλο που είχαν εκδοθεί καταρχάς εγκρίσεις σε αιτήσεις για 169MW 
αιολικών συστημάτων, 6,5MW συστημάτων αξιοποίησης βιομάζας και βιοαερίου και 
5MW φωτοβολταϊκών συστημάτων, λόγω της μη υλοποίησης των αιολικών πάρκων.  
Τώρα, με τη λειτουργία πριν δύο μήνες του πρώτου αιολικού πάρκου στους Ορείτες 
στην επαρχία Πάφου, συνολικής ισχύος 82MW, επετεύχθη η κάλυψη του 3% της 
καταναλισκόμενης ηλεκτρικής ενέργειας και καλύφθηκαν στο ήμισυ οι συμβατικές 
υποχρεώσεις της Κύπρου.  

 Πρέπει να επισημάνουμε ότι το 2009 θεσπίστηκε νέα Οδηγία από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, με την οποία στοχεύεται η αύξηση της συνεισφοράς των ΑΠΕ στο 
ενεργειακό ισοζύγιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε ποσοστό τουλάχιστον 20% μέχρι το 
2020.  Κύριος σκοπός των δεσμευτικών εθνικών στόχων είναι να παρασχεθεί 
ασφάλεια στους επενδυτές και να ενθαρρυνθεί η συνεχής ανάπτυξη τεχνολογιών που 
παράγουν ενέργεια από όλες τις μορφές ανανεώσιμων πηγών.  Περαιτέρω, στη βάση 
της πιο πάνω Οδηγίας τέθηκε επιμέρους δεσμευτικός στόχος για αντικατάσταση του 
10% της ενέργειας που καταναλώνεται στις χερσαίες μεταφορές από ΑΠΕ μέχρι το 
2020.  Για την επίτευξη των νέων στόχων που τέθηκαν εκπονήθηκε το νέο εθνικό 
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σχέδιο δράσης που ήδη έχει κατατεθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα τέλη του 
περασμένου Ιούνη και αναμένεται ακόμη η έγκρισή του. 

 Αναφορικά με το ειδικό ταμείο για τις επιδοτήσεις των ΑΠΕ, πρέπει να πούμε 
ότι χρήζει περισσότερης ενίσχυσης.  Του θέματος πρέπει να επιληφθεί το Υπουργείο 
Οικονομικών που έχει την εξουσία και θα πρέπει να εξεύρει τρόπους ενίσχυσής του, 
παραδείγματος χάριν, από πάγια ταμεία, διαρθρωτικά, από έσοδα από τα δικαιώματα 
εκπομπών,  για να καταστεί δυνατή τελικά η ουσιαστική προώθηση των ΑΠΕ στην 
Κύπρο.  Λόγω της καθυστέρησης που παρατηρείται στην προώθηση των ΑΠΕ, που 
οφείλεται εν μέρει στους περιορισμένους πόρους του ειδικού ταμείου, η Κύπρος 
αφενός κινδυνεύει να υποστεί κυρώσεις από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και αφετέρου 
υφίσταται οικονομική επιβάρυνση υπό τη μορφή αγοράς δικαιωμάτων εκπομπής 
ρύπων, ως συνέπεια των εκπομπών ρύπων που εκπέμπουν οι εγκαταστάσεις 
παραγωγής ηλεκτρισμού της ΑΗΚ και που πληρώνουν τελικά οι καταναλωτές.  

 Η ΑΗΚ δεν έχει προβεί σε επενδύσεις, αλλά ούτε προχώρησε με την πράσινη 
τιμολόγηση της ενέργειας που προέρχεται από ΑΠΕ, όπως προβλέπει το κοινοτικό 
κεκτημένο.  Παράλληλα, στον τομέα των πράσινων συμβάσεων δεν έχει υιοθετηθεί 
σύστημα με το οποίο η αναθέτουσα αρχή να επιβάλλει περιβαλλοντικές πρόνοιες που 
να περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, πρόνοια για αγορά ποσοστού ενέργειας από ΑΠΕ 
για τέτοιες συμβάσεις. 

 Σχετικά με την εκμετάλλευση της βιομάζας, η Οδηγία για την Ολοκληρωμένη 
Πρόληψη και Έλεγχο της Ρύπανσης υποχρεώνει την Κύπρο να διασφαλίζει ότι 
ορισμένες μονάδες προβαίνουν στη δική τους επεξεργασία των αποβλήτων και 
παράγουν ηλεκτρισμό από τη βιομάζα που προκύπτει από τις εργασίες τους.  
∆υστυχώς, οι κρατικές υπηρεσίες δίδουν χάρη στις εν λόγω μονάδες, κατά παράβαση 
της σχετικής νομοθεσίας, ενώ όσοι εκδηλώσουν ενδιαφέρον για αξιοποίηση της 
βιομάζας αντιμετωπίζουν τεράστιες δυσκολίες. Ως αποτέλεσμα, τα απόβλητα 
καταλήγουν στις χωματερές αντί να χρησιμοποιούνται για παραγωγή ενέργειας.  

 Η Κύπρος, που είναι πλούσια σε ηλιοφάνεια, δεν έχει προωθήσει επαρκώς, 
σχεδόν καθόλου θα έλεγα, τον τομέα εκμετάλλευσης της ηλιακής ενέργειας, εκτός 
βέβαια από τους ηλιακούς θερμοσίφωνες, όπου έχουμε πράγματι πρωτοπορήσει.  Το 
βάρος περισσότερο έχει δοθεί στα αιολικά πάρκα, που για κάποιους αποτελούν 
φτηνότερη λύση, με αποτέλεσμα να έχει αυξηθεί το ποσό χορηγίας στον τομέα αυτό 
εις βάρος των άλλων μορφών ΑΠΕ.  Και εδώ τίθεται θέμα ορθολογικής διαχείρισης 
των πόρων για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.   

 Σίγουρα, χαιρετίζουμε τη λειτουργία του αιολικού πάρκου στην Πάφο και 
αναμένουμε τη λειτουργία και των επόμενων.  Το θέμα όμως της συχνότητας και της 
έντασης των ανέμων στην περιοχή μας δημιουργεί ανησυχίες για το πόσο βιώσιμη και 
αποδοτική είναι τελικά η επένδυση των αιολικών πάρκων μακροπρόθεσμα.  
Ενδεικτική ήταν και η τοποθέτηση του εκπροσώπου της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, ο 
οποίος εξέφρασε ανησυχία και αδυναμία βεβαίως να προβλέψει κατά πόσο στο 
μέλλον θα ανακαλυφθεί ότι η πραγματική παραγωγή των αιολικών πάρκων είναι 
χαμηλότερη τελικά από ό,τι είχε υπολογισθεί, δεδομένου ότι ο στόχος για την αιολική 
ενέργεια έχει ήδη κορεστεί.   
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 Τα φωτοβολταϊκά συστήματα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας αποκτούν 
ιδιαίτερη σημασία στην προσπάθεια απεξάρτησης της Κύπρου από τα ορυκτά 
καύσιμα, όταν ληφθεί υπόψη το ηλιακό δυναμικό της Κύπρου, αφού μια εγκατάσταση 
φωτοβολταϊκών ισχύος 1ΚW στη Γερμανία παράγει 1 100ΚW ηλεκτρισμού ετησίως, 
ενώ στην Κύπρο η ίδια εγκατάσταση μπορεί να παράγει μέχρι 1 500ΚW ηλεκτρισμού 
ετησίως, καθαρά λόγω της αυξημένης ηλιοφάνειας που υπάρχει στην Κύπρο.  Εδώ 
ακριβώς τονίζεται το δικό μας φυσικό πλεονέκτημα.  Με την ευκαιρία, να χαιρετίσω τη 
λειτουργία του πρώτου φωτοβολταϊκού πάρκου, που εγκαινιάστηκε πριν λίγες μέρες 
στο Πεντάκωμο της Λεμεσού, δυναμικότητας 150ΚW.  

 ∆υστυχώς, στην Κύπρο έχουν εγκατασταθεί πολύ λίγα συστήματα 
φωτοβολταϊκών, ενώ πολλές αιτήσεις παραμένουν χωρίς έγκριση.  Παρ’ όλο που η 
τεχνολογία η οποία διατίθεται σήμερα είναι δοκιμασμένη, έχει ωριμάσει αρκετά, αλλά 
και εξελίσσεται, με αποτέλεσμα να μειώνεται και το κόστος σε σύγκριση με τα 
προηγούμενα χρόνια, τα κίνητρα που παρέχονται είναι ανεπαρκή.  Ένα ακόμα 
σημαντικό πρόβλημα στην προώθηση των φωτοβολταϊκών συστημάτων αποτελεί η 
απουσία νομοθεσίας που να διέπει την εγκατάσταση αμφίδρομου μετρητή ηλεκτρικού 
ρεύματος, αφού η ΑΗΚ έχει διαφωνία αναφορικά με το θέμα.   

 Αναφορικά με το σχέδιο χορηγιών, αντί να αυξάνεται, μειώνεται και αυτό και 
λειτουργεί ως αντικίνητρο για όσους ενδιαφέρονται για προώθηση των ΑΠΕ.  Πιο 
συγκεκριμένα το σχέδιο χορηγιών, ενώ λειτούργησε τον Ιούνιο του 2009, πάγωσε το 
∆εκέμβρη του ίδιου χρόνου και επαναλειτούργησε το Σεπτέμβριο του 2010.  Οι 
καθυστερήσεις που παρατηρούνται στην είσπραξη των χορηγιών και επιδοτήσεων, 
αλλά και οι καθυστερήσεις στη σύνδεση με το δίκτυο της ΑΗΚ φωτοβολταϊκών 
συστημάτων που εγκαταστάθηκαν στις οροφές κατοικιών έχουν ως αποτέλεσμα ο 
ιδιοκτήτης να μην εισπράττει αυτό για το οποίο πλήρωσε και ταλαιπωρήθηκε να 
αποκτήσει και αποτελούν αρνητικό παράγοντα που δυσχεραίνει ακόμα περισσότερο 
την όλη κατάσταση. Συνέπεια όλων αυτών είναι η έλλειψη εμπιστοσύνης των πολιτών 
και η αρνητική στάση τους έναντι των ΑΠΕ.   

 Επισημαίνω επίσης ότι, αφού η χρηματοδότηση των ΑΠΕ αντλείται από τους 
φορολογούμενους, θα πρέπει να υπάρχει μεγαλύτερη υπευθυνότητα έναντί τους, ενώ 
θα πρέπει να διεξάγεται δημόσια διαβούλευση σε κάθε περίπτωση, για να καταστεί 
δυνατή η συμμετοχή του κοινού, ώστε να ξοδεύονται τα χρήματα στις επενδύσεις 
ΑΠΕ, που είναι πιο αποδοτικές, ενώ τα  χρήματα που σπαταλώνται σε διάφορες 
προσπάθειες πρέπει να επιστρέφονται στους καταναλωτές που έχουν καλύψει το εν 
λόγω κόστος.    

  Το γεγονός ότι βρισκόμαστε σε τόσο χαμηλά επίπεδα μετά από οκτώ χρόνια 
λειτουργίας αυτών των σχεδίων δράσης για τις ΑΠΕ και για την εξοικονόμηση 
ενέργειας πρέπει να μας προβληματίσει.  Χρειάζεται, πιστεύω, μια ολοκληρωμένη 
μελέτη και τεκμηριωμένη αξιολόγηση κόστους και οφέλους από τη λειτουργία των 
σχεδίων χορηγιών, καθώς επίσης και μια καταγραφή όλων των παραγόντων που 
οδήγησαν στη μη επίτευξη των στόχων.   

 Πιστεύω ότι  η ενδεικνυόμενη λύση στο ενεργειακό πρόβλημα της Κύπρου 
απαιτεί τη χρήση όλων των διαθέσιμων τεχνολογιών στο ενεργειακό μείγμα, με 
ορθολογική κατανομή των πόρων για τις ΑΠΕ.  Πρέπει να μελετήσουμε περισσότερο 
και το θέμα των φωτοβολταϊκών, και των κατόπτρων και των ηλιοθερμικών.  Έχω την 
άποψη ότι η επιστημονική γνωμάτευση κάποιου εμπειρογνώμονα για την εξεύρεση 
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τρόπων προώθησης και αυτών των μορφών, αλλά και γενικά η έρευνα σε θέματα 
σχετικά με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας απαιτείται να προωθηθεί.  Για τούτο η 
πολιτεία, στα πλαίσια της εθνικής στρατηγικής για την ενέργεια, οφείλει να το πράξει 
με κρατικές και ευρωπαϊκές χρηματοδοτήσεις προγραμμάτων.  Με τον τρόπο αυτό θα 
εντοπισθούν όλοι οι εναλλακτικοί τρόποι αειφόρου παραγωγής ενέργειας που 
μπορούν να επιφέρουν τα μέγιστα δυνατά οφέλη για την Κύπρο, δεδομένων των 
ιδιαίτερων χαρακτηριστικών και ιδιαιτεροτήτων της. 

 Είναι γεγονός -και το διαπιστώσαμε κατά τη συζήτηση- ότι παρατηρούνται 
πολλά διαρθρωτικά προβλήματα στον τομέα των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, με 
αποτέλεσμα να μην επιτυγχάνουμε την υλοποίηση των στόχων μας.  Πιστεύω ότι 
χρειάζεται μια μακροπρόθεσμη εθνική στρατηγική και όραμα, διότι οι ΑΠΕ, πέρα από 
τις δεσμεύσεις μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι ζωτικής σημασίας για τον 
τόπο μας, που σήμερα εξαρτάται πλήρως από τα ορυκτά καύσιμα, τα οποία βεβαίως 
συντείνουν τα μέγιστα στην όξυνση του προβλήματος της ατμοσφαιρικής ρύπανσης.  
Οι κλιματολογικές αλλαγές, η συνεχιζόμενη λειψυδρία και η τάση για απερήμωση, σε 
συνδυασμό με την έλλειψη πρασίνου στα αστικά κέντρα, αποτελούν παράγοντες που 
πρέπει να μας προβληματίσουν  και να μας ευαισθητοποιήσουν, ώστε να προβούμε 
σε ενέργειες και σχεδιασμούς πράσινης και αειφόρου ανάπτυξης.   

 Χρειάζεται όλοι οι αρμόδιοι φορείς του κράτους και ευρύτερα του δημόσιου 
τομέα να ακολουθούν μια ενιαία πολιτική για τις ΑΠΕ και να υπάρχει εποικοδομητική 
συνεργασία και ορθολογική αξιοποίηση του προϋπολογισμού για τις ΑΠΕ, ώστε να 
επιλυθούν τα διαρθρωτικά προβλήματα που παρατηρούνται.  Οι χρονοβόρες 
διαδικασίες και η γραφειοκρατία, σε συνδυασμό με τα μειωμένα κίνητρα, 
δυσχεραίνουν την υλοποίηση των στόχων για παραγωγή ενέργειας από τις ΑΠΕ.    

 Είναι προς το συμφέρον όλων να υπάρξει περισσότερη ενημέρωση στους 
πολίτες και να δοθούν περισσότερα κίνητρα για τη χρήση των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας. Πρέπει να ενθαρρυνθούν επιχειρήσεις, αλλά και οι τοπικές και οι 
περιφερειακές αρχές, για να προχωρήσουν στην υλοποίηση επενδύσεων στον τομέα 
αυτό.  Επίσης το κράτος οφείλει να θεσμοθετήσει τη χρήση των ΑΠΕ στα δημόσια 
κτίρια, αλλά και σε κρατικές εκμεταλλεύσεις κοινής ωφελείας.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταλήγοντας, αντιλαμβάνεστε ότι  το θέμα των ΑΠΕ έχει τεράστιο ενδιαφέρον, 
για τούτο θα συνεχίσουμε να το παρακολουθούμε ως Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων.  Υπό το φως μάλιστα και των τελευταίων εξελίξεων που 
αφορούν το νέο εθνικό σχέδιο δράσης, θα ζητήσουμε ενημέρωση από τις αρμόδιες 
αρχές για την πρόοδο στον τομέα των ΑΠΕ και για τα νέα δεδομένα, ώστε να καταστεί 
δυνατή έγκαιρα η συμβολή μας στην επίλυση ενδεχόμενων προβλημάτων που 
δυνατόν να παρουσιαστούν. 

 Ευχαριστώ ιδιαίτερα για την υπομονή σας. 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Κλεάνθους.  Ήσασταν και μέσα στο χρόνο που είχατε στη 
διάθεσή σας.   
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 Να παρακαλέσω τον κ. Άριστο Αριστοτέλους για τη δική του εισήγηση. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ασφαλέστατα, με πάρα πολλά σημεία τα οποία έχει αναφέρει ο συνάδελφος 
Κλεάνθους είμαι σύμφωνος και στην ομιλία μου θα προσπαθήσω σε κάποιο βαθμό να 
αποφύγω τις επικαλύψεις, γι’ αυτό θα μπω απευθείας στο θέμα λέγοντας ότι η 
ενέργεια αποτελεί ένα ζήτημα ύψιστης σημασίας σε παγκόσμια κλίμακα και ότι στον 
ευρωπαϊκό χώρο η Ευρωπαϊκή Ένωση στο σύνολο των καυσίμων της εξαρτάται κατά 
ποσοστό 53% από τις εισαγωγές.  Η Κύπρος στον τομέα αυτό εξαρτάται κατά 95,9% 
και είναι η δεύτερη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση μετά τη Μάλτα, που εξαρτάται κατά 
100%, με την πιο ψηλή εξάρτηση σε εισαγωγές καυσίμων και με το πετρέλαιο να 
αποτελεί την κύρια μορφή ενέργειας για τον τόπο.  Γι’ αυτό και θεωρούμε θετικό το 
γεγονός ότι, όπως μας διαβεβαίωσε πρόσφατα ο αρμόδιος Υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού στην επιτροπή Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, η κυβέρνηση 
προχωρεί αποφασιστικά στην προώθηση του προγράμματος για την έλευση του 
φυσικού αερίου στην Κύπρο, ενισχύοντας έτσι το ενεργειακό μας μείγμα, ένα θέμα 
που για χρόνια παρέμενε άλυτο στα συρτάρια των κρατικών υπηρεσιών.   

 Η ανάγκη αναζήτησης και αξιοποίησης εναλλακτικών μορφών ενέργειας 
παγκοσμίως είναι πρόδηλη.  Κατ’ επέκταση, ο έλεγχος της ενεργειακής κατανάλωσης 
σε ευρωπαϊκό και τοπικό επίπεδο, καθώς και η αυξημένη χρήση ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές, σε συνδυασμό με την εξοικονόμηση ενέργειας και την αυξημένη 
ενεργειακή απόδοση αποτελούν σημαντικές συνιστώσες της δέσμης μέτρων που 
απαιτούνται για τη μείωση των εκπομπών αερίων θερμοκηπίου.  Είναι επίσης 
σημαντικές για τη συμμόρφωση με το Πρωτόκολλο του Κιότο στη σύμβαση πλαίσιο 
των Ηνωμένων Εθνών για την αλλαγή του κλίματος, καθώς και με άλλες κοινοτικές και 
διεθνείς δεσμεύσεις για τη μείωση των εκπομπών αερίων θερμοκηπίου μετά το 2012.   

 Με βάση την Οδηγία 2001/77, όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
όφειλαν να ετοιμάσουν σχέδιο δράσης για αντικατάσταση μέρους της ηλεκτρικής τους 
ενέργειας, αλλά και της συνολικής κατανάλωσης ενέργειας με ανανεώσιμες πηγές 
μέχρι το 2010.  Ειδικά για το θέμα της ηλεκτρικής ενέργειας η Κύπρος έθεσε ως στόχο 
την αντικατάσταση του 6% της κατανάλωσης ενέργειας με ανανεώσιμες πηγές και για 
το σύνολο της κατανάλωσης ενέργειας την αντικατάσταση του 1,9% έως 3,8%.  Ως 
επακόλουθο, είχαν ετοιμαστεί ειδικά προγράμματα για την επίτευξη των στόχων 
αυτών και το 2004 είχε εκπονηθεί σχέδιο χορηγιών που κάλυπτε κυρίως αιολική και 
ηλιακή ενέργεια, εκστρατεία διαφώτισης, συμμετοχή σε εκθέσεις και άλλες μορφές 
ενημέρωσης ενδιαφερομένων, παραχώρηση διευκολύνσεων και μείωση της 
γραφειοκρατίας.   

 Είναι γεγονός ότι με τα μέτρα που λήφθηκαν από το κράτος και την ώθηση που 
έδωσε η παρούσα κυβέρνηση ο συνολικός στόχος του 1,9% έως 3,8%, που είχε τεθεί 
έως το 2010, όχι μόνο έχει επιτευχθεί, αλλά ξεπεράστηκε φθάνοντας σχεδόν το 5%.  
Βέβαια, ο στόχος του 6%, όσον αφορά την ηλεκτρική ενέργεια, επιτεύχθηκε μόνο κατά 
το ήμισυ, ένεκα προφανώς δυσκολιών που είχαν προκύψει στην πορεία.  Φυσικά, 
πρέπει να λεχθεί ότι οι πλείστες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν κατάφεραν 
να επιτύχουν τους στόχους που είχαν τεθεί στα συγκεκριμένα χρονικά πλαίσια και 
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τελικά κρίθηκαν ως μη ρεαλιστικοί.  Και ασφαλώς, όπως και για την Κύπρο, δεν 
υπάρχουν επιπτώσεις, υπό την έννοια των κυρώσεων, γιατί η προσπάθεια δεν ήταν 
υποχρεωτική. 

 Όσον αφορά την περίπτωση της Κύπρου, οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας θα 
προέρχονταν από τη δημιουργία αιολικών πάρκων, την εγκατάσταση συστημάτων 
βιομάζας και από φωτοβολταϊκά.  ∆υστυχώς, παρ’ όλο που υπήρξε ενδιαφέρον και 
εκδόθηκαν άδειες σε ιδιώτες, προέκυψαν προβλήματα και δυσκολίες τεχνικής κυρίως 
υφής, ιδιαίτερα όσον αφορά τα αιολικά πάρκα, τα οποία ώθησαν τους 
ενδιαφερόμενους να ζητούν ψηλότερα τέλη για την παραγόμενη ενέργεια, ενώ το 
ειδικό ταμείο χορηγιών είχε περιορισμένες δυνατότητες και βρισκόταν κάτω από 
πίεση.  Επιπλέον, προέκυψαν προβλήματα στην προώθηση τέτοιων πάρκων από 
αντιδράσεις επηρεαζόμενων κοινοτήτων.   

 Η σημερινή κυβέρνηση, για να υπερπηδήσει το πρόβλημα που παρέλαβε, 
ανακοίνωσε το 2009 νέο σχέδιο, παραχωρώντας αυξημένες επιδοτήσεις προς 
ενδιαφερόμενους επενδυτές, αλλά και αντισταθμιστικά οφέλη σε επηρεαζόμενες 
κοινότητες.  Ως εκ τούτου, στο διάστημα 2009-2010 έχουν υποβληθεί αιτήσεις για 
πέντε αιολικά πάρκα, εκ των οποίων το ένα έχει ήδη, όπως αναφέρθηκε από 
συνάδελφο, ολοκληρωθεί και λειτουργεί στην επαρχία Πάφου, για άλλα δύο έχουν 
υπογραφεί οι σχετικές συμφωνίες και για τα υπόλοιπα οι αιτητές τους βρίσκονται στη 
διαδικασία της αξιολόγησης.  Σημειώνεται ότι υλοποιήθηκαν επίσης εννιά μονάδες 
συστημάτων βιομάζας, τοποθετήθηκε μεγάλος αριθμός μικρών φωτοβολταϊκών, των 
5MW, και από φέτος άρχισαν να δημιουργούνται ακόμη μεγαλύτερες μονάδες 
φωτοβολταϊκών.   

 Τα ανωτέρω στοιχεία αναδεικνύουν ότι ναι μεν μέρος των στόχων που είχαν 
τεθεί σε προηγούμενα χρόνια δεν έχει επιτευχθεί, αλλά η παρούσα κυβέρνηση, η 
οποία μέσα και από το πρόγραμμά της αποδίδει βαρύτητα στο θέμα της ενέργειας, 
δεν παρέμεινε αδρανής με την ανάληψη της διακυβέρνησης και καταβάλλει 
προσπάθειες για υλοποίηση του προγράμματός της.  Υπενθυμίζουμε εξάλλου ότι 
μέσα στο πρόγραμμά της βασικοί άξονες της περιβαλλοντικής πολιτικής της είναι, 
εκτός από την προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, η προώθηση της 
χρήσης συστημάτων εξοικονόμησης ενέργειας και η ορθολογική εκμετάλλευση του 
Ειδικού Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας.   

 Όλα τα ανωτέρω είτε προωθήθηκαν είτε προωθούνται από τις αρμόδιες 
υπηρεσίες του κράτους σήμερα.  Μάλιστα, θα μπορούσε να λεχθεί ότι σε μεγάλο 
βαθμό βρίσκονται σε εναρμόνιση με όλες τις δραστηριότητες που καταβάλλονται για 
την επίτευξη των στόχων που προκύπτουν μέσα από την Οδηγία 2009/28 της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Η εν λόγω Οδηγία έχει 
ως στόχο για το σύνολο των κρατών της Ένωσης την αντικατάσταση του 20% της 
συνολικής κατανάλωσης ενέργειας, όχι μόνο της ηλεκτρικής, από ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας μέχρι το 2020. 

 Ως γνωστό, οι στόχοι για την κάθε χώρα είναι διαφορετικοί, ανάλογα με τις 
ιδιαίτερές της συνθήκες.  Στην περίπτωση της Κύπρου ο στόχος είναι η αντικατάσταση 
του 13% της συνολικής ενέργειας με ανανεώσιμες πηγές.  Σημειώνεται ότι ένας άλλος 
επιμέρους στόχος αφορά τις μεταφορές, όπου προβλέπεται η αντικατάσταση του 10% 
της ενέργειας που καταναλώνεται στον τομέα αυτό με βιοκαύσιμα έως το 2020 σε 
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σχέση με το 2% που είναι σήμερα.  Επίσης, επιδιώκεται η μείωση των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου κατά 5% σε σχέση με το 2005.   

 Μέσα στα ανωτέρω πλαίσια το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού υπέβαλε πριν τρεις μήνες προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, μετά και από 
διαβουλεύσεις και συζήτηση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, εθνικό σχέδιο 
δράσης για την περίοδο 2010-2020, με βάση το πώς θα ενεργούσε για την επίτευξη 
των ανωτέρω στόχων.  Επιπλέον, καθόρισε αυξημένο τέλος επί των κιλοβατώρων 
κατανάλωσης ηλεκτρικού ρεύματος, γεγονός που θα βελτιώσει τα οικονομικά του 
ταμείου.  Ιδιαίτερα όσον αφορά τη στόχευση του υπουργείου για την παραγωγή 
ηλεκτρικής ενέργειας, το σχέδιο προβλέπει τη δημιουργία αιολικών πάρκων ισχύος 
300ΜW, την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών 192MW και γεωθερμικών συστημάτων 
75MW και τη χρήση βιομάζας για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας 17MW.  Επίσης, 
πέραν της παράλληλης προώθησης της θέρμανσης και ψύξης χώρων με ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας, η κυβέρνηση προωθεί την εξοικονόμηση ενέργειας σε διάφορους 
τομείς δραστηριότητας.   

 Χωρίς να σημαίνει ότι δεν υπάρχουν, όπως πάντα, περιθώρια για περαιτέρω 
βελτιώσεις στον τομέα αυτό, θέλω, καταλήγοντας, να εξάρω το συστηματικό τρόπο με 
τον οποίο εργάζεται η κυβέρνηση επί του θέματος και τις προσπάθειες που 
καταβάλλονται για επίτευξη των στόχων του προγράμματός της προς όφελος της 
κυπριακής οικονομίας, του περιβάλλοντος, της κοινωνίας γενικότερα και ασφαλώς του 
Κύπριου πολίτη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ τον κ. Αριστοτέλους. 

 Πριν δώσω το λόγο στον κ. Σαρίκα, θα παρακαλούσα το συνάδελφο Σοφοκλή 
Φυττή να αποκαλύψει την ηλικία του, για να με αντικαταστήσει! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Γεννήθηκα στις 31 Μαρτίου 1947!  Ικανοποιητικό, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Γελώντας) 

 Την ακριβή ημερομηνία δεν τη χρειαζόμουν!  Απλώς, είσαι ο επόμενος, κύριε 
Φυττή. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 
Σοφοκλής Φυττής.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Αρχίστε, παρακαλώ, κύριε Σαρίκα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεωρώ πολύ σημαντικό το ότι σήμερα συζητούμε στην ολομέλεια της Βουλής 
των Αντιπροσώπων το θέμα των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Πρόκειται 
αναμφίβολα για ένα θέμα πολυδιάστατα σημαντικό και ιδιαίτερα επίκαιρο, καθώς δεν 
αφορά μόνο το μέλλον, αλλά και το παρόν κάθε σύγχρονου κράτους. 

 Ανανεώσιμη είναι η ενέργεια που αντλείται από πηγές οι οποίες δεν 
εξαντλούνται ή αντικαθίστανται.  Τέτοιας μορφής ενέργεια είναι η αιολική, η ηλιακή, η 
υδροηλεκτρική, η γεωθερμική και η ενέργεια από βιομάζα.  Είναι λοιπόν εμφανές ότι η 
χρήση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας θα συμβάλει σημαντικά στον περιορισμό 
των περιβαλλοντικών επιπτώσεων που σχετίζονται με τη συμβατική ενεργειακή 
αλυσίδα και παράλληλα θα μειώσει τις εκπομπές αερίων του θερμοκηπίου, που είναι η 
κύρια αιτία της αλλαγής του κλίματος. 

 Η όλη επιτυχία στην αξιοποίησή τους εξαρτάται όμως από τη βούληση των 
κυβερνήσεων να θεσπίσουν το απαραίτητο πλαίσιο, έτσι ώστε να μπορέσουν να 
καθιερωθούν, λόγω του υψηλού τους κόστους και του ανταγωνισμού που υφίστανται 
από φθηνότερες πηγές όπως το φυσικό αέριο. 

 Η ∆ιεθνής Υπηρεσία Ενέργειας έχει αναφέρει τελευταία ότι οι προοπτικές των 
επενδύσεων στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας είναι λιγότερο άσχημες από ό,τι 
θεωρείτο αρχικά λόγω της οικονομικής κρίσης.  Η εισήγηση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής για αύξηση του ποσοστού μείωσης των εκπομπών του διοξιδίου του 
άνθρακα από το 20% στο 30% μέχρι το 2020 προβάλλει ισχυρότατα επιχειρήματα 
προς περαιτέρω ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Και βέβαια αυτό 
παράλληλα με τις παγκόσμιες προσπάθειες για επίτευξη μέχρι το τέλος του τρέχοντος 
έτους μιας παγκόσμιας και νομικά δεσμευτικής συμφωνίας υπό τα Ηνωμένα Έθνη για 
μείωση των εκπομπών προς περιορισμό της αύξησης της παγκόσμιας μέσης 
θερμοκρασίας, όχι πέραν των 2°C.  Επισημαίνω ότι τα αρμόδια όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν ασχοληθεί επανειλημμένα με το θέμα αυτό και έχουν 
εκδώσει διάφορες Οδηγίες προς τα κράτη μέλη για την εφαρμογή μιας κοινής 
ευρωπαϊκής πολιτικής.   

 Με βάση τις θέσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, του Συμβουλίου της 
Ευρώπης και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, τα κράτη μέλη πρέπει να καθορίσουν 
δεσμευτικούς στόχους, συνεπείς με το 20% ως μερίδιο ενέργειας από ανανεώσιμες 
πηγές και με το 10% ως μερίδιο συμμετοχής των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στις 
μεταφορές μέχρι το 2020.  Κύριος στόχος των δεσμευτικών εθνικών στόχων είναι να 
παρασχεθεί ασφάλεια στους επενδυτές και να ενθαρρυνθεί η συνεχής ανάπτυξη 
τεχνολογιών που παράγουν ενέργεια από άλλες μορφές ανανεώσιμων πηγών. 

 Η Κύπρος δεν εξαιρείται βέβαια από τη δέσμευση αυτή και ως εκ τούτου έχει 
αναλάβει σημαντικές υποχρεώσεις προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για την υιοθέτηση 
των σχετικών Οδηγιών.  ∆υστυχώς όμως σημειώθηκαν πολύ μεγάλες καθυστερήσεις 
στην ανάπτυξη του τομέα των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, με αποτέλεσμα να 
περιοριστεί η συνεισφορά τους στο ενεργειακό ισοζύγιο της Κύπρου στο επίπεδο του 
4,9% και να καταστεί δύσκολη η ανταπόκριση της χώρας μας στις δεσμεύσεις της, με 
κίνδυνο να υποστεί τις επιπτώσεις αυτής της αδυναμίας. 

 Ωστόσο, διαπιστώνουμε σήμερα ότι, παρά τα λάθη και τις καθυστερήσεις, 
έχουν γίνει σημαντικά βήματα για κάλυψη του χαμένου χρόνου.  Η Κύπρος κατάφερε 
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να εξασφαλίσει παρέκκλιση από την υποχρέωση των ευρωπαϊκών κρατών για αύξηση 
της συνεισφοράς των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στην τελική κατανάλωση 
ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση από 20% σε 13% μέχρι το 2020, αφού 
κρίθηκε ότι με τα σημερινά δεδομένα το οικονομικό εκμεταλλεύσιμο δυναμικό 
παραγωγής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας στην Κύπρο περιορίζεται 
στο 8 με 9%. 

 Με τη συνεισφορά της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας, του Ιδρύματος Ενέργειας, 
των εμπλεκομένων κυβερνητικών υπηρεσιών και ευαισθητοποιημένων ομάδων 
πολιτών η χώρα μας κατόρθωσε να προχωρήσει στο άνοιγμα αγοράς ηλεκτρικής 
ενέργειας, να σχεδιάσει πρόγραμμα δράσης και να ανακοινώσει σχέδιο χορηγιών για 
ενθάρρυνση της χρήσης των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Όλα αυτά βοήθησαν να 
έχουμε σημαντικά αποτελέσματα τον τελευταίο χρόνο, όπως η λειτουργία του πρώτου 
αιολικού πάρκου στην Κύπρο με σαράντα μία ανεμογεννήτριες και η υποβολή τριών 
νέων αιτήσεων για μεγάλα εμπορικά αιολικά συστήματα συνολικής ισχύος 135MW.  
Έγινε κατορθωτό επίσης να υποβληθούν δεκατρείς αιτήσεις για μεγάλα εμπορικά 
φωτοβολταϊκά συστήματα συνολικής ισχύος 1 740KW και να συνδεθούν με το δίκτυο 
της ΑΗΚ πεντακόσια δεκαεννιά φωτοβολταϊκά συστήματα, σε σχέση με τα εκατόν 
εννιά που συνδέθηκαν το 2006, και εννιά μονάδες παραγωγής ηλεκτρισμού από 
βιομάζα, σε σχέση με μία μονάδα που είχαμε το 2007. 

 Παρ’ όλα αυτά, η Κύπρος έχει ακόμη πολύ δρόμο να διανύσει, για να πετύχει 
τους στόχους που έχουν τεθεί μέχρι το 2020.  Είναι γι’ αυτό που προτείνουμε να 
καταρτιστεί από πλευράς της κυβέρνησης ένα σχέδιο δράσης, το οποίο να 
περιλαμβάνει την αναθεώρηση του σχεδίου παροχής χορηγιών, την ενίσχυση του 
ειδικού ταμείου για προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, τη διεξαγωγή 
ενημερωτικής και διαφωτιστικής εκστρατείας του κοινού, την απλοποίηση της 
διαδικασίας για παραχώρηση των απαιτούμενων πολεοδομικών αδειών και την 
παραχώρηση/μίσθωση κυβερνητικών τεμαχίων γης για την εγκατάσταση μονάδων 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  Η Κύπρος πρέπει να κάνει μια σαφή στροφή προς 
την πράσινη ανανεώσιμη ενέργεια· μία στροφή που ευνοείται από το πλούσιο 
ανανεώσιμο δυναμικό που διαθέτει. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η ενίσχυση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας σε συνδυασμό με την αδήριτη 
ανάγκη για εξοικονόμηση ενέργειας θα συμβάλει δραστικά στη μείωση των εκπομπών 
αερίων που προκαλούν τις καταστροφικές κλιματικές αλλαγές, θα δημιουργήσει 
σημαντικό αριθμό θέσεων εργασίας, θα διασφαλίσει καθαρή και οικονομική ενέργεια 
για όλους και θα επιτρέψει την εξοικονόμηση πολλών εκατομμυρίων ευρώ από την 
αγορά εισαγόμενων καυσίμων και την αγορά δικαιωμάτων ρύπανσης.  Η στροφή 
όμως σε αυτό το περιβαλλοντικά και οικονομικά βιώσιμο ενεργειακό μοντέλο είναι 
πρωτίστως πολιτική επιλογή, την οποία η κυβέρνηση θα πρέπει να κάμει σήμερα.  Η 
Ε∆ΕΚ είναι έτοιμη να βοηθήσει προς την κατεύθυνση αυτή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φειδία, να ’σαι καλά.  
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 Ακολουθεί ο κ. Γιώργος Περδίκης από το Κίνημα Οικολόγων με σύνολο χρόνου 
δέκα λεπτά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Η ισχύουσα πολιτική, με βάση τις υποχρεώσεις της Κύπρου έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, προβλέπει παραγωγή 13% της ενέργειας από τις ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας μέχρι το 2020.  Η υφιστάμενη συνεισφορά των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας στο συνολικό ενεργειακό ισοζύγιο της χώρας ανέρχεται σήμερα στο 4,5%, 
λέει η κυβέρνηση -οι στατιστικές λεν για 3%- και προέρχεται κυρίως από τη 
χρησιμοποίηση της ηλιακής ενέργειας στη θέρμανση νερού.  Όσον αφορά την 
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, σήμερα 
βρισκόμαστε στο πενιχρό ποσοστό του 1%, λέει η κυβέρνηση -η Στατιστική Υπηρεσία 
λέει 0,5%- έναντι του στόχου του 6% μέχρι το 2020.   

 Από το 1998 προαναγγέλλαμε την εποχή που η ανερμάτιστη ενεργειακή 
πολιτική που ακολουθείται στην Κύπρο θα οδηγούσε σε αδιέξοδο.  Το 2006 είχαμε 
αποδείξει με στοιχεία και αριθμούς ότι, αν συνεχιστεί αυτή η ενεργειακή πολιτική, που 
στηρίζεται στα εισαγόμενα καύσιμα, η χώρα θα πληρώσει σε δικαιώματα και πρόστιμα 
μέχρι και €1 δις μέχρι το 2020.  Για την αύξηση της τιμής του ηλεκτρικού ρεύματος 
κατά 2%, για να αντισταθμιστεί το ποσό των €11 εκατομ. που πλήρωσε για την αγορά 
ρύπων η ΑΗΚ για το 2009, ευθύνη έχει το κράτος, το οποίο μέχρι σήμερα δεν έχει 
καταφέρει να αναπτύξει επαρκώς και εγκαίρως μια αποδοτική πολιτική απεξάρτησης 
από το πετρέλαιο ούτε εφάρμοσε ευέλικτα προγράμματα στο θέμα των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας, με αποτέλεσμα να καλείται τώρα ο πολίτης να πληρώσει τα 
σπασμένα λαθεμένων ενεργειών.   

 Και έπεται δυστυχώς συνέχεια.  Αναμένεται το χαράτσι να υπερδιπλασιαστεί, 
αφού η ΑΗΚ θα αναγκαστεί να αγοράσει φέτος δικαιώματα αξίας πέραν των €20 
εκατομ.  Μάλιστα, από το 2012 τα δικαιώματα αναμένεται να υπερτιμολογηθούν.  
Σύμφωνα με εκτίμηση της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας, ακόμα και όταν θα έχουμε το 
φυσικό αέριο, και πάλι θα πληρώνουμε πολλά εκατομμύρια το χρόνο ως δικαιώματα 
ρύπων στην ΑΗΚ.   

 Σε αυτό το σημείο αξίζει, για την ιστορία, να αναφέρουμε ότι η επιλογή του 
φυσικού αερίου δεν ήταν ίσως η καλύτερη.  Με το ίδιο κόστος επένδυσης μπορούσαμε 
να καλύψουμε τις ενεργειακές μας ανάγκες με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, χωρίς 
να πληρώνουμε δικαιώματα ρύπων.  Αυτή είναι και η άποψη του νεοεκλεγέντος 
πρύτανη του Πανεπιστημίου Κύπρου, του κ. Κώστα Χριστοφίδη. 

 Ηλιακή ενέργεια.  Στην Κύπρο η παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές είναι αμελητέα.  Είναι δυστυχώς βέβαιο ότι δεν έχουμε 
εκμεταλλευτεί δυναμικά την πηγή που λέγεται “ήλιος”, παρά το γεγονός ότι φαίνεται να 
έγιναν σημαντικά βήματα στη χρήση της ηλιακής ενέργειας, στον τομέα κυρίως της 
θέρμανσης του νερού. 

 Είχαμε επανειλημμένα, ως Κίνημα Οικολόγων, προτείνει την εφαρμογή ενός 
πενταετούς προγράμματος δωρεάν εγκατάστασης σε πέντε χιλιάδες κατοικίες φτωχών 
ή πολύτεκνων οικογενειών φωτοβολταϊκών ισχύος 10KW ανά κατοικία, μέσα σε πέντε 
χρόνια, ως μέτρο κοινωνικής συνοχής και στήριξης των ευάλωτων κοινωνικών 
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ομάδων. 

 Όσον αφορά την ηλιοθερμία, στον προϋπολογισμό του 2009 η κυβέρνηση είχε 
προβάλει ως μεγάλο σχεδιαζόμενο έργο την πρωτοποριακή εφαρμογή της 
τεχνολογίας των ηλιοθερμικών πάρκων για την παραγωγή ηλεκτρισμού και 
αφαλατωμένου νερού με τη χρήση ηλεκτρικής ενέργειας από τον ήλιο.  Ο 
προϋπολογισμός ήταν ύψους €28,7 εκατομ. και το σχέδιο είχε διάρκεια τεσσάρων 
χρόνων, 2009-2013.  Η χρηματοδότηση του έργου θα προερχόταν από κονδύλια του 
προϋπολογισμού του Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας.  Ωστόσο, σύμφωνα με 
επίσημες πληροφορίες που κατέθεσε το Υπουργείο Οικονομικών στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού το 2010, ενόψει της 
περικοπής του προϋπολογισμού του Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας, η ανάπτυξη 
του προγράμματος δεν αναμένεται να προχωρήσει στο παρόν στάδιο.  Το πρόγραμμα 
αυτό ούτε φέτος φαίνεται να προχωράει.   

 Πρόσφατα πληροφορηθήκαμε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση αποφάσισε την 
αποδέσμευση €146 δις για έργα αξιοποίησης των ΑΠΕ.  Ελπίζουμε ότι η Κυπριακή 
∆ημοκρατία θα αξιοποιήσει το μέρος που μας αναλογεί από το τεράστιο αυτό ποσό, 
ιδιαίτερα στον τομέα της ηλιοθερμίας, η οποία αποτελεί, φαίνεται, το μέλλον της 
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από τον ήλιο. 

 Καταλήγοντας, και μόνο ενδεικτικά, ερωτούμε:  Γιατί η κυβέρνηση έχει 
απορρίψει την πρόταση των Οικολόγων για δωρεάν χορηγία πέντε χιλιάδων ηλιακών 
στεγών σε σπίτια άπορων και πολύτεκνων οικογενειών;  Γιατί η κυβέρνηση ζήτησε 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση να συνεχίσει να λειτουργεί ο ηλεκτροπαραγωγικός 
σταθμός στη ∆εκέλεια με ρυπογόνα και ενεργοβόρα καύσιμα για τριάντα έξι μήνες 
πέραν της ευρωπαϊκής Οδηγίας;  Γιατί η κυβέρνηση απέρριψε την εισήγηση των 
Οικολόγων για πρόγραμμα χορηγίας αντικατάστασης των ενεργοβόρων και 
ρυπογόνων πεπαλαιωμένων τζακιών με ενεργειακές εστίες, πιο οικολογικές και πιο 
οικονομικές, στα ορεινά χωριά;  Γιατί διαδίδεται από αρμόδιους του Υπουργείου 
Εμπορίου ότι το σχέδιο χορηγιών για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας θα 
τροποποιηθεί το 2011 με περαιτέρω αποκοπή και μείωση των κριτηρίων και των 
κινήτρων;  Γιατί εξακολουθούν να ισχύουν παράλογες γραφειοκρατικές διαδικασίες και 
απαγορεύσεις, όπως, παραδείγματος χάριν, για τις μικρές ανεμογεννήτριες ή για την 
αδειοδότηση των φωτοβολταϊκών πάρκων;   

 Ας στραφούμε προς τον ήλιο, λένε, για να αφήσουμε επιτέλους πίσω μας τις 
σκιές της εξάρτησης από το πετρέλαιο και τις υπόλοιπες ρυπογόνες μορφές 
ενέργειας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.  

 Μια και ανέφερες το νεοεκλεγέντα πρύτανη του πανεπιστημίου, οφείλουμε να 
τον συγχαρούμε και να του ευχηθούμε ευόδωση του έργου του -δύσκολο το έργο που 
αναλαμβάνει- και να τονίσουμε ότι είναι ο δεύτερος πρύτανης από την Κερύνεια και 
ομοχώριός μου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 
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 Ποιος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο Κώστας Χριστοφίδης μετά τον Ανδρέα Ορφανίδη· απόφοιτοι και οι δύο του 
Γυμνασίου Λαπήθου, που γιορτάζει αυτό το χρόνο τα εκατοντάχρονά του. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μπράβο σας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πολύ. 

 Παρακαλώ, ο κ. Ανδρέας Κυπριανού.  Βλέπω εδώ τριάντα λεπτά. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λιγότερο από δέκα θα χρησιμοποιήσω, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος έχει ενώπιόν της ένα μεγάλο στόχο, την εκπλήρωση των 
υποχρεώσεών της για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές.  Ο στόχος για το 
2020, με βάση τις μέχρι τώρα συμβατικές υποχρεώσεις, είναι η παραγωγή ηλεκτρικής 
ενέργειας κατά 13% από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Είναι σε όλους σαφές ότι ο 
στόχος για το 2020 δεν είναι παρά ένας ενδιάμεσος στόχος για πολύ μεγαλύτερες 
υποχρεώσεις τις δεκαετίες που έρχονται, υποχρεώσεις που συνεπάγονται ευθύνες 
δικές μας για τις επόμενες γενιές.   

 Υποστηρίζω ότι, για να πετύχουμε μεγάλους στόχους, χρειαζόμαστε 
στρατηγικό σχέδιο και πολιτική βούληση.  Ο ενεργειακός τομέας καθίσταται μέγιστη 
πρόκληση για τον ευρωπαϊκό χώρο και για την περίπτωση της Κύπρου αυτό ισχύει 
πολλαπλά.  Είναι νησιώτικη χώρα με απόλυτη και αφόρητη, αν θέλετε, εξάρτηση από 
ενεργειακές πηγές, περιορισμένη επικράτεια, ευαίσθητα περιβαλλοντικά δεδομένα και 
μικρά οικονομικά μεγέθη.   

 Εκτιμώ ότι το μέγεθος της πρόκλησης δεν έχει υπολογιστεί επαρκώς ούτε 
υπάρχει μία ειλικρινής συνεννόηση με τους πολίτες.  Από το 2013 και μετά θα μετρούν 
όλες οι εκπομπές ρύπων στην ατμόσφαιρα, όχι μόνο των βαρέων βιομηχανιών, αλλά 
και των μέσων μεταφοράς.  Αν σήμερα ο καταναλωτής επιβαρύνεται με ένα κόστος 
για την πολιτική αστοχία και καθυστέρηση της προηγούμενης περιόδου, είναι βέβαιο 
ότι θα καταβάλει ακόμη μεγαλύτερο τίμημα στο μέλλον και μάλιστα σε συνθήκες 
παρατεταμένης υποτονικής οικονομικής δραστηριότητας.   

 Και εδώ, κύριε Πρόεδρε, θα ακούσετε λέξεις που δεν έχουν πολυακουστεί, 
όπως “πράσινα συμφέροντα” και “πράσινη βιομηχανία”.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πράσινα άλογα να μεν ακούσουμε! 

(Γέλια) 
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ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μέχρι σήμερα, αντί εμείς να χαράξουμε το δρόμο -και εννοώ η πολιτεία- 
παρακολουθούσαμε και ακολουθούσαμε τις εξελίξεις βασισμένοι και μόνο πάνω στην 
ιδιωτική πρωτοβουλία και το επιχειρηματικό δαιμόνιο του Κύπριου.  Ο Κύπριος 
επιχειρηματίας είδε -και πολύ σωστά είδε- το παράθυρο ευκαιρίας, με αποτέλεσμα να 
κινηθεί μαζικά προς την κατεύθυνση επενδύσεων που αφορούν τις ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας.  Το κέρδος όμως είναι φυσιολογικά το κίνητρο του κάθε 
επιχειρηματία, ο οποίος πολλές φορές δε λαμβάνει υπόψη περιβαλλοντικά και άλλα 
κριτήρια.   

 Υπάρχουν δύο δρόμοι να ακολουθήσουμε, για να πετύχουμε τους συμβατικούς 
και νέους στόχους μείωσης των εκπομπών ρύπων που θα προκύψουν τα επόμενα 
χρόνια.  Ο ένας δρόμος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ο εύκολος 
δρόμος, ο οποίος είναι ο ακόλουθος:  Μέσα από την τρεμούρα των λαθών και της 
δυστοκίας των προηγούμενων χρόνων και της έλλειψης στρατηγικού σχεδιασμού, να 
εκμισθώνουμε κρατική περιουσία σε ιδιώτες, για να εγκαταστήσουν τα συστήματα που 
αυτοί εισηγήθηκαν και στη συνέχεια να αγοράζομε το ηλεκτρικό ρεύμα που παράγουν 
ή ακόμα να επιτρέπουμε την εγκατάσταση συστημάτων σε περιβαλλοντικά ευαίσθητες 
περιοχές, με βάση αιτήσεις από επενδυτές, χωρίς να έχουμε εμείς ως πολιτεία 
καθορίσει από προηγουμένως πού χωροταξικά θα έπρεπε να τοποθετηθούν αυτά τα 
συστήματα.   

 Υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ο υπεύθυνος και 
σωστός δρόμος που θα έπρεπε να ακολουθεί ένα συντεταγμένο κράτος.  Να 
αξιολογήσομε σωστά και μετρημένα τους διαθέσιμους πόρους μας σε γη και να 
αποφύγουμε την άκρατη εκμίσθωση κρατικής γης για επενδύσεις που θα 
ξεπεραστούν -να είστε βέβαιοι- σε μια δεκαετία.  Να σχεδιάσομε στρατηγικά και 
χωροταξικά, βασισμένοι στη μεγάλη ηλιοφάνεια που διαθέτει η Κύπρος.  Να 
κατευθύνομε εμείς τους επιχειρηματίες προς νέα, σύγχρονα συστήματα, τα οποία θα 
μπορούν να εγκατασταθούν πάνω σε υφιστάμενες αναπτύξεις, ιδιωτικές ή 
κυβερνητικές.  Να εκμεταλλευτούμε τες υφιστάμενες βιομηχανικές ζώνες, που είναι 
ήδη κατεστραμμένο φυσικό περιβάλλον, τις ζώνες λατόμησης, όπου επίσης έχει εκεί 
καταστραφεί το φυσικό περιβάλλον, τις μεγάλες ξενοδοχειακές μονάδες, αλλά και να 
προγραμματίσομε τα σωστά -και είναι πάρα πολύ κρίσιμο- μέσα μαζικής 
συγκοινωνίας φιλικά προς το περιβάλλον. 

 Ας μην επιτρέψομε και πάλι -και αυτό φοβάμαι, κύριε Πρόεδρε, ότι θα συμβεί- 
κάτω από την πίεση του χρόνου το εύκολο και γρήγορο κέρδος εις βάρος του φυσικού 
περιβάλλοντος και της ισόρροπης και μελετημένης ανάπτυξης.  ∆εν πρέπει, κατά την 
άποψή μου, να σπεύσομε να δεσμεύσομε μεγάλες εκτάσεις της μικρής μας 
επικράτειας, γιατί αυτό θα συνεπάγεται καταστροφή βιοτόπων και βιοποικιλότητας, 
που δεν πρόκειται να αποκατασταθούν ποτέ.   

 Η πράσινη βιομηχανία καλπάζει, τα συστήματα ανανεώνονται και εξελίσσονται 
καθημερινά.  Μπορούμε να εμπλέξομε τα πανεπιστημιακά ιδρύματα της πατρίδας 
μας, να οργανώσουμε ομάδες επιστημόνων που θα παρακολουθούν την εξέλιξη και 
θα εισηγούνται προς την πολιτεία συστήματα τα οποία θα είναι μικρότερα σε μέγεθος, 
δε θα απαιτούν τεράστιες εκτάσεις γης και θα μπορούν να υιοθετηθούν μέσα στα 
αστικά κέντρα. 
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 Ως βουλευτής είμαι υποχρεωμένος να σταθώ με ευθύνη απέναντι στην 
επανάληψη επιλογών υπό το κράτος πανικού, με αφορμή την εσπευσμένη κάλυψη 
αναγκών σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Αυτή την πεπατημένη δεν πρέπει να την 
ακολουθήσομε.  Υποστηρίζω ότι η εκμίσθωση εκτάσεων κρατικής γης, αλλά και οι 
άδειες σε ιδιωτική γη θα πρέπει να γίνονται πια με εξαιρετική φειδώ και λαμβάνοντας 
υπόψη την τεχνολογική εξέλιξη σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, που εκτιμάται ότι 
μέσα σε δέκα χρόνια θα αποκτήσουν αποφασιστική ώθηση.  Σας καλώ να εξετάσουμε 
τα ζητήματα με σφαιρικότητα και να μην πέσουμε στην παγίδα εν ονόματι μιας 
ξεπερασμένης αύριο πράσινης επιλογής, για να εξυπηρετήσομε νεοφανείς 
σκοπιμότητες και επιχειρηματικά συμφέροντα.   

 Σημειώνω ότι η πανέμορφη και μικρή κυπριακή ύπαιθρος δεν πρέπει να γίνει 
θύμα των μεγάλων συμφερόντων που κρύβονται πίσω από τις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας.  Σε κάθε μας στρατηγικού τύπου επιλογή να ισχύσει το ρητό «παν μέτρον 
άριστον».  Παρατηρώ ότι η θεαματική δήθεν στροφή στις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας διαθέτει ένα ισχυρό επικοινωνιακό περίβλημα, ένα μάρκετινγκ που μας 
υποβάλλει λύσεις που αύριο μπορεί να αποδειχθούν μη λύσεις.  Σας καλώ να 
σκεφτείτε τι θα γίνει με την πανέμορφη κυπριακή ύπαιθρο, αν καταντήσει ένα 
σεληνιακό τοπίο από κάτοπτρα και ανεμογεννήτριες, που θα είναι μετά βεβαιότητος 
μουσειακά είδη σε μερικά χρόνια -το πολύ σε μια δεκαετία- και ασύμφορα οικονομικά, 
με περιορισμένα αντισταθμιστικά οφέλη.   

 Τονίζω ότι οι αναπτύξεις σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας θα πρέπει να γίνουν 
με τεχνολογίες που περιορίζουν την εκμετάλλευση του εθνικού μας πλούτου, γιατί δεν 
έμεινε και πάρα πολύς, για να τον καταναλώνουμε.  Όλες οι αναπτύξεις ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας πρέπει να είναι σωστά μελετημένες, σωστά χωροθετημένες και να 
είναι βασισμένες πάνω σ’ έναν ευρύτερο πολεοδομικό σχεδιασμό, για να μη 
δημιουργήσουν περισσότερα περιβαλλοντικά προβλήματα από αυτά που 
προσπαθούν να επιλύσουν.  

 Υποστηρίζω ότι εμείς, με τους δικούς μας εμπειρογνώμονες, θα πρέπει να 
κατευθύνομε τους επιχειρηματίες και όχι να συμβαίνει το αντίθετο.  Τα συστήματα 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας που προωθούμε θα πρέπει να έχουν ολοκληρωμένο 
αισθητικό αποτέλεσμα, να διασφαλίζουν την αειφόρο διαχείριση του φυσικού 
περιβάλλοντος και τη βιοποικιλότητα.  Ο ανύπαρκτος -και αυτό είναι το πιο σημαντικό, 
κύριε Πρόεδρε, και δυστυχώς συμβαίνει σε όλους τους τομείς της κοινωνίας μας- από 
την πολιτεία, ο ανύπαρκτος για δεκαετίες σχεδιασμός με βάση τη νήσο Κύπρο 
υποβάλλει την πατρίδα μας σε νέα δοκιμασία και χρειάζεται να απαντήσομε στην 
πρόκληση με τεκμηριωμένες λύσεις.  Ας σχεδιάσομε επιτέλους στρατηγικά και 
μακροχρόνια, με επίκεντρο τον άνθρωπο και με σεβασμό στην αειφόρο ανάπτυξη.  Η 
Κύπρος δεν αντέχει άλλα λάθη. 

 Ευχαριστώ πολύ για την προσοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε, κύριε Κυπριανού, για την ομιλία σας και τις καλές εισηγήσεις, τις 
οποίες θα πρέπει να συζητήσετε και ευρύτερα -τις βρίσκω πολύ ενδιαφέρουσες- όπως 
και όλων των άλλων συναδέλφων.  Πρέπει να γίνει μια εκτενής συζήτηση.   

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με την ολοκλήρωση της συζήτησης του 
θέματος φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   
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 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 18 Νοεμβρίου 2010, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.168-2009). 

 2. Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Παρεμπόδιση της 
Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.083-2009). 

 3. Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
και των Κρατών Μελών της αφενός και των 
Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής αφετέρου 
που Υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 
Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 
Απριλίου 2007 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.134-2010).   

 4. Ο περί της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών 
της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου 
αφετέρου που Υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 
12 ∆εκεμβρίου του 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.136-2010).   

 5. Ο περί της Σύμβασης για τη Σήμανση 
Πλαστικών Εκρηκτικών Υλών για Σκοπούς 
Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.153-2010). 

 6. Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Πρότυπα Ποιότητας Περιβάλλοντος στον Τομέα 
της Πολιτικής των Υδάτων) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.119-2010). 

 7. Οι περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών στην Πρόσβαση σε Αγαθά και 
Υπηρεσίες (Παροχή Ανεξάρτητης Συνδρομής) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.115-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, 
η αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα 
στη λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου 
Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 2. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 3. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του 
μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 4. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 5.  «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου 
και η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και 
Στέλλας Κυριακίδου). 
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(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 Κύριε Ομήρου, θέλετε κάτι να εγείρετε;  ∆ιότι μου είχατε πει ότι…   

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με επιστολή την οποία σας έχω ήδη κοινοποιήσει ζητώ 
ακριβώς να εγγραφεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο το εξής θέμα:  «Η ανάγκη διασφάλισης 
του εργασιακού μέλλοντος για τους εργαζομένους στη “Eurocypria”».  Η παράκληση 
είναι να δοθεί μία προτεραιότητα, δεδομένης της δυσχερούς θέσης στην οποία έχουν 
βρεθεί οι εργαζόμενοι μετά τις εξελίξεις.  ∆εν είναι πρόθεσή μου -και θέλω να είναι 
κατανοητό από όλους τους συναδέλφους- σε αυτή τη συζήτηση να γίνει μια 
ολοκληρωμένη τοποθέτηση για ενδεχόμενες ευθύνες που οδήγησαν στην κατάρρευση 
αυτής της εταιρείας.  Αλλά έχουμε μπροστά μας ένα επείγον θέμα, την επαγγελματική 
αποκατάσταση ή το εργασιακό μέλλον των εργαζομένων και η εισήγησή μου είναι να 
γίνει μία τοποθέτηση από τα εν τη Βουλή κόμματα, σύντομες τοποθετήσεις, και να 
εγκριθεί ένα ψήφισμα το οποίο να προτρέπει την κυβέρνηση να ενεργήσει τάχιστα για 
τη διασφάλιση του εργασιακού μέλλοντος των εργαζομένων.  Αυτή είναι η εισήγησή 
μου και η παράκλησή μου προς τους συναδέλφους, να εγκρίνουν αυτό το αίτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Υπάρχει άποψις επί του θέματος από τις κομματικές κοινοβουλευτικές ομάδες 
και τα κόμματα γενικότερα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει ένσταση να εγγραφεί.  Τώρα, αν θα καταλήξουμε 
σε ψήφισμα ή όχι και πώς, θα το δούμε στην ώρα του, όταν θα συζητηθεί το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι, κύριε Ομήρου, ότι για το πότε θα οριστεί να συζητηθεί το θέμα 
θα ακολουθήσει η συνήθης διαδικασία, με την υπόδειξη ή την παράκληση τη δική σας 
να αποκτήσει προτεραιότητα. 

 Άρα λοιπόν εγγράφεται το θέμα και θα πάρει την πορεία κατά τα δεδομένα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με ανάλογο τρόπο και εμείς εισηγηθήκαμε να εγγραφεί στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο το θέμα «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 



117 

 

 Ο κ. Κλεάνθους, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Βεβαίως, κατανοώ ότι συνάδελφοι, ελαυνόμενοι από θέματα που βρίσκονται 
στην επικαιρότητα, θέλουν να τα συζητούμε, όμως είναι και μια παγίδα -και θέλω να 
υποδείξω με διάθεση αυτοκριτικής- ότι στις πλείστες περιπτώσεις η σπουδή μας κάθε 
άλλο παρά δίνει τη δυνατότητα για εμβάθυνση σε ένα θέμα, για υπεύθυνη και 
ολοκληρωμένη συζήτηση ενώπιον της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής.  Εγώ 
προσωπικά, χωρίς να είχα ακόμα την ευκαιρία να συνεννοηθώ με τους συναδέλφους 
της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, έχω αιτηθεί για εγγραφή του θέματος 
ενώπιον της επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, γιατί το θέμα, πέραν της 
ενημέρωσης για τη μεταναστευτική πολιτική της κυβέρνησης, πρέπει να το δούμε και 
σε συνάρτηση με τις δεσμεύσεις ή την όποια πολιτική ακολουθείται από την ίδια την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Είναι ένα σοβαρό θέμα στο οποίο πρέπει να στείλουμε όχι βεβιασμένα αλλά 
υπεύθυνα μηνύματα.  Εγώ προσωπικά -επικαλούμαι και ακόμη ένα συνάδελφο, τον κ. 
Μητσόπουλο, που είχαμε ταυτόχρονα την ευκαιρία να παρακολουθήσουμε ένα 
σεμινάριο από εμπειρογνώμονα διαπιστευμένο από την Ευρωπαϊκή Ένωση, Ελλαδίτη 
και μάλιστα με ειδικότητα για την Ελλάδα και για την Κύπρο- ομολογώ ότι πλείστα 
τόσα θέματα τα αγνοούμε πλήρως και ούτε κανένας τα επικαλείται στις δημόσιες 
συζητήσεις.  Καλό είναι υπεύθυνα να τα συζητήσουμε σε βάθος και τότε να έρθουμε 
εδώ με τα συγκεκριμένα δεδομένα και να κάνουμε τις όποιες παρατηρήσεις και 
τοποθετήσεις μας.  Γι’ αυτό θα παρακαλέσω να γίνει σεβαστό αυτό το πράγμα, γιατί 
δε θα καλύψει ούτε την ουσία του θέματος και θα φύγουμε πάλι παρεξηγημένοι έναντι 
της κοινωνίας και προς τα έξω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους.   

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το ένα δεν εμποδίζει το άλλο.  ∆εν έχει ζητηθεί κατά 
προτεραιότητα εγγραφή.  Το θέμα μπορεί να εγγραφεί και να συζητηθεί και, όταν 
ολοκληρώσει η επιτροπή τη συζήτηση, να έρθουμε εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι κάτω από αυτή την αντίληψη μπορεί να θεωρηθεί το θέμα ότι έχει 
καλυφθεί, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Μάλιστα, συμφωνούμε 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Κάτω από αυτή λοιπόν τη συνεννόηση εγγράφεται. 

 Σ’ αυτό το σημείο κηρύσσουμε τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 
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(Ώρα λήξης:  6.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Ομήρου Γιαννάκης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης  

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Ανδρέας Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του προεδρεύοντος της Βουλής για τη μαύρη επέτειο της ανακήρυξης 
του ψευδοκράτους στα κατεχόμενα, για την επέτειο της εξέγερσης του 
Πολυτεχνείου, καθώς και για τη ∆ιεθνή Ημέρα Ανάμνησης των θυμάτων των 
δύο παγκόσμιων πολέμων και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των 
θυμάτων. 



119 

 

2. Έκθεση για τους αναπεμφθέντες νόμους «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010» και εμμονή της Βουλής στην προηγούμενη απόφασή της. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας Νόμος 
του 2007», οι παρατηρήσεις των κ. Νίκου Κατσουρίδη και Ιωνά Νικολάου και 
ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αστυνομίας (Ανεξάρτητη Αρχή 
∆ιερεύνησης Ισχυρισμών και Παραπόνων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Γ. Θωμά, Γ. Περδίκης, Ι. 
Νικολάου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Σ. 
Φυττής) και ψήφισή της σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Σωκράτη Χάσικου και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 1). 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγυήσεως της Χρηματοδότησης του 
∆ήμου Αθηένου (Κυρωτικός) Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του 
κ. Σωκράτη Χάσικου και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί των Συμβάσεων Καταναλωτικής Πίστης 
Νόμος του 2010» και «Ο περί Καταναλωτικής Πίστης (Συμφωνίες Στεγαστικών 
∆ανείων και Ενοικιαγορών) (Τροποποιητικός) Νόμος  του 2010», οι σύντομες 
παρατηρήσεις του κ. Ιωνά Νικολάου και ψήφισή τους σε νόμους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή 
Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», οι παρατηρήσεις των κ. Γιώργου Περδίκη και Αντρέα Φακοντή και 
ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των Υδάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

11. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Αίτημα Κάτω Πύργου Τηλλυρίας για διακίνηση αγαθών μέσω κατεχομένων 
προς Λευκωσία - Αίτημα για διάνοιξη δρόμου μέσω Κοκκίνων στην Τηλλυρία - 
Αίτημα Κάτω Πύργου για αύξηση κυβερνητικής συνεισφοράς για κοινοτικά έργα 
- Απομάκρυνση κεραιών από τη ∆ρούσεια - Ενδεχόμενο επαναφοράς της 
χρήσης του γρι-γρι στις κυπριακές θάλασσες - Ερωτήματα σχετικά με την 
εισαγωγή ζώων στην Κύπρο - Ανάγκη υιοθέτησης οικολογικών διαδικασιών για 
αξιοποίηση των κλαδεμάτων - Παρουσία μη εγκεκριμένων μεταλλαγμένων 
συστατικών στις ζωοτροφές στην Ευρώπη - Αισχροκέρδεια εις βάρος 
τουριστών από οδηγούς ταξί - Αίθουσες πολλαπλής χρήσης των ∆ημοτικών 
Σχολείων Ξυλοφάγου Α΄ και Β΄ - Παραχώρηση οικοπέδων σε φτωχές 
οικογένειες στην κοινότητα Τρούλλων - Εμπορία αγροτικών προϊόντων και 
δημιουργία οργανισμού προώθησής τους - Μείωση της τιμής παραχώρησης 
οικοπέδων του σχεδίου για τις φτωχές οικογένειες - Αξιοποίηση του φυτωρίου 
του πρώην επαρχιακού γραφείου του Τμήματος Γεωργίας Λάρνακας - 



120 

 

Αθλητικές υποδομές στο ∆ημοτικό Σχολείο Χοιροκοιτίας - Η χρήση των 
κρατικών νοσοκομείων από συνταξιούχους άλλων χωρών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης - Το κόστος της εξυπηρέτησης των Άγγλων πολιτών και 
στρατιωτών των βρετανικών βάσεων από τα κρατικά νοσηλευτήρια - Η 
συμφωνία Αρχής Λιμένων Κύπρου και Συνδέσμου Αδειούχων Αχθοφόρων και 
η καθυστέρηση στην υλοποίησή της - Ανάγκη μετακίνησης σε άλλο χώρο των 
εντός του οικισμού Μουττάλλου βιοτεχνιών - Η ανάπλαση της πλατείας Ηρώων 
στην Ξυλοφάγου - Αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων - 
Αιτήματα ακαδημαϊκού προσωπικού ΑΤΙ - Προβλήματα από τη σκόνη που 
προκαλεί η μονάδα παραγωγής σκυροδέματος στη μαρίνα Λεμεσού - Πρόταση 
ευρωβουλευτού για κατώτατο όριο εισοδήματος - Προβλήματα από τη 
συγκέντρωση μεγάλου αριθμού ζώων στη φάρμα “Melios Pet Park Ltd” - 
Πλήρωση θέσεων στο Τμήμα Τελωνείων - ∆ιορισμός λογοθεραπευτή στο 
∆ημοτικό Σχολείο Κάτω Πύργου - Επιτρεπόμενα όρια αφλατοξίνης στο γάλα και 
τις ζωοτροφές - Εντοπισμός και διαδικασία καταστροφής μολυσμένου από 
αφλατοξίνες γάλακτος. 

12. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
Το συνολικό ποσό της καταβολής προστίμων στην ΕΕ - Εισηγήσεις του 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την κατασκευή ανελκυστήρα στο 
μοναστήρι Αγίου Ιωάννη του Λαμπαδιστή - Περιβαλλοντική μελέτη για το 
πρόβλημα των ομβρίων υδάτων στην Αγία Φύλα - Μέθοδοι αντισύλληψης που 
προσφέρονται από το δημόσιο στις γυναίκες - Χάρτες θορύβου για 
πολεοδομικές ζώνες - Προβλήματα στην ασύρματη επικοινωνία των ψαράδων 
της περιοχής Τηλλυρίας - Αίτημα του δήμου Πέγειας για δημιουργία 
παραλιακού πεζόδρομου - Πάταξη της λαθροθηρίας - Ερωτήματα για τους 
εγγεγραμμένους στα γραφεία εργασίας Τουρκοκυπρίους ως ανέργους - Ανάγκη 
αντιμετώπισης της διάβρωσης στην ακτογραμμή Λάρνακας - Προβλήματα στη 
διαδικασία ανανέωσης αδειών παραμονής σε συζύγους Κυπρίων ή 
Ευρωπαίων πολιτών - Παροχή δικαιώματος επιλογής γυμνασίου στους 
μαθητές από την Κυπερούντα και τον Αστρομερίτη - Η ισότητα των φύλων ως 
στόχος του κυπριακού εκπαιδευτικού συστήματος - Κυκλοφοριακή συμφόρηση 
σε φώτα τροχαίας στη Λεμεσό - Η ρύπανση των παραλιών και της θάλασσας 
στην Πάφο και η αντιμετώπιση του φαινομένου - Αποτελέσματα των 
επιθεωρήσεων της Υπηρεσίας Ενέργειας - Ανάγκη αύξησης των επιδομάτων 
και του δημόσιου βοηθήματος για άτομα με αναπηρίες. 

13. Έκθεση για το θέμα «Οι δεσμεύσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για παραγωγή ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές (6% των αναγκών 
μας σε ηλεκτρικό ρεύμα μέχρι το 2010) και οι τυχόν επιπτώσεις από την 
καθυστέρηση υλοποίησης των δεσμεύσεών μας, καθώς και οι προοπτικές του 
στόχου που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση (20% μέχρι το 2020)», οι αγορεύσεις 
που ακολούθησαν (Ν. Κλεάνθους, Ά. Αριστοτέλους, Φ. Σαρίκας, Γ. Περδίκης, 
Ανδρέας Κυπριανού) και λήξη αυτού. 

14. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο του θέματος «Η ανάγκη διασφάλισης του 
εργασιακού μέλλοντος για τους εργαζoμένους στη “Eurocypria”», έπειτα από 
εισήγηση του κ. Γιαννάκη Ομήρου, και του θέματος «Η μεταναστευτική πολιτική 
σήμερα», έπειτα από εισήγηση του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
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κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, και οι παρατηρήσεις 
του κ. Νίκου Κλεάνθους σχετικά με το δεύτερο θέμα. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 18ης Νοεμβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ. 

Αρ. 7 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

(Αστειευόμενος) 

 Από το θόρυβο που ακούετουν μέσα στην αίθουσα, την ώρα που εισήλθα, 
νόμιζα ότι διεξάγεται ο ποδοσφαιρικός αγώνας Ομόνοιας-ΑΠΟΕΛ!  

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε γραμματέα.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσουμε τη συνεδρία μας, που σήμερα 
θα ξεκινήσει με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, να μου επιτρέψετε να απολογηθώ για την 
ολιγόλεπτη καθυστέρηση στο να ξεκινήσει η συνεδρία.  Θα έπρεπε, όπως έχουμε 
αποφασίσει, στις 4.00 ακριβώς να είχαμε ξεκινήσει, παρέμεινε κάποια όμως 
κοινοβουλευτική ομάδα που είχε κάποιο θέμα να ολοκληρώσει τη συζήτησή της και 
υπήρξε αυτή η πολύ μικρή καθυστέρησις.   

 Από το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, είναι ανάγκη 
να ξεκινήσουμε, γιατί υπάρχει η κατάθεση μιας πρότασης νόμου για την οποία γίνεται 
εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφισθεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου 
τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και 
κατατίθεται από τον κ. Ιωνά Νικολάου εκ μέρους της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Νομικών.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου κηρύσσεται επείγουσα και 
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παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών.  Παρακαλώ την αρμόδια επιτροπή να 
συνέλθει, για να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.203-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως  

2. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.204-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Ευρωπαϊκής Αστυνομικής 
Υπηρεσίας (Ευρωπόλ) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.205-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας 
Τάξεως  

Νομικών   

 

4. Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας)  
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.135-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος   

Νομικών  

5. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.136-2010). 

Οικονομικών  Νομικών  

6. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.137-2010). 

Οικονομικών  Νομικών  

7. Έκθεση του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού σύμφωνα με 
το άρθρο 18(2) του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου αρ. 74 
του 1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

8. Έγγραφο που αφορά την παραχώρηση 
υπηρεσιών εκπαιδευτικών λειτουργών 
για το σχολικό έτος 2010-2011, δυνάμει 
του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας Νόμου (αρ. 43(Ι)/1996). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας  
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(Αρ. Φακ.15.08.001). 

9. Έκθεση όσον αφορά την παραχώρηση 
εγκρίσεων που δόθηκαν από τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού προς 
το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2010 Νόμου 
του 2010 [Νόμος αρ. 11(ΙΙ) του 2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν 
από 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.064-2010). 

Γιώργο Περδίκη,  
βουλευτή 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών

Εσωτερικών 

2. Ο περί της Προστασίας του 
Ανταγωνισμού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.066-2010). 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉  

 Προχωρούμε τώρα στα επόμενα θέματα της ημερήσιας διάταξης και αρχίζουμε 
με τη νομοθετική εργασία.   

 Θα παρακαλούσα για το υπ’ αριθμόν 1 θέμα, που είναι «Ο περί Νομικής 
Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009», να έχω καταρχάς τις 
τοποθετήσεις των κομμάτων, προτού ρωτήσω κατά πόσο υπάρχουν ομιλητές επί 
θέματος αρχής.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 22ας 
Οκτωβρίου 2009 και 4ης Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
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∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς 
και ο πρόεδρος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Νομικής 
Αρωγής Νόμου, ώστε να καταργηθεί ο περιορισμός για παροχή δωρεάν νομικής 
αρωγής σε ποινικές διαδικασίες μόνο στις περιπτώσεις που η προβλεπόμενη για το 
αδίκημα ποινή φυλάκισης υπερβαίνει τον ένα χρόνο.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, το άρθρο 4(1)(α) του πιο πάνω νόμου προβλέπει παροχή δωρεάν 
νομικής αρωγής σε ποινικές διαδικασίες οι οποίες εγείρονται ενώπιον δικαστηρίου 
εναντίον οποιουδήποτε προσώπου για αδίκημα που είναι δυνατό να έχει διαπράξει, 
κατά παράβαση οποιουδήποτε νόμου, για το οποίο προβλέπεται ποινή φυλάκισης 
πέραν του ενός χρόνου.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής, η κατάργηση του περιορισμού που θέτει το εν λόγω άρθρο καθίσταται 
επιβεβλημένη, ώστε να υπάρξει συμμόρφωση με σχετική απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου σε ποινική έφεση, με την οποία κρίθηκε ότι ο περιορισμός αντίκειται στις 
διατάξεις των άρθρων 12.5 (γ) και 30.3 (δ) του συντάγματος, τα οποία κατοχυρώνουν 
το δικαίωμα νομικής αρωγής. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου την επιτροπή απασχόλησαν, μεταξύ 
άλλων, τα πιο κάτω ζητήματα, τα οποία τέθηκαν ενώπιόν της από τον πρόεδρο του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και αφορούν τα ακόλουθα: 

1. Την εισήγηση για επέκταση του θεσμού της νομικής αρωγής και ειδικότερα την 
εισήγηση να καταβάλλονται τα έξοδα του επιτυχόντος διαδίκου μέσω της 
δωρεάν νομικής αρωγής. 

2. Το πρόβλημα που παρουσιάζεται από τις αδικαιολόγητες πολλαπλές 
εμφανίσεις δικηγόρων ενώπιον των δικαστηρίων, που έχει ως αποτέλεσμα την 
κατάχρηση του θεσμού της δωρεάν νομικής αρωγής, καθώς και επιπρόσθετες 
δαπάνες για το κράτος. 

 Σύμφωνα με εισήγηση του προέδρου του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, 
το φαινόμενο της κατάχρησης του εν λόγω θεσμού μπορεί να ρυθμιστεί με 
διαδικαστικό κανονισμό του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

 Σε σχέση με το πρώτο ζήτημα που απασχόλησε την επιτροπή, την εισήγηση να 
καταβάλλονται τα έξοδα του επιτυχόντος διαδίκου μέσω της δωρεάν νομικής αρωγής, 
ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως σε γραπτή 
επιστολή του επισημαίνει ότι το θέμα απασχόλησε και παλαιότερα τη Βουλή και 
αναφέρει ότι το υπουργείο διαφωνεί με την πιο πάνω εισήγηση για τους ίδιους λόγους 
που είχε διαφωνήσει και παλαιότερα.  Ειδικότερα, στην επιστολή αναφέρονται τα 
ακόλουθα:  

1. Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως διαφωνεί με την εν λόγω 
εισήγηση και δεν προτίθεται να προωθήσει σχετικό νομοσχέδιο. 

2. Η διαφωνία στηρίζεται στο γεγονός ότι ο θεσμός της νομικής αρωγής 
εξυπηρετεί το δικαίωμα πρόσβασης στη δικαιοσύνη του άπορου διαδίκου και 
όχι την απαλλαγή του από οποιαδήποτε υποχρέωση σε σχέση με την υπόθεσή 
του και την έκβασή της.  Το Ταμείο Νομικής Αρωγής δεν μπορεί να 
υποκαθίσταται ως διάδικος στην υπόθεση, για να καταβάλλει τα έξοδα του 
αντιδίκου, όταν ο δικαιούχος νομικής αρωγής δεν επιτύχει στη διαδικασία, ούτε 
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νοείται ο επιτυχών διάδικος εναντίον δικαιούχου νομικής αρωγής να βρίσκεται 
σε καλύτερη θέση από οποιοδήποτε άλλο διάδικο σε υπόθεση που δεν 
υπάρχει νομική αρωγή. 

3. Με το ίδιο σκεπτικό και στην περίπτωση που ο δικαιούχος δωρεάν νομικής 
αρωγής επιτύχει στην υπόθεσή του και του επιδικασθούν και τα έξοδά του 
ακολουθείται η συνήθης πορεία των πραγμάτων, όπως σε οποιαδήποτε 
υπόθεση, και δεν μπορεί να καταβάλλονται τα έξοδα από το ταμείο και 
ακολούθως να επιβαρύνεται το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας με το επιπρόσθετο έργο της, εκ μέρους της ∆ημοκρατίας, 
δικαστικής αναζήτησης από τον αντίδικο των καταβληθέντων ποσών. 

4. Οι πιο πάνω θέσεις του υπουργείου είναι το αποτέλεσμα διαβουλεύσεών του 
με το Ανώτατο ∆ικαστήριο, το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και το Υπουργείο Οικονομικών.        

 Αναφορικά με το δεύτερο υπό αναφορά ζήτημα που απασχόλησε την 
επιτροπή, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
ανέφεραν στην επιτροπή ότι το κράτος έρχεται αρωγός και σταδιακά επεκτείνει το 
θεσμό της δωρεάν νομικής αρωγής.  Σύμφωνα με τους ιδίους, το ζήτημα της 
κατάχρησης του εν λόγω θεσμού έχει απασχολήσει σύσκεψη μεταξύ εκπροσώπων 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου και του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, στα πλαίσια της οποίας τονίστηκε η ανάγκη λήψης μέτρων, 
ενδεχομένως μέσω ρύθμισης του ζητήματος με διαδικαστικό κανονισμό του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου, καθώς και μέσω άλλων διοικητικών μέτρων που μπορούν να ληφθούν, 
για να εμποδίσουν την κατάχρηση και να συγκρατήσουν τις αλόγιστες δαπάνες.  Ως εκ 
τούτου, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως εξέφρασαν 
την άποψη ότι το ζήτημα πρέπει να αφεθεί για περαιτέρω μελέτη, με στόχο να 
επιδιωχθεί η εξεύρεση συγκεκριμένων τρόπων για περιορισμό του φαινομένου των 
καταχρήσεων.  Με την άποψη αυτή συμφώνησε και η εκπρόσωπος του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, εκφράζοντας την άποψη ότι η προσπάθεια για 
περιορισμό των καταχρήσεων δεν πρέπει να καταλήγει στον περιορισμό του ίδιου του 
δικαιώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου 
σε νόμο, όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ꞉ 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα πληροφορήσω το σώμα ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του 
∆ΗΚΟ θα καταψηφίσει αυτό το νομοσχέδιο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι στο θέμα αρχής που εγείρεται με το τροποποιητικό 
νομοσχέδιο που ήρθε το ΑΚΕΛ συμφωνεί, από την άλλη όμως θα καταψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο, γιατί, κατά την άποψή μας, υπάρχει καλύτερος και οικονομικότερος 
τρόπος αντιμετώπισης αυτού του θέματος αρχής.  Πιστεύουμε ότι με τις προτάσεις 
που θα καταθέσουμε ως κοινοβουλευτική ομάδα για δημιουργία ειδικού ταμείου με 
ειδικούς νομικούς που θα υπηρετούν σε αυτό θα μπορεί να εξυπηρετείται ο σκοπός 
που ήθελε το νομοσχέδιο να εξυπηρετηθεί.  Ως εκ τούτου, θα καταψηφίσουμε και θα 
εισηγούμασταν και προς την ολομέλεια να προχωρήσουμε στην εισήγησή μας για 
δημιουργία ταμείου νομικής αρωγής με εσωτερικούς νομικούς, οι οποίοι να 
αναλαμβάνουν εκείνους οι οποίοι πραγματικά είναι οι δυσπραγούντες και δεν 
μπορούν να υπερασπίσουν τους εαυτούς τους.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, βάσει αυτής της τοποθέτησης των συναδέλφων και παρά το 
γεγονός ότι το ζήτημα αυτό εγέρθηκε με ένα νομοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε από 
πλευράς της κυβέρνησης, το οποίο προέκυψε μετά από απόφαση του Ευρωπαϊκού 
∆ικαστηρίου στην υπόθεση “Πάνοβιτς”, όπου ουσιαστικά η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
καταδικάστηκε, για λόγους που έχουν να κάνουν με το γεγονός ότι δεν παραχωρήθηκε 
νομική αρωγή, όπως οφείλαμε να παραχωρηθεί με βάση τις Οδηγίες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, και όπου το δικαστήριο έκρινε ότι δεν μπορούσε να του παρασχεθεί επαρκές 
δικαίωμα υπεράσπισης σύμφωνα με το  άρθρο 6 της σύμβασης, η δική μας 
κοινοβουλευτική ομάδα θα τηρήσει αποχή στην ψηφοφορία.  Και πιστεύουμε ότι τα 
ζητήματα τα οποία εγείρονται από τους συναδέλφους… Θέλουμε να παραμείνει το 
θέμα σε εκκρεμότητα, γιατί πρέπει να επανέλθει σίγουρα, εφόσον υπάρχει θέμα 
συμμόρφωσης με απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου, και πιστεύουμε ότι με αυτό 
τον τρόπο θα υποχρεωθεί η εκτελεστική εξουσία να εξετάσει το όλο ζήτημα που 
αφορά τη νομική αρωγή και τον τρόπο καταβολής της.  Έτσι, θα τηρήσουμε αποχή, 
γιατί πιστεύουμε ότι δεν πρέπει να βρεθούμε αντίθετοι σε μια υπόδειξη η οποία γίνεται 
από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, αλλά να δώσουμε ακόμα μια φορά την ευκαιρία στην 
εκτελεστική εξουσία όπως επανεξετάσει το όλο ζήτημα που αφορά τη νομική αρωγή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ο κ. Βαρνάβα είχε ζητήσει το λόγο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ꞉ 



7 

 

 Κύριε Πρόεδρε, να σας πω απλά ότι η Ε∆ΕΚ θα καταψηφίσει το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ωραία.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα καταψηφίσουμε το σχετικό νομοσχέδιο, 
θεωρώντας ότι οι ρυθμίσεις που γίνονται είναι άδικες, με την έννοια του ότι θα 
μπορούσαν να γίνουν καλύτερες, αλλά μας ξενίζει ειλικρινά στο στάδιο αυτό η 
τοποθέτηση του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, το οποίο, όπως 
φαίνεται από την τοποθέτηση στην έκθεση, διατηρεί κάποιες απόψεις οι οποίες 
περίπου είναι αδιαπραγμάτευτες.  Εγώ θέλω να πω, δραττόμενος αυτής της 
ευκαιρίας, ότι τίποτε δεν είναι αδιαπραγμάτευτο μέσα σ’ αυτή την αίθουσα ή τις 
επιτροπές, όλα πρέπει να είναι προϊόν συναντίληψης και ήρεμης, νηφάλιας και 
δημοκρατικής συζήτησης.  Γι’ αυτό το θέμα, ναι, υπάρχει η παρατήρηση, με βάση τα 
όσα έχουν λεχθεί προηγουμένως, και η σύσταση λόγω της υπόθεσης “Πάνοβιτς”, 
αλλά δε σημαίνει ότι πρέπει να το ρυθμίσουμε με το χειρότερο τρόπο, ενόσω 
υπάρχουν καλύτεροι. Η καταψήφιση αυτή την έννοια έχει, να καταψηφιστεί, για να 
έρθει καλύτερη εκδοχή της ρύθμισης ενώπιον της Βουλής.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 2; 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δε μίλησε κανένας υπέρ.  Επομένως, πόσοι τάσσονται 
εναντίον των άρθρων 1 έως 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Εννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, καμία ψήφο υπέρ και εννέα αποχές τα άρθρα 
απορρίπτονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Κανένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Τριάντα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Εννέα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, καμία ψήφο υπέρ και εννέα αποχές το 
νομοσχέδιο απορρίπτεται.  

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί της Σύμβασης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης για την Παρεμπόδιση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για την Παρεμπόδιση της 

Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 30ής Απριλίου 2009 
και 11ης Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και εκπρόσωποι του ίδιου υπουργείου, του 
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Υπουργείου Εξωτερικών, της αστυνομίας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Παρεμπόδιση της Τρομοκρατίας, η οποία υπογράφηκε στη 
Βαρσοβία στις 16 Μαΐου 2005.  

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στο επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο, η κύρια νέα ρύθμιση που εισάγεται με την πιο πάνω σύμβαση αφορά την 
ποινικοποίηση συμπεριφοράς η οποία δεν αποτελεί από μόνη της τρομοκρατική 
ενέργεια, αλλά δυνατόν να συναρτάται με αυτή. Συγκεκριμένα, προβλέπονται στη 
σύμβαση τα νέα αδικήματα της δημόσιας ενθάρρυνσης της τρομοκρατίας, της 
στρατολόγησης τρομοκρατών και της εκπαίδευσης τρομοκρατών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με το ίδιο σημείωμα, στο πεδίο της διεθνούς συνεργασίας 
η σύμβαση αυτή διαφοροποιεί τις υφιστάμενες συμφωνίες μεταξύ των κρατών μελών 
του Συμβουλίου της Ευρώπης με τις πρόνοιές της που επιβάλλουν την υποχρέωση 
παροχής αμοιβαίας οικονομικής βοήθειας σε σχέση με τα αναφερόμενα πιο πάνω νέα 
αδικήματα και παράλληλα προβλέπουν τη διαδικασία έκδοσης όσον αφορά τα 
αδικήματα αυτά, χωρίς όμως να επηρεάζονται τα παραδοσιακά νομικά ερείσματα επί 
των οποίων είναι δυνατό να εδράζεται η άρνηση έκδοσης ή νομικής συνεργασίας.  
Επιπρόσθετα, στη σύμβαση γίνεται ρητή αναφορά στην ανάγκη προστασίας και 
αποζημίωσης των θυμάτων τρομοκρατίας. 

 Τέλος, σύμφωνα με την ενημέρωση που είχε η επιτροπή από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, στο υπό συζήτηση κυρωτικό νομοσχέδιο δεν περιλήφθηκαν 
εφαρμοστικές διατάξεις σε σχέση με τα νέα αδικήματα της σύμβασης, αλλά, κατόπιν 
δικής τους εισήγησης, τέτοιες διατάξεις περιλήφθηκαν σε άλλο συναφές εναρμονιστικό 
νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Καταπολέμησης της Τρομοκρατίας Νόμος του 2007», το 
οποίο κατά το στάδιο εκείνο εκκρεμούσε ενώπιον της επιτροπής και το οποίο τελικά 
ψηφίστηκε πρόσφατα σε νόμο από τη Βουλή. Συναφώς, σημειώνεται ότι με τον εν 
λόγω νόμο εναρμονίζεται, μεταξύ άλλων, η κυπριακή νομοθεσία με την Απόφαση-
Πλαίσιο 2008/919/∆ΕΥ, με την οποία έχουν εισαχθεί και στο ευρωπαϊκό κεκτημένο τα 
υπό αναφορά τρία νέα αδικήματα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής 
απόφασης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 
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 Αναμένονται οι τοποθετήσεις των κοινοβουλευτικών ομάδων του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως και στο βασικό νόμο, και τώρα θα απόσχουμε της 
ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ꞉ 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει αποφασίσει ότι θα τηρήσει αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ο κ. Βαρνάβα, παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, και η Ε∆ΕΚ θα τηρήσει αποχή στο συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα απόσχουμε με την εξής προσθήκη꞉ Σε καμία 
περίπτωση δε θα υπήρχε σώφρων και λογικός άνθρωπος να δεχτεί ότι η δημόσια 
ενθάρρυνση της τρομοκρατίας με αυτό το τεράστιο, γενικόλογο περιεχόμενο, χωρίς να 
είναι εξειδικευμένο, όχι στο πώς γίνεται, αλλά στο τι συνιστά, ούτε θα μπορούσε να 
δεχτεί ποτέ ότι μπορεί να αποτελέσει πρόνοια η οποία να είναι απαγορευτική.  Με 
αυτό λοιπόν, θα απόσχουμε και εμείς από την ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ꞉ 

 Όχι, δε θα απόσχουμε εμείς, γιατί τις υποχρεώσεις μας πρέπει να τις τηρούμε.  
Θέλω απλώς να υπενθυμίσω, κύριε Πρόεδρε, στους συναδέλφους ότι στις 12 Μαΐου 
του 2005 η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέγραψε αυτή τη σύμβαση.  Και σήμερα 
καλούμαστε απλά να κυρώσουμε αυτή τη σύμβαση, για την οποία ολόκληρη η 
Ευρωπαϊκή Ένωση μιλά.  Και κάποιοι και ειδικότερα συνάδελφοι οι οποίοι μετέχουν 
στα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα διαπιστώσουν ότι τα θέματα αυτά είναι κατά 
προτεραιότητα στην ατζέντα των διαφόρων οργάνων και επιτροπών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  ∆εν μπορούμε να είμαστε σε αυτά τα όργανα κατά προτίμηση.  Και, αν 
πράγματι θέλαμε να μην εγκρίνουμε αυτή τη σύμβαση, δε θα έπρεπε το Μάιο του 
2005 να την υπογράψουμε.  Από την ώρα που την υπογράψαμε, έχουμε και 
υποχρέωση στη συνέχεια να την κυρώσουμε, στη βάση του περιεχομένου της 
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σύμβασης που υπογράψαμε. Την περασμένη βδομάδα, κύριε Πρόεδρε, εγκρίναμε τη 
νομοθεσία, για να εφαρμόζεται αυτή η σύμβαση, και σήμερα καλούμαστε να 
ψηφίσουμε τη σύμβαση και λέμε ότι θα τηρήσουμε αποχή.  Αυτή η λογική δεν μπορώ 
να πιστέψω ότι στηρίζεται σε συνέπεια.  Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, εμείς, έστω και εάν 
είμαστε το κόμμα της αντιπολίτευσης, θα τηρήσουμε τις υποχρεώσεις τις οποίες η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία λαμβάνει διεθνώς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν μπορώ να δεχτώ την επιχειρηματολογία και νομίζω 
κανένας που κατανοεί το διαχωρισμό των εξουσιών δεν μπορεί να ασπαστεί την 
επιχειρηματολογία που ακούστηκε.  Το να υπογράφει η εκτελεστική εξουσία μια 
σύμβαση είναι δικαίωμά της και με τα δικά της κριτήρια.  Με βάση το άρθρο 169 του 
συντάγματος, και έτσι ήταν πάντα από την ίδρυση της ∆ημοκρατίας, πρέπει να 
περάσει κυρωτικός νόμος, για να αποκτήσει ισχύ η σύμβαση.  Ε, λοιπόν, στα πλαίσια 
του διαχωρισμού των εξουσιών, η νομοθετική εξουσία αποφασίζει άλλως πως.  Είναι 
δικαίωμά της και δε δεσμεύεται καθόλου από το τι κάμνει η εκτελεστική εξουσία.  Αν 
ήταν έτσι, απορώ και εξίσταμαι γιατί, κάθε φορά που η κυβέρνηση έκανε ένα διάβημα, 
κατά την άποψη του προλαλήσαντος συναδέλφου, υπογράφοντας οποιαδήποτε 
σύμβαση, θα έπρεπε να επικυρώνεται από το κοινοβούλιο, μάλιστα όταν ο 
συνάδελφος που μίλησε προηγουμένως ανήκει και στην αντιπολίτευση, που θα 
ʼπρεπε πρώτος να πει ότι δε δεσμεύεται ενδεχομένως.  Άρα, η επίκληση του τυπικού 
μέρους δε μας δεσμεύει, γιατί ακριβώς υπάρχει ο κυρωτικός νόμος και αποφασίζουμε 
κυριαρχικά ως Βουλή οτιδήποτε άλλο, ακόμα και αντίθετο από αυτό που προκρίνει η 
εκτελεστική εξουσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα να πω ότι δε θεωρώ ότι η αναφορά μάς αφορά, 
έστω και αν έρχεται από την κυβέρνηση, διότι το ΑΚΕΛ την πρώτη πρώτη σύμβαση 
με την Ευρωπαϊκή Ένωση περί Τρομοκρατίας την καταψήφισε.  Έχουμε συνέπεια με 
τη θέση μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Αυτό που λέτε είναι γεγονός, αλλά θα πρέπει εδώ χάριν της ιστορίας, μιας και 
προεδρεύω σήμερα του κοινοβουλίου, να πω ότι πρόκειται για σύμβαση του 
Συμβουλίου της Ευρώπης αυτή που εξετάζουμε σήμερα.  Οι συγκεκριμένες πρόνοιες 
που ο κ. Ερωτοκρίτου εθεώρησε ότι μπορεί να είναι επιλήψιμες εμπήκαν στη 
σύμβαση, γιατί το απαιτούσε πεισματικά η Ρωσία, η οποία έχει σοβαρά προβλήματα, 
όπως ξέρετε, με την τρομοκρατία την εσωτερική.  Και κρίθηκε από τα υπόλοιπα μέλη 
του Συμβουλίου της Ευρώπης ότι αυτές οι πρόνοιες εξυπηρετούν χρήσιμο σκοπό, 
διότι ομολογουμένως θα αφήνεται στα δικαστήρια να αποφασίζουν πότε αυτό συνιστά 
ενθάρρυνση της τρομοκρατίας και επομένως δε θα περιορίζεται η ελευθερία έκφρασης 
του λόγου.  Και συνεπώς, χάριν της ιστορίας πρέπει να πούμε ότι είναι τις διεθνείς 
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υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας έναντι του Συμβουλίου της Ευρώπης που σήμερα 
επικυρώνουμε. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Τριάντα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Με εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τριάντα αποχές τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ꞉ 

 Απορρίπτονται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 ∆εν απορρίπτονται, διότι είναι αποχές, δεν υπάρχει καταψήφισις!  Οι αποχές δε 
θεωρούνται ψήφοι κατά!  Έχουν εγκριθεί τα άρθρα.   

 Τρίτη ανάγνωσις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Παρεμπόδιση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 
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 Εννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Τριάντα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με εννέα ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και τριάντα αποχές το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έχει λήξει το θέμα της ψηφοφορίας, οφείλω όμως να καταθέσω την άποψη της 
δικής μας τουλάχιστον κοινοβουλευτικής ομάδας.  Από την ώρα που δε συγκεντρώνει 
την πλειοψηφία, διότι η λευκή ψήφος είναι ψήφος, είναι συμμετοχή, κατά τη δική μας 
την άποψη, για σκοπούς πρακτικών και μόνο, λέμε ότι δεν μπορεί να θεωρηθεί ότι έχει 
λάβει τις ψήφους που είναι αναγκαίες.   

 Ευχαριστούμε πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στα χρόνια που είμαι στη Βουλή αυτή η συζήτηση -και πιο 
έντονη- έγινε, κύριε Κατσουρίδη, πάρα πολλές φορές.  Και πάντα καταλήγαμε όπως 
καταλήξατε εσείς σήμερα, ότι εγκρίνεται.  Αν υπάρχει διαφορετική άποψη, ίσως να 
πρέπει να τη δούμε σε άλλο επίπεδο, με άλλο τρόπο, αλλά σας λέω ότι πέντε ή έξι ή 
δέκα φορές έγινε συζήτηση γι’ αυτό το θέμα στο παρελθόν. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Έχουν σημειωθεί οι παρατηρήσεις του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του 
∆ημοκρατικού Κόμματος.  Ο προεδρεύων του σώματος έχει κηρύξει το θέμα ως 
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ψηφισθέν και εγκριθέν από την ολομέλεια της Βουλής.  Υπάρχουν διαδικασίες που 
μπορεί κάποιος, αν θέλει, να τις ακολουθήσει και να αμφισβητήσει την έγκριση του 
νομοσχεδίου.  Καλείται ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να υπογράψει το νόμο και να τον 
δημοσιεύσει στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Πρόεδρε, όμως αμφισβήτηση του νομοσχεδίου μπορεί να είναι τρομοκρατική 
πράξη μετά, ’πού το νόμο που ψηφίσαμε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σίγουρα όχι. 

 Τα θέματα με αριθμό 3, 4 και 5, που τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της αφενός και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής αφετέρου που 
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 
Απριλίου 2007 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010», «Ο περί της Ευρωμεσογειακής 
Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
Κρατών Μελών της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου που 
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου του 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010» και «Ο περί της Σύμβασης για τη Σήμανση Πλαστικών Εκρηκτικών Υλών για 
Σκοπούς Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2010», αναβάλλονται.   

 Υπάρχει αίτημα, κύριε Κατσουρίδη, όπως παν πίσω στην επιτροπή τα θέματα 
αυτά; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Επομένως, τα θέματα αυτά αναβάλλονται και παραπέμπονται στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή για επανεξέταση.  Συνεπώς, θα τοποθετηθούν στην 
ημερήσια διάταξη σε δεκαπέντε μέρες από σήμερα, για να δοθεί χρόνος να πάνε τα 
θέματα στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Πρότυπα Ποιότητας Περιβάλλοντος στον Τομέα της Πολιτικής των Υδάτων) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
«Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Πρότυπα Ποιότητας 

Περιβάλλοντος στον Τομέα της Πολιτικής των Υδάτων) Κανονισμοί του 2010» 
 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 
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 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 Οκτωβρίου και 
στις 4 Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων και του 
Τμήματος Περιβάλλοντος του ίδιου υπουργείου, καθώς και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα 
άρθρα 5 και 34 του περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών Νόμου, είναι η θέσπιση 
δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να επιτευχθεί μερική εναρμόνιση του εθνικού 
δικαίου με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2008/105/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 16ης ∆εκεμβρίου 2008, σχετικά με τα πρότυπα ποιότητας 
περιβάλλοντος στον τομέα της πολιτικής των υδάτων.  

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος και του 
Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, καθώς και το επεξηγηματικό σημείωμα που τους 
συνοδεύει, οι κανονισμοί προβλέπουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα:  

1. Την εφαρμογή των προτύπων ποιότητας περιβάλλοντος στα συστήματα 
επιφανειακών υδάτων. 

2. Τον καθορισμό ζωνών ανάμειξης παρακείμενων σε σημεία απόρριψης στις 
οποίες οι συγκεντρώσεις μιας ή περισσότερων ουσιών είναι δυνατό να 
υπερβαίνουν τα σχετικά πρότυπα ποιότητας περιβάλλοντος.  

3. Τον καταρτισμό καταλόγου εκπομπών, απορρίψεων και διαρροών για όλες τις 
ουσίες προτεραιότητας και όλους τους ρύπους όσον αφορά κάθε περιφέρεια 
λεκάνης απορροής ποταμού ή μέρος της περιφέρειας αυτής εντός του εδάφους 
τους.  

4. Τις περιπτώσεις υπέρβασης ενός προτύπου ποιότητας περιβάλλοντος η οποία 
οφείλεται σε διασυνοριακή ρύπανση.  

 Σύμφωνα με σχετική ενημέρωση της επιτροπής από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, η αρμόδια αρχή καταρτίζει κατάλογο εκπομπών, απορρίψεων και 
διαρροών για όλες τις ουσίες προτεραιότητας και όλους τους ρύπους που θα 
περιλαμβάνονται σε σχετικό παράρτημα του περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης των 
Υδάτων (Πρότυπα Ποιότητας Περιβάλλοντος στον Τομέα της Πολιτικής των Υδάτων) 
∆ιατάγματος του 2010, το οποίο αναμένεται να δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να εναρμονιστεί με το κοινοτικό 
κεκτημένο μέχρι τη 13η Ιουλίου 2010, ωστόσο οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στις 7 Οκτωβρίου 2010. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών 
όπως αυτοί τελικά διαμορφώθηκαν από νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί 
εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Οι περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών 
στην Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες (Παροχή Ανεξάρτητης Συνδρομής) 
Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και 
Γυναικών για τους κανονισμούς «Οι περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών στην Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες (Παροχή Ανεξάρτητης 

Συνδρομής) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Nτίνα Ακκελίδου, πρόεδρος  Στέλλα Κυριακίδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 
μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 13 Οκτωβρίου και στις 10 Νοεμβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και η Επίτροπος ∆ιοικήσεως.  Το 
Υπουργείο Οικονομικών και το Γραφείο Προγραμματισμού, παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 13 
του περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και Γυναικών (Πρόσβαση σε Αγαθά και 
Υπηρεσίες και στην Παροχή Αυτών) Νόμου, είναι ο καθορισμός της φύσης, του 
είδους, του περιεχομένου και της διαδικασίας παροχής συνδρομής από μη 
κυβερνητικές οργανώσεις με νομική προσωπικότητα σε θύματα διακρίσεων, με 
απώτερο στόχο τη συμμόρφωση με την Οδηγία 2004/113/ΕΚ.  

 Σύμφωνα με το άρθρο 8(3) της Οδηγίας 2004/113/ΕΚ, τα κράτη μέλη οφείλουν 
να διασφαλίσουν ότι οι ενώσεις, οργανώσεις ή άλλες νομικές οντότητες οι οποίες 
έχουν, σύμφωνα με τα κριτήρια του εθνικού τους δικαίου, έννομο συμφέρον να 
μεριμνήσουν για την τήρηση των διατάξεων της εν λόγω Οδηγίας μπορούν να 
κινήσουν είτε εξ ονόματος του ενάγοντος είτε προς υποστήριξή του και με την έγκρισή 
του κάθε δικαστική ή/και διοικητική διαδικασία η οποία προβλέπεται για την επιβολή 
της τήρησης των υποχρεώσεων που απορρέουν από την πιο πάνω Οδηγία.  

 Οι προτεινόμενοι κανονισμοί προβλέπουν ειδικότερα τη σύσταση Επιτροπής 
Αξιολόγησης σε σχέση με τις προτάσεις που υποβάλλονται από μη κυβερνητικές 
οργανώσεις για παροχή ανεξάρτητης συνδρομής στα θύματα διακρίσεων λόγω 
φύλου, η οποία θα υπάγεται στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και θα 
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αποτελείται από το γενικό διευθυντή του ως πρόεδρο, ένα λειτουργό αρμόδιο για 
θέματα ίσης μεταχείρισης ανδρών και γυναικών, καθώς και ένα λειτουργό αρμόδιο για 
τις οικονομικές πτυχές των προτάσεων των μη κυβερνητικών οργανώσεων. 

 Σημειώνεται ότι η πιο πάνω Οδηγία δεν καθορίζει την έννοια και το 
περιεχόμενο του όρου “ανεξάρτητη συνδρομή” ούτε υπάρχει σχετική νομολογία του 
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου.  Συνεπώς, ο καθορισμός της έννοιας του όρου αυτού 
αποτελεί αντικείμενο εθνικής ρύθμισης, με κατευθυντήριες γραμμές την υιοθέτηση της 
έννοιας όπως έχει καθοριστεί σε άλλα κράτη μέλη, η οποία περιλαμβάνει κυρίως 
παροχή νομικών συμβουλών, εκπροσώπηση ενώπιον αρχών και γενικότερα στήριξη 
των θυμάτων. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, ειδικότερα σε ό,τι αφορά 
τη σύνθεση της Επιτροπής Αξιολόγησης,  η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, ως ανεξάρτητη 
αρχή, όπως και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσαν ότι 
λόγω της φύσεώς τους ως οντότητες με μη εκτελεστική αρμοδιότητα δεν πρέπει να 
μετέχουν στη σύνθεση της πιο πάνω επιτροπής. 

 Συγκεκριμένα, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως ανέφερε ότι το γραφείο της είναι 
ανεξάρτητη Αρχή με γενικό καθήκον την προστασία των δικαιωμάτων του πολίτη, 
όταν αυτά επηρεάζονται από πράξεις ή αποφάσεις διοικητικών οργάνων που είναι 
αντίθετες με το νόμο, παραβιάζουν ανθρώπινα δικαιώματα ή δεν ανταποκρίνονται 
στην ορθή διοικητική συμπεριφορά. 

  Υπό το φως των πιο πάνω θέσεων, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, με τη σύμφωνη γνώμη του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, έκρινε ότι ενδείκνυται η σύσταση ενδοϋπηρεσιακής Επιτροπής 
Αξιολόγησης. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, 
λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις των κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους όπως αυτοί έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν ομιλητές, υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί 
εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ερχόμεθα τώρα στην πρόταση νόμου που κηρύχθηκε επείγουσα στην αρχή 
της συνεδρίας και τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες:  
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 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης  

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από την ίδια στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.   

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι να παραταθεί η χρονική περίοδος της 
αναστολής της εφαρμογής των διατάξεων του περί Παραγραφής Νόμου, Κεφ. 15, 
μέχρι την 31η Μαρτίου 2011.  Όπως είναι γνωστό, η εφαρμογή των διατάξεων του πιο 
πάνω νόμου έχει ανασταλεί με διαδοχικές τροποποιήσεις του, ώστε να δοθεί ο 
αναγκαίος χρόνος για τον εκσυγχρονισμό και την αναθεώρησή του.  Σημειώνεται ότι η 
ισχύουσα περίοδος αναστολής της εφαρμογής του εν λόγω νόμου εκπνέει την 30ή 
Νοεμβρίου 2010. 

 Ειδικότερα, η κατάθεση της εν λόγω πρότασης νόμου κρίθηκε αναγκαία, καθότι 
για ακόμη μια φορά θα συμπληρωθεί η περίοδος αναστολής της εφαρμογής του υπό 
συζήτηση νόμου, όπως καθορίζεται στον περί Παραγραφής (Τροποποιητικό) Νόμο 
του 2010 [Ν. αρ. 20 (Ι)/2010].  Συγκεκριμένα, κρίθηκε σκόπιμο να δοθεί ο αναγκαίος 
χρόνος για ολοκλήρωση της ετοιμασίας νομοθεσίας αναφορικά με τον εκσυγχρονισμό 
των διατάξεων του βασικού νόμου για την παραγραφή, η οποία βρίσκεται σε εξέλιξη, 
σύμφωνα με σχετική ενημέρωση της οποίας έτυχε παλαιότερα η επιτροπή από το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης 
νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική μας εργασία.  Έχουμε ήδη ασχοληθεί με το 
Κεφάλαιο ∆εύτερο.   

 Λοιπόν, κύριοι, Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

 (Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.354, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει αλλάξει η υφιστάμενη πολιτική της κυβέρνησης όσον 
αφορά την παραχώρηση προσφυγικών κατοικιών στις ελεύθερες περιοχές στους 
εγκλωβισμένους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.355, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η παράνομη απαγόρευση πτήσεων των Κυπριακών 
Αερογραμμών στους αεροδιαδρόμους της Τουρκίας αποτελεί μοναδικό φαινόμενο 
σήμερα ανά τον κόσμο.  Ένα προηγούμενο περιστατικό που αφορούσε τις Ηνωμένες 
Πολιτείες Αμερικής και την Κούβα τερματίστηκε έπειτα από προσφυγή στα αρμόδια 
διεθνή όργανα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ιστορικό των προηγούμενων περιστατικών και γιατί δεν έχει 
προσφύγει ακόμα στους ανάλογους διεθνείς οργανισμούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.356, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει κηρύξει το 2010 έτος κατά της φτώχιας και του 
κοινωνικού αποκλεισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ποσοστά των Κυπρίων συνταξιούχων και των νέων κάτω των τριάντα ετών, 
γυναικών και αντρών, που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας τα τελευταία πέντε 
χρόνια συγκριτικά με τα ποσοστά της Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.357, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Βάσει ερευνητικών αποτελεσμάτων είναι αποδεδειγμένο ότι οι περισσότεροι 
μαθητές με ειδική μαθησιακή δυσκολία-δυσλεξία αποδίδουν στο μέγιστο των 
δυνατοτήτων τους, όταν εξετάζονται προφορικά, ενώ σε γραπτές εξετάσεις 
δυσκολεύονται ή και αδυνατούν να ανταποκριθούν λόγω των δυσκολιών τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Έχει θεσμοθετηθεί η προφορική εξέταση των παιδιών με ειδική μαθησιακή 
δυσκολία-δυσλεξία στην Κύπρο;  Αν όχι, γιατί δεν ακολουθείται το παράδειγμα 
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άλλων ευρωπαϊκών χωρών, για να θεσμοθετηθεί, ώστε να σταματήσουν να 
παραβιάζονται τα δικαιώματα των μαθητών με δυσλεξία για ισότιμη 
εκπαίδευση; 

2. Πότε θα εφαρμοστεί η χρήση του προδιαγνωστικού εξεταστικού δοκιμίου 
(“screening test”) για παιδιά, το οποίο έχει ανακοινωθεί εδώ και δύο χρόνια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.358, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κύπρος δεν έχει οποιεσδήποτε ποσοτικοποιημένες 
δεσμεύσεις σχετικά με τον περιορισμό των εκπομπών των αερίων του θερμοκηπίου, 
αφού δε συμπεριλαμβάνεται στο Παράρτημα Ι της σύμβασης για τις κλιματικές 
μεταβολές και δεν εντάχθηκε στο Παράρτημα Β΄ του Πρωτοκόλλου του Κιότο, όπου 
αναφέρονται οι χώρες που έχουν υποχρέωση μείωσης των εκπομπών τους.  Η 
Κύπρος αποτελεί την τελευταία χώρα κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης  η 
οποία δεν έχει ενταχθεί στο Παράρτημα Ι της σύμβασης για τις κλιματικές αλλαγές. 

 Σε ευρωπαϊκό επίπεδο η Κύπρος ως κράτος μέλος έχει ποσοτικούς στόχους 
στα πλαίσια των δεσμεύσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για μείωση των εκπομπών 
της ως ακολούθως: 

1. Μείωση από ενεργοβόρους τομείς της τάξης του 21% μέχρι το 2020 με έτος 
αναφοράς το 2005. 

2. Μείωση από άλλους τομείς, όπως η γεωργία, οι μεταφορές και τα απόβλητα, 
της τάξης του 5% μέχρι το 2020 με έτος αναφοράς το 2005. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε η Κύπρος θα σταματήσει να είναι η παραφωνία στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και πότε θα ενταχθεί στο Παράρτημα Ι της σύμβασης για τις 
κλιματικές αλλαγές και στο Παράρτημα Β΄ του Πρωτοκόλλου του Κιότο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.359, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα έχει δοθεί υπό μορφή δωρεάς προς το 
δήμο Λευκωσίας από το συμπατριώτη μας Άγγελο Τσιρίδη πολύτιμη συλλογή 
απολιθωμάτων, μετεωριτών, ορυκτών, ακόμη και οστών δεινοσαύρων.  Στόχος είναι η 
δημιουργία Μουσείου Φυσικής Ιστορίας στην πρωτεύουσα.  Όμως με μεγάλη λύπη 
πληροφορήθηκα ότι γίνονται διαβουλεύσεις με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
για παραχώρηση των εγκαταστάσεων του Ελένειου ∆ημοτικού Σχολείου για τη 
στέγαση της συλλογής.  Κάτι τέτοιο θα οδηγήσει στον τερματισμό μιας πολύχρονης 
ιστορικής προσφοράς ενός από τα πιο κλασικά εκπαιδευτήρια της πρωτεύουσας.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν αυτές οι καταγγελίες αληθεύουν και γιατί δεν αναζητείται λύση με 
αναπαλαίωση κάποιων από τα εκατοντάδες ετοιμόρροπα αλλά αρχιτεκτονικά 
αξιόλογα κτίρια στο κέντρο της πρωτεύουσας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.360, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ψήφισε στις 20 
Οκτωβρίου 2010 νομοθετική πρόταση για αναθεώρηση των κανόνων της Ευρωπαϊκής 
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Ένωσης για την υγεία και την ασφάλεια των εγκύων εργαζομένων, 
συμπεριλαμβανομένων και των διατάξεων για τον καθορισμό της ελάχιστης άδειας 
μητρότητας και πατρότητας.  Το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ψήφισε υπέρ της άδειας 
μητρότητας τουλάχιστον 20 βδομάδων με πλήρεις αποδοχές και ενέκρινε άδεια 
πατρότητας 2 βδομάδων με πλήρεις απολαβές. 

 Στην Κύπρο μια μητέρα μισθωτή δικαιούται άδεια μητρότητας 18 συνεχόμενων 
εβδομάδων.  Σ’ ό,τι αφορά τις απολαβές κατά τη διάρκεια της άδειας μητρότητας, ο 
περί Προστασίας της Μητρότητας Νόμος παραπέμπει στη νομοθεσία κοινωνικών 
ασφαλίσεων.  Με βάση τη νομοθεσία αυτή, η ασφαλισμένη μητέρα (μισθωτή ή 
αυτοτελώς εργαζόμενη) δικαιούται επίδομα μητρότητας από το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, εφόσον πληρεί ορισμένες προϋποθέσεις εισφορών και άλλα κριτήρια.  
Το επίδομα μητρότητας είναι ίσο με το 75% των ασφαλιστέων αποδοχών της, που 
υπολογίζονται με βάση το προηγούμενο έτος εισφορών.  Για τον πατέρα δεν υπάρχει 
πρόνοια για άδεια μετ’ απολαβών.  Περαιτέρω, κάθε γονέας δικαιούται να πάρει άδεια 
χωρίς απολαβές μέχρι και 13 βδομάδες λόγω της γέννησης του παιδιού, με σκοπό τη 
φροντίδα και την ανατροφή του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να υιοθετήσει τα ψηφίσματα του 
Ευρωκοινοβουλίου για καλύτερη προστασία των εγκύων γυναικών, αύξηση της άδειας 
μητρότητας σε 20 βδομάδες με πλήρεις αποδοχές και άδεια πατρότητας 2 βδομάδων 
με πλήρεις απολαβές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.361, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η τελευταία ημερομηνία μεταφοράς στην εθνική 
νομοθεσία της Οδηγίας 2008/99/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου σχετικά με την προστασία του περιβάλλοντος μέσω του 
ποινικού κώδικα είναι η 26η ∆εκεμβρίου 2010. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί το σχετικό νομοσχέδιο και πότε προτίθεται η 
αρμόδια υπηρεσία να το καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.362, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Σύμβαση της Βιέννης για την Τροχαία Κίνηση στοχεύει στη διευκόλυνση της 
διεθνούς οδικής κυκλοφορίας και την αύξηση της οδικής ασφάλειας με την 
τυποποίηση κοινών κανονισμών οδικής κυκλοφορίας μεταξύ των συμβαλλόμενων 
μερών. 

 Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε μεν εκπροσωπηθεί στη 
συνάντηση της ειδικής επιτροπής των Ηνωμένων Εθνών το 1968 για την εξαγγελία 
της Τελικής Πράξης της Σύμβασης της Βιέννης για την Τροχαία Κίνηση (Vienna 
Convention on Road Traffic-Final Act) και θεωρείται συμβαλλόμενο μέρος, αλλά δεν 
έχει κυρώσει τη σύμβαση μέχρι σήμερα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει προχωρήσει στην κύρωση της συγκεκριμένης σύμβασης 
μέχρι τώρα και πότε σκοπεύει να την προωθήσει στο σώμα για επικύρωση.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.363, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, προκειμένου να βοηθήσει 
τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, οι οποίες εμφανίζονται ιδιαίτερα ευάλωτες στις 
καθυστερήσεις πληρωμών από τους πελάτες τους, εξασφάλισε την αναγκαία 
συμφωνία με το συμβούλιο για την τροποποίηση/επικαιροποίηση της Οδηγίας για τις 
καθυστερήσεις πληρωμών, ώστε να γίνουν αυστηρότεροι οι κανόνες που διέπουν τις 
προθεσμίες πληρωμών.  Συγκεκριμένα, ως γενικός κανόνας, η προθεσμία για την 
πληρωμή ενός λογαριασμού για την αγορά αγαθών ή υπηρεσιών δε θα επιτρέπεται να 
ξεπερνά τις τριάντα ημέρες.  Αυτό θα ισχύει τόσο για τον ιδιωτικό όσο και για το 
δημόσιο τομέα.  Στις συναλλαγές μεταξύ επιχειρήσεων θα είναι δυνατή η επέκταση 
της προθεσμίας πληρωμής στις εξήντα ημέρες, εφόσον και οι δύο πλευρές 
συμφωνούν και εφόσον αυτό αναφέρεται στο συμβόλαιο, και θα μπορεί να επεκταθεί 
ακόμη περισσότερο, εάν κάτι τέτοιο δεν είναι “ιδιαιτέρως επιβαρυντικό” για τον 
πιστωτή.  Για τους δημόσιους οργανισμούς οι κανόνες θα είναι αυστηρότεροι:  
Οποιαδήποτε επέκταση της προθεσμίας πληρωμής θα πρέπει όχι μόνο να 
συμφωνείται ρητά, αλλά και να “στοιχειοθετείται με αντικειμενικά επιχειρήματα”.  
Επιπλέον, οι δημόσιες αρχές δε θα μπορούν να καθυστερούν τις πληρωμές τους 
πέρα από το όριο των εξήντα ημερών.  Τα κράτη μέλη θα έχουν στη διάθεσή τους δύο 
χρόνια, προκειμένου να θέσουν σε εφαρμογή τα νέα μέτρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να θέσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία σε εφαρμογή την 
Οδηγία αυτή, ιδιαίτερα όσον αφορά τους δημόσιους οργανισμούς και τις 
επιχειρήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.364, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι παρά τον υδατοφράκτη Πολεμιδιών, στον κύριο δρόμο 
που οδηγεί από τη Λεμεσό προς τις ημιορεινές και ορεινές περιοχές του Τροόδους, 
έχουν μαζευτεί σωροί από κάθε είδους άχρηστα αντικείμενα, οικιακά σκουπίδια, ξηρά 
χόρτα και κλαδιά, πλαστικά μπουκάλια, τενεκεδάκια, έπιπλα, ηλεκτρικές συσκευές κτλ.  
Όπως πληροφορήθηκα, πολίτες, κυρίως τις βραδινές ώρες, έχουν μετατρέψει το χώρο 
σε σκυβαλότοπο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν σκοπεύει να ζητήσει αύξηση των αστυνομικών περιπολιών ή των 
περιπολιών των “πράσινων επιθεωρητών” του Υπουργείου Εσωτερικών στην περιοχή 
όπου βρίσκεται το φράγμα των Πολεμιδιών και ποια μέτρα προτίθεται να λάβει για την 
αποκατάσταση του χώρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.365, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη θέση του υπουργείου του σχετικά με τα ακόλουθα πολύ 
σημαντικά θέματα που αφορούν την ειδική αγωγή στα δημόσια σχολεία και παρακαλώ 
όπως απαντηθεί το κάθε θέμα ξεχωριστά: 

1. Απουσία ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης στα γυμνάσια και λύκεια. 



23 

 

Γιατί δεν εργοδοτούνται καθηγητές μέσης εκπαίδευσης οι οποίοι έχουν πτυχίο ή 
μεταπτυχιακό τίτλο στην ειδική εκπαίδευση, αλλά αντ’ αυτού δίνεται απλή 
στήριξη από ανειδίκευτους καθηγητές; 

2. Γιατί μειώνεται ο αριθμός προσλήψεων δασκάλων ειδικής αγωγής και 
εκπαίδευσης στα δημοτικά σχολεία, ενώ τα περιστατικά αυξάνονται κάθε 
χρόνο;  

(∆εν ενδείκνυται η ειδική εκπαίδευση να λειτουργεί με απλές μαθηματικές 
δηλώσεις του τύπου πρέπει όλοι οι μαθητές να πάρουν από δύο σαραντάλεπτα 
ειδικής εκπαίδευσης την εβδομάδα.) 

3. Απουσία εργοθεραπείας/φυσικοθεραπείας στα πλαίσια της ειδικής αγωγής και 
εκπαίδευσης στα δημόσια σχολεία. 

Γιατί δε δημιουργούνται πολυθεματικά κέντρα παροχής τέτοιων υπηρεσιών; 

4. Γιατί υπάρχει ελλιπής παρουσία και ελλιπής στήριξη από εκπαιδευτικό/κλινικό 
ψυχολόγο/παιδοψυχίατρο, όταν και όπου χρειάζεται, ενώ προτείνονται 
ξεκάθαρα από τη νομοθεσία; 

5. Γιατί υπάρχει απουσία μηχανισμών στήριξης παιδιού και γονέων, όταν και 
όπου χρειάζεται, ενώ θα έπρεπε από τη στιγμή της διάγνωσης να παρέχονται 
υποστηρικτικές υπηρεσίες; 

6. Γιατί παρατηρείται τρομερή καθυστέρηση στην παροχή ειδικής αγωγής και 
εκπαίδευσης;  (Σύμφωνα με στοιχεία, συχνά χρειάζονται μέχρι και δύο χρόνια 
από τη στιγμή της παραπομπής.) 

7. Γιατί με την έναρξη κάθε νέας σχολικής χρονιάς παρατηρείται καθυστέρηση 
στην έναρξη των μαθημάτων ειδικής αγωγής;  (Τα μαθήματα ειδικής αγωγής 
και λογοθεραπείας αρχίζουν μετά από δύο μήνες, αφού αρχίσει η νέα σχολική 
χρονιά.) 

8. Γιατί υπάρχει ελλιπής ενημέρωση του εκπαιδευτικού γενικής αγωγής για τις 
δυσκολίες των παιδιών στα οποία παρέχεται ειδική αγωγή που βρίσκονται στην 
τάξη του; 

9. Γιατί δε γίνεται πολύ συχνά συνδιδασκαλία με τον ειδικό δάσκαλο στην τάξη και 
μείωση του αριθμού των παιδιών, όταν και όπου χρειάζεται; 

10. Γιατί πολύ συχνά γίνεται ομαδοποίηση παιδιών με ανόμοιες και διαφορετικές 
μαθησιακές δυσκολίες στις ίδιες ομάδες ειδικής αγωγής; 

11. Γιατί για παιδιά τα οποία βρίσκονται στην προδημοτική εκπαίδευση δεν 
υπάρχουν τα κατάλληλα εργαλεία διάγνωσης προβλήματος από την υπηρεσία 
ειδικής εκπαίδευσης και έτσι συχνά ασκούνται πιέσεις στους γονείς για 
αναστολή φοίτησης του παιδιού;  (Η αναστολή στη φοίτηση δεν είναι πάντα η 
πανάκεια όλων των προβλημάτων.) 

12. Γιατί παιδιά με διαταραχή ελλειμματικής προσοχής-υπερκινητικότητας (∆ΕΠΥ) 
κάποτε μεταφέρονται σε μονάδες-περιβάλλοντα εντελώς ακατάλληλα για τα 
παιδιά αυτά; 

13. Γιατί, ενώ υπάρχουν διαθέσιμες ώρες ειδικού δασκάλου ή λογοθεραπευτή, 
κλείνονται οι φάκελοι παιδιών τα οποία έχουν εγκριθεί; 
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14. Γιατί οι καθηγητές στο γυμνάσιο και λύκειο δεν ξέρουν πώς να χειριστούν 
παιδιά με ∆ΕΠΥ, μαθησιακές δυσκολίες ή άλλα σύνδρομα και συχνά 
αποβάλλουν τα παιδιά αυτά, τα οποία στιγματίζονται και ως τα “άτακτα” παιδιά 
της τάξης, ενώ η νομοθεσία καθαρά προβλέπει σεμινάρια και διαλέξεις για την 
ενημέρωσή τους; 

15. Γιατί στο γυμνάσιο και στο λύκειο δε δίνεται επιπρόσθετος χρόνος στα παιδιά 
αυτά κατά τη διεξαγωγή διαγωνισμάτων;  (Συνήθως δίνονται μόνο δέκα λεπτά 
ως επιπρόσθετος χρόνος.) 

Γιατί δεν υπάρχει ευχέρεια διαφοροποίησης των οδηγιών ή της ύλης σε 
διαγωνίσματα ή σε τελικές εξετάσεις ούτε ευχέρεια για τα παιδιά με δυσλεξία για 
προφορικές εξετάσεις; 

16. Γιατί γονείς οι οποίοι επισκέφθηκαν το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, για 
να απαιτήσουν τις ώρες της ειδικής αγωγής που δικαιούνται τα παιδιά τους, 
παραπέμφθηκαν από επιθεωρητή ειδικής αγωγής στο Υπουργείο Οικονομικών 
για την έγκριση κονδυλίων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.366, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα της εφαρμογής του προγράμματος χορήγησης 
υποκατάστατων ουσιών εξάρτησης και πιο συγκεκριμένα για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος ο αριθμός των χρηστών που συμμετείχαν στο πρόγραμμα; 

2. Ποιος ο αριθμός των χρηστών που στη συνέχεια εντάχθηκαν σε προγράμματα 
απεξάρτησης; 

3. Ποια η συνολική αξιολόγηση του προγράμματος και τα συμπεράσματα που 
προκύπτουν;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.367, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε σημαντικό αριθμό δικαιούχων σε κοινότητες της επαρχίας Λάρνακας έχουν 
παραχωρηθεί οικόπεδα που προορίζονται για άπορες οικογένειες.  Το ποσό που 
καλούνται σήμερα να καταβάλουν οι δικαιούχοι έχει αναπροσαρμοστεί και 
διαφοροποιηθεί σημαντικά σε σχέση με το παρελθόν και ανέρχεται σε μερικές δεκάδες 
χιλιάδες ευρώ. 

  ∆εδομένου ότι πολλές οικογένειες αδυνατούν να καταβάλουν το ποσό αυτό 
λόγω και της οικονομικής κρίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν προτίθεται να μειώσει το ποσό αυτό και να διευκολύνει 
τους δικαιούχους στην αποπληρωμή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.368, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Όπως λέχθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, το 
Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας δε διαθέτει μέσα για εντοπισμό της ρύπανσης των 
θαλάσσιων υδάτων πέραν των δορυφόρων, που δεν καλύπτουν επαρκώς τις ανάγκες 
αυτές. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει το συγκεκριμένο κενό; 

2. Υπάρχει σχεδιασμός για την προμήθεια σύγχρονων μέσων; 

3. Υπάρχει δυνατότητα συνεργασίας με γειτονικές χώρες ή κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και αξιοποίησης ευρωπαϊκών προγραμμάτων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.369, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Περί τα τέλη Νοεμβρίου του τρέχοντος έτους, τα 27 κράτη μέλη της ΕΕ θα 
πρέπει να υποβάλουν προσχέδιο εθνικής στρατηγικής για την καταπολέμηση της 
φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού με έμφαση σε δύο στόχους: 

1. Αύξηση του ποσοστού απασχόλησης των ατόμων ηλικίας μεταξύ 20-74 ετών 
άνω του 75%. 

2. Μείωση του ποσοστού φτώχιας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαβούλευση, 

2. αν στη διαδικασία σύνταξης του προσχεδίου έχουν εμπλακεί οι κοινωνικοί 
εταίροι, 

3. αν στη διαδικασία διαβούλευσης έχει εμπλακεί το εθνικό κοινοβούλιο, όπως 
έχει συμβεί και στα υπόλοιπα κράτη μέλη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.370, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τα τελευταία χρόνια πυκνώνουν τα περιστατικά ρύπανσης των θαλασσών.  
Ανάλογα φαινόμενα αντιμετωπίζει και η Κύπρος εξαιτίας της εκτεταμένης 
ακτογραμμής της και των ανοιχτών της θαλασσών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων:  

1. για τον αριθμό και τον τύπο των αντιρρυπαντικών μέσων που διαθέτουν 
σήμερα οι αρμόδιες υπηρεσίες για την αντιμετώπιση περιστατικών θαλάσσιας 
ρύπανσης, 

2. αν τα μέσα αυτά θεωρούνται επαρκή ή θεωρείται αναγκαία η ενίσχυσή τους, 

3. κατά πόσο υπάρχουν πρωτόκολλα συνεργασίας με γειτονικές χώρες για την 
από κοινού αντιμετώπιση ανάλογων περιστατικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.371, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στις 15 Νοεμβρίου 2010 λήγει η διάρκεια της θεσμικής διαβούλευσης που 
όρισε η επιτροπή για το μέλλον των συντάξεων και των συνταξιοδοτικών συστημάτων 
στην ΕΕ στη βάση σχετικής πράσινης βίβλου.  Από τη διαβούλευση αυτή θα 
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προκύψουν δεσμευτικές αποφάσεις, που θα ενσωματωθούν στο ευρωπαϊκό 
κεκτημένο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων:  

1. αν η κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας συμμετέχει στη διαβούλευση αυτή 
και, αν ναι, με ποιο τρόπο, 

2. αν έχει πραγματοποιηθεί διάλογος με τους κοινωνικούς εταίρους και, αν ναι, αν 
έχουν υποβληθεί σχετικές απόψεις στην επιτροπή, 

3. αν έχει πραγματοποιηθεί διαβούλευση με το εθνικό κοινοβούλιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.372, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την αντισεισμικότητα των διαφόρων κρατικών κτιρίων και 
συγκεκριμένα για το ποια από τα κτίρια αυτά διαθέτουν σύγχρονη, αντισεισμική 
θωράκιση και ποια όχι, π.χ. υπουργεία, νοσοκομεία, ΓΕΕΦ, Αρχηγείο Αστυνομίας, 
κτίρια κεντρικών κυβερνητικών υπηρεσιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.373, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το κυβερνητικό νομοσχέδιο για την αυτονόμηση της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας ως γνωστόν έχει παγώσει, παρά τη σχετική προγραμματική δέσμευση της 
κυβέρνησης. Παρά ταύτα, το πρόβλημα με τους επαρχιακούς διευθυντές της 
υπηρεσίας εξακολουθεί να υφίσταται, με αποτέλεσμα αξιωματικοί χαμηλότερου 
βαθμού από τον προβλεπόμενο να εκτελούν χρέη επαρχιακών διευθυντών.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Πότε προτίθεται να καταργήσει το πάγωμα της διαδικασίας ψήφισης του 
σχετικού με την αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας νομοσχεδίου; 

2. Υπάρχει εν τω μεταξύ πρόσθεση λήψης μέτρων, για να αντιμετωπιστεί το 
πρόβλημα που υπάρχει με τους επαρχιακούς διευθυντές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.374, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη φάση στην οποία βρίσκεται η μελέτη για την αναβάθμιση του 
Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας και κατά πόσο έχει τοποθετηθεί σε αυτό 
αρχαιολογικός λειτουργός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.375, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στον προϋπολογισμό του 2011 του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
περιλαμβάνεται ποσό ύψους €250.000 για σκοπούς αναβάθμισης του συστήματος 
LEFCO, το οποίο δεν έχει ακόμη παραληφθεί από το κράτος.   
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 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τον αριθμό των αναβαθμίσεων και των 
τροποποιήσεων του αρχικού συμβολαίου του 2004 που έχουν μέχρι τώρα γίνει και για 
τα ποσά που έχουν διατεθεί για το σκοπό αυτό για ένα σύστημα που δεν έχει ακόμη 
επισήμως παραληφθεί από το κράτος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.376, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο ευρύτερος χώρος που περιλαμβάνει τον ιερό ναό Αγίου Σπυρίδωνα 
βρίσκεται σε ένα από τα πιο κεντρικά σημεία της πρωτεύουσας. Φιλοξενεί τάφους 
μεγάλων μορφών της νεότερης κυπριακής ιστορίας και αξιόλογα ταφικά μνημεία και 
παρά ταύτα παραμένει εντελώς αναξιοποίητος, εστία αισθητικής οχληρίας, μια μαύρη 
τρύπα κυριολεκτικά στο κέντρο της Λευκωσίας.      

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο είναι το ιδιοκτησιακό καθεστώς του χώρου; 

2. Υπάρχουν σχέδια αναμόρφωσης και τοπιοτέχνησης του χώρου, ώστε να 
καταστεί πνεύμονας πρασίνου και να αναδειχθεί η ιστορικότητά του, και, εάν 
ναι, υπάρχουν συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα για την αναμόρφωσή του;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.377, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στον ευρωπαϊκό χώρο τα τελευταία χρόνια διευρύνεται η έννοια της εταιρικής 
κοινωνικής ευθύνης, σύμφωνα με την οποία δημόσιες εταιρείες ενθαρρύνονται να 
αναλαμβάνουν πρωτοβουλίες και δράσεις κοινωνικού περιεχομένου.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο η κυβέρνηση έχει αναλάβει την εκπόνηση εθνικής στρατηγικής για την 
εταιρική κοινωνική ευθύνη και, αν ναι, πότε θα υποβληθεί σε δημόσια διαβούλευση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.378, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο 
ισχύουν οι υποσχέσεις που έδωσε το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για 
ανακατασκευή του 10ου ∆ημοτικού Σχολείου Λεμεσού στην περιοχή Χαλκούτσας στη 
Μέσα Γειτονιά. 

 Επισυνάπτω σχετική επιστολή του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού προς 
το σύνδεσμο γονέων του ως άνω σχολείου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.379, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων   πώς αντιμετωπίζει τα πιο κάτω αιτήματα της Παγκύπριας 
Οργάνωσης Πολυτέκνων: 



28 

 

1. Τη θέσπιση επιδόματος για απόκτηση τρίτου, τέταρτου κ.ο.κ. τέκνου, ύψους 
€10.000. 

2. Την άμεση υλοποίηση της υπόσχεσης του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για την 
ετήσια πραγματική ανανέωση της αγοραστικής αξίας των επιδομάτων. 

3. Την άμεση υλοποίηση θεσμών για ευέλικτο ωράριο εργασίας της γυναίκας 
μητέρας. 

4. Την αναβάθμιση και αύξηση του αριθμού των κρατικών βρεφονηπιακών 
σταθμών. 

5. Τη δημιουργία χώρων παιδαγωγικής φύλαξης και προσοχής βρεφών και 
νηπίων ανά γειτονιά. 

6. Τη δημιουργία χώρων δημιουργικής απασχόλησης για παιδιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.380, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πότε θα 
καταθέσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων προς επικύρωση τη ∆ιεθνή Σύμβαση για 
την Προστασία Όλων των Ατόμων ενάντια στην Εξαναγκαστική Εξαφάνιση, την οποία 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέγραψε το 2007 και η οποία υιοθετήθηκε στα πλαίσια του 
ΟΗΕ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.381, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πάνω από 2 000 εμπορευματοκιβώτια χάνονται κάθε 
χρόνο στα ευρωπαϊκά ύδατα κατά τη διάρκεια της μεταφοράς τους από πλοία.  Όπως 
αναφέρεται σε πρόσφατη ανακοίνωση του Ευρωκοινοβουλίου, οι βουλευτές ζήτησαν 
περαιτέρω μέτρα πρόληψης της απώλειας εμπορευματοκιβωτίων στη θάλασσα.  Αυτό 
πρέπει να γίνει μέσω βελτίωσης της πρόσδεσης των εμπορευματοκιβωτίων και 
διασφάλισης ότι όλα τα εμπορευματοκιβώτια ζυγίζονται στο λιμάνι και στοιβάζονται 
ορθά πριν από τον απόπλου.  Οι ευρωβουλευτές προτείνουν ακόμη να ερευνηθεί η 
χρήση αυτόματα ενεργοποιούμενων σημαντήρων, για να διευκολύνεται ο εντοπισμός 
των εμπορευματοκιβωτίων, αλλά και να επικαιροποιηθεί το καθεστώς αποζημίωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει κατάλληλος εξοπλισμός και διαδικασίες στα κυπριακά 
λιμάνια, ώστε να αποφεύγεται ο κίνδυνος απώλειας εμπορευματοκιβωτίων, και αν 
υπάρχουν στοιχεία σχετικά με το πρόβλημα όσον αφορά τις μεταφορές από και προς 
την Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.382, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει ολοκληρωθεί μελέτη σχετικά με την προώθηση 
των πρασίνων δημόσιων συμβάσεων στην Κύπρο από το Τμήμα Περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να κοινοποιήσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τη μελέτη αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.383, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού προτίθεται να εγκαταστήσει φωτοβολταϊκά συστήματα 
στις επιφάνειες  των κυπριακών τεχνητών λιμνών και των φραγμάτων. 

 Υπάρχει η άποψη ότι οι συνέπειες από την εγκατάσταση των φωτοβολταϊκών 
συστημάτων στις επιφάνειες των φραγμάτων θα είναι καταστροφικές για τα 
οικοσυστήματα που αναπτύσσονται στα φράγματα.  Μια τέτοια ενέργεια θα μειώσει 
την ηλιακή ακτινοβολία στο βυθό των φραγμάτων, με αποτέλεσμα τη μείωση της 
παραγωγής φυτοπλαγκτού, που είναι η βάση της τροφικής αλυσίδας.  Επιπρόσθετα, 
θα επηρεαστούν αρνητικά πολλά είδη ντόπιων και μεταναστευτικών πουλιών που 
εξαρτώνται από τα ψάρια των υδατοφρακτών για τροφή.  Παράλληλα, θα μειωθεί η 
υδρόβια και παρόχθια βλάστηση στα φράγματα και θα επηρεαστούν αρνητικά πολλά 
πτηνά, τα οποία προσεγγίζουν τις λίμνες για τροφή και αναπαραγωγή.  Θα επέλθει 
επίσης μείωση της θερμοκρασίας του νερού, με αποτέλεσμα να μην μπορούν να 
επιβιώσουν χιλιάδες είδη οργανισμών και, ως εκ τούτου, να μειωθεί η οξυγόνωση του 
νερού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει διεξαχθεί περιβαλλοντική μελέτη για τις συνέπειες στα 
οικοσυστήματα των φραγμάτων από την ολική ή μερική κάλυψη των επιφανειών των 
λιμνών με φωτοβολταϊκά συστήματα και, εάν ναι, ποια τα αποτελέσματα της μελέτης 
αυτής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.384, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ολοκληρώθηκε η επικαιροποίηση του Στρατηγικού 
Σχεδίου για τον Περιορισμό των Εκπομπών Aερίων του Θερμοκηπίου από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να κοινοποιήσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τη μελέτη αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.385, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κοπάδια ζώων βόσκουν στον παλιό σκυβαλότοπο της 
Πάφου.  Συγκεκριμένα, στον εγκαταλελειμμένο σκουπιδότοπο της Αγίας Μαρινούδας 
θεάθηκαν κοπάδια αιγών να βόσκουν αμέριμνα μέσα στα μισοσκεπασμένα με χώμα 
παλιά σκουπίδια.  Λόγω της πολύχρονης χρήσης του χώρου ως σκυβαλότοπου το 
λιγοστό χόρτο της περιοχής αποτελεί ουσιαστικά φορέα κάθε επικίνδυνου ρυπαντή 
οικιακών λυμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι αρμόδιες υπηρεσίες προτίθενται να περιφράξουν τον παλιό 
σκουπιδότοπο, ούτως ώστε να αποτραπεί η βόσκηση και, αν ναι, πότε υπολογίζεται 
να ξεκινήσει και να ολοκληρωθεί η αποκατάσταση και διαμόρφωση του χώρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.386, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι επιβλήθηκε στην Κυπριακή ∆ημοκρατία πρόστιμο 
ύψους €125.000 από την Ευρωπαϊκή Ένωση για υπερβάσεις των εθνικών 
ποσοστώσεων παραδόσεων γάλακτος για την περίοδο 2009-2010. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το ποιος ευθύνεται για την υπέρβαση και αν θα απαιτήσει 
το πρόστιμο με κάποιο τρόπο από τους υπεύθυνους.  Παράλληλα, παρακαλώ όπως 
ενημερωθούμε για τα πρόστιμα που έχει πληρώσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία μέχρι 
σήμερα προς την Ευρωπαϊκή Ένωση για υπερβάσεις των ποσοστώσεών μας για 
προηγούμενες περιόδους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.387, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια είναι τα στάδια και οι διαδικασίες που ακολουθεί το Τμήμα Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας από την ημερομηνία υποβολής αίτησης οριζόντιου ή κάθετου 
διαχωρισμού ιδιοκτησίας μέχρι και την έκδοση τίτλων της; 

2. Πόσες υποθέσεις οριζόντιου ή κάθετου διαχωρισμού εκκρεμούν ενώπιον των 
επαρχιακών κτηματολογικών γραφείων; 

3. Σε μία περίοδο δύσκολη για τα έσοδα του κράτους και με δεδομένη την 
τεράστια καθυστέρηση που παρατηρείται στην έκδοση τίτλων και κατά 
συνέπεια στις μεταβιβάσεις, σε ποιες ενέργειες έχει προβεί, για να επισπεύσει 
τις πιο πάνω διαδικασίες και να βοηθήσει την οικοδομική βιομηχανία;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.156, 
ημερομηνίας 28 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας, με ημερομηνία 
17 Σεπτεμβρίου 2009 και 20 Μαΐου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το πρόβλημα που προέκυψε, μετά την επανεγγραφή στους πίνακες διοριστέων 
των αποφοίτων των ΤΕΙ και είχε ως αποτέλεσμα Ειδικοί Εκπαιδευτικοί των 
ειδικοτήτων Φυσιοθεραπείας και Εργοθεραπείας, οι οποίοι εργάστηκαν ως 
έκτακτοι για χρονικό διάστημα από ένα ως τρία χρόνια, να μη διοριστούν, 
συζητήθηκε σε συνεχείς συσκέψεις που πραγματοποιήθηκαν στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

2.    Μελετήθηκαν διάφοροι τρόποι κάλυψής τους, συμπεριλαμβανομένης και της 
πιθανής τροποποίησης του σχεδίου υπηρεσίας Ειδικού Εκπαιδευτικού. 
∆ιαφάνηκε ότι δεν μπορεί να υπάρξει κάλυψη των επηρεαζόμενων 
εκπαιδευτικών, μέσα από το σχέδιο υπηρεσίας, αφού οι περισσότεροι έχουν 
βρεθεί σε τέτοια θέση στον πίνακα διοριστέων που δεν μπορούν μελλοντικά να 
διοριστούν, ενώ και οποιαδήποτε προσπάθεια κάλυψής τους θα επηρεάσει 
όσους έχουν διοριστεί φέτος, οι οποίοι με τη σειρά τους θα χάσουν τις θέσεις 
τους. Με βάση τα πιο πάνω, η τροποποίηση των σχεδίων υπηρεσίας Ειδικού 
Εκπαιδευτικού δεν κρίνεται πλέον σκόπιμη, μετά και την απόφαση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 
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3.    Είμαστε στη διάθεσή σας για παροχή πρόσθετων πληροφοριών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.349, 

ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή με αρ. Υ.∆.∆.Τ. 16.5.02(11) και ημερ. 11.1.2010 
προς εσάς του Γενικού ∆ιευθυντή Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, με το περιεχόμενο της οποίας συμφωνούμε. 

2. Πληροφορείσθε συναφώς ότι σε σχέση με την Παράγραφο β της πιο πάνω 
επιστολής, έχουν ήδη προωθηθεί οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (αρ. 2) Κανονισμοί του 2010 που δημοσιεύτηκαν στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας ημερ. 9.7.2010 με την Κ.∆.Π. 291/2010. Με 
τους Κανονισμούς αυτούς καθίσταται υποχρεωτική η χρήση σφραγισμένων πινακίδων 
εγγραφής στα οχήματα και δίδεται η εξουσία για την κατακράτηση των οχημάτων που 
παρανομούν. Επίσης, με την ρύθμιση αυτή αποτρέπεται σε μεγάλο βαθμό η χρήση 
μοτοσυκλετών χωρίς πινακίδες εγγραφής και ταυτόχρονα θα μειωθούν οι παραβάσεις 
που διαπράττουν οι οδηγοί τους. 

3. Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.400, 

ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Σχετικά με τα τέλη ελλιμενισμού της Μαρίνας Λάρνακας 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, η οποία υποβλήθηκε με την επιστολή 
σας ημερ. 12/10/2010, θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα. 

2.  Τα ∆ικαιώματα Παραβολής (τέλη ελλιμενισμού) περιλαμβάνονται στον Πινάκα 
των περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα ∆ικαιώματα) Κανονισμών του 1976 
μέχρι 2010, Κανονισμοί της Αρχής. Τα ∆ικαιώματα αυτά αναπροσαρμόζονται στις 
αρχές κάθε νέου χρόνου, ανάλογα με το ρυθμό πληθωρισμού του αμέσως 
προηγούμενου έτους, όπως αυτός προκύπτει με βάση το δείκτη τιμών καταναλωτή 
που καταρτίζει η Στατιστική Υπηρεσία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Σημειώνεται ότι, 
για το έτος 2010, έγινε αναπροσαρμογή των εν λόγω δικαιωμάτων και δημοσιεύτηκε 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας ημερ. 8.1.2010, η σχετική Κ.∆.Π (5/2010). 
Η αναπροσαρμογή αφορούσε αύξηση κατά ποσοστό 0,3 %. 

3.   Αναφορικά με τα τέλη ελλιμενισμού που ισχύουν στις μαρίνες την αρμοδιότητα 
έχει ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού (Κ.Ο.Τ), του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

4.   Αναφορικά με το ερώτημα ως προς το τι καθεστώς θα ισχύει, σε περίπτωση 
που αναλάβει ο στρατηγικός επενδυτής ο οποίος είναι υπεύθυνος για την ενιαία 
ανάπτυξη της μαρίνας και του λιμανιού Λάρνακας, αναφέρεται ότι το ενιαίο έργο του 
Λιμανιού και της Μαρίνας της Λάρνακας έχει εισέλθει στη φάση της διαπραγμάτευσης 
του Κράτους με την Κοινοπραξία Ζήνων, αλλά το καθεστώς σχετικά με τα τέλη 
ελλιμενισμού, δεν έχει ακόμη συζητηθεί με την Κοινοπραξία. Το καθεστώς αυτό θα 
καθοριστεί μέσα σε ένα ευρύτερο ρυθμιστικό πλαίσιο που αναμένεται να συμφωνηθεί 
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στη διαπραγμάτευση και θα είναι σύμφωνα με τις σχετικές πρόνοιες των εγγράφων 
της προσφοράς που έχουν ως ακολούθως: 

ITT Clauses 

«2.2.9. The Concession Company shall be responsible for all revenue collection 
for Port-related and Marina-related operational activities and tariffs, 
within a regulatory framework. The Concession Company shall also be 
entitled to all revenue realised during the concession period from the 
development of the land. 

2.2.10  All such revenues over the concession period will belong to the 
Concession Company, subject to its obligations under the Contract such 
as payment of the concession fee and the maintenance of the retention 
account. 

2.5.1      Details for the current port charges structure are provided in the IM 
contained in Appendix A. All such charges and fees are indexed-linked 
to the Consumer Price Index ("CPI"). 

2.5.2      To avoid competition between Limassol and Larnaka Ports, it is intended 
that for both commercial freight and cruise traffic, the level of all charges 
and dues at Larnaka Port will not be lower than those applicable at 
Limassol Port. 

2.5.3  However, for the export of goods other than agriculture produce 
(potatoes), fertilisers import and the import of vegetable oil and animal 
feed, the Concession Company will be free to impose up to 20% higher 
levels of charges and dues than those currently set (in real terms), if it 
believes that this is beneficial to the profitability of the Port. All charges 
and dues for commercial traffic will be collected and retained by the 
Concession Company. 

2.5.4  Tariffs at the marinas currently in operation in Cyprus (Larnaka and St 
Raphael, Limassol) are set in statute and any changes have to be 
approved by the Government, under Law 9/1999. However, once a 
private operator signs a contract with the Government on a Build-
Operate-Transfer basis for the operation of any marina in Cyprus other 
than Larnaka Marina and St Raphael Marina, the Government will no 
longer have a role in tariff setting. In that case, the Concession 
Company will be able to set its own tariffs in Larnaka Marina subject to 
the provisions in the Contract.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.878, ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας. Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου, 2010 σχετικά με την υπ’ 
αριθμόν 23.06.009.04.878 ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το παλιό “οικοδόμημα” του δυτικού φάρου στο Αλιευτικό Καταφύγιο του 
Ποταμού Λιοπετρίου με ερυθρού χρώματος φωτιστική εστία είχε υποστεί ζημιές, καθ' 
ότι ήταν κατασκευασμένο πάνω στην ξέρα μέσα στη θάλασσα, στην είσοδο του 
καταφυγίου, ενώ το ανατολικό “οικοδόμημα” του φάρου με πράσινη φωτιστική εστία, 
που είναι κτισμένο στην ξηρά, διατηρείται σε πολύ καλή κατάσταση. 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών ανέλαβε την εποπτεία του έργου 
που περιλάμβανε την κατεδάφιση, υπερύψωση και επανακατασκευή του 
“οικοδομήματος” του δυτικού φάρου, που άρχισε και περατώθηκε το Μάρτιο του 2010.  
Αντικαταστάθηκε επίσης το ερυθρού χρώματος παλιό φωτιστικό σύστημα με νέο, με 
αποτέλεσμα να λειτουργεί από τότε κανονικά. 

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια του προγραμματισμού κατασκευής βελτιωτικών 
πολεοδομικών έργων στο εν λόγω καταφύγιο και που έχει πρόσφατα τροχιοδρομηθεί 
με την προκήρυξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως (ως η αρμόδια συντονιστική Υπηρεσία) θα επαναμελετηθεί, εφ' όσον κριθεί 
απαραίτητο, η βελτίωση της κατασκευής και των δυο φάρων. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και θα βρίσκομαι 
πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1130, 
ημερομηνίας 6 Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, 
το συγκεκριμένο γεφύρι, πλησίον του χωριού Κάτω Αρχιμανδρίτα, επιθεωρήθηκε και 
αξιολογήθηκε από λειτουργούς του Τμήματος Αρχαιοτήτων. Κρίθηκε ως αξιόλογο 
δείγμα γεφυροποιίας του τέλους της Ενετικής Περιόδου ή των αρχών της 
Τουρκοκρατίας και ως εκ τούτου θα προωθηθεί η διαδικασία κήρυξής του σε Αρχαίο 
Μνημείο Α' Πίνακα, μαζί με τον παρακείμενο νερόμυλο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1152, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1152 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 20/05/10, και σας διαβιβάζω την ακόλουθη απαντητική επιστολή του 
∆ιευθυντή της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου με αριθμό φακέλου 1.1.08 (XI) και 
ημερομηνία 8/11/10: 

“Θέμα: Ενημέρωση σχετικά με την υλοποίηση των κοινών σημείων εκπομπής 
Λευκωσίας και Λάρνακας 

Ιστορικό Κοινού Σημείου Εκπομπής Λευκωσίας: 

 Παρά το γεγονός ότι το Σχέδιο Ραδιοτηλεοπτικής Κάλυψης, στο οποίο 
περιλαμβάνεται το πιο πάνω σημείο, έχει καταστεί τελικό με δημοσίευσή του στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 11/11/2005, δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν 
έχει επιτευχθεί η μεταφορά των τεχνικών εγκαταστάσεων των τοπικών ραδιοφωνικών 
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σταθμών Λευκωσίας (11 στο σύνολο) στο υποδεδειγμένο, από το εν λόγω Σχέδιο, 
τεμάχιο γης. 

 Η Αρχή, με δύο εγκυκλίους της, ημερομ. 22/3/2006 και 21/7/2006, εφιστούσε 
την προσοχή των σταθμών ως προς την υποχρέωσή τους να υλοποιήσουν το Κοινό 
Σημείο Εκπομπής (Κ.Σ.Ε.), το οποίο αποτελούσε και όρο των αδειών τους, δίνοντάς 
τους ταυτόχρονα χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του σημείου περίοδο ενός έτους, ως 
επίσης και επιπλέον κατευθυντήριες γραμμές. 

 Πέραν των πιο πάνω εγκυκλίων, η Αρχή σε συνεργασία με το Τμήμα 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (Τ.Η.Ε.) του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
κάλεσε σε συνάντηση εκπροσώπους όλων των τοπικών ραδιοφωνικών σταθμών 
Λευκωσίας στα γραφεία της στις 12/10/2006. Κατά τη συνάντηση παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι όλων των σταθμών ανεξαιρέτως. Η συζήτηση έληξε με τη σύμφωνη 
γνώμη των σταθμών, μετά και από σχετική εισήγηση τόσο του ∆ιευθυντή της Αρχής, 
όσο και του ∆ιευθυντή του Τ.Η.Ε., να συγκροτήσουν άμεσα μια συντονιστική 
επιτροπή, για τον καλύτερο συντονισμό των ενεργειών τους, αλλά και για τη μελέτη 
του θέματος και τη διερεύνηση των διαφόρων προβληματισμών που ετέθησαν κατά τη 
διάρκεια της συνάντησης. 

 Στις 12/1/2007, ένας εκ των συντονιστών κοινοποίησε στην Αρχή σχετικό 
‘ψήφισμα’ υπογεγραμμένο τόσο από τον ίδιο, όσο και από τους εκπροσώπους άλλων 
5 τοπικών ραδιοσταθμών Λευκωσίας με το οποίο βασικά ζητούσαν το Κ.Σ.Ε. των 
τοπικών ραδιοφωνικών σταθμών Λευκωσίας να δημιουργηθεί στη Βαβατσινιά και όχι 
στο Ολυμπιακό Σκοπευτήριο. 

 Η Αρχή με επιστολή της προς το ∆ιευθυντή του Τ.Η.Ε. ζήτησε απόψεις επί του 
θέματος ο οποίος στις 6/3/2007 απάντησε, μεταξύ άλλων, ότι «... το αίτημά τους δεν 
μπορεί να γίνει αποδεκτό καθώς το εν λόγω σημείο έχει καθοριστεί ως κοινό σημείο 
εκπομπής για τους παγκύπριους ραδιοφωνικούς σταθμούς. Περαιτέρω σημειώνεται ότι 
με την πιθανή χρήση της Βαβατσινιάς από τους τοπικούς σταθμούς της Λευκωσίας, 
λόγω υψομέτρου, το ραδιοφωνικό τους σήμα θα διαφεύγει προς Λάρνακα και 
Αμμόχωστο... 

2. Με βάση την ανταπόκριση που είχαμε μέχρι στιγμής διαφαίνεται ότι οι τοπικοί 
σταθμοί αρνούνται να υλοποιήσουν το κοινό σημείο εκπομπής, εκτός από το 
ενδιαφέρον που επέδειξε ο σταθμός «Αγ. ∆ημήτριος», με αποτέλεσμα να πρέπει να 
προβούμε σε μέτρα επιβολής της νομοθεσίας όπως είναι η κατάσχεση εξοπλισμού ή 
μη έκδοση πιστοποιητικών καταλληλότητας καθώς σχεδόν όλοι οι σταθμοί Λειτουργούν 
μη πληρώντας τους όρους της άδειάς τους και εκπέμποντας με ισχύ που δεν 
επιτρέπεται εντός κατοικημένων περιοχών δηλαδή περισσότερο από 50W». 

 Στη συνέχεια, η Αρχή με επιστολή της ημερομ. 8/5/2007, προς τον κάθε ένα 
από τους τοπικούς ραδιοφωνικούς σταθμούς Λευκωσίας, έδωσε παράταση τριών 
μηνών για την υλοποίηση του εν λόγω σημείου. Το πιο πάνω χρονικό περιθώριο 
παρήλθε με τους πλείστους σταθμούς να μην έχουν απαντήσει. Στο μεταξύ και περί τα 
τέλη Ιουλίου του 2007, σε συνάντηση που είχε ο ∆ιευθυντής της Αρχής με το 
∆ιευθυντή και Λειτουργούς του Τ.Η.Ε. (στα γραφεία του Τμήματος) και τον 
ραδιοφωνικό σταθμό «Άγιος ∆ημήτριος», διαφάνηκε ότι ο εν λόγω σταθμός ήταν 
έτοιμος να προχωρήσει με την υλοποίηση του εν λόγω σημείου εκπομπής, κάτω από 
την τεχνική καθοδήγηση του Τ.Η.Ε. Στην πιο πάνω συνάντηση και με βάση σχετική 
προφορική πληροφόρηση που είχε ο ∆ιευθυντής της Αρχής, διαφάνηκε επίσης ότι οι 
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υπόλοιποι τοπικοί ραδιοφωνικοί σταθμοί ανέμεναν τον «Αγ. ∆ημήτριο» να 
ολοκληρώσει τις εργασίες του στο εν λόγω σημείο και στην περίπτωση που το σήμα 
του από το εν λόγω σημείο θα κάλυπτε ικανοποιητικά τη Λευκωσία, τότε και αυτοί θα 
μετέβαιναν σε αυτό. 

 Ακολούθως, στις 16/1/2008 ο προαναφερθείς σταθμός απέστειλε γενική 
ενημερωτική επιστολή σχετικά με την υλοποίηση του κοινού σημείου εκπομπής των 
τοπικών ραδιοφωνικών σταθμών Λευκωσίας, αναφέροντας κάποια προβλήματα που 
αντιμετώπιζε κυρίως λόγω γραφειοκρατίας από διάφορα τμήματα του κράτους και 
ειδικότερα λόγω του γεγονότος ότι η εκμίσθωση της γης από το Τμήμα ∆ασών δεν 
είχε  υλοποιηθεί μέχρι τότε. Την εν λόγω επιστολή η Αρχή την προώθησε στο Τ.Η.Ε. 
για απόψεις. Στις 29/1/2008 ο ∆ιευθυντής του Τ.Η.Ε. κοινοποίησε στην Αρχή σχετική 
με το θέμα απαντητική επιστολή του, την οποία απέστειλε προς το ∆ιευθυντή του 
Τμήματος ∆ασών. Στην εν λόγω επιστολή ο ∆ιευθυντής του Τ.Η.Ε. έδωσε 
διευκρινίσεις ως προς το θέμα υλοποίησης του κοινού σημείου εκπομπής, ούτως 
ώστε να επισπευθούν οι διαδικασίες εκμίσθωσης της δασικής γης παρά το Ολυμπιακό 
Σκοπευτήριο και να είναι σε θέση ο ραδιοφωνικός σταθμός «Αγ. ∆ημήτριος» να 
προχωρήσει με τις διαδικασίες υλοποίησης του σημείου εκπομπής. 

 Ο ∆ιευθυντής του Τμήματος ∆ασών με επιστολή του ημερομ. 20/5/2008, προς 
τον ενδιαφερόμενο σταθμό και με κοινοποίηση, ανάμεσα σε άλλους, προς το Τ.Η.Ε. 
και την Αρχή, πληροφόρησε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του ημερομ. 
26/3/2008 ενέκρινε την εκμίσθωση της γης στον σταθμό επισυνάπτοντας και το 
προσχέδιο της Σύμβασης Μίσθωσης. 

 Περί τις αρχές Σεπτεμβρίου και συγκεκριμένα στις 8/9/2008 ο ραδιοφωνικός 
σταθμός «Αγ. ∆ημήτριος» απέστειλε επιστολή με την οποία ενημέρωνε την Αρχή εφ’ 
όλης της ύλης επί του θέματος υλοποίησης του κοινού σημείου εκπομπής 
επισημαίνοντας καθυστέρηση, αυτή τη φορά από την πολεοδομία. Ειδικότερα, 
αναφέρθηκε ότι «...η Εθνική Φρουρά αντιδρά στην εγκατάσταση του πενηντάμετρου 
πυλώνα πάνω στο κοινό σημείο». 

 Εξαιτίας των πιο πάνω, η Αρχή με επιστολή της ζήτησε σχετική ενημέρωση 
από το Τ.Η.Ε. Ο ∆ιευθυντής του Τμήματος με απαντητική του επιστολή ημερομ. 
30/9/2008 ανέφερε τα εξής: «... οι ενστάσεις που έχει υποβάλει η ∆ιοίκηση 
Αεροπορίας για την υλοποίηση του κοινού σημείου εκπομπής Λευκωσίας 
διερευνούνται σε συνεργασία με το Υπουργείο Άμυνας... Το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών θα σας ενημερώσει όταν θα τεθούν υπόψη μας όλα τα σχετικά 
στοιχεία». 

 Στη συνέχεια, η Αρχή με νέα επιστολή της με ημερομ. 27/11/2008 ζήτησε από 
το Τ.Η.Ε. να την ενημερώσει για τις εξελίξεις επί του θέματος. Σε επιστολή του, 
ημερομ. 7/1/2009, ο ∆ιευθυντής του Τ.Η.Ε. διευκρίνισε ότι το Τμήμα του 
προγραμμάτιζε  εκ νέου συνεδρία με τα αρμόδια Τμήματα της Πολιτικής Αεροπορίας 
και του Υπουργείου Άμυνας και ότι σε περίπτωση που διαφαινόταν ότι υπήρχαν 
οποιεσδήποτε νέες εξελίξεις, θα ενημέρωνε την Αρχή άμεσα. Έτσι και έπραξε με 
σχετική επιστολή του, ημερομ. 6/7/2009, με την οποία κοινοποίησε στην Αρχή τη 
συγκατάθεση του Υπουργείου Άμυνας για την υλοποίηση του Κοινού Σημείου 
Εκπομπής της Λευκωσίας. 

 Τέλος, το Τ.Η.Ε. σε μια ύστατη προσπάθεια για την επιτάχυνση του θέματος 
έχει μέχρι σήμερα συναντηθεί με τους ενδιαφερόμενους σταθμούς αρκετές φορές με 
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σκοπό την εξεύρεση μέσης λύσης η οποία εστιάζεται κυρίως στην πιθανή δημιουργία 
και δεύτερου σημείου εκπομπής, αλλά χωρίς κανένα ουσιώδες αποτέλεσμα μέχρι 
στιγμής. 

Ιστορικό Κοινού Σημείου Εκπομπής Λάρνακας: 

 Παρά το γεγονός ότι το Σχέδιο Ραδιοτηλεοπτικής Κάλυψης, στο οποίο 
περιλαμβάνεται το πιο πάνω σημείο, έχει καταστεί τελικό με δημοσίευσή του στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 23/3/2001, δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν 
έχει επιτευχθεί η μεταφορά των τεχνικών εγκαταστάσεων των αδειούχων τοπικών 
ραδιοφωνικών σταθμών Λάρνακας (5 στο σύνολο) στο υποδεδειγμένο, από το εν 
λόγω Σχέδιο, τεμάχιο γης. 

 Το πρόβλημα αρχικά επικεντρωνόταν στο γεγονός ότι στο συγκεκριμένο 
τεμάχιο, στο οποίο σύμφωνα και με τους όρους της χορηγηθείσας άδειάς τους οι 
συγκεκριμένοι σταθμοί έπρεπε να εγκατασταθούν, βρίσκονταν ήδη οι τεχνικές 
εγκαταστάσεις του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (τόσο της τηλεόρασης όσο και 
του ραδιοφώνου). Στο προαναφερθέν Σχέδιο υποδείχθηκε ο συγκεκριμένος χώρος 
στο Καλό Χωριό Λάρνακας δεδομένου ότι το Ρ.Ι.Κ. επρόκειτο να μεταφέρει μέρος των 
τεχνικών του εγκαταστάσεων στη Βαβατσινιά και θα άφηνε ελεύθερο πεδίο στους 
τοπικούς ραδιοφωνικούς σταθμούς της Λάρνακας. Μέχρι και τα τέλη Μαρτίου 2005 το 
Ρ.Ι.Κ. δεν είχε αρχίσει τις διαδικασίες μεταφοράς των εγκαταστάσεών του στην 
Βαβατσινιά καθότι ανέμενε σχετικές άδειες από το Τμήμα Πολεοδομίας Λευκωσίας για 
τις οικοδομικές εργασίες στη νέα τοποθεσία. Σύμφωνα με το Ρ.Ι.Κ., το όλο έργο θα 
ολοκληρωνόταν περί τα τέλη του 2006 και μετά από τη μετακίνησή του το Ίδρυμα θα 
μπορούσε να εκμισθώσει ή/και να ενοικιάσει μέρος των εγκαταστάσεών του στους 
τοπικούς ραδιοφωνικούς σταθμούς Λάρνακας. 

 Παρόλες τις προσπάθειες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων σε 
συνεργασία με την Αρχή, ως επίσης και τη θετική βούληση που επέδειξαν αρχικά οι 
ενδιαφερόμενοι ραδιοφωνικοί σταθμοί για άμεση εγκατάστασή τους στο συγκεκριμένο 
σημείο εκπομπής, πριν τη μετακίνηση μέρους των τεχνικών εγκαταστάσεων του 
Ιδρύματος, στάθηκε αδύνατο να εξευρεθεί μία μέση λύση. 

 Το Ρ.Ι.Κ. σε μεταγενέστερή του επικοινωνία και συγκεκριμένα με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή με ημερομ. 28/11/2006 πληροφόρησε, μεταξύ άλλων, την Αρχή ότι: 
«... η μετακίνηση (μερικώς) των εγκαταστάσεων του Ρ.Ι.Κ. από το Καλό Χωριό 
Λάρνακας στη Βαβατσινιά δεν έχει ολοκληρωθεί λόγω της καθυστέρησης στην έκδοση 
των απαιτούμενων αδειών από τα αρμόδια Τμήματα της δημοκρατίας», και ζήτησε από 
το Υ.Σ.&Ε. και την Αρχή όπως μεσολαβήσουν για συνάντηση μεταξύ των ιδιωτικών 
ραδιοφωνικών σταθμών Λάρνακας και του Ιδρύματος, με σκοπό τη διεξαγωγή 
συζήτησης του θέματος του ενοικίου και των τεχνικών όρων του 
ενοικιαστηρίου/εκμίσθωσης μέρους των εγκαταστάσεών του στο Καλό Χωριό 
Λάρνακας. 

 Η Αρχή με απαντητική της επιστολή προς τον Γεν. ∆ιευθυντή του Ρ.Ι.Κ. με 
ημερομ. 5/4/2007 ανέφερε τα ακόλουθα: «Θέση, τόσο της Αρχής όσο και του Τ.Η.Ε. 
είναι ότι θα μπορούσαμε να συμβάλουμε, πάντα εντός των πλαισίων των 
αρμοδιοτήτων μας, στην όσο το δυνατό πιο ομαλή εξέλιξη της διαδικασίας για τη 
μεταφορά των τεχνικών εγκαταστάσεων των τοπικών ραδιοφωνικών σταθμών 
Λάρνακας στο Κοινό Σημείο Εκπομπής στο Καλό Χωριό. Παρόλα αυτά, σε θέματα που 
αφορούν σε οικονομικούς διακανονισμούς ή και τεχνικούς όρους που θα επιβληθούν 
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από το PΙK στους τοπικούς ραδιοσταθμούς Λάρνακας, η Αρχή και το Τ.Η.Ε. έχουν την 
άποψη ότι αυτά είναι θέματα που αφορούν αποκλειστικά το Ίδρυμα και τους εν λόγω 
σταθμούς, και δεν θα πρέπει να έχουν οποιαδήποτε εμπλοκή». Την ίδια θέση εξέθεσε 
επίσης και το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (Τ.Η.Ε.) του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με σχετική επιστολή του ημερομ. 22/3/2007. 

 Επιπλέον, η Αρχή σε συνεργασία με το Τ.Η.Ε., κάλεσε σε συνάντηση 
εκπροσώπους όλων των τοπικών ραδιοφωνικών σταθμών Λάρνακας στα γραφεία της 
στις 4/10/2007. Κατά τη συνάντηση παρευρέθηκαν εκπρόσωποι τόσο όλων των 
ενδιαφερομένων σταθμών, όσο και του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου και του 
Τ.Η.Ε. Η συζήτηση έληξε με τη σύμφωνη γνώμη των σταθμών, μετά και από σχετική 
εισήγηση τόσο του ∆ιευθυντή της Αρχής, όσο και του εκπρόσωπου του Τ.Η.Ε. για τα 
πιο κάτω: 

 Όπως συγκροτηθεί άμεσα μια συντονιστική επιτροπή η οποία θα ορίσει δικούς 
της τεχνικούς με σκοπό τη μελέτη των διάφορων τεχνικών προβληματισμών 
που τέθηκαν κατά τη  διάρκεια της συνάντησης και την εκπόνηση σχετικών 
τεχνικών μελετών για την υποβολή χρονοδιαγράμματος υλοποίησης του Κ.Σ.Ε. 
στο Καλό Χωριό Λάρνακας. 

 Οι σταθμοί, με γραπτή επιστολή τους προς το Ρ.Ι.Κ. και δίδοντας με 
λεπτομέρεια τις απαιτήσεις τους, να ζητήσουν από το Ίδρυμα τους όρους για το 
θέμα φιλοξενίας τους στις υφισταμένες εγκαταστάσεις του στο εν λόγω σημείο. 

 Τα πιο πάνω θα πρέπει να υποβληθούν εγγράφως στην Αρχή και στο Τ.Η.Ε. 
το αργότερο μέχρι τα τέλη Ιανουαρίου 2008. 

 Στις 12/2/2008 οι ιδιωτικοί ραδιοφωνικοί σταθμοί Λάρνακας, αφού μελέτησαν το 
θέμα της υλοποίησης του κοινού σημείου εκπομπής και συμβουλεύτηκαν ειδικούς, 
απέστειλαν σχετική επιστολή με την οποία ζητούσαν τόσο από το Τ.Η.Ε. όσο και από 
το Ρ.Ι.Κ. σχετικές τεχνικές διευκρινίσεις ή/και στοιχεία. Το Ρ.Ι.Κ. και το Τ.Η.Ε. με 
επιστολές τους ημερομ. 13/2/2008 και 22/2/2008 αντίστοιχα, απάντησαν στις πιο 
πάνω διευκρινίσεις/ερωτήματα των τοπικών ραδιοφωνικών σταθμών Λάρνακας που 
έθεσαν με την πιο πάνω επιστολή τους. 

 Περαιτέρω, η Αρχή με επιστολή της ημερομ. 20/1/2009 προς τον κάθε τοπικό 
ραδιοφωνικό σταθμό Λάρνακας ξεχωριστά, έδωσε παράταση τριών μηνών για την 
υλοποίηση του εν λόγω σημείου. Παρά ταύτα ουδείς εκ των τοπικών ραδιοφωνικών 
σταθμών Λάρνακας δεν είχε απαντήσει μέχρι τις 7/9/2009 στην προαναφερθείσα 
επιστολή της Αρχής πλην του ραδιοφωνικού σταθμού Ράδιο Mega, ο οποίος 
κοινοποίησε στην Αρχή σχετική επί του θέματος επιστολή που απέστειλε στο Τμήμα 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπ. Συγκ. και Έργων. Σημειώνεται ότι το 
χρονοδιάγραμμα των τριών μηνών που είχε θέσει η Αρχή ως άνω είχε λήξει στις 
22/4/2009. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο η Αρχή με επιστολές της με ημερομ. 20/11/2009 προς 
όλους τους τοπικούς ραδιοσταθμούς Λάρνακας πλην του ραδιοσταθμού «Ράδιο 
Τ.Ο.Α.» σημείωσε ότι δεν είχαν συμμορφωθεί και είχαν καθυστερήσει αδικαιολόγητα 
παρά το γεγονός ότι:  

(α) Η Αρχή έχει επιδείξει υπερβολική επιείκεια και έχει παράσχει μεγάλα χρονικά 
διαστήματα για την υλοποίηση του κοινού σημείου εκπομπής Λάρνακας. 



38 

 

(β) Έχει παρασχεθεί κάθε δυνατή βοήθεια σε ό,τι αφορά τις τεχνικές λεπτομέρειες 
από το Τ.Η.Ε. 

(γ) Το Ρ.Ι.Κ. έχει συναινέσει να τους φιλοξενήσει, δηλ. να τους παράσχει 
διευκολύνσεις, όπως να παραχωρήσει δρόμο πρόσβασης στο καθορισμένο 
από το Σχέδιο Ραδιοφωνικής Κάλυψης τεμάχιο, χώρο εγκατάστασης, χώρο 
στον πύργο του στις υφιστάμενες εγκαταστάσεις του στο εν λόγω σημείο, 
καθώς και διάφορες άλλες παρελκόμενες διευκολύνσεις π.χ. προσγειώσεις 
κ.ά., αφού το σημείο είναι ήδη λειτουργήσιμο, έναντι ενοικίου το οποίο θα 
συμφωνηθεί από κοινού μεταξύ των σταθμών και του Ιδρύματος. 

(δ) Το μόνο που εκκρεμμεί είναι η εγκατάστασή τους στο υποδειχθέν σημείο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Αρχή έδωσε χρονικό διάστημα 4 (τεσσάρων) μηνών 
για την εγκατάστασή τους στο Καλό Χωριό Λάρνακας. 

 Στις πιο πάνω επιστολές κανένας σταθμός δεν απάντησε ενώ ο συντονιστής 
της επιτροπής των τοπικών ραδιοσταθμών Λάρνακας, κοινοποίησε στην Αρχή σχετική 
επιστολή την οποία απέστειλε προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Ρ.Ι.Κ. με ημερομ. 
20/1/2010 με θέμα την αναθεώρηση, από μέρους του Ιδρύματος, του ποσού του 
ενοικίου το οποίο θα πρέπει να καταβάλλουν ετησίως οι τοπικοί ραδιοφωνικοί σταθμοί 
Λάρνακας για τη χρήση των εγκαταστάσεών του στο Καλό Χωριό Λάρνακας. Στο 
μεταξύ το πιο πάνω χρονοδιάγραμμα που έθεσε η Αρχή έληξε στις 22/3/2010. Στη 
συνέχεια, το Τ.Η.Ε. με δική του πρωτοβουλία κάλεσε τόσο τους προαναφερθέντες 
σταθμούς όσο και το ∆ιευθυντή της Αρχής και τον Γενικό του Ιδρύματος σε μία 
συνάντηση επί του θέματος στις 9/4/2010 με σκοπό την επίσπευση της υλοποίησης 
του σημείου. Κατά τη διάρκεια της συζήτησης συζητήθηκαν τόσο τεχνικά θέματα που 
αφορούν στο εν λόγω Κ.Σ.Ε. όσο και οικονομικά θέματα και, καταληκτικά, οι 
εκπρόσωποι των ραδιοσταθμών Λάρνακας δεσμεύτηκαν να προχωρήσουν στην 
υλοποίηση του υπό αναφορά σημείου.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1349, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. ερ. 23.06.009.04.1349 και ημερομηνία 12 Ιουλίου 2010, 
σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο Κυπριακός Οργανισμός Αγροτικών Πληρωμών δεν έχει στη διάθεσή του 
οποιαδήποτε στοιχεία σχετικά με την αύξηση των πωλήσεων των κυπριακών 
γεωργικών προϊόντων στην εσωτερική αγορά και τις τρίτες χώρες, ως 
αποτέλεσμα της εφαρμογής των Προγραμμάτων Προώθησης Γεωργικών 
Προϊόντων. 

(β) Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ως η Αρμόδια Εθνική 
Αρχή για την εφαρμογή του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 3/2008 του Συμβουλίου 
καθώς και του Κανονισμού (ΕΚ) αρ. 501/2008 της Επιτροπής σχετικά με τις 
ενέργειες ενημέρωσης και προώθησης των γεωργικών προϊόντων στην 
εσωτερική αγορά και τις τρίτες χώρες, δυνατόν να μπορούσε να παρέχει 
σχετική πληροφόρηση. 
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 Με τη ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1365, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής μου με ίδιο αρ. 
και ημερ. 24.8.2010 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η εγκατάσταση αξιοποίησης σφάγιων και ζωικών απορριμμάτων στην Κοφίνου 
της εταιρείας “Vouros Protein Industries Ltd”, η οποία έχει μετονομαστεί σε 
Α.Τ.Ι. Enviroindustrials Ltd, εμπίπτει στις Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις με 
βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 
μέχρι 2009. Ως εκ τούτου, ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
χορήγησε στις 15.12.2007 Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων με αρ. 01/2007 
για την πιο πάνω εγκατάσταση.  Σύμφωνα με τον Όρο A3 της εν λόγω Άδειας 
Εκπομπής τα αέρια απόβλητα που προέρχονται από τη διεργασία θερμικής 
επεξεργασίας των ζωικών απορριμμάτων πρέπει να διοχετεύονται σε σύστημα 
εξουδετέρωσης των οσμών πριν διοχετευτούν στην ατμόσφαιρα. 

2. Οι έλεγχοι για να διαπιστωθεί κατά πόσο τηρούνται οι Όροι Λειτουργίας της 
Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων γίνονται από αρμόδιους Λειτουργούς 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας και σύμφωνα με τις δυνατότητες του 
Τμήματος. Κατά το 2010 διεξήχθησαν στην πιο πάνω εγκατάσταση 4 
επιθεωρήσεις. Κατά τις επιθεωρήσεις αυτές δε διαπιστώθηκε παράβαση του 
Όρου A3 αλλά διαπιστώθηκαν άλλες παραβάσεις για τις οποίες ο ∆ιευθυντής 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας εισηγήθηκε τη λήψη ποινικών μέτρων 
εναντίον της εταιρείας. Έγιναν επίσης άλλες δύο επιθεωρήσεις ειδικά για 
διερεύνηση των όσων αναφέρονται στην επιστολή του κου Χατζηγιάννη αλλά 
διαπιστώθηκε ότι η διεργασία θερμικής επεξεργασίας ζωικών αποβλήτων ήταν 
εκτός λειτουργίας. 

3. Σημειώνεται ότι εναντίον της εταιρείας εκκρεμούν άλλες 3 ποινικές υποθέσεις 
που καταχωρίσθηκαν στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας μετά από 
εισήγηση του ∆ιευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας για παραβάσεις 
όρων λειτουργίας της Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων, που σημειώθηκαν 
το 2007 το 2008 και το 2009, αλλά δε σχετίζονται με τον όρο A3. 

4. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας θα συνεχίσει να επιθεωρεί την εν λόγω 
εγκατάσταση και σε περίπτωση που διαπιστώσει νέα παράβαση των Όρων 
Λειτουργίας της πιο πάνω Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων δε θα 
διστάσει να εισηγηθεί εκ νέου τη λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της 
εταιρείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1382, 
ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 

Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Ναυάγιο του Μαζωτού, θεωρείται ως ένα εύρημα μεγάλης αρχαιολογικής σημασίας. 
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Η ανασκαφή στο Ναυάγιο αποτελεί την πρώτη ενάλια αποστολή, η οποία 
πραγματοποιείται από Κυπριακό Ακαδημαϊκό Ίδρυμα, το Πανεπιστήμιο Κύπρου, σε 
συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων. 

 Η ανασκαφική περίοδος κατά το 2010 διήρκησε 6 εβδομάδες και 
ολοκληρώθηκε στις 15 Ιουνίου. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων ανέλαβε την ευθύνη της 
συντήρησης των ευρημάτων, τα οποία αποτελούνται στην πλειοψηφία τους από 
κεραμικούς αμφορείς. Σημαντικό είναι επίσης, ότι κατά τη φετινή ανασκαφική περίοδο, 
ανακαλύφθηκε και η μολύβδινη άγκυρα με υπολείμματα ξύλου. Ως εκ τούτου το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων, μετέτρεψε μέρος των εγκαταστάσεών του στις Αποθήκες Κιτίου (Τέρρα 
Ούμπρα), σε προσωρινό εργαστήριο συντήρησης. 

 Στόχος του Τμήματος Αρχαιοτήτων είναι η δημιουργία Εφορείας Ενάλιων 
Αρχαιοτήτων, στην οποία θα απασχολούνται εξειδικευμένοι επιστήμονες όπως 
αρχαιολόγοι, συντηρητές και τεχνικοί. Στοχεύοντας στην δημιουργία μόνιμων 
Εργαστηρίων Συντήρησης Ενάλιων Αρχαιοτήτων, το Τμήμα διερευνά τρόπους 
εξεύρεσης εγκαταστάσεων για δημιουργία όχι μόνο των εργαστηρίων αυτών, αλλά και 
μόνιμων εκθεσιακών χώρων, όπου θα εκθέτονται τα ευρήματα του συγκεκριμένου 
ναυαγίου καθώς και άλλων ενάλιων ανασκαφών. 

 Θεωρώντας πολύ σημαντική την λήψη μέτρων για την προστασία του 
Ναυαγίου αυτού, το Τμήμα Αρχαιοτήτων σκοπεύει να προχωρήσει στην κήρυξή του 
σε αρχαίο μνημείο. Επιπρόσθετα, έχει ήδη ζητήσει από το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών, τη δημιουργία ζώνης προστασίας τουλάχιστον 200 μέτρων 
περιμετρικά, του ναυαγίου, στην οποία θα ισχύουν περιορισμοί στην αλιεία και άλλες 
υποβρύχιες δραστηριότητες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.006, ημερομηνίας 19 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Ανδρέα Κυπριανού και 
σας πληροφορώ ότι με την επιστολή μου, με Αρ. Φακ. 5.22.2, ημερ. 2.11.2010, σ’ 
απάντηση της ερώτησής του με αρ. 23.06.009.05.01.006, έχω υποβάλει όλα τα 
στοιχεία που αφορούν συμβόλαια που έχουν συναφθεί μεταξύ του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και Εργοληπτικών 
Εταιρειών, για ποσά που ξεπερνούν το μισό εκατομμύριο ευρώ. Κανένα άλλο Τμήμα 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δεν έχει συνάψει συμβόλαια με 
Εργοληπτικές Εταιρείες για ποσά πέραν του μισού εκατομμυρίου ευρώ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.017, ημερομηνίας 28 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.017, η οποία αποστάληκε με επιστολή 
σας ημερομηνίας 16/08/2010, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Στο χώρο που βρίσκεται πίσω από τον Οικισμό Αυτοστέγασης Λιοπετρίου θα 
ανεγερθεί Εμπορικό Κέντρο, το οποίο θα περιλαμβάνει τρία καταστήματα 
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γενικής χρήσης. Στο συγκεκριμένο χώρο θα διαμορφωθεί επίσης και χώρος 
στάθμευσης. 

(β) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ήδη ετοιμάσει τα προσχέδια για την 
ανέγερση του Εμπορικού Κέντρου και μόλις ολοκληρωθεί η ετοιμασία των 
κατασκευαστικών σχεδίων θα προκηρυχτεί διαγωνισμός, με στόχο την ανάθεση 
της εργασίας κατασκευής του Εμπορικού Κέντρου στις αρχές του 2011. 

(γ) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου θα αναλάβει τις εργασίες για την 
κατασκευή του χώρου στάθμευσης, για σκοπούς επίσπευσης της διαδικασίας 
ολοκλήρωσης των πιο πάνω έργων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.047, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.05.01.047, ημερομηνίας 
17/08/2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Γ. Περδίκη και σας αναφέρω τα 
ακόλουθα: 

1. Η χημική ουσία methylisothiazolinone ή methylisothiazoline (MIT) δρα ως 
βιοκτόνο και χρησιμοποιείται και ως συντηρητικό. Βρίσκεται κυρίως σε 
σαμπουάν και άλλα προϊόντα φροντίδας του σώματος. Περιλαμβάνεται στο 
Έκτο Παράρτημα, Πίνακας III (άρθρο 9) του περί Καλλυντικών Προϊόντων 
Νόμου, όπου καθορίζονται τα συντηρητικά που επιτρέπεται να 
χρησιμοποιούνται σε καλλυντικά προϊόντα, νοουμένου ότι πληρούν 
συγκεκριμένες προϋποθέσεις. Βάσει της νομοθεσίας η μέγιστη συγκέντρωση 
της ουσίας ως μείγμα (mixture of 5-chloro-2 methyl-isothiazol-3(2H)-one and 2-
methylisothiazol-3(2H)-one with magnesium chloride and magnesium nitrate) 
μπορεί να ανέρχεται στο 0,0015% ή μόνο του σε μέγιστη περιεκτικότητα 0,01% 
και στις δύο περιπτώσεις χωρίς περιορισμούς. Αρμόδια αρχή για την 
προαναφερθείσα νομοθεσία (καλλυντικών) είναι οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 
του Υπουργείου Υγείας. 

2. Σε γνώμη της SCCNFP (Scientific Committee On Cosmetic Products And Non 
Food Products, 18/03/03 SCCNFP/0625/02) για την ασφάλεια στη χρήση της 
χημικής ουσίας methylisothiazolinone στα καλλυντικά προϊόντα αναφέρεται ότι 
οι πληροφορίες που υποβλήθηκαν στην Επιτροπή για την αξιολόγηση της 
ουσίας δεν ήταν πλήρεις με αποτέλεσμα την μη δυνατότητα διεξαγωγής 
εκτίμησης κινδύνου και την απαίτηση της Επιτροπής για επιπλέον 
πληροφόρηση. 

3. Η ουσία methylisothiazolinone βρίσκεται στο πρόγραμμα αξιολόγησης 
βιοκτόνων δραστικών ουσιών σύμφωνα με την Οδηγία 98/8. Σε κάποιους 
τύπους βιοκτόνων προϊόντων απαγορεύεται η χρησιμοποίηση της, ενώ για 
κάποιους άλλους τύπους βρίσκεται σε εξέλιξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση μελέτη 
αξιολόγησης η οποία θα καταδείξει εάν η ουσία και ο τρόπος χρήσης της είναι 
ασφαλής για τον άνθρωπο. Με την ολοκλήρωση της αξιολόγησης και σύμφωνα 
με τα αποτελέσματα θα αποφασιστεί η συνέχιση της διάθεσης της στην αγορά 
ή η απαγόρευση της. 
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4. Στην Κύπρο υπάρχουν εγγεγραμμένα δύο προϊόντα τα οποία περιέχουν την εν 
λόγω ουσία. Αρμόδια αρχή για την εφαρμογή του περί Βιοκτόνων Νόμου είναι 
το Συμβούλιο Γεωργικών Φαρμάκων. 

5. Ιστορικά σε έγγραφο της EPA (Environmental Protection Agency) (1998) για το 
MIT αναφέρεται ότι στις ΗΠΑ είχε εγγραφεί για πρώτη φορά το 1977 σαν 
αντιμικροβιακό για διάφορες χρήσεις.  Μελέτες τοξικότητας που είχαν γίνει δεν 
το κατατάσσουν στις καρκινογόνες ουσίες, τα δε αποτελέσματα μελετών τους 
δεν επιβεβαιώνουν μεταλλαξιογόνο δράση. 

6. Αναφορικά με την ουσία σαν συντηρητικό σε κόλλες και μπογιές, υπάρχουν 
κάποια στοιχεία για εμφάνιση δερματίτιδας σε άτομα που εργάζονταν σε 
εργοστάσιο παρασκευής μπογιάς. 

7. Στο ερώτημα αν έχουν γίνει αναλύσεις για εντοπισμό της χημικής αυτής ουσίας 
σε προϊόντα που κυκλοφορούν στην Κύπρο, η απάντηση είναι ότι στο Γενικό 
Χημείο του Κράτους δεν έχουν αναλυθεί προϊόντα για εντοπισμό της ουσίας 
ΜΙΤ. Οι αρμόδιες Αρχές δεν έχουν ζητήσει τέτοιες αναλύσεις προφανώς διότι 
και στις άλλες χώρες το θέμα του εργαστηριακού ελέγχου δεν είναι στις 
προτεραιότητες εφόσον δεν έχει ολοκληρωθεί η διεκπεραίωση/αξιολόγηση της 
ουσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.067, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Eτοιμασία γενικού ρυθμιστικού πλαισίου για την κατασκευή βιομηχανικού λιμανιού 
στην περιοχή Βασιλικού 

 Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα. 

2.    Μακροπρόθεσμος στρατηγικός στόχος της Αρχής είναι η ανάδειξη του Νέου 
Λιμένα Βασιλικού, ως του βασικού βιομηχανικού λιμένα που θα εξυπηρετεί τις 
ανάγκες της Νήσου σε υγρά και στερεά φορτία χύδην (liquid and dry bulk cargoes), 
στα οποία συμπεριλαμβάνονται και τα οχληρά κι επικίνδυνα φορτία, καθώς και οι 
οχληρές λιμενικές δραστηριότητες. 

3.   Προς τούτο η Αρχή ανάθεσε, κατόπιν ανοικτού διεθνούς διαγωνισμού, την 
εκπόνηση «Γενικού Ρυθμιστικού Σχεδίου Λιμένα Βασιλικού» (Master plan) 
συμπεριλαμβανομένης της οικονομικής και χρηματικής βιωσιμότητας του καθώς και 
την Προμελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων και όρων προστασίας του 
περιβάλλοντος, στους Συμβούλους Ρογκάν και Συνεργάτες Α.Ε.. (Η μελέτη αποσκοπεί 
και στο να αποτελέσει βάση για πιθανή εξασφάλιση χρηματοδότησης από ταμεία της 
Ε.Ε. ή/και διεθνείς χρηματοοικονομικούς οργανισμούς για κάποια από τα 
προτεινόμενα έργα) 

4.  Η εκπόνηση του «Γενικού Ρυθμιστικού Σχεδίου Λιμένα Βασιλικού» 
χρηματοδοτείται κατά 50% από την Ευρωπαϊκή Ένωση κάτω από το έργο (∆ράση) 
«Ρυθμιστικό Σχέδιο των Κυπριακών λιμένων» (2007-CY-90402-S), έργο κοινού 
ενδιαφέροντος στον τομέα των ∆ιευρωπαϊκών ∆ικτύων Μεταφορών (∆Ε∆-Μ) 
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5.   Οι Σύμβουλοι έχουν ολοκληρώσει τις εργασίες τους και έχουν υποβάλει την 
μελέτη τους. Οι Σύμβουλοι, με βάση το στόχο της συγκέντρωσης της διακίνησης 
χύδην και οχληρών φορτίων καθώς και οχληρών λιμενικών εργασιών στον Λιμένα 
Βασιλικού στους σχεδιασμούς τους συμπεριλαμβάνουν έργα για τις ακόλουθες 
δραστηριότητες: 

i. Εξυπηρέτησης υγρών και ξηρών χύδην φορτίων, 

ii.  Ναυπηγοεπισκευής και συντήρησης πλοίων και πλωτών μέσων, 

iii.  Ελλιμενισμού θαλάσσιου εξοπλισμού καθώς και σκαφών εξυπηρέτησης των 
εργασιών εξορύξεως πετρελαιοειδών, 

iv.  Ιχθυόσκαλας. 

6. Οι Σύμβουλοι εκτιμούν ότι το κόστος δημιουργίας του βιομηχανικού λιμανιού 
ανέρχεται στα €500 εκ. ευρώ περίπου. Στο παράρτημα σκιαγραφούνται οι βασικές 
εισηγήσεις των Συμβούλων. Επισυνάπτεται επίσης η επιτελική σύνοψη της μελέτης. 

7. Η δαπάνη για το όλον έργο, η οποία όπως αναφέρεται πιο πάνω ανέρχεται στα 
€500 εκ ευρώ περίπου, είναι αποτρεπτική και βρίσκεται εκτός των οικονομικών 
δυνατοτήτων της Αρχής. 

8.  Ωστόσο η Αρχή είναι θετική για την δημιουργία του βιομηχανικού λιμανιού. Για 
το λόγο αυτό η Αρχή άρχισε την προκαταρκτική διερεύνηση διάφορων τρόπων 
εφαρμογής του έργου οι οποίοι θα τεθούν υπόψη του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων για καθορισμό πολιτικής θέσης αναφορικά με τον τρόπο υλοποίησης του 
έργου (πριν την περαιτέρω επεξεργασία και συζήτηση τους). Μεταξύ αυτών 
εξετάζονται τα ακόλουθα: 

 σταδιακή εφαρμογή του έργου (συμπεριλαμβανομένης της επανεξέταση και 
τυχόν διαφοροποίησης των μεγεθών και χωροθέτησης των επι μέρους έργων 
που αποτελούν το βιομηχανικό λιμάνι ανάλογα με το ενδιαφέρον που θα 
εκφραστεί ή άλλες εξελίξεις) 

 σύμπραξη δημόσιου - ιδιωτικού τομέα για κάποια (έστω) έργα (ΡΡΡ) 

 ανάθεση κάποιων έργων στον ιδιωτικό τομέα με κάποιο σχέδιο τύπου BOT 

 χρηματοδότηση έργων από ταμεία της ΕΕ 

9.   Οι βασικές εισηγήσεις των Συμβούλων Ρογκάν και Συνεργάτες Α.Ε. για την 
ανάπτυξη του Νέου Βιομηχανικού λιμένα στο Βασιλικό, οι ενδεικτικές φάσεις 
αναπτύξεως του Νέου Λιμένα καθώς και το κόστος ανά Φάση Κατασκευής, 
παρουσιάζονται στο Παράρτημα που ακολουθεί. Επίσης, αντίγραφο της σχετικής 
μελέτης επισυνάπτεται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.080, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, 
το παλιό γεφύρι στο χωριό Κούρδαλι βρίσκεται εντός του τεμαχίου της εκκλησίας της 
Παναγίας Χρυσοκουρδαλιώτισσας, που είναι κηρυγμένη σε αρχαίο μνημείο Β' Πίνακα. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα προωθήσει την κήρυξη του γεφυριού σε Αρχαίο 
Μνημείο Α' Πίνακα. Παρά το γεγονός ότι δεν έχει κηρυχθεί ακόμη σε Αρχαίο Μνημείο, 
το γεφύρι θα τύχει ανάλογης αντιμετώπισης και πριν το τέλος του 2010, συνεργείο του 
Τμήματος Αρχαιοτήτων θα προβεί σε εργασίες συντήρησης της εκκλησίας, καθώς και 
του γεφυριού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.097, ημερομηνίας 18 

Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης 
Κούτρα Κουκουμά 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η διάγνωση του καρκίνου του μαστού με τα σημερινά δεδομένα και παρά την 
πρόοδο της σύγχρονης τεχνολογίας απεικόνισης, παρουσιάζει σε μικρό 
ποσοστό της τάξης του 8 - 10%, κάποια προβλήματα. 

2.  Μέσα στα πλαίσια αυτά η Ευρωπαϊκή Ένωση αποφάσισε το Σεπτέμβριο του 
2008, να χρηματοδοτήσει με € 3,6 εκ., ένα έργο 3 χρόνων στο οποίο 
συμμετείχαν 9 κέντρα συνεργασίας από 7 χώρες. Το Πρόγραμμα αυτό 
ονομάζεται HAMAM (Highly Accurate Breast Cancer Diagnosis of Biological 
Knowledge, Novel Imaging Modalities and Modeling). Συντονιστής/συνεργάτης 
του έργου είναι η EIBIR (European Institute for Biomedical Imaging Research). 

3.  Σκοπός του έργου είναι να εισέρχονται όλες οι διαγνωστικές πολυθεματικές 
εικόνες καθώς και όλες οι πληροφορίες που αφορούν στον ασθενή, σε μια 
κλινική μονάδα εργασίας και βάσει αυτών των γνώσεων και κατευθυνόμενες 
από μια μεγάλη επίσης πολυθεματική τράπεζα πληροφοριών (database) να 
μπορούν ύποπτοι ιστοί του μαστού να χαρακτηρίζονται και να ταξινομούνται. 

4.    Η διεργασία για το πιο πάνω έργο πρέπει να ξεκινούσε το 2006-2007, εφόσον 
λειτούργησε το 2008, περίοδος κατά την οποία το Υπουργείο Υγείας 
λειτουργούσε το πληθυσμιακό πρόγραμμα του μαστού, όχι όμως σε όλη την 
επικράτεια της ∆ημοκρατίας. 

5.   Αντιλαμβανόμαστε ότι τα 9 αυτά κέντρα που λαμβάνουν μέρος στο ερευνητικό 
πρόγραμμα, είναι διαγνωστικά κέντρα μαστού με κλινικές εμπειρίες και με 
πολύχρονη (15-20 χρόνια) εφαρμογή πληθυσμιακού προγράμματα. 

6. Η Κύπρος στερείται: 

 α) πολύχρονης εμπειρίας στο πληθυσμιακό πρόγραμμα (μόνο 5-7 χρόνια) 

 β)  εφαρμογής της ψηφιακής τεχνολογίας, εκτός από το Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας  

 γ) πολύ μεγάλου αρχείου μαστογραφίας και ιστορικού φακέλων  

 δ)  εξελιγμένου λογισμικού προγράμματος που θα μπορεί να θεωρηθεί ως 
βάση για περαιτέρω εξέλιξη και ανάπτυξη νέου λογισμικού που θα 
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περιλαμβάνει όλες τις απεικονίσεις στο  μαστό  (MRI,   3D-US,  X-Ray,   
Mammography,   Position  emission mammography, Βιοψίες) 

7. Παράλληλα, ο αριθμός των μαστογραφιών και των άλλων εξετάσεων που 
διενεργούνται στο μαστό (US, MRI) συγκριτικά με άλλες ευρωπαϊκές χώρες 
είναι πολύ μικρός για να εξαχθούν στατιστικά ορθά αποτελέσματα που θα 
μπορούν να ενσωματωθούν σε νέα λογισμικά προγράμματα που σκοπό έχει να 
εκλέξει το πρόγραμμα HAMAM. 

8. Σίγουρα από τα αποτελέσματα ενός τέτοιου πολυθεματικου έργου, όπου όλα τα 
είδη των απεικονιστικών εξετάσεων, οι κλινικές πληροφορίες, καθώς και το 
ιστορικό του κάθε ασθενούς θα εισέρχονται σε ένα σταθμό εργασίας 
(workstation) με ειδικά λογισμικά προγράμματα, που θα αναπτυχθούν στη 
βάση στατιστικών στοιχείων εκατοντάδων εκατομμυρίων ασθενών, θα βοηθηθεί 
μελλοντικά ο αγώνας ενάντια στον καρκίνο του μαστού. 

9. Κρίνεται σκόπιμο να αναφερθεί ότι το Υπουργείο Υγείας βρίσκεται στα τελικά 
στάδια αγοράς ψηφιακής τεχνολογίας για όλες τις Μονάδες Μαστογραφίας που 
υπάρχουν στο ∆ημόσιο Τομέα (Νοσοκομεία, Κέντρα Πληθυσμιακού Ελέγχου 
του Μαστού), παρέχοντας έτσι τη δυνατότητα στις Μονάδες Μαστογραφίας να 
διαθέτει η κάθε μία το δικό της σταθμό εργασίας (workstation), καθώς και τη 
δυνατότητα δημιουργίας ψηφιακού αρχείου εικόνων παγκύπρια, στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας. Η εξέλιξη αυτή θα βοηθήσει στο μέλλον να 
εφαρμοστούν τα αποτελέσματα του προγράμματος HAMAM.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.105, ημερομηνίας 24 

Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.105, η οποία αποστάληκε με επιστολή 
σας ημερομηνίας 31/08/2010, και σας πληροφορώ ότι στο χώρο μπροστά από το 
Οίκημα της ΣΕΚ στον Οικισμό Στέγασης Εκτοπισθέντων στο Τσιακκιλερό, 
κατασκευάζεται χώρος στάθμευσης. 

2. Τις εργασίες κατασκευής του χώρου στάθμευσης ανέλαβε το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων και προγραμματίζεται όπως ολοκληρωθεί στις αρχές του 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.159, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 23.9.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο μύκητας Ceratosystis platani προσβάλλει αποκλειστικά τα είδη του γένους 
Platanus L. και πιο συγκεκριμένα, τα ακόλουθα είδη: 

α) Platanus orientalis L., Ανατολικός πλάτανος, ο οποίος εξαπλώνεται στη 
Νοτιοανατολική Ευρώπη μέχρι τη ∆υτική Ασία. 
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β) Platanus occidentalis L., ∆υτικός πλάτανος, ο οποίος εξαπλώνεται στην 
Αμερική. 

γ) Platanus acerifolia, Σφενδαμνόφυλλος πλάτανος, ο οποίος είναι φυσικό 
υβρίδιο μεταξύ του ανατολικού και δυτικού πλάτανου και έχει εγκατασταθεί 
τεχνητά σε πάρα πολλές χώρες. 

 Στην Κύπρο, όπως γνωρίζετε, υπάρχει σε φυσική εξάπλωση το είδος Platanus 
orientalis L., κυρίως κατά μήκος των ποταμών και ρυακιών. Τον Ιούνιο του 2003 
επισκέφθηκε την Κύπρο ο δασολόγος-φυτοπαθολόγος ∆ρ. Παναγιώτης Τσόπελας, 
ερευνητής στο Ινστιτούτο Μεσογειακών ∆ασικών Οικοσυστημάτων και Τεχνολογίας 
∆ασικών Προϊόντων της Αθήνας. Ο ∆ρ. Τσόπελας, καθώς και Λειτουργοί του 
Τμήματος ∆ασών, πραγματοποίησαν εκτεταμένη έρευνα σε όλες τις δασικές περιοχές 
της Κύπρου για εντοπισμό ασθενειών που προσβάλλουν τα ιθαγενή δασικά φυτά της 
Κύπρου. Η ασθένεια του μεταχρωματικού έλκους του πλατάνου δεν εντοπίστηκε. 

 Από το 2003 μέχρι σήμερα, το Τμήμα ∆ασών εφαρμόζει περιοδικές 
επισκοπήσεις για εντοπισμό της αναφερόμενης ασθένειας στους φυσικούς 
πληθυσμούς πλατάνου στην Κύπρο, καθώς και σε φυτά πλατάνου που βρίσκονται σε 
δημόσιους και άλλους χώρους πρασίνου. Επίσης, μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, γίνονται εντατικές επισκοπήσεις από εκπαιδευμένους 
εξουσιοδοτημένους επιθεωρητές φυτοϋγείας του Τμήματος ∆ασών, που αφορούν 
μεμονωμένα φυτά που εισάγονται από κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Από τις 
μέχρι τώρα επισκοπήσεις και ελέγχους, η ασθένεια του μεταχρωματικού έλκους του 
πλατάνου δεν έχει εντοπιστεί στην Κύπρο. 

 Επιπρόσθετα από τα πιο πάνω, το Τμήμα ∆ασών, σε συνεργασία με το Τμήμα 
Γεωργίας, έχουν ετοιμάσει σχέδιο δράσης το οποίο προβλέπει τα μέτρα που θα 
εφαρμοστούν στην περίπτωση εντοπισμού δασικών παθογόνων επιβλαβών 
οργανισμών εντός της επικράτειας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.161, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Χατζηνικόλα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Λεμεσού κ. Ντίνου Χατζηνικόλα με 
αρ. 23.06.009.05.01.161, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε 
με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 
Σεπτεμβρίου 2010, σχετικά με την κυκλοφοριακή συμφόρηση στο δρόμο 
Παρεκκλησιάς-Κελλακίου λόγω των πολλών οχημάτων και του μεγάλου αριθμού 
φορτηγών από τα λατομεία της περιοχής και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στα πλαίσια 
υιοθέτησης αντισταθμιστικών μέτρων προς τις Κοινότητες που γειτνιάζουν με 
τα λατομεία της Λατομικής Ζώνης Παρεκκλησιάς, εξασφάλισε έγκριση του 
Υπουργικού Συμβουλίου για τη βελτίωση του δρόμου Λεμεσού-Κελλακίου και 
την κατασκευή ποδηλατοδρόμου/πεζόδρομου, μέχρι την Παρεκκλήσια. 

2. Η Πολεοδομική Μελέτη για το προαναφερόμενο έργο έχει εκπονηθεί και το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ζήτησε από το 
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Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
όπως εξευρεθούν οι αναγκαίες πιστώσεις για την ετοιμασία των σχεδίων και 
την υλοποίηση του έργου. Ως εκ τούτου για περισσότερες πληροφορίες θα 
πρέπει να αποταθείτε στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.173, ημερομηνίας 15 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα 
Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α. Οι υπηρεσίες του υπουργείου διαθέτουν στατιστικά στοιχεία για τα 
κρούσματα των σημαντικότερων μορφών καρκίνου; 

Το Υπουργείο Υγείας διαθέτει στατιστικά στοιχεία για τα κρούσματα όλων των 
μορφών κακοήθους και πρώιμου (in situ) καρκίνου. Το Αρχείο καλύπτει τις 
περιοχές που βρίσκονται υπό τον έλεγχο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Η 
πληρότητα κάλυψης των περιστατικών καρκίνου στην Κύπρο υπολογίστηκε 
γύρω στο 90%. Από το 2007 καταγράφονται και τα περιστατικά καρκίνου που 
παρουσιάζονται σε μη μόνιμους κατοίκους των ελεύθερων περιοχών 
νοουμένου ότι αυτά διαγιγνώσκονται ή νοσηλεύονται σε νοσηλευτήρια της 
Κύπρου. Οι καρκίνοι αυτοί δεν λαμβάνονται υπόψη στους υπολογισμούς της 
επίπτωσης. 

Β. Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται ποσοστιαία αύξηση των κρουσμάτων 
καρκίνου; 

Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται σταδιακή ποσοστιαία αύξηση των 
κρουσμάτων καρκίνου στην Κύπρο. Αυτό παρατηρείται σε όλες σχεδόν τις 
χώρες του κόσμου. Οι κυριότεροι λόγοι για την σταδιακή αύξηση της 
επίπτωσης καρκίνου είναι η γήρανση του πληθυσμού, η αποτελεσματικότερη 
διάγνωση και η πληρέστερη καταγραφή των περιστατικών στο Αρχείο 
Καρκίνου. Υπάρχει επίσης η πιθανότητα αύξησης της συνισταμένης των 
διαχρονικών αυξομειώσεων του κινδύνου εμφάνισης διαφόρων ειδών καρκίνου. 
Οι αυξομειώσεις αυτές οφείλονται σε μεταβολές στο επίπεδο έκθεσης σε 
διάφορους περιβαλλοντικούς και γενετικούς παράγοντες.   
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Γ. Ποιο είναι, με βάση τα στοιχεία που έχουν, αν έχουν, το μέσο 
προσδόκιμο ζωής στην Κύπρο μετά τη διάγνωση και την προσπάθεια 
θεραπείας των διαφόρων μορφών καρκίνου; 

Μέχρι πρόσφατα δεν ήταν κατορθωτό να μελετηθεί η επιβίωση των 
περιστατικών καρκίνου στην Κύπρο μετά τη διάγνωση και έναρξη θεραπείας. 
Το Αρχείο Καρκίνου δεν ήταν σε θέση να συλλέγει τα απαιτούμενα δεδομένα. 
Με τη δημιουργία του Αρχείου Αιτιών Θανάτου στη Μονάδα Παρακολούθησης 
Υγείας του Υπουργείου Υγείας και με την έναρξη της συλλογής των δεδομένων 
επιβίωσης, ελπίζουμε ότι σύντομα θα είμαστε σε θέση να συμμετάσχουμε σε 
διεθνείς συγκριτικές έρευνες για την επιβίωση του καρκίνου. Ο υπολογισμός 
της επιβίωσης σε πληθυσμιακό επίπεδο είναι πολυπλοκότερος από τον 
υπολογισμό του ίδιου μεγέθους σε νοσοκομειακό επίπεδο. 

∆. Συγκριτικά με άλλες ευρωπαϊκές χώρες, υπάρχει αδικαιολόγητα σοβαρή 
αύξηση των κρουσμάτων καρκίνου, που πιθανόν να οφείλεται σε ειδικά 
τοπικά αίτια; 

Η Κύπρος παρουσιάζει σχετικά χαμηλά ποσοστά επίπτωσης καρκίνου σε 
σχέση με τον μέσο όρο της Ε.Ε. και των άλλων ανεπτυγμένων χωρών. Σε 
σύγκριση με τις χώρες της νοτιονατολικής Μεσογείου η Κύπρος βρίσκεται, 
περίπου, στα ίδια επίπεδα, εκτός του Ισραήλ που έχει σαφώς υψηλότερα 
ποσοστά. Σε σύγκριση με τις αναπτυσσόμενες χώρες, η Κύπρος έχει 
υψηλότερα ποσοστά καρκίνου. Αυτά ισχύουν έστω και αν ληφθεί υπόψη ότι, 
στην Κύπρο, διαφεύγει καταγραφής περίπου το 10% των καρκίνων. Ας 
σημειωθεί ότι τα περισσότερα αρχεία καρκίνου δεν επιτυγχάνουν 100% κάλυψη 
του πληθυσμού. 

Όλες οι πρόσφατες διερευνήσεις για πιθανολογούμενες συγκεντρώσεις 
καρκίνου που έγιναν από τη Μονάδα Παρακολούθησης Υγείας δεν έδειξαν 
σημαντικές αυξήσεις που να βασίζονται σε επαρκείς αριθμούς περιστατικών. Οι 
λίγες περιπτώσεις που εντοπίστηκαν να παρουσιάζουν στατιστικά σημαντικές 
αυξήσεις, σε κάποια συγκεκριμένα είδη καρκίνου, βασίζονται σε μικρούς 
αριθμούς και δεν είναι δυνατό να οδηγήσουν σε ασφαλή συμπεράσματα. 



49 

 

Αποδίδονται στην τυχαία μεταβλητότητα. Αυτή είναι αναμενόμενη σε περίπου 
5% των διερευνήσεων. Σπάνια είδη καρκίνου στην Κύπρο παρουσιάζονται 
εντός των πλαισίων του αναμενόμενου. Η πιθανότητα, το σύνολο των αστικών 
κέντρων να παρουσιάζει κάποια μικρή αύξηση των ποσοστών σε σύγκριση με 
το σύνολο των αγροτικών περιοχών, βρίσκεται υπό διερεύνηση. 

Βάσει των πιο πάνω διαπιστώσεων, δεν υπάρχει τεκμηριωμένη βάση για τη 
συχνά προβαλλόμενη άποψη ότι υπάρχει αδικαιολόγητα σοβαρή αύξηση των 
κρουσμάτων καρκίνου στην Κύπρο, που πιθανόν να οφείλεται σε τοπικά αίτια. 
∆εν υπάρχει δημοσιευμένη ή ανέκδοτη επιστημονική έρευνα που να 
υποστηρίζει κάτι τέτοιο.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.                   
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.177, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.177 και 
ημερ. 21.9.2010 σχετικά με τις συνθήκες εργασίας στο Συμβούλιο Εμπορίας 
Κυπριακών Πατατών (ΣΕΚΠ) και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. «Στις 3.12.2007 αρμόδιος Επιθεωρητής του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
εξέδωσε Ειδοποίηση Βελτίωσης στο ΣΕΚΠ σχετικά με παραβάσεις της περί 
Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νομοθεσίας που εντοπίστηκαν μετά από σχετική 
επιθεώρηση. Σε νέα επιθεώρηση που πραγματοποίησε ο Επιθεωρητής στις 1.2.2008, 
παρατήρησε μερική συμμόρφωση προς την Ειδοποίηση αυτή. 

3. Στις 12.5.2008, αρμόδιος Επιθεωρητής που επιθεώρησε εκ νέου τις 
εγκαταστάσεις του Συμβουλίου διαπίστωσε παραβάσεις της Νομοθεσίας που 
αφορούσαν την χειρωνακτική διακίνηση φορτίων (Χ∆Φ) και την απουσία γραπτής 
εκτίμησης του κινδύνου για το εν λόγω υποστατικό. 

4.  Με βάση τις πιο πάνω παραβάσεις, καταχωρήθηκε στις 25.9.2008 στο 
Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λάρνακας ποινική υπόθεση εναντίον του Συμβουλίου. 
Συγκεκριμένα, το ΣΕΚΠ κατηγορήθηκε ότι παρέλειψε να έχει στη διάθεσή του γραπτή 
εκτίμηση των κινδύνων, με βάση την οποία να καθορίζονται τα προληπτικά και 
προστατευτικά μέτρα για την ασφάλεια και υγεία των εργοδοτουμένων του, με 
αποτέλεσμα εργοδοτούμενοί του να εκτίθενται σε κινδύνους λόγω της Χ∆Φ. Επίσης, 
το Συμβούλιο κατηγορήθηκε για παράλειψη λήψης των κατάλληλων οργανωτικών 
μέτρων, χρήσης των κατάλληλων μέσων ή παροχής στους εργοδοτούμενούς του των 
μέσων εκείνων ώστε να μειώνεται ο κίνδυνος που διατρέχουν κατά τη χειρωνακτική 
διακίνηση των φορτίων κατά παράβαση των περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Χειρωνακτική ∆ιακίνηση Φορτίων) Κανονισμών του 2001 και των περί Ασφάλειας και 
Υγείας στην Εργασία Νόμων του 1996 έως 2003. Η εκδίκαση της υπόθεσης 
ολοκληρώθηκε το 2009 και το Συμβούλιο καταδικάστηκε σε χρηματική ποινή €800. 

5. Σε νέα επιθεώρηση του συσκευαστηρίου του Συμβουλίου στις 15.5.2009 
διαπιστώθηκε εκ νέου ότι δεν είχαν ληφθεί τα κατάλληλα και επαρκή μέτρα για την 
προστασία των εργαζομένων από κινδύνους που δημιουργούνται κατά τη 
χειρωνακτική διακίνηση φορτίων. ∆ιαπιστώθηκε επίσης ότι η εκτίμηση κινδύνων που 
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ετοιμάστηκε δεν περιλάμβανε συγκεκριμένα και επαρκή μέτρα για μείωση της 
καταπόνησης από τη χειρωνακτική διακίνηση φορτίων και συνεπώς ζητήθηκε 
βελτίωση. Στις 18.5.2009 εκδόθηκε Ειδοποίηση Απαγόρευσης της εκτέλεσης των 
εργασιών χειρωνακτικής διακίνησης φορτίων με ισχύ από το Σεπτέμβριο του 2009 
στην περίπτωση που δεν λαμβάνονταν τα κατάλληλα μέτρα. 

6. Κατά τη διάρκεια νέων επιθεωρήσεων που έγιναν τον Σεπτέμβριο και Νοέμβριο 
του 2009, διαπιστώθηκε συμμόρφωση με τις απαιτήσεις της νομοθεσίας για την Χ∆Φ 
για μόνο μία γραμμή συσκευασίας στην οποία εγκαταστάθηκε και λειτούργησε 
υδραυλική ανυψωτική εξέδρα. Η αξιολόγηση της Χ∆Φ στην πιο πάνω γραμμή 
βρέθηκε εντός αποδεκτών ορίων υπό την προϋπόθεση ότι θα απασχολούνται 
τουλάχιστον τρία πρόσωπα σ’ αυτή ώστε να μειώνεται περαιτέρω η Χ∆Φ για τον κάθε 
εργοδοτούμενο. Οι Επιθεωρητές ζήτησαν από τον εργοδότη και τον εκπρόσωπο της 
κατασκευάστριας εταιρείας όπως ο εξοπλισμός αυτός ικανοποιεί τους περί Βασικών 
Απαιτήσεων (Μηχανήματα) Κανονισμούς του 2003. Το Συμβούλιο έλαβε παράταση 
συμμόρφωσης με την προαναφερθείσα Ειδοποίηση μέχρι 31.12.2009. 

7. Σε νέα επιθεώρηση που έγινε στις 29.4.2010, παρατηρήθηκε ότι λειτουργούσε 
μερικώς και δεύτερη γραμμή, η οποία δεν αυτοματοποιήθηκε και, ως εκ τούτου, η 
Χ∆Φ των τριών εργοδοτουμένων σ’ αυτή ήταν αυξημένη κατά παράβαση της πιο 
πάνω νομοθεσίας. ∆όθηκαν οδηγίες στον υπεύθυνο του συσκευαστηρίου να μη 
λειτουργεί την γραμμή αυτή δίχως τη λήψη διορθωτικών μέτρων. Οι υπόλοιπες 
γραμμές συσκευασίας δεν λειτουργούσαν. 

8. Ενόψει της χειμερινής εσοδείας 2010 και της αναμενόμενης επαναλειτουργίας 
του συσκευαστηρίου, στις 3.9.2010 έγινε συνάντηση Επιθεωρητών του Τμήματος με 
εκπροσώπους του Συσκευαστηρίου και εξηγήθηκαν εκ νέου για τα μέτρα που πρέπει 
να ληφθούν για να διασφαλιστεί η ασφάλεια και υγεία των εργαζομένων προτού 
ξεκινήσουν οι εργασίες συσκευασίας πατατών στο υποστατικό. 

9. Τέλος, σας πληροφορώ ότι δεν είναι σε γνώση του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά πόσο το ΣΕΚΠ έχει πάρει έγκριση για αλλαγή στη 
χρήση του χώρου στον οποίο στεγάζεται το συσκευαστήριο του Συμβουλίου. 
∆ιευκρινίζεται όμως ότι η εφαρμογή της νομοθεσίας για Ασφάλεια και Υγεία στην 
Εργασία δεν επηρεάζεται από την αλλαγή στη χρήση κάποιου χώρου ή από την 
έγκριση της αλλαγής αυτής από οποιαδήποτε Αρμόδια Αρχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.205, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας 

Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 30 Σεπτεμβρίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση των Βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας Μαυρονικόλα, και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το έργο αντικατάστασης των αγωγών υδατοπρομήθειας της κοινότητας 
Περιστερώνας είχε προγραμματιστεί να εκτελεστεί το 2010 έναντι δαπάνης €800,000. 
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 Τελικά όμως λόγω της οικονομικής κρίσης το έργο θα κατασκευαστεί κατά 
φάσεις και έχει συμπεριληφθεί η Α’ Φάση του έργου, δαπάνης €100,000, στις 
προτάσεις του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για τον Προϋπολογισμό του 2011. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και βρίσκομαι 
πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.207, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
με αρ. 23.06.009.05.01.207, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 6 Οκτωβρίου 2010, σχετικά με τη διεξαγωγή ερευνών για εντοπισμό 
χρυσού και άλλων μεταλλευμάτων στην επαρχία Λάρνακας και σε άλλες περιοχές και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Αριθμός ερευνητικών αδειών και γεωγραφικές περιοχές 

 Σήμερα η ερευνητική δραστηριότητα πραγματοποιείται με συγκρατημένα 
ελπιδοφόρες προοπτικές σε εκτεταμένες περιοχές των επαρχιών Λευκωσίας, 
Λάρνακας, Λεμεσού και Πάφου, από ξένους και ντόπιους επενδυτές των 
οποίων οι εταιρείες τους είναι εγγεγραμμένες στην Κύπρο. Ο συνολικός 
αριθμός των αδειών επισκόπησης για τα μεταλλεύματα (για χρυσό και άλλα 
μεταλλεύματα) είναι 54 και εκκρεμούν προς εξέταση 7 αιτήσεις. Η έκταση που 
καταλαμβάνουν όλες οι προαναφερόμενες άδειες είναι της τάξης των 135 
τετραγωνικών χιλιομέτρων. Συγκεκριμένα, διεξάγονται έρευνες στις ακόλουθες 
περιοχές: 

• Στην ευρύτερη περιοχή της Σκουριώτισσας από την εταιρεία Hellenic 
Copper Mines 

•  Στις περιοχές Μιτσερού, Αγροκηπιάς, Κλήρου και Πολιτικού από την 
εταιρεία Easter Mediterranean Resources 

•  Στην ευρύτερη περιοχή των Κελλιών, από την εταιρεία Kimon 
Enterprises 

•  Στις περιοχές Κλήρου, Πολιτικού, Καμπιών, Καπέδων, Αναλιόντα, 
Μαθιάτη, Σιας της Λευκωσίας, Ασπρογιάς, Λυσού, Κινούσας, Πόλης της 
Πάφου από την Εταιρεία Katla Exploration (Northern Lion Gold Corp.). 

•  Στην περιοχή Καπέδων της Λευκωσίας, Βρετσιών της Πάφου και 
Λουβαρά, Πραστιού Κελλακίου της Λεμεσού από την Treasure 
Development  

2.  Πορεία Ερευνών 

 Σημειώνεται ότι από τις μέχρι σήμερα ερευνητικές δραστηριότητες, πέρα από 
περιορισμένο αριθμό μεμονωμένων αποτελεσμάτων που κατά καιρούς 
ανακοινώνονται από τους ερευνητές, δεν έχει επισημανθεί οποιοδήποτε νέο 
χρυσοφόρο κοίτασμα το οποίο δύναται τεχνοοικονομικά να τύχει 
εκμετάλλευσης. Όσον αφορά άλλα μεταλλεύματα δεν έχει επισημανθεί 
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οποιοδήποτε νέο κοίτασμα και οι εργασίες επισκόπησης περιορίστηκαν στη 
λεπτομερέστερη διερεύνηση κοιτασμάτων χαλκού και ψευδαργύρου που 
ανακαλύφθηκαν στο παρελθόν στις περιοχές Πολιτικού και Κλήρου όπως και 
στις περιοχές των υφιστάμενων μη ενεργών μεταλλείων χρυσού και χαλκού. 

3.  Αντισταθμιστικά μέτρα 

 Η ερευνητική δραστηριότητα δε δημιουργεί επιβάρυνση στο περιβάλλον και 
όχληση στους κατοίκους. Επίσης, η εν λόγω δραστηριότητα δεν αποφέρει 
έσοδα στους ερευνητές, αντίθετα οι ερευνητές επιβαρύνονται με αρκετά έξοδα, 
με υψηλό ρίσκο να μην τους δοθεί η δυνατότητα να τα ανακτήσουν. Όμως από 
τις εργασίες αυτές δημιουργούνται θέσεις εργασίας για επιστημονικό 
προσωπικό (γεωλόγοι και μηχανικοί μεταλλείων) και για αριθμό εργατικού 
προσωπικού εξειδικευμένου και μη. Για τους λόγους αυτούς στο στάδιο της 
έρευνας, η νομοθεσία δεν προνοεί αντισταθμιστικά μέτρα προς τις Κοινότητες, 
κάτι που συμβαίνει στην περίπτωση της εκμετάλλευσης. 

4.  Νομοθετικό Καθεστώς 

 Η έρευνα και εκμετάλλευση μεταλλευμάτων διέπεται από τους ακόλουθους 
Νόμους και Κανονισμούς οι οποίοι έχουν εκσυγχρονιστεί σε σημαντικό βαθμό 
με κύριο άξονα το Ευρωπαϊκό Κεκτημένο: 

• Από τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο 

• Από τον περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα Νόμο 

•  Από τους περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Υπαίθριες ή 
Υπόγειες Εξορυκτικές Βιομηχανίες) Κανονισμούς 

• Από τον περί ∆ιαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
Νόμο 

•  Από τον περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων Νόμο και τους 
σχετικούς Κανονισμούς 

 Θα πρέπει να αναφερθεί ότι, στην κυπριακή μεταλλευτική νομοθεσία 
προνοείται ότι η πλήρης και επιτυχής έρευνα αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για 
την παραχώρηση άδειας εκμετάλλευσης ενός κοιτάσματος, όμως αυτό δε δεσμεύει το 
Κράτος απέναντι στον ερευνητή, για να του παραχωρήσει άδεια εκμετάλλευσης. 

 Επισημαίνεται ότι κατά την εξέταση των αιτήσεων για άδειες έρευνας και 
εκμετάλλευσης, ο επίδοξος φορέας θα πρέπει να αποδείξει με έμπρακτο τρόπο προς 
τις αρμόδιες αρχές ότι διαθέτει την απαραίτητη τεχνική και οικονομική ικανότητα, για 
να διενεργήσει τη συγκεκριμένη εκμετάλλευση. Σε περίπτωση παραχώρησης άδειας 
εκμετάλλευσης ο φορέας της εκμετάλλευσης, εκτός του ότι παρακολουθείται στενά, 
είναι υποχρεωμένος να επικαιροποιεί κάθε πέντε χρόνια τις μελέτες που εγκρίνονται 
από τις αρμόδιες αρχές και να ακολουθεί το πρόγραμμα εργασιών που περιγράφεται 
σε αυτές. Προς τούτο έχει κατατεθειμένες στο Κράτος επαρκείς χρηματικές εγγυήσεις 
με τις οποίες εγγυάται, τόσο τους όρους των αδειών του, όσο και την υλοποίηση του 
προγράμματος των εγκεκριμένων μελετών του. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.213, ημερομηνίας 23 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 
Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέσα στα πλαίσια της αναδιοργάνωσης της Υπηρεσίας Ασθενοφόρων εμπίπτει 
και η δημιουργία τεσσάρων νέων σταθμών (Λακατάμεια, Κέντρο Πόλης Λεμεσού, 
Ορόκλινη και περιοχή Πέγειας). 

 Βασική προϋπόθεση για τη λειτουργία των νέων σταθμών ασθενοφόρου είναι η 
ολοκλήρωση του προγράμματος κατάρτισης “∆ιασώστης - Πλήρωμα Ασθενοφόρου”, 
οι απόφοιτοι του οποίου θα στελεχώνουν τους νέους σταθμούς. 

 Για διάφορους λόγους, δεν κατέστη δυνατό να αρχίσει το εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα “∆ιασώστης - Πλήρωμα Ασθενοφόρου” στο χρόνο που είχε 
προγραμματιστεί, με αποτέλεσμα να υπάρχει καθυστέρηση στη λειτουργία των 
τεσσάρων νέων σταθμών ασθενοφόρων. 

 Με βάση τα νέα δεδομένα το εκπαιδευτικό πρόγραμμα, το οποίο θα είναι 
διάρκειας ενός έτους, αναμένεται να ξεκινήσει αρχές του 2011. 

 Σύμφωνα με το νέο χρονοδιάγραμμα οι σταθμοί ασθενοφόρων αναμένεται να 
ξεκινήσουν τη λειτουργία τους το πρώτο εξάμηνο του 2012. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Υγείας έχει ετοιμάσει και προωθήσει προς το 
Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού προσχέδιο Σχεδίου Υπηρεσίας για τη 
θέση του ∆ιασώστη. 

 Με την ολοκλήρωση του προγράμματος κατάρτισης καθώς και την έγκριση του 
Σχεδίου Υπηρεσίας αναμένεται να τεθεί σε ισχύ και ο θεσμός του ∆ιασώστη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.230, ημερομηνίας 28 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.230 που υποβλήθηκε από 
τον Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γεώργιο Περδίκη και στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την ταυτάριθμη επιστολή σας ημερομηνίας 06.10.2010 και σας ενημερώνω ότι 
εναντίον της Εταιρείας CYPRA LTD λαμβάνονται δικαστικά μέτρα από την Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Λευκωσίας, με βάση τις πρόνοιες του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
Νόμου. Ο αριθμός της ποινικής υπόθεσης είναι 27761/10 και είναι ορισμένη για 
ακρόαση στις 10.12.2010. Αναφέρεται επίσης ότι, παρά το γεγονός ότι το θέμα των 
συνθηκών διαβίωσης των εργατών δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου 
Εσωτερικών, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας ζήτησε τις απόψεις των Υγειονομικών 
Υπηρεσιών, οι οποίες με επιστολή τους ημερομηνίας 12.04.2010 (αντίγραφο 
επισυνάπτεται) αναφέρουν ότι δεν έχει παρατηρηθεί οποιοδήποτε υγειονομικό 
πρόβλημα.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.241, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, τoυ βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Άγγελου Βότση 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Λεμεσού κ. Αγγέλου Βότση με αρ. 
23.06.009.05.01.241, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4 
Οκτωβρίου 2010, σχετικά με την χορήγηση αδειών εξόρυξης χρυσού σε ξένες ή 
κυπριακές εταιρείες, με ποιους όρους έχουν δοθεί και αν διασφαλίζονται τα 
συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η κυπριακή μεταλλευτική νομοθεσία προνοεί ότι η πλήρης και επιτυχής έρευνα 
αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για την παραχώρηση άδειας εκμετάλλευσης 
ενός κοιτάσματος, όμως αυτό δεν δεσμεύει το Κράτος απέναντι στον ερευνητή 
για παραχώρηση άδειας εκμετάλλευσης. Σήμερα, η ερευνητική δραστηριότητα 
πραγματοποιείται με συγκρατημένα ελπιδοφόρες προοπτικές στις ακόλουθες 
περιοχές: 

 • Στις περιοχές Μιτσερού, Αγροκηπιάς, Κλήρου και Πολιτικού από την 
εταιρεία Easter Mediterranean Resources. 

• Στην ευρύτερη περιοχή των Κελλιών, από την εταιρεία Kimon 
Enterprises. 

• Στις περιοχές Κλήρου, Πολιτικού, Καμπιών, Καπέδων, Αναλιόντα, 
Μαθιάτη, Σιας της Λευκωσίας, Ασπρογιάς, Λυσού, Κινούσας, Πόλης της 
Πάφου από την Εταιρεία Katla Exploration (Northern Lion Gold Corp). 

•  Στην περιοχή Καπέδων της Λευκωσίας, Βρετσιών της Πάφου και 
Λουβαρά, Πραστιού Κελλακίου της Λεμεσού από την Treasure 
Development. 

Ο συνολικός αριθμός των αδειών επισκόπησης για τα μεταλλεύματα (για χρυσό 
και άλλα μεταλλεύματα) είναι 54 και εκκρεμούν προς εξέταση 7 αιτήσεις. Οι 
εταιρείες οι οποίες κατέχουν μεταλλευτική μίσθωση σήμερα για εξόρυξη 
χρυσού είναι η Hellenic Copper Mines στην περιοχή Σκουριώτισσας και η 
Kimon Enterprises στην περιοχή Κελλιών. Οι εργασίες των εν λόγω εταιρειών 
προς το παρόν αδρανούν. 

2. Οι ερευνητικές δραστηριότητες για ανεύρεση μεταλλευμάτων, δεν έχουν 
δυσμενείς επιπτώσεις στο περιβάλλον ούτε δημιουργούν οχλήσεις στους 
κατοίκους, διότι αυτές συνίστανται από χαρτογράφηση, εφαρμογή γεωφυσικών 
και γεωχημικών μεθόδων και κατά την τελική φάση τους στη διενέργεια 
γεωτρήσεων χρησιμοποιείται μόνο νερό ή σε εξαιρετικές περιπτώσεις 
βιοδιασπώμενος αφρός. Παρόλα αυτά οι άδειες επισκόπησης εγκρίνονται 
πάντοτε μετά από προσεκτική εξέταση έτσι ώστε οι περιοχές στις οποίες 
παραχωρούνται να είναι ελπιδοφόρες για την ανεύρεση μεταλλευμάτων και 
παράλληλα οι ερευνητικές δραστηριότητες να μην επηρεάζουν αρνητικά τις 
ανέσεις των κατοίκων, την αρχαιολογική κληρονομιά της χώρας, τις δασικές 
εκτάσεις, τα επιφανειακά και υπόγεια νερά, τις κτηνοτροφικές δραστηριότητες 
κλπ. Επίσης οι άδειες αυτές παραχωρούνται σε πρόσωπα που έχουν την 
τεχνοοικονομική δυνατότητα να φέρουν σε πέρας τις ερευνητικές εργασίες. Ως 
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εκ τούτου, οι όροι με τους οποίους παραχωρούνται οι άδειες επισκόπησης είναι 
τέτοιοι, έτσι ώστε να διασφαλίζονται τα προαναφερόμενα. 

3. Η έρευνα και εκμετάλλευση μεταλλευμάτων διέπεται από τους ακόλουθους 
Νόμους και Κανονισμούς οι οποίοι έχουν εκσυγχρονιστεί σε σημαντικό βαθμό 
με κύριο άξονα το Ευρωπαϊκό Κεκτημένο: 

• Από τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο 

•  Από τον περί Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από 
Ορισμένα Έργα Νόμο 

•  Από τους περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Υπαίθριες ή 
Υπόγειες Εξορυκτικές Βιομηχανίες) Κανονισμούς 

•  Από τον περί ∆ιαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
Νόμο 

• Από τον περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων Νόμο και τους 
σχετικούς Κανονισμούς 

4. Για να μπορέσει να πραγματοποιηθεί η εκμετάλλευση ενός κοιτάσματος 
απαιτείται μια σειρά αδειών που θα πρέπει να αποκτήσει ο επίδοξος φορέας 
της εκμετάλλευσης όπως: 

• Πολεοδομικές άδειες ανάπτυξης μεταλλείου και σχετικών 
εγκαταστάσεων 

•   Άδειες  απόρριψης υγρών  και στερεών αποβλήτων όπως  και   
διαχείρισης εξορυκτικών αποβλήτων 

• Άδεια οικοδομής για τις εγκαταστάσεις 

•     Μεταλλευτική μίσθωση (άδεια εκμετάλλευσης μεταλλεύματος) 

 Σε περίπτωση παραχώρησης άδειας εκμετάλλευσης ο φορέας της 
εκμετάλλευσης, εκτός του ότι παρακολουθείται στενά, είναι 
υποχρεωμένος να επικαιροποιεί κάθε πέντε χρόνια τις μελέτες που 
εγκρίνονται από τις αρμόδιες αρχές και να ακολουθεί το πρόγραμμα 
εργασιών που περιγράφεται σε αυτές. Προς τούτο έχει κατατεθειμένες 
στο Κράτος επαρκείς χρηματικές εγγυήσεις με τις οποίες εγγυάται, τόσο 
τους όρους των αδειών του, όσο και την υλοποίηση του προγράμματος 
των εγκεκριμένων μελετών του. 

5. Τα οφέλη της ∆ημοκρατίας από τις εκμεταλλεύσεις μεταλλευμάτων είναι τα 
ακόλουθα: 

•        Θέσεις εργασίας, άμεσες και έμμεσες προς την εκμετάλλευση. 

•        Εισαγωγή συναλλάγματος, όταν το προϊόν εξάγεται από τη χώρα. 

•        Είσπραξη εταιρικού φόρου. 

•  Είσπραξη φόρου προστιθέμενης αξίας, όταν το προϊόν καταναλώνεται 
επιτόπια. 

•   Είσπραξη τελών και μισθωμάτων, που ετήσια αντιστοιχούν σε €3.000 
για κάθε ½ τετραγωνικό χιλιόμετρο της περιοχής της άδειας και στο 3,5% 
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της αγοραίας αξίας της κρατικής γης που περιλαμβάνεται στην περιοχή 
αυτή. 

Εκτός από τα προαναφερόμενα, το Κράτος, με βάση τους περί Μεταλλείων και 
Λατομείων Κανονισμούς, εισπράττει από τις μεταλλευτικές εταιρείες ως 
δικαιώματα εκμετάλλευσης των μεταλλευμάτων, χρηματικό ποσό που 
αντιστοιχεί στο 1 έως 5% των ακαθάριστων εσόδων τους (τζίρος), ανάλογα με 
το είδος του προϊόντος που παράγουν, Τέλος, σημειώνεται ότι τα τέλη, τα 
μισθώματα και τα δικαιώματα εκμετάλλευσης που καθορίζονται στους 
Κανονισμούς αναθεωρούνται ανά πενταετία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και 
να σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.262, ημερομηνίας 6 

Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 13/10/2010, σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι για την 
αναβάθμιση των εγκαταστάσεων του στρατοπέδου Σάββα Ροτσίδη στους Αγίους 
Τριμιθιάς, έχει κατακυρωθεί προσφορά στην εργοληπτική εταιρεία «Λοΐζος 
Κουμπάρος (Οικοδομικές Εργασίες) Λτδ» για το ποσό των €719.000,00 + ΦΠΑ. 

 Αναμένεται η αποδοχή της κατακύρωσης από τον εργολάβο και η υπογραφή 
των συμβολαίων εντός των προσεχών λίγων ημερών. 

 Το έργο θα ολοκληρωθεί σε 12 μήνες από την ημερομηνία υπογραφής των 
συμβολαίων.»   

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.272, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη  

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.272 ημερομηνίας 18 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη, «ποιος είναι ο αριθμός των Κυπρίων που εργοδοτούνται στα 
κατασκευαστικά έργα για την μαρίνα Λεμεσού», και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το έργο ανάπτυξης της Μαρίνας Λεμεσού προωθείται από την εταιρεία 
Limassol Marina Ltd (Στρατηγικός Επενδυτής) με την μέθοδο της 
αυτοχρηματοδότησης, σύμφωνα με την σχετική Σύμβαση Μίσθωσης μεταξύ Κράτους 
και Στρατηγικού Επενδυτή. 

 Σύμφωνα με πρόσφατη σχετική ενημέρωση που είχα για το θέμα, γύρω στο 
67% του προσωπικού που απασχολείται στο εν λόγω έργο είναι Κύπριοι, το 13% εξ 
Ελλάδος  και το υπόλοιπο 20% από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
τηρούνται όλες οι σχετικές πρόνοιες και οι νενομισμένες διαδικασίες που αφορούν 
θέματα των εργαζομένων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.289, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο ερώτημά σας αναφορικά με την αρμοδιότητα κάποιας 
κρατικής υπηρεσίας για περισυλλογή και αφαίρεση αποβλήτων από την θάλασσα, 
πέραν των πετρελαιοειδών, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι αυτό το θέμα δεν 
εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. Συνεπώς, τα 
Τμήματα και οι Υπηρεσίες του Υπουργείου τούτου δεν διαθέτουν ναυτικά μέσα για 
εργασίες και καθήκοντα εντός της θάλασσας. 

 Η Ναυτική Υπηρεσία του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) 
που υπάγεται στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κρίνεται 
ότι έχει τα μέσα και τον εξοπλισμό αλλά και σχετική εξουσιοδότηση με βάση τον Νόμο 
Ν51/79, όπως έχει τροποποιηθεί με τους Νόμους 20(ΙΙΙ)/2001 και 35(ΙΙΙ)/2007, με τον 
οποίο κυρώθηκε το Πρωτόκολλο της Συμβάσεως της Βαρκελώνης (Σύμβαση για την 
Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση). 

 Σε κατ’ ιδίαν συνάντηση που είχα στο παρελθόν με τον ομόλογό μου Υπουργό 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, μου αναφέρθηκε ότι, παρόλο που το 
ΤΑΘΕ διαθέτει σκάφη και αντιρρυπαντικό εξοπλισμό και βοηθά στην αντιμετώπιση 
μικρής έκτασης περιστατικών ρύπανσης, ο πρωταρχικός ρόλος του είναι η ανάπτυξη, 
εποπτεία και έλεγχος του τομέα της αλιείας. ∆εδομένου του προβλήματος 
υποστελέχωσης που αντιμετωπίζει το ΤΑΘΕ τα τελευταία χρόνια, επηρεάζεται 
αρνητικά η δυνατότητά του για συχνές περιπολίες και έγκαιρη παρέμβαση για 
αποτροπή και περισυλλογή αποβλήτων από την θάλασσα. 

 Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει ασχοληθεί εκτεταμένα με το θέμα 
της ευρύτερης θαλάσσιας ρύπανσης και υπάρχει στενή συνεργασία με το Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Το θέμα αυτό αποτελεί ζήτημα 
ύψιστης προτεραιότητας, ειδικότερα όσον αφορά την καταπολέμηση του φαινομένου 
των παράνομων απορρίψεων από πλοία και ειδικά των πετρελαιοειδών καταλοίπων. 

 Σημειώνεται ότι όσον αφορά τους κινδύνους που υπάρχουν από πετρελαιοειδή, 
η ευρωπαϊκή υπηρεσία ασφάλειας ναυσιπλοΐας EMSA, κατόπιν πρότασης και 
ενεργειών του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, προκήρυξε δημόσιο διαγωνισμό στις 
αρχές του 2010 και προτίθεται τώρα να ναυλώσει ειδικό αντιρρυπαντικό πλοίο το 
οποίο θα σταθμεύει στην Λεμεσό και θα είναι ανά πάσα στιγμή διαθέσιμο να 
προσφέρει υπηρεσίες καταπολέμησης ρύπανσης από πετρέλαιο. Η εξέλιξη αυτή είναι 
τεράστιας σημασίας, καθότι οι δυνατότητες της Κύπρου στην αντιμετώπιση μεγάλων 
περιστατικών από πετρέλαιο, αναβαθμίζονται κατακόρυφα. 

 Προτίθεμαι να ενημερώσω πληρέστερα για το ζήτημα αυτό με την ολοκλήρωση 
του διαγωνισμού και την ανάθεση της σύμβασης στην κυπριακή εταιρεία (κυπριακό 
πλοίο).» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.301, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.301 και ημερ. 
1/11/2010 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, με 
την παράκληση όπως αυτά τεθούν υπόψη του αναφερόμενου βουλευτή. 
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 Το Υπουργικό Συμβούλιο σε συνεδρία του με ημερομηνία 14 Απριλίου, 2009 
αποφάσισε την αναβάθμιση του υφιστάμενου πλαισίου επενδυτικής πολιτικής του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΤΚΑ) με τη δημιουργία μιας ανεξάρτητης 
επιτροπής διαχείρισης επενδύσεων, η οποία θα επιφέρει καλύτερη διασπορά του 
χαρτοφυλακίου επενδύσεων του ΤΚΑ και θα μπορεί να διασφαλίσει υψηλότερες 
αποδόσεις στα πλαίσια χαμηλού και επιμετρημένου κινδύνου, μακροπρόθεσμα. 

 Ακολούθως ετοιμάσθηκε από τεχνοκράτες του Υπουργείου Οικονομικών και 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προσχέδιο του σχετικού 
τροποποιητικού Νομοσχεδίου των Περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμων και των 
σχετικών Κανονισμών και δόθηκε στους κοινωνικούς εταίρους τον Ιούνιο του 2010 για 
τα σχόλιά τους. 

 Συγκεκριμένα το νομοσχέδιο διασφαλίζει ότι ο Υπουργός Οικονομικών θα 
διαθέτει ετησίως, αρχίζοντας από το 2010, ποσά από το ενεργητικό του ΤΚΑ, 
λαμβάνοντας υπόψη, την κατάσταση της κυπριακής οικονομίας, την οικονομική 
κατάσταση του Ταμείου καθώς και την οικονομική και δημοσιονομική πολιτική της 
Κυβέρνησης, τα οποία θα αυξάνουν τα Υπό ∆ιαχείριση Κεφαλαία. Τα Υπό ∆ιαχείριση 
Κεφαλαία θα διοικούνται από ανεξάρτητη επιτροπή με απώτερο στόχο τη βελτίωση 
της μακροχρόνιας βιωσιμότητας του ΤΚΑ και κατ’ επέκταση της διασφάλισης των 
συνταξιοδοτικών δικαιωμάτων των ασφαλισμένων του ΤΚΑ.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Έχει συμφωνηθεί ότι δε 
θα υπάρξει σήμερα οποιαδήποτε εργασία στο Κεφάλαιο Τέταρτο.  

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 25 Νοεμβρίου 2010, 
στις 9.30 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:           

Έγκριση ψηφίσματος για τις κλιματικές μεταβολές. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 3) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.191-2010). 

 2. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.063-2010). 

 3. Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.064-2010). 

 4. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.173-2010). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010. 



59 

 

(Αρ. Φακ. 23.01.051.180-2010). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας 
του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.185-2010). 

 7. Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης  
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.186-2010). 

 8. Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.201-2010). 

 9. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Κανόνες Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.080-2010). 

 10. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής του Κεφαλαίου IV του 
Κανονισμού (ΕΚ) 1008/2008) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.044-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Η ανάγκη διασφάλισης του εργασιακού μέλλοντος 
για τους εργαζoμένους στη “Eurocypria”». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.009-2010). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 



60 

 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου και 
η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 8. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν κλείσουμε, να σας ενημερώσω ότι 
υπάρχουν οι ακόλουθες εισηγήσεις για εγγραφές θεμάτων στο Κεφάλαιο Τέταρτο:  

 Ο κ. Γιαννάκης Ομήρου ζητά όπως εγγραφεί για συζήτηση το θέμα «Η 
πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον τίτλο 
“Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και ασφάλειας” και η αναφορά σ’ αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο παρά τα ψηφίσματα της 
Βουλής των Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες αποφάσεις της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ».   

 Ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης ζητά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος την εγγραφή του θέματος «Το προσφυγικό.  Το δικαίωμα 
ιδιοκτησίας και επιστροφής (περιουσιακό)». 
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 Ο κ. Νίκος Κλεάνθους ζητά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος την εγγραφή του θέματος «Το πάγωμα των 
διαπραγματευτικών κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο αποτελεσματικής πίεσης για 
υλοποίηση των ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι προοπτικές που υπάρχουν, ώστε 
να λειτουργήσει ως καταλύτης για επίλυση του Κυπριακού». 

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη ζητά την εγγραφή του θέματος «Η ανάγκη 
αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της κυπριακής οικονομίας». 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα θέματα εγγραφούν στο Κεφάλαιο Τέταρτο; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα θέματα εγγράφονται στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.35 μ.μ.) 

 Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Θωμά Γιαννάκης Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης   

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 
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Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, Ι. 
Νικολάου, Γ. Βαρνάβα, Ρ. Ερωτοκρίτου) και καταψήφισή του. 

3.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Παρεμπόδιση της Τρομοκρατίας (Κυρωτικός) Νόμος του 
2009», η συζήτηση που ακολούθησε [Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης,                       
Γ. Βαρνάβα, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ι. Νικολάου, προεδρεύων (Χρ. Πουργουρίδης)] 
και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών 
(Πρότυπα Ποιότητας Περιβάλλοντος στον Τομέα της Πολιτικής των Υδάτων) 
Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

5. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών στην Πρόσβαση σε Αγαθά και Υπηρεσίες (Παροχή Ανεξάρτητης 
Συνδρομής) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός)             
(Αρ. 2) Νόμος του 2010» και ψήφισή της σε νόμο. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Παραχώρηση προσφυγικών κατοικιών στις ελεύθερες περιοχές στους 
εγκλωβισμένους - Απαγόρευση πτήσεων των Κυπριακών Αερογραμμών στους 
αεροδιαδρόμους της Τουρκίας - Ποσοστά Κυπρίων συνταξιούχων και νέων 
κάτω των τριάντα ετών που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας - Ανάγκη 
θεσμοθέτησης της προφορικής εξέτασης για μαθητές με δυσλεξία - Ένταξη της 
Κύπρου στο Παράρτημα Ι της σύμβασης για τις κλιματικές αλλαγές και στο 
Παράρτημα Β΄ του Πρωτοκόλλου του Κιότο - Ανάγκη δημιουργίας Μουσείου 
Φυσικής Ιστορίας - Τα ψηφίσματα του Ευρωκοινοβουλίου για την υγεία και 
ασφάλεια των εγκύων εργαζομένων - Η μεταφορά στην εθνική νομοθεσία της 
Οδηγίας 2008/99/ΕΚ - Ανάγκη κύρωσης της Σύμβασης της Βιέννης για την 
Τροχαία Κίνηση - Εφαρμογή ευρωπαϊκής Οδηγίας σχετικά με τις προθεσμίες 
πληρωμών - Ανάγκη για αύξηση περιπολιών στο φράγμα Πολεμιδιών - 
Προβλήματα ειδικής αγωγής στα δημόσια σχολεία - Τα αποτελέσματα του 
προγράμματος χορήγησης υποκατάστατων ουσιών εξάρτησης - Αποπληρωμή 
ποσού οφειλόμενου από άπορες οικογένειες για οικόπεδα στην επαρχία 
Λάρνακας - Μέσα για τον εντοπισμό της ρύπανσης των θαλάσσιων υδάτων - Η 
διαβούλευση για το προσχέδιο εθνικής στρατηγικής για την καταπολέμηση της 
φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού - Μέσα και συνεργασία με γειτονικές 
χώρες για αντιμετώπιση της θαλάσσιας ρύπανσης - Η διαβούλευση για το 
μέλλον των συντάξεων στην ΕΕ, η συμμετοχή της Κύπρου και ο διάλογος με 
τους κοινωνικούς εταίρους και τη Βουλή - Αντισεισμικότητα κρατικών κτιρίων - 
Πρόβλημα με τους επαρχιακούς διευθυντές της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας - 
Αναδιοργάνωση και αναβάθμιση του Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας - 
Αναβάθμιση του συστήματος LEFCO - Αναμόρφωση του ευρύτερου χώρου του 
ναού του Αγίου Σπυρίδωνα στη Λευκωσία - Εθνική στρατηγική για την 
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κοινωνική εταιρική ευθύνη - Ανακατασκευή του 10ου ∆ημοτικού Σχολείου 
Λεμεσού - Ερωτήματα σχετικά με αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Πολυτέκνων - ∆ιεθνής Σύμβαση για την Προστασία Όλων των Ατόμων ενάντια 
στην Εξαναγκαστική Εξαφάνιση - Η διασφάλιση ασφαλούς μεταφοράς 
εμπορευματοκιβωτίων από και προς τα κυπριακά λιμάνια - Κοινοποίηση 
μελέτης σχετικά με την προώθηση των πράσινων δημόσιων συμβάσεων - 
Κάλυψη με φωτοβολταϊκά συστήματα των επιφανειών των φραγμάτων και οι 
συνέπειες στα οικοσυστήματά τους - Στρατηγικό Σχέδιο για τον Περιορισμό των 
Εκπομπών Aερίων του Θερμοκηπίου - Ανάγκη περίφραξης και αποκατάστασης 
του παλιού σκυβαλότοπου Αγίας Μαρινούδας - Επιβολή προστίμων για 
υπερβάσεις εθνικών ποσοστώσεων γάλακτος - Ανάγκη επίσπευσης 
διαχωρισμών και έκδοσης τίτλων από το Κτηματολόγιο. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Τροποποιητικό σχέδιο υπηρεσίας για την ειδική εκπαίδευση - Υπέρβαση του 
ορίου ταχύτητας από μεγάλου κυβισμού μοτοσικλέτες - Τέλη ελλιμενισμού, 
αυξήσεις και στρατηγικός επενδυτής στη Λάρνακα - Μη ύπαρξη φόρου στο 
λιμανάκι του ποταμού Λιοπετρίου - Ανάγκη συντήρησης του γεφυριού στην 
Κάτω Αρχιμανδρίτα - Το σχέδιο ραδιοφωνικής κάλυψης για την τοπική 
ραδιοφωνία Λευκωσίας και Λάρνακας - Αξιολόγηση προγράμματος “προϊόντων 
καλαθιού” του Παναγροτικού Συνδέσμου Κύπρου - Περιβαλλοντική ρύπανση 
από τη λειτουργία εργοστασίου στην Κοφίνου - Μέτρα για προστασία και 
ανάδειξη του αρχαίου ναυαγίου Μαζωτού - Συμβόλαια Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με εργοληπτικές εταιρείες - Αξιοποίηση του χώρου 
πίσω από το εμπορικό κέντρο του συνοικισμού Λιοπετρίου - Χημική ουσία ΜΙΤ 
σε προϊόντα στην κυπριακή αγορά - Προγραμματισμός έργων ανάπτυξης στο 
λιμάνι Βασιλικού - Κήρυξη του παλιού γεφυριού στο Κούρδαλι ως διατηρητέου - 
Η δυνατότητα συμμετοχής της Κύπρου στο πρόγραμμα ΗΑΜΑΜ για καλύτερη 
διάγνωση του καρκίνου του μαστού - Έργα στον προσφυγικό συνοικισμό 
”Τσιακκιλερό” - Μέτρα αντιμετώπισης τυχών κρουσμάτων από το μύκητα 
“ceratocystis platani” - Κυκλοφοριακή συμφόρηση στο δρόμο Παρεκκλησιάς-
Κελλακίου - Ερωτήματα για τα κρούσματα καρκίνου στην Κύπρο - Συνθήκες 
εργασίας στο Συμβούλιο Εμπορίας Κυπριακών Πατατών - Αίτημα του 
κοινοτικού συμβουλίου Περιστερώνας για αλλαγή σωλήνων υδατοπρομήθειας 
στους συνοικισμούς - Έρευνες για εντοπισμό χρυσού και άλλων 
μεταλλευμάτων στην επαρχία Λάρνακας - Λειτουργία του νέου σταθμού 
ασθενοφόρων στο δήμο Πέγειας και η εφαρμογή του θεσμού των διασωστών - 
Μέτρα εναντίον ιδιοκτητών σφαγείου στην Κάτω Μονή Λευκωσίας - Άδειες 
εξόρυξης χρυσού - Οι εργασίες για αναβάθμιση των εγκαταστάσεων του 
στρατοπέδου Σάββα Ροτσίδη - Εργοδότηση Κυπρίων στα κατασκευαστικά έργα 
για τη μαρίνα Λεμεσού - ∆ημιουργία υπηρεσίας αρμόδιας για περισυλλογή και 
αφαίρεση αποβλήτων από τη θάλασσα - Ανεξάρτητη διαχειριστική επιτροπή και 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

9. Εγγραφή στο Κεφάλαιο Τέταρτο των θεμάτων:  

 α. «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του Πρωθυπουργού της 
Βρετανίας υπό τον τίτλο  “Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σ’ αυτήν της εμμονής παραμονής των 
βρετανικών βάσεων στην Κύπρο παρά τα ψηφίσματα της Βουλής των 
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Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες αποφάσεις της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ», έπειτα από εισήγηση του κ. Γιαννάκη Ομήρου, 

 β. «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και επιστροφής 
(περιουσιακό)», έπειτα από εισήγηση του κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 

 γ. «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση των ευρωπαϊκών της 
δεσμεύσεων και οι προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να λειτουργήσει ως 
καταλύτης για επίλυση του Κυπριακού», έπειτα από εισήγηση του κ. 
Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, και 

 δ. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της κυπριακής 
οικονομίας», έπειτα από εισήγηση του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη.      
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 25ης Νοεμβρίου 2010  

Ώρα έναρξης: 9.50 π.μ.  

Αρ. 8 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι σήμερα η 11η επέτειος από την καθιέρωση από τα Ηνωμένα Έθνη της 
25ης Νοεμβρίου ως ∆ιεθνούς Ημέρας για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών.  
Καμία κοινωνία δεν είναι απρόσβλητη απ’ αυτό το είδος βίας.  Η βία στην οικογένεια 
και στο σχολείο, η σεξουαλική παρενόχληση στο χώρο εργασίας, ο ακρωτηριασμός 
γυναικείων γεννητικών οργάνων σε κάποιες περιοχές του πλανήτη, ο βιασμός ως 
μέσο προσβολής σε καιρό πολέμου αποτελούν σήμερα τις πιο κοινές μορφές βίας 
κατά των γυναικών. 

 Παρ’ όλο που διεθνώς γίνονται αρκετές προσπάθειες για την εξάλειψη της βίας 
κατά των γυναικών, η πρόοδος που έχει επιτευχθεί είναι ακόμα μικρή.  Η δράση 
αριθμού διεθνών κοινοβουλευτικών σωμάτων προς αυτή την κατεύθυνση έχει 
συνδράμει στο να καταστεί το φαινόμενο πιο ορατό και σε εθνικό επίπεδο και να τεθεί 
στην πολιτική ατζέντα.  Ωστόσο, πολλά χρειάζεται να γίνουν ακόμα, ώστε να 
επιταχυνθεί η καταγεγραμμένη πρόοδος και να γίνει αισθητή στις ζωές όλων των 
γυναικών. 

 Η εξάλειψη της βίας κατά των γυναικών πρέπει να αποτελέσει αντικείμενο 
περιεκτικής και ολοκληρωμένης προσέγγισης και να αντανακλά τις πραγματικότητες 
της κάθε χώρας χωριστά.  Η αντιμετώπιση της βίας κατά των γυναικών πρέπει να 
αφορά στην πρόληψη, προστασία και βοήθεια των θυμάτων, καθώς και στην 
καταστολή των δραστών. Απαραίτητη δε η στενή συνεργασία μεταξύ των αρμόδιων 
φορέων. 
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 Ο Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας και ειδικότερα η 
Υποεπιτροπή για τη Βία στην Οικογένεια παρουσιάζουν μια ιδιαίτερη δραστηριότητα 
στον τομέα αυτό, για την οποία η Βουλή των Αντιπροσώπων εκφράζει την ευαρέσκειά 
της. 

 Με την ευκαιρία αυτή υπενθυμίζω το ψήφισμα του σώματος για την Παγκόσμια 
Ημέρα της Γυναίκας, στις 5 Μαρτίου 2009, στο οποίο επαναβεβαιώνεται η δέσμευση 
της Βουλής των Αντιπροσώπων για υλοποίηση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την 
Ισότητα Ανδρών και Γυναικών, που στοχεύει, μεταξύ άλλων, στη σφαιρική και 
συντονισμένη προσπάθεια για πάταξη της βίας κατά των γυναικών. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα μπούμε τώρα στη νομοθετική εργασία. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 
3) του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) 

του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Μαρία Κυριακού  

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Γιάννος Λαμάρης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού  μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Νοεμβρίου του 2010.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας συμπληρωματικού ποσού ύψους 
€83.129.538 και η χρήση του για υλοποίηση διάφορων σκοπών ή/και προγραμμάτων 
για τα οποία ακόμη δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια που περιλήφθηκε 
στον κρατικό προϋπολογισμό του 2010 είναι ανεπαρκής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το σύνολο των 
δαπανών αυτών ανέρχεται στα €83.129.538 και αναλύεται ως ακολούθως: 

      €  

1. Χορηγία στο ΡΙΚ. 14,9 Χρηματοδότηση του 
εγκεκριμένου προϋπολογισμού 
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του ιδρύματος. 

2.    Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες. 

 22 Αύξηση του αριθμού των 
δικαιούχων δημόσιου 
βοηθήματος. 

3. Φορέας Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών. 

  10 Αυξημένες ανάγκες του φορέα. 

4. Εθνική Φρουρά.     7 Αυξημένες δαπάνες για 
μεταστέγαση στρατοπέδου, 
ηλεκτρικό ρεύμα, καύσιμα, τροφή 
και εκπαιδεύσεις. 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό. 

18,6 Υπερωριακή απασχόληση σε 
νευραλγικούς τομείς, αυξημένες 
δαπάνες για φωτισμό/θέρμανση, 
επιστροφή εισφορών των 
έκτακτων εκπαιδευτικών που 
κατέβαλαν στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

6. Χορηγίες στους δήμους.   5 Κάλυψη της απώλειας των τελών 
διανυκτέρευσης που επέβαλαν οι  

αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης 
στις ξενοδοχειακές μονάδες. 

7. Έκτακτες χορηγίες.   2,4 Επιχορήγηση σχεδίων αδειών 
εργοδοτουμένων. 

8. Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων - 
Επαρχιακό Γραφείο Υδάτων 
Λάρνακας. 

  1,5 Κάλυψη αυξημένων αναγκών 
του Επαρχιακού Γραφείου 
Υδάτων Λάρνακας/Αμμοχώστου 
σε φωτισμό, θέρμανση και 
καύσιμα. 

9. Συνεισφορά σε διεθνείς 
οργανισμούς/συνδέσμους, 

ιδρύματα κ.λπ. 

   1,3 Κάλυψη υποχρεωτικής 
συνεισφοράς της Κύπρου σε 
ειρηνευτικές επιχειρήσεις του 
ΟΗΕ. 

10. Άλλες δαπάνες.  0,46  

 ΣΥΝΟΛΟ  83,1  

 Κατά τη συζήτηση του θέματος βουλευτές μέλη της επιτροπής υπέβαλαν 
σωρεία ερωτημάτων και ζήτησαν κατάθεση γραπτών στοιχείων αναφορικά με 
διάφορα επιμέρους θέματα του νομοσχεδίου. 
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 Το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, 
διαβίβασε στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα ζητηθέντα στοιχεία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή διαβιβάζει την παρούσα έκθεσή της στο 
σώμα για λήψη τελικής απόφασης από αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα παρακαλέσω, κύριε Πρόεδρε, να αναβληθεί το θέμα αυτό για την ερχόμενη 
εβδομάδα, γιατί δεν έχουμε ολοκληρώσει την εξέτασή του στην κοινοβουλευτική μας 
ομάδα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Συνάδελφοι… 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πρώτα πρώτα, ως πρόεδρος της επιτροπής Προσφύγων, να μεταφέρω το 
κλίμα της συζήτησης που είχε γίνει σε ό,τι αφορά το Φορέα Ίσης Κατανομής Βαρών.  
Έγιναν πάρα πολλές προσπάθειες για εξεύρεση κονδυλιών για κάλυψη των 
ανθρώπων οι οποίοι είναι εγκεκριμένοι και χρειάζονται δανεισμό ή εγγύηση και έχει 
εξευρεθεί το ποσό των €10 εκατομ. -πόσο είναι- που αναφέρεται σ’ αυτό το 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Εάν καθυστερήσουμε να τον ψηφίσουμε, σίγουρα 
δε θα μπορεί να εκταμιευθεί έγκαιρα και θα ’χουμε προβλήματα και δικαιολογημένα ο 
κόσμος θα διαμαρτύρεται.  Αυτό το λέω, διότι…  ∆εν τοποθετούμαι στο αίτημα του 
συναδέλφου, αλλά ιδιαίτερα για αυτό το θέμα το οποίο έχει η επιτροπή μου συζητήσει 
λέω ότι υπάρχει επείγον ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τώρα ακούω το αίτημα, αλλά βλέπω την έκθεση τζιαι 
διερωτώμαι: 

«Αύξηση του αριθμού των δικαιούχων δημοσίου βοηθήματος, αυξημένες ανάγκες του 
φορέα κατανομής, μεταστέγαση στρατοπέδου, υπερωριακή απασχόληση σε 
νευραλγικούς τομείς, χορηγίες στους δήμους, επιχορήγηση σχεδίων αδειών 
εργοδοτουμένων, κάλυψη υποχρεωτικής συνεισφοράς της Κύπρου σε ειρηνευτικές 
επιχειρήσεις».  Εάν εξαιρέσω το πρώτο, «Χορηγία στο ΡΙΚ», στα υπόλοιπα ποια είναι 
η διευκρίνιση και ποιο είναι το ατέλειωτο;  Υπάρχει περίπτωση κοινοβουλευτική ομάδα 
να τοποθετηθεί ενάντια στο να δοθούν τα λεφτά στους δικαιούχους λήψης 
βοηθήματος;  Στη συνεισφορά μας στις ειρηνευτικές επιχειρήσεις, εάν υπήρχε μια 
ομάδα που θα ’ταν εναντίον θα ήμασταν εμείς για το τελευταίο.  Τες λεγόμενες 
“ειρηνευτικές”, κάποτε. 

 Προσπαθώ να καταλάβω…  Τα «σχέδια άδειας εργοδοτουμένων»;  Νομίζω να 
’μαστε πιο σωστοί τζιαι να πούμε τι ακριβώς θέλουμε, όταν λέμε “αναβολή”, και τι θα 
καλυφθεί μέσα σε μια βδομάδα δηλαδή, τι θα αλλάξει;  Και όταν προέρχεται από μια 
ομάδα που δεν έχει ψηφίσει ούτε έναν προϋπολογισμό και δε θα ψηφίσει ούτε και 
τώρα.  Είμαι σίγουρος και την επόμενη βδομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η πρακτική αυτού του σώματος είναι, όταν ζητά ένα κόμμα αναβολή, να μην 
μπαίνουμε στην ουσία των πραγμάτων.  Εάν ο κ. Κατσουρίδης θέλει τωρά που 
συζητούμε όμως το διαδικαστικό θέμα της αναβολής…  ∆ιότι δεν είχαμε το χρόνο να 
ολοκληρώσουμε τη μελέτη.  Κάποια από τα κονδύλια ασφαλώς θα τα εγκρίνουμε, 
ακολουθώντας την πάγιά μας τακτική.  Κάποια θα τα απορρίψουμε.  Εξετάζουμε 
όμως, για να δούμε, μέσα στην απόφαση που επήραμε ως κοινοβουλευτική ομάδα 
στον προηγούμενο προϋπολογισμό, ποια από τα κονδύλια αυτά εμείς θα 
υποστηρίξουμε, με βάση την τακτική και την πολιτική θέση που έχουμε, και ποια θα 
απορρίψουμε.  ∆εν έχουμε ολοκληρώσει αυτή τη μελέτη.  Για παράδειγμα, για τα 
θέματα της άμυνας οι θέσεις μας είναι υπέρ, αλλά εδώ η μετακίνησις ενός 
στρατοπέδου που σχετίζεται με μια επένδυση παίρνει μια διαφορετική διάσταση.  
Επομένως, θέλουμε να εξετάσουμε κάποια ζητήματα που δεν είχαμε το χρόνο.  Εάν 
τώρα, όπως ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου ανέφερε, είναι επείγον να εγκριθεί το κονδύλι 
που θα πάει στο Φορέα για την Ισότιμη Κατανομή των Βαρών και μπορεί να γίνει ο 
διαχωρισμός του και να εγκριθεί σήμερα, ευχαρίστως να γίνει η ψηφοφορία επ’ αυτού.  
Η κοινοβουλευτική μας ομάδα ήταν από τα κονδύλια που είχε το χρόνο να εξετάσει και 
τάσσεται υπέρ και είμεθα σε θέση να ψηφίσουμε υπέρ του κονδυλιού σήμερα.  Για 
κάποια άλλα όμως κεφάλαια θέλουμε χρόνο να τα μελετήσουμε.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το γεγονός είναι ότι για ένα συγκεκριμένο κονδύλι είχαν ζητηθεί 
και πληροφορίες από πλευράς της επιτροπής Οικονομικών, σε σχέση με τη 
μετακίνηση του στρατοπέδου απέναντι από το “Hilton”, και αυτές οι πληροφορίες δεν 
έχουν δοθεί ακόμη.  ∆ηλαδή είχαμε ζητήσει να μας εξηγήσουν, σε περίπτωση που δεν 
καταλήξουμε σε συμφωνία με το Κατάρ, θα προχωρήσει η μετακίνηση του 
στρατοπέδου;  Και αν, ναι, τι θα γίνει;  ∆ε γνωρίζουμε.  ∆εν έχουν σταλεί οι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η απάντηση είναι θετική, διότι υπάρχει τζιαι η επιτροπή Άμυνας. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Κατσουρίδη.  Εμάς οι θέσεις μας είναι οι εξής:  Σε περίπτωση 
που θα υπάρχει συμφωνία, γιατί δεν αναλαμβάνει το κόστος μετακίνησης το Κατάρ;  
Εάν δεν υπάρξει συμφωνία, η θέση που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών 
ήταν ότι σε κάθε περίπτωση θα μετακινηθεί αυτό το στρατόπεδο, χωρίς όμως να μας 
εξηγήσουν πού θα πάει, για ποιο λόγο και πώς θα αξιοποιηθεί το συγκεκριμένο 
ακίνητο.  Και επαναλαμβάνω, δεν έχει σημασία…  Επί της ουσίας, δεν έχει σημασία, 
αν συμφωνούμε ή αν διαφωνούμε.  Το ζήτημα είναι το εξής:  Ζητήσαμε αυτές τις 
πληροφορίες και αυτές οι πληροφορίες δεν έχουν κοινοποιηθεί από πλευράς της 
εκτελεστικής εξουσίας.  Εμείς κατανοούμε όμως την ανάγκη ψήφισης του 
συγκεκριμένου συμπληρωματικού προϋπολογισμού, γιατί υπάρχουν κονδύλια 
επείγουσας φύσεως.  Το πρόβλημα είναι το εξής:  Πρόκειται για ένα νομοσχέδιο… 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Έντζιε μπορεί να διαχωριστεί. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν μπορούν να διαχωριστούν επί μέρους κονδύλια σε σχέση με…  Εκτός αν 
γίνει μια τροποποίηση και ενδεχομένως να ερμηνευθεί ότι κάποια κονδύλια έχουν 
καταψηφιστεί, σε περίπτωση που δεν ψηφιστούν σήμερα, να ψηφιστούν κάποια και 
να αναβληθούν κάποια άλλα.  Επομένως, υπάρχει ένα τεχνικό διαδικαστικό ζήτημα 
εδώ.  Ή θα αναβληθεί ολόκληρος ο προϋπολογισμός ή θα ψηφιστεί ή θα καταψηφιστεί 
σήμερα.  Αυτή δυστυχώς είναι η σημερινή θέση.   

 Η δική μας η άποψη είναι τουλάχιστο, σε περίπτωση που προχωρήσει η 
Βουλή, αν αποφασιστεί σήμερα να προχωρήσουμε σε ψήφιση του προϋπολογισμού, 
σε σχέση με το κονδύλι που αφορά το στρατόπεδο απέναντι από το “Hilton” να 
σταυρωθεί το συγκεκριμένο κονδύλι, έτσι ώστε στη συνέχεια να έρθουν αυτές οι 
πληροφορίες και να αποφασίσει σε μεταγενέστερο στάδιο η Βουλή, αν θα 
αποδεσμεύσει αυτά τα κονδύλια ή όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, πέραν αυτών 
που έχει πει ο συνάδελφος ο κ. Παπαδόπουλος, πρέπει να σας πω ότι, πάνω στο 
θέμα για το οποίο έχουμε αυτή τη στιγμή να αποφασίσουμε, είμαστε εναντίον της 
αναβολής για λόγους που ήδη αναφέρθηκαν τζιαι από τον κ. Παπαδόπουλο τζιαι από 
τον κ. Κατσουρίδη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος και μετά ο κ. Περδίκης. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ορθώς έχει διαπιστωθεί ότι σε τέτοιες περιπτώσεις είθισται να 
δίνουμε την εβδομάδα της αναβολής.  Λόγω όμως της φύσης του νομοσχεδίου, εάν 
και εφόσον οι συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θεωρούν ότι οι διευκρινίσεις 
οι οποίες χρειάζονται αφορούν ένα μόνο από τα κεφάλαια του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού ή δύο, θα μπορούσαμε να προχωρήσουμε σήμερα στην ψήφιση με 
ταυτόχρονο σταύρωμα των δύο συγκεκριμένων κεφαλαίων, εν αναμονή της 
πρόσθετης πληροφόρησης που θα τύχει η επιτροπή Οικονομικών, για να προβεί στη 
συνέχεια σε αποδέσμευση των συγκεκριμένων κονδυλιών. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βασικά, αυτό ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, προ αρκετών λεπτών, με έχουν 
καταλάβει…  Αλλάξατε τη σειρά της…  ∆ώσατε μάλλον -κατά το δικαίωμά σας- τη 
σειρά μου.  Απλά, θέλω να πω ότι όντως, όσον αφορά το Κατάρ, εκκρεμεί η κρίσιμη 
διαπραγμάτευση -όσον αφορά το στρατόπεδο- του Σαββατοκυρίακου, μπορεί να μην 
καταλήξουν στις διαπραγματεύσεις με το Κατάρ, οπότε θα αλλάξουν εντελώς τα 
δεδομένα και αυτή είναι πάρα πολύ σωστή προσέγγιση, να υπάρχει σταύρωση του 
κονδυλίου του συγκεκριμένου.  Απ’ εκεί και πέρα, νομίζω ότι πρέπει να 
προχωρήσουμε στην ψήφιση του νομοσχεδίου, γιατί υπάρχουν επείγοντα, πέρα από 
το θέμα του Φορέα, υπάρχουν και άλλα επείγοντα θέματα τα οποία πρέπει 
οπωσδήποτε να τακτοποιηθούν πριν από τα Χριστούγεννα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά στο θέμα αρχής πάντα αυτή είναι η πρόθεση, όταν 
τίθεται.  Εγώ θέλω απλώς να θυμίσω -τώρα δεν ενεργούμε βέβαια εκδικητικά- σε δύο 
περιπτώσεις, τον περασμένο και τον προπερασμένο μήνα, δεν έγινε δεκτό από τους 
συναδέλφους αίτημα δικό μας για αναβολή, αλλά υπάρχει αυτή η λύση με το 
σταύρωμα. 

 Ήθελα να κάμω και ένα σχόλιο για ό,τι αφορά το στρατόπεδο.  Από την ώρα 
που η κυβέρνηση απαντά ότι είναι ανεξάρτητο από το θέμα του Κατάρ, εάν τελικά 
ναυαγήσει, ου μη γένοιτο, η συμφωνία, η μεταστέγαση ή όχι δε θα είναι πλέον θέμα 
της επιτροπής Οικονομικών, κύριε Πρόεδρέ της, αλλά θέμα της επιτροπής Άμυνας.  
Για να εξηγούμαστε και για τις δικαιοδοσίες υπουργείων και επιτροπών.  ∆ηλαδή, το 
κατά πόσο πρέπει ένα στρατόπεδο να μεταστεγαστεί, ανεξαρτήτως τώρα αν έχει ξένο 
επενδυτή ή όχι, έν’ θέμα της επιτροπής Άμυνας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Κουλίας και θα ολοκληρώσουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ενδιαφέρον μας είναι διπλό εμάς, διότι εμπλέκεται…  
Έβαλαν ένα κονδύλι μικρό μεν, αλλά πολύ σημαντικό, όσον αφορά τις υπερωρίες εις 
το θέμα της απόκτησης αδειών οδήγησης.  Εκαθυστέρησε το σύστημα και πάμε 
έντεκα μήνες.  Φανταστείτε ένας νέος που κάμνει αίτημα τζιαι θέλει την άδεια.  Κακώς 
η κυβέρνηση, αν με ρωτάτε, το ’βαλε στα €80 εκατομ.  Θα μπορούσε να στείλουν ένα 
νομοσχέδιο, το κράτος ήταν να βάλει €50.000 και να πάρει €1,5 εκατομ.  Τώρα πώς 
τα καταφέρνουν λογιστικά να κάνουν τέτοιες αλχημείες και να κάνουν τόσο καιρό, 
διερωτώμαι. 

 Το άλλο όμως, κύριε Πρόεδρε, εγώ ζητώ όι να μπει ένας σταυρός, να μπει και 
ένας σταυρός να αποδεσμευθεί και από την επιτροπή Άμυνας.  Είδα το νομοσχέδιο το 
οποίο έγραφε μέσα για σίτιση €0,5 εκατομ., για εκπαίδευση…  Πράγμα που δεν έχει 
σχέση με τη μεταστέγαση του στρατοπέδου, αλλά εκεί υπάρχουν και κρίσιμα 
συστήματα που αφορούν την Εθνική Φρουρά και πρέπει να έχει λόγο η επιτροπή 
Άμυνας να ξεσταυρώσει το κονδύλι αυτό.  Όταν δει κάποιος το νομοσχέδιο, έβαλε 
σίτιση μέσα.  Τώρα για εκείνους που εννά το μετακινήσουν εννά τους ταΐζουμε;  Εν 
εκατάλαβα!  €0,5 εκατομ. γράφει μέσα.  Και εκπαίδευση.  Ειλικρινά εν το κατάλαβα 
δηλαδή…  Γράφει τούτες τες λεπτομέρειες -το είδε ο συνάδελφος ο Φύτος- και ως εκ 
τούτου, θα παρακαλέσω οι σταυροί να είναι δύο.  Να τον πάρει τον ένα σταυρό η 
Οικονομικών και τον άλλον η Άμυνας. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.  Λοιπόν… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Βάλε τζιαι τρίτο να ’ρτει στην επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, μέσα από τη συζήτηση έχει διαφανεί ένα πράγμα ξεκάθαρο.  
Από τη μια έχουμε την προσέγγιση και την εισήγηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
για αναβολή μια εβδομάδα και από την άλλη υπάρχει η εισήγηση και η προσέγγιση 
από την πλειοψηφία της Βουλής που λέει σήμερα να τεθεί σε ψηφοφορία ο 
συγκεκριμένος προϋπολογισμός και βέβαια να σταυρωθούν τα δύο εκείνα κονδύλια τα 
οποία αφορούν το ένα τη μεταστέγαση του στρατοπέδου, αν αντιλήφθηκα καλά, και ο 
δεύτερος σταυρός θα είναι για τον… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έτσι, διότι μιλήσατε για δύο. 

 Εγώ έναν εκατάλαβα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπερωρίες του… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι, όι. 

 Έναν.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Κουλίας είπε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιότι είπατε δύο, Χρήστο, αν έχω αντιληφθεί καλά; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, δε μιλήσαμε για σταύρωμα κονδυλιών, από τη στιγμή που 
η πλειοψηφία του σώματος τάσσεται υπέρ της έγκρισης του προϋπολογισμού…  Ο 
άνθρωπος που εμίλησε για δεύτερο σταύρωμα είναι ο κ. Κουλίας.  Εμείς δεν έχουμε 
μιλήσει για σταύρωμα οποιωνδήποτε κονδυλιών.  Υπό τας περιστάσεις όμως δεν 
επιμένουμε να τεθεί το αίτημά μας για αναβολή εις την ψηφοφορία.  Να προχωρήσει 
το σώμα.  Τασσόμεθα υπέρ του αιτήματος της εισήγησης του κ. Παπαδόπουλου, για 
να σταυρωθεί το κονδύλι που αφορά τη μετακίνηση του στρατοπέδου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Την ίδια ώρα δηλώνουμε ότι τασσόμεθα υπέρ και ψηφίζουμε τα χρηματικά 
επιδόματα σε δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες, το Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών, την Εθνική Φρουρά πλην του θέματος του στρατοπέδου και τη συνεισφορά σε 
διεθνείς οργανισμούς και συνδέσμους.  Και καταψηφίζουμε όλα τα άλλα κονδύλια. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τις άδειες οδήγησης τις καταψηφίζετε; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Περιλαμβανομένων, αυτά τα καταψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, κύριοι, θα τεθεί σε ψηφοφορία.  Ο κ. Πουργουρίδης εκ 
μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει προσδιορίσει σε ποια κονδύλια είναι 
εναντίον και σε ποια είναι υπέρ.  Άρα, έχουν μπει στα πρακτικά της Βουλής, γι’ αυτό 
θα θέσω σε ψηφοφορία τον προϋπολογισμό με δεδομένο -και καταγράφηκε στα 
πρακτικά- το σταύρωμα σε ό,τι αφορά τη μεταστέγαση του στρατοπέδου της Εθνικής 
Φρουράς.  Σωστό; 

 Ωραία! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ίσως, να έκαμα λάθος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή έν’ πολλά τα κονδύλια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και για τις χορηγίες προς τους δήμους τασσόμεθα υπέρ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Χορηγίες προς τους δήμους.  Στα πρακτικά έχει καταγραφεί; 

 Ωραία. 
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 Λοιπόν…   

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να διευκρινιστεί κάτι για το θέμα της αποδέσμευσης.  
Εγώ κατανοώ πλήρως το σημείο που έχει θίξει ο κ. Κουλίας και πρέπει να συζητηθεί 
το συγκεκριμένο ζήτημα για τη μεταστέγαση στην επιτροπή Άμυνας.  Η αποδέσμευση 
όμως του κονδυλίου, αντιλαμβάνομαι όμως, εναπόκειται στην επιτροπή Οικονομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι.  Έτσι.  Μάλιστα. 

 Λοιπόν.  Τίθεται σε ψηφοφορία «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 3) του 2010». 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας 
ποσού ύψους €83.129.538 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 3, όπως το έχουμε 
ξεκαθαρίσει προηγουμένως; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:    

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 3) του 2010. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι θέμα του Συναγερμού, αλλά έν’ αντίθετο που τη θέση που 
επήραν. Έπρεπε να ήταν υπέρ, αφού επρονοήθει πού σταυρώνουν και πού 
καταψηφίζουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, ο καθένας…  Έτσι έκρινε, ο Συναγερμός έτσι έκρινε, έτσι 
τοποθετήθηκε.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχή; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές 
το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 2 και 3 στην ημερήσια διάταξη, που είναι «Ο περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο 
περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», έχουν 
κοινή έκθεση. Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010» και «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 7ης Ιουνίου 
και 22ας Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, ο 
διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, 
ο πρόεδρος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ο διευθυντής της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ο γενικός διευθυντής του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου (ΡΙΚ), ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης, ο 
πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου, εκπρόσωποι της Επιτροπής 
∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας και των τηλεοπτικών σταθμών παγκύπριας κάλυψης 
ΑΝΤ1 ΤV, SIGMA TV, LUMIERΕ TV,  PLUS TV και DTV, εκπρόσωποι των 
τηλεοπτικών σταθμών  τοπικής  κάλυψης NEW EXTRA, CAPITAL TV,  ΩΜΕΓΑ TV, 
εκπρόσωποι των παροχέων οπτικοακουστικού περιεχομένου CYTAVISION και NOVA 
CYPRUS, καθώς και εκπρόσωποι του Συνδέσμου Επιχειρήσεων ∆ιαφήμισης και 
Επικοινωνίας Κύπρου.  Οι τηλεοπτικοί σταθμοί MEGA TV, ALFA TV, FRED TV, NEW 
EXTRA, NIMONI, VOX TV, ΠΑΦΟΣ TV, ΜAGIC TV PRODUCTIONS, καθώς και οι 
παροχείς οπτικοακουστικού περιεχομένου ALFA TV, PRIMETEL LTD, CABLENET 
COMMUNICATION SYSTEMS LTD, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στις συνεδριάσεις της επιτροπής.   

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου και του περί Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου Νόμου, αντίστοιχα, για την εναρμόνισή τους με τις διατάξεις της 
Οδηγίας 2007/65/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 11ης 
∆εκεμβρίου 2007 για την τροποποίηση της Οδηγίας 89/552/ΕΟΚ, όπως αυτή έχει 
κωδικοποιηθεί από την Οδηγία 2010/13/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 10ης Μαρτίου 2010.  Η Οδηγία 89/552/ΕΟΚ είναι γνωστή ως 
“Τηλεόραση χωρίς Σύνορα” και αφορά το συντονισμό ορισμένων νομοθετικών, 
κανονιστικών και διοικητικών διατάξεων των κρατών μελών σχετικά με την άσκηση 
τηλεοπτικών δραστηριοτήτων.  
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, τα νομοσχέδια ενσωματώνουν στην 
κυπριακή νομοθεσία τις πρόνοιες της νέας κοινοτικής Οδηγίας 2007/65/ΕΚ για τις 
Υπηρεσίες Οπτικοακουστικών Μέσων και εκσυγχρονίζουν ριζικά το εθνικό νομοθετικό 
πλαίσιο στον τομέα των οπτικοακουστικών (ραδιοτηλεοπτικών) υπηρεσιών, υπό το 
φως των ραγδαίων τεχνολογικών εξελίξεων και εξελίξεων στην αγορά που έχει 
επιφέρει η ψηφιακή εποχή.   

 Στα υπό αναφορά νομοσχέδια περιλαμβάνονται ρυθμίσεις που αφορούν όλες 
τις υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων σε σχέση με την παραδοσιακή τηλεόραση ως 
γραμμική υπηρεσία οπτικοακουστικών μέσων και εισάγονται για πρώτη φορά 
ρυθμίσεις σε σχέση με τις κατά παραγγελία υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων ως 
μη γραμμικές υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων. 

 Στόχος των προτεινόμενων νομοθετημάτων είναι η δημιουργία ενός ομαλού 
πεδίου για τις υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων με την παροχή μιας δέσμης 
κανόνων στους τομείς που είναι ουσιώδεις για τη διασυνοριακή τους μετάδοση.    

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η Οδηγία 2007/65/ΕΚ περιέχει πρόνοιες που για 
πρώτη φορά καλύπτουν ικανοποιητικά τη ρύθμιση των μη γραμμικών κατά 
παραγγελία βίντεο υπηρεσιών, καθώς και αναθεωρημένες πρόνοιες, κυρίως ως προς 
τους κανόνες διαφήμισης σε τηλεοπτικές εκπομπές.   

 Ειδικότερα, με τα νομοσχέδια προβλέπονται, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες 
τροποποιήσεις των πιο πάνω βασικών νομοθεσιών, αντίστοιχα: 

1. Η τροποποίηση ορισμένων ορολογιών για σκοπούς εναρμόνισής τους με τις 
πρόνοιες της Οδηγίας 2007/65/ΕΚ.   

2. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία καθορίζεται η υποχρέωση των τηλεοπτικών 
οργανισμών και του ΡΙΚ, σε περίπτωση που ασκούν αποκλειστικά δικαιώματα 
μετάδοσης εκδηλώσεων μεγάλου ενδιαφέροντος για το κοινό, να παρέχουν σε 
άλλους τηλεοπτικούς οργανισμούς σύντομα αποσπάσματα από τις εν λόγω 
εκδηλώσεις, υπό τις προϋποθέσεις που καθορίζονται σ’ αυτήν. 

3. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία διασφαλίζεται η απαγόρευση στους 
παροχείς υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων και στο ΡΙΚ μετάδοσης 
προγραμμάτων που περιέχουν πρόκληση μίσους βάσει φυλής, φύλου, 
θρησκείας ή εθνικότητας. 

4. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία διασφαλίζεται η αναγνωρισιμότητα των 
παροχέων υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων που υπάγονται στη 
δικαιοδοσία της ∆ημοκρατίας, καθώς και του ΡΙΚ, έτσι ώστε να μπορεί να τους 
αποδίδεται και η συντακτική ευθύνη για τις εκπομπές τους. 

5. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία προβλέπεται ότι οι παροχείς υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων που υπόκεινται στη δικαιοδοσία της ∆ημοκρατίας και 
το ΡΙΚ οφείλουν να μεριμνήσουν, ώστε οι υπηρεσίες τους να καταστούν 
σταδιακά προσβάσιμες στους ανθρώπους με οπτική ή ακουστική αναπηρία.  
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6. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία επιφορτίζεται η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου, σε συνεργασία με άλλους αρμόδιους κρατικούς, ημικρατικούς και 
ιδιωτικούς φορείς, με την ευθύνη να προωθεί το σχεδιασμό και το συντονισμό 
της ανάπτυξης και της εφαρμογής ερευνητικών, εκπαιδευτικών, ενημερωτικών 
και άλλων προγραμμάτων για την αναβάθμιση των επιπέδων παιδείας για τα 
μέσα στη ∆ημοκρατία. 

7. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία καθορίζονται περιορισμοί στους παροχείς 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων και στο ΡΙΚ σε ό,τι αφορά την προβολή 
από αυτά κινηματογραφικών έργων. 

8. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία καθορίζονται οι προϋποθέσεις μετάδοσης 
από τους παροχείς υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων και από το ΡΙΚ 
οπτικοακουστικών εμπορικών ανακοινώσεων.   

9. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία προβλέπεται η απαγόρευση προβολής 
προϊόντων που είναι ανθυγιεινά σε προγράμματα που παρακολουθούν παιδιά. 

10. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία προβλέπεται η απαγόρευση τοποθέτησης 
προϊόντων σε προγράμματα, καθώς και ο καθορισμός των περιπτώσεων που 
αυτή επιτρέπεται υπό προϋποθέσεις. 

11. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία καθορίζονται οι προϋποθέσεις που πρέπει 
να πληρούν οι υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων ή τα προγράμματα που 
δέχονται χορηγία.   

12. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία προβλέπεται ότι οι υπηρεσίες 
οπτικοακουστικών μέσων ή τα προγράμματα που μεταδίδονται από τους 
παροχείς υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων και από το ΡΙΚ απαγορεύεται 
να δέχονται χορηγία από επιχειρήσεις των οποίων η κύρια δραστηριότητα είναι 
η παρασκευή ή η πώληση τσιγάρων και άλλων προϊόντων καπνού. 

13. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία καθορίζονται οι προϋποθέσεις χορηγίας 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων ή προγραμμάτων από επιχειρήσεις οι 
οποίες δραστηριοποιούνται στον τομέα παρασκευής ή πώλησης φαρμάκων και 
θεραπευτικών αγωγών. 

14. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία προβλέπεται ότι τα προγράμματα 
ειδησεογραφίας και επικαιρότητας, όπως τα δελτία ειδήσεων και οι πολιτικές 
ενημερωτικές εκπομπές, απαγορεύεται να δέχονται χορηγία και καθορίζονται οι 
εξαιρέσεις από την εν λόγω απαγόρευση. 

15. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία ρυθμίζεται η παροχή μη γραμμικών κατά 
παραγγελία υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων από τους παροχείς 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων και από το ΡΙΚ. 

16. Η τροποποίηση της διάταξής τους που αφορά την τηλεοπτική διαφήμιση και 
την τηλεαγορά, καθώς και την προστασία των ανηλίκων σε σχέση με αυτές, 
ώστε να καθοριστούν πιο αυστηροί κανόνες στους τηλεοπτικούς οργανισμούς 
και στο ΡΙΚ, στο πλαίσιο εφαρμογής της αρχής της κλιμακωτής ρύθμισης. 
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17. Η αναδιατύπωση των διατάξεών τους που αφορούν το δικαίωμα απάντησης σε 
τηλεοπτικές εκπομπές. 

Επιπρόσθετα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται τα 
ακόλουθα: 

1. Η εισαγωγή νέων όρων και των ορισμών τους, μεταξύ των οποίων “αδειούχος 
οργανισμός”, “ελεύθερος τηλεοπτικός οργανισμός”, “πάροχος υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων”, “κατά παραγγελία υπηρεσία οπτικοακουστικών 
μέσων”,  “οπτικοακουστική εμπορική ανακοίνωση”, “τοποθέτηση προϊόντων”, 
“ραδιοφωνικός οργανισμός”, “συντακτική ευθύνη”, “τηλεοπτικός οργανισμός 
κωδικοποιημένων εκπομπών” και “υπηρεσία οπτικοακουστικών μέσων”, και η 
διαγραφή από την υφιστάμενη νομοθεσία των αντίστοιχων με αυτούς ορισμών. 

2. Ο επανακαθορισμός των προβλεπόμενων στη βασική νομοθεσία 
αρμοδιοτήτων της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, ώστε αυτές να 
εναρμονιστούν με τις πρόνοιες της υπό αναφορά Οδηγίας. 

3. Η υποχρέωση των υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων οι οποίες μεταδίδονται 
από παροχείς υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων που υπάγονται στη 
δικαιοδοσία της ∆ημοκρατίας να τηρούν τις διατάξεις της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας και τους κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει αυτής και η 
παροχή εξουσίας στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης να ασκεί έλεγχο σ’ αυτούς σε 
σχέση με την τήρηση της εν λόγω υποχρέωσής τους.  Περαιτέρω, καθορίζονται 
οι προϋποθέσεις σύμφωνα με τις οποίες παροχέας υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων θεωρείται ότι είναι εγκατεστημένος στη ∆ημοκρατία. 

4. Η τροποποίηση της διάταξης της βασικής νομοθεσίας με την οποία 
καθορίζονται οι τύποι αδειών των σταθμών με τον καθορισμό των τύπων 
αδειών παροχέα υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων. 

5. Η τροποποίηση της διάταξης της βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία η 
Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου οφείλει να εξασφαλίζει την ελευθερία λήψης, 
χωρίς να περιορίζει την αναμετάδοση στη ∆ημοκρατία των υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων που προέρχονται από άλλα κράτη μέλη, ώστε να 
καθοριστούν σ’ αυτήν οι περιπτώσεις για τις οποίες η Αρχή θα δύναται να 
λαμβάνει μέτρα που να περιορίζουν τη λήψη ή την αναμετάδοση των εν λόγω 
υπηρεσιών.   

6. Η εισαγωγή πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης οφείλει 
να εξασφαλίζει την ελευθερία λήψεως, χωρίς να εμποδίζει την αναμετάδοση 
στη ∆ημοκρατία των εκπομπών που προέρχονται από άλλα κράτη μέλη του 
Συμβουλίου της Ευρώπης τα οποία έχουν κυρώσει την Ευρωπαϊκή Σύμβαση 
για τη ∆ιασυνοριακή Τηλεόραση.  Περαιτέρω, καθορίζονται οι προϋποθέσεις 
κάτω από τις οποίες η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου θα δύναται προσωρινά 
να αναστέλλει την αναμετάδοση των εκπομπών.   

7. Η εισαγωγή μεταβατικών διατάξεων σύμφωνα με τις οποίες: 
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α. οι άδειες των ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών που έχουν 
εκδοθεί και χορηγηθεί δυνάμει των διατάξεων της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας θα λογίζεται ότι έχουν εκδοθεί και χορηγηθεί 
δυνάμει των προνοιών του προτεινόμενου νόμου, γι’ αυτό και θα 
υπόκεινται σε όλες τις διατάξεις του εν λόγω νόμου και θα ισχύουν μέχρι 
την ημερομηνία λήξεώς τους, 

β. οι ραδιοφωνικοί και τηλεοπτικοί σταθμοί των οποίων οι άδειες έχουν 
εκδοθεί και ισχύουν δυνάμει της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας 
θα συνεχίσουν να καταβάλλουν προς την Αρχή από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου ποσοστό των 
προβλεπόμενων στη σχετική διάταξή του τελών ανάλογα με τη χρονική 
διάρκεια της ισχύος της άδειάς τους, καθώς και το προβλεπόμενο σ’ 
αυτήν ποσό επί των εσόδων τους από διαφημίσεις,   

γ. οι πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου δε θα επηρεάζουν τις 
υποχρεώσεις ή τις ευθύνες των ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών 
των οποίων οι άδειες έχουν εκδοθεί και ισχύουν δυνάμει της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, καθώς και τις διαδικασίες 
διερεύνησης και εκδίκασης υποθέσεων που βρίσκονται σε εξέλιξη από 
την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου,   

δ. οι τηλεοπτικοί και ραδιοφωνικοί οργανισμοί που κατέχουν άδεια 
τηλεοπτικού ή ραδιοφωνικού σταθμού από την Αρχή σύμφωνα με τις 
διατάξεις της υπό  τροποποίηση βασικής νομοθεσίας θα συνεχίσουν τη 
λειτουργία τους, εφαρμόζοντας τις διατάξεις της όπως αυτές 
διαμορφώνονται με τον προτεινόμενο νόμο,   

ε. από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου 
καταργείται η γνωστοποίηση καταλόγου εκδηλώσεων μείζονος σημασίας 
η οποία εκδόθηκε δυνάμει των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας.   

8. Η εισαγωγή πρόνοιας με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στην Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου να καθορίζει αυστηρότερους κανόνες στα πεδία που 
καλύπτει η Οδηγία 2007/65/ΕΚ όσον αφορά παροχείς υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων που υπάγονται στη δικαιοδοσία της, υπό την 
προϋπόθεση ότι οι κανόνες αυτοί συνάδουν με τη νομοθεσία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.   

 Επιπρόσθετα, με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, προβλέπονται τα 
ακόλουθα: 

1. Η εισαγωγή νέων όρων και των ορισμών τους, μεταξύ των οποίων “πάροχος 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων”, “υπηρεσία οπτικοακουστικών μέσων”, 
“κατά παραγγελία υπηρεσία οπτικοακουστικών μέσων”, “οπτικοακουστική 
εμπορική ανακοίνωση”, “συντακτική ευθύνη”, “τοποθέτηση προϊόντων” και η 
διαγραφή από την υφιστάμενη νομοθεσία των αντίστοιχων με αυτούς ορισμών. 
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2. Η παροχή δυνατότητας στο ΡΙΚ να λειτουργεί ως παροχέας οπτικοακουστικών 
υπηρεσιών ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών εκπομπών, δηλαδή γραμμικών 
υπηρεσιών, και επιπρόσθετα η παροχή, για πρώτη φορά, σ’ αυτό της 
δυνατότητας να λειτουργεί ως παροχέας οπτικοακουστικών υπηρεσιών μη 
γραμμικών υπηρεσιών, περιλαμβανομένων και των κατά παραγγελία 
υπηρεσιών, καθώς και η εισαγωγή προνοιών που ρυθμίζουν την παροχή των 
εν λόγω υπηρεσιών.   

3. Η τροποποίηση της διάταξης της βασικής νομοθεσίας που αφορά την εποπτεία 
του ΡΙΚ από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου σε σχέση με την τήρηση από 
αυτό των διατάξεών της, ώστε η εποπτεία να επεκταθεί και σε σχέση με την 
τήρηση των νέων υποχρεώσεων που επιβάλλονται στο ΡΙΚ με βάση τις 
πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων από την επιτροπή 
οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων πλευρών διαφώνησαν με ορισμένες πρόνοιές 
τους και υπέβαλαν εισηγήσεις για τροποποίησή τους. 

 Ειδικότερα, για το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο υποβλήθηκαν οι πιο κάτω 
εισηγήσεις και απόψεις: 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων υπέβαλε, μεταξύ άλλων, τις ακόλουθες εισηγήσεις: 

1. Την προσθήκη σ’ αυτό του ορισμού του όρου “Γενική Εξουσιοδότηση ∆ικτύου 
και Υπηρεσιών Επίγειας Ψηφιακής Τηλεόρασης”. 

2. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία η Αρχή 
συνεργάζεται με τις αντίστοιχες ρυθμιστικές αρχές άλλων κρατών μελών και την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για την ανταλλαγή των πληροφοριών που είναι 
απαραίτητες για την εφαρμογή της βασικής νομοθεσίας, ώστε η Αρχή να 
συνεργάζεται επιπρόσθετα και με τις ρυθμιστικές αρχές της Κύπρου, δηλαδή με 
τον Επίτροπο Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων και 
με το διευθυντή του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών υποστήριξε πως ο 
νέος φορέας οπτικοακουστικών μέσων που θα δημιουργηθεί πρέπει να έχει ευρείες 
αρμοδιότητες και ευθύνες σε σχέση με κάθε είδος περιεχομένου και κατά συνέπεια και 
του περιεχομένου που διατίθεται μέσω διαδικτύου ή από υπηρεσίες κινητής 
τηλεφωνίας.  Περαιτέρω, όπως ο ίδιος τόνισε, απαιτείται να ληφθούν τα δέοντα μέτρα, 
ώστε να παταχθεί η πειρατεία σε τηλεοπτικές συνδρομητικές υπηρεσίες, δεδομένου 
ότι το φαινόμενο αυτό αποτελεί αντικίνητρο για σχετικές επενδύσεις και για την 
προσφορά καινοτόμων υπηρεσιών. 

 Τέλος, εισηγήθηκε την τροποποίηση του ορισμού του όρου “ελεύθερος 
τηλεοπτικός οργανισμός” γιατί, όπως υποστήριξε, αυτός είναι διατυπωμένος με τρόπο 
που δεν ανταποκρίνεται στα δεδομένα της εποχής και καλύπτει τις ανάγκες της 
επίγειας αναλογικής τηλεόρασης και όχι της ψηφιακής τηλεόρασης, αφού ενδέχεται οι 
πολίτες να υποχρεωθούν να καταβάλουν συμπληρωματικά έξοδα για την 
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εγκατάσταση εξωτερικού αποκωδικοποιητή για τη λήψη ελεύθερων τηλεοπτικών 
καναλιών.   

 Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής ∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας υποστήριξαν 
τα πιο κάτω: 

1. Τα θέματα δημοσιογραφικής δεοντολογίας πρέπει να εδράζονται επί της αρχής 
της αυτορρύθμισης της συμπεριφοράς των μέσων μαζικής ενημέρωσης και των 
λειτουργών τους και της μη ποινικοποίησης της παραβίασης των αρχών της 
δημοσιογραφικής δεοντολογίας.  Η αρχή της αυτορρύθμισης αποτελεί την 
ισχύουσα μέθοδο ελέγχου της συμπεριφοράς των μέσων μαζικής ενημέρωσης 
και των λειτουργών τους σε όλες σχεδόν τις χώρες της Ευρώπης, όπου 
λειτουργούν με επιτυχία επί δεκαετίες σώματα που είναι αντίστοιχα με την 
Επιτροπή ∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας.  Συναφώς, πέραν των πιο πάνω, 
από την εντεκάχρονη λειτουργία της Επιτροπής ∆ημοσιογραφικής 
∆εοντολογίας προκύπτει ότι η αυτορρύθμιση λειτουργεί με επιτυχία τόσο ως 
προς την προστασία των δικαιωμάτων των πολιτών όσο και ως προς την 
προάσπιση του δικαιώματος της ελευθερίας της έκφρασης και της 
ανεξαρτησίας των δημοσιογράφων.  Ως εκ τούτου, η κοινή ρύθμιση μεταξύ των 
μέσων μαζικής ενημέρωσης και των αρχών πρέπει να περιορίζεται μόνο σε 
θέματα προστασίας των δικαιωμάτων του κοινού υψίστης σημασίας και δεν 
πρέπει είτε να ακυρώνει την αρχή της αυτορρύθμισης είτε να οδηγεί σε 
ποινικοποίηση της παραβίασης των κανόνων δημοσιογραφικής δεοντολογίας.   

2. Τα καθοριζόμενα στη βασική νομοθεσία διοικητικά πρόστιμα, τα οποία 
μετατρέπονται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο από λίρες σε ευρώ, που δύναται 
να επιβάλλει η Αρχή σε τηλεοπτικούς ή ραδιοφωνικούς οργανισμούς στις 
περιπτώσεις παράβασης των διατάξεων της βασικής νομοθεσίας είναι πολύ 
υψηλά για τα κυπριακά δεδομένα και δυνατό να αποτελούν πλήγμα στην 
ελευθεροτυπία.   

3. Η προβλεπόμενη σ’ αυτό πρόνοια που ρυθμίζει το δικαίωμα απάντησης σε 
τηλεοπτικό οργανισμό από πρόσωπο του οποίου θίγονται τα νόμιμα 
συμφέροντα κατά τη διάρκεια οποιουδήποτε προγράμματός του πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να διευκρινιστεί σ’ αυτήν ότι θα υπάρχει περιορισμός στην 
έκταση της απάντησης, όταν αυτή είναι μακροσκελής, χωρίς ωστόσο με αυτό 
τον τρόπο να θίγεται η ουσία της. 

4. Απαιτείται να προστεθεί σ’ αυτό ο ορισμός του όρου “Επιτροπή 
∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας”, δεδομένου ότι γίνεται αναφορά στην εν λόγω 
επιτροπή στη βασική νομοθεσία, χωρίς να περιλαμβάνεται ο ορισμός της.   

5. Απαιτείται να τροποποιηθεί η πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία 
απαγορεύεται στους παροχείς υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων που 
υπάγονται στη δικαιοδοσία της ∆ημοκρατίας να μεταδίδουν προγράμματα που 
περιέχουν πρόκληση μίσους βάσει φυλής, φύλου, θρησκείας ή εθνικότητας, 
ώστε η προβλεπόμενη σ’ αυτήν προστασία εναντίον των διακρίσεων να 
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διατυπωθεί στη βάση των προνοιών των σχετικών διεθνών συμβάσεων οι 
οποίες παρέχουν ευρύτερη προστασία σε σχέση με το θέμα αυτό.   

 Ο πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου διατύπωσε τις πιο κάτω απόψεις: 

1. ∆ιαφώνησε με την πρόνοιά του που αφορά τη δημοσιογραφική δεοντολογία, 
γιατί, όπως υποστήριξε, αυτή είναι διατυπωμένη με τρόπο που μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί, για να πλήξει και να υπονομεύσει την αυτορρύθμιση και τον 
αυτοέλεγχο των δημοσιογράφων και να αχρηστεύσει ουσιαστικά τη δικαιοδοσία 
της Επιτροπής ∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας σε ό,τι αφορά τα 
οπτικοακουστικά μέσα μαζικής ενημέρωσης, και υποστήριξε πως η πρόνοια 
πρέπει να διατυπωθεί με σαφήνεια, ώστε να υποδηλώνει στήριξη του 
αυτορρυθμιστικού κώδικα και της Επιτροπής ∆ημοσιογραφικής ∆εοντολογίας. 

2. Υποστήριξε πως η πρόνοιά του που ρυθμίζει τη μετάδοση από τηλεοπτικούς 
οργανισμούς εκδηλώσεων μείζονος σημασίας πρέπει να διατυπωθεί με τέτοιο 
τρόπο, ώστε να αποκλειστεί η μονοπώληση τέτοιων μεταδόσεων από 
ορισμένους οργανισμούς και να διασφαλιστεί ότι τέτοια γεγονότα θα μπορούν 
να αξιοποιούνται για σκοπούς πληροφόρησης του κοινού από όλα τα 
οπτικοακουστικά μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

3. Υποστήριξε πως η πρόνοιά του που ρυθμίζει το δικαίωμα απάντησης 
οποιουδήποτε προσώπου του οποίου θίγονται τα νόμιμα συμφέροντα κατά τη 
διάρκεια οποιουδήποτε προγράμματος σε οργανισμό πρέπει να διατυπωθεί με 
τέτοιο τρόπο, ώστε να μην υπάρχει κατάχρηση κατά την άσκηση του εν λόγω 
δικαιώματος, σε βαθμό που να πλήττεται η ερευνητική δημοσιογραφία.   

 Τέλος, υποστήριξε, μεταξύ άλλων, πως οι οποιεσδήποτε τροποποιήσεις των 
νομοσχεδίων πρέπει να αποσκοπούν στα πιο κάτω:   

1. Στη διασφάλιση της πολυφωνίας και στην ενίσχυση της δημοσιογραφικής 
ανεξαρτησίας. 

2. Στην ποιοτική αναβάθμιση από όλους τους ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς των 
προγραμμάτων με σωστή πληροφόρηση, ενημέρωση και ψυχαγωγία.   

3. Στη διασφάλιση και κατοχύρωση των επαγγελματικών, εργασιακών και 
συνδικαλιστικών δικαιωμάτων/ωφελημάτων των δημοσιογράφων και των 
άλλων εργαζομένων στους σταθμούς με συλλογική διαπραγμάτευση και 
συλλογική σύμβαση εργασίας. 

4. Στην εφαρμογή της πρόνοιας της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που 
διέπει τους ιδιωτικούς ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς και που 
αφορά τη Συμβουλευτική Επιτροπή Ραδιοτηλεόρασης και την εισαγωγή 
νομοθετικών ρυθμίσεων για την πλήρη και αποτελεσματική αξιοποίησή της. 

 Οι εκπρόσωποι του τηλεοπτικού σταθμού CAPITAL TV ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. ∆ιαφώνησαν με την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία η 
εμφάνιση λογοτύπου χορηγίας κατά τη διάρκεια προβολής παιδικών 
προγραμμάτων, ντοκιμαντέρ και θρησκευτικών προγραμμάτων απαγορεύεται, 
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γιατί, όπως επισήμαναν, η εν λόγω απαγόρευση, ιδιαίτερα κατά τη διάρκεια 
προβολής των ντοκιμαντέρ, αποτελεί αντικίνητρο στη μετάδοσή τους.  
Συναφώς, όπως οι ίδιοι υποστήριξαν, η εν λόγω πρόνοια πρέπει να 
διαμορφωθεί, ώστε να επιτραπεί η εμφάνιση λογοτύπου χορηγίας κατά τη 
διάρκεια ντοκιμαντέρ, με στόχο την αύξηση της τηλεθέασής τους, η οποία, 
όπως είναι γνωστό, είναι πολύ χαμηλή. 

2. Εισηγήθηκαν την τροποποίηση της πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία 
απαγορεύεται η διαφήμιση παιδικών παιχνιδιών από το πρωί μέχρι τις έντεκα 
το βράδυ, έτσι ώστε να εξαιρεθούν από την εν λόγω απαγόρευση τα 
εκπαιδευτικά παιχνίδια. 

3. Εισηγήθηκαν τον καθορισμό στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία του 
ορισμού του όρου “παιχνίδι”, έτσι ώστε να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα 
που παρατηρούνται στην ερμηνεία του εν λόγω όρου. 

4. Εισηγήθηκαν την τροποποίηση της πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία οι 
τηλεοπτικοί οργανισμοί οι οποίοι έχουν αποκλειστικά δικαιώματα μετάδοσης 
εκδηλώσεων μεγάλου ενδιαφέροντος για το κοινό οφείλουν να παρέχουν σε 
άλλους τηλεοπτικούς οργανισμούς σύντομα αποσπάσματα των εν λόγω 
εκδηλώσεων αποκλειστικά και μόνο για τους σκοπούς προγραμμάτων γενικής 
ειδησεογραφίας, με τους όρους που καθορίζονται στο νομοσχέδιο, όπως είναι, 
μεταξύ άλλων, η καταβολή αποζημίωσης που δε θα υπερβαίνει τα έξοδα που 
προκύπτουν άμεσα από την παροχή πρόσβασης, έτσι ώστε να διαγραφεί ο πιο 
πάνω αναφερόμενος όρος για καταβολή αποζημίωσης. 

 Οι εκπρόσωποι της LUMIERE TV υπέβαλαν, μεταξύ άλλων, τις πιο κάτω 
εισηγήσεις: 

1. Την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας με την οποία να παρασχεθεί η εξουσία στην 
Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου να ασκεί έλεγχο επί των τηλεοπτικών 
δικαιωμάτων των μεταδιδόμενων προγραμμάτων που κατέχουν οι 
αδειοδοτημένοι παροχείς υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων και, σε 
περίπτωση παράβασης της πρόνοιας αυτής, να επιβάλλει ποινές και κυρώσεις 
στους παρανομούντες. 

2. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία οι παροχείς 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων θα πρέπει να μεριμνήσουν, ώστε οι 
υπηρεσίες τους να καταστούν σταδιακά προσβάσιμες σε ανθρώπους με οπτική 
ή ακουστική αναπηρία, ώστε να εξαιρεθούν από την πρόνοια αυτή οι 
τηλεοπτικοί οργανισμοί κωδικοποιημένων εκπομπών που δε μεταδίδουν δελτία 
ειδήσεων.  

3. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του με την οποία οι τηλεοπτικοί οργανισμοί 
αφιερώνουν τουλάχιστον το 10% του χρόνου εκπομπής τους ή εναλλακτικά, 
κατ’ επιλογή τους, το 10% τουλάχιστον του προϋπολογισμού τους σε 
ευρωπαϊκά έργα, ώστε να εξαιρεθούν από την πρόνοια αυτή οι θεματικοί 
τηλεοπτικοί οργανισμοί που προβάλλουν αθλητικά ή μουσικά προγράμματα.   
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 Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι εξέφρασαν ορισμένες διαφωνίες και 
επιφυλάξεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιες του νομοσχεδίου, οι πλείστες των 
οποίων, όπως ενημέρωσε την επιτροπή ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, 
θα ρυθμιστούν με σχετικό νομοσχέδιο το οποίο επεξεργάζεται το υπουργείο του σε 
συνεργασία με την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου.    

 Η εκπρόσωπος της NOVA CYPRUS υποστήριξε πως οποιοσδήποτε 
περιορισμός επιβληθεί από τις αρμόδιες αρχές της ∆ημοκρατίας, δυνάμει των 
προνοιών του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου, θα πρέπει να είναι εύλογος, να 
βασίζεται σε αντικειμενικά κριτήρια, να μην προκαλεί στρεβλώσεις ή περιορισμό του 
ανταγωνισμού και να μη συνιστά εμπόδιο στη δραστηριοποίηση και λειτουργία 
παροχέων εγκατεστημένων σε άλλο κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Όσον αφορά τις πρόνοιες του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου, 
υποβλήθηκαν ορισμένες εισηγήσεις για τροποποίηση του κειμένου του από τους 
εκπροσώπους του ΡΙΚ, καθώς και του Τμήματος Ηλεκτρονικών Υπηρεσιών. 

 Ο γενικός διευθυντής του ΡΙΚ υπέβαλε τις ακόλουθες εισηγήσεις: 

1. Τη διευκρίνιση στον ορισμό του όρου “χορηγία” ότι η χορηγία που παρέχεται 
στο ΡΙΚ από τη ∆ημοκρατία για εκτέλεση της αποστολής του, μέσω του ετήσιου 
κρατικού προϋπολογισμού, δεν περιλαμβάνεται σ’ αυτόν. 

2. Την τροποποίηση της διάταξής του που απαγορεύει τη διαφήμιση παιδικών 
παιχνιδιών από το πρωί μέχρι τις δέκα το βράδυ καθημερινά, καθώς και από το 
πρωί μέχρι τις έντεκα το βράδυ για ορισμένες άλλες ημέρες, που καθορίζονται 
στο νομοσχέδιο, με τον καθορισμό του ορισμού του όρου “πρωί”, ώστε αυτός 
να σημαίνει τη χρονική περίοδο μεταξύ των ωρών 02.00 και 06.00. 

3. Την τροποποίηση της διάταξης της βασικής νομοθεσίας που καθορίζει ότι ο 
όρος “υψηλή τηλεθέαση” σημαίνει το χρονικό διάστημα μεταξύ των ωρών 19.00 
και 21.00, ώστε να καθοριστεί το εν λόγω χρονικό διάστημα μεταξύ των ωρών 
19.00 και 22.00, λόγω της διαφοροποίησης των κοινωνικών συνθηκών και των 
σημερινών συνηθειών τηλεθέασης. 

4. Την τροποποίηση της σχετικής πρόνοιάς του με την οποία παρέχεται από το 
ΡΙΚ το δικαίωμα απάντησης σε πρόσωπο του οποίου θίγονται τα νόμιμα 
συμφέροντα κατά τη διάρκεια προγράμματος, η οποία θα πρέπει να προβληθεί 
ή να ανακοινωθεί εντός τριών ημερών από τη λήψη της ή από την ημέρα που η 
Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ζητήσει από το ίδρυμα την εφαρμογή της εν 
λόγω πρόνοιας στο ίδιο πρόγραμμα που έγινε η σχετική αναφορά, έτσι ώστε η 
εν λόγω απάντηση να προβάλλεται ή ανακοινώνεται στο αμέσως επόμενο 
πρόγραμμα της ίδιας εκπομπής.  Η εν λόγω τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, 
γιατί, όπως υποστήριξαν, είναι πρακτικά ανέφικτο να δοθεί το δικαίωμα 
απάντησης εντός τριών ημερών, όπως προτείνεται πιο πάνω, αφού στις 
πλείστες περιπτώσεις πρόκειται για αναφορές που γίνονται σε επικαιρικές 
εκπομπές οι οποίες μεταδίδονται μια φορά την εβδομάδα.   
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5. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του με την οποία προβλέπεται ότι το ΡΙΚ, σε 
περίπτωση που ασκεί αποκλειστικά δικαιώματα μετάδοσης εκδηλώσεων 
μεγάλου ενδιαφέροντος για το κοινό, οφείλει να παρέχει σε άλλους 
οργανισμούς σύντομα αποσπάσματα από τις εν λόγω εκδηλώσεις 
αποκλειστικά και μόνο για σκοπούς προγραμμάτων γενικής ειδησεογραφίας με 
δίκαιους, εύλογους και ίσους όρους, ώστε να διασαφηνιστεί σ’ αυτήν ότι τα εν 
λόγω αποσπάσματα θα παρέχονται με την καταβολή οικονομικού 
αντισταθμίσματος, λόγω των σημαντικών ποσών που αυτό καταβάλλει για την 
εξασφάλιση της αποκλειστικότητας τέτοιων μεταδόσεων.  Περαιτέρω, 
εισηγήθηκαν την τροποποίηση της πρόνοιας αυτής, ώστε να προστεθεί στους 
καθοριζόμενους σ’ αυτήν όρους μετάδοσης των εν λόγω αποσπασμάτων και ο 
όρος ότι, καθ’ όλη τη διάρκεια προβολής τους, ο τηλεοπτικός οργανισμός που 
τα προβάλλει οφείλει να διατηρεί στην οθόνη το λογότυπο του τηλεοπτικού 
οργανισμού από τον οποίο τα έχει εξασφαλίσει. 

6. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του με την οποία προβλέπεται ότι τα 
ανθυγιεινά τρόφιμα απαγορεύεται να συνοδεύουν ή να περιλαμβάνονται σε 
προγράμματα που παρακολουθούν παιδιά, γιατί, όπως υποστήριξε το ΡΙΚ, δεν 
είναι σε θέση να κρίνει ποια τρόφιμα θεωρούνται ανθυγιεινά.  Συναφώς, τόνισε 
ο ίδιος, απαιτείται να καθοριστεί στην εν λόγω πρόνοια η διαδικασία με την 
οποία θα κρίνεται κατά πόσο οποιαδήποτε τρόφιμα, λόγω των συστατικών 
τους, εμπίπτουν στην εν λόγω απαγόρευση. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών επισήμανε ότι η 
προτεινόμενη πρόνοια με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στο ΡΙΚ να μεταδίδει 
κατά παραγγελία υπηρεσίες μέσω του δικτύου επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης που 
εγκαθιδρύει είναι αντίθετη με σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, καθώς 
και με την άδεια ραδιοεπικοινωνιών που χορηγήθηκε στο ΡΙΚ από το τμήμα του, 
σύμφωνα με την οποία: 

1. επιτρέπεται στο ΡΙΚ να μεταδίδει μέσω του δικτύου επίγειας ψηφιακής 
τηλεόρασης μόνο προγράμματα που συνιστούν δημόσια ραδιοτηλεοπτική 
υπηρεσία,   

2. απαγορεύεται στο ΡΙΚ να προσφέρει άλλες υπηρεσίες ηλεκτρονικών 
επικοινωνιών μέσω του δικτύου επίγειας ψηφιακής τηλεόρασης, έστω και αν 
αυτές συνιστούν παροχή δημόσιων υπηρεσιών, ιδιαίτερα αν αυτές είναι 
ανταγωνιστικές υπηρεσιών οι οποίες θα προσφέρονται στην ελεύθερη αγορά 
από άλλους οργανισμούς οι οποίοι έχουν εξασφαλίσει τη δυνατότητα παροχής 
τους μέσω διαγωνισμού, ως αποτέλεσμα του οποίου κατέβαλαν σημαντικά 
ποσά υπό μορφή αδειών στη ∆ημοκρατία. 

 Πέραν των πιο πάνω εισηγήσεων που υπέβαλαν στην επιτροπή οι 
εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων πλευρών για τροποποίηση των υπό αναφορά 
εναρμονιστικών νομοσχεδίων, υπέβαλαν επίσης και πολλές άλλες εισηγήσεις για 
τροποποίηση των βασικών νομοθεσιών που διέπουν τους ιδιωτικούς ραδιοφωνικούς 
και τηλεοπτικούς σταθμούς και το ΡΙΚ.   
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 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών κατά τη συζήτηση των υπό 
αναφορά νομοσχεδίων επεξήγησε τις πρόνοιές τους και ενημέρωσε την επιτροπή ότι 
το υπουργείο του επεξεργάζεται σε συνεργασία με την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου νέο νομοσχέδιο, το οποίο θα τροποποιεί τη βασική νομοθεσία που διέπει 
τους ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς σταθμούς, στο οποίο περιλαμβάνονται 
πρόνοιες που ρυθμίζουν πολλά από τα θέματα για τα οποία έχουν εκφραστεί 
διαφωνίες ή και επιφυλάξεις από τις ενδιαφερόμενες πλευρές στην επιτροπή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω απόψεων και εισηγήσεων που τέθηκαν από τις 
ενδιαφερόμενες πλευρές, το Υπουργείο Εσωτερικών επαναδιαμόρφωσε ορισμένες 
πρόνοιες των υπό αναφορά νομοσχεδίων και κατέθεσε αναθεωρημένα κείμενα στην 
επιτροπή. 

 Ειδικότερα, στο αναθεωρημένο κείμενο του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου 
προστέθηκαν ή τροποποιήθηκαν πρόνοιες ως ακολούθως:    

1. Προστέθηκε σ’ αυτό ο ορισμός του όρου “Επιτροπή ∆ημοσιογραφικής 
∆εοντολογίας”. 

2. Προστέθηκε στην πρόνοιά του που καθορίζει τις περιπτώσεις που παροχέας 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων θεωρείται ότι είναι εγκατεστημένος στη 
∆ημοκρατία και η περίπτωση που παροχέας υπηρεσιών οπτικοακουστικών 
μέσων άρχισε για πρώτη φορά να προσφέρει τις υπηρεσίες του σύμφωνα με το 
νομικό σύστημα της ∆ημοκρατίας και διατηρεί σταθερό και πραγματικό δεσμό 
με την οικονομία αυτής, παρ’ όλο που σημαντικό τμήμα του προσωπικού του, 
που ασχολείται με τη δραστηριότητα της προσφοράς υπηρεσίας 
οπτικοακουστικών μέσων, δεν εργάζεται ούτε στη ∆ημοκρατία ούτε σε άλλο 
κράτος μέλος.   

3. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του με την οποία οι τηλεοπτικοί οργανισμοί 
αφιερώνουν τουλάχιστον το 10% του χρόνου εκπομπής τους ή εναλλακτικά, 
κατ’ επιλογή τους, το 10% τουλάχιστον του προϋπολογισμού τους σε 
ευρωπαϊκά έργα, ώστε να εξαιρεθούν από την πρόνοια αυτή οι θεματικοί 
τηλεοπτικοί οργανισμοί που προβάλλουν αθλητικά ή μουσικά προγράμματα.   

4. ∆ιασαφηνίστηκε στη σχετική πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται ότι, σε 
περίπτωση που τηλεοπτικός οργανισμός ασκεί αποκλειστικά δικαιώματα 
μετάδοσης εκδηλώσεων μεγάλου ενδιαφέροντος για το κοινό, οφείλει να 
παρέχει σε άλλους οργανισμούς σύντομα αποσπάσματα από τις εν λόγω 
εκδηλώσεις αποκλειστικά και μόνο για σκοπούς προγραμμάτων γενικής 
ειδησεογραφίας, με δίκαιους, εύλογους και ίσους όρους, ότι τα εν λόγω 
προγράμματα γενικής ειδησεογραφίας αφορούν τα δελτία ειδήσεων και τα 
επικαιρικά προγράμματα και ότι οι εν λόγω όροι περιλαμβάνουν οικονομικούς 
και άλλους όρους.  Περαιτέρω, προστέθηκε στους καθοριζόμενους σ’ αυτήν 
όρους μετάδοσης των εν λόγω αποσπασμάτων και η υποχρέωση του 
τηλεοπτικού οργανισμού που προβάλλει τα εν λόγω αποσπάσματα να διατηρεί 
στην οθόνη το λογότυπο του τηλεοπτικού οργανισμού από τον οποίο τα έχει 
εξασφαλίσει καθ’ όλη τη διάρκεια της προβολής τους. 
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5. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του με την οποία απαγορεύεται ανθυγιεινά τρόφιμα 
να συνοδεύουν ή να περιλαμβάνονται σε προγράμματα που παρακολουθούν 
παιδιά, ώστε οι παροχείς υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, σε συνεργασία 
με το ΡΙΚ, να υποχρεούνται να αναπτύσσουν κοινό κώδικα δεοντολογίας 
σχετικά με τις ακατάλληλες οπτικοακουστικές εμπορικές ανακοινώσεις οι οποίες 
συνοδεύουν ή περιλαμβάνονται σε προγράμματα για παιδιά.  Περαιτέρω, 
προβλέπεται στην πρόνοια αυτή ότι ο εν λόγω κώδικας θα υποβληθεί στην 
Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για έγκριση το αργότερο μέσα σε ένα χρόνο 
από την ημερομηνία έναρξης της εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου, στον 
οποίο θα επισυναφθεί κατάλογος ανθυγιεινών τροφίμων, που θα συντάσσεται 
και θα αναθεωρείται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας.   

6. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία η εμφάνιση λογοτύπου 
χορηγίας απαγορεύεται κατά τη διάρκεια παιδικών προγραμμάτων, ντοκιμαντέρ 
και θρησκευτικών προγραμμάτων, ώστε αυτή να επιτρέπεται μόνο για ένα 
λεπτό στην έναρξη του προγράμματος και για ένα λεπτό πριν από τη λήξη του 
προγράμματος. 

7. ∆ιασαφηνίστηκε η πρόνοιά του που απαγορεύει τη διαφήμιση παιδικών 
παιχνιδιών, γραφείων στοιχημάτων και τυχερών παιχνιδιών από το πρωί μέχρι 
τις ώρες που καθορίζονται σ’ αυτό, ώστε να οριστεί ότι η εν λόγω απαγόρευση 
θα αρχίζει από τις 6.00 το πρωί. 

8. Προστέθηκε σ’ αυτό πρόνοια με την οποία τροποποιείται η διάταξη της βασικής 
νομοθεσίας που καθορίζει ότι ο όρος “υψηλή τηλεθέαση” περιλαμβάνει το 
χρονικό διάστημα μεταξύ των ωρών 19.00 και 21.00, ώστε το εν λόγω χρονικό 
διάστημα να καθοριστεί μεταξύ των ωρών 19.00 και 22.00. 

9. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του με την οποία παρέχεται από τηλεοπτικούς 
οργανισμούς το δικαίωμα απάντησης σε πρόσωπο του οποίου θίγονται τα 
νόμιμα συμφέροντα κατά τη διάρκεια προγράμματος, η οποία θα πρέπει να 
προβληθεί ή να ανακοινωθεί εντός τριών ημερών από τη λήψη της ή από την 
ημέρα που η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ζητήσει από τους εν λόγω 
οργανισμούς την εφαρμογή της εν λόγω πρόνοιας κατά προτίμηση στο ίδιο 
πρόγραμμα που έγινε η σχετική αναφορά, έτσι ώστε να αντικατασταθούν οι 
τρεις μέρες, που αναφέρονται πιο πάνω, από το χρονικό διάστημα των επτά 
ημερών.  Περαιτέρω, διασαφηνίστηκε σ’ αυτήν ότι σε περίπτωση μετάδοσης 
απάντησης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, οι τηλεοπτικοί οργανισμοί θα έχουν 
δικαίωμα περιορισμού στην έκταση της απάντησης, όταν αυτή είναι 
δυσανάλογα μακροσκελής σε σχέση με την αναφορά που την προκάλεσε, 
χωρίς να θίγεται, σε κάθε περίπτωση, η ουσία της. 

Ειδικότερα, στο αναθεωρημένο κείμενο του δεύτερου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου έχουν επέλθει, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες τροποποιήσεις στο αρχικό 
κείμενο του νομοσχεδίου: 

1. ∆ιασαφηνίστηκε στον ορισμό του όρου “χορηγία”, που περιλαμβάνεται σ’ αυτό, 
ότι ο εν λόγω ορισμός δεν περιλαμβάνει την κρατική χορηγία που παρέχεται 
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στο ΡΙΚ από τον ετήσιο κρατικό προϋπολογισμό για παροχή δημόσιας 
ραδιοτηλεοπτικής υπηρεσίας, σύμφωνα με σχετικές διατάξεις της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας.   

2. ∆ιασαφηνίστηκε η πρόνοιά του με την οποία παρέχεται δυνατότητα στο ΡΙΚ να 
λειτουργεί ως παροχέας οπτικοακουστικών υπηρεσιών ραδιοφωνικών και 
τηλεοπτικών εκπομπών, δηλαδή γραμμικών υπηρεσιών, καθώς και μη 
γραμμικών υπηρεσιών, περιλαμβανομένων και των κατά παραγγελία 
υπηρεσιών, ώστε η εν λόγω δυνατότητα να ασκείται από αυτό τηρουμένων των 
όρων, προϋποθέσεων ή περιορισμών των αδειών ή εξουσιοδοτήσεων που 
χορηγούνται στο ΡΙΚ, δυνάμει των περί Ραδιοεπικοινωνιών Νόμων και των 
περί Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
Νόμων.  

3. ∆ιασαφηνίστηκε η πρόνοιά του που απαγορεύει τη διαφήμιση παιδικών 
παιχνιδιών, γραφείων στοιχημάτων και τυχερών παιχνιδιών από το πρωί μέχρι 
τις ώρες που καθορίζονται σ’ αυτό, ώστε να οριστεί ότι η εν λόγω απαγόρευση 
θα αρχίζει από τις 6.00 το πρωί. 

4. Προστέθηκε σ’ αυτό πρόνοια με την οποία τροποποιείται η διάταξη της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που καθορίζει ότι ο όρος “υψηλή τηλεθέαση” 
περιλαμβάνει το χρονικό διάστημα μεταξύ των ωρών 19.00 και 21.00, ώστε το 
εν λόγω χρονικό διάστημα να καθοριστεί μεταξύ των ωρών 19.00 και 22.00. 

5. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία η εμφάνιση λογοτύπου 
χορηγίας απαγορεύεται κατά τη διάρκεια παιδικών προγραμμάτων, ντοκιμαντέρ 
και θρησκευτικών προγραμμάτων, ώστε αυτή να επιτρέπεται μόνο για ένα 
λεπτό στην έναρξη του προγράμματος και για ένα λεπτό πριν από τη λήξη του 
προγράμματος. 

6. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του με την οποία παρέχεται από το ΡΙΚ το δικαίωμα 
απάντησης σε πρόσωπο του οποίου θίγονται τα νόμιμα συμφέροντα κατά τη 
διάρκεια προγράμματος, η οποία θα πρέπει να προβληθεί ή να ανακοινωθεί 
εντός τριών ημερών από τη λήψη της ή από την ημέρα που η Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης ζητήσει από το ΡΙΚ την εφαρμογή της εν λόγω πρόνοιας 
κατά προτίμηση στο ίδιο πρόγραμμα που έγινε η σχετική αναφορά, έτσι ώστε 
να αντικατασταθούν οι τρεις μέρες, που αναφέρονται πιο πάνω, από το χρονικό 
διάστημα των επτά ημερών.  Περαιτέρω, διασαφηνίστηκε στην εν λόγω 
πρόνοια ότι σε περίπτωση μετάδοσης απάντησης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
το ΡΙΚ θα έχει δικαίωμα περιορισμού στην έκταση της απάντησης, όταν αυτή 
είναι δυσανάλογα μακροσκελής σε σχέση με την αναφορά που την προκάλεσε, 
χωρίς να θίγεται, σε κάθε περίπτωση, η ουσία της. 

7. ∆ιασαφηνίστηκε στην πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται ότι, σε 
περίπτωση που το ΡΙΚ ασκεί αποκλειστικά δικαιώματα μετάδοσης εκδηλώσεων 
μεγάλου ενδιαφέροντος για το κοινό, οφείλει να παρέχει σε άλλους 
οργανισμούς σύντομα αποσπάσματα από τις εν λόγω εκδηλώσεις 
αποκλειστικά και μόνο για σκοπούς προγραμμάτων γενικής ειδησεογραφίας, με 
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δίκαιους, εύλογους και ίσους όρους, ότι τα εν λόγω προγράμματα γενικής 
ειδησεογραφίας αφορούν τα δελτία ειδήσεων και τα επικαιρικά προγράμματα 
και ότι οι εν λόγω όροι περιλαμβάνουν οικονομικούς και άλλους όρους.  
Περαιτέρω, προστέθηκε στους καθοριζόμενους σ’ αυτήν όρους μετάδοσης των 
εν λόγω αποσπασμάτων και η υποχρέωση του τηλεοπτικού οργανισμού που 
προβάλλει τα εν λόγω αποσπάσματα να διατηρεί στην οθόνη το λογότυπο του 
ΡΙΚ, εφόσον τα έχει εξασφαλίσει από αυτό, καθ’ όλη τη διάρκεια της προβολής 
τους. 

8. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του με την οποία απαγορεύεται ανθυγιεινά τρόφιμα 
να συνοδεύουν ή να περιλαμβάνονται σε προγράμματα που παρακολουθούν 
παιδιά, ώστε το ΡΙΚ, σε συνεργασία με τους παροχείς υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων, να υποχρεούται να αναπτύξει κοινό κώδικα 
δεοντολογίας σχετικά με τις ακατάλληλες οπτικοακουστικές εμπορικές 
ανακοινώσεις οι οποίες συνοδεύουν ή περιλαμβάνονται σε προγράμματα για 
παιδιά.  Περαιτέρω, προβλέπεται στην πρόνοια αυτή ότι ο εν λόγω κώδικας θα 
υποβληθεί στην Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για έγκριση το αργότερο μέσα 
σε ένα χρόνο από την ημερομηνία έναρξης της εφαρμογής του προτεινόμενου 
νόμου, στον οποίο θα επισυναφθεί κατάλογος ανθυγιεινών τροφίμων, που θα 
συντάσσεται και θα αναθεωρείται από τις αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου 
Υγείας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών, και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους. 

 Παράλληλα, η επιτροπή καλεί την εκτελεστική εξουσία να καταθέσει, το 
συντομότερο δυνατό, στη Βουλή το νέο νομοσχέδιο που θα τροποποιεί τον περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμο, στο οποίο, σύμφωνα με τον 
εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών, θα ρυθμιστούν τα πλείστα θέματα τα οποία 
είχαν τεθεί από τις ενδιαφερόμενες πλευρές στην επιτροπή κατά τη συζήτηση των 
νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

 Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, απλά μια τροπολογία στο καθένα εκ των δύο νομοσχεδίων από 
την επιτροπή, η οποία προέκυψε εκ των υστέρων.  Αφορά το άρθρο 30 ΙΑ, εδάφιο 2, 
στον περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών πρώτα. Εκεί που λέει ότι δίνει το 
δικαίωμα να εμφανίζεται το λογότυπο χορηγίας κατά τη διάρκεια παιδικών 
προγραμμάτων, ντοκιμαντέρ και θρησκευτικών προγραμμάτων και επιτρέπεται μόνο 
ενός λεπτού διάρκειας στην έναρξη και ενός πριν το τέλος να γίνει τρία λεπτά.  Να το 
δούμε μετά ή να καταθέσω και τις δύο τροπολογίες για το άλλο νομοσχέδιο; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, βάλε τα ξεχωριστά.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όσον αφορά στον περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου Νόμο, το άρθρο 6 
του νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί το 17 Γ, εδάφιο 5, και γίνεται ακριβώς όπως το 
προηγούμενο, αντί ένα λεπτό, τρία λεπτά.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν αντιλήφθηκα καλά, είναι ομόφωνη η τροπολογία από την επιτροπή. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ:  

 Από την επιτροπή, μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Στυλιανίδης.  

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, επειδή έγινε μεγάλη συζήτηση ότι αυτό το νομοσχέδιο 
ουσιαστικά είναι εναρμονιστικό, αλλά περιμένουμε από την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης να 
καταθέσει πολύ σύντομα ένα νέο ολοκληρωμένο νομοσχέδιο, που αφορά και πτυχές 
αυτού που συζητούμε τώρα, θα ήθελα να καταγραφεί στα πρακτικά η δέσμευση της 
Αρχής Ραδιοτηλεόρασης να έρθει το συντομότερο, έτσι ώστε, όταν θα μπούμε στο 
ψηφιακό τοπίο στο επίπεδο ραδιοτηλεόρασης τον Ιούνιο, να είμαστε πλήρως έτοιμοι.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, συμπληρωματικά στα όσα έχει πει ο Χρήστος, και 
νομίζω είναι απόφαση της επιτροπής, η πληροφόρηση που είχαμε είναι ότι τα κρίσιμα 
σημεία έρχονται στο επόμενο κομμάτι, γι’ αυτό θέλουμε να έρθουν το συντομότερο, 
για να είμαστε έτοιμοι την ώρα που θα ξεκινήσει η νέα τάξη πραγμάτων.  Να μην 
υπάρχουν κενά, να μην υπάρχουν αδυναμίες.  Υπήρξε δέσμευση ότι θα έρθουν.  
Οφείλουμε όλοι ακριβώς να το δηλώσουμε ότι περιμένουμε τάχιστα το επόμενο 
κομμάτι του εναρμονιστικού νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ξεκινήσουμε από τις τροπολογίες. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να θεωρηθούν ότι έχουν ενσωματωθεί. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Αν είναι ομόφωνοι όλοι κ.λπ., που είναι από ό,τι φαίνεται, 
ενσωματώνονται στο κείμενο και πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16.  

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους VII του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 28Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 25. 
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 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους VIII του βασικού νόμου και μεταφορά του 
εν λόγω τίτλου αμέσως μετά από το άρθρο 29 του ιδίου νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 30Α, 30Β, 30Γ, 30∆, 30Ε, 30ΣΤ, 30Ζ, 30Η, 30Θ, 30Ι, 
30ΙΑ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Προσθήκη νέου Μέρους και νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 31. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους ΙΧ του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 33. 

 Προσθήκη νέων άρθρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 34. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Μέρους Χ του βασικού νόμου.  Άρθρο 35. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 33, 34, 34Α, 34Β και 34Γ του βασικού νόμου.  
Άρθρο 36. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 37. 

 Κατάργηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 38. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 39. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 40. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 41. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 42. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 43. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41ΣΤ του βασικού νόμου.  Άρθρο 44. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 45. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 46. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 47. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 48. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 49. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 50. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 51. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 52. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 53. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 54. 

 Κατάργηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 55. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 56. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 57. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 57 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 57 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 17Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 17Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 17∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 17ΣΤ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 8. 

 Κατάργηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου και προσθήκη νέων άρθρων σ’ 
αυτόν.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 19Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 19Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 19∆ και 19Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 



 

 

32 

 

 Τροποποίηση του άρθρου 22Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010». Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Οκτωβρίου και στις 9 Νοεμβρίου 
2010.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, των ιδιωτικών πανεπιστημίων και της Επιτροπής Αξιολόγησης 
Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (ΕΑΙΠ). 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος), ώστε, 
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μεταξύ άλλων, να καταστεί πιο ευέλικτη η ΕΑΙΠ και να γίνουν πιο λειτουργικές οι 
εργασίες της. 

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο τροποποιείται το άρθρο 10 του 
υφιστάμενου νόμου, ώστε να επέλθουν οι ακόλουθες νέες ρυθμίσεις: 

1. Η απώλεια της θέσης του προέδρου ή του μέλους του Συμβουλίου 
Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης, διαρκούσης της πενταετούς θητείας τους στην 
ΕΑΙΠ, συνεπάγεται τερματισμό της συμμετοχής τους στην ΕΑΙΠ και 
αντικατάστασή τους για το υπόλοιπο της θητείας τους.  

2. Στην περίπτωση που ένας καθηγητής ή ομότιμος καθηγητής, κατά τη διάρκεια 
της πενταετούς θητείας του στην ΕΑΙΠ, παύσει να κατέχει, όχι ένεκα ποινικού ή 
πειθαρχικού αδικήματος, τη θέση καθηγητή ή ομότιμου καθηγητή, συνεχίζει να 
συμμετέχει στην ΕΑΙΠ μέχρι την ολοκλήρωση της πενταετούς θητείας για την 
οποία ορίστηκε. 

3. Παρέχεται η δυνατότητα επιλογής των μελών της ΕΑΙΠ από καθηγητές ή 
ομότιμους καθηγητές που προέρχονται από διαφορετικά πανεπιστήμια, αλλά 
με έδρα σε τουλάχιστον δύο διαφορετικές χώρες, αντί σε τρεις διαφορετικές 
χώρες, όπως ίσχυε μέχρι τώρα. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι της ΕΑΙΠ 
εισηγήθηκαν όπως επέλθει μικρή λεκτική βελτίωση σε σχέση με τη διατύπωση της 
φράσης “θέση μόνιμου καθηγητή”, ώστε να αντικατασταθεί από τη φράση “θέση στη 
βαθμίδα καθηγητή”.  Με την εν λόγω εισήγηση συμφώνησε η επιτροπή, γι’ αυτό και 
επέφερε την αναγκαία διόρθωση στο κείμενο του νομοσχεδίου.   

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις τροποποιήσεις που επιφέρει το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο, καθώς και με την πιο πάνω λεκτική βελτίωση στο κείμενο 
του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, κατά πλειοψηφία υιοθετεί το σκοπό και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου  και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσε ότι, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσει  
έγκαιρα θέση επί του νομοσχεδίου, θα τοποθετηθεί κατά τη συζήτησή του ενώπιον της 
ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Το ∆ΗΚΟ θα τοποθετηθεί θετικά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2011  

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Νοεμβρίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, καθώς και του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης 
και Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά (ΕΚΤΕΠΝ) Κύπρου. 
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 Ο προϋπολογισμός του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου για το 2011 είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει δαπάνες ύψους €1.273.993 και έσοδα του ίδιου ύψους, 
που προέρχονται αποκλειστικά από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός προβλέπει λειτουργικά 
έξοδα ύψους €1.270.543, τα οποία κατανέμονται σε έξοδα αντιμισθίας των μελών του 
συμβουλίου ύψους €3.588, σε αποδοχές προσωπικού ύψους €572.437 (ποσό ύψους 
€287.184 για το προσωπικό του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου και ποσό 
ύψους €285.253 για το προσωπικό του ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου) και σε διάφορες άλλες 
δαπάνες ύψους €694.518 (ποσό ύψους €550.629 για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο 
Κύπρου και ποσό ύψους €143.889 για το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου).  Οι μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και το αποθεματικό ανέρχονται σε €3.450.   

 Όπως επίσης επισημαίνεται, στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό οι πρόνοιες 
για αποδοχές προσωπικού αφορούν για το Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου μία 
θέση Εκτελεστικού Γραμματέα, πέντε θέσεις Λειτουργού και μία θέση Βοηθού 
Γραμματειακού Λειτουργού, ενώ για το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου μία θέση Προϊσταμένου, 
πέντε θέσεις Λειτουργού και μία θέση Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού.  Η δαπάνη 
για μία θέση Λογιστικού Λειτουργού επιβαρύνει κατά το ίδιο ποσοστό το 
Αντιναρκωτικό Συμβούλιο Κύπρου και το ΕΚΤΕΠΝ Κύπρου.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού οι εκπρόσωποι 
του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ενημέρωσαν την επιτροπή για διάφορα 
ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας του συμβουλίου, ενώ τα μέλη της επιτροπής 
είχαν την ευκαιρία να υποβάλουν σχετικές ερωτήσεις. 

 Αναφερόμενοι στα διάφορα θέματα που τέθηκαν από μέλη της επιτροπής, οι εν 
λόγω εκπρόσωποι του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου δήλωσαν, μεταξύ άλλων, 
ότι  ο  υπό συζήτηση προϋπολογισμός συντάχθηκε στα πλαίσια της δημοσιονομικής 
πολιτικής της κυβέρνησης για οικονομική περισυλλογή, λαμβάνοντας υπόψη τις 
δραστηριότητες του συμβουλίου που ιεραρχούνται ως προτεραιότητα.  Επιπρόσθετα, 
οι ίδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η απόφαση για μείωση του κονδυλίου σε σχέση 
με την οικονομική επιχορήγηση προγραμμάτων λήφθηκε δεδομένου του ύψους της 
σχετικής πραγματικής δαπάνης για το 2009.  Ωστόσο, όπως οι ίδιοι επισήμαναν, 
υπάρχει η δυνατότητα αύξησης της εν λόγω επιχορήγησης, στην περίπτωση που η 
υπό αναφορά πρόνοια κριθεί ανεπαρκής, με τη διάθεση εξοικονομήσεων που 
ενδεχομένως να προκύψουν σε άλλα κονδύλια ή με την παραχώρηση πρόσθετων 
πιστώσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις 
δραστηριότητες του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου, αλλά και του ΕΚΤΕΠΝ 
Κύπρου και αφού μελέτησε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού του, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς, θέλω να αναφέρω ότι το Αντιναρκωτικό 
Συμβούλιο Κύπρου επιτελεί ένα πολύ σοβαρό και ουσιαστικό έργο.  Θέλω να 
αναφερθώ ότι με τη νέα νομοθεσία έχει θεσμοθετηθεί ο πρόεδρος του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου να διορίζεται από τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Είναι γεγονός 
ότι υπάρχει μείωση στα κονδύλια μέσα στα πλαίσια της περισυλλογής.  Θέλουμε όμως 
να αναφέρουμε ότι υπάρχουν και τα προβλήματα τα οποία βεβαίως, λόγω αυτών των 
οικονομικών δεδομένων, δεν μπορούν να επιλυθούν.  Αναφέρομαι σε πρόσληψη 
προσωπικού το οποίο θα μπορούσε να υποβοηθήσει στο έργο του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου. 

 Εν πάση περιπτώσει, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, θέλουμε να σας αναφέρουμε ότι 
θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Η κ. Κυριακίδου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου, αναγνωρίζοντας το σημαντικό του ρόλο, και του ΕΚΤΕΠΝ, παρ’ όλο που 
θα θέλαμε και εμείς να αναφέρουμε ότι δε συμφωνούμε με τη μείωση του 
προϋπολογισμού.  Θεωρούμε ότι ένα σοβαρό πρόβλημα που αφορά τα ναρκωτικά, τα 
οποία έχουν μπει στα σπίτια του καθενός μας, δεν πρέπει να επηρεάζεται από την 
οικονομική περισυλλογή και ιδιαίτερα μας έχει προβληματίσει η μείωση της τάξης του 
€65.000 για τη διαφώτιση και €60.000 για τα ερευνητικά προγράμματα.  Ελπίζουμε ότι 
θα το παρακολουθούμε, ότι αυτό δε θα σημαίνει ότι δε μπορεί να εφαρμοστεί το 
εθνικό σχέδιο δράσης και ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα υποστηρίξουμε αυτό τον 
προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου 
ποσού που δεν υπερβαίνει το €1.273.993 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  
∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 6 θέμα που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 2011 Νόμος 
του 2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 

Ανεπάρκειας του 2011 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 18 Νοεμβρίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας.  

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας (ΣΕΑΑ) προβλέπει για το έτος 2011 δαπάνες ύψους €272.400 και έσοδα 
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ύψους €260.000, που προέρχονται αποκλειστικά από κυβερνητική χορηγία.  Το 
συνολικό όμως διαθέσιμο υπόλοιπο του Ταμείου για το ΣΕΑΑ ανέρχεται σε ποσό 
ύψους €307.108,  καθότι ποσό ύψους €47.108 μεταφέρεται από το προηγούμενο 
έτος.  Το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών αφορά την παροχή βοηθημάτων σε 
ασθενείς με έιτζ, την εκστρατεία διαφώτισης των διάφορων κοινωνικών συνόλων, 
καθώς και την αγορά υπηρεσιών.    

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας επεξήγησαν αναλυτικά στην επιτροπή 
τις πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού και δήλωσαν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

 1. Η Κύπρος, όπως και οι υπόλοιπες χώρες της δυτικής Ευρώπης, παρουσιάζει 
χαμηλó ποσοστó της λοίμωξης HIV, ποσοστό που υπολογίζεται ότι είναι 
μικρότερο από το 0,1% του συνολικού πληθυσμού.  Ειδικότερα, από τα 640 
άτομα στα οποία είχε διαγνωσθεί η ασθένεια μέχρι το τέλος του 2009 στη χώρα 
μας παρακολουθούνται σήμερα από τις αρμόδιες υπηρεσίες τα 210 περίπου. Ο 
πραγματικός αριθμός υπολογίζεται ότι είναι μεγαλύτερος, επειδή πολλά άτομα 
που ενδεχομένως έχουν προσβληθεί από τον ιό αγνοούν τη νέα τους 
κατάσταση λόγω της μακράς ασυμπτωματικής φάσης της λοίμωξης HIV.   

2. Το χαμηλό ποσοστό της λοίμωξης HIV που παρατηρείται σήμερα στην Κύπρο 
με κανένα τρόπο δε δικαιολογεί οποιοδήποτε εφησυχασμό, καθώς υπάρχουν 
παράγοντες που μπορεί ανά πάσα στιγμή να οδηγήσουν σε ανατροπή της 
κατάστασης αυτής.  Οι παράγοντες αυτοί είναι κυρίως η έξαρση της επιδημίας 
που παρατηρείται στον ευρωπαϊκό χώρο, έπειτα από μια περίοδο σχετικής 
σταθεροποίησης, η έξαρση στη χρήση ναρκωτικών και οι μεγάλες διακινήσεις 
πληθυσμού από και προς την Κύπρο, καθώς και μεταξύ των ελεύθερων και 
των κατεχόμενων περιοχών του νησιού.   

3.   Η Κύπρος συμμετέχει σε ευρωπαϊκά προγράμματα για την πρόληψη και την 
αντιμετώπιση της λοίμωξης HIV και της ασθένειας του έιτζ.  

4. Οι στρατηγικοί στόχοι της Ευρώπης στον τομέα αυτό για την περίοδο 2009-
2013 περιλαμβάνουν την πρόληψη της μετάδοσης του ιού και τη μείωση της 
βλάβης από τη χρήση ναρκωτικών ουσιών, την ενίσχυση της επιδημιολογικής 
επιτήρησης και έρευνας, την παροχή φροντίδας και κοινωνικής στήριξης σε 
όλες τις ομάδες του πληθυσμού και την ενίσχυση της υποδομής για την 
εφαρμογή και την υλοποίηση στρατηγικών κατά της επιδημίας μέσα από τη 
συνεργασία κρατικού και ιδιωτικού τομέα. 

5. Το παρόν στρατηγικό σχέδιο για το ΣΕΑΑ βασίζεται στους ακόλουθους άξονες: 

α. Πρόληψη της μετάδοσης του ιού με τη σεξουαλική επαφή. 

β. Πρόληψη της βλάβης από τη χρήση ναρκωτικών. 

γ. Πρόληψη της περιγεννητικής μετάδοσης του ιού. 

δ. Πρόληψη της μετάδοσης του ιού με το αίμα και παράγωγά του.  
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ε. Παροχή φροντίδας στα επηρεαζόμενα άτομα με βάση τα διεθνή 
πρότυπα σε σχέση με τη συμβουλευτική θεραπεία και τις εργαστηριακές 
εξετάσεις. 

στ. Μείωση των ατομικών και κοινωνικών επιπτώσεων της λοίμωξης HIV. 

ζ. Προστασία των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού κατατέθηκε στην 
επιτροπή από τους ίδιους εκπροσώπους συνοπτικό επιδημιολογικό δελτίο για την 
περίοδο 1986-2009, το οποίο περιλαμβάνει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Τα δηλωθέντα περιστατικά από το 1986 μέχρι το τέλος του 2009 ανέρχονται 
στα 640, εκ των οποίων 327 αφορούν Κυπρίους.  Μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου 
είναι 376 άτομα, ενώ τα περισσότερα από τα 264 άτομα που είναι κάτοικοι 
εξωτερικού είναι κυρίως αλλοδαποί. 

2. Από τα 327 περιστατικά Κυπρίων τα 284 αφορούν άντρες και τα υπόλοιπα 43 
γυναίκες.   

3. Το 2009 διαγνώστηκαν 38 νέα οροθετικά περιστατικά εκ των οποίων τα 26 
είναι μόνιμοι κάτοικοι Κύπρου (16 Κύπριοι και 10 αλλοδαποί). 

4. Οι κύριοι τρόποι μετάδοσης του ιού στους άντρες είναι η ομοφυλοφιλική επαφή 
(ποσοστό 48%) και η ετεροφυλική επαφή (ποσοστό 44%).  Ο κύριος τρόπος 
μετάδοσης του ιού στις γυναίκες είναι η ετεροφυλική επαφή (ποσοστό 96%). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού ενημερώθηκε λεπτομερώς για τις 
δραστηριότητες του Ταμείου για το ΣΕΑΑ και αφού μελέτησε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού του, καθώς και το συνοπτικό επιδημιολογικό δελτίο που 
κατατέθηκε, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς θα ψηφίσουμε αυτό τον προϋπολογισμό, αλλά, όταν 
ζήτησα το λόγο ήταν, για να σας πω ότι η 1η του ∆εκέμβρη είναι η παγκόσμια ημέρα 
εναντίον του έιτζ, για το οποίο μιλούμε, εκστρατεία καταπολέμησης, και εμείς ως 
επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων στις 30 του μηνός, ημέρα Τρίτη, που 
συνεδριάζουμε, έχουμε βάλει ας το πούμε “μια συνεδρία πανηγυρική” ως εκδήλωση 
με όλους τους φορείς, για να δούμε πώς πάει το πράγμα περαιτέρω στην  Κύπρο, 
πώς προωθούμε την πρόληψη και την καταπολέμηση αυτής της μάστιγας.  Αυτά 
ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Η κ. Κυριακίδου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Θα ψηφίσουμε και αυτό τον προϋπολογισμό.  Εγώ εδώ θα ήθελα απλώς να 
αναφέρω ότι διακρίνουμε έναν εφησυχασμό, όπως υπάρχει και σε πολλές χώρες της  
Ευρώπης, και στην Κύπρο για το πρόβλημα αυτό και μας έχει αναφερθεί και από το 
Υπουργείο Υγείας ότι τα εξακόσια σαράντα άτομα τα οποία αναφέρονται δεν είναι ο 
αντιπροσωπευτικός πραγματικός αριθμός.  Θα ήθελα να πω ότι αυτό που μας έχει 
προβληματίσει είναι σε αυτό τον προϋπολογισμό η μείωση κατά €20.000 των 
επιδομάτων στήριξης των ίδιων των ασθενών.  Μας έχουν διαβεβαιώσει ότι είναι σε 
θέση, αν χρειαστούν επιπλέον κονδύλια για στήριξη των ασθενών, θα τα πάρουν από 
άλλα κονδύλια του Υπουργείου Υγείας.  Είναι θέματα τα οποία εμείς δε θέλουμε να 
βλέπουμε με την οικονομική κρίση που περνούμε, να επηρεάζονται δηλαδή ευάλωτες 
ομάδες συνανθρώπων μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Απλώς, θέλω να αναφερθώ ότι τουλάχιστο όσον 
αφορά τα δεδομένα τα οποία αναφέρονται στην κυπριακή πραγματικότητα σχετικά με 
τους οροθετικούς στην Κύπρο φαίνεται ότι είναι πολύ χαμηλό το ποσοστό, παρά το 
γεγονός ότι μπορεί να μην ανταποκρίνονται οι αριθμοί οι οποίοι αναφέρονται. 

 Ένα πρόβλημα όμως, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, το οποίο πρέπει να 
παρακολουθηθεί, τουλάχιστον έτσι με μεγάλη προσοχή, είναι το θέμα των δημόσιων 
βοηθημάτων τα οποία πρέπει να λαμβάνουν οι οροθετικοί, οι οποίοι διαφαίνεται 
τουλάχιστον από την πορεία των πραγματικοτήτων ότι έχουν σοβαρά προβλήματα.  
Γι’ αυτό απλώς κρούω τον κώδωνα ότι αυτοί οι άνθρωποι έχουν τα σοβαρότατα 
προβλήματα, ακόμα και του αποκλεισμού από την κοινωνία, και πρέπει τουλάχιστο να 
αντιμετωπίζονται με τρόπο πιο σωστό, ούτως ώστε τα δημόσια βοηθήματα τα οποία 
τουλάχιστο δικαιούνται κάτω από τη νομοθεσία να τους προσδίδονται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής 
Ανεπάρκειας ποσού ύψους €272.400 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  
∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του έτους 2011 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος 
Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010». Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Νοεμβρίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα και της Κυπριακής Ένωσης 
Φαρμακευτικών Εταιρειών Έρευνας και Ανάπτυξης.  Το Συμβούλιο Φαρμάκων, ο 
Παγκύπριος Φαρμακευτικός Σύλλογος, ο Σύνδεσμος Φαρμακευτικών Εταιρειών 
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Κύπρου, ο Σύνδεσμος Φαρμακευτικών Χημικών Βιομηχανιών και ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Παρασκευαστών Φαρμάκων, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φαρμάκων 
Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) Νόμου, ώστε να 
εισαχθούν σ’ αυτόν διατάξεις που να διευκολύνουν την εφαρμογή του κοινοτικού 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1234/2008 της Επιτροπής της 24ης Νοεμβρίου 2008 σχετικά με 
την εξέταση των τροποποιήσεων όσον αφορά τους όρους των αδειών κυκλοφορίας 
φαρμάκων για ανθρώπινη χρήση και κτηνιατρικών φαρμάκων.  Σκοπείται επίσης η 
εισαγωγή στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία διατάξεων με τις οποίες να 
παρέχεται η δυνατότητα στο Συμβούλιο Φαρμάκων να καθορίζει ετήσια διοικητικά τέλη 
για τήρηση φακέλου για φαρμακευτικά προϊόντα των οποίων οι σχετικές άδειες 
κυκλοφορίας ισχύουν επ’ αόριστον, καθώς και τέλη για αξιολόγηση των ενημερωτικών 
περιοδικών εκθέσεων που υποβάλλονται, στα πλαίσια της φαρμακοεπαγρύπνησης, 
από τους κατόχους αδειών κυκλοφορίας κάθε τριετία.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο 
των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας, η θέσπιση του κοινοτικού 
Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1234/2008 κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς απλοποίησης των 
διαδικασιών τροποποίησης των αδειών κυκλοφορίας που έχουν εκδοθεί σύμφωνα με 
τις διατάξεις που διέπουν την αμοιβαία αναγνώριση και την αποκεντρωμένη 
διαδικασία των φαρμακευτικών προϊόντων, καθώς και για σκοπούς μείωσης του 
σχετικού με τις εν λόγω διαδικασίες διοικητικού φόρτου τόσο των κατόχων αδειών 
κυκλοφορίας όσο και των αρμόδιων αρχών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
αναφορικά με την παροχή στο Συμβούλιο Φαρμάκων της δυνατότητας καθορισμού 
νέων τελών εντάσσονται στα πλαίσια της υλοποίησης της απόφασης του Συμβουλίου 
Φαρμάκων για ευρύτερη αναθεώρηση των υφιστάμενων τελών, με απώτερο στόχο 
την αύξηση των εσόδων του κράτους. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Ο Κυπριακός Σύνδεσμος Παρασκευαστών Φαρμάκων, παρ’ όλο που δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής, με γραπτή επιστολή που απέστειλε σ’ 
αυτή, διατύπωσε τη συμφωνία του με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την αντικατάσταση της φράσης 
«Κανονισμός (ΕΚ) 1084/2003».  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 29Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 6.  

 Τροποποίηση του άρθρου 29Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης 
(Έλεγχος Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 
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 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Αντρέας Φακοντής Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 18 Νοεμβρίου 
2010.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ και 
του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου.  Οι εκπρόσωποι της Κυπριακής Ένωσης 
Πλοιοκτητών και της ΣΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία 
της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμου, ώστε να καταστεί συμβατός με το άρθρο 11(4) του Κανονισμού 
(ΕΚ) αριθ. 883/2004 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 29ης 
Απριλίου 2004 για το συντονισμό των συστημάτων κοινωνικής ασφάλειας, όπως 
αυτός έχει πρόσφατα τροποποιηθεί από τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 988/2009. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η προσθήκη στο βασικό νόμο 
σχετικής διάταξης που προβλέπει ότι η απασχόληση προσώπου, το οποίο εμπίπτει 
εντός του πεδίου εφαρμογής του προαναφερόμενου ευρωπαϊκού κανονισμού, σε 
πλοίο υπό τη σημαία της ∆ημοκρατίας συνιστά ασφαλιστέα απασχόληση στη 
∆ημοκρατία, εκτός εάν το εν λόγω πρόσωπο: 

1. απασχολείται σε πλοίο υπό τη σημαία της ∆ημοκρατίας για περίοδο η οποία 
δεν υπερβαίνει τους έξι μήνες, 

2. δεν έχει τη συνήθη διαμονή του στην Κύπρο, 

3. είναι ασφαλισμένο σε άλλη χώρα. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με βάση την υφιστάμενη 
νομοθεσία περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι κοινοτικοί ναυτικοί που απασχολούνται 
σε κυπριακά πλοία δικαιούνται να ασφαλίζονται στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
μόνο αν έχουν τη συνήθη διαμονή τους στην Κύπρο. 

 Ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι στις 30 Σεπτεμβρίου 2010 η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή εξέδωσε αιτιολογημένη γνώμη κατά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στην 
οποία αναφέρεται ότι η ασφάλιση των κοινοτικών ναυτικών που εργάζονται σε 
κυπριακά πλοία στο σύστημα κοινωνικών ασφαλίσεων της Κύπρου υπό την 
προϋπόθεση διαμονής τους στην Κύπρο αποτελεί διάκριση και αντιβαίνει στον 
προαναφερόμενο ευρωπαϊκό κανονισμό, που προβλέπει ότι το πρόσωπο που ασκεί 
επαγγελματική δραστηριότητα σε πλοίο υπό σημαία ενός κράτους μέλους υπόκειται 
στη νομοθεσία του κράτους τη σημαία του οποίου φέρει. Συναφώς, επισημάνθηκε ότι 
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η Κυπριακή ∆ημοκρατία οφείλει εντός δύο μηνών από την έκδοση της αιτιολογημένης 
γνώμης, δηλαδή μέχρι τις 30 Νοεμβρίου 2010, να προχωρήσει στην τροποποίηση της 
εθνικής της νομοθεσίας, προκειμένου αυτή να συνάδει με την κοινοτική νομοθεσία.  
Ως εκ τούτου, ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων απηύθυνε 
έκκληση προς την επιτροπή για άμεση προώθηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια 
του σώματος για ψήφιση.   

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, καθώς και 
του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ με 
σχετική επιστολή προς την επιτροπή, ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2010, επίσης 
εξέφρασε τη συμφωνία της με την προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται την ψήφισή 
του σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως 
«Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Κανόνες Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010». Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Kτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Κανόνες 

Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής  

 Γιαννάκης Γαβριήλ  Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 18 
Νοεμβρίου 2010.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών 
και του Συμβουλίου Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Εισαγωγέων και ∆ιανομέων 
Κτηνιατρικών Φαρμάκων (ΚΕΒΕ) και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και 
“Αγροτική”.  Ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός Σύλλογος και η αγροτική οργάνωση 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 104 του περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, 
Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) Νόμου, είναι η εναρμόνιση 
του εθνικού δικαίου με το ευρωπαϊκό νομοθετικό πλαίσιο και συγκεκριμένα με την 
Οδηγία 91/412/ΕΟΚ της Επιτροπής, της 23ης Ιουλίου 1991, σχετικά με τον καθορισμό 
των αρχών και των κατευθυντήριων γραμμών που αφορούν τους κανόνες καλής 
παρασκευής φαρμάκων που προορίζονται για κτηνιατρική χρήση. 

 Ειδικότερα, στους υπό εξέταση κανονισμούς περιλαμβάνονται ρυθμίσεις 
αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τη λεκτική και νομοτεχνική διόρθωση ορισμένων παραλείψεων που 
επισημάνθηκαν στους υφιστάμενους κανονισμούς.   

2. Την προσθήκη των όρων “ειδικευμένο πρόσωπο” και “παρασκευαστής”, καθώς 
και της ερμηνείας τους, ώστε αυτοί να ερμηνεύονται σύμφωνα με τις διατάξεις 
των άρθρων 65 και 61 του νόμου αντίστοιχα. 

3. Την κατάργηση του παραρτήματος των υφιστάμενων κανονισμών και την 
αντικατάσταση των τεχνικών οδηγιών που περιλαμβάνονται σε αυτό με τις 
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κατευθυντήριες γραμμές για την καλή παρασκευαστική πρακτική των 
φαρμακευτικών προϊόντων όπως αυτές εκδίδονται από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η 
εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών ανέφερε ότι η εισήγηση για 
κατάργηση του παραρτήματος των υφιστάμενων κανονισμών και αντικατάσταση των 
προνοιών του με τις σχετικές κατευθυντήριες γραμμές που εκδίδονται από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή γίνεται για λόγους ευελιξίας της εφαρμογής των κανονισμών 
στις εκάστοτε τροποποιήσεις των πιο πάνω κατευθυντήριων γραμμών.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
συμπληρωματικά με τα πιο πάνω, σημείωσε ότι οι εν λόγω κατευθυντήριες γραμμές 
που εκδίδονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι άμεσα δεσμευτικές για τα κράτη 
μέλη και συνεπώς η υπό αναφορά τροποποίηση απαιτείται για σκοπούς απλοποίησης 
της διαδικασίας υιοθέτησής τους.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό 
εξέταση κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των 
κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής του Κεφαλαίου ΙV του Κανονισμού (ΕΚ) 1008/2008) Κανονισμοί 
του 2010». Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός Μέτρων Εφαρμογής 

του Κεφαλαίου IV του Κανονισμού (ΕΚ) 1008/2008) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 
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 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Μαρτίου, 
στις 9 και 16 Νοεμβρίου 2010. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, 
της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, του Συνδέσμου 
Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου (ACTA) και της Eurocypria.  Η Cyprus Airways, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
259 και 8 του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη 
Βουλή, είναι η θεσμοθέτηση δευτερογενούς νομοθεσίας για τον καθορισμό μέτρων 
εφαρμογής του Κεφαλαίου IV του Ευρωπαϊκού Κανονισμού (ΕΚ) 1008/2008. 

 Ειδικότερα, οι προτεινόμενοι κανονισμοί καθορίζουν το Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας ως αρμόδιο φορέα για την εφαρμογή του Κεφαλαίου IV του εν λόγω 
ευρωπαϊκού κανονισμού και προβλέπουν διοικητικές κυρώσεις σε περίπτωση που 
διαπιστωθεί παράβαση του εν λόγω κεφαλαίου του ευρωπαϊκού κανονισμού από τους 
φορείς που απαιτείται να το εφαρμόζουν. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και 
τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, το Κεφάλαιο IV του ευρωπαϊκού 
κανονισμού προβλέπει τα ακόλουθα: 

1. Το δικαίωμα των αερομεταφορέων να καθορίζουν ελεύθερα τα αεροπορικά 
ναύλα και τα κόμιστρα για τις ενδοκοινοτικές αεροπορικές γραμμές. 

2. Την ελευθερία τιμολόγησης. 

3. Τη διάθεση των αεροπορικών ναύλων και των κομίστρων στο ευρύ κοινό χωρίς 
διακρίσεις. 

4. Την υποχρέωση των κοινοτικών αερομεταφορέων, κατά την έναρξη 
οποιασδήποτε διαδικασίας κράτησης θέσεων, να παρέχουν πλήρη 
πληροφόρηση στους επιβάτες, χωρίς ασάφειες, αναφορικά με το συνολικό 
αεροπορικό ναύλο ή κόμιστρο. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών από την επιτροπή, η τελευταία 
εισηγήθηκε σχετική τροποποίησή τους, ώστε να ενσωματωθεί σε αυτούς πρόνοια που 
να προβλέπει ότι, σε περίπτωση που ο αρμόδιος φορέας, κατά τη διερεύνηση 
παραπόνου, διαπιστώσει παράβαση των διατάξεων του Κεφαλαίου IV του 
ευρωπαϊκού κανονισμού, έχει εξουσία να προβαίνει σε συγκεκριμένες ενέργειες, τις 
οποίες καθόρισε αναλυτικά.  Στο σημείο αυτό η επιτροπή κάλεσε το αρμόδιο 
υπουργείο όπως, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, προχωρήσει σε υλοποίηση της πιο πάνω εισήγησης διαμορφώνοντας 
ανάλογα το κείμενο των κανονισμών.  Με την εισήγηση της επιτροπής συμφώνησαν 
όλοι οι παρευρισκόμενοι. 
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Το αρμόδιο υπουργείο, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, ακολουθώντας τις υποδείξεις της επιτροπής, διαμόρφωσε το 
κείμενο των προτεινόμενων κανονισμών σύμφωνα με τα πιο πάνω και κατέθεσε νέο 
αναθεωρημένο κείμενο ενώπιόν της για περαιτέρω συζήτηση.  Το αναθεωρημένο 
κείμενο προβλέπει ότι, σε περίπτωση που ο αρμόδιος φορέας, κατά τη διερεύνηση 
παραπόνου, διαπιστώσει παράβαση των διατάξεων του Κεφαλαίου IV του 
ευρωπαϊκού κανονισμού, έχει εξουσία: 

1. να διατάσσει τον παραβάτη ή οποιοδήποτε πρόσωπο το οποίο, κατά την κρίση 
του, ενέχεται ή ευθύνεται για την παράβαση αυτή, έστω και αν δεν 
αποδεικνύεται πραγματική ζημιά ή βλάβη, δόλος ή αμέλεια, όπως εντός 
σαράντα οκτώ (48) ωρών τερματίσει την παράβαση και αποφύγει επανάληψή 
της στο μέλλον, ή/και 

2. να επιβάλλει στον παραβάτη τις διοικητικές κυρώσεις που προβλέπονται σε 
συγκεκριμένα άρθρα του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, ή/και 

3. να απαιτεί από τον παραβάτη τη δημοσίευση, μέσα σε τακτή προθεσμία, 
επανορθωτικής δήλωσης με τη μορφή και τον τρόπο που κρίνει, υπό τις 
περιστάσεις, κατάλληλα, ή/και 

4. να δημοσιεύει ή να απαιτεί από τον παραβάτη τη δημοσίευση απόφασής του 
στο σύνολο ή εν μέρει με τη μορφή και τον τρόπο που κρίνει κατάλληλα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού μελέτησε εκ νέου 
το διαμορφωμένο κείμενο, υιοθέτησε τις πρόνοιές του, όπως αυτές διατυπώθηκαν πιο 
πάνω, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι κανονισμοί αυτοί είναι καθαρά 
εναρμονιστικοί, αλλά αφορούν τη ζωή όλων μας, γιατί ασχολούνται με τις μεταφορές 
και επιφέρουν κάποιες καινοτομίες, ιδιαίτερα εκεί που καθορίζονται τα ναύλα, που 
αλλάσσουν τα ναύλα, ο τρόπος διάθεσής τους, η τιμολόγησή τους.  Και με τους 
κανονισμούς αυτούς μπαίνει μια ευταξία, διότι πάρα πολλές φορές, επειδή για τα 
εισιτήρια και τις θέσεις σήμερα γίνεται η κράτηση και η πληρωμή τους μέσω του 
διαδικτύου, διάφοροι αερομεταφορείς ενδεχομένως με διάφορες αλχημείες 
ταλαιπωρούν τον κόσμο.  Εδώ μπαίνει διοικητικό όργανο, που είναι η Πολιτική 
Αεροπορία, να επιβάλλει διοικητικές κυρώσεις και να γίνονται ανακοινώσεις 
διορθωτικές από τους ίδιους τους αερομεταφορείς και μάλιστα, ενώ ήταν ανοιχτό 
στους κανονισμούς, η επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, με τη βοήθεια όλων των 
πλευρών, καθόρισε και συγκεκριμένο χρόνο, σαράντα οκτώ ωρών, αυτοί που κάνουν 
τις παραβιάσεις να τους εισπράττουν το πρόστιμό τους εντός του χρόνου αυτού και να 
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γίνονται και οι κατάλληλες ανακοινώσεις, για να προστατεύεται το ευρύ κοινό στις 
αερομεταφορές.  Όλοι να είναι συνεπείς, όταν προσφέρουν θέσεις και ποσά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.  Έχει κυκλοφορήσει ένα προσχέδιο 
ψηφίσματος για τις κλιματικές αλλαγές. 

 Θα παρακαλούσα το γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα και ακολούθως να 
περάσουμε στην έγκριση του ψηφίσματος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Το κρατάμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το κρατάτε.  Άρα, δε χρειάζεται να διαβαστεί. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:   

 ∆ε χρειάζεται να διαβαστεί, εφόσον το έχουμε. 

(Το σχετικό ψήφισμα) 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

 Ενόψει της 16ης ∆ιάσκεψης των Συμβαλλόμενων Μερών για τη Σύμβαση των 
Ηνωμένων Εθνών για τις Κλιματικές Μεταβολές και της 6ης ∆ιάσκεψης των 
Συμβαλλόμενων Μερών για το Πρωτόκολλο του Κιότο, στο Κανκούν του Μεξικού, που 
θα πραγματοποιηθούν από 29 Νοεμβρίου μέχρι 10 ∆εκεμβρίου 2010, 

 Υπενθυμίζοντας τα ομόφωνα σχετικά ψήφισματά της, της 18ης Φεβρουαρίου 
2010, της 5ης Νοεμβρίου 2009 και της 11ης ∆εκεμβρίου 2008,  

 Χαιρετίζοντας την αυξανόμενη σημασία που προσδίδεται διεθνώς στις 
καταστροφικές για τον πλανήτη επιπτώσεις των κλιματικών αλλαγών, 

 Εκφράζοντας την έντονη ανησυχία της για το γεγονός ότι ο εν εξελίξει διάλογος 
για αντιμετώπιση των κλιματικών αλλαγών προχωρεί με ιδιαίτερα αργούς ρυθμούς,  

 Λαμβάνοντας υπόψη την πολιτική συμφωνία που επετεύχθη στην Κοπεγχάγη 
(Σύμφωνο της Κοπεγχάγης) και η οποία αποτελεί ένα ακόμη βήμα στην προσπάθεια 
αναχαίτισης της υπερθέρμανσης του πλανήτη, αλλά, παρ’ όλα αυτά, δεν 
ανταποκρίνεται στις προσδοκίες και τους στόχους της διεθνούς κοινότητας,  
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 Υπογραμμίζοντας εκ νέου την ανάγκη επίδειξης πολιτικής βούλησης, ως κύριο 
ζητούμενο στις εν εξελίξει διαπραγματεύσεις, σε σχέση με τη Σύμβαση Πλαίσιο των 
Ηνωμένων Εθνών για τις Κλιματικές Αλλαγές (UNFCCC), με στόχο την επίτευξη 
δεσμευτικής συμφωνίας από το σύνολο των μελών της σύμβασης κατά την επικείμενη 
σύνοδό τους στο Μεξικό,  

 Σημειώνοντας τη δέσμευση των αρχηγών κρατών και κυβερνήσεων κατά τη 
∆ιάσκεψη Κορυφής του ΟΗΕ για τις Κλιματικές Μεταβολές στη Νέα Υόρκη, στις 22 
Σεπτεμβρίου 2009, όπως και τα Συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, στις 29 
και 30 Οκτωβρίου 2009 και στις 28 και 29 Οκτωβρίου 2010, προς επίτευξη μιας 
διεθνούς συμφωνίας σε αντικατάσταση του Πρωτοκόλλου του Κιότο, 

 Υπογραμμίζοντας ότι οι κλιματικές αλλαγές επηρεάζουν χωρίς διακρίσεις όλες 
τις χώρες και τους λαούς τους, εντείνοντας ζητήματα που αφορούν στην κοινωνική 
δικαιοσύνη, την ισότητα και τα ανθρώπινα δικαιώματα και θέτοντας σε κίνδυνο την 
επίτευξη των Στόχων Ανάπτυξης της Χιλιετίας, 

 Εκφράζοντας και πάλι την έντονη ανησυχία της για τα ακραία καιρικά 
φαινόμενα που παρατηρούνται παγκοσμίως, ως αποτέλεσμα ανθρώπινων 
δραστηριοτήτων, των οποίων οι συνέπειες εξακολουθούν να είναι ιδιαίτερα ορατές και 
στην ανατολική Μεσόγειο, 

 Λαμβάνοντας υπόψη τις επιστημονικές προγνώσεις αναφορικά με την κλιματική 
αλλαγή στην Κύπρο στα επόμενα χρόνια και τις πολυδιάστατες αρνητικές επιπτώσεις 
που μπορεί αυτή να επιφέρει, 

 Υπογραμμίζοντας την προσήλωση της Κύπρου στις προσπάθειες διάσωσης 
του περιβάλλοντος γενικότερα και ειδικότερα στις δεσμεύσεις που ανέλαβε η 
Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση της παγκόσμιας αυτής πρόκλησης, 

Ομόφωνα ψηφίζει τα ακόλουθα: 

1. Τονίζει τη σημασία επίτευξης συμφωνίας στο Μεξικό που να αποτελεί σοβαρή 
βελτίωση του Συμφώνου της Κοπεγχάγης και στη βάση της οποίας τα συμβαλλόμενα 
μέρη να αναλαμβάνουν δεσμευτικές υποχρεώσεις για μείωση των ρύπων και 
προσαρμογή στα αποτελέσματα της κλιματικής αλλαγής. 

2. Εκφράζει την πεποίθηση ότι όλα τα συμβαλλόμενα μέρη θα συνεργαστούν 
άοκνα, ώστε η αμοιβαία αποδεκτή συμφωνία που θα επιτευχθεί στο Μεξικό να 
περιλαμβάνει υποχρεώσεις και να λαμβάνει υπόψη ιδιαιτερότητες τόσο των 
ανεπτυγμένων όσο και των αναπτυσσόμενων χωρών, στα πλαίσια της 
καταπολέμησης των κλιματικών αλλαγών και της αντιμετώπισης των επιπτώσεών 
τους. 

3. Τονίζει την ανάγκη υλοποίησης της απόφασης της Συνόδου της Κοπεγχάγης, 
με την οποία καθορίζεται η υποχρέωση που έχουν αναλάβει οι αναπτυγμένες χώρες 
για οικονομική στήριξη των αναπτυσσόμενων χωρών, ως μέτρο που θα τις βοηθήσει 
να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις που έχουν αναλάβει για μείωση των ρύπων. 
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4. Αναγνωρίζει τη σημασία της αποτελεσματικής αντιμετώπισης των κλιματικών 
αλλαγών ως αναγκαίας προϋπόθεσης για την προώθηση της αειφόρου ανάπτυξης και 
την υλοποίηση των Στόχων Ανάπτυξης της Χιλιετίας. 

5. Υπογραμμίζει εκ νέου την ανάγκη επίδειξης της αναγκαίας πολιτικής βούλησης, 
συναίνεσης και αλληλεγγύης, ώστε να καταστεί εφικτή η επίτευξη μιας συμφωνίας 
δεσμευτικής για όλα τα συμβαλλόμενα μέρη προς την κατεύθυνση ανάληψης 
συγκεκριμένων και μετρήσιμων τιμών μείωσης των εκπομπών αερίων, καθώς και τη 
σύσταση ενός παγκόσμιου συστήματος διαχείρισης των ρύπων. 

6. Καλεί για την περαιτέρω εμπλοκή του βιομηχανικού και εμπορικού τομέα, την 
ενεργοποίηση του εκπαιδευτικού συστήματος σε όλες τις βαθμίδες, καθώς και την 
αυξημένη συνέργεια δημόσιων και ιδιωτικών φορέων στην προώθηση της πράσινης  
ανάπτυξης. 

7. Καλεί την κυπριακή κυβέρνηση να προωθήσει τις διαδικασίες για ένταξη της 
Κύπρου στο Παράρτημα 1 της Σύμβασης για τις Κλιματικές Αλλαγές. 

8. Επισημαίνει ότι η συμφωνία που θα προκύψει στο Μεξικό πρέπει να αποτελεί 
έκφραση παγκόσμιας πολιτικής και οικονομικής συναίνεσης, βασισμένη στην αρχή της 
κοινής αλλά διαφοροποιημένης ευθύνης των συμβαλλόμενων μερών, καθώς και στις 
αρχές της υπευθυνότητας και της διαφάνειας εθελοντικών εθνικών σχεδίων δράσης.  

9. Επαναλαμβάνει τη θέση ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση μπορεί και πρέπει να 
διαδραματίσει πρωτοποριακό και πρωταγωνιστικό ρόλο κατά τη ∆ιάσκεψη στο 
Μεξικό.  

10. Απευθύνει έκκληση για εντατικοποίηση των προσπαθειών στο επίπεδο των 
κοινοβουλίων των κρατών μελών του ΟΗΕ, ώστε να καταστεί δυνατή η επίτευξη μιας 
ουσιαστικής και δεσμευτικής συμφωνίας στο Μεξικό για την αντιμετώπιση των 
κλιματικών αλλαγών, η οποία να σηματοδοτεί την έναρξη μιας ασφαλέστερης, 
υγιέστερης και πιο ευημερούσας πορείας προς όφελος όλων.   

11. Τονίζει την ανάγκη προώθησης όλων εκείνων των μέτρων που θα αυξήσουν τη 
συνεισφορά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη μείωση των εκπομπών αερίων ρύπων 
στην ατμόσφαιρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση του ψηφίσματος που έχετε όλοι ενώπιόν σας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Ομόφωνα η Βουλή των Αντιπροσώπων ψηφίζει το συγκεκριμένο 
ψήφισμα για τις κλιματικές αλλαγές.   
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 Μπαίνουμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Συνθήκης της 
Λισσαβώνας για την τροποποίηση 
της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και της Συνθήκης περί 
ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.206-2010). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων 

 

2. Ο περί των Ουσιών που 
Καταστρέφουν τη Στιβάδα του 
Όζοντος Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.207-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος 

 

3. Ο περί Θεραπείας και Μεταχείρισης 
Ουσιοεξαρτώμενων και Χρηστών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.208-2010). 

Υγείας  Νομικών 

4. Οι περί των Ουσιών που 
Καταστρέφουν τη Στιβάδα του 
Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με 
Ελεγχόμενες Ουσίες, Προϊόντα και 
Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.138-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

 Περιβάλλοντος  

5. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.139-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

6. Οι περί των Ουσιών που 
Καταστρέφουν τη Στιβάδα του 
Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.140-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Περιβάλλοντος  

7. Έγγραφο του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 

Οικονομικών και 
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  Βιομηχανίας (αρ. 2/2010) που αφορά 
την παράταση υπηρεσιών έκτακτων 
υπαλλήλων, σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
στην Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 1010.016). 

και Περιβάλλοντος  Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

 1. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή 
Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.067-2010). 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου,  
βουλευτή  εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων  

 

2. Ο περί ∆ιεθνών Εμπιστευμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.068-2010). 

Μαρία Κυριακού, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας, 
Λευτέρη 
Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, 
Νικόλα 
Παπαδόπουλο, 
βουλευτή  εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας και 
Άγγελο Βότση, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λεμεσού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.388, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία ταυτοποίησης του κυπριακού 
μελιού και πότε προγραμματίζεται να ολοκληρωθεί.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.389, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πάγιο αίτημα των μελισσοκόμων είναι η ανάπτυξη της 
καλλιέργειας δασικών ή γεωργικών μελισσοκομικών ειδών.  Το Τμήμα ∆ασών και το 
Τμήμα Γεωργίας οφείλουν να δώσουν ιδιαίτερη έμφαση σε αυτό το θέμα, γιατί 
αποτελεί τον ακρογωνιαίο λίθο της ανάπτυξης της κυπριακής μελισσοκομίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν ειδικά προγράμματα ανάπτυξης δασικών ή γεωργικών 
μελισσοκομικών ειδών και πόσα εκτάρια γης έχουν φυτευτεί τα τελευταία χρόνια με 
τέτοια δέντρα, θάμνους ή φυτά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.390, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, κατά την άποψη πολλών μελισσοκόμων, το 
πρόβλημα του υπερπληθυσμού της σφήκας στην Κύπρο αποτελεί το μεγαλύτερο 
κίνδυνο για την επιβίωση της κυπριακής μελισσοκομίας.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων  για τα μέτρα που λαμβάνει η κυβέρνηση για την αντιμετώπιση του 
υπερπληθυσμού της σφήκας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.391, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Με απάντηση σε παλαιότερη ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.421 σχετικά 
με την κατασκευή γηπέδου γκολφ στην περιοχή Τερσεφάνου στη Λάρνακα 
πληροφορήθηκα ότι για τη χορήγηση της πολεοδομικής άδειας και αναφορικά με τον 
επηρεασμό αρχαιοτήτων από την κατασκευή του γηπέδου γκολφ λήφθηκαν υπόψη οι 
απόψεις του Τμήματος Αρχαιοτήτων.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τον Όρο με αρ. 544, και συγκεκριμένα το Παράρτημα με αρ. 10, και τις δύο επιστολές 
του Τμήματος Αρχαιοτήτων, με ημερομηνίες 19/11/2009 και 9/2/2010, του 
Παραρτήματος 10, που αφορούν το συγκεκριμένο θέμα και αναφέρονται στη σχετική 
απάντηση του υπουργού προς τη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.392, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

Σημείωση:  Η ερώτηση του βουλευτή είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.393, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προμηθεύσει την ομάδα εθελοντών της 
Πολιτικής Άμυνας Ορεινής Λάρνακας (Κοινότητα Ορά) με διπλοκάμπινο αυτοκίνητο το 
οποίο θα μεταφέρει εξοπλισμό κατάσβεσης πυρκαγιών και, αν ναι, πότε προτίθεται να 
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το κάνει.  Η ομάδα εθελοντών, που με ζήλο έχει οργανωθεί και εκπαιδευτεί, φέρνει 
θετικά αποτελέσματα στην κατάσβεση πυρκαγιών, με τη χρήση όμως ιδιωτικών 
οχημάτων για το σκοπό αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.394, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει για την αξιοποίηση του χώρου του 
∆ιανέλλειου Γυμνασίου στη Λάρνακα και αν είναι στους στόχους και τους 
προγραμματισμούς του η δημιουργία νέου γυμνασίου στον υφιστάμενο χώρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.395, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Πέραν των πολιτικών προσφύγων, ποιες άλλες κατηγορίες αλλοδαπών 
δικαιούνται να παραμένουν μόνιμα στην Κύπρο; 

2. Ποιος έχει το δικαίωμα να εγκρίνει την παραμονή τους στη χώρα μας και με 
ποια κριτήρια εγκρίνεται; 

3. Πόσοι έχουν εγκριθεί μέχρι σήμερα για παραμονή από τους διαμένοντες, για 
συμπληρωματική προστασία και ανθρωπιστικούς λόγους, αλλοδαπούς και 
ποια είναι τα δικαιώματά τους; 

4. Ποιος είναι ο συνολικός αριθμός των νομικά διαμενόντων στην Κύπρο 
αλλοδαπών κατά κατηγορία; 

5. Ποιο είναι το συνολικό ποσό με το οποίο επιβαρύνθηκε ο προϋπολογισμός του 
κράτους τα τελευταία δέκα χρόνια;  Παρακαλώ όπως δοθεί αναλυτικός 
κατάλογος κατά χρονολογία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.396, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Προτίθεται να προχωρήσει στην ίδρυση δεύτερου νηπιαγωγείου στην 
εκπαιδευτική περιφέρεια ∆ροσιάς; 

2. Ποια μέτρα λαμβάνει για την επίλυση των προβλημάτων που αντιμετωπίζει το 
δημόσιο νηπιαγωγείο ∆ροσιάς Λάρνακας σχετικά με την επέκταση του 
υπαίθριου χώρου του νηπιαγωγείου (απαλλοτρίωση γειτονικού οικοπέδου) και 
την οδική ασφάλεια των παιδιών (διάβαση πεζών, φώτα τροχαίας, ρύθμιση της 
κυκλοφορίας κτλ.);» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.397, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι η θητεία του διοικητικού συμβουλίου της Εθνικής 
Επιτροπής Βιοηθικής έχει λήξει από τον περασμένο Ιούλιο και μέχρι στιγμής δεν έχει 
διοριστεί νέο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί και αποσταλεί πρόταση για το νέο διοικητικό 
συμβούλιο προς το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση και αν υπάρχει πρόθεση να 
υπάρξει εκπρόσωπος από μη κυβερνητική οργάνωση στο διοικητικό συμβούλιο της 
Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε υπολογίζεται τελικά να διοριστεί το 
νέο διοικητικό συμβούλιο της Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.398, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα οργανώθηκε το 3ο ∆ιεθνές Συνέδριο 
Φυσικής Αγωγής. Σύμφωνα με ενημέρωση που είχα από το Σύνδεσμο Γυμναστών 
Κύπρου, κάποιες από τις βασικές συστάσεις της Λευκής Βίβλου για το ρόλο του 
αθλητισμού στην παιδεία είναι οι εξής: 

1. Αύξηση των ωρών φυσικής αγωγής (τουλάχιστον τρεις) στο ωρολόγιο 
πρόγραμμα σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης (άρθρο 10). 

2. ∆ιδασκαλία του μαθήματος φυσικής αγωγής από επιστήμονες πτυχιούχους 
φυσικής αγωγής σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης (άρθρο 24). 

3. Βελτίωση της αντίληψης για την αξία της άσκησης και φυσικής αγωγής στην 
κοινωνία και το σχολείο (άρθρο 21). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα συγκεκριμένα μέτρα που προτίθεται να εφαρμόσει, ώστε να 
υλοποιηθούν οι πιο πάνω συστάσεις της Λευκής Βίβλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.399, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στις αρχές Σεπτεμβρίου 2010, στη μαρίνα της 
Λάρνακας, η διαβάθρα με αριθμό Ε6 επί της αποβάθρας πλαγιοδέτησης μεγάλων 
σκαφών E-F υποχώρησε, με αποτέλεσμα να προκληθούν ελαφρές ζημιές σε σκάφος.  
Αμέσως μετά υποχώρησε και το παράλληλο σκέλος έναντι της διαβάθρας. 

 Ως συνέπεια της περιθωριοποίησης και παραγνώρισης εξειδικευμένων 
λειτουργών του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, καθώς και της απάθειας και της 
λήψης λανθασμένων αποφάσεων από πλευράς διοικητικού συμβουλίου, έχει 
προκληθεί χαοτική κατάσταση στη μαρίνα της Λάρνακας.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 
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1. αν έχουν αποδοθεί ευθύνες στα μέλη του διοικητικού συμβουλίου του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για τις λανθασμένες αποφάσεις που 
ελήφθησαν για τα θέματα της μαρίνας της Λάρνακας, 

2. για τους συγκεκριμένους λόγους περιθωριοποίησης/φίμωσης των ειδικών σε 
θέματα διεύθυνσης μαρίνων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.400, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από το βιβλίο-καταγγελία του Συνδέσμου Καρκινοπαθών 
ΕΛ.Α.ΖΩ ότι έγινε εισήγηση για ταυτόχρονη δημιουργία ακτινοθεραπευτικών 
τμημάτων στα νοσοκομεία Λευκωσίας και Λεμεσού, κάτι που θα απέφερε 
εξοικονόμηση πολλών εκατομμυρίων και ταυτόχρονα πληρέστερη εξυπηρέτηση των 
καρκινοπαθών, όπως εξάλλου αναφέρεται και στο κείμενο της Στρατηγικής 
Αντιμετώπισης του Καρκίνου στην Κύπρο, που εγκρίθηκε από τη Βουλή και το 
Υπουργικό Συμβούλιο και εκδόθηκε από το Υπουργείο Υγείας το Νοέμβριο του 2009.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειές του προς εκπλήρωση των διακηρύξεων όπως αυτές 
περιλαμβάνονται στην εν λόγω στρατηγική.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.401, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στις 17 Νοεμβρίου 2010 πραγματοποιήθηκε στη Λάρνακα δημόσια 
παρουσίαση των σχεδίων του Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου (ΕΜΠ) για 
αντιμετώπιση της διάβρωσης της παραλιακής περιοχής Λάρνακας-Ορόκληνης με την 
κατασκευή κυματοθραυστών με ογκόλιθους. Στη διάρκεια της παρουσίασης τέθηκε το 
ερώτημα κατά πόσο θα ήταν πιο συμφέρουσα λύση, αντί της χρήσης ογκόλιθων, να 
χρησιμοποιηθεί η σύγχρονη μέθοδος τοποθέτησης “techno reefs”.  Η πρακτική αυτή 
εφαρμόζεται ήδη με επιτυχία σε αρκετές ευρωπαϊκές χώρες, θεωρείται πιο οικονομική 
και φιλική προς το περιβάλλον, αφού δεν απαιτείται λατόμηση ογκόλιθων, ενώ 
υποβοηθείται η ανάπτυξη της θαλάσσιας ζωής.  Τέλος, ο χρόνος κατασκευής είναι 
πολύ μικρότερος. Ο παριστάμενος εκπρόσωπος του ΕΜΠ συμφώνησε με τα 
πλεονεκτήματα της μεθόδου “techno reefs” και παρέπεμψε στην κυβέρνηση για λήψη 
σχετικής απόφασης.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει μελετήσει τη συγκεκριμένη μέθοδο “techno 
reefs” και τα πλεονεκτήματά της και κατά πόσο υπάρχει πρόθεση εφαρμογής της και 
στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.402, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι πλείστες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης διαθέτουν ολοκληρωμένα 
κρατικά σχέδια επιχορηγήσεων-επιδοτήσεων για σκοπούς εξοικονόμησης ενέργειας 
τόσο στον οικιακό όσο και στο βιομηχανικό τομέα. Ανάλογα σχέδια εφαρμόστηκαν 
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αποσπασματικά και στην Κύπρο, όπως π.χ. επιδότηση υβριδικών αυτοκινήτων, 
θερμομονώσεις κατοικιών σε ορεινές περιοχές κ.λπ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα:  

1. Ποια συγκεκριμένα σχέδια υλοποιήθηκαν κατά το 2010; 

2. Ποια σχέδια περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό του 2011; 

3. Έγινε αξιολόγηση της αποδοτικότητας των διάφορων σχεδίων και ποιου 
βαθμού       

  εξοικονόμηση ενέργειας έχει προκύψει από την εφαρμογή τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.403, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Χρήστου Πουργουρίδη 

 «Ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα λαμβάνονται ώστε να επισπευθούν οι εργασίες 
τοποθέτησης υπόγειων καλωδίων από την ΑΗΚ στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-
Λεμεσού, από τον ηλεκτρικό σταθμό Μονής προς τη Λεμεσό.  Οι εργασίες για την 
τοποθέτηση των εν λόγω καλωδίων προχωρούν με απαράδεκτα αργούς ρυθμούς, 
γεγονός που προκαλεί αφάνταστη ταλαιπωρία σε όσους χρησιμοποιούν τον 
αυτοκινητόδρομο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.404, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να εργοδοτηθεί γιατρός νευρολόγος στο 
νοσοκομείο Αμμοχώστου και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να γίνει.  Επιπλέον, 
παρακαλείται να ενημερώσει σχετικά με το πώς καλύπτονται οι ανάγκες των ασθενών 
για τον εν λόγω γιατρό μέχρι σήμερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.405, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τον αριθμό των Τουρκοκύπριων γυναικών που έχουν δηλώσει ότι 
είναι διαζευγμένες και είναι λήπτριες δημόσιου βοηθήματος, τις διευθύνσεις στις 
οποίες έχουν δηλώσει ότι διαμένουν, καθώς και ποιο είναι το ύψος της βοήθειας που 
τους έχει παρασχεθεί μέχρι σήμερα από το 2004.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.02.547, ημερομηνίας 19 
Ιουνίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.02.547 και ημερομηνία 
15 Σεπτεμβρίου 2010 και σας πληροφορώ ότι μετά από επιτόπια έρευνα λειτουργών 
του Υπουργείου στο συγκεκριμένο χώρο, ο οποίος έχει μορφή κοιλώματος, έχει 
διαπιστωθεί ύπαρξη διαφόρων αδρανών αποβλήτων από εκσκαφές και κατεδαφίσεις 
οικοδομών, κλαδέματα, έπιπλα, ελαστικά αυτοκινήτων κ.ά. 

2. Η διαχείριση του χώρου ανήκει στο Κοινοτικό Συμβούλιο Φρενάρους και ο 
χώρος φυλάσσεται με ημερήσιο φύλακα από τις 9:00 π.μ. - 17:00 μ.μ. Υπάρχει επίσης 
καδενοφόρος εκσκαφέας ο οποίος καλύπτει τα πιο πάνω απορρίμματα με χώμα. 

3. Ο συγκεκριμένος σκυβαλότοπος συμπεριλαμβάνεται στον κατάλογο των 
Χώρων Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Αποβλήτων (ΧΑ∆Α), οι οποίοι πρόκειται να 
αποκατασταθούν βάσει μελέτης που έχει εκπονηθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών 
και αναμένεται να ολοκληρωθεί η αποκατάστασή του μέχρι το 2013. Μέχρι τότε, έχουν 
δοθεί οδηγίες στους Επιθεωρητές του Υπουργείου Εσωτερικών όπως εποπτεύουν το 
χώρο για αποφυγή απόρριψης αποβλήτων εκτός από αδρανή και κλαδέματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.515, 
ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα αλληλογραφία που λήγει με την 
επιστολή σας ημερ. 11/10/2010, σε ό,τι αφορά την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή 
κ. Τάσου Μητσόπουλου, ήτοι αν η Κυβέρνηση προτίθεται να υιοθετήσει το αίτημα των 
τριών θρησκευτικών ομάδων των Μαρωνιτών, Αρμενίων και Λατίνων και των 
εκπροσώπων τους για αναπροσαρμογή του ποσού των €768.87 (ΛΚ450), που αφορά 
την επιχορήγηση των διδάκτρων για τη φοίτηση των παιδιών τους σε ιδιωτικά σχολεία 
Μέσης Εκπαίδευσης, καθότι το ποσό αυτό καθορίστηκε το 1996-97 και έκτοτε δεν έχει 
αναπροσαρμοσθεί, παρότι το ύψος των διδάκτρων έχει αυξηθεί σημαντικά. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, έχοντας υπόψη: 

(α) Τις υποχρεώσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, οι οποίες απορρέουν από 
την υπογραφή, την επικύρωση και την εφαρμογή της Σύμβασης Πλαίσιο 
για την Προστασία των Εθνικών Μειονοτήτων του Συμβουλίου της 
Ευρώπης, η οποία αποτελεί, σε παγκόσμιο επίπεδο, το πρώτο νομικά 
δεσμευτικό κείμενο που αφορά αποκλειστικά τα δικαιώματα των 
μειονοτήτων και την ευθύνη που έχει το Κράτος να τα προστατέψει και, 

(β) το κοινό αίτημα των εκπροσώπων των θρησκευτικών ομάδων στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για αύξηση της ετήσιας χορηγίας για τους 
Μαρωνίτες, Αρμένιους και Λατίνους μαθητές ιδιωτικών σχολών μέσης 
εκπαίδευσης, 

είχε αποστείλει στο Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών, στις 21 Ιουλίου 
2008, σχέδιο σχετικής Πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο με τίτλο «Αύξηση της 
επιχορήγησης των διδάκτρων μαθητών μειονοτήτων (Αρμένιοι, Μαρωνίτες και 
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Λατίνοι) κυπριακής υπηκοότητας που φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία μέσης εκπαίδευσης 
και στην Αγγλική Σχολή Λευκωσίας (Α-Στ τάξεις)», με την παράκληση όπως 
τοποθετηθεί επί του θέματος για αύξηση της επιχορήγησης από £450 (€768,87) σε 
€1.550 (£907). 

 Ενόψει της αρνητικής θέσης του Υπουργείου Οικονομικών το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού δεν έκρινε σκόπιμο να προωθήσει το θέμα στο Υπουργικό 
Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.694, 
ημερομηνίας 8 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 

κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Θέμα: Aπόσυρση οχημάτων και των αδειών κυκλοφορίας τους 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αριθμό Ερώτησης 23.06.009.04.694 
ημερομηνίας 14.1.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και λόγω των υπό μελέτη 
θεμάτων, να απολογηθώ για τη μεγάλη καθυστέρηση στην απάντησή μας. Για τα 
θέματα που εγείρετε, σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

1. Στις 11 Οκτωβρίου, 2010 ανακοινώθηκε η έναρξη του Σχεδίου Απόσυρσης και 
Αντικατάστασης Παλαιών Οχημάτων. Η τελευταία ημερομηνία υποβολής 
αιτήσεων είναι η ∆ευτέρα 13 ∆εκεμβρίου, 2010. Το εν λόγω Σχέδιο αφορά την 
καταβολή χορηγίας ύψους €1.800 και καλύπτει την απόσυρση μηχανοκινήτων 
οχημάτων ηλικίας 15 ετών και άνω, κατηγορίας Μ1 (δηλαδή οχήματα τα οποία 
έχουν σχεδιαστεί και κατασκευαστεί για την μεταφορά προσώπων, που έχουν 
τουλάχιστο τέσσερεις τροχούς και περιλαμβάνουν το πολύ οκτώ θέσεις 
καθήμενων πέραν του καθίσματος του οδηγού) και έχουν εγγραφεί σε 
οποιαδήποτε χώρα τουλάχιστο 15 χρόνια νοουμένου ότι αυτά είναι 
εγγεγραμμένα στην Κύπρο για τα τελευταία 10, τουλάχιστο χρόνια. Η χορηγία 
θα παραχωρείται με προϋπόθεση την εγγραφή καινούργιου οχήματος 
κατηγορίας Μ1 από τον αιτητή νοουμένου ότι, η μάζα εκπομπών διοξειδίου του 
άνθρακα (C02) του, θα είναι μικρότερη ή ίση με 165 gr ανά χιλιόμετρο 
(συνδυασμένος κύκλος). Λεπτομέρειες του σχεδίου φαίνονται στην ιστοσελίδα 
του Τμήματος Οδικών Μεταφορών. 

2. Για το θέμα της αναθεώρησης του ισχύοντος συστήματος τελών κυκλοφορίας 
διεξάγεται μελέτη από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών και, θα κατατεθεί το 
συντομότερο συγκεκριμένη πρόταση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.736, 

ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  Κατασκευή ποδηλατοδρόμου στην Αγία Μαρίνα Ξυλιάτου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με άλλους φορείς προωθεί τη 
δημιουργία υποδομής για την ασφαλή διακίνηση των ποδηλατιστών (π.χ. κατασκευή 
ποδηλατοδρόμων στα πλαίσια πολεοδομικών και ρυθμιστικών σχεδίων Κοινοτήτων). 
Προτεραιότητα έχει δοθεί στις αστικές περιοχές και τα αναγκαία έργα θα προωθηθούν 
ανάλογα με τις ανάγκες και την παραχώρηση των σχετικών κονδυλίων. 

3) Η συγκεκριμένη περίπτωση της Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου δεν εμπίπτει στις 
προτεραιότητες αυτές. 

4) Απ’ ό,τι έχει πληροφορηθεί το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, βρίσκεται στο στάδιο της αξιολόγησης των προσφορών η 
ανάθεση μελετών για ετοιμασία ρυθμιστικού σχεδίου των Κοινοτήτων Αγίας Μαρίνας 
και Ξυλιάτου. 

5) Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων έχει την άποψη ότι η 
προώθηση/σχεδιασμός του ποδηλατοδρόμου στην περιοχή θα πρέπει να προωθηθεί 
στα πλαίσια του σχεδίου αυτού. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.009, ημερομηνίας 20 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.009 και ημερ. 
3/8/2010, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα με την παράκληση όπως τεθεί υπόψη του κ. 
βουλευτή: 

1. Η Μη Κυβερνητική Οργάνωση «Στίγμα» έχει λάβει οικονομική βοήθεια από το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξης ύψους £9,795 για τη χρονική 
περίοδο Φεβρουαρίου - Αυγούστου 2007, η οποία αφορούσε κάλυψη τροφείων 
θυμάτων στο Καταφύγιο που διατηρούσε η Οργάνωση. 

2. Το θέμα παροχής αναδρομικών επιδομάτων για τροφεία για την περίοδο 
Σεπτεμβρίου 2007 - ∆εκεμβρίου 2008, απασχόλησε εκτενώς τις αρμόδιες 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων γιατί, οι εισδοχές των θυμάτων σεξουαλικής εκμετάλλευσης και 
εμπορίας προσώπων, δεν έγιναν σύμφωνα με τη νομοθεσία και ειδικά 
σύμφωνα με τον Νόμο Περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων (Ν.95(1)2006). Το άρθρο 
15 (2) του Ν.95(1)/2006, προνοεί ότι «όταν η διαμονή, περίθαλψη ή μέριμνα 
προσώπου παρέχεται από νομικό ή φυσικό πρόσωπο, ο ∆ιευθυντής θα 
πληρώνει στο εν λόγω πρόσωπο τη διαφορά μεταξύ του ποσού που 
συμφωνήθηκε με το πρόσωπο αυτό για την εν λόγω διαμονή, περίθαλψη ή 
μέριμνα και του ποσού το οποίο το πρόσωπο στο οποίο παρέχεται ή πρόκειται 
να παρασχεθεί η διαμονή, περίθαλψη ή μέριμνα, θα ήταν δυνατό να πληρώσει 
γι’ αυτή, σύμφωνα με την εκτίμηση του ∆ιευθυντή». 
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3. Στην προκειμένη περίπτωση δεν υπήρχε καμία συμβατική υποχρέωση που να 
δεσμεύει τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας για πληρωμή των τροφείων στην 
υπό αναφορά ΜΚΟ. 

4. Υπό το φως των πιο πάνω, και σε μια προσπάθεια επίλυσης του θέματος, 
διερευνάται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, εφόσον τα θύματα ήταν 
λήπτες ∆ημοσίου Βοηθήματος γι’ αυτή τη χρονική περίοδο, να τους 
παραχωρηθούν ‘κατά χάριν’ δικαιώματα για επίδομα ενοικίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.018, 

ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.018 και 
ημερ. 4 Αυγούστου 2010 και παραθέτω τα πιο κάτω: 

 Από το 1992 μέχρι το 2007, κατόπιν Αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου, 
έχουν προσληφθεί για τις ανάγκες του Αεροδρομίου Λάρνακας, 182 Ειδικοί 
Αστυνομικοί. Σήμερα υπηρετούν 130 Ειδικοί Αστυνομικοί στο Αεροδρόμιο Λάρνακας. 

 Την τελευταία δεκαετία, λόγω των υποχρεώσεων που απορρέουν από την 
ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και των συνεχών αυξανόμενων 
κοινωνικοοικονομικών αλλαγών στον τόπο μας, έχουν δημιουργηθεί νέες Υπηρεσίες 
και Γραφεία, στα οποία τοποθετήθηκαν 299 μέλη της Αστυνομίας από το υφιστάμενο 
προσωπικό. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως προώθησε 
αρκετά αιτήματα της Αστυνομίας για δημιουργία πρόσθετων θέσεων στο Υπουργείο 
Οικονομικών, τα οποία απορρίφθηκαν λόγω των γνωστών δημοσιονομικών 
δυσκολιών που σήμερα αντιμετωπίζουμε και της ακολουθούμενης ως εκ τούτου 
πολιτικής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.081, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30/08/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η μελέτη στην οποία αναφέρεται ο κ. Περδίκης, διενεργήθηκε στα 26 από τα 27 
Κράτη Μέλη της ΕΕ και στόχευε μεταξύ άλλων στον υπολογισμό του επιπολασμού της 
Σαλμονέλας στα σφάγια κοτόπουλων κρεοπαραγωγής. 

 Στον πίνακα που ακολουθεί σας παραθέτω τα ποσοστά μόλυνσης των 
σφαγίων στα διάφορα Κράτη Μέλη, όπως αυτά υπολογίστηκαν από την Ευρωπαϊκή 
Αρχή Ασφαλείας Τροφίμων (ΕΑΑΤ) και περιλαμβάνονται στη σχετική της μελέτη. 
Σύμφωνα με την έκθεση της ΕΑΑΤ, το ποσοστό μόλυνσης των σφαγίων κοτόπουλων 
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κρεοπαραγωγής με Σαλμονέλα στην Κύπρο, υπολογίστηκε στο 10,5%, ενώ ο 
αντίστοιχος μέσος όρος σε επίπεδο ΕΕ υπολογίστηκε στο 15,6%. Αξίζει να σημειωθεί 
ότι κατά την εν λόγω μελέτη, δεν απομονώθηκε Salmonella enteritidis ή Salmonella 
typhimurium στα σφάγια κοτόπουλων στην Κύπρο, ενώ σε επίπεδο ΕΕ ο μέσος όρος 
μόλυνσης των σφαγίων με Salmonella enteritidis ή/και Salmonella typhimurium ήταν 
3,6%. 

Κράτος Μέλος Ποσοστό % σφαγίων 
μολυσμένων με Salmonella
spp. 

Ποσοστό % σφαγίων 
μολυσμένων με Salmonella 
Enteritidis και Salmonella 
Typhimurium 

Αυστρία 2,7 0,6 

Βέλγιο 18,7 3,2 

Βουλγαρία 26,6 6,6 

Κύπρος 10,5 0 

Τσέχικη ∆ημοκρατία 4,9 0,9 

∆ανία 0 0 

Εσθονία 0 0 

Φιλανδία 0 0 

Γαλλία 7,4 0,2 

Γερμανία 14,5 2,7 

Ουγγαρία 85,6 4,6 

Ιρλανδία 11,2 0 

Ιταλία 17,4 0,3 

Λετονία 4,9 4,9 

Λιθουανία 5,4 0,3 

Λουξεμβούργο 0 0 

Μάλτα 19,3 0 

Ολλανδία 10,1 0,2 

Πολωνία 25,4 9,6 

Πορτογαλία 10,4 8,3 

Ρουμανία 4,9 0,8 



 

 

65 

 

Σλοβακία 22,8 5,6 

Σλοβενία 2,0 0,4 

Ισπανία 14,4 6,8 

Σουηδία 0,3 0 

Ηνωμένο Βασίλειο 3,6 0 

EU (26 Κράτη Μέλη) 15,6 3,6 

 Η μελέτη προνοούσε τη λήψη συγκεκριμένου αριθμού δειγμάτων ανά χώρα, τα 
οποία έπρεπε να κατανεμηθούν ισόποσα στους 12 μήνες της μελέτης. Με βάση τις 
τεχνικές προδιαγραφές της μελέτης, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες κατένειμαν το 
συνολικό αριθμό των δειγμάτων που έπρεπε να ληφθούν παγκύπρια, σε 22 
πτηνοσφαγεία. Περιληπτικά τα αποτελέσματα ήταν τα ακόλουθα: 

Α/Α Σφαγείου Αριθμός δειγμάτων 
που εξετάστηκαν 

Αριθμός θετικών 
δειγμάτων 

Ποσοστό % 

μόλυνσης των 

σφαγίων 

1 20 1 5 

2 9 0 0 

3 3 0 0 

4 15 0 0 

5 2 0 0 

6 5 1 20 

7 9 0 0 

8 3 1 33 

9 131 15 11,5 

10 7 0 0 

11 4 0 0 

12 2 0 0 

13 7 0 0 

14 47 5 10,6 

15 18 0 0 

16 3 0 0 
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17 6 2 33 

18 5 2 40 

19 5 2 40 

20 15 1 6,6 

21 40 10 25 

22 7 0 0 

Σύνολο 363 40  

 Παρότι υπάρχουν σφαγεία, στα οποία κατά τη μελέτη, ο επιπολασμός της 
σαλμονέλας στα σφάγια κοτόπουλων ήταν ψηλότερος από τον αντίστοιχο μέσο όρο 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει να σημειωθεί ότι η μελέτη αυτή δεν σχεδιάστηκε για 
να υπολογιστεί ο επιπολασμός της σαλμονέλας στα σφάγια ανά σφαγείο, αλλά για να 
υπολογιστεί ο επιπολασμός της σαλμονέλας στα σφάγια ανά Κράτος Μέλος και 
συνολικά σε επίπεδο ΕΕ. Ως εκ τούτου, είναι εμφανές ότι τα αποτελέσματα της 
συγκεκριμένης μελέτης δεν μπορούν να χρησιμοποιηθούν για τον υπολογισμό του 
επιπολασμό της σαλμονέλας σε επίπεδο πτηνοσφαγείων. 

 Οι έλεγχοι για τη Σαλμονέλα συνεχίζονται σ’ όλα τα πτηνοσφαγεία που 
λειτουργούν στην Κύπρο και διενεργούνται σύμφωνα με τις πρόνοιες του Κανονισμού 
(ΕΚ) αρ. 2073/2005, για τα μικροβιολογικά κριτήρια. 

 Οι υπεύθυνοι των Πτηνοσφαγείων έχουν υποχρέωση να διενεργούν αναλύσεις 
για την Σαλμονέλα μια φορά την εβδομάδα. Η συχνότητα μπορεί να μειωθεί σε μία 
δειγματοληψία ανά δεκαπενθήμερο, αν έχουν ληφθεί ικανοποιητικά αποτελέσματα επί 
τριάντα συνεχείς εβδομάδες. Στα μικρά σφαγεία η συχνότητα μπορεί να μειωθεί 
περισσότερο, όταν δικαιολογείται με βάση την ανάλυση κινδύνου. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες διενεργούν αναλύσεις για τη Σαλμονέλα από όλα τα 
πτηνοσφαγεία δύο φορές το χρόνο, ελέγχουν την συχνότητα των αναλύσεων που 
διενεργούν οι υπεύθυνοι των πτηνοσφαγείων και αξιολογούν τα αποτελέσματα των 
αναλύσεων τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.088, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Παροχή Υπηρεσιών για διερεύνηση της δυνατότητας παραγωγής Ηλεκτρικής 
Ενέργειας από τα υφιστάμενα φράγματα της Κύπρου 

∆ιαγωνισμός Αρ. ΤΑΥ 44/2010 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερ. 30.8.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ ότι το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει προκηρύξει ∆ιαγωνισμό για «Παροχή Υπηρεσιών για 
διερεύνηση της δυνατότητας παραγωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας από τα υφιστάμενα 
φράγματα της Κύπρου» στις 13 Αυγούστου 2010. Αντικείμενο του ∆ιαγωνισμού είναι η 
παροχή υπηρεσιών Συμβούλων Μηχανικών οι οποίοι θα διερευνήσουν την 
δυνατότητα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από τρία Φράγματα της Κύπρου, το 
Φράγμα Αρμίνου, Κανναβιού και Σολέας. Η ημερομηνία λήξης υποβολής των 
προσφορών για το ∆ιαγωνισμό ήταν η 27η Σεπτεμβρίου 2010. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και θα βρίσκομαι 
πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.093, 
ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 30.8.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου στεγάζεται από το 1994 μαζί με τον 
Αστυνομικό Σταθμό Παραλιμνίου σε διώροφη πολυκατοικία στο Παραλίμνι, στη 
συμβολή των οδών Κοραή και Αγίου ∆ημητρίου. Πλησίον της ∆ιεύθυνσης και 
σε τρία συνεχόμενα διαμερίσματα στην οδό Κοραή, στεγάζεται το προσωπικό 
του Τμήματος Ανιχνεύσεως Εγκλημάτων, του Κλάδου Τροχαίας και του 
Κλιμακίου της Υπηρεσίας Πληροφοριών. Το ετήσιο κόστος ενοικίου μετά και 
την τελευταία ανανέωση των συμβολαίων, ανέρχεται στα €112.515, 60. 

2.  Τα εν λόγω γραφεία παρουσιάζουν αρκετά λειτουργικά προβλήματα καθώς και 
προβλήματα σε θέματα ασφάλειας, καθότι ανεγέρθηκαν ως διαμερίσματα και 
καταστήματα και όχι για να στεγάσουν Αστυνομική ∆ιεύθυνση ή Αστυνομικό 
Σταθμό. 

3. Το Υπουργείο μας έχει ζητήσει επανειλημμένως την ανέγερση μόνιμων 
σύγχρονων κτιριακών εγκαταστάσεων για τη στέγαση της Αστυνομικής 
∆ιεύθυνσης Αμμοχώστου. Το 1984 παραχωρήθηκε κρατικό τεμάχιο γης με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, όμως, το Γραφείο Προγραμματισμού 
δεν είχε εγκρίνει την προώθηση του εν λόγω έργου. Το 2003 έγιναν 
προσπάθειες από το Γραφείο Προγραμματισμού για ανέγερση του κτιρίου από 
το ∆ήμο Παραλιμνίου και εξόφληση του δανείου που θα σύνηπτε ο ∆ήμος με τη 
μορφή καταβολής τοκοχρεολυσίων. Η πρόταση αυτή όμως εντέλει κρίθηκε ότι 
δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή, καθώς σε μια τέτοια περίπτωση, τα δάνεια θα 
συμπεριληφθούν στο ∆ημόσιο Χρέος και θα διευρύνουν το δημοσιονομικό 
έλλειμμα. 

4. Το Υπουργείο εμμένει στην αρχική του απόφαση για ανέγερση νέων κτιρίων 
της Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης στην Επαρχία Αμμοχώστου στο Παραλίμνι. Λόγω 
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των αυξημένων αναγκών, ζήτησε πρόσφατα την εκχώρηση επιπρόσθετου 
χώρου από το ίδιο τεμάχιο που είχε αρχικά παραχωρηθεί. Επίσης, ζητήθηκε 
και παρακείμενο τμήμα στο οποίο να χωροθετηθεί το Πάρκο Κυκλοφοριακής 
Αγωγής, έτσι ώστε να δημιουργηθεί ένα ενιαίο έργο, με στόχο να επιτευχθεί 
καλύτερη διαχείριση του χώρου και καλύτερη αξιοποίηση του ανθρώπινου 
δυναμικού. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει εκφράσει με επιστολή 
του ημερ. 30.6.2010 ότι αντικρίζει καταρχήν θετικά την παραχώρηση του 
επιπρόσθετου χώρου από το κρατικό τεμάχιο, ενώ το Τμήμα Κτηματολογίου 
έχει ήδη ανοίξει σχετικό κτηματολογικό φάκελο για προώθηση της διαδικασίας 
εκχώρησης κρατικής γης. 

5. Το Υπουργείο μας θα συνεχίσει τις προσπάθειες για την προώθηση του έργου, 
καθώς η ανέγερση μόνιμων εγκαταστάσεων θα λύσει οριστικά το στεγαστικό 
πρόβλημα που αντιμετωπίζει η Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου. 

6. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες κρίνεται 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.141, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ΕΡ. 23.06.009.01.141 και ημερ. 
10.09.2010, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κάθε αιτητής δημόσιου βοηθήματος υποβάλλει αίτηση σε καθορισμένο έντυπο, 
με την οποία αιτείται δημόσιο βοήθημα. Με βάση τη σχετική περί ∆ημοσίων 
Βοηθημάτων Νομοθεσία (Ν. 95(Ι)/2006), για την εξέταση της αίτησης είναι απαραίτητο 
να διερευνηθεί η οικονομική κατάσταση του αιτητή και των εξαρτωμένων μελών του. Η 
ευθύνη της διερεύνησης των δεδομένων της αίτησης βαρύνει τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας, οι οποίες θα πρέπει να επισκεφθούν τον αιτητή για να 
επιβεβαιώσουν τα οικονομικά του δεδομένα και να αξιολογήσουν τα προβλήματα και 
τις ανάγκες του. Συγχρόνως, αποστέλλεται επιστολή διερεύνησης στο Κτηματολόγιο 
και τα Τραπεζικά Ιδρύματα για τυχόν κινητή ή ακίνητη περιουσία, οι απαντήσεις των 
οποίων παρουσιάζουν σημαντική καθυστέρηση. 

2. Αρκετές αιτήσεις αποστέλλονται στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας χωρίς 
να συνοδεύονται από τα απαραίτητα αποδεικτικά στοιχεία (ενοικιαστήριο έγγραφο αν 
ο αιτητής διαμένει σε ενοικιαζόμενη κατοικία, βεβαίωση από το πανεπιστήμιο αν έχει 
εξαρτώμενο φοιτητή, ιατρική βεβαίωση αν επικαλείται λόγους ασθενείας, κάρτα 
ανεργίας αν παραμένει άνεργος κλπ). Παρόλο ότι υπάρχουν οδηγίες να γίνονται 
δεκτές αιτήσεις μόνο αν συνοδεύονται από τα απαραίτητα αποδεικτικά στοιχεία, δεν 
μας διαφεύγει το γεγονός ότι αρκετοί αιτητές είναι ηλικιωμένα ή ανάπηρα άτομα ή 
αντιμετωπίζουν σοβαρά κοινωνικοοικονομικά ή ψυχολογικά προβλήματα και θα 
πρέπει να αντιμετωπίζονται με την ανάλογη ευαισθησία. Γι' αυτό και σε τέτοιες 
περιπτώσεις μπορεί να γίνονται δεκτές αιτήσεις και να αναμένονται τα σχετικά 
έγγραφα σε κατοπινό στάδιο (π.χ. ηλικιωμένος που θα πρέπει να εισαχθεί σε στέγη). 
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3. Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται σημαντική αύξηση στις αιτήσεις δημοσίου 
βοηθήματος. Αναφέρω χαρακτηριστικά ότι το ∆εκέμβριο του 2005 έπαιρναν βοήθεια   
16 620 περιπτώσεις, ενώ τον Οκτώβριο του 2010 ο αριθμός των περιπτώσεων που 
βοηθήθηκαν ανήλθε στις 25 639. Παρουσιάζεται δηλαδή αύξηση 54,27%, ενώ το 
προσωπικό των Υπηρεσιών παραμένει το ίδιο από το 2005. 

4. Από τα στοιχεία του μηχανογραφικού συστήματος, οι αμελέτητες αιτήσεις 
δημόσιου βοηθήματος κατά επαρχία μέχρι τις 31/10/2010 παρουσιάζουν την πιο κάτω 
εικόνα: 

Λευκωσία 1108 

Λεμεσός 987 

Λάρνακα 437 

Πάφος 325 

Αμμόχωστος 77 

Ευρύχου 35 

Σύνολο 2969 

5.  Παρόλο ότι αναγνωρίζεται το γεγονός, ότι ο αριθμός των αιτήσεων δημόσιου 
βοηθήματος αυξάνεται συνεχώς και περιορίζεται η δυνατότητα έγκαιρης ανταπόκρισης 
του προσωπικού, καταβάλλονται συνεχείς προσπάθειες για να αντιμετωπισθεί πιο 
αποτελεσματικά η σωστή διαχείρισή τους. Συγκεκριμένα: 

(α) Εκχωρήθηκαν εξουσίες στα κατώτερα επίπεδα για πιο γρήγορη λήψη 
απόφασης. 

(β) Συνεχίζεται η προσπάθεια για αποκέντρωση των υπηρεσιών με τη δημιουργία 
Τοπικών Γραφείων Κοινωνικών Υπηρεσιών. Έχουν ήδη λειτουργήσει 4 Τοπικά 
Γραφεία (3 στη Λεμεσό και 1 στη Λάρνακα), ενώ σύντομα προγραμματίζεται η 
λειτουργία άλλων 9 (5 στη Λευκωσία, 2 στη Λεμεσό και 2 στη Λάρνακα). 

(γ) Προγραμματίζεται επίσης η διασύνδεση του μηχανογραφημένου συστήματος 
των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας με μηχανογραφημένα συστήματα 
άλλων υπηρεσιών (Κτηματολόγιο, Υπηρεσία Ασύλου , Κοινωνικές Ασφαλίσεις 
κλπ), για άμεση λήψη των απαραίτητων πληροφοριών με σκοπό τη 
γρηγορότερη διεκπεραίωση των ερευνών. 

(δ) Συνεχίζεται η εκπαίδευση και επιμόρφωση του προσωπικού για σκοπούς 
καλύτερης ενημέρωσης και ομοιόμορφης εφαρμογής της Νομοθεσίας. 

6.  Με τις πιο πάνω ενέργειες αναμένεται η επιτάχυνση της διαδικασίας εξέτασης 
των αιτήσεων, η οποία σήμερα για ορισμένες επαρχίες ολοκληρώνεται μεταξύ 1-3 
μηνών, ενώ για κάποιες επαρχίες παρουσιάζει μεγαλύτερη καθυστέρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.170, 
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ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.170 και 
ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
ενημερώνω ότι ο χώρος αφίξεων του Αεροδρομίου Λάρνακας δεν είναι απαγορευμένη 
περιοχή και το κοινό έχει ελεύθερη πρόσβαση για σκοπούς παραλαβής/υποδοχής 
επιβατών. Η συγκεκριμένη πρακτική ακολουθείτο και στο παλιό αεροδρόμιο, καθώς 
ουδέποτε τέθηκε θέμα από πλευράς τελωνείου για μόνιμη παρουσία αστυνομικού, ο 
οποίος να φρουρεί τις εξόδους των επιβατών. Αντίθετα, με πρωτοβουλία της 
Πολιτικής Αεροπορίας και της διαχειρίστριας εταιρείας Hermes, είχε τοποθετηθεί ένα 
μέλος της ιδιωτικής εταιρείας Group 4, για σκοπούς τήρησης της τάξης και αποτροπής 
των επισκεπτών από το να εισέρχονται στους παρακείμενους χώρους του Τελωνείου. 
Εντούτοις, στο νέο Αεροδρόμιο, τόσο η Πολιτική Αεροπορία όσο και η Hermes, δεν 
έκριναν απαραίτητη την συνέχιση της παρουσίας μέλους της εν λόγω εταιρείας στο 
συγκεκριμένο χώρο και για αυτό το λόγο το έχουν αποσύρει. 

2. Πέρα από τα πιο πάνω, η Αστυνομία έχει μια διακριτική παρουσία στο χώρο 
και σε περιπτώσεις που για οποιοδήποτε λόγο οι επί καθήκοντι λειτουργοί του 
Τελωνείου χρειάζονται βοήθεια, ανταποκρίνεται πάντοτε αμέσως. 

3. Επιπρόσθετα, όπως έχουμε ενημερωθεί, ήδη η εταιρεία Hermes σε συνεργασία 
με την Πολιτική Αεροπορία, έχει προγραμματίσει μια αναδιαμόρφωση του χώρου με 
την τοποθέτηση θυρών ασφαλείας, ώστε να αυξηθεί το επίπεδο ασφαλείας στο χώρο 
των Τελωνείων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.174, 
ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση του έντιμου Βουλευτή Εκλογικής 
Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη, σας ενημερώνω για τις απόψεις του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για τα θέματα που εμπίπτουν στις αρμοδιότητές 
του: 

(α) Όσον αφορά στην εισήγηση για εξέταση του ενδεχόμενου φύλαξης και έκθεσης 
των προσωπικών αντικειμένων των αγνοουμένων σε χώρο του Μουσείου 
Αγώνος που θα διαμορφωθεί κατάλληλα, σας πληροφορώ ότι: 

(i) δεν υπάρχει διαθέσιμος αποθηκευτικός χώρος στο κτίριο του Μουσείου 
Αγώνος, 

(ii) υπενθυμίζω ότι το Μουσείο Αγώνος είναι αφιερωμένο αποκλειστικά σε 
ό,τι έχει σχέση με τον εθνικoαπελευθερωτικό αγώνα του 1955-1959. 

(β) ∆ιερωτώμαι εάν η πιο πάνω εισήγηση όσον αφορά σε προσωπικά αντικείμενα 
των αγνοουμένων γίνεται σε συνεννόηση με τους άμεσα ενδιαφερόμενους, 
δηλαδή τους συγγενείς, και αν έχει εξασφαλιστεί η σύμφωνη γνώμη τους για 
ένα τέτοιο ενδεχόμενο.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.209, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου, 2010 σχετικά με την υπ’ 
αριθμόν 23.06.009.05.01.209 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τα αποτελέσματα των ερευνών και εξετάσεων που έχουν 
διενεργηθεί δεν αποδεικνύεται ότι τα ζωικά περιττώματα που παρουσιάζονται τα 
τελευταία δύο χρόνια στην παραλία του Αγίου Ερμογένη, παρά το Κούριο, 
προέρχονται από θαλάσσιες χελώνες. 

 Συγκεκριμένα, με βάση τις εξετάσεις που διενεργήθηκαν από το Ινστιτούτο 
Νευρολογίας και Γενετικής, δεν μπορεί να επιβεβαιωθεί, αλλά ούτε και να αποκλειστεί 
η πιθανότητα ανθρώπινης προέλευσης των περιττωμάτων. Τα δείγματα που 
εξετάσθηκαν πιθανόν να είχαν μεν ανθρώπινο γενετικό υλικό, που δυνατό όμως να 
είχε καταστραφεί σε κάποιο στάδιο από διάφορους παράγοντες, π.χ. υψηλές 
θερμοκρασίες, δράση μικροβιακών οργανισμών κ.ά. 

 Σημειώνεται ότι η αναπαραγωγική δραστηριότητα των θαλάσσιων χελωνών 
στην παραλιακή περιοχή του Κόλπου Επισκοπής είναι πολύ περιορισμένη συγκριτικά 
με αυτή στην περιοχή Πόλις-Γιαλιά, που αποτελεί σημαντική περιοχή βόσκησης και 
διαχείμασης της πράσινης χελώνας και όπου ουδέποτε είχε παρουσιαστεί τέτοιο 
φαινόμενο. 

 Το ΤΑΘΕ θα συνεχίσει τις προσπάθειες του στα μέτρα του δυνατού, σε 
συνεργασία και με το Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής, ώστε να εξαχθούν σαφή 
και τεκμηριωμένα αποτελέσματα για τον εντοπισμό της πηγής προέλευσης των 
ζωικών περιττωμάτων. 

 Σε ό,τι δε αφορά την τοποθέτηση αντιρρυπαντικού φράγματος, σύμφωνα με 
πληροφόρηση του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών, δεν αποτελεί 
αποτελεσματική λύση για την αντιμετώπιση του προβλήματος, τόσο λόγω του 
μεγάλου μήκους της παραλίας του Κουρίου (Αγίου Ερμογένη) όσο και των καιρικών 
συνθηκών που επικρατούν, όπως θαλασσοταραχή, σφοδροί άνεμοι κ.λπ. 

 Με  την  ευκαιρία  αυτή   σας  διαβιβάζω  τους  χαιρετισμούς   μου   και   θα 
βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.212, 
ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 6 Οκτωβρίου 2010 σχετικά με 
τις δυσκολίες που αναφύονται από την αλλαγή στη διαίρεση του σχολικού έτους σε 
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δύο τετράμηνα, αντί τρία τρίμηνα, σε σχέση με τις αιτήσεις μαθητών της Γ΄ Λυκείου για 
φοίτηση σε αγγλικά πανεπιστήμια, για τις οποίες η καταληκτική ημερομηνία είναι η 15η 
Ιανουαρίου. 

 Θέσαμε το θέμα στο Βρετανικό Συμβούλιο (British Council), το οποίο χειρίζεται 
εκπαιδευτικά θέματα που αφορούν σπουδές στο Ηνωμένο Βασίλειο, αν και την 
καταληκτική ημερομηνία ορίζει ο οργανισμός UCAS, ο οποίος παραλαμβάνει 
συγκεντρωτικά το σύνολο των αιτήσεων και τις διοχετεύει στα υπό ζήτηση 
πανεπιστήμια. 

 Η απάντηση του Βρετανικού Συμβουλίου είναι καθησυχαστική, καθώς 
διαβεβαιώνει ότι η βαθμολογία του α΄ τριμήνου στο παρελθόν, ή του α΄ τετραμήνου 
στο εξής, δεν φέρει καμία βαρύτητα στην απόφαση ενός πανεπιστημίου για εισδοχή 
νέων φοιτητών. Αυτό που προσμετράται είναι το ενδεικτικό της Β΄ Λυκείου και η 
αναμενόμενη/ προβλεπόμενη βαθμολογία απολυτηρίου (predicted grade). 

 Εξάλλου, μέχρι τώρα οι περισσότεροι μαθητές υπέβαλλαν τις αιτήσεις τους 
πολύ πριν τις 15 Ιανουαρίου, χωρίς να έχουν πάρει ακόμη το δελτίο προόδου του α΄  
τριμήνου της Γ΄ Τάξης. Η Υπηρεσία Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής 
(ΥΣΕΑ), που συμβουλεύει τους μαθητές στο θέμα αυτό, επιβεβαιώνει ότι οι πλείστες 
των αιτήσεων μέσω UCAS κατατίθενται Οκτώβριο και Νοέμβριο, με υποβολή 
βαθμολογίας Β΄ τάξης και δήλωση των επιλεχθέντων μαθημάτων κατεύθυνσης για την 
Γ΄ τάξη. 

 Με βάση τα πιο πάνω θεωρούμε ότι η εισαγωγή του θεσμού των τετραμήνων 
στο εκπαιδευτικό μας σύστημα δε θα επηρεάσει αρνητικά την πιθανότητα επιτυχίας 
των αιτήσεων των μαθητών μας που ενδιαφέρονται για σπουδές στο Ηνωμένο 
Βασίλειο. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.217, ημερομηνίας 24 
Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Σωτήρη Σαμψών 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Σ. 
Σαμψών με αρ. 23.06.009.05.01.217, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 30/09/2010, και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Ο Οικισμός Στέγασης Εκτοπισθέντων Άγιοι Ανάργυροι Ι αποτελείται από 286 
κατοικίες, που αποφασίστηκε να επιδιορθωθούν, και από 20 πολυκατοικίες, 
που αποφασίστηκε να αναδομηθούν. 

(β) Η διαδικασία επιδιόρθωσης των πιο πάνω κατοικιών άρχισε το 2003 και 
ολοκληρώθηκε τον Αύγουστο 2010. Η αναδόμηση των πολυκατοικιών άρχισε 
με την ανέγερση 3 νέων πολυκατοικιών, οι οποίες αποπερατώθηκαν και η 
παράδοση των οικιστικών μονάδων πραγματοποιήθηκε το Σεπτέμβριο 2009. 
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(γ) Στη συνέχεια προγραμματίστηκε η επόμενη φάση αναδόμησης που 
περιελάμβανε την κατεδάφιση δυο πολυκατοικιών για να ανεγερθεί στη θέση 
τους μια νέα πολυκατοικία. Η διαδικασία αναστάληκε λόγω της αντίδρασης μιας 
ηλικιωμένης ενοίκου που δεν εγκατέλειπε το διαμέρισμά της. Πρόσφατα, 
διευθετήθηκε η μεταστέγαση του εν λόγω προσώπου και προγραμματίζεται 
σύντομα η κατεδάφιση πέντε πολυκατοικιών και η προκήρυξη διαγωνισμού για 
την ανέγερση 3 νέων πολυκατοικιών. 

 (δ) Σε μία από τις υπό κατεδάφιση πολυκατοικίες έχει προκύψει ακόμα μια 
περίπτωση άρνησης ενοίκου να μεταστεγασθεί. Τα περιστατικά που 
προκύπτουν κατά διαστήματα από ένοικους που αρνούνται να μεταστεγασθούν 
προσωρινά, καθυστερεί την ολοκλήρωση της κατεδάφισης των υφιστάμενων 
πολυκατοικιών και τη συνέχιση της ανέγερσης των νέων πολυκατοικιών και 
δυσχεραίνει το έργο του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και την τήρηση 
των χρονοδιαγραμμάτων που τίθενται. 

(ε) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει ετοιμάσει Σχέδιο Γενικής ∆ιάταξης 
για την αναδόμηση του εν λόγω Οικισμού καθώς και για τη διαμόρφωση του 
Εμπορικού Κέντρου. Σύμφωνα με το Σχέδιο αυτό, στη θέση των υφιστάμενων 
πολυκατοικιών θα ανεγερθούν συνολικά 9 πολυκατοικίες, στις οποίες 
περιλαμβάνονται οι 3 νέες πολυκατοικίες που περιγράφονται στην παράγραφο 
(β) πιο πάνω, με τους αναγκαίους χώρους στάθμευσης. Με το σύνολο των 
διαμερισμάτων που προκύπτουν από τις 9 νέες πολυκατοικίες, καλύπτονται οι 
στεγαστικές ανάγκες των δικαιούχων των υφιστάμενων πολυκατοικιών και 
προκύπτουν 38 επιπρόσθετα διαμερίσματα για να διατεθούν σε νέους 
δικαιούχους εκτοπισθέντες. 

(στ) Έχει διαμορφωθεί νέος τύπος για τις υπόλοιπες 6 νέες πολυκατοικίες που θα 
ανεγερθούν στη συνέχεια, τα διαμερίσματα των οποίων δεν είναι 
προσανατολισμένα στο βορρά. Η κάθε πολυκατοικία αποτελείται από ισόγειο 
και τρεις ορόφους, οι οποίοι περιλαμβάνουν συνολικά 14 διαμερίσματα για 
κάθε πολυκατοικία. 

(ζ) Το εμβαδόν του διαμερίσματος με ένα υπνοδωμάτιο είναι 55 τ.μ., του 
διαμερίσματος με δύο υπνοδωμάτια 83 τ.μ. και το εμβαδόν του διαμερίσματος 
με τρία υπνοδωμάτια 105 τ.μ. Σημειώνεται ότι στο εμβαδόν που αναφέρεται πιο 
πάνω δεν περιλαμβάνονται τα εμβαδά των εξωτερικών χώρων, όπως οι 
βεράντες. 

(η) Το Εμπορικό Κέντρο χωροθετείται στον ίδιο περίπου χώρο που βρίσκεται 
σήμερα επί της οδού Αγ. Αναργύρων αλλά είναι ανεξάρτητο από τις 
πολυκατοικίες που θα έχουν καθαρά οικιστική χρήση. Το Εμπορικό Κέντρο 
περιλαμβάνει δέκα καταστήματα, έξι καφενεία, γραφεία και εξωτερικά ιατρεία. 

(θ) Η αναδόμηση του Οικισμού αφορά τον κεντρικό χώρο του Οικισμού, ενώ οι 
διώροφες κατοικίες και η σχέση τους με τον παρακείμενο αστικό ιστό δεν 
διαφοροποιούνται. Σε ό,τι αφορά τον κεντρικό χώρο του Οικισμού, 
προγραμματίζεται η δημιουργία ενός κεντρικού, αναγνώσιμου δημόσιου χώρου, 
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καθώς και η σύνδεση του κεντρικού χώρου με την πόλη, με σκοπό την 
απάμβλυνση των φαινομένων κοινωνικού αποκλεισμού. Για να επιτευχθούν τα 
πιο πάνω, οι πολυκατοικίες διατάσσονται κατά μήκος του κεντρικού χώρου, ο 
οποίος διασχίζει τον Οικισμό, καταλήγοντας στα ανατολικά στη μεγάλη πλατεία 
του Εμπορικού Κέντρου επί της οδού Αγ. Αναργύρων. 

(ι) Ο κεντρικός χώρος θα αποτελεί πεζοδρομοποιημένο άξονα με δεντροστοιχίες, 
παγκάκια, εξωτερικό φωτισμό που θα ενώνει την κεντρική Λεωφόρο με την οδό 
Αγ. Αναργύρων. Σημειώνεται, επίσης, ότι οι υφιστάμενες κάθετες πορείες που 
διασχίζουν τον οικισμό θα καταλήγουν, όσο αυτό είναι εφικτό, στον κεντρικό 
αυτό χώρο ενισχύοντας περαιτέρω την προσβασιμότητα του κέντρου του 
Οικισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.219, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερ. 6.10.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Ο περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης των Υδάτων Νόμος του 2010 (Ν. 79(Ι)/2010), ο 
οποίος έχει τεθεί σε ισχύ στις 15.11.2010, περιέχει πρόνοιες που έμμεσα 
αναγνωρίζουν το δικαίωμα στην πρόσβαση στο καθαρό νερό. Ειδικότερα το άρθρο 17 
του Νόμου αναφέρει: 

 “Ο ∆ιευθυντής μεριμνά ώστε να παρέχονται επαρκείς ποσότητες νερού 
ανθρώπινης κατανάλωσης για διανομή, τόσο σε εξουσιοδοτημένους προμηθευτές 
νερού όσο και σε εγκεκριμένους καταναλωτές και όπως το νερό αυτό ανταποκρίνεται 
στις απαιτήσεις του περί της Ποιότητας του Νερού Ανθρώπινης Κατανάλωσης 
(Παρακολούθηση και Έλεγχος) Νόμου”. 

 Επίσης, όταν το συγκεκριμένο δικαίωμα αποτελέσει μέρος του ευρωπαϊκού 
κεκτημένου, τότε η Κύπρος θα εναρμονιστεί βάσει των συμβατικών της 
υποχρεώσεων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.223, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.223 και ημερ. 
4.10.2010, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα με την 
παράκληση όπως τεθούν υπόψη του κ. βουλευτή: 
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 Σε συνέχεια του ερωτήματός σας, σχετικά με το συνολικό αριθμό των ληπτών 
δημοσίου βοηθήματος και το συνολικό αριθμό μη Ελληνοκυπρίων ληπτών 
επισυνάπτονται σχετικοί πίνακες, στους οποίους φαίνονται τα στοιχεία που έχετε 
ζητήσει για την περίοδο 2007-2010. 

 Επισημαίνεται ότι ο πίνακας του συνόλου των ληπτών (ΠΑΡ.Ι), περιλαμβάνει 
όλες τις κατηγορίες τόσο των ελληνοκυπρίων όσο και των μη ελληνοκυπρίων. 
Επομένως οι αριθμοί και τα ποσά των κατηγοριών που φαίνονται στα ΠΑΡ. ΙΙ και III 
περιλαμβάνονται στο σύνολο των ληπτών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στις ερωτήσεις με αρ. 

23.06.009.05.01.232 και 23.06.009.05.01.235, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Η εκπομπή καυσαερίων και η παρακολούθησή τους στον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας 

 Αναφέρομαι στις επιστολές σας με αριθμούς 23.06.009.05.01.235 και 
23.06.009.05.01.232 ημερομηνίας 5.10.2010 και 6.10.2010 αντίστοιχα και σας 
πληροφορώ ότι τα θέματα που θίγετε σε αυτές αποτελούν αρμοδιότητα του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στο 
Γενικό ∆ιευθυντή του οποίου έχετε ήδη απευθύνει τις πιο πάνω επιστολές. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού συνεργάζεται με την 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, τη Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου και τη ∆ημόσια 
Εταιρεία Φυσικού Αερίου, για τη βελτίωση της υφιστάμενης κατάστασης με την 
εισαγωγή φυσικού αερίου και την ανάπτυξη ανανεώσιμων πηγών. Οι δράσεις αυτές 
θα μειώσουν μακροπρόθεσμα τις εκπομπές των ηλεκτροπαραγωγών σταθμών. 
Επίσης, σε πιο βραχυπρόθεσμο ορίζοντα, το Υπουργείο αυτό έχει αναπτύξει 
πρωτοβουλίες και εξετάζεται η αξιοποίηση από την ΑΗΚ της μεθόδου της πρόσμιξης 
μεθανόλης στα υφιστάμενα ορυκτά καύσιμα που χρησιμοποιούνται ώστε να 
βελτιωθούν οι εκπομπές του σταθμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.235, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. 23.06.009.05.01.235 και ημερ. 
5.10.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 1. Οι τρεις μηχανές εσωτερικής καύσης στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό 
∆εκέλειας εγκαταστάθηκαν τον Ιούλιο του 2009. Στο πλαίσιο της διαδικασίας 
αδειοδότησής τους, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) έχει υποβάλει σχετική 
Περιβαλλοντική Μελέτη μέσα από την οποία διαπιστώνονται εκπομπές οξειδίων 
του αζώτου το οποίο έχει καφέ-κίτρινο χρώμα. Μέσα από τη μελέτη δεν 
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προκύπτει οποιαδήποτε υπέρβαση των ορίων ποιότητας του αέρα. Το γεγονός 
αυτό διαπιστώνεται και από τις μετρήσεις των δύο μονάδων που λειτουργεί η 
ΑΗΚ γύρω από τον εν λόγω σταθμό. 

2. Κατά τη δημόσια ακρόαση που έλαβε χώρα στο πλαίσιο της διαδικασίας 
αδειοδότησης των μηχανών αυτών στις 7.7.2010, εκπρόσωποι των τοπικών 
αρχών και των κατοίκων της περιοχής ανέφεραν ότι τα προβλήματα που 
παρουσιάστηκαν κατά τη δοκιμαστική λειτουργία των μηχανών έχουν επιλυθεί 
και έκτοτε οι μηχανές αυτές δεν προκαλούν οποιαδήποτε ανησυχία για τους 
ίδιους αλλά και το περιβάλλον της περιοχής. 

3. Επιπρόσθετα, από τις μετρήσεις ποιότητας αέρα που διεξάγει η ΑΗΚ σε 
περιοχές που γειτνιάζουν με τον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας πριν και 
μετά την εγκατάσταση των μηχανών εσωτερικής καύσης, δεν παρατηρήθηκε 
σημαντική   αύξηση   στη   συγκέντρωση   του   διοξειδίου   του   αζώτου   
(ΝΟ2)   στην ατμόσφαιρα. Σημειώνεται ότι οι τιμές NΟ2 που μετριούνται είναι 
χαμηλότερες από τις αντίστοιχες οριακές τιμές. Το ίδιο ισχύει και για τους 
άλλους ρύπους όπως το διοξείδιο του θείου (SO2) και τα αιωρούμενα 
σωματίδια με διάμετρο μικρότερη από 10 μικρόμετρα (ΑΣ10). 

4. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας λειτουργεί μια μονάδα παρακολούθησης της 
ποιότητας του αέρα στην Κοινότητα Ζυγίου που γειτνιάζει με τον μεγαλύτερο 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό της Κύπρου, καθώς και το τσιμεντοποιείο του 
Βασιλικού. Επειδή η ΑΗΚ λειτουργεί μια παρόμοια μονάδα στην περιοχή 
∆εκέλειας, δεν κρίθηκε σκόπιμη η λειτουργία πρόσθετης μονάδας στην περιοχή 
αυτή, λόγω και της μη ύπαρξης των αναγκαίων πόρων σε προσωπικό για τη 
λειτουργία της Μονάδας αυτής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.238, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Θέμα:  ∆ημόσια διαβούλευση για το προσχέδιο διατάγματος για τα προσόντα 
μελετητών, σύμφωνα με το Νόμο N. 140(I)/2005 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερ. 5.10.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος οργανώνει δημόσια διαβούλευση στις 3 ∆εκεμβρίου, 
2010, στις 10:00π.μ. στην αίθουσα πολλαπλών χρήσεων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, για συζήτηση του προσχεδίου διατάγματος για τα 
απαιτούμενα προσόντα των μελετητών που υπογράφουν τη Μελέτη Εκτίμησης 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον, σύμφωνα με το άρθρο 20(a) του περί της Εκτίμησης 
των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα Έργα Νόμου [Ν.140(Ι)/2005]. Ο 
κατάλογος των υπηρεσιών και άλλων φορέων που έχουν προσκληθεί στη δημόσια 
διαβούλευση επισυνάπτεται. 
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 Το προσχέδιο διατάγματος θα αναρτηθεί στο διαδίκτυο, στην ιστοσελίδα του 
Τμήματος Περιβάλλοντος, μια εβδομάδα πριν από τη δημόσια διαβούλευση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και σας 
διαβεβαιώνω πως θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.242, 
ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 8 Οκτωβρίου 2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι: 

1. Οι μετακινήσεις καθηγητών γίνονται με βάση κανονισμούς μετακινήσεων που 
έχουν συμφωνηθεί από κοινού με την οικεία εκπαιδευτική οργάνωση το 2002, 
το 2003 και το 2004, οι οποίοι και επισυνάπτονται. Οι εν λόγω κανονισμοί δεν 
έχουν θεσμοθετηθεί. 

2.  Ο όρος της συμπλήρωσης τουλάχιστον οκτώ χρόνων συνεχούς υπηρεσίας στο 
ίδιο σχολείο τηρείται σχεδόν απαρέγκλιτα. Σε πολύ ειδικές περιπτώσεις (π.χ. 
λόγοι υγείας) και εφόσον δε ζητηθεί η θέση από άλλους εκπαιδευτικούς, μπορεί 
εκπαιδευτικός να παραμείνει στο σχολείο του πέραν των οκτώ χρόνων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.246, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. 23.06.009.05.01.246 και ημερ. 
13.10.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Από τις μετρήσεις συγκέντρωσης εκπεμπόμενων ρύπων που έγιναν στον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας, στις μονάδες 1 και 2 στις 14.10.2009 και 
στη μονάδα 3 στις 21.10.2010, διαπιστώθηκε υπέρβαση των ορίων εκπομπής 
οξειδίων του αζώτου. Ως εκ τούτου, ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας εισηγήθηκε τη λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου. Η εκδίκαση της ποινικής υπόθεσης που καταχωρήθηκε 
στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας για τις παραβιάσεις αυτές δεν έχει 
ολοκληρωθεί. 

2. Επιπρόσθετα, σας πληροφορώ ότι στις 27.10.2010 έγιναν μετρήσεις 
συγκέντρωσης εκπεμπόμενων οξειδίων του αζώτου, διοξειδίου του θείου και 
μονοξειδίου του άνθρακα στις μονάδες 2 και 4 του Ηλεκτροπαραγωγού 
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Σταθμού ∆εκέλειας. Από τις μετρήσεις αυτές δε διαπιστώθηκε υπέρβαση των 
οριακών τιμών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.256, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«∆ημιουργία Γραφείου του KOT στην Κακοπετριά 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.256 και ημερομηνία 13.10.2010, 
που αφορά το πιο πάνω θέμα, και μετά από διερεύνηση του θέματος με τον KOT, σας 
πληροφορώ τα εξής: 

 Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, σε πρόσφατη σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε μεταξύ Ανώτερων Λειτουργών του και μελών του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Κακοπετριάς συζήτησε το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Κακοπετριάς για τη δημιουργία Γραφείου Τουριστικής Πληροφόρησης στην 
Κακοπετριά. 

 Στην εν λόγω σύσκεψη, αποφασίστηκε από τα δύο μέρη όπως δημιουργηθεί 
Γραφείο Πληροφοριών στην Κακοπετριά, από το Κοινοτικό Συμβούλιο και ο KOT να 
συνεισφέρει με έντυπο υλικό, την εκπαίδευση του προσωπικού που θα στελεχώνει το 
γραφείο και οποιεσδήποτε άλλες συμβουλευτικές υπηρεσίες. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες διευκρινήσεις τυχόν 
χρειάζεστε επί του θέματος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.270, ημερομηνίας 12 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.270 και ημερομηνία 15.10.2010 σχετικά 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η Κυπριακή Κυβέρνηση καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για τη 
δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό. Ο βασικός σχεδιασμός του 
έργου, το οποίο περιλαμβάνει τερματικό εισαγωγής και αποθήκευσης φυσικού 
αερίου και τερματικό εισαγωγής και αποθήκευσης πετρελαιοειδών, 
ολοκληρώθηκε το Σεπτέμβριο του 2006. Οι αντιδράσεις των εταιρειών 
πετρελαιοειδών για τη μορφή του τερματικού και η υποβολή από τον ΚΟ∆ΑΠ 
και τις εταιρείες πετρελαιοειδών του Εναλλακτικού Πλαισίου  Λειτουργίας του 
τερματικού, καθώς και οι προσπάθειες της κυβέρνησης για συναίνεση όλων 
των εμπλεκομένων, καθυστέρησαν την όλη διαδικασία. Το Μάρτιο του 2009 το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε όπως η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
αναλάβει το τερματικό φυσικού αερίου, ενώ τον Απρίλιο του 2009 προτάθηκε 
στα ∆ιοικητικά Συμβούλια του ΚΟ∆ΑΠ και της ΚΕτΑΠ να μελετήσουν το 
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ενδεχόμενο ανάληψης από κοινού της κατασκευής και διαχείρισης του 
τερματικού πετρελαιοειδών. Μετά από αρκετές συσκέψεις για το θέμα, 
υποβλήθηκε σχετική Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για λήψη 
απόφασης σχετικά με το τερματικό πετρελαιοειδών. 

2.  Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη Συνεδρία του στις 08.10.2010, έλαβε 
συγκεκριμένες αποφάσεις σχετικά με το τερματικό πετρελαιοειδών στο 
Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό. Συγκεκριμένα, αποφάσισε τη σύσταση 
τριμελούς εξ Υπουργών Επιτροπής, αποτελούμενης από τους Υπουργούς 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Πρόεδρος), Οικονομικών και 
Εσωτερικών, η οποία θα είναι υπεύθυνη για την προώθηση του έργου του 
τερματικού πετρελαιοειδών και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού να προβεί, σε συνεργασία με την ΚΕτΑΠ, τον 
ΚΟ∆ΑΠ και την ΑΗΚ, σε έκδοση πρόσκλησης διεθνούς εκδήλωσης 
ενδιαφέροντος για προεπιλογή στρατηγικών συνεργατών για σύσταση 
κοινοπραξίας η οποία θα αναλάβει την κατασκευή και λειτουργία του 
τερματικού σταθμού παραλαβής και αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο 
Βασιλικό. Το τερματικό πετρελαιοειδών θα περιλαμβάνει εγκαταστάσεις 
αποθήκευσης των στρατηγικών αποθεμάτων και των λειτουργικών 
αποθεμάτων των εταιρειών πετρελαιοειδών, καθώς και εγκαταστάσεις για 
χρήση του ως διαμετακομιστικού σταθμού εμπορίας πετρελαιοειδών. Τέλος, η 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου εξουσιοδοτεί την Υπουργική Επιτροπή 
όπως κατόπιν μελέτης του θέματος και των αποτελεσμάτων της πρόσκλησης 
διεθνούς εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την προεπιλογή στρατηγικών 
συνεργατών, υποβάλει σχετική Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο 
αναφορικά με τη σύσταση κοινοπραξίας και την ανάθεση σε αυτήν της 
υλοποίησης του έργου. 

3. Στο πλαίσιο της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ως 
πρόεδρος της τριμελούς Υπουργικής Επιτροπής, συγκάλεσα σύσκεψή της στις 
22.10.2010, κατά την οποία αποφασίστηκε όπως Ειδική Επιτροπή, στην οποία 
θα συμμετέχουν ο ∆ιευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας και εκπρόσωποι της 
ΚΕτΑΠ, του ΚΟ∆ΑΠ και της ΑΗΚ, ετοιμάσει, εντός 15 ημερών, τα έγγραφα της 
πρόσκλησης διεθνούς εκδήλωσης ενδιαφέροντος για προεπιλογή των 
στρατηγικών συνεργατών για σύσταση της κοινοπραξίας η οποία θα αναλάβει 
την κατασκευή και λειτουργία του τερματικού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό. Τα 
έγγραφα ετοιμάστηκαν από την Ειδική Επιτροπή στις 05.11.2010 και 
αποστάληκαν στα μέλη της Υπουργικής Επιτροπής. Επίσης, στις 17.11.2010 
ορίστηκε νέα συνάντηση της Υπουργικής Επιτροπής για λήψη αποφάσεων για 
τον περαιτέρω χειρισμό του θέματος. 

4.  Αναφορικά με το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του τερματικού πετρελαιοειδών, 
αυτό εξαρτάται από το χρόνο που θα απαιτηθεί για την επιλογή του 
στρατηγικού συνεργάτη, τη σύσταση της κοινοπραξίας και την προκήρυξη 
προσφορών για εξεύρεση εργολάβου για κατασκευή του τερματικού. Εκτιμάται 
ότι ο χρόνος κατασκευής του τερματικού είναι δύο έτη. 
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5. Με βάση τα πιο πάνω, είναι ξεκάθαρο ότι βούληση της κυβέρνησης είναι η 
δημιουργία του τερματικού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό το συντομότερο 
δυνατό, και ως αρμόδιος Υπουργός σάς βεβαιώνω ότι εργαζόμαστε εντατικά 
προς την κατεύθυνση αυτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.275, ημερομηνίας 19 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ23.06.009.05.01.275 και 
ημερομηνία 25 Οκτωβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, η οποία έχει σταλεί στη 
Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και 
στη συνέχεια στις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας λόγω αρμοδιότητας 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ.866/2004 του Συμβουλίου της 
29ης.4.2004 που αφορά μεταξύ άλλων και τη διέλευση εμπορευμάτων από την 
Πράσινη Γραμμή, επιτρέπεται να εισέλθουν στις περιοχές που τελούν υπό τον 
αποτελεσματικό έλεγχο της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τρόφιμα (Εκτός 
τροφίμων ζωικής προέλευσης π.χ Μέλι) , υπό την προϋπόθεση ότι παράγονται εξ 
ολοκλήρου στις ευρισκόμενες εκτός του αποτελεσματικού ελέγχου, της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή ότι έχουν υποστεί την τελευταία ουσιαστική, οικονομικά 
δικαιολογημένη μεταποίηση ή επεξεργασία σε επιχείρηση εξοπλισμένη για τον σκοπό 
αυτό σε περιοχές ευρισκόμενες εκτός του αποτελεσματικού ελέγχου της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ως εκ τούτου το ελαιόλαδο επιτρέπεται νοουμένου ότι θα τηρούνται οι 
νενομισμένες διαδικασίες. 

 Στη συνέχεια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξέδωσε απόφαση αριθ. 2007/330/ΕΚ 
ημερομηνίας 4.05.2007, σύμφωνα με την οποία αίρονται οι απαγορεύσεις για δύο είδη 
τροφίμων ζωικής προέλευσης (Μέλι και Νωπά Ψάρια) υπό την προϋπόθεση ότι η 
άρση των εν λόγω απαγορεύσεων δεν συνιστά κίνδυνο για τη δημόσια υγεία και την 
υγεία των ζώων. 

 Όσον αφορά το Μέλι οι προϋποθέσεις είναι οι ακόλουθες: 

1. Το μέλι πρέπει να παράγεται εξ ολοκλήρου από παραγωγούς που κατοικούν 
στις περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις οποίες η κυβέρνηση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο. 

2. Το μέλι μπορεί να μεταφέρεται είτε: 

 α) ασυσκεύαστο ή 

 β) συσκευασμένο σε ξεχωριστά δοχεία κατάλληλα για διάθεση στην αγορά 
από επιχείρηση εξοπλισμένη για το σκοπό αυτό σύμφωνα με το 
παράρτημα Ι μέρος Α σημείο II του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 852/2004 του 
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Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 29ης Απριλίου 
2004, για την υγιεινή των τροφίμων. 

3. Κάθε φορτίο μελιού πρέπει να συνοδεύεται από έγγραφο που εκδίδεται 
σύμφωνα με το άρθρο 2 του κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 1480/2004. Το εν λόγω 
συνοδευτικό έγγραφο πρέπει να εκδίδεται από το τουρκοκυπριακό εμπορικό 
επιμελητήριο, δεόντως αναγνωρισμένο για τον σκοπό αυτό από την Επιτροπή 
κατόπιν συμφωνίας με την κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή από 
άλλον οργανισμό, με αρμοδιότητα προς τούτο, σε συμφωνία με την εν λόγω 
κυβέρνηση. Αυτό το έγγραφο πρέπει να εκδίδεται σύμφωνα με τη διαδικασία 
του άρθρου 4 παράγραφοι 5 και 6 του κανονισμού (ΕΚ) αριθ.866/2004 και 
πρέπει να αναφέρει ότι το μέλι πληροί τους όρους του σημείου 1. 

4. Προτού ξεκινήσει το εμπόριο μελιού, ανεξάρτητοι εμπειρογνώμονες 
διοριζόμενοι από την Επιτροπή πρέπει να λάβουν δέκα δείγματα μελιού από 
την αλυσίδα παραγωγής. Τα δείγματα αυτά πρέπει να αναλυθούν και τα 
αποτελέσματα των αναλύσεων πρέπει να διαβιβαστούν στην Επιτροπή. Η 
Επιτροπή κοινοποιεί τα αποτελέσματα των αναλύσεων στην αρμόδια 
κτηνιατρική αρχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τα δημοσιεύει στο δικτυακό 
της τόπο. Οι αναλύσεις πρέπει να διενεργηθούν σε διαπιστευμένο εργαστήριο 
σύμφωνα με το άρθρο 2 στοιχείο στ) της οδηγίας 96/23/ΕΚ του Συμβουλίου, 
της 29ης Απριλίου 1996, περί της λήψης μέτρων ελέγχου για ορισμένες ουσίες 
και τα κατάλοιπα τους σε ζώντα ζώα και στα προϊόντα τους και κατάργησης 
των οδηγιών 85/358/ΕΟΚ και 86/469/ΕΟΚ και των αποφάσεων 89/187/ΕΟΚ και 
91/664/ΕΟΚ (2). Η ανάλυση των δειγμάτων πρέπει να έχει ως εξής: 

 α) έξι δείγματα υποβάλλονται σε δοκιμή για παρουσία αντιβιοτικών (ομάδα 
Β1) και καρβαμιδικών και πυρεθροειδών ενώσεων (ομάδα Β2 
αντιπαρασιτικές ουσίες)- 

 β) τέσσερα δείγματα υποβάλλονται σε δοκιμή για παρουσία 
φυτοφαρμάκων (ομάδα Β3α για οργανοχλωριούχες ενώσεις, ομάδα Β3β 
για οργανοφωσφορικές ενώσεις) και βαρέα μέταλλα (ομάδα Β3γ). 

5. Η δειγματοληψία και οι αναλύσεις που αναφέρονται στο σημείο 4 πρέπει να 
επαναλαμβάνονται σε ετήσια βάση. 

6. Το μέλι που διακινείται σύμφωνα με την παρούσα απόφαση υπόκειται στις 
απαιτήσεις της οδηγίας 2001/11 Ο/ΕΚ του Συμβουλίου, της 20ής ∆εκεμβρίου 
2001 για το μέλι. 

 Μέχρι σήμερα εκκρεμεί η διαδικασία όπως αυτή περιγράφεται στην παράγραφο 
αρ.4 πιο πάνω και ως εκ τούτου δεν επιτρέπεται επί του παρόντος n διέλευση 
Μελιού. 

 Όσον αφορά τις ποσότητες, δεν υπάρχουν περιορισμοί όταν εμπίπτουν στο 
καθεστώς των εμπορικών συναλλαγών. Όταν όμως είναι για προσωπική χρήση 
υπάρχουν περιορισμοί και ελέγχονται από τους Λειτουργούς του Τμήματος Τελωνείων 
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οι οποίοι ανάλογα αποφασίσουν κατά πόσο θα επιτραπεί ή όχι η διέλευση 
συγκεκριμένων προϊόντων για προσωπική χρήση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.280, ημερομηνίας 21ης 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω με τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Οικονομικών αρχικά είχε ενδοιασμούς, στη βάση συγκεκριμένης 
επιχειρηματολογίας, για την αναγκαιότητα δημιουργίας Εγγυοδοτικού 
Οργανισμού για τη χρηματοδότηση μικρομεσαίων επιχειρήσεων. 

 Μετά από παραίνεση και της Βουλής των Αντιπροσώπων, το Υπουργείο 
Οικονομικών έδωσε τη σύμφωνή του γνώμη, θέτοντας όμως ορισμένες 
προϋποθέσεις προς το Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού 
(ΥΕΒΤ), ως ο αρμόδιος φορέας υλοποίησης, που πρέπει να τηρούνται σε 
περίπτωση δημιουργίας του εν λόγω Οργανισμού. 

 Οι προϋποθέσεις που έθεσε το Υπουργείο Οικονομικών στόχο έχουν να 
περιορίσουν τον κίνδυνο του κράτους για επισφαλείς απαιτήσεις, να 
διατηρήσουν το ρόλο που πρέπει να έχουν οι τράπεζες στη χρηματοδότηση 
επιχειρήσεων αλλά και για την ίδια την επιχείρηση να μην της δίνεται η ευχέρεια 
να μετατοπίζει όλο τον κίνδυνο στο κράτος. 

 Επισημάνθηκε, επίσης, στο ΥΕΒΤ, το γεγονός ότι ενδεχόμενη στελέχωση του 
Εγγυοδοτικού Οργανισμού, θα πρέπει να γίνει από το υφιστάμενο προσωπικό του 
ΥΕΒΤ, δεδομένου και του μορατόριουμ στη δημιουργία νέων θέσεων απασχόλησης 
για περίοδο 18 μηνών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.285, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 1η Νοεμβρίου 2010 με την 
οποία υποβάλατε την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
αναφορικά με το ερώτημα που τέθηκε: 

1. Η Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών δέχεται μεταξύ 
άλλων και παράπονα για παραβίαση της σχετικής νομοθεσίας που αφορά τις 
χρονικές περιόδους μέσα στις οποίες θα μπορούν να διαφημίζονται και να 
πωλούνται είδη ένδυσης και υπόδησης. Τα παράπονα αυτά προέρχονται 
κυρίως από την Παγκύπρια Οργάνωση Βιοτεχνών Επαγγελματιών 
Καταστηματαρχών (ΠΟΒΕΚ) και άλλα μέλη της. 

2. Σ’ όλες τις περιπτώσεις διενεργείται σχετικός έλεγχος και λαμβάνονται όλα τα 
απαραίτητα μέτρα που προνοούνται από το Νόμο. Η ΠΟΒΕΚ είναι ενήμερη για 
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όλες τις ενέργειές μας. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι για τη χρονική περίοδο από 1η 
Σεπτεμβρίου 2010, που άρχισε εντατική εκστρατεία για την εφαρμογή του 
Νόμου, μέχρι τις 15 Οκτωβρίου 2010, έγιναν οι πιο κάτω επιθεωρήσεις και 
ενέργειες: 

Επαρχία Επιθεωρήσεις Παραβάσεις Συμμόρφωση Καταγγελίες 

1. Λευκωσία 181 178 174 4 

2. Λεμεσός 423 117 112 5 

3. Λάρνακα 137 20 8 12 

4. Πάφος 47 47 45 2 

ΣΥΝΟΛΟ 788 362 339 23 

 Από τις 15 Οκτωβρίου 2010 μέχρι σήμερα οι επιθεωρήσεις συνεχίζονται, με 
αποτέλεσμα οι καταγγελίες που προωθήθηκαν προς την Αστυνομία για λήψη 
δικαστικών μέτρων να αυξηθούν από είκοσι τρεις που ήταν στις 15 Οκτωβρίου 
2010 σε σαράντα. 

3. Ο έλεγχος για τις παραπλανητικές διαφημίσεις γίνεται μέσα στα πλαίσια 
εφαρμογής του περί των Αθέμιτων Εμπορικών Πρακτικών των Επιχειρήσεων 
προς τους Καταναλωτές Νόμου του 2007. Για το 2010 η Υπηρεσία 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών διερεύνησε συνολικά 140 
υποθέσεις από τις οποίες σε 43 διαπιστώθηκε κάποιου είδους παράβαση η 
οποία διορθώθηκε αμέσως μετά από υποδείξεις της Υπηρεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.300, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.300 και ημερομηνία 04.11.2010 σχετικά 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη Συνεδρία του στις 08.10.2010, έλαβε 
συγκεκριμένες αποφάσεις σχετικά με το τερματικό πετρελαιοειδών στο 
Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό. Συγκεκριμένα, αποφάσισε τη σύσταση 
τριμελούς εξ Υπουργών Επιτροπής, αποτελούμενης από τους Υπουργούς 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Πρόεδρος), Οικονομικών και 
Εσωτερικών, η οποία θα είναι υπεύθυνη για την προώθηση του έργου του 
τερματικού πετρελαιοειδών και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού να προβεί, σε συνεργασία με την ΚΕτΑΠ, τον 
ΚΟ∆ΑΠ και την ΑΗΚ, σε έκδοση πρόσκλησης διεθνούς εκδήλωσης 
ενδιαφέροντος για προεπιλογή στρατηγικών συνεργατών για σύσταση 
κοινοπραξίας η οποία θα αναλάβει την κατασκευή και λειτουργία του 
τερματικού σταθμού παραλαβής και αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο 



 

 

84 

 

Βασιλικό. Το τερματικό πετρελαιοειδών θα περιλαμβάνει εγκαταστάσεις 
αποθήκευσης των στρατηγικών αποθεμάτων και των λειτουργικών 
αποθεμάτων των εταιρειών πετρελαιοειδών, καθώς και εγκαταστάσεις για 
χρήση του ως διαμετακομιστικού σταθμού εμπορίας πετρελαιοειδών. Τέλος, η 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου εξουσιοδοτεί την Υπουργική Επιτροπή 
όπως κατόπιν μελέτης του θέματος και των αποτελεσμάτων της πρόσκλησης 
διεθνούς εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την προεπιλογή στρατηγικών 
συνεργατών, υποβάλει σχετική Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο 
αναφορικά με τη σύσταση κοινοπραξίας και την ανάθεση σε αυτή της 
υλοποίησης του έργου. 

2. Στο πλαίσιο της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ως 
πρόεδρος της τριμελούς Υπουργικής Επιτροπής, συγκάλεσα σύσκεψή της στις 
22.10.2010, κατά την οποία αποφασίστηκε όπως Ειδική Επιτροπή, στην οποία 
θα συμμετέχουν ο ∆ιευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας και εκπρόσωποι της 
ΚΕΤΑΠ, του ΚΟ∆ΑΠ και της ΑΗΚ, ετοιμάσει, εντός 15 ημερών, τα έγγραφα της 
πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος για προεπιλογή των στρατηγικών 
συνεργατών για σύσταση της κοινοπραξίας η οποία θα αναλάβει την 
κατασκευή και λειτουργία του τερματικού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό. Τα 
έγγραφα ετοιμάστηκαν από την Ειδική Επιτροπή στις 05.11.2010 και 
αποστάληκαν στα μέλη της Υπουργικής Επιτροπής. Επίσης, στις 17.11.2010 
ορίστηκε νέα συνάντηση της Υπουργικής Επιτροπής για λήψη αποφάσεων για 
τον περαιτέρω χειρισμό του θέματος. 

3. Αναφορικά με το ερώτημα κατά πόσο έχει επέλθει συμφωνία μεταξύ 
Κυβέρνησης και εταιρειών πετρελαιοειδών, δεν υπάρχει τέτοια συμφωνία. 
Συμφωνία έχει συναφθεί μεταξύ της Κυβέρνησης και του ∆ήμου Λάρνακας 
σχετικά με την εφαρμογή προγράμματος για μετακίνηση των εγκαταστάσεων 
πετρελαιοειδών. 

4. Τα κατασκευαστικά έργα του τερματικού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό 
αναμένεται να ολοκληρωθούν σε δύο περίπου χρόνια από την ημέρα 
κατακύρωσης της προσφοράς στον επιτυχόντα προσφοροδότη/εργολάβο του 
έργου. 

5. Όσον αφορά το ερώτημα του πότε αναμένεται να μετακινηθούν οι 
εγκαταστάσεις πετρελαιοειδών και υγραερίου από τη Λάρνακα, με δεδομένη 
την έλλειψη αποθηκευτικών χώρων για τα πετρελαιοειδή, είναι ευνόητο ότι αυτό 
δεν μπορεί να γίνει πριν την κατασκευή και λειτουργία του νέου τερματικού 
πετρελαιοειδών στο Βασιλικό. 

6. Τέλος, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω, ως αρμόδιος για το θέμα Υπουργός, ότι 
βούληση της κυβέρνησης είναι η δημιουργία του τερματικού πετρελαιοειδών 
στο Βασιλικό το συντομότερο δυνατό και εργαζόμαστε εντατικά προς την 
κατεύθυνση αυτή.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  
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 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα αρχίσει, όπως έχει 
συμφωνηθεί, και θα ολοκληρωθεί σήμερα η συζήτηση του θέματος «Η ανάγκη 
διασφάλισης του εργασιακού μέλλοντος για τους εργαζoμένους στη “Eurocypria”».  
Θέμα το οποίο έχει εγγραφεί με εισήγηση του Γιαννάκη Ομήρου και όπως έχει 
συμφωνηθεί -θέλω να το επαναλάβω- το κάθε κόμμα έχει πέντε λεπτά στη διάθεσή 
του, περίπου. 

 Κύριε Ομήρου, έχετε το λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είχαμε πει μέχρι πέντε λεπτά, μέχρι πέντε λεπτά. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Και λίγο παραπάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, είσαι εισηγητής, δικαιούσαι. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η εγγραφή αυτού του θέματος, δηλαδή της ανάγκης διασφάλισης του 
εργασιακού μέλλοντος των εργαζομένων στη “Eurocypria”, του προσωπικού της 
“Eurocypria” που εργαζόταν στην εταιρεία και που έμεινε χωρίς δουλειά από τη μια 
μέρα στην άλλη και βρέθηκε πραγματικά σε μια τραγική κατάσταση, έχει ένα 
συγκεκριμένο στόχο.  Να δοθεί το μήνυμα στην εκτελεστική εξουσία να δράσει 
γρήγορα και αποτελεσματικά και με κοινωνική ευαισθησία προπάντων, τόσο για την 
οικονομική ανακούφιση των εργαζομένων και παροχή των ανάλογων αποζημιώσεων 
όσο και για την εξασφάλιση απασχόλησης.   

 ∆εν είναι πρόθεσή μου σε αυτή τη συζήτηση να αναφερθώ σε ευθύνες για 
λανθασμένους χειρισμούς που υπήρξαν, διαχρονικά, αλλά και πρόσφατα, ούτε στην 
πρωτοβουλία που ανελήφθη από τον Υπουργό Οικονομικών επί αυτής της 
κυβερνήσεως για την έγκριση από τη Βουλή των €35 εκατομ., με την υπόσχεση ότι η 
εταιρεία θα διεσώζετο.  Αυτή την ώρα έχουμε υποχρέωση να εξαντλήσουμε όλες μας 
τις προσπάθειες στο να υπάρξει ανάληψη των ευθυνών της κυβέρνησης με 
αποζημιώσεις ικανοποιητικές για τους εργαζομένους, αλλά και με εξάντληση κάθε 
δυνατής προσπάθειας για τη διασφάλιση του εργασιακού τους μέλλοντος.   

 Σε ό,τι αφορά το θέμα των αποζημιώσεων, θέλουμε να πιστεύουμε ότι στις 
διαβουλεύσεις που βρίσκονται σε εξέλιξη -και που υπάρχει πληροφορία ότι 
ολοκληρώνονται σήμερα- θα υπάρξει οριστική κατάληξη και ότι θα τηρηθούν οι 
εξαγγελίες και οι δεσμεύσεις που έχουν αναληφθεί από πλευράς κυβέρνησης.  
∆υστυχώς, αντί να υπάρξει έγκαιρη ενημέρωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, έτσι 
ώστε οι αποφάσεις, οι εξαγγελίες και οι δεσμεύσεις που γίνονταν από πλευράς 
εκτελεστικής εξουσίας να έχουν πρακτικό αντίκρισμα και να είναι υλοποιήσιμες, αυτό 



 

 

86 

 

έγινε εκ των υστέρων, με αποτέλεσμα υποσχέσεις, δεσμεύσεις και εξαγγελίες να 
εμπεριέχουν τον κίνδυνο να αποδειχθούν αναξιόπιστες και κενές περιεχομένου.  
Υποσχέσεις για πλήρη απορρόφηση του προσωπικού της “Eurocypria” από τις 
Κυπριακές Αερογραμμές απεδείχθησαν ότι δεν ήταν δυνατό να εφαρμοστούν από 
πλευράς εκτελεστικής εξουσίας, δεδομένων των απόψεων που κατετέθησαν από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  

 Σε ό,τι αφορά το σχέδιο αποζημιώσεων, υπάρχουν καταγγελίες για αθέτηση και 
παραβίαση των αρχικών εξαγγελιών.  Ενώ είχε λεχθεί ότι το σχέδιο αποζημιώσεων 
για το προσωπικό της “Eurocypria” θα βασισθεί στο εφαρμοσθέν σχέδιο εθελούσιας 
αφυπηρέτησης των Κυπριακών Αερογραμμών, το ανώτατο ποσό που παραχωρείται 
φαίνεται να είναι το ποσό των €50.000, ενώ στις Κυπριακές Αερογραμμές το ποσό 
που είχε παραχωρηθεί ήταν της τάξης των €100.000.  Η περίοδος προειδοποίησης 
δεν πληρώνεται.  Τρεις δέκατοι τέταρτοι μισθοί που αφορούν δεδουλευμένα έτη, το 
2008, το 2009 και το 2010, δεν καταβάλλονται, ούτε τα ποσά που αντιστοιχούν σε 
άδειες, που όλα τα πιο πάνω είναι δεδουλευμένα και τα οποία θα ήταν αδιανόητο το 
κράτος που είναι ο εργοδότης να τα αγνοήσει και να ενεργήσει στην πραγματικότητα 
αντιεργατικά και αναξιόπιστα.    

 Υπάρχει επίσης και το ερώτημα:  Γιατί δεν υπήρξαν οι απολύσεις πριν από την 
περιαγωγή της εταιρείας σε εκκαθάριση, ούτως ώστε τα δικαιώματα του προσωπικού 
να είναι ευκολότερο και ασφαλέστερο να κατοχυρωθούν.  Σε ό,τι αφορά την 
απασχόληση των εργαζομένων στη “Eurocypria” που έμειναν ξαφνικά χωρίς δουλειά, 
θα πρέπει να καταβληθεί κάθε δυνατή προσπάθεια, να υπάρξει επαγγελματική 
αποκατάσταση, τηρουμένων των όρων που τέθηκαν ασφαλώς από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή ως προς την απορρόφηση του προσωπικού από τις Κυπριακές  
Αερογραμμές.  Με βάση δηλαδή τους όρους της ελεύθερης αγοράς.   

 Ως προς τη δυνατότητα απασχόλησης των πιλότων του ιπτάμενου 
προσωπικού υπάρχουν κάποια δεδομένα αυτή τη στιγμή.  Οι Κυπριακές 
Αερογραμμές έχουν αυτή τη στιγμή δύο αεροσκάφη τύπου “Airbus 320”, τα οποία δεν 
είναι στελεχωμένα με ιπτάμενο προσωπικό, κυβερνήτες, συγκυβερνήτες και 
αεροσυνοδούς.  Ακόμα δύο αεροσκάφη του ιδίου τύπου θα ενοικιασθούν και θα 
προστεθούν στο στόλο των Κυπριακών Αερογραμμών μέχρι το Μάιο του 2011, για να 
καλύψουν τις καλοκαιρινές ανάγκες που προέκυψαν από το κλείσιμο της “Eurocypria”.  
∆ηλαδή, μέχρι το Μάιο του 2011 στις Κυπριακές Αερογραμμές θα υπάρχουν τέσσερα 
αεροσκάφη τα οποία θα χρειάζεται να στελεχωθούν με ιπτάμενο προσωπικό.  Ο 
μόνος τρόπος, χωρίς να παραβιάζονται οι συλλογικές συμβάσεις των Κυπριακών 
Αερογραμμών και χωρίς να υπάρχει αντίθεση με τους όρους που τέθηκαν από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, είναι η πρόσληψη των διαθέσιμων πιλότων της “Eurocypria” 
από τις Κυπριακές Αερογραμμές με συμβόλαιο συγκεκριμένης χρονικής περιόδου, για 
δύο χρόνια, με αμοιβές που θα συμφωνηθούν και χωρίς να παραβιάζονται, 
επαναλαμβάνω, οι συλλογικές συμβάσεις των Κυπριακών Αερογραμμών.  Η επιλογή 
αυτή θα μπορούσε να είναι και η οικονομικότερη και δε θα επιφορτίσει τις Κυπριακές 
Αερογραμμές με πρόσθετο κόστος εν μέσω οικονομικής κρίσης, αλλά και δυσπραγίας 
της ίδιας της εταιρείας.  Με καλή διάθεση και από τις συντεχνίες των Κυπριακών 
Αερογραμμών αυτή η λύση θα μπορούσε να είναι μία λύση κοινής αποδοχής.  Για το 
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υπόλοιπο προσωπικό θα πρέπει να καταβληθεί κάθε προσπάθεια να διασφαλιστεί η 
απασχόληση, τηρουμένων, όπως είπα, των αρχών της κοινοτικής νομιμότητας, όπως 
διατυπώθηκαν και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.   

 Η πολύτιμη εμπειρία του προσωπικού είναι ένα σοβαρό συγκριτικό 
πλεονέκτημα για την εργοδότησή τους στο δημόσιο και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα 
και μετρήσει των προϋποθέσεων που έχουν σχέση ασφαλώς με τον ανταγωνισμό 
στην αγορά εργασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ομήρου, θέλω να σας ενημερώσω ότι πήγαμε στα εφτά λεπτά. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Τελειώνω σε δύο, τρία λεπτά. 

 Θα μπορούσαν επίσης να προωθηθούν σχέδια εθελοντικής αφυπηρέτησης 
που θα διευκολύνουν τη δημιουργία θέσεων εργασίας και ευκαιριών απασχόλησης. 

 Συμπερασματικά και καταληκτικά καλούμε την κυβέρνηση να ενεργήσει άμεσα 
και αποτελεσματικά, για να αποτρέψει τη θυματοποίηση των διακόσιων εξήντα πέντε 
εργαζομένων στη “Eurocypria”.  Να τηρήσει εξαγγελίες, υποσχέσεις και δεσμεύσεις, 
γιατί θα ήταν αδιανόητο το ίδιο το κράτος να αποδειχθεί αφερέγγυο και αναξιόπιστο 
και η Βουλή να παρακολουθήσει άγρυπνα την εξέλιξη αυτού του θέματος και σε ό,τι 
αφορά την παραχώρηση αποζημιώσεων και σε ό,τι αφορά τις προσπάθειες για τη 
διασφάλιση του εργασιακού μέλλοντος του προσωπικού. 

 Ήθελα όμως, μιλώντας για το θέμα των αερομεταφορών, να κλείσω, λέγοντας 
ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να ενεργήσει τάχιστα και για την υιοθέτηση ενός σχεδίου 
εξυγίανσης των Κυπριακών Αερογραμμών και παράλληλα να κινηθεί προς την 
κατεύθυνση εξεύρεσης στρατηγικού επενδυτή για την εταιρεία.  Φτάνει πια το κράτος 
στην Κύπρο να εξαντλείται σε αχρείαστες ενέργειες που το αποπροσανατολίζουν από 
τον κοινωνικό του ρόλο.  Το κράτος πρέπει να επαναπροσδιορίσει το ρόλο του.  Να 
απομακρυνθεί από ζημιογόνες διαχειριστικές και επιχειρηματικές δραστηριότητες.  Να 
στραφεί προς τη δόμηση συγκεκριμένων πλαισίων που θα καθοδηγούν την οικονομία 
προς εκείνες τις κατευθύνσεις που να είναι οι πιο πρόσφορες για την ανάπτυξη της 
χώρας μας.  ∆εν μπορεί να συνεχιστεί το αδιανόητο και ακατανόητο φαινόμενο, που 
είναι οικονομικά παράλογο και κοινωνικά μη αποδεκτό, το κράτος να λαμβάνει 
επώδυνα οικονομικά μέτρα που επηρεάζουν αρνητικά το βιοτικό επίπεδο ολόκληρου 
του λαού, προκειμένου να παραμείνει μέτοχος σε εταιρείες που έπαυσαν να είναι 
φυσικά μονοπώλια και είναι ζημιογόνες.  Όμως, γι’ αυτό το κρίσιμο θέμα θα έχουμε 
την ευκαιρία, κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού, να καταθέσουμε 
εκτενώς τις απόψεις μας.   

 Εισηγούμαι, κύριε Πρόεδρε, όπως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών 
παρακολουθεί στενά και συνεχώς το θέμα της αποζημίωσης του προσωπικού και των 
επιβαλλόμενων προσπαθειών για την εργοδότηση του προσωπικού στον ευρύτερο 
δημόσιο και ημιδημόσιο τομέα και ενημερώνει τακτικά το σώμα. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ομήρου.  

 Καλώ τώρα στο βήμα τον Άγγελο Βότση εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στον πολύ λίγο χρόνο που θα μιλήσω -γιατί θα έχουμε δύο ομιλητές από το 
∆ΗΚΟ στα πέντε λεπτά- σίγουρα δε θα ασχοληθούμε με την ουσία του προβλήματος.  
Όμως, ο Υπουργός Οικονομικών στην τελευταία συνεδρίαση μιας εκ των δύο 
επιτροπών που συζητούμε όλο αυτό το θέμα της “Eurocypria” -γιατί συζητιέται σε τρεις 
επιτροπές- δήλωσε ότι ο ίδιος πρότεινε στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να διορίσει 
ερευνητική επιτροπή, για να ασχοληθεί με τα θέματα που αφορούν τους 
αερομεταφορείς τα τελευταία δέκα, δεκαπέντε χρόνια.  ∆εν είναι σημερινό το 
πρόβλημα.  Εμείς ενώνουμε τη φωνή μας και δε θα πω «απαιτούμε», αλλά θα πω 
«ζητούμε» ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας το συντομότερο δυνατό να διορίσει αυτή την 
επιτροπή, για να ξεκαθαρίσει επιτέλους τι “πλιάτσικο” -και λέω αυτή τη λέξη 
προκλητικά έτσι, για να ξέρουμε για τι μιλάμε- έχει συμβεί στους αερομεταφορείς μας 
όλα αυτά τα χρόνια και βρισκόμαστε σήμερα στην τραγική κατάσταση να υπάρχουν 
στους δρόμους τριακόσια άτομα παραμονές γιορτών, τριακόσιες οικογένειες που να 
μην ξέρουν ποιο είναι το μέλλον των οικογενειών τους και σήμερα να προσπαθούμε 
να βρούμε μια λύση.   

 Για να είμαι πολύ σύντομος, ο πρόεδρος της Ε∆ΕΚ, ο εισηγητής του θέματος, 
έχει κάνει μια προσπάθεια, για να προτείνει μια λύση για το πώς θα ξεπεράσουμε τα 
προβλήματα με τους εργαζομένους.  Σε πολύ μεγάλο βαθμό συμφωνούμε και 
αναμένουμε να γίνουν εκείνες οι κινήσεις από την κυβέρνηση, ώστε το συντομότερο 
δυνατό να καταλήξουν και στο θέμα των αποζημιώσεων, για το οποίο οι δικές μας 
πληροφορίες είναι ότι φαίνεται πως θα υπάρχει κάποιο πρόβλημα εκεί.  ∆εν είναι το 
ίδιο σχέδιο με αυτό που δόθηκε στις Κυπριακές Αερογραμμές, που ήταν και εθελούσια 
η αποχώρηση τότε.  Άρα, αναμένουμε και εκεί να γίνουν διορθωτικές κινήσεις.,  

 Σήμερα, σήμερα θα δοθεί η πρόταση ως επίσης και για το μέλλον κυρίως των 
πληρωμάτων των αεροσκαφών, που ξέρουμε όλοι ότι είναι πολύ δύσκολο να 
εργοδοτηθούν κάπου αλλού αυτοί οι άνθρωποι.  Το γραφειακό προσωπικό θα πρέπει 
να βρεθεί τρόπος, σε συνεργασία με άλλα κυβερνητικά τμήματα, να απορροφηθεί.  
Και εμείς λέμε ότι μπορεί να βρεθεί τρόπος.  Αλλά, όσον αφορά στους κυβερνήτες, 
συγκυβερνήτες, αεροσυνοδούς, είναι συγκεκριμένο το επάγγελμά τους και λέμε, ναι, 
θα πρέπει και οι Κυπριακές Αερογραμμές να βρουν εκείνους τους τρόπους, για να 
βοηθήσουν, γιατί κανείς δεν πρέπει να βγάζει την ουρά του απ’ έξω σε αυτό το 
πρόβλημα που αντιμετωπίζουμε.  Και δυστυχώς -το είπε ο Υπουργός και έγινε 
ολόκληρος σάλος τις προηγούμενες μέρες- και οι Κυπριακές Αερογραμμές 
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αντιμετωπίζουν παρόμοια προβλήματα και για να μη φθάσουμε σε έξι μήνες να 
συζητούμε εδώ το αντίστοιχο πρόβλημα στις Κυπριακές Αερογραμμές, που κανένας 
δε το θέλει, τουλάχιστον εμείς, αλλά πιστεύω και κανένας δεν το θέλει, πρέπει να 
παρθούν άμεσα μέτρα, για να αντιμετωπιστούν τα προβλήματα και στις Κυπριακές 
Αερογραμμές.  ∆ε θα φορτωθούν οι Κυπριακές Αερογραμμές τη “Eurocypria” ή τους 
εργαζομένους της, για να επιδεινωθούν τα προβλήματα.  Όμως, υπάρχουν τρόποι, με 
βάση και τη νέα δουλειά που έχουν να κάνουν πλέον οι Κυπριακές Αερογραμμές, 
εφόσον θα αναλάβουν και μεγάλο μέρος της δουλειάς που έκανε η “Eurocypria”, να 
βρεθούν θέσεις εργασίας και για τους εργαζομένους της “Eurocypria”, για τους 
οποίους μπορεί να βρεθεί τρόπος -δε θα χρησιμοποιήσουμε τη λέξη απορρόφηση- να 
μπορούν να γίνουν και αυτοί εργαζόμενοι στις Κυπριακές Αερογραμμές.   

 Αυτές είναι οι σκέψεις μας, ενώνουμε και εμείς τη φωνή μας με όλες τις άλλες 
πολιτικές δυνάμεις που θέλουν να βρεθεί τρόπος στην αντιμετώπιση αυτού του 
προβλήματος που αντιμετωπίζουμε την τελευταία περίοδο και θεωρούμε ότι η 
κυβέρνηση θα πρέπει να πάρει εκείνα τα μέτρα, για να ξεπεράσουμε αυτό το 
πρόβλημα το συντομότερο δυνατό. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Βότση. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το Γιώργο τον Περδίκη εκ μέρους των Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαι δεσμευμένος από τον τίτλο να αναφερθώ μονάχα στο πρόβλημα που 
προκύπτει αναφορικά με τη διασφάλιση του εργασιακού μέλλοντος των εργαζομένων 
της “Eurocypria”, χωρίς να αναφερθούμε στις άλλες πτυχές αυτού του τεράστιου 
πολιτικού, οικονομικού και θεσμικού σκανδάλου το οποίο αντιμετωπίζει η κυπριακή 
κοινωνία. 

 Πρώτα απ’ όλα, θέλω να απαντήσω σ’ αυτούς που δικαιολογημένα ρωτούν 
γιατί γίνεται τόση πολλή συζήτηση για τριακόσιους εργαζομένους.  Είναι χιλιάδες 
δυστυχώς οι εργαζόμενοι που μέσα στην οικονομική κρίση τούς έχουν δείξει οι 
εργοδότες τους το δρόμο της ανεργίας.  Γιατί άραγε η Βουλή, τα κόμματα, η κοινωνία 
συζητά για τους εργαζομένους της “Eurocypria”;  Γιατί αυτή η κυβέρνηση τους είχε 
υποσχεθεί ακόμα και λίγες εβδομάδες πριν από την “κατάρριψη” των αεροσκαφών της 
“Eurocypria” ότι θα εξασφαλιστεί το μέλλον τους και ότι δεν έχει πρόβλημα 
βιωσιμότητας αυτή η εταιρεία.  Γιατί αυτή η Βουλή ψήφισε ένα τεράστιο ποσό, για να 
έχουν δουλειά αυτοί οι άνθρωποι και αυτοί οι άνθρωποι βρέθηκαν τελικά στους 
δρόμους, γιατί έγιναν λάθος ενέργειες από την πλευρά αυτών που κυβερνούν, 
κυβέρνησης και Βουλής.  Γι’ αυτό και εκτιμάται κυβέρνηση και Βουλή να 
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αντιμετωπίσουν αυτό το πρόβλημα.  ∆εν είναι όπως τους υπόλοιπους εργαζομένους 
που έχουν χτυπηθεί από την οικονομική κρίση.  Γι’ αυτό συζητάμε και έχουμε ευθύνη 
απέναντι σ’ αυτούς τους ανθρώπους και σ’ αυτές τις οικογένειες. 

 Πέραν τούτου όμως πρέπει να απαντήσουμε ακόμα σ’ ένα ερώτημα που 
αντιμετωπίζει η κοινή γνώμη.  Γιατί για τα λάθη άλλων, των κυβερνώντων, των 
όποιων κυβερνώντων, πρέπει να πληρώσει ο Κύπριος πολίτης; Γιατί τα σχέδια 
αποζημιώσεων είναι ουσιαστικά λεφτά τα οποία θα φύγουν από τον κυβερνητικό 
κουρβανά, δηλαδή τελικά από το φορολογούμενο.  Άρα, επιβάλλεται, πέρα από τα 
προγράμματα αποζημιώσεων, πέρα από τις φρούδες ελπίδες που δίνει ο υπουργός 
και από το βήμα της Βουλής…  Ήρθε και μας μίλησε ότι τάχα θα εργοδοτηθούν αυτοί 
οι άνθρωποι σε δημόσιες υπηρεσίες ενόψει και της κυπριακής Προεδρίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Οποία πλάνη, οποίο ψεύδος, συνέχεια των προηγούμενων!  
Μιλά για προγράμματα, όμοια με αυτά των Κυπριακών Αερογραμμών, για 
αποζημιώσεις και απορρόφηση.  Ψέματα τα οποία αποδείχτηκαν από τη μια μέρα 
στην άλλη ως ψέματα. 

Πέρα όμως απ’ αυτό πρέπει να απαντήσουμε και στο θέμα των ευθυνών.  
Γιατί αυτοί που φταιν πρέπει να πληρώσουν και δεν πρέπει να πληρώσει ο κάθε 
Κύπριος πολίτης μόνο, επειδή έκαναν κάποιοι άλλοι τα λάθη. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιώργο τον Περδίκη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Ρίκκο τον Ερωτοκρίτου από το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Άκουσα για «πλιάτσικο», αλλά δεν άκουσα για τους πλιατσικολόγους.  Ποιοι 
είναι αυτοί δηλαδή οι οποίοι πήραν τα χρήματα;  Τα €35 εκατομ., συγκεκριμένα €28 
εκατομ., τα οποία αυτή η Βουλή, οδηγούμενη παραπλανητικά, με στοιχεία τα οποία 
δεν ανταποκρίνονταν στην πραγματικότητα, αλλά και αποκρύβοντας τις πραγματικές 
προθέσεις του Υπουργού Οικονομικών, ψήφισε με τον προϋπολογισμό των €35 
εκατομ.  Τα €28 εκατομ. πληρώθηκαν αυθημερόν στις τράπεζες. 

 Εγώ θέλω να ξέρω -και πιστεύω και οι συνάδελφοί μου που με ακούουν, αλλά 
και πολλές χιλιάδες πολιτών μαζί- ποιες τράπεζες εισέπραξαν τα χρήματα;  ∆ιότι είναι 
κάτι που αγγίζει τον ίδιο τον Υπουργό Οικονομικών αυτό που θα πω.  Ο Υπουργός 
Οικονομικών υπήρξε ανώτερο διοικητικό στέλεχος συγκεκριμένης τράπεζας.  Εγώ 
θέλω να ξέρω αν ανάμεσα στους πιστωτές της “Eurocypria” στα €28 εκατομ. 
συμμέτοχος ήταν η συγκεκριμένη τράπεζα στην οποία εργοδοτείτο και ας το πάρει 
προσωπικά.  Είναι πολιτικό το ζήτημα.  Οφείλει να δώσει εξηγήσεις.  Εγώ θα 
ντρεπόμουν, αν ήμουν Υπουργός Οικονομικών, να εξαπατούσα τη Βουλή να πάρω 
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€28 εκατομ. και να κατευθύνω ένα μεγάλο ποσό των εκατομμυρίων αυτών προς τους 
πρώην εργοδότες μου ή στους πρώην συνεργάτες μου ή στους πρώην συνεταίρους 
μου ή στους συμμέτοχους μου σε μία εταιρεία ή τράπεζα στην οποία εργαζόμουν.  
Θέλω να το γνωρίζω και είναι υπόχρεος να κάνει δηλώσεις σήμερα για το θέμα αυτό. 

 Γύρω από το ζήτημα αυτό υπάρχουν τεράστιες πολιτικές ευθύνες.  Εγώ δε θα 
μιλήσω για τις πολιτικές ευθύνες.  Ξέρετε οι πολίτες που ακούουν για τις πολιτικές 
ευθύνες έχουν μπουχτίσει.  Πιστεύουν ότι δεν υπάρχει τίποτε πίσω απ’ αυτή τη λέξη, 
τίποτε το αποδοτικό και το αξιολογικό δεν μπορεί να γίνει.  Να μιλήσουμε 
συγκεκριμένα.  Συγκεκριμένα, και να απαντήσει ο Υπουργός Οικονομικών.  Όταν 
κάποιος οδηγεί μια εταιρεία σε διάλυση, υπέχει ευθύνες ποινικές με βάση τον περί 
Εταιρειών Νόμο.  Όταν οδηγεί μία εταιρεία που βρίσκεται σε εκούσια διάλυση, στο να 
ικανοποιούνται κάποιοι πιστωτές και κάποιοι πιστωτές να μην ικανοποιούνται, δηλαδή 
να επιλέγει προτιμησιακά ποιοι από τους πιστωτές θα πρέπει να ικανοποιηθούν και 
πάω στους εργαζομένους στην “Eurocypria”, οι οποίοι είναι προτιμησιακοί πιστωτές, 
είναι προνομιακοί πιστωτές με βάση τον περί Εταιρειών Νόμο, οφείλει να τηρεί το 
νόμο ο Υπουργός Οικονομικών και να πληρώσει τους υπαλλήλους και τους 
εργαζομένους πρώτα.  Αυτό λέει η νομοθεσία, εκτός αν δεν την ξέρει. 

 Θα διορίσουν εκκαθαριστή περί τα τέλη του μηνός στη γενική συνέλευση.  
Ποιος θα είναι ο εκκαθαριστής;  Θα είναι ιδιώτης, θα είναι από το Γραφείο του Εφόρου 
Εταιρειών, θα είναι άνθρωπος ή άνθρωποι που θα τηρήσουν το νόμο;  Οφείλει να βγει 
και να μιλήσει ο Υπουργός Οικονομικών για τα ζητήματα αυτά.  Μια εταιρεία η οποία 
θεληματικά διαλύεται και συνεχίζει τις εργασίες της δεν εξαπατά το κοινό, όταν 
συνεχίζει να εισπράττει χρήματα;  Γνωρίζετε ότι οι Κύπριοι πολίτες μετά, ανεξάρτητα 
απ’ όλες αυτές τις εξαγγελίες που έχουν γίνει, και τις τελευταίες μέρες που φούντωσε 
η συζήτηση αλλά πολύ περισσότερο προηγουμένως, πλήρωναν χρήματα, για να 
αγοράζουν εισιτήρια;  Και ακόμα τώρα, αν ανοίξετε την ιστοσελίδα της “Eurocypria”, 
φαίνεται να προσφέρει εισιτήρια για αεροπορικές πτήσεις.  Μία εταιρεία η οποία 
βρίσκεται στη διαδικασία της διάλυσης! 

 Τα χρήματα αυτά οι Κύπριοι πήγαν να τα ζητήσουν.  ∆ε μιλώ για τις ομάδες 
των τουριστών που έχει γίνει κάποια διευθέτηση με τις Κυπριακές Αερογραμμές ή με 
άλλες ξένες αεροπορικές εταιρείες, για να τους καλύψουν.  Πήγαν να ζητήσουν τα 
χρήματα.  Ο επικεφαλής της “Eurocypria” τους παρέπεμψε στον εκκαθαριστή.  Να 
πάνε να εγγράψουν την απαίτησή τους στον εκκαθαριστή που θα διοριστεί, για να 
πάρουν τα χρήματά τους πίσω.  Είναι κράτος με υπόληψη αυτό;  Πέστε μου τι 
εκπέμπετε στους πολίτες, όταν θυγατρική εταιρεία η οποία είναι ιδιωτική μεν αλλά με 
καθοριστική συμμετοχή του δημοσίου, όπως είναι η “Eurocypria”, συμπεριφέρεται 
όπως τον τελευταίο ανυπόληπτο πιστωτή που μπορείς να συναντήσεις στις αυλές των 
δικαστηρίων, που σου λέει:  «Πτώχευσέ με, διάλυσε την εταιρεία μου.  ∆ε με 
ενδιαφέρει, δε θα πάρεις τίποτε».  ∆εν είναι συμπεριφορά αυτή.  ∆ιερωτώμαι δηλαδή 
πώς ο Υπουργός Οικονομικών εξακολουθεί να σφυρίζει αδιάφορα και να προσποιείται 
ότι δεν καταλαβαίνει απ’ όλα αυτά. 

 Βέβαια, υπάρχει η πολιτική διάσταση των πραγμάτων, η οποία τον αγγίζει.  
Υπάρχει η πολιτική διάσταση των πραγμάτων σχετικά με τις τράπεζες που 
διοχετεύτηκαν τα χρήματα, όπως εξήγησα, που τον αγγίζει.  Υπάρχει όμως και αυτή η 
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ανυποληψία η πλήρης, ο διασυρμός του κράτους, των θεσμών και του ιδίου στους 
δρόμους και στις πλατείες, όπου τον περιγελούν και τον κοροϊδεύουν και τον οικτίρουν 
και τον ίδιο και το θεσμό του κράτους που εκπροσωπεί. 

 Εγώ δεν ανέμενα αυτή τη συμπεριφορά απ’ αυτό τον Υπουργό Οικονομικών.  
Εξαπάτησαν τη Βουλή, εξαπάτησαν τους εργαζομένους στην εταιρεία, εξαπάτησαν 
τους φορολογουμένους από την τσέπη των οποίων βγήκαν τα €35 εκατομ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα πω για το πολιτικό επιχείρημα της άλλης πλευράς.  Παρακολουθώ με πολύ 
μεγάλη προσοχή το επιχείρημα της κυβερνητικής παράταξης, που είναι μόνο ένα:  
«Ξέρετε η “Eurocypria” είναι εξαμβλωματικό νόθο και ανάπηρο παιδί των 
προηγούμενων κυβερνήσεων».  Αυτό δεν είναι επιχείρημα.  Η παρούσα κατάσταση 
πραγμάτων μαζί με τους πολίτες, που είναι πάρα πολλοί, αναμένουν απαντήσεις στα 
ερωτήματα που έχω πει και δεν είναι τα μόνα.  Υπάρχουν πάρα πολλά και πρέπει να 
απαντηθούν.  Οφείλουν να απαντήσουν.  Αν δεν απαντήσουν, παραμένουν 
εκτεθειμένοι. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Ρίκκο τον Ερωτοκρίτου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Νίκο Κλεάνθους εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είμαι βέβαιος ότι και οι άλλοι συνάδελφοι που θα ακολουθήσουν θα μιλήσουν 
για όλους και για όλα.  Εγώ θα πω κάτι, κατά την ταπεινή μου άποψη, πιο σημαντικό.  
Θα μιλήσω για μας και τις ευθύνες μας, και τους πολιτικούς και συγκεκριμένους 
βουλευτές, που κατηγορηματικά καταγγέλθηκαν από τον ίδιο τον Υπουργό 
Οικονομικών στην επιτροπή Ελέγχου και δεν ήταν κουτσομπολιό.  Είπε «είναι μια 
πρόκληση που παίρνω σ’ αυτή τη συνεδρία σχετικά με ζημιογόνα συμβόλαια που 
υπογράφονταν για την “Eurocypria” και την έστειλαν στον τάφο μια ώρα γρηγορότερα, 
με θυματοποίηση των εργαζομένων».  Και ενώ ξαφνικά με την απομάκρυνση κάποιου 
διευθυντικού στελέχους ως διά μαγείας εκείνα τα συμβόλαια απείρως έγιναν 
ευνοϊκότερα για την “Eurocypria” και ενώ γι’ αυτό το λόγο σ’ απάντηση του 
ερωτήματός μου ο υπουργός είπε ότι απομακρύνθηκε το συγκεκριμένο άτομο…  Αλλά 
επειδή νιώθω μια έντονη πρόκληση εδώ, στη συνεδρία αυτής της επιτροπής να σας 
πω ότι συνάδελφοί σας και πολιτικοί παρενέβησαν γι’ αυτό το πρόσωπο όχι μόνο, για 
να το μεταχειριστούμε επιεικώς, αλλά να του δώσουμε και από πάνω αποζημίωση. 
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 Κύριοι, καιρός να αναλάβουμε τις ευθύνες μας!  Φτάνει υποκρισία και συνταγές!  
Και λυπούμαι, τώρα που ακούν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, γιατί δεν ενημέρωσαν 
το λαό για μια τόσο κατηγορηματική δήλωση, που δεν είναι θέμα να πω ή να 
φανταστώ ότι λέει ψέματα ο κ. υπουργός.  Αν λέει ψέματα, αλίμονό μας!  ∆εν έχω 
λόγο.  Ήταν πολύ κατηγορηματικός.  Το ερώτημα όμως…  Καλώ και τους 
συναδέλφους από πολιτική ευθιξία, εκείνους που ενδεχομένως εμπλέκονται, να 
έρθουν να εξηγήσουν ή και επιτέλους να κάνουν μια ομολογία.  Αλλιώς, αγαπητές 
συναδέλφισσες και συνάδελφοι, ό,τι και να κάνουμε, όποια επικοινωνιακά τεχνάσματα 
κι αν χρησιμοποιούμε, ο κόσμος μας πήρε είδηση ότι υποκρινόμαστε, είμαστε 
αναξιόπιστοι και δυστυχώς δεν είμαστε σε θέση να πείσουμε ούτε για τις εισηγήσεις 
μας ούτε για την ειλικρίνειά μας. 

 Αναμένω από τους συναδέλφους, αναμένω και από τον υπουργό.  Για μένα 
αυτό είναι το πιο σημαντικό και δεν εξαίρεσα τον εαυτό μου από τις ευθύνες που 
διαχρονικά έχουν και οι πολιτικοί και οι βουλευτές και διαχρονικά οι κυβερνήσεις.  
Αλλά να λέμε και αυτά και από πάνω να έχουμε αυτό το φαινόμενο, που δεν είναι 
πρωτόγνωρο, για να είμαστε ειλικρινείς.  Και δυστυχώς δεν το είδαν ούτε τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης ως διά μαγείας, παρ’ όλον ότι βρίσκονταν εντός οι 
δημοσιογράφοι, παρ’ όλον ότι βγήκα και έκανα δήλωση, παρ’ όλον ότι ουσιαστικά το 
επιβεβαίωσε ο υπουργός στις δηλώσεις. 

 Τελικά μόνο τα δόντια του κ. Παπασάββα μας ενδιαφέρουν σ’ αυτό τον τόπο;  
Έλεος! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Νίκο τον Κλεάνθους. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το πρώτο που θα ήθελα να αναφέρω είναι ότι ουσιαστικά παραβιάσαμε την 
απόφαση της σύσκεψης αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων.  Είχαμε πει ότι θα 
μιλήσει ένας από κάθε κόμμα.  Αν θα μιλούσαν περισσότεροι, θα θέλαμε να 
μιλήσουμε και εμείς.  Λοιπόν, παράκληση είναι ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν παραβιάστηκε, αγαπητέ μου Μαρίνο, υπό την έννοια ότι το κάθε κόμμα είχε 
μέχρι πέντε λεπτά και δικαίωμα του κόμματος να το καθορίσει όπως ήθελε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν αυτή η απόφαση.  Η απόφαση ήταν ένας από κάθε 
κόμμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτή ήταν.  Σ’ ό,τι αφορά το ∆ημοκρατικό Κόμμα, έχω μετρημένο το χρόνο.  
Είναι πεντέμισι λεπτά σύνολο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λοιπόν, το δεύτερο, με όλο το σεβασμό προς το συνάδελφο, από τη στιγμή 
που εντός της Βουλής γίνονται αναφορές σε βουλευτές οι οποίοι έκαναν τέτοιες 
παρεμβάσεις, εγώ θέλω να ακούσω το όνομα του βουλευτή που έκανε την 
παρέμβαση.  Εγώ δε δέχομαι να συμπεριλαμβάνομαι στις υποψίες ότι ενδεχομένως 
να είμαι ένας απ’ αυτούς ή θα είμαι αυτός.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο -δεν είναι μόνο 
προς τον αγαπητό συνάδελφο το Νίκο τον Κλεάνθους, είναι προς οποιοδήποτε 
συνάδελφο, όπως και προς τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης- όταν εντός της Βουλής 
αναφέρονται σε θέματα που έχουν σχέση με παρεμβάσεις ατόμων, οφείλουμε να 
αναφέρουμε το άτομο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Για να μην αφήνουμε μομφή σ’ ολόκληρο το σώμα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ακριβώς.  ∆εν μπορούμε να είμαστε ισοπεδωτικοί.  ∆εν μπορούμε να 
καταδικάζουμε όλους τους συναδέλφους.  Και στο τέλος δεν έχουμε δικαίωμα να 
παραπονιόμαστε γιατί υπάρχει απαξίωση των βουλευτών και όλων των υπολοίπων 
από την κοινωνία, τη στιγμή που σήμερα ζούμε από διάφορες πλευρές και διάφορες 
κατευθύνσεις προσωπικές επιθέσεις εναντίον βουλευτών, επιθέσεις εναντίον του 
κοινοβουλευτικού σώματος για ευνόητους λόγους εξυπηρέτησης άλλων 
συμφερόντων.  Ως εκ τούτου, εγώ θα καλέσω το συνάδελφο το Νίκο τον Κλεάνθους 
να καταθέσει το όνομα του συγκεκριμένου συναδέλφου που έκανε την παρέμβαση, 
όπως και όλους τους συναδέλφους από τη στιγμή που αναφέρονται σε βουλευτή, 
τουλάχιστον εντός του κοινοβουλίου, οφείλουν να αναφέρουν και το όνομα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Τώρα φαίνεται η δυσκολία της ειλικρίνειας τζιαι της δύναμης να αναλαμβάνουμε 
ευθύνες.  Ήδη, η παρέμβαση του συναδέλφου είναι προς αυτή την κατεύθυνση.  Αφού 
δε λέμε ονόματα, όλα καλά και άγια, τζιαι ο κόσμος “χάφκει” τα τούτα τα πράματα 
νομίζουμε και δεν ξέρει ότι τζιαι χωρίς να ονοματίζουμε δυστυχώς πάμε συλλήβδην 
για την απαξίωση που έσιει ο κόσμος.  Αλλά γιατί τόση αντίδραση είτε για το χρόνο 
είτε…  Μήπως είναι γι’ αυτά που είπα;  ∆ηλαδή θα φτάσουμε στο σημείο να 
εκλαμβάνει ο κόσμος ότι από έσιει μούγια μουγιάζεται μες τούντο σώμα;  Επιτέλους, 
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έπρεπε να συνενώσουμε τη φωνή μας.  Εγώ δεν καταδίκασα κανένα, διότι δε γνωρίζω 
όνομα.  Ξέρω ότι ήταν μια κατηγορηματική δήλωση από τον ίδιο τον υπουργό με τον 
πιο σαφή τρόπο…   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είπε και ο υπουργός ∆ικαιοσύνης όμως και ανακάλεσε αμέσως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ κύριοι!   

 Παρακαλώ! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ε, για όνομα του Θεού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Πάντως, όσοι ενοχλείστε προσέξετε, διότι στέλνουμε λανθασμένο μήνυμα.  
Είπα σας το: «Από έσιει μούγια μουγιάζεται». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, παρακαλώ κύριοι! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε δέχομαι ούτε οδηγίες.  Τζιαι ακούει ο λαός τζιαι κρίνει 
όλους μας τζιαι ας κρίνει τες αντιδράσεις του οποιουδήποτε.  Είναι ενοχλητικό, γιατί 
ανέφερα αυτό το πράμα;  ∆ύο πράματα μπορεί να συμβαίνουν.  Είτε είναι ψεύτης ο 
υπουργός, διότι δεν είναι θέμα πληροφόρησης -είπε για άτομα συγκεκριμένα που τα 
ξέρει και του μίλησαν- ή θα καλέσουμε όλοι τον υπουργό να τους κατονομάσει.  Αλλά 
λέω και κάτι άλλο.  ∆εν είναι και καλό, εάν τυχόν συμβαίνει κάτι τέτοιο, οι αγαπητοί 
συνάδελφοι που ενεπλάκησαν -να τους κάμουμε και μια έκκληση- να βγουν δημόσια 
να το ομολογήσουν;  Αν, αν!  Για να μη φαινόμαστε ότι θέλουμε να κουκκουλλώνουμε.  
Και δεν είναι τυχαία που δυστυχώς τα μέσα μαζικής ενημέρωσης αυτό το πράγμα το 
έκαμαν γαργάρα, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ θα μιλήσω και δημόσια, όχι μόνο από το βήμα 
της Βουλής, διότι ενοχλούμαι παραπάνω για την έλλειψη ευαισθησίας που 
επιδεικνύουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με όλη την εκτίμηση στον αγαπητό συνάδελφο, δημιουργείται 
ένα μέγιστο θέμα τάξης για τη Βουλή των Αντιπροσώπων και νομίζω ότι ως Πρόεδρος 
του σώματος οφείλετε να προασπίσετε το κύρος, την υπόληψη και την εντιμότητα των 
μελών και του θεσμού.  Ποιο είναι το συμπέρασμα από τα όσα έχουν λεχθεί;  Ότι δε 
δικαιούμεθα διά να ομιλούμεν κατά τον αείμνηστο Κουτσόγιωργα, δεν πρέπει οι 
βουλευτές να έχουν το δικαίωμα να ασκούν κριτική από το βήμα το επίσημο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων, για το οποίο εξελέγησαν από τον κυπριακό λαό, επειδή 
έχουν τα “βρεμένα” τους.  Κάνουν παρεμβάσεις σε υπουργούς, «συνεργάζονται…» 
είπε άλλος υπουργός «…με εγκληματικά στοιχεία».  Και όταν λέμε να κατατεθούν 
αυτά τα στοιχεία, να τεκμηριωθούν αυτές οι κατηγορίες, διότι πράγματι υπάρχουν δύο 
ενδεχόμενα.  Εγώ λέω ότι το ένα είναι πράγματι να υπάρχουν βουλευτές οι οποίοι 
συνεργάζονται με τον υπόκοσμο.  Υπάρχουν βουλευτές οι οποίοι παρεμβαίνουν για 
άνομα συμφέροντα στους αερομεταφορείς.  Πρέπει να τους ξέρει ο λαός, για να τους 
αποβάλει, να τους εκβάλει από αυτό το σώμα.   

 Το δεύτερο ενδεχόμενο είναι να είναι συκοφαντίες.  Οπότε θα πρέπει 
προφανώς να ανακληθούν αυτές οι συκοφαντίες, διότι προσβάλλουν το δημοκρατικό 
πολίτευμα της χώρας.   

 Συνεπώς, πιστεύω ότι είτε θα πρέπει να υπάρξει τεκμηρίωση είτε πραγματικά 
θα πρέπει να υπάρξει ανάκληση.  Και η τεκμηρίωση μπορεί να προέλθει από τον κ. 
υπουργό στον οποίο έγινε αναφορά.  Αλλά όχι να επαναλαμβάνουμε εντός του 
σώματος απλώς τις αναφορές του υπουργού, που μπορεί να είναι και βάσιμες, μπορεί 
να είναι και συκοφαντίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης και θα τελειώσει τούτη η συζήτηση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Επειδή ήμουν στη συνεδρίαση και επειδή έγινε επεισόδιο μέσα στη συνεδρίαση 
της επιτροπής Ελέγχου της Βουλής, όταν ελέχθη αυτό από τον υπουργό, στο οποίο 
συμμετείχα, οφείλω να καταθέσω τη δική μου τη μαρτυρία.  Ούτε ζηλωτής είμαι του 
κύρους των βουλευτών ούτε βεβαίως έχω μούγια που μουγιάζουμαι και σε καμία 
περίπτωση δε θα είμαι αυτός που θα υπερασπιστεί τον οποιοδήποτε βουλευτή 
επαραβίασε το νόμο, προσπαθώντας να επηρεάσει τις αποφάσεις του υπουργού ή 
του διοικητικού συμβουλίου της “Eurocypria”.  Όμως, για να πούμε την αλήθεια, όταν ο 
υπουργός αναφέρθηκε σε αυτούς τους βουλευτές, του ζητήθηκε επίμονα και από 
εμένα και από τον πρόεδρο να τους κατονομάσει.  Αμέσως, αναδιπλώθηκε και είπε: 
«∆εν αναφέρομαι στους παρόντες και στις παρούσες».  Και όταν του ειπώθηκε «θα 
πάθετε τα ίδια που έπαθε και ο κ. Υπουργός της ∆ικαιοσύνης και θα αναγκαστείτε να 
ανακαλείτε ύστερα έξω», είπε ενώπιον της Βουλής, και θα γραφτεί στα πρακτικά 
αντιλαμβάνομαι,  «δε θα κάμω δήλωση επί τούτου έξω στους δημοσιογράφους».  Το 
ότι έκαμε στη συνέχεια είναι άλλη υπόθεση.  Αλλά αυτό που πρέπει να ξεκαθαρίσει 
είναι ότι ο υπουργός κλήθηκε να τεκμηριώσει την καταγγελία του ενώπιον της 
επιτροπής και δεν το έπραξε.  Και είναι κακό τέτοιου είδους ατεκμηρίωτες 
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πληροφορίες, να μην πω  συκοφαντίες, να πολλαπλασιάζονται και να μεταφέρονται 
παρακάτω.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν μπορώ, κύριε Πρόεδρε, να μεταφέρω την εμπειρία μου από το τι ισχύει σε 
άλλα κοινοβούλια στο σώμα, θα πρέπει ευθαρσώς να πω ότι ο κ. Ομήρου έχει δίκαιο.  
Σε όλα τα άλλα κοινοβούλια της Ευρώπης, που γνωρίζω καλά τις πρακτικές που 
ακολουθούν, όταν ένας υπουργός ή οποιοδήποτε άλλο πολιτικό πρόσωπο κάνει 
αναφορά ειδικά σε βουλευτές καλείται να κατονομάσει αυτούς στους οποίους κάνει 
αναφορά.  ∆ιότι τότε διαφορετικά η σκιά επικρέμαται επί του συνόλου των βουλευτών 
της συγκεκριμένης χώρας, κάτι το οποίο και τους βουλευτές ως άτομα πλήττει αλλά 
κύρια, όπως ο κ. Ομήρου ανέφερε, το κύρος του κοινοβουλίου ως σώματος. 

 Συνεπώς, ενώνει και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τη φωνή του με την έκκληση 
του προέδρου της Ε∆ΕΚ προς τον Πρόεδρο του σώματος.  Πρέπει επιτέλους οι 
υπουργοί της κυβέρνησης να αντιληφθούν, όπως και κάποιοι άλλοι… Αλλά, προς 
τους κάποιους άλλους που δεν είναι κάτω από τον έλεγχο της Βουλής και δεν 
μπορούμε να τους ασκήσουμε κοινοβουλευτικό έλεγχο δεν μπορούμε να έχουμε τις 
ίδιες απαιτήσεις.  Αλλά, είναι πολιτική ανανδρία να αναφέρεσαι σε κάποια πρόσωπα 
χωρίς να έχεις το θάρρος να τα κατονομάζεις.  Και κατ’ αυτό τον τρόπο να αφήνεις το 
στίγμα, το λόγο σου να παίρνει δικαίους και αδίκους.  Εάν υπάρχουν βουλευτές που 
έκαμαν παρεμβάσεις προς τον Υπουργό Οικονομικών, έχεις στοιχειώδη υποχρέωση 
να τους κατονομάσεις.  Άλλος μένει βαθύτατα εκτεθειμένος και άλλος από τη στιγμή 
που έκαμε τέτοιες δηλώσεις οφείλει είτε να ζητήσει συγγνώμη και να τις αποσύρει είτε 
με θάρρος και παρρησία να πει «οι τάδε και οι τάδε βουλευτές μου έκαμαν 
παρεμβάσεις».  ∆εν μπορεί να είναι υπόλογο ολόκληρο το κοινοβουλευτικό σώμα… 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Γιατί δεν κάνετε έκκληση… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με συγχωρείς; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Συγγνώμη, μιλούσα στον κύριο… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συνεπώς, το θέμα δεν είναι απλό.  Έχει τεράστιες προεκτάσεις πολιτικής ηθικής 
και πρέπει επιτέλους σε αυτό τον τόπο σε κάποια θέματα που μπορούμε να βάλουμε 
μια τάξη, διότι σε πολλά ίσως να μην μπορούμε πλέον να βάλουμε μια τάξη με τον 
εκχυδαϊσμό που παρατηρείται και την εκτράχυνση που έχουν λάβει οι καταστάσεις.  
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Τουλάχιστο σε αυτά που μπορούμε να βάλουμε μια τάξη και να λέμε τα πράγματα με 
το όνομά τους να έχουμε το θάρρος να επιρρίπτουμε ευθύνες εκεί που υπάρχουν, 
αλλά ποτέ να μη φορτώνουμε ευθύνες εκεί που δεν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στα χρόνια που είμαι βουλευτής έχω την εντύπωση ότι τη 
μεγαλύτερη ζημιά στους βουλευτές και στο θεσμό την κάνουμε οι ίδιοι.  Εύκολα 
ξεσπαθώνουμε, όταν αφορά υπουργούς, όταν αφορά άλλους εκτός Βουλής που λένε 
ψέματα.  Είμαι από τους βουλευτές που κρατούν αρχείο.  Εάν δημοσιοποιήσω τι κατά 
καιρούς είπαν βουλευτές για τη Βουλή και τους βουλευτές, θα πρέπει να φύγουμε όλοι 
μαζί.   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εφακέλλωσές μας όλους δηλαδή; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τις δημόσιες δηλώσεις σας, κύριε Γεωργίου.  Γι’ αυτό να είμαστε λίγο 
συγκρατημένοι, να σεβόμαστε τους θεσμούς όλους.  Τι δεν ελέχθη όλα αυτά τα χρόνια 
από το βήμα της Βουλής για υπουργούς και Προέδρους;  Τι δεν ελέχθη;  Ποιος 
βουλευτής ετεκμηρίωσε;  Ποιος εδιαμαρτυρήθηκε, όταν άλλοι σε επιτροπές έλεγαν τα 
χειρότερα είτε για βουλευτές, είτε για υπουργούς, είτε για Προέδρους;  
Φιλοξενούμενοι.  Ποιος εδιαμαρτυρήθη και μετέτρεψε σε θέμα ολομέλειας, όταν 
ετσαλαπατήσαμε αξιοπρέπειες φιλοξενουμένων στις επιτροπές κατά καιρούς;  Που 
τους εδικάζαμε ουσιαστικά και τους εκτελούσαμε.  Οι πιο ηχηροί χαρακτηρισμοί για το 
σώμα ανήκουν σε βουλευτές.  Λοιπόν, τώρα επιαστήκαμε από ένα σημείο.  Είπε «να 
πει και ποιος είναι».  Έχουμε συναδέλφους που διατέλεσαν υπουργοί και κατά 
καιρούς είπαν εδώ το εξής: «Πολλοί βουλευτές επιάσαν μας τηλέφωνο».  Εν 
εσηκώστηκε κανένας να του πει: «Κύριε Κατσουρίδη, που το λαλείς πες μου το όνομά 
του».  Το θέμα είναι πώς θα σταματήσουμε αυτά τα πράγματα, ξεκινώντας ο καθένας 
από τον εαυτό του και όχι λάβροι να επιπίπτουμε πάνω σε έναν που είπε κάτι.  Ε, 
καλά, ο συνάδελφος που είπε ότι οι προτάσεις που φέρνει ο υπουργός ελαύνονται 
από ελατήρια του προγενέστερου επαγγέλματός του μπορεί να το τεκμηριώσει;  Ή 
επειδή έχω ασυλία δικαιούμαι να πω ό,τι θέλω για τον καθένα;   

 Γι’ αυτό εγώ εισηγούμαι να συγκρατηθούμε, να κλείσουμε το θέμα και εάν 
θέλετε να συζητήσουμε σε μια κλειστή ολομέλεια αυτό το ζήτημα.  Ή πόσοι από τους 
συναδέλφους, κύριε Πρόεδρε, εξαιρέσεις, όταν συζητούνται θέματα δηλώνουν ότι 
έχουν, ως λέει ο κανονισμός, το σύνταγμα, έννομο συμφέρον για οποιοδήποτε λόγο;  
Λοιπόν, ας ρίξουμε λίγο τους τόνους, να το συζητήσουμε το θέμα αυτό των ευθυνών 
και των κατά καιρούς, ας πούμε, καταγγελιών, όχι, για να το αποφύγουμε, αλλά, για 
να βρούμε την καλύτερη λύση.  Εν ηξέρω.  Εγώ έχω την αίσθηση ότι σιγά σιγά, όταν 
θεωρήσουμε ότι υπάρχει μία ευκαιρία -τι να πω- ορμούμε πάνω σε ανθρώπους, 
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πραγματικά.  Καιρός να σταματήσει.  Όλη η κοινωνία γίνεται έτσι σιγά σιγά.  Θα 
αναζητούμε το λάθος στο τέλος και δε θα έχει διόρθωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Βότσης και μετά ο κ. Σιζόπουλος και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης περιέγραψε τι γίνεται όλα αυτά τα χρόνια, το οποίο όμως 
συμφωνούμε όλοι ότι δεν είναι σωστό.  ∆εν αρέσει σε κανέναν τούτο που γινόταν όλα 
αυτά τα χρόνια.  Προέκυψε πριν μια εβδομάδα το συγκεκριμένο πρόβλημα με τον 
Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ο οποίος, μετά την πίεση να πει τι έπρεπε να πει, ανακάλεσε.  
Η σκιά έμεινε.  Προκύπτει το ίδιο θέμα με τον Υπουργό Οικονομικών.  Στη συνεδρία 
που ανέφερε ο κ. Περδίκης προηγουμένως ο Υπουργός Οικονομικών δεν έδωσε την 
εικόνα ότι ανακαλεί.  Ήμασταν και εμείς παρόντες στη συνεδρία.  ∆εν ανακάλεσε.  
Απλώς, είπε «εγώ δε θα βγω έξω να πω οτιδήποτε.  Μη με ανακατώσετε».  Ο κ. 
Κλεάνθους τι έκαμε;  Επειδή ενοχληθήκαμε όλοι στην επιτροπή, παρ’ όλο που μας 
είπε «κανένας που δαμαί δε με έπιασε τηλέφωνο», δεν είναι λύση για μας τούτη.  
Σημαίνει ότι οι υπόλοιποι πενήντα μπορεί να τον επιάσαν τηλέφωνο.  Πόσοι ήμασταν 
εκεί;  Ήμασταν έξι, εφτά.  Το θέμα ποιο είναι;  O κ. Κλεάνθους επροσπάθησε να 
προκαλέσει με δηλώσεις που έκαμε… Επιλέξαμε και έκαμε δηλώσεις εκτός της 
συνεδρίας και ανέδειξε αυτό το θέμα, με στόχο να ξεκαθαρίσει ποιοι ήταν τούτοι οι 
οποίοι επήαν τζιαι είπαν του υπουργού:  «κράτα τον υπάλληλο…», ο οποίος για 
κάποιους θεωρήθηκε υπεύθυνος για πολλά πράγματα, «…τζιαι δώσ’ του και καλές 
αποζημιώσεις».  Από την ημέρα που έκαμε τη δήλωσή του ο κ. Κλεάνθους, νεκρική 
σιγή.  Και αυτό ήταν το παράπονό του.  ∆εν κάνω τον απολογητή του Νίκου τώρα.  
Αυτό είναι το παράπονό του.  Τζιαι από κάποια μέσα τζιαι από όλους εμάς.  Και 
ήρθαμε σήμερα, ναι, επιλέξαμε, σκόπιμα γραφτήκαμε δύο ομιλιτές, σεβόμενοι μεν το 
χρόνο των πεντέμισι λεπτών.  Εμίλησα εγώ τρία και είπα ότι θα μιλήσει ο κ. 
Κλεάνθους, γιατί ακριβώς ήθελε να αναδείξει αυτό το πράγμα, ότι ο οποιοσδήποτε, 
είτε υπουργός ή οτιδήποτε, πιάνει στο στόμα του τον οποιοδήποτε, 
συμπεριλαμβανομένων των βουλευτών, αυτό το πράγμα πρέπει να σταματήσει.  
Εκείνος που το δικαιούται, ο βουλευτής που έκαμε την παρέμβαση, να βγει ο 
υπουργός και να τον κατονομάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εντάξει, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άρα, η ταπεινή εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, και δέχομαι ότι πρέπει να ρίξουμε 
τους τόνους, που είπε ο αγαπητός κύριος Κατσουρίδης, είναι ο Πρόεδρος της Βουλής, 
εκ μέρους όλων μας, να απευθύνει μία επιστολή στον υπουργό και να τον καλέσει, 
εφόσον δεν εδιέψευσε ούτε ανακάλεσε, να μας πει ποιοι ήταν αυτοί οι βουλευτές που 
παρενοχλούσαν για το συγκεκριμένο θέμα.  Τελειώνει η υπόθεση και προχωρούμε.  
Και θα είναι προσεκτικός ο οποιοσδήποτε νέος υπουργός, προτού μας πιάνει όλους 
στο στόμα του, να τεκμηριώνει εκείνα που λέει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το πρώτο που θα ήθελα να πω είναι ότι, επειδή αφέθηκε να εννοηθεί ότι η 
παρέμβασή μου ήταν αποτέλεσμα ενόχλησης για ενδεχόμενη οποιαδήποτε σχέση, 
θέλω να ξεκαθαρίσω ότι δεν υπάρχει καμία ενόχληση, δεν υπάρχει καμία σχέση και, 
αν ανατρέξετε στα πρακτικά της επιτροπής Οικονομικών, είμαι ο βουλευτής ο οποίος 
είχα αναδείξει τα προβλήματα και τη διασπάθιση του χρήματος και από τις Κυπριακές 
Αερογραμμές το 2004, σε δύο, τρεις συνεδρίες, αλλά και, όταν αναδεικνύονταν τα 
προβλήματα της “Eurocypria”, που πιστεύω ότι πολλοί από τους συναδέλφους δεν τα 
γνώριζαν.  Ως εκ τούτου, δεν είναι θέμα καμιάς εμπλοκής. 

 Το δεύτερο πιστεύω ότι ο συνάδελφος Νίκος Κλεάνθους ήταν εκτός θέματος, 
όταν ετοποθετείτο.   

 Και το τρίτο λυπούμαι να παρατηρήσω ότι η έννοια των όσων απέδωσε δεν 
είναι αυτή την οποία περιέγραψε ξανά ο κ. Βότσης.  Ήταν εντελώς διαφορετική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, άκουσα με προσοχή όσα έχετε πει.  Ένα πράγμα έχω να πω, 
ότι ο Πρόεδρος της Βουλής και ο εκάστοτε Πρόεδρος της Βουλής προσπαθεί πάντοτε, 
στο μέτρο των δικών του αρμοδιοτήτων, να υπεραμύνεται και του θεσμού, να 
υπεραμύνεται και του κύρους.  Πολλοί και διάφοροι είναι οι τρόποι.  Ο Πρόεδρος της 
Βουλής πολλές φορές προσπαθεί να διασφαλίζει τούτο το συγκεκριμένο ζητούμενο 
όλων μας, είτε με δημόσιες παρεμβάσεις του είτε με κατ’ ιδίαν παρεμβάσεις του προς 
όλους εκείνους οι οποίοι με τον ένα ή τον άλλο τρόπο προσπαθούν να μειώσουν το 
κύρος και την αξιοπιστία ή να προσβάλουν και τη Βουλή των Αντιπροσώπων, αλλά 
και τους ίδιους τους βουλευτές.  Γι’  αυτό το λόγο, όπως και σε άλλες περιπτώσεις, 
γνωστές και άγνωστες, έτσι και σε τούτη την περίπτωση η προεδρία της Βουλής θα 
κάμει όλα εκείνα τα απαραίτητα, έτσι που πραγματικά να μην υπάρχει καμιά σκιά ούτε 
σε βάρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ούτε και σε βάρος του οποιουδήποτε 
βουλευτή.  Ή ακόμα κι αν υπάρχουν άνθρωποι, συνάδελφοι που με τον ένα ή τον 
άλλο τρόπο έχουν ή ενέχονται σε κάποια ζητήματα, αυτό να δημοσιοποιηθεί, όπως 
πολύ σωστά έχει πει και ο αγαπητός Γιαννάκης Ομήρου. 

 Λέγοντας αυτά λοιπόν, θα δώσω το λόγο τώρα στο Γιώργο Γεωργίου εκ μέρους 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είμαστε το τελευταίο διάστημα μάρτυρες σε μια άνευ προηγουμένου 
κατάσταση. Μια εταιρεία του κράτους, η “Eurocypria”, έχει σταματήσει τις 
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δραστηριότητές της και έχει βάλει λουκέτο.  Το “mayday” που εξέπεμπε προς το 
κράτος-ιδιοκτήτη δε λήφθηκε υπόψη.  Άφησαν το μήνυμα να γίνει πράξη.  Η 
“Eurocypria” συνετρίβη.  Ως εκ τούτου, οι περίπου 320 εργαζόμενοι στην εταιρεία 
έχουν βρεθεί στο δρόμο, ένα μήνα ακριβώς πριν από τα Χριστούγεννα.  

 Οι λανθασμένοι χειρισμοί της κυβέρνησης, η παροιμιώδης ανευθυνότητα και 
προχειρότητα στη λήψη της υπουργικής απόφασης, στις 4 Φεβράρη του 2010, με τα 
€35 εκατομ., χωρίς το θέμα να είναι στην ημερήσια διάταξη, χωρίς συζήτηση και 
τήρηση πρακτικών, με μια δοτή και κατ’ εντολή απόφαση, με αποκορύφωμα την 
εξαπάτηση της Βουλής των Αντιπροσώπων και κατ’ επέκταση των Κυπρίων 
φορολογούμενων έφεραν την εταιρεία στο οριστικό κλείσιμο.  

 Μόλις πριν από λίγους μήνες η τότε διεύθυνση της εταιρείας και το Υπουργείο 
Οικονομικών έλεγαν πως με την αύξηση του κεφαλαίου της εταιρείας με τα €35 
εκατομ. η εταιρεία θα γινόταν βιώσιμη.  Μας έλεγαν πως οι ζημιές για το 2010 θα 
περιορίζονταν στο ελάχιστο και θα κυμαίνονταν μεταξύ ενός και δύο εκατομμυρίων 
ευρώ. Μας έλεγε στην επιτροπή Ελέγχου, στις 16 του Ιούνη 2010, ο τέως πρόεδρος 
της “Eurocypria”, ότι μέχρι το τέλος του 2010 η “Eurocypria” θα έχει €0,5 εκατομ. 
κέρδη.  Και ο παριστάμενος Υπουργός Οικονομικών κουνούσε καταφατικά το κεφάλι, 
παρά το γεγονός ότι λίγες μέρες προηγουμένως έλαβε γνώση των οικονομικών 
καταστάσεων της “Eurocypria” για το πρώτο εξάμηνο του 2010 που προέβλεπαν €10 
εκατομ. ζημιές.   Μας έλεγαν πως από το 2011 θα έμπαιναν σε πορεία κερδοφορίας.  
Μας τόνισαν πως η εταιρεία θα γινόταν αυτάρκης με τα €35 εκατομ. και πως δε θα 
ξαναχρειαστεί λεφτά από το κράτος. Έβαζαν τότε μπροστά τους εργαζομένους, οι 
οποίοι και αυτοί πεπλανημένοι τους χειροκροτούσαν από τον εξώστη του 
κοινοβουλίου τον περασμένο Μάρτη και έλεγαν πως με την αύξηση του κεφαλαίου θα 
διασφαλίσουν τις θέσεις εργασίας τους στην εταιρεία.  Έλεγαν ακόμα πως, εάν γίνει η 
αύξηση κεφαλαίου, θα μπορούσαν να βρουν και επενδυτή να αγοράσει την εταιρεία. 
Μάλιστα δε, ο υπουργός έκανε και εκτίμηση πως η εταιρεία αξίζει μεταξύ €10 εκατομ. 
και €20 εκατομ.  Αυτά τον Ιούνιο του 2010. 

 ∆υστυχώς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το μόνο που 
κατάφεραν να προβλέψουν σωστά οι κυβερνώντες είναι πως η εταιρεία δε θα 
χρειαστεί ξανά λεφτά από το κράτος.  Και αυτό όχι γιατί η εταιρεία έχει καταστεί 
βιώσιμη, αλλά γιατί η εταιρεία έχει κλείσει. Η μόνη έγνοια τότε της διεύθυνσης της 
εταιρείας και του οικονομικού επιτελείου της κυβέρνησης ήταν να ξοφλήσουν τα χρέη 
στις τράπεζες.  Μόλις πήραν τα €35 εκατομ. τα €28 εκατομ. από αυτά 
χρησιμοποιηθήκαν άμεσα, για να ξοφληθούν οι υποχρεώσεις της εταιρείας προς τις 
τράπεζες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητέ μου Γιώργο, έχετε ένα λεπτό. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, θα μιλήσω για όσο χρόνο μίλησαν οι 
προηγούμενοι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι προηγούμενοι έχουν μιλήσει ακριβώς στο χρόνο που έχουμε πει.  Πέντε 
λεπτά το ∆ημοκρατικό Κόμμα, δυόμισι λεπτά ο κ. Περδίκης, έχει μιλήσει πεντέμισι 
λεπτά ο κ. Ερωτοκρίτου, άρα λοιπόν, επειδή φτάσατε στα τεσσεράμισι, απλώς ήθελα 
να σας πω ότι  έχετε ακόμα ένα λεπτό. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η βιωσιμότητα της εταιρείας και το προσωπικό ήρθαν σε δεύτερη μοίρα και ως 
δια μαγείας ο μυστηριώδης ενδιαφερόμενος επενδυτής δεν έδωσε σημεία ζωής. 

 Με το κλείσιμο της εξαμηνίας και την αλλαγή στη διεύθυνση της εταιρείας το 
μέγεθος του προβλήματος βγήκε στην επιφάνεια.  ∆έκα εκατομμύρια ευρώ ζημιές 
μόνο για το πρώτο εξάμηνο του 2010.  Και με το μέγεθος της ζημιάς φάνηκαν και οι 
αποκλίσεις από τα προϋπολογισθέντα ποσά. Ο κ. Ιακώβου σε απόρρητο σημείωμά 
του προς τον Υπουργό Οικονομικών, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, γράφει 
καθαρά «το πρόγραμμα πτήσεων παρουσιάζεται εξαιρετικά αισιόδοξο και 
περιλαμβάνει πτήσεις που είναι αδύνατο να πραγματοποιηθούν». Στο ίδιο σημείωμα 
γίνεται λόγος και για παντελώς ανέφικτους στόχους που έχουν τεθεί στον 
προϋπολογισμό της “Eurocypria” για το 2010. Στόχοι που απλά τέθηκαν, για να 
ξεγελασθεί η Βουλή και να εγκρίνει την αύξηση κεφαλαίου της εταιρείας.  

 Μετά και από τη συνειδητοποίηση πως η εταιρεία είχε και πάλι περιπέσει σε 
επισφαλή κατάσταση, είχαμε τη φαεινή ιδέα της κυβέρνησης να προχωρήσει σε 
συγχώνευση των Κυπριακών Αερογραμμών και της “Eurocypria”. Μπορεί ως σκέψη 
μια τέτοια ιδέα να μην είναι άσχημη, αλλά δυστυχώς πρακτικά ήταν ανέφικτη. Και αυτό 
γιατί κάτι τέτοιο το απαγορεύει ρητά το σχέδιο αναδιάρθρωσης των Κυπριακών 
Αερογραμμών. Και αυτό θα έπρεπε να το γνωρίζουν πολύ καλά οι κυβερνώντες. 
Βασικό σκέλος του σχεδίου αναδιάρθρωσης των Κυπριακών Αερογραμμών ήταν η 
πώληση της “Eurocypria” στο κράτος, από το οποίο εισέπραξε  £13.425.000 εκατομ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνεται ο χρόνος σας. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Για το λόγο αυτό η Επιτροπή, στην εγκριτική της απόφαση, έθεσε ως βασικό 
όρο ότι οι δύο εταιρείες θα πρέπει να λειτουργούν σε πλήρη ανταγωνιστική βάση και 
ότι η συγχώνευσή τους θα απαγορεύεται μέχρις ότου λήξει η κυβερνητική εγγύηση 
που δόθηκε στις Κυπριακές Αερογραμμές. 

 Παρ’ όλα αυτά, το Υπουργείο Οικονομικών και η κυβέρνηση δεν έλαβαν 
καθόλου υπόψη την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και συνέχισαν να αναλώνουν πολύτιμο 
χρόνο με σκοπό τη συνένωση των δύο εταιρειών.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε 
τότε προειδοποιήσει την κυβέρνηση για τα πιθανά σενάρια και τους κινδύνους που 
ελλόχευαν από μια ενδεχόμενη συγχώνευση των αερομεταφορών στην Κύπρο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, ολοκληρώσατε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με όλη την αγάπη και το σεβασμό είναι εφτά λεπτά που είσαστε… 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ανάλωσε η Βουλή είκοσι λεπτά για ένα θέμα το οποίο 
προέκυψε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Γεωργίου… 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 … μέσα από μια ομιλία του κ. Κλεάνθους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου… 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι σε ένα λεπτό.  Ολοκληρώνετε.  Είναι εφτά λεπτά.  Περισσότερο από όλους.  
Σας παρακαλώ. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ ένα λεπτό να ολοκληρώσω την ομιλία μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η εταιρεία έχει κλείσει λόγω της ανευθυνότητάς τους, αλλά, όπως φαίνεται -και 
να το θυμηθείτε αυτό- δε θα το καταφέρουν ούτε και να την ξηλώσουν.  
Προειδοποιούμε τους κυβερνώντες, πριν να προωθήσουν την εκκαθάριση της 
εταιρείας, να αποφασίσουν επιτέλους τι θα γίνει με τους εργαζομένους στην εταιρεία.   

 Η κυβέρνηση έχει την ηθική υποχρέωση να βρει τρόπους να εντάξει τα άτομα 
αυτά και πάλι στην αγορά εργασίας, όπως έχει και η πολιτεία υποχρέωση για τις 
υπόλοιπες χιλιάδες των ανέργων.  Ενδεχομένως, ορισμένοι από τους 320 να 
απορροφηθούν από τις Κυπριακές Αερογραμμές, τώρα που η εταιρεία θα αναλάβει το 
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πτητικό πρόγραμμα της “Eurocypria” και μάλλον θα υπάρξουν αυξημένες ανάγκες σε 
προσωπικό.  Φυσικά, όμως, οι Κυπριακές Αερογραμμές δε θα μπορούν να 
προσλάβουν προσωπικό με μόνο κριτήριο την προϋπηρεσία στην “Eurocypria”.  Θα 
πρέπει να τηρηθούν οι κανόνες και οι θέσεις αυτές να προσφερθούν σε όλους τους 
ενδιαφερομένους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, πάρα πολύ. 

 Λυπούμαι που είμαι υποχρεωμένος να σας διακόπτω. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κι εγώ λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε.  Για ένα μείζον θέμα το οποίο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη.  Αυτό ισχύει για όλους σας και αυτή ήταν η συμφωνία… 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …σπατάλησε η Βουλή δεκάδες συνεδριάσεις.  Μιλούμε για πέντε λεπτά ο 
κάθε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, μιλήσατε περισσότερο από οποιοδήποτε άλλο, γι’  αυτό το 
λόγο, παρακαλώ, όχι τώρα να μπαίνουμε σε μια τέτοια διαδικασία.  Τα συμφωνηθέντα 
πρέπει να τηρούνται. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ απλώς θέλω να ενισχύσω αυτό που λέτε.  Είναι άδικη η 
τοποθέτηση του Γιώργου.  Η συμφωνία ήταν πέντε λεπτά όχι, για να τελειώσει το θέμα 
“Eurocypria”, αλλά για το συγκεκριμένο σημείο που έθεσε ο κ. Ομήρου.  Να φύγει ένα 
μήνυμα ότι όλοι γνοιαζόμαστε για τους εργαζομένους κι όχι η ουσία του θέματος, που 
θα έχουμε την ευκαιρία να το συζητήσουμε εξαντλητικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο Σταύρο Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 



 

 

105 

 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να ξεκινήσω από εκεί που έμεινε ο συνάδελφός μου ο κ. Κατσουρίδης, 
αναγιγνώσκοντας το θέμα το οποίο είναι «Η ανάγκη διασφάλισης του εργασιακού 
μέλλοντος για τους εργαζομένους στη “Eurocypria”», και αντ’  αυτού συζητούμε εδώ 
και ώρα το παρελθόν του κ. Σουρουλλά, αλλά και το παρελθόν όσων παρενέβησαν, 
για να διασώσουν τον κ. Σουρουλλά και όσων άλλων παρενέβησαν στη διαδικασία 
που έχει σχέση με τα συμβόλαια της “Eurocypria”. 

 Όμως, έχω καταλήξει στο συμπέρασμα, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι σε αυτό τον 
τόπο η ευθιξία είναι επιλεκτική.  Έχει αναφερθεί από τον κ. Κατσουρίδη προηγούμενα 
ότι από αυτό το βήμα συνάδελφος άφησε αιχμές για διαπλοκή ουσιαστικά του 
Υπουργού Οικονομικών με την τράπεζα στην οποία απασχολείτο και δεν ένιωσε 
κανένας την ανάγκη να βγει και είτε να αποσύρει είτε να ανακαλέσει είτε να διορθώσει.  
Και πόσο μάλλον εκείνοι οι οποίοι είναι σε θέση να γνωρίζουν -και γνωρίζουν- ότι η 
δανειοδότηση της “Eurocypria” έγινε κατά κόρον από άλλη τράπεζα από εκείνη στην 
οποία απασχολείτο.  Ελπίζω λοιπόν να έχουμε τη δύναμη δημόσια, όπως το είπαμε 
δημόσια, να ανακαλέσουμε. 

 Το δεύτερο διακρίνω και πάλι ότι υπάρχει και επιλεκτική ευαισθησία.  Και η 
επιλεκτική ευαισθησία θα πρέπει να αφορά το σύνολο των εργαζομένων οι οποίοι 
απολύονται και χάνουν τη δουλειά τους, είτε απολύονται από τον ιδιωτικό τομέα είτε 
απολύονται από το δημόσιο τομέα.  Έχουμε εγγράψει θέμα -και σωστά- για το μέλλον 
των εργαζομένων στη “Eurocypria”, να δούμε τι κάμνουμε, γνοιαζόμαστε όλοι, 
υπάρχουν ιδιαίτερες ευαισθησίες, αλλά οι ευαισθησίες δεν πρέπει να είναι επιλεκτικές.  
∆ηλαδή εκείνοι οι οποίοι απολύονται από τους μεγαλοντιβέλοπερς, τους 
μεγαλέμπορους κ.ο.κ. στον Καιάδα;  Πώς δείχνουμε ότι γνοιαζόμαστε και για τους 
υπόλοιπους εν μέσω παγκόσμιας οικονομικής κρίσης; 

 Το τρίτο στο οποίο θα ήθελα να σταθώ είναι μια αναφορά την οποία έχει κάμει 
ο συνάδελφος Νίκος Κλεάνθους και στη συζήτηση στην επιτροπή.  ∆εν είναι το θέμα 
μας και επειδή δεν είναι το θέμα μας επιφυλασσόμαστε και μπορούμε να συζητούμε 
για ώρες ποιος είναι εκείνος που πυροδότησε τη δυναμίτιδα “Eurocypria”, η οποία 
πυροδοτήθηκε εδώ και πάρα πάρα πολλά χρόνια, για να φτάσει και να εκραγεί στα 
χέρια αυτής της κυβέρνησης.  Αναπόφευκτα, δεν υπήρχαν δυνατότητες και λύσεις.   

 Για ποια βαρίδια θέλετε να μιλήσω;  Για τα συμβόλαια τα ετεροβαρή όσον 
αφορά μετάβαση τουριστών στην Κύπρο;  Τις παράδοξες εκπτώσεις που εδίδοντο 
επιλεκτικά σε συγκεκριμένους;  Θέλετε να μιλήσουμε για τα ζημιογόνα συμβόλαια 
ενοικίασης των αεροσκαφών και να φέρουμε συγκριτικές τιμές;  Έχουμε τα στοιχεία 
και θα τα δώσουμε την ώρα που πρέπει.  Τιμές άλλων ενοικιάσεων των ίδιων 
αεροσκαφών και γιατί ήταν 50% και 60% παραπάνω;  Θέλετε να πούμε ονόματα 
εκείνων οι οποίοι επροσκαλούντο σε πρεσβείες ή σε εστιατόρια από πρεσβείες, για να 
πειστούν να επιλέξουν τον άλφα ή το βήτα τύπο αεροσκαφών;  Θα μιλήσουμε γι’  
αυτά.  Θα μιλήσουμε και για πάρα πάρα πολλά άλλα.  Αλλά και πάλι το θέμα μας είναι 
εκείνο το οποίο έχει εγγραφεί και σε αυτό πρέπει να σταθούμε. 
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 Οι εργαζόμενοι, ναι, είναι η πλέον ευαίσθητη πτυχή και ως ΑΚΕΛ από την 
πρώτη στιγμή εμείς έχουμε δηλώσει και δηλώνουμε αλληλέγγυοι με τους 
εργαζομένους, χωρίς ψευδαισθήσεις όμως για το τι αποφασίστηκε σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Εισπράξαμε τέσσερα συνολικά “όχι”, όταν πήγαμε στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Όχι σε άλλη οικονομική στήριξη, όχι συγχώνευση ή 
απορρόφηση, όχι μεταφορά πτητικού έργου και όχι μεταφορά εργαζομένων. 

 Μέσα από αυτό το πλαίσιο και αξιοποιώντας -και είμαι πολύ προσεκτικός σε 
αυτά που λέω- τις δυνατότητες που μας παρέχει, να βγούμε δημόσια ως πολιτεία και 
μέσα από το πλαίσιο λειτουργίας της αγοράς να βρούμε τρόπους στήριξης των 
εργαζομένων, να το πράξουμε, όπως και μέσα από πολλές άλλες μορφές που 
μπορούμε να επεξεργαστούμε. Αλλά, την ίδια στιγμή να μην αποκλείσουμε, έχοντας 
κατά νου τα πολύ σοβαρά προβλήματα και των Κυπριακών Αερογραμμών -και 
κανένας μας δε θα ήθελε να κλείσουν οι Κυπριακές Αερογραμμές- ότι θα πρέπει να 
υπάρξουν και ικανοποιητικές αποζημιώσεις για όσους δεν καταστεί δυνατό να 
εξασφαλιστεί η εργασία.  Πρέπει να είμαστε ειλικρινείς πρώτα απ’  όλα με τους 
εαυτούς μας.   

 Τώρα το θέμα που συζητούμε δεν είναι σίγουρα η πρόταση που κατατέθηκε να 
έκλεινε πριν από ένα χρόνο η “Eurocyrpia”.  ∆ιότι θα μπορούσαμε να το είχαμε κάμει.  
Ούτε είναι τα €28 εκατομ. ή τα €35 εκατομ. για τα οποία υπήρξε εισήγηση να μην τα 
καταβάλουμε στις τράπεζες.  Ξέρετε μου θυμίζει -κι αυτό δεν το λέω εγώ, το είχε πει 
και ο Υπουργός Οικονομικών- κάποιους Πακιστανούς εμπόρους στο Λονδίνο οι οποίοι 
άνοιγαν εταιρείες, έκαναν εμπορικές δραστηριότητες και την επόμενη τις έκλειναν, 
αλλάζοντας όνομα, για να μην πληρώσουν τις υποχρεώσεις τους. Το κράτος δεν 
πρέπει και δεν μπορεί να συμπεριφερθεί κατ’  αυτό τον τρόπο. 

 Κατά συνέπεια, αν εκείνο για το οποίο μας μέμφεται ή μέμφεται την κυβέρνηση 
η αντιπολίτευση είναι γιατί δεν την έκλεισε νωρίτερα, να μας το πουν.  ∆ιότι αυτή ήταν 
η εισήγηση που υπήρχε και η μοναδική πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε ένα λεπτό. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε θα πάρω περισσότερο από το χρόνο μου. 

 Κατά συνέπεια, εμείς ως ΑΚΕΛ δηλώνουμε ότι είμαστε έτοιμοι να πάμε πέντε, 
δέκα, δεκαπέντε και είκοσι χρόνια πίσω, αν θέλουν, και προκαλούμε οποιονδήποτε. 
Να ανασκευάσουμε και κατηγορίες, να μπούμε όμως σε βάθος και να δούμε αν έγιναν 
λανθασμένες επιλογές, αν έγιναν επιλογές αυτοκτονίας, οι οποίες μας έφεραν εδώ 
που μας έφεραν και πιθανό να φέρουν και τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Κι εγώ 
εξεπλάγη γιατί εξεπλάγησαν εκείνοι που άκουσαν τον Υπουργό Οικονομικών να λέει 
ότι κινδυνεύουν και οι Κυπριακές Αερογραμμές. Ναι, κινδυνεύουν και κινδυνεύουν, 
γιατί ακριβώς και τις Κυπριακές Αερογραμμές τις συνοδεύουν όλα εκείνα τα βαρίδια τα 
οποία φορτώθηκαν από το παρελθόν. 
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 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας, από την ώρα που έγνοια και ανησυχία και 
μέλημα όλων μας είναι να δούμε με ποιο τρόπο στηρίζουμε τους εργαζομένους, να 
προχωρήσουμε άμεσα σε λύσεις, αλλά την ίδια ώρα ήρθε η στιγμή να υπερβούμε 
τους κομματικούς και τους μικροπολιτικούς σχεδιασμούς, τις όποιες σκοπιμότητες, να 
υπερβούμε εαυτούς, αν θέλετε, συνάδελφοι, και μια φορά να δείξουμε πραγματικά ότι 
δε γνοιαζόμαστε για το πώς θα πάει το κόμμα μας στις εκλογές, αλλά να πούμε ότι 
γνοιαζόμαστε να μην κλείσουν και οι Κυπριακές Αερογραμμές.  Πρέπει και είναι στο 
χέρι μας ενωμένοι να κάτσουμε να συζητήσουμε με ποιο τρόπο διασώζεται ο εθνικός 
αερομεταφορέας.  Είμαστε νησί, τουριστικός προορισμός, επιχειρηματικός 
προορισμός και δεν έχουμε πραγματικά την πολυτέλεια να μην έχουμε εθνικό 
αερομεταφορέα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Σταύρο Ευαγόρου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της 
Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την επόμενη Πέμπτη, 2 
∆εκεμβρίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων 
Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων 
∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.047-2009). 

 2. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2004. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.043.2004). 

 3. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.162-2009). 

 4. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.182-2010). 

 5. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.183-2010). 

 6. Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ.  (Φακ. 23.01.051.193-2010). 

 7. Οι περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Εξώδικο 
Πρόστιμο και ∆ιαδικασία) (Τροποποιητικοί) 
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Κανονισμοί του 2010.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.131-2010). 

 8. Ο περί Εφαρμογής του Εθελοντικού Συστήματος 
Αδειών FLEGT για τις Εισαγωγές Ξυλείας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.160-2010). 

 9. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.123-2010). 

 10. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την 
έγκριση του τελικού απολογισμού για το έτος 2009 
σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ.13.06.001). 

 11. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.012-2009). 

 12. Οι περί της Εξαγωγής, ∆ιαμεσολάβησης και 
Παροχής Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με 
Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.108-2010). 

 13. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Φαρμακούχες Ζωοτροφές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

 14. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (∆ημοτικοί)  Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

 15. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Οργανισμοί ∆ημοσίου ∆ικαίου και 
Κοινότητες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

 16. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών 
Πόρων των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί 
του 2010. 
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(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 17. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 18. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

 19. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 20. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 21. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 22. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 23. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 24. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

 25. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 26. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 27. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 
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 28. Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
(Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

 29. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

 30. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας 
Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

 31. Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

 32. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση 
Προϊσταμένου Κέντρου Αίματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 2. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 3. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 
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 4. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 5. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε διάφορες 
περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη προώθησης 
μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής 
τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 7. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 8. «Ανασκόπηση στρατηγικής και ασφάλειας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

 9. «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και 
επιστροφής (περιουσιακό)». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

 10. «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών κεφαλαίων της 
Τουρκίας ως μέτρο αποτελεσματικής πίεσης για 
υλοποίηση των ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι 
προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να λειτουργήσει 
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ως καταλύτης για επίλυση του Κυπριακού».   
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Νίκου 
Κλεάνθους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010). 

 11. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της 
κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  11.30 π.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Κώστας 

Αντωνίου Αντώνης Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Βότσης Άγγελος  Λαμάρης Γιάννος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Γεωργίου Αριστοφάνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Γεωργίου Γεώργιος Μητσόπουλος Τάσος  

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολάου Ιωνάς 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Ομήρου Γιαννάκης 

Ευαγόρου Σταύρος Παπαδόπουλος Νικόλας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Περδίκης Γιώργος 

Θωμά Γιαννάκης Πουργουρίδης Χρήστος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαμψών Σωτήρης 

Κατσουρίδης Νίκος Σαρίκας Φειδίας 

Κλεάνθους Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 
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Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής αναφορικά με τη ∆ιεθνή Ημέρα για την 
Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 3) του 2010», εισήγηση του κ. Χρήστου Πουργουρίδη για αναβολή, η 
συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γεωργίου, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης, 
Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κλεάνθους, Μ. Σιζόπουλος, Γ. Περδίκης, Ζ. Κουλίας) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις που ακολούθησαν 
(Γ. Λαμάρης, Χρ. Στυλιανίδης, Α. Βότσης) και ψήφισή τους σε νόμους. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις 
του κ. Στέλιου Ιερωνυμίδη και της κ. Στέλλας Κυριακίδου και ψήφισή του σε 
νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για το 
Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του 2011 Νόμος του 2010», 
οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Σ. Φυττής, Στ. Κυριακίδου, Στ. Ιερωνυμίδης) 
και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
το Σύνδρομο Επίκτητης Ανοσοποιητικής Ανεπάρκειας του έτους 2011 Νόμος 
του 2010». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φαρμάκων Ανθρώπινης Χρήσης (Έλεγχος 
Ποιότητας, Προμήθειας και Τιμών) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2). 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 
Προϊόντων (Κανόνες Καλής Παρασκευής) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010»  και έγκρισή τους. 
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10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Καθορισμός 
Μέτρων Εφαρμογής του Κεφαλαίου IV του Κανονισμού (ΕΚ) 1008/2008) 
Κανονισμοί του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία Κουλία και 
έγκρισή τους. 

11. Ψήφισμα για τις κλιματικές αλλαγές και ομόφωνη έγκρισή του. 

12. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

13. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η διαδικασία ταυτοποίησης του κυπριακού μελιού και η ολοκλήρωσή της - 
Ανάγκη ανάπτυξης δασικών ή γεωργικών μελισσοκομικών ειδών - Το 
πρόβλημα του υπερπληθυσμού της σφήκας - Κατασκευή γηπέδου γκολφ στην 
Τερσεφάνου - Ερώτηση εμπιστευτικής φύσεως - Ανάγκη παραχώρησης 
οχήματος για μεταφορά εξοπλισμού κατάσβεσης πυρκαγιών στην ομάδα 
εθελοντών Πολιτικής Άμυνας Ορεινής Λάρνακας - Αξιοποίηση του χώρου του 
∆ιανέλλειου Γυμνασίου στη Λάρνακα - Ερωτήματα σχετικά με την παραμονή 
αλλοδαπών στην Κύπρο - Νηπιαγωγείο ∆ροσιάς Λάρνακας - ∆ιορισμός νέου 
διοικητικού συμβουλίου Εθνικής Επιτροπής Βιοηθικής και εκπροσώπηση μη 
κυβερνητικών οργανώσεων - Υλοποίηση των συστάσεων της Λευκής Βίβλου 
για τον αθλητισμό - Ευθύνες για αποφάσεις που αφορούν τη μαρίνα Λάρνακας 
- Ανάγκη εκπλήρωσης των διακηρύξεων της στρατηγικής για τον καρκίνο - 
Ανάγκη αντιμετώπισης της διάβρωσης της παραλίας Λάρνακας-Ορόκληνης - 
Κρατικά σχέδια για εξοικονόμηση ενέργειας - Οι εργασίες τοποθέτησης 
υπόγειων καλωδίων της ΑΗΚ στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού - 
Εργοδότηση νευρολόγου στο νοσοκομείο Αμμοχώστου - Τουρκοκύπριες 
γυναίκες λήπτριες δημόσιου βοηθήματος. 

14. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Παράνομος σκυβαλότοπος στο χωριό Φρένναρος - Ανάγκη επέκτασης της 
μεταφοράς μαθητών με σχολικά λεωφορεία και για μεγαλύτερες αποστάσεις  - 
Τα υψηλά τέλη κυκλοφορίας και το μέτρο απόσυρσης παλαιών αυτοκινήτων - 
Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου για κατασκευή 
ποδηλατοδρόμου - Καταβολή των τροφείων του καταφυγίου της οργάνωσης 
“Στίγμα” - Πρόσληψη ειδικών αστυφυλάκων στο αεροδρόμιο Λάρνακας - 
Μόλυνση σφαγίων πουλερικών με σαλμονέλα - Προκήρυξη προσφορών για τη 
θέση συμβούλου μηχανικού - Επίλυση του ζητήματος στέγασης της 
Αστυνομικής ∆ιεύθυνσης Αμμοχώστου - Αιτήσεις δημόσιου βοηθήματος - Η μη 
φρούρηση της εξόδου του τελωνείου στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Τα 
προσωπικά αντικείμενα των αγνοουμένων που ανασύρονται από τους 
ομαδικούς τάφους - Ρύπανση της ακτής του Αγ. Ερμογένους στο Κούριο από 
ζωικά περιττώματα - Πρόβλημα αποστολής βαθμών για υποψήφιους φοιτητές 
αγγλικών πανεπιστημίων - Αναδόμηση του συνοικισμού Αγίων Αναργύρων Α΄ 
στη Λάρνακα - Εναρμονισμός της Κύπρου με το ψήφισμα του ΟΗΕ για το 
δικαίωμα πρόσβασης στο καθαρό νερό - Ερωτήματα σχετικά με τους λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος - Συνεχής καταγραφή των εκπομπών ρύπων από τον 
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ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό ∆εκέλειας - Ρύπανση από τη λειτουργία του 
ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού ∆εκέλειας - Το δεύτερο διάταγμα για τα 
προσόντα των μελετητών εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον - Το 
έντυπο για μετακίνηση/τοποθέτηση καθηγητών μέσης εκπαίδευσης - 
Παραβίαση των ορίων εκπομπής αερίων στον ηλεκτροπαραγωγό σταθμό 
∆εκέλειας - Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για δημιουργία γραφείου ΚΟΤ - 
Μετακίνηση εταιρειών πετρελαιοειδών από τη Λάρνακα - Επιδότηση και 
πώληση στις ελεύθερες περιοχές του μελιού και του ελαιολάδου των 
εγκλωβισμένων - Αίτημα της ΠΟΒΕΚ για επιχορήγηση από το κράτος 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων - Παράπονα για μη εφαρμογή της νομοθεσίας που 
αφορά τα ξεπουλήματα και για παραπλανητικές διαφημίσεις - Έναρξη των 
εργασιών μετακίνησης των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών και υγραερίου από 
τη Λάρνακα. 

15. Αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Ομήρου, Α. Βότσης, Γ. Περδίκης, Ρ. Ερωτοκρίτου, 
Ν. Κλεάνθους, Μ. Σιζόπουλος, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. 
Γεωργίου, Στ. Ευαγόρου) για το θέμα «Η ανάγκη διασφάλισης του εργασιακού 
μέλλοντος για τους εργαζoμένους στη “Eurocypria”» και λήξη του θέματος. 



 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 2ας ∆εκεμβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 9  

 
ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων με λύπη της παρατηρεί ότι στην τελευταία έκθεση 
του γενικού γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την αποστολή των 
καλών του υπηρεσιών στην Κύπρο περιέχονται ορισμένοι όροι που δε συνάδουν με 
τον ίδιο τον Καταστατικό Χάρτη, τις αποφάσεις και τα ψηφίσματα του οργανισμού.  Πιο 
συγκεκριμένα, η αναφορά του γενικού γραμματέα στην Παράγραφο 29 της έκθεσής 
του σε “βουλευτικές εκλογές στο νότο” είναι τουλάχιστον ατυχής. 

 Ο γενικός γραμματέας με την αναφορά αυτή, που προκαλεί ερωτήματα και 
απορίες ως προς τη σκοπιμότητά της, διέπραξε σφάλμα και δη έναντι της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, η οποία είναι ανεξάρτητο κράτος μέλος του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών.  Οποιαδήποτε ενέργεια που μπορεί να ερμηνευθεί ως εξισώνουσα το νόμιμο 
και διεθνώς αναγνωρισμένο κράτος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την αποσχισθείσα 
στο κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου οντότητα, που έχει καταδικαστεί από τον ίδιο τον 
Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, έπρεπε να είχε αποφευχθεί. 

 Υπενθυμίζονται ιδιαίτερα εν προκειμένω τα ψηφίσματα 541/1983 και 550/1984 
του Συμβουλίου Ασφαλείας του οργανισμού, με τα οποία ο ΟΗΕ θεωρεί τη μονομερή 
διακήρυξη ανεξαρτησίας του ψευδοκράτους νομικά άκυρη και ζητά την ανάκλησή της 
και ταυτόχρονα καλεί τα κράτη μέλη να μην αναγνωρίσουν οποιοδήποτε κράτος άλλο 
από την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών καλεί επίσης όλα 
τα κράτη μέλη να σέβονται την κυριαρχία, την ανεξαρτησία, την εδαφική ακεραιότητα 
και την ενότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων αναμένει ότι θα αποφευχθεί οποιαδήποτε 
παρόμοια ενέργεια στο μέλλον, αφού ο γενικός γραμματέας του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών θεωρείται και πρέπει να είναι ο θεματοφύλακας του Καταστατικού 
Χάρτη, των αρχών, αξιών, αποφάσεων και ψηφισμάτων του οργανισμού.  Εξάλλου, ο 
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γενικός γραμματέας του διεθνούς οργανισμού πρέπει διαρκώς και σταθερά να 
επιβεβαιώνει την αντικειμενικότητα και την αμεροληψία τόσο του ιδίου όσο και του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τιμούμε σήμερα την εξηκοστή δεύτερη επέτειο της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης 
των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, που υπογράφτηκε από τη Γενική Συνέλευση του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών στις 10 ∆εκεμβρίου 1948, μετά το ∆εύτερο Παγκόσμιο 
Πόλεμο, κατά τον οποίο επιδείχθηκε απίστευτη βαρβαρότητα και καταπατήθηκε κάθε 
κανόνας ανθρώπινης αξιοπρέπειας. 

 Στο προοίμιο και στα τριάντα άρθρα της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων τονίζεται με έμφαση πως η αξιοπρέπεια και τα δικαιώματα 
στη ζωή, την ελευθερία έκφρασης, την ισονομία, την εργασία και την εκπαίδευση 
αποτελούν ίσα και αναπαλλοτρίωτα δικαιώματα όλων των μελών της ανθρώπινης 
κοινωνίας, χωρίς καμιά απολύτως διάκριση ως προς το χρώμα, το φύλο, τη γλώσσα, 
τη θρησκεία ή τις πολιτικές πεποιθήσεις.  

 Αναμφισβήτητα, η Οικουμενική ∆ιακήρυξη των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
αποτελεί ένα σπουδαίο επίτευγμα και ένα φωτεινό ορόσημο στην ανθρώπινη ιστορία, 
καθώς ο σεβασμός στα θεμελιώδη δικαιώματα και την ανθρώπινη αξιοπρέπεια 
αποτελεί τον ακρογωνιαίο λίθο της ελευθερίας, της δικαιοσύνης και της ειρήνης στον 
κόσμο.  Οι πρόνοιες της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης αποτέλεσαν την έμπνευση ή 
χρησιμοποιήθηκαν σε πολλές διεθνείς και ευρωπαϊκές συμβάσεις που ακολούθησαν, 
τις περισσότερες των οποίων έχει επικυρώσει η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Η διακήρυξη 
έχει επίσης ασκήσει σημαντική επίδραση σε εθνικά συντάγματα, σε εθνικούς νόμους 
και σε μερικές περιπτώσεις σε δικαστικές αποφάσεις. 

 ∆υστυχώς σήμερα, σε αρκετές περιπτώσεις, γινόμαστε όλοι μάρτυρες της 
καταπάτησης στοιχειωδών ελευθεριών και δικαιωμάτων σε ολόκληρο τον κόσμο.  Οι 
πολεμικές συγκρούσεις, οι εμφύλιες συρράξεις, η ανεξέλεγκτη βία και ανελευθερία, οι 
διακρίσεις και οι διώξεις, χαρακτηριστικά της σημερινής τάξης ή αταξίας πραγμάτων, 
έχουν ως αποτέλεσμα εκατομμύρια άνθρωποι να υπόκεινται σε βασανιστήρια και 
ταπεινώσεις, παράνομες φυλακίσεις και εξαφανίσεις ή, το χειρότερο, να 
εγκαταλείπουν την πατρίδα τους και να παίρνουν το δρόμο της προσφυγιάς. 

 Τρανό παράδειγμα κατάφωρης παραβίασης ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
αποτελεί και η πατρίδα μας, που για πάνω από τριάντα έξι χρόνια εξακολουθεί να 
υφίσταται τα δεινά της τουρκικής κατοχής, με χιλιάδες Κυπρίους να βιώνουν την πίκρα 
του ξεριζωμού και της προσφυγιάς, μετά τη βίαιη εκδίωξή τους από τα σπίτια και τις 
περιουσίες τους.  Η τύχη των αγνοουμένων δεν έχει ακόμα διακριβωθεί, ο εποικισμός 
των κατεχομένων συνεχίζεται, όπως και η καταστροφή της πολιτιστικής μας 
κληρονομιάς.  Η κατάφωρη καταπάτηση από την Τουρκία θεμελιωδών ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων γίνεται κατά παράβαση του διεθνούς δικαίου και των σχετικών 
ψηφισμάτων του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  

 Ως νομοθετική εξουσία, καταδικάζουμε τις παραβιάσεις ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων οπουδήποτε κι αν συμβαίνουν.  Ειδικότερα, καταδικάζουμε την εκ 
μέρους της Τουρκίας σωρευτική παραβίασή τους στην Κύπρο, κράτος μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, και καλούμε τη διεθνή κοινότητα να συμμορφώνεται με τις 
πρόνοιες της Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων, καθώς και 
των σχετικών συμβάσεων που επακολούθησαν.  ∆ιακηρύσσουμε την 
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αποφασιστικότητα της κυπριακής Βουλής να επαγρυπνεί για την προάσπιση των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων στον τόπο μας για το καλό του λαού και της πατρίδας μας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στη νομοθετική εργασία.   

 Το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων 
Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009»,   
αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’  αριθμόν 2 θέμα, που είναι «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2004», πρόταση νόμου, αναβάλλεται για μια βδομάδα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πήρα το λόγο, όχι για να πω οτιδήποτε περί αναβολής, η οποία 
φαίνεται ότι είναι συμπεφωνημένη, αλλά για την παραπομπή σε μία βδομάδα.  
Φαίνεται από τις διαβουλεύσεις που έγιναν ότι υπάρχουν ανυπέρβλητες δυσκολίες για 
σύγκληση της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε, σε μία εβδομάδα και αυτό λόγω 
ανειλημμένων υποχρεώσεων των συναδέλφων και του εαυτού μου 
συμπεριλαμβανομένου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μιλάτε για το δεύτερο θέμα, κύριε Ερωτοκρίτου; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, για το δεύτερο.  Πάντα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το πρώτο τέλειωσε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ακριβώς επειδή  η παρέμβασή σας έγινε πριν να ολοκληρώσω, ερωτώ 
μήπως έχετε κάποια παρατήρηση για το πρώτο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, είναι για το δεύτερο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Θα παρακαλούσα λοιπόν, αφού θα αναβληθεί, αν είναι δυνατό, έχοντας υπόψη 
πάντα τις ανειλημμένες υποχρεώσεις που έχουμε ως κοινοβούλιο έναντι αυτού του 
νομοθετήματος και διαμέσου αυτού του νομοθετήματος έναντι τρίτων, για να μείνω 
μόνο σε αυτό, να πάει στην πρώτη συνεδρίαση αμέσως μετά τις διακοπές των 
Χριστουγέννων.  ∆εν υπάρχει άλλη δυνατότητα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Όταν ο πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών υποβάλλει μια τέτοια εισήγηση, δε 
νομίζω να υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση από καμιά πλευρά.  

 Άρα λοιπόν η εισήγησή σας υιοθετείται, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Το υπ’  αριθμόν 3 θέμα είναι ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αιτούμεθα αναβολή για δύο εβδομάδες περίπου, γιατί ως 
κοινοβουλευτική ομάδα διενεργούμε έναν έλεγχο -δυστυχώς, να μας επιτρέψουν οι 
συνάδελφοι- έτσι ώστε να μπορέσουμε να αξιολογήσουμε πλήρως το θέμα, γιατί 
υπάρχουν κάποια κενά τα οποία πρέπει να συμπληρώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή, αν έχω αντιληφθεί καλά, θα πάει στην πρώτη συνεδρία, ας πούμε, με 
τη νέα χρονιά.  Έτσι; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.  Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση που έβαλε ο 
συνάδελφος κ. Στυλιανίδης;   

 Όχι.  Ωραία.   

 Λοιπόν, το υπ’  αριθμόν 3 θέμα αναβάλλεται για μετά, για την πρώτη συνεδρία 
της νέας χρονιάς.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να πάει πίσω στην επιτροπή, παρακαλώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να πάει πίσω στην επιτροπή, μάλιστα. 

 Τα υπ’  αριθμόν 4 και 5 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010» και «Ο περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο 
περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010» και «Ο περί Κοινοτήτων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Άγγελος Βότσης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Φειδίας Σαρίκας 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Νοεμβρίου 2010.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Σκοπός των υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση του περί ∆ήμων 
Νόμου και του περί Κοινοτήτων Νόμου, αντίστοιχα, ώστε να ανασταλεί αναδρομικά, 
από την 1η Μαΐου 2010 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2010, η εφαρμογή των διατάξεων 
των προαναφερθεισών βασικών νομοθεσιών με τις οποίες προβλέπεται η καταβολή 
από κάθε διευθυντή  ή υπεύθυνο επιχειρήσεων ξενοδοχείου, τουριστικού 
καταλύματος, ξενώνα ύπνου ή οικοτροφείου στα δημοτικά και κοινοτικά συμβούλια, 
αντίστοιχα, των τελών που καθορίζονται από τα εν λόγω συμβούλια για κάθε νύχτα 
διαμονής προσώπων ηλικίας άνω των δέκα ετών στους προαναφερθέντες χώρους.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, οι προτεινόμενες με τα πιο πάνω 
νομοσχέδια τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, στα πλαίσια της υλοποίησης των 
μέτρων που αποφάσισε η κυβέρνηση για τόνωση της οικονομίας και ειδικότερα του 
τομέα του τουρισμού, ο οποίος αντιμετωπίζει προβλήματα λόγω της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης.  

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η κυβέρνηση, με στόχο την 
αναπλήρωση των πιο πάνω εσόδων των αρχών τοπικής διοίκησης, αποφάσισε όπως 
καταβληθεί από το κράτος στις εν λόγω αρχές χορηγία αντίστοιχη των τελών που 
εισέπραξαν για το σκοπό αυτό κατά το έτος 2009, η οποία υπολογίζεται να ανέλθει 
στα €5 εκατομ. περίπου. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες των υπό αναφορά νομοσχεδίων.     
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν λόγω 
νομοσχεδίων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, όπως 
αυτοί έχουν τροποποιηθεί από νομοτεχνικής άποψης και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», 
αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 139Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’  αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 116Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’  αριθμόν 6, 7 και 8 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’  αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 

(Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 9 και 16 
Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, της 
αστυνομίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου.  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, όπως αυτοί αρχικά κατατέθηκαν στη 
Βουλή και οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 5 του περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Νόμου, είναι η τροποποίηση του Κανονισμού 73 
των περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως Κανονισμών, ώστε 
οποιαδήποτε χρηματική ποινή εισπράττεται για αδίκημα λόγω παράβασης των εν 
λόγω κανονισμών και καταγράφεται από συσκευή φωτοεπισήμανσης, με βάση τον 
περί Τροχαίων Αδικημάτων (Χρήση Συσκευών Φωτοεπισήμανσης και Άλλα Συναφή 
Θέματα) Νόμο, να καταβάλλεται κατά 80% στο ταμείο του οικείου δήμου ή της οικείας 
περιοχής βελτιώσεως και κατά 20% στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για κάλυψη 
των εξόδων λειτουργίας του συστήματος φωτοεπισήμανσης. 
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 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και την 
επεξηγηματική έκθεση που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, η 
προτεινόμενη ρύθμιση κρίνεται αναγκαία, έτσι ώστε να διασφαλιστεί μια ορθολογιστική 
κατανομή των εσόδων τα οποία θα προέρχονται από συγκεκριμένες παραβάσεις που 
θα καταγράφονται από το νέο σύστημα φωτοεπισήμανσης που αναμένεται να 
εφαρμοστεί.  Και τούτο γιατί έχει διαπιστωθεί ότι, σύμφωνα με την υφιστάμενη 
ρύθμιση, το κράτος επιβαρυνόταν με το κόστος διαχείρισης και συντήρησης του 
προηγούμενου συστήματος φωτοεπισήμανσης, ενώ τα δημοτικά και κοινοτικά 
συμβούλια, ανάλογα με την περίπτωση, επωφελούνταν όλων των εσόδων από την 
είσπραξη των χρηματικών ποινών για τα προαναφερόμενα αδικήματα. 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου με γραπτό υπόμνημα που 
κατέθεσαν στην επιτροπή συμφώνησαν με την προτεινόμενη ρύθμιση, υπό την 
προϋπόθεση ότι το ποσοστό 20% που θα καταβάλλεται στο Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας θα καλύπτει το σύνολο των εξόδων που απαιτούνται όχι μόνο για τη 
λειτουργία του εν λόγω συστήματος, αλλά και για τη συντήρηση, επιδιόρθωση και 
αντικατάστασή του. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου επίσης συμφώνησε με την 
προτεινόμενη ρύθμιση, υπό την προϋπόθεση ότι τα ποσοστά 20% και 80%, 
αντίστοιχα, δε θα μεταβληθούν και ότι, όταν ξεπεραστεί η παρούσα οικονομική κρίση 
και θα έχει την ευχέρεια το κράτος, θα επιστρέψει το αναλογούν ποσό στην κάθε 
κοινότητα. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
εισηγήθηκε τη διαγραφή της πρόνοιας με την οποία διευκρινίζεται ότι το ποσοστό 20% 
της χρηματικής ποινής που θα εισπράττεται και το οποίο θα καταβάλλεται στο Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας θα προορίζεται για την κάλυψη των εξόδων λειτουργίας του 
συστήματος φωτοεπισήμανσης, υποστηρίζοντας ότι η διαχείριση του συγκεκριμένου 
ποσού πρέπει να παραμείνει στη διακριτική ευχέρεια του Υπουργού Οικονομικών. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών και 
της αστυνομίας συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτεινόμενων 
κανονισμών, καθώς και με τις πιο πάνω εισηγήσεις της εκπροσώπου του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, χωρίς να 
διαφωνεί με τους προτεινόμενους κανονισμούς, δήλωσε πως κρίνεται αναγκαίο, κατά 
το χρόνο εφαρμογής του νέου συστήματος φωτοεπισήμανσης, να εκπονηθεί νέα 
μελέτη για τον καθορισμό του ύψους των εν λόγω ποσοστών, γιατί τα προτεινόμενα 
ποσοστά καθορίστηκαν με βάση σχετική μελέτη που εκπονήθηκε μεταξύ των ετών 
2006 και 2007 και ενδέχεται να μην ανταποκρίνονται στα δεδομένα που θα ισχύουν 
κατά το χρόνο εφαρμογής του νέου συστήματος.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθέτησε τις εισηγήσεις της εκπροσώπου του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και, αφού διαμόρφωσε ανάλογα το 
κείμενο των κανονισμών και ταυτόχρονα επέφερε τις αναγκαίες νομοτεχνικές 
βελτιώσεις, αποφάσισε ομόφωνα να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την 
έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί τελικά διαμορφώθηκαν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



9 

 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 10 θέμα είναι απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
την έγκριση του τελικού απολογισμού για το έτος 2009 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) 
του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για την απόφαση της Βουλής 

των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού απολογισμού για το έτος 2009 
σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους 

 Σωτήρης Σαμψών Άγγελος Βότσης  

 Κώστας Κωνσταντίνου  Γιώργος Βαρνάβα 

 Ντίνα Ακκελίδου  Γιώργος Περδίκης 

 Πανίκος Χάμπας   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών μελέτησε την πιο πάνω απόφαση σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 16 και 30 Νοεμβρίου 2010. 

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής τίθεται προς έγκριση ο τελικός 
απολογισμός για το έτος 2009, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση 
για το έτος 2009. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο 
Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, ως ο καθ’  ύλην αρμόδιος, διευθύνει και επιβλέπει 
κάθε λογιστική εργασία η οποία είναι σχετική με τα χρηματικά διαθέσιμα και το λοιπό 
ενεργητικό της ∆ημοκρατίας και επίσης αποδέχεται και διενεργεί κάθε πληρωμή 
χρημάτων που αφορά την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Επίσης, σύμφωνα με το άρθρο 
81(2) του συντάγματος, η δημοσιονομική έκθεση, που αποτελεί τον τελικό απολογισμό 
εκάστου οικονομικού έτους, υποβάλλεται εντός τριών μηνών από τη λήξη του έτους 
αυτού και κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.   

 Η Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας, η οποία παρευρέθηκε στην πρώτη υπό 
αναφορά συνεδρία της επιτροπής, ανέφερε ενώπιόν της ότι η δημοσιονομική έκθεση 
για το έτος 2009, η οποία κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων 
σύμφωνα με τα χρονικά πλαίσια που καθορίζει το Σύνταγμα της Κυπριακής 
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∆ημοκρατίας, αφορά τον τελικό απολογισμό των οικονομικών συναλλαγών του 
δημόσιου τομέα για το 2009 και ετοιμάστηκε στη βάση των εισπράξεων και 
πληρωμών, δηλαδή περιλαμβάνει όλα τα ποσά τα οποία εισπράχθηκαν και 
πληρώθηκαν κατά το υπό εξέταση έτος.  Περαιτέρω, σύμφωνα και με τη σχετική 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τη δημοσιονομική έκθεση για το 2009, αυτή 
αποτελείται από το μέρος Α´, που αφορά τις οικονομικές καταστάσεις που καλύπτουν 
τα υπουργεία και τις ανεξάρτητες υπηρεσίες του κράτους, και από το μέρος Β´, που 
αφορά την υλοποίηση του προϋπολογισμού που επίσης καλύπτει τα  υπουργεία και 
τις ανεξάρτητες υπηρεσίες του κράτους.  Σε αυτήν περιλαμβάνονται ειδικότερα ο 
λογαριασμός εισπράξεων και πληρωμών, η κατάσταση ενεργητικού και παθητικού, οι 
σημειώσεις στις οικονομικές καταστάσεις, καθώς και οι πίνακες σχετικά με την 
υλοποίηση του προϋπολογισμού. 

 Σύμφωνα με την εν λόγω δημοσιονομική έκθεση, καθώς και τα 
συμπληρωματικά στοιχεία που τη συνοδεύουν, προκύπτουν τα ακόλουθα: 

1. Από τις οικονομικές πράξεις που έγιναν κατά τη διάρκεια του 2009 προέκυψε 
ταμειακό έλλειμμα στον προϋπολογισμό συνολικού ύψους €2.037,4 εκατομ. σε 
σύγκριση με έλλειμμα συνολικού ύψους €1.140,8 εκατομ. το 2008, ενώ είχε 
προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €1.958,7 εκατομ.  Ως αποτέλεσμα, το 
συσσωρευμένο έλλειμμα στο λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας 
την 31η ∆εκεμβρίου 2009 ανήλθε στα €10.558,8 εκατομ. σε σύγκριση με 
έλλειμμα  €8.521,4 εκατομ. την 31η ∆εκεμβρίου 2008, δηλαδή σημείωσε 
αύξηση κατά 24%. 

 Η αύξηση του ταμειακού ελλείμματος του προϋπολογισμού του 2009 σε 
σύγκριση με το έλλειμμα για το έτος 2008 οφείλεται κυρίως στους πιο κάτω 
λόγους: 

α. Τη μείωση των έμμεσων φόρων στα €2.709,5 εκατομ. το 2009 σε 
σύγκριση με €3.072,1 εκατομ. το 2008, δηλαδή οι έμμεσοι φόροι 
μειώθηκαν κατά €362,6 εκατομ. ή σε ποσοστό κατά 12%. 

β. Τη μείωση των άμεσων φόρων στα €1.892,9 εκατομ. το 2009 σε 
σύγκριση με €2.232,4 εκατομ. το 2008, δηλαδή οι άμεσοι φόροι 
μειώθηκαν κατά €339,5 εκατομ. ή σε ποσοστό κατά 15%. 

γ. Την αύξηση των δαπανών προσωπικού στα €2.395,3 εκατομ. το 2009 
σε σύγκριση με €2.193,5 εκατομ. το 2008, δηλαδή οι δαπάνες 
προσωπικού αυξήθηκαν κατά €201,8 εκατομ. ή σε ποσοστό κατά 9%. 

δ. Την αύξηση των κεφαλαιουχικών δαπανών (πάγια και έργα υπό 
κατασκευή) στα €609,1 εκατομ. το 2009 σε σύγκριση με €421,9 εκατομ. 
το 2008, δηλαδή οι κεφαλαιουχικές δαπάνες αυξήθηκαν κατά €187,2 
εκατομ. ή σε ποσοστό κατά 44%. 

2. Τα κρατικά έσοδα περιορίσθηκαν στα €5.709,5 εκατομ. το 2009 σε σύγκριση με 
€6.235,1 εκατομ. το 2008, δηλαδή μειώθηκαν κατά 8%, ενώ τα 
προϋπολογισθέντα ήταν €6.875,2 εκατομ. το 2009 σε σύγκριση με €7.061,7 
εκατομ. το 2008, δηλαδή σημειώθηκε ποσοστό υλοποίησης των εσόδων 83% 
το 2009 σε σύγκριση με 88% το 2008.  Ειδικότερα, τα έσοδα/εισπράξεις του 
έτους 2009 προέρχονταν κυρίως από έμμεσους φόρους κατά 47% σε σύγκριση 
με 49% το 2008 και άμεσους φόρους κατά 33% σε σύγκριση με 36% το 2008. 
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3. Οι κρατικές δαπάνες, οι οποίες περιλαμβάνουν τις δαπάνες του Πάγιου 
Ταμείου, τις τακτικές και τις αναπτυξιακές δαπάνες, ανήλθαν στα €7.747,0 
εκατομ. το 2009 σε σύγκριση με €7.375,8 εκατομ. το 2008, δηλαδή αυξήθηκαν 
κατά 5%, ενώ οι προϋπολογισθείσες ήταν €8.833,9 εκατομ. το 2009 σε 
σύγκριση με €8.214,3 εκατομ. το 2008, δηλαδή σημειώθηκε ποσοστό 
υλοποίησης των δαπανών 88% το 2009 σε σύγκριση με 90% το 2008.  
Ειδικότερα, οι δαπάνες/πληρωμές του έτους 2009 προέρχονταν κυρίως από 
δαπάνες προσωπικού κατά 31% σε σύγκριση με 30% το 2008, από 
μεταβιβάσεις κατά 29%, όπως και το 2008, από λειτουργικές δαπάνες κατά 
14% σε σύγκριση με 13% το 2008, από αποπληρωμές δανείων κατά 10% σε 
σύγκριση με 9% το 2008 και από πάγια και έργα υπό κατασκευή κατά 8% σε 
σύγκριση με 6% το 2008. 

4. Ο προϋπολογισμός για το έτος 2009 προνοούσε δαπάνες συνολικού ύψους 
€8.265,4 εκατομ.  Κατά τη διάρκεια του έτους εγκρίθηκαν συμπληρωματικές 
πιστώσεις ύψους €568,5 εκατομ., που προήλθαν από συμπληρωματικούς 
προϋπολογισμούς ύψους €400,9 εκατομ. και πρόσθετες πιστώσεις από το 
Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας, οι οποίες δεν απαιτούν κατάθεση 
συμπληρωματικών προϋπολογισμών, ύψους €167,6 εκατομ. και κατά συνέπεια 
οι συνολικά εγκριθείσες δαπάνες ανήλθαν για το 2009 στα €8.833,9 εκατομ.  

5. Το συνολικό ύψος του δανεισμού την 31η ∆εκεμβρίου 2009 μειώθηκε στα 
€6.009,1 εκατομ. σε σύγκριση με €6.487,9 εκατομ. στο τέλος του 2008, 
σημειώνοντας μείωση κατά 7%, από τα οποία τα €808,9 εκατομ. αφορούν 
δάνεια εξωτερικού και τα €30,8 εκατομ. δάνεια σε ξένα νομίσματα. 

6. Τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση από €1.022,4 εκατομ. την 31η 

∆εκεμβρίου 2008 σε €1.124,2 εκατομ. στο τέλος του 2009 ή σε ποσοστό κατά 
10% και αφορούν κυρίως ποσό €629,3 εκατομ. στο Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων σε σύγκριση με €578,6 εκατομ. το 2008, ποσό €211,1 εκατομ. στο 
Τμήμα Τελωνείων σε σύγκριση με €192,4 εκατομ. το 2008 και ποσό €116,5 
εκατομ. στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σε σύγκριση με €160,4 εκατομ. το 
2008. 

7. Το συνολικό ύψος των γραμματίων δημοσίου την 31η ∆εκεμβρίου 2009 ανήλθε 
στα €10.558,8 σε σύγκριση με €8.128,9 εκατομ. στο τέλος του 2008, 
σημειώνοντας αύξηση κατά 30%, από τα οποία τα €3.175,6 εκατομ. είναι 
γραμμάτια δημοσίου εξωτερικού σε ευρώ σε σύγκριση με €1.526,4 εκατομ. το 
2008. 

 Επιπρόσθετα και με αφορμή τον περαιτέρω εκσυγχρονισμό του δημόσιου 
τομέα σε σχέση με την οικονομική διαχείριση, το δημοσιονομικό έλεγχο και τη 
λογιστική πρακτική, η Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας ανέφερε, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, στα πλαίσια της βελτίωσης της 
αποτελεσματικότητάς του στην εκτέλεση της λογιστικής εργασίας του κράτους, 
άρχισε από το Σεπτέμβριο του 2010 την υλοποίηση ενός σημαντικού έργου 
που αφορά τον εκσυγχρονισμό των δημοσιονομικών οδηγιών και της 
νομοθεσίας που διέπει το λογιστικό σύστημα. 

2. Το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας βρίσκεται στο στάδιο έγκρισης από το 
Υπουργικό Συμβούλιο της ανάπτυξης του Πληροφοριακού Συστήματος 
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∆ιαχείρισης Επιχειρησιακών Πόρων [Enterprise Resource Planning System 
(ERP) System], το οποίο θα υποβοηθήσει πολύ στην οικονομική διαχείριση του 
κράτους.  Συγκεκριμένα, η εφαρμογή του συστήματος ERP θα επιτύχει τους πιο 
κάτω στόχους: 

α. Τον καταρτισμό, την υλοποίηση και την παρακολούθηση του 
μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού πλαισίου. 

β. Την αποτελεσματική, αποδοτική, ορθολογική δημοσιονομική και 
οικονομική διαχείριση και αξιοποίηση των πόρων του δημοσίου, όπως 
το ανθρώπινο δυναμικό, τα περιουσιακά στοιχεία και τους οικονομικούς 
πόρους. 

γ. Την παροχή έγκαιρης και έγκυρης οικονομικής και διευθυντικής 
πληροφόρησης προς τους υπευθύνους για τη λήψη αποφάσεων, το 
κοινό και λοιπούς ενδιαφερομένους. 

δ. Τη διατήρηση και συνεχή βελτίωση του συστήματος εσωτερικού ελέγχου 
του δημοσίου. 

 Το σύστημα ERP είναι ένα συμπαγές σύνολο εφαρμογών λογισμικού που 
υποστηρίζει ένα ευρύ φάσμα δραστηριοτήτων και λειτουργιών κι ένα εργαλείο 
ελέγχου παρακολούθησης και συντονισμού των εργασιών στις κεντρικές και 
απομακρυσμένες εγκαταστάσεις ενός οργανισμού.  Επιτυγχάνει τη 
συγκέντρωση των δεδομένων, την ενοποίηση και ολοκλήρωση όλων των 
εφαρμογών ενός οργανισμού και τον επανασχεδιασμό των διαδικασιών, 
επιδιώκοντας τη βελτιστοποίηση των λειτουργιών και την αύξηση της 
παραγωγικότητας μέσα από τη χρησιμοποίηση νέων τεχνολογιών 
πληροφορικής.   

 Το σύστημα ERP αποτελείται από μια μοναδική βάση δεδομένων που περιέχει 
τα δεδομένα όλων των υποσυστημάτων που το υποστηρίζουν, τα οποία 
καλύπτουν τις κύριες ενότητες που αφορούν το λογιστικό, τα προγράμματα, τη 
διαχείριση αποθεμάτων, το ανθρώπινο δυναμικό, το σύστημα ηλεκτρονικών 
προσφορών     (e-procurement) κ.ά. 

 Περαιτέρω, τα οφέλη του εν λόγω συστήματος θα περιλαμβάνουν μεταξύ 
άλλων: 

1. την ικανοποίηση του άμεσου στρατηγικού στόχου του μεσοπρόθεσμου 
δημοσιονομικού πλαισίου, 

2. την αποφυγή διπλής εργασίας, λόγω κατάργησης της ενημέρωσης 
μεταξύ των αυτόνομων συστημάτων, 

3. την ευελιξία, την αύξηση της αποδοτικότητας και την πιο έγκαιρη 
πληροφόρηση, 

4. τη δυνατότητα για μεγαλύτερη έμφαση στη χρηματοοικονομική 
διαχείριση των δαπανών και προσφερόμενων υπηρεσιών του δημοσίου, 
δίδοντας συγκριτικά μικρότερη έμφαση στις παραδοσιακές διαδικασίες 
ελέγχου, 

5. τη δυνατότητα για πλήρη κοστολόγηση των παρεχόμενων υπηρεσιών 
και 
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6. τη σημαντική διοικητική πληροφόρηση για τη λήψη αποφάσεων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν 
ενώπιόν της και για εκπλήρωση της συνταγματικής υποχρέωσης που πηγάζει από το 
άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ομόφωνα εισηγείται στην 
ολομέλεια του σώματος την έγκριση της απόφασης για τον τελικό απολογισμό, όπως 
αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2009. 

 Υποβάλλοντας την παρούσα έκθεσή της προς την ολομέλεια του σώματος, η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών επιθυμεί να διευκρινίσει ότι η εισήγησή της για έγκριση του 
τελικού απολογισμού, όπως αυτός αντικατοπτρίζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το 
2009, δε συνιστά τοποθέτηση επί θεμάτων διαχείρισης των κονδυλίων από την 
εκτελεστική εξουσία, αλλά έγκριση των οικονομικών καταστάσεων της ∆ημοκρατίας 
και των καταστάσεων που αφορούν την υλοποίηση του προϋπολογισμού για το 2009, 
όπως αυτές παρουσιάζονται στην προαναφερθείσα δημοσιονομική έκθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 
απολογισμού για το έτος 2009 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

 Επειδή, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, προνοείται ότι εντός τριών μηνών από της λήξεως του οικονομικού 
έτους κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση ο τελικός απολογισμός. 

 Και επειδή η δημοσιονομική έκθεση που αποτελεί τον τελικό απολογισμό για το 
έτος 2009 κατατέθηκε εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το Σύνταγμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Και επειδή η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2009 αντικατοπτρίζει τα 
πραγματικά έσοδα και τις πραγματικές δαπάνες που αναφέρονται στο λογαριασμό 
εισπράξεων και πληρωμών που διενεργήθηκαν κατά τη διάρκεια του οικονομικού 
έτους 2009. 

 Και επειδή η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2009 παρουσιάζει τις 
πραγματικές οικονομικές καταστάσεις και τις καταστάσεις που αφορούν την 
υλοποίηση του προϋπολογισμού για το 2009. 

 Και επειδή, σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, ο υπό αναφορά τελικός απολογισμός πρέπει να υποβληθεί για έγκριση 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  
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 Για όλους αυτούς τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή 
της αυτή εγκρίνει τον τελικό απολογισμό για το έτος 2009, όπως αυτός παρουσιάζεται 
στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της απόφασης; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 11 μέχρι και τον αριθμό 32 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας 
Φυτικού Πολλαπλασιαστικού 
Υλικού (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.209-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

2.  Ο περί Καλυμμένων Αξιογράφων 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.210-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Αποδείξεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.211-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών του 2011 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.212-2010). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

5. Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας 
του Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
Οπωροφόρων Φυτών και 
Οπωροφόρων Φυτών που 
Προορίζονται για την Παραγωγή 
Φρούτων Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.141-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 
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6. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής 
Χρήσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.142-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

7. Οι περί της Εξαγωγής, 
∆ιαμεσολάβησης και Παροχής 
Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με 
Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός 
Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.108-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

 

  

Νομικών  

8. Οι περί Κτηνιατρικών 
Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

9. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών (∆ημοτικοί)  
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

10. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών (Οργανισμοί 
∆ημοσίου ∆ικαίου και Κοινότητες) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

11. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 
για την Πηγή των Οικονομικών 
Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

12. Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

13. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  
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Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

14. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών  Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως  

15. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας  Υγείας  

16. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

17. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

18. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

19. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων 
κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

20. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

21. Οι περί Τμήματος Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Επιθεωρητή Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών, Ανώτερου 
Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

Οικονομικών  Νομικών  
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22. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

23. Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα 
και Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

24. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

25. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

26. Οι περί Βιοκτόνων 
(Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

27. Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
∆ιοίκηση - Θέση Προϊσταμένου 
Κέντρου Αίματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

Υγείας  Νομικών  

28. Έγγραφο (Υπ. Παιδ. 1/2010) για 
την πρόσληψη έκτακτων 
επιμελητών στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού κατά το 
σχολικό έτος 2010-2011 σύμφωνα 
με τους περί ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2004. 
(Αρ. Φακ. 15.17.010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

29. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 
40, 41, 42, 43, 44, 46, 47, 48, 49, 
50, 52, 53, 54, 55, 56, 57, 58 και 
59) του 2010 αποσταλέντα από το 
Υπουργείο Οικονομικών στις  
25 Νοεμβρίου 2010, σύμφωνα με 
το εδάφιο (1) του άρθρου 4 του 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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περί Προϋπολογισμού του 2010 
Νόμου του 2009 [Ν. αρ. 67(ΙΙ) του 
2009]. 
(Αρ. φακ. 13.04.001). 

30. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 3 
του 2010 του προϋπολογισμού 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών, σύμφωνα με 
το άρθρο 4(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2010 Νόμου του 2010  
[Ν. 17(ΙΙ)/2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

31. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού προς τον 
Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου, 
σύμφωνα με το άρθρο 4 του περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου του 2010 
Νόμου του 2010 [Ν. 23(ΙΙ) του 
2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος  
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.069-2010). 

Ανδρέα Αγγελίδη, 
κοινοβουλευτικό 
εκπρόσωπο 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος, και Νίκο 
Τορναρίτη, 
βουλευτή  
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Παιδείας  

2. Ο περί Προστασίας της 
Μυκοχλωρίδας Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.070-2010). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Περιβάλλοντος 

3. Ο περί Τουρκοκυπριακών 
Περιουσιών (∆ιαχείριση και Άλλα 
Θέματα) (Προσωρινές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010. 

Λευτέρη 
Χριστοφόρου και 
Γιώργο Βαρνάβα, 
βουλευτές 
εκλογικής 
περιφέρειας 

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 
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(Αρ. Φακ. 23.02.051.071-2010). Αμμοχώστου 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.406, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα γίνει η τοπιοτέχνηση του Α΄ ∆ημοτικού Σχολείου Γερίου και 
πότε θα δημιουργηθούν χώροι σκίασης για τους μαθητές. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή του συνδέσμου γονέων του πιο πάνω 
σχολείου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.407, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα επιλύσει τα ακόλουθα σημαντικά προβλήματα που 
αντιμετωπίζει το δημόσιο νηπιαγωγείο ∆ροσιάς στη Λάρνακα: 

1. Επέκταση του υπαίθριου χώρου του νηπιαγωγείου. 

2. Ίδρυση δεύτερου νηπιαγωγείου στην εκπαιδευτική περιφέρεια ∆ροσιάς. 

3. Ανάγκη κατασκευής φωτοελεγχόμενης διάβασης πεζών. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή του συνδέσμου γονέων του νηπιαγωγείου 
∆ροσιάς.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.408, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι εκατόν είκοσι έκτακτοι αγροτοπυροσβέστες 
κινδυνεύουν να μείνουν χωρίς ανεργιακό επίδομα, γιατί η κυβέρνηση αποφάσισε να 
τερματίσει τις υπηρεσίες τους την 31η Οκτωβρίου. Στη συνέχεια η κυβέρνηση 
ανανέωσε το συμβόλαιό τους για ακόμη 15 μέρες, από τις 15 Νοεμβρίου μέχρι και τις 
30 Νοεμβρίου.  Οι αγροτοπυροσβέστες ζητούν ανανέωση του συμβολαίου τους μέχρι 
και τις 15 ∆εκεμβρίου, για να συμπληρώσουν το απαιτούμενο εξάμηνο συνεχούς 
υπηρεσίας.  Οι άνθρωποι αυτοί θα περάσουν έναν άσχημο χειμώνα, αφού εκ πρώτης 
όψεως φαίνεται ότι θα μείνουν χωρίς εισόδημα.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί αυτή τη χρονιά οι εκατόν είκοσι αγροτοπυροσβέστες θα μείνουν 
χωρίς το απαραίτητο και ουσιώδες ανεργιακό επίδομα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.409, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι καθηγητές του Πανεπιστημίου Κύπρου συνεργάζονται 
με πανεπιστημιακά ιδρύματα που λειτουργούν παράνομα στις κατεχόμενες περιοχές.  
Ορισμένοι ισχυρίζονται ότι το ίδιο το Πανεπιστήμιο Κύπρου βρίσκεται σε επαφή με 
αυτά τα πανεπιστημιακά ιδρύματα των κατεχομένων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι πληροφορίες αυτές ευσταθούν και ποια μέτρα λαμβάνονται για 
την αντιμετώπιση αυτών των ενεργειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.410, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέγραψε το 2007 τη ∆ιεθνή 
Σύμβαση για την Προστασία Όλων των Ατόμων ενάντια στην Εξαναγκαστική 
Εξαφάνιση, η οποία υιοθετήθηκε από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών.  Η σύμβαση 
αυτή ρυθμίζει, κατά νομικά δεσμευτικό τρόπο, μια σειρά από θέματα που αφορούν την 
προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων των αγνοούμενων προσώπων και των 
οικογενειών τους.  Ανάμεσα στις καινοτόμους πρόνοιές της είναι και η καθιέρωση, στο 
άρθρο 24, του “δικαιώματος στην αλήθεια”.  Παρά την υπογραφή της, έχουν παρέλθει 
σχεδόν τέσσερα χρόνια χωρίς η σύμβαση να έχει κυρωθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί σχετικό νομοσχέδιο και πότε σκοπεύει το 
υπουργείο του να προωθήσει την κύρωση της σύμβασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.411, ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Νίκου Κλεάνθους 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο ποσά που καταβάλλονται σε Κυπρίους δικαιούχους είτε 
υπό μορφή εκταρικής επιδότησης είτε ως χορηγία από επενδυτικά προγράμματα στα 
οποία συνεισφέρει το κράτος και η Ευρωπαϊκή Ένωση φορολογούνται και, αν ναι, 
βάσει ποιας νομοθετικής πρόνοιας προκύπτει κάτι τέτοιο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.412, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να βοηθήσει οικονομικά τους 
πατατοπαραγωγούς των οποίων οι πατατοφυτείες υπέστησαν ζημίες από τις κακές 
καιρικές συνθήκες την περίοδο 2009-2010, για να αντιμετωπίσουν τα πολλαπλά 
οικονομικά προβλήματα που προέκυψαν, ούτως ώστε να συνεχίσουν τις εργασίες 
τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.413, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το 2006 η Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) δημιούργησε το European Globalisation 
Adjustment Fund  με σκοπό την καταπολέμηση της ανεργίας και την ομαλή 
επανένταξη στην αγορά εργασίας απολυμένων εργαζομένων ή εργαζομένων που 
λόγω της παγκοσμιοποίησης και της κρίσης έχουν απολυθεί ως υπεράριθμοι από τις 
επιχειρήσεις και εταιρείες στις οποίες εργάζονταν.  Το συγκεκριμένο ταμείο 
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προικοδοτείται από τον ετήσιο προϋπολογισμό της ΕΕ με το ποσό των 500 εκατομ. 
ευρώ.  Μέχρι σήμερα πολλά από τα κράτη μέλη έχουν αξιοποιήσει το ταμείο για 
σκοπούς καταβολής αποζημιώσεων στους εργαζομένους που απολύονται και για 
σκοπούς επανακατάρτισης. 

 Έχω ενημερωθεί ότι τους τελευταίους μήνες μόνο η Ολλανδία έχει αποταθεί 
στο ταμείο για έξι συγκεκριμένες περιπτώσεις που αφορούν εκατοντάδες 
εργαζομένους που έχουν απολυθεί ως υπεράριθμοι, προκειμένου να καλύψει το 65% 
των αποζημιώσεών τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. για τον αριθμό των περιπτώσεων που η κυβέρνηση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας έχει αποταθεί στο ταμείο, 

2. για τις περιπτώσεις που έχουν εγκριθεί και τα ποσά που έχουν καταβληθεί ως 
αποζημιώσεις σε εργαζομένους ή για σκοπούς επανακατάρτισης και 
επανένταξης στην αγορά εργασίας και 

3. για το κατά πόσο έχει υποβληθεί σχετικό αίτημα για εξασφάλιση μέρους των 
αποζημιώσεων των απολυθέντων από τη Eurocypria.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.414, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο πρόκειται να ανεγερθούν υπερυψωμένες συμβολές στην 
οδό Μιχαήλ Κάσιαλου, μπροστά από το δημοτικό, το νηπιαγωγείο και τον προσφυγικό 
συνοικισμό Αγίας Νάπας, ως επίσης και κατά μήκος της οδού Τεύκρου Ανθία και, εάν 
ναι, πότε υπολογίζεται να γίνουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.415, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η αρμόδια αρχή κατά τη διαδικασία έκδοσης 
άδειας οδήγησης να συμπεριλάβει στις εξεταστικές της πράξεις και ανάγκες τη χρήση 
πλοηγού (Παγκόσμιο Σύστημα Εντοπισμού).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.416, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, υπάρχει η δυνατότητα στο εκπαιδευτικό σύστημα 
του Ηνωμένου Βασιλείου μη κρατικοί φορείς, κατά κύριο λόγο θρησκευτικοί, να 
μπορούν να συστήσουν και να λειτουργήσουν θρησκευτικά σχολεία διάφορων 
βαθμίδων εκπαίδευσης.  Η χρηματοδότηση αυτών των σχολείων γίνεται από το 
Ηνωμένο Βασίλειο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με την πολιτική του υπουργείου του όσον αφορά την 
αξιοποίηση αυτής της δυνατότητας που παρέχεται στον τομέα της εκπαίδευσης για 
την ομογένεια στο κράτος του Ηνωμένου Βασιλείου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.417, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Όπως με έχουν πληροφορήσει, οι Αρχές του Ηνωμένου Βασιλείου ασκούν 
υπερβολικούς ελέγχους σε κατόχους κυπριακών ταυτοτήτων, οι οποίες 
χρησιμοποιούνται ως ταξιδιωτικά έγγραφα, με το αιτιολογικό ότι έχουν εντοπιστεί 
πλαστές ταυτότητες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο οι κυπριακές Αρχές είναι ενημερωμένες για το εν λόγω 
θέμα και ποια μέτρα προτίθενται να λάβουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.418, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Στις 10 Νοεμβρίου 2009 συζητήθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Παιδείας της Βουλής το θέμα της άρνησης των αθλητικών ομοσπονδιών να 
εγγράψουν στο ενεργητικό τους αθλητικά σωματεία.  Κατά τη συζήτηση προέκυψαν 
θέματα όπως η “καλή διακυβέρνηση”, η χρηματοδότηση των ομοσπονδιών από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού (ΚΟΑ), η ανάγκη για εναρμόνιση των καταστατικών 
των ομοσπονδιών με τον ΚΟΑ και άλλα. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο διασφαλίζει την εναρμόνιση των καταστατικών 
των ομοσπονδιών με τον ΚΟΑ και τις πρακτικές για “καλή διακυβέρνηση”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.419, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πρόγραμμα προστασίας του περιβάλλοντος στην 
κατεχόμενη Καρπασία και τις δράσεις που αυτό συμπεριλαμβάνει.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.149, ημερομηνίας 24 Οκτωβρίου 

2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.03.149 ημερομηνίας 
16 Σεπτεμβρίου 2010, που αφορά την ερώτηση του Βουλευτή κου Γιώργου Περδίκη , 
σχετικά με τα αποτελέσματα της εφαρμογής του θεσμού της εναλλακτικής θητείας και της 
ειδικής στρατιωτικής θητείας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Η αύξηση του αριθμού των αναβολών και των ακατάλληλων για λόγους 
ψυχικής υγείας οφείλεται κυρίως στη διαφοροποίηση της χρονικής διάρκειας 
των αναβολών η οποία με τη νέα Νομοθεσία συντμήθηκε κατά το ήμισυ, ήτοι από 
δύο χρόνια σε ένα χρόνο (δύο εξάμηνες). Η αύξηση προοδευτικά μειώθηκε στα 
πρότερα της αλλαγής της νομοθεσίας επίπεδα, ενώ στα δύο τελευταία χρόνια 
έχει παρατηρηθεί και μικρή μείωση. 
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β. Ο θεσμός της εκπλήρωσης εναλλακτικής θητείας από τους αντιρρησίες 
συνείδησης δεν αντιμετωπίζει ιδιαίτερα προβλήματα στην εφαρμογή του και 
μπορεί να χαρακτηρισθεί επιτυχημένος. 

γ. Από την μέχρι σήμερα εφαρμογή του θεσμού της εκπλήρωσης εναλλακτικής 
θητείας από όσους κρίνονται ικανοί για εκπλήρωση τέτοιας θητείας από το ειδικό 
Ιατροσυμβούλιο, έχουν διαπιστωθεί σημαντικές αδυναμίες, οι οποίες 
δυσχεραίνουν αφάνταστα την εφαρμογή του. Προς το σκοπό τούτο το 
Υπουργείο Άμυνας μετά από ενδελεχή μελέτη έχει εκπονήσει σχετικό 
Νομοσχέδιο, το οποίο είναι υπό συζήτηση στην Επιτροπή Άμυνας. 

2. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν επιπρόσθετα στοιχεία ή διευκρινίσεις 
απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.396, 

ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ανέγερση νέων κυβερνητικών κτιρίων στη Λάρνακα για στέγαση διαφόρων 
Υπηρεσιών 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η ανέγερση νέων κυβερνητικών κτιρίων στη Λάρνακα στην περιοχή 
«Παμπούλα» είναι συνυφασμένη με τη μετακίνηση της ομώνυμης Βιομηχανικής 
Περιοχής και την εξασφάλιση της αναγκαίας γης από το Υπουργείο Εσωτερικών που 
είναι η Απαλλοτριούσα Αρχή. Σύμφωνα με αποφάσεις που λήφθηκαν σε σχετική 
σύσκεψη, ημερομηνίας 19 Ιουνίου 2008, που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για την ανάκτηση της κατοχής των 
βιομηχανικών ακινήτων της Βιομηχανικής Περιοχής έπρεπε να προωθηθούν οι 
ακόλουθες ενέργειες: 

α) Να καθοριστεί ο αριθμός των Κυβερνητικών Υπηρεσιών που θα στεγασθούν 
στο χώρο, από την Τεχνική Επιτροπή του Γραφείου Προγραμματισμού, με 
βάση τις στεγαστικές ανάγκες των Κυβερνητικών Γραφείων της Λάρνακας. Το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων (Γραφείο Πρώτου Αρχιτέκτονα) ετοίμασε το 2008 τις 
στεγαστικές ανάγκες των Κυβερνητικών Γραφείων Λάρνακας και ο Έπαρχος 
Λάρνακας, τις απέστειλε στο Γραφείο Προγραμματισμού. Σύμφωνα με την 
αλληλογραφία που έχει κοινοποιηθεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων φαίνεται ότι 
ακόμη δεν έχει αποφασιστεί ποιες Υπηρεσίες θα στεγασθούν στο χώρο, ώστε 
να ετοιμαστεί χωροταξικό σχέδιο από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

β) Ο Έπαρχος Λάρνακας ανάλαβε να μεριμνήσει για την ετοιμασία 
περιβαλλοντικής και κυκλοφοριακής μελέτης καθώς και για τη διεξαγωγή 
ανασκαφών από το Τμήμα Αρχαιοτήτων στο χώρο της Βιομηχανικής Περιοχής 
«Παμπούλα». Στα πλαίσια αυτά το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ανέλαβε να 
ετοιμάσει την κυκλοφοριακή μελέτη και απέστειλε στις 12 Αυγούστου 2009, 
ερωτηματολόγιο σχετικά με τη λειτουργία των διαφόρων Τμημάτων/Υπηρεσιών 
στον Έπαρχο Λάρνακας. Τα ερωτηματολόγια παραλήφθηκαν συμπληρωμένα 
από το τμήμα ∆ημοσίων Έργων το Μάιο του 2010 και η κυκλοφοριακή μελέτη 
αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του Νοεμβρίου 2010.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.772, ημερομηνίας 22 
Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 

Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Ανδρέας 
Φακοντής με αρ. 23.06.009.04.772, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 28.1.2010 και σας πληροφορώ ότι στη ∆ρύμου 
διαχωρίστηκαν το 2007, 14 οικόπεδα στο πλαίσιο του Σχεδίου ∆ιάθεσης Κρατικών 
Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα. 

2. Για τη διάθεση των εν λόγω οικοπέδων έγινε γνωστοποίηση για την υποβολή 
αιτήσεων με τελευταία ημερομηνία υποβολής την 30.11.2007. Υποβλήθηκαν συνολικά 
έξι αιτήσεις, οι οποίες απορρίφθηκαν αφού δεν πληρούσαν τα κριτήρια που ίσχυαν για 
το σκοπό αυτό. 

3. Ο Έπαρχος Πάφου προτίθεται να προχωρήσει με τη δημοσίευση νέας 
γνωστοποίησης με βάση τα νέα διευρυμένα κριτήρια, τα οποία έχουν εγκριθεί 
πρόσφατα από το Υπουργικό Συμβούλιο, σε μια προσπάθεια να εξευρεθούν 
δικαιούχοι ενδιαφερόμενοι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.988, ημερομηνίας 24 

Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.988 και ημερ. 13.4.2010, σχετικά με την 
αποκοπή δένδρων από δασύλλιο στο ∆ήμο ∆ερύνειας και σας πληροφορώ ότι, πριν 
20 περίπου χρόνια ο Ναυτικός Όμιλος Αμμοχώστου αποφάσισε να δενδροφυτεύσει με 
πεύκα το τεμάχιο της κρατικής γης με αρ. 1592 του Φ/Σχ. 33/37W2, το οποίο 
βρίσκεται πολύ κοντά στη γραμμή αντιπαράθεσης, χωρίς προηγουμένως να ζητηθούν 
οι απόψεις των εμπλεκόμενων Τμημάτων, δηλαδή του Επαρχιακού Κτηματολογικού 
Γραφείου για εκμίσθωση της γης και οριοθέτησή της, του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως για ενημέρωση σχετικά με μελλοντική διάνοιξη/διαπλάτυνση του οδικού 
δικτύου και του Τμήματος ∆ασών, ως αρμόδιο για το θέμα. 

2. Η δενδροφύτευση έγινε σύμφωνα με το τότε εγγεγραμμένο αλλά όχι 
κατασκευασμένο οδικό δίκτυο που επηρέαζε το εν λόγω τεμάχιο. Έπειτα, όμως, από 
ανταλλαγή που έγινε ιδιωτικού τεμαχίου με μέρος της κρατικής γης, προέκυψαν 
αλλαγές στην όδευση του οδικού δικτύου της περιοχής και έτσι προέκυψε και ανάγκη 
για αποκοπή των 4 πεύκων. 

3. Το θέμα της εκκοπής των δένδρων παρέμεινε σε στασιμότητα διότι ο αιτητής 
που ενδιαφερόταν για την κατασκευή του οδικού δικτύου για σκοπούς ανάπτυξης του 
ιδιωτικού τεμαχίου του που είχε προσπέλαση από το εν λόγω οδικό δίκτυο, έπαυσε να 
ενδιαφέρεται και επομένως τα δένδρα δεν έχουν ακόμη αποκοπεί. 

4. Σημειώστε ότι το 2008 υποβλήθηκε αίτηση στο Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας από το ∆ήμο ∆ερύνειας, για την εκμίσθωση του εν λόγω κρατικού 
τεμαχίου, για τη δημιουργία πάρκου - χώρου πρασίνου, κάτι για το οποίο το 
Επαρχιακό Γραφείο Αμμοχώστου του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως δε φέρει 
ένσταση στην εκμίσθωση προς όφελος του ∆ήμου ∆ερύνειας, του πιο πάνω κρατικού 



25 

 

τεμαχίου ενόψει του γεγονότος ότι το τεμάχιο είναι πευκόφυτο.    Έχω την άποψη 
όμως ότι το εν λόγω θέμα δεν εμπίπτει αποκλειστικά στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Εσωτερικών, αλλά και του Τμήματος ∆ασών, ως αρμόδιο για έκδοση 
άδειας εκκοπής πεύκων σύμφωνα με τη σχετική Νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1029, ημερομηνίας 12 

Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ταυτάριθμη επιστολή με ημερομηνία 24/06/2010, σε σχέση 
με την Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.009.04.1029, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας ημερομηνίας 22/04/2010, 
και σας πληροφορώ ότι, παρόλο που το τεμάχιο με αρ. 522. Φ/Σχ. 50/4 στην 
Κοινότητα Κλαυδιά κρίθηκε προκαταρκτικά ως κατάλληλο για το διαχωρισμό 
οικοπέδων αυτοστέγασης για εκτοπισθέντες, εντούτοις στο πλαίσιο της διαβούλευσης 
με τις εμπλεκόμενες Υπηρεσίες για να αξιολογηθεί οριστικά η καταλληλότητα του υπό 
αναφορά τεμαχίου, διαφάνηκε ότι το συγκεκριμένο τεμάχιο βρίσκεται εντός των ορίων 
του Πεδίου Βολής Καλού Χωριού και δεν είναι δυνατόν να αξιοποιηθεί για τους 
σκοπούς που αναφέρονται πιο πάνω. 

3. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σε συνεργασία με το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας καταβάλλει προσπάθειες για εντοπισμό άλλων 
κρατικών τεμαχίων στην περιοχή κοντά στην Κοινότητα Κλαυδιών προς αξιολόγηση 
σε σχέση με την καταλληλότητα τους για διαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης για να 
διατεθούν σε εκτοπισθέντες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1144, 
ημερομηνίας 10 Μαḯου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Άγγελου Βότση 

«Θέμα:  Παροχέτευση ομβρίων υδάτων στο τμήμα του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-
Λεμεσού που διαπλατύνεται σε έξι λωρίδες κυκλοφορίας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1144 
ημερομηνίας 18 Μαΐου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1) Στα πλαίσια της διαπλάτυνσης του αυτοκινητόδρομου για λόγους οδικής 
ασφάλειας κατά τη διάρκεια εκτέλεσης του έργου, χρειάστηκε να καταργηθεί 
προσωρινά η υφιστάμενη εξωτερική λωρίδα κυκλοφορίας και για να 
διαφυλαχθεί η κυκλοφορία του αυτοκινητόδρομου με τέσσερις (4) λωρίδες 
χρησιμοποιήθηκε ο χώρος της κεντρικής λωρίδας για δημιουργία της 
πρόσθετης λωρίδας. Η διευθέτηση αυτή είναι προσωρινή μέχρι να 
ολοκληρωθεί το έργο και η κεντρική νησίδα θα επανέλθει στην αρχική της 
μορφή για απορροή των ομβρίων υδάτων. 

2) Όσον αφορά το πρόβλημα παροχέτευσης των ομβρίων υδάτων που 
παρουσιάστηκε σε περιπτώσεις έντονης βροχόπτωσης, έχουν ληφθεί 
πρόσθετα μέτρα από τον Εργολάβο του Έργου με τη χρησιμοποίηση 
προσωρινών στηθαίων με τρύπες και έχουν επίσης κατασκευαστεί 
επιπρόσθετα φρεάτια συλλογής ομβρίων υδάτων στη λωρίδα πάνω από την 
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κεντρική νησίδα. 

3) Σημειώνεται ότι οι οδηγοί οφείλουν να συμμορφώνονται με τα νέα σήματα 
τροχαίας και να τηρούν τα μειωμένα όρια ταχύτητας που έχουν καθοριστεί κατά 
τη διέλευσή τους από όλο το μήκος του εργοταξίου. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1202, 

ημερομηνίας 25 Μαΐου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 2.6.2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας διαβιβάζω την ακόλουθη απαντητική επιστολή της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας ημερ. 9.11.2010, προς την οποία παραπέμφθηκε το θέμα 
για αρμόδια εξέταση και απάντηση: 

 “Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 11.10.09 και ημερ. 7.6.2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Με την πιο πάνω αναφερόμενη ερώτησή της, η έντιμη βουλευτής κα Αθηνά 
Κυριακίδου, ζήτησε από τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με τις ενέργειες στις οποίες προέβη η Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, για εφαρμογή του περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες 
στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμου του 2009 (Ν. 146(Ι)/2009) 
στη ∆ημόσια Εκπαιδευτική Υπηρεσία. 

3. Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας προέβη σε όλες τις προβλεπόμενες 
ενέργειες για εφαρμογή του πιο πάνω νόμου. Συγκεκριμένα, με ανακοίνωσή της, 
ημερομηνίας 8.3.2010, πληροφόρησε τους ενδιαφερόμενους εκπαιδευτικούς ότι, στο 
πλαίσιο εφαρμογής του υπό αναφορά νόμου, θα προχωρούσε στον καταρτισμό 
Ειδικών Καταλόγων Εκπαιδευτικών με Αναπηρίες, από τους οποίους θα γίνονται 
διορισμοί εκπαιδευτικών στη ∆ημόσια Εκπαιδευτική Υπηρεσία. Με την ίδια 
ανακοίνωσή της, η Επιτροπή κάλεσε τους ενδιαφερόμενους να εγγραφούν στους 
Ειδικούς Καταλόγους και να υποβάλουν σχετική αίτηση μέσα στην καθορισθείσα 
προθεσμία. Οι υποβληθείσες αιτήσεις εξετάστηκαν από την Επιτροπή, όπως προνοεί 
ο εν λόγω νόμος, σε συνδυασμό με τις σχετικές πρόνοιες των περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμων του 1969 έως 2008, και τον Αύγουστο του 2010 
καταρτίστηκαν οι αρχικοί Ειδικοί Κατάλογοι Εκπαιδευτικών με Αναπηρίες. Από τους 
καταλόγους αυτούς η Επιτροπή έκανε τους ακόλουθους διορισμούς για το σχολικό 
έτος 2010-2011. 

Α. ∆ΗΜΟΤΙΚΗ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ (ΠΡΟ∆ΗΜΟΤΙΚΗ) 

Ειδικότητα Αριθμός ∆ιορισθέντων 

Νηπιαγωγοί 3 (μόνιμοι) 

Νηπιαγωγοί 1 (με σύμβαση) 

 Σύνολο   4 

Β. ∆ΗΜΟΤΙΚΗ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ (ΕΙ∆ΙΚΗ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ) 
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Ειδικότητα Αριθμός ∆ιορισθέντων 

Λογοθεραπεία 1 (μόνιμος) 

Φυσιοθεραπεία 1 (με σύμβαση) 

 Σύνολο   2 

Γ. ΜΕΣΗ ΓΕΝΙΚΗ ΕΚΠΑΙ∆ΕΥΣΗ 

Ειδικότητα Αριθμός ∆ιορισθέντων 

Θρησκευτικά 1 (έκτακτος) 

Φιλολογικά 6 (έκτακτοι) 

Φυσική 1 (έκτακτος) 

Χημεία 1 (έκτακτος) 

Βιολογία 1 (έκτακτος) 

Αγγλικά 3 (έκτακτοι) 

Γαλλικά 1 (έκτακτος) 

Εμπορικά 1 (έκτακτος) 

Μουσική 2 (έκτακτοι) 

Τέχνη 1 (έκτακτος) 

Φυσική Αγωγή 2 (έκτακτοι) 

Οικιακή Οικονομία 1 (έκτακτος) 

Πληροφορική/Επιστήμη Η.Υ. 1 (έκτακτος) 

 Σύνολο 22 

4. Σημειώνεται ότι οι καταρτισθέντες αρχικοί Ειδικοί Κατάλογοι Εκπαιδευτικών με 
Αναπηρίες, θα αναθεωρηθούν το Φεβρουάριο του 2011, όπως προνοεί το άρθρο 28Β 
των περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμων του 1969 έως 2010. 
Αναθεώρηση των εν λόγω καταλόγων θα γίνεται το Φεβρουάριο κάθε χρόνου που θα 
ακολουθεί.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1297, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκας με αρ. 23.06.009.04.1297, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 21.6.2010 και σας πληροφορώ ότι η Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου σε συνεργασία με το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας διερευνά την 
καταλληλότητα τμήματος του κρατικού τεμαχίου με αρ. 102 του Φ/Σχ. 52/49 για να 
διαχωριστεί σε οικόπεδα στα πλαίσια του Σχεδίου ∆ιάθεσης Κρατικών Οικοπέδων σε 
Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα. Έχουν ληφθεί οι απόψεις του Επαρχιακού 
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Μηχανικού Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και του Επαρχιακού Γεωργικού Λειτουργού 
Πάφου, ενώ αναμένονται οι απόψεις του Επαρχιακού Λειτουργού Πάφου Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

2. Το Υπουργείο Εσωτερικών θα επιδιώξει τη σύντομη ολοκλήρωση των σχετικών 
διαβουλεύσεων, ώστε να καταστεί εφικτή η υλοποίηση του επιδιωκόμενου έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1349, ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.04.1349 και ημερομηνία 12.7.2010, σχετικά με 
την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και να 
σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Η προώθηση των κυπριακών αγροτικών προϊόντων και η ενίσχυση της 
εξαγωγικής προσπάθειας των εταιρειών που δραστηριοποιούνται στους τομείς της 
παραγωγής, μεταποίησης και εμπορίας γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων, αποτελεί για 
το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, σαφή προτεραιότητα. 

 Για επίτευξη του στόχου αυτού, το Υπουργείο εφαρμόζει ένα ολοκληρωμένο και 
στοχευμένο πακέτο μέτρων, μεταξύ των οποίων και δύο Μέτρα Προώθησης των 
Γεωργικών Προϊόντων στην Ενιαία Αγορά και Τρίτες Χώρες, αντίστοιχα, με Κοινοτική 
(50%) και εθνική (30%) συγχρηματοδότηση. 

 Στα πλαίσια των δύο πιο πάνω Μέτρων, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει εγκρίνει την 
περίοδο 2005 μέχρι σήμερα, μετά από εισήγηση του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, την συγχρηματοδότηση οκτώ προγραμμάτων προώθησης 
των ευρωπαϊκών/κυπριακών γεωργικών προϊόντων, συνολικής αξίας €15,6 εκ. 

 ∆ύο εκ των προγραμμάτων αυτών έχουν προταθεί και υλοποιηθεί από τον 
Παναγροτικό Σύνδεσμο Κύπρου και αφορούν, το πρώτο στην προώθηση πατατών και 
το δεύτερο στην προώθηση «καλαθιού» αγροτικών προϊόντων, στο οποίο 
περιλαμβάνονταν το ελαιόλαδο και ελιές, οι οίνοι και Κουμανδαρία, το χαλλούμι και η 
σταφίδα. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, το πρόγραμμα ενημέρωσης και προώθησης της 
πατάτας, το οποίο υλοποιήθηκε την περίοδο 11.4.2006-10.4.2009, από τον 
Παναγροτικό Σύνδεσμο Κύπρου σε συνεργασία με την Κοινοπραξία Προώθησης 
Πατάτας Κ. Νευροκοπίου Ελλάδος, στόχευε στις αγορές της Γερμανίας, Σουηδίας, 
Ελλάδας και Φινλανδίας. Η συνολική αξία του προγράμματος το οποίο υλοποιήθηκε με 
επιτυχία, ανέρχετο σε €2.858.560, εκ των οποίων €2.000.992 αναλογούσαν στην 
Κύπρο. Από αυτά, 50% καταβλήθηκε από την Ε.Ε., 30% από το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και 20% από τον Παναγροτικό Σύνδεσμο. 

 Παρά τα προβλήματα που αντιμετωπίστηκαν τα τελευταία χρόνια στην 
παραγωγή και διάθεση πατατών, λόγω της ανομβρίας, των αυξανόμενων κόστων 
παραγωγής/μεταφοράς/διάθεσης και τον έντονο ανταγωνισμό από φθηνότερα ομοειδή 
προϊόντα τρίτων χωρών, οι εξαγωγές κυπριακών πατατών στις στοχευόμενες αγορές 
διατηρήθηκαν ή/και αυξήθηκαν σημαντικά την περίοδο 2006-2009, ενώ διατήρησαν ή 
αύξησαν τα ποσοστά τους στο σύνολο των εξαγωγών, γεγονός που αποδεικνύει ότι το 
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πρόγραμμα συνέβαλε σημαντικά στην αύξηση της ενημέρωσης των ευρωπαίων 
καταναλωτών και κατ’ επέκταση στην αύξηση της κατανάλωσης κυπριακής πατάτας. 

 Πιο συγκεκριμένα, από στοιχεία εξαγωγών της περιόδου 2006-2009 διαφαίνεται 
ότι, υπήρξε μια σημαντική αύξηση της τάξης του 72% σε αξία και 48% σε ποσότητα στην 
αγορά της Γερμανίας και αντίστοιχη αύξηση 41% και 16% στην αγορά της Ελλάδας, οι 
οποίες αποτελούν σήμερα τις σημαντικότερες αγορές κυπριακών πατατών, τόσο σε 
ποσότητα όσο και σε εισροή συναλλάγματος (15% και 34% του συνόλου αντίστοιχα). Οι 
αγορές της Σκανδιναβίας από την άλλη πλευρά, κατέγραψαν, σε απόλυτους αριθμούς, 
μείωση την ίδια περίοδο, διατήρησαν όμως το ποσοστό τους στις συνολικές εξαγωγές, 
γεγονός που υποδεικνύει ότι το πρόγραμμα έχει καταστήσει τα προϊόντα μας γνωστά 
στις εν λόγω αγορές αυξάνοντας τις προοπτικές περαιτέρω διείσδυσης στο μέλλον. 

 Αναφορικά με το πρόγραμμα ενημέρωσης και προώθησης “καλαθιού” αγροτικών 
προϊόντων, σημειώνεται ότι, το πρόγραμμα συνολικής αξίας €2.155.000, υλοποιήθηκε 
από τον Παναγροτικό Σύνδεσμο Κύπρου την περίοδο 18.1.2006-17.1.2009, στις χώρες-
στόχους Ρωσία, Ρουμανία, Ελβετία και Νορβηγία. Οι δράσεις του προγράμματος 
υλοποιήθηκαν με επιτυχία, ενώ από τα στοιχεία εξαγωγών της περιόδου διαφαίνεται ότι, 
επιτεύχθηκε η διείσδυση των προϊόντων, κυρίως οίνων και χαλλουμιού, στις αγορές της 
Ελβετίας και Νορβηγίας, ενώ σημαντικό άνοιγμα επιτεύχθηκε επίσης για το χαλλούμι 
στη Ρωσική αγορά, λόγω και της άρσης των περιορισμών από τις Ρωσικές Αρχές. 

 Όπως οι αξιότιμοι κύριοι Βουλευτές έχουν πληροφορηθεί κατά τη διάρκεια 
πρόσφατων συσκέψεων της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ελέγχου για το πιο πάνω 
θέμα, μετά από εκ των υστέρων έλεγχο του Κυπριακού Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών στον Παναγροτικό Σύνδεσμο Κύπρου, αποφασίστηκε η ανάκτηση ποσού 
ύψους €112.400 που αφορούσε κυρίως στην ελλιπή στοιχειοθέτηση των εξόδων 
παρακολούθησης του προγράμματος από τον ίδιο τον Σύνδεσμο. Το ποσό αυτό μετά 
την επιβολή των νενομισμένων τόκων και κυρώσεων που προβλέπουν οι σχετικοί 
Κανονισμοί ανήλθε στις €193.271.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.037, ημερομηνίας 4 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Σας πληροφορώ ότι το θέμα της επέκτασης της διαμόρφωσης της κοίτης του 
ποταμού Κλήμου προς τη «νεκρή ζώνη» δεν εγείρεται στις απευθείας διαπραγματεύσεις. 
Οι όποιες επαφές του Υπουργείου Εξωτερικών κατά το παρελθόν γίνονταν πάντα με 
την UNFICYP και όχι με εκπροσώπους της τουρκοκυπριακής κοινότητας, ωστόσο το 
έργο δεν προχώρησε λόγω της επανειλημμένης άρνησης της UNFICYP. Το 
Υπουργείο Εξωτερικών εξετάζει το ενδεχόμενο επαναφοράς του θέματος προς την 
UNFICYP.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.042, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.042 
ημερομηνίας 23 Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 
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1. Ο Εργολάβος ο οποίος ανέλαβε την κατεδάφιση του παλαιού Νοσοκομείου 
Λευκωσίας είχε συμβληθεί με διάφορες Εταιρείες-υπεργολάβους οι οποίες 
διαθέτουν σχετικές άδειες διαχείρισης αποβλήτων ανάλογα με το ρεύμα 
αποβλήτων. 

2. Σχετικό είναι το συνημμένο Μητρώο ∆ιάθεσης Αποβλήτων που είχε στείλει ο 
Εργολάβος στον Επαρχιακό Μηχανικό Λευκωσίας του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων και περιλαμβάνει τις ποσότητες των αποβλήτων και τον τρόπο 
διαχείρισής τους, μαζί με τις σχετικές βεβαιώσεις από τους υπεργολάβους. 

3. Σημειώνεται ότι η ποσότητα των αμιάντων που είχε τοποθετηθεί στις αποθήκες 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων στην περιοχή Νήσου (ΞΕΚΤΕ) έχει μεταφερθεί 
στο χώρο του λατομείου του Αμιάντου και έχει ταφεί μαζί με άλλες ποσότητες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.084, ημερομηνίας 18 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Θέμα:  Αποζημιώσεις πληγέντων από την θεομηνία της 18ης Ιανουαρίου 2010 στην 
επαρχία Λευκωσίας (Καταρρακτώδης Βροχόπτωση-Πλημμύρα) 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ.23.06.009.05.01.084 και 
ημερομηνία 30.8.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Όλες οι Υπηρεσίες του κράτους και ιδιαίτερα οι Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Εσωτερικών, έδρασαν άμεσα, τάχιστα, συντονισμένα και με απόλυτη επάρκεια, 
προκειμένου να αντιμετωπίσουμε τα πολλαπλά προβλήματα, αλλά και να 
αποφύγουμε τα χειρότερα από τις καταστροφικές θεομηνίες του περασμένου 
Αυγούστου. Σημαντικό είναι και το γεγονός ότι, παρά τις αντιξοότητες που είχαν 
δημιουργηθεί οι Υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών κατάφεραν μέσα σε 
μερικές ημέρες να ολοκληρώσουν τη διαδικασία καταγραφής και εκτίμησης των 
ζημιών που προκλήθηκαν από τις καταρρακτώδεις βροχές. 

(β) Γνωρίζετε ήδη ότι μετά την καταγραφή των ζημιών από τις καταρρακτώδεις 
βροχές, με οδηγίες μου προς τα αρμόδια Τμήματα, έχει προωθηθεί η 
παραχώρηση οικονομικής βοήθειας σε περιπτώσεις πληγέντων που ανήκουν 
σε ομάδες πολιτών όπου το συνολικό εισόδημα τους δεν υπερβαίνει τα 
€854.30 μηνιαίως. Επίσης, έχει προωθηθεί η παραχώρηση οικονομικής 
βοήθειας σε πληγέντες με ιδιαίτερους λόγους όπως εξαρτώμενα τέκνα, 
προβλήματα υγείας, χαμηλές συντάξεις και χαμηλά εισοδήματα. 

(γ) Το Υπουργικό Συμβούλιο στη συνεδρία του με ημερομηνία 31.3.2010 ενέκρινε 
Πρόταση (αρ.Προτ.276/2010) για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας ίσης με 
το 50% της εκτιμηθείσας ζημιάς σε κτίριο και εξοπλισμό, σε ιδιωτικές μόνιμες 
κατοικίες που δεν καλύπτονται από ασφάλεια, και ίση με το 50% της 
εκτιμηθείσας ζημιάς σε εξοπλισμό στους ενοίκους ενοικιαζόμενων κατοικιών 
που δεν καλύπτονται από ασφάλεια. Ο λόγος απόρριψης του αιτήματος του 
ιδιοκτήτη, οφείλεται στο γεγονός ότι η οικία που διατηρεί στην οδό Γρίβα ∆ιγενή 
δεν αποτελεί τη μόνιμη κατοικία του αλλά ενοικιασμένη σε τρίτους.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.092, 
ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.092, 
ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου, 2010, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Πράγματι κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, ο πληθυσμός στην ελεύθερη 
Επαρχία Αμμοχώστου και συγκεκριμένα στην Αγία Νάπα, στο Παραλίμνι και στον 
Πρωτάρα αυξάνεται κάθετα τόσο από τουρίστες που επισκέπτονται τη χώρα μας όσο 
και από Κύπριους που παραθερίζουν. 

3. Η Αστυνομική ∆ιεύθυνση Αμμοχώστου κατά τη συγκεκριμένη περίοδο λαμβάνει 
όλα τα αναγκαία μέτρα, τόσο για την καλύτερη διαβίωση των τουριστών όσο και την 
αύξηση του αισθήματος της ασφάλειας τούτων όπως καταγράφονται αναλυτικά πιο 
κάτω: 

•  Περιπολιακή κάλυψη και επιτήρηση περιοχών υψηλού κινδύνου. 

•   Περιπολιακή κάλυψη για πρόληψη διαρρήξεων και κλοπών. 

•  Έλεγχοι υπόπτων προσώπων και οχημάτων. 

•  Εκστρατείες   με   σκοπό   την   πάταξη   νεανικής   παραβατικότητας καθώς και 
έλεγχο των νυχτερινών κέντρων. 

• Πεζές και μηχανοκίνητες περιπολίες για αντιμετώπιση της νεανικής 
παραβατικότητας. 

•  Έλεγχος Τροχαίας σε όλες τις περιοχές. 

• ∆ιενέργεια στοχευμένων επιχειρήσεων από το Τμήμα Ανιχνεύσεως 
Εγκλημάτων για πάταξη της εγκληματικότητας. 

•  Συνεργασία με τις τοπικές αρχές για συντονισμένες ενέργειες. 

4. Να σημειωθεί ότι καθ’ όλη την καλοκαιρινή περίοδο η Αστυνομική ∆ιεύθυνση 
Αμμοχώστου ενισχύεται από τη Μηχανοκίνητη Μονάδα Άμεσης ∆ράσης (Μ.Μ.Α.∆.) 
καθώς και από το Τμήμα Τροχαίας του Αρχηγείου Αστυνομίας και συγκεκριμένα από 
τον Ουλαμό Πρόληψης Οδικών ∆υστυχημάτων και τον Ειδικό Ουλαμό 
Μοτοσυκλετιστών. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κριθούν 
αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.113, ημερομηνίας 25 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου 

Τάσου 

«Βελτίωση των Λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή και Γρηγόρη Αυξεντίου στη Λάρνακα 
από την εκκλησία Αγίου Γεωργίου Κοντού μέχρι την Αστυνομική ∆ιεύθυνση 

Λάρνακας 
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 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.113 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λάρνακας κ. Γ. Τάσου και αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 6/09/10 και σας ενημερώνω τα ακόλουθα, όσον αφορά το Πολεοδομικό 
Έργο της Βελτίωσης των Λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή και Γρηγόρη Αυξεντίου στη 
Λάρνακα (από την εκκλησία Αγίου Γεωργίου Κοντού μέχρι την Αστυνομική 
∆ιεύθυνση): 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, σε συνεργασία με το ∆ήμο Λάρνακας, 
επεξεργάσθηκε προκαταρκτικό ρυθμιστικό σχέδιο για τη βελτίωση των υπό 
αναφορά Λεωφόρων, το οποίο παρουσιάσθηκε στο ∆ημοτικό Συμβούλιο στις 
13/04/06 και στη συνέχεια τον Απρίλιο του 2007. Το σχέδιο, συζητήθηκε και σε 
δύο συνεδρίες στο ∆ήμο Λάρνακας στις 7/03/08 και στις 12/03/10. 

(β) Στο παρόν στάδιο αναμένεται να αποσταλούν οι τελικές απόψεις του ∆ήμου 
Λάρνακας στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, ώστε να καταστεί δυνατή η 
οριστικοποίηση του εν λόγω σχεδίου και η προώθησή του στην Τεχνική 
Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων 
για έγκριση και στη συνέχεια στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για την ετοιμασία 
των κατασκευαστικών σχεδίων. 

(γ) Η έναρξη των κατασκευαστικών έργων για την υλοποίηση του Έργου 
προγραμματίζεται εντός του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.184, ημερομηνίας 17 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.05.01.184 ημερομηνίας 
30.9.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από σχετική έρευνα που διεξήχθη αναφορικά με τον όγκο των αιτήσεων 
(των διαφόρων κλάδων) που γίνονται αποδεκτές στο Κτηματολόγιο Ευρύχου, 
διαπιστώθηκε ότι μια μέρα λειτουργίας για σκοπούς εξυπηρέτησης του κοινού είναι 
ικανοποιητική. 

 Ο λόγος καθυστέρησης στη διεκπεραίωση των διαφόρων αιτήσεων έγκειται στο 
γεγονός ότι το Κτηματολογικό Γραφείο Ευρύχου δεν είναι στο παρόν στάδιο 
συνδεδεμένο με το Σύστημα Πληροφοριών Γης. 

 Καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια ώστε να μηχανογραφηθούν/συνδεθούν 
με το Σύστημα Πληροφοριών Γης όλα τα παραρτήματα του Τμήματος Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.201, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου 
Ερ.23.06.009.05.01.201 και ημερομηνία 30 Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Η Οδηγία 2009/28/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης 
Απριλίου 2009 σχετικά με την προώθηση της χρήσης ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές 
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προνοεί όπως κάθε κράτος μέλος θεσπίσει Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τις ανανεώσιμες 
πηγές ενέργειας, το οποίο θα πρέπει να αποστείλει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή πριν από 
την 30ή Ιουνίου 2010. 

 Στο Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 4 της Οδηγίας 
τα κράτη μέλη υποχρεώνονται να ορίσουν τους εθνικούς συνολικούς τους στόχους για τα 
μερίδια της ενέργειας από ανανεώσιμες πηγές που καταναλίσκονται στους τομείς της 
ηλεκτρικής ενέργειας, της θέρμανσης, της ψύξης και στις μεταφορές για το χρονικό 
διάστημα 2010-2020, καθώς και τα μέτρα που θα λάβουν για την επίτευξη των εν λόγω 
εθνικών συνολικών στόχων για τη διείσδυση των ΑΠΕ στο ενεργειακό τους ισοζύγιο, 
λαμβάνοντας υπόψη τόσο τα μέτρα για την ενεργειακή απόδοση και την εξοικονόμηση 
ενέργειας που έχουν θεσπιστεί πριν το 2009 όσο και τα μέτρα πού αναμένεται ότι θα 
θεσπιστούν κατά το χρονικό διάστημα μετά το 2009. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είχε 
προχωρήσει στη διεξαγωγή μελέτης και στην ετοιμασία σχεδίου δράσης για τα έτη 
2009-2013 το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 30 ∆εκεμβρίου 2008, 
πριν ακόμη δημοσιευθεί η οδηγία 2009/28/ΕΚ και πριν θεσπιστεί ως υποχρέωση από 
την εν λόγω Οδηγία. 

 Η εξ Υπουργών Επιτροπή για τις ΑΠΕ, η οποία αποτελείται από τους Υπουργούς 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, Εσωτερικών, Οικονομικών και Γεωργίας 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στη συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 17 
Μαρτίου 2010 αποφάσισε την διεξαγωγή μελετών για την ετοιμασία του σχεδίου δράσης 
για τα έτη 2010-2020. 

 Συγκεκριμένα, η Υπουργική Επιτροπή ανέθεσε συντονιστικό ρόλο στη ΡΑΕΚ, 
για την ετοιμασία της μελέτης διείσδυσης των ΑΠΕ για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής για 
τα έτη 2010 - 2020, και ανάθεση συντονιστικού ρόλου στην Υπηρεσία Ενέργειας του 
ΥΕΒ&Τ, για την ολοκλήρωση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τα έτη 2010 - 2020, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ, σε συνεργασία με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς. 

 Η Τεχνική Επιτροπή η οποία συστάθηκε με σκοπό την ετοιμασία μελέτης 
διείσδυσης των ΑΠΕ στην ηλεκτροπαραγωγή για τα έτη 2010-2020 απαρτίστηκε από 
εκπροσώπους της ΡΑΕΚ, των Υπουργείων Οικονομικών, Εσωτερικών, Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Γραφείου Προγραμματισμού, του ∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς, της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, της Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων και του 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου. Σημειώνεται ότι ο βασικός ρόλος για 
την ετοιμασία της μελέτης διείσδυσης των ΑΠΕ στην ηλεκτροπαραγωγή ανατέθηκε στο 
∆ρ Ανδρέα Πουλλικκά. 

 Τα αποτελέσματα της πιο πάνω μελέτης -τα οποία κοινοποιήθηκαν στο 
Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού στις 16 Ιουνίου 2010- συμφωνούν 
απόλυτα με το Σχέδιο ∆ράσης του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
για τα έτη 2009-2013 με τη διαφορά ότι η μελέτη της πιο πάνω Τεχνικής Επιτροπής 
προτείνει μεγαλύτερη διείσδυση φωτοβολταϊκών συστημάτων (25MW αντί 14MW μέχρι 
το 2013). 

 Η Υπηρεσία Ενέργειας του ΥΕΒ&Τ στην οποία έγινε ανάθεση συντονιστικού 
ρόλου για την ολοκλήρωση του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για τα έτη 2010 - 2020, σε 
συνεργασία με τον καθηγητή του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου ∆όκτορα 
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Θεόδωρο Ζαχαριάδη πραγματοποίησε τη μελέτη για τις προβλέψεις της τελικής 
κατανάλωσης της Κύπρου μέχρι το 2020 και το μερίδιο των ΑΠΕ στις μεταφορές και στη 
θέρμανση/ψύξη. 

 Οι δύο τεχνοκρατικές ομάδες οι οποίες συστάθηκαν, επεξεργάστηκαν στα 
πλαίσια των εργασιών τους διάφορα σενάρια σχετικά με τα πλάνα ανάπτυξης έργων για 
αξιοποίηση τεχνολογιών ΑΠΕ στους τομείς του ηλεκτρισμού, της θέρμανσης/ψύξης και 
των μεταφορών. Κατά την πιο πάνω εξέταση λήφθηκαν υπόψη: 

 η υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για επίτευξη των στόχων που τέθηκαν 
στην Οδηγία 2009/28/ΕΚ τόσο για το μερίδιο των ΑΠΕ στην τελική κατανάλωση 
ενέργειας όσο και το ποσοστό των ΑΠΕ στην κατανάλωση των μεταφορών, 

 το εγχώριο δυναμικό των ΑΠΕ ανά τεχνολογία, 

 το κόστος, η ωριμότητα, η απόδοση, η προοπτική, η εξέλιξη και η κοινωνική 
αποδοχή κάθε τεχνολογίας, 

 το κόστος και η αποδοτικότερη αξιοποίηση των εσόδων του Ειδικού Ταμείου ΑΠΕ 
και ΕΞΕ, 

 η ασφάλεια λειτουργίας του δικτύου και οι δυνατότητες που παρουσιάζει κάθε 
τεχνολογία όσο αφορά την εφεδρεία. 

 Το βέλτιστο σενάριο, για την αξιοποίηση των τεχνολογιών ΑΠΕ για την επίτευξη 
του επιδιωκόμενου στόχου για το 2020 το οποίο και επιλέχθηκε, στοχεύει στην πλήρη 
αξιοποίηση του δυναμικού εκμετάλλευσης των ΑΠΕ για θέρμανση/ψύξη, οι οποίες έχουν 
το μικρότερο κόστος υλοποίησης, στην υποχρεωτική επίτευξη του 10% μεριδίου ΑΠΕ 
στις μεταφορές και στην πλήρη εκμετάλλευση του δυναμικού της βιομάζας για 
ηλεκτροπαραγωγή (η οποία αποτελεί τη φθηνότερη τεχνολογία ΑΠΕ για 
ηλεκτροπαραγωγή). 

 Παρόλο που σύμφωνα με την αρμόδια λειτουργό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
τα Εθνικά Σχέδια ∆ράσης των ΑΠΕ, η Αρμόδια Αρχή του κάθε κράτους μέλους δεν είναι 
υποχρεωμένη βάση της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ ή οποιουδήποτε άλλου νομοθετικού 
μέτρου να θέσει το θέμα σε δημόσια διαβούλευση, εντούτοις το Υπουργείο προχώρησε 
με την ακόλουθη διαδικασία για ενημέρωση όλων των εμπλεκόμενων φορέων και 
ανταλλαγή απόψεων: 

 Στο πρώτο στάδιο κατάρτισης του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης στάληκε το 
σχεδιότυπο του Σχεδίου -όπως αυτό εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή- σε 
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς για απόψεις και σχόλια (Υπουργεία Εσωτερικών, 
Οικονομικών, Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, Συγκοινωνιών και 
Έργων, Γραφείο Προγραμματισμού, Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου, Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς, ∆ημόσια Εταιρεία 
Φυσικού Αερίου, Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου, Πανεπιστήμιο Κύπρου, 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου κ.λπ.). 

 Στη συνέχεια ακολούθησαν συσκέψεις μεταξύ όλων των αρμόδιων φορέων που 
σχετίζονταν με την ετοιμασία του Σχεδίου ∆ράσης και αναφέρθηκαν πιο πάνω. 

 Πρόσθετα στάληκε ερωτηματολόγιο για την συγκέντρωση στοιχείων, απόψεων 
και εισηγήσεων από τους ∆ήμους, τις Κοινότητες, την Ομοσπονδία Εργοδοτών και 
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Βιομηχάνων Κύπρου, το Σύνδεσμο Αιολικής Ενέργειας Κύπρου και το Κυπριακό 
Εμπορικό και Βιομηχανικό Επιμελητήριο καθώς και σε διάφορα ακαδημαϊκά ιδρύματα. 

 Όταν ολοκληρώθηκε η ετοιμασία του πρώτου προσχεδίου του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης, αυτό στάληκε σε όλους τους πιο πάνω εμπλεκόμενους φορείς και 
δημοσιεύτηκε στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
για να κατατεθούν τα σχόλια τους. Σε αυτό το στάδιο κατατέθηκαν σχόλια από τα 
Υπουργεία Εσωτερικών, Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος καθώς και από 
το Γραφείο Προγραμματισμού και τη Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου. Όλα τα 
σχόλια και οι εισηγήσεις που κατατέθηκαν μέχρι την αποστολή του Σχεδίου ∆ράσης 
στην ΕΕ λήφθηκαν υπόψη για την κατάρτιση του εθνικού σχεδίου δράσης. Παρόλα 
αυτά, το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης συνεχίζει να είναι αναρτημένο στην ιστοσελίδα του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με στόχο όλοι οι ενδιαφερόμενοι 
να υποβάλουν τις απόψεις τους και τις εισηγήσεις τους έτσι ώστε να ληφθούν υπόψη σε 
τυχόν αναθεωρήσεις του εθνικού σχεδίου δράσης ανά διετία όπως προβλέπουν οι 
διατάξεις της Οδηγίας. 

 Τέλος, το Σχέδιο ∆ράσης κατατέθηκε αρχικά στην Υπουργική Επιτροπή για τις 
ΑΠΕ και στη συνέχεια στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση στις 21 Ιουλίου 2010. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή σας 
για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.204, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, των βουλευτών 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και Ρούλας 

Μαυρονικόλα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 4 Οκτωβρίου 2010, σε σχέση με την 
πιο πάνω ερώτηση των βουλευτών κ. Γιαννάκη Ομήρου και κας Ρούλας Μαυρονικόλα, 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα εξής: 

1. Αναφορικά με την καλλιέργεια της πατάτας, οι ζημιές από παγετό, χαλάζι και 
πλημμύρα καλύπτονται από τον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ) και 
θα αποζημιωθούν σύμφωνα με τις πρόνοιες της νομοθεσίας του ΟΓΑ. Τα λοιπά 
αίτια καλύπτονται από το Εθνικό Πλαίσιο χορήγησης κρατικών ενισχύσεων για 
την αντιστάθμιση ζημιών στον τομέα της γεωργίας. Σημειώνεται ότι οι αντίξοες 
καιρικές συνθήκες θα πρέπει να τεκμηριώνονται με κατάλληλα μετεωρολογικά 
δεδομένα, ενώ οι φυτικές ασθένειες θα πρέπει αποδεδειγμένα να προκαλούνται 
από δυσμενείς καιρικές συνθήκες. Γενικότερα, θα πρέπει να πληρούνται όλα τα 
κριτήρια και πρόνοιες του Πλαισίου. Σε σχέση με τις ζημιές στην 
πατατοκαλλιέργεια, σε παγκύπρια βάση έχουν ολοκληρωθεί οι εκτιμήσεις 
ζημιάς από τους αρμόδιους λειτουργούς, τόσο του Τμήματος Γεωργίας, όσο και 
του ΟΓΑ. Ωστόσο, για την ολοκλήρωση της αξιολόγησης, απαιτούνται στοιχεία 
από τη Στατιστική Υπηρεσία, για την μέση παραγωγή και τιμή των τελευταίων 
ετών. 

2. Όσον αφορά τους εσπεριδοκαλλιεργητές της περιοχής Περιστερώνας, 
σημειώνεται ότι για ζημιές οι οποίες καλύπτονται από τον ΟΓΑ (παγετό, ισχυρό 
ξηρό άνεμο, χαλάζι κτλ), έλαβαν περίπου €4.600 ως αποζημίωση για τα έτη 
2006-2009. Σύμφωνα με τα στοιχεία του Τμήματος Γεωργίας, για τα έτη 2006-



36 

 

2008, δεν υπήρξαν ζημιές σε φυτείες εσπεριδοειδών από αίτια που δεν 
καλύπτονται από τον ΟΓΑ και καλύπτονται από το Εθνικό Πλαίσιο (καύσωνας, 
πλημμύρα), πέραν της ανομβρίας, όπου μετά από ομόφωνη απόφαση του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αποζημιώθηκαν όλοι οι 
γεωργοκτηνοτρόφοι, συμπεριλαμβανομένων και των εσπεριδοκαλλιεργητών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να 
σας διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.223, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.223 και ημερ. 
4.10.2010, σε σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα με την 
παράκληση όπως τεθούν υπόψη του κ. βουλευτή: 

 Σε συνέχεια του ερωτήματός σας, σχετικά με το συνολικό αριθμό των ληπτών 
δημοσίου βοηθήματος και το συνολικό αριθμό μη Ελληνοκυπρίων ληπτών 
επισυνάπτονται σχετικοί πίνακες, στους οποίους φαίνονται τα στοιχεία που έχετε 
ζητήσει για την περίοδο 2007-2010. 

 Επισημαίνεται ότι ο πίνακας του συνόλου των ληπτών (ΠΑΡ.Ι), περιλαμβάνει 
όλες τις κατηγορίες τόσο των Ελληνοκυπρίων όσο και των μη Ελληνοκυπρίων. 
Επομένως οι αριθμοί και τα ποσά των κατηγοριών που φαίνονται στα ΠΑΡ. ΙΙ και III 
περιλαμβάνονται στο σύνολο των ληπτών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.252, 

ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
15 Οκτωβρίου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προτίθεται να ανεγείρει Περιφερειακό 
∆ημοτικό Σχολείο Άνω Σολέας το οποίο θα εξυπηρετεί τις Κοινότητες Γαλατάς, 
Κακοπετριάς, Σινά Όρους, Καλιανών, Κανναβιών, Αγίας Ειρήνης, Κουρδάλων 
και Σπηλιών. 

2. Αρχικά, προτάθηκε ένας χώρος για τον οποίο συμφώνησαν οι Κοινότητες 
Γαλατάς και Κακοπετριάς (περιοχή «Άγιος Γεώργιος» στην Κακοπετριά) και τον 
οποίο το Υπουργείο ενέκρινε με επιφύλαξη και υπέβαλε στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως για τελική έγκριση, λόγω αρμοδιότητας. 

3. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως δεν έχει τοποθετηθεί ακόμα γραπτώς, 
αλλά έχει ενημερώσει τηλεφωνικά τον Προϊστάμενο Τεχνικών Υπηρεσιών ότι η 
λύση αυτή δεν τους βρίσκει σύμφωνους, λόγω του ότι ο εν λόγω χώρος 
βρίσκεται μέσα στο δάσος και η μορφολογία του εδάφους έχει μεγάλες 
υψομετρικές διαφορές. 
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4. Πραγματοποιήθηκε ευρεία σύσκεψη για το θέμα με όλους τους εμπλεκόμενους 
φορείς και έγινε εισήγηση στους εμπλεκόμενους Κοινοτάρχες να υποβάλουν 
εναλλακτικές προτάσεις χωροθέτησης του σχολείου, οι οποίες στάληκαν στο 
Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για τελικές απόψεις. Αναμένεται η επιστολή 
του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως για οριστικοποίηση της χωροθέτησης 
του σχολείου. 

5. Εισήγηση του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ήταν η χρησιμοποίηση του 
χώρου δίπλα από το ∆ημοτικό Σχολείο Γαλατάς ο οποίος και κρίθηκε ως ο 
καταλληλότερος. Ο χώρος αυτός ανήκει στην Ιερά Μητρόπολη Μόρφου και ως 
εκ τούτου ζητήθηκε από τον Κοινοτάρχη Γαλατάς να έρθει σε επαφή με το 
Μητροπολίτη Μόρφου για εξασφάλιση συγκατάθεσης για την απαλλοτρίωση. Η 
επαφή πραγματοποιήθηκε και ο Μητροπολίτης αντιπρότεινε να παραχωρήσει η 
Μητρόπολη το χώρο που βρίσκεται το γήπεδο του ∆ημοτικού Σχολείου 
Γαλατάς, ο οποίος κρίνεται καλύτερος από τον αρχικά προτεινόμενο. 

6. Το ΥΠΠ συμφώνησε να χρησιμοποιήσει τον προτεινόμενο από τη Μητρόπολη 
χώρο καθώς και το συνορεύοντα με αυτό χώρο, όπου είναι ήδη κτισμένο το 
υφιστάμενο ∆ημοτικό Σχολείο Γαλατάς. Αυτή η λύση κρίθηκε ως η 
καταλληλότερη τόσο χωροθετικά όσο και από άποψης μορφολογίας του 
εδάφους. 

7. Η Κοινότητα Κακοπετριάς φέρει ένσταση στην πιο πάνω λύση στηρίζοντας 
ουσιαστικά το αίτημά της στο γεγονός ότι δε θέλουν να χρησιμοποιηθεί το 
υφιστάμενο κτίριο του ∆ημοτικού Σχολείου Γαλατάς. 

8. Για το λόγο αυτό, ορίστηκε σύντομα επί τόπου συνάντηση με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς για λήψη τελικής απόφασης. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.255, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 
23.06.009.05.01.255 και ημερ. 11.10.2010 στην οποία εσωκλείεται ταυτάριθμη 
Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιαννάκη Ομήρου ημερ. 
6.10.2010, αναφορικά με το αίτημα της Κοινότητας Κακοπετριάς για σύσταση Κέντρου 
Εξυπηρέτησης του Πολίτη (ΚΕΠ) στην Κακοπετριά και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Οικονομικών προωθεί την επέκταση του θεσμού των ΚΕΠ με 
τρόπο ώστε να λειτουργεί τουλάχιστον ένα ΚΕΠ σε κάθε επαρχία. Στα πλαίσια αυτά, το 
πρόγραμμα επέκτασης των ΚΕΠ για το 2010 περιλαμβάνει τη σύσταση ΚΕΠ στην 
ελεύθερη επαρχία Αμμοχώστου. 

2. Η εισήγηση για σύσταση ΚΕΠ στην Κοινότητα Κακοπετριάς θα εξεταστεί στα 
πλαίσια του προγραμματισμού για περαιτέρω επέκταση του θεσμού των ΚΕΠ, 
λαμβάνοντας υπόψη και τις τρέχουσες δημοσιονομικές συνθήκες. 

 Παρακαλώ όπως ενημερώσετε σχετικά το Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γιαννάκη Ομήρου.»   
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Απάντηση ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.261, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.05.01.261, ημερομηνίας 
13/10/2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. Γ. Περδίκη και σας αναφέρω τα 
ακόλουθα: 

2. Αρμόδιο Υπουργείο ως προς την ασφάλεια των τροφίμων, τον έλεγχο και την 
εφαρμογή της σχετικής Νομοθεσίας είναι το Υπουργείο Υγείας. Το Γενικό Χημείο του 
Κράτους σε συνεργασία με τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας και τις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, είναι τα αρμόδια Τμήματα για το σχεδιασμό και τη διεκπεραίωση του 
Εθνικού Προγράμματος Παρακολούθησης. Η δειγματοληψία διεξάγεται από τις 
Υγειονομικές Υπηρεσίες Υγείας και τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. 

3. Από το 2004 διεξάγεται συστηματικός επίσημος έλεγχος παρακολούθησης των 
επιπέδων των ∆ιοξινών/Φουρανίων και παρόμοιων με ∆ιοξίνες PCBs σε τρόφιμα 
ζωικής προέλευσης βάσει Συντονισμένου Ετήσιου Εθνικού Προγράμματος 
Παρακολούθησης. 

4. Ο έλεγχος πραγματοποιείται βάσει της σχετικής Κοινοτικής Νομοθεσίας 
[Κανονισμός (ΕΚ) αριθ.1861/2006 και Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1883/2006)]. 

5. Τα είδη των προϊόντων και ο αριθμός των δειγμάτων που αναλύθηκαν για τα 
έτη 2007-2009 παρουσιάζονται στον πιο κάτω Πίνακα. Σε κανένα δείγμα δεν 
προσδιορίστηκαν επίπεδα των εξεταζόμενων ενώσεων μεγαλύτερα των επιτρεπτών 
επιπέδων που προνοούνται στην Κοινοτική Νομοθεσία. 

Πίνακας 

Έτος Κρέας / 

Κοτόπουλα 

Ψάρια Αυγά Γάλα Γαλακτοκομικά είδη Παιδικές 
Τροφές 

Ελαιόλαδο Σύνολο 

2007 4 8 2 17 3 - - 34 

2008 4 8 22 11 1 12 - 58 

2009 7 8 8 21 7 - 21 72 

6. Για σκοπούς ικανοποίησης των προνοιών της Κοινοτικής Οδηγίας 96/23/ΕΚ, 
δείγματα για τον έλεγχο διοξινών αποστέλλονται σε εργαστήρια του εξωτερικού από τις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το 
οποίο είναι η Αρμόδια Αρχή. 

7. Όσον αφορά τις εργαστηριακές εξετάσεις για δείγματα στην περιοχή του 
σκυβαλότοπου Κοτσιάτη, παρακαλείσθε όπως αποταθείτε στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.284, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.284 και ημερομηνία 29.10.2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι οι διαδικασίες για ανέγερση του τερματικού 
πετρελαιοειδών στο Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό έχουν τροχιοδρομηθεί. 
Συγκεκριμένα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο, κατά τη Συνεδρία του στις 08.10.2010, αποφάσισε τη 
σύσταση τριμελούς εξ Υπουργών Επιτροπής, αποτελούμενης από τους Υπουργούς 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Πρόεδρος), Οικονομικών και Εσωτερικών, η 
οποία θα είναι υπεύθυνη για την προώθηση του έργου του τερματικού πετρελαιοειδών 
και εξουσιοδότησε τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να προβεί, σε 
συνεργασία με την ΚΕτΑΠ, τον ΚΟ∆ΑΠ και την ΑΗΚ, σε έκδοση πρόσκλησης διεθνούς 
εκδήλωσης ενδιαφέροντος για προεπιλογή στρατηγικών συνεργατών για σύσταση 
κοινοπραξίας η οποία θα αναλάβει την κατασκευή και λειτουργία του τερματικού 
σταθμού παραλαβής και αποθήκευσης πετρελαιοειδών στο Βασιλικό. Το τερματικό 
πετρελαιοειδών θα περιλαμβάνει εγκαταστάσεις αποθήκευσης των στρατηγικών 
αποθεμάτων και των λειτουργικών αποθεμάτων των εταιρειών πετρελαιοειδών, καθώς και 
εγκαταστάσεις για χρήση του ως διαμετακομιστικού σταθμού εμπορίας 
πετρελαιοειδών.  Τέλος, η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου εξουσιοδοτεί την 
Υπουργική Επιτροπή όπως κατόπιν μελέτης του θέματος και των αποτελεσμάτων της 
πρόσκλησης διεθνούς εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την προεπιλογή στρατηγικών 
συνεργατών, υποβάλει σχετική Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο αναφορικά με τη 
σύσταση κοινοπραξίας και την ανάθεση σε αυτή της υλοποίησης του έργου. 

2. Στο πλαίσιο της πιο πάνω απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ως πρόεδρος 
της τριμελούς Υπουργικής Επιτροπής, συγκάλεσα σύσκεψή της στις 22.10.2010, κατά την 
οποία αποφασίστηκε όπως Ειδική Επιτροπή, στην οποία θα συμμετέχουν ο 
∆ιευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας και εκπρόσωποι της ΚΕτΑΠ, του ΚΟ∆ΑΠ και της 
ΑΗΚ, ετοιμάσει εντός 15 ημερών, τα έγγραφα της πρόσκλησης εκδήλωσης 
ενδιαφέροντος για προεπιλογή των στρατηγικών συνεργατών για σύσταση της 
κοινοπραξίας η οποία θα αναλάβει την κατασκευή και λειτουργία του τερματικού 
πετρελαιοειδών στο Βασιλικό. Τα έγγραφα ετοιμάστηκαν από την Ειδική Επιτροπή 
στις 05.11.2010 και αποστάληκαν στα μέλη της Υπουργικής Επιτροπής. Στις 
17.11.2010 πραγματοποιήθηκε νέα συνάντηση της Υπουργικής Επιτροπής κατά την 
οποία αποφασίστηκαν οι διαδικασίες που θα ακολουθηθούν για την έκδοση της 
πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος για προεπιλογή των στρατηγικών συνεργατών 
και την αξιολόγηση των προτάσεων που θα υποβληθούν από τους ενδιαφερόμενους. 
Σημειώνεται ότι τις επόμενες ημέρες θα δημοσιευθεί η πρόσκληση εκδήλωσης 
ενδιαφέροντος. 

 Με βάση τα πιο πάνω, γίνεται ξεκάθαρο ότι βούληση της κυβέρνησης είναι η 
δημιουργία του τερματικού πετρελαιοειδών στο Ενεργειακό Κέντρο στο Βασιλικό, 
γεγονός που θα καταστήσει δυνατή τη μετακίνηση των πετρελαιοδεξαμενών από τη 
Λάρνακα.  Ως αρμόδιος για το θέμα Υπουργός, σας διαβεβαιώνω ότι εργαζόμαστε 
εντατικά ώστε το τερματικό πετρελαιοειδών, ένα σημαντικότατο έργο υποδομής για τον 
τόπο, να γίνει πραγματικότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.298, ημερομηνίας 25 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 
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  «Αναφορικά με την επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.298, 
ημερομηνίας 4.11.2010, με την οποία διαβιβάζεται η πιο πάνω ερώτηση, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το ποσό των οφειλών της Κυβέρνησης προς το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων είναι της τάξεως των €6,9 δις. Στο ποσό αυτό, περιλαμβάνεται και 
αποδεσμευμένο ποσό ύψους €342 εκ. περίπου, το οποίο είναι επενδυμένο σε 
ευρωομόλογα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Ειδικότερα, ποσό ύψους €205 εκ. 
περίπου, είναι επενδυμένο σε ομόλογα δεκαετούς διάρκειας (λήξεως 3 
Φεβρουαρίου 2020) με ετήσια απόδοση 4,683%, και ποσό ύψους €138 εκ. 
περίπου, είναι επενδυμένο σε ομόλογα πενταετούς διάρκειας (λήξεως 1η  
Νοεμβρίου 2015) με ετήσια απόδοση 3,842%. Το υπόλοιπο ποσό ύψους €6,5 
δις περίπου, είναι κατατεθειμένο με την κυβέρνηση και σήμερα κερδίζει τόκο 
1,50% με βάση τη συμφωνηθείσα φόρμουλα, δηλαδή το εκάστοτε επιτόκιο της 
διευκόλυνσης οριακής χρηματοδότησης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας 
μείον 0,25% = 1,75% - 0,25% = 1,50%. 

(β) Όσον αφορά το χρονοδιάγραμμα αποπληρωμής των εν λόγω οφειλών, η 
παρούσα κυβέρνηση έχει αποφασίσει τη σταδιακή αποδέσμευση ποσού €200 
εκ. το χρόνο ανάλογα με τις εκάστοτε δημοσιονομικές και ευρύτερες 
οικονομικές εξελίξεις και συνθήκες της Κυπριακής οικονομίας, για περίοδο 
πέντε (5) ετών, μέχρι τη συμπλήρωση ενός αποδεσμευμένου πραγματικού 
αποθεματικού επενδύσεων ύψους ενός (1) δις Ευρώ (Απόφαση ΥΣ με αρ. 
68.643 και ημερ. 14.4.2009).»   

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Σήμερα δε θα μπούμε 
στη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆´. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σύντομα, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη 
Πέμπτη, 9 ∆εκεμβρίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

 ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής 
Ελεγχόμενων Ειδών και της ∆ιενέργειας 
Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.047-2009). 

 2.  Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2004. (Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.043.2004). 

 3.  Ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.162-2009). 
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 4.  Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.182-2010). 

 5.  Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
5) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.183-2010). 

 6.  Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.193-2010). 

 7.  Οι περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Εξώδικο Πρόστιμο και ∆ιαδικασία) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.131-2010). 

 8.  Ο περί Εφαρμογής του Εθελοντικού 
Συστήματος Αδειών FLEGT για τις 
Εισαγωγές Ξυλείας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.160-2010). 

 9.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
3) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.123-2010). 

 10.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για την έγκριση του τελικού απολογισμού 
για το έτος 2009 σύμφωνα με το άρθρο 
81(2) του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 
(Αρ. Φακ.13.06.001). 

 11.  Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.012-2009). 

 12.  Οι περί της Εξαγωγής, ∆ιαμεσολάβησης 
και Παροχής Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση 
με Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός 
Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.108-2010). 

 13.  Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 
Προϊόντων (Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

 14.  Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών 
(∆ημοτικοί)  Κανονισμοί του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

 15.  Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών 
(Οργανισμοί ∆ημοσίου ∆ικαίου και 
Κοινότητες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

 16.  Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας για την 
Πηγή των Οικονομικών Πόρων των 
Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 17.  Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Έλεγχος ∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 18.  Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί  
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

 19.  Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 20.  Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 21.  Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 22.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο 
Ευημερίας Προσωπικού) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 23.  Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 24.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 
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 25.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία 
Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 26.  Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Επιθεωρητή 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Αποθηκάριου και 
Αποθηκάριου (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 27.  Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 28.  Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα και 
Υπηρεσίες) Κανονισμοί 
 του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

 29.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί 
 του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

 30.  Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 
2) Κανονισμοί  
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

 31.  Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

 32.  Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - 
Θέση Προϊσταμένου Κέντρου Αίματος 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο 



44 

 

ρόλος, η αποστολή, το καθεστώς και τα 
προβλήματα στη λειτουργία του 
Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση του βουλευτή κ. Άντρου 
Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 2.  «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο 
και οι τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 3.  «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις 
του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 4.  «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 5.  «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο 
Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 6.  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα 
«Tα ανθρώπινα δικαιώματα των 
οικονομικών μεταναστών στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από 
τη συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών 
σε διάφορες περιοχές της Κύπρου και η 
ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από 
πρόταση των βουλευτών κ. Ρούλας 
Μαυρονικόλα και Στέλλας Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 7.  «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 8.  «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση 
του Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον 
τίτλο “Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών 
βάσεων στην Κύπρο παρά τα ψηφίσματα 
της Βουλής των Αντιπροσώπων και τις 
επανειλημμένες αποφάσεις της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

 9.  «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας 
και επιστροφής (περιουσιακό)». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

 10.  «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών 
κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση 
των ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι 
προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να 
λειτουργήσει ως καταλύτης για επίλυση του 
Κυπριακού».   
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010). 

 11.  «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και 
εκσυγχρονισμού της κυπριακής 
οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 4.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην τελευταία έκθεση του γενικού 
γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για την αποστολή των καλών 
του υπηρεσιών στην Κύπρο.  

2. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής για την εξηκοστή δεύτερη επέτειο της 
Οικουμενικής ∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2010» 
και ψήφισή τους σε νόμους (με αρ. 2).  
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4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή 
τους.  

5. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του 
τελικού απολογισμού για το έτος 2009 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το κείμενο της απόφασης και 
έγκρισή της. 

6. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

7. Ερωτήσεις βουλευτών: 
 Τοπιοτέχνηση και δημιουργία χώρων σκίασης για τους μαθητές στο Α΄ 

∆ημοτικό Σχολείο Γερίου - Προβλήματα δημόσιου νηπιαγωγείου ∆ροσιάς στη 
Λάρνακα - Ανάγκη καταβολής ανεργιακού επιδόματος σε εκατόν είκοσι 
έκτακτους αγροτοπυροσβέστες - Συνεργασία καθηγητών του Πανεπιστημίου 
Κύπρου με παράνομα πανεπιστημιακά ιδρύματα των κατεχομένων - 
Επικύρωση της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Προστασία Όλων των Ατόμων 
ενάντια στην Eξαναγκαστική Eξαφάνιση - Φορολογία εκταρικών επιδοτήσεων 
και χορηγιών - Οικονομική βοήθεια σε πληγέντες από τον καιρό 
πατατοπαραγωγούς για το 2009-2010 - Η αξιοποίηση από την Κύπρο του 
European Globalisation Adjustment Fund - Ανέγερση υπερυψωμένων 
συμβολών σε δρόμους στην Αγία Νάπα - Χρήση πλοηγού κατά τη διαδικασία 
έκδοσης άδειας οδήγησης - Το οικονομικό σκέλος της λειτουργίας παροικιακών 
σχολείων στο Ηνωμένο Βασίλειο - Έλεγχος κυπριακών ταυτοτήτων από τις 
Αρχές του Ηνωμένου Βασιλείου - Εναρμόνιση των καταστατικών των 
αθλητικών ομοσπονδιών με τον ΚΟΑ - Το πρόγραμμα προστασίας του 
περιβάλλοντος στην κατεχόμενη Καρπασία. 

8. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
 Ο θεσμός της εναλλακτικής θητείας και της ειδικής στρατιωτικής θητείας - 

Κατασκευή νέων κυβερνητικών κτιρίων στη Λάρνακα - ∆ιαχωρισμός 
κυβερνητικών οικοπέδων στη ∆ρύμου - Αποκοπή δένδρων από δασύλλιο στη 
∆ερύνεια για κατασκευή δρόμου - ∆ιαχωρισμός προσφυγικών οικοπέδων στην 
κοινότητα Κλαυδιάς - ∆ιαφυγή ομβρίων υδάτων από τον αυτοκινητόδρομο 
Λεμεσού-Λευκωσίας - Ανάγκη εφαρμογής του νόμου για πρόσληψη αναπήρων 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για φτωχές 
οικογένειες της κοινότητας Κουκλιών - Αξιολόγηση προγράμματος “προϊόντων 
καλαθιού” του Παναγροτικού Συνδέσμου Κύπρου - Επέκταση του έργου 
διαμόρφωσης της κοίτης του ποταμού Κλήμου στη Νεκρή Ζώνη και στις 
κατεχόμενες περιοχές - Μπάζα από την κατεδάφιση του παλιού Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας - Κριτήρια παροχής οικονομικής βοήθειας για ζημιές 
σε υποστατικά από θεομηνίες - Αστυνόμευση της ελεύθερης περιοχής 
Αμμοχώστου κατά τους καλοκαιρινούς μήνες - Εργασίες βελτίωσης των 
λεωφόρων Γρίβα ∆ιγενή και Γρηγόρη Αυξεντίου στη Λάρνακα - Αίτημα της 
κοινότητας Ευρύχου για λειτουργία του γραφείου του Κτηματολογίου δύο φορές 
την εβδομάδα - Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για τις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας - 
Αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου Περιστερώνας για οικονομική στήριξη των 
πατατοπαραγωγών και των εσπεριδοκαλλιεργητών - Ερωτήματα σχετικά με 
τους λήπτες δημόσιου βοηθήματος - Αίτημα για δημιουργία περιφερειακού 
σχολείου και νηπιαγωγείου στην Κακοπετριά - Αίτημα κοινότητας Κακοπετριάς 



48 

 

για δημιουργία γραφείου εξυπηρέτησης του πολίτη - Αποτελέσματα 
εργαστηριακών αναλύσεων σε προϊόντα για τα επίπεδα διοξινών και pcbs - Η 
μετακίνηση των πετρελαιοδεξαμενών της Λάρνακας - Οφειλές της κυβέρνησης 
προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 9ης ∆εκεμβρίου 2010  

Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ. 

Αρ. 10  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Καλωσορίζω στη Βουλή των Αντιπροσώπων την κ. και τους κ. υπουργούς. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως γνωρίζετε, το πρώτο μας θέμα σήμερα 
είναι η ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2011.   

 Παρακαλώ τον κ. υπουργό να προσέλθει στο βήμα. 

ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ: 

(Χ. ΣΤΑΥΡΑΚΗΣ) 

 Έντιμε κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Φίλοι βουλευτές, 

 Κύριοι και κυρίες, 

 Οι πρωταγωνιστές της οικονομίας δεν είμαστε εμείς οι πολιτικοί.  Οι 
πρωταγωνιστές της οικονομίας είναι οι εργαζόμενοι και οι επιχειρηματίες, οι οποίοι 
καθημερινά εργάζονται για την ανάπτυξη και την ευημερία.  Η δουλειά των θεσμικών 
οργάνων είναι η χάραξη της σωστής πολιτικής με βάση τα εκάστοτε δεδομένα της 
οικονομίας.  Ο προϋπολογισμός είναι ένα σημαντικό στοιχείο χάραξης οικονομικής 
πολιτικής.   
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 Το 2009 είχαμε χαρακτηρίσει τον προϋπολογισμό ως έναν προϋπολογισμό 
εξόδου από την οικονομική ύφεση.  Το 2010 αυτός ο προϋπολογισμός είναι ο 
προϋπολογισμός δημοσιονομικής εξυγίανσης.  Και εδώ θα πρέπει να αναφερθώ με 
ικανοποίηση στο πακέτο μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης, το οποίο συμφωνήθηκε 
χθες βράδυ με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και, αντιλαμβάνομαι, επικυρώθηκε πριν 
λίγο από τα συλλογικά όργανα των συνεργαζομένων κομμάτων.  Θα ήθελα ιδιαίτερα 
να ευχαριστήσω το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ και τον πρόεδρο του ∆ΗΚΟ για την 
καθοριστική συμβολή στην επίτευξη αυτής της συμφωνίας.   

 Η παγκόσμια οικονομική κρίση σίγουρα έχει επηρεάσει την Κύπρο.  Η Κύπρος 
είναι μια ανοικτή οικονομία και έχουν επηρεαστεί κυρίως οι τομείς του τουρισμού και 
των κατασκευών.  Η Κύπρος επηρεάσθηκε πολύ λιγότερο από τις υπόλοιπες χώρες 
της Ευρωζώνης.   

 Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας για 
την τριετία 2008 ως 2010, η Κύπρος είχε το δεύτερο καλύτερο ρυθμό ανάπτυξης στην 
Ευρωζώνη μετά από τη Σλοβακία και τον τρίτο καλύτερο σε όλη την Ευρωπαϊκή 
Ένωση μετά από την Πολωνία.  Παρ’ όλα αυτά, λόγω της μείωσης της οικονομικής 
ανάπτυξης, είχαμε και στην Κύπρο το 2009 αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης και αύξηση 
της ανεργίας.   

 Πέρσι από το ίδιο βήμα είχαμε καταθέσει τον προϋπολογισμό του 2010 και τον 
είχαμε χαρακτηρίσει ως έναν προϋπολογισμό εξόδου της κυπριακής οικονομίας από 
την ύφεση.  Οι πλείστοι διεθνείς και ντόπιοι οργανισμοί είχαν αμφισβητήσει τις 
εκτιμήσεις της κυβέρνησης για ένα θετικό ρυθμό ανάπτυξης.  Είχαμε προβλέψει ένα 
θετικό ρυθμό ανάπτυξης της τάξης του 0,6% και όλοι προέβλεπαν αρνητικούς 
ρυθμούς ανάπτυξης.  Ευτυχώς, αυτή η απαισιοδοξία έχει διαψευστεί.  Η οικονομία τα 
τρία πρώτα τρίμηνα δείχνει θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης και με έναν επιταχυνόμενο 
ρυθμό.  Πριν λίγες ώρες η Στατιστική Υπηρεσία έχει αναθεωρήσει για ακόμη μία φορά 
προς τα πάνω το ρυθμό ανάπτυξης του τρίτου τριμήνου στο 1,8% σε σχέση με το 
αντίστοιχο τρίμηνο του 2009.  Έτσι, ξεκάθαρα έχουμε κερδίσει το μεγάλο στοίχημα της 
εξόδου από την κρίση.   

 Παραμένει σίγουρα το θέμα της ανεργίας.  Η ανεργία είναι ένα τεράστιο 
κοινωνικό πρόβλημα και, παρ’ όλο που οι επιδόσεις της Κύπρου είναι πολύ καλύτερες 
από το μέσο όρο της Ευρώπης, ο ρυθμός ανεργίας σήμερα είναι ιδιαίτερα 
ανησυχητικός.  Ο πιο αποτελεσματικός τρόπος μείωσης της ανεργίας είναι η 
επιτάχυνση του ρυθμού ανάπτυξης σε μακροοικονομικό επίπεδο και η καλύτερη 
μικροοικονομική διαχείριση των διαφόρων κονδυλίων και κινήτρων από το Υπουργείο 
Εργασίας σε μικροοικονομικό επίπεδο.   

 Η ανάκαμψη της οικονομίας δεν έχει έλθει από μόνη της.  Η κυβέρνηση έχει 
ακολουθήσει μια σωστή επεκτατική δημοσιονομική πολιτική με δύο πακέτα μέτρων 
στήριξης της πραγματικής οικονομίας ύψους €510 εκατομ.  Αντίθετα με ό,τι έχει 
λεχθεί, η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σε γραπτή αξιολόγηση, είχε χαρακτηρίσει τα 
μέτρα στήριξης της οικονομίας από την κυβέρνηση ως έγκαιρα και στοχευμένα.  
Παράλληλα και σε αντίθεση με τις πλείστες άλλες χώρες της Ευρωζώνης, 
ακολουθήθηκε μια σωστή κοινωνική πολιτική με επίκεντρο τον απλό πολίτη.  Παρά τις 
τεράστιες δημοσιονομικές δυσκολίες, αυξήθηκαν οι κοινωνικές παροχές για τις 
ασθενέστερες οικονομικά τάξεις με ένα στοχευμένο και σωστό τρόπο.   
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 Επιπρόσθετα προς την επεκτατική δημοσιονομική πολιτική που ακολουθήθηκε, 
η κυβέρνηση προέβη σε μια σειρά από άλλες ενέργειες, οι οποίες έχουν οδηγήσει 
στην ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας.  Πρώτα απ’ όλα, έγινε μια τεράστια 
προσπάθεια προσέλκυσης ξένων επενδύσεων.  Νομίζω βλέπετε καθημερινά 
ανακοινώσεις ξένων οργανισμών για επενδύσεις στην Κύπρο.  Στο σημείο αυτό θα 
ήθελα απλώς να επικεντρωθώ σε δύο επενδύσεις με ιδιαίτερη σημασία:   

 Η πρώτη είναι η δημιουργία τερματικού αποθεματικών πετρελαιοειδών στην 
περιοχή του Βασιλικού από ολλανδική πολυεθνική εταιρεία, η οποία θα χρησιμεύσει 
για επανεξαγωγή πετρελαιοειδών στην ευρύτερη περιοχή μας.   

 Η δεύτερη σημαντική επένδυση είναι η συμφωνία με το κράτος του Κατάρ για 
την κοινοπραξία κοντά στην περιοχή του Χίλτον.  Όπως γνωρίζετε, το Κατάρ, λόγω 
και των τεράστιων αποθεμάτων σε φυσικό αέριο, έχει γίνει μια περιφερειακή 
οικονομική υπερδύναμη, η οποία επενδύει σε πάρα πολλές χώρες του κόσμου.  Η 
συμφωνία αυτή θα έχει τεράστια πολιτικά, αλλά και οικονομικά οφέλη.  Θα 
δημιουργήσει εκατοντάδες θέσεις εργασίας και επιπρόσθετα έσοδα στο κράτος μέσω 
μεταβιβαστικών και άλλων έμμεσων και άμεσων φορολογιών.   

 Πιο σημαντικό ίσως, αναμένουμε ότι, μετά την επένδυση από το κράτος του 
Κατάρ, πολλοί επιχειρηματίες -και από το Κατάρ και από τον αραβικό χώρο- θα 
επενδύσουν με τη σειρά τους σε μικρότερου βεληνεκούς επενδύσεις στην Κύπρο.  
Αυτή είναι σίγουρα η τακτική που ακολουθεί το Κατάρ, δηλαδή ξεκινούν οι επενδύσεις 
του δημοσίου και ακολουθεί ο ιδιωτικός τομέας.   

 Υπάρχει επιπρόσθετα και ένας μεγάλος αριθμός σημαντικών επενδύσεων από 
Κύπριους επιχειρηματίες.  Ξεκίνησε η μαρίνα Λεμεσού, ένα έργο €160 εκατομ., και 
έχει ήδη ξεκινήσει ή βρίσκεται στα τελικά στάδια μεγάλος αριθμός γηπέδων γκολφ, 
που θα έχουν ευεργετικές επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομία.   

 Σημαντικό επίσης στοιχείο στην οικονομική μας πολιτική ήταν η διεύρυνση του 
δικτύου συμβάσεων αποφυγής διπλής φορολογίας με πολλούς σημαντικούς εταίρους.  
Με τις προσπάθειες τους τελευταίους μήνες έχουμε βγει από τις μαύρες λίστες και 
έχουμε συνάψει νέες συμβάσεις με τη Γερμανία, με την Ιταλία, με το Κουβέιτ και με τη 
∆ανία.  Σίγουρα όμως, η πιο σημαντική σύμβαση είναι αυτή η οποία έχει συμφωνηθεί 
με τη Ρωσία.  Η Ρωσία αυτή τη στιγμή είναι με διαφορά ο πιο σημαντικός οικονομικός 
και εμπορικός εταίρος της Κύπρου.  Χιλιάδες ρωσικές εταιρείες ήδη 
δραστηριοποιούνται στην Κύπρο με πιο τρανταχτά παραδείγματα αυτά της “Russian 
Commercial Bank”, θυγατρικής εταιρείας του συγκροτήματος VTB, της δεύτερης 
μεγαλύτερης ρωσικής τράπεζας.  Επιπρόσθετα, η “Gazprombank”, θυγατρική εταιρεία 
της μεγαλύτερης εταιρείας κολοσσού στην Ευρώπη, του “Gazpromgroup”, έχει 
ξεκινήσει τραπεζικές εργασίες στην Κύπρο, χρησιμοποιώντας τη χώρα μας ως βάση 
για επέκταση δραστηριοτήτων στην υπόλοιπη Ευρώπη.   

 Σημαντικό επίσης στήριγμα στην όλη προσπάθεια για οικονομική ανάκαμψη 
ήταν ο τραπεζικός και ο χρηματοοικονομικός τομέας.  Στο σημείο αυτό θα ήθελα ως 
κυβέρνηση να εκφράσουμε την ευαρέσκεια και ικανοποίησή μας για τη σημαντική 
συνεισφορά του τομέα αυτού στην πραγματική οικονομία.  Ευτυχώς, οι τράπεζές μας 
απέφυγαν τα λάθη άλλων διεθνών τραπεζών, δεν είχαν έκθεση στα ούτω καλούμενα 
“τοξικά προϊόντα” και διατηρούν ικανοποιητική επικερδότητα.   

 Η κυβέρνηση με τη σειρά της έχει στηρίξει τον τραπεζικό τομέα με μία σειρά 
μέτρων για ενίσχυση της ρευστότητας στην αγορά και ενδυνάμωση της θέσης των 
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τραπεζών μας στο διεθνή τομέα.  Να αναφέρω χαρακτηριστικά ότι έχουμε 
τοποθετήσει €1,7 δις ως καταθέσεις με τα τραπεζικά και τα συνεργατικά ιδρύματα 
πριν λίγους μήνες, ακριβώς για να ενισχύσουμε τη ρευστότητα του συστήματος.  
Αυξήθηκε επίσης το ανώτατο ποσό κάλυψης όλων των καταθέσεων από €20.000, 
που ήταν παλαιότερα, σε €100.000 και διευρύνθηκε ο τρόπος κάλυψης από 
νομίσματα μόνο της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε όλα ανεξαιρέτως τα νομίσματα.  Αυτό 
δίδει μια επιπρόσθετη ασφάλεια στο τραπεζικό σύστημα στην Κύπρο.  Να 
αναφέρουμε επίσης ότι έχουμε εκδώσει ως κυβέρνηση τριετή κυβερνητικά χρεόγραφα 
ύψους €3 δις, τα οποία έχουν διατεθεί σε τράπεζες και στην Κεντρική Συνεργατική 
Τράπεζα, για να αντλήσουμε φτηνή ρευστότητα με επιτόκιο 1% από το ευρωσύστημα.  
Να πούμε επίσης ότι έχουμε συνάψει συμφωνία με την Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
Επενδύσεων, για να αντληθεί φθηνή ρευστότητα και δανειοδότηση από τις τέσσερις 
κυπριακές τράπεζες, Τράπεζα Κύπρου, Marfin Λαϊκή Τράπεζα, Ελληνική Τράπεζα και 
Συνεργατική Τράπεζα, η οποία θα χρησιμοποιηθεί για χρηματοδότηση μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων με ευνοϊκούς όρους.  Τέλος, πριν λίγες εβδομάδες, το Υπουργικό 
Συμβούλιο έχει εγκρίνει την έκδοση καλυμμένων χρεογράφων από τις τράπεζες, που 
θα είναι ένα επιπρόσθετο εργαλείο στην προσπάθειά τους να αντλήσουν 
χρηματοδότηση από το εξωτερικό.   

 Θα πρέπει όμως να πούμε ότι, όσον αφορά το δεύτερο στόχο που είχαμε θέσει, 
δηλαδή τη μείωση των δανειστικών επιτοκίων στην οικονομία, παρά τις μεγάλες 
ενέσεις ρευστότητας που έχει διαθέσει η κυβέρνηση, δεν είμαστε ακόμη 
ικανοποιημένοι από το ύψος των επιτοκίων και η προσπάθεια θα συνεχιστεί, για να 
μειωθούν τα επιτόκια σε πιο λογικά επίπεδα.  

 Η οικονομία ξεκάθαρα εξέρχεται από την ύφεση.  Έχουμε κερδίσει αυτό το 
σημαντικό στοίχημα!  Η πρόβλεψη και εκτίμηση του Υπουργείου Οικονομικών είναι 
ένας ρυθμός ανάπτυξης 1,5% για το 2011.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή γραπτώς 
συμμερίζεται αυτή την εκτίμηση.  Το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο και η Κεντρική 
Τράπεζα της Κύπρου είναι ακόμη πιο αισιόδοξοι και εκτιμούν ότι του χρόνου η 
οικονομία θα αναπτυχθεί με ένα ρυθμό της τάξης του 1,8%.   

 Νομίζω όμως θα πρέπει να μείνουμε συντηρητικοί, προσεκτικοί· το εξωτερικό 
περιβάλλον εγκυμονεί πάρα πολλούς κινδύνους, οι αγορές είναι νευρικές -βλέπετε τι 
γίνεται και με την Ελλάδα και με την Ιρλανδία και με άλλες χώρες- άρα, νομίζω, είναι 
καθήκον μας να διατηρήσουμε ρεαλιστικές και χαμηλές εκτιμήσεις.   

 Όσον αφορά τα δημόσια οικονομικά, αυτά παρουσιάζουν μια σημαντική 
βελτίωση το 2010.  Να θυμίσω ότι η κυβέρνηση το Μάιο είχε έλθει στη Βουλή με ένα 
συνολικό πακέτο μέτρων, το οποίο, πιστεύουμε, ήταν κοινωνικά δίκαιο και το οποίο 
δυστυχώς απορρίφθηκε από την πλειοψηφία της Βουλής.  Στο σημείο αυτό ξένοι και 
ντόπιοι οργανισμοί προέβλεπαν ένα έλλειμμα της τάξης του 8%.  Η κυβέρνηση έκανε 
τεράστιες προσπάθειες για μείωση των λειτουργικών δαπανών του κράτους.    

 Παράλληλα, για πρώτη φορά στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
ξεκίνησε μια προσπάθεια σταδιακής μείωσης του αριθμού των εργαζομένων στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα.  Είχαμε βάλει φέτος στόχο χίλια άτομα.  Φαίνεται πως 
έχουμε ξεπεράσει το στόχο, φαίνεται πως κλείνει ο χρόνος με μια μείωση 
προσωπικού της τάξης των χίλιων σαράντα ατόμων.   

 Ο συνδυασμός της μείωσης του προσωπικού και της συγκράτησης των 
λειτουργικών δαπανών μάς έχει οδηγήσει σε ένα έλλειμμα το οποίο είναι €50 εκατομ. 
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χαμηλότερο από πέρσι, όσον αφορά τους πρώτους έντεκα μήνες.  Και νομίζω πλέον 
μπορούμε να λέμε με αρκετή σιγουριά ότι και για φέτος θα κερδίσουμε το δεύτερο 
μεγάλο στοίχημα, δηλαδή ένα έλλειμμα της τάξης του 6% ή και οριακά χαμηλότερο, 
εντός του στόχου που μας έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Παράλληλα, οι επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας και όσον αφορά το δημόσιο 
χρέος είναι ιδιαίτερα ικανοποιητικές.  Αρχές του 2008 ξεκίνησε ο χρόνος με ένα 
δημόσιο χρέος της τάξης του 59,5%.  Τρία χρόνια αργότερα, τέλος του 2010, θα 
κλείσουμε με ένα δημόσιο χρέος της τάξης του 61%, ελαφρώς καλύτερο από τις 
προβλέψεις της Ευρώπης.  Μιλούμε για μια αύξηση κατά τρεις με τέσσερις 
ποσοστιαίες μονάδες.  Την ίδια περίοδο το δημόσιο χρέος της Ευρωζώνης αυξήθηκε 
κατά είκοσι μονάδες, πέντε φορές περισσότερο από τον αντίστοιχο δικό μας ρυθμό.  
Το δημόσιο χρέος πλέον είναι μια ένδειξη της ευρωστίας των διάφορων κρατών και 
άρα οι επιδόσεις της οικονομίας και εδώ είναι πάρα πολύ σημαντικές.   

 Αγαπητοί φίλοι, 

 Έχουμε χαρακτηρίσει τον προϋπολογισμό του 2011 ως έναν προϋπολογισμό 
δημοσιονομικής εξυγίανσης.  Αυτό είναι απαραίτητο στοιχείο, για να πείσουμε τις 
αγορές, για να πείσουμε τους οίκους αξιολόγησης και τις ξένες τράπεζες που 
δανείζουν σε συνεχή χρόνο το κυπριακό δημόσιο, για να καλύψει τις χρηματοδοτικές 
του ανάγκες και παλιά χρέη τα οποία λήγουν και θέλουν επαναχρηματοδότηση.   

 Το κυριότερο στοιχείο του προϋπολογισμού του 2011 είναι η συγκράτηση του 
ρυθμού αύξησης των δαπανών του κράτους στο 1,1%.  Να αναφέρω χαρακτηριστικά 
ότι τα τελευταία είκοσι χρόνια ο αντίστοιχος ρυθμός αύξησης ήταν της τάξης του 10%.  
Έτσι, οι ρυθμοί αύξησης 10% -ιστορικά- στις δαπάνες μετατρέπονται σε 1,1%.  Η 
δραματική αυτή μείωση του ρυθμού αύξησης έγινε σε συνεργασία με τους 
συνάδελφους υπουργούς, όπου βασικά εντοπίσαμε τις λιγότερο απαραίτητες δαπάνες 
στην κρατική μηχανή και έτσι έγινε πάρα πολύ μεγάλη εξοικονόμηση.   

 Θα ήθελα όμως να τονίσω ότι δεν έχουν επηρεαστεί ούτε οι αναπτυξιακές ούτε 
οι κοινωνικές δαπάνες του κράτους.  Παραμένουν στα ίδια πολύ υψηλά επίπεδα του 
2010, τα οποία είναι περίπου 35% αυξημένα σε σχέση με το 2007.  Άρα, η βασική 
φιλοσοφία της κυβέρνησης για μια οικονομική πολιτική με αναπτυξιακό 
προσανατολισμό και κοινωνικό πρόσωπο παραμένει αταλάντευτη.  Αυτοί οι αριθμοί 
δείχνουν ξεκάθαρα πως, παρά τις τεράστιες δημοσιονομικές δυσκολίες, υλοποιείται η 
δέσμευση του Προέδρου Χριστόφια στο προεκλογικό του πρόγραμμα. 

 Θα ήθελα τώρα να αναφερθώ στο πακέτο μέτρων το οποίο συμφωνήθηκε με τα 
συνεργαζόμενα κόμματα.  Το πακέτο αυτό υλοποιεί συμβατικές υποχρεώσεις προς 
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή όσον αφορά εισαγωγή συντελεστή ΦΠΑ 5% στα τρόφιμα 
και φάρμακα και αλλαγή του τρόπου τιμολόγησης του νερού.  Εισάγεται επίσης φόρος 
υγείας στα καπνικά προϊόντα και στα πούρα, με αύξηση του φόρου κατανάλωσης σε 
τέτοιο βαθμό, για να έχουμε αύξηση στη λιανική τιμή πώλησης των τσιγάρων και 
καπνικών προϊόντων κατά 20% και των πούρων κατά 30%.  Υπάρχει επίσης 
εισαγωγή ενός τέλους στο παθητικό των τραπεζών και των χρηματοπιστωτικών 
ιδρυμάτων της τάξης του 0,5‰, το οποίο θα λαμβάνει υπόψη και την κερδοφορία των 
ιδρυμάτων.  Αυτό το μέτρο θα ισχύει για δύο χρόνια.  Θα φέρει περίπου €60 εκατομ. 
ετησίως δημόσια έσοδα, €35 εκατομ. θα εισρεύσουν άμεσα στα δημόσια ταμεία, ενώ 
€25 εκατομ. θα μπουν σε ένα ειδικό ταμείο, που θα δημιουργηθεί, ενδυνάμωσης και 
στήριξης του τραπεζικού συστήματος, στην πολύ απίθανη και θεωρητική περίπτωση 
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που χρειαστεί στήριξη.  Παρ’ όλα αυτά, για σκοπούς υπολογισμού του 
δημοσιονομικού ελλείμματος, και τα €60 εκατομ. θα βελτιώνουν τα δημόσια 
οικονομικά.   

 Όσον αφορά τις εξοικονομήσεις, θα γίνουν επιπρόσθετες εξοικονομήσεις στις 
λειτουργικές δαπάνες του κράτους κατά €40 εκατομ., οι οποίες θα αποτυπωθούν στον 
προϋπολογισμό την επόμενη Πέμπτη.  Αυτή τη στιγμή ομάδα τεχνοκρατών του 
Υπουργείου Οικονομικών προσπαθεί να εντοπίσει στον προϋπολογισμό μη άκρως 
απαραίτητες λειτουργικές δαπάνες, τις οποίες θα συζητήσει με τα αρμόδια υπουργεία 
και θα εγκρίνει το Υπουργικό Συμβούλιο.  Υπάρχει επίσης η δέσμευση του Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας για άμεση έναρξη διαβουλεύσεων με τις συνδικαλιστικές οργανώσεις 
με σκοπό και στόχο την εξοικονόμηση €35 εκατομ. από το κρατικό μισθολόγιο.  
Υπάρχει επίσης η δέσμευση για συνέχιση της πολιτικής μας για μείωση του αριθμού 
των δημοσίων υπαλλήλων, για περαιτέρω μείωση κατά χίλια άτομα και το 2011 και το 
2012.   

 Στο πακέτο μέτρων περιλαμβάνονται επίσης πάρα πολύ σημαντικές 
διαρθρωτικές αλλαγές. Υπάρχει άμεση έναρξη του διαλόγου για την αναδιάρθρωση 
του συνταξιοδοτικού του δημόσιου και του ευρύτερου δημόσιου τομέα.  Θα πρέπει 
αυτός ο διάλογος να ολοκληρωθεί το αργότερο μέχρι τέλος του 2011 και στην 
προσπάθεια αυτή έχουμε συμφωνήσει με τους κοινωνικούς εταίρους ότι θα διοριστεί 
αναλογιστής κοινής αποδοχής, ο οποίος θα βοηθήσει στην όλη προσπάθεια.  
Παράλληλα, θα ξεκινήσει ο διάλογος για την ΑΤΑ, με σκοπό να γίνει κοινωνικά πιο 
δίκαιη.  Θα ήθελα όμως να τονίσω ότι για την επίλυση αυτών των διαρθρωτικών 
προβλημάτων, που διαχρονικά αντιμετωπίζει η οικονομία, θα γίνει διάλογος με τους 
κοινωνικούς εταίρους, όχι με σκοπό το κουτσούρεμα ή την αποκοπή εργατικών 
κεκτημένων, αλλά για να επιλυθούν διαχρονικές στρεβλώσεις και να γίνει το όλο 
σύστημα πιο δίκαιο.  Η κυβέρνηση σέβεται το εργασιακό καθεστώς που στηρίζεται 
στην ελεύθερη συλλογική διαπραγμάτευση μεταξύ των κοινωνικών εταίρων.   

 Θα συνεχιστεί και θα ενταθεί ο διάλογος για προώθηση της εναλλαξιμότητας 
στη δημόσια υπηρεσία.   Εντείνονται οι προσπάθειες για πάταξη της φοροδιαφυγής 
με προώθηση νομοθετικών και άλλων μέτρων.  Καταργείται 5% των μονίμων θέσεων 
δημοσίων υπαλλήλων και ωρομισθίου προσωπικού σε διάστημα πέντε χρόνων, αφού 
ληφθούν υπόψη και οι συγκεκριμένες ανάγκες της κρατικής υπηρεσίας.  Θα 
προωθηθεί επίσης άμεσα νομοθετικό μέτρο για μείωση του επιτοκίου το οποίο 
προσφέρεται στις απαλλοτριώσεις από 9% σε 4%.  Στο πακέτο μέτρων υπάρχουν 
επίσης άλλα σημαντικά μέτρα, τα οποία θα ενισχύσουν την ανάκαμψη της κυπριακής 
οικονομίας.  Θα επιταχυνθεί ο εκσυγχρονισμός της νομοθεσίας για νοικοκύρεμα και 
καλύτερη στόχευση των κοινωνικών παροχών.  Θα εξεταστούν σύγχρονες μέθοδοι 
ανάθεσης έργων και ενθάρρυνσης της ιδιωτικής πρωτοβουλίας με το θεσμό των BOT 
και ΡΡΡ.  Θα επιταχυνθεί η διαδικασία προώθησης των αναπτυξιακών έργων.  Θα 
εξεταστεί η εκχώρηση με τη μέθοδο δημοσίων προσφορών στον ιδιωτικό τομέα 
πιθανόν κάποιων κυβερνητικών υπηρεσιών.  Σταδιακά θα τερματιστεί η λειτουργία 
κάποιων ημικρατικών οργανισμών που έχουν ολοκληρώσει τον κύκλο τους.  Και 
τέλος, θα ξεκινήσει η διαδικασία επανεκτίμησης της ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Ο συνδυασμός αυτού του πολύ συγκρατημένου προϋπολογισμού, όπως τον 
έχω περιγράψει, με τις δαπάνες να αυξάνονται μόνο κατά 1,1%, και των μέτρων 
δημοσιονομικής εξυγίανσης αναμένεται πως θα μειώσει το δημοσιονομικό έλλειμμα 
του χρόνου κοντά στο 4% ή και πιθανώς οριακά κάτω από το 4%.  Έτσι, 
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υπερκαλύπτουμε το στόχο που έχουμε συμφωνήσει με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 
ένα έλλειμμα του χρόνου της τάξης του 4,5%.  Παράλληλα, αναμένεται πως και το 
δημόσιο χρέος θα διατηρηθεί στα σημερινά επίπεδα του 61%. 

 Με την τελική ψήφιση του πακέτου μέτρων και του προϋπολογισμού, σε 
συνεργασία με τον ιδιωτικό τομέα και τις τράπεζες θα ξεκινήσουμε μια εκστρατεία 
ενημέρωσης των ξένων οίκων αξιολόγησης, των θεσμικών επενδυτών και των ξένων 
τραπεζών που συνεχώς δανείζουν την Κυπριακή ∆ημοκρατία για τα σημαντικά αυτά 
μέτρα τα οποία έχουν ληφθεί και τα οποία βελτιώνουν σημαντικά τις δημοσιονομικές 
και οικονομικές προοπτικές της οικονομίας.   

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να ευχαριστήσω για ακόμη μία φορά τους ηγέτες των 
δύο συνεργαζόμενων κομμάτων και τα οικονομικά επιτελεία για το πακέτο μέτρων 
εξυγίανσης το οποίο έχει συμφωνηθεί.  Θα ήθελα επίσης να ευχαριστήσω τον 
πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, το φίλο Νικόλα Παπαδόπουλο, και τα υπόλοιπα 
μέρη για τη συνεχή βοήθεια και συμπαράσταση προς το Υπουργείο Οικονομικών.  Να 
ευχαριστήσω επίσης και το προσωπικό του Υπουργείου Οικονομικών, το οποίο έχει 
βάλει πάρα πολλή προσπάθεια, για να ολοκληρωθεί αυτός ο προϋπολογισμός, και 
ιδιαίτερα το στενότερό μου συνεργάτη, το γενικό διευθυντή του υπουργείου, τον κ. 
Χρίστο Πατσαλίδη, για τις τεράστιες προσπάθειες και το ζήλο που επιδεικνύει. 

 Θέτουμε λοιπόν ενώπιον της Βουλής και ενώπιον των πολιτών έναν 
προϋπολογισμό ο οποίος συμβάλλει στη δημοσιονομική εξυγίανση, χωρίς να 
επηρεάζει τις αναπτυξιακές προοπτικές της οικονομίας και χωρίς να μειώνει τα 
κοινωνικά κεκτημένα.  Επιπλέον, ύστερα από πολλές συζητήσεις και επαφές, έχουμε 
καταλήξει στο πακέτο μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης, που θα μας βοηθήσει να 
επιτύχουμε και να υπερκαλύψουμε τους στόχους που μας έχει βάλει η Ευρώπη.  Με 
τον προϋπολογισμό και τη δέσμη μέτρων μπαίνουν οι βάσεις για την πορεία 
εξυγίανσης των δημοσίων οικονομικών.  Πρόκειται για ένα στόχο που δεν έχουμε την 
πολυτέλεια να μην επιτύχουμε.  Η οικονομία είναι υπόθεση όλων.  Επηρεάζει την 
ευημερία κάθε πολίτη.  Με αυτή την έννοια οι βασικοί στόχοι είναι κοινοί για όλους.   

 Πέρσι είχαμε προτεραιότητα την έξοδο από την ύφεση.  Πετύχαμε το στόχο.  
Φέτος η προσπάθεια είναι η εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών.  Θα πετύχουμε και 
αυτό το στόχο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αμήν!  Ο Θεός να βάλει το σιέριν του! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, ευχαριστώ τον Υπουργό Οικονομικών για την ομιλία του. 

 Θα υπάρξει ένα πεντάλεπτο διάλειμμα και θα συνεχίσουμε τις εργασίες της 
Βουλής. 

(Ώρα διακοπής:  4.55 μ.μ.) 

 (Ώρα επανέναρξης: 5.15 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση 
νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν κανονισμοί για τους οποίους υπάρχει 
εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντες και να ψηφιστούν σήμερα.  Οι κανονισμοί αυτοί 
τιτλοφορούνται «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος 
Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Αν δεν 
υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσονται επείγοντες και παραπέμπονται στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με την παράκληση 
να συνέλθει, για να τους μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 ∆εν υπάρχει. 

 Παρακαλώ τα μέλη της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να συνέλθουν 
και να μας φέρουν και την τελική εισήγηση.  

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
ήδη διανεμηθεί.   

 (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμος  (Αρ. 1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.213-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

2. Ο περί της Σύμβασης για τα 
∆ικαιώματα των Ατόμων με 
Αναπηρίες και περί Συναφών 
Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.214-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εξωτερικών  

3. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2011 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.215-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 
2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.216-2010). 

Οικονομικών  Εσωτερικών  

5. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση Προϊστάμενου Υγειονομικής 
Υπηρεσίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.144-2010). 

Υγείας  Νομικών  
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6. Οι περί Προστασίας των Νέων 
κατά την Απασχόληση Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.124-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

7. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας 
στην Εργασία (Προστασία των 
Νέων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.125-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

8. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

 Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

9. Οι περί της Πρόληψης και της 
Καταστολής της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους (Επιτηρητές 
Σταδίων) Κανονισμοί του 2010.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.130-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

10. Οι περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως 
Αδικημάτων (Εξώδικο Πρόστιμο 
και ∆ιαδικασία) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.131-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

 

Νομικών  

11. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 
Προμηθειών, Έργων  και 
Υπηρεσιών στους Τομείς του 
Ύδατος, της Ενέργειας, των 
Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(Αναθέτουσες Αρχές του Κράτους) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Aναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

12. Οι περί Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.133-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

13. Ετήσια Έκθεση Γενικού Ελεγκτή 
της ∆ημοκρατίας για το Έτος 
2009. 
(Αρ. Φακ. 05.14.007.001). 

Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας 

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

  Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
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 στις επιτροπές 

1. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.072-2010). 

Νίκο Τορναρίτη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας

Παιδείας  

2. Ο περί Συντάξεων  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010.
(Αρ. Φακ. 23.02.051.073-2010). 

Αριστοφάνη Γεωργίου 
εκ μέρους του ΑΚΕΛ-
Αριστερά- Νέες 
∆υνάμεις, 
Χρίστο Πουργουρίδη  
εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού,  
Ανδρέα Αγγελίδη  
εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος,  
Γιαννάκη Ομήρου  
εκ μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, ∆ημήτρη 
Συλλούρη εκ μέρους 
του ΕΥΡΩΚΟ και 
Γιώργο Περδίκη  
εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε τώρα στα θέματα της νομοθετικής εργασίας.  Θα παρακαλούσα 
για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση.   

 Το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων 
Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009», 
αναβάλλεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 έχουν… 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Για το πρώτο θέμα, του οποίου αποφασίστηκε η αναβολή στη σύσκεψη των 
αρχηγών -και αντιλαμβάνομαι μετά από μία επιστολή η οποία ήρθε από το αρμόδιο 
υπουργείο- θέλω να επισημάνω ότι είναι η δεύτερη φορά που το αρμόδιο υπουργείο 
ζητά αναβολή, η προηγούμενη φορά ήταν στις 8 του Οκτώβρη του 2010.  Αναβλήθηκε 
το θέμα αυτό, με σκοπό να επανεξεταστούν κάποιες πρόνοιες.  Αφού έγινε η 
επανεξέταση των προνοιών αυτών, μας ζητήθηκε να προωθηθεί η ψήφιση του 
νομοσχεδίου αυτού, μάλιστα “άμεσα”, όπως μας έχουν επισημάνει στην επιστολή, 
γιατί θεώρησαν ότι είναι εναρμονιστικό.   
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 Σε συνεδρία της επιτροπής κλήθηκε το υπουργείο να μας εξηγήσει ποιοι είναι οι 
λόγοι για τους οποίους ζήτησαν την αναβολή.  ∆εν ήταν σε θέση να μας πουν 
οτιδήποτε και μάλιστα δεν υπήρξε ούτε μία εισήγηση από πλευράς του υπουργείου 
για οποιαδήποτε διαφοροποίηση του σχετικού νομοσχεδίου όπως αυτό είχε 
διαμορφωθεί από την επιτροπή.   

 Τώρα έρχεται νέα επιστολή -την τελευταία στιγμή μάλιστα- με σημερινή 
ημερομηνία, για να ζητηθεί νέα αναβολή.  ∆ιερωτώμαι τελικά πού θα καταλήξει αυτή η 
κατάσταση!  Αν διαφωνούν με ένα νομοσχέδιο, ή το αποσύρουν ή το αφήνουν να 
προωθηθεί.  

 Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, δε θα φέρουμε ένσταση στην αναβολή, αλλά εκείνο το 
οποίο εισηγούμαστε είναι να είναι στην πρώτη συνεδρία με το νέο έτος.  Και δε θα 
υπάρξει άλλη αναβολή. αυτή πρέπει να είναι η δέσμευση όλων μας.  Είναι ένα θέμα το 
οποίο έχουμε εξετάσει κατ’ επανάληψη στην επιτροπή Νομικών.  Νομίζω ότι είναι και 
άδικο και για τους ίδιους τους συναδέλφους και για την επιτροπή να εξετάζει ένα θέμα 
και να μην είναι σε θέση το υπουργείο να υποβάλει οποιαδήποτε άλλη εισήγηση.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ωραία! 

 Επομένως, αναβάλλεται και λέμε ταυτόχρονα ότι στην πρώτη συνεδρία μετά τις 
γιορτές θα βρίσκεται στην ημερήσια διάταξη και θα προχωρήσει. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 2 και 3 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και «Οι 
περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Εξώδικο Πρόστιμο και ∆ιαδικασία) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 
και  τους κανονισμούς «Οι περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Εξώδικο 

Πρόστιμο και ∆ιαδικασία) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010»   

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 
και 29 Νοεμβρίου και 6 ∆εκεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του  Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η Γενική Λογιστής της 
∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, της 
Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Κεντρικής Τράπεζας 
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της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Υπηρεσίας Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών και της Παγκύπριας Συνεργατικής 
Συνομοσπονδίας Λτδ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εξωδίκου  
Ρυθμίσεως Αδικημάτων Νόμου, ώστε τα εξώδικα πρόστιμα λόγω τροχαίων 
παραβάσεων να μην πληρώνονται πλέον σε αστυνομικό σταθμό, αλλά η πληρωμή 
τους να γίνεται σε εμπορική τράπεζα ή σε συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα ή να 
διενεργείται μέσω του διαδικτύου.    

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Εξώδικο Πρόστιμο και ∆ιαδικασία) Κανονισμών, 
ώστε να καθίσταται δυνατή η έκδοση πιστοποιητικού πληρωμής εξώδικου προστίμου 
μέσω του διαδικτύου, που προϋποθέτει τη χρήση ηλεκτρονικού συστήματος.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη 
τροποποίηση του ισχύοντος νόμου κρίθηκε σκόπιμη, έπειτα από εισήγηση του 
Τμήματος Τροχαίας της αστυνομίας και με τη σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για νομοθετική ρύθμιση της πληρωμής των 
εξώδικων προστίμων λόγω τροχαίων παραβάσεων μέσω του διαδικτύου.   

 Ειδικότερα, όπως ανέφερε στην επιτροπή η εκπρόσωπος του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, η σκοπούμενη ρύθμιση στοχεύει στην ταχύτερη 
εξυπηρέτηση των πολιτών με την αποφυγή των γραφειοκρατικών και χρονοβόρων 
διαδικασιών και παράλληλα στην εξοικονόμηση ανθρώπινου δυναμικού για την 
είσπραξη των εν λόγω προστίμων.  Επιπρόσθετα, για την εφαρμογή της ρύθμισης 
αυτής, κρίθηκε αναγκαία η τροποποίηση των πιο πάνω υφιστάμενων κανονισμών, 
στους οποίους προτείνεται να περιληφθούν πρόνοιες ανάλογες με αυτές που 
προτείνεται με το νομοσχέδιο να εισαχθούν στον ισχύοντα νόμο, για να συνάδουν με 
αυτόν.   

 Όπως ανέφεραν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι των αρμόδιων εμπλεκόμενων 
υπηρεσιών, έγιναν από πλευράς της αστυνομίας και του γενικού λογιστηρίου οι 
αναγκαίες μηχανογραφικές διαδικασίες, ώστε με την ψήφιση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου και την έγκριση των υπό συζήτηση κανονισμών το όλο σύστημα να 
μπορεί να τεθεί σε λειτουργία.   

 Συναφώς, επισημάνθηκε στην επιτροπή ότι, με βάση τις προτεινόμενες 
ρυθμίσεις, όταν η σχετική ειδοποίηση θα εκδίδεται από αστυνομικό, θα παρέχεται η 
ευχέρεια πληρωμής του εξώδικου προστίμου σε οποιαδήποτε εμπορική τράπεζα ή 
συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα είναι συμβεβλημένο με το κυβερνητικό σύστημα 
πληρωμών ή οπουδήποτε αλλού υπάρχει πρόσβαση στο διαδίκτυο, δηλαδή από την 
οικία οποιουδήποτε προσώπου έχει τον απαιτούμενο εξοπλισμό, κάτι που 
υποδηλώνει ότι η πληρωμή μπορεί να γίνεται και από το εξωτερικό.   

 Στο στάδιο της μελέτης των πιο πάνω νομοθετημάτων η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κατέθεσε στην επιτροπή 
αναδιαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου στο οποίο προβλέπεται ότι, όταν η 
ειδοποίηση για εξώδικη ρύθμιση εκδίδεται από κτηνιατρικό λειτουργό ή κτηνιατρικό 
επιθεωρητή των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, η πληρωμή του εξώδικου προστίμου θα 
γίνεται στο επαρχιακό κτηνιατρικό γραφείο ή κτηνιατρικό σταθμό.  Η εν λόγω 
προσθήκη κρίθηκε αναγκαία, προκειμένου να διατηρηθεί αντίστοιχη ρύθμιση που έχει 
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ήδη εισαχθεί στον υπό τροποποίηση νόμο με άλλο σχετικό νομοσχέδιο που 
ψηφίστηκε πρόσφατα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Στα πλαίσια διεξαγωγής της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής, οι εκπρόσωποι 
του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, καταθέτοντας στην επιτροπή σχετικό γραπτό 
υπόμνημα, εισηγήθηκαν την τροποποίηση των προνοιών του νομοσχεδίου κατά 
τρόπο, ώστε να περιληφθούν σ’ αυτό οι ακόλουθες θέσεις τους: 

1. Να παρέχεται η δυνατότητα στην κάθε τράπεζα να επιλέξει κατά πόσο θα 
αποδέχεται τις πληρωμές εξώδικων προστίμων. 

2. Στην περίπτωση πληρωμής εξώδικων προστίμων στα ταμεία των εμπορικών 
τραπεζών και των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων να μην περιλαμβάνεται 
στον τρόπο πληρωμής των εξώδικων προστίμων η τραπεζική επιταγή. 

 Σημειώνεται ότι με τις πιο πάνω θέσεις/εισηγήσεις συμφώνησαν οι εκπρόσωποι 
των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων.  Επιπλέον, ο εκπρόσωπος της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου, αναφορικά με τη δεύτερη εισήγηση, δήλωσε ότι με την 
αποδοχή της επιταγής ως μέσου πληρωμής εξώδικου προστίμου δεν επιτυγχάνεται ο 
σκοπός της αυτοματοποίησης της πληρωμής τέτοιων προστίμων, αφού πρέπει να 
παρέλθουν επτά ημέρες για εξαργύρωση της επιταγής, αλλά ούτε και ο στόχος για 
μείωση του κόστους των εν λόγω συναλλαγών. 

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, υιοθετώντας τα πιο πάνω, σε 
συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κατέθεσε στην 
επιτροπή δεύτερο διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου, στη βάση των πιο πάνω 
θέσεων. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής συμφώνησαν με την πρώτη υπό 
αναφορά θέση, σύμφωνα με την οποία θα παρέχεται η ευχέρεια στην τράπεζα ή το 
συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα να επιλέγει, αν θα αποδέχεται τις πληρωμές των εν 
λόγω προστίμων.  Αναφορικά με τη δεύτερη θέση, σύμφωνα με την οποία η τραπεζική 
επιταγή απαλείφεται από τους τρόπους πληρωμής των εξώδικων προστίμων, 
εξέφρασαν επιφυλάξεις, με το σκεπτικό ότι τώρα η επιταγή αποτελεί ένα μέσο 
συναλλαγής, γι’ αυτό, αν οι ίδιες οι τράπεζες δεν την αποδέχονται ως μέσο διακίνησης 
χρημάτων, τότε θα πρέπει να μελετήσουν γενικότερα το ενδεχόμενο κατάργησής της 
ως μέσου συναλλαγής.   

 Στα πλαίσια περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης ενώπιον της επιτροπής, οι 
εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου δήλωσαν πως, έπειτα από σχετική 
διαβούλευση με μέλη του συνδέσμου και την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και 
έχοντας ως γνώμονα την αποτελεσματική εξυπηρέτηση των πελατών, κατέληξαν ότι η 
ιδιωτική τραπεζική επιταγή θα μπορεί να θεωρείται ως αποδεκτή μέθοδος καταβολής 
εξώδικου προστίμου, υπό την προϋπόθεση ότι η επιταγή έχει εκδοθεί από βιβλιάριο 
επιταγών της ίδιας τράπεζας μέσω της οποίας θα καταβάλλεται το πρόστιμο.  
Σημείωσαν επίσης ότι η πιο πάνω πρακτική ήδη ακολουθείται από τις πλείστες 
τράπεζες για την ανανέωση αδειών κυκλοφορίας, αδειών κυνηγίου κ.ά. 

 Σύμφωνα με τους ιδίους, η αποδοχή ιδιωτικής τραπεζικής επιταγής από 
βιβλιάριο επιταγών άλλης τράπεζας δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή, γιατί ελλοχεύει ο 
κίνδυνος, αφενός, να μην υπάρχει επαρκές αντίκρισμα στο λογαριασμό του πελάτη 
και, αφετέρου, να προκύψουν τεχνικές δυσκολίες και καθυστερήσεις. 



14 

 

 Σημειώνεται ότι τις πιο πάνω θέσεις τους κατέθεσαν και γραπτώς στην 
επιτροπή, με εισηγήσεις για σχετικές τροποποιήσεις στο κείμενο του νομοσχεδίου.  
Σημειώνεται επίσης ότι με τις πιο πάνω θέσεις συμφώνησαν οι εκπρόσωποι των 
συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων.   

 Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, η Γενική Λογιστής της ∆ημοκρατίας 
επισήμανε ότι ήδη καταβλήθηκαν προσπάθειες για αυτοματοποίηση όλων των 
πληρωμών προς το κράτος, περιλαμβανομένης της πληρωμής εξώδικων προστίμων.  
Σύμφωνα με την ίδια, οι προσπάθειες αυτές αποσκοπούν στην ταχύτερη εξυπηρέτηση 
των πολιτών και στην αποφυγή των χρονοβόρων γραφειοκρατικών διαδικασιών.  Η 
ίδια επισήμανε ότι σε άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δε χρησιμοποιούνται 
πλέον οι επιταγές ως μέσο πληρωμής. 

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου δήλωσε ότι η επιταγή 
αποτελεί αναχρονιστικό μέσο πληρωμής, επισημαίνοντας ότι σε δεκατρείς χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης έχει καταργηθεί η χρήση της, ενώ σε άλλες είναι πολύ 
περιορισμένη. 

 Στα πλαίσια του πιο πάνω προβληματισμού, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, κατέθεσε στην επιτροπή τρίτο διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου, 
στο οποίο προβλέπεται ότι το εξώδικο πρόστιμο θα καταβάλλεται με οποιοδήποτε 
τρόπο καθορίσει η αρμόδια αρχή, συμπεριλαμβανομένης της πληρωμής με μετρητά, 
με τραπεζική επιταγή ή μέσω διαδικτύου και σε περίπτωση πληρωμής σε εμπορική 
τράπεζα ή συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα με οποιοδήποτε τρόπο θα συμφωνηθεί με 
την εν λόγω τράπεζα ή ίδρυμα. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής, καθώς και όλοι όσοι παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής συμφώνησαν με το πιο πάνω διαμορφωμένο κείμενο. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή επέφερε στο πιο πάνω διαμορφωμένο κείμενο του 
νομοσχεδίου και στο κείμενο των κανονισμών πρόσθετες τροποποιήσεις νομοτεχνικής 
φύσεως, με σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των προνοιών τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως 
αυτό διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω, και την έγκριση των κανονισμών, όπως 
το κείμενό τους διαμορφώθηκε τελικά από αυτήν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.   

Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Εφαρμογής του Εθελοντικού Συστήματος 
Αδειών FLEGT για τις Εισαγωγές Ξυλείας στην Ευρωπαϊκή Ένωση Νόμος του 2010».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εφαρμογής του Εθελοντικού Συστήματος Αδειών FLEGT 

για τις Εισαγωγές Ξυλείας στην Ευρωπαϊκή Ένωση Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 18 
Νοεμβρίου 2010.  Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ασών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Τελωνείων 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του ΚΕΒΕ, της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ και “Αγροτική”.  Η ΟΕΒ, ο 
Φιλοδασικός Σύνδεσμος Κύπρου, οι ∆ασικές Βιομηχανίες Κύπρου Λτδ, το Κυπριακό 
Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (“Terra Cypria”) και οι αγροτικές οργανώσεις 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 



16 

 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την 
εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με τον Κανονισμό (ΕΚ) 
αριθ. 2173/2005 του Συμβουλίου της 20ής ∆εκεμβρίου 2005 περί δημιουργίας 
εθελοντικού συστήματος αδειών FLEGT για τις εισαγωγές ξυλείας στην Ευρωπαϊκή 
Κοινότητα και τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 1024/2008 της Επιτροπής της 17ης 
Οκτωβρίου 2008 περί καθορισμού λεπτομερών μέτρων για την εφαρμογή του 
Kανονισμού (ΕΚ) αριθ. 2173/2005 του Συμβουλίου περί δημιουργίας εθελοντικού 
συστήματος αδειών FLEGT για τις εισαγωγές ξυλείας στην Ευρωπαϊκή Κοινότητα.  
Πιο συγκεκριμένα, με το νομοσχέδιο σκοπείται η θέσπιση εθνικών εκτελεστικών 
μέτρων για την εφαρμογή των πιο πάνω ευρωπαϊκών κανονισμών.   

 Ειδικότερα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, 
ρυθμίσεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τον ορισμό του Τμήματος ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος ως αρμόδιας αρχής για την εφαρμογή των 
προαναφερθέντων κανονισμών και του προτεινόμενου νόμου.  

2. Την παραχώρηση εξουσίας στο διευθυντή του Τμήματος ∆ασών να ορίζει 
λειτουργούς του τμήματός του ως επιθεωρητές για σκοπούς ελέγχου και 
εφαρμογής των κανονισμών και του νόμου, καθώς και τις εξουσίες των 
επιθεωρητών. 

3. Τον καθορισμό της διαδικασίας ελέγχου και επαλήθευσης των αδειών FLEGT 
από την αρμόδια αρχή. 

4. Την παραχώρηση εξουσίας στο Τμήμα Τελωνείων να κατάσχει οποιαδήποτε 
ποσότητα προϊόντων ξυλείας εισάγεται στη ∆ημοκρατία από τρίτη χώρα με την 
οποία έχει συναφθεί διμερής εθελοντική συμφωνία με την Ευρωπαϊκή 
Κοινότητα και η οποία δε συνοδεύεται από τη σχετική άδεια FLEGT ή της 
οποίας η άδεια έχει απορριφθεί από την αρμόδια αρχή.  Σε περίπτωση τέτοιας 
κατάσχεσης το Τμήμα Τελωνείων εφαρμόζει επί των προϊόντων αυτών τις 
διατάξεις του Τελωνειακού Κώδικα. 

5.  Τη θέσπιση αδικημάτων σε περίπτωση παραβίασης των διατάξεων του νόμου, 
καθώς και των ποινών που δύναται να επιβληθούν στους ενόχους. 

6. Την παραχώρηση εξουσίας στο διευθυντή του Τμήματος ∆ασών για 
συμβιβασμό των αδικημάτων που προνοούνται στο νομοσχέδιο. 

7. Την παραχώρηση δυνατότητας στο Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει 
κανονισμούς αναφορικά με θέματα που άπτονται της εφαρμογής των πιο πάνω 
αναφερθέντων ευρωπαϊκών κανονισμών ή του προτεινόμενου νόμου.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
Ευρωπαϊκή Κοινότητα δημιούργησε το υπό αναφορά σύστημα χορήγησης αδειών 
FLEGT στα πλαίσια της εφαρμογής του Σχεδίου ∆ράσης για την Επιβολή του ∆ασικού 
Νόμου, τη ∆ιακυβέρνηση και το Εμπόριο.  Πιο συγκεκριμένα, το πιο πάνω σύστημα 
αποτελεί μέρος των προσπαθειών που καταβάλλονται από την Ευρωπαϊκή Κοινότητα 
για περιορισμό της παράνομης υλοτομίας.  Η προαναφερθείσα παράνομη 
δραστηριότητα, όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, συμβάλλει σημαντικά στην 
αποδάσωση του πλανήτη, η οποία με τη σειρά της αποτελεί μια από τις βασικότερες 
αιτίες της πρόκλησης των κλιματικών αλλαγών, της απώλειας της βιοτικής 
ποικιλομορφίας και των εκπομπών αερίων του θερμοκηπίου. 
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 Επιπρόσθετα, σημειώνεται ότι οι υπό αναφορά άδειες FLEGT προορίζονται να 
συνοδεύουν τις αποστολές προϊόντων ξυλείας στις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας, όταν αυτά προέρχονται από τρίτες χώρες με τις οποίες η Ευρωπαϊκή 
Κοινότητα έχει συνάψει σχετική διμερή εθελοντική συμφωνία, και σκοπός της έκδοσής 
τους είναι η βεβαίωση ότι η ξυλεία που αποστέλλεται έχει συγκομιστεί νόμιμα, 
σύμφωνα με τη σχετική εθνική νομοθεσία.  Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο έχει επικυρώσει μέχρι στιγμής δύο τέτοιες διμερείς συμφωνίες 
με την Γκάνα και το Κονγκό, ενώ βρίσκεται σε διαπραγματεύσεις και με άλλες τρίτες 
χώρες παραγωγούς, όπως η Μαλαισία, η Ινδονησία και το Καμερούν. 

 Περαιτέρω, στα ίδια στοιχεία επισημαίνεται ότι με την προτεινόμενη νομοθεσία 
δημιουργούνται ορισμένες δημοσιονομικές ανάγκες, οι οποίες αφορούν, μεταξύ 
άλλων, τη δημιουργία βάσεων δεδομένων αναγκαίων για την εφαρμογή των 
προτεινόμενων διατάξεων, καθώς και τη δημιουργία και στελέχωση μονάδας ελέγχου 
των υπό αναφορά αδειών στο λιμάνι Λεμεσού, η οποία στο παρόν στάδιο θα 
στελεχωθεί με υφιστάμενο προσωπικό του Τμήματος ∆ασών.   

 Επιπλέον, σημειώνεται ότι η θέσπιση του προτεινόμενου νόμου συνεπάγεται 
αυξημένο κόστος για νομικά και φυσικά πρόσωπα που ασχολούνται με το εμπόριο 
ξυλείας και προϊόντων ξυλείας.  Η εν λόγω αύξηση κόστους οφείλεται στις πρόσθετες 
ανάγκες σε χρόνο και χρήμα που θα κληθούν να καταβάλουν τα πιο πάνω πρόσωπα 
τόσο για την εξασφάλιση και την υποβολή εντύπων που σχετίζονται με το υπό 
αναφορά σύστημα αδειοδότησης όσο και για τη συγκεκριμένη διαδικασία τελωνισμού 
από την οποία θα διέπονται οι εισαγωγές τους. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο εκπρόσωπος 
του Τμήματος ∆ασών, τονίζοντας τη σημασία του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 
αναφέρθηκε σε στοιχεία του ∆ιεθνούς Οργανισμού Τροφίμων και Γεωργίας του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, σύμφωνα με τα οποία η αποδάσωση και η παράνομη 
υλοτομία θεωρούνται υπεύθυνες για τις εκπομπές στην ατμόσφαιρα ποσοστού 
περίπου 20% των αερίων θερμοκηπίου.  Το ποσοστό αυτό, όπως σημείωσε, 
υπολογίζεται ότι υπερβαίνει το αντίστοιχο ποσοστό εκπομπών στον τομέα των 
μεταφορών.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, με βάση στοιχεία της 
∆ιεθνούς Τράπεζας, φαίνεται ότι η παγκόσμια οικονομία χάνει περίπου δεκαπέντε 
δισεκατομμύρια δολάρια το χρόνο λόγω της απώλειας φόρων από τη φορολόγηση 
των κερδών των δραστηριοτήτων που σχετίζονται με παράνομη υλοτομία.  Τέλος, ο 
ίδιος εκπρόσωπος πρόσθεσε ότι η Ευρωπαϊκή Κοινότητα προσβλέπει στη σύναψη 
σχετικών διμερών συμφωνιών με όσο το δυνατό περισσότερες χώρες παραγωγούς 
ξυλείας και ότι βρίσκεται ήδη στο στάδιο των διαπραγματεύσεων με άλλα δεκαπέντε 
κράτη, συμπεριλαμβανομένων της Κίνας και της Ρωσίας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι το περιθώριο δράσης της ∆ημοκρατίας σε σχέση με το υπό αναφορά 
νομοθέτημα είναι πολύ περιορισμένο, αφού αυτό άπτεται εφαρμοστικών μέτρων που 
αφορούν ευρωπαϊκό κανονισμό.  Επιπρόσθετα, όπως η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε, 
σχετικό είναι το άρθρο 133 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας που διέπει την 
κοινή εμπορική πολιτική, σύμφωνα με το οποίο αυτή αποτελεί αποκλειστική 
αρμοδιότητα της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και όχι των κρατών μελών της.  Αναφορικά 
με την εκφρασθείσα από την επιτροπή ανησυχία σε σχέση με την εισαγωγή 
παράνομα υλοτομημένης ξυλείας από τρίτες χώρες που δεν έχουν συνάψει σχετική 
διμερή συμφωνία με την Ευρωπαϊκή Κοινότητα και την ανάγκη πάταξής της, η 
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εκπρόσωπος επισήμανε ότι αποτελεί αρμοδιότητα της Ευρωπαϊκής Κοινότητας να 
διαχειριστεί το καθεστώς εισαγωγής ξυλείας από τέτοιες χώρες. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες, όπως 
αυτές κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, την επιτροπή απασχόλησαν 
διάφορα ζητήματα, για τα οποία οι εκπρόσωποι των αρμόδιων κυβερνητικών 
τμημάτων τοποθετήθηκαν ως ακολούθως: 

1. Αναφορικά με την προτεινόμενη εξουσία του διευθυντή του Τμήματος ∆ασών 
για συμβιβασμό αδικημάτων, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Τελωνείων ανέφερε 
ότι ο συμβιβασμός δεν είναι υποχρεωτικός για το διοικούμενο, αφού τέτοια 
εξουσία υφίσταται και σε άλλες εθνικές νομοθεσίες. 

2. Αναφορικά με τη διαχείριση κατασχεθείσας ποσότητας προϊόντων ξυλείας, ο 
ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι η εν λόγω πρόνοια απασχόλησε διεξοδικά τα 
εμπλεκόμενα κυβερνητικά τμήματα, τα οποία κατέληξαν στην επιλογή της 
εκποίησης των προϊόντων, έστω και αν αυτά προέρχονται από παράνομες 
δραστηριότητες υλοτομίας, αφού η καταστροφή τους θα επιβάρυνε το 
περιβάλλον.  Σε σχέση με το ίδιο ζήτημα, ο εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ασών, 
αφού συμφώνησε ότι η καταστροφή της παράνομα υλοτομημένης ξυλείας θα 
ήταν περιβαλλοντικά ανεπίτρεπτη, πρόσθεσε ότι μελετήθηκε επίσης η επιλογή 
της υποχρέωσης των εισαγωγέων να τα επανεξάγουν σε άλλη τρίτη χώρα.  
Ωστόσο η επιλογή αυτή απορρίφθηκε λόγω της ευκαιρίας που δίνεται με τον 
τρόπο αυτό στον ίδιο εισαγωγέα να τα επαναφέρει σε μεταγενέστερο χρόνο στο 
νησί μέσω μιας άλλης χώρας που δεν έχει συμβληθεί με την Ευρωπαϊκή 
Κοινότητα και χωρίς ιδιαίτερο επιπρόσθετο κόστος.   

3. Αναφορικά με το ζήτημα που τέθηκε από την επιτροπή σε σχέση με το χρονικό 
περιθώριο που παρέχεται για την εξακρίβωση της εγκυρότητας της άδειας 
FLEGT από την αρμόδια αρχή και για την ανταπόκριση σε αίτημα που 
υποβάλλει η πιο πάνω αρχή σε αρχή αδειοδότησης ετέρας χώρας, τα αρμόδια 
κυβερνητικά τμήματα δεσμεύτηκαν να το μελετήσουν και να τοποθετηθούν επ’ 
αυτού σε μεταγενέστερο στάδιο, αφού εξασφαλίσουν και τις σχετικές απόψεις 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της δεύτερης υπό αναφορά συνεδρίας της, η επιτροπή εξέφρασε, 
μεταξύ άλλων, τις ιδιαίτερες ανησυχίες της αναφορικά με τις διαστάσεις του 
φαινομένου της παράνομης υλοτομίας και της αποψίλωσης των δασών του πλανήτη, 
καθώς επίσης και για τις συνέπειές του.  Συναφώς, η επιτροπή αποφάσισε να 
τροποποιήσει το κείμενο του νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Οι προτεινόμενες ποινές διπλασιάζονται, ώστε η χρηματική ποινή που δύναται 
να επιβληθεί σε ένοχο να μην υπερβαίνει τις σαράντα χιλιάδες ευρώ αντί των 
είκοσι χιλιάδων ευρώ, όπως ήταν η αρχική πρόνοια, και η ποινή φυλάκισης να 
μην υπερβαίνει τα δύο έτη αντί του ενός έτους, όπως ήταν η αρχική εισήγηση. 

2. Η προτεινόμενη πρόνοια για την παραχώρηση εξουσίας συμβιβασμού 
αδικημάτων στο διευθυντή του Τμήματος ∆ασών διαγράφεται.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες που κατατέθηκαν εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής επιτροπής Γεωργίας.  Οι τροπολογίες θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να αντικατασταθεί από το εδάφιο (2) αυτού η φράση «δέκα (10) 
εργάσιμων ημερών» με τη φράση «είκοσι μίας (21) ημερών, πλέον τριών (3) 
ημερών σε περίπτωση που η εν λόγω άδεια κατατεθεί ημέρα Παρασκευή». 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 9 του πιο πάνω νομοσχεδίου, 
ώστε να αντικατασταθεί από την παράγραφο (α) του εδαφίου (1) αυτού η 
φράση «, εντός επτά (7) εργάσιμων ημερών από τη χρονική στιγμή της 
υποβολής του αιτήματος της αρμόδιας αρχής,» με τη φράση «εντός χρονικού 
διαστήματος που λήγει είκοσι μία (21) μέρες μετά την ημέρα υποβολής του πιο 
πάνω αιτήματος, πλέον τριών (3) ημερών σε περίπτωση που αυτό κατατεθεί 
ημέρα Παρασκευή,». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνο βέβαια από την επιτροπή Γεωργίας, δε νομίζω να υπάρχει 
οποιαδήποτε διαφοροποίηση.  Σωστό; 

 Ωραία! 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 1 τροπολογίας;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η υπ’ αριθμόν 1 τροπολογία εγκρίνεται.   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση της υπ’ αριθμόν 2 τροπολογίας; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία εγκρίνεται.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 3. 

 Επιθεωρητές.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες Επιθεωρητών.  Άρθρο 5. 

 Μετάφραση άδειας FLEGT.  Άρθρο 6. 

 Γνωστοποίηση άφιξης αποστολής.  Άρθρο 7. 
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 Έλεγχος άδειας FLEGT.  Άρθρο 8. 

 Απόρριψη άδειας FLEGT.  Άρθρο 9. 

 Συνέπειες απόρριψης άδειας FLEGT ή αποστολής που δε συνοδεύεται από 
άδεια FLEGT.  Άρθρο 10. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 11. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εφαρμογής του Εθελοντικού 
Συστήματος Αδειών FLEGT για τις Εισαγωγές Ξυλείας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων 
ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» και αφορά την αναπομπή από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας μέρους του 
νόμου και συγκεκριμένα του άρθρου 3 αυτού, το οποίο εισάγει νέο άρθρο 5Α στη 
βασική νομοθεσία.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τον 
αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί της Προώθησης της Χρήσης Βιοκαυσίμων ή 

Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής  

 Πανίκος Χάμπας Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 2 ∆εκεμβρίου 2010, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, τον 
οποίο ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 12 Νοεμβρίου 2010 και ο οποίος 
αναπέμφθηκε εν μέρει από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 
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51.1 του συντάγματος.  Στη συνεδρίαση αυτή παρευρέθηκε εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η εναρμόνιση της 
εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2009/28/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009 σχετικά με την προώθηση της χρήσης ενέργειας 
από ανανεώσιμες πηγές και την τροποποίηση και τη συνακόλουθη κατάργηση των 
Οδηγιών 2001/77/ΕΚ και 2003/30/ΕΚ.      

 Στο στάδιο της ψήφισης του αναπεμφθέντος νόμου από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, κατόπιν τροπολογίας η οποία προτάθηκε από την κοινοβουλευτική 
ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, με πλειοψηφία των παρόντων μελών, εισήχθη 
στον υπό ψήφιση νόμο νέο άρθρο που αφορά την απαγόρευση εισαγωγής πρώτων 
υλών για παραγωγή βιοκαυσίμων που περιέχουν γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς χωρίς προηγούμενη επεξεργασία.  

 Ας σημειωθεί ότι η αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας αφορά μόνο την 
πιο πάνω απαγόρευση, όπως αυτή περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 του αναπεμφθέντος 
νόμου, το οποίο εισάγει το νέο άρθρο 5Α στη βασική νομοθεσία.   

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2010, παρατίθενται αυτούσιοι πιο κάτω: 

 «(1)  Η εισαχθείσα τροποποίηση στον αναπεμφθέντα νόμο επεκτείνει τις 
διατάξεις της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου 
της 23ης Απριλίου 2009 σχετικά με την προώθηση της χρήσης ενέργειας από 
ανανεώσιμες πηγές και την τροποποίηση και τη συνακόλουθη κατάργηση των 
Οδηγιών 2001/77/ΕΚ και 2003/30/ΕΚ  (στο εξής “η Οδηγία 2009/28/ΕΚ”) καθόσον 
αφορά τα κριτήρια αειφορίας των βιοκαυσίμων κατά τρόπο που να αντίκειται στην 
Οδηγία. 

 (2)  Η εισαχθείσα τροποποίηση στον αναπεμφθέντα νόμο παρεκκλίνει από τις 
διατάξεις του περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση στο 
Περιβάλλον) Νόμου του 2003 [Ν. 160(Ι)/2003] κατά τρόπο που να αντίκειται στην 
Οδηγία 2001/18/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου της 12ης Μαρτίου 2001 για τη 
σκόπιμη ελευθέρωση γενετικώς τροποποιημένων οργανισμών στο περιβάλλον και την 
κατάργηση της Οδηγίας 90/220/ΕΟΚ του Συμβουλίου, με την οποία ο Ν. 160/(Ι)/2003 
εναρμονίζεται. 

 (3)  Η εισαχθείσα τροποποίηση στον αναπεμφθέντα νόμο αποτελεί τεχνικό 
κανόνα για τον οποίο η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε υποχρέωση κοινοποίησής του με 
βάση την Οδηγία 98/34/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
22ας Ιουνίου 1998 για την καθιέρωση της διαδικασίας πληροφόρησης στον τομέα των 
τεχνικών προτύπων και κανονισμών.  

 Καθόσον αφορά τον πρώτο λόγο αναπομπής, η Οδηγία 2009/28/ΕΚ, για την 
οποία η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υποχρέωση μεταφοράς της μέχρι τις 5 ∆εκεμβρίου 
2010, αναφέρει στο άρθρο 17, παράγραφος 1, ότι η ενέργεια από βιοκαύσιμα και 
βιορρευστά μπορεί να λαμβάνεται υπόψη για σκοπούς που αναφέρονται στα σημεία 
α) μέχρι γ) της παραγράφου 1, δηλαδή: 

“α) για την αξιολόγηση της τήρησης των απαιτήσεων της παρούσας Οδηγίας ως 
προς τους εθνικούς στόχους, 
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β) για την αξιολόγηση της τήρησης των υποχρεώσεων που αφορούν την ενέργεια 
από ανανεώσιμες πηγές, 

γ) για τον προσδιορισμό της επιλεξιμότητας για χρηματοδοτική υποστήριξη για 
την κατανάλωση βιοκαυσίμων και βιορρευστών”. 

 Στο άρθρο 17, παράγραφοι 2 μέχρι 6, της ίδιας Οδηγίας καθορίζονται κριτήρια 
αειφορίας για τα βιοκαύσιμα και τα βιορρευστά.  Καθορίζονται δηλαδή κανόνες ως 
προς τις πρώτες ύλες που δύναται να χρησιμοποιηθούν για την παραγωγή 
βιοκαυσίμων και βιορρευστών.  Για παράδειγμα, προβλέπεται ότι αυτές οι πρώτες 
ύλες δεν πρέπει να προέρχονται από εδάφη με υψηλή αξία βιοποικιλότητας, από 
εκτάσεις υψηλών αποθεμάτων άνθρακα και από εκτάσεις που έχουν χαρακτηριστεί 
τυρφώνες.  Τέτοια ρύθμιση κρίθηκε επιβεβλημένη, καθώς η αυξανόμενη παγκόσμια 
ζήτηση σε βιοκαύσιμα και βιορρευστά και τα κίνητρα που παρέχει η Οδηγία αυτή για 
χρήση τους θα μπορούσε να πλήξει άλλους περιβαλλοντικά σημαντικούς στόχους. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 17, παράγραφος 8, της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ, κράτος 
μέλος δεν μπορεί να αποκλείσει βιοκαύσιμα από το να λαμβάνονται υπόψη στον 
υπολογισμό της συμμόρφωσης με τους στόχους και τις υποχρεώσεις που θέτει η εν 
λόγω Οδηγία επικαλούμενο κριτήρια αειφορίας άλλα από αυτά που καθορίζονται στις 
παραγράφους 2 μέχρι 6 του άρθρου 17 της Οδηγίας 2009/28/ΕΚ.  Εφόσον βιοκαύσιμα 
που προέρχονται από πρώτες ύλες που δε συγκρούονται με τις διατάξεις των 
παραγράφων 2 μέχρι 6 του άρθρου 17 πρέπει να λαμβάνονται υπόψη στον 
υπολογισμό της συμμόρφωσης με τους στόχους και τις υποχρεώσεις που θέτει η 
Οδηγία και εφόσον πρέπει μάλιστα η κατανάλωσή τους να είναι επιλέξιμη για 
χρηματοδοτική υποστήριξη, είναι προφανές ότι δεν είναι επιτρεπτό να απαγορεύεται η 
είσοδος τέτοιων πρώτων υλών σε κράτος μέλος. 

 Ο αναπεμφθείς νόμος ουσιαστικά επεκτείνει τα κριτήρια αειφορίας των 
βιοκαυσίμων όπως αυτά έχουν καθοριστεί στο άρθρο 17, παράγραφοι 2 μέχρι 6, της 
Οδηγίας 2009/28/ΕΚ, απαγορεύοντας την είσοδο στη ∆ημοκρατία πρώτων υλών που 
προορίζονται για την παραγωγή βιοκαυσίμων οι οποίες πρώτες ύλες περιέχουν 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς χωρίς να έχουν τύχει προηγούμενης 
επεξεργασίας.  Τέτοια επέκταση θα πρέπει να θεωρηθεί ασύμβατη με την Οδηγία 
2009/28/ΕΚ, εφόσον ο νόμος όχι μόνο δεν επιτρέπει να λαμβάνονται υπόψη για τους 
σκοπούς του άρθρου 17, παράγραφος 1, στοιχεία α) μέχρι γ), της Οδηγίας 
2009/28/ΕΚ όλα τα βιοκαύσιμα που παράγονται σύμφωνα με το άρθρο 17, αλλά πολύ 
περισσότερο εμποδίζει τέτοια βιοκαύσιμα να παραχθούν.   

 Αναφορικά με το δεύτερο λόγο αναπομπής, επισημαίνεται ότι μεταξύ των 
πρώτων υλών που μπορούν να χρησιμοποιηθούν για την παραγωγή βιοκαυσίμων 
περιλαμβάνονται οι σπόροι και τα φυτά.  Οι σπόροι και τα φυτά αποτελούν 
οργανισμούς κατά την έννοια του Ν. 160(Ι)/2003, καθότι πρόκειται για βιολογικές 
οντότητες ικανές για αναπαραγωγή ή μεταβίβαση γενετικού υλικού.  Οι προϋποθέσεις 
για σκόπιμη ελευθέρωση ή διάθεση γενετικά τροποποιημένων οργανισμών 
καθορίζονται στο άρθρο 5(2) και στα Μέρη ΙΙ και ΙΙΙ του Ν. 160(Ι)/2003.  Με αυτό το 
δεδομένο, κρίνεται προβληματική η αναφορά στον αναπεμφθέντα νόμο ότι η 
απαγόρευση εισαγωγής που προβλέπει είναι ανεξάρτητη από τις διατάξεις 
οποιουδήποτε άλλου νόμου.  Μια τέτοια διάταξη έχει ως αποτέλεσμα να απαγορεύεται 
κατά τρόπο απόλυτο η είσοδος στη ∆ημοκρατία πρώτων υλών που δε συνάδουν με 
τις διατάξεις του αναπεμφθέντος νόμου, κάτι το οποίο αντίκειται στην Οδηγία 
2001/18/ΕΚ, η οποία μεταφέρεται στην κυπριακή έννομη τάξη με το Ν. 160(Ι)/2003 και 
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σύμφωνα με την οποία η διακίνηση εγκεκριμένων γενετικά τροποποιημένων 
οργανισμών πρέπει να είναι ελεύθερη. 

 Ως προς τον τρίτο λόγο αναπομπής, οι διατάξεις του άρθρου 5Α, όπως αυτό 
εισάγεται στο βασικό νόμο από τον αναπεμφθέντα νόμο, αποτελούν τεχνικούς 
κανόνες κατά την έννοια του άρθρου 1 της Οδηγίας 98/34/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 22ας Ιουνίου 1998 για την καθιέρωση της 
διαδικασίας πληροφόρησης στον τομέα των τεχνικών προτύπων και κανονισμών.  Ως 
τεχνικός κανόνας θεωρείται η “τεχνική προδιαγραφή ή άλλη απαίτηση, 
συμπεριλαμβανομένων των οικείων διοικητικών διατάξεων, της οποίας η τήρηση είναι 
υποχρεωτική, de jure ή de facto, για την εμπορία ή τη χρήση ενός προϊόντος σε 
κράτος μέλος ή σε σημαντικό τμήμα του κράτους αυτού, όπως επίσης, με την 
επιφύλαξη των όσων ορίζει το άρθρο 10, οι νομοθετικές, κανονιστικές και διοικητικές 
διατάξεις των κρατών μελών που απαγορεύουν την κατασκευή, εισαγωγή, εμπορία ή 
χρήση ενός προϊόντος”. 

 Το άρθρο 5Α απαγορεύει, εκτός αν πληρούνται κάποιες προϋποθέσεις, 
εισαγωγή κάποιου προϊόντος, ήτοι των πρώτων υλών για παρασκευή βιοκαυσίμων οι 
οποίες περιέχουν γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.  Άρα, προφανώς, η 
διάταξη αυτή αποτελεί τεχνικό κανόνα κατά την έννοια της Οδηγίας 98/34/ΕΚ. 

 Το άρθρο 8(1) της Οδηγίας 98/34/ΕΚ επιβάλλει στα κράτη να γνωστοποιούν 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή κάθε σχέδιο τεχνικού κανόνα εκτός από τις περιπτώσεις 
που αναφέρονται στο άρθρο 10, από το οποίο παραθέτω το εξής σχετικό 
απόσπασμα: 

“1.   Τα άρθρα 8 και 9 δεν εφαρμόζονται στις νομοθετικές, κανονιστικές ή διοικητικές 
διατάξεις των κρατών μελών ή στις εκούσιες συμφωνίες με τις οποίες τα κράτη 
μέλη: 

- συμμορφώνονται προς τις κοινοτικές πράξεις αναγκαστικού χαρακτήρα 
που έχουν ως αποτέλεσμα την έκδοση τεχνικών προδιαγραφών, 

- τηρούν τις δεσμεύσεις που απορρέουν από μια διεθνή συμφωνία και 
έχουν ως αποτέλεσμα την έκδοση κοινών τεχνικών προδιαγραφών 
στην Κοινότητα, 

- κάνουν χρήση των ρητρών διασφάλισης που προβλέπονται σε 
κοινοτικές πράξεις αναγκαστικού χαρακτήρα, 

- εφαρμόζουν το άρθρο 8, παράγραφος 1, της Οδηγίας 92/59/ΕΟΚ, 

- εκτελούν απλώς απόφαση του ∆ικαστηρίου των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων, 

- τροποποιούν απλώς έναν τεχνικό κανόνα κατά την έννοια του άρθρου 
1, παράγραφος 9, της παρούσας Οδηγίας, κατόπιν σχετικού αιτήματος 
της Επιτροπής, προκειμένου να αρθεί ένα εμπόδιο στις συναλλαγές 
[...]”. 

 Ο προβλεπόμενος από τον αναπεμφθέντα νόμο τεχνικός κανόνας δεν μπορεί 
να θεωρηθεί ότι εμπίπτει σε οποιαδήποτε από τις προαναφερόμενες κατηγορίες του 
άρθρου 10 της Οδηγίας 98/34/ΕΚ.  Επομένως, η Κυπριακή ∆ημοκρατία, με τη μη 
κοινοποίηση του νομοσχεδίου που περιλάμβανε τον τεχνικό αυτό κανόνα στην 
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Ευρωπαϊκή Επιτροπή, παραβίασε την υποχρέωση που υπέχει δυνάμει του άρθρου 
8(1) της Οδηγίας 98/34/ΕΚ για κοινοποίηση του σχεδίου του τεχνικού κανόνα». 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του θέματος από την επιτροπή, η εκπρόσωπος 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε ότι η αναπομπή 
γίνεται μόνο για το μέρος του νόμου που αφορά την απαγόρευση εισαγωγής πρώτων 
υλών για παραγωγή βιοκαυσίμων που περιέχουν γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς χωρίς προηγούμενη επεξεργασία, όπως αυτή περιλαμβάνεται στο 
άρθρο 3 του αναπεμφθέντος νόμου, το οποίο εισάγει το νέο άρθρο 5Α στη βασική 
νομοθεσία.  Η ίδια επανέλαβε τους λόγους αναπομπής που αναφέρονται στην 
επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και εισηγήθηκε όπως γίνει δεκτή η εν λόγω 
αναπομπή από την επιτροπή.   

 Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εξέφρασε την άποψη ότι η αναπεμφθείσα διάταξη μπορεί να 
παραμείνει στο νόμο και ότι αυτή ενδέχεται να μην προσκρούει στο κοινοτικό 
κεκτημένο.  Προς υποστήριξη της άποψης αυτής επικαλέστηκε σχετικό έγγραφο του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2008, με αρ. 
16882/08, καθώς και έγγραφο του Συμβουλίου Υπουργών Περιβάλλοντος, 
ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 2010, με αρ. 14825/10.   

 Επειδή από την όλη συζήτηση διαπιστώθηκε η ανάγκη μελέτης των εν λόγω 
εγγράφων για σκοπούς αξιολόγησης του περιεχομένου τους και της δεσμευτικότητας 
αυτών από νομικής άποψης, η επιτροπή κάλεσε την εκπρόσωπο του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας να τα μελετήσει και να αποστείλει στην επιτροπή 
σχετική γνωμάτευση πριν από τη συζήτηση της αναπομπής ενώπιον της ολομέλειας 
του σώματος, έτσι ώστε να ενημερωθούν σχετικά τα μέλη της, προτού λάβουν τις 
τελικές τους αποφάσεις επί του θέματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος 
καταθέτει την παρούσα έκθεση ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης αναφορικά με την αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μάλιστα, έχετε το λόγο, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως έχετε αναφέρει, η συγκεκριμένη αναπομπή έχει να κάνει 
με νέο άρθρο το οποίο προστέθηκε στη βασική νομοθεσία, το 5Α, το οποίο αφορά την 
απαγόρευση εισαγωγής πρώτων υλών για παραγωγή βιοκαυσίμων που περιέχουν 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς χωρίς προηγούμενη επεξεργασία.   

 Τα μέλη της επιτροπής έχουν κάνει αποδεκτή την αναπομπή την οποία έχει 
στείλει ο Πρόεδρος, ως κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ όμως ήθελα να κάνω μία 
δήλωση, ότι συνεχίζουμε να έχουμε τις ανησυχίες μας αναφορικά με την πιθανή 
επιμόλυνση του περιβάλλοντος από τους γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς.  Οι 
ανησυχίες μας αυτές ουσιαστικά βρίσκουν απήχηση και στο Συμβούλιο της Ευρώπης.  
Στα συγκεκριμένα Συμπεράσματα, ημερομηνίας 5 ∆εκεμβρίου 2008, γίνεται αναφορά, 
όπου επισημαίνεται η ανάγκη όπως τα μικρά νησιά έχουν ειδική διαχείριση, 
συμπεριλαμβανομένων ακόμη και μέτρων απαγόρευσης των γενετικά 
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τροποποιημένων οργανισμών.  Είναι γνωστό ότι τα Συμπεράσματα απλά έχουν 
πολιτική σημασία χωρίς να έχουν νομική ισχύ, γι’ αυτό και δεν μπορεί να είναι 
δεσμευτικά.  Παρά ταύτα, εμείς συνεχίζουμε να έχουμε τις ανησυχίες μας για την 
πιθανή επιμόλυνση του περιβάλλοντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος της Βουλής, ο πολύ καλός συνάδελφος κ. Φακοντής, αναφέρθηκε σε 
τοποθέτηση της επιτροπής μας.  Έγινε βέβαια μία αναφορά στο τέλος της 
συνεδρίασης, αλλά οφείλω να αναφέρω στο σώμα ότι εμείς ως Κίνημα Οικολόγων θα 
διαφοροποιηθούμε απ’ αυτή την τοποθέτηση.  Θα μου δώσετε και λίγα λεπτά, για να 
εξηγήσω, μπορεί και να σας πείσω τελικά, να σας παρασύρω δηλαδή στη δική μας τη 
θέση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παράσυρέ μας! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Παρόμοια τοποθέτηση από την ολομέλεια της Βουλής και παρόμοιο σκεπτικό 
αντίθεσης από την πλευρά της Γενικής Εισαγγελίας, της Νομικής Υπηρεσίας και του 
κράτους το έχουμε ξαναζήσει το 2005.  Πήρε τρία χρόνια η διαδικασία, τρία ολόκληρα 
χρόνια -και βλέπω τον τότε πρόεδρο της επιτροπής, τον κ. Λαμάρη, να το 
επιβεβαιώνει- τους πήρε τρία χρόνια, για να μας πειθαναγκάσουν, μέσα από νομική 
διαδικασία που ξεκίνησαν οι Ευρωπαίοι, να πειθαναγκάσουν την πλειοψηφία -εγώ 
πάλι είχα διαφωνήσει- τζιαι αλλάξαμε τη νομοθεσία, αφαιρώντας τη συγκεκριμένη 
πρόνοια.   

 Εγώ εισηγούμαι να επιμένουμε σ’ αυτή την πρόνοια.  Έχουμε το χρόνο, γιατί 
αυτή η Οδηγία την οποία τωρά αλλάσσουμε, όπως μας έχουν πληροφορήσει, κύριε 
Πρόεδρε, θα σας το θυμίσω, προβλέπεται να τροποποιηθεί από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση στους επόμενους μήνες.  ∆ηλαδή, και να θέλουν να ξεκινήσουν διαδικασία 
εναντίον μας γι’ αυτή την πολιτική διακήρυξη, την οποία χαιρετίζω και πάλι, του 
κυπριακού κοινοβουλίου, δε θα προλάβουν ούτε θα μπορέσουν να την κάνουν ποτέ 
αυτή τη διαδικασία, γιατί η Οδηγία επί της οποίας θα εδράζεται αυτή η διαδικασία δε 
θα είναι σε ισχύ σε λίγους μήνες.  

 Άρα, η δική μου εισήγηση είναι… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Το πρόστιμο θα το πληρώσεις, Γιώργο, όμως;  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ε θα έρθει πρόστιμο, όπως δεν ήρθε την προηγούμενη φορά.  Επεράσαν τρία 
χρόνια στην “παρανομία”, εγώ πιστεύω σε μια τιμητική “παρανομία” εκ μέρους της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και του κυπριακού λαού, αντέξαμε τρία χρόνια αντάρτικο 
κατά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και δε φάγαμε κανένα πρόστιμο.  Γιατί να φάμε τωρά 
που αναμένεται ότι αυτή η Οδηγία θα αλλάξει;  Αν έχω άδικο, διαψεύστε με, κύριε 
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Πρόεδρε!  Θα αλλάξει εντός των επόμενων μηνών, δηλαδή θα καταργηθεί και θα 
αντικατασταθεί στους επόμενους μήνες.   

 Άρα, δεν έχουμε κανένα κόστος, να επιμένουμε στις θέσεις μας και να 
κρατήσουμε ψηλά τη σημαία της αντίστασης ενάντια στα γενετικά τροποποιημένα, τη 
σημαία της αντίστασης ενάντια στην παγκόσμια επιβολή ενός συστήματος το οποίο 
είναι επικίνδυνο προς το περιβάλλον και προς την υγεία των ανθρώπων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 ∆ηλαδή, Γιώργο, να υποθέσω ότι είμαστε οι “Τουπαμάρος” της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης σε τούντο κομμάτι;  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μην το λέτε για αστείο, κύριε Πρόεδρε, έτσι μας χαρακτηρίζουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε πειράζω! 

 Μάλιστα.   

 Η κ. Μαυρονικόλα είδα προηγουμένως ότι σήκωσε το χέρι.  

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, και εμείς να πούμε ότι έχουμε τις δικές μας αγωνίες για 
τα γενετικά τροποποιημένα.  Ήταν και παλιά μας πρόταση ότι θα πρέπει τάχιστα το 
Υπουργείο Γεωργίας και οι αρμόδιοι να προσπαθήσουν να κηρύξουν το νησί μας  
απαγορευμένο από γενετικά τροποποιημένα προϊόντα, διότι όντως το μικρό μέγεθος 
του νησιού μας εμπερικλείει πάρα πολλούς κινδύνους και είναι με μεγάλη δυσκολία 
που αναγκαζόμαστε να δεχτούμε την αναπομπή.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής και μετά ο κ. Χατζηγιάννη. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ∆ε θα πω πολλά, κύριε Πρόεδρε.  Σήμερα έχουμε την αναπομπή του 
Προέδρου.  Είναι γεγονός ότι η ολομέλεια, όχι την περασμένη Πέμπτη αλλά την 
προηγούμενή της, την τελευταία στιγμή δέχτηκε μια τροποποίηση του ΑΚΕΛ, ότι δε θα 
πρέπει να δεχτούμε  την πρώτη ύλη που περιέχει γενετικά τροποποιημένους σπόρους 
για παραγωγή βιοκαυσίμων.  Έγινε ολίγον τι πρόχειρα και έτσι δεχόμαστε την 
αναπομπή του Προέδρου, διότι έχει δίκαιο.   

 Ας ευχηθούμε ότι η Κύπρος θα κηρυχθεί χώρα ελεύθερη από γενετικά 
τροποποιημένα όχι μόνο προϊόντα, αλλά και σπόρους και οτιδήποτε άλλο και τότε θα 
γλιτώσουμε απ’ αυτή την έγνοια!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πραγματικά, ακούγοντας τους συναδέλφους από την 
αντιπολίτευση, αλλά και το συνάδελφο τον κ. Περδίκη, όντως θα πρέπει και εμείς να 
επιβεβαιώσουμε τις επιφυλάξεις μας… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Της αντιπολίτευσης; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Της συμπολίτευσης, απολογούμαι!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γλώσσα λανθάνουσα την αλήθεια λέει! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη, συνεχίστε. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Σύντομα θα αλλάξει το σκηνικό. 

 Λοιπόν, εκφράζουμε οπωσδήποτε τις ανησυχίες μας ως παράταξη σχετικά με 
την ευρεία χρήση γενετικά τροποποιημένων προϊόντων, έστω και αν δεν είναι στον 
πρωτογενή τομέα.  Πολύ περισσότερο, εκφράζουμε προβληματισμούς, όταν και 
εφόσον πρόκειται για χρήση γενετικών προϊόντων του μεταποιητικού τομέα.   

 Ωστόσο όμως, θα ήθελα να πω το εξής:  Πήγαμε, ήρθαμε και καταλήξαμε.  
Καταλήξαμε σ’ ένα αποτέλεσμα, ενώ όλη αρχικά η προσπάθεια ήταν τέτοια, ώστε να 
καταστήσουμε την Κύπρο ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς, 
κάναμε και εκδηλώσεις στα προαύλια κ.λπ., κ.λπ.  Ωστόσο όμως, δεν είχαμε καμιά 
θετική κατάληξη από πλευράς των χειρισμών της κυβέρνησης, που θα έπρεπε να 
φέρει κάποιο αποτέλεσμα.   

 Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχει επικοινωνιακή ανάγκη προς την κατεύθυνση της 
κοινωνίας, να την πείσουμε ότι έχουμε κάνει κάτι συγκεκριμένο.  Ωστόσο όμως, δεν 
μπορώ να ακούω το συνάδελφο τώρα να ισχυρίζεται ότι ακολουθεί από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση Οδηγία και το κυβερνών κόμμα, με παρουσία του συγκεκριμένου 
υπουργείου που χειρίζεται το θέμα, να μην έχει κάνει την οποιαδήποτε ενημέρωση 
προς την πλευρά της επιτροπής Περιβάλλοντος.   

 Άρα λοιπόν, προς τι αυτή η επικοινωνιακή τακτική;  Εδώ πέρα τα πράγματα 
είναι καθαρά.  Αν και εφόσον υπήρχε συγκεκριμένη πρόταση επί του θέματος, είτε σε 
ευρωπαϊκή επιτροπή είτε από πλευράς των χειρισμών της κυβέρνησης, αυτά θα 
έπρεπε να είχαν συγκεκριμένο αποτέλεσμα σ’ αυτό το στάδιο.  ∆εν έχουμε κανένα 
αποτέλεσμα!  Έτσι, αξιολογούνται ως αρνητικά τα αποτελέσματα των χειρισμών της 
κυβέρνησης σε σχέση με την καθιέρωση της Κύπρου ως μιας καθαρά 
απελευθερωμένης από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς περιοχής. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακόμα και αθώες παρεμβάσεις κρίνονται με σκοπιμότητα και η 
προσπάθεια διόρθωσης διαστρεβλώνεται.  Εδώ τι έγινε;  Επί της πολιτικής ουσίας του 
ζητήματος είναι ορθή η τροποποίηση την οποία είχαμε εισηγηθεί την προηγούμενη 
φορά και η ολομέλεια είχε εγκρίνει.  Από νομικής τώρα άποψης, σε σχέση με το τι 
προνοούσε η Οδηγία, δεν είναι επιτρεπτή αυτή η τροποποίηση που εκάμαμε.  
Επιμένουμε ότι, αν μπορούσε να εισαχθεί η τροποποίησή μας, θα ήταν ευχής έργον, 
αλλά δυστυχώς είμαστε υπόχρεοι να συμμορφωθούμε με την Οδηγία.  

 Συνεπώς, πού βλέπετε τα “επικοινωνιακά” και πού βλέπετε οτιδήποτε άλλο; 

 Λοιπόν, γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, θα αποδεχτούμε την αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου…  

 Α, ο κ. Πουργουρίδης. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο καθένας έχει το δικαίωμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, με συγχωρείτε, ο κ. Πουργουρίδης και αμέσως μετά εσείς. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Πριν πω τα όσα έχω να πω, να διαμαρτυρηθώ ότι τελευταία η όρασή σας 
βλέπει μόνο προς τα αριστερά!  Νομίζω έφτασε η ώρα να κοιτάζετε τζιαι λλίον δεξιά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Βλέπω, βλέπω, απλώς έχω άλλα γυαλιά! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ δεν έχω κανένα δισταγμό να πω ότι στα θέματα περιβάλλοντος δηλώνω 
οικολόγος!  ∆εν έχω κανένα δισταγμό να πω ότι ο αγώνας των οικολόγων σε 
πανευρωπαϊκό επίπεδο εναντίον των γενετικά τροποποιημένων προϊόντων είναι 
ωραίος, είναι σωστός, είναι ευγενής και έχει τη στήριξη κάθε ανθρώπου που θέλει ένα 
υγιές περιβάλλον, διότι δεν ξέρουμε πού θα καταλήξουν αυτοί οι γενετικά 
τροποποιημένοι οργανισμοί όσον αφορά την υγεία της ανθρωπότητας. 

 Φίλη η οικολογική προσπάθεια, φιλτάτη όμως η νομιμότητα.  Τούτο το κράτος 
πρέπει να σέβεται πάνω απ’ όλα τη νομιμότητα, διότι οι αγώνες που δίδουμε στο 
εξωτερικό για τούτο τον τόπο εν πολλοίς στηρίζονται πάνω στη νομιμότητα.  ∆εν 
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μπορούμε εμείς, χάριν ακόμα και του πιο ευγενούς ιδανικού, να παραγνωρίζουμε τη 
νομιμότητα, που αυτή τη στιγμή κατάδηλα δηλώνει σε ποιου τα χέρια ευρίσκεται.   

 Έχει δίκαιο απόλυτο ο κ. Χατζηγιάννη όμως ότι, όπως περίπου επάθαμε με το 
ΦΠΑ των φαρμάκων, που εμπορούσαμε έγκαιρα να αγωνιστούμε και να το 
αποτρέψουμε, να πάρουμε μια αναστολή, και εδώ η εκτελεστική εξουσία, που 
συνεχίζει, κύριε Πρόεδρε, να είναι εν πολλοίς απούσα από τους διαδρόμους της 
Ευρώπης, δεν έδωκεν τη μάχη, για να επιτύχει η Κύπρος εντός της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης -που μπορούσε να το επιτύχει- απόφαση η Κύπρος να είναι απηλλαγμένη 
των γενετικά τροποποιημένων οργανισμών ως ένα μικρό νησί.    

 Αυτή η μάχη μπορεί και σήμερα να κερδηθεί!  Αυτή η μάχη και σήμερα μπορεί 
να επιδιωχθεί στην Ευρώπη και έχουμε του κόσμου τα επιχειρήματα, για να πείσουμε!  
Καλούνται εκείνοι που χειρίζονται τα θέματα να αντιληφθούν ότι, για να κερδίζεις 
μάχες μέσα στην Ευρώπη, η πρώτη προϋπόθεσις είναι να είσαι παρών εντός της 
Ευρώπης.  άλλως πως δεν κερδίζεις καμιά μάχη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έλεγα ότι ο καθένας δικαιούται να ψηφίζει όπως αντιλαμβάνεται το ζήτημα.  
Όταν όμως ακούγονται επιχειρήματα, τα επιχειρήματα θα πρέπει να έχουν ένα λογικό 
ειρμό, αρχή, μέση και τέλος και να αφορούν το συγκεκριμένο ζήτημα που μιλάμε.  
Εγώ θα μιλήσω για τη νομιμότητα. 

 Πριν την τελευταία Συνθήκη της Λισαβόνας, η νομιμότητα έλεγε ότι τα 
διευθυντήρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ασχολούνται με την οικονομία, που είναι 
η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα αλλά και άλλα παρεμφερή, είχαν την απόλυτη 
εξουσία.  Όποιος δοκίμαζε να τα αμφισβητήσει ήταν εκτός της νομιμότητας.  Είναι 
όμως αυτές οι αμφισβητήσεις που οδήγησαν στη Συνθήκη της Λισαβόνας με την 
τροποποίηση βασικών προνοιών, για να μπορεί σήμερα το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
να έχει αυξημένη -όση την έχει- δημοκρατική νομιμοποίηση.  Άρα, οι θεωρίες περί 
νομιμότητας δε με βρίσκουν σύμφωνο ούτε και βεβαίως με τη λογική αυτή, που 
μπορεί να καταλήγει στο «σφάξε με, αγά μου, ν’ αγιάσω», γιατί έν’ νόμιμο, μπορούμε 
να δεχθούμε αυτού του είδους τις θεωρίες.   

 Εδώ, αν γίνεται κάποια κριτική -όχι από τα αριστερά αλλά καθολικά για την 
Ευρωπαϊκή Ένωση- γίνεται σε δύο τομείς.  Πρώτον, στο διευθυντήριο που ανάφερα, 
που είναι η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα με όλες τις πράξεις και τις παραλείψεις 
στην οικονομία, ιδιαίτερα την περίοδο αυτή όπου αξιωματούχοι της Ευρωπαϊκής 
Κεντρικής Τράπεζας στήνουν το μηχανισμό, για να έρθουν οι χώρες μέσα ακούσια -
χωρίς να το θέλουν εν πολλοίς- υπό την εποπτεία του ∆ιεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου, αλλά και παλαιότερα που αποφάσιζαν χωρίς να δίνουν εξηγήσεις σε κανέναν 
από τους εκλελεγμένους.  Το άλλο διευθυντήριο, το οποίο συγκεντρώνει απόλυτα 
κριτική από τα εκατομμύρια των πολιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι αυτό που 
ασχολείται με τα γενετικά τροποποιημένα προϊόντα.  Για την ιστορία αυτή που 
ξεκίνησε με το κραμπί -ήταν η γενετικά τροποποιημένη κράμβη τη δεκαετία του ’80, 
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νομίζω ότι μπορεί να τo επιβεβαιώσει o κ. Περδίκης, που ξέρει καλύτερα την ιστορία 
του πράγματος- και έχει καταστρέψει ολόκληρες εκτάσεις στην Ευρώπη, αλλά και 
τείνει να αλλοιώσει το DNA του ανθρώπινου οργανισμού, δεν μπορούμε να λέμε 
«επειδή είναι νόμιμο, να το δεχτώ.»! 

 Εγώ τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Πολιτικά, η κυπριακή κυβέρνηση 
πρέπει να λάβει τα μηνύματα των τοποθετήσεων της νομοθετικής εξουσίας.  Είναι ένα 
μήνυμα η σημερινή καταψήφιση -που φαίνεται ότι θα τύχει καταψήφισης η πρόνοια 
αυτή- για να αγωνιστεί σ’ αυτά τα πολιτικά βήματα, όχι να παριστάνει βέβαια τον 
αντάρτη και τους "Τουπαμάρος", όπως χαριτολογώντας είπατε, αλλά να διεκδικεί με 
αξιοπρέπεια την υγεία και την αξιοπρεπή ανθρώπινη διαβίωση των πολιτών της.  Να 
δώσουμε εμείς πρώτοι το παράδειγμα και είναι μαζί μας, σας διαβεβαιώνω, πολλά 
εκατομμύρια Ευρωπαίων πολιτών. 

 ∆εν είναι ό,τι προέρχεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση περίπου οι δέκα εντολές 
του Μωυσή, που δεν πρέπει να αμφισβητούνται από κανέναν.  Εμείς θα το 
καταψηφίσουμε και αναμένουμε από τη δική μας κυβέρνηση να δώσει μάχες.  Όχι να 
λέει «εμείς κάναμε μία πρόταση για πολιτικούς λόγους, σήμερα νομικά αποκαλύπτεται 
ότι δεν είναι ορθό και άρα θα υποστηρίξουμε την αναπομπή.»! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για το θέμα της νομιμότητας, θα ήθελα να παρατηρήσω και εγώ το εξής:  Έχει 
κάθε δικαίωμα η Βουλή να διαφωνήσει με την αναπομπή και υπάρχει διαδικασία, η 
οποία προβλέπεται από το σύνταγμα.  Άρα, νόμιμα τα επόμενα που θα 
ακολουθήσουν.  Θεωρούμε όμως ότι πρακτικά δεν είναι η καλύτερη λύσις, υπό την 
έννοια ότι, αν διαφωνήσουμε και παραπεμφθεί στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, σημαίνει ότι 
θα χρειαστεί κάποιος χρόνος, για να επιλυθεί το θέμα.  Μπορεί ακόμα και να κερδίσει 
η Βουλή.  Αλλά, αν όντως τα πράγματα στην Ευρώπη είναι τόσο προχωρημένα, 
εύκολα θα μπορούμε να κάμουμε και εμείς άμεσα τροποποίηση της σχετικής 
νομοθεσίας, μόλις υπάρξει σχετική απόφασις.  Άρα λοιπόν, θα υποστηρίξουμε, όπως 
είπαμε προηγουμένως, την αναπομπή. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης, επειδή είναι πρωτολογία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Απλώς, θα πω ότι ο κ. Αγγελίδης μάς έδωσε ένα ακόμα επιχείρημα, ότι στα 
μάτια της Ευρώπης θα είναι μια διαδικασία υπό εξέλιξη.  Άρα, ούτε πρόστιμο έχει ούτε 
τίποτε, μέχρι που να εκδικαστεί.  Άρα, καλώ τους συναδέλφους να καταψηφίσουν την 
αναπομπή, διότι θα είναι στα μάτια της Ευρώπης, επαναλαμβάνω, μια διαδικασία που 
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είναι στα δικαστήριά μας και λοιπά και μέχρι τότε μπορεί να γίνει αλλαγή και να μας 
καλύψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Λοιπόν, κύριε Γεωργίου, και ολοκληρώνουμε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Απλά, να πληροφορήσω το σώμα για κάτι που πολλοί από μας το ξέρουμε, 
αλλά για λόγους σκοπιμότητας δεν το έχουν πει.  Η κυβέρνηση ήδη, για να μπορεί να 
είναι τεκμηριωμένη η θέση της, όταν θα επαναληφθεί η συζήτηση στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, έχει παραγγείλει και έχει ζητήσει επιστημονικά τεκμηριωμένη έκθεση, για να 
τεκμηριώσει τη θέση της, να απαλλαγεί πλήρως από αυτούς τους μεταλλαγμένους 
οργανισμούς η Κύπρος, από το Πανεπιστήμιο Θεσσαλίας και αναμένεται αυτή η 
έκθεση του πανεπιστημίου να είναι έτοιμη, πριν ξεκινήσει η νέα συζήτηση στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, έτσι που να μπορούμε να διεκδικήσουμε αυτό το οποίο όλοι 
σήμερα λέμε εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις εναντίον, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και καμία αποχή, η 
αναπομπή γίνεται αποδεκτή. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 μέχρι 11, που τιτλοφορούνται «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί Εκτάκτου 
Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο 
περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο 
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περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο 
περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο 
περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010»,  αναβάλλονται για μια βδομάδα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όπως είχα αναφέρει και το πρωί στη σύσκεψη, η θέσις μας είναι ότι, παρά το 
ότι η έκθεσις έχει καθυστερήσει -αλλά αυτό το θέμα η Βουλή και στο παρελθόν το έχει 
υποσκελίσει συνειδητά- θα μπορούσαν να συζητηθούν και να ψηφιστούν ή να 
καταψηφιστούν αυτά τα νομοσχέδια σήμερα, διότι πρόκειται για ένα θέμα το οποίο 
εκκρεμεί στη Βουλή για μήνες.  Έχει κατατεθεί μετά από πολλή δημόσια συζήτηση και 
κοινωνικό διάλογο που έχει γίνει και κρίνω ότι είναι ένα αίτημα το οποίο μπαίνει -
τουλάχιστον έτσι ακούω δημόσια- από όλους.  Άρα, γι’ αυτό το λόγο, δε βλέπω καμία 
σκοπιμότητα να αναβάλλονται αυτά τα θέματα, διότι είναι τόσο γνωστά και τόσο 
καθαρά, που μπορεί η Βουλή και σήμερα να προχωρήσει.   

 Και ένα τελευταίο.  Κατά τη γνώμη μας, είναι ορθότερο αυτά τα πράγματα να 
συζητηθούν και αποφασιστούν πριν τους προϋπολογισμούς και πριν τη συζήτηση των 
προϋπολογισμών, διότι απ’ εδώ σημαίνει ότι θα βρούμε κάποια εκατομμύρια μέσα 
από την πάταξη της φοροδιαφυγής, για να τα λάβουμε υπόψη μας στο θέμα της 
συζήτησης, αλλά και της ψήφισης των προϋπολογισμών.  Αυτή ήταν και η θέση που 
κατέθεσα το πρωί, αυτή εξακολουθεί να είναι και τώρα η θέση μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ενώ η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα αυτά τα νομοσχέδια τα 
είδε με πολύ ευνοϊκό μάτι και εκ πρώτης όψεως η απόφασίς μας ήταν να ταχθούμε 
υπέρ, δεν μπορούμε να υιοθετήσουμε την εισήγηση του ΑΚΕΛ σήμερα, κυρίως μετά 
την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών.  Άλλα μας έδωσε γραπτώς και διαβάζαμε και 
ακούγαμε παντελώς άλλα από εκείνα που μας έδωσε γραπτώς.  Συνεπώς, εμείς και 
αυτά τα νομοσχέδια θα τα επανεξετάσουμε πλέον και ενδεχομένως να τα 
απορρίψουμε και αυτά, αν στο τέλος ο Υπουργός Οικονομικών, με τα μέτρα που 
συμφώνησαν τα δύο κόμματα και θα παρουσιάσει ενώπιόν μας, θα μας παρουσιάσει 
την ίδια εικόνα με την ομιλία του που έκαμε σήμερα.  ∆ηλαδή, αν θα μας φέρει άλλα 
και θα μας καλέσει να ψηφίσουμε άλλα, εμείς δεν είμεθα διατεθειμένοι να πορευθούμε 
προς αυτή την κατεύθυνση.  Συνεπώς, ζητούμε να αναβληθούν τα θέματα τούτα, για 
να επανεξετάσουμε τη θέση πάνω στα νομοσχέδια αυτά με βάση και τις προτάσεις 
που θα φέρει ο Υπουργός Οικονομικών για την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήταν η θέση μας από το πρωί, αυτή ήταν η πρόταση η δική 
μας.  Νομίζω ότι είχε συμφωνηθεί, δε δεχόμαστε την εισήγηση του ΑΚΕΛ και 
επιμένουμε στη θέση που ήδη έχετε αναφέρει από την έδρα.  Αναβολή για την άλλη 
Πέμπτη μετά από τη συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ομήρου.   

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήλπιζα ότι δε θα εγειρόταν αυτό το θέμα, δεδομένου ότι ελέχθη 
ήδη από το πρωί ότι υπάρχει ένα συνταγματικό ζήτημα και στα συνταγματικά 
ζητήματα πρέπει να επιδεικνύουμε ιδιαίτερη ευαισθησία.  ∆ηλαδή είναι estoppel, δεν 
ετίθετο θέμα ότι θα μπορούσε να υπερπηδηθεί το συνταγματικό κώλυμα και να 
ψηφίζουμε εδώ, να κάνουμε ψηφοφορία, εναντίον των προνοιών του συντάγματος.  
Υπάρχει ούτως ή άλλως αυτό το ζήτημα. 

 Περαιτέρω, σε όλα τα κοινοβούλια του κόσμου οι φορολογίες, τα φορολογικά 
νομοσχέδια, είναι στους προϋπολογισμούς· οι πρόνοιες για τη φορολογική πολιτική 
μιας κυβέρνησης.  Άρα λοιπόν, είναι απολύτως φυσιολογικό να συζητηθούν μαζί με 
τον ετήσιο προϋπολογισμό του κράτους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτον, εγώ θα συμφωνήσω ότι η τοποθέτηση του υπουργού 
εγείρει τεράστια πολιτικά ζητήματα, τα οποία ήταν αρκετά, για να ζητήσουμε την 
αναβολή της συζήτησης.  ∆εύτερον, υπάρχουν πρακτικά προβλήματα, πέραν των 
πολιτικών, που είναι η δική σας τοποθέτηση -νομίζω δικαιούμαι να την επικαλεστώ- 
ότι μπορεί να υπάρχουν και άλλες τροποποιήσεις.  Τρίτον, είχα εγείρει -και πρέπει να 
το ξεκαθαρίσουμε αυτό το πράγμα- θέμα ότι υπάρχει κώλυμα συνταγματικό.  Μπορεί 
ο κ. Γεωργίου να λέει ότι πολλές φορές η Βουλή…  Εφόσον δεν είχε εγερθεί τέτοιο 
θέμα.  ∆ε νομίζω ότι υπάρχει περίπτωση και, αν υπάρχει περίπτωση, δεν μπορούμε 
να την κάνουμε θεσμό, να την κάνουμε συνήθεια και να την ακολουθήσουμε, να 
εγερθεί θέμα συνταγματικότητας και εμείς να πούμε δε μας ενδιαφέρει!  Άρα, για τρεις 
συγκεκριμένους λόγους δεν μπορούν σήμερα να συζητηθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, πάντα ήμουν απ’ αυτούς που υποστήριζαν ότι η συγκεκριμένη 
συνταγματική πρόνοια έχει ουσιαστικό περιεχόμενο.  Μπορεί να μην το καταλαβαίνετε 
ως μέλη μεγάλων κοινοβουλευτικών ομάδων -πολυάριθμων εννοώ- αλλά οι 
μικρότερες αριθμητικά ομάδες έχουν ανάγκη να έχουν αυτές τις σαράντα οκτώ ώρες, 
για να μελετούν τα νομοσχέδια και να μπορούν να τοποθετούνται. 

 Ως ένας από τους βουλευτές που ως μη μέλος της επιτροπής Οικονομικών 
παρακολούθησα τις συνεδριάσεις, με όλο το σεβασμό, με περισσότερη συνέπεια 
ακόμα και από κάποια μέλη…   

 Έτσι, κύριε πρόεδρε;  Χαμογελάτε!   

 Λοιπόν, σας λέω ότι έγινε πάρα πολλή δουλειά, αλλά τις τελευταίες μέρες 
είχαμε πραγματικά κάποιες εξελίξεις.  Γι’ αυτό και η αναθεωρημένη έκθεση ήρθε στα 
χέρια μας μόλις σήμερα το πρωί.  Ξέρω πάρα πολύ καλά ότι υπάρχουν από την 
Ε∆ΕΚ συγκεκριμένες τροπολογίες και διαφοροποιήσεις πάνω σ’ αυτή την έκθεση, οι 
οποίες κατατέθηκαν στην επιτροπή.  Είπε και ο Πρόεδρος της Βουλής, ο έντιμος κ. 
Καρογιάν, ότι θα καταθέσει στη συνέχεια.  Άρα, υπάρχει ακόμα δουλειά να γίνει σε 
αυτά τα νομοσχέδια.   

 Εγώ θα βάλω ακόμα ένα θέμα το οποίο, αν θέλετε, αφορά εμάς ως Κίνημα 
Οικολόγων.  Όταν μιλάμε για μια σειρά νομοσχεδίων, των οποίων στόχος είναι να 
ενισχύσουν τις ικανότητες, τις δυνατότητες και την αποτελεσματικότητα ενός τμήματος 
το οποίο βρέθηκε τις τελευταίες μέρες υπό κριτική για τις ικανότητές του και την 
πολιτική του βούληση να εφαρμόζει την υφιστάμενη νομοθεσία, εγώ θα έλεγα ότι η 
Βουλή θα έπρεπε πρώτα απ’ όλα -και μάλιστα στα πλαίσια της επιτροπής Ελέγχου- 
να συζητήσει αυτή την κριτική, πριν πάει να δώσει σε αυτό το τμήμα και άλλες 
εξουσίες και άλλες δυνατότητες.  Αν δεν το κάμετε εσείς, εμείς θέλουμε να το κάμουμε.  
Εμείς θέλουμε τις επόμενες μέρες να συζητήσουμε και με τη Γενική Ελέγκτρια και με 
το διευθυντή του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, για να δούμε αν τούντο όχημα 
που θέλουμε να του βάλουμε έξτρα μηχανή πάνω ή έξτρα καύσιμο μπορεί να σηκώσει 
τούντην δύναμη που θα του δώσουμε.  Θέλουμε να το ερευνήσουμε, γι’ αυτό, σας 
παρακαλώ πολύ, δώστε μας ακόμα λίγες μέρες, γιατί τις χρειαζόμαστε, όχι για 
κωλυσιεργία -έξι μήνες κάποιοι κουβέντιαζαν και οκτώ και εννιά, για να φτάσουμε στη 
σημερινή νύχτα- αλλά γιατί χρειάζεται να γίνει καλή εργασία από όλους μας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιπροσθέτως στα όσα έχει πει ο πρόεδρος του κόμματός μας, 
θα αναφέρω τα εξής꞉  Το πρώτο είναι ότι αυτά τα μέτρα, τα οποία ουσιαστικά 
εδημιουργήθησαν από τον περασμένο Νοέμβριο, μέχρι σήμερα έχουν αλλάξει πάρα 
πολλές φορές μορφή, με αποτέλεσμα να γίνονται συνεχόμενες συζητήσεις στην 
επιτροπή Οικονομικών μέχρι την τελική κατάληξη.  Το δεύτερο, με βάση την απόφαση 
την οποία τουλάχιστον επήρε η επιτροπή Οικονομικών στην τελευταία της συνεδρία, 
από τη στιγμή που η εφαρμογή αυτών των μέτρων θα είναι από το φορολογικό έτος 
2011 και μετά, αυτό εξυπακούεται ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος αυτή τη στιγμή να 
βιαστούμε, για να υιοθετήσουμε τα μέτρα, δεδομένου ότι κυρίως η εφαρμογή αυτή θα 
ξεκινήσει από το 2012 και μετά.  Από το 2012 είναι το ενωρίτερο που θα ξεκινήσει η 
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εφαρμογή των μέτρων.  Άρα, θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ χρήσιμο και πάρα πολύ 
σωστό, μετά τη σταθεροποίηση των μέτρων, να δοθεί η δυνατότητα στην επιτροπή 
Οικονομικών, εάν χρειαστεί, να κάνει μια δεύτερη συζήτηση και να επανέλθουμε για 
συνολική ψήφιση των μέτρων εντός του Ιανουαρίου, όπως ήταν και η πρόθεση της 
επιτροπής Οικονομικών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, τις θέσεις μου τις έχω πει από την αρχή.  ∆ε θέλω να 
επαναλάβω και να απαντήσω στους συναδέλφους σ’ αυτό το σημείο.  Με εκπλήσσει 
όμως η προσπάθεια να κάνουμε μαθήματα σε συναδέλφους σε ό,τι αφορά τα θέματα 
συνταγματικότητας.  Έχω πει και το πρωί, το επαναλαμβάνω και τώρα και το είπα και 
στην αρχική μου τοποθέτηση, ότι, από τη στιγμή που εγείρεται συνταγματικό θέμα, το 
καταλαβαίνουμε.  Αυτό που είπα είναι ότι θα μπορούσε να μην εγερθεί λόγω της 
σοβαρότητας αυτού του θέματος, το οποίο εκκρεμεί για μήνες και έπρεπε να 
συζητηθεί.  Καταλαβαίνω ότι ήδη υπάρχει μια πλειοψηφία η οποία θα αποφασίσει την 
αναβολή.   Γι’ αυτό εισηγούμαστε ως ΑΚΕΛ, εφόσον θα αναβληθούν και επειδή 
υπάρχουν και άλλα θέματα τα οποία πρέπει οπωσδήποτε να ψηφιστούν, πριν 
κλείσουμε για τις χριστουγεννιάτικες διακοπές, όπως είναι φέρ’ ειπείν το υπ’ αριθμόν 1 
θέμα, που έχει κατατεθεί σήμερα και έχουμε εγκρίνει να αποσταλεί στην επιτροπή, 
που είναι ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός για το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο 
Κύπρου και αφορά αυτούς που θα μεταφερθούν από το ΑΤΙ στο ΤΕΠΑΚ…  Αν δε γίνει 
τώρα, δε θα πληρωθούν οι άνθρωποι!  Γι’ αυτό εισηγούμαστε την Τρίτη το πρωί να 
συνέλθουμε, για να δούμε αυτά τα νομοσχέδια συν ό,τι είναι επείγον να γίνει, πριν 
κλείσουμε για τις διακοπές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Λοιπόν, κύριοι, όπως είπα από την αρχή, τα υπ’ αριθμόν 6 μέχρι 11 θέματα 
αναβάλλονται για μια βδομάδα. 

 Τα υπ’ αριθμόν 12, 13 και 14 θέματα, που τιτλοφορούνται «Ο περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», «Ο περί της Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και άλλα Συναφή 
Θέματα Νόμος του 2009» και «O περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των 
Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος του 2006», αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 
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 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Νοεμβρίου και στις 2 ∆εκεμβρίου 
2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσηλευτών και Μαιών, της 
Παγκύπριας Γυναικολογικής και Μαιευτικής Εταιρείας, της Συμβουλευτικής Επιτροπής 
Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, του Συμβουλίου Νοσηλευτικής και Μαιευτικής και των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΠΕΟ, και ΣΕΚ.  Η συνδικαλιστική οργάνωση 
∆ΕΟΚ, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) Νόμου, ώστε: 

1. να ανασταλεί αναδρομικά, από την 1η Οκτωβρίου 2010 μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2011, η ισχύς των διατάξεών του οι οποίες καθορίζουν τις 
απαιτήσεις για στελέχωση των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με νοσηλευτικό και 
λοιπό βοηθητικό προσωπικό,  

2. να παραταθεί η αναστολή της ισχύος των διατάξεών του που καθορίζουν τις 
απαιτήσεις για στελέχωση των εν λόγω νοσηλευτηρίων με εγγεγραμμένες 
μαίες, η οποία λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2010, μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2015, 

3. να εισαχθούν σ’  αυτόν πρόνοιες που να καθορίζουν τις αναφερόμενες πιο 
πάνω   απαιτήσεις σε νοσηλευτικό και λοιπό βοηθητικό προσωπικό που θα 
ισχύουν για ορισμένες μεταβατικές περιόδους μέχρι την πλήρη εφαρμογή των 
διατάξεων των οποίων προτείνεται να ανασταλεί η ισχύς και 

4. να βελτιωθούν οι διατάξεις του που αφορούν τη στελέχωση των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων με νοσηλευτικό και λοιπό βοηθητικό προσωπικό, καθώς και τις 
εγγεγραμμένες μαίες, οι οποίες προτείνεται να τεθούν σε εφαρμογή από την 1η 
Ιανουαρίου 2012 και 1η Ιανουαρίου 2016, αντίστοιχα. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου προβλέπονται, 
μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική νομοθεσία: 

1. Η τροποποίηση των διατάξεών της οι οποίες καθορίζουν τις προϋποθέσεις που 
πρέπει να πληρούν τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, προκειμένου να αποκτήσουν και 
να διατηρήσουν τη σχετική άδεια για τη λειτουργία τους, ώστε: 

α. μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2010 σε κάθε ιδιωτικό νοσηλευτήριο: 

 i. με δυναμικότητα μέχρι δέκα (10) κλίνες να περιλαμβάνεται στο 
νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον ένας (1) εγγεγραμμένος 
νοσηλευτής πλήρους απασχόλησης και στα ωράρια εργασίας που 
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αυτός δε θα εργάζεται να εργάζεται βοηθός εξ επαγγέλματος ή 
βοηθητικό προσωπικό και ο ίδιος να βρίσκεται σε εφημερία, 

 ii. με δυναμικότητα από έντεκα (11) μέχρι είκοσι (20) κλίνες να 
περιλαμβάνονται στο νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον τρεις 
(3) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους απασχόλησης, εκ των 
οποίων  ένας (1) να εργάζεται σε κάθε ωράριο εργασίας, 

 iii. με δυναμικότητα πέραν των είκοσι (20) κλινών να 
περιλαμβάνονται στο νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον έξι (6) 
εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους απασχόλησης, εκ των 
οποίων δύο (2) να εργάζονται σε κάθε ωράριο εργασίας, 

β. από την 1η Ιανουαρίου μέχρι την 30ή Ιουνίου 2011 σε κάθε ιδιωτικό 
νοσηλευτήριο: 

 i. με δυναμικότητα μέχρι δέκα (10) κλίνες να περιλαμβάνονται στο 
νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον τρεις (3) εγγεγραμμένοι 
νοσηλευτές πλήρους απασχόλησης, εκ των οποίων ένας (1) να 
εργάζεται σε κάθε ωράριο εργασίας, με εξαίρεση τις κλινικές 
ημερήσιας νοσηλείας, όπου πρέπει να περιλαμβάνονται 
τουλάχιστον δύο (2) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους 
απασχόλησης, εκ των οποίων ένας (1) να εργάζεται σε κάθε 
ωράριο εργασίας,  

 ii. με δυναμικότητα από έντεκα (11) μέχρι είκοσι (20) κλίνες να 
περιλαμβάνονται στο νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον 
τέσσερις (4) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους απασχόλησης, 
εκ των οποίων ένας (1) να εργάζεται σε κάθε ωράριο εργασίας, 

 iii. με δυναμικότητα από είκοσι μία (21) μέχρι τριάντα πέντε (35) 
κλίνες να περιλαμβάνονται στο νοσηλευτικό προσωπικό 
τουλάχιστον οκτώ (8) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους 
απασχόλησης, εκ των οποίων δύο (2) να εργάζονται σε κάθε 
ωράριο εργασίας, 

 iv. με δυναμικότητα πέραν των τριάντα πέντε (35) κλινών να 
περιλαμβάνονται στο νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον 
δεκατέσσερις (14) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους 
απασχόλησης, εκ των οποίων τρεις (3) να εργάζονται σε κάθε 
ωράριο εργασίας, 

γ. από την 1η Ιουλίου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2011 σε κάθε ιδιωτικό 
νοσηλευτήριο: 

 i. με δυναμικότητα μέχρι δέκα (10) κλίνες να περιλαμβάνονται στο 
νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον τέσσερις (4) εγγεγραμμένοι 
νοσηλευτές πλήρους απασχόλησης, εκ των οποίων ένας (1) να 
εργάζεται σε κάθε ωράριο εργασίας, με εξαίρεση τις κλινικές 
ημερήσιας νοσηλείας, όπου πρέπει να περιλαμβάνονται 
τουλάχιστον δύο (2) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους 
απασχόλησης, εκ των οποίων ένας (1) να εργάζεται σε κάθε 
ωράριο εργασίας, 
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 ii. με δυναμικότητα από έντεκα (11) μέχρι είκοσι (20) κλίνες να 
περιλαμβάνονται στο νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον πέντε 
(5) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους απασχόλησης, εκ των 
οποίων ένας (1) να εργάζεται σε κάθε ωράριο εργασίας,  

 iii. με δυναμικότητα από είκοσι μία (21) μέχρι τριάντα πέντε (35) 
κλίνες να περιλαμβάνονται στο νοσηλευτικό προσωπικό 
τουλάχιστον δέκα (10) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους 
απασχόλησης, εκ των οποίων δύο (2) να εργάζονται σε κάθε 
ωράριο εργασίας, 

 iv. με δυναμικότητα πέραν των τριάντα πέντε (35) κλινών να 
περιλαμβάνονται στο νοσηλευτικό προσωπικό τουλάχιστον 
δεκαέξι (16) εγγεγραμμένοι νοσηλευτές πλήρους απασχόλησης, 
εκ των οποίων τρεις (3) να εργάζονται σε κάθε ωράριο εργασίας. 

2. Η τροποποίηση των διατάξεων του Μέρους Χ του Πρώτου Παραρτήματός της, 
των οποίων η ισχύς προτείνεται να ανασταλεί αναδρομικά από την 1η 
Οκτωβρίου 2010 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2011, ώστε: 

α. να υπάρχει τουλάχιστον ένας (1) γενικός προϊστάμενος στα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια με δυναμικότητα πέραν των είκοσι (20) κλινών, αντί πέραν 
των  δώδεκα (12) που προβλέπεται στην υπό τροποποίηση βασική 
νομοθεσία, ο οποίος θα κατέχει πιστοποιητικό νοσηλευτή γενικής 
νοσηλευτικής και θα είναι εγγεγραμμένος στο σχετικό μητρώο, 

β. στα αμιγώς ψυχιατρικά κέντρα ασφαλούς νοσηλείας ο γενικός 
προϊστάμενος να κατέχει πιστοποιητικό νοσηλευτή ψυχιατρικής 
νοσηλευτικής και να είναι εγγεγραμμένος στο σχετικό μητρώο, αντί σε 
όλες τις περιπτώσεις ψυχιατρικών κέντρων όπως προβλέπεται στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία, 

γ. στα αμιγώς μαιευτικά και γυναικολογικά ιδιωτικά νοσηλευτήρια ο γενικός 
προϊστάμενος να κατέχει πιστοποιητικό άδειας ασκήσεως επαγγέλματος 
μαίας και να είναι εγγεγραμμένος στο σχετικό μητρώο, 

δ. επιπρόσθετα από την ελάχιστη στελέχωση σε νοσηλευτικό προσωπικό 
και την κατανομή αυτού ανά ωράριο εργασίας, να εργοδοτείται στα 
ιδιωτικά νοσηλευτήρια το ανάλογο νοσηλευτικό προσωπικό για κάλυψη 
των ημερών ανάπαυσης,  

ε. να παρασχεθεί η δυνατότητα να αντικαθίστανται οι νοσηλευτές 
ψυχιατρικής νοσηλευτικής στα συνήθη ψυχιατρικά κέντρα από 
νοσηλευτές γενικής νοσηλευτικής, 

στ. στα τμήματα εξωτερικών ιατρείων που υφίστανται εντός νοσηλευτηρίων 
ως χωριστές μονάδες να απαιτείται η στελέχωση με έναν (1) 
τουλάχιστον νοσηλευτή ή ένα άτομο που προέρχεται από το βοηθητικό 
προσωπικό για πέραν των δέκα εξεταστηρίων σε λειτουργία ανά ωράριο 
εργασίας, αντί με έναν (1) τουλάχιστον νοσηλευτή ανά πέντε εξεταστήρια 
όπως ισχύει σήμερα, και 

ζ. στα τμήματα χειρουργικών επεμβάσεων, εξαιρουμένων των 
επεμβάσεων με τοπική αναισθησία, να απαιτείται ένα (1) άτομο από το 
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νοσηλευτικό ή το βοηθητικό προσωπικό ανά χειρουργική τράπεζα σε 
λειτουργία και ένας (1) νοσηλευτής κυκλοφορίας για πέραν της μίας (1) 
χειρουργικής τράπεζας σε λειτουργία, αντί ένα (1) άτομο από το 
βοηθητικό προσωπικό ανά χειρουργική τράπεζα σε λειτουργία και ένας 
(1) νοσηλευτής για πέραν των τριών (3) χειρουργικών τραπεζών σε 
λειτουργία όπως ισχύει σήμερα. 

3. Η τροποποίηση των διατάξεων του Μέρους Χ του Πρώτου Παραρτήματός της, 
των οποίων δεν έχει λήξει η υφιστάμενη αναστολή ισχύος, ώστε: 

α. στην περίπτωση μαιευτικής και γυναικολογικής μονάδας το προσωπικό 
να είναι μαίες, οι οποίες δυνατό να αντικαθίστανται από νοσηλευτές 
γενικής νοσηλευτικής, υπό την προϋπόθεση ότι από την 1η Ιανουαρίου 
2016 θα εργάζεται τουλάχιστον μία (1) μαία σε κάθε βάρδια, και 

β. η στελέχωση των αμιγώς γυναικολογικών μονάδων να δύναται να 
καλύπτεται από μαίες ή νοσηλευτές γενικής νοσηλευτικής. 

4. Η τροποποίηση των διατάξεων του Μέρους Χ του Πρώτου Παραρτήματός της, 
οι οποίες καθορίζουν τις απαιτήσεις σε σχέση με τη στελέχωση των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων με βοηθούς θαλάμων, ώστε: 

α. κατά το πρωινό και το απογευματινό ωράριο να εργοδοτείται σε όλα τα 
νοσηλευτήρια, εξαιρουμένων των ψυχιατρικών κέντρων ασφαλούς 
νοσηλείας και των παιδιατρικών μονάδων, ένας (1) βοηθός θαλάμου για 
επτά (7) μέχρι δεκαπέντε (15) ασθενείς,  

β. κατά το πρωινό και απογευματινό ωράριο να εργοδοτείται στα 
ψυχιατρικά κέντρα ασφαλούς νοσηλείας και στις παιδιατρικές μονάδες 
ένας (1) βοηθός θαλάμου για πέντε (5) μέχρι δεκαπέντε (15) ασθενείς 
και   

γ. κατά το βραδινό ωράριο να εργοδοτείται σε όλα τα νοσηλευτήρια ένας 
(1) βοηθός θαλάμου για πέραν των έξι (6) ασθενών. 

 Σημειώνεται ότι με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προβλέπεται η αναδρομική 
εφαρμογή των προνοιών του από την 1η Οκτωβρίου 2010, ημερομηνία κατά την οποία 
έληξε η υφιστάμενη αναστολή ισχύος των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας που καθορίζουν τις απαιτήσεις για στελέχωση των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων με νοσηλευτικό και λοιπό βοηθητικό προσωπικό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες, επειδή ένας μεγάλος αριθμός των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων αντιμετωπίζει σοβαρά προβλήματα στελέχωσης, λόγω της μεγάλης 
έλλειψης νοσηλευτικού προσωπικού που παρατηρείται τα τελευταία χρόνια.  Όπως 
επισημαίνεται με βάση τα εν λόγω στοιχεία, σε περίπτωση που δεν ανασταλούν οι 
σχετικές διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας αναδρομικά από την 1η 
Οκτωβρίου 2010, υπάρχει κίνδυνος να ανασταλεί η λειτουργία πολλών  ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με τη λήξη της αναστολής 
της ισχύος των διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που αφορούν 
τις απαιτήσεις στελέχωσης των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με εγγεγραμμένες μαίες, την 
1η Ιανουαρίου 2011, το  πρόβλημα αναμένεται να καταστεί εντονότερο. 
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 Ενημερώνοντας ειδικότερα την επιτροπή για το θέμα, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
παρέθεσαν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα στοιχεία: 

1. Τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια που λειτουργούν παγκύπρια ανέρχονται στα 
εβδομήντα επτά (77). 

2. Εργοδοτούνται συνολικά εφτακόσιοι εξήντα εννέα (769) νοσηλευτές γενικής 
νοσηλευτικής, τρεις (3) νοσηλευτές ψυχιατρικής νοσηλευτικής, σαράντα πέντε 
(45) μαίες και εκατό τριάντα εννέα (139) άτομα ως βοηθητικό προσωπικό. 

3. Από την ημερομηνία που έληξε η αναστολή της ισχύος των διατάξεων της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που καθορίζουν τις απαιτήσεις για 
στελέχωση των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με νοσηλευτικό και λοιπό βοηθητικό 
προσωπικό, αντιμετωπίζουν πρόβλημα λειτουργίας σαράντα εννέα (49) από τα 
εβδομήντα επτά (77) ιδιωτικά νοσηλευτήρια, δεδομένου ότι υπάρχει συνολική 
έλλειψη διακοσίων σαράντα τεσσάρων (244) νοσηλευτών [διακοσίων είκοσι 
εννέα (229) νοσηλευτών γενικής νοσηλευτικής και δεκαπέντε (15) νοσηλευτών 
ψυχιατρικής νοσηλευτικής]. 

4. Με τη λήξη της αναστολής της ισχύος των διατάξεων της υπό τροποποίηση 
βασικής νομοθεσίας που καθορίζουν τις απαιτήσεις στελέχωσης των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων με εγγεγραμμένες μαίες, αναμένεται ότι θα αντιμετωπίσουν 
πρόβλημα λειτουργίας τριάντα τρία (33) από τα τριάντα πέντε (35) ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια που διαθέτουν μαιευτική μονάδα, δεδομένου ότι υπάρχει 
συνολική έλλειψη εκατόν τριάντα έξι (136) μαιών.   

5. ∆εδομένου ότι τα είκοσι δύο (22) από τα τριάντα τρία (33) ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια που διαθέτουν μαιευτική μονάδα ήδη αντιμετωπίζουν πρόβλημα 
λειτουργίας, λόγω του ότι δεν εργοδοτούν τον απαιτούμενο αριθμό 
εγγεγραμμένων νοσηλευτών, αναμένεται να αντιμετωπίσουν πρόβλημα 
λειτουργίας από την 1η Ιανουαρίου 2011 ακόμα έντεκα (11) νοσηλευτήρια. 

6. Ο συνολικός αριθμός των νοσηλευτών που αναμένεται να αποφοιτήσουν από 
τις νοσηλευτικές σχολές της Κύπρου και τα εκπαιδευτικά ιδρύματα της Ελλάδας 
κατά το ακαδημαϊκό έτος 2010-2011 ανέρχεται στους τριακόσιους σαράντα 
(340) νοσηλευτές. 

7. Ο συνολικός αριθμός των μαιών που αναμένεται να αποφοιτήσουν από τα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα της Ελλάδας κατά το ακαδημαϊκό έτος 2010-2011 
ανέρχεται στις τέσσερις (4) μαίες.   

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Νοσηλευτών και Μαιών 
εξέφρασαν τη διαφωνία τους σε σχέση με την πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με 
την οποία τα συνήθη ψυχιατρικά κέντρα θα δύνανται να στελεχώνονται με νοσηλευτές 
γενικής νοσηλευτικής και όχι αποκλειστικά με νοσηλευτές ψυχιατρικής νοσηλευτικής, 
που ισχύει σήμερα.  Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν όπως η εν λόγω 
δυνατότητα παρασχεθεί μέχρι το τέλος του έτους 2015, κατά το οποίο αναμένεται να 
απαμβλυνθεί το πρόβλημα της στελέχωσης των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με 
νοσηλευτές ψυχιατρικής νοσηλευτικής. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ, εκφράζοντας 
τη δυσαρέσκειά τους για το γεγονός ότι δεν κλήθηκαν από το αρμόδιο υπουργείο να 
εκφράσουν τις απόψεις τους στο στάδιο της επεξεργασίας του νομοσχεδίου, 
υποστήριξαν ότι υπάρχει μεγάλη διαφορά μεταξύ των απολαβών που παρέχονται σε 
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νοσηλευτές που προέρχονται από τρίτες χώρες και αυτών που παρέχονται σε 
Κυπρίους ή κοινοτικούς από τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια, στα οποία δεν εφαρμόζονται οι 
σχετικές συλλογικές συμβάσεις εργασίας, και εισηγήθηκαν όπως όλοι οι νοσηλευτές  
εργοδοτούνται με βάση τους πρότυπους όρους απασχόλησης που ισχύουν για τους 
αλλοδαπούς νοσηλευτές, οι οποίοι αποτελούν προϊόν συμφωνίας των κοινωνικών 
εταίρων.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι υποστηρίζουν την 
προτεινόμενη με το νομοσχέδιο αναστολή της ισχύος των διατάξεων της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας που καθορίζουν τις υπό αναφορά απαιτήσεις 
στελέχωσης για έξι μήνες, υπό την προϋπόθεση ότι θα υιοθετηθεί η πιο πάνω 
αναφερόμενη εισήγησή τους. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και οι υπόλοιπες ενδιαφερόμενες πλευρές που 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η τελευταία 
ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις αναφορικά με τις ανάγκες του δημόσιου 
τομέα σε νοσηλευτικό προσωπικό, καθώς και τον τρόπο στελέχωσης των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων με το εν λόγω προσωπικό.   

 Το Υπουργείο Υγείας, ενημερώνοντας με σχετική επιστολή του την επιτροπή 
για τα πιο πάνω ζητήματα, ανέφερε τα ακόλουθα: 

1. Οι άμεσες και βραχυπρόθεσμες, καθώς και οι μεσοπρόθεσμες ανάγκες για 
στελέχωση των δημόσιων νοσηλευτηρίων αφορούν πενήντα (50) και εξήντα 
(60) νοσηλευτές, αντίστοιχα. 

2. Η ικανοποίηση των άμεσων βραχυπρόθεσμων αναγκών τελεί υπό την αίρεση 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

3. Οι μακροπρόθεσμες ανάγκες σε νοσηλευτικό προσωπικό αφορούν την 
επέκταση του Γενικού Νοσοκομείου Λάρνακας, καθώς και τη λειτουργία 
καρδιοχειρουργικής κλινικής, νευροχειρουργικής κλινικής, μονάδας εντατικής 
θεραπείας νεογνών, χειρουργείου και χώρου ανάνηψης στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λεμεσού. 

4. Η στελέχωση των θαλάμων των δημόσιων νοσηλευτηρίων με νοσηλευτικό 
προσωπικό γίνεται με βάση τις κλίνες που διαθέτει κάθε θάλαμος, ενώ η 
στελέχωση των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με νοσηλευτικό προσωπικό γίνεται με 
βάση τους ασθενείς που νοσηλεύονται σ’  αυτά.   

5. Οι ανάγκες στελέχωσης των δημόσιων νοσηλευτηρίων με νοσηλευτικό 
προσωπικό καθορίζονται λαμβανομένων υπόψη των κλινών των θαλάμων 
τους, επειδή το ποσοστό πληρότητας των θαλάμων των εν λόγω 
νοσηλευτηρίων είναι συνήθως 100% και η διαδικασία πρόσληψης νοσηλευτών 
στο δημόσιο τομέα είναι χρονοβόρα. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργείο Υγείας, με γραπτή επιστολή που 
απέστειλε στην επιτροπή, εισηγήθηκε την τροποποίηση του κειμένου του 
νομοσχεδίου, ώστε τα συνήθη ψυχιατρικά κέντρα να δύνανται να στελεχώνονται με 
νοσηλευτές γενικής νοσηλευτικής αντί με νοσηλευτές ψυχιατρικής νοσηλευτικής μέχρι 
την 31η ∆εκεμβρίου 2015. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
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ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, να υιοθετήσει την 
εισήγηση που υπέβαλαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας.  
Επιπρόσθετα, αποφάσισε να τροποποιήσει περαιτέρω το κείμενο του νομοσχεδίου, 
ώστε η ισχύς των διατάξεών του που καθορίζουν τις απαιτήσεις για στελέχωση των 
ιδιωτικών νοσηλευτηρίων με νοσηλευτικό και λοιπό βοηθητικό προσωπικό να 
ανασταλεί μέχρι την 30ή Σεπτεμβρίου 2011 αντί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2011, που 
προτείνεται με το νομοσχέδιο, και οι προβλεπόμενες απαιτήσεις στελέχωσης κατά τη 
μεταβατική περίοδο από την 1η Ιουλίου μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2011 να τυγχάνουν 
εφαρμογής μέχρι την ημερομηνία λήξης της αναστολής των υπό αναφορά διατάξεων, 
όπως αυτή προτείνεται με την πιο πάνω απόφαση της επιτροπής. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα τοποθετηθεί 
επί των προνοιών του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού 
διαμόρφωσε το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σύμφωνα με τις πιο πάνω 
κατά πλειοψηφία θέσεις της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του και  
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε 
να αναφέρεται ως «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και 
Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα ετοποθετείτο στην 
ολομέλεια, εμείς δε θα συμφωνήσουμε με αυτό το νομοσχέδιο.  Ως γνωστό, ο βασικός 
νόμος ρυθμίζει τις απαιτήσεις στελέχωσης των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων, κάτι που 
έχει να κάνει με την ασφάλεια των ασθενών, με την ποιότητα της παροχής της 
ιδιωτικής υγείας.  Και πέραν αυτού, επειδή το βασικό επιχείρημα, που είναι ότι δεν 
υπάρχουν διαθέσιμοι νοσηλευτές, για να μπορέσουν να στελεχωθούν τα ιδιωτικά 
νοσηλευτικά ιδρύματα, δεν ευσταθεί, γιατί ακριβώς την ακαδημαϊκή χρονιά 2010-2011 
αποφοιτούν συνολικά τριακόσιοι σαράντα νοσηλευτές και μαίες και ταυτόχρονα 
υπάρχει εγγεγραμμένη ήδη ανεργία γύρω στους πενήντα νοσηλευτές αυτή τη στιγμή.  
Άρα, υπάρχουν διαθέσιμοι νοσηλευτές και μαίες, για να στελεχωθούν και δεν ευσταθεί 
αυτό το επιχείρημα.   

 Εμείς θεωρούμε πως φτάνει πια αναστολές σε νόμους που ψηφίζει η Βουλή!  
Κάθε φορά λέμε ότι είναι η τελευταία αναστολή που δίνουμε και νομίζω πως εμείς 
τουλάχιστον, στεκόμενοι σε θέση αρχής, σπρώχνουμε και τους ενδιαφερόμενους 
επιτέλους να εφαρμόσουν τη νομοθεσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ꞉ 
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 Κύριε Πρόεδρε, δεν επρόκειτο να τοποθετηθούμε, αλλά οφείλω να σχολιάσω 
κάποια πράγματα.  Αυτό που πάμε να ψηφίσουμε είναι νομοσχέδιο το οποίο ήρθε 
από την κυβέρνηση για σταδιακή εφαρμογή ενός άλλου νομοσχεδίου που δυστυχώς 
δεν είχε προβλέψει ότι δεν υπήρχε ικανοποιητικός αριθμός νοσηλευτών στην 
ευρωπαϊκή αγορά και όχι μόνο, για να ικανοποιήσει τις ανάγκες του νομοσχεδίου. 

 Την ίδια ώρα, και σήμερα ακόμα, υπάρχει γενική παραδοχή από όλους τους 
κοινωνικούς εταίρους ότι δεν υπάρχουν μαίες και ζητήσαμε από το ΤΕΠΑΚ, μέσα στα 
πλαίσια της ενσωμάτωσης της Νοσηλευτικής Σχολής, να προχωρήσει προς αυτή την 
ειδικότητα, ούτως ώστε ακριβώς να ικανοποιήσουμε τις κυπριακές ανάγκες.   

 Θεωρώ ότι είναι λίγο στρουθοκαμηλισμός κάποιοι να κατηγορούν άλλους ότι 
δεν ψηφίζουν νομοσχέδια, την ίδια ώρα που κάποιες δυνάμεις θέλουν να βγάλουν την 
ουρά τους έξω και να φορτώσουν αλλού την ευθύνη.  Εμείς αναλαμβάνουμε την 
ευθύνη!  Θα ψηφίσουμε το νομοσχέδιο, διότι αυτό απαιτούν σήμερα οι ανάγκες.  Αν 
κάποιοι δε θέλουν να αναλάβουν την ευθύνη, δικαίωμά τους! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα θέμα το οποίο έχουμε δει κατ’ επανάληψη ενώπιον 
της επιτροπής, αλλά τολμώ να πω ότι δυστυχώς το ίδιο το κράτος, η ίδια η κυβέρνηση 
δεν ανέλαβε τις δεσμεύσεις και υποχρεώσεις της και έναντι των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων.  Μπορεί να υπάρχουν καταγραμμένοι κάποιοι στο γραφείο εργασίας 
ως άνεργοι, αλλά στην ουσία οι ίδιοι δεν απευθύνονται και δεν αποτείνονται και οι ίδιοι 
δεν πάνε, όταν κληθούν, για να αναλάβουν, αναμένοντας το διορισμό τους στα 
δημόσια νοσηλευτήρια.  Έχοντας κατά νουν το μεγάλο πρόβλημα, λόγω οικονομικής 
ύφεσης και κρίσης που υπάρχει και απασχολεί αυτή τη στιγμή τον τόπο μας, ο κόσμος 
στρέφεται προς τα δημόσια νοσηλευτήρια.  Υπάρχει σοβαρό πρόβλημα αυτή τη 
στιγμή που απασχολεί, από άποψη εργασίας, τα ίδια τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια.   

 Εάν εμείς προχωρήσουμε άμεσα, δεδομένων και των όποιων προβλημάτων ή 
και παρεπόμενων προβλημάτων υπάρχουν και απασχολούν αυτή τη στιγμή και έχουν 
σχέση με το υπό αναφορά νομοσχέδιο, που η κυβέρνηση η ίδια το έχει καταθέσει και 
έχει συγκατατεθεί και συμφωνώ απόλυτα με τη συνάδελφο, εάν προχωρήσουμε προς 
αυτή την κατεύθυνση, θα αναγκάσουμε ιδιωτικά νοσηλευτήρια να βάλουν λουκέτο.  
Είναι γι’ αυτό το λόγο που εμείς συμφωνούμε στη σταδιακή εφαρμογή αυτής της 
νομοθεσίας, έως ότου εξευρεθούν τρόποι προώθησης και επίλυσης αυτών των 
σοβαρών προβλημάτων.  Γι’ αυτό εμείς έχουμε ταχθεί υπέρ και νομίζω είναι η 
πλειοψηφία των μελών της επιτροπής και των κοινοβουλευτικών κομμάτων που 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης αυτού του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Λαμάρη.   
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ꞉ 

 Πάρα πολύ σύντομα.  Λυπούμαι που επανέρχομαι˙ δε νομίζω να φατσάρουμε 
για στρουθοκάμηλοι η κοινοβουλευτική ομάδα της… του ΑΚΕΛ… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

(Αστειευόμενος) 

 Ούτε της ΑΕΛ! 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι δύο πράγματα ξεχωριστά.  Αν οι συνάδελφοί μας λεν ότι, 
επειδή υπάρχει κρίση, θα πρέπει να στηρίξουμε τους κλινικάρχες στον ιδιωτικό τομέα, 
αφαιρώντας τους υποχρεώσεις από το νόμο, για να μπορέσουν να αντεπεξέλθουν, 
είναι το ένα.  Αυτού δεν υπήρξε επίκλησή του.  Αυτό που υπήρχε επίκληση μέχρι 
σήμερα είναι ότι δεν υπάρχουν διαθέσιμοι.  ∆ιαθέσιμοι υπάρχουν.  Τώρα, αν 
προτιμούν επίσης οι ιδιωτικές κλινικές να προσλαμβάνουν από τρίτες χώρες 
νοσηλεύτριες χωρίς προσόντα, για να τους δίνουν χαμηλούς μισθούς, και να μην 
προτιμούν κοινοτικούς που προσφέρονται ή Κυπρίους, επίσης είναι ένα άλλο 
κεφάλαιο.  Επομένως, αλλού περί στρουθοκαμηλισμού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Μάλιστα.  

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ποτέ δεν είπαμε ότι θέλουμε να υποστηρίξουμε 
οποιονδήποτε.   Εκείνο το οποίο λέμε είναι ότι δεν υπάρχει ικανοποιητικός αριθμός 
νοσηλευτών.   Υπάρχουν πενήντα.  Σωστά λέει ο συνάδελφος Λαμάρης, αλλά στη 
συνεδρίαση της επιτροπής Υγείας, που δεν ήταν παρών, ο σύνδεσμος των 
νοσηλευτών μάς είπε ότι δεν ενδιαφέρεται να εργοδοτηθεί στις ιδιωτικές κλινικές.  
Ενδιαφέρεται μόνο για το δημόσιο.   

 Είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο κατατέθηκε από την κυβέρνηση που 
υποστηρίζει το ΑΚΕΛ και οι ίδιοι οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ δεν υποστηρίζουν.  Ας 
κριθούμε όλοι για τη συνέπειά μας και ας μην κρίνουμε τους άλλους κάποιες άλλες 
φορές επιλεκτικά, όποτε θέλουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το συγκεκριμένο θέμα… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Κύριε Σιζόπουλε, μισό λεπτό, με την άδειά σας, είναι επί προσωπικού, λέει ο κ. 
Λαμάρης. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ꞉ 

 Θα παρακαλέσω τη συναδέλφισσα να κρατά παρουσίες στις κοινοβουλευτικές 
της υποχρεώσεις για τον εαυτό της!  Όχι να θίγει τον οποιοδήποτε αν ήταν παρών ή 
αν δεν ήταν παρών!  Ήμουν και παρών και γι’ αυτό γνωρίζω και τους αριθμούς και 
τους ανέφερα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι το συγκεκριμένο θέμα δεν προσφέρεται ούτε για 
συγκρούσεις ούτε για αντεγκλήσεις ούτε για αντιπαραθέσεις.  Υπάρχει ένα υπαρκτό 
πρόβλημα, το οποίο δεν το αντιμετωπίζει μόνο η Κύπρος˙ το αντιμετωπίζει ολόκληρη 
η Ευρωπαϊκή Ένωσις.  Υπάρχει σοβαρή έλλειψη σε νοσηλευτές και όλες οι 
προσπάθειες οι οποίες καταβάλλονται, για να εξασφαλίσουμε νοσηλευτές από τρίτες 
χώρες, συνήθως δεν αποδίδουν.  Να υπενθυμίσω ότι παλαιότερα υπήρχε μια 
δέσμευση από πλευράς του Υπουργείου Υγείας ότι θα κάναμε εισαγωγή από την Κίνα 
ενός σημαντικού αριθμού νοσηλευτών.  ∆εν υπήρξε αυτή η εισαγωγή λόγω ακριβώς 
των προβλημάτων.   

 Απ’ εκεί και πέρα, είναι επίσης γνωστό ότι τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια 
αντιμετωπίζουν το μεγαλύτερο δυνατό πρόβλημα, αφενός μεν γιατί από τη διεθνή 
αγορά δεν μπορούν να εξασφαλίσουν νοσηλευτές, αφετέρου γιατί δεν υπάρχει 
διάθεση από τους Κύπριους νοσηλευτές να εργοδοτηθούν, δεδομένου του ότι 
αναμένουν διορισμό στα δημόσια νοσηλευτήρια, που οι απολαβές είναι πολύ 
καλύτερες, όπως και οι όροι εργοδότησης και, επειδή ακριβώς υπάρχουν μεγάλες 
ανάγκες στο δημόσιο τομέα, αναμένουν να καλύψουν τις συγκεκριμένες θέσεις.  Αλλά 
υπάρχει και ένα άλλο πρόσθετο στοιχείο το οποίο, παρά το γεγονός ότι κατ’ 
επανάληψη το θέσαμε υπόψη του Υπουργείου Υγείας, δεν έχει ληφθεί μέχρι στιγμής 
υπόψη και δεν έχει ληφθεί κανένα μέτρο, το γεγονός ότι ένας σημαντικός αριθμός από 
Κύπριους νοσηλευτές που εργοδοτούνται στα ιδιωτικά νοσηλευτήρια πολλές φορές 
ενημερώνονται μερικές μέρες πριν από το διορισμό τους στο δημόσιο, εγκαταλείπουν 
τις θέσεις και μετακινούνται στο δημόσιο και αυτό δημιουργεί σοβαρά προβλήματα στη 
λειτουργικότητα των νοσηλευτηρίων των ιδιωτικών.  Να υπενθυμίσω ότι με αυτή τη 
διαδικασία στο παρελθόν αναστάλθηκαν οι εργασίες του Ογκολογικού της Τράπεζας 
Κύπρου, αναστάλθηκαν οι εργασίες του Παρασκευαΐδειου Μεταμοσχευτικού Κέντρου.  
Άρα, το θέμα δεν μπορούμε να το αντιμετωπίσουμε με αυτό τον τρόπο.   

 Η ψήφιση του νομοσχεδίου θα δώσει κάποια πνοή, παρ’ όλο που είναι για 
πολλοστή φορά που γίνεται η αναστολή της εφαρμογής του νόμου, αλλά θα πρέπει να 
αντιληφθεί πια το Υπουργείο Υγείας ότι οφείλει να αντιμετωπίσει το θέμα των 
νοσηλευτών σε ισότιμη βάση μεταξύ του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα.  ∆εν 
μπορεί να αφήνεται ο ιδιωτικός τομέας από μόνος του να βρει νοσηλευτές από το 
εξωτερικό, για να καλύπτει τις ανάγκες του να λειτουργήσει.  Γι’ αυτό, από την πλευρά 
τη δική μας, θα ταχθούμε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς, ως υπεύθυνη αντιπολίτευση, θα διαφωνήσουμε με το 
ΑΚΕΛ και θα εγκρίνουμε το νομοσχέδιο που έστειλε η κυβέρνησις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Μάλιστα, κύριε, ευχαριστώ. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Μέρους Χ του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  
Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Είκοσι τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 ∆εκατέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ꞉ 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
 
 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2011 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 

Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2011 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Σοφοκλής Φυττής  

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Ζαχαρίας Κουλίας 

 Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε 
στις 6 ∆εκεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω νομοσχεδίου 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και 
της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του ίδιου υπουργείου, 
καθώς επίσης και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων και των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας και 
Πάφου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση του προϋπολογισμού του 
Ταμείου Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2011, που προβλέπει έξοδα 
ύψους €20.294.774 και έσοδα ύψους €19.136.974.  Ο προϋπολογισμός του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών για το έτος 2011 είναι ελλειμματικός και το έλλειμμα 
υπολογίζεται σε €1.157.800.  Το έλλειμμα θα καλυφθεί από το συσσωρευθέν 
αποθεματικό, το οποίο την 31η ∆εκεμβρίου 2010 αναμένεται να ανέλθει σε 
€1.438.895.   Το προϋπολογιζόμενο υπόλοιπο του ταμείου κατά τη λήξη του 
οικονομικού έτους την 31η ∆εκεμβρίου 2011 υπολογίζεται να είναι της τάξης των 
€281.095. 

 Τα κυριότερα κονδύλια εξόδων που προνοούνται στον προϋπολογισμό 
αφορούν τα ακόλουθα: 

 € 

 Ωρομίσθιο προσωπικό (αφορά εκτέλεση έργων) 5.470.162 

 Αντιμισθία προσωπικού για υπηρεσίες που παρέχονται 
στο Ταμείο Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 

 2.803.336 

 Τέλη αποχετεύσεων  901.000 

 Σύνδεση με αποχετευτικά συστήματα τουρκοκυπριακών 
περιουσιών 

340.010   
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 Συντήρηση τουρκοκυπριακών περιουσιών - 
επιδιόρθωση και βελτίωση τουρκοκυπριακών κατοικιών 
και εγκατάσταση θερμοσιφώνων 

6.323.710 

 ∆ευτερεύοντα οικοδομικά έργα - επιδιόρθωση και 
βελτίωση τουρκοκυπριακών κατοικιών στις οποίες 
διαμένουν Τουρκοκύπριοι 

275.000 

 Συντήρηση και λειτουργία τουρκοκυπριακών διατρήσεων  75.000 

 ∆ευτερεύοντα έργα - επιδιόρθωση και συντήρηση 
τουρκοκυπριακών κτιρίων, διατηρητέων οικοδομών και 
άλλων υποστατικών επαγγελματικής στέγης 

2.090.010 

 Επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα 
τουρκοκυπριακών αρχαίων μνημείων, τεμενών και 
κοιμητηρίων 

 814.300 

 Ανέγερση άλλων οικοδομικών έργων  4.230 

 Κέντρο Υποδοχής Αθιγγάνων - επιδιόρθωση 
τουρκοκυπριακών κατοικιών στο χωριό Σταυροκόννου 
και σε άλλες περιοχές της επαρχίας Πάφου για τη 
στέγαση αθιγγάνων 

10.010 

 Καθαριότητα ανοικτών χώρων σε τουρκοκυπριακές 
συνοικίες εντός των πόλεων 

169.510   

 Επιδιόρθωση κατοικιών που ανεγέρθηκαν με το σχέδιο 
αυτοστέγασης σε τουρκοκυπριακές περιουσίες σε χωριά 

 115.000 

 Αντικατάσταση των στεγών από αμίαντο  236.510 

 Έργα υποδομής κτηνοτροφικών περιοχών σε 
τουρκοκυπριακή γη 

 150.000 

 Κατασκευή δρόμων στις περιοχές αναδασμού  10.000 

 ∆ιάφορα έξοδα  406.986 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό  100.000 

Σύνολο  €20.294.774   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, από τα 
προϋπολογιζόμενα έσοδα ποσό ύψους €10.500.000 προέρχεται από την ετήσια 
κρατική χορηγία, ποσό ύψους €3.338.910 αναμένεται να προέλθει από την είσπραξη 
ενοικίων, ποσό ύψους €98.700 αναμένεται να προέλθει από διάφορα έσοδα και ποσό 
ύψους €5.199.364 αναμένεται να προέλθει από την εκτέλεση διάφορων έργων έναντι 
αντίστοιχης και ισόποσης δαπάνης στον προϋπολογισμό.  

 Περαιτέρω, όπως αναφέρεται στην ίδια εισηγητική έκθεση, το Υπουργείο 
Εσωτερικών και το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνούν με τον προϋπολογισμό που 
κατάρτισε η Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε συνεργασία με 
τους οικείους επάρχους, περιλαμβανομένης της κρατικής χορηγίας των €10.500.000. 
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 Στα πλαίσια της εξέτασης του εν λόγω προϋπολογισμού ο πρόεδρος και τα 
μέλη της επιτροπής ζήτησαν όπως ενημερωθούν, ανάμεσα σε άλλα, σε σχέση με τα 
ακόλουθα: 

1. Την επιδιόρθωση και συντήρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών και 
καταστημάτων. 

2. Την επιδιόρθωση, συντήρηση και καθαριότητα τουρκοκυπριακών αρχαίων 
μνημείων, τεμενών και κοιμητηρίων.  Η επιτροπή σημείωσε ότι η πολιτική αυτή 
αποδεικνύει το σεβασμό της δικής μας πλευράς προς την κουλτούρα των 
μνημείων μιας άλλης εθνότητας και τόνισε την ανάγκη οι αρμόδιες υπηρεσίες 
να ετοιμάσουν σχετικό διαφωτιστικό υλικό μαζί με ανάλογο φωτογραφικό υλικό, 
στο οποίο να αποτυπώνονται οι ενέργειες της δικής μας πλευράς για 
συντήρηση των τουρκοκυπριακών μνημείων σε αντίθεση με την καταστροφή 
των ελληνοκυπριακών μνημείων. 

3. Την πορεία εφαρμογής του συστήματος μηχανογράφησης και καταγραφής των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών. 

4. Την πολιτική καθορισμού των ενοικίων.  Σημειώνεται ότι η επιτροπή κάλεσε τις 
αρμόδιες υπηρεσίες να αποφεύγουν τη λήψη δικαστικών μέτρων εναντίον των 
προσφύγων που καθυστερούν να καταβάλουν τα οφειλόμενα ενοίκια.  
Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε όπως κατατεθούν γραπτώς αναλυτικά στοιχεία 
σε σχέση με τα ανείσπρακτα ενοίκια. 

5. Την αντικατάσταση των στεγών από αμίαντο. 

6. Την κατάθεση στοιχείων αναφορικά με τις αγοραπωλησίες τουρκοκυπριακών 
περιουσιών.   

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, εισάγοντας το νομοσχέδιο και 
αναλύοντας περαιτέρω τις πρόνοιές του σχετικά με την πολιτική καθορισμού των 
ενοικίων, δήλωσε ότι το ζήτημα αυτό είναι καθοριστικό, αφού το αποθεματικό του 
ταμείου τείνει να εκλείψει και η είσπραξη των ενοικίων αποτελεί την πιο σημαντική 
πηγή εσόδων.  Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε ότι η λήψη δικαστικών 
μέτρων αποτελεί το έσχατο μέτρο για την αντιμετώπιση του προβλήματος.  Όσον 
αφορά το θέμα της αντικατάστασης των στεγών από αμίαντο, ανέφερε ότι το 
πρόβλημα υφίσταται μόνο στην επαρχία της Πάφου, για την οποία δαπανήθηκε το 
ποσό του περσινού προϋπολογισμού και μεταφέρθηκαν εξοικονομήσεις από άλλα 
άρθρα για το σκοπό αυτό.  Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, το ποσοστό υλοποίησης 
του προϋπολογισμού ανήλθε στο 85% για τις επιδιορθώσεις και στο 33% για την 
αντικατάσταση των στεγών.  Περαιτέρω, γίνονται συνεχώς έργα βελτίωσης σε 
τουρκοκυπριακές συνοικίες και καταστήματα, καθώς και συνεχείς επιδιορθώσεις και 
συντηρήσεις αρχαίων μνημείων και τεμενών, σε συνεργασία με το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων.  Σχετικά με το ζήτημα της μηχανογράφησης δήλωσε ότι αυτό έχει ήδη 
τεθεί σε εφαρμογή εδώ και μερικούς μήνες, διευκρινίζοντας ότι όλες οι επαρχιακές 
διοικήσεις είναι συνδεδεμένες με το κεντρικό σύστημα του Υπουργείου Εσωτερικών.  
Τέλος, δεσμεύτηκε όπως καταθέσει γραπτώς στην επιτροπή αναλυτικά στοιχεία σε 
σχέση με τις αγοραπωλησίες τουρκοκυπριακών περιουσιών και τα ανείσπρακτα 
ενοίκια. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε συμπληρωματικά στην 
επιτροπή ότι ο προϋπολογισμός κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών όπως 
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αυτός καταρτίστηκε από την Υπηρεσία ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών σε 
συνεργασία με τους οικείους έπαρχους και με αυτόν συμφωνεί και το Υπουργείο 
Οικονομικών.  Περαιτέρω, επισήμανε ότι, αν ο προϋπολογισμός υλοποιηθεί πλήρως 
το 2011, το αποθεματικό του ταμείου σχεδόν θα εξαντληθεί, συνεπώς το ζήτημα που 
αφορά τον καθορισμό των ενοικίων είναι σημαντικός παράγοντας, αφού ο εν λόγω 
προϋπολογισμός στο μέλλον θα εξαρτάται πλήρως από την είσπραξη ενοικίων. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών 
δήλωσε συναφώς στην επιτροπή ότι υπάρχει ανάγκη και καταβάλλονται συνεχείς 
προσπάθειες για είσπραξη των οφειλόμενων ενοικίων λόγω της αναμενόμενης 
εξάντλησης του αποθεματικού του ταμείου.  Υπό το φως των πιο πάνω, η ίδια δήλωσε 
περαιτέρω ότι υπάρχει ανάγκη για αύξηση της ετήσιας κρατικής χορηγίας.    

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αρχαιοτήτων πληροφόρησε σχετικά την 
επιτροπή ότι το τμήμα του έχει υπό τον έλεγχό του ως αρχαία μνημεία συνολικά 
δεκαεπτά τεμένη, τα οποία έχουν σχεδόν συντηρηθεί πλήρως.  Όσον αφορά το αίτημα 
της επιτροπής για ετοιμασία σχετικού διαφωτιστικού υλικού, ο ίδιος εκπρόσωπος 
ανέφερε ενημερωτικά ότι έχει ήδη ετοιμαστεί μία έκδοση και προωθείται η διαφώτιση 
εκτός Κύπρου.  Επιπλέον βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο η ετοιμασία 
επιστημονικής έκδοσης για τα δεκαεπτά υπό αναφορά τεμένη.     

 Οι εκπρόσωποι των Επαρχιακών ∆ιοικήσεων Λευκωσίας, Λεμεσού, Λάρνακας 
και Πάφου αναφέρθηκαν συνοπτικά στα ζητήματα των επιδιορθώσεων, συντηρήσεων 
και βελτιώσεων τουρκοκυπριακών κατοικιών, καταστημάτων και αρχαίων μνημείων, 
σημειώνοντας ότι οι εργασίες αυτές έχουν προχωρήσει σε ικανοποιητικό βαθμό και με 
πλήρη σχεδόν υλοποίηση του προϋπολογισμού.  Σύμφωνα με τους ίδιους 
εκπροσώπους, το πρόβλημα της καθυστέρησης στην αντικατάσταση των στεγών από 
αμίαντο εστιάζεται στην επαρχία της Πάφου, ενώ υπάρχει ανάγκη για αύξηση τόσο 
των κονδυλίων όσο και του προσωπικού για τη διεκπεραίωση των εργασιών αυτών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγούνται στην ολομέλεια της Βουλής 
την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάσσονται να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών του νομοσχεδίου στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι πονεμένη η ιστορία των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Βασικά, δεν 
έπρεπε να λέγεται διαχείριση τουρκοκυπριακών περιουσιών˙ θα έπρεπε να λέγεται 
διαχείριση μακροχρόνιων σκανδάλων στις τουρκοκυπριακές περιουσίες!   
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 Και εμείς εγκρίνουμε προϋπολογισμούς που ουσιαστικά είναι από τα λεφτά του 
φορολογούμενου πολίτη, από τα λεφτά του ιδίου του πρόσφυγα, ο οποίος, μέσω 
αυτού του άδικου, καταχρηστικού, σκανδαλώδους μηχανισμού, αδικήθηκε κατάφωρα, 
υπέστη άνιση μεταχείριση, υπέστη το νεποτισμό, τη ρουσφετοκρατία, την 
ημετεροκρατία, την αναξιοκρατία σε όλο τους το μεγαλείο εδώ και τριάντα έξι χρόνια, 
για να είμαστε δίκαιοι.   Οι τουρκοκυπριακές περιουσίες υπήρξαν τα ιμάτια της 
εκάστοτε εξουσίας που διεμοιράζοντο σε δικαίους και αδίκους, που διεμοιράζοντο 
κατά χάριν, χωρίς να λαμβάνεται υπόψη αν κάποιος άφησε τεράστιες περιουσίες στις 
κατεχόμενες περιοχές, αν κάποιος από γεωργός των κατεχομένων μετετράπη σε 
ακτήμονα και υπάλληλο και εργάτη, ανεξάρτητα αν κάποιος ήταν εκ γενετής γεωργός 
και βρέθηκε στην προσφυγιά χωρίς κλήρο, χωρίς κρατική στήριξη, χωρίς αποκούμπι. 

 Πιστεύω -και δεν επιμερίζω τις ευθύνες, είναι ευθύνες διαχρονικές της 
πολιτείας- οι αδικίες είναι κραυγαλέες και εμείς θα επιχειρήσουμε να εγγράψουμε και 
θέμα στο Κεφάλαιο Τέταρτο που αφορά αυτό τον τεράστιο φάκελο που πρέπει να 
ανοίξει περί των σκανδάλων των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  

 Όμως επιπρόσθετα, σήμερα δεν έχουμε τη δύναμη και τη δυνατότητα να το 
ψηφίσουμε και δε δικαιούμεθα απέναντι στον προσφυγικό κόσμο να υποκρινόμαστε 
για τρεις συγκεκριμένους λόγους:  Ο πρώτος λόγος είναι ότι, μετά που ετέλειωσε το 
μεγάλο φαγοπότι του διαμοιρασμού των τουρκοκυπριακών περιουσιών σε ημετέρους 
και υμετέρους, άρχισε τα τελευταία χρόνια μια άλλη μεγάλη λεηλασία των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Αυτή η λεηλασία συνίσταται σε όλα αυτά τα 
αρπακτικά τα οποία εντόπισαν τα μεγάλα “φιλέτα” των τουρκοκυπριακών περιουσιών, 
τα αγόρασαν, τα εμπορεύθηκαν. Ζητούμε εδώ και μήνες, εδώ και χρόνια από το 
αρμόδιο υπουργείο να μας δώσει στοιχεία αναλυτικά.  Υποχρεώθηκε στην επιτροπή 
και, όταν εμείς εθέσαμε θέμα ότι αυτός ο προϋπολογισμός δεν περνά, αν δεν έρθουν 
στοιχεία, θυμήθηκε το Υπουργείο Εσωτερικών ότι είναι προσωπικά δεδομένα και, αντί 
στοιχείων, μας είπε: «Ξέρετε, επωλήθη 0,7% των τουρκοκυπριακών περιουσιών».   
0,7%, αλλά είμαστε πεπεισμένοι, όταν θα έρθουν τα στοιχεία τελικά -που ευτυχώς 
μετά από πίεση μάς ανακοινώθηκε ότι θα φτάσουν σε μας- αυτό το 0,7% -και θα το 
δείτε- της γης των τουρκοκυπριακών περιουσιών είναι πολλαπλάσιο σε αξία, γιατί 
αυτά που γίνονται προϊόν αγοραπωλησίας είναι τεμάχια “φιλέτα”.   

 Και εδώ του προσφυγικού κόσμου του πουλούσαμε πατριωτισμό τόσα χρόνια 
και του λέγαμε: «Είναι προδοσία να αγοράσεις το τουρκοκυπριακό υπόστεγο που 
έκαμες, για να ζήσεις!  Αποτελεί εσχάτη προδοσία!».  Και τελικά, πού εκατάντησεν ο 
πρόσφυγας και δεν τον επροστάτευσεν η πολιτεία;  Αυτόν που για τριάντα έξι χρόνια 
έκτιζε το βιος του σε μια περιουσία τουρκοκυπριακή, βρίσκεται ο επιτήδειος, με τη 
βούλα του Υπουργείου Εσωτερικών και τις ευλογίες του κράτους, αγοράζει και πετά 
στο δρόμο τον Ελληνοκύπριο πρόσφυγα.   

 Αυτά δε συμβαίνουν σε μια άλλη, τρίτη, εξωγήινη χώρα, συμβαίνουν σ’ αυτή 
την ευνομούμενη Κυπριακή ∆ημοκρατία που σεμνύνεται ότι απονέμει κοινωνική 
δικαιοσύνη και ότι έχει συγκροτημένη προσφυγική πολιτική.  Και οι πρόσφυγες δε 
βγήκαν μόνο γι’ αυτό το λόγο έξω.  Βγαίνουν έξω οι πρόσφυγες, γιατί -κι εμείς θέσαμε 
τροποποίηση γι’ αυτό το ζήτημα- έχει απεριόριστη δυνατότητα η τοπική αυτοδιοίκηση 
όποιο κομμάτι γουστάρει τουρκοκυπριακό να το ζητά, να το παίρνει και να βγαίνει ο 
πρόσφυγας έξω πάλι.  ∆ηλαδή από τις τουρκοκυπριακές περιουσίες ένα μεγάλο 
κομμάτι το ανέκτησαν οι Τουρκοκύπριοι με τον τρόπο που το ανέκτησαν, ένα άλλο 
μεγάλο κομμάτι λεηλατείται με τον τρόπο που σας περιέγραψα και ένα άλλο κομμάτι 
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ποιος το διαχειρίζεται;  Η τοπική αυτοδιοίκηση και άλλοι ονόματι “κοινωφελείς 
οργανισμοί” και τελικά η ελάχιστη φερεγγυότητα που μπορούσε να δοθεί στον 
πρόσφυγα μέσα από τις τουρκοκυπριακές περιουσίες σκορπίστηκε στους πέντε 
ανέμους.   

 Πέραν αυτών, εμείς λέμε ότι και αυτός ο προϋπολογισμός, όπως είναι 
δομημένος…  Αυτή τη στιγμή υπάρχει πρόκληση για την κληρονομιά μας στα 
κατεχόμενα.  Οι Τούρκοι δε σεβάστηκαν ούτε ιερό ούτε όσιο, παρά τα όσα λέγονται 
επικοινωνιακά!  Ακόμα και η μονή του Αποστόλου Ανδρέα, που ήταν το μόνο δείγμα 
που θα μπορούσαμε να διασώσουμε, πραγματικά κινδυνεύει.  Εμείς ερχόμαστε και 
βάζουμε συγκριτικά σημαντικά κονδύλια γι’ αυτά τα μνημεία τα μουσουλμανικά.  Αφού 
τα βάζουμε που τα βάζουμε, τουλάχιστον…  Και τι γίνεται;  Τα βάζουμε εμείς, οι ίδιοι 
οι πρόσφυγες, αυτοί οι ίδιοι που καταστράφηκαν οι ναοί τους, για να τα 
συντηρήσουμε.  Τουλάχιστον πρέπει επικοινωνιακά να το στηρίξουμε κιόλας.  Να το 
περάσουμε έξω, ότι, την ίδια ώρα που ισοπεδώνονται τα πάντα, εμείς κρατούμε αυτά 
και λέμε “ορθά”.  Αλλά δεν μπορεί την ίδια στιγμή να αρνούνται και μάλιστα η διεθνής 
κοινότητα να τους βρίσκει και δίκαιο, γιατί δε μας αφήνουν να πάμε στα θρησκευτικά 
μας μνημεία, γιατί δε μας αφήνουν να τα αναστηλώσουμε.  Ας κάνουμε μια εκστρατεία 
για το ότι όλα αυτά τα χρόνια, τριάντα έξι χρόνια, δώσαμε μερικές δεκάδες 
εκατομμύρια, από τις τσέπες ποιων;  Των εκδιωχθέντων προσφύγων!  Γιατί πρέπει να 
ξαναθυμίσω ότι, αν ο προϋπολογισμός του κράτους είναι €8,7 δις ή €9 δις, τα €3 δις 
τα βάζουν οι πρόσφυγες, για να πάρουν πίσω €80 εκατομ. και να διαφημίζει ο 
Υπουργός Εσωτερικών ότι κάμνει γενναιόδωρη προσφυγική πολιτική. 

 Αυτά ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι ένα πολύ συζητημένο θέμα αυτό που αφορά τις τουρκοκυπριακές 
περιουσίες.  Θέλω να τονίσω ότι σίγουρα είναι επαναλαμβανόμενο το αίτημα της 
ανακατανομής των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Εγώ θα συμφωνήσω στο γεγονός 
ότι από την αρχή που ξεκίνησε ο διαμοιρασμός των τουρκοκυπριακών περιουσιών 
έγιναν γλέντια!  ∆όθηκαν τουρκοκυπριακά τεμάχια σε κάποιους οι οποίοι τα 
μετέτρεψαν είτε σε φούτσαλ είτε σε οτιδήποτε άλλο, φτάνοντας στο σημείο οι 
πραγματικοί αιτητές, που θα έπρεπε να τους απονεμηθεί τουρκοκυπριακή γη, να 
βρίσκονται εκτός αυτής και να νέμονται κάποιοι, ακόμα και μεγαλοεπιχειρηματίες, 
τουρκοκυπριακή γη.   

 Θέλω να τονίσω ότι ο συνάδελφος έχει αναφέρει τις αγοραπωλησίες του 0,7%.  
Μπορεί το νόμιμο να είναι το 0,7%.  Η παράνομη αγοραπωλησία πόση είναι και πόση 
είναι η ενόχληση την οποία αισθάνονται οι πρόσφυγες, οι οποίοι μας παίρνουν 
καθημερινά τηλέφωνα τζιαι λεν «μας επισκέφθηκαν οι τάδε developers ή οι άλλοι, 
λέγοντάς μας ότι πρέπει να φύγουμε από την τουρκοκυπριακή γη, την οποία 
καλλιεργούμε, που μας έδωσαν, να βκάλλουμεν τα προς το ζην, γιατί έχει αγοραστεί 
από αυτούς.»; 
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 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, θέλω να τονίσω ότι κάποιοι έχουν αυτή τη στιγμή 
σκεφτεί ότι, ξέρετε, σε κάποιους πρόσφυγες στους οποίους έχουν δοθεί εδώ και 
αρκετά χρόνια και έχουν κάνει κάποια υποστατικά επαγγελματικά θα πρέπει να 
φτάσουμε στο σημείο να τους βάλουμε τέτοιου είδους ενοίκια, ώστε στο τέλος της 
ημέρας να είναι και ενοίκια που να μην μπορούν στην πραγματικότητα οι άνθρωποι να 
ανταποκριθούν.  Θέλω να τονίσω ότι θα πρέπει στο τέλος της ημέρας να γίνει 
αντιληπτό,. ναι, καλό το γεγονός της διαφύλαξης των περιουσιών των 
Τουρκοκυπρίων, είμαστε το νόμιμο κράτος και έχουμε την υποχρέωση, όμως θα 
πρέπει κάποιοι να καταλάβουν ότι σε τούτη την πατρίδα υπάρχει κατοχή, υπάρχει 
εισβολή και αυτούς τους οποίους καλούμε σήμερα να καταβάλλουν τα ποσά τούτα στο 
ειδικό ταμείο για τις τουρκοκυπριακές περιουσίες είναι τούτοι των οποίων τα τουρκικά 
κατοχικά στρατεύματα, αλλά και οι ίδιοι οι Τουρκοκύπριοι νέμονται τις δικές τους 
περιουσίες στα κατεχόμενα παράνομα.  Άρα, καταλαβαίνετε ότι δεν μπορούμε τζι 
εμείς ως κράτος να ερχόμαστε προκλητικά και να είμαστε προκλητικοί έναντι αυτού 
του προσφυγικού κόσμου. 

 Θέλω να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς, ως Ε∆ΕΚ, σίγουρα δεν μπορούμε να 
μην ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό αυτό, αλλά σίγουρα θα πρέπει τα όσα λέγονται 
μέσα στην επιτροπή να λαμβάνονται και πολύ σοβαρά υπόψη από αυτούς οι οποίοι 
έχουν και την αρμοδιότητα διαχείρισης των τουρκοκυπριακών περιουσιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είναι κάτι το οποίο λέω συχνά με συναδέλφους μου, όταν ταξιδεύουμε προς το 
εξωτερικό:  Επιτέλους, πότε εμείς θα σταματήσουμε να προσθέτουμε καρφιά πάνω 
στο κορμί της Κύπρου;  Μίλησε ο συνάδελφος για “λεηλασία” των τουρκοκυπριακών 
περιουσιών κ.λπ.  Και διερωτώμαι αν η πλούσια ελληνική γλώσσα δεν είχε άλλες πιο 
σωστές εκφράσεις και λέξεις, για να εκφράσουμε τη δυσφορία μας για μία κατάσταση 
η οποία είχε επικρατήσει τα πρώτα χρόνια μετά την προσφυγιά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Επιτρέπετε να μιλήσουμε, συνάδελφοι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να βκει ο Φυττής;  Τι θα κάμουμε; 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Βκαίννει τζιαι ήσυχα ο Φυττής, έννεν ανάγκη να κάμνει φασαρία! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Τωρά τι θέλεις να σου πω; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆ιότι καθετί το οποίο λέμε εδώ αν νομίζουμε ότι μένει εδώ, έχουμε 
ψευδαισθήσεις!  Οι πρώτοι που τα παίρνουν αυτά τα στοιχεία και τα χρησιμοποιούν 
στα διεθνή φόρα είναι οι Τούρκοι.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Χριστοφόρου! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Γι’ αυτό είναι καλό κάποια πράγματα και να ξέρουμε πού τα λέμε και να 
ξέρουμε πώς τα λέμε!  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία και το κυπριακό κοινοβούλιο είχαν 
διαπιστώσει ότι υπήρχε μία αταξία στη διαχείριση και στο χειρισμό των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Γι’ αυτό το λόγο, το κυπριακό κοινοβούλιο 
πρωτοστάτησε να ψηφιστεί ο νόμος περί Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών, 
για να μπει μια τάξη γύρω από τα θέματα κατοχής, χρήσης, συντήρησης και 
διαχείρισης των τουρκοκυπριακών περιουσιών.  Και, με βάση αυτή τη νομοθεσία που 
εκάμαμε και τον τρόπο που χειριζόμαστε τα πράγματα, εκερδίσαμε τις μάχες που 
έχουν δοθεί στο διεθνή χώρο, στον ευρωπαϊκό και σε δικαστηριακό χώρο μέχρι τώρα.  
Εάν εμείς τώρα θέλουμε να τους πείσουμε όλους αυτούς ότι κακώς εκάμαν και μας 
ετζιηέψαν, επιτέλους να επιλέξουμε τι θέλουμε!  Ναι, θέλουμε σωστή διαχείριση, 
θέλουμε ίση μεταχείριση των προσφύγων ανάλογα και με τις ανάγκες τους, θέλουμε 
να διαφυλάξουμε τους νόμους και το σύνταγμα αυτής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
την ίδια την Κυπριακή ∆ημοκρατία προς όφελος του λαού της, πρόσφυγες και μη 
πρόσφυγες.   

 Συνεχίζουμε να μιλούμε για κάποια πράγματα.  Επιτέλους, πρέπει να 
αποφασίσουμε πότε παρελθοντολογούμε και πότε είναι αποδεκτή η παρελθοντολογία 
και πότε δεν είναι αποδεκτή! 

 Είμαι αισίως είκοσι χρόνια πρόεδρος της αρμόδιας επιτροπής γι’ αυτά τα 
θέματα.  Έχουμε περάσει από πολλά στάδια γύρω από αυτό το θέμα.  Κάποτε δεν 
υπήρχε καμία μηχανογράφηση.  ∆εν υπήρχε ένα σύστημα με το οποίο να γινόταν 
χειρισμός.  Κάποτε υπήρχαν πρόχειρες και προσωρινές επιτροπές που διαχειρίζονταν 
τα θέματα.  Τώρα έχουν όλα ρυθμιστεί, έχουν όλα θεσμοθετηθεί και μάλιστα με 
εισήγηση και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχουμε υιοθετήσει την εναλλαξιμότητα, 
ανά τρία έτη, των ανθρώπων που συμμετέχουν στις διαχειριστικές επιτροπές, για να 
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μη γίνονται κατεστημένα και να μην υπάρχει ευνοϊκή μεταχείριση ανθρώπων 
αδικαιολόγητη, γιατί είχαμε τα φαινόμενα που ξέρετε, του ανθρώπου από την 
Επισκοπή της Λεμεσού.  Συνεπώς, αυτά όλα έχουν γίνει.   

 Χτες ενημερωθήκαμε με ικανοποίηση ότι η μηχανογράφηση που έχει γίνει έχει 
ενοποιηθεί και μπορεί να δώσει ακριβή στοιχεία.  Και, ναι, ως επιτροπή ομόφωνα 
έχουμε ζητήσει να δώσουν εντολή στο κομπιούτερ και να βγάλει τώρα και να μας το 
φέρει στη Βουλή και να το ελέγξουμε και να το ερευνήσουμε και, αν υπάρχει τέτοιο 
φαινόμενο, να το πατάξουμε, το θέμα της κατοχής από μη πρόσφυγες περιουσιών 
τουρκοκυπριακών.  Το έχουμε πράξει και θα το πράξουμε και θα συνεχίσουμε να 
προστατεύουμε αυτές τις περιουσίες προς όφελος των προσφύγων, όπως ο νόμος 
ορίζει.  Τα μεγάλα λόγια όμως δε χρειάζονται σ’ αυτή την περίπτωση.   

 Σε ό,τι αφορά τώρα τη συντήρηση, ορθά αυτό το κοινοβούλιο και ορθά αυτή η 
κυβέρνηση διατηρούν έναν προϋπολογισμό ο οποίος είναι ελλειμματικός.  
Συμπληρώνεται από το κυπριακό κράτος ένα ποσό της τάξης των €10 εκατομ., για να 
διατηρούμε σε μια καλή κατάσταση τις τουρκοκυπριακές περιουσίες, τις οποίες όμως 
χρησιμοποιούν οι πρόσφυγες.  Άρα, αυτά τα €10 εκατομ. άμεσα πηγαίνουν προς 
ενίσχυση των συνθηκών ζωής και εργασίας των προσφύγων και άρα πρέπει να 
προστεθούν σε αυτή την κοινωνική πολιτική, την οποία οφείλουμε να κάμνουμε.  Και 
ορθά ερχόμαστε και ψηφίζουμε αυτό τον ελλειμματικό προϋπολογισμό και δίνουμε 
από το υστέρημα του καθενός από μας, του κάθε Κύπριου πολίτη, για να διατηρούνται 
οι περιουσίες, να χρησιμοποιούνται από τους πρόσφυγες μέχρι τη λύση και την 
επιστροφή στις κατεχόμενες περιουσίες και εστίες μας.   

 Ναι, από αυτά τα λεφτά συντήρησης δεκαεπτά αρχαιολογικά μνημεία που 
ανήκουν στην τουρκοκυπριακή κοινότητα συντηρούνται.  Και λέμε ότι ορθά 
συντηρούνται.  Και εδώ είναι η μεγάλη διαφορά του νόμιμου κράτους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με την παράνομη κατοχή και το καθεστώς που υπάρχει στα κατεχόμενα.  
Αυτή είναι η διαφορά της δικής μας συμπεριφοράς έναντι της συμπεριφοράς της 
κατοχικής δύναμης και του υποτελούς καθεστώτος που υπάρχει στα κατεχόμενα.  Και, 
ναι, συμφωνώ με την πρόταση του φίλου του Φυττή, ότι αυτή τη διαφορά πρέπει να 
την αναδείξουμε στους διεθνείς χώρους με φυλλάδια, με βιβλία, με διαφήμιση, αν 
θέλετε, με επικοινωνιακούς τρόπους.  Πέραν των βιβλίων που έχουν εκδοθεί γι’ αυτά 
τα ζητήματα,  να κάμουμε και ειδικά φυλλάδια, πολύ πιο εύκολα στη χρήση, για να 
δείξουμε αυτή τη διαφορά μας και να δείξουμε πώς συμπεριφέρονται οι πολιτισμένοι 
και πώς συμπεριφέρονται οι κατοχικές δυνάμεις!  Πολύ σωστά επισημάνθηκε, το 
έχουμε θέσει ως εισήγηση και έχουμε πάρει μία υπόσχεση, η οποία πιστεύω ότι θα 
προωθηθεί.   

 Σε ό,τι αφορά τώρα το θέμα των αγοραπωλησιών, ας ψάξουμε, φίλοι, τους 
γείτονές μας, τους πέριξ μας και θα βρούμε αυτούς που για το κέρδος ουσιαστικά 
θυσιάζουν αρχές και αξίες στις οποίες πρέπει να στηριζόμαστε, αν θέλουμε να λέμε 
ότι διεξάγουμε αγώνα αποτίναξης της κατοχής απ’ αυτό τον τόπο. 

 Αυτή η κυβέρνηση και αυτός ο Υπουργός Εσωτερικών συστηματικά έχουν 
βελτιώσει τη νομοθεσία που διέπει αυτά τα θέματα με τις τουρκοκυπριακές 
περιουσίες, έχουν δώσει με την τελευταία τροποποίηση και δικαίωμα εις τον 
Ελληνοκύπριο που χρησιμοποιεί την τουρκοκυπριακή γη να έχει απαιτήσεις πλέον, αν 
παρ’ ελπίδα συμβεί μετακίνησή του από εκείνο που κατέχει.  Έχει δεσμευτεί και η 
κυβέρνηση ότι κανένα πρόσφυγα δε θα τον αφήσει είτε να ξεσπιτωθεί είτε να χάσει το 
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χώρο όπου ασκεί την εργασία του ή ασκεί τη γεωργία και θέλω να πω ότι έχει 
περιορίσει αυτή η κυβέρνηση τις εγκρίσεις πωλήσεων. 

 Έχει κάνει και κάτι άλλο αυτή η κυβέρνηση το οποίο δεν πρέπει να 
αποσιωπούμε.  Έχει πετύχει να ανακτήσει και να αποκτήσει και να εγγράψει επ’ 
ονόματι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας πεντακόσιες οικιστικές μονάδες Τουρκοκυπρίων 
για τις οποίες στη συνέχεια έχει δώσει τίτλο στους Ελληνοκυπρίους  κατόχους των 
κατοικιών που ευρίσκονται σε αυτές.  Όλα αυτά να τα έχουμε υπόψη μας. 

 Και, προτού φύγω από το βήμα, θα πω, για να μη γίνεται δημαγωγία επ’ αυτού 
του ζητήματος, ότι η επιτροπή το θέμα των αγοραπωλησιών το συζήτησε, έχει φέρει 
έκθεση σε αυτή την ολομέλεια, έχουμε πάρει και αποφάσεις και είμαστε έτοιμοι, αν και 
εφόσον προκύπτει θέμα, να ξανασυζητήσουμε το θέμα.  Ο δε υπουργός μού έχει 
δώσει την εξουσία να διαβεβαιώσω το σώμα ότι, οποτεδήποτε η κοινοβουλευτική μας 
επιτροπή επιθυμεί, είναι έτοιμος να απαντήσει σε όλες τις απορίες και ερωτήματα 
όλων των βουλευτών γύρω απ’ αυτά τα θέματα και να δώσει ονόματα, αν χρειαστεί. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Να ’ρθω πάνω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, μείνε από τη θέση σου, διότι κατανοώ ότι δε θα μιλήσεις πολλή ώρα.   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Με παροτρύνει η κοινοβουλευτική μου ομάδα να ’ρθω πάνω, διότι εννάν πάνω 
’πού δκυο λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άμα σε παροτρύνει, να ’ρθεις, κύριε Φυττή.  Είναι δυνατόν να σε παροτρύνει 
και να μην έρθεις; 

(Αστειευόμενος) 

 ’Πού το βηματισμό καταλάβω ότι είσαι φορμαρισμένος! 

(Γέλια) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ελπίζω, κύριε Πρόεδρε, ελπίζω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 



57 

 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Η αρχική μας σκέψη ήταν σ’ αυτή την ψηφοφορία να απέχουμε.  Όμως μετά 
από δεύτερες σκέψεις αποφασίσαμε να τα πούμε και να ψηφίσουμε.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Έν’ τούτο που κάμνετε πάντα! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 ∆εν είναι πάντα έτσι, κύριε Λευτέρη!  Και, επειδή με προκαλείς, να σου πω ότι ο 
νόμος περί του Κηδεμόνα Τουρκοκυπριακών Περιουσιών εψηφίσθη το ’91.  Ο τελικός 
νόμος.  Επί διακυβερνήσεως Γλαύκου Κληρίδη.  Λοιπόν.  Εάν…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αν εκυβερνούσε από το ’91, θα επέταν ως τώρα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Μάλιστα, κύριοι!   

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, εάν…  ∆εν εκυβερνούσατε, αλλά ήσασταν εδώ!  Θα μπορούσαμε να 
βάλουμε μια διάταξη ότι «υπό τη διαχείριση του Κηδεμόνα είναι και οι περιουσίες 
όλων εκείνων των Τουρκοκυπρίων οι οποίοι έλειπαν πριν από το ’74 στο εξωτερικό», 
ώστε να μην έχει το παράθυρο τώρα όποιος Τουρκοκύπριος έλειπε πριν από το ’74, 
στην Αυστραλία, στην Αμερική, στην Αγγλία, να ζητά άδεια από το Υπουργικό 
Συμβούλιο να πωλήσει τη γη του σε οποιονδήποτε ή να κάνει συμβόλαιο 
οπουδήποτε.  Θα ’πρεπε από τότες να προστατεύσουμε αυτή την περιουσία, να μην 
πωλείται σε developers ή οποιουσδήποτε άλλους.   

 Λοιπόν, θα ήθελα να πω κάποια πράγματα για αυτό τον προϋπολογισμό.  
Πρώτα πρώτα είναι ελλειμματικός.  Και πόθεν παίρνει το έλλειμμα, για να 
συμπληρώσει τα χρειαζούμενα €20,3 εκατομ.;  Τα παίρνει από το αποθεματικό, από 
τη “μάνα”.  Εμάθαμε και απ’ εδώ να τρώμε από τη “μάνα”!  Και η “μάνα” ως το τέλος 
του 2011 θα μείνει €281.000 μόνο από €3,5 εκατομ., γιατί για τρία χρόνια τρώμε από 
τη “μάνα”, από το αποθεματικό!   

 ∆εύτερον, υπάρχουν ανείσπρακτα ενοίκια €3 εκατομ.  Λένε ότι εβάλαν και 
εισπράκτορες, αλλά δεν τα καταφέρνουν να εισπράξουν τα ανείσπρακτα ενοίκια.  
Αυτό το πράγμα είναι λάθος!  Είναι μεγάλο πρόβλημα!  ∆ιότι αυτοί οι νομοταγείς 
γεωργοί, κτηνοτρόφοι, μαγαζάτορες που πληρώνουν το ενοίκιό τους είναι τίποτε 
βλάκες κάθε τέλος του χρόνου ή αρχές του άλλου να πληρώνουν το ενοίκιό τους και 
κάποιοι, για δεκαετίες ίσως, να μην πληρώνουν τα ενοίκια;  Και να έχουμε €3 εκατομ. 
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ανείσπρακτα ενοίκια και να τρώμε από τη “μάνα”, για να συμπληρώσουμε τον 
προϋπολογισμό, που χρειάζεται για όλα αυτά τα οποία περιέχει; 

 Μηχανογράφηση.  Ναι, μετά από τέσσερα-πέντε χρόνια που εδίδαμε χρήματα 
στον προϋπολογισμό για αυτή την περιβόητη μηχανογράφηση, επιτέλους μας είπαν 
ότι ετέλειωσε, αλλά κάτι λείπει ακόμα.  Κάτι λείπει το οποίο εννά το στείλει το 
Κτηματολόγιο, για να συμπληρωθεί η όλη μηχανογράφηση.  Ακόμα και τώρα, μετά 
από έξι χρόνια που δίνουμε χρήματα, δεν ετέλειωσε πλήρως, 100%, για να 
λειτουργήσει πλήρως.   

 Λοιπόν.  Πάμε παρακάτω σε ένα μεγάλο θέμα το οποίο ήδη ανέφερε και ο 
Αριστοφάνης και ο Λευτέρης και το οποίο τόσο πολύ με εθύμωσε προχθές, που 
σηκώθηκα τζιαι έφυα ’πού τη συνεδρία.  Για τρία χρόνια, αγαπητοί συνάδελφοι, για 
τρία χρόνια τους λέμε: «Κάμετε φυλλάδιο!  Ένα φυλλάδιο, μια έκδοση την οποία να 
έχουμε παντού και να παίρνουμε και εμείς οι βουλευτές στο εξωτερικό, που να δείχνει 
απ’ εδώ τα μουσουλμανικά τεμένη και αρχαία μνημεία που τα επιδιορθώνουμε με 
δαπάνη, παρακαλώ, το 2009… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είσαι κυβέρνηση! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ρε Λευτέρη, σώπαινε! 

 Το 2009 €1,5 εκατομ., πέρσι €983.000 και το 2011, ο προϋπολογισμός τώρα, 
€814.000.  Άρα, και απ’ αυτό το κονδύλι θα μπορούσαν να διατεθούν €10.000, να 
κάνουμε ένα χάρτη τέλος πάντων!  Αυτό τον παίρνω τακτικά στο εξωτερικό -γαλλικά, 
γερμανικά, αγγλικά- και όλοι κάθονται και τον διαβάζουν, το χάρτη της Κύπρου με 
ιστορικά στοιχεία, με φωτογραφίες.  Όλοι κάθονται και τον διαβάζουν!  Ή οτιδήποτε, 
ένα τρίπτυχο, κάτι.  Και τι συμβαίνει;  Μεταξύ των δεκαεπτά… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …τουρκοκυπριακών τεμενών που συντηρεί το Τμήμα Αρχαιοτήτων τα δεκατρία 
ήταν βυζαντινές εκκλησίες.  Σε μια μάλιστα, του Αγίου Ανδρονίκου εις την Πόλη της 
Χρυσοχούς, ηύραν τζιαι κάτι μωσαϊκά, αρχαία.  Και τοποθετείται και αρχαιοφύλακας.  
Ένα άλλο τζαμί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σοφοκλή μου… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …ήταν η Αγία Σοφία εις το Κτήμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σοφοκλή μου… 
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Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Και εκεί θα βάλουν αρχαιοφύλακα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σοφοκλή… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με την άδειά σου, έννεν ανάγκη να τα πούμεν ούλλα, είπες ενδεικτικά…  
Επκιάαμεν το μήνυμα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Το μήνυμα να το πάρεις, κύριε Πρόεδρε, και να πιέσεις και εσύ μαζί μας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα πιέσω και εγώ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …να γίνουν φυλλάδια και να τα βάλουν ακόμα και εκεί που βάλλουν 
αρχαιοφύλακες, παντού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Και το τελευταίο, να σας πω μια μικρή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Παρακαλώ, γρήγορα! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …μικρή ιστορία.  Πριν δέκα-δώδεκα χρόνια, όταν υπήρχε έξαρση της 
καταστροφής των εκκλησιών μας -εγώ μιλώ για να βάλουν φωτογραφίες αυτών που 
συντηρούμε και αυτών που έχουν καταστραμμένα- εκάναμε μια διαδήλωση η 
Λάπηθος και ο Καραβάς προς το ΟΧΙ και αναρτήσαμε πανό εκεί, το οποίο έλεγε 
«εμείς συντηρούμε τα μνημεία τους και αυτοί μας τα καταστρέφουν», στα τούρκικα, 
στα αγγλικά και στα ελληνικά.  Στα τούρκικα μας το έκαμε ο μακαρίτης ο Θεόφιλος ο 
Γεωργιάδης.  Αυτό το πανό τόσο εντυπωσίασε όχι μόνο τον κόσμο το δικό μας, που 
ξέρει είντα που γίνεται, αλλά και τους επισκέπτες της Λευκωσίας.  Έμεινε εκεί τριάμισι 
χρόνια!  Και είχαμε πολλές επιστολές ʼπού το εξωτερικό.  ∆ηλαδή αυτό που σας λέω 
να κάμουμε για διαφώτιση, για να μην τα διπλώσουμε τζιαι τέλεια σ’ αυτό το θέμα, 
είναι πολύ λογικό και πολύ φτηνό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριε Μουσκάλλη, αντιλαμβάνομαι είναι μισό μ’ ένα λεπτό.   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Εγώ θα σεβαστώ το χρόνο των συναδέλφων… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιαννάκη Θωμά) 

 Πόσο; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Όι όπως τον Αριστοφάνη! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 «Όι όπως τον Αριστοφάνη», λαλεί ο Γιαννάκης ο φίλος μου.  Ναι, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εκάλυψέ σε ο Αριστοφάνης. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Εκάλυψέ με αρκετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όμως εδώ πρέπει να πούμε ότι μιλούμε για έναν προϋπολογισμό, 
προϋπολογισμό!  Ο προϋπολογισμός είναι €20 εκατομ., τα €10,5 εκατομ. έν’ κρατική 
χορηγία τζιαι τα υπόλοιπα είναι έσοδα από ενοίκια και από άλλες πηγές.  Η ουσία 
τούτη είναι!  Εν’ τούτο που συζητούμε, για τον προϋπολογισμό.  Τούτος ο 
προϋπολογισμός για ποιο πράγμα είναι;  Είναι για να επιδιορθώνονται τα σπίθκια των 
προσφύγων, για τα…  Κύριε Πρόεδρε, για τη σύνδεση με το αποχετευτικό, νομίζω…  
∆ε θέλω να σας κουράσω.  Τούτος ο προϋπολογισμός είναι για τα επαγγελματικά 
υποστατικά των προσφύγων, είναι ένας προϋπολογισμός ο οποίος είναι κοινωνικός, 
βιοποριστικός, άκρως προσφυγικός.  Μπορεί κανένας να μεν ψηφίσει αυτό τον 
προϋπολογισμό;  Τότε θα λεχθεί ότι είναι αντιπρόσφυγας και αντικοινωνικός.  Εγώ 
λέω δεν μπορεί κανένας να μεν ψηφίσει αυτό τον προϋπολογισμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Ένα λεπτό, ένα λεπτό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι, παρακαλώ! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 
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 Εδώ μιλούμε για τους πρόσφυγες, κοπτόμεθα για τους πρόσφυγες.  Ε, να 
μιλήσουμε με τη γλώσσα που πρέπει να μιλούμε.  Καθαρά!  Καθαρά, όι πολιτικά!  
Καθαρή γλώσσα! 

 Όσον αφορά τα μνημεία, που έχουμε κάποια διαφοροποίηση μερικοί 
συνάδελφοι, εμείς είμαστε το νόμιμο κράτος τζιαι σάζουμεν τα μνημεία, τα αρχαία 
μνημεία, τον πολιτισμό του οποιουδήποτε.  Φανταστείτε τους φίλους μας τους 
Τουρκοκύπριους που εζήσαμε για τόσα χρόνια μαζί.  Τζιείνοι δε μας τα σάζουν.  
Εμένα το παράπονό μου, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι όχι μόνο για όλα, τζιαι για τες 
εκκλησιές μας τζιαι για τα μνημεία μας, δε δείχνουν την απαιτούμενη ευαισθησία, αλλά 
τζιαι το μοναστήρι του Αποστόλου Αντρέα, που τζιαι ο ίδιος ο Πρόεδρος ο Χριστόφιας 
εμίλησε κατ’ επανάληψη τζιαι με τον Ταλάτ.  Κατ’ επανάληψη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

  …εμιλήσαν τζιαι συμφωνήσαμε όσον αφορά τες επισκευές του Αποστόλου 
Αντρέα τζιαι στο τέλος μπορεί να ππέσει!  Γι’ αυτό θέλω να τονίσω ότι εμείς είμαστε 
υπόχρεοι τζιαι ηθικά τον πολιτισμό των άλλων να τον σεβόμαστε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 …εφόσον τζιαι εμείς θέλουμε να σέβονται τον πολιτισμό μας.  Κάτι, κύριε 
Πρόεδρε, που έθελα να πω είναι ότι, όσον αφορά τη στεγαστική πολιτική των 
προσφύγων, προηγουμένως εδαπανώντο €60 εκατομ., τωρά €150 εκατομ. κάθε 
χρόνο. 

 Επίσης, αυτή η κυβέρνηση -διότι άκουσα τζιαι για “φερεγγυότητα” μέσα- 
επροσπάθησε και δίδει φερεγγυότητα στους πρόσφυγες, μάλιστα, αγαπητοί 
συνάδελφοι, σε όσους κατοικούν μέσα σε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 …τουρκοκυπριακές περιουσίες θα τους δοθεί τζιαι ένα οικόπεδο, ως 
αντιστάθμισμα, δωρεάν από την κυβέρνηση.  Τι άλλο από φερεγγυότητα υπό τας 
περιστάσεις; 

 Εγώ σέβομαι όλους τους συναδέλφους, κύριε Πρόεδρε, που εμίλησαν, από όλα 
τα κόμματα.  Στην επιτροπή των Προσφύγων είμαστε όλοι πρόσφυγες τζιαι θεωρώ ότι 
όλοι προσπαθούμε για το καλό των προσφύγων και, ναι, ναι, θα είμαστε πιεστικοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όσον αφορά το “φαγοπότι”… 

(Γέλια) 

 Όσον αφορά το “φαγοπότι”, τριάντα έξι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 …χρόνια εξεχάσαμε να μιλούμε για “φαγοπότι” τζιαι τα δκυο χρόνια τωρά που 
έν’ Πρόεδρος ο Χριστόφιας τζιαι η κυβέρνηση έγινε “φαγοπότι”!  Εγώ το θεωρώ όι 
μόνο υπερβολικό, αλλά και προκλητικό!  “Φαγοπότι” δεν έχει, διότι, να σας πω, δεν 
είμαστε συνηθισμένοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, ακούστε, εγώ νομίζω ότι όλες οι πλευρές έχουν τοποθετηθεί, έχουν πει 
τα επιχειρήματά τους.  Ορισμένοι μάλιστα εφύαν τζιαι ʼπού το θέμα, που έκαμα ότι εν 
άκουσα!  Γι’ αυτό το λόγο, παρακαλώ, επειδή έχουμε τζιαι πολλά άλλα θέματα 
παρακάτω, με την άδειά σας, να προχωρήσουμε εις τη δεύτερη ανάγνωση… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, κύριε Πρόεδρε, με τίποτε!  Θέλω να πω κάτι για τους Τούρκους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τους… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Βέβαια!  ∆ιότι έν’ σημαντικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, εφόσον είναι πολύ σημαντικό, να πείτε και εσείς. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και θα πει και ο κ. Σαμψών το πολύ σημαντικό και είμαι βέβαιος ότι θα πουν 
και άλλοι φίλοι… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 …πολλά σημαντικά! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 …είμαι σύντομος κύριος πάντοτε.  Θέλω την ανοχή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θέλω να πω κάτι το οποίο επισήμανε ο κ. Γεωργίου, ο πρόεδρος της 
επιτροπής, και είναι σημαντικό, διότι, για ό,τι λέγεται σε τούντην αίθουσα, οι Τούρκοι 
κάμνουν τον ψύλλον κάμηλον!  Και, επειδή ο συνάδελφος ο κ. Χριστοφόρου εμίλησε 
περί “λεηλασίας”, αντιλαμβάνομαι έντζιε πείραξε κανένας τες τουρκοκυπριακές 
περιουσίες.  Είναι εις τη διανομή που εννοούσε ο συνάδελφος.  Να το διευκρινίσουμε.   

 Θέλω να τονίσω και το εξής:  Σε τούντο θέμα των περιουσιών οι Τουρκοκύπριοι 
είχαν το 12% πάνω σε παγκύπρια βάση.  Αυτό που παρέμεινε εδώ ήταν ένα μικρό 
κομματάκι.  Οι παραπάνω αγρότες, εκείνοι που είχαν περιουσίες τεράστιες, όταν 
ήρθαν στις ελεύθερες περιοχές, ούτε επέρασε ’πού το νου τους να πάρουν 
περιουσίες.  Είναι γεγονός ότι οι συντρόφοι, με τους μηχανισμούς που διέθεταν, 
εκαταφέραν τζιαι επήραν οι δικοί τους παραπάνω.  Έτσι...  εν το λέω, ας πούμε… το 
λέω ως γεγονός.  Τζιαι μάλιστα άλλαξε τζιαι ο νόμος τζιαι σοφιστήκαν το τέχνασμα του 
“εργατοαγρότη”.  Πρώτη φορά το είδα δηλαδή!  Εμπήκε εις το νόμο.  Και παρέμεινε 
αυτή η διανομή με τις διοικητικές πράξεις και το ’91 έγινε ο νόμος.  Πράγματι, υπήρξαν 
πάρα πολλές αδικίες και ο κόσμος που κατοίκησε σε τούντα σπίτια υποφέρει μέχρι 
σήμερα.  Και τα λεφτά που βάλλει το κράτος είναι όντως λίγα.   

 Θέλω να ενώσω τη φωνή μου με τη φωνή του Αριστοφάνη λέγοντας ότι δεν 
εκάμαμε καμία απολύτως λεηλασία!  Εμείς τες περιουσίες των συμπατριωτών 
Τουρκοκυπρίων τες έχουμε σεβαστεί μέχρι κεραίας.  Ούτε τίτλους εβκάλαμεν ούτε 
κτίζουμε πάνω ούτε επουλήσαμέν τες!  Αυτοί οι κύριοι στην ουσία τι έκαμαν;  
Εδημεύσαν τες περιουσίες των προσφύγων και τες πουλούν και ’γοράζουν τες 
καμπόσοι κύριοι ’πό τούτους που περιφέρονται στην Ευρώπη και υποστηρίζουν τους 
Τούρκους, ʼπού τον Υπουργό Εξωτερικών της Σουηδίας και πάει λέγοντας ως το 
Φερχόιγκεν, που πρέπει να έν’ υπάλληλος των Τούρκων, που έθεν να ’ρτει να μας 
εξηγήσει για το δημοψήφισμα, που εκόπτετουν για το μέλλον μας εμάς! 

 Και θέλω επίσης να επισημάνω ότι αυτό που είπε ο κ. Φυττής… δεν είναι 
δεκατρία τα μνημεία· είναι δεκατέσσερα, που ήταν εκκλησιές και εκείνοι εκτίσαν τζαμιά 
πάνω.  Τζιαι καμπόσοι που είσαστε και της επαναπροσέγγισης και πάτε απ’ εκεί ή 
καμπόσοι που παν και έρχονται είδετε κανένα σταυρό πά’ στα καμπαναρκά;  Εβκάλαν 
τους νεκρούς μας ’πού τα νεκροταφεία, εκαταστρέψαν τα μνημεία, τους τάφους των 
πατεράδων μας!  Εμείς έτσι κάμνουμε;  Κάθε χρόνο τούτη η κυβέρνηση και κάθε 
κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας βάλλει ένα εκατομμύριο περίπου και συντηρεί 
και τους τάφους τους και τα μνημεία τους και τα τζαμιά που αφήκαν πίσω!  Αυτό είναι 
ως παράδειγμα προς τους κ. Μπαγίς, Ερντογάν και Γκιουλ, που καμώνονται τους 
Ευρωπαίους που σέβονται τα ανθρώπινα δικαιώματα!  Και έχει απόλυτο δίκαιο ο 
Σοφοκλής ότι εμείς πρέπει αυτή την αδικία που γίνεται καθημερινά εις βάρος μας να 
την προβάλλουμε σε ούλλα τα μήκη και πλάτη.  Και ο κ. Πουργουρίδης, που πάει 
τακτικά στην Ευρώπη, να παίρνει ’πό τούντα φυλλάδια τακτικά μαζί του! 
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(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τζιαι να το λαλεί! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού.  Μάλιστα, κύριε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κάποιοι συνάδελφοι κακοποίησαν την ελληνική γλώσσα και κάποιοι 
καμώνονται ότι δεν καταλαβαίνουν, ακριβώς για να δώσουν επιχείρημα εις την 
Τουρκία!  Η λεηλασία… επαναλαμβάνω, μιλώ για την άγρια εκμετάλλευση από αυτούς 
που καρπώθηκαν επιτηδείως, συντρόφους και μη συντρόφους, αν και ο συνάδελφος 
της συγκυβέρνησης πολύ χαρακτηριστικά ανάφερε ότι οι σύντροφοι ήταν αυτοί οι 
οποίοι -εμείς δεν το ξέρουμε- ουσιαστικά συμμετείχαν σ’ αυτή τη διασπάθιση όσον 
αφορά την εκμετάλλευση… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έν’ ντροπή… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Γι’ αυτό…   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ, παρακαλώ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …είναι, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούστε, ακούστε, ακούστε, μισό λεπτό… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, μισό λεπτό… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …είναι σκληρόν προς κέντρα λακτίζειν.  Κάποιοι που έκαναν αυτή τη λέξη, που, 
αντί να απαντήσουν επί της ουσίας, κρεμάστηκαν από μία φράση, για να την 
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ανατρέψουν και να δημιουργήσουν μείζον θέμα, πρέπει να είναι έτοιμοι ν’ ακούσουν 
και το σωστό αντίλογο.  Η λεηλασία είχε αυτό τον εννοιολογικό προσδιορισμό και όσοι 
καμώνονται ότι δεν καταλαβαίνουν είναι γιατί πιθανώς θέλουν να καλύψουν αυτά τα 
οποία έγιναν στις τουρκοκυπριακές περιουσίες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επί προσωπικού, αντιλαμβάνομαι, ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου θέλει να 
σας απαντήσει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι, ακούστε, εγώ θα σας πάρω ως τα μεσάνυχτα, διότι έσιει άλλα θέματα 
που εννά τεθούν!  Συνεχίστε με τον ίδιο ρυθμό, ο ένας να απαντά του άλλου, ο ένας 
να βκάλλει τα μμάθκια του άλλου! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω νομιμοποιούμουν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ωραία, προχωρήστε!   

 Λοιπόν, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πότε ήλεγξαν τα αρχεία, που δεν ετοιμάστηκαν ακόμα και δε 
μας δόθηκαν από τη μηχανογράφηση, και ηύραν ότι οι σύντροφοι έχουν πάρει τις 
περισσότερες περιουσίες αυτό είναι άξιο περιέργειας!  Ναι, στους κανονισμούς εμπήκε 
η λέξη “εργατοαγρότης”, γιατί επί υπουργίας Βενιαμίν, όταν ήταν υπουργός της 
κυβέρνησης Κυπριανού, ήρταν κάποιοι κανονισμοί και έγιναν αντικείμενο μεγάλης 
συζήτησης στην κοινοβουλευτική μας επιτροπή και είπαμε εκεί όλοι οι βουλευτές όλων 
των κομμάτων ότι η κυπριακή κοινωνία είναι δομημένη διαφορετικά.  Και ο εργάτης και 
ο γεωργός και ο ιδιωτικός υπάλληλος κ.λπ. αν έχουν και οι επιτροπές θα τους 
εγκρίνουν να πάρουν ένα μικρό κλήρο, για να προσθέσει κάτι στα εισοδήματα του 
εργάτη ή του ιδιώτη υπάλληλου, δεν είναι κακό.  Και, ναι, ομόφωνα, όλα τα κόμματα 
εβάλαμε αυτή τη λέξη εις τους κανονισμούς.  Τώρα ήταν γελασιόν ʼπού τους 
συντρόφους, εν μπορώ να το καταλάβω, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θέλω να πω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε.  Σήμερα, εδώ και τρία χρόνια, με 
απόφαση αυτού του κοινοβουλίου, και οι επαρχιακές επιτροπές και η Κεντρική 
Συμβουλευτική Επιτροπή των Τουρκοκυπριακών Περιουσιών αποστέλλουν τα 
πρακτικά και όλες τις αποφάσεις από ποιους παίρνουν και σε ποιους δίνουν κλήρους.  
Είναι όλα ελεγχόμενα και από αυτό το κοινοβούλιο.  Και δηλώνω εδώ σ’ αυτή την 
αίθουσα ότι ως προέδρου αυτής της επιτροπής κανένας εκ των συναδέλφων, εκ των 
πενήντα έξι, δε μου έχει φέρει επιστολή να εγγράψει θέμα ότι στην τάδε συνεδρία της 
τάδε επιτροπής έγινε αυτή η ανισότητα, καλέ!  Κανένας!  Άρα, αυτά τα οποία 
βγαίνουμε και λέμε σήμερα εδώ δεν ευσταθούν.   
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆εν ευσταθούν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Λοιπόν, εάν θέλουμε να λέμε την αλήθεια και το σωστό!   

 Και σήμερα δεν υπάρχουν σε εκκρεμότητα αιτήσεις από τον προσφυγικό κόσμο 
που δεν έχουν ικανοποιηθεί.  Όλες έγκαιρα εξετάζονται, αποφασίζονται και 
ικανοποιούνται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σωτήρη Σαμψών) 

 Κύριε Σαμψών, δε θα σου αφαιρέσω το λόγο· εμίλησαν όλοι, θα ʼταν άδικο να 
μη μιλούσατε εσείς!  Έχετε το λόγο. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, εγώ παρακάλεσα.  Οι συνάδελφοι θέλουν να τοποθετηθούν.  
Εγώ θα τους αφήσω. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Λοιπόν, Πρόεδρε, το αν στείλαμε επιστολές ή όχι δεν έχει και ιδιαίτερη σημασία, 
αλλά εστείλαμε εμείς ως ∆ΗΣΥ, όπως ξέρετε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για καμία περίπτωση που εγκρίθηκε από επιτροπή. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Λοιπόν, εφέραμέ σας, αλλά εν πάση περιπτώσει.  Αυτό είναι άσχετο όμως με 
την ουσία! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πκοιον έν’ άσχετο;  Να μάθουμε και εμείς να κάνουμε σωστά τη δουλειά μας… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Η ουσία, κύριε Πρόεδρε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 …η ουσία είναι ότι οι πρόσφυγες σε τούντον τόπο είναι δεύτερης κατηγορίας 
πολίτες και οι νόμιμοι κάτοχοι των τουρκοκυπριακών περιουσιών είναι δεύτερης 
κατηγορίας πρόσφυγες.  ∆ύο στη δευτέραν είναι τέταρτης κατηγορίας πολίτες!  Και 
τούτος ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός, κύριε Μουσκάλλη, ακριβώς αυτό κάμνει· 
τους διατηρεί στην τέταρτη κατηγορία πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Το ότι ο 
κ. Γεωργίου παραδέχτηκε ότι υπήρξε πρόβλημα στη διαχείριση είναι εις πίστιν του.  
Εμείς αυτό το οποίο λέμε αυτή τη στιγμή είναι ότι δε διορθώθηκαν και δεν ήρθησαν οι 
αδικίες εκείνου του προβλήματος.   

 Μας είπε για το νόμο και δε διαφωνούμε.  Και ο κ. Μουσκάλλης μάς είπε για τα 
οικόπεδα.  Όμως, όταν σου πάρουν το σπίτι, τι να το κάμεις το οικόπεδο και τι να την 
κάμεις την αποζημίωση;  Γι’ αυτό εμείς είχαμε βάλει πρόταση νόμου, κύριε Πρόεδρε, 
που δυστυχώς απορρίφθηκε από τους απέναντι, και είπαμε ότι…  ∆ιότι οι 
πραγματικότητες είναι οι εξής:  Ο πρόσφυγας στις τουρκοκυπριακές περιουσίες 
κοιμάται με την ανησυχία ότι θα ξυπνήσει ένα πρωί και θα βρει στην πόρτα του το 
δικαστικό επιδότη να κρατά μία έξωση και να του λέει “φύγε”.  Και καταθέσαμε 
πρόταση νόμου και είπαμε ότι στη χειρότερη των περιπτώσεων ο πρόσφυγας που 
είναι νόμιμος κάτοχος των περιουσιών αυτών ή της περιουσίας αυτής θα πρέπει να 
τυγχάνει ενημέρωσης έγκαιρης, για να μπορεί να εκθέσει τη θέση του στον Υπουργό 
των Εσωτερικών, στον Κηδεμόνα, και, αν θέλετε, να προβάλει ένσταση γιατί να μην 
παραχωρηθεί η περιουσία του στον αγοραστή, γιατί να μη σταμπάρει με λίγα λόγια ο 
υπουργός και να επικυρώσει την πώληση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Και δεν εδέχτηκαν.  Και μετά, αφού δεν εδέχτηκαν αυτό, εμείς τους είπαμε:  «Ε, 
ωραία, τουλάχιστον δώστε στον πρόσφυγα το δικαίωμα της πρώτης αγοράς».  
∆ηλαδή, αν κάποιος θέλει να πουλήσει την περιουσία στην οποία είναι ο νόμιμος 
κάτοχος, να πρέπει πρώτα να ζητήσει ʼπού τον πρόσφυγα, αν ενδιαφέρεται, να τη 
’γοράσει.  Και πάλι δεν το εδέχτηκαν.   

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, ορισμένες αλήθειες πρέπει να λέγονται, με 
επιχειρήματα τις λέμε, δεν υπάρχει οποιαδήποτε διάθεση αντιπολίτευσης, αλλά αυτός 
ο προϋπολογισμός είναι ανεπαρκής και γι’ αυτό το λόγο έχουμε αυτή τη θέση την 
οποία έχουμε ως ∆ΗΣΥ. 



68 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Θωμά, τι θα προσθέσετε;  Αφού έχουν καλυφθεί όλα, κύριε Θωμά! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Θωμά, για ένα λεπτό. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κύριε Πρόεδρε, έχουν πάρα 
πολλές ιδέες.  ∆εν τες εφάρμοσαν δέκα χρόνια που ήταν στην κυβέρνηση! 

(Γέλια) 

 Αυτή τη στιγμή μπαίνει η βάση, για να ρυθμιστούν και να ελέγχονται αυτά τα 
ζητήματα κατά τρόπο αποτελεσματικό.  Ένα. 

 Θέλω να ρωτήσω τους συναδέλφους από όλα τα πολιτικά κόμματα.  Έχει 
πρόσφυγα ο οποίος εκδιώχθηκε από τις τουρκοκυπριακές περιουσίες, γιατί τις 
διεκδίκησε ο Τουρκοκύπριος ιδιοκτήτης και έμεινε ακάλυπτος, συνάδελφοι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟΥ ΣΥΝΑΓΕΡΜΟΥ: 

 Βεβαίως! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κανένας!  Κανένας, συνάδελφοι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Συνάδελφοι, κανένας! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Και το τελευταίο σημείο, κύριε Πρόεδρε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ! 
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Γ. ΘΩΜΑ: 

 Είτε το αντιλαμβανόμαστε, κύριε Πρόεδρε, είτε όχι, είμαστε εκλελεγμένοι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Μουσκάλλη! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 …είμαστε εκλελεγμένοι βουλευτές από τον κυπριακό λαό και συνεδριάζουμε 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Όταν λοιπόν βγαίνει 
βουλευτής και λέει «έχουν λεηλατηθεί οι τουρκοκυπριακές περιουσίες», ο κ. Ερντογάν 
και ο κ. Έρογλου και ο καθένας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θωμά, επαναλαμβάνετε πράματα που λέχθηκαν, κύριε Θωμά… 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 …μπορεί να πει, κύριε Πρόεδρε, ό,τι θέλει!  Γι’ αυτό εισηγούμαι, πρώτον, να 
’μαστε προσεκτικοί και χάριν του εντυπωσιασμού δεν πρέπει να θυσιάζουμε την ουσία 
και τα συμφέροντα του τόπου μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θωμά, εγώ απλώς για ένα πράμα πολλές φορές διερωτώμαι!  Εζητήσατε 
το λόγο για ένα λεπτό τζιαι εθεωρούσα, επίστευα ότι θα προσθέτατε κάτι διαφορετικό 
απ’ αυτό που λέχθηκε και από μέλη της δικής σας ομάδας και από άλλους 
συναδέλφους!  Τωρά βγαίνουμε, τοποθετούμαστε, αναξέουμε πληγές, ξαναβάλλουμε 
το θέμα να απαντηθεί, να ξανααπαντηθεί… τζιαι τι κερδίζουμε, ας πούμε;  
Εντυπώσεις;  Εγώ σας λέω δεν κερδίζει κανένας εντυπώσεις!  Είπε ο καθένας τη 
γνώμη του, σεβαστή η γνώμη του, σεβαστή η άποψή του, μπαίνουμε στη διαδικασία 
τζιαι σας παρακαλώ!   

 Λοιπόν… 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θωμά, δεν έχει να μου πείτε τίποτε άλλο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιαννάκη Θωμά) 

 Συγγνώμη…  Επί προσωπικού σε σχέση με τι; 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, σας παρακαλώ!  Έχουν μιλήσει εδώ δέκα 
βουλευτές.  Σε κανέναν δεν εκάματε παρατήρηση!  Έχω μιλήσει για ενάμισι λεπτό, αν 
εξαιρέσετε την ώρα που με διακόψαν οι συνάδελφοί μου.  ∆εν αντιλαμβάνομαι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μα, είπατε τα ίδια πράματα που είπαν συνάδελφοί σας πριν! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κανένας δεν έχει πει ότι ως υπεύθυνοι βουλευτές, εκλελεγμένοι 
σε αυτό το σώμα πρέπει να μετρούμε τι λέμε, για να μη δίνουμε όπλα στον εχθρό μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θωμά, ο κ. Χριστοφόρου επεξήγησε τι είναι εκείνο που εννοούσε και εγώ 
θεωρώ ότι έγινε κατανοητό από όλους.  Λοιπόν, να μην αρχίσουμε πλέον να 
μπαίνουμε σε ζητήματα… 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής ποσού ύψους €20.294.774 για τη χρήση του έτους που 
λήγει στις 31.12.2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 5; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

(Απευθυνόμενος προς τους βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Αν δεν ψηφίσουμε ούτε εμείς, να αφήσουμε έτσι τους πρόσφυγες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Μουσκάλλη, είσαι ανήσυχος τα τελευταία λεπτά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆έκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆έκα. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 
μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2011 Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννιά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εννιά ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Είπαμε το πρωί ότι εμείς θέλουμε αυτό το θέμα να το ξαναδούμε και θα 
παρακαλούσα όπως αναβληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι… 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχει ζητηθεί από το Γενικό Εισαγγελέα και μάλιστα επροχωρήσαμεν τζιαι 
εξετάσαμέν το, αν και κατέβηκε την περασμένη Πέμπτη, να το εξετάσουμε τούντην 
Πέμπτη.  Είχαμε παρακληθεί και δεν υπέβαλε κανένας καμία ένσταση.  ∆εν ήγειρε 
κανένας κανένα ερώτημα και κανένα θέμα.  ∆ιερωτώμαι για ποιο λόγο πρέπει να δοθεί 
αυτή η αναβολή, όταν μάλιστα οι ίδιοι κρίνουν ότι αυτό είναι αναγκαίο για σκοπούς 
απονομής της δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω και δεν επιτρέπεται να μπω στην ουσία.  Θέλουμε και 
εμείς την αναβολή, αλλά είμαι υποχρεωμένος να πω το εξής: «Είπε ο Γενικός 
Εισαγγελέας», είπε ο προηγούμενος συνάδελφος.  Πρώτα και πάνω απ’ όλα, όπως 
δεν επιτρέπεται από μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων που είναι δικηγόροι και 
κάποιοι από αυτούς κατηγορήθηκαν -δίκαια, άδικα, δεν το εξετάζω- ότι κατέθεσαν 
προτάσεις νόμου, για να ρυθμίσουν ζητήματα, δε δικαιούται ούτε ο Γενικός 
Εισαγγελέας.  Εγώ δεν του αναγνωρίζω αυτό το δικαίωμα.   

 Κατά συνέπεια, υπάρχει σοβαρός λόγος που πρέπει να ξαναϊδωθεί το ζήτημα.  
Υπάρχει εκκρεμής δίκη για την οποία ο Γενικός Εισαγγελέας θέλει να πάρει αυτό το 
νόμο και να τον χρησιμοποιήσει.  Εγώ ενίσταμαι!  ∆ε θα πω τους λόγους της 
ενστάσεως εδώ, να ξαναπάει πίσω στην επιτροπή!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να μιλήσω και να τα πω έξω από τα 
δόντια!  Αφορά μία συγκεκριμένη υπόθεση εξαιρετικά σοβαρή για τον τόπο μας.  Και 
αφορά την υπόθεση “Helios”, κύριοι!  Έτσι, για να πω το όνομά της θέμα!  Αφορά τη 
συγκεκριμένη υπόθεση.  Αυτό αφορά διαδικασία.  ∆εν αφορά την εξυπηρέτηση 
συγκεκριμένης πλευράς στην υπόθεση εκείνη.  Αφορά μία διαδικασία.  Και εγώ σας 
λέω, αν αυτή η υπόθεσις δεν προχωρήσει εν τω μεταξύ και αν με την αναβολή θα πάει 
Γενάρη, κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν ξέρω ποιες θα είναι οι συνέπειες.  Ο ίδιος ο Γενικός 
Εισαγγελέας -και, αν κάποιοι συνάδελφοι είχαν ενδιαφέρον γι’ αυτή την υπόθεση, γι’ 
αυτό το νομοσχέδιο, θα έπρεπε να ’ρθουν στην επιτροπή να υποβάλουν τα 
ερωτήματά τους- ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας είπε ότι είναι εξαιρετικά επείγουσα 
αυτή η νομοθεσία και ζήτησε να ψηφιστεί από πλευράς της επιτροπής.  Νομίζω 
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επικοινώνησε και με το προεδρείο της Βουλής γι’ αυτό το θέμα.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς 
έχουμε ένσταση στην αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω ποιους εννοεί ο συνάδελφος ότι απουσίαζαν από την 
επιτροπή… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν είναι για σένα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …εμείς ήμαστε.  Εγώ υπέβαλα και στο Γενικό Εισαγγελέα κάποιες απόψεις, 
άκουσα και τον ίδιο, ερωτήθηκε και αν ήταν τόσο πολύ επείγον να πήγαινε, ποια 
Πέμπτη να πάει κ.λπ., είπε και τις απόψεις του, τι περίπου σκέφτεται να κάμει.  
Λοιπόν, θεωρώ ότι υπάρχει χρόνος, είναι μια νέα διαδικασία την οποία θα 
εισαγάγουμε στο δίκαιο απόδειξης, πιστεύω ότι πρέπει να είμαστε απόλυτα βέβαιοι γι’ 
αυτό το οποίο θα κάμουμε.  Γι’ αυτό το λόγο είναι που ζητήσαμε εμείς αυτή την 
αναβολή και είναι ακόμα ένας λόγος, αν θέλετε, που θα επαναλάβω και στο τέλος της 
συνεδρίας την πρότασή μας να υπάρξει συνεδρία τακτική του σώματος, πριν 
διακόψουμε για τις γιορτές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή κάποιοι συνάδελφοι θέλουν να προκαλούν, είμαι 
υποχρεωμένος να μιλήσω.   

 Καταρχάς δε δέχομαι μαθήματα από κανέναν ούτε υποδείξεις περί 
παραστάσεως στην επιτροπή ή όι!  Καλύτερα να δίνουν συμβουλές αυτοί που 
μπορούν να δώσουν στα μέλη της οικογένειάς τους, όι σε συναδέλφους! Πρώτον.  

 ∆εύτερον, αφορά την υπόθεση της “Helios”, αλλά ο συνάδελφος δε σας είπε 
όλη την αλήθεια, για την οποία βεβαίως όλοι θέλουμε οι υπαίτιοι να λογοδοτήσουν.  Ο 
Γενικός Εισαγγελέας έκαμε απόπειρα στο δικαστήριο να προσκομίσει συγκεκριμένα 
στοιχεία και απέτυχε.  Και, επειδή απέτυχε, φέρνει το νόμο.   

 Βεβαίως, η υπόθεσις “Helios” είναι σοβαρή και αυτοί οι οποίοι φέρουν ευθύνη 
πρέπει να πληρώσουν.  Αλλά εγώ διερωτώμαι: Όποιος αποτυγχάνει στα δικαστήρια, 
επειδή η νομοθεσία είναι έτσι -και δεν την έφερε προηγουμένως- και είναι Γενικός 
Εισαγγελέας δικαιούται, επειδή απέτυχε στο δικαστήριο, να φέρνει άλλη νομοθεσία, 
για να διορθώσει τα λάθη που εκάμαν οι λειτουργοί του;  Εγώ δεν το καταλαβαίνω! 

(Σε έντονο ύφος) 

  Να το ξανασυζητήσουμε τζιαι να το ξαναδούμε!  Και να μην επικαλούνται 
κάποιοι την υπόθεση της “Helios” ή οτιδήποτε άλλο μείζον και σημαντικό, διότι εδώ 
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ισχύει ότι ο πατριωτισμός ή η επίκληση του μείζονος είναι γι’ αυτούς που δεν έχουν 
οποιαδήποτε επιχειρήματα!  Να μείνουμε ως εδώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρώτα απ’ όλα, καλμάρετε τζιαι έννεν ανάγκη να τα φακκούμεν αυτά!  
Ησυχάστε!  Ο καθένας βάλλει την άποψή του, βάλλει τη θέση του, κατανοητή.  Εγώ 
νομίζω ότι έν’ ανεξήγητη, έτσι, μια ένταση κ.λπ.  Να πούμε τη γνώμη μας όμορφα τζιαι 
ωραία!  

 Λοιπόν. Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς επί προσωπικού.  

 ∆εν έχω αποκρύψει τίποτε!  Αυτά όλα τα οποία λέχθηκαν, όλα όσα έχει 
αναφέρει ο συνάδελφος λέχθηκαν στην επιτροπή και ήταν γνωστά σε εκείνους οι 
οποίοι ήταν παρόντες.  Και υπέβαλαν και ερωτήσεις οι συνάδελφοι που ήταν 
παρόντες.  Εγώ επισημαίνω τον κίνδυνο και το λέω.  Ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας 
και μαζί μας επικοινώνησε και με το προεδρείο επικοινώνησε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με το προεδρείο δεν επικοινώνησε ο ίδιος, αλλά εν πάση περιπτώσει. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εμένα αυτό μου είχαν πει, ότι επικοινώνησε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, είναι λάθος.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ωραία!  Και μάλιστα κατατέθηκε και ζήτησε να επισπευσθεί η εξέτασή του ως 
επείγουσα, είπαν μας.  Γι’ αυτό τέθηκε στην επιτροπή, αν και κατατέθηκε την 
περασμένη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Πουργουρίδης και μετά ο κ. Αγγελίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή η πρόνοια είναι μια πάρα πάρα πολύ απλή πρόνοια, που 
θα έπρεπε να υπάρχει στο οπλοστάσιο του δικαίου της Κύπρου εδώ και δεκαετίες.  
Πρόνοια που υπάρχει σε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη χωρίς καμία απολύτως εξαίρεση 
από τη δεκαετία του ’60 και εντεύθεν.   

 Είναι, νομίζω, κατανοητές κάποιες ανησυχίες εκ μέρους του ΑΚΕΛ ότι είναι μια 
νέα ρύθμιση που πρέπει να τη δούμε με προσοχή, αλλά σίγουρα δεν εισάγει καινά 
θέματα στο δίκαιό μας, υπό την έννοια ότι υπάρχουν συμβάσεις με όλα τα κράτη, που 
μπορούμε να ζητήσουμε τη νομική τους συνδρομή και μπορούμε να ζητήσουμε 
σήμερα να εξεταστεί ο μάρτυρας στη Γαλλία, στο Μεξικό, στην Ουρουγουάη και να 
μας στείλουν τη μαρτυρία του.  Αυτή τη στιγμή απλά θα γίνεται μέσω της τηλεόρασης, 
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γιατί εμπήκε η τηλεόρασις, τηλεδιάσκεψις.  Εδώ οι υπουργοί κάμνουν ολόκληρες 
συνομιλίες και διασκέψεις.   

 Νομίζω ότι, από τη στιγμή που αναφύεται -και σε σχέση με μια σοβαρή 
υπόθεση- το θέμα αυτό και επειδή είναι κάτι το εξαιρετικά χρήσιμο για το δίκαιο της 
Κύπρου στην εποχή που τα πάντα κινούνται με ιλιγγιώδη ταχύτητα, εμείς να 
περιμένουμε να πάει η επιστολή στις Ηνωμένες Πολιτείες και να έρθει η απάντησις, 
μετά που θα εξεταστούν οι μάρτυρες…  Να παρακαλέσω και την πλευρά του ΑΚΕΛ -
δεν είναι θέμα για το οποίο μπορεί να υπάρχουν ισχυρές απόψεις και ενστάσεις- να 
προχωρήσουμε στην έγκρισή του και, αν δούμε ότι στην πορεία υπάρχει λανθασμένη 
εφαρμογή, τροποποιούμε τη νομοθεσία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ:  

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει, πριν να πω οτιδήποτε άλλο, να πω το εξής:  Όταν ο 
Γενικός Εισαγγελέας διαπιστώνει ένα κενό στη νομοθεσία, έστω και αν το υπέβαλε και 
απερρίφθη από το δικαστήριο, έχω την εντύπωση ότι δεν αποβλέπει σε οποιοδήποτε 
ιδιωτικό συμφέρον· εξυπηρετεί την ανάγκη του δημόσιου συμφέροντος.  Και εδώ το 
δημόσιο συμφέρον είναι η ταχύτερη και οικονομικότερη απονομή της δικαιοσύνης.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και αποτελεσματικότερη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Προφανώς και αποτελεσματικότερη.   

 Ως εκ τούτου, κύριε Πρόεδρε, και επειδή το πρωί είχα αντιληφθεί ότι μάλλον θα 
ζητηθεί αναβολή -δεν ήταν σε απόλυτο βαθμό- και εγώ έχω εισήγηση προς το ΑΚΕΛ, 
επειδή οι διευκρινίσεις που είχαν γίνει -και μάλιστα έγιναν πολλές ερωτήσεις και 
πήραμε απαντήσεις σε μια ατμόσφαιρα πολύ καλής διάθεσης στην επιτροπή μας 
εκείνο το πρωινό- νομίζω ότι θα εισηγηθώ, αν ήταν δυνατό, να αποσύρει το αίτημα για 
αναβολή η πλευρά του ΑΚΕΛ.  Μάλιστα, πρέπει να υπενθυμίσω -και νομίζω και ο 
πρόεδρος της επιτροπής, αλλά και ο συνάδελφος κ. Γεωργίου θα ενθυμηθούν- ότι ο 
Γενικός Εισαγγελέας δήλωσε ότι, και αν περάσει νομοθεσία, πιθανόν να μη ζητήσει 
την εφαρμογή της σε αυτή τη συγκεκριμένη υπόθεση.  Νομίζω λοιπόν ότι πρέπει να 
προχωρήσουμε σήμερα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.    

 Είναι ανάγκη να προχωρήσει απρόσκοπτα και η υπόθεση της εκδίκασης της 
“Helios” και υπάρχει ευαισθησία από όλους μας.  Γι’ αυτό δεν έχω αντιληφθεί 
προσωπικά ότι οποιοσδήποτε βουλευτής ή οποιαδήποτε πλευρά ενδιαφέρεται να μην 
περάσει αυτό το νομοσχέδιο, για να επηρεαστεί αρνητικά εκείνη η δίκη... 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε λέχθηκε κάτι τέτοιο. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Ακριβώς!  Λοιπόν, θεωρώ σωστό να το επαναλάβω, να το διευκρινίσω.   

 Υπάρχει όμως ένα σημαντικό ζήτημα.  Είναι μια νέα νομοθεσία που επηρεάζει 
το δίκαιο της απόδειξης.  Υπάρχει εδώ η πρόταση του ΑΚΕΛ.  Και αυτή η νομοθεσία 
είναι κατεπείγον να περάσει και κάποιες άλλες νομοθεσίες τις οποίες έχει υποδείξει ο 
συνάδελφος ο Αριστοφάνης ο Γεωργίου.  Μπορούμε λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, να 
συνδυάσουμε και τα δύο.  Μπορεί να ακολουθήσει μία συνεδρία της επιτροπής 
Νομικών, όπου να διευκρινιστούν κάποιες απορίες και κάποιοι προβληματισμοί που 
υπάρχουν και μπορούμε να βάλουμε ακόμα μια συνεδρία, για να δούμε μερικές 
νομοθεσίες που εκκρεμούν ενώπιόν μας και οι οποίες είναι κατεπείγον να περάσουν, 
πριν κλείσουμε για τις γιορτές των Χριστουγέννων, ιδιαίτερα για το θέμα του ΑΤΙ και 
του ΤΕΠΑΚ, όπως και αυτή η νομοθεσία, για να ψηφίσουμε κάτι για το οποίο να 
είμαστε σίγουροι ότι αυτό που κάμνουμε είναι για το συμφέρον της κοινωνίας και της 
δικαιοσύνης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ δε θα μιλούσα, όμως είναι η δεύτερη φορά που το κάμνει το ΑΚΕΛ.  
Υπάρχει χρόνος στη διαδικασία μας πότε μπαίνει θέμα και πότε θα συνεδριάσει η 
ολομέλεια και υπάρχει διαδικασία για το ποιος το βάζει το θέμα.  ∆εν είναι στα 
επιχειρήματα ότι για ένα θέμα αναβολής ή επί της ουσίας εγείρουμε θέμα συνεδρίασης 
της ολομέλειας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, εγώ θα θέσω σε ψηφοφορία την εισήγηση του ΑΚΕΛ για 
αναβολή του συγκεκριμένου θέματος, διότι υπάρχουν έντονες διιστάμενες απόψεις. 
Έχουν μπει τα διάφορα επιχειρήματα από όλες τις πλευρές, γι’ αυτό ρωτώ πόσοι 
υποστηρίζουν την εισήγηση του ΑΚΕΛ για αναβολή αυτού του θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκαπέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, 
η εισήγηση του ΑΚΕΛ απορρίπτεται.  Λοιπόν, η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 ∆εκεμβρίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της 
αστυνομίας και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αποδείξεως Νόμου, 
Κεφ. 9, έτσι ώστε να δοθεί εξουσία σε δικαστήριο, αν το κρίνει σκόπιμο προς το 
συμφέρον της δικαιοσύνης, να επιτρέψει  σε μάρτυρα που βρίσκεται εκτός της 
∆ημοκρατίας να καταθέσει σε ποινική ή πολιτική διαδικασία που διεξάγεται ενώπιόν 
του μέσω εικονοτηλεδιάσκεψης.  Επιπρόσθετα, παρέχεται εξουσία σε δικαστήριο να 
επιβάλει αναγκαίους, κατά την κρίση του, όρους για τη λήψη της μαρτυρίας με τον 
τρόπο αυτό, νοουμένου ότι οι όροι αυτοί δεν είναι ασυμβίβαστοι με τις δεσμεύσεις της 
∆ημοκρατίας βάσει διμερών ή διεθνών συμβάσεων που διέπουν τον τομέα αυτό. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από το Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και την εκπρόσωπο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, η δυνατότητα λήψης μαρτυρίας από μάρτυρα που ευρίσκεται εκτός 
του κράτους του εκδικάζοντος δικαστηρίου μέσω της χρήσης της τεχνολογίας της 
εικονοτηλεδιάσκεψης προβλέπεται σε διεθνείς συμβάσεις που έχει κυρώσει η 
∆ημοκρατία και αφορούν δικαστική και νομική συνεργασία στον ποινικό τομέα, 
περιλαμβανομένων της Σύμβασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Αμοιβαία 
∆ικαστική Συνδρομή επί Ποινικών Υποθέσεων μεταξύ των Κρατών Μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Πρωτοκόλλου της, καθώς και του Εγγράφου που 
προβλέπεται από το άρθρο 3(2) της Συμφωνίας για Αμοιβαία ∆ικαστική Συνδρομή 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής αναφορικά 
με την εφαρμογή της Συνθήκης μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της Κυβέρνησης των Ηνωμένων Πολιτειών Αμερικής για Αμοιβαία Νομική 
Συνδρομή σε Ποινικά Θέματα, που υπογράφηκε στις 20 ∆εκεμβρίου 1999.  Με βάση 
τα ίδια στοιχεία, η ίδια δυνατότητα στον αστικό τομέα προβλέπεται στον Κανονισμό 
(ΕΚ) 1206/2001 του Συμβουλίου της 28ης Μαΐου 2001 για τη συνεργασία μεταξύ των 
δικαστηρίων των κρατών μελών κατά τη διεξαγωγή αποδείξεων σε αστικές και 
εμπορικές υποθέσεις. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, για να 
καλυφθεί το νομικό κενό που διαπιστώθηκε ύστερα από την πρόσφατη απόρριψη από 
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δικαστήριο αιτήματος που υποβλήθηκε, με βάση τις πρόνοιες μιας από τις πιο πάνω 
αναφερόμενες συμβάσεις, για εξέταση μέσω εικονοτηλεδιάσκεψης μαρτύρων που 
βρίσκονται εκτός της ∆ημοκρατίας.  Συγκεκριμένα, το εν λόγω δικαστήριο αποφάνθηκε 
ότι οι σχετικές πρόνοιες της σύμβασης δεν έχουν αυτοδύναμη εφαρμογή, ενώ στην 
εσωτερική νομοθεσία δεν υπάρχει νομικό υπόβαθρο που να επιτρέπει την έγκριση 
τέτοιου αιτήματος. 

 Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας και του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου 
δήλωσαν ότι συμφωνούν με την προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει κατατεθεί από την εκτελεστική 
εξουσία.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι η κοινοβουλευτική τους ομάδα επιφυλάσσεται 
να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πάμε στο θέμα αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής.  Καταλαβαίνω ότι 
δεν υπάρχουν. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι, υπάρχουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν! 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ε θα μιλήσω και πολύ, αλλά θέλω να μιλήσω από το βήμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μιλήσετε, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ξέρω ότι είμαστε όλοι ταλαιπωρημένοι και υπάρχουν επείγουσες άλλες 
αναληφθείσες υποχρεώσεις, αλλά, από τη στιγμή που ετέθη ζήτημα και άνοιξε το 
ζήτημα αυτό, θα πρέπει να λεχθούν κάποια πράγματα.   

 Εν πρώτοις, διαφωνώ και δεν είναι έτσι όπως λέχθηκε -και το γνωρίζουν οι 
φίλοι οι οποίοι επιχειρηματολόγησαν υπέρ, αντίθετα από μένα- ο Γενικός Εισαγγελέας 
δεν είναι υπεράνω κανενός!  Ο Γενικός Εισαγγελέας είναι ανεξάρτητος συνταγματικός 
αξιωματούχος και, όταν πάει στο δικαστήριο, μπροστά στο δικαστήριο στο δικό μας το 
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σύστημα είναι ισότιμος με τον ιδιώτη δικηγόρο, δεν είναι ’πού πάνω ’πού το δικηγόρο.  
’Πού πάνω ’πού το δικηγόρο είναι σε άλλα συστήματα ο εισαγγελέας που κάθεται 
πάνω στην έδρα.  Είναι στο σύστημα το “ηπειρωτικό”, που έχει η Γερμανία, η Γαλλία, 
η Ελβετία, άλλες χώρες.  Στο δικό μας το σύστημα, το “κατηγορηματικό” όπως λέγεται 
στα ελληνικά, δεν έχει καμία περαιτέρω εξουσία.   

 Κατά συνέπεια, αν αυτή τη στιγμή εκκαλείται ο Γενικός Εισαγγελέας και 
λέγονται κάποια πράγματα για το ζήτημα αυτό, δεν είναι βέβαια -και έχει δίκαιο ο 
Γιαννάκης ο Θωμά που το ξεκαθάρισε- δεν είναι γιατί κάποιοι θέλουν να βοηθήσουν 
τη διαδικασία να κατευθυνθεί προς συγκεκριμένη άλλη κατεύθυνση.  Είναι βασικότατο 
θέμα αρχής.   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας, εκκρεμούσης της δίκης, ως ήτο το καθήκον του, 
προσπαθώντας να αποδείξει την υπόθεση αυτή, την οποία όλος ο κυπριακός λαός 
αναμένει ότι οφείλει να την αποδείξει σωστά και να οδηγήσει τους υπαίτιους στην 
καταδίκη και την τιμωρία, η οποία αναμένεται, έκαμε αυτό που κάμνει συνήθως!  
Επήεν στο δικαστήριο, ζήτησε να προσκομίσει μάρτυρες, οι μάρτυρες δεν μπορούσαν 
να έρθουν -ζήτησε τους μάρτυρες δηλαδή- και, όταν δεν μπορούσε να τους φέρει με 
βάση το ισχύον σύστημα, είπε «να κάμω τηλεδιάσκεψη».  Και πήγε στο δικαστήριο και 
υπέβαλε αίτημα χωρίς να ’ρτει στη Βουλή!   Έπρεπε να ’ρτει στη Βουλή να ζητήσει 
τρεις-τέσσερις μέρες αναβολή, χωρίς να υποβάλει το αίτημα και να του το 
απορρίψουν, και η Βουλή θα άκουγε με πολύ συγκαταβατικό τρόπο την άκρα ανάγκη 
η οποία υπήρχε, για να τροποποιηθεί η νομοθεσία.  Επήεν στο δικαστήριο, 
γνωρίζοντας ή αγνοώντας -δεν το ξέρω και δεν αφήνω αιχμή εναντίον κανενός- αν θα 
του το επέτρεπαν ή θα του το απέρριπταν -και συνήθως αυτό κάμνουν στα δικαστήρια 
οι λειτουργοί της Νομικής Υπηρεσίας- τζιαι του είπε το δικαστήριο πολύ σωστά: 
«Κύριε, αυτό το οποίο λέτε μπορεί να είναι εφικτό σε άλλες χώρες.  Στη δική μας τη 
χώρα δεν υπάρχει νομοθεσία, άρα δε σας το επιτρέπουμε!».  Αφού λοιπόν 
επιχειρηματολόγησε υπέρ για αρκετή ώρα και το δικαστήριο επιφυλάχθηκε για 
ενδιάμεση απόφαση, όταν του είπε το δικαστήριο «όχι, δεν μπορεί να περάσει», ήρτεν 
τζιαι έφερε νομοθεσία.   

 Τα ίδια κάμνει η Νομική Υπηρεσία διαχρονικά.  Εγώ δε θεωρώ ότι πάντα η 
Νομική Υπηρεσία με τον τρόπο που ενεργεί εξυπηρετεί το δημόσιο συμφέρον.  Το 
δημόσιο συμφέρον εξυπηρετείται, όταν προσάγονται οι κακούργοι και αυτοί που 
διαπράττουν αδικήματα ενώπιον της δικαιοσύνης, αλλά δεν εξυπηρετείται το δημόσιο 
συμφέρον, όταν η Νομική Υπηρεσία αποφασίζει να κάμει το άλφα, αποτυγχάνει τζιαι 
φέρνει νόμο, για να καλύψει τα ελλείμματά της· γιατί περί αυτού πρόκειται.  Αν δεν 
είχαν ελλείμματα, αν ήταν σωστά καταρτισμένοι, αν ενεργούσαν σωστά αυτοί οι οποίοι 
ηγούνται της Νομικής Υπηρεσίας, που δεν εκφεύγουν καμίας κριτικής μέσα από αυτή 
την αίθουσα, δε θα πήγαιναν στο δικαστήριο να χάσουν τζιαι, αφού εχάνναν, να 
έρχονταν στο δικαστήριο να φέρουν νόμο, για να τους καλύψει.   

 Κατά την ιδίαν λογική, όταν κάποιοι συνάδελφοι δικηγόροι -και κατηγορήθηκαν 
και δεν είμαι απ’ αυτούς και το ξέρετε, ουδέποτε έβαλα θέμα για ιδιωτική υπόθεση η 
οποία στο δικαστήριο εκκρεμούσε και απέτυχα και ήρθα να φέρω πρόταση νόμου, για 
να καλύψω το ζήτημα αυτό- κάποιοι συνάδελφοι κατηγορήθηκαν όμως γι’ αυτό και σε 
αυτή τη Βουλή και προηγουμένως και τους εκακίσαμε με τη σωστή προσέγγιση, που 
επιβαλλόταν.   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας εκφεύγει αυτής της κριτικής;  Και δεν μπορώ να 
καταλάβω γιατί εκφεύγει αυτής της κριτικής.  Λόγω των καθηκόντων που ασκεί;  Έν’ η 
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δουλειά του να ξεκινά, να συνεχίζει και να σταματά ποινικές διώξεις με βάση την 
πρόνοια του συντάγματος!  Αυτό όμως δεν τον αναβιβάζει σε οποιοδήποτε υψηλότερο 
επίπεδο από τον ιδιώτη δικηγόρο.  Γιατί;  ∆ιότι η νομολογία του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου της χώρας μας λέει ότι όποιος ενδιαφέρεται για την καταδίκη κάποιου έχει 
συμφέρον και δεν μπορεί να είναι υπεράνω της υπεράσπισης.   

 Κατά συνέπεια, αν θέλω να πω κάτι, θέλω να πω ότι δεν έγινε καλός χειρισμός 
από τη Νομική Υπηρεσία.  Και, επειδή δεν έγινε καλός χειρισμός, δεν μπορούν να μας 
πιέζουν κιόλας, ολοφάνερα και εξόφθαλμα να μεταχειρίζονται αυτή τη μέθοδο, για την 
οποία εγώ θέλω να τους προειδοποιήσω στη Νομική Υπηρεσία. 

 Επειδή υπάρχουν και δικαστήρια εκτός Κύπρου, σας λέω ότι με τον τρόπο που 
ενεργεί η Νομική Υπηρεσία, ενδεχομένως να καταδικαστούν κάποιοι από το 
δικαστήριο πρωτόδικα, αλλά και κατ’ έφεση.  Υπάρχουν και ευρωπαϊκά δικαστήρια.  
Όταν το νομοθετικό σώμα συνεργεί με αυτό τον τρόπο, έχοντας εν γνώσει του και 
υπόψη του ότι  δικαστικό διάβημα απερρίφθη και έρχεται και τροποποιεί νομοθεσία, 
για να εξυπηρετήσει, έστω καλώς, με την καλή έννοια, αλλά για να εξυπηρετήσει μετά 
από την αποδεδειγμένη αποτυχία, αυτό συνυπολογίζεται.   

 Λοιπόν, εμένα αυτά δε με ενδιαφέρουν βέβαια ούτε με ενδιαφέρει η έκβαση της 
υπόθεσης.  Εμένα με ενδιαφέρει, πολιτικά ομιλούντες, το ότι η Νομική Υπηρεσία, 
προτού έρτει στη Βουλή, επήεν στο δικαστήριο, έπαιξε, έχασε παταγωδώς και 
πανηγυρικά τζιαι απεφάσισε να ’ρτει στη Βουλή, για να καλύψει το έλλειμμα.  Ε, αυτό 
πρέπει να σταματήσει!  Τουλάχιστον να το ξανασυζητήσουμε, να υποσχεθεί η Νομική 
Υπηρεσία ότι δε θα κάνει ξανά αυτά τα πειράματα που έκαμναν οι προηγούμενοι 
Γενικοί Εισαγγελείς και ο νυν και ότι, προτού παν εις το δικαστήριο, για να χάσουν, να 
καταλαβαίνουν τον κίνδυνο ότι θα χάσουν και να έρχονται πρώτα στη Βουλή, να 
ρυθμίζουν τα ζητήματα και να γεμίζουν τα κενά και μετά να πηγαίνουν στο δικαστήριο.   
∆ιότι μετά, όταν παν τζιαι χάννουν την υπόθεση τζιαι έρκουνται τζιαι θέλουν να 
κάμουμε νόμο, για να κερδίσουν την υπόθεση, ουσιαστικά γινόμαστε ρεζίλι εμείς 
πρώτα και μετά αυτοί! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Γεωργίου.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι και κυρία συνάδελφε,  

 Το πρώτο που θέλω να εκφράσω εκ μέρους του κόμματός μας είναι την 
επιλεκτική χρήση μιας καλής τακτικής που υπήρχε στο κοινοβούλιο, να δίνεται 
αναβολή, οσάκις ζητείται από κάποια ομάδα και οσάκις είναι δικαιολογημένη.  Αυτή η 
επιλεκτική κρίση που εφαρμόζεται πιστεύω ότι κακό θα φέρει στον τρόπο λειτουργίας 
του κοινοβουλίου και καλό δε θα φέρει.  Αυτό είναι το πρώτο που θα ήθελα να πω. 
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 Το δεύτερο.  Εμείς ήμαστε παρόντες στην επιτροπή.  Συζητήσαμε το θέμα και 
είχαμε υποβάλει και τις έγνοιες μας προς το Γενικό Εισαγγελέα.  Είχαμε λάβει τη 
διαβεβαίωση ότι μπορούν να τηρούνται οι κανόνες.  Όμως, μιλώντας στη συνέχεια και 
μετά τη συνεδρία της επιτροπής με συναδέλφους δικηγόρους που είχαν εμπειρίες 
τηλεδιάσκεψης και λήψης μαρτυρίας μέσα από τηλεδιάσκεψη, μου απεκάλυψαν ότι 
υπάρχουν περιπτώσεις όπου μαρτυρίες μπορούν να δίδονται από το εξωτερικό μέσω 
τηλεδιάσκεψης με τέτοιο τρόπο, που να είναι απόλυτα καθοδηγημένες και 
ελεγχόμενες μαρτυρίες, χωρίς όμως να έχεις τη δυνατότητα εσύ, ευρισκόμενος στο 
δικαστήριο της Κύπρου την ώρα που θα είναι η εικόνα από το εξωτερικό, να γνωρίζεις 
ότι ο μάρτυρας εκείνος καθοδηγείται, την ώρα που του υποβάλλεις την ερώτηση, και 
παίρνει τις απαντήσεις κατά τρόπο που εσύ δεν μπορείς να το αντιληφθείς. 

 Αυτά τα ζητήματα είναι αυτά τα ζητήματα τα οποία δεν ήθελα να πω κατά τη 
συζήτηση του διαδικαστικού θέματος.  Εμείς αυτά τα ζητήματα θέλαμε να τα δούμε και 
να τα συζητήσουμε και με το Γενικό Εισαγγελέα και με όλους τους συναδέλφους της 
επιτροπής, πιθανόν και δικαστές να καλούνταν, να τα συζητήσουμε και να δώσουμε 
απαντήσεις, γιατί εμείς δε θέλουμε η συγκεκριμένη υπόθεση της “Helios” να 
επηρεαστεί αρνητικά, γιατί θέλουμε να προχωρήσει και θέλουμε να αποδοθεί 
δικαιοσύνη σε εκείνη την περίπτωση, αλλά και σε κάθε άλλη περίπτωση.   

 Όμως ταυτόχρονα θέλουμε να διασφαλίσουμε και το βασικό στοιχείο μιας 
δίκης, την ισότητα των όπλων.  Και αυτό το στοιχείο έχουμε τις έγνοιες μας ότι με τις 
διατυπώσεις που είναι εδώ δεν προστατεύεται.  ∆ηλαδή η ευχέρεια του δικαστή να 
επιβάλει όρους δεν αντιμετωπίζει το πρόβλημα.  Ένας δικαστής μπορεί να επιβάλει 
τους κατάλληλους όρους, ένας άλλος δικαστής μπορεί να μην επιβάλει τους 
κατάλληλους όρους.  Άρα, γιατί να μείνει στη διακριτική ευχέρεια του δικαστή και να 
μην το καθορίζουμε;  Να βρούμε και να καθορίσουμε αυτή την ισότητα των όπλων και 
τη διασφάλιση της αντικειμενικότητας της μαρτυρίας και του τρόπου.   

 ∆ιεθνείς συμβάσεις στις οποίες παραπέμπουμε.  ∆εν έχουμε με όλα τα κράτη 
του κόσμου συμβάσεις που να υπάρχει η αλληλοκάλυψη σε νομικά θέματα ή 
δικαστικής αρωγής.  Άρα, αυτό το οποίο ελέχθη δεν είναι καλυμμένο πλήρως, θα 
υπάρξουν κενά.   

 Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που εμείς ελέγαμε ότι χρειάζεται έστω ακόμα μία 
βδομάδα να βρούμε αυτά τα πράγματα και να κάνουμε το καλύτερο, για να 
ενισχύσουμε το νομικό οπλοστάσιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα καταρχάς να επισημάνω ότι δε θα είναι η πρώτη και 
δε θα είναι η τελευταία σίγουρα φορά που η Βουλή θα κληθεί να ψηφίσει ένα νόμο 
μετά από μια ερμηνεία του οποιουδήποτε δικαστηρίου.  Είτε αυτό αφορά ένα 
απορριπτικό αίτημα είτε μετά που το δικαστήριο θα ερμηνεύσει ένα νόμο κατά τρόπο 
διαφορετικό από εκείνο τον οποίο η Βουλή ήθελε να ρυθμίσει.  Έτσι, να μη θεωρούμε 
ότι θα είναι η τελευταία. θα υπάρξουν και άλλες τέτοιες.  Και δε θεωρώ επίσης ότι η 
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ενέργεια του Γενικού Εισαγγελέα να αποταθεί στο δικαστήριο, στην προσπάθειά του 
να γίνει αποδεκτό το αίτημα της τηλεδιάσκεψης, της κατάθεσης δηλαδή της μαρτυρίας 
με αυτό τον τρόπο, ήταν ατόπημα και ότι αυτό ουσιαστικά το οποίο γίνεται σήμερα 
είναι έκνομο ή εκτός οποιασδήποτε διαδικασίας.  Πρόκειται για ένα διαδικαστικό θέμα 
το οποίο ρυθμίζεται και μπορεί να ρυθμιστεί οποιαδήποτε στιγμή και τέτοια θέματα θα 
έχουμε και άλλα, τα οποία θα προκύψουν από την εφαρμογή της ίδιας της νομοθεσίας 
μας -να είμαστε βέβαιοι- και δεν μπορεί κανένας να τα σταματήσει αυτά.  Και αυτό 
είναι αναγκαίο για σκοπούς σωστής απονομής της δικαιοσύνης. 

 Θα ήθελα να καταλήξω, λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, επειδή εκφράστηκαν κάποιες 
φοβίες από πλευράς του συνάδελφου του Αριστοφάνη Γεωργίου, θέλω να πω ότι, ναι, 
υπάρχουν και άλλες ρυθμίσεις, όπως για παράδειγμα η κατάθεση μιας γραπτής 
μαρτυρίας στο δικαστήριο, την οποία μάλιστα καμιά φορά συντάσσει την και κανένας 
δικηγόρος ή την ελέγχει τουλάχιστον αυτή τη μαρτυρία και κατατίθεται στο δικαστήριο 
και υπάρχει εκεί.  Λαμβάνεται υπόψη στο βαθμό στον οποίο λαμβάνεται υπόψη και 
κρίνεται από το ίδιο το δικαστήριο.  Και αυτή θα κριθεί, η αξιολόγηση της μαρτυρίας, 
από το ίδιο το δικαστήριο. 

 Καταλήγω, λέγοντας και το εξής:  Οι διεθνείς συμβάσεις -έχει επεξηγηθεί αυτό 
το θέμα- δεν είναι μόνο οι διμερείς συμβάσεις που έχουμε με διάφορα κράτη.  Αφορά 
και τις διεθνείς συμβάσεις τις οποίες έχουμε με οργανισμούς, περιλαμβανομένου και 
του Οργανισμού των Ηνωμένων Εθνών.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 Και διεθνείς, λέει, συμβάσεις δεν είναι μόνο διμερείς.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 Κύριε Γεωργίου, κύριε Γεωργίου... 

 Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, τα βασικά είναι κατοχυρωμένα και το δικαστήριο έχει 
τη δυνατότητα να επιβάλει και οποιουσδήποτε άλλους όρους το ίδιο το δικαστήριο 
θέλει να κρίνει ότι πρέπει να επιβληθούν, αρκεί αυτοί οι όροι να μη συγκρούονται με 
κάποιες συμβάσεις.  Συνεπώς, γι’ αυτό το λόγο θεωρούμε ότι δε συντρέχει 
οποιαδήποτε ανησυχία με την ψήφιση αυτής της νομοθεσίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις υπέρ,  κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα 
άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είχα παραλείψει να πω ότι θα τηρήσουμε αποχή, ο 
λόγος που τηρούμε αποχή είναι πολύ απλός.  Είμαστε υπέρ αυτού του θεσμού, όμως, 
επειδή δεν είμαστε ικανοποιημένοι από τη διατύπωση και πιστεύω ότι μπορούσε να 
υπάρχει καλύτερη, τηρήσαμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποδείξεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Γιώργος Περδίκης 

 Ιωνάς Νικολάου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Γιώργος Βαρνάβα Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Γιάννο Λαμάρη, Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά και Ντίνο Χατζηνικόλα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 
29 Νοεμβρίου και στις 6 ∆εκεμβρίου 2010.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Κεντρικής 
Επιτροπής Παραλιών, της ΠΟΒΕΚ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Μέσων 
Θαλάσσιων Αθλημάτων-Ψυχαγωγίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ειδών 
Προσφοράς Υπηρεσιών στην Παραλία (Ομπρέλες-Κρεβατάκια) και του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ξενοδόχων (ΠΑΣΥΞΕ).  Η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην επιτροπή. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας 
της Παραλίας Νόμου, ώστε να παραταθεί το δικαίωμα παραχώρησης άδειας στους 
δικαιούχους άδειας παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες χωρίς 
προσφορές μέχρι τη συμπλήρωση της συντάξιμης ηλικίας τους, όπως αυτή 
καθορίζεται στον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο. 

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά πρόταση νόμου συζητήθηκε στην επιτροπή 
μαζί με την πρόταση νόμου που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή κ. Γιώργο 
Βαρνάβα εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και που τιτλοφορείται 
«Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», στην οποία 
περιλαμβάνονται πρόνοιες για τροποποίηση ορισμένων διατάξεων της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, μεταξύ των οποίων και τροποποίηση σχετική με 
τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου.   

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά προτάσεων νόμου η επιτροπή, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι η διάταξη της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας η οποία 
επιτρέπει τη χορήγηση αδειών για παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες 
χωρίς προσφορές εκπνέει στο τέλος του τρέχοντος έτους, αποφάσισε, λόγω των 
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στενών περιθωρίων που έχει στη διάθεσή της ενόψει της διακοπής των εργασιών της 
Βουλής για τις γιορτές των Χριστουγέννων, όπως στο παρόν στάδιο προωθήσει για 
ψήφιση μόνο τις πρόνοιες της υπό συζήτηση πρότασης νόμου και συνεχίσει σε 
μεταγενέστερο στάδιο τη μελέτη των προνοιών της πρότασης νόμου που κατέθεσε 
στη Βουλή ο βουλευτής κ. Γιώργος Βαρνάβα.   

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην επιτροπή ο εκ των 
εισηγητών της βουλευτής κ. Γιάννος Λαμάρης δήλωσε πως την κατέθεσαν στη Βουλή, 
με στόχο να παρασχεθεί η δυνατότητα στα πρόσωπα τα οποία κατέχουν άδειες 
παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες χωρίς προσφορές να 
εξακολουθήσουν να κατέχουν τις άδειες αυτές μέχρι τη συμπλήρωση της συντάξιμης 
ηλικίας τους. 

 Ο βουλευτής κ. Γιώργος Βαρνάβα, εισάγοντας τις πρόνοιες της πρότασης 
νόμου που κατέθεσε στη Βουλή και ειδικότερα την πρόνοιά της με την οποία 
προτείνεται, μεταξύ άλλων, παράταση του δικαιώματος παραχώρησης αδειών 
παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες χωρίς προσφορές στους 
δικαιούχους τέτοιων αδειών, δήλωσε πως η προτεινόμενη τροποποίηση στοχεύει στο 
να βοηθήσει ορισμένους επαγγελματίες οι οποίοι κατέχουν τις εν λόγω άδειες για 
πάρα πολλά χρόνια και οι οποίοι, σε περίπτωση που δεν παραταθεί η ισχύς του υπό 
αναφορά δικαιώματός τους, κινδυνεύουν να εκτοπισθούν από το επάγγελμά τους.  Τα 
εν λόγω πρόσωπα, όπως τόνισε ο ίδιος εισηγητής, παρέχουν τις υπηρεσίες τους στις 
παραλίες άψογα για πολλά χρόνια, χωρίς να έχουν δημιουργήσει μέχρι σήμερα 
οποιοδήποτε πρόβλημα, γι’ αυτό και πρέπει να τους παρασχεθεί η δυνατότητα 
άσκησης του υπό αναφορά δικαιώματός τους μέχρι την ηλικία της αφυπηρέτησής 
τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών σχολιάζοντας την προτεινόμενη 
με την πρόταση νόμου τροποποίηση δήλωσε πως το Υπουργείο Εσωτερικών, 
λαμβάνοντας υπόψη το πνεύμα και το γράμμα της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, καθώς και το ενδεχόμενο καταστρατήγησης της επιδιωκόμενης στην 
κείμενη νομοθεσία προστασίας του ανταγωνισμού σε περίπτωση ψήφισής της, θεωρεί 
πως δε θα ήταν σκόπιμη η υιοθέτησή της από τη Βουλή.  Ωστόσο, θέση του 
Υπουργείου Εσωτερικών, δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος, είναι ότι, σε περίπτωση που 
κριθεί από την επιτροπή ότι δικαιολογείται η προτεινόμενη με την πρόταση νόμου 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας για την κατοχύρωση ορισμένων επαγγελματιών 
οι οποίοι ήδη κατέχουν άδειες παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών, η σχετική 
τροποποίηση πρέπει να περιοριστεί αποκλειστικά σε όσους έχει παραχωρηθεί το 
δικαίωμα παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών χωρίς προσφορές από το 1996 και 
παράλληλα να αποφευχθεί η απόδοση οποιωνδήποτε δικαιωμάτων σε συγγενείς 
οποιουδήποτε βαθμού ή σε συνεργάτες/συνεταίρους τους.     

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
σχολιάζοντας την προτεινόμενη με την υπό αναφορά πρόταση νόμου τροποποίηση 
επισήμανε ότι αυτή προσκρούει στην αρχή της ισότητας, η οποία διασφαλίζεται με το 
άρθρο 28 του συντάγματος, γιατί αυτή δημιουργεί δικαιούχους δύο κατηγοριών.  
Ειδικότερα, δήλωσε η ίδια εκπρόσωπος, δημιουργεί δικαιούχους στους οποίους θα 
παραχωρηθεί το δικαίωμα υποβολής αίτησης για την απόκτηση άδειας παροχής 
διευκολύνσεων ή υπηρεσιών έπειτα από προκήρυξη προσφορών, χωρίς η ηλικία τους 
να αποτελεί κριτήριο της συμμετοχής τους σε τέτοιο διαγωνισμό, και επιπρόσθετα 
δικαιούχους στους οποίους θα παραχωρηθεί το δικαίωμα να συνεχίσουν να κατέχουν 
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τις άδειες παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών χωρίς προσφορές μέχρι την ηλικία 
της αφυπηρέτησής τους, πρόνοια η οποία δεν προβλέπεται για τα πρόσωπα τα οποία 
θα αποκτούν το εν λόγω δικαίωμα έπειτα από προκήρυξη προσφορών.  Περαιτέρω, η 
ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι η προτεινόμενη τροποποίηση προσκρούει στο άρθρο 
25 του συντάγματος, που διασφαλίζει το δικαίωμα εργασίας, αφού αυτή περιορίζει το 
δικαίωμα της εργασίας σε πρόσωπα μετά την ηλικία της αφυπηρέτησής τους. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου διαφώνησε με την προτεινόμενη 
με την πρόταση νόμου τροποποίηση, γιατί, όπως υποστήριξε, για την εξυπηρέτηση 
των εν λόγω επαγγελματιών έχει ήδη δοθεί από το 1996 αριθμός παρατάσεων στο 
δικαίωμα παραχώρησης άδειας για παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις 
παραλίες από αυτούς χωρίς την προκήρυξη προσφορών.  Συναφώς, υποστήριξε πως 
δεν πρέπει να ψηφιστεί η υπό συζήτηση πρόταση νόμου, έτσι ώστε να λειτουργήσει ο 
ανταγωνισμός και να υπάρξει ίση μεταχείριση μεταξύ των προσώπων που επιθυμούν 
να ασχοληθούν με την παροχή διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες, στη βάση 
των προνοιών της κείμενης νομοθεσίας.   

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Επιτροπής Παραλιών συμφώνησε με τα όσα 
ανέφερε στην επιτροπή ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου. 

 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ συμφώνησαν με τις πρόνοιες της υπό αναφορά 
πρότασης νόμου και τάχθηκαν υπέρ της ψήφισής της από τη Βουλή.   

 Ο εκπρόσωπος του ΠΑΣΥΞΕ διαφώνησε με την προτεινόμενη στην πρόταση 
νόμου τροποποίηση γιατί, όπως υποστήριξε, έχουν δοθεί αρκετές παρατάσεις στο 
δικαίωμα παραχώρησης άδειας στους δικαιούχους άδειας παροχής διευκολύνσεων ή 
υπηρεσιών στις παραλίες χωρίς προσφορές κατά τη διάρκεια των τελευταίων χρόνων.  
Η προτεινόμενη τροποποίηση, όπως επισήμανε ο ίδιος, καταστρατηγεί το πνεύμα και 
το γράμμα της σχετικής διάταξης της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, 
σύμφωνα με την οποία οι άδειες παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών 
παραχωρούνται σε πρόσωπα μέσω της διαδικασίας προσφορών, η οποία αποσκοπεί 
στη συνεχή αναβάθμιση των παρεχόμενων στις παραλίες υπηρεσιών.  

 Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου από την 
επιτροπή η τελευταία ζήτησε στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τα πρόσωπα που 
κατέχουν άδειες παροχής διευκολύνσεων ή υπηρεσιών στις παραλίες χωρίς 
προσφορές και που περιλαμβάνονται σε σχετικό κατάλογο, ο οποίος και κατατέθηκε 
σ’ αυτήν.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών 
των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της υπό συζήτηση πρότασης νόμου σε νόμο, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προστασίας της 
Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν στις πρόνοιες της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου στο στάδιο της συζήτησής της στην ολομέλεια της Βουλής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Όι, προηγουμένως έλεές μου ότι θωρώ μόνον αριστερά.  Τώρα θωρώ δεξιά 
τζιαι λαλείς μου “παρακάτω”! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ε, τζιαι καμιά φορά στο κέντρο, κύριε Πρόεδρε, εν πειράζει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ε, μα εγώ μόνο στο κέντρο κατευθείαν βλέπω, αλλά τι να κάνω; 

(Γέλια) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε την πεποίθηση ότι σε αυτή την πρόταση νόμου υπάρχει 
μια σαφής αντισυνταγματική πρόβλεψη.  Η νομοθετική εξουσία επεμβαίνει στο έργο 
που εκ του νόμου έχει ένα διοικητικό συλλογικό όργανο και ουσιαστικά καθορίζουμε 
εμείς ποιοι θα παραμείνουν ως δικαιούχοι σε αυτές τις παραλίες.  Η γνώμη μας, για να 
αποφύγουμε αυτή την ώρα να ψηφίσουμε αυτό το θέμα, είναι να υποβληθεί η 
πρόταση, που έχει γίνει ήδη, για αναβολή επί εννέα μήνες, έως τον Οκτώβριο δηλαδή.  
Παράταση της ισχύουσας νομοθεσίας και να εξεταστεί ξανά τότε το θέμα πώς θα 
μπορεί να λυθεί, κατά τρόπο που να μη συγκρούεται με οποιοδήποτε πραγματικό 
συνταγματικό δικαίωμα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτή ήταν και η δική μας θέση, κύριε Πρόεδρε, ότι έχουμε κάποιες επιφυλάξεις 
ως προς τη συνταγματικότητα της ρύθμισης.  Προτείνουμε επομένως να παραταθεί η 
ισχύουσα νομοθεσία μέχρι τον Οκτώβριο, να μας δοθεί χρόνος να μελετήσουμε το 
πρόβλημα σε βάθος και να κάμουμε κάποια ρύθμιση που ενδεχόμενα να μην 
προσκρούει σε οποιεσδήποτε διατάξεις.  Με αυτό τον τρόπο μένουν ικανοποιημένοι 
και οι επηρεαζόμενοι που σήμερα έχουν επιχειρήσεις στις παραλίες, αλλά την ίδια 
ώρα θα έχουμε το χρόνο και την άνεση να κάμουμε μία ρύθμιση που να συνάδει με το 
σύνταγμα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ένα σημείο μόνο, κύριε Πρόεδρε.  Για το θέμα θα μιλήσει ο κ. Λαμάρης.  Ο 
Οκτώβρης είναι λίγο πριν από τις δημοτικές εκλογές και αυτό το θέμα αφορά παραλίες 
και αφορά αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης.  Ας το λάβουμε υπόψη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα θυμίσω ότι είναι ιστορία πονεμένη.  Νομίζω έχει 
δεκατέσσερα χρόνια που υπάρχει νομοθεσία και κάθε χρόνο με κάποια δικαιολογία 
αναστέλλεται η εφαρμογή.  Είναι εξευτελισμός για το κοινοβούλιο!   

 Εμείς με την πρόταση νόμου, που βλέπουμε τις αδυναμίες που υπάρχουν -και 
υπάρχουν αδυναμίες τις οποίες οποιαδήποτε στιγμή μπορούμε να ρυθμίσουμε- τι 
προτείνουμε;  Προτείνουμε όλοι εκείνοι οι οποίοι είχαν πάρει άδεια χωρίς να 
συμμετέχουν σε προσφορές, γιατί ήταν προηγούμενα δικαιούχοι, και εξακολουθούν να 
κατέχουν τις άδειες και σήμερα οι ίδιοι χωρίς μεταβίβαση σε οποιονδήποτε άλλο να 
εξακολουθήσουν, γιατί διαπιστώσαμε ότι είναι μιας ηλικίας, κοντά στο συντάξιμο 
χρόνο, με βάση… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 …το νόμο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων, και είπαμε να καλύψουμε αυτούς 
τους ανθρώπους και μόνο.  Αυτή είναι η πρότασή μας και θα την υποστηρίξουμε, 
λέγοντας το εξής:  Βεβαίως, θα καλυφθούν εκείνοι και μόνο που, με βάση την 
υφιστάμενη βασική νομοθεσία, τα ονόματά τους είναι καταχωρισμένα στις τοπικές 
αρχές που εκδίδουν τις άδειες και είναι από τότε δικαιούχοι χωρίς προσφορές.  Το 
επαναλαμβάνω.  Θέλω να επισημάνω ότι ούτε τον κατάλογο συνδικαλιστικής 
οργάνωσης εμείς υιοθετούμε ούτε τον κατάλογο κανενός που δεν είναι αρμόδιος.  
Υιοθετούμε, επαναλαμβάνω, τον κατάλογο που έχει αναρτήσει η κάθε τοπική αρχή 
στην περιοχή της για τους δικαιούχους της περιοχής της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα υιοθετήσω την εισαγωγή του συναδέλφου του κ. Λαμάρη, 
ότι είναι μια ιστορία πονεμένη.  Μια ιστορία πονεμένη με την έννοια του ότι η Βουλή 
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τούτη ξεκίνησε περίπου από το 1996 να δίνει παράταση πάνω στην παράταση, πάνω 
στην παράταση και να έχει μίαν ομάδα ανθρώπων οι οποίοι σίγουρα ασκούν ένα 
επάγγελμα και ο καθένας ο οποίος ασκεί το επάγγελμά του θέλει να παραμείνει σε 
αυτό, για να βγάζει τα προς το ζην του, να ζήσει την οικογένειά του.  Και μάλιστα, με 
αυτό τον τρόπο με τον οποίο έχουμε εμείς ως Βουλή λειτουργήσει, κρατούμε μια 
ομάδα ανθρώπων -όσος αριθμός τζιαι να ’ναι- στην αβεβαιότητα ότι «την 31η  του 
τάδε ∆εκέμβρη εννά είμαστε εκτός δουλειάς, την 31η του άλλου ∆εκέμβρη πάλι θα 
είμαστε εκτός δουλειάς». 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, στην τελευταία παράταση που δόθηκε, για να λέμε την 
αλήθεια, εκαλέσαμε τους αρμόδιους φορείς και το Υπουργείο Εσωτερικών να 
καθίσουν σε ένα διάλογο, για να εξευρεθεί μια κοινή συνισταμένη, ώστε να μην 
υπάρχει αυτή η παρωδία την οποία σήμερα έχουμε ενώπιόν μας και να λέμε ξανά  
«δώστε είτε τρεις είτε ακόμα εννιά μήνες στους ανθρώπους».  ∆ηλαδή είναι σάννα 
τους βάλλουμεν τη φιάλη με το οξυγόνο τζιαι λέμε τους «ξέρετε, διούμεν σας την ως 
τον Οκτώβρη και τον Οκτώβρη πιθανόν να έρθουμε να αποφασίσουμε διαφορετικά».  
Γι’  αυτό δεν μπορεί αυτής της κοινωνικής τάξης να κρέμεται η επαγγελματική της 
δραστηριότητα από το τι εμείς κάθε φορά που ερχόμαστε δαμαί εννά αποφασίζουμε.   

 Γι’  αυτό το λόγο, σήμερα θα πρέπει να μπει ένα τέρμα, ιδιαίτερα γι’  αυτούς 
τους οποίους ο κ. Λαμάρης έχει αναφέρει, που οι άνθρωποι από το 1996 κατείχαν 
αυτή την άδεια, πληρώνουν νόμιμα και τους φόρους τους στους δήμους…  Αν ήταν 
παράνομοι, κύριε Πρόεδρε, έπρεπε να μεν λαμβάνουν οι δήμοι τα λεφτά τους ούτε η 
κυβέρνηση τις οποιεσδήποτε φορολογίες τις οποίες αυτοί οι άνθρωποι καταβάλλουν.  
Άρα, θα πρέπει να μπει ένα τέρμα!  Είτε αυτό το οποίο έχει μπει να κατοχυρώσει τους 
ανθρώπους που σήμερα βρίσκονται σε μια ηλικία πέραν των πενήντα και πενήντα 
πέντε ετών τζιαι να ξέρουν με την ησυχία τους ότι «εννά εργαστώ ακόμα πέντε χρόνια 
σε αυτή την παραλία τζιαι, βκαίνοντας σε σύνταξη, η παραλία πλέον θα βγαίνει σε 
προσφορές» είτε θα καταψηφίσουμε αυτή την πρόταση την οποία έχει η Βουλή 
σήμερα ενώπιόν της και οι άνθρωποι πλέον να ξέρουν το τι μέλλει γενέσθαι. 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, το ότι δίνουμε τρεις και δίνουμε εννιά μήνες είναι μία 
μεσοβέζικη πρόταση, είναι μία πρόταση με την οποία απλά κάποιοι θεωρούν ότι 
θέλουν να βγουν από το αδιέξοδο στο οποίο πιθανόν να βρίσκονται ή θέλουν απλά να 
δώσουν ακόμα μια μικρή παράταση ζωής στους ανθρώπους αυτούς. 

 Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι όλα καλά και άγια αυτά τα οποία έχετε ακούσει, αλλά, για 
να έχετε πλήρη εικόνα, παρ’  όλο που το λέει η έκθεση, οφείλουμε να πούμε ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών μάς έχει ενημερώσει ότι είναι εναντίον αυτής της πρότασης 
νόμου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αναφέρω!   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας μάς λέει ότι παραβιάζουμε δύο άρθρα του συντάγματος 
με αυτή την πρόταση νόμου, το άρθρο 28 και το άρθρο 25.  Η Ένωση ∆ήμων είναι 
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εναντίον αυτής της πρότασης, η Κεντρική Επιτροπή Παραλιών είναι εναντίον αυτής 
της πρότασης.  Εζητήσαμε να πάρουμε στοιχεία, να δούμε για πόσα χρόνια λέμε να 
δώσουμε αυτό το προνόμιο χωρίς προσφορές, να δούμε τις ηλικίες.  Επήραμε χθες 
δύο καταλόγους, έναν κατάλογο ’πού την ΠΟΒΕΚ που έχει ηλικίες πάνω και έναν 
κατάλογο από την Κεντρική Επιτροπή Παραλιών, που δεν είναι απόλυτα συμβατοί.  
Άρα, θα πρέπει να δούμε τζιαι για ποιο κατάλογο μιλούμε.  Ο Γιάννος είπε ότι 
εννοούμε τον έναν κατάλογο.  ∆εν είμαι βέβαιος αν ξεκαθαρίζεται ξεκάθαρα για τι 
μιλούν. 

 Η πρόταση που έχουμε βάλει, Πρόεδρε, είναι να δοθεί ακόμη μία παράταση 
τζιαι, ακούγοντας τον εισηγητή της πρότασης, λέει:  «Να μεν ταλαιπωρούμε άλλο τον 
κόσμο, αλλά το ότι θα δώσουμε ευνοϊκή παράταση για πάρα πολλά χρόνια είναι κάτι 
που μας απασχολεί».  Γι’  αυτό λέμε να δώσουμε παράταση μέχρι τον Οκτώβριο, να 
περάσει και τούτη η σεζόν, να έχουμε το χρόνο να το μελετήσουμε, να δούμε ακριβώς 
τι πάμε να κάνουμε.  Νομίζω ότι δεν έχουμε ξεκάθαρη εικόνα όλοι για είντα πράμαν 
μιλάμε, για πόσα χρόνια μιλάμε προνομιακής…  Αυτοί οι άνθρωποι έχουν το 
πλεονέκτημα ότι εργάστηκαν σε τούντον χώρο και κέρδισαν και δούλεψαν τούτο το 
χώρο τίμια και σωστά για πολλά χρόνια.  Όμως ερχόμαστε σήμερα να πούμε ότι 
παραβιάζονται δύο άρθρα του συντάγματος, θα τους δώσουμε μέχρι τη 
συνταξιοδότησή τους παράταση.  Νομίζω ότι είναι λλίον επικίνδυνο.  Ας πάρουμε την 
αναβολή, για να ισχύουν τα δικαιώματά τους, μέχρι τον Οκτώβριο, να το 
κουβεντιάσουμε νηφάλια τζιαι εννά βρούμε λύση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πλειοψηφία θα αποφασίσει, όταν θα το βάλετε στην 
ψηφοφορία, αναφορικά και με τις τροποποιητικές προτάσεις.  Όμως εγώ πήρα το 
λόγο, για να πω ένα πράγμα, ότι, εάν δημιουργήθηκε πρόβλημα σε αυτή την 
υπόθεση, ένα μεγάλο μέρος της ευθύνης το έχει και η Βουλή.  Εδώ βέβαια δεν μπορεί 
κάποιος να ισχυριστεί και να πει:  «Μα, καλά, μπορεί κάποιος να έχει παράπονο, όταν 
τους εδίδετο τότε παράταση από το 1996, για  μια δεκαετία και πλέον, και να 
χρησιμοποιείται σήμερα ως επιχείρημα;».  Ναι, μπορεί να χρησιμοποιηθεί, νοουμένου 
ότι αυτός που έδιδε την παράταση ήταν η Βουλή.  Ένα κατά τεκμήριο υπεύθυνο 
σώμα, ένα σώμα της πολιτείας που όφειλε να μελετήσει εναλλακτικές προτάσεις 
επίλυσης του προβλήματος και να τις υιοθετήσει, με αποτέλεσμα να μην καταλήξουμε 
εδώ που καταλήξαμε.  Καταλήξαμε στο εξής:  Η κατά παραχώρηση συνεχής αναβολή 
του ζητήματος πέραν της δεκαετίας με την πάροδο του χρόνου εμεγάλωσε και αυτούς 
τους ανθρώπους, μη δίδοντάς τους την ευχέρεια πια να έχουν επιλογή οποιουδήποτε 
άλλου επαγγέλματος.  

 Κατά συνέπεια, εάν υπάρχει σήμερα πρόβλημα -που υπάρχει και το βλέπω, και 
συνταγματικό και πρόβλημα σε σχέση με την εικόνα που εκπέμπεται σε άλλους, στην 
κοινή γνώμη ευρύτερα- εμείς δημιουργήσαμε το πρόβλημα και εμείς πρέπει να το 
λύσουμε.  Θα αποφασίσουμε σε λίγο, που θα το βάλουμε σε ψηφοφορία, αλλά να 
έχουμε κατά νουν, πίσω από το μυαλό μας, ότι είμαστε συνεργοί στη σημερινή 
κατάληξη των πραγμάτων. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βάσει των λεχθέντων και της λογικής του συναδέλφου του κ. 
Βότση, πέστε ότι δίνουμε ακόμα παράταση μέχρι τον Οκτώβριο του 2011.  Μήπως θα 
αρθεί η αντισυνταγματικότητα;  Μήπως το Υπουργείο Εσωτερικών θα είναι θετικό;  
Μήπως η Επιτροπή Παραλιών θα είναι θετική ή οποιοσδήποτε άλλος… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρήστο Πουργουρίδη) 

 Κοιτάξτε, συνάδελφε, θα τοποθετηθώ.  Είναι μία πάγια θέση των 
συγκεκριμένων φορέων τους οποίους έχει αναφέρει ο συνάδελφος…  Αν ανατρέξετε 
σε όλες τις παρατάσεις που δόθηκαν, η άποψη των συγκεκριμένων που έχει αναφέρει 
ο συνάδελφος είναι πάγια.   

 Άρα, τον Οκτώβριο τι θα αλλάξει;  Απολύτως τίποτε!  Θα έρθουμε εδώ το 
Σεπτέμβριο ή τον Οκτώβριο, που θα ανοίξει η Βουλή η επόμενη, όσοι θα έρθουν εδώ 
και θα είναι βουλευτές και θα ασχολούνται ακριβώς με το ίδιο θέμα, θέτοντας ακριβώς 
τα ίδια ερωτήματα που έθεσε ο συνάδελφος ο κ. Βότσης αυτή τη στιγμή. 

 Άρα, εδώ, κύριε Πρόεδρε, η άποψή μας είναι ότι πρέπει να μπει ένα τέρμα σε 
αυτό το πράγμα.  Είτε τους ανθρώπους τους λέμε «κύριοι, δε θα έχετε αυτό το 
επάγγελμα από την 31η του ∆εκέμβρη» είτε τους λέμε «κύριοι, προχωράτε μέχρι τη 
σύνταξή σας». 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Απλά για προβληματισμό και θα είμαι πολύ σύντομος.   

 Το ερώτημα που τίθεται αυτή τη στιγμή είναι τι γίνεται με αυτούς οι οποίοι 
ασκούν επιχειρήσεις επί των παραλιών μέσα από εταιρείες.  Αυτοί φαίνεται ότι δεν 
κατοχυρώνονται με βάση την πρόταση η οποία γίνεται.  Ποιος θα απαντήσει και ποιος 
θα κατοχυρώσει αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι είναι μέτοχοι εταιρειών;  Απλά 
είναι το ερώτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Μουσκάλλης και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θεωρώ ότι η πρότασή μας είναι μία άκρως ισορροπημένη, 
δίκαιη, ευαίσθητη, ανθρώπινη προσέγγιση τζιαι παρακαλώ και τους συναδέλφους -και 
κοινοτικούς συναδέλφους- και θεωρώ ότι είναι ένα ζήτημα το οποίο πρέπει να πάρει 
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τέλος.  Ο μέσος όρος ηλικίας αυτών των δικαιούχων είναι ψηλός.  Εμείναν τους ακόμα 
πέντε-έξι χρόνια να αφυπηρετήσουν.  Νομίζω ότι η πρόθεσή μας είναι ακριβοδίκαιη.  
Η θέση μου!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τούτο το πρόβλημα περίπου είναι 
συνομήλικο μαζί μου, μόλις μπήκα στη Βουλή ηύρα το και κάθε χρόνο εκάμναν την 
ίδια δουλειά!  Και μάλιστα πολλοί συνάδελφοι που δεν ήταν από την περιοχή μας 
αγανακτούσαν και έλεγαν «μα, τι κάμνετε;» και ούτω καθεξής.   

 Είναι γεγονός ότι αυτό αφορά μια συγκεκριμένη περιοχή της Αγίας Νάπας.  
Ξέρετε ότι στην Αγία Νάπα, εκεί που στηρίχθηκε ο τουρισμός…  Ήταν ο γεννήτωρ του 
τουρισμού.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έννεν παγκύπριο, κύριε.  Έχει… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχει και αλλού θάλασσα εκτός ’πού την Αγία Νάπα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ωραία, κύριοι, εντάξει!  Από εκεί ξεκίνησε.   

 Το λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, εγώ -έχετε το λόγο μου- συντάσσομαι με την 
πρόταση, νοουμένου ότι πράγματι θα λυθεί το πρόβλημα, αλλά πρέπει να ξέρουμε 
όλοι -και γνωρίζουμε όλοι- η βεβαιότητα με την οποία λέμε να ψηφίσουμε τωρά και θα 
λήξει…  Ε, μα η Βουλή έντζιε λειτουργεί στο κενό!  Εδώ έχουμε Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, έχουμε σύνταγμα, έχουμε ενδιαφερόμενα μέρη!  Η πρόταση που κάμνει 
το ∆ημοκρατικό Κόμμα ποια είναι;  Με την ίδια λογική μπορεί να δοθεί χρόνος να 
μελετηθεί και να εξεταστεί το θέμα, διότι, αν -ο μη γένοιτο- περάσει ο νόμος έτσι όπως 
λέμε τώρα και κηρυχθεί  αντισυνταγματικός στο τέλος… 

(Μη ευκρινή σχόλια από  βουλευτές) 

 Ασφαλώς κύριοι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Βαρνάβα) 

 Κύριε Βαρνάβα, επιτρέπετε να ολοκληρώσω τα επιχειρήματά μου;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Κύριε κοινοβουλευτικέ εκπρόσωπε του ∆ημοκρατικού Κόμματος!   

 Λέω ότι τούτος ο τρόπος…  Υπάρχει σκάλα να κατεβούμε, πρέπει να 
πεταχτούμε ’πού τον έκτο όροφο να πάμε να αρπάξουμε τούντον νόμο;  Ποιο θα είναι 
το αποτέλεσμα;  ∆ηλαδή, αν περάσουμε το νόμο τώρα και υπάρξει αποτυχία, κάνουμε 
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καλό σε αυτούς τους ανθρώπους που θέλουμε να τους κατοχυρώσουμε;  Νομίζω 
τούτοι που έν’  μες στη Βουλή έχουν το ίδιο ενδιαφέρον που έχουμε όλοι εμείς.   

 Γιατί να μη δώσουμε τη σωστή ευκαιρία, να γίνει με το σωστό τρόπο, να 
καμφθούν οι ενστάσεις του Υπουργού Εσωτερικών;  Γιατί διαμαρτύρεται;  Ο 
Υπουργός Εσωτερικών έννεν ευαίσθητος για τούτους τους ανθρώπους δηλαδή;  Εμείς 
είμαστε, εκείνος δεν είναι;  Εν τον ενδιαφέρει εκείνον;  Άρα λοιπόν, ο Γενικός 
Εισαγγελέας γιατί λέει «κύριε, υπάρχει πρόβλημα.»; 

 Να βρούμε το σωστό τρόπο.  Θέλετε να τους βοηθήσουμε ή να παίξουμε 
ρωσική ρουλέτα;  Νομίζω έν’  νούσιμη πρόταση να δώκουμε μια παράταση.  Εγώ 
συντάσσομαι με την πρότασή σας, αλλά να μεν τους βλάψουμε, αντί να τους 
ωφελήσουμε εις στο τέλος της ημέρας.  Κοντός ψαλμός αλληλούια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Βότσης και ολοκληρώνουμε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, επειδή έχει αναφερθεί ότι οι περισσότεροι από αυτούς τους 
ανθρώπους πλησιάζουν το όριο της συνταξιοδότησης, να πιάσω την Πάφο, για να μην 
μπλεχτούμε με επαρχίες που υπάρχει μεγαλύτερο ενδιαφέρον.  Σαράντα οκτώ, 
σαράντα τέσσερα -εν λέω τα ονόματα- τριάντα έξι, σαράντα επτά, τριάντα, είκοσι 
επτά…  Έν’ ηλικίες που λέω!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, επειδή ακριβώς μπορεί να μεν έν’ έτσι -δκιαβάζω από την ΠΟΒΕΚ, 
αλλά λέουν μου δεν είναι έτσι- εγώ λέω, αν είχαμε χρόνο -διότι χτες ήρταν τούτα στην 
επιτροπή- αν τα ζητούσαμε από την προηγούμενη ∆ευτέρα, θα μπορούσαμε να 
είμαστε πιο σοφοί.  Είκοσι εφτά χρονών, σαράντα πέντε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι… 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Άρα, λέω ότι έννεν έτσι όπως λέμε, «εκοντέψαν τζιαι μιλούμε για δκυο-τρία 
χρόνια».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω θα ξεκαθαρίσει πάρα πολλά η επιστολή του 
Υπουργείου Εσωτερικών, επειδή λέγονται πράματα τα οποία εδώ δεν ισχύουν.  Θα 
δκιαβάσω τη δεύτερη παράγραφο.  Η πρώτη παράγραφος επισημαίνει ότι θα 
επιθυμούσε να παραμείνουμε στην υφιστάμενη νομοθεσία το Υπουργείο Εσωτερικών.  
«Παρ’  όλα αυτά, αν κριθεί από την κοινοβουλευτική επιτροπή ότι δικαιολογείται η 
τροποποίηση της νομοθεσίας για την κατοχύρωση ορισμένων από τους υφιστάμενους 
επαγγελματίες παροχής διευκολύνσεων και υπηρεσιών, το Υπουργείο Εσωτερικών 
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εισηγείται όπως η σχετική πρόνοια αφορά αποκλειστικά όσους είχαν άδεια το 1996», 
όπως την κάμνουμε εμείς, «που είχε εξασφαλιστεί χωρίς προσφορές και παράλληλα 
να αποφευχθεί η απόφαση […]»… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Οι άλλοι; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Οι άλλοι ήξεραν τους όρους της προσφοράς.  Εγώ που επήα τζιαι πήρα με 
προσφορά ένα χώρο για κρεβατάκια ήξερα τους όρους, ήξερα για πόσα χρόνια 
έκαμνα την προσφορά μου!        

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εκείνοι που έν’  εταιρείες; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λοιπόν, να μεν κάμνουμε διάλογο.   

 Επομένως, το Υπουργείο Εσωτερικών, υπό αυτές τις προϋποθέσεις, υιοθετεί 
την πρόταση νόμου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι συνέβη τωρά; 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Να πεις του Υπουργού Εσωτερικών, με όλο το θάρρος, για ορισμένους απ’ 
αυτούς…  Τι σημαίνει δηλαδή;  Κομματική τοποθέτηση;  Πού πρέπει να δηλώσουν 
υποταγή, για να εμπίπτουν ορισμένοι μέσα στους ορισμένους; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, είδετε τωρά! 

 (Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σας παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Παρακαλώ!  Συγγνώμη, με την άδειά σας! 

 Λοιπόν, τώρα μπορείτε να μου εξηγήσετε…  Είμαστε στο τέλος μιας συζήτησης 
που έγινε.  Να σύρνουμε φιτιλλιές ο ένας, για να απαντά ο άλλος, ή να αφήνουμε 
υπονοούμενα ο ένας προς τον άλλο;  Λοιπόν, εγώ λέω εν έχουν θέση… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μα, συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω τι συμβαίνει.  Λλίον σεβασμό στα 
θέσμια!  Μα, λυπούμαι!  Όχι, συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε!  Προηγουμένως είπε μας για 
παρουσίες, τώρα μας λέει για άλλα πράματα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αθηνά Κυριακίδου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ, κυρία Κυριακίδου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Νομίζω τα πολιτικά επιχειρήματα και ο διάλογος είναι το πιο σωστό.  Όι με αυτό 
τον τρόπο!  Τούτα τα κάμνουμε σε συλλόγους τζιαι καφενεία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, ηρεμήστε όλοι.  Ηρεμήστε, παρακαλώ! 

 Λοιπόν, ολοκληρώθηκε η συζήτηση τζιαι είναι κρίμα να τη χαλάσουμε!  
Ακούστηκαν καλά επιχειρήματα από πολλές πλευρές.   

 Εγώ θα θέσω σε ψηφοφορία την τροπολογία όπως υποβλήθηκε από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό και το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη συγκεκριμένη τροπολογία όπως έχει κατατεθεί, δηλαδή 
με λίγα λόγια να έχουμε παράταση της υφιστάμενης νομοθεσίας μέχρι τον Οκτώβριο, 
έτσι που να δοθεί η ευκαιρία να γίνουν οι κατάλληλες διαβουλεύσεις κτλ., για να μην 
υπάρχει οτιδήποτε αντισυνταγματικό; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τρεις αποχές, έτσι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ποιος έν’ ο τέταρτος, παιδιά;  Ο Λευτέρης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Όχι.  Είναι ο Γιώργος, ο Λευτέρης, ο Κυριάκος και ο Σαμψών. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ποιος ένι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, εγώ είδα το σωστά!  Είναι τέσσερις.  Είναι τρεις από μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και ο κ. Περδίκης, τέσσερις. 

(Αστειευόμενος) 

 Μα, εννά με παντρέψετε με αρσενικό σήμερα! 

 Συγγνώμη; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έν’ της μόδας, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα λοιπόν, με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και τέσσερις αποχές, η 
τροπολογία εγκρίθηκε και γι’ αυτό το λόγο υφίσταται η συγκεκριμένη νομοθεσία και 
παρατείνεται μέχρι τον Οκτώβριο, έτσι που να δοθεί η συγκεκριμένη διαδικασία. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Τέλος Οκτωβρίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 31η Οκτωβρίου. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλουμε επαναμέτρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επαναμέτρηση. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να γίνει επαναμέτρηση. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ας μη γίνει, αλλά να πω το εξής... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ωραία, ωραία, δεν μπορεί οι δεκαοκτώ απέναντι να είναι είκοσι υπέρ της 
τροπολογίας και τέσσερις αποχές, είκοσι τέσσερις, και να είναι δεκαοκτώ μέσα.  
Μετράτε τους!  Μετράτε τους!  ∆ύο, έξι, οκτώ, δέκα, δώδεκα, δεκατέσσερις, δεκαεπτά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι και η Μαρία, είμαι τζιαι εγώ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, δεκαεπτά και δύο εσείς δεκαεννιά!  Πώς είναι είκοσι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, με είκοσι ψήφους… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μα, αφού δεν έχει είκοσι, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, σας παρακαλώ!  Μα, εσείς θα προεδρεύσετε; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αφού είχε τέσσερις αποχές ο Συναγερμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Βαρνάβα, δε σας έδωσα το λόγο! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για όνομα του Θεού!  Αμφισβητείται ο Πρόεδρος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Σας παρακαλώ!  ∆ηλαδή η δημοκρατία έν’ δημοκρατία, όχι όμως να το κάνουμε 
εδώ ο καθένας ό,τι θέλει, ό,τι λέει, ό,τι κάμνει!  Υπάρχει Πρόεδρος!  Έτσι κρίνω, κύριοι! 

 Λοιπόν, με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και τέσσερις αποχές, η 
συγκεκριμένη τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Θ του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των δύο άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και τέσσερις αποχές, τα δύο άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και τέσσερις αποχές, η πρόταση 
νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πάμε παρακάτω, στο υπ’ αριθμόν 20 θέμα, που είναι «Ο περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το πιο πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η Οκτωβρίου 
και στις 11 Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ και της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ.  
Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ και η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, έτσι ώστε να μειωθεί από τα πέντε στα τρία χρόνια η 
ελάχιστη περίοδος απασχόλησης σε μεταλλείο, με βάση την οποία μειώνεται η 
συντάξιμη ηλικία μεταλλωρύχων κατά ένα μήνα για κάθε πέντε μήνες απασχόλησης 
σε μεταλλείο. 

 Ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε την επιτροπή ότι, σύμφωνα με την 
υφιστάμενη νομοθεσία, η συντάξιμη ηλικία κάθε προσώπου που έχει απασχοληθεί ως 
μεταλλωρύχος για χρονικό διάστημα πέντε τουλάχιστον ετών είναι το 63ο έτος της 
ηλικίας του, μειωμένη κατά ένα μήνα για κάθε πέντε μήνες απασχόλησης σε μεταλλείο 
και η μέγιστη περίοδος απασχόλησης σε μεταλλείο που λαμβάνεται υπόψη για 
σκοπούς μείωσης της συντάξιμης ηλικίας μεταλλωρύχου είναι τα 25 χρόνια.  
Συνεπώς, όπως ο ίδιος εξήγησε, ένας μεταλλωρύχος μπορεί να αποκτήσει το 
δικαίωμα σε σύνταξη γήρατος οποιαδήποτε ημερομηνία μεταξύ του 58ου (με μέγιστη 
περίοδο απασχόλησης) και του 62ου (με ελάχιστη περίοδο απασχόλησης) έτους της 
ηλικίας του, με τις ίδιες ασφαλιστικές προϋποθέσεις που ισχύουν για το 65ον έτος 
συνταξιοδότησης, οι οποίες είναι ευνοϊκότερες αυτών που ισχύουν για 
συνταξιοδότηση στο 63ον έτος. 

 Ο ίδιος επισήμανε συναφώς ότι η ισχύουσα μείωση της συντάξιμης ηλικίας των 
μεταλλωρύχων μέχρι πέντε χρόνια βασίζεται σε διεθνή πρότυπα αναφορικά με την 
περίοδο απασχόλησης σε μεταλλείο και προσφέρεται ως αντάλλαγμα των 
επιπτώσεων που προκαλεί στην υγεία των μεταλλωρύχων η επαφή με τα ορυκτά. 

 Περαιτέρω, ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι 
η προτεινόμενη μείωση της ελάχιστης περιόδου απασχόλησης σε μεταλλείο από 
πέντε σε τρία χρόνια αποφασίστηκε ύστερα από αίτημα μεταλλωρύχων οι οποίοι, 
παρά τις συνέπειες στην υγεία τους, δεν επωφελούνται από τη μείωση της συντάξιμης 
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ηλικίας, λόγω του ότι συμπλήρωσαν περίοδο απασχόλησης σε μεταλλείο μικρότερη 
από την ελάχιστη απαιτούμενη περίοδο των πέντε χρόνων. 

 Σημειώνεται ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση αλλάζει μόνο το κριτήριο της 
ελάχιστης περιόδου απασχόλησης σε μεταλλείο, ενώ παραμένει ως έχει ο τρόπος 
υπολογισμού της μείωσης της συντάξιμης ηλικίας του μεταλλωρύχου που σήμερα 
βασίζεται στην αναλογία ένας μήνας μείωση για κάθε πέντε μήνες απασχόληση. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από την 
εκτελεστική εξουσία, ο επιπρόσθετος αριθμός μεταλλωρύχων που αναμένεται να 
αποκτήσουν δικαίωμα μείωσης της συντάξιμης ηλικίας, με βάση την προτεινόμενη 
τροποποίηση, υπολογίζεται τον πρώτο χρόνο να είναι γύρω στα πενήντα με εξήντα 
άτομα, ενώ ο αριθμός αυτός αναμένεται να μειωθεί περίπου στο μισό στο τέλος της 
επόμενης δεκαετίας.  Οι προαναφερόμενοι υπολογισμοί βασίζονται στα στατιστικά 
στοιχεία που αφορούν τον αριθμό των ατόμων που απασχολούνται σε μεταλλεία τα 
τελευταία πενήντα χρόνια, τα οποία καταδεικνύουν την τάση συρρίκνωσης της 
συγκεκριμένης οικονομικής δραστηριότητας στην Κύπρο.  Ο διευθυντής των 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε περαιτέρω ότι το κόστος της 
προτεινόμενης τροποποίησης από την αναμενόμενη αύξηση του αριθμού των 
δικαιούχων υπολογίστηκε από τον Αναλογιστή του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για τον πρώτο χρόνο σε €0,5 εκατομ. περίπου.  Σύμφωνα με τον ίδιο, η δαπάνη αυτή, 
τα επόμενα δέκα χρόνια, εκφρασμένη σε σημερινές αξίες, θα μειώνεται σταδιακά και η 
πραγματική της αξία κατά το τέλος της δεκαετίας θα είναι μικρότερη κατά περίπου 
25%. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
εξέφρασε τη συμφωνία του υπουργείου με την προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό εξέταση νομοσχέδιο, 
και το Υπουργείο Οικονομικών συμφωνεί με την προτεινόμενη τροποποίηση. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ και της 
εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασαν τη συμφωνία των οργανώσεών τους με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος της 
συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ ζήτησε από την επιτροπή να μελετήσει το 
ενδεχόμενο αναδρομικής ισχύος του προτεινόμενου νόμου, με ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του την 1η Ιανουαρίου 2010, προκειμένου να επωφεληθεί της μειωμένης 
συντάξιμης ηλικίας ακόμη ένας μικρός αριθμός μεταλλωρύχων. 

 Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΕΚ, με επιστολή της προς την επιτροπή, επίσης 
εξέφρασε τη συμφωνία της με τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης ο πρόεδρος και τα μέλη της 
επιτροπής ζήτησαν από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων να 
μελετήσει, σε συνεννόηση με το Υπουργείο Οικονομικών, τη δυνατότητα αναδρομικής 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου από 1η Ιανουαρίου 2010, δεδομένου ότι η 
προτεινόμενη αναδρομικότητα συνεπάγεται κόστος. 

 Ακολούθως, το Υπουργείο Οικονομικών διεμήνυσε προφορικά μέσω 
λειτουργού του τη συμφωνία του με την πρόταση της επιτροπής για αναδρομική ισχύ 
του προτεινόμενου νόμου από την 1η Ιανουαρίου 2010. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου 
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νόμου και κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2010», και αφού ως ημερομηνία έναρξης της ισχύος του καθοριστεί η 1η 
Ιανουαρίου 2010. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για σκοπούς πρακτικών, η Ε∆ΕΚ τοποθετείται υπέρ της 
έγκρισης του συνόλου του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 
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 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από 
Πλοία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής  Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 9 και 30 
Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου (ΚΝΕ) και 
της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ.  Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, η Κυπριακή Ένωση Πλοιοκτητών (ΚΕΠ), ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Πλοιάρχων Εμπορικού Ναυτικού, ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος (Επιτροπή 
Ναυτιλίας) και οι  συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  Η ΚΕΠ, με επιστολή 
που απέστειλε στην επιτροπή, δήλωσε ότι δεν έχει να κάνει οποιοδήποτε σχόλιο σε 
σχέση με το νομοσχέδιο. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με την Οδηγία 2009/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
21ης Οκτωβρίου 2009 για τροποποίηση της Οδηγίας 2005/35/ΕΚ σχετικά με τη 
ρύπανση από τα πλοία και τη θέσπιση κυρώσεων για παραβάσεις.   

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και 
του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου υπουργείου, καθώς και την αιτιολογική 
και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύουν το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το τελευταίο 
αποσκοπεί στην τροποποίηση του περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) 
Νόμου, ώστε:    

1. να διευκρινιστεί ότι οι απορρίψεις ρυπογόνων ουσιών από πλοία αποτελούν 
ποινικό αδίκημα, όταν αυτές διενεργούνται με πρόθεση ή απερίσκεπτα ή με 
βαριά αμέλεια, εκτός αν πρόκειται για απορρίψεις ρυπογόνων ουσιών ήσσονος 
σημασίας, που δε συνεπάγονται υποβάθμιση της ποιότητας του ύδατος. 

2. να αποτελούν ποινικό αδίκημα οι, παρά τα πιο πάνω, επαναλαμβανόμενες 
ήσσονος σημασίας περιπτώσεις απορρίψεων ρυπογόνων ουσιών οι οποίες, 
όχι μεμονωμένα αλλά σε συνδυασμό, καταλήγουν σε υποβάθμιση της 
ποιότητας του ύδατος. 
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3. να αποτελεί υπεράσπιση για τον κατηγορούμενο η απόδειξη ότι η απόρριψη 
ρυπογόνου ουσίας γίνεται σύμφωνα με συγκεκριμένες διατάξεις της σύμβασης 
“Marpol”.   

4. να αποτελεί ποινικό αδίκημα όχι μόνο η παράνομη απόρριψη ρυπογόνων 
ουσιών από πλοίο, αλλά και η πράξη η οποία συνιστά ηθική αυτουργία ή 
συνεργία σε σχέση με τέτοια απόρριψη. 

5. να διευκρινιστεί ότι το ποινικό αδίκημα της παράνομης απόρριψης ρυπογόνων 
ουσιών από πλοίο μπορεί να διαπραχθεί από φυσικό πρόσωπο ή από νομικό 
πρόσωπο, όπως αυτό ορίζεται στο νομοσχέδιο,  και στη βάση όχι μόνο των 
δικών του ενεργειών, αλλά και των ενεργειών ή παραλείψεων φυσικού 
προσώπου που είτε έχει διευθυντική θέση στο νομικό πρόσωπο και ενεργεί γι’ 
αυτό είτε τελεί υπό την εξουσία του νομικού προσώπου. 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΝΕ και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής βουλευτές μέλη της 
εξέφρασαν σχετικές παρατηρήσεις και επιφυλάξεις επί συγκεκριμένων διατάξεων του 
νομοσχεδίου που αφορούν τον ορισμό του όρου “νομικό πρόσωπο” και την 
υπεράσπιση του κατηγορουμένου, σε περίπτωση ποινικής δίωξης για το αδίκημα της 
απόρριψης ρυπογόνου ουσίας που γίνεται σύμφωνα με συγκεκριμένες διατάξεις της 
σύμβασης “Marpol”.  Η επιτροπή ζήτησε συναφώς από το αρμόδιο υπουργείο όπως, 
σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τις μελετήσει 
και επανέλθει εκ νέου στην επιτροπή για ενημέρωση. 

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του θέματος από την επιτροπή ο εκπρόσωπος 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας προέβη σε διευκρινιστικές 
παρατηρήσεις για τα πιο πάνω θέματα, ως αποτέλεσμα των οποίων κρίθηκε αναγκαία 
η μερική τροποποίηση του ορισμού του όρου “νομικό πρόσωπο”.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού διαμόρφωσε το 
κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι συμφωνημένο το νομοσχέδιο.  Ανεβλήθη μία φορά, για να 
γίνει μια τεχνική διόρθωση του κειμένου.  Έγινε, αλλά εκ παραδρομής δεν την 
περάσαμε στο κείμενο.  Ως εκ τούτου, παρακαλώ όπως στο άρθρο 2, στο εδάφιο (β), 
εις τη δευτέραν παράγραφο διαγραφούν οι λέξεις «που έχει το εν λόγω καθεστώς 
δυνάμει του κυπριακού δικαίου».  Αυτό πρέπει να απαλειφθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μου, κύριε Κουλία, να ρωτήσω κάτι.  Είναι από την επιτροπή ομόφωνο; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Ναι, ναι, ομόφωνο και με τη Γενική Εισαγγελία συμφωνημένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Με την αποσαφήνιση τούτη που έκανε ο κ. Κουλίας, που είναι 
καταγραμμένη στα πρακτικά, να θεωρηθεί ως ομόφωνο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από 
Πλοία) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 22 και 23 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 
Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, 
Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Οι περί 
Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010». 

 Ναι, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η παράκλησή μας είναι όπως για τα δύο αυτά θέματα 
ζητήσουμε αναβολή, τα υπ’ αριθμόν 22 και 23. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εν υπάρχει ένσταση.  Ωραία!  Γίνεται αποδεκτή η εισήγηση από μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το θέμα αναβάλλεται 
για το Γενάρη. 

 Τα υπ’ αριθμόν 24 μέχρι 28 θέματα έχουν κοινή έκθεση και είναι «Οι περί 
Τμήματος ∆ασών - Θέσεις Χειριστή Πτητικών Μέσων Α΄, Χειριστή Πτητικών Μέσων 
και ∆ασικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Γραφείου 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση Πρώτου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010», «Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου 
- Θέση Ανώτερου Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010», «Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών - Θέση Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους κανονισμούς του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 
Σεπτεμβρίου 2010.   

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών είναι ο καταρτισμός σχεδίων υπηρεσίας για 
τις νέες θέσεις Χειριστή Πτητικών Μέσων Α΄ και Χειριστή Πτητικών Μέσων, οι οποίες 
είναι αναγκαίες για τη στελέχωση της νεοσύστατης Μονάδας Πτητικών Μέσων του 
Τμήματος ∆ασών και εγκρίθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμο (Αρ. 4) του 2009 [Ν. 53(ΙΙ)/2009], καθώς και η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του Βοηθού ∆ασικού Λειτουργού, η οποία έχει ήδη 
μετονομαστεί σε θέση ∆ασικού Λειτουργού. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη μετονομασθείσα θέση 
∆ασικού Λειτουργού κρίνεται αναγκαία, ώστε να διαγραφεί από τα απαιτούμενα 
προσόντα για διορισμό στην υπό αναφορά θέση το προσόν για «Σωματική αρτιμέλεια, 
ευχέρεια διακίνησης πεζή σε δασικές περιοχές και καλή υγεία.». Με βάση τα ίδια 
στοιχεία η τροποποίηση αυτή κατέστη αναγκαία, ώστε το εν λόγω σχέδιο υπηρεσίας 
να συνάδει με τις πρόνοιες της Σύμβασης του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τα 
∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες και το προαιρετικό Πρωτόκολλο του 2007, 
καθώς και με τον περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο 
Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμο του 2009.   

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η 
οποία είναι θέση προαγωγής στη μισθοδοτική κλίμακα Α14(ii), ώστε αυτή να 
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μετατραπεί σε θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής, σύμφωνα με την 
ακολουθούμενη πολιτική και πρακτική που καθιερώθηκε στη δημόσια υπηρεσία για 
όλες τις θέσεις που βρίσκονται στην ίδια βαθμίδα, κατόπιν συμφωνίας μεταξύ των 
αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών και της συνδικαλιστικής πλευράς. 

 Σκοπός των τρίτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου 
υπηρεσίας για τη θέση Πρώτου Λειτουργού Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η οποία 
είναι θέση προαγωγής στη μισθοδοτική κλίμακα Α14(ii), ώστε αυτή να μετατραπεί σε 
θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής, σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική 
και πρακτική που καθιερώθηκε στη δημόσια υπηρεσία για όλες τις θέσεις που 
βρίσκονται στην ίδια βαθμίδα, κατόπιν συμφωνίας μεταξύ των αρμόδιων 
κυβερνητικών υπηρεσιών και της συνδικαλιστικής πλευράς. 

 Σκοπός των τέταρτων κανονισμών είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση Ανώτερου Λειτουργού Εσωτερικού Ελέγχου, η οποία 
είναι θέση πρώτου διορισμού και προαγωγής στη μισθοδοτική κλίμακα Α13(ii), ώστε 
αυτή να μετατραπεί σε θέση προαγωγής, σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική 
και πρακτική που καθιερώθηκε στη δημόσια υπηρεσία για όλες τις θέσεις που 
βρίσκονται στην ίδια βαθμίδα, κατόπιν συμφωνίας μεταξύ των αρμόδιων 
κυβερνητικών υπηρεσιών και της συνδικαλιστικής πλευράς. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι πιο πάνω υπό συζήτηση κανονισμοί αφορούν σχέδια 
υπηρεσίας τα οποία εκδίδονται με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 27 και 87 του περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου και έχουν συζητηθεί και συμφωνηθεί από την αρμόδια 
για σχέδια υπηρεσίας Υποεπιτροπή της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού. 

 Σκοπός των πέμπτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 4 
του περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου (∆ιορισμός Γενικών ∆ιευθυντών) 
Νόμου, είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη θέση του 
Γενικού ∆ιευθυντή του Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών, έτσι ώστε να 
καταστεί δυνατός ο διορισμός στη θέση αυτή με σύμβαση, όπως καθορίζεται στον πιο 
πάνω νόμο. Με βάση τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
προτεινόμενη τροποποίηση είναι αναγκαία, προκειμένου να καταστεί δυνατή η 
πλήρωση της εν λόγω θέσεως, η οποία παραμένει κενή από την 1η Σεπτεμβρίου 
2009. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέσεις Χειριστή Πτητικών Μέσων Α΄, Χειριστή 
Πτητικών Μέσων και ∆ασικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010. 

2. Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

3. Οι περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση Πρώτου Λειτουργού Γραφείου 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
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4. Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

5. Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών - Θέση Γενικού ∆ιευθυντή 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 24 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 25 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 26 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 27 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 28 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 29 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Ιανουάριο του 2011.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Ιανουάριο του 2011 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Λευτέρης Χριστοφόρου   
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
πιο πάνω απόφαση σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 ∆εκεμβρίου 
2010.  

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα 
δημόσιου δικαίου των οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το 
έτος 2011 η εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Ιανουάριο του 2011 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2010 το οποίο 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή το μήνα Ιανουάριο του 2010. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα 
θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και 
να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου για το έτος 2011. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 
χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  Ωστόσο, 
αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη 
κατατεθεί ή και εγκριθεί από τη Βουλή, πράγμα που καθιστά αναγκαία την παροχή 
εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω 
απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα 
πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, οι οποίες θα 
προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, έχει διαμορφώσει τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος.   

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τοποθετήθηκε υπέρ της έγκρισης της υπό αναφορά 
απόφασης για τη διενέργεια δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα 
Ιανουάριο του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε, την απόφαση της Βουλής.  
Πιστεύουμε ότι οι προϋπολογισμοί αυτοί έπρεπε να ’ρτουν έγκαιρα στο σώμα, να τους 
εξετάσει το σώμα, να έχει άποψη για τους προϋπολογισμούς και όχι να εγκρίνουμε 
δωδεκατημόρια. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το θέμα με τα δωδεκατημόρια και τους προϋπολογισμούς 
αυτών των οργανισμών είναι ένα θέμα το οποίο απασχολεί εδώ και πάρα πολλά 
χρόνια τη Βουλή. Λυπούμαστε να παρατηρήσουμε ότι δυστυχώς, παρά τις 
επανειλημμένες συστάσεις της επιτροπής Οικονομικών, δεν υπάρχει ανταπόκριση για 
έγκαιρη κατάθεση των προϋπολογισμών.  Αυτό δημιουργεί σοβαρά προβλήματα και 
στη λειτουργία της επιτροπής και νομίζω ότι ο πρόεδρος της επιτροπής θα πρέπει ο 
ίδιος να το αναφέρει, ότι, παρά τις κατ’ επανάληψη παραστάσεις που έγιναν, δεν 
υπήρξε ανταπόκριση. 

 Από την άλλη πλευρά, το σύντομο του χρόνου που μας δίνεται, για να 
μελετήσουμε τους προϋπολογισμούς, μας υποχρεώνει τις περισσότερες φορές να 
δεσμεύουμε κονδύλια, με κύριο στόχο να τα εξετάζουμε στη συνέχεια με περισσότερες 
λεπτομέρειες, γι’ αυτό δημιουργούνται περισσότερα προβλήματα.  Θα ήθελα να 
παρατηρήσω ότι τον περσινό χρόνο υπήρχαν οργανισμοί οι οποίοι κατέθεσαν τους 
προϋπολογισμούς τους το Μάρτιο, όταν πια ήδη είχαν λήξει και τα δωδεκατημόρια. 

 Λοιπόν, από την πλευρά τη δική μας, εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ της έγκρισης 
των δωδεκατημορίων μόνο για όσους οργανισμούς έχουν ήδη καταθέσει τους 
προϋπολογισμούς τους, όπως προνοεί και το σύνταγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι είναι ένα θέμα που το συζητούμε, νομίζω, 
κάθε χρόνο στη Βουλή.  Εδώ τζιαι τέσσερα χρόνια τουλάχιστον που είμαι στην 
επιτροπή Οικονομικών κάθε χρόνο έχουμε ακριβώς το ίδιο φαινόμενο, να 
παρατηρείται και να διαπιστώνεται μια ιδιαίτερη καθυστέρηση σε σχέση με την 
κατάθεση των προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών, με τρόπο που -
συμφωνώ με τον κ. Σιζόπουλο- δημιουργείται ένα τεράστιο πρόβλημα, ένα πρακτικό 
πρόβλημα σε σχέση με τον έλεγχο αυτών των προϋπολογισμών αμέσως με την 
επιστροφή της Βουλής μετά από τις διακοπές των Χριστουγέννων.  Από τους σαράντα 
ημικρατικούς οργανισμούς μέχρι στιγμής έχουν καταθέσει τους προϋπολογισμούς 
τους στη Βουλή μόνο οκτώ.  Επομένως, η συντριπτική πλειοψηφία φαίνεται ότι δεν 
έχει εισακούσει τις εκκλήσεις μας τα τελευταία χρόνια. 

 Εγώ προσωπικά έχω αποστείλει δύο επιστολές στους προέδρους των 
ημικρατικών οργανισμών, να τους παρακαλέσω για ακόμα μια φορά να καταθέσουν 
τους προϋπολογισμούς τους έγκαιρα.  Γνωρίζω ότι και εσείς ο ίδιος προσωπικά, κύριε 
Πρόεδρε, έχετε αποστείλει σχετική επιστολή ακριβώς με την ίδια παράκληση προς τον 
Υπουργό Οικονομικών, με στόχο να κοινοποιηθεί η επιστολή και στους αρμόδιους 
των ημικρατικών οργανισμών, αλλά φαίνεται ακριβώς ότι κάπου υπάρχει ένα 
πρόβλημα. 
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 Φυσικά, όλοι κατανοούμε, αντιλαμβανόμαστε ότι, αν δεν ψηφίσουμε τα 
δωδεκατημόρια σε σχέση με το Γενάρη, οι τριάντα δύο από τους σαράντα 
ημικρατικούς οργανισμούς κανονικά δε θα μπορούν να προβούν σε οποιαδήποτε 
δαπάνη, πέραν των όσων έχουν ήδη αναλάβει έναντι συμβατικών υποχρεώσεων.  Και 
αυτό θα δημιουργήσει πρακτικό πρόβλημα.  ∆ιερωτώμαι κατά πόσο θα διορθώσουμε 
ένα λάθος με ένα άλλο κακό ή λάθος.  ∆ύο κακά δεν κάμνουν ένα καλό!  Όμως θα 
πρέπει να βρεθεί ο τρόπος να σταλούν τα μηνύματα προς τους ημικρατικούς 
οργανισμούς, έτσι ώστε να μην παρατηρούμε αυτό το φαινόμενο χρόνο με το χρόνο. 

 Η δική μας θέση είναι ότι πρέπει να εγκρίνουμε το δωδεκατημόριο, παρά τις 
ενστάσεις μας, παρά την απογοήτευσή μας ότι για ακόμα μία φορά έχουν αγνοήσει οι 
ημικρατικοί οργανισμοί και το Υπουργείο Οικονομικών, που είναι το αρμόδιο, τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, αλλά θα πρέπει και ως Βουλή πλέον να βρούμε τους 
τρόπους να ξεπεράσουμε αυτό το πρακτικό πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς να πληροφορήσω με λύπη μου το Νικόλα τον 
Παπαδόπουλο ότι του χρόνου, αν είμαστε καλά και επανεκλεγούμε, θα λέει τα ίδια 
πράματα, διότι ο μοναδικός τρόπος, για να πάρουν κάποιο μάθημα, είναι να 
καταψηφιστούν, για να καταλάβουν ότι οφείλουν να σέβονται το κοινοβούλιο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Αυτά τα οποία λέγουμε σήμερα είναι ομόφωνες 
θέσεις όλων των πλευρών της Βουλής και έχει επανειλημμένα απευθυνθεί αυτή η 
έκκληση, για να έρχονται το συντομότερο δυνατό οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών 
οργανισμών στη Βουλή για έγκαιρη ψήφιση, ούτως ώστε να μην προκύπτει ανάγκη 
δωδεκατημορίων.  Όμως ευρισκόμενοι μπροστά σ’ αυτή την κατάσταση αυτή τη 
στιγμή είναι η δική μας άποψη ότι η σοβαρή αντιμετώπιση είναι η ψήφιση των 
δωδεκατημορίων, όχι των προϋπολογισμών, δωδεκατημορίων!  Είναι εκείνα τα 
μίνιμουμ που προβλέπει το σύνταγμα ότι πρέπει να δίνονται, για να μπορεί να 
λειτουργήσει απλά ως οργανισμός.  Συνεπώς, θεωρώ ότι πρέπει να ψηφιστούν τα 
δωδεκατημόρια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Θα παρακαλέσω το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Ιανουάριο του 2011 
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 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση της 
διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
ή η μελέτη και έγκριση των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2010. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 
πιο πάνω νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 
Ιανουάριο του έτους 2011 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού 
ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 2010 κάθε νομικού 
προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση 
μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 
προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να κάνω δικαιολόγηση ψήφου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Χωρίς να γνωρίζουμε ποιοι είναι οι οκτώ που έχουν καταθέσει, εμείς έχουμε 
θετική ψήφο μόνο για τους οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ήσουν σαφέστατος, κύριε Σιζόπουλε, από την αρχή. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ε γνωρίζουμε ποιοι είναι οι οκτώ.  ∆εν έχουμε τον κατάλογο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Για τους οκτώ είναι κατατεθειμένη η τοποθέτηση του κ. Σιζόπουλου, η 
απόφαση… 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι δεκαεπτά αυτοί που ψήφισαν υπέρ, όχι δεκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κοιτάξετε, θα λήξει τούτο το θέμα, διότι το Γενάρη θα έχουμε το 
ηλεκτρονικό.  Γι’ αυτό όποιοι θέλουν ας κάμουν λάθη τώρα, να τελειώνει, διότι 
εκούρασέν μας τούτη η ιστορία ούλλη!  Ούτε να μετρήσουμε εν ημπόρουμεν πκιον! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με δεκαπέντε ψήφους υπέρ, όπως έχει ανακοινωθεί, και εννέα 
εναντίον, η απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 30 μέχρι τον αριθμό 37 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Τώρα ερχόμαστε στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που 
είναι… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έσιει συμπληρωματική. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έσιει συμπληρωματική τζιαι μετά.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Προχωράτε, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 …που είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό το θέμα χρειάζονται, αντιλαμβάνομαι, κάποιες ακόμα 
διαπιστώσεις και μία πληρέστερη μελέτη και το αίτημα είναι να αναβληθεί για το 
Γενάρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Να αναβληθεί για το Γενάρη.  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση του κ. Αγγελίδη; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καμία ένσταση.  ∆εν είναι τόσο επείγον το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επείγον δεν είναι, όμως την ίδια ώρα θρηνούμε θύματα.  

 Λοιπόν, εγώ σέβομαι εκείνο που οι άλλοι συνάδελφοι δε σεβάστηκαν σε αίτημα 
δικό μας.  Λοιπόν, να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το συγκεκριμένο θέμα αναβάλλεται για το Γενάρη. 

 Το τελευταίο θέμα είναι αυτό που κηρύχθηκε επείγον στην αρχή της συνεδρίας 
και τιτλοφορείται «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος 
Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 

∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί)  
Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Χρήστος Στυλιανίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
αυθημερόν τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι κατατέθηκαν από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και 
κηρύχθηκαν επείγοντες.  Στη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και 
∆ΕΟΚ και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) 
Κανονισμών, ώστε να αυξηθεί το ανώτατο όριο απολαβών των εργοδοτουμένων που 
λαμβάνεται υπόψη από τους εργοδότες για σκοπούς καταβολής του τέλους 
ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού από €973 την εβδομάδα ή €4.216 το μήνα, που 
είναι σήμερα, σε €1.002 την εβδομάδα ή €4.342 το μήνα, αντίστοιχα. 
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 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους εν λόγω κανονισμούς, 
καθώς και τα στοιχεία που έθεσε ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωπος της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, το ύψος του ανώτατου ορίου απολαβών για 
σκοπούς καταβολής του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού έχει καθοριστεί για 
πρακτικούς λόγους στο ίδιο ύψος με το ανώτατο όριο των απολαβών επί των οποίων 
εισπράττονται οι εισφορές στο Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό με βάση τους περί 
Τερματισμού Απασχολήσεως (Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό) Κανονισμούς.  
Σημειώνεται ότι η είσπραξη του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού γίνεται από 
τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων για λογαριασμό της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού μέσω του ίδιου μηχανισμού με τον οποίο εισπράττονται οι 
εισφορές στο Ταμείο για Πλεονάζον Προσωπικό. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, ασκώντας τις εξουσίες 
που χορηγούνται σ’ αυτό από το άρθρο 20 του περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου 
του 2010, αφού έλαβε υπόψη τη διαπίστωση αναλογιστικής έρευνας ότι ο μέσος όρος 
των ασφαλιστέων αποδοχών του έτους 2009 σε σύγκριση με το μέσο όρο των 
ασφαλιστέων αποδοχών του έτους 2008 έχει αυξηθεί, εξέδωσε το περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων (Ποσό Βασικών Ασφαλιστέων Αποδοχών) ∆ιάταγμα του 2010, Κ∆Π 
382/2010, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2010.  Το εν λόγω διάταγμα ορίζει ότι το 
εβδομαδιαίο και ετήσιο ποσό των βασικών ασφαλιστέων αποδοχών για το έτος 2010 
αυξάνεται από €162,22 σε €167,05 και από €8.435 σε €8.687, αντίστοιχα.  Επίσης, 
σύμφωνα με τον Κανονισμό 8 των νέων ενοποιημένων περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Εισφορές) Κανονισμών του 2010, Κ∆Π 289/2010, το εβδομαδιαίο ανώτατο όριο 
ασφαλιστέων αποδοχών είναι ίσο με το εξαπλάσιο του εβδομαδιαίου ποσού των 
βασικών ασφαλιστέων αποδοχών και το μηνιαίο αντίστοιχο όριο είναι ίσο με τα 
δεκατρία τρίτα (13/3) του εβδομαδιαίου ανώτατου ορίου ασφαλιστέων αποδοχών.  
Κατά συνέπεια, τα προτεινόμενα με τους παρόντες κανονισμούς ανώτατα ποσά 
αποδοχών είναι τα ίδια με τα ανώτατα ποσά αποδοχών όπως αυτά υπολογίζονται με 
βάση τους περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) Κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις θα ισχύουν από την 1η  Ιανουαρίου 2011. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, 
καθώς και της εργοδοτικής οργάνωσης ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους 
προτεινόμενους κανονισμούς.  Αντίθετα, ο εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης 
ΟΕΒ εξέφρασε τη διαφωνία της οργάνωσης με την προτεινόμενη αύξηση του 
ανώτατου ορίου αποδοχών και κατά συνέπεια του τέλους ανάπτυξης ανθρώπινου 
δυναμικού, αναφέροντας ότι η πολιτεία θα έπρεπε να στηρίξει τις κυπριακές 
επιχειρήσεις σε περίοδο οικονομικής κρίσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
των προτεινόμενων κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται την έγκρισή τους 
από την ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πριν να πω «τελειώνει η νομοθετική εργασία».  Εν το είπα ακόμα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έν’ για να προλάβω, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Γνωρίζω ότι όλοι είμαστε κουρασμένοι, και το προεδρείο, σε μία έντονη και 
μακράν συνεδρία, αλλά υπάρχει κατά την άποψή μας ένα σοβαρότατο θέμα.  Ο 
Υπουργός των Οικονομικών από το επίσημο βήμα της Βουλής έχει προαναγγείλει την 
αύξηση των φόρων κατανάλωσης στα τσιγάρα κατά 20% και στα πούρα κατά 30%.  
 Σήμερα λήγει η συνεδρία.  Η επόμενη συνεδρία της Βουλής για νομοθετική 
εργασία είναι η ερχόμενη Πέμπτη.  Για μία βδομάδα -εγώ πιστώνω τον υπουργό ότι 
δεν το έχει σκεφτεί- το νομοθετικό σώμα και η εκτελεστική εξουσία θα κάμνουν πλάτες 
στην αισχροκέρδεια.  ∆εν είναι ζήτημα ούτε σεντ ούτε χιλιάδων ούτε δεκάδων ούτε 
εκατοντάδων χιλιάδων.  Μπορεί σε εφτά μέρες κάποιος να ναυλώσει και ιδιωτικά 
αεροπλάνα, charter, ακόμα και πλοία, να φέρει όσες ποσότητες θέλει, να τις 
εκτελωνίσει, πληρώνοντας το σημερινό φόρο κατανάλωσης, και δε νομίζω μία 
συντεταγμένη πολιτεία εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι γι’ αυτό που δεν το 
σκέφτηκε με κανένα τρόπο κανένας απʼ εδώ, πιστεύω, θα χρεώσει τον υπουργό με 
σκοπιμότητα.  Όμως θα φέρουμε το βάρος της σκοπιμότητας και το κοινοβούλιο και η 
εκτελεστική εξουσία, αν δεν κάνουμε αυτό που θα εισηγηθώ πιο κάτω. 

 Παράκληση του προεδρείου, αν είναι και ομόφωνη θέση όλων μας, ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας να συγκαλέσει έκτακτο Υπουργικό Συμβούλιο πρωί πρωί αύριο, 
έκτακτη συνεδρία της Βουλής, για να εγκριθεί αύριο πρωί αυτό το ζήτημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο Πρόεδρος της Βουλής δηλώνει “παρών”.  Αν θέλετε τζιαι μεσάνυχτα 
πόψε, εγώ είμαι μέσα!  Λοιπόν, αυτή την εισήγηση εγώ τη βλέπω…   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ακούστε, η εισήγηση του   κ. Αβέρωφ Νεοφύτου είναι πάρα πάρα πολύ σωστή.  
Εγώ είμαι δίκαιος.  Σωστή είναι και η επισήμανσή του, σωστοί και οι κίνδυνοι.  Γιʼ αυτό 
το λόγο λοιπόν, θα διαβιβάσω τη συγκεκριμένη εισήγηση, που αντιλαμβάνομαι πρέπει 
να την ασπάζονται όλοι οι άλλοι συνάδελφοι, με την παράκληση να γίνει αυτό το 
πράγμα και, αν θέλετε, κι αύριο πρωί πρωί, αν χρειαστεί, να υπάρξει ειδική συνεδρία, 
για να μπορέσουμε να αποφύγουμε αυτό που όλοι δε θέλουμε να συμβεί.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Σαφώς, είμαστε στη διάθεση και του Προέδρου της Βουλής να συγκαλέσει 
έκτακτη συνεδρία και του Υπουργικού, αν αποφασίσει… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πόψε.  Γιατί εν το κάμνουμε πόψε, κύριε Πρόεδρε, που είμαστε δαμαί; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …να κάνουμε ό,τι είναι το καλύτερο γι’ αυτό τον τόπο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να το κάμουμε τωρά που είμαστε δαμαί! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρέπει να υπάρξει… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να αποφασίσει η κυβέρνηση να συγκληθεί.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, Αριστοφάνη. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχα βάλει ένα θέμα δύο φορές το οποίο πρέπει να το δούμε 
τώρα.  Υπάρχουν θέματα απ’ αυτά που κατατέθηκαν, όπως αυτό που ανέφερα με τη 
μεταφορά των καθηγητών του ΑΤΙ στο ΤΕΠΑΚ, που πρέπει να ψηφιστούν, πριν 
κλείσουμε τα Χριστούγεννα.  Γι’ αυτό, φεύγοντας απʼ εδώ, πρέπει να έχουμε όλοι την 
ίδια συναντίληψη ότι τούτα τα θέματα τα σημαντικά, που πρέπει να τελειώσουν πριν 
τούτο, πρέπει να αποφασιστούν, πριν κλείσουμε.  Να βρούμε κάποιο χρόνο να τα 
δούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, υπάρχει μία συγκεκριμένη εισήγηση.  Θέλω να ακούσω τη δική σας την 
άποψη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή ζήτησα άποψη από την κ. Αθηνά Κυριακίδου, πριν φύγει, που ξέρει το 
θέμα, λέει ότι δεν υπάρχει πρόβλημα χρόνου, υπό την έννοια ότι οι υπηρετούντες εις 
το ΑΤΙ θα εξακολουθούν να εργάζονται, ώσπου να γίνει διευθέτηση.   



117 

 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ∆εν μπορούν να πληρωθούν όμως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να εξεταστεί και, αν όντως υπάρχει πρόβλημα με το να μην εγκρίνουμε τη 
νομοθεσία, πριν να κλείσει η Βουλή, αν αφορά κυρίως μισθούς ανθρώπων, για να 
μπορούν να κάνουν τζιαι τις γιορτές οι αθθρώποι, η εισήγησή μου είναι -υπάρχουν 
απλές λύσεις- να αφήσουμε τον Πρόεδρο να το χειριστεί.  Για παράδειγμα την 
ερχόμενη Πέμπτη, αντί να διακόψουμε από τη 1.00 μ.μ. μέχρι τις 3.00 μ.μ., να 
διακόψουμε από τη 1.00 μ.μ. μέχρι τις 2.00 μ.μ. και να γίνει μία εμβόλιμη συνεδρία 
από τις 2.00 μ.μ. μέχρι τις 3.00 μ.μ. και να εγκριθούν τα νομοσχέδια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, το προεδρείο θα χειριστεί το θέμα και, αν υπάρχει όντως θέμα, θα 
κλείσει.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, έχει ήδη γίνει.   

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.420, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει ορίσει άτομο 
υπεύθυνο για το συντονισμό της εκπαιδευτικής πολιτικής και των συστημάτων των 
σχολείων της παροικίας στο Ηνωμένο Βασίλειο το οποίο να μελετά, να αξιολογεί και 
να συμβουλεύει το υπουργείο και τους εμπλεκόμενους φορείς για τα θέματα αυτά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.421, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να κάνει η κυβέρνηση και ποια μέτρα πρόκειται να λάβει, 
ώστε να αντιμετωπίσει τα προβλήματα της ανεργίας στον τόπο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.422, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει η κυβέρνηση σχετικά με τη διαχείριση των 
χρεών που δημιουργήθηκαν σε άτομα λόγω της ανεργίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.423, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται η κυβέρνηση να εφαρμόσει πρόγραμμα 
παραχώρησης διευκολύνσεων για αγορά κατοικίας από Κύπριους απόδημους, έστω 
και εάν αυτοί δεν έχουν εγκατασταθεί μόνιμα στην Κύπρο, με σκοπό να τονωθεί η 
αγορά, καθώς αρκετός κόσμος οδηγήθηκε στην ανεργία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.424, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Ποια η πολιτική της κυβέρνησης σχετικά με το μέλλον και τη διασύνδεση των 
γενεών των Κυπρίων μεταναστών στο Ηνωμένο Βασίλειο, στην Αυστραλία και 
ενδεχομένως σε άλλες χώρες; 

2. Προτίθεται το κράτος να δώσει κίνητρα επαναπατρισμού τους; 

3. Προτίθεται το κράτος να δημιουργήσει γέφυρες με τις νέες γενεές Κυπρίων 
μεταναστών στις χώρες διαμονής τους, ώστε να μην απομακρυνθούν οι 
νεότερες γενεές από τις ρίζες τους;  

4. Σήμερα αρχίζουν οι νέοι απόδημοι, τρίτης και πέρα γενεάς, να μην αισθάνονται 
δέσιμο με την Κύπρο. Πώς και με ποια πολιτική προτίθεται το κράτος να 
αντιμετωπίσει το θέμα αυτό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.425, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται και πότε πρόκειται να ολοκληρωθεί η 
αποκατάσταση του σκυβαλότοπου της Αγίας Μαρινούδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.426, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μετακίνηση του εργοταξίου του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων από την κατοικημένη περιοχή της κοινότητας Τίμης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.427, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή πεζοδρομίων σε δρόμους που 
εφάπτονται τουρκοκυπριακών περιουσιών στην κοινότητα Τίμης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.428, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας Γιόλου για 
τοποθέτηση δεικτικών πινακίδων προς το κέντρο της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.429, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πρόκειται να αλλάξουν τα κριτήρια, ώστε να έχουν δυνατότητα 
συμμετοχής οι κάτοικοι της κοινότητας Γιόλου στα ακόλουθα κρατικά σχέδια: 

1. Σχέδιο επιδότησης για θέρμανση. 

2. Στεγαστική πολιτική, ώστε να βοηθηθούν τα νέα ζευγάρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.430, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να συνδεθεί η περιοχή Πόλης Χρυσοχούς με 
απευθείας δρομολόγια λεωφορείων με τη Λευκωσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.431, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να αντιμετωπιστεί θετικά το αίτημα της 
κοινότητας Αργάκας για μείωση του ποσοστού συνεισφοράς της για τα κοινοτικά 
έργα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.432, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζεται η παραχώρηση κρατικής γης για κατασκευή 
κοινοτικού γηπέδου στην κοινότητα Αργάκας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.433, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η ολοκλήρωση του γενικού σχεδίου (Μaster 
Plan) για την περιοχή Αργάκας, το οποίο προνοεί την κατασκευή παράλληλων 
κυματοθραυστών σε τμήμα της ακτής με σκοπό τη δημιουργία κοινοτικής πλαζ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.434, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκπόνηση της μελέτης του ρυθμιστικού σχεδίου της 
λεωφόρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου στην κοινότητα Αργάκας; 

2. Προγραμματίζεται η κατασκευή κυρτωμάτων στη λεωφόρο Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου στην κοινότητα Αργάκας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.435, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για 
προσθήκη πολιτιστικού κέντρου στο υπό ανέγερση έργο των κοινοτικών κτιρίων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.436, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα γίνει αποδεκτό το αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για 
συμπερίληψη όλης της κοινότητας στις περιοχές που έχουν πληγεί από τον 
καύσωνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.437, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εκμίσθωση τουρκοκυπριακών τεμαχίων 
για την ανάπλαση της πλατείας στην κοινότητα Χούλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.438, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κατασκευή του παρακαμπτηρίου δρόμου 
στη Χούλου και πότε αναμένεται η ολοκλήρωση του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.439, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαμόρφωση του πλατειακού χώρου και 
του χώρου πρασίνου στο κέντρο της κοινότητας της Αγίας Μαρινούδας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.440, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα αντιμετωπιστεί θετικά το αίτημα της κοινότητας Αγίας 
Μαρινούδας για κήρυξη παραδοσιακής κατοικίας σε διατηρητέα και μετατροπή της σε 
μουσείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.441, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα μπορούσε να ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας Αγίας 
Μαρινούδας για βελτίωση (διαπλάτυνση, ευθυγράμμιση και ασφαλτόστρωση) της 
λεωφόρου Αγίας Μαρίνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.442, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η μετακίνηση του χώρου απόρριψης αδρανών 
υλικών από τη Μαραθούντα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.443, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να ξαναμελετήσει το θέμα της 
αύξησης ενοικίων γεωργικών κλήρων στην κοινότητα Τίμης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.444, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί το Περιφερειακό ∆ημοτικό Σχολείο Ομόδους είναι 
υποστελεχωμένο εδώ και δύο μήνες -οι δάσκαλοι μειώθηκαν από τρεις σε δύο- παρ’ 
όλο που αυξήθηκαν οι μαθητές του σχολείου. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή του συνδέσμου γονέων του πιο πάνω 
σχολείου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.445, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Έχω πληροφορηθεί πως η καθυστέρηση που παρατηρείται στη δημοσίευση 
των αποτελεσμάτων από το Υπουργείο Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και 
Θρησκευμάτων της Ελλάδας για εισαγωγή στην τριτοβάθμια εκπαίδευση των 
υποψηφίων που υπάγονται στις ειδικές κατηγορίες των τέκνων Ελλήνων του 
εξωτερικού (ομογενείς) σε αρκετές περιπτώσεις καθιστά αδύνατη ή/και περιορίζει 
σημαντικά τη δυνατότητα διεκδίκησης υποτροφίας από το Ίδρυμα Κρατικών 
Υποτροφιών (ΙΚΥ). 

 Συγκεκριμένα, τα αποτελέσματα δημοσιεύονται στα μέσα Οκτωβρίου, με 
επακόλουθο οι επιτυχόντες να απουσιάζουν από τα μαθήματα για έναν περίπου μήνα.  
Σε αρκετές περιπτώσεις η παρακολούθηση είναι υποχρεωτική και η απουσία των εν 
λόγω φοιτητών από τα μαθήματα δεν τους επιτρέπει να παρακαθίσουν την εξέταση 
στο μάθημα, καθώς δε συμπληρώνουν τον ελάχιστο αριθμό παρουσιών που 
απαιτείται, με αποτέλεσμα να αποτυγχάνουν αυτομάτως στο μάθημα. 

 Σύμφωνα με το ΙΚΥ, στις περιπτώσεις που η συνολική περίοδος των σπουδών 
υπερβαίνει το ένα ακαδημαϊκό έτος, η υποτροφία ανανεώνεται από χρόνο σε χρόνο, 
εφόσον ο υπότροφος σημειώσει ικανοποιητική πρόοδο.  Συγκεκριμένα, ο υπότροφος 
πρέπει να μην έχει αποτύχει σε περισσότερα από δύο μαθήματα. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, σε αρκετές περιπτώσεις όπου τα μαθήματα 
είναι υποχρεωτικά, η δυνατότητα των φοιτητών να διεκδικήσουν υποτροφία 
περιορίζεται σημαντικά και σε αρκετές περιπτώσεις είναι αδύνατη, καθώς εκ των 
πραγμάτων θα αποτύχουν σε περισσότερα από δύο μαθήματα, χωρίς να έχουν οι 
ίδιοι την ευθύνη. 

 Ως εκ τούτου, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο διασφαλίζεται η δυνατότητα 
διεκδίκησης/ανανέωσης υποτροφίας για αυτή τη μερίδα φοιτητών, καθώς και αν 
προτίθεται να προχωρήσει στα αναγκαία διαβήματα προς το Υπουργείο Παιδείας, ∆ιά 
Βίου Μάθησης και Θρησκευμάτων της Ελλάδας, προκειμένου τα αποτελέσματα να 
δημοσιεύονται νωρίτερα.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.446, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Ποιες είναι οι ακριβείς θέσεις της κυβέρνησης για το θέμα του περιουσιακού, 
όπως αυτό προκύπτει με βάση την απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου να 
συστήσει η Τουρκία επιτροπή στην οποία να απευθύνονται οι επηρεαζόμενοι 
πολίτες; 

2. Γίνεται από πλευράς της κυπριακής κυβέρνησης συγκεκριμένη εισήγηση, ώστε 
οι πολίτες να απευθύνονται ή όχι στην επιτροπή;  Εάν ναι, ποια καθοδήγηση 
δίνεται;  Εάν όχι, τι εισηγείται η κυβέρνηση;  Ποια η ευθύνη του κυπριακού 
κράτους σχετικά με το τι θα πράξουν οι πολίτες;   

3. Έχει προβεί η κυβέρνηση σε ενδιάμεση αξιολόγηση του έργου αυτής της 
επιτροπής, ποια συμπεράσματα έχουν βγει και πώς αυτά τα συμπεράσματα 
αξιοποιούνται; 

 Ένας μεγάλος αριθμός πολιτών βρίσκεται σε απόγνωση λόγω της 
διαφορετικότητας των νομικών τοποθετήσεων.  Επίσης, σε απόγνωση βρίσκεται 
ακόμη ένας άλλος αριθμός πολιτών, λόγω του ότι τα έξοδα προσφυγής είναι πολύ 
υψηλά και η εκμετάλλευση των πολιτών γίνεται πλέον χωρίς όρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.447, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Η κυβέρνηση μελετά ή προτίθεται να προβεί σε σταδιακή κρατικοποίηση 
ιδιωτικής γης στα κατεχόμενα (νοείται πάντοτε σε εθελοντική βάση) στο πλαίσιο 
ενός χρονοδιαγράμματος μέχρι τη λύση του κυπριακού προβλήματος; 

2. Θεωρεί η κυβέρνηση ότι μπορεί να προχωρήσει σε σταδιακή κρατικοποίηση 
κατεχόμενης ιδιωτικής γης με προτεραιότητα στις περιπτώσεις αιτητών 
ιδιοκτητών που έχουν προβλήματα υγείας, αλλά και άλλα κοινωνικοοικονομικά 
προβλήματα; 

3. Η σταδιακή κρατικοποίηση κατεχόμενης ιδιωτικής γης θα μπορούσε να 
αποτελέσει μέτρο που να αποτρέπει τους ιδιοκτήτες κατεχόμενης γης από το 
να αποτείνονται στην επιτροπή της Τουρκίας που εδρεύει στα κατεχόμενα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.448, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι στην περιοχή του δάσους Πάφου, όπου βρίσκεται ο 
βιότοπος των αγρινών, όταν πραγματοποιήθηκαν οδικά έργα (π.χ. δρόμος Ορκόντα-
Κάμπου, Κάμπου-Κάτω Πύργου), δε λήφθηκε σοβαρά υπόψη η ανάγκη διέλευσης 
των προστατευόμενων αυτών θηλαστικών.  ∆εν έχω παρατηρήσει στα περάσματα 
των αγρινών να έχουν δημιουργηθεί υπόγειες διαβάσεις, ώστε τα ζώα να διασχίζουν 
το δρόμο χωρίς να κινδυνεύουν να κτυπηθούν από τα διερχόμενα αυτοκίνητα.  Το 
πρόβλημα ενδεχομένως να είναι γενικό και αφορά το ερώτημα αν, όταν σχεδιάζονται 
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δρόμοι, προνοούνται περάσματα ζώων ή ερπετών και αν δημιουργούνται υπόγειες 
διαβάσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προνοούνται διαβάσεις ζώων και ερπετών στο σχεδιασμό των 
δρόμων στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.449, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κάθε χρόνο χιλιάδες μέλισσες βρίσκουν το θάνατο λόγω ανεξέλεγκτων 
ψεκασμών εσπεριδοειδών και άλλων φυτειών. Σχετικά διαβήματα και αντιδράσεις 
έχουν γίνει από τους μελισσοκόμους. Το θέμα συζητήθηκε κατ’ επανάληψη και στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν παρθεί έγκαιρα προληπτικά μέτρα και, αν ναι, ποια, για να 
αποτραπεί φέτος η “σφαγή των μελισσών”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.450, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόσφατα ο Πρωθυπουργός της Τουρκίας Ταγίπ 
Ερντογάν παρέλαβε σε τιμητική εκδήλωση στην Τρίπολη της Λιβύης το Βραβείο Αλ-
Καντάφι για την Ειρήνη και την Προστασία των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν γνώριζε και από πότε την πρόθεση της φίλης χώρας Λιβύης να τιμήσει τον 
κατοχικό Πρωθυπουργό, αν προέβη σε αποτρεπτικά διαβήματα και ποιες γενικά είναι 
οι ενέργειες της κυπριακής κυβέρνησης για το θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.451, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κύπρος πιθανόν να βρεθεί κάτω από την 
αντιπυραυλική ασπίδα του ΝΑΤΟ, χρησιμοποιώντας τα εδάφη όπου εδρεύουν οι 
βρετανικές βάσεις.  Η κάλυψη της Κύπρου θεωρείται αναγκαία εκ των πραγμάτων για 
τη γενικότερη ασφάλεια της συμμαχίας και την αποτρεπτική ικανότητά της σχετικά με 
απειλές προερχόμενες από τη Μέση Ανατολή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αυτές οι ενέργειες επηρεάζουν την εξέλιξη των συνομιλιών για το 
Κυπριακό και την εξωτερική μας πολιτική γενικότερα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.452, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα οι Τούρκοι κατακτητές απαγόρευσαν στο Μητροπολίτη Καρπασίας 
Χριστόφορο να λειτουργήσει στην κατεχόμενη μονή του Αποστόλου Ανδρέα στην 
Καρπασία, ανήμερα της εορτής του αγίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν έγιναν διαβήματα για το περιστατικό στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών και στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ποια ήταν η απάντηση ή ανταπόκριση των διεθνών 
οργανισμών.» 
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(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.478, ημερομηνίας 11 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 11.10.2010 και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Σχετική με το ίδιο θέμα είναι η επιστολή μου με αρ.φακ.5.33.9.2.171/7 και 
ημερομηνία 08.03.2010, η οποία αποτελεί την απάντηση στην Ερώτηση με 
αρ.23.06.009.04.872 του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη, αντίγραφο της 
οποίας επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά ως Παράρτημα 1. 

(β) Η προτεινόμενη ανάπτυξη χωροθετείται στο τεμάχιο με αρ.756, 
Φ/Σχ:ΧΧΙ.55.0401, Τμήμα Μ, στο Στρόβολο. Η υφιστάμενη μικρή εκκλησία της 
Αγίας Παρασκευής που βρίσκεται στο νότιο τμήμα του τεμαχίου είναι 
κηρυγμένη Αρχαίο Μνημείο και περιλαμβάνεται στα Μνημεία ∆εύτερου Πίνακα 
(ιδιωτική ιδιοκτησία) στο Προσάρτημα 2 του Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας. 

(γ) Στα πλαίσια εξέτασης της αίτησης με αρ.ΛΕΥ/1788/2007 για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας για την ανέγερση του νέου Ιερού Ναού Αγίας 
Παρασκευής, η Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακός Λειτουργός Λευκωσίας 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) διαβουλεύθηκε τόσο με το ∆ιευθυντή 
Τμήματος Αρχαιοτήτων, όσο και με το ∆ιευθυντή Τμήματος Περιβάλλοντος, οι 
οποίοι δεν έφεραν ένσταση στη χορήγηση της αιτούμενης πολεοδομικής άδειας 
με τους κατάλληλους όρους (αντίγραφα της σχετικής αλληλογραφίας 
επισυνάπτονται ως Παράρτημα 2). Σημειώνεται ότι κατά τη διάρκεια εξέτασης 
της αίτησης, η Πολεοδομική Αρχή ζήτησε από τους αιτητές την υποβολή 
τροποποιημένων σχεδίων, ώστε να μειωθούν οι διαστάσεις του νέου Ναού και 
αυτός να μετακινηθεί νοτιότερα, κατά τρόπο που να μην επεμβαίνει στα αρχαία 
κατάλοιπα που ανευρέθηκαν στην περιοχή. Επίσης η Πολεοδομική Αρχή 
ζήτησε από τους αιτητές την υποβολή Προκαταρκτικής Έκθεσης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον, σύμφωνα με τις πρόνοιες του Νόμου 140(Ι)/2005, καθώς και 
Σημειώματος για τις κυκλοφοριακές επιπτώσεις από τη λειτουργία του Ναού. 
Με τη διευθέτηση των πιο πάνω παρατηρήσεων, η Πολεοδομική Αρχή έκρινε 
ότι η αίτηση τηρούσε τις πρόνοιες της πολεοδομικής νομοθεσίας και του 
Τοπικού Σχεδίου Λευκωσίας και στις 18.11.2009 χορήγησε την αιτούμενη 
πολεοδομική άδεια. 

(δ) Όπως είναι γνωστό, ο Υπουργός Εσωτερικών δεν έχει εξουσία να παρεμβαίνει 
στην άσκηση των αρμοδιοτήτων των Πολεοδομικών Αρχών, οι οποίες 
αποφασίζουν επί των υποβληθέντων αιτήσεων λαμβάνοντας υπόψη τις 
πρόνοιες της πολεοδομικής νομοθεσίας και των Σχεδίων Ανάπτυξης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.552, ημερομηνίας 20 
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Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Θέμα: Μείωση της κοινοτικής συνεισφοράς 
για αναπτυξιακά έργα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.552 και ημερ. 24 Νοεμβρίου 2009, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το ποσοστό της συνεισφοράς 
που οφείλει να καταβάλλει κάθε κοινότητα για σκοπούς εκτέλεσης αναπτυξιακών 
έργων έχει καθορισθεί με σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (53.082) στις 
24.01.2001, με κριτήρια τον πληθυσμό και το υψόμετρο της κάθε κοινότητας, και 
κυμαίνεται από 0% μέχρι και 30%. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, μετά από αριθμό αιτημάτων από κοινότητες για 
μείωση του ποσοστού της συνεισφοράς τους και μελέτη του θέματος, ετοίμασε σχετική 
εισήγηση, η οποία εξετάζεται σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών, για 
αναθεώρηση των κοινοτικών συνεισφορών παγκύπρια για την εκτέλεση 
αναπτυξιακών έργων στη βάση παραμέτρων, όπως πληθυσμός, ποσοστό 
προσφύγων, υψόμετρο, απόσταση από αστικό κέντρο, ταμειακό υπόλοιπο, κλπ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.726, ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Ανέγερση ιδιόκτητων γραφείων τnς AHK στη Λάρνακα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ.23.06.009.04.726 και 
ημερομηνίας 25.1.2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η ανέγερση των περιφερειακών γραφείων Λάρνακας ξεκίνησε το 2004 με την 
προκήρυξη Αρχιτεκτονικού ∆ιαγωνισμού και έκτοτε προχωρούσε κανονικά. Η 
σχετική άδεια οικοδομής εκδόθηκε στις 24.4.2008 και άμεσα προωθήθηκε ο 
λεπτομερής σχεδιασμός του κτιρίου όπως προβλεπόταν στο σχετικό 
πρόγραμμα. Ο λεπτομερής σχεδιασμός του κτιρίου συμπληρώθηκε τον 
Νοέμβριο του 2009. 

2. Στη συνέχεια ετοιμάστηκαν όλα τα σχετικά έγγραφα για την έκδοση 
∆ιαγωνισμού για την κατασκευή του έργου και στις αρχές Μαρτίου 2010 η ΑΗΚ 
βρισκόταν στο τελικό στάδιο χρηματοδότησης του έργου που αναμενόταν να 
συμπληρωθεί εντός του Μαρτίου του 2010. 

3. Μέχρι το τέλος Μαρτίου/αρχές Απριλίου 2010 αναμενόταν η προκήρυξη του 
σχετικού ∆ιαγωνισμού για την κατασκευή του έργου. Μέχρι τότε δεν υπήρξε 
οποιαδήποτε καθυστέρηση στην υλοποίηση του έργου πέραν από μια δίμηνη 
καθυστέρηση που ήταν αποτέλεσμα απρόβλεπτων προβλημάτων με το 
υπέδαφος που προέκυψαν κατά το στάδιο του λεπτομερούς σχεδιασμού του 
έργου. Η επίλυση των προβλημάτων αυτών έγινε δυνατή με την εκπόνηση 
ειδικών μελετών και ειδικών συστημάτων. 

4. Ακολούθως, το ∆ιοικητικό Συμβούλιο της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου στα 
πλαίσια της πολιτικής για περιορισμό των δαπανών αποφάσισε να εξετάσει 
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τρόπους μείωσης του κόστους κατασκευής του κτιρίου των νέων 
περιφερειακών γραφείων της, στη Λάρνακα. 

5.  Το ∆ιοικητικό Συμβούλιο εξέτασε σε δύο συνεδριάσεις τις διάφορες επιλογές 
που προσφέρονται και αποφάσισε να αναθέσει στους Αρχιτέκτονες του έργου 
να μελετήσουν συγκεκριμένες επιλογές και να υποβάλουν προτάσεις για 
υλοποίηση τους, με απώτερο σκοπό τη σημαντική μείωση του κόστους 
κατασκευής. 

6. Η έκθεση η οποία θα γίνει από τους Αρχιτέκτονες βάσει χρονοδιαγράμματος θα 
παρουσιαστεί στο ∆ιοικητικό Συμβούλιο για συζήτηση και λήψη απόφασης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.806, 

ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Υπάρχει δυνατότητα βιομηχανικής ανάπτυξης στο χώρο εντός της ζώνης 
προσέγγισης των αεροσκαφών στο αεροδρόμιο Λάρνακας. Η εν λόγω ζώνη 
βρίσκεται εντός και εκτός της περίφραξης του αερολιμένα. 

2. Οποιαδήποτε ανάπτυξη εντός του περιφραγμένου χώρου ή εντός του 
οριοθετημένου χώρου που έχει παραχωρηθεί στον στρατηγικό Επενδυτή 
αφορά την εταιρία Hermes, η οποία υποχρεούται να υποβάλει όλα τα σχέδια 
για ανάπτυξη, στο χώρο αυτό, στην Κυπριακή Κυβέρνηση για έγκριση. 

3. Οι χώροι εκτός του Αερολιμένα Λάρνακας μπορούν να αξιοποιηθούν 
βιομηχανικά. Όμως η ανέγερση κτιρίων και εγκαταστάσεων πρέπει να είναι 
σύμφωνη με τους κανονισμούς και όρους ασφαλείας που εφαρμόζονται για την 
ασφάλεια των πτήσεων των αεροπλάνων καθώς και των πολιτών που 
βρίσκονται στους χώρους αυτούς. 

4. Το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
διαθέτει ομάδα Λειτουργών που μελετά και συμβουλεύει κάθε πρόταση που 
υποβάλλεται για ανάπτυξη κατασκευών κοντά στον Αερολιμένα. Επίσης έχουν 
καθοριστεί από το Τμήμα, σε συνεργασία με το Τμήμα Πολεοδομίας, τα εξής 
είδη ζωνών: 

• Ζώνες Προστασίας Κοινού, στις οποίες δεν επιτρέπεται καμιά ανάπτυξη 

•  Επιφάνειες Προστασίας Αεροδρομίου, οι οποίες δεν πρέπει να 
παραβιάζονται καθ' ύψος από κατασκευές 

•  Ζώνες θορύβου 

• Περιοχές στις οποίες δεν επιτρέπονται δραστηριότητες που μπορούν να 
αποτελέσουν εστίες προσέλκυσης πουλιών 

• Περιοχές στις οποίες καθορίζεται το είδος φωτισμού που επιτρέπεται να 
χρησιμοποιείται, καθώς και περιοχές στις οποίες απαγορεύεται η χρήση 
ακτινών Laser  
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• Περιοχές στις οποίες δεν επιτρέπονται κατασκευές και δραστηριότητες 
που μπορούν να επηρεάσουν τη λειτουργία των Αεροβοηθημάτων 
(ραντάρ, πομποί, δέκτες, κ.ά.). 

 Σχετικά με τα πιο πάνω, το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας έχει ετοιμάσει αριθμό 
κανονισμών που θα προωθηθούν για έγκριση. 

5. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση που σημειώθηκε στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1002, ημερομηνίας 26 
Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1002 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Φ. Σαρίκα και αποστάλθηκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 12/04/10, και σας ενημερώνω τα ακόλουθα, όσον αφορά την υλοποίηση 
του Πολεοδομικού Έργου της ∆ιεύρυνσης/Βελτίωσης της Λεωφόρου Μιχαλάκη 
Κυπριανού, στην Πέγεια: 

(α) Η ετοιμασία του ρυθμιστικού σχεδίου που αφορά το αναφερόμενο Έργο, 
ανατέθηκε από το ∆ήμο Πέγειας, σε ιδιώτη μελετητή. Με την ολοκλήρωση του, 
το ρυθμιστικό σχέδιο συζητήθηκε και εγκρίθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και από το ∆ημοτικό Συμβούλιο Πέγειας. 

(β) Στη συνέχεια, το σημερινό ∆ημοτικό Συμβούλιο, υπέβαλε αίτημα για καθορισμό 
του συγκεκριμένου δρόμου ως εμπορικού άξονα και, κατά συνέπεια, για 
επανασχεδιασμό και αναθεώρηση του ρυθμιστικού σχεδίου. Το αίτημα του 
∆ήμου υιοθετήθηκε σε μεγάλο βαθμό και η Λεωφόρος καθορίσθηκε ως 
εμπορικός άξονας κατά το μεγαλύτερο της μήκος. Το ρυθμιστικό σχέδιο 
μελετήθηκε εκ νέου από τον ιδιώτη μελετητή και σε συνεργασία με το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, ετοιμάστηκε εκσυγχρονισμένο ρυθμιστικό σχέδιο, 
το οποίο εγκρίθηκε από τη Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα Επίλυσης 
Κυκλοφοριακών Προβλημάτων, αλλά και από το ∆ημοτικό Συμβούλιο. 

(γ) Κατά τη δημόσια παρουσίαση του ρυθμιστικού σχεδίου διατυπώθηκαν 
αντιρρήσεις ως προς την φιλοσοφία του σχεδιασμού και, συγκεκριμένα, για την 
τοποθέτηση κτιστής κεντρικής νησίδας και την κατασκευή κυκλικών κόμβων. Ο 
∆ήμος Πέγειας, μετά από πανδημοτική συγκέντρωση, αποφάσισε να ακυρώσει 
την εκτέλεση του έργου ως άξονα με δύο λωρίδες κυκλοφορίας σε κάθε 
κατεύθυνση και ζήτησε την επανεξέταση του ρυθμιστικού σχεδίου, με διατομή 
δύο λωρίδων κυκλοφορίας, πλακόστρωτα πεζοδρόμια και χώρους στάθμευσης 
κατά μήκος του οδοστρώματος. 

(δ) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως διατηρεί σοβαρές επιφυλάξεις νια την 
προτεινόμενη από το ∆ήμο διατομή, αλλά θα διατυπώσει επίσημα τις απόψεις 
του, μόλις παραλάβει το αναθεωρημένο ρυθμιστικό σχέδιο από τον ιδιώτη 
μελετητή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1353, ημερομηνίας 2 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Άριστου 

Αριστοτέλους 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Άριστου Αριστοτέλους, η οποία διαβιβάστηκε στον Υπουργό Εσωτερικών από το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
6.7.2010, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Με επιστολή του ημερομηνίας 22.1.2010, το αρμόδιο για την προώθηση της 
υλοποίησης των αποχετευτικών έργων Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ενημέρωνε 
όλα τα εμπλεκόμενα Κυβερνητικά Τμήματα/Υπηρεσίες ότι ενόψει των 
περικοπών στον Κρατικό Προϋπολογισμό του 2010, λόγω της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης, αναστέλλονται όλα τα αποχετευτικά έργα στις αγροτικές 
Κοινότητες με ισοδύναμο πληθυσμό μικρότερο των 2000 και οι οποίες δεν 
εντάσσονται στο Πρόγραμμα Εφαρμογής της Οδηγίας 91/271/ΕΟΚ για τα 
Αστικά Λύματα. 

(β) Επειδή παρόμοιες περικοπές έχουν ισχύσει και κατά την ετοιμασία των 
προτάσεων του Κρατικού Προϋπολογισμού για το 2011, δεν αναμένεται ούτε 
εντός του 2011 να υπάρχουν σχετικά κονδύλια για την κατασκευή 
αποχετευτικών έργων στις πιο πάνω αναφερόμενες Κοινότητες. 

(γ) Επισημαίνεται όμως ότι, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι δεν υπάρχει σχετική 
πρόνοια στον Προϋπολογισμό για υλοποίηση αποχετευτικών έργων σε 
Κοινότητες με ισοδύναμο πληθυσμό κάτω των 2000, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια και παρέχει τεχνική βοήθεια και 
καθοδήγηση για αντιμετώπιση των αποχετευτικών προβλημάτων που 
παρουσιάζονται σε τέτοιες Κοινότητες, με στόχο την πρόληψη της ρύπανσης 
και μείωση τυχόν οχληρίας που είναι δυνατό να παρουσιαστεί. 

(δ) Πρόσθετα των πιο πάνω και σύμφωνα με σχετικές οδηγίες των Υπουργών 
Εσωτερικών και Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, που δόθηκαν 
στα πλαίσια ∆ιυπουργικής σύσκεψης που πραγματοποιήθηκε στις 26.7.2010, 
για συζήτηση, μεταξύ άλλων, και του εν λόγω θέματος, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων έχει ετοιμάσει και υποβάλει έκθεση για τις πιο προβληματικές από 
απόψεως διαχείρισης των αποχετευτικών λυμάτων περιπτώσεις Κοινοτήτων, 
σε μία προσπάθεια να εξευρεθούν, σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Οικονομικών, οι αναγκαίες πιστώσεις και να προωθηθούν τα πλέον επείγοντα 
έργα για επίλυση των προβλημάτων που χρήζουν άμεσης αντιμετώπισης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1387, ημερομηνίας 8 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Θέμα: Επιμελητές των Κρατικών Ινστιτούτων Επιμόρφωσης (Κ.Ι.Ε.) του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. Ερ. 
23.06.009.04.1387 και ημερ. 29 Οκτωβρίου 2010 με την οποία διαβιβάζεται αντίγραφο 
Ερωτήσεως που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής Λευκωσίας κ. Νίκος Τορναρίτης και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Αίτημα για παραχώρηση δωδεκάμηνων συμβολαίων απασχόλησης 

Αίτημα του ΥΠΠ για μετατροπή των δεκάμηνων συμβολαίων των έκτακτων 
Επιμελητών που απασχολούνται στα Κ.Ι.Ε. σε δωδεκάμηνα συμβόλαια, ούτως 
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ώστε να εργάζονται και κατά τους μήνες Ιούλιο και Αύγουστο, δεν κρίθηκε 
δικαιολογημένο για τους πιο κάτω λόγους: 

(i) Τα μαθήματα των Κ.Ι.Ε. ξεκινούν περί τα μέσα Σεπτεμβρίου και 
τελειώνουν μέχρι το τέλος Μαΐου, ενώ οι έκτακτοι Επιμελητές εργάζονται 
από 1η Σεπτεμβρίου μέχρι 30 Ιουνίου. Ως εκ τούτου, όλη η προεργασία 
για την ομαλή λειτουργία των ΚΙΕ (κλείσιμο σχολικής χρονιάς και έναρξη 
νέας σχολικής χρονιάς) μπορεί να γίνει το μήνα Ιούνιο και το πρώτο 
δεκαπενθήμερο του Σεπτέμβρη αντίστοιχα. 

(ii) Η προεργασία που πρέπει να γίνει στα Κ.Ι.Ε. δεν είναι συγκρίσιμη, από 
άποψης φόρτου, με την εργασία που διεξάγεται στα σχολεία Μέσης 
Εκπαίδευσης, όπου οι έκτακτοι Επιμελητές απασχολούνται με 12μηνο 
συμβόλαιο, κατά τους μήνες Ιούλιο-Αύγουστο με στόχο το κλείσιμο της 
σχολικής χρονιάς, δεδομένου και του μεγάλου αριθμού μαθητών που 
φοιτούν στα Γυμνάσια/Λύκεια και των εργασιών που προκύπτουν: 
συμπλήρωση του βιβλίου ανεξεταστέων μαθητών, ετοιμασία καταλόγων 
των ανεξεταστέων μαθητών, αναθεωρήσεις βαθμολογίας των γραπτών, 
τακτοποίηση θεμάτων των εξετάσεων του Ιουνίου, κλείσιμο ταμείων και 
λογαριασμών, καταχώρηση βαθμολογιών στα μητρώα κτλ. 

(iii) Οι εν λόγω έκτακτοι Επιμελητές κατά την περίοδο διακοπής των 
συμβολαίων τους (Ιούλιος-Αύγουστος) λαμβάνουν επίδομα ανεργίας. 

(β) Αίτημα τοποθέτησης ενός Επιμελητή σε κάθε Κ.Ι.Ε. με 38 ώρες απασχόλησης 

Οι έκτακτοι Επιμελητές απασχολούνται στα Κ.Ι.Ε. για αριθμό ωρών τη 
βδομάδα, ανάλογα με τον αριθμό των μαθητών που φοιτούν σε αυτά, με βάση 
κριτήρια που αναθεωρήθηκαν πρόσφατα, έπειτα από εξέταση και έγκριση 
σχετικής πρότασης του ΥΠΠ και τέθηκαν σε ισχύ το Νοέμβριο του 2009. Οι 
σχετικές επιστολές του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με αρ. φακ. 
15.17.05.3/10 και ημερ 30 ∆εκεμβρίου 2008 και του Υπουργείου Οικονομικών 
με αρ. φακ. 15.17.013.001 και ημερ. 30 Οκτωβρίου 2009 επισυνάπτονται. 

Με βάση τα αναθεωρημένα κριτήρια στελέχωσης σημειώθηκε αύξηση των 
ωρών απασχόλησης των Επιμελητών που απασχολούνται στα 
Κ.Ι.Ε./απογευματινά-βραδινά τμήματα Τεχνικών Σχολών κατά 4 έως 8 ώρες τη 
βδομάδα, ανά κατηγορία Κ.Ι.Ε./Τεχνικών Σχολών όπως φαίνεται στον πιο κάτω 
πίνακα στον οποίο μπορεί να τύχουν σύγκρισης τα προηγούμενα με τα 
ισχύοντα την παρούσα χρονική στιγμή κριτήρια. Σύμφωνα με τα κριτήρια αυτά 
για να τοποθετηθεί έκτακτος Επιμελητής για συνολικά 38 ώρες ανά βδομάδα σε 
ένα αποκλειστικά Κ.Ι.Ε., πρέπει στο συγκεκριμένο Κ.Ι.Ε. να φοιτούν 
τουλάχιστον 450 μαθητές. 

Ισχύοντα μέχρι τη σχολική χρονιά 2008-
2009 κριτήρια 

Αναθεωρημένα Κριτήρια 

Αρ. Μαθητών Αρ. Ωρών/βδομάδα Αρ. Μαθητών Αρ. Ωρών/βδομάδα 

Μέχρι 150 10 Μέχρι 150 14 

151-190 12 151-190 16 
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191-230 14 191-230 18 

231-270 16 231- 270 20 

271-310 18 271-310 22 

311-350 20 311- 350 24 

351- 390 22 351- 390 28 

391-449 24 391- 449 32 

450- 900 38 450- 900 38 

901 -1000 48 901-1000 48 

1001-1100 50 1001-1100 50 

1101-1200 52 1101-1200 52 

1201-1300 54 1201-1300 54 

1301-1400 56 1301-1400 56 

1401-1500 58 1401-1500 58 

15011600 60 1501-1600 60 

(γ) Αίτημα για Παραχώρηση προσαυξήσεων και τοποθέτηση των έκτακτων 
Επιμελητών που υπηρετούν στα Κ.Ι.Ε. στην ανάλογη βαθμίδα της Κλίμακάς 
τους, ανάλογα με τα χρόνια υπηρεσίας 

Όσον αφορά το θέμα της παραχώρησης ετήσιας προσαύξησης στους 
έκτακτους υπαλλήλους, εφαρμόζονται κατ’ αναλογία οι πρόνοιες του 
Κανονισμού 22(1) των περί ∆ημοσίας Υπηρεσίας (Απολαβές, Επιδόματα και 
άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των ∆ημοσίων Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 1995 
(Κ.∆.Π. 175/95), σύμφωνα με τον οποίον «για να δικαιούται υπάλληλος σε 
χορήγηση ετήσιας προσαύξησης του θα πρέπει να συμπληρώσει δωδεκάμηνη 
υπηρεσία με πλήρεις απολαβές». Ως εκ τούτου, δεδομένου ότι οι εν λόγω 
υπάλληλοι υπηρετούν με συμβόλαιο απασχόλησης δεκάμηνης διάρκειας, η 
παραχώρηση προσαυξήσεων δεν είναι δυνατή.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.020, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα: Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην περιοχή του Κόμβου Αρχαγγέλου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 
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2) Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων επιλαμβάνεται και μελετά παράπονα και 
περιπτώσεις ηχορύπανσης σε περιοχές που γειτνιάζουν με δρόμους ταχείας 
κυκλοφορίας όπως υπεραστικούς και αστικούς αυτοκινητόδρομους στους 
οποίους υπάρχει απομονωτική λωρίδα. 

3) Στην Κύπρο σήμερα δεν υπάρχουν θεσμοθετημένα όρια. Η Υπηρεσία 
Περιβάλλοντος, μετά από σχετική οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ετοίμασε 
Στρατηγικούς Χάρτες Θορύβου για τους μεγάλους οδικούς άξονες πέραν των 
έξι εκατομμυρίων κινήσεων το χρόνο. Επίσης, σύμφωνα με την πιο πάνω 
οδηγία η Υπηρεσία Περιβάλλοντος άρχισε τη διαδικασία θεσμοθέτησης ορίων 
θορύβου. 

4) Για την περιοχή που αναφέρεστε, μετά από παράπονα κατοίκων της περιοχής, 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ανέθεσε σε ιδιώτες μελετητές την ετοιμασία της 
μελέτης σχετικά με την ηχορύπανση και σύμφωνα με τα πορίσματα της μελέτης 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προχωρεί στην τοποθέτηση ηχοπετασμάτων. 

5) Με βάση την πιο πάνω μελέτη το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προχώρησε στην 
τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην Ανατολική πλευρά του αυτοκινητόδρομου 
μεταξύ των οδών Αγίου Αλεξίου και Αγίου Γενναδίου μήκους 600 μ. περίπου 
και στη Βορειοδυτική πλευρά του Αυτοκινητόδρομου, κοντά στον 
αυτοκινητόδρομο κόμβο Ανθούπολης, μεταξύ των οδών Αλέξανδρου 
Παναγούλη και Αγίου Σάββα. 

6) Στη συνέχεια, και αναλόγως των διαθέσιμων πιστώσεων το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων προγραμματίζει τη ζήτηση προσφορών για την κατασκευή και 
τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στη Νοτιοανατολική πλευρά του 
αυτοκινητόδρομου μεταξύ των οδών Αγίου Γενναδίου (πάροδο του 
αυτοκινητόδρομου) και Αγίου Ελευθερίου (παρόδου της Λεωφόρου Σπύρου 
Κυπριανού-πρώην Τροόδους) και θα συνεχίσει με την τοποθέτηση 
ηχοπετασμάτων σε περιοχές με μεγάλη πυκνότητα πληθυσμού και όπου τα 
επίπεδα είναι 70dB και άνω. 

7) Όσον αφορά την τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην περιοχή του κόμβου 
Αρχαγγέλου, αυτό θα γίνει στις επόμενες φάσεις του έργου αναλόγως των 
διαθέσιμων πιστώσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.026, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, σε 
σχέση με τα γεγονότα που διαδραματίστηκαν στο Αεροδρόμιο Λάρνακας στις 
4.7.2010, κατά την υποδοχή ξένων ποδοσφαιριστών και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Στις 4.7.2010, 300-400 οπαδοί ποδοσφαιρικής ομάδας κατήλθαν οργανωμένοι 
στο Αεροδρόμιο προκειμένου να υποδεχτούν τους νέους παίχτες της ομάδας τους και 
προκάλεσαν σοβαρή αναστάτωση, με αποτέλεσμα την ταλαιπωρία χιλιάδων 
επιβατών. 

 Η ∆ιεύθυνση Υπηρεσιών Πολιτικής Αεροπορίας του Αεροδρομίου Λάρνακας, 
προέβη σε έντονα διαβήματα προς την Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου, με 
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σκοπό να διαμαρτυρηθεί για την αναστάτωση που δημιουργήθηκε και να υπενθυμίσει 
στα Σωματεία Ποδοσφαίρου την πάγια πρακτική διαδικασία που πρέπει να 
ακολουθείται σε τέτοιες περιπτώσεις. 

 Η εν λόγω διαδικασία (Standard Operating Procedure) εκπονήθηκε προ 
πολλού, σε συνεργασία με όλους τους αρμόδιους φορείς και προβλέπει ότι τα 
Σωματεία οφείλουν να ενημερώνουν έγκαιρα τις αρχές του Αεροδρομίου για το 
ενδεχόμενο μαζικής καθόδου οπαδών τους στο Αεροδρόμιο, ούτως ώστε οι 
ποδοσφαιριστές να εξέρχονται από άλλο σημείο και να μην επηρεάζεται η εύρυθμη 
λειτουργία του Αεροδρομίου. Στην περίπτωση των επεισοδίων της 4ης Ιουλίου, δεν 
ενημερώθηκε το Αεροδρόμιο για την κάθοδο των οπαδών και ως εκ τούτου δεν ήταν 
δυνατό να γίνουν οι αναγκαίες διευθετήσεις εκ των προτέρων. 

 Το θέμα των ζημιών στις κτιριακές εγκαταστάσεις αφορά αποκλειστικά τη 
∆ιαχειρίστρια Εταιρεία, Hermes Airports Ltd.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.052, ημερομηνίας 5 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ.23.06.009.05.01.052 
ημερομηνίας 20.8.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου συνεχίζει την πολύ καλή συνεργασία της με το 
Τμήμα ∆ασών και εφαρμόζοντας λεπτομερές πρόγραμμα κλαδέματος δένδρων 
σ’ όλες τις περιοχές που γειτνιάζουν σε εναέριες γραμμές της ΑΗΚ, προβαίνει 
σε όλες τις αναγκαίες ενέργειες για επαρκές κλάδεμα των επηρεαζόμενων 
δένδρων τους μήνες πριν την καλοκαιρινή περίοδο. 

2. Η ΑΗΚ διατηρεί τη θέση της ότι η φωτιά στην περιοχή Σαϊττά στις 29.6.2007 
δεν προκλήθηκε από τις εγκαταστάσεις της στην περιοχή, γι’ αυτό δεν 
προτίθεται να προβεί σε οποιεσδήποτε αποζημιώσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.101, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«∆ιακοπή παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στην περιοχή Κάππαρη στο Παραλίμνι 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ. 23.06.009.05.01.101, 
ημερομηνίας 31.8.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η ΑΗΚ στα πλαίσια έρευνας, στην οποία προέβη για τις διακοπές ρεύματος 
στην περιοχή Κάππαρη της τουριστικής περιοχής Παραλιμνίου-Πρωταρά για 
την τουριστική περίοδο τον Ιούλιο και Αύγουστο 2010, στην οποία αναφέρεται ο 
βουλευτής κ. Κ. Χατζηγιάννη, έχει εξασφαλίσει ηλεκτρονικό αρχείο, το οποίο 
ετοίμασε ο ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς και αφορά τον Υποσταθμό 
Μεταφοράς Πρωτάρα. Η χρονική περίοδος για την οποία έγινε η έρευνα, αφορά 
την περίοδο από 1.7.2010 μέχρι 31.8.2010. 
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2. Το συμπέρασμα που προέκυψε είναι ότι στην υπό εξέταση περίοδο 
σημειώθηκαν τέσσερις βλάβες με τα εξής στοιχεία: 

 α) στις 12.7.2010 - διακοπή στις 21:26 διάρκειας 35 λεπτών 

 β) στις 18.7.2010 - διακοπή στις 14:47 διάρκειας 2 λεπτών 

 γ) στις 2.8.2010 - διακοπή στις 23:39 διάρκειας μιας ώρας και 30 λεπτών 
και 

 δ) στις 12.8.2010 - διακοπή στις 10:48 διάρκειας μιας ώρας και 2 λεπτών. 

3. Σύμφωνα με την έκθεση την οποία ετοίμασε η ΑΗΚ σχετικά με την έρευνα, οι 
διακοπές που αναφέρονται στην υπό επισκόπηση περίοδο, οφείλονται σε 
απρόβλεπτες βλάβες υπόγειων καλωδίων μέσης τάσης. Η αποκατάσταση 
παροχής έγινε μετά τον αναγκαίο εντοπισμό και επιδιόρθωση των 
συγκεκριμένων βλαβών. Οι αναγκαίες διαδικασίες επιδιόρθωσης της βλάβης 
αρχίζουν μετά τον εντοπισμό και απομόνωση του μέρους του δικτύου της 
συγκεκριμένης βλάβης και κυρίως μετά την εξασφάλιση εναλλακτικής 
τροφοδότησης, για τους υπόλοιπους καταναλωτές. Η Αρχή Ηλεκτρισμού έχει 
μεριμνήσει να υπάρχει πάντοτε μέσω του δικτύου διανομής η δυνατότητα 
εναλλακτικής τροφοδότησης ηλεκτρικού ρεύματος. 

4. Τέτοιου είδους βλάβες που επισυμβαίνουν στο δίκτυο ηλεκτροδότησης και 
οφείλονται σε λόγους πέραν του ελέγχου της Αρχής Ηλεκτρισμού, δεν είναι 
ούτε αναμενόμενες ούτε προβλεπτές και αυτός είναι ο λόγος που δεν δόθηκε 
οποιαδήποτε προειδοποίηση στους καταναλωτές για τις διακοπές αυτές. 

5. Η ΑΗΚ διαβεβαιώνει ότι σταθερή μέριμνά της, είναι η απρόσκοπτη παροχή 
ηλεκτρικού ρεύματος σε όλους τους καταναλωτές της. Ωστόσο, όπως είναι 
αντιληπτό, δεν μπορεί να αποκλειστεί το ενδεχόμενο να σημειώνονται κάποτε 
διακοπές ηλεκτρικού ρεύματος είτε λόγω κάποιας απρόσμενης βλάβης αλλά 
είτε και προγραμματισμένα για επεκτάσεις του συστήματος προς εξυπηρέτηση 
νέων καταναλωτών. 

 Είναι φανερό ότι, οι διακοπές οφείλονταν σε απρόβλεπτες βλάβες, οι οποίες 
ήσαν εκτός ελέγχου της ΑΗΚ. Εξάλλου τέσσερις μικρής χρονικής διάρκειας διακοπές 
παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στους μήνες αιχμής (Ιούλιος-Αύγουστος) είναι μέσα 
στα αποδεκτά πλαίσια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.115, ημερομηνίας 25 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Λίμνη Ορόκλινης αποτελεί έναν από τους σημαντικότερους υγροβιότοπους 
του νησιού. Η περιοχή έχει οριοθετηθεί ως Τόπος Κοινοτικής Σημασίας, με βάση την 
Οδηγία των Οικότοπων 92/43/ΕΟΚ και ως Ζώνη Ειδικής Προστασίας, με βάση την 
Οδηγία των Πτηνών 2009/147/ΕΟΚ. Η συγκεκριμένη περιοχή έχει προταθεί προς την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για ένταξη στο ∆ίκτυο Natura 2000 τον Νοέμβριο του 2009. 
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 Η ετοιμασία του διαχειριστικού σχεδίου που θα διέπει την περιοχή έχει ήδη 
αρχίσει τον Σεπτέμβριο του 2010 από το Τμήμα Περιβάλλοντος και αναμένεται να 
ολοκληρωθεί σε 12 μήνες. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, με στόχο την υλοποίηση συγκεκριμένων έργων για την 
ορθολογιστική διαχείριση της περιοχής, τα Τμήματα Περιβάλλοντος και ∆ασών, το 
Ταμείο Θήρας και ο Πτηνολογικός Σύνδεσμος Κύπρου έχουν υποβάλει πρόταση για 
χρηματοδότηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στα πλαίσια του Προγράμματος LIFE 
+, η οποία αφορά σχέδιο διαχείρισης και αποκατάστασης της λίμνης. Η αξιολόγηση 
του Προγράμματος δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και βρίσκομαι 
πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.128, ημερομηνίας 26 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.129, ημερομηνίας 26 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10.9.2010, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Μετεωρολογική Υπηρεσία έχει προχωρήσει στην προκήρυξη για την 
μίσθωση υπηρεσιών από δίκτυο που αποτελείται από δυο μετεωρολογικά ραντάρ. Θα 
ακολουθηθεί η ανοικτή διαδικασία και στο διαγωνισμό θα μπορούν να λάβουν μέρος 
όλοι οι ενδιαφερόμενοι οικονομικοί φορείς. Έχει εξασφαλισθεί η κατ’ αρχήν έγκριση 
του Υπουργείου Οικονομικών για επαναλαμβανόμενη δαπάνη στους 
προϋπολογισμούς της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας, σύμφωνα με τις πάγιες οδηγίες. Η 
Μετεωρολογική Υπηρεσία ετοίμασε τα έγγραφα του διαγωνισμού και έχει προκηρύξει 
το διαγωνισμό. 

 Σύμφωνα με το σχεδιασμό, τα δύο ραντάρ θα εγκατασταθούν σε κατάλληλες 
περιοχές που θα καθοριστούν ώστε να καλύπτουν πλήρως τα αεροδρόμια Λάρνακας 
και Πάφου καθώς και ένα μέρος του εναέριου χώρου της Κύπρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και βρίσκομαι 
πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.148, ημερομηνίας 1ης 
Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«∆ρόμος εντός της κατοικημένης περιοχής Φρενάρους 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.148 και ημερ. 8.9.2010, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για Επίλυση Κυκλοφοριακών 
Προβλημάτων, κατά τη συνεδρία της στις 27.9.2010, ενέκρινε την κατασκευή 
τριών κυρτωμάτων οδοστρώματος ύψους 7,5 εκ. στην οδό Θεοδώρου 
Τσομαλούρη στο Φρέναρος για την επίλυση του προβλήματος οδικής 
ασφάλειας που έχει παρατηρηθεί. 

(β) Οι εργασίες για την κατασκευή των πιο πάνω κυρτωμάτων θα γίνουν από 
συνεργεία της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου και προγραμματίζεται να 
ολοκληρωθούν πριν το τέλος του χρόνου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.154, ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Εξέλιξη των έργων για ανάσχεση της διάβρωσης 

 Για την περιοχή Περβολιών έχει ολοκληρωθεί η μελέτη παράκτιας προστασίας, 
που εκπονήθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο, η οποία προνοεί την 
κατασκευή 15 παράλληλων κυματοθραυστών. Έχουν ήδη ετοιμαστεί κατασκευαστικά 
σχέδια και έγγραφα προσφορών για την υλοποίηση της πρώτης φάσης των 
πορισμάτων της μελέτης, για κατασκευή 6 παράλληλων κυματοθραυστών, με 
προϋπολογιζόμενη δαπάνη ύψους €4,2 εκ. + ΦΠΑ. 

 Μέχρι σήμερα η συνεισφορά της Τοπικής Αρχής για την κατασκευή 
κυματοθραυστών είναι 50% (το υπόλοιπο 50% αποτελεί τη συνεισφορά της 
Κυβέρνησης). 

 Το Κοινοτικό Συμβούλιο Περβολιών υπέβαλε αίτημα για μείωση της 
συνεισφοράς του και αναμένεται η λήψη απόφασης από το Υπουργείο Εσωτερικών, 
το οποίο έχει την αρμοδιότητα να χειρίζεται και τη διαφοροποίηση των ποσοστών 
συνεισφορών των κοινοτήτων, για να καταστεί δυνατή η προώθηση της υλοποίησης 
των έργων. 

 Για το θέμα της μείωσης της συνεισφοράς της Κοινότητας Περβολιών στην 
κατασκευή κυματοθραυστών πραγματοποιήθηκε συνάντηση στις 21.10.2010 της 
Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων και του Υπουργού Εσωτερικών με το Κοινοτικό 
συμβούλιο Περβολιών. Στη συνάντηση αυτή αποφασίστηκαν τα εξής: 

• Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα ετοιμάσει Επιστημονική Παρουσίαση του 
προβλήματος (power point και αεροφωτογραφίες και τη Μελέτη του Μετσόβιου 
Πολυτεχνείου) η οποία θα διαβιβαστεί στον Υπουργό Οικονομικών. 

• Να προγραμματιστεί συνάντηση της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων και 
του Υπουργού Εσωτερικών με τον Υπουργό Οικονομικών για παρουσίαση και 
συζήτηση του θέματος. 
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• Το Τμήμα ∆ημοσίων  Έργων να  μελετήσει τη  δυνατότητα προσωρινών 
μέτρων αναχαίτισης της διάβρωσης με τοποθέτηση ογκόλιθων. 

• Να διευρευνηθεί η δυνατότητα χρηματοδότησης του έργου από κονδύλια της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Για την παράκτια περιοχή Ορόκλινης εκπονείται μελέτη από το Εθνικό 
Μετσόβιο Πολυτεχνείο η οποία αναμένεται να συμπληρωθεί μέσα στο 2011. 

Προσωρινά έργα που βρίσκονται σε εξέλιξη για αποτροπή της καταστροφής της 
παραλίας. 

 Στις περιοχές όπου η διάβρωση είναι ιδιαίτερα έντονη και χρήζει άμεσης 
αντιμετώπισης για αναχαίτισή της (περιοχή Περβολιών, Ορόκλινης κ.λπ.), το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων σε συνεργασία με τις Τοπικές Αρχές, προχωρεί στη λήψη άμεσων 
προσωρινών μέτρων, όπως για παράδειγμα η απευθείας θωράκιση του παραλιακού 
πρανούς με ογκόλιθους ή αναπλήρωση της ακτής με φερτά υλικά (χαλίκια ή 
κροκάλες). 

 Επισημαίνεται ότι τα συγκεκριμένα έργα είναι προσωρινά για άμεση προστασία 
περιουσίας από τη διάβρωση και οι ογκόλιθοι που θα τοποθετηθούν στο προσωρινό 
έργο θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν στα μόνιμα έργα της ευρύτερης περιοχής. 

Τα υλικά που χρησιμοποιούνται στη λήψη προσωρινών μέτρων θωράκισης για 
αντιμετώπιση της διάβρωσης 

 Τα υλικά που χρησιμοποιούνται στη λήψη προσωρινών μέτρων θωράκισης για 
αντιμετώπιση της διάβρωσης είναι φυσικοί ασβεστολιθικοί ογκόλιθοι ή 
χαλίκια/κροκάλες (για αναπλήρωση της ακτής) όπως καθορίζονται στους όρους 
προσφοράς και σε καμία περίπτωση δε χρησιμοποιείται υλικό χαβάρας. 

Προσβασιμότητα παραλιών/αυθαίρετες επεμβάσεις 

 Πολιτική του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι η διατήρηση της 
ελεύθερης πρόσβασης του κοινού προς τις παραλίες. Στις περιπτώσεις που 
εκτελούνται έργα θωράκισης της ακτής και αναγκαστικά αποκόπτεται η 
προσβασιμότητα των παράλιων, όπου είναι τεχνικά εφικτό, κατασκευάζονται ειδικές 
προσβάσεις προς την παραλία (π.χ. σκαλοπάτια, ράμπες κ.λπ.). 

 Αναφορικά με τις αυθαίρετες/παράνομες επεμβάσεις πάνω στην παραλία 
αρμόδια αρχή είναι το Υπουργείο Εσωτερικών που ενεργεί μέσω της οικείας 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.162, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Χατζηνικόλα 

«Θέμα:  Έργα της ΑΗΚ τα οποία προκαλούν κυκλοφοριακή συμφόρηση στην έξοδο 
Παρεκκλησιάς στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ.23.06.009.05.01.162 
ημερομηνίας 15.9.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ συνοπτικά 
τα ακόλουθα: 
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1. Οι εργασίες που γίνονται στο συγκεκριμένο τμήμα του αυτοκινητόδρομου 
αφορούν την κατασκευή του μεγαλύτερου και δαπανηρότερου έργου στο δίκτυο 
μεταφοράς, η συνολική δαπάνη του οποίου υπολογίζεται στα €30 εκατ. 
περίπου. 

2. Το έργο γίνεται για την υπογειοποίηση μεγάλου τμήματος του εναέριου δικτύου 
μεταφοράς από τη Μονή μέχρι τα Πολεμίδια, ικανοποιώντας αίτημα 
εμπλεκομένων ∆ήμων και Κοινοτήτων καθώς και για την ταυτόχρονη 
αναβάθμιση του συστήματος μεταφοράς στην ευρύτερη περιοχή της επαρχίας 
Λεμεσού. 

3. Ο χρόνος αποπεράτωσης του έργου συναρτάται από τις αυστηρές ποιοτικές 
απαιτήσεις και την τήρηση συνθηκών ασφαλείας τόσο για το προσωπικό που 
εργάζεται όσο και τους διερχομένους. 

4. Για σκοπούς ελαχιστοποίησης του χρόνου αποπεράτωσης του έργου η ΑΗΚ 
μερίμνησε μέσα στους όρους του Συμβολαίου όπως το ωράριο εργασίας 
επεκτείνεται πέραν του οκταώρου και διεξάγονται εργασίες κάθε Σάββατο και 
σε κάποιες περιπτώσεις και Κυριακή με σεβαστό αυξημένο κόστος για την 
Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

5. Η ΑΗΚ συνεργάζεται με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων προς όφελος του έργου, η 
πρόοδος του οποίου είναι στα προγραμματιζόμενα πλαίσια και η όλη εργασία 
και στις δύο κατευθύνσεις του αυτοκινητόδρομου αναμένεται να ολοκληρωθεί 
το ερχόμενο καλοκαίρι. 

6. Σύμφωνα με την ΑΗΚ η εντύπωση ότι οι εργασίες δεν προχωρούν με 
γρήγορους ρυθμούς πιθανόν να οφείλεται στα εξής: 

• Στο μεταβαλλόμενο ρυθμό εργασίας ανάλογα με τις συνθήκες του 
εδάφους και τις ιδιαίτερες δυσκολίες σε συγκεκριμένα τμήματα. 

• Στον απαιτούμενο χρόνο οργάνωσης και κινητοποίησης του εργολάβου 
από τμήμα σε τμήμα. 

• Στην τμηματική εκτέλεση της εργασίας που περιορίζει τη χρονικά 
ομοιόμορφη κατανομή και αξιοποίηση όλων των πόρων του εργολάβου. 

 Με τα πιο πάνω δεδομένα θεωρούμε ότι η ΑΗΚ έχει πράξει ότι είναι δυνατό, για 
τη μείωση του επηρεασμού της τροχαίας κίνησης στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-
Λεμεσού. 

 Συναφώς, επισυνάπτω αντίγραφο επιστολής του Γενικού ∆ιευθυντή της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου ημερ.5.10.2010, όπου δίνεται εκτενέστερη πληροφόρηση για το 
όλο θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.179, 
ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Αναφορικά με επιστολή σας με ημερομηνία 23 Σεπτεμβρίου 2010, η οποία 
αναφέρεται στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.179, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη, σας 
ενημερώνουμε τα ακόλουθα: 

 Η ένταξη των παιδιών με ειδικές ανάγκες στο γενικό σχολείο αποτελεί μια 
σύγχρονη πραγματικότητα στο διεθνή εκπαιδευτικό χώρο και στηρίζεται από 
νομοθετικά πλαίσια. Σχετικά πρόσφατα, ψηφίστηκε στην Κύπρο ο περί Αγωγής και 
Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμος του 1999 [113(1)99], που τονίζει, 
ανάμεσα στα άλλα, την ευθύνη της πολιτείας για την ένταξη των παιδιών με ειδικές 
ανάγκες στον ενιαίο κορμό της εκπαίδευσης. 

 Παιδιά με Ειδικές Ανάγκες για τα οποία προσδιορίστηκε ειδική αγωγή και 
εκπαίδευση δικαιούνται δωρεάν φοίτηση σε δημόσιο σχολείο για την παροχή της 
ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, σε τάξη συνηθισμένου σχολείου εφοδιασμένου με τις 
κατάλληλες υποδομές, σύμφωνα με το εκπαιδευτικό πρόγραμμα του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, προσαρμοσμένο στις ειδικές ανάγκες των παιδιών και στο 
εξατομικευμένο πρόγραμμα εκπαίδευσής τους. 

 Κατά τη σχολική χρονιά 2009/10, φοίτησαν 2431 μαθητές με Ειδικές Ανάγκες 
(με απόφαση των Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής Αγωγής) σε τάξεις συνηθισμένων 
σχολείων Μέσης Γενικής και Τεχνικής Εκπαίδευσης και 1500 μαθητές στα 
Προγράμματα Αλφαβητισμού. Στη ∆ημοτική Εκπαίδευση φοίτησαν στα Προγράμματα 
Ειδικής Αγωγής 2599 μαθητές. 

 Κατά τη σχολική χρονιά 2010/11, φοιτούν 2612 μαθητές με Ειδικές Ανάγκες (με 
απόφαση των Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής Αγωγής) σε τάξεις συνηθισμένων 
σχολείων Μέσης Γενικής και Τεχνικής Εκπαίδευσης και 1178 μαθητές στα 
Προγράμματα Αλφαβητισμού. Στη ∆ημοτική Εκπαίδευση φοίτησαν στα Προγράμματα 
Ειδικής Αγωγής 2599 μαθητές. 

 Όσον αφορά στις εκπαιδευτικές ώρες στήριξης, κατά τη σχολική χρονιά 
2009/10 δόθηκαν συνολικά 9955 περίοδοι στήριξης Παγκύπρια, σε παιδιά της Ειδικής 
Αγωγής (Γυμνάσια 5161π, Λύκεια 1748π, Τεχνικές Σχολές  1346π και 1700π για το 
πρόγραμμα Αλφαβητισμού). Στη ∆ημοτική Εκπαίδευση εργάστηκαν στα Προγράμματα 
Ειδικής Αγωγής 318 ειδικοί εκπαιδευτικοί και 112 λογοπαθολόγοι. 

 Κατά τη σχολική χρονιά 2010/11 δόθηκαν συνολικά 8909 περίοδοι στήριξης 
Παγκύπρια, σε παιδιά της Ειδικής Αγωγής (Γυμνάσια 4613π, Λύκεια 1639π, Τεχνικές 
Σχολές 1147π και 1510π για το πρόγραμμα Αλφαβητισμού). Στη ∆ημοτική 
Εκπαίδευση εργάστηκαν στα Προγράμματα Ειδικής Αγωγής 320 ειδικοί εκπαιδευτικοί 
και 110 λογοπαθολόγοι. 

 Η μείωση προέκυψε με βάση τις αξιολογημένες ανάγκες του κάθε παιδιού. 
Σημειώνεται ότι δεν προϋποθέτουν όλες οι περιπτώσεις μαθητών της Ειδικής Αγωγής 
την ανάγκη για παροχή περιόδων εκπαιδευτικής στήριξης. ∆ύναται να έχουν 
διευκολύνσεις ή/και άλλες ειδικές παραχωρήσεις μετά από αξιολόγηση της 
Επαρχιακής Επιτροπής Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης. 

 Αξίζει επίσης να σημειωθεί ότι για τη σχολική χρονιά 2010/11 καταβλήθηκε 
προσπάθεια καλύτερου προγραμματισμού παραχώρησης εκπαιδευτικής στήριξης, με 
την παροχή της σε ολιγομελείς ομάδες παιδιών με ομοειδείς ανάγκες - εκεί όπου ήταν 
δυνατό - και σε μικρότερο βαθμό ατομικά. Τονίζεται ότι αυτός ο προγραμματισμός δεν 
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είναι σε βάρος της ποιότητας της εκπαίδευσης που προσφέρεται, αλλά αντίθετα τη 
βελτιώνει, καθώς με τη συμμετοχή του σε ομάδα το παιδί έχει την ευκαιρία να 
αναπτύξει σε μεγαλύτερο βαθμό ευρύτερο φάσμα δεξιοτήτων και να κοινωνικοποιηθεί 
περισσότερο. 

 Σημειώνεται επίσης ότι με την εισαγωγή των νέων αναλυτικών προγραμμάτων, 
οι κύριοι σκοποί της εκπαίδευσης, η οποία εδράζεται σε θεμελιώδεις παιδαγωγικές 
αρχές, είναι οι νέες αποτελεσματικότερες μέθοδοι διδασκαλίας και μάθησης, νέοι 
τρόποι αξιολόγησης, το μαθησιακό περιβάλλον και οι σχέσεις σχολείου και 
οικογένειας. Τα πιο πάνω συλλειτουργούν και συνδιαμορφώνουν με άλλους όρους 
ένα πιο ανθρώπινο και δημοκρατικό σχολείο, όπου κανένα παιδί δεν αποκλείεται, δεν 
περιθωριοποιείται, δεν στιγματίζεται, δεν περιφρονείται και δεν δυστυχεί εξαιτίας 
οποιασδήποτε ιδιαιτερότητας. Σε ένα τέτοιου τύπου σχολείο, απόλυτου σεβασμού της 
ανθρώπινης αξιοπρέπειας στο οποίο τα παιδιά μπορούν να είναι χαρούμενα και 
ευτυχισμένα στοχεύει το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Τέλος, τονίζεται ότι πολιτική του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι η 
ορθή παιδαγωγική προσέγγιση που απαιτεί την επαναξιολόγηση της περίπτωσης του 
κάθε παιδιού ώστε εκεί όπου παρουσιάζεται πρόοδος να γίνεται επανένταξη του 
μαθητή στη συνηθισμένη τάξη. Φιλοσοφία άλλωστε της ένταξης είναι η σταδιακή 
πλήρης ενσωμάτωση των μαθητών Ειδικής Αγωγής στον κοινό κορμό της Γενικής 
Εκπαίδευσης.  Ως εκ τούτου δεν ενδείκνυται η παραμονή του παιδιού στην Ειδική 
Εκπαίδευση με τις ίδιες παροχές/διευκολύνσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.186, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Στις 26 Μαΐου 2010, με επιστολή μου προς τον πρόεδρο του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Ευρύχου τον ενημέρωνα ότι το αίτημα του θα προωθηθεί στο Ινστιτούτο 
Γεωργικών Ερευνών για να εξετάσει το ενδεχόμενο εγκατάστασης Πειραματικού 
Σταθμού στην περιοχή Σολιάς, στο πρότυπο άλλων πέντε Πειραματικών Σταθμών 
που διατηρεί το Ινστιτούτο σε διάφορες περιοχές της Κύπρου. Αντίγραφο της 
επιστολής μου με αρ. φακ. 2.03.03.12 και ημερομηνία 26 Μαίου, 2010 επισυνάπτεται. 

 Για τις ανάγκες του νέου πειραματικού σταθμού θα χρησιμοποιηθεί ιδιόκτητη γη 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος εντός του αναδασμού 
της Ευρύχου. 

 Στον νέο πειραματικό σταθμό θα διεξάγεται έρευνα σε θέματα δενδρωδών 
καλλιεργειών, αρωματικών φυτών και άλλων καλλιεργειών ειδικού ενδιαφέροντος για 
την περιοχή Σολιάς. Επιπρόσθετα, στο νέο πειραματικό σταθμό θα γίνεται αξιολόγηση 
του ντόπιου γενετικού υλικού που διατηρείται στην Τράπεζα του Ινστιτούτου 
Γεωργικών Ερευνών και θα εγκατασταθούν φυτείες διατήρησης και ανανέωσης 
ντόπιου γενετικού υλικού λαχανικών/δέντρων. Εξετάζεται επίσης το ενδεχόμενο 
κατασκευής βοτανικού κήπου και η δημιουργία κέντρου εκπαίδευσης για τη 
διάδοση/διάχυση των ερευνητικών αποτελεσμάτων και την εκπαίδευση των γεωργών 
της περιοχής. 
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 Ο νέος πειραματικός σταθμός θα κατασκευαστεί από το Ινστιτούτο Γεωργικών 
Ερευνών, το οποίο θα διαθέσει και τους απαραίτητους πόρους. Η συντήρηση του 
σταθμού θα γίνει με την αναδιάταξη μικρού αριθμού ωρομίσθιων ή/και τεχνικών. 

 Η εγκατάσταση πειραματικού σταθμού ικανοποιεί σε μεγάλο βαθμό το αίτημα 
των κοινοτήτων της περιοχής Σολιάς καθώς θα συμβάλει στη διεξαγωγή ερευνητικών 
δραστηριοτήτων που σχετίζονται με τα προβλήματα της περιοχής, θα προωθήσει την 
ενημέρωση και εκπαίδευση των γεωργών και θα είναι ενδιαφέρουσα για τους 
επισκέπτες και τους σπουδαστές. Με τον τρόπο αυτό στηρίζεται έμπρακτα η ύπαιθρος 
και η γεωργία της περιοχής αποκτά νέα δυναμική. 

 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου και να σας 
διαβεβαιώσω ότι θα βρίσκομαι πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.199, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 4 Οκτωβρίου, 2010 προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, η οποία διαβιβάστηκε και προς τη 
Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
λόγω αρμοδιότητας, με επιστολή ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου, 2010, σχετικά με την 
υπ’ αριθμόν 23.06.009.05.01.199 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για 
το συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η δημιουργία Τεχνητών Υφάλων (ΤΥ) που αποτελεί μια από τις προτεραιότητες 
του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών (ΤΑΘΕ) για την οποία έχει 
διαμορφωθεί σχετική Στρατηγική, πρέπει να συνάδει με τις πρόνοιες του 
Πρωτοκόλλου για την Πρόληψη και την Εξάλειψη της Ρύπανσης της Μεσογείου 
Θάλασσας (Dumping Protocol) της Σύμβασης της Βαρκελώνης-Κυρωτικός Νόμος (Ν. 
20(ΙΙΙ)/2001) για την προστασία της Μεσογείου. 

 Σύμφωνα με το Πρωτόκολλο, απαγορεύεται η απόρριψη στη θάλασσα σκαφών 
ή άλλων υλικών, εκτός μόνο για σκοπούς τοποθέτησής τους στο βυθό, με την 
προϋπόθεση να ληφθούν συγκεκριμένα μέτρα για την προστασία του θαλάσσιου 
περιβάλλοντος. Σημειώνεται ότι για το σκοπό αυτό έχουν διαμορφωθεί σχετικές 
Οδηγίες από το Μεσογειακό Σχέδιο ∆ράσης των Ηνωμένων Εθνών για το Περιβάλλον 
(MAP/UNEP) στα πλαίσια της Σύμβασης της Βαρκελώνης. 

 Σύμφωνα με τις εν λόγω Οδηγίες για σκοπούς δημιουργίας ΤΥ, που στην 
περίπτωση αυτή αφορά την τοποθέτηση-πόντιση του συγκεκριμένου κατεστραμμένου 
αεροσκάφους των Κυπριακών Αερογραμμών στη θαλάσσια περιοχή Αμμοχώστου, θα 
πρέπει να εκπονηθεί πλήρης Περιβαλλοντική Μελέτη Χωροθέτησης, η οποία να 
περιλαμβάνει μεταξύ άλλων, την περιγραφή της προτεινόμενης περιοχής 
χωροθέτησης, καταγραφή των ειδών και χαρτογράφηση των οικοτόπων της περιοχής, 
αξιολόγηση κατά πόσο το είδος, το μέγεθος και τα υλικά κατασκευής του εν λόγω 
αεροσκάφους είναι περιβαλλοντικά φιλικά κ.ά. 
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 Ως εκ των ανωτέρω είναι απαραίτητο να υποβληθεί στο ΤΑΘΕ, που είναι το 
Αρμόδιο Τμήμα, ολοκληρωμένη η σχετική Περιβαλλοντική Μελέτη Χωροθέτησης. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και θα βρίσκομαι 
πάντα στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.214, ημερομηνίας 23 
Σεπτεμβρίου  2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 

Φακοντή 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Αντρέα Φακοντή, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
28.9.2010, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργικό Συμβούλιο, στη 
συνεδρία του ημερομηνίας 2.11.2010, αφού μελέτησε τις θέσεις του ∆ήμου Πέγειας και 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου για το θέμα εκπροσώπησης του ∆ήμου στο 
Σ.Α.ΠΑ., αποφάσισε να διορίσει, σύμφωνα με το εδάφιο (1)(α) του άρθρου 5 του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, τον εκάστοτε ∆ήμαρχο Πέγειας ως Μέλος του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πάφου και εκπρόσωπο του ∆ήμου Πέγειας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.227, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ΑΗΚ μελέτησε και κατασκεύασε τον υποσταθμό Μεταφοράς στον Αγ. 
Γεώργιο Λάρνακας στη βάση ∆ιεθνών Προτύπων και αφού είχε εξασφαλίσει 
όλες τις αναγκαίες εγκρίσεις που προβλέπονταν από τον Νόμο την δεκαετία 
του ʾ70 και προχώρησε σε αναβάθμιση του προς το τέλος της δεκαετίας του 
80. 

2. Λόγω της ανάπτυξης που έχει συντελεστεί στην ευρύτερη περιοχή του 
υποσταθμού μετά την εγκαθίδρυση του υποσταθμού και ιδιαίτερα κατά τα 
τελευταία χρόνια, η ΑΗΚ: 

i. Ολοκλήρωσε σχέδια υπόγειας διασύνδεσης του υποσταθμού με το 
υπόλοιπο δίκτυο Μεταφοράς 132kV με στόχο την αποξήλωση της 
εναέριας γραμμής Μεταφοράς 132kV που διασυνδέει τον υποσταθμό 
προς το τέλος του 2012 ή αρχές του 2013. 

ii. Προγραμματίζει την αντικατάσταση του υποσταθμού κατασκευής 
ανοικτού τύπου, με άλλου κλειστού τύπου που να συνάδει με την 
ανάπτυξη της περιοχής, όταν και όποτε εξαντλήσει την ωφέλιμη ζωή του 
ο νυν εξοπλισμός του υποσταθμού. Είναι προφανές ότι σε αυτή την 
περίπτωση η ΑΗΚ έγκαιρα θα προβεί σε όλες τις αναγκαίες τεχνικές και 
περιβαλλοντικές μελέτες προς αιτιολόγηση της μελλοντικής ανάπτυξης 
του υποσταθμού που θα ικανοποιούν τις απαιτήσεις των Αρμόδιων 
Αρχών και του ∆ήμου. 
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 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντοτε στη 
διάθεσή σας για να σας παράσχει οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις σχετικά με τα πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.229, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 6 Οκτωβρίου 2010, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα της παραχώρησης του κτιρίου για δημιουργία Μουσείου 
Μετεωρολογίας που αναφέρεται στην ερώτηση, τέθηκε από τη Μετεωρολογική 
Υπηρεσία με επιστολή προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. Η απάντηση στην επιστολή ανέφερε ότι το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων δεν συμφωνεί με την πρόταση. Ο λόγος 
που αναφέρεται στην επιστολή είναι ότι στο χώρο του Παλαιού Γενικού 
Νοσοκομείου που βρίσκεται το εν λόγω κτίριο θα ανεγερθεί το νέο Κυπριακό 
Μουσείο και ότι οποιαδήποτε αλλαγή χρήσης του από συναφείς λειτουργίες 
ενδέχεται να δημιουργήσει αντικειμενικές δυσκολίες (η σχετική απάντηση με αρ. 
φακ. Υ.Σ.Ε. 5.28.9.4 και ημερομηνίας 6 Ιουλίου 2010 επισυνάπτεται). 

2. Σχετικά με το θέμα, σας έχει αποσταλεί προηγούμενη επιστολή μου                     
ημερ. 18 Αυγούστου σε απάντηση δικής σας ερώτησης (αρ. 23.06.009.04.779, 
ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2010). 

Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου και βρίσκομαι 
πάντα στη διάθεσή σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.260, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 20.10.2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση του κ. 
Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο έλεγχος και περιορισμός των απωλειών στα Κυβερνητικά Υδρευτικά Έργα 
του Ενιαίου Σχεδίου Νοτίου Αγωγού γίνεται μέσω συνεχούς παρακολούθησης από το 
Σύστημα Τηλεμετρίας (με χρήση ηλεκτρονικών υπολογιστών και SCADA System). Στο 
Σύστημα συμπεριλαμβάνονται οι Μονάδες Αφαλάτωσης της Μονής, Λάρνακας και 
∆εκέλειας, τα ∆ιυλιστήρια Ύδατος Λεμεσού, Κόρνου και Τερσεφάνου, και τα διάφορα 
σημεία άντλησης προς την Επαρχία Λευκωσίας και Επαρχία Λάρνακας Αμμοχώστου. 

 Υπάρχουν επίσης μετρητές σε όλα τα σημεία που παρέχεται νερό προς κάθε 
Αρχή Υδατοπρομήθειας από όλα τα Κυβερνητικά Υδατικά Έργα, οι οποίοι ελέγχονται 
και παρακολουθούνται σε τακτά χρονικά διαστήματα. 
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 Όσον αφορά τα αστικά δίκτυα ύδρευσης, τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας 
εφαρμόζουν για αρκετά χρόνια τώρα σύγχρονα συστήματα συνεχούς μέτρησης και 
παρακολούθησης της κατανάλωσης και έχουν μειώσει σημαντικά τις διαρροές στα 
δίκτυά τους. Οι μέθοδοι αυτές είναι διεθνώς αναγνωρισμένες και χρησιμοποιούνται σε 
πάρα πολλές χώρες. 

 Στα πλαίσια του συμβουλευτικού ρόλου του, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 
έχει προχωρήσει στην εκπόνηση μελέτης για «∆ιερεύνηση της κατάστασης των 
δικτύων υδατοπρομήθειας σε ∆ήμους και Κοινότητες». Σύμφωνα με τα αποτελέσματα 
της μελέτης, οι μικρές Αρχές Υδατοπρομήθειας στερούνται της τεχνικής υποδομής και 
του καταρτισμένου προσωπικού για ολοκληρωμένη, σωστή διαχείριση και 
παρακολούθηση των δικτύων τους. Χωρίς την παρακολούθηση από εξειδικευμένο 
προσωπικό, είναι πολύ δύσκολο να εντοπίσουν και να αντιμετωπίσουν τα 
προβλήματα απωλειών και γενικά της διαχείρισης των συστημάτων υδατοπρομήθειας 
στις περιοχές τους. Ως εκ τούτου, το Τμήμα υποστηρίζει την ένταξη περιαστικών 
περιοχών στα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας ως την πλέον ορθολογική λύση για 
βελτίωση της διαχείρισης των δικτύων υδροδότησης των περιοχών αυτών. 

 Αναφορικά με την εφαρμογή του πρωτοποριακού συστήματος ελέγχου των 
διαρροών δικτύου υδατοπρομήθειας μέσω δορυφορικής παρατήρησης και 
ηλεκτρονικών υπολογιστών, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει πληροφορηθεί ότι 
αυτό έχει εφαρμοστεί σε πιλοτική/ερευνητική βάση σε μια μικρή περιοχή που 
υδροδοτείται από τον ∆ήμο Πάφου. Το σύστημα πέραν των μεθόδων που ήδη 
εφαρμόζουν τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας κάνει χρήση δορυφορικών δεδομένων 
για πλήρη χωρική κάλυψη της περιοχής της μελέτης. Η ερευνητική ομάδα έχει 
υποβάλει πρόταση για εφαρμογή του συστήματος σε ολοκληρωμένη βάση στο Ίδρυμα 
Προώθησης Έρευνας. Η πρόταση έχει εγκριθεί και αναμένεται η εφαρμογή της μόλις 
ολοκληρωθούν οι σχετικές διαδικασίες. 

 Με την ευκαιρία, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.302, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.302 
και ημερ. 4/11/2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με την ακολουθούμενη για δεκαετίες διαδικασία, ο έλεγχος των 
οικονομικών καταστάσεων των ∆ήμων συμπεριλαμβανομένων και των θεμάτων που 
αφορούν στα ταμεία σύνταξης, ασκείται από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, ενώ 
αρμόδιο Υπουργείο σε σχέση με τους ∆ήμους είναι το Υπουργείο Εσωτερικών. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι, κατά κανόνα, τα ταμεία σύνταξης των ∆ήμων εμπίπτουν στο 
πεδίο εφαρμογής του Νόμου Ν.146(Ι)/2006 ο οποίος αφορά στην ίδρυση, εγγραφή, 
λειτουργία και εποπτεία των ταμείων επαγγελματικών συνταξιοδοτικών παροχών, με 
Αρμόδια Αρχή το ∆ιευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Για την εγγραφή των εν λόγω Ταμείων στο Μητρώο που τηρεί η Αρμόδια Αρχή, 
μετά από μια περίπλοκη και χρονοβόρα διαδικασία, υιοθετήθηκαν όλες οι απαραίτητες 
τροποποιήσεις στους Κανόνες Λειτουργίας τους, έτσι ώστε αυτοί να συνάδουν με τις 
πρόνοιες του αναφερόμενου Νόμου. Οι Κανόνες αυτοί έχουν ετοιμαστεί και θα 
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υποβληθούν για έγκριση στο καθ’ ύλην αρμόδιο Υπουργείο που είναι το Υπουργείο 
Εσωτερικών. 

 Θα ακολουθηθεί η νενομισμένη διαδικασία έγκρισης και κατάθεσης των 
Κανόνων αυτών στη Βουλή των Αντιπροσώπων και στη συνέχεια η Αρμόδια Αρχή θα 
εγγράψει τα Ταμεία και θα προχωρήσει στον έλεγχο των οικονομικών καταστάσεων 
και της αναλογιστικής μελέτης του κάθε Ταμείου ξεχωριστά. Στις περιπτώσεις που θα 
διαπιστωθεί έλλειμμα, θα ακολουθηθεί η διαδικασία που προβλέπεται από το Νόμο 
και αφορά στην κατάρτιση σχεδίου ανάκαμψης από το Ταμείο εντός εύλογου χρονικού 
διαστήματος, έτσι ώστε να διασφαλιστούν τα τεχνικά αποθεματικά που απαιτούνται 
για το σύνολο των συνταξιοδοτικών τους υποχρεώσεων. 

 Από τα πιο πάνω, είναι σαφές ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων δεν κατέχει οποιαδήποτε στοιχεία σε σχέση με τυχόν ελλείμματα στα 
ταμεία σύνταξης των ∆ήμων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.304, ημερομηνίας 25 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Θέμα:  Θεσμοθέτηση δημοτικής αστυνομίας στα πλαίσια του νέου θεσμικού 
πλαισίου που προωθείται για την αναβάθμιση της τοπικής αυτοδιοίκησης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.304 και ημερ. 1ης Νοεμβρίου 2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι στο παρόν στάδιο της 
διαδικασίας Μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοίκησης συζητούνται οι αρχές, δομές 
και αρμοδιότητες που θα διέπουν τα Συμπλέγματα και τα Επαρχιακά Συμβούλια με τη 
συμμετοχή εκπροσώπων όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων και της Ένωσης 
∆ήμων και Κοινοτήτων. Το κατά πόσον θα προωθηθεί θεσμοθέτηση της δημοτικής 
αστυνομίας στα πλαίσια της πιο πάνω διαδικασίας θα διαφανεί στην πορεία των 
διαβουλεύσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.323, ημερομηνίας 3 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Ως αποτέλεσμα, κυρίως, της επιβολής του τουρκικού εμπάργκο και σε 
μικρότερο βαθμό της απόφασης της ανάληψης της διαχείρισης και λειτουργίας του 
λιμανιού της Λάρνακας από Στρατηγικό Επενδυτή, ο κύκλος εργασιών του εν λόγω 
λιμανιού έχει μειωθεί και κατ' επέκταση έχει μειωθεί και ο κύκλος εργασιών των 
αδειούχων αχθοφόρων. Σήμερα οι αδειούχοι αχθοφόροι της Λάρνακας (31 άτομα) 
ασχολούνται κυρίως με τις εκφορτώσεις αυτοκινήτων, πολύ λίγων 
εμπορευματοκιβωτίων, σίδηρου, λιπάσματος, ξυλείας κλπ. Όσον αφορά τα 
μηχανήματά τους τα πρώτα από αυτά αγοράστηκαν το 1980 και σταδιακά, μετά από 
έγκριση της Αρχής Λιμένων Κύπρου, προστέθηκαν και άλλα. Σήμερα τα μηχανήματα 
αυτά είναι σε αδράνεια και ουσιαστικά δεν έχουν καμιά αξία. Η τιμή κτήσεώς τους 
ανέρχεται στα £1,6 εκ.. 
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3. Στα σχετικά έγγραφα που ετοίμασε το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων τα 
οποία περιλαμβάνουν τους όρους παραχώρησης του έργου της ανάπτυξης του 
λιμανιού της Λάρνακας σε Στρατηγικό Επενδυτή, γίνεται, μεταξύ άλλων, αναφορά 
στην καταβολή συνολικού μέγιστου ποσού ΛΚ8.400.000 (οκτώ εκατομμύρια 
τετρακόσιες χιλιάδες λίρες Κύπρου) από μέρους του Επενδυτή προς την Κυβέρνηση, 
για σκοπούς αποζημίωσης εργαζομένων στο λιμάνι. Το ποσό αυτό περιλαμβάνει 
ΛΚ3.000.000 για το προσωπικό της Αρχής Λιμένων Κύπρου, το οποίο τελικά δεν θα 
εργοδοτηθεί από τον Επενδυτή, καθώς επίσης ποσό ΛΚ5.400.000 για τους 
λιμενεργάτες. 

4. Παρόλο που στα εν λόγω έγγραφα γίνεται αναφορά   στη διατήρηση της 
απασχόλησης των αδειούχων αχθοφόρων, εντούτοις δεν γίνεται οποιαδήποτε 
αναφορά για αποζημίωσή τους, όπως για τις άλλες δύο τάξεις εργαζομένων που 
προαναφέρονται. Η μη αναφορά για χρηματική αποζημίωση των αδειούχων 
αχθοφόρων συνίσταται στο γεγονός ότι η τάξη των εν λόγω εργαζομένων είναι 
ιδιώτες/ αυτοεργοδοτούμενοι και ως εκ τούτου κρίθηκε απαραίτητο όπως εξασφαλιστεί 
ότι θα συνεχίσουν να έχουν ρόλο στο λιμάνι. Για όλες τις τάξεις εργαζομένων, που 
περιλαμβάνονται στον Περί Λιμενεργατών Νόμο, έγινε και αντίστοιχη πρόβλεψη στα 
πιο πάνω έγγραφα ώστε οι εργαζόμενοι αυτοί να εξακολουθήσουν να προσφέρουν 
εργασία. 

5. Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο Σύνδεσμος Αδειούχων Λιμενικών 
Αχθοφόρων Λάρνακας αναγνωρίζονται τόσο από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων όσο και από την Αρχή Λιμένων Κύπρου, είναι κατανοητά και υπάρχει η θέληση 
για να εξευρεθεί κάθε δυνατή λύση σε αυτά. Σχετικά αναφέρεται ότι θα καταβληθεί 
προσπάθεια κατά την διαπραγμάτευση με τον επενδυτή ώστε να προσφερθεί εργασία 
από τον επενδυτή στους αδειούχους αχθοφόρους είτε στον τομέα που ήδη εργάζονται 
είτε σε οποιονδήποτε άλλο τομέα εντός του λιμανιού. Σε περίπτωση που η 
εργοδότησή τους δεν γίνει κατορθωτή τότε θα εξεταστεί το ενδεχόμενο αποζημίωσής 
τους. 

6. Σε συνεδρία που έγινε στις 12.11.2010 στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων, υπό την προεδρία μου, στην οποία συμμετείχαν μεταξύ άλλων εκπρόσωποι 
του Συνδέσμου Αδειούχων Λιμενικών Αχθοφόρων Λάρνακας καθώς επίσης ο 
δικηγόρος του, αφού ακούστηκαν οι απόψεις όλων των παρευρισκομένων λήφθηκε 
ομόφωνη απόφαση όπως σε πνεύμα καλής θέλησης δοθεί το απαραίτητο χρονικό 
περιθώριο ώστε να ολοκληρωθεί η προσπάθεια που αναμένεται να γίνει με τον 
επενδυτή με απώτερο σκοπό να προσφερθεί εργασία στα μέλη του Συνδέσμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.346, 

ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 17/11/2010 και σας πληροφορώ 
ότι το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) έχει υποβάλει στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού Συμπληρωματικό Προϋπολογισμό για την Ένταξη 20 μελών 
του Προσωπικού του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου (ΑΤΙ) στο ΤΕΠΑΚ. 

 Ο αριθμός των υπό ένταξη μελών του Προσωπικού του ΑΤΙ δεν αποφασίστηκε 
ούτε από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ) αλλά ούτε και από το ΤΕΠΑΚ. 
Αποφασίστηκε από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών ασφαλίσεων (ΥΕΚΑ) στο 
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οποίο υπάγεται το ΑΤΙ, μετά από γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα. Συγκεκριμένα 
το ΥΕΚΑ απέστειλε στο ΥΠΠ κατάλογο 27 μελών του Προσωπικού του ΑΤΙ με 
διαγραμμένα 8 άτομα, μεταξύ των οποίων και τα υπό αναφορά άτομα (ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
1). 

 Το ΥΠΠ σε συνεργασία με το ΤΕΠΑΚ προχώρησε στην ετοιμασία 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού για την Ένταξη των 19 αυτών μελών του 
Προσωπικού συν του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου στον οποίο έχει παραχωρηθεί 
άδεια χωρίς απολαβές μέχρι 28/02/2013. 

 Τα υπό αναφορά άτομα, έστειλαν επιστολή στον Υπουργό Παιδείας και 
Πολιτισμού στις 06/10/2010, με την οποία ζητούσαν συμπερίληψή τους στον κατάλογο 
των υπό ένταξη μελών του Προσωπικού του ΑΤΙ. Το ΥΠΠ απάντησε στις 02/11/2010 
παραπέμποντάς τα στο ΥΕΚΑ, λόγω αρμοδιότητας της επίλυσης του θέματος της μη 
συμπερίληψής τους στον κατάλογο των υπό ένταξη μελών του Προσωπικού του ΑΤΙ 
(ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 2). 

 Ως εκ τούτου το ΥΠΠ θεωρεί ότι το θέμα δεν είναι της αρμοδιότητας του, αλλά 
της αρμοδιότητας του ΥΕΚΑ και της ερμηνείας της γνωμάτευσης του Γενικού 
Εισαγγελέα για το θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.348, ημερομηνίας 9 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση, που διαβιβάσατε με την 
επιστολή σας ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010 και να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Το 2010, όπως είναι γνωστό, καθορίστηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως έτος 
καταπολέμησης της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισμού και στα πλαίσια αυτά 
τέθηκε ξανά προς συζήτηση η πρόταση της Πορτογαλίδας ευρωβουλευτού Ilda 
Figueiredo για να οριστεί πανευρωπαϊκά ένα ελάχιστο όριο εισοδήματος που θα 
αντιστοιχεί στο 60% του μέσου όρου απολαβών της κάθε χώρας. Με τον τρόπο αυτό 
πιστεύεται ότι θα εξαλειφθεί ο αριθμός των φτωχών ατόμων στην ΕΕ και θα 
περιοριστεί ο κοινωνικός αποκλεισμός ευπαθών ομάδων του πληθυσμού στην ΕΕ. 

 Η Κυβέρνηση έχει ως πάγια πολιτική της θέση τη μείωση της φτώχειας και του 
κοινωνικού αποκλεισμού, μέσω της προώθησης στοχευμένων μέτρων πολιτικής. 
Μεταξύ άλλων στα πλαίσια της πολιτικής της προωθεί μέτρα για: 

1) στήριξη της απασχόλησης μέσω σχεδίων για ενθάρρυνση και επανένταξη στην 
αγορά εργασίας σε άτομα που είναι άνεργα ή χρειάζονται κατάρτιση, 

2) στήριξη των συνταξιούχων με την παροχή του επιδόματος σε συνταξιούχους με 
χαμηλά εισοδήματα για όσα νοικοκυριά βρίσκονται κάτω από το όριο φτώχειας, 
καθώς, και 

3) την παροχή δημοσίου βοηθήματος σε όσες οικογένειες αντιμετωπίζουν 
προβλήματα για αξιοπρεπή διαβίωση. 
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 Περαιτέρω, ο περιορισμός της φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισμού θα 
προωθείται μέσω της εφαρμογής ενεργών πολιτικών επανένταξης των ανέργων στην 
αγορά εργασίας καθώς και της παροχής προγραμμάτων κατάρτισης σε άνεργους. 

 Η Κυβέρνηση, στα πλαίσια της κοινωνικής πολιτικής που ακολουθεί, 
παρακολουθεί συνεχώς τις εξελίξεις που λαμβάνουν χώρα τόσο στην Κύπρο όσο και 
διεθνώς και αν κρίνει αναγκαίο θα προχωρήσει στη λήψη πρόσθετων μέτρων για 
περαιτέρω μείωση της φτώχειας και περιορισμού του κοινωνικού αποκλεισμού για 
διάφορες ομάδες του πληθυσμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.350, ημερομηνίας 10 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Τρίτη, 14 ∆εκεμβρίου 
2010, εκτός και αν αύριο υπάρξει συγκεκριμένη συνεδρία έκτακτη για το θέμα που 
έχουμε συζητήσει προηγουμένως.  Όμως η επόμενη τακτική συνεδρία ορίζεται για την 
Τρίτη, 14 ∆εκεμβρίου 2010, στις 4.00 το απόγευμα, με θέμα την έναρξη της 
συζήτησης για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2011. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 8.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 
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Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου Σταυράκη για τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2011. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Εξωδίκου Ρυθμίσεως Αδικημάτων (Εξώδικο Πρόστιμο και ∆ιαδικασία) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και 
έγκριση των κανονισμών. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εφαρμογής του Εθελοντικού Συστήματος 
Αδειών FLEGT για τις Εισαγωγές Ξυλείας στην Ευρωπαϊκή Ένωση Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί της Προώθησης της Χρήσης 
Βιοκαυσίμων ή Άλλων Ανανεώσιμων Καυσίμων για τις Μεταφορές 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Γαβριήλ, 
Γ. Περδίκης, Ρ. Μαυρονικόλα, Σ. Φυττής, Κ. Χατζηγιάννη, Α. Γεωργίου, Χρ. 
Πουργουρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης) και αποδοχή της 
αναπομπής. 

6. Αναβολή της συζήτησης των θεμάτων:  

 α.  «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010»,  
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 β. «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010»,  

 γ. «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010»,  

 δ. «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010»,  

 ε. «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» και  

 στ. «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010»,  

 έπειτα από συζήτηση (Α. Γεωργίου, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης, Γ. 
Ομήρου, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Μ. Σιζόπουλος). 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Λαμάρης, Α. Κυριακίδου, Κ. Κωνσταντίνου, Μ. 
Σιζόπουλος, Χρ. Πουργουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Τουρκοκυπριακών Περιουσιών του 2011 Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, Γ. Βαρνάβα, Α. Γεωργίου, Σ. 
Φυττής, Α. Μουσκάλλης, Ζ. Κουλίας, Σ. Σαμψών, Γ. Θωμά) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

9. Συζήτηση (Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Χρ. Πουργουρίδης, Α. 
Αγγελίδης, Γ. Θωμά, ∆. Συλλούρης) για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί 
Αποδείξεως (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η σχετική έκθεση, οι 
αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Γεωργίου, Ι. Νικολάου) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προστασίας της Παραλίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Α. Αγγελίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Γεωργίου, Γ. Λαμάρης, Γ. 
Βαρνάβα, Ά. Βότσης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Κ. Κωνσταντίνου, Α. Μουσκάλλης, Ζ. 
Κουλίας, Α. Κυριακίδου) και ψήφισή της σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 3). 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας (Ρύπανση από Πλοία) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία 
Κουλία και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς: 

 α. «Οι περί Τμήματος ∆ασών - Θέσεις Χειριστή Πτητικών Μέσων Α΄, 
Χειριστή Πτητικών Μέσων και ∆ασικού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2010»,  
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 β.  «Οι περί Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Θέση Πρώτου 
Λειτουργού Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2010»,  

 γ.  «Οι περί Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως - Θέση Πρώτου Λειτουργού 
Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2010»,  

 δ.  «Οι περί Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου - Θέση Ανώτερου Λειτουργού 
Εσωτερικού Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010»,  

 ε.  «Οι περί Συμβουλίου Εμπορίας Κυπριακών Πατατών - Θέση     Γενικού 
∆ιευθυντή (Σχέδια Υπηρεσίας)  Κανονισμοί του 2010»  

 
και έγκρισή τους. 
 

14. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 
Ιανουάριο του 2011, το κείμενο της απόφασης, η συζήτηση που ακολούθησε 
(Χρ. Πουργουρίδης, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος, Α. Γεωργίου) και 
έγκρισή της. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού (Τέλος Καταβλητέον υπό Εργοδοτών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010» και έγκρισή τους. 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ορισμός συντονιστή της εκπαιδευτικής πολιτικής της παροικίας στο Ηνωμένο 
Βασίλειο - Μέτρα αντιμετώπισης της ανεργίας - Η δημιουργία χρεών λόγω 
ανεργίας - Πρόγραμμα παραχώρησης διευκολύνσεων για αγορά κατοικίας σε 
αποδήμους - Επανασύνδεση Κυπρίων μεταναστών με τις ρίζες τους - 
Αποκατάσταση σκυβαλότοπου Αγίας Μαρινούδας - Μετακίνηση του εργοταξίου 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων από την κοινότητα Τίμης - Κατασκευή 
πεζοδρομίου στην Τίμη - Τοποθέτηση δεικτικών πινακίδων στην κοινότητα 
Γιόλου - Συμμετοχή των κατοίκων της Γιόλου σε κρατικά σχέδια - Απευθείας 
σύνδεση με λεωφορεία της Πόλης Χρυσοχούς με τη Λευκωσία - Αίτημα της 
κοινότητας Αργάκας για μείωση της συνεισφοράς της για τα κοινοτικά έργα - 
Παραχώρηση κρατικής γης για κατασκευή κοινοτικού γηπέδου στην Αργάκα - Η 
ολοκλήρωση του γενικού σχεδίου για την Αργάκα - Ρυθμιστικό σχέδιο και 
κατασκευή κυρτωμάτων στη λεωφόρο Αρχιεπισκόπου Μακαρίου στην Αργάκα - 
Αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για προσθήκη πολιτιστικού κέντρου στα υπό 
ανέγερση κοινοτικά κτίρια - Συμπερίληψη της κοινότητας Λετύμπου στις 
πληγείσες από τον καύσωνα περιοχές - Εκμίσθωση τουρκοκυπριακών 
τεμαχίων για ανάπλαση της πλατείας στη Χούλου - Παρακαμπτήριος δρόμος 
στη Χούλου - ∆ιαμόρφωση του κέντρου της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας - 
Αίτημα της κοινότητας Αγίας Μαρινούδας για κήρυξη κατοικίας σε διατηρητέα 
και μετατροπής της σε μουσείο - ∆υνατότητα βελτίωσης της λεωφόρου Αγίας 
Μαρίνας στην Αγία Μαρινούδα - Μετακίνηση του χώρου απόρριψης αδρανών 
υλικών από τη Μαραθούντα - Αύξηση ενοικίων γεωργικών κλήρων στην Τίμη - 
Υποστελέχωση του Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Ομόδους - Κρατικές 
υποτροφίες στους Έλληνες ομογενείς - Θέσεις της κυβέρνησης για το 
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περιουσιακό - Κρατικοποίηση ιδιωτικής γης στα κατεχόμενα - Πρόνοια για 
ασφαλή διέλευση ζώων και ερπετών κατά την κατασκευή των δρόμων - Μέτρα 
προστασίας των μελισσών από ψεκασμούς - Οι ενέργειες της κυπριακής 
κυβέρνησης σχετικά με την τίμηση του Τούρκου Πρωθυπουργού από τη Λιβύη 
- Η συμπερίληψη των εδαφών των βρετανικών βάσεων στην αντιπυραυλική 
ασπίδα του ΝΑΤΟ - Απαγόρευση τέλεσης λειτουργίας στη μονή του Αποστόλου 
Ανδρέα. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ανέγερση νέου ναού στην Αγία Παρασκευή και καταστροφή του αρχαιολογικού 
χώρου - Μείωση συνεισφοράς των κοινοτικών συμβουλίων για τα αναπτυξιακά 
τους έργα - Ανέγερση γραφείων της ΑΗΚ στη Λάρνακα - ∆υνατότητα 
βιομηχανικής ανάπτυξης στη ζώνη προσέγγισης των αεροσκαφών στο 
αεροδρόμιο Λάρνακας - Το πολεοδομικό έργο της λεωφόρου Μ. Κυπριανού 
στην Πέγεια - Το πρόβλημα του αποχετευτικού στην επαρχία Λεμεσού - 
Αιτήματα έκτακτων επιμελητών των ΚΙΕ - Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην 
περιοχή γύρω από τον κόμβο Αρχαγγέλου - Πρόκληση αναστάτωσης στο 
αεροδρόμιο Λάρνακας κατά την υποδοχή ξένου ποδοσφαιριστή - Συντήρηση 
των γραμμών της ΑΗΚ στις δασικές περιοχές και πυρκαγιά του 2007 στο Σαϊττά 
- Επανειλημμένη διακοπή παροχής ηλεκτρικού ρεύματος στην περιοχή 
“Κάππαρη” - Υλοποίηση έργων στη λίμνη της Ορόκληνης - Υλοποίηση της 
Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας - Εμπιστευτική 
απάντηση - Αντικατάσταση του ραντάρ στο Θρονί του Κύκκου - ∆ημιουργία 
κυρτωμάτων σε κεντρικό δρόμο στο Φρένναρος - ∆ιάβρωση και καταστροφή 
της παράλιας περιοχής Περβολιών και Ορόκληνης - Κυκλοφοριακή συμφόρηση 
στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού λόγω έργων της ΑΗΚ - Μείωση 
των ωρών στήριξης σε παιδιά με ειδικές μαθησιακές δυσκολίες - Αίτημα του 
κοινοτικού συμβουλίου Ευρύχου για δημιουργία Ινστιτούτου Γεωργικών 
Ερευνών - Πόντιση κατεστραμμένου αεροσκάφους στη θαλάσσια περιοχή 
Αμμοχώστου - ∆ιορισμός εκπροσώπου του δήμου Πέγειας στο Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Πάφου - Υποσταθμός της ΑΗΚ στον Άγιο Γεώργιο Λάρνακας - 
Μετεωρολογικό μουσείο στο χώρο του παλιού νοσοκομείου Λευκωσίας - 
Σύστημα ελέγχου διαρροών δικτύου υδατοπρομήθειας μέσω δορυφορικής 
παρατήρησης και ηλεκτρονικών υπολογιστών - Οφειλές των δήμων προς τα 
ταμεία συντάξεων των υπαλλήλων - Θεσμοθέτηση δημοτικής αστυνομίας - 
Μεταφορά εξοπλισμού Συνδέσμου Αδειούχων Αχθοφόρων από το λιμάνι 
Λάρνακας στο λιμάνι Λεμεσού - Αιτήματα ακαδημαϊκού προσωπικού ΑΤΙ - 
Πρόταση ευρωβουλευτού για κατώτατο όριο εισοδήματος - Πλήρωση θέσεων 
στο Τμήμα Τελωνείων - Εμπιστευτική απάντηση. 

 [Στις 9 ∆εκεμβρίου 2010 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης 
συνεδρίασης του σώματος: 

 O Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
η ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Παρασκευή, 10 ∆εκεμβρίου 
2010, στις 12.30 μ.μ., έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 
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 Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.217-2010). 
 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   -----------------------.] 

 [Στις 13 ∆εκεμβρίου 2010 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη έκτακτης 
συνεδρίασης του σώματος: 

 O Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
η ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Τρίτη, 14 ∆εκεμβρίου 2010, στις 
10.00 το πρωί, έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.065-2010). 

 2. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.066-2010). 

 3. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.067-2010). 

 4. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
 (Αρ. Φακ. 23.01.051.068-2010). 

 5. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.069-2010). 

 6. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.070-2010). 

 7. Ο περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.210-2010). 
 

 8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.213-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ------------------.] 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Έκτακτη συνεδρίαση 10ης ∆εκεμβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 1.25 μ.μ. 

Αρ. 11 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής έκτακτης συνεδρίας της Βουλής.  
Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή για το μοναδικό νομοσχέδιο που 
υπάρχει γίνεται εισήγηση να κηρυχθεί ως επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Το 
νομοσχέδιο αυτό τιτλοφορείται «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 
3) Νόμος του 2010». 

 Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση -και δεν υπάρχει- κηρύσσεται ως 
επείγον. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών έχει ήδη συνέλθει και ετοιμάσει τη 
σχετική έκθεση, η οποία, φαντάζομαι, σας έχει διανεμηθεί. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όντως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν ξέρω… Θα ήταν σωστό να πούμε στον πρόεδρο της επιτροπής 
Οικονομικών να τη διαβάσει; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ε χρειάζεται. 
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Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ό,τι επιθυμεί η ολομέλεια.  Είμαι στη διάθεσή σας. Απλά να 
κάμω μια σημείωση.  Είναι εισήγηση της πλειοψηφίας της επιτροπής Οικονομικών, σε 
σχέση με το Τρίτο Παράρτημα του τροποποιητικού νομοσχεδίου, που έχει δοθεί στα 
μέλη της ολομέλειας, σε σχέση με το σημείο υπ’  αριθμόν 3, που αφορά το 
λεπτοκομμένο καπνό, να διορθωθεί το ποσό από €80 ανά χιλιόγραμμο σε €60 ανά 
χιλιόγραμμο και παρομοίως και για τα άλλα καπνά για κάπνισμα, που είναι 
συσχετιζόμενο προϊόν.  Αυτή είναι η κατά πλειοψηφία εισήγηση της επιτροπής 
Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή, από €34,17 σε €60 το κιλό;  Αυτό λέτε; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σε €60 το κιλό.  Μάλιστα. 

 Σε σχέση με την έκθεση, αν επιθυμεί η ολομέλεια να διαβαστεί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε χρειάζεται. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ρίκκος Ερωτοκρίτου, 

 Σταύρος Ευαγόρου εκπροσωπώντας τον  

 Γιάννος Λαμάρης κ. Νίκο Κουτσού  

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Ανδρέας Αγγελίδης 

 Μαρία Κυριακού Αντώνης Αντωνίου 

 Γιώργος Βαρνάβα, εκπροσωπώντας  ∆ημήτρης Συλλούρης 

 τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών, ο ∆ιευθυντής Τελωνείων και Έφορος Φόρου Προστιθέμενης Αξίας και 
εκπρόσωποι εταιρειών εισαγωγής καπνικών προϊόντων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση διατάξεων του περί 
Φόρων Κατανάλωσης Νόμου, στα πλαίσια συμμόρφωσης της Κύπρου με τις διατάξεις 
της Οδηγίας 2010/12/ΕΕ του Συμβουλίου για την τροποποίηση των Οδηγιών 
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92/79/ΕΟΚ, 92/80/ΕΟΚ και 95/59/ΕΚ όσον αφορά τη δομή και τους συντελεστές του 
ειδικού φόρου κατανάλωσης που επιβάλλεται στα βιομηχανοποιημένα καπνά και της 
Οδηγίας 2008/118/ΕΚ, με την οποία σκοπείται κυρίως η υιοθέτηση της σταθμισμένης 
μέσης τιμής λιανικής πώλησης των τσιγάρων ως βάσης για τον υπολογισμό και τη 
διάρθρωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης με τον οποίο επιβαρύνονται τα τσιγάρα. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, οι Οδηγίες 92/79/ΕΟΚ και 92/80/ΕΟΚ διαλαμβάνουν διατάξεις με βάση 
τις οποίες κάθε τέσσερα χρόνια η Επιτροπή υποβάλλει στο Συμβούλιο έκθεση και 
ενδεχομένως πρόταση σχετικά με τους συντελεστές των ειδικών φόρων κατανάλωσης 
(ΕΦΚ) και τη διάρθρωση των ΕΦΚ, οι οποίοι επιβαρύνουν τα καπνικά προϊόντα.  Το 
Συμβούλιο εξετάζει την έκθεση και την πρόταση αυτή και, αποφασίζοντας με 
ομοφωνία, αφού ζητήσει τη γνώμη του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, θεσπίζει τα 
αναγκαία μέτρα.  Στην έκθεση της Επιτροπής και κατά την εξέταση του θέματος από 
το Συμβούλιο λαμβάνονται υπόψη η ορθή λειτουργία της εσωτερικής αγοράς, το 
πραγματικό επίπεδο συντελεστών του ειδικού φόρου κατανάλωσης, καθώς και οι 
ευρύτεροι στόχοι της Συνθήκης για την Ίδρυση της Ευρωπαϊκής Κοινότητας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με βάση τις υπό αναφορά διατάξεις, η Επιτροπή, 
αφού διαβουλεύθηκε με όλους τους εμπλεκομένους, τις φορολογικές αρχές των 
κρατών μελών, ενώσεις και άλλους ενδιαφερόμενους φορείς (εμπορικοί, υγειονομικοί 
κ.λπ.) και αφού μελέτησε το υφιστάμενο φορολογικό καθεστώς των καπνικών 
προϊόντων, ετοίμασε σχετική Πρόταση Οδηγίας, την οποία κατέθεσε στο Συμβούλιο.  
Η εν λόγω Πρόταση Οδηγίας έτυχε εξέτασης και συζήτησης στο Συμβούλιο με τη 
συμμετοχή όλων των κρατών μελών. 

 Σημειώνεται ότι η Οδηγία  εκδόθηκε από το Συμβούλιο στις 16 Φεβρουαρίου 
2010 και δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) στις 
27 Φεβρουαρίου 2010 με αρ. 2010/12/ΕΕ. 

 Ειδικότερα, με την υπό αναφορά Οδηγία η ΕΕ στοχεύει στα ακόλουθα: 

1. Στον εκσυγχρονισμό και στην απλούστευση υφιστάμενων κανόνων που 
διέπουν τη φορολόγηση των καπνικών προϊόντων. 

2. Στην ευθυγράμμιση των ΕΦΚ για το λεπτοκομμένο καπνό (για στρίψιμο 
τσιγάρων) με τους ΕΦΚ για τα τσιγάρα. 

3. Στην παροχή μεγαλύτερης διαφάνειας στη δομή των ΕΦΚ και ισότιμων όρων 
ανταγωνισμού στους εμπλεκόμενους φορείς. 

4. Στην εξυπηρέτηση στόχων προστασίας της δημόσιας υγείας (μείωση της 
κατανάλωσης καπνού για τα επόμενα πέντε χρόνια), δεδομένου ότι από τις 30 
Ιουλίου 2005 η ΕΕ κατέστη συμβαλλόμενο μέρος της σύμβασης πλαισίου του 
Παγκόσμιου Οργανισμού Υγείας για τον έλεγχο του καπνίσματος. 

5. Στη μεγαλύτερη προσέγγιση των επιπέδων φορολογίας των κρατών μελών. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
πέρα από την πιο πάνω συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με το κοινοτικό 
κεκτημένο, στο εν λόγω νομοσχέδιο διαλαμβάνονται διατάξεις με βάση τις οποίες 
αυξάνεται ο ειδικός φόρος κατανάλωσης με τον οποίο επιβαρύνονται τα 
βιομηχανοποιημένα καπνά.  Οι υπό αναφορά προτεινόμενες αυξήσεις έχουν ως 
ακολούθως: 
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1. Τσιγάρα: αύξηση της τάξης των €0,39 ανά πακέτο των είκοσι τσιγάρων με 
παράλληλη μείωση του αναλογικού φόρου από 44,5% στα 40%. 

2. Πούρα και πουράκια: αύξηση της τάξης των €21,66 το κιλό, δηλαδή από 
€68,34 σε €90 το κιλό. 

3. Λεπτοκομμένος καπνός που χρησιμοποιείται για την κατασκευή χειροποίητων 
στριφτών τσιγάρων και άλλα καπνά για κάπνισμα: αύξηση της τάξης των 
€45,83 το κιλό, δηλαδή από €34,17 σε €80 το κιλό. 

 Σημειώνεται ότι με την εφαρμογή των αυξημένων συντελεστών φόρων 
κατανάλωσης στα καπνικά προϊόντα εκτιμάται ότι θα προκύψουν πρόσθετα έσοδα σε 
ετήσια βάση της τάξης των €31 εκατομ. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, οι παριστάμενοι 
εκπρόσωποι των εταιρειών εισαγωγής καπνικών προϊόντων δήλωσαν ότι θεωρούν τις 
προτεινόμενες αυξήσεις σε σχέση με τα καπνικά προϊόντα αρκετά ισοζυγισμένες, με 
εξαίρεση τους ΕΦΚ επί του λεπτοκομμένου καπνού που χρησιμοποιείται για την 
κατασκευή χειροποίητων στριφτών τσιγάρων, για τον οποίο θεωρούν ότι ο 
προτεινόμενος φόρος είναι υπέρμετρα υψηλός (€80 ανά κιλό). 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν επίσης ότι, έχοντας υπόψη το τι συνέβη στην ΕΕ 
και ιδιαίτερα στην Ελλάδα, μετά την επιβολή υψηλών αυξήσεων των ανάλογων φόρων 
στα προϊόντα αυτά, θα υπάρξει δραματική αύξηση του λαθρεμπορίου.  Περαιτέρω, 
τόνισαν ότι σε πρώτο στάδιο οι προτεινόμενες αυξήσεις παρουσιάζεται ότι θα 
επιφέρουν αυξήσεις των κρατικών εσόδων, αλλά θα δημιουργήσουν επίσης κινδύνους 
μεσοπρόθεσμα στις εισπράξεις λόγω του λαθρεμπορίου. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι πρότειναν, υπό το φως των πιο πάνω, την κλιμακωτή 
αύξηση των ΕΦΚ επί του συγκεκριμένου προϊόντος σε διάστημα τριετίας, η οποία σε 
τέτοια περίπτωση θα επιφέρει το ίδιο ύψος εισπράξεων με το αναμενόμενο, το οποίο 
στην παρούσα φάση θα επηρεαστεί από το λαθρεμπόριο. 

 Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν ότι οι προτεινόμενες από την κυβέρνηση 
προτάσεις για αύξηση των ΕΦΚ, σύμφωνα με τα πιο πάνω, θα πλήξουν τους 
καταναλωτές φθηνών καπνικών προϊόντων, αντί αυτούς οι οποίοι αγοράζουν ακριβά 
καπνικά προϊόντα.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τη σχετική κοινοτική Οδηγία, από 
την 1η Ιανουαρίου 2013 ο συνολικός ειδικός φόρος κατανάλωσης (πάγιος φόρος και/ή 
αναλογικός φόρος εξαιρουμένου του ΦΠΑ) επί του λεπτοκομμένου καπνού που 
προορίζεται για την κατασκευή χειροποίητων στριφτών τσιγάρων αντιπροσωπεύει 
ποσοστό τουλάχιστον 43% της σταθμισμένης μέσης τιμής λιανικής πώλησης του 
λεπτοκομμένου καπνού που προορίζεται για την κατασκευή χειροποίητων στριφτών 
τσιγάρων ο οποίος τίθεται σε ανάλωση ή σε €47 τουλάχιστον ανά χιλιόγραμμο. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών, από την πλευρά του, 
τόνισε ότι πρωταρχικό μέλημα της κυβέρνησης ήταν η προώθηση νομοθετικών 
προτάσεων κατά τρόπο που να μην ευνοείται καμιά εταιρεία και συναφώς θεωρεί τις 
προτάσεις που εμπεριέχονται στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο λελογισμένες. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής κ. Νικόλας Παπαδόπουλος επισήμανε, στο στάδιο 
της συζήτησης, την ανάγκη αναγραφής επί των πακέτων των τσιγάρων της ακριβούς 
τιμής πώλησης, ώστε να μην παρατηρείται αισχροκέρδεια από τους λιανοπωλητές και 
να μη χάνονται κρατικά έσοδα. 
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 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών 
δεσμεύτηκε ότι, σε διάστημα έξι μηνών και σε συνεργασία με τα οργανωμένα σύνολα 
που εκπροσωπούν τους λιανοπωλητές και τις επηρεαζόμενες εταιρείες εισαγωγής 
καπνικών προϊόντων, θα καταθέσει συγκεκριμένο νομοσχέδιο στη Βουλή για ρύθμιση 
του θέματος της αναγραφής της τελικής τιμής των καπνικών προϊόντων επί των 
πακέτων συσκευασίας. 

 Τέλος, σε σχέση με τις παρατηρήσεις που έγιναν στο στάδιο της συζήτησης 
αναφορικά με την προτεινόμενη υπέρμετρη αύξηση του ειδικού φόρου κατανάλωσης 
επί του λεπτοκομμένου καπνού, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών 
τόνισε τη στρέβλωση που υπήρχε με το υφιστάμενο σύστημα μεταξύ του προϊόντος 
αυτού και των έτοιμων τσιγάρων και την ανάγκη όπως η στρέβλωση αυτή διορθωθεί, 
σημειώνοντας ταυτόχρονα ότι η ΕΕ θεωρεί τα προϊόντα αυτά όμοια και το ίδιο 
επιβλαβή για την υγεία. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και της όλης συζήτησης, έχει 
διαμορφώσει τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται, κατά πλειοψηφία, υπέρ της 
ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού όμως διαμορφωθεί, ώστε ο 
προτεινόμενος ειδικός φόρος κατανάλωσης επί του λεπτοκομμένου καπνού που 
χρησιμοποιείται για τα στριφτά τσιγάρα να μειωθεί από €80 το κιλό σε €60 το κιλό.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Ο βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Γιώργος Βαρνάβα, 
εκπροσωπώντας τον κ. Μαρίνο Σιζόπουλο, και ο βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου, εκπροσωπώντας τον κ. Νίκο Κουτσού, τάσσονται 
εναντίον της ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς μια εισήγηση να κάμω, κύριε Πρόεδρε. 

 Επειδή θα έχομε την ευκαιρία την προσεχή εβδομάδα να εκφράσομε τες θέσεις 
μας πάνω στην  ευρύτερη  οικονομική  πολιτική  της κυβέρνησης  και  ολόκληρου  του 
πακέτου του οποίου αυτό το νομοσχέδιο αποτελεί ένα μικρό κομμάτι, να παρακαλέσω 
να δεσμευτούμε, ως πλευρές, σε πολύ σύντομες παρεμβάσεις, με έναν ομιλητή από 
κάθε πλευρά, και να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Εμείς είμαστε έτοιμοι να μη μιλήσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μπαίνουμε στη διαδικασία, αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, 
όποιοι συνάδελφοι θέλουν να τοποθετηθούν, να τοποθετηθούν. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να ξεκινήσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βέβαια!  Επειδή είσαι μικρός, σημαίνει ότι δε θα ξεκινήσεις;  Να ξεκινήσεις! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σέβομαι την εισήγηση του κ. Πουργουρίδη και θα είμαι σύντομος, γι’  αυτό, με 
την άδειά σας, θα μιλήσω από τη θέση μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να πω, κύριε Πρόεδρε, καταρχάς ότι, σύμφωνα με μελέτη που 
πραγματοποιήθηκε το 2005 από το Ινστιτούτο Χάρβαρντ στην Κύπρο, η τιμή του 
τσιγάρου είναι, κατά ομολογία και κατά την εκτίμηση όλων των επιστημόνων, ο πιο 
σημαντικός παράγοντας που επηρεάζει την κατανάλωση.  Οι εκστρατείες, η 
αστυνόμευση, οι απαγορεύσεις που βάλαμε στους δημόσιους χώρους δεν 
επηρεάζουν στο βαθμό που επηρεάζει η τιμή.  Άρα, για μας είναι πάρα πολύ 
σημαντικό -ως Κίνημα Οικολόγων μιλώ- η αύξηση της τιμής των τσιγάρων να 
λειτουργήσει ως εργαλείο για τη μείωση της κατανάλωσης ενός προϊόντος το οποίο 
επηρεάζει την υγεία των ανθρώπων στη χώρα μας.  Άρα, εμείς ψηφίζουμε αυτή τη 
νομοθετική πρόταση της κυβέρνησης όχι γιατί πιστεύουμε ότι σε συνθήκες κρίσης θα 
πρέπει ο πολίτης ή μια κατηγορία πολιτών να επιβαρύνεται με περισσότερους 
φόρους, αλλά γιατί θεωρούμε ότι αυτό το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, με την αύξηση 
της τιμής που προνοεί, θα λειτουργήσει ως εργαλείο για μια αντικαπνιστική πολιτική. 

 Για να είναι όμως, κύριε Πρόεδρε -και θέλω να το τονίσω αυτό- ολοκληρωμένη 
μια αντικαπνιστική πολιτική, πρέπει ένα σημαντικό μέρος από αυτά τα έσοδα, που θα 
ανεβούν γύρω στα €200 εκατομ. το χρόνο, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι και 
συναδέλφισσες, να επενδύεται ακριβώς σε μια ολοκληρωμένη αντικαπνιστική 
πολιτική!  Αν αυτά τα εκατομμύρια πάνε να κλείσουν τρύπες του κράτους, του 
κρατικού μισθολογίου, να κλείσουν τα προβλήματα τα δημοσιονομικά και δεν 
επενδύονται στο να μειωθεί το πρόβλημα του καπνίσματος στην Κύπρο και οι 
επιπτώσεις στην υγεία, τότε πιστεύω ότι κάμνουμε ένα λάθος, στο οποίο μάλιστα 
συμμετέχουμε κι εμείς με τη σειρά μας. 

 Το 2005 αυτή η μελέτη, κύριε Πρόεδρε, επρότεινε τρία σεντ αύξηση για τη 
δημιουργία ενός αντικαπνιστικού ταμείου και τη λειτουργία ενός αντικαπνιστικού 
συμβουλίου και δεν έγινε αποδεκτό -τρία σεντ αύξηση στο πακέτο- και τώρα 
ερχόμαστε και βάζουμε πολύ περισσότερα.   Πόσα επενδύουμε στα ογκολογικά 
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κέντρα;  Είμαστε μια χώρα η οποία δεν έχει ογκολογικό κέντρο δικό της, κρατικό, 
δημόσιο, ούτε στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας ούτε στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λεμεσού.  Εγώ θα ήθελα αυτή η κυβέρνηση, όταν θα εισπράξει αυτά τα λεφτά από τη 
Βουλή, τα €30 εκατομ., να κόψει ένα κομμάτι τζιαι να πει «έρχομαι τζιαι βάλλω 
περισσότερα στον προϋπολογισμό του 2011 για τη δημιουργία ογκολογικού κέντρου 
στη Λευκωσία, ογκολογικού κέντρου στη Λεμεσό».  Να τα επενδύσει αυτά τα λεφτά 
εκεί που πρέπει κι όχι απλά να κλείσει τα προβλήματα τα δημοσιονομικά που έχει. 

 Ψηφίζουμε μεν υπέρ, αλλά κατακρίνουμε έντονα!  Και βεβαίως δεν πρόκειται να 
ξαναδεχτούμε τέτοιου είδους λογικές, τέτοιες πολιτικές αύξησης των φόρων, με τις 
οποίες απλά κλείουμεν τες τρύπες των δημοσιονομικών ελλειμμάτων.  Θέλουμε να 
δημιουργηθεί ταμείο αντικαπνιστικό, θέλουμε με αυτά τα λεφτά να δημιουργηθεί μια 
πραγματικά μακροπρόθεσμη και αποτελεσματική πολιτική. 

 Ένα επιπλέον σημείο, που ηγέρθη στην επιτροπή, είναι το πρόβλημα του 
λαθρεμπορίου, που το είχα εγείρει στην ολομέλεια το 2003, κύριε Πρόεδρε, τζι επήεν 
στην επιτροπή Θεσμών, όπου και συζητείτο το θέμα για τρία συνεχή χρόνια.  Υπάρχει 
κίνδυνος, με την αύξηση των φόρων, να αυξηθεί και το λαθρεμπόριο, ιδιαίτερα με τα 
κατεχόμενα.  Ελπίζουμε πολύ σύντομα η κυβέρνηση να έρθει ενώπιόν μας, εδώ στη 
Βουλή, να μας παρουσιάσει μέτρα αντιμετώπισης του κινδύνου του λαθρεμπορίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ελπίζω να μεν μείνουμε με την ελπίδα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με το νομοθέτημα αυτό ανοίγεται η συζήτηση που περιμένει εναγωνίως η 
κοινωνία γύρω από τα μέτρα τα οποία πρέπει να κατατεθούν από την κυβέρνηση, 
άλλα μεμονωμένα και άλλα συλλογικά, για να αντιμετωπιστεί η οικονομική κρίση.  
Όμως, βεβαίως, θα μας δοθεί η ευκαιρία στη συζήτηση που θα γίνει για τον 
προϋπολογισμό, αλλά και όταν έρθουν τα υπόλοιπα νομοθετήματα, να 
τοποθετηθούμε στη συνολική τοποθέτηση του καθενός από τα κόμματα στα ζητήματα 
της οικονομίας.  Σήμερα έχουμε ένα συγκεκριμένο ζήτημα μπροστά μας και θα 
περιοριστώ, κύριε Πρόεδρε, στο ζήτημα αυτό μη θέλοντας να καταχραστώ το χρόνο. 

 Θα ξεκινήσω από την Οδηγία στην οποία γίνεται επίκληση στην έκθεση.  
Οποιοσδήποτε διαβάσει τα λεγόμενα της έκθεσης αυτής… Και αποδέκτες των όσων 
λέω επί του προκειμένου θέλω να είναι οι δημοσιογράφοι, γιατί θεωρώ ότι οι 
συνάδελφοί μου βεβαίως, και οι συμμετέχοντες και οι μη συμμετέχοντες στην 
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επιτροπή Οικονομικών, κατανοούν ποια είναι η σημασία της Οδηγίας αυτής, για να 
γίνει ξεκάθαρο προς τον κυπριακό λαό ότι η αύξηση στα καπνικά προϊόντα δεν είναι 
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση, σε σχέση με την Οδηγία 
αυτή, δίδει καθοδήγηση για την ευθυγράμμιση και την ομοιομορφία στις τιμές των 
καπνικών προϊόντων με ελάχιστα ποσά ευρώ ανά χιλιόγραμμο σε σχέση με το τι 
υπάρχει σήμερα και σε σχέση με το πού θέλει να μας οδηγήσει η κυβέρνηση με αυτή 
τη φορολογία. 

 Οι αριθμοί λοιπόν είναι οι εξής:  Το μίνιμουμ το οποίο επιδιώκει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση με την Οδηγία είναι €47 ανά χιλιόγραμμό αυτό είναι που απαιτεί.  Στην Κύπρο 
ήδη η αξία του καπνού είναι €60 ανά χιλιόγραμμο.  ∆ηλαδή, είναι ήδη αρκετά πιο 
πάνω.  Η φορολογία η οποία ήρθε σήμερα ενώπιόν μας και στοχεύει στην αύξηση της 
τιμής των καπνικών προϊόντων προσπαθεί να αναβιβάσει την τιμή κάποιων ειδών 
τσιγάρων πάνω από €80 ανά χιλιόγραμμο.  Συνεπώς, δεν είναι η Ευρωπαϊκή 
Ένωση… Και αυτό, για να μη στέρξουν κάποιοι από την αριστερή πτέρυγα να 
κάμνουν δηλώσεις αύριο:  «Μα, αν διαβάσετε την έκθεση, θα δείτε ότι γίνεται επίκληση 
ευρωπαϊκής Οδηγίας και για όλα τα κακά τα οποία ενσκήπτουν στην Κύπρο φταίει η 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  Εκεί που φταίει να το λέμε, αλλά εκεί που δε φταίει και φταίμε 
εμείς ομοίως να το λέμε.  Αυτό είναι το ένα. 

 Τώρα, να ’ρθουμε στη λογική αυτής της φορολογίας.  Κατά τη συζήτηση που 
έγινε στην επιτροπή Οικονομικών αποκαλύφθηκαν τα εξής:  Από τις αυξήσεις αυτές 
κυρίως θα πληγούν οι δύο ομάδες -οι ίδιοι έκαμαν το διαχωρισμό, οι αρμόδιοι του 
Υπουργείου Οικονομικών, ανάλογα με την αξία δηλαδή των καπνικών προϊόντων- 
που χρησιμοποιούν τα καπνικά προϊόντα: οι χρήστες καπνικών προϊόντων ακριβών, 
δηλαδή των τσιγάρων, αφού μιλάμε κυρίως για τη φορολόγηση των τσιγάρων, και οι 
χρήστες που χρησιμοποιούν καπνικά προϊόντα τα οποία είναι φτηνά.  Με βάση την 
προηγούμενη εμπειρία, ομολογήθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών και τους 
αρμοδίους ότι από αυτή τη φορολογία που έχουν φέρει σήμερα αυτοί οι οποίοι 
πλήττονται θα είναι οι χρησιμοποιούντες τα φτηνότερα καπνικά προϊόντα.  ∆ηλαδή, 
αυτοί οι οποίοι χρησιμοποιούν τσιγάρα τα οποία δεν είναι ακριβά και αυτοί ιδιαίτερα οι 
οποίοι χρησιμοποιούν το λεγόμενο “στριφτό” τσιγάρο, ένα είδος καπνικού προϊόντος 
που χρησιμοποιείται ευρέως και μαζικά, ιδιαίτερα από τη συντριπτική πλειοψηφία των 
φοιτητών, των νεαρών ατόμων, αλλά και βεβαίως από τους μη έχοντες πολλά 
οικονομικά εισοδήματα, εφόσον είναι το πιο φθηνό. 

 Παρενθετικά εδώ, για να απαντήσω και στα όσα λέχθηκαν προηγουμένως, εγώ 
δεν είμαι της λογικής ότι κάμνεις οικολογία ή οικολογική πολιτική μέσω της 
φορολογίας.  Κατά τον ίδιο λόγο που δεν κάμνεις κοινωνική πολιτική μέσω της 
φορολογίας, δεν κάμνεις ούτε οικολογία μέσω της φορολογίας.  Γι’ αυτό ο καλός μου 
συνάδελφος που μίλησε προηγουμένως και όσοι ασπάζονται τις απόψεις του… Κι 
εγώ σε μεγάλο βαθμό τις ασπάζομαι και θα ήμουν πρόθυμος να πω ότι, αν τα έσοδα 
από αυτή τη φορολογία κατετίθεντο σε ένα αντικαπνιστικό κέντρο, θα υπερψήφιζα 
μέχρι και εκατό τοις εκατό, δηλαδή πιο πάνω, και, όταν λέω εκατό τοις εκατό, εννοώ 
μέχρι και €100, όχι €80, διότι τα €80 ήδη είναι περισσότερο από το εκατό τοις εκατό 
της αύξησης, θα ψήφιζα για να παν τα χρήματα αυτά σε έναν αντικαπνιστικό 
οργανισμό, ο οποίος θα αναλάμβανε εκστρατεία, για να μειωθεί το κάπνισμα.  ∆εν 
είναι έτσι τα πράγματα όμως!  Να μη συγχύζουμε το ένα με το άλλο!  Άλλο 
αντικαπνιστική εκστρατεία κι άλλο η άσκηση οικολογίας μέσω της φορολογίας ή η 
συζήτηση φορολογικών νομοθετημάτων, όπως αυτό, που ανοίγει πια το χορό των 
υπολοίπων φορολογικών νομοθετημάτων που θα ’ρθουν. 
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 Αν συνεπώς οι αυξήσεις πλήττουν τα φτηνά τσιγάρα ευρείας κατανάλωσης και 
ιδιαίτερα, όπως ομολογήθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών, τη λιανική πώληση του 
καπνού του στριφτού τσιγάρου, δεν μπορώ να καταλάβω πώς, μέσω αυτής της 
φορολόγησης, ασκείται οποιαδήποτε κοινωνική πολιτική, η οποία είναι το μόνιμο 
σύνθημα και το μόνιμο λάβαρο από την άλλη πλευρά:  «Εμείς φορολογούμε τους 
έχοντες και κατέχοντες», «εμείς θέλουμε να τα πάρουμε από αυτούς που κερδίζουν, 
δε θέλουμε να πλήξουμε τα χαμηλά αμειβόμενα στρώματα».  Με αυτό τον τρόπο, με 
αυτό το νομοθέτημα, αυτοί που πλήττονται είναι τα χαμηλά αμειβόμενα στρώματα, 
έστω οι καπνιστές από τα χαμηλά αμειβόμενα στρώματα. 

 Αλλά ακούστε ποια είναι η κατάληξη με βάση τη σοβαρή μελέτη -την υιοθετώ 
και την προσυπογράφω-  που έκαναν με βάση τις στατιστικές του παρελθόντος το 
Υπουργείο Οικονομικών, αλλά και οι άλλες αρμόδιες υπηρεσίες.  ∆ήλωσαν 
ανεπιφύλακτα στην επιτροπή Οικονομικών ότι τελικά η κατάληξη αυτής της 
φορολογίας ενδεχομένως να είναι, πέρα από τα ποσά -αναμένουν να δουν πόσα θα 
’ρθουν μέσα στο δημόσιο ταμείο- σε σχέση με τους καπνιστές, το ότι οι καπνίζοντες 
ακριβά καπνικά προϊόντα θα παν σε φθηνότερα και οι καπνίζοντες ήδη φθηνά 
καπνικά προϊόντα θα παν στο λαθρεμπόριο από τα κατεχόμενα.  Μην ξεχνάτε ότι 
έχουμε μια μεγάλη ανοικτή πληγή που δεν κλείνει με τίποτα σε σχέση με το 
λαθρεμπόριο καπνικών και αλκοολούχων ειδών από τα κατεχόμενα.  Θα τους 
αναγκάσουμε δηλαδή αυτούς οι οποίοι καπνίζουν φτηνά καπνικά προϊόντα, λόγω της 
οικονομικής ανέχειας που αντιμετωπίζουν οι άνθρωποι… Θα τους δείχνουμε με 
οδοδείκτη τα κατεχόμενα μέσω αυτής της φορολογίας:  «Ενόσω θέλετε να 
εξακολουθείτε να είστε καπνιστές και δεν μπορείτε να αντεπεξέλθετε λόγω της 
μεγάλης φορολόγησης, τότε βρέστε άλλους τρόπους».  Ο ευχερέστερος τρόπος για 
μας τους Κυπρίους είναι το λαθρεμπόριο από τα κατεχόμενα.  ∆εν τα λέω εγώ, -
κάποιοι χαμογελούν από την αριστερή πτέρυγα- τα λένε οι λειτουργοί του Υπουργείου 
Οικονομικών, οι λειτουργοί του Υπουργείου Οικονομικών!  Όσοι από τους 
συναδέλφους μου του ΑΚΕΛ-Αριστερά ήταν στην επιτροπή Οικονομικών, της οποίας 
η συνεδρία ήταν προ ολίγου, μπορούν να το βεβαιώσουν. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Η κυβέρνηση ξεκινά και ανοίγει αυτό το 
χορό των φορολογικών νομοθετημάτων κάτω από το σύνθημα ότι ταυτόχρονα θέλει 
να κάμει και κοινωνική πολιτική.  Νομίζω ότι είναι ηλίου φαεινότερον ότι δεν κάμνει 
κοινωνική πολιτική μέσω αυτής της φορολόγησης, όπως εξηγήθηκε.  Θα τους καλέσω 
λοιπόν, μέσα σε δύο γραμμές, να σκεφτούν ότι αυτά που είπε ο ∆ιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας επανειλημμένα και για τα οποία δεν έστερξαν καθόλου να 
βάλουν αυτί είναι τα σημαντικά και τα σπουδαία, ότι δηλαδή από το 2008 μέχρι το 
2012 το δημόσιο χρέος θα αυξηθεί κατά €3 δις με βάση τις εκτιμήσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, ενώ από πέρσι μέχρι φέτος αυξήθηκε κατά €800 εκατομ.  Και βεβαίως δε 
συμμαζεύεις τα δημόσια οικονομικά φορολογώντας τσιγάρα ή καπνικά προϊόντα κατά 
τρόπο που να χτυπάς τις χαμηλές και αδύναμες οικονομικά τάξεις. 

 Γι’  αυτό, αν θα υπερψηφιστεί αυτό το νομοθέτημα -εμείς δε θα το 
υπερψηφίσουμε- θα παρακαλέσω τους συναδέλφους που θα το υπερψηφίσουν από 
την αριστερά να πουν την αλήθεια, ότι με τον τρόπο αυτό αποφάσισαν να 
φορολογήσουν και τους μη κατέχοντες, που αυτή τη φορά βεβαίως είναι, όπως όλοι 
γνωρίζουμε ή όπως οι ίδιοι νομίζουν, το ιδεολογικό ή κομματικό ακροατήριο που τους 
ακούει.  Αν θέλουν να είναι υπεύθυνοι, να αναλαμβάνουν την ευθύνη των πράξεών 
τους και να λεν τα πράγματα με το όνομά τους.  Εμείς δε θα ψηφίσουμε. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ομήρου. 

 Κύριε Ομήρου, προτού μιλήσετε, να πω ότι έχουμε υιοθετήσει την εισήγηση του 
κ. Πουργουρίδη να είναι σύντομες οι παρεμβάσεις όλων των κομμάτων, αφού θα 
δοθεί η ευκαιρία στους προϋπολογισμούς ο καθένας να πει την άποψή του.  Γι’ αυτό, 
όση αξία μπορεί να έχει απ’ εδώ και πέρα, κάνω έκκληση να μην κάνουμε κατάχρηση 
του χρόνου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εγώ θα το τηρήσω με θρησκευτική ευλάβεια, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχω αμφιβολία, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Θα πω ότι δεν πρέπει να στρουθοκαμηλίζουμε.  Εδώ αυτή η φορολογία δεν 
ήρθε για να προστατεύσει την υγεία των καταναλωτών.  ∆ε μας το είπε χθες ο κ. 
Υπουργός των Οικονομικών.  Ο κ. Υπουργός των Οικονομικών μάς είπε ότι «θα 
επιβάλουμε κάποιες φορολογίες, για να ενισχύσουμε τα δημόσια ταμεία».  Γι’ αυτό να 
παρακαλέσω  -είδα και στην έκθεση τις αναφορές- να είμαστε ειλικρινείς. 

 ∆εύτερον, χθες ο Υπουργός Οικονομικών ανακοίνωσε ότι η οικονομία μας 
εξήλθε από την κρίση.  Αν εξήλθε από την κρίση, γιατί, μετά από οκτώ μήνες 
διαβουλεύσεων, έχουμε αυτά τα μέτρα που είναι κατά τη γνώμη μας κοινωνικά άδικα 
και πλήττουν κυρίως τους μη προνομιούχους της κυπριακής κοινωνίας; 

 Εμείς θεωρούμε ότι η δημοσιονομική εξυγίανση δε θα επιτευχθεί μέσα από τη 
λογική της επιβολής φορολογιών.  Όπως είχαμε πει και κατά τη συζήτηση πριν από 
μερικούς μήνες, θα επιτευχθεί με μείωση του κόστους και αύξηση της 
παραγωγικότητας της δημόσιας υπηρεσίας, με φορολόγηση του αδρανούς πλούτου -
και θέλω να υπενθυμίσω τη στάση μας- και με δράσεις που οδηγούν στην ανάπτυξη.  
Γι’ αυτό και για τους λόγους που θα αναπτύξουμε κατά τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού την ερχόμενη εβδομάδα, εμείς θα καταψηφίσουμε τόσο τη σημερινή 
φορολογία που προτείνεται όσο και όλες τις άλλες φορολογίες που θα έρθουν στη 
συνέχεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος.  Εμείς θα είμαστε 
ειλικρινείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Εμείς δηλώνουμε ότι δεν είναι ως μέτρο 
οικονομικής εξυγίανσης που ψηφίζουμε υπέρ αυτής της νομοθεσίας, αλλά ακριβώς 
γιατί τελικός στόχος είναι η μείωση της κατανάλωσης.  Εξάλλου το ∆ημοκρατικό 
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Κόμμα από την πρώτη τη στιγμή είχε διαφωνήσει με τις επιπρόσθετες φορολογίες.  
Όμως γι’ αυτό το φόρο από την πρώτη στιγμή είχαμε πει ότι, ως θέμα αρχής, θα 
υποστηρίξουμε τη συγκεκριμένη φορολογία, γιατί θεωρούμε ότι εξυπηρετούνται 
κάποια άλλα συμφέροντα.  Εγώ θα συμφωνήσω και με τον κ. Περδίκη στο ότι θα  
θέλαμε να δούμε τα έσοδα από αυτό το συγκεκριμένο φόρο ή τουλάχιστον ένα 
σημαντικό μέρος απ’ αυτά τα επιπρόσθετα έσοδα να δαπανηθούν σε εκστρατείες 
διαφώτισης για τη μείωση του καπνίσματος. 

 Τώρα όμως πρέπει να σημειώσουμε και κάποια άλλα πράγματα.  ∆εν 
μπορούμε να παραγνωρίσουμε ότι υπάρχει και μία ευρωπαϊκή Οδηγία.  Αυτή η 
νομοθεσία που ψηφίζουμε σήμερα σε ένα βαθμό είναι και εναρμονιστική, τουλάχιστο 
σ’ ό,τι αφορά τον τρόπο αξιολόγησης πλέον της φορολογίας των τσιγάρων, επειδή θα 
λαμβάνεται υπόψη πλέον ο μέσος όρος της τιμής του πακέτου, αλλά επισημαίνω ότι 
μέσα στην ίδια την ευρωπαϊκή Οδηγία προνοείται ότι μέχρι και το 2014 για 
παράδειγμα ο χαμηλότερος ειδικός φόρος κατανάλωσης θα πρέπει να αυξηθεί στα 
€90.  Άρα, μέχρι το ’14 θα κληθούμε να ψηφίσουμε επιπρόσθετους φόρους για τα 
καπνικά.  Σημειώνω επίσης ότι την τελευταία φορά που προέβη η κυπριακή πολιτεία 
σε αύξηση των ειδικών φόρων κατανάλωσης για τα τσιγάρα ήταν το 2003, πριν από 
εφτά χρόνια.  Θεωρώ εγώ ότι ήταν μια περίοδος που θα μπορούσαν να είχαν 
επιβληθεί σταδιακές φορολογίες και ίσως σήμερα να μη φαίνονταν και τόσο αυξημένες 
οι φορολογίες που επιβάλλουμε σε αυτό το στάδιο. 

 Όμως, έχοντας αναφέρει τα πιο πάνω, εγώ θα σημειώσω ότι και εμάς μας 
απασχολεί ο κίνδυνος να στρεβλώσουμε την αγορά, έτσι ώστε να οδηγήσουμε 
κάποιους καπνιστές στην αγορά λαθραίων και παράνομα εισαγόμενων προϊόντων στο 
έδαφος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Και εγώ θέλω να σημειώσω με ιδιαίτερη 
ανησυχία τα εξής στοιχεία:  Με την τροποποίηση της νομοθεσίας, το πιο φθηνό 
πακέτο τσιγάρων στες ελεύθερες περιοχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θα είναι 
περίπου €3, ενώ το πιο ακριβό πακέτο τσιγάρων στα κατεχόμενα θα είναι €3,25.  
Αυτό όλοι μπορούμε να αντιληφθούμε ότι θα δημιουργήσει ακριβώς την προοπτική 
τουλάχιστο να αυξηθεί το φαινόμενο της λαθραίας εισαγωγής τσιγάρων, που ήδη 
διαπιστώνουμε σήμερα στη συγκεκριμένη αγορά.  Και επομένως θα πρέπει να είμαστε 
ιδιαίτερα προσεκτικοί, ως πολιτεία, και να καταβάλουμε προσπάθειες, για να παταχθεί 
το συγκεκριμένο φαινόμενο. 

 Επομένως, το ∆ημοκρατικό Κόμμα, κύριε Πρόεδρε, ψηφίζει την αύξηση της 
φορολογίας με τον τρόπο που αναφέρθηκε προηγουμένως, με την τροποποίηση που 
αφορά τη φορολογία που έχει σχέση με το λεπτοκομμένο καπνό, αλλά και τα άλλα 
καπνά για κάπνισμα που αναφέρονται στο Τρίτο Παράρτημα του βασικού νόμου.  Και 
επαναλαμβάνω για ακόμα μία φορά ότι ο κυριότερος λόγος που υποστηρίζουμε την 
αύξηση της φορολογίας δεν είναι για  να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους, αλλά για να 
μειωθεί η κατανάλωση.  Για να μειωθεί, ακριβώς…  Για να μειωθούν οι δυσμενείς 
συνέπειες από μία πάρα πολύ κακή συνήθεια.  Επομένως, νομίζω ότι για αυτό το 
σκοπό αυτός ο νόμος είναι η εξαίρεσις και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο υποστηρίζουμε το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βέβαια, πριν δώσω το λόγο στον αγαπητό Αβέρωφ, να πω ότι στη βάση τούτης 
της λογικής εγώ τουλάχιστο θα επιχειρήσω ως το τέλος του ∆εκέμβρη να κόψω το 
κάπνισμα.  Άρα, ίσως να είμαι τζιαι που τους πρώτους που θα κάμουν τη δουλειά 
τούτη! 
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 Λοιπόν, Αβέρωφ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Με την οικονομία εννά καπνίζεις παραπάνω! 

(Γέλια) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η σημερινή συνεδρία της Βουλής αποδεικνύει και τον 
εποικοδομητικό ρόλο που έχει ένα κοινοβούλιο σε μία δημοκρατική χώρα.  Όπως χθες 
τονίσαμε το κενό της εκτελεστικής εξουσίας, σήμερα τονίζουμε τη θετική της 
αντίδραση προς την έκκληση της ολότητας του κοινοβουλίου.  Με αυτό τον τρόπο 
κλείνουμε σήμερα τις πόρτες και τα παράθυρα για αισχροκέρδεια μερικών 
εκατομμυρίων, αν έμενε ανοικτό το θέμα για μια βδομάδα. 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, δε θα καταψηφίσουμε το παρόν νομοσχέδιο, αλλά ούτε 
και θα το υπερψηφίσουμε, για τους ακόλουθους λόγους: 

 Αυτό δεν είναι φόρος υγείας είναι στο πακέτο φόρων της κυβέρνησης για 
κάλυψη των ελλειμμάτων.  Εμάς γνωρίζετε τη θέση μας, πως η εξυγίανση των 
δημόσιων οικονομικών δεν επέρχεται διά της αύξησης των φόρων, αλλά διά της 
μείωσης των μη παραγωγικών ανελαστικών δαπανών του κράτους, που γι’ αυτό 
τίποτα δεν είδαμε να έρχεται επίσημα ούτε και υπάρχει οποιαδήποτε πολιτική.  ∆εν 
ακούσαμε για κάποια πολιτική που να κατευθύνεται σε μια πραγματική εξυγίανση των 
δημόσιων οικονομικών. 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτά που λέμε όλοι μας καταγράφονται, όταν το 
Φεβρουάριο οι ξένοι οίκοι θα επαναξιολογήσουν την κυπριακή οικονομία, το κριτήριο 
της αξιολόγησής τους δε θα είναι αν θα έχουμε έξτρα έσοδα, αλλά αν θα έχουμε 
καταβάλει προσπάθεια για μείωση των δαπανών!  Αυτό να το έχουμε υπόψη μας!  ∆ε 
διασφαλίζουμε τη θετική αξιολόγηση με το να βάζουμε φόρους!  Τα έξτρα έσοδα δε θα 
μας επιτρέψουν να αποφύγουμε...  Εύχομαι και απεύχομαι να συμβεί μια δεύτερη 
υποβάθμιση από δεύτερο οίκο αξιολόγησης. 

 Μπορεί να βρίσκομαι σε ηλικία μεσήλικα, ωστόσο, χωρίς να το καταλάβω, 
έμαθα, κύριε Πρόεδρε, να ακούω την εμπειρία και τη σοφία των μεγαλυτέρων.  Στο 
διάδρομο ο αγαπητός μου Χρήστος Πουργουρίδης μού είπε ότι ο Αθανάσιος 
Κανελλόπουλος, ένας πολιτευτής εγνωσμένου κύρους και ένας άριστος 
οικονομολόγος της εποχής του, είχε πει στο ελληνικό κοινοβούλιο:  «Όταν μια 
κυβέρνηση δεν έχει οικονομική πολιτική, ο εύκολος τρόπος είναι να φορολογήσει τα 
ποτά και τα τσιγάρα».  Τα τσιγάρα τα φορολογούμε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έν’ γι’ αυτό που εφέρετε δηλαδή προτάσεις στο παρελθόν για φορολόγηση των 
τσιγάρων; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Αγαπητέ μου, δε θα αλλάξω ούτε τον τόνο της φωνής ούτε και θα 
προσπαθήσω να δώσω ένταση στη σημερινή συζήτηση. 

 Ακόμα τρία σημεία πολύ σύντομα:  Πρώτον, να λέμε, όπως πολύ σωστά έχει 
πει και ο κ. Περδίκης και ο κ. Ομήρου και οι προλαλήσαντες, την αλήθεια στο λαό.  
Φόρος υγείας.  ∆εν είναι φόρος υγείας!  Είναι φοροεισπρακτική κίνηση!  Αν ήταν 
φόρος υγείας, θα ήθελα να ακούσω να λέτε «βάζω αυτό το φόρο, θα εισπράξω €30 
εκατομ. και τα επενδύω σε συγκεκριμένο τομέα, για να βοηθήσω, να κάνω ένα 
ογκολογικό κέντρο περιωπής για τους καρκινοπαθείς».  Η ειλικρίνεια δε βλάπτει! 

 ∆εύτερον, είπαν και οι προλαλήσαντες ότι αύξηση φόρων δε σημαίνει και 
αύξηση εσόδων.  Το σίγουρο είναι ότι με μεγάλες αυξήσεις καταναλωτικών φόρων 
δημιουργείς εύφορο πεδίο και έδαφος για το λαθρεμπόριο. 

 Και ένα τελευταίο σημείο.  Κάθε φορά, κύριε Πρόεδρε, αγαπητές και αγαπητοί 
συνάδελφοι, που όποιο κοινοβούλιο οποιασδήποτε χώρας αλλάζει καταναλωτικούς 
φόρους, excise taxes, πρέπει τα σοβαρά κόμματα, τα σοβαρά κοινοβούλια, οι 
σοβαροί βουλευτές να εξετάζουν μετά από ένα εξάμηνο και τις αλλαγές στα μερίδια 
της αγοράς.  Αυτό να το έχουμε υπόψιν μας, γιατί πολλές φορές, με τις αυξήσεις των 
καταναλωτικών φόρων, άλλους ανεβάζουμε και άλλους κατεβάζουμε! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν ήθελα να μην είμαι ειλικρινής μαζί με τους συναδέλφους, θα μπορούσα να 
σταθώ σε μια διάλεξη για το κάπνισμα και τις σοβαρές και βλαβερές επιπτώσεις του 
πάνω στην υγεία μας.  Εμάς, ως ΑΚΕΛ, μας ενδιαφέρει η υγεία του λαού, είναι 
γνωστές οι κοινωνικές μας ανησυχίες, είναι ξεκάθαρες οι κοινωνικές μας ευαισθησίες.  
Μπορεί να είναι και μέτρο αποτροπής όσον αφορά στις κακές συνήθειες του 
καπνίσματος -και το λέω εγώ που είμαι καπνιστής- αλλά την ίδια στιγμή, σ’ αυτή την 
προκειμένη περίπτωση, η φορολογία πάνω στα καπνικά προϊόντα είναι αναπόσπαστο 
κομμάτι του πακέτου των μέτρων εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών.  Και νομίζω 
ότι η ειλικρίνεια πείθει πολύ περισσότερο από το να σταθώ στην οποιαδήποτε 
διάλεξη.  Μας ενδιαφέρει όμως, επαναλαμβάνω, και το θέμα της υγείας, να το 
συζητήσουμε σε μια άλλη φάση, διότι δεν μπορούμε την ώρα που συζητούμε, για 
παράδειγμα, την τρύπα στα δημόσια οικονομικά να ξεφύγουμε και να συζητούμε την 
τρύπα του όζοντος ή οτιδήποτε άλλο! 

 Το δεύτερο που θα ήθελα να πω είναι ότι διαπιστώνω μια περίεργη αντίληψη 
για το θέμα των φορολογιών.  ∆ε θέλω να κάμω διάλεξη οικονομικού περιεχομένου, 
για να πω το ρόλο που έχουν οι φορολογίες ως εργαλείο είτε ανάπτυξης είτε 
εισπρακτικό είτε κοινωνικό είτε άλλως πως.  Αλλά, όταν λέμε «καθόλου φορολογίες», 
θα πρέπει να είμαστε συνεπείς σε όλες τις εκφάνσεις των πολιτικών μας επιλογών, 
διότι, πηγαίνοντας πίσω, διαπίστωσα ότι οι τελευταίες αυξήσεις που μπήκαν στα 
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τσιγάρα ήταν το 2003 και προηγήθηκαν, πριν από το 2003, άλλες έξι συνολικά 
αυξήσεις πάνω στα τσιγάρα και από τότε καμία.  Παράλληλα, πρέπει να πούμε ότι 
όλες ανεξαίρετα οι χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν υψηλότερες τιμές στα 
καπνικά προϊόντα και ιδιαίτερα υψηλότερες φορολογίες στα καπνικά προϊόντα. 

 Ελέχθη ότι πλήττουμε κατ’ αυτό τον τρόπο τους μη προνομιούχους.  Εντάξει, 
ένα μεγάλο μέρος των καπνιστών είναι μη προνομιούχοι, είναι η εύκολη λύση, η 
εύκολη οδός.  Εμείς, ως ΑΚΕΛ, θα τα συζητήσουμε και σέβομαι απόλυτα εκείνο το 
οποίο ο φίλος ο Χρήστος Πουργουρίδης απηύθυνε σε όλους μας, να είμαστε 
σύντομοι, γι’ αυτό δε θα προχωρήσω να μιλήσω ούτε για τα μέτρα εξυγίανσης ούτε για 
το γεγονός ότι τα τσιγάρα ή τα ποτά, σύμφωνα με τον Κανελλόπουλο, είναι η συτζιά 
του μαύρου, που μπορεί να είναι.  Μπορώ όμως να σταθώ στο εξής:  Όταν 
σκεφτόμαστε τους μη προνομιούχους, την ίδια ώρα πρέπει να κάμουμε κάποτε μέσα 
μας μια ανάλυση ειλικρινή τζιαι να πούμεν ποιοι είναι οι προνομιούχοι. να 
καταγράψουμε τους προνομιούχους.  Και αφού τους καταγράψουμε τους 
προνομιούχους, που εμείς ξέρουμε ποιοι είναι -και δε μιλώ ονομαστικά- είναι τα 
κέρδη, είναι η μεγάλη ακίνητη ιδιοκτησία, είναι η χλιδή, είναι οι “σκαφάτοι”, πώς τους 
λεν, που έχουν σκάφη, είναι εκείνοι που έχουν λιμουζίνες, είναι εκείνοι οι οποίοι έχουν 
σπίτια των οκτακοσίων, χίλιων, δυο χιλιάδων, τριών χιλιάδων τετραγωνικών μέτρων -
είναι πολλά τέτοια που μπορούμε να βρούμε- να κάτσουμε κάτω -και είναι ανοικτή 
πρόσκληση προς όλες τις πολιτικές δυνάμεις- να κλειστούμε σε μια αίθουσα, να 
βρούμε ποιοι είναι οι προνομιούχοι, να συμφωνήσουμε και ιδού η Ρόδος, ιδού και το 
πήδημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον αγαπητό Σταύρο. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για διαδικαστικό θέμα, κύριε Πρόεδρε.  Ειλικρινά δε θα νιώθω καλά με τη 
συνείδησή μου, αν δεν το πω. 

 Από το 1960 και εντεύθεν -είμαι δέκα χρόνια βουλευτής, είμαι, νομίζω, εκ των 
παλαιοτέρων, παλαιότεροι είναι άλλοι- όταν οι κυβερνήσεις έφερναν φορολογικά 
μέτρα, συνεδρίαζε το Υπουργικό Συμβούλιο την Πέμπτη.  Έξερεν ο Πρόεδρος και ο 
Υπουργός των Οικονομικών και ερχόταν εδώ για την αισχροκέρδεια.  Σε μια εποχή 
που οι ισχνές αγελάδες κάμνουν περίπατο πάνω-κάτω, ο Υπουργός των Οικονομικών 
ήρθε εδώ και εξήγγειλε αυτή τη διαδικασία και τον ανέκοψε η εισήγηση του κ. Αβέρωφ.  
∆εν το λέω, ας πούμε, για να είναι επικριτικό, κατά έντονο τρόπο, αλλά είμαι βέβαιος 
ότι ο Υπουργός των Οικονομικών πρέπει να ’ναι προσεκτικός κύριος.  Στο Υπουργείο 
Οικονομικών έχουμε αξιόλογα μυαλά και σπουδαίους υπηρεσιακούς.  Είμαι απόλυτα 
πεπεισμένος ότι, αν τους συμβουλευόταν, δε θα ’καμνε τέτοιες γκάφες!  Και αυτό 
υποχρέωσε το Υπουργικό Συμβούλιο πρώτα να συνέλθει, υποχρέωσε τον Πρόεδρο 
να συγκαλέσει το Υπουργικό, και τη Βουλή σήμερα.  Είναι σωστό και πρέπον και δέον 
ο Υπουργός των Οικονομικών πρώτα και καλύτερα να ξεκινά από το γενικό του 
διευθυντή -έχει μια γραμμή σπουδαίων υπηρεσιακών- και καλά κάμνει να το κάμνει όι 
μόνο σε τούτο το θέμα, αλλά και σε άλλα. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εν εκατάλαβα ποιο διαδικαστικό θέμα θέτει ο κ. Κουλίας! 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, γιατί εφέρετέ μας που τη Λάρνακα, κύριε, Παρασκευή ημέρα!  Αλλό λλίον να 
μας φέρετε τζιαι τη ∆ευτέρα της Καθαρής εσείς όπως πάτε! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν είναι διαδικαστικό θέμα, κύριε Κουλία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, εντάξει. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εμπορούσες να ζητήσεις το λόγο... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, συγγνώμη, κύριε Άντρο Κυπριανού... 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...και να πεις την άποψή σου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Τωρά τι χρειάζεται... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι ουσιαστικό, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ...και την επλήρωσεν ο πολίτης.  Εξεκινήσαμεν όλοι εμείς και επληρώσαμεν 
’πού την τζιέπη του πολίτη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Άρα, είναι και ουσία! 

 Ευχαριστώ πολύ για τη διόρθωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αναφέρατε το σημείο σας.  Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι και στην επιτροπή, αλλά και εδώ σε 
δύο σημεία υπάρχει συμφωνία, ότι θα πρέπει να παρθούν μέτρα αντιμετώπισης του 
κινδύνου του λαθρεμπορίου, ιδιαίτερα από τα κατεχόμενα, και ότι τα ποσά αυτά θα 
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’πρεπε -και είναι επιθυμία της Βουλής- να επενδυθούν και στον αντικαπνιστικό αγώνα, 
θα ήθελα -και το εισηγούμαι προς την ολομέλεια- δύο πράγματα:  Αυτές οι δύο 
τοποθετήσεις της ολομέλειας να μπουν εις την έκθεση -ούτως ή άλλως το θέμα του 
λαθρεμπορίου κουβεντιάστηκε και στην επιτροπή, συζητήθηκε, είναι λόγω βιασύνης 
που δεν εμπήκαν, δε συμπεριλήφθηκαν- και εισηγούμαι με το νέο έτος η επιτροπή 
Οικονομικών της Βουλής και η επιτροπή Εμπορίου να καλέσουν τους αρμοδίους, για 
να συζητήσουν τα μέτρα τα οποία θα πάρουν, προκειμένου να αντιμετωπιστεί, λόγω 
ακριβώς και αυτής της αύξησης των φόρων και στα καπνικά προϊόντα, το ενδεχόμενο 
αύξησης του λαθρεμπορίου από τα κατεχόμενα. 

 Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επαναλάβω ότι εγώ δεν είπα ότι η αύξηση από 
μέρους της κυβέρνησης έγινε για λόγους υγείας.  Είπα απλώς γιατί ψηφίζω εγώ αυτό 
το πράγμα, έτσι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το ξεκαθαρίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απόλυτα κατανοητό. 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εφόσον θέλουμε να είμαστε ειλικρινείς, ας είμαστε όλοι 
ειλικρινείς.  Έχει περισσότερο ’πού ένα μήνα που συζητούμε την επιβολή φόρου 
πάνω στα καπνικά προϊόντα.  Άρα, εκείνοι που ήθελαν να εκμεταλλευθούν το 
νομοσχέδιο είχαν χρόνο και το έκαναν, εάν ήθελαν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, τώρα ο καθένας είπε την άποψή του, μπαίνουμε στη διαδικασία, 
συνεχίζουμε. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 81 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 82 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 84 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Έναρξη ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 6; 



 

17 

 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και δέκα αποχές, τα άρθρα 
1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρων Κατανάλωσης 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, πέντε ψήφους εναντίον και δέκα αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Το Κεφάλαιο ∆εύτερο έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.453, ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «∆ημότες Λευκωσίας διαμαρτύρονται έντονα για την πρόθεση του δήμου 
Λευκωσίας να προχωρήσει σε ανακατασκευή αριθμού δρόμων (σχετική δημοσίευση 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας ημερ. 25.11.2009, αρ. 4395-
γνωστοποίηση αρ. 2324) με αναμενόμενη δυσβάστακτη χρέωση των πιο πάνω 
δημοτών-ιδιοκτητών κατοικιών στους υπό ανακατασκευή δρόμους, με βάση το άρθρο 
17 του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου. 

 Οι δημότες υποστηρίζουν ότι η σχετική πρόνοια του νόμου είναι αναχρονιστική, 
υιοθετήθηκε με βάση πεπαλαιωμένα πολεοδομικά και συγκοινωνιακά δεδομένα και 
είναι κατάφωρα άδικη ως προς τον τρόπο καταμερισμού της προτιθέμενης δαπάνης. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα για τις απόψεις 
του ως προς την ανάγκη τροποποίησης της συγκεκριμένης πρόνοιας του νόμου.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.175, ημερομηνίας 6 

Νοεμβρίου 2008, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

Σημείωση:   Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.040, ημερομηνίας 4 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

Σημείωση:   Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.167, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.167 και 
ημερ. 20.9.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Αρμόδιοι Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) έχουν 
προβεί σε επιθεωρήσεις στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας για διερεύνηση των συνθηκών 
ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων και τρίτων προσώπων που μπορεί να 
επηρεάζονται από τη διεξαγωγή εργασιών στους εν λόγω χώρους. Οι Επιθεωρητές 
διερεύνησαν επίσης παράπονα από εργαζόμενους που έγιναν για το θέμα του 
αερισμού. Από τη διερεύνηση των παραπόνων αυτών διαπιστώθηκε ότι αριθμός 
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υπαλλήλων, οι οποίοι εργάζονταν και διακινούνταν σε ορισμένους χώρους του 
αεροδρομίου και ιδιαίτερα σε κάποια γραφεία και διαδρόμους, διαμαρτυρήθηκαν για 
κακή ποιότητα του αέρα. ∆ιαπιστώθηκε επίσης ότι σε μερικούς χώρους το σύστημα 
εξαερισμού ήταν απενεργοποιημένο και δόθηκαν οδηγίες για ενεργοποίησή του. 

 Για πληρέστερη διερεύνηση των παραπόνων, οι Επιθεωρητές του TEE 
προέβησαν επίσης σε περιορισμένης έκτασης δειγματοληπτικές μετρήσεις, τα 
αποτελέσματα των οποίων κατέδειξαν ότι ήταν πιθανόν να υπήρχαν προβλήματα με 
την ποιότητα του αέρα σε ορισμένους από τους εργασιακούς χώρους του νέου κτιρίου 
του αεροδρομίου. 

 Οι μετρήσεις που διεξήγαγε το TEE ήταν ενδεικτικές, δεν έγιναν δηλ. σε όλα τα 
γραφεία/όλους τους χώρους εργασίας. Σύμφωνα με τη νομοθεσία που διέπει την 
ασφάλεια και υγεία στην εργασία, είναι υποχρέωση του εργοδότη και αυτών που 
ασκούν τον έλεγχο σε υποστατικά που διατίθενται ως χώροι εργασίας να ετοιμάζουν 
γραπτή εκτίμηση των κινδύνων, περιλαμβανομένων και οποιωνδήποτε μετρήσεων 
απαιτούνται, στους οποίους είναι δυνατό να εκτεθούν εργοδοτούμενα ή τρίτα 
πρόσωπα στην εργασία. 

 Στην περίπτωση του αεροδρομίου, το TEE απαίτησε από τη διαχειρίστρια 
εταιρεία τη διεξαγωγή μελέτης για εκτίμηση των κινδύνων στους οποίους είναι πιθανόν 
να εκτίθενται οι εργαζόμενοι, περιλαμβανομένης και της διεξαγωγής μετρήσεων στα 
γραφεία και στους διαδρόμους όπου εντοπίστηκε το πρόβλημα καθώς και τη λήψη 
των κατάλληλων μέτρων που να διασφαλίζουν την ασφάλεια και την υγεία όλων των 
εργοδοτουμένων καθώς και τρίτων προσώπων στους χώρους αυτούς. Τέλος, το TEE 
ζήτησε να ενημερωθεί για τα αποτελέσματα των μετρήσεων και τα μέτρα τα οποία θα 
ελάμβανε η εταιρεία σε σχέση με την ποιότητα του αέρα στους χώρους εργασίας του 
αεροδρομίου. 

 Στη συνέχεια η διαχειρίστρια εταιρεία προχώρησε με την ανάθεση σε 
εξωτερικούς συμβούλους (Terra Nova Ltd) της ετοιμασίας μελέτης για την ποιότητα 
του αέρα στους χώρους του νέου κτιρίου. 

 Τον Μάρτιο του 2010, η εν λόγω μελέτη κατέληξε στο συμπέρασμα ότι σε δύο 
από τα 14 γραφεία που αξιολογήθηκαν υπάρχει πρόβλημα με την υψηλή 
συγκέντρωση του διοξιδίου του άνθρακα. Επίσης παρατηρήθηκε πρόβλημα με 
άσχημη μυρωδιά του εισερχόμενου αέρα σε κάποιους εργασιακούς χώρους. Με βάση 
τα ευρήματα της εν λόγω μελέτης, η εταιρεία κλήθηκε από το TEE να προβεί σε 
συγκεκριμένες ενέργειες σχετικά με το σύστημα εξαερισμού. Αυτές οι ενέργειες 
περιελάμβαναν τον ενδελεχή καθαρισμό των μηχανοστασίων, τον έλεγχο της 
επανακυκλοφορίας του αέρα σε γραφεία και τον έλεγχο και καθαρισμό των φίλτρων 
του εισερχόμενου αέρα σε κάθε γραφείο. 

 Ακολούθως, τον Ιούλιο του 2010 μετά από σύσκεψη που έγινε στο TEE, στην 
οποία μετείχε ο Γενικός ∆ιευθυντής της HERMES και η ∆ιευθύντρια Αεροδρομίου 
Λάρνακας, συμφωνήθηκε όπως το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας αναθέσει σε εταιρεία 
τη διεξαγωγή δεύτερης μελέτης για την ποιότητα του εσωτερικού αέρα. Η μελέτη αυτή 
έγινε από την εταιρεία Monimax Ltd τον Ιούλιο του 2010 και τα αποτελέσματά της 
κοινοποιήθηκαν στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας. Οι μετρήσεις της εταιρείας που 
έγιναν στα πλαίσια της μελέτης έδειξαν, μεταξύ άλλων, ότι υπήρχαν σχετικά ψηλές 
συγκεντρώσεις διοξιδίου του άνθρακα σε δύο γραφεία της Πολιτικής Αεροπορίας. 

 To TEE αξιολόγησε την έκθεση της εταιρείας Monimax Ltd και απέστειλε τα 
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σχόλιά της στη ∆ιευθύντρια του αεροδρομίου Λάρνακας. 

 Επί του παρόντος, προωθούνται διάφορες διορθωτικές ενέργειες και 
ακολούθως, θα επαναληφθούν οι μετρήσεις των Εξωτερικών Συμβούλων για 
τεκμηρίωση της αναμενόμενης βελτίωσης της ποιότητας του αέρα. 

 Λαμβάνω την ευκαιρία να επαναλάβω ότι στην αρμοδιότητα του TEE δεν 
εμπίπτει διεξαγωγή μελετών ή μετρήσεων εκ μέρους οποιουδήποτε εργοδότη αλλά η 
επιτήρηση της λήψης των μέτρων που απαιτούνται εκ μέρους του εργοδότη ώστε να 
τηρούνται οι πρόνοιες της νομοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία στην εργασία. 

 Τέλος, σας πληροφορώ ότι έχω δώσει οδηγίες όπως ότι το TEE βρίσκεται σε 
συνεχή επικοινωνία τόσο με τη διαχειρίστρια εταιρεία όσο και με την Πολιτική 
Αεροπορία καθώς και τους άλλους εργοδότες που δραστηριοποιούνται στο νέο 
αεροδρόμιο Λάρνακας, με στόχο τη συμμόρφωση όλων των προαναφερθέντων με τις 
πρόνοιες της νομοθεσίας που αφορά την ασφάλεια και υγεία στην εργασία και τη 
λήψη όλων των απαιτούμενων μέτρων για επίλυση των προβλημάτων στους χώρους 
εργασίας του αεροδρομίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.232, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. 23.06.009.05.01.232 και ημερ. 
6.10.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και στη συνέχεια παραθέτω τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 
μέχρι 2009 και τους περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της 
Ρύπανσης Νόμους του 2003 μέχρι 2008 έχει χορηγηθεί Άδεια Εκπομπής 
Αερίων Αποβλήτων στην Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) για τις έξι μονάδες 
(ατμοστρόβιλους) του Ηλεκτροπαραγωγού Σταθμού ∆εκέλειας (Αριθμός Άδειας 
Εκπομπής 16/2007). 

2. Με βάση τον όρο 7 της Άδειας Εκπομπής η ΑΗΚ έχει την υποχρέωση για 
διεξαγωγή συνεχών μετρήσεων των συγκεντρώσεων οξιδίων του αζώτου και 
σκόνης στα καυσαέρια κάθε μονάδας του σταθμού. 

3. Με βάση τον όρο 8 της Άδειας Εκπομπής, η ΑΗΚ έχει την υποχρέωση να 
προβαίνει σε μετρήσεις συγκέντρωσης διοξιδίου του θείου στα καυσαέρια μια 
φορά το τρίμηνο σε κάθε μονάδα. Αντί αυτού, η ΑΗΚ εγκατέστησε όργανα 
συνεχούς μέτρησης των συγκεντρώσεων διοξιδίου του θείου στα καυσαέρια. 
Με τον τρόπο αυτό υπάρχει συνεχής παρακολούθηση των επιπέδων 
εκπομπών διοξιδίου του θείου από τα φουγάρα του σταθμού. 

4. Επιπρόσθετα, με βάση τον όρο 20 της ίδιας Άδειας Εκπομπής, η ΑΗΚ έχει την 
υποχρέωση να αποστέλλει στον Αρχιεπιθεωρητή ετήσια έκθεση, η οποία 
μεταξύ άλλων να συμπεριλαμβάνει τα αποτελέσματα των πιο πάνω 
μετρήσεων. Οι εκθέσεις που υποβάλλονται από την ΑΗΚ φυλάγονται στο 
αρχείο του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας και είναι στη διάθεση του κοινού 
για ενημέρωση. Αντίγραφα των εν λόγω εκθέσεων για τα έτη 2008 και 2009 
επισυνάπτονται.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
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Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.243, ημερομηνίας 5 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. 23.06.009.05.01.243 και ημερ. 
8.10.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 
μέχρι 2009, η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων χορηγεί Άδεια 
Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων σε φορείς εκμετάλλευσης αδειοδοτούμενων 
εγκαταστάσεων. Στους εν λόγω Νόμους δεν περιλαμβάνεται οποιαδήποτε 
διάταξη που να θέτει ως προϋπόθεση για χορήγηση της Άδειας Εκπομπής την 
εκ των προτέρων εξασφάλιση πολεοδομικής άδειας. 

2. Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας σε γνωμάτευσή του τον Ιούνιο του 
2009 προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, σε σχέση με ερώτημα που του έθεσε στο πλαίσιο εξέτασης 
αίτησης εταιρείας για εξασφάλιση Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων, 
ανέφερε ότι «πριν την έκδοση οποιασδήποτε άδειας που αφορά χρήση 
υποστατικού, είναι απαραίτητο να διασφαλίζεται πως το συγκεκριμένο 
υποστατικό λειτουργεί νόμιμα. Έτσι, η πολεοδομική άδεια θεωρείται 
απαραίτητη. 

3. Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ακολουθώντας την πιο 
πάνω γνωμάτευση χορηγεί ή ανανεώνει Άδειες Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων 
μόνο για εγκαταστάσεις που έχουν εξασφαλίσει Πολεοδομική Άδεια. Νοείται ότι 
χορηγείται Άδεια Εκπομπής σε περίπτωση που έχει εξασφαλιστεί από τις 
τοπικές αρχές άδεια οικοδομής. 

4. Για τη νέα πολιτική του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
σχετικά με τη χορήγηση ή ανανέωση των Αδειών Εκπομπής Αερίων 
Αποβλήτων, έχει ήδη αρχίσει η ενημέρωση των φορέων εκμετάλλευσης 
Αδειοδοτούμενων Εγκαταστάσεων. 

5. Επιπλέον, στο έντυπο αίτησης που πρέπει να υποβάλλεται από τους φορείς 
εκμετάλλευσης των εγκαταστάσεων για χορήγηση Άδειας Εκπομπής Αερίων 
Αποβλήτων έχει εισαχθεί πρόνοια για υποβολή αντίγραφου της Πολεοδομικής 
Άδειας ή/και της Άδειας Οικοδομής. 

6. Ήδη για το όλο θέμα εντός των ημερών θα γίνει συνάντηση των Γενικών 
∆ιευθυντών των Υπουργείων Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
Εσωτερικών. 

 Με βάση τα πιο πάνω, κρίνω ότι στο παρόν στάδιο δεν είναι απαραίτητο να 
γίνει τροποποίηση της νομοθεσίας, ώστε να περιληφθεί πρόνοια για εξασφάλιση 
Πολεοδομικής Άδειας πριν τη χορήγηση της Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.248, ημερομηνίας 6 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Θέμα: Οι ευθύνες του κοινοτάρχη σε σχέση με τις επιστολές που 
απευθύνονται προς το Κοινοτικό Συμβούλιο και σε σχέση με ενέργειές του που δεν 
βασίζονται σε αποφάσεις του τελευταίου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.248, ημερ. 11/10/2010, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 46(α), του περί Κοινοτήτων Νόμου, «ο 
κοινοτάρχης είναι η εκτελεστική αρχή του Συμβουλίου και προΐσταται των 
υπηρεσιών του» και σύμφωνα με το εδάφιο (δ) του ιδίου άρθρου, «εκτελεί τις 
αποφάσεις του Συμβουλίου». 

(β) Με βάση τα πιο πάνω, αποτελεί ευθύνη και καθήκον του κοινοτάρχη να θέτει 
ενώπιον του Κοινοτικού Συμβουλίου, με σκοπό την εξέταση και λήψη σχετικής 
απόφασης, οποιαδήποτε επιστολή απευθύνεται προς αυτό, στα πλαίσια της 
καθιερωμένης, ή και έκτακτης συνεδρίας του. Οποιεσδήποτε αυτόβουλες 
ενέργειες του κοινοτάρχη, οι οποίες ενδεχομένως, θα έπρεπε ν’ αποτελέσουν 
αντικείμενο απόφασης του Κοινοτικού Συμβουλίου, στα πλαίσια των 
αρμοδιοτήτων που του έχουν ανατεθεί από τη σχετική νομοθεσία, αποτελούν, 
εκ πρώτης όψεως, κατάχρηση εξουσίας. 

(γ) Σύμφωνα με σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η 
λήψη αποφάσεων μη τηρουμένων των προνοιών του περί Κοινοτήτων Νόμου, 
για νόμιμη σύγκλιση του Σώματος, νόμιμη λήψη απόφασης και τήρησης 
πρακτικών, συνιστά ποινικό αδίκημα, σύμφωνα με το άρθρο 136 του Ποινικού 
Κώδικα, Κεφ. 154. Περαιτέρω, έχει υποδείξει τόσο στους οικείους Επάρχους, 
όσο και στο Γενικό Ελεγκτή, όπως «τα Κοινοτικά Συμβούλια καταγγέλλονται 
άμεσα στην Αστυνομία, σε περίπτωση που παραβιάζουν οποιαδήποτε διάταξη 
Νόμου, που θέτει υποχρεώσεις σ'αυτά και τις οποίες δεν τηρούν και η 
καταγγελία θα πρέπει να υποβάλλεται απευθείας στην Αστυνομία, εκτός αν 
κρίνεται ότι η περίπτωση είναι περίπλοκη και χρειάζεται η εμπλοκή του Γενικού 
Εισαγγελέα, για να αποφασίσει αν θα ασκηθεί ποινική δίωξη ή όχι. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.271, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.271 και 
ημερομηνία 25/10/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου, κ. Κ. Χατζηγιάννη και μετά από διερεύνηση του θέματος, να σας δώσω 
την ακόλουθη πληροφόρηση που μου δόθηκε από τον KOT: 

 Ο Κατάλογος των Ξενοδοχείων και άλλων Τουριστικών Επιχειρήσεων του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για το 2010 (Μάρτιος 2010-Μάρτιος 2011) έχει 
κυκλοφορήσει σε έντυπη μορφή, τον Νοέμβριο του 2010 και είναι αναρτημένος στην 
ιστοσελίδα του KOT (www.visitcyprus.com) από τον Μάιο του 2010. 

 Σύμφωνα με τον Αν. Γενικό ∆ιευθυντή του KOT, η καθυστέρηση στην έκδοση 
του Καταλόγου οφείλεται σε προβλήματα που προέκυψαν κατά τη διάρκεια του 
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διαγωνισμού για την παροχή υπηρεσιών για την εκτύπωση του εντύπου που 
οδήγησαν στην επαναπροκήρυξη του διαγωνισμού. 

 Συγκεκριμένα, παρά το γεγονός ότι το Φεβρουάριο του 2010 προκηρύχθηκε 
ανοικτός διαγωνισμός για την εκτύπωση του εν λόγω εντύπου, διαπιστώθηκε μετά την 
κατακύρωση της προσφοράς και την υπογραφή της σχετικής σύμβασης ότι ο 
Ανάδοχος δεν ήταν σε θέση να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του, με αποτέλεσμα, ο 
KOT να προχωρήσει στη διακοπή της Σύμβασης. 

 Ο KOT προχώρησε τον Ιούλιο του 2010 σε προκήρυξη νέου διαγωνισμού και 
με την ολοκλήρωση της διαδικασίας, ο κατάλογος κυκλοφόρησε πρόσφατα σε 
μειωμένες ποσότητες. Σημειώνεται ότι ο κατάλογος κυκλοφορεί τα τελευταία χρόνια σε 
μειωμένες ποσότητες, γιατί προσφέρεται και ηλεκτρονικά στην ιστοσελίδα του KOT. 

 Όσον αφορά την ερώτηση κατά πόσο οι εκτυπώσεις του εν λόγω εντύπου δεν 
γίνονται στο εξωτερικό. Ενδέχεται βέβαια μέσα από τη διαδικασία των ανοιχτών 
διαγωνισμών να προκύψει περίπτωση που ο επιτυχών προσφοροδότης να είναι από 
το εξωτερικό. Για άλλα έντυπα του KOT, υπήρξε στο παρελθόν ενδιαφέρον από 
Ελληνικά τυπογραφεία. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.309, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 3.11.2010, σε σχέση με την 
πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σε συνέχεια της 
επιστολής μου με αρ. φακ. 2.4.42.17 και ημερ. 16.9.2010 σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει 
προγραμματίσει τη δημιουργία μικρού αριθμού Κέντρων Περιβαλλοντικής 
Εκπαίδευσης που θα καλύψουν ολόκληρη την Κύπρο, και συγκεκριμένα τα τρία 
Κέντρα που υπάρχουν στο Κάβο Γκρέκο, στο Τρόοδος και στην Αθαλάσσα, ένα 
Κέντρο στις Αλυκές Λάρνακας και ένα στην περιοχή του Ακάμα, το οποίο προβλέπεται 
στο εγκεκριμένο ∆ιαχειριστικό Σχέδιο της περιοχής. Τα Κέντρα θα αξιοποιούνται και 
από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για την υλοποίηση της εγκεκριμένης από 
το Υπουργικό Συμβούλιο και από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, Εθνικής Στρατηγικής 
για Περιβαλλοντική Εκπαίδευση. Επίσης, τα Κέντρα αυτά και ειδικότερα αυτό του 
Κάβο Γκρέκο, αναμένεται να έχουν σημαντική συμβολή στον εμπλουτισμό της 
ποιότητας του τουριστικού προϊόντος των περιοχών που θα καλύπτουν. 

 Οι δαπάνες λειτουργίας τους καλύπτονται από τους ετήσιους κρατικούς 
προϋπολογισμούς, παρόλο που υπάρχουν κάποια έσοδα από το μικρό τέλος 
εισόδου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι η περιβαλλοντική εκπαίδευση των νέων είναι ζωτικής 
σημασίας, η αξία της οποίας δεν μπορεί να αποτιμηθεί σε οικονομικές μονάδες, και ότι 
διεθνώς τα Κέντρα αυτά συνήθως λειτουργούν με την οικονομική ενίσχυση κρατικών 
και άλλων φορέων, θεωρούμε ότι οποιαδήποτε προσπάθεια για εκπόνηση μελέτης 
οικονομικής βιωσιμότητας δεν θα εξυπηρετούσε οποιαδήποτε σκοπιμότητα. Παρόλα 
αυτά, οι οικονομικές παράμετροι σε σχέση με τον αριθμό των Κέντρων που θα 
δημιουργηθούν λαμβάνονται σοβαρά υπόψη. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.368, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τα διαθέσιμα μέσα για 
εντοπισμό της ρύπανσης των θαλάσσιων υδάτων πέραν των δορυφόρων (σύστημα 
Clean Sea Net του οργανισμού EMSA), επιθυμώ να σας πληροφορήσω ως 
ακολούθως: 

 Η ∆ημοκρατία δε διαθέτει συγκροτημένη υπηρεσία με μοναδικό καθήκον την 
συστηματική επιτήρηση του θαλάσσιου χώρου με σκοπό τον εντοπισμό της 
ρύπανσης. Με τα σημερινά μέσα και δεδομένα, οι υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας που 
διαθέτουν ναυτικά και εναέρια μέσα (Μονάδα Αεροπορικών Επιχειρήσεων 
Αστυνομίας, Λιμενική και Ναυτική Αστυνομία, Εθνική Φρουρά, Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών) ενημερώνουν όποτε περιέλθει στην αντίληψή τους περιστατικό 
ρύπανσης ώστε, με τα μέσα και τον εξοπλισμό που διαθέτει το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών, να τροχοδρομούνται τα, κατά το δυνατό, κατάλληλα μέτρα 
καταπολέμησης και απορρύπανσης. 

 Η πλέον κατάλληλη και διαδεδομένη μέθοδος εντοπισμού τόσο της ρύπανσης 
αλλά και των πηγών ρύπανσης στα θαλάσσια ύδατα είναι με ειδικά εξοπλισμένα 
αεροσκάφη εναέριας επιτήρησης. Το Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας, ενεργώντας στο 
πλαίσιο Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, μερίμνησε για την ετοιμασία 
“Μελέτης Σκοπιμότητας Εναέριας Επιτήρησης του Θαλάσσιου Χώρου της 
∆ημοκρατίας και εντοπισμό Πετρελαιοκηλίδων”. Η μελέτη, που ετοιμάστηκε από 
Γάλλο εμπειρογνώμονα με χρηματοδότηση από τον οργανισμό REMPEC (Regional 
Marine Pollution Emergency Response Centre for the Mediterranean Sea), 
υποβλήθηκε από το Υπουργείο μου προς ενημέρωση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
με εισήγηση όπως η ∆ημοκρατία προχωρήσει στην εξασφάλιση των αναγκαίων 
αεροσκαφών ώστε να εφαρμοστεί συστηματικά η εναέρια επιτήρηση και για τον 
εντοπισμό της θαλάσσιας ρύπανσης. 

Τα κυριότερα συμπεράσματα και εισηγήσεις της πιο πάνω μελέτης ήταν ότι: 

1. Η υφιστάμενη υποδομή της ∆ημοκρατίας σε πτητικά μέσα (αεροσκάφος και 
ελικόπτερα Μονάδας Αεροπορικών Επιχειρήσεων Αστυνομίας) τόσο 
αριθμητικά όσο και τεχνικά δεν μπορεί να καλύψει τις ανάγκες για εφαρμογή 
συστήματος εναέριας επιτήρησης για εντοπισμό θαλάσσιας ρύπανσης και 

2.  η προμήθεια δύο αεροσκαφών που θα εξοπλιστούν κατάλληλα μπορούν να 
καλύψουν επιχειρησιακά τις ανάγκες της επιτήρησης της θάλασσας σε 
συνδυασμό με τα υπόλοιπα καθήκοντα εναέριας επιτήρησης όπως καθήκοντα 
έρευνας και διάσωσης, επιτήρηση λαθρομετανάστευσης, παράνομης αλιείας, 
επιτήρηση ναυσιπλοΐας και άλλων καθηκόντων της Μονάδας Αεροπορικών 
Επιχειρήσεων της Αστυνομίας (Μ.Α.ΕΠ). 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με την Απόφαση 68.412 ημερ. 18/02/2009, 
ενημερώθηκε για τα πορίσματα της μελέτης και για την ανάγκη εφαρμογής 
συστήματος εναέριας επιτήρησης τόσο για την προστασία του θαλάσσιου 
περιβάλλοντος αλλά και εκπλήρωση συμβατικής υποχρέωσης σύμφωνα με την 
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Οδηγία 2005/35/ΕΚ της Ευρωπαϊκής Ένωσης, και αποφάσισε να εγκρίνει την 
σύσταση Υπουργικής και Τεχνικής Επιτροπής υπό την προεδρία του Υπουργού 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης, με σκοπό το συντονισμό των διαφόρων υπηρεσιών 
σχετικά με τις ανάγκες σε πτητικά μέσα της ∆ημοκρατίας και την εξεύρεση τρόπων 
εφαρμογής της προαναφερθείσας μελέτης. Σημειώνεται ότι η Κύπρος ως μικρό κράτος 
που είναι, δεν έχει την πολυτέλεια να εξασφαλίζει αεροσκάφη για κάθε διαφορετική 
ανάγκη που προκύπτει. Συνεπώς, κρίθηκε ότι είναι ορθολογιστικότερη η επιλογή 
αεροσκαφών πολλαπλών ρόλων που να βρίσκονται υπό το συντονισμό και τη 
διοίκηση ενός κρατικού φορέα με εμπειρίες στην εναέρια επιτήρηση (Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημόσιας Τάξης - Μονάδα Αεροπορικών Επιχειρήσεων Αστυνομίας), 
ώστε η αξιοποίησή τους να επιτυγχάνεται στο μέγιστο δυνατό βαθμό. 

 Η εξέταση κάλυψης των αναγκών της ∆ημοκρατίας σε μέσα εναέριας 
επιτήρησης και η υλοποίηση ενός ολικού συστήματος εναέριας επιτήρησης της 
θαλάσσιας περιοχής μας βρίσκεται τώρα υπό την αιγίδα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημόσιας Τάξης με το οποίο οι υπηρεσίες του Υπουργείου μου (Τμήμα Εμπορικής 
Ναυτιλίας) όποτε ζητηθεί συνεργάζονται. 

 Η δυνατότητα συνεργασίας με άλλες ευρωπαϊκές χώρες στον τομέα αυτό είναι 
δύσκολη λόγω της ιδιάζουσας γεωγραφικής μας θέσης και της απουσίας δικών μας 
αεροσκαφών επιτήρησης. Εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης υπάρχουν προγράμματα 
συνεργασίας των κρατών μελών και των κρατών του κοινού οικονομικού χώρου, αυτά 
όμως περιορίζονται στις περιοχές της Βαλτικής, της Βορείου Θαλάσσης και των 
ατλαντικών ευρωπαϊκών ακτών (συνεργασίες Bonn Agreement και HELCOM - Baltic 
Marine Environment Protection Committee). 

 Επιπρόσθετα, όσον αφορά τους κινδύνους που υπάρχουν από πετρελαιοειδή, 
είμαι στην ευχάριστη θέση να σας πληροφορήσω ότι ο Ευρωπαϊκός Οργανισμός 
Ασφάλειας Ναυσιπλοΐας EMSA, κατόπιν πρότασης και ενεργειών του Τμήματος 
Εμπορικής Ναυτιλίας, στις αρχές του 2010, προκήρυξε ευρωπαϊκό δημόσιο 
διαγωνισμό και τώρα έχει ήδη προχωρήσει και ναυλώσει ειδικό αντιρρυπαντικό πλοίο 
το οποίο θα σταθμεύει στη Λεμεσό που θα είναι ανά πάσα στιγμή διαθέσιμο να 
προσφέρει υπηρεσίες καταπολέμησης ρύπανσης από πετρέλαιο στην ευρύτερη 
περιοχή (με κάποιο βέβαια ημερήσιο κόστος). Η εξέλιξη αυτή είναι τεράστιας 
σημασίας, καθότι οι δυνατότητες της Κύπρου στην αντιμετώπιση μεγάλων 
περιστατικών από πετρέλαιο, αναβαθμίζονται κατακόρυφα. Η ανακοίνωση του 
οργανισμού EMSA ημερ. 19/11/2010 επισυνάπτεται.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει σήμερα Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Όμως, προτού φύγετε και πριν κηρύξω τη λήξη της συνεδρίας της Βουλής, 
θέλω απλώς να ενημερώσω το σώμα για το εξής:  Έγινα δέκτης διάφορων μηνυμάτων 
από την εκτελεστική εξουσία, ότι εκκρεμούν κάποια πράγματα στις επιτροπές, και μου 
διαβιβάστηκε η παράκληση να συνεδριάσουμε την Τρίτη το πρωί, ούτως ώστε να μην 
επηρεαστεί η συζήτησή μας σε ό,τι αφορά τους προϋπολογισμούς το απόγευμα.  Εγώ 
απλώς θέτω τη σκέψη, την εισήγηση τούτη κοντά σας.  Αν κρίνετε και εσείς ότι ίσως 
τούτο μπορεί να βοηθήσει στην πιο εύρυθμη λειτουργία της Βουλής και στο να 
συνεχίσουμε, χωρίς να έχουμε το άγχος ότι θα περιοριστεί ο χρόνος συναδέλφων που 
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θέλουν να μιλήσουν ή θα νιώσουν στριμωγμένοι, αν το κρίνετε ορθό, την Τρίτη το 
πρωί, μια ώρα που θα συμφωνηθεί, να βάλουμε τις διάφορες εκκρεμότητες που 
έχουμε και απερίσπαστοι από τις 4.00 το απόγευμα και μετά να βάλουμε τους 
προϋπολογισμούς, μπορεί να γίνει.  Αν όμως κρίνετε ότι μας παίρνει ο χρόνος και δε 
θα έχουμε οποιοδήποτε πρόβλημα, ας μείνει κανονικά όπως την έχουμε. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή οι εκ των διαφόρων επαρχιών συνάδελφοι θα 
δυσκολευτούν να έρθουν από το πρωί της Τρίτης, κάμνω μια υπαλλακτική εισήγηση.  
Να ξεκινήσουμε στες 2.00 μ.μ.  Θα έχομε άνεση χρόνου μέχρι τις 4.00 μ.μ., που είναι 
προγραμματισμένο να ξεκινήσει η συνεδρία της ολομέλειας για τους 
προϋπολογισμούς, δύο ωρών, που μπορούμε να επιληφθούμε πλείστων όσων 
νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου και μετά ο κ. Παπαδόπουλος. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα διαφωνήσω με την εισήγηση του κ. Πουργουρίδη, με 
όλη την εκτίμηση, διότι την Τρίτη θα ξεκινήσει η συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού.  Θα ξεκινήσει η ώρα 4.00 μ.μ.  Άρα, αν ξεκινήσουμε η ώρα 2.00 
μ.μ., θα είμαστε καταπονημένοι, για να μπούμε σε μια μακρά συνεδρία για τους 
προϋπολογισμούς.  Η εισήγησή μου είναι να γίνει πρωί, αν θα γίνει συνεδρία η οποία 
θα ασχοληθεί με νομοθετική εργασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θέλω...  Ακριβώς, κύριε Πρόεδρε, τζι εγώ προτιμώ την εισήγηση του κ. 
Ομήρου, γιατί εγείρονται κάποια πρακτικά προβλήματα ως ακολούθως:  Πρώτον, 
επειδή είχα ακούσει την εισήγηση να ξεκινήσει η συζήτηση του προϋπολογισμού, μετά 
να διακόψουμε να ψηφιστούν κάποια νομοσχέδια τζιαι στη συνέχεια να ψηφίσουμε 
τον προϋπολογισμό, που νομίζω δεν είναι η σωστή διαδικασία.  ∆εύτερον, επειδή, 
αντιλαμβάνεστε, τα νομοσχέδια τα οποία θα συζητήσουμε είναι νομοσχέδια που 
αφορούν την επιτροπή Οικονομικών, εγώ θεωρώ ότι πρέπει, τζιαι έχω καθήκον τζιαι 
ως πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, αν γίνουν σχόλια πάνω στα συγκεκριμένα 
νομοσχέδια, να απαντήσω ή να σχολιάσω ή να αναφέρω κάποια πράγματα.  
Επομένως, όταν εγώ θα πάρω το βήμα στη συζήτηση των προϋπολογισμών, θα μου 
δοθεί ο χρόνος, για να απαντήσω στα σχόλια γι’ αυτά τα νομοσχέδια ή θα αναλώσω 
όλη την ομιλία μου, για να σχολιάζω τα συγκεκριμένα νομοσχέδια;  Επομένως, η δική 
μου άποψη είναι ότι -και για πρακτικούς λόγους- θα πρέπει να γίνει ξεχωριστή 
συνεδρία για τη νομοθετική εργασία και μετά ξεχωριστή διαδικασία για την ψήφιση 
των προϋπολογισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να μην επαναλαμβάνω τα ίδια, εμείς συμφωνούμε 
απολύτως με το σκεπτικό του κ. Παπαδόπουλου και λέμε ότι είναι καλύτερα...  
Καταλαβαίνουμε ότι κάποιοι συνάδελφοι θα ταλαιπωρηθούν λίγο που θα έρθουν από 
άλλες επαρχίες, αλλά δυστυχώς είναι η δουλειά μας.  Είναι η δουλειά μας τζιαι πρέπει 
να την κάμουμε!  Και θα γίνει πολύ πιο καλά, αν λειτουργήσουμε με τον τρόπο που 
προτείνεται, δηλαδή το πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Συλλούρη, εσάς ποια είναι η γνώμη σας; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρωί προτιμούμε κι εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πρωί προτιμάτε. 

 Γιώργο; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είπα το ’πού προχτές τούτο εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ νομίζω ότι υπάρχει συναίνεση να αρχίσουμε το πρωί της Τρίτης, γι’ αυτό 
θα οριστεί η συνεδρία σε ώρα που να ’ναι, έτσι, καλή για ούλλους.  ∆ηλαδή, μπορεί να 
πούμε 9.30 π.μ. της Τρίτης ή 10.00 π.μ., αν θέλετε, για να ’χουμε την ευχέρεια να 
συζητήσουμε και τη νομοθετική εργασία.  Άρα, η επόμενη συνεδρία της Βουλής 
ορίζεται για την ερχόμενη Τρίτη, 14 ∆εκεμβρίου 2010, στις 10.00 το πρωί, με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.065-2010). 

 2. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.066-2010). 

 3. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.067-2010). 

 4. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.068-2010). 
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 5. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.069-2010). 

 6. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως 
Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.070-2010). 

 7. Ο περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.210-2010). 

 8. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος  
(Αρ. 1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.213-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: ………………………………. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  2.07 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 
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Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρων Κατανάλωσης (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 3) Νόμος του 2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ν. 
Παπαδόπουλος, Γ. Περδίκης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Α. Νεοφύτου, Στ. 
Ευαγόρου, Ζ. Κουλίας, Α. Κυριακίδου) και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη τροποποίησης του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου. 

4. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Πρόσφατη αμερικανική επιδρομή στη Συρία και οι ενέργειες της κυβέρνησης - 
Επικίνδυνη σημαδούρα των κατοχικών δυνάμεων στη θαλάσσια περιοχή Κάτω 
Πύργου-Λιμνίτη - Προβλήματα στο σύστημα εξαερισμού του αεροδρομίου 
Λάρνακας - Συνεχής καταγραφή των εκπομπών ρύπων από τον 
ηλεκτροπαραγωγικό σταθμό ∆εκέλειας - Υποχρεωτική εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας πριν από την παραχώρηση άδειας εκπομπής αερίων 
αποβλήτων - ∆ιαδικασία λήψης αποφάσεων και ενημέρωσης στα κοινοτικά 
συμβούλια - Μη έκδοση καταλόγου του ΚΟΤ για το 2010 - ∆ιευκρινίσεις για το 
Κέντρο Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στο Κάβο Γκρέκο - Μέσα για τον 
εντοπισμό της ρύπανσης των θαλάσσιων υδάτων. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 14ης ∆εκεμβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 10.58 π.μ. 

Αρ. 12 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Καλή σας μέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι! 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας, της πρωινής συνεδρίας της 
ολομέλειας.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμη κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει νομοσχέδιο για το οποίο έγινε εισήγηση 
να κατατεθεί σήμερα, να κηρυχθεί επείγον και να ψηφιστεί σήμερα.  Για το λόγο αυτό 
θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Το 
νομοσχέδιο, που κατατέθηκε από το Υπουργείο Οικονομικών, είναι «Ο περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2010» και παραπέμπεται 
στην επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Υπάρχει ένσταση να κηρυχθεί 
επείγον το θέμα; 

 ∆εν υπάρχει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Έχω ένσταση την οποία θα αναφέρω, όταν θα μπούμε στη συζήτηση του 
θέματος.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Αντιλαμβάνομαι ότι οι υπόλοιποι εγκρίνουν το αίτημα.  Θα θεωρηθεί επείγον και 
καλώ την αρμόδια επιτροπή να συνεδριάσει σήμερα, να το μελετήσει και να ετοιμάσει 
σχετική έκθεση.   

 Το άλλο προτεινόμενο νομοθέτημα κατατίθεται και παραπέμπεται στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο ο οποίος σας έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκε 
από το υπουργείο 

Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 
2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.218-2010)  

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στη νομοθετική εργασία.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος πρώτα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απλά θέλω να ενημερώσω το σώμα ότι η επιτροπή 
Οικονομικών έχει ήδη συγκληθεί για το νομοσχέδιο που αφορά την αύξηση του ΦΠΑ 
σε τρόφιμα και φάρμακα, επομένως δε χρειάζεται να συγκληθεί στο παρόν στάδιο.  
Απλά, ήθελα να ενημερώσω το σώμα, για να γνωρίζει ότι έχει ήδη προηγηθεί η 
συζήτηση σε σχέση με αυτό το προτεινόμενο νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ για την ενημέρωση.  Προχωρούμε…  Είναι έτοιμη και η σχετική 
έκθεση, αντιλαμβάνομαι, κύριε Παπαδόπουλε; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα συνεχίσω με τα υπόλοιπα θέματα.  Αν δεν έχει διανεμηθεί η έκθεση, να 
διανεμηθεί η έκθεση.    

 Κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ακριβώς, για τα έξι πρώτα νομοσχέδια εμείς ζητούμε να υπάρξει αναβολή της 
συζήτησης, δεδομένου ότι αυτή τη στιγμή παραλαμβάνοντας τα τελικά κείμενα έχουμε 
διαπιστώσει ότι υπάρχουν αλλαγές αντίθετες με αυτές που συμφωνήθηκαν στην 
επιτροπή στην τελευταία συνεδρία.  Ως εκ τούτου, αυτό μας υποχρεώνει πια να 
ζητήσουμε αναβολή, για να υπάρξει συνολική μελέτη και έλεγχος όλων των 
διατάξεων, για να διαπιστώσουμε αν υπάρχουν και άλλες τέτοιες ρυθμίσεις οι οποίες 
έχουν αλλάξει και δεν το γνωρίζουμε.  Γιʼ αυτό ακριβώς το λόγο, ζητούμε αναβολή της 
συζήτησης για την πρώτη συνεδρία του Ιανουαρίου, για να είμαστε έτοιμοι να 
μελετήσουμε διεξοδικά τα συγκεκριμένα νομοσχέδια. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος ζήτησε το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή ακριβώς πρόκειται για πολύ περίπλοκα νομοσχέδια, 
έχει καταβληθεί τεράστια προσπάθεια να συμφωνήσουν τα μέλη της επιτροπής 
Οικονομικών τουλάχιστον, αν μη τι άλλο, στη μεθοδολογία που θα χρησιμοποιηθεί για 
την εξέταση αυτών των νομοσχεδίων και έχουμε καταλήξει σε μία συγκεκριμένη 
μεθοδολογία καλώς ή κακώς.  Πρόκειται για νομοσχέδια που, πέραν του ότι είναι 
δύσκολα, θεωρούμε κι εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, ότι είναι νομοσχέδια τα οποία 
θα πρέπει να εξεταστούν το συντομότερο δυνατό, για να δοθούν ακριβώς κάποια 
σωστά μηνύματα σε σχέση με την πάταξη της φοροδιαφυγής, που είναι νομίζω ένας 
στόχος με τον οποίο συμφωνούν όλες οι πολιτικές δυνάμεις.   

 Επομένως, εγώ απλά θα ξεκαθαρίσω κάποια πράγματα σε σχέση με τη 
μεθοδολογία.  ∆εν πρόκειται να τοποθετηθώ επί της ουσίας, γιατί ακριβώς αυτό θα 
φανεί στη συνέχεια, αν θα υπάρξουν συζητήσεις επί της ουσίας.  Να ξεκαθαρίσω τα 
εξής:  Η εισήγηση της επιτροπής Οικονομικών προς το σώμα είναι από τα είκοσι ένα, 
μέτρα που έχουν κατατεθεί και περιλαμβάνονται και καταγράφονται στην εισηγητική 
έκθεση του νομοσχεδίου στις σελίδες 2, 3 και 4, τα έξι να παραμείνουν σε εκκρεμότητα 
και συγκεκριμένα τα σημεία με αναφορά 4, 5, 6, 7, 8 και 9 που καταγράφονται στην 
έκθεση που έχει ενώπιόν της η Βουλή να παραμείνουν σε εκκρεμότητα.   

 Επίσης, το ∆ημοκρατικό Κόμμα, μετά από διαβούλευση και με άλλες πολιτικές 
δυνάμεις, εισηγείται μία τροπολογία σε σχέση με το σημείο 16, που αφορά τη 
διενέργεια φορολογικών ελέγχων και την εκτέλεση συναφούς φορολογικής εργασίας 
σε ημέρες και ώρες πέραν των εργάσιμων ημερών και ωρών που ισχύουν για τη 
δημόσια υπηρεσία, δηλαδή να μπαίνουν μέσα να κάμνουν έλεγχο οι φοροθέτες σε 
υποστατικά.  Η δική μας η εισήγησις είναι να δίνεται προηγουμένως μία εύλογη 
προειδοποίησις και αντιλαμβάνομαι ότι ένα από τα σημεία που συζητήθηκε σε έκταση 
είναι πότε θα ξεκινήσει η ισχύς της εφαρμογής αυτής της καινούριας νομοθεσίας, 
αυτών των προνοιών.  Και έχει δίκαιο ο κ. Σιζόπουλος, ότι συμφωνήσαμε ότι, από τη 
στιγμή που έχουμε φτάσει στο τέλος του χρόνου, θα συμφωνηθεί ότι θα ξεκινήσει η 
εφαρμογή από το 2011, δηλαδή για το φορολογικό έτος του 2011.  Έχει απόλυτο 
δίκαιο ο κ. Σιζόπουλος σε αυτό το σημείο.  Και, όταν προσέξετε τα κείμενα που έχουν 
δοθεί στο σώμα, τα δύο από τα τέσσερα που έχω ενώπιόν μου ακριβώς 
περιλαμβάνουν αυτή την υποσημείωση, ότι θα ξεκινήσει η εφαρμογή αυτής της 
νομοθεσίας από το φορολογικό έτος του 2011.  Εμείς δεν έχουμε καμία απολύτως 
ένσταση να προστεθεί αυτή η φράση σε όλα ανεξαιρέτως τα νομοσχέδια.  ∆ε γνωρίζω 
για ποιο λόγο δεν περιλαμβάνεται στο κείμενο.  Έχετε δίκαιο· το είδα κι εγώ πριν από 
λίγο.  Αυτή ήταν η συμφωνία και αυτή ήταν η αντίληψη της επιτροπής Οικονομικών.  
Έτσι τουλάχιστον την έχω καταλάβει εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Μετά τις διευκρινίσεις που δόθηκαν, κύριε Σιζόπουλε, έχετε το λόγο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή ακριβώς εμείς δεν μπορούμε αυτή τη στιγμή να 
ελέγξουμε το σύνολο των νομοσχεδίων, για να δούμε αν όντως έχουν γίνει σε όλες τις 
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περιπτώσεις αποδεκτές οι εισηγήσεις της επιτροπής και η τοποθέτησή τους εντός των 
νομοσχεδίων, και επειδή λυπούμαι να παρατηρήσω ότι έτυχε και στο παρελθόν σε 
παρόμοιες περιπτώσεις άλλα να συμφωνηθούν και άλλα να ψηφιστούν στο τέλος 
στην ολομέλεια, γιατί ακριβώς έγινε διαφοροποίηση με τον ίδιο ακριβώς τρόπο που 
σήμερα έγινε και δεν το είχαμε προσέξει, ως εκ τούτου εμείς θέλουμε το χρόνο, για να 
ελέγξουμε κατά πόσο το σύνολο πια των αλλαγών είναι μέσα στα πλαίσια τα οποία 
έχουμε συμφωνήσει.  Στο συγκεκριμένο θέμα για το οποίο έγινε συζήτηση εκτεταμένη 
και υπήρξε μία συγκεκριμένη διάταξη εμείς διερωτόμαστε γιατί… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …γιατί η συγκεκριμένη συμφωνία δεν πέρασε στα νομοσχέδια.  Ποιος έχει την 
ευθύνη, για να μην υπάρξει διατύπωση την οποία η επιτροπή ομόφωνα -και το 
τονίζω- είχε αποδεχτεί στην τελευταία συνεδρία;  ∆ηλαδή, αν εμείς αυτή τη στιγμή δεν 
το προσέχαμε στο τελικό κείμενο και μέναμε με την ιδέα και την εντύπωση σε αυτό 
που συζητήσαμε στην τελευταία συνεδρίαση, ποιο θα ήταν το τελικό αποτέλεσμα;  Ως 
εκ τούτου, θεωρώ ότι είναι λογικό και σκόπιμο να υπάρξει αναβολή, για να 
μελετήσουμε όλες τις αλλαγές, για να είμαστε σίγουροι για το τι ψηφίζουμε γι’ αυτά τα 
πολύ σημαντικά νομοσχέδια τα οποία έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ζήτησε το λόγο και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εμείς, ως θέμα παράδοσης, όταν κάποια ομάδα ζητήσει 
αναβολή, συνηγορούμε.  Όμως αυτά εδώ είναι ευαίσθητα νομοσχέδια που υπάρχει 
εκφρασμένη βούληση όλων των πλευρών ότι δεν πρόκειται να κάνουμε πλάτες 
κανένας στους φοροδιαφυγάδες και πρέπει να καταβάλουμε κάθε προσπάθεια για 
πάταξη της φοροδιαφυγής.  Εάν ομόφωνα το σώμα για νομοτεχνικά ζητήματα θα 
συμφωνήσει στην αναβολή, δε θα έχουμε ένσταση.  Αν όμως δεν είναι ομόφωνο, η 
δική μας η πλευρά δε θα ήθελε σε καμιά περίπτωση να φανεί προς την κοινωνία ότι 
υπεκφεύγουμε, γιατί θέλουμε δήθεν να κάνουμε πλάτες στους φοροφυγάδες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Ζήτησε ο κ. Συλλούρης… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι.  Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, μετά τη δήλωση του κ. Παπαδόπουλου, τη διευκρινιστική, του 
προέδρου της επιτροπής Οικονομικών, ότι ούτως ή άλλως τα νομοθετήματα αυτά θα 
έχουν έναρξη ισχύος το φορολογικό έτος του 2011, δε νομίζω να είναι από τα 
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νομοθετήματα αυτά για τα οποία υπάρχει άμεση πίεση χρόνου και κατά συνέπεια το 
οποιοδήποτε αίτημα για αναβολή να θεωρείται ότι είναι εις βάρος της ουσίας.  Κατά 
συνέπεια και εμείς θα συναινέσουμε στην αναβολή κάνοντας την εξής πρόσθεση:  
Υπάρχουν σημεία στην έκθεση, ανεξάρτητα από τη συζήτηση που έγινε στην 
επιτροπή Οικονομικών και ανεξάρτητα από τη διατύπωση η οποία φαίνεται εις τα υπό 
τροποποίηση νομοθετήματα, όπως είναι το υπʼ αριθμόν 1 στη σελίδα 2 της έκθεσης, 
το 10 και το 14, που χρήζουν διευκρίνισης.  ∆ε θα αναφέρω επί λέξει τους τίτλους, για 
να μη δημιουργηθεί περαιτέρω σύγχυση.  Εξάλλου, αν πήρα το λόγο, τον πήρα μόνο 
για σκοπούς της αναβολής.   

 Συνεπώς, νομίζουμε ότι υπάρχει ακόμη περιθώριο για διευκρινίσεις, οι οποίες 
πρέπει να δοθούν.  Ενόσω ο χρόνος δεν πιέζει, εισηγούμαστε, με νηφαλιότητα, 
ηρεμία και κατά το δυνατό επίτευξη της μεγίστης συναίνεσης που απαιτούν αυτά τα 
σοβαρά νομοθετήματα, να έχουμε το χρόνο να τα δούμε όλοι διεξοδικά και στην 
παραμικρή και ελάχιστη λεπτομέρεια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Θωμά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η κοινωνία ολόκληρη, όχι μόνο τώρα, διαχρονικά απαιτεί την πάταξη της 
φοροδιαφυγής, τον περιορισμό της φοροαποφυγής.  Για πάρα πολλά χρόνια 
συζητούσαμε την εισαγωγή νομοθετικών διατάξεων τέτοιων, ούτως ώστε αυτοί οι 
οποίοι ξεγελούν ουσιαστικά αυτή την κοινωνία, εγκληματούν σε βάρος της κοινωνίας 
αποκρύβοντας πόρους, οι οποίοι πόροι θα μπορούσαν να εισπραχθούν και να 
αναδιανεμηθούν προς όφελος του κοινωνικού συνόλου...  Αυτή η κυβέρνηση ήρθε, 
επεξεργάστηκε και κατέθεσε νομοσχέδια, επιδεικνύοντας την πρόθεση για πρώτη 
φορά να προχωρήσουμε σε ρυθμίσεις τέτοιες που να βελτιώσουν από τη μία τη 
φοροεισπρακτική δυνατότητα του κράτους και από την άλλη να δώσουν τη 
δυνατότητα περαιτέρω εισπράξεων και πάταξης της φοροδιαφυγής.  Εδώ και εφτά 
μήνες αυτά τα νομοσχέδια βρίσκονται ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών και εδώ 
και εφτά μήνες η επιτροπή Οικονομικών βασανίζεται πραγματικά, γιατί μιλούμε για 
ιδιαίτερα πολύπλοκα ως προς την τεχνική τους μορφή νομοσχέδια.   

 Καταφέραμε -και είναι προς τιμή όλων των πολιτικών δυνάμεων- να φτάσουμε 
εδώ στην ολομέλεια της Βουλής σήμερα με συναίνεση συμφωνώντας με τα 
νομοσχέδια στη μεγάλη πλειοψηφία τους ή με τις διατάξεις των νομοσχεδίων με 
κάποιες εξαιρέσεις.  Εκείνες τις εξαιρέσεις τις ανέλυσε ο πρόεδρος της επιτροπής 
Οικονομικών και είπε ότι συμφωνήσαμε να ξαναπάμε πίσω για εκείνα τα πέντε σημεία 
να τα ξαναδούμε, να δούμε αν μπορεί να υπάρξει -και εμείς πιστεύουμε ότι μπορεί να 
υπάρξει- συναίνεση και εκεί και να προχωρήσουμε.   
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 Συμφωνήσαμε επίσης σε κάποιες διατάξεις.  Ναι, είναι ένα κενό αυτό το οποίο 
ο συνάδελφος ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος εντόπισε.  Είναι κάτι που διορθώνεται και 
μπορεί να διορθωθεί σε όλα ανεξαίρετα τα νομοσχέδια.  Είναι επίσης λογική η 
εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος να δίδεται εύλογη προειδοποίηση, όταν σε 
ώρες εργασίας επισκέπτεται το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, κατά το πρότυπο που 
λειτουργεί και ο ΦΠΑ, μία επιχείρηση ή μία εταιρεία, για να συλλέξει στοιχεία.  Κατά 
συνέπεια, μπορούμε να τα ψηφίσουμε λαμβάνοντας υπόψη την εισήγηση του 
συναδέλφου του Μαρίνου του Σιζόπουλου, διότι στο τέλος της ημέρας οι 
καθυστερήσεις και την κυβέρνηση δυσκολεύουν, αλλά και το μήνυμα που στέλνουμε 
στην κοινωνία είναι λανθασμένο.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ομήρου.   

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ο στόχος για πάταξη της φοροδιαφυγής νομίζω για όλους μας 
είναι αδιαπραγμάτευτος και δεν είναι αυτό το ζήτημα.  Εάν ετέθη θέμα από πλευράς 
του συνάδελφου του κ. Σιζόπουλου, είναι γιατί στην τελική έκθεση ουσιαστικά υπάρχει 
μία κατά κάποιο τρόπο παραπλάνηση της Βουλής, σε σχέση με αυτό που είχε 
παρουσιαστεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών.  Για παράδειγμα, όταν 
εμείς τύχαμε ενημέρωσης στην κοινοβουλευτική μας ομάδα από τον καθʼ ύλην 
αρμόδιο, είχαμε άλλη πληροφόρηση σε σχέση με αυτό που αποτυπώθηκε τελικά.   

 Μερικές φορές τα μέσα μαζικής ενημέρωσης ασκούν κριτική στη Βουλή και 
στους συναδέλφους, όλους μας, ότι ψηφίζουμε νομοσχέδια τα οποία δε γνωρίζουμε.  
Πρέπει να είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί.  Εάν πράγματι έτσι έχουν τα πράγματα, 
είναι θέμα υπεράσπισης και διαφύλαξης της αξιοπιστίας του σώματος και της 
σοβαρότητας του σώματος.  Απʼ εκεί και πέρα, εάν υπάρχει όμως οποιαδήποτε 
ένσταση για την αναβολή, αν δεν είναι ομόφωνη, εμείς δεν προτιθέμεθα να 
επιμείνουμε εις το αίτημα της αναβολής, διότι -επαναλαμβάνω- η θέση μας για την 
πάταξη της φοροδιαφυγής είναι γνωστή και αδιαπραγμάτευτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επειδή φαίνεται ότι… 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιερωτώμαι αν είναι το σημείο που ήγειρε ο κ. Σιζόπουλος το ουσιαστικό.  Εάν 
γίνεται, να προχωρήσουμε με νομοσχέδια που ακολουθούν, να αποσυρθούν ένας 
συνάδελφος ʼπού κάθε πλευρά, να δουν κατά πόσο προλαβαίνουν να κάνουν τις 
διορθώσεις τζιαι να επανέλθουμε, αντί να πάμε…  Εκτός αν υπάρχει διαπίστωση τζιαι 
για άλλες αλλαγές. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ε, μα, αν δεν το μελετήσουμε, πώς θα το ξέρουμε!  Αυτό έτυχε να του ρίξουμε 
μια πρόχειρη ματιά και να το δούμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, νομίζω ότι, αν πάτε μαζί, σε συνεργασία, ενδεικτικά μπορεί να δείτε ένα-δυο 
νομοσχέδια, ενδεικτικά. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ συμφωνώ και υπερθεματίζω, αλλά θέλω να ξεκαθαρίσουμε ένα πράμα 
στο μυαλό μας.  Επειδή ακούω διάφορες απόψεις από διάφορες πλευρές, νομίζω ότι 
η Βουλή στα συγκεκριμένα ζητήματα είναι πολύ εκτεθειμένη ήδη έναντι και της 
κυβέρνησης και έναντι και του κυπριακού λαού.  Ένα θέμα το οποίο θα αποδώσει 
κοινωνική δικαιοσύνη πρέπει να παραδεχτούμε ότι με ευθύνη της Βουλής καθυστερεί 
εδώ και πάρα πολύ καιρό.  Γι’ αυτό, επειδή συζητήθηκαν τούτα τα πράματα εδώ και 
εφτά ολόκληρους μήνες, επειδή λέχθηκε «να πάμε να δούμε μπας τζιαι καταφέρουμε 
να εύρουμε τζιαι άλλη συναίνεση» και ούτω καθεξής, εμείς ο μόνος λόγος για τον 
οποίο θα δεχτούμε να υπάρξει αλλαγή στη σειρά συζήτησης αυτών των νομοσχεδίων 
είναι για να διαπιστωθεί ότι εκείνα τα οποία έχουν συμφωνηθεί στην επιτροπή έχουν 
καταγραφεί μέσα στην έκθεση.  Σε τίποτε άλλο δε συμφωνούμε!  ∆ιαφορετικά, 
επιμένουμε να προχωρήσουμε εδώ και τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα συμφωνήσω με την εισήγηση του κ. Κατσουρίδη, προσθέτοντας το 
εξής:  Αν βρεθούν σημεία για τα οποία θα διαπιστώσουμε ότι αξίζει τον κόπο να τα 
αναβάλουμε μετά τα Χριστούγεννα, ταυτόχρονα πρέπει να διαπιστωθεί ότι 
αναβάλλοντάς τα μετά τα Χριστούγεννα δεν αλλάζει οτιδήποτε επί της ουσίας.  ∆ιότι, 
ναι μεν, η φορολογία μπορεί να εφαρμοστεί για το 2011, αλλά, αν υπάρχουν πρόνοιες 
που επηρεάζουν οτιδήποτε για το ’10, θα πρέπει τότε να ψηφιστεί είτε σήμερα είτε 
αύριο είτε το αργότερο την Πέμπτη.  Άρα, εγώ συμφωνώ με την εισήγηση να γίνει μία 
δεύτερη, γρήγορη εξέταση πάνω σε δύο άξονες:  Πρώτον, ποια είναι τα σημεία αυτά 
τα οποία δεν ήταν συμφωνημένα στην επιτροπή -και έχει δίκαιο ο κ. Σιζόπουλος- να 
τα δούμε, αλλά ταυτόχρονα, σε περίπτωση που αυτά τα σημεία θα είναι τέτοια και 
πολλά που πρέπει να αναβληθούν, να μην επηρεάσουν οτιδήποτε για το 2010. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Καταρχάς, να πω ότι εμείς δε θα συμφωνήσουμε να αναβληθούν για επόμενη 
βδομάδα ή το νέο χρόνο αυτά τα νομοσχέδια, χωρίς να δεχθούμε και την ευθύνη ότι η 
Βουλή φταίει για τούτη την καθυστέρηση.  Πολύπλοκα νομοσχέδια, δεν είχε γίνει ο 
διάλογος που θα έπρεπε να γίνει με όλους τους εμπλεκόμενους, τον οποίο ανέλαβε 
να κάνει η Βουλή, και γι’ αυτό φτάσαμε -εγώ λέω και με τον άθλο που έχουν κάνει και 
οι υπηρεσίες της Βουλής, αλλά τζιαι η επιτροπή, για να ’μαστε δίκαιοι- σε κάποια 
συμφωνημένα σημεία, στα πλείστα, τα δεκαέξι από τα είκοσι δύο που αφορούσε αυτή 
η πρόταση των έξι νομοσχεδίων, για να καταλήξουμε σήμερα. 
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 Ο κ. Σιζόπουλος εντόπισε ένα σημείο.  Οι υπηρεσίες λένε ότι ξεκαθαρίζεται στα 
δύο πρώτα νομοσχέδια ότι μιλούμε για το ʼ11· πλεοναστικό θα ήταν να ξεκαθαριστεί 
και στα επόμενα, αλλά να το κάνουμε τζιαι μπορεί να γίνει πολύ εύκολα.  Νομίζω ότι 
δε βλέπουμε λόγο σοβαρό για αναβολή.  Πρέπει να τελειώσουμε σήμερα!  Η κοινωνία 
μάς κοιτάζει, η κοινωνία περιμένει.  Είμαστε έτοιμοι, λέω, τζιαι στο τέλος της ημέρας, 
αν πει κάποιος ότι θα υπάρχει και κάτι το οποίο έχει διαφύγει, έντζιε είμαστε 
αλάνθαστοι τζιαι ό,τι εννά κάμουμε είναι δόγμα για τα επόμενα εκατό χρόνια!  Αν 
υπάρξουν αδυναμίες, βελτιώνονται.  Άρα, αν υπάρξει χρόνος, να πάμε έξω τώρα ένας 
εκπρόσωπος από κάθε ομάδα, για να λύσουμε το πρόβλημα των δύο σημείων που 
πρέπει να μπουν για το ’11, να ξεκαθαρίσει ότι μιλούμε για το ʼ11, που είναι ξεκάθαρο 
στα δύο πρώτα νομοσχέδια, να το κάνουμε.  Αν υπάρχει τζιαι κάτι άλλο που ηύρε 
τώρα ο κ. Σιζόπουλος, να το κάνουμε, αλλά αναβολή εμείς δε δεχόμαστε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ την προσοχή σας. 

 Θα μπορούσαμε να διακόψουμε για μισή ώρα ή, αν νομίζετε, περισσότερο και 
μετά βέβαια να προχωρήσουμε, διότι αυτό είναι το αίσθημα που διαπιστώνουμε, ότι 
πρέπει να προχωρήσουμε.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ! 

 Και, αν υπάρξει ανάγκη για βελτίωση, να προχωρήσουμε σε βελτιώσεις μετά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, να συνεχίσουμε με τα νομοσχέδια που υπάρχουν, εκτός από τα 
συγκεκριμένα για τη φοροδιαφυγή, να τα διεκπεραιώσουμε.  Αν προκύψει ότι θέλουν 
ακόμα δέκα λεπτά μετά από τούτο, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συμφωνείτε να προχωρήσουμε με τα υπόλοιπα, κύριε Σιζόπουλε;  Εσείς 
βάλατε την εισήγηση. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, υπάρχει ένα πρόβλημα, ότι για τα υπόλοιπα θέματα τα οποία 
έχουν σχέση με οικονομικά ζητήματα είμαι ο εκπρόσωπος του κόμματος στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών.  Εν μπορώ στη συζήτηση να απουσιάζω, 
γιατί πρέπει την ίδια στιγμή να ’μαι στην επιτροπή Οικονομικών, για να κάνω τον 
έλεγχο πάνω στα νομοσχέδια.  Άρα, αν θα γίνει, θέλουμε διάλειμμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, μισή ώρα διακοπή και παρακαλώ να επανέλθετε όμως στη μισή ώρα, 
για να αρχίσουμε πάλι. 

(Ώρα διακοπής: 11.19 π.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 11.57 π.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μπορούμε να προχωρήσουμε τώρα στη νομοθετική εργασία και, όπως είναι η 
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συνήθης πρακτική, παρακαλώ, εκεί που υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζονται οι 
εκθέσεις.   

 Για τα πρώτα έξι θέματα υπάρχει κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά 
τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010», «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» και αναβάλλεται, όπως πληροφορήθηκα, το έκτο θέμα με τίτλο «Ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια που αναφέρονται στο επισυνημμένο Παράρτημα Α 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Άγγελος Βότσης  

 Σταύρος Ευαγόρου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
νομοσχέδια του επισυνημμένου Παραρτήματος Α σε επτά συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 3 Μαΐου μέχρι 6 ∆εκεμβρίου 2010.  Στο 
στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, ο διευθυντής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων (ΤΕΠ), καθώς και 
εκπρόσωποι της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου, της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας, του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, του Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης Επενδύσεων 
(CIPA), του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ), του Συνδέσμου 
Πτυχιούχων Εγκεκριμένων Λογιστών-Ελεγκτών Κύπρου, του Συνδέσμου 
Ανεξάρτητων Λογιστών Κύπρου (ΣΑΛΚ), της ΟΕΒ και του ΚΕΒΕ. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η θέσπιση διάφορων νομοθετικών 
μέτρων για καταπολέμηση της φοροδιαφυγής και μείωση της φοροαποφυγής.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2010, που 
συνοδεύει τα υπό αναφορά νομοσχέδια, στα πλαίσια της παρούσας οικονομικής 
κρίσης και της επακόλουθης αύξησης του δημοσιονομικού ελλείμματος και δεδομένης 
της δέσμευσης της κυβέρνησης για μη επιβολή νέων φορολογιών, η κυβέρνηση 
θεωρεί ότι επιβάλλεται η λήψη πρόσθετων μέτρων, τα οποία θα συμβάλουν τόσο στην 
καταπολέμηση της φοροδιαφυγής όσο και στη μείωση της φοροαποφυγής, με 
επακόλουθο την αύξηση των δημόσιων εσόδων και την εμπέδωση του αισθήματος 
δικαίου μεταξύ των πολιτών με τη συνεισφορά όλων στα δημόσια έσοδα ανάλογα με 
τα εισοδήματά τους.   

 Μέσα στα πλαίσια αυτά, τα προτεινόμενα από την κυβέρνηση μέτρα τα οποία 
διαλαμβάνονται στα υπό συζήτηση νομοσχέδια όπως αυτά κατατέθηκαν αρχικά στη 
Βουλή είναι τα ακόλουθα: 
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1. Η διευκόλυνση της άρσης του τραπεζικού απορρήτου για φορολογικούς 
κατοίκους της ∆ημοκρατίας. 

2. Η επιβολή της παρακράτησης φόρου/αμυντικής εισφοράς στα ενοίκια που 
καταβάλλονται από νομικά πρόσωπα. 

3. Η απαγόρευση αφαίρεσης από το φορολογητέο εισόδημα εξόδων που δεν 
υποστηρίζονται από νόμιμα παραστατικά. 

4. Η απαγόρευση αφαίρεσης μισθών ως εξόδων για τους οποίους παράτυπα δεν 
καταβλήθηκαν εισφορές κοινωνικών ασφαλίσεων. 

5. Η φορολόγηση ως μερισμάτων των απολήψεων, αναλήψεων, δανείων ή άλλων 
περιουσιακών στοιχείων που αποσύρουν από την εταιρεία τους οι διευθυντές 
των εταιρειών και τα μέλη των οικογενειών τους. 

6. Η αντιμετώπιση της αναβολής και αποφυγής της καταβολής αμυντικής 
εισφοράς με παρεμβολή άλλων εταιρειών μεταξύ της εταιρείας που 
πραγματοποιεί τα κέρδη και του μετόχου φυσικού προσώπου. 

7. Η αντιμετώπιση της αποφυγής καταβολής φόρου κεφαλαιουχικών κερδών, στις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες, αντί να πωλούνται οι μετοχές της εταιρείας που 
κατέχει τα ακίνητα, πωλούνται μετοχές ιθύνουσας εταιρείας που έχει 
παρεμβληθεί πάνω από την εταιρεία που κατέχει τα ακίνητα ή άλλης ανώτερου 
επιπέδου ιθύνουσας εταιρείας. 

8. Η απόδοση προσωπικής ευθύνης στους διευθυντές που πραγματικά και 
ουσιαστικά ελέγχουν μία εταιρεία, σε περίπτωση μη καταβολής των 
οφειλόμενων φόρων της εταιρείας. 

9. Η απαγόρευση αποξένωσης του τελευταίου ακινήτου που κατέχει ο 
φορολογούμενος, αν ο διαθέτης δεν καταβάλλει ή δε διασφαλίζει την καταβολή 
όλων των φορολογικών του υποχρεώσεων. 

10. Η επιβολή διοικητικών προστίμων στις περιπτώσεις μη συμμόρφωσης του 
φορολογουμένου με τις φορολογικές του υποχρεώσεις ή στις περιπτώσεις 
υποβολής ανακριβών δηλώσεων και στοιχείων. 

11. Η υποχρεωτική υποβολή με ηλεκτρονικά μέσα των δηλώσεων εισοδήματος 
από τα πρόσωπα που ασκούν επιχείρηση, καθώς και από όλους όσοι 
υποβάλλουν δηλώσεις μέσω προσώπων που προσφέρουν επαγγελματικές 
υπηρεσίες. 

12. Η παροχή κινήτρων για ηλεκτρονική υποβολή φορολογικών δηλώσεων από 
φυσικά και νομικά πρόσωπα. 

13. Η παροχή ευχέρειας σε εξουσιοδοτημένους λειτουργούς για απρόσκοπτη 
πρόσβαση και έρευνα σε επαγγελματικά υποστατικά. 

14. Η διενέργεια ποινικών διώξεων από το ΤΕΠ με την έγκριση του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

15. Η διενέργεια φορολογικών ελέγχων από το ΤΕΠ αναφορικά με τα εισοδήματα 
όχι μόνο παρελθόντων ετών, αλλά και του τρέχοντος έτους. 

16. Η διενέργεια φορολογικών ελέγχων και η εκτέλεση συναφούς φορολογικής 
εργασίας σε ημέρες και ώρες πέραν των εργάσιμων ημερών και ωρών που 
ισχύουν για τη δημόσια υπηρεσία. 
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17. Η λεπτομερής ρύθμιση των υποχρεώσεων της εταιρείας και των διευθυντών 
της σχετικά με την εκπλήρωση των φορολογικών υποχρεώσεων της εταιρείας 
σε περιπτώσεις διάλυσής της. 

18. Η υποχρεωτική χορήγηση αριθμού φορολογικής ταυτότητας, αμέσως μόλις 
συσταθεί μία εταιρεία, καθώς και η ενημέρωση του ΤΕΠ για οποιαδήποτε 
αλλαγή στοιχείων της εταιρείας. 

19. Ο καθορισμός φορολογικής οφειλής προσώπου για διάφορες φορολογικές 
περιόδους, με βάση την κρίση του διευθυντή του ΤΕΠ και με στοιχεία που έχει 
στη διάθεσή του για συγκεκριμένη χρονική περίοδο, στις περιπτώσεις που το 
φορολογούμενο πρόσωπο δεν ανταποκρίνεται στις φορολογικές του 
υποχρεώσεις. 

20. Η απαίτηση εγγύησης αναφορικά με την καταβολή του ποσού των 
φορολογικών οφειλών. 

21. Η υποχρέωση οποιωνδήποτε κρατικών αρχών ή αρχών τοπικής διοίκησης ή 
οργανισμών δημόσιου δικαίου που έχουν στην κατοχή τους στοιχεία τα οποία 
μπορεί να χρησιμοποιηθούν για σκοπούς εφαρμογής των φορολογικών 
νομοθεσιών να τα παρέχουν στο ΤΕΠ οποτεδήποτε αυτά ζητηθούν. 

Στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων από την επιτροπή όλα τα 
επηρεαζόμενα σύνολα και ομάδες που κλήθηκαν ενώπιόν της είχαν την ευκαιρία να 
εκφράσουν επανειλημμένα τις θέσεις τους και να καταθέσουν γραπτά υπομνήματα και 
εισηγήσεις.   

Η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη πολλές από τις υποβληθείσες από τους 
επηρεαζόμενους συνδέσμους εισηγήσεις, πολλές από τις οποίες αποδέχτηκε το ΤΕΠ, 
το οποίο διαμόρφωσε ανάλογα νέα κείμενα σχεδίων νόμου,  προχώρησε σε κατ’ 
άρθρο συζήτησή τους.  Περαιτέρω, κάλεσε ενώπιόν της το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας για σκοπούς διευκρίνισης ορισμένων προνοιών για τις οποίες έκρινε ότι 
θα έπρεπε να ζητήσει τις θέσεις του σε σχέση με το ενδεχόμενο να προσκρούουν σε 
άρθρα του συντάγματος, όπως και για τον τρόπο εφαρμογής στην πράξη ορισμένων 
άλλων προνοιών.  Οι πρόνοιες αυτές αφορούν την επιβολή διοικητικών ποινών σε 
σχέση με φορολογικές οφειλές παρελθόντων ετών και την προτεινόμενη ρύθμιση για 
άρση του τραπεζικού απορρήτου φορολογικών κατοίκων της ∆ημοκρατίας.   

Ως αποτέλεσμα της μακράς συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή σε σχέση 
με τα υπό συζήτηση νομοσχέδια, οι κοινοβουλευτικές πλευρές που εκπροσωπούνται 
σ’ αυτή διαμόρφωσαν ορισμένες συγκλίσεις, ενώ σε πολλά σημεία υπήρξαν 
διαφωνίες.  Περαιτέρω, η επιτροπή αποφάσισε ότι ορισμένες κυβερνητικές προτάσεις 
χρήζουν πιο ενδελεχούς μελέτης και ότι για το λόγο αυτό πρέπει να συνεχιστεί η 
συζήτησή τους σε μεταγενέστερο στάδιο, με αποτέλεσμα αυτές να μην προωθηθούν 
στο παρόν στάδιο στην ολομέλεια του σώματος, αλλά να συνεχίσουν να εκκρεμούν 
ενώπιόν της.   

Ειδικότερα, οι προτεινόμενες από την κυβέρνηση ρυθμίσεις για τις οποίες η 
επιτροπή αποφάσισε ότι δε θα προωθηθούν στο παρόν στάδιο, αλλά ότι θα 
συνεχίσουν να εκκρεμούν ενώπιόν της για περαιτέρω συζήτηση σε εύθετο χρόνο είναι 
οι ακόλουθες: 

1. Η ρύθμιση της αποφυγής καταβολής φόρου κεφαλαιουχικών κερδών, στις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες, αντί να πωλούνται μετοχές της εταιρείας που 
κατέχει τα ακίνητα, πωλούνται μετοχές ιθύνουσας εταιρείας που έχει 
παρεμβληθεί πάνω από την εταιρεία που κατέχει τα ακίνητα ή άλλης ανώτερου 
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επιπέδου ιθύνουσας εταιρείας.   

2. Η απόδοση προσωπικής ευθύνης στους διευθυντές οι οποίοι πραγματικά και 
ουσιαστικά ελέγχουν μία εταιρεία, σε περίπτωση μη καταβολής των 
οφειλόμενων φόρων της εταιρείας.   

3. Η φορολόγηση ως μερισμάτων των απολήψεων, αναλήψεων, δανείων ή άλλων 
περιουσιακών στοιχείων που αποσύρουν από την εταιρεία τους οι διευθυντές 
των εταιρειών και τα μέλη των οικογενειών τους.   

4. Η αντιμετώπιση της αναβολής και αποφυγής της καταβολής αμυντικής 
εισφοράς με παρεμβολή άλλων εταιρειών μεταξύ της εταιρείας που 
πραγματοποιεί τα κέρδη και του μετόχου φυσικού προσώπου.   

5. Η απαγόρευση της αποξένωσης του τελευταίου ακινήτου που κατέχει ο 
φορολογούμενος, αν ο διαθέτης δεν καταβάλλει ή δε διασφαλίζει την καταβολή  
όλων των φορολογικών του υποχρεώσεων.   

 Ως εκ τούτου, τα υπό συζήτηση νομοσχέδια κρίθηκε αναγκαίο να τύχουν 
σχετικής αναδιαμόρφωσης, ώστε να αφαιρεθούν από αυτά οι πιο πάνω πρόνοιές 
τους, που δε θα υποβληθούν στο παρόν στάδιο για συζήτηση στην ολομέλεια.  
Πρόσθετα, οι υπόλοιπες εναπομείνασες πρόνοιες των νομοσχεδίων κρίθηκε σκόπιμο 
να τύχουν περαιτέρω επεξεργασίας, ώστε να ανταποκρίνονται στις θέσεις που 
επικράτησαν σε σχέση με αυτές με βάση διαμορφωμένες συγκλίσεις ή πλειοψηφίες 
στην επιτροπή.   

 Υπό το φως της ανάγκης τα υπό συζήτηση νομοσχέδια να υποβληθούν στην 
ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικών αποφάσεων σε σχέση με σημεία για τα 
οποία διαμορφώνονται συγκλίσεις ή πλειοψηφίες, κρίνεται σκόπιμο όπως στο 
Παράρτημα Β της παρούσας έκθεσης παρατεθούν για σκοπούς εύκολης αναφοράς 
και κατά τη σειρά κατάθεσης των σχετικών νομοσχεδίων οι προτεινόμενες και 
προωθούμενες για υποβολή τους στην ολομέλεια του σώματος νομοθετικές ρυθμίσεις.   

 Συναφώς, οι προτάσεις που περιλαμβάνονται στο Παράρτημα Β και οι οποίες 
υποβάλλονται στο σώμα για έγκριση ή απόρριψη έχουν διαμορφωθεί στη βάση των 
τελικών κειμένων που το ΤΕΠ απέστειλε στην επιτροπή μέσω του Υπουργείου 
Οικονομικών, με επιστολή του ημερομηνίας 30 Σεπτεμβρίου 2010.  Στο ίδιο 
παράρτημα γίνεται επίσης αναφορά σε όλες τις προτάσεις που υιοθετήθηκαν από την 
επιτροπή στη βάση των εισηγήσεων επηρεαζόμενων συνδέσμων, παρά το γεγονός 
ότι αυτές δεν υιοθετήθηκαν από το ΤΕΠ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
όλων των πιο πάνω, υποβάλλει την παρούσα έκθεση στο σώμα για ψήφιση ή 
απόρριψη των νομοσχεδίων στο στάδιο της συζήτησής τους από την ολομέλεια, όπου 
και θα διατυπωθούν οι τελικές θέσεις των κοινοβουλευτικών ομάδων και των άλλων 
κοινοβουλευτικών κομμάτων. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους 
όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από νομοτεχνική και ουσιαστική άποψη, σύμφωνα με 
τα όσα διαλαμβάνονται στο Παράρτημα Β της παρούσας έκθεσης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α 

1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

2. Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) 
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Νόμος του 2010. 

3. Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

4. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

5. Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

6. Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β 

 Στο παρόν παράρτημα γίνεται αναφορά στις προτεινόμενες νομοθετικές 
ρυθμίσεις, οι οποίες υποβάλλονται στο σώμα για έγκριση ή απόρριψη. 

1. Νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» 

Προτείνονται τα ακόλουθα: 

α. Να μην εκπίπτονται: 

 i. από το φορολογητέο εισόδημα κάθε προσώπου οποιεσδήποτε 
δαπάνες δεν υποστηρίζονται από τιμολόγια και αποδείξεις 
είσπραξης προς ικανοποίηση του Εφόρου Φόρου Εισοδήματος, 

ii.  οι αποδοχές που αφορούν μισθωτές υπηρεσίες που παρέχονται 
εντός του φορολογικού έτους, επί των οποίων οι εισφορές στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Ταμείο Πλεονάζοντος 
Προσωπικού, Ταμείο Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, Ταμείο 
Κοινωνικής Συνοχής, Ταμείο Συντάξεων και Ταμείο Προνοίας, δεν 
καταβάλλονται στο έτος για το οποίο οφείλονται.   

  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις συμφωνούν με την πιο πάνω 
πρόνοια α.ii, ενώ οι υπόλοιποι παρόντες κατά την τελευταία 
συνεδρίαση της επιτροπής βουλευτές τάχθηκαν εναντίον. 

β. Πρόσωπο που παραλείπει να καταβάλει οφειλόμενο φόρο μέσα σε 
καθοριζόμενη προθεσμία ή μέχρι την προθεσμία που καθορίζεται σε 
ειδοποίηση του διευθυντή του ΤΕΠ, βάσει των διατάξεων της βασικής 
νομοθεσίας, να υπόκειται σε πρόσθετο φόρο ίσο προς 5% του 
οφειλόμενου φόρου.    

 (Αφορά τη μη καταβολή στον Έφορο Φόρου Εισοδήματος ποσού 
παρακρατηθέντος φόρου ή τη μη παρακράτηση φόρου από υπόχρεο 
πρόσωπο.) 

γ. i. Οι πρόνοιες που αφορούν την απαγόρευση έκπτωσης από το 
φορολογητέο εισόδημα κάθε προσώπου οποιωνδήποτε δαπανών 
δεν υποστηρίζονται από τιμολόγια και αποδείξεις είσπραξης προς 
ικανοποίηση του Εφόρου Φόρου Εισοδήματος και των αποδοχών 
που αφορούν μισθωτές υπηρεσίες που παρέχονται εντός του 
φορολογικού έτους επί των οποίων δεν καταβλήθηκαν οι 
εισφορές που αφορούν κοινωνικές ασφαλίσεις στο έτος για το 
οποίο οφείλονται να ισχύουν για φορολογικές οφειλές που 
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δημιουργούνται εντός του φορολογικού έτους 2011 και για όλα τα 
επόμενα φορολογικά έτη.   

 ii. Η ισχύς του υπό ψήφιση νόμου να αρχίζει από την 1η Ιανουαρίου 
2011, εκτός της πρόνοιας για επιβολή πρόσθετου φόρου ίσου 
προς 5%, σύμφωνα με τα πιο πάνω, η οποία να αρχίσει να 
εφαρμόζεται τρεις μήνες μετά τη δημοσίευση του υπό ψήφιση 
νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

  (Αφορά τη μη καταβολή στον Έφορο Φόρου Εισοδήματος ποσού 
παρακρατηθέντος φόρου ή τη μη παρακράτηση φόρου από 
υπόχρεο πρόσωπο.) 

2. Νομοσχέδιο «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Προτείνονται τα ακόλουθα: 

 α. Η διάθεση περιουσιακού στοιχείου οποτεδήποτε από εταιρεία σε μέτοχο 
διευθυντή ή και μέτοχο αυτής ή συγγενή αυτού μέχρι και δεύτερου 
βαθμού συγγένειας ή σύζυγο αυτού χωρίς την καταβολή αντιπαροχής ή 
με αντιπαροχή που είναι μικρότερη από την αγοραία αξία του 
περιουσιακού στοιχείου που διατίθεται να λογίζεται ως διανομή 
μερίσματος από την εταιρεία ίσου με την αγοραία αξία ή με τη διαφορά 
μεταξύ της αγοραίας αξίας και του ποσού της αντιπαροχής για σκοπούς 
φορολόγησης με έκτακτη εισφορά για την άμυνα.   

  Η πιο πάνω προτεινόμενη ρύθμιση δε θα εφαρμόζεται, όταν η εν λόγω 
εταιρεία απέκτησε με δωρεά το περιουσιακό στοιχείο από διευθυντή ή 
και μέτοχό της ή από συγγενή αυτού μέχρι και δεύτερου βαθμού 
συγγένειας ή από σύζυγο αυτού.   

 β. i. Στον ορισμό του όρου “εταιρικός φόρος” να περιλαμβάνεται και η 
έκτακτη αμυντική εισφορά, όπως επίσης και οποιοσδήποτε άλλος 
φόρος επιβάλλεται σύμφωνα με την εκάστοτε σε ισχύ νομοθεσία 
για τη φορολογία κεφαλαιουχικών κερδών και οποιοδήποτε ποσό 
αλλοδαπού φόρου δεν πιστώνεται έναντι του φόρου εισοδήματος 
ή και έναντι της έκτακτης αμυντικής εισφοράς για το έτος στο 
οποίο οφείλεται.   

   (Για σκοπούς της λογιζόμενης διανομής από εταιρεία κάτοικο της 
∆ημοκρατίας του 70% των κερδών της που αποκτώνται ή 
προκύπτουν στο φορολογικό έτος μετά τη μείωσή τους με τον 
εταιρικό φόρο που πληρώθηκε ή είναι πληρωτέος πάνω στα εν 
λόγω κέρδη.) 

  ii. Σε περίπτωση έγκρισης ψηφίσματος από εταιρεία για εκούσια 
διάλυση ή εκκαθάρισή της, η υποβολή της δήλωσης του 
λογιζόμενου μερίσματος και η καταβολή της έκτακτης εισφοράς 
σύμφωνα με αυτήν, αναφορικά με το λογιζόμενο μέρισμα επί των 
κερδών του φορολογικού έτους και των κερδών των αμέσως δύο 
προηγούμενων φορολογικών ετών, να υποβάλλεται το αργότερο 
μέσα σε ένα μήνα από την ημερομηνία που επισυμβαίνει το πιο 
πάνω γεγονός, ο δε διευθυντής του ΤΕΠ να έχει εξουσία να 
επιβάλλει σχετική φορολογία επί της εταιρείας για είσπραξη της 
έκτακτης εισφοράς.   
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  iii. Οι διατάξεις για λογιζόμενη διανομή να μην εφαρμόζονται στα 
λογιστικά κέρδη που προκύπτουν στη διάρκεια της διάλυσης ή 
εκκαθάρισης εταιρείας, όταν τα περιουσιακά στοιχεία αυτής δεν 
επαρκούν για την εξόφληση των πιστωτών της, και κανένα ποσό 
να μην μπορεί να διανεμηθεί ή να καταβληθεί στους μετόχους 
αυτής.   

iv. Σε περίπτωση διανομής οποιωνδήποτε περιουσιακών στοιχείων 
στους μετόχους εταιρείας στα πλαίσια διάλυσης ή εκκαθάρισης 
αυτής, η αγοραία αξία, μετά τη μείωση της αξίας με οποιοδήποτε 
τυχόν καταβληθέντα φόρο κεφαλαιουχικών κερδών, των οποίων 
υπερβαίνει το κόστος απόκτησης αυτών από την εταιρεία να 
λογίζεται ως διανεμηθέν μέρισμα ίσο με τη διαφορά μεταξύ της 
κατά την ημερομηνία διανομής αγοραίας αξίας και του κόστους 
απόκτησής τους. 

v. Σε περίπτωση πραγματοποίησης κερδών κατά τη διάρκεια 
εκούσιας διάλυσης ή εκκαθάρισης εταιρείας, η λογιζόμενη 
διανομή μερίσματος επί των κερδών αυτών να μη δύναται να 
υπερβαίνει το ποσό ή την αξία των καθαρών περιουσιακών 
στοιχείων που διανέμονται ή δύναται να διανεμηθούν στους 
μετόχους. 

(Οι πιο πάνω πρόνοιες εντάσσονται στα πλαίσια ρύθμισης των 
υποχρεώσεων της εταιρείας και των διευθυντών της σχετικά με την 
εκπλήρωση των φορολογικών υποχρεώσεών της σε περίπτωση 
διάλυσής της.) 

 γ. Στην έννοια του όρου “πραγματικό μέρισμα” να περιλαμβάνεται και το 
πραγματικό μέρισμα που διανεμήθηκε στη διάρκεια του φορολογικού 
έτους στο οποίο τα κέρδη αναφέρονται, για την περίπτωση που το ποσό 
των λογιζόμενων μερισμάτων μειώνεται με οποιοδήποτε πραγματικό 
μέρισμα διανεμήθηκε στη διάρκεια των δύο ετών από το τέλος του 
φορολογικού έτους στο οποίο τα κέρδη αναφέρονται και για την 
περίπτωση που το πραγματικό μέρισμα πληρώνεται μετά την 
παρέλευση των δύο ετών από το τέλος του έτους στο οποίο τα κέρδη 
αναφέρονται.   

 δ. Σε περίπτωση μείωσης κεφαλαίου εταιρείας οποιαδήποτε ποσά 
πληρώνονται ή είναι πληρωτέα σε άτομο μέτοχο, πέραν του ποσού του 
μετοχικού κεφαλαίου που πραγματικά καταβλήθηκε από μέτοχο, να 
λογίζονται ως διανεμηθέντα μερίσματα.   

 ε. Νομικά πρόσωπα που καταβάλλουν ενοίκια να παρακρατούν τα ίδια την 
οφειλόμενη επί των ενοικίων αμυντική εισφορά.   

  (Αντί της ισχύουσας διάταξης, σύμφωνα με την οποία η εισφορά 
αποδίδεται στο κράτος από το πρόσωπο που εισπράττει τα ενοίκια. 

  Η προτεινόμενη ρύθμιση αφορά εταιρεία, συνεταιρισμό, αρχή τοπικής 
διοίκησης και τη ∆ημοκρατία.) 

 στ. Η επιβολή χρηματικών επιβαρύνσεων ως ακολούθως: 

   i. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
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οποιοδήποτε καθήκον εντός της χρονικής προθεσμίας που 
προβλέπεται ή καθορίζεται ρητά από τη βασική νομοθεσία να 
υπόκειται σε χρηματική επιβάρυνση ύψους €100.   

  ii. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και ο διευθυντής απαιτήσει 
από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που 
καθορίζεται ρητά σε ειδοποίηση, που επιδίδεται δεόντως στο 
πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να είναι μικρότερη των 
εξήντα ημερών, να υπόκειται σε περίπτωση μη συμμόρφωσης σε 
χρηματική επιβάρυνση ύψους €200. 

iii.  Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία δεν 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και ο διευθυντής απαιτήσει 
από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που 
καθορίζεται σε σχετική ειδοποίηση, που επιδίδεται δεόντως στο 
πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να είναι μικρότερη των 
εξήντα ημερών, να υπόκειται, σε περίπτωση μη συμμόρφωσης 
εντός της προθεσμίας που καθορίζεται στην ειδοποίηση, σε 
χρηματική επιβάρυνση ύψους €200. 

iv.  Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία δεν 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και η απαιτούμενη 
ειδοποίηση ή δήλωση ή στοιχεία αφορούν άλλο πρόσωπο και ο 
διευθυντής απαιτήσει από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί 
εντός προθεσμίας που καθορίζεται σε σχετική ειδοποίηση, που 
επιδίδεται δεόντως στο πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να 
είναι μικρότερη των εξήντα ημερών, να υπόκειται, σε περίπτωση 
μη συμμόρφωσης εντός της προθεσμίας που καθορίζεται στην 
ειδοποίηση, σε χρηματική επιβάρυνση ύψους €100. 

v.  Πρόσωπο που παραλείπει να καταβάλει οφειλόμενο φόρο μέχρι 
την καθοριζόμενη από τη βασική νομοθεσία προθεσμία ή μέχρι 
την προθεσμία που καθορίζεται σε ειδοποίηση του διευθυντή να 
υπόκειται σε πρόσθετο φόρο ίσο προς 5% του οφειλόμενου 
φόρου.   

ζ. Η ισχύς όλων των νομοθετικών προτάσεων, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
να αρχίζει από την 1η Ιανουαρίου 2011 εκτός των ακολούθων: 

  i. Της πρόνοιας που αφορά διάθεση περιουσιακού στοιχείου 
οποτεδήποτε από εταιρεία σε μέτοχο διευθυντή ή μέτοχο αυτής ή 
συγγενή αυτού μέχρι και δεύτερου βαθμού συγγένειας ή σύζυγο 
αυτού χωρίς την καταβολή αντιπαροχής ή με αντιπαροχή που 
είναι μικρότερη από την αγοραία αξία του περιουσιακού στοιχείου 
που διατίθεται, η οποία θα λογίζεται ως διανομή μερίσματος από 
την εταιρεία ίσου με την αγοραία αξία ή με τη διαφορά μεταξύ της 
αγοραίας αξίας και του ποσού της αντιπαροχής για σκοπούς 
φορολόγησης με έκτακτη εισφορά για την άμυνα, η οποία θα 
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αρχίσει να ισχύει επίσης από την 1η Ιανουαρίου 2011, αλλά θα 
αφορά πράξεις διάθεσης σύμφωνα με τα πιο πάνω που θα 
γίνονται από το φορολογικό έτος 2011 και μετά. 

  ii. Των προνοιών που αφορούν την επιβολή χρηματικών 
επιβαρύνσεων και πρόσθετου φόρου ίσου προς 5%, οι οποίες θα 
αρχίσουν να εφαρμόζονται τρεις μήνες μετά τη δημοσίευση του 
υπό ψήφιση νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

3. Νομοσχέδιο «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

 Προτείνονται τα ακόλουθα: 

 α. Η υποχρέωση εταιρείας για υποβολή ειδοποίησης για εγγραφή στο 
φορολογικό μητρώο και για εξασφάλιση αριθμού φορολογικής 
ταυτότητας αμέσως μετά τη σύσταση ή νόμιμη εγγραφή της στη 
∆ημοκρατία ή σε περίπτωση εταιρείας που συστάθηκε εκτός 
∆ημοκρατίας αμέσως μετά την εγγραφή της, σύμφωνα με τον περί 
Εταιρειών Νόμο, ή αμέσως μετά που γίνεται κάτοικος της ∆ημοκρατίας. 

 β. Η υποχρέωση εταιρείας που είναι εγγεγραμμένη στο φορολογικό 
μητρώο να κοινοποιεί στο διευθυντή του ΤΕΠ οποιεσδήποτε αλλαγές 
διαφοροποιούν τα στοιχεία του φορολογικού μητρώου.   

 γ. Η υποβολή των προνοούμενων, σύμφωνα με τις διατάξεις της οικείας 
νομοθεσίας, απαιτούμενων κοινοποιήσεων ή ειδοποιήσεων εντός εξήντα 
ημερών από την ημερομηνία που επισυνέβη η σχετική αλλαγή σε ειδικό 
έντυπο που εγκρίνεται από το διευθυντή του ΤΕΠ.   

  Σε περίπτωση εταιρείας που έχει συσταθεί πριν από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
υποχρεώσεων η οποία δεν έχει εγγραφεί στο φορολογικό μητρώο για 
εξασφάλιση αριθμού φορολογικής ταυτότητας αμέσως μετά τη σύσταση 
ή εγγραφή της, ο γραμματέας ή άλλο εξουσιοδοτημένο πρόσωπο να έχει 
υποχρέωση να υποβάλλει τη σχετική ειδοποίηση μέχρι την 30ή Ιουνίου 
2011. 

 δ. i. Ανεξαρτήτως οποιασδήποτε διάταξης διαλαμβάνεται σε 
οποιοδήποτε άλλο εκάστοτε σε ισχύ νόμο, περιλαμβανομένης 
οποιασδήποτε νομοθετικής διάταξης σε σχέση με τραπεζικό 
απόρρητο, σε περίπτωση ελέγχου που διενεργείται αναφορικά με 
πρόσωπο για αντικείμενο φόρου, ο διευθυντής του ΤΕΠ να 
δύναται αναφορικά με οποιοδήποτε φορολογικό έτος για το οποίο 
δύναται να επιβάλει φορολογία να απαιτεί από τράπεζα με 
γραπτή ειδοποίησή του να του παράσχει οποιαδήποτε στοιχεία 
και πληροφορίες βρίσκονται στην κατοχή της για την περίοδο των 
επτά ετών που προηγούνται της υποβολής της σχετικής 
απαίτησης του διευθυντή του ΤΕΠ, αναφορικά με οποιοδήποτε 
υφιστάμενο ή κλειστό λογαριασμό τέτοιου προσώπου. 

  ii. Βιβλία, αρχεία ή άλλα έγγραφα ή στοιχεία ή πληροφορίες που 
απαιτούνται, σύμφωνα με τα πιο πάνω, να παρέχονται, 
προσάγονται, παραδίδονται, επιδίδονται ή αποστέλλονται με τις 
απαραίτητες ή αναγκαίες επεξηγήσεις και διευκρινίσεις από την 
τράπεζα προς πλήρη ικανοποίηση του διευθυντή του ΤΕΠ εντός 
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εξήντα ημερών από την ημερομηνία λήψης της έγγραφης, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, ειδοποίησης. 

  iii. Οι εξουσίες που παρέχονται, σύμφωνα με τα πιο πάνω, να 
ασκούνται μόνο κατόπιν γραπτής συγκατάθεσης του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η οποία θα εξασφαλίζεται μόνο 
κατόπιν υποβολής σχετικού γραπτού αιτήματος από τον ίδιο το 
διευθυντή του ΤΕΠ προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
και μόνο κατόπιν αποστολής σχετικής έγγραφης ειδοποίησης εκ 
μέρους του διευθυντή του ΤΕΠ προς το πρόσωπο για το οποίο 
διεξάγεται έρευνα. 

   Ο διευθυντής του ΤΕΠ για τους σκοπούς που αναφέρονται πιο 
πάνω να παρέχει ταυτόχρονα στο Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και στην τράπεζα: 

 την ταυτότητα του προσώπου που βρίσκεται υπό εξέταση 
ή έρευνα, 

 περιγραφή των πληροφοριών που ζητούνται, 
περιλαμβανομένης της φύσεως, όπως και του τρόπου που 
απαιτεί να λάβει τις πληροφορίες από την τράπεζα, 

 τους εύλογα αιτιολογημένους ειδικούς φορολογικούς 
σκοπούς για τους οποίους απαιτούνται οι συγκεκριμένες 
πληροφορίες, όπως και τους ειδικότερους λόγους για τους 
οποίους ζητούνται οι πληροφορίες που κρίνονται 
απαραίτητες για την εκπλήρωση του έργου του, 

 τους λόγους για τους οποίους θεωρεί ότι οι αιτούμενες 
πληροφορίες κατέχονται από την τράπεζα, 

 τη συγκεκριμένη προγενέστερη και αιτιολογημένη χρονική 
περίοδο για την οποία απαιτούνται οι συγκεκριμένες 
πληροφορίες, 

 δήλωση ότι ο διευθυντής έχει εξαντλήσει όλα τα στη 
διάθεσή του μέσα προς εξασφάλιση των αιτούμενων 
πληροφοριών (πλην οποιωνδήποτε δικαστικών μέτρων). 

  iv. Στην περίπτωση κατά την οποία το πρόσωπο για το οποίο 
ζητούνται στοιχεία διατηρεί κοινό λογαριασμό με τρίτο ή 
περισσότερα πρόσωπα, ο διευθυντής του ΤΕΠ, για να λάβει 
πληροφορίες για τον εν λόγω λογαριασμό, να πρέπει να 
ακολουθήσει την ίδια πιο πάνω αναφερόμενη διαδικασία για όλα 
τα πρόσωπα ξεχωριστά επ’ ονόματι των οποίων τηρείται ο κοινός 
λογαριασμός.   

v.  Ο διευθυντής του ΤΕΠ να πληροφορεί το πρόσωπο για το οποίο 
διεξάγεται έρευνα για τη, σύμφωνα με τα πιο πάνω, παροχή ή μη 
της συγκατάθεσης του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
αμέσως μόλις του γνωστοποιηθεί η παροχή ή μη αυτής. 

(Με τις πιο πάνω πρόνοιες καταργούνται οι ισχύουσες διατάξεις 
για τη δυνατότητα που παρέχεται στο διευθυντή του ΤΕΠ να 
ζητήσει και εξασφαλίσει κεφαλαιουχική κατάσταση φυσικού 
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προσώπου και, εφόσον εξακολουθεί να έχει εύλογη υποψία ότι τα 
περιληφθέντα σε σχέση με οποιοδήποτε φορολογικό έτος 
στοιχεία είναι αναληθή ή αντιφατικά και ότι δεν αντικατοπτρίζουν 
την πραγματική περιουσιακή κατάσταση του φυσικού προσώπου 
ειδικά σε σχέση με δηλωθέντες στην υποβληθείσα κεφαλαιουχική 
κατάσταση τραπεζικούς λογαριασμούς, να δύναται να αποταθεί 
σε τραπεζικό ίδρυμα, υποβάλλοντας συγκεκριμένα στοιχεία και 
ζητώντας από αυτό όπως εντός ενός μηνός επιβεβαιώσει 
γραπτώς ότι τα υποβληθέντα στοιχεία συνάδουν ή μη με τα 
στοιχεία που ο ίδιος κατέχει σε σχέση με το φορολογούμενο 
φυσικό πρόσωπο.   

 Προτείνεται επίσης η διαγραφή της ισχύουσας διάταξης σύμφωνα 
με την οποία, εφόσον προκύψουν νέα στοιχεία σε σχέση με το 
φορολογούμενο φυσικό πρόσωπο ή υπάρχει εύλογη υποψία ότι 
το πρόσωπο αυτό απέκρυψε ή συνεχίζει να αποκρύπτει 
περιουσιακά στοιχεία που περιλαμβάνονται σε τραπεζικούς 
λογαριασμούς, ο διευθυντής του ΤΕΠ δύναται να αποταθεί στο 
δικαστήριο και με πρωτογενή αίτησή του να ζητήσει έκδοση 
διατάγματος άρσης τραπεζικού απορρήτου.) 

 ε. Πρόσωπα που υποβάλλουν φορολογική δήλωση μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου του έτους που ακολουθεί το φορολογικό έτος ή πρόσωπα 
των οποίων η φορολογική δήλωση υποβάλλεται εκ μέρους τους από 
επαγγελματία που προσφέρει συναφείς υπηρεσίες να υποβάλλουν τη 
φορολογική τους δήλωση με ηλεκτρονικά ή άλλα μέσα που εγκρίνονται 
από το διευθυντή του ΤΕΠ από καιρό σε καιρό.   

 στ. Η καθορισμένη βάσει του νόμου προθεσμία υποβολής ηλεκτρονικής 
δήλωσης να παρατείνεται κατά τρεις ημερολογιακούς μήνες.   

 ζ. Σε περίπτωση κατά την οποία πρόσωπο παρέλειψε να υποβάλει 
δήλωση εντός της προβλεπόμενης από τη βασική νομοθεσία 
προθεσμίας και εφόσον ο διευθυντής του ΤΕΠ κρίνει ότι το πρόσωπο 
αυτό υπέχει υποχρέωση καταβολής φόρου, να δύναται να προβεί σε 
βεβαίωση φόρου κατά την κρίση του, με βάση τα ευρήματα ελέγχου που 
προέκυψαν μετά από σχετικό έλεγχο ή εξέταση ή έρευνα ή σύμφωνα με 
πληροφορίες και στοιχεία που έχει στη διάθεσή του. 

 η. Για σκοπούς επιβολής φορολογίας για οποιοδήποτε έτος αναφορικά με 
το οποίο δύναται να επιβληθεί φορολογία δυνάμει οποιασδήποτε 
διάταξης της βασικής νομοθεσίας, ο διευθυντής του ΤΕΠ να δύναται να 
χρησιμοποιεί τα ευρήματα ελέγχου, εξέτασης ή έρευνας που προέκυψαν 
και που χρησιμοποιήθηκαν για τη φορολογία άλλου έτους στην 
περίπτωση προσώπου που παρέλειψε να υποβάλει οποιεσδήποτε 
φορολογικές δηλώσεις ή να τηρήσει οποιαδήποτε βιβλία ή αρχεία ή 
έγγραφα ή να παράσχει τις απαραίτητες διευκολύνσεις για την 
επαλήθευσή τους ή όταν ο διευθυντής κρίνει ότι τέτοιες δηλώσεις είναι 
ελλιπείς ή ανακριβείς. 

 θ. Η ειδοποίηση ενστάσεως σε επιβληθείσα φορολογία από πρόσωπο το 
οποίο αμφισβητεί τη φορολογία αυτή για σκοπούς επανεξέτασης και 
αναθεώρησής της να επιδίδεται, εκτός εάν προβλέπεται διαφορετικά σε 
οποιαδήποτε άλλη νομοθεσία, όχι αργότερα από το τέλος του μήνα ο 
οποίος ακολουθεί το μήνα στον οποίο η ειδοποίηση στην οποία 
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αναφέρεται το αντικείμενο του φόρου και το ποσό του πληρωτέου φόρου 
επεδόθη στο πρόσωπο αυτό.  Στην περίπτωση φορολογίας που 
επιδίδεται εντός του μηνός ∆εκεμβρίου, η ειδοποίηση ένστασης να 
επιδίδεται  όχι αργότερα από το τέλος Φεβρουαρίου του επόμενου 
έτους. 

 ι. Η ειδοποίηση ένστασης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, να εκθέτει ειδικά και 
επακριβώς τους διάφορους λόγους επί των οποίων στηρίζεται ο 
ισχυρισμός ότι η φορολογία είναι εσφαλμένη ή ότι το πρόσωπο αυτό δεν 
υπέχει υποχρέωση καταβολής του φόρου και, σε περίπτωση ισχυρισμού 
ότι ποσό εισοδήματος ή αφαίρεσης ή απαλλαγής ή έκπτωσης ή 
πίστωσης φόρου που περιλαμβάνεται στην ειδοποίηση επιβολής 
φορολογίας είναι υπερβολικό ή μικρότερο από το ποσό της δήλωσης, το 
ενιστάμενο πρόσωπο να έχει υποχρέωση να δηλώσει επακριβώς το 
ποσό που όπως το ίδιο ισχυρίζεται πρέπει να αποδοθεί σε τέτοιο 
εισόδημα ή αφαίρεση ή απαλλαγή ή έκπτωση ή πίστωση φόρου και να 
επισυνάψει οποιαδήποτε έγγραφα ή παραστατικά ή στοιχεία προς 
υποστήριξη της ένστασής του. 

 ια. Οποιεσδήποτε κρατικές αρχές ή αρχές τοπικής διοίκησης ή οργανισμοί 
δημόσιου δικαίου έχουν στην κατοχή τους στοιχεία τα οποία μπορεί να 
χρησιμοποιηθούν για σκοπούς εφαρμογής των φορολογικών 
νομοθεσιών να έχουν την υποχρέωση να παρέχουν άμεσα τα στοιχεία 
αυτά στο ΤΕΠ οποτεδήποτε ζητηθούν. 

  (Προς το σκοπό αυτό προτείνεται η διαγραφή από τη βασική νομοθεσία 
οποιωνδήποτε διατάξεων περιορίζουν την υποχρέωση, σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, δημόσιου υπαλλήλου να αποκαλύψει πληροφορίες ή στοιχεία 
αναφορικά προς τα οποία έχει υποχρέωση βάσει οποιασδήποτε 
νομοθεσίας να τηρήσει απόλυτη εχεμύθεια.   

  Επίσης, γίνεται πρόνοια, ώστε από την υποχρέωση που θεσμοθετείται, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω, με τη διεύρυνση του όρου “δημόσιος 
υπάλληλος”, ώστε να περιλαμβάνει και όλους τους λειτουργούς στην 
υπηρεσία αρχής τοπικής διοίκησης και οργανισμού δημόσιου δικαίου, να 
εξαιρούνται οι λειτουργοί της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και της 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών.) 

 ιβ. Για σκοπούς άσκησης των εξουσιών του ο διευθυντής του ΤΕΠ να έχει 
την εξουσία να εισέρχεται και να επιθεωρεί οποιαδήποτε επαγγελματική 
στέγη, οικοδομή, υποστατικό, χώρο, τόπο ή εγκαταστάσεις, 
εξαιρουμένων των κατοικιών που χρησιμοποιούνται σε σχέση με την 
άσκηση επιχείρησης, περιλαμβανομένων οποιωνδήποτε αγαθών και 
εγγράφων βρίσκονται σε αυτά, υπό την προϋπόθεση ότι η επιχείρηση η 
οποία στεγάζεται στο χώρο αυτό βρίσκεται σε ώρες κανονικής 
λειτουργίας της.   

 ιγ. Πρόσωπο το οποίο έχει υποχρέωση να τηρεί αρχεία και βιβλία να έχει 
υποχρέωση να τα ενημερώνει το αργότερο μέχρι το τέλος του τέταρτου 
μήνα που ακολουθεί το μήνα εντός του οποίου γίνονται οι συναλλαγές 
της επιχείρησής του. 

 ιδ. Η έκδοση τιμολογίων επιχείρησης να γίνεται εντός τριάντα ημερών από 
την ημερομηνία κατά την οποία πραγματοποιείται η συναλλαγή ή μέσα 
σε μεγαλύτερη περίοδο την οποία μπορεί να επιτρέψει ο διευθυντής με 
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γραπτή ειδοποίηση προς το ενδιαφερόμενο πρόσωπο μετά από 
υποβολή σχετικού αιτήματος.   

 ιε. Στην περίπτωση επιχείρησης που διατηρεί εμπορικά αποθέματα, να 
διενεργείται απογραφή ετησίως κατά το τέλος της διαχειριστικής 
περιόδου και τέτοια απογραφή να είναι στη διάθεση του διευθυντή του 
ΤΕΠ, όταν ζητηθεί. 

 ιστ. Η διαγραφή της ισχύουσας διάταξης σύμφωνα με την οποία το Ανώτατο 
∆ικαστήριο έχει τη δυνατότητα να εκδίδει διάταγμα που να αναβάλλει ή 
να ρυθμίζει την πληρωμή του διαμφισβητούμενου φόρου ή μέρους 
αυτού κατά τρόπο και υπό όρους τους οποίους το δικαστήριο ήθελε 
ορίσει, ώστε τα ποσά μη αμφισβητούμενου φόρου να είναι καταβλητέα 
αμέσως και αδιαφόρως του γεγονότος ότι εκκρεμεί σχετική προσφυγή 
στο Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 ιζ. Η αντικατάσταση της υποχρέωσης προς παροχή ασφάλειας από το 
φορολογηθέν πρόσωπο, εφόσον απαιτηθεί από το διευθυντή του ΤΕΠ 
για σκοπούς καταβολής του οφειλόμενου φόρου με “εγγύηση”.   

 ιη.  Η επιβολή χρηματικών επιβαρύνσεων ως ακολούθως: 

  i. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον εντός της χρονικής προθεσμίας που 
προβλέπεται ή καθορίζεται ρητά από τη βασική νομοθεσία να 
υπόκειται σε χρηματική επιβάρυνση ύψους €100.   

  ii. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και ο διευθυντής απαιτήσει 
από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που 
καθορίζεται ρητά σε ειδοποίηση, που επιδίδεται δεόντως στο 
πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να είναι μικρότερη των 
εξήντα ημερών, να υπόκειται σε περίπτωση μη συμμόρφωσης σε 
χρηματική επιβάρυνση ύψους €200. 

iii.  Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία δεν 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και ο διευθυντής απαιτήσει 
από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που 
καθορίζεται σε σχετική ειδοποίηση, που επιδίδεται δεόντως στο 
πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να είναι μικρότερη των 
εξήντα ημερών, να υπόκειται, σε περίπτωση μη συμμόρφωσης 
εντός της προθεσμίας που καθορίζεται στην ειδοποίηση, σε 
χρηματική επιβάρυνση ύψους €200. 

iv.  Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία δεν 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και η απαιτούμενη 
ειδοποίηση ή δήλωση ή στοιχεία αφορούν άλλο πρόσωπο και ο 
διευθυντής απαιτήσει από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί 
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εντός προθεσμίας που καθορίζεται σε σχετική ειδοποίηση, που 
επιδίδεται δεόντως στο πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να 
είναι μικρότερη των εξήντα ημερών, να υπόκειται, σε περίπτωση 
μη συμμόρφωσης εντός της προθεσμίας που καθορίζεται στην 
ειδοποίηση, σε χρηματική επιβάρυνση ύψους €100. 

v.  Πρόσωπο που παραλείπει να καταβάλει οφειλόμενο φόρο μέχρι 
την καθοριζόμενη από τη βασική νομοθεσία προθεσμία ή μέχρι 
την προθεσμία που καθορίζεται σε ειδοποίηση του διευθυντή να 
υπόκειται σε πρόσθετο φόρο ίσο προς 5% του οφειλόμενου 
φόρου.   

 ιθ. Η ισχύς όλων των νομοθετικών προτάσεων, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
να αρχίζει τρεις μήνες μετά τη δημοσίευση του υπό ψήφιση νόμου στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

  (Η έναρξη της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου τρεις μήνες μετά την 
ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου γίνεται για σκοπούς παροχής 
χρόνου στο ΤΕΠ να προβεί σε ενημέρωση των φορολογουμένων 
σχετικά με τις νέες ρυθμίσεις.) 

4. Νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

 Προτείνεται η επιβολή χρηματικών επιβαρύνσεων ως ακολούθως: 

  α. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση ή να 
υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει οποιοδήποτε 
καθήκον εντός της χρονικής προθεσμίας που προβλέπεται ή καθορίζεται 
ρητά από τη βασική νομοθεσία να υπόκειται σε χρηματική επιβάρυνση 
ύψους €100.   

 β. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση ή να 
υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει οποιοδήποτε 
καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία προβλέπει προθεσμία 
συμμόρφωσης και ο διευθυντής απαιτήσει από τέτοιο πρόσωπο όπως 
συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που καθορίζεται ρητά σε ειδοποίηση, 
που επιδίδεται δεόντως στο πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να 
είναι μικρότερη των εξήντα ημερών, να υπόκειται σε περίπτωση μη 
συμμόρφωσης σε χρηματική επιβάρυνση ύψους €200. 

 γ. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση ή να 
υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει οποιοδήποτε 
καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία δεν προβλέπει προθεσμία 
συμμόρφωσης και ο διευθυντής απαιτήσει από τέτοιο πρόσωπο όπως 
συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που καθορίζεται σε σχετική ειδοποίηση, 
που επιδίδεται δεόντως στο πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να 
είναι μικρότερη των εξήντα ημερών, να υπόκειται, σε περίπτωση μη 
συμμόρφωσης εντός της προθεσμίας που καθορίζεται στην ειδοποίηση, 
σε χρηματική επιβάρυνση ύψους €200. 

 δ. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση ή να 
υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει οποιοδήποτε 
καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία δεν προβλέπει προθεσμία 
συμμόρφωσης και η απαιτούμενη ειδοποίηση ή δήλωση ή στοιχεία 
αφορούν άλλο πρόσωπο και ο διευθυντής απαιτήσει από τέτοιο 
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πρόσωπο όπως συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που καθορίζεται σε 
σχετική ειδοποίηση, που επιδίδεται δεόντως στο πρόσωπο αυτό και η 
οποία δεν πρέπει να είναι μικρότερη των εξήντα ημερών, να υπόκειται, 
σε περίπτωση μη συμμόρφωσης εντός της προθεσμίας που καθορίζεται 
στην ειδοποίηση, σε χρηματική επιβάρυνση ύψους  €100. 

 ε. Πρόσωπο που παραλείπει να καταβάλει οφειλόμενο φόρο μέχρι την 
καθοριζόμενη από τη βασική νομοθεσία προθεσμία ή μέχρι την 
προθεσμία που καθορίζεται σε ειδοποίηση του διευθυντή να υπόκειται 
σε πρόσθετο φόρο ίσο προς 5% του οφειλόμενου φόρου.   

 στ. Η ισχύς όλων των νομοθετικών προτάσεων, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
αρχίζει τρεις μήνες μετά τη δημοσίευση του υπό ψήφιση νόμου στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

5. Νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010» 

 α. Προτείνεται η επιβολή χρηματικών επιβαρύνσεων ως ακολούθως: 

   i. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον εντός της χρονικής προθεσμίας που 
προβλέπεται ή καθορίζεται ρητά από τη βασική νομοθεσία να 
υπόκειται σε χρηματική επιβάρυνση ύψους €100.   

  ii. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και ο διευθυντής απαιτήσει 
από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που 
καθορίζεται ρητά σε ειδοποίηση, που επιδίδεται δεόντως στο 
πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να είναι μικρότερη των 
εξήντα ημερών, να υπόκειται σε περίπτωση μη συμμόρφωσης σε 
χρηματική επιβάρυνση ύψους €200. 

  iii. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία δεν 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και ο διευθυντής απαιτήσει 
από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί εντός προθεσμίας που 
καθορίζεται σε σχετική ειδοποίηση, που επιδίδεται δεόντως στο 
πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να είναι μικρότερη των 
εξήντα ημερών, να υπόκειται, σε περίπτωση μη συμμόρφωσης 
εντός της προθεσμίας που καθορίζεται στην ειδοποίηση, σε 
χρηματική επιβάρυνση ύψους €200. 

  iv. Πρόσωπο που αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση 
ή να υποβάλει δήλωση ή να παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει 
οποιοδήποτε καθήκον για το οποίο η βασική νομοθεσία δεν 
προβλέπει προθεσμία συμμόρφωσης και η απαιτούμενη 
ειδοποίηση ή δήλωση ή στοιχεία αφορούν άλλο πρόσωπο και ο 
διευθυντής απαιτήσει από τέτοιο πρόσωπο όπως συμμορφωθεί 
εντός προθεσμίας που καθορίζεται σε σχετική ειδοποίηση, που 
επιδίδεται δεόντως στο πρόσωπο αυτό και η οποία δεν πρέπει να 
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είναι μικρότερη των εξήντα ημερών, να υπόκειται, σε περίπτωση 
μη συμμόρφωσης εντός της προθεσμίας που καθορίζεται στην 
ειδοποίηση, σε χρηματική επιβάρυνση ύψους €100. 

vi.  Πρόσωπο που παραλείπει να καταβάλει οφειλόμενο φόρο μέχρι 
την καθοριζόμενη από τη βασική νομοθεσία προθεσμία ή μέχρι 
την προθεσμία που καθορίζεται σε ειδοποίηση του διευθυντή να 
υπόκειται σε πρόσθετο φόρο ίσο προς 5% του οφειλόμενου 
φόρου.   

 β. Η ισχύς όλων των νομοθετικών προτάσεων, σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
να αρχίζει τρεις μήνες μετά τη δημοσίευση του υπό ψήφιση νόμου στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

6. Νομοσχέδιο «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

 Προτείνεται η απαγόρευση αποξένωσης του “τελευταίου” ακινήτου που κατέχει 
ο φορολογούμενος, αν ο διαθέτης δεν καταβάλει ή δε διασφαλίσει την καταβολή 
όλων των φορολογικών του υποχρεώσεων. 

 Με βάση απόφαση της επιτροπής, το πιο πάνω νομοσχέδιο παραμένει σε 
εκκρεμότητα για σκοπούς περαιτέρω συζήτησής του σε εύθετο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχουμε μια προφορική τροπολογία, κυρία Πρόεδρε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν μπορούμε, να τη βάλουμε πρώτα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αν μπορούμε, να τη βάλουμε και, αφού την ακούσει ο κ. Παπαδόπουλος, να 
τοποθετηθεί μετά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μιλάτε για τα πέντε θέματα; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Στα τέσσερα προτεινόμενα νομοθετήματα, που θα αναφέρω στη συνέχεια, 
υπάρχει η πρόνοια ότι «πρόσωπο το οποίο παραλείπει να καταβάλει οφειλόμενο 
φόρο μέχρι την από τον παρόντα Νόμο καθοριζόμενη προθεσμία ή μέχρι την 
προθεσμία που καθορίζεται σε ειδοποίηση του διευθυντή υπόκειται σε πρόσθετο 
φόρο ίσο προς 5% του οφειλόμενου φόρου».  Θεωρούμε ότι η πρόνοια αυτή 
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ενεφιλοχώρησε στα κείμενα, χωρίς να εξεταστεί σε βάθος η συνταγματικότητα αυτής 
της πρόνοιας.   

 Εισηγούμαστε να διαγραφεί και να αντικατασταθεί με πρόσθετη επιβάρυνση -
και καθορίζει ο νόμος τη διαδικασία πώς εισπράττεται η πρόσθετη επιβάρυνση ή το 
διοικητικό πρόστιμο- για τον εξής λόγο:  ∆εν μπορεί κάποιου ο οποίος χρωστά φόρο 
να έρχεται η αρμόδια υπηρεσία και να του λέει «χρωστάς πρόσθετο φόρο επί του 
φόρου που χρωστάς».  Ο φόρος επιβάλλεται πάντα με αντικειμενικά κριτήρια.  
Εξάλλου, αυτή είναι και η δικαιοσύνη του πράγματος.  Ανάλογα με το τι κερδίζεις, να 
σου επιβάλλεται ο αναλογών φόρος.  Όταν λοιπόν αυθαίρετα, χωρίς να γίνεται 
οποιαδήποτε αντικειμενική έρευνα, και δεν είναι προϋπόθεση… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, για να ακούμε όλοι το συνάδελφο που 
προτείνει μια τροπολογία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν είναι κατάληξη προϋποθετικά αντικειμενικής έρευνας.  Μπαίνει ότι θα 
πληρώνεις επιπλέον φόρο.  Για όσους έχουν γνώση του φορολογικού δικαίου -και 
επισύρω τον κίνδυνο αντισυνταγματικότητας για την πρόνοια αυτή- στα παλιά χρόνια, 
στο μεσαίωνα, όταν δεν επληρώνοντο οι φόροι, επεβάλλετο φόρος -αυτό λέει η 
ιστορία και η παράδοση- κάτι ανάλογο με αυτό το οποίο δεν πλήρωνες.  Τότε 
μπορούσαν να σου πάρουν το σπίτι, γιατί δεν επλήρωνες το φόρο, μπορούσαν να 
σου πάρουν ανθρώπους, μπορούσαν να σου πάρουν ζώα, μπορούσαν να σου 
πάρουν οτιδήποτε.  Αυτή η νοοτροπία ανήκει στο παρελθόν.  Σε κανένα φορολογικό 
σύστημα σύγχρονο δεν επιβάλλεται φόρος δίκην τιμωρίας για την καθυστέρηση 
πληρωμής του φόρου.  Επιβάλλεται άλλη συνέπεια, άλλο “sanction”, άλλη ποινή, 
επιβάρυνση, διοικητικό πρόστιμο, που τα προβλέπει η δική μας η νομοθεσία. 

 Θεωρώ λοιπόν ότι είναι λάθος.  Εγώ θα εισηγούμουν -και τελειώνω, κυρία 
Πρόεδρε- για να δείτε ότι δεν υπάρχει καμία πρόθεση από εμάς, επειδή θα 
επιβληθούν επιπλέον επιβαρύνσεις, να καλύψουμε οποιονδήποτε, αν θέλετε να είναι 
αυξημένο το ποσό του 5%, να μπει 7%, αλλά να είναι υπό μορφή διοικητικού 
προστίμου, να μην είναι υπό μορφή επιβολής πρόσθετου φόρου.  Το ζήτημα αυτό 
ενέχει μεγάλο κίνδυνο αντισυνταγματικότητας.  Γι’ αυτό υποβάλλουμε την 
τροποποίηση αυτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, μπορείτε να διατυπώσετε ξανά κλείνοντας την τροπολογία 
την προφορική; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα. 

 Εννοώ ότι εκεί που λέει ότι -στα τέσσερα προτεινόμενα νομοθετήματα που θα 
σας αναφέρω- «υπόκειται σε πρόσθετο φόρο ίσο προς 5% του οφειλόμενου φόρου», 
να τροποποιηθεί και να λέει «υπόκειται σε πρόσθετη επιβάρυνση ή διοικητικό 
πρόστιμο ίσο προς 5% του πληρωτέου φόρου».  Αυτή είναι η τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Παπαδόπουλος.  Είναι επί της τροπολογίας που θα μιλήσετε ή… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της τροπολογίας, επί άλλων τροπολογιών και επί των νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει, ευχαριστώ. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εφ’ όλης της ύλης! 

 Είχαμε οκτώ ξεχωριστές συνεδρίες της επιτροπής Οικονομικών που 
συζητήσαμε σε πάρα πολύ βάθος όλα αυτά τα νομοσχέδια και μία ειδική συνεδρία 
στην παρουσία του Γενικού Εισαγγελέα, ο οποίος μας έδωσε τη δική του γνωμάτευση 
σε σχέση με τη νομιμότητα αυτών των νομοσχεδίων και ιδιαίτερα σε σχέση με τη 
συνταγματικότητα των επιβαρύνσεων που ενδεχομένως θα επιβληθούν, των 
επιπρόσθετων χρηματικών επιβαρύνσεων που θα επιβληθούν, με βάση αυτές τις 
τροπολογίες.  Ο Γενικός Εισαγγελέας θεωρεί πως δεν εγείρεται οποιοδήποτε 
πρόβλημα αντισυνταγματικότητας.  Υπάρχουν διιστάμενες απόψεις, κατατέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής, είναι σεβαστές όλες οι απόψεις.  Είμαι και εγώ δικηγόρος, 
έχω τζιαι εγώ πολλές απόψεις σε σχέση με αυτά τα νομοσχέδια.  Θα βασιστώ πάνω 
στη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα.  Την ευθύνη για τη συνταγματικότητα αυτών 
των νομοσχεδίων τη φέρει πρώτιστα η εκτελεστική εξουσία, που τα έχει παρουσιάσει, 
η Νομική Υπηρεσία, που τα έχει μελετήσει, και φυσικά και εμείς.  Και όλοι θα 
κριθούμε.  ∆εν είναι η πρώτη φορά που θα κριθούν ενδεχομένως νομολογίες και 
νομοθεσίες στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.  Ας τα κρίνουν και εμείς είμαστε έτοιμοι να 
αποδεχθούμε την οποιαδήποτε ετυμηγορία.   

 Σε σχέση με το συγκεκριμένο πρόστιμο, ήταν 10%, θεώρησε η επιτροπή 
Οικονομικών ότι ήταν ίσως κάπως υπερβολικό και η εισήγηση η ομόφωνη ήταν να 
μειωθεί από το 10% στο 5%.   

 Σε σχέση τώρα, κυρία Πρόεδρε, με τα υπόλοιπα ζητήματα που εγέρθηκαν 
προηγουμένως κατά τη συζήτηση ενώπιον της ολομέλειας…  Έχουν εξεταστεί και 
πάλι οι εισηγήσεις σε σχέση με την ισχύ της εφαρμογής του νόμου.  Η εισήγηση της 
επιτροπής Οικονομικών κατά πλειοψηφία είναι να παραμείνουν οι σχετικές διατάξεις, 
ως έχουν παρουσιαστεί, με μία διαφορά, την παράταση για την εφαρμογή της 
νομοθεσίας, την ισχύ δηλαδή του εκάστοτε νόμου, η οποία δε θα ξεκινά, δε θα αρχίζει 
σε τρεις μήνες, αλλά σε έξι μήνες από τη δημοσίευση των συγκεκριμένων νόμων στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, για να δοθεί ακόμη περισσότερος χρόνος 
στους φορολογούμενους να λάβουν γνώση αυτής της αλλαγής και να ετοιμαστούν ή 
τουλάχιστον να καταφέρουν να προετοιμαστούν σε σχέση με την εφαρμογή της. 

 Επίσης, γίνεται μία εισήγηση από την επιτροπή Οικονομικών για τροποποίηση 
κάποιων άρθρων που έχουν σχέση ακριβώς με τα διοικητικά πρόστιμα.  Θα δώσω 
μόνο ένα παράδειγμα -το ίδιο θα ισχύσει για όλα τα αντίστοιχα άρθρα και στα πέντε 
νομοσχέδια που έχουμε ενώπιόν μας- θα αναφέρω ως παράδειγμα το άρθρο 2 που 
τροποποιεί τον περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών Νόμο, που έχει σχέση με 
το άρθρο 23Α του βασικού νόμου, και αναφέρω το εξής:  Θα αλλάξει, θα προστεθεί 
στην πρώτη γραμμή της παραγράφου (α) σύμφωνα με την οποία «πρόσωπο που 
αρνείται, παραλείπει ή αμελεί να δώσει ειδοποίηση ή να υποβάλει δήλωση ή να 
παράσχει στοιχεία ή να εκτελέσει οποιοδήποτε καθήκον» -και θα προστεθεί εδώ με 
προφορική τροπολογία- «το οποίο προβλέπεται ρητά στον παρόντα Νόμο» και 
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συνεχίζει η παράγραφος (α) «εντός της χρονικής προθεσμίας που προβλέπεται ή 
καθορίζεται ρητά στον παρόντα Νόμο, υπόκειται σε χρηματική επιβάρυνση εκατόν 
(100) ευρώ.».  Και παρομοίως θα αλλάξουν όλα τα αντίστοιχα άρθρα. 

 Ως επίσης, επαναλαμβάνω ότι έχει υποβληθεί εισήγηση για τροπολογία του 
σημείου 16, που αναφέρεται στη σελίδα 3 της έκθεσης, για την υποβολή μιας εύλογης 
προειδοποίησης στο φορολογούμενο, πριν να διενεργηθεί έρευνα στα οποιαδήποτε 
υποστατικά για τους σκοπούς του νόμου. 

 Αυτές είναι οι τροπολογίες που κατατίθενται ενώπιον της Βουλής από την 
επιτροπή Οικονομικών.  Τα κείμενα είναι ως έχουν και η άποψη του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος είναι να προχωρήσουμε στην ψήφιση των συγκεκριμένων νομοσχεδίων ως 
έχουν, με τις τροπολογίες που έχουν αναφέρει προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ꞉ 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν από την αναφορά μου επί της ουσίας των συγκεκριμένων νομοσχεδίων, 
νιώθω την ανάγκη να ξεκαθαρίσω για ακόμη μια φορά αυτό που σήμερα ως 
διαδικαστικό θέμα έχει προκύψει.  Θεωρώ αδιανόητο και απαράδεκτο στα πλαίσια 
μιας συνεδρίας μιας κοινοβουλευτικής επιτροπής να υπάρχει ομόφωνη τοποθέτηση 
για τη συμπερίληψη συγκεκριμένης διάταξης στα νομοσχέδια και αυτή η διάταξη να 
παραποιείται, να αγνοείται και να εμφανίζεται με έναν εντελώς διαφορετικό τρόπο στο 
τελικό κείμενο των νομοσχεδίων, παραβιάζοντας την αρχή πάνω στην οποία ακριβώς 
η επιτροπή ομόφωνα κατέληξε, για να υιοθετήσει τη συγκεκριμένη πρόταση.  Και να 
χρειάζεται την τελευταία στιγμή να το διαπιστώνουμε πριν από την ψήφιση των 
νομοσχεδίων.  Επίσης, θεωρώ ότι είναι και αντιδεοντολογικό και δεν περιποιεί τιμή 
ούτε στο κοινοβούλιο ούτε στην επιτροπή να γίνεται επαναφορά της προηγούμενης 
πρότασης με τη διαδικασία, όπως κάναμε πριν από λίγο στην άτυπη συνεδρία της 
επιτροπής Οικονομικών.  Θεωρώ ότι αυτά τα ζητήματα πλήττουν ουσιαστικά το κύρος 
και την αξιοπιστία και του κοινοβουλίου και των επιτροπών. Και λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι δεν είναι η πρώτη φορά που συνέβησαν τέτοια ζητήματα, ότι άλλο 
νομοσχέδιο ενέκρινε η επιτροπή, και δε μιλώ μόνο για την επιτροπή Οικονομικών… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ꞉ 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ꞉ 

 …μιλώ και για άλλες επιτροπές, και στο τέλος άλλο νομοσχέδιο ψήφισε η 
ολομέλεια της Βουλής.  Μάλιστα, οφείλω να ομολογήσω ότι και στο παρελθόν για 
ανάλογη περίπτωση είχα κάνει συγκεκριμένη καταγγελία στον προηγούμενο Πρόεδρο 
της Βουλής, τον κ. Χριστόφια, όταν υπήρξαν αυτά τα απαράδεκτα, κατά την άποψή 
μου, θέματα, που δεν μπορούν να συνεχίσουν να γίνονται.  Οφείλουμε να είμαστε 
ιδιαίτερα προσεκτικοί, όταν πρόκειται για τόσο σοβαρά νομοσχέδια!   
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 Απ’ εκεί και πέρα, εγώ θα ήθελα να αναφέρω μερικά ζητήματα επί της ουσίας 
των νομοσχεδίων.  Το πρώτο είναι ότι μιλούμε για νομοσχέδια πάταξης της 
φοροαποφυγής και της φοροδιαφυγής.  Τι σημαίνει φοροαποφυγή;  Φοροαποφυγή 
είναι η νόμιμη μη καταβολή φόρου.  Άρα, είναι προφανές ότι ο κάθε φορολογούμενος 
θα ψάχνει να βρίσκει νόμιμους τρόπους για να φοροαποφεύγει, για φοροαποφυγή.  
Και δικό μας έργο, ως κοινοβουλίου, είναι, όπου διαπιστώνουμε ακριβώς ότι 
υπάρχουν τέτοιες δυνατότητες φοροαποφυγής, να προβαίνουμε σε διορθώσεις των 
νομοσχεδίων και των νόμων, για να τις αποκλείουμε.  Και θα είναι μια αέναη  
προσπάθεια.  Εμείς να κλείνουμε παράθυρα και ο φορολογούμενος να ανοίγει 
παράθυρα και να κάμνει νόμιμη φοροαποφυγή. 

 Το δεύτερο είναι η φοροδιαφυγή.  Φοροδιαφυγή τι σημαίνει;   Η μη νόμιμη 
καταβολή φόρου, κυρίως η μη νόμιμη αποφυγή καταβολής του φόρου, με αποτέλεσμα 
τα φορολογικά βάρη να μεταφέρονται σε άλλους πολίτες.  Και εδώ ακριβώς είναι η 
μεγάλη ευθύνη την οποία έχουμε, για να πατάξουμε τη φοροδιαφυγή.  Και ευθύς εξ 
αρχής η Ε∆ΕΚ εδώ και πάρα πολλά χρόνια με συγκεκριμένες θέσεις, με 
συγκεκριμένες προτάσεις, έχει δηλώσει τη σταθερή υποστήριξή της για την πάταξη 
της φοροδιαφυγής.  Και θέλω να ρωτήσω:  Σήμερα στην κυπριακή κοινωνία, στην 
οποία  ζούμε, είμαστε ικανοποιημένοι για το γεγονός ότι πατάξαμε ή μειώσαμε τη 
φοροδιαφυγή;  Έχουμε κτυπήσει όντως το μεγάλο κεφάλαιο το οποίο φοροδιαφεύγει;   
Σε ποιους κυρίως απευθυνόμαστε;  Από ποιους αντλούμε κυρίως τους πόρους;   Από 
τους μικρομεσαίους, από τους μισθωτούς, από τους συνταξιούχους, από τους 
έντιμους επιχειρηματίες, οι οποίοι ουσιαστικά δηλώνουν τα εισοδήματά τους.  Άρα, 
εμείς θα αναμέναμε από την κυβέρνηση και την όποια κυβέρνηση, όχι μόνο τη 
σημερινή, και τις προηγούμενες ότι κυρίως ο στόχος της κατάθεσης τέτοιων 
νομοσχεδίων θα ήταν να πατάξει τη φοροδιαφυγή.   

 Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι τα συγκεκριμένα νομοσχέδια που έχουμε 
μπροστά μας δεν πατάσσουν τη φοροδιαφυγή.  Απλά, αυτό που επιχειρούν να 
κάνουν είναι μέσα κυρίως από διοικητικά μέτρα και ποινές να πετύχουν τι;  Από 
αυτούς που υποβάλλουν φορολογική δήλωση να πετύχουν περισσότερα έσοδα, αλλά 
όχι να πατάξουμε αυτούς που δεν υποβάλλουν φορολογική δήλωση ή αυτούς που 
αποκρύπτουν εισοδήματα από τις φορολογικές τους δηλώσεις.  Και λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι δεν έχω δει σε αυτά τα νομοσχέδια κανένα ουσιαστικό μέτρο 
πάταξης της φοροδιαφυγής.   

 Ανακοινώθηκε προηγουμένως ότι αυτή η Βουλή έχει ευθύνη, γιατί καθυστερεί 
επτά μήνες τη συζήτηση των νομοσχεδίων.  ∆εν είναι έτσι τα πράγματα, συνάδελφοι!   
∆εν έχει καμία ευθύνη η Βουλή και καμία ευθύνη η επιτροπή Οικονομικών!  Θα 
υπενθυμίσω ότι ο Υπουργός Οικονομικών και ο διευθυντής του Τμήματος 
Εσωτερικών Προσόδων τον περασμένο Νοέμβριο επισκέφθηκαν τα κόμματα, μεταξύ 
των οποίων και την Ε∆ΕΚ, για να μας εισηγηθούν τα είκοσι ένα ή τα είκοσι δύο μέτρα 
για την πάταξη της φοροδιαφυγής.  Εμείς, ως υπεύθυνο κόμμα, τα μελετήσαμε, 
διαμορφώσαμε απόψεις και αποφύγαμε για μεγάλο χρονικό διάστημα πριν από την 
κατάθεσή τους στη Βουλή να μπούμε σε ένα δημόσιο διάλογο αντιπαράθεσης και 
διαπληκτισμού, όπως έκαναν άλλες πολιτικές δυνάμεις και άλλα πολιτικά πρόσωπα, 
γιατί ακριβώς είχαμε την ευθύνη και τη σοβαρότητα ότι τέτοιου είδους ζητήματα 
μπορούμε να τα συζητήσουμε και να τοποθετηθούμε, όταν θα κατατεθούν πια στο 
αρμόδιο σώμα, που είναι το κοινοβούλιο.   

 Τον περασμένο Μάρτιο κατατέθηκαν τα συγκεκριμένα μέτρα στο κοινοβούλιο.  
Η διαπίστωση ποια ήταν;  Ότι τα έξι από τα είκοσι δύο μέτρα, τα οποία πήραμε ως 
κόμμα το Νοέμβριο του 2009, ήταν διαφορετικά.  Είχαν διαφοροποιηθεί μετά από 
κάποιες συζητήσεις που έκανε το Υπουργείο Οικονομικών με διάφορους φορείς.  Το 
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υποδείξαμε στη Βουλή και ζητήσαμε ακριβώς μικρό χρονικό περιθώριο, για να 
μπορέσουμε να διαμορφώσουμε καινούριες προτάσεις πάνω στις αλλαγές οι οποίες 
είχαν κατατεθεί και νομίζω ότι αυτό ήταν το λογικό, ήταν το πρέπον, ήταν το σωστό.   

 Τον περασμένο Απρίλιο, όταν ξανασυζητήσαμε το θέμα στην επιτροπή 
Οικονομικών, διαπιστώσαμε ότι μετά πάλι από συζητήσεις του Υπουργείου 
Οικονομικών με διάφορους φορείς εκτός των κομμάτων υπήρξε διαφοροποίηση σε 
άλλα δεκαεπτά σημεία από τα είκοσι δύο και πάλι ζητήσαμε και είπαμε τελικά: 
«Αποφασίστε, δώστε μας τις τελικές σας προτάσεις.  Σταθεροποιήστε τις προτάσεις, 
για να μπορέσουμε να τοποθετηθούμε.  ∆ιαφορετικά, δεν υπάρχει δυνατότητα 
τοποθέτησης».  Πότε ήρθαν τα “σταθεροποιημένα” μέτρα για την πάταξη της 
φοροδιαφυγής;  ∆έκα μέρες πριν από το κλείσιμο της Βουλής για τις θερινές διακοπές.  

 Εάν λοιπόν υπήρχε θέμα να προχωρήσει άμεσα η φορολογική ρύθμιση αυτών 
των ζητημάτων, γιατί δε ζητήσαμε κατά τη διάρκεια των καλοκαιρινών διακοπών η 
Βουλή να συνεδριάσει, να συνέλθει και να συζητήσει κατεπειγόντως τα συγκεκριμένα 
ζητήματα;  Τα κόμματα τα οποία στηρίζουν την κυβέρνηση είχαν και την πλειοψηφία.  
Αν ήθελαν,  θα μπορούσαν κάλλιστα να το κάνουν, αλλά και από την πλευρά τη δική 
μας δε θα υπήρχε καμία ένσταση, για να συναινέσουμε στο να γίνουν συζητήσεις κατά 
τη διάρκεια του καλοκαιριού.  

 Ήρθαν τα τελικά μέτρα και πάλι με μικροδιαφοροποιήσεις τον Οκτώβριο, όταν 
πια η επιτροπή Οικονομικών ξεκίνησε τη διαδικασία συζήτησης των 
προϋπολογισμών.  Γι’ αυτό ακριβώς υπήρξε η συγκεκριμένη καθυστέρηση και 
πραγματικά εκπλήττομαι για το γεγονός, ότι ενώ λογικά είχαμε αποφασίσει στην 
επιτροπή Οικονομικών ότι θα έπρεπε αυτά τα φορολογικά μέτρα να ισχύσουν από το 
φορολογικό έτος 2011 και μετά… Που αυτό σημαίνει τι;  Όταν θα υποβληθούν οι 
φορολογικές δηλώσεις του 2011, θα ισχύσουν τα μέτρα.  Γιατί αυτή η σπουδή να 
συζητήσουμε σήμερα εν μέσω της συζήτησης των προϋπολογισμών και τα 
φορολογικά μέτρα;   

 Ε, ελύθηκεν η απορία μου με ακριβώς αυτό που συνέβη διαδικαστικά.  Γιατί 
αυτό που κύρια ενδιαφέρει -σήμερα και πρέπει να το τονίσουμε- δεν είναι να 
πατάξουμε τη φοροδιαφυγή˙ είναι να επιβάλουμε πρόσθετα ποινικά και διοικητικά 
πρόστιμα στους φορολογούμενους που έχουν υποβάλει φορολογική δήλωση για το 
2006, για το 2007, για το 2008, για το 2009 και ενδεχομένως για το 2010.  Γιατί 
ακριβώς, όταν υπόβαλαν τη φορολογική τους δήλωση, ίσχυαν άλλες νομοθεσίες, ενώ 
σήμερα θα τους επιβάλουμε διοικητικά πρόστιμα σύμφωνα με τη νομοθεσία που 
ψηφίζουμε σήμερα!  Και διερωτώμαι:  Πόσο διαφανές είναι αυτό απέναντι στους 
πολίτες;  Πόσο σωστό είναι να δώσουμε μια αναδρομική ισχύ;   

 Άρα, πρέπει να ξεκαθαρίσουμε ότι αυτό που κύρια μας ενδιαφέρει σήμερα είναι 
η επιβολή των προστίμων σε αυτούς που υπέβαλαν φορολογική δήλωση και για 
οποιοδήποτε λόγο δεν είχαν τη δυνατότητα ενδεχομένως οι φορολογικές τους 
δηλώσεις να ήταν άρτιες και σωστές, όπως τις θέλουμε, και να έχουν παραλείψεις ή 
να έχουν καθυστερήσεις.  Και θα ήθελα να υποβάλω το ερώτημα:  Ποιοι είναι αυτοί οι 
οποίοι ενδεχομένως θα καθυστερήσουν να πληρώσουν το φόρο εισοδήματος;  Ποιοι 
είναι αυτοί οι οποίοι θα καθυστερήσουν να προσκομίσουν ένα συγκεκριμένο 
δικαιολογητικό που ζητάει το ΤΕΠ;  Ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι θα καθυστερήσουν να 
υποβάλουν τη φορολογική τους δήλωση;  Αυτοί όλοι που δεν έχουν τους μεγάλους 
ελεγκτικούς οίκους, οι οποίοι διαχειρίζονται τις υποθέσεις τους.  ∆ηλαδή ποιοι;   Οι 
μικρομεσαίοι!  Οι μεγάλοι, το μεγάλο κεφάλαιο, έχουν, δόξα σοι ο Θεός, τη δυνατότητα 
και την ικανότητα να εργοδοτήσουν μεγάλους ελεγκτικούς οίκους, που ρυθμίζουν όλα 
τα ζητήματα.  
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 Άρα, στο τέλος της ημέρας ποιος είναι αυτός ο οποίος θα κληθεί να καταβάλει 
τα διοικητικά πρόστιμα;  Όλοι αυτοί τους οποίους έχω αναφέρει προηγουμένως, είτε 
γιατί δεν έχουν αυτή τη δυνατότητα είτε γιατί ακριβώς λόγω της ενασχόλησής τους, 
της μόρφωσής τους και όλα τα υπόλοιπα θα έχουν παραλείψεις.  Στο τέλος τι πρέπει 
να κάνουμε;  Πρέπει να υποχρεώσουμε πια το σύνολο των πολιτών, ανεξαρτήτως 
εισοδήματος και ανεξαρτήτως φόρου που θα πληρώνει, να έχει και τον εγκεκριμένο 
του λογιστή, για να καταβάλλει δύο και δυόμισι χιλιάδες ευρώ κάθε χρόνο, για να 
μπορούν να του ετοιμάζουν φορολογικές δηλώσεις και να διαχειρίζονται τα 
φορολογικά του ζητήματα σε σχέση με το ΤΕΠ;  Αυτό στο τέλος της ημέρας θα 
κάνουμε και θα το δείτε στην πορεία εφαρμογής αυτού του νόμου, όπως το είδαμε και 
στο παρελθόν.   

 Ως εκ τούτου λοιπόν, εμείς θεωρούμε -και εγώ προσωπικά θεωρώ- ότι αυτά τα 
φορολογικά μέτρα τα οποία κατατίθενται θα χτυπήσουν και πάλι τους μικρομεσαίους.  
∆ε θα χτυπήσουν το μεγάλο κεφάλαιο, δε θα χτυπήσουν αυτούς που 
φοροδιαφεύγουν, δε θα χτυπήσουν αυτούς που δεν καταθέτουν φορολογική δήλωση 
ή που έχουν τα μεγάλα ποσά κατατεθειμένα στις θυρίδες ή σε άλλους λογαριασμούς.  
Θα πιάσουν αυτούς που υποβάλλουν φορολογική δήλωση.  Και δεν είναι τυχαίο το 
γεγονός ότι τα έξι από τα είκοσι ένα μέτρα αφορούν ακριβώς διοικητικά πρόστιμα, 
είναι τέτοιες ποινές, και τα άλλα έξι αφορούν από πότε ξεκινά η ισχύς του νόμου, για 
να έχει αναδρομική ισχύ, γιατί ακριβώς αυτό που σήμερα μας ενδιαφέρει είναι να 
πληρώσουμε τα πρόστιμα˙ όχι να πατάξουμε τη φοροδιαφυγή.   

 Εγώ θα ανέμενα σε τέτοιες περιπτώσεις να έχουμε συγκεκριμένες προτάσεις 
πάταξης της φοροδιαφυγής.  Για παράδειγμα έγινε κάποια εισήγηση για την 
καθιέρωση του “πόθεν έσχες” σε υψηλόβαθμους κρατικούς αξιωματούχους και 
δημόσιους υπαλλήλους οι οποίοι φοροδιαφεύγουν;  Και μη μου πείτε ότι δε 
φοροδιαφεύγουν!  Ξέρουμε και ποιοι έχουν τα εξοχικά τα διπλά και τα τριπλά, ξέρουμε 
και ποιοι έχουν τα κότερα, ξέρουμε και ποιοι έχουν τις μεγάλες δαπάνες!  
∆ικαιολογούνται από την πλευρά των εισοδημάτων τους;  ∆ικαιολογούνται από την 
πλευρά του μισθού τους;  Τα έχουν δηλώσει στο Φόρο Εισοδήματος αυτά όλα;  Έγινε 
κάποιος έλεγχος;  Φοβάμαι πως όχι!  

 Από την άλλη πλευρά, θα περίμενα, όπως κάναμε την εισήγηση πολλές φορές, 
να μειωθεί ο χρόνος υποχρέωσης των πολιτών να υποβάλλουν κατάσταση 
περιουσιακών στοιχείων.  Αντί για επτά χρόνια, να υποχρεώνονται να υποβάλλουν 
στα πέντε χρόνια, για να μπορεί να γίνεται καλύτερος έλεγχος.  Γιατί δεν ήρθε μια 
τέτοια πρόταση;  Ποιους πλήττει το να υποβάλλουμε κατάσταση περιουσιακών 
στοιχείων κάθε πέντε χρόνια και όχι κάθε επτά χρόνια;   

 Θα περίμενα ακόμα ότι μετά από πέντε χρόνια θα υπήρχε και ένας 
εκσυγχρονισμός της φορολογίας του παράνομου στοιχήματος.  Είδαμε οποιοδήποτε 
εκσυγχρονισμό;  Ακόμα περιμένουμε τη φορολογία.  Τα εκατομμύρια διαφεύγουν είτε 
σε παράνομα κυκλώματα είτε στη Μάλτα είτε σε οποιαδήποτε άλλη χώρα του 
εξωτερικού που εγγράφονται εταιρείες.  Τα χάνει ποιος;  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Τι 
εκάμαμε, για να σταματήσουμε αυτή τη ροή των εκατομμυρίων προς αυτές τις 
κατευθύνσεις;  Τίποτε απολύτως!   

 Προχωρήσαμε σε οποιαδήποτε στιγμή να κάνουμε πρόταση εισαγωγής 
αντικειμενικών κριτηρίων για τη φορολόγηση;  Εάν δε φορολογούμαι με βάση 
αντικειμενικά κριτήρια και με βάση τα περιουσιακά μου στοιχεία, στη βάση ποιων 
στοιχείων θα φορολογούμαι;  Και διερωτώμαι꞉  Τα αντικειμενικά κριτήρια, τα 
αυτοκίνητα, τα κότερα, τα εξοχικά και όλα τα υπόλοιπα ποιον είναι που πλήττουν;  
Πλήττουν το μικρομεσαίο, το μισθωτό, το συνταξιούχο;  ∆εν είναι το μεγάλο κεφάλαιο 
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που προστατεύει;  Αυτούς που λέμε “έχοντες και κατέχοντες”;  Αυτούς δεν επιχειρούμε 
να προστατέψουμε;  Και βεβαίως αυτούς επιχειρούμε!  Κατά τα άλλα, θέλουμε να 
πατάξουμε τη φοροδιαφυγή!   

 Υπάρχει ακόμα ένα ζήτημα πολύ σημαντικό.  Έχουμε κατ’ επανάληψη δηλώσει 
και ζητήσει από το ΤΕΠ να προχωρεί η βεβαίωση των φορολογικών δηλώσεων με 
πολύ πιο γρήγορους ρυθμούς.  Αυτή τη στιγμή, το 2010, ξέρετε ποιου έτους τις 
φορολογικές δηλώσεις κάνουμε βεβαίωση;  Του 2006!  Και στέλνουμε εκκαθαριστικά 
για το 2006!  Και, μέχρι να γίνει και η ρύθμιση και μέχρι και να συμφωνήσουμε, θα 
περάσουν ακόμα ένα-δύο χρόνια.  Άρα λοιπόν, τη φορολογία του 2006 ακόμα θα την 
εισπράξουμε στην τελική της μορφή.  Κατά τα άλλα, θέλουμε τα πρόστιμα όμως εδώ 
και τώρα! Και πρόστιμο και για το ’06 και για το ’07 και για το ’08, γιατί η συγκεκριμένη 
αλλαγή αυτό υπονοεί.  Ακόμα και να τεθεί μεταβατική περίοδος έξι μηνών για την 
εφαρμογή, αφού δεν έχει γίνει ακόμα η βεβαίωση του φόρου, αφού ακόμα δεν έχει 
συμφωνηθεί και καταβληθεί ο φόρος από το φορολογούμενο πολίτη, θα μπορεί το 
ΤΕΠ με μια επιστολή να προχωρεί πια και να επιβάλει τα διοικητικά πρόστιμα με βάση 
τη συγκεκριμένη νομοθεσία.  Αυτά θέλουμε να κάνουμε!  Αυτά θέλουμε να ψηφίσουμε!  
Έτσι πατάσσουμε τη φοροδιαφυγή!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ꞉ 

 Κύριε Σιζόπουλε, δε θέλω να σας διακόψω… 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ꞉ 

 Ολοκληρώνω.  Κυρία Πρόεδρε, λυπούμαι πάρα πολύ!  Για άλλα νομοσχέδια 
την περασμένη φορά λιγότερο σοβαρά μιλούσαμε με τις ώρες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ꞉ 

 Μα δε με αφήσατε να ολοκληρώσω, κύριε Σιζόπουλε, λυπούμαι!  Απλώς, θα 
έκανα μια έκκληση, επειδή είναι 12.15 μ.μ. και στις 4.00 μ.μ.  έχουμε την 
απογευματινή συνεδρίαση, να πείτε την άποψή σας, να εγείρετε τα θέματά σας και 
είναι έκκληση σε όλους τους συναδέλφους απλά, όπου μπορούμε να είμαστε πιο 
σύντομοι, να το πράττουμε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ꞉ 

 Κυρία Πρόεδρε, αν υπάρχουν κάποιοι που ενδιαφέρονται να τελειώσει πιο 
γρήγορα αυτή η συνεδρία, είναι η κοινοβουλευτική ομάδα της Ε∆ΕΚ, λόγω του ότι 
έχουμε συνεδρία στη 1.00 μ.μ. η ώρα για άλλα σοβαρά ζητήματα.  Όμως, εάν σε 
οποιαδήποτε φάση διαπιστώσετε ότι είμαι επαναλαμβανόμενος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ꞉ 

 Μπορείτε να προχωρήσετε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ꞉ 

 … ή ότι κάνω επαναλήψεις και πλεονασμούς, μπορείτε να μου το αναφέρετε.  
Νομίζω ότι μέχρι στιγμής δεν έχω αναφέρει ούτε πλεονασμό ούτε επανάληψη.  Ως εκ 
τούτου, θα ασκήσω το δικαίωμα να μιλήσω και να τοποθετηθώ πάνω σε αυτά τα 
ζητήματα.   

 Αντίθετα, αυτό το οποίο γίνεται από πλευράς του φόρου εισοδήματος είναι κάθε 
χρόνο 31η ∆εκεμβρίου να κάνουμε προστατευτικές φορολογίες, για να κρατούμε τους 
φορολογικούς φακέλους των πολιτών ανοικτούς για όσο χρονικό διάστημα θέλουμε, 
μέχρι που να γίνει η εξέταση.  Αυτό τι συνεπάγεται;  Αυξημένο διοικητικό κόστος που 
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ποτέ δεν το υπολογίσαμε.  Πάντα υπολογίζουμε τι θα πιάσουμε, αλλά το τι ξοδεύουμε 
γι’ αυτά που θα πιάσουμε ποτέ δεν το έχουμε υπολογίσει, για να δούμε πόσο 
συμφέρει. Και την ίδια στιγμή να καθυστερούμε να εισπράττουμε το φόρο εισοδήματος 
και σε αυτή τη χρονική διάρκεια μπορεί και κάποιοι να κηρύξουν πτώχευση και 
κάποιες εταιρείες να κλείσουν, οπότε ψάχνουμε μετά να βρούμε τρόπους να 
εξασφαλίσουμε τα προς το δημόσιο οφειλόμενα ποσά.   

 Και το τελευταίο, έχουμε πει πάρα πολλές φορές ότι ένας τρόπος νόμιμης 
διαφυγής από το Φόρο Εισοδήματος είναι ο τρόπος με τον οποίο σήμερα λειτουργεί η 
υποβολή προσωρινής φορολογίας, όπου δε δίνουμε τη δυνατότητα σε κάποιον, εάν 
εν τω μεταξύ έχει πρόσθετα έσοδα, να τα δηλώσει έγκαιρα και να καταβάλει το φόρο 
ως προσωρινή φορολογία, γιατί, αν το κάμει, θα πληρώσει ένα πρόστιμο που έχει 
σχέση με τους τόκους που θα επιβαρυνθεί.  Και ουσιαστικά τι του κάμνουμε;  Τον 
υποχρεώνουμε να βρει τρόπους να καλύψει αυτά τα λεφτά, να τα μεταφέρει σε άλλα 
φορολογικά έτη, με αποτέλεσμα να υπάρχει μεγάλη απώλεια χρήματος. 

 Εν πάση περιπτώσει, τα ζητήματα τα οποία θα μπορούσα να πω για το φόρο 
εισοδήματος είναι πάρα πολλά.  Θεωρώ ότι από την πλευρά τη δική μας έχουμε θέσει 
τα πιο σημαντικά από αυτά.  Η Ε∆ΕΚ από την πλευρά της θα ψηφίσει τα 
συγκεκριμένα νομοθετήματα, παρά τις διαφωνίες τις οποίες έχει και παρά το γεγονός 
ότι ο Φόρος ζητά να κάμνει και εφόδους στις επιχειρήσεις, για να μπορεί να δώσει 
λύση στα προβλήματα, για να καταγράψει τα περιουσιακά στοιχεία και τα υπόλοιπα.  
Θα μπορούσε με έναν πολύ απλό τρόπο να το κάμει και να το λύσει, να γίνει 
ενοποίηση της φορολογικής ταυτότητας και να γίνει σύνδεση του φόρου εισοδήματος 
με το ΦΠΑ.  Στο ΦΠΑ το κάμνουμε.  Απλά, θα υποχρεωθούμε να καταβάλλουμε 
πρόσθετες υπερωριακές απασχολήσεις τζιαι τούτη η Βουλή θέλει να μειώσει τις 
υπερωρίες.  Αλλά στο τέλος της ημέρας ο υπάλληλος του Φόρου Εισοδήματος που 
εννά πάει σε ένα νυκτερινό κέντρο η ώρα δώδεκα τη νύκτα, για να του κάμει την 
έφοδο, ή στο σουβλιτζίδικο που εννά πάει η ώρα δέκα, για να μετρήσει τις πίττες ’πού 
τα σουβλάκια -γιατί μας το είπαν τζιαι αυτό- μπορεί να κάτσει να φάει, να πιει, να κάμει 
τη δουλειά του και να πληρωθεί και υπερωριακή απασχόληση. αυτό θα συμβεί.  Και 
είναι κι άλλα τέτοια τα οποία θα συμβούν, αλλά πραγματικά μέχρι στιγμής δεν άκουσα 
να γίνει και καμιά έφοδος, για να δούμε αυτούς που είναι στα διάφορα “μπούκικα” ή 
στα διάφορα “ίντερνετ on line καζίνα”, να γίνουν και τέτοιου είδους επιδρομές του 
Φόρου Εισοδήματος, για να διαπιστώσουμε τελικά τι ποσά παίζονται σ’ αυτούς τους 
χώρους.   

 Λοιπόν, με εξαίρεση…  Εγώ προσωπικά, ως μέλος της κοινοβουλευτικής 
ομάδας της Ε∆ΕΚ, δε θα ψηφίσω, θα απόσχω από τα θέματα που έχουν σχέση με τα 
διοικητικά πρόστιμα όπως έχουν κατατεθεί, γιατί πλήττουν τους μικρομεσαίους και δεν 
είμαι διατεθειμένος να συναινέσω σ’ αυτό.  Για το θέμα της έναρξης ισχύος του 
συγκεκριμένου νόμου, λόγω όλων αυτών τα οποία έχουν προηγηθεί και το θέμα της 
άρσης του τραπεζικού απορρήτου, που είμαστε υπέρ της άρσης του τραπεζικού 
απορρήτου, υπάρχουν διαδικασίες, όμως επιτρέψετέ μου να πω ότι αυτό που σήμερα 
εισάγουμε θα διαπιστώσουμε πολύ σύντομα το τι ασκό του Αιόλου θα ανοίξει σε αυτή 
τη διαδικασία.  Εδώ θα είμαστε, κάποιοι εντός, κάποιοι εκτός της Βουλής, αλλά, αν 
στην υγεία μας είμαστε καλά, θα είμαστε μέλη της κυπριακής κοινωνίας και θα 
μπορούμε να γνωρίζουμε ακριβώς πώς θα εξελιχθεί αυτό το επίμαχο σημείο.  

 Τελειώνοντας θα ήθελα να καταθέσω μια πρόταση για μεταβατική πρόνοια:  Για  
όλα αυτά τα οποία έχουν σχέση και με τις ποινές και με την έναρξη ισχύος του νόμου 
για τα φορολογικά έτη πριν από το 2011 να συνεχίσει να ισχύει η υφιστάμενη 
νομοθεσία, δηλαδή η νομοθεσία με βάση την οποία έγιναν οι συγκεκριμένες 
φορολογίες δηλώσεις, όπως ακριβώς καλύπτονταν από το νόμο. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές για θέματα αρχής; 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Θα είμαι πιο σύντομος από το συνάδελφο το Μαρίνο το Σιζόπουλο, κυρία 
Πρόεδρε. 

 Έχουμε αφιερώσει τόσο πολύ χρόνο στη συζήτηση αυτών… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 …των νομοσχεδίων, με κατάληξη να είμαστε εδώ, ενώπιον της ολομέλειας, να 
συζητούμε για πρώτη φορά ουσιαστικά στην ιστορία του κυπριακού φορολογικού 
συστήματος επιπρόσθετα και συγκεκριμένα μέτρα που στοχεύουν στην πάταξη της 
φοροδιαφυγής, αλλά και τη βελτίωση της νομοθεσίας, ώστε να κλείσουν αρκετά από 
τα παράθυρα που επιτρέπουν, αξιοποιώντας πάντα την υφιστάμενη νομοθεσία, και τη 
φοροαποφυγή.  Κατά συνέπεια, εμείς χαιρετίζουμε πρώτιστα το γεγονός ότι αυτή η 
κυβέρνηση είναι μια κυβέρνηση η οποία τόλμησε να έρθει και να ζητήσει βελτίωση της 
νομοθεσίας για τη φορολογία, αλλά την ίδια στιγμή θα ήθελα επίσης να συγχαρώ 
όλους τους συναδέλφους οι οποίοι εργάστηκαν με συνέπεια, παρ’ όλο που ήταν 
δύσκολη δουλειά, πάρα πολύ δύσκολη δουλειά, μέσα στην επιτροπή Οικονομικών, 
για να φτάσουμε ως εδώ, και θεωρώ ότι είναι σημαντική αυτή η μέρα. 

 ∆ε λέω ότι έχουμε αγγίξει με τη συλλογική μας σοφία τα πάντα ή θα λύσουμε το 
πρόβλημα της φοροδιαφυγής άπαξ και διά παντός με αυτές τις αλλαγές που κάνουμε 
στη νομοθεσία.  Πιστεύω όμως ακράδαντα ότι πάμε ένα βήμα παραπέρα.  Πάμε ένα 
βήμα, προσθέτουμε είτε εξουσίες είτε αρμοδιότητες είτε δυνατότητες τέτοιες στην 
κυβέρνηση και στο Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων να μπορέσει να βελτιώσει τη 
φοροεισπρακτική ικανότητα του κράτους και την ίδια στιγμή δίνουμε τη δυνατότητα 
κλείνοντας παράθυρα, επιβάλλοντας πιο βαριές ποινές απ’ ό,τι υπήρχαν 
προηγούμενα, να εισπράξουμε περισσότερα, να εισπραχθούν εκείνα τα οποία έτσι κι 
αλλιώς είναι οφειλόμενα από εκείνους οι οποίοι δεν είναι συνεπείς με τις φορολογικές 
τους υποχρεώσεις, διότι περί αυτού πρόκειται.  Κατά συνέπεια, ανεξαρτήτως των 
όποιων ενστάσεων μπορεί να υπάρχουν -και δε θέλω να μπω στα επιμέρους που 
έθιξαν συνάδελφοι- θεωρώ ότι είναι καθήκον αυτής της Βουλής να προχωρήσει και να 
υπερψηφίσει αυτά τα νομοσχέδια.  

 Άλλοι λένε €100 εκατομ., άλλοι €150 εκατομ., άλλοι €200 εκατομ., άλλοι €300 
εκατομ. είναι τα ποσά που υπολογίζονται κατ’ έτος ότι αφορούν τη φοροδιαφυγή των 
επιτηδείων.  Πολλές φορές ελέχθη ότι η φοροδιαφυγή είναι εθνικό σπορ, είναι χόμπι ή 
ότι οι Κύπριοι διαπρέπουν σ’ αυτό τον τομέα ή σε αυτό το σπορ.  Και είναι γεγονός ότι 
ζούμε σε μια μικρή κοινωνία και ο καθένας μπορεί να διαπιστώσει αυτά που και ο 
προηγούμενος συνάδελφος ανέφερε και για εξοχικά και για δεύτερα εξοχικά και για 
τρίτα εξοχικά και για λιμουζίνες και για σκάφη και για πολλά άλλα τα οποία δε 
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δηλώνουν, όπως δε δηλώνουν ουσιαστικά και τα εισοδήματα με τα οποία αγόρασαν 
αυτά που έχουν αγοράσει.   

 Ποιοι είναι εκείνοι που φοροδιαφεύγουν στο τέλος της ημέρας;  Πρέπει να 
απαντήσουμε αυτό το ερώτημα.  Φοροδιαφεύγουν οι μισθωτοί, των οποίων ο μισθός 
είναι γνωστός, είτε είναι δημόσιοι υπάλληλοι είτε είναι στον ιδιωτικό τομέα;  Μπορεί να 
υπάρχει μία μικρή μερίδα υπαλλήλων οι οποίοι έχουν δεύτερη απασχόληση και αυτό 
είναι γεγονός, ιδιαίτερα υπάλληλοι του δημοσίου οι οποίοι απολαύουν ενός δεύτερου 
εισοδήματος και είναι στο χέρι της υπηρεσίας τους να τους ανακαλύψει και να τους 
τιμωρήσει.  Αλλά ένας μισθωτός ο οποίος εργάζεται στον ιδιωτικό τομέα, αν κάμνει 
δεύτερη δουλειά, δεν είναι εκείνος που χαλά το παιχνίδι ή τέλος πάντων δημιουργεί το 
πρόβλημα.  Το πρόβλημα με τη φοροδιαφυγή εντοπίζεται βασικά στο “επιχειρείν”, το 
μεγαλοεπιχειρείν από τη μια και είναι γνωστά τα στοιχεία που έχουν διαρρεύσει 
δημόσια για το πόσοι μεγαλοεπιχειρηματίες είναι καταγεγραμμένοι εκεί με 
ανείσπρακτα ποσά των €5 εκατομ., €10 εκατομ., €20 εκατομ. και €50 εκατομ. και την 
ίδια στιγμή, ναι, είναι επίσης γεγονός ότι φοροδιαφεύγουν πολλοί αυτοτελώς 
εργαζόμενοι, ιδιαίτερα “μεγαλοαυτοτελώς” εργαζόμενοι.  Και δε θέλω να αναφερθώ 
αποκλειστικά σε συγκεκριμένα επαγγέλματα, αλλά σε ορισμένους από κάποια 
επαγγέλματα, είτε είναι δικηγόροι είτε είναι γιατροί -και έχουν αναφερθεί- για να μη 
στοχοποιήσω και να μην καταστήσω στόχο συγκεκριμένα επαγγέλματα, όμως είναι 
γνωστό στην κοινωνία μας, είναι γνωστή η πελατεία τους, είναι γνωστός ο τρόπος με 
τον οποίο ζουν, συμπεριφέρονται, αλλά είναι γνωστές και οι φορολογικές τους 
υποχρεώσεις.   

 Κατά συνέπεια, απαντώντας και σε απόψεις που έχουν ακουστεί, εκείνοι οι 
οποίοι είναι εντάξει με τις φορολογικές τους υποχρεώσεις δεν έχουν να φοβηθούν και 
να ανησυχήσουν για οτιδήποτε άλλο.  Άλλοι είναι εκείνοι που πρέπει να ανησυχούν 
και νιώθω ότι δεν πρέπει εμείς, ως Βουλή, να ανησυχούμε για εκείνους που πρέπει να 
ανησυχούν. είναι εκείνοι οι οποίοι φοροδιαφεύγουν.  ∆ιότι στο τέλος της ημέρας, και με 
βάση τα στοιχεία που έχουμε από το ΤΕΠ, οι πλέον συνεπείς είναι οι φτωχοί.  Οι 
πλέον συνεπείς είναι εκείνοι με πενιχρά εισοδήματα.  Οι πλέον συνεπείς είναι οι 
εργαζόμενοι.  Οι ασυνεπείς είναι εκείνοι οι οποίοι έχουν το χοντρό χρήμα και από αυτό 
το χοντρό χρήμα κρύβουν τα εισοδήματά τους, ξεγελώντας ουσιαστικά όχι μόνο το 
κράτος αλλά την ίδια την κοινωνία.  Κατά συνέπεια, είναι τα μεγάλα ψάρια που πρέπει 
να ανησυχούν, όταν αυξάνονται οι τιμές, όταν γίνεται το σύστημα πιο αυστηρό, και 
έπρεπε να είχε γίνει αυτό το πράγμα εδώ και πάρα πολύ καιρό. 

 Πραγματικά, δεν έχω αντιληφθεί γιατί μας ενοχλούν οι αυστηρότερες ποινές, 
όπως δεν έχω αντιληφθεί γιατί να μην υπάρχει αναδρομικότητα για εκείνους οι οποίοι 
ήταν ασυνεπείς το 2005 ή το 2002 ή το 2006.  Πρέπει να υπάρξει και πρέπει να 
αντιληφθούν ότι πρέπει να γίνουν συνεπείς, να υποβάλουν τις φορολογικές τους 
δηλώσεις, ούτως ώστε να μην αντιμετωπίζουν προβλήματα με τη φορολογία.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουν αναφερθεί δυο πράγματα.  Το ένα όσον αφορά στην πρόνοια της 
έκθεσης σε σχέση με μία διαφωνία του ΑΚΕΛ, η οποία καταγράφεται, που εμείς 
θέλουμε να ψηφίσουμε σε αντίθεση με την πλειοψηφία των μελών της επιτροπής και 
αφορά στο νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», όπου προτείνεται ή προτείνονται τα εξής: «Να μην εκπίπτονται» -
στο α.- «από το φορολογητέο εισόδημα κάθε προσώπου οποιεσδήποτε δαπάνες δεν 
υποστηρίζονται από τιμολόγια και αποδείξεις είσπραξης προς ικανοποίηση του 
Εφόρου Φόρου Εισοδήματος».  Σ’ αυτό υπήρξε ομοφωνία, αλλά όχι στο επόμενο, το 
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οποίο διαβάζω: «Οι αποδοχές που αφορούν μισθωτές υπηρεσίες που παρέχονται 
εντός του φορολογικού έτους επί των οποίων οι εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού, Ταμείο Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού, Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής, Ταμείο Συντάξεων και Ταμείο Προνοίας δεν 
καταβάλλονται στο έτος στο οποίο οφείλονται».   

 Αντιλαμβάνεστε ότι -και επιμένουμε εμείς στη θέση μας- είναι ξεκάθαρο ότι δεν 
μπορούμε να επιβραβεύουμε εκείνο ο οποίος ζητεί από το Φόρο Εισοδήματος να 
εκπίπτει το εισόδημα που δηλώνει για τους μισθούς και αφαιρείται ως κόστος 
λειτουργίας της επιχείρησής του ο μισθός, αλλά, όταν δεν καταβάλλει τις υποχρεώσεις 
του στη ∆ημοκρατία, κοινωνικές ασφαλίσεις, Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού και 
όλα όσα πρέπει και οφείλει με βάση το νόμο να καταβάλλει, να ερχόμαστε να τον 
δικαιώνουμε, διότι ουσιαστικά εκείνο πάμε να κάμουμε.  Γι’ αυτό επιμένουμε ότι και σ’ 
αυτή την περίπτωση πρέπει να τιμωρείται η ασυνέπεια εκείνων οι οποίοι δεν 
καταβάλλουν και περνούν δύο χρόνια ή και τρία χρόνια να καταβάλουν τις 
υποχρεώσεις τους αυτές.  Και δεν έχουμε αντιληφθεί πραγματικά και θα ήθελα να 
ακούσω γιατί σε αυτό το οποίο εμείς θεωρούμε τόσο λογικό οι συνάδελφοι 
διαφωνούν. 

 Το δεύτερο έχει σχέση, κυρία Πρόεδρε, με εκείνο που αναφέρθηκε όσον αφορά 
στην άρση του απορρήτου.  Έχουμε εισάξει την εξής πρόνοια, την οποία θα ήθελα να 
διαβάσω, γιατί κάποιοι λένε, όπως έχει πει και ο φίλος ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος, θα 
ανοίξουμε τους ασκούς του Αιόλου.  Για να γίνει κάτι τέτοιο…  Επειδή έχουμε το 
προηγούμενο, τη ρύθμιση που κάναμε για τις υπεράκτιες εταιρείες, που είναι 
παρόμοια, λέμε:  Οι εξουσίες που παρέχονται σύμφωνα με τα πιο πάνω, δηλαδή για 
την άρση, να ασκούνται μόνο κατόπιν γραπτής συγκατάθεσης του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, η οποία θα εξασφαλίζεται μόνο κατόπιν υποβολής σχετικού 
γραπτού αιτήματος από τον ίδιο το διευθυντή του ΤΕΠ προς το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και μόνο κατόπιν αποστολής σχετικής έγγραφης ειδοποίησης εκ μέρους 
του διευθυντή του ΤΕΠ προς το πρόσωπο επίσης για το οποίο διεξάγεται έρευνα.  Και 
πέρα από αυτό, ο διευθυντής του ΤΕΠ θα πρέπει να υποβάλλει την ταυτότητα του 
προσώπου που βρίσκεται υπό εξέταση, να υποβάλλει περιγραφή των πληροφοριών 
που ζητούνται, περιλαμβανομένης της φύσης, όπως και του τρόπου που απαιτεί να 
λάβει τις πληροφορίες από μία τράπεζα, αλλά και τους εύλογα αιτιολογημένους 
ειδικούς φορολογικούς σκοπούς, δηλαδή γιατί έχει καταλήξει μέχρις εκεί.   

 Μέσω αυτής της διαδικασίας προστατεύεται, κατά τη δική μας την άποψη, και ο 
πολίτης με την εισαγωγή αυτών των προνοιών από τις οποιεσδήποτε πιθανές 
αυθαιρεσίες ή, αν θέλετε, τις ενέργειες του οποιουδήποτε εξ ημών.  Το ΑΚΕΛ 
χαιρετίζει και θα υπερψηφίσει το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, και εγώ θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος, γιατί ακριβώς 
κατανοώ ότι είναι προχωρημένη η ώρα και έχουμε και άλλα νομοσχέδια, σημαντικά 
νομοσχέδια, να εξετάσουμε ως Βουλή, αλλά ένιωσα την ανάγκη να υπερασπισθώ για 
ακόμα μια φορά την επιτροπή Οικονομικών, γιατί για ακόμα μια φορά κατηγορείται η 
επιτροπή Οικονομικών σε σχέση με τις διαδικασίες που έχει ακολουθήσει.  Εγώ, αν 
μου επιτρέπετε, έχω μια θεωρία για αυτό.  Καταλαβαίνω πως τα νομοσχέδια που 
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εξετάζει η επιτροπή Οικονομικών είναι ευαίσθητα νομοσχέδια, ιδιαίτερα σε μια 
περίοδο οικονομικής κρίσης, και κατανοώ ότι ενδεχομένως να υπάρχουν έντονες 
απόψεις για όλα αυτά τα ζητήματα που συζητάμε, αλλά θεωρώ ότι αδικείται η 
επιτροπή Οικονομικών, όταν παρουσιάζεται η εικόνα ότι άλλα συμφωνούμε, άλλα 
παρουσιάζονται στην ολομέλεια και παραγνωρίζονται οι απόψεις των μελών της 
επιτροπής. 

 Εγώ αντίθετα θεωρώ ότι σ’ αυτές τις οκτώ συνεδρίες που εξετάσαμε αυτά τα 
φορολογικά νομοσχέδια, που είναι περίπλοκα και πολύπλοκα νομοσχέδια -είναι ίσως 
από τα πιο περίπλοκα που έχουμε εξετάσει μέχρι σήμερα ως επιτροπή- οι απόψεις 
που κατατέθηκαν ήταν και εποικοδομητικές, αλλά και πάρα πολύ υψηλού επιπέδου.  
Και εδώ ακριβώς θέλω να σημειώσω ότι, αντίθετα με το τι έχει λεχθεί προηγουμένως, 
θεωρώ ότι οι συζητήσεις που προηγήθηκαν τιμούν τα μέλη της επιτροπής και την 
επιτροπή Οικονομικών και θεωρώ ότι τιμούν και το ίδιο το σώμα.  ∆ε συμφωνώ ότι 
άλλα συμφωνήσαμε και άλλα παρουσιάστηκαν, εξάλλου τα κείμενα των νομοσχεδίων 
είχαν ολοκληρωθεί, είχαν δοθεί τα αντίγραφα των κειμένων σε όλες τις 
κοινοβουλευτικές ομάδες.  Είχα την ευκαιρία να συζητήσω αυτά τα κείμενα με άλλα 
μέλη της επιτροπής Οικονομικών, οι μόνοι που φαίνεται να μην είχαν λάβει έγκαιρα 
αυτά τα νομοσχέδια και να μην είχαν υπόψη τους τις συγκεκριμένες ρητές πρόνοιες 
που καταγράφονται σ’ αυτά είναι οι βουλευτές της Ε∆ΕΚ.  Κανένα άλλο κόμμα, εξ 
όσων αντιλαμβάνομαι, δεν έχει ισχυριστεί ότι δε γνώριζε, δε μελέτησε και δε 
συμφώνησε στις επιμέρους πρόνοιες των νομοσχεδίων που έχουμε ενώπιόν μας 
σήμερα.  Επομένως, είναι με έκπληξη που έχω ακούσει ότι άλλα συμφωνήσαμε και 
άλλα παρουσιάστηκαν! 

 Είναι γεγονός ότι κατατέθηκαν κάποιες απόψεις σε σχέση με την έναρξη της 
ισχύος της νομοθεσίας, δεν αντιλέγω, ακούστηκαν αυτές οι απόψεις, κάποιες 
απορρίφθηκαν, κάποιες υιοθετήθηκαν.  Η παρουσίαση αυτών των νομοσχεδίων 
εξάλλου, όπως λέχθηκε και προηγουμένως, είναι ένα αποτέλεσμα ενός συμβιβασμού.  
Κάποια ζητήματα εξάλλου παραμένουν σε εκκρεμότητα, για να εξεταστούν 
μεταγενέστερα.  Επομένως, σε ό,τι αφορά τη διαδικασία, απλά να μου επιτρέψετε να 
πω ότι έγινε μια πάρα πολύ σκληρή δουλειά και από τα μέλη της επιτροπής, αλλά και 
από τη γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών, που είχε και το καθήκον να ετοιμάσει 
σε πάρα πολύ σύντομο χρονικό διάστημα και κάτω από πίεση, λόγω των 
προϋπολογισμών, αυτά τα κείμενα και εγώ θέλω να τους ευχαριστήσω.  Έγινε, 
πιστεύω, μια ενδελεχής ανάλυση των πτυχών των νομοσχεδίων μέσα από τις 
συζητήσεις και θεωρώ ότι μπορεί το σώμα σήμερα να πάρει κάποιες συγκεκριμένες 
αποφάσεις. 

 Σε ό,τι αφορά το ∆ημοκρατικό Κόμμα, επί της ουσίας εμείς θεωρούμε ότι η 
πάταξη της φοροδιαφυγής είναι ένας πάγιος και μόνιμος στόχος και πρέπει να είναι 
ένας πάγιος και μόνιμος στόχος της πολιτείας, ανεξάρτητα από οποιαδήποτε άλλα 
μέτρα οικονομικής εξυγίανσης, γιατί απλούστατα εκείνοι που φοροδιαφεύγουν, εκείνοι 
που δεν πληρώνουν τους φόρους τους το κάμνουν εις βάρος της υπόλοιπης 
κοινωνίας, της υπόλοιπης οικονομίας, των υπόλοιπων φορολογουμένων.  Εμείς 
πληρώνουμε τους δικούς τους φόρους, όταν δεν πληρώνουν εκείνοι που πρέπει να 
πληρώνουν τα ποσά που οφείλουν από τις φορολογικές τους υποχρεώσεις.  Και 
επομένως, με αυτό το σκεπτικό δεν είναι μόνο σήμερα, αλλά, σε κάθε περίπτωση που 
θα κατατεθεί τουλάχιστον στη Βουλή των Αντιπροσώπων και θα τεθεί υπόψη του 
∆ημοκρατικού Κόμματος οποιαδήποτε πρόταση για την αναβάθμιση των μέτρων 
πάταξης της φοροδιαφυγής, εμείς θα στηρίξουμε αυτές τις προσπάθειες, όπως 
στηρίζουμε και θα στηρίξουμε αυτά τα νομοσχέδια.  Είμαστε έτοιμοι να ακούσουμε και 
άλλες επιπρόσθετες εισηγήσεις, επειδή στόχος όλων μας, νομίζω, είναι να 
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καταφέρουμε να περιορίσουμε αυτό το φαινόμενο στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό.  ∆εν 
έχουμε ψευδαισθήσεις ότι θα λύσουμε όλα τα προβλήματα, δεν έχουμε την 
ψευδαίσθηση δηλαδή ότι με αυτές τες τροπολογίες επί της υφιστάμενης νομοθεσίας 
θα αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα και αυτό το φαινόμενο στην ολότητά του, αλλά εμείς 
θεωρούμε ότι σε αυτά τα νομοσχέδια, τουλάχιστον σ’ αυτά τα σημεία που έχουμε 
συμφωνήσει, μπορούμε να διαπιστώσουμε κάποια βήματα προς τη σωστή 
κατεύθυνση και αυτά θα τα υποστηρίξουμε.   

 Σε ό,τι αφορά τα πρόστιμα, και εμείς έχουμε προβληματιστεί.  Είχαμε 
προβληματιστεί σε σχέση και με το ύψος και με τον τρόπο της επιβολής των 
συγκεκριμένων χρηματικών επιβαρύνσεων, γιατί ακριβώς θεωρούμε και εμείς ότι, ναι, 
σε πολλές περιπτώσεις αυτές οι επιπρόσθετες χρηματικές επιβαρύνσεις θα πλήξουν 
εκείνες τις οικογενειακές επιχειρήσεις, εκείνες τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις που ίσως 
να μην έχουν τις διοικητικές, εσωτερικές εταιρικές διαδικασίες και ικανότητες, για να 
ετοιμάζουν και να προετοιμάζουν τις δικές τους φορολογικές δηλώσεις στον καλύτερο 
δυνατό βαθμό.  Όμως στο τέλος της ημέρας πρέπει να αναλογιστούμε ποιες είναι 
αυτές οι δυσμενείς επιπτώσεις σε αυτούς, στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, και ποιο 
είναι το πιθανό όφελος.  Εάν δεν επιβάλουμε αυτές τις χρηματικές επιβαρύνσεις, 
υπάρχει περίπτωση να αντιμετωπίσουμε το φαινόμενο της φοροδιαφυγής;  Η δική μας 
η άποψη είναι πως όχι!  Πρέπει δυστυχώς να εισαχθούν αυτές οι διοικητικές πρόνοιες, 
αυτές οι διοικητικές επιβαρύνσεις, έτσι ώστε να σταλεί ένα πάρα πολύ σωστό μήνυμα, 
ότι θα πρέπει να σταματήσει αυτό το φαινόμενο.  ∆εν είναι χόμπι, δεν είναι εθνικό 
σπορ να διαφεύγουμε από τις υποχρεώσεις μας, γιατί, όταν εμείς διαφεύγουμε από τις 
υποχρεώσεις μας, απλά αναλαμβάνουν το δικό μας μερτικό, το δικό μας το μερίδιο να 
το πληρώσουν κάποιοι άλλοι.  Ο καθένας πρέπει να εκπληρώνει τις υποχρεώσεις του.  
Επομένως, για αυτό ακριβώς το λόγο υποστηρίξαμε την επιβολή των χρηματικών 
επιβαρύνσεων, όμως, επειδή αντιλαμβανόμαστε ότι θα είναι ένα ιδιαίτερα 
επιπρόσθετο και δυσβάσταχτο βάρος αυτή τη χρονική στιγμή, περιορίσαμε και 
μοιράσαμε τα πρόστιμα που είχαν έρθει ως εισήγηση από πλευράς της εκτελεστικής 
εξουσίας στο μισό.   

 Όμως σε ό,τι αφορά την υποστήριξη αυτών των νομοσχεδίων, επειδή άκουσα 
προηγουμένως τον κ. Σιζόπουλο, τη δική του κριτική...  Μα, χθες η ∆ΕΟΚ 
κατηγορούσε το ∆ημοκρατικό Κόμμα και άλλα κόμματα, ότι δεν ψήφισαν μέχρι στιγμής 
τα μέτρα για τη φοροδιαφυγή.  Επομένως, τι θέλετε να κάνουμε;  Να μην τα 
υποστηρίξουμε;  ∆ιαφωνεί η Ε∆ΕΚ με τις επικρίσεις της ∆ΕΟΚ;  ∆ιαφωνεί η Ε∆ΕΚ με 
την εισήγηση της ∆ΕΟΚ, ότι αυτά τα μέτρα πρέπει να προωθηθούν και να ψηφιστούν 
το συντομότερο δυνατό;  Εμείς δε θεωρούμε ότι ευθύνεται η Βουλή για την 
καθυστέρηση εξέτασης αυτών των νομοσχεδίων.  Όπως είπα και προηγουμένως, 
ήταν ένα δύσκολο έργο, έπρεπε να ακούσουμε όλες τις απόψεις και το κάμαμε, αλλά 
θεωρούμε πως, ναι, πρέπει να ψηφίσουμε αυτά τα νομοσχέδια με τις συγκεκριμένες 
διατάξεις τούτη τη χρονική στιγμή, για να σταλούν κάποια σωστά πολιτικά μηνύματα. 

 Εξάλλου, υπάρχει κανένας που διαφωνεί με αυτές τις επιμέρους διατάξεις;  
Αφού και η Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει, αντιλαμβάνομαι. Αφού θέλουμε να κυνηγήσουμε 
τον πλούτο -κάποιοι θεωρούν ότι είναι ταξικό το ζήτημα- εμείς δε διαφωνούμε, εμείς 
θεωρούμε ότι είναι θέμα αρχής όλοι να καταβάλλουν αυτά που πρέπει να 
καταβάλλουν υπό μορφή φορολογίας.  ∆ιαφωνεί κανένας ότι η διάθεση περιουσίας 
της εταιρείας προς μέτοχό της, προς ένα διευθυντή μέτοχο της εταιρείας θα πρέπει να 
λογίζεται και να λαμβάνεται υπόψη για σκοπούς φορολογίας;  ∆ιαφωνεί κανένας ότι 
θα πρέπει σε κάποιες περιπτώσεις να αρθεί το τραπεζικό απόρρητο, όταν 
διαπιστώνεται ότι κάποιοι δεν παρουσιάζουν τα σωστά στοιχεία προς το Φόρο 
Εισοδήματος;  Και έχουμε βάλει πάρα πολλές ασφαλιστικές δικλίδες μέσα στον 
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προτεινόμενο νόμο, ακριβώς για να διασφαλίσουμε ότι αυτή η διαδικασία θα 
διεξάγεται και δίκαια και νομότυπα και μόνο με την έγκριση του Γενικού Εισαγγελέα, 
μετά που θα αιτιολογείται το αίτημα.  Το ότι θα μοιράζονται άλλες κρατικές 
κυβερνητικές υπηρεσίες κάποια στοιχεία με το Φόρο Εισοδήματος, διαφωνεί κανένας 
με αυτό;  Ότι θα γίνει διασύνδεση ακριβώς αυτών των πληροφοριών με το Φόρο 
Εισοδήματος, έτσι ώστε να διαπιστώνεται η πραγματική δυνατότητα κάποιων νομικών 
προσώπων και φυσικών προσώπων σε σχέση με τις έρευνες που διεξάγει το Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων;  Το ότι θα πρέπει να έχει υποχρέωση μια εταιρεία να 
εγγράφεται στο Φορολογικό Μητρώο, διαφωνεί κανένας με αυτό το μέτρο; 

 Επομένως, αυτά τα μέτρα, ναι, θα έχουν και ως στόχο τον πλούτο, υπό την 
έννοια ότι θα είναι καλύτερη ακριβώς η διακρίβωση των δικών τους φορολογικών 
υποχρεώσεων.  Και εμείς για αυτό ακριβώς το λόγο υποστηρίζουμε αυτά τα 
νομοσχέδια. 

 Σε ό,τι αφορά την έρευνα στα υποστατικά, μα στον υφιστάμενο νόμο υπάρχει 
αυτή η ευχέρεια και γίνεται με χειρότερο τρόπο, απ’ ό,τι θα γίνει με τη βελτίωση της 
νομοθεσίας, όπως εμείς την αντιλαμβανόμαστε.  Σήμερα μπορεί να μπει σ’ ένα 
οποιοδήποτε υποστατικό ο Φόρος Εισοδήματος χωρίς προειδοποίηση οποιαδήποτε 
ώρα, ανεξάρτητα αν είναι ο χώρος εργασίας, και να διεξαγάγει τη δική του έρευνα.  
Εμείς βάζουμε ακριβώς κάποιες προϋποθέσεις μέσα στη νομοθεσία για εύλογη 
προειδοποίηση, για εύλογες ώρες, έτσι ώστε να βελτιώνεται η σχετική διάταξη.   

 Σε ό,τι αφορά τέλος τη διαφωνία του ΑΚΕΛ, η οποία είναι σεβαστή, σε σχέση 
με την καταβολή των ποσών που έχουν σχέση με τις κοινωνικές ασφαλίσεις, εμάς η 
διαφωνία μας δεν είναι ότι δεν πρέπει να βρούμε τρόπο να επιβάλουμε μια 
επιπρόσθετη κύρωση σε αυτόν που δε δηλώνει τις κοινωνικές ασφαλίσεις.  Αυτή είναι 
παρανομία, ξεκάθαρη παρανομία, και ο συγκεκριμένος θα πρέπει ακριβώς να δεχθεί 
τις κυρώσεις του νόμου.  Το δικό μας το πρόβλημα είναι το εξής:  Κάποιον που έχει 
δηλώσει τις κοινωνικές ασφαλίσεις, αλλά αντιμετωπίζει οικονομικά προβλήματα αυτή 
τη χρονική στιγμή και δεν μπορεί να τις καταβάλει θα πρέπει να τον μεταχειριστούμε 
με τον ίδιο τρόπο με κάποιον άλλο που παρανομεί, που ψεύδεται, που παραπλανεί το 
Φόρο Εισοδήματος και δε δηλώνει τις κοινωνικές ασφαλίσεις καθόλου;  Θα πρέπει 
δηλαδή… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, παρακαλώ, δεν ακούμε!   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα πρέπει δηλαδή να του αφαιρέσουμε την ευχέρεια να λαμβάνει υπόψη το 
μισθολόγιο ως κόστος για σκοπούς φορολογίας;  Μα, με τέτοιο τρόπο αυτές τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις που αντιμετωπίζουν το πρόβλημα και καθυστερούν να 
πληρώσουν τις κοινωνικές τους ασφαλίσεις, ακόμα και αν τις πληρώσουν 
καθυστερημένα, εάν εισαγάγουμε μια τέτοια διάταξη, θα τις οδηγήσουμε σε 
χρεοκοπία.  Θα μετατρέψουμε το μισθό από έξοδο σε κέρδος.  Μα, είναι αυτό που 
θέλουμε;  Θέλουμε να καταστρέψουμε αυτές τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις;  Είναι για 
αυτό ακριβώς το λόγο που εμείς για το συγκεκριμένο θέμα, χωρίς να τοποθετούμαστε 
τελεσίδικα σε σχέση με εκείνους που πραγματικά, ναι, παρανομούν και δε δηλώνουν 
τα στοιχεία, που σε τέτοια περίπτωση, ναι, θα πρέπει να είναι σκληρή η εφαρμογή του 
νόμου, θέλουμε να το ξαναμελετήσουμε και γι’ αυτό ζητήσαμε να παραμείνει ως ένα 
από τα ζητήματα εκκρεμότητας. 
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 Καταλήγω, κυρία Πρόεδρε, και δηλώνω για ακόμα μια φορά πως το 
∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρεί ότι αυτά τα μέτρα βρίσκονται προς τη σωστή κατεύθυνση 
και για αυτό ακριβώς το λόγο θα υπερψηφίσουμε τα νομοσχέδια με τον τρόπο που 
έχω ήδη αναφέρει προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου ζητά το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγείρω ένα θέμα, με όλο το σεβασμό.  Γίνεται ένας προγραμματισμός των 
εργασιών της ολομέλειας στην πιο δύσκολη περίοδό της.  Αντί δέκα, αρχίσαμε σχεδόν 
έντεκα, γιατί κάποια κοινοβουλευτική ομάδα δεν ήταν έτοιμη.  Ο καθένας βγαίνει στο 
βήμα δεκαπέντε με είκοσι λεπτά τζιαι λέει θα σεβαστεί τις μέρες που περνούμε.  
Λοιπόν, να μείνουμε εδώ. ούτε μεσημέρι!  Τζιαι εγώ θα μιλήσω όση ώρα μού 
επιτρέπεται να μιλήσω!  Συγγνώμη δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακάλεσα, επειδή είναι πολύπλοκο το θέμα και τα νομοσχέδια, παρακάλεσα 
τους ίδιους τους συναδέλφους… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εάν μπορούμε να επανέλθουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 …να είναι σύντομοι. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Συγγνώμη… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ανέβηκε ήδη στο βήμα, κύριε… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Είναι διαδικαστικό το θέμα που θέλω να θίξω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εγώ συμφωνώ με τον κ. Κατσουρίδη.  Θα έλεγα ότι, επειδή καθορίστηκε η 
δεκάτη πρωινή ως ώρα εκκίνησης της συνεδρίας, δε φαίνεται ότι θα τελειώσουμε 
μέχρι τη μία.  Έχουμε κάποιες υποχρεώσεις.  Να συνεχίσουμε κάποια στιγμή το 
απόγευμα πριν από την έναρξη της συνεδρίας; 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Ομήρου, φαίνεται… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆ιότι υπήρξε αυτή η αλλαγή.  Θέλω να υπενθυμίσω ότι η συμφωνία που είχε 
γίνει στο γραφείο του Προέδρου της Βουλής ήταν ότι δε θα γίνει ξεχωριστή συζήτηση 
για αυτά τα νομοσχέδια και ότι κατά τη διάρκεια της συζήτησης των προϋπολογισμών 
θα εκθέσουμε τις απόψεις μας επί των συγκεκριμένων νομοσχεδίων.  Ξαφνικά έγινε η 
πρόταση από το προεδρείο στην τελευταία συνεδρία της Βουλής και βρεθήκαμε προ 
εκπλήξεως κατά κάποιο τρόπο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Ομήρου, ζητήθηκε αναβολή από τον κ. Σιζόπουλο και, για να 
ικανοποιηθεί βέβαια η ανησυχία του κυρίου… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆εν αναφέρομαι σε σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, επειδή λέτε υπεβλήθη πρόταση από το προεδρείο… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Όχι, δεν αναφέρομαι σε σας. αναφέρομαι στον Πρόεδρο της Βουλής, στην 
περασμένη συνεδρία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Α, στην περασμένη συνεδρίαση! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ναι, ναι, για να ξεκαθαρίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, εγώ να σας πληροφορήσω ότι υπάρχουν συνάδελφοι οι οποίοι είχαν 
αναλάβει κάποιες δεσμεύσεις και τις έχουν ακυρώσει και πρέπει να προχωρήσουμε.  
Απλώς, παρακαλώ να είμαστε σύντομοι, όσο το δυνατό συντομότεροι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θα τηρήσω την υπόδειξή σας, κυρία Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Κατσουρίδη στο σημείο ότι οι ομιλητές στην 
ουσία των λεγομένων περιορίζονται σε μία κριτική γενικόλογη η οποία καταλήγει στο 
ότι θα υποστηριχτούν στο τέλος τα μέτρα.  Εγώ θα ξεκινήσω κάπως διαφορετικά, 
τηρώντας πάντα το χρόνο. 
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 Νομίζω ότι είναι λάθος, μιλώντας γι’ αυτό το νομοθέτημα, να περιοριστούμε 
στον επιμερισμό των ευθυνών κατά κύριο λόγο στην αρχή, μιλώντας μόνο για το θέμα 
της φοροαποφυγής.  Ε, δεν είναι έτσι!  Οι πολίτες που παρακολουθούν έχουν 
συνολική ανησυχία για τα φορολογικά και για την πορεία των δημόσιων οικονομικών 
και για τους χειρισμούς της κυβέρνησης, πώς αντιμετωπίζει την κατρακύλα της 
οικονομίας και τι μέτρα αναμένεται να πάρει.  Κατά συνέπεια, αν υπάρχουν ευθύνες, 
υπάρχουν ευθύνες για το σύνολο του πράγματος και όχι για το ζήτημα της 
φοροαποφυγής μόνο.  Και νομίζω ότι αντιλαμβάνομαι σωστά, αν διερμηνεύσω ότι η 
μεγαλύτερη ανησυχία των πολιτών δεν είναι βεβαίως για τη φοροαποφυγή, παρά το 
ότι υπάρχει ένα σοβαρό και σημαντικό ενδιαφέρον, είναι για το πώς αναχαιτίζεται η 
κατρακύλα της οικονομίας και βεβαίως για όσα έχουν σχέση με την εξυγίανση των 
δημόσιων οικονομικών.  Και εκεί βεβαίως δεν μπορεί να έχει καμία ευθύνη η Βουλή.  
Μεμονωμένα τα κόμματα μπορεί να έχουν κάποια ευθύνη, ναι, αυτό ναι, αλλά να μην 
επιμερίζουμε ευθύνες σε κάποιους που δεν ευθύνονται. 

 Έρχομαι τώρα στο ζήτημα.  Το νομοθετικό αυτό διάβημα αναμφίβολα 
επιδιώκει, πέραν των διαδικαστικών προνοιών για την αύξηση της επάρκειας της 
φοροεισπρακτικής του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, να διευρύνει με τον τρόπο 
που εισηγείται τα θέματα και την εισπρακτική βάση.  ∆ηλαδή διευρύνει το πλαίσιο στο 
οποίο θα μπορεί να απευθυνθεί, για να εισπράξει φόρους, φόρους οφειλόμενους 
πάντα. 

 Όμως είναι λάθος μέσα σε ένα κλίμα πανικού, ο οποίος πάει να δημιουργηθεί, 
ο οποίος αντικατοπτρίζει βεβαίως τη σοβαρότητα της κατάστασης, να 
θυματοποιούνται άνθρωποι οι οποίοι δεν πρέπει να θυματοποιούνται.  Παραδείγματος 
χάριν μίλησαν για διπλά και τριπλά εξοχικά.  Ακούσαμε για κότερα, ακούσαμε για 
κατέχοντες και φοροδιαφεύγοντες, ακούσαμε πάρα πολλούς επιθετικούς 
προσδιορισμούς.  Κανένας όμως δεν προσδιορίζει φορολογικά, ούτε καν το 
νομοσχέδιο, πώς θα εισπραχθούν τα ποσά αυτά απ’ αυτούς τους ανθρώπους.  Θα 
’πρεπε ίσως -και έτσι είναι- διότι τα πλείστα όσα είναι διαδικαστικά, τα άλλα είναι 
διεύρυνση της πρακτικής βάσης που αφορούν και τους έχοντες και τους μη έχοντες 
και βεβαίως να έχουμε πάντα υπόψη ότι, όταν σ’ αυτά τα νομοθετήματα διευρύνεται η 
εισπρακτική βάση, το πρώτο που θα κάμει ο πολίτης, ειδικά ο κατέχων, είναι να 
προσπαθήσει να φοροδιαφύγει, να κρύψει, για να μην πληρώσει.  Και, αν κάποιοι 
μπορούσαν και έκρυβαν και φοροδιέφευγαν με την παρούσα κατάσταση πραγμάτων, 
δε νομίζω ότι ανακαλύψαμε την ταχινόπιττα με το νομοθέτημα τούτο και ότι εννά 
λύσουμε το πρόβλημα τωρά, εισπράττοντας από τους κατόχους και τους ιδιοκτήτες 
διπλών και τριπλών εξοχικών, κότερων, αεροπλάνων ή, ξέρω ’γώ, ποιου άλλου 
πλούτου, και θα εισπράξει τα χρήματα το κράτος με το νομοθέτημα αυτό! 

 Νομίζω να έχουμε επίγνωση του μεγέθους και της κάθε προσπάθειας που 
γίνεται κι είμαι βέβαιος ότι και το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων διαφωνεί με το ότι 
φορτώνουμε με μεγάλες προσδοκίες ένα τέτοιο νομοθέτημα, το οποίο δε φαίνεται να 
είναι ικανό να αντιμετωπίσει αυτά στα οποία υποτίθεται ότι στοχεύουν κάποιοι και 
ιδιαίτερα μιλώ για την κυβερνητική παράταξη. 

 Θα ’πρεπε να εισάξουμε τεκμήρια;  Είναι ρητορική η ερώτηση.  Εγώ δεν 
εισηγούμαι να εισάξουμε τεκμήρια.  Για κάποιον όμως που κατέχει κότερο, κατέχει 
διπλό ή τριπλό σπίτι φαίνεται θα πρέπει να αποτυπώνεται στο νόμο η δυνατότητα 
ανίχνευσης, εξέτασης και επιβολής του ανάλογου φόρου.  Αυτά περιλαμβάνει το 
νομοθέτημα τούτο οξά μιλούμε άλλα ελληνικά εγώ και άλλα ελληνικά οι υπόλοιποι;  
Εγώ δε θεωρώ ότι περιλαμβάνει τέτοιου είδους πρόνοιες το νομοθέτημα!  Εξαντλείται 
σε κάποιες γενικόλογες διατάξεις διαδικαστικές.  Τα σημεία αιχμής έχουν αναβληθεί, 
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που είναι αυτά τα οποία αναφέρονται στην έκθεση, τα οποία εκείνα κι αν είναι ατομικές 
βόμβες! 

 ∆εν ξέρω αν θα καταλήξουμε σε συναίνεση, δε θα το σχολιάσω στην παρούσα 
φάση, αλλά τα όσα έχουν μείνει είναι ζητήματα τα οποία δεν μπορούν να φορτώνονται 
με αυτές τις μεγάλες φιλοδοξίες.  Γιατί;  Γιατί απλούστατα -και το υπερτονίζω αυτό και 
προκαλώ οποιονδήποτε να με διαψεύσει- το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων δεν έχει 
ασφαλή, καθορισμένο αριθμό του ποσού της φοροδιαφυγής ή της φοροαποφυγής και 
δεν έδωσε μέχρι σήμερα συγκεκριμένο ποσό.  ∆εν είναι δηλαδή σε θέση να πει 
«υπάρχουν τόσα εκατομμύρια ή δισεκατομμύρια φοροδιαφεύγοντες και 
φοροαποφεύγοντες».  Όχι τα άτομα, τα ποσά.  Και, εφόσον και ενόσω δεν είναι σε 
θέση κατ’ αντίστοιχο τρόπο να πει -και έτσι είναι- πόσα ποσά αναμένεται να 
εισρεύσουν συγκεκριμένα στο δημόσιο ταμείο με το εργαλείο και το μηχανισμό που 
καλούμαστε να ψηφίσουμε, ε, τότε να μου επιτρέψετε να πω ότι όχι μόνο έχουμε 
μεγάλες προσδοκίες από αυτό το νομοθέτημα, αλλά έχουμε προσδοκίες που δεν 
έχουν καμία σχέση με την πραγματικότητα! 

 Εδώ ίσως να ισχύει αυτό το οποίο λέμε στην καθομιλουμένη στα κυπριακά και 
να μου επιτρέψετε να το πω, πρόκειται για “μίας ακόμη ματσουτζιάς του στραβού”.  
∆ηλαδή μίας κίνησης που συνήθως κάμνουν οι τυφλοί, όταν έχουν να αντιμετωπίσουν 
έναν κίνδυνο τον οποίο αδυνατούν να δουν, δεν μπορούν να προσδιορίσουν από πού 
έρχεται και κινούν τη μαγκούρα τους κατά τρόπο άναρχο δεξιά αριστερά, για να τον 
αντιμετωπίσουν, αφού δε βλέπουν και δεν μπορούν να προσδιορίσουν από πού 
προέρχεται ο κίνδυνος.  Περί αυτού πρόκειται!  ∆εν έχουμε ποσά συγκεκριμένα και 
έπρεπε να υπάρχουν ποσά.  ∆εν κατηγορώ το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, αλλά 
θα έπρεπε να υπάρχει ένας υπολογισμός που να λέει ότι η φοροδιαφυγή ανέρχεται σ’ 
αυτά τα δις και αυτά τα οποία αναμένεται να εισπράξουμε με τη διεύρυνση της 
πρακτικής βάσης, αλλά και με την επιτάχυνση της επάρκειας, με τα διαδικαστικά, θα 
είναι τόσα.  Βαδίζουμε στα τυφλά, βαδίζουμε στο πέλαγος με μία βάρκα και, ναι, 
μπορεί η βάρκα να πηγαίνει στραβά, γιατί είναι ο γιαλός στραβός ή μπορεί εμείς να 
αρμενίζουμε στραβά.  Σημασία έχει όμως ότι η κατάληξη δεν είναι οριοθετημένη, δεν 
υπάρχει ορίζοντας για το πού πάμε, πέραν του ότι εγώ δεν κατάλαβα απ’ αυτό το 
προτεινόμενο νομοθέτημα ότι θα πληρώσουν οι έχοντες και κατέχοντες. 

 Εγώ κατάλαβα ότι θα πληρώσουν οι εξήντα χιλιάδες μικρές επιχειρήσεις, οι 
οποίες είναι αριθμός προσδιορισμένος από τις αρμόδιες υπηρεσίες της ∆ημοκρατίας, 
οι οποίοι σήμερα -ακούστε και να μην το ξεχνάτε και να μη θεωρείτε ότι, όταν μιλούμε 
για φοροαποφυγή, έντιμοι κύριοι συνάδελφοι, θέλουμε να καλύψουμε κάποιους, 
λέγοντας παραδείγματα της πραγματικής ζωής που τα ζούμε- είναι αυτοί οι άνθρωποι 
οι οποίοι είναι επικεφαλής αυτών των μικρών επιχειρήσεων και που μέσα στη δεινή 
οικονομική κρίση που βιώνουν πολλές φορές πληρώνουν τους μισθούς, πληρώνουν 
τις κοινωνικές ασφαλίσεις, πληρώνουν τις υποχρεώσεις και για τους ίδιους εν μεινίσκει 
τίποτε.  Έτσι ένι!  Οι πρώτοι που μειώθηκε ο μισθός και οι απολαβές σ’ αυτές τις 
επιχειρήσεις μέσα στην οικονομική κρίση είναι οι ιδιοκτήτες.  Είναι αυτοί οι μικροί 
επιχειρηματίες, οι εξήντα χιλιάδες μικρές επιχειρήσεις οι οποίες καλούνται να 
πληρώσουν, χωρίς δυνατότητες για ακριβούς δικηγόρους ή ακριβούς λογιστές ή 
εταιρικές υποδομές μέσα στην εταιρεία να μπορούν να φοροδιαφεύγουν και να μην 
πληρώνουν. 

 Κατά συνέπεια, ποιος είναι ο στόχος;  Είναι αυτοί οι άνθρωποι;  Εάν είναι αυτοί 
οι άνθρωποι, να το πούμε.  Να τους το πούμε καθαρά, ότι υπάρχει ένα έλλειμμα το 
οποίο πρέπει να καλύψουμε βραχυπρόθεσμα απλώς, όχι για να γεμίσουμε το πιθάρι, 
διότι το πιθάρι δεν έχει πάτο.  Απλώς, θα βάλουμε μέσα κάποια χρήματα, για να 
χαθούν και αυτά, εφόσον η εξυγίανση στα δημόσια οικονομικά δε φαίνεται να 
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προχωρεί, που είναι σε βάθος χρόνου και είναι εκεί που θα περικοπούν οι άσκοπες 
δαπάνες και θα φέρουμε τα συγκαλά μας στην οικονομία.  Μόνο με αυτό τον τρόπο 
και να τους πούμε την αλήθεια.  Εγώ δεν καταλαβαίνω ότι απ’ αυτό το νομοσχέδιο 
επιβάλλεται κατά τρόπο αποτελεσματικό η φοροαποφυγή. 

 Θέλω να πω κάτι ακόμα.  Εγώ -και θα το κάνω συνειδητά- θα αποσύρω την 
πρόταση που υπέβαλα εκ μέρους του δικού μας του κόμματος, την τροποποιητική 
πρόταση για την επιβολή του 5% ως φόρου.  Και ξέρετε γιατί;  Επειδή θεωρώ ότι δεν 
υπάρχει καμία σημαντικότητα, καμία δυνατότητα είσπραξης αποτελεσματικής, με τον 
τρόπο που εξήγησα, μέσω αυτού του νομοθετήματος.  Και, επειδή το θέμα θα κριθεί 
ούτως ή άλλως στα δικαστήρια, τα οποία είναι η μόνη καταφυγή πια αυτών των 
ανθρώπων, ιδιαίτερα των μικρών όχι των μεσαίων, των μεσαίων και κάτω που θα 
πρέπει να καταφύγουν στα δικαστήρια, για να βρουν το δίκαιό τους για τα ζητήματα 
αυτά, να το αφήσουμε να κριθεί από το δικαστήριο.  Γι’ αυτό δε θα επιμένω στην 
τροπολογία.  Ας μείνει να είναι πληρωτέος ως φόρος και εγώ είμαι βέβαιος εκατό τοις 
εκατό, χωρίς να ισχυρίζομαι ότι κατέχω την απόλυτη νομική αλήθεια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ολοκληρώνετε, κύριε συνάδελφε; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 

 … ότι η πρόνοια αυτή θα πέσει στο Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Τελειώνω με το εξής:  Ακούστηκαν παράπονα από προηγούμενους 
συναδέλφους και από τον κ. Σιζόπουλο.  Ο κ. Παπαδόπουλος έδωσε μία δική του 
εξήγηση, αλλά, να είμαστε δίκαιοι, μπορεί να την έδωσε καθηκόντως.  ∆εν ισχυρίζομαι 
ότι δεν κατανοεί το πρόβλημα, είναι πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών και 
έγκριτος δικηγόρος.  Αλλά το πρόβλημα παραμένει και το ξέρει και ο κ. 
Παπαδόπουλος, όπως το είπε και ο κ. Σιζόπουλος, ότι δηλαδή το Τμήμα Εσωτερικών 
Προσόδων μπορεί να επιβάλλει διοικητικά πρόστιμα και επιβαρύνσεις αναδρομικά εκ 
των πραγμάτων, επειδή δε διεκπεραιώθηκε ο φορολογικός φάκελος του 
συγκεκριμένου φορολογούμενου στη συγκεκριμένη χρονολογία που αφορά η επιβολή 
του φόρου.  Παραδείγματος χάριν για το 2005 η επιβολή της φορολογίας τελειώνει το 
2010.  Το 2010 θα του επιβάλουν αυτού του πολίτη διοικητικά πρόστιμα, ενώ δεν έχει 
καμία ευθύνη ο ίδιος για την καθυστέρηση.  ∆εν έχει καμία ευθύνη απολύτως και 
υπάρχουν και αυτές οι περιπτώσεις.  Υπάρχουν περιπτώσεις βεβαίως που κάποιοι 
φορολογούμενοι μπορεί να θεωρηθεί ότι έχουν και ευθύνη, γιατί στο κάτω κάτω της 
γραφής οι ίδιοι δε διευκόλυναν την έγκαιρη και αποτελεσματική εξέταση του φακέλου, 
αν και αυτό είναι άκρως αμφισβητήσιμο, αφού κατά πάγιο τρόπο στο Τμήμα 
Εσωτερικών Προσόδων οι φάκελοι του 2006 εξετάζονται και επιβάλλονται οι 
φορολογίες σήμερα.  Άρα, υπάρχει το ζήτημα αυτό.  Γιατί εγώ να πληρώνω διοικητικά 
πρόστιμα και επιβαρύνσεις, όταν φταίει άλλος;  Και αυτό το ζήτημα τώρα γίνεται 
χειρότερο με τη ρύθμιση την οποία εισάγουμε. 

 Αυτά ήθελα να πω.  Εγώ θα απόσχω από την ψηφοφορία αυτή.  Θα απόσχω 
από την ψηφοφορία αυτή προσωπικά, θεωρώντας ότι δεν εξυπηρετείται καθόλου μα 
καθόλου η οποιαδήποτε αποτελεσματική είσπραξη φόρων.  ∆ε θέλω να γίνω 
συνεργός προσωπικά -μιλώ για τον εαυτό μου- σε μία οφθαλμαπάτη, σε μία 
ψευδαίσθηση που θα διοχετευτεί προς το λαό μετά τη σημερινή συνεδρίαση, ότι 
περίπου ανακαλύψαμε τον τροχό.  Όχι!  Μπορούσαν να γίνουν διαφορετικές 
πρόνοιες, να μπουν διαφορετικά ζητήματα κάτω και να έρθει ένα διαφορετικό 
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νομοσχέδιο με τεκμήρια, ναι.  «Όποιος έχει πάνω από ορισμένα τετραγωνικά να 
φορολογείται.  Όποιος έχει δύο αυτοκίνητα πάνω από ορισμένα κυβικά να 
φορολογείται»!  Αν ήταν έτσι το νομοσχέδιο, θα το ψήφιζα!  Ενόσω είναι όπως είναι, 
θα απόσχω από την ψηφοφορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κύριε Νεοφύτου. 

 Θα είστε σύντομος, αντιλαμβάνομαι. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με την άδειά σας από τη θέση μου και, επειδή δε βλέπω ρολόι, 
αν περάσω τα δύο λεπτά, σας παρακαλώ να με διακόψετε. 

 Τα νομοσχέδια αυτά χαρακτηρίστηκαν ως «τα νομοσχέδια για πάταξη της 
φοροδιαφυγής».  Είναι μία καπνογόνος.  Θα φανούν στο τέλος ως άκρως 
αναποτελεσματικά.  Τα υπό εξέταση νομοσχέδια έχουν και αυστηρά διοικητικά 
πρόστιμα.  Υποτίθεται στόχος είναι οι έχοντες και κατέχοντες.  Θα φορτώσουμε με 
πρόστιμα τους μη έχοντες και κατέχοντες.  Θα πληρώσει κάποιος ρεσπέρης, κάποιος 
μπακάλης ή κανένας σουβλιτζιής.  Οι έχοντες και κατέχοντες έχουν πέντε λογιστές και 
πέντε δικηγόρους, που δεν πρόκειται να καθυστερήσουν στην υποβολή της αίτησης. 

 Υπάρχουν όμως και αμφιλεγόμενα ζητήματα που αφορούν τη 
συνταγματικότητα.  Απεύχομαι να κριθούν αντισυνταγματικά.  Για να μη μείνει μόνος 
του ο συνάδελφος που λέει κυπριακές ρήσεις, να μην αποδειχτεί στο τέλος ότι 
«επήαμεν να λούσουμεν το μωρόν τζιαι στο τέλος επνίξαμέν το»! 

(Γέλια) 

 Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 

 Ο προϋπολογισμός, που την Πέμπτη καλείται αυτό το σώμα να ψηφίσει, 
περιλαμβάνει έσοδα από το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων €2.002.880.000.  
Αναμένει ο πολίτης μετά από αυτά τα είκοσι δύο μέτρα, τα είκοσι τρία, που θα 
πατάξουμε τη φοροδιαφυγή, θα χτυπήσουμε τους έχοντες και τους κατέχοντες, και τις 
επιπρόσθετες φορολογίες που έρχονται βροχή ότι τουλάχιστον θα εισπράξουμε 
€2.300.000.000.  Έβαλα €300.000.000 παραπάνω.  Αν με το καλό το εκλογικό σώμα 
κάποιους από μας εννά μας τιμήσει να ’μαστον τζιαι του χρόνου έτσι τζιαιρόν, εννά 
λοαρκαστούμεν! 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, περιμένω υπομονετικά τη σειρά μου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν είδα το χέρι που σηκώθηκε, κύριε Περδίκη. 

 Παρακαλώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Πόσα λεπτά; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πόσα λεπτά;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι σύντομος συνήθως. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σας παρακαλώ να μου επιτρέψετε να μιλήσω από τη θέση μου και θα είμαι 
όντως σύντομος. 

 Θέλω να πω ότι η απόφαση του Κινήματος των Οικολόγων ήταν να 
υποστηρίξουμε τα νομοσχέδια όπως τα έχει επεξεργαστεί η πλειοψηφία της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ!  

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κρίνω ότι οι σημερινές τροπολογίες, που έγιναν πάλι από την πλειοψηφία, είναι 
μέσα στο πνεύμα της μέχρι εψές πληροφόρησης που είχαμε, γι’ αυτό θεωρώ ότι θα 
παραμείνουμε στη θέση μας, ότι θα υποστηρίξουμε τα νομοσχέδια όπως τα έχει 
διαμορφώσει η πλειοψηφία της επιτροπής Οικονομικών, χωρίς να σημαίνει ότι δε 
συμμεριζόμαστε και εμείς τις επιφυλάξεις, τις αμφιβολίες, ακόμα και τις προβλέψεις 
συναδέλφων ή και κομμάτων, οι οποίοι έχουν διατυπώσει και μέσα από τροπολογίες 
αυτές τις επιφυλάξεις.   

 Αυτό που είναι για μας ολοφάνερο, κυρία Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι και 
κυρίες συναδέλφισσες, είναι ότι η εντύπωση που δίδεται ότι πρόκειται περί 
φορολογικής επανάστασης είναι πλαστή.  ∆εν πρόκειται περί μίας δρακόντειας 
νομοθεσίας.  Γίνεται μία απλή προσπάθεια για βελτίωση των δυνατοτήτων του ΤΕΠ 
να εισπράττει τα οφειλόμενα.  Και αυτή μάλιστα η προσπάθεια είναι ελλιπής, γιατί, αν 
δει κάποιος τι μας έφεραν και πώς τροποποιήθηκε και πώς τελικά πάει προς ψήφιση, 
είναι πολύ πιο πίσω από την αρχική πρόταση.   

 Το δεύτερο.  Όλων η ανησυχία είναι -και πιστεύω καλοπροαίρετη- ότι από αυτή 
τη διαδικασία θα εκφύγουν πάλι οι μεγάλοι, οι έχοντες και κατέχοντες.  Αυτή είναι μία 
ανησυχία η οποία σας πληροφορώ ότι είναι διάχυτη όχι μόνο σε αυτή την αίθουσα, 
αλλά και στην κοινωνία.  

 Και πάω στο τελευταίο, αγαπητοί φίλοι και φίλες, το οποίο είναι το πιο 
σημαντικό απ’ όλα.  Γιατί υπάρχει αυτή η ανησυχία;  Γιατί οι πολίτες, όπως και στις 
υπόλοιπες χώρες του κόσμου, δεν είναι μέσα από τέτοιου είδους μέτρα με τα οποία 
θα αποκτήσουν φορολογική συνείδηση!  Έρευνες της αγοράς, έρευνες της κοινής 
γνώμης απέδειξαν ότι, εκεί που υπάρχει φορολογική συνείδηση, υπάρχει γιατί είναι 
εμπεδωμένη αντίληψη ότι το κράτος τα λεφτά που παίρνει από το φόρο τα επενδύει 
για την κοινή ωφέλεια.  Ενόσω αυτό το κράτος δεν μπορεί να πείσει τους πολίτες ότι 
όσα εισπράττει από τους φόρους τα επενδύει για το καλό τους, κάθε πολιτική για 
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είσπραξη των φόρων θα θεωρείται φορομπηχτική και φοροδυναστευτική!  Και αυτή 
είναι η ουσία του θέματος και σε αυτό έχουμε όλοι ευθύνες.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη.    

 Προχωρούμε.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Πρέπει να πω ότι σέβομαι την άποψη που διατυπώθηκε από το Γενικό 
Εισαγγελέα για τα δύο θέματα, για το αν τα ειδικά πρόστιμα είναι δυνατό να 
ανατρέχουν στο παρελθόν και για το θέμα που είχε υποβάλει και πρόταση για 
τροποποίηση ο συνάδελφος κ. Ερωτοκρίτου.  Είχα ερωτηθεί και εγώ ενωρίτερα 
σήμερα το πρωί, έχω την ίδια άποψη, ότι θα οδηγηθούμε σε κρίση δικαστική, ότι αυτό 
το μέτρο είναι χωρίς δόντια.  ∆ε θα μπορεί να επιβληθεί φόρος επί φόρου.  Είναι με 
έκπληξη που το βλέπω και επιπλέον… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μα δεν είναι θέμα να είναι καλύτερο!  Και έχω λοιπόν την άποψη ότι έστω και 
τώρα θα μπορούσε αυτό το σώμα, τουλάχιστον για ό,τι αφορά τον πρόσθετο φόρο, το 
5%, να το διαφοροποιήσει ως προς τον όρο “φόρος”.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ηλαδή επαναφέρετε την πρόταση για τροποποίηση που έχει αποσύρει ο κ. 
Ερωτοκρίτου; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι την πρόταση, την τροποποίηση, για να μην τηρήσουμε αποχή σε ένα θέμα 
που νομίζω δε διαφοροποιεί ούτε την πρόθεση του νομοσχεδίου, αλλά ούτε και την 
επιθυμία της Βουλής να υπάρχουν όντως συνέπειες που δεν μπορεί να υπάρξουν.  
Όταν λέμε ότι οι έχοντες και κατέχοντες έχουν λογιστές και δικηγόρους, λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι αυτούς είναι που δε θα αγγίξει, διότι αυτοί θα το αμφισβητήσουν.  Οι 
μικροί θα υποστούν τις συνέπειες του 5% και δε θα μπορούν να το αμφισβητήσουν 
στο δικαστήριο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα.   
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 Εγώ αποδέχομαι τις επιφυλάξεις όλων και ιδιαίτερα του συνάδελφου του κ. 
Ερωτοκρίτου και ειδικά τις νομικές του επιφυλάξεις.  Παρ’ όλ’ αυτά, αν μείνει η 
κατάσταση όπως έχει, και πάλι θα ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Ευαγόρου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Όχι, επί της ουσίας…  Επειδή έχει ακουστεί μία… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 …συγκεκριμένη εισήγηση.  Χωρίς να είμαι νομικός και χωρίς να ξέρω την τύχη, 
την όποια τύχη θα έχει, γιατί να μην το κάμουμε πιο σίγουρο;  Εμείς δεν έχουμε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι, να ολοκληρώσει ο κ. Ευαγόρου και, αν θέλει κάποιος 
να μιλήσει, να ζητήσει το λόγο.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ψήλωσ’ το μηχάνημά σου πάνω.  Έντζιε πκερώννεις φόρο για τζιείνο! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν έχουμε καμία ένσταση να γίνει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ!   

 Κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν έχουμε, λέω, καμία ένσταση να γίνει η αλλαγή και να γίνει αναφορά σε 
πρόσθετη επιβάρυνση, αντί σε φόρο, ίση με το 5% του οφειλόμενου ποσού και να 
διαφοροποιηθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Ουσιαστικά, θα μπορούσε να διατυπωθεί ως εξής: «Με επιφύλαξη των πιο 
πάνω προνοιών για το διοικητικό πρόστιμο, είναι δυνατό να επιβάλλεται επιπλέον 
επιβάρυνσις 5%.».  Αντί ο όρος “φόρος”.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Οποιαδήποτε αλλαγή θέλουν τα συγκυβερνώντα κόμματα να κάμουν.  Εμείς θα 
τους στηρίξουμε και θα τους κρίνουμε εκ του αποτελέσματος του χρόνου έτσι τζιαιρόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία!  ∆ηλαδή συμφωνήθηκε να γίνει αυτή η αλλαγή; 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ) 

 Προχωρούμε, κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, υπάρχει κάποια πρόταση μεταβατικής πρόνοιας, η οποία 
πρέπει να τεθεί σε ψηφοφορία, αν γίνεται αποδεκτή ή αν δε γίνεται αποδεκτή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ήταν άποψή σας ή υποβάλετε την πρόταση, για να αποφασίσει η ολομέλεια; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, υπέβαλά τη μετά για μεταβατική πρόνοια.  Μάλιστα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μπορείτε να τη διατυπώσετε ξανά, για να τη θέσω σε ψηφοφορία, σας 
παρακαλώ; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όσον αφορά τις διοικητικές ποινές οι οποίες προτείνονται… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ιατυπώστε την απλώς, πώς θέλετε να μπει. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τη διατύπωση την είχαμε κάμει και είναι καταγεγραμμένη στα πρακτικά:  «Οι 
διοικητικές ποινές για έτη πριν από το φορολογικό έτος 2011 θα ισχύουν σύμφωνα με 
την ισχύουσα τη δεδομένη στιγμή νομοθεσία.».   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Θα  προχωρήσουμε σε ψηφοφορία, συνάδελφοι.  Παρακαλώ, 
ησυχία!  Σταματάτε τις συζητήσεις μεταξύ σας.   

 Θέτω σε ψηφοφορία την πρόταση για μια μεταβατική πρόνοια του κ. 
Σιζόπουλου. 

 Πόσοι είναι υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

 Μετράτε καλά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, με τριάντα έξι ψήφους εναντίον, τέσσερις υπέρ και πέντε αποχές 
απορρίπτεται αυτή η εισήγηση. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εάν προτίθεστε να περιλάβετε την εισήγηση του κ. Αγγελίδη, 
πρέπει να τη βάλετε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, μα ήσαστε εδώ, όταν ερώτησα αν έχει συμφωνηθεί, διότι δηλώσατε όλοι 
ότι την υποστηρίζετε.  Να τη βάλω σε ψηφοφορία ευχαρίστως.   

 Βάζω σε ψηφοφορία την εισήγηση του κ. Αγγελίδη. 

 Παρακαλώ, διατυπώστε την, κύριε Αγγελίδη, πριν την ψηφίσουμε. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 ∆ε χρειάζεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Α, τη θυμάστε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να γραφτεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ζητείται επιβάρυνση ίση προς το 5%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι είναι υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είναι ομόφωνο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα για τα σχετικά νομοσχέδια. 

 Προχωρούμε στην κατ’ άρθρον ανάγνωση. 

 Κύριε Αριστοτέλους, δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  

 Άρα, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία, νομίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, δεν έχει το υπ’ αριθμόν 2 νομοσχέδιο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απλά για τα πρακτικά.  ∆εν είναι το νομοσχέδιο που ψηφίζεται, 
αλλά η τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η τροπολογία και μετά προχωρήσαμε… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Για όλα η τροπολογία όμως, όχι το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Για όλα.  Και μετά προχωρήσαμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, δεν 
υπήρχε ένσταση και ψηφίστηκε σε νόμο, κύριε Συλλούρη.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 7Β.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, συγγνώμη που διακόπτω, αλλά μπαίνει ένα θέμα διαδικασίας.  
Νομίζω ότι κατά τη διάρκεια των ομιλιών έγιναν τοποθετήσεις -τουλάχιστον από 
εμένα, αλλά, εξ όσων θυμούμαι, και από το συνάδελφό μου τον κ. Σιζόπουλο- ότι 
απέχουμε από την ψηφοφορία.  Μπαίνουν τα θέματα σε ψηφοφορία, λέτε: «Το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο ψηφίζεται».  ∆ε γίνεται ψηφοφορία!  Πρέπει να γίνεται 
ψηφοφορία στο κάθε νομοθέτημα, με όλο το σεβασμό, εκτός αν θα δηλωθεί στο τέλος 
ότι με δύο άτομα… δεν ξέρω τι δήλωσε ο κ. Περδίκης.  ∆εν ξέρω τι ψηφίζει, αν είναι 
υπέρ ή κατά, επειδή άκουσα και αυτού την ομιλία.  Θα πάρετε τις δηλώσεις μας στο 
τέλος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να το κάνουμε κατά νομοσχέδιο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ.   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή υπάρχουν διατάξεις και πρόνοιες των νομοσχεδίων που είμαστε υπέρ 
και στο ίδιο νομοσχέδιο κάποιες που τηρούμε αποχή, θα ήταν περίπλοκο.  Εγώ 
θεωρώ να συνεχίσει η διαδικασία όπως το ψηφίζουμε και στο τέλος να γίνει μία 
δήλωση ότι για μας ισχύει αυτό που είπαμε στην τοποθέτησή μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία, γι’ αυτό προχωρούσαμε έτσι.  Αν δεν υπάρχει ένσταση, συνεχίζουμε. 

 Κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 



52 
 

 Απλώς να υπενθυμίσω για τις προηγούμενες τροπολογίες, κυρία Πρόεδρε.  
Επειδή υπάρχει και η τροπολογία για την εύλογη προειδοποίηση, που είχαμε πει 
προηγουμένως, να αυξηθούν οι τρεις μήνες σε έξι μήνες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εκ μέρους της επιτροπής, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και να προστεθεί η φράση «για τα καθήκοντα όπως καθορίζει ρητά ο νόμος», 
ανέφερα προηγουμένως, συν η εισήγηση του κ. Αγγελίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, θα ψηφίσουμε και τις τροπολογίες τις οποίες προτείνει η επιτροπή 
Οικονομικών. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έγιναν αποδεκτές και ενσωματώθηκαν, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ενσωματώθηκαν.  Άρα, θα προχωρήσουμε θεωρώντας ότι είναι 
ενσωματωμένες μέσα στα νομοσχέδια.   

 Η δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου έγινε.  Συνεχίζουμε. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  

 Άρα, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα 
της ∆ημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Για το υπ’ αριθμόν 3 θέμα υπάρχει τροπολογία εκ μέρους του ∆ΗΚΟ. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας  
του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Για το υπ’ αριθμόν 3 νομοσχέδιο γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 
8 με το οποίο τροποποιείται το άρθρο 30 του περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων Νόμου, ώστε στο τέλος του εδαφίου (4), το οποίο προστίθεται στο άρθρο 30 
αυτού, το σημείο της τελείας να αντικατασταθεί με άνω και κάτω τελεία και να 
προστεθεί αμέσως μετά η ακόλουθη επιφύλαξη: «Νοείται ότι, για σκοπούς άσκησης 
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των εξουσιών που παρέχονται δυνάμει των διατάξεων του παρόντος εδαφίου, ο 
∆ιευθυντής οφείλει να παρέχει στο επηρεαζόμενο πρόσωπο εύλογη προειδοποίηση.».   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Α, ήδη έχει…  Το ∆ΗΚΟ τι λέει;  Αποσύρεται ως τροπολογία, διότι έχει 
ενσωματωθεί αυτό το θέμα, αντιλαμβάνομαι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενσωματώθηκαν.  ∆ε θα ξαναμπεί καμιά τροπολογία χωριστά.  Ψηφίζουμε στο 
τέλος μαζί και τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κυπριανού, είναι εσείς που είπετε να οργανωθούμε;   

 Έχουν μπει τόσες και έχουν αποσυρθεί τόσες και έχουν ενσωματωθεί άλλες 
τόσες στα νομοσχέδια, που νομίζω ότι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ευχαριστώ. 

 Το λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 3 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 5Α.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 12Β.  Άρθρο 
4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 50Α.  Άρθρο 
14. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση.  
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 Άρα, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως 
Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 23Α.  Άρθρο 
2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση. Τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών 
Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 21Α.  Άρθρο 
2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;   

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Όπως είπαμε το υπ’ αριθμόν 6 θέμα αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Νομίζω ότι είναι η ώρα να κάνουμε τις δηλώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά της η Ε∆ΕΚ έχει ψηφίσει το σύνολο των νομοσχεδίων.  Από 
την πλευρά τη δική μου ψήφισα εκείνες τις πρόνοιες που έχω πει κατά τη διάρκεια της 
ομιλίας μου ότι συμφωνώ και έχω τηρήσει αποχή για τις υπόλοιπες τρεις, που έχω 
δηλώσει ήδη στην τοποθέτησή μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Προσωπικά, επί όλων των νομοθετημάτων απέχω της ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Το υπ’  αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμος του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 13 ∆εκεμβρίου 
2010.  Στη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ), της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, της 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (ΥΕΑΣΕ), καθώς και 
του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση του νομοθετικού πλαισίου 
σύμφωνα με το οποίο παρέχεται έγκριση σε πιστωτικά ιδρύματα να εκδίδουν 
καλυμμένα αξιόγραφα και να διεξάγουν εργασίες αναφορικά με τα καλυμμένα 
αξιόγραφα. 

 Ειδικότερα, το παρόν νομοσχέδιο αποσκοπεί στο να παρέχεται η δυνατότητα 
σε πιστωτικά ιδρύματα που θα λάβουν έγκριση σύμφωνα με τις διατάξεις του να 
εκδίδουν αξιόγραφα, κατά τρόπο ώστε οι εκ των αξιογράφων απαιτήσεις των κατόχων 
και ορισμένων άλλων προσώπων να είναι εξασφαλισμένες επί των περιουσιακών 
στοιχείων του εκδίδοντος πιστωτικού ιδρύματος. 

 Σύμφωνα με τα όσα δήλωσαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
κατά την εξέταση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, τα καλυμμένα αξιόγραφα συνιστούν 
πρόσθετη πηγή χρηματοδότησης των πιστωτικών ιδρυμάτων, παρέχοντας την 
ευχέρεια για μεσοπρόθεσμη ή και μακροπρόθεσμη χρηματοδότηση με ευνοϊκούς 
όρους, που απορρέουν από τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά των καλυμμένων 
αξιογράφων και κυρίως από το μειωμένο κίνδυνο των επενδυτών λόγω της 
εξασφάλισής τους με ενυπόθηκα δάνεια ή με κρατικά χρεόγραφα. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, με το εν λόγω νομοσχέδιο παρέχεται η 
ευχέρεια σε πιστωτικά ιδρύματα που έχουν συσταθεί στη ∆ημοκρατία να εκδίδουν 
καλυμμένα αξιόγραφα, τα οποία πρέπει να συνάδουν με την κοινοτική Οδηγία των 
Οργανισμών Συλλογικών Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) και την Οδηγία για 
τις κεφαλαιακές απαιτήσεις, ώστε τα καλυμμένα αξιόγραφα των πιστωτικών 
ιδρυμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να αντιστοιχούν προς εκείνα που εκδίδονται 
σε άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ), για να είναι ανταγωνιστικά και για 
να διευκολύνεται η διάθεσή τους στις αγορές χρηματοοικονομικών μέσων.  Με το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο προτείνεται επίσης η δημιουργία και διατήρηση κάλυψης με 
περιουσιακά στοιχεία, τα οποία εξακολουθούν να αποτελούν μέρος του ισολογισμού 
του πιστωτικού ιδρύματος και τα οποία εξασφαλίζουν την έκδοση των καλυμμένων 
αξιογράφων. 

 Παράλληλα, σύμφωνα με τους εκπροσώπους της ΚΤΚ, έχει ετοιμαστεί σχετικό 
προσχέδιο Οδηγίας του ∆ιοικητή της προς τις τράπεζες, στην οποία περιλαμβάνονται, 
μεταξύ άλλων, οι λεπτομέρειες της έκδοσης καλυμμένων αξιογράφων που αφορούν 
την ποιότητα της κάλυψης, τα κριτήρια επάρκειας της κάλυψης, τη συμμόρφωση των 
καλυμμένων αξιογράφων κάλυψης με την Οδηγία για τις κεφαλαιουχικές απαιτήσεις, 
καθώς και τις υποχρεώσεις κοινοποίησης των απαραίτητων πληροφοριών από τους 
εκδότες.   
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 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, οι βασικές διατάξεις του νομοσχεδίου αφορούν τη ρύθμιση των 
ακόλουθων: 

1. Της διαδικασίας έγκρισης και εγγραφής των πιστωτικών ιδρυμάτων ως 
εγκεκριμένων ιδρυμάτων σε μητρώο που τηρεί η αρμόδια αρχή (ΚΤΚ και 
ΥΕΑΣΕ), νοουμένου ότι τα εν λόγω ιδρύματα θα πληρούν συγκεκριμένα 
κριτήρια.  Τα κριτήρια αυτά περιλαμβάνουν τη διατήρηση ικανοποιητικού 
κεφαλαίου και την ύπαρξη κατάλληλων συστημάτων, πολιτικών και διαδικασιών 
σχετικών με τις εργασίες καλυμμένων αξιογράφων.  Όλα τα πιστωτικά ιδρύματα 
που έχουν συσταθεί στη ∆ημοκρατία έχουν το δικαίωμα να υποβάλουν αίτηση, 
για να καταστούν εγκεκριμένα ιδρύματα για έκδοση καλυμμένων αξιογράφων. 

2. Της εγγραφής των καλυμμένων αξιογράφων που εκδίδουν τα εγκεκριμένα 
πιστωτικά ιδρύματα σε μητρώο καλυμμένων αξιογράφων, που επίσης τηρείται 
από την αρμόδια αρχή, νοουμένου ότι πληρούνται τα κριτήρια που αφορούν τη 
δημιουργία και τήρηση του καλύμματος περιουσιακών στοιχείων, τη δημιουργία 
μητρώου καλύμματος και το διορισμό επόπτη καλυμμένων αξιογράφων με 
καθορισμένα καθήκοντα και υποχρεώσεις. 

3. Της καταλληλότητας των καλυπτικών περιουσιακών στοιχείων, που 
εξασφαλίζουν την έκδοση των καλυμμένων αξιογράφων, τα οποία 
αποτελούνται από ενυπόθηκα στεγαστικά και εμπορικά δάνεια, ναυτιλιακά 
δάνεια, δάνεια του δημοσίου και συμβάσεις αντιστάθμισης κινδύνου, καθώς και 
άλλα ρευστοποιήσιμα στοιχεία ενεργητικού, νοουμένου ότι πληρούνται τα 
κριτήρια, οι προϋποθέσεις και οι περιορισμοί που καθορίζει η αρμόδια αρχή. 

4. Των περιπτώσεων έναρξης διαδικασίας διάλυσης εγκεκριμένου πιστωτικού 
ιδρύματος, οι οποίες περιλαμβάνουν, πέραν συγκεκριμένων περιπτώσεων 
αναδιοργάνωσης που προβλέπονται στο νομοσχέδιο, την εκκαθάριση του 
ιδρύματος και το διορισμό παραλήπτη/εκκαθαριστή.  Στις περιπτώσεις αυτές 
σχετικές πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπουν για το διαχωρισμό του 
καλύμματος από τα υπόλοιπα περιουσιακά στοιχεία του πιστωτικού ιδρύματος 
και το διορισμό διαχειριστή από την αρμόδια αρχή, ο οποίος συνεχίζει τις 
εργασίες καλυμμένων αξιογράφων ή προβαίνει σε ενέργειες πώλησης των 
περιουσιακών στοιχείων του καλύμματος. 

5. Της ανάληψης των υποχρεώσεων καλυμμένων αξιογράφων και του 
καλύμματος εγκεκριμένου πιστωτικού ιδρύματος από άλλο εγκεκριμένο 
πιστωτικό ίδρυμα.  Σημειώνεται ότι στις περιπτώσεις πώλησης των 
περιουσιακών στοιχείων της κάλυψης οι κάτοχοι καλυμμένων αξιογράφων 
κατατάσσονται προνομιακά έναντι άλλων πιστωτών του ιδρύματος. 

6. Του διορισμού, των αρμοδιοτήτων, των εξουσιών, των καθηκόντων και των 
υποχρεώσεων του επόπτη καλυμμένων αξιογράφων και του διαχειριστή 
εργασιών καλυμμένων αξιογράφων. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση του αρμόδιου υπουργείου, 
για την εφαρμογή του υπό αναφορά νομοσχεδίου κρίνονται απαραίτητες 
περιορισμένης έκτασης τροποποιήσεις σε άλλες νομοθεσίες.  Συγκεκριμένα, πρέπει 
συνακόλουθα να τροποποιηθούν ο περί Τραπεζικών Εργασιών Νόμος, ο περί 
Μεταβίβασης Τραπεζικών Εργασιών και Εξασφαλίσεων Νόμος, ο περί 
Κτηματολογικού και Χωρομετρικού (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμος, ο περί 
Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμος, ο περί Εταιρειών Νόμος και ο 
περί Συνεργατικών Εταιρειών Νόμος. 
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 Επ’  αυτού οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν ότι 
ορισμένες από τις πιο πάνω τροποποιήσεις έχουν ήδη προωθηθεί στο Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, για να τύχουν νομοτεχνικής επεξεργασίας. Περαιτέρω, 
δήλωσαν ότι κρίνεται απαραίτητη η ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ώστε να 
ξεκινήσουν οι διοικητικές διαδικασίες κατάρτισης των μητρώων, τα οποία είναι 
αναγκαία για την εφαρμογή του προτεινόμενου ρυθμιστικού πλαισίου. 

 Στη συνέχεια της συνεδρίας εκπρόσωποι των εμπλεκόμενων αρχών 
εξέφρασαν τις πιο κάτω θέσεις επί του υπό αναφορά νομοσχεδίου: 

 Οι εκπρόσωποι της ΚΤΚ δήλωσαν ότι συμφωνούν με το νομοθετικό πλαίσιο 
που προτείνεται, το οποίο είναι βασισμένο σε ευρωπαϊκά πρότυπα και ιδιαίτερα σ’  
αυτό της Γερμανίας.  Η έκδοση καλυμμένων αξιογράφων, όπως ανέφεραν, είναι ένα 
οικονομικό εργαλείο το οποίο υπάρχει στη διάθεση των πιστωτικών ιδρυμάτων σε 
όλες τις χώρες της ΕΕ.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι διαβεβαίωσαν επίσης την επιτροπή ότι το 
νομοθετικό πλαίσιο που προτείνεται είναι αυστηρότερο από αυτό που υφίσταται σε 
άλλες χώρες της ΕΕ και με αυτό παρέχονται όλες οι ασφαλιστικές δικλίδες που 
διασφαλίζουν την ορθή διεξαγωγή των εργασιών σε σχέση με την έκδοση των 
καλυμμένων αξιογράφων.   

 Οι εκπρόσωποι της ΥΕΑΣΕ δήλωσαν ότι συμφωνούν με το νομοθετικό πλαίσιο 
που προτείνεται, με το οποίο παρέχεται η δυνατότητα και στα συνεργατικά πιστωτικά 
ιδρύματα να προβαίνουν σε έκδοση καλυμμένων αξιογράφων. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου δήλωσαν ότι το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο συνιστά πολύ σημαντική εξέλιξη, με την οποία ενισχύονται οι 
μηχανισμοί ρευστότητας της αγοράς.  Περαιτέρω, δήλωσαν ότι με την έγκριση του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου υπάρχει η πιθανότητα δημιουργίας των προϋποθέσεων 
που θα οδηγήσουν στη μείωση των επιτοκίων που παρέχονται από τα τραπεζικά 
ιδρύματα, καθότι μειώνεται το κόστος χρηματοδότησης και αυξάνεται η 
ανταγωνιστικότητα των τραπεζικών ιδρυμάτων. 

 Οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς δήλωσαν ότι συμφωνούν με το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο, αλλά πρέπει να διευκρινιστούν τα πιο κάτω σημεία: 

1. Κατά πόσο οι κάτοχοι καλυμμένων αξιογράφων και οι άλλοι πιστωτές 
καλύμματος θα έχουν προτεραιότητα για ικανοποίηση των απαιτήσεών τους 
έναντι άλλων πιστωτών του τραπεζικού ιδρύματος με υποχρεώσεις 
καλυμμένων αξιογράφων από τις πωλήσεις ή άλλης μορφής εκποίησης 
περιουσιακών στοιχείων, δε θα έχουν όμως προτεραιότητα μεταξύ τους.   

2. Κατά πόσο η εξασφάλιση θα ισχύει καθ’ όλη τη διάρκεια της ζωής των 
αξιογράφων.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής του παρόντος Nόμου.  Άρθρο 3. 

 Αρμοδιότητες αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 4. 

 Μητρώο εγκεκριμένων ιδρυμάτων.  Άρθρο 5. 

 Αίτηση για εγγραφή ως εγκεκριμένο ίδρυμα.  Άρθρο 6. 

 Έγκριση και απόρριψη αιτήσεων.  Άρθρο 7. 

 Αποτέλεσμα εγγραφής στο μητρώο εγκεκριμένων ιδρυμάτων.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση των όρων εγγραφής.  Άρθρο 9. 

 ∆ιαγραφή από το μητρώο εγκεκριμένων ιδρυμάτων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση  έκδοσης  καλυμμένων  αξιογράφων  από  εγκεκριμένο  ίδρυμα.  
Άρθρο 11. 

 Μητρώο καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 12. 

 Αίτηση για εγγραφή στο μητρώο καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 13. 

 Έγκριση και απόρριψη αιτήσεων για εγγραφή στο μητρώο καλυμμένων 
αξιογράφων.  Άρθρο 14. 

 Εγγραφή έκδοσης αξιογράφου στο μητρώο καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 
15. 

 Αποτέλεσμα εγγραφής έκδοσης αξιογράφου στο μητρώο καλυμμένων 
αξιογράφων.  Άρθρο 16. 

 ∆ιαγραφή έκδοσης καλυμμένου αξιογράφου από το μητρώο καλυμμένων 
αξιογράφων.  Άρθρο 17. 

 Υποχρέωση τήρησης καλύμματος.  Άρθρο 18. 

 Συμπερίληψη σύμβασης αντιστάθμισης κινδύνου σε κάλυμμα.  Άρθρο 19. 

 Υποχρέωση τήρησης αποθεματικού συμψηφισμού.  Άρθρο 20. 

 Απαγόρευση δημιουργίας επιβαρύνσεων επί καλυπτικών περιουσιακών 
στοιχείων και συμβάσεων αντιστάθμισης κινδύνου που συμπεριλαμβάνονται σε 
κάλυμμα.  Άρθρο 21. 

 Υποχρεώσεις ιδρύματος με υποχρεώσεις καλυμμένων αξιογράφων σε 
περίπτωση παράβασης των κριτηρίων επάρκειας του καλύμματος.  Άρθρο 22. 

 Υποχρέωση τήρησης μητρώου καλύμματος.  Άρθρο 23. 

 Αποτέλεσμα εγγραφής περιουσιακού στοιχείου και σύμβασης αντιστάθμισης 
κινδύνου στο μητρώο καλύμματος.  Άρθρο 24. 

 Εισαγωγή περιουσιακού στοιχείου στο κάλυμμα και αφαίρεσή του.  Άρθρο 25. 

 Εισαγωγή σύμβασης αντιστάθμισης κινδύνου στο κάλυμμα και αφαίρεσή της.  
Άρθρο 26. 

 Μητρώο εξασφαλίσεων συμβάσεων αντιστάθμισης κινδύνου.  Άρθρο 27. 



60 
 

 Χρήση χρηματικών εισροών από καλυπτικά περιουσιακά στοιχεία.  Άρθρο 28. 

 Εξυπηρέτηση νόμιμων απαιτήσεων των πιστωτών καλύμματος.  Άρθρο 29. 

 ∆ικαίωμα επιθεώρησης του μητρώου καλύμματος.  Άρθρο 30. 

 ∆ημοσιοποίηση πληροφοριών από ίδρυμα με υποχρεώσεις καλυμμένων 
αξιογράφων.  Άρθρο 31. 

 Επιτήρηση εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 32. 

 Συνέπειες διαγραφής πιστωτικού ιδρύματος από το μητρώο εγκεκριμένων 
ιδρυμάτων.  Άρθρο 33. 

 Αναδιοργάνωση ιδρύματος με υποχρεώσεις καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 
34. 

 ∆υνατότητα ανάληψης του καλύμματος και των υποχρεώσεων καλυμμένων 
αξιογράφων από άλλο εγκεκριμένο ίδρυμα.  Άρθρο 35. 

 ∆ιαδικασία ανάληψης.  Άρθρο 36. 

 Ορισμοί για σκοπούς του Μέρους VII.  Άρθρο 37. 

 ∆ικαιώματα που δεν επηρεάζονται από διαδικασία διάλυσης.  Άρθρο 38. 

 Υποχρεώσεις πιστωτικού ιδρύματος σε διαδικασία διάλυσης αναφορικά με 
εργασίες καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 39. 

 Αποτέλεσμα  διαδικασίας  διάλυσης  σε  εργασίες  καλυμμένων  αξιογράφων.  
Άρθρο 40. 

 ∆ικαιώματα πιστωτών καλύμματος σε περίπτωση εκποίησης καλυπτικών 
περιουσιακών στοιχείων.  Άρθρο 41. 

 Εκποίηση του καλύμματος.  Άρθρο 42. 

 ∆ικαιώματα  πιστωτών  καλύμματος  σε  περίπτωση εκποίησης του 
καλύμματος.  Άρθρο 43. 

 Απόδοση πλεονάσματος στο πιστωτικό ίδρυμα.  Άρθρο 44. 

 Εφαρμογή άλλων νομοθετικών διατάξεων.  Άρθρο 45. 

 ∆ιατάξεις που αφορούν πιστωτικά ιδρύματα με περισσότερες από μία εκδόσεις 
καλυμμένων αξιογράφων ή προγράμματα.  Άρθρο 46. 

 Υποχρεώσεις προσώπων που εμπλέκονται στη διαδικασία διάλυσης.  Άρθρο 
47. 

 Υποχρέωση συνεργασίας διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων με 
πρόσωπα που εμπλέκονται στη διαδικασία διάλυσης.  Άρθρο 48. 

 ∆ιορισμός επόπτη καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 49. 

 Εξουσία αρμόδιας αρχής να διορίζει επόπτη καλυμμένων αξιογράφων σε 
ορισμένες περιπτώσεις.  Άρθρο 50. 

 Καθήκοντα και υποχρεώσεις επόπτη καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 51. 

 Υποχρέωση επόπτη καλυμμένων αξιογράφων να παρέχει πληροφορίες και να 
υποβάλλει εκθέσεις και αναφορές στην αρμόδια αρχή.  Άρθρο 52. 
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 Εξουσίες επόπτη καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 53. 

 Υποχρέωση ιδρύματος με υποχρεώσεις καλυμμένων αξιογράφων να παρέχει 
στον επόπτη καλυμμένων αξιογράφων έγγραφα και πληροφορίες.  Άρθρο 54. 

 Εξουσίες αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 55. 

 Τερματισμός διορισμού επόπτη καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 56. 

 Παραίτηση επόπτη καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 57. 

 Ευθύνη επόπτη καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 58. 

 Εξουσία αρμόδιας αρχής για διορισμό διαχειριστή εργασιών καλυμμένων 
αξιογράφων.  Άρθρο 59. 

 Αμοιβή διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 60. 

 Συνέπεια διορισμού διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 
61. 

 Εξουσίες διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 62. 

 Κένωση θέσης διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 63. 

 ∆ιορισμός νέου διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 64. 

 Αναπλήρωση διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 65. 

 Ευθύνη διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 66. 

 Τερματισμός διορισμού διαχειριστή εργασιών καλυμμένων αξιογράφων.  Άρθρο 
67. 

 Απαγόρευση χρήσης των λέξεων “καλυμμένα αξιόγραφα”.  Άρθρο 68. 

 Γενικές εξουσίες αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 69. 

 Ευθύνη αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 70. 

 Υποχρέωση συνεργασίας αρμοδίων αρχών.  Άρθρο 71. 

 Τέλη.  Άρθρο 72. 

 Γνωστοποίηση της εισαγωγής περιουσιακού στοιχείου στο κάλυμμα.  Άρθρο 
73. 

 Αποκάλυψη πληροφοριών σε εξουσιοδοτημένους λήπτες.  Άρθρο 74. 

 Εξαίρεση από ορισμένες διατάξεις του περί Εταιρειών Νόμου και του περί 
Πτωχεύσεως Νόμου.  Άρθρο 75. 

 Μέτρα εξυγίανσης.  Άρθρο 76. 

 Προτεραιότητα καλυπτικών περιουσιακών στοιχείων επί υποκείμενης 
εξασφάλισης.  Άρθρο 77. 

 Αποστολή Ειδοποιήσεων.  Άρθρο 78. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 79. 

 Εισαγωγή καλυμμένων αξιογράφων προς διαπραγμάτευση σε αγορά.  Άρθρο 
80. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 80 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμος 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί το νομοσχέδιο σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 

Νόμος (Αρ. 1) του 2010» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Τάσου, αναπλ. πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 ∆εκεμβρίου 2010.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ), της 
ΠΑΣΥ∆Υ, της Κλαδικής του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου (ΑΤΙ) και 
επηρεαζόμενων πρώην καθηγητών/εκπαιδευτών του ΑΤΙ. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του 
ΤΕΠΑΚ ποσού ύψους €2.001.497 για κάλυψη δαπανών του.  Ειδικότερα, οι σκοποί 
διάθεσης του εν λόγω ποσού αφορούν τη δημιουργία είκοσι νέων θέσεων για την 
ένταξη προσωπικού του ΑΤΙ στο ΤΕΠΑΚ, τη δημιουργία δεκαέξι θέσεων ανέλιξης για 
το υφιστάμενο εντεταγμένο προσωπικό του ΤΕΠΑΚ, καθώς και την αγορά 
εξοπλισμού, υπηρεσιών και άλλων δαπανών σε σχέση κυρίως με την 
προαναφερθείσα ένταξη του προσωπικού του ΑΤΙ στο ΤΕΠΑΚ. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής 
ενημερώθηκαν από τους αρμοδίους, αλλά και τους εκπροσώπους των 
ενδιαφερόμενων ομάδων για τις απόψεις τους σε σχέση με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο.  Την επιτροπή απασχόλησε ιδιαίτερα το θέμα που αφορά τη μη ένταξη 
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στο προσωπικό του ΤΕΠΑΚ τριών πρώην εκπαιδευτών του ΑΤΙ, των οποίων το 
γνωστικό αντικείμενο δεν εντάσσεται στις σχολές του ΤΕΠΑΚ. 

 Οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου υποστήριξαν την ανάγκη άμεσης 
προώθησης του νομοσχεδίου παρά τα οποιαδήποτε προβλήματα που υπάρχουν σε 
σχέση με την περίπτωση των τριών πιο πάνω εκπαιδευτών, για να παρασχεθεί το 
νομικό υπόβαθρο που θα καταστήσει δυνατή την ένταξη στο προσωπικό του ΤΕΠΑΚ 
των καθηγητών του ΑΤΙ, αλλά και την ανέλιξη όσων έχουν ήδη ενταχθεί και για τους 
οποίους υπάρχουν συμβατικές υποχρεώσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υποστηρίξει το συμπληρωματικό προϋπολογισμό 
του ΤΕΠΑΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κι εμείς, κυρία Πρόεδρε, ως Ε∆ΕΚ, θα στηρίξουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Τάσου. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κι εμείς θα υποστηρίξουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, αλλά 
απλώς θέλουμε να παρατηρήσουμε και να κακίσουμε τη συμπεριφορά του 
Υπουργείου Παιδείας, το οποίο πολύ αργοπορημένα έφερε το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο, με αποτέλεσμα να ταλαιπωρεί τη Βουλή και ταυτόχρονα να μη μας 
παρέχει το χρόνο τον κατάλληλο, για να μελετήσουμε σε βάθος το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο, διότι υπάρχει και μια εκκρεμότητα κάποιων καθηγητών οι οποίοι δε 
μεταφέρονται από το ΑΤΙ και αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχει μια αδικία.  Γι’  αυτό πιστεύω 
ότι τα υπουργεία πρέπει πάντα και γρήγορα και έγκαιρα να καταθέτουν τα 
νομοσχέδια, ούτως ώστε να μπορούμε να διεκπεραιώνουμε τις εργασίες μας, όσο 
γίνεται πιο σωστά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εάν επρόκειτο να ψηφίσουμε για το ΤΕΠΑΚ τον τρόπο με τον οποίο 
διαχειρίζεται κάποια χρήματα σχετικά με τα ακίνητα, δε θα ψηφίζαμε, αλλά, επειδή 
πρόκειται για τις συγκεκριμένες θέσεις, θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εμείς θα ψηφίσουμε το συμπληρωματικό προϋπολογισμό χωρίς σχόλια, που 
θα μπορούσαμε να κάμναμε πάρα πολλά για όσα ακούστηκαν στη σημερινή συνεδρία 
της επιτροπής Παιδείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
ποσού €2.001.497 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2010.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων Εντεταγμένου Προσωπικού.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που είναι υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και για την άσκηση 
ελέγχου πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί το νομοσχέδιο σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Συνάδελφοι, τώρα προχωρούμε στο θέμα το οποίο κρίθηκε ως κατεπείγον στην 
αρχή της συνεδρίας, που τιτλοφορείται «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 7) Νόμος του 2010» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστoφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν το πιο πάνω νομοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγον.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών, ο διευθυντής Τελωνείων και Έφορος Φόρου Προστιθέμενης Αξίας και 
εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Φόρου Προστιθέμενης Αξίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, με στόχο τη συμμόρφωση της Κύπρου με την Οδηγία 
2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου της 28ης Νοεμβρίου 2006 σχετικά με το κοινό σύστημα 
φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ), με την κατάργηση από την 1η Ιανουαρίου 2011 
του μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ που εφαρμόζεται σήμερα στις παραδόσεις φαρμάκων 
και τροφίμων και την υιοθέτηση μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ, ύψους πέντε τοις εκατόν 
(5%), όπως προβλέπει το άρθρο 98 και το Παράρτημα ΙΙΙ της εν λόγω Οδηγίας.   
 Περαιτέρω, πέρα από την επιβολή του μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ, με το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο αντικαθίσταται ο ορισμός του όρου “Υπηρεσίες εστιατορίου και 
εστίασης” στο ∆ωδέκατο Παράρτημα του βασικού νόμου, ώστε να συνάδει με τα 
προτεινόμενα άρθρα 8 και 9 του κανονισμού του Συμβουλίου για τη θέσπιση μέτρων 
εφαρμογής της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ.   

 Όπως είναι γνωστό, η Κυπριακή ∆ημοκρατία είχε εξασφαλίσει παρέκκλιση, 
ώστε να εφαρμόζει απαλλαγή, με δικαίωμα έκπτωσης του ΦΠΑ που καταβλήθηκε 
κατά το προηγούμενο στάδιο, στην παράδοση φαρμακευτικών προϊόντων και 
τροφίμων για ανθρώπινη κατανάλωση, με βάση τις διατάξεις του άρθρου 125 της 
Οδηγίας 2006/112/ΕΚ,  η οποία εκπνέει την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, με την προτεινόμενη νομοθεσία προβλέπεται αύξηση στα δημόσια έσοδα 
του κράτους, η οποία αναμένεται να ανέλθει στα εξήντα εκατομμύρια ευρώ 
(€60.000.000). 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου τα μέλη της επιτροπής 
υπέβαλαν αριθμό ερωτήσεων προς τους αρμοδίους που αφορούσαν κυρίως τα 
ακόλουθα ζητήματα:  

1. Το ενδεχόμενο να δοθεί περαιτέρω παράταση μέχρι την έναρξη ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου, ώστε να προσαρμοστούν οι επηρεαζόμενοι. 

2. Κατά πόσο η εκτελεστική εξουσία έχει προβληματιστεί ή και έχει αναζητήσει 
αντισταθμιστικά μέτρα, για να αντιμετωπίσει τυχόν συνέπειες που ενδεχομένως 
να υποστούν οι επηρεαζόμενοι από τις προτεινόμενες φορολογικές αυξήσεις.   
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3. Τις ενέργειες στις οποίες προέβη η εκτελεστική εξουσία, για να εξασφαλίσει 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση περαιτέρω παρέκκλιση διατηρώντας σε μηδενικό 
συντελεστή ΦΠΑ τα τρόφιμα και τα φάρμακα. 

4. ∆ιευκρινίσεις σε σχέση με τα προϋπολογιζόμενα έσοδα της κυβέρνησης από τα 
προτεινόμενα φορολογικά μέτρα και ειδικότερα τα ποσοστά που αναλογούν 
στα έσοδα που θα προέρχονται από τα φάρμακα σε σχέση με αυτά που θα 
προέρχονται από τα τρόφιμα. 

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί του προτεινόμενου νόμου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια, 
κατά την οποία επιφυλάχθηκαν να αναπτύξουν και τις απόψεις τους γύρω από αυτό.  

 Σημειώνεται ότι ο τίτλος του νομοσχεδίου τροποποιείται, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να εισηγηθώ κάτι διαδικαστικό παρόμοιο με εκείνο που είχε πει, πριν 
αποχωρήσει, ο πρόεδρος της Ε∆ΕΚ.  Να ψηφίσουμε και τις απόψεις να τις πούμε 
κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού.  Αν ανοίξουμε το θέμα ΦΠΑ, 
δεν τελειώνουμε ούτε σε δύο ώρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει όμως μια τροπολογία… 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά τη δική μας συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συμφωνείτε.  Ενόμισα ότι ο κ. Κατσουρίδης συμφωνεί με την πρόταση του κ. 
Ομήρου.   Αυτό είπε… ναι… άρα, συμφωνείτε να μη συζητηθεί το θέμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Άμα συμφώνησαν αυτοί που μιλούν πολλά, έντζιε έχουμε πρόβλημα εμείς! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, ναι και οι τοποθετήσεις να γίνουν στις ομιλίες.  Ακριβώς! 

 Άρα, θα προχωρήσουμε στην ανάγνωση της τροπολογίας, η οποία είναι κοινή 
τροπολογία από ∆ΗΣΥ, ΕΥΡΩΚΟ και Οικολόγους. 

 Καλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων 

Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του εδαφίου (β) του άρθρου 2 του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να επεξηγηθεί από κάποιον η τροπολογία.  από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου, κυρία Πρόεδρε. 

 Η τροπολογία μας αφορά τα φάρμακα, να εξαιρεθούν τα φάρμακα από το ΦΠΑ.  
∆ε θα έχει καμιά σχεδόν δημοσιονομική επίπτωση πάνω στα έσοδα κι ούτε κρίνουμε 
ότι θα υπάρξει οποιοδήποτε πρόβλημα από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Οι πωλήσεις 
φαρμάκων στην Κύπρο τόσο στον κρατικό όσο και στον ιδιωτικό τομέα δεν 
υπερβαίνουν περίπου τα €200 εκατομ.  Το 50% με 55% είναι  αγορές από το κράτος 
και τα άλλα €100 εκατομ. από τους ιδιώτες.  ∆ηλαδή, από τα €10 εκατομ. που 
προϋπολογίζονται ότι θα εισπράξει το κράτος, τα €5 εκατομ. θα τα πληρώσει το 
κράτος ως ΦΠΑ στους φαρμακέμπορους και θα αναμένει ύστερα από αρκετούς μήνες 
να τα πιάσει πίσω.  Μηδέν από μηδέν μηδέν!  Άρα, με όλη αυτή την ιστορία θα 
επιβαρύνουμε κάποιες ευαίσθητες ομάδες, που δεν έχουν τους οικονομικούς πόρους, 
που πάνε και αγοράζουν ακριβά φάρμακα που δε διατίθενται από τα κρατικά 
νοσηλευτήρια.  Γι’  αυτό είναι παράκληση, αν μπορεί να εγκριθεί από όλους, και λέω, 
είμαι απόλυτος, ότι δε θα έχει καμία επίπτωση από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Υπάρχει και μία άλλη εισήγησις διαφορετική σε σχέση με την τροπολογία, κυρία 
Πρόεδρε, σε σχέση με την ισχύ του νόμου.  Η εισήγησις από πλευράς του 
∆ημοκρατικού Κόμματος είναι η ισχύς του παρόντος Νόμου να αρχίζει όχι από την 1η 

Ιανουαρίου, αλλά από τις 10 Ιανουαρίου,  έτσι ώστε να δοθεί περισσότερος χρόνος σε 
επιχειρήσεις, σε υποστατικά να αφομοιώσουν την αλλαγή της νέας ημερομηνίας στα 
λογισμικά τους προγράμματα, στις ταμειακές τους μηχανές, να τους δοθεί δηλαδή 
ευκαιρία να εφαρμόσουν και να υιοθετήσουν τις διατάξεις της προτεινόμενης 
τροπολογίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα βάλω σε χωριστή ψηφοφορία τις δύο τροπολογίες αρχίζοντας από τη 
δεύτερη, δηλαδή τη μετάθεση της ισχύος του νόμου κατά δέκα μέρες.  Έχετε άποψη;   

 Ναι, ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Για την ημερομηνία δεν έχουμε πρόβλημα.  Συμφωνούμε, νομίζω είναι 
ομόφωνη η τοποθέτηση.  Για την άλλη τροπολογία θέλουμε να τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι όντως ομόφωνη η τοποθέτηση, για να το ξεκαθαρίσουμε; 
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 Ωραία! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς απέχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με αποχή των βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, η 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έχει τεθεί μια τροπολογία από πλευράς ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και άλλων.  Κάποιος μπορεί να συμφωνήσει με τη φιλοσοφία, όπως θα 
συμφωνούσαμε και ’μείς με τη φιλοσοφία, αν είχαμε τη δυνατότητα όχι μόνο το ένα 
κομμάτι, δηλαδή τα φάρμακα, αλλά και τα τρόφιμα να τα εξαιρέσουμε.  Μακάρι να ήτο 
δυνατό!  Και μας εκπλήττει το γεγονός ότι ιδιαίτερα ορισμένοι οι οποίοι έχουν φάει την 
Ευρώπη με το κουτάλι και επικαλούνται συνεχώς Οδηγίες και αποφάσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, γνωρίζουν την Ευρώπη ως βέροι Ευρωπαίοι καλύτερα από 
εμάς τους όχι τόσο Ευρωπαίους, όπως μας θεωρούν, την ίδια στιγμή έρχονται να 
εισηγηθούν παραβίαση συμβατικής υποχρέωσης έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
γνωρίζοντας τις όποιες επιπτώσεις θα υπάρξουν. 

 Και το δεύτερο που θέλω να πω, παρ’ όλο που θα λεχθούν πάρα πολλά, είναι 
ότι έναντι εκείνου, που είναι υποχρέωσή μας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θα 
μπορούσαν να ληφθούν και να προωθηθούν αντισταθμιστικά μέτρα τέτοια, που εκείνο 
το κομμάτι το ευάλωτο του πληθυσμού, όσον αφορά στα φάρμακα, να καλυφθεί.  
Πέραν αυτού όμως, ξεχνούμε ότι περίπου το 80% και πλέον, 85% του συνολικού 
πληθυσμού έχει πρόσβαση στα δημόσια νοσηλευτήρια -και αυτό θα έπρεπε να το 
γνωρίζουμε- όπως και δωρεάν πρόσβαση στα φάρμακα κατά 85%.  Πηγαίνοντας στον 
ιδιωτικό τομέα, εκείνοι οι οποίοι παν στα ιατρεία των συνδικαλιστικών οργανώσεων 
επίσης έχουν ειδική πρόσβαση.  Άρα, μιλούμε για κάποιους άλλους που δεν είναι τα 
κατώτερα στρώματα της κοινωνίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θα ανέλθω στο βήμα, γιατί η συναίνεσή μας δεν έχει γίνει 
σεβαστή από τους άλλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νεοφύτου, είναι για το θέμα της τροπολογίας που θα μιλήσετε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εφ’  όλης της ύλης. 

 Εδώ, κυρία Πρόεδρε, εσεβάστημαν την πλευρά του ΑΚΕΛ.  Μίλησαν 
εκπρόσωποι των κομμάτων και μισή ώρα από το βήμα, η αξιωματική αντιπολίτευση 
μίλησε ενάμισι λεπτό για είκοσι δύο φορολογικά νομοσχέδια και πρόνοιες.  
Επεξήγησα με πολύ σύντομο τρόπο μία τροπολογία και οι εξ αριστερών θα μας 
κάμουν και μαθήματα περί Ευρωπαϊκής Ένωσης! 
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 Κυρία Πρόεδρε, αυτοί που θέλουν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νεοφύτου, να σας παρακαλέσω απλώς να τοποθετηθείτε στο πλαίσιο 
της ομιλίας σας για τον προϋπολογισμό έτσι εκτεταμένα και να είστε όσο μπορείτε πιο 
σύντομος τώρα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκτεταμένα και να μην ανοίξεις διάλογο δε γίνεται! 

 Έγινε μία τοποθέτηση από πλευράς μας, που είπαμε δύο πράματα, κύριε 
Νεοφύτου:  Το ένα ότι είναι συμβατική υποχρέωση -γνωστή η διαφορά, είπετε εκατό 
φορές τις απόψεις σας- και το δεύτερο ότι θα δοθούν αντισταθμιστικά.  Η απάντηση 
που φαντάζομαι τώρα πάνω στο πρώτο σημείο θα πυροδοτήσει άλλη συζήτηση.  
Φύλαξέ τα για τον προϋπολογισμό.  Να μας πεις τζιαι να σου πούμε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αυτές τις… 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Αν θα βοηθούσα τη συζήτηση, για να μην πυροδοτηθεί τώρα και να 
προχωρήσουμε να πάμε στην ψήφιση και στη συνέχεια ο καθένας να έχει την 
ευχέρεια να τοποθετηθεί στον προϋπολογισμό, αποσύρω το “κουτάλι” και την 
“Ευρώπη” που είχα πει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αντιλαμβάνεστε… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, διαδικαστικά να κάμω μια πρόταση, αν μπορεί να την 
αποδεχθεί ο κ. Νεοφύτου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 …και να καλύψω και την πρόταση του κ. Ευαγόρου να αποσύρει.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Απόσυρέν την. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζω να μη μιλήσει κανένας άλλος, να δώσουμε τρία λεπτά στον κ. 
Νεοφύτου και, άμα τα πει και μετά, να τα αποσύρει κι εκείνος, όπως έκαμε ο κ. 
Ευαγόρου! 
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(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νεοφύτου… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ευχαριστώ τους συνάδελφους για τη μεγαλοψυχία να μου δώσουν χρόνο, δε 
θέλω από κανέναν χρόνο, τον δικαιούμαι!  ∆ε θα τιμωρήσω τους συνάδελφους για την 
απρέπεια του συναδέλφου εξ αριστερών.  Θα πω μόνο ένα πράγμα.  Και ούτε το ότι 
τα αποσύρει, για να μην πυροδοτηθεί συζήτηση…  Θα ανέμενα να πει «τα αποσύρω, 
γιατί έχω εκτραπεί»! 

 Εγώ μία κουβέντα θα πω από το βήμα, κυρία Πρόεδρε.  Για πέντε χρόνια η 
φιλολαϊκή κυβέρνηση της αριστεράς δεν εφαρμόζει τη συμβατική υποχρέωση για ΦΠΑ 
15% στα οικόπεδα, γιατί θα επηρεαστούν οι έχοντες και κατέχοντες, ενώ για μια μικρή 
τροπολογία για τα φάρμακα του κοσμάκη έγιναν υπέρ-Ευρωπαίοι.   

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν έχω διάθεση να ξεκινήσουμε συζήτηση τώρα, γιατί θα έχουμε την ευχέρεια 
να πούμε το απόγευμα πολλά.  Απλώς, θα πω στον κ. Νεοφύτου ότι θα πρέπει να 
σκέφτονται διπλά και τριπλά, προτού μιλήσουν, και τίποτε άλλο.  Θα τα πούμε το 
απόγευμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία!  Ευχαριστώ πολύ. 

 Ερχόμαστε στην τροπολογία.  Θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία των τριών 
κομμάτων ∆ΗΣΥ, ΕΥΡΩΚΟ και Οικολόγων. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 



71 
 

 Άρα, με είκοσι έξι ψήφους εναντίον, είκοσι υπέρ και καμία αποχή απορρίπτεται 
η τροπολογία. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να δικαιολογήσουμε την ψήφο μας συνολικά στο νομοσχέδιο, 
ότι από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα καταψηφίσουμε το συγκεκριμένο και θα 
επεξηγήσουμε τη θέση μας κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία!  Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο1. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του ∆ωδέκατου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 4 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 
μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαεννιά εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.454, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα προβλήματα που παρουσιάζονται στο Γενικό Νοσοκομείο 
Αμμοχώστου από τη μη λειτουργία του μηχανήματος ελέγχου της οστεοπόρωσης και 
πότε αναμένεται να επιδιορθωθεί και να τεθεί ξανά σε λειτουργία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.455, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Τα επιδόματα τα οποία σήμερα παραχωρούνται από τις κρατικές υπηρεσίες 
υπό μορφή βοηθήματος στους αιτητές πολιτικού ασύλου και τους πολιτικούς 
πρόσφυγες είναι ελκυστικά και θεωρούνται κίνητρο για την υποβολή και άλλων 
αιτήσεων για τη χορήγηση του καθεστώτος του πολιτικού πρόσφυγα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει πρόθεση αναθεώρησης της υφιστάμενης πολιτικής παραχώρησης 
βοηθημάτων στην εν λόγω κατηγορία πολιτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.456, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το συνολικό ποσοστό ατόμων στους οποίους αναγνωρίζεται 
καθεστώς πολιτικού πρόσφυγα, ανθρωπιστικό καθεστώς και καθεστώς 
συμπληρωματικής προστασίας στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, καθώς επίσης για τους 
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αριθμούς των ατόμων στους οποίους έχουν παραχωρηθεί τα πιο πάνω καθεστώτα 
κατά κατηγορία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.457, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Είναι σε όλους γνωστό ότι στην Κύπρο λειτουργεί αριθμός ηλεκτρονικών 
καζίνων.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιος είναι ο συνολικός αριθμός των ηλεκτρονικών καζίνων; 

2. Πώς κατανέμεται στις διάφορες επαρχίες; 

3. Με ποιο τρόπο ασκεί έλεγχο το κράτος κυρίως για την παρεμπόδιση εισόδου 
ανηλίκων στα εν λόγω υποστατικά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.458, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το χρόνο έναρξης των εργασιών αναβάθμισης και βελτίωσης του 
δρόμου Καλού Χωριού-Ριζοελιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.459, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο δρόμος που συνδέει την κοινότητα Ξυλοτύμπου μέσω του αστυνομικού 
σταθμού ∆εκέλειας και του κυκλικού κόμβου στην είσοδο των βρετανικών βάσεων με 
τον παραλιακό δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας παραμένει κλειστός εδώ και έναν περίπου 
χρόνο.  Η διοίκηση των βάσεων επικαλείται το υψηλό κόστος επιδιόρθωσης των 
καθιζήσεων που δημιουργήθηκαν.  Ωστόσο, ο δρόμος αυτός είναι σημαντικός για την 
κοινότητα Ξυλοτύμπου, η οποία είναι εγκλωβισμένη στο έδαφος των βάσεων, ενώ 
επίσης η λειτουργία του δρόμου αποτελεί συμβατική υποχρέωση της Βρετανίας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων: 

1. για τα διαβήματα στα οποία το κράτος προβαίνει, προκειμένου να 
επαναλειτουργήσει ο εν λόγω δρόμος, 

2. κατά πόσο υπάρχει πρόθεση συμβολής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
επιδιόρθωση του δρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.460, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Βάσει πληροφοριών από ιατρικούς κύκλους ένας μεγάλος αριθμός χρηστών 
σκευασμάτων και συναφών φαρμάκων που υποβοηθούν τη σεξουαλικότητα ανδρών 
και γυναικών οδηγείται σε θάνατο μετά από αλόγιστη χρήση των φαρμάκων αυτών, τα 
οποία χορηγούνται από σειρά φαρμακείων χωρίς ιατρική συνταγή. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το πιο πάνω θέμα και τον αριθμό των θανάτων οι οποίοι 
έχουν καταγραφεί μέχρι σήμερα εξαιτίας της χρήσης των εν λόγω σκευασμάτων και 
φαρμάκων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.461, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να ενεργήσει άμεσα για τη 
συντήρηση και τον καθαρισμό του αρχαιολογικού οικισμού της Αλάμπρας. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή που έχω λάβει από τον οργανισμό “Cyprus 
Highlights” και παρακαλώ να απαντηθούν όλα τα ερωτήματα και οι προτάσεις που 
τίθενται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.462, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του υπουργείου του για τα πιο κάτω θέματα που 
αφορούν την κυπριακή χορευτική κοινότητα: 

1. Πότε και με ποιο τρόπο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σκοπεύει να 
κατοχυρώσει το επάγγελμα του χορογράφου και του χορευτή;  Με ποιο τρόπο 
θα κάνει πράξη το θεμελιώδες δικαίωμά τους στην κοινωνική ασφάλιση και την 
πλήρη ιατροφαρμακευτική περίθαλψη;  Υπάρχει επεξεργασμένη επί του 
θέματος πρόταση που αναλύει το απαιτούμενο οικονομικό κόστος; 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σκοπεύει να δημιουργήσει το τόσο 
απαραίτητο για την πρόοδο του χορού δημόσιο κέντρο ή στέγη χορού στη 
Λευκωσία;  Έχουν γίνει συγκεκριμένες ενέργειες προς αυτή την κατεύθυνση;  
Εάν ναι, τι αποτελέσματα έχουν αποδώσει; 

3. Θα αυξηθούν, όπως αρμόζει σε μια σύγχρονη ευρωπαϊκή χώρα, οι επιδοτήσεις 
και επιχορηγήσεις των ομάδων χορού, ώστε να μπορούν να επιτυγχάνουν 
υψηλότερους καλλιτεχνικούς και πολιτιστικούς στόχους;  Υπάρχουν 
επεξεργασμένα σχέδια με τα οποία να δημιουργηθούν επιτέλους αξιόπιστα 
στοιχεία αξιολόγησης και ιεράρχησης των χορηγούμενων φορέων, 
τερματίζοντας τη δικαιολογημένη καχυποψία της συντριπτικής πλειοψηφίας της 
κυπριακής χορευτικής κοινότητας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.463, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Πρόσφατα οι Τούρκοι στρατιώτες που επανδρώνουν το στρατιωτικό οχυρό 
στο θύλακα των Κοκκίνων έριξαν δεκαπέντε πυροβολισμούς κατά ψαράδων που 
προσπαθούσαν να μαζέψουν τα δίκτυά τους στη θαλάσσια περιοχή της Τηλλυρίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν έγιναν διαβήματα για το περιστατικό στον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών και στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και ποια ήταν η απάντηση ή ανταπόκρισή τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.464, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει κυκλοφορήσει εγκύκλιος στα σχολεία της 
δημόσιας εκπαίδευσης στην αρχή της σχολικής χρονιάς με την εξής αναφορά:  “Με 
βάση σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου, όλοι οι τουρκόφωνοι μαθητές 
(Τουρκοκύπριοι, Κούρδοι, Αθίγγανοι, Τούρκοι) που φοιτούν στα δημόσια σχολεία, 
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καθώς και όλοι οι μαθητές που φοιτούν στις Ζώνες Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας 
(Φανερωμένη Λευκωσίας, ∆΄ Λεμεσού, ΙΗ΄ Λεμεσού, ∆΄ Πάφου, Ε΄ Πάφου, Στ΄ 
Πάφου, Άγιος Λάζαρος Β΄ Λάρνακας, Καλό Χωριό Λάρνακας μαζί με τα αντίστοιχα 
νηπιαγωγεία) δικαιούνται δωρεάν συσσίτιο”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί γίνεται ιδιαίτερη αναφορά στους τουρκόφωνους μαθητές και 
γιατί, πέραν των μαθητών που φοιτούν στις Ζώνες Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας, 
δικαιούνται δωρεάν συσσίτιο μαθητές που φοιτούν σε άλλα σχολεία, ανεξαρτήτως αν 
είναι άποροι ή όχι.  Πώς μπορεί να δικαιολογηθεί αυτή η διάκριση, η οποία τελικά 
υπάρχει κίνδυνος να χαρακτηριστεί και ως ρατσιστική;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.465, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η άδεια κυκλοφορίας του φυτοφαρμάκου “Roundup”, 
του φυτοφαρμάκου με τις μεγαλύτερες πωλήσεις στον κόσμο, που έχει σχεδιαστεί 
ειδικά, για να χρησιμοποιείται σε συνδυασμό με καλλιέργειες μεταλλαγμένων 
ποικιλιών, ανανεώνεται για πέντε ακόμη χρόνια, πριν προλάβουν να εκτιμηθούν οι 
επιπτώσεις στη δημόσια υγεία.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, η δραστική ουσία 
“glyphosate” που βρίσκεται στο φυτοφάρμακο “Roundup” προκαλεί δυσπλασίες σε 
πειραματόζωα εμβρύων βατράχου και κοτόπουλα, σε δόσεις πολύ χαμηλότερες από 
αυτές που χρησιμοποιούνται στους γεωργικούς ψεκασμούς και πολύ πιο κάτω από τα 
ανώτατα όρια κατάλοιπων σε προϊόντα που ισχύουν για την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
αν η λήξη καταχώρισης της δραστικής ουσίας “glyphosate” αναβάλλεται μέχρι το τέλος 
του 2015 και αν η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι διατεθειμένη να πραγματοποιήσει 
άμεσα νέα ανάλυση ρίσκου για το “glyphosate” στη βάση όσων επιστημονικών 
δεδομένων ανάφερα πιο πάνω.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.466, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι με τις εργασίες για διαπλάτυνση του 
αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού έχει αφαιρεθεί μεγάλος αριθμός δέντρων.  Σε 
κάποια σημεία τα δέντρα αυτά, όπως έχω παρατηρήσει, έχουν αντικατασταθεί με 
φοινικιές. Όπως πληροφορήθηκα, το Τμήμα ∆ασών έχει ετοιμάσει κατάλογο με 
κυπριακά δέντρα κατάλληλα για φύτεμα σε δρόμους και πεζοδρόμια, τα οποία μάλιστα 
δεν έχουν υψηλές απαιτήσεις σε νερό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
γιατί δεν έχουν φυτευτεί κυπαρίσσια ή πεύκα, που αποτελούν κομμάτι του κυπριακού 
περιβάλλοντος, και προτιμήθηκαν οι φοινικιές, των οποίων η συντήρηση στοιχίζει 
πολύ περισσότερο από τη συντήρηση του πεύκου ή του κυπαρισσιού.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.393, ημερομηνίας 21ης 
Οκτωβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.393, με ημερομηνία 16 Ιουνίου 
2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Το Υπουργείο Εσωτερικών, στα πλαίσια αναθεώρησης του περί Ρύθμισης 
Οδών και Οικοδομών νόμου, έχει αναθέσει στο Επιστημονικό Τεχνικό 
Επιμελητήριο Κύπρου (ETEK) την ετοιμασία Σχεδίων Νομοθεσίας και Σχεδίων 
Καθοδηγητικών Εγγράφων, για τα θέματα της Πυροπροστασίας και της 
Ασφάλειας στη Χρήση των ∆ομικών Έργων. 

β. Ειδικότερα, στο Σχέδιο Καθοδηγητικού Εγγράφου που διαβίβασε το ETEK για 
το θέμα της Ασφάλειας στη Χρήση, και ευρίσκεται στο τελικό στάδιο 
επεξεργασίας, εισάγονται οι ακόλουθες πρόνοιες: 

(i) Για προστατευτικά κιγκλιδώματα-στηθαία ασφαλείας προνοείται το ύψος 
από το δάπεδο από 0.90-1.10 μ., να αποκλείεται η αναρρίχηση παιδιών 
και το μέγεθος των διακένων να μην ξεπερνά τα 12 εκ. έτσι ώστε να μην 
υπάρχει κίνδυνος διέλευσης και πτώσης των παιδιών ή παγίδευσής 
τους. 

(ii) Αναφορικά με τις τεχνικές προδιαγραφές των υλικών που θα 
χρησιμοποιούνται θα γίνεται αναφορά στην Οδηγία 89/106/ΕΟΚ που 
αφορά τα προϊόντα δομικών κατασκευών και στη σχετική νομοθεσία, τον 
περί των Βασικών Απαιτήσεων για Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
Νόμο του 2002 και τροποποιήσεις αυτού και τους περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) Κανονισμούς του 2003, 
όπου προνοείται η χρήση προϊόντων που επιβάλλεται να φέρουν τη 
Σήμανση Συμμόρφωσης CE, εφόσον υπάρχουν σχετικά εναρμονισμένα 
ευρωπαϊκά πρότυπα και η περίοδος συνύπαρξης με τα αντίστοιχα 
εθνικά έχει λήξει. 

γ. Όσον αφορά το θέμα της κλίσης των κιγκλιδωμάτων, όπως και το θέμα των 
υφιστάμενων οικοδομών, αυτά θα μελετηθούν και θα ληφθούν οι απόψεις των 
εμπλεκομένων και επηρεαζομένων, πριν την οριστικοποίηση των σχετικών 
εγγράφων και προώθηση σχετικού Νομοσχεδίου στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

δ. Το Υπουργείο Εσωτερικών είναι πάντα πρόθυμο να συζητήσει με τους 
εμπλεκόμενους φορείς, εισηγήσεις οι οποίες αφορούν την βελτίωση της 
ασφάλειας στη χρήση των οικοδομών, λαμβάνοντας υπόψη την πολιτική του 
κράτους για μείωση του διοικητικού φόρτου στους πολίτες και τις επιχειρήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1180, ημερομηνίας 13 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Αίτημα της κοινότητας Κοίλης για ευθυγράμμιση του δρόμου Τσάδας - Κοίλης 
και για τοποθέτηση προστατευτικών κιγκλιδωμάτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1180, ημερ. 20/09/2010, με την οποία μας διαβιβάστηκε 
η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το αίτημα της κοινότητας Κοίλης για ευθυγράμμιση του δρόμου Τσάδας - 
Κοίλης, μελετήθηκε και κατά το παρελθόν και δεν κρίθηκε δικαιολογημένο. Από 
επανεξέτασή του, διαπιστώθηκε ότι το πλάτος του, ιδιαίτερα στο τμήμα που 
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παρουσιάζονται στροφές, κυμαίνεται μεταξύ οκτώ και εννιά μέτρων, γεγονός 
που τον καθιστά ασφαλή. Λαμβανομένης υπόψη και της χαμηλής 
κυκλοφοριακής κίνησης του δρόμου, δεν κρίνεται σκόπιμη οποιαδήποτε 
ευθυγράμμισή του. 

(β) Όσον αφορά το αίτημα για τοποθέτηση στηθαίων ασφαλείας, αυτό κρίνεται 
δικαιολογημένο για τμήμα του δρόμου μήκους 80μ. και γι’ αυτό έχουν 
εξασφαλιστεί πρόσφατα από την οικεία Επαρχιακή ∆ιοίκηση, τα απαιτούμενα 
υλικά από τις Κρατικές Αποθήκες. Στο παρόν στάδιο προωθείται η διαδικασία 
κήρυξης προσφορών για την τοποθέτησή τους . 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1206, ημερομηνίας 27 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Θέμα:  Ηλεκτροφώτιση του κυρίου δρόμου της νέας οικιστικής περιοχής της 
Κοινότητας Κανναβιούς και το χρονοδιάγραμμα περάτωσης του έργου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1206 και ημερ. 10.6.10, αντίγραφο της 
οποίας μας έχει διαβιβασθεί με την επιστολή της με αρ. φακ. 5.22.1.3.1 και ημερ. 
21.6.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κανναβιούς αφορά την επιχορήγηση του 
συνολικού κόστους για την επέκταση του οδικού φωτισμού στην κατοικημένη 
περιοχή της Κοινότητας. Σύμφωνα με την ακολουθούμενη πολιτική, η 
κυβέρνηση επιχορηγεί το 50% της δαπάνης για επέκταση του οδικού φωτισμού 
ή/και αντικατάσταση λαμπτήρων εντός οικιστικής περιοχής, εφόσον εκτελεστεί 
το έργο, και νοουμένου ότι το Κοινοτικό Συμβούλιο προσκομίσει στο Υπουργείο 
Εσωτερικών μέσω του οικείου Επάρχου τα σχετικά τιμολόγια τοις μετρητοίς της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ), καθώς και τις αποδείξεις πληρωμής για τις 
δαπάνες που έχουν διενεργηθεί. 

(β) Η εκτίμηση δαπάνης της ΑΗΚ δεν έχει προσκομισθεί ακόμη στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου, σύμφωνα όμως με προφορική δήλωση του Κοινοτάρχη 
Κανναβιούς, αυτή ανέρχεται στις €20.000. 

(γ) Σημειώνεται ότι το πιο πάνω θέμα συζητήθηκε στην Περιφερειακή Σύσκεψη 
που πραγματοποίησα στην Κοινότητα Λάσας στις 11.5.2010, όπου ανέφερα ότι 
δεν μπορώ να παρεκκλίνω από την ακολουθούμενη πολιτική στο θέμα αυτό, 
σύμφωνα με την οποία επιχορηγείται το 50% της δαπάνης για την επέκταση 
του οδικού φωτισμού εντός οικιστικών περιοχών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1302, ημερομηνίας 11 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Σχετικά με το θέμα της κατασκευής οχετού ομβρίων υδάτων κλειστού τύπου στην 
Κοινότητα Μανδριών 

 Αναφέρομαι   στην  επιστολή   του   Γενικού  ∆ιευθυντή   της   Βουλής  των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1302 και ημερ. 1.7.2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 



78 
 

 Το αίτημα της Κοινότητας Μανδριών υποβλήθηκε στην περιφερειακή σύσκεψη 
που πραγματοποίησα στην Αγ. Βαρβάρα στις 23.7.2010, κατά την οποία 
παραχώρησα στο Κοινοτικό Συμβούλιο οικονομική βοήθεια ύψους €20.000, ώστε οι 
εργασίες κατασκευής οχετού ομβρίων υδάτων να αρχίσουν από φέτος. 

 Ήδη οι εργασίες κατασκευής του οχετού άρχισαν, εκεί όπου υφίσταντο πριν τα 
αυλάκια του Αρδευτικού Τμήματος Μανδριών βάσει σχεδίου που εξασφάλισε το 
Κοινοτικό Συμβούλιο από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων και με οριοθέτηση από 
ιδιώτη χωρομέτρη. 

 Σημειώνεται ότι ο υπό κατασκευή οχετός αρχίζει από σημείο κοντά στον 
παρακείμενο κυκλικό κόμβο με μήκος 2500μ. περίπου και θα καταλήγει στη 
θάλασσα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.012, ημερομηνίας 21ης 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

«Θέμα: Ανάγκη βελτίωσης του οδοστρώματος του δρόμου Τέρρας-Κρήτου Τέρρας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.012, ημερ. 3/08/2010, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση, η οποία μας διαβιβάστηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, 
λόγω αρμοδιότητας και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Για σκοπούς βελτίωσης και παράλληλης διεύρυνσης του δρόμου Τέρρας-
Κρήτου Τέρρας έχει προωθηθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης. 

(β) Στο στάδιο αυτό αναμένεται η οριοθέτηση του δρόμου, με βάση το 
προωθούμενο σχέδιο απαλλοτρίωσης, από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό 
Λειτουργό, σε συνέχεια της οποίας θα αρχίσουν τα αναγκαία βελτιωτικά έργα. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.013, ημερομηνίας 26 
Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Αναφορικά με το κλείσιμο των προσβάσεων προς την παραλία, από τον 
δρόμο Τίμης - Αεροδρομίου Πάφου, προς την περιοχή του δάσους Τίμης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.013, ημερ. 3/08/2010, με την οποία μας 
διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το «δάσος» Τίμης βρίσκεται Νοτιοανατολικά του Αεροδρομίου Πάφου, με το 
οποίο γειτνιάζει. Βρίσκεται στα διοικητικά όρια της Κοινότητας Τίμης και 
υπάγεται στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ασών. 

(β) Με θέμα «Ελεύθερη στάθμευση αυτοκινήτων εκτός του χώρου του Αερολιμένα 
Πάφου, μελλοντική αξιοποίηση του Κοινοτικού δάσους Τίμης», το Τμήμα 
∆ασών  συγκάλεσε  σύσκεψη  στις  15.10.2009 στα  Γραφεία του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Τίμης, στην οποία έλαβαν μέρος εκπρόσωποι του Επάρχου 
Πάφου, της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του 
Τμήματος Γεωργίας και οι Κοινοτάρχες Τίμης και Αχέλειας. Στη σύσκεψη 
συζητήθηκε η διαμόρφωση/εξωραϊσμός του δάσους Τίμης, σε περιαστικό 
πάρκο με τον καθαρισμό και διαμόρφωση του χώρου, την ανακατασκευή δύο 
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εκδρομικών χώρων, τον εμπλουτισμό της βλάστησης, τη δημιουργία 
μονοπατιού άθλησης, ποδηλατοδρόμου, γηπέδου τένις, την παροχή πόσιμου 
νερού, την εγκατάσταση ειδών υγιεινής καθώς και λυόμενου τύπου 
καφετέριας/αναψυκτηρίου. 

(γ) Παράλληλα το Τμήμα ∆ασών, διατύπωσε την πρόθεση να υποβάλει αίτηση 
στον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό Πάφου για εκμίσθωση της 
αναγκαίας κρατικής γης (με αρ.τεμ.15 Φ.Σχ.51/45) που εμπίπτει στα διοικητικά 
όρια Αχέλειας, (Νότια του αυτοκινητόδρομου προς το αεροδρόμιο) και 
συνορεύει με το δάσος Τίμης, για Ενιαία Ανάπτυξη. 

(δ) Το Τμήμα ∆ασών έχει ήδη τοποθετήσει ξύλινους πασσάλους για παρεμπόδιση 
διακίνησης οχημάτων μέσα στο δασάκι, που ας σημειωθεί ότι δεν υπάρχει στον 
χώρο αυτό οποιοσδήποτε εγγεγραμμένος δημόσιος δρόμος. ∆ρόμος 
χωμάτινος που υφίσταται, υπάγεται στο Τμήμα ∆ασών. Όμως ανατολικά και 
περιμετρικά του δρόμου Τίμης - Αεροδρομίου υπάρχει επίσης χωμάτινος 
δρόμος, αρμοδιότητας του Τμήματος ∆ασών, ώστε οι επισκέπτες να μπορούν 
να σταθμεύουν τα οχήματα τους και να διακινούνται μέσα στο δάσος πεζοί. 
Από την ίδια πρόσβαση γίνεται και η διακίνηση προς την περιοχή λουσμένων. 

2.  Περισσότερα στοιχεία και πληροφορίες καθώς και για την εξέλιξη του 
μελλοντικού προγραμματισμού, όσον αφορά τον προτιθέμενο εξωραϊσμό του πάρκου, 
μπορούν να παρασχεθούν από το Τμήμα ∆ασών, στην διαχείριση του οποίου 
υπάγεται το «∆άσος Τίμης». 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.015, ημερομηνίας 26 
Ιουλίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 

Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Φακ.: Ερ. 23.06.009.05.01.015 και ημερομηνία 3 Αυγούστου 
2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, η οποία υποβλήθηκε από την Βουλευτή 
Εκλογικής Περιφέρειας Λευκωσίας Στέλλα Κυριακίδου και σας παραθέτω πιο κάτω τις 
απαντήσεις στα ερωτήματα που έχουν τεθεί, τα οποία άπτονται των αρμοδιοτήτων 
του Υπουργείου Εσωτερικών: 

(α) Ο συνολικός αριθμός ασυνόδευτων ανηλίκων που υπέβαλαν αίτηση για διεθνή 
προστασία από την 1/1/2008 έως τις 31/12/2008 είναι 71. 

(β) Ο συνολικός αριθμός ασυνόδευτων ανηλίκων που υπέβαλαν αίτηση για διεθνή 
προστασία από την 1/1/2009 έως τις 31/12/2009 είναι 20. 

(γ) Ο συνολικός αριθμός ασυνόδευτων ανηλίκων που υπέβαλαν αίτηση για διεθνή 
προστασία από την 1/1/2010 έως τις 31/08/2010 είναι 27. 

2. Ο χρόνος παραμονής των ασυνόδευτων ανηλίκων στην Κύπρο εξαρτάται από 
το χρόνο που απαιτείται για την ολοκλήρωση της εξέτασης του αιτήματός τους, αλλά ο 
πρωταρχικός μας στόχος είναι όπως οι αιτήσεις των ασυνόδευτων ανηλίκων 
εξετάζονται το συντομότερο δυνατό. 

3. Το ερώτημα αναφορικά με τον τόπο διαμονής των ασυνόδευτων ανηλίκων στην 
Κύπρο άπτεται των αρμοδιοτήτων των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 
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4. Βρισκόμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.090, ημερομηνίας 18 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 10.9.2010, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στην Κύπρο, δεν παράγονται γενετικώς τροποποιημένα τρόφιμα αλλά 
εισάγονται συσκευασμένα γενετικώς τροποποιημένα τρόφιμα, τα οποία ελέγχονται 
από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας. Τα τρόφιμα πρέπει να 
φέρουν σήμανση στην οποία καταγράφεται ευκρινώς το ποσοστό συστατικών με 
γενετική τροποποίηση. Το ποσοστό αυτό ελέγχεται από το Γενικό Χημείο του 
Κράτους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τηρούνται στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες, δεν έχει 
εισαχθεί σπέρμα ή έμβρυα από κλωνοποιημένα ζώα στην Κύπρο μέχρι σήμερα. 
Επιπρόσθετα, δεν υπάρχει Ευρωπαϊκή Νομοθεσία που να διέπει τα τρόφιμα τα οποία 
παράγονται από κλωνοποιημένα ζώα. Η θέσπιση Κανονισμού για το κρέας που θα 
παράγεται από κλωνοποιημένα ζώα είναι στα άμεσα σχέδια της Ε.Ε. 

 Το κρέας που διακινείται στην Κύπρο ελέγχεται ως προς την ιχνηλασιμότητά 
του για τη διασφάλιση της δημόσιας υγείας. Η εισαγωγή κρέατος επιτρέπεται μόνο 
από εγκεκριμένες εγκαταστάσεις, οι οποίες ελέγχονται από τις Αρμόδιες Αρχές της 
κάθε χώρας και αυτό επιβεβαιώνεται από τους ελέγχους που διενεργεί το Γραφείο 
Κτηνιατρικής και Τροφίμων της Ε.Ε. (Food and Veterinary Office). Οι έλεγχοι των 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών αποσκοπούν στην προστασία του καταναλωτή, σε όλη την 
τροφική αλυσίδα. 

 Η Κύπρος, από την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει διατηρήσει μια 
σταθερή θέση ενάντια στην αδειοδότηση Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών, 
λειτουργώντας πάντοτε σύμφωνα με την προληπτική προσέγγιση για την προστασία 
της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος. 

 Με βάση σχετική πρωτοβουλία της Κύπρου, περιλήφθηκε στο κείμενο των 
Συμπερασμάτων του Συμβουλίου Υπουργών Περιβάλλοντος, τον ∆εκέμβριο του 2008, 
πρόνοια, με την οποία δίδεται η ευκαιρία σε περιοχές με ειδικά περιβαλλοντικά και 
αγρονομικά χαρακτηριστικά, συμπεριλαμβανομένων των μικρών απομονωμένων 
νησιών όπως η Κύπρος, να εφαρμόσουν συγκεκριμένα μέτρα διαχείρισης και 
περιορισμού, καθώς και μέτρα απαγόρευσης της καλλιέργειας των Γενετικά 
Τροποποιημένων Οργανισμών. 

 Σημειώνεται ότι με βάση νέα νομοθεσία που προωθεί η Ε.Ε. θα δίνεται το 
δικαίωμα στο κάθε Κράτος-Μέλος να περιορίσει ή να απαγορεύσει πλήρως την 
καλλιέργεια γενετικά τροποποιημένων οργανισμών, οι οποίοι έχουν εγκριθεί στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.106, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Θέμα: Κυκλοφοριακό πρόβλημα στην Αγία Νάπα και τον Πρωτάρα τις καλοκαιρινές 
περιόδους 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.106 ημερομηνίας 
14 Οκτωβρίου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Το κυκλοφοριακό πρόβλημα στην Αγία Νάπα και τον Πρωτάρα παρατηρείται 
μόνο κατά τους μήνες Ιούλιο και Αύγουστο, κατά τα Σαββατοκύριακα τις 
περιόδους κυκλοφοριακής αιχμής. 

2) Στις περιοχές αυτές έχουν ήδη υλοποιηθεί Πολεοδομικά/Οδικά Έργα όπως π.χ. 
η Λεωφόρος Νησσί, η Λεωφόρος Μακαρίου Γ’ στην Αγία Νάπα και η Λεωφόρος 
Ξενοδοχείων-∆ρόμος Κάβο Γκρέκο-Παραλίμνι στον Πρωτάρα στις οποίες 
παρατηρούνται τα σοβαρότερα προβλήματα κυκλοφοριακής συμφόρησης. 
Σύμφωνα με τα σχέδια ρυμοτομίας βάσει των οποίων υλοποιήθηκαν τα έργα 
αυτά και λόγω των υφιστάμενων αναπτύξεων εκατέρωθεν των δρόμων δεν 
υπάρχει δυνατότητα διαπλάτυνσης/περαιτέρω αναβάθμισης τους. 

3) Η Κυβέρνηση στο παρόν στάδιο δεν προγραμματίζει, ούτε έχει περιλάβει στον 
Προϋπολογισμό του 2011, κονδύλι για την κατασκευή οποιωνδήποτε 
επιπρόσθετων έργων στην Αγία Νάπα ή στην περιοχή Πρωτάρα. Τονίζεται ότι 
η κατασκευή νέων έργων που απαιτούν μεγάλες δαπάνες για την απάμβλυνση 
προβλημάτων συμφόρησης που παρατηρούνται για πολύ περιορισμένες 
χρονικές περιόδους όπως στις συγκεκριμένες περιπτώσεις, δεν προωθούνται 
κατ’ ανάγκη με υψηλή προτεραιότητα. 

4) Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων στα πλαίσια των νέων συμβάσεων 
παραχώρησης δημόσιας υπηρεσίας εσωτερικών οδικών μεταφορών σε 
τακτικές γραμμές δρομολογίων, μελετά τη βελτιστοποίηση των υφιστάμενων 
σχεδιασμών και θα εξετάσει τα δρομολόγια στην Αγία Νάπα και τον Πρωτάρα 
με στόχο την προσέλκυση επιπρόσθετων επιβατών ώστε να απαμβλυνθεί 
μερικώς το κυκλοφοριακό πρόβλημα που παρατηρείται την καλοκαιρινή 
περίοδο. 

5) Παράλληλα οι αρμόδιοι Λειτουργοί του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι στη διάθεση των Τοπικών Αρχών 
για μελέτη οποιωνδήποτε προτάσεων τους και προώθηση λύσεων σε 
συνεργασία μαζί τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.139, ημερομηνίας 30 

Αυγούστου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 
Κυριακίδου 

«Θέμα:  Υπηρεσίες ανακουφιστικής και παρηγορητικής φροντίδαςστα Κρατικά 
Νοσηλευτήρια 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω τα εξής: 

 Ανακουφιστική και Παρηγορητική φροντίδα (palliative care) όπως ορίζεται από 
τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας (ΠΟΥ) είναι η ενεργητική, σφαιρική, οργανωμένη 
ιατρονοσηλευτική, ψυχοκοινωνική και πνευματική φροντίδα των ατόμων που η νόσος 
τους δεν ανταποκρίνεται στην θεραπευτική αγωγή. Πρωταρχικός στόχος της είναι η 
ποιότητα ζωής, ο έλεγχος του πόνου και η αντιμετώπιση ψυχοκοινωνικών και 
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πνευματικών αναγκών των ασθενών με καταληκτικά νοσήματα, σε όλα τα στάδια της 
νόσου. 

 Σκοπός της Ανακουφιστικής και Παρηγορητικής Φροντίδας είναι η 
διεπιστημονική αντιμετώπιση των πολύπλευρων αναγκών που δημιουργεί ένα 
νόσημα το οποίο επιφέρει την πιθανότητα ή τη βεβαιότητα του θανάτου, προκειμένου 
να εξασφαλιστεί η καλύτερη δυνατή ποιότητα ζωής τόσο για το άτομο που πάσχει, 
όσο και για την οικογένειά του. Η παρηγορητική-ανακουφιστική φροντίδα προσφέρεται 
αποσπασματικά στο δημόσιο τομέα και σε στενή συνεργασία με τους μη 
κυβερνητικούς οργανισμούς. 

 Όσον αφορά τα Κέντρα Υγείας, οι Γενικοί Ιατροί σε συνεργασία με τους 
νοσηλευτές/νοσηλεύτριες που τα στελεχώνουν, προσφέρουν άμεση βοήθεια για τον 
ασθενή και την οικογένειά του, όπου χρειαστεί. Τόσο με επισκέψεις κατ’ οίκον, όσο και 
στο υγειονομικό κέντρο, μετά από την τηλεφωνική επικοινωνία με τους θεράποντες 
ογκολόγους, ο ιατρός και το νοσηλευτικό προσωπικό προσφέρουν οποιαδήποτε 
στήριξη τους ζητηθεί. (βιταμινούχους ορούς, αναλγητικά φάρμακα, διευκολύνσεις στην 
ποιότητα ζωής). 

 Στα ∆ημόσια Νοσηλευτήρια καταλήγουν σχεδόν όλοι οι ασθενείς, παγκύπρια, 
που βρίσκονται στο τελικό στάδιο ή σε κατάσταση δυσχέρειας στη διακίνηση. Τόσο οι 
ογκολόγοι, όσο και το νοσηλευτικό προσωπικό προσφέρουν βέλτιστες υπηρεσίες 
ανακουφιστικής ιατρικής και παρηγορητικής φροντίδας. 

 Λειτουργοί όλων των βαθμίδων που εργάζονται σε όλα τα κρατικά 
νοσηλευτήρια και άλλους χώρους παροχής ιατρικής φροντίδας, καθημερινά 
περιθάλπουν άτομα όλων των πιο πάνω ομάδων κατά την εκτέλεση των καθηκόντων 
τους. Στόχος τους είναι η προσφορά ποιοτικά ολοκληρωμένης νοσηλευτικής 
φροντίδας προς τα άτομα αυτά και η κάλυψη των αναγκών υγείας τους σε όλο τον 
κύκλο της ζωής τους, είτε αυτή παρέχεται στο νοσοκομείο (στα άτομα με καρκίνο, με 
AIDS, με χρόνιες παθήσεις), στα διάφορα κέντρα υγείας και αποκατάστασης, αλλά και 
στην κοινότητα μέσα από το πρόγραμμα κατ’ οίκον νοσηλείας είτε σε συνεργασία με 
προγράμματα ιδιωτικών ή ημικρατικών οργανισμών και εθελοντικών φορέων 
(Αροδαφνούσα, ΠΑΣΥΚΑΦ κτλ). Επίσης να αναφερθεί ότι στο Νέο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας εφαρμόζεται ήδη Πολιτική Παροχής Παρηγορητικής Φροντίδας σε 
Πενθούντες συγγενείς. 

 Μετά από εκπαίδευση αναισθησιολόγου στο Ισραήλ, με ειδικότητα στην 
αναλγησία, άρχισε τις εργασίες του Κέντρο πόνου που χρησιμοποιεί όλες τις 
μοντέρνες φαρμακοθεραπευτικές και παραϊατρικές μεθόδους. Για το σκοπό 
λειτουργίας αυτού του Κέντρου, εγκρίθηκαν από την Επιτροπή Φαρμάκων επιπλέον 
σκευάσματα που έχουν άμεση δράση αναλγησίας. Το χειρουργικό τμήμα επισκοπεί 
και προλαμβάνει, με την εφαρμογή ειδικών στρωμάτων, την δημιουργία κατακλίσεων 
και ακολουθούνται διεθνή πρωτόκολλα και προδιαγραφές. 

 Επιπλέον σε όλα τα κρατικά νοσηλευτήρια της Κύπρου, εφαρμόζονται κάθε 
χρόνο στα πλαίσια Εντόπιας Εκπαίδευσης, προγράμματα εκπαιδευτικά σχετικά με την 
αντιμετώπιση και διαχείριση του πόνου. Οι Νοσηλευτικοί Λειτουργοί που εργάζονται 
σε τμήματα με ασθενείς που χρήζουν ανακουφιστικής και παρηγορητικής φροντίδας 
τυγχάνουν σχετικής εκπαίδευσης και επιπρόσθετα αποτελούν μέλη της γενικότερης 
διεπιστημονικής ομάδας στήριξης των ασθενών του κάθε νοσηλευτηρίου. Η 
διεπιστημονική αυτή ομάδα αποτελείται από ιατρικούς λειτουργούς, νοσηλευτικούς 
λειτουργούς, ψυχολόγους, κοινωνικούς λειτουργούς, φυσιοθεραπευτές, 
εργοθεραπευτές, διαιτολόγους κτλ και στόχο έχει την ολιστική προσέγγιση του ατόμου 
και αντιμετώπιση των προβλημάτων του. 
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 Όσον αφορά την αξιέπαινη φροντίδα που προσφέρεται στην Αροδαφνούσα και 
τις υπηρεσίες κατ’ οίκον φροντίδας που προσφέρονται από τον Αντικαρκινικό και τον 
ΠΑΣΥΚΑΦ, χρηματοδοτούνται σε μεγάλο βαθμό από το κράτος, είτε με μορφή 
χορηγίας, είτε με τη μορφή αγοράς αναλωσίμων. 

 Με την καταγραφή της στρατηγικής αντιμετώπισης του καρκίνου, η 
ανακουφιστική φροντίδα τίθεται ως προτεραιότητα και η Εθνική Επιτροπή σύντομα θα 
παραδώσει το χρονοδιάγραμμα υλοποίησης των δράσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.225, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.225, ημερ. 
28/9/2010, σχετικά με το θέμα της επιδότησης του ηλεκτρικού ρεύματος σε άτομα με 
αναπηρίες και συνταξιούχους, καθώς και για την επιχορήγηση της αγοράς συσκευών 
κλιματισμού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Από την 1/5/2006, η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου προσφέρει την ειδική οικιακή 
διατίμηση 08 στις πολύτεκνες ή πενταμελείς οικογένειες, στους λήπτες 
δημόσιου βοηθήματος και σε όσους λαμβάνουν Επίδομα Βαριάς Κινητικής 
Αναπηρίας. Λεπτομέρειες για το θέμα φαίνονται στο επισυνημμένο έντυπο της 
ΑΗΚ. Σε περίπτωση που χρειάζεστε περισσότερα στοιχεία θα πρέπει να 
ζητηθούν από την ΑΗΚ. 

2.  Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας αποστέλλουν κάθε μήνα σε ηλεκτρονική 
μορφή τον κατάλογο των δικαιούχων ληπτών δημόσιου βοηθήματος, με βάση 
τον οποίο η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου ελέγχει τα άτομα στα οποία παραχωρεί 
διατιμημένο ηλεκτρικό ρεύμα. 

3.  Επιπρόσθετα πληροφορείστε ότι, στον ορισμό των «βασικών αναγκών» 
σύμφωνα με τον περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων Νόμο [Ν. 95(Ι) 2006], 
περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων τα καύσιμα και ο φωτισμός. Επομένως, στην 
ετήσια αναθεώρηση για τον καθορισμό του ύψους των βασικών αναγκών που 
γίνεται την 1η Ιουλίου κάθε έτους, σε συνεργασία με την Στατιστική Υπηρεσία, 
λαμβάνεται υπόψη η αύξηση στο δείκτη τιμών καταναλωτή που 
περιλαμβάνονται στις βασικές ανάγκες και υπολογίζεται μεταξύ άλλων και το 
κόστος των καυσίμων, το οποίο περιλαμβάνεται στα «επιλεγμένα αγαθά», που 
σύμφωνα με τη Νομοθεσία εντάσσονται στις «βασικές ανάγκες». 

4. Με βάση τα πιο πάνω, γίνεται αντιληπτό ότι οι τιμές των καυσίμων λαμβάνονται 
υπόψη στην ετήσια αναθεώρηση του ύψους των βασικών αναγκών του 
δημοσίου βοηθήματος. Επίσης, η ΑΗΚ παραχωρεί σε ευπαθείς ομάδες του 
πληθυσμού επιχορηγημένο ηλεκτρικό ρεύμα. 

5.  Όσον αφορά το θέμα της επιχορήγησης της αγοράς συσκευών κλιματισμού, 
αναφέρω ότι με βάση τη σχετική περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
Νομοθεσία, υπάρχει η δυνατότητα επιχορήγησης για την αγορά και 
εγκατάσταση συσκευών κλιματισμού σε λήπτες δημόσιου βοηθήματος, με βάση 
σχετική φόρμουλα η οποία λαμβάνει υπόψη τα εισοδήματα των ληπτών. 
Σημειώνεται ότι η σχετική επιχορήγηση μπορεί να ανέλθει στα €360 για 
κλιματιστικό 9000 BTU και στα €400 για κλιματιστικό 12000 BTU.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στις ερωτήσεις με αρ. 
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23.06.009.05.01.233 και 23.06.009.05.01.234, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στις πιο πάνω ερωτήσεις του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας προκήρυξε στις 31 Μαρτίου 2010, 16 
μόνιμες θέσεις Τεχνικών και 7 μόνιμες θέσεις Αρχαιολογικών Λειτουργών. Οι θέσεις 
των Αρχαιολογικών Λειτουργών θα πληρωθούν από τον κατάλογο με τους 
επιτυχόντες των Κυβερνητικών Εξετάσεων του 2010, που θα καταρτιστεί από την 
Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας. Οι θέσεις των Τεχνικών έχουν εξαιρεθεί από τις 
κυβερνητικές εξετάσεις και αναμένεται η ολοκλήρωση της εξέτασης των αιτήσεων των 
υποψηφίων από την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, ώστε στη συνέχεια να 
πραγματοποιηθεί ενδοτμηματική εξέταση. 

 Οι δύο κενωθείσες θέσεις Αρχαιολογικού Λειτουργού, που προέκυψαν από 
προαγωγές στην θέση του Αρχαιολογικού Λειτουργού Α', έχουν ενταχθεί στην πιο 
πάνω διαδικασία και έτσι ο αριθμός των κενών θέσεων των Αρχαιολογικών 
Λειτουργών αυξήθηκε σε εννέα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.268, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 21.10.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για εκμίσθωση κρατικής δασικής γης 
για τη δημιουργία γηπέδου γκολφ (χωρίς οικιστική ανάπτυξη) στην περιοχή Κάβο 
Γκρέκο λήφθηκε το 1997 πριν την υποβολή των περιοχών του ∆ικτύου Natura 2000 
στην ΕΕ. Σημειώνεται ότι, η ΕΕ ενημερώθηκε για το θέμα αυτό και η θέση της ήταν ότι 
το έργο μπορεί να εκτελεσθεί αφού αξιολογηθεί και εγκριθεί η Μελέτη Εκτίμησης των 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον και η δέουσα εκτίμηση των επιπτώσεων, σε σχέση με 
τους στόχους διατήρησης της περιοχής. Η Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο 
Περιβάλλον για την κατασκευή του γηπέδου γκολφ έχει υποβληθεί στο Τμήμα 
Περιβάλλοντος, κρίθηκε όμως ότι ήταν ελλιπής και ζητήθηκαν περαιτέρω 
συμπληρωματικά στοιχεία, τα οποία αναμένεται να υποβληθούν. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
προωθεί την ένταξη επιπρόσθετης περιοχής στο ∆ίκτυο Natura 2000, ως 
αντιστάθμισμα. 

 Όσον αφορά τη δημιουργία 2ου γηπέδου γκολφ στην περιοχή, το οποίο 
συνοδεύεται από αναπτύξεις, δεν έχει ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για εκμίσθωση 
δασικής γης. Αντίθετα, το αίτημα της εταιρείας για ανταλλαγή δασικής γης στο Κάβο 
Γκρέκο με ιδιωτική γη, απορρίφθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο, με απόφαση 
ημερομηνίας 29.7.2009. 

 Όσον αφορά την κατασκευή μονάδας αφαλάτωσης για εξυπηρέτηση του υπό 
αδειοδότηση γηπέδου γκολφ στο Φασούρι, σε περιοχή που προστατεύεται με βάση τη 
Συνθήκη Ραμσάρ ενημερώνεστε ότι δεν αποφασίστηκε αδειοδότηση για κατασκευή 
μονάδας αφαλάτωσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.371, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Πράσινη Βίβλος για επαρκή, βιώσιμα και ασφαλή ευρωπαϊκά συνταξιοδοτικά 
συστήματα 

 Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσα στο πλαίσιο της πολιτικής που εφαρμόζει για 
επαρκή, βιώσιμα και ασφαλή Ευρωπαϊκά Συνταξιοδοτικά Συστήματα προχώρησε στις 
7 Ιουλίου 2010 στην έκδοση Πράσινης Βίβλου για τις συντάξεις ως αφετηρία μιας 
πανευρωπαϊκής δημόσιας συζήτησης σχετικά με τον τρόπο διασφάλισης επαρκών, 
βιώσιμων και ασφαλών συντάξεων και το πως η ΕΕ μπορεί να υποστηρίξει καλύτερα 
τις εθνικές προσπάθειες. 

 Η διαβούλευση, με την οποία ζητούνταν τα σχόλια όλων όσων ενδιαφέρονται 
για το θέμα του τι μπορεί να κάνει η ΕΕ για να βοηθήσει στο να εξασφαλιστεί ότι οι 
συντάξεις είναι επαρκείς, βιώσιμες και ασφαλείς σήμερα και στο μέλλον, έληξε στις 15 
Νοεμβρίου 2010. Σ’ αυτή είχαν την ευκαιρία να συμμετάσχουν πολίτες, κοινωνικοί 
εταίροι, εθνικές κυβερνήσεις, φορείς εποπτείας των αγορών, μη κυβερνητικές 
οργανώσεις, οργανώσεις εκπροσώπησης ατόμων μεγαλύτερης ηλικίας και 
παραγωγικών κλάδων, ιδίως συνταξιοδοτικών ταμείων και ασφαλιστικών εταιρειών. 

 Επισημαίνεται ότι η Επιτροπή στην Πράσινη Βίβλο, δεν έχει διατυπώσει 
συγκεκριμένες προτάσεις αλλά θέτει μια σειρά ερωτημάτων για θέματα όπως είναι η 
επάρκεια και η βιωσιμότητα των Ταμείων Συντάξεων, η άρση των εμποδίων για την 
ελεύθερη διακίνηση καθώς και η καλύτερη πληροφόρηση αναφορικά με τις συντάξεις. 
Ανάλογα με την ανταπόκριση και τις απαντήσεις που έχει λάβει στα ερωτήματα που 
έχουν τεθεί στην Πράσινη Βίβλο θα κρίνει κατά πόσο θα επανέλθει με συγκεκριμένες 
προτάσεις (Λευκή Βίβλο). 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων συμμετείχε ενεργά σ’ 
αυτή τη διαβούλευση και έστειλε τις καταρχήν απόψεις του στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατά την 
περίοδο της δημόσιας διαβούλευσης, με ανακοίνωσή του στην ιστοσελίδα των 
Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων απηύθυνε ανοικτή πρόσκληση προς όλους τους 
εμπλεκόμενους για να συμμετάσχουν στη συζήτηση αυτή και να υποβάλουν τις δικές 
τους προτάσεις στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Παράλληλα οι Υπηρεσίες Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων έστειλαν στους βασικούς κοινωνικούς εταίρους επιστολή καλώντας τους, 
εφόσον το κρίνουν σκόπιμο, να συμμετάσχουν στη διαβούλευση. 

 Στο στάδιο αυτό κάθε εμπλεκόμενο μέρος καλείται να καταθέσει τις δικές του 
απόψεις για τα ερωτήματα που τίθενται. Η έναρξη διαλόγου μεταξύ του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με τους κοινωνικούς εταίρους και η 
διαβούλευση με το εθνικό κοινοβούλιο θα γίνουν εάν και εφόσον η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή προχωρήσει στην έκδοση λευκής βίβλου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆εν υπάρχει σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της πρωινής συνεδρίας 
της Βουλής. 
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 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για σήμερα το απόγευμα, στις 4.00 μ.μ., με την 
ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.165-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: --------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.36 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Άντρος Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 
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Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Συζήτηση (Μ. Σιζόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος, Α. Νεοφύτου, Ρ. Ερωτοκρίτου, 
Στ. Ευαγόρου, Γ. Ομήρου, Ν. Κατσουρίδης, Ά. Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, Ά. 
Βότσης) για αναβολή των θεμάτων: 

α. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010», 

 β. «Ο περί Εκτάκτου Εισφοράς για την Άμυνα της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 

 γ. «Ο περί Βεβαιώσεως και Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», 

 δ. «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», 

 ε. «Ο περί Φορολογίας Ακινήτου Ιδιοκτησίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010», 

 στ. «Ο περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», έπειτα από εισήγηση του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου, 
απόφαση για αναβολή του έκτου θέματος, η σχετική έκθεση, οι 
αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. 
Παπαδόπουλος, Μ. Σιζόπουλος, Στ. Ευαγόρου, Α. Νεοφύτου, Γ. 
Περδίκης, Α. Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή τους σε νόμους, του 
πρώτου και του δεύτερου (με αρ. 2). 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμος του 2010» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2010», σύντομες 
παρατηρήσεις (Α. Κυριακίδου, Γ. Βαρνάβα, Γ. Τάσου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. 
Λαμάρης) και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. 
Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Ά. Κυπριανού, Μ. Σιζόπουλος, Στ. Ευαγόρου, 
Ν. Κατσουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 5). 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Μη λειτουργία του μηχανήματος ελέγχου οστεοπόρωσης στο νοσοκομείο 
Αμμοχώστου - Παραχώρηση βοηθημάτων στους αιτητές πολιτικού ασύλου και 
τους πολιτικούς πρόσφυγες - Η αναγνώριση καθεστώτος πολιτικού πρόσφυγα, 
ανθρωπιστικού καθεστώτος και καθεστώτος συμπληρωματικής προστασίας  - 
Ηλεκτρονικά καζίνα στην Κύπρο - Έναρξη των εργασιών βελτίωσης του 
δρόμου Καλού Χωριού-Ριζοελιάς - Επιδιόρθωση του δρόμου από την 
Ξυλοτύμπου προς τον παραλιακό δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας - Θάνατοι από 
αλόγιστη χρήση φαρμάκων που υποβοηθούν τη σεξουαλικότητα - Καθαρισμός 
και συντήρηση του αρχαιολογικού οικισμού Αλάμπρας - Θέματα που αφορούν 
την κυπριακή χορευτική κοινότητα - ∆ιαβήματα σε διεθνείς οργανισμούς για τη 
ρίψη πυροβολισμών κατά ψαράδων από Τούρκους στη θαλάσσια περιοχή 
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Τηλλυρίας - Εγκύκλιος για δωρεάν συσσίτιο σε τουρκόφωνους μαθητές - 
Ανανέωση της άδειας κυκλοφορίας του φυτοφαρμάκου “Roundup” - Κατάλληλα 
δέντρα για φύτεμα σε δρόμους και πεζοδρόμια. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Παιδικά ατυχήματα και νόμος σχετικά με τα κιγκλιδώματα - Αίτημα της 
κοινότητας Κοίλης για βελτιωτικά έργα στο δρόμο Τσάδας-Κοίλης - Αίτημα για 
ηλεκτροφώτιση του κύριου δρόμου στη νέα οικιστική περιοχή Κανναβιούς - 
Αίτημα για κατασκευή οχετού ομβρίων υδάτων στα Μανδριά - Βελτίωση του 
οδοστρώματος του δρόμου Τέρας-Κρίτου Τέρας - Το κλείσιμο των 
προσβάσεων προς παραλία στην περιοχή του αεροδρομίου Πάφου - Ανήλικοι 
αιτητές ασύλου στην Κύπρο - Μέτρα αντιμετώπισης των “νέων τροφίμων” και 
κήρυξη της Κύπρου σε περιοχή ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς - Μέτρα υποβοήθησης της τροχαίας κίνησης στην Αγία Νάπα και 
τον Πρωταρά την καλοκαιρινή περίοδο - Ο κώδικας πρακτικής των υπηρεσιών 
παρηγορητικής φροντίδας στα κρατικά νοσηλευτήρια - Επίδομα ρεύματος σε 
άτομα με αναπηρίες και συνταξιούχους με χαμηλά εισοδήματα και τοποθέτηση 
συσκευών κλιματισμού - Πλήρωση θέσεων στο Τμήμα Αρχαιοτήτων - 
∆ιαδικασία πλήρωσης θέσεων που έχουν προκηρυχθεί από το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων - ∆ημιουργία γηπέδων γκολφ - Η διαβούλευση για το μέλλον των 
συντάξεων στην ΕΕ, η συμμετοχή της Κύπρου και ο διάλογος με τους 
κοινωνικούς εταίρους και τη Βουλή. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 14ης ∆εκεμβρίου 2010  

Ώρα έναρξης:  4.10 μ.μ. 

Αρ. 13  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε σήμερα τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού για το 2011.  Όπως συμφωνήθηκε, σήμερα θα μιλήσουν οι αρχηγοί 
ή οι εκπρόσωποι των κομμάτων ξεκινώντας από το μικρότερο κόμμα.  Η συζήτηση θα 
συνεχιστεί αύριο και μεθαύριο σε ολοήμερες συνεδρίες, αρχίζοντας στις εννέα το 
πρωί, διακόπτοντας στη μία το μεσημέρι και επανερχόμενοι στις τρεις το απόγευμα 
μέχρι τις οκτώ το βράδυ, πάντοτε αναλόγως της πορείας της συζήτησης.  Παρακαλώ 
επίσης όλους τους ομιλητές να περιοριστούν αυστηρά στο χρόνο που τους έχει δοθεί, 
όπως άλλωστε είναι η ομόφωνη απόφαση όλων των εν τη Βουλή κομμάτων.  

 Καλώ τώρα τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλο να καταθέσει σε συντομία, όχι πάνω από είκοσι λεπτά, τα 
κύρια συμπεράσματα που αναδεικνύονται μέσα από την έκθεση της επιτροπής, που 
έχει ήδη κυκλοφορήσει και βρίσκεται στα χέρια όλων σας και έτσι δεν είναι ανάγκη να 
διαβαστεί. 

 Έχετε το λόγο, για να δρέψετε τους καρπούς των κόπων σας, κύριε 
Παπαδόπουλε. 

(Η σχετική έκθεση, αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε ο πρόεδρος της επιτροπής.) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010» 

Μέλη της επιτροπής: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 
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 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Νίκος Κουτσού 

ΜΕΡΟΣ Α΄ 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 1 

1. Εισαγωγή 

Ο κρατικός προϋπολογισμός για το οικονομικό έτος 2011 κατατέθηκε στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων σύμφωνα με το άρθρο 81 του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις 7 Οκτωβρίου 2010 και ακολούθως 
παραπέμφθηκε ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για μελέτη και υποβολή σχετικής έκθεσης προς το σώμα.   

Η κατάθεση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού έγινε και φέτος εντός των 
προβλεπόμενων συνταγματικών πλαισίων, τρεις μήνες πριν από την έναρξη 
του επόμενου οικονομικού έτους στην πρώτη συνεδρία της ολομέλειας του 
σώματος της παρούσας συνόδου. 

Η συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού άρχισε στις 14 Οκτωβρίου 
2010 με την παρουσίαση της οικονομικής πολιτικής και δημοσιονομικής 
κατάστασης από τον Υπουργό Οικονομικών κ. Χαρίλαο Σταυράκη και έληξε 
στις 7 ∆εκεμβρίου 2010 με την ολοκλήρωση της παρουσίασης των επιμέρους 
προϋπολογισμών όλων των υπουργείων και ανεξάρτητων υπηρεσιών.  
Πραγματοποιήθηκαν συνολικά δεκαεννέα συνεδρίες της επιτροπής, ως 
ακολούθως:   

 ∆εκαπέντε συνεδρίες για τη συζήτηση των επί μέρους προϋπολογισμών 
των υπουργείων και ανεξάρτητων υπηρεσιών και ειδικότερα για την 
ανάλυση των στόχων και της πολιτικής τους, 

 τρεις συνεδρίες για την κατ’ άρθρο συζήτηση των δαπανών του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011 για όλα τα υπουργεία, 

 μία συνεδρία στην παρουσία του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, κ. Αθανάσιου Ορφανίδη για την κατάθεση των θέσεων και 
εκτιμήσεων της εποπτικής αρχής αναφορικά με την ευρύτερη οικονομική 
κατάσταση, και  

 μία συνεδρία για σκοπούς έγκρισης του προσχεδίου έκθεσης της 
επιτροπής, όπως και αριθμού τροποποιήσεων1 στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2011, οι οποίες κατατέθηκαν στην επιτροπή από το 
Υπουργείο Οικονομικών μετά την επίσημη κατάθεση του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού. 

                                            
1  Μέχρι την έναρξη συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, στις 14 

∆εκεμβρίου 2010 είχαν κατατεθεί συνολικά δώδεκα τροποποιήσεις. 
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Ακολούθως, ο Υπουργός Οικονομικών στις 9 ∆εκεμβρίου 20102 ανέλυσε 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος τη γενική οικονομική πολιτική της 
κυβέρνησης, τη δημοσιονομική κατάσταση, καθώς και τις προτεραιότητες και 
τους στόχους της κυβέρνησης για το έτος 2011, όπως διαγράφονται μέσα από 
τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό. 

2. ∆ιαδικαστικά ζητήματα 

 Το πρόγραμμα συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού του 2011 
καταρτίστηκε κατά πάγια πρακτική σε συνεργασία με τους εκπροσώπους της 
εκτελεστικής εξουσίας.  Οι διαφοροποιήσεις που σημειώθηκαν σε σχέση με τον 
αρχικό προγραμματισμό έγιναν για λόγους που κρίθηκαν ως απολύτως 
δικαιολογημένοι.    

 Η επιτροπή πριν από την έναρξη της συζήτησης του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού, σε δύο συνεδρίες της ημερομηνίας 20 και 27 Σεπτεμβρίου 
2010, συζήτησε διαδικαστικά θέματα και έλαβε αποφάσεις αναφορικά με την 
ακολουθητέα διαδικασία συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού.  Στο στάδιο 
αυτό, βουλευτές μέλη της επιτροπής υπέβαλαν διάφορες εισηγήσεις με στόχο 
την αποτελεσματικότερη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού, οι οποίες 
έγιναν δεκτές και υιοθετήθηκαν από την επιτροπή, ως ακολούθως: 

 Να προηγηθεί της κυρίως συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού 
στην παρουσία των αρμοδίων υπουργών, κατ’ άρθρο συζήτηση και 
ανάλυση των δαπανών κάθε υπουργείου στην παρουσία των αρμοδίων 
γενικών διευθυντών και άλλων τεχνοκρατών με στόχο την αποσαφήνιση 
της πραγματικής εικόνας του υπό εξέταση προϋπολογισμού.   

 Να κληθεί ενώπιον της επιτροπής αμέσως μετά τον Υπουργό 
Οικονομικών, ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου να 
καταθέσει τις εκτιμήσεις της εποπτικής αρχής για τον κρατικό 
προϋπολογισμό και την παρούσα δημοσιονομική κατάσταση, ώστε η 
επιτροπή να σχηματίσει εξ αρχής σφαιρική εικόνα για τα υπό συζήτηση 
θέματα.  Όπως είναι γνωστό, κατά πάγια μέχρι σήμερα, ακολουθούμενη 
πρακτική, ο υπό αναφορά αξιωματούχους κατέθετε τις θέσεις του στην 
επιτροπή στο τέλος της όλης διαδικασίας μετά την ολοκλήρωση της 
συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού.  

Το τελικό πρόγραμμα συνεδριών για τη συζήτηση του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011, έχει ως ακολούθως: 

 Πέμπτη, 14 Οκτωβρίου 2010 -  Υπουργός Οικονομικών 

 α.  Ανάλυση κρατικών εσόδων 

 β. ∆ημοσιονομικοί δείκτες 

 γ. Οικονομική πολιτική και δημοσιονομική 
κατάσταση 

- Υπουργείο Οικονομικών 

                                            
2  Στοιχεία της ομιλίας του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της ολομέλειας του 

σώματος δεν έχουν περιληφθεί στην παρούσα έκθεση. 
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- Γενικό Λογιστήριο 

- Γραφείο Προγραμματισμού 

 ∆ευτέρα, 18 Οκτωβρίου 2010 - Κατ’ άρθρο συζήτηση επί των δαπανών 
του κρατικού προϋπολογισμού του 2011  

 Τετάρτη, 20 Οκτωβρίου 2010 - Κατ’ άρθρο συζήτηση επί των δαπανών 
του κρατικού προϋπολογισμού του 2011 

 (Συνέχιση της συζήτησης) 

 Πέμπτη, 21 Οκτωβρίου 2010 - Κατ’ άρθρο συζήτηση επί των δαπανών 
του κρατικού προϋπολογισμού του 2011 

 (Συνέχιση της συζήτησης) 

 ∆ευτέρα, 25 Οκτωβρίου 2010 - ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου 

 Οικονομική κατάσταση και εκτιμήσεις 

 ∆ευτέρα, 1η Νοεμβρίου 2010 - Υπουργείο Εξωτερικών 

- Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 

(κονδύλια διαφώτισης) 

 Τετάρτη, 3 Νοεμβρίου 2010 - Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων 

- Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 

- Βουλή των Αντιπροσώπων 

 Πέμπτη, 4 Νοεμβρίου 2010 - Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

 ∆ευτέρα, 8 Νοεμβρίου 2010 - Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων  

 Τετάρτη, 10 Νοεμβρίου 2010 - Ελεγκτική Υπηρεσία 

- Επιτροπή Προστασίας του Ανταγωνισμού 

- Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 

 Πέμπτη, 11 Νοεμβρίου 2010 - Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

 Τετάρτη, 17 Νοεμβρίου 2010 - ∆ικαστική Υπηρεσία 

- Νομική Υπηρεσία 

- Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 

 Πέμπτη, 18 Νοεμβρίου 2010 - Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

 Παρασκευή, 19 Νοεμβρίου - Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
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2010 Τάξεως 

 ∆ευτέρα, 22 Νοεμβρίου 2010 - Υπουργείο Εσωτερικών 

 Τετάρτη, 24 Νοεμβρίου 2010 - Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 

- Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης 
Συνεργατικών Εταιρειών 

- Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 

 Πέμπτη, 25 Νοεμβρίου 2010 - Υπουργείο Υγείας 

 Πέμπτη, 2 ∆εκεμβρίου 2010 - Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας και 
Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας των 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού 

- Υπουργείο Άμυνας 

 Τρίτη, 7 ∆εκεμβρίου 2010 - Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

 Τετάρτη, 8 ∆εκεμβρίου 2010 - Έγκριση προσχεδίου έκθεσης της 
επιτροπής 

 Στα πλαίσια των ειδικότερων διαδικασιών που ακολουθούνται κάθε χρόνο για 
τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού βάσει σχετικών αποφάσεων, 
τηρήθηκαν/κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής τα ακόλουθα: 

 Πλήρη στενογραφημένα πρακτικά για όλες τις συζητήσεις, τα οποία 
αποστενογραφήθηκαν και βρίσκονται στη διάθεση όλων των βουλευτών.   

 Ειδικό παρουσιολόγιο, προσυπογραφέν από τον πρόεδρο της 
επιτροπής σύμφωνα με τις διατάξεις του Κανονισμού της Βουλής.   

(Οι παρουσίες των βουλευτών μελών και μη μελών της επιτροπής στις 
συνεδρίες εμφαίνονται στο παρουσιολόγιο, το οποίο περιλαμβάνεται στο 
ΜΕΡΟΣ ∆.) 

 Γραπτά σημειώματα/ομιλίες με συγκεκριμένα στοιχεία αναφορικά με τις 
δαπάνες κάθε υπουργείου, τους στόχους και την πολιτική, το βαθμό 
υλοποίησης δαπανών και άλλα συναφή στοιχεία, κατ’ απαίτηση της 
επιτροπής.   

 Ειδική διαδικασία ερωτήσεων, με βάση την οποία όλοι οι βουλευτές 
έχουν το δικαίωμα να υποβάλλουν γραπτώς ερωτήσεις επί ειδικών 
κονδυλίων του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι οποίες διαβιβάζονται 
αρμοδίως στα αντίστοιχα υπουργεία/υπηρεσίες για κατάθεση γραπτώς 
των σχετικών απαντήσεων.   

 Ειδικός κατάλογος όλων των στοιχείων, των οποίων των οποίων η 
επιτροπή ζήτησε την κατάθεση κατά τη διάρκεια των συζητήσεων. 

3. Κατ’ άρθρο συζήτηση 

 Κατά τη διάρκεια της κατ’ άρθρο συζήτησης, η οποία προηγήθηκε της 
συζήτησης επί των στόχων και της πολιτικής κάθε υπουργείου που γίνεται στην 
παρουσία των αρμοδίων υπουργών, η επιτροπή είχε την ευκαιρία να διεξέλθει 
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κατά κεφάλαιο και άρθρο το κείμενο του υπό συζήτηση προϋπολογισμού και να 
υποβάλει ερωτήσεις επί συγκεκριμένων άρθρων αναφορικά με διάφορα θέματα 
αρμοδιότητας όλων των υπουργείων.   

 Η επιτροπή είχε επίσης την ευκαιρία να ζητήσει την κατάθεση συγκεκριμένων 
γραπτών στοιχείων για σωρεία κονδυλίων που περιλαμβάνονται στα κεφάλαια 
που αντιστοιχούν σε όλα τα υπουργεία, τα οποία η εκτελεστική εξουσία 
δεσμεύτηκε να καταθέσει ενώπιον της επιτροπής, ει δυνατό πριν την έναρξη 
της σύμφωνα με τα πιο πάνω κυρίως συζήτησης.   

 Η κατ’ άρθρο συζήτηση, σύμφωνα με τα πιο πάνω, έγινε στην παρουσία των 
γενικών διευθυντών όλων των υπουργείων, οι οποίοι πλαισιώθηκαν από 
ανώτερους τεχνοκράτες των υπουργείων τους και οι οποίοι έδωσαν τις 
αναγκαίες επεξηγήσεις σε όλα τα ερωτήματα που τους υποβλήθηκαν εκ μέρους 
της επιτροπής. 

 Η όλη συζήτηση κατά τον τρόπο που διεξήχθη, κρίνεται ότι υποβοήθησε την 
επιτροπή να σχηματίσει εξ αρχής πλήρη και σφαιρική εικόνα για τον υπό 
συζήτηση προϋπολογισμό και να σκιαγραφήσει τη δημοσιονομική πολιτική της 
κυβέρνησης, όπως αυτή αντικατοπτρίζεται στον εν λόγω προϋπολογισμό.   

 Το αναλυτικό πρόγραμμα συνεδριών της επιτροπής για σκοπούς της κατ’ 
άρθρο συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού του 2011, έχει ως 
ακολούθως: 

 ∆ευτέρα, 18 Οκτωβρίου 2010 Κεφάλαιο 20 - Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Κεφάλαιο 15 - Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων  

Κεφάλαιο 13 - Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Κεφάλαιο 14 - Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού 

 Τετάρτη, 20 Οκτωβρίου 2010 Κεφάλαιο 11 - Υπουργείο Άμυνας 

Κεφάλαιο 18 - Υπουργείο Οικονομικών 

Κεφάλαιο 17 - Υπουργείο Εξωτερικών 

Κεφάλαιο 16 - Υπουργείο Εσωτερικών 

 Πέμπτη, 21 Οκτωβρίου 2010 Κεφάλαιο 12 - Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 

Κεφάλαιο 21 - Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων 

Κεφάλαιο 22 - Υπουργείο Υγείας 

4. Στοιχεία/Πληροφορίες  

 Η παρούσα έκθεση βασίζεται στα στοιχεία των τριών τόμων του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011 (Α, Β, Γ), στο Επεξηγηματικό Υπόμνημα και στα 
Παραρτήματα αυτού που συνοδεύουν τον υπό αναφορά προϋπολογισμό, στα 
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στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τον Υπουργό 
Οικονομικών κατά την έναρξη της συζήτησης3, όπως και στα στοιχεία που 
περιλαμβάνονται στους αναλυτικούς πίνακες για τα μεγέθη του 
προϋπολογισμού και τους μακροοικονομικούς δείκτες (2006-2011), οι οποίοι 
κατατέθηκαν μαζί με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό. 

 Στο Μέρος Α της παρούσας έκθεσης παρατίθεται η ανάλυση του Υπουργού 
Οικονομικών αναφορικά με την ακολουθούμενη οικονομική πολιτική της 
κυβέρνησης, το οικονομικό πλαίσιο επί του οποίου βασίζεται ο κρατικός 
προϋπολογισμός του 2011 και άλλα συναφή ζητήματα (Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, βαθμός υλοποίησης, συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί, 
τροποποιήσεις του κρατικού προϋπολογισμού του 2011). 

 Στο Μέρος Β της παρούσας έκθεσης παρατίθενται στοιχεία αναφορικά με τις 
δαπάνες (τακτικές και αναπτυξιακές) που αφορούν τα επιμέρους κεφάλαια του 
κρατικού προϋπολογισμού του 2011, τα οποία αντιστοιχούν στα έντεκα 
υπουργεία, όπως και στοιχεία αναφορικά με τα κονδύλια για τη “∆ιαφώτιση”, 
θέμα για το οποίο διεξάγεται ειδική συζήτηση στα πλαίσια της συζήτησης του 
κρατικού προϋπολογισμού. 

 Στο Μέρος Γ παρατίθενται οι παρατηρήσεις των κοινοβουλευτικών ομάδων και 
άλλων κομμάτων για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2011.  

 Στο Μέρος ∆ παρατίθεται το παρουσιολόγιο για τις πραγματοποιηθείσες 
συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τη μελέτη του κρατικού προϋπολογισμού του 2011. 

 Στο Μέρος Ε παρατίθενται διάφοροι πίνακες για τους οποίους γίνεται αναφορά 
στην παρούσα έκθεση, όπως και άλλοι πίνακες οι οποίοι κρίνεται ότι 
συμβάλλουν στην αποτύπωση της γενικότερης δημοσιονομικής κατάστασης.  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 2 

Οικονομική πολιτική της κυβέρνησης  

Αναλύοντας ενώπιον της επιτροπής στις 14 Οκτωβρίου 2010 την οικονομική πολιτική 
της κυβέρνησης, ο Υπουργός Οικονομικών4 κατέθεσε τους γενικότερους 
κυβερνητικούς στόχους, όπως και τους επί μέρους στόχους και ενέργειες προς 
υλοποίησή τους, ως ακολούθως: 

 Οικονομική ανάπτυξη - βελτίωση βιοτικού επιπέδου. 

 Επί μέρους στόχοι/ενέργειες: 

 ∆ιατήρηση ευνοϊκού φορολογικού περιβάλλοντος. 

                                            
3  Προϋπολογισμός 2011 - Οικονομικές Εξελίξεις 2010-2011 - Παρουσίαση στην 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού - Υπουργός 
Οικονομικών, 14 Οκτωβρίου 2010. 

4  Παρουσίαση της οικονομικής πολιτικής και δημοσιονομικής κατάστασης στην 
επιτροπή από τον Υπουργό Οικονομικών, 14 Οκτωβρίου 2010.  Τα στοιχεία 
παρατίθενται αυτούσια, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από τον Υπουργό 
Οικονομικών στις 14 Οκτωβρίου 2010. 
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 Μείωση εταιρικού φόρου στους ημικρατικούς οργανισμούς. 

 Κατάργηση διπλών μεταβιβαστικών τελών. 

 Χαμηλότεροι φορολογικοί συντελεστές στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ). 

 Ενίσχυση υποδομών - αυξημένες αναπτυξιακές δαπάνες. 

 Μείωση διοικητικού φόρτου. 

 Προσέλκυση ξένων επενδύσεων. 

 Ενίσχυση κοινωνικής συνοχής. 

 Επί μέρους στόχοι/ενέργειες: 

 Αύξηση κοινωνικών δαπανών: 

2008:15% 

2009:11% 

2010:12% 

(Συνολική αύξηση σε ποσοστό που υπερβαίνει το 42%.) 

 Στοχευμένη καταβολή πασχαλινού επιδόματος σε συνταξιούχους με 
χαμηλά εισοδήματα και σε λήπτες κοινωνικής σύνταξης. 

 Αύξηση δαπανών για παροχή δημόσιου βοηθήματος από €176 εκατομ. 
το 2008 σε €240 εκατομ. το 2010. 

 Ενίσχυση στεγαστικής πολιτικής (βελτίωση προνοιών του ενιαίου 
στεγαστικού και προσφυγικού σχεδίου). 

 Ενίσχυση χαμηλών συντάξεων. 

 Επιπρόσθετη στοχευμένη στήριξη φοιτητών. 

Συναφώς, ο ίδιος αξιωματούχος επισήμανε ότι η Κύπρος ως ανοικτή οικονομία 
επηρεάστηκε αναπόφευκτα από την οικονομική κρίση, σημείωσε όμως ότι με την 
επεκτατική δημοσιονομική πολιτική της κυβέρνησης, οι αρνητικές επιπτώσεις έχουν 
ελαχιστοποιηθεί (ενίσχυση ρευστότητας στην οικονομία, €3 δις τριετή χρεόγραφα και 
καταθέσεις σε τράπεζες και συνεργατικά).   

Ο ίδιος υπουργός κατέθεσε περαιτέρω στοιχεία αναφορικά με το ρυθμό ανάπτυξης 
της κυπριακής οικονομίας και άλλους δείκτες και μεγέθη για το 2010 ως ακολούθως: 

 Ρυθμός ανάπτυξης του ΑΕΠ στο 0,5%-1% για το 2010 (εκτίμηση με βάση την 
τάση του πρώτου εξαμήνου του 2010). 

 Πληθωρισμός 2010: 2,5%-3%. 

 Αύξηση ονομαστικού ΑΕΠ: 3%-3,5%. 

 Αισθητή βελτίωση στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών (εξαγωγές 
υπηρεσιών). 

Παραθέτοντας συγκριτικά στοιχεία σε σχέση με την κατάσταση στην Ευρωπαϊκή 
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Ένωση (ΕΕ) για το 2010, ο ίδιος αξιωματούχος κατέθεσε τα ακόλουθα: 

2010 Κύπρος Ε.Ε. 

Ανεργία (%) 7,0 9,8 

Πληθωρισμός (%) 2,5-3,0 1,8 

∆ημοσιονομικό Έλλειμμα (% ΑΕΠ) Στόχος 

6,0 

7,2 

∆ημόσιο Χρέος (% ΑΕΠ) 61,0 80,0 

Αναλύοντας περαιτέρω την παρούσα οικονομική κατάσταση, ο αρμόδιος υπουργός 
δήλωσε ότι με βάση τις εκτιμήσεις για το ΑΕΠ (πρώτο εξάμηνο του 2010) 
παρατηρείται μικρή ανάκαμψη της οικονομίας, η ανεργία όμως διατηρείται σε ψηλά 
επίπεδα.  Παρά ταύτα η Κύπρος διατηρεί το χαμηλότερο ποσοστό δημοσιονομικού 
ελλείμματος και δημοσίου χρέος σε σύγκριση με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ειδικότερα, 
το δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένεται στο 6% του ΑΕΠ για το 2010 (με την 
υπόθεση ότι ο συντελεστής εταιρικού φόρου θα διατηρηθεί στα υφιστάμενα επίπεδα).   

Περαιτέρω ο ίδιος αξιωματούχος κατέθεσε τα ακόλουθα στοιχεία για το διάστημα 
Ιανουαρίου-Αυγούστου 2010: 

 Αύξηση μισθών κατά 1,7% (η μείωση του προσωπικού απορρόφησε την 
αύξηση των δαπανών για την ΑΤΑ και τις προσαυξήσεις).   

 Μείωση λειτουργικών δαπανών κατά 0,5%. 

 Αύξηση δαπανών κατά 6,7%.   

Με βάση τα πιο πάνω, η πραγματική αύξηση των δημοσίων δαπανών για την πιο 
πάνω περίοδο είναι της τάξης του 2%, συναφώς δε το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 
μήνα Σεπτέμβριο του 2010 υπολογίζεται να παρουσιάσει βελτίωση κατά €35 εκατομ. 
σε σχέση με τον αντίστοιχο μήνα του 2009.   

Για το διάστημα Οκτωβρίου-∆εκεμβρίου 2010, ο αρμόδιος υπουργός κατέθεσε ότι 
με βάση την υπόθεση ότι οι υπολειπόμενες πιστώσεις για το 2010 κατά υπουργείο και 
κατά δαπάνη θα εκταμιευθούν σε ποσοστό παρόμοιο με το ποσοστό υλοποίησης του 
2009 και ότι συνολικές δαπάνες (εκτός του μισθολογίου) θα διατηρηθούν στα 
αντίστοιχα επίπεδα του 2009, οι δημόσιες δαπάνες για την πιο πάνω περίοδο θα 
διατηρηθούν στα αντίστοιχα επίπεδα του 2009.   

Ως κύριους λόγους για την πιο πάνω εξέλιξη ανέφερε τους ακόλουθους: 

 Μείωση των λειτουργικών δαπανών κατά €8 εκατομ. 

 Μη επαναλαμβανόμενες δαπάνες που έγιναν εντός του 2009 (βοήθεια σε 
γεωργούς €33 εκατομ., αποζημιώσεις στο προσωπικό των αεροδρομίων €13 
εκατομ. και αγορά κτιρίου Κτηματολογίου €14 εκατομ.). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 3 

1. Κρατικός προϋπολογισμός του 2011 

α. Οικονομικό πλαίσιο 
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  Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2011 σύμφωνα με τον Υπουργό 
Οικονομικών έχει καταρτιστεί στη βάση του ακόλουθου 
οικονομικού πλαισίου: 

 2009 2010 2011 

Ρυθμός Ανάπτυξης (%) -1,7 0,5 1,5 

Πληθωρισμός (%) 0,2 2,5-3,0 3,0-3,5 

Ανεργία (%) 5,3 7,0 6,5 

Ισοζύγιο Τρεχουσών 
Συναλλαγών (% ΑΕΠ) 

-8,5 -8,05
 -7,0* 

  Βασίζεται επίσης στις ακόλουθες υποθέσεις για το 2011: 

 Προβλεπόμενος ρυθμός ανάπτυξης: 1,5%. 

 Προβλεπόμενος ρυθμός ανάπτυξης ∆ιεθνούς Νομισματικού 
Ταμείου (∆ΝΤ): 1,8%. 

 Carry-over effect: 1%. 

 Πληθωρισμός: 3%-3,5%. 

 Αύξηση ονομαστικού ΑΕΠ: 4,5%. 

 Ελαστικότητα εσόδων (ΕΕ) σε σχέση με ΑΕΠ: 1.1. 

  Υπό το φως των πιο πάνω στοιχείων, αναμένεται αύξηση των δημοσίων 
εσόδων σε ποσοστό ύψους 4,7%, ποσοστό που προσεγγίζει το ρυθμό 
ανάπτυξης του ονομαστικού ΑΕΠ (4,5%).  Στην πρόβλεψη αυτή 
λαμβάνεται υπόψη το οικονομικό περιβάλλον, η εφαρμογή των 
αυξημένων συντελεστών στα καύσιμα (σε ετήσια βάση), η απόσυρση 
των μέτρων στήριξης της οικονομίας και άλλα προσωρινά έσοδα τα 
οποία έχουν βελτιώσει τα δημοσιονομικά του 2010 (πρόβλεψη για 
μέρισμα από Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου πολύ χαμηλότερη από το 
2010). 

  Περαιτέρω ο κρατικός προϋπολογισμός του 2011 σε σχέση με τις 
δημόσιες δαπάνες, παρουσιάζει τα ακόλουθα χαρακτηριστικά: 

 Πολύ περιορισμένη αύξηση των δαπανών στο 1,1%, η οποία 
αναλύεται ως ακολούθως: 

- Λειτουργικές δαπάνες - μείωση κατά 3%. 

- Μεταβιβάσεις - οριακή αύξηση κατά 0,5%. 

- Κοινωνικές παροχές - αύξηση κατά 1,1%. 

                                            
5  Σύμφωνα με πρόσφατη εκτίμηση της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, το 

έλλειμμα του πρώτου εξαμήνου του 2010 ήταν γύρω στο 1,5% του ΑΕΠ.  Ως εκ 
τούτου η εκτίμηση για το 2010 και η πρόβλεψη για το 2011 θα αναθεωρηθούν 
σημαντικά προς τα κάτω. 
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- Κρατικό μισθολόγιο - αύξηση κατά 5%.  (Χωρίς μείωση 
προσωπικού κατά 1.000 θέσεις, αύξηση κατά 6,5%.) 

  Σε σχέση με τις δαπάνες πολιτικής, ο ίδιος προϋπολογισμός 
παρουσιάζει αύξηση συντάξεων και δημοσίων βοηθημάτων κατά 30% 
(από €1 δις το 2008 σε €1,3 δις το 2011) ενώ σε σχέση με τις 
αναπτυξιακές δαπάνες παρουσιάζει αύξηση κατά 32% (από €948 
εκατομ. το 2008 σε €1,24 δις το 2011).   

  Σύμφωνα με τον ίδιο αξιωματούχο, σε σχέση με τις δαπάνες 
απασχόλησης, ο ρυθμός αύξησης των δαπανών αναφορικά με τους 
μισθούς και τις υπερωρίες παρουσιάζει αύξηση της τάξης του 5,4%.  Η 
εν λόγω αύξηση προκύπτει από την ενσωμάτωση της αύξησης του 
τιμαριθμικού δείκτη, καθώς και από τις ετήσιες προσαυξήσεις.  Οι 
δαπάνες για υπερωρίες παρουσιάζουν συγκράτηση παρόλο που 
παρουσιάστηκαν νέες δράσεις (άνοιγμα του οδοφράγματος στο Λιμνίτη, 
χρήση ανιχνευτικών σκύλων στα αεροδρόμια και τα λιμάνια, λειτουργία 
νέου κέντρου εξυπηρέτησης του πολίτη στην Πάφο) οι οποίες 
επιβαρύνουν σημαντικά το ύφος της δαπάνης για υπερωρίες. 

  Σημειώνεται επίσης ότι η μεγάλη αύξηση των δαπανών απασχόλησης 
ύψους 16,1% που παρουσιάζεται το 2010, οφείλεται στην αλλαγή της 
μεθοδολογίας καταχώρισης της αποκοπής αναλογικής σύνταξης των 
κρατικών υπαλλήλων, η οποία διαχωρίστηκε από το ποσό των 
καταβληθεισών συντάξεων και καταχωρείται πλέον στα έσοδα· ως εκ 
τούτου οι εν λόγω δαπάνες παρουσιάζουν ανάλογη αύξηση. 

 Σε σχέση με τις λειτουργικές δαπάνες, το σύνολό τους 
προϋπολογίζεται το 2011 να μειωθεί οριακά στα €360 εκατομ. από τα 
€361 εκατομ. τον προηγούμενο χρόνο, σημειώνοντας μείωση της τάξης 
του 0,4%.  Στις δαπάνες αυτές περιλαμβάνονται οι πιστώσεις για το 
αποθεματικό, συνολικού ύψους €70 εκατομ., οι οποίες χρησιμοποιούνται 
για κατανομή στα υπόλοιπα κεφάλαια δαπανών του προϋπολογισμού.  
Με εξαίρεση τις πιστώσεις του αποθεματικού, το σύνολο των 
λειτουργικών δαπανών παρουσιάζει μείωση ύψους 6% το 2011 σε 
σύγκριση με το προηγούμενο έτος. 

  Οι πιστώσεις για τα συνέδρια, σεμινάρια για το εξωτερικό και εσωτερικό 
παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 15% και παραμένουν στο ύψος των 
πραγματικών δαπανών του 2009. 

  Αναφορικά με τις μεταβιβάσεις, που περιλαμβάνουν χορηγίες σε 
ημικρατικούς οργανισμούς, μέρος της χρηματοδότησης του 
προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις πιστώσεις για την 
καταβολή των γεωργικών επιδοτήσεων καθώς και των κοινωνικών 
παροχών της Υπηρεσίας Χορηγιών του Υπουργείου Οικονομικών, οι 
αντίστοιχες δαπάνες  προϋπολογίζεται να αυξηθούν κατά 3,6% 
φθάνοντας έτσι τα €837 εκατομ. το 2011, από τα €807 εκατομ. τον 
προηγούμενο χρόνο. 

  Αναλυτικότερα, οι υποκατηγορίες των χορηγιών προς τους 
ημικρατικούς οργανισμούς και τις επιδοτήσεις γεωργοκτηνοτροφικών 
προϊόντων παρουσιάζουν μείωση ύψους 3,3% και 12,5% αντίστοιχα.  Σε 
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αντίθεση, οι κοινωνικές παροχές παρουσιάζουν αύξηση ύψους 7,6% 
(λόγω μεταφοράς της πρόνοιας του σχεδίου των χαμηλών συντάξεων 
από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στο σχετικό 
άρθρο του Υπουργείου Οικονομικών). 

  Αναφορικά με τις κεφαλαιουχικές δαπάνες, οι προτεινόμενες 
πιστώσεις για την αγορά εξοπλισμού αναφορικά με τη μηχανογράφηση 
παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 25%.  Σημειώνεται επίσης ότι οι 
πιστώσεις που αφορούν τρία υπουργεία, για τα οποία βάσει απόφασης 
του Υπουργικού Συμβουλίου θα πρέπει να υπάρξει αποκέντρωση, 
μεταφέρθηκαν στα αντίστοιχα κεφάλαια δαπανών τους (Υπουργεία 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Εσωτερικών και Υγείας). 

  Αναφορικά με την έκδοση δανείων, σημαντική αύξηση παρουσιάζουν 
οι πιστώσεις για την έκδοση δανείων σε σχέση με τις πραγματικές 
δαπάνες για το 2009.  Η αύξηση προκύπτει από την έκδοση 
μεσοπρόθεσμου δανείου συνολικού ύψους €160 εκατομ. από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία (€60 εκατομ. για το 2011) προς την Ελληνική 
Κυβέρνηση στα πλαίσια απόφασης του Υπουργών Οικονομικών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για παραχώρηση συνολικού δανείου ύψους €80 
δις καθώς και για την εφαρμογή του σχεδίου δανειοδότησης των 
νοικοκυριών με χαμηλά εισοδήματα συνολικού ύψους €200 εκατομ. (€50 
εκατομ. για το 2011). 

  Η γενική εικόνα του προϋπολογισμού δαπανών του Υπουργείου 
Οικονομικών κατά κατηγορία δαπάνης και η οικονομική ανάλυση των 
δαπανών του Υπουργείου Οικονομικών κατά τα τελευταία τρία έτη 
(2009, 2010 και 2011) παρουσιάζεται στους πίνακες που 
περιλαμβάνονται στο Παράρτημα Ι της παρούσας έκθεσης. 

β. Προϋπολογιζόμενα έσοδα 2011 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα γραπτά στοιχεία, η κατάσταση των 
κρατικών εσόδων για το 2011, επί των οποίων βασίστηκε η κατάρτιση 
του κρατικού προϋπολογισμού του 2011, έχει ως ακολούθως: 

- Εξαιρουμένων των δανείων, προβλέπονται έσοδα ύψους €5.877 
εκατομ. σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €5.717 
εκατομ. το 2010.  Ο ρυθμός ανάπτυξης των εσόδων το 2011 
υπολογίζεται να φθάσει το 2,8% σε σύγκριση με την αναμενόμενη 
αύξηση ύψους €7,1% το 2010. 

- Ο δυναμισμός που παρατηρήθηκε στα κρατικά έσοδα τη διετία 
2007-2008 ως αποτέλεσμα της έντονης δραστηριότητας του 
τομέα των ακινήτων, δεν διατηρήθηκε και τα έσοδα περιορίστηκαν 
σε χαμηλότερα επίπεδα.  Ως ποσοστό του ΑΕΠ προϋπολογίζεται 
ότι τα δημόσια έσοδα το 2011, εξαιρουμένων των εσόδων από 
δάνεια, θα μειωθούν οριακά στο 32,8% σε σύγκριση με 33% το 
2010 (αναθεωρημένη εκτίμηση). 

- Οι σημαντικότερες κατηγορίες εσόδων είναι οι άμεσοι και έμμεσοι 
φόροι που συνολικά προϋπολογίζονται για το 2011 στα €5.014 
εκατομ. και αποτελούν το 85% των συνολικών εσόδων.  Το 
υπόλοιπο 15% των εσόδων, εξαιρουμένων των εισπράξεων από 
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δάνεια, αφορούν τα μη φορολογικά έσοδα, όπως πωλήσεις 
αγαθών και υπηρεσιών και μεταβιβάσεις, που για το 2011 
προϋπολογίζονται στα €863 εκατομ. 

- Τα φορολογικά έσοδα το 2011 προβλέπεται να παρουσιάσουν 
αύξηση της τάξης του 6,7% σε σύγκριση με την υπολογιζόμενη 
οριακή αύξηση της τάξης του 2,1% για το 2010. 

- Τα φορολογικά έσοδα το 2011 ως ποσοστό του ΑΕΠ θα 
αυξηθούν στο 28% σε σύγκριση με 27,1% το 2010.  Η αύξηση 
αυτή οφείλεται στην αναμενόμενη ανάκαμψη που θα σημειωθεί 
στο ρυθμό ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας σε συνδυασμό 
με την ετήσια εφαρμογή των αυξημένων συντελεστών φόρων 
κατανάλωσης στα καύσιμα που υιοθετήθηκαν τον Ιούνιο του 
2010, καθώς και της απόσυρσης των μέτρων τόνωσης της 
τουριστικής βιομηχανίας.  Ως εκ τούτου, οι φόροι από την έμμεση 
φορολογία ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2011 προϋπολογίζονται να 
ανέλθουν στο 16,7% σε σύγκριση με 16,2% το 2010.  Τα έσοδα 
από την άμεση φορολογία ως ποσοστό του ΑΕΠ, 
προϋπολογίζονται το 2011 να φθάσουν το 11,3% σε σύγκριση με 
11% τον προηγούμενο χρόνο. 

- Τα μη φορολογικά έσοδα προϋπολογίζεται να μειωθούν στα €863 
εκατομ., σε σύγκριση με αναθεωρημένα έσοδα ύψους €1.017 
εκατομ. το 2010, σημειώνοντας μείωση ύψους 15% λόγω κυρίως 
της προβλεπόμενης μείωσης του μερίσματος από την Κεντρική 
Τράπεζα και της μη συμπερίληψης πρόνοιας για καταβολή 
μερίσματος από την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  

2. Συναφή ζητήματα 

α. Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

 Το θέμα της βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΤΚΑ) 
απασχόλησε την επιτροπή σε διάφορα στάδια της όλης συζήτησης, ειδικότερα 
δε κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για το 2011.   

 Σύμφωνα με την ενημέρωση της αρμόδιας υπουργού, η τελευταία αναλογιστική 
μελέτη μέσα στα πλαίσια του νομοθετημένου μηχανισμού παρακολούθησης της 
βιωσιμότητας του ΤΚΑ διενεργήθηκε το 2008 με έτος αναφοράς το έτος 2006.  
Η ίδια μελέτη επικαιροποιήθηκε με τα στοιχεία του 2009 και κατέδειξε ότι το 
ΤΚΑ είναι βιώσιμο μέχρι το 2048.  Επίκειται νέα αναλογιστική μελέτη για τη 
βιωσιμότητα του ΤΚΑ εντός του 2011, η οποία θα κατατεθεί στη Βουλή όπως 
σχετικά προβλέπει η οικεία νομοθεσία. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία συνεχίζεται ο διάλογος σε σχέση με τη 
διαχείριση του πραγματικού αποθεματικού του ΤΚΑ και ότι ετοιμάστηκε 
προσχέδιο νομοσχεδίου από ομάδα τεχνοκρατών του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Υπουργείου Οικονομικών, με στόχο η 
διαχείριση του πραγματικού αποθεματικού του ΤΚΑ να γίνεται από οργανισμό, 
στον οποίο θα υπάρχει τριμερής συμμετοχή· το νομοσχέδιο δόθηκε για 
απόψεις στους κοινωνικούς εταίρους και αναμένεται η συνέχιση του διαλόγου 
σύντομα. 
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 Η αρμόδια υπουργός ανταποκρινόμενη σε σχετικό αίτημα της επιτροπής, 
κατέθεσε επίσης στοιχεία αναφορικά με τις καταθέσεις και επενδύσεις του 
αποθεματικού του ΤΚΑ για την τελευταία διαθέσιμη περίοδο, όπως και άλλα 
συναφή στοιχεία επί των οποίων βασίστηκε η τελευταία αναλογιστική μελέτη 
(οικονομικές παραδοχές), τα οποία βρίσκονται καταχωρημένα στο Αρχείο της 
Βουλής.   

β. Βαθμός υλοποίησης αναπτυξιακών δαπανών (προϋπολογισμός 2010) 

 Αναφορικά με το τελικό ποσοστό υλοποίησης του αναπτυξιακού 
προϋπολογισμού του 2010 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου του ίδιου έτους, η 
επιτροπή αναμένει από το Υπουργείο Οικονομικών την κατάθεση των τελικών 
στοιχείων για το έτος 2010, τα οποία μέχρι το χρόνο ολοκλήρωσης της 
παρούσας έκθεσης δεν είναι διαθέσιμα.   

 Σημειώνεται ότι βάσει στοιχείων που κατατίθενται στην επιτροπή επί τακτής 
βάσεως από το Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας αναφορικά με την πορεία 
των αναπτυξιακών δαπανών της κυβέρνησης ανά ομάδα δαπανών, με 
τελευταία ενημέρωση για την περίοδο από 1ην Ιανουαρίου 2010 μέχρι 31 
Οκτωβρίου 20106, προκύπτουν τα ακόλουθα: 

  Ποσοστό υλοποίησης κεφαλαιουχικών δαπανών (έργα 
συγχρηματοδοτούμενα από κοινοτικούς πόρους, αγορά γης και κτιρίων, 
ανεγέρσεις, επεκτάσεις και βελτιώσεις κτιρίων, δρόμοι, έργα υποδομής 
κ.ά.) για την πιο πάνω αναφερόμενη περίοδο 42%, σε σχέση με 
ποσοστό υλοποίησης για την αντίστοιχη περίοδο του 2009 45%.  

  Ποσοστό υλοποίησης άλλων αναπτυξιακών δαπανών (συντηρήσεις 
και επιδιορθώσεις, εκπαίδευση προσωπικού/συνέδρια, συμβουλευτικές 
υπηρεσίες/έρευνες, επιχορηγήσεις, κοινωνικές παροχές κ.ά.)  για την 
ίδια πιο πάνω αναφερόμενη περίοδο 53%, σε σχέση με ποσοστό 
υλοποίησης για την αντίστοιχη περίοδο του 2009, 36%.   

  Ποσοστό υλοποίησης του συνόλου των αναπτυξιακών δαπανών 
για την ίδια περίοδο του 2010, 45% έναντι ποσοστού υλοποίησης 42% 
για την αντίστοιχη περίοδο του 2009. 

γ. Συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί του προϋπολογισμού του 2010/Άλλες 
συναφείς ρυθμίσεις 

 Κατά τη διάρκεια του τρέχοντος έτους, η κυβέρνηση κατέθεσε στη Βουλή τρία 
νομοσχέδια συμπληρωματικών προϋπολογισμών για το 2010, ως επίσης ένα 
νομοσχέδιο, με το οποίο τροποποιείται ο κρατικός προϋπολογισμός του 2010 
για σκοπούς κατάργησης αριθμού θέσεων στη δημόσια υπηρεσία.   

Το σύνολο των συμπληρωματικών πιστώσεων που ζητήθηκαν από την 
κυβέρνηση ανέρχεται σε €178.129.538.  

 Οι υπό αναφορά συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί αναλύονται ως 
ακολούθως: 

                                            
6  Πορεία αναπτυξιακών δαπανών - Επιστολή ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010 - 

Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας. 
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 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 1) Νόμος του 2010 
[Αρ. Νόμου 12(ΙΙ) του 2010] προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους 
€35 εκατομ. για την κάλυψη της αυξημένης δαπάνης του μετοχικού 
κεφαλαίου της εταιρείας Eurocypria Airlines Ltd που ανήκει αποκλειστικά 
στο κράτος.  

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 2) Νόμος του 2010 
[Αρ. Νόμου 36(ΙΙ) του 2010] προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους 
€60.600.000 για την παραχώρηση διμερούς δανείου προς την Ελληνική 
∆ημοκρατία μέσω της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, στα πλαίσια μηχανισμού 
χρηματοδοτικής στήριξης των χωρών της ευρωζώνης προς την Ελλάδα.   

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού (Αρ. 3) Νόμος του 2010 
[Αρ. Νόμου 53(ΙΙ) του 2010] προβλέπει συμπληρωματική δαπάνη ύψους 
€83.129.538 για σκοπούς υλοποίησης διάφορων σκοπών ή/και 
προγραμμάτων, για τα οποία δεν έγινε οποιαδήποτε πρόνοια ή η 
πρόνοια που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό του 2010 ήταν 
ανεπαρκής. 

Οι προνοούμενες δαπάνες αφορούν το σκέλος των τακτικών δαπανών 
και αναλύονται ως ακολούθως: 

€ 
εκατομ. 

Χορηγία προς το ΡΙΚ 14,9 Χρηματοδότηση του 
εγκριμένου προϋπολογισμού 
του Ιδρύματος. 

Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και 
εκτοπισθέντες 

22,0 Αύξηση του αριθμού των 
δικαιούχων δημοσίου 
βοηθήματος. 

Φορέας Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών  

10,0 Αυξημένες ανάγκες του 
Φορέα. 

Εθνική Φρουρά 7,0 Αυξημένες δαπάνες για 
μεταστέγαση στρατοπέδου, 
ηλεκτρικό ρεύμα, καύσιμα, 
τροφή και εκπαιδεύσεις. 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες 
και αποθεματικό 

18,6 Υπερωριακή απασχόληση σε 
νευραλγικούς τομείς, 
αυξημένες δαπάνες για 
φωτισμό/θέρμανση, 
επιστροφή εισφορών των 
εκτάκτων εκπαιδευτικών που 
κατέβαλαν στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

Χορηγίες στους ∆ήμους 5,0 Για κάλυψη της απώλειας των 
τελών διανυκτέρευσης που 
επέβαλαν οι Αρχές Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης στις 
ξενοδοχειακές μονάδες. 
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Έκτακτες χορηγίες 2,4 Επιχορήγηση Σχεδίου Αδειών 
Εργοδοτουμένων. 

Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων - 
Επαρχιακό Γραφείο Υδάτων 
Λάρνακας 

1,5 Για κάλυψη αυξημένων 
αναγκών του Επαρχιακού 
Γραφείου Υδάτων 
Λάρνακας/Αμμοχώστου σε 
φωτισμό, θέρμανση και 
καύσιμα. 

Συνεισφορά σε ∆ιεθνείς 
Οργανισμούς/Συνδέσμους, 
Ιδρύματα κ.λπ. 

1,3 Κάλυψη υποχρεωτικής 
συνεισφοράς της Κύπρου σε 
Ειρηνευτικές Επιχειρήσεις 
ΟΗΕ. 

Άλλες ∆απάνες 0,46  

ΣΥΝΟΛΟ 83,1

  Ο περί Προϋπολογισμού του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010 
[Αρ. Νόμου 46(ΙΙ) του 2010] προβλέπει αφενός την κατάργηση 
τετρακοσίων πέντε (405) μόνιμων κενών θέσεων στη δημόσια υπηρεσία 
και αφετέρου την υλοποίηση της δεύτερης φάσης διαχωρισμού της 
δομής θέσεων ειδικού εκπαιδευτικού στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.   

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η συνεπαγόμενη συγκράτηση του 
μισθολογίου στη δημόσια υπηρεσία με την κατάργηση των τετρακοσίων 
πέντε θέσεων, υπολογίζεται συνολικά σε €11.991.259 (μέση ετήσια 
μακροπρόθεσμη δαπάνη). 

  Όπως τονίζεται στη σχετική εισηγητική έκθεση του Υπουργείου 
Οικονομικών με την κατάργηση των προτεινόμενων κενών μόνιμων 
θέσεων δε θα μειωθούν οι διαθέσιμοι ανθρώπινοι πόροι στα 
επηρεαζόμενα υπουργεία, υπηρεσίες και τμήματα και συναφώς δε θα 
επηρεαστεί αρνητικά η εύρυθμη λειτουργία τους.  Η προτεινόμενη 
κατάργηση αφορά μόνιμες θέσεις σε περιπτώσεις όπου ήδη υπηρετεί 
μεγάλος αριθμός έκτακτων υπαλλήλων, οι οποίοι καλύπτουν τις 
απαιτούμενες ανάγκες. 

  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι εν λόγω υπάλληλοι υπηρετούν με 
συμβόλαια αορίστου χρόνου και οι υπηρεσίες τους δεν μπορούν να 
τερματιστούν με την πλήρωση των αντίστοιχων κενών θέσεων ή άλλως 
πως, σύμφωνα με πρόσφατη νομολογία του ∆ικαστηρίου Εργατικών 
∆ιαφορών, αλλά και σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  Συναφώς σημειώνεται ότι δεν προτείνεται η κατάργηση 
θέσεων σε ευαίσθητες υπηρεσίες, όπως στο Υπουργείο Υγείας, στο 
Τμήμα Φυλακών και στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, εκτός από 
τις θέσεις που ήταν ήδη σημειωμένες με διπλό σταυρό (++), με σκοπό 
να καταργηθούν με την κένωσή τους. 

δ. Τροποποιήσεις του κρατικού προϋπολογισμού του 2011 
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 Ο Υπουργός Οικονομικών κατέθεσε στη Βουλή δεκατρείς τροποποιήσεις στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2011 για συζήτηση και ενσωμάτωσή τους στον 
κυρίως προϋπολογισμό.   

 Με τις υπό αναφορά τροποποιήσεις, προτείνονται μεταξύ άλλων διάφορες 
διορθώσεις που εκ παραδρομής δε συμπεριλήφθηκαν στο κείμενο του αρχικού 
προϋπολογισμού για διάφορα τμήματα στη δημόσια υπηρεσία όπως και 
πρόσθετες πιστώσεις για σχέδια και προγράμματα, για τα οποία δεν κατέστη 
δυνατή πρόβλεψη και συμπερίληψη των αντίστοιχων δαπανών στον 
προϋπολογισμό που αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή. 

 Σημειώνεται ότι η υπʼ αριθμό 13 τροποποίηση προβλέπει μείωση των 
προτεινόμενων πιστώσεων που αφορούν λειτουργικές δαπάνες και που είχαν 
αρχικά περιληφθεί στο νομοσχέδιο του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
€40 εκατομ.   

 Οι σχετικές μειώσεις αφορούν κυρίως αποκοπή πιστώσεων για υπερωριακή 
απασχόληση και συναφών επιδομάτων, για διάφορες λειτουργικές δαπάνες 
όπως φιλοξενία, συνέδρια, σεμινάρια στο εξωτερικό, αγορά υπηρεσιών, 
δικαιώματα εμπειρογνωμόνων για όλα τα υπουργεία/τμήμα καθώς και 
περικοπές διαφόρων χορηγιών προς ημικρατικούς οργανισμούς όπως τον 
ΚΟΑ, το ΡΙΚ, τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, εκπαιδευτικές χορηγίες κ.ά.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, το σύνολο των δαπανών, για τις οποίες ζητείται 
έγκριση πληρωμής όπως έχουν διαμορφωθεί μετά τις σχετικές σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, μειώσεις ανέρχεται σε €6.852.623.158 σε σχέση με τις αρχικά 
προϋπολογισθείσες δαπάνες για το 2011 ύψους €6.881.154.220. 

 Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις για πρόσθετες πιστώσεις περιλαμβάνουν: 

 Πρόνοια ύψους €178.240 (€155.000 + ΦΠΑ) για τη μετάδοση από την 
Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του σήματος RIKSAT στην Ευρώπη 
μέσω του δορυφόρου Hotbird για χρονική περίοδο ενός έτους.  Η 
δαπάνη αφορά την κάλυψη συμβατικών υποχρεώσεων της κυβέρνησης 
προς την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.   

 Πρόνοια ύψους €750.000 για αγορά 350 000 αυτοκόλλητων θεωρήσεων 
εισόδου (visa stickers), τα οποία θα καλύψουν τις ανάγκες της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τα έτη 2011-2016. 

 Πρόνοια ύψους €200.000 για σκοπούς προώθησης των έργων 
ανέγερσης Κρατικού Μουσείου στη Λευκωσία.   

 Πρόνοια ύψους €2 εκατομ. για σκοπούς κάλυψης της δαπάνης 
επιχορήγησης αιτήσεων που πρέπει να διεκπεραιωθούν εντός του 2011 
μέσα στα πλαίσια του Σχεδίου Απόσυρσης Παλαιών Αυτοκινήτων.   

 Πρόνοια ύψους €119.950 για σκοπούς κάλυψης των δαπανών 
λειτουργίας που θα προκύψουν από τη μεταστέγαση του Κυπριακού 
Συμβουλίου Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), του Συμβουλίου 
Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης/Πιστοποίησης και της Επιτροπής 
Αξιολόγησης Ιδιωτικών Πανεπιστημίων σε νέο κτίριο.   

 Πρόνοια ύψους €6 εκατομ. για σκοπούς κάλυψης της δαπάνης 
χρηματοδότησης του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών και 
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πρόνοια €8 εκατομ. για κάλυψη της δαπάνης χρηματοδότησης των 
διαφόρων σχεδίων του. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ 4 

Κρατικός προϋπολογισμός του 2011 

1. Παρατηρήσεις/σχόλια επιτροπής 

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2011 όπως αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή 
προβλέπει δαπάνες (τακτικές και αναπτυξιακές) για τις οποίες ζητείται 
έγκριση πληρωμής (μη περιλαμβανομένων των δαπανών που βαρύνουν το 
Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας) ύψους €6.881.154.2207 (αρχικός 
προϋπολογισμός χωρίς τις τροποποιήσεις που κατατέθηκαν στο μεταξύ από το 
Υπουργείο Οικονομικών) και παρουσιάζει αύξηση δαπανών της τάξης του 1,1% 
σε σύγκριση με τις εγκριθείσες δαπάνες του προϋπολογισμού του 2010.   

 Τα μεγέθη του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, αναλύονται ειδικότερα ως 
ακολούθως: 

α. Tο ΑΕΠ (σε τρέχουσες τιμές) προβλέπεται για το 2011 σε €17.925,6 
έναντι €17.319,9 για το 2010 και €16.946,5 για το 2009. 

β. Τα συνολικά έσοδα για το 2011 προϋπολογίζονται σε €6.309.155.6838 
(εξαιρουμένων των δανείων). 

 Οι άμεσοι φόροι για το 2011 προϋπολογίζονται σε 
€2.021.660.000 έναντι €1.900.000.000 (αναθεωρημένα) για το 
2010 και €1.892.917.000 (πραγματικά) για το 2009, 
€2.232.394.000 (πραγματικά) για το 2008, €2.311.074.000 
(πραγματικά) για το 2007 και €1.570.128.000 (πραγματικά) για το 
2006. 

 Ως ποσοστό του ΑΕΠ ανέρχονται στο 35,4%. 

 Οι έμμεσοι φόροι για το 2011 προϋπολογίζονται σε 
€2.992.134.000 έναντι €2.800.000.000 (αναθεωρημένα) για το 
2010 και €2.709.479.000 (πραγματικά) για το 2009, 
€3.072.093.000 (πραγματικά) για το 2008, €2.936.626.000 
(πραγματικά) για το 2007 και €2.458.818.000 (πραγματικά) για το 
2006. 

Ως ποσοστό του ΑΕΠ ανέρχονται στο 52,4%. 

γ. Οι συνολικές δαπάνες που προβλέπονται στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2011 (στις οποίες περιλαμβάνονται και οι 

                                            
7  Οι συνολικές δαπάνες που προβλέπονται στον προϋπολογισμό του 2011 

ανέρχονται σε €8.861.783.243 και περιλαμβάνουν τις δαπάνες του Πάγιου 
Ταμείου της ∆ημοκρατίας (€1.980.629.023), οι οποίες δε χρήζουν νομοθετικής 
έγκρισης.  Στον ίδιο προϋπολογισμό προϋπολογίζονται έσοδα ύψους 
€6.309.155.683, για τα οποία επίσης δε χρειάζεται νομοθετική έγκριση. 

8  Για το σκέλος των εσόδων του κρατικού προϋπολογισμού, δεν απαιτείται η 
νομοθετική έγκριση της Βουλής. 
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δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας 
όπως και οι αποπληρωμές δανείων, οι οποίες δε χρήζουν έγκρισης από 
τη Βουλή), ανέρχονται σε €8.861.783.243. (προϋπολογισθείσες). 

δ. Η συγκεφαλαίωση οφειλών και δαπανών, κατά κατηγορία 
δαπάνης,9 στον προϋπολογισμό του 2011 (σε σύγκριση με τα έτη 
2010 και 2009), έχει ως ακολούθως: 

 2009 2010 2011  

 Πραγματική 
∆απάνη 

€ 

Εγκεκριμένος
Προϋ/μός 

€ 

Εγκεκριμένος 
Προϋ/μός 

Αύξηση + 

Μείωση - 

€ 

Ολικό 7.746.961.077 8.724.359.455 8.861.783.243 137.423.788 

     

Πάγιο Ταμείο 1.882.944.122 1.912.786.874 1.980.629.023 67.842.149 

     

Τακτικές 
∆απάνες 

 

4.970.160.171 

 

5.572.214.387 

 

5.676.350.328 

 

104.135.941 

     

Αναπτυξιακές 
∆απάνες 

 

893.856.784 

 

1.239.358.194 

 

1.204.803.892 

 

-34.554.302 

ε. Τα μεγέθη του προϋπολογισμού του 2011, όπως κατατέθηκε στη 
Βουλή (σε σύγκριση με τα έτη 2005-2009) έχουν ως ακολούθως: 

  

2005

 

2006

 

2007

 

2008

 

2009

 

2010 

 

2011 

 

        

ΕΣΟ∆Α 4.644,7 5.457,5 5.664,5 7.061,7 6.755,9 6.331,2 6.309,2 

∆ΑΠΑΝΕΣ 6.074,1 6.627,3 6.954,0 7.509,6 8.131,6 8.626,8 8.861,8 

ΕΛΛΕΙΜΜΑ 
-

1.429,5 
-

1.169,8 -1.289,5 -447,9 -1.375,7 
-

2.295,6 
-

2.552,6 

στ. Οι δαπάνες για την εξυπηρέτηση του δημοσίου χρέους για το 2011 
προϋπολογίζονται σε €631.378.000 έναντι €655.003.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες), €511.927.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€739.033.000 για το 2008 (πραγματικές) και €56.972.000 (πραγματικές) 
για το 2007. 

ζ. Οι δαπάνες προσωπικού για το 2011 προϋπολογίζονται σε 
€2.751.530.000 έναντι €2.620.773.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες), €2.395.260.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€2.193.471.000 για το 2008 (πραγματικές), €2.039.240.000 
(πραγματικές) για το 2007 και €1.995.424.000 (πραγματικές) το 2006.   

                                            
9   Κρατικός προϋπολογισμός 2011, Τόμος Α´, σελ. 31. 
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 Ειδικότερα οι δαπάνες προσωπικού αναλύονται ως ακολούθως: 

 Αποδοχές προσωπικού, που για το 2011 προϋπολογίζονται σε 
€2.232.557.000 έναντι €2.117.553.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες), €1.967.474.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€1.839.064.000 για το 2008 (πραγματικές), €1.676.449.000 
(πραγματικές) για το 2007 και €1.677.495.000 (πραγματικές) το 
2006. 

 Συντάξεις και φιλοδωρήματα, που για το 2001 προϋπολογίζονται 
σε €518.973.000 έναντι €503.220.000 για το 2010 1:08 
μμ(προϋπολογισθείσες), €427.786.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€354.407.000 για το 2008 (πραγματικές), €362.790.000 
(πραγματικές) για το 2007 και €317.930.000 (πραγματικές) το 2006. 

η. Οι λειτουργικές δαπάνες για το 2011 προϋπολογίζονται σε 
€1.232.634.000 έναντι €1.267.943.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες), €1.059.450.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€948.027.000 για το 2008 (πραγματικές), €842.328.000 (πραγματικές) 
για το 2007 και €682.788.000 (πραγματικές) το 2006. 

θ. Οι δαπάνες για μεταβιβάσεις για το 2011 προϋπολογίζονται σε 
€2.525.455.000 έναντι €2.502.869.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες), €2.219.127.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€2.126.889.000 για το 2008 (πραγματικές), €1.901.915.000 
(πραγματικές) για το 2007 και €1.581.413.000 (πραγματικές) το 2006. 

  Ειδικότερα οι δαπάνες για κοινωνικές παροχές για το 2011, οι οποίες 
περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων δαπανών στο πιο πάνω κεφάλαιο, 
προϋπολογίζονται σε €1.265.373.000 έναντι €1.251.616.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες), €1.115.595.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€1.003.243.000 για το 2008 (πραγματικές), €875.335.000 (πραγματικές) 
για το 2007 και €734.846.000 (πραγματικές) το 2006. 

ι. Οι δαπάνες για τα έργα υπό κατασκευή για το 2011 
προϋπολογίζονται σε €554.869.000 έναντι €533.870.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες), €441.214.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€296.202.000 για το 2008 (πραγματικές), €221.554.000 (πραγματικές) 
για το 2007 και €257.647.000 (πραγματικές) το 2006. 

κ. Οι δαπάνες για τα δάνεια για το 2011 (έκδοση δανείων, αποπληρωμές 
εξωτερικού και εσωτερικού, συνεισφορά στα εξοφλητικά αποθέματα) 
προϋπολογίζονται σε €836.224.000 έναντι €788.020.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες), €897.343.000 για το 2009 (πραγματικές), 
€893.042.000 για το 2008 (πραγματικές), €761.179.000 (πραγματικές) 
για το 2007 και €1.107.025 (πραγματικές) το 2006. 

λ. Η κατάσταση θέσεων (δημιουργία/κατάργηση) στον 
προϋπολογισμό του 2011 έχει ως ακολούθως: 

 ∆εν προβλέπεται η δημιουργία οποιωνδήποτε νέων θέσεων στη 
δημόσια υπηρεσία. 

 Προβλέπεται η κατάργηση πέντε θέσεων. 
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 Η κατάσταση μονίμων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία στον 
προϋπολογισμό του 2011 (σύγκριση με το 2010) είναι η ακόλουθη: 

Συνοπτική Κατάσταση 2010 2011 

Αξιωματούχοι της ∆ημοκρατίας 128 137 

∆ημόσια Υπηρεσία 17.177 16.770 

∆ικαστική Υπηρεσία 302 302 

Άμυνα 4.456 4.456 

Εσωτερική Ασφάλεια 5.744 5.744 

Παιδεία 11.626 11.623 

Σύνολο 39.433 39.032 

Σημειώνεται ότι αριθμός τετρακοσίων πέντε (405) θέσεων είχαν 
ήδη καταργηθεί με τροποποιητικό του προϋπολογισμού του 2010 
νόμο (νομοσχέδιο το οποίο έχει ήδη ψηφιστεί σε νόμο και για το 
οποίο γίνεται αναφορά στο Κεφάλαιο 3 της παρούσας έκθεσης). 

  Η απασχόληση έκτακτου προσωπικού στη δημόσια υπηρεσία έχει 
ως ακολούθως:10 

Υπουργείο/ 
Τμήμα/ 
Υπηρεσία 

Αρ. 
κενών 
θέσ.  

2009 - 2010   2011 - 2012 
Εγκρίσεις Υπηρετούντες 21/07/2010   

έναντι 
κενών 

πρόσθ. 
Ανάγκες 

Σύν. Αορίστου Ορισμένου 15μεροι Συν. Έναντι 
κενών 

Υπηρετ. 
έναντι 
κενών 

Πλεονάζοντες πρόσθ. 
Ανάγκες 

Συν. 

ΓΕΝΙΚΟ 
ΣΥΝΟΛΟ* 

1823 940 1383 3507 2069 923 142 3134 959 744 234 1301 3238 

 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
συνεκτιμώντας τα μεγέθη του κρατικού προϋπολογισμού του 2011, τα 
δημοσιονομικά στοιχεία που το συνοδεύουν, όπως και άλλα κατατεθέντα 
από τον Υπουργό Οικονομικών κατά τη διάρκεια της συζήτησης στοιχεία, 
μέσα από τα οποία διαγράφεται η παρούσα δημοσιονομική κατάσταση, 
καταλήγει στις ακόλουθες παρατηρήσεις και σχόλια: 

Η παγκόσμια οικονομική κρίση που άρχισε να επηρεάζει σημαντικά την 
κυπριακή οικονομία ήδη από το 2009, συνέχισε αναπόφευκτα να την επηρεάζει 
αρνητικά ως μικρή και ανοιχτή οικονομία και κατά το 2010 με συνεχιζόμενες 
επιπτώσεις στα δημόσια οικονομικά.   

                                            
10  ∆εν περιλαμβάνεται το έκτακτο προσωπικό του Υπουργείου Υγείας, καθότι 

πέραν των εγκρίσεων για απασχόληση έκτακτου προσωπικού έναντι 
πρόσθετων αναγκών, υπάρχει συμφωνημένη διευθέτηση από το 2001, ώστε  
να υπηρετεί τέτοιος αριθμός προσωπικού (μόνιμου και έκτακτου) όσες είναι και 
οι εγκεκριμένες θέσεις. Ως εκ τούτου, ο αριθμός έκτακτου προσωπικού που 
υπηρετεί στο Υπουργείο Υγείας μεταβάλλεται ανά πάσα στιγμή σύμφωνα με το 
ρυθμό πλήρωσης των μόνιμων οργανικών θέσεων. 
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Η κατάθεση του κρατικού προϋπολογισμού του 2011 στη Βουλή και η έναρξη 
συζήτησής του από την επιτροπή, συνοδεύεται από καθεστώς δημοσιονομικής 
επιτήρησης της χώρας από την Ευρωπαϊκή Ένωση11 που στην πορεία 
σημαδεύτηκε από δεύτερη αρνητική εξέλιξη, την πρόσφατη υποβάθμιση της 
κυπριακής οικονομίας από διεθνή οίκο πιστοληπτικής αξιολόγησης12. 

Ειδικότερα η δημοσιονομική κατάσταση για το 2010, σύμφωνα με τα 
στοιχεία που ο Υπουργός Οικονομικών κατέθεσε στις 14 Οκτωβρίου 
2010, είναι η ακόλουθη: 

Ρυθμός Ανάπτυξης: 0,5% (μέσος ετήσιος) 

Πληθωρισμός: 2,5%-3,0% (εναρμονισμένος δείκτης τιμών καταναλωτή) 

Ανεργία: 7,0% (Μέθοδος: “Έρευνα Εργατικού ∆υναμικού”) 

Οι δημοσιονομικές προβλέψεις για το 2011 έχουν ως ακολούθως: 

Ρυθμός Ανάπτυξης: 1,5% 

Πληθωρισμός: 3,0%-3,5% 

Ανεργία: 6,5%. 

Περαιτέρω το δημοσιονομικό έλλειμμα αναμένεται για το 2010 να κλείσει 
στο 6,0% του ΑΕΠ και το δημόσιο χρέος στο 61% του ΑΕΠ, ενώ για το 2011 το 
δημοσιονομικό έλλειμμα (με βάση τον προτεινόμενο προϋπολογισμό του 2011) 
προβλέπεται στο 5,4% του ΑΕΠ (ως κυβερνητικός στόχος παραμένει το 4,5% 
του ΑΕΠ δεδομένης της δυνατότητας εξεύρεσης πρόσθετων 
εσόδων/εξοικονομήσεων ύψους €150 εκατομ.) και το δημόσιο χρέος στο 63,3% 
του ΑΕΠ.13 

Ο Υπουργός Οικονομικών στις 14 Οκτωβρίου 2010 δήλωσε ενώπιον της 
επιτροπής ότι, παρά τις εκάστοτε εκτιμήσεις σε σχέση με το τελικό 
δημοσιονομικό έλλειμμα του 2010 που το τοποθετούσαν στο 7% του ΑΕΠ ή και 
πέραν αυτού, το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2010 θα διαμορφωθεί τελικά 
στο 6% του ΑΕΠ χωρίς τη λήψη οποιωνδήποτε μέτρων.  Το γεγονός αυτό, 
όπως ο ίδιος αρμόδιος είχε αναφέρει τον Οκτώβριο του 2010 και προτού να 
σημειωθεί η υποβάθμιση της κυπριακής οικονομίας, καταδεικνύει ότι η 
κυβέρνηση ακολουθεί σωστή οικονομική πολιτική και ότι παρά την επιδείνωση 
των αριθμών, η Κύπρος διατηρεί υψηλούς βαθμούς αξιοπιστίας όταν οι 
πλείστες χώρες της ευρωζώνης αξιολογήθηκαν από διεθνείς οίκους 
αξιολόγησης και υποβαθμίσθηκαν. 

Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου από της πλευράς του, 
στις 25 Οκτωβρίου 2010 επεσήμανε στην επιτροπή ότι η κυπριακή οικονομία 
παρουσιάζει σημεία ανάκαμψης, με το ρυθμό μεγέθυνσης του πραγματικού 

                                            
11  Απόφαση Συμβουλίου Υπουργών Οικονομικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 

(ECOFIN) για έναρξη της διαδικασίας υπερβολικού ελλείμματος για την Κύπρο. 
12  Standard and Poor’s - ∆ιαβάθμιση σε Α από Α+. 
13  Επεξηγηματικό Υπόμνημα για τον Προϋπολογισμό του έτους 2011 - Υπουργείο 

Οικονομικών - Οκτώβριος 2010.  
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ΑΕΠ, σύμφωνα με πρόσφατες προβλέψεις του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου 
(∆ΝΤ) να αυξάνεται κατά 0,4% για το 2010 και με αναμενόμενη για το 2011 
ουσιαστικότερη βελτίωσή του, της τάξης του 1,8%.  Όπως ανέφερε, οι 
προβλέψεις επί των οποίων βασίσθηκε η κατάρτιση του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011 συνάδουν με τις προβλέψεις του ∆ιεθνές 
Νομισματικού Ταμείου. 

Παρά ταύτα, ο ίδιος πιο πάνω αξιωματούχος σημείωσε ως πρώτιστο πρόβλημα 
για την κυπριακή οικονομία, τη συνεχιζόμενη τα τελευταία δύο χρόνια μεγάλη 
διεύρυνση του δημοσιονομικού ελλείμματος, χωρίς όπως τόνισε να διαφαίνεται 
βελτίωσή του ούτε για το 2010 ούτε για το 2011.   

Ο ίδιος πιο πάνω αξιωματούχος σημείωσε την ανάγκη λήψης μέτρων 
μεσοπρόθεσμης και μακροπρόθεσμης φύσης για ανατροπή της πτωτικής αυτής 
πορείας, όπως και την ανάγκη εκπόνησης μεσοπρόθεσμου δημοσιονομικού 
πλαισίου, το οποίο να παρουσιάζει προϋπολογισμό δαπανών σε βάθος 
τριετίας, αφού κατά την εκτίμηση της εποπτικής αρχής, ο σημερινός τρόπος 
κατάρτισης του προϋπολογισμού παρουσιάζει κενά και δε συμβάλλει στην 
ορθή αξιολόγηση της δημοσιονομικής κατάστασης. 

Σημειώνοντας τα πιο πάνω, η επιτροπή διαπιστώνει ότι ο προτεινόμενος για το 
2011 προϋπολογισμός έχει καταρτισθεί στη βάση των στενών ορίων που 
επιβάλλονται από την επιδείνωση της δημοσιονομικής κατάστασης 
προβλέποντας συναφώς ποσοστιαία αύξηση του συνόλου των 
προϋπολογιζόμενων πιστώσεων (εξαιρουμένων των αποπληρωμών δανείων) 
σε ποσοστό 1,1%, σε σύγκριση με αύξηση 15,9% που είχε προϋπολογισθεί 
στον προϋπολογισμό του 2010.   

 Παρά την προβλεφθείσα, σύμφωνα με τα πιο πάνω, μείωση των συνολικών 
δημοσίων δαπανών και ως ποσοστού του ΑΕΠ τον περιορισμό τους για το 
2011 στο 44% σε σύγκριση με 45,2% το 2010, σημειώνεται ότι οι δαπάνες 
προσωπικού συνεχίζουν ως ποσοστό του ΑΕΠ να αυξάνονται στο 15,1% το 
2011από 14,3% το 2010.   

 Ειδικότερα οι δαπάνες προσωπικού, στις οποίες περιλαμβάνονται και οι 
συντάξεις και τα φιλοδωρήματα, σημειώνουν για το 2011 αύξηση της τάξης του 
5%.  Οι απολαβές προσωπικού αυξάνονται το 2011 σε ποσοστό 5,4% σε 
σύγκριση με το 2010 (λόγω αύξησης του δείκτη της αυτόματης τιμαριθμικής 
αναπροσαρμογής, των προαγωγών και των προσαυξήσεων) ενώ οι συντάξεις 
και τα φιλοδωρήματα αυξάνονται με χαμηλότερο ρυθμό ύψους 3,1%. 

 Περαιτέρω σημειώνεται ότι η δεύτερη μεγαλύτερη κατηγορία δαπανών, δηλαδή 
οι μεταβιβαστικές πληρωμές που αποτελούνται από τις κοινωνικές παροχές, τις 
χορηγίες προς τους ημικρατικούς οργανισμούς και τις αρχές τοπικής διοίκησης, 
καθώς και τις συνεισφορές προς τα ταμεία κοινωνικών ασφαλίσεων 
παρουσιάζει επίσης αύξηση για το 2011 με ρυθμό ύψους 0,9%.   

Σημειώνεται ειδικότερα σε σχέση με άλλες υποκατηγορίες δαπανών ότι οι 
κοινωνικές παροχές για το 2011 σε σύγκριση με το 2010 σημειώνουν αύξηση 
1,1% ενώ οι λειτουργικές δαπάνες μείωση 2,8%, οι κεφαλαιουχικές δαπάνες 
μείωση 0,6% και οι δαπάνες για εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους μείωση 
3,6%. 
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Όσον αφορά τις συνολικές δαπάνες, σημειώνεται ότι οι τακτικές δαπάνες, στον 
προτεινόμενο προϋπολογισμό αυξάνονται με ρυθμό 1,9%, ενώ οι αναπτυξιακές 
δαπάνες παρουσιάζουν για το 2011 οριακή μείωση σε σχέση με το 2010, της 
τάξης του 2,8%.   

Τέλος σε σχέση με τα κρατικά έσοδα, φορολογικά και μη φορολογικά, 
(εξαιρουμένων των δανείων) από τα δοθέντα στοιχεία διαπιστώνεται ότι ο 
ρυθμός αύξησής τους το 2011 υπολογίζεται στο 4,7% σε σύγκριση με 
αναμενόμενη αύξηση ύψους 6,9% το 2010.  Ως ποσοστό του ΑΕΠ, τα κρατικά 
έσοδα το 2011 θα σημειώσουν οριακή μείωση στο 32,5% το 2010, σε σύγκριση 
με 33% (βάσει αναθεωρημένης εκτίμησης). 

Υπό το φως των πιο πάνω στοιχείων, η επιτροπή καταλήγει στα 
ακόλουθα:  

 Το δημοσιονομικό έλλειμμα συνεχίζει και κατά το 2010 να αποκλίνει 
ανησυχητικά και να κυμαίνεται σε ψηλά επίπεδα γύρω στο 6% του ΑΕΠ, 
με ενδεχόμενο να ξεπεράσει το 6% του ΑΕΠ, σε συνέχεια σημειωθείσας 
σημαντικής επιδείνωσης το 2009 στο 6,1% του ΑΕΠ, από πλεόνασμα 
0,9% του ΑΕΠ το 2008.  Οι προβλέψεις επί των οποίων βασίστηκε ο 
προϋπολογισμός του 2010, οι οποίες τοποθετούσαν το  δημοσιονομικό 
έλλειμμα για το 2010 στο 4,5% του ΑΕΠ, όπως η επιτροπή είχε ήδη 
προειδοποιήσει στην έκθεσή της για τον προϋπολογισμό του 2010, δεν 
έχουν επαληθευθεί.   

 Συνεπακόλουθα, η υλοποίηση του απώτερου κυβερνητικού στόχου για 
μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος στο 3% ή και κάτω του 3% του 
ΑΕΠ το 2010, προς συμμόρφωση με τις υποχρεώσεις της χώρας προς 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, ο οποίος θα επιτυγχάνετο, σύμφωνα με τον 
αρμόδιο υπουργό, με την εξεύρεση €285 εκατομ. εντός του 2010, δεν 
κατέστη εφικτή, αναπόφευκτα δε η Κύπρος τέθηκε υπό καθεστώς 
δημοσιονομικής επιτήρησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Τα μέτρα μιας πνοής και μη επαναλαμβανόμενου χαρακτήρα που είχαν 
σχεδιαστεί από την κυβέρνηση για το 2010, όπως ήταν τα έσοδα από 
την πολεοδομική αμνηστία και το επιβληθέν από την Επιτροπή 
Προστασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ) πρόστιμο στις εταιρείες 
πετρελαιοειδών, δεν κατέστη δυνατό να εισπραχθούν.  Το γεγονός αυτό 
καταδεικνύει ότι οι δημοσιονομικοί σχεδιασμοί δεν θα πρέπει να 
βασίζονται σε επισφαλείς και μη επαναλαμβανόμενες πηγές εσόδων, 
γεγονός που η επιτροπή επανειλημμένα έχει επισημάνει στην 
κυβέρνηση.    

 Η επιδείνωση των δημοσίων οικονομικών οφείλεται μεν κατά μέρος στη 
διεθνή οικονομική κρίση και στις επιπτώσεις της επί της κυπριακής 
οικονομίας αλλά κατά κύριο λόγο οφείλεται στα χρόνια διαρθρωτικά 
προβλήματα που την επηρεάζουν και που παρουσιάζονται εντονότερα 
στην παρούσα φάση. 

 Η επιδείνωση της δημοσιονομικής κατάστασης το 2010 οδήγησε 
αναπόφευκτα στην κατάρτιση του κρατικού προϋπολογισμού του 2011 
στη βάση στενών περιθωρίων που επιβάλλονται συνεπεία της 
ανακίνησης της διαδικασίας υπερβολικού ελλείμματος και 
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συνεπακόλουθα της επιτήρησης των δημοσιονομικών της Κύπρου από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και προβλέπει για το 2011 δημοσιονομικό 
έλλειμμα στο 5,4% του ΑΕΠ.   

  Παρά ταύτα στην παρούσα φάση, για την κυβέρνηση κύριος στόχος θα 
πρέπει να είναι η μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος στο 4,5% του 
ΑΕΠ το 2011, η υλοποίηση του οποίου, σύμφωνα με τον Υπουργό 
Οικονομικών, εξαρτάται από την εξεύρεση πρόσθετων εσόδων ύψους 
€150 εκατομ., ακολούθως δε η περαιτέρω μείωσή του στο 3% του ΑΕΠ 
το 2012.  Η υποχρέωση αυτή είναι επιτακτική για την κυβέρνηση και 
προκύπτει από τη σχετική σύσταση του Συμβουλίου Υπουργών 
Οικονομικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης14 ώστε η χώρα να μπορέσει να 
εξέλθει από τη διαδικασία της δημοσιονομικής επιτήρησης.  (Με ετήσια 
μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος κατά 1,5% του ΑΕΠ το 2011 και 
κατά 1,5% του ΑΕΠ το 2012 σύμφωνα με τη σύσταση.) 

 Παρά τη σημειωθείσα μικρή ανάκαμψη του ρυθμού ανάπτυξης της 
κυπριακής οικονομίας για το πρώτο εξάμηνο του 2010 και τις εκτιμήσεις 
για ολόκληρο το 2010 στο 0,5%-1%, καθίσταται προφανές ότι χωρίς τη 
λήψη το ταχύτερο από την κυβέρνηση των αναγκαίων για δημοσιονομική 
εξυγίανση μέτρων, πρωτίστως δε για τον άμεσο περιορισμό των 
δημοσίων δαπανών, των οποίων η διεύρυνση συνεχίστηκε με 
ανησυχητικούς ρυθμούς και κατά το 201015, το δημοσιονομικό ισοζύγιο 
δε θα παρουσιάσει ουσιαστική βελτίωση ούτε το 2011 ούτε το 2012.   

  Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός όπως έχει κατατεθεί στη Βουλή, 
παρά τις προβλεπόμενες μειώσεις συγκεκριμένων κονδυλίων όπως είναι 
οι λειτουργικές δαπάνες (μείωση της τάξης του 2,8%), οι κεφαλαιουχικές 
δαπάνες (μείωση της τάξης του 0,6%) και οι δαπάνες για την 
εξυπηρέτηση του δημοσίου χρέους (μείωση της τάξης του 3,6%), 
κρίνεται ότι δεν αντιμετωπίζει αποτελεσματικά την παραδεκτή και από 
όλες τις πλευρές αναγνωρισθείσα ανάγκη για ουσιαστική συγκράτηση 
και μείωση των δαπανών λειτουργίας και συντήρησης της κρατικής 
μηχανής.   

  Στο σύνολό τους οι τακτικές δαπάνες στον προϋπολογισμό του 2011, 
αυξάνονται με ρυθμό 1,9% ενώ ειδικότερα οι δαπάνες για το κρατικό 
μισθολόγιο σημειώνουν για το 2011 αύξηση της τάξης του 5%.  Την ίδια 
στιγμή, οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 παρουσιάζουν σε σχέση με 
το 2010 μείωση της τάξης του 2,8%, γεγονός που καταδεικνύει ότι στον 
υπό συζήτηση προϋπολογισμό οι μη παραγωγικές δαπάνες αυξάνονται 
εις βάρος των δαπανών ανάπτυξης σε μία κρίσιμη για την κυπριακή 
οικονομία συγκυρία. 

                                            
14  ECOFIN. 
15  Οι δημόσιες δαπάνες κατά το πρώτο οκτάμηνο του 2010 παρουσιάζουν ρυθμό 

διεύρυνσης γύρω στο 6,7% σε σύγκριση με 7,5% την αντίστοιχη περίοδο του 
2009.  (Οικονομικές Εξελίξεις του 2010 και Προοπτικές για το 2011 - Υπουργείο 
Οικονομικών - Οκτώβριος 2010) 
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 Ως αποτέλεσμα της διεύρυνσης του δημοσιονομικού ελλείμματος, 
σύμφωνα με τα στοιχεία που κατέθεσε ο Υπουργός Οικονομικών τον 
Οκτώβριο του 2010, το δημόσιο χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ 
παρουσιάζει επιδείνωση στο 61% για το 2010 και στο 63,3% 
(προβλεπόμενο) για το 2011 σε σχέση με 56,2% το 2009 και 48,4% το 
2008, εκφεύγοντας για το 2011 πέραν του ορίου του 60% του ΑΕΠ, στο 
οποίο η Κύπρος οφείλει να διατηρεί το δείκτη του δημοσίου χρέους και 
θέτοντας τη χώρα ενώπιον νέων δημοσιονομικών κινδύνων για τα 
επόμενα χρόνια.   

Τονίζεται συναφώς η μεγάλη ανησυχία της επιτροπής για το ρυθμό 
αύξησης του δημοσίου χρέους, που στην παρούσα φάση θεωρείται ως 
ένας από τους πιο σημαντικούς δείκτες αξιολόγησης των δημοσίων 
οικονομικών    Το δημόσιο χρέος της χώρας αυξάνεται τα τελευταία 
χρόνια με μεγαλύτερο ρυθμό από τις αρχικές προβλέψεις του 
Υπουργείου Οικονομικών.  Τονίζεται ιδιαίτερα ότι σύμφωνα με τις 
αρχικές προβλέψεις που ο Υπουργός Οικονομικών είχε καταθέσει στη 
Βουλή κατά τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2010, το 
δημόσιο χρέος για το 2010 είχε προβλεφθεί στο 58,2% του ΑΕΠ και για 
το 2009 στο 53,8% του ΑΕΠ.  Η διαφορά μεταξύ των δύο προβλέψεων 
που κατατέθηκαν αρμοδίως στη Βουλή ανέρχεται περίπου σε €350 
εκατομ., θέτοντας τη χώρα εκτός των στόχων που η κυβέρνηση έθεσε 
στα πλαίσια του υποβληθέντος στην Ευρωπαϊκή Ένωση, Προγράμματος 
Σταθερότητας.   

 Οι πιο πάνω εξελίξεις, στην παρούσα φάση αναδεικνύουν ξεκάθαρα και 
εντονότερα τις σοβαρές διαρθρωτικές αδυναμίες της κυπριακής 
οικονομίας, ειδικότερα δε τα μεγάλα προβλήματα που δημιουργεί το 
μέγεθος του ευρύτερου δημόσιου τομέα (δημόσια υπηρεσία και 
ημικρατικός τομέας), οι δημόσιες δαπάνες μη αναπτυξιακού χαρακτήρα, 
οι δαπάνες του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων όπως και οι δαπάνες 
που οφείλονται στη γήρανση του πληθυσμού.   

 Ανοδική τάση παρουσιάζει επίσης η ανεργία, με ιδιαίτερη έμφαση στην 
ανεργία που σημειώνεται σε σχέση με τους νεοεισερχόμενους στην 
αγορά εργασίας.  Το γεγονός αυτό εμπνέει ιδιαίτερη ανησυχία και δε 
δικαιολογεί εφησυχασμό εκ μέρους της κυβέρνησης.  Για ολόκληρο το 
2010 θα ανέλθει στο 7% σε σχέση με 5,5% για ολόκληρο το 2009 και 
3,7% το 2008, γεγονός που αντικατοπτρίζει τις πραγματικές συνέπειες 
της παρούσας οικονομικής κρίσης τα τελευταία δύο χρόνια.  Σύμφωνα 
με τα όσα κατέθεσε η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
στην επιτροπή, με βάση τα στοιχεία που τηρούνται στα επαρχιακά 
γραφεία εργασίας, ο αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων στο τέλος 
Οκτωβρίου 2010 ανήλθε στα 20 846 πρόσωπα ενώ με βάση τα 
διορθωμένα στοιχεία για εποχικές διακυμάνσεις που δείχνουν την τάση 
της ανεργίας, ο αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων τον Οκτώβριο 
2010 σημείωσε αύξηση 3,4% σε σύγκριση με το Σεπτέμβριο του 2010 
και έφτασε τα 24 411 πρόσωπα.  (Σε σύγκριση με τον Οκτώβριο του 
2009 σημειώθηκε αύξηση των ανέργων 3 583 προσώπων ή σε ποσοστό 
20,8%.)    



27 

 

Σύμφωνα επίσης με τα τελευταία στοιχεία που εξέδωσε η Στατιστική 
Υπηρεσία, ο αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων στο τέλος Νοεμβρίου 
2010, ανήλθε στα 25 021 πρόσωπα.  Με βάση τα στοιχεία διορθωμένα 
για εποχικές διακυμάνσεις που δείχνουν την τάση της ανεργίας, ο 
αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων το Νοέμβριο 2010 συνέχισε την 
ανοδική του πορεία και σημείωσε αύξηση 1,3% σε σύγκριση με τον 
προηγούμενο μήνα φτάνοντας τα 24 700 πρόσωπα. 

Σε σύγκριση με το Νοέμβριο του 2009 σημειώθηκε αύξηση 4 129 
προσώπων ή 19,8% που αποδίδεται κυρίως στους τομείς του εμπορίου 
(αύξηση 774 ανέργων), των ξενοδοχείων και εστιατορίων (αύξηση 564), 
της μεταποίησης (αύξηση 426), των κατασκευών (αύξηση 422), της 
διαχείρισης ακίνητης περιουσίας και επιχειρηματικών δραστηριοτήτων 
(αύξηση 277), των άλλων δραστηριοτήτων παροχής υπηρεσιών (αύξηση 
241), καθώς επίσης και στους νεοεισερχόμενους στην αγορά εργασίας 
όπου σημειώθηκε αύξηση 991 ανέργων.   

 Ο πληθωρισμός με βάση τον εναρμονισμένο δείκτη τιμών καταναλωτή 
(Ε∆ΤΚ), βάσει των στοιχείων που κατέθεσε ο Υπουργός Οικονομικών, 
παρουσιάζει επίσης επιδείνωση το 2010 στο 2,5%-3,0% σε σχέση με 
0,2% το 2009, προβλέπεται δε να παρουσιάσει περαιτέρω επιδείνωση 
στο 3,0%-3,5% το 2011 και να αποκλίνει έτσι από το μέσο όρο της 
ευρωζώνης (1,4% για το 2010 και 1,5% για το 2011), πλήττοντας την 
ανταγωνιστικότητα της κυπριακής οικονομίας σε σχέση με τις οικονομίες 
των χωρών της ευρωζώνης.   

 Η σημειωθείσα αρνητική εξέλιξη σε σχέση με την αξιολόγηση και 
υποβάθμιση της πιστοληπτικής ικανότητας της Κύπρου, παρά το 
γεγονός ότι επικεντρώνεται στην έκθεση των κυπριακών τραπεζών σε 
συγκεκριμένους κινδύνους και όχι στην παρούσα κατάσταση της 
οικονομίας, δημιουργεί νέα δυσμενέστερα δεδομένα και θέτει 
επιτακτικότερα την ανάγκη λήψης άμεσα μέτρων δημοσιονομικής 
εξυγίανσης. 

 Πέραν των πιο πάνω, η γήρανση του πληθυσμού και η ανάγκη 
συνεκτίμησης των δαπανών για το συνταξιοδοτικό θέμα, συνιστούν 
επίσης ορατή απειλή για τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των δημόσιων 
οικονομικών και θέτουν επιτακτικότερα στην παρούσα φάση την ανάγκη 
επανεξέτασης και αναμόρφωσης του όλου συστήματος προς όφελος 
των δημοσίων οικονομικών. 

 Λαμβανομένης υπόψη της εξελιχθείσας σύμφωνα με τα πιο πάνω 
δημοσιονομικής κατάστασης, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση: 

 Σε αυστηρή δημοσιονομική περισυλλογή με τον περιορισμό και τη 
συγκράτηση των δαπανών του δημοσίου και ευρύτερου δημόσιου τομέα 
ώστε να καταστεί δυνατή η δημιουργία συνθηκών δημοσιονομικής 
εξυγίανσης, εξόδου από τα ελλείμματα και ανάπτυξης.   

Συναφώς σημειώνεται ότι με βάση τα πραγματικά αποτελέσματα του 
δεκάμηνου Ιανουαρίου-Οκτωβρίου 2010 όπου το δημοσιονομικό 
έλλειμμα συγκρατήθηκε στο 2,03% του ΑΕΠ σε σύγκριση με 2,51% την 
αντίστοιχη περίοδο του προηγούμενου χρόνου, δε φαίνεται ότι ο στόχος 
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για μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος για το 2010 κάτω του 6% 
του ΑΕΠ σύμφωνα με τη σχετική δέσμευση έναντι της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης είναι εφικτός.  Η επίτευξη του στόχου βασίζεται στη 
συγκράτηση του ρυθμού αύξησης των δημόσιων δαπανών σε 
συνδυασμό με την εφαρμογή τόσο προσωρινών όσο και μόνιμων 
μέτρων αύξησης των εσόδων.16 

 Σε ανακοπή ειδικότερα της συνεχούς διεύρυνσης του μεγέθους του 
δημόσιου και ευρύτερου δημόσιου τομέα, ο οποίος σύμφωνα με 
πρόσφατα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, έχει διευρυνθεί τον 
τελευταίο χρόνο κατά χίλια περίπου άτομα, με τη λήψη το ταχύτερο 
αποφάσεων για συγκράτηση των δαπανών για το κρατικό μισθολόγιο 
όπως και για τον περαιτέρω περιορισμό των δαπανών που αφορούν τη 
λειτουργία και συντήρηση της κρατικής μηχανής που συμποσούμενες 
καταδεικνύεται ότι συνεχίζουν να επενεργούν εις βάρος των 
αναπτυξιακών δαπανών υπερβαίνοντας το 45% του ΑΕΠ.  Τονίζεται 
συναφώς ο κίνδυνος περαιτέρω διόγκωσης των δαπανών αυτών για το 
2012 χωρίς τη λήψη άμεσων μέτρων συγκράτησης του ρυθμού αύξησής 
τους.   

 Σε λήψη αποφάσεων για άμεσες εξοικονομήσεις σε ειδικότερους τομείς 
δαπανών όπως είναι η υπερωριακή απασχόληση, τα επιδόματα που 
παραχωρούνται στους δημοσίους υπαλλήλους, οι δαπάνες για 
εκπαίδευση προσωπικού, συνέδρια και σεμινάρια στο εξωτερικό όπως 
και για ταξίδια στο εξωτερικό.   

 Σε άσκηση της κοινωνικής πολιτικής αποκλειστικά πάνω σε στοχευμένη 
βάση.  

 Σε πλήρη παγοποίηση των προσλήψεων εκτάκτων στον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα και στην αναστολή πλήρωσης μόνιμων κενών θέσεων 
όπως και της μη πλήρωσης άλλων μόνιμων θέσεων που θα κενώνονται 
εντός καθορισμένης χρονικής περιόδου, εφόσον κριθεί ότι αυτές 
μπορούν να καλυφθούν είτε με το θεσμό της εναλλαξιμότητας είτε από 
την υφιστάμενη στελέχωση.   

 Σε εντατικοποίηση της είσπραξης φορολογικών οφειλών και πάταξη της 
φοροδιαφυγής που παρατηρείται συστηματικά από συγκεκριμένες 
κατηγορίες επαγγελματιών. 

 Σε εντατικοποίηση της ανάθεσης κατασκευής αναπτυξιακών έργων στον 
ιδιωτικό τομέα και επέκταση της εφαρμογής και χρήσης μεθόδων 
σύμπραξης δημόσιου και ιδιωτικού τομέα (PFI, BOT, PPP) για σκοπούς 
αναθέρμανσης της οικονομίας και επιτάχυνσης της υλοποίησης 
σημαντικών αναπτυξιακών έργων όπως και εξοικονόμησης κρατικών 
πιστώσεων.   

 Σε διάθεση σημαντικών κρατικών κονδυλίων για επένδυση σε τομείς, οι 
οποίοι συμβάλλουν στη δημιουργία δραστηριοτήτων υψηλής 
προστιθέμενης αξίας και αξιοποίησης των συγκριτικών πλεονεκτημάτων 

                                            
16  Στοιχεία Υπουργείου Οικονομικών, επιστολή ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010. 
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της Κύπρου, όπως είναι η τριτοβάθμια εκπαίδευση, οι 
χρηματοπιστωτικές και ιατρικές υπηρεσίες, οι τομείς της έρευνας και 
νέων τεχνολογιών και οι ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Σε προώθηση της ανειλημμένης και μη υλοποιηθείσας ούτε έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ούτε έναντι της Βουλής, σημαντικής κυβερνητικής 
δέσμευσης για κατάθεση προϋπολογισμού δαπανών επί τριετούς 
ορίζοντα, ο οποίος να εμπεριέχει προγραμματισμούς και ανώτατα όρια 
δαπανών σε βάθος τριετίας και ο οποίος θα συμβάλει ουσιαστικά τόσο 
στη δημοσιονομική εξυγίανση όσο και στην οικονομική ανάπτυξη.   

Σημειώνεται από την επιτροπή ότι ο σημερινός τρόπος παρουσίασης 
του κρατικού προϋπολογισμού είναι καθαρά λογιστικός και δεν 
υποβοηθεί καθόλου τη Βουλή στην ορθή άσκηση του εποπτικού της 
ρόλου, επισήμανση η οποία έγινε επίσης από το ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου.  Η κυβέρνηση οφείλει να προχωρήσει το 
ταχύτερο στην κατάρτιση τριετούς δημοσιονομικού πλαισίου, στο οποίο 
να εμπεριέχεται προϋπολογισμός δράσεων στη βάση συγκεκριμένων 
κυβερνητικών προτεραιοτήτων. 

 Σε άμεσο επαναπροσδιορισμό του σχεδιασμού επενδύσεων του 
προϊόντος του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε νέες επενδύσεις 
σταθερής και ικανοποιητικής απόδοσης, οι οποίες θα συμβάλουν τόσο 
μεσοπρόθεσμα όσο και μακροπρόθεσμα στην επίλυση ενδεχόμενων 
προβλημάτων που είναι δυνατό να προκύψουν στα δημόσια οικονομικά 
λόγω του συνταξιοδοτικού και των δαπανών για τη γήρανση του 
πληθυσμού.   

Η επιτροπή εκφράζοντας την ανησυχία της για τη διαχρονική πρακτική 
όλων των κυβερνήσεων να προβαίνουν σε δανεισμό από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, δηλώνει ότι η πάγια αυτή πρακτική θα πρέπει 
σταδιακά και μέσα από μακροπρόθεσμο σχεδιασμό να σταματήσει.  
Παράλληλα θα πρέπει να αρχίσει η σταδιακή αποπληρωμή των οφειλών 
του κράτους προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Σε αυστηρή συναφώς τήρηση της κυβερνητικής δέσμευσης για 
δημιουργία πραγματικού αποθεματικού για το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων με την κατάθεση όπως έχει επίσημα εξαγγελθεί στο ταμείο 
€200 εκατομ. ετησίως. 

Η επιτροπή καταθέτοντας τις παρατηρήσεις και τα σχόλιά της για τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2011 όπως και για τη γενικότερη οικονομική πολιτική, 
καλεί την κυβέρνηση να λάβει υπόψη την ανάγκη λήψης το ταχύτερο 
αποφάσεων, με τις οποίες θα δημιουργούνται συνθήκες πραγματικής 
δημοσιονομικής εξυγίανσης που θα ανακόψουν τη φθίνουσα 
ανταγωνιστικότητα, στην οποία κινδυνεύει να εισέλθει η κυπριακή οικονομία 
λόγω μεγάλων ελλειμμάτων, μειωμένης ανάπτυξης και πληθωριστικών πιέσεων 
διασφαλίζοντας ταυτόχρονα μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα των δημοσίων 
οικονομικών.   

Σημειώνοντας τα πιο πάνω, η επιτροπή δηλώνει ότι δεν παραγνωρίζει το 
γεγονός ότι η λήψη ορισμένων αποφάσεων εκ μέρους της κυβέρνησης προς 
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την κατεύθυνση αυτή, είναι δυνατό να εμπεριέχει και φορολογικά ή άλλα μέτρα, 
η υλοποίηση των οποίων απαιτεί τη σύμπραξη της Βουλής.   

Υπό το φως της πιο πάνω επισήμανσης, η επιτροπή ως καθʼ ύλην αρμόδια, 
δηλώνει συναφώς ετοιμότητα να μελετήσει αμέσως οποιαδήποτε μέτρα τέτοιας 
φύσης είναι ενδεχόμενο να κατατεθούν ενώπιόν της, αναμένοντας ότι για την 
αποτελεσματική προώθησή τους θα έχει ληφθεί εκ μέρους της κυβέρνησης 
υπόψη η ανάγκη τα μέτρα αυτά να είναι ισοζυγισμένα και να βασίζονται σε 
ευρεία συναίνεση.   

2. Εισήγηση Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
υποβάλλοντας την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη 
τελικών αποφάσεων σε σχέση με την έγκριση του κρατικού προϋπολογισμού 
του 2011 στο σύνολό του, επιφυλάσσει το δικαίωμα των μελών της να 
υποβάλουν τροπολογίες για περικοπές ή/και δεσμεύσεις ειδικών κονδυλίων στο 
στάδιο της κατά κεφάλαιο και άρθρο ψήφισής του σε νόμο.  Οι τελικές θέσεις 
όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών αναμένεται να διατυπωθούν κατά τη 
συζήτηση του προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος.  

 Οι τροποποιήσεις στον προϋπολογισμό του 2011, που κατατέθηκαν από το 
Υπουργείο Οικονομικών, έχουν επίσης ενσωματωθεί στο κείμενο του κυρίως 
προϋπολογισμού,  το οποίο θα τεθεί ενώπιον του σώματος για έγκριση μαζί με 
τις τροπολογίες που αναμένεται να κατατεθούν εκ μέρους βουλευτών. 

 Σημειώνεται επίσης ότι οι επιμέρους παρατηρήσεις όλων των 
κοινοβουλευτικών πλευρών τόσο επί θεμάτων οικονομικής πολιτικής όσο και 
επί του συζήτηση προϋπολογισμού περιλαμβάνονται στο Μέρος Γ της 
παρούσας έκθεσης.   

ΜΕΡΟΣ Β΄ 

ΕΠΙ ΜΕΡΟΥΣ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΙ 

1. Κατανομή δαπανών κατά υπουργείο 

∆απάνες υπουργείων (τακτικές/αναπτυξιακές) 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, στον κρατικό προϋπολογισμό του 2011 η 
κατανομή των δαπανών κατά υπουργείο έγινε λαμβάνοντας υπόψη το 
κοινωνικό και αναπτυξιακό όφελος στη βάση προτεραιοτήτων πολιτικής μέσα 
στα περιοριστικά πλαίσια που προκύπτουν από τις επιπτώσεις της διεθνούς 
οικονομικής κρίσης.  

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του προτεινόμενου 
προϋπολογισμού κατά υπουργείο (περιλαμβανομένων και των 
αποπληρωμών), προβλέπεται να αυξηθούν οριακά με ρυθμό ύψους 1,6% και 
να φθάσουν τα €8.862 εκατομ. σε σύγκριση με €8.724 εκατομ. το 2010.  

Η  συγκράτηση του ρυθμού αύξησης των προϋπολογιζόμενων δαπανών του 
2011 σε σχέση με το 2010 οφείλεται: 

α. στη μείωση των λειτουργικών δαπανών κατά 2,8%, 
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β. στη μείωση της εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους κατά 3,6%, 

γ. στη μείωση των κεφαλαιουχικών δαπανών στο 0,6%· και 

δ. στη συγκράτηση του ρυθμού αύξησης των μεταβιβάσεων στο 0,9%. 

Οι συνολικές δαπάνες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού για την περίοδο 
2007-2011, παρουσιάζεται στον ακόλουθο πίνακα: 

1 2 % 3 % 4 % 5 %
Πραγματικές ΠραγματικέςΜεταβολή Πραγματικές Μεταβολή  Προϋπολ. Μεταβολή  Προϋπολ. Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες  2:1 Δαπάνες  3:2 Δαπάνες  4:3 Δαπάνες  5:4

2007 2008 2009 2010 2011
 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 2,039,240 2,193,471 7.6 2,395,260 9.2 2,620,773 9.4 2,751,530 5.0
  α.Σύνολο αποδοχών 1,676,449 1,839,064 9.7 1,967,474 7.0 2,117,553 7.6 2,232,557 5.4
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 362,790 354,407 -2.3 427,786 20.7 503,220 17.6 518,973 3.1
 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 842,328 948,027 12.5 1,059,450 11.8 1,267,943 19.7 1,232,634 -2.8
Λειτουργικές Δαπάνες 281,720 353,100 25.3 369,478 4.6 447,680 21.2 431,036 -3.7
Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 64,168 76,604 19.4 96,959 26.6 99,778 2.9 103,897 4.1
Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια 
και Άλλα Γεγονότα  

20,113 23,317 15.9 21,654 -7.1 44,200 104.1 36,697 -17.0

Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 57,386 58,191 1.4 62,729 7.8 80,922 29.0 79,136 -2.2
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 17,859 19,231 7.7 20,847 8.4 30,913 48.3 22,603 -26.9
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 184,067 185,838 1.0 202,227 8.8 222,636 10.1 222,798 0.1
           Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 181,915 184,000 1.1 200,376 8.9 220,500 10.0 221,045 0.2
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 0 #DIV/0! 0 #DIV/0! 55,723 #DIV/0! 70,000 25.6
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 217,015 231,746 6.8 285,556 23.2 286,091 0.2 266,467 -6.9
Άλλες Λειτουργικές Δαπάνες 0 0 0 0 0
 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 1,901,915 2,126,889 11.8 2,219,127 4.3 2,502,869 12.8 2,525,455 0.9
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 647,588 734,776 13.5 776,068 5.6 866,444 11.6 864,871 -0.2
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 192,415 211,780 10.1 228,211 7.8 222,462 -2.5 247,311 11.2
Επιχορηγήσεις 152,967 158,792 3.8 73,750 -53.6 133,125 80.5 129,463 -2.8
Κοινωνικές Παροχές 875,335 1,003,243 14.6 1,115,595 11.2 1,251,616 12.2 1,265,373 1.1
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 33,609 18,298 -45.6 25,503 39.4 29,222 14.6 18,437 -36.9
4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ 
ΣΧΕΔΙΑ

56,193 45,409 -19.2 50,419 11.0 78,407 55.5 122,706 56.5

5. ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 656,972 739,033 12.5 511,927 -30.7 655,003 27.9 631,378 -3.6
6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 157,514 133,753 -15.1 172,221 28.8 277,474 61.1 206,987 -25.4
7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 221,554 296,202 33.7 441,214 49.0 533,870 21.0 554,869 3.9
ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 5,875,716 6,482,784 10.3 6,849,618 5.7 7,936,339 15.9 8,025,559 1.1  

2. Τακτικές δαπάνες 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι τακτικές δαπάνες κατά υπουργείο 
προβλέπεται να αυξηθούν με ρυθμό ύψους 1,9% και να φθάσουν τα €5.676 εκ. 
σε σύγκριση με €5.572 εκ. το 2010.  Οι μεγαλύτερες αυξήσεις παρουσιάζονται 
στις ανεξάρτητες υπηρεσίες, στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και στο 
Υπουργείο Εσωτερικών, με ρυθμούς  ύψους  16,2%, 5,4% και 3,5%, 
αντίστοιχα. 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων παρουσιάζουν αρνητικούς ρυθμούς αύξησης, της τάξης του 5,3%, 0,6% 
και 1,2%, αντίστοιχα.   

 Η μείωση στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
οφείλεται στη περίληψη μειωμένων πιστώσεων για το “Σχέδιο ∆ράσης για την 
καταπολέμηση της Τρομώδους Νόσου” αφού αναμένεται η ολοκλήρωσή του 
εντός του πρώτου εξαμήνου του 2011 όπως και για την αποπληρωμή 
γεωργοκτηνοτροφικών δανείων αφού αρκετά απʼ αυτά έχουν εξοφληθεί.  Στον 
υπό συζήτηση προϋπολογισμό περιλήφθηκαν επίσης μειωμένες πιστώσεις για 
την αγορά ύδατος λόγω μειωμένων αναγκών.   

 Όσον αφορά το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η μείωση 
προκύπτει λόγω της μεταφοράς μέρους της πρόνοιας για την ειδική χορηγία 
προς τους συνταξιούχους κάτω από την Υπηρεσία Χορηγιών του Υπουργείου 
Οικονομικών. Σε περίπτωση που δεν ληφθεί αυτό υπόψη τότε το εν λόγω 
Υπουργείο παρουσιάζει αύξηση ύψους 6,2%.   

 Περαιτέρω, η μείωση που παρουσιάζει ο προϋπολογισμός του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων οφείλεται στη περίληψη μειωμένων πιστώσεων για 
τις συντηρήσεις δρόμων, τη μη περίληψη πρόνοιας για το “Σχέδιο Απόσυρσης 
Παλαιών Οχημάτων” και στη μεταφορά της πρόνοιας για τραπεζικά τέλη του 
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Τμήματος Οδικών Μεταφορών κάτω από το Γενικό Λογιστήριο της 
∆ημοκρατίας. 

 Οι τακτικές δαπάνες κατά υπουργείο για την περίοδο 2007-2011 
παρουσιάζονται στον ακόλουθο πίνακα: 

 

2007 2008 2008/07 2009 2009/08 2010 2010/09 2011 2011/10
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ Πραγμ. Πραγμ. % Πραγμ. % Προϋπ. % Προϋπ. %

€ εκ. Ευρώ Μεταβ. Ευρώ Μεταβ. Ευρώ Μεταβ. Ευρώ Μεταβ.

ANEΞAPTHTΑ ΓΡΑΦΕΙΑ/YΠHPEΣIEΣ 104,5 117,8 12,7 125,2 6,3 135,0 7,8 156,8 16,2

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 287,1 301,1 4,9 327,7 8,9 361,5 10,3 369,0 2,1

ΥΠ. ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΦΥΣ.ΠΟΡ.ΠΕΡΙΒ. 171,4 289,6 69,0 224,2 -22,6 267,5 19,3 253,3 -5,3

ΥΠ.ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΔΗΜ.ΤΑΞΕΩΣ 243,5 260,0 6,8 274,5 5,6 302,8 10,3 304,7 0,6

ΥΠ.ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΒΙΟΜ. & ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 17,3 19,7 13,5 20,5 4,1 26,7 30,4 26,9 0,5

ΥΠ.ΕΡΓΑΣΙΑΣ & ΚΟΙΝ.ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 598,2 704,8 17,8 789,7 12,0 866,3 9,7 861,0 -0,6

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 320,8 388,6 21,1 504,4 29,8 468,0 -7,2 484,2 3,5

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 55,9 63,7 13,9 67,6 6,1 77,8 15,2 79,5 2,2

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 1.040,2 1.006,5 -3,2 1.075,1 6,8 1.371,1 27,5 1.392,1 1,5

ΥΠ. ΠΑΙΔΕΙΑΣ & ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 643,9 735,0 14,2 768,4 4,5 812,0 5,7 855,8 5,4

ΥΠ.ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 209,2 230,2 10,0 258,4 12,3 279,8 8,2 276,4 -1,2

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 447,8 502,6 12,2 534,4 6,3 603,7 13,0 616,7 2,2

ΣΥΝΟΛΟ 4.139,9 4.619,6 11,6 4.970,2 7,6 5.572,1 12,1 5.676,4 1,9  
3. Αναπτυξιακές δαπάνες 

Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 
προϋπολογίζονται στα €1.205 εκ. σε σύγκριση με €1.240 εκ. το 2011, 
παρουσιάζοντας οριακή μείωση της  τάξης του 2,8%. 

 Η μεγαλύτερη μείωση παρουσιάζεται στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης (-44,4%) 
λόγω ολοκλήρωσης της αγοράς των ελικοπτέρων της Αστυνομικής ∆ύναμης.  

 Στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού παρουσιάζεται επίσης 
μείωση 24,1% λόγω μη περίληψης πρόνοιας για την ανάπτυξη του 
τεχνολογικού πάρκου, της περίληψης μειωμένης πρόνοιας για συμμετοχή σε 
εκθέσεις στο εξωτερικό, καθώς και της περίληψης μειωμένης πρόνοιας για την 
εγκατάσταση φωτοβολταϊκών συστημάτων στα δημόσια κτίρια.  

 Παράλληλα, οι αναπτυξιακές δαπάνες για το Υπουργείο Εξωτερικών και το 
Υπουργείο Οικονομικών παρουσιάζουν μείωση της τάξης του 20,9% και 22,6%, 
αντίστοιχα, λόγω ολοκλήρωσης της αγοράς του εξοπλισμού για την εκτύπωση 
θεωρήσεων εισόδου και της μη περίληψης πρόνοιας για την αγορά μετοχών, 
σε συνδυασμό με τη περίληψη μειωμένης πρόνοιας για τη μηχανογράφηση της 
δημόσιας υπηρεσίας, αντίστοιχα. 

 Στο Υπουργείο Υγείας παρουσιάζεται μικρότερη μείωση ύψους 10,0% λόγω 
περίληψης χαμηλότερης πρόνοιας για βελτιώσεις του Γενικού Νοσοκομείου 
Λεμεσού αφού οι εργασίες πλησιάζουν στην ολοκλήρωση. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων 
παρουσιάζουν τις μεγαλύτερες αυξήσεις σε ποσοστά 13,0%, 11,1% και 8,0%, 
αντίστοιχα.   

 Ειδικότερα, η αύξηση στο Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων προκύπτει 
λόγω περίληψης αυξημένων πιστώσεων για την ανάπτυξη του οδικού δικτύου 
και της  περίληψης πρόνοιας για τα έργα που προωθούνται από τις αρχές 
τοπικής αυτοδιοίκησης (Πλατεία Ελευθερίας, Πλατεία Σολωμού, Γραμμικό 
Πάρκο κατά μήκος του Ποταμού Γαρύλλη, Πολυλειτουργικό Παραθαλάσσιο 
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Πάρκο - Ανάπλαση του Κέντρου στη Λεμεσό).   

 Στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων η αύξηση προκύπτει 
λόγω περίληψης αυξημένων πιστώσεων για την προώθηση δράσεων 
αντιμετώπισης της ανεργίας και τόνωσης της απασχόλησης.  

 Στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος η αύξηση 
προκύπτει λόγω περίληψης αυξημένων πιστώσεων για την κατασκευή των 
αποχετευτικών συστημάτων στα χωριά και την ολοκλήρωση των εργασιών 
κατασκευής του φράγματος στη Σολέα.  

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες κατά υπουργείο για την περίοδο 2007-2011 
παρουσιάζονται στον ακόλουθο πίνακα: 

 
2007 2008 2008/07 2009 2009/08 2010 2010/09 2011 2011/10

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ Πραγμ. Πραγμ. % Πραγμ. % Προϋπ. % Προϋπ. %
€ εκ. Ευρώ Μεταβ. Ευρώ Μεταβ. Ευρώ Μεταβ. Ευρώ Μεταβ.

ANEΞAPTHTΑ ΓΡΑΦΕΙΑ/YΠHPEΣIEΣ 31,0 22,0 -29,1 48,3 119,9 82,4 70,8 92,4 12,2

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 0,0 0,0 -30,1 0,0 -86,1 0,0 1.615,0 0,0 -94,1

ΥΠ. ΓΕΩΡΓΙΑΣ ΦΥΣ.ΠΟΡ.ΠΕΡΙΒ. 77,6 59,3 -23,6 123,9 108,8 137,1 10,7 152,3 11,1

ΥΠ.ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΔΗΜ.ΤΑΞΕΩΣ 7,7 17,4 125,8 21,8 25,5 59,1 171,1 32,8 -44,4

ΥΠ.ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΒΙΟΜ. & ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 31,5 22,1 -29,7 19,3 -12,8 38,4 99,0 29,1 -24,1

ΥΠ.ΕΡΓΑΣΙΑΣ & ΚΟΙΝ.ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 20,5 25,8 25,7 17,1 -33,6 22,5 31,6 25,5 13,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 194,8 211,7 8,7 292,8 38,3 304,9 4,1 322,0 5,6

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 5,5 2,4 -55,8 1,6 -35,2 5,3 237,1 4,2 -20,9

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 52,9 34,0 -35,8 24,2 -28,7 128,8 432,0 99,7 -22,6

ΥΠ. ΠΑΙΔΕΙΑΣ & ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 78,1 226,0 189,5 235,9 4,4 294,2 24,7 273,7 -7,0

ΥΠ.ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 68,2 69,7 2,2 90,9 30,5 128,0 40,8 138,2 8,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 19,7 15,6 -21,0 18,1 16,5 38,7 113,3 34,8 -10,0

ΣΥΝΟΛΟ 587,5 705,9 20,2 893,9 26,6 1.239,5 38,7 1.204,8 -2,8  
4. Επιμέρους προϋπολογισμοί υπουργείων 

 Υπουργείο Άμυνας17 (Κεφ. 11) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Άμυνας για το 2011, προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €368.993.006 έναντι €361.531.563 για το 
2010 (εγκεκριμένες) και €327.712.816 για το 2009 (πραγματικές).  
(Αύξηση για το 2011 κατά €7.461.443.) 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους 
€6.914.546, αφορά δαπάνες για την ΕΛ∆ΥΚ που χρεώνονται απευθείας 
στο Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας18 [έναντι €6.900.909 (εγκεκριμένες) 
για το 2010 και €5.904.339 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 
2011 κατά €13.637.)]. 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 (∆ιοίκηση, Κυπριακός Στρατός, 
Εθνική Φρουρά) ανέρχονται σε €368.990.436 (προϋπολογισθείσες) 
έναντι €361.502.503 (εγκεκριμένες) για το 2010 και €327.710.284 

                                            
17  Η σειρά παρουσίασης των προϋπολογισμών των υπουργείων βασίζεται στην 

κατάταξη, με την οποία παρουσιάζονται στο κείμενο του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού. 

18  Σύμφωνα με το άρθρο 166 του Συντάγματος, ποσά που βαρύνουν απευθείας 
το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας δε χρειάζονται έγκριση 
από τη Βουλή. 
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(πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά €7.487.933.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €2.570 
(εγκεκριμένες) έναντι €29.060 (εγκεκριμένες) για το 2010 και €2.532 
(πραγματικές) για το 2009.  (Μείωση για το 2011 κατά €26.490.) 

 Για σκοπούς αμυντικής θωράκισης19 προβλέπονται δαπάνες ύψους 
€105.000.000 για το 2011 έναντι €115.000.000 για το 2010 
(προϋπολογισθείσες) και €83.985.892 για το 2009 (πραγματικές).  
(Μείωση για το 2011 κατά €10.000.000.) 

 Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (Κεφ. 12) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος για το 2011, προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€405.575.737 έναντι €403.254.725 για το 2010 (εγκεκριμένες) και 
€348.047.977 για το 2009 (πραγματικές).  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€2.321.012.) 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €253.276.465 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €267.486.776 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€224.179.378 (πραγματικές) για το 2009.  (Μείωση για το 2011 κατά 
€14.210.311.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €152.299.272 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €135.767.949 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€123.868.599 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€16.531.323.) 

  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος για το 2011, είναι τα ακόλουθα: 

- Υδατικά έργα κοιλάδων ∆ιάριζου και ευρύτερης περιοχής 
Πάφου:€2,3 εκ. 

- Αποζημιώσεις κτηνοτρόφων: €1,6 εκ. 

- Αποχετευτικό σύστημα του συμπλέγματος Αστρομερίτη-
Περιστερώνας-Ακακίου: €5,0 εκ. 

- Αξιοποίηση επεξεργασμένων λυμάτων πόλεων: €5,0 εκ. 

- Γεωτρύπανο: €1,4 εκ. 

- ∆ημιουργία μονάδων αφαλάτωσης: €6,7 εκ. 

- Υδατικά έργα σολέας Μαραθάσας : €15,0 εκ. 

                                            
19  Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του Κεφαλαίου 11.04 “Αμυντική Θωράκιση” 

κατά ειδικό κεφάλαιο και άρθρο, παρατίθενται αναλυτικά σε ειδικό 
επεξηγηματικό μνημόνιο, το οποίο αποτελεί αναπόσπαστο μέρος του κρατικού 
προϋπολογισμού.  Αναλυτική ενημέρωση και συζήτηση επί του Κεφαλαίου 
11.04 - “Αμυντική Θωράκιση” διεξάγεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Άμυνας. 
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- Σχέδια αποχετεύσεως λυμάτων σε χωριά: €40,0 εκ 

- Κυβερνητική συνεισφορά στα αστικά συμβούλια αποχετεύσεων: 
€8,0 εκ 

- Μέτρα στήριξης γεωργοκτηνοτροφικών προϊόντων: €3,0 εκ. 

- Βελτίωση υδατοπρομηθειών χωριών: €6,4 εκ. 

 Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως (Κεφ. 13) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως για το 2011, προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€337.494.212 έναντι €361.822.260 για το 2010 (εγκεκριμένες) και 
€296.317.657 για το 2009 (πραγματικές).  (Μείωση για το 2011 κατά 
€24.328.048.) 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €304.659.532 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €302.784.380 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€274.519.215 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€1.875.152.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €59.037.880 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €35.709.310 (εγκεκριμένες) για το 2009 και 
€17.364.918 (πραγματικές) για το 2009.  (Μείωση για το 2011 κατά 
€26.203.200.) 

  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως για το 2011, είναι τα ακόλουθα: 

- Ανέγερση/Επέκταση κτιρίων :  

- Φυλακών: €7,2 εκ.-(σύνολο €31,9 εκ.) 

- Αστυνομίας: €12,9 εκ.-(σύνολο €66,4 εκ.) 

- Πυροσβεστικής: €1,0 εκ.-(σύνολο €4,4 εκ.) 

- Σύστημα φωτοεπισήμανσης: €3,7 εκ.-(σύνολο €12 εκ.) 

 Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού (Κεφ. 14) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για το 2011, προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€55.999.469 έναντι €64.912.779 για το 2010 (εγκεκριμένες) και 
€39.785.215 για το 2009 (πραγματικές), παρουσιάζουν δηλαδή για το 
2011 μείωση κατά €8.913.310. 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €26.864.119 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €26.618.761 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€20.500.523 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€45.358.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €29.135.350 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €38.294.018 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€19.284.692 (πραγματικές) για το 2009.  (Μείωση για το 2011 κατά 
€9.958.668.) 
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  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού για το 2011, είναι τα ακόλουθα: 

- Προαγωγή εξαγωγών βιομηχανικών προϊόντων: €2,6 εκ 

- Ανέγερση κτιρίου Μετρολογίας: €1,4 εκ. (σύνολο €4,0 εκ.) 

- Εφαρμογή Νέας Βιομηχανικής Πολιτικής: €3,5 εκ. 

- Ενίσχυση μικρομεσαίων επιχειρήσεων: €6,5 εκ.   

 Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Κεφ. 15) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το 2011, προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€886.545.793 έναντι €883.649.421 για το 2010 (εγκεκριμένες) και 
€806.908.920 για το 2009 (πραγματικές), παρουσιάζουν δηλαδή για το 
2011 αύξηση κατά €2.896.372. 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους 
€120.010, αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο 
της ∆ημοκρατίας [έναντι €120.010 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€115.441 (πραγματικές) για το 2009].   

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €860.961.162 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €866.336.512 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€789.670.414 (πραγματικές) για το 2009.  (Μείωση για το 2011 κατά 
€5.375.350.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €25.464.621 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €17.192.899 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€17.123.065  (πραγματικές) για το 2009.   (Αύξηση για το 2011 κατά 
€8.271.722.) 

  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το 2011, είναι τα ακόλουθα: 

- ∆ημόσια Βοηθήματα: €287,0 εκ.  

- Έκτακτο Σχέδιο Παροχής  Κινήτρων για Απασχόληση Ανέργων: €2,0 
εκ.  

- Έκτακτο Σχέδιο Επιχορήγησης Επιχειρήσεων για Ενίσχυση της 
Απασχόλησης:  €3,0 εκ. 

 Υπουργείο Εσωτερικών (Κεφ. 16)  

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2011, 
προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €806.325.479 έναντι 
€766.325.170 για το 2010 (εγκεκριμένες) και €797.304.815 για το 2009 
(πραγματικές), παρουσιάζουν δηλαδή για το 2011 αύξηση κατά 
€40.000.309. 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους €110.000, 
αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο της 
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∆ημοκρατίας [έναντι €128.000 (εγκεκριμένες) για το 2010 και €91.643 
(πραγματικές) για το 2009. (Μείωση για το 2011 κατά €18.000.)] 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €484.235.716 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €468.229.221 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€504.413.803 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€16.006.495.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €321.797.763 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €297.967.949 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€292.799.369  (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€24.011.814.) 

  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εσωτερικών για το 2011, 
είναι τα ακόλουθα: 

- Στεγαστικά σχέδια: €30,0 εκατομ. 

- ΧΥΤΑ: €7,0 εκατομ. (σύνολο €210,0 εκατομ.) 

- Αποκατάσταση Χώρων Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Απορριμμάτων 
(ΧΑ∆Α): €10,0 εκατομ. 

- Απαλλοτριώσεις: €76,0 εκατομ. (τα €50,0 εκατομ. αφορούν το δρόμο 
Πάφου-Πόλης). 

 Υπουργείο Εξωτερικών (Κεφ. 17)  

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Εξωτερικών για το 2011, 
προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €83.739.123 έναντι €83.066.437 
για το 2010 (εγκεκριμένες) και €69.129.951 για το 2009 (πραγματικές), 
παρουσιάζουν δηλαδή για το 2011 αύξηση κατά €672.686. 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €79.538.263 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €77.775.197 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€67.554.110 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€1.763.066.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €4.200.860 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €5.291.240 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€1.575.841 (πραγματικές) για το 2009.  (Μείωση για το 2011 κατά 
€1.090.380.) 

  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Εξωτερικών για το 2011, 
είναι τα ακόλουθα: 

- Βελτίωση πρεσβευτικής κατοικίας στις Βρυξέλλες: €0,8 εκ.  

- Αποκατάσταση ακινήτου “Κορωναίου” στον Πειραιά: €1,0 εκ. – 
(σύνολο €4 εκ.) 

- Επιδιόρθωση πρεσβευτικής κατοικίας στην Ουάσιγκτον: €1 εκ.   

 Υπουργείο Οικονομικών (Κεφ. 18) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Οικονομικών για το 2011, 
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προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €3.458.488.006 έναντι 
€3.409.866.509 για το 2010 (εγκεκριμένες) και €2.964.288.327 για το 
2009 (πραγματικές).  (Αύξηση για το 2011 κατά €48.621.497.) 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους 
€1.966.626.000, αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας [έναντι €1.897.334.438 για το 2010 
(εγκεκριμένες) και €1.864.945.303 για το 2009 (πραγματικές) (αύξηση 
για το 2011 κατά €69.291.562)]. 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011, ανέρχονται σε €1.392.135.966 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €1.374.115.231 (εγκεκριμένες) για το 2010 
και €1.075.126.063 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 
κατά €18.020.735.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €99.726.040 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €138.416.840 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€24.216.961 (πραγματικές) για το 2009.   (Μείωση για το 2011 κατά 
€38.690.800.) 

 Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Κεφ. 20) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για το 
2011, προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €1.129.510.563 έναντι 
€1.102.997.406 για το 2010 (εγκεκριμένες) και €1.004.296.313  για το 
2009 (πραγματικές), παρουσιάζουν δηλαδή για το 2011 αύξηση κατά 
€26.513.157. 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011, ανέρχονται σε €855.795.702 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €811.950.904 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€768.405.969 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€43.844.798.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €273.714.861 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €291.046.502 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€235.890.344 (πραγματικές) για το 2009.   (Μείωση για το 2011 κατά 
€17.331.641.) 

  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για 
το 2011, είναι τα ακόλουθα: 

- Κρατικά Πανεπιστήμια: €144,0 εκ.  

- Ανέγερση κτιρίου Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ): €14,2 
εκ. (σύνολο €30,0 εκ.) 

- Ανέγερση / Βελτίωση Σχολείων: €74,0 εκ.  

- Ανέγερση Μεγάρου Πολιτισμού: €12,8 εκ. 

 Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Κεφ. 21) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για 
το 2011, προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €417.898.880 έναντι 
€402.918.158 για το 2010 (εγκεκριμένες) και €352.095.535 για το 2009 
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(πραγματικές).  (Αύξηση για το 2011 κατά €14.980.722.) 

 Μέρος των συνολικών δαπανών του ίδιου υπουργείου, ύψους 
€3.327.000, αφορά δαπάνες που βαρύνουν απευθείας το Πάγιο Ταμείο 
της ∆ημοκρατίας [έναντι €3.067.000 για το 2010 (εγκεκριμένες) και 
€2.749.441 για το 2009 (πραγματικές).  (Αύξηση   για το 2011 κατά 
€260.000)]. 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €276.361.272 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €279.316.108 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€258.447.064 (πραγματικές) για το 2009.  (Μείωση για το 2011 κατά 
€2.954.836.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €138.210.608 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €120.535.050 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€90.899.030 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€17.675.558.) 

  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
για το 2011, είναι τα ακόλουθα: 

- Κτιριακές εγκαταστάσεις-Κυπριακή Προεδρία EU2012: €10,5 εκ. 
(σύνολο €16,7 εκ.) 

- Αναβάθμιση του τμήματος του αυτοκινητόδρομου μεταξύ 
Λευκωσίας και Αλάμπρας σε έξι λωρίδες κυκλοφορίας:  €12,0 εκ. 
(σύνολο €32,0 εκ.). 

- ∆ρόμος Λεμεσού-Αγρού: €4,5 εκ. (σύνολο €6,6 εκ.) 

- Κατασκευή ανισόπεδων κόμβων παρά τω ΓΣΠ: €3,4 εκ. (σύνολο 
€27,0 εκ.). 

- Ανέγερση κεντρικών γραφείων Πολεοδομίας: €5,3 εκ. (σύνολο 
€22,8 εκ.) 

- Κατασκευή δρόμου που να συνδέει το Λιμάνι Λεμεσού με τον 
Αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου: €17,5 εκ. (σύνολο €51,0 εκ.) 

- Ανακατασκευή/Αναβάθμιση Λεωφόρου Αρχαγγέλου: €8,0 εκ. 
(σύνολο €18,0 εκ.) 

- Βελτίωση δρόμου Παρεκκλησιάς-Κελλακίου-Επταγώνιας: €4,5 εκ.  

- Βελτίωση κυκλικών Κόμβων Παρακαμπτηρίου Λεμεσού: €3,3 εκ.  

- Βελτιώσεις υφισταμένων δρόμων: €8,0 εκ.  

- Ανέγερση στέγαστρων στις αρχαιότητες της Κάτω Πάφου: €0,7 
εκ. (σύνολο €8,5 εκ.) 

- Κατασκευή ποδηλατοδρόμου στην επαρχία Λευκωσίας: €0,7 εκ. 
(€1,5 εκ.) 

 Υπουργείο Υγείας (Κεφ. 22) 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Υγείας για το 2011, προβλέπει 
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συνολικές δαπάνες ύψους €651.473.915 έναντι €641.741.047 για το 
2010 (εγκεκριμένες) και €552.559.725 για το 2009 (πραγματικές).  
(Αύξηση για το 2011 κατά €9.732.868.) 

 Οι τακτικές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €616.681.418 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €603.489.860 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€534.430.836 (πραγματικές) για το 2009.  (Αύξηση για το 2011 κατά 
€13.191.558.) 

 Οι αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 ανέρχονται σε €34.792.497 
(προϋπολογισθείσες) έναντι €38.251.187 (εγκεκριμένες) για το 2010 και 
€18.128.889 (πραγματικές) για το 2009.  (Μείωση για το 2011 κατά 
€3.458.690.) 

  Τα κυριότερα νέα αναπτυξιακά έργα ή που βρίσκονται σε εξέλιξη 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας για το 2011, είναι τα 
ακόλουθα: 

- Κέντρο Αιματολογικών Ασθενειών: €0,5 εκ. (σύνολο €4 εκ.) 

- Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο Λεμεσού: €10 εκ.  

- Βελτιώσεις Νοσοκομείων και Ιατρικών Κέντρων: €1,8 εκ.    

5. Προϋπολογισμοί ανεξάρτητων υπηρεσιών/γραφείων 

 Στα πλαίσια συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2011, προσήλθαν 
ενώπιον της επιτροπής και ανέλυσαν τους προϋπολογισμούς των υπηρεσιών 
τους οι εκπρόσωποι των ακόλουθων ανεξάρτητων υπηρεσιών και/ή 
ανεξάρτητων γραφείων:20 

α. ∆ικαστικής Υπηρεσίας (κ. Π.  Αρτέμης, Πρόεδρος Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου). 

β. Νομικής Υπηρεσίας (κ. Π. Κληρίδης, Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας). 

γ. Ελεγκτικής Υπηρεσίας (κ. Χρ. Γιωρκάτζη, Γενικός Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας). 

δ. Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως (κ. Ηλ. Νικολάου, Επίτροπος 
∆ιοικήσεως). 

ε. Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού (κ. Κ. Χριστοφόρου, 
Πρόεδρος της Επιτροπής Προστασίας του Ανταγωνισμού). 

                                            
20  Κατά πάγια πρακτική δεν κλήθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της 

Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ-συνταγματική υπηρεσία), όπως και της 
Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ-ανεξάρτητη υπηρεσία) λόγω του ότι οι 
συγκεκριμένες υπηρεσίες στελεχώνονται αποκλειστικά με προσωπικό σε 
απόσπαση.   

 Ο προϋπολογισμός του Γενικού Λογιστηρίου της ∆ημοκρατίας και του Γραφείου 
Προγραμματισμού κατά πάγια πρακτική εξετάζεται στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής μαζί με τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Οικονομικών.    



41 

 

στ. Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
(κ. Τ. Πολυχρονίδου, Επίτροπος Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα). 

ζ. Γραφείου Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων (κ. Χρ. Ανδρέου, 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων). 

η. Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου (κ. Α. Λαμπριανού, Έφορος Υπηρεσίας 
Εσωτερικού Ελέγχου). 

θ. Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών (κ. Ν. Πιττοκοπίτης, 
εκπροσωπώντας τον Πρόεδρο Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών). 

ι. Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών (κ. Κ. 
Λύρας, Έφορος Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών). 

κ. Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων (ανεξάρτητη υπηρεσία) (κ. Γιάννης 
Κοφτερός, Πρόεδρος Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων ). 

λ. Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας και Επιτρόπου Προστασίας 
∆ικαιωμάτων του Παιδιού (κ. Λ. Κουρσουμπά, Επίτροπος Νομοθεσίας 
και Επίτροπος Προστασίας ∆ικαιωμάτων του Παιδιού). 

 Οι πιο πάνω αξιωματούχοι κατέθεσαν εκ των προτέρων γραπτά αναλυτικά 
σημειώματα για τα μεγέθη των προϋπολογισμών τους, τους στόχους και τα 
οργανογράμματα λειτουργίας τους.  Κατά πάγια πρακτική, στην παρούσα 
έκθεση δε γίνεται εκτενής ανάλυση των προϋπολογισμών των πιο πάνω 
υπηρεσιών και/ή ανεξάρτητων γραφείων, τα διάφορα ζητήματα τα οποία έχουν 
εγερθεί κατά τη διάρκεια των συζητήσεων, περιλαμβάνονται στα τηρηθέντα 
πρακτικά τα οποία βρίσκονται στη διάθεση όλων των βουλευτών.   

 Σημειώνεται ότι τα κυριότερα ζητήματα, τα οποία εγέρθηκαν κατά τη φετινή 
συζήτηση εστιάζονται στην έλλειψη οργανωτικής δομής στις περισσότερες από 
τις ανεξάρτητες υπηρεσίες που συστάθηκαν μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και στην αποκοπή κονδυλίων για υπερωρίες, λειτουργικά 
έξοδα και αγορά υπηρεσιών, αποκοπές οι οποίες όπως τονίστηκε από τους 
εκπροσώπους των υπηρεσιών αυτών, θα δημιουργήσουν προβλήματα στην 
εύρυθμη λειτουργία των γραφείων τους κατά τη διάρκεια του 2011.   

6. ∆ιαφώτιση 

 (17.02-03701) - Υπουργείο Εξωτερικών 

 (16.11-03701) - Υπουργείο Εσωτερικών 

 Στα πλαίσια της ειδικής συζήτησης που διεξάγεται κατά τη συζήτηση του 
κρατικού προϋπολογισμού για τα θέματα της “∆ιαφώτισης”, θέμα για το οποίο 
κονδύλια περιλαμβάνονται τόσο στο Κεφάλαιο του Υπουργείου Εξωτερικών 
όσο και στο Κεφάλαιο του Υπουργείου Εσωτερικών (Γραφείο Τύπου και 
Πληροφοριών), η επιτροπή είχε την ευκαιρία να ενημερωθεί σχετικά, τόσο από 
τον Υπουργό Εξωτερικών όσο και από τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο.   

 Οι πιο πάνω αξιωματούχοι ενημέρωσαν την επιτροπή για τη δραστηριοποίηση 
της Υπουργικής Επιτροπής ∆ιαφώτισης (ΥΕ∆) και της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής ∆ιαφώτισης (ΣΕ∆).   
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 Όπως κατατέθηκε, η διαμόρφωση και υλοποίηση της πολιτικής για τη 
διαφώτιση γίνεται από την πρώτη, σύμφωνα με τα πιο πάνω, επιτροπή, της 
οποίας προεδρεύει ο Υπουργός Εξωτερικών και συμμετέχουν ο Υπουργός 
Οικονομικών, ο Υπουργός Εσωτερικών, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού 
και ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος.  Η επιτροπή αυτή έχει την ευθύνη για τη 
διαμόρφωση των προτεραιοτήτων της εκάστοτε κυβέρνησης στο Κυπριακό, την 
ευθύνη της προώθησης προς υλοποίηση των αποφάσεων, του ελέγχου της 
υλοποίησης των αποφάσεων, καθώς και την ευθύνη του συντονισμού της 
δραστηριότητας των εμπλεκομένων υπουργείων, υπηρεσιών και φορέων.  Η 
ΥΕ∆ έχει επίσης ευθύνη για τη διαχείριση μεγάλων κονδυλίων της διαφώτισης 
(κονδύλια με τα οποία χορηγούνται οργανώσεις αποδήμων, οίκοι δημοσίων 
σχέσεων κ.λπ.). 

 Όσον αφορά τη δεύτερη πιο πάνω αναφερόμενη επιτροπή, σύμφωνα με τα 
κατατεθέντα στοιχεία, της ΣΕ∆ προεδρεύει ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και 
συμμετέχουν οι γενικοί διευθυντές των Υπουργείων Εξωτερικών, Οικονομικών, 
Εσωτερικών, Παιδείας και Πολιτισμού, της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Υπηρεσία ∆ιεθνών Σχέσεων) και ο ∆ιευθυντής του Γραφείου Τύπου και 
Πληροφοριών ή εκπρόσωποί τους.  Η ΣΕ∆ έχει την ευθύνη για τη διαχείριση 
των κονδυλίων της διαφώτισης (για ποσά μικρότερα των €17.000 περίπου) 
που αφορούν σε προγράμματα του Γραφείου Τύπου και Πληροφοριών, 
δραστηριότητες των διπλωματικών αποστολών καθώς και αιτήματα που 
υποβάλλονται από τρίτους, όπως κόμματα, οργανώσεις, δήμους, ακαδημαϊκά 
ιδρύματα κ.λπ. 

 Σημειώνεται ότι σύμφωνα με ενημέρωση που η επιτροπή είχε κατά τη διάρκεια 
της συζήτησης των κονδυλίων διαφώτισης του 2010, βάσει απόφασης του 
Υπουργικού Συμβουλίου (Απόφαση υπ’ αρ. 68.995, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 
2009), στα πλαίσια της όλης προσπάθειας για αναβάθμιση της μέχρι σήμερα 
διενεργούμενης διαφωτιστικής προσπάθειας του κράτους, η ΥΕ∆ 
(προεδρεύεται από τον Υπουργό Εξωτερικών) ανέθεσε το συντονισμό και την 
παρακολούθηση της διεκπεραίωσης των αποφάσεων και της υλοποίησης των 
στόχων της διαφώτισης στον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο.  Με τον τρόπο αυτό, ο 
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος ενεργεί πλέον ως ο συντονιστής της όλης 
προσπάθειας και έχει συνολική εικόνα για τα θέματα αυτά.  Ο ίδιος αρμόδιος 
έχει επίσης τον πολιτικό συντονισμό του έργου των Γραφείων Τύπου της 
∆ημοκρατίας στο εξωτερικό και δίνει κατευθυντήριες γραμμές για τα θέματα 
που προβάλλονται στα μέσα μαζικής ενημέρωσης.   

 Για τη στήριξη του συντονιστικού ρόλου του Κυβερνητικού Εκπροσώπου 
προωθείται η δημιουργία Υπηρεσίας ∆ιαφώτισης στο Υπουργείο Εξωτερικών, η 
οποία θα στελεχώνεται με αποσπασμένους λειτουργούς από άλλα υπουργεία 
και τμήματα και με πρόσληψη λειτουργών με συμβόλαιο, καθώς και η 
δημιουργία θέσης ∆ιευθυντή της Υπηρεσίας.   

 Όπως ο Υπουργός Εξωτερικών κατέθεσε κατά τη συζήτηση, η πλήρωση της 
θέσης του διευθυντή της νέας αυτής υπηρεσίας είναι χρονοβόρα, αναμένεται 
όμως ότι αφ΄ ης πληρωθεί η σχετική θέση θα προχωρήσει η διαδικασία των 
αναγκαίων αποσπάσεων ώστε η υπηρεσία να δραστηριοποιηθεί.   

 Τα κονδύλια για τη “∆ιαφώτιση” που έχουν περιληφθεί στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2011, έχουν ως ακολούθως: 



43 

 

 Υπουργείο Εξωτερικών  

€2.600.000 (προϋπολογισθείσες) για το 2011, έναντι €3.135.700 
(εγκεκριμένες) για το 2010 και €2.632.198 (πραγματικές) για το 2009.  
(Μείωση για το 2011 κατά €535.700.) 

 Υπουργείο Εσωτερικών  

Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 

€1.300.000 (προϋπολογισθείσες) για το 2011, έναντι €1.430.000 
(εγκεκριμένες) για το 2010 και €1.324.841 (πραγματικές) για το 2009.  
(Μείωση για το 2011 κατά €130.000.) 

 Υπό το φως της πιο πάνω ενημέρωσης, μέλη της επιτροπής κατά τη διάρκεια 
της συζήτησης επεσήμαναν όπως και κατά τη διάρκεια προηγούμενων 
συζητήσεων για τους προϋπολογισμούς, την ανάγκη χάραξης νέας στρατηγικής 
και νέας προσέγγισης της εκτελεστικής εξουσίας σε σχέση με τον τρόπο 
διενέργειας της διαφώτισης στο εξωτερικό.  Περαιτέρω και αναφορικά με 
παρατηρήσεις εκ μέρους των μελών της επιτροπής για την παρατηρούμενη 
μείωση των σχετικών κονδυλίων, ο Υπουργός Εξωτερικών δήλωσε ότι η 
μείωση οφείλεται στα ποσοστά υλοποίησης των τελευταίων δύο χρόνων και 
στην πρόκληση που τίθεται για πλήρη υλοποίηση των διαθεσίμων κονδυλίων, 
συναφώς δε τόνισε ότι αν παραστεί ανάγκη διενέργειας μεγαλύτερων 
κονδυλίων, οι σχετικές δαπάνες θα διενεργηθούν βάσει εξοικονομήσεων από 
άλλα κονδύλια.   

ΜΕΡΟΣ Γ΄ 

Παρατηρήσεις κοινοβουλευτικών ομάδων και άλλων κομμάτων για τον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2011 

(Οι θέσεις όλων των κοινοβουλευτικών πλευρών που περιλαμβάνονται στο 
παρόν Παράρτημα δεν έχουν υποστεί γλωσσική ή άλλη επεξεργασία.) 

Α. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

Αμέσως μετά το ξέσπασμα της Παγκόσμιας Οικονομικής Κρίσης και παρά τα 
προβλήματα που δημιούργησε, η Κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
κινήθηκε έγκαιρα και προς τη σωστή κατεύθυνση μέσα από τη λήψη μέτρων 
αναπτυξιακού κυρίως χαρακτήρα με στόχο την τόνωση της ανάπτυξης τον 
περιορισμό των αρνητικών επιπτώσεων από την κρίση και την στήριξη των 
ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού με κοινωνικές παροχές. 

Μέσα στα πλαίσια αυτών των τριών βασικών αξόνων πολιτικής η Κυβέρνηση 
προχώρησε: 

1. Στην αύξηση του αναπτυξιακού προϋπολογισμού κατά €300εκ.  
2. Στην εξαγγελία δύο πακέτων στήριξης της οικονομίας, με προμετωπίδα 

τον τουρισμό και τις κατασκευές ύψους €510εκ. 
3. Στην προικοδότηση του Οργανισμού Χρηματοδότησης Στέγης με €200εκ 

για παραχώρηση ευνοϊκών στεγαστικών δανείων σε νεαρά ζευγάρια. 
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4. Στην εξασφάλιση από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων €300εκ τα 
οποία κατατίθενται στις Τράπεζες για στήριξη των μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων με ευνοϊκά δάνεια.  

5. Η Κυβέρνηση εξασφαλίζει και καταθέτει στο ευρύτερο τραπεζικό 
σύστημα €2δις με στόχο τη βελτίωση της ρευστότητας και μείωση των 
επιτοκίων. Η ρευστότητα βελτιώνεται. Τα επιτόκια δυστυχώς δε 
διαφοροποιούνται. 

6. Εισάγονται σημαντικά κοινωνικά μέτρα στήριξης των ευάλωτων ομάδων 
του πληθυσμού. 
- Εισαγωγή πασχαλινού επιδόματος 
- Αύξηση συντάξεων 
- Αύξηση δημοσίου βοηθήματος 
- Εισαγωγή φοιτητικού πακέτου 
- Αύξηση επιδόματος τυφλών και αναπήρων 
- Αύξηση επιδομάτων και ωφελημάτων πολυτέκνων και πενταμελών 

οικογενειών 
- Αύξηση βοηθημάτων εγκλωβισμένων 
- Αναβάθμιση στεγαστικών χορηγιών προσφύγων 

7. Εξαγγέλλονται και υλοποιούνται αρκετά μέτρα στήριξης της 
απασχόλησης και περιορισμού της ανεργίας. 

Με βάση την ίδια την Ευρωπαϊκή Επιτροπή τα μέτρα που πήρε η Κυβέρνηση 
λήφθηκαν έγκαιρα και προς τη σωστή κατεύθυνση. 

Ως ΑΚΕΛ θεωρούμε ότι η οικονομική κρίση και η αντιμετώπιση της είναι 
υπόθεση ολόκληρου του κυπριακού λαού και δεν μπορεί ο μεγάλος και 
προκλητικός πλούτος να μείνει στο απυρόβλητο. ∆εν μπορεί να καλούνται οι 
εργαζόμενοι να αναλάβουν όλο το βάρος της εξόδου από την κρίση και το 
μεγάλο κεφάλαιο να βγάζει την ουρά του απέξω. Γιʼ αυτό εκφράζουμε τη λύπη 
μας για την απόρριψη των δύο νομοσχεδίων της Κυβέρνησης για φορολόγηση 
των κερδών και της μεγάλης ακίνητης ιδιοκτησίας.  

Ο Κρατικός Προϋπολογισμός 2011 κατατέθηκε και για δύο σχεδόν μήνες 
συζητήθηκε σε βάθος και σε έκταση ενώπιον της Επιτροπής Οικονομικών και 
προϋπολογισμού της Βουλής. Με βάση τη μελέτη του Κρατικού 
Προϋπολογισμού 2011 και τις συζητήσεις που έγιναν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ως ΑΚΕΛ έχουμε να σημειώσουμε τα πιο κάτω: 

Θεωρούμε λοιπόν ότι ο Κρατικός Προϋπολογισμός για το 2011 αποτελεί 
φυσιολογική συνέχεια του περσινού προϋπολογισμού ο οποίος έκδηλα 
αντανακλούσε τις προσπάθειες που κατέβαλε η Κυβέρνηση για έξοδο από την 
οικονομική κρίση και παράλληλη αντιμετώπιση των αρνητικών της συνεπειών. 
Ο Προϋπολογισμός για το 2011 κινείται και πάλιν προς τη σωστή κατεύθυνση 
είναι ουσιαστικά νοικοκυρεμένος, δίνοντας ιδιαίτερη έμφαση στη δημοσιονομική 
εξυγίανση αλλά την ίδια στιγμή εξακολουθεί να στηρίζει με γενναιόδωρες 
δαπάνες την ανάπτυξη και το κοινωνικό κράτος. 

Έκδηλα εμφανής είναι η προσπάθεια της Κυβέρνησης να περιορίσει τις 
δαπάνες λειτουργίας της κρατικής μηχανής, πράγμα που επιτυγχάνει σε 
σημαντικό βαθμό χωρίς αυτό να σημαίνει ότι τα περιθώρια έχουν εξαντληθεί. 
Πέραν όμως από τον περιορισμό των καθαρά καταναλωτικών δαπανών το 
κόστος λειτουργίας της κρατικής μηχανής περιορίζεται μέσα από τη μείωση του 
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αριθμού των δημοσίων υπαλλήλων κατά 800 περίπου άτομα και την 
κατάργηση 405 μόνιμων θέσεων στο δημόσιο. 

Ως ΑΚΕΛ στηρίζουμε και χαιρετίζουμε αυτές τις ενέργειες της κυβέρνησης οι 
οποίες επενεργούν ευεργετικά πάνω στα δημόσια οικονομικά. Με βάση τα πιο 
πάνω μέτρα και την ακολουθούμενη δημοσιονομική πολιτική μπαίνουν οι 
βάσεις για σταδιακή επίλυση διαχρονικών προβλημάτων της οικονομίας και 
ιδιαίτερα όσον αφορά στα δημόσια οικονομικά.  

Όσον αφορά στην ανάπτυξη οι αναπτυξιακές δαπάνες σταθεροποιούνται στα 
ψηλά επίπεδα των €1,24δις με μια αύξηση επί διακυβέρνησης Χριστόφια που 
ξεπερνά το 30%. Ως ΑΚΕΛ εκτιμούμε ότι η έξοδος από την κρίση και μια 
σταθερή πορεία προς την ανάκαμψη περνούν μέσα από μια πολυεπίπεδη 
αναπτυξιακή πολιτική συνοδευόμενη από ικανοποιητικούς ρυθμούς 
υλοποίησης των αναπτυξιακών προϋπολογισμών. 

Το ΑΚΕΛ εκφράζει επίσης την ευαρέσκεια του γιατί και οι κοινωνικές δαπάνες 
σταθεροποιούνται σε ψηλά επίπεδα με σχετική αύξηση και για το 2011. Ως 
ΑΚΕΛ, εκτιμούμε ότι στον κοινωνικό τομέα έγιναν ουσιαστικά άλματα με τις 
κοινωνικές δαπάνες να αυξάνονται κατά 38% περίπου επί διακυβέρνησης ∆. 
Χριστόφια. 

Είναι με ικανοποίηση που διαπιστώνουμε ότι παρά την κρίση και τις δυσκολίες 
ο στόχος για κοινωνική συνοχή και μια κοινωνία πιο δίκαιη υλοποιείται με 
συνέπεια.  

Με βάση λοιπόν τις πρόνοιες του Κρατικού Προϋπολογισμού για το 2011 η 
οικονομία αναμένεται να προχωρήσει σταθερά πλέον προς την ανάκαμψη με 
θετικά πρόσημα γύρω στο 0,7% για το 2010 και 1,8% για το 2011. Αναμένεται 
παράλληλα ελαφρά κάμψη στην ανεργία (γύρω στο 6,5%) και μείωση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος χωρίς αυτό να σημαίνει ότι δεν θα χρειαστεί η 
λήψη και πρόσθετων μέτρων, όπως αυτά που περιλαμβάνει η συμφωνία 
Κυβέρνησης, ΑΚΕΛ και ∆ΗΚΟ. 

Χαιρετίζοντας λοιπόν τις προσπάθειες που καταβάλλει η Κυβέρνηση για 
νοικοκύρεμα και δημοσιονομική εξυγίανση εκφράζουμε επίσης την ευαρέσκεια 
μας για τη σταθερή προσήλωση της Κυβέρνησης στους ευαίσθητους τομείς της 
ανάπτυξης και της κοινωνικής συνοχής και δεσμευόμαστε ότι κατά τη συζήτηση 
του Κρατικού Προϋπολογισμού στη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι θα 
καταθέσουμε τις δικές μας προτάσεις και ιδέες σε μια προσπάθεια να 
συνδράμουμε τη μάχη που δίνει η Κυβέρνηση για νοικοκύρεμα, ανάπτυξη 
προκοπή και ευημερία. 

Β. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2011 στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή και Προϋπολογισμού διεξάγεται σε μια περίοδο σημαντικών 
αρνητικών εξελίξεων για την Κυπριακή οικονομία. Μόλις πρόσφατα είχαμε την 
υποβάθμιση της Κυπριακής οικονομίας από τον διεθνή οίκο αξιολόγησης 
Standard & Poor’s, τα νεότερα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας και της 
Eurostat για την ανεργία δείχνουν επιδείνωση της κατάστασης και περαιτέρω 
αύξηση του ποσοστού ανεργίας και το δημοσιονομικό έλλειμμα παραμένει σε 
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ψηλά επίπεδα και το δημόσιο χρέος αυξάνεται παρά την καλυτέρευση του 
ρυθμού ανάπτυξης του ΑΕΠ κατά το τρίτο τρίμηνο του 2010.  

 Οι περσινές προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών, κατά την συζήτηση 
στην Βουλή για τον περσινό προϋπολογισμό, πως το δημοσιονομικό έλλειμμα 
θα κυμαινόταν κοντά στο 3% του ΑΕΠ και πως θα γλιτώναμε την επιτήρηση 
από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή διαψευστήκαν. Η χρονιά έκλεισε με το 
δημοσιονομικό έλλειμμα να εκτοξεύεται στο 6,1% μετά από αλλεπάλληλες 
αναθεωρήσεις από το 3% στο 3,5%, από το 3,5% στο 4,5% μέχρι να 
καταλήξουμε στο 6,1%. Και όλα αυτά σε διάστημα ολιγότερο του ενός μηνός.  

 Το δημοσιονομικό έλλειμμα για το 2010 αναμένεται να είναι κοντά στο 6% του 
ΑΕΠ. Και αυτό παρά την μεταφορά υψηλότερων των αναμενόμενων κερδών 
της Κεντρικής Τράπεζας στο Υπουργείο Οικονομικών της τάξης των €85εκ, τα 
κέρδη του Υπουργείου από ανταλλαγή επιτοκίων (interest swap agreement) 
της τάξης των €30εκ., τον συνεχόμενο δανεισμό του κράτους από τα διάφορα 
Ταμεία που δεν παρουσιάζεται στο δημόσιο χρέος και τα μερίσματα που 
λαμβάνει το κράτος από ημικρατικούς οργανισμούς όπου για πρώτη φορά δεν 
έχουν εκταμιευτεί μόνο πλεονάσματα της ΑΤΗΚ για το έτος που πέρασε ύψους 
€67εκ., αλλά έχουν εκταμιευτεί και €13εκ. επιπλέον από τα αποθεματικά της 
Αρχής.  

 Για το 2011 ο προϋπολογισμός του κράτους προβλέπει έλλειμμα της τάξης του 
5,4% του ΑΕΠ ενώ οι προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής το ανεβάζουν 
στο 5,75% του ΑΕΠ. Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας προειδοποίησε στις 
25 Οκτωβρίου 2010, ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού πως δεν μπορεί να αποκλείσει το ενδεχόμενο το έλλειμμα 
να αυξηθεί στο 7% του ΑΕΠ για το 2011, εάν δεν ληφθούν επιπρόσθετα μέτρα. 

 Το δημόσιο χρέος ακολούθησε και αυτό με την σειρά του αυξητική πορεία κατά 
το 2010. Από 48,4% του ΑΕΠ που βρισκόταν το χρέος το 2008 αυξήθηκε και 
έφτασε το 56,2% το 2009 και αναμένεται να ξεπεράσει το 61% του ΑΕΠ για το 
2010. Το Υπουργείο Οικονομικών εκτιμά πως το δημόσιο χρέος θα φτάσει το 
63,3% του ΑΕΠ το 2011. Οι εκτιμήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είναι πολύ 
πιο απαισιόδοξες από τις προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών. 
Προβλέπουν πως το δημόσιο χρέος θα είναι στο 62.2% του ΑΕΠ το 2010 και 
πως θα αυξηθεί στο 65,2% του ΑΕΠ το 2011 και πως το 2012 θα εκτοξευτεί 
στο 68,4% του ΑΕΠ. ∆ηλαδή μέσα σε μια τετραετία θα έχουμε επιδείνωση του 
δημόσιου χρέους κατά είκοσι ποσοστιαίες μονάδες ή όπως τόνισε και ο 
∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, μια επιδείνωση της τάξης των 3,5δις ευρώ. 

 Το πλέον ανησυχητικό είναι πως το δημόσιο χρέος δεν περιλαμβάνει τον 
δανεισμό του κράτους από το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Κεντρικό 
Ταμείο Αδειών και το Ταμείο Τερματισμού Απασχόλησης. Εάν 
περιλαμβάνονταν και τα ποσά αυτά που είναι πέραν των €7,3δις, τότε το 
δημόσιο χρέος θα είχε μια επί πλέον επιβάρυνση της τάξης του 40% του ΑΕΠ 
περίπου και θα προσέγγιζε το 110% του ΑΕΠ. Ακόμα υπάρχουν τεράστια ποσά 
που το κράτος οφείλει σε διάφορα ταμεία συντάξεως ημικρατικών οργανισμών, 
οργανισμών του δημοσίου και στην τοπική αυτοδιοίκηση. Τα ποσά αυτά 
σύμφωνα με την Έκθεση της Γενικού Ελεγκτή για το 2009 ξεπερνούν τα 
€450εκ. και είναι ποσά τα οποία κάποτε θα πρέπει να τα πληρώσουμε. ∆εν 
μπορούμε να υποθηκεύουμε τις μελλοντικές γενεές με άτσαλους και 
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πρόχειρους χειρισμούς που το μόνο που έχουν επιτύχει είναι να τοποθετήσουν 
μια ωρολογιακή βόμβα στα θεμέλια της οικονομίας μας. ∆υστυχώς ο 
προϋπολογισμός αυτός δεν προβλέπει κανένα μέτρο  για να αντιμετωπιστεί το 
ευρύτερο πρόβλημα του συνταξιοδοτικού. 

 Επιπρόσθετα, τα δάνεια των διαφόρων ημικρατικών οργανισμών και των 
αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης, ύψους εκατοντάδων εκατομμυρίων ευρώ, που 
έχουν δοθεί με κυβερνητική εγγύηση δεν αποτελούν μέρος του δημοσίου 
χρέους, αλλά είναι ποσά που ενδέχεται το κράτος να κληθεί να καλύψει 
μελλοντικά. Ακόμα το κράτος οφείλει περίπου €600εκ. σε ιδιοκτήτες 
απαλλοτριωθείσας γης και καταβάλλει επιτόκιο 9% τον χρόνο σε αυτά τα ποσά.  

 Σύμφωνα με τις προβλέψεις του ∆ιεθνές Νομισματικού Ταμείου που 
δημοσιεύτηκαν στις 6 Οκτωβρίου 2010, ο ρυθμός ανάπτυξης του ΑΕΠ στην 
Κύπρο προβλέπεται να αυξηθεί κατά 0,4% το 2010 ενώ το 2011 ο ρυθμός 
αναμένεται να βελτιωθεί περαιτέρω και να φτάσει το 1,8% του ΑΕΠ. Η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή στις δικές της προβλέψεις αναμένει ρυθμούς ανάπτυξης 
του ΑΕΠ 0,5%, 1,5% και 2,2% για το 2010, 2011 και 2012 αντίστοιχα. Η 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου είναι πιο αισιόδοξη στις προβλέψεις της, που 
δημοσιοποιήθηκαν στις 6 ∆εκεμβρίου 2010. Προβλέπει ρυθμό αύξησης του 
ΑΕΠ 0,7% για το 2010 και μεγαλύτερη ανάκαμψη το 2011 και 2012, με 
ρυθμούς 1,8% και 2,4% αντίστοιχα.  

 Η σταδιακή ανάκαμψη του ρυθμού ανάπτυξης της οικονομίας μας που 
αναμένεται κατά τα επόμενα δύο χρόνια και η ταυτόχρονη επιδείνωση του 
ελλείμματος και του χρέους δείχνουν εμφαντικά τα διαρθρωτικά προβλήματα 
της οικονομίας μας. Παρ’ όλη την αυξημένη οικονομική δραστηριότητα το 2011 
και το 2012, και την θετική επίδραση που η κυβέρνηση αναμένει στα κρατικά 
έσοδα, το δημοσιονομικό έλλειμμα δεν θα μειωθεί και αυτό γιατί οι κρατικές 
δαπάνες θα αυξάνονται με πιο γοργό ρυθμό. Για αυτό το λόγο είναι επιτακτικό 
να παρθούν άμεσα μέτρα τα οποία θα βοηθήσουν την οικονομία μας να 
εξυγιανθεί. Και αυτά τα μέτρα είναι απόντα από τον κρατικό προϋπολογισμό 
του 2011. Η όποια ουσιαστική προσπάθεια αντιμετώπισης των διαρθρωτικών 
προβλημάτων της οικονομίας μας θα πρέπει να εστιαστεί προς την πλευρά των 
δαπανών και όχι προς την πλευρά των εσόδων. 

 Τα κρατικά έσοδα, με βάση τον προϋπολογισμό του 2011 αναμένονται να 
αυξηθούν κατά 2,2% και να φθάσουν τα €5,709εκ. το 2011 από €5,587εκ. που 
αναμένεται να είναι τα αναθεωρημένα έσοδα του 2010. Συνολικά αναμένεται 
αύξηση της τάξης του 6,4% στα έσοδα από άμεσους φόρους και αύξηση 6,9% 
στα έσοδα από έμμεσους φόρους. Πιο αναλυτικά προβλέπεται αύξηση της 
τάξης του 9,8% στα έσοδα από τον φόρο εισοδήματος φυσικών προσώπων, 
άνοδος η οποία φαίνεται να είναι τουλάχιστον υπεραισιόδοξη. Επίσης 
εντύπωση προκαλεί η προβλεπόμενη αύξηση στα έσοδα από τον ΦΠΑ κατά 
10,9% αφού δεν περιλαμβάνει ακόμα τις αναμενόμενες εισπράξεις €60εκ. από 
την επιβολή συντελεστή ΦΠΑ 5% σε τρόφιμα και φάρμακα από τις αρχές του 
2011. Η εκτίμηση στηρίζεται σε  παραδοχή για σημαντική βελτίωση στην 
κατανάλωση που δεν φαίνεται να είναι συμβατή με τον σχετικά χαμηλό ρυθμό 
ανάπτυξης της οικονομίας του 1,5%.  

 Σημειώνουμε πως εάν συγκρίνουμε τα προϋπολογισθέντα ποσά στον περσινό 
προϋπολογισμό του 2010 με τα αναθεωρημένα έσοδα του 2010, παρατηρούμε 
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πως υπάρχουν σημαντικές αποκλίσεις. Η απόκλιση από τα προϋπολογιζόμενα 
έσοδα από ΦΠΑ για το 2010 με τα αναθεωρημένα έσοδα του 2010 από τον 
ΦΠΑ είναι της τάξης του 10,2%. Στον περσινό προϋπολογισμό είχαν 
προϋπολογιστεί €1,878εκ. ενώ τα αναθεωρημένα έσοδα είναι κατά €191εκ. 
λιγότερα στα €1,687εκ. Η κυβέρνηση ανάμενε πως το 2010 θα είχε αυξημένα 
έσοδα από το ΦΠΑ κατά 7,3% ενώ τελικά υπήρξε μείωση της τάξης του 10,2%. 
Αποκλίσεις υπάρχουν σε όλες τις κατηγορίες εσόδων και αυτό ενισχύει τις 
όποιες ανησυχίες για μη πραγματοποίηση των στόχων που τέθηκαν για το 
2011. Οι επιτυχημένες προβλέψεις σίγουρα δεν είναι το δυνατό σημείο της 
κυβέρνησης, όπως έχει περίτρανα αποδειχτεί σε πάρα πολλές περιπτώσεις.  

 Ο πιο κάτω πίνακας συνοψίζει τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του 2010, τα 
αναθεωρημένα έσοδα του 2010, την ποσοστιαία αύξηση που αναμένονταν το 
2010 σε σχέση με τα έσοδα του 2009, την ποσοστιαία απόκλιση που είχαν τα 
αναθεωρημένα έσοδα του 2010 σε σχέση με τα προϋπολογιζόμενα έσοδα και 
την ποσοστιαία αύξηση των εσόδων αυτών που αναφέρεται στον 
προϋπολογισμό του 2011 σε σχέση με τα αναθεωρημένα έσοδα του 2010. 

 Προϋπολογισμός 
Εσόδων 2010  

(εκ. ευρώ) 

Αναθεωρημένα 
Έσοδα 2010 
(εκ. ευρώ) 

% αύξηση 
που 

αναμενόταν 
το 2010 

Πραγματική % 
απόκλιση από 

προϋπολογιζόμενα 
ποσά 

Αύξηση στον 
Προϋπολογισμό 

2011 

Σύνολο 
εσόδων 

 

5600 

 

5587 

 

5,9% 

 

-0,2% 

 

2,2% 

Άμεσοι 
Φόροι 

1946 1900 3,8% -2,4% 6,4% 

Φόρος 
Εισοδήματος 
(Φυσικών 
Προσώπων) 

 

 

621 

 

 

609 

 

 

7,1% 

 

 

-1,9% 

 

 

9,8% 

Έμμεσοι 
Φόροι 

 

2964 

 

2800 

 

8,3% 

 

-5.5% 

 

6,9% 

ΦΠΑ 1878 1687 7,3% -10,2% 10,9% 

 Προσπάθεια θα πρέπει να γίνει για να καταπολεμηθεί η φοροδιαφυγή. Η 
πληρωμή των φόρων αποτελεί πατριωτικό καθήκον του κάθε πολίτη. 
Επικρατεί, όμως, η αντίληψη ότι ορισμένοι μόνο καταβάλουν τις πραγματικές 
τους οφειλές στον Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων, και πως πολλοί 
φοροδιαφεύγουν. Για αυτόν ακριβώς τον λόγο θα πρέπει να δώσουμε τα 
απαραίτητα εφόδια και τις αναγκαίες εξουσίες στο ΤΕΠ για να μπορέσει να 
φέρει εις πέρας το έργο του και να μπορέσει να εισπράξει το ποσά που 
δικαιούται να λάβει το κράτος.  

 Οι κρατικές δαπάνες για το 2011, εξαιρουμένων των αποπληρωμών των 
δανείων, ανέρχονται σε €8,026εκ. και αυξάνονται κατά 1,1% σε σχέση με τις 
αναθεωρημένες δαπάνες για το 2010 και αποτελούν το 45% του ΑΕΠ. Σενάριο 
που φαίνεται να είναι αρκετά αισιόδοξο από την στιγμή που προβλέπεται 
αύξηση 5,4% στο κρατικό μισθολόγιο, αύξηση 3,1% στις συντάξεις και αύξηση 
1,1% στις κοινωνικές παροχές (συνολική αύξηση της διακυβέρνησης Χριστόφια 
42%). 



49 

 

 Το κρατικό μισθολόγιο το 2008 αυξήθηκε με ρυθμό 9,7% σε σχέση με το 2007. 
Το 2009 αυξήθηκε με ρυθμό 7% σε σύγκριση με το 2008. Το 2010 αυξάνετε με 
ρυθμό 7,6% σε σύγκριση με το 2009. Στον προϋπολογισμό του 2011 
θεωρητικά προβλέπεται να αυξηθεί με ρυθμό 5,4% σε σχέση με το 2010. Άρα 
σε μόνο μια 5ετία (2007 – 2011) το κρατικό μισθολόγιο αυξήθηκε κατά 33%. 

 Το κόστος του κρατικού μισθολογίου στην Κύπρο το 2009 ανήλθε στο 
15,6%του ΑΕΠ και αυτό ήταν το μεγαλύτερο ποσοστό στην Ευρώπη σε 
σύγκριση με το ΑΕΠ. Ο μέσος όρος στην Ευρωζώνη περιορίζεται στο 10,8% 
του ΑΕΠ. Η δημόσια υπηρεσία στην Κύπρο, είναι δηλαδή κατά 44% ακριβότερη 
από τον μέσο όρο των υπόλοιπων δημόσιων υπηρεσιών της Ευρωζώνης και 
απορροφά το 38% των εσόδων του κράτους, σε σύγκριση με το 24% στην 
Ευρωζώνη. Εάν το κόστος της δημόσιας υπηρεσίας στην Κύπρο κυμαινόταν 
στο ύψος της υπόλοιπης Ευρώπης, περισσότερα από €800εκ. ευρώ θα 
εξοικονομούνταν, θέτοντας τις προϋποθέσεις και τις βάσεις για πιο υγιή θεμέλια 
στην οικονομία. Με άλλα λόγια ένα ποσοστό της τάξης του 5% του ΑΕΠ 
περίπου θα μπορούσε να εξοικονομηθεί, μόνο εάν είχαμε το κόστος της 
δημόσιας υπηρεσίας στον μέσο όρο της Ευρωζώνης. 

 Αξίζει να σημειώσουμε πως η αύξηση στο μισθολόγιο για το 2011, προβλέπει 
και μείωση στον αριθμό των δημοσίων υπαλλήλων κατά 1,000 άτομα. Εάν αυτή 
η μείωση δεν επιτευχθεί τότε η αύξηση στο μισθολόγιο θα είναι 6,5% και όχι 
5,4% που προϋπολογίζεται. Φυσικά τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, 
που επικαλέστηκε και ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, δείχνουν μια αντίθετη εικόνα. Το 
σύνολο των εργαζομένων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα έχουν αυξηθεί από 
69,075, στο τέλος του δευτέρου τριμήνου του 2009, σε 70,960 στο τέλος του 
δευτέρου τριμήνου του 2010. Συνεπώς η Στατιστική Υπηρεσία παρουσιάζει μια 
εντελώς διαφορετική εικόνα από αυτήν που παρουσιάζει το Υπουργείο 
Οικονομικών. ∆ηλαδή, πως οι εργαζόμενοι στον ευρύτερο δημόσιο τομέα 
αυξήθηκαν κατά 1,885 άτομα ή 2,7% τον τελευταίο χρόνο.  

 Άλλο σημείο που αξίζει αναφοράς είναι πως το ποσό που παρουσιάζεται ως 
κρατικό μισθολόγιο δεν περιλαμβάνει τα μισθολόγια των διαφόρων ημικρατικών 
οργανισμών, των δήμων και ούτε των εταιριών που είναι μέτοχος το κράτος. 
Έτσι το πραγματικό μισθολόγιο του δημοσίου είναι κατά πολύ μεγαλύτερο. 
Όπως και το συνταξιοδοτικό κόστος. 

 Ένα σημείο που αξίζει αναφοράς στον προϋπολογισμό του 2011 είναι η 
προβλεπόμενη μείωση της τάξης του 3,6% στις δαπάνες για εξυπηρέτηση του 
δημόσιου χρέους. Το οικονομικό επιτελείο πιστεύει πως το κόστος 
εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους θα συνεχίσει να μειώνεται λόγω του 
ευνοϊκού επιτοκιακού περιβάλλοντος που επικρατεί διεθνώς. Με το σύνολο του 
χρέους του κράτους να εκτοξεύεται στα €11,3δις ή στο 63,3% του ΑΕΠ το 
2011, και με δεδομένη την αύξηση στο δημοσιονομικό έλλειμμα που θα 
παρουσιαστεί φέτος, είναι αμφίβολο μέχρι αδιανόητο για το πώς ακριβώς αυτό 
θα επιτευχθεί. Ειδικά και μετά την πρόσφατη υποβάθμιση της οικονομίας μας 
από τον οίκο Standard & Poor’s, το κόστος εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους 
δεν θα μειωθεί αλλά αντίθετα θα αυξηθεί. 

 Με τα σημερινά δεδομένα την επόμενη φορά που η Κύπρος θα αναζητήσει 
δανεισμό από τις διεθνείς αγορές θα κληθεί να καταβάλει μέχρι και 1% 
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ψηλότερο επιτόκιο. Και αυτό γιατί το 10ετές Κυπριακό ομόλογο κινήθηκε 
ανοδικά τις τελευταίες βδομάδες, συνέπεια της υποβάθμισης της Κυπριακής 
οικονομίας αλλά και της απουσίας μέτρων εξυγίανσης. Στις 6 ∆εκεμβρίου η 
απόδοση του ομολόγου εκτοξεύτηκε στο 5,23% από 4,4% που βρισκόταν πριν 
ένα μήνα. Η απόδοση του Κυπριακού ομολόγου έχει ξεπεράσει πλέον αυτό της 
Ισπανίας (5,15%) που θεωρείται ως μια από τις επόμενες χώρες που θα 
αναγκαστεί να προσφύγει στον μηχανισμό στήριξης των χωρών της 
Ευρωζώνης.  

 Επίσης, η δεδομένη στήριξη της Ιρλανδικής οικονομίας από τις υπόλοιπες 
χώρες της Ευρωζώνης, δεν περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμό του 2011. Με 
δεδομένο πως η στήριξη θα κυμανθεί στα επίπεδα της στήριξης προς την 
Ελλάδα, τότε η Κύπρος θα καλεστεί να καταβάλει περίπου €60εκ. Και είναι 
ορατό το ενδεχόμενο να αναζητήσουν και άλλες χώρες της Ευρωζώνης 
καταφύγιο στον μηχανισμό στήριξης με ανυπολόγιστα κόστη για την μικρή 
οικονομία της Κύπρου μας.   

 Όσον αφορά τις λειτουργικές δαπάνες, φαίνεται να υπάρχει μια προσπάθεια εκ 
μέρους της κυβέρνησης να αποκρύψει τα πραγματικά νούμερα. Στον 
προϋπολογισμό του 2010, οι προϋπολογιζόμενες λειτουργικές δαπάνες του 
κράτους για το 2009 παρουσιάζονταν ως €1,470εκ. και οι προϋπολογιζόμενες 
λειτουργικές δαπάνες του 2010 ως €1,264εκ. και παρουσιάστηκε πέρσι ως 
επίτευγμα της κυβέρνησης να μειώσει τις λειτουργικές δαπάνες κατά 14%. Ως 
δια μαγείας στον προϋπολογισμό του 2011, το νούμερο για τις πραγματικές 
λειτουργικές δαπάνες του 2009 μειώθηκε στα €1,059εκ., δηλαδή φαίνεται 
μειωμένο κατά €411εκ. Με βάση το νούμερο αυτό (€1,059) οι λειτουργικές 
δαπάνες για το 2010, όχι μόνο δεν μειώθηκαν κατά 14%, αλλά αυξήθηκαν κατά 
19,7%. Με την πρακτική αυτή, δηλαδή την αλλαγή του μέτρου σύγκρισης, δεν 
μπορεί να πάρει κάποιος στα σοβαρά την προβλεπόμενη μείωση των 
λειτουργικών δαπανών για το 2011 κατά 2,8%.  

 Οι τάχα μειώσεις στον κρατικό προϋπολογισμό από τα διάφορα υπουργεία 
αποτελούν μια τρύπα στο νερό, διότι καθόλου δεν προϋποθέτουν μείωση στις 
δαπάνες που θα πραγματοποιηθούν το 2011. Απλώς θα μειωθεί το ποσοστό 
υλοποίησης του προϋπολογισμού, το οποίο ούτως ή άλλως είναι χαμηλό, ενώ 
οι κρατικές δαπάνες του 2011 θα είναι στο ύψος που θα ήταν και χωρίς την 
τάχα μείωση τους. 

 Το πιο αποθαρρυντικό σχετικά με τις κρατικές δαπάνες είναι πως στον 
προϋπολογισμό του 2011 θα αυξηθούν οι τακτικές και οι ανελαστικές δαπάνες 
του δημοσίου ενώ την ίδια στιγμή οι αναπτυξιακές δαπάνες θα μειώνονται. Ο 
προϋπολογισμός του 2011 προβλέπει αύξηση των τακτικών δαπανών από 
€5,572εκ. το 2010 σε €5,676εκ. το 2011, ή άνοδο της τάξης του 1,9%. Οι 
αναπτυξιακές δαπάνες για το 2011 προϋπολογίζονται στα €1,205εκ. σε 
σύγκριση με €1,240εκ. το 2010, παρουσιάζοντας έτσι μείωση της τάξης του 
2,8%. Με την πρακτική αυτή οι μη παραγωγικές δαπάνες του δημοσίου θα 
αυξάνονται και οι δαπάνες που θα είχαν στόχο την τόνωση της οικονομίας θα 
μειώνονται.  

 Ο προϋπολογισμός ενός κράτους, πρέπει να εμπεριέχει το πολιτικό και 
οικονομικό όραμα αλλά και τη στρατηγική μιας κυβέρνησης, με συγκεκριμένα 
οικονομικά μέτρα, μεταρρυθμίσεις, αλλαγές και διαρθρωτικές τομές. ∆υστυχώς, 
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παρά τις εύγλωττες εξαγγελίες, λείπει το οικονομικό όραμα ενώ συμβιβάζεται 
σε μια λογιστική παράθεση αριθμών και ποσοστών. Εμείς θέλουμε ένα κράτος 
ποιοτικό, ευέλικτο, αποτελεσματικό, με ενδυνάμωση του επιτελικού και 
ρυθμιστικού του ρόλου και όχι ένα σπάταλο κράτος επιχειρηματία που 
κατατρώει τα υστερήματα των πολιτών του. 

 Η οικονομική πολιτική του κράτους πρέπει να σχεδιαστεί με τρόπο που όχι 
μόνο να στηρίξει άμεσα την οικονομία αλλά και να θέσει τις βάσεις για το 
μέλλον. Οι προϋπολογισμοί του κράτους θα πρέπει να καταρτίζονται με βάση 
μακροχρόνιο σχεδιασμό ώστε η δημοσιονομική πολιτική να βοηθήσει στην 
έξοδο από την κρίση και να θέσει γερά θεμέλια για επιστροφή των δημόσιων 
οικονομικών σε διατηρήσιμη βάση. Τα έσοδα του κράτους θα πρέπει να 
αναλύονται και να διαπιστώνεται πια από αυτά είναι επαναλαμβανόμενα ώστε 
να μπορεί να γίνει σωστός σχεδιασμός. Επίσης για κάθε μέτρο που 
συνεπάγονται επαναλαμβανόμενα έξοδα θα πρέπει να γίνεται ανάλυση για τον 
τρόπο χρηματοδότησης, όχι μόνο για την επόμενη χρονιά αλλά σε βάθος 
χρόνου. Με αυτά σαν δεδομένα θα μπορεί να γίνεται μακροχρόνιος σχεδιασμός 
για να μειωθεί το έλλειμμα σε σταθερή βάση. 

 Οι προϋπολογισμοί του κράτους θα πρέπει να διέπονται από δημοσιονομική 
πειθαρχία και ευελιξία. Η δημοσιονομική πειθαρχία είναι σημαντική για την 
αξιοπιστία του κράτους και επιτρέπει τη χάραξη μακροχρόνιας πολιτικής, η 
οποία συμβάλλει στον περιορισμό του κόστους χρηματοδότησης και στην 
αύξηση της παραγωγικότητας. Η δημοσιονομική ευελιξία είναι απαραίτητη για 
την διαχείριση απροσδόκητων κλονισμών στο οικονομικό περιβάλλον. Όταν η 
δημοσιονομική πολιτική του κράτους βασίζεται διαχρονικά σε αυτές τις αρχές, 
τότε ο προϋπολογισμός μπορεί να χρησιμοποιηθεί σαν εργαλείο για τόνωση 
της συνολικής ζήτησης. Όταν οι δύο αυτές αρχές τηρούνται ευλαβικά, 
εξασφαλίζονται οι αναγκαίοι πόροι σε περιόδους οικονομικής ανάπτυξης για να 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν σε περιόδους ύφεσης για τόνωση της 
οικονομίας. 

 Στην δεδομένη στιγμή όμως βρισκόμαστε σε μια πολύ δυσμενή κατάσταση. 
Υπάρχει από τη μία η ανάγκη για χρησιμοποίηση πόρων για διευκόλυνση της 
ανάπτυξης της οικονομίας που πλήγηκε από την διεθνή κρίση, και από την 
άλλη ο περιορισμός των πόρων αυτών αφού το δημοσιονομικό έλλειμμα έχει 
φτάσει σε επίπεδα διαχρονικά μη διατηρήσιμα. Το πιο ανησυχητικό της 
κατάστασης είναι πως στον προϋπολογισμό του 2011 μειώνονται οι δαπάνες 
για στήριξη της ανάπτυξης ενώ οι τακτικές δαπάνες του κράτους συνεχίζουν να 
αυξάνονται. 

 Γενικά το 2010 χαρακτηρίστηκε από την αδράνεια της κυβέρνησης να 
συγκρατήσει τις δημόσιες δαπάνες και να αντιμετωπίσει τα διαρθρωτικά 
προβλήματα της οικονομίας μας. Κανένα μέτρο δεν πάρθηκε προς την 
κατεύθυνση αυτή και όλες οι προσπάθειες της κυβέρνησης εστιάστηκαν σε 
φορολογικά μέτρα. Ακόμα και για το 2011 τα μόνα μέτρα που φαίνονται 
σίγουρο πως θα υιοθετηθούν είναι η επιβολή συντελεστή ΦΠΑ 5% στα τρόφιμα 
και στα φάρμακα και η ανατίμηση των τελών του νερού. Μέτρα τα οποία θα 
χτυπήσουν τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα και τους συνταξιούχους και θα 
μειώσουν αισθητά την αγοραστική δύναμη του Κύπριου πολίτη. Επιπρόσθετα, 
η επιβολή ΦΠΑ σε τρόφιμα και φάρμακα ενδέχεται να επιφέρει επιπρόσθετη 
άνοδο στον πληθωρισμό κατά 1,2% περίπου που με την σειρά του θα έχει 
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επιπτώσεις και στο κρατικό μισθολόγιο λόγω της ΑΤΑ. Και έτσι θα μπούμε σε 
ένα φαύλο κύκλο αυξήσεων και τα θύματα θα είναι τα χαμηλά εισοδηματικά 
στρώματα της κοινωνίας μας, οι άνεργοι, οι συνταξιούχοι και οι εργαζόμενοι του 
ιδιωτικού τομέα που δεν επωφελούνται από την ΑΤΑ αλλά επιβαρύνονται τις 
πληθωριστικές πιέσεις που δημιουργεί.  

 Η ανεργία κατά το 2010 αυξήθηκε σταδιακά από την αρχή της χρονιάς και τον 
Οκτώβριο του 2010 κορυφώθηκε στο 7,3%, βάση στοιχείων της Eurostat. Το 
ποσοστό θα είναι ακόμη ψηλότερο τον Νοέμβριο του 2010 γιατί τον τελευταίο 
μήνα η ανεργία αυξήθηκε και ξεπέρασε τις 25,000 σε πραγματικούς αριθμούς. 
Το Υπουργείο Οικονομικών αναμένει την ανεργία να διατηρηθεί σε ψηλά 
επίπεδα και το 2011 υπολογίζοντας την στο 6,5%. Η Κεντρική Τράπεζα και η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή είναι ελαφρώς πιο απαισιόδοξες στις προβλέψεις τους 
και ανεβάζουν την ανεργία στο 6,6% για το 2011.  

Γ. Παρατηρήσεις της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, έχει εξετάσει και αναλύσει ενδελεχώς τον 
προϋπολογισμό του 2011 και καταθέτει τους δικούς του αρχικούς 
προβληματισμούς, επιφυλάξεις, αλλά και ανησυχίες σε σχέση με την πορεία 
της Κυπριακής Οικονομίας. 

Το ∆ημοκρατικό Κόμμα αναλογιζόμενο την κρισιμότητα των καιρών και τις 
δύσκολες οικονομικές συνθήκες που διανύει σήμερα ο τόπος, έχει διαμορφώσει 
την άποψη πως η Κυπριακή Οικονομία βρίσκεται σε μία ιστορικά κρίσιμη 
καμπή και θεωρεί πως πρέπει άμεσα και χωρίς οποιαδήποτε περαιτέρω 
καθυστέρηση να παρθούν μέτρα εξυγίανσης της οικονομίας τα οποία: 

(α) θα συγκρατήσουν την συνεχιζόμενη αύξηση των τακτικών δαπανών του 
Κράτους,   

(β) θα μειώσουν την σπατάλη και τις μη-παραγωγικές δαπάνες του 
Κράτους, 

(γ) θα επικεντρωθούν και θα δώσουν έναυσμα στην ανάπτυξη της 
κυπριακής οικονομίας. 

Ξεκάθαρη άποψη του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι πως θα πρέπει ν’ 
αποφευχθούν μέτρα που θα είναι κατασταλτικά και επιζήμια για την 
βραχυπρόθεσμη, μεσοπρόθεσμη και μακροχρόνια ανάπτυξη της οικονομίας, 
όπως για παράδειγμα, η επιβολή οποιωνδήποτε νέων φορολογιών. 

Η σημερινή κατάσταση της Κυπριακής Οικονομίας 

∆υστυχώς τα μηνύματα των καιρών δεν είναι καθόλου ενθαρρυντικά για την 
Κυπριακή Οικονομία και ως συνεπακόλουθο, οποιοσδήποτε σχεδιασμός για τα 
δημοσιονομικά της Κύπρου για την περίοδο 2011-2013 δεν θα πρέπει ν’ 
αποτελεί απλά μία επανάληψη των πρακτικών του παρελθόντος. 

Ήδη έχουμε κάποιες ανησυχητικές εξελίξεις που καταδεικνύουν ότι η Κυπριακή 
οικονομία, σε αντίθεση με το τι γινόταν στο παρελθόν, δέχεται σοβαρές 
αμφισβητήσεις σε ότι αφορά την βιωσιμότητα και την αξιοπιστία της.   
Πρόσφατες αρνητικές εξελίξεις: 
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  Η Κυπριακή οικονομία έχει υποβαθμιστεί από τον οίκο αξιολόγησης 
Standard & Poor’s. Αυτή τη στιγμή η Κύπρος έχει την τρίτη χαμηλότερη 
αξιολόγηση στην Ευρώπη (μετά την Ελλάδα και την Πορτογαλία). 

  Για πρώτη φορά την 9/12/10 τα spreads των Κυπριακών ομολόγων 
ξεπέρασαν τα spreads της Ισπανίας, η οποία θεωρείται από τις διεθνείς 
αγορές ως μία από τις πιο προβληματικές οικονομίες της Ευρώπης.     

  Ο πρόσφατος δανεισμός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για ποσό €1 δις 
τον οποίο πετύχαμε με το τέταρτο χειρότερο επιτόκιο της 
Ευρωζώνης.  Μόνο η Ελλάδα, η Ιρλανδία και η Πορτογαλία έχουν 
δανειστεί αυτή τη περίοδο με υψηλότερο επιτόκιο από την Κύπρο.  Όλες 
οι υπόλοιπες χώρες της ευρωζώνης κατάφεραν να δανειστούν με πολύ 
χαμηλότερα επιτόκια. 

  Ο οίκος αξιολόγησης Moody’s ήδη έχει αξιολογήσει αρνητικά τις 
Κυπριακές Τράπεζες. 

  Όπως όλα δείχνουν, επίκειται και νέα αρνητική αξιολόγηση για την 
Κυπριακή οικονομία του οίκου Standard and Poor’s αφού μας έχουν 
βάλει σε αρνητικό ορίζοντα. 

  Ο ∆ιοικητής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας έχει ζητήσει 
επιτακτικά από την Κυπριακή Κυβέρνηση να μειώσει τις δαπάνες 
Κράτους. 

  Η Κύπρος καταγράφει έναν δείκτη πληθωρισμού της τάξης του 3.6% ο 
οποίος βρίσκεται δύο ολόκληρες ποσοστιαίες μονάδες πάνω από τον 
μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

  Ακόμη χειρότερα, η Κύπρος για πρώτη φορά μετά το 1974 σημειώνει 
ποσοστά ανεργίας που ξεπερνούν το 7% και καταγράφει την 
μεγαλύτερη αύξηση στην ανεργία απ’ όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

  Επισημαίνεται επίσης πως τα Κυπριακά νοικοκυριά είναι 
υπερδανεισμένα.  Το συνολικό χρέος των Κυπριακών νοικοκυριών 
ξεπερνά το 128% του ΑΕΠ, το υψηλότερο ποσοστό σε όλη την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.   

  Άρα σημειώνεται πως ήδη το Κράτος και τα νοικοκυριά μας, 
χρωστούν μαζί πέραν του 190% του ΑΕΠ.  (Και τονίζεται πως μέσα 
σε αυτό το ποσοστό δεν συνυπολογίζεται το χρέος και οι υποχρεώσεις 
του Κράτους προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων). 

Νέος κίνδυνος υποβάθμισης 

Ενόψει των πιο πάνω, ο νέος κίνδυνος υποβάθμισης της οικονομίας και του 
δημόσιου μας χρέους, ως επίσης και των χρηματοπιστωτικών μας ιδρυμάτων, 
είναι πλέον πάρα πολύ ορατός αν όχι βέβαιος σε περίπτωση που δεν πάρουμε 
μέτρα. 

Το ∆ημοκρατικό Κόμμα επιθυμεί να διατυπώσει την έντονη του ανησυχία για το 
ενδεχόμενο να υποβαθμιστεί η Κυπριακή Οικονομία για ακόμη μία φορά εντός 
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του 2011.  Οφείλουμε λοιπόν να προειδοποιήσουμε πως οι παρενέργειες μίας 
τέτοιας εξέλιξης θα είναι άκρως ζημιογόνες για την οικονομίας μας. 

Σε τέτοια περίπτωση θα σταλεί μήνυμα στις διεθνείς αγορές, στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και στους διεθνείς οίκους αξιολόγησης, ότι τα δημόσια οικονομικά της 
Κύπρου δεν είναι βιώσιμα.  Ως συνεπακόλουθο θα ενταθεί η δυστοκία 
δανεισμού που παρατηρήθηκε τον περασμένο Οκτώβριο.   

Η δική μας εκτίμηση είναι ότι αν δεν ληφθούν άμεσα μέτρα εξυγίανσης και αν 
υποβαθμιστούμε δύο φορές την περίοδο 2010-2011, τότε το κόστος δανεισμού 
του κράτους θα αυξηθεί κατά 1% (περίπου €150 εκ. ετησίως).   

Τονίζεται πως αυτή η αύξηση αναπόφευκτα θα μετακυλήσει στα επιτόκια των 
επιχειρήσεων μας και στα νοικοκυριά μας, γεγονός που θα επιβαρύνει ακόμη 
περισσότερο την ανάπτυξη της οικονομίας.  

Εκτιμήσεις και προβλέψεις 

Τα τελευταία τρία χρόνια οι δαπάνες του κράτους αυξάνονται με τριπλάσιο 
ρυθμό από τον ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας μας.  Προβλέπεται δε πως αν 
συνεχίσει η αύξηση των δαπανών με τους ίδιους ρυθμούς, τότε το ποσοστό 
των δαπανών ως ποσοστό του ΑΕΠ θα προσεγγίσει το 50% μέσα στα επόμενα 
δύο χρόνια (πριν το 2013).   

Σημειώνεται ενδεικτικά ότι, μεταξύ άλλων, την περίοδο 2007-2011,  

  οι δαπάνες για το κρατικό μισθολόγιο αυξήθηκαν κατά 35% 

  οι κοινωνικές παροχές αυξήθηκαν κατά 38%  

  οι δαπάνες για τις συντάξεις αυξήθηκαν κατά 30% 

Αντίθετα την ίδια περίοδο, 

  ο μέσος ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας μας ήταν αρνητικός (είχαμε 
επιβράδυνση της οικονομίας – μόνο το 2010 είχαμε -0.4% ρυθμό 
ανάπτυξης) 

  και τα κρατικά έσοδα μειώθηκαν κατά 20% (€1.7 δις) 

Επομένως σε ότι αφορά τις δημόσιες δαπάνες, τα τρία τελευταία χρόνια αυτές 
ακολουθούν ακριβώς την αντίθετη πορεία απ’ ότι άντεχαν τα δημόσια ταμεία 
και κακώς η Βουλή ενέκρινε τους σχετικούς προϋπολογισμούς την ίδια 
περίοδο. 

Τώρα όμως δεν είναι η ώρα των ευθυνών.  Τώρα είναι η ώρα των υπεύθυνων 
αποφάσεων.  Πρέπει να κοιτάξουμε μπροστά και όλοι μαζί να δούμε πως 
βγάζουμε τη χώρα μας από τα οικονομικά αδιέξοδα.   

Προϋπολογισμός 2011 

 Οι προβλέψεις σε σχέση με την αύξηση των δαπανών είναι εκτός 
πραγματικότητας εάν ληφθεί υπόψη η πορεία των δημοσίων δαπανών 
τα τελευταία 15 χρόνια.  Ουδέποτε είχαμε αύξηση στις δαπάνες λιγότερη 
από 2.3% (το 2004).  
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 Στις προβλεπόμενες δαπάνες δεν περιλαμβάνονται και οι πιθανοί 
συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί για τις αντίστοιχες χρονιές, όπου ο 
μέσος όρος συμπληρωματικών προϋπολογισμών των τελευταίων 10 
χρόνων είναι περίπου €300 εκ το χρόνο.  

 Οι προβλέψεις για τα έσοδα του κράτους για την περίοδο 2011-2013 
είναι επίσης εκτός πραγματικότητας.  Σημειώνεται ενδεικτικά ότι το 
Υπουργείο Οικονομικών θεωρεί πως τα έσοδα του Κράτους από το 
φόρο φυσικών προσώπων θα αυξάνονται σε διπλάσιο ρυθμό απ’ ότι ο 
ρυθμός του ονομαστικού ΑΕΠ.  Το ίδιο ισχύει και για τα έσοδα από το 
ΦΠΑ. 

 Επομένως οι προβλέψεις του Υπουργείου Οικονομικών για τα 
ελλείμματα παρουσιάζονται στην καλύτερη περίπτωση ως 
υπεραισιόδοξα.  

 Κάνοντας μια απλή άσκηση μη επίτευξης του ποσοστού αύξησης που 
επικαλείται στα έσοδα το Υπουργείο και λίγο μεγαλύτερη αύξηση στα 
έξοδα, καταλήγουμε ότι τα μέτρα που πρέπει να παρθούν ανέρχονται στ 
τουλάχιστον €400 εκ.- €450 εκ. (και όχι €150 εκ όπως ισχυρίζεται το 
Υπουργείο). 

 Η αύξηση της εξυπηρέτησης του δημόσιου χρέους και του κρατικού 
μισθολογίου περιορίζει οποιεσδήποτε αναπτυξιακές δαπάνες. Εντός 
του σημερινού αβέβαιου περιβάλλοντος η μείωση των παραγωγικών 
δαπανών έχει δυσμενές αποτέλεσμα στην ανάπτυξη της οικονομίας. ∆εν 
υπάρχει επίσης οποιαδήποτε καθαρή στρατηγική για ανάπτυξη της 
οικονομίας.  

 Οι κοινωνικές δαπάνες φαίνεται ότι έχουν πάρει τρομακτικές διαστάσεις. 
Είναι εντελώς αδόκιμο να παραχωρούνται μη-στοχευόμενες κοινωνικές 
παροχές σε περιόδους που καταγράφεται δημοσιονομικό  έλλειμμα 6%.  

ΤΚΑ 

Επίσης, τονίζεται πως το έλλειμμα του 5.3% που προϋπολογίζει το Υπουργείο 
Οικονομικών το 2011, βασίζεται σε μεγάλο βαθμό στο δάνειο των €450 εκ. από 
το Ταμείο κοινωνικών ασφαλίσεων.   

Το ίδιο δάνειο προβλέπεται και τα επόμενα δύο χρόνια, δηλαδή στόχος της 
Κυβέρνησης είναι να δανειστεί €1,4 δις μέχρι το 2013 και το κυβερνητικό χρέος 
προς το ΤΚΑ να ξεπεράσει τα €8,4 δις.   

Σημειώνεται πως με βάση μία άλλη προφορική παραδοχή του Υπουργείου 
Οικονομικών ενώπιον της Επιτροπής Οικονομικών της Βουλής, το Κυβερνητικό 
χρέος προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα αυξηθεί από τα €7,3 δις το 
2010 στα €7,8 δις το 2011. 

Υπενθυμίζεται πως βασική προϋπόθεση βιωσιμότητας του ΤΚΑ μέχρι το 2048 
είναι η αποπληρωμή του χρέους του Κράτους των €7 δις.  αντί λοιπόν το χρέος 
να μειώνεται θ’ αυξάνεται για τα επόμενα τρία χρόνια, γεγονός που θα 
καταστήσει το ΤΚΑ μη-βιώσιμο. 

Θα πρέπει επίσης να τονίσουμε την ανησυχία μας για τη χρήση του 
πρόσκαιρου πλεονάσματος του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων για μείωση 
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του ελλείμματος. Αυτό ουσιαστικά είναι χρήση των αποταμιεύσεων των 
μελλοντικών γενεών για μείωση των σημερινών ελλειμμάτων.  

Όταν το 2020 το ταμείο θα έχει ελλείμματα, όχι μόνο δεν θα μπορεί να δανειστεί 
από το ταμείο η τότε Κυβέρνηση, αλλά ΟΛΑ αυτά τα χρήματα θα πρέπει να 
αρχίσουν να αποπληρώνονται με χρήματα που θα προέρχονται από τους τότε 
φορολογούμενους. Είναι φανερό ότι αντί η αύξηση των εισφορών στο Ταμείο 
να χρησιμοποιείται για την ενίσχυση του χρησιμοποιείται σαν έμμεση 
φορολογία για την ικανοποίηση των ελλειμμάτων.  

Το πιο πάνω είναι ιδιαίτερα επικίνδυνο και θα καταλήξει με μαθηματική 
ακρίβεια στην εκτίναξη του κυβερνητικού δανεισμού εντός της επόμενης 
δεκαετίας.  

Άλλα ταμεία 

Επίσης σημειώνεται πως για πρώτη φορά στην ιστορία μας, το κράτος «έχει 
βάλει χέρι» και σε άλλα ταμεία, πέραν του ΤΚΑ, για να καλύψει τα ελλείμματα 
του, π.χ. 

  Ταμείο ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού 

  Ταμείο τερματισμού απασχόλησης 

  Ταμείο θύρας 

Έλλειμμα και δημόσιο χρέος 

Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω και χρησιμοποιώντας ένα βασικό σενάριο, 
το έλλειμμα μπορεί να είναι γύρω στα €250 εκ. – €300 εκ. περισσότερο από ότι 
προβλέπει το Υπουργείο Οικονομικών.  

Εάν δηλαδή θέλουμε να καλύψουμε το στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης του 
4.5% ελλείμματος για το 2011, τότε θα χρειαστούμε κάπου μεταξύ €400 - €450 
εκ.  

Αυτός λοιπόν πρέπει να είναι και ο στόχος της Κυβέρνησης, καθώς το καθήκον 
οποιασδήποτε υπεύθυνης κυβέρνησης είναι να ακολουθεί μία οικονομική 
πολιτική που βασίζεται σε ρεαλιστικά και όχι σε αισιόδοξα σενάρια. 

Οι πιο πάνω ανησυχίες, σε αντίθεση με τις εκτιμήσεις του Υπουργείου 
Οικονομικών, παρουσιάζονται και στις εκτιμήσεις άλλων εμπειρογνωμόνων σε 
σχέση με τα ελλείμματα και το δημόσιο χρέος. 

∆ημόσιο χρέος  

Ιδιαίτερη ανησυχία δημιουργεί στο ∆ημοκρατικό Κόμμα το γεγονός ότι το 
δημόσιο χρέος της Κύπρου αυξάνεται με γοργότερο ρυθμό από ότι αρχικά 
υπολόγιζε το Υπουργείο Οικονομικών. 

Υπενθυμίζεται ότι τον ∆εκέμβριο του 2008 ο Υπουργός Οικονομικών 
προέβλεπε στην ομιλία του  ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων ότι το 
δημόσιο χρέος θα ανερχόταν για το 2009 στο 53% του ΑΕΠ.  Στην 
πραγματικότητα το δημόσιο χρέος για το 2010 θα ξεπεράσει το 62% του ΑΕΠ.  
Υπάρχει δηλαδή μία αναντιστοιχία 5 ποσοστιαίων μονάδων, ή €800 εκ. 
για το 2009. 
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Τον ∆εκέμβριο του 2009 ο Υπουργός Οικονομικών ο Υπουργός Οικονομικών 
προέβλεπε στην ομιλία του ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων ότι το 
δημόσιο χρέος θα ανερχόταν για το 2010 στο 58% του ΑΕΠ.  Στην 
πραγματικότητα το δημόσιο χρέος για το 2010 θα ξεπεράσει το 58% του ΑΕΠ.  
Υπάρχει δηλαδή μία αναντιστοιχία 4 ποσοστιαίων μονάδων, ή €650 εκ. 
για το 2010. 

Σημειώνεται η παραδοξότητα ότι διαψεύδονται χρόνο με το χρόνο οι 
προβλέψεις για το δημόσιο χρέος, ενώ οι προβλέψεις για το δημοσιονομικό 
έλλειμμα παρουσιάζονται σωστές.      

 Τριετής προϋπολογισμός 2011-2013 

Το ότι το Υπουργείο Οικονομικών αποφεύγει να ετοιμάσει έναν τριετή 
προϋπολογισμό για την περίοδο 2011-2013 δημιουργεί έντονες αμφιβολίες σε 
εμάς (και είμαστε σίγουροι ότι θα δημιουργήσει αμφιβολίες στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και στις διεθνείς αγορές), σε σχέση με το κατά πόσο η πορεία των 
δημόσιων οικονομικών, ακόμη και με τα μέτρα που εισηγείται το Υπουργείο 
Οικονομικών, είναι βιώσιμη.  

Σε κάθε περίπτωση τονίζεται πως, εάν τα πράγματα μείνουν ως έχουν: 

  ακόμη και με έναν δανεισμό της τάξης των €400-€450 εκ. από το ΤΚΑ, 
το έλλειμμα μας θα ξεπεράσει το 6,9% το 2011 (χωρίς μέτρα) 

  Θα χρειαστεί το Κράτος τουλάχιστον €250-€300 εκ. για να φτάσει το 
5.3% ελλείμματος που προβλέπει το Υπουργείο Οικονομικών 

  Θα χρειαστούμε επιπλέον €150 εκ. για να φτάσουμε τον στόχο του 4.5% 
που μας έχει θέσει η Ευρώπη (σύνολο €400 - €450 εκ.). 

Κατάληξη 

Επομένως, κατά τη δική μας εκτίμηση, είναι ιδιαίτερα αμφίβολο το κατά πόσο η 
Κύπρος θα καταφέρει να πετύχει τους στόχους του προγράμματος 
σταθερότητας μέχρι το 2012.  Μία τέτοια αποτυχία όμως θα οδηγήσει με 
μαθηματική ακρίβεια σε νέα υποβάθμιση της Κυπριακής Οικονομίας και του 
δημόσιου μας χρέους πολύ πριν το 2012. 

∆υστυχώς, παρά τον προσδοκώμενο και καλοδεχούμενο θετικό ρυθμό 
ανάπτυξης της οικονομίας μας για το 2011, οι υπόλοιποι δείκτες της οικονομίας 
δεν είναι καθόλου ενθαρρυντικοί.  

Ακόμη και εάν προστεθούν επιπρόσθετα έσοδα στα δημόσια ταμεία με νέες 
φορολογίες, ακόμη και εάν αυτά τα επιπρόσθετα έσοδα ξεπεράσουν τα €250-
€300 εκ. (γεγονός αμφίβολο), σε καμία περίπτωση δεν πρόκειται να μειωθεί το 
δημοσιονομικό έλλειμμα στα επίπεδα που επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση.   

Οφείλουμε επιπρόσθετα να τονίσουμε πως, ακόμη και εάν εισπραχθούν 
€250-€300 εκ. σε νέους φόρους, το έλλειμμα για το 2011 θα παραμείνει 
πάνω από €1 δις και πάνω από 5.7% (δηλαδή 1.4% πάνω από τον στόχο 
που μας έχει θέσει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή).  Επομένως είναι ξεκάθαρο πως 
δεν θα μας σώσουν οποιεσδήποτε νέες φορολογίες, εάν δεν περικοπούν οι 
δημόσιες δαπάνες. 
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Σε κάθε περίπτωση το ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρεί πως η επιβολή 
οποιωνδήποτε νέων φορολογιών θα επιβραδύνει την ανάπτυξη και θα έχει 
αρνητικό αποτέλεσμα σε σχέση με τα έσοδα του Κράτους. 

Επομένως, η μόνη οδός που μας προσφέρεται, εάν πραγματικά θέλουμε να 
καλύψουμε τους στόχους μας και αν θέλουμε να σταματήσουμε το φαύλο 
κύκλο της αύξησης του δημόσιου χρέους, είναι οι περικοπές των δαπανών 
και όχι η αύξηση της φορολογίας. 

Οι εισηγήσεις του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

Η εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι ότι η Κυβέρνηση πρέπει άμεσα 
να παρουσιάσει ένα ολοκληρωμένο τριετές πρόγραμμα περιορισμού των 
κρατικών δαπανών και ενίσχυσης της ανάπτυξης της οικονομίας για 
εξοικονομήσεις €400 - €450 εκ. το 2011 με αντίστοιχα διαρθρωτικά μέτρα για το 
2012 και 2013, τα οποία θα πρέπει περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων:   

  Περικοπές και μεταρρυθμίσεις, ιδιαίτερα στα τρία κεφάλαια που 
καταγράφονται οι μεγαλύτερες αυξήσεις δαπανών, 

o Στο κρατικό μισθολόγιο 

o Στο συνταξιοδοτικό (δημοσίου, ημικρατικών οργανισμών και ΤΚΑ) 

o Στις κοινωνικές παροχές  

o Στις παροχές των Ημικρατικών Οργανισμών 

  Κίνητρα και στήριξη των κυπριακών επιχειρήσεων  

  Μέτρα ώθησης της ανάπτυξης της οικονομίας 

  Μέτρα αντιμετώπισης της ανεργίας 

  Μεταρρυθμίσεις που θα αυξήσουν την παραγωγικότητα του δημόσιου 
και του ιδιωτικού τομέα 

  Μεταρρυθμίσεις που θα ενισχύσουν την ανταγωνιστικότητα της 
Κυπριακής οικονομίας  

  Να δοθεί έμφαση στην τεχνολογία, στην έρευνα και στην καινοτομία, έτσι 
ώστε η οικονομία της Κύπρου να μετατραπεί σε μία «οικονομία της 
γνώσης». 

∆. Παρατηρήσεις του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

Ο κρατικός προϋπολογισμός του 2011 ουσιαστικά θα έπρεπε να αντιμετωπίσει 
τις επιπτώσεις που έχουν προκύψει, σαν αποτέλεσμα της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης, των χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων της κυπριακής 
οικονομίας, αλλά και της απουσίας ολοκληρωμένου στρατηγικού σχεδίου 
αντιμετώπισής-της. Η κυπριακή οικονομία επηρεάσθηκε ετεροχρονισμένα, με 
εμφάνιση των επιπτώσεων κύρια το 2ο εξάμηνο του 2009 και επίταση  το 2010. 

Ο χαμηλός ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης (0.5%), η μείωση των δημόσιων 
εσόδων, το ύψος του δημοσιονομικού ελλείμματος όπου ξεπέρασε το 6%, η 
αύξηση του δημόσιου χρέους στο 63%, η αύξηση του πληθωρισμού στο 2.5-
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3.0%, καθώς και η αύξηση της ανεργίας σε πρωτοφανή για την Κύπρο  
επίπεδα (>7%), θα έπρεπε να είχαν σημάνει συναγερμό στην κυβέρνηση. 

 Το γεγονός επιπλέον ότι η οικονομία-μας έχει τεθεί σε διαδικασία υπερβολικού 
ελλείμματος από την Ε.Ε. καθώς και η υποβάθμιση που έτυχε από διεθνείς 
οίκους θα έπρεπε να προκαλέσει πρόσθετη ανησυχία και εγρήγορση, 
δεδομένου ότι αυτό θα θέσει σε κίνδυνο τόσο τις ξένες επενδύσεις, όσο και το 
κοινωνικό κράτος. 

∆υστυχώς για ένα ολόκληρο χρόνο η κυβέρνηση απέφυγε να λάβει ουσιαστικά 
μέτρα για τη διάσωση της οικονομίας. Το πρόγραμμα σύγκλισης και 
σταθερότητας που υποβλήθηκε στην Ε.Ε. τον περασμένο Απρίλιο ήταν 
πρόχειρο και γενικό. Η διακηρυγμένη πρόθεση για διάλογο με τα κόμματα δεν 
υλοποιήθηκε ακόμη, ενώ μόλις τις τελευταίες μέρες τα κόμματα που 
συμμετέχουν στο κυβερνητικό σχήμα κατόρθωσαν να καταλήξουν σε κάποια 
μέτρα και αυτά κύρια αφορούν την επιβολή πρόσθετων φορολογιών. 

Τα τρία φορολογικά νομοσχέδια τα οποία η κυβέρνηση κατέθεσε στη Βουλή 

- Το νομοσχέδιο για την πάταξη της φοροδιαφυγής και φοροαποφυγής για 
ένα ολόκληρο χρόνο υποβάλλεται σε συνεχείς αλλαγές με συνέπεια 
μόλις πρόσφατα έγινε κατορθωτό να έχει η Βουλή τις τελικές προτάσεις 

- Το νομοσχέδιο για αύξηση του εταιρικού φόρου η Ε∆ΕΚ το ψήφισε παρά 
το γεγονός ότι η κυβέρνηση θα έπρεπε να είχε αποφύγει μέτρα τα οποία 
ενδεχομένως θα προκαλούσαν προβλήματα στις ξένες επενδύσεις και 
στις ξένες εταιρείες οι οποίες δραστηριοποιούνται στην Κύπρο. Θέση-
μας ήταν και είναι η εφάπαξ φορολόγηση των μεγάλων κερδών των 
εταιρειών. Σε περίοδο οικονομικής κρίσης και ύφεσης δικαιολογούνται 
μόνο φορολογίες για τον αδρανή πλούτο και τις μεγάλες ιδιοκτησίες 

- Το νομοσχέδιο για αύξηση της φορολογίας στην ακίνητη ιδιοκτησία ήταν 
πρόχειρο, δεν προηγήθηκε η αναθεώρηση και η επικαιροποίηση της 
αντικειμενικής-τους αξίας με αποτέλεσμα από την εφαρμογή-του να 
πληγούν κύρια οι ιδιοκτήτες που προέρχονται από τα μικρομεσαία 
εισοδήματα. 

Είναι πεποίθησή μας ότι η κυβέρνηση δεν θα πρέπει να αναζητά την έξοδο από 
την κρίση με την επιβολή φορολογιών. Πρέπει να την αναζητήσει στην 
ανάπτυξη. 

Η από ετών προσπάθεια για δημοσιονομική εξυγίανση και επίτευξη 
μακροοικονομικής σταθερότητας, φαίνεται από το μέγεθος των επιπτώσεων ότι 
δεν έχει επιτευχθεί. Παρά τα μέτρα τα οποία είχε εξαγγείλει η κυβέρνηση τα 
αποτελέσματα ήσαν φτωχότερα των προβλέψεων αλλά και των προσδοκιών. 
Αυτό ενδεχόμενα να οφείλεται σε τρεις παράγοντες 

1. ήσαν ανεπαρκή για το μέγεθος της κρίσης 

2. εφαρμόσθηκαν ετεροχρονισμένα με αποτέλεσμα ακόμα και αυτά που 
στρέφονταν προς την ορθή κατεύθυνση να μην έχουν την αναμενόμενη 
απόδοση, και 
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3. τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας, να 
ευθύνονται σε μεγάλο βαθμό για την αποτυχία της προσπάθειας 
επαρκούς αντιμετώπισης των επιπτώσεων της οικονομικής κρίσης. 

Τα νέα φορολογικά μέτρα χωρίς να συμβάλλουν στην προσπάθεια 
δημοσιονομικής εξυγίανσης, θα πλήξουν κύρια τους μισθωτούς, τους 
συνταξιούχους και τα μικρομεσαία στρώματα. Αντίθετα δεν επηρεάζουν 
ουσιαστικά τα ψηλά εισοδήματα. Τα μέτρα αυτά ενώ θα αφαιρέσουν μέχρι και 
5% από το εισόδημα των μικρομεσαίων, το αντίστοιχο ποσοστό για τους 
υψηλόμισθους δεν θα υπερβεί το 0.2% του εισοδήματός-τους. ∆ηλαδή τα 
χαμηλά εισοδήματα θα πληγούν 25 φορές περισσότερο απ΄ ότι τα υψηλά. 

Το Κ.Σ. Ε∆ΕΚ είναι αντίθετο τόσο με αυτά τα φορολογικά μέτρα, όσο και με τη 
μείωση μισθών στη ∆ημόσια Υπηρεσία τη στιγμή που υπάρχουν τομείς οι 
οποίοι παρουσιάζουν αδικαιολόγητες σπατάλες ή δεν έχουν φορολογηθεί 
επαρκώς. 

Ενδεικτικά αναφέρουμε ότι 

- Είναι αδιανόητο τη στιγμή που τα κρατικά έσοδα παρουσιάζουν 
σημαντική μείωση, κρατικές υπηρεσίες να παρουσιάζουν απαράδεκτη 
γραφειοκρατική αγκύλωση, αποστερώντας από το κράτος σημαντικά 
έσοδα και επηρεάζοντας αρνητικά την ανάπτυξη 

- Η παραγωγικότητα της ∆ημόσιας Υπηρεσίας εξακολουθεί να είναι 
χαμηλή. 

-  Η μη παραγωγική αύξηση των δαπανών σε διάφορα τμήματα της 
∆ημόσιας Υπηρεσίας προκαλεί αδικαιολόγητη αύξηση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος 

- Ο ρυθμός υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού στις 
δοσμένες συνθήκες είναι χαμηλός (το πρώτο 10μηνο του χρόνου ανήλθε 
στο 45%) 

- Απουσιάζουν από τον κυβερνητικό προγραμματισμό τα έργα 
ανταποδοτικού χαρακτήρα, τα οποία θα ανατροφοδοτήσουν το κράτος 
με έσοδα, για να χρησιμοποιηθούν στη χρηματοδότηση άλλων έργων. 

- ∆ιενεργούνται ή/και προγραμματίζονται δαπάνες για τη χρηματοδότηση 
έργων αμφίβολης χρησιμότητας. 

- Η μείωση των δαπανών για την έρευνα ειδικά σε περιόδους οικονομικής 
κρίσης είναι αδιανόητη 

- Παρά την επιχειρούμενη μείωση του ποσοστού των δημοσίων δαπανών 
εντούτοις αυτές συνεχίζουν να αυξάνουν με αποτέλεσμα σύμφωνα με τις 
προβλέψεις της κυβέρνησης το 2012 θα ξεπεράσουν το 49% του ΑΕΠ 

Συμφωνούμε με τους τέσσερις βασικούς άξονες της οικονομικής πολιτικής, 
όπως αυτοί τέθηκαν από τον υπουργό Οικονομικών, καθώς και τις στρατηγικές 
επιδιώξεις της κυβέρνησης. 

Η μείωση των λειτουργικών δαπανών (έστω και οριακά), η σχετική συγκράτηση 
των δαπανών, η εφαρμογή του σχεδίου χαμηλών συντάξεων, είναι ενέργειες 
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προς την ορθή κατεύθυνση, τις επικροτούμε και τις στηρίζουμε. Όμως 
αποδείχθηκε ότι δεν ήσαν επαρκείς.  

Η παγκόσμια οικονομική κρίση μπορεί και θα πρέπει να αξιοποιηθεί από την 
κυβέρνηση για εξορθολογισμό της κυπριακής οικονομίας και αντιμετώπισης 
των χρόνιων διαρθρωτικών-της προβλημάτων. 

Ταυτόχρονα, επίκεντρο των δράσεων της κυβέρνησης θα πρέπει να είναι η 
ανακατανομή του εθνικού εισοδήματος προς όφελος των οικονομικά 
ασθενέστερων στρωμάτων και η σταδιακή σμίκρυνση της οικονομικής 
ανισότητας ανάμεσα στα χαμηλά και τα ψηλά εισοδήματα. Τόσο ο τρόπος 
παραχώρησης των αυξήσεων στους μισθούς αλλά και στις συντάξεις, όσο και η 
συνεχής αύξηση του ποσοστού των έμμεσων φόρων σε σχέση με τους 
άμεσους, κινούνται προς την αντίθετη κατεύθυνση. 

Ως εκ τούτου κατά την άποψη του Κ.Σ.Ε∆ΕΚ η κυβέρνηση θα πρέπει άμεσα να 
προχωρήσει σε μέτρα περαιτέρω μείωσης των δαπανών και αύξησης των 
εσόδων. 

Μέτρα μείωσης των δαπανών 

1. Μείωση των μη παραγωγικών δαπανών 

2. Αύξηση της παραγωγικότητας της ∆ημόσιας Υπηρεσίας. Προώθηση 
μετρήσιμων κριτηρίων καθορισμού της παραγωγικότητας ώστε οι 
προϋπολογιζόμενες δαπάνες να κατανέμονται ανάλογα. Η αύξηση της 
παραγωγικότητας θα μειώσει και τις ανάγκες σε προσωπικό. 

3. Περαιτέρω μείωση των καθολικών επιδομάτων και αντικατάσταση με 
στοχευμένα επιδόματα νέου τύπου 

4. Αξιοποίηση του ιδιωτικού τομέα για συγχρηματοδότηση έργων 

5. Θέσπιση αυστηρής διαδικασίας για τον προϋπολογισμό της δαπάνης 
εκτέλεσης διαφόρων έργων 

6. Καθορισμός νέου τρόπου παραχώρησης της ΑΤΑ και των αυξήσεων 
στις συντάξεις και τους μισθούς με στόχο της ενίσχυση των χαμηλών 
εισοδημάτων 

7. Κατάργηση των υπερβολικών προνομίων που απολαμβάνουν διάφοροι 
κρατικοί αξιωματούχοι και ανώτατοι δημόσιοι υπάλληλοι 

8. Αναστολή εκτέλεσης έργων αμφίβολης χρησιμότητας αυτή την περίοδο 

9. Απομάκρυνση του κράτους από ζημιογόνες επιχειρήσεις 

10. Αναστολή της λειτουργίας οργανισμών που δεν είναι αναγκαίοι 

Μέτρα αύξησης των εσόδων 

1. Προώθηση της εκτέλεσης αναπτυξιακών έργων ανταποδοτικού 
χαρακτήρα 

2. Καταπολέμηση της γραφειοκρατίας σε ζωτικούς τομείς της οικονομίας 
που μπορούν να συμβάλουν στην αύξηση του ρυθμού οικονομικής 
ανάπτυξης και κατ’ επέκταση των κρατικών εσόδων π.χ. Κτηματολόγιο, 
Πολεοδομία. 
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3. Φορολόγηση της υπεραξίας από τις χαλαρώσεις που εγκρίνει η 
κυβέρνηση, καθώς και από την αλλαγή των πολεοδομικών ζωνών. 

4. Παραχώρηση φορολογικών κινήτρων για την έγκαιρη εκπλήρωση των 
φορολογικών υποχρεώσεων εταιρειών και φυσικών προσώπων 

5. Εκσυγχρονισμός της φορολογίας του στοιχήματος 

6. Αναθεώρηση των κριτηρίων για την επιστροφή σε δικαιούχους του ΦΠΑ 
για την πρώτη κατοικία 

7. Επιβολή αύξησης της φορολογίας στη λογιζόμενη διανομή μερίσματος 
ανεξάρτητα με την παραχώρηση μερίσματος, για 2 χρόνια. 

8. Ορθολογιστική κοστολόγηση των παρεχομένων υπηρεσιών υγείας για 
σκοπούς χρέωσης των ασφαλιστικών εταιρειών αλλά και των 
αλλοδαπών που περιθάλπονται στα δημόσια νοσηλευτήρια 

9. Περαιτέρω ενίσχυση της έρευνας και της καινοτομίας 

Άμυνα 

Όσο συνεχίζεται η κατοχή της πατρίδας-μας η άμυνα πρέπει να αποτελεί 
κορυφαία παράμετρο της εθνικής-μας στρατηγικής. ∆υστυχώς τα τελευταία 
χρόνια οι αμυντικές δαπάνες μειώνονται συνεχώς. Θεωρούμε ανεπίτρεπτη και 
εθνικά επιζήμια αυτή την τακτική. 

Ένταξη στο πρόγραμμα για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη 

Οι ραγδαίες εξελίξεις που παρατηρούνται στην ευρύτερη περιοχή της Αν. 
Μεσογείου επιβάλλουν ενίσχυση και αξιοποίηση του στρατηγικού ρόλου της 
Κύπρου. Ως μέλος της Ε.Ε. οφείλει να δημιουργήσει τις προϋποθέσεις για τη 
συμμετοχή-της στις μεγάλες πολιτικές της Ένωσης. 

Στα πλαίσια αυτής της πολιτικής η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα πρέπει να 
διασφαλίσει την πλήρη συμμετοχή-της στους μηχανισμούς της ευρωπαϊκής 
ασφάλειας. Θεωρούμε αναγκαία την άμεση υποβολή αίτησης για συμμετοχή 
της Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, έτσι που να καταστεί εφικτή η 
απρόσκοπτη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή 
Πολιτική Άμυνας και Ασφάλειας (ΕΠΑΑ) 

Εισαγωγή Γενικού Σχεδίου Υγείας (ΓεΣΥ) 

Το Κ.Σ. Ε∆ΕΚ εκφράζει τις ανησυχίες-του για τη νέα αναβολή που παρατηρείται 
στην υλοποίηση του ΓεΣΥ. Οι ανησυχίες αυτές επιτείνονται ακόμη περισσότερο 
από την τρομακτική αύξηση των δαπανών για τη δημόσια υγεία (μ.ο. αύξησης 
11% ετησίως), αλλά και την αδυναμία των δημοσίων νοσηλευτηρίων να 
ανταποκριθούν στις αυξημένες ανάγκες που δημιουργεί ο μεγάλος  αριθμός 
δικαιούχων που καταφεύγει σε αυτά. 

Η οικονομική κρίση όχι μόνο δεν πρέπει να αποτελεί δικαιολογία αναβολής 
εφαρμογής του ΓεΣΥ, αλλά αντίθετα επιβάλλει την εισαγωγή-του, γιατί μόνο 
έτσι θα ελεγχθεί η ανεξέλεγκτη αύξηση των δαπανών, και θα μπορεί να 
καθορισθεί ο ρυθμός ετήσιας αύξησης των δαπανών. 

Το Κ.Σ. Ε∆ΕΚ προτείνει την άμεση εφαρμογή του σχεδίου της πρωτοβάθμιας 
περίθαλψης, ώστε να αποσυμφορηθούν τα Εξωτερικά Ιατρεία των 
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νοσοκομείων, να βελτιωθεί και να επιταχυνθεί η προσφορά περίθαλψης στους 
δικαιούχους και τέλος να προετοιμασθεί η συνολική εισαγωγή του σχεδίου στο 
πλαίσιο καθορισμένου χρονοδιαγράμματος  

Για τις επιμέρους παρατηρήσεις οι οποίες αφορούν τα διάφορα υπουργεία και 
υπηρεσίες, καθώς και για τις εισηγήσεις και προτάσεις του Κ.Σ.Ε∆ΕΚ, θα 
αναφερθούν ο πρόεδρος και οι βουλευτές του κόμματος στις ομιλίες-τους, κατά 
τη συζήτηση των προϋπολογισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

Ε. Παρατηρήσεις του Ευρωπαϊκού Κόμματος 

1. Σύμφωνα με τον Υπουργό Οικονομικών μια από τις επιβαλλόμενες 
ενέργειες είναι η αύξηση σε αναπτυξιακές δαπάνες με επενδύσεις στις 
υποδομές.  Όμως στον προϋπολογισμό του 2011 δεν υπάρχουν 
αυξημένες δαπάνες και αυτό φαίνεται από την σύγκριση των ανάλογων 
δαπανών με το 2010. 
Η θέση μας είναι ότι ο προϋπολογισμός έπρεπε να αναθεωρηθεί ώστε 
να μειωθούν τα κονδύλια των τακτικών δαπανών και να αυξηθούν 
ανάλογα τα αναπτυξιακά κονδύλια ώστε να βοηθήσουν την ανάπτυξη 
της οικονομίας.  

2. Παρόλο που ο Υπουργός Οικονομικών σωστά θέτει, ως αναγκαιότητα 
την διατήρηση ευνοϊκού φορολογικού περιβάλλοντος εντούτοις 
ακούγονται ιδέες για αύξηση της εισφοράς για την άμυνα και την αύξηση 
σε καταναλωτικούς φόρους.  
Η θέση μας είναι, ότι εν μέσω μιας σοβαρής οικονομικής κρίσης η 
φορολογία αποτελεί εμπόδιο για την αναθέρμανση της οικονομικής 
δραστηριότητας και δεν ενδείκνυται οποιαδήποτε νέα φορολογία ή 
αύξηση της υφιστάμενης, ειδικά όταν το κράτος έχει να εισπράξει μεγάλα 
φορολογικά ποσά προηγούμενων ετών και μπορεί με άλλες δράσεις 
όπως παραδείγματος χάρη η πολεοδομική ευταξία να αυξήσει τις 
εισροές προς τα κρατικά ταμεία.  
Ταυτόχρονα θεωρούμε ότι αν εφαρμοστεί η εισήγηση μας για μεταφορά 
κατασκευαστικών δικαιωμάτων υπό μορφή συντελεστή δόμησης θα 
ενισχυθεί η φερεγγυότητα των προσφύγων και κατ’ επέκταση η 
ανάπτυξη ώστε η κυβέρνηση να μπορεί να πάρει έσοδα.  

3. Η αναφορά για την προβλεπόμενη επίτευξη της αύξησης του ΑΕΠ το 
2011 με ρυθμό της τάξης του 1.5% όσον και η σκιαγράφηση του 
οικονομικού πλαισίου πάνω στο οποίο βασίστηκε η διαμόρφωση του 
προϋπολογισμού για το 2011, προϋποθέτουν την αναμενόμενη αύξηση 
των ξένων επενδύσεων και καταθετών το 2011.  Η πρόβλεψη αυτή 
βασίζεται  στην αύξηση που παρατηρήθηκε κατά το έτος 2010 στις 
χρηματοοικονομικές υπηρεσίες, που προήλθαν από την μεγάλη εγγραφή 
εταιρειών από ξένους, τα μεγάλα ποσά καταθέσεων των ξένων στις 
τράπεζες μας και από τη δραστηριοποίηση του τομέα των λογιστών και 
νομικών υπηρεσιών. 

Λαμβανομένων υπόψη των πιο πάνω, η κυβέρνηση θα πρέπει να είναι 
έτοιμη να αντιμετωπίσει την πιθανότητα μη επίτευξης του αναμενόμενου 
ύψους των εσόδων του κράτους που προβλέπει ο προϋπολογισμός 
μέσα στο 2011.  Με την βελτίωση της εμπιστοσύνης στις ευρωπαϊκές 
τράπεζες από τους ξένους καταθέτες και την αναθέρμανση των 
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ευρωπαϊκών οικονομιών, μπορεί να μειωθούν οι ξένοι που θα επιλέξουν 
την Κύπρο, ειδικά εάν οι αναμενόμενες φορολογικές αλλαγές και η 
συνέχιση της αβεβαιότητας για την οικονομική και δημοσιονομική 
κατάσταση, κλονίσουν την εμπιστοσύνη τους στην Κύπρο. 

Γι’ αυτό θα πρέπει η κυβέρνηση από τώρα να αρχίσει να διαμορφώνει 
εναλλακτικά σενάρια και να υιοθετήσει μέτρα που θα χρειαστούν να 
ληφθούν για αντιμετώπιση μιας ενδεχομένως χειρότερης κατάστασης το 
2011. Αυτό απαιτεί από την κυβέρνηση να αρχίσει διάλογο με τα 
κόμματα, τους οικονομικούς φορείς και τους κοινωνικούς εταίρους, με 
εποικοδομητικό τρόπο. 

4. Σε σχέση με τον κρατικό προϋπολογισμό του 2011, σημειώνουμε ότι για 
κάποια υπουργεία (π.χ. Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Υπουργείο Εσωτερικών και Υπουργείο Υγείας) έγιναν 
κάποιες μεταφορές κονδυλίων για σκοπούς αποκέντρωσης, ενέργεια 
που χαρακτηρίζεται ως πολιτική της κυβέρνησης.  Εν τούτοις για άλλα 
υπουργεία όπως π.χ. το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έγινε το 
αντίθετο, με τα κονδύλια για ανέγερση κτιρίων και εξοπλισμού 
πληροφορικής να επικεντρώνονται στα κεντρικά γραφεία της διοίκησης 
του υπουργείου.  Ως εκ τούτου τίθεται το εύλογο ερώτημα γιατί η 
διαφορετική μεταχείριση μεταξύ υπουργείων από την Κυβέρνηση; 

5. Σε σχέση με το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΤΚΑ) έγινε εισήγηση 
από την κυβέρνηση να δημιουργηθεί οργανισμός για τη διαχείριση των 
αποθεμάτων του ΤΚΑ, στον οποίο η συμμετοχή θα είναι τριμερής. 

Η θέση του Κόμματος μας είναι ότι δεν διαφωνούμε με την ιδέα του 
διαχειριστικού οργανισμού, νοουμένου ότι οι συμμετέχοντες (κυβέρνηση, 
εργοδότες και εργοδοτούμενοι) θα απαρτίζουν το ∆ιοικητικό Συμβούλιο 
(∆.Σ) του οργανισμού, το οποίο θα έχει την ευθύνη για τη διαμόρφωση 
της πολιτικής του οργανισμού και τον καθορισμό των στόχων της 
διαχείρισης των αποθεμάτων του ΤΚΑ.  Όμως η καθημερινή διαχείριση 
των επενδύσεων του αποθέματος, ως και η παροχή συμβουλών στο ∆Σ, 
θα πρέπει να αποτελεί ευθύνη ανεξάρτητου οίκου αναγνωρισμένων, 
έμπειρων και καταξιωμένων διαχειριστών χαρτοφυλακίων και 
συμβούλων επενδύσεων.  

6. Αναφορικά με το υπερβολικό μέγεθος των δημοσίων υπαλλήλων και κατ’ 
επέκταση την επιβάρυνση των δημοσίων οικονομικών που δημιουργούν 
διαρθρωτικές αδυναμίες στην οικονομία μας, εισηγούμαστε την μείωση 
του αριθμού των δημοσίων υπαλλήλων με την σταδιακή κατάργηση 
ορισμένων θέσεων και τον περιορισμό δημιουργίας νέων θέσεων.  

Ως Κόμμα έχουμε προτείνει την υλοποίηση των εισηγήσεων της έκθεσης 
SIGMA, η οποία προτείνει μεταξύ άλλων να γίνει μια προσπάθεια για να 
αρχίσει να εισάγεται η ιδέα της εργοδότησης στη δημόσια υπηρεσία με 
πενταετή συμβόλαια η αξιολόγηση με μετρήσιμους προσυμφωνημένους 
στόχους, η διατήρηση και συνέχιση της εργοδότησης τόσο των 
∆ιευθυντών, όσο και του προσωπικού σε χαμηλότερες βαθμίδες.  

7. Τέλος σε σχέση με τις κοινωνικές παροχές των Πολιτιστικών Υπηρεσιών 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, σημειώνουμε ότι στο άρθρο 
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04530 προνοείται ποσό 1.5 εκ. ευρώ για Άλλα Φιλοδωρήματα και 
Πληρωμές Κατά Χάριν, χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε εξήγηση του 
σκοπού αυτού του ποσού, ή των κριτηρίων για τη χρήση του, ή ποιους 
θα ωφελήσει.  Για αυτό θεωρούμε αναγκαίο να υποβάλλονται, με πλήρη 
δικαιολογητικά, στην Βουλή πληρωμές που θα γίνονται κάτω από το 
άρθρο αυτό. 

ΣΤ. Παρατηρήσεις του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

Η παρουσίαση του προϋπολογισμού του 2011 δυστυχώς αυξάνει τις ανησυχίες 
μας για επιδείνωση της κατάστασης της κυπριακής οικονομίας παρά τις 
πολυδιαφημιζόμενες «ενδείξεις» για ανάκαμψη της οικονομίας και θετικούς 
ρυθμούς ανάπτυξης. Ανάπτυξη χωρίς αειφορία, με αυξημένη ανεργία (ιδιαίτερα 
στους νέους) με λιγότερο κοινωνικό κράτος και χωρίς όραμα, είναι πορεία που 
θα μας φέρει μπροστά στα ίδια αδιέξοδα. 

Η διαχείριση του ελλείμματος με μείωση των αναπτυξιακών δαπανών και 
νοικοκύρεμα των δημοσιοοικονομικών, μπορεί να επιφέρει κάποια πρόσκαιρη 
βελτίωση,  αλλά δεν δίνει μακροπρόθεσμες λύσεις  στα σοβαρά προβλήματα 
που ταλανίζουν την οικονομία μας. Οφείλουμε να δημιουργήσουμε ένα νέο 
όραμα για την οικονομία  που θα δώσει προοπτική στη νεολαία μας και στις 
επερχόμενες γενιές κάτι που δεν φαίνεται να υπάρχει ούτε ως υποψία στους 
προϋπολογισμούς του 2011. Αντίθετα, μέσα από τις πρόνοιες του 
προϋπολογισμού για το κρατικό μισθολόγιο το χάσμα μεταξύ του ιδιωτικού και 
δημόσιου/ημικρατικού τομέα βαθαίνει και τείνει στη δημιουργία πολιτών δύο 
ταχυτήτων, αυτών που απολαμβάνουν ψηλούς μισθούς, προνόμια και 
ασφάλεια εργασίας και τους υπόλοιπους που τους μαστίζει η ανεργία και η 
φτώχεια.  

Η κρίση θα έπρεπε να αντιμετωπιστεί ως ευκαιρία για μεταρρύθμιση που θα 
μας οδηγούσε στη νέα πράσινη, ψηφιακή οικονομία, με στόχο να καταστούμε 
ενεργειακά αυτάρκεις και να ανοίξει προοπτική εξαγωγών γνώσης και 
καινοτομίας. Τα έργα ανάπτυξης πρέπει να συμβάλλουν στην οικονομική και 
περιβαλλοντική αειφορία. 

  Περιμέναμε από τον προϋπολογισμό του 2011, να διατηρεί τους υψηλούς 
ρυθμούς επέκτασης του κοινωνικού κράτους, να δημιουργεί θέσεις εργασίας με 
προγράμματα που θα παράγουν κοινωνικό έργο υποδομής, προγράμματα 
προστασίας του περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής, προγράμματα στα 
οποία θα έχουν πρόσβαση οι μικρομεσαίοι και οι μη προνομιούχοι, νέοι 
επιστήμονες και οι γυναίκες. Ιδιαίτερα όσον αφορά το πεδίο του περιβάλλοντος 
- που αναδεικνύεται ως χώρος νέων δυνατοτήτων απασχόλησης και στη χώρα 
μας - περιμέναμε από τους κρατικούς προϋπολογισμούς 2011 να 
παρουσιάζουν ένα έντονο αναπτυξιακό πρόγραμμα. Οι κλιματικές αλλαγές, 
εκτός από επιστημονικό θέμα με περιβαλλοντικές, πτυχές, είναι ταυτόχρονα και 
θέμα οικονομικό αφού συνεπάγεται αλλαγές στην παραγωγική διαδικασία. Η 
επένδυση στην Πράσινη Οικονομία θα μπορούσε να μας οδηγήσει στην 
αειφορία της οικονομίας, στην ανάπτυξη των εισοδημάτων και κατά συνέπεια 
των δημοσίων εσόδων.  

∆υστυχώς ο κρατικός προϋπολογισμός για το 2011 δεν εκμεταλλεύεται την 
ευκαιρία που δημιουργείται από την οικονομική και περιβαλλοντική κρίση για να 
πετύχουμε την ορθολογιστική διαχείριση του λειτουργικού κόστους της κρατικής 
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μηχανής και την επίσπευση των διαρθρωτικών αλλαγών, για να οδηγηθούμε σε 
μια πιο δίκαιη κοινωνία και πιο πράσινη οικονομία.  

ΜΕΡΟΣ ∆΄ 

Παρουσιολόγιο συνεδριών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού του 2011 

 
Ημερομηνία 
συζήτησης 

 

 
Υπουργείο/ανεξάρτητη 

υπηρεσία 

 
Παρόντες βουλευτές 

Πέμπτη 
14 Οκτωβρίου 2010  

 Υπουργός Οικονομικών 

 Ανάλυση κρατικών εσόδων 
 ∆ημοσιονομικοί δείκτες 
 Οικονομική πολιτική και 

δημοσιονομική κατάσταση 
 

Επιμέρους προϋπολογισμοί: 

 Υπουργείο Οικονομικών 

 Γενικό Λογιστήριο 

 Γραφείο 
Προγραμματισμού 

 
 Υπουργός Οικονομικών:  
 Χαρίλαος Σταυράκης 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος21 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. 
Νίκο Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Γιώργος Περδίκης 
 

∆ευτέρα 
18 Οκτωβρίου 2010 
 

Κεφάλαιο 20 -Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Νίκος Τορναρίτης 
Γιαννάκης Γαβριήλ 
Στέλλα Μισιαούλη 
∆ημητρίου 
Αθηνά Κυριακίδου 

                                            
21  Το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Μαρίνος Σιζόπουλος του Κινήματος 

Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσε στην επιτροπή ότι με βάση εσωτερική 
απόφαση του κόμματός του, κατά τη διάρκεια της συζήτησης του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011, θα εκπροσωπείται στις συνεδρίες από άλλους 
βουλευτές μέλη του ιδίου κόμματος, τα οποία θα προκαθορίζονται για κάθε 
συνεδρία ειδικά. 
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∆ημήτρης Συλλούρης 
Χρίστος Στυλιανίδης 

 Κεφάλαιο 15 -  Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Πάμπης Κυρίτσης 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Αντώνης Αντωνίου 
Τάσος Μητσόπουλος 
Γιώργος Περδίκης 
 

 Κεφάλαιο 13 - Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ιωνάς Νικολάου 
Τάσος Μητσόπουλος 
Αριστοφάνης Γεωργίου 
Γιώργος Περδίκης 
Γιαννάκης Γαβριήλ 
 

 Κεφάλαιο 14 -Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιαννάκης Γαβριήλ 

   

Τετάρτη 
20 Οκτωβρίου 2010 
 

Κεφάλαιο 11 - Υπουργείο 
Άμυνας 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Νίκος Κατσουρίδης 
Άριστος Αριστοτέλους 
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 Κεφάλαιο 18 - Υπουργείο 
Οικονομικών 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Μαρία Κυριακού 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. 
Νίκο Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Χρήστος Στυλιανίδης 
 

 Κεφάλαιο 17 - Υπουργείο 
Εξωτερικών 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλα 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. 
Νίκο Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Χρήστος Στυλιανίδης 
 

 Κεφάλαιο 16 - Υπουργείο 
Εσωτερικών 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. 
Νίκο Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Χρίστος Στυλιανίδης 
Ζαχαρίας Κουλίας 
Φειδίας Σαρίκας 
Γιώργος Περδίκης 
 

Πέμπτη  
21 Οκτωβρίου 2010 
 

Κεφάλαιο 12 - Υπουργείο 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 



69 

 

Πανίκος Χάμπας 
∆ημήτρης Συλλούρης, 
εκπροσωπώντας τον κ. 
Νίκο Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Σοφοκλής Φυττής 
Αντώνης Αντωνίου 
Γιαννάκης Γαβριήλ 
Κυριάκος Χατζηγιάννη 
Φειδίας Σαρίκας 
 

 Κεφάλαιο 21 - Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Τάσος Μητσόπουλος 
Αντώνης Αντωνίου 
Φειδίας Σαρίκας 
 

 Κεφάλαιο 22 - Υπουργείο 
Υγείας 
(Κατ’ άρθρο συζήτηση) 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Γιάννος Λαμάρης 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Κώστας Κωνσταντίνου 
Ανδρέας Κυπριανού 
Ντίνα Ακκελίδου 
Στέλλα Μισιαούλη 
∆ημητρίου 
Αθηνά Κυριακίδου 
Στέλιος Ιερωνυμίδης 
Πανίκος Σταυριανός 
 

∆ευτέρα 
25 Οκτωβρίου 2010 
 

 ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου 
(Οικονομική κατάσταση και 
εκτιμήσεις) 
 
 
∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου: 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
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Αθανάσιος Ορφανίδης 
 

Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
 

∆ευτέρα 
1η Νοεμβρίου 2010 

 Υπουργείο Εξωτερικών 
 

Υπουργός Εξωτερικών: 
Μάρκος Κυπριανού 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Σκεύη Κουκουμά Κούτρα 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Τάσος Μητσόπουλος 
Γιώργος Περδίκης 
 

  Κυβερνητικός 
Εκπρόσωπος 
(κονδύλια διαφώτιση) 
 
Κυβερνητικός 
Εκπρόσωπος: 
Στέφανος Στεφάνου 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Γιώργος Περδίκης 
 

Τετάρτη  
3 Νοεμβρίου 2010 

 Γραφείο Εφόρου Ελέγχου 
Κρατικών Ενισχύσεων 
 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων: 
Χρίστος Ανδρέου 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
 

  Γραφείο Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 
 
Επίτροπος Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα: 
Τούλα Πολυχρονίδου 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιαννάκης Θωμά 
 

  Βουλή των 
Αντιπροσώπων 
 
Γενικός ∆ιευθυντής: 
Σωκράτης Σωκράτους 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
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Πέμπτη  
4 Νοεμβρίου 2010 

 Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

 
Υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού: 
Αντώνης Πασχαλίδης 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Γιάννος Λαμάρης 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ανδρέας Μουσκάλλης 
Γιαννάκης Γαβριήλ 
Άριστος Αριστοτέλους 
Γιώργος Βαρνάβα 
 

∆ευτέρα 
8 Νοεμβρίου 2010 

 Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων 
 
Υπουργός Συγκοινωνιών 
και Έργων: 
Ερατώ Κοζάκου 
Μαρκουλλή 

Μέλη της επιτροπής: 
Άγγελος Βότσης, αναπλ. 
Πρόεδρος 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ζαχαρίας Κουλίας 
Αντρέας Φακοντής 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
Τάσος Μητσόπουλος 
Φειδίας Σαρίκας 
Γιώργος Περδίκης 
 

Τετάρτη 
10 Νοεμβρίου 2010 

 Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών 
 
Μέλος Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφορών: 
Νίκος Πιττοκοπίτης 

 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ζαχαρίας Κουλίας 
Άριστος Αριστοτέλους 
 

  Επιτροπή Προστασίας 
του Ανταγωνισμού 
 
Πρόεδρος Επιτροπής 
Προστασίας του 
Ανταγωνισμού: 
Κωστάκης Χριστοφόρου 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Άριστος Αριστοτέλους 
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  Ελεγκτική Υπηρεσία 
 

Γενικός Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας: 
Χρυστάλλα Γιωρκάτζη 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Άριστος Αριστοτέλους 
 

Πέμπτη 
11 Νοεμβρίου 2010 

 Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος 
 
Υπουργός Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος: 
∆ημήτρης Ηλιάδης 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Πανίκος Χάμπας 
Γεώργιος Τάσου 
Κυριάκος Χατζηγιάννη 
Σοφοκλής Φυττής 
Αντώνης Αντωνίου 
Φειδίας Σαρίκας 
Ανδρέας Φακοντής  
Πανίκκος Σταυριανός 
Ρούλα Μαυρονικόλα 
Γιώργος Περδίκης 
 

Τετάρτη 
17 Νοεμβρίου 2010 

 ∆ικαστική Υπηρεσία 
 
Πρόεδρος Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου: 
Πέτρος Αρτέμης  

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ιωνάς Νικολάου 
Γιαννάκης Θωμά 
Άριστος Αριστοτέλους 
 

  Νομική Υπηρεσία 
 
Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας: 
Πέτρος Κληρίδης 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ανδρέας Αγγελίδης 
Γιαννάκης Θωμά 
Ιωνάς Νικολάου 
 

  Γραφείο Επιτρόπου 
Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα 
 
Επίτροπος Προστασίας 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
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∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα: 
Τούλα Πολυχρονίδου 
 

Ιωνάς Νικολάου 

Πέμπτη 
18 Νοεμβρίου 2010 

 Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
 
Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 
Σωτηρούλα Χαραλάμπους 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Πάμπης Κυρίτσης 
Ανδρέας Φακοντής 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Αντώνης Αντωνίου 
∆ημήτρης Συλλούρης 
 

Παρασκευή 
19 Νοεμβρίου 2010 

 Υπουργείο ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως 
 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως: 
Λουκάς Λουκά 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος 
,πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ιωνάς Νικολάου 
Άριστος Αριστοτέλους 
Πανίκκος Σταυριανός 
Κλαύδιος Μαυροχάννας 
 

∆ευτέρα 
22 Νοεμβρίου 2010 
 
 
 

 Υπουργείο Εσωτερικών  
 
Υπουργός Εσωτερικών: 
Νεοκλής Συλικιώτης 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Σταύρος Ευαγόρου 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Αντρέας Μουσκάλλης 
Χρήστος Στυλιανίδης 
Φειδίας Σαρίκας 
Γιώργος Περδίκης 
 

Τετάρτη 
24 Νοεμβρίου 2010 

 Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων 

Μέλη της επιτροπής: 
Άγγελος Βότσης, αναπλ. 
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Πρόεδρος Αναθεωρητικής 
Αρχής Προσφύγων: 
Γιάννης Κοφτερός 
 

Πρόεδρος 
Λευτέρης Χριστόφορου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
 

  Υπηρεσία Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών 
 
Έφορος Εποπτείας και 
Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών: 
Κωνσταντίνος Λύρας 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Άγγελος Βότσης, αναπλ. 
Πρόεδρος 
Λευτέρης Χριστόφορου 
Μαρία Κυριακού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Ανδρέας Μουσκάλλης 

  Υπηρεσία Εσωτερικού 
Ελέγχου 
 
Έφορος Εσωτερικού 
Ελέγχου: 
Ανδρέας Λαμπριανού 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Άγγελος Βότσης 
Μαρία Κυριακού 

Πέμπτη 
25 Νοεμβρίου 2010 

 Υπουργείο Υγείας 
 
Υπουργός Υγείας: 
Χρίστος Πατσαλίδης 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Γιάννος Λαμάρης 
Ντίνος Χατζηνικόλας 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Κώστας Κωνσταντίνου 
Στέλλα Κυριακίδου 
Ανδρέας Κυπριανού 
Ντίνα Ακκελίδου 
Πανίκκος Σταυριανός 
Στέλλα Μισιαούλη-
∆ημητρίου 
Αθηνά Κυριακίδου 
Γιώργος Περδίκης 
 

Πέμπτη  
2 ∆εκεμβρίου 2010 

 Γραφείο Επιτρόπου 
Νομοθεσίας και Γραφείο 
Επιτρόπου Προστασίας 
των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού 
 
Επίτροπος Νομοθεσίας και 
Επίτροπος Προστασίας 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Στέλλα Κυριακίδου 
Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 
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των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού: 
Λήδα Κουρσουμπά 

 

Πανίκκος Σταυριανός 
 

  Υπουργείο Άμυνας 
 
Αναπληρωτής Υπουργός 
Άμυνας: 
Χρίστος Πατσαλίδης 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Αβέρωφ Νεοφύτου 
Νίκος Κουτσού 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιαννάκης Ομήρου 
Άριστος Αριστοτέλους 
Πανίκκος Σταυριανός 
Σωκράτης Χάσικος 
Κώστας Κωνσταντίνου 
Σωτήρης Σαμψών  
Νεόφυτος Κωνσταντίνου 
Ζαχαρίας Κουλίας 
 

Τρίτη  
7 ∆εκεμβρίου 2010 

 Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού 
 
Υπουργός Παιδείας και 
Πολιτισμού: 
Ανδρέας ∆ημητρίου 
 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Άγγελος Βότσης 
Γιάννος Λαμάρης 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιαννάκης Γαβριήλ 
Στέλλα Μισιαούλη 
∆ημητρίου 
Νίκος Τορναρίτης 
Αθηνά Κυριακίδου 
Γιώργος Βαρνάβα 
∆ημήτρης Συλλούρης 
 

Τετάρτη  
8 ∆εκεμβρίου 2010 

 Έγκριση προσχεδίου 
έκθεσης της επιτροπής 
 

 Έγκριση τροποποιήσεων 
του προϋπολογισμού του 
2011 που κατατέθηκαν από 
το Υπουργείο Οικονομικών 

Μέλη της επιτροπής: 
Νικόλας Παπαδόπουλος, 
πρόεδρος 
Σταύρος Ευαγόρου 
Λευτέρης Χριστοφόρου 
Μαρία Κυριακού 
Μαρίνος Σιζόπουλος 
 
Μη μέλη της επιτροπής: 
Γιώργος Περδίκης 
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ΜΕΡΟΣ Ε΄ 

Πίνακες που αντικατοπτρίζουν τη δημοσιονομική κατάσταση  

 

  ΠΙΝΑΚΑΣ 1.  ΚΥΡΙΟΤΕΡΟΙ ΜΑΚΡΟΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΙ  ΔΕΙΚΤΕΣ

2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011
€ εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ. € εκ.

Ακαθάριστο Εγχώριον Προϊόν (τρέχουσες τιμές) 12.653,6 13.462,3 14.435,2 15.879,1 17.247,8 16.946,5 17.540,0 18.241,6

Ρυθμός Ανάπτυξης (%) 4,2 3,9 4,1 5,1 3,6 1,7 0,5 1,5

Ανεργία ΕΕΔ (%) 4,7 5,3 4,5 3,9 3,7 5,3 7,0 6,5

Πληθωρισμός (Εναρμονισμένος Δείκτης) (%) 1,9 2,0 2,2 2,2 4,4 0,2 2,5 3,0

Δημοσιονομικό 'Ελλειμμα -515,6 -325,5 -172,5 537,4 157,6 -1.028,7 -1.040,5 -970,0
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος -4,1 -2,4 -1,2 3,4 0,9 -6,1 -5,9 -5,3

Πρωτογενές 'Ελλειμμα/Πλεόνασμα -98,2 147,6 297,9 1.017,1 641,8 -607,2 -643,7 -547,5
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος -0,8 1,1 2,1 6,4 3,7 -3,6 -3,7 -3,0

Δημόσιες Αποταμιεύσεις -7,4 95,5 258,6 989,3 666,5 -332,9 -328,0 -239,7
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος -0,1 0,7 1,8 6,2 3,9 -2,0 -1,9 -1,3

Κεφαλαιουχικές Δαπάνες 508,2 421,0 431,1 451,9 508,9 695,8 712,5 730,3
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 4,0 3,1 3,0 2,8 3,0 4,1 4,1 4,0

Ακαθάριστες Χρηματοδοτικές Ανάγκες -1.844,0 -1.457,2 -1.615,1 -793,5 -1.322,8 -2.409,0 -3.464,6 -1.400,8
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος -14,6 -10,8 -11,2 -5,0 -7,7 -14,2 -19,8 -7,7

Δημόσιο Χρέος 8.882,6 9.299,8 9.330,9 9.261,5 8.346,0 9.526,3 10.558,9 11.339,3
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 70,2 69,1 64,6 58,3 48,4 56,2 60,2 62,2

Δημόσιο Εξωτερικό Χρέος 2.422,6 2.295,1 2.049,2 2.132,3 2.354,2 3.984,5 5.581,0 6.094,9
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προίόντος 19,1 17,0 14,2 13,4 13,6 23,5 31,8 33,4

Ισοζύγιο Τρεχουσών Συναλλαγών -630,1 -787,8 -1.005,3 -1.865,0 -3.047,0 -1.447,5 -1.472,0 -1.459,3
             % του Ακαθάριστου Εγχώριου Προιόντος -5,0 -5,9 -7,0 -11,7 -17,7 -8,5 -8,5 -8,0
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 ΠΙΝΑΚΑΣ 2.  ΜΕΓΕΘH ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΩΝ ΟΠΩΣ ΕΧΟΥΝ ΚΑΤΑΤΕΘΕΙ 
                          ΣΤΗ ΒΟΥΛΗ ΓΙΑ ΤΑ ΕΤΗ 2005-2011 (σε εκατομμύρια ευρώ)

2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011

ΕΣΟΔΑ 4.644,7 5.457,5 5.664,5 7.061,7 6.755,9 6.331,2 6.409,2
ΔΑΠΑΝΕΣ 6.074,1 6.627,3 6.954,0 7.509,6 8.131,6 8.626,8 8.861,8

ΕΛΛΕΙΜΜΑ -1.429,5 -1.169,8 -1.289,5 -447,9 -1.375,7 -2.295,6 -2.452,6
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3:   ΠΕΡΙΛΗΨΗ-ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ (διαφορά)  2006-2011 (σε χιλιάδες ευρώ)

ΠραγματικάΠραγματικά Διαφορά Πραγματικά Διαφορά Πραγματικά Διαφορά Αναθεωρ. Διαφορά Προϋπολ. Διαφορά
Έσοδα ´Εσοδα ´Εσοδα Έσοδα ´Εσοδα ´Εσοδα
2006 2007 2008 2009 2010 2011

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1.570.128 2.311.074 740.946 2.232.394 -78.680 1.892.917 -339.477 1.900.000 7.083 2.021.660 121.660

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2.458.818 2.936.626 477.808 3.072.093 135.467 2.709.479 -362.614 2.790.000 80.521 2.992.134 202.134

ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 213.170 291.073 77.903 277.776 -13.297 214.669 -63.107 225.000 10.331 271.318 46.318

ΕΝΟΙΚΙΑ,  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ  ΠΡΟΣΟΔΟΙ 68.636 98.214 29.578 119.659 21.445 72.317 -47.342 195.000 122.683 99.140 -95.860 

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 135.533 131.116 -4.417 130.736 -380 134.618 3.882 225.000 90.382 231.962 6.962

ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 247.995 108.279 -139.716 211.912 103.633 229.064 17.152 242.000 12.936 192.982 -49.018 
 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 183.540 49.494 -134.046 98.855 49.361 117.191 18.336 119.800 2.609 103.013 -16.787 
 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 302 287 -15 991 704 479 -512 200 -279 200 0
 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 47.796 42.643 -5.154 52.313 9.670 57.339 5.026 65.000 7.661 71.604 6.604
 Πρόσοδοι από Τόκους 12.478 6.914 -5.564 17.329 10.415 49.857 32.528 52.000 2.143 13.145 -38.855 
 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 3.879 8.941 5.063 42.424 33.483 4.198 -38.226 5.000 802 5.020 20

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 4.694.280 5.876.382 1.182.102 6.044.570 168.188 5.253.064 -791.506 5.577.000 323.936 5.809.196 232.196

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 1.560.838 1.082.992 -477.846 190.484 -892.508 456.465 265.981 1.278.712 822.247 599.960 -678.752 

Σ Υ Ν Ο Λ Ο ΕΣΟΔΩΝ 6.255.118 6.959.374 704.256 6.235.054 -724.320 5.709.529 -525.525 6.855.712 1.146.183 6.409.156 -446.556 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3A:   ΠΕΡΙΛΗΨΗ-ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ  (ποσοστιαία αναλογία) 2006-2011 (σε χιλιάδες ευρώ)

Πραγματικά % Πραγματικά % Πραγματικά % Πραγματικά % Αναθεωρ. % Προϋπολ. %
Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία Έσοδα αναλογία ´Εσοδα αναλογία ´Εσοδα αναλογία
2006 2007 2008 2009 2010 2011

ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1.570.128 33,4 2.311.074 39,3 2.232.394 36,9 1.892.917 36,0 1.900.000 34,1 2.021.660 34,8

ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2.458.818 52,4 2.936.626 50,0 3.072.093 50,8 2.709.479 51,6 2.790.000 50,0 2.992.134 51,5

ΠΩΛΗΣΕΙΣ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 213.170 4,5 291.073 5,0 277.776 4,6 214.669 4,1 225.000 4,0 271.318 4,7

ΕΝΟΙΚΙΑ,  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ  ΠΡΟΣΟΔΟΙ 68.636 1,5 98.214 1,7 119.659 2,0 72.317 1,4 195.000 3,5 99.140 1,7

ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 135.533 2,9 131.116 2,2 130.736 2,2 134.618 2,6 225.000 4,0 231.962 4,0

ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 247.995 5,3 108.279 1,8 211.912 3,5 229.064 4,4 242.000 4,3 192.982 3,3
 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 183.540 3,9 49.494 0,8 98.855 1,6 117.191 2,2 119.800 2,1 103.013 1,8
 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 302 0,0 287 0,0 991 0,0 479 0,0 200 0,0 200 0,0
 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 47.796 1,0 42.643 0,7 52.313 0,9 57.339 1,1 65.000 1,2 71.604 1,2
 Πρόσοδοι από Τόκους 12.478 0,3 6.914 0,1 17.329 0,3 49.857 0,9 52.000 0,9 13.145 0,2
 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 3.879 0,1 8.941 0,2 42.424 0,7 4.198 0,1 5.000 0,1 5.020 0,1

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 4.694.280 100,0 5.876.382 100,0 6.044.570 100,0 5.253.064 100,0 5.577.000 100,0 5.809.196 100,0

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 1.560.838 1.082.992 190.484 456.465 1.278.712 599.960

Σ Υ Ν Ο Λ Ο ΕΣΟΔΩΝ 6.255.118 6.959.374 6.235.054 5.709.529 6.855.712 6.409.156
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ΠΙΝΑΚΑΣ 3B:   ΣΥΓΚΡΙΤΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΕΣΟΔΩΝ   2006-2011 (σε χιλιάδες ευρώ)

1 2 3 4 5 6
Πραγματικά Πραγματικά Μεταβολή Πραγματικά Μεταβολή Πραγματικά Μεταβολή Αναθεωρ. Μεταβολή Προϋπολ. Μεταβολή

´Εσοδα ´Εσοδα  2:1 ´Εσοδα  3:2 ´Εσοδα  4:3 ´Εσοδα  5:4 ´Εσοδα  6:5
2006 2007 % 2008 % 2009 % 2010 % 2011 %

Α. ΑΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 1.570.128 2.311.074 47,2 2.232.394 -3,4 1.892.917 -15,2 1.900.000 0,4 2.021.660 6,4

  1. Φόρος Εισοδήματος- Φυσικά Πρόσωπα 429.776 477.108 11,0 525.701 10,2 571.346 8,7 608.860 6,6 668.360 9,8
     Υπάλληλοι 357.005 386.697 8,3 431.167 11,5 476.703 10,6 505.920 6,1 549.860 8,7
     Υπάλληλοι - Υπεράκτιων Εταιρειών 24.470 29.384 20,1 31.272 6,4 32.926 5,3 35.940 9,2 36.000 0,2
     Αυτοεργοδοτούμενοι 48.302 61.027 26,3 63.262 3,7 61.717 -2,4 67.000 8,6 82.500 23,1

  2. Φόρος Εισοδήματος -Νομικά Πρόσωπα 548.030 760.481 38,8 823.006 8,2 739.527 -10,1 690.000 -6,7 690.000 0,0
     Εταιρικός Φόρος 280.250 460.153 64,2 482.786 4,9 404.993 -16,1 390.000 -3,7 400.000 2,6
     Εταιρικός Φόρος-Υπεράκτιες Εταιρείες 266.456 297.275 11,6 339.642 14,3 334.185 -1,6 300.000 -10,2 290.000 -3,3
     Άλλα 1.324 3.053 130,6 578 -81,1 349 -39,6 -100,0 0 #DIV/0!

  3. Φόροι Περιουσίας 266.564 587.063 120,2 389.821 -33,6 121.721 -68,8 174.270 43,2 173.000 -0,7
     Φόρος Κεφαλαιουχικών Κερδών 200.557 469.592 134,1 305.134 -35,0 75.305 -75,3 108.550 44,1 110.000 1,3
     Φόρος επί Μερισμάτων 1.170 271 -76,8 50 -81,6 29 -42,0 0 -100,0 0 #DIV/0!
     Δικαιώματα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 53.081 101.248 90,7 71.740 -29,1 34.076 -52,5 53.520 57,1 50.000 -6,6
     Άλλοι Φόροι Περιουσίας 11.755 15.952 35,7 12.897 -19,2 12.311 -4,5 12.200 -0,9 13.000 6,6

  4. Φόροι Μηχανοκινήτων Οχημάτων 68.812 82.158 19,4 89.602 9,1 83.334 -7,0 75.970 -8,8 76.000 0,0
  5. 'Αλλοι 256.945 404.264 57,3 404.264 0,0 376.989 -6,7 350.900 -6,9 414.300 18,1

Β. ΕΜΜΕΣΟΙ ΦΟΡΟΙ 2.458.818 2.936.626 19,4 3.072.093 4,6 2.709.479 -11,8 2.790.000 3,0 2.992.134 7,2
  Εισαγωγικοί Δασμοί 44.916 52.721 17,4 56.744 7,6 39.831 -29,8 33.010 -17,1 35.638 8,0
  Φόροι Κατανάλωσης 571.953 619.438 8,3 624.334 0,8 575.259 -7,9 547.540 -4,8 641.616 17,2
  Φόρος Προστιθεμένης Αξίας 1.465.344 1.744.773 19,1 1.943.689 11,4 1.747.038 -10,1 1.686.710 -3,5 1.870.000 10,9
  Δικαιώματα Κτηματολογίου  και Χωρομετρίας 105.038 201.867 92,2 141.703 -29,8 67.646 -52,3 106.700 57,7 100.000 -6,3
  Φόροι Μηχανοκινήτων Οχημάτων 32.458 34.191 5,3 35.841 4,8 34.860 -2,7 33.580 -3,7 31.700 -5,6
  Εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικής Συνοχής 108.694 120.866 11,2 136.675 13,1 145.148 6,2 152.860 5,3 185.000 21,0
  Τέλη Χαρτοσήμων 51.373 73.290 42,7 68.141 -7,0 45.727 -32,9 62.900 37,6 63.010 0,2
  'Αλλοι 79.042 89.481 13,2 64.966 -27,4 53.970 -16,9 166.700 208,9 65.170 -60,9  
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Γ. ΠΩΛΗΣΗ ΑΓΑΘΩΝ ΚΑΙ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 213.170 291.073 36,5 277.776 -4,6 214.669 -22,7 225.000 4,8 271.318 20,6

Δ.  ΕΝΟΙΚΙΑ  ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΑ ΚΑΙ ΑΛΛΟΙ ΠΡΟΣΟΔ 68.636 98.214 43,1 119.659 21,8 72.317 -39,6 195.000 169,6 99.140 -49,2
  Ενοίκια και Δικαιώματα 32.257 44.802 38,9 73.200 63,4 27.469 -62,5 15.610 -43,2 31.021 98,7
  Άλλοι Πρόσοδοι 36.380 53.411 46,8 46.459 -13,0 44.848 -3,5 179.390 300,0 68.119 -62,0
  Κέρδη Κεντρικής Τράπεζας 4.424 17.104 286,7 8.631 -49,5 7.265 -15,8 92.360 1171,3 30.000 -67,5
  Άλλα Ωφελήματα από Επενδύσεις 15 4 -74,0 0 -100,0 0 #DIV/0! 0 #DIV/0! 0 #DIV/0!
  Κρατικό Λαχείο 31.561 35.611 12,8 37.454 5,2 37.209 -0,7 37.410 0,5 37.519 0,3

Ε. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 135.533 131.116 -3,3 130.736 -0,3 134.618 3,0 225.000 67,1 231.962 3,1
  Επιβαρύνσεις Φόρων και Τελών 46.631 50.817 9,0 51.088 0,5 50.537 -1,1 53.950 6,8 54.652 1,3
  Πρόστιμα και Χρηματικές Ποινές 18.984 19.005 0,1 19.005 0,0 16.426 -13,6 16.810 2,3 18.816 11,9
  Τέλη Αεροπορικών Ταξιδιών 16.831 128 -99,2 0 -100,0 2 #DIV/0! 0 -100,0 0 #DIV/0!
  Εισφορές από τα  Ταμεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων 32.634 35.310 8,2 37.224 5,4 38.725 4,0 63.130 63,0 41.525 -34,2
  Εισφορές Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης 4.039 6.078 50,5 6.184 1,7 11.106 79,6 7.910 -28,8 12.671 60,2
  'Αλλες 16.413 19.779 20,5 17.235 -12,9 17.822 3,4 83.200 366,8 104.298 25,4

ΣΤ. ΑΛΛΑ ΕΣΟΔΑ 247.995 108.279 -56,3 211.912 95,7 229.064 8,1 242.000 5,6 192.982 -20,3
 Έσοδα μη άλλως Κατατάξιμα 183.540 49.494 -73,0 98.855 99,7 117.191 18,5 119.800 2,2 103.013 -14,0
 Έσοδα Αμυντικής Θωράκισης 302 287 -5,1 991 245,2 479 -51,7 200 -58,2 200 0,0
 Άλλα Λειτουργικά Έσοδα 47.796 42.643 -10,8 52.313 22,7 57.339 9,6 65.000 13,4 71.604 10,2
 Πρόσοδοι από Τόκους 12.478 6.914 -44,6 17.329 150,6 49.857 187,7 52.000 4,3 13.145 -74,7
 Πωλήσεις Παγίων/Μετοχών 3.879 8.941 130,5 42.424 374,5 4.198 -90,1 5.000 19,1 5.020 0,4

ΥΠΟΣΥΝΟΛΟ   Α 4.694.280 5.876.382 25,2 6.044.570 2,9 5.253.064 -13,1 5.577.000 6,2 5.809.196 4,2

ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΙΚΑ ΕΣΟΔΑ 1.560.838 1.082.992 -30,6 190.484 -82,4 456.465 139,6 1.278.712 180,1 599.960 -53,1
 Χορηγίες 158.681 36.353 -77,1 36.127 -0,6 85.834 137,6 130.000 51,5 167.569 28,9
 Δάνεια 1.402.157 1.046.639 -25,4 154.357 -85,3 370.631 140,1 1.148.712 209,9 432.391 -62,4

ΣΥΝΟΛΟ ΕΣΟΔΩΝ 6.255.118 6.959.374 11,3 6.235.054 -10,4 5.709.529 -8,4 6.855.712 20,1 6.409.156 -6,5
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ΔΑΠΑΝΩΝ (ποσοστιαία ανολογία) 2006-2011(σε χιλιάδες ευρώ) 

Πραγματικές % Πραγματικές % Πραγματικές % Πραγματικές %  Προϋπολ. %  Προϋπολ. %
Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία Δαπάνες αναλογία

2006 2007 2008 2009 2010 2011

 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 1.995.424 30,9 2.039.240 30,7 2.193.471 29,7 2.395.260 30,9 2.620.773 30,0 2.751.530 31,0
  α.Σύνολο αποδοχών 1.677.495 25,9 1.676.449 25,3 1.839.064 24,9 1.967.474 25,4 2.117.553 24,3 2.232.557 25,2
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 317.930 4,9 362.790 5,5 354.407 4,8 427.786 5,5 503.220 5,8 518.973 5,9
 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 682.788 10,6 842.328 12,7 948.027 12,9 1.059.450 13,7 1.267.943 14,5 1.232.634 13,9
Λειτουργικές Δαπάνες 313.409 4,8 281.720 4,2 353.100 4,8 369.478 4,8 447.680 5,1 431.036 4,9
Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 78.167 1,2 64.168 1,0 76.604 1,0 96.959 1,3 99.778 1,1 103.897 1,2
Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια και Άλλα 22.671 0,4 20.113 0,3 23.317 0,3 21.654 0,3 44.200 0,5 36.697 0,4
Γεγονότα
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 63.126 1,0 57.386 0,9 58.191 0,8 62.729 0,8 80.922 0,9 79.136 0,9
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 15.507 0,2 17.859 0,3 19.231 0,3 20.847 0,3 30.913 0,4 22.603 0,3
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 14.099 0,2 184.067 2,8 185.838 2,5 202.227 2,6 222.636 2,6 222.798 2,5
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 0,0 0 0,0 0 0,0 0 0,0 55.723 0,6 70.000 0,8
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 175.808 2,7 217.015 3,3 231.746 3,1 285.556 3,7 286.091 3,3 266.467 3,0
 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 1.581.413 24,5 1.901.915 28,7 2.126.889 28,8 2.219.127 28,6 2.502.869 28,7 2.525.455 28,5
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 555.827 8,6 647.588 9,8 734.776 10,0 776.068 10,0 866.444 9,9 864.871 9,8
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 167.443 2,6 192.415 2,9 211.780 2,9 228.211 2,9 222.462 2,5 247.311 2,8
Επιχορηγήσεις 97.148 1,5 152.967 2,3 158.792 2,2 73.750 1,0 133.125 1,5 129.463 1,5
Κοινωνικές Παροχές 734.846 11,4 875.335 13,2 1.003.243 13,6 1.115.595 14,4 1.251.616 14,3 1.265.373 14,3
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 26.150 0,4 33.609 0,5 18.298 0,2 25.503 0,3 29.222 0,3 18.437 0,2
4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 33.439 0,5 56.193 0,8 45.409 0,6 50.419 0,7 78.407 0,9 122.706 1,4
5. ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 641.182 9,9 656.972 9,9 739.033 10,0 511.927 6,6 655.003 7,5 631.378 7,1
Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 641.182 9,9 656.972 9,9 739.033 10,0 511.927 6,6 655.003 7,5 631.378 7,1
6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 168.967 2,6 157.514 2,4 133.753 1,8 172.221 2,2 277.474 3,2 206.987 2,3
7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 257.647 4,0 221.554 3,3 296.202 4,0 441.214 5,7 533.870 6,1 554.869 6,3
8. ΔΑΝΕΙΑ 1.107.025 17,1 761.179 11,5 893.042 12,1 897.343 11,6 788.020 9,0 836.224 9,4
Έκδοση Δανείων 36.880 0,6 45.589 0,7 69.614 0,9 115.355 1,5 179.846 2,1 178.501 2,0
Αποπληρωμές Δανείων Εξωτερικού 65.605 1,0 62.956 0,9 55.792 0,8 66.490 0,9 60.942 0,7 56.657 0,6
Αποπληρωμές Δανείων Εσωτερικού 692.482 10,7 405.423 6,1 579.660 7,9 679.981 8,8 527.280 6,0 586.966 6,6
Συνεισφορά στα Εξοφλητικά Αποθέματα 312.057 4,8 247.211 3,7 187.976 2,5 35.517 0,5 19.952 0,2 14.100 0,2

ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 6.467.885 100,0 6.636.894 100,0 7.375.826 100,0 7.746.961 100,0 8.724.359 100,0 8.861.783 100,0
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4Α: ΠΕΡΙΛΗΨΗ OIKONOMIKHΣ ANAΛΥΣΗΣ ΔΑΠΑΝΩΝ (ποσοστιαία μεταβολή) 2006-2011 (σε χιλιάδες ευρώ) 

1 2 % 3 % 4 % 5 % 6 %
Πραγματικές Πραγματικές Μεταβολή ΠραγματικέςΜεταβολή Πραγματικές Μεταβολή  Προϋπολ. Μεταβολή  Προϋπολ. Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες  2:1 Δαπάνες  3:2 Δαπάνες  4:3 Δαπάνες  5:4 Δαπάνες  6:5

2006 2007 2008 2009 2010 2011

 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 1.995.424 2.039.240 2,2 2.193.471 7,6 2.395.260 9,2 2.620.773 9,4 2.751.530 5,0
  α.Σύνολο αποδοχών 1.677.495 1.676.449 -0,1 1.839.064 9,7 1.967.474 7,0 2.117.553 7,6 2.232.557 5,4
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 317.930 362.790 14,1 354.407 -2,3 427.786 20,7 503.220 17,6 518.973 3,1
 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 682.788 842.328 23,4 948.027 12,5 1.059.450 11,8 1.267.943 19,7 1.232.634 -2,8
Λειτουργικές Δαπάνες 313.409 281.720 -10,1 353.100 25,3 369.478 4,6 447.680 21,2 431.036 -3,7
Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 78.167 64.168 -17,9 76.604 19,4 96.959 26,6 99.778 2,9 103.897 4,1
Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια 
και Άλλα Γεγονότα  

22.671 20.113 -11,3 23.317 15,9 21.654 -7,1 44.200 104,1 36.697 -17,0

Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 63.126 57.386 -9,1 58.191 1,4 62.729 7,8 80.922 29,0 79.136 -2,2
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 15.507 17.859 15,2 19.231 7,7 20.847 8,4 30.913 48,3 22.603 -26,9
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 14.099 184.067 1205,5 185.838 1,0 202.227 8,8 222.636 10,1 222.798 0,1
           Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 12.044 181.915 1410,4 184.000 1,1 200.376 8,9 220.500 10,0 221.045 0,2
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 0 #DIV/0! 0 #DIV/0! 0 #DIV/0! 55.723 #DIV/0! 70.000 25,6
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 175.808 217.015 23,4 231.746 6,8 285.556 23,2 286.091 0,2 266.467 -6,9
Άλλες Λειτουργικές Δαπάνες 0 0 0 0 0 0 
 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 1.581.413 1.901.915 20,3 2.126.889 11,8 2.219.127 4,3 2.502.869 12,8 2.525.455 0,9
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 555.827 647.588 16,5 734.776 13,5 776.068 5,6 866.444 11,6 864.871 -0,2
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 167.443 192.415 14,9 211.780 10,1 228.211 7,8 222.462 -2,5 247.311 11,2
Επιχορηγήσεις 97.148 152.967 57,5 158.792 3,8 73.750 -53,6 133.125 80,5 129.463 -2,8
Κοινωνικές Παροχές 734.846 875.335 19,1 1.003.243 14,6 1.115.595 11,2 1.251.616 12,2 1.265.373 1,1
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 26.150 33.609 28,5 18.298 -45,6 25.503 39,4 29.222 14,6 18.437 -36,9
4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ 
ΣΧΕΔΙΑ

33.439 56.193 68,0 45.409 -19,2 50.419 11,0 78.407 55,5 122.706 56,5

5. ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΣΗ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΧΡΕΟΥΣ 641.182 656.972 2,5 739.033 12,5 511.927 -30,7 655.003 27,9 631.378 -3,6
Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 641.182 656.972 2,5 739.033 12,5 511.927 -30,7 655.003 27,9 631.378 -3,6
6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 168.967 157.514 -6,8 133.753 -15,1 172.221 28,8 277.474 61,1 206.987 -25,4
7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 257.647 221.554 -14,0 296.202 33,7 441.214 49,0 533.870 21,0 554.869 3,9
8. ΔΑΝΕΙΑ 1.107.025 761.179 -31,2 893.042 17,3 897.343 0,5 788.020 -12,2 836.224 6,1
ΓΕΝIΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 6.467.885 6.636.894 2,6 7.375.826 11,1 7.746.961 5,0 8.724.359 12,6 8.861.783 1,6
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ΠΙΝΑΚΑΣ 4Β: OIKONOMIKH ANAΛΥΣΗ ΔΑΠΑΝΩΝ  2006-2011(σε χιλιάδες Ευρώ)

1 2 % 3 % 4 % 5 % 6 %
Πραγματικές Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή Πραγματικές Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή  Προϋπολ. Διαφορά Μεταβολή
Δαπάνες Δαπάνες 2-1 2:1 Δαπάνες 3-2 3:2 Δαπάνες 4-3 4:3 Δαπάνες 5-4 5:4 Δαπάνες 6-5 6:5

2006 2007 2008 2009 2010 2011

 1.ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ 1.995.424 2.039.240 43.815 2,2 2.193.471 154.231 7,6 2.395.260 201.789 9,2 2.620.773 225.513 9,4 2.751.530 130.757 5,0
  α.Σύνολο αποδοχών 1.677.495 1.676.449 -1.045 -0,1 1.839.064 162.615 9,7 1.967.474 128.410 7,0 2.117.553 150.079 7,6 2.232.557 115.004 5,4
       Απολαβές προσωπικού 1.494.339 1.492.250 -2.090 -0,1 1.621.865 143.547 8,7 1.741.845 106.048 7,4 1.865.993 124.148 7,1 1.970.694 104.701 5,6
           Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας 7.222 7.893 671 9,3 8.204 311 3,9 9.058 854 10,4 9.217 159 1,8 10.075 858 9,3
           Κρατικοί υπαλλήλοι 1.304.941 1.317.298 12.357 0,9 1.439.869 122.571 9,3 1.535.217 95.348 6,6 1.637.177 101.960 6,6 1.731.669 94.492 5,8
           Ωρομίσθιο Κυβερνητικό Προσωπικό 182.176 167.058 -15.118 -8,3 187.724 20.666 12,4 197.570 9.846 5,2 219.599 22.029 11,1 228.950 9.351 4,3
      Προσωπικό Εξωτερικών Υπηρεσιών 9.261 10.318 1.057 11,4 10.816 498 4,8 11.812 996 9,2 15.063 3.251 27,5 15.506 443 2,9
      Συνεισφορές της Κυβέρνησης στο Τ.Κ.Α. 136.280 136.757 478 0,4 151.492 14.735 10,8 170.554 19.062 12,6 190.341 19.787 11,6 198.310 7.969 4,2
      Συνεισφορές της Κυβέρνησης σε άλλα Ταμεία 7.907 7.263 -645 -8,2 8.132 869 12,0 8.365 233 2,9 9.541 1.176 14,1 9.776 235 2,5
      Συνεισφορά της Κυβέρνησης στο Τ.Α.Θ. 46 39 -8 37 -2 7 -30 40 33 40 0
      Συνεισφορά της Κυβέρνησης στο Τ.Κ.Σ. 29.661 29.824 162 0,5 32.790 2.966 9,9 34.891 2.101 6,4 36.575 1.684 4,8 38.231 1.656 4,5
      
  β.Συντάξεις και Φιλοδωρήματα 317.930 362.790 44.860 14,1 354.407 -8.383 -2,3 427.786 73.379 20,7 503.220 75.434 17,6 518.973 15.753 3,1

 2.ΛΕΙΤΟΥΡΓΙΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ 682.788 842.328 159.569 23,4 948.027 105.699 12,5 1.059.450 111.423 11,8 1.267.943 208.493 19,7 1.232.634 -35.309 -2,8
Λειτουργικές Δαπάνες 313.409 281.720 -31.689 -10,1 353.100 71.380 25,3 369.478 16.378 4,6 447.680 78.202 21,2 431.036 -16.644 -3,7
   α. Οδοιπορικά 6.300 6.153 -146 -2,3 6.496 343 5,6 6.424 -72 -1,1 8.568 2.144 33,4 7.468 -1.100 -12,8
   β.Λειτουργικά 'Εξοδα Γραφείου 32.873 36.211 3.337 10,2 40.124 3.913 10,8 41.686 1.562 3,9 50.328 8.642 20,7 51.255 927 1,8
   γ.Λειτουργικά 'Εξοδα Μη Γραφειακών Χώρων 55.477 35.760 -19.717 -35,5 49.863 14.103 39,4 46.401 -3.462 -6,9 50.325 3.924 8,5 59.377 9.052 18,0
   δ. Άλλα Λειτουργικά Έξοδα 22.444 21.688 -756 -3,4 27.095 5.407 24,9 28.040 945 3,5 39.230 11.190 39,9 30.744 -8.486 -21,6
   ε. Αγορά Αναλώσιμων Γραφείου 8.333 9.203 870 10,4 11.095 1.892 20,6 10.376 -719 -6,5 15.479 5.103 49,2 12.644 -2.835 -18,3
   στ. Αγορά Αναλώσιμων Μη Γραφειακών Χώρων 187.982 172.705 -15.277 -8,1 218.427 45.722 26,5 236.551 18.124 8,3 283.750 47.199 20,0 269.548 -14.202 -5,0
               Αγορά Ύδατος 33.277 26.951 -6.325 -19,0 65.281 38.330 142,2 63.562 -1.719 -2,6 85.775 22.213 34,9 75.000 -10.775 -12,6
               Αγορά Φαρμάκων 75.305 84.730 9.425 12,5 98.485 13.755 16,2 99.913 1.428 1,4 105.176 5.263 5,3 113.174 7.998 7,6
               Άλλες Ιατρικές Προμήθειες 29.690 26.381 -3.309 -11,1 17.645 -8.736 -33,1 30.526 12.881 73,0 38.148 7.622 25,0 33.010 -5.138 -13,5

Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 78.167 64.168 -13.999 -17,9 76.604 12.436 19,4 96.959 20.355 26,6 99.778 2.819 2,9 103.897 4.119 4,1
    α. Συντηρήσεις Κτιρίων και Γραφείων 16.127 15.500 -627 -80,2 18.326 2.826 18,2 26.720 8.394 45,8 23.983 -2.737 -10,2 27.177 3.194 13,3
    β. Συντηρήσεις Έργων Υποδομής 25.217 26.108 891 61,9 30.053 3.945 15,1 39.937 9.884 32,9 37.778 -2.159 -5,4 38.143 365 1,0
    γ. Συντηρήσεις Άλλων Χώρων 993 1.151 158 -95,4 1.270 119 10,4 1.167 -103 -8,1 1.693 526 45,1 1.323 -370 -21,9
    δ. Μηχανήματα, Μηχανολογικός και Άλλος Εξοπλισμός 28.672 14.384 -14.288 1348,9 18.696 4.312 30,0 19.854 1.158 6,2 23.081 3.227 16,3 23.653 572 2,5
    ε. Τηλεπικοινωνιακός και Μηχανογραφικός Εξοπλισμός 6.846 6.819 -27 -76,2 8.046 1.227 18,0 9.053 1.007 12,5 12.809 3.756 41,5 13.243 434 3,4
    στ.Άλλες Συντηρήσεις και Επιδιορθώσεις 311 206 -105 -97,0 213 7 3,2 228 15 7,0 434 206 90,4 358 -76 -17,5
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Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια/Σεμινάρια και Άλλα 22.671 20.113 -2.559 -11,3 23.317 3.204 15,9 21.654 -1.663 -7,1 44.200 22.546 104,1 36.697 -7.503 -17,0
Γεγονότα
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες 63.126 57.386 -5.740 -9,1 58.191 805 1,4 62.729 4.538 7,8 80.922 18.193 29,0 79.136 -1.786 -2,2
Εκδόσεις και Δημοσιότητα 15.507 17.859 2.352 15,2 19.231 1.372 7,7 20.847 1.616 8,4 30.913 10.066 48,3 22.603 -8.310 -26,9
Δαπάνες Άμυνας και Αστυνόμευσης 14.099 184.067 169.967 1205,5 185.838 1.771 1,0 202.227 16.389 8,8 222.636 20.409 10,1 222.798 162 0,1
           Δαπάνες Αμυντικής Θωράκισης 12.044 181.915 169.871 1410,4 184.000 2.085 1,1 200.376 16.376 8,9 220.500 20.124 10,0 221.045 545 0,2
Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό 0 0 0 #DIV/0! 0 0 #DIV/0! 0 0 #DIV/0! 55.723 55.723 #DIV/0! 70.000 14.277 25,6
Δαπάνες σε Σχέση με τα Έσοδα 175.808 217.015 41.236 23,4 231.746 14.731 6,8 285.556 53.810 23,2 286.091 535 0,2 266.467 -19.624 -6,9
           Επιστροφές Άμεσων Φόρων 27.134 28.603 1.469 5,4 25.064 -3.539 -12,4 41.916 16.852 67,2 27.358 -14.558 -34,7 28.775 1.417 5,2
           Επιστροφές Έμμεσων Φόρων 113.726 187.367 73.640 64,8 204.866 17.499 9,3 242.318 37.452 18,3 256.016 13.698 5,7 235.460 -20.556 -8,0
           Επιστροφές Τελών και Άλλων Προσόδων 34.919 1.045 -33.874 -97,0 1.816 771 73,8 1.322 -494 -27,2 2.717 1.395 105,5 2.232 -485 -17,9
           Επιβαρύνσεις/Τόκοι σε επιστροφές 29 0 0 0,0 0 0 0,0 0 0 0,0 0 0 0,0 0 0 0,0

 3. ΜΕΤΑΒΙΒΑΣΕΙΣ 1.581.413 1.901.915 320.502 20,3 2.126.889 224.974 11,8 2.219.127 92.238 4,3 2.502.869 283.742 12,8 2.525.455 22.586 0,9
Μεταβιβάσεις Εσωτερικού 555.827 647.588 91.762 16,5 734.776 87.188 13,5 776.068 41.292 5,6 866.444 90.376 11,6 864.871 -1.573 -0,2
          Ημικρατικοί Οργανισμοί 191.650 201.059 9.409 4,9 288.940 87.881 43,7 272.944 -15.996 -5,5 327.066 54.122 19,8 322.429 -4.637 -1,4
          Αρχές Τοπικής Αυτοδιοίκησης 109.626 114.658 5.033 4,6 127.159 12.501 10,9 151.607 24.448 19,2 147.249 -4.358 -2,9 145.105 -2.144 -1,5
          Συμβούλια / Επιτροπές / Οργανώσεις 10.889 16.428 5.539 50,9 15.680 -748 -4,6 15.537 -143 -0,9 16.865 1.328 8,5 20.055 3.190 18,9
          Άλλες Μεταβιβάσεις Εσωτερικού: 243.662 315.443 71.781 29,5 302.997 -12.446 -3,9 335.980 32.983 10,9 375.264 39.284 11,7 377.282 2.018 0,5
         (Γενική Κυβερνητική Εισφορά στο Τ.Κ.Α.) 219.769 244.816 25.047 11,4 274.775 29.959 12,2 302.765 27.990 10,2 335.000 32.235 10,6 337.000 2.000 0,6
Μεταβιβάσεις Εξωτερικού 167.443 192.415 24.972 14,9 211.780 19.365 10,1 228.211 16.431 7,8 222.462 -5.749 -2,5 247.311 24.849 11,2
Επιχορηγήσεις 97.148 152.967 55.820 57,5 158.792 5.825 3,8 73.750 -85.042 -53,6 133.125 59.375 80,5 129.463 -3.662 -2,8
Κοινωνικές Παροχές 734.846 875.335 140.489 19,1 1.003.243 127.908 14,6 1.115.595 112.352 11,2 1.251.616 136.021 12,2 1.265.373 13.757 1,1
          Παροχές Παιδείας 141.373 224.749 83.376 59,0 233.775 9.026 4,0 243.259 9.484 4,1 243.401 142 0,1 220.911 -22.490 -9,2
          Πολιτιστικές Παροχές 5.502 5.976 474 8,6 8.363 2.387 39,9 8.942 579 6,9 17.622 8.680 97,1 16.642 -980 -5,6
          Παροχές Υγείας 46.079 59.447 13.368 29,0 61.876 2.429 4,1 64.917 3.041 4,9 68.666 3.749 5,8 71.378 2.712 3,9
          Παροχές Στέγασης 45.350 44.504 -846 -1,9 63.386 18.882 42,4 95.037 31.651 49,9 98.017 2.980 3,1 97.379 -638 -0,7
          Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας 423.048 464.964 41.916 9,9 553.379 88.415 19,0 617.006 63.627 11,5 729.717 112.711 18,3 761.538 31.821 4,4
          Άλλες Κοινωνικές Παροχές 21.920 22.587 667 3,0 26.222 3.635 16,1 23.628 -2.594 -9,9 26.948 3.320 14,1 24.892 -2.056 -7,6
          Ειδικά Ταμεία 51.574 53.108 1.534 3,0 56.242 3.134 5,9 62.806 6.564 11,7 67.245 4.439 7,1 72.633 5.388 8,0
Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών 26.150 33.609 7.459 28,5 18.298 -15.311 -45,6 25.503 7.205 39,4 29.222 3.719 14,6 18.437 -10.785 -36,9  
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4. ΣΥΓΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΟΥΜΕΝΑ ΕΡΓΑ ΚΑΙ ΣΧΕΔΙΑ 33.439 56.193 22.754 68,0 45.409 -10.784 -19,2 50.419 5.010 11,0 78.407 27.988 55,5 122.706 44.299 56,5

5. ΑΛΛΑ ΕΞΟΔΑ 641.182 656.972 15.791 2,5 739.033 82.061 12,5 511.927 -227.106 -30,7 655.003 143.076 27,9 631.378 -23.625 -3,6
Εξυπηρέτηση Δημοσίου Χρέους 641.182 656.972 15.791 2,5 739.033 82.061 12,5 511.927 -227.106 -30,7 655.003 143.076 27,9 631.378 -23.625 -3,6
         Τόκοι Εσωτερικού 495.310 515.846 20.536 4,1 489.964 -25.882 -5,0 342.525 -147.439 -30,1 367.654 25.129 7,3 262.222 -105.432 -28,7
         Τόκοι Εξωτερικού 106.087 99.447 -6.640 -6,3 115.497 16.050 16,1 80.425 -35.072 -30,4 146.625 66.200 82,3 236.975 90.350 61,6
          Άλλοι Τόκοι Πληρωτέοι 34.811 39.094 4.283 12,3 130.756 91.662 234,5 83.733 -47.023 -36,0 136.431 52.698 62,9 125.671 -10.760 -7,9
         Τραπεζικές Επιβαρύνσεις 4.974 2.586 -2.388 -48,0 2.816 230 8,9 5.244 2.428 86,2 4.293 -951 -18,1 6.510 2.217 51,6

6. ΠΑΓΙΑ/ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ 168.967 157.514 -11.453 -6,8 133.753 -23.761 -15,1 172.221 38.468 28,8 277.474 105.253 61,1 206.987 -70.487 -25,4
          Αγορά Γης και Κτιρίων 34.288 79.910 45.622 133,1 71.289 -8.621 -10,8 113.089 41.800 58,6 80.140 -32.949 -29,1 80.240 100 0,1
          Αγορά Σταθερών και Κινητών Μηχανημάτων 49.804 23.679 -26.125 -52,5 25.753 2.074 8,8 31.213 5.460 21,2 80.711 49.498 158,6 43.927 -36.784 -45,6
          Αγορά Εξοπλισμού 57.624 28.000 -29.624 -51,4 27.088 -912 -3,3 22.567 -4.521 -16,7 54.513 31.946 141,6 55.799 1.286 2,4
          Κινητά Μηχανήματα 342 1.226 884 258,8 1.538 312 25,4 1.009 -529 -34,4 2.060 1.051 104,2 2.021 -39 -1,9
          Επενδύσεις 26.909 24.698 -2.211 -8,2 8.085 -16.613 -67,3 4.343 -3.742 -46,3 60.050 55.707 1282,7 25.000 -35.050 -58,4

7. ΕΡΓΑ ΥΠΟ ΚΑΤΑΣΚΕΥΗ 257.647 221.554 -36.092 -14,0 296.202 74.648 33,7 441.214 145.012 49,0 533.870 92.656 21,0 554.869 20.999 3,9
          Ανέγερση, Επεκτάσεις και Βελτιώσεις Κτιρίων 75.013 57.458 -17.555 -23,4 113.202 55.744 97,0 144.117 30.915 27,3 201.396 57.279 39,7 183.853 -17.543 -8,7
          Δρόμοι 99.502 78.493 -21.009 -21,1 81.581 3.088 3,9 96.173 14.592 17,9 132.035 35.862 37,3 147.321 15.286 11,6
          Έργα Υποδομής 34.989 32.425 -2.564 -7,3 39.721 7.296 22,5 117.903 78.182 196,8 99.637 -18.266 -15,5 121.244 21.607 21,7
           Κατασκευαστικά Έργα 38.044 39.575 1.531 4,0 47.428 7.853 19,8 68.568 21.140 44,6 87.356 18.788 27,4 90.264 2.908 3,3
           Άλλα Έργα 10.100 13.604 3.504 34,7 14.270 666 4,9 14.453 183 1,3 13.446 -1.007 -7,0 12.187 -1.259 -9,4

8. ΔΑΝΕΙΑ 1.107.025 761.179 -345.846 -31,2 893.042 131.863 17,3 897.343 4.301 0,5 788.020 -109.323 -12,2 836.224 48.204 6,1
Έκδοση Δανείων 36.880 45.589 8.709 23,6 69.614 24.025 52,7 115.355 45.741 65,7 179.846 64.491 55,9 178.501 -1.345 -0,7
Αποπληρωμές Δανείων Εξωτερικού 65.605 62.956 -2.649 -4,0 55.792 -7.164 -11,4 66.490 10.698 19,2 60.942 -5.548 -8,3 56.657 -4.285 -7,0
Αποπληρωμές Δανείων Εσωτερικού 692.482 405.423 -287.059 -41,5 579.660 174.237 43,0 679.981 100.321 17,3 527.280 -152.701 -22,5 586.966 59.686 11,3
Συνεισφορά στα Εξοφλητικά Αποθέματα 312.057 247.211 -64.847 -20,8 187.976 -59.235 -24,0 35.517 -152.459 -81,1 19.952 -15.565 -43,8 14.100 -5.852 -29,3

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 6.467.885 6.636.894 169.038 2,6 7.375.826 738.932 11,1 7.746.961 371.135 5,0 8.724.359 977.398 12,6 8.861.783 137.424 1,6
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ΠΙΝΑΚΑΣ 5: ΑΝΑΠΤΥΞΙΑΚΕΣ ΔΑΠΑΝΕΣ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ 2006 - 2011 (σε χιλιάδες Ευρώ)
Πραγματικές Πραγματικές Πραγματικές Πραγματικές  Προϋπολ.  Προϋπολ.

Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες Δαπάνες

Δαπάνη κατά Κεφάλαιο 2006 2007 2008 2009 2010 2011
€ € € € € €

ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΕΞΟΥΣΙΕΣ 1.548,3 2.166,6 1.737,3 2.872,4 6.667,7 1.952,3

Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 0,0 23,8 0,0 0,0 0,0 600,0

Βουλή των Αντιπροσώπων 341,7 341,7 341,7 1.637,3 342,1 342,1

Δικαστική Υπηρεσία 1.206,6 1.801,0 1.395,6 1.235,1 6.325,6 1.010,2

ΣΥΝΤΑΓΜΑΤΙΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 57,1 86,3 24,8 50,7 183,8 89,4

Νομική Υπηρεσία 32,7 17,9 11,7 21,7 89,5 40,4

Ελεγκτική Υπηρεσία 24,4 68,4 13,2 28,9 94,3 49,0

Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 49,0 92,5 68,3 29,1 242,1 107,4

Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 0,0 0,0 1,3 0,0 0,0 0,0

Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως 0,0 0,0 9,4 5,6 12,0 4,6

Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 28,9 43,1 3,2 0,0 120,1 0,1

Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 9,3 11,4 6,7 3,6 16,1 11,1

Γραφείο Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων 2,4 11,7 0,0 0,0 17,0 12,1

Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 1,2 10,0 43,4 17,8 36,5 77,6

Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0

Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών 7,1 16,3 4,3 2,0 40,2 2,1

Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΑΜΥΝΑΣ 26,6 26,1 18,3 2,5 29,1 2,6

Υπουργείο Άμυνας - Διοίκηση 26,6 26,1 18,3 2,5 29,1 2,6

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 63.846,6 77.598,0 59.317,7 123.868,6 135.768,0 152.299,3

Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος - Διοίκηση 1.677,9 3.537,8 3.475,3 1.776,1 514,1 405,1

Τμήμα Γεωργίας 11.051,6 28.070,9 5.991,1 5.615,0 11.993,2 10.101,7

Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 5.467,2 6.674,5 7.521,1 8.704,9 27.266,3 14.954,3

Τμήμα Δασών 13.392,6 7.270,7 7.415,6 7.314,3 8.721,0 7.661,4

Τμήμα  Αναπτύξεως Υδάτων 21.255,2 19.917,0 22.299,8 89.876,6 63.581,0 97.488,1

Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως 1.099,0 1.287,0 1.418,0 1.999,1 3.082,5 2.990,8

Μετεωρολογική Υπηρεσία 234,4 720,5 212,8 310,8 868,3 712,1

Τμήμα Αναδασμού 2.800,2 3.027,5 3.455,4 1.376,3 3.520,1 3.090,1

Μεταλλεία 309,2 290,5 312,1 298,2 302,6 330,1

Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 2.631,7 2.228,5 2.112,6 2.381,1 3.836,5 3.046,9

Τμήμα Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών 3.927,5 4.573,1 5.103,9 4.216,2 8.196,5 8.278,6

Τμήμα Περιβάλλοντος 0,0 0,0 3.886,1 3.240,1  
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 5.093,8 7.691,5 17.364,9 21.798,5 59.037,9 32.834,7

Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας Τάξεως - Διοίκηση 269,8 402,1 342,5 335,4 481,7 4.612,1

Φυλακές 240,0 1.786,9 2.154,9 1.590,6 7.498,6 8.900,4

Αστυνομία 3.084,4 3.889,0 13.542,0 19.028,9 48.164,1 15.806,1

Πυροσβεστική Υπηρεσία 1.499,5 1.613,5 1.325,5 843,7 2.893,6 3.516,2

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ, ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ 32.449,4 31.479,8 22.116,7 19.284,7 38.346,0 29.135,4

Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού - Διοίκηση 7.847,5 9.622,1 4.832,2 3.557,9 4.580,8 1.559,1

Υπηρεσίες Εμπορίου και Βιομηχανίας 24.601,7 21.816,0 17.270,5 15.726,8 33.750,1 27.572,1

Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη 0,2 41,7 14,1 0,0 15,1 4,1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 17.833,0 20.531,2 25.804,7 17.123,1 17.192,9 26.100,6

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων - Διοίκηση 1.008,9 2.058,7 2.692,4 2.476,3 438,8 3.141,5

Tμήμα Εργασίας 2.157,4 3.794,3 4.986,2 558,3 245,1 3.427,1

Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 0,5 0,4 3,5 1,1 22,1 11,6

Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 9.936,1 10.378,8 13.160,7 11.363,8 10.356,9 10.600,1

Κέντρο Παραγωγικότητας 3.146,8 2.889,9 2.487,7 1.424,4 3.915,5 7.563,1

Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 0,0 0,0 0,0 282,3 311,1 805,1

Aνώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου 245,3 150,2 138,1 290,8 1.582,6 325,1

Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο 172,0 164,4 53,6 39,8 10,1 0,0

Υπηρεσία Βιομηχανικών Σχέσεων 4,8 7,3 7,3 8,6 0,1 0,1

Tμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 1.161,1 1.087,1 2.275,2 677,7 310,7 227,1

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 140.506,2 194.841,0 211.732,2 292.799,4 297.967,9 321.979,8

Υπουργείο Εσωτερικών - Διοίκηση 18.542,0 18.313,4 34.493,3 48.496,9 26.581,1 53.675,1

Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας 10.936,8 12.949,4 14.387,7 16.565,5 15.626,4 18.099,4

Επαρχιακή Διοίκηση Αμμοχώστου 2.583,9 3.229,1 3.128,3 4.662,0 5.405,1 4.966,9

Επαρχιακή Διοίκηση Λάρνακας 8.826,9 10.572,5 11.699,9 13.169,8 14.772,3 16.221,5

Επαρχιακή Διοίκηση Λεμεσού 12.840,4 14.112,2 16.294,0 19.793,7 19.048,1 20.295,8

Επαρχιακή Διοίκηση Πάφου 10.061,7 10.775,7 11.260,8 16.257,8 19.808,1 18.394,1

Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 41.963,2 46.929,4 46.903,1 58.983,0 109.314,3 103.450,3

Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μεταναστεύσεως 0,0 0,0 0,0 84,0 1.276,1 2.600,3

Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 33.967,9 76.715,9 71.563,6 113.616,3 80.659,1 80.934,1

Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 362,8 402,6 548,2 518,0 818,7 741,2

Yπηρεσία Μέριμνας και Αποκαταστάσεως Εκτοπισθέντων 0,0 0,0 0,0 135,5 170,0 150,1

Πολιτική ΄Αμυνα 198,3 355,1 823,6 190,6 660,0 155,0

Υπηρεσία Ασύλου 222,4 485,8 629,8 326,4 3.828,8 2.296,2  
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 6.339,3 5.504,1 2.431,4 1.575,8 5.291,2 4.238,9

Υπουργείο Εξωτερικών - Διοίκηση 418,3 231,3 328,3 288,6 2.141,2 1.080,8

Εξωτερικές Υπηρεσίες 5.921,0 5.272,8 2.103,0 1.287,2 3.150,0 3.158,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 44.497,4 52.919,6 33.956,5 24.217,0 103.364,8 99.526,0

Υπουργείο Οικονομικών - Διοίκηση 28.099,1 26.741,1 9.674,1 4.472,9 25.414,6 25.223,8

Τελωνεία 284,8 348,0 408,0 354,6 2.015,4 460,9

Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων 34,4 35,8 27,4 18,9 56,4 41,4

Στατιστική Υπηρεσία 2.687,7 2.798,4 3.106,6 3.368,5 3.965,1 6.075,1

Τμήμα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών 5,4 0,0 5,4 1,0 5,1 0,1

Τμήμα Δημόσιας Διοίκησης και Προσωπικού 165,5 818,2 736,2 112,7 172,6 2.088,3

Τυπογραφείο 183,5 78,1 231,1 120,7 2.186,7 3.237,7

Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 13.037,0 22.100,0 19.767,6 15.767,8 38.021,1 21.091,6

Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και  Αποθεματικό - Αναπτυξιακές Δαπάνες 0,0 0,0 0,0 0,0 31.528,0 41.307,2

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ 17.899,9 28.611,5 20.121,9 45.317,1 90.434,0 90.293,5

Γραφείο Προγραμματισμού 17.460,4 27.700,4 19.732,8 43.538,0 89.764,0 90.086,5

Γενικό Λογιστήριο 439,5 911,1 389,1 1.779,1 670,0 207,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΠΑΙΔΕΙΑΣ ΚΑΙ ΠΟΛΙΤΙΣΜΟΥ 88.285,6 78.067,4 226.004,1 235.890,3 291.046,5 273.714,9

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού - Διοίκηση 8.208,3 10.008,0 21.837,4 12.909,6 14.594,4 91.730,3

Ανώτερη και Ανώτατη Εκπαίδευση 64.356,7 47.894,3 122.070,3 118.004,8 152.560,8 145.176,1

Μέση Εκπαίδευση 544,1 731,9 30.391,6 32.539,7 31.595,0 1.601,7

Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση 6,8 5,9 3.127,2 2.358,6 4.729,7 738,0

Δημοτική Εκπαίδευση 1.229,4 1.192,6 27.891,3 39.062,0 53.060,4 1.255,7

Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 1.504,9 2.523,4 3.658,0 4.127,0 4.703,1 4.269,9

Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 302,0 188,3 279,2 259,5 472,9 430,9

Πολιτιστικές Υπηρεσίες 12.133,4 15.522,8 16.749,1 26.629,2 29.330,3 28.512,3  
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ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 94.619,1 68.192,4 69.663,2 90.899,0 120.535,1 138.560,6

Υπουργείο Συγκοινωνιών και `Εργων - Διοίκηση 4.451,0 4.781,3 4.582,1 7.444,1 5.014,6 4.399,6

Τμήμα Δημοσίων `Εργων 79.268,8 50.964,6 51.245,0 69.491,0 101.432,8 111.140,3

Τμήμα Ελέγχου 0,0 0,0 0,0 0,0 382,8 5.692,1
Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 595,8 528,7 92,9 2.833,6 740,0 867,0

Τμήμα Αρχαιοτήτων 2.168,0 2.284,7 1.957,2 1.584,9 3.508,6 4.131,0

Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 2.249,2 2.705,0 4.793,2 1.618,2 2.635,1 4.961,4

Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 465,2 689,3 3.460,6 1.215,8 572,5 748,5

Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 2.596,6 2.020,0 2.033,1 1.756,3 2.270,1 2.388,5

Τμήμα Οδικών Μεταφορών 2.353,7 1.701,3 914,7 2.764,7 3.705,1 3.537,1

Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 470,8 2.517,6 584,4 2.190,4 273,5 695,0

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 46.961,4 19.680,7 15.556,5 18.128,9 38.251,2 34.792,5

Υπουργείο Υγείας - Διοίκηση 2.881,1 3.150,8 6.283,9 7.177,3 10.168,9 9.905,3

Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας 42.316,8 13.633,6 7.233,4 9.027,5 23.639,7 20.642,7

Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 215,5 259,7 269,6 230,7 776,0 554,0

Οδοντιατρικές Υπηρεσίες 59,8 141,1 163,7 169,2 149,4 183,0

Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 67,9 850,2 347,9 416,8 2.146,5 2.335,0

Γενικό Χημείο του Κράτους 1.420,3 1.645,4 1.258,0 1.107,2 1.370,6 1.172,4

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ 560.012,7 587.488,7 705.918,5 893.857,0 1.204.358,2 1.205.627,8  
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ΣΥΝΟΠΤΙΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ 2010 2011

1.  ΑΞΙΩΜΑΤΟΥΧΟΙ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 128 137
2.  ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 17.177 16.770
3.  ΔΙΚΑΣΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 302 302
4.  ΑΜΥΝΑ 4.456 4.456
5.  ΕΣΩΤΕΡΙΚΗ ΑΣΦΑΛΕΙΑ 5.744 5.744
6.  ΠΑΙΔΕΙΑ 11.626 11.623

39.433 39.032

ΣΥΝΟΛΟ ΘΕΣΕΩΝ ΣΤΗΝ ΚΡΑΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ (I+II) 39.433 39.032

I.  ΑΞΙΩΜΑΤΟΥΧΟΙ ΤΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ 128 137

Κεφάλαιο 01.01 - Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 9 9
Κεφάλαιο 01.04 - Βουλή των Αντιπροσώπων 83 83
Κεφάλαιο 02.01.11 - Επίτροπος Νομοθεσίας και Επίτροπος
                          Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού 0 1
Κεφάλαιο 02.03 - Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας 5 5
Κεφάλαιο 03.01 - Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 5 5
Κεφάλαιο 03.03 - Επιτροπή Προστασία Ανταγωνισμού 5 5
Κεφάλαιο 03.04 - Γραφείο Επιτρόπου Προστασίας Δεδομένων
                          Προσωπικού Χαρακτήρα 1 1
Κεφάλαιο 03.05 - Γραφείο Εφόρου Ελέγχου
                          Κρατικών Ενισχύσεων 1 1
Κεφάλαιο 03.06 - Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 1 1
Κεφάλαιο 03.07 - Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών 0 5
Κεφάλαιο 03.08 - Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης
                          Συνεργατικών Εταιρειών 1 1
Κεφάλαιο 03.09 - Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 0 3
Κεφάλαιο 11.01 - Υπουργείο Άμυνας, Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 12.01 - Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων
                           και Περιβάλλοντος, Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 13.01 - Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας
                           Τάξεως, Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 14.01 - Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας
                           και Τουρισμού, Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 15.01 - Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
                           Ασφαλίσεων, Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 16.01 - Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 17.01 - Υπουργείο Εξωτερικών, Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 18.01 - Υπουργείο Οικονομικών, Διοίκηση 1 1
   Υποδιαίρεση 14 - Εφοριακό Συμβούλιο 6 6

Κεφάλαιο 20.01 - Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού,
                          Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 21.01 - Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων,
                          Διοίκηση 1 1
Κεφάλαιο 22.01 - Υπουργείο Υγείας, Διοίκηση 1 1

ΚΑΤΑΛΟΓΟΣ ΘΕΣΕΩΝ ΣΤΗΝ ΚΡΑΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ OΠΩΣ
ΠΕΡΙΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΙ ΣΤΟΝ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΤΟΥ 2011

ΠΙΝΑΚΑΣ 6

ΑΝΑΛΥΤΙΚΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΗ
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II  ΚΡΑΤΙΚΟΙ ΥΠΑΛΛΗΛΟΙ (Α+Β+Γ+Δ+Ε) 39.305 38.895

Α.  ΔΗΜΟΣΙΑ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 17.177 16.770

ΑΝΕΞΑΡΤΗΤΑ ΓΡΑΦΕΙΑ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 862 839
Κεφάλαιο 01.01 - Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο 3 3
Κεφάλαιο 01.03 - Υπουργικό Συμβούλιο 12 12
Κεφάλαιο 01.04 - Βουλή των Αντιπροσώπων 116 116
Κεφάλαιο 02.01 - Νομική Υπηρεσία 136 129
Κεφάλαιο 02.02 - Ελεγκτική Υπηρεσία 109 109
Κεφάλαιο 02.03 - Επιτροπή Δημόσιας Υπηρεσίας 1 1
Κεφάλαιο 03.02 - Γραφείο Επιτρόπου Διοικήσεως 24 24
Κεφάλαιο 03.03 - Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού 25 21
Κεφάλαιο 03.06 - Υπηρεσία Εσωτερικού Ελέγχου 34 34
Κεφάλαιο 03.08 - Υπηρεσία Εποπτείας και Ανάπτυξης
                           Συνεργατικών Εταιρειών 57 56
Κεφάλαιο 19.01 - Γραφείο Προγραμματισμού 70 70
Κεφάλαιο 19.02 - Γενικό Λογιστήριο 275 264

12  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΓΕΩΡΓΙΑΣ, ΦΥΣΙΚΩΝ ΠΟΡΩΝ ΚΑΙ
      ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 1.839 1.797

Κεφάλαιο 12.01 - Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων
                           και Περιβάλλοντος, Διοίκηση 9 9
Κεφάλαιο 12.02 - Τμήμα Γεωργίας 449 443
Κεφάλαιο 12.04 - Κτηνιατρικές Υπηρεσίες 232 225
Κεφάλαιο 12.05 - Τμήμα Δασών 334 334
Κεφάλαιο 12.06 - Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 358 335
Κεφάλαιο 12.07 - Τμήμα Γεωλογικής Επισκοπήσεως 64 62
Κεφάλαιο 12.08 - Μετεωρολογική Υπηρεσία 74 73
Κεφάλαιο 12.09 - Τμήμα Αναδασμού 83 83
Κεφάλαιο 12.10 - Μεταλλεία 12 12
Κεφάλαιο 12.11 - Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών 104 102
Κεφάλαιο 12.12 - Τμήμα Αλιείας και Θαλλασίων Ερευνών 72 71
Κεφάλαιο 12.13 - Τμήμα Περιβάλλοντος 48 48

13  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ ΚΑΙ ΔΗΜΟΣΙΑΣ ΤΑΞΕΩΣ 19 19

Κεφάλαιο 13.01 - Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημόσιας
                           Τάξεως, Διοίκηση 19 19

14  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΜΠΟΡΙΟΥ ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΑΣ ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟ 310 289

Κεφάλαιο 14.01 - Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και
                           και Τουρισμού, Διοίκηση 5 5
Κεφάλαιο 14.02 - Υπηρεσίες Εμπορίου και Βιομηχανίας 216 195
Κεφάλαιο 14.04 - Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου
                           Παραλήπτη 89 89  
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15 ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΡΓΑΣΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΩΝ ΑΣΦΑΛΙΣΕΩΝ 1.199 1.183

Κεφάλαιο 15.01 - Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
                           Ασφαλίσεων, Διοίκηση 2 2
Κεφάλαιο 15.02 - Τμήμα Εργασίας 107 105
Κεφάλαιο 15.03 - Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων 342 339
Κεφάλαιο 15.04 - Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 494 494
Κεφάλαιο 15.05 - Κέντρο Παραγωγικότητας 45 44
Κεφάλαιο 15.06 - Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων
                           με Αναπηρίες 26 26
Κεφάλαιο 15.07 - Ανώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο Κύπρου 25 22
Κεφάλαιο 15.08 - Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο 31 25
Κεφάλαιο 15.09 - Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων 41 41
Κεφάλαιο 15.10 - Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας 86 85

16  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 1.434 1.406

Κεφάλαιο 16.01 - Υπουργείο Εσωτερικών, Διοίκηση 152 149
Κεφάλαιο 16.08 - Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 289 288
Κεφάλαιο 16.09 - Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού 
                           και Μετανάστευσης 1 1
Κεφάλαιο 16.10 - Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 848 828
Κεφάλαιο 16.11 - Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών 105 101
Κεφάλαιο 16.13 - Πολιτική Άμυνα 39 39

17  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 255 255

Κεφάλαιο 17.01 - Υπουργείο Εξωτερικών, Διοίκηση 41 41
Κεφάλαιο 17.02 - Εξωτερικές Υπηρεσίες 214 214

18  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 4.983 4.744

Κεφάλαιο 18.01 - Υπουργείο Οικονομικών, Διοίκηση 68 68
Κεφάλαιο 18.03 - Τελωνεία 445 445
   Υποδιαίρεση 11 - Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 274 274
Κεφάλαιο 18.04 - Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων 355 355
Κεφάλαιο 18.05 - Στατιστική Υπηρεσία 121 121
Κεφάλαιο 18.06 - Τμήμα Κρατικών Αγορών και Προμηθειών 105 105
Κεφάλαιο 18.07 - Τμήμα Δημόσιας Διοικήσεως και
                          Προσωπικού 49 49
   Υποδιαίρεση 11 - Γενικό Διοικητικό Προσωπικό 385 377
   Υποδιαίρεση 12 - Γενικό Γραμματειακό Προσωπικό 2.648 2.448
   Υποδιαίρεση 13 - Γενικό Βοηθητικό Προσωπικό 220 194
   Υποδιαίρεση 16 - Κυπριακή Ακαδημία Δημόσιας Διοίκησης 13 13
Κεφάλαιο 18.08 - Τυπογραφείο 91 91
Κεφάλαιο 18.09 - Τμήμα Υπηρεσιών Πληροφορικής 209 204

21  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΣΥΓΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΕΡΓΩΝ 1.588 1.557

Κεφάλαιο 21.01 - Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, Διοίκηση 4 4
Κεφάλαιο 21.02 - Τμήμα Δημοσίων Έργων 428 412
Κεφάλαιο 21.03 - Τμήμα Ελέγχου 8 8
Κεφάλαιο 21.05 - Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 21 21
Κεφάλαιο 21.08 - Τμήμα Αρχαιοτήτων 86 85
Κεφάλαιο 21.09 - Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 308 308
Κεφάλαιο 21.10 - Τμήμα Εμπορικής Ναυτιλίας 84 82
Κεφάλαιο 21.11 - Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 405 395
Κεφάλαιο 21.12 - Τμήμα Οδικών Μεταφορών 137 135
Κεφάλαιο 21.13 - Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 107 107  
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22  ΥΠΟΥΡΓΕΙΟ ΥΓΕΙΑΣ 4.688 4.681

Κεφάλαιο 22.01 - Υπουργείο Υγείας, Διοίκηση 3.159 3.159
Κεφάλαιο 22.02 - Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες
                          Δημόσιας Υγείας 1.113 1.106
Κεφάλαιο 22.03 - Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας 91 91
Κεφάλαιο 22.04 - Οδοντιατρικές Υπηρεσίες 83 83
Κεφάλαιο 22.05 - Φαρμακευτικές Υπηρεσίες 151 151
Κεφάλαιο 22.06 - Γενικό Χημείο του Κράτους 91 91

Β.  ΔΙΚΑΣΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ 302 302

Κεφάλαιο 01.05 - Δικαστική Υπηρεσία 302 302

Γ.  ΑΜΥΝΑ 4.456 4.456

Κεφάλαιο 11.01 - Υπουργείο Άμυνας, Διοίκηση 113 113
Κεφάλαιο 11.02 - Κυπριακός Στρατός 4.343 4.343

Δ.  ΕΣΩΤΕΡΙΚΗ ΑΣΦΑΛΕΙΑ 5.744 5.744

Κεφάλαιο 13.02 - Φυλακές 404 404
Κεφάλαιο 13.03 - Αστυνομία 4.597 4.597
Κεφάλαιο 13.04 - Πυροσβεστική Υπηρεσία 743 743

Ε.  ΠΑΙΔΕΙΑ 11.626 11.623

Κεφάλαιο 20.01 - Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, Διοίκηση 351 351
   Υποδιαίρεση 11 - Τεχνικές Υπηρεσίες 46 46
   Υποδιαίρεση 12 - Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας 37 37
Κεφάλαιο 20.02 - Ανώτερη και Ανώτατη Εκπαίδευση 8 8
Κεφάλαιο 20.03 - Μέση Εκπαίδευση 5.541 5.541
Κεφάλαιο 20.04 - Μέση Τεχνική και Επαγγελματική Εκπαίδευση 498 498
Κεφάλαιο 20.05 - Δημοτική Εκπαίδευση 5.059 5.058
   Υποδιαίρεση 13 - Σχολή Τυφλών 11 11
   Υποδιαίρεση 14 - Σχολή Κωφών 8 8
Κεφάλαιο 20.06 - Παιδαγωγικό Ινστιτούτο 11 11
Κεφάλαιο 20.07 - Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 13 13
Κεφάλαιο 20.08 - Πολιτιστικές Υπηρεσίες 15 14
   Υποδιαίρεση 14 - Κυπριακή Βιβλιοθήκη 28 27

ΣΥΝΟΛΟ ΘΕΣΕΩΝ ΣΤΗΝ ΚΡΑΤΙΚΗ ΥΠΗΡΕΣΙΑ
ΠΕΡΙΛΑΜΒΑΝΟΝΤΑΙ ΣΤΟΝ ΠΡΟΥΠΟΛΟΓΙΣΜΟ ΓΙΑ ΤΟ 2011

2010 2011 Διαφορά

Αξιωματούχοι της Δημοκρατίας 128 137 * +9

Κρατικοί Υπάλληλοι 39.305 38.895 -410 **
39.433 39.032 401

*  9 Θέσεις Αξιωματούχων για το 2010 περιλαμβάνονταν στα Άρθρα Δαπανών
(5 Αναθεωρητική Αρχή Προσφορών
3 Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων
1 Επίτροπος Νομοθεσίας και Επίτροπος Προστασίας των Δικαιωμάτων του Παιδιού)

Κατάργηση Θέσεων:

**Σύμφωνα με τον Περί Προϋπολογισμού του 2010 (Τροποποιητικό)
   Νόμο του 2010 που εκκρεμεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων -405

**Σύμφωνα με το Δεύτερο Πίνακα (Δεύτερο Μέρος) του Προϋπολογισμού -5
-410  
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ΠΙΝΑΚΑΣ 7 - ΠΕΡΙΛΗΠΤΙΚΟΣ ΠΙΝΑΚΑΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗ ΕΚΤΑΚΤΟΥ ΠΡΟΣΩΠΙΚΟΥ    

Υπουργείο/ 
Τμήμα/ 

Υπηρεσία 

Αρ. 
κενών 
θέσ.  

2009 - 2010   2011 - 2012 

Εγκρίσεις Υπηρετούντες 21/07/2010   

έναντι 
κενών 

πρόσθ. 
Ανάγκες 

Σύν. Αορίστου Ορισμένου 15μεροι Συν. Έναντι 
κενών 

Υπηρετ. 
έναντι 
κενών 

Πλεονάζοντες πρόσθ. 
Ανάγκες 

Συν. 

Προεδρία και 
Προεδρικό 
Μέγαρο 

0 0 22 22 0 0 1 1 0 0 0 31 31 

∆ικαστική 
Υπηρεσία 

14 10 8 18 4 12 0 16 0 8 0 8 16 

Νομική 
Υπηρεσία 

16 4 11 15 0 15 0 15 0 4 0 11 15 

Ελεγκτική 
Υπηρεσία 

13 5 6 11 4 7 0 11 0 5 0 6 11 

Γραφείο 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

3 3 9 12 9 0 2 11 0 2 0 9 11 

Επιτροπή 
Προστασίας 
Ανταγωνισμού 

6 6 0 6 1 0 2 3 0 2 1 0 3 

Υπηρεσία 
Εποπτείας και 
Ανάπτυξης 
Συνεργατικών 
Εταιρειών 

4 2 0 2 2 0 0 2 0 0 2 0 2 

Υπουργείο 
Άμυνας 

3 3 0 3 3 0 0 3 0 0 3 0 3 
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Υπουργείο/ 
Τμήμα/ 
Υπηρεσία 

Αρ. 
κενών 
θέσ.  

2009 - 2010   2011 - 2012 

Εγκρίσεις Υπηρετούντες 21/07/2010   

έναντι 
κενών 

πρόσθ. 
Ανάγκες 

Σύν. Αορίστου Ορισμένου 15μεροι Συν. Έναντι 
κενών 

Υπηρετ. 
έναντι 
κενών 

Πλεονάζοντες πρόσθ. 
Ανάγκες 

Συν. 

Υπουργείο 
Γεωργίας 
Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

254 147 68 215 73 121 0 194 0 93 37 49 179 

Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης 
και ∆ημόσιας 
Τάξεως 

71 62 64 126 56 62 0 118 71 0 0 58 129 

Υπουργείο 
Εμπορίου 
Βιομηχανίας 
και Τουρισμού 

77 52 124 176 68 85 0 153 0 0 52 104 156 

Υπουργείο 
Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

207 190 142 332 182 63 12 257 103 38 10 120 271 

Υπουργείο 
Εσωτερικών 

236 168 209 377 147 144 3 294 0 58 36 200 294 

Υπουργείο 
Οικονομικών 

533 93 49 1326 1118 178 108 1404 719 434 36 217 1406 
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Υπουργείο/ 
Τμήμα/ 
Υπηρεσία 

Αρ. 
κενών 
θέσ.  

2009 - 2010   2011 - 2012 

Εγκρίσεις Υπηρετούντες 21/07/2010   

έναντι 
κενών 

πρόσθ. 
Ανάγκες 

Σύν. Αορίστου Ορισμένου 15μεροι Συν. Έναντι 
κενών 

Υπηρετ. 
έναντι 
κενών 

Πλεονάζοντες πρόσθ. 
Ανάγκες 

Συν. 

Γραφείο 
Προγραμματισ
μού 

1 2 0 2 1 0 0 1 0 0 1 0 1 

Γενικό 
Λογιστήριο 

62 38 76 114 56 56 0 112 0 9 27 82 118 

Υπουργείο 
Παιδείας και 
Πολιτισμού 

48 53 269 322 138 56 14 208 20 14 2 208 244 

Υπουργείο 
Συγκοινωνιών 
και Έργων 

275 102 326 428 207 124 0 331 46 77 27 198 348 

ΓΕΝΙΚΟ 
ΣΥΝΟΛΟ* 

1823 940 1383 3507 2069 923 142 3134 959 744 234 1301 3238 

* ∆εν περιλαμβάνεται το έκτακτο προσωπικό του Υπουργείου Υγείας καθότι πέραν των εγκρίσεων για απασχόληση έκτακτου προσωπικού έναντι πρόσθετων αναγκών 
υπάρχει συμφωνημένη διευθέτηση από το 2001, ώστε  να υπηρετεί τέτοιος αριθμός προσωπικού (μόνιμου και έκτακτου) όσες είναι και οι εγκεκριμένες θέσεις. Ως εκ τούτου 
ο αριθμός Έκτακτου Προσωπικού που υπηρετεί στο Υπουργείο Υγείας ανά πάσα στιγμή μεταβάλλεται σύμφωνα με το ρυθμό πλήρωσης των μόνιμων οργανικών θέσεων. 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 8. ΓΕΝΙΚΗ ΕΙΚΟΝΑ ΤΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ∆ΑΠΑΝΩΝ ΤΟΥ 
ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΤΑ ΚΑΤΗΓΟΡΙΑ 

 

 

  2009 
Πραγματική 
∆απάνη 

€ εκατομ. 

2010 
Εγκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ εκατομ. 

2010/09 
% 

2011 
Εγκριμένος 

Προϋπολογισμός 
€ εκατομ. 

2011/10 
% 

Πάγιες 
∆απάνες 

1.865 1.912 2,5 1.967 2,9 

Τακτικές 
∆απάνες 

1.075 1.366 27,1 1.392 1,9 

Αναπτυξιακές 
∆απάνες 

24 131 441,9 100 -24,0 

ΣΥΝΟΛΟ 2.964 3.409 15,0 3.459 1,4 
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ΠΙΝΑΚΑΣ 9.  ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΑΝΑΛΥΣΗ ΤΩΝ ∆ΑΠΑΝΩΝ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ 
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΚΑΤΑ ΤΑ ΤΕΛΕΥΤΑΙΑ ΤΡΙΑ ΕΤΗ 

 

 2009 
Πραγματική 

€ εκατομ. 

2010 
Προϋπολ. 
€ εκατομ. 

2010/2009 
Αύξηση + 
Μείωση – 

% 

2011 
Προϋπολ. 
€ εκατομ. 

2011/2010 
Αύξηση + 
Μείωση – 

% 

∆απάνες 
Απασχόλησης 

620 719 16,1 751 4,4 

Μισθοί 200 218 9 234 7,3 
Υπερωρίες 6,1 5,9 -3,6 6,2 +5,9 
Συντάξεις 414 495 19,6 511 +3,2 

Λειτουργικές 
∆απάνες 

302 361 19,6 360 -0,4 

Επιστροφές 
Φόρων 

283 282 -0,15 263 -6,7 

Αποθεματικό  53,4 - 70 30,9 
 2009 

Πραγματική 
€ εκατομ. 

2010 
Προϋπολ. 
€ εκατομ. 

2010/2009 
Αύξηση + 
Μείωση – 

% 

2011 
Προϋπολ. 
€ εκατομ. 

2011/2010 
Αύξηση + 
Μείωση – 

% 
Μεταβιβάσεις 685 807 17,7 837 3,6 

Χορηγίες σε 
Ημικρατικούς 

76 92 19,8 89 -3,3 

Χορηγίες 
Εξωτερικού 

195 199 1,7 210 5,5 

Επιδοτήσεις 
Γεωργοκτην. 
Προϊόντων 

54 80 48 70 -12,5 

Κοινωνικές 
Παροχές 

346 422 22 454 7,6 

∆απάνες  
Τόκων 

508 651 28 626 -3,75 

Κεφαλαιουχικές 
∆απάνες 

16 44 173 35 -25 

Μηχανογράφηση 15 35 233 26 -2,5 
Έκδοση  
∆ανείων 

50 160 320 160 0 

Αποπληρωμές 
∆ανείων 

776 604 -22,2 657 8,8 

Αγορά 
Μετοχών 

4 60 1.282 25 -58,3 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Είναι συνηθισμένη κοινοβουλευτική πρακτική η συζήτηση των κρατικών 
προϋπολογισμών να αποτελεί ευκαιρία για τοποθέτηση των κομμάτων έναντι της 
οικονομικής και της εν γένει κυβερνητικής πολιτικής.  Το Κίνημα Οικολόγων 
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Περιβαλλοντιστών συμπαρατάχθηκε στο δεύτερο γύρο των προεδρικών εκλογών με 
το ΑΚΕΛ, το ∆ΗΚΟ και την Ε∆ΕΚ και άλλες πολιτικές κινήσεις στην εκλογή της 
παρούσας κυβέρνησης.  Όλοι αυτοί πλην των Οικολόγων συγκρότησαν το Υπουργικό 
Συμβούλιο της κυβέρνησης Χριστόφια, που κυβερνά τη χώρα με κάποιες 
ανακατατάξεις από το Φεβρουάριο του 2008 και διαχειρίζεται την τύχη του λαού μας. 

 Στηρίξαμε την επιλογή μας στην ελπίδα.  Μια ελπίδα που, όσον αφορά το 
Κυπριακό, ήταν μάλλον προσδοκία, αλλά οπωσδήποτε ήταν κάτι περισσότερο από 
ευχή σε ό,τι αφορά την οικονομική, κοινωνική και περιβαλλοντική πρόταση αυτής της 
κυβέρνησης.  

 «∆ίκαιη λύση, δίκαιη κοινωνία», μας είπαν.  Ομολογώ δεν τους πιστέψαμε εξ 
ολοκλήρου.  ∆εν αναμέναμε, για παράδειγμα, από αυτή την κυβέρνηση να διαχειριστεί 
το Κυπριακό, το μεγαλύτερο ζήτημα που απασχολεί την πολιτική στη χώρα μας, με 
την ίδια σταθερότητα και επιμονή που χαρακτήριζαν την πολιτική του αείμνηστου 
Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου.  Όμως, οπωσδήποτε δεν περιμέναμε ότι θα 
είχαμε τόσο ταχεία διολίσθηση του Κυπριακού -και με ευθύνη της δικής μας ηγεσίας- 
προς το χειρότερο.  Η δίκαιη λύση μετατράπηκε, μέσω της συμφωνίας της 23ης Μαΐου 
2008 και των απευθείας διαπραγματεύσεων χωρίς συμφωνημένη βάση και 
προετοιμασία, σε μια πορεία που οδηγεί στη συνομοσπονδία και στον πλήρη έλεγχο 
της Κύπρου από την Τουρκία.   

 Οι ευθύνες της Τουρκίας, της κατοχικής τουρκοκυπριακής ηγεσίας και των 
άσπονδων φίλων μας είναι βεβαίως τεράστιες, αλλά δεν μπορούμε να μην 
αναφερθούμε και στις γενναίες προσφορές του Προέδρου Χριστόφια για εκ 
περιτροπής προεδρία σε συνδυασμό με τη σταθμισμένη διασταυρωμένη ψήφο, την εκ 
των προτέρων νομιμοποίηση 50 000 εποίκων και την υπόσκαψη των δικαιωμάτων 
ιδιοκτησίας και επιστροφής των προσφύγων με την υποβολή των προτάσεων για το 
περιουσιακό.  Ευθύνες εντοπίζονται επίσης και στην πολιτική της κυβέρνησης σε ό,τι 
αφορά την αξιοποίηση της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας, αφού το ∆εκέμβριο του 
2009 η Ευρωπαϊκή Ένωση έδωσε συγχωροχάρτι στην κατοχική δύναμη.  

 Καταθέσαμε ενώπιον του Εθνικού Συμβουλίου ένα πλήρες και συνεκτικό σχέδιο 
επτά προτάσεων για μια άλλη πορεία διεκδίκησης, για ένα σχέδιο Β΄.  Ο Πρόεδρος 
Χριστόφιας συστηματικά αγνοεί τις προτάσεις μας ή τις εκφυλίζει σε άπνοες και 
αδύναμες διακηρύξεις.  Ενώ η Τουρκία διαθέτει, κατά τις πρόσφατες δηλώσεις του 
Μπαγίς, διάφορα εναλλακτικά σχέδια, ο Πρόεδρος αρνείται το να σκεφτεί καν τέτοια 
προοπτική. 

 Ιδιαίτερα και ενόψει και των διαφαινόμενων πιέσεων για χρονοδιαγράμματα, 
επιδιαιτησία και τετραμερή διάσκεψη που θα ακολουθήσουν την κρίσιμη συνάντηση 
του Ιανουαρίου, προτείναμε προς την πολιτική ηγεσία να προτάξει το θέμα των 
εποίκων και της παράνομης εκμετάλλευσης των περιουσιών στα κατεχόμενα, το 
οποίο, κατά την άποψή μας, πρέπει να καταστεί κομβικό σημείο και προϋπόθεση για 
την περαιτέρω συνέχιση των διαπραγματεύσεων. Ο Πρόεδρος Χριστόφιας οφείλει να 
διεκδικήσει με τόλμη και αποφασιστικότητα την ανεξάρτητη απογραφή και τον 
τερματισμό του εποικισμού και της παράνομης οικοδόμησης των ελληνοκυπριακών 
περιουσιών στα κατεχόμενα ως απαραίτητες προϋποθέσεις για τη συνέχιση των 
διαπραγματεύσεων. 

 Έχουμε επίσης εισηγηθεί την πρόταξη του θέματος της Αμμοχώστου σε σχέση 
και με τις πιέσεις που δεχόμαστε για το απευθείας εμπόριο, ενώ ξεκάθαρα 
τοποθετούμαστε ενάντια στη συνέχιση της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας, αφού 
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δεν εφαρμόζει το Πρωτόκολλο της Άγκυρας, δεν αποσύρει τα κατοχικά στρατεύματα 
από την Κύπρο και δεν επιτρέπει τη δίκαιη και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

 Ομολογούμε ότι για πολλούς και διάφορους λόγους -που δεν είναι του 
παρόντος- η διάψευση της ελπίδας για μια δίκαιη λύση δεν αποτελεί ιδιαίτερη 
έκπληξη.  Η μεγαλύτερη έκπληξη και απογοήτευση προέρχεται από τη διάψευση των 
ελπίδων για μια δίκαιη κοινωνία. 

 Πιστώσαμε αυτή την κυβέρνηση -και όχι άδικα, πιστεύω- με κοινωνικές 
ευαισθησίες και δώσαμε ψήφο εμπιστοσύνης σε πολιτικές που επιβεβαίωσαν την 
εκτίμησή μας, όπως για παράδειγμα η ενίσχυση των κοινωνικών παροχών, ο 
εκσυγχρονισμός του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέτρα για τις ευάλωτες ομάδες 
πολιτών, τους πολύτεκνους, τα ανάπηρα άτομα κ.λπ.  Αξίζει να αναφερθεί ότι από το 
2007 μέχρι το 2010 οι κοινωνικές παροχές του κρατικού προϋπολογισμού αυξήθηκαν 
από τα €875 εκατομ. στα €1.251 εκατομ., σημειώνοντας συνολική αύξηση 43% ή 
μέση ετήσια αύξηση 11%.  ∆ηλαδή το ύψος των κρατικών κοινωνικών παροχών ήταν 
πολλαπλάσιο του ετήσιου ρυθμού αύξησης του κόστους ζωής και του πληθωρισμού.  
Είναι γεγονός ότι τα τρία τελευταία χρόνια το κοινωνικό κράτος διευρύνθηκε και 
ενισχύθηκε.   

 Και ερχόμαστε στον υπό εξέταση προϋπολογισμό του 2011, όπου 
παρατηρούμε ότι το σύνολο των κοινωνικών κρατικών δαπανών για τις κοινωνικές 
δαπάνες παραμένει στάσιμο, άρα ουσιαστικά μειώνεται, εάν ληφθεί υπόψη -όπως 
οφείλουμε να κάνουμε- και ο καλπάζων πληθωρισμός.  Ας σημειωθεί ότι η χώρα μας 
έχει το 2010 μία από τις μεγαλύτερες αυξήσεις στον πληθωρισμό στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, απότοκο των μεγάλων αυξήσεων της τιμής βασικών προϊόντων διαβίωσης, 
όπως το ηλεκτρικό ρεύμα και τα καύσιμα.  Η τάση των αυξήσεων αναμένεται να 
συνεχιστεί μέσα στο 2011 μετά την απόφαση της κυβέρνησης για επιβολή του ΦΠΑ 
στα τρόφιμα και τα φάρμακα.  Παράλληλα, μαζί με τον πληθωρισμό αυξάνεται και η 
ανεργία, ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων, γεγονός που δημιουργεί αλυσιδωτά 
κοινωνικά προβλήματα. 

 Μιλούν για στόχευση των κοινωνικών παροχών.  Είδαμε τι εννοούν σε 
συγκεκριμένα νομοσχέδια που κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  
Προτείνει η κυβέρνηση μείωση των παροχών στην πολύτεκνη οικογένεια και 
περιορισμό της φοιτητικής χορηγίας στη βάση, λένε, εισοδηματικών κριτηρίων.  Ως 
Οικολόγοι θεωρούμε ότι τα επιδόματα αλλά κυρίως οι χορηγίες και οι παροχές πρέπει 
να διακρίνονται από κοινωνική, οικονομική, αλλά και οικολογική στόχευση.  Όμως, τα 
εισοδηματικά κριτήρια δεν πρέπει να εφαρμόζονται στους ευαίσθητους τομείς της 
οικογένειας και της παιδείας, την ίδια ώρα που χωρίς στόχευση εκατομμύρια ευρώ 
παρέχονται ως μορφή χορηγιών, παροχών ή διευκολύνσεων σε διάφορες ομάδες 
συμφερόντων, όπως π.χ. οι τράπεζες, οι ξενοδόχοι, οι τουριστικοί πράκτορες ή 
developers των αναπτύξεων γκολφ ή μαρίνων μαμούθ.  ∆ιότι, κατά τη δική μας 
αντίληψη, η επένδυση στην παιδεία και στην εν γένει ανάπτυξη του πληθυσμού, 
ποσοτική και ποιοτική, δεν αποτελεί φιλανθρωπικό έργο, πολυτέλεια ή στοιχείο 
ελεημοσύνης.  Είναι αδήριτη ανάγκη και αναγκαία επιλογή, αν θέλουμε να έχουμε 
μέλλον ως λαός πάνω σε αυτό το νησί. 

 Η κυβέρνηση διατείνεται ότι έχει αντιμετωπίσει την οικονομική κρίση με μέτρα 
που τα διακρίνει η κοινωνική ευαισθησία σε σύγκριση με τις υπόλοιπες χώρες της 
Ευρωζώνης, οι οποίες κατέφυγαν σε αντιλαϊκά μέτρα ή μέτρα που περιορίζουν το 
κοινωνικό κράτος.  Και ερωτώ, κυρίες και κύριοι:  Η αύξηση της ανεργίας, η αύξηση 
του πληθωρισμού και η παράλληλη ουσιαστική μείωση της αξίας των κοινωνικών 
παροχών συνιστούν χαρακτηριστικά διεύρυνσης του κοινωνικού κράτους;  Όχι, 
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βέβαια!  Μια απλή θεώρηση των στοιχείων της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας 
και η ανάλυση των προνοιών του κρατικού προϋπολογισμού για το 2011 
αποδεικνύουν τη συρρίκνωση του κοινωνικού κράτους. 

 Αλλά, η δίκαιη κοινωνία, κυρίες και κύριοι, δεν κρίνεται μόνο από το ύψος των 
κοινωνικών παροχών.  Κρίνεται και από την ποιότητα της διοίκησης, την αξιοκρατία 
και την κοινωνική δικαιοσύνη.  Ένας λαός που ταλαιπωρείται από συχνά φαινόμενα 
νεποτισμού, εξυπηρέτησης ημετέρων, ευνοιοκρατίας και κομματοκρατίας ελπίζει ότι 
στα πλαίσια της δίκαιης κοινωνίας τα φαινόμενα της α-χρηστής διοίκησης θα 
περιορίζονταν σε ένα κάποιο σημαντικό βαθμό τουλάχιστο.  Και όμως, καθώς 
συμπληρώνονται τα τρία έτη διακυβέρνησης και καθώς καλούμαστε να ψηφίσουμε 
ακόμα έναν προϋπολογισμό, ο απολογισμός των σκανδάλων σηματοδοτεί ακόμα μια 
διάψευση.  Η δίκαιη κοινωνία ως έκφραση της απαίτησης των πολιτών για αξιοκρατία, 
διαφάνεια και χρηστή διοίκηση δεν υπάρχει στην Κύπρο του 2011! 

 Μας λένε οι κυβερνώντες ότι οι κοινωνικές παροχές περιορίζονται λόγω της 
κρίσης.  Πρέπει, λένε, να μειωθούν τα δημοσιονομικά ελλείμματα.  Μας παρουσιάζουν 
έναν προϋπολογισμό, αλλά και μια προοπτική που στηρίζεται στη μείωση των 
αναπτυξιακών δαπανών, στην περικοπή θέσεων εργασίας στο δημόσιο και στον 
περιορισμό των κοινωνικών παροχών, χωρίς να περιορίζει την αύξηση του ύψους των 
αποδοχών του δημοσίου.  Εμείς θεωρούμε ότι η διαχείριση του ελλείμματος με τη 
μείωση των αναπτυξιακών δαπανών και των θέσεων εργασίας και το νοικοκύρεμα 
των λειτουργικών εξόδων μπορεί να επιφέρει κάποια ίσως πρόσκαιρη βελτίωση των 
δημόσιων οικονομικών, αλλά δε δίνει μακροπρόθεσμες λύσεις στα σοβαρά 
προβλήματα που ταλανίζουν τα δημόσια οικονομικά.  Οφείλουμε να δημιουργήσουμε 
ένα νέο όραμα για την οικονομία, που θα δώσει προοπτική στη νεολαία μας και στις 
επερχόμενες γενιές, κάτι που δε φαίνεται να υπάρχει ούτε ως υποψία στους 
προϋπολογισμούς του 2011! 

 Αντίθετα, μέσα από τις πρόνοιες του προϋπολογισμού για το κρατικό 
μισθολόγιο το χάσμα μεταξύ του ιδιωτικού και δημόσιου-ημικρατικού τομέα βαθαίνει 
και τείνει στη δημιουργία πολιτών δύο ταχυτήτων, αυτών που απολαμβάνουν 
υψηλούς μισθούς, προνόμια και ασφάλεια εργασίας και των υπολοίπων, που τους 
μαστίζει η ανεργία και η φτώχια.  

 Περιμέναμε από τον προϋπολογισμό του 2011 να διατηρεί τους υψηλούς 
ρυθμούς επέκτασης του κοινωνικού κράτους, να δημιουργεί θέσεις εργασίας με 
προγράμματα που θα παράγουν κοινωνικό έργο υποδομής, προγράμματα 
προστασίας του περιβάλλοντος και της ποιότητας ζωής, προγράμματα στα οποία θα 
έχουν πρόσβαση οι μικρομεσαίοι και οι μη προνομιούχοι, οι νέοι επιστήμονες και οι 
γυναίκες.  Ιδιαίτερα όσον αφορά το πεδίο του περιβάλλοντος, που αποδεικνύεται και 
αναδεικνύεται ως χώρος νέων δυνατοτήτων απασχόλησης και στη χώρα μας, 
περιμέναμε από τους κρατικούς προϋπολογισμούς του 2011 να παρουσιάζουν ένα 
έντονο αναπτυξιακό πρόγραμμα.  Η πράσινη οικονομία θα μπορούσε να μας 
οδηγήσει στην ανάπτυξη των εισοδημάτων και κατά συνέπεια των δημοσίων εσόδων.  

 Θεωρούμε ότι επιβάλλεται να επεκταθούμε σ’ αυτό το σημείο σε συγκεκριμένα 
παραδείγματα, τα οποία μαρτυρούν την έλλειψη περιβαλλοντικής ευαισθησίας από 
μέρους των κυβερνώντων, ενώ παράλληλα πιστοποιούν ότι ως Οικολόγοι υπεύθυνα 
και σοβαρά πάντα καταθέτουμε προτάσεις και εισηγήσεις.  Αλλά, οι κυβερνώντες 
αγρόν ηγόρασαν και ζεύγη βοών πέντε! 

Περίπτωση πρώτη: 
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 Το 2007 το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών σε συνεργασία με το Τμήμα 
Οδικών Μεταφορών επεξεργάστηκε ένα σχέδιο απόσυρσης των παλιών αυτοκινήτων.  
Το σχέδιο εφαρμόστηκε το 2008 και το 2009 και είχε ως αποτέλεσμα περισσότερα 
από 20 000 παλιά, ρυπογόνα και επικίνδυνα αυτοκίνητα να πάρουν το δρόμο για τα 
εργοστάσια ανακύκλωσης.  Το 2010 η κυβέρνηση αποφάσισε να αναστείλει το 
πρόγραμμα απόσυρσης των παλιών αυτοκινήτων.  Το Κίνημα Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, σε μια προσπάθεια να πείσει την κυβέρνηση να επαναφέρει το 
σχέδιο απόσυρσης των παλιών αυτοκινήτων, κατέθεσε μελέτες και εισηγήσεις.  
∆είξαμε ανοχή και υπομονή.  Αποδεχθήκαμε ακόμα και την αύξηση του φόρου 
κατανάλωσης στα καύσιμα κίνησης με υπόσχεση από τον ίδιο τον Υπουργό 
Οικονομικών για επανέναρξη του προγράμματος ύψους €5 εκατομ. μέσα στο 2010.  Τι 
έγινε στην πράξη;  Ο υπουργός αθέτησε τη δέσμευσή του και δεν κατέθεσε 
συμπληρωματικό νομοσχέδιο και ως εκ τούτου απόσυρση αυτοκινήτων δεν έγινε μέσα 
στο 2010.  Σήμερα καλείται το κοινοβούλιο να εγκρίνει το πενιχρό ποσό των €2 
εκατομ. μέσα στα πλαίσια του κρατικού προϋπολογισμού του 2011, όταν οι ανάγκες 
της οικονομίας, της ασφάλειας στην οδήγηση και της προστασίας του περιβάλλοντος 
απαιτούν ένα ποσό της τάξης τουλάχιστο των €10 εκατομ. το χρόνο!  Απόσυρση 
αυτοκινήτων θα γίνει σε πολύ περιορισμένο βαθμό μέσα στο 2011, αφήνοντας όμως 
χιλιάδες σαράβαλα να κυκλοφορούν στους δρόμους ως δημόσιοι κίνδυνοι και 
θανάσιμες καρμανιόλες.  Παράλληλα, η κυβέρνηση αποφάσισε να μην εφαρμόσει 
ποτέ το πρόγραμμα ύψους €4 εκατομ. που είχε ετοιμάσει το Υπουργείο Εσωτερικών 
σε συνεργασία με τον Επίτροπο Περιβάλλοντος για την περισυλλογή όλων των 
άχρηστων αυτοκινήτων που ρυπαίνουν την ύπαιθρο.  Όλα τα πιο πάνω έχουν 
κοστολογηθεί και έχει υπολογιστεί ότι η εφαρμογή τους μπορεί να δημιουργήσει θέσεις 
εργασίας και επακόλουθα κέρδος για την οικονομία και την κοινωνία.  

Περίπτωση δεύτερη: 

 Το 2008 το Κίνημα Οικολόγων συνεργάστηκε με την Υπηρεσία Ενέργειας στον 
καταρτισμό ενός σύγχρονου προγράμματος χορηγιών για τις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας, που να ανταποκρίνεται στις ανάγκες της κυπριακής αγοράς, αλλά και στις 
υποχρεώσεις μας απέναντι στις ευρωπαϊκές Οδηγίες για την παραγωγή ηλεκτρισμού 
και ενέργειας από μη συμβατικά ορυκτά καύσιμα.  Η επιτυχία του προγράμματος, που 
εφαρμόστηκε τελικά μέσα στο 2009, ήταν πάρα πολύ μεγάλη.  Σημειώθηκε μια μικρή 
επανάσταση στην αύξηση των αιτήσεων για εγκατάσταση φωτοβολταϊκών πάρκων, 
φωτοβολταϊκών στεγών και άλλων μορφών ανανεώσιμων πηγών ενέργειας.  
Παράλληλα, καταθέσαμε προτάσεις για πρόγραμμα χορηγιών στους κατοίκους 
ορεινών περιοχών για αντικατάσταση των πεπαλαιωμένων ενεργοβόρων τζακιών με 
καινούριες, φιλικές στο περιβάλλον και οικονομικές εστίες.  Υπενθυμίζουμε επίσης την 
πρότασή μας για τις 5 000 δωρεάν φωτοβολταϊκές στέγες σε άπορες και πολύτεκνες 
οικογένειες.  Ποια ήταν η αντίδραση της κυβέρνησης;  Πάγωσε για οκτώ μήνες το 
πρόγραμμα χορηγιών για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας και τώρα ετοιμάζεται να 
περιορίσει και το ύψος της χορηγίας!  Τούτο, καθώς η Βουλή των Αντιπροσώπων, 
ακολουθώντας την πάγια πρόταση των Οικολόγων, αύξησε το τέλος που 
καταβάλλουν οι καταναλωτές στο ειδικό ταμείο για την ανάπτυξη των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας από €0,22 σε €0,44 ανά κιλοβατώρα.  Η κυβέρνηση βάζει 
τρικλοποδιά σε ένα δυναμικό τομέα της οικονομίας, που μπορεί να προσφέρει νέες 
ευκαιρίες ανάπτυξης, θέσεις εργασίας, προοπτικές για επινόηση τεχνολογίας και 
καινοτομία.  

Περίπτωση τρίτη: 
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 Καταθέσαμε μια ολοκληρωμένη πρόταση πρόληψης των πυρκαγιών στην 
ύπαιθρο, που προνοούσε την εργοδότηση από τις κοινοτικές αρχές νέων και ανέργων 
ή τη χρηματοδότηση ομάδων νέων για τον καθαρισμό των οδικών αρτηριών από τα 
ξερά χόρτα, την οργάνωση πυροφυλακίων και περιπόλων στις ευαίσθητες περιοχές 
και εν γένει καθήκοντα στον τομέα της πρόληψης των πυρκαγιών.  Η κυβέρνηση 
απέρριψε την πρότασή μας, που θα έδινε εργασία σε εκατοντάδες νέους και θα 
συνέβαλλε στη μείωση των πυρκαγιών στην ύπαιθρο.  Έδωσε τα ίδια ποσά σε 
συνεργεία εργολάβων, ενώ πλήρωσε το κόστος της αύξησης κατά 10% των 
αγροτικών πυρκαγιών αυτό το θερμό καλοκαίρι.  Επιπλέον, φέτος προσλήφθηκαν 
λιγότεροι εποχιακοί αγροπυροσβέστες, οι οποίοι στο τέλος κινδύνεψαν να χάσουν και 
το ανεργιακό τους επίδομα.  

Περίπτωση τέταρτη: 

 Εισηγηθήκαμε την πρόσληψη με συμβόλαιο αριθμού επιστημονικών 
συνεργατών στο Τμήμα Περιβάλλοντος, οι οποίοι θα αναλάμβαναν το έργο της 
εφαρμογής των νομοθεσιών που αφορούν τη ρύπανση.  Σημειώνεται ότι το Τμήμα 
Περιβάλλοντος είναι το μοναδικό ίσως εποπτικό τμήμα της κυβέρνησης που αδυνατεί 
να υλοποιήσει τους στόχους του λόγω της μη λειτουργίας επαρχιακών γραφείων και 
της έλλειψης προσωπικού.  Έτσι, σήμερα ο ρυπαίνων και δεν πληρώνει στην Κύπρο, 
αφού οι εκατοντάδες καταγγελίες δεν ελέγχονται σχεδόν ποτέ και ούτε επιβάλλονται τα 
υπό της νομοθεσίας πρόστιμα!  Μελέτη του Υπουργείου Γεωργίας απέδειξε ότι ένας 
αριθμός δεκαπέντε περίπου επιστημόνων θα μπορούσε να αναλάβει αυτό το έργο, 
κατά τρόπο που η νομοθεσία να εφαρμόζεται ικανοποιητικά, χωρίς το κράτος να 
επιβαρύνεται με επιπλέον κόστος.  Σημειώνω ότι η πρότασή μας υποστηρίζεται από 
το Υπουργείο Γεωργίας, αλλά...!  Επίσης, να σας πληροφορήσω ότι εκατομμύρια 
ευρώ παραμένουν ανείσπρακτα από την ανεπαρκή εφαρμογή της νομοθεσίας για την 
περιβαλλοντική ευθύνη.  Χαρακτηριστικά παραδείγματα η ρύπανση της Αλυκής 
Λάρνακας από τα λύματα του αεροδρομίου και η ευθύνη της ΑΗΚ για την 
καταστροφική πυρκαγιά στο Σαϊττά. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Πρέπει να αναφέρω ότι παρόμοιες προτάσεις έχουμε καταθέσει πάρα πολλές.  
Προτάσεις που αφορούν την πιο αποτελεσματική εφαρμογή της νομοθεσίας για την 
ευημερία των ζώων -ειδικό σώμα αστυνομίας ζώων- ή την επαναφορά του 
περιβάλλοντος στους εκατοντάδες σκυβαλότοπους ή την επίσπευση του 
αποχετευτικού συστήματος στις μικρότερες κοινότητες της υπαίθρου.  Η παράθεση 
των πολλών εισηγήσεών μας αποδεικνύει στην πράξη ότι υπάρχουν περιθώρια για 
εφαρμογή προγραμμάτων που να δημιουργούν πράσινες θέσεις εργασίας, που να 
μην επιδεινώνουν τα δημόσια οικονομικά και να καλύπτουν το κόστος της εφαρμογής 
τους.  

 Το αξιοσημείωτο είναι ότι στις πλείστες των περιπτώσεων έχουμε τη 
συνεργασία των αρμοδίων κρατικών υπηρεσιών, όχι όμως της πολιτικής ηγεσίας.  
Φαίνεται ότι οι πολιτικοί προϊστάμενοι των υπουργείων πολλές φορές δεν 
αντιλαμβάνονται ότι υπάρχει κόστος και στην ελλιπή εφαρμογή περιβαλλοντικών 
πολιτικών.  Αρκεί μόνο να αναφέρω ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία αναμένεται να 
υποστεί βαρύ πρόστιμο για τη μη εφαρμογή της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα, ενώ γνωστή σε όλους σας είναι και η 
περίπτωση της Λίμνης Παραλιμνίου.  Επίσης, γνωστή είναι και η ιστορία με τα 
δικαιώματα των ρύπων, τα οποία αναμένεται να αυξάνονται μέχρι το 2015, εάν έρθει 
μέχρι τότε το φυσικό αέριο, στο ποσό των €80 εκατομ. το χρόνο.  Και μετά το φυσικό 
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αέριο αναμένεται να κυμανθούν στα ίδια επίπεδα, σύμφωνα με πρόσφατη μελέτη της 
ΡΑΕΚ. 

 Η παράθεση των προτάσεών μας για πράσινη οικονομία και ανάπτυξη 
αποκαλύπτει επίσης ότι οι Οικολόγοι προσεγγίζουν με θετική διάθεση τα θέματα 
ανάπτυξης και την προσπάθεια της κυβέρνησης να αντιμετωπίσει την οικονομική 
κρίση. Μακάρι να υπήρχε η ανάλογη ανταπόκριση από μέρους της κυβέρνησης.  
Είπαμε πιο πάνω για την αθέτηση των δεσμεύσεων στην περίπτωση της απόσυρσης 
των παλιών αυτοκινήτων.  Επιπλέον, όταν ψηφίσαμε την αύξηση των φόρων στα 
καπνικά προϊόντα, απέφυγε η κυβέρνηση να δεσμευτεί ότι θα προχωρήσει στην 
εφαρμογή προγραμμάτων πρόληψης και θεραπείας των συνεπειών του καπνίσματος.  
Όταν έφερε τη φορολογία για την ακίνητη ιδιοκτησία, αρνήθηκε την πράσινη 
φορολογία των ακινήτων.  Όταν έφερε την πολεοδομική αμνηστία, αρνήθηκε την 
περιβαλλοντική στόχευση.  Όταν έφερε τον εταιρικό φόρο, αρνήθηκε τη δημιουργία 
ταμείου ενίσχυσης των πράσινων δανείων. Και η ιστορία συνεχίζεται! 

 ∆υστυχώς, διαπιστώνεται μια κραυγαλέα αρνητική απορριπτική στάση της 
κυβέρνησης απέναντι στις προτάσεις και εισηγήσεις των Οικολόγων.  Άλλωστε, ποιος 
μπορεί να ξεχάσει την προσπάθεια για αποκλεισμό των Οικολόγων από τη Βουλή 
μέσω του νόμου-λαιμητόμου, που επιχείρησαν να επιβάλλουν τα δύο μεγάλα κόμματα 
τον περασμένο Ιούνιο με την ευλογία της κυβέρνησης;  Έφθασε μέχρι το σημείο η 
κυβέρνηση να μας αποκλείσει από χορηγίες και προγράμματα, να μας αφαιρεί 
εκδηλώσεις παρεμβαίνοντας σε διεθνείς οργανισμούς και να μας συκοφαντεί ως τους 
wikileaks της Κύπρου! Την εκλογική υποστήριξη, την πολιτική στήριξη, τις θετικές 
εποικοδομητικές προτάσεις ανταπέδωσε με όξος και χολή!  

 Τα περιθώρια ανοχής και η πίστωση χρόνου εξαντλούνται.  Άλλωστε, έχουμε 
μπροστά μας έναν προϋπολογισμό που τα ελλείμματα του δεν είναι μόνο λογιστικά.  
Πρόκειται για έναν προϋπολογισμό των περικοπών στο κοινωνικό κράτος, που οδηγεί 
σε περαιτέρω διόγκωση στο κρατικό μισθολόγιο, που συρρικνώνει την ανάπτυξη, που 
δεν εφαρμόζει νέες πολιτικές πράσινης ανάπτυξης. Γιατί να τον υποστηρίξουμε;  

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, μπορώ να πω τζιαι για το ΦΠΑ, που είπαμε το πρωί; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι.  Έχεις ακόμα ένα λεπτό.  Βέβαια! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όταν ζούμε σε μια χώρα που δεν επενδύει και δε διαθέτει δημόσιες υπηρεσίες 
που να ελέγχουν και να πιστοποιούν την ασφάλεια των τροφίμων, πώς είναι δυνατόν 
αυτή η χώρα να επιβάλει 5% ΦΠΑ πάνω στα τρόφιμα;  Για ποιο λόγο να πληρώσουμε 
ΦΠΑ πάνω στα τρόφιμα;  Επειδή το λέει η Ευρωπαϊκή Ένωση;  Επειδή η κυπριακή 
κυβέρνηση αποφάσισε να δείξει ευρωπαϊκό πνεύμα;  Εγώ θεωρώ ότι η επιβολή 5% 
ΦΠΑ στα τρόφιμα και στα φάρμακα θα πλήξει τους καταναλωτές μαζικά, χωρίς 
στόχευση, θα πλήξει τα νοικοκυριά, θα πλήξει τον άρρωστο συνάνθρωπό μας.  Καλώ 
τους πολίτες, τους καταναλωτές, τους γεωργούς, τους εμπορευόμενους, τους 
φαρμακοποιούς να προειδοποιήσουν την κυβέρνηση ότι δεν πρόκειται να 
εφαρμόσουν αυτή τη νομοθεσία.  Πιστεύω ότι, εάν η κυβέρνηση βρεθεί μπροστά σε 
ένα κύμα πολιτικής ανυπακοής, τότε θα αλλάξει γνώμη και θα διεκδικήσει τα 
δικαιώματα της Κύπρου απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Στο κάτω κάτω της 
γραφής πολλές ευρωπαϊκές χώρες βρίσκονται ενώπιον του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου, 
γιατί δεν εφαρμόζουν τη νομοθεσία για το ΦΠΑ.  Γιατί όχι και η Κύπρος;  Γιατί η 



 106

Κύπρος να μην αξιοποιήσει τα περιθώρια που έχει για ένα και δύο και τρία χρόνια που 
θα κρατήσει η διαδικασία, ώσπου η Κύπρος να βρεθεί, αν βρεθεί, ενώπιον του 
δικαστηρίου και να κινδυνεύει με πρόστιμο;  Υπάρχουν τα περιθώρια να αντισταθούμε 
ως λαός και ως κράτος απέναντι σε ένα αντιλαϊκό και απάνθρωπο μέτρο.  

 Να πω και κάτι άλλο ως ιδιαίτερα εμπλεκόμενος με τα περιβαλλοντικά.  ∆εν 
μπορώ να κατανοήσω πως η χώρα αυτή μπαίνει στο ρίσκο περιβαλλοντικού 
προστίμου, γιατί δεν εφαρμόζει την ευρωπαϊκή νομοθεσία για την προστασία του 
νερόφιδου, ή ακόμα χειρότερα βρίσκεται ενώπιον του δικαστηρίου, γιατί δεν εφαρμόζει 
την ευρωπαϊκή νομοθεσία που αφορά την ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα -ένα 
θέμα που αφορά την υγεία μας- και ταυτόχρονα μας απειλεί με ευρωπαϊκό πρόστιμο 
για τη μη εφαρμογή των υποχρεώσεών μας για το ΦΠΑ.  Μπήκε στο ρίσκο να πάει 
στο δικαστήριο, δεν εφάρμοσε τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και δεν επέδειξε ευρωπαϊκό 
πνεύμα σε θέματα που αφορούν την προστασία του περιβάλλοντος και σε θέματα 
υγείας των πολιτών, αλλά, όταν πρόκειται για τα οικονομικά, προτάσσει το ευρωπαϊκό 
πνεύμα!  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κι εγώ ευχαριστώ, κύριε Περδίκη, για το γεγονός ότι περιοριστήκατε στο χρόνο 
που σας είχε δοθεί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βέβαια, έχει μικρόφωνα, Πρόεδρε.  Έχει μικρόφωνα τα οποία αναπαράγουν 
τον ήχο, οπόταν, και χαμηλόφωνα αν μιλά κάποιος, πάλι ακούμε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έφταιξαν τα μικρόφωνα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, τζιείνος που εννά φκει εννά μιλά πιο δυνατά που τον άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, αυτό είναι το στιλ του κ. Περδίκη.  Έπρεπε να τον έχουμε 
συνηθίσει μέχρι τώρα.   

 Παρακαλώ τον επόμενο ομιλητή να ανέβει στο βήμα, τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη, 
τον Πρόεδρο του Ευρωπαϊκού Κόμματος, για τη δική του ομιλία. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, Πρόεδρε.   

 Κύριε Κατσουρίδη, είτε δυνατά μιλήσουμε είτε σιγανά είτε πολλά είτε λίγο, εσείς 
δεν ακούετε!  Και αυτό είναι το πρόβλημα αυτής της κυβέρνησης! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τις τελευταίες μέρες αξιωματούχοι της κυβέρνησης και του ΑΚΕΛ προσπαθούν 
να μας πείσουν ότι η κυβέρνηση έχει κερδίσει το μεγάλο στοίχημα της εξόδου από την 
κρίση.  Με αυτές τις δηλώσεις είναι διάχυτη πλέον η απορία:  Ή εμείς ζούμε σε άλλη 
εποχή ή η κυβέρνηση κυβερνά στο δικό της κόσμο!  Γιατί στο δικό μας κόσμο η κρίση 
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καλά κρατεί.  Στο δικό μας κόσμο η ανεργία γιγαντώνεται, η ακρίβια θερίζει, οι 
επιχειρήσεις έχουν γονατίσει, η ανάπτυξη έχει προσγειωθεί.  Στο δικό μας κόσμο οι 
πολίτες δεν αντέχουν άλλα βάρη, τα ελλείμματα μεγαλώνουν και η κοινωνική 
αναταραχή είναι προ των πυλών.   

 Το μέγεθος της κυβερνητικής απραξίας θα το δώσω μέσα από τα λόγια του 
συνάδελφου Νίκου Κατσουρίδη, ο οποίος στην ομιλία του το ∆εκέμβριο του 2008 είπε 
-και πολύ σωστά- ότι η κρίση άρχισε το 2006 και ότι η κυβέρνηση Χριστόφια 
παρέλαβε μια αρκετά καλή οικονομία, πάνω στην οποία μπορούσε να βασιστεί και να 
κτίσει.  Αυτά έλεγε ο κ. Κατσουρίδης τότε.  Επομένως, για το ΑΚΕΛ και την κυβέρνηση 
η κρίση ήταν γνωστή και οι επιπτώσεις της στην οικονομία μπορούσαν να 
προβλεφθούν.  ∆υστυχώς, η κυβέρνηση δεν προέβλεψε τις επιπτώσεις και όχι μόνο 
δεν έκτισε, αλλά χρεοκόπησε και την καλή οικονομία που παρέλαβε και την έβαλε στο 
θάλαμο της επιτήρησης. 

 Η προεκλογική εξαγγελία του κ. Χριστόφια για σταθερή μείωση του δημόσιου 
χρέους μέσα από χαμηλό δημοσιονομικό έλλειμμα τελικά αποδείχθηκε μια κενή 
προεκλογική υπόσχεση.  ∆ραματική επιβεβαίωση της κακής κατάστασης της 
οικονομίας αποτελεί η δημόσια οµολογία του ίδιου του Προέδρου Χριστόφια ότι η 
κυπριακή οικονομία καίγεται και µαζi µε αυτήν καιγόμαστε και εμείς.  Αυτά τα είπε ο κ. 
Χριστόφιας,  δεν τα είπαμε εμείς.  Τουλάχιστον, ο Πρόεδρος αναγνωρίζει το μέγεθος 
της ζημιάς! 

 Αγαπητοί φίλοι του ΑΚΕΛ,  

 Για χρόνια συγκυβερνούσατε και καταφέρνατε να παρουσιάζετε τα επιτεύγματα 
της εκάστοτε συγκυβέρνησης σαν δικά σας επιτεύγματα.  Ακόμα, καταφέρνατε με 
μαεστρία τις παραλείψεις και τα λάθη να τα φορτώνετε στους εκάστοτε Προέδρους 
που στηρίζατε.  Αυτό ομολογώ ότι το καταφέρνατε άριστα!   Στα τρία χρόνια που 
κυβερνάτε, παρ’ όλο που και πάλι προσπαθείτε όλα τα προβλήματα να τα φορτώσετε 
σε άλλους, έχετε αποκαλυφθεί.  Η διακυβέρνησή σας έχει φανερώσει μια πρωτοφανή 
έλλειψη ικανότητας να διαχειριστεί όλα τα μεγάλα και φλέγοντα προβλήματα του 
τόπου.   

 Τα συνεχή κυβερνητικά λάθη και οι διαρκείς παραλείψεις κατατάσσουν την 
κυβέρνηση του ΑΚΕΛ ως την πιο αποτυχημένη απ’ όλες τις κυβερνήσεις που είχε 
ποτέ ο τόπος!  Ο κατάλογος των κυβερνητικών λαθών και παραλείψεων στο θέμα της 
οικονομίας είναι μεγάλος.  Πρώτα απ’ όλα, η κυβέρνηση υποτίμησε τις επιπτώσεις της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και υπερτίμησε τις δικές της δυνατότητες.  Μετά οι 
εκτιμήσεις εσόδων και εξόδων που έκανε η κυβέρνηση στην προηγούμενη διετία ήταν 
απόλυτα λανθασμένες.   Χαρακτηριστικά, τόσο το 2009 όσο και το 2010 τα έσοδα 
μειώθηκαν θεαματικά και ταυτόχρονα τα έξοδα αυξήθηκαν δραματικά σε σχέση με ό,τι 
είχε προβλέψει και στις δύο περιπτώσεις.  Αυτή η αστοχία είχε αρνητικές συνέπειες 
στο δημοσιονομικό έλλειμμα, το δημόσιο χρέος, την ανάπτυξη, ενώ υπερδιπλασίασε 
τους ανέργους, που υπερβαίνουν τις είκοσι πέντε, είκοσι έξι χιλιάδες.  Ειδικά η ανεργία 
στους νέους επιστήμονες ξεπερνά το 20%.  Πρέπει να λάβουμε υπόψη ότι ένας στους 
πέντε μεταπτυχιακούς επιστήμονές μας δεν επιστρέφει στην Κύπρο. 

 Επιπλέον, την ίδια περίοδο που τα ταμεία του κράτους άδειαζαν, η κυβέρνηση 
του κ. Χριστόφια με μια αδικαιολόγητη ελαφρότητα δαπανούσε πέραν των €25 
εκατομ. σε επιδόματα για μετανάστες.  Άλλα τόσα δαπανήθηκαν, για να καλυφθεί 
δωρεάν η ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στους Τουρκοκυπρίους.  Ταυτόχρονα, με 
αστόχευτα βοηθήματα η κυβέρνηση σπατάλησε εκατομμύρια σε εύπορους πολίτες, 
που δεν είχαν ανάγκη.  Τα λάθη της σημερινής κυβέρνησης οδήγησαν την άλλοτε 
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ισχυρή κυπριακή οικονομία να έχει σήμερα την τρίτη χειρότερη αξιολόγηση στην 
Ευρώπη μετά την Ελλάδα και την Πορτογαλία.  Ακόμα, τα κυπριακά spreads 
βρίσκονται στην ίδια κατηγορία με την Ελλάδα και την Πορτογαλία και αυτό είναι 
ανησυχητικό.  Ο πληθωρισμός έχει υπερδιπλασιαστεί πλησιάζοντας σχεδόν το 4%, 
αποδυναμώνοντας την αγοραστική δύναμη των πολιτών.   Γι’ αυτό ευθύνεται η 
απραξία των κυβερνώντων!  Ο υπερδανεισμός των νοικοκυριών, σε συνδυασμό με το 
χρέος του κράτους, πλησιάζει το 200% και σε αυτό δεν περιλαμβάνονται τα χρέη των 
ημικρατικών οργανισμών και τα χρέη της τοπικής αυτοδιοίκησης, που συνηθίζουμε να 
αγνοούμε και να μη λαμβάνουμε υπόψη.  Τα προβλήματα που συσσώρευσε στην 
οικονομία η σημερινή διακυβέρνηση δεν έχουν τέλος!   

 Σε αυτό το σημείο θέλω να προσθέσω και το γεγονός ότι η κυβέρνηση δεν 
έκανε απολύτως τίποτα για τα €500 εκατομ. που το κράτος οφείλει σε πολίτες για 
αναγκαστικές απαλλοτριώσεις που έχει διενεργήσει.  H δική μας εκτίμηση είναι ότι 
αυτό το χρέος προς τους πολίτες πλησιάζει με τους τόκους τα €700 εκατομ.  Το μόνο 
που θέλει να κάνει τώρα η κυβέρνηση είναι να μειώσει το επιτόκιο από 9% σε 4%, 
ούτως ώστε να μην υπάρχει κανένα κίνητρο για την κυβέρνηση να ξοφλήσει τους 
πολίτες. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 ∆ιανύουμε περίοδο επιτήρησης, υποβάθμισης και η οικονομία βρίσκεται σε 
φθίνουσα πορεία.  Έχοντας αυτή την πραγματικότητα μπροστά μας, εμείς στο 
Ευρωπαϊκό Κόμμα από τον Οκτώβριο του 2008 και μετά δώσαμε στον Υπουργό 
Οικονομικών τρία πακέτα με συγκεκριμένες προτάσεις που δυστυχώς δε λήφθηκαν 
υπόψη.  Σήμερα αναγνωρίζουμε την ανάγκη για διάθεση δημοσιονομικών πόρων για 
ανάκαμψη της κυπριακής οικονομίας.  Παραδεχόμαστε ότι οι οικονομικοί πόροι του 
κράτους είναι περιορισμένοι, αφού το δημοσιονομικό έλλειμμα είναι πλέον σε υψηλά 
επίπεδα.   

 Επομένως, η μείωση των λειτουργικών δαπανών του κράτους και η τήρηση 
δημοσιονομικής πειθαρχίας στην υλοποίηση είναι επιτακτικές ανάγκες, που θα έπρεπε 
να υπηρετούνται μέσα από τον προϋπολογισμό του 2011. Ο κρατικός 
προϋπολογισμός του 2011 δεν μπορεί να ανταποκριθεί στις ανάγκες της ύφεσης ούτε 
υπηρετεί την ανάπτυξη που χρειάζεται σήμερα.  Ακόμη, δεν μπορεί να υπηρετήσει τις 
αλλαγές και τις μεταρρυθμίσεις που χρειάζεται άμεσα ο τόπος.  Ως εκ τούτου, εμείς δε 
θα ψηφίσουμε τον κυβερνητικό προϋπολογισμό του 2011. Τα στοιχεία του 
προϋπολογισμού δείχνουν ότι σε σύγκριση με το 2010 οι αναπτυξιακές δαπάνες όχι 
μόνο δεν αυξήθηκαν, αλλά έχουν μειωθεί αισθητά. 

 Η κυβέρνηση ισχυρίζεται ότι ο προϋπολογισμός του 2011 εστιάζεται στη 
διόρθωση των δημόσιων οικονομικών και τη μείωση του δημόσιου χρέους, ώστε να 
απελευθερωθούν πόροι για ανάπτυξη.   Βεβαίως, το ερώτημα είναι πότε θα υπάρξουν 
αυτοί οι διαθέσιμοι πόροι, αφού με τις προβλέψεις της κυβέρνησης το δημόσιο χρέος 
από 58% του ΑΕΠ το 2009 θα αυξηθεί σε 62% το 2010, φθάνοντας το 64% το 2011 
και πιθανό, σύμφωνα με τις προβλέψεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το 68% το 2012.  
Ακόμη, στον προϋπολογισμό του 2011 προβλέπεται να έχουμε αύξηση του ΑΕΠ της 
τάξης του 1,5%, τη στιγμή που υπάρχει το παράδοξο ότι θα έχουμε έλλειμμα 5,7% και 
το 2010 και το 2011.  Χρειάζονται, κύριε υπουργέ, νομίζω, κάποιες εξηγήσεις για το 
πώς καταλήγουμε σε αυτά τα νούμερα! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι πολύ δυνατά! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Σωκράτους, να σας παρακαλέσω να επιληφθείτε του θέματος.  Όσο 
μπορεί, λίγο να μειωθεί η ένταση των μεγαφώνων, κύριε Σωκράτους. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Η πρόθεση της κυβέρνησης να αυξήσει τον εταιρικό φόρο θα δημιουργήσει…   

(Αστειευόμενος) 

 Είμαι σίουρος ότι έν’ ο ήχος που ενοχλεί και όχι αυτά που λέω!  Έννεν έτσι;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έν’ γνωστά τζείνα που λαλείς! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’ γνωστά;  Άλλη μια έκφραση να μεν πω αλαζονείας, αλλά τουλάχιστο 
διάθεσης να μην ακούσετε!   

 Η πρόθεση της κυβέρνησης να αυξήσει τον εταιρικό φόρο θα δημιουργήσει  την 
εικόνα ότι στον τόπο μας υπάρχει ασταθές φορολογικό καθεστώς.  Η αστάθεια της 
φορολογικής πολιτικής θα απωθήσει από την Κύπρο τους ξένους επενδυτές, οι οποίοι 
θα στραφούν σε αγορές με ελκυστικότερο και πιο σταθερό φορολογικό καθεστώς.  
Έτσι, για ακόμη μια φορά οι κυβερνητικές προσδοκίες θα διαψευστούν.  Εξάλλου, 
στον τομέα των ξένων επενδύσεων μέχρι στιγμής δε βλέπουμε ουσιαστικά πρόοδο 
στην εκτέλεση μεγάλων και ουσιαστικών έργων από ξένους επενδυτές.   

 Σε ένα άλλο επίπεδο η κυβέρνηση προσπάθησε να ενισχύσει τη ρευστότητα 
των τραπεζών μέσω καταθέσεων ύψους €2,5 δις, χωρίς όμως να διασφαλιστεί η 
μείωση των δανειστικών επιτοκίων και του ακριβού δανεισμού.  Σήμερα οι πολίτες, οι 
επιχειρήσεις στον τόπο μας δανείζονται με επιτόκια που είναι από τα υψηλότερα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, με αποτέλεσμα να στραγγαλίζεται η επιχειρηματικότητα και η 
μεσαία τάξη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Αναγνωρίζουμε τα στενά περιθώρια που υπάρχουν για πρόσθετες 
αναπτυξιακές δαπάνες λόγω της ανάγκης για μείωση του δημοσιονομικού 
ελλείμματος.  Όμως, πιστεύουμε ότι υπάρχει περιθώριο, ώστε η κυβέρνηση να 
αναθεωρήσει τον προϋπολογισμό του 2011, μειώνοντας τα κονδύλια των τακτικών 
δαπανών μόνο και αυξάνοντας τα αναπτυξιακά κονδύλια αναλόγως.  Η επένδυση στις 
υποδομές ενισχύει την οικονομική ανάπτυξη και αυτό για μας είναι κανόνας.    

 Εμείς υποδεικνύουμε ότι εν μέσω της κρίσης που διανύουμε δεν ενδείκνυται 
οποιαδήποτε νέα φορολογία ή αύξηση υφιστάμενης φορολογίας, γιατί αποτελεί 
εμπόδιο για την αναθέρμανση της οικονομικής δραστηριότητας.   Τα προβλήματα της 
οικονομίας σήμερα θα ήταν λυμένα, αν η κυβέρνηση είχε την πολιτική βούληση να 
εισπράξει τις φορολογικές οφειλές που δικαιούται το κράτος και φτάνουν στο ύψος του 
€1 δις.  Τη διαφορά μεταξύ των αξιωματούχων της κυβέρνησης ελπίζω να μας την 
εξηγήσει κάποτε η κυβέρνηση. Η κυβέρνηση επέλεξε την εύκολη λύση, να 
φορολογήσει τους ανυπεράσπιστους πολίτες και να αφήσει ανενόχλητους τους 
μεγαλοφοροφυγάδες.  Αυτή είναι η δίκαιη κοινωνία του ΑΚΕΛ!  Ακόμα, αν θέλουν 
πραγματικά να φορολογήσουν τους έχοντες και κατέχοντες, θα μπορούσαν να 
επιβάλουν αύξηση του συντελεστή του ΦΠΑ πάνω σε είδη πολυτελείας, όπως 
οχήματα πολυτελείας, κότερα κ.λπ.  Αν η κυβέρνηση θέλει πραγματικά να 
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φορολογήσει τον πλούτο, όπως λέει, υπάρχουν λύσεις.  Αυτό που λείπει είναι η 
κυβερνητική αποφασιστικότητα να το εφαρμόσουν. 

 Στο λίγο χρόνο που έχω, αφού δεν μπορούσαμε με ευθύνη φυσικά της 
κυβέρνησης να έχουμε ένα γόνιμο διάλογο, θα προσπαθήσω να εξηγήσω τη δική μας 
φιλοσοφία και τη δική μας προσέγγιση. Εμείς προσεγγίζουμε τα θέματα πολύ 
διαφορετικά από την κυβέρνηση και ίσως και απ’ όλα τα κόμματα.  Εμείς δε δίνουμε 
ιδεολογικό χρώμα ούτε στα προβλήματα ούτε στις λύσεις.  Μας ενδιαφέρει να 
αντιμετωπίζουμε τα προβλήματα με ορθολογισμό και να προτείνουμε λύσεις.   

 Για το θέμα της διάσωσης της οικονομίας η κυβέρνηση προτίμησε τις λογιστικές 
προσεγγίσεις και τις λογικές φοροσυλλογής, για να κλείσει απλώς τις μαύρες τρύπες 
στα ταμεία του κράτους.  Εμείς θεωρούμε ότι η κυβέρνηση έπρεπε έγκαιρα με τις 
αποφάσεις και τις ενέργειές της να στοχεύσει σε αναπτυξιακές δράσεις μέσα στην 
οικονομία.  Η ανάπτυξη, τα μεγάλα έργα και οι εύπορες επιχειρήσεις θα μπορούσαν 
να παράξουν έσοδα για τα κρατικά ταμεία και θα δημιουργούσαν θέσεις εργασίας για 
μείωση της ανεργίας και διάσωση της μεσαίας τάξης. Επομένως, οι προτάσεις μας 
έχουν αυτό το στόχο και στη συνέχεια θα δώσω παραδείγματα, για να γίνω 
κατανοητός. 

 Αξιοποίηση του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   Είναι γνωστό ότι η 
κυβέρνηση προτείνει μια αλλαγή στον τρόπο διαχείρισης του ταμείου.  Εμείς 
συμφωνούμε με αυτή την αλλαγή, προσθέτουμε όμως ότι θα πρέπει να αλλάξουν και 
οι στόχοι και οι επενδυτικοί σκοποί του ταμείου.  Αφού η κυβέρνηση δανείζεται από το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων με 1,5% επιτόκιο, προτείνουμε να δοθεί το δικαίωμα 
στο συμβούλιο του ταμείου, όπως θα το δημιουργήσει η κυβέρνηση,  να δανείζει στις 
τράπεζες και στα συνεργατικά με επιτόκιο 2,5% και συγκεκριμένους όρους και 
ασφαλιστικές δικλίδες.  Οι τράπεζες με τη σειρά τους θα μπορούν να δανείζουν 
στοχευμένα, σύμφωνα με τις ανάγκες της οικονομίας, π.χ. για πρώτη κατοικία.  Με 
αυτό τον τρόπο πιστεύουμε ότι στους τομείς που θα επιλέγουν το επιτόκιο δανεισμού 
θα μπορούσε να περιοριστεί γύρω στο 3%.   Έτσι, πετυχαίνουμε την αύξηση των 
εσόδων του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά 1%, πέραν αυτών που παίρνει 
από την κυβέρνηση.  Ακόμα, η ανάπτυξη θα επέλθει, θα ενισχύσει την οικονομία και 
θα δημιουργήσει θέσεις εργασίας και έσοδα προς το κράτος.  Αυτή είναι μια 
ρηξικέλευθη πρόταση που καλούμε τον υπουργό και την κυβέρνηση να τη μελετήσει 
και είμαστε στη διάθεσή του για οποιεσδήποτε εξηγήσεις. 

 Η δεύτερη εισήγησή μας είναι να εφαρμοστεί επιτέλους η πρόταση για 
πολεοδομική ευταξία.  Αυτή η πρόταση θα δώσει στο κράτος πάρα πολλά έσοδα.  ∆εν 
είναι η λύση η μόνιμη για τα κρατικά ταμεία.  Είναι όμως έσοδα εκατοντάδων 
εκατομμυρίων, όταν λάβουμε υπόψη ότι υπάρχουν κάπου εκατό σαράντα με εκατό 
πενήντα χιλιάδες οικιστικές μονάδες που δεν είναι πουθενά καταγραμμένες, ενώ 
απολαμβάνουν όλες τις υπηρεσίες και όλες τις υποδομές.  Και αυτός είναι πλούτος, 
κύριοι συνάδελφοι! 

 Η τρίτη εισήγησή μας είναι η μεταφορά αναπτυξιακών δικαιωμάτων από τις  
κατεχόμενες στις ελεύθερες περιοχές υπό τη μορφή του συντελεστή δόμησης.  Με 
αυτή τη ρύθμιση θα έχουμε πολλαπλά οφέλη.  Πρώτον, ενισχύουμε τη φερεγγυότητα 
των προσφύγων χωρίς κρατικά κονδύλια.    ∆εύτερον,  ενισχύεται ο κατασκευαστικός 
τομέας.  Τρίτον, ενισχύονται τα κρατικά ταμεία, διότι, αν δείτε από πού έχει χάσει 
έσοδα η κυβέρνηση, θα δείτε ότι περίπου €500 εκατομ. τα έχει χάσει από τη μη 
ύπαρξη πλέον κατασκευαστικού τομέα.  Τέταρτον, δημιουργούνται οι προϋποθέσεις 
και το κίνητρο για ανάπτυξη αδρανών οικοπέδων με πολλαπλά οφέλη.    
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 Θα πρέπει να δώσουμε έμφαση στις επενδύσεις.  Είναι βασικός τομέας που 
μπορεί να εξασφαλίσει σταθερά έσοδα στο κράτος.  Η εισροή ξένων επενδυτών από 
το εξωτερικό θα πρέπει να προσελκυστεί με συγκεκριμένο τρόπο δημιουργώντας μια 
κεντρική υπηρεσία, που να στοχεύει σε ανεύρεση και εξυπηρέτηση επενδυτών, 
παρακάμπτοντας τη γραφειοκρατία.  Τους επενδυτές πρέπει να τους ψάξουμε και να 
τους βρούμε και να τους δώσουμε κίνητρα, να τους φέρουμε στην Κύπρο.  Από τους 
στόχους μας δεν πρέπει να εξαιρούνται οι  μικρομεσαίες επενδύσεις.  Χαιρετίζουμε 
την πρωτοβουλία του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας και των τραπεζών για τη 
δημιουργία του Ταμείου Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας ύψους €60 εκατομ.  Αυτό 
θα ενισχύσει το αίσθημα εμπιστοσύνης και ασφάλειας των ξένων επενδυτών προς τις 
κυπριακές τράπεζες.   

 Η μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος είναι η συνταγή για την επιτυχία της 
οικονομίας.  Για τις ανάγκες μείωσης του ελλείμματος είναι επιτακτική ανάγκη οι 
ριζικές αλλαγές στο συνταξιοδοτικό του δημόσιου τομέα και ειδικά στις περιπτώσεις 
πολλαπλών συντάξεων.  Ποιες μπορεί να είναι αυτές οι ριζικές αλλαγές;   Πρώτον, η 
κατάργηση των πολλαπλών συντάξεων.  ∆εύτερον, η τροποποίηση των υφιστάμενων 
σχεδίων συνταξιοδότησης για τους νεοεισερχόμενους υπαλλήλους στο δημόσιο 
τομέα.  Τρίτον, η αναθεώρηση του τρόπου εισφοράς των υφιστάμενων δημόσιων 
υπαλλήλων.  Στο πλαίσιο για εξοικονόμηση πόρων για περιορισμό του 
δημοσιονομικού ελλείμματος, πιστεύουμε ότι θα μπορούσε να τροποποιηθεί η 
εφαρμογή της ΑΤΑ, έτσι ώστε όσο ανεβαίνει ο μισθός ενός δικαιούχου τόσο να 
μειώνεται προοδευτικά η αύξηση. 

 Αναφορικά με τον αριθμό των δημόσιων υπαλλήλων και το μονολιθικό μέγεθος 
της δημόσιας υπηρεσίας, που δημιουργεί σοβαρές διαρθρωτικές αδυναμίες στην 
οικονομία μας, η εισήγηση απ’ όλους είναι η μείωση του αριθμού των υπαλλήλων.   
Βεβαίως, η απλή μείωση του αριθμού των ατόμων δε σημαίνει και πιο παραγωγική 
δημόσια υπηρεσία.  Γι’ αυτό θα πρέπει να προστρέξουμε σε πιο σφαιρική αλλαγή και 
μεταρρύθμιση, που θα περιέχει κίνητρα για απόδοση και εργασία.   Για το θέμα αυτό 
αναφέρουμε τις εισηγήσεις της έκθεσης “Sigma” και θα μπορούσε να γίνει μια 
προσπάθεια, για να αρχίσει να εισάγεται η ιδέα της εργοδότησης στη δημόσια 
υπηρεσία με πενταετή συμβόλαια αξιολόγησης.   

 Για τον πραγματικό εκσυγχρονισμό και μεταρρύθμιση του δημόσιου τομέα 
εισηγούμαστε την αναδόμηση των υπουργείων και την αναδιοργάνωση των 
υπηρεσιών τους, κατά τρόπο που να μειωθεί η γραφειοκρατία.  Σε αυτή την 
κατεύθυνση θα μπορούσε να βοηθήσει η δημιουργία του θεσμού επιτρόπου 
εκσυγχρονισμού, ο οποίος θα αναλάβει το βάρος προώθησης της μεταρρύθμισης του 
κρατικού μηχανισμού.  Ακόμα, εισηγούμαστε τη θεσμοθέτηση αυστηρών ποινών, στις 
περιπτώσεις που ταλαιπωρείται και δεν εξυπηρετείται ο πολίτης, αλλά και τη 
μεγαλύτερη χρήση τεχνολογίας από τις κρατικές υπηρεσίες στα πλαίσια της 
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης.  Ακόμη, τα τμήματα όπως η Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών και το Εφοριακό Συμβούλιο θα μπορούσαν -και το εισηγούμαστε- να 
καταργηθούν. 

 Καταλήγοντας τηλεγραφικά υποστηρίζουμε και τα ακόλουθα: 

1.  Να αυξηθούν τα κονδύλια για την έρευνα και την καινοτομία.  

2. Να μειωθεί η φορολογία κατά τα πρώτα χρόνια  λειτουργίας νέων 
επιχειρήσεων.    

3. Επιβάλλεται να καθοριστούν παροχές και οφέλη που να ενισχύουν τις 
γεννήσεις.  
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4. Το πρόβλημα των ξένων εργατών και των μεταναστών έχει οξυνθεί επικίνδυνα.    
Σε αυτό το σημείο θέλω να ευχαριστήσω τους ηγέτες όλων των κομμάτων που 
ανταποκρίθηκαν στην πρόσκληση του Ευρωπαϊκού Κόμματος για ένα νηφάλιο, 
ορθολογιστικό, τεκμηριωμένο διάλογο, για να δοθούν λύσεις μακριά από 
αντιπαραθέσεις και φανατισμούς. 

5. Θα πρέπει να προσέξουμε τα θέματα της ενεργειακής μας πολιτικής.  

6. Εισηγούμαστε αποκέντρωση από τα υπουργεία προς την τοπική αυτοδιοίκηση.   

7. Εισηγούμαστε αύξηση της κρατικής χορηγίας προς τις εθελοντικές οργανώσεις.  
Ο εθελοντισμός πρέπει να αξιοποιηθεί και από το κράτος και από την τοπική 
αυτοδιοίκηση με θεσμοθετημένο και αποτελεσματικό τρόπο. 

8. Ενίσχυση της παροχής πόρων στους κατεχόμενους δήμους. 

9. ∆ημιουργία του ενιαίου κέντρου ελέγχου κυκλοφορίας. 

10. Να δοθούν κίνητρα στις εταιρείες για κάλυψη του κόστους απαγόρευσης 
ελλιμενισμού των πλοίων τους στην Τουρκία.  

11. Παροχή κινήτρων για απόσυρση κλινών.  Ένα χρονίζον θέμα που θα έφερνε 
και αυτό ενίσχυση της ανάπτυξης και έσοδα στον κρατικό προϋπολογισμό. 

12. Μείωση των κλιμάκων των μεταβιβαστικών τελών και πλήρης κατάργησή τους 
εκεί όπου πληρώνεται ΦΠΑ. 

13. Μείωση του φόρου κεφαλαιουχικών κερδών για ακίνητα που αγοράστηκαν πριν 
από το 1990. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η δική μας προσέγγιση είναι εντελώς αντίθετη.  ∆εν είναι 
στη βάση της φορολογίας που θέλουμε να ενισχύσουμε τα κρατικά ταμεία, αλλά στη 
βάση της ενίσχυσης της οικονομίας και μέσω αυτής της ενίσχυσης να ενισχυθούν τα 
κρατικά ταμεία. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στο Κυπριακό διανύουμε περίοδο απειλών, πιέσεων και απόγνωσης.  Όπως 
ομολόγησε ο ίδιος ο κ. Χριστόφιας, ο Πρόεδρος λύσης, πριν λίγες μέρες στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, «οδηγούμαστε στο άγνωστο με βάρκα την ελπίδα»!  Το 
ερώτημα είναι πού πάμε, πού οδηγούμαστε!  Αυτό το άγνωστο το αισθάνεται, το 
υποψιάζεται, το φοβάται, το ψηλαφά ο κυπριακός λαός.  Γιατί αυτό το άγνωστο δεν 
είναι τόσο άγνωστο!  Πτυχές του είναι πολύ γνωστές, όπως η εκ περιτροπής 
προεδρία, η παραμονή εποίκων, η ισομερής συμμετοχή στη διακυβέρνηση µε 
αντιδημοκρατικό και ρατσιστικό τρόπο, όπως και η απώλεια ουσιαστικά της 
ιδιοκτησίας των προσφύγων μέσα από δαιδαλώδεις προσεγγίσεις και το real estate 
company που θα μας κάνει! 

 Ο Πρόεδρος ομολογεί πλέον τα αδιέξοδα που µας έφερε η πολιτική του.   
Ακόμα, ο κ. Χριστόφιας μάς λέει ότι ο Έρογλου συζητά για δύο κράτη και ταυτόχρονα 
ο Πρόεδρος ισχυρίζεται ότι υπάρχει κοινή συμφωνημένη βάση.  ∆εν είναι αντιφατικό;  
Επίσης, ο Πρόεδρος διαπιστώνει ότι η Τουρκία δε θέλει λύση.  Συνάμα, είναι έτοιμος 
να υποχωρήσει περαιτέρω.  Η όλη προσέγγιση και φιλοσοφία του κ. Χριστόφια στο 
Κυπριακό έχει καταρρεύσει, έχει χρεοκοπήσει, µας οδηγεί σε αδιέξοδα και κινδύνους.  
Με πλοηγό τον κ. Χριστόφια πάμε χωρίς ελπίδα στο γνωστό, δηλαδή στην 
αναβάθμιση του ψευδοκράτους, στην απαλλαγή της Τουρκίας από τις ευθύνες της και 
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στις πιέσεις για ακόμα περισσότερες υποχωρήσεις.   Και είναι φανερό ότι η μόνη 
ελπίδα που έχει σήμερα ο Πρόεδρος Χριστόφιας είναι η αποδοχή των δικών του 
προτάσεων.   Φανταστήκατε η Τουρκία σήμερα να κάνει αποδεκτές τις προτάσεις, τα 
δώρα και τις υποχωρήσεις του ∆ημήτρη Χριστόφια;  Αυτό θα ήταν µια τραγική εξέλιξη 
και κατάληξη σε µια λύση απαράδεκτη και καταστροφική, που δε θα δεχόταν σίγουρα 
ο λαός! 

 Έχετε πρόβλημα με το χρόνο;  Χαμηλώσαμε τα μικρόφωνα.  Αν θέλετε να 
λιγοστεύσουμε και το χρόνο, να μιλήσω πιο λίγο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το προεδρικό κήρυγμα αβεβαιότητας μας γεμίζει με ανησυχία και ερωτηματικά.  
Γιατί δεν υπάρχει τίποτε πιο επικίνδυνο από την άγνοια, την υποτίμηση και 
υποβάθμιση των κινδύνων που καραδοκούν σήμερα στο Κυπριακό.  Ως Eυρωπαϊκό 
Κόμμα από το 2008 είχαμε προειδοποιήσει τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας για τους 
κινδύνους που δημιούργησε για τη δική μας πλευρά η πολιτική του.  Συγκεκριμένα, σε 
επιστολή μας προς τον κ. Χριστόφια, ημερομηνίας 28 Ιουλίου 2008, σημειώναμε, 
μεταξύ άλλων, και τα ακόλουθα: «Έντιμε κύριε Πρόεδρε, με τον τρόπο που 
οδηγούμαστε σε απευθείας διαπραγματεύσεις εκτιμούμε ότι δεν υπάρχει προοπτική 
επιτυχίας.  Η απουσία ξεκάθαρης κοινής βάσης είμαστε σίγουροι ότι θα μας οδηγήσει 
σε ατέρμονες άκαρπες συνομιλίες χωρίς αποτελέσματα, που θα διευκολύνουν την 
ενταξιακή πορεία της Τουρκίας και θα συνδράμουν στην αναβάθμιση του 
ψευδοκράτους.».  Αυτά υποδείξαμε στον κ. Χριστόφια πριν από δυόμισι χρόνια. 

 Πού είμαστε σήμερα;   ∆υστυχώς, οι εξελίξεις μάς επιβεβαίωσαν.  ∆ύο χρόνια 
συνομιλιών απέδειξαν ότι η περιβόητη βάση διαπραγμάτευσης για διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία είναι απλά μια διάτρητη διακήρυξη, έρμαιο αντιφατικών 
ερμηνειών, που βοηθά την τουρκική πλευρά να υλοποιήσει το στόχο της.   Η 
λανθασμένη και επικίνδυνη προσέγγιση του Προέδρου για δήθεν λύση των Κυπρίων 
για τους Κυπρίους έχει αναβαθμίσει το ψευδοκράτος και έχει αθωώσει την Τουρκία 
από τις μεγάλες ευθύνες της στο Κυπριακό και έχει μετατρέψει τον εισβολέα σε 
καταλύτη της λύσης.   Για να μην ισχυριστούν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ ότι δεν 
υπάρχει αναβάθμιση του ψευδοκράτους, τους θυμίζω τις δηλώσεις του γενικού 
γραμματέα του ΑΚΕΛ σε συνέντευξη στη “Χαραυγή”, 13 Ιανουαρίου 2008.    
Επέρριπτε ευθύνες στον Τάσσο Παπαδόπουλο ο κ. Άντρος Κυπριανού ότι η πολιτική 
του αναβάθμισε το ψευδοκράτος.  Και γιατί;  Ακούστε!  Γιατί δώδεκα διπλωμάτες 
ισλαμιστικών χωρών παρακάθησαν σε γεύμα με τον Ταλάτ στην Άγκυρα! 

 Ας κάνουμε μια σύγκριση με το πού βρισκόμαστε σήμερα.  Ομιλία του Ταλάτ 
στην Κοινοβουλευτική Σύνοδο του Συμβουλίου της Ευρώπης, επίσκεψη του γενικού 
γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών στο ψευδοπροεδρικό, επισκέψεις Ταλάτ και 
Έρογλου σε ευρωπαϊκές πρωτεύουσες και συναντήσεις με Ευρωπαίους 
αξιωματούχους, εμμονή για απευθείας εμπόριο, αναφορά στην έκθεση του γενικού 
γραμματέα σε “Νότο” αντί σε “Κυπριακή ∆ημοκρατία” για πρώτη φορά.  Τι σημαίνουν 
όλα αυτά, συνάδελφοι του ΑΚΕΛ;   Με την τότε ευαισθησία σας όλα αυτά σημαίνουν -
φαντάζομαι ακόμα και για σας- μεγάλη αναβάθμιση.  Ίσως όμως να σημαίνουν και 
αποαναγνώριση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο λαός έχει κουραστεί από τα μεγάλα λόγια.  Οι πολίτες νιώθουν εξαπατημένοι, 
όταν διαπιστώνουν ότι οι διακηρύξεις του ΑΚΕΛ και του Προέδρου λύσης 
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αποδεικνύονται σήμερα χωρίς περιεχόμενο.  Οι μεταλλάξεις της πολιτικής του κ. 
Χριστόφια προκαλούν σύγχυση και αγανάκτηση στους πολίτες.  ∆εν μπορεί η Ελλάδα 
από το βασικό στήριγμα του αγώνα μας να έγινε για τον Πρόεδρο “εισβολέας”.  ∆εν 
είναι αποδεκτό ο κ. Χριστόφιας να δηλώνει τον Οκτώβριο του 2004 ότι κανένα Εθνικό 
Συμβούλιο δεν έδωσε το πράσινο φως σε κανέναν Πρόεδρο για την εκ περιτροπής 
προεδρία και σήμερα η εκ περιτροπής προεδρία να είναι το φλάμπουρο της πολιτικής 
του.  ∆ε φανερώνει σοβαρότητα από τη μια οι εκπρόσωποι του ΑΚΕΛ και της 
κυβέρνησης να ισχυρίζονται ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας υπηρετεί θέσεις αρχών και 
υλοποιεί την ομόφωνη απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου του Σεπτεμβρίου του 2009 
και από την άλλη να αλλάζουν την κομματική τους απόφαση από το 20ο συνέδριο του 
2005 στο 21ο συνέδριο, όπου τότε έλεγαν να φύγουν οι έποικοι, ενώ στη σημερινή σας 
απόφαση, κύριοι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ και κύριε γενικέ γραμματέα του ΑΚΕΛ, λέγετε 
να φύγει  όγκος εποίκων!  Αυτό είναι και μία προσβολή και προς το Εθνικό Συμβούλιο 
και ιδιαίτερα τους εταίρους σας στην κυβέρνηση!  ∆ικαίωμά σας φυσικά να παίρνετε 
οποιαδήποτε απόφαση θέλετε στο κόμμα σας, αλλά αυτό θα πρέπει να το γνωρίζει ο 
λαός και θα πρέπει να το συγκρίνει και με τις τοποθετήσεις σας εντός του Εθνικού 
Συμβουλίου! 

 Αγαπητοί συνάδελφοι του ΑΚΕΛ,  

 Οι θέσεις αρχών δεν είναι λάστιχο, για να το προσαρμόζετε στις υποχωρήσεις 
σας.  Όσο και αν προσπαθείτε να πείσετε το λαό ότι υπηρετείτε αρχές, δε θα το 
καταφέρετε!  Ο λαός είναι μάρτυρας ότι η μόνη θέση αρχής που υπηρετείται με 
συνέπεια από τον κ. Χριστόφια είναι να επιρρίπτει ευθύνες για τα λάθη και τις 
υποχωρήσεις σε όλους τους προκατόχους του. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στο Ευρωπαϊκό Κόμμα υποστηρίζουμε ότι η Κύπρος, ως ισότιμο και αξιόπιστο 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μπορεί να διαδραματίσει έναν ουσιαστικό ρόλο στην 
ευρύτερη περιοχή της Μέσης Ανατολής.  Πόση ώρα έχω; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι λεπτά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι η ώρα η πλευρά μας να κάνει φανερό ότι η σφυρηλάτηση της 
σταθερότητας και της ασφάλειας στην Ανατολική Μεσόγειο περνά μέσα από μια 
λειτουργική, στέρεα λύση του Κυπριακού, που να εδράζεται στα ανθρώπινα 
δικαιώματα.  Μια λύση που να εδράζεται στις αρχές και αξίες που είναι 
ενσωματωμένες στη λειτουργία των είκοσι έξι κρατών μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και διέπουν τη ζωή σχεδόν μισού δισεκατομμυρίου ανθρώπων.  Ως εκ 
τούτου, το περιεχόμενο της λύσης του Κυπριακού δεν αφορά μόνο τους Κυπρίους στο 
σύνολό τους, αλλά πρέπει να ενδιαφέρει και τους εταίρους μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση και τα γειτονικά κράτη.  

 Η γεωπολιτική διάσταση του Κυπριακού φαίνεται να αφήνει αδιάφορους τόσο 
τον κ. Χριστόφια όσο και το ΑΚΕΛ.  Προτιμούν για ιδεολογικούς λόγους να αφήνουν 
την Κύπρο εκτός του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη και δεν τους ενδιαφέρει ότι η 
ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη θα ενίσχυε τη διαπραγματευτική μας θέση 
έναντι της Άγκυρας.  Αυτή η προσέγγιση στηρίζεται πάνω σε μια απολιθωμένη 
ιδεολογική θέση, την οποία το ΑΚΕΛ και ο Πρόεδρος ονομάζουν “πολιτικό ρεαλισμό”.   
Με αυτό το σκεπτικό και με ρεαλισμό κατ’ επίφαση πολιτικό, στην απόφαση του 
πρόσφατου συνεδρίου του ΑΚΕΛ ζητείται η διάλυση του ΝΑΤΟ.  Ζητείται από το 
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ΑΚΕΛ η διάλυση του ΝΑΤΟ, την ώρα που η Ρωσία συνάπτει συνεργασία με το ΝΑΤΟ 
και ο Πρόεδρος Χριστόφιας ψηφίζει υπέρ της εμβάθυνσης των σχέσεων του ΝΑΤΟ και 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αν αυτό είναι συνέπεια και ταυτόχρονα ρεαλισμός, θα 
ήθελα να πάρω μια απάντηση! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 «Πάμε στο άγνωστο με βάρκα την ελπίδα», όπως μας είπε ο Πρόεδρος!  Εμείς 
διαβεβαιώνουμε τον κ. Χριστόφια ότι άγρυπνα ονειρευόμαστε μια ελεύθερη, ασφαλή 
ευρωπαϊκή πατρίδα χωρίς ρατσιστικούς διαχωρισμούς.  Υποδεικνύουμε εκ νέου στον 
Πρόεδρο ότι η πολιτική που ακολουθεί είναι λανθασμένη και επικίνδυνη για την 
επιβίωση του ελληνισμού στην Κύπρο.  Το Ευρωπαϊκό Κόμμα, ως υπεύθυνο κόμμα, 
έχει υποχρέωση να δώσει διέξοδο και ελπίδα στο λαό μας.   Εμείς έχουμε υποχρέωση 
να δώσουμε στο λαό μας κάτι να πιστέψει και από κάπου να πιαστεί.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι του ΑΚΕΛ,  

 Η κυβέρνηση και το κόμμα σας καλλιεργούν το φόβο της τελευταίας ευκαιρίας.  
Επιδεικνύουν το φόβο της διχοτόμησης, γιατί μόνο έτσι πιστεύουν ότι θα οδηγήσουν 
το λαό να αποδεχτεί μια λύση που θα εδράζεται στις υποχωρήσεις και τα λάθη της 
πολιτικής σας.  Να είστε σίγουροι ότι ο λαός δεν παρασύρεται πλέον από εύηχα 
συνθήματα για δίκαιη λύση ούτε από απειλές.  Οι πολίτες έχουν καταλάβει ότι η 
“δίκαιη σας λύση” δε θα είναι δίκαιη, όταν αυτή θα στηρίζεται σε υποχωρήσεις και 
αποδοχή των τετελεσμένων της εισβολής και θα περιορίζει τα δικαιώματα και τις 
ελευθερίες του κυπριακού λαού.  Οι πολίτες έχουν καταλάβει ότι η “δίκαιη σας λύση” 
δεν είναι βιώσιμη, όταν αυτή θα επιβάλλει σε όλους μας θυσίες χωρίς αντίκρισμα, που 
θα μας αναγκάζει να υπογράψουμε λευκή επιταγή στην Άγκυρα για το δικό μας 
μέλλον και το μέλλον των παιδιών μας. 

 Σήμερα στο πολιτικό προσκήνιο της πατρίδας μας κυριαρχούν δύο 
προσεγγίσεις διαχείρισης του Κυπριακού.   Η προσέγγιση για κλείσιμο εδώ και τώρα 
του Κυπριακού και η προσέγγιση για μια σωστή λύση που θα αντέξει στο χρόνο και 
θα φέρει την ειρήνη, την ασφάλεια, την ελευθερία στον τόπο μας για όλο το λαό στο 
σύνολό του.  Σήμερα κάποιοι μάς υποβάλλουν ότι η Τουρκία έχει αναβαθμιστεί και 
ενισχυθεί και ως εκ τούτου επιβάλλεται να συμβιβαστούμε και να κλείσουμε το 
Κυπριακό.  Να το κλείσουμε έστω και με μια δοτή ελλειμματική λύση και να 
χορτάσουμε με τα πολιτικά ψίχουλα που μας πετά ειρωνικά και επιδεικτικά η Άγκυρα.  
Η προσέγγιση για κλείσιμο όπως όπως σήμερα του Κυπριακού αποτελεί μια πολιτική 
αυτοχειρία, η οποία θα μας οδηγήσει σε εθνική αυτοκτονία!  Τέλος, το ζητούμενο 
ακόμα σήμερα είναι τι θα γίνει, αν μετά το Γενάρη ο γενικός γραμματέας επιχειρήσει 
να αλλάξει τα σημερινά δεδομένα.  Γι’ αυτούς τους κινδύνους διαπιστώνουμε ότι δεν 
υπάρχουν απαντήσεις από την κυβερνητική πλευρά και αυτό μας ανησυχεί! 

 Μέσα σε αυτό το ζοφερό τοπίο το Ευρωπαϊκό Κόμμα επαναφέρει την ελπίδα, 
διατρανώνοντας την προσήλωσή του στην προσέγγιση για μια σωστή, στέρεα, 
βιώσιμη,  ευρωπαϊκή λύση, που μπορεί να επιτευχθεί με χάραξη μιας νέας 
στρατηγικής, που θα ανταποκρίνεται στις τρέχουσες συνθήκες.  Προς τούτο το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα κατέθεσε στο Εθνικό Συμβούλιο πρόταση στρατηγικής.  Σήμερα 
Ελλάδα, Τουρκία, Κύπρος, Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι έχουν κοινό στόχο την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Άρα, η στρατηγική μας για μια επίτευξη της λύσης πρέπει να 
είναι συνυφασμένη με τον κοινό στόχο και το καινούριο πλαίσιο που θέλουμε όλοι 
υποτίθεται να ζήσουμε.  Μπορούμε να χρησιμοποιήσουμε το εξαντλητικό και συνεχώς 
εξελισσόμενο ευρωπαϊκό κεκτημένο ως καταλύτη στη λύση του Κυπριακού και ως 
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κοινή βάση διαπραγμάτευσης.  Μπορούμε να ασκήσουμε πιέσεις στην Άγκυρα, για να 
συνεργαστεί για λύση, ιδιαίτερα από τον επόμενο χρόνο που θα ανήκουμε στην τρόικα 
των χωρών Πολωνίας, ∆ανίας, Κύπρου, που θα ασκήσουν την προεδρία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης από τον Ιούλιο του 2011 μέχρι το τέλος του 2012. 

 Με την ανάληψη της προεδρίας το δεύτερο εξάμηνο θέλω να μου πείτε αν θα 
μπορεί να συνεχίζει την πολιτική της η Άγκυρα να μην αναγνωρίζει τον Πρόεδρο της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που θα προεδρεύει ολόκληρης της Ευρωπαϊκής Ένωσης!  Η 
ευκαιρία αυτή μας δίνει πάρα πολλές δυνατότητες και θα μπορούσαμε να τις 
αξιοποιήσουμε. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για το θέμα του ΦΠΑ μόνο δυο λόγια, Πρόεδρε, μισό λεπτό.   

 Εμείς καταψηφίσαμε, γιατί είμαστε βέβαιοι ότι η κυβέρνηση δεν έκανε αυτά που 
έπρεπε να κάνει, για να ζητήσει παράταση της εφαρμογής του ΦΠΑ.  Και η πρόταση 
τροποποίησης που συνυπογράψαμε με τους Οικολόγους και το ∆ΗΣΥ, αλλά και η 
γενική μας καταψήφιση ήταν ένα μήνυμα προς την κυβέρνηση ότι θα πρέπει να 
διαπραγματεύεται όλα αυτά τα θέματα και υπάρχουν πάρα πολλά περιθώρια, όπως 
υπήρχαν και για τη Μάλτα και για άλλες χώρες. 

 Ευχαριστούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλέσω, σε αυτό το επίπεδο τουλάχιστο, να είμαστε 
αυστηροί με τον κανονισμό.  Να μην απευθυνόμαστε στο πρώτο πρόσωπο, «κύριοι 
βουλευτές του ΑΚΕΛ», «σας ρωτώ», «ΑΚΕΛ» κ.λπ.!   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ευχαρίστως να…, αλλά δε νομίζω ότι ο κανονισμός 
καλύπτει ομάδες κομμάτων.  Καλύπτει άτομα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης απευθύνετουν προς τον προεδρεύοντα, κύριε Συλλούρη, και 
προς αυτόν μάλλον ήταν η υπόδειξη να εφαρμόζει τον κανονισμό! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:   

 Εμένα προσωπικά δε με ενοχλεί, ξεκαθαρίζω, δε με ενοχλεί καθόλου γιατί 
αναφέρθηκε σε μένα, αλλά έχω την άποψη ότι είναι καλύτερα, θα γίνεται πιο καλή 
συζήτηση και θα υπάρχει καλύτερη ατμόσφαιρα, αν μιλούμε γενικά, παρά να 
αναφερόμαστε σε συγκεκριμένα πρόσωπα.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 Κύριοι συνάδελφοι, σας διαβεβαιώ ότι, αν σας ενοχλεί, δε θα το ξανακάνω, 
αλλά το έκανα μόνο σε δύο περιπτώσεις ατομικά, όταν αναφερόμουν στον 
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κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο -και αναφερόμουν στην ομιλία του- και στη δική σας 
δήλωση, που είστε γενικός γραμματέας και που θεωρώ ότι έχετε μία θεσμική θέση.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι αυτό το θέμα.  Όταν ρωτάς στο πρώτο πρόσωπο…  
Εάν δεν ήταν οι προϋπολογισμοί, αν ήταν μία συνηθισμένη συζήτηση, από την ώρα 
που ερωτηθήκαμε ευθαρσώς για δυο, τρία πράγματα, θα απαντούσαμε αυτή τη 
στιγμή.  Αλλά, τώρα είναι μια άλλη διαδικασία σ’ αυτό το επίπεδο.  

 Λοιπόν, μπορείτε να πείτε ό,τι θέλετε τζιαι για το ΑΚΕΛ τζιαι για μας, αλλά 
αναφερόμενοι στον τρίτο.  Όπως εμείς, ας πούμε, θα πούμε τα καλύτερα λόγια 
αναφερόμενοι στη διακυβέρνηση του ∆ΗΣΥ ως διακυβέρνηση του ∆ΗΣΥ!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, νομίζω ότι δεν υπερέβη τα όρια ο κ. Συλλούρης.  Αν 
υπερέβαινε, θα τον διέκοπτα και θα εφάρμοζα τον κανονισμό.  Αν σας τα έψαλλε, 
υπεύθυνος είστε εσείς, που του δώσατε σαράντα λεπτά, για να μιλά, και να μην έχετε 
παράπονο από τον κ. Συλλούρη που σας τα είπε! 

 (Γέλια) 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω τη δυνατότητα, αν θέλετε, αν το κάνουμε πέντε λεπτά, να 
σας πω το ίδιο περιεχόμενο με λιγότερα λόγια και η ουσία θα είναι η ίδια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριοι. 

 Προχωρούμε στον επόμενο ομιλητή και καλώ στο βήμα τον πρόεδρο του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ κ. Γιαννάκη Ομήρου για τη δική του παρέμβαση 
και ομιλία. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κυρία και κύριε υπουργέ, καλωσορίσατε μεν, πλην όμως σήμερα αναμέναμε 
σύσσωμο το Υπουργικό Συμβούλιο σ’ αυτή την κορυφαία διαδικασία της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, τουλάχιστο κατά τη διαδικασία έναρξης της συζήτησης. 

 Η φετινή συζήτηση των κρατικών προϋπολογισμών βρίσκει το λαό μας να 
συνεχίζει να ζει κάτω από το βάρος της τουρκικής στρατιωτικής κατοχής.  Τριάντα έξι 
χρόνια μετά την προδοσία και το έγκλημα ενάντια στην πατρίδα μας και δυόμισι 
σχεδόν χρόνια από την έναρξη των απευθείας διαπραγματεύσεων, το Κυπριακό 
βρίσκεται χωρίς αμφιβολία σε δεινή θέση.   

Η διαχείριση του Κυπριακού τα τελευταία χρόνια έχει οδηγήσει σε δραματικά 
αδιέξοδα και φοβερούς κινδύνους.  Προειδοποιήσαμε έγκαιρα ότι η έναρξη των 
απευθείας διαπραγματεύσεων χωρίς τήρηση των προϋποθέσεων της 8ης Ιουλίου και 
της συμφωνημένης επιστολής Γκαμπάρι αποτελούσε μέγιστο λάθος και εμπεριείχε 
προβλεπτούς οφθαλμοφανείς κινδύνους.  ∆ύο χρόνια και τέσσερις μήνες μετά την 
έναρξη των διαπραγματεύσεων έχουμε δυστυχώς επαληθευτεί.   
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Οι συνομιλίες βρίσκονται σε τέλμα και αδιέξοδο εξαιτίας της τουρκικής 
κακοπιστίας και αδιαλλαξίας, ενώ η Τουρκία εμφανίζεται ως ουδέτερος τρίτος, ως 
αθώα περιστερά, που δήθεν επείγεται για λύση.  Οι “γενναιόδωρες προσφορές”, 
όπως ο ίδιος ο Πρόεδρος Χριστόφιας τις ονόμασε, για εκ περιτροπής προεδρία, 
σταθμισμένη ψήφο, παραμονή 50 000 εποίκων, αλλά και οι απαράδεκτες προτάσεις 
μας στο περιουσιακό, που οδηγούν σε αναίρεση και ακύρωση το δικαίωμα της 
ιδιοκτησίας, κινδυνεύουν να αποτελέσουν οριστικό κεκτημένο για την τουρκική 
πλευρά.   

 Ταυτόχρονα, αντί να αποδοκιμάζεται και να καταδικάζεται η τουρκική πλευρά, 
αντιμετωπίζουμε πιέσεις και εκβιασμούς. Η συνάντηση της Νέας Υόρκης οδήγησε 
στην έκθεση του γενικού γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών προς το 
Συμβούλιο Ασφαλείας, η οποία, παρά τις προσπάθειες εξωραϊσμού της, θέτει την 
πλευρά μας στην πίεση των χρονοδιαγραμμάτων, ενώ η Κυπριακή ∆ημοκρατία και οι 
δημοκρατικοί της θεσμοί τυγχάνουν απαράδεκτων και απαξιωτικών χαρακτηρισμών.  
Στην πραγματικότητα η έκθεση αυτή αποτελεί το χειρότερο κείμενο που εκδόθηκε από 
τα Ηνωμένα Έθνη για το Κυπριακό και αποδεικνύει τη χρεοκοπία της πολιτικής που 
ακολουθήθηκε τα τελευταία χρόνια. 

 Πρώτον, με σαφήνεια θέτει χρονικό πλαίσιο, δηλαδή χρονοδιαγράμματα και 
μάλιστα ασφυκτικά, το πρώτο τρίμηνο του 2011, εντός του οποίου τα μέρη θα πρέπει 
να φτάσουν σε ουσιώδη συμφωνία σε όλα τα κεφάλαια.   

 ∆εύτερον, κατά ισοπεδωτικό και αφοριστικό τρόπο μέμφεται δηλώσεις των 
ηγετών και των αρχηγών των κομμάτων.  Αναφέρει ότι δεν προετοιμάζουν την κοινή 
γνώμη των δύο κοινοτήτων για τη λύση και τα οφέλη της, θέση που ισοπεδώνει και 
εξομοιώνει τη θέληση του κυπριακού ελληνισμού για λύση από την επομένη της 
τουρκικής εισβολής με την αρνητική στάση της κατοχικής Τουρκίας και της 
τουρκοκυπριακής ηγεσίας.   

 Τρίτον, η αναφορά σε σταθερή ροή αναληθών και άκρως αρνητικών για τα 
Ηνωμένα Έθνη σχολίων και σε επιλεκτική διαρροή κειμένων μέσω των ΜΜΕ, πέραν 
του ότι αποκαλύπτει ως υποβολέα αυτών των παρατηρήσεων το διαβόητο Αλεξάντερ 
Ντάουνερ, ο οποίος έχει επανειλημμένα κάμει δημόσια αυτές τις παρατηρήσεις, 
αποτελεί και ανεπίτρεπτη υπόδειξη προς την κατοχυρωμένη στα πλαίσια της 
δημοκρατίας ελευθερία του τύπου.   

 Τέταρτον, προβαίνει σε υποδείξεις προς τα πολιτικά κόμματα υποτιμώντας το 
βαθμό λειτουργίας της δημοκρατίας και των θεσμών της. 

 Πέμπτον, η νόμιμη Κυπριακή ∆ημοκρατία, το μοναδικό υποκείμενο διεθνούς 
δικαίου, ονομάζεται “Νότος”. 

 Έκτον, αιωρείται η απειλή επιδιαιτησίας με την προτροπή του γενικού 
γραμματέα να ετοιμαστεί πρακτικό πακέτο για την περαιτέρω συνέχιση της 
διαδικασίας μέχρι τέλους Ιανουαρίου, ενώ επικρέμαται ο κίνδυνος διεθνούς 
διάσκεψης, που θα λειτουργήσει ως μηχανισμός επιβολής άδικης και ετεροβαρούς 
λύσης.   

 Βρισκόμαστε ενώπιον μιας οδυνηρής πραγματικότητας.  Η αυταπάτη της 
πολιτικής της λεγόμενης “ευελιξίας”, που δήθεν θα μας έβγαζε από το αδιέξοδο, και η 
αυταπάτη της κυπριακής λύσης έχουν αποδειχθεί εφιάλτης.  Προειδοποιούμε το λαό 
για τους κινδύνους από την εκτροπή που βρίσκεται σε εξέλιξη.  Καλούμε σε 
επαγρύπνηση, συστράτευση και κινητοποίηση για ανακοπή της επικίνδυνης αυτής 
πορείας.  Τα περιθώρια έχουν εξαντληθεί.  Η πορεία που ακολουθούμε είναι 
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λανθασμένη.  Η επιβαλλόμενη εθνική συνεννόηση απουσιάζει, ενώ η συμμετοχή σε 
συνδιαμόρφωση αποφάσεων δεν υπάρχει.  Ο κίνδυνος επανόδου ενός σχεδίου λύσης 
στις παραμέτρους του Σχεδίου Ανάν είναι υπαρκτός.   

 Από το επίσημο αυτό βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων διακηρύσσουμε ότι 
δεν πρόκειται να συμφιλιωθούμε με αυτή την επικίνδυνη και ζημιογόνα πορεία.  
Είμαστε αποφασισμένοι να συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε για λύση λειτουργική και 
βιώσιμη, στηριγμένη στις αρχές του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου, στις 
συμφωνίες υψηλού επιπέδου του ’77 και του ’79, λύση που θα διασφαλίζει τη φυσική 
και εθνική επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού. 

 Μέσα στις σημερινές συνθήκες είναι ασφαλώς απαραίτητη η ενότητα, όχι όμως 
σαν άχρωμη ευχή, αλλά σαν κοινό μέτωπο για αγώνα επιβίωσης και απελευθέρωσης.  
Επιβάλλεται να πρυτανεύσει φρόνημα αγωνιστικό και πνεύμα ομοψυχίας και 
αδιάσπαστης εθνικής ενότητας, γιατί στο δύσκολο αγώνα που διεξάγει ο κυπριακός 
ελληνισμός καμιά συμπαράσταση δεν μπορεί να αξιοποιηθεί και κανένας στόχος δεν 
μπορεί να επιτευχθεί χωρίς καθολική και ανεπιφύλακτη συσπείρωση γύρω από τον 
υπέρτατο σκοπό της σωτηρίας της Κύπρου.  

Η ενότητα ωστόσο προϋποθέτει συλλογική διαβούλευση για συνδιαμόρφωση 
αποφάσεων στρατηγικού και τακτικού χαρακτήρα.  Προϋποθέτει ακόμα ανοχή και 
αντοχή στη διαφορετική άποψη και την κριτική.   Προϋποθέτει συμμόρφωση προς τη 
λαϊκή βούληση και την απαίτηση για απόσυρση προτάσεων που βρίσκουν αντίθετη τη 
μεγάλη πλειοψηφία του λαού μας -αυτό απέδειξαν επανειλημμένες μετρήσεις της 
κοινής γνώμης- και αναδιαμόρφωση της στρατηγικής μας, για να αποφύγουμε τους 
εξόφθαλμους κινδύνους, να αποκαταστήσουμε τον πραγματικό χαρακτήρα του 
κυπριακού προβλήματος και να επανατοποθετήσουμε την Τουρκία στο εδώλιο του 
κατηγορουμένου ως παραβάτη του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου.  

Κύριε Πρόεδρε, 

Όσο συνεχίζεται η τουρκική κατοχή, όσο η τουρκική απειλή είναι παρούσα, η 
άμυνα πρέπει να αποτελεί κορυφαία παράμετρο της εθνικής μας στρατηγικής, και γιατί 
σε επιχειρησιακή σύζευξη με τις ελληνικές ένοπλες δυνάμεις η άμυνα αποτελεί 
μηχανισμό αποτρεπτικής ισχύος και γιατί ενδυναμώνει τη διαπραγματευτική ικανότητα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ελληνικής κυπριακής πλευράς. 

Το θουκυδίδειο αξίωμα περί της αμυντικής και οικονομικής ισχύος ως 
απαραίτητης προϋπόθεσης, εκ των ων ουκ άνευ, για την κρατική και εθνική επιβίωση 
παρέμεινε αδιατάρακτο και αδιαμφισβήτητο διά μέσου των χιλιετιών και διά μέσου των 
αιώνων.  ∆υστυχώς, τα τελευταία χρόνια παρατηρείται μια συνεχής μείωση των 
αμυντικών δαπανών, σε βαθμό που να δημιουργείται το εύλογο ερώτημα κατά πόσο 
υπάρχει πράγματι συνείδηση της τουρκικής απειλής ή μήπως έχει δημιουργηθεί η 
ψευδαίσθηση ότι η απειλή αυτή έχει πάψει να υπάρχει.   

Η κοινοβουλευτική επιτροπή Άμυνας στις εκθέσεις της τα τελευταία χρόνια και 
ακόμα πιο έντονα φέτος εκφράζει ανησυχία, αγωνία και διαφωνία με τις μειωμένες 
πιστώσεις των αμυντικών προϋπολογισμών, χωρίς ωστόσο να υπάρχει η αναγκαία 
ανταπόκριση.  Ακόμα και η οικονομική κρίση δε θα έπρεπε να επηρεάζει την αναγκαία 
ενίσχυση της αμυντικής μας ικανότητας.  Θα έπρεπε να ήταν ο τελευταίος τομέας 
κρατικής δραστηριότητας που θα επηρεαζόταν από την κρίση.   

Η κυβέρνηση έχει βαρύτατες ευθύνες γι’ αυτή την αρνητική πορεία, που 
ξεκίνησε, για να είμαστε δίκαιοι και ακριβείς, από προηγούμενες κυβερνήσεις.  Εν 
πάση περιπτώσει, αυτή η πορεία επιδεινώνεται από την κραυγαλέα παρανομία της 



 120

κυβέρνησης, την οποία συνεχώς επισημαίνει η Γενική Ελέγκτρια της ∆ημοκρατίας και 
που συνίσταται στη χρησιμοποίηση των χρημάτων που εισπράττονται από το λαό εν 
ονόματι της άμυνας, με βάση τον περί Έκτακτης Εισφοράς διά την Άμυνα της 
∆ημοκρατίας Νόμο, για εντελώς διαφορετικούς σκοπούς.  Ερωτούμε:  Πότε θα 
τερματιστεί αυτή η παρανομία;  Πότε θα υπάρξει συμμόρφωση του κράτους προς τη 
νομιμότητα;  Κι αν πρόθεση της κυβέρνησης είναι να εξακολουθήσει αυτή την 
πρακτική, γιατί δεν καταθέτει πρόταση τροποποίησης της νομοθεσίας, έτσι που να 
είναι πλέον σαφές ότι πρόκειται για συνήθη φορολογία για ενίσχυση των 
δημοσιονομικών του κράτους και όχι για δήθεν έκτακτη εισφορά για την άμυνα της 
∆ημοκρατίας, κύριε Υπουργέ Οικονομικών; 

Κύριε Πρόεδρε,  

Η φετινή συζήτηση του προϋπολογισμού πραγματοποιείται, ενώ ο κόσμος 
εξακολουθεί να ζει ακόμα στον αστερισμό της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Η 
κρίση που μαστίζει εδώ και δύο χρόνια ολόκληρο τον πλανήτη έχει χαρακτηριστεί ως 
η χειρότερη μετά το κραχ του 1929.  Όλες οι χώρες έχουν επηρεαστεί, άλλες λιγότερο 
και άλλες περισσότερο.  Σύμφωνα με μελέτες της Παγκόσμιας Τράπεζας και του 
∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, η παγκόσμια οικονομική κρίση  θα καταδικάσει 
περίπου 53 εκατομ. ανθρώπους σε συνθήκες ακραίας φτώχιας και θα συμβάλει στο 
θάνατο 1,2 εκατομ. παιδιών την επόμενη πενταετία.   

Η χρηματοοικονομική κρίση έφερε ξανά στο μυαλό μας την παράνοια της μη 
ελεγχόμενης εξουσίας, που δεν υπολογίζει και δε δίνει λόγο σε κανέναν, που δεν 
υπόκειται σε κανενός είδους δημοκρατικό έλεγχο και όπου ο πολίτης έχει 
περιθωριοποιηθεί, είναι αδύναμος και χειραγωγείται μέσω της παραπληροφόρησης, 
του φόβου, ακόμα και του καταναγκασμού. 

Η κρίση οδήγησε ήδη σε δραστικές περικοπές αναπτυξιακής βοήθειας, ενώ 
ταυτόχρονα απέχουμε παρασάγγες από τους αναπτυξιακούς στόχους της χιλιετίας σε 
θέματα όπως είναι η φτώχια.  Ταυτόχρονα, βιώσαμε και βιώνουμε άλλες εξίσου 
οξύτητες κρίσεις κοινωνικού και οικονομικού χαρακτήρα.   

Οι τιμές των τροφίμων και των ενεργειακών αγαθών επηρέασαν βαθιά αρνητικά 
τις κοινωνίες.  Οι προκλήσεις και η κρίση που αντιμετωπίζουμε σήμερα είναι απόρροια 
πολλών παραγόντων, που έχουν τις ρίζες τους στην παγκοσμιοποίηση των 
οικονομικών σχέσεων, στη θεαματική τεχνολογική εξέλιξη και την κατάρρευση των 
κοινωνικών και των πολιτιστικών προτύπων.  Θα πρέπει να σημειώσουμε ότι οι 
σαρωτικές αλλαγές στην παγκόσμια οικονομία τα τελευταία χρόνια ήταν το ίδιο 
δημιουργικές όσο και καταστροφικές.  Προκάλεσαν επιχειρηματικούς άθλους και μέσα 
από ένα κύμα ανανέωσης οδήγησαν στην αξιοσημείωτη αύξηση της 
παραγωγικότητας.  Αυτές όμως οι ίδιες αλλαγές απελευθέρωσαν και ισχυρές 
καταστρεπτικές δυνάμεις. 

Το πιο σημαντικό ίσως απ’ όλα είναι οι σαρωτικές αλλαγές, οι τεχνολογικές 
αλλαγές, η παγκοσμιοποίηση, η ομογενοποίηση, που συνέτειναν στο να αποδίδεται 
όλο και πιο παρωχημένος ρόλος στο έθνος-κράτος.  Και αυτό ακόμα περισσότερο σε 
σχέση με τη διαχείριση της οικονομίας και τη δημιουργία αποτελεσματικής οικονομικής 
πολιτικής.  Η αποτελεσματικότητα του σύγχρονου έθνους-κράτους, ιδιαίτερα στα 
οικονομικά ζητήματα, εξέλιπε ολοκληρωτικά μετά την κατάργηση των συνόρων, που 
ακολούθησε αυτή την παγκοσμιοποίηση. 

Η πρώτη απάντηση σ’ αυτές τις προκλήσεις, σ’ αυτά τα φαινόμενα αυτής της 
απάνθρωπης παγκοσμιοποίησης είναι ότι πρέπει να επιδιώξουμε τον εξανθρωπισμό 
της, να προτάξουμε την αλληλεγγύη, την ανακατανομή του πλούτου, τη δημοκρατία, 
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την κρατική εποπτεία, τη ρύθμιση των αγορών, την υποταγή της οικονομίας της 
αγοράς στις ανάγκες της κοινωνίας και των ανθρώπων, την προστασία των 
ανθρωπίνων δικαιωμάτων, τη δύναμη της γνώσης, το διάλογο, τον πολιτισμό, την 
αντιμετώπιση των αιτίων της βίας και της τρομοκρατίας, τη βιώσιμη ανάπτυξη 
απέναντι στην ανατροπή της οικολογικής ισορροπίας, την κοινωνική λογοδοσία 
απέναντι στα φαινόμενα διαφθοράς και αδιαφάνειας.   

Να υπερασπιστούμε τις βασικές ανθρώπινες αξίες με εγκατάλειψη δογμάτων, 
ιδεολογημάτων και αγκυλωμένων αντιλήψεων του παρελθόντος.  Να προσαρμόσουμε 
τις κοινωνίες μας στις νέες απαιτήσεις, όπως διαμορφώθηκαν από τις σαρωτικές 
παγκόσμιες αλλαγές.  Ο μόνος δρόμος είναι αυτός της κοινωνικής οικονομίας της 
αγοράς, με αναδιανομή του πλούτου, μακριά από λογικές ασυδοσίας της αγοράς, 
αλλά και του άκρατου κρατισμού, που επίσης οδήγησε σε αδιέξοδα και κατάρρευση 
κοινωνικά και πολιτικά συστήματα.  Αλληλεγγύη, ελευθερία, ισότητα, κοινωνική 
δικαιοσύνη, δημοκρατικός έλεγχος, ισότητα ευκαιριών για πρόοδο και δημιουργία.   

Στη χώρα μας η οικονομική κρίση ήρθε με κάποια καθυστέρηση.  Ωστόσο, η 
πραγματικότητα είναι ότι μας βρήκε σχεδόν εντελώς απροετοίμαστους.  Ακόμα και 
όταν η οικονομική κρίση ήταν για καλά στην Κύπρο, δε λήφθηκαν μέτρα από την 
κυβέρνηση για το μετριασμό των αρνητικών επιπτώσεων, με χαρακτηριστικές τις 
αναφορές σε αλώβητη και άτρωτη και απολύτως θωρακισμένη κυπριακή οικονομία.  
Ως αποτέλεσμα είχαμε αρνητικούς ρυθμούς οικονομικής ανάπτυξης, υπερδιπλάσιο 
του επιτρεπόμενου δημοσιονομικό έλλειμμα και αυξανόμενο δημόσιο χρέος, 
εκτόξευση της ανεργίας σε πρωτοφανή επίπεδα για την κυπριακή οικονομία, που 
μόνο με την κατάσταση που βρισκόταν μερικούς μήνες μετά την τουρκική εισβολή 
μπορεί να συγκριθεί. 

Είναι επίσης μια πραγματικότητα ότι η οικονομική κρίση έχει επιταθεί λόγω των 
χρόνιων διαρθρωτικών προβλημάτων στην οικονομία και έχει οδηγήσει σε ιδιαίτερα 
ανησυχητικά φαινόμενα φτώχιας και κοινωνικού αποκλεισμού, όπως είναι η αύξηση 
των ποσοστών ανεργίας ανάμεσα στους ανειδίκευτους εργάτες και τους μακροχρόνια 
ανέργους.   

Πλείστα σοβαρά διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας μας είχαμε την 
πολυτέλεια να τα αγνοούμε για πολλά χρόνια, στηριζόμενοι σε εύκολα κέρδη από μη 
αειφόρες δραστηριότητες, όπως ο τουρισμός, η εξασφάλιση χαμηλού εργατικού 
κόστους με την εισαγωγή ξένων εργατών και η πώληση κυπριακής γης και άλλων 
πλουτοπαραγωγικών πόρων σε ξένους.  Ανησυχητική είναι και η αύξηση των 
δημοσίων δαπανών με ρυθμούς μεγαλύτερους από την αύξηση του ακαθάριστου 
εγχώριου προϊόντος.   

Ένα από τα σοβαρότερα διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας 
είναι οι στρεβλώσεις στην αγορά εργασίας που προκαλεί το ίδιο το κράτος με την 
υπέρμετρη δημόσια υπηρεσία και την αποσύνδεση της αμοιβής με την 
παραγωγικότητα.  Ο δημόσιος τομέας υπάρχει, για να προσφέρει στον πολίτη αγαθά 
και υπηρεσίες που δεν μπορεί να τα προσφέρει ο ιδιωτικός τομέας.  Με αυτή την 
έννοια ο δημόσιος τομέας πρέπει να συμπληρώνει και να ενισχύει τον ιδιωτικό.    

Στα διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας για τα οποία ευθύνεται ο 
δημόσιος τομέας κατατάσσονται και αυτά της παιδείας και της υγείας, όπου για 
διαφορετικούς λόγους ο ιδιωτικός και δημόσιος τομέας αλληλοεπαναλαμβάνονται, αντί 
να αλληλοσυμπληρώνονται.   

Στην περίπτωση της παιδείας η Κύπρος και η Ελλάδα είναι οι χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου τα νοικοκυριά είναι τα λιγότερο ικανοποιημένα από το 
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επίπεδο της μόρφωσης που προσφέρει στα παιδιά το δημόσιο σχολείο και ξοδεύουν 
μεγάλα ποσά για φροντιστήρια και ιδιαίτερα μαθήματα.  Η σπατάλη στην προκειμένη 
περίπτωση προέρχεται από το γεγονός ότι η πρόσθετη αυτή δαπάνη γίνεται, για να 
μάθουν τα παιδιά αυτό που έπρεπε να τους μάθει το δημόσιο σχολείο.  Αυτό το 
φαινόμενο θα μπορούσε να αποφευχθεί, αν η ποιότητα της δημόσιας εκπαίδευσης 
ήταν επαρκής, κάτι που, για να επιτευχθεί, χρειάζεται οι εμπλεκόμενοι στην παροχή 
κρατικής παιδείας να έχουν τα απαιτούμενα κίνητρα να εργαστούν προς αυτή την 
κατεύθυνση.   

 Ανάλογες σπατάλες δημιουργούνται και στην περίπτωση της υγείας, γιατί 
πολλοί ασθενείς που δικαιούνται δωρεάν περίθαλψη στο δημόσιο τομέα επιλέγουν 
περίθαλψη στον ιδιωτικό, για να αποφύγουν την ταλαιπωρία της αναμονής και 
ανεπαρκούς προσωπικής φροντίδας.  Ωστόσο, και στον ιδιωτικό τομέα η έλλειψη 
επαρκούς εποπτικού ελέγχου έχει ως αποτέλεσμα την υπέρμετρη αλλά όχι 
απαραίτητα αποτελεσματική θεραπεία.  ∆εν είναι τυχαίο ότι η Κύπρος βρίσκεται 
ανάμεσα στις χώρες με την υψηλότερη κατανάλωση αντιβιοτικών στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

 Ένα άλλο σοβαρό δομικό πρόβλημα της κυπριακής οικονομίας είναι η 
φοροδιαφυγή.  Πολλές φορές οι συζητήσεις για τη φοροδιαφυγή εστιάζονται στο 
γεγονός ότι αυτή οδηγεί σε άδικη μεταχείριση των πολιτών, αφού άτομα με υψηλό 
εισόδημα πληρώνουν λιγότερο φόρο απ’ ό,τι άτομα με χαμηλότερο εισόδημα.  
Ωστόσο, δεν πρέπει να παραβλέπεται ότι η φοροδιαφυγή οδηγεί επίσης σε 
λανθασμένη και μη αποτελεσματική κατανομή των πόρων της οικονομίας.  Αυτό 
οφείλεται στο ότι ο εργαζόμενος ενδιαφέρεται για το καθαρό μετά το φόρο εισόδημά 
του.  Αν έχει να επιλέξει μεταξύ μιας περισσότερο παραγωγικής απασχόλησης που 
φορολογείται και μιας λιγότερο παραγωγικής που δε φορολογείται, θα επιλέξει τη 
λιγότερο παραγωγική, αν το εισόδημά του από αυτήν είναι υψηλότερο από το μετά το 
φόρο εισόδημά του από την περισσότερο παραγωγική απασχόληση.  Συνεπώς, η 
καταπολέμηση της φοροδιαφυγής επιβάλλεται, όχι μόνο γιατί το κράτος πρέπει να 
είναι κοινωνικά δίκαιο, αλλά και γιατί θα βοηθήσει την οικονομία να γίνει περισσότερο 
παραγωγική. 

 Με αφορμή την κακή κατάσταση στην οποία βρίσκονται σήμερα τα δημόσια 
οικονομικά έχουν ακουστεί διάφορες προτάσεις για δημοσιονομική εξυγίανση.  
Ωστόσο, οι πλείστες των προτάσεων αυτών στοχεύουν περισσότερο στο να 
αμβλύνουν τις αρνητικές συνέπειες της κακής κατάστασης των δημοσιονομικών, αντί 
να καταπολεμούν τα αίτιά της.   

 Ρεαλιστικά ομιλούντες, η ριζική λύση του προβλήματος δεν μπορεί να 
επιτευχθεί από τη μια μέρα στην άλλη.  Ελπίζουμε ωστόσο να μη χρειαστεί να φτάσει 
το κράτος στα πρόθυρα χρεοκοπίας, για να εφαρμοστεί, όπως στην περίπτωση της 
Ελλάδας, μια πολιτική αντιμετώπισης των προβλημάτων.  Επομένως, παρ’ όλον ότι 
θεωρούμε ότι μόνο με την αύξηση της παραγωγικότητας της δημόσιας υπηρεσίας θα 
εξυγιανθούν τα δημόσια οικονομικά, προτείνουμε μέτρα για βραχυχρόνια και μη 
μόνιμη αναχαίτιση των αρνητικών επιπτώσεων της οικονομικής κρίσης. 

 Εκτιμούμε ως λανθασμένη την επιβολή φόρων σε μόνιμη βάση στα 
επιχειρηματικά κέρδη στην παρούσα φάση της οικονομικής κρίσης.  Ο επιχειρηματικός 
τομέας είναι ο μόνος που μπορεί να οδηγήσει την οικονομία έξω από την ύφεση, 
καθώς οι άλλοι τομείς, δηλαδή η κυβέρνηση και τα νοικοκυριά, είναι παροπλισμένοι, 
μεταξύ άλλων, λόγω υπερδανεισμού, έστω κι αν σε αυτό έχει βάλει το χέρι του και ο 
ιδιωτικός πιστωτικός τομέας.  Πιστεύουμε ότι η όποια μόνιμη αύξηση των φόρων, 
ιδιαίτερα αυτών που πλήττουν την επιχειρηματική δραστηριότητα, θα υποσκάψει 



 123

περισσότερο την οικονομία, γιατί θεραπεύει τα συμπτώματα -κυβερνητικά ελλείμματα- 
αλλά επιτείνει ένα βασικό αίτιο -κυβερνητική αναποτελεσματικότητα- της οικονομικής 
κρίσης.   

Οι όποιοι φόροι πρέπει να στοχεύουν τον αδρανή πλούτο -γη, οικόπεδα και 
άλλη αδρανή μεγάλη ακίνητη περιουσία- όχι την επιχειρηματική δραστηριότητα.  
Φόροι στα κέρδη πρέπει να είναι υπό μορφή προσωρινών εφάπαξ εισφορών από 
πραγματοποιηθέντα κέρδη, όχι υπό μορφή μόνιμων φόρων στα μελλοντικά κέρδη.  
Φόρο κοινωνικής αλληλεγγύης, αυτό είχαμε προτείνει, αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε 
Πρόεδρε, κατά τη συζήτηση των κυβερνητικών νομοσχεδίων που είχαν κατατεθεί στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων προς ψήφιση σε σχέση με την αύξηση του εταιρικού 
φόρου.  ∆υστυχώς, η πλειοψηφία της Βουλής απέρριψε αυτή τη φορολογία. 

Προηγουμένως, είπα ότι η έξοδος από την κρίση μπορεί να προέλθει μόνιμα 
μόνο με την αύξηση της παραγωγικότητας του δημόσιου τομέα.  Γενικεύοντας θα 
έλεγα ότι η έξοδος της οικονομίας στο σύνολό της από την κρίση θα προέλθει από την 
αύξηση της παραγωγικότητας της οικονομίας στο σύνολό της, δηλαδή του δημόσιου 
και του ιδιωτικού τομέα.  Ο ιδιωτικός τομέας μπορεί να το κάνει αυτό με αύξηση της 
ανταγωνιστικότητας και αυτός έπρεπε να είναι ο στόχος της κυβέρνησης, να μειώσει 
τη γραφειοκρατία, να πατάξει αυτό το τέρας το οποίο ταλαιπωρεί τους πολίτες, να 
καταπολεμήσει τα μονοπώλια και ολιγοπώλια και να ενισχύσει τον ανταγωνισμό.  
Μέχρι τώρα δεν έχουμε δει ουσιαστικά τολμηρά μέτρα προς αυτή την κατεύθυνση. 

∆υστυχώς, τα μέτρα που ανακοίνωσε η κυβέρνηση ύστερα από οκτώ μήνες 
διαβουλεύσεων μεταξύ των συγκυβερνώντων κομμάτων είναι όχι μόνο κοινωνικά 
άδικα, αλλά δυστυχώς και ατελέσφορα.  Κοινωνικά άδικα, γιατί συνιστούν 
φοροεπιδρομή σε βάρος των μη προνομιούχων και μόνο.  Αντί για φορολόγηση του 
αδρανούς πλούτου και της μεγάλης ακίνητης περιουσίας, αντί για έκτακτο εφάπαξ 
τέλος κοινωνικής αλληλεγγύης στα κέρδη των μεγάλων επιχειρήσεων, η κυβέρνηση 
επιβάλλει φόρο κατανάλωσης στα καύσιμα, φορολογία στα τρόφιμα και τα φάρμακα 
και αυξάνει την τιμή του νερού.  Αντί για μέτρα που θα διασφαλίζουν δημοσιονομική 
εξυγίανση μέσα από διαρθρωτικές αλλαγές, ώστε να δημιουργηθούν προϋποθέσεις 
ανάπτυξης, το συνταξιοδοτικό παραμένει ανέγγιχτο, οι δομικές αλλαγές 
παραπέμπονται στις ελληνικές  καλένδες και η περιστολή των δαπανών αποτελεί 
περισσότερο ευχολόγιο παρά πραγματικότητα.  

Επιμένουμε!  Η δημοσιονομική εξυγίανση δεν επιτυγχάνεται με αύξηση φόρων 
στα είδη πρώτης ανάγκης.  Επιτυγχάνεται με μείωση του κόστους και αύξηση της 
παραγωγικότητας της δημόσιας υπηρεσίας, φορολόγηση του αδρανούς πλούτου, 
δράσεις που οδηγούν στην ανάπτυξη.   

Η Ε∆ΕΚ -και το δηλώσαμε και σήμερα το πρωί για την ψήφιση του ΦΠΑ στα 
τρόφιμα και τα φάρμακα- δεν πρόκειται να συναινέσει στα μονομερή και κοινωνικά 
άδικα και μη ισορροπημένα φορολογικά μέτρα.  

Το 2010 ήταν για τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης έτος καταπολέμησης της 
φτώχιας και του κοινωνικού αποκλεισμού.  Ωστόσο, η οικονομική κρίση από τη μια δεν 
επέτρεψε να διατεθούν περισσότεροι πόροι για το σκοπό αυτό και από την άλλη, 
σύμφωνα με έρευνες αξιόπιστων οργανισμών, έχει διευρύνει το χάσμα μεταξύ 
πλουσίων και φτωχών.  Τα προβλήματα της φτώχιας στις πλείστες χώρες της 
Ένωσης, περιλαμβανομένης και της Κύπρου, έχουν επιδεινωθεί. 

Αν ρίξει κανείς μια ματιά στα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, θα 
διαπιστώσει ότι τα επαγγέλματα με τα πιο υψηλά ποσοστά αύξησης της ανεργίας είναι 
οι ανειδίκευτοι εργάτες και γενικά οι χαμηλά αμοιβόμενοι, όπως οι καθαριστές, 
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καθαρίστριες, κλητήρες, γραφείς, δακτυλογράφοι και ταμίες, υπάλληλοι υπηρεσιών και 
πωλητές, καθώς και οι νεοεισερχόμενοι στην αγορά εργασίας.  Αντίθετα, επαγγέλματα 
που απαιτούν περισσότερα προσόντα έχουν επηρεαστεί λιγότερο από την οικονομική 
κρίση.  Αυτό ενισχύεται και από τα στοιχεία που δείχνουν την ποσοστιαία αλλαγή στον 
αριθμό των εγγεγραμμένων ανέργων κατά επίπεδο μόρφωσης.  Άτομα με 
πρωτοβάθμια εκπαίδευση αντιμετωπίζουν υψηλότερο ποσοστό ανεργίας σε σχέση με 
αυτούς που κατέχουν διπλώματα δευτεροβάθμιας και ανώτατης εκπαίδευσης.  
Επίσης, ενώ η ανεργία αυξήθηκε σημαντικά σε όλους τους τομείς της κυπριακής 
οικονομίας, η αύξησή της ήταν σχετικά μεγαλύτερη σε τομείς που οι μισθοί δεν είναι 
υψηλοί:  εμπόριο, ξενοδοχεία, εστιατόρια, κατασκευές.  Ιδιαίτερα ανησυχητική είναι η 
αύξηση των χρόνια ανέργων.  Αν αυτή η τάση μακροχρόνιου αποκλεισμού από την 
αγορά εργασίας συνεχιστεί, αναπόφευκτα θα οδηγήσει σε έντονα φαινόμενα φτώχιας, 
πρωτόγνωρα για την Κύπρο, π.χ. άστεγους, επαίτες κ.ά.   

Η σταδιακή συρρίκνωση των μεσαίων εισοδηματικών στρωμάτων προς τα 
χαμηλά εισοδήματα ή και κάτω από το όριο της φτώχιας είναι αποτέλεσμα αυτής της 
τάσης.  Χθες η “Eurostat” ανακοίνωσε ότι το 2008 127 000  άτομα στην Κύπρο ζούσαν 
στο όριο της φτώχιας, ενώ 64 000 άτομα ζούσαν σε συνθήκες στέρησης στοιχειωδών 
μέσων διαβίωσης. 

Ένα άλλο στοιχείο που δείχνει ότι έχει διευρυνθεί το χάσμα μεταξύ πλουσίων 
και φτωχών σχετίζεται με την αύξηση του κόστους ζωής λόγω πληθωρισμού.  Από 
τους αριθμούς που δημοσιεύει η Στατιστική Υπηρεσία φαίνεται ότι οι τιμές των 
τροφίμων, της στέγασης και των καυσίμων, που θεωρούνται βασικά για τα φτωχότερα 
νοικοκυριά, έχουν αυξηθεί πολύ περισσότερο τα τελευταία δύο χρόνια απ’ ό,τι οι τιμές 
των άλλων αγαθών.  Συγκεκριμένα, οι τιμές των βασικών αγαθών έχουν αυξηθεί 
πέραν του 12%, ενώ αυτές των ειδών πολυτελείας μόλις 4%, εντείνοντας έτσι την 
ανισότητα στο επίπεδο ζωής μεταξύ νοικοκυριών με υψηλά και χαμηλά εισοδήματα.  
Για παράδειγμα, ενώ το κόστος ζωής των νοικοκυριών στο πλουσιότερο 10% του 
πληθυσμού αυξήθηκε κατά μέσο όρο γύρω στο 4,3%, η αντίστοιχη αύξηση του 
κόστους ζωής για τα νοικοκυριά στο φτωχότερο 10% του πληθυσμού ήταν σχεδόν 
9%.  Επιπλέον, η αρνητική συσχέτιση κόστους ζωής και ύψους εισοδήματος δείχνει να 
εντείνεται με την πάροδο του χρόνου. 

Το συμπέρασμα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι ότι, παρ’ όλο που η οικονομική 
κρίση εμφανίστηκε στην Κύπρο με καθυστέρηση σε σχέση με την υπόλοιπη Ευρώπη, 
βρήκε την κυβέρνηση απροετοίμαστη και άτολμη να πάρει τα ενδεικνυόμενα μέτρα για 
την αντιμετώπιση των αρνητικών επιπτώσεων της κρίσης στην αγορά εργασίας και τα 
δημόσια οικονομικά.  Παράλληλα, έφερε στην επιφάνεια τα διαρθρωτικά προβλήματα 
της κυπριακής οικονομίας, τις στρεβλώσεις στην αγορά εργασίας, την 
αναποτελεσματική παροχή κρατικών αγαθών και τη φοροδιαφυγή.   

Η αντιμετώπιση των προβλημάτων αυτών είναι μια πρόκληση για την 
κυβέρνηση, αλλά και μια ευκαιρία να απαλλαγεί η οικονομία από τα σοβαρά αυτά 
προβλήματα που για τόσα χρόνια είχαμε την πολυτέλεια να αγνοούμε, στηριζόμενοι 
σε ένα αναχρονιστικό μοντέλο διαχείρισης και ανάπτυξης της οικονομίας.  

Η δημοσιονομική εξυγίανση δε θα επιτευχθεί με αύξηση των φόρων -και 
μάλιστα σε είδη πρώτης ανάγκης- και άλλα μέτρα που στην πράξη απλά 
συγκαλύπτουν, αντί να διορθώνουν τα διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας.  Η 
ορθολογική και μόνιμη λύση του δημοσιονομικού θα προέλθει μέσα από μέτρα που θα 
μειώνουν το κόστος και θα αυξάνουν την παραγωγικότητα της δημόσιας υπηρεσίας.   
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Έχω αναφερθεί στα φορολογικά μέτρα τα οποία θα ήταν επιβαλλόμενο να 
υιοθετηθούν και όχι τα μέτρα που έχουν ήδη ανακοινωθεί από την κυβέρνηση και τα 
οποία είναι μονομερή, ανισόρροπα, κοινωνικά άδικα και οικονομικά ατελέσφορα.  
Επειδή δε η κρίση έχει πλήξει περισσότερο τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, έχει 
διευρύνει την ανισότητα και έχει εντείνει το πρόβλημα της φτώχιας και του κοινωνικού 
αποκλεισμού και δεδομένης της μειωμένης δυνατότητας που έχει το κράτος να 
αυξήσει τις δαπάνες του για κοινωνικές παροχές, πρέπει να στρέψει η κυβέρνηση την 
προσοχή της στην καλύτερη στόχευση των κοινωνικών παροχών.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η αποκατάσταση ενός επιπέδου ορθής διαχείρισης, εντιμότητας και διαφάνειας 
στη διαχείριση του δημοσίου χρήματος εξακολουθεί να είναι το ζητούμενο σ’ αυτή τη 
χώρα.  Φαινόμενα κακοδιαχείρισης, σπατάλης, κατάχρησης εξουσίας και νεποτισμού 
κατατρύχουν το δημόσιο βίο.  Αψευδής μάρτυρας η ετήσια έκθεση της Γενικής 
Ελέγκτριας, αλλά και η σωρεία θεμάτων που συζητούνται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε σχέση με αυτά τα θέματα της αδιαφάνειας, της κακοδιαχείρισης, 
της σπατάλης.   

 Είναι λοιπόν επείγουσα η ανάγκη μιας δραστικής αναμόρφωσης του κράτους 
και του δημοκρατικού ελέγχου των διαφόρων επί μέρους εξουσιών.  Κατεστημένα που 
νέμονται ασύδοτα τη θέση τους με διαπλοκή, με αδιαφάνεια και διαφθορά σε βάρος 
των συμφερόντων του λαού πρέπει να παταχθούν και να εξοβελιστούν από τη 
δημόσια ζωή.  Όχι βέβαια με κηρύγματα ηθικολογίας, αλλά με διαμόρφωση 
συγκεκριμένου θεσμικού πλαισίου και δρακόντειων μέτρων εκεί που χρειάζεται, γιατί 
μόνο έτσι θα εξοβελιστούν από τη δημόσια ζωή αυτά τα φαινόμενα και τα διάφορα 
τρωκτικά που λυμαίνονται τον εθνικό πλούτο, το δημόσιο χρήμα θα παταχθούν 
οριστικά και αμετάκλητα.   

 Για μια ακόμα φορά θέλω να επαναφέρω την πρότασή μας για τη σύσταση μιας 
εθνικής επιτροπής κατά της διαφθοράς ύστερα από διαβούλευση και σύμφωνη γνώμη 
εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας.  Υψηλού κύρους νομικοί να διαμορφώσουν 
ένα θεσμικό πλαίσιο κατά της διαφθοράς.  Στόχος η πρόληψη, αλλά και η 
αποτελεσματική και γρήγορη διερεύνηση πράξεων διαφθοράς και καταστολής τους.  
Ο αγώνας για την εξόντωση αυτών των τρωκτικών που λυμαίνονται το δημόσιο 
πλούτο προς ίδιον όφελος πρέπει να είναι αδιαπραγμάτευτος και ανειρήνευτος.   

 Η δημοσιοποίηση στοιχείων για την ανισότητα των συντάξεων που λαμβάνουν 
υψηλόβαθμοι δημόσιοι αξιωματούχοι μετά την αφυπηρέτησή τους με το φαινόμενο 
των πολλαπλών συντάξεων ή της ταυτόχρονης είσπραξης σύνταξης και μισθού μετά 
από νέο διορισμό στο δημόσιο προκαλεί τη δικαιολογημένη οργή των πολιτών!  Είναι 
αδιανόητο, είναι προκλητικό, είναι εξοργιστικό, τη στιγμή που η καταπληκτική 
πλειοψηφία των συνταξιούχων μας λαμβάνει συντάξεις των €500, να εισπράττονται 
από κάποιους γιγαντιαία ποσά συντάξεων! Η Βουλή έχει άμεσο καθήκον να παρέμβει 
νομοθετικά για τον εξορθολογισμό του συστήματος παραχώρησης συντάξεων με τον 
τερματισμό αυτού του προκλητικού φαινομένου.  Και θέλω να στείλω το μήνυμα ότι 
δεν πρόκειται να υποχωρήσουμε σ’ αυτό το θέμα -και έχω αναφερθεί σε ποια θέματα- 
όσον κι αν  υπάρχουν και διαχέονται απειλές, ενόχληση, ακόμα και εκβιασμοί.  Αυτοί 
οι εκβιασμοί, καθόσον μας αφορά, δε θα περάσουν!   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η διαφύλαξη των φυσικών θεμελίων της ζωής αποτελεί ένα οικουμενικό 
καθήκον.  Ωστόσο, η κραυγή αγωνίας που εκπέμπει ο πλανήτης δε φαίνεται να 
συγκινεί τις βιομηχανικές χώρες, που εξακολουθούν να δηλητηριάζουν κατ’ 
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εξακολούθησιν και κατά συρροήν την ατμόσφαιρα.  Η αύξηση της θερμοκρασίας λόγω 
του φαινομένου του θερμοκηπίου απειλεί και καταστρέφει την οικολογική ισορροπία.  
Είναι επείγον το καθήκον να σφυρηλατήσουμε μια παγκόσμια προοδευτική συμμαχία 
ενάντια στην αλλαγή κλίματος και να πάρουμε μέτρα σε όλα τα επίπεδα μέσω εθνικής 
και διεθνούς δράσης. Η Κύπρος, που μαστίζεται από τις συνέπειες της κλιματικής 
αλλαγής με την παρατεταμένη ξηρασία και λειψυδρία, πρέπει να πάρει πρωτοβουλίες 
τόσο στο επίπεδο χωρών της Μεσογείου όσο και στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.   

Η Κύπρος είναι από τις λίγες χώρες του ανεπτυγμένου κόσμου και η μόνη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση που δεν έχει εθνικό σύστημα υγείας.  Πενήντα χρόνια 
συζητήσεων, σκοπιμοτήτων, αντιδράσεων δεν επέτρεψαν την εισαγωγή ενός γενικού 
σχεδίου υγείας, που θα οδηγούσε στη διασφάλιση των αρχών της ίσης πρόσβασης 
στις υπηρεσίες υγείας, της κοινωνικής ισότητας και της αποτελεσματικότητας στη 
διαχείριση των πόρων.   

Η εθνική δαπάνη για την υγεία στην Κύπρο ανέρχεται στο 6,4% του ΑΕΠ και 
είναι σημαντικά χαμηλότερη από πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ωστόσο, η 
αύξηση της δαπάνης στο δημόσιο τομέα τρέχει με διψήφιο ρυθμό της τάξης του 11% 
σε σύγκριση με 6% στον ιδιωτικό τομέα.  Αριθμός επιστημονικών μελετών τόσο από 
το Πανεπιστήμιο Κύπρου όσο και από τους οίκους συμβούλων διαδοχικών 
κυβερνήσεων δείχνουν ότι μέσα σε λίγα χρόνια ο δημόσιος τομέας θα φτάσει σε τέτοια 
επίπεδα δαπάνης για την υγεία, που ο κρατικός προϋπολογισμός απλώς δε θα είναι 
σε θέση να το αντέξει.  Άρα, η εφαρμογή του ΓΕΣΥ είναι επιταγή πλέον και για 
κοινωνικούς, αλλά και για οικονομικούς λόγους.  

Η Ε∆ΕΚ, που στήριξε από τη δεκαετία του ’60 την εισαγωγή εθνικού 
συστήματος υγείας, καλεί ξανά απ’ αυτό το βήμα την κυβέρνηση χωρίς χρονοτριβή να 
δρομολογήσει τις διαδικασίες για την εφαρμογή του, να προχωρήσει με την 
πρωτοβάθμια ιατρική φροντίδα, για να μην επικαλείται οικονομικούς λόγους 
δυσβάσταχτης επιβάρυνσης του κράτους για τη μη προώθηση του ΓΕΣΥ.   

Κύριε Πρόεδρε,  

Σ’ αυτή την κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικασία θέλω από μέρους της Ε∆ΕΚ 
να διαβεβαιώσω ότι θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για τις αναγκαίες αλλαγές για το 
αύριο με τη συμμετοχή της κοινωνίας, με έλεγχο από τους πολίτες, με αλληλεγγύη 
προς τις αδύνατες ομάδες του πληθυσμού, αλλά και την αξιοποίηση της γνώσης, της 
ικανότητας και του δυναμισμού των ανθρώπων.  Για συνεχή αναμόρφωση του 
κράτους, για έλεγχο κάθε εξουσίας, για πάταξη φαινομένων διαφθοράς, για μια υγιή 
και ανταγωνιστική οικονομία, για την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, για να 
προχωρήσουν οι τομείς της έρευνας και της νέας τεχνολογίας.  Για την κοινωνική 
συνοχή, για αξιοπρεπείς συντάξεις, για την αγροτική και περιφερειακή ανάπτυξη, για 
την προστασία του περιβάλλοντος, για την πολιτισμική ανάπτυξη.  Αυτό είναι το 
συμβόλαιό μας με το λαό, το όραμά μας για το μέλλον, μια στρατηγική ανάπτυξης με 
αλληλεγγύη και επίκεντρο τον άνθρωπο και τις ανάγκες του. 

Η Ε∆ΕΚ θα ψηφίσει τον κρατικό προϋπολογισμό.  Η στήριξη αυτή δεν είναι 
προφανώς εν λευκώ στήριξη των οικονομικών επιλογών της κυβέρνησης και αυτό 
θέλω να το καταστήσω σαφές.  Αντίθετα, αυτή η ψήφιση έχει χαρακτήρα έντονα 
κριτικό.  ∆ιατηρούμε ακέραιες τις διαφωνίες μας για την οικονομική πολιτική της 
κυβέρνησης, θεωρούμε ιδιαίτερα λανθασμένα τα μέτρα που ανακοινώθηκαν για την 
αντιμετώπιση της κρίσης.  Γι’ αυτούς άλλωστε τους λόγους καταψηφίσαμε και θα 
καταψηφίσουμε όλα τα φορολογικά νομοσχέδια που θα συνιστούν φοροεπιδρομή σε 
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βάρος των μεσαίων και χαμηλών στρωμάτων της κυπριακής κοινωνίας.  Επιμένουμε 
ότι η εξυγίανση δε θα επιτευχθεί με αύξηση φόρων στα ήδη πρώτης ανάγκης αλλά με 
φορολόγηση του αδρανούς πλούτου, με δράσεις που οδηγούν στην ανάπτυξη.   

Ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό, γιατί σε αυτή τη δύσκολη οικονομική συγκυρία 
της κρίσης και της ύφεσης θεωρούμε χρέος να στηρίξουμε το κράτος και τις 
λειτουργίες του και αναμένουμε ότι έτσι θα εισπράξει η κυβέρνηση αυτή τη θετική 
ψήφο.  Αναμένουμε ωστόσο ότι οι διαφωνίες, η κριτική, οι απόψεις και οι προτάσεις 
μας θα τύχουν της κατάλληλης προσοχής και αξιοποίησης για την αντιμετώπιση της 
οικονομικής κρίσης, την ανάπτυξη και την κοινωνική συνοχή.   

Κύριε Πρόεδρε,  

Σε αυτή την κρίσιμη εθνική πολιτική, οικονομική και κοινωνική συγκυρία η 
Ε∆ΕΚ απευθύνει προς ολόκληρο τον κυπριακό λαό μήνυμα αγωνιστικής 
συστράτευσης, επαγρύπνησης και συμπαράταξης δυνάμεων για τη φυσική και εθνική 
επιβίωση του ελληνισμού της Κύπρου, για προστασία των μη προνομιούχων της 
κυπριακής κοινωνίας, για κοινωνική δικαιοσύνη, αλληλεγγύη και κοινωνική προκοπή. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου.  Καταθέσατε την ομιλία σας μέσα στα χρονικά 
πλαίσια που σας είχαν δοθεί. 

 Καλώ στο βήμα τώρα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος για τη δική του ομιλία. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ε, δεν μπορώ να προσφωνήσω και τους δύο υπουργούς, αφού έχουν 
αποχωρήσει! 

 Χωρίς ισχυρή οικονομία ούτε εθνική κυριαρχία υπάρχει, αλλά ούτε αγώνας και 
αντίσταση ικανή θα υπάρξουν, ώστε να βοηθήσουν στην επίτευξη μιας δίκαιης λύσης 
του κυπριακού προβλήματος.  Με αυτό το κυρίαρχο αξίωμα το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
αντιμετωπίζει τον προϋπολογισμό και τα πρόσθετα μέτρα. 

 Το απροβλημάτιστο παρελθόν έχει παρέλθει.  Ακούγοντας και την έκθεση της 
επιτροπής Οικονομικών, οφείλουμε το προβληματικό παρόν να το αντιμετωπίσουμε 
με υψηλό αίσθημα ευθύνης χωρίς αχρείαστες συγκρουσιακές και άλλες μεθοδεύσεις, 
ώστε να υπάρξει η προσδοκία για ένα καλύτερο αύριο. 

 Ο ετήσιος προϋπολογισμός είναι από πλευράς εκτελεστικής εξουσίας το ύψιστο 
εκείνο καθήκον και αρμοδιότητα που με προσεκτικό συνυπολογισμό των οικονομικών 
δυνατοτήτων του κράτους οφείλει να προκαθορίσει, προφανώς στα πλαίσια των 
προεκλογικών εξαγγελιών, τους στόχους για τη διαχείριση εσόδων και δαπανών της 
επόμενης χρονιάς.  Προεκλογικές εξαγγελίες που θα πρέπει να είναι σεβαστές μεν 
από την εκάστοτε κυβέρνηση, η εφαρμογή και εκπλήρωση των οποίων όμως δεν 
πρέπει να επιδιώκεται, χωρίς να λαμβάνονται υπόψη οι απρόβλεπτες 
διαφοροποιήσεις στην τοπική και παγκόσμια οικονομία, ιδιαίτερα όταν από δύο 
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τουλάχιστο χρόνια υπήρχαν ενδείξεις δυσχερειών, αλλά και προειδοποιήσεις που 
έγιναν, για ό,τι αφορά τουλάχιστον από πλευράς ∆ΗΚΟ, από αρκετού χρόνου. 

 Τούτο γιατί η οικονομία είναι μια συνεχώς υπό εξέλιξη ζώσα πραγματικότητα, 
που το κάθε κράτος, μέσα από τους πολιτειακούς θεσμούς και χάριν των πολιτών του, 
πρέπει να αντιμετωπίζει αποφασιστικά με πρόσθετα μέτρα προς ικανοποίηση των 
ευρωπαϊκών απαιτήσεων, ως είναι η περίπτωση και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο 
σημερινό ήδη ψηφισθέντα νόμο για το ΦΠΑ στα τρόφιμα και φάρμακα, πριν μας 
επιβληθούν προφανώς καταστάσεις δυσάρεστες ή απόλυτης εποπτείας. Νόμοι που 
ήταν υποχρέωσή μας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που όμως, πρέπει να 
σημειωθεί, δεν ανταποδίδει προς το κράτος μας, ως οφείλει, την αναγκαία 
αλληλεγγύη.  Συμμόρφωση δε προς την Ευρωπαϊκή Ένωση γι’ αυτά που επιτάσσει 
για το ΦΠΑ, που όμως απαιτούν από το δικό μας κράτος αντισταθμιστικά μέτρα, ως 
ήδη υποδείξαμε από το πρωί ως ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

 Eνόψει και του χρονοδιαγράμματος για ψήφιση του προϋπολογισμού, που δεν 
περιείχε μέτρα ειδικά προς έξοδο από τους κινδύνους, δεν υπήρχε η πολυτέλεια να 
χαθεί και άλλος χρόνος με το να παραμένουμε σε ρυθμούς ενός σπάταλου κράτους, 
που μας οδήγησε και θα μας οδηγήσει σε μια πλήρη οικονομική καταστροφή ως 
κράτος, ως λαό, αλλά και σ’ ό,τι αφορά το διαρκή αγώνα για την αποτίναξη της 
κατοχής και των συνεπειών της. 

 Οι τεχνοκρατικές προτάσεις από 18 του Φεβράρη του 2010 του ίδιου του 
Υπουργού Οικονομικών ήταν αρκετά πλησίον στη φιλοσοφία των προηγηθέντων 
υποδείξεων του ∆ΗΚΟ, οι οποίες όμως δεν έγιναν αποδεκτές από το ΑΚΕΛ και δεν 
προωθήθηκαν άμεσα, με συνέπεια το ότι δεν έφεραν αποτελέσματα από τότε. 

 Το ∆ΗΚΟ δε δίστασε να εισηγηθεί μέτρα και να συμβάλει σ’ αυτή την 
απομάκρυνση του κινδύνου χωρίς την όποια πολιτική σκέψη για κομματικό κόστος.  
∆εν εισακούστηκε όμως πλήρως ούτε και τώρα.  ∆εν υπάρχουν για την ώρα όλα 
εκείνα τα απαραίτητα μέτρα, που θα ήσαν μάλιστα από όλους αποδεκτά.  Κοινό το 
πρόβλημα και άρα χώρος για κοινή προσπάθεια. 

 Τα όσα εξευρέθηκαν μέτρα κοινής αποδοχής με το ΑΚΕΛ μόλις τώρα, με 
μεγάλη καθυστέρηση πρέπει να πούμε, εμείς δεν τα θεωρούμε ως το τέλος μιας 
οφειλόμενης πληρέστερης μελέτης μέτρων, αλλά ως μια αφετηρία που θα έχει 
συνέχεια με τη λήψη πρόσθετων και στοχευμένων μέτρων, που πρέπει να φθάσουν 
ενώπιον της Βουλής σύντομα.  Στα πλαίσια αυτής της πολιτικής αντίληψης θεωρούμε 
αναγκαία τη συνδρομή σε ιδέες όλων των κομματικών πλευρών, γιατί η οικονομία του 
τόπου αφορά όλους, όπως περιέγραψε και στην ομιλία του ο κ. υπουργός, κόμματα 
και κοινωνικούς εταίρους, που εμείς πιστεύουμε ότι πρέπει να το αποδείξουν 
ουσιαστικά με το να τις προσφέρουν ως δείγμα ευρύτερης συναντίληψης στην κοινή 
προσπάθεια και όπου οι απόψεις όλων έχουν σημασία.  Εμείς δε θα διστάσουμε να 
αναζητήσουμε τη συναντίληψη αυτή με στόχο τη διάσωση του κράτους.  Είναι γι’ αυτό 
που η συζήτηση, όπως και η τελική έγκριση του προϋπολογισμού από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αποτελούν κορυφαία νομοθετική, αλλά και πολιτική πράξη ευθύνης. 

 Η φετινή συζήτηση όμως, ύστερα από αρκετά χρόνια και ιδιαίτερα το εξαίρετο 
επίτευγμα της ένταξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ευρωζώνη, παρουσίασε 
δυσεπίλυτα ζητήματα, που δεν πρέπει να κλείσουν απλώς με μια σειρά 
“συμβιβαστικών” διευθετήσεων και με μια δήλωση προθέσεων για περαιτέρω σε 
βάθος μελέτη.  Υπάρχουν προβλήματα που απαιτούν άμεσες, βαθιές τομές, που 
πρέπει να συνδυαστούν με συνεχή αναζήτηση περαιτέρω λύσεων με στόχο ένα 
κράτος χωρίς περιττές δαπάνες, στο οποίο η οικονομική ανάπτυξη θα συντελεί στη 
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βελτίωση της ζωής, χωρίς βέβαια περιπέτειες περί την κυριαρχική οικονομική πολιτική 
του.  

 Από τις αρχές του 2009 διαπιστώθηκε, με βάση βέβαια και τα συμπτώματα των 
μεγάλων προβλημάτων άλλων οικονομιών παγκόσμια, αλλά και της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, ότι επεβάλλετο η άμεση λήψη πρόσθετων μέτρων προσαρμογής της 
οικονομίας με τις νεότερες απαιτήσεις και κινδύνους.  Υπήρξαν μάλιστα και σχετικές 
συστάσεις από θεσμούς και όργανα, όπως το ∆ιεθνές Ταμείο και η Κεντρική Τράπεζα 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για ό,τι αφορά το σπάταλο κράτος μας. 

 Στο ίδιο το εσωτερικό ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας εξέπεμψε έγκαιρα 
διαδοχικές προειδοποιήσεις για την ανάγκη διαρθρωτικών διαφοροποιήσεων προς 
αντιμετώπιση των δυσχερειών, που ήταν έκτοτε πρόδηλες.  Υπήρξαν προτάσεις και 
ιδέες, όπως και σαφείς προτροπές από κόμματα, όπως και οι εισηγήσεις από το 
∆ημοκρατικό Κόμμα για λήψη έκτοτε ριζοσπαστικών πρόσθετων μέτρων.  Μάλιστα, οι 
συνεχείς προειδοποιήσεις από πλευράς του προέδρου της επιτροπής Οικονομικών 
της Βουλής, βουλευτή και αντιπροέδρου του κόμματός μου, ενίοτε χαρακτηρίστηκαν, 
προφανώς άδικα, υπερβολικοί και οιονεί αντιπολιτευτικοί λόγοι. 

 Συνεχής πρέπει να είναι η αναζήτηση τρόπου ενίσχυσης της ανάπτυξης με 
ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής.  Έτσι, θα ενθαρρυνθεί και πάλι η γνήσια και 
αποδεδειγμένη σε δύσκολες ώρες διάθεση του κάθε Κύπριου πολίτη, για να συμβάλει 
με βάση την οικονομική εξυγίανση του δημόσιου τομέα σε νέα οικονομικά θαύματα, 
όπως το πέτυχε αμέσως μετά την καταστροφή που η εισβολή και η κατοχή επέφεραν 
και όπως με νέες θυσίες πέτυχε, ώστε να ενταχθούμε στο ευρώ. 

 Αποτελεί χρέος του κράτους να επιτύχει χωρίς σπατάλες και διαπλοκές στο να 
διαμορφώσει οικονομικό περιβάλλον που να εμπνέει σιγουριά, αποφασιστικότητα και 
διαφάνεια ήθους.  Τα διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας μας θα πρέπει να 
επιλυθούν με την αναζήτηση πηγών εσόδων και συγκλίσεων στη λήψη των αναγκαίων 
πολιτικών αποφάσεων άμεσα, γιατί έχουμε μπροστά μας τις πιέσεις σε σχέση προς τη 
συνάντηση της Γενεύης το Γενάρη, το διάγραμμα περί το Μάρτη, ως και τις 
βουλευτικές εκλογές του Μαΐου.  Απαιτείται λοιπόν σύνεση σήμερα με κοινές 
αποφάσεις, ώστε να μην καταστούμε επαίτες αύριο. 

 Προφανώς, το καθήκον έναντι του κυρίαρχου λαού είναι να υπάρξει έστω και 
τώρα υπεύθυνη και χρηστή μελέτη και ορθή πρόβλεψη κινδύνων οικονομικών, ώστε η 
οικονομία του τόπου να μετατρέψει την ανησυχία που σήμερα εκπέμπει σε ελπίδα για 
ένα καλύτερο, υπό ορθό προγραμματισμό, οικονομικό μέλλον με όλες τις αναγκαίες 
εξοικονομήσεις. 

 Ας μην ξεχνούμε ότι η φετινή εξέταση του προϋπολογισμού τελεί και υπό την 
ανεπίτρεπτη και βαριά σκιά που επέφερε σε βάρος κράτους μέλους του ΟΗΕ η στα 
πλαίσια δήθεν καλών υπηρεσιών αναφορά της έκθεσης του γενικού γραμματέα του 
ΟΗΕ προς το Συμβούλιο Ασφαλείας για εκλογές του “Νότου”.  Ως η Βουλή του 
νόμιμου και αναγνωρισμένου κράτους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, έχοντας πλήρη 
γνώση της παράνομης διαίρεσης, του εποικισμού και της δημογραφικής αλλαγής που 
επιφέρει παράνομα ο στρατός κατοχής της Τουρκίας, θα ασκήσουμε το καθήκον μας 
κατά το σύνταγμα με γνώμονα ότι πρέπει η οικονομία να καταστεί και πάλι εύρωστη, 
ώστε να μη χρειάζεται η περί το θέμα τούτο κομματική αντιπαράθεση και συνεχής 
ενασχόληση.  Τούτο, γιατί οφείλουμε όλοι να στρέψουμε την προσοχή και την όλη 
δράση μας, για να ξεπεράσουμε τις προφανείς επιδιώξεις της Τουρκίας σε βάρος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 
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 Γι’ αυτό από πλευράς νομοθετικής εξουσίας η εξέταση και η συζήτηση επί του 
προϋπολογισμού ήταν πάντα και συνεχίζει να είναι η στιγμή της άσκησης της 
σοβαρότατης αρμοδιότητάς της, με βάση την οποία μπορεί να προχωρήσει σε 
έγκριση, εν όλω ή εν μέρει, της συλλογιστικής τεκμηρίωσης και των επιδιώξεων του 
προϋπολογισμού.  Άλλωστε, ο προϋπολογισμός, όπως και κάθε άλλος νόμος, πρέπει 
να ψηφιστεί από τη Βουλή, η οποία κατά το σύνταγμα έχει τη δυνατότητα, ιδιαίτερα σε 
εποχή διεθνούς οικονομικής κρίσης, να περιορίσει τα έξοδα, όταν διαπιστώνει 
σπατάλες ή και κακοδιαχείριση.  Εξουσία που ασκείται προφανώς με ευθύνη που θα 
κατευθύνει και την υπό την παρούσα σύνθεση Βουλή, που θα ασκήσει αυτή την 
αρμοδιότητά της για τελευταία μάλιστα φορά στην τρέχουσα θητεία της. 

 Με την ψήφιση λοιπόν του προϋπολογισμού επιτελείται μια βασική 
συνταγματική λειτουργία του δημοκρατικού πολιτεύματος και δι’ αυτής υλοποιείται 
έμπρακτα η αποτελεσματική αλληλοσυμπλήρωση της δράσης της εκτελεστικής και της 
νομοθετικής εξουσίας.  Μια νομοθετική εξουσία που εκ του συντάγματος δεν είναι 
απλή σφραγίδα επιβεβαίωσης των όσων υπό μορφή νομοσχεδίων υποβάλλει η 
κυβέρνησις.  Το αναφέρω δε τούτο, γιατί στο γραπτό του κείμενο ο κ. υπουργός 
αποδίδει υπερβολική χρονοτριβή, π.χ. για την πολεοδομική αμνηστία, που ως δέσμη 
πέντε νομοσχεδίων καθυστερούν δήθεν σε δύο επιτροπές της Βουλής.  Η ξεχωριστή 
αρμοδιότητα της Βουλής ασκείται όχι υπό πίεση, αλλά με την αναγκαία προσοχή πριν 
τη δημιουργία του όποιου νέου νομοθετικού καθεστώτος.  Ας μην αναζητούμε λοιπόν 
διαφοροποίηση στη λειτουργία αυτή της Βουλής, για να καλύψουμε καθυστερήσεις της 
εκτελεστικής εξουσίας. 

 Ο λόγος και ο αντίλογος και στο ύψιστο αυτό θέμα, όπως και σε κάθε 
αντιπαράθεση ιδεών, επιβάλλεται να γίνεται με μέτρο, αλλά και με την ελευθερία της 
γνώμης ως προβολή θέσεων, με στόχο βέβαια την αναζήτηση του καλώς νοούμενου 
συμφέροντος κράτους και λαού. Καλώς νοούμενο συμφέρον που προφανώς δεν 
μπορεί να αφορά και/ή να προβληματίζει μόνο για τη βραχυπρόθεσμη διάσταση 
αποκλειστικά ενός ετήσιου προϋπολογισμού.  Θέση-προειδοποίηση που θέσαμε 
επίμονα και στην αντίστοιχη συζήτηση των προϋπολογισμών του 2009 και του 2010. 

 Στα μικρά κράτη με περιορισμένους πλουτοπαραγωγικούς πόρους, όπως η 
Κύπρος, το όραμα της εκάστοτε κυβέρνησης για προσφορά προς το λαό έχει όριο την 
υποχρεωτική προσοχή και σύνεση που οφείλει περί τις δαπάνες, τη διασφάλιση μετά 
βεβαιότητας των προβλεπόμενων εσόδων και βέβαια τη διασφάλιση της έγκαιρης 
εκπλήρωσης των όσων υποχρεώσεων έχουμε έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι 
στοιχειώδης αρχή ότι η επίτευξη εσόδων από φορολογίες, για να καλύψουν ένα 
σπάταλο κράτος, απλώς διαιωνίζει το πρόβλημα. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ήταν ευτυχέστερο, εάν το κράτος μπορούσε να 
επιτύχει αναθεώρηση της όλης οικονομικής φιλοσοφίας του για τις κρατικές δαπάνες 
και να είχε ταυτόχρονα τη δυνατότητα να δαπανήσει μεγαλύτερα ποσά προς όφελος 
των ευάλωτων ομάδων και για την προκοπή γενικότερα του λαού.  Όμως, ήδη η 
οικονομία μας, παρά το επίπεδο στο οποίο ευρίσκετο επί προεδρίας του αείμνηστου 
Τάσσου Παπαδόπουλου, βρίσκεται τώρα υπό παρακολούθηση και εποπτεία, που δεν 
επιτρέπει τούτο. 

 Η μελέτη και η ανάλυση που έγινε ενώπιον της Βουλής, για την οποία και 
συγχαίρουμε τον πρόεδρο και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, 
όπως και όλους τους αρμόδιους λειτουργούς του κράτους, αλλά και της Βουλής για 
την προσφορά τους, την προσπάθειά τους και το όλο έργο τους, επιτρέπει στη Βουλή 
να λάβει τις αναγκαίες τελικές πολιτικές αποφάσεις. 
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 ∆ιαχρονική θέση του ∆ΗΚΟ ήταν και είναι ότι η οικονομία αποτελεί εθνική 
υπόθεση στη βάση της θεώρησης “οικονομία-ανάπτυξη-κράτος κοινωνικών 
παροχών”. Πρόσθετα, είναι για μας ένα τρίπτυχο, όπου η ενότητα θα πρέπει να 
επιβεβαιώνεται με προτάσεις και όχι αποκλεισμούς.  Ενότητα που δυστυχώς δεν έχει 
επιτευχθεί, όπως και σε πολλά άλλα επίπεδα, ούτε και στον υπό εξέταση 
προϋπολογισμό. 

 Σε μια φάση παγκόσμιας οικονομικής κρίσης και ανασφάλειας επιβάλλεται αυτό 
που δεν πέτυχε το 2009 και το 2010 η κυβέρνηση, δηλαδή να χαλιναγωγήσει τα έξοδα 
του κράτους γενικά ή και ειδικά, τις ανελαστικές δαπάνες και γενικά τη διεύρυνση του 
δημοσιονομικού ελλείμματος, το οποίο θα έπρεπε να το κατόρθωνε ή να το 
κατορθώσει ο νέος προϋπολογισμός.  Όμως, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα εκτιμούμε πως 
ο νέος προϋπολογισμός, όπως περιέχεται στο γραπτό κείμενο και όπως αναλύθηκε 
με την προφορική ανάπτυξη από τον υπουργό στις 9 ∆εκεμβρίου 2010, δεν 
ανταποκρίνεται απόλυτα ικανοποιητικά στους πιο πάνω άξονες, αφού δεν επιτυγχάνει 
ουσιαστικά τους στόχους για μια ισχυρή οικονομία, δημοσιονομική πειθαρχία και 
ανάπτυξη.  

 Εδώ θεωρώ αναγκαίο να παρατηρήσω ότι στο προεδρικό σύστημα 
διακυβέρνησης, που ισχύει στον τόπο μας, δεν υπάρχει ο όρος “αξιωματική 
αντιπολίτευσις” που συχνά χρησιμοποιεί ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όπως επίσης 
δεν υπάρχει και ο όρος “συγκυβέρνησις”, που ακούγεται δημοσιογραφικά.  Οι δύο 
αυτοί όροι ανήκουν στο κοινοβουλευτικό σύστημα διακυβέρνησης, όπου η 
συγκυβέρνηση στηρίζεται σε ένα κοινό προδιαγραφέν πρόγραμμα κυβερνητικής 
δράσης, το οποίο δεν υπάρχει στην περίπτωση ΑΚΕΛ και ∆ΗΚΟ, έστω και εάν έχουν 
υπουργούς στην κυβέρνηση υπό την προεδρία του κ. ∆ημήτρη Χριστόφια.  Η 
κομματική τους αυτοτέλεια παραμένει και άρα επιτρέπει αποδοχή ή όχι νομοσχεδίων ή 
του προϋπολογισμού.  Ας μου επιτραπεί να υπενθυμίσω ολόκληρη την εισαγωγική 
δήλωση του προέδρου του ∆ΗΚΟ και Προέδρου της Βουλής στη δημοσιογραφική 
διάσκεψή του στις 10 ∆εκεμβρίου 2010, από την οποία διαβάζω απλώς το ακόλουθο 
απόσπασμα: «Θέλω να ελπίζω ότι η ηγεσία του ΑΚΕΛ, αντί να χρησιμοποιεί το ∆ΗΚΟ 
ως άλλοθι για τη μη ανάληψη των ευθυνών που οφείλουμε όλοι μας να 
αναλαμβάνουμε ενώπιον του κυπριακού λαού, θα συμβάλει κατά τον πιο 
εποικοδομητικό δυνατό τρόπο στην εφαρμογή μιας στρατηγικής για τη συνολική 
ανασυγκρότηση της κυπριακής οικονομίας και κοινωνίας με όρους μέλλοντος και όχι 
παρελθόντος». 

 Ο προϋπολογισμός για το 2011 δυστυχώς επιβεβαιώνει ότι επανήλθε η 
οικονομία, όπως και κατά το 2002, σε υψηλά δημοσιονομικά ελλείμματα με αύξηση 
του δημόσιου χρέους, υψηλότατο ποσοστό ανεργίας και κατ’ επέκταση στο 
ενδεχόμενο πιο άμεσης και επιτακτικής δημοσιονομικής επιτήρησης. 

 Το συνταξιοδοτικό, η γήρανση της κοινωνίας, οι κλίμακες εισόδου στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα, ο πληθωρισμός, το ποσοστό συνεισφοράς του κράτους ως 
εργοδότη στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο αριθμός των δημοσίων υπαλλήλων, 
η διατήρηση νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου που δεν έχουν λόγο ύπαρξης 
είναι επιμέρους μεγάλα θέματα που χρήζουν ριζοσπαστικών, αλλά και ιδιαίτερα 
προσεγμένων μέτρων αναθεώρησης με στόχο τη μακροχρόνια στόχευση. Τέτοια 
μελέτη και η πρόταση νόμου που όλα τα κόμματα αρχικά προσυπογράψαμε δεν 
πρέπει να δημιουργούν ανησυχίες στους λειτουργούς του δημοσίου, γιατί το ∆ΗΚΟ, 
όπως και γενικά η Βουλή, δε στοχεύει ειδικά κατά των δημοσίων υπαλλήλων και ούτε 
θα αποφασίσει, χωρίς να διαβουλευθεί κατάλληλα με όλους τους αναμεμειγμένους 
στα πιο πριν αναφερθέντα θέματα.  Άλλωστε, το Υπουργείο Οικονομικών ανέλαβε να 
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αποστείλει σχετικό νομοσχέδιο. Όλα είναι προβλήματα που απαιτούν συναντίληψη 
μέσα από ένα γόνιμο διάλογο με όλους τους φορείς της κοινωνικής συνεννόησης.  
Απαιτείται κατανόηση και συλλειτουργία, που πρέπει να επιδιωχθεί κύρια από την 
εκτελεστική εξουσία και συμπληρωματικά από τη νομοθετική εξουσία, για να 
καταστούν νόμοι.  Εδώ είναι μεγάλος και ο ρόλος των συντεχνιών και όλων των 
κοινωνικών εταίρων. 

 Η οικονομική κρίση στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπως φάνηκε πρώτα 
στην Ελλάδα, τώρα στην Ιρλανδία και ακολουθούν και άλλες χώρες μέλη, έπρεπε να 
ήταν αφορμή αφύπνισης, ώστε να υπήρχαν προ καιρού σοβαρά μέτρα, για να 
εμελετούντο ήδη και οπωσδήποτε να είχαμε καταφέρει να τα έχουμε ψηφίσει προς 
απομάκρυνση κάθε ανάλογου κινδύνου.  Ας αποτελέσουν όλα αυτά τα σύγχρονα 
προβλήματα, διεθνή και τοπικά, αφορμή ή αφετηρία, για να υπάρξει άμεσα η αναγκαία 
πολιτική βούληση για ένα νέο σύστημα αξιοποίησης της κρατικής μηχανής και της 
συμβολής της στην οικονομική ανάπτυξη, ένα νέο μοντέλο οικονομικής δράσης, που 
να συμπίπτει με τις πραγματικές δυνατότητες του κράτους μας στη σύγχρονη εποχή. 

 Ανέφερα και πιο πριν ότι, παράλληλα με τη συναγωγή συμπερασμάτων από 
όσα παθήματα έχουν υποστεί άλλες ευρωπαϊκές χώρες που δεν έλαβαν έγκαιρα τα 
αναγκαία μέτρα διάσωσης της οικονομίας τους με συνέπειες πολύ σοβαρές στο 
επίπεδο ζωής των πολιτών τους, είναι αναγκαία και η σύγκριση με το πρόσφατο 
παρελθόν. Αυτή η σύγκριση καταδείχνει ότι η κυπριακή οικονομία, μετά από μια 
επιτυχή προσπάθεια για άσκηση οικονομικής πολιτικής, δημοσιονομικής εξυγίανσης 
και οικονομικού ορθολογισμού κατά την πενταετία 2003-2007, οπισθοχώρησε 
αρνητικά, με αποτέλεσμα το υπόβαθρο που είχε κτιστεί τότε, ώστε η κυπριακή 
οικονομία να αναχαιτίσει με αποτελεσματικό τρόπο τις επιπτώσεις της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης, να έχει ουσιαστικά εξουδετερωθεί. 

 Η επιδείνωση του οικονομικού περιβάλλοντος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
μπορεί να οφείλεται σε κάποιο βαθμό στη διεθνή οικονομική κρίση, ωστόσο ως ∆ΗΚΟ 
εκτιμούμε πως δεν ασκήθηκε απόλυτα ορθή δημοσιονομική πολιτική, διαφάνεια και 
πειθαρχία, αφού οι μη στοχευμένες κοινωνικές δαπάνες σε συνδυασμό με την 
ανεξέλεγκτη αύξηση των δημόσιων δαπανών είχαν ως αποτέλεσμα το σημαντικό 
δημοσιονομικό πλεόνασμα του 2007 να εξαλειφθεί και να μετατραπεί σε σύντομο 
χρονικό διάστημα σε υψηλό δημοσιονομικό έλλειμμα.  Τότε το δημόσιο χρέος ήταν 
48% επί του ΑΕΠ και τώρα είναι κατά πολύ υψηλότερο, με ένα δημοσιονομικό μάλιστα 
έλλειμμα πολύ πιο υψηλό. 

 Γνωρίζω ότι οι αριθμοί και τα ποσοστά, οι συγκρίσεις και οι διαφορετικές 
απόψεις κουράζουν, γι’ αυτό θα αποφύγω την εκτεταμένη ανάλυση με αριθμούς, 
στους οποίους θα αναφερθούν λεπτομερέστερα άλλοι συνάδελφοι βουλευτές του 
∆ΗΚΟ και βεβαίως μας έχει έντονα δώσει ένα δείγμα η συνοπτική, αλλά και ολόκληρη 
η έκθεση της επιτροπής Οικονομικών.   

 Το 2010 ο πραγματικός ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας 
παραμένει αρνητικός ή σε μηδενικό επίπεδο και αναμένεται να παραμείνει ουσιαστικά 
στάσιμος και το 2011.  Ο ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας συρρικνώθηκε 
περαιτέρω.  Παρά τη σημαντική πρόοδο που σημείωσε η κυπριακή οικονομία με τη 
δραστική μείωση του δημόσιου χρέους το 2004 έναντι του 2008, τώρα έχουμε 
δημόσιο χρέος από αρκετού χρόνου με ανοδικό ρυθμό, ενώ εκτιμάται πως θα 
σημειώσει περαιτέρω αύξηση για τα επόμενα έτη.  Η επιδείνωση αυτή στο ζήτημα του 
δημόσιου χρέους θέτει την Κυπριακή ∆ημοκρατία εκτός του Προγράμματος 
Σταθερότητας. 
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 Η ανεργία είναι ένας άλλος τομέας τον οποίο θεωρούμε ως ιδιαίτερα σοβαρό 
και επιβάλλει λήψη άμεσων διορατικών μέτρων προς επίλυσή του.  ∆υστυχώς, το 
ποσοστό της ανεργίας έχει αυξηθεί σε επίπεδα εξαιρετικά επικίνδυνα για τη δομή και 
τις ισορροπίες της κοινωνίας μας και πρέπει να εξεταστεί σε συνδυασμό με τη λήψη 
πρόσθετων, αλλά και άλλων αναγκαίων μέτρων σε σχέση με τους μετανάστες.  Η 
προσπάθεια της κυβέρνησης για περικοπές των δημοσίων δαπανών θα πρέπει να 
στρέφεται σε τομείς που δε θα επηρεάσουν τις προοπτικές για ανάπτυξη και θα 
τείνουν στη μείωση κάθετα της ανεργίας. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα χαιρετίζει όμως κάθε προϋπολογισθείσα δαπάνη που 
συνάδει με την ανθρωποκεντρική του φιλοσοφία, όπως και με τους κοινούς στόχους 
για στήριξη των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Σημειώνουμε πως ο 
προϋπολογισμός περιέχει κονδύλια που δεν είναι κοινωνικά επαρκώς στοχευμένα, 
κάτι που μας προβληματίζει έντονα, γι’ αυτό και καλούμε την κυβέρνηση για ακόμα μια 
φορά όπως προωθήσει άμεσα τη σύσταση του συμβουλευτικού σώματος κοινωνικής 
πολιτικής, το οποίο θα επιτύχει ενοποίηση των χορηγιών και χορηγημάτων, με στόχο 
τα επιδόματα να δίνονται στοχευμένα και σε όσους έχουν πράγματι ανάγκη. 

 Ως ∆ΗΚΟ παράλληλα δεσμευόμαστε ότι θα παρακολουθούμε στενά τις 
εξελίξεις, στηρίζοντας κάθε συλλογική προσπάθεια προς ελαχιστοποίηση των 
επιπτώσεων της διεθνούς οικονομικής κρίσης και επαναφορά της κυπριακής 
οικονομίας σε συνθήκες σταθερότητας και υγιούς οικονομικού προσανατολισμού, 
ώστε η Κύπρος να μπορέσει να εκπληρώσει το στόχο της με το να καταστεί κατά ένα 
σημαντικό μερίδιο περιφερειακό χρηματοπιστωτικό κέντρο σε πιο έντονους βαθμούς.  

 Πέρα από την ανάγκη μείωσης των κρατικών δαπανών, απαιτείται η αύξηση 
της παραγωγικότητας του δημόσιου ευρύτερου τομέα, ώστε όντως η χώρα μας να 
μπορεί να παρέχει υψηλά επίπεδα διευκολύνσεων στον τομέα των υπηρεσιών, όπου 
ήδη έχει αποκτήσει καλή αποδοχή.  Παράλληλα, απαιτείται η αποφασιστική εκπόνηση 
ενός μοντέλου ανάπτυξης που θα αξιοποιεί την ιδιότητά μας ως κράτους μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και δη ως γέφυρας χωρών της Μέσης και της Άπω Ανατολής 
και της Αφρικής προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Προφανώς, απαιτείται όπως διασφαλιστεί μια αξιοπρόσεκτη αμυντική 
θωράκιση, που θα προσθέσει στο αίσθημα ασφάλειας, ως και μια νέα οικονομική 
τακτική περί τις υποχρεώσεις του κράτους σε σχέση προς τους νόμιμους και μη 
αλλοδαπούς, μετανάστες και αιτητές ασύλου. 

 Οφείλουμε να τονίσουμε εμφαντικά ως ∆ΗΚΟ για ακόμα μια φορά πως η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία θα βρισκόταν σε πολύ δυσχερέστερη οικονομική κατάσταση, 
εάν δεν εκπληρωνόταν ο στόχος για εισδοχή στην Ευρωζώνη.  Η στοχοπροσήλωση 
που επέδειξε η προηγηθείσα κυβέρνηση του αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου 
καταδεικνύει πως ο στόχος για συνετή δημοσιονομική πολιτική μπορεί να επιτευχθεί, 
εάν και εφόσον υπάρχει σωστός, βραχυπρόθεσμος, αλλά και μεσοπρόθεσμος 
προγραμματισμός. 

 Όμως, αγαπητέ κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι και κυρία και κύριοι 
υπουργοί, όπως ανάφερα και πιο πριν, πρέπει να τονιστεί σαφώς ότι δεν τελειώνει για 
το ∆ΗΚΟ ο προβληματισμός περί την οικονομία του τόπου στο πρόσκαιρο ή στο 
βραχυπρόθεσμο ενός προϋπολογισμού για ένα έτος, ως να μην υπάρχει μνήμη για το 
τι συνέβηκε και συμβαίνει σε βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για τριάντα εφτά 
σχεδόν χρόνια ή ως να μη συντρέχει η εναγώνια ανησυχία για το τι θα συμβεί και ποιο 
το μέλλον αυτού του τόπου και των αρχών περί τα ανθρώπινα δικαιώματα, το 
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κοινοτικό κεκτημένο, τη δημοκρατία και την ελευθερία, σε σχέση με τους νόμιμους 
πολίτες του και τις θεσμικές λειτουργίες στην αναζήτηση συνταγματικής μετεξέλιξης. 

 Επιθυμούμε και επιδιώκουμε λύση, την οποία όμως θα πρέπει να συνθέτουν με 
δεδομένη τη νομική, πολιτική και πραγματική ύπαρξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οι 
αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και ο σεβασμός όλων των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων, ώστε, όντας λειτουργική και βιώσιμη, να είναι και δικαία, σύμφωνη προς 
ό,τι η Ευρωπαϊκή Ένωσις πρεσβεύει για όλους τους Ευρωπαίους πολίτες της και 
βεβαίως για τα είκοσι εφτά απαρτίζοντα αυτήν κράτη. 

 Άλλωστε, το ότι υπάρχει η υποχρέωση και το ότι τίθεται ενώπιον της Βουλής ο 
προϋπολογισμός οφείλεται στο ότι ο ίδιος ο λαός δημοκρατικά αποφάσισε για το 
μέλλον του στο δημοψήφισμα της 24ης Απριλίου 2004 για τη διατήρηση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και για την καθιέρωσή της ως ισότιμου κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Αυτό καθιστά και τη δική μας ευθύνη πιο πιεστική και μεγάλη.  Μια εντολή 
του κυρίαρχου λαού που πολλοί στο εξωτερικό και κάποιοι εδώ στον τόπο μας 
θεώρησαν ότι δεν πρέπει και δεν έπρεπε να τύχει απόλυτου σεβασμού.  Εμείς όμως 
απαιτούμε ως οφειλόμενο καθήκον το σεβασμό αυτό. 

 Από ό,τι κατάφερα να διαπιστώσω από τα πρακτικά συζήτησης κάθε 
προϋπολογισμού που έγινε τα τριάντα έξι προηγούμενα χρόνια, δεν προβλημάτισε 
ποτέ σε βάθος τη Βουλή η οικονομική πλευρά και τα παρεπόμενα που θα επιφέρει 
στη μελλοντική οικονομική δομή του κράτους μια ομοσπονδιακή λύση.  Μάλιστα, 
παρά την ύπαρξη σχεδίου λύσης το 2002 και μέχρι την απόρριψή του, δεν υπήρξε 
ούτε και τότε ακόμα οποιαδήποτε συζήτηση ή προβληματισμός έστω για το πώς η ίδια 
η Βουλή θα μπορούσε να αντικρίσει τη σημασία, απαραίτητη για κάθε κράτος, μιας και 
μόνης κρατικής οικονομίας στα δεδομένα μιας λύσης ή έστω ποια θα ήταν η συνέπεια 
στον απλό πολίτη για ό,τι αφορά την οικονομική διάσταση της λύσης. 

 Το θίξαμε και πέρσι, πλην όμως και πάλι παρέμεινε ως ζήτημα χωρίς επί 
τούτου προβληματισμό.  Το υπό διαπραγμάτευση πλαίσιο λύσης στο θεσμικό αυτό 
κεφαλαιώδες ζήτημα της οικονομίας του μέλλοντος στo πλαίσιo μιας λύσης βιώσιμης 
και λειτουργικής παραμένει, παρά τις αναφορές για συγκλίσεις, ένα σοβαρό πρόβλημα 
που συνδέεται με ό,τι μπορεί να αποτελέσει συμφωνία λύσης.  Ιδιαίτερα γιατί από τις 
18 Νοεμβρίου 2010 ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ διαμορφώνει νέα δική του 
στρατηγική πιέσεων και χρονοδιαγραμμάτων αντί της οφειλόμενης προσφοράς καλών 
υπηρεσιών.  

 Είναι αδιανόητο, κατά την άποψή μου, η Βουλή να μην προβληματιστεί έστω 
και τώρα δημόσια και απλώς να παραμένει αδρανής περί την πορεία γενικότερα της 
οικονομίας, αλλά και του Κυπριακού.  Ο λαός δικαιούται να γνωρίζει και πρέπει να 
ακούσει τους εκπροσώπους του να τοποθετούνται έγκαιρα και υπεύθυνα επί της κάθε 
πτυχής της όποιας λύσης και των διαφαινόμενων κινδύνων.  Είναι γι’ αυτό που πρέπει 
να τονίσω τη σημασία που το ∆ημοκρατικό Κόμμα αποδίδει στην πρόσφατη απόφαση 
της σύσκεψης των αρχηγών για μια σφαιρική, ύστερα από πολλά χρόνια σιωπής, 
συζήτηση του Κυπριακού, η οποία και θα γίνει το Γενάρη στην ολομέλεια της Βουλής.  
Άλλωστε, όπως και παλαιότερα ανάφερα, η δεσμευτική δικαστική απόφαση του 1985 
για την αρμοδιότητα για τη λύση του Κυπριακού πρόβλεψε και τα εξής: «Αν και το 
κυπριακό πρόβλημα ευρίσκεται λόγω της φύσης του έξω από τα πλαίσια του 
συντάγματος της Κύπρου, είναι εν τούτοις δικαίωμα εκλελεγμένων πολιτικών 
οργάνων, τα οποία εκφράζουν κατά την άσκηση των οικείων αρμοδιοτήτων τους τη 
βούληση του λαού, όπως ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, να λαμβάνουν πολιτικές αποφάσεις σχετικά με το κυπριακό 
πρόβλημα». 
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 Είναι λοιπόν καθήκον μας, ως εκ της αρμοδιότητας που η Βουλή έχει από τη 
λαϊκή εντολή, η συμμετοχή έστω και τώρα στον προβληματισμό για τον τρόπο 
αντίδρασης έναντι και στο γνωστό/άγνωστο ρόλο των συμβούλων του γενικού 
γραμματέα του ΟΗΕ, αλλά και την πορεία στην οποία ευρίσκεται το Κυπριακό με βάση 
και τις δικές μας “γενναίες παραχωρήσεις”, αλλά και με τη νέα μεθόδευση του γενικού 
γραμματέα.  Ας μην ξεχνούμε ότι στο περσινό ορόσημο στην Ευρωπαϊκή Ένωση του 
∆εκέμβρη για την Τουρκία δεν πετύχαμε να στριμώξουμε πραγματικά την Τουρκία για 
ό,τι αφορά την επιβαλλόμενη λύση σε σχέση με την Κυπριακή ∆ημοκρατία, χώρα 
μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρά την αναφορά ότι δε θα περάσει αλώβητη.  Ας 
μη διαφεύγει επίσης της μνήμης και η τότε τελική έκθεση του γενικού γραμματέα του 
ΟΗΕ προς το Συμβούλιο Ασφαλείας, όπου “τυχαία” αφαιρέθηκε από την αρχική 
έκθεσή του μια ολόκληρη παράγραφος που αναφέρετο στην εξαιρετικής σημασίας 
απόφαση του ∆ΕΚ στην υπόθεση Αποστολίδη v. Όραμς. 

 Η Τουρκία μεθοδεύει, ώστε να υπάρξουν υποχωρήσεις πέρα και πρόσθετες 
προς όσες ήδη έγιναν “γενναιόδωρα”. Ταυτόχρονα, οι γνωστοί εχθροί μας διατήρησαν 
τη δυνατότητα, εάν υπάρξει αδιέξοδο στο έμμεσο χρονοδιάγραμμα που τέθηκε από τις 
18 Νοεμβρίου 2010, να “φροντίσουν” να χρεωθεί στη δική μας πλευρά! 

 Όταν η κατοχική Τουρκία δεν αναγνωρίζει την Κυπριακή ∆ημοκρατία και με 
περισσή αλαζονεία συνεχίζει να περιφρονεί τη διεθνή νομιμότητα και ταυτόχρονα 
κατορθώνει να συζητά με την Ευρώπη των 27 για την ένταξή της, χωρίς να υφίσταται 
καίριες συνέπειες για τη δική της ανυπακοή σ’ ό,τι όφειλε να εκπληρώσει έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του κράτους μέλους της, την Κυπριακή ∆ημοκρατία, θα 
πρέπει η ευθύνη γι’ αυτό να αναζητηθεί κύρια στη δική μας στάση.  Τούτο, γιατί εμείς 
οφείλουμε να διεκδικήσουμε στον απόλυτο βαθμό ό,τι δικαιούμαστε.  Ας το 
δοκιμάσουμε, αποσύροντας όσες παραχωρήσεις έγιναν ήδη, επί των οποίων το 
∆ΗΚΟ και άλλα κόμματα δε συμφώνησαν, και ας οριοθετήσουμε μια νέα πορεία 
ανάδειξης, σταθερά και αποφασιστικά έστω και τώρα, της διαχρονικής ευθύνης της 
Τουρκίας, την οποία να θέσουμε στο εδώλιο του κατηγορουμένου.  Έτσι, θα 
αντιληφθούν ότι δεν είμεθα έτοιμοι να υποστούμε ό,τι επιθυμούν να μας επιβάλουν, 
οπότε και θα υποχρεωθούν να μας σεβαστούν. 

 Σημασία βέβαια έχει για την πλευρά μας η επίκληση αξιών και αρχών να μη 
γίνεται ως απλή ρητορική ωραιολογία. Είναι αδιανόητο να συνεχίσουν να μας 
θεωρούν ταπεινωμένους, μη αναγνωρισμένους από την Τουρκία και παράλληλα 
υπόχρεους να δεχθούμε όσα η Άγκυρα επιδιώκει σε βάρος του τόπου μας και της 
κυβέρνησής μας, που την υποβίβασε η ίδια η Τουρκία λέγοντας για δυο κράτη, δυο 
λαούς, δυο γλώσσες και θρησκείες και ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ σε “Νότο”. 

 Η ένταξή μας από την 1η Μαΐου 2004 έπρεπε να είχε δράσει ως βασικό στοιχείο 
για τη διαμόρφωση του περιεχομένου της λύσης, πλην όμως δεν το πετύχαμε, είτε 
γιατί δεν είχαμε την πολιτική αυτοπεποίθηση είτε γιατί δεν πιστέψαμε στη δύναμη του 
δικαίου στο βαθμό που έπρεπε.  Οι αρχές και οι αξίες της Ευρώπης ως μέρος της 
λύσης δεν αποτελούν μια θεωρητική επίκληση ή βάση λύσης.  Για να τύχουν όμως 
εφαρμογής, απαιτούν εγκατάλειψη των γενναίων παραχωρήσεων και την προβολή 
έμπρακτης και αποφασιστικής δικής μας διεκδίκησης. 

 Το να συνομιλάς με στόχο μια “κυπριακής ιδιοκτησίας” λύση είναι η μια όψη του 
ζητήματος, που βεβαίως εμπεριέχει και τον κίνδυνο να καταστεί η πλευρά μας μια 
απλή κοινότητα, ενώ η διαφορά του κράτους μας είναι με την παραβιάζουσα το 
διεθνές δίκαιο και το κοινοτικό κεκτημένο Τουρκία.  Η άλλη όψις, που κύρια οφείλεις 
συνεχώς να προωθείς υπό την ιδιότητα του ευρωπαϊκού κράτους, είναι η διεθνής 
διπλωματική προσπάθεια για ενίσχυση της ανάγκης αποκατάστασης του δικαίου και 
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των αρχών του διεθνούς δικαίου και στην Κύπρο.  Τούτο βέβαια επιβάλλει να 
αποκαλύπτονται ταυτόχρονα οι συνεχείς και σωρευτικές παραβιάσεις του διεθνούς 
δικαίου από πλευράς της Τουρκίας, αλλά και οι ευρύτεροι στόχοι της σε βάρος της 
Κύπρου, που είναι ένα διεθνές πρόβλημα, που παραμένει άλυτο εξαιτίας της 
βουλιμίας της Τουρκίας. 

 Τουλάχιστον, ας επιτύχουμε εμείς οι ίδιοι να μην είμαστε λιγότεροι των 
περιστάσεων και των διαχρονικών θυσιών αυτού του λαού, που πάντα πρόσφερε 
αγώνα και στήριξη στις αποφάσεις της ηγεσίας του, χωρίς να βρει μέχρι τώρα τη 
δικαίωση που δικαιούται. 

 Η οικονομική κρίση παγκόσμια ή περιφερειακά ή ακόμη και η τοπική είναι 
φαινόμενα που παρατηρήθηκαν και στο παρελθόν και θα παρατηρηθούν και στο 
μέλλον.  Ο πολίτης υφίσταται συνέπειες, αλλά γνωρίζει ότι τέτοια φαινόμενα 
οικονομικά αντιμετωπίζονται με διακρατικές προσπάθειες και παράλληλα συντελεί και 
ο ίδιος στην υπερπήδησή τους.  Το να είσαι όμως πρόσφυγας στον τόπο σου και να 
έχεις υποστεί μια βίαιη στέρηση ανθρωπίνων δικαιωμάτων, που συνεχίζεται 
εξακολουθητικά για τριάντα εφτά χρόνια χωρίς εφαρμογή του δικαιώματος επιστροφής 
και εγκατάστασης με πλήρη σεβασμό των ανθρωπίνων δικαιωμάτων -και τούτο ενώ 
είμαστε μια ευρωπαϊκή χώρα- είναι κάτι που δε γίνεται αποδεκτό.  Απαιτεί λύση ως οι 
αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης επιβάλλουν και όχι ένα οποιοδήποτε 
κλείσιμο! 

 Σ’ αυτό το υπαρκτό διεθνές πρόβλημα δεν πρέπει να υπάρξει μια λύση, παρά 
μόνο μια λύση δίκαιη, λειτουργική, βιώσιμη, όπου οι αρχές του διεθνούς δικαίου και 
του κοινοτικού κεκτημένου θα προστατεύουν διαρκώς, αποφασιστικά και πλήρως 
όλους τους νόμιμους πολίτες του ευρωπαϊκού αυτού μικρού κράτους. 

 Σ’ αυτό τον τόπο δικαιούνται οι μεταγενέστερες γενιές να έχουν τη δυνατότητα 
της αξιοπρεπούς και δίκαιης επιβίωσης.  Η όποια λύση με οικονομικά δεδομένα 
δυσμενή θα επιφέρει την αδυναμία επιβίωσης στον τόπο μας.  Η όποια λύση κατά τις 
απαιτήσεις της Τουρκίας θα είναι καταστροφική.  Η τακτική που ακολουθήσαμε από 
την κοινή δήλωση της 23ης Μαΐου 2008 ως κύρια συνισταμένη πολιτικής προς επίλυση 
δεν απέδωσε και δεν έφερε το όποιο αντίδωρο!   Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα 
διαφωνήσαμε με τις γενναίες παραχωρήσεις της πλευράς μας για εποίκους, 
σταθμισμένη ψήφο και εκ περιτροπής εναλλαγή Προέδρου και Αντιπροέδρου και δε 
δεχθήκαμε ως βάση προς συζήτηση τις προτάσεις που η πλευρά μας υπέβαλε επί του 
περιουσιακού.  Τα όσα έπονται της τριμερούς συνάντησης της 18ης Νοεμβρίου 2010, 
που ο γενικός γραμματέας του ΟΗΕ προκάλεσε, μας ανησυχούν.  Απαιτούν ανάταση 
ψυχικού σθένους και ομόγνωμη αποφασιστική διεκδίκηση δικαίου.  Ο κίνδυνος για 
λύση που θα είναι εκτός του ευρωπαϊκού γίγνεσθαι, γιατί αυτό επιδιώκει η Τουρκία, 
είναι δυστυχώς προφανής.  Σε τέτοια περίπτωση το ∆ΗΚΟ, σεβόμενο τις διαχρονικές 
θυσίες του λαού και τη δική του ιστορική συνέπεια, θα αντιδράσει και θα αντιτάξει, αν 
χρειαστεί, ένα νέο “όχι”! 

 Επιτέλους, ας λειτουργήσουμε με γνώμονα ότι η Τουρκία είναι ο εχθρός και ο 
υπεύθυνος, που δε θα συντελέσει σε λύση άλλη από αυτήν που θα είναι σύμφωνη με 
τις δικές της προδιαγραφές και επιθυμίες.  Το καλόπιασμα και ο ευσεβοποθισμός της 
αναμονής ότι θα συντελέσει σε λύση λειτουργική και βιώσιμη είναι μια εξωπραγματική 
αντίληψη και ψευδαίσθηση. 

 Η απελευθέρωση απαιτεί πίστη στο δίκαιο των διεκδικήσεών μας και 
αποφασιστική δράση όλων μας από κοινού για τον κοινό αυτό σκοπό.  Έναν τέτοιο 
αγώνα προφανώς δεν πρέπει τον στρεβλώνει η οικονομική μας αδυναμία, γιατί η λύση 
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εξαρτάται όχι από τη συμπεριφορά μας ως το καλό παιδί, αλλά από τη νόμιμη, δίκαιη 
και απαιτητική δική μας διεκδίκηση προς άρση της στρατιωτικής κατοχής, της 
διαίρεσης και της παρουσίας παράνομων εποίκων, γιατί είναι κατάσταση αντίθετη στο 
δίκαιο, διεθνές και ευρωπαϊκό. 

 Όσοι συμπεριφέρονται ωσάν να μη διακυβεύεται οτιδήποτε είναι υπόλογοι για 
το παρόν, αλλά και για το μέλλον της Κύπρου και του λαού της. Το ∆ΗΚΟ 
αναμετριέται με την ιστορία, τις μνήμες και την ευθύνη για τη μάχη της διεκδίκησης 
των δικαίων και δικαιωμάτων μας, λαού και κράτους.  Ας είναι τούτο καλά γνωστό σε 
φίλους και λιγότερο φίλους εντός και εκτός της Κύπρου! 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη, για την παρέμβασή σας, την οποία ολοκληρώσατε 
δύο λεπτά πριν από τα σαράντα, που είχατε χρόνο στη διάθεσή σας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι τρία, Πρόεδρε, έν’ τρία! Σαράντα εφτά, με... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, οι γραμματείς αυτό μου υποδεικνύουν, κύριε Κουλία, και πρέπει να βασιστώ 
στους γραμματείς και όχι στις δικές σας μετρήσεις! 

 Να παρακαλέσω τον κ. Αναστασιάδη, πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
να ανέλθει στο βήμα για τη δική του ομιλία. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία και κύριοι υπουργοί, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού είναι κατά την πάγια 
κοινοβουλευτική πρακτική η ώρα της αξιολόγησης, αλλά και του απολογισμού.  
Αξιολογούμε σήμερα την κυβέρνηση του Προέδρου Χριστόφια, καθώς αυτή διάγει τον 
τρίτο από τα πέντε χρόνια της κυβερνητικής θητείας.  Μια αξιολόγηση βεβαίως που 
συνδυάζεται και με τον προγραμματισμό, τους σχεδιασμούς, αλλά και τους στόχους 
μέσα από τον προϋπολογισμό της επόμενης χρονιάς. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού συμπίπτει και με τη 
συμπλήρωση πενήντα χρόνων από την ίδρυση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η 
ανασκόπηση της πορείας που οι κατά καιρούς κυβερνήσεις ακολούθησαν αποτελεί, 
κατά την άποψή μας, βασικό προαπαιτούμενο στην προσπάθεια να διαπιστώσουμε, 
μέσα πάντα από αυτοκριτική διάθεση, πώς οδηγηθήκαμε στο σήμερα, αλλά και πώς 
πορευόμαστε με ασφάλεια, αυτοπεποίθηση και προοπτική για το αύριο.  Μια πορεία 
που τη διέκρινε δυστυχώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο πλεονασμός 
συναισθημάτων, αλλά και ψευδαισθήσεων.  

 Πώς καταφέραμε, για παράδειγμα, να παραλάβουμε ένα ανεξάρτητο κράτος το 
1960, για να το οδηγήσουμε μέσα από μια πορεία ολέθριων λαθών στην καταστροφή 
του 1974, επιτρέποντας έτσι στην Τουρκία να υλοποιήσει τα επεκτατικά της σχέδια;  
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Πώς επιτρέψαμε να παρέλθει ο χρόνος, με αποτέλεσμα σήμερα να διαπιστώνουμε την 
αρνητική αλλοίωση βασικών συστατικών μιας αποδεκτής λύσης;  Πώς καταφέραμε να 
μετατρέψουμε το έντονο διεθνές ενδιαφέρον σε μια γενικευμένη απογοήτευση και 
κόπωση;  Πώς επιτρέψαμε στην Τουρκία να συμπεριφέρεται σαν παντελώς 
αποενοχοποιημένη, να ξεφύγει από την όποια πίεση, με αποτέλεσμα σήμερα να 
θεωρείται ως ένα εποικοδομητικό τάχα τρίτο μέρος;  Πώς υποτιμήσαμε τις στοχεύσεις, 
μεθοδεύσεις και δυνατότητες της τουρκικής πολιτικής;   

 Κατά την άποψή μας, δική μας αποστολή θα έπρεπε να ήταν η πρόβλεψη και 
αντιμετώπιση των τουρκικών κινήσεων.  Να διαβλέπαμε τους κινδύνους και να 
αξιοποιούσαμε τις ευκαιρίες.  Εδώ εστιάζονται τα δικά μας σφάλματα.  Σφάλματα 
όμως που δυστυχώς επαναλαμβάνονται και σήμερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  
Απουσία συλλογικής διαχείρισης και μονομερείς πρωτοβουλίες χωρίς 
προσυνεννόηση. Απουσία συγκροτημένης στρατηγικής, που δυστυχώς εν πολλοίς 
οφείλεται σε ιδεοληψίες του παρελθόντος.  Η ψευδαίσθηση πως ακολουθούμε μια 
πολυδιάστατη τάχα εξωτερική πολιτική ή ίσες αποστάσεις από τους δύο πόλους -
όπως ισχυριζόμαστε- ή η προσπάθεια αξιοποίησης του Κινήματος των Αδεσμεύτων, 
αγνοώντας δυστυχώς πως πρόκειται για διεθνείς συνασπισμούς που έχουν εκλείψει.  
Εμείς ακόμα αγωνιζόμαστε, για να κρατήσουμε ίσες αποστάσεις από πόλους που δεν 
υπάρχουν, από συνασπισμούς που έχουν εκλείψει.  Η παράλειψη ακόμα ενεργούς 
εμπλοκής της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή και άλλων χωρών αποτελούν όλα μαζί 
δυστυχώς τα συστατικά ενός αδιέξοδου και αντιφατικού δόγματος, του δόγματος περί 
κυπριακής ιδιοκτησίας διαλόγου, που θα οδηγούσε σε λύση μέσα από τις συνομιλίες 
των δύο ηγετών.  

 Το αντιφατικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του δόγματος είναι πως από 
πρωίας μέχρι νυκτός δεν παύουμε να διαλαλούμε πως το κλειδί για τη λύση βρίσκεται 
στην Άγκυρα, πως επιδιώκουμε απευθείας διάλογο με την Τουρκία, πως 
ισχυριζόμαστε ότι κατορθώσαμε τη σύσταση επιτροπής Μπαρόσο για παρεμβάσεις 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης στο διεξαγόμενο διάλογο, πως ακόμα με τη συνάντηση της 
18ης Νοεμβρίου έχουμε αποδεχτεί -έστω και εάν δεν το παραδεχόμαστε- ένα νέο ρόλο 
στα Ηνωμένα Έθνη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα μπορούσα ειλικρινά να εξαντλήσω το χρόνο της ομιλίας μου απαριθμώντας 
σωρεία σφαλμάτων και παραλείψεων της τριετούς διαχείρισης του Κυπριακού από τον 
Πρόεδρο Χριστόφια.  Θα παραλείψω να το πράξω σήμερα, παρ’  όλο που η 
εποικοδομητική κριτική καθόλου δε θα πρέπει να ταυτίζεται, όπως ισχυρίζονται 
κάποιοι, με υπόσκαψη τάχα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας ή διατάραξη του 
εσωτερικού μετώπου.  Εξάλλου, η έλλειψη ενότητας δε βαρύνει το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, που με αίσθημα ευθύνης πολιτεύτηκε, αλλά και συνεχίζει να πολιτεύεται.  
Βαρύνει κατά κύριο λόγο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, που κατόρθωσε από τη 
στήριξη ή ανοχή του συνόλου των πολιτικών δυνάμεων να καταλήξει με μοναδικό 
σύμμαχο την ηγεσία του ΑΚΕΛ.   

 Θεωρώ πολύ πιο χρήσιμο, κυρίες και κύριοι, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη τις 
τελευταίες εξελίξεις, να τονίσω πως τούτη είναι η ώρα της ορθής ανάλυσης των 
δεδομένων και της χάραξης ενός ολοκληρωμένου σχεδίου δράσης, που να 
μετατρέπει, έστω και αυτή την ύστατη στιγμή, τους κινδύνους σε ευκαιρία.  Να 
προσδιορίσουμε συλλογικά, αλλά και με σαφήνεια τους στόχους μας.  Να 
καταρτίσουμε μια αξιόπιστη και συνολική διαπραγματευτική πρόταση, που θα 
εξασφαλίζει τη μέγιστη δυνατή στήριξη.  Μόνο έτσι, κατά την άποψή μας, θα 
ξεπεράσουμε τις αλληλοκατηγορίες πως τάχα κάποιοι θέλουν να επαναφέρουν σχέδια 
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που έχουν απορριφθεί ή ότι έχουμε ξεπεράσει κόκκινες γραμμές ή ότι έχουμε 
αποδεχθεί ή προωθούμε τουρκικές θέσεις.  Μόνο έτσι, το επαναλαμβάνω, με τη 
συλλογική διαχείριση και ανάληψη συλλογικών ευθυνών μπορούμε να πετύχουμε τα 
επιδιωκόμενα αποτελέσματα.  Πρέπει την ίδια ώρα να λειτουργούμε με περισσότερη 
αυτοπεποίθηση και λιγότερη καχυποψία, γι’  αυτό και εμείς υποστηρίζουμε πως 
πρέπει να κατανοήσουμε την ανάγκη για πρωτοβουλίες που θα εμπλέκουν τόσο την 
Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και την Τουρκία στη διαδικασία επίλυσης του Κυπριακού, 
πάντα υπό την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών και κάτω από συγκεκριμένους όρους, 
όπως τους έχουμε αναπτύξει και εγγράφως στο Εθνικό Συμβούλιο.   

 Είναι πεποίθησή μας πως θα πρέπει να αναλάβουμε πρωτοβουλίες για 
σύναψη συμμαχιών και για αξιόπιστη παρουσία τόσο διεθνώς όσο και ιδιαίτερα μέσα 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όταν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έτσι πολιτευτήκαμε, 
πάντα σε στενή συνεργασία με την Ελλάδα, πετύχαμε το μεγαλύτερο επίτευγμα του 
τελευταίου μισού αιώνα, αν θέλετε, την πρώτη νίκη κατά της Τουρκίας.  Ήταν τότε που 
μέσα από τη συλλογικότητα του συνόλου των πολιτικών δυνάμεων, αλλά και τη στενή 
συνεργασία με την Ελλάδα επιτύχαμε, παρά τις τουρκικές αντιδράσεις, να εντάξουμε 
την Κύπρο μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, να μετατρέψουμε τη λιλιπούτεια υπό κατοχή 
χώρα σε καθοριστικό παράγοντα της ενταξιακής πορείας της Τουρκίας, ενός 
σημαντικού για την Τουρκία στρατηγικού στόχου.  Μεταβάλαμε τα δεδομένα και 
δημιουργήσαμε νέες δυνατότητες και ευκαιρίες.  Είναι αυτές τις δυνατότητες και 
ευκαιρίες που πρέπει επειγόντως να μεγιστοποιήσουμε και να αξιοποιήσουμε στην 
προσπάθεια επίλυσης του Κυπριακού.   

 Είναι, κατά την άποψή μου, ανεπίτρεπτο, τη στιγμή που ΝΑΤΟ και Ρωσία 
αλληλοχαρακτηρίζονται στρατηγικοί εταίροι, εμείς να πολιτευόμαστε ωσάν να 
βρισκόμαστε στο απόγειο του Ψυχρού Πολέμου.  ∆εν μπορώ αλλιώς να ερμηνεύσω 
την άρνηση για υποβολή αίτησης για ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  
Είμαστε το μόνο κράτος σε ολόκληρη την ευρωπαϊκή ήπειρο που απουσιάζει πλήρως.  
Τις μέρες αυτές μια νέα αρχιτεκτονική ασφάλειας βρίσκεται υπό διαμόρφωση.  Και, 
αντί να διεκδικήσουμε ρόλο και παρουσία αξιοποιώντας τη συμμετοχή μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και τη γεωστρατηγική μας θέση, πρόσθετα με τις καλές μας 
σχέσεις, τις άριστες, αν θέλετε, σχέσεις με τη Ρωσία, δικές μας επιλογές μάς κρατούν 
στο περιθώριο.  Έχουμε την άποψη ότι μια αίτηση για συμμετοχή της Κύπρου στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, πολιτική που υποστηρίζεται από το σύνολο των 
πολιτικών δυνάμεων πλην του ΑΚΕΛ, θα μπορούσε τούτη την ώρα να αποτελέσει 
κίνηση ανάλογη με εκείνη της υποβολής αίτησης για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το Κυπριακό αποτελεί χωρίς αμφιβολία τη μεγαλύτερη πρόκληση που 
αντιμετωπίζει η πατρίδα μας.  Κατανοητή η κόπωση, κατανοητή και η απογοήτευση 
των συμπολιτών μας.  Όσο όμως αυτή η πρόκληση μένει αναπάντητη άλλο τόσο θα 
απειλείται και η ασφάλεια και η προκοπή και η ευημερία όλων μας.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η μη λύση του Κυπριακού υπονομεύει χωρίς αμφιβολία και την αναπτυξιακή 
προοπτική της πατρίδας μας.  Αλλά και αντίστροφα, μια ανίσχυρη οικονομία όχι μόνο 
δεν είναι σε θέση να υπηρετήσει τις ανάγκες των πολιτών αλλά ούτε και τις εθνικές 
επιδιώξεις να υπερασπίσει.  Είναι γι’  αυτό που χωρίς καμία δόση υπερβολής 
θεωρούμε την οικονομία ως μια δεύτερη εθνική υπόθεση.  Ήταν τούτο ακριβώς που 
τονίζαμε από το βήμα της Βουλής και πριν από δύο χρόνια, όταν στις 27 του Νιόβρη 
του 2008 συζητείτο ακριβώς η οικονομική κρίση και τα μέτρα που θα έπρεπε η 
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κυβέρνηση να πάρει.  Εξηγούσαμε τότε πως η επερχόμενη κρίση επέβαλλε σε όλους 
να πολιτευτούμε σοβαρά και υπεύθυνα, μακριά από δογματισμούς και ιδεολογικές 
περιχαρακώσεις, μακριά από λαϊκισμούς και κινδυνολογίες, μακριά από αχρείαστες 
συγκρούσεις και αντιπαραθέσεις.  Υποστηρίζαμε πως συνεχής θα έπρεπε να ήταν ο 
διάλογος και η συνεργασία μεταξύ κυβέρνησης και πολιτικών δυνάμεων, θεσμικών 
οργάνων, αλλά και κοινωνικών εταίρων.  Την ίδια ώρα προειδοποιούσαμε ενάντια 
στον εφησυχασμό και την αδράνεια πως δε θα έπρεπε να επιμένουμε σε 
υπεραισιόδοξες εκτιμήσεις, που έγιναν κάτω από εντελώς διαφορετικές συνθήκες.  
Αυτό που είχαμε προτείνει προ διετίας ήταν έγκαιρα να μετατρέπαμε την κρίση σε 
ευκαιρία, αντλώντας χρήσιμα συμπεράσματα και επιλογές άλλων κυβερνήσεων, είτε 
αυτές ανήκουν στο χώρο της κεντροδεξιάς είτε της σοσιαλδημοκρατίας.  Με σαφήνεια 
προειδοποιούσαμε -και αυτές τις προειδοποιήσεις τις επαναλάβαμε και στις ομιλίες 
για τους προϋπολογισμούς του 2009, αλλά και για τους προϋπολογισμούς του 2010- 
προειδοποιούσαμε τότε, όταν η κρίση ήταν ακόμα στην αρχή, ότι δε θα έπρεπε να 
περιμένουμε να δούμε απολύσεις εργαζομένων, για να λάβουμε μέτρα, ότι έπρεπε να 
δράσουμε προληπτικά.  Εάν περιμέναμε, τονίζαμε τότε, πιθανώς θα ήταν πολύ αργά. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς, οι προειδοποιήσεις και οι εισηγήσεις μας, αλλά και ανάλογες 
προειδοποιήσεις άλλων πολιτικών δυνάμεων, της Κεντρικής Τράπεζας, αλλά και του 
συνόλου σχεδόν των οργανωμένων φορέων της οικονομίας αγνοήθηκαν παντελώς. 
Επέμενε η κυβέρνηση και ο φίλος Υπουργός Οικονομικών ότι η κρίση θα μας 
προσπερνούσε, ότι θα παραμέναμε αλώβητοι.  Χαρακτηριστική η φράση του 
Προέδρου Χριστόφια:  «Εμείς καλά την έχουμε.»!  Οι κακές εκτιμήσεις από πλευράς 
οικονομικού επιτελείου, η ωραιοποίηση της κατάστασης, η αδράνεια, αλλά και η 
ατολμία στη λήψη μέτρων διόγκωσαν τα προβλήματα, αλλά βεβαίως και τις 
επιπτώσεις.  Και είναι πραγματικά πέρα από κάθε λογική να αισθάνονται μάλιστα 
δικαιωμένοι και να ζητούν και έπαινο αυτοί που ευθύνονται για τη μεγαλύτερη ίσως 
αστοχία πολιτικής των τελευταίων χρόνων! 

 Θέτουμε ευθέως το ερώτημα, κυρίες και κύριοι:  Πού ακριβώς θεωρούν ότι 
έχουν δικαιωθεί;  Έχουν δικαιωθεί αυτοί που πριν από ένα χρόνο, από τούτο ακριβώς 
εδώ το βήμα, επέμεναν ότι η κυπριακή οικονομία ούτε θα υποβαθμιστεί ούτε θα τεθεί 
υπό επιτήρηση και ότι οι περί του αντιθέτου προειδοποιήσεις της αντιπολίτευσης ή 
όσων είχαν να αρθρώσουν λόγο για την οικονομία δεν αποτελούσαν παρά 
κινδυνολογία;  Έχουν δικαιωθεί αυτοί που επέμεναν ότι θα διατηρήσουμε υψηλούς 
ρυθμούς ανάπτυξης, τη στιγμή που μπαίναμε σε βαθιά κρίση;  Νιώθουν δικαιωμένοι, 
επειδή επί των ημερών τους η ανεργία είναι εκτός πλέον ελέγχου;  Που έφτασε στα 
υψηλότερα επίπεδα μετά την τουρκική εισβολή;  Νιώθουν δικαιωμένοι αυτοί που 
προέβλεπαν δημοσιονομικό πλεόνασμα, ενώ τελικά βρεθήκαμε με σοβαρό έλλειμμα;  
Και επιζητούν δικαίωση, γιατί κατόρθωσαν να συγκρατήσουν από το πλεόνασμα το 
έλλειμμα στο 6%;  Νιώθουν δικαιωμένοι, επειδή καταφεύγουν σε λογιστικές πράξεις, 
όπως στην καθυστέρηση πληρωμών των προμηθευτών του δημοσίου ή στην 
καταβολή δεδουλευμένων υπερωριών;  Νομίζουν άραγε πως λειτουργούν μόνοι;  Πως 
εμείς δεν παίρνουμε χαμπάρι τι γίνεται;  Πως άραγε οι άλλοι στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
δε θα ανακαλύψουν όσα και κάποιες άλλες κυβερνήσεις απέκρυβαν για πολλά χρόνια, 
για να πληρώσουν το πολιτικό κόστος, αλλά και το κόστος οι εργαζόμενοι τελικά;  
Αλλά, διερωτώμαι:  Νιώθουν πραγματικά δικαιωμένοι κυβέρνηση και ΑΚΕΛ που εν 
μέσω κρίσης κατάφεραν, κυρίες και κύριοι, να μειώσουν τις αναπτυξιακές δαπάνες 
κατά 12% σε σχέση με τις αναπτυξιακές δαπάνες του 2009;  9,4% μείωση 
αναπτυξιακών δαπανών για το 2010, 2,8% για το 2011!  Κατά τα άλλα, 
«ανεπαίσθητη», λέει, «μείωση»!  Κατά τα άλλα, ο προϋπολογισμός, κυρίες και κύριοι 
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συνάδελφοι, στοχεύει στην ανάπτυξη, με μείωση κατά 12% των αναπτυξιακών 
δαπανών!   

 Θεωρούν πραγματικά πως πείθουν οι ισχυρισμοί τους ότι πέτυχαν ήδη τον 
περιορισμό του μεγέθους της δημόσιας υπηρεσίας, όταν την τελευταία τριετία έχουμε 
αύξηση του κρατικού μισθολογίου κατά 21% την ώρα της κρίσης;  Αύξηση του 
κρατικού μισθολογίου κατά 21% των κρατικών δαπανών!  Ειλικρινά, είναι για να 
εκπλήττεται κανένας για τη δημοσιονομική εξυγίανση που εξαγγέλλουμε μέσα από 
δέκα “θα”, όχι από συγκεκριμένα μέτρα.  Ισχυρίζονται ότι έχουν μειώσει τη δημόσια 
υπηρεσία κατά χίλιους, όταν η Στατιστική Υπηρεσία, που είναι κρατικό όργανο, τους 
διαψεύδει παρουσιάζοντας αύξηση.  Εκτός και αν η κυβέρνηση θεωρεί πως απέναντι 
έχει κάτι σαν το γιοφύρι της Άρτας.  Εγώ θα το παραφράσω, να μου επιτρέψετε:  
Ολημερίς το κόβουνε, τη νύκτα μεγαλώνει! 

(Γέλια) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ειλικρινά, αυτός είναι ο μύθος που ακούμε!   

 Κυρίες και κύριοι,  

 Εάν υπάρχει κάτι χειρότερο από τη λανθασμένη αρχική εκτίμηση εκ μέρους της 
κυβέρνησης, είναι η συστηματική επανάληψη του ίδιου σφάλματος.  Είναι με έκπληξη 
που έχω ακούσει το φίλο Υπουργό Οικονομικών να δηλώνει εκ μέρους της 
κυβέρνησης ότι το στοίχημα έχει κερδηθεί!  Προσέξτε, κυρίες και κύριοι, είναι σοβαρό 
αυτό!  «Το στοίχημα έχει κερδηθεί», λέει, «έχουμε ξεπεράσει την κρίση»!   

 Κύριε υπουργέ,  

 Με όλο το θάρρος και την εκτίμηση που ξέρετε ότι τρέφω προς το πρόσωπό 
σας, είναι δυνατό να είστε τόσο εκτός πραγματικότητας;  Τα λέτε έχοντας επίγνωση ότι 
περιγράφετε κάτι πραγματικό ή περιγράφετε τις φαντασιώσεις σας;  Ειλικρινά, σας 
ερωτώ!  Γιατί πώς άλλως να το εξηγήσω;  Εάν έχουμε ξεπεράσει την κρίση, κύριε 
υπουργέ, τότε γιατί τα φορολογικά μέτρα;  Γιατί τα αντιλαϊκά μέτρα;  Αν έχουμε 
ξεπεράσει, κύριε υπουργέ, την κρίση, γιατί υποβαθμίστηκε η οικονομία της Κύπρου 
μόλις προ μηνός, στις 16 του Νιόβρη; 

 Ειλικρινά, αν έληξε η κρίση, μπορείτε να μας επεξηγήσετε γιατί το δημόσιο 
χρέος από 48%, που το παραλάβατε το 2008, θα φθάσει φέτος το 65%;  Προσέξτε, 
ακούω για 61% στη διά ζώσης ομιλία του υπουργού.  ∆ιαβάζω την ομιλία του στη 
σελίδα δεκαοκτώ και μιλά για 64,8% έλλειμμα!  Μα επιτέλους, αποφασίστε και τι 
αριθμούς θα μας δίδετε!  Αυτά που λέγετε προφορικά;  Αυτά που υπάρχουν στα 
γραπτά;  Ποια από όλα επιτέλους θα πιστέψουμε;  Ποιες από όλες τις προβλέψεις 
σας;  Ποια από τα μέτρα που ισχυρίζεστε ότι παίρνετε;   

 Ξεχάσατε ότι στο υπόμνημά σας της 18ης Φεβρουαρίου του 2009 προς τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του λέγατε όσον αφορά την οικονομική εξυγίανση, την 
περιστολή δαπανών κ.λπ. ότι, ενώ ο στόχος ήταν για το 2008 τα €150 εκατομ., έχετε 
αποτύχει παταγωδώς;  Εσείς το λέγατε έτσι στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και από 
€150 εκατομ. κατορθώσατε να εξοικονομήσετε €15 εκατομ., εκ των οποίων τα €10 
εκατομ. το Υπουργείο Οικονομικών!  Και υπόσχεστε εξοικονομήσεις στο λαό και 
θέλετε να σας πιστέψουν είτε οι βουλευτές είτε οι οικονομικοί παράγοντες είτε ιδιαίτερα 
όσοι μας παρακολουθούν από το εξωτερικό;   

 Είναι με θλίψη που προβαίνουμε, ομολογώ, σε αυτές τις διαπιστώσεις και σε 
τούτες τις αναφορές.  Η δική μας προσέγγιση, θέλω να διαβεβαιώσω, δεν καθορίζεται 
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από καμία αντιπολιτευτική τακτική -θέλω να το υπογραμμίσω- επειδή ακριβώς, κυρίες 
και κύριοι -και δεν είναι θέμα αντιπολίτευσης ή καλόπιστη κριτική ή η διαπίστωση 
σφαλμάτων- οι συγκυρίες είναι τόσο κρίσιμες για την πορεία της Κύπρου, που δεν 
επιτρέπεται σε κανέναν να μηδενίσει κανέναν, αλλά και δεν επιτρέπεται από όσους 
έχουν την ευθύνη της διακυβέρνησης να παραγνωρίζουν τις αλήθειες, να 
παραγνωρίζουν τις πραγματικότητες και να νομίζουν ότι μπορεί να 
παραπληροφορούν πολιτευόμενοι με ατολμία, πολιτευόμενοι κατά τρόπο που 
νομίζουν ότι έτσι εξυπηρετείται κατά κύριο λόγο το κομματικό καλό.  Αυτή την ώρα 
αυτό που προέχει είναι το ευρύτερο καλό και όχι το κομματικό καλό.  Εάν είναι κάτι 
που θέλω σήμερα να επαναλάβω, είναι την ετοιμότητά μας να στηρίξουμε αποφάσεις 
δύσκολες αλλά αναγκαίες.  Αυτό είναι που προέχει σήμερα.  Αν υπάρχει μάλιστα κάτι 
θετικό στην εποχή της βαθιάς κρίσης, είναι ότι αποτελεί μοναδική ευκαιρία να 
ταρακουνηθούμε και να αναθεωρήσουμε αυτά που μέχρι τώρα θεωρούσαμε ως 
δεδομένα.  Να καταλάβουμε πως έφτασε η ώρα για βαθιές μεταρρυθμιστικές τομές, 
αλλά και αλλαγή νοοτροπίας, κυρίες και κύριοι, εκ μέρους όλων μας.  Μόνο έτσι θα 
καταφέρουμε να διαφυλάξουμε και να ενισχύσουμε την αναπτυξιακή μας προοπτική, 
το κοινωνικό κράτος, το βιοτικό μας επίπεδο.  Εδώ που φθάσαμε απαιτείται πάνω 
από όλα, επαναλαμβάνω, τόλμη!  ∆εν αντέχει η χώρα μας να την κυβερνά για πάντα ο 
φόβος του πολιτικού κόστους!   

 Το θλιβερό είναι πως, ενώ εμείς, ως αντιπολίτευση, εκφράζουμε την ετοιμότητα 
να επιμεριστούμε ευθύνες, η κυβέρνηση δε δείχνει καμιά διάθεση συνεννόησης.  
Λυπούμαι που το λέω, αλλά ο Υπουργός Οικονομικών θα έπρεπε να συζητήσει σε 
βάθος με όλες τις πολιτικές δυνάμεις, με όλες τις πλευρές πριν τη διαμόρφωση του 
προϋπολογισμού, με όλα τα κόμματα, με ανεξάρτητες οικονομικές προσωπικότητες, 
με τον επιχειρηματικό κόσμο και τις συντεχνίες των εργαζομένων.  Όλοι έχουν 
χρήσιμες προτάσεις.  Πολλές από αυτές, αν είχαν υιοθετηθεί μάλιστα, θα ωφελούσαν 
την πορεία της κυπριακής οικονομίας, θα απέτρεπαν λάθη, θα διόρθωναν αδυναμίες.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι ξεκάθαρο πως για την αντιμετώπιση της κρίσης, αλλά και των μεγάλων 
διαρθρωτικών προβλημάτων της οικονομίας υπάρχουν δυο δρόμοι.  ∆υο δρόμοι 
εντελώς διαφορετικοί, που ξεκινούν από άλλη αφετηρία, διανύουν ξεχωριστές πορείες 
και οδηγούν σε διαφορετικούς στόχους.  Ο δικός μας δρόμος αναγνωρίζει ότι το 
σημερινό κράτος, που σωρεύει δυσβάστακτα βάρη στην οικονομία, έχει φτάσει σε 
αδιέξοδο.  Χρειαζόμαστε ένα άλλο μοντέλο κράτους.  Ένα κράτος που να τρέχει με 
τους ρυθμούς της εποχής μας, όχι ένα κράτος επιχειρηματία, αλλά ένα κράτος 
ρυθμιστή και ελεγκτή.   

 Μέχρι πότε ο Κύπριος φορολογούμενος θα πληρώνει για τα χρέη της 
“Eurocypria”;  Και ας μην ακούσω το συμπαθέστατο μου κ. Στεφάνου -έτσι του λένε, 
έτσι λέει ο άνθρωπος, εκπρόσωπος είναι- να λέει ότι τάχα η χρεοκοπία των 
Κυπριακών Αερογραμμών οφείλεται σε παρελθούσες ζημιές των Κυπριακών 
Αερογραμμών!  Μα, η “Eurocypria” είναι… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ανάποδα! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ότι χρεοκόπησε η “Eurocypria” εξαιτίας χρεών της “Cyprus Airways”.  Το 
γεγονός ένα είναι, ότι άλλη νομική οντότητα η μια, άλλη η άλλη.  Συνεπώς, ας μην τα 
σμίγουμε και ας μην ξεχνούμε -και το δίδω ως απάντηση μια για πάντα- πως μέχρι το 
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2006 η “Eurocypria” πραγματοποιούσε κέρδη.  Πώς καταφέρατε να τη χρεοκοπήσετε, 
ρε αδερφέ;  Πώς καταφέρατε να ξοφλήσετε τις τράπεζες, παραγνωρίζοντας τους 
εργαζομένους;  Αυτή είναι η δίκαιη κοινωνία σας;  Είναι δίκαιη κοινωνία το να 
επιβαρύνεις τον Κύπριο φορολογούμενο, για να πληρώνει τα χρέη του σφαγείου;  
Είδατε κανένα άλλο κράτος να είναι σφαγέας;  Να είναι σαλλάκκης;  Να το πω έτσι, να 
το καταλάβουμε όλοι!  Είδετε κανένα άλλο κράτος να διατηρεί ξυλουργικές 
βιομηχανίες; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:   

 Έννεν το ίδιο πράγμα σφαγέας και σαλλάκκης! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε γνωρίζω.  Φαίνεται ότι το κράτος μας είναι μπλεγμένο παντού!   

 Σφαγέας, εννοώ, προβάτων βεβαίως! 

 Εμείς ονειρευόμαστε ένα ευέλικτο, αποτελεσματικό, νοικοκυρεμένο, φιλικό 
προς τους πολίτες κράτος.  Είναι εκείνο που θα αποτελέσει το εφαλτήριο για την 
οικονομική ανάπτυξη, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Αντίθετα, η κυβέρνηση επιδιώκει 
τη διαιώνιση ενός ξεπερασμένου κρατικού μοντέλου.  Αυτό εμποδίζει την ανάπτυξη 
και είναι εξόφθαλμο ότι εμποδίζει την ανάπτυξη!  Τροφοδοτεί την ανεργία, αυξάνει τα 
ελλείμματα φορτώνοντάς τα στους πολίτες.  Ο δικός μας δρόμος περνάει μέσα από 
τομές και διαρθρωτικές αλλαγές.  Οφείλουμε να περιορίσουμε σταδιακά το μέγεθος 
του δημόσιου τομέα.  Σταδιακά, επαναλαμβάνω, να μειώσουμε με συγκεκριμένους 
στόχους, με συγκεκριμένο σχέδιο.  Όχι χίλιους φέτος, χίλιους του χρόνου.  Πώς και 
κατά ποίον τρόπον;  Μέσα από την αύξηση, όπως είδαμε και για το 2009 ή το 2010; 

 Χάριν ενημέρωσης, κυρίες και κύριοι, για όσους το αγνοούν, σας αναφέρω πως 
σε σχέση με την υπόλοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση πληρώνουμε ως ποσοστό τα 
περισσότερα σε κρατικό μισθολόγιο και τα ολιγότερα σε κοινωνικές δαπάνες.  Το 
κρατικό μισθολόγιο στην Κύπρο ανήλθε πέρσι στο 15,6%, ενώ στην Ευρωζώνη 
περιορίζεται στο 10,8% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.  Ενώ οι κοινωνικές 
δαπάνες στη χώρα μας φτάνουν το 13,8% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος, 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 23,4%, όχι 13,8%!  Μειωμένες κάθετα οι κρατικές 
δαπάνες, αυξημένες κάθετα και υπερβολικά οι κοινωνικές δαπάνες και κάποιοι 
θεωρούν ως νεοφιλελεύθερο και ακραία καπιταλιστικό το οικονομικό και κοινωνικό 
μοντέλο της Ευρώπης.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν εισηγούμαστε -και θέλω να το υπερτονίσω- ούτε απολύσεις ούτε περικοπές 
μισθών, όπως κάποιοι εσκεμμένα παραπληροφορούν και προπαγανδίζουν, αλλά 
σύγχρονες μεθόδους σύμπραξης δημόσιου με τον ιδιωτικό τομέα, σωστή αξιοποίηση 
της κρατικής περιουσίας.  Και μη μου πείτε ότι θα ξεπουλήσουμε τον πλούτο του 
κράτους, όταν το πρώτο μέτρο που εσκεφτήκετε με την εμφάνιση της κρίσης ήταν να 
πωλήσετε το χρυσό!  Φανταστείτε, αν διαπράτταμε και αυτό το σφάλμα, τι θα 
εγίνετουν!  Και μη μου πείτε ότι σκέφτεστε τόσο πολύ την κρατική περιουσία, που, 
μόλις εμφανίστηκε ένας εμίρης, εγίναμε κακομοίρηδες! Ειλικρινά, εγώ θέλω να 
ρωτήσω:  Πού επιτέλους βρίσκεται εκείνη η επένδυση;  ∆ιότι άλλες είναι οι 
πληροφορίες που φτάνουν σε εμένα.  Είναι ή όχι γεγονός ότι έχουν περιορίσει την τιμή 
αγοράς ή σύμπραξης ή συμμετοχής αντί €140 εκατομ., όπως είναι η εκτιμημένη αξία 
από το Κτηματολόγιο ή από οποιοδήποτε εκτιμητή, στα €60 εκατομ. και δε δέχονται 
να συζητήσουν ή να διαπραγματευτούν πέραν των €60 εκατομ.;  Αυτό και αν είναι 
ξεπούλημα του πλούτου, της κρατικής περιουσίας!   
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 Εμείς σας λέμε:  Αξιοποιήστε την κρατική περιουσία!  Υπάρχει και δεν είναι 
ανάγκη να βάζετε φορολογίες.  Ας προχωρήσουμε επιτέλους, όπως εκάμαμε και με το 
Κατάρ, όπως εκάμαμε και με τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Ας προχωρήσουμε σε 
ιδιωτικοποιήσεις και μετοχοποιήσεις.  Και μη μου πείτε για τους κερδοφόρους 
οργανισμούς.  Εμείς ποτέ δεν είπαμε να δώσετε το πλειοψηφικό πακέτο.  Κρατήστε το 
70%, παραχωρήστε το 30%, για να μπορούν να παραμείνουν κερδοφόροι.  Είναι σε 
όλους γνωστό ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του χρόνου κινδυνεύει να 
παρουσιάσει για πρώτη χρονιά ζημιές.  Και μην ξεχνάτε ότι ακόμα η Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου διατηρεί το μονοπώλιο και διατηρεί ένα μονοπώλιο που λέτε 
εσείς ότι είναι κοινωφελείς τάχα υπηρεσίες και δε θα πρέπει να τους αποξενώσουμε, 
με το ακριβότερο όμως ρεύμα σε όλη την Ευρώπη.  Αυτά είναι τα κατορθώματα του 
κράτους επιχειρηματία!   

 Και είναι αυτά που λέμε, αλλά αντίθετα η κυβέρνηση απορρίπτει κάθε 
πραγματιστική, κάθε πρακτική τομή στην οικονομία, ειδικά μάλιστα στο δημόσιο 
τομέα. Απλώς, με αοριστολογίες και ευχολόγια διαιωνίζει, θα πρέπει να πω, τα 
αδιέξοδα.  Για μας, κυρίες και κύριοι, οι νέες φορολογίες είναι η έσχατη λύση.  ∆εν 
έχουμε το ηθικό έρεισμα -το τονίζω, το ηθικό έρεισμα- να ζητούμε περισσότερα από 
τους συμπολίτες μας, εάν δε βάλουμε πρώτα σε τάξη τα δημόσια οικονομικά, εάν δε 
βάλουμε τέρμα στη σπατάλη του δημόσιου χρήματος.  Εξάλλου, η Κύπρος, κυρίες και 
κύριοι, χάριν ενημέρωσης, έχει την όγδοη πιο υψηλή συνολική φορολογία στην 
Ευρώπη των είκοσι επτά και την έκτη πιο υψηλή θέση στην Ευρωζώνη, με τις 
εισπράξεις από τη φορολογία να φτάνουν στο 26,6%.  Και από αυτές τις εισπράξεις 
του φόρου, κυρίες και κύριοι, το 60% δαπανάται όχι για την ανάπτυξη αλλά για τον 
κρατικό κουρβανά.  Για μας, επαναλαμβάνω, οι νέοι φόροι είναι η έσχατη λύση.   

 Παρά ταύτα, ως παράταξη θα είμαστε έτοιμοι να εξετάσουμε κάποιες 
στοχευμένες φορολογίες, αφού όμως πρώτα -και το τονίζω- κλείσουμε τις μαύρες 
τρύπες των δημόσιων οικονομικών.  Αντίθετα, για την κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ 
δυστυχώς οι φόροι είναι η πρώτη λύση και η εύκολη επιλογή.  Και μάλιστα φόροι που 
πλήττουν τα πιο χαμηλά εισοδηματικά στρώματα.  Φορολογίες στα καύσιμα, 
φορολογίες στα τρόφιμα, φορολογίες στα φάρμακα, νέα αυξημένα τέλη για το νερό.  
Και θέλω να σημειώσω κάτι, κυρίες και κύριοι.  Μέσα από αυτή τη φορολογική 
επιδρομή της κυβέρνησης οι χαμηλά αμειβόμενοι και οι συνταξιούχοι θα πληρώσουν ή 
θα τους στοιχίσουν οι νέοι φόροι 3,5%, για τους υψηλά αμειβόμενους περιορίζεται στο 
0,9%, ενώ για τους πολύτεκνους φτάνει μεταξύ του 2,5% και 3% το κόστος από τις 
νέες φορολογίες.   

 Για μας -θέλω να το τονίσω- η φοροδιαφυγή είναι πράξη παράνομη, που 
πρέπει να παταχθεί αλύπητα.  Για την κυβέρνηση δυστυχώς και το ΑΚΕΛ είναι το 
άλλοθι για την απραξία.  Το έλεγε και ο υπουργός στο υπόμνημά του προς τον 
Πρόεδρο στις 18 του Φεβράρη, «θα προτάξουμε την πάταξη της φοροδιαφυγής και 
μπορούμε να επιτύχουμε», έτσι επικοινωνιακά, «κάποια άλλα ανταλλάγματα», μέσα 
από το διάλογο που θα ξεκινούσε δήθεν με κάποιες παραγωγικές τάξεις.  Για μας ο 
τομέας των επιχειρήσεων και ειδικά η μικρή και μεσαία επιχείρηση είναι η κινητήρια 
δύναμη για την ανάπτυξη, τις επενδύσεις και τη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας.  
Είναι η δύναμη που συνεισφέρει -και οφείλει να συνεισφέρει- στα φορολογικά ταμεία 
του κράτους.  Είναι αυτή η ίδια δύναμη που έκαμε το μικρό θαύμα μετά την τουρκική 
εισβολή, κυρίες και κύριοι.  Για την κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ είναι ο στόχος μιας 
προπαγάνδας και μιας ρητορείας βγαλμένης δυστυχώς από μια άλλη εποχή.   

 Ακούμε το ωραίο «να φορολογηθεί ο πλούτος».  Ποιος αρνείται να 
φορολογηθεί ο πλούτος;  Ήδη ο πλούτος φορολογείται.  Παραγνωρίζουν άραγε αυτοί 
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που φωνάζουν για τον πλούτο ότι το 98% των επιχειρήσεων στην Κύπρο είναι 
μικρομεσαίες και πως αυτές οι επιχειρήσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι 
υπερχρεωμένες στις τράπεζες σε ποσοστό που φτάνει το 157% του ακαθάριστου 
εγχώριο προϊόντος;  Ήστον τραπεζίτης, προτού αναλάβετε το Υπουργείο 
Οικονομικών, κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, και το γνωρίζετε κάλλιο πάντως 
άλλου!  Παραγνωρίζουν άραγε πως οι είκοσι πέντε χιλιάδες άνεργοι δεν προέρχονται 
από τη δημόσια υπηρεσία, αλλά από αυτές τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις, που έχουν 
κυριολεκτικά γονατίσει;  Αυτός είναι ο πλούτος που θέλουν να φορολογήσουν ή άραγε 
τα κέρδη από τον ηλεκτρονικό τζόγο;  Ας το ξεκαθαρίσουν!  Και αν είναι τα δεύτερα, 
εμείς είμαστε έτοιμοι να σας βοηθήσουμε όσο μπορούμε και όσο και εσείς επιθυμείτε 
βεβαίως.  Ειλικρινά, έτσι θεωρείται η δίκαιη κοινωνία;   

 Και ξέρετε, θέλω να πω κάτι:  Άκουσα προχθές τον κ. Κυρίτση να μιλά για 
αστικά κόμματα.  Και εσείς είστε ένα αστικό κόμμα.  Στις τάξεις σας έχετε και εσείς 
μικρομεσαίους.  Και αν στέκεστε εκεί που στέκεστε, είναι γιατί απλούστατα δεν 
αισθάνονται την ανασφάλεια ότι μπορεί να εφαρμόσετε τις ιδεολογίες σας.  Ευτυχώς 
που το σύστημα δεν το επιτρέπει! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θέλω να είμαι ξεκάθαρος.  Εδώ που έχουμε φθάσει σήμερα είναι αδιανόητο να 
ανακυκλώνουμε παλιές συνταγές, παλιές νοοτροπίες.  Η κρίση είναι βαθύτατη και το 
γνωρίζουμε όλοι και δεν έχουμε ακόμα υποστεί δυστυχώς όλες τις συνέπειές της.  Αν 
κατανοήσουμε την πραγματικότητα αυτή, μόνο τότε θα μπορούμε να προσεγγίσουμε 
την κρίση ως ευκαιρία.  Επιβάλλεται να κάμουμε τομές που παρακάμψαμε 
συστηματικά προτιμώντας τις εύκολες λύσεις.  Οι εύκολες λύσεις όμως δεν είναι πλέον 
διαθέσιμες, κυρίες και κύριοι.  Αυτό οφείλουμε να το αντιληφθούμε.  Να το 
αντιληφθούμε όλοι!  Εξάλλου, η Ελλάδα, η Ιρλανδία, η Πορτογαλία, η Ισπανία δεν 
είναι μακριά από εμάς.  Τα οικονομικά μεγέθη και οι αριθμοί δεν απέχουν κατά πολύ 
από κάποιες χώρες.  Μπορεί μέχρι στιγμής λόγω άλλων λόγων να κατορθώνουμε να 
μην εμφανίζετε τα δάνεια -τα €7 δις π.χ. από τα Ταμεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
Ταμεία Αδειών κ.λπ.- ως χρέη του κράτους, αλλά, αν τα συνυπολογίσουμε, τότε οι 
αριθμοί είναι κατακόρυφα που αυξάνουν το δημόσιο χρέος και κάποια ώρα θα 
κληθούμε βεβαίως να τα αποπληρώσουμε.   

 Η ώρα της τόλμης και των τομών στην οικονομία έχει φθάσει στην πόρτα μας.  
Όχι απλά τώρα αλλά από καιρό.  Τώρα απλώς τούτο έχει γίνει πιο επιτακτικό, πιο 
κατανοητό.  Όσοι εμπλεκόμαστε στην πολιτική οφείλουμε να λέμε τις σκληρές 
αλήθειες και να τολμούμε να γίνουμε προσωρινά δυσάρεστοι, συνειδητοποιώντας 
πως εν καιρώ κρίσης δεν ισχύουν οι ωραιοποιήσεις και τα ευχολόγια.  Και τούτο διότι 
ούτως ή άλλως ουδείς πλέον μας πιστεύει!  ∆εν έχουμε την πολυτέλεια της ατολμίας, 
δεν έχουμε την πολυτέλεια της σιγουριάς των δογμάτων και τη θαλπωρή της 
ακινησίας.  Αυτά όλα μας τελείωσαν! 

 ∆υστυχώς, ο παρών προϋπολογισμός πιστοποιεί ότι η κυβέρνηση δεν 
αντιλαμβάνεται αυτή την πραγματικότητα.  Έτσι, χάριν του κομματικού καλού, 
βαθαίνουν τα ήδη σοβαρά οικονομικά αδιέξοδα με κόστος που θα συνεχίσουν να 
επωμίζονται όχι άλλοι, αλλά οι Κύπριοι πολίτες.  Και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός αδυνατεί να δώσει ψήφο εμπιστοσύνης σ’  έναν ανάλογο 
προϋπολογισμό.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι, 
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 Κυρία, κύριοι υπουργοί, 

 Οι συνάδελφοί μου τις επόμενες των ημερών, ο καθένας στην καθ’  ύλην 
αρμοδιότητά του, θα επιχειρήσουν μια λεπτομερή αποτίμηση του συνόλου της 
κυβερνητικής πολιτικής.  Αυτός είναι ο ρόλος της αντιπολίτευσης.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννοείς… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Με συγχωρείτε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννοείς οι σύντροφοί σου, όχι οι συνάδελφοι γενικά.  Είπες «οι συνάδελφοί 
μου». 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Οι συνάδελφοί μου της κοινοβουλευτικής ομάδας, της παράταξης, οι οποίοι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν το είπες! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ναι, όπως είπατε ή, αν θέλετε, και οι σύντροφοί μου, γιατί δεν παύουν να είναι 
και σύντροφοι και συναγωνιστές και συνάδελφοι την ίδια ώρα.  Εμάς δε μας ενοχλούν 
τα επίθετα που προηγούνται των ονομάτων ή των αισθημάτων.  Αυτό που θα 
πράξουν αυτός είναι και ο ρόλος της αντιπολίτευσης.  Ο ρόλος μας δεν είναι να 
χειροκροτούμε, αλλά να αναδεικνύουμε με εποικοδομητική κριτική τα λάθη και τις 
παραλείψεις των κυβερνώντων.  Εξάλλου, αυτό πράττετε από πρωίας μέχρι νυκτός 
οκτώ χρόνια μετά που έφυγε από τη διακυβέρνηση του τόπου ο Πρόεδρος Κληρίδης.  
Μηδενίζετε ακόμα και σήμερα τα όσα θα αποτελούν παράδειγμα προς μίμηση.  Γιατί 
θέλω, φίλες και φίλοι, με την ευκαιρία…  Γιατί άκουα και το φίλο μου το Νίκο τον 
Κατσουρίδη, απαντώντας στον κ. Συλλούρη ή παρενοχλώντας κάποια στιγμή στην 
ομιλία του… 

(Γέλια) 

 …να γίνεται η αναφορά:  «Όταν θα έρθει η ώρα να κάνουμε αναφορά στην 
κυβέρνηση Κληρίδη, θα την κάνουμε.»!  Να κάμετε αναφορά και να αναφερθείτε στις 
κοινωνικές συντάξεις, στο ποιος τις έδωσε.  Να κάμετε αναφορά και να πείτε ποιος 
έδωσε τις φοιτητικές χορηγίες.  Να κάμετε αναφορά και να πείτε ποιος απόσβεσε ή 
ποιος διέγραψε τα €55 εκατομ. προπολεμικών χρεών των προσφύγων.  Να κάμετε 
αναφορά και στην έκδοση τίτλων ή παραχώρηση τίτλων διά την αξιοχρεότητα των 
προσφύγων.  Να κάμετε αναφορά και στα μεγάλα έργα υποδομής, όπως νοσοκομεία, 
σχολεία, υπεραστικούς δρόμους, γυμναστήρια.  Να κάμετε αναφορά πραγματικά σε 
μια φιλολαϊκή πολιτική, που οδήγησε σε δύο φορολογικές μεταρρυθμίσεις και στην 
ελάφρυνση του Κυπρίου φορολογουμένου.  Να κάμετε αναφορά, όταν θέλετε, στις 
πραγματικές διαστάσεις.  Αυτό που πράττετε και αν είναι μηδενισμός!   

 Εμείς ποτέ, μα ποτέ δε μηδενίσαμε!  Όταν και εφόσον κάνετε κάτι καλό -που 
μακάρι κάθε μέρα να κάμνετε καλά- το αναγνωρίζομε.  Αλλά, επαναλαμβάνω, ο ρόλος 
μας δυστυχώς δεν είναι να χειροκροτούμε.  Με την τεκμηριωμένη κριτική που θα 
ασκηθεί θα καταρρεύσουν οι μύθοι και θα επιβεβαιωθεί αυτό που οι πολίτες ήδη 
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βιώνουν, πως δυστυχώς στη δίκαιη κοινωνία του Προέδρου Χριστόφια κάποιοι είναι 
πιο ίσοι από τους άλλους.  Ακόμα, φίλες και φίλοι συνάδελφοι, ανάμεσα και στον 
κόσμο του ΑΚΕΛ! 

 Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν ήταν η επιλογή μου να είμαι αυστηρός, αλλά υπό τας περιστάσεις η 
επιείκεια θα ήταν ταυτόσημη με τη συνενοχή!   

 Σας ευχαριστώ θερμά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Αναστασιάδη, για την παρέμβασή σας.   

 Έχετε υπερβεί κατά μερικά δευτερόλεπτα το χρόνο σας, αλλά αυτό οφείλεται 
στην παρέμβαση του κ. Κατσουρίδη περί συντρόφου! 

 Τώρα να παρακαλέσω να ανέλθει στο βήμα ο γενικός γραμματέας της 
κεντρικής επιτροπής του ΑΚΕΛ κ. Άντρος Κυπριανού για τη δική του ομιλία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Φίλοι υπουργοί,  

 Ακούγοντας κάποιος κάποιες ομιλίες, θα κατέληγε αβίαστα στο συμπέρασμα 
ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια είναι απαράδεκτη, γιατί σε δυόμισι ολόκληρα 
χρόνια, σε συνθήκες παγκόσμιας οικονομικής κρίσης δεν κατάφερε να λύσει τα 
συσσωρευμένα προβλήματα των πενήντα χρόνων ζωής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
δεν κατάφερε να ικανοποιήσει όλα ανεξαιρέτως τα αιτήματα τα οποία τέθηκαν 
ενώπιόν της!  Βέβαια, αν άκουγε κάποιους άλλους κάποιος, θα θεωρούσε ότι ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας βρίσκεται στην προεδρία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το 
1960 και είναι γι’ αυτό το λόγο που από το 1960 μέχρι σήμερα κυβερνόμαστε με 
ιδεοληψίες του παρελθόντος!   

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δε θα σχολιάσω με τον ίδιο τρόπο κάποια πράγματα που 
λέχθηκαν.  Λέχθηκε για τη δίκαιη κοινωνία του ∆ημήτρη Χριστόφια πως είναι γεγονός 
ότι έχει κάποιους που είναι πιο ήσυχοι από τους άλλους και μάλιστα μέσα στο ίδιο το 
ΑΚΕΛ υπάρχουν αυτοί οι άλλοι.  Εγώ δε θα μιλήσω ούτε για Ρωμαίους αυτοκράτορες 
που κυβέρνησαν την Κύπρο ούτε για συρτάρια γεμάτα από σκάνδαλα.  Απλώς, θα πω 
ότι ο κυπριακός λαός γνωρίζει πάρα πολύ καλά ποιος είναι ο καθένας από εμάς και, 
όσο και αν μεταμορφωνόμαστε προεκλογικά, δεν πρόκειται να τον πείσουμε.  
Εξάλλου, επειδή λέχθηκε ότι κάποιοι ήταν τόσο πολύ φιλεργατικοί, όταν κυβερνούσαν, 
είναι γι’ αυτό το λόγο που αγωνιούσε ο κυπριακός λαός και τους έδιωξε, τους 
απομάκρυνε από την εξουσία με ποσοστά που πήρε ο αντίπαλός τους υποψήφιος 
Πρόεδρος τα υψηλότερα των δύο τελευταίων δεκαετιών, επειδή ακριβώς κυβέρνησαν 
με ένα φιλολαϊκό πρόσωπο!   

 Θέλω να σχολιάσω ακόμα κάτι, πριν μπω στην ομιλία μου, και θα σχολιάσω και 
πολλά στην ίδια την ομιλία βέβαια.  Λέχθηκε ότι παραποιούνται στοιχεία για την 
οικονομία του τόπου.  Μία φορά αποδεδειγμένα παραποιήθηκαν και καταγράφηκε 
αυτό το πράγμα μέσα σε έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Και αυτή η μοναδική 
φορά που αποκρύφτηκαν στοιχεία και καταγράφηκε σε έκθεση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής αφορούσε την κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού! 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Φίλοι υπουργοί, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού από το επίσημο βήμα της Βουλής 
των Αντιπροσώπων συνιστά κορυφαία πολιτική διαδικασία.  Για την Κύπρο, που 
εξακολουθεί να βρίσκεται υπό ημικατοχή, η συζήτηση αυτή αποκτά ιδιαίτερη σημασία.  
Ο αγώνας που δίνουμε για απαλλαγή από την κατοχή και την επανένωση είναι 
αντικειμενικά πολύ δύσκολος.  Για να έχει περισσότερες πιθανότητες επιτυχίας, είναι 
σημαντικό να στηρίζεται σε ισχυρό οικονομικό υπόβαθρο.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που 
θεωρούμε ότι δεν είναι σωστό για τη χώρα και το λαό μας η οικονομία να μετατρέπεται 
σε αντικείμενο μικροκομματικής πολιτικής.  

 Όταν συζητούμε για τον προϋπολογισμό, δεν μπορούμε να μη λαμβάνουμε 
υπόψη το διεθνές και το εθνικό πλαίσιο στο οποίο διεξάγεται η συζήτηση.  Φέτος ο 
κρατικός προϋπολογισμός συζητείται στα πλαίσια των συνθηκών που 
διαμορφώνονται από τις διεθνείς πολιτικές και οικονομικές εξελίξεις και εκείνων που 
δημιουργεί η πορεία επίλυσης του Κυπριακού, αλλά και η οικονομική κατάσταση στο 
εσωτερικό.   

 Ο αγώνας του λαού μας για τη δικαίωση της Κύπρου διεξάγεται μέσα σε 
αρνητικό διεθνές πλαίσιο, που δεν ευνοεί την επικράτηση του διεθνούς δικαίου.  Η 
επικράτηση της λεγόμενης "νέας τάξης πραγμάτων" δημιούργησε έναν κόσμο δύο 
μέτρων και σταθμών και αυτό τον κόσμο τον δημιούργησε το ΝΑΤΟ, όχι κανένας 
άλλος!  Έναν κόσμο όπου το δίκαιο κόβεται και ράβεται στα μέτρα των ισχυρών 
δυνάμεων.  Προκειμένου να εξυπηρετηθούν τα μεγάλα γεωπολιτικά συμφέροντα, το 
διεθνές δίκαιο εφαρμόζεται κατά το δοκούν και καταστρατηγείται εξόφθαλμα 
αναλόγως της περίπτωσης.  Οι παράνομες επεμβάσεις των Ηνωμένων Πολιτειών και 
των συμμάχων τους παραβιάζουν την κυριαρχία και την εδαφική ακεραιότητα κρατών 
και δημιουργούν τετελεσμένα που συγκρούονται με βασικές αρχές του διεθνούς 
δικαίου και τις αξίες που γέννησαν τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών.  

 Θέλω να κάμω μια παρένθεση, κύριε Πρόεδρε, για να πω ότι, όταν ξεκίνησε η 
συζήτηση εδώ στην Κύπρο για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, προσπάθησαν 
ψευδώς να πείσουν τον κυπριακό λαό κάποιοι ότι είναι πρόγραμμα τάχατε της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στο οποίο οπωσδήποτε έπρεπε αναγκαστικά να 
συμμετάσχουμε, γιατί απέρρεε από τη συμμετοχή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Όταν 
ντοκουμενταρισμένα αποδείξαμε ότι αυτό το πράγμα δεν έχει καμιά σχέση με την 
πραγματικότητα, υπήρξε αναδίπλωση και ξεκίνησε η άλλη παραλλαγή, ότι τάχατε 
πρέπει να ενταχθούμε σε αυτόν, για να μπορούμε να συμμετέχουμε στις συζητήσεις 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση που αφορούν θέματα ασφάλειας.  Αυτά τα πράγματα δεν 
ανταποκρίνονται καθόλου στην πραγματικότητα.  Είμαστε έτοιμοι να συζητήσουμε 
ολοκληρωμένα και δημόσια αυτά τα ζητήματα.   

 Εμείς δε θέλουμε έναν κόσμο στον οποίο εντείνονται η στρατιωτικοποίηση των 
διεθνών σχέσεων, η κούρσα των εξοπλισμών και η συνεχής προσπάθεια επέκτασης 
των σφαιρών επιρροής των μεγάλων κρατικών και οικονομικών συμφερόντων.  Και 
δυστυχώς, αυτό γίνεται σήμερα που επικρατεί η νέα τάξη πραγμάτων του ΝΑΤΟ.  Η 
πρόσφατη παγκόσμια οικονομική κρίση ενίσχυσε ακόμη περισσότερο την ένταση των 
στρατηγικών αντιπαραθέσεων διεθνώς. Εμβάθυνε τον πόλεμο των δικτύων 
αξιοποίησης των ενεργειακών πηγών και τον πόλεμο των νομισμάτων, 
επαναπροσδιορίζοντας έτσι τους διεθνείς συσχετισμούς δυνάμεων.  
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 Είναι μέσα στα πλαίσια αυτού του περίπλοκου και σύνθετου διεθνούς 
περιβάλλοντος που διεξάγεται ο αγώνας μας για λύση του κυπριακού προβλήματος.  
Αγώνας που καθίσταται πιο δύσκολος από το γεγονός ότι η Τουρκία αποκτά ολοένα 
και περισσότερη ισχύ ως περιφερειακή δύναμη.  Κατέχει ισχυρά πόστα σε 
σημαντικούς διεθνείς οργανισμούς και διαδραματίζει πρωταγωνιστικό ρόλο στα 
θέματα ενέργειας.  Η αναπτυσσόμενή της οικονομία και η θέση της ανάμεσα στους 
G20 τής παρέχουν τη δυνατότητα να προβάλλεται διεθνώς ως ειρηνοποιός δύναμη, 
διεκδικώντας ρόλο και λόγο στα προβλήματα της περιοχής της.  Όλα αυτά, τη στιγμή 
που η ίδια παραβιάζει κατάφωρα το διεθνές δίκαιο, τη στιγμή που είναι ο κύριος 
ένοχος για το έγκλημα της εισβολής και της παράνομης κατοχής του 37% των 
κυπριακών εδαφών, ο κύριος ένοχος για το συνεχιζόμενο έγκλημα της κατοχής, του 
εποικισμού και της καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων του συνόλου του 
κυπριακού λαού για τριάντα έξι ολόκληρα χρόνια. 

 Η γεωστρατηγική της θέση και ο διεθνής της ρόλος ωθούν μερίδα της διεθνούς 
κοινότητας να ανέχεται ή και να θωπεύει την αδιάλλακτή της στάση και αυτές είναι οι 
χώρες που ηγούνται του ΝΑΤΟ.  Θα το επαναλαμβάνω συνέχεια αυτό!  Κρυβόμενοι 
πίσω από τις εντυπώσεις που επιχειρεί να διαμορφώσει η επικοινωνιακή της τακτική, 
προσπαθούν να προωθήσουν λύση που δε θα προκαλεί τα όποια προβλήματα στην 
Τουρκία.  Αυτή η προσπάθεια δεν εξελίσσεται πάντοτε όπως θα ’θελαν.  Αυτό γιατί 
υπάρχει άλλη μερίδα στη διεθνή κοινότητα που τοποθετείται στο Κυπριακό από θέση 
αρχής.  Χώρες που έχουν πεισθεί ότι οι προσπάθειες που καταβάλλει ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας είναι γνήσιες και ειλικρινείς.  Έχει λοιπόν τεράστια σημασία η πολιτική 
μας στάση να ενισχύει αυτή τη μερίδα της διεθνούς κοινότητας και να της δίνει 
ερείσματα, για να μας στηρίζει αποτελεσματικότερα.  

 Είναι γι’ αυτό που ως ΑΚΕΛ διαφωνούμε ριζικά με απόψεις που απαιτούν 
εγκατάλειψη της συμφωνημένης βάσης λύσης του Κυπριακού.  Είναι γι’ αυτό που 
διαφωνούμε με απόψεις που απαιτούν την απόσυρση προτάσεων εδώ και τώρα από 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Τέτοια πολιτική συμπεριφορά θα προκαλέσει 
αμφιβολίες σε όλους.  Θα αποδυναμώσει τη δυνατότητα των φίλων μας να στηρίξουν 
τον αγώνα μας και θα ενισχύσει όσους θέλουν να επιβάλουν την όποια λύση.  

 ∆ε θα κουραστούμε να επαναλαμβάνουμε ως ΑΚΕΛ ότι είναι στόχος ζωής για 
μας η επίτευξη λύσης στο Κυπριακό.  ∆ίκαιης, υπό τας περιστάσεις, λειτουργικής και 
βιώσιμης λύσης, που θα απελευθερώσει τις δημιουργικές δυνάμεις του κυπριακού 
λαού.  Οι συνθήκες ειρήνης, ασφάλειας και σταθερότητας που θα επικρατήσουν θα 
δώσουν τη δυνατότητα στο λαό μας να προχωρήσει με γοργούς ρυθμούς στην 
ανάπτυξη, που θα οδηγήσει στην πρόοδο και την ευημερία για το σύνολο του 
κυπριακού λαού, Ελληνοκυπρίους, Τουρκοκυπρίους, Αρμένηδες, Μαρωνίτες και 
Λατίνους. 

 Σε αντίθετη περίπτωση είναι αφέλεια να θεωρεί κάποιος ότι τα πράγματα θα 
παραμείνουν ως έχουν.  Στο κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου θα υπάρξει δημογραφική 
παραχάραξη με τη διαιώνιση του αδιεξόδου.  Οι οικονομικές δυσκολίες θα 
μεγεθυνθούν και θα προκαλέσουν περαιτέρω αστάθεια και αβεβαιότητα.  Μια τέτοια 
εξέλιξη θα αποτελέσει τη σίγουρη συνταγή για την πρόκληση προβλημάτων με 
ανυπολόγιστες συνέπειες σε βάρος του κυπριακού λαού.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Ο ∆ημήτρης Χριστόφιας διεκδίκησε την ψήφο του κυπριακού λαού 
υποσχόμενος ότι θα καταβάλει κάθε προσπάθεια για λύση του εθνικού μας 
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προβλήματος.  Ξεκαθάρισε βέβαια από την αρχή ότι δε θα αποδεχτεί την όποια λύση.  
Υποσχέθηκε ότι θα εργαστεί για λύση που θα μας απαλλάσσει από την κατοχή.  Λύση 
που θα επανενώνει την κοινή μας πατρίδα, το λαό, την οικονομία και τους θεσμούς.  
Λύση που θα διαφυλάσσει τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες.  
Λύση που θα βασίζεται στα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, τις 
συμφωνίες υψηλού επιπέδου, το διεθνές και το ευρωπαϊκό δίκαιο.  Λύση διζωνικής 
δικοινοτικής ομοσπονδίας, με πολιτική ισότητα, όπως καθορίζεται από τα σχετικά 
ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Λύση που θα οδηγεί σε ενωμένο 
κράτος με μία κυριαρχία, ιθαγένεια και διεθνή προσωπικότητα.  

 Θα κάνω και πάλι μία παρένθεση, για να πω ότι κάποιοι μέσα από τις ομιλίες 
τους χλεύασαν τη λύση της ομοσπονδίας.  Άλλοι απαξίωσαν εντελώς αναφορά στο 
ποια λύση στοχεύουμε να πετύχουμε. 

 Όταν ανέλαβε την προεδρία της ∆ημοκρατίας ο ∆ημήτρης Χριστόφιας, η 
ελληνοκυπριακή πλευρά ήταν στριμωγμένη στη γωνιά.  Αδίκως μεν, αλλά αυτή ήταν η 
στυγνή πραγματικότητα.  Μερίδα της διεθνούς κοινότητας ερμήνευσε λανθασμένα τη 
στάση μας στο δημοψήφισμα του 2004 ως εναντίωση στη λύση.  Αυτή η λανθασμένη 
προκατάληψη προκάλεσε δυσπιστία έναντί μας σε χώρες διεθνώς, ενώ σε άλλες 
έδωσε την ευκαιρία να προωθήσουν τουρκικές θέσεις για το Κυπριακό.  Υπενθυμίζω 
απλώς ότι από το 2004 και μετά τα θέματα που κυριαρχούσαν για το Κυπριακό ήταν 
το απευθείας εμπόριο και η οικονομική βοήθεια προς την τουρκοκυπριακή κοινότητα.   

 Από την πρώτη στιγμή ανάληψης της προεδρίας στόχος του ∆ημήτρη 
Χριστόφια ήταν να αναστρέψει το αρνητικό κλίμα που επικρατούσε διεθνώς σε βάρος 
μας, να αναγεννήσει την ελπίδα στους Ελληνοκυπρίους και να πείσει τους 
Τουρκοκυπρίους για την ειλικρινή βούλησή μας για λύση.  Με τις πρωτοβουλίες που 
ανέλαβε διεθνώς, αλλά και στο εσωτερικό το πέτυχε.  Τρεις εβδομάδες μετά την 
ανάληψη της προεδρίας συναντήθηκε με τον κ. Ταλάτ.  Κατόρθωσε να υλοποιηθεί η 
πρόνοια της 8ης Ιουλίου για σύσταση Ομάδων Εργασίας και Τεχνικών Επιτροπών.  
∆ημιούργησε τις προϋποθέσεις για έναρξη ουσιαστικών διαπραγματεύσεων.  Σε αυτό 
το διάστημα έπεισε τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών για το ειλικρινές του ενδιαφέρον 
για λύση.  Έπεισε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να αναμιχθεί περισσότερο στο Κυπριακό 
με τη σύσταση Ομάδας ∆ράσης υπό τον κ. Μπαρόσο και το διορισμό εκπροσώπου 
που παρακολουθεί από κοντά τις όλες διεργασίες.  Θα ’θελα σε αυτό το σημείο να 
υπενθυμίσω τις δηλώσεις του κ. Μπαρόσο στην Άγκυρα, το ∆εκέμβρη του 2008, μετά 
από συνάντηση με το ∆ημήτρη Χριστόφια.  Είπε ότι η ελληνοκυπριακή πλευρά 
απέδειξε την ετοιμότητά της για λύση και ότι έπρεπε η τουρκική πλευρά τώρα να 
αποδείξει τη δική της θέληση για λύση.  Αυτό από μόνο του νομίζω λέει πολλά! 

 Ταυτόχρονα, τόσο ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας όσο και ο Υπουργός 
Εξωτερικών ανέπτυξαν τεράστια εκστρατεία διεθνώς, για να πείσουν για την ορθότητα 
των θέσεών μας. Για πρώτη φορά τόσες σημαντικές προσωπικότητες επισκέφθηκαν 
την Κύπρο.  Εξέχουσα θέση ανάμεσά τους έχουν ο Ρώσος Πρόεδρος, ο Πάπας, αλλά 
και η Γερμανίδα Καγκελάριος και ο Γάλλος Πρόεδρος που θα επισκεφτούν την Κύπρο 
στις αρχές του 2011. Το επιχείρημα που ακούγεται από κάποιους ότι σε αυτές δε 
συζητήθηκε το Κυπριακό είναι μικρόψυχο, να μου επιτρέψετε να πω, και καθοδηγείται 
από σκοπιμότητες.  Αυτό αποδεικνύεται από τη στάση που τηρούν οι χώρες αυτές στα 
διάφορα σώματα και οργανισμούς όπου συζητείται το Κυπριακό.  Πολύ ενδεικτική σε 
ό,τι αφορά τη διεθνή δραστηριότητα του Προέδρου της ∆ημοκρατίας είναι και η 
πρόσφατη δήλωση του κ. Παπανδρέου.  Ο Έλληνας Πρωθυπουργός δήλωσε ότι με το 
∆ημήτρη Χριστόφια η Κύπρος απέκτησε κύρος και αξιοπιστία διεθνώς.  
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 Οι απευθείας συνομιλίες που άρχισαν από το Σεπτέμβρη του 2008 
συνεχίζονται μέχρι σήμερα.  Παρ’ όλο που σημειώθηκε κάποια πρόοδος, δυστυχώς 
δεν είναι επαρκής, για να μας οδηγήσει στην επίτευξη συμφωνίας.  Σε αυτό το 
διάστημα έγιναν πολλές, περισσότερες από κάθε προηγούμενη φορά, συνεδρίες του 
Εθνικού Συμβουλίου.  Συνήλθε αρκετές φορές το άτυπο συμβούλιο αρχηγών, έγιναν 
διμερείς συναντήσεις του Προέδρου με τους ηγέτες των κομμάτων, συστάθηκε 
Υποεπιτροπή του Εθνικού Συμβουλίου, που σταδιακά λειτουργεί καλύτερα, δόθηκαν 
για πρώτη φορά όλα ανεξαιρέτως τα έγγραφα με τις θέσεις που καταθέσαμε στο 
τραπέζι των διαπραγματεύσεων.  Θέσεις που συμπληρούμενες μαζί θα μπορούσαν 
να αποτελέσουν συνολικό σχέδιο λύσης.  

 Παρ’ όλα αυτά, δυστυχώς ασκείται ισοπεδωτική και αφοριστική κριτική στον 
Πρόεδρο. ∆ιευκρινίζω για πολλοστή φορά ότι δε μας ενοχλεί καθόλου η κριτική, φτάνει 
να ασκείται καλόπιστα και εποικοδομητικά.  Να είναι τεκμηριωμένη και να 
διατυπώνεται με πολιτικά επιχειρήματα και όχι με προσβλητικούς και απαράδεχτους 
χαρακτηρισμούς.  ∆υστυχώς, η στυγνή πραγματικότητα φανερώνει ακριβώς το 
αντίθετο.  Κάποιοι λειτουργούν ωσάν ο αντίπαλος, για να μην πω ο εχθρός, είναι ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ και όχι η Τουρκία!  Είναι προφανές για μας ότι 
τόσο οι δυσκολίες στο Κυπριακό όσο και τα προβλήματα στην οικονομία δημιουργούν 
την εντύπωση σε κάποιους ότι είναι μοναδική ευκαιρία, για να φθαρεί και να 
αποδυναμωθεί το ΑΚΕΛ.  Αυτό το επιδιώκουν με απευθείας επιθέσεις ή πλήττοντας 
τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Από το επίσημο βήμα της Βουλής θα επαναλάβω ότι 
αυτές τους οι προσπάθειες είναι καταδικασμένες σε αποτυχία.  Το ΑΚΕΛ δεν είναι 
κόμμα ευκαιριακό.  Είναι κόμμα βαθιά ριζωμένο στη συνείδηση και την καρδιά του 
κυπριακού λαού.  Είναι κόμμα του λαού, που εργάζεται και αγωνίζεται για τα λαϊκά 
συμφέροντα, γι’ αυτό και ο κυπριακός λαός το αγκαλιάζει και το υπερασπίζεται με όλες 
του τις δυνάμεις.  

 ∆ε μας διαφεύγει βέβαια ότι επιθέσεις έχουν την αφετηρία τους σε πολιτικές για 
το Κυπριακό, την οικονομία και άλλα ζητήματα που ακολουθούνται από τον Πρόεδρο 
και το ΑΚΕΛ.  Λυπούμαστε ειλικρινά, γιατί υπάρχει αυτό το κλίμα στο εσωτερικό 
μέτωπο.  Ως ΑΚΕΛ συναισθανόμαστε πλήρως το δικό μας μερίδιο ευθυνών και το 
ρόλο που απαιτείται να διαδραματίσουμε.  Είμαστε έτοιμοι αυτό το ρόλο να τον 
διαδραματίσουμε στο ακέραιο. Για να υπάρξει όμως αποτέλεσμα, είναι σημαντικό να 
υπάρχει πολιτική βούληση και από τα υπόλοιπα κόμματα, κάτι που, να μου 
επιτρέψετε να πω, δυστυχώς δε διαπιστώνουμε να υπάρχει αυτή τη στιγμή.  

 Είναι πεποίθηση του ΑΚΕΛ ότι οι προτάσεις που κατέθεσε ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων βασίζονται στο πλαίσιο που έχει 
συμφωνηθεί.  Είναι προτάσεις ρεαλιστικές, λογικές και λειτουργικές.  Προτάσεις 
συναινετικές και εποικοδομητικές, που θα μπορούσαν να γίνουν αποδεκτές από την 
τουρκική πλευρά, αν πραγματικά επιθυμούσε την επίτευξη λύσης.  Και θα κάμω μια 
παρένθεση σε αυτό το σημείο, για να πω το εξής:  Ασκείται αφοριστική κριτική ενάντια 
στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Σεβαστή.  Θα γίνονταν πιο πιστευτοί όμως αυτοί 
που την ασκούν, αν τοποθετούνταν με τον ίδιο τρόπο για τα ίδια ζητήματα, όταν ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δεν ονομαζόταν ∆ημήτρης Χριστόφιας.  Τότε 
τοποθετούνταν διαφορετικά! 

 Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που εκτιμούμε ως άδικη και επιβλαβή για την 
υπόθεσή μας την υπόσκαψη της όλης προσπάθειας που καταβάλλει ο Πρόεδρος.  Η 
άποψή μας είναι ότι ο ∆ημήτρης Χριστόφιας έγινε η διεκδικητική φωνή της Κύπρου σε 
κάθε γωνιά της γης.  Φωνή που δεν παζαρεύει το δίκαιο του κυπριακού λαού, αλλά 
εμμένει στην εφαρμογή όσων συμφωνήθηκαν στη βάση των διαχρονικών θέσεων του 
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Εθνικού Συμβουλίου.  Το λυπηρό είναι ότι όσο αδιάκοπα εργάζεται ο Πρόεδρος 
Χριστόφιας για την επανένωση της Κύπρου άλλο τόσο αδιάκοπη είναι η κριτική που 
δέχεται.  Αυτή η κριτική, της οποίας η ένταση ξεφεύγει συχνά από τη λογική και 
υπερβαίνει τα εσκαμμένα, μας προβλημάτισε και μας προβληματίζει πολύ ως ΑΚΕΛ.  
Γνωρίζουμε ότι υπάρχει μερίδα του κυπριακού λαού της οποίας οι ανησυχίες είναι 
γνήσιες και ελαύνονται από την έγνοια για το καλό του τόπου. Ανησυχίες που έχουν 
να κάνουν με νοοτροπίες και αντιλήψεις που κάποιοι καλλιέργησαν εντέχνως μέσα 
στο λαό εδώ και δεκαετίες.  

 ∆υστυχώς, αντί αυτές οι ανησυχίες να απαντώνται με λογικά και τεκμηριωμένα 
επιχειρήματα, ενισχύονται από τη διαστρέβλωση και την παραφιλολογία που 
αναπτύσσουν πολιτικές δυνάμεις και ορισμένα μέσα μαζικής επικοινωνίας.  Το 
επαναλαμβάνουμε για πολλοστή φορά: Αν θέλουμε να επανενωθεί ο τόπος μας, αν 
θέλουμε να τερματίσουμε την παρουσία των κατοχικών στρατευμάτων και την απειλή 
της παγίωσης των κατοχικών δεδομένων, οφείλουμε να αφήσουμε κατά μέρος τους 
ψευδοπατριωτισμούς.  Οφείλουμε να κατανοήσουμε ότι τα δήθεν απροσκύνητα 
συνθήματα και οι ιδεατές και ιδεώδεις λύσεις οδήγησαν τη χώρα μας στο χείλος της 
καταστροφής το 1974.  Αν θέλουμε σήμερα να ανασηκώσει ο λαός μας την πλάτη του 
και να αποσείσει το ζυγό της κατοχής, θα πρέπει να αποβάλουμε πρώτα μέσα από τα 
μυαλά μας τους ευσεβοποθισμούς.   

 Για το ΑΚΕΛ είναι φανερό ότι εκείνοι που ηγούνται της εξοντωτικής κριτικής 
που ασκείται στον Πρόεδρο διαφωνούν στην ουσία με αυτή καθαυτήν τη λύση της 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  ∆ιαφωνούν με την ιδέα της πολιτικής ισότητας 
των δύο κοινοτήτων.  Ίσως ορισμένοι από αυτούς να συμφωνούν στα λόγια, όμως η 
άρνηση φαίνεται στην πράξη.  Αντικατοπτρίζεται στα όσα προτείνουν, στη μόνιμη 
στάση τους να απορρίπτουν τα πάντα.  Άλλοι καθοδηγούνται από κομματικές 
σκοπιμότητες, που τους υποχρεώνουν να μεταμορφώνονται ανάλογα με τις εξελίξεις.  
Το μόνο που παραμένει σταθερό είναι η διάθεση για άσκηση κριτικής στον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας και το ΑΚΕΛ. Αυτό δυστυχώς γίνεται αδιαφορώντας για το τι 
επιβάλλει το εθνικό συμφέρον.       Ξεκαθαρίζουμε λοιπόν ότι θα απαντούμε πολιτικά, 
τεκμηριωμένα και αποφασιστικά σ’ αυτή την κριτική.  Θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε 
ολόψυχα τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, γιατί ακολουθεί σωστή, συνετή και 
πατριωτική πολιτική.  Ο πατριωτισμός κρίνεται στον αγώνα για τη σωτηρία της 
Κύπρου και στην αποφασιστικότητα να μη χαριστεί στο άδικο ούτε σπιθαμή της γης 
μας, όχι στις ανέξοδες ρητορείες που αρκούνται σε συνθήματα. Συνθήματα που δεν 
προτείνουν τίποτα το συγκεκριμένο, που δε μας λένε ποιοι είναι εκείνοι που θα μας 
στηρίξουν για την υλοποίηση των πατριωτικών μας κορωνών.  Πολύ φοβούμαι ότι 
τυχόν αποδοχή αυτών των απόψεων θα οδηγήσει σε παγίωση και όχι σε απαλλαγή 
από την κατοχή!  

 Θα επαναλάβω ότι εχθρός μας είναι η τουρκική αδιαλλαξία, είναι οι δυσκολίες 
που συναντούμε καθημερινά στον αγώνα μας για την ειρήνη και την επανένωση.  Εκεί 
θα πρέπει να επικεντρωθούν οι δυνάμεις ολωνών μας.  Το ΑΚΕΛ απευθύνει ακόμα 
μια φορά έκκληση για ενότητα.  Μας αναμένουν εξελίξεις που θα αποδειχθούν 
κρίσιμες για το μέλλον του λαού και του τόπου μας.  Η απουσία ενότητας σε κρίσιμες 
στιγμές αποδείχθηκε ιστορικά ότι μόνο κόστος αποφέρει για την πατρίδα μας.  Γι’ αυτό 
λοιπόν θα συνεχίσουμε να εργαζόμαστε για την εδραίωση της ενότητας στο εσωτερικό 
μέτωπο.  Στηριζόμενοι πάντα σε αρχές και καλλιεργώντας τον αμοιβαίο σεβασμό που 
πρέπει να υπάρχει ανάμεσα στις πολιτικές δυνάμεις.  Είναι βέβαιο ότι υπάρχουν 
μεταξύ μας διαφορές.  Κανένας δεν απαιτεί να ισοπεδωθούν αυτές οι διαφορές.  
Μπορούμε όμως να συμφωνήσουμε στα ελάχιστα, ώστε να υπερασπιστούμε 
αποτελεσματικά τα συμφέροντα του κυπριακού λαού.     
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 Η συνάντηση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας με το γενικό γραμματέα των 
Ηνωμένων Εθνών και τον ηγέτη της τουρκοκυπριακής κοινότητας στη Νέα Υόρκη 
απέδειξε ότι ο Πρόεδρος προβαίνει σε σωστούς χειρισμούς, με τους οποίους μπορούν 
να ξεπεραστούν σκόπελοι που βρίσκουμε στο δρόμο μας.  Τώρα έχουμε μπροστά 
μας μια πιο μεγάλη πρόκληση, αυτή της Γενεύης.  Για να την αντιμετωπίσουμε με 
επιτυχία χρειάζεται να γίνει η απαραίτητη προεργασία από τους ηγέτες των δύο 
κοινοτήτων στην Κύπρο.  Χρειάζεται να επιτευχθεί η μεγαλύτερη δυνατή σύγκλιση, 
έτσι ώστε το Γενάρη να γίνει το μεγάλο άλμα προς την επίτευξη συμφωνίας.  Ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας θα συνεργαστεί προς αυτή την κατεύθυνση στη βάση αρχών και 
στα πλαίσια των συμφωνηθέντων.  Από εκεί και πέρα, το αποτέλεσμα της συνάντησης 
θα εξαρτηθεί σε μεγάλο βαθμό από την τουρκική πλευρά.    

 Άκουσα ομιλίες να χρεώνουν στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας μεθοδεύσεις των 
ξένων σε βάρος της Κύπρου, που όντως υπάρχουν, αλλά και θέσεις της τουρκικής 
πλευράς, τη στιγμή που γνωρίζουμε πάρα πολύ καλά ότι ο Πρόεδρος εργάζεται, για 
να τις αντιμετωπίσει.  Και έχει αντιμετωπίσει αποτελεσματικά σε αρκετές περιπτώσεις 
και τις μεθοδεύσεις των ξένων και τις προσπάθειες της τουρκικής πλευράς. 

 Για εμάς είναι δεδομένο ότι ο κάθε καλόπιστος παρατηρητής μέσα στη διεθνή 
κοινότητα μπορεί πλέον σήμερα να αναγνωρίσει ότι εμείς έχουμε τη γνήσια βούληση 
να εργαστούμε, για να λυθεί το κυπριακό πρόβλημα, ότι είμαστε ταγμένοι στην 
εξεύρεση δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης διζωνικής δικοινοτικής 
ομοσπονδίας και παραμένουμε γόνιμοι και δημιουργικοί στις προτάσεις μας.  Ως 
ΑΚΕΛ εκτιμούμε ότι αυτή μας τη στάση πρέπει να την ενισχύουμε συνεχώς.  ∆ε θα 
έχουμε μέλλον με προοπτική, αν ενδώσουμε σε στενόμυαλες λογικές που 
υποβάλλουν ότι μπορούμε να ζήσουμε και στη μισή μας πατρίδα.  Θέλουμε την 
πατρίδα μας ολόκληρη, για να εδραιώσουμε την ειρήνη στην Κύπρο, αλλά και να τη 
μετατρέψουμε σε γέφυρα ειρήνης για ολόκληρη την περιοχή.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Καμιά χώρα στον πλανήτη δε ζει ξεκομμένη και απομονωμένη από όσα 
συμβαίνουν γύρω της.  Αυτό επαναβεβαιώθηκε ξανά με την εκδήλωση της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Το κόμμα μας έγκαιρα μελέτησε, ανάλυσε και 
ανέδειξε τη ρίζα, τις αιτίες και το χαρακτήρα της.  Η κρίση δεν ήρθε τυχαία ούτε ως 
αποτέλεσμα κάποιων λανθασμένων επιλογών ή της ασυδοσίας κάποιων 
μεγαλοστελεχών του χρηματοπιστωτικού τομέα.  Οφείλεται στη βασική αντίθεση που 
τρέφει το καπιταλιστικό σύστημα. Στην κοινωνικοποίηση δηλαδή της παραγωγής με 
την εργασία δισεκατομμυρίων ανθρώπων και στην απόδοση του κέρδους από αυτή 
την εργασία σε μια μικρή οικονομική ολιγαρχία. Οφείλεται στην υπερπαραγωγή των 
αγαθών και στην υπερσυσσώρευση του κέρδους.  Οφείλεται στο γεγονός ότι 
θεοποιείται το κέρδος και ωθούνται οι άνθρωποι να επιδιώκουν τον εύκολο και 
γρήγορο πλουτισμό με κάθε μέσο και κάθε τρόπο. 

 Η κρίση λοιπόν είναι δομική κρίση του καπιταλισμού.  Κρίση με πρωτόγνωρο 
βάθος και ένταση, που δημιουργήθηκαν εξαιτίας της συντηρητικής νεοφιλελεύθερης 
εκδοχής  του καπιταλισμού που εφαρμόστηκε τυφλά στις οικονομίες, οδηγώντας στην 
πλήρη απελευθέρωσή τους. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Όσο και να μιλάτε, δε θα σταματήσω.  Θα συνεχίσω! 
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 Ως αποτέλεσμα αυτής της νεοφιλελεύθερης, συντηρητικής αντίληψης, 
αποσύρθηκε κάθε έλεγχος και σχεδιασμός στο βωμό, επαναλαμβάνω, της 
μεγιστοποίησης του κέρδους.  Αυτή την πολιτική επεδίωξαν και επιδιώκουν να 
προωθήσουν κάποιοι και εδώ στην Κύπρο.  Η αποτυχία τους οφείλεται στη σθεναρή 
αντίσταση του ΑΚΕΛ και του ταξικού συνδικαλιστικού κινήματος, καθώς επίσης και 
στη συνεργασία που αναπτύξαμε τότε ως ΑΚΕΛ με το ∆ημοκρατικό Κόμμα και την 
Ε∆ΕΚ.  

 Από το ξέσπασμα της κρίσης κλονίστηκαν οι ισχυρότερες οικονομίες του 
κόσμου, όπως αυτές των Ηνωμένων Πολιτειών, της Γερμανίας, της Γαλλίας, της 
Βρετανίας και άλλες.  Παγκόσμια αυξήθηκαν κατακόρυφα η ανεργία, το δημοσιονομικό 
έλλειμμα και το δημόσιο χρέος.  Οι πιο αδύναμοι κρίκοι στην αλυσίδα ράγισαν και 
έσπασαν, με χαρακτηριστικά παραδείγματα τις οικονομίες της Πορτογαλίας, της 
Ιρλανδίας, της Ισπανίας, της Ιταλίας και της Ελλάδας.     

 Ήταν αναπόφευκτο τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης να τις δεχτεί και η 
κυπριακή οικονομία εξαιτίας και των βασικών της χαρακτηριστικών.  Η οικονομία μας 
είναι έντονα εξωστρεφής και βασίζεται σε οικονομίες του εξωτερικού σε πολύ μεγάλο 
βαθμό.  Αυτό την καθιστά πολύ ευάλωτη, ανάλογα και με τις εξελίξεις στις άλλες 
οικονομίες.  Η κρίση λοιπόν μεταφέρθηκε από το εξωτερικό και στην Κύπρο.  

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια βρέθηκε αντιμέτωπη με αυτές τις συνέπειες 
και έλαβε μέτρα από την πρώτη στιγμή.  Η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε έκθεσή της 
είπε ότι τα μέτρα λήφθηκαν έγκαιρα και ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση.  Εκπόνησε 
τρία πακέτα στήριξης της οικονομίας ύψους €510 εκατομ., με τα οποία στηρίχθηκαν ο 
τουριστικός και ο κατασκευαστικός τομέας, που είχαν πληγεί περισσότερο.  Λήφθηκαν 
μέτρα με έντονο κοινωνικό χαρακτήρα, που στόχευαν στην αντιμετώπιση κοινωνικών 
προβλημάτων, αλλά και στην ώθηση της ανάπτυξης.  Θα μπορούσα να απαριθμήσω 
σειρά μέτρων παρόμοιου περιεχομένου.  ∆ε θα το πράξω, γιατί θα το πράξουν άλλοι 
συνάδελφοι από την κοινοβουλευτική μας ομάδα. 

 Παρ’ όλες τις συνέπειες της οικονομικής κρίσης και το κόστος που είχε η 
αντιμετώπισή τους, η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια δεν έπαψε να υλοποιεί 
σημαντικό έργο τομών και μεταρρυθμίσεων.  Έργο που πραγματικά αλλάζει τα 
δεδομένα χρόνων, που γεννά το καινούριο για την κυπριακή κοινωνία και την 
απαλλάσσει από χρόνια προβλήματα.  Έργο που αποδεικνύει ότι η υλοποίηση του 
φιλολαϊκού προγράμματος διακυβέρνησης αποτελεί συμβόλαιο με το λαό, το οποίο η 
κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια τιμά καθημερινά.  

 Επιλύθηκαν χρόνια προβλήματα, τα οποία κανένας προηγουμένως δεν άγγιξε, 
όπως η διασφάλιση της βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο 
διακανονισμός των αγροτικών χρεών, η τροχιοδρόμηση της οριστικής επίλυσης του 
υδατικού προβλήματος, η αναβάθμιση των συγκοινωνιών, η προώθηση νομοσχεδίων 
για λύση του προβλήματος των εκτάκτων δημοσίων υπαλλήλων, η διαμόρφωση 
συνθηκών αντιμετώπισης του ενεργειακού, η επίλυση  του προβλήματος του Ακάμα 
και πολλά άλλα. Ταυτόχρονα, η κυβέρνηση έχει να επιδείξει πλούσιο έργο 
μεταρρυθμίσεων.  Αυτές υλοποιούνται με τον εκσυγχρονισμό της δημόσιας διοίκησης 
και την απλοποίηση διοικητικών διαδικασιών που αυξάνουν την παραγωγικότητα, την 
οικοδόμηση σύγχρονου συστήματος πολεοδομικού και χωροταξικού σχεδιασμού και 
ελέγχου της ανάπτυξης ολόκληρης της Κύπρου, με τη μεταρρύθμιση της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση και τον εκσυγχρονισμό της νομοθεσίας 
που διέπει την Εθνική Φρουρά.   
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 Ιδιαίτερη έμφαση δόθηκε από την κυβέρνηση και στην ενίσχυση του κράτους 
προνοίας.  Από την ημέρα ανάληψης της προεδρίας από το ∆ημήτρη Χριστόφια μέχρι 
σήμερα οι κοινωνικές παροχές αυξήθηκαν κατά 38%.  Εισήχθηκε σχέδιο στήριξης των 
εισοδημάτων των συνταξιούχων που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας.  Αυξήθηκε 
διαδοχικά ο κατώτατος μισθός και καθιερώθηκε πασχαλινό επίδομα.  Αυξήθηκαν 
σημαντικά οι συντάξεις και τα δημόσια βοηθήματα.  Ενισχύθηκε σημαντικά και 
ουσιαστικά η φοιτητική μέριμνα.  ∆ιαμορφώθηκε και εφαρμόστηκε ολοκληρωμένη και 
πολυεπίπεδη στεγαστική πολιτική.   Ενισχύθηκε η προσφυγική και διαμορφώθηκε, 
όσο και αν δεν αρέσει σε κάποιους, μεταναστευτική πολιτική.   

 Όλα αυτά και πολλά άλλα αποτελούν έργο που υλοποιήθηκε μέσα σε συνθήκες 
οικονομικής κρίσης.  Αυτά, τη στιγμή που κυβερνήσεις σε άλλες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στράφηκαν στους εργαζομένους, για να πληρώσουν τα 
σπασμένα της οικονομικής κρίσης.  Αν ρίξουμε μια ματιά στις άλλες ευρωπαϊκές 
χώρες, θα δούμε ότι οι κυβερνήσεις ξήλωσαν το κράτος προνοίας, επέβαλαν 
εξοντωτικές φορολογίες, απελευθέρωσαν τις απολύσεις, πάγωσαν τους μισθούς και 
τις συντάξεις, αύξησαν τα όρια συνταξιοδότησης και περιέκοψαν τις δαπάνες για την 
παιδεία και την υγεία.  Στην Κύπρο η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια ακολούθησε 
διαφορετική πορεία, γιατί εμφορείται από άλλη φιλοσοφία.  

 Το ΑΚΕΛ κατανοεί πλήρως ότι στην κυπριακή οικονομία υπάρχουν 
στρεβλώσεις και προβλήματα.  Στρεβλώσεις και προβλήματα που δημιουργήθηκαν 
διαχρονικά.  Ευθύνη για τη δημιουργία τους έχουν οι κυρίαρχες πολιτικές επιλογές 
που ακολουθήθηκαν τα περισσότερα χρόνια ύπαρξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
Ευθύνη τεράστια έχει και η νοοτροπία που αναπτύχθηκε από κάποιους, ότι δηλαδή ο 
ευρύτερος δημόσιος τομέας μπορούσε να χρησιμοποιηθεί, για να ικανοποιήσει 
προεκλογικές σκοπιμότητες των εκάστοτε κυβερνώντων.  Αποτέλεσμα ήταν να μη 
λειτουργεί πάντα η αξιοκρατία και να υπάρχουν πολλοί υπεράριθμοι υπάλληλοι.  
Χαρακτηριστικό παράδειγμα οι Κυπριακές Αερογραμμές.  Χρειάζονταν 1 400 
υπαλλήλους, για να λειτουργήσουν, και προσλήφθηκαν 2 100 άτομα επί 
διακυβέρνησης ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Αυτό οδήγησε σε προβληματική 
λειτουργία διαφόρων τμημάτων, αλλά και στην αύξηση του κόστους λειτουργίας της 
δημόσιας και της ημιδημόσιας μηχανής.  

 Επειδή είμαι βέβαιος ότι κάποιοι θα κατηγορήσουν το ΑΚΕΛ και την κυβέρνηση 
∆ημήτρη Χριστόφια για αναξιοκρατία, θα πω τα εξής:  Είναι πολύ καλά γνωστό ποιοι 
έχουν την καταπληκτική πλειοψηφία στους υπαλλήλους του δημόσιου και του 
ημιδημόσιου τομέα. ∆εν υπαινίσσομαι ότι το κάθε κόμμα θα ’πρεπε να έχει την 
αναλογία των ποσοστών του. Ούτε μπορώ να δεχτώ όμως ότι οι ακελικοί στερούνται 
ευφυΐας και ως εκ τούτου αποτυγχάνουν στις εξετάσεις.  Θα αναφέρω ακόμα δύο 
πολύ ενδιαφέροντα στοιχεία από την έκθεση της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας.  Το 
99% των αποφάσεών της είναι ομόφωνες, ενώ έχουν μειωθεί οι προσφυγές κατά 50% 
τα τελευταία δυόμισι χρόνια.   

 Υπάρχει όμως και μια άλλη πτυχή του θέματος.  Βουλευτές της αντιπολίτευσης 
και όχι μόνο μιλούν για σπάταλο κράτος.  ∆ίχως να συμφωνούμε στην ερμηνεία που 
δίνουν στο θέμα, θα πούμε ότι υπάρχουν πολλά περιθώρια διόρθωσης θεμάτων.  Το 
ερώτημα στο οποίο αποφεύγουν επιμελώς να αναφερθούν οι συνάδελφοι είναι ποιος 
δημιούργησε το σπάταλο κράτος!  Σίγουρα όχι το ΑΚΕΛ και ο ∆ημήτρης Χριστόφιας!  

 Θέλω σε αυτό το σημείο να ανοίξω μια παρένθεση, για να πω τα εξής: ∆ε 
θεωρούμε ότι η ΑΤΑ  συμβάλλει σε αυτό που ορισμένοι αποκαλούν “σπάταλο κράτος”.  
Επιμένουμε ότι αυτή αποτελεί μια από τις σημαντικότερες κατακτήσεις των 
εργαζομένων.  Συμφωνούμε με την τοποθέτηση του αείμνηστου Τάσσου 
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Παπαδόπουλου ότι συνιστά ευλογία για αυτούς. Αν δεχόμαστε λοιπόν να ανοίξει 
διάλογος για την ΑΤΑ, είναι μόνο για να καταστεί δικαιότερη.  Αν στην πορεία 
διαπιστώσουμε από οποιονδήποτε την επιδίωξη να στραφεί η προσπάθεια προς 
άλλες κατευθύνσεις, θα αντιταχθούμε σε αυτή με όλες μας τις δυνάμεις.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια,  στην προσπάθειά της να επιλύσει τα 
προβλήματα που προέκυψαν ως συνέπειες της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, 
ετοίμασε σχετικό πακέτο προτάσεων από τον περασμένο Φλεβάρη.  Το πακέτο 
περιείχε μέτρα που αφορούσαν στην πάταξη της φοροδιαφυγής, στη φορολόγηση του 
πλούτου, στη στόχευση κοινωνικών παροχών και στη ρύθμιση του ζητήματος των 
εκτάκτων.  Σε ό,τι αφορά τα νομοσχέδια για τη φορολόγηση των κερδών -μιλούσαμε 
για τα κέρδη και όχι για μικρομεσαίες επιχειρήσεις που κάνουν ζημιές- 
καταψηφίστηκαν από την πλειοψηφία της Βουλής.  Είναι το λιγότερο υποκρισία αυτοί 
που τα καταψήφισαν να χύνουν σήμερα κροκοδείλια δάκρυα για τους εργαζομένους.  

 Εν τω μεταξύ προέκυψε η υποβάθμιση της κυπριακής οικονομίας από το 
διεθνή οίκο αξιολόγησης “Standard and Poor’s”.  Υποβάθμιση που θα είχε έντονες 
αρνητικές συνέπειες για την οικονομία μας, αν η κυβέρνηση δεν προνοούσε να 
δανειστεί έγκαιρα τα λεφτά που χρειαζόμαστε με ευνοϊκούς όρους.  

 Το Γενάρη επίκειται νέα αξιολόγηση της κυπριακής οικονομίας.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω την προστασία σας! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάμε κάτι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ!   

 ∆εν μπορεί να μιλά ο ομιλητής και οι συνάδελφοι να κουβεντιάζουν μεταξύ 
τους! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ακούω τη δική τους φωνή και δεν ακούω τη δική μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε δίκαιο, κύριε Κυπριανού.   

 Παρακαλώ, συνεχίστε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν πραγματικά θέλουμε όλοι να αποφευχθούν περιπέτειες για την κυπριακή 
οικονομία και το λαό, χρειάζεται να λειτουργήσουμε με τρόπο συναινετικό.  Να 
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αποφύγουμε τη διεκδίκηση μέγιστων στόχων και να συμβιβαστούμε σε θέσεις που 
μπορούν να γίνουν αποδεχτές από όλους.  

 Η κυβέρνηση στοχεύοντας προς αυτή την κατεύθυνση διαμόρφωσε τον κρατικό 
προϋπολογισμό αναλόγως και επεξεργάστηκε συγκεκριμένο πακέτο μέτρων για την 
αντιμετώπιση των συνεπειών της κρίσης.  Ο προϋπολογισμός για το 2010 ήταν 
έντονα αναπτυξιακός και προνοούσε αύξηση των αναπτυξιακών δαπανών κατά 35% 
σχεδόν.  Ο φετινός είναι δημοσιονομικά πειθαρχημένος, ενώ διατηρεί στα ίδια επίπεδα 
με τα περσινά την ανάπτυξη και τις κοινωνικές παροχές.  Προνοεί μείωση των 
λειτουργικών δαπανών κατά €220 εκατομ.  Ταυτόχρονα, η κυβέρνηση δεσμεύτηκε να 
μειώσει τον αριθμό των δημοσίων υπαλλήλων κατά χίλιους στα δύο επόμενα χρόνια.  
∆εσμεύτηκε να αρχίσει διάλογο με την ΠΑΣΥ∆Υ, για να συνεισφέρουν και οι δημόσιοι 
υπάλληλοι στην όλη προσπάθεια διόρθωσης των δημοσιονομικών του κράτους.  Ο 
διάλογος στοχεύει στην υλοποίηση προσωρινών μέτρων με την έκτακτη εισφορά, 
αλλά και στη διόρθωση διαχρονικών στρεβλώσεων.   

 Το ΑΚΕΛ επιμένει ότι αυτά τα ζητήματα πρέπει να ρυθμιστούν με διάλογο, με 
σεβασμό στα συνδικαλιστικά θέσμια, που καθιερώθηκαν με χρόνια αγώνων από τους 
εργαζομένους.  Τυχόν προσπάθεια επιβολής αποφάσεων εκ των άνω με νομοθετικές 
ρυθμίσεις θα φέρει ακριβώς το αντίθετο αποτέλεσμα.  Θα οδηγήσει σε απεργίες, που 
θα επιδεινώσουν την κατάσταση της κυπριακής οικονομίας.  Όσοι λειτουργήσουν 
λοιπόν αυθαίρετα και ετσιθελικά θα πρέπει να αναλάβουν και τις ευθύνες των 
πράξεών τους.  

 Οι εργαζόμενοι του ιδιωτικού τομέα θα συνεισφέρουν μέσα από την επιβολή 
φορολογιών που απαιτούνται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη φορολογία των 
καπνικών προϊόντων.  Την ίδια στιγμή η κυβέρνηση προωθεί μεθόδους και 
διαδικασίες που στοχεύουν στην απλοποίηση της λειτουργίας του κράτους και τη 
συνεργασία του με τον ιδιωτικό τομέα για την πιο αποτελεσματική αύξηση των 
εσόδων και μείωση των δαπανών του.  Λυπούμαι να παρατηρήσω ότι, ενώ εκκρεμούν 
ενώπιον της Βουλής νομοσχέδια για την πολεοδομική ρύθμιση που θα 
απεγκλωβίσουν αγοραστές και θα ενισχύσουν την κυπριακή οικονομία, και πάλι 
παρατηρείται κωλυσιεργία στην ψήφισή τους.  

 Το πακέτο μέτρων συμπληρώνεται από τη φορολογία που θα επιβληθεί στις 
τράπεζες.  Φορολογία που θα στηρίξει τα κρατικά, αλλά και το Ταμείο Σταθερότητας 
των τραπεζών.  Το ΑΚΕΛ θα ήταν πιο ικανοποιημένο, αν η φορολογία αφορούσε τα 
κέρδη όχι μόνο των τραπεζών, αλλά του συνόλου των επιχειρήσεων.  

 Κάποιοι από τους συναδέλφους βουλευτές επιτέθηκαν στην κυβέρνηση, το 
ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ, λέγοντας ότι τα μέτρα επιβαρύνουν περισσότερο τους 
εργαζομένους.  Αυτό κι αν είναι υποκρισία!  Είναι αυτοί οι ίδιοι που απέρριψαν τα 
νομοσχέδια της κυβέρνησης που φορολογούσαν τα κέρδη!  Εμείς τους προκαλούμε 
έστω και τώρα.  Ας συνεργαστούν, για να εγκρίνουμε εκείνα τα νομοσχέδια ή κάποια 
άλλα που να φορολογούν τα κέρδη.  Με αυτό τον τρόπο θα προστατευτούν οι 
εργαζόμενοι. 

 ∆εν είναι όμως μόνο αυτό που συνιστά υποκρισία.  Υποκρισία συνιστά και η 
στάση κάποιων που στοχεύουν στην κατακόρυφη αύξηση των εξόδων του κράτους 
προωθώντας σχετικές νομοθεσίες στη Βουλή.  Τέτοιες ήταν η πρόταση νόμου για 
τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες, η κατάργηση των τελών κυκλοφορίας, η κατάργηση 
του ΦΠΑ στα εστιατόρια, η αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης κ.ά.  ∆ε συζητώ αν αυτές 
οι προσπάθειες κινούνταν  προς τη σωστή κατεύθυνση ή όχι.  Αυτό που κρίνω είναι η 
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ενδεχόμενη αύξηση των κρατικών εξόδων ή η στέρηση εσόδων κατά €500 εκατομ. 
περίπου σε περίοδο οικονομικής κρίσης.  

 Είναι για όλους αυτούς τους λόγους που ως ΑΚΕΛ θεωρούμε ότι είναι πολύ 
σημαντική η υιοθέτηση των μέτρων.  Τυχόν έγκρισή τους θα στηρίξει την οικονομία 
μέχρι την πλήρη ανάκαμψή της, θα αποτρέψει την επιβολή μέτρων από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και θα επιτρέψει τη λειτουργία του κράτους.  Την ίδια στιγμή 
στηρίζουμε αποφασιστικά την παραχώρηση στοχευμένων αντισταθμιστικών μέτρων, 
που θα ανακουφίζουν όσους έχουν ανάγκη από τη στήριξη της πολιτείας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συντομεύετε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Συγγνώμη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε υπερβεί τα σαράντα λεπτά, αλλά, παρακαλώ, συντομεύετε όσο γίνεται. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, θα σταματήσω, κύριε Πρόεδρε.  ∆ε θέλω να καταχραστώ το χρόνο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι!  Σας παρακαλώ, ολοκληρώστε!  Έχετε μερικά λεπτά στη διάθεσή σας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα καταλήξω λέγοντας ότι εμείς, ως ΑΚΕΛ, θα υπερψηφίσουμε τους 
προϋπολογισμούς και καλούμε τις πολιτικές δυνάμεις να ανοίξουμε ένα διάλογο 
μεταξύ μας, για να δούμε πώς μπορούμε επιτέλους να βρούμε την κοινή συνισταμένη 
εκείνη που θα μας επιτρέψει να προχωρήσουμε μπροστά.  ∆ίχως να απαιτούμε από 
κανένα πολιτικό κόμμα να αναθεωρήσει θέσεις αρχών τις οποίες διαθέτει. 

 Εμείς, ως ΑΚΕΛ, έχουμε αποφασίσει ότι το Γενάρη θα έχουμε μια πολύ έτσι 
χορταστική και ολοκληρωμένη συζήτηση στην Κεντρική Επιτροπή για όλα αυτά τα 
ζητήματα και θα επιδιώξουμε συναντήσεις και επαφές με όλα τα πολιτικά κόμματα, για 
να συζητήσουμε πάνω σε αυτά τα ζητήματα. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού, για την ομιλία σας. 

 Εδώ τελειώνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σημερινή συνεδρία της Βουλής 
για τον κρατικό προϋπολογισμό.  Η συνεδρία θα συνεχιστεί αύριο Τετάρτη, 15 
∆εκεμβρίου 2010, στις 9.00 το πρωί.  Να παρακαλέσω να είναι όλοι οι συνάδελφοι 
στις 9.00 το πρωί εδώ, γιατί θα αρχίσουμε στις 9.00 ακριβώς, με την ακόλουθη 
ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.165-2010). 
(Συνέχιση της συζήτησης). 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: --------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  8.16 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

 ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010» και 
οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Α. 
Αγγελίδης, Ν. Αναστασιάδης, Άντρος Κυπριανού). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 15ης ∆εκεμβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 9.15 π.μ. 

Αρ. 14 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2011.   

 Καλώ στο βήμα το συνάδελφο τον Κλαύδιο το Μαυροχάννα. 

ΚΛ. ΜΑΥΡΟΧΑΝΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, καλημέρα. 

 Θα ήθελα ως αρχή της ομιλίας μου να πω ότι από μέρους του ΑΚΕΛ χαιρετίζουμε 
τα μέτρα στήριξης των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού, όπως πολύτεκνους, 
τρίτεκνους και κατοίκους των ορεινών περιοχών, που εξάγγειλε χθες η κυβέρνηση.  Και 
όλα αυτά τη στιγμή που ο πρόεδρος της αξιωματικής αντιπολίτευσης κατήγγελλε την 
κυβέρνηση ως αντιλαϊκή και με έλλειψη ευαισθησίας στις ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ως ΑΚΕΛ για τριάντα έξι χρόνια βρισκόμαστε στην πρώτη γραμμή της πάλης μαζί 
με τον προσφυγικό κόσμο και αγωνιζόμαστε για τη βελτίωση των συνθηκών διαβίωσης 
των προσφύγων.   

 Η κυβέρνηση του Προέδρου Χριστόφια παρέλαβε συσσωρευμένα προβλήματα, 
όπως ανεπάρκεια των παρεχομένων ποσών για σκοπούς στέγασης, πολλές οικογένειες 
εγκεκριμένες για στέγαση αλλά χωρίς σπίτια, για να δοθούν, και χωρίς προγραμματισμό, 
για να κτιστούν.  Με την εκλογή του ∆ημήτρη Χριστόφια στην προεδρία της ∆ημοκρατίας 
ακολουθείται μία ολοκληρωμένη προσφυγική πολιτική σε όλα τα ζητήματα.  Παρά την 
παγκόσμια οικονομική κρίση, υλοποιήθηκαν τα προγράμματα που αφορούν τον 
προσφυγικό μας κόσμο.   

 Θέλω να αξιοποιήσω την ευκαιρία και να προβάλω βασικά σημεία της 
προσφυγικής πολιτικής της κυβέρνησης, γιατί θεωρώ ότι, παρά το γεγονός ότι πολλά 
γίνονται, επικρατεί ένα κλίμα μηδενισμού και παραπληροφόρησης, για εξυπηρέτηση 
μικροκομματικών σκοπιμοτήτων, που βλάπτει τη ∆ημοκρατία και το επί της ουσίας έργο 
που παράγεται από την κυβέρνηση. 
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 Ως προς το βασικό στόχο της βελτίωσης του στεγαστικού προβλήματος των 
προσφύγων και ιδιαίτερα των νεαρών ζευγαριών, συγκεκριμένα αυξήθηκε η στεγαστική 
βοήθεια για την αγορά ιδιόκτητης κατοικίας και διαμερίσματος.  Από €16.000 που ήταν 
προηγουμένως, τώρα κυμαίνεται από €37.000 μέχρι €51.000 και €68.350, ανάλογα με 
την περίπτωση, για δικαιούχους οικογένειες με ή χωρίς παιδιά.  Η αύξηση αυτή 
κυμαίνεται από 124% μέχρι 200%. 

 Έχουν αυξηθεί τα εισοδηματικά κριτήρια για δικαιούχους στέγασης σε 
κυβερνητικούς οικισμούς και για αυτοστέγαση σε κυβερνητικά οικόπεδα σε ποσοστό 
33% με 30% αντίστοιχα, έτσι που να καλύπτεται μεγαλύτερος αριθμός δικαιούχων 
ζευγαριών.  Για παράδειγμα τα εισοδηματικά κριτήρια για αυτοστέγαση σε κυβερνητικό 
οικόπεδο νέας οργανικής οικογένειας δύο ατόμων από €16.000 αυξήθηκε από την 1η 
Ιουλίου 2008 σε €21.000.  Παράλληλα, έχει αυξηθεί κατά 45% σε μέσο όρο και η 
βοήθεια που παραχωρείται από το κράτος για σκοπούς αυτοστέγασης σε ιδιόκτητο ή 
κυβερνητικό οικόπεδο. 

 Για πρώτη φορά από το 1994, ανατρέποντας την απόφαση της κυβέρνησης του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, η οποία αποφάσισε ότι δε θα κτιστούν πλέον άλλοι 
κυβερνητικοί συνοικισμοί, ανεγείρονται νέοι προσφυγικοί συνοικισμοί, για να καλύψουν 
τις ανάγκες των προσφύγων που προέρχονται από τα χαμηλότερα εισοδηματικά 
στρώματα.  Αναμένεται να ολοκληρωθεί η ανέγερση 760 νέων οικιστικών μονάδων 
μέχρι το τέλος της πενταετίας της παρούσας κυβέρνησης με κόστος €6 εκατομ.   

 Έχουν διαχωριστεί και διανεμηθεί 1 134 νέα κυβερνητικά οικόπεδα αυτοστέγασης 
με άμεσο δικαίωμα υποθήκευσης για σκοπούς δανειοδότησης.  Με συνεχείς εντολές του 
Υπουργείου Εσωτερικών στους επάρχους, δήμους και κοινοτικά συμβούλια 
αναζητούνται εντός των στεγαστικών ορίων των κοινοτήτων κυβερνητικά οικόπεδα 
κατάλληλα για σκοπούς στέγασης, για να ενταχθούν σε στεγαστικά σχέδια, τόσο για 
τους εκτοπισμένους όσο και για τους μη πρόσφυγες, φτωχές οικογένειες και νέα 
ζευγάρια.   

 Πρόσθετα, τα τελευταία δύο χρόνια έχουν παραχωρηθεί 10 500 περίπου τίτλοι 
ιδιοκτησίας και αναμένεται σύντομα όλοι οι δικαιούχοι πρόσφυγες που διαμένουν σε 
κυβερνητικούς οικισμούς και σε συνοικισμούς αυτοστέγασης να πάρουν τίτλο 
ιδιοκτησίας.  Με την τιτλοποίηση αυτή γίνεται αντιληπτό από τον προσφυγικό κόσμο ότι 
λιγοστεύουν οι διαθέσιμες κατοικίες, για να δοθούν σε νέα ζευγάρια προσφύγων.  Αυτός 
είναι ακόμα ένας λόγος που η κυβέρνηση προχωρεί σε κτίσιμο νέων οικιστικών 
μονάδων.  Αποτελεί φιλοσοφία μας ότι κάθε νέα οικογένεια δικαιούται μία στέγη και αυτό 
πράττουμε. 

 Σε όσους η κατοικία είναι κτισμένη πάνω σε τουρκοκυπριακή γη με απόφαση της 
κυβέρνησης Χριστόφια θα παραχωρηθεί πιστοποιητικό εκμίσθωσης, έτσι που να 
διασφαλίζεται το δικαίωμα κατοχής, χρήσης και μεταβίβασης στα παιδιά τους και 
φερεγγυότητας για σκοπούς υποθήκευσης.  Ήδη παραχωρήθηκαν τα πρώτα 
πιστοποιητικά και αναμένεται να ξεκινήσει εντατικά η προσπάθεια παραχώρησης σε 
όλους τους δικαιούχους.  Τα πιστοποιητικά εκμίσθωσης γίνονται δεκτά για σκοπούς 
πώλησης ή υποθήκης από τον Οργανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης.  Αναμένουμε 
όπως και τα άλλα χρηματοοικονομικά ιδρύματα ανταποκριθούν θετικά, αφού τελικός 
εγγυητής αυτών των περιουσιών είναι το ίδιο το κράτος. 

 Η κυβέρνηση προχωρεί και στην παραχώρηση 5 000 οικοπέδων ως 
αντιστάθμισμα σε δικαιούχους εκτοπισθέντες που διαμένουν σε τουρκοκυπριακές 
κατοικίες.  Ήδη για το σκοπό αυτό δόθηκαν τα πρώτα 160 οικόπεδα. 
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 Έχει αυξηθεί η οικονομική βοήθεια σε €10.250, αντί €8.000 που παραχωρείται, 
για σκοπούς επιδιόρθωσης και συντήρησης των κατοικιών αυτοστέγασης που 
ανεγέρθηκαν σε κρατικά οικόπεδα και έχει διευρυνθεί ο κύκλος των δικαιούχων μέχρι το 
τέλος του 1984.   

 Συνεχίζεται απρόσκοπτα η αναδόμηση και η γενική επιδιόρθωση των 
προσφυγικών οικιστικών μονάδων που κτίστηκαν στα πρώτα χρόνια της προσφυγιάς.  
Σημειώνουμε με ικανοποίηση το έργο που έχει παραχθεί και δεν ισχυριζόμαστε ότι δεν 
παρουσιάζονται προβλήματα.  Είναι γιʼ αυτό που το κόμμα μας θα συνεχίσει να 
αγωνίζεται μαζί με τον προσφυγικό κόσμο μέχρι την ημέρα της επιστροφής για 
διεκδίκηση και λύση των δίκαιων αιτημάτων του.   

 Ειδικότερα, για το θέμα της φερεγγυότητας των προσφύγων, εκτιμούμε με 
ικανοποίηση τη σοβαρή αύξηση των ποσών που δίδονται μέσω του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών.  Ενώ το 2007 δόθηκαν €70 εκατομ. με διεκπεραίωση 2 600 
αιτήσεων, το 2010 δόθηκαν €132 εκατομ. με δυνατότητα διεκπεραίωσης 5 800 
αιτήσεων· πέραν των διπλασίων.  Και αποτελεί δέσμευση ότι θα συνεχίσουμε την 
προσπάθεια για ενίσχυση της φερεγγυότητας και της δανειοληπτικής ικανότητας του 
προσφυγικού κόσμου. 

 Το ζήτημα των εκ μητρογονίας προσφύγων συνεχίζει να απασχολεί μέρος του 
προσφυγικού κόσμου.  Το ΑΚΕΛ συζητά το δίκαιο του αιτήματος ως θέμα κατάργησης 
της υφιστάμενης νομικής διάκρισης.  Πέραν τούτου όμως, υποδεικνύει ότι όλες οι 
προηγούμενες κυβερνήσεις με σαφώς πιο ευνοϊκά οικονομικά δεδομένα επέδειξαν 
αδυναμία και απροθυμία να επιλύσουν το πρόβλημα.  Κόμματα ή στελέχη κομμάτων 
που σήμερα δημαγωγούν, προκειμένου να εξασφαλίσουν την εύνοια των 
επηρεαζομένων ενόψει εκλογών, επέδειξαν αδιαφορία, ενώ ήταν κυβερνώντες, για την 
επίλυση του θέματος αυτού, καταθέτοντας δε τότε στη Βουλή νομοσχέδιο το 2002 με το 
οποίο αναγνωριζόταν η ιδιότητα του πρόσφυγα μόνο εκ πατρογονίας.   Σήμερα, με την 
κυβέρνηση Χριστόφια, εν μέσω οικονομικής κρίσης εκβιαστικά επαναφέρουν το ζήτημα.  
Ζήτημα για το οποίο οι ίδιοι αποφάνθηκαν το 2002.  Συζητώντας το δίκαιο του 
αιτήματος, δεν μπορούμε να αδιαφορούμε εν μέσω της οικονομικής κρίσης για το 
οικονομικό κόστος ούτε και να προσπερνούμε τις πολιτικές και δημογραφικές 
προεκτάσεις του θέματος.   

 Ως ΑΚΕΛ δεν μπορούσαμε να παραγνωρίσουμε και την έκδηλη 
αντισυνταγματικότητα των νομοθετημάτων που η περιστασιακή πλειοψηφία της Βουλής 
έχει προωθήσει.  Για τους λόγους αυτούς, το ΑΚΕΛ τήρησε αποχή κατά την ψήφιση της 
σχετικής πρότασης νόμου και επιμένει στη θέση ότι θα πρέπει να συνεχιστεί ο διάλογος 
με την εκτελεστική εξουσία, να συζητηθούν εξαντλητικά όλες οι πτυχές του 
προβλήματος και να βρεθούν λύσεις μέσα σε οικονομικά δεδομένα που θα μπορούν να 
επιλύσουν το πρόβλημα.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Μία από τις πιο τραγικές πτυχές του κυπριακού προβλήματος αποτελούν οι 
εγκλωβισμένοι μας.  Κράτησαν και κρατούν ακόμα άσβεστη τη μνήμη μας για τις 
κατεχόμενες από τον Τούρκο εισβολέα περιοχές.  ∆ιατηρούν ζωντανή την ελπίδα όλων 
των προσφύγων να επιστρέψουν στις πατρογονικές τους εστίες και διατηρούν ζωντανό 
το πολιτικό μας πρόβλημα.  Για τριάντα έξι χρόνια έζησαν μακριά από τα παιδιά τους και 
τα αγαπημένα τους πρόσωπα σε ένα περιβάλλον απέραντης μοναξιάς και δυστυχίας.   
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 Όπως είπε ο κ. Κώστας Παπακώστας, Υπουργός Άμυνας, το 2007 -τότε 
βουλευτής- στο πλαίσιο μίας συνεδρίασης της επιτροπής Προσφύγων της Βουλής: «Οι 
εγκλωβισμένοι σπάνια χαμογελούν και πολύ συχνά κλαίνε.  Ζουν υπό παρακολούθηση.  
∆ε ζουν ελεύθεροι.  Είναι ελεύθεροι πολιορκημένοι». 

 Έχουν παραδεχθεί όλοι οι φορείς που ασχολούνται με τους εγκλωβισμένους ότι η 
παρούσα κυβέρνηση, η κυβέρνηση Χριστόφια, επέλυσε μεγάλο μέρος των 
προβλημάτων που αφορούσαν τους εγκλωβισμένους.  Ολοκληρώνεται το σχέδιο 
αποκατάστασης των κατοικιών στα χωριά των εγκλωβισμένων, με το οποίο δαπανάται 
€1 εκατομ. περίπου κάθε χρόνο.  Θέλω στο σημείο αυτό να ευχαριστήσω τον Υπουργό 
Εσωτερικών, που με πολύ έγνοια και θέρμη συνέβαλε στην ένταξη στο σχέδιο αυτό της 
επιδιόρθωσης κοινοτικών κτιρίων στα χωριά όπου ζουν εγκλωβισμένοι. 

 Να αναφέρω επίσης την εφαρμογή του σχεδίου βελτίωσης των γεωργικών και 
κτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων, όπως κατασκευή κτιρίων, υποστατικών και αγορά 
νέων μηχανημάτων, που εφαρμόστηκε όπως στις ελεύθερες περιοχές.  Επίσης, με 
αίτημα του ΑΚΕΛ καταβλήθηκε αποζημίωση για ζημιές κατά τη γεωργική τους 
δραστηριότητα ένεκα της ανομβρίας ολικού ποσού €520.000, όπως στις ελεύθερες 
περιοχές.   

   Ο θεσμός της παραχώρησης τροφίμων συνεχίζεται απρόσκοπτα.  Τα 
εκπαιδευτικά ιδρύματα στην Καρπασία λειτουργούν σε κατάλληλα κτίρια με κατάλληλο 
εξοπλισμό και στελέχωση από την άποψη εκπαιδευτικών και διοικητικού προσωπικού.  
Η κατʼ οίκον φροντίδα προς τους εγκλωβισμένους ηλικιωμένους που έχουν ανάγκη 
πραγματοποιείται με επιχορήγηση του κράτους.  Το σχέδιο για παραχώρηση 
οικονομικής βοήθειας στους εγκλωβισμένους λόγω των ειδικών δυσκολιών κατά τη 
γεωργική τους απασχόληση εφαρμόζεται κανονικά.  Η μετακίνηση προϊόντων φυτικής 
προέλευσης στις ελεύθερες περιοχές παραγωγής των εγκλωβισμένων γίνεται με βάση 
τον Κανονισμό της Πράσινης Γραμμής 866/2004.  Όλα τα επιδόματα τους παρέχονται 
χωρίς καθυστέρηση και προβλήματα.  Όλα αυτά, για να μπορέσουν οι εγκλωβισμένοι 
μας γεωργοί και κτηνοτρόφοι να παραμείνουν στα χωριά τους. 

 Ιδιαίτερα αναφέρομαι στη μαρωνιτική κοινότητα, που τα τραγικά γεγονότα του 
1974 είχαν ως αποτέλεσμα όλα τα χωριά -και τα τέσσερα- Κορμακίτης, Ασώματος, Αγία 
Μαρίνα και Καρπάσια, να μείνουν εγκλωβισμένα υπό τον έλεγχο των τουρκικών 
στρατευμάτων και συνεχίζουν να είναι.  Αποτέλεσμα, η κοινότητα να είναι 100% 
προσφυγοποιημένη και να αγωνίζεται μακριά από τα μοναστήρια και τις εκκλησίες της, 
για να επιβιώσει και να μην αφανιστεί.  Η πολιτική την οποία έχει εξαγγείλει η παρούσα 
κυβέρνηση και εφαρμόζει για τους ηρωικούς εγκλωβισμένους αγκαλιάζει στον ίδιο 
βαθμό τους εγκλωβισμένους της Καρπασίας και αυτούς των μαρωνίτικων χωριών.  
Θέλω να τονίσω ότι οι θρησκευτικές ομάδες των Μαρωνιτών, των Αρμενίων και των 
Λατίνων αποτελούν αναπόσπαστο κομμάτι του κυπριακού λαού.  Βίωσαν και βιώνουν 
όλες τις δοκιμασίες που πέρασε και εξακολουθεί να περνά ο τόπος μας.   

 Το ΑΚΕΛ, συνάδελφοι, αγωνίζεται για μία Κύπρο που όλοι οι κάτοικοί της, 
Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένιοι και Λατίνοι, θα ζουν ειρηνικά και 
θα οικοδομούν μαζί το μέλλον της κοινής τους πατρίδας.  Ο σεβασμός και η διατήρηση 
της ιδιαίτερής τους ταυτότητας θα βρίσκεται στο επίκεντρο της προσοχής μας. 

 Για τριάντα έξι χρόνια η πατρίδα μας εξακολουθεί να παραμένει διαιρεμένη και η 
λατρευτή Κερύνεια μας κατεχόμενη.  Η επαρχία μας είναι 100% προσφυγοποιημένη, με 
όλους τους πολίτες της ξεριζωμένους, με πολλούς αγνοούμενους και εγκλωβισμένους.  
Οι Κερυνειώτες μαζί με τους Λαπηθιώτες, τους Καραβιώτες, τους ∆ικωμίτες, τους 
Μορφίτες, τους Μαρωνίτες, τους Βαρωσιώτες, μαζί με όλο τον προσφυγικό κόσμο και 
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ολόκληρο το λαό μας δίνουν τον αγώνα για την επανένωση της πατρίδας μας με 
καρτερικότητα, αλλά και με αποφασιστικότητα. 

 Γνωρίζουν οι Κερυνειώτες ότι η λύση που θα πετύχουμε δε θα είναι η ιδανική.  Ως 
ΑΚΕΛ όμως διεκδικούμε να είναι λειτουργική και βιώσιμη, ώστε να δίνει τη δυνατότητα 
σε όλους τους Κυπρίους να ζήσουν ειρηνικά σε συνθήκες ασφάλειας, με διασφαλισμένα 
τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες τους, περιλαμβανομένου και του 
δικαιώματος επιστροφής της περιουσίας.  Παραμένουμε συνεπείς στο πλαίσιο λύσης 
του Κυπριακού όπως καθορίζεται στις συμφωνίες υψηλού επιπέδου, στις αποφάσεις και 
στα ψηφίσματα του ΟΗΕ και στις αρχές του διεθνούς και του κοινοτικού δικαίου.   

 Στα πλαίσια αυτής της λύσης αγωνίζεται ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
∆ημήτρης Χριστόφιας να αποκατασταθούν και να διασφαλιστούν τα δικαιώματα του 
λαού μας και τα δικαιώματα των Κερυνειωτών.  Γιʼ αυτά τα δικαιώματα αγωνιζόμαστε και 
θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε, όπως πάντα, ως Κερυνειώτες. 

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώ τώρα στο βήμα τη συνάδελφο τη Στέλλα την Κυριακίδου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση των φετινών προϋπολογισμών μάς βρίσκει μέσα σε μία σοβαρή 
οικονομική κρίση άνευ προηγουμένων διαστάσεων, σε έναν κόσμο που ποτέ στο 
παρελθόν δεν ήταν τόσο στενά συνδεδεμένος και αλληλοεξαρτώμενος.  Οι συνέπειες 
αυτής της οικονομικής κρίσης που καταγράφονται ανά το παγκόσμιο οδηγούν με 
μαθηματική ακρίβεια σε κοινωνική αστάθεια σε πάρα πολλές χώρες.  Η κρίση έρχεται να 
μας πλήξει σε μία στιγμή που υπάρχει μία παγκόσμια δέσμευση για την προαγωγή και 
διασφάλιση της υγείας για κάθε πολίτη, για τη μείωση της φτώχιας και του κοινωνικού 
αποκλεισμού, για την ανάγκη ύπαρξης μίας σύγχρονης κοινωνίας που να διανέμει τα 
οφέλη της ομοιόμορφα και δίκαια σε όλο τον κόσμο.   

 ∆υστυχώς, όπως έχει συμβεί και στο παρελθόν, κατά τη διάρκεια μίας 
οικονομικής κρίσης οι πολιτικές που δέχονται τα πρώτα πυρά και εκπτώσεις είναι οι 
πολιτικές υγείας και κοινωνικής πρόνοιας.  Σε μία τέτοια περίοδο, οι εξοικονομήσεις 
χρειάζονται, αλλά όχι σε βάρος της ποιότητας ζωής των ατόμων, των ευάλωτων 
ομάδων, των ηλικιωμένων, των παιδιών. 

 Μέσα σε αυτό το δύσκολο οικονομικό περιβάλλον η συζήτηση του 
προϋπολογισμού αποκτά μία ξεχωριστή σημασία και μία ιδιαιτερότητα, θα έλεγα, καθώς 
είναι εύκολο να γίνει ένας απαξιωτικός και ισοπεδωτικός απολογισμός. 

 Η εξασφάλιση ενός σύγχρονου συστήματος υγείας, η κοινωνική προστασία και η 
χρησιμοποίηση των πόρων με διαφάνεια και αποτελεσματικότητα επιβάλλονται.  
Αναμφίβολα, οι προϋπολογισμοί είναι μειωμένοι, το θέμα όμως που μας αφορά είναι αν 
οι στόχοι που έχουν τεθεί υλοποιήθηκαν και ποιοι είναι οι εφικτοί στόχοι για το 2011, αν 
υπάρχει σωστός έλεγχος και παρακολούθηση των δαπανών.   

 Η υγεία αποτελεί προτεραιότητα για όλους.  Αυτό που επιθυμούμε είναι να 
προστατευόμαστε από τις ασθένειες και τα νοσήματα και να μεγαλώνουμε τα παιδιά μας 
σε ένα υγιεινό περιβάλλον. 
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 Στη σημερινή εποχή της παγκοσμιοποίησης δεν υπάρχουν σύνορα.  Υπάρχει μία 
συνεχής μετακίνηση πληθυσμών, με αποτέλεσμα τα προβλήματα υγείας να μη μένουν 
εντός συνόρων και όλες οι χώρες πρέπει να είναι έτοιμες να ανταποκριθούν σε νέες 
συνθήκες.  Η παγκοσμιοποίηση έχει καταργήσει τα σύνορα των χωρών, αλλά έχει 
αυξήσει και τις διαφορές αναμεταξύ των κοινωνιών και των συστημάτων υγείας με 
θετικά, αλλά και αρνητικά αποτελέσματα. 

 Κάθε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι ελεύθερη να αποφασίζει την 
υγειονομική πολιτική που ταιριάζει καλύτερα στις ιδιαίτερες συνθήκες και παραδόσεις 
της, αλλά όλες οι χώρες μοιράζονται κάποιες κοινές αξίες.  Για τους λόγους αυτούς, είναι 
σκόπιμο να συνεργαζόμαστε για την αντιμετώπιση κοινών προβλημάτων, είτε πρόκειται 
για τη γήρανση του πληθυσμού με στήριξη των πολυτέκνων είτε προβλήματα, όπως η 
παχυσαρκία.  Τα σοβαρά προβλήματα όμως δεν αντιμετωπίζονται με μία επιδοματική 
πολιτική.   

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση δεσμεύεται κατά την εκπόνηση όλων των πολιτικών της να 
συνεκτιμά τις επιπτώσεις στην υγεία. 

 Για το 2011 στην Κύπρο οι δημόσιες δαπάνες για την υγεία φτάνουν το 3,6% του 
ΑΕΠ, σημειώνοντας μικρή πτώση από πέρσι.  Σύμφωνα με τη Στατιστική Υπηρεσία, οι 
συνολικές δαπάνες υγείας ως ποσοστό του ΑΕΠ είναι από τις χαμηλότερες ανάμεσα 
στις ευρωπαϊκές χώρες.   

 Ας δούμε όμως στην πράξη πώς αξιοποιήθηκαν τα κονδύλια και πώς πετύχαμε 
τους στόχους του 2010.  Ιδιαίτερα χρήσιμη είναι η έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας για το 
2009 για τον τομέα της υγείας.  Ενδεικτικά, αναφέρω ότι από τον προϋπολογισμό των 
αναπτυξιακών δαπανών του Υπουργείου Υγείας για το έτος 2008 παρέμενε αδαπάνητο 
το ποσό των €2,8 εκατομ.  Στην πράξη με απογοήτευση βλέπουμε να παραμένουν 
ανυλοποίητα έργα που τίθενται ως στόχοι από χρόνο σε χρόνο.  

 Παράλληλα, στην εν λόγω έκθεση διαπιστώνονται για μία ακόμα φορά οι 
αδυναμίες της υφιστάμενης οργανωτικής δομής του Υπουργείου Υγείας, οι οποίες δε 
διευκολύνουν την αποδοτική και ευέλικτη λειτουργία του, αυξάνοντας έτσι τους 
κινδύνους και αφήνοντας περιθώρια για σπατάλη, κακοδιαχείριση και έλλειψη 
διαφάνειας.  Το μεγάλο ζήτημα της αναδιοργάνωσης του Υπουργείου Υγείας δεν έχει 
δυστυχώς αντιμετωπιστεί αποτελεσματικά τον τελευταίο χρόνο, αφού ιατρικό, 
νοσηλευτικό και παραϊατρικό προσωπικό συνεχίζει να είναι αποσπασμένο στις Ιατρικές 
Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας, για να εκτελούν διοικητικά καθήκοντα. 

 Ένα άλλο θέμα που μας απασχολεί είναι το σχέδιο αποστολής ασθενών στο 
εξωτερικό, αφού δαπανώνται υπέρογκα ποσά για θεραπείες ασθενών που δεν μπορούν 
να έχουν τη θεραπεία που χρειάζεται στον τόπο μας.  Το σχέδιο έτυχε 
τροποποίησης το 2009 με σκοπό την αποτελεσματικότερη διαχείριση των δαπανών και 
την επίτευξη χαμηλότερου κόστους θεραπείας.  Όμως συνεχίζει να εκκρεμεί η 
συνομολόγηση συμφωνιών με τα νοσοκομεία του εξωτερικού και η απεμπλοκή 
αντιπροσώπων, εκτοξεύοντας το κόστος, χωρίς να υπάρχει ικανοποιητικός έλεγχος.  
Ταυτόχρονα, σε σχέση με την παρακολούθηση της πορείας θεραπείας των ασθενών, η 
Ελεγκτική Υπηρεσία παρατήρησε σοβαρά προβλήματα, τα οποία επισημαίνει εδώ και 
τρία χρόνια.  ∆ιαπιστώθηκε πως η παρακολούθηση της θεραπείας και η έγκριση των 
τιμολογίων εξακολουθούν να γίνονται μόνο από Λειτουργούς Ευημερίας 
αποσπασμένους στις διάφορες πρεσβείες, με αποτέλεσμα να γίνεται αλόγιστη 
διάσπαση δημοσίων κονδυλίων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Συνεχίζει να υπάρχει το τεράστιο θέμα της παροχής ποιοτικών ιατρικών 
υπηρεσιών σε ασθενείς και τονίζω την απουσία ενός σωστού συστήματος ελέγχου της 
προσφοράς υπηρεσίας (medical audit), έλλειψη η οποία δεν επιτρέπει την ομοιόμορφη 
και σε αποδεκτά επίπεδα προσφορά υπηρεσιών από όλους τους γιατρούς σε κάθε 
ειδικότητα.  Το έργο της διαπίστευσης των νοσηλευτηρίων έχει καθυστερήσει σημαντικά, 
χωρίς να υπάρχει κανένα ουσιαστικό αποτέλεσμα μέχρι σήμερα.   

 Οφείλουμε να χαιρετίσουμε όμως τη σύσταση της εθνικής επιτροπής για τη 
στρατηγική για τον καρκίνο, αλλά να σημειώσουμε ταυτόχρονα ότι είναι μία επιτροπή 
χωρίς ούτε ένα σεντ προϋπολογισμό και δυστυχώς -δεν μπορώ να μην το αναφέρω- 
δεν έχει προχωρήσει η δημιουργία του Κέντρου Μαστού, ενώ είχαμε 522 νέα 
περιστατικά το 2009, ένα κάθε δεκαέξι ώρες!   

 Αναμένουμε τη λειτουργία του Μεταμοσχευτικού Κέντρου στο δημόσιο τομέα.  
Εδώ και μήνες δε γίνονται μεταμοσχεύσεις, διότι δεν έχουν παρουσιαστεί πτωματικοί 
δότες.   

 Απαράδεκτη κατάσταση επικρατεί με τις συμβάσεις με τον ιδιωτικό τομέα για την 
παροχή ιατρικών υπηρεσιών.  Για παράδειγμα εκκρεμεί η υπογραφή σύμβασης για 
αγορά υπηρεσιών διενέργειας καρδιοχειρουργικών επεμβάσεων.  Αυτή η συμφωνία 
έληξε την 31η του Μάρτη του 2007 και οι ασθενείς εξακολουθούν να παραπέμπονται και 
οι πληρωμές να διενεργούνται με βάση τις τιμές που διαλαμβάνονταν στην 
προηγούμενη συμφωνία.   

 Τι άλλο να αναφέρουμε;  Ότι για τον αδρανή εξοπλισμό των νοσοκομείων δεν 
έχουν ακόμη υποβληθεί καταστάσεις για την αξιοποίησή του σε άλλα νοσηλευτήρια;  Για 
την προμήθεια αναλωσίμων, που παρουσιάζει σημαντική αύξηση του κόστους τα 
τελευταία χρόνια, αλλά δεν μπορούμε να προσδιορίσουμε τους λόγους της αύξησης, 
αφού η τήρηση μηχανογραφημένων συστημάτων στις αποθήκες δεν έχει ακόμη 
ολοκληρωθεί;   

 Όσον αφορά τον τομέα των φαρμακευτικών υπηρεσιών, ήταν με απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου το Φεβρουάριο του 2007 που υπήρξε σωστή πρόνοια για τη 
δημιουργία Επιτροπής Ελέγχου και Ενημέρωσης.  Μία απόφαση η οποία εκκρεμεί μέχρι 
και σήμερα. 

 Για πέντε συνεχή χρόνια είμαστε στο “θα” για την εφαρμογή της ευρωπαϊκής 
Οδηγίας για το Κέντρο Αίματος!  Είμαστε στο “θα” για τη δημιουργία παιδοψυχιατρικής 
μονάδας εσωτερικής νοσηλείας στο Μακάρειο Νοσοκομείο.  Ο στόχος μεταφέρθηκε από 
το 2010 στο τέλος του 2011, με αποτέλεσμα αριθμός εφήβων να νοσηλεύονται στο 
Νοσοκομείο Αθαλάσσας.  Αν είναι δυνατόν στην Κύπρο του 2010!  Είμαστε στο “θα” για 
το ακτινοθεραπευτικό Λεμεσού, έργο το οποίο καθυστερεί για εφτά ολόκληρα χρόνια και 
το σημαντικότερο είναι ότι αυτή η καθυστέρηση βάζει σε τεράστια ταλαιπωρία τους 
χιλιάδες καρκινοπαθείς των επαρχιών Λεμεσού και Πάφου.  Το Μάιο του 2010, με βάση 
το πόρισμα της μελέτης για την εκτίμηση της δαπάνης ανέγερσης του έργου, διαφάνηκε 
ότι το ποσό δαπάνης ήταν υπερεκτιμημένο κατά €4,5 εκατομ. περίπου.  Ποιος 
ευθύνεται;  Κανείς; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αντί του οποιουδήποτε σχολιασμού στο θέμα λιστών αναμονής, ας ανατρέξει 
κάποιος στον απολογισμό του Υπουργείου Υγείας του 2010, όπου παρουσιάζεται μία 
καταγραφή αριθμών χωρίς ουσία και ανάλυση.  Είναι δυνατόν ή πειστικό να λέμε απλά 
και γενικά ότι έχει συσταθεί ομάδα επικαιροποίησης των λιστών αναμονής, γιατί έχει 
παρατηρηθεί -μας πήρε βέβαια δύο χρόνια- ότι οι λίστες αναμονής δεν είναι 
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πραγματικές;  Αυτή είναι απάντηση για όλους τους ασθενείς που περιμένουν μήνες για 
μια ορθοπαιδική επέμβαση, ένα υπερηχογράφημα ή ένα ραντεβού; 

 Σε μια εποχή οικονομικής κρίσης όλοι γνωρίζουμε ότι κινδυνεύουν και 
ταλαιπωρούνται κατά πολύ περισσότερο οι ευάλωτες ομάδες πληθυσμού, οι χρόνιοι 
ασθενείς, οι ψυχικές παθήσεις, οι χρήστες, τα παιδιά.  Οποιαδήποτε περικοπή 
οικονομικής ενίσχυσης και κοινωνικής στήριξης των ομάδων αυτών επιφέρει 
μεγαλύτερες αρνητικές επιπτώσεις.  

 Η Επιτροπή για την Πρόληψη των Βασανιστηρίων του Συμβουλίου της Ευρώπης 
πρόσφατα έχει καταγγείλει την Κυπριακή ∆ημοκρατία για παραβίαση ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων των πολιτών της στα θέματα των ψυχικά ασθενών.  Για τον τομέα των 
Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, η Γενική Ελέγκτρια αναφέρει πως δεν υπήρξε καμία 
απολύτως πρόοδος όσον αφορά στην υλοποίηση των δαπανών που αφορούν την 
ανέγερση νέων κτιρίων του Κέντρου Ψυχικής Υγείας και του Κέντρου Σωματικής 
Αποτοξίνωσης στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας.  Το Υπουργείο Οικονομικών ανέστειλε την 
έναρξη των εργασιών τους και η υλοποίηση θα αρχίσει μετά το 2010.  Στους φετινούς δε 
προϋπολογισμούς υπάρχει μειωμένο κονδύλι για αναπτυξιακές δαπάνες στον τομέα 
των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας κατά 29%.  Για τις φυλακές και τις συνθήκες διαβίωσης 
ακούμε πολλά.  Για τους ψυχικά πάσχοντες φωνάζει μόνο η σιωπή!  Και νοσηλεύονται 
εκεί και έφηβοι!  Ένα καίριο πλήγμα στον τομέα της αποκατάστασης οφείλεται στις 
τεράστιες ελλείψεις ενδιάμεσων δομών αποκατάστασης, πράγμα το οποίο οδήγησε 
μεγάλο αριθμό ψυχικά πασχόντων -υπάρχουν κάπου τριακόσια άτομα σήμερα- 
ανεξαρτήτως ηλικίας, να διαμένουν σε γηροκομεία.  

 Σαν καταπέλτης έρχεται η έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως να επιβεβαιώσει τα 
όσα καθημερινά βλέπουμε εμείς μέσω των παραπόνων που φτάνουν στο γραφείο μας 
και τα όσα βιώνει ο Κύπριος πολίτης, που δυστυχώς αφορούν το Υπουργείο Υγείας.   
Φαινόμενα έλλειψης προθυμίας για άσκηση προληπτικού και διορθωτικού ελέγχου, 
καθυστέρηση εξυπηρέτησης ασθενών, ελλιπής εφαρμογή της νομοθεσίας για τα 
δικαιώματα των ασθενών και πολλά άλλα αποδεικνύουν για πολλοστή φορά ότι το 
Υπουργείο Υγείας αντιμετωπίζει πολύ σημαντικές λειτουργικές δυσκολίες.   Η έκθεση 
της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως επιβεβαιώνει αδιαμφισβήτητα και τα όσα είχαν διαπιστωθεί 
και από την έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας.  Και είναι σημαντικό και στέλνει πολλά 
μηνύματα το γεγονός ότι και οι δύο ανεξάρτητοι αυτοί φορείς πιστοποιούν ότι πολλά 
από τα επίπεδα δράσης και λειτουργίας του Υπουργείου Υγείας παρουσιάζουν σοβαρά 
προβλήματα που χρήζουν άμεσης αντιμετώπισης!   

 Είναι φανερό για όλους μας ότι το σύστημα υγείας έχει φτάσει στα όριά του!  Η 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ έχει σοβαρά προβλήματα και, όσο περνά ο χρόνος, φαίνονται πιο 
έντονα.  Μέσα στο πλαίσιο της εφαρμογής του ΓΕΣΥ φαίνονται τεράστια ποσά για τη 
λειτουργία και οργάνωση του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας και παραμένει ακόμη 
άγνωστο αν είναι οικονομικά βιώσιμο το ΓΕΣΥ και το πότε θα εφαρμοστεί.   

 Στη φετινή έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ 
αναφέρονται οι ακόλουθες καθυστερήσεις και παρατυπίες: 

 Ο διορισμός τριμελούς ομάδος συντονιστών της αρχικής σύμβασης έγινε με 
μεγάλη καθυστέρηση το 2008, η συντονίστρια διορίστηκε το 2009, αφυπηρέτησε 
το 2010, χωρίς να είχαν ανατεθεί καθήκοντα συντονιστή σε άλλο άτομο.   

 Οι πληρωμές στους συμβούλους δε διασαφηνίζονται ρητά στα συμβόλαια, με 
αποτέλεσμα να είναι πολύ δύσκολο να διασφαλιστεί ότι οι πληρωμές 
ανταποκρίνονται στις υπηρεσίες που έχουν προσφερθεί. 
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 Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το 2004 συμφωνήθηκε η προώθηση 
της αυτονόμησης των κρατικών νοσηλευτηρίων, αλλά αυτό το νομοσχέδιο ακόμη 
εκκρεμεί.   

 Για τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας είναι αξιοπρόσεκτο ότι παρατηρείται 
πλεόνασμα στην οικονομική κατάστασή του, το οποίο προέρχεται εξ ολοκλήρου 
από κυβερνητική χορηγία και δε δικαιολογείται η συσσώρευση και η δημιουργία 
πλεονασμάτων.  ∆ηλαδή, με απλά λόγια, δεν παράγει το έργο για το οποίο 
ζήτησε κονδύλια ή, με απλά λόγια, επειδή το Υπουργείο Υγείας δε δείχνει να 
προχωρεί, διότι φαίνεται να υπάρχει μία έλλειψη πολιτικής βούλησης, παραλύει 
και ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας. 

 Η Ελεγκτική Υπηρεσία παρατήρησε ότι ο οργανισμός έχει ήδη προβεί στη σύναψη 
συμβολαίων αρκετών εκατομμυρίων ευρώ, αλλά αρκετά από τα προβλήματα που 
υπάρχουν για την υλοποίηση και εφαρμογή του ΓΕΣΥ δημιουργούν τον κίνδυνο, εάν 
παρουσιαστούν σοβαρές δυσκολίες κατά την υλοποίηση των έργων αυτών, να έχουν 
δαπανηθεί στο μεταξύ αρκετά εκατομμύρια ευρώ σε αμοιβές συμβούλων και συστήματα 
μηχανογράφησης, τα οποία ενδεχομένως να μη χρειαζόντουσαν.  Στις 9 ∆εκεμβρίου σε 
αυτό το κοινοβούλιο, στην επιτροπή Υγείας ακούσαμε πια επίσημα ότι γίνεται μελέτη για τη 
βιωσιμότητα του ΓΕΣΥ!   

 Τα ερωτήματα είναι πολλά.  Γιατί ζητούνται κονδύλια, αφού δεν αποφασίστηκε αν 
είναι ένα βιώσιμο σχέδιο;  Γιατί δεν προχώρησαν σε συγκεκριμένες δράσεις, όπως η 
αυτονόμηση των νοσοκομείων, η εφαρμογή του θεσμού των “γενικών ιατρών”;  Μήπως όλες 
αυτές οι καθυστερήσεις μάς έφεραν ως εδώ, να συζητείται η βιωσιμότητα του σχεδίου;  

 Η ανάγκη ενός ΓΕΣΥ είναι αδιαμφισβήτητη.  Η πολιτική όμως αμφιθυμία φαίνεται να 
δυσκολεύει αυτή την προσπάθεια υλοποίησης.  Η εικόνα για μας δεν είναι απλά 
απογοητευτική· είναι ανησυχητική και επικίνδυνη.    

 Κυρίες και κύριοι, τελειώνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ σε κάποια άλλα θέματα.  

 Το 2010 σημαδεύτηκε με την εφαρμογή της νομοθεσίας για το κάπνισμα.  Στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση κατά τα δύο τρίτα οι θάνατοι οφείλονται σε παθήσεις του 
κυκλοφορικού συστήματος και του καρκίνου.  Οι παράγοντες ρίσκου τους οποίους 
μπορούμε να επηρεάσουμε είναι το κάπνισμα, το αλκοόλ και η κατάλληλη διατροφή.  
Συμβιβασμοί και εκπτώσεις που αφορούν την υγεία δεν επιτρέπονται, τουλάχιστον όσον 
αφορά στα παιδιά μας, τους νέους μας, αλλά και τους εαυτούς μας!  Γι’ αυτό αυτή η 
νομοθεσία, παρ’ όλες τις αντιδράσεις, είναι σημαντικό μέτρο προστασίας της δημόσιας 
υγείας.  

 Χαιρετίζουμε δύο μέτρα που εφαρμόστηκαν το 2010 από το Υπουργείο 
Εργασίας, το Σχέδιο Κινήτρων για Απασχόληση Κοινωνικά Ευπαθών Ομάδων και το 
Σχέδιο Κινήτρων για την Πρόσληψη Ατόμων με Αναπηρία.  

 Όσον αφορά όμως το κρατικό καταφύγιο θυμάτων σεξουαλικής εκμετάλλευσης, 
καταγγέλλω απ’ αυτό το βήμα την πρόθεση για μετατροπή από το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης αυτού του καταφυγίου σε γραφεία και μετακόμιση του καταφυγίου και των 
ενοίκων σε ένα χώρο εντελώς ακατάλληλο, ενώ δεν υπάρχουν καθόλου κονδύλια για το 
καταφύγιο στους προϋπολογισμούς!   

 ∆υστυχώς, ακόμα μία καίρια πτυχή της γενικότερης παθογένειας που βλέπουμε 
είναι η αύξηση των περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας, τα οποία έχουν τριπλασιαστεί 
για την περίοδο 2004 με 2009.  Συνεχίζουν να υπάρχουν πολλές ελλείψεις, αφού δεν 
τηρείται αρχείο καταγραφής στατιστικών στοιχείων, οι μη κυβερνητικές οργανώσεις και 
οι γυναικείες οργανώσεις δεν έχουν συμπεριληφθεί στο εθνικό σχέδιο και δεν έχουμε 
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χρονοδιαγράμματα, αλλά ούτε και προϋπολογισμούς για την υλοποίηση των δράσεων 
του σχεδίου. 

 ∆ε θα μπορούσα να μην αναφερθώ, τελειώνοντας, στα παιδιά με ειδικές ανάγκες.  
Ένα από τα σοβαρότερα προβλήματα που βαραίνουν τις οικογένειες αυτών των 
παιδιών είναι τι θα γίνουν αυτά τα άτομα, όταν οι γονείς τους δε είναι σε θέση να τους 
παρέχουν κατάλληλη στήριξη και φροντίδα.  ∆υστυχώς, δεν έχουμε δει να προχωρούν 
οι χώροι φιλοξενίας για ενήλικα άτομα, η λειτουργία πολυθεματικών κέντρων που να 
προσφέρουν ποιοτικές και συγκεντρωτικές θεραπείες.  Υπάρχει μεγάλη μείωση αριθμού 
ειδικών λειτουργών εκπαίδευσης και ωρών στήριξης στα δημόσια σχολεία και 
καθημερινά βλέπουμε γονείς που ζητούν για τα παιδιά τους τη βοήθεια που δικαιούνται.  
Χαιρετίζουμε όμως τη δημιουργία του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες και αναμένουμε την αξιολόγησή τους.  

 Τέλος, χαιρετίζουμε απ’ αυτό το βήμα το διορισμό ανεξάρτητου προέδρου του 
Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου.  Αυτό ήταν αίτημα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
εδώ και τέσσερα χρόνια.  

 Πρέπει όμως να αντιληφθούμε ότι τα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μόνο τα αιτήματά σας ικανοποιούμε!  Έντζιε κάμνουμε άλλη δουλειά! 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Καλοσύνη σας, κύριε Κατσουρίδη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πάτε καλά! 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Πρέπει όμως να αντιληφθούμε ότι τα προβλήματα στους τομείς αυτούς, της 
υγείας, της κοινωνικής πολιτικής και της οικογένειας, δεν πρέπει να έχουν κομματικό 
χρώμα.  Οφείλουμε όλοι να αναλάβουμε τις ευθύνες μας και να συνειδητοποιήσουμε ότι 
οι δύσκολες μέρες που περνούν όλοι μάς αφορούν όλους, ότι προϋπολογισμός σημαίνει 
όραμα, αλλά και δημοσιονομική πειθαρχία και ευελιξία και δυστυχώς στον τομέα της 
υγείας στο φετινό προϋπολογισμό αυτά τα δύο απουσιάζουν.  

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο κ. Κυριακίδου. 

(Αστειευόμενος) 

 Πριν δώσω το λόγο στον επόμενο ομιλητή, θέλω να υποβάλω ένα συγκεκριμένο 
ερώτημα στον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, ο οποίος επεξεργάζεται το 
διαδίκτυο εκεί, αν επιβεβαιώνονται οι πληροφορίες ότι η ΑΕΛ θα μπει στην τετράδα 
μέσα από τις εκτιμήσεις. 

(Γέλια) 

 Τι λεν, κύριε πρόεδρε της επιτροπής Οικονομικών; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Ευτυχώς, δεν ενώνομαι με το διαδίκτυο, επομένως δε γνωρίζω, τζιαι ούτε θέλω 
να ξέρω τζιόλας, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Καταστροφή μεγάλη! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Τζιαι μια φορά του Άρη!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με τη βοήθεια του Αβέρωφ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, έτσι για να χαλαρώσουμε κανένα λεπτό και να πάμε με δύναμη. 

 Θέλω να καλέσω τη συνάδελφο κ. Ακκελίδου, η οποία χτες προήδρευσε κατά 
έναν άριστο τρόπο της συνεδρίας της Βουλής, και θέλω να της δώσω τα εύσημα. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν αρχίσω την ομιλία μου, θα ήθελα να τοποθετηθώ σε κάποια σημεία που 
έθιξε η αγαπητή μου συνάδελφος Στέλλα Κυριακίδου.   

 Προβλήματα στον τομέα της υγείας υπάρχουν και, όπως παραδέχτηκε, και το 
εκτιμώ αυτό, είναι διαχρονικά τα προβλήματα.  Πρέπει να σημειώσουμε ότι τα 
προβλήματα οφείλονται σε ένα σύστημα που αναπτύχθηκε όντως με την πάροδο 
πολλών χρόνων και σε κάποιες αντικειμενικές παραμέτρους οι οποίες επηρεάζουν 
αρνητικά τα συστήματα υγείας όλων των χωρών, όπως είναι η γρήγορη ανάπτυξη 
τεχνολογιών, φαρμάκων, μεθόδων ιατρικής, η γήρανση του πληθυσμού, η αύξηση των 
περιστατικών χρόνιων ασθενειών κ.λπ. και βέβαια η παγκόσμια οικονομική κρίση, η 
οποία, όπως έχετε παρατηρήσει και έχουν παρατηρήσει και άλλοι ομιλητές, τον 
τελευταίο καιρό καταδεικνύει ότι συνεχώς μεγαλύτερο ποσοστό του πληθυσμού 
αξιοποιεί τον κρατικό τομέα υγείας, λόγω των επιπτώσεων που είχε η κρίση αυτή στην 
Κύπρο.   

 Έρχομαι να χαιρετίσω την πολιτική του κόμματός μου διαχρονικά, το οποίο ήθελε 
να διατηρηθεί ο τομέας της υγείας, τουλάχιστον να αναπτύσσονται ισόρροπα ο κρατικός 
και ο ιδιωτικός τομέας υγείας και να μην παραδοθεί ο κρατικός τομέας υγείας στον 
ιδιωτικό τομέα, κάτι στο οποίο διαφέρουμε σαφώς με το κόμμα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Θα ήθελα επίσης να πω ότι είναι προς τιμή της κυβέρνησης το ότι στον 
προϋπολογισμό του 2011 για τον τομέα της υγείας μπορεί να υπάρχουν προβλήματα, 
διαπιστώνουμε ότι θέματα που κατοχυρώνουν το ανθρώπινο δικαίωμα καλύτερης 
πρόσβασης σε πιο ποιοτική φροντίδα υγείας σε όλη την Κύπρο, ανεξάρτητα από το 
χώρο διαμονής, εφαρμόζονται και θα υλοποιηθούν εντός του 2011 και αυτό είναι κάτι το 
οποίο πρέπει να χαιρετίσουμε.  

 Στην ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αναφερθώ στα 
ανθρώπινα δικαιώματα ευάλωτων ομάδων πληθυσμού, στην ισότητα ανδρών και 
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γυναικών και στις σχετικές παροχές του κράτους.  Ο προγραμματισμός και το έργο της 
κυβέρνησης Χριστόφια στους τομείς αυτούς αποδεικνύουν τη συνετή και συνεπή 
προσήλωσή της στις υποχρεώσεις της Κύπρου ως κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, αλλά και στη γνήσια ευαισθησία της στον τομέα των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
και της ισότητας των φύλων.    

 Μεταναστευτική πολιτική.  Η πολιτική αυτή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σέβεται 
τα ανθρώπινα δικαιώματα και στηρίζεται στους βασικούς άξονες του Ευρωπαϊκού 
Συμφώνου για τη Μετανάστευση και το Άσυλο.  Η κυβέρνηση συμμετέχει ενεργά στην 
προσπάθεια για σύσταση Κοινού Ευρωπαϊκού Συστήματος Ασύλου μέχρι το 2012 και 
διεκδικεί εφαρμογή ενιαίας μεταναστευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
ενίσχυση της αλληλεγγύης και ισομερή καταμερισμό των βαρών μεταξύ των κρατών 
μελών της, κάτι που θα μειώσει τις επιπτώσεις στη χώρα μας από τις πρόσθετες πιέσεις 
που δεχόμαστε λόγω της θέσης μας και εξαιτίας της τούρκικης εισβολής.   

 Οι στόχοι της προηγούμενης τριετίας για αντιμετώπιση της συστηματικής 
κατάχρησης του συστήματος ασύλου και μείωση των αιτήσεων που εκκρεμούσαν μέχρι 
το 2008, καθώς και για σημαντική αξιοποίηση κονδυλίων του Ευρωπαϊκού Ταμείου 
Προσφύγων υλοποιήθηκαν με επιτυχία από το αρμόδιο Υπουργείο Εσωτερικών.  Η 
μεγάλη επιτάχυνση της εξέτασής τους οδήγησε στη μείωση του αριθμού των αιτήσεων 
που εκκρεμούσαν στις αρχές του 2008 από τις 8 500 στις 1 000 περίπου σήμερα.  
Ταυτόχρονα, μειώθηκε ο αριθμός νέων αιτήσεων κατά 56% σε σχέση με την 
προηγούμενη τριετία, αφού μειώθηκε και η δυνατότητα κατάχρησης του συστήματος 
ασύλου.   

 Η απορρόφηση κονδυλίων από τα ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης ήταν πολύ 
ικανοποιητική τόσο για τα προγράμματα βελτίωσης των διαδικασιών ασύλου και 
υποδοχής αιτητών όσο και για τα προγράμματα ένταξης αναγνωρισμένων προσφύγων 
και δικαιούχων συμπληρωματικής προστασίας στις τοπικές κοινωνίες. 

 Η προαγωγή των ανθρωπίνων δικαιωμάτων ευάλωτων ομάδων πληθυσμού 
αποτελεί μια από τις σημαντικότερες αρμοδιότητες του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Οι στόχοι της τριετίας 2008-2010, που τέθηκαν με 
επιστημονικό σχεδιασμό, υλοποιήθηκαν με πολύ προσεχτική παρακολούθηση από την 
αρμόδια υπουργό.  Υλοποιήθηκαν προγράμματα κατά το πλείστον 
συγχρηματοδοτούμενα από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο.  Υλοποιήθηκαν δύο έργα 
που αφορούν στην επαγγελματική κατάρτιση και προώθηση ληπτών δημόσιου 
βοηθήματος στην απασχόληση και στην επιχορήγηση συμπράξεων αρχών τοπικής  
αυτοδιοίκησης και μη κυβερνητικών οργανώσεων με σκοπό τη δημιουργία δομών 
κοινωνικής φροντίδας παιδιών, ηλικιωμένων ατόμων και ατόμων με αναπηρίες.   

 Κατά την περίοδο 2008-2010 οι κοινωνικές παροχές σε άτομα που χρήζουν 
βοήθειας αυξήθηκαν κατά 18,3% στο δημόσιο βοήθημα, 46% στο πασχαλινό δώρο, 
12,6% για τροφεία ηλικιωμένων και 9,6% στα χορηγήματα για παιδιά τοποθετημένα σε 
ανάδοχες οικογένειες. Επιπρόσθετα, άρχισε η παροχή επιδόματος φροντίδας 
παραπληγικών.  

 Κατά το 2010 έχει επιτευχθεί σημαντική πρόοδος στην προώθηση ορθολογικής 
κοινωνικής πολιτικής, με στόχους αφενός την ορθότερη διαχείριση των κρατικών πόρων 
και αφετέρου τη στήριξη πολιτών που χρήζουν άμεσης βοήθειας και δεν καλύπτονται 
από υφιστάμενες νομοθεσίες.  Όπως προκύπτει από τις προτάσεις της κυβέρνησης για 
τους προϋπολογισμούς, η πολιτική της προηγούμενης τριετίας για τα θέματα αυτά θα 
συνεχιστεί το 2011.  Μέσα στο 2011 θα αρχίσει η υλοποίηση δράσεων της νέας 
κοινωνικής πολιτικής, της διορθωμένης κοινωνικής πολιτικής, με στόχο την καλύτερη 
διαχείριση των πόρων.  Παράλληλα, βρίσκεται σε εξέλιξη ενδελεχής μελέτη της 
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νομοθεσίας για το δημόσιο βοήθημα με στόχο τον εκσυγχρονισμό της.  Με συνολική 
πρόνοια €8.715.000 στον προϋπολογισμό του 2011 θα δοθεί χορηγία σε εθελοντικές 
οργανώσεις κοινωνικής πρόνοιας και τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης για την παροχή 
ποιοτικών υπηρεσιών φροντίδας σε τοπικό επίπεδο.  Επίσης, θα συνεχιστεί η 
αναβάθμιση των υπηρεσιών ιδρυματικής και διημερεύουσας κοινωνικής φροντίδας 
ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού σε κρατικά ιδρύματα. 

 Με σκοπό την κοινωνική ενσωμάτωση ατόμων με αναπηρίες, μεταξύ άλλων 
ολοκληρώνεται η προετοιμασία για εφαρμογή της σύμβασης του ΟΗΕ για τα δικαιώματα 
των ατόμων με αναπηρίες και του προαιρετικού πρωτοκόλλου της.  Είναι σε εξέλιξη το 
έργο για εισαγωγή νέου συστήματος αξιολόγησης της αναπηρίας και λειτουργικότητας 
και προωθείται η υλοποίηση του κυρίως μέρους του, που αφορά στη δημιουργία 
κέντρων αξιολόγησης και εξυπηρέτησης των ατόμων με αναπηρίες.   

 Από το 2010 εφαρμόζεται ο νόμος περί πρόσληψης ατόμων με αναπηρίες στον 
ευρύτερο δημόσιο τομέα, με αποτέλεσμα το 2010-2011 να διοριστεί σημαντικός αριθμός 
ατόμων με αναπηρίες στην εκπαιδευτική υπηρεσία.  Προωθείται προς υλοποίηση έργο 
συγχρηματοδοτούμενο για απασχόληση των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού που 
εξυπηρετούνται από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και περιλαμβάνει κατάρτιση 
σε κοινωνικές δεξιότητες και επαγγελματική αποκατάσταση μέσω των δημόσιων 
υπηρεσιών απασχόλησης. 

 Για προαγωγή των ανθρώπινων δικαιωμάτων κρατουμένων, βρίσκονται σε 
εξέλιξη τα ακόλουθα έργα του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως: 

1. Αναπαλαίωση πτέρυγας για την κράτηση νεαρών και ανηλίκων καταδίκων. 

2. Επέκταση της Ανοικτής Φυλακής, για να δοθεί στις γυναίκες κρατούμενες η 
δυνατότητα να ενταχθούν στην Ανοικτή Φυλακή και στο κέντρο απασχόλησης.    

3. Στον προϋπολογισμό του 2011 περιλαμβάνεται επίσης πρόνοια για δημιουργία 
του Πολυδύναμου Ιατρικού Κέντρου και προγραμματίζεται η επέκταση της 
πτέρυγας γυναικών λόγω της αύξησης των γυναικών κρατουμένων τα τελευταία 
χρόνια. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ισότητα των φύλων και οι ίσες ευκαιρίες μεταξύ ανδρών και γυναικών 
αποτελούν επίσης ανθρώπινο δικαίωμα.  Επιπρόσθετα, αποτελούν προϋπόθεση της 
συμμετοχικής δημοκρατίας και σημαντικό εργαλείο για την κοινωνική συνοχή.  Η 
στρατηγική της Ευρωπαϊκή Ένωσης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επιτέλους, να μιλήσει τζιαι κάποιος για τα δικαιώματά μας!  Μπράβο, Ντίνα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έτσι είναι!  Είδες είντα τζιαιρούς εφτάσαμεν, Νίκο; 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 
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 Η στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης απαιτεί ενσωμάτωση της διάστασης του 
φύλου σε όλες τις πολιτικές και προγράμματα, συμπεριλαμβανομένης της οπτικής του 
φύλου στους κρατικούς προϋπολογισμούς, το λεγόμενο “gender budgeting”.  

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει την αρμοδιότητα για 
την εφαρμογή της νομοθεσίας που διέπει την ίση μεταχείριση και την καταπολέμηση των 
διακρίσεων με βάση το φύλο στην αγορά εργασίας.  Έχει επίσης αρμοδιότητα στην 
ανάπτυξη και υλοποίηση πολιτικών, όπως είναι οι πολιτικές για συμφιλίωση της 
οικογενειακής με την επαγγελματική ζωή.  

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων πραγματοποιεί με 
μεθοδικότητα σημαντικά έργα.  ∆ημιούργησε νέες δομές για τον έλεγχο της εφαρμογής 
της νομοθεσίας, ενίσχυσε το θεσμό των επιθεωρητών, εξέδωσε ενημερωτικά έντυπα, 
ανασυνέστησε και ενίσχυσε την Επιτροπή Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση 
και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση.  

 Με μεγάλη σοβαρότητα εγκύπτει στο διαχρονικό πρόβλημα του χάσματος 
αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών, που είναι μεγάλο, από τα μεγαλύτερα στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, στην Κύπρο.  Μεταξύ των μέτρων που πήρε είναι η προώθηση του 
έργου δράσης για μείωση του χάσματος αμοιβών μεταξύ ανδρών και γυναικών, 
συγχρηματοδοτούμενο έργο, η δράση του οποίου στοχεύει κυρίως στην αλλαγή της 
κουλτούρας και στην καταπολέμηση των στερεότυπων των φύλων σε ό,τι αφορά τον 
επαγγελματικό προσανατολισμό και τους ρόλους γυναικών και ανδρών στην κοινωνία 
και την οικογένεια.  Προωθείται επίσης η υλοποίηση νέου έργου, 
συγχρηματοδοτούμενου επίσης από την Ευρωπαϊκή Ένωση, που θα καλύπτει μέρος 
του κόστους φροντίδας παιδιών, ηλικιωμένων και ατόμων με αναπηρίες, για 
διευκόλυνση των γυναικών της οικογένειας που τους φροντίζουν, ώστε να εντάσσονται 
στην αγορά εργασίας.   

 Για τον ίδιο λόγο εφαρμόζεται σχέδιο χορηγιών από το 2010, που θα συνεχιστεί 
το 2011, για να διευκολύνει την απασχόληση ατόμων που χρειάζονται απασχόληση με 
ευέλικτες ρυθμίσεις.  Αυτό το σχέδιο παρέχει χορηγίες σε οργανισμούς και επιχειρήσεις, 
για να δημιουργήσουν κατάλληλες νέες θέσεις εργασίας.    

 Το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, στο οποίο υπάγεται ο 
Εθνικός  Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, έχει την αρμοδιότητα 
συντονισμού για την υλοποίηση του πρώτου Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την 
Ισότητα, του ΕΣ∆Ι 2007-2013.  Ο εθνικός μηχανισμός μέσα στο 2010 
επαναδραστηριοποίησε όλες τις υποεπιτροπές του για επιτάχυνση της υλοποίησης 
του ΕΣ∆Ι.  Υπήρξε μικρή μείωση των δαπανών για ενίσχυση των γυναικείων 
οργανώσεων, όμως πιστεύουμε ότι με ενίσχυση του συντονισμού μεταξύ υπουργείων 
και μηχανισμού, μεταξύ θεσμών ισότητας, γυναικείων συνδικαλιστικών οργανώσεων 
και μη κυβερνητικών οργανώσεων είναι δυνατή η πλήρης υλοποίηση των δράσεων 
για το 2011.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάμνει πρόβα η χορωδία της Βουλής. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Από την επιτυχή υλοποίηση των στόχων της προηγούμενης τριετίας για 
προαγωγή των ανθρώπινων δικαιωμάτων ευάλωτων ομάδων πληθυσμού και 
περαιτέρω προώθηση της ισότητας των φύλων αποδεικνύεται ότι η κυβέρνηση έχει και 
τη βούληση και την ικανότητα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 ∆εν ξέρω γιατί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάμνει πρόβα η χορωδία της Βουλής. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Ωραία, έχω ένα λεπτό. 

 Έχει και τη βούληση και την ικανότητα να προστατεύει και να προάγει την 
κοινωνική συνοχή και το κοινωνικό κράτος.  Παρά το αρνητικό οικονομικό περιβάλλον 
που δημιούργησαν η παγκόσμια οικονομική κρίση και οι επιπτώσεις της στην κυπριακή 
οικονομία, με τις προτάσεις της κυβέρνησης για τους προϋπολογισμούς του 2011 
επιβεβαιώνεται η βούλησή της να μην επιτρέψει να θυματοποιηθούν οι ευάλωτες 
ομάδες πληθυσμού, αλλά να συνεχίσει τη στήριξή τους και να διασφαλίσει την ποιότητα 
ζωής τους, ελαχιστοποιώντας τις επιπτώσεις της κρίσης στη ζωή των πολιτών. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο την κ. Ακκελίδου και καλώ τώρα στο βήμα το 
συνάδελφο Γεώργιο Τάσου. 

 Είδα την ομιλία σου, είναι φορμαρισμένη! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Αφού το λες εσύ, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι, είδα την! 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Απλώς, θέλω να πω στη συνάδελφο του ΑΚΕΛ ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
υποστηρίζει τη δημόσια υγεία, αλλά μια πραγματική δημόσια υγεία, γιατί φαίνεται ότι, 
από τον καιρό που φύγατε από το υπουργείο, δεν έχετε πάει σε νοσοκομείο, να δείτε τις 
ουρές και τις λίστες αναμονής, που περιμένουν χρόνια και κάποιοι πεθαίνουν και 
περιμένουν ακόμα να πάρουν εισιτήριο για το νοσοκομείο.  Παίρνουν κάποιο άλλο 
εισιτήριο, κύριε Κουλία! 

 Μέσα στη θύελλα της οικονομικής κρίσης, της ανεργίας, της φτώχιας, της 
απραξίας, της αδιαφορίας, της ατολμίας, της ανικανότητας, της ευθυνοφοβίας, της 
αναβλητικότητας, της ανυπαρξίας πολιτικής των κυβερνώντων να αντιμετωπίσουν τα 
πλείστα των προβλημάτων που απασχολούν το λαό και με τα δημόσια οικονομικά να 
εξανεμίζονται, συζητούμε σήμερα τον προϋπολογισμό του 2011.  Έναν προϋπολογισμό 
ο οποίος δε δίνει λύσεις, αλλά ούτε και θεραπεύει τα κακά και τα αρνητικά 
αποτελέσματα της διακυβέρνησης του Προέδρου ∆ημήτρη Χριστόφια, ο οποίος 
υποσχόταν στο πρόγραμμα διακυβέρνησής του ότι θα έκανε την Κύπρο λίγο ή πολύ 
επίγειο παράδεισο.  
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 ∆υστυχώς, το μόνο που κατάφερε είναι να κάνει τον παράδεισο των 
λαθρομεταναστών και των αριστερών, οι οποίοι μέσα από την ευνοιοκρατία και τη 
ρουσφετολογία προσλαμβάνονται και προάγονται στη δημόσια υπηρεσία, αγνοώντας 
στις πλείστες των περιπτώσεων ανθρώπους με προσόντα και ικανότητες.  

 Η σημερινή επικρατούσα κατάσταση χαρακτηρίζεται ως η κόλαση των Κυπρίων, 
της φτώχιας, της μιζέριας και της ανεργίας.  Με την πολιτική που ανέπτυξε η παρούσα 
κυβέρνηση κατάφερε να οδηγήσει το 16% των Κυπρίων να ζουν κάτω από το όριο της 
φτώχιας.  Τα επίσημα στατιστικά στοιχεία του Τμήματος Στατιστικής και Ερευνών 
δείχνουν ότι 70 000 συνταξιούχοι ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας με σύνταξη κάτω 
των €500 μηνιαίως.  

 Η έλλειψη πολιτικού θάρρους και η καθυστέρηση στη λήψη μέτρων από τους 
κυβερνώντες προς τη σωστή κατεύθυνση για την εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών 
οδήγησαν σε κοντόφθαλμες επιλογές και στρατηγικές, βρίσκοντας τον εύκολο δρόμο 
των φορολογιών με απρόβλεπτες συνέπειες για το μέλλον του φτωχού, του 
εργαζόμενου, του μικρομεσαίου, του αγρότη, του συνταξιούχου.  

 Καζάνι που βράζει, πυριτιδαποθήκη που περιμένει τη σπίθα, για να εκραγεί εν 
μέσω πολύχρωμων πυροτεχνημάτων, είναι η κατάσταση που επικρατεί στην κοινωνία 
των πολιτών τις τελευταίες ημέρες, μετά από την εξαγγελία των μέτρων για την έξοδο 
από την οικονομική κρίση και την ψήφιση του 5% ΦΠΑ στα φάρμακα και στα τρόφιμα.  

 Φαίνεται εκ των πραγμάτων ότι η κυβέρνηση δεν έχει καταλάβει ότι η κυπριακή 
οικονομία βρίσκεται αντιμέτωπη με μια βαθιά κρίση, κρίση σε όλους τους τομείς, και δεν 
μπορεί να ανασάνει, αλλά ούτε και να προχωρήσει μπροστά χωρίς ένα ολοκληρωμένο 
πακέτο μέτρων με πολιτικές που θα καλύψουν όλους τους τομείς της κυπριακής 
οικονομίας, τη βιομηχανία, τον τουρισμό, τις κατασκευές, τη μεταποίηση, το εμπόριο, τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, την υγεία, την παιδεία, τη γεωργία.  Οι πολιτικές αυτές θα 
πρέπει να είναι τέτοιες που να βοηθούν όλους τους παραγωγικούς τομείς, για να 
αναπτυχθούν και να οργανωθούν στα νέα δεδομένα και στις απαιτήσεις των καιρών που 
πηγάζουν μέσα από την παγκόσμια οικονομική κρίση. 

 ∆υστυχώς, η παρούσα συγκυβέρνηση δεν κατάφερε να δείξει στην πράξη ότι έχει 
πολιτικό και οικονομικό όραμα, αλλά ούτε και στρατηγική.  Είναι μια κυβέρνηση η οποία 
δεν εφάρμοσε μεταρρυθμιστικές αλλαγές, αλλά δεν έκαμε ούτε διαρθρωτικές τομές, έτσι 
ώστε να μπορέσει να εκσυγχρονίσει το κράτος, αφήνοντας τη δημόσια υπηρεσία να 
εργάζεται με τους ίδιους ρυθμούς όπως και στο παρελθόν.  ∆ε βοήθησε την οικονομία 
να εξέλθει σύντομα από την οικονομική κρίση.  Η δήθεν φιλολαϊκή κυβέρνηση του 
∆ημήτρη Χριστόφια δε βοήθησε τα νοικοκυριά, που έμειναν χωρίς καλάθι, να 
αντεπεξέλθουν στην ακρίβια που έχει σημειωθεί τα τελευταία χρόνια, σε περιπτώσεις 
όπως είναι το ρεύμα, τα καύσιμα, το νερό, το τηλέφωνο, τα κοινοτικά τέλη, οι φόροι 
κ.λπ.  ∆εν κατάφερε να μειώσει το δημοσιονομικό έλλειμμα, αφήνοντας την ανεργία και 
τη φτώχια να καλπάζουν αχαλιναγώγητα. 

 Με τα μέχρι σήμερα δείγματα γραφής της κάθε άλλο παρά φιλολαϊκή κυβέρνηση 
μπορεί να χαρακτηριστεί.  Για να χαρακτηριστεί μια κυβέρνηση “φιλολαϊκή”, πρέπει να 
κάμει τέτοιες βαθιές διαρθρωτικές τομές που να αγγίξουν τον κάθε πολίτη και να 
προσφέρουν ουσιαστικές αλλαγές στην κοινωνία των πολιτών και μέτρα που να κάνουν 
την καθημερινή ζωή του πιο εύκολη και πιο άνετη.  

 Η παραχώρηση κάποιων επιδομάτων δεν προσδίδει σε μια κυβέρνηση τον τίτλο 
της “φιλολαϊκής”.  Στο παρελθόν υπήρξαν κυβερνήσεις που έδωσαν πολύ περισσότερες 
κοινωνικές παροχές.  Παροχές που δίδονται χωρίς όραμα και πρόγραμμα δε λύνουν 
προβλήματα, απλώς παρατείνουν τη ζωή του μελλοθανάτου, μέχρι που να έλθει το 
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τέλος, και αυτές οι παροχές που εδόθησαν δεν κάλυψαν παραγωγικούς τομείς και 
αναπτυξιακά έργα. 

 Σ’ αυτή την κατηγορία βρίσκεται και ο αγροτικός τομέας, με τους αγρότες μας να 
παλεύουν μέσα στον ήλιο και το κρύο, σε αντίξοες καιρικές συνθήκες, από το πρωί 
μέχρι το βράδυ για τον επιούσιο, χωρίς βέβαια να μπορούν να επιβιώσουν σ’ αυτή την 
άνιση μάχη.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που ο τομέας δεν μπορεί να παραμένει στο 
περιθώριο από τις εκάστοτε κυβερνήσεις, γιατί είναι ο στυλοβάτης της υπαίθρου.  

 Κρίνοντας από τις μέχρι σήμερα πολιτικές της συγκυβέρνησης στον τομέα της 
γεωργίας, φαίνεται ξεκάθαρα ότι είναι ξεχασμένη υπόθεση, εξού και η συνεχιζόμενη 
ερήμωση της υπαίθρου.  Η κυπριακή γεωργία συνεχώς φθίνει, χωρίς οι κυβερνώντες να 
δείχνουν την πρέπουσα ευαισθησία.  Αυτό μπορεί κάποιος πολύ εύκολα να το 
διαπιστώσει μέσα από τους προϋπολογισμούς του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος.  

 Ο φετινός προϋπολογισμός του Υπουργείου Γεωργίας είναι καθαρά 
τεχνοκρατικός και διαδικαστικός, καλύπτοντας στην ουσία τις δαπάνες των υπαλλήλων 
του Υπουργείου Γεωργίας.  Στερείται οράματος και προγράμματος και δεν έχει 
διαφοροποιηθεί τα τελευταία τρία χρόνια που βρίσκεται στο πηδάλιο της κυβέρνησης ο 
Πρόεδρος Χριστόφιας.  Αδυνατεί να δώσει νέα πνοή στην αγροτική οικονομία και να 
στηρίξει τους λιγοστούς εναπομείναντες αγρότες.  Ο φετινός προϋπολογισμός που 
καλούμαστε να ψηφίσουμε δεν αλλάζει τη νοοτροπία του παρελθόντος, αλλά ούτε και το 
γενικότερο σχεδιασμό της αγροτικής πολιτικής της χώρας μας.  ∆εν υπάρχουν εκείνες οι 
προτάσεις που θα μπορούσαν να αποτελέσουν τη βάση για τη δημιουργία ενός εθνικού 
σχεδίου για τη γεωργία, πέραν του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, το οποίο 
μέχρι σήμερα δεν μπόρεσε να ανταποκριθεί στις ανάγκες και στις απαιτήσεις των 
αγροτών μας με τις γραφειοκρατικές διαδικασίες που ακολουθεί.  Ταυτόχρονα, δε 
βοηθά, αλλά ούτε και προωθεί λύσεις στα διαχρονικά προβλήματα που παρουσιάζει η 
γεωργία και ειδικότερα εν μέσω της οικονομικής κρίσης.   

 Αυτή την ώρα είναι επιτακτική ανάγκη η στροφή της γεωργίας προς ένα 
αναπτυξιακό μοντέλο που θα δημιουργήσει νέες δυνατότητες.  ∆υνατότητες με κονδύλια 
στον προϋπολογισμό που θα έδιναν την ευκαιρία στην κυπριακή γεωργία να 
προσανατολιστεί προς την αειφόρο ανάπτυξη μέσω της καινοτομίας, της αύξησης της 
παραγωγικότητας και της ανταγωνιστικότητας, σεβόμενη παράλληλα το περιβάλλον.  
∆εν υπάρχει κανένας επανασχεδιασμός, αλλά ούτε και μηχανισμός αλλαγής της δομής 
και της κατανομής των υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας που να ανταποκρίνεται 
στα νέα δεδομένα που πηγάζουν από την ανάληψη από την Κύπρο της προεδρίας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο δεύτερο εξάμηνο του 2012, αλλά ούτε και για την 
αντιμετώπιση της κρίσης, αφού δεν προνοείται οποιαδήποτε ενίσχυση των αγροτών.   

 Είναι γνωστό ότι κατά τη διάρκεια της προεδρίας της Κύπρου αναμένεται ότι θα 
ψηφιστεί ο νέος κανονισμός για την αγροτική ανάπτυξη 2013-2020, καθώς και ο 
προϋπολογισμός της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σημαντικός είναι ο τομέας της γεωργίας 
που απορροφά ποσοστό 45% περίπου του προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Ο σχεδιασμός του Υπουργείου Γεωργίας όσον αφορά την οργάνωση και την ετοιμασία 
για την προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης βρίσκεται ακόμη στα σπάργανά του.  Ακόμη 
δεν έχει σχεδιαστεί, αλλά ούτε και έχει μελετηθεί το ποσοστό που θα ζητηθεί, για να 
δοθεί σε επιμέρους τομείς της γεωργίας που ενδιαφέρουν την Κύπρο.  Εάν δε γίνει ο 
σωστός και έγκαιρος προγραμματισμός και σχεδιασμός, τότε η Κύπρος θα χάσει 
σημαντικά κονδύλια και αυτό θα αποβεί εις βάρος του αγροτικού τομέα, αλλά και των 
άλλων τομέων της κυπριακής οικονομίας. 
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 Η πιο πάνω αναφορά μου γίνεται, για να επισημάνω τους κινδύνους που 
ελλοχεύουν στις καθυστερήσεις που παρατηρούνται σ’ αυτό τον ευαίσθητο τομέα της 
γεωργίας.  Γι’ αυτό καλούμε τον αρμόδιο Υπουργό Γεωργίας να μην ολιγωρήσει, έτσι 
ώστε η κυπριακή γεωργία να βγει κερδισμένη.  Σήμερα η κυπριακή γεωργία βρίσκεται 
σε κρίση και αυτή η κρίση επιδρά σ’ όλες τις πλευρές της κοινωνικής και οικονομικής 
ζωής της υπαίθρου και συνολικά του τόπου.  Ο αγροτικός τομέας είναι ο μεγάλος 
ασθενής, καθότι το αγροτικό εισόδημα μειώνεται συνεχώς.  Το 2009 το αγροτικό 
εισόδημα μειώθηκε σημαντικά προκαλώντας έτσι περαιτέρω επιδείνωση στο ήδη 
ευάλωτο γεωργικό εισόδημα, το οποίο ήταν εξαιρετικά χαμηλότερο, κατά 40% ανά 
μονάδα εργασίας σύμφωνα με εκτιμήσεις, σε σχέση με το εισόδημα στους υπόλοιπους 
τομείς της οικονομίας.  Το εισόδημα δε ανά κάτοικο αγροτικής περιοχής θεωρείται 
αρκετά χαμηλότερο, κατά 50% περίπου, σε σχέση με αυτό των αστικών περιοχών.   

 ∆υστυχώς, η παρούσα κυβέρνηση βλέπει με απάθεια την κατρακύλα του 
αγροτικού τομέα, χωρίς να παίρνει μέτρα προς την επίλυση και των πιο απλών 
προβλημάτων που απασχολούν σήμερα τους αγρότες μας.  Τέτοια προβλήματα που θα 
μπορούσαν εύκολα και γρήγορα να επιλυθούν και να ανακουφίσουν έστω και μερικώς 
τους αγρότες μας από τη δίνη της οικονομικής κρίσης είναι τα ακόλουθα: 

 Πρώτον, έχουν περάσει ήδη τέσσερα χρόνια από την πρώτη προκήρυξη του 
Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 και, παρ’ όλο που η Ευρωπαϊκή Ένωση 
καθορίζει από τώρα την πολιτική της για τη μετά το 2013 περίοδο μέχρι το 2020, 
εντούτοις στην Κύπρο ακόμη δεν έχουμε ολοκληρώσει την πρώτη προκήρυξη του 
σχεδίου.  

 Οι αγρότες μας δε γνωρίζουν τι μέλλει γενέσθαι για τις αιτήσεις τους που 
υπέβαλαν το 2007 και αφορούν τα σχέδια για τους νέους αγρότες, το επενδυτικό, το 
σχέδιο πρόωρης συνταξιοδότησης κ.λπ.  Αποτέλεσμα αυτού του γεγονότος είναι να 
ταλαιπωρούνται οι αγρότες μας αναμένοντας τις αποφάσεις του Υπουργείου Γεωργίας, 
χωρίς να τους παρέχεται η ευκαιρία να προγραμματίσουν τις εργασίες τους.  Σε κάποια 
από τα μέτρα που οι αιτήσεις εξετάστηκαν διαπιστώσαμε ότι υπήρξε ευνοιοκρατία και 
αδικίες. 

 ∆εύτερον, ο ΟΓΑ, ο οποίος έπρεπε να ήταν ο θεματοφύλακας της ασφάλειας των 
αγροτών, έχει καταντήσει ένας βραχνάς που ταλαιπωρεί τους αγρότες μας.  Η γεωργική 
ασφάλιση βρίσκεται σε λανθασμένη πορεία, καθότι ο ΟΓΑ δυστυχώς, μέσα από τα  
τεχνάσματα και τις τακτικές που εφαρμόζει, έχει καταστεί ένας οργανισμός που στο 
τέλος της ημέρας δεν υπηρετεί το σκοπό για τον οποίο δημιουργήθηκε.   

 Είναι γεγονός ότι τα τελευταία χρόνια παρατηρείται μια δυστοκία και μια 
απογοήτευση από τους πατατοπαραγωγούς, αλλά και από τους άλλους γεωργικούς 
κλάδους αναφορικά με τον ΟΓΑ, ο οποίος δυστυχώς παρεκκλίνει από την ουσία του 
πνεύματος του νόμου και προσπαθεί μέσα από αντιαγροτικές αποφάσεις να μην 
καταγράφει τις ζημιές που παθαίνουν οι αγρότες από τις θεομηνίες και να μην τους 
αποζημιώνει, με το δικαιολογητικό ότι οι ζημιές δήθεν προήλθαν από τις φυτικές 
ασθένειες. 

 Κλασικό παράδειγμα είναι το τι συνέβη στη φετινή χρονιά που, ενώ οι 
πατατοφυτείες πνίγηκαν σε πλημμύρες και παγετό, δεν κατέστη δυνατό να 
καταγραφούν οι ζημιές και να αποζημιωθούν οι πατατοπαραγωγοί, με αποτέλεσμα να 
δυσανασχετούν και να ζητούν να απαλλαγούν από τη συμμετοχή τους στον ΟΓΑ. 

 Το μεγάλο ρίσκο και οι ανασφάλειες που παρατηρούνται στην αγροτική 
παραγωγή τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο και που αυξάνονται συνεχώς λόγω της 
ολοένα και συχνότερης εμφάνισης ακραίων καιρικών φαινόμενων, εξαιτίας των 
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περιβαλλοντικών και κλιματικών αλλαγών που συμβαίνουν στον πλανήτη, καθιστούν 
ασύμφορη την αγροτική απασχόληση χωρίς την παρουσία ενός αξιόπιστου Οργανισμού 
Γεωργικής Ασφάλισης.  Γι’ αυτούς τους λογούς, είναι επιβεβλημένη ανάγκη να 
εκσυγχρονισθεί. 

 Τρίτον, όλοι οι αγρότες παραπονιούνται εκφράζοντας τη δυσαρέσκειά τους προς 
το Υπουργείο Οικονομικών για τις πολύμηνες καθυστερήσεις που παρατηρούνται όσον 
αφορά την καταβολή της επιστροφής του ΦΠΑ, καθώς επίσης και για καθυστέρηση της 
υλοποίησης της απόφασης για την καταβολή των αποζημιώσεων των ζημιών που 
υπέστησαν από τις καταστροφές κατά τα έτη 2006, 2007 και 2009. 

 Τέταρτον, η παράνομη απόφαση του Τμήματος ∆ασών να χρεώσει με υπέρογκα 
ποσά τους αγρότες ενοικιαστές δασικής γης χωρίς να κάμει τις κατάλληλες εκτιμήσεις 
βάσει της υφιστάμενης νομοθεσίας, με αποτέλεσμα οι αγρότες μας να είναι ανάστατοι 
και να διαμαρτύρονται για τις υπερχρεώσεις ζητώντας τη μείωση των τελών και των 
ενοικίων.   

 Πέμπτον, ένα άλλο θέμα που χρήζει επίλυσης, παρ’ όλες τις δεσμεύσεις των δύο 
εμπλεκόμενων υπουργείων, Γεωργίας και Οικονομικών, είναι αυτό που αφορά την άρση 
της αδικίας που έγινε εις βάρος των αγροτών οι οποίοι κρίθηκαν δικαιούχοι βάσει του 
σχεδίου ρύθμισης των αγροτικών χρεών, αλλά αδυνατούν να εισπράξουν το εγκριθέν 
για αυτούς ποσό, επειδή πλήρωσαν τα αγροτικά τους χρέη, λόγω της πίεσης που 
ασκούσαν οι δανειστές τους, πριν από την ολοκλήρωση του σχεδίου. 

 Έκτον, αρκετά από τα αρδευτικά τμήματα, κυρίως των ορεινών περιοχών, 
βρίσκονται σε δύσκολη οικονομική κατάσταση, σε σημείο χρεοκοπίας, και η κυβέρνηση 
κωφεύει στην έκκλησή τους όπως τους βοηθήσει να απαλλαγούν από αυτό το βραχνά 
που τους βασανίζει. 

 Έβδομον, ένα εξίσου σοβαρό πρόβλημα με το οποίο η κυβέρνηση ασχολήθηκε 
με μεγάλη καθυστέρηση είναι το ζήτημα του Κεντρικού Σφαγείου της Κοφίνου, το οποίο 
βρίσκεται στα πρόθυρα της χρεοκοπίας με κίνδυνο να κλείσει.  Το γεγονός αυτό θα είναι 
καταστροφικό για την κτηνοτροφία του τόπου μας και θα οδηγήσει τους εργαζόμενους 
συμπολίτες μας στην ανεργία.  Οι πληροφορίες αναφέρουν ότι οι εργαζόμενοι θα 
κάνουν μαύρα Χριστούγεννα, καθότι τα οικονομικά δεδομένα του σφαγείου δεν του 
επιτρέπουν να πληρώσει τους υπαλλήλους.  Καλούμε το συμβούλιο του σφαγείου και 
τον Υπουργό Εσωτερικών να κινηθούν, για να μη σφαγιασθούν οι υπάλληλοι από την 
κακοδιαχείριση του σφαγείου.  ∆υστυχώς, μόλις πολύ πρόσφατα ετοιμάσθηκε σχέδιο 
αναδιάρθρωσης του σφαγείου και εστάλη προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για έγκριση.  
Ας ελπίσουμε έστω και αργά να έχουμε μια θετική εξέλιξη το συντομότερο δυνατό προς 
όφελος των εργαζομένων και του τόπου γενικότερα.    

 Όγδοον, με βάση τον Κανονισμό της Πράσινης Γραμμής που επιτρέπει τη 
διακίνηση τουρκοκυπριακών προϊόντων, γεωργικών και άλλων, προς τις ελεύθερες 
περιοχές, λόγω έλλειψης του αναγκαίου ελέγχου, τουρκικά γεωργικά προϊόντα 
βαφτίζονται τουρκοκυπριακά, με αποτέλεσμα να πωλούνται στις ελεύθερες περιοχές εις 
βάρος των ελληνοκυπριακών.  Βέβαια, αυτό το βάφτισμα δυστυχώς γίνεται και με 
εισαγωγές από άλλες χώρες, με αποτέλεσμα οι καταναλωτές να πέφτουν θύματα της 
αισχροκέρδειας διάφορων επιτήδειων εμπόρων με την ανοχή πολλές φορές των 
αρμοδίων υπηρεσιών του κράτους.  Γι’ αυτό επιβάλλεται να γίνονται συνεχείς έλεγχοι και 
ιδίως τώρα την περίοδο των εορτών.    

 Ένατον, η κυβέρνηση δεν έχει εφαρμόσει την απόφαση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής της 31ης Οκτωβρίου 2009 που δίνει το δικαίωμα σε κάθε κράτος μέλος να 
ενισχύσει οικονομικά τους αγρότες, για να μπορέσουν να αντιμετωπίσουν την 
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οικονομική κρίση.  Η απόφαση προνοεί όπως το κάθε κράτος μέλος έχει το δικαίωμα να 
ενισχύσει οικονομικά τους αγρότες μέχρι €15.000.  Η Γαλλία, η Ιταλία, η Ολλανδία, 
καθώς και πολλές άλλες χώρες έχουν κάνει χρήση αυτού του δικαιώματος για 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης προς όφελος των αγροτών τους. 

 ∆έκατον, η καταβολή της πληρωμής των αγροπεριβαλλοντικών μέτρων 
καθυστερεί εδώ και τρία χρόνια, χωρίς να υπάρχει προοπτική επίλυσης αυτού του 
προβλήματος μέχρι σήμερα.  Το παράδοξο της όλης αυτής υπόθεσης είναι ότι οι 
αγρότες μας σήμερα καταβάλλουν το κόστος συμμετοχής τους στο σχέδιο αναμένοντας 
την παραχώρηση της επιδότησης, για να καλύψουν τις δαπάνες της συμμετοχής τους. 

 Ενδέκατον, η αποπληρωμή των αποζημιώσεων των συνταξιούχων και άλλων 
γεωργών για τις ζημιές από την ανομβρία του 2008. 

 ∆ωδέκατον, οι αγελαδοτρόφοι αναμένουν και αυτοί τις καθυστερημένες 
επιδοτήσεις τους για το γάλα και τα μοσχάρια.  

 Έχω σκιαγραφήσει σε γενικές γραμμές κάποια από τα τρέχοντα προβλήματα που 
θα μπορούσε η κυβέρνηση να λύσει άμεσα, για να βοηθηθούν οι αγρότες μας και να 
ανασάνουν από την ασφυξία που τους πνίγει εν μέσω της αγροτικής και οικονομικής 
κρίσης.  Πιστεύω ότι, εάν η κυβέρνηση πραγματικά θέλει να κρατήσει ζωντανό τον τομέα 
της γεωργίας, πρέπει χωρίς άλλη χρονοτριβή να προχωρήσει άμεσα στην επίλυση 
αυτών των προβλημάτων.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πρέπει να έχετε αντιληφθεί ότι δυστυχώς αυτή η κυβέρνηση δεν μπορεί να 
αντιμετωπίσει τα απλά και εύκολα προβλήματα των αγροτών μας.  Αναρωτιέμαι πώς 
είναι δυνατό να απαλλάξει την αγροτική μας οικονομία από τα μεγάλα οικονομικά 
αδιέξοδα που προκαλεί η κρίση. 

 Έχουν περάσει σχεδόν τρία χρόνια διακυβέρνησης του κ. Χριστόφια και 
δυστυχώς οι αναφορές του προεκλογικού του προγράμματος:  

 για μείωση του κόστους παραγωγής,  

 για την αναβάθμιση του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών,  

 για τη δημιουργία κέντρων πληροφόρησης του αγρότη και των κατοίκων της 
υπαίθρου,  

 για την αύξηση του γεωργικού εισοδήματος, 

 για την προώθηση έρευνας σε επίπεδο παραγωγικής διαδικασίας και αγοράς, 

 για κάλυψη των διοικητικών εξόδων του ΟΓΑ,  

 για ενίσχυση της αλιείας  

και πολλές άλλες υποσχέσεις του προγράμματος της διακυβέρνησης του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας που αφορούν τη γεωργία μένουν απλά γραμμένες στο πρόγραμμα.  Το 
ίδιο συμβαίνει και στους άλλους τομείς, της παιδείας, της υγείας, των συγκοινωνιών, της 
τουριστικής ανάπτυξης, της ναυτιλίας, των υπηρεσιών, της κοινωνικής πολιτικής… 
Ανεκπλήρωτες υποσχέσεις, κοινώς επιταγές χωρίς αντίκρισμα!  

 Είμαι σίγουρος ότι οι συνάδελφοι βουλευτές του ΑΚΕΛ θα μας παρουσιάσουν 
στις ομιλίες τους ότι οι αγρότες μας ζουν και βασιλεύουν με τους αριθμούς των 
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εκατομμυρίων που εδόθησαν ως βοήθειες από την παρούσα κυβέρνηση στον ευρύτερο 
τομέα της γεωργίας.  Ίσως οι αριθμοί στα χαρτιά των υπουργείων και του ΑΚΕΛ να 
ευημερούν, αλλά οι πατατοπαραγωγοί, οι θερμοκηπιούχοι, οι αμπελουργοί, οι 
κτηνοτρόφοι, οι σιτοπαραγωγοί, οι εσπεριδοκαλλιεργητές, οι λαχανοπαραγωγοί και οι 
άλλες παραγωγικές τάξεις αργοπεθαίνουν και οι κυβερνώντες εφησυχάζουν με τους 
αριθμούς, ότι όλα βαίνουν καλώς και όλα είναι μέλι γάλα.    

 Εάν η παρούσα κυβέρνηση θέλει και έχει την πολιτική βούληση να βοηθήσει τους 
αγρότες μας, πρέπει εδώ και τώρα να χαράξει μια νέα στρατηγική και μια νέα 
προσέγγιση που θα στοχεύει:  

 στην ανακοπή της φθίνουσας πορείας της υπαίθρου,  

 στη στήριξη και ανάπτυξη του αγροτικού τομέα, 

 στην αναζωογόνηση των αγροτικών περιοχών, 

 στην ανάκτηση της ανταγωνιστικότητας των γεωργικών μας προϊόντων,  

 στη στήριξη της καινοτομίας και της παραγωγικότητας,  

 στον εκσυγχρονισμό των γεωργικών και κτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων. 

 Αυτές είναι μερικές από τις πολιτικές που μπορεί να χαράξει προς όφελος του 
αγροτικού τομέα.  Πέρα από αυτές, πρέπει να ξεπεράσει τις αγκυλώσεις και την 
εσωστρέφεια του παρελθόντος, προκειμένου να αντεπεξέλθει η γεωργία μας επιτυχώς 
στις σημερινές προκλήσεις. 

 Πρέπει να γίνουν τομές για τον εκσυγχρονισμό της παραγωγικής διαδικασίας και 
να αναζητηθούν καινοτόμοι πρακτικές για την προώθηση των γεωργικών μας 
προϊόντων.  Πρέπει να συνεργαστούμε περισσότερο και να δουλέψουμε από κοινού την 
κυπριακή γεωργία πιο επαγγελματικά και ανταγωνιστικά επενδύοντας στους νέους 
αγρότες.  Πρέπει να ληφθούν μέτρα για μείωση του κόστους παραγωγής.  Πρέπει να 
δοθεί πολεοδομική αμνηστία για κάλυψη των γεωργικών και κτηνοτροφικών 
υποστατικών και των γεωτρήσεων που λειτουργούν εδώ και χρόνια χωρίς πολεοδομικές 
άδειες και άδειες οικοδομής.  Πρέπει να παρασχεθεί επιστημονική, τεκμηριωμένη 
υποστήριξη στους αγρότες. 

 Πολλά είναι αυτά που πρέπει να γίνουν, εάν πραγματικά θέλουμε να έχουμε 
αγρότες, αλλά δυστυχώς με αυτή την κυβέρνηση διαβλέπω το μέλλον του αγρότη μας 
ακόμη πιο ζοφερό, γιατί δεν έχει ούτε βούληση αλλά ούτε και θέληση, για να στηρίξει 
τους αγρότες.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Πριν εγκαταλείψω το βήμα, για πολλοστή φορά θέλω να καταγγείλω την 
αδιαφορία των εμπλεκόμενων υπουργείων όσον αφορά την προώθηση των διάφορων 
έργων υποδομής για την πόλη και επαρχία Λάρνακος.  ∆υστυχώς, δε δείχνουν την 
πρέπουσα σημασία στους σχεδιασμούς και στην εκτέλεση των σημαντικών έργων τα 
οποία θα αλλάξουν την όψη της πόλης του Ζήνωνα και θα δώσουν μια νέα πνοή στην 
ευρύτερη ανάπτυξη της πόλης, ενώ ταυτόχρονα θα κάνουν πιο εύκολη τη ζωή των 
δημοτών.  

 Τέτοια έργα είναι: 

 η επέκταση της μαρίνας και του λιμανιού,  
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 ο τουριστικός δρόμος Λάρνακας-∆εκέλειας,  

 ο δρόμος του παραλιακού μετώπου Πιαλέ Πασά,  

 η ίδρυση πανεπιστημιακής σχολής, 

 η επέκταση του νοσοκομείου Λάρνακος,  

 η αναδιαμόρφωση των λεωφόρων Γρηγόρη Αυξεντίου και Γρίβα ∆ιγενή,  

 η ανάπλαση του δρόμου από το “Cineplex” μέχρι τον κυκλικό κόμβο του δρόμου 
Λάρνακας-Λευκωσίας  

και πολλά άλλα που αναμένουν την υλοποίησή τους.  Αυτά τα έργα αναμένουμε να 
δούμε να υλοποιούνται προς όφελος της Λάρνακας.  ∆εν υπάρχουν αλλά περιθώρια 
αναβλητικότητας, η υπομονή των Λαρνακέων έχει εξαντληθεί και θα αντιδράσουν 
δυναμικά.  

 Βέβαια, όλες οι κοινότητες της επαρχίας μου, από τα Κοκκινοχώρια μέχρι την 
ορεινή Λάρνακα, τις ακριτικές κοινότητες και τις κοινότητες που συνορεύουν με το δήμο 
της Λάρνακας, έχουν τα δικά τους έργα που ζητούν την άμεση υλοποίησή τους εδώ και 
τώρα.  Λόγω έλλειψης χρόνου δε μου επιτρέπεται να τα αναφέρω, όμως δεν μπορώ να 
μην αναφερθώ σε ένα πολύ σημαντικό έργο που επείγει η κατασκευή του και είναι ο 
δρόμος Κιτίου-Μαζωτού, ο οποίος τα τελευταία χρόνια έχει καταστεί αδιάβατος και δεν 
προσφέρει την απαιτούμενη οδική ασφάλεια στους οδηγούς που χρησιμοποιούν το 
δρόμο.  Σ’ αυτό το “λαιμητόμο” δρόμο θρηνήσαμε ζωές και θα συνεχίσουμε να 
θρηνούμε, εάν δεν αρχίσουν άμεσα οι κατασκευαστικές εργασίες για τη βελτίωσή του.  Ο 
κόσμος της περιοχής είναι ανάστατος και δεν αντέχει άλλο την κοροϊδία, κουράστηκαν 
να περιμένουν, γι’ αυτό απαιτούμε την άμεση επιδιόρθωσή του.  

 Ήλθε η ώρα που πρέπει η κυβέρνηση να δει τα προβλήματα της Λάρνακας και 
της επαρχίας, δίνοντας ένα τέλος σ’ αυτή την αδιαφορία και σ’ αυτή τη διάκριση 
υλοποιώντας το συντομότερο δυνατό τα εκκρεμούντα έργα, ούτως ώστε να ανατείλουν 
καλύτερες ημέρες για τους κατοίκους της πόλης και της επαρχίας Λάρνακος. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γεώργιο Τάσου. 

 Σου είπα ’πού την αρχή ότι ήταν φορμαρισμένη η ομιλία σου και όντως ήταν. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ευχαριστώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Λοιπόν, θέλω απλώς να προειδοποιήσω τους συναδέλφους που μιλούν, όταν 
ακούν αυτό τον ήχο, σημαίνει απλώς ότι ο χρόνος τους έχει ολοκληρωθεί. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ꞉ 

 Να προετοιμάζονται για το τέλος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Όχι να προετοιμάζονται… Έχουν τριάντα δευτερόλεπτα!  Λοιπόν, γι’ αυτό το λόγο 
μη συγχυστείτε, άμα τον ακούσετε.  Είναι νέο σύστημα που εφαρμόζουμε, για να 
βρίσκονται σε εγρήγορση και οι ομιλητές.   
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 Λοιπόν, καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο τον Αντώνη Αντωνίου εκ Πάφου 
ορμώμενο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ꞉ 

 Κύριε Πρόεδρε, γιατί δε βάζουμε ένα ρολόι να το βλέπει ο ομιλητής την ώρα που 
μιλά;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Από το Γενάρη, μόλις ανοίξουμε, εννά έσιει διάφορα κόλπα η Βουλή! 

 Λοιπόν, προχωρούμε.   

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ꞉  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι επιπτώσεις της συνεχιζόμενης οικονομικής κρίσης είναι ήδη αισθητές σε 
ολόκληρο το φάσμα της οικονομίας της χώρας μας. Οι πιο ευάλωτοι τομείς της 
οικονομίας, αυτοί των οικοδομών και του τουρισμού, που αποτελούν τους κύριους 
πνεύμονες της οικονομικής δραστηριότητας, δοκιμάζονται σκληρά από την κρίση. Οι 
καιροί που διανύουμε αρκετά δύσκολοι.  Πολλοί συμπολίτες μας, επιχειρηματίες, 
ελεύθεροι επαγγελματίες, εταιρείες, έχουν φτάσει σε οικονομικά αδιέξοδα με τα γνωστά 
συνεπακόλουθα και συνέπειες.  

 Στον τόπο μας πριν την οικονομική κρίση υπήρξε μια τρομερά ραγδαία 
οικονομική ανάπτυξη, τόσο ισχυρή  που, όσα δεν είχαν γίνει για αρκετές δεκαετίες, 
έγιναν σε λίγα μόνο χρόνια.  Οι εμπειρίες του παρελθόντος, όπως το χρηματιστήριο, 
φαίνεται ότι δε μας δίδαξαν. ∆υστυχώς, παρασυρμένοι από τα ίδια τα επιτεύγματά μας 
και την επιφανειακή ευμάρειά μας, γίναμε δέσμιοι της ίδιας της επιτυχίας μας.  
Συμπεριφερθήκαμε σαν να είμαστε ο ομφαλός της γης και σαν να είχαμε τη δυνατότητα 
να ακολουθήσουμε, μόνοι εμείς, ένα διαφορετικό δρόμο από τον υπόλοιπο κόσμο.  Αντί 
η κρίση στη διεθνή οικονομία να μας δώσει  τα αναγκαία μαθήματα και να οδηγήσει σε 
αναπροσαρμογή της νοοτροπίας μας, προχωρήσαμε σαν  να μη συνέβαινε τίποτα. 

 Η οικονομική πολιτική, ενθαρρύνοντας την αλόγιστη υπερκατανάλωση, οδήγησε 
στη δημιουργία ενός κλίματος ευφορίας, που δε συνέβαλε στην έγκαιρη 
συνειδητοποίηση των προβλημάτων. Παράλληλα, η ανταγωνιστικότητά μας διαβρώθηκε 
και τα δημοσιονομικά ελλείμματα και το δημόσιο χρέος διευρύνθηκαν αισθητά. Η 
πολιτική των εύκολων λύσεων, της ικανοποίησης αιτημάτων, δικαιολογημένων ή όχι, 
οδήγησε επίσης στη σημαντική διεύρυνση του κόστους παραγωγής.  Επιπρόσθετα, το 
κόστος που επωμίζονται οι παραγωγικοί τομείς για τη συντήρηση των προστατευμένων 
τομέων, όπως είναι ο κρατικός, ο ημικρατικός και αρκετοί από τους τομείς των 
υπηρεσιών, αυξήθηκε  σημαντικά.   

 Η παρούσα κρίση δε δημιούργησε όλα τα προβλήματα που βιώνουμε σήμερα, 
αλλά επιτάχυνε την εμφάνισή τους και τα επιδείνωσε.  Αυτό που επιτείνει την ανησυχία 
μας είναι ο συνδυασμός των εξής γεγονότων και βάσιμων εκτιμήσεων:  

 Πρώτον, υπάρχουν σοβαρά διαρθρωτικά προβλήματα, τα οποία δε σχετίζονται 
με την κρίση.  ∆εύτερον, τα μέτρα που ως τώρα έχουν ληφθεί δεν έχουν διαφοροποιήσει 
ουσιαστικά την υφιστάμενη κατάσταση.  Τρίτον, ακόμα και εάν εφαρμοσθούν όλα τα 
εξαγγελθέντα μέτρα και αν υλοποιηθούν όλα τα προγραμματισθέντα έργα, τα 
περισσότερα από τα οποία είναι τεχνικής φύσεως, με μικρή συνεισφορά στην 
απασχόληση, θα περάσουν χρόνια, έως ότου αποδώσουν σε αξιόλογο βαθμό για στην 
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αναβάθμιση της οικονομίας.  Τέταρτον, οποιαδήποτε μέτρα κι αν ληφθούν, δε θα έχουν 
πραγματικά αποτελέσματα χωρίς μια ριζική αλλαγή στη νοοτροπία και προσέγγισή μας 
στα οικονομικά θέματα και χωρίς την προσαρμογή μας στις διεθνείς οικονομικές 
πραγματικότητες. 

 Είναι καιρός να συνειδητοποιήσουμε  ότι σήμερα η οικονομία μας  έχει ωριμάσει 
και να συμπεριφερθούμε με ανάλογη ωριμότητα, αντιλαμβανόμενοι πλήρως πως στο 
νέο περιβάλλον οι δυνατότητες ανάπτυξης και βελτίωσης του βιοτικού επιπέδου είναι 
πολύ περιορισμένες.  Να αρχίσομε να διερωτόμαστε τι πρέπει να προσφέρουμε ως 
άτομα και ως παραγωγικές δυνάμεις και όχι ποια αιτήματα και ποιες απαιτήσεις θα 
προωθήσουμε.  Να αντιληφθούμε ότι το κράτος δεν έχει απεριόριστες δυνατότητες κι ότι 
οι πόροι που διοχετεύονται για την επίλυση των προβλημάτων ενός παραγωγικού τομέα 
προέρχονται από τους υπόλοιπους τομείς κι ακόμα ότι το κράτος είναι απλά 
διαχειριστής στη διοχέτευση αυτών των πόρων.  Να καταλάβουμε ότι όλοι θα πρέπει να 
προσφέρουμε στο δημόσιο ταμείο, ανάλογα με τις δυνάμεις μας.  Να αντιληφθούμε ότι 
τα δημόσια έσοδα θα πρέπει να επαναεπενδύονται παραγωγικά κι όχι να 
κατασπαταλώνται. 

 Χρειάζεται ακόμα να συνειδητοποιηθεί  ότι η εποχή των εύκολων και γρήγορων 
κερδών έχει περάσει κι ότι στόχος όλων θα πρέπει να είναι τα μακροπρόθεσμα οφέλη 
και κέρδη, που θα επιτευχθούν μόνο με τη μακροοικονομική σταθερότητα,  τον 
εκσυγχρονισμό και την αναδιάρθρωση της κυπριακής οικονομίας.  

 Σ’ έναν κόσμο που αλλάζει με τρομακτική ταχύτητα και τα δεδομένα 
διαφοροποιούνται συνεχώς, οι οικονομικοί θεσμοί και διευθετήσεις θα πρέπει να 
βρίσκονται συνεχώς υπό παρακολούθηση και επανεξέταση. 

 Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον η κυβέρνηση καλείται να αναπροσαρμόσει τους 
στόχους και τις προτεραιότητές της.  Καλείται να εφαρμόσει μια σωστή, ισόρροπη και 
ισομερή αναπτυξιακή πολιτική με την ανακατανομή των δημόσιων δαπανών προς 
όφελος των αναπτυξιακών και κοινωνικών τομέων. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην ομιλία μου θα επικεντρωθώ κυρίως στους προϋπολογισμούς του ιδιαίτερα 
ευαίσθητου τομέα εργασίας και κοινωνικών ασφαλίσεων και στους προϋπολογισμούς 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, τομείς τους οποίους παρακολουθώ μέσα 
από τη συμμετοχή μου στις αντίστοιχες κοινοβουλευτικές επιτροπές. 

 Με ανησυχία σημειώνομε πως οι επιπτώσεις της οικονομικής κρίσης, που έγιναν 
ορατές από το 2008 από το μειωμένο ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας και την αυξητική 
τάση του αριθμού των ανέργων, οδήγησαν το 2010 σε επιδείνωση της κατάστασης, που 
δεν άφησε ανεπηρέαστη την αγορά εργασίας, η οποία παρουσιάζει συρρίκνωση της 
απασχόλησης και αύξηση της ανεργίας.  

 Οι δείκτες για το ποσοστό απασχόλησης και το ποσοστό ανέργων είναι πολύ 
ανησυχητικοί.  ∆υστυχώς, το ποσοστό της ανεργίας έχει αυξηθεί στο 7% το 2010 και το 
2011 δεν αναμένεται να μειωθεί. Ιδιαίτερα υψηλοί είναι οι δείκτες της ανεργίας στις 
επαρχίες Πάφου και ελεύθερης Αμμοχώστου, περιοχές που ήταν ανεπτυγμένοι οι τομείς 
της τουριστικής και κατασκευαστικής βιομηχανίας.  Ανησυχητικό είναι επίσης το γεγονός 
ότι η πλειοψηφία των ανέργων είναι ηλικίας 30 έως 49 ετών. 

 Το Έκτακτο Σχέδιο Στήριξης της Απασχόλησης με  Εξατομικευμένη  Κατάρτιση 
Ανέργων στις Επιχειρήσεις και το Έκτακτο Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Απασχόληση 
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Ανέργων, καθώς επίσης η προώθηση νέου σχεδίου για στήριξη των επιχειρήσεων με 
στόχο τη διατήρηση του ανθρώπινου δυναμικού είναι μέτρα προς την ορθή κατεύθυνση, 
όχι όμως αρκετά.  Έχοντας υπόψη την κατάσταση που επικρατεί στην αγορά εργασίας 
και ιδιαίτερα τη μεγάλη αύξηση του αριθμού των ανέργων και τη μειωμένη ζήτηση 
εργατικού δυναμικού, επιβάλλεται να εφαρμοστούν αυστηρά μέτρα ιδιαίτερα σε ό,τι 
αφορά την αρχή της εθνικής και κοινωνικής προτίμησης και τη δυνατότητα κατάρτισης 
ανέργων για αντικατάσταση εργαζόμενων από τρίτες χώρες. Η παραχώρηση εγκρίσεων 
να περιοριστεί στις απόλυτα απαραίτητες περιπτώσεις. 

 Επιβάλλεται να παρθούν μέτρα για περαιτέρω ενίσχυση και εκσυγχρονισμό της 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης, ώστε να ανταποκρίνεται αποτελεσματικότερα στο 
σημαντικό ρόλο που διαδραματίζει στο σχεδιασμό, στην αξιολόγηση και στην εφαρμογή 
της πολιτικής απασχόλησης και στη διατήρηση της ομαλής λειτουργίας της αγοράς 
εργασίας. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα πολλές φορές έχει τονίσει πως τα θέματα της 
μακροπρόθεσμης βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της 
αναμόρφωσης του σχεδίου σύνταξης, αλλά και της επενδυτικής πολιτικής των 
αποθεμάτων του ταμείου είναι εξαιρετικής σημασίας καίρια ζητήματα. 

 Υπενθυμίζομε πως απαιτείται  υιοθέτηση  και άλλων μέτρων τα οποία πρέπει να 
αποσκοπούν στην αύξηση των εσόδων και μείωση των εξόδων, αν πραγματικά θέλουμε 
να βοηθήσουμε το ταμείο να επιβιώσει και να ορθοποδήσει τα επόμενα χρόνια, 
προώθηση με σύνεση διορθωτικών αλλαγών που να διασφαλίζουν την ανάπτυξη και 
απασχόληση, καθώς και τη βιωσιμότητα στους τομείς των συντάξεων και της υγείας. 
Αναμένουμε επίσης το σχέδιο αναφορικά με την αντιμετώπιση του φαινομένου της 
γήρανσης του πληθυσμού και τη βελτίωση της δημογραφικής σύνθεσης του λαού μας, 
με κίνητρα για αντιμετώπιση της υπογεννητικότητας. 

 Με ικανοποίηση χαιρετίζομε την εφαρμογή του θεσμού της ποσόστωσης υπέρ 
των αναπήρων στις προσλήψεις στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, που  καταδεικνύει τη 
σημασία της αξιοποίησης των δυνατοτήτων και ικανοτήτων των ατόμων με αναπηρίες 
και τα οφέλη από την ένταξή τους στην αγορά εργασίας.  Ένα μέτρο που έρχεται να 
αντισταθμίσει τις άνισες ευκαιρίες που είχαν τα άτομα με αναπηρία στο πεδίο της 
ένταξής τους στον κόσμο της εργασίας και απασχόλησης. 

 Κανείς δεν μπορεί να αμφισβητήσει πως η λειτουργία των ειδικών σχολείων για 
παιδιά με ειδικές ανάγκες είναι ιδιαίτερα θετική και σαφώς απαραίτητη.  Καμιά όμως 
επιτυχία  δεν πρέπει να μας αφήνει αδιάφορους στα προβλήματα και τις δυσκολίες που 
παρουσιάζονται στις υπεράνθρωπες πολλές φορές προσπάθειες που καταβάλλονται 
από τα παιδιά, τις οικογένειές τους, αλλά και τους εκπαιδευτικούς. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρεί επιβεβλημένο να γίνει επανασχεδιασμός του 
θεσμικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία των ειδικών σχολείων, για να δώσει τη 
δυνατότητα καλύτερης αξιοποίησης των δομών των σχολείων και ουσιαστικότερης 
παροχής υπηρεσιών στα παιδιά με ειδικές ανάγκες.  Είναι αναγκαία η επέκταση του 
καθημερινού προγράμματος των ειδικών σχολείων, ώστε αυτά να λειτουργούν στα 
πρότυπα του Ολοήμερου Σχολείου.  Ένα συνεχές ωράριο λειτουργίας θα καλύπτει 
καλύτερα τις ουσιαστικές ανάγκες των παιδιών, αξιοποιώντας ακόμη περισσότερο  τον 
κατάλληλα εξοπλισμένο χώρο και ασφαλώς το ανθρώπινο με εμπειρογνωμοσύνη 
δυναμικό.  Να εξεταστεί επίσης το ενδεχόμενο επέκτασης της λειτουργίας των σχολείων 
κατά τη θερινή περίοδο και περιορισμού του χρονικού διαστήματος των διακοπών του 
Πάσχα και των Χριστουγέννων.  Η παραμονή των παιδιών για μεγάλη χρονική περίοδο 
μακριά από το παιδαγωγικό και θεραπευτικό τους περιβάλλον τα επηρεάζει αρνητικά, 
αφού τα βγάζει από το καθημερινό τους πρόγραμμα. 
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 Η λειτουργία του Ολοήμερου Σχολείου και η επέκτασή του και κατά τη θερινή 
περίοδο θα δώσει την δυνατότητα στα παιδιά να ολοκληρώνουν τα θεραπευτικά τους 
προγράμματα, φυσιοθεραπεία, λογοθεραπεία, εργοθεραπεία, υδροθεραπεία κτλ., κατά 
τις απογευματινές ώρες.  Οι διευθετήσεις αυτές θα καλύπτουν πλήρως τις ανάγκες των 
παιδιών που θα φοιτούν στα ειδικά ολοήμερα σχολεία και θα διευκολύνουν τους γονείς, 
που σήμερα συμπληρώνουν τα θεραπευτικά προγράμματα των παιδιών τους με μεγάλη 
οικονομική επιβάρυνση της οικογένειάς τους. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα χαιρετίζει το γεγονός πως παλαιότερη πρόταση για 
σύσταση συμβουλευτικού σώματος κοινωνικής πολιτικής έχει υιοθετηθεί. Επισημαίνομε 
όμως πως η αξιολόγηση και βελτίωση του θεσμικού πλαισίου για τα δημόσια βοηθήματα 
δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί.  Η αναθεώρηση της νομοθεσίας πρέπει να στοχεύει στην 
ορθολογικότερη αντιμετώπιση των οικονομικών αναγκών των ευπαθών ομάδων.  

  Τα τελευταία χρόνια έχουν καθιερωθεί φράσεις όπως “στοχευμένα μέτρα” και 
“εισοδηματικά κριτήρια” για τις χορηγίες και τα επιδόματα που παραχωρεί το κράτος σε 
διάφορες ομάδες πληθυσμού.  Η βασική φιλοσοφία τους είναι η ενίσχυση των 
οικονομικά ασθενέστερων τάξεων του λαού, δηλαδή όσων έχουν περισσότερη ανάγκη 
να εξασφαλίσουν πιο αξιοπρεπή διαβίωση.  Όμως από τη θεωρία μέχρι την πράξη της 
εφαρμογής μέτρων που να οδηγούν σε πιο δίκαιη κοινωνία μεσολαβούν πάρα πολλά, 
για να διασφαλιστεί ότι το αποτέλεσμα θα είναι πράγματι αυτό που επιδιώκεται και όχι 
παραμορφωμένο με λογής λογής αδικίες και στρεβλώσεις, είτε γιατί δε συνεκτιμώνται 
σφαιρικά όλα τα δεδομένα κατά τον προγραμματισμό των μέτρων είτε γιατί δεν υπάρχει 
χρόνος και τα μέτρα προωθούνται χωρίς να ελέγχονται ούτε για ενδεχόμενες αδικίες 
που δημιουργούν ούτε για την ορθότητα των πληροφοριών που οι πολίτες με ευκολία 
δηλώνουν στις αρμόδιες υπηρεσίες των χορηγιών. 

 Η καθιέρωση εισοδηματικών κριτηρίων για παροχή διαφόρων επιδομάτων τείνει 
να γίνει  ένα αλαλούμ διαφορετικών επιπέδων εισοδήματος που τίθενται ως όριο, 
διαφορετικό για σχέδια στέγασης, για υποτροφίες, για τη φοιτητική μέριμνα, για  
επιδόματα τέκνου, για τις πασχαλινές χορηγίες κ.λπ.  Προτείνουμε τον καταρτισμό ενός 
μητρώου σχετικά φτωχών νοικοκυριών, το οποίο θα είναι η βάση για συντονισμένο και 
μεθοδευμένο τρόπο παροχής στοχευμένων επιδομάτων και χορηγιών, αφού 
δημιουργηθεί σχετικός μηχανισμός-φορέας για ενδελεχή έλεγχο των εισοδημάτων και 
περιουσιών που θα δηλωθούν από τους αιτητές.  ∆ιευκρινίζεται ότι θα απαιτηθεί κάποιο 
χρονικό διάστημα για την ετοιμασία και εφαρμογή του σχεδίου αυτού, αλλά θα δώσει 
λύσεις στις στρεβλώσεις που υπάρχουν σήμερα και θα εξυπηρετείται πάνω σε συνεχή 
πλέον βάση ο στόχος της ενίσχυσης όσων έχουν πραγματική ανάγκη με τεκμηριωμένο 
και δίκαιο τρόπο, χωρίς να παραμερίζονται τα ιδιαίτερα προβλήματα και οι ανάγκες 
ορισμένων τάξεων, όπως των πολυτέκνων και των αναπήρων, στους οποίους το 
κράτος θα συνεχίσει να παρέχει ειδικές χορηγίες. 

 Σε ό,τι αφορά το κόστος ενός τέτοιου σχεδίου, υπολογίζεται ότι δε θα είναι 
αποτρεπτικό.  Αντίθετα, εκτιμάται ότι, με τη στόχευση και το συντονισμό των παροχών 
στη βάση ενός τεκμηριωμένου μητρώου φτωχών νοικοκυριών, θα υπάρξουν αρκετές 
εξοικονομήσεις από τα υφιστάμενα ανεξάρτητα σχέδια παροχών, που δίδονται με ή 
χωρίς εισοδηματικά κριτήρια και τα οποία θα μπορούν σταδιακά να διαφοροποιηθούν. 

 Γενικός στόχος και επιδίωξή μας πρέπει να είναι η διασφάλιση αξιοπρεπούς 
επιπέδου διαβίωσης σε όλους τους πολίτες, για να αποφευχθεί η ανασφάλεια, 
μειονεκτικότητα και εξάρτηση του πολίτη, ούτως ώστε να υπάρχει το αίσθημα της 
κοινωνικής δικαιοσύνης και ασφάλειας.  Κεντρικός άξονας της πολιτικής πρόνοιας είναι 
όπως κάθε πολίτης απολαμβάνει τα αγαθά της οικονομικής και κοινωνικής ανάπτυξης, 
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βελτιώνοντας τους θεσμούς, εξυψώνοντας την ποιότητα της ζωής και διαφυλάσσοντας 
τις κοινωνικές αξίες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι βασικές επιδιώξεις του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για το έτος 2011 
περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την ανάπτυξη σύγχρονων έργων υποδομής στα δίκτυα 
αστικών και υπεραστικών δρόμων για άνετη και ασφαλή διακίνηση των πολιτών.  
Παράλληλα, στοχεύει στην προβολή και διατήρηση της αρχαιολογικής κληρονομιάς,  
καθώς επίσης και στην αναβάθμιση της ναυτιλιακής υποδομής της Κύπρου.  

 Χαιρετίζομε την εφαρμογή του νέου συστήματος των δημόσιων συγκοινωνιών.  Η 
ραγδαία αύξηση στη χρήση ιδιωτικών αυτοκινήτων έχει επιδεινώσει τις κυκλοφοριακές 
συνθήκες.  Επιβάλλεται όμως να τροχοδρομηθούν και άλλες σχετικές ενέργειες και 
δραστηριότητες υποστήριξης των δημόσιων οδικών μεταφορών όπως η εισαγωγή 
μέτρων, για να γίνει το λεωφορείο ελκυστικό μέσο συγκοινωνίας.  

 Την ίδια στιγμή απευθύνουμε έκκληση για εντατικοποίηση του διαλόγου και της 
προσπάθειας για ρύθμιση του θέματος της εξαγοράς των αδειών και των λεωφορείων 
όσων επέλεξαν να μην ενταχθούν στους ενιαίους φορείς δημόσιων οδικών μεταφορών. 
Παρατηρούμε πως στους προϋπολογισμούς του Τμήματος Οδικών Μεταφορών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών περιλαμβάνεται ποσό ύψους τριών εκατομ. ευρώ για το 
σκοπό αυτό, ενώ μέχρι σήμερα έχει εγκριθεί καταβολή αποζημιώσεων που ξεπερνά τα 
οκτώ εκατομ. ευρώ.  

 Τονίζουμε την ανάγκη λειτουργίας ενός συστήματος ελέγχου-επιτήρησης της 
πιστής εφαρμογής των δημόσιων συγκοινωνιών και της υποβολής προτάσεων για 
συνεχή βελτίωση του προγράμματος δημόσιων συγκοινωνιών. 

 Ανησυχούμε, γιατί τα έργα οδικής ασφάλειας και κυκλοφοριακής διαχείρισης, τα 
μέτρα για μείωση των σοβαρών τροχαίων δυστυχημάτων και του αριθμού των νεκρών 
από τροχαία δυστυχήματα δεν έχουν φέρει δυστυχώς τα επιθυμητά αποτελέσματα.  Η 
εγκατάσταση του συστήματος φωτοεπισήμανσης, που στην πιλοτική του εφαρμογή 
πέτυχε σημαντική μείωση των τροχαίων, δεν έγινε ούτε το 2010. 

 Σημειώνομε τη συμπερίληψη στον προϋπολογισμό του 2011 ποσού για μελέτες 
και λήψη εκτάκτων μέτρων για προστασία των παραλιών.  Επιβάλλεται όμως 
επίσπευση των διαδικασιών για μελέτες και εκτέλεση μόνιμων έργων σε όλες τις 
παραλίες τις Κύπρου, ιδιαίτερα σε εκείνες που τα τελευταία χρόνια παρατηρείται μεγάλη 
διάβρωση. 

 Εκφράζουμε την έντονη ανησυχία μας για την καθυστέρηση που παρατηρείται 
στην προώθηση και κατασκευή άλλων σημαντικών αναπτυξιακών έργων, όπως ο 
αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς και ο δρόμος αεροδρομίου Πάφου- 
τουριστικής περιοχής Πάφου. 

 Ανησυχούμε για την καθυστέρηση στις διαδικασίες προώθησης της κατασκευής 
της μαρίνας στην Πάφο, ενός έργου που θα δώσει ουσιαστική ώθηση στην τουριστική, 
εμπορική και οικονομική ανάπτυξη της επαρχίας, σε μια περίοδο μάλιστα που η Πάφος 
στραγγαλίζεται οικονομικά, αυξάνεται με ιλιγγιώδεις ρυθμούς η ανεργία, πλήττεται 
ανεπανόρθωτα η οικοδομική βιομηχανία, ο τουρισμός και γενικά η οικονομία της 
επαρχίας. 
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 ∆υστυχώς, στην Κύπρο είναι σύνηθες το φαινόμενο κατά την παραγωγή πάσης 
φύσεως και μεγέθους δημοσίων έργων να εμφανίζονται αποκλίσεις τόσο στο κόστος  
εκτέλεσης όσο και στο χρόνο υλοποίησής τους. 

 Οι υπερβάσεις και οι καθυστερήσεις αποτελούν τη μεγαλύτερη πληγή του 
συστήματος παραγωγής έργων. Λόγω των χρονοβόρων διαδικασιών που 
ακολουθούνται από το σχεδιασμό μέχρι την κατασκευή, εμφανίζονται μεταβολές στο 
κόστος και πολύ περισσότερο στα δεδομένα που εν τω μεταξύ  διαμορφώνονται.  

 Η διαδικασία παραγωγής των δημοσίων έργων πρέπει να απλουστευθεί, να 
εκσυγχρονιστεί και να κωδικοποιηθεί, ώστε να μη διαμορφώνονται συνθήκες σύγχυσης, 
καθυστερήσεων και αναποτελεσματικότητας με τεράστιες συνέπειες στην εθνική 
οικονομία.  Η εκτελεστική εξουσία οφείλει να αναλάβει, να επεξεργαστεί και να προτείνει 
ρυθμίσεις, μέτρα και διαδικασίες για περιστολή αυτών των υπερβάσεων και η 
νομοθετική εξουσία να προχωρήσει στη θεσμοθέτηση ρυθμίσεων για την αντιμετώπιση 
του προβλήματος. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Παρατηρούμε πως η στελέχωση, μηχανογράφηση, απλοποίηση των διαδικασιών 
και ο εκσυγχρονισμός των συστημάτων λειτουργίας των διάφορων υπηρεσιών 
καθυστερεί, με αποτέλεσμα οι μηχανισμοί λειτουργίας να αδυνατούν να αντιμετωπίσουν 
τα προβλήματα και τις δυσκολίες που παρουσιάζονται και να μην μπορούν να 
ανταποκριθούν έγκαιρα στα διάφορα αιτήματα των πολιτών. 

 Απαιτείται εντονότερη προσπάθεια και παροχή ελκυστικών κινήτρων για επιβολή 
και προώθηση της Κύπρου ως διεθνούς επιχειρηματικού κέντρου και κέντρου παροχής 
υπηρεσιών, με την ανάπτυξη νέου τύπου υπηρεσιών και μορφών εναλλακτικού 
τουρισμού, όπως ιατρικός, εκπαιδευτικός, επιχειρηματικός, εμπορικός, αθλητικός 
τουρισμός, για λιγότερη εξάρτηση από τον παραδοσιακό τουρισμό και την ανάπτυξη 
υπηρεσιών εξειδικευμένης ιατρικής, όπως γίνεται για παράδειγμα στο Ισραήλ, που να 
προσφέρουν θεραπεία σε συμπολίτες μας που σήμερα παραπέμπονται σε ξένα ιατρικά 
κέντρα, με τεράστιο οικονομικό κόστος που επιβαρύνει τον κρατικό προϋπολογισμό. 

 Μέσα στα πλαίσια της περιφερειακής ανάπτυξης να προωθηθεί και η ακαδημαϊκή 
αποκέντρωση. Η δημιουργία πανεπιστημιακών σχολών και τμημάτων σε όλες τις 
επαρχίες θα συμβάλει στην αποκέντρωση και την ισομερή ανάπτυξη και τόνωση όλων 
των περιοχών,  ως και την αξιοποίηση διάφορων ιδιαιτεροτήτων και πλεονεκτημάτων 
της κάθε περιοχής.  Στην Κύπρο σήμερα λειτουργούν με επιτυχία επτά πανεπιστήμια με 
πολύ καλά αποτελέσματα.  Αν αναλογιστούμε όμως πως το 55% των φοιτητών μας 
φοιτούν ακόμη σε πανεπιστήμια ξένων χωρών, υπολογίζοντας τους οικονομικούς 
πόρους που απαιτούνται, διαπιστώνομε πως η λειτουργία και νέων πανεπιστημιακών 
σχολών θα έχει ευεργετικά αποτελέσματα για την κοινωνία μας.  Ας μη μας διαφεύγει 
επίσης το γεγονός πως για κάθε τέσσερις φοιτητές δημιουργείται μια επιπλέον θέση 
εργασίας. 

 Εκφράζομε την ανησυχία μας για την καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
ετοιμασία διαχειριστικών σχεδίων για τις περιοχές που έχουν ενταχθεί στο σχέδιο “Φύση 
2000”.  Αναμένουμε ακόμη την προώθηση και την υλοποίηση του διαχειριστικού σχεδίου 
της χερσονήσου του Ακάμα, ενός θέματος που εκκρεμεί για πολλά χρόνια 
ταλαιπωρώντας τους κατοίκους της περιοχής. 

 Αγωνιούμε για την εξάπλωση του διαδικτυακού ηλεκτρονικού τζόγου και της 
τοκογλυφίας, που αποτελούν μια μεγάλη μάστιγα της σημερινής κοινωνίας με 
καταστροφικές συνέπειες για πολλές οικογένειες. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η  συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού συνοδεύεται με τις επιπτώσεις της 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης επί της κυπριακής οικονομίας, η οποία, ως μικρή και 
ανοικτή οικονομία, αναπόφευκτα δε θα μπορούσε να μείνει ανεπηρέαστη από την 
παγκόσμια οικονομική ύφεση, καθιστώντας τον προϋπολογισμό του 2011 τον 
κρισιμότερο των τελευταίων χρόνων. 

 Θα παρακολουθούμε στενά την εξέλιξη της δημοσιονομικής κατάστασης και την 
τήρηση από πλευράς κυβέρνησης των κυβερνητικών αποφάσεων προς την κατεύθυνση 
της συγκράτησης των δημόσιων δαπανών.  Η εφαρμογή σωστής οικονομικής πολιτικής 
από την κυβέρνηση συντείνει στην εμπέδωση μιας εύρωστης οικονομίας που θα 
χαρακτηρίζεται από υψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης και απασχόλησης και ενδυνάμωση 
του κοινωνικού κράτους. Μιας πολιτικής για την επιτυχία της οποίας πρέπει να 
συνεισφέρουν όλοι, κυβέρνηση, Βουλή, πολιτικά κόμματα και οργανωμένα κοινωνικά 
σύνολα.  

 Καλούμε λοιπόν την κυβέρνηση σε έναρξη και συνέχιση του διαλόγου με όλους 
τους εμπλεκόμενους κομματικούς, οικονομικούς, κοινωνικούς και άλλους φορείς, με 
σκοπό τη λήψη καίριων αποφάσεων με τις οποίες θα επέρχονται οι αναγκαίες 
διαρθρωτικές αλλαγές στην κυπριακή οικονομία.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ꞉ 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Αντώνη Αντωνίου. 

 ∆ίνω τώρα το βήμα στον Κυριάκο Χατζηγιάννη και να ετοιμάζεται ο Ανδρέας 
Μουσκάλλης, άλλως “φιλόσοφος”.   Και παρακαλώ και τον κ. Αγγελίδη να πάρει την 
προεδρία. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Ανδρέας 
Αγγελίδης) 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ꞉ 

 Η εν εξελίξει οικονομική κρίση έχει επιφέρει σημαντικά πλήγματα στα ευρύτατα 
λαϊκά στρώματα και στις μικρομεσαίες επιχειρήσεις. Το περιβάλλον πλήττεται 
ανεπανόρθωτα στη σκιά του ισχυρισμού ότι «κάτω από την οικονομική κρίση δεν μπορεί 
το περιβάλλον να είναι στις προτεραιότητες».  Το παραδοσιακό μοντέλο της χώρας μας 
δοκιμάζεται από την αυξανόμενη ανεργία, η οποία από το Νοέμβριο του 2009 
κατέγραψε αύξηση της τάξης του 19,8%.  Χρειαζόμαστε ένα νέο, ένα πράσινο μοντέλο 
ανάπτυξης που να ανταποκρίνεται στις προκλήσεις της εποχής, ένα μοντέλο που θα 
δώσει ώθηση και ανάπτυξη λύνοντας τα προβλήματα ενέργειας και μετατρέποντας τη 
λειτουργία της οικονομίας μας στη βάση της αρχής «ο ρυπαίνων πληρώνει».  Ένα 
μοντέλο το οποίο θα πρέπει να δημιουργήσει θέσεις εργασίας για τους χιλιάδες νέους 
επιστήμονες.  Αυτός είναι ένας λοιπόν από τους κύριους λόγους που προτείνω όπως 
όλοι οι βουλευτές προμηθευτούν με υβριδικά αυτοκίνητα αντί των ρυπογόνων 
συμβατικών.  Την ίδια στιγμή θα πρέπει όλα τα υπουργεία αλλά και οι ημικρατικοί 
οργανισμοί στο εξής να αντικαθιστούν τα οχήματά τους με επίσης υβριδικά αυτοκίνητα.   

 Σήμερα η κλιματική αλλαγή αποτελεί τη μεγαλύτερη άμεση απειλή για τον 
πλανήτη.  Η Κύπρος δε θα μείνε ανεπηρέαστη από αυτές τις δυσμενείς εξελίξεις.  Η 
ανομβρία, σε συνδυασμό με την κακή διαχείριση των υδάτινων πόρων μας, μας καθιστά 
ολοένα και πιο ευάλωτους στη χρήση ρυπογόνων πρακτικών.  Για παράδειγμα καθιστά 
πιο ακριβή την παραγωγή γεωργικών προϊόντων, που αναπόφευκτα αυξάνει το κόστος 
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του νερού για τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις.  Οι αφαλατώσεις μπορεί να δίνουν 
λύση για την απεξάρτηση των ανθρώπινων αναγκών από τη βροχόπτωση, ωστόσο δε 
δίνουν λύση για το καυτό πρόβλημα της ερημοποίησης της χώρας μας και της 
συρρίκνωσης της γεωργίας.  Η πρόσφατη διάσκεψη για την κλιματική αλλαγή, που έγινε 
στο Κανγκούν υπό την αιγίδα του ΟΗΕ, δεν άφησε περιθώρια αισιοδοξίας, καθώς σ’ 
αυτή δεν επήλθε δεσμευτική συμφωνία για τον περιορισμό των ρύπων, αλλά ούτε και 
για τη λήψη δραστικών μέτρων για τη διάσωση των δασών.   

 Ο εφησυχασμός της πολιτείας, αλλά και της κοινωνίας έχει στερήσει από τη χώρα 
μας τις αναγκαίες πολιτικές για τη βελτίωση στοιχειωδών περιβαλλοντικών επιδόσεων, 
όπως η ποιότητα του αέρα.  Έτσι, αντί εμείς να αναλαμβάνουμε πρωτοβουλίες, ώστε να 
βελτιώνουμε τον αέρα που αναπνέουμε, θα κληθούμε να δώσουμε και δικαστικό αγώνα 
ενώπιον της Ευρώπης, γιατί δεν έχουμε τηρήσει τις δεσμεύσεις μας και υποχρεώσεις 
μας!  Τα αιωρούμενα σωματίδια έχουν ξεπεράσει κατά πολύ τις οριακές τιμές που θέτει 
η Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω των βιομηχανικών ρύπων, κυρίως από την κρατική Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου, της κυκλοφορίας των αυτοκινήτων και της οικιακής θέρμανσης.  
Αυτά τα σωματίδια προκαλούν τις γνωστές ασθένειες, μεταξύ αυτών και το βάναυσο 
καρκίνο.  Αυτή είναι λοιπόν η προοπτική που εξασφαλίζουμε στα παιδιά μας αν δεν 
αλλάξουμε άμεσα τις πρακτικές που ακολουθούμε, διότι στα χαρτιά οι πολιτικές μας 
είναι όντως πράσινες, στην πράξη όμως είναι μαύρες από τους ρύπους! 

 Το πρόβλημα της προστασίας του περιβάλλοντος δεν είναι τόσο οικονομικό όσο,  
πολύ περισσότερο και πρωτίστως, περιβαλλοντικό.  Η ΑΗΚ, ο οργανισμός για τον οποίο 
ο Κύπριος καταναλωτής πληρώνει και ξύπνιος και κοιμώμενος, ο οργανισμός ο οποίος 
πληρώνει εκατόν εξήντα διευθυντές και παραδιευθυντές με μισθούς των €5.000 και 
πάνω, αυτός λοιπόν ο οργανισμός έκρινε με τη δική του λογική ότι, για να διατηρήσει 
αυτό το επίπεδο μισθών, θα πρέπει να διατηρήσει την πολιτική βάσει της οποίας, μέσα 
από την αυξημένη κατανάλωση καυσίμων, θα μεγιστοποιήσει το κέρδος της.  Λάθος 
μεγάλο!   ∆εν εφάρμοσε πολιτική εξοικονόμησης, γιατί με τον τρόπο αυτό θα μειωνόταν 
ο κύκλος εργασιών.  ∆εν εφάρμοσε πολιτική αλλαγής της δομής των ενεργειακών μας 
αναγκών και πάλι για τον ίδιο λόγο.  ∆εν έλεγξε τους ρύπους, γιατί και πάλι ο Κύπριος 
γεωργός, ο επιχειρηματίας, ο πολύτεκνος, ο πρόσφυγας και ο άπορος θα τους 
πληρώνει.  ∆εν εισήλθε στις ΑΠΕ, δεν επένδυσε ως όφειλε και επιβαλλόταν από το 
πνεύμα των καιρών.   

 Πληρώνει ο γεωργός, ο πολύτεκνος, ο φτωχός και ο άπορος πάγιο κάθε μήνα, 
αλλά επίσης, τα τελευταία χρόνια πληρώνει ανελλιπώς και το πάγιο τέλος της καμπάνας 
των ρύπων, με την πλειοψηφία της Βουλής να κάνει πλάτες σε αυτή τη φιλοσοφία 
ύπαρξης αυτού του συγκεκριμένου οργανισμού.  Αυτή και αν είναι προπαγανδιστική 
παραπλάνηση!  Αντιβαίνει στη φιλοσοφία ύπαρξης της ΑΗΚ η αλλαγή με αειφορική 
λειτουργία, όπως επιβάλλεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Σήμερα ο ασθενής και ο 
άπορος, ο συνταξιούχος, το άτομο με ειδικές ανάγκες και ο πολύτεκνος κρυώνουν και 
δεν μπορούν να ανάψουν τη θέρμανση, γιατί το 30% του κόστους είναι καθαρά 
διοικητικά έξοδα.   

 Περιβάλλον θανάτου έχει δημιουργήσει η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, εργοστάσιο 
δολοφονίας του προσφυγικού κόσμου στον προσφυγικό συνοικισμό της ∆εκέλειας, στα 
Πολεμίδια και στους συνοικισμούς της Λάρνακας.  Γραμμές υψηλής τάσης περνούν 
πάνω από τα σπίτια των προσφύγων.  Την ΑΗΚ δεν τη φοβίζουν οι θάνατοι του 
καρκίνου, δεν την πτοούν τα περιστατικά θανάτου, ενώ γνωρίζει πλήρως τις 
επιστημονικές επισημάνσεις.  Παράγει το θάνατο με κάθε γνώση και επίγνωση, αλλά και 
συναίσθημα ευθύνης που μπορεί να τη χαρακτηρίζει.  Τηγανίζει με το μαγνητικό πεδίο 
τον προσφυγικό κόσμο, ο οποίος, λόγω της “μεγάλης χάρης” που του έκαμε το κράτος 
να τον σπιτώσει κάτω από τις γραμμές υψηλής τάσης, καταδικάζεται εις θάνατον.  Αυτά 
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είναι τα δικαιώματα των προσφύγων και ο σεβασμός από την κυπριακή πολιτεία! 
Αυτούς λοιπόν τους ανθρώπους, εάν εμείς έχουμε ως Βουλή τη δική μας αξιοπρέπεια, 
θα πρέπει να τους σύρουμε στη δικαιοσύνη.  Η ανάπτυξη της χώρας μας χωρίς να 
λαμβάνονται υπόψη οι κίνδυνοι του αύριο ισοδυναμεί με υποθήκευση του μέλλοντος 
των επόμενων γενεών.   

 Η κυβέρνηση, όχι μόνο δε σεβάστηκε τους στόχους του “είκοσι-είκοσι-είκοσι”, δεν 
πείθει ότι έχει σχέδιο για αντιμετώπιση των περιβαλλοντικών προκλήσεων στη χώρα 
μας.  Ακόμα και κάποια σοβαρά μέτρα που έχει λάβει όπως οι δημόσιες συγκοινωνίες, 
αποδεικνύονται μέρος της κρίσης παρά της λύσης του προβλήματος.  Πόσα αυτοκίνητα 
άραγε έχουν αφαιρέσει από την κυκλοφορία τα μοντέρνα λεωφορεία που κυκλοφορούν 
στους δρόμους σχεδόν άδεια;  ∆υστυχώς, τα ελλείμματα του παρόντος 
προϋπολογισμού δεν είναι μόνο οικονομικά, αλλά και περιβαλλοντικά.  Αρνητική πρωτιά 
η Κύπρος στους περιβαλλοντικούς δείκτες.  Πρώτη στην κατά κεφαλή παραγωγή 
αστικών αποβλήτων στην Ευρωπαϊκή Ένωση με 770 έναντι 524 κιλών.  Το μεγαλύτερο 
μέρος των αστικών αποβλήτων απορρίπτεται ακόμα σε σκυβαλότοπους, παρά την 
ύπαρξη εργοστασίου ανακύκλωσης της Κόσης:  672 κιλά έναντι 207 στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Μηδενικές ποσότητες αποτέφρωσης έναντι των 102 κατά μέσο όρο στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η Κύπρος δε διαθέτει σιδηροδρομικές μεταφορές.  Οι εκπομπές 
αερίων του θερμοκηπίου στην Κύπρο αυξάνονται με υψηλότερο ρυθμό απ’ ό,τι στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η ενέργεια που καταναλώνεται στην Κύπρο προέρχεται από ΑΠΕ 
μόνο κατά 3% σε σύγκριση με 9% κατά μέσο όρο στην Ευρώπη.  Σχεδόν όλη η ενέργεια 
που καταναλώνουμε στην Κύπρο προέρχεται από τη χρήση του πετρελαίου.  
Ταυτόχρονα η Κύπρος εξακολουθεί να έχει το μεγαλύτερο δείκτη ενεργειακής εξάρτησης 
στην Ευρώπη, αν εξαιρέσουμε Μάλτα και Λουξεμβούργο.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η επαρχία Αμμοχώστου, ως η βιτρίνα του τουρισμού μας, αντί να προωθείτε με 
τα φυσικά της συγκριτικά πλεονεκτήματα, προβάλλεται πλέον δυσφημιστικά.  Στην 
ελεύθερη Αμμόχωστο, συγκεκριμένη περιοχή, μέσα από τα κίνητρα που παρέχονται 
από τη “μεταναστευτική” πολιτική Συλικιώτη, έχει μετατραπεί σε γκέτο Αθιγγάνων και 
μεταναστών.  Την ημέρα είναι λήπτες δημοσίου βοηθήματος και το βράδυ το γλεντάνε! 
Αυτοί οι άνθρωποι δεν είναι έτοιμοι ούτε για προσαρμογή, αλλά ούτε και για 
ενσωμάτωση.  Αυτοί έχουν μάλιστα φυλετικές διεκδικήσεις προσαρμογής από τον 
ντόπιο πληθυσμό!   Ενώ η ανεργία μαστίζει την περιοχή, ο μεγαλύτερος αριθμός από 
αυτούς εργάζεται παράνομα.  Ενώ για το μέγα έγκλημα της λαθροθηρίας των 
αμπελοπουλιών γίνονται επιχειρήσεις “σκούπα”, για το μέγα έγκλημα της παράνομης 
εργασίας στήνονται “πλάτες”.   

 Εισβολή στα ταμεία,  εισβολή στη δημογραφική σύνθεση,  εισβολή στην αγορά 
εργασίας και ανεχόμαστε απάτριδες και ψεύτες εκμεταλλευτές!  Ανεχόμαστε αυτά τα 
κυκλώματα εκμετάλλευσης και παραπλάνησης του κράτους.  Μόνο ένας ελάχιστος 
αριθμός από αυτούς έχουν πραγματικό πρόβλημα απειλής με βάση τις διεθνείς 
συμβάσεις και αυτός δεν ξεπερνά το 2% με 3%.  Οι υπόλοιποι είναι οικονομικοί 
εκμεταλλευτές.  Αυτοί δε χωρούν στην τουριστική περιοχή και θα πρέπει μέσα από άλλη 
μεταναστευτική πολιτική, είτε να επαναπατριστούν είτε άλλες πόλεις, που ενδεχομένως 
να τους επιθυμούν, να τους φιλοξενήσουν.  Στην Κύπρο καλοδεχούμενοι είναι όλοι 
εκείνοι οι ξένοι που τίμια εργάζονται και διαμένουν και προσφέρουν στην κοινωνία και 
οικονομία μας και τα δικαιώματά τους θα πρέπει ο κάθε ένας από εμάς να τους τα 
διασφαλίσει πλήρως.   ∆εν μπορεί κάποια εργάτρια μάνα που εργαζόταν είκοσι οκτώ 
χρόνια να παίρνει σύνταξη μόνο €350, ενώ ένας πολιτικός μετανάστης να λαμβάνει ως 
επίδομα το διπλάσιο.  ∆εν μπορεί ένας πρόσφυγας να παίρνει επίδομα ενοικίου  €130 
και ένας μετανάστης €700.  ∆εν μπορεί το επίδομα του εγκλωβισμένου να είναι λιγότερο 
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από το επίδομα του μετανάστη.  ∆εν μπορεί ένας φτωχός άνεργος και άπορος να 
στερείται του δικαιώματος εγγραφής του παιδιού του στο κοινοτικό νηπιαγωγείο, γιατί η 
πολιτική Συλικιώτη δίνει προτεραιότητα στους μετανάστες.  ∆εν μπορεί το παιδί του 
ανέργου και κοινωνικά αδύναμου να πληρώνει για το σχολικό συσσίτιο, ενώ για το παιδί 
του τουρκόφωνου μετανάστη να είναι δωρεάν.  ∆εν μπορεί ο πολιτικός μετανάστης να 
διαμένει σε πολυτελής ξενοδοχεία στην τουριστική περιοχή “Κάππαρη”, στην Ορόκληνη 
και στην Πύλα, ενώ ο πρόσφυγας των Πολεμιδιών, του Αγίου Ελευθερίου και των άλλων 
συνοικισμών να διαμένει σε ετοιμόρροπα σπίτια που δεν του ανήκουν και να πέφτουν τα 
ταβάνια πάνω στο κεφάλι του ή να ξεχειλούν οι τουαλέτες του πάνω ορόφου στα 
διαμερίσματα του κάτω ορόφου! 

  Αυτές είναι οι συνθήκες διαβίωσης των αδυνάτων προσφύγων που έχασαν τα 
υπάρχοντά τους στον πόλεμο και διώχθηκαν, αλλά η πολιτεία δεν τους πληρώνει, για να 
κάθονται και να είναι εκμεταλλευτές των ταμείων.  Αντίθετα, αυτά τα ταμεία είναι 
δημιούργημα και του πρόσφυγα Αμμοχωστιανού και τα απολαμβάνουν οι μετανάστες 
και οι Τουρκοκύπριοι.   

  Έρχομαι από μια επαρχία της οποίας ο κόσμος πλήρωσε βαρύ το τίμημα του 
πολέμου του ’74, αλλά και στη συνέχεια για να αναστηλωθεί η οικονομία του τόπου.  
Σήμερα, η φτώχια και η δυστυχία σ’ αυτή την επαρχία, είτε αφορά τον προσφυγικό της 
πληθυσμό είτε τους κατοίκους της ελεύθερης Αμμοχώστου, τη φέρνουν στην πρώτη 
θέση συγκριτικά στην Κύπρο.  Νομίζω είναι καιρός πλέον να συνδεθούν τα επιδόματα 
στη βάση της παραγωγικότητας.  Φτάνει πλέον και αυτοί οι οποίοι εργάζονται και 
παράγουν να πληρώνουν φόρους υποτελείας είτε στους μετανάστες είτε στους 
Τουρκοκύπριους, γιατί οι παραγωγικοί τομείς δεν το αντέχουν πλέον.  ∆εν αντέχει ο 
γεωργικός τομέας να συρρικνώνεται και μαζί του να σύρεται η εθνική οικονομία.  ∆εν 
αντέχει ο επιχειρηματικός κόσμος και οι επιχειρήσεις μας.  ∆εν αντέχει η τουριστική μας 
βιομηχανία.  

 Από μια επαρχία που το φαινόμενο της ανεργίας ήταν άγνωστο, εκεί που ο κάθε 
πολίτης ασκούσε δύο και τρία επαγγέλματα, αλλά η οικονομική πολιτική της κυβέρνησης 
τον οδήγησε στην ανεργία.  Ο ένας στους τρεις αυτή την εποχή είναι άνεργος.  Σχεδόν 
όλοι οι απόφοιτοι των πανεπιστημίων βρίσκονται εν ανεργία.  Το 50% των νέων είναι 
άνεργοι.  Η “μάνα της ανεργίας”, η Υπουργός Εργασίας, είναι θεατής της φτώχειας και 
της δυστυχίας που προκάλεσε η πολιτική της και πάλι η ρυθμιζόμενη οικονομία της 
κυβέρνησης, με μόνη επιτυχία της την άδικη καταβολή επιδομάτων στους μετανάστες. 
Για να ζήσει μια οικογένεια και να πληρώσει πρώτα τα €100 πάγιο που οφείλει, πρέπει 
να βρει να δανειστεί.  Στη συνέχεια να δώσει γύρο στα μπακάλικα, να ψωνίσει δανεικά 
και να καταλήξει στην προσφορά της μεγάλης υπεραγοράς με τα λιγοστά cash που 
διαθέτει.  Μήπως αυτό ήταν το όραμα που υποσχεθήκατε;  Αυτή ήταν η δίκαιη κοινωνία;   

 Από μια επαρχία που το μοναδικό έργο που δημιουργείται αυτή την πενταετία 
είναι η 1ης Απριλίου.  Αντί έργων, βλέπουμε τις υποσχέσεις του Υπουργού Εσωτερικών, 
που μεσούσης, της κρίσης περιοδεύει και χαρίζει τις δικαιωματικές εισφορές στις 
κοινότητες, για να εξαγοράζει την ανυπαρξία έργων στην επαρχία.  Στα πολλά χρήματα 
που δανείστηκε το κράτος στο όνομα της ανάπτυξης την τελευταία διετία, πού είναι το 
μερίδιο της Αμμοχώστου, πού είναι τα γκολφ, πού είναι οι μαρίνες, πού είναι ο ποταμός 
του Λιοπετρίου, πού είναι το φράγμα της Άχνας, πού είναι η Λίμνη Παραλιμνίου, πού 
είναι το ιατρικό πανεπιστήμιο, η ακαδημία τουρισμού, τα αρχαιολογικά μνημεία κ.λπ. 
κ.λπ.;  Έργα ώριμα.  Αντίθετα, υπάρχει ιδιαίτερη φροντίδα στο πώς θα μεταφερθούν οι 
υπηρεσίες από το διοικητικό κέντρο, που είναι το Παραλίμνι, με το πολύ πρόσφατο 
παράδειγμα του σκοπευτηρίου, που, με το “έτσι θέλω”, επιχειρούν κάποιοι να του 
βάλουν λουκέτο και να το μεταφέρουν σε αριστερίζουσα περιοχή.   
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 Ομολογώ όμως και πάλι τεράστια “επιτυχία” της παρούσας κυβέρνησης σ’ έναν 
άλλο τομέα: στο έγκλημα.  Είκοσι τρεις ανεξιχνίαστες υποθέσεις σοβαρών εγκλημάτων.  
Μάλιστα, το μεγαλύτερο κατόρθωμα της πολιτικής σας είναι -χωρίς να το θέλετε βέβαια- 
να δώσετε τον έλεγχο της οικονομικής δραστηριότητας στους στρατούς της νύχτας.  Για 
να λειτουργήσει ένα κέντρο αναψυχής, θα πρέπει να γνωματεύσουν οι θεσμοί, αλλά τον 
τελικό λόγο μετά τις θεσμικές γνωματεύσεις έχει ο κόσμος της νύχτας.   

 Ως βουλευτής της Αμμοχώστου δεν μπορώ να μην κακίσω τη διατήρηση της 
πόλης της Αμμοχώστου στο ίδιο περίκλειστο καθεστώς κάτω από τον τουρκικό στρατό.  
∆υστυχώς, η δική μας πλευρά δεν κατόρθωσε να επιβάλει στην Τουρκία την παράδοση 
της πόλης στους κατοίκους της.  Από την κριτική μου αυτή δεν εξαιρείται ούτε η Βουλή, 
που πρόσφατα, μέσα από το ψήφισμα που περάσαμε, δεν επέβαλε τη διασύνδεση της 
ενταξιακής πορείας της Τουρκίας με την αλλαγή του καθεστώτος της Αμμοχώστου και 
την παράδοση της πόλης στους νόμιμους κατοίκους της.   ∆εν μπορώ επίσης ως 
βουλευτής Αμμοχώστου να μην κακίσω την αποτυχία της πλευράς μας να επιβάλει στην 
Τουρκία την επιδιόρθωση της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Να παρατηρούμε τα 
κεραμίδια του Αποστόλου Ανδρέα μετά από κάθε δυνατό άνεμο να πέφτουν και αντίθετα 
εμείς οι Ελληνοκύπριοι να πληρώνουμε κατά τρόπο υποτελικό τη συντήρηση των 
μνημείων των Τουρκοκυπρίων στις ελεύθερες περιοχές, χωρίς να σημαίνει ότι διαφωνώ.  
Να παρατηρώ να υλοποιούνται προγράμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης στα κατεχόμενα 
και ένα πρόγραμμα διατήρησης της πολιτιστικής μας κληρονομιάς να μη γίνεται.  Όταν 
χαθεί η πολιτιστική μας κληρονομιά στα κατεχόμενα, θα χαθεί και το δικαίωμα του 
ελληνισμού και δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτή η ολιγωρία για να έχουμε να λέμε ότι η 
Τουρκία δε σέβεται την κληρονομιά μας! 

   ∆εν μπορώ επίσης ως βουλευτής της Αμμοχώστου να μην κακίσω τις συνθήκες 
σκλαβιάς που βιώνουν οι εγκλωβισμένοι μας.  Η Τουρκία επιταχύνει το διωγμό των 
εγκλωβισμένων μας, αφού αρνείται το δικαίωμα φροντίδας τους από τα συγγενικά τους 
άτομα, με αποτέλεσμα ένας αριθμός των σαράντα ατόμων άμεσα να μεταφερθούν στις 
ελεύθερες περιοχές.  ∆υστυχώς και άκομψα- η Υπηρεσία Ανθρωπιστικών Θεμάτων τούς 
αφαιρεί από το καθεστώς του εγκλωβισμένου, με αποτέλεσμα να πράττουν το ανάλογο 
και οι αρχές του ψευδοκράτους.  Σε μόνο έξι χρόνια από σήμερα, αν δε λυθεί το 
κυπριακό πρόβλημα, στην Καρπασία θα παραμείνει ο ελάχιστος αριθμός των 
εβδομήντα μόνο ατόμων.   

 Ο αγροτικός κόσμος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο που τα προβλήματά 
τους έχουν θιχτεί από το συνάδελφο Γεώργιο Τάσου, φθίνει και τερματίζεται.  Η 
νοοτροπία των στατιστικών και παραπλανητικών στοιχείων δε συγκράτησε την πτωτική 
τάση στο γεωργικό εισόδημα.  Ενώ η κυβέρνηση Κληρίδη εξασφάλισε τη σταθερότητα 
του εισοδήματος μέχρι το 2012, οι κυβερνήσεις ∆ΗΚΟ-ΑΚΕΛ δεν το σεβάστηκαν, με 
αποτέλεσμα η  έξοδος του αγροτικού κόσμου από το επάγγελμα να επιταχυνθεί.  
∆υστυχώς, οι διεκδικήσεις των αγροτών έχουν εκμηδενιστεί, με αποτέλεσμα το ένα 
κεκτημένο μετά το άλλο να χάνονται.  Μου είναι αδιανόητο ο γεωργός να δανείζει το 
κράτος, αφού αυτό δεν του επιστρέφει το ΦΠΑ για περίοδο πέραν των δύο ετών, δεν 
του παραχωρεί έγκαιρα τις εκταρικές του επιδοτήσεις και ο ΟΓΑ αποφεύγει να αναλάβει 
τις ασφαλιστικές του δεσμεύσεις.  Η γραφειοκρατία έχει τσακίσει την αγροτική 
παραγωγικότητα.  Για κάθε ένα γεωργό έχουν ένα δημόσιο υπάλληλο που ασχολείται 
άμεσα ή έμμεσα με την αγροτική οικονομία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Κύριε Χατζηγιάννη, να μη σας διακόψω, αλλά πρέπει να συντομεύετε. 
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Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ꞉ 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, απλώς έχω μια μικρή παράγραφο. 

 Οι γεωπόνοι έχουν εγκαταλείψει τη γεωργική συμβουλή και τους έχουν κλείσει 
στα γραφεία.  Η οργανωτική δομή του Υπουργείου Γεωργίας, πλήρως αποξενωμένη 
από τη γεωργική και κτηνοτροφική πράξη.  Η δομική αδυναμία του υπουργείου έχει την 
έκφρασή της στην αποτυχία του υπουργείου να προχωρήσει στην έγκριση του 
χαλουμιού ως ΠΟΠ.  Ακόμα και η εφαρμογή του προτύπου δεν έχει διασφαλιστεί, παρ’ 
όλη την επικοινωνιακή τακτική υποστήριξης των αιγοπροβατοτρόφων.  Ο νόμος πλαίσιο 
δε διασφαλίζει τους πατατοπαραγωγούς κατά τη φετινή χρονιά.  Ο αγροτικός κόσμος το 
τελευταίο διάστημα έχει μονομερώς επενδύσει προς την κατεύθυνση της προστασίας 
του περιβάλλοντος, αλλά και της υγιεινής των τροφίμων, χωρίς η πολιτεία να το 
σεβαστεί, χωρίς η πολιτεία να διασφαλίσει τη διαφάνεια και την καθαρότητα της 
πληροφόρησης των προϊόντων.   Ξένα προϊόντα πωλούνται ως κυπριακά και η πολιτεία 
δε συγκινείται.  Ενώ ψηφίσαμε σειρά από νομοθετικές υποχρεώσεις, κανένα 
αντισταθμιστικό μέτρο δεν έχει ληφθεί.  Κατέθεσα την πρόταση νόμου για τη δημιουργία 
μητρώου γεωργών και η προεδρία της επιτροπής Γεωργίας εύχομαι σύντομα να το 
φέρει προς συζήτηση.  Γιατί φοβάται λοιπόν η κυβέρνηση να δημιουργήσει ένα εργαλείο 
βάσει του οποίου θα μπορεί, πάνω σε καθαρά εθελοντική βάση, να επιλέξει ο αγρότης 
μια κατηγορία γεωργού, για να ενταχθεί;  Γιατί φοβάται η κυβέρνηση να ετοιμάσει ένα 
εργαλείο άσκησης αγροτικής πολιτικής, ώστε η εκτελεστική εξουσία να μπορεί 
στοχευμένα να ασκεί αναπτυξιακή, αγροτική και περιβαλλοντική πολιτική; 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ꞉ 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Χατζηγιάννη.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου) 

 Γράφτηκε, κύριε Αριστοφάνη. 

 Θα παρακαλέσω το συνάδελφο κ. Μουσκάλλη να προσέλθει στο βήμα και είμαι 
βέβαιος ότι θα είναι έτοιμη στη συνέχεια η κ. Μαυρονικόλα.   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 ∆εν είχα πρόθεση να απαντήσω, αλλά, πριν αρχίσω την ομιλία μου, θέλω να 
επισημάνω μερικά πράματα.  Έχει μερικούς συνάδελφους οι οποίοι ισοπεδώνουν τα 
πάντα. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Είντα που κάμνουν; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Ισοπεδώνουν!  

 Όταν μιλούμε για τούτη την κυβέρνηση για ανύπαρκτη πολιτική, ανίκανη 
διακυβέρνηση και με αρκετά αρνητικά κοσμητικά επίθετα, νομίζω ότι έχω δικαίωμα να 
απαντήσω.  ∆ε θα απαντούσα, διότι η ομιλία μου καταπιάνεται με τους πρόσφυγες και 
θα τους αδικούσα.  Όμως πολύ σύντομα θα πω τα εξής:  Όλοι γνωρίζουμε ότι η 
κυβέρνηση, παρ’ όλη την οικονομική κρίση, παρείχε στους φτωχούς και τους 
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αδικημένους 38%· τα ονομάζουμε κοινωνικές παροχές.  Έντζιε εννά το αναλύσω!  
Ρωτώντας τους συνταξιούχους σε όλα τα πλάτη τζιαι τα μήκη της Κύπρου -που 
αναφέρτηκε τζιαι αναφέρονται πολλοί στους συνταξιούχους- είναι η πρώτη ομάδα 
ανθρώπων οι οποίοι είναι ευχαριστημένοι!  Τζιαι είναι η πρώτη ομάδα ανθρώπων -έν’ 
λλία τους, εντάξει, δεν είμαστε ικανοποιημένοι- οι οποίοι ήταν διαχρονικά αδικημένοι 
τζιαι σε τούτη την κυβέρνηση ήταν και είναι εις τις προτεραιότητές της.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές)  

 Μα, οι ίδιοι μας το λαλούν, παντού, όπου πάμε! 

 ∆εν υπάρχει πακέτο οικονομικών μέτρων της κυβέρνησης που να μην είναι 
πρώτοι, πρώτοι, πρώτοι οι συνταξιούχοι μας.  Ναι, τούτη η κυβέρνηση, μετά από  
πενήντα χρόνια, έρχεται σήμερα να καλύψει αδυναμίες και αδικίες που υπήρχαν εις το 
παρελθόν.   

 Ελέχθη για τη γεωργία.  Η κοινωνία έξω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, η κοινωνία η ίδια μιλά όσον αφορά τη γεωργία, τους γεωργούς μας, που 
είναι μέσα στα χωράφια και το αντιλαμβανόμαστε.  Έχω γνώση ʼπού χωράφια!  ∆εν 
ήμουν ιδιοκτήτης ποτέ, αλλά έχω γνώση.  Έδωσε πάρα πολλά αυτή η κυβέρνηση, €68,5 
εκατομ.  Έδωσε στους γεωργούς, δίδει επιδοτήσεις εις τους γεωργούς, βοηθά τους 
γεωργούς.  Έχω συναδέλφους ειδικούς για το θέμα, αλλά είναι τόσο γνωστό, που το 
ξέρουν και οι άνθρωποι που δεν ασχολούνται με τη γεωργία. 

 Τα αγροτικά χρέη;  Γιατί εν τα έλυσε μια οποιαδήποτε κυβέρνηση;  Έμειναν, για 
να τα λύσει τούτη η κυβέρνηση.  Και έδωσε λύση στα γεωργικά χρέη με τους 
συμβιβασμούς και τις συμφωνίες όλων των πλευρών.   

 Έχει συνάδελφους οι οποίοι λεν ότι τούτη η κυβέρνηση δεν μπορεί να διαχειριστεί 
τα προβλήματα, δεν μπορεί να διαχειριστεί τη διακυβέρνηση.   Τούτη η κυβέρνηση 
ονομάζεται αριστερή τζιαι ο Πρόεδρος προέρχεται που την αριστερά, που το ΑΚΕΛ.  Στο 
DNA αυτής της παράταξης υπάρχει η κοινωνική δικαιοσύνη, η ευαισθησία, η ανθρωπιά, 
η βοήθεια προς τους φτωχούς, τους αδικημένους και τους μη προνομιούχους.  Τούτο το 
κόμμα που είναι επικεφαλής είναι δίπλα στο λαό για ογδόντα τέσσερα χρόνια.  Τζιαι 
μετά που ογδόντα δύο χρόνια ο λαός εσεβάστην το, εμπιστεύτην το να μπει στην 
εξουσία μαζί με άλλες φιλικές δυνάμεις, αυτή όμως τη φορά ως πρωταγωνιστής! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όχι αριστερές δυνάμεις! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Φιλικές δυνάμεις, ανάφερα.   

 Ο λαός ετίμησε αυτή την παράταξη για την ευαισθησία και για τη βοήθεια που για 
τόσα χρόνια έδωσε εις το λαό μας.  Οι αριστεροί ξέρουν το όνομα του καθενός εις την 
Κύπρο, το μικρό του όνομα.  Πάντα είναι δίπλα του, είναι κοντά του, είναι μέσα του.  
Υπάρχει μια φιλοσοφία ανθρωποκεντρική, μια ιδεολογία μοναδική, γι’ αυτό τούτη η 
κυβέρνηση θεωρώ ότι ακολουθεί αυτή την πρακτική.   

 Όσον αφορά την ΑΗΚ, στην οποία αναφέρθηκε ο φίλος ο Κυριάκος ο 
Χατζηγιάννη, είμαι υπόχρεος να απαντήσω, διότι ήμουν μες στα τσιατίρκα εκεί 
πρόεδρος.  Για τη μόλυνση στο περιβάλλον πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι 
υπάρχουν συνεχείς μετρήσεις της ποιότητας του αέρα, οι οποίες κατατίθενται και εις 
τους κατοίκους.  Και έγιναν διαφοροποιήσεις εις το σταθμό όσον αφορά τα φουγάρα και 
οι κάτοικοι είναι και ευχαριστημένοι.  ∆ε θέλω να λέμε κουβέντες!   
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 Πρέπει επίσης, από το βήμα τούτο, αφού μου διά την ευκαιρία ο φίλος ο 
Κυριάκος ο Χατζηγιάννη, να ευχαριστήσω τζιαι δημόσια την ΑΗΚ για τη μεγάλη της 
προσφορά εις την προσπάθειά μας να χτίσουμε εκεί μια εκκλησία, η οποία ήταν με 
πρόχειρες κατασκευές, και η ΑΗΚ -θα το πω εδώ στη Βουλή και επαινώ την ΑΗΚ- 
επρόσφερε €200.000, που οι εκκλησιαστικοί θεσμοί δεν επρόσφεραν.  

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Χρήμα έναντι της υγείας! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 ∆ε θα απαντήσω· έχει άλλους συναδέλφους να απαντήσουν. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι κλυδωνισμοί που έπληξαν την παγκόσμια οικονομική τάξη και ταλαιπωρούν 
εκατομμύρια ανθρώπους σ’ όλο τον κόσμο με απροσδιόριστες συνέπειες συνεχίζονται 
και οδηγούν στη φτώχια και στην εξαθλίωση λαούς και κυβερνήσεις.  Από τη συστημική 
αυτή καπιταλιστική κρίση προκύπτουν τεράστια κοινωνικά δεινά.  Χρειάζεται άμεσα 
αλλαγή του διεθνούς οικονομικού συστήματος και του απαρχαιωμένου αναπτυξιακού 
μοντέλου.  Είναι επιτακτική η ανάγκη για εφαρμογή ενός πιο δίκαιου, ανθρώπινου και 
δημοκρατικού μοντέλου οικονομικής ανάπτυξης, με ισχυρά, σταθερά, ποιοτικά, 
ισορροπημένα θεμέλια.   

 Η Κύπρος δε θα αποτελούσε εξαίρεση από αυτή τη μεγάλη διεθνή οικονομική 
κρίση, καθότι είναι και χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης με πολλαπλές παραμέτρους και 
διασυνδέσεις με το ευρωπαϊκό και παγκόσμιο οικονομικό σύστημα.   

 Η κυβέρνηση, αναγνωρίζοντας τις δύσκολες οικονομικές συνθήκες, προσπάθησε 
να προστατέψει τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, ασκώντας μια άκρως φιλολαϊκή 
κοινωνική πολιτική και ταυτόχρονα παίρνοντας μέτρα για ισχυροποίηση της οικονομίας 
και της κοινωνίας. 

 Η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια, θεωρώντας ότι οι πρόσφυγες αποτελούν 
ένα αδικαίωτο κομμάτι του κυπριακού λαού με αρκετά προβλήματα, έχει προχωρήσει σε 
μια ολοκληρωμένη προσφυγική πολιτική, με κυρίαρχο στοιχείο της τη στεγαστική 
πολιτική, θεωρώντας ότι η στέγαση των προσφύγων αποτελεί κοινωνική και οικονομική 
ανάγκη υψίστης προτεραιότητας. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα αναφερθώ περιληπτικά, εντελώς περιληπτικά, σ’ αυτή την προσφυγική 
πολιτική, όπως τη βιώνω, επισκεπτόμενος τους πρόσφυγές μας σ’ όλη την Κύπρο.  Το 
2011 θα διατεθούν €150 εκατομ. για τη στέγαση των προσφύγων, που περιλαμβάνουν 
τα ακόλουθα: 

 Όλα τα στεγαστικά σχέδια για τους πρόσφυγες. 
 Το σχέδιο επιδότησης ενοικίου. 
 ∆ιαχωρισμό οικοπέδων αυτοστέγασης. 
 Αναδόμηση οικισμών. 
 Επιδιόρθωση κατοικιών αυτοστέγασης. 
 Συντήρηση κατοικιών σε προσφυγικούς οικισμούς.  Ήδη ανεγείρονται στη 

Λάρνακα τριακόσιες πενήντα οκτώ οικιστικές κυβερνητικές μονάδες και είναι 
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έτοιμες τώρα δεκατέσσερις σύγχρονες πολυκατοικίες, οι οποίες θα δοθούν στους 
δικαιούχους στις αρχές του 2011. 

 ∆ημιουργία σύγχρονων πάρκων για καλύτερη ποιότητα ζωής εκεί και όπου ζουν 
οι πρόσφυγές μας. 

 Τοποθέτηση ανελκυστήρων, ένα πρόγραμμα το οποίο θα συνεχιστεί και τα 
επόμενα χρόνια. 

 Επίσης πρέπει να πω ότι δόθηκαν από την κυβέρνηση 10 500 τίτλοι ιδιοκτησίας 
στους πρόσφυγες.  ∆όθηκαν επίσης διακόσια πιστοποιητικά μίσθωσης στους 
δικαιούχους.  Με την παραχώρηση πιστοποιητικών μίσθωσης, απαλλάσσονται οι 
πρόσφυγες από την ανασφάλεια, το άγχος και την αβεβαιότητα. 

 Παράλληλα, προχωρούν οι διαδικασίες για παραχώρηση σ’ αυτή την ομάδα των 
προσφύγων οικόπεδα ως αντιστάθμισμα, με προτεραιότητα τους πρόσφυγες που 
διαμένουν σε τουρκοκυπριακά σπίτια, αυξάνοντας έτσι και τη φερεγγυότητά τους.  Ήδη 
δόθηκαν τα πρώτα 160 οικόπεδα στους δικαιούχους πρόσφυγες στην Κοκκινοτριμιθιά. 

 Το 2011, αγαπητοί συνάδελφοι, διαχωρίζονται, πέραν των άλλων που δόθηκαν, 
ακόμα 1 773 οικόπεδα, για να καλυφθούν οι ανάγκες όλων των εγκεκριμένων 
δικαιούχων, προσφύγων δικαιούχων.  Πρόθεση και στόχος της κυβέρνησης είναι η 
άμεση παράδοση των οικοπέδων σε δικαιούχους πρόσφυγες και γι’ αυτό το σκοπό οι 
υπηρεσίες του Υπουργείου Εσωτερικών εργάζονται πυρετωδώς και ασταμάτητα. 

 Ένα άλλο μεγάλο στεγαστικό, επαγγελματικό και κοινωνικό κεφάλαιο για τους 
πρόσφυγες είναι ο τομέας της διαχείρισης και ανάπτυξης των τουρκοκυπριακών 
περιουσιών.  Η προσπάθεια της κυβέρνησης για αναβάθμιση της ποιότητας ζωής των 
προσφύγων μας που χρησιμοποιούν τουρκοκυπριακά υποστατικά είναι διαρκής και 
μόνιμη. 

 Η μηχανογράφηση της Υπηρεσίας ∆ιαχείρισης Τουρκοκυπριακών Περιουσιών θα 
βοηθήσει στην επίσπευση και καλύτερη διαχείριση των υποθέσεων που αφορούν τις 
τουρκοκυπριακές οικίες, τα καταστήματα, τους γεωργικούς κλήρους, τα μνημεία και τα 
διατηρητέα τουρκοκυπριακά σπίτια και οικοδομές. 

 Τα τελευταία χρόνια υπάρχει πλήρης διαφάνεια στη διαχείριση της 
τουρκοκυπριακής περιουσίας.  Οι επαρχιακές επιτροπές, η συμβουλευτική επιτροπή, με 
καθολική εκπροσώπηση, εγγυώνται δίκαιες αποφάσεις και διαφάνεια. 

 Ο Φορέας Ισότιμης Κατανομής Βαρών με την οικονομική ενίσχυση από την 
κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, καθώς και τις ενδιαφέρουσες ιδέες και αποφάσεις του 
επιτυχημένου διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού θεωρώ ότι μπορεί να μετατραπεί 
σ’ ένα ισχυρό εργαλείο στην προσπάθεια βοήθειας των προσφύγων και εξουδετέρωσης 
των αρνητικών δεδομένων της προσφυγιάς και του ξεριζωμού. 

 Τα διαχρονικά κοινωνικά και οικονομικά προβλήματα των εγκλωβισμένων μας 
βρήκαν τη λύση τους από την κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια.  Το κύριο πρόβλημα στο 
οποίο δεν έχει ακόμα βρεθεί λύση και που ταλαιπωρεί και σκλαβώνει τους 
εγκλωβισμένους μας είναι το πολιτικό μας πρόβλημα.  Η ανησυχία, καθώς και το όραμά 
τους είναι η λύση του κυπριακού προβλήματος και η επανένωση της πατρίδος μας.  
Προς αυτή την κατεύθυνση ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρης Χριστόφιας 
αγωνίζεται με όλες του τις δυνάμεις για την επίτευξη του ιερού αυτού σκοπού.  Μόνο με 
τη λύση και την επανένωση της πατρίδας μας δικαιώνονται οι αγώνες και οι θυσίες των 
ηρωικών εγκλωβισμένων μας.   

 Ακόμα μια φορά από το βήμα τούτο θα αναφέρω τη μεγάλη μου αγωνία για την 
τύχη του ιστορικού μοναστηριού του Αποστόλου Ανδρέα.  Επιτέλους οι Τούρκοι πρέπει 
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να σεβαστούν τα ιερά μας μνημεία, όπως εμείς με πολύ σεβασμό συντηρούμε όλα τα 
ιερά ιστορικά μνημεία και χώρους στην Κύπρο. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεωρώ σωστό, δίκαιο και ανθρώπινο να συγχαρώ θερμά τον Υπουργό 
Εσωτερικών Νεοκλή Συλικιώτη, καθώς και τους αξιωματούχους και λειτουργούς του 
υπουργείου του για τη μεγάλη συμβολή τους στην επίλυση των προβλημάτων και 
θεμάτων που αφορούν τους πρόσφυγες, καθώς και στην κατανόηση, ευαισθησία και 
ανθρωπιά που επιδεικνύουν στα πολλαπλά προβλήματα των εγκλωβισμένων μας.  Η 
ολοκληρωμένη και επιτυχημένη προσφυγική πολιτική της κυβέρνησης ∆ημήτρη 
Χριστόφια δε θα υλοποιείτο, αν ο Υπουργός Εσωτερικών και οι λειτουργοί του 
υπουργείου του δεν επιδείκνυαν υπευθυνότητα, ανοχή, ευαισθησία, κατανόηση και 
προσήλωση στη μεγάλη και επίπονη αυτή αποστολή τους, μια κοινωνική αποστολή 
πολυεπίπεδη και με ιδιάζουσες δυσκολίες και παραμέτρους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Μουσκάλλη, θα συντομεύσετε; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα, ευτυχισμένος ο καινούριος χρόνος και 
ελευθερία στην πατρίδα μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Μουσκάλλη. 

 Να παρακαλέσω τη συνάδελφο κ. Μαυρονικόλα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Λοιπόν, κυρία Μαυρονικόλα, παρακαλώ. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού δεν πραγματοποιείται απλώς στη σκιά 
της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, αλλά υπό το βάρος της και με τις επιπτώσεις της 
οικονομικής ύφεσης ενώπιόν μας.  Η εισαγόμενη κρίση αποτελεί σίγουρα τη 
γενεσιουργό αιτία των προβλημάτων που βιώνουν σήμερα οι Κύπριοι πολίτες.  Ωστόσο 
είμαστε υποχρεωμένοι να εντοπίσουμε και να επισημάνουμε το μεγάλο μερίδιο ευθύνης 
που αναλογεί στην κυβέρνηση του τόπου.  Με την εμφάνιση της κρίσης πριν από 
περίπου δύο χρόνια, επισημάναμε ότι η ισχυρή οικονομία της Κύπρου, με όλους τους 
δείκτες να βρίσκονται σε πολύ ικανοποιητικά επίπεδα, θα μπορούσε να αποτελέσει το 
ανάχωμα και τη βάση προστασίας και αποτελεσματικής αντιμετώπισής της.  Ετίθετο 
βεβαίως η προϋπόθεση και τονιζόταν η ανάγκη της έγκαιρης λήψης και εφαρμογής 
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μέτρων που απαιτούσαν οι περιστάσεις και ο διαφαινόμενος κίνδυνος, πράγμα το οποίο 
δυστυχώς δε συνέβη. 

 Η αδυναμία αντιμετώπισης της κρίσης και των επιπτώσεών της αφορά την ίδια 
την κυπριακή κυβέρνηση, η οποία απέτυχε να εισαγάγει τα αναγκαία μέτρα 
περιοριζόμενη σε διακηρυκτικές προσεγγίσεις και ημίμετρα.  Όλο αυτό το διάστημα ήταν 
εμφανής η έλλειψη ουσιαστικής αναπτυξιακής πολιτικής για σφαιρική αντιμετώπιση των 
όποιων προβλημάτων, με την κυβέρνηση να αποφεύγει τον ευρύτερο εθνικό διάλογο. 

 ∆υστυχώς, η όλη προσπάθεια εξαντλήθηκε στην εξισορρόπηση των αντιθέσεων 
και διαφωνιών των συγκυβερνώντων κομμάτων σε μια χρονοβόρα διαδικασία πάρε-
δώσε, με θύμα την οικονομία του τόπου.  Ύστερα από διαπραγματεύσεις η κυβέρνηση 
και τα συγκυβερνώντα κόμματα κατέληξαν σε συμφωνία.  ∆υστυχώς όμως οι 
προοπτικές για την αντιμετώπιση των σοβαρών προβλημάτων της οικονομίας δεν 
παρουσιάζονται ευοίωνες.  Γιατί ακριβώς, έχοντας ως γνώμονα και κύριο στόχο τη 
διατήρηση της συγκυβέρνησης, κατέφυγαν στην εύκολη λύση της επιβολής έμμεσων 
φόρων, που αποδεδειγμένα πλήττουν τα μεσαία και χαμηλότερα στρώματα, αλλά δεν 
επιλύουν τα προβλήματα.  Σ’ αυτό το κλίμα τα προβλήματα διογκώνονται, διευρύνονται 
και είναι εμφανή σε όλες τις εκφάνσεις της οικονομικής και κοινωνικής ζωής του τόπου.  
Οι πολίτες βιώνουν τις επιπτώσεις των προβλημάτων, ενώ οι φορείς της υγιούς 
οικονομικής ανάπτυξης και δραστηριότητας ήδη δέχονται βαριά κτυπήματα. 

 Στο πλαίσιο αυτό κυρίαρχη θέση κατέχει το πρόβλημα της ανεργίας, το οποίο, 
όπως αποκαλύπτουν οι αριθμοί και τα επίσημα στατιστικά στοιχεία, έχει φθάσει σε 
πρωτόγνωρα επίπεδα, αγγίζοντας τα όρια μιας σύγχρονης κοινωνικής μάστιγας.  Η 
ανεργία είναι πρωτίστως πρόβλημα κοινωνικό με ευρύτερες και ποικίλες επιπτώσεις, 
που αφορούν όχι μόνο τον άνεργο και την οικογένειά του, αλλά και την ίδια την 
κοινωνία, ο βαθμός αξιοπιστίας της οποίας επηρεάζεται άμεσα και διαμορφώνεται και 
από το ύψος της απασχόλησης. 

 Τα στοιχεία που πρόσφατα είδαν το φως της δημοσιότητας καταδεικνύουν την 
αυξητική τάση της ανεργίας -έχουμε αυτή τη στιγμή 25 000 άνεργους- προκαλούν δέος 
και κάνουν αδήριτη την ανάγκη άμεσης αντίδρασης για λήψη μέτρων, με στόχο τη 
βραχυπρόθεσμη και τη μακροπρόθεσμη αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Η ανεργία βεβαίως δεν είναι πρόβλημα απομονωμένο και άσχετο με την όλη 
κατάσταση της ευρύτερης οικονομικής πραγματικότητας.  Αυτό σημαίνει ότι και η 
αντιμετώπισή της σε μακροπρόθεσμη βάση δεν μπορεί να γίνει αποσπασματικά.  Γι’ 
αυτό χρειάζονται ουσιαστικά μέτρα και όχι κινήσεις εντυπωσιασμού, στο πλαίσιο της 
ενίσχυσης και αναθέρμανσης της οικονομικής δραστηριότητας. 

 ∆είκτης μέτρησης του κοινωνικού κράτους και της κοινωνικής αλληλεγγύης 
θεωρούνται και οι παροχές προς αναξιοπαθούντες συμπολίτες μας.  Θα ήταν άδικο να 
μην επισημανθούν τα όποια θετικά υπάρχουν στην κυπριακή κοινωνία.  Ωστόσο, 
εντοπίζοντας τα αρνητικά, είμαστε υποχρεωμένοι να επαναλάβουμε την ανάγκη 
τροποποίησης και εκσυγχρονισμού του θεσμού του δημοσίου βοηθήματος στο πλαίσιο 
στοχευμένης κοινωνικής πολιτικής.  ∆υστυχώς, μέχρι σήμερα η καθεχρονική υπόσχεση 
για νέο νομοσχέδιο δεν υλοποιήθηκε, πράγμα που ελπίζουμε και ευχόμαστε να γίνει το 
2011.  Θεωρούμε αναγκαία την αναδιοργάνωση του συστήματος, γιατί ακριβώς στον 
υφιστάμενο νόμο υπάρχουν στρεβλώσεις που σε πολλές περιπτώσεις δημιουργούν 
αδικίες, ειδικά στις ασθενέστερες οικονομικά ομάδες του πληθυσμού. 

 Η παροχή φυσικά δημοσίου βοηθήματος είναι μέρος της πολυεπίπεδης, πολύ 
σημαντικής αποστολής του Γραφείου Ευημερίας, το οποίο αποτελεί τον κατεξοχήν 
φορέα κοινωνικής προσφοράς, έχοντας να αντιμετωπίσει σοβαρά προβλήματα, κυρίως 
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προσωπικής και οικογενειακής εμβέλειας.  Η διαπίστωση αυτή οδηγεί και στην 
επανάληψη της διαχρονικής ανάγκης για συνεχή και ορθή αναδιοργάνωση του 
τμήματος, θέση η οποία προβάλλει ακόμη πιο αναγκαία στις συνθήκες οικονομικής 
κρίσης λόγω των αυξημένων υποχρεώσεων της υπηρεσίας. 

 Οι όποιες αδυναμίες θα πρέπει να εντοπιστούν τάχιστα και, χωρίς κωλυσιεργία 
και γραφειοκρατικά προσκόμματα, να προωθηθούν λύσεις στα όποια προβλήματα και 
αδυναμίες.  Παρά τα γενικότερα προβλήματα λόγω οικονομικής κρίσης και της 
αποκοπής θέσεων στο δημόσιο, θεωρούμε ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας θα 
πρέπει να αντιμετωπιστούν με διαφορετικό φακό.  Η ενίσχυση του προσωπικού μέσω 
επαρκούς στελέχωσης είναι επιβεβλημένη.  

 Με ιδιαίτερη ευαισθησία οφείλουμε επίσης να αντιμετωπίσουμε και τα σοβαρά 
προβλήματα των ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Η ιδιωτική πρωτοβουλία και η 
δράση κοινωνικών φορέων είναι ιδιαιτέρως σημαντική, γι’ αυτό και χαιρετίζουμε κάθε 
προσπάθεια προς αυτή την κατεύθυνση.  Οφείλουμε ωστόσο να υποδείξουμε την 
ευθύνη του κράτους στη διαμόρφωση ολοκληρωμένης πολιτικής.  Χαιρετίσαμε την 
ψήφιση του νόμου περί ποσόστωσης του 10% στην εργοδότηση ατόμων με αναπηρίες, 
γιατί ακριβώς κινείται προς την ορθή κατεύθυνση.  Επισημαίνουμε ωστόσο την ανάγκη 
συνεχούς βελτίωσης και αναβάθμισης, γι’ αυτό θεωρούμε ότι επιβάλλεται η ενίσχυση 
του θεσμού αξιολόγησης, καθώς επίσης της Υπηρεσίας Κοινωνικής Ενσωμάτωσης 
Ατόμων με Αναπηρία.  Θεωρούμε επίσης ότι πρέπει να αντιμετωπιστούν θετικά τα 
αιτήματα των αναπήρων που αφορούν το επίδομα διακίνησης και διαφοροποίησης του 
τρόπου αύξησης του επιδόματος ατόμων με βαριά αναπηρία. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Σε μια σύγχρονη κοινωνία η εξάλειψη της όποιας κοινωνικής ανισότητας 
προβάλλει ως αναγκαιότητα, γεγονός που εν πολλοίς θα διαμορφώσει και το 
πολιτισμικό μας επίπεδο.  Αυτό θα επιτευχθεί με τη διάχυση της ισότητας σε όλες τις 
εκφάνσεις της κοινωνικής ζωής του τόπου, αρχής γενομένης από την εργασία.  
∆υστυχώς όμως τα πράγματα στον τόπο μας δεν κινούνται προς την ορθή κατεύθυνση 
και δεν έχουν φθάσει στο επιθυμητό επίπεδο.  Από νομοθετική άποψη -το έχουμε πει 
πολλές φορές- έχουν γίνει σημαντικά βήματα, αλλά δυστυχώς στην πράξη 
παρουσιάζονται ελλείμματα, με αποτέλεσμα η ανισότητα να υφίσταται στην κυπριακή 
κοινωνία. 

 Η Μονάδα Ισότητας του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης παραμένει υποστελεχωμένη σε 
βαθμό που δεν της επιτρέπει να δράσει ουσιαστικά και αποτελεσματικά προς την 
κατεύθυνση της παρακολούθησης της εφαρμογής των διαφόρων σχεδίων προώθησης 
της ισότητας.  Σημαντική παράμετρος που μπορεί να συμβάλει αποφασιστικά στην 
προώθηση της ισότητας αποτελεί η διαμόρφωση συνθηκών συμφιλίωσης της 
οικογενειακής ζωής με την εργασία.  Προς την κατεύθυνση αυτή χρειάζονται 
μακροπρόθεσμοι σχεδιασμοί και στόχοι, η υλοποίηση των οποίων περνά από την 
προώθηση και εφαρμογή θετικών πρακτικών και συγκεκριμένων μέτρων. 

 Οφείλουμε να ομολογήσουμε ότι αναμέναμε σ’ αυτό το θέμα πολύ περισσότερα 
από μια αριστερή κυβέρνηση.  Περιμέναμε περισσότερα ως προς τα πρακτικά μέτρα και 
όχι τις θεωρητικές προσεγγίσεις και υποσχέσεις.  Ο διορισμός περισσότερων γυναικών 
στα κέντρα λήψης αποφάσεων, καθώς επίσης η ευαισθητοποίηση της κοινωνίας μας για 
ζητήματα που αφορούν την έμφυλη διάσταση του φύλου είναι στόχος που δυστυχώς 
παραμένει απλή εξαγγελία.  
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 Για άλλη μια χρονιά είμαστε υποχρεωμένοι να αναφερθούμε στο θέμα των εκ 
μητρογονίας προσφύγων, ένα ζήτημα το οποίο αποτελεί πηγή ανισότητας και 
κατάφωρης αδικίας στην αντιμετώπιση των πολιτών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  
∆υστυχώς, το πρόβλημα δεν έχει ακόμη επιλυθεί λόγω της αρνητικής στάσης της 
κυβέρνησης και του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Κατανοούμε ασφαλώς τα προβλήματα 
και τις δυσκολίες.  Αναγνωρίζουμε τις συνθήκες της οικονομικής κρίσης.  Θεωρούμε 
όμως πως δεν μπορούν και δεν πρέπει να χρησιμοποιηθούν ως άλλοθι για τη μη 
υλοποίηση στην πράξη του δικαιώματος του εκ μητρογονίας πρόσφυγα.  Στο πλαίσιο 
αυτό άλλωστε η Βουλή προέβη στην ψήφιση νομοθεσίας με την οποία καλούσε την 
κυβέρνηση να αναγνωρίσει το δικαίωμα, αναστέλλοντας την εφαρμογή του σε 
μεταγενέστερο στάδιο, όταν δηλαδή η Κύπρος θα ξεπεράσει τα προβλήματα της 
οικονομικής κρίσης.   

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ανέπεμψε το σχετικό νόμο και στη συνέχεια έκανε 
αναφορά στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, που είναι ασφαλώς συνταγματικό του δικαίωμα.  
Ωστόσο, το θέμα είναι άκρως πολιτικό και ως τέτοιο αντιμετωπίζεται, γι’ αυτό και η 
στάση του Προέδρου και της κυβέρνησής του κρίνεται με πολιτικούς όρους.  ∆υστυχώς, 
εξαρχής η κυβέρνηση όχι μόνο απέτυχε να αντιμετωπίσει το θέμα στη σωστή του 
διάσταση, αλλά αντιθέτως δημιούργησε -μπορούμε να πούμε- συνθήκες αντιπαράθεσης 
μεταξύ των προσφύγων.  Αντί δηλαδή να εγκύψει με σοβαρότητα στο ζήτημα και με 
υπευθυνότητα να εμπλακεί σε διάλογο, προχώρησε στην αύξηση της χορηγίας για τους 
εκ πατρογονίας πρόσφυγες, αρνούμενη στην ουσία να αντιμετωπίσει σφαιρικά και 
ισόρροπα το όλο θέμα. 

 Ένα πρόβλημα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που μολύνει την κοινωνία μας 
επίσης και τον πολιτισμό μας, το οποίο είναι πολύπλευρο και εξελίσσεται σε διάφορους 
τομείς και που στο σύνολό του παίρνει εκρηκτικές και επικίνδυνες διαστάσεις, είναι η 
εγκληματικότητα.  Η σοβαρή καθυστέρηση, η αποσπασματική ή περιορισμένη εφαρμογή 
των διαφόρων δράσεων του εθνικού σχεδίου δεν οδήγησαν στην ουσιαστική 
αντιμετώπιση του προβλήματος, αλλά και πολύ περισσότερο δε δημιούργησαν το 
σωστό πλαίσιο και τη στέρεη βάση για την πρόληψη του φαινομένου της 
εγκληματικότητας.  Ιδιαίτερη έμφαση θα πρέπει να δοθεί στον τομέα της πρόληψης και 
σ’ αυτό θα πρέπει να επικεντρώσουμε μεγάλο μέρος της προσπάθειάς μας.   

 Απολύτως συνυφασμένο με τα ζητήματα της εγκληματικότητας και της ευρύτερης 
κοινωνικής πολιτικής είναι και το χρονίζον πρόβλημα που αντιμετωπίζουν οι φυλακές.  
Ο υπερπληθυσμός παραμένει πρόβλημα που αφήνει το στίγμα του στην κοινωνία, με τις 
πρόσθετες επιβαρύνσεις τόσο στους φυλακισμένους όσο και στο προσωπικό των 
φυλακών.  Την ίδια στιγμή όμως διαπιστώνεται ότι ο τρόπος χειρισμού των θεμάτων 
των φυλακών είναι ανεπαρκής, ενώ διαμορφώνεται και η εντύπωση διαφοροποίησης 
του τρόπου αντιμετώπισης των φυλακισμένων, εξέλιξη που πιθανώς να αφήνει και 
εκτεθειμένη την Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

 Το οργανωμένο έγκλημα και οι διάφορες παράμετροι, ο ηλεκτρονικός τζόγος θα 
πρέπει να τεθούν και αυτά στο μικροσκόπιο των αρχών ασφαλείας και να ενταθεί η 
προσπάθεια καταστολής τους.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η Κύπρος είναι πλέον μια πολυπολιτισμική κοινωνία και με αυτή την 
πραγματικότητα οφείλουμε να ζήσουμε και αυτή την πραγματικότητα θα πρέπει να 
υπολογίσουμε στους όποιους σχεδιασμούς μας ως κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Οι μετανάστες είναι πλέον μέρος της ζωής μας και οφείλουμε να 
διαμορφώσουμε τις όποιες πολιτικές στη βάση της διαπίστωσης αυτής.  Μεγάλος 
αριθμός μεταναστών ήρθε στην Κύπρο, για να παραμείνει, ενώ για άλλους το πέρασμά 
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τους από την πατρίδα μας είναι προσωρινό.  Γι’ αυτό θα πρέπει να υπάρχει: 

 μεγαλύτερος συντονισμός των εμπλεκόμενων υπηρεσιών,  

 δημιουργία μηχανισμών καταπολέμησης του ρατσισμού και της ξενοφοβίας, 

 λήψη μέτρων που θα βοηθήσουν στη σταδιακή ενσωμάτωση των αλλοδαπών 
στην κυπριακή κοινωνία, 

 υιοθέτηση και υλοποίηση προγραμμάτων εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας και 
εφαρμογή του θεσμού του σχολείου δεύτερης ευκαιρίας, 

 διάλυση των γκέτο και δημιουργία συνθηκών αποτροπής ακραίων φαινομένων, 

 στέγαση αυτών των ανθρώπων σε ανθρώπινες και υγιεινές συνθήκες,   

 παροχή βοήθειας προς την τοπική αυτοδιοίκηση για σχεδιασμό και υλοποίηση 
παρόμοιων προγραμμάτων. 

 Συζητώντας τις επιπτώσεις και τα προβλήματα της οικονομικής κρίσης σε τοπικό 
και διεθνές επίπεδο δεν μπορούμε να μην αγγίξουμε και το θέμα του περιβάλλοντος, 
από την εξέλιξη του οποίου απειλείται το μέλλον του ανθρώπινου πολιτισμού.  Η 
Κύπρος δεν μπορεί να παραμένει ανεπηρέαστη.  Ήδη βιώνουμε καθημερινά την 
εξαφάνιση των παραδοσιακών τεσσάρων εποχών, την παρατεταμένη ανομβρία, τις 
υψηλές θερμοκρασίες σε συνεχείς μακρόχρονες περιόδους και τη φόρτωση της 
ατμόσφαιρας με διαφόρων ειδών μολύνσεις.  Τα προβλήματα και οι επιπτώσεις από τις 
κλιματικές επιπτώσεις είναι δεδομένες τόσο για το περιβάλλον όσο και για τους πολίτες 
και την ποιότητα ζωής τους.  

 Αναζητώντας και προωθώντας λύση στο πρόβλημα, είναι αναγκαίο να 
αναγνωρίσουμε τις δικές μας ευθύνες σε συλλογικό και ατομικό επίπεδο.  Θεωρούμε ότι 
η όποια προσπάθεια αντιμετώπισης των περιβαλλοντικών προβλημάτων δεν μπορεί να 
κινείται ανεξάρτητα και πέρα από το οικονομικό πλαίσιο.  Στη βάση αυτή διαμορφώθηκε 
και η νέα πολιτική κατεύθυνση που βασίζεται στην έξυπνη πράσινη ανάπτυξη.  Στόχος 
αυτής της πολιτικής είναι και η δημιουργία, σε ευρωπαϊκό επίπεδο, εκατοντάδων 
χιλιάδων θέσεων εργασίας που αφορούν τον τομέα των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας 
σε χρονικό ορίζοντα δεκαετίας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι συνέπειες της οικονομικής κρίσης είναι ορατές και ο πολίτης τις βιώνει 
καθημερινά.  Τα προβλήματα της οικονομίας είναι εθνική υπόθεση και ως τέτοια πρέπει 
να αντιμετωπίζονται.  Και αυτή η προοπτική όμως θυσιάστηκε στο βωμό 
μικροκομματικών συμφερόντων και στην, πάση θυσία, διατήρηση της συγκυβέρνησης.  
Ο πολίτης, αγαπητοί συνάδελφοι, ολίγον ενδιαφέρεται για τα παιγνιδάκια συνύπαρξης 
και διαμοιρασμού της εξουσίας, αλλά αγωνιά για το μέλλον του τόπου, της κοινωνίας και 
το βιοτικό του επίπεδο.  Οι πολίτες και η κοινωνία μας παρακολουθούν.  Περιμένουν ότι 
η κυβέρνηση και τα κόμματα που την αποτελούν θα ασχοληθούν σοβαρά με τα 
διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας, για να γίνει κατορθωτή η προώθηση μέτρων 
που θα οδηγήσουν στην ανάπτυξη, τη δημιουργία θέσεων εργασίας και στο κοινωνικό 
κράτος επί της ουσίας και στην πράξη. 

 Όπως ο πρόεδρος του κόμματός μου δήλωσε χθες στη δική του ομιλία, με 
αυστηρή κριτική διάθεση θα ψηφίσουμε τον κρατικό προϋπολογισμό.  Πιστεύουμε ότι σε 
αυτή τη δύσκολη οικονομική συγκυρία της κρίσης και της ύφεσης οι απόψεις και οι 
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προτάσεις μας θα τύχουν της κατάλληλης προσοχής για ανάπτυξη και κοινωνική 
συνοχή, κάτι που ο τόπος μας χρειάζεται σήμερα περισσότερο από ποτέ.   

 Τελειώνοντας, εύχομαι σε όλο τον κυπριακό λαό και στον καθέναν από σας 
ξεχωριστά ευημερία, υγεία και ελευθερία στο πολύπαθο νησί μας.  

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ την κ. Μαυρονικόλα. 

 Να παρακαλέσω τη συνάδελφο Στέλλα Μισιαούλη για τη δική της ομιλία. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Μελετώντας τον προϋπολογισμό του 2011, η γενική εικόνα που αποκομίζουμε  
είναι ότι ο προϋπολογισμός αυτός είναι νοικοκυρεμένος.  Αυτό οφείλεται στην 
αξιολόγηση των πραγματικών δαπανών του 2009 και στον περιορισμό των 
λειτουργικών δαπανών.  Έχει στηριχθεί ακόμα σε πραγματικές αναπτυξιακές δαπάνες 
μεγάλων έργων, όπως το Κέντρο Αιματολογικών Ασθενειών, το Ακτινοθεραπευτικό 
Κέντρο Λεμεσού, βελτιώσεις νοσοκομείων και ιατρικών κέντρων.  Το πιο σημαντικό είναι 
ότι διατηρεί το κοινωνικό του πρόσωπο και δεν έχει κάνει περικοπές στις κοινωνικές 
παροχές.  Αντίθετα, οι χορηγίες που δίνονται στο Ογκολογικό Κέντρο Τράπεζας 
Κύπρου, στο Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής, στην αποστολή ασθενών στο 
εξωτερικό είναι αυξημένες.   

 Σε αυτό το σημείο δηλώνουμε την ικανοποίησή μας στην προσπάθεια που έχουν 
καταβάλει όλα τα υπουργεία, ώστε η ποσοστιαία αύξηση των προϋπολογισμένων 
δαπανών του 2011 σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 2010 να περιορίζεται στο 1,1% 
σε σύγκριση με το 15,9% που προϋπολογίστηκε τον προηγούμενο χρόνο. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Το Υπουργείο Υγείας, στηριζόμενο στη διαφύλαξη της υγείας των πολιτών μέσα 
από τον έλεγχο των δαπανών, προσφέρει αναβαθμισμένη ποιοτικά ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη.  Μέσα σ’ αυτά τα πλαίσια έγιναν πιλοτικά υπερωριακά προγράμματα με 
στόχο τη μείωση των λιστών αναμονής, που ταλαιπωρούσαν τους ασθενείς κάποιες 
φορές και πέραν των δώδεκα μηνών.  Έγινε επικαιροποίηση των λιστών αναμονής στα 
δημόσια νοσηλευτήρια -υποστηρίζουμε, φίλη Στέλλα, ότι αυτό εβοήθησε αρκετά στη 
μείωση των λιστών και δεν το υποτιμούμε- εισήχθη ενιαίο παραπεμπτικό για ασθενείς… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εννοείς των καταλόγων, όχι των “ληστών”; 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ναι, των καταλόγων… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, “ληστών”, έν’ καλύτερα, διότι έν’ η εποχή τους τωρά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

(Γελώντας) 

 Συμφωνώ, καταλόγων! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης δικαιούται να κάμνει υποδείξεις, εσύ, κύριε Κουλία… 

 Συνεχίστε, κυρία Μισιαούλη. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 ∆ημιουργήθηκαν ειδικά πρωτόκολλα που ξεκαθαρίζουν την ιατρική πράξη από τη 
θεραπεία.  ∆ημιουργήθηκε επίσης ομάδα εσωτερικού ελέγχου, εφαρμόστηκε ο θεσμός 
του ιατρικού ελέγχου, συστάθηκε επιτροπή εργασίας με συμμετοχή του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Γενικού Ελεγκτή, του Γενικού Λογιστή 
και της Υπηρεσίας Εσωτερικού Ελέγχου για προγραμματισμό, συντονισμό και έλεγχο 
για τους ασθενείς που αποστέλλονται στον ιδιωτικό τομέα και στο εξωτερικό.  
Προωθήθηκε μηχανισμός παρακολούθησης της πορείας αποθεραπείας του ασθενούς 
μετά την έγκριση για αποστολή στο εξωτερικό και την επιστροφή, που αυτό το σημείο, 
αγαπητέ συνάδελφε, δηλώνει το ενδιαφέρον της κυβέρνησης για το πώς προχωρούν 
αυτοί οι ασθενείς.  Έγινε η εγκατάσταση πολλών σύγχρονων ιατρικών μηχανημάτων, 
όπως ιδιαίτερα ψηφιακών ακτινολογικών μηχανημάτων σε όλα τα δημόσια 
νοσηλευτήρια, δίνοντας την ευκαιρία για γρήγορη και έγκαιρη διάγνωση των ασθενειών.  
Ως επίσης, έχει βοηθήσει σε μεγάλο βαθμό η μετεκπαίδευση στο εσωτερικό και στο 
εξωτερικό του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού, που έχει ως στόχο την 
αναβάθμιση των προσφερόμενων θεραπευτικών μεθόδων.  Έγιναν προγράμματα 
ενημέρωσης και εκπαίδευσης επαγγελματιών υγείας με στόχο τον περιορισμό της 
πολυφαρμακίας και τη σωστή συνταγογράφηση και διαχείριση φαρμακευτικών 
σκευασμάτων.  Αυτό εξοικονόμησε πολλές χιλιάδες ευρώ και στον τομέα της υγείας.  
Έγιναν και πολλά άλλα. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Πολλές φορές αντιμετωπίζουμε αρνητική εικόνα και ισοπεδωτική κριτική από την 
αντιπολίτευση, αλλά και από άλλους, ότι αυτή η κυβέρνηση δεν έκανε τίποτα.  Πέραν 
τούτου, υπάρχει η στάση ορισμένων μέσων μαζικής ενημέρωσης που δεν προβάλλουν 
για ενημέρωση των πολιτών τα έργα που έχουν γίνει από μέρους της κυβέρνησης.  
Έτσι, στο σημείο αυτό νιώθω έντονα την ανάγκη να απαριθμήσω και άλλα έργα που 
έχουν υλοποιηθεί μέσα στο 2010 στον τομέα της υγείας.    

 Αρχικά,  θα αναφερθώ στη δημιουργία νέων κλινικών στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας, όπως η Πνευμονολογική Κλινική, η ∆ερματολογική Κλινική, η Κλινική του 
Χρόνιου Πόνου, η Μονάδα Εγκαυμάτων και η επέκταση της Μονάδας Αιμοκάθαρσης, 
που είναι αναγκαία όλα αυτά και για τις μελλοντικές προοπτικές του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας ως ιατρικού εκπαιδευτικού κέντρου που θα προκύψει με την 
έναρξη της λειτουργίας της Ιατρικής Σχολής το 2013. 

 Αυξήθηκαν οι κλίνες στη Μονάδα Εντατικής Νοσηλείας Νεογνών και στην 
Παιδιατρική Κλινική του Μακάρειου Νοσοκομείου.  Αναπτύχθηκαν και αναβαθμίστηκαν η 
Παιδοπνευμονολογική και η Παιδοογκολογική Κλινική στο Μακάρειο Νοσοκομείο και να 
μου επιτρέψετε πάλι να αναφέρω ότι δεν έμειναν στα “θα” το Παιδοογκολογικό και η 
Παιδοψυχιατρική Κλινική, που είναι άμεσα συνδεδεμένα, αλλά από πρόσφατη επίσκεψή 
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μας, ως ΑΚΕΛ, στο Μακάρειο Νοσοκομείο διαπιστώσαμε ότι τα έργα προχωρούν.  
Τέτοια έργα είναι η στελέχωση με γιατρούς εντατικολόγους της Μονάδας Εντατικής 
Θεραπείας του Γενικού Νοσοκομείου της Λεμεσού, η εισαγωγή του κλειστού 
συστήματος νοσηλείας, η λειτουργία Μονάδας ∆ιαβητικού Ποδιού στη Λάρνακα, η  
αύξηση των κλινών της Παιδιατρικής Κλινικής και η λειτουργία της ΜΕΘ ως 
Καρδιολογικής Κλινικής στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου, η λειτουργία Μονάδας 
Υπερβαρικής Οξυγονοθεραπείας στην Πάφο.  Μπορεί όλα αυτά να φαίνονται παράξενα, 
αλλά νιώθω την ανάγκη να τα πω, για να ακούσει ο κόσμος τι έχει γίνει.  Έχουν γίνει 
έργα στην Αμμόχωστο όσον αφορά θεραπείες που θα βοηθήσουν τα αυτιστικά παιδιά, 
τις νευρολογικές παθήσεις, τα εγκαύματα, τα επιπεπλεγμένα κατάγματα.  Άλλα έργα 
είναι η λειτουργία κέντρων υγείας στη Λινόπετρα και στην Κοφίνου… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ! 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 …και η λειτουργία νέων εξωτερικών ιατρείων στο Γενικό Νοσοκομείο της 
Λεμεσού.    

 Υπογραμμίζω το γεγονός ότι η κυβέρνησή μας, λαμβάνοντας υπόψη το αυξημένο 
κόστος στις σύγχρονες θεραπείες ιδιαίτερα των χρόνιων και σπάνιων ασθενειών, 
μεσούσης της οικονομικής κρίσης, αύξησε κατά €8 εκατομ. το κονδύλι για αγορά 
φαρμάκων και εμβολίων, που ανέρχεται στα €113 εκατομ.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Την αμφισβήτηση από ορισμένους για το κοινωνικό πρόσωπο αυτής της 
κυβέρνησης αντικρούουμε με την αναφορά μας στα αναπτυξιακά έργα που 
προγραμματίζει το Υπουργείο Υγείας το 2011.  Μήπως η λειτουργία του 
Μεταμοσχευτικού Κέντρου στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, που σύντομα θα 
υλοποιηθεί -περιμένουμε να πέσουν οι υπογραφές- δεν έχει και κοινωνικό χαρακτήρα 
πέραν της ιατρικής του ωφελείας;  Ποιος από εμάς αμφισβητεί ότι το κράτος πρέπει να 
έχει τη διαχείριση των μεταμοσχεύσεων οργάνων;  Ποιος αμφισβητεί ότι οι πτωματικοί 
δότες διεθνώς θεωρούνται ως εθνικός πλούτος;  Και πάλι ακούσαμε σήμερα ότι φταίει η 
κυβέρνηση που δε βρέθηκαν σ’ αυτό το διάστημα πτωματικοί δότες, για να γίνουν 
μεταμοσχεύσεις. 

 Μπορεί, αγαπητοί συνάδελφοι, να αφεθεί σε ιδιωτική πρωτοβουλία η 
μεταμόσχευση οργάνων;  Με δεδομένο ότι η υγεία αποτελεί δημόσιο αγαθό και η 
πολιτεία δεσμεύεται να παρέχει ισότιμη πρόσβαση σε όλους τους πολίτες,  με δεδομένη 
την υποχρέωση του κράτους να καταβάλλει το μεγάλο κόστος που έχουν αυτές οι 
επεμβάσεις, που πολύ εύκολα μπορεί να γίνουν αντικείμενο εκμετάλλευσης -έχουν δει 
το φως της δημοσιότητας και κάποια περιστατικά στον τόπο μας- η κυβέρνηση του 
∆ημήτρη Χριστόφια αναλαμβάνει αυτή της την ευθύνη με τη δημιουργία του 
Μεταμοσχευτικού Κέντρου.  Σίγουρα, δε θα παραλείψω να εκφράσω την ικανοποίησή 
μου στο Παρασκευαΐδειο Μεταμοσχευτικό Κέντρο, που μέχρι πρότινος διετέλεσε 
σημαντικό, αξιόλογο ιατρικό κέντρο.   

 Η δημιουργία Μονάδας Αυξημένης Φροντίδας στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας 
δεν είναι κοινωνικό έργο;  Η λειτουργία Μονάδας Εργασιακής Αποκατάστασης Ψυχικά 
Ασθενών και στη Λάρνακα δε βοηθά τις οικογένειες και τους ίδιους τους ασθενείς να 
ενταχθούν στο κοινωνικό σύνολο;  Η ανάπτυξη της Μονάδας Παρακολούθησης Υγείας 
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δεν έχει στόχο την ποιότητα ζωής των ασθενών;  Μήπως η δημιουργία Κέντρου 
Ημερήσιας Φροντίδας Παιδιών με Ογκολογικά Προβλήματα δεν εμπίπτει στα μέτρα που 
θα σταματήσουν την ταλαιπωρία των οικογενειών και των ίδιων των παιδιών; 

 Θα μπορούσαμε, αγαπητοί συνάδελφοι, να απαριθμήσουμε και άλλα τόσα.   

 Με τα σημερινά δεδομένα, όπως καταγράφονται σε διεθνή φόρα της υγείας, αλλά 
και από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, η αύξηση των ασθενών με χρόνια νοσήματα 
έχει πάρει διαστάσεις επιδημίας: αλτσχάιμερ, διαβήτης, καρκίνος, καρδιοπάθειες.  Οι 
νέες καινοτομίες στην ιατρική, οι σύγχρονες ιατρικές πράξεις, οι νέες φαρμακευτικές 
αγωγές, οι νέες τεχνολογίες, αλλά και η γήρανση του πληθυσμού είναι οι κύριοι 
παράγοντες οι οποίοι επηρεάζουν την αύξηση των δαπανών στον τομέα της υγείας.  
Βάσει των πιο πάνω, ο Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας κτυπά τον κώδωνα του 
κινδύνου σε όλα τα κράτη, για να δώσουν μεγάλη σημασία στην ανάπτυξη προληπτικών 
προγραμμάτων, για να περιορίσουν τα έξοδά τους στον τομέα της υγείας.   

 Μέσα στα πλαίσια της πρόληψης, αυτή η κυβέρνηση για πρώτη φορά διόρισε 
επιτροπή, για να υλοποιήσει τους στόχους της εθνικής στρατηγικής για τον καρκίνο, και 
δε νομίζω ότι η έλλειψη κονδυλίου στον προϋπολογισμό για αυτή την επιτροπή θα 
παρεμποδίσει να ξοδευτούν τα €17 εκατομ. σχεδόν που δίνει για τον καρκίνο, τα οποία 
έχουν αύξηση πέραν των €2 εκατομ. 

 Η Κύπρος είναι μια από τις λίγες χώρες που έδρασαν άμεσα μετά από εισήγηση 
της Επιτροπής της Ευρωπαϊκής Ένωσης για αντιμετώπιση του καρκίνου.  ∆εν είναι 
λίγες οι συζητήσεις που έγιναν όλα αυτά τα χρόνια για κωδικοποίηση των προβλημάτων 
των καρκινοπαθών, τη δημιουργία αρχείου και άλλων…  Επιτέλους, σταμάτησε η 
φλυαρία και άρχισαν τα έργα με το διορισμό αυτής της επιτροπής. 

 Άλλα προληπτικά μέτρα είναι τα πιλοτικά προγράμματα καταγραφής και 
διερεύνησης οικογενειών με κληρονομικές ασθένειες, τα προγράμματα πρόληψης που 
τονίζουν την άσκηση, τη μεσογειακή διατροφή, την αποφυγή του καπνίσματος.  Γίνονται 
διαλέξεις προαγωγής της υγείας σε απομακρυσμένες κοινότητες στην ύπαιθρο, γίνονται 
ανιχνευτικά προγράμματα ελέγχου γλυκόζης για τη διάγνωση του διαβήτη και άλλα.  ∆εν 
είναι δυνατό, συνάδελφοι, στα χρονικά περιθώρια που έχουμε να μιλήσουμε και να 
απαριθμήσουμε όλα αυτά που θέλουμε να πούμε και για την ανάπτυξη, για τα 
αναπτυξιακά έργα, και για τα προληπτικά έργα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το τελευταίο διάστημα γίνεται μεγάλη συζήτηση και βρισκόμαστε σε μόνιμη 
αντιπαράθεση με την αντιπολίτευση για το θέμα του Γενικού Σχεδίου Υγείας.  Πεισματικά 
η αντιπολίτευση θέλει να παρουσιάσει στην κοινή γνώμη ότι η κυβέρνηση δεν έχει τη 
βούληση για την εφαρμογή του ΓΕΣΥ.  Αυτό που ζουν σήμερα τα δημόσια νοσηλευτήρια 
δεν το είχαμε δει ποτέ προηγούμενα.  Με την οικονομική κρίση που περνούμε, η χρήση 
των νοσοκομείων έχει ξεπεράσει το 40% των δικαιούχων.  Φανταστείτε τι μπορεί να 
γίνει, αν και το 85% των δικαιούχων χρησιμοποιήσει το δικαίωμά του που του παρέχει 
το κράτος.  Να μην ξεχνούμε επίσης ότι εκτός των Κυπρίων πολιτών, Ευρωπαίοι και 
πολίτες τρίτων χωρών καταφεύγουν στα δημόσια νοσηλευτήρια, διότι η τσέπη τους δεν 
τους επιτρέπει να επισκεφτούν τα ιδιωτικά νοσηλευτήρια.  Την κυβέρνηση την 
προβληματίζει το γεγονός ότι τα δημόσια νοσηλευτήρια μέσα από την οικονομική κρίση 
έχουν φθάσει στα όριά τους, γνωρίζει τις δαπάνες που γίνονται στον τομέα της υγείας 
και την αυξητική τους τάση, αλλά και εμείς γνωρίζομε την ευαισθησία της κυβέρνησης 
και ιδιαίτερα του ίδιου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας σ’ αυτό τον τομέα, έτσι που δε θα 
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μπορέσει να κλείσει το ΓΕΣΥ στα συρτάρια και να το στείλει στις ελληνικές καλένδες.  
∆ιερωτώμαι γιατί υπάρχει σήμερα τόση υπερευαισθησία από ορισμένους, που δεν 
υπήρχε, όταν ήταν οι ίδιοι στην εξουσία, που είχαν δαπανήσει τεράστια ποσά σε 
εκθέσεις εμπειρογνωμόνων και τις άφηκαν στα συρτάρια, οι οποίες σήμερα είναι και 
αναξιοποίητες. 

 Επειδή εμείς του ΑΚΕΛ έχουμε μάθει να μιλούμε με στοιχεία και με πλήρη 
διαφάνεια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κυρία Μισιαούλη… 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αν μου επιτρέψετε, να ολοκληρώσω την πρότασή μου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ να σας επιτρέψω, ναι, ο κ. Κατσουρίδης κάπου έχει ενστάσεις, αλλά… 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Να πούμε ότι μας ενημέρωσαν ότι έχει συσταθεί επιτροπή στελεχωμένη από 
αρμόδιους για διερεύνηση της βιωσιμότητας του Γενικού Σχεδίου Υγείας.  Το σίγουρο 
είναι ότι εμείς -δεν είναι τυχαία που στο μεγαλύτερο μέρος της ομιλίας μου έχω 
καταπιαστεί με αυτά που είπα- κουραστήκαμε, κύριοι, να ακούμε από την αντιπολίτευση 
ότι αυτή η κυβέρνηση δεν έχει βούληση για ουσιαστικά έργα, ότι δεν κάνει τίποτε, για να 
βελτιώσει την κατάσταση στον τομέα της υγείας.  Έκανε πολλά, έχει περιθώρια να κάνει 
και άλλα και δε θα χάσει ποτέ το κοινωνικό της πρόσωπο, για να ικανοποιήσει κάποιους 
που διαφωνούν μαζί της, διότι η ιδεολογία μας, η ιστορία του ΑΚΕΛ, αλλά και η 
συνείδησή μας δε μας επιτρέπουν να σκεπτόμαστε τους έχοντες, αλλά τους μη έχοντες, 
να σκεπτόμαστε τους εργαζόμενους και όχι το κεφάλαιο. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πουργουρίδη, αντιλαμβάνομαι ότι, επειδή θα είστε ομιλητής σε λίγο, θα 
δείξετε κατανόηση, ώστε να συνεχίσω να προεδρεύω παρά τη μικρή διαφορά στην 
ηλικία. 

 Να παρακαλέσω τότε τον κ. Κωνσταντίνου Νεόφυτο… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Η “μικρή” πόση είναι, κύριε Πρόεδρε;  Η μικρή διαφορά στην ηλικία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πρέπει να τη δούμε ύστερα.  Ομολογώ ότι δεν ξέρω ακριβώς! 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου, παρακαλώ.  

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα είναι η πεντηκοστή φορά που η Βουλή των Αντιπροσώπων συζητά τον 
ετήσιο προϋπολογισμό της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το γεγονός ότι αυτός ο μικρός λαός σε αυτό το μικρό νησί κατάφερε να κτίσει και 
να κρατήσει αυτό το κράτος είναι μεγάλο κατόρθωμα.  Αυτός ο λαός δεν είναι μικρός 
λαός, είναι μεγάλος λαός, επειδή μόνο οι μεγάλοι λαοί καταφέρνουν μεγάλα 
κατορθώματα.  Εύχομαι η Κύπρος μας να βρει το δρόμο της εξόδου από τις 
προκλήσεις που αντιμετωπίζει και να συνεχίσει να ζει και να δυναμώνει 
προσφέροντας ευημερία στους πολίτες της. 

 Ιδιαίτερα σήμερα, στο περιβάλλον που διαμορφώνεται από την οικονομική 
κρίση, ο αγώνας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας γίνεται ακόμα πιο δύσκολος.  Ιδιαίτερα 
σήμερα, δεδομένων των πιέσεων που συντονίζονται για κλείσιμο του Κυπριακού, ο 
δρόμος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας γίνεται ακόμα πιο δύσβατος.  Η Κύπρος έχει 
ξαναζήσει δύσκολα και έχει καταφέρει να ξεπεράσει τα δύσκολα.  Έχει καταφέρει να 
σταθεί στα πόδια της με την εργατικότητα και την αυτοθυσία των πολιτών της.  Έτσι, 
πιστεύω, θα τα καταφέρει και τώρα. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η τρέχουσα διεθνής οικονομική κρίση δεν είναι βεβαίως κυπριακής προέλευσης.  
Το σύγχρονο παγκοσμιοποιημένο οικονομικό περιβάλλον καθιστά τις εθνικές 
οικονομίες συγκοινωνούντα δοχεία και μεταφέρει στην καθημερινότητα των 
ανθρώπων προβλήματα και καταστάσεις που δεν αποτελούν αποτέλεσμα δικών τους 
λαθών ή παραλείψεων.  Όμως οι εθνικές κυβερνήσεις έχουν την ευθύνη της 
υπεύθυνης αντιμετώπισης της κρίσης χωρίς διστακτικότητα και χωρίς να αναμένουν ότι 
ο χρόνος θα θεραπεύσει αύριο τα προβλήματα που έχουμε μπροστά μας σήμερα. 

 ∆υστυχώς, σε πολλές χώρες οι πολίτες κλήθηκαν να πληρώσουν το τίμημα της 
οικονομικής κρίσης.  Η ανεργία και η ύφεση δεν κτυπούν απλώς την πόρτα της 
Ευρώπης, αλλά βρίσκονται μέσα στο σπίτι μας.  Οι χώρες που έφθασαν σε αδιέξοδα 
αυξάνονται καθημερινά και οι λύσεις που απομένουν περιορίζονται και καθίστανται 
μονόδρομος.  Η κρίση δεν είναι μακρινή ή θεωρητική, αλλά είναι ουσιαστική και 
αρχίσαμε πλέον να τη βιώνουμε στο πετσί μας. 

 Ο προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας επιδιώκει να ανταποκριθεί στις 
πραγματικότητες που έχει διαμορφώσει η οικονομική κρίση.  Σίγουρα, δεν υπάρχουν 
μαγικές λύσεις για την έξοδο της Κύπρου από την τρέχουσα προβληματική κατάσταση.  
∆εν υπάρχουν μαγικές συνταγές για την ανόρθωση της οικονομίας.  Πρέπει όμως να 
έχουμε πάντοτε μια κύρια προτεραιότητα η οποία θα αποτελεί σημείο αναφοράς όλων 
των σχεδιασμών μας: την ανάπτυξη της κυπριακής οικονομίας.  Για την ανάπτυξη 
χρειάζεται σωστός προγραμματισμός, με συγκεκριμένο σχεδιασμό, ο οποίος θα έχει 
σαφές και συγκεκριμένο περιεχόμενο.  Η ανάπτυξη δεν είναι σημαία ευκαιρίας την 
οποία μπορούμε να υψώνουμε κατά το δοκούν, απροσδιόριστα και αφηρημένα. 

 Ο προϋπολογισμός του 2011 θα μπορούσε να ήταν ένας αναπτυξιακός 
προϋπολογισμός, όμως δεν εντοπίζουμε αυτό το χαρακτηριστικό στο βαθμό που θα 
θέλαμε.  Αναμένουμε ότι η κυβέρνηση θα στραφεί προς αυτή την κατεύθυνση και θα 
επενδύσει στην ανάπτυξη κοιτάζοντας θετικά προς το μέλλον και δηλώνουμε ότι 
είμαστε έτοιμοι να στηρίξουμε οποιαδήποτε τέτοια προσπάθεια κινείται προς τη 
σωστή κατεύθυνση. 
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 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα είχαμε έγκαιρα προβλέψει και εκτιμήσει τη 
σοβαρότητα της κατάστασης.  Είχαμε έγκαιρα προτείνει μέτρα για την αντιμετώπιση 
των επιπτώσεων της κρίσης.  Είχαμε έγκαιρα προτείνει τη διαμόρφωση ενός συνολικού 
σχεδίου εξόδου από την κρίση.  Όμως δυστυχώς δε συναντήσαμε την απαραίτητη 
ανταπόκριση.  Σήμερα βρισκόμαστε αντιμέτωποι με έντονες επιπτώσεις της κρίσης για 
την αντιμετώπιση των οποίων χρειάζονται θαρραλέα μέτρα.  Τα μέτρα που προτείνονται 
από την κυβέρνηση σίγουρα δεν είναι ευχάριστα και οπωσδήποτε χρειάζονται να 
γίνουν κι άλλα, τα οποία να είναι ισορροπημένα, χωρίς τη μείωση της αξίας της 
εργασίας των νέων, χωρίς τη μείωση των κοινωνικών παροχών, αλλά με στοχευμένη 
αντιμετώπιση των σπαταλών, χωρίς τη θυματοποίηση καμίας κοινωνικής ομάδας προς 
όφελος άλλων, αλλά με επικέντρωση στα υπερκέρδη ορισμένων και στο μεγάλο 
ανενεργό πλούτο, ιδιαίτερα στη μεγάλη ακίνητη περιουσία. 

 Με πολλή προσοχή, με σοβαρότητα και υπευθυνότητα πρέπει να λάβουμε τις 
κατάλληλες αποφάσεις.  ∆εν υπάρχει πλέον χρόνος για χάσιμο και πρέπει να 
λειτουργήσουμε με αποφασιστικότητα.  Η κυβέρνηση, η πολιτική ηγεσία και οι 
κοινωνικοί εταίροι πρέπει να εξεύρουν τις απαραίτητες κοινές συνισταμένες που θα 
αποτελέσουν το εισιτήριο της εξόδου από την κρίση.  Πάντα, τα πρώτα βήματα είναι 
δύσκολα, όμως θα ακολουθήσουν κι άλλα.  Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα δεν 
πρόκειται να λειτουργήσουμε με αίσθημα ευθυνοφοβίας και ανεύθυνης 
αποστασιοποίησης.  Η ώρα της ευθύνης είναι τώρα και το ∆ΗΚΟ θα είναι, όπως 
πάντοτε, παρόν. 

 Ωστόσο, παρά τις δυσκολίες που αντιμετωπίζει η οικονομία μας, πρέπει 
διαρκώς να λαμβάνουμε υπόψη ότι είμαστε πολίτες μιας ημικατεχόμενης πατρίδας 
που διεξάγει αντικατοχικό αγώνα επιβίωσης.  Επιλέξαμε ο αγώνας μας να είναι 
ειρηνικός και να διεκδικήσουμε τα δίκαιά μας μέσα από διαπραγματευτικές 
διαδικασίες.  Όμως οφείλουμε να είμαστε προετοιμασμένοι για τα χειρότερα.  
Οφείλουμε να είμαστε προετοιμασμένοι για οποιοδήποτε ενδεχόμενο και 
οποιοδήποτε επεισόδιο μπορεί να θέσει εν κινδύνω την ασφάλεια των Κυπρίων 
πολιτών και την κυριαρχία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η επένδυση στην άμυνα της 
Κύπρου είναι ταυτόσημη με τη διαφύλαξη της ασφάλειας και της κυριαρχίας της 
Κύπρου.  Η Εθνική Φρουρά αποτελεί το απαύγασμα της συλλογικής προσπάθειας του 
κυπριακού λαού για την οικοδόμηση μιας αξιόμαχης δύναμης αποτροπής 
οποιασδήποτε ξένης επιβουλής.  Η Εθνική Φρουρά είναι η ασπίδα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, που ευχόμαστε να μη χρειαστεί να χρησιμοποιήσουμε ποτέ.  Όμως, για 
να μη χρειαστεί να χρησιμοποιήσουμε αυτή την ασπίδα, πρέπει να τη διατηρούμε και 
να τη συντηρούμε σε άριστη κατάσταση, ώστε να μην επιτρέπει σε κανέναν να θεωρεί 
ότι αμαχητί και αβρόχοις ποσί μπορεί να προσβάλει την κυριαρχία μας.  Εξάλλου, ως 
γνωστόν, «όποιος θέλει την ειρήνη προετοιμάζεται για πόλεμο». 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο προϋπολογισμός του Υπουργείου Άμυνας για το 2011 δυστυχώς κινείται στο 
πνεύμα των αντίστοιχων προϋπολογισμών των τελευταίων χρόνων.  ∆ηλαδή, η 
επένδυση στην άμυνα του τόπου περιορίζεται στα απολύτως απαραίτητα για τη 
λειτουργία της Εθνικής Φρουράς, χωρίς να γίνεται προσπάθεια για πραγματικό 
εκσυγχρονισμό και ενίσχυση.  Η επιχειρούμενη διαδικασία αναδιοργάνωσης έχει 
χαρακτήρα συντηρητικό και ανακυκλωτικό.  ∆ηλαδή, είναι σαν να θέλουμε να 
ανακαινίσουμε το σπίτι μας και μεταφέρουμε τα έπιπλα της κουζίνας στο σαλόνι και τα 
έπιπλα της βεράντας στην κουζίνα, με ελαφρύ φρεσκάρισμα στο βάψιμο της 
πρόσοψης.  Όμως δεν είναι με φτιασιδώματα που πρέπει να γίνεται ο εκσυγχρονισμός 
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της Εθνικής Φρουράς.  Για να αναβαθμιστεί η Εθνική Φρουρά, χρειάζεται να 
επενδυθούν πόροι.  Εάν ο τομέας της άμυνας γίνεται αντιληπτός ως πεδίο για 
εξοικονομήσεις και εκπτώσεις, τότε εκπτώσεις γίνονται στην ασφάλεια των Κυπρίων 
πολιτών.  Ακόμη και εάν η οικονομική κρίση πρέπει να επηρεάσει όλες τις δαπάνες του 
κράτους, η άμυνα είναι ο τομέας που πρέπει να διαφυλαχθεί ως κόρη οφθαλμού.  
Επένδυση πόρων στην άμυνα σημαίνει κυρίως επένδυση στο μεγαλύτερο και στο 
καλύτερο όπλο του στρατού μας: επένδυση στο έμψυχο δυναμικό της Εθνικής 
Φρουράς.  ∆υστυχώς και φέτος διαπιστώνουμε ότι τα ποσά που προϋπολογίζονται για 
την εκπαίδευση, τη μετεκπαίδευση και την επιμόρφωση των στελεχών της Εθνικής 
Φρουράς παραμένουν καθηλωμένα σε πολύ χαμηλά επίπεδα μετά από την 
κατακόρυφη μείωση και υποδιαίρεση που υπέστησαν τα τελευταία χρόνια.  
Συγκεκριμένα προγράμματα εκπαίδευσης και εξειδίκευσης έχουν καταργηθεί, ενώ για 
άλλα προγράμματα έχει περιοριστεί η φοίτηση στο ελάχιστο.  Στο σύγχρονο κόσμο η 
γνώση είναι δύναμη.  Είναι απαράδεκτο για την Εθνική Φρουρά η γνώση να θεωρείται 
περιττό έξοδο. 

 Τα στελέχη της Εθνικής Φρουράς αποτελούν τη ραχοκοκαλιά της Εθνικής 
Φρουράς.  Σε αυτά τα στελέχη πρέπει να πιστέψουμε και αυτά τα στελέχη πρέπει να 
ενισχύσουμε.  Πρέπει να ενισχύσουμε το ηθικό τους και να αφουγκραστούμε τα 
προβλήματά τους.  Οφείλομε να υποστηρίξομε την περαιτέρω εκπαίδευσή τους και 
να σχεδιάσομε τις δομικές αλλαγές που θα τους επιτρέψουν να λειτουργήσουν όπως 
πρέπει να λειτουργήσουν.  Η Εθνική Φρουρά χρειάζεται ανανέωση και υψηλό ηθικό 
και αυτά μπορούν να επιτευχθούν μόνο με την πραγματική και ουσιαστική επένδυση 
στα στελέχη της Εθνικής Φρουράς.  Το ίδιο ισχύει και για τη συμμετοχή των στελεχών 
της Εθνικής Φρουράς σε συνέδρια και σεμινάρια στο εξωτερικό, όπου επίσης τα 
προβλεπόμενα ποσά παραμένουν πολύ χαμηλά και μειωμένα σε σχέση με αυτά του 
πρόσφατου παρελθόντος.  Η συμμετοχή σε αυτού του είδους τις δραστηριότητες δεν 
είναι τουρισμός, όπως νομίζουν κάποιοι.  Πέρα από την ενημέρωση και την 
επιμόρφωση των στελεχών για θέματα ειδικού στρατηγικού και επιχειρησιακού 
ενδιαφέροντος, η συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας έχει κύρια πολιτική σημασία.  
Η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει την πολυτέλεια της απουσίας από πουθενά.  Η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία διεξάγει ένα δύσκολο αγώνα επιβίωσης και συναντά πανταχόθεν 
προσπάθειες περιορισμού του ρόλου και της προοπτικής της.  Η συμμετοχή μας σε 
όλα τα διεθνή φόρα όπου έχουμε τη δυνατότητα συμμετοχής πρέπει να είναι 
προτεραιότητά μας, ιδιαίτερα μάλιστα όταν αυτά αφορούν θέματα άμυνας και 
ασφάλειας. 

 Σε αυτό το σημείο θέλω να επισημάνω την ανάγκη άμεσης υποβολής αίτησης 
ένταξης της Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Η Κύπρος μπορεί να 
διαδραματίσει σημαντικό ρόλο στην ευρύτερη περιοχή ως παράγοντας ασφάλειας και 
συνεργασίας.  Η συμμετοχή της Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη είναι μια 
επιλογή που έχουμε μπροστά μας την οποία δεν πρέπει να αγνοούμε και ούτε πρέπει 
να υποτιμούμε τις δυνατότητες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η Κύπρος είναι ένα 
κράτος ίσο με τα άλλα κράτη και πρέπει να αναλάβει το ρόλο που της αναλογεί στη 
Νοτιοανατολική Μεσόγειο και την ευρύτερη περιοχή. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Γίνεται συχνά λόγος για την ανάγκη διαμόρφωσης μιας “μικρής” και “ευέλικτης” 
Εθνικής Φρουράς και αυτός ο ορισμός συνήθως συνδέεται με το θέμα της μείωσης 
της στρατιωτικής θητείας.  ∆υστυχώς, η Εθνική Φρουρά είναι ήδη σε μέγεθος μικρή 
σε σχέση με τα στρατεύματα του Αττίλα.  Μικρότερη Εθνική Φρουρά σημαίνει 
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μικρότερη δυνατότητα αντίδρασης και αντίστασης σε ενδεχόμενο θερμό επεισόδιο 
και όχι μόνο.  Είναι επιθυμία όλων μας η μείωση της διάρκειας της στρατιωτικής 
θητείας, αλλά με την προϋπόθεση της διατήρησης των δυνατοτήτων της Εθνικής 
Φρουράς.  Εξάλλου, ο καλύτερος τρόπος για μείωση και κατάργηση της 
υποχρεωτικής στρατιωτικής θητείας είναι η λύση του κυπριακού προβλήματος.  Όμως 
σήμερα χρειαζόμαστε την Εθνική Φρουρά.  Ήδη, ως επιτροπή Άμυνας της Βουλής 
έχομε καταλήξει σε συγκεκριμένες αποφάσεις σε σχέση με τις προϋποθέσεις για 
μείωση της στρατιωτικής θητείας και με ικανοποίηση διαπιστώσαμε ότι το Υπουργείο 
Άμυνας και η κυβέρνηση συμφώνησαν με τις σοβαρές επιφυλάξεις της επιτροπής 
Άμυνας και παγοποίησαν τη διαδικασία μείωσης της θητείας.  Εξάλλου, η 
προεκλογική δέσμευση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας αφορούσε τη μελέτη του 
ενδεχομένου μείωσης της θητείας.  Η μελέτη έγινε και μέσα από αυτή διαπιστώθηκε 
ότι υπό τις παρούσες συνθήκες δεν είναι δυνατή η μείωση της διάρκειας της 
στρατιωτικής θητείας. 

 Ωστόσο, διαπιστώνουμε ότι γίνονται προσπάθειες, για να μπουν από το 
παράθυρο πρόνοιες που αφορούν αυτό το θέμα χωρίς προηγούμενη διαβούλευση με 
τη Βουλή, για την εξεύρεση των απαραίτητων εθνικών συναινέσεων.  Συγκεκριμένα, 
στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Άμυνας περιλαμβάνεται η γενική αναφορά για 
τις δαπάνες της Εθνικής Φρουράς και εξειδικεύονται οι δαπάνες για την αμυντική 
θωράκιση.  Κάποιες σημαντικές πρόνοιες δεν παρουσιάστηκαν ποτέ ενώπιον της 
Βουλής, παρά μόνο κατά τη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών.  Στα πλαίσια 
εκείνης της συζήτησης, διαπιστώθηκε ότι γίνεται ειδική αναφορά σε κονδύλι 
εκατομμυρίων ευρώ για την πρόσληψη οπλιτών βραχείας υπηρεσίας, των λεγόμενων 
ΟΒΥ.  Υπενθυμίζω ότι η πρόσληψη των ΟΒΥ αποτελούσε κεντρικό σημείο της 
πρότασης για μείωση της στρατιωτικής θητείας, όπως διαμορφώθηκε στο παρελθόν.  
Εφόσον δεν έχουν αλλάξει τα δεδομένα και εφόσον δεν έχουμε ενημερωθεί για την 
προώθηση οποιασδήποτε απόφασης, τότε γιατί παρεισφρέουν σε σκοτεινά σημεία 
του προϋπολογισμού τέτοιες πρόνοιες;  Ιδιαίτερα μάλιστα ενώ βρίσκεται σε εξέλιξη 
συζήτηση για σχετικό νομοσχέδιο στην επιτροπή Άμυνας, όπου περιλαμβάνεται ειδική 
πρόνοια για τους ΟΒΥ, η οποία συνάντησε σοβαρές επιφυλάξεις από τα μέλη της 
επιτροπής.  Επαναλαμβάνουμε ότι για τη λήψη αποφάσεων τέτοιας σημασίας, 
χρειάζονται ευρύτατες εθνικές συναινέσεις, χωρίς τις οποίες περισσότερη ζημιά παρά 
όφελος δημιουργείται. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Κύπρος, όπως και η οικονομία μας περνούν δύσκολες ώρες.  Και είναι 
σημαντικό να επισημάνουμε ότι χωρίς ισχυρή οικονομία γίνεται δυσκολότερος ο 
αντικατοχικός αγώνας που διεξάγουμε.  Οι πιέσεις για αποδοχή πλαισίου 
διαπραγμάτευσης που θα προνοεί χρονοδιαγράμματα και επιδιαιτησία γίνονται 
ασφυκτικές.  Το χάιδεμα της άλλης πλευράς από τους ισχυρούς της γης γίνεται 
εντονότερο και προφανέστερο, αφού ούτε καν η τήρηση των προσχημάτων αποτελεί 
πλέον προτεραιότητα.  Η τουρκική πλευρά παραμένει σταθερή στην αδιαλλαξία της και 
αλλάζοντας πρόσωπα και προσωπεία εξακολουθεί εργολαβικά να εργάζεται για τη 
μονιμοποίηση της διχοτόμησης της Κύπρου.  Όμως οι επιβουλές της Άγκυρας δεν 
περιορίζονται μόνο στην κατεχόμενη Κύπρο, αφού πραγματικός στόχος είναι η 
επικυριαρχία σε ολόκληρη την Κύπρο. 

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα έχουμε διαχρονικά δώσει διαπιστευτήρια έναντι 
του κυπριακού λαού για τη σταθερότητα των θέσεών μας και για την πιστή τήρηση των 
αρχών μας.  Οι θέσεις και οι αρχές του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι γνωστές και 
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είναι καταγεγραμμένες και αποτελούν το σταθερό καθοδηγητικό φάρο για τη 
διεκδίκηση των δικαίων του λαού μας και του τόπου μας.  Σίγουρα, ο αγώνας που 
διεξάγουμε δεν είναι εύκολος, αλλά ποτέ δεν ήταν εύκολοι οι αγώνες μας.  Μοναδικό 
μας όπλο είναι η πίστη στο δίκαιο του αγώνα μας και η διαρκής υπόμνηση της ουσίας 
του Κυπριακού ως προβλήματος εισβολής και κατοχής.  Η απόκλιση από την ουσία 
του Κυπριακού σημαίνει απόκλιση από τη διεκδίκηση των δικαίων του κυπριακού 
ελληνισμού.  Και κάτι τέτοιο δεν πρέπει να επιτραπεί ούτε από το λαό ούτε από την 
πολιτική ηγεσία. 

 Η ενότητα λαού και ηγεσίας είναι απαραίτητη προϋπόθεση για τη συνέχιση του 
αγώνα μας.  Εξίσου απαραίτητη είναι η ενότητα μεταξύ της πολιτικής ηγεσίας, που 
μέσα από διεκδικητικότητα και σύνεση πρέπει να εξεύρει κοινές συνισταμένες και να 
διαμορφώσει σαφές σχέδιο αντιμετώπισης όλων των ενδεχομένων.  Ιδιαίτερα 
μάλιστα, δεδομένης της τρέχουσας συγκυρίας, η ανάγκη για ενότητα είναι πιο 
επιτακτική από ποτέ.  Οι πιέσεις που θα αντιμετωπίσουμε στο προσεχές διάστημα θα 
είναι πολύ μεγάλες, για να τις σηκώσουν οι ώμοι του ενός.  Χρειάζεται όλοι να 
συστρατευθούμε, για να διαφυλάξουμε το οικοδόμημα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και να προφυλάξουμε το μέλλον των παιδιών μας. 

 Εύχομαι σε όλους καλές γιορτές, οικογενειακή χαρά και ευτυχία.  Ελευθερία στον 
τόπο μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστούμε πολύ, Νεόφυτε Κωνσταντίνου.  Προσυπογράφω την τελευταία σας 
ευχή, εν πάση περιπτώσει.  

 Η κ. Ακκελίδου είναι στην αίθουσα, αντιλαμβάνομαι, και συνταγματικά δικαιούστε 
να είστε εδώ… 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης κ. Ανδρέα Αγγελίδη αντικαθιστά 
στην έδρα η κ. Ντίνα Ακκελίδου.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην εισαγωγή της περσινής μου ομιλίας για τους προϋπολογισμούς ανάφερα 
πως η οικονομική κρίση μάς παρέχει μια μοναδική ευκαιρία να επιχειρήσουμε εξυγίανση 
του κράτους και ανασύνταξη της κοινωνίας μας.  Και πρόσθεσα:  «Για την εξυγίανση του 
κράτους ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και οι στενοί του συνεργάτες οφείλουν να 
αρθρώσουν λόγο πολιτικά λιτό, ειλικρινή και ουσιαστικό, με σταθερή την ετοιμότητα για 
αυτοκριτική».  Κάλεσα τον Πρόεδρο και την κυβέρνησή του να θέσουν τέρμα στο 
χάιδεμα της ανικανότητας και της ισοπέδωσης των πάντων.  Να συγκρουστούν με το 
σάπιο σύστημα που κρατά την κυπριακή κοινωνία στην πολιτική υπανάπτυξη και 
αθλιότητα, που έχει καταργήσει κάθε διάκριση του ικανού από τον ανίκανο, του τίμιου 
από το φαύλο και που έχει οδηγήσει στο να αμείβεται η εργατικότητα το ίδιο με την 
τεμπελιά.  Κάλεσα τον Πρόεδρο Χριστόφια να δώσει στο λαό όραμα συγκεκριμένο και 
ρεαλιστικό που να μπορεί να το πιστέψουν, να το αγκαλιάσουν και να το παλέψουν οι 
πολίτες.  Να σπρώξει τους πολίτες να αποβάλουν τη νοοτροπία της κακομοιριάς και της 
μοιρολατρίας.  Τον κάλεσα να θέσει ως κεντρικό άξονα της πολιτικής του τον πόλεμο 
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κατά της σήψης, της διαφθοράς, της αναξιοκρατίας και του βολέματος.  Ένα χρόνο μετά 
με μεγάλη απογοήτευση βλέπω έναν Πρόεδρο άβουλο και ανήμπορο να αντιδράσει στις 
μεγάλες προκλήσεις των καιρών.  Να παρακολουθεί την καταιγίδα να έρχεται με την ίδια 
αμηχανία που παρακολουθεί ο γεωργός τη χαλαζοθύελλα. 

 Στο χρόνο που διέρρευσε είδα με μεγάλη λύπη έναν Πρόεδρο να ανεβαίνει σε 
υψηλά βήματα, από την Ουάσινγκτον μέχρι την Αθήνα, να προσφωνεί ακροατήρια με 
μεγάλη επιρροή και να χρησιμοποιεί γλώσσα που λίγο διαφέρει από τη γλώσσα της 
αερολογίας, του καφενείου και της πρέφας.  Κατάπληκτος άκουσα για την εισβολή στην 
Κύπρο από τις δύο μητέρες πατρίδες.  Αδυνατώντας να πιστέψω στα μάτια μου, 
διάβασα τον ισχυρισμό πως με τους Σύριους νιώθει πιο κοντά παρά με τους Έλληνες.  
Και γεμάτος απελπισία παρακολούθησα την πρώτη και μοναδική μέχρι σήμερα ομιλία 
Κύπριου Προέδρου στη Βουλή των Ελλήνων, διαπιστώνοντας ότι ελάχιστα διαφέρει από 
απόψεως επιπέδου από τις προεκλογικές ομιλίες που θα έκαμνε στο Κίτι ή στο 
Πελένδρι.  Ξέρω πως τούτα τα λόγια ακούγονται σκληρά, αλλά ο λόγος, για να είναι 
αξιόπιστος, πρέπει να είναι ανάλογος με τα αισθήματα που τον παράγουν.  Ως προς την 
εισβολή των δύο μητέρων πατρίδων, δέχομαι τις εξηγήσεις που έδωσε ο Πρόεδρος και 
ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος.  Αυτές όμως δόθηκαν στην Κύπρο και τα όσα λέχθηκαν 
ήσαν στις ΗΠΑ.  Αυτοί που διαμορφώνουν την εξωτερική πολιτική της μοναδικής 
υπερδύναμης στον κόσμο δεν άκουσαν τις εξηγήσεις και απλά κατάλαβαν όσα 
καταλάβαμε εμείς εδώ στην Κύπρο πριν από τις εξηγήσεις. 

 Για την πολιτική του Προέδρου Χριστόφια στο Κυπριακό δε θα πω πολλά φέτος.  
Κάλυψε το θέμα με περισσή πληρότητα και επάρκεια ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Θα περιοριστώ να υπενθυμίσω πως μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
για έναν και μοναδικό σκοπό:  Να αποβεί η Ευρώπη καταλύτης στην επίλυση του 
Κυπριακού.  Αντί λοιπόν να αγωνιζόμεθα στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για 
να καταστεί καταλύτης της λύσης, αγωνιζόμεθα να τη μετατρέψουμε σε Ευρώπη των 
λαών, υπονοώντας πως σήμερα είναι Ευρώπη του μεγάλου κεφαλαίου ή κάτι άλλο, 
κουβέντες που εξοργίζουν και τους πιο φλεγματικούς των Ευρωπαίων ηγετών. 

 Όμως, αν υπάρχει κάποια δύναμη που μπορεί να πείσει την Τουρκία ότι είναι 
προς το συμφέρον της να κάμει αυτοκριτική, ότι η κατοχή, πέρα από παραβίαση της 
διεθνούς νομιμότητας, είναι συνάμα και διαβρωτική, ότι η μακροπρόθεσμη ασφάλεια της 
ίδιας της Τουρκίας και των ίδιων των Τουρκοκυπρίων απαιτεί δίκαιο συμβιβασμό, αυτή 
είναι η Ευρώπη. 

 Αν υπάρχει κάποια δύναμη που μπορεί να πείσει τους Τουρκοκύπριους ότι δεν 
κινδυνεύουν πλέον από τους Ελληνοκύπριους, ότι οι εγγυήσεις της Τουρκίας είναι 
εντελώς αχρείαστες, αφού η ασφάλειά τους εξασφαλίζεται πλήρως και αποτελεσματικά 
από την παρουσία μιας ενωμένης Κύπρου στους κόλπους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι 
μια λύση άδικη θα εγκυμονεί κινδύνους για νέες περιπέτειες γι’ αυτούς και τα παιδιά 
τους, αυτή είναι η Ευρώπη. 

 Αν υπάρχει τέλος μια δύναμη που μπορεί να πείσει τους Ελληνοκύπριους να 
σηκώσουν ψηλά το κεφάλι, να πάψουν να κλαυθμυρίζουν για τις αδικίες που τους έγιναν 
και να κοιτάξουν με εμπιστοσύνη το μέλλον, αυτή είναι Ευρώπη.    Με δυο λόγια, μέσα 
στους κόλπους της Ευρώπης η μικρή Κύπρος μπορεί να πετύχει μεγάλα και σπουδαία 
πράγματα.  Αρκεί να το πιστέψει και να δουλέψει μεθοδικά και εντατικά.  Μεθοδική και 
σκληρή δουλειά οδήγησε τον υποφαινόμενο σε ένα πολύ σημαντικό αξίωμα, αυτό της 
προεδρίας της Επιτροπής Νομικών και Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Και με κατάλληλη 
προεργασία και ακόμη πιο σκληρή δουλειά και στενή συνεργασία όλων ίσως πετύχουμε 
και ακόμη πολύ μεγαλύτερους στόχους.  Στην Ευρώπη το μικρό μέγεθος της χώρας δεν 
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εμποδίζει τους πολιτικούς της να έχουν πρωταγωνιστικό ρόλο και να αποκτούν μεγάλη 
επιρροή.  Κλασικό παράδειγμα το Λουξεμβούργο.  Όπου ψάξεις, θα βρεις κάποιον του 
Λουξεμβούργου να πρωταγωνιστεί.  Για να μπορέσει όμως η Κύπρος να παίξει το ρόλο 
που της αρμόζει στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πρέπει να απαλλαγεί από τις παθογένειες 
που τη μαστίζουν και να πιστέψει στο ρόλο της μέσα στην Ευρώπη.   

 Η πρώτη παθογένεια αφορά το υδροκέφαλο, υπερδιπλάσιο κράτος με 
συγκάτοικο το σιαμαίο παρακράτος, διαπλεκόμενους και κουμπάρους, τους οποίους 
αποκαλούμε δικούς μας.  Αυτοί, όλοι μαζί, κατασπαταλούν και καταχρεώνουν κατά 
τρόπο ολέθριο τη χώρα.   

 Η δεύτερη παθογένεια αφορά τη γραφειοκρατία που καταδυναστεύει τους απλούς 
πολίτες και που απωθεί τους ξένους επενδυτές.   

 Η τρίτη παθογένεια αφορά την πολυνομία, με την ξαδέρφη της την ανομία ή 
καλύτερα την αδυναμία αποτελεσματικής εφαρμογής των νόμων.  Το πολιτικό σύστημα 
λειτουργεί σαν μια βιομηχανία μαζικής παραγωγής νομικών διατάξεων, πολλές εκ των 
οποίων είναι ανεφάρμοστες.  Η εφαρμογή των νόμων είναι στενά συνδεδεμένη με τη 
λειτουργικότητα, την αξιοπιστία και την αποτελεσματικότητα της κυπριακής πολιτείας.  Η 
ψήφιση νόμων που δεν εφαρμόζονται οδηγεί στην ανομία, η ανομία στην αυθαιρεσία και 
τη συναλλαγή, η συναλλαγή στην ανασφάλεια και όλα μαζί στην ανυποληψία και την 
κακή λειτουργία του κράτους.  Κλασικό παράδειγμα νόμου που δεν εφαρμόζεται είναι η 
νομοθεσία που απαγορεύει το κάπνισμα σε δημόσιους χώρους.  Υπάρχουν και 
εκατοντάδες άλλοι.  Γι’ αυτό το απαράδεκτο κλίμα αναποτελεσματικής εφαρμογής των 
νόμων μεγάλη ευθύνη φέρουμε κι εμείς της νομοθετικής εξουσίας που με του ψύλλου 
πήδημα υιοθετούμε και νομοθετούμε, για να προσφέρουμε συχνά εξυπηρέτηση σε 
κάποιους δικούς μας, είτε αυτοί επιδίδονται σε παράνομες δραστηριότητες και θέλουμε 
να τους προστατέψουμε είτε ενοικιάζουν κρεβατάκια σε παραλίες κ.λπ.   

 Η τέταρτη παθογένεια αφορά την τηλεόραση.  Το “μεγαλύτερο κόμμα”, όπως 
προσφυώς την αποκάλεσε έγκριτος Έλληνας σχολιαστής.  Η τηλεόραση στην Κύπρο 
λειτουργεί μέσα σε ένα κλίμα ασυδοσίας και αυθαιρεσίας.  Προβάλλει και προάγει κάθε 
είδους σαχλότητα και ανηθικότητα.  Συστηματικά παραπληροφορεί και ασταμάτητα 
καλλιεργεί στον κόσμο φοβίες, υπαρκτές και ανύπαρκτες, και ανακυκλώνει 
σκουριασμένες ιδέες που κρατούν το λαό μας καθηλωμένο μακριά από τα άλματα 
προόδου της σύγχρονης κοινωνίας.  Συντηρεί και προάγει μια πατρίδα που πληγώνει με 
την αδυναμία της να σπάσει τους δεσμούς της με το αμαρτωλό και τριτοκοσμικό 
παρελθόν και να προχωρήσει μπροστά.  Είμαστε ίσως η μοναδική χώρα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που πολιτικοί αποκλείονται από την τηλεόραση με οδηγίες των 
καναλαρχών, απλώς γιατί λένε πράγματα που δεν αρέσουν στους σύγχρονους τσάρους 
της ενημέρωσης.  Κι αυτό ουδόλως ενοχλεί τους άλλους πολιτικούς που δεν 
αποκλείονται.  Αυτοί που δεν αποκλείονται βέβαια βολεύονται.  Αυτή η βολή όμως είναι 
προσωρινή.  αύριο θα αλλάξουν τα πράγματα. 

 Αυτό όμως που ενοχλεί περισσότερο είναι το επιχείρημα που η τηλεόραση άμεσα 
και συχνότερα έμμεσα καλλιεργεί ως προς τους πολιτικούς της Κύπρου:  «Όλοι οι ίδιοι 
είναι, όλοι άθλιοι και ασήμαντοι».  Αύριο που η αποχή θα φτάσει σε επίπεδα 
πρωτόγνωρα θα με θυμηθούν όλοι οι κομματικοί ηγέτες που κρυπτόμενοι από τις 
ευθύνες τους καταλήγουν στην αγκαλιά των καναλαρχών.  Εγώ μπροστά στους 
αποκλεισμούς και τους “ρετσινιασμούς” των καναλαρχών απαντώ:  Θα συνεχίσω να 
είμαι άνθρωπος και αρνούμαι να καταστώ κλούβιο αυγό!   

 Η τελευταία παθογένεια αφορά την έλλειψη πολιτικού διαλόγου.  Και μέσα και 
εκτός Βουλής κάμνουμε μονολόγους!  ∆εν κάμνουμε διάλογο!  ∆εν ακούμε ο ένας τον 
άλλο!  Η σύνθεση ιδεών, το μεγαλύτερο δώρο του δημοκρατικού πολιτεύματος, 



55 
 

απουσιάζει από την Κύπρο. 

 Ο προϋπολογισμός και η ευρύτερη οικονομική φιλοσοφία της κυβέρνησης 
δυστυχώς προσφέρει θεραπεία για τα συμπτώματα του μεγάλου ασθενούς και όχι για τα 
αίτια της ασθένειας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Το ∆ΗΚΟ και το ΑΚΕΛ, κύριε Κατσουρίδη, πρέπει να αντιληφθούν πως, εδώ που 
έχουν φτάσει τα πράγματα, κατά το προσφυέστατο σχόλιο Έλληνα πολιτικού σχολιαστή 
«ή αλλάζουμε ή βουλιάζουμε»!  Οι ευθύνες των δύο συγκυβερνώντων κομμάτων είναι 
βαρύτατες!  Ας τις αναλάβουν!  Κι ας μην περιμένουν να εμφανιστεί ο από μηχανής 
θεός, για να σώσει την κατάσταση.  Άλλωστε, ο από μηχανής θεός υπάρχει μόνο στις 
τραγωδίες.  Εκτός κι αν τόσο πολύ πιστεύουν στην ύπαρξή του, που σκόπιμα θέλουν να 
οδηγήσουν τα πράγματα σε τραγωδία, για να κάμει την εμφάνισή του. 

 Κλείνω με κάποια οφειλόμενη απάντηση στο φίλο γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ.  
Ρητορικά διερωτήθηκε:  «Ποιος δημιούργησε το σπάταλο κράτος;  Σίγουρα όχι το ΑΚΕΛ 
και ο ∆ημήτρης Χριστόφιας!».  Μα, αν δεν κάμνω λάθος, εκτός από τα δέκα χρόνια 
διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη, όλα τα υπόλοιπα χρόνια από το 1974 μέχρι σήμερα 
το ΑΚΕΛ είτε κυβερνούσε είτε συγκυβερνούσε.  Αυτό βέβαια δε σημαίνει πως εμείς οι 
άλλοι δεν έχουμε ευθύνες.  Φτιάξαμε ένα κράτος στο οποίο έχουμε παρασύρει τον 
κόσμο, μαθαίνοντάς του το ρουσφέτι, το εύκολο κέρδος, την κομπίνα, το λάδωμα και τον 
“πατριωτισμό” του ππαρά.  Από καιρό έπαψα να πηγαίνω σε δείπνα και παρόμοιες 
συνάξεις.  Κουράστηκα να πηγαίνω και να ακούω.  Όλο για λεφτά λέγανε, γρήγορα 
λεφτά, εύκολα λεφτά, αρπαχτά λεφτά! 

 Εδώ που φτάσαμε, ας εφαρμόσουμε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το «ο 
αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω».  Και τότε θα αντιληφθούμε πως δεν υπάρχουν 
αναμάρτητοι και ότι θα πρέπει ενωμένοι να σηκώσουμε το λίθο, που είναι βαρύτατος.  
Εμείς στο κάλεσμα τούτο απαντούμε “παρών”! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πουργουρίδη. 

 Ο επόμενος ομιλητής, ο τελευταίος για την πρωινή συνεδρία, είναι ο συνάδελφος 
Γιαννάκης Θωμά.  Τον καλώ στο βήμα. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Λυπούμαι γιατί πρέπει να ξεκινήσω την ομιλία μου σχολιάζοντας την ομιλία του κ. 
Πουργουρίδη, ο οποίος, στην πρώτη σελίδα της ομιλίας του, σημειώνει «ένα χρόνο μετά 
με μεγάλη απογοήτευση βλέπω έναν Πρόεδρο άβουλο και ανήμπορο να αντιμετωπίσει 
τις μεγάλες προκλήσεις των καιρών».  Στη συνέχεια ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
χαρακτηρίζεται ως ένας Πρόεδρος ο οποίος χρησιμοποιεί γλώσσα που λίγο διαφέρει 
από τη γλώσσα της αερολογίας, του καφενείου και της πρέφας.  Αυτά για τον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας, τον ύπατο άρχοντα αυτής της χώρας, το ∆ημήτρη Χριστόφια!  ∆ε θα 
κάμω σχόλια.  Απλώς, θα πω ότι αυτά τα λόγια λέγονται από έναν ανώτατο 
αξιωματούχο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τον κοινοβουλευτικό του εκπρόσωπο.  
Επίσης, θέλω να σημειώσω ότι μετά διερωτόμαστε όλοι μαζί γιατί ο λαός απαξιεί και 
στρέφει την πλάτη και στους πολιτικούς και στην πολιτική.  Νομίζω περισσότερη 
προσοχή μιλώντας ο ένας για τον άλλο, μιλώντας ιδιαίτερα για θεσμούς, για τον 
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Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας μόνο καλό θα έκαμνε στον τόπο.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυπριακό.  Αναντίλεκτα, το Κυπριακό είναι το πρόβλημα των προβλημάτων, το 
ζήτημα των ζητημάτων για κάθε Κύπριο πολίτη ο οποίος αγωνιά για το μέλλον, για το τι 
θα γίνει αυτή η πατρίδα.  Και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός αρέσκεται να προβάλλεται ως 
το κόμμα της συνεπούς αντιπολίτευσης, της υπεύθυνης αντιπολίτευσης.  Κάτω από 
αυτό το σύνθημα, το σύνθημα της συνεπούς αντιπολίτευσης, ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός για είκοσι μήνες στήριξε όλες τις προσπάθειες του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας στις συνομιλίες, τις θέσεις τις οποίες είχε καταθέσει, τις κινήσεις τις οποίες 
είχε κάνει.  Ακούοντας μια σειρά από βουλευτές και στελέχη του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, βγαίνει αναπόφευκτα το συμπέρασμα ότι αυτό που επιθυμούν ως λύση 
του Κυπριακού είναι η επαναφορά του Σχεδίου Ανάν ή κάτι παρόμοιου, για να κλείσει το 
θέμα.  Αντίθετα, ακούοντας μια άλλη μερίδα στελεχών και βουλευτών του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού η γλώσσα τους, η θέση τους, οι απόψεις και εισηγήσεις τους ταυτίζονται 
πλήρως με την ακριβώς αντίθετη άποψη, με αυτή την οποία περίπου πρεσβεύει το 
ΕΥΡΩΚΟ.  Ο ίδιος ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ο κ. Αναστασιάδης, 
δηλώνει ότι το Σχέδιο Ανάν πέθανε, μετά που καταψηφίστηκε από τον κυπριακό λαό.   

 Θέλω να ρωτήσω ποια είναι τελικά η θέση της υπεύθυνης αντιπολίτευσης όσον 
αφορά το Κυπριακό!  Ποια μερίδα στελεχών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εκφράζει 
την πραγματική άποψη του κόμματος;  Είναι τελικά η πολιτική του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού αυτή που για είκοσι μήνες στήριζε τους υπεύθυνους χειρισμούς του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας και ζητούσε περαιτέρω παραχωρήσεις από τον Πρόεδρο, 
ζητούσε να δεσμευτεί ο Πρόεδρος με χρονοδιαγράμματα, με επιδιαιτησία, με τετραμερή 
διάσκεψη ή είναι αυτή η οποία ακολούθησε μετά τους είκοσι μήνες, που ό,τι έκαμε ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο ∆ημήτρης Χριστόφιας, είναι λανθασμένο, είναι για κριτική, 
είναι για να το πετάξουμε στα σκουπίδια;  Υπάρχει λοιπόν ένα σοβαρό ζήτημα στο 
οποίο ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός πρέπει να τοποθετηθεί.  Αυτή είναι τελικά η 
υπεύθυνη αντιπολίτευση;   

 Ακριβώς η ίδια απορία, για το ποια δηλαδή είναι η πολιτική του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού όσον αφορά τα κοινωνικά ζητήματα, έχει γεννηθεί μέσα στο μυαλό μου 
ακούοντας και παρακολουθώντας διάφορα ζητήματα.  Θέλω να ρωτήσω:  Ο Πρόεδρος 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού χθες στην ομιλία του μας είπε ότι το κοινωνικό κράτος 
στην Κύπρο είναι για κλάματα.  Υστερεί σε σχέση με το κοινωνικό κράτος το οποίο 
υπάρχει στις χώρες της Ευρωζώνης, στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ότι περίπου έχουν 
διπλάσια έξοδα για κοινωνικούς σκοπούς, ξεχνώντας ή παρασιωπώντας το γεγονός ότι 
αυτά τα κράτη, στα οποία έκανε αναφορά ο κ. Αναστασιάδης, πιάνουν από τους πολίτες 
τους πολλαπλάσιες φορολογίες, για να στηρίξουν το κοινωνικό τους κράτος.  Την ίδια 
στιγμή που οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έχουν απορρίψει όλοι μαζί τις 
φορολογίες που έφερε αυτή τη κυβέρνηση, για να φορολογήσει τα κέρδη και τον 
πλούτο, για να μπορέσει να στηρίξει τους αδύνατους αυτής της κοινωνίας.  Την ίδια 
στιγμή που κάποιοι άλλοι βουλευτές και κάποια άλλα στελέχη του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για μήνες έλεγαν ότι για την οικονομική κρίση στην Κύπρο σε ένα βαθμό 
ευθύνεται η σπάταλη πολιτική του ∆ημήτρη Χριστόφια, ο οποίος έδωσε πλουσιοπάροχα 
σε συνταξιούχους, στα μέλη της πενταμελούς οικογένειας, στους πολύτεκνους, με 
αποτέλεσμα να αδυνατίσουν τα κρατικά ταμεία και ότι εκείνα τα λεφτά, περίπου μας 
έλεγαν, ήταν λεφτά πετάμενα στον άνεμο.  Ε, ποια είναι τελικά η θέση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, ποια απ’ όλες είναι η σωστή;  ∆εν μπορούν αντιφατικές θέσεις να είναι το 
ίδιο ορθές!   

 Τελικά, σήμερα έχω ακούσει με έκπληξη όλους τους βουλευτές του ∆ημοκρατικού 
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Συναγερμού, εκτός του κ. Πουργουρίδη, να ζητούν όλοι μαζί για την παιδεία, για τους 
αγρότες, για την υγεία, και δικαιολογημένα ζητούν, αλλά σας λέω:  ∆εν μπορεί από τη 
μια να λέτε «ξοδεύετε πολλά» και από την άλλη να απαιτείτε πολλά.  ∆εν μπορείτε να 
ζητάτε πολλά, αλλά να απορρίπτετε κάθε φορολογία η οποία στοχεύει στο μεγάλο 
κεφάλαιο και αυτούς που μπορούν να πληρώνουν.  ∆εν μπορείτε να κλαίτε για τους 
φτωχούς εργαζόμενους, οι οποίοι θα πληρώσουν το κόστος της κρίσης, αλλά την ίδια 
στιγμή να στερείτε από το κράτος έσοδα, όταν μιλούμε για φορολόγηση αυτών που 
σώννουν, αυτών που μπορούν να πληρώσουν, που είναι οι τράπεζες, είναι οι 
ασφαλιστικές εταιρείες, είναι οι μεγάλες εταιρείες, και όταν λέμε να αυξήσουμε κατά 1% 
τη φορολόγηση πάνω στα κέρδη τους, όταν αρνείστε να φορολογήσουμε αυτούς που 
έχουν περιουσίες πέραν των €5 εκατομ., επιστρατεύοντας διάφορες δήθεν στρεβλώσεις 
της οικονομίας κ.λπ.!  Όταν φορολογείται ο φτωχός μεροκαματιάρης, δεν υπάρχει καμιά 
στρέβλωση.  Όταν θα φορολογηθεί το κεφάλαιο, το κεφάλαιο είναι ιερό, τα κέρδη του 
είναι ακαταμάχητα και δεν μπορούμε, γιατί θα χαλάσει το οικοδόμημα πάνω στο οποίο 
στηρίζεται αυτή η κοινωνία.  Νομίζω ότι συνολικά, συνάδελφοι, όταν καλείτε σε 
σύμπνοια, σε συμπόρευση, σε συστράτευση, για να αντιμετωπίσουμε την κρίση, δεν 
μπορεί να παραμένετε μόνο στο σύνθημα. 

 Υπάρχει ακόμα μια θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του προέδρου του, για 
την οποία θέλω απλώς να διερωτηθώ πού πηγαίνει και τι σημαίνει.  Ο πρόεδρος του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τις τελευταίες ημέρες και με συνεντεύξεις του, αλλά και από 
αυτό το βήμα έχει πει ότι το μοντέλο κράτους της μικτής οικονομίας, το οποίο 
ακολουθούμε, έχει πεθάνει, έχει ξεπεραστεί από το χρόνο.  Αυτό το μοντέλο κράτους 
κατέχει σήμερα περίπου το 10% των μέσων παραγωγής.  Οι ΗΠΑ κατέχουν ένα 
πολλαπλάσιο από το 10% μερίδιο στα μέσα παραγωγής.  Η Μεγάλη Βρετανία το ίδιο.  Η 
μεγάλη πλειοψηφία των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Ευρωζώνης ακόμη 
μεγαλύτερο.  Και διερωτώμαι:  Όταν δηλαδή λέει ο Νίκος Αναστασιάδης ότι αυτό το 
μοντέλο κράτους πλέον δε μας αντιπροσωπεύει, υπονοεί ότι στόχος είναι η πλήρης 
φιλελευθεροποίηση και η πλήρης ιδιωτικοποίηση των ημικρατικών οργανισμών;    ∆εν 
πηγαίνει πουθενά αλλού, εδώ πηγαίνει η κουβέντα, γι’ αυτό καλά κάμνουν να το 
ακούσουν καλά αυτοί που εργάζονται σ’ αυτούς τους οργανισμούς. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η συγκυβέρνηση ΑΚΕΛ και ∆ΗΚΟ και η κυβέρνηση έχουν αναγκαστεί μέσα από 
ένα συμβιβασμό να πάρουν μέτρα, για να ξεπεραστούν τα προβλήματα από την 
οικονομική κρίση.  Ασφαλώς, για εμάς αυτά τα μέτρα δεν είναι ό,τι καλύτερο.  Είναι 
όμως μέτρα τα οποία σταματούν την πορεία της οικονομίας προς τα κάτω, είναι μέτρα 
τα οποία διασφαλίζουν ότι αυτή η χώρα δε θα μείνει εκτεθειμένη εις τις ορέξεις των 
Ευρωπαίων, οι οποίοι έχουμε δει πώς έχουν συμπεριφερθεί στην Ελλάδα.  Ας μην πάμε 
μακριά, ας μείνουμε στην Ελλάδα, περικοπές μισθών, περικοπές συντάξεων, περικοπές 
επιδομάτων κ.λπ.   

 Έχω παρατηρήσει μεγάλη στεναχώρια στα έδρανα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού στις τελευταίες συνεδρίες της Βουλής, μετά που ανακοινώθηκε αυτή η 
συμφωνία του ∆ΗΚΟ με το ΑΚΕΛ και την κυβέρνηση όσον αφορά τα οικονομικά μέτρα.  
Εμείς λέμε ότι αυτά τα μέτρα, όσο και αν δε μας εκφράζουν, όσο κι αν δεν εκφράζουν 
την οικονομική μας πολιτική και το όραμά μας, ήταν απόλυτα αναγκαία, για τους λόγους 
που έχουμε εξηγήσει, για να μην πάρουν άλλοι μέτρα για τον κυπριακό λαό.  Γιατί είναι 
εκεί που θα πληρώσουν οι εργαζόμενοι, οι συνταξιούχοι.  Είναι εκεί που κεκτημένα και 
κατακτήσεις των εργαζομένων, που έχουν κατακτηθεί με αγώνες και θυσίες, από τη μια 
στιγμή στην άλλη θα γίνονταν παρελθόν. 

 Θέλω όμως να επισημάνω ακόμα κάτι και θα μπω στην ομιλία μου.  Αν οι 
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διάφορες πλευρές της Βουλής είχαν υιοθετήσει τα μέτρα για φορολόγηση του πλούτου 
και των κερδών, η κυβέρνηση δε θα ήταν αναγκασμένη να πάρει τα μέτρα τα οποία έχει 
πάρει.  Είναι ακριβώς η άρνηση κάποιων, με την πλειοψηφία τους, να ψηφίσουν τα 
μέτρα για φορολόγηση του πλούτου και των κερδών που έχει οδηγήσει στα μέτρα τα 
οποία έχουμε πάρει αναγκαστικά.   

 Επίσης, υπάρχει μια προσπάθεια συνειδητή από το βήμα της Βουλής να 
παρουσιαστούν ο ΦΠΑ πάνω στα τρόφιμα και τα φάρμακα και η αύξηση της τιμής του 
νερού ότι περίπου είναι μέτρα που αυτή η κυβέρνηση παίρνει, απλώς και μόνο για να 
εισπράξει χρήματα.  Παρασιωπούν το γεγονός ότι αυτά τα μέτρα είναι υποχρεώσεις τις 
οποίες έχουμε αναλάβει έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Εμείς, οι οποίοι 
κατηγορούμαστε ότι είμαστε ευρωσκεπτικιστές, λέμε σ’ αυτούς που παρουσιάζονται ως 
το κατεξοχήν ευρωπαϊκό κόμμα σ’ αυτό τον τόπο ότι πρέπει να είμαστε συνεπείς στις 
υποχρεώσεις μας έναντι της Ευρώπης.  Γιατί, αν δεν είμαστε συνεπείς, αν επερνούσε η 
πρόταση, η τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, των Οικολόγων και του 
ΕΥΡΩΚΟ, και δεν ψηφίζαμε το ΦΠΑ πάνω στα φάρμακα, ο κυπριακός λαός θα έπρεπε 
να πληρώσει στο πολλαπλάσιο αυτό το φόρο που δεν εισπράξαμε, γιατί από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση αναπόφευκτα θα ερχόταν η τιμωρία και τα προστίματα.  Εμείς 
λοιπόν οι “ευρωσκεπτικιστές”  λέμε ότι με αυτά τα πράγματα δεν μπορούμε να παίζουμε, 
ευρωσκεπτικιστές σε εισαγωγικά.  Γι’ αυτό εμείς λέμε ότι μαγκιλλίκκια με την πούγκαν 
του κυπριακού λαού δε σηκώνει να κάνουμε! 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το θέμα της εγκληματικότητας -θα διαβάσω αποσπάσματα από την ομιλία μου 
λόγω χρόνου- είναι δυστυχώς τόσο στην Κύπρο όσο και στις υπόλοιπες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ένα θέμα σταθερά επίκαιρο δυστυχώς τις τελευταίες δεκαετίες.  
Στην Κύπρο η κατάσταση όσον αφορά το έγκλημα ήταν και παραμένει σοβαρή και ως 
τέτοια αντιμετωπίζεται από την κυβέρνηση της ∆ημοκρατίας.  Είναι επίσης γεγονός ότι ο 
κυπριακός λαός ανησυχεί.  Είναι ένα όμως να λες ότι ο κυπριακός λαός ανησυχεί και 
είναι άλλο ζήτημα να λέεις ότι ο φόβος φωλιάζει στις καρδιές των ανθρώπων -διαβάζω 
λόγια που έχουν ειπωθεί κατά συγκεκριμένο τρόπο- και απειλούνται τα δημοκρατικά 
δικαιώματα και οι ελευθερίες των πολιτών ή ότι η πολιτεία έχει αλωθεί από τους 
εγκληματίες, όπως με έμφαση τόνιζαν πρόσφατα σημαίνοντα στελέχη της 
αντιπολίτευσης και από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και από την Ε∆ΕΚ.  ∆εν εννοώ την 
κ. Μαυρονικόλα.  Ούτε πρόκειται από την πλευρά του ΑΚΕΛ να γίνει προσπάθεια 
υποτίμησης ή απόκρυψης των κινδύνων και της αρνητικής εικόνας που δημιουργείται 
από το έγκλημα για σκοπούς μικροπολιτικούς.  Εμείς του ΑΚΕΛ έχουμε την άποψη ότι, 
όση ζημιά κάνει η υπερβολή στην εκτίμηση της κατάστασης, τόση κάμνει και ο 
μηδενισμός του έργου του κράτους και της αστυνομίας.  Άλλη τόση ζημιά γίνεται όμως 
και με την απόκρυψη του εγκλήματος και με την προσπάθεια μείωσης των αρνητικών 
επιπτώσεων από αυτό.   

 Το σοβαρό έγκλημα στις ημέρες μας.  Μιλώντας για σοβαρό έγκλημα, γίνεται στη 
συνέχεια της ομιλίας μου εκτενής αναφορά στα ναρκωτικά, στα σύγχρονα εγκλήματα 
του διαδικτύου, παιδική πορνογραφία, τζόγο κ.λπ.  Όσον αφορά τον τζόγο, απλώς θα 
πω το εξής, κάτι που πιστεύω πρέπει να ακουστεί:  Σύμφωνα με γνωμάτευση της 
Γενικής Εισαγγελίας της ∆ημοκρατίας από το Μάρτη του 2009, η παροχή αυτών των 
υπηρεσιών διαδικτύου, του “on line καζίνο” κ.λπ., εφόσον ο παροχέας ή server 
εργάζεται με άδεια στα γεωγραφικά όρια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι νόμιμη.  Άρα, 
οι άκρως αρνητικές αυτές δραστηριότητες δυστυχώς δεν αποτελούν ποινικό αδίκημα.  
Και ακριβώς, επειδή δεν αποτελούν ποινικό αδίκημα κατά τη γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα, η αστυνομία δεν μπορεί να κινηθεί, για να πατάξει αυτές τις 
δραστηριότητες.  
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 Θέλω επίσης να πω ότι με προσπάθειες και της εκτελεστικής εξουσίας και της 
Νομικής Υπηρεσίας και της Βουλής, της επιτροπής Νομικών, έχει καταρτιστεί 
νομοσχέδιο.  Ευελπιστούμε ότι θα εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση και σύντομα θα 
μπορέσουμε να δώσουμε τα αναγκαία νομικά εργαλεία, το αναγκαίο νομικό πλαίσιο 
στην αστυνομία και στις διωκτικές αρχές της ∆ημοκρατίας, ώστε αυτό το έγκλημα, γιατί 
περί εγκλήματος πρόκειται, να μπορέσει να παταχθεί αποτελεσματικά. 

 Θέλω όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή γίνεται συνειδητά μια 
προσπάθεια να φανεί ότι το έγκλημα περίπου έχει ξεφύγει την εποχή του ∆ημήτρη 
Χριστόφια, να βάλω μερικά ερωτηματικά.  Μήπως αυτή η κατάσταση γεννήθηκε και 
θέριεψε με την ανάληψη της εξουσίας από την παρούσα κυβέρνηση;  Όντως αυτή η 
κυβέρνηση παρακολουθεί ανίκανη να αντιδράσει;  Είναι η κατάσταση σήμερα χειρότερη 
από αυτήν που υπήρχε πριν δεκαπέντε, δέκα ή πέντε χρόνια;  Αυτή η κυβέρνηση σε 
σχέση με τις προηγούμενες κυβερνήσεις κάνει τα ίδια;  Κάνει λιγότερα ή περισσότερα, 
για να αντιμετωπίσει το έγκλημα και τους εγκληματίες;  Θα αποφύγω να δώσω 
απαντήσεις, θα κάμω όμως μια αναγκαία αναφορά στο παρελθόν.  Οι φόνοι γίνονται, 
αλλά, το αίμα όταν κατακάτσει, όλοι ξεχνούμε και όλοι ηρεμούμε. θυμούμαστε το 
πρόσφατο.  Θα ζωγραφίσω δυστυχώς αναγκαστικά μια πικρή εικόνα από το παρελθόν, 
για να φέρει ο λαός στο νου του και να δούμε αν το έγκλημα σήμερα είναι σε καλύτερη ή 
χειρότερη κατάσταση από τότε. 

 Θυμάστε, κύριοι συνάδελφοι, τον πόλεμο των φατριών που έγινε τη δεκαετία του 
’90 επί των κυβερνήσεων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και είχε ως αποτέλεσμα 
δεκάδες νεκρούς και που έκαμε την Κύπρο να μοιάζει πραγματικά με Σικελία;  Θυμάστε 
την ίδια περίοδο τις καθενυκτικές εκρήξεις και κακόβουλες πυρκαγιές;  Θυμάστε τα 
παράπλευρα θύματα εκείνης της εποχής;  Την ανατίναξη του αυτοκινήτου του δικαστή 
Μαυρονικόλα και το σοβαρότατο τραυματισμό του ιδίου και των παιδιών του;  Θυμάστε 
μια μικρή κοπελίτσα, που την έλεγαν Στάλω, που κατακρεουργήθηκε μετά από ομαδικό 
βιασμό και βάναυση σεξουαλική κακοποίηση, η δολοφονία της οποίας μέχρι σήμερα 
στοιχειώνει ανεξιχνίαστη, ενώ η αστυνομία της τότε εποχής, αστυνομία επικεφαλής της 
οποίας ευρίσκετο πολιτικό στέλεχος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, απέφυγε έστω και 
να ανακρίνει τους βασικούς ένοχους, τους οποίους όλη η κοινωνία της Λεμεσού έδειχνε 
ότι αυτοί το έκαμαν;  Ούτε για ανάκριση δεν εκάλεσαν τους ανθρώπους στην αστυνομία!   

 Θυμάστε τη δολοφονία του διευθυντή της Υπηρεσίας Θήρας Σάββα Σάββα από 
εγκληματικά στοιχεία την ίδια περίοδο, για τον απλό λόγο ότι ο άνθρωπος εμπόδιζε τους 
διάφορους να λυμαίνονται παράνομα τα κυνήγια του τόπου;  Θυμάστε ότι ο Σάββας 
Σάββα, ένας ευσυνείδητος κρατικός αξιωματούχος, για βδομάδες πριν από τη 
δολοφονία του ζητούσε εναγωνίως αστυνομική προστασία και το αίτημά του 
απορριπτόταν από την αστυνομία!  Την ίδια στιγμή που άνδρες της ΜΜΑ∆, της 
Μηχανοκίνητης Μονάδας Άμεσης ∆ράσης, με εντολή της τότε κυβέρνησης του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού παρείχαν εικοσιτετράωρη προστασία στους ανθρώπους του 
οργανωμένου εγκλήματος!  Να σας υπενθυμίσω ότι, όταν ένας γνωστός εγκληματίας 
ήθελε να ταλαιπωρήσει τους αστυνομικούς τούς είπε: «Θέλω να πάω στην Πέρα Βάσα 
να καπνίσω τζιαι να επιστρέψω» τζιαι εμπήκαν ομπρός τζιαι πίσω του δκυο Land Rover 
της αστυνομίας γεμάτα αστυνομικούς, επήεν στην Πέρα Βάσα, εκάπνισε… τζιαι εμπήκεν 
εις το σπίτι του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Θωμά! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Απολογούμαι, το αποσύρω, εντιμοτάτη. 
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 Αυτό και αν ήταν εξευτελισμός του κυπριακού κράτους και της κυπριακής 
αστυνομίας, να προστατεύει τους ανθρώπους του υποκόσμου με επίσημη απόφαση της 
κυβέρνησης του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, την ίδια στιγμή που οι προστατευόμενοι 
εξευτέλιζαν καθημερινά με τους πιο χυδαίους τρόπους… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 …τους αστυνομικούς φρουρούς τους, την ίδια μάλιστα περίοδο που αρνείτο 
προστασία σε έναν εξέχοντα διευθυντή της Υπηρεσίας Θήρας, ο οποίος στη συνέχεια 
δολοφονήθηκε, μόλις αποβίβασε από το αυτοκίνητό του τα παιδιά του, με τρόπο φρικτό 
από τα εγκληματικά στοιχεία.  Αυτό και αν ήταν παράδοση και υποταγή του κράτους στο 
οργανωμένο έγκλημα και στις φατρίες του υποκόσμου! 

 Θέλω επίσης να επισημάνω, κύριοι συνάδελφοι, ότι, όταν πιάνουμε το βήμα ως 
πολιτικά πρόσωπα και αμφισβητούμε από το άλφα μέχρι το ωμέγα ό,τι κάμνει η 
αστυνομία και παραβλέπουμε τις αδυναμίες και τα προβλήματα που αντιμετωπίζει το 
αστυνομικό σώμα, κάμνουμε τη χειρότερη δουλειά.  Παραβλέπουμε την ίδια στιγμή το 
γεγονός ότι η αστυνομία με πολλές προσπάθειες έχει καταφέρει αρκετά πράγματα το 
τελευταίο διάστημα και οι δείκτες, με εξαίρεση κάποια είδη εγκλημάτων, όπως είναι οι 
ληστείες και οι διαρρήξεις, που έχουν μια σχετική άνοδο, έχουν σημειώσει καλά 
αποτελέσματα στα θέματα του εγκλήματος.  

 Με την ευκαιρία αυτή επιθυμούμε να επισημάνουμε ότι τα μέτρα που έχουν 
ληφθεί από τον Αρχηγό Αστυνομίας και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης έχουν, κατά την 
άποψή μας, αρχίσει να αποδίδουν καρπούς.  Τους τελευταίους μήνες η αστυνομία 
παρουσιάζεται σαφέστατα βελτιωμένη σε πλείστα ζητήματα, ενώ πρέπει να 
χαιρετίσουμε μια σειρά επιτυχιών της αστυνομίας στον αγώνα ενάντια στο έγκλημα, 
όπως είναι οι ακόλουθες επιτυχίες: 

 Η έγκαιρη αποκάλυψη και ματαίωση των σχεδίων δολοφονίας του Γενικού 
Εισαγγελέα και άλλων προσώπων που είχαν εξυφανθεί μέσα στις φυλακές. 

 Η άμεση διαλεύκανση της δολοφονίας του Άντη Χατζηκωστή.  Επισημαίνω εδώ 
ότι η άμεση διαλεύκανση εκείνης της δολοφονίας απέτρεψε την πολιτική της 
εκμετάλλευση από κύκλους που προσπάθησαν να θεμελιώσουν τη θέση ότι η 
δολοφονία είχε πολιτικά ελατήρια ή σχετιζόταν με τις θέσεις του Άντη Χατζηκωστή 
κατά το δημοψήφισμα για το Σχέδιο Ανάν. 

 Η έγκαιρη σύλληψη ομάδας προσώπων, ολόκληρης ομάδας, εταιρείας 
δολοφόνων, που επεξεργάζοντο δολοφονίες ανθρώπων της νύκτας με σκοπό τον 
έλεγχο παρανόμων δραστηριοτήτων.  Η σημασία αυτής της επιτυχίας της 
αστυνομίας είναι τεράστια, αν σκεφτεί κάποιος πού θα μπορούσε να οδηγηθεί το 
πράγμα με μια βεντέτα μεταξύ των ανθρώπων του υποκόσμου αυτή την περίοδο. 

 Η πλήρης εξιχνίαση όλων των πτυχών της απόδρασης Κίτα και η παραπομπή 
στη δικαιοσύνη όλων των υπόπτων για αδικήματα σε σχέση με την απόδραση. 

 Η έγκαιρη αποτροπή κακόβουλων ενεργειών ενάντια στον αναπληρωτή 
διευθυντή Φυλακών. 

 Η ανεύρεση της σορού του αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου, η εξιχνίαση της 
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υπόθεσης και η παραπομπή στη δικαιοσύνη των υπόπτων για το ανοσιούργημα 
αυτό. 

 Η αποφασιστική αποπομπή από το αστυνομικό σώμα επίορκων αστυνομικών, 
κάτι που για πρώτη φορά συμβαίνει στα χρονικά της κυπριακής αστυνομίας. 

 Η άμεση και πλήρης εξιχνίαση της κλοπής μεγάλης ποσότητας εκρηκτικών υλών 
από στρατόπεδο της Εθνικής Φρουράς και η ανεύρεση του μεγαλύτερου μέρους 
της κλαπείσας εκρηκτικής ύλης, η οποία, αν έμενε στα χέρια των παρανόμων, 
πολύ φοβούμαι ότι η κατάσταση σήμερα με το έγκλημα θα ήταν πολύ 
διαφορετική. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Στα λεπτά που απομένουν θεωρώ καθήκον μου, φεύγοντας από αυτά για την 
αστυνομία, να κάμω μια μικρή αναφορά σε ένα άλλο φαινόμενο, για το οποίο οφείλουμε 
όλοι να προβληματιστούμε, πριν να είναι αργά.  Τα τελευταία χρόνια λοιπόν κάποια νέα 
ανησυχητικά φαινόμενα και οργανώσεις εμφανίζονται στη χώρα μας.  Οργανώσεις που 
πρόδηλα διακηρύττουν και προπαγανδίζουν φασιστικές, ναζιστικές, νεοφασιστικές και 
νεοναζιστικές απόψεις και θέσεις, οι οποίες μιλούν για την καθαρότητα και την υπεροχή 
της ελληνικής φυλής και διακηρύττουν το μίσος, τη μισαλλοδοξία, την ξενοφοβία και το 
ρατσισμό.  Είναι με αυτά τα συνθήματα που ο Χίτλερ εξολόθρευε τους Εβραίους.  Οι 
οργανώσεις αυτές, εκμεταλλευόμενες την οικονομική κρίση και τα προβλήματα που 
έχουν δημιουργηθεί σε μέρος του πληθυσμού, στρατολογούν μέλη και οπαδούς, 
οργανώνουν βίαιες εκδηλώσεις, υιοθετούν χιτλερικές και ναζιστικές μεθόδους και 
πρακτικές.  Είναι άκρως ανησυχητικά τα φαινόμενα αυτά.  

 Είναι επίσης άκρως ανησυχητικό ότι πολιτικά πρόσωπα στηρίζουν με τις 
απόψεις, αλλά και με ενέργειές τους, με την ανοχή τους καμιά φορά τα φαινόμενα και τις 
οργανώσεις αυτές.  Εμείς θεωρούμε ότι, πριν μεγαλώσει αυτό το ζήτημα, θα πρέπει όλοι 
να αναλογιστούμε τις ευθύνες μας και να τοποθετούμαστε πολύ προσεκτικά έναντι 
αυτών των οργανώσεων. 

 Το ΑΚΕΛ με δύναμη επισημαίνει τους τεράστιους κινδύνους που δημιουργούνται 
με την εμφάνιση και τη δράση των οργανώσεων αυτών.  Σε ένα από τα φυλλάδιά τους 
λένε ότι όλοι οι αλλοδαποί πρέπει να φύγουν, πρέπει να τους ρίξουμε στη θάλασσα.   Οι 
Τουρκοκύπριοι είναι αλλοδαποί, άρα τους Τουρκοκύπριους πρέπει να τους ρίξουμε στη 
θάλασσα.  Το γεγονός ότι συνθήματα και πρακτικές που οδήγησαν στην τραγωδία του 
’74 υιοθετούνται και επαναλαμβάνονται από αυτές τις νεοφασιστικές και νεοναζιστικές 
οργανώσεις πρέπει να αποτελέσει για όλους μας σήμα για συναγερμό, την ανάγκη 
όπως ολόκληρος ο πολιτικός κόσμος της Κύπρου καταδικάσει και απομονώσει αυτές τις 
οργανώσεις.   

 Τέλος, θεωρούμε ότι το κυπριακό κράτος οφείλει να τοποθετηθεί αποφασιστικά 
και να λάβει τα αναγκαία μέτρα για προστασία των πολιτών, για προστασία της έννομης 
και της συνταγματικής τάξης.  

 Στα θέματα της πάταξης του οργανωμένου εγκλήματος και της εγκληματικότητας, 
αλλά και στα ακραία πολιτικά φαινόμενα που παρατηρούνται στις ημέρες μας, όπως και 
στα υπόλοιπα μεγάλα ζητήματα που αντιμετωπίζει ο τόπος χρειάζεται, ναι, ενότητα 
δυνάμεων, χρειάζεται ενότητα δράσης.  ∆ε βοηθά η στείρα κριτική και η στείρα 
αντιπολίτευση.  Η στείρα κριτική δε συμβάλλει ποσώς στην απάμβλυνση και στην 
αντιμετώπιση αυτών των προβλημάτων.  Η κυβέρνηση του τόπου απέδειξε και 
αποδεικνύει καθημερινά ότι χειρίζεται τα ζητήματα αυτά με ευθύνη και 
αποφασιστικότητα.  Από την άλλη πλευρά, πρέπει να πούμε, και κλείνω, ότι η 
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κατάσταση χρειάζεται καθημερινή, σοβαρή και υπεύθυνη αντιμετώπιση, γιατί είμαστε 
μακριά από το να πούμε ότι τα οποιαδήποτε μέτρα έχουν καταφέρει να περιορίσουν ή 
να χαλιναγωγήσουν την κατάσταση όσον αφορά το έγκλημα, την εγκληματικότητα κ.λπ. 

 Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Θωμά. 

 Σύμφωνα με το πρόγραμμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διακόπτουμε και 
αρχίζουμε στις 3.00 μ.μ. 

(Ώρα διακοπής:  1.00 μ.μ.) 

 (Ώρα επανέναρξης: 3.10 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2011.  Θα 
παρακαλούσα να ανέβει στο βήμα ο συνάδελφος ο Γιαννάκης ο Θωμά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι;  Ε, τότε ο προηγούμενος που προήδρευε ποιος ήταν;  Ο Χρήστος 
προήδρευε τζιαι κλείσαμε;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, εν μου εσημειώσετε δαμαί ο Γιαννάκης Θωμά πόσα λεπτά εμίλησε! 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Όχι, το σημείωσα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έπλεξά σου το εγκώμιο σήμερα, αλλά εγέλασές μου! 

 Λοιπόν, καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Σωτήρη το Σαμψών. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Να καλωσορίσω τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, τον κ. 
Αντώνη Πασχαλίδη, που είναι ο μόνος υπουργός που μας ετίμησε σήμερα.  

 Ευχαριστούμε για την παρουσία σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Είδες τι προκομμένους υπουργούς έσιει το ∆ΗΚΟ! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Έννεν με το ∆ΗΚΟ που έχουμε το πρόβλημα, Πρόεδρε! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι ελπίδες όσων ψήφισαν ∆ημήτρη Χριστόφια το 2008 να δουν τον εκλεκτό τους 
να δίνει ρεσιτάλ ικανότητας και δεξιοτεχνίας πολιτικής εξανεμίζονται γοργά.  Την ίδια 
ώρα βεβαίως μαζί τους εξανεμίζονται… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Είντα κλαίεις εσύ; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Η Κύπρος όλη κλαίει, έννεν μόνο εγώ! 

 Την ίδια ώρα βεβαίως μαζί τους εξανεμίζονται και οι ελπίδες του κυπριακού λαού 
για δίκαιη λύση, δίκαιη κοινωνία και για μέλλον που θα ’ναι ευοίωνο στη γη των 
πατέρων τους.  Η πολιτική ανικανότητα που χαρακτηρίζει αυτή την κυβέρνηση δε 
συγκρίνεται πραγματικά με κανένα προηγούμενο συσσωρευμένο αρνητικό ρεκόρ και 
δικαίως έχει κερδίσει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το χαρακτηρισμό της κυβέρνησης 
“ειδικών ικανοτήτων”.   

 Στο μεταξύ, ο ∆ημήτρης Χριστόφιας επιμένει να συμπεριφέρεται εντός και εκτός 
Κύπρου περισσότερο ως πρόεδρος χωριτικής αρχής, παρά ως Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, και έχει με τη συμπεριφορά, τις πράξεις και τις αποφάσεις του αφαιρέσει 
από την Κύπρο κάθε έρεισμα, για να ελπίζει για ένα καλύτερο αύριο.  Κρίνοντας εκ των 
αποτελεσμάτων, τις πολιτικές και τις αποφάσεις των κυβερνώντων καθοδηγούν 
τέσσερις επιδιώξεις.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Υπάρχει θέμα τάξης!  Όταν βουλευτής ο οποίος έχει ορκιστεί πίστη στο 
σύνταγμα, για να υπάρχει Κυπριακή ∆ημοκρατία, ονομάζει τον Πρόεδρο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας σε μία ημικατεχόμενη πατρίδα “πρόεδρο χωριτικής αρχής”, τότε έχουμε 
πρόβλημα!   

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Το πρόβλημα είναι ότι έτσι συμπεριφέρεται ο ίδιος, όχι ότι τον ονομάζω εγώ, 
κύριε Γεωργίου!  Εδώ είναι το πρόβλημα το μεγάλο και αυτό το πρόβλημα έχω 
επισημάνει και αυτό το πρόβλημα έχει επισημάνει και ολόκληρος ο κυπριακός λαός.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Λοιπόν, προχωρήστε. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Τέσσερις επιδιώξεις λοιπόν:  Η παραμονή της αριστεράς εις την εξουσία με ή 
χωρίς λύση, ο πόλεμος στη μνήμη και ο απογαλακτισμός από την Ελλάδα, η αλλοίωση 
του δημογραφικού χαρακτήρα των ελεύθερων περιοχών και, όπως ακούσαμε και το 
φίλτατο Γιαννάκη Θωμά να μας λέει, η δημιουργία αντίπαλου δέους για την κυβέρνηση.  
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Βεβαίως, ο συνάδελφος ο Γιαννάκης αναφέρθηκε και σε δήθεν επί διαιτησία 
χρονοδιαγράμματα που εζήτησε ο ∆ΗΣΥ και με την προσφιλή τη μέθοδο του “διαίρει και 
βασίλευε” επροσπάθησε να παρουσιάσει το ∆ημοκρατικό Συναγερμό ως διαιρεμένο, ως 
έχοντα δύο φωνές.  Θα σας απογοητεύσουμε!  Μία φωνή έχουμε και είμαστε ομόγνωμοι 
και η φωνή αυτή λέει ότι το Σχέδιο Ανάν έχει πεθάνει και η φωνή αυτή ξεκάθαρα λέει ότι 
εστηρίξαμε τις πολιτικές του Προέδρου Χριστόφια εις το Κυπριακό, χωρίς όμως αυτό να 
σημαίνει ότι τις υποστηρίξαμε και χωρίς να σημαίνει ότι έχουμε δώσει λευκή επιταγή.  

 Όσον αφορά δε, κύριε Θωμά, την προσπάθειά σας να μετακυλίσετε τις ευθύνες 
για τη φορολογία των φαρμάκων και των τροφίμων στο γεγονός ότι δήθεν δεν 
εδεχτήκαμε τη φορολογία του πλούτου και του κεφαλαίου, να σας θυμίσω ότι στις 9 
Μαρτίου 2009, όταν εμπορούσετε να ζητήσετε εξαίρεση από την Ευρωπαϊκή Ένωση -
εσείς ήσαστε εις την κυβέρνηση- δεν το επράξετε.  Γι’ αυτό εμπήκεν η φορολογία, όχι 
γιατί δεν εφορολογήθηκε ο πλούτος και το κεφάλαιο.  Και εξάλλου η φορολογία του 5% 
στα φάρμακα και στα τρόφιμα δεν αγγίζει το κεφάλαιο, δεν αγγίζει τον πλούτο· αγγίζει 
εκείνους οι οποίοι είναι οικονομικά ασθενέστεροι, αγγίζει τους ηλικιωμένους πρόσφυγες, 
αγγίζει τους συνταξιούχους.   

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι αναβαθμίσεις σε μια ήδη ξοφλημένη προσφυγική πολιτική δεν την καθιστούν 
περισσότερο επιτυχή· ενδεχομένως λιγότερο αποτυχημένη, αλλά ποτέ περισσότερο 
επιτυχή.  Για χρόνια λέμε πως η υπάρχουσα προσφυγική πολιτική έχει δώσει ό,τι είχε να 
δώσει, πως πρέπει να αλλάξει, πως πρέπει να αναβαθμιστεί, πως πρέπει να βγούμε 
από τα πλαίσια στα οποία βρισκόμαστε και να σκεφτούμε διαφορετικά, πως πενήντα 
οικόπεδα εδώ και σαράντα εκεί δε λύνουν το πρόβλημα, πως ούτε το επίδομα ενοικίου, 
αλλά ούτε και το πιστοποιητικό μίσθωσης, που κανένα αντίκρισμα δεν έχει, μπορούν να 
επιλύσουν το πρόβλημα.   

 Εάν ήθελαν πραγματικά οι κυβερνώντες να κάμουν τη διαφορά, θα υιοθετούσαν 
τις δικές μας προτάσεις.  Θα μετέτρεπαν το Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών σε 
τράπεζα των προσφύγων.  Θα εσυμφωνούσαν με τη δημιουργία επιτροπής 
αποζημιώσεων στις ελεύθερες περιοχές, όπως εμείς τους είχαμε πει.  Θα ’διναν χαλίτικα 
στους πρόσφυγες όπως εζητήσαμε.  Θα επροχωρούσαν στις απαλλοτριώσεις των 
τουρκοκυπριακών περιουσιών εκεί όπου έπρεπε, για να μη βγαίνουν έξω από τα σπίτια 
τους και να προσφυγοποιούνται για δεύτερη φορά.  Θα εδέχοντο κυρίως το δίκαιο 
αίτημα των εκ μητρογονίας προσφύγων.  Η οικονομική κρίση δεν αποτελεί δικαιολογία 
ούτε λόγο, για να μη δοθεί στους εκ μητρογονίας πρόσφυγες το δικαίωμα αυτό, το οποίο 
είναι αναφαίρετο.   

 Επροτείναμε εμείς, ακριβώς λόγω της κρίσης και για να μην μπορούν να τη 
χρησιμοποιήσουν ως δικαιολογία, την οροφή των €30 εκατομ.  ∆εν την εδέχτηκαν.  
Βλέπετε, τα €30 εκατομ. θα ’πρεπε να παν αλλού!  Είτε στη Eurocypria είτε στους 
πολιτικούς πρόσφυγες και τους μετανάστες!  Η Βουλή δυο φορές εψήφισε το νόμο για 
τους εκ μητρογονίας και δυστυχώς ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας το νόμο αυτό τον 
έστειλε εις το Ανώτατο.  Γιατί;  Για να αποφασίσει, κυρίες και κύριοι, στην ουσία το 
Ανώτατο κατά πόσο στην Κύπρο του 2010 ο από μητέρα πρόσφυγας Κύπριος έχει τα 
ίδια δικαιώματα με το μετανάστη και τον πολιτικό πρόσφυγα!  Εδώ έχουμε φτάσει και 
εδώ εκαταντήσαμε!  Και δυστυχώς τα δικαιώματα αυτά τα δίδουν αφειδώλευτα στους 
μετανάστες και τους πολιτικούς πρόσφυγες και τους προικίζουν μαζί με τις οικογένειές 
τους εις βάρος του φορολογούμενου Κύπριου πολίτη.   
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 Η προσφυγική πολιτική για τους γηγενείς πρόσφυγες εξόφλησε, η προσφυγική 
πολιτική όμως για τους αλλοδαπούς δυστυχώς ανθεί, για νόμιμους, αλλά και για 
παράνομους.  ∆εν είμαστε ούτε ξενόφοβοι, δεν είμαστε ούτε ρατσιστές, την ίδια ώρα 
όμως δεν μπορούμε να παραγνωρίσουμε τις πραγματικότητες.  Η δημιουργία αντίπαλου 
δέους που επιχειρεί η κυβέρνηση και η ηγεσία του ΑΚΕΛ με την προκλητική και 
ισοπεδωτική μεταναστευτική πρακτική -όχι πολιτική- και η ονομασία και η ρετσινιά σε 
όποιον διαφωνεί με αυτή την πολιτική “ξενόφοβος”, “ρατσιστής”, “εθνικιστής”, “νεοναζί” 
έχει δημιουργήσει τεράστια προβλήματα στην κοινωνική συνοχή της Κύπρου.   

 Η δημογραφική αλλοίωση που δημιουργείται και που επιχειρείται από το κράτος 
αυτή τη στιγμή είναι αλλοίωση πληθυσμιακή, είναι όμως και αλλοίωση πολιτική 
ενδεχομένως.  Και ο νοών νοείτω!  Με γοργά βήματα το ελληνικό στοιχείο της Κύπρου 
μετατρέπεται σε θλιβερή μειονότητα, με όλα τα αρνητικά συνεπακόλουθα για την εθνική 
και φυσική επιβίωσή μας εις τη γη των πατέρων μας.  Μας λένε ότι αυτή την πρακτική 
την επιβάλλει η Ευρώπη.  Το ευρωπαϊκό σύμφωνο για τη μετανάστευση όμως και το 
άσυλο δεν είναι αυτό που λέει!  Λέει ότι εναπόκειται σε κάθε κράτος μέλος να 
αποφασίζει τις προϋποθέσεις εισόδου των νόμιμων μεταναστών εις την επικράτειά του 
και να καθορίζει και τον αριθμό τους λαμβάνοντας υπόψη τις αντοχές του.  Εμείς ποτέ 
δεν επράξαμε κάτι τέτοιο.  Εις την ουσία αυτό το οποίο κάμνουμε εμείς είναι να 
δεχόμαστε τον οποιοδήποτε χωρίς πολλά λόγια και χωρίς πολλές εξηγήσεις.  Έτσι, ενώ 
ο μέσος όρος των αλλοδαπών στην Ευρώπη έν’ στο 13%, εμείς εδώ τον 
εδιπλασιάσαμε·  26,14%!  ∆ιακόσιες δέκα χιλιάδες είναι οι ξένοι αυτή τη στιγμή στην 
Κύπρο!  Έχουν δοθεί από την κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια €20 εκατομ. για τους 
πρώτους δέκα μήνες του 2010 σε μετανάστες και πολιτικούς πρόσφυγες!  ∆ε 
λαμβάνονται υπόψη στο ποσό αυτό ο Νιόβρης και ο ∆εκέμβρης και βεβαίως τα 
χριστουγεννιάτικα επιδόματα που κάθε μουσουλμάνος στην Κύπρο πρέπει να λαμβάνει 
το 2010!   

 Την ίδια ώρα που αυτά τα χρήματα δίδονται σε αλλοδαπούς, απεχθή φορολογικά 
μέτρα επιβάλλονται στο λαό για εξεύρεση χρημάτων, για να διασωθεί η οικονομία μας.  
Ενώ επιβεβαιωμένη, βεβαίως μέσω της σιωπής του αρμόδιου υπουργείου, είναι και η 
πραγματικότητα πως η Ευρώπη δίνει ψίχουλα σε σχέση με αυτά τα συγκεκριμένα 
επιδόματα των προσφύγων των πολιτικών.  Τα τελευταία τέσσερα χρόνια, από το 2006 
μέχρι σήμερα, 34 996 παράνομοι αλλοδαποί ή λαθρομετανάστες εισήλθαν στην Κύπρο. 
Οι αιτητές πολιτικού ασύλου από τα κατεχόμενα έχουν φθάσει τους 10 300.  Από τις 
ελεύθερες περιοχές έχουν ξεπεράσει τους 7 500.  Σύνολο δηλαδή      17 500 αιτήσεις 
πολιτικού ασύλου για τα τελευταία τέσσερα χρόνια.  Οι απελάσεις;  Κανένας δε γνωρίζει 
ακριβώς.  Ο Μιχάλης ο Κατσουνωτός, ως εκπρόσωπος τύπου της αστυνομίας, ανέφερε 
πρόσφατα ότι από το Μάρτιο του 2008 μέχρι το Μάρτιο του 2010 οι παράνομοι 
μετανάστες που εισήλθαν εις την Κύπρο ανήλθαν στους 17 229, ενώ οι απελάσεις 
επεριορίστηκαν στις 7 730.  ∆ηλαδή, μέσα σε δύο χρόνια 9 500 παράνομοι αφέθησαν 
να λαθροβιούν και να εργάζονται παράνομα στις ελεύθερες περιοχές.  Μιλούμε για τις 
ελεύθερες περιοχές, δε μιλούμε τώρα για τη δημογραφική αλλοίωση των κατεχομένων!  
Την ίδια ώρα 17 000 αιτήσεις πολιτικού ασύλου απορρίφθηκαν μεταξύ του 2002 και του 
2010 και δεν υπάρχει κανένα στοιχείο για το πώς αυτές οι αιτήσεις αντιμετωπίστηκαν και 
τι έγιναν αυτοί οι αιτητές.  ∆ημόσιο βοήθημα βέβαια δίνεται και σε όσους μπαίνουν στις 
ελεύθερες περιοχές από τα κατεχόμενα!  Η Γενική Ελέγκτρια εζήτησε από το Υπουργείο 
Εσωτερικών να σταματήσει αυτή την πρακτική.  Χαπάριν!  Της απάντησαν ότι θα είναι 
τιμωρία προς τους παράνομα εισερχομένους και δεν το έπραξαν.  Έχουμε καταθέσει 
τροποποιητική πρόταση νόμου, ούτως ώστε να μη δικαιούνται δημόσιο βοήθημα όσοι 
παράνομα εισέρχονται στις ελεύθερες περιοχές.   
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 Αναφέρω ενδεικτικά ότι στην Ιρλανδία το επίδομα είναι €19,10.  Στη Μάλτα τη 
φρούρηση των μεταναστών έχει αναλάβει ο στρατός.  Στην Ιταλία τούς παρέχεται ποσό 
€17,56  την ημέρα, αν διακριβωθεί ότι δεν μπορούν να ζήσουν άλλως πως, για σαράντα 
πέντε μέρες μόνο.  Στην Ολλανδία το επίδομα φτάνει τα €160 το μήνα.  Στην Κύπρο 
ρέουν οι επιδοτήσεις· €452 για αρχηγό νοικοκυριού, €226 για σύζυγο, €226 για 
εξαρτώμενο άτομο άνω των δεκατεσσάρων ετών, €137 περίπου για κάτω των 
δεκατεσσάρων ετών, €598 ανώτατο επίδομα ενοικίου.   

 Όσον αφορά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την άμυνα, με έναν τραγικά μειωμένο 
προϋπολογισμό η κυβέρνηση έχει αναγάγει την υποβάθμιση της Εθνικής Φρουράς σε 
αυτοσκοπό, τη στιγμή που ο κατοχικός στρατός συνεχώς αναβαθμίζεται και παραμένει 
σε επιθετική διάταξη.  Έχει φορτώσει τη συντήρηση της Εθνικής Φρουράς στα στελέχη, 
τα στελέχη που με κάθε ευκαιρία υποβιβάζει, υποβαθμίζει και απαξιεί, τα στελέχη τα 
οποία με προσωπικές θυσίες αυτή τη στιγμή διατηρούν την Εθνική Φρουρά εις τα 
επίπεδα στα οποία διατηρείται.  Τους κατηγορεί και κατηγορεί τους πάντες για όλα τα 
κακά που συμβαίνουν στην Εθνική Φρουρά λόγω των δικών της αποφάσεων και 
πολιτικών, αλλά ποτέ δε λαμβάνει καμιά ευθύνη για το τι έχει συμβεί.  Εμείς λέμε, ενόσω 
και εφόσον η κατοχή παραμένει, ενόσω και εφόσον, κυρίες και κύριοι, υπάρχει πολιτική 
απόφαση για διατήρηση ενόπλων δυνάμεων, έχουμε την ιερή υποχρέωση να τη 
διατηρούμε σε αξιοζήλευτα επίπεδα.  Αλλιώς, είναι κρίμα να την εξευτελίζουμε με τον 
τρόπο που σήμερα την εξευτελίζουμε.  Αλλιώς, είναι προτιμότερο να την κλείσουμε, να 
παν όλοι στα σπίτια τους και να κηρύξουμε την Κύπρο “ανοχύρωτη πολιτεία”.  Αν 
έχουμε τα κότσια να κάνουμε κάτι τέτοιο!  ∆ιαφορετικά, θα πρέπει να αλλάξουμε τον 
τρόπο αντιμετώπισης της Εθνικής Φρουράς. 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Είναι με λύπη που παρατηρούμε ότι η κυβέρνηση Χριστόφια διακρίνεται από 
ανθελληνικό μένος.  Με την ανοχή της ελληνικές σημαίες καίγονται και αφαιρούνται από 
τα πεδία των ασκήσεων, μνημεία ηρώων βεβηλώνονται, η Ελλάδα καθίσταται εισβολέας 
και ο λαός μας διαχωρίζεται σε ημετέρους και σε υμετέρους.  Ο κυπριακός ελληνισμός 
πρέπει να παραμείνει με το κεφάλι ψηλά.  Όσα δεινά και αν εσυσσώρευσε και όσα 
ακόμα και αν συσσωρεύσει η πολιτική του ∆ημήτρη Χριστόφια για την Κύπρο, ο 
ελληνισμός της Κύπρου πρέπει να παραμείνει και να ξεκαθαρίσει από τώρα τη θέση 
του. Και η θέση αυτή, κυρίες και κύριοι, δεν μπορεί να είναι άλλη από το ότι δεν 
πρόκειται να ενδώσει, δε θα υποκύψει και δε θα χαθεί αδιαμαρτύρητα μέσα στο σκοτάδι.  
Θα αντισταθεί και δεν πρόκειται να προσυπογράψει οποιοδήποτε αντεθνικό ή 
μειοδοτικό σχέδιο λύσης.  

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ζήτω το έθνος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Σωτήρη το Σαμψών.  Μόνο να κάμω μία μικρή 
επισήμανση, Σωτήρη.  Αυτό που είπες, “τα κότσια”, “κκότσια”!  Σωστό; 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 “Κότσια”, “κκότσια”, το ίδιο πράγμα, Πρόεδρε, είναι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κκότσια!  Έτσι, να γεμώννει το στόμα μας!  
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 Λοιπόν, καλώ τώρα το βαρύ πυροβολικό του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το 
συνάδελφο τον Πανίκκο το Σταυριανό! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος εξήγησε, θέλουμε όμως και εμείς ως ομάδα να 
διευκρινίσουμε τον απόλυτο σεβασμό μας προς τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και το 
θεσμό του Προέδρου.  

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις) 

 Παρακαλώ!  Κριτική μπορεί να γίνεται, όμως οι θεσμοί είναι θεσμοί και έχουμε 
υποχρέωση όλοι να τους σεβόμαστε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, αγαπητέ Πανίκκο, έχεις το λόγο. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή ακριβώς υπάρχει διαφορά στην ηθική και στη δεοντολογία του πολιτικού 
λόγου, θεωρώ ότι έχω καλυφτεί από το συνάδελφο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου όσον αφορά 
τις ύβρεις τις οποίες, λυπούμαι να παρατηρήσω, εξεστόμισε ο προηγούμενος 
συνάδελφος σε σχέση με το θεσμό του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο 
οποίος τυγχάνει να είναι αυτή τη στιγμή ο ∆ημήτρης Χριστόφιας, ο οποίος εκλέχθηκε 
από τον κυπριακό λαό μέσα από δημοκρατικότατες διαδικασίες· μέσα από τις 
διαδικασίες τις οποίες υποτίθεται εμείς ως δημοκράτες αυτή τη στιγμή μέσα στη Βουλή 
προασπιζόμαστε! 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 ∆εν ήταν οκταήμερος Πρόεδρος! 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 ∆ε θέλω, αγαπητή Σκεύη, να σχολιάσω οτιδήποτε άλλο.  Θεωρώ ότι η αναφορά 
του κ. Αβέρωφ έχει καλύψει τα λεγόμενα του συναδέλφου του. 

 Είμαι όμως αναγκασμένος, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
αναφερτώ στο ότι καμιά ξοφλημένη πολιτική αυτή τη στιγμή δεν υπάρχει από μέρους 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της κυβέρνησής της.  Ο Πρόεδρος Χριστόφιας σ’ αυτά 
τα τρία χρόνια στα οποία διοικεί αυτό το κράτος έδειξε και ηθική, έδειξε και τη θέλησή 
του, για να εξυπηρετήσει τη δίκαιη κοινωνία την οποία εξήγγειλε προεκλογικά.  Τα τόσα 
πολλά τα οποία αναφέρονται και χρησιμοποιούνται ως οπλοστάσιο από μέρους των 
συναδέλφων της αντιπολίτευσης θεωρώ ότι και κρίνονται και θα κριθούν. 
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 Εξάλλου, αγαπητέ φίλε Σωτήρη, υπάρχουν πρόσφυγες -και υπάρχουν από το 
1974- και, για να καταλήξουμε σ’ αυτή την κατάσταση, η οποία δυστυχώς θα 
διαιωνίζεται…  Ελπίζουμε το 2011, μέσα από τις πρωτοβουλίες τις οποίες έχει αναλάβει 
η κυβέρνηση του  ∆ημήτρη Χριστόφια, να σταματήσει να υφίσταται η κατοχή, να λυθεί 
αυτό το πρόβλημα.  Εξάλλου, το 1974, μετά το πραξικόπημα, οι σφαίρες δεν εξεχώριζαν 
αν τα σώματα ήταν μητέρες, αν ήταν πατεράδες, αν ήταν νέοι, αν ήταν παιδιά.  Και μιλώ 
για το πραξικόπημα τώρα.  Ούτε επίσης και στις 20 του Ιούλη το 1974, μέχρι το τέλος 
της τούρκικης εισβολής, δεν εξεχώριζαν οι σφαίρες αν ήταν ή όχι πρόσφυγες τα κορμιά 
τα οποία τις εδέχονταν.  Ούτε και για τους συγγενείς των αγνοουμένων, οι οποίοι αυτή 
τη στιγμή διανύουν το δικό τους γολγοθά, αντιλαμβάνεται κανείς αν ήταν ή δεν ήταν 
πρόσφυγες.  Σ’ αυτό το λαό όλοι είμαστε πρόσφυγες.  Έχουμε ημικατεχόμενη πατρίδα 
και όλοι θα πρέπει να θεωρούμαστε πρόσφυγες, έστω και εάν δεν έχουμε φύγει από το 
σπίτι μας.  Είμαστε πρόσφυγες, διότι ακριβώς αυτή η κυβέρνηση και αυτό το κράτος 
τόσα χρόνια… 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Συγγνώμη, κύριε Κουλία; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έτσι έπρεπε να μας κάμει. 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Είμαστε όλοι, κύριε Κουλία, σ’ ένα κράτος το οποίο βρίσκεται υπό κατοχή.  Και 
αυτή η κυβέρνηση μετά απ’ όλα αυτά τα προβλήματα τα οποία έχουν δημιουργηθεί μετά 
το 1974, το δίδυμο έγκλημα, προσπαθεί να αντισταθεί και να κάνει και τους πολίτες να 
μη διχάζονται μεταξύ τους.  Όλοι πρέπει να έχουμε κοινό στόχο. 

 ∆εν τους εξέρασε λοιπόν καμιά θάλασσα τζιαι δεν τους έβρεξε κανένας θεός τους 
Τούρκους.  Κάποιοι με δικά τους λάθη και απ’ αυτά τα λάθη ορισμένες οργανώσεις αυτή 
τη στιγμή στην Κύπρο, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, φτάνουν και 
συμπεριφέρονται με ακρότητες…  Έν’ αυτά τα πράγματα, τα οποία θυμίζουν την προ 
του ’74 περίοδο, που δυστυχώς μας οδήγησαν στην περίοδο την οποία ζούμε σήμερα. 

  Είτε θέλουμε να το παραδεχτούμε είτε όχι, βρισκόμαστε σε περίοδο που και τα 
αίτια και τα αποτελέσματα της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης είναι και γνωστά και 
συγκεκριμένα.  Όλοι οι συνάδελφοι έχουν μιλήσει για την παγκόσμια οικονομική κρίση, 
κανένας όμως δεν είπε για τα αίτιά της.  Ποια έν’ τα αίτια τούντης οικονομικής κρίσης 
που μας έφεραν σήμερα να συζητούμε όχι μόνο εδώ στην Κύπρο, αλλά και στο 
παγκόσμιο για προβλήματα;  Την απάντηση την ξέρουμε όλοι.  Το μοντέλο της 
ελεύθερης αγοράς που στηρίζεται  στο νόμο της προσφοράς και της ζήτησης έχει 
απομυθοποιηθεί, αγαπητοί συνάδελφοι.  ∆υστυχώς όμως αυτή η αποκάλυψη και το 
ξεγύμνωμα της ελεύθερης αγοράς είναι αυτό που έχει φέρει σε αδιέξοδα τους λαούς.  Τα 
αδηφάγα “golden boys” του πλανήτη κατάφεραν να επιφέρουν καταστροφικές συνθήκες 
τόσο στο περιβάλλον όσο και στην κοινωνία των ανθρώπων. 

 Επιτέλους, ας το συνειδητοποιήσουμε.  Οι σκοπούμενες πολιτικές των 
κυκλωμάτων θα καταλήξουν να φέρουν τα οργανωμένα κράτη σε κατάργηση.  
∆ιαχρονικά, μέσα από δυσκολίες εκατάφερε ο άνθρωπος να επιφέρει δημοκρατία και 
πρόοδο.  Μέσα σ’ αυτές τις συνθήκες ο πολίτης είναι ενεργό μέλος και απολαμβάνει  το 
κοινωνικό κράτος.  Με την υποκατάσταση των κρατών θα υπερισχύσουν τέτοιες 
πολιτικές, οι οποίες θα διαλύσουν τη σχέση κράτους-πολίτη και στη θέση αυτών θα 
επικρατήσει η εξίσωση “πολυεθνικές-κράτος-χάος-πολίτης-είλωτας”. 
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 Στην κυπριακή κοινωνία σήμερα, μετά από τόσα προβλήματα που 
δημιουργήθηκαν μετά το πραξικόπημα και την εισβολή του 1974 και μετά την είσοδο της 
Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αντί να ανεβαίνουν οι αντιστάσεις των ανθρώπων 
στο εφήμερο και το εύκολο, παρουσιάζονται φαινόμενα μιμητισμού και χολιγουντιανής 
κουλτούρας, τα οποία διαβρώνουν τη νοοτροπία της αθώας κυπριακής κοινωνίας· της 
κοινωνίας της “καλημέρας” και των ορθάνοιχτων σπιτιών της γειτονιάς.  Εμείς έχουμε 
καθήκον ως οι εκλελεγμένοι αντιπρόσωποι του λαού να τους δώσουμε διαδρόμους 
ελπίδας.  Καλούμαστε να δώσουμε λύσεις, για να μπορούν τα παιδιά όλου του κόσμου 
να ατενίζουν το μέλλον με αισιοδοξία.   

 Πρέπει να αναπτύξουμε το αίσθημα της συλλογικότητας και της αλληλεγγύης 
στους πολίτες.  Να δώσουμε στον πολίτη να κατανοήσει ότι θα πρέπει, αφού τα 
πράγματα κατέληξαν, όπως διαφαίνεται καθημερινά, στο βαθμό που κατέληξαν, ότι όλοι 
έχουμε καθήκον να στηρίξουμε το κράτος.  Η οικονομική κατάρρευση του κράτους 
μπορεί να δώσει την εντύπωση της αποτυχίας του κράτους, αλλά ουσιαστικά η 
αποτυχία θα αφορά τη διαχρονική έλλειψη προνοητικότητας σε πολιτικές οι οποίες, αντί 
να αγγίξουν το πρόβλημα, απεναντίας, φοβούμενες το οποιοδήποτε πολιτικό κόστος, 
ξεγελούσαν τον πολίτη και τον εαυτό τους με εφήμερα μέτρα, τα οποία σήμερα 
αποδείχτηκαν ουσιαστικά αναποτελεσματικά.  Σήμερα καλείται η κυβέρνηση να 
αναλάβει τις ευθύνες όλων των προηγούμενων κυβερνήσεων και να αποδείξει ότι 
μπορεί να κάνει τη διαφορά και να πετύχει το στοίχημα.  

 Πρέπει λοιπόν να συνειδητοποιήσουμε όλοι, κόμματα και πολίτες, ότι 
βρισκόμαστε μπροστά σε μεγάλες ιστορικές πραγματικότητες και να αναλάβουμε τις 
ευθύνες μας.  Κανένας, μα κανένας δεν έχει το δικαίωμα με βαρύγδουπες εξαγγελίες και 
μάλιστα χωρίς να εισηγείται λύσεις να εκμεταλλεύεται την ανάγκη, τον πόνο και την 
άγνοια των ανθρώπων.  Έχουμε καθήκον να ενημερώνουμε τους πολίτες, αλλά και να 
κρατούμε ψηλά το ηθικό τους.  Το να δημιουργούμε λοιπόν με τις εξαγγελίες μας και την 
κινδυνολογία στο λαό πανικό, αυτό δεν αποτελεί τη σωστή επιλογή, ιδίως όταν δεν 
προσφέρουμε λύσεις και αναμασούμε το πρόβλημα, αλλά ωθούμε τους πολίτες στην 
πλήρη απαξίωση για τα πολιτικά και γενικά τους ωθούμε στο να βλέπουν μόνο την 
προσωπική τους περίπτωση, αναγκάζοντάς τους να αδιαφορούν για το κοινώς 
νοούμενο συμφέρον.  

 Έτσι λοιπόν ο υπό εξέταση κρατικός προϋπολογισμός για το 2011 και η 
κατάρτισή του από πλευράς κυβέρνησης, εν μέσω της συνεχιζόμενης οικονομικής 
παγκόσμιας ύφεσης, είναι δημοσιονομικά πειθαρχημένος, με στόχο την έξοδό μας από 
την κρίση. 

 Η κρίση δημιουργήθηκε και παρέσυρε τις παγκόσμιες οικονομίες λόγω των 
δομικών και σαθρών στρεβλώσεων του καπιταλιστικού συστήματος στο όνομα της 
ελεύθερης οικονομίας της αγοράς.  Κρίση η οποία ταλανίζει τους εργαζόμενους, τους 
μισθωτούς, τους συνταξιούχους, τους νέους και τις ευάλωτες μάζες του πληθυσμού.  
Αυτή η κυβέρνηση λοιπόν έχει ως πρώτιστο στόχο την προάσπιση των δικαιωμάτων 
του λαού και μοναδικό γνώμονα και επίκεντρο τον άνθρωπο.  Στόχος μας είναι -και σε 
αυτά τα οικονομικοπολιτικά πλαίσια κινούμαστε- να μη θυματοποιηθεί ο εργαζόμενος 
και το κοινωνικό κράτος αλλά η στήριξη και η διεύρυνσή του. 

 Το προεκλογικό πρόγραμμα του Προέδρου Χριστόφια είναι η δέσμευση του 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις προς το λαό και αμετάκλητη θέση μας είναι η υλοποίησή 
του.  Στα τρία σχεδόν λοιπόν χρόνια διακυβέρνησης της παρούσας κυβέρνησης, παρ’ 
όλες τις αντιξοότητες και δυσκολίες που παρουσιάστηκαν, έχει παραχθεί αξιόλογο και 
αξιοσημείωτο έργο προς υλοποίηση του προγράμματος. 
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 Οι αναπτυξιακές δαπάνες από την ανάληψη της παρούσας διακυβέρνησης έχουν 
αυξηθεί κατά 30%.  Έχουν περατωθεί και έχουν ξεκινήσει έργα τα οποία εκκρεμούσαν 
για χρόνια και με την πολιτική ιεράρχηση των αναπτυξιακών δαπανών για το 2011 
σκοπός είναι, μέσω αυτής της στόχευσης και ανάπτυξης, η έξοδος από την ύφεση που 
υπάρχει.  Στις κοινωνικές δαπάνες έχει γίνει μια αλματώδης αύξηση, της τάξης του 38%, 
και μέσα στα οικονομικά σημερινά δεδομένα αυτή η αύξηση συνεχίζεται, αλλά με 
στόχευση και δικαιότερη ανακατανομή στους πραγματικά έχοντες ανάγκη στήριξης.  Το 
πασχαλινό επίδομα ως 14η σύνταξη, ύψους €20 εκατομ., ήρθε να προστεθεί στα 
προηγούμενα ανεβάζοντας το ποσό στα €89 εκατομ.  Η στόχευση σε συνταξιούχους του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και λήπτες κοινωνικής σύνταξης με χαμηλά 
εισοδήματα που λαμβάνουν κάτω από €1.000 το μήνα είναι κίνηση προς την ορθή 
κατεύθυνση.  Τα άτομα τα οποία επωφελούνται αυτού του μέτρου ανέρχονται στις 67 
000 και φαίνεται η πρόθεση της κυβέρνησης για περιορισμό στους έχοντες πραγματικά 
ανάγκη με αυτή τη στόχευση μέτρων -πάγιο αίτημα όλων των πλευρών- η οποία θα 
πρέπει να επισημανθεί και να χαιρετιστεί.  Ακόμη, το έκτακτο πασχαλινό δώρο που 
αποφασίστηκε για τους εκτοπισθέντες που λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα και για τους 
εγκλωβισμένους στις κατεχόμενες περιοχές, της τάξης των €3,8 εκατομ., είναι μέτρο το 
οποίο ενισχύει τους οικονομικά ασθενέστερους συμπατριώτες μας.  Οι αυξήσεις στις 
συντάξεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στους λήπτες κοινωνικής σύνταξης 
κατά 5,29% είναι και αυτό ένα μέτρο το οποίο στηρίζει και ενισχύει οικονομικά τους 
απόμαχους της ζωής για αξιοπρεπή διαβίωση. 

 Έχουν δει το φως της δημοσιότητας οι συντάξεις των υψηλά αμειβομένων 
προσώπων της κυπριακής κοινωνίας.  Συντάξεις οι οποίες, με βάση διάφορες θεσμικές 
διαδικασίες του παρελθόντος, σήμερα αποτελούν υπερβολές που προκαλούν το λαϊκό 
αίσθημα και θα πρέπει να επανεξεταστούν.  Φαίνεται ότι η παρούσα κυβέρνηση, 
αναλαμβάνοντας την εξουσία και μέσα από τις διαχρονικές αγκυλώσεις που 
ανακαλύπτει, καλείται να εξισορροπήσει καταστάσεις.  Ο στόχος μας παραμένει 
αμετάβλητος, ώστε κανένας συνταξιούχος να μη ζει κάτω από το κοινωνικά 
καθορισμένο όριο της φτώχιας, και προς αυτή την κατεύθυνση θα κινηθούμε, για να το 
πετύχουμε.  Η στήριξη και ενίσχυση των ληπτών δημοσίου βοηθήματος είναι ένας άλλος 
τομέας όπου η κυβέρνηση έχει εγκύψει.  

 Σημαντικό είναι το έργο το οποίο παράγεται από τους λειτουργούς και από τα 
αρμόδια γραφεία ευημερίας και θα πρέπει να χαιρετίσουμε το γεγονός, αλλά και τις 
ενέργειες του αρμόδιου υπουργείου και της αρμόδιας υπουργού για την αποκέντρωση 
υπηρεσιών και τη δημιουργία μικρών γραφείων κοντά στον πολίτη, για πιο γρήγορη 
εξυπηρέτηση, συμπαράσταση και επίλυση θεμάτων που αντιμετωπίζουν.  Ακόμα, η 
εξέταση υποθέσεων ατόμων και η επανεξέταση ληπτών οι οποίοι στρεβλώς λάμβαναν 
βοήθημα επί σειρά ετών, χωρίς να είναι πραγματικά δικαιούχοι και έχοντες ανάγκη, είναι 
στα θετικά στην προσπάθεια που γίνεται για εκσυγχρονισμό του συστήματος. 

 Ένα άλλο μέτρο το οποίο θα πρέπει να τονιστεί είναι οι αυξήσεις που δίδονται 
στα όρια του κατώτατου μισθού.  Με τη νέα αύξηση, ύψους 5,6%, ο μισθός αυξήθηκε 
στα €835 και στους έξι μήνες στα €887, παρά τις αντιδράσεις που υπήρξαν από 
πλευράς εργοδοτικών οργανώσεων.  Ο στόχος μας παραμένει αμετάβλητος και είναι η 
σταδιακή αύξηση του κατώτατου μισθού στο 60% του εθνικού διάμεσου μισθού, ώστε 
κανένας εργαζόμενος να μην είναι στα όρια της φτώχιας. 

 Άλλη κατηγορία συμπολιτών μας η οποία χρειάζεται περαιτέρω στήριξη και 
ενίσχυση είναι οι πολύτεκνοι και οι τρίτεκνες οικογένειες.  Εξάλλου, έχουν γίνει σήμερα 
εξαγγελίες προς αυτή την κατεύθυνση από πλευράς κυβέρνησης.  Η παραχώρηση 13ου 
επιδόματος τέκνου, το οποίο ανέρχεται στο 50% του μηνιαίου επιδόματος, σ’ όλες τις 
τρίτεκνες οικογένειες είναι θετικό βήμα.  Θα πρέπει όμως με προσήλωση και με τον 
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απαιτούμενο κοινωνικό διάλογο να εξευρεθούν και να τεθούν σε εφαρμογή εκείνα τα 
απαραίτητα μέτρα και πολιτικές, ώστε να υπάρξει η απαιτούμενη στήριξη και ενίσχυσή 
τους και απάλειψη εκείνων των στρεβλώσεων που παρατηρούνται, είτε με εισαγωγή 
εισοδηματικών κριτηρίων για ενίσχυση των φτωχών στρωμάτων είτε με υιοθέτηση 
μέτρων για δικαιότερη ανακατανομή των πόρων.  

 Η συνέχιση του προγράμματος και η στήριξη, εν μέσω κρίσης, του κοινωνικού 
τουρισμού είναι ένα ακόμη μέτρο που έχει να επιδείξει αυτή η κυβέρνηση.  Η 
συνεργασία του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων με τον ΚΟΤ για ανάπτυξη του 
κοινωνικού εσωτερικού τουρισμού έχει πολλαπλά οφέλη τόσο στον τουρισμό όσο και 
γενικότερα στην οικονομία μας.  Η προτεραιότητα που δόθηκε, για να επωφεληθούν 
άτομα τα οποία δεν  είχαν λάβει μέρος στο πρόγραμμα τα προηγούμενα έτη, δείχνει τη 
διάθεση για ανακατανομή των πόρων και στόχευση σ’ όλο το φάσμα των δικαιούχων, 
γιατί δεν πρέπει να λησμονούμε πως δεν ανήκει ολόκληρος ο λαός στην κατηγορία των 
εχόντων και κατεχόντων. 

 Ένα νέο σύστημα το οποίο τόλμησε να θέσει σε εφαρμογή η κυβέρνηση και 
κρίνεται με μεγάλη επιτυχία από τους πολίτες είναι το σύστημα δημόσιων μεταφορών.  
Με αυτό το σύστημα επιτυγχάνεται η ασφαλής διακίνηση μεγάλης μάζας συμπολιτών 
μας που δεν είχαν την ευχέρεια κίνησης. 

 Ακόμα, στα πλαίσια αντιμετώπισης της κρίσης, έχουν ληφθεί αρκετά μέτρα τα 
οποία κινήθηκαν και κινούνται στην απάμβλυνση των προβλημάτων που προκαλούνται. 
Καλό θα είναι να μη λησμονούνται και να μη γίνονται μικροπολιτικές γύρω απ’ αυτά. 

 Αυτή η κυβέρνηση έλαβε μέτρα για στήριξη της απασχόλησης και αναχαίτιση της 
ανεργίας καταβάλλοντας στους επιχειρηματίες ποσοστό επί του μισθολογικού κόστους 
των εργοδοτουμένων, σε περίπτωση πρόσληψης ανέργων ή και διατήρησης του 
υφιστάμενου προσωπικού.  Αυτή η κυβέρνηση και εμείς του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις έχουμε ως επίκεντρό μας τον άνθρωπο, τον εργαζόμενο, τον αγρότη, τη 
νεολαία, τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού και όχι το μεγάλο κεφάλαιο. 

 Η πολιτική ένταξης λοιπόν και των νομίμων μεταναστών και η συνειδητοποίηση 
και αναγνώριση των δικαιωμάτων τους πρέπει να εμπεδωθούν και να σταματήσει πλέον 
η παραπληροφόρηση πως αφαιρούν δικαιώματα από τους Κύπριους πολίτες.  Πολιτική 
μας είναι ο πλήρης σεβασμός της ανθρώπινης ζωής και της αξιοπρέπειας. Οφείλουμε 
όλοι μας να σεβαστούμε τα ανθρώπινα δικαιώματα των νομίμων μεταναστών όσο και 
των παρανόμων, καθώς και των αιτητών πολιτικού ασύλου και να διασφαλίζουμε γι’ 
αυτούς ανθρώπινες συνθήκες και μεταχείριση κατά τη διάρκεια παραμονής τους στην 
Κύπρο.  Η μετανάστευση δεν αποτελεί νέο φαινόμενο και πηγάζει από την ανάγκη των  
ανθρώπων για επιδίωξη καλύτερης και αξιοπρεπούς ζωής.  Ενόσω υπάρχει η φτώχια, ο 
πόλεμος, η εξαθλίωση, η κοινωνική και πολιτική καταπίεση, η εκμετάλλευση, το 
φαινόμενο αυτό θα συνεχίζεται και θα συντηρείται. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φέτος το χριστουγεννιάτικο τραπέζι κάποιοι θα πουν ότι είναι λιτό και φτωχικό.  
Εγώ λέω ότι πάντοτε η κοινωνία μας ήταν υπερβολική όχι μόνο στο χριστουγεννιάτικό 
της τραπέζι, αλλά και στην καθημερινότητα.  Είναι καιρός να αντιληφθούμε ότι σε άλλες 
γωνιές του κόσμου κάποιοι δεν απολαμβάνουν καθόλου χριστουγεννιάτικο τραπέζι, γιατί 
οι θιασώτες του μοντέλου της κακόγουστα εφαρμοσμένης παγκοσμιοποίησης, με 
γνώμονα την προσφορά και τη ζήτηση, για να αποκτήσουν τον έλεγχο στην κοινωνία 
των πολιτών παγκόσμια, φροντίζουν να τους το στερούν. 
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 Σήμερα είναι ανάγκη να αναθεωρηθούν απόψεις και η γνώμη μου είναι ότι μια 
δίκαιη κοινωνία έχει τις προοπτικές, για να ξεφύγουμε από την οπισθοδρόμηση στην 
οποία περιέπεσε η αλαζονεία και η αδηφαγία των εμπνευστών της παγκοσμιοποίησης, 
όπως αυτή μας προσφέρεται.   

 Εύχομαι σε όλους καλές γιορτές και είθε το 2011 να είναι πραγματικά έτος 
ελευθερίας για την πολύπαθη πατρίδα μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον αγαπητό συνάδελφο Πανίκκο Σταυριανό. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού. 

 Μάλιστα, αγαπητέ Σωτήρη. 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Μία διευκρίνιση, κύριε Πρόεδρε, απλά για να μη μένουν σκιές και να μην 
υπάρχουν και συζητήσεις αχρείαστες.  Ο σεβασμός προς το θεσμό του Προέδρου και 
προς τη λαϊκή ετυμηγορία του κυπριακού λαού είναι δεδομένος και, αν με οποιοδήποτε 
τρόπο εκλήφθηκε η συγκεκριμένη αναφορά μου με τον τρόπο που την αντιλήφθηκαν οι 
συνάδελφοι απέναντι, την αποσύρω.  ∆εν υπήρχε ποτέ τέτοια πρόθεση· το σημείο ήταν 
άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Απόλυτα σαφές. 

 Λοιπόν, καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο από το ∆ημοκρατικό Κόμμα τον κ. 
Στέλιο Ιερωνυμίδη. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε υπουργέ, 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2011 πραγματοποιείται με το 
συνεχιζόμενο φαινόμενο της οικονομικής ύφεσης, που αναμφισβήτητα έπληξε και 
συνεχίζει να πλήττει και τη δική μας οικονομία.  Προ ολίγων ημερών επήλθε συμφωνία 
μεταξύ του ∆ΗΚΟ και του ΑΚΕΛ για μια σειρά μέτρων για εξυγίανση και έξοδο από την 
οικονομική ύφεση, ως επίσης υπερψηφίστηκε σειρά νομοθεσιών που αφορούν τη 
φορολογία.  Κάποια από αυτά τα μέτρα είναι άμεσα, μεσοπρόθεσμα και κάποια 
μακροπρόθεσμα. Προτού όμως προχωρήσω σε οποιοδήποτε σχόλιο επ’ αυτών, ας μου 
επιτραπεί να σχολιάσω και τα εξής: 

 Στη δική μας οικονομική εικόνα παρουσιάζονται σημάδια ανάκαμψης, δυστυχώς 
όμως αυτή δεν μπορεί να θεωρηθεί ικανοποιητική.  Το μεγάλο λοιπόν πρόβλημα που 
έχει να αντιμετωπίσει η κυπριακή οικονομική πραγματικότητα είναι η αδικαιολόγητη 
αύξηση του δημοσιονομικού ελλείμματος, το οποίο από τις αρχές του 2008 μέχρι το 
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τέλος του 2009 αυξήθηκε πέραν των οκτώ ποσοστιαίων μονάδων.  ∆ε διαφάνηκε καμιά 
βελτίωση το 2010 και πιθανόν να μην υπάρξει σοβαρή βελτίωση για το 2011.  

 Θα έπρεπε να ληφθούν μέτρα εδώ και αρκετό καιρό, αλλά από τη μια οι 
δογματικές θέσεις του ΑΚΕΛ, που είναι προσκολλημένες σε περασμένες εποχές, σε 
μοντέλα και πολιτικές θεωρίες που ανήκουν πλέον στην ιστορία, έτσι που να το 
καθιστούν πολιτικά δύσκαμπτο, και από την άλλη η αδικαιολόγητη κριτική που 
εκσφενδονίζετο από το ∆ΗΣΥ και ο λαϊκισμός με τις καθολικές αρνήσεις χωρίς 
εποικοδομητικές θέσεις από μέρους της Ε∆ΕΚ σίγουρα δεν προσέδιδαν κανένα σημείο 
συλλογικής σύγκλισης για λήψη μέτρων  εξόδου από την οικονομική ύφεση.  

 Ως ∆ΗΚΟ, στα πλαίσια της κυβερνητικής συνεργασίας, επιζητήσαμε να λάβουμε 
ενεργό ρόλο, για να συνδράμουμε στη διαμόρφωση προτάσεων, χωρίς όμως να 
εισακουστούμε για αρκετούς μήνες.  Αντ’ αυτού, κατατέθηκαν από το ΑΚΕΛ προτάσεις 
που μονομερώς αποφασίστηκαν, που δεν ήταν προϊόν καμιάς κομματικής 
διαβούλευσης και που ασφαλώς αντικρίστηκαν με καταψήφισή τους.  Το ∆ΗΚΟ δεν έχει 
να απολογηθεί και να ζητήσει συγγνώμη από κανέναν.  Κάναμε και κάνουμε το πολιτικό 
μας καθήκον έναντι της κοινωνίας.  Η κυβέρνηση Σπύρου Κυπριανού παρέλαβε 
οικονομικό χάος και παρέδωσε οικονομική συνοχή.  ∆ημιούργησε εκείνο το οικονομικό 
θαύμα που αντικειμενικά όλες οι πολιτικές δυνάμεις στην Κύπρο, αλλά και οι ξένοι έχουν 
παραδεχτεί.  Η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου παρέλαβε μια οικονομία με 
δημοσιονομικό έλλειμμα πέραν του 6,4% και την παρέδωσε με πλεόνασμα. 

 Εμείς ως ∆ΗΚΟ, μέσα στα πλαίσια της συνεργασίας μας, θεωρούμε άμεση 
υποχρέωση απέναντι στην πατρίδα και την κοινωνία να ενεργήσουμε με το συνετό, 
μετριοπαθή, αντικειμενικό, πολιτικό τρόπο που διακατέχει τις θέσεις μας και τις πολιτικές 
μας απόψεις και μέσα από τους θεσμούς να παίξουμε εκείνο το ρυθμιστικό ρόλο στον 
οποίο έχουμε ταχθεί, ώστε να βρούμε τουλάχιστον μια συναινετική και υποφερτή 
μεθόδευση λήψης δημοσιονομικών μέτρων για στήριξη της οικονομίας. 

 Για το ∆ΗΚΟ η θεωρία είναι απλή· ούτε αγώνας για επίτευξη των εθνικών στόχων 
μπορεί να γίνει ούτε εθνική κυριαρχία μπορεί να υπάρξει χωρίς σταθερή και στιβαρή 
οικονομία.  Ο αγώνας για οικονομική ανάκαμψη είναι εθνική και πατριωτική υποχρέωσις 
κάθε Κύπριου.  ∆εν είναι ταξικός ο αγώνας, δεν είναι πάλη μεταξύ πολιτικών 
φιλοσοφιών.  Οι πολιτικοί προσανατολισμοί του ∆ΗΚΟ και η θεωρία του βασίζονται στην 
ισοζυγισμένη ιδιωτική πρωτοβουλία και συνάμα στη διαρθρωτική κρατική παρέμβαση.  
Είμαστε οι αντιπρόσωποι της κοινωνικής προόδου, της κοινωνικής συνοχής, της 
αλληλεγγύης και έχουμε τη δυνατότητα να βλέπουμε κατάματα και αντικειμενικά τα 
προβλήματα και να τους δίνουμε λύσεις.  Αν αυτή τη στιγμή είναι υποχρεωμένη η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία να επιβάλει φορολογίες στα τρόφιμα και τα φάρμακα, δεν είναι 
από μας το λάθος.  Βρισκόμαστε αντιμέτωποι με τις συμβατικές μας υποχρεώσεις έναντι 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και, αν ακόμα ως χώρα πετυχαίναμε την αναστολή, θα ήταν 
ζήτημα χρόνου να επιβληθούν.  Σίγουρα δεν είμαστε ευτυχείς και ως ∆ΗΚΟ θα 
επιζητήσουμε επιβολή αντισταθμιστικών μέτρων προς τις ευπαθείς ομάδες του 
πληθυσμού που άμεσα επηρεάζονται.   

 Ο πολιτικός λαϊκισμός που εξαπολύεται, η πολιτική ολοκληρωτική ισοπέδωσις και 
οι αντιδράσεις οργανωμένων συνόλων καταδεικνύουν τον πολιτικό μαρασμό που 
κάποιοι θέλουν να διατηρούν για επίτευξη στόχων για μεγαλύτερα κέρδη στις 
επικείμενες εκλογές και όχι μόνο, διότι κάποιοι στοχεύουν ακόμη και στις επερχόμενες 
προεδρικές εκλογές.  

 Όταν στο ∆ΗΣΥ, αγαπητοί συνάδελφοι, σήκωναν τις “μπλε καρτέλες” για 
υπερψήφιση του Σχεδίου Ανάν, όταν ορκίζονταν στο Ευαγγέλιο ότι, αν αυτό δε γίνει 
αποδεκτό, θα ήταν το τέλος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όταν ζητούσαν ψήφο για 
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δεκαεξάμηνη επιπλέον θητεία για εφαρμογή του Σχεδίου Ανάν, όταν μιλούσαν για 
μικρασιατική καταστροφή, αν δε γινόταν αποδεκτό το Σχέδιο Ανάν, όταν μιλούσαν για 
υπέρβαση, για καταψήφιση  του Τάσσου Παπαδόπουλου, όταν μιλούσαν για 
υπερψήφιση του Προέδρου Χριστόφια με τα “είκοσί” τους, όταν κατηγορούσαν την 
προηγούμενη κυβέρνηση ότι είχαν φιμωθεί ως να υπήρχε δικτατορικό καθεστώς, για να 
εκφράσουν τις ανανικές θέσεις τους, ήταν όλα ορθά, ωραία και πολιτικά αποδεκτά από 
το ∆ΗΣΥ.  Τελικά, κύριοι συνάδελφοι, η κομματική απόφαση περί υποστήριξης του 
Σχεδίου Ανάν από το συνέδριο του ∆ΗΣΥ παραμένει.  Μέχρι και σήμερα δεν έχει 
ανακληθεί με άλλη συνεδριακή απόφασή σας, κύριοι. 

 Έχει λεχθεί ότι επιτεύχθηκε από το ∆ΗΣΥ η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Για ποια Κύπρο, αγαπητοί συνάδελφοι, μιλούμε;  Την Κύπρο του Ανάν ή την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, που ενετάχθη με την υπογραφή του Προέδρου Παπαδόπουλου;  
Όλα αυτά ξεχάστηκαν από το ∆ΗΣΥ -αλλάξαμε χρώμα, αλλάξαμε δέρμα, αλλάξαμε 
ύφος- και βρίσκονται σήμερα σε πλήρη αντίθεση με όσα μέτρα έχουν συμφωνηθεί. 

 Οι δηλώσεις του προέδρου του ∆ΗΣΥ ότι το πακέτο μέτρων της κυπριακής 
οικονομίας το οποίο κλειδώθηκε, όπως είπε, καταστρατηγούν τις προσδοκίες του λαού 
και ανέφερε χθες, μόλις χθες, στη δική του ομιλία ότι ποτέ δεν εισηγήθηκαν απολύσεις ή 
περικοπές μισθών.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε αυτό το σημείο είμαι υποχρεωμένος να σας αναφέρω το τι κριτικά καταγράφει 
ο αγαπητός συνάδελφος Αβέρωφ Νεοφύτου στην κατατεθειμένη στα πρακτικά της 
Βουλής περσινή ομιλία του.  Αναφέρει στις σελίδες 19 έως 26:  «Εμείς τολμούμε και 
προτείνουμε μια σειρά από συγκεκριμένα μέτρα, με σκοπό την εξυγίανση της κρατικής 
μηχανής και τη μείωση του λειτουργικού της κόστους…  ∆εν έχουμε κάτι με τους 
δημόσιους υπαλλήλους, οι στρεβλώσεις είναι αποτέλεσμα διαχρονικών λανθασμένων 
πολιτικών».  Και προτείνει, μεταξύ άλλων, μειώσεις και περικοπές μισθών· αυτά στα 
οποία ο πρόεδρος του ∆ΗΣΥ αναφερόταν!  Και λέει, μεταξύ άλλων, εισηγείται ο κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου μείωση για τα δύο επόμενα χρόνια των απολαβών και των 
αφορολόγητων επιδομάτων όλων ανεξαρτήτως των κρατικών και πολιτειακών 
αξιωματούχων, των ρυθμιστών και των ανώτατων δημοσίων υπαλλήλων, διατήρηση 
των απολαβών των πιο υψηλόμισθων υπαλλήλων στο δημόσιο και ημικρατικό τομέα 
χωρίς αυξήσεις και προσαυξήσεις για τα επόμενα δύο χρόνια.  Τα δέχεται αυτά η 
ΠΑΣΥ∆Υ και οι άλλες συντεταγμένες συντεχνίες του ημιδημόσιου τομέα;  Και συνεχίζει ο 
κ. Αβέρωφ Νεοφύτου λέγοντας ότι θα πρέπει να περικοπούν και οι υπερωρίες, 
παραδείγματος χάριν μέχρι 20%.  Και καταλήγει ο αγαπητός φίλος, αναπληρωτής 
πρόεδρος του ∆ΗΣΥ:  «Οι πικρές αλήθειες πρώτα χλευάζονται, μετά συζητιούνται και 
στο τέλος εφαρμόζονται». 

 Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που χλευάζουν ο ∆ΗΣΥ και η Ε∆ΕΚ την 
εποικοδομητική και ουσιαστική παρέμβαση του ∆ΗΚΟ, που κάτω από τα ασφυκτικά 
δεδομένα θα έπρεπε να ληφθούν υποφερτά μέτρα;  Εμείς ως ∆ΗΚΟ είμαστε έτοιμοι για 
συζήτηση με όλους τους κοινωνικούς εταίρους και τις συντεχνίες ως προς την τελική 
εφαρμογή των μέτρων.  Άλλωστε, τα μέτρα τα οποία έχει συμφωνήσει το ∆ΗΚΟ ως 
πρώτο στάδιο είναι πολύ ηπιότερα από τα μέτρα που τόλμησε να εισηγηθεί πέρσι την 
ίδια εποχή, στον ίδιο χώρο ο αναπληρωτής πρόεδρος του ∆ΗΣΥ.  

 Οι κατευθυντήριες γραμμές και η βάση για τη λήψη μέτρων δημοσιοοικονομικής 
εξυγίανσης στις οποίες το κόμμα μας έχει βασιστεί, που αποτελούν αφετηρία για 
πρόσθετα μέτρα, που όμως δε θα στοχεύουν κατά των δημοσίων υπαλλήλων ή των 
ευπαθών ομάδων και δε θα εφαρμοστούν χωρίς διάλογο, βασίζονται επίσης στην 
έκθεση της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου.  Και αναφέρει επιγραμματικά η έκθεσις:  «Το 
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βάρος της προσπάθειας θα πρέπει να δοθεί στον περιορισμό των δημοσίων δαπανών, 
που είναι κυρίως υπεύθυνες για τη μεγάλη διεύρυνση του δημοσιονομικού ελλείμματος.  
Το πρόβλημα βέβαια είναι διαρθρωτικό».  Συνεχίζει η έκθεση:  «Ο περιορισμός των 
δημοσίων δαπανών πρέπει να προέλθει κυρίως από περιορισμό των μη παραγωγικών 
δαπανών, αλλά και μέσω διαρθρωτικών αλλαγών, ώστε να ενισχύονται οι προοπτικές 
ανάπτυξης» -εισηγείται περιορισμό στο κρατικό μισθολόγιο, στόχευση των επιδομάτων, 
αλλά και των παροχών στη βάση εισοδήματος και πλούτου- «η λογική αύξησις 
φορολογικών εσόδων είναι δυνατό να υπάρξει, αλλά δεν πρέπει και με κανένα τρόπο να 
υποσκάπτουν την οικονομική ανάπτυξη ούτε να αποδυναμώνουν τη θέση της Κύπρου 
ως χρηματοοικονομικού κέντρου». 

 Ήδη σχεδόν όλες οι  πολιτικές δυνάμεις έχουμε προχωρήσει στην υπερψήφιση 
νόμων για τη φοροδιαφυγή. Θα προταθούν επιπρόσθετα μέτρα, με στόχο την 
οικονομική εξυγίανση, συμπεριλαμβανομένων των χρόνιων διαρθρωτικών 
στρεβλώσεων που υπάρχουν στον παραγωγικό τομέα.      

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναμφίβολα, η κυπριακή οικονομία δεν πηγαίνει καλά· έχει υποβαθμιστεί.  Οι 
οιωνοί είναι τέτοιοι, που προδιαγράφεται νέος κίνδυνος υποβάθμισης.  Με τα δεδομένα 
λοιπόν αυτά και με τη διάθεση για συναινετική εφαρμογή πρόσθετων μέτρων 
δημοσιονομικής εξυγίανσης, έχω αποστείλει  επιστολή  στις 8 ∆εκεμβρίου 2010 στον 
Πρόεδρο της Βουλής και του κόμματός μας, αντίγραφο της οποίας έχω δώσει στο γενικό 
γραμματέα του ΑΚΕΛ, με τις εισηγήσεις μου, οι οποίες μελετώνται και βασίζονται σε μια 
φιλοσοφία πέραν των ήδη συμφωνηθέντων με το εξής σκεπτικό, το οποίο θα μοιραστώ 
και μαζί σας: 

 Η οικονομική επιτυχία, αγαπητοί συνάδελφοι, της προηγούμενης κυβέρνησης 
βασίστηκε κατά κύριο λόγο σε τρεις πυλώνες:  τη φορολογική αμνηστία, τη μηδενική 
αύξηση των γενικών μισθών των δημοσίων υπαλλήλων και την εισροή μεγάλων 
κεφαλαίων από τις κτηματικές συναλλαγές.  Λαμβάνοντας υπόψη αυτά τα δεδομένα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ιερωνυμίδη, μισό λεπτό σας παρακαλώ. 

 Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας παρακαλέσω να έχουμε κάποια σιγή, για να 
μπορεί να ακούεται και ο ομιλητής.  Είναι κρίμα! 

 Λοιπόν, κύριε Ιερωνυμίδη, συνεχίστε. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ελπίζω να μην καταγραφεί ως χρόνος η διακοπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, είκοσι δευτερόλεπτα τα αφαίρεσα! 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω δεδομένα, τις αντιδράσεις των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων, την άμεση, αλλά και μεσοπρόθεσμη επίτευξη εισροής 
πόρων στα κρατικά ταμεία, εισηγούμαι τα εξής μέτρα:  

 Πυλώνας πρώτος:  Σχέδιο αποπληρωμής οφειλόμενων φόρων, προστίμων και 
τόκων:  Για αντιστάθμιση λοιπόν των “επαχθών” μέτρων προς τη δημοσιοϋπαλληλική 
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κοινωνία, αλλά και την παραγωγική κοινωνία γενικότερα, θα μπορούσαμε να 
εισηγηθούμε να εισαχθεί σχέδιο αποπληρωμής οφειλόμενων φόρων, προστίμων και 
τόκων με έκπτωση μέχρι και 30% για περίοδο έξι έως οκτώ μηνών, για τα έτη 2005-
2008.  Σας παραπέμπω στα αποτελέσματα της μελέτης της Γενικής Ελεγκτού, που 
αναφέρεται σε ανείσπρακτες οφειλές από  φόρους, πρόστιμα και τόκους, ύψους πέραν 
του €1,1 δις.  ∆ιαφαίνεται ότι υπάρχει τρομερή δυσκολία είσπραξης.  Το προτεινόμενο 
αυτό μέτρο θα επιφέρει άμεσα εισπρακτικά αποτελέσματα. 

 Πυλώνας δεύτερος:  Αν εφαρμοστεί αυτός ο πυλώνας, τότε θα μπορούσαμε να 
συζητήσουμε μόνο για μηδενικές αυξήσεις επί των γενικών απολαβών των δημοσίων 
υπαλλήλων, κατά το μοντέλο της προηγούμενης κυβέρνησης, δικαιολογώντας ότι αυτός 
ο τρόπος της άμεσης εισροής χρημάτων θα επενεργεί προς όφελος άλλων πιο επαχθών 
μέτρων που δυνατό να επιβληθούν στους δημόσιους υπαλλήλους. 

 Πυλώνας τρίτος:  Άμεση εφαρμογή πολεοδομικής πολιτικής σε συνδυασμό με την 
τροποποίηση των τοπικών σχεδίων, όπως η χαλάρωση των αυστηρών προδιαγραφών 
για λήψη αδειών οικοδομής.  Μόνο η τροποποίηση των τοπικών σχεδίων που υπέχουν 
θέση νομοθεσίας θα μπορούσε άμεσα να αμβλύνει το πρόβλημα.  Όμως ο συνδυασμός 
της θέσπισης επιπρόσθετης νομοθεσίας περί πολεοδομικής χαλάρωσης θα έχει 
επιπρόσθετα εισπρακτικά αποτελέσματα.  Θα αποτελέσουν πηγή αποδέσμευσης 
χιλιάδων οικιστικών μονάδων προς τελική τιτλοποίηση από το Κτηματολόγιο.  Με αυτό 
τον τρόπο θα μπορέσει το κράτος να εισπράξει τα τέλη μεταβίβασης από τη μια και από 
την άλλη οι ιδιοκτήτες θα μπορέσουν να χρησιμοποιήσουν τον τίτλο τους ως εγγύηση 
προς τους χρηματοπιστωτικούς οργανισμούς και τις τράπεζες για την προώθηση του 
οικονομικού τους προγραμματισμού.  Θα αποφύγουμε επίσης το μόνιμο διεθνή 
διασυρμό λόγω της αδυναμίας έκδοσης τίτλων, με προοπτική ανάκαμψης ακόμα και της 
οικοδομικής βιομηχανίας.  Έχουμε βιώσει, αγαπητοί συνάδελφοι, το διασυρμό της 
Κύπρου από τους Άγγλους και άλλους Ευρωπαίους αγοραστές  από την αδυναμία μας 
για έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας. 

 Πυλώνας τέταρτος:  Η θέσπιση νομοθεσίας για αύξηση φορολογίας ακίνητης 
περιουσίας θα πρέπει να προσδιορίζεται βασικά όχι στην αδρανή ανεκμετάλλευτη 
ιδιοκτησία αλλά επί των οικοδομών, οικιών, διαμερισμάτων και άλλων υποστατικών με 
βάση τα τετραγωνικά μέτρα. Θα υπάρξει δηλαδή αυξημένη επιβολή φορολογίας σε 
οικοδομές πέραν του  συγκεκριμένου εμβαδού.  Το μέτρο είναι δυνατό να εφαρμοστεί 
άμεσα χωρίς χρονοτριβές και χρονοβόρες εκτιμήσεις, αλλά και από την άλλη οι 
κατέχοντες περιουσία που συνήθως πηγάζει από κληρονομιά δε θα βρίσκονται προ του 
φάσματος της πώλησης της γης τους για αποπληρωμή του φόρου. 

 Επειδή όμως το ΑΚΕΛ και η Ε∆ΕΚ πιππιλλούν το θέμα των φορολογιών στις 
επιχειρήσεις,  θα πρέπει να επαναλάβω την εισήγηση της Κεντρικής Τράπεζας Κύπρου:  
Όποια και αν είναι τα μέτρα που θα ληφθούν, δεν πρέπει να υποσκάπτουν και να 
αποδυναμώνουν με κανένα τρόπο τη θέση της Κύπρου ως χρηματοοικονομικού 
κέντρου.  Οι χιλιάδες των ξένων εταιρειών και των ξένων επενδυτών που 
χρησιμοποιούν την Κύπρο ως κέντρο δραστηριοτήτων τους, για να μπορέσουν να 
επωφεληθούν των φορολογικών ωφελημάτων που προσφέρει η Κύπρος, πρέπει να 
έχουν έδρα την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Αυτό εξισώνει οποιαδήποτε κυπριακή εταιρεία 
κυπριακών συμφερόντων με τις ξένες.  Σύμφωνα με τα επίσημα στοιχεία -ακούστε, 
κύριοι συνάδελφοι- που έχουν δοθεί το 2009, υπάρχουν καταθέσεις ξένων στις 
κυπριακές τράπεζες της τάξεως των €16 δις· τρεισήμισι φορές τον προϋπολογισμό της 
Κύπρου!  Εάν μαζί με τα €2 δις που εισρέουν στην Κύπρο από τις δραστηριότητες των 
ξένων και την πληθώρα εργασιακών θέσεων που παρέχουν θα μπορέσει να 
αντισταθμιστεί με οποιαδήποτε αύξηση φορολογίας στις επιχειρήσεις, τότε πρέπει να 
μιλούμε μόνο περί ουτοπίας!  



77 
 

 Η Μάλτα παραμονεύει μια λανθασμένη κίνησή μας, για να επωφεληθεί από την 
καταστροφή και τη διάλυση της μόνης πηγής εισοδημάτων που παραμένει αλώβητη σ’ 
αυτό τον αρνητικό οικονομικό κυκεώνα.  Αν οι θέσεις του ΑΚΕΛ και της Ε∆ΕΚ είναι η 
φορολογία των επιχειρήσεων, που θα θέτει σε κίνδυνο την Κύπρο ως 
χρηματοοικονομικό κέντρο, σας διαβεβαιώ ότι το ∆ΗΚΟ θα πράξει το καθήκον του 
έναντι του τόπου και της κοινωνίας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως υπεύθυνος του τομέα υγείας του ∆ΗΚΟ θα πρέπει να πω ότι το Γενικό Σχέδιο 
Υγείας φαίνεται να έχει καταντήσει το γεφύρι της Άρτας.  «Ολημερίς το χτίζαμε, τη νύχτα 
γκρεμιζόταν!»  Ούτε πολιτική βούληση, αλλά ούτε και η οικονομική δυνατότητα 
θέσπισης υπάρχει.  Πρέπει επιτέλους να ξεκαθαρίσει το θέμα, ίσως με μια εναλλακτική 
πρόταση σχεδίου, ώστε μέσα στα πλαίσια των νέων διαγραφομένων οικονομικών 
δυνατοτήτων να εφαρμοστεί.  

 Έχω αναφέρει ότι χωρίς σοβαρή οικονομία δεν μπορεί να υπάρξει αγώνας για το 
εθνικό πρόβλημα.  Ο ∆ΗΣΥ μηρυκάζει και μεταλλάσσεται αναλόγως των χρονικών 
στιγμών για τα μέτρα εξυγίανσης.  Η Ε∆ΕΚ περίπου τα αποκηρύσσει.  Ομιλεί περί 
επαχθών φορολογιών στα αγαθά και με μια σειρά πολιτικών σοφισμάτων και 
γενικολογιών, που άλλωστε τη χαρακτηρίζουν ως πολιτική δύναμη, αρνείται και 
απορρίπτει τα πάντα χωρίς να προτείνει, παρά μόνο με γενικότητες διαμορφώνει 
θεωρητική πολιτική φιλοσοφία.  Θα ήταν καλό η ηγεσία της Ε∆ΕΚ να ανατρέξει στις 
αλήθειες των λόγων του αντιπροέδρου του αδελφού κόμματος ΠΑΣΟΚ κ. Πάγκαλου για 
την πολιτική της των προηγουμένων χρόνων, πριν την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση.  Θα ήταν όμως καλύτερο, αγαπητοί συνάδελφοι, αντί να ομιλεί για πολιτική 
ηθική με την έξοδό της από το κυβερνητικό σχήμα, να αντιληφθεί ότι θα ήταν πολιτικά 
ηθικότερο και καθήκον της έναντι της κοινωνίας, έχοντας τη δυνατότητα μέσα από τους 
θεσμούς, εισβάλλοντας, να προκαλέσει και να επιβάλει θέσεις όχι μόνο για την 
οικονομία, αλλά και για το Κυπριακό.  Μαζί με το ∆ΗΚΟ θα μπορούσαν να 
δημιουργήσουν άξονα ενδοκυβερνητικής πίεσης για το Κυπριακό.  Να θυμίσω ακόμη ότι 
ήταν η πρώτη πολιτική δύναμις μετά το ΑΚΕΛ που υποστήριξε χωρίς πολλές 
περιστροφές τον Πρόεδρο Χριστόφια για την έναρξη των απευθείας συνομιλιών. 

 Ως ∆ΗΚΟ θέλουμε να διαβεβαιώσουμε την κοινωνία των πολιτών και τον κάθε 
Ελληνοκύπριο ότι έχουν γνώσιν οι φύλακες, παρά το γεγονός ότι το Κυπριακό το 
χειρίζεται ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας μαζί με το Εθνικό Συμβούλιο, ότι μέσα από τους 
θεσμούς θα πράξουμε το πατριωτικό μας καθήκον.  Ως αυθύπαρκτη πολιτική οντότητα 
έχουμε διατηρήσει και διατηρούμε τις διαφωνίες μας ως προς τους χειρισμούς του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας και την τακτική που ακολουθεί στις συνομιλίες για επίτευξη 
λύσης του Κυπριακού.  Πώς είναι δυνατό ακόμη να πιστεύει κανείς ότι οι Τουρκοκύπριοι, 
που κατευθύνονται από τις βουλές της Τουρκίας, μπορούν να αποφασίσουν για λύση 
χωρίς την ευλογία της Τουρκίας;  Πώς είναι δυνατό να υπάρχει πραγματική ειλικρίνεια, 
όταν για ακόμα ένα απλό θέμα όπως η εισαγωγή του ευρώ στην επικράτεια της 
ομόσπονδης Κύπρου φέρνουν ενστάσεις και προσκόμματα; 

 ∆ε θα αμφισβητήσω τον πατριωτισμό του Προέδρου Χριστόφια ή το ότι 
προσπαθεί για επίτευξη προόδου στις συνομιλίες, θα πω όμως ότι κάνει λάθη, λάθη 
τακτικής.  ∆εν είναι δυνατό να γίνονται προσφορές χωρίς ανταλλάγματα, διότι αυτές οι 
προσφορές θα πρέπει τουλάχιστον να εξισορροπούνται με εξίσου γενναιόδωρα 
ανταλλάγματα.  Και ας μας πουν οι φίλοι του ΑΚΕΛ, μετά από παρέλευση δυόμισι 
χρόνων συνομιλιών, τι παραχωρήσεις έχουμε λάβει από τον κατακτητή.  Στόχος και 
σκοπός είναι η κατάλυσις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την απρόσκοπτη ενταξιακή 
πορεία της Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Μα και αν ακόμα δε γίνει αποδεκτή και 
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επιζητηθεί ειδική σχέση μεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία θα πρέπει και εδώ να συναινέσει.  

 Φαίνεται πια ότι η πολιτική της καλής πρόθεσης, της φιλικής σχέσης, η πολιτική 
του “καλού παιδιού” θα πρέπει να σταματήσει.  Θα πρέπει να αντιταχθούμε διεκδικητικά, 
απαιτητικά, με τις πιο μαξιμαλιστικές θέσεις όχι μόνο στο τραπέζι των συνομιλιών, αλλά 
και σε όλα τα βήματα και ειδικότερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Αυτό απαιτεί το δίκαιο, 
αυτό διδάσκει η εμπειρία.  Όπως παραδείγματος χάριν στα θεσμικά όργανα της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης τάσσεσαι με τα πιο μαξιμαλιστικά, για να αποκομίσεις το όφελος 
που προσδοκάς. 

 Πρέπει επιτέλους να γίνει αντιληπτό γιατί η απόφαση στο Εκτελεστικό Γραφείο 
του ∆ΗΚΟ που αφορά το κεφάλαιο “περιουσιακό” δεν μπορεί να αποτελέσει βάση 
λύσης.  ∆ε θα το αναλύσω.  Απλώς, θέλω να ρωτήσω τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
γιατί απενοχοποιείται η Τουρκία ακόμα και για θέματα αποζημιώσεων.  Θα αναμένουμε 
ότι ο Πρόεδρος ως συνομιλητής θα θέσει θέμα αναδιαμόρφωσης των προτάσεων της 
ελληνοκυπριακής πλευράς, αλλά περισσότερο ότι θα είναι αδιάλλακτα απαιτητικός ως 
προς το εδαφικό και τα άλλα προς συζήτηση κεφάλαια και θέματα που αφορούν τη λύση 
και τις προσδοκίες του κυπριακού λαού.  Ο κυπριακός λαός αναμένει διεκδικητική 
διαχείριση όσον αφορά το Κυπριακό για την τελική του δικαίωση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Αστειευόμενος) 

 Βρε Στέλιο, ήσουν όπως τη θύελλα!  Εν επρολάβαινα να σε παρακολουθήσω! 

 Ο αγαπητός Αβέρωφ. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Αγαπητέ μου Αβέρωφ, έχεις το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ούτε επί προσωπικού ούτε θα εκφράσω δυσαρέσκεια 
για την οξύτατη κριτική στην παράταξή μου από τον αγαπητό συνάδελφο το Στέλιο τον 
Ιερωνυμίδη.  Στη δημοκρατία πρέπει να ανέχεσαι.  Απλώς, είναι για να κάνω μία 
διόρθωση.  ∆εν αποσύρουμε ούτε μία λέξη από αυτά που δήλωσα από το βήμα του 
κοινοβουλίου στη συζήτηση των περσινών προϋπολογισμών.  Όμως, αντιλαμβάνομαι, 
λόγω πίεσης χρόνου ο συνάδελφος είτε δεν τα διάβασε σωστά είτε παρέκαμψε κάποια 
πρότασή μου. 

 Πέρσι από το επίσημο βήμα της Βουλής εισηγήθηκα, ως μήνυμα προς την 
κοινωνία ενόψει της επερχόμενης κρίσης που άλλοι δεν την έβλεπαν, οι ανώτατοι 
κρατικοί αξιωματούχοι να κάνουμε την κίνηση μείωσης των μισθών μας κατά 10% -όχι οι 
δημόσιοι υπάλληλοι- κίνηση η οποία πράγματι χλευάστηκε εκείνες τις μέρες από όλους 
σχεδόν, μετά προβλημάτισε και στο τέλος υιοθετήθηκε τόσο από την κυβέρνηση, με 
απόφαση του Προέδρου Χριστόφια, όσο και από το κοινοβούλιο, με απόφαση του 
σώματος. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  Είναι προς αποκατάσταση της… 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εγώ θέλω σοβαρά να πω, επειδή το περηφανευόμαστε αυτό το 10%.  Ξέρετε;  
Μειδιά ο κόσμος!  Όποιος αντέχει και είναι ειλικρινής να κάμει πρόταση να καταθέσουμε 
το 10% των περιουσιών μας σε ώρα κρίσης, από την οποία υποφέρει ο κόσμος.  Αυτό 
θα είχε ένα αντίκρισμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα, ελπίζω να μην αρχίσουμε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ!  Ελπίζω να μην αρχίσουμε το χορό των δηλώσεων, αντιδηλώσεων, 
διότι έχουμε πολλούς ομιλητές. 

 Λοιπόν, κύριε Ιερωνυμίδη, δέκα δευτερόλεπτα. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Απλώς να αναφερθώ στα όσα είπε ο συνάδελφος Αβέρωφ Νεοφύτου.  Έχω 
δώσει και τις σελίδες, από τη δεκαεννιά μέχρι την είκοσι.  Είχε παρατάξει σωρεία 
θέσεων, σωρεία εισηγήσεων.  Να τις διαβάσετε, κύριε, διότι εγώ σας τις διάβασα.  Εγώ 
τις αντέγραψα!  Είμαι καλός αντιγραφέας, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω για αποκατάσταση των πραγματικών γεγονότων.  
Εισηγήθηκα μείωση των μισθών των ανώτατων κρατικών αξιωματούχων και αυτό έγινε.  
Όσον αφορά τη δημόσια υπηρεσία, εισηγήθηκα παγοποίηση των μισθών των 
υψηλόμισθων, παγοποίηση των μισθών των υψηλόμισθων, ουδέποτε μείωση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 



80 
 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο τον Ανδρέα τον Κυπριανού 
από μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, άλλως ο “κυνηγός της Βουλής”! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Και ο “κυνηγός”! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ο “κυνηγός”!  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Τώρα “σταυροκυνηγός”! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 “Σταυροκυνηγοί” τώρα!  Μάλιστα. 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα αντιπαρέλθω, κύριε Πρόεδρε, αυτά που είπε ο συνάδελφος κατηγορώντας το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό, γιατί φαίνεται ότι ξέχασε ότι είναι με τες ψήφους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που η Κύπρος εντάχθηκε στην 
Ευρωζώνη, όπως ξεχνά φαίνεται και τους κοινούς αγώνες για ένταξη στο Συνεταιρισμό 
για την Ειρήνη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ζούμε αυτό το διάστημα τις δύσκολες προκλήσεις που προέρχονται από την 
παγκόσμια οικονομική κρίση, τις παρενέργειές της σε μια σειρά από κράτη μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και το τελευταίο διάστημα ζούμε εντονότατα τις επιπτώσεις της και 
στην Κύπρο.  Ζούμε όμως, δυστυχώς, και την αδυναμία της δικής μας κυβέρνησης να 
λάβει τα μέτρα εκείνα που πρέπει και επιβάλλεται, για να μπορέσει η μικρή και ευέλικτη 
κυπριακή οικονομία να εξέλθει το συντομότερο από την ύφεση, να πάρει το δρόμο της 
ανάπτυξης και να ξαναγίνει ο κύριος πυλώνας στήριξης των αγώνων αυτού του λαού.  
Ζούμε μια πρωτοφανή προσπάθεια του οικονομικού επιτελείου της κυβέρνησης να 
ανακαλύψει και να εφαρμόσει δικές της οικονομικές πολιτικές εξόδου από την κρίση, 
βασισμένες σε δικές της ιδεολογικές αντιλήψεις.  Ζούμε καθημερινά μια κυβέρνηση που 
μοιρολατρεί, γιατί προέκυψαν προβλήματα στη διάρκεια της διακυβέρνησής της, αντί να 
κυβερνήσει και να τα επιλύσει.  Ζούμε επίσης την τεράστια επικοινωνιακή προσπάθεια 
των κυβερνώντων να αποκρύψουν τα προβλήματα, στην προσπάθειά τους να 
αποφύγουν το πολιτικό κόστος. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα η κ. Ντίνα Ακκελίδου.) 

 Πώς διαφορετικά, κυρία Πρόεδρε, μπορεί κάποιος να ερμηνεύσει τη δήλωση 
μόλις χθες του γενικού γραμματέα της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ ότι «δεν υπάρχει 
πρόβλημα με την έκθεση των Standard & Poor’s και την υποβάθμιση της κυπριακής 
οικονομίας», γιατί εμείς τους εξεγελάσαμε, αφού προλάβαμε και δανειστήκαμε €1 δις με 
χαμηλό επιτόκιο;  Ή πώς μπορεί, κυρία Πρόεδρε, κάποιος να ερμηνεύσει την εισήγηση, 
την πρόταση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και του Υπουργού Οικονομικών στο 
κοινοβούλιο ότι έχουμε ξεπεράσει, κυρία Ακκελίδου, την οικονομική κρίση; 

 Τα δεδομένα όμως, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρία Πρόεδρε, είναι μπροστά μας, 
είναι αδιαφιλονίκητα και αδιαμφισβήτητα και καμιά επικοινωνιακή πολιτική ή 
προπαγάνδα άλλων εποχών δεν μπορεί να τα συγκαλύψει.  Η κυπριακή οικονομία είναι 
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υπό επιτήρηση, οι Standard & Poor’s έχουν υποβαθμίσει την πιστοληπτική ικανότητα 
της κυπριακής οικονομίας και έπονται άλλοι, το δημοσιονομικό έλλειμμα έχει ξεφύγει, το 
δημόσιο χρέος ανέβηκε σε πρωτοφανή επίπεδα και η ανεργία καλπάζει.  Η Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα, ο ίδιος ο κ. Τρισέ, ο ∆ιοικητής της δικής μας Κεντρικής Τράπεζας, ο 
κ. Ορφανίδης, όλοι οι γκουρού της οικονομίας, το ΚΕΒΕ, η ΟΕΒ, οι μικροί και οι μεγάλοι 
φωνάζουν, αλλά δυστυχώς σε ώτα μη ακουόντων. 

 Η κυβέρνηση έδειξε σοβαρές ανεπάρκειες και έλλειψη πολιτικής βούλησης να 
αντιμετωπίσει την οικονομική κρίση.  Έδειξε αναποφασιστικότητα, αδυναμία 
συναίνεσης, πέταξε στον κάλαθο των αχρήστων τις ολοκληρωμένες προτάσεις του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και μετά από σωρεία λανθασμένων εκτιμήσεων φοβήθηκε 
να πάρει μέτρα.  Έκανε ό,τι περνούσε από το χέρι της, για να κάνει τα πράγματα 
χειρότερα.  Η κυβέρνηση πίστευε ότι, στρουθοκαμηλίζοντας, θα μπορούσε να αποφύγει 
τις δυσκολίες.  Αντί να κάνει εθνικό διάλογο με όλους, με τα κόμματα, με τα συνδικάτα, 
με τους φορείς της οικονομίας και τα επιμελητήρια, προτίμησε το στενό κομματικό 
διάλογο.  Μακρόσυρτες διαδικασίες, κάθε μέρα και άλλα μέτρα και άλλες εισηγήσεις, 
εκφυλισμός της διαδικασίας, για να καταλήξει στα φορομπηκτικά μέτρα στο παρά πέντε.  
Σκότωσε τις αναπτυξιακές προοπτικές της οικονομίας, καθήλωσε τον επιχειρηματία και 
τις επενδύσεις, κατακεραύνωσε τον αναπτυξιακό προϋπολογισμό του κράτους και 
υπέβαλε ενώπιον του κοινοβουλίου ένα λογιστικού τύπου προϋπολογισμό. 

 Επειδή, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, έχουμε 
κουραστεί να ακούμε από όλους επικοινωνιακά τη λέξη “ανάπτυξη”, ας δούμε επιτέλους 
πώς επιτυγχάνεται.  Ερωτώ:  Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι ο πρώτος παράγοντας για 
ανάπτυξη είναι το φτηνό χρήμα στο δανειζόμενο;  Και είναι γεγονός ή όχι ότι αυτό το 
μέτρο υιοθέτησαν όλες οι ευρωπαϊκές χώρες, κατεβάζοντας τα δανειστικά επιτόκια σε 
σχεδόν μηδενικά επίπεδα, για να σπρώξουν τις επενδύσεις;  Τι έκανε η δική μας 
κυβέρνηση προς αυτή την κατεύθυνση;  Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι η τιμή του 
ηλεκτρικού ρεύματος στην Κύπρο είναι στα υψηλότερα δυνατά επίπεδα, βάζοντας τον 
επιχειρηματία, το βιομήχανο, το μικρομεσαίο σε θέση άμυνας, με σοβαρή αδυναμία να 
ανταγωνιστεί; 

 Μου επιτρέπεται, κυρία Πρόεδρε, εδώ να πω ότι η φαρμακοβιομηχανία είναι ίσως 
η αιχμή του δόρατος της μεταποιητικής βιομηχανίας στην Κύπρο.  Πρόσφατα ένας πολύ 
μεγάλος φαρμακοβιομήχανος στην Κύπρο έκαμε μία έρευνα σε σχέση με το κόστος 
στην Κύπρο και στη Γαλλία αναλόγου μεγέθους φαρμακοβιομηχανίας.  Αυτός ο 
σοβαρός επιχειρηματίας, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ανακαλύψει 
ότι πληρώνει για το ίδιο μέγεθος σε αναλογία €1,5 εκατομ. περισσότερα σε τόκους από 
ό,τι πληρώνει ο Γάλλος συνάδελφός του και €2,5 εκατομ. περισσότερα σε ρεύμα από 
ό,τι πληρώνει ο Γάλλος αντίπαλός του, συναγωνιστής του, ανταγωνιστής του.  Αυτό 
είναι ανταγωνιστικότητα της κυπριακής οικονομίας;  Τι θα κάνει, κυρίες και κύριοι, αύριο 
αυτός ο βιομήχανος;  Ή θα περιορίσει τις εργασίες του ή θα κλείσει τη 
φαρμακοβιομηχανία ή θα τη μεταφέρει στο εξωτερικό και χιλιάδες θέσεις εργασίας θα 
χαθούν. 

 Είναι γεγονός, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι η αύξηση στην τιμή των καυσίμων είναι 
τροχοπέδη στην ανάπτυξη;  Είναι γεγονός ότι η φοροαπειλή και φοροεπιδρομή 
περιχαρακώνει τον επιχειρηματία, μειώνει τες επενδύσεις, διώχνει κεφάλαια στο 
εξωτερικό και μειώνει  την ανάπτυξη;  Είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
προσπαθούμε να καταργήσουμε στην Κύπρο τες εταιρείες λίμιτεδ, βάζοντας ποινικές 
ευθύνες και προσωπικές εγγυήσεις στους διευθυντές;  ∆εν αντιλαμβανόμαστε ότι η 
συντριπτική πλειοψηφία των επιχειρήσεων στην Κύπρο είναι οικογενειακές επιχειρήσεις 
και ότι, αν ο άλλος νιώθει ότι θα χάσει το σπίτι του ή θα σύρεται στα δικαστήρια, αν η 
επαγγελματική του προσπάθεια αποτύχει ή δεν πετύχει, τότε θα αποφύγει να ρισκάρει, 



82 
 

με αποτέλεσμα τη μείωση του επιχειρείν και τον περιορισμό στην ανάπτυξη; Επιχείρηση 
προσωπική, οικογενειακή, μικρή ή μεγάλη σημαίνει ρίσκο, αλλά σημαίνει και έσοδα στο 
κράτος από εταιρικούς φόρους και πολλές θέσεις εργασίας.  Πότε επιτέλους θα 
σταματήσομε να καταραζόμαστε τον επιχειρηματία και τις παραγωγικές δυνάμεις της 
οικονομίας σε αυτό τον τόπο;  Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι ανάπτυξη σημαίνει μικρό και 
ευέλικτο κράτος και δύναμη στον ιδιωτικό τομέα;   Πολιτική αυτής της κυβέρνησης 
δυστυχώς είναι η διόγκωση του κράτους και η ενδυνάμωση του κράτους επιχειρηματία.  
Άρα, για ποια ανάπτυξη μας μιλούν;  Είναι ή δεν είναι γεγονός ότι οι πολλοί δαπανηροί 
και ζημιογόνοι ημικρατικοί οργανισμοί απομυζούν από το ακαθάριστο εθνικό προϊόν και 
ανταγωνίζονται τις προσπάθειες των παραγωγικών δυνάμεων της οικονομίας;  Έχουμε 
σήμερα στην Κύπρο υπηρεσίες που εξυπηρετούν την προσπάθεια του πολίτη να 
δραστηριοποιηθεί επαγγελματικά  σε μικρό χρονικό διάστημα και αποτελεσματικά ή τον 
στέλλουμε, αγαπητοί φίλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να χαθεί σε ένα λαβύρινθο 
κρατισμού και γραφειοκρατίας; 

 Θα μπορούσα να μιλώ για ώρες, αγαπητοί συνάδελφοι, για το πόσο ανεπαρκής 
είναι αυτή η κυβέρνηση στο να καταλάβει τι σημαίνει “ανάπτυξη” και “αναπτυξιακή 
πολιτική”.  Αυτή η κυβέρνηση, ενώ αρέσκεται να μιλά για ανάπτυξη, έχει κάνει τα πάντα, 
για να τη σταματήσει!  Ο ιδιωτικός τομέας και οι παραγωγικές τάξεις της οικονομίας 
απλά δεν αντέχουν πλέον να σηκώνουν το βάρος εβδομήντα δύο χιλιάδων δημοσίων 
υπαλλήλων και σαράντα τεσσάρων χιλιάδων ληπτών δημοσίου βοηθήματος. Και αν 
πραγματικά θέλομε να στηρίξομε τόσο το λαβείν των δημοσίων υπαλλήλων, αλλά και 
αυτούς που έχουν πραγματική ανάγκη για κοινωνική στήριξη, θα πρέπει να αλλάξουμε 
πολιτικές σήμερα. 

 Ο Γιώργος ο Παπανδρέου, κυρία Πρόεδρε, είναι σοσιαλιστής ηγέτης.  Στις 13 
Μαΐου 2010 είχε να πάρει μία εκ των δύο αποφάσεων, ή να μην πληρώσει συντάξεις 
τέλος Μαΐου, με αποτέλεσμα ο συνταξιούχος που περιμένει να πάρει τη σύνταξή του, 
για να αγοράσει ψωμί, γάλα και να γεμίσει το ψυγείο του, για να περάσει το μήνα, να 
μην πληρωθεί ή να πάρει το δάνειο των €110 δις από την τρόικα με το γνωστό 
μνημόνιο, αλλά κόβοντας όχι κατά 1% και 2%, αλλά κατά 20% και 25% τους μισθούς 
των δημοσίων υπαλλήλων, περιορίζοντας και τες συντάξεις. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Έτσι εκάμαμε; 

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εκεί είναι που θέλουμε να καταλήξουμε, αγαπητέ συνάδελφε, κύριε Λαμάρη, και 
να πούμε μετά, με τις δικές σας πολιτικές, ότι «φταίει η καταραμένη Ευρωπαϊκή 
Ένωσις»;  ∆ιότι αυτό θα πείτε, όπως εκάματε και με τη Eurocypria, όταν απολύσατε 
τριακόσιους είκοσι υπαλλήλους και είπατε  «ό,τι μας πει η Ευρώπη». 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εγώ θα ήθελα να πω ότι αυτή τη στιγμή ένα εκατομμύριο εργαζόμενοι στην 
Ελλάδα δεν ξέρω αν χειροκροτούν την κυβέρνησή τους έξω από το κοινοβούλιο. 
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ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αυτό το οποίο γνωρίζω είναι ότι αυτοί οι οποίοι διαμαρτύρονται -και σωστά 
διαμαρτύρονται- είναι σε αυτούς που θα απευθυνθείτε και εσείς, κύριε Λαμάρη, αν 
φτάσουμε εκεί και θα πείτε πολύ εύστοχα «φταίει η Ευρωπαϊκή Ένωσις», «φταίει ο 
καπιταλισμός», ενώ μπορείτε και σήμερα, για να μη φτάσουμε σε αυτό το σημείο, κύριε 
Λαμάρη, να κάνετε τις σωστές πολιτικές, τις οποίες σας έχουμε υποδείξει.  Αλλά, αν 
συμβεί αυτό -και εύχομαι να μη συμβεί, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είναι ο τελευταίος 
που εύχεται να υπάρχει κάτι τέτοιο- αν συμβεί αυτό, θα φέρετε απόλυτη την ευθύνη, 
γιατί εσείς κυβερνάτε! 

 Ανάπτυξη, αγαπητοί συνάδελφοι, σημαίνει και σωστή περιφερειακή πολιτική και 
οργάνωση της υπαίθρου με πολιτικές αποκέντρωσης, περιορισμού της αστυφιλίας και 
στήριξης της αγροτικής οικονομίας.  Θεωρώ ότι η περιφερειακή πολιτική αυτής της 
κυβέρνησης είναι ανύπαρκτη.  Η περιφερειακή ανάπτυξη περιλαμβάνει υποδομές για 
την υγεία και την ύπαιθρο, υποδομές για την παιδεία και σοβαρές πολιτικές για στήριξη 
της αγροτικής οικονομίας και του αγροτουρισμού.  Ζώντας όλα τα προβλήματα της 
ορεινής Λεμεσού, σας διαβεβαιώ ότι, αντί να λύσουμε προβλήματα, με αυτή την 
κυβέρνηση, γυρίσαμε πίσω.  Κάθε περιοχή αφήνεται στη μοίρα της.  Αναφέρω ως 
χαρακτηριστικό παράδειγμα το νοσοκομείο Κυπερούντας και το γενικό μαρασμό της 
ευρύτερης περιοχής του Τροόδους, της Πιτσιλιάς και των κρασοχωριών.  Καμία σοβαρή 
προσπάθεια για στήριξη των γεωργών και των κτηνοτρόφων, για στήριξη βιοτεχνιών 
παραδοσιακών προϊόντων, καθυστέρηση στη δημιουργία οδικού δικτύου, κανένα όραμα 
για δημιουργία ειδικών πανεπιστημιακών σχολών στα πλαίσια του ΤΕΠΑΚ, ανύπαρκτες 
πολιτικές αποκέντρωσης. 

 Αγαπητή κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επιτρέψτε μου στο πλαίσιο της συζήτησης του προϋπολογισμού να αναφερθώ 
πιο εξειδικευμένα σε έναν τομέα ιδιαίτερης σημασίας για την οικονομία της Κύπρου, 
αλλά και την ποιότητα ζωής των συμπολιτών μας.  Πρόκειται για τον τομέα της 
πολεοδομικής οργάνωσης και της μετατροπής των πόλεων σε φορείς ανάπτυξης.  Η 
χώρα μας μπορεί να γίνει ξανά ανταγωνιστική, αν καταφέρουμε να αναβαθμίσουμε τις 
πόλεις, να προσδώσουμε στον ολικό σχεδιασμό της Κύπρου τη διάσταση της αειφορίας, 
αν δημιουργήσουμε πόλεις ελκυστικές για κεφάλαια και ανθρώπους, με νέο περιεχόμενο 
στην ποιότητα ζωής των κατοίκων.  Αυτή η αναφορά μου σχετίζεται βεβαίως και με τη 
Λεμεσό, που είναι κατά τη γνώμη μου η ατμομηχανή της παραγωγής, των υπηρεσιών 
προστιθέμενης αξίας για το σύνολο της κυπριακής οικονομίας.  Είναι η πόλη που έχει τη 
δυνατότητα να εισέλθει στη χρυσή εποχή της ανάπτυξης και να αναβαθμίσει την 
ανταγωνιστικότητα της Κύπρου στο σύνολό της. 

 Αποτελεί θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ο ολικός επανασχεδιασμός της 
πατρίδας μας στο πλαίσιο ενός ενιαίου σχεδίου για την Κύπρο.  ∆ιαθέτουμε ομορφιά, 
αλλά περιορισμένη έκταση και πλούτο και δεν έχουμε την πολυτέλεια να τον 
σπαταλήσουμε άλλο.  Χρειαζόμαστε ένα σχέδιο που θα προβλέψει τις υποδομές, τις 
αναπτύξεις, τις χρήσεις για την επόμενη εικοσαετία τουλάχιστον. Ένα σχέδιο που θα 
καθορίζεται από τις αρχές της αειφορίας.  Στο ίδιο πλαίσιο πιστεύουμε ότι ο 
πολεοδομικός σχεδιασμός θα πρέπει να διέπεται από νέες πολιτικές, όπως ο αστικός 
αναδασμός, ο εκσυγχρονισμός της ∆ήλωσης Πολιτικής για τη μεμονωμένη κατοικία, ο  
διαχωρισμός των περιοχών σε αστικές, περιαστικές και ύπαιθρο, η κάθετη ανάπτυξη, η 
αύξηση του ελεύθερου χώρου και η μείωση του χώρου κάλυψης και  η δημιουργία 
πλατειών πρασίνου.  Όλα τα πιο πάνω πρέπει να είναι προτεραιότητες.  Το κάθε αστικό 
συγκρότημα θα πρέπει να περιβάλλεται από ισχυρή ζώνη πρασίνου, από μητροπολιτικά 
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πάρκα.  Ιδιαίτερα για τη Λεμεσό, αυτός ο σχεδιασμός, αλλά και άλλες υποδομές δεν 
μπορούν να καθυστερούν άλλο. 

 Το κυκλοφοριακό πρόβλημα έχει γίνει αφόρητο στο κέντρο της πόλης, στους 
κάθετους άξονες προς το κέντρο.  Το κυκλοφοριακό έμφραγμα πονάει περισσότερο. 
Χρειάζεται άμεσα στρατηγικός σχεδιασμός των συγκοινωνιών.  ∆εν έχουμε λύσει το 
πρόβλημα βάζοντας κάποια καινούρια λεωφορεία να κινούνται πάνω στο υφιστάμενο 
οδικό δίκτυο.  Ήταν μια καλή προσπάθεια -και την επαινούμε- αλλά δεν έχουμε λύσει, 
κυρίες και κύριοι, το συγκοινωνιακό.  Ρωτήστε τους πολίτες.  Να δούμε πώς άλλες 
πόλεις έδωσαν επιτυχείς λύσεις στα δικά τους κυκλοφοριακά προβλήματα και να 
αξιοποιήσουμε τη γνώση τους, να χρησιμοποιήσουμε και να επενδύσομε σε νέα μέσα 
μαζικής συγκοινωνίας. 

 Χρειάζεται η Λεμεσός την άμεση ολοκλήρωση του αποχετευτικού ομβρίων 
υδάτων, τη δημιουργία χώρων υγειονομικής ταφής υπολειμμάτων, γιατί τα σκύβαλα 
έχουν πνίξει την πόλη και είναι ντροπή για μια σύγχρονη ευρωπαϊκή πόλη να διατηρεί 
επιφανειακούς  σκυβαλότοπους, όπως αυτός στο Βατί. 

 Χρειάζεται η άμεση ενίσχυση σε προσωπικό και μέσα του Γενικού Νοσοκομείου 
Λεμεσού, γιατί οι Λεμεσιανοί δεν είναι ασθενείς δεύτερης κατηγορίας.  Οι λίστες 
αναμονής είναι λίστες ντροπής.  Και αν η κυβέρνηση έχει στείλει το Γενικό Σχέδιο Υγείας 
στις ελληνικές καλένδες, θα πρέπει να πει επιτέλους στον κόσμο τι προτείνει και πώς θα 
προσφέρει υπηρεσίες υγείας επιπέδου.  Θα πρέπει να απαντήσει ο Υπουργός 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού γιατί η δημιουργία συνεδριακού κέντρου δεν 
προχωρά.  Θα πρέπει να απαντήσει η κυβέρνηση πού βρίσκονται οι εργασίες για τη 
δημιουργία του Τεχνολογικού Πάρκου στο Πεντάκωμο, καθώς και το θέμα της αίθουσας 
επιβατών στο νέο λιμάνι της Λεμεσού.  Θα πρέπει να απαντήσει η κυβέρνηση γιατί η 
αθλητομάνα Λεμεσός δε διαθέτει αθλητικές εγκαταστάσεις και υποδομές ευρωπαϊκού 
επιπέδου και οι ομάδες της πόλης δεν μπορούν να ανταποκριθούν στες ευρωπαϊκές 
τους υποχρεώσεις. 

 Ταυτόχρονα -και μιλώντας πάντα για τη Λεμεσό- οφείλω να καταθέσω, ως 
βουλευτής της εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, την αγωνία, φίλε αντιπρόεδρε της 
παράταξης, για την κατακόρυφη αύξηση της εγκληματικότητας και το αίσθημα 
ανασφάλειας που επικρατεί στην πόλη.  Οι κλοπές και οι διαρρήξεις έχουν γίνει 
καθημερινό φαινόμενο και η δυνατότητα εξιχνίασης περιορίζεται σε πολύ χαμηλά 
ποσοστά.  Τα ναρκωτικά καλπάζουν, ο ηλεκτρονικός τζόγος βασιλεύει και ο 
χουλιγκανισμός καλά κρατεί.  Υψηλές ταχύτητες, ηχορρύπανση και δεκάδες θάνατοι στο 
μολώχ της ασφάλτου.  Η αδυναμία αστυνόμευσης, παρά τες φιλότιμες προσπάθειες 
κάποιων μελών της δύναμης, λειτουργεί ως κίνητρο και το πρόβλημα μεγαλώνει. 

 Τα θέματα που δημιουργούνται στην κυπριακή κοινωνία, λόγω ανυπαρξίας 
σωστής μεταναστευτικής και επιδοματικής πολιτικής, έχουν αγγίξει σε μεγάλο βαθμό και 
την πόλη της Λεμεσού.  Η λανθασμένη πολιτική υψηλών επιδομάτων σε αιτητές 
πολιτικού ασύλου έχει δημιουργήσει κύμα λαθρομετανάστευσης και με βεβαιότητα μας 
οδηγεί σε σοβαρά κοινωνικά και οικονομικά προβλήματα, τα οποία προστίθενται στην 
ήδη υπάρχουσα οικονομική κρίση.  Τα επιδόματα σε αλλοδαπούς τον τελευταίο χρόνο 
στη Λεμεσό έχουν διπλασιαστεί.  Οι “ψωνιστές ασύλου” (asylum shoppers) επιλέγουν 
την Κύπρο, την οποία θεωρούν μεταναστευτικό παράδεισο.  Η επιδοματική πολιτική και 
κάθε πολιτική που δημιουργεί κίνητρα για όσους θέλουν να βρουν άσυλο καθιστούν 
εξαιρετικά επικίνδυνη την ατμόσφαιρα.  Επείγει να βρούμε όλοι μαζί λύσεις, βασιζόμενοι 
και σε παραδείγματα άλλων ευρωπαϊκών χωρών, που να γίνονται σεβαστές από την 
κοινωνία μας και να μη θίγουν το αίσθημα αξιοπρέπειας του Κύπριου πολίτη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Ο κόσμος βαρέθηκε το μικροκομματισμό του ΑΚΕΛ.  Η μεγάλη πλειοψηφία του 
λαού μας καταδικάζει τις πρακτικές της αλαζονείας, του ρουσφετιού και της κομματικής 
επιβολής που εφαρμόζει παντού το ΑΚΕΛ.  Η κοινή γνώμη βαρέθηκε τις κομματικές 
διαταγές.  Θέλει να αναπνεύσει πιο φυσιολογικά, γι’ αυτό ας αφήσομε την κοινωνία, τους 
θεσμούς, τα συνδικάτα, τα σχολεία, τα πανεπιστήμια να δουλέψουν μόνα τους, να 
κάνουν τις επιλογές τους χωρίς παρασκήνια και έξωθεν κομματικές εντολές. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κατάθεση και η συζήτηση πάνω στους προϋπολογισμούς του κράτους 
συνιστούν μια κορυφαία λειτουργία του δημοκρατικού μας συστήματος και ασφαλώς μια 
κορυφαία στιγμή για τη λειτουργία της οικονομικής μας δραστηριότητας, της κρατικής 
μηχανής και των επιλογών που κάνει η εκάστοτε κυβέρνηση.  Κρίνω ότι η πρόταση που 
μας παρουσίασε η κυβέρνηση δε δίνει ελπίδα και προοπτική ούτε και αγγίζει τις 
σύγχρονες και ευέλικτες ευρωπαϊκές πολιτικές.  Είναι οπισθοδρομική, ιδεολογικά 
στρεβλωμένη και δεν ανταποκρίνεται στις ανάγκες ανάπτυξης που έχει η Κύπρος.  
∆ιογκώνει αντί να λύνει τα μεγάλα προβλήματα.  Από τον προϋπολογισμό  που σήμερα 
συζητάμε απουσιάζει το όραμα, οι διαρθρωτικές και δομικές αλλαγές και οι θετικές 
απαντήσεις στις σημερινές προκλήσεις.  Η οικονομία μας πάει από το κακό στο 
χειρότερο και η κυβέρνηση αποδεικνύεται κατώτερη των περιστάσεων. 

 Με αίσθημα ευθύνης ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα καταψηφίσει τον 
προϋπολογισμό. 

 Καλά Χριστούγεννα με υγεία, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Γιαννάκη Γαβριήλ για τη δική του ομιλία. 

Γ. ΓΑΒΡΙΗΛ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή έχουν λεχθεί πάρα πολλά από συναδέλφους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού για το θέμα των πολιτικών προσφύγων, εγώ ένα θα πω:  Όσοι και να είναι 
αυτή τη στιγμή οι πολιτικοί πρόσφυγες στην Κύπρο -τα στοιχεία λένε ξεκάθαρα ότι χίλιοι 
τετρακόσιοι ογδόντα πέντε έχουν πάρει βοήθημα για τον απλούστατο λόγο ότι δεν τους 
επιτρέπεται να εργάζονται τους πρώτους έξι μήνες- όσοι και να είναι όμως αυτοί, δε 
φτάνουν και δε θα φτάσουν ποτέ τις διακόσιες χιλιάδες Κύπριους πρόσφυγες, τους 
νεκρούς μας, τους τραυματίες, τους αγνοουμένους, που οι ενέργειες κάποιων 
δημιούργησαν εις την Κύπρο. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση του προϋπολογισμού διεξάγεται και φέτος με φόντο την παγκόσμια 
οικονομική ύφεση, η οποία συνεχίζει να ταλανίζει την παγκόσμια οικονομία. σημαντική 
παράμετρος, η οποία πρέπει να λαμβάνεται υπόψη κατά την κρίση και αξιολόγησή μας.  
Μέσα από τους προϋπολογισμούς του 2011 διακρίνεται ξεκάθαρα η προσπάθεια της 
κυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια να νοικοκυρέψει τα δημόσια οικονομικά με στόχο την 
οριστική έξοδο από την κρίση. 
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 Παρά τις δυσμενείς επιπτώσεις της οικονομικής ύφεσης στα δημόσια οικονομικά, 
ο υπό εξέταση προϋπολογισμός αντικατοπτρίζει τη γενικότερη φιλοσοφία της παρούσας 
κυβέρνησης για περαιτέρω ενίσχυση του κοινωνικού κράτους, με στόχο την οικοδόμηση 
δίκαιης κοινωνίας η οποία θα έχει στο επίκεντρό της τον άνθρωπο.  Μέσα σε αυτά τα 
πλαίσια οι δαπάνες του Υπουργείου Παιδείας αυξάνονται, σε σχέση με το 2010, κατά 
2,4%.  Τόσο η αύξηση του προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας σε σχέση με 
πέρσι όσο και η αύξησή του ως ποσοστού επί του ΑΕΠ, που προσεγγίζει το 8%, αλλά 
και τα μέτρα που έχουν υλοποιηθεί -και στα οποία θα αναφερθώ στη συνέχεια- 
αποτυπώνουν με τον πιο σαφή τρόπο τη σημασία και την προτεραιότητα που αποδίδει 
η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια στον τομέα της παιδείας και του πολιτισμού.  Η 
αύξηση των δαπανών για την παιδεία είναι η μια όψη του νομίσματος.  Η άλλη και η 
εξίσου σημαντική είναι ο τρόπος που κατανέμονται αυτές οι δαπάνες, οι πολιτικές και τα 
προγράμματα που εφαρμόζονται, το περιεχόμενο της παιδείας, ώστε να έχουμε 
ανάλογα υψηλά αποτελέσματα στο επίπεδο της παρεχόμενης παιδείας.  Οι στατιστικές 
κατέτασσαν διαχρονικά την Κύπρο ανάμεσα στις χώρες με τις υψηλότερες δαπάνες, 
χωρίς όμως ανάλογα αποτελέσματα.  Γι’  αυτό εμείς, ως ΑΚΕΛ, υπογραμμίζαμε από 
χρόνια την ανάγκη για μια ριζοσπαστική εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, που θα επέφερε 
βαθιές τομές τόσο στη δομή όσο και στο περιεχόμενο της εκπαίδευσης. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επί προηγούμενης διακυβέρνησης υλοποιήθηκαν αρκετά μέτρα, ο ρυθμός όμως 
δεν ήταν ικανοποιητικός και σημαντικοί πυλώνες της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, 
όπως είναι η διαμόρφωση των νέων αναλυτικών και ωρολόγιων προγραμμάτων, δεν 
προχώρησαν όσο θα αναμέναμε.  Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, αναλαμβάνοντας 
την εξουσία, έθεσε την παιδεία και τον πολιτισμό ψηλά στις προτεραιότητές της.  Μετά 
από πολλά χρόνια συζητήσεων και διαλόγου, μπήκε αποφασιστικά στη διαδικασία 
υλοποίησης των μεγάλων αλλαγών στην παιδεία μας.  Το έργο των τριών τελευταίων 
χρόνων που βρίσκεται στην εξουσία καταδεικνύει την αποφασιστικότητά της να 
συνεχίσει και να ολοκληρώσει την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση. μια μεταρρύθμιση που θα 
οδηγήσει στην αναβάθμιση της ποιότητας του εκπαιδευτικού μας συστήματος και του 
δημόσιου σχολείου.  Προς αυτή την κατεύθυνση έχουν γίνει αποφασιστικά βήματα και 
έχουν υλοποιηθεί -ή συνεχίζεται η υλοποίησή τους- πολύ σημαντικά μέτρα. 

 Η τεράστια προσπάθεια για τον εκσυγχρονισμό του περιεχομένου της 
εκπαίδευσης με τη διαμόρφωση νέων αναλυτικών προγραμμάτων από το νηπιαγωγείο 
μέχρι το λύκειο έχει ολοκληρωθεί, αφού έχουν ήδη παραδοθεί τα αναλυτικά 
προγράμματα από τις επιτροπές.  Η διαμόρφωση νέων αναλυτικών προγραμμάτων 
αποτελεί τη ραχοκοκαλιά στην οποία στηρίζεται όλο το εγχείρημα της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης.  Για πρώτη φορά στα πενήντα χρόνια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
αναπτύσσεται ενιαίο αναλυτικό πρόγραμμα από την προδημοτική μέχρι το λύκειο και 
στο τιτάνιο αυτό εγχείρημα συμμετείχαν πάνω από πενήντα πανεπιστημιακοί και 
εκατοντάδες μάχιμοι εκπαιδευτικοί.  Τα νέα αναλυτικά προγράμματα ήδη εφαρμόζονται 
πιλοτικά σε αριθμό σχολείων.  Ήδη βρίσκεται σε εξέλιξη η επιμόρφωση των 
εκπαιδευτικών στα νέα αναλυτικά προγράμματα, με στόχο την ομαλή εισαγωγή τους 
από την επόμενη σχολική χρονιά.  Το πρόγραμμα επιμόρφωσης θα ολοκληρωθεί σε 
τέσσερις φάσεις, οι δυο εκ των οποίων έχουν ήδη ολοκληρωθεί, ενώ βρίσκεται σε 
εξέλιξη η τρίτη φάση με την εντατική επιμόρφωση χίλιων οκτακόσιων δασκάλων και 
χίλιων διακόσιων πενήντα καθηγητών.  Στα πλαίσια του τεράστιου αυτού προγράμματος 
θα τύχουν επιμόρφωσης όλοι οι δάσκαλοι και οι καθηγητές.  Η αναμόρφωση των 
ωρολόγιων προγραμμάτων του δημοτικού, του γυμνασίου και του λυκείου, βασικότατος 
πυλώνας της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, βρίσκεται στο τελικό στάδιο, αφού το 
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υπουργείο διαμόρφωσε τις τελικές του εισηγήσεις, τις οποίες συζητά με τις 
εκπαιδευτικές οργανώσεις.  Ετοιμάστηκε ολοκληρωμένη πρόταση για την αξιολόγηση 
του εκπαιδευτικού έργου και των εκπαιδευτικών, η οποία συζητείται με τις εκπαιδευτικές 
οργανώσεις.  Ο διάλογος βρίσκεται σε προχωρημένο στάδιο και αναμένεται η τελική 
πρόταση να κατατεθεί σύντομα στο Συμβούλιο ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης. 

 Η βελτίωση της υλικοτεχνικής υποδομής των σχολικών μονάδων είναι βασική 
προϋπόθεση για τη συνολική αναβάθμιση του εκπαιδευτικού μας συστήματος. 
∆ιαπιστώνουμε με ικανοποίηση σημαντική πρόοδο τα τελευταία χρόνια στον τομέα 
αυτό, η οποία θα συνεχιστεί και κατά το επόμενο έτος με τη διάθεση €74 εκατομ., ώστε 
τα επόμενα χρόνια να έχουμε μια πολύ καλύτερη πραγματικότητα στα θέματα 
υλικοτεχνικής υποδομής.  Το πάγιο αίτημα των εκπαιδευτικών οργανώσεων, των γονιών 
και των μαθητών για την εισαγωγή των τετραμήνων στη μέση εκπαίδευση 
ικανοποιήθηκε, αφού από τη φετινή χρονιά βρίσκεται σε εφαρμογή.  Η αλλαγή θα 
απαλλάξει από το αχρείαστο άγχος και την πίεση χρόνου που προκαλούν οι 
εξαντλητικές προετοιμασίες για διαγωνίσματα και θα συμβάλει στη δημιουργία ενός πιο 
ανθρώπινου σχολείου. 

 Το υπουργείο επίσης προχώρησε σε συγκεκριμένες ενέργειες για τον περαιτέρω 
εκδημοκρατισμό της παιδείας μας.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια διευθετήθηκε το θέμα της 
πρόσβασης των εκπαιδευτικών στους προσωπικούς τους φακέλους.  Επίσης 
απαλείφθηκε η πρόνοια από το σχετικό νόμο η οποία απαγόρευε στους εκπαιδευτικούς 
να δημοσιεύουν οποιαδήποτε ύλη αναφέρεται στην άσκηση των καθηκόντων τους χωρίς 
την προηγούμενη άδεια του υπουργείου.  Ο εκσυγχρονισμός και η βελτίωση του 
καταλόγου διοριστέων είναι ένα πολύ σημαντικό θέμα, το οποίο το υπουργείο έχει 
αγγίξει και έχει ετοιμάσει πρόταση, η οποία ήδη συζητείται.  Αναμένουμε ότι μέσα από 
το διάλογο που ήδη διεξάγεται θα επιτευχθούν οι απαραίτητες αλλαγές και θα 
αντιμετωπιστούν τα προβλήματα που παρουσιάζει το υφιστάμενο σύστημα, χωρίς όμως 
να αλλάζει η βασική του φιλοσοφία. 

 Επιγραμματικά αναφέρω επίσης την πλήρη υλοποίηση από φέτος της δέσμευσης 
για μείωση του αριθμού των μαθητών στους είκοσι πέντε σε όλες τις τάξεις, επέκταση 
και αναβάθμιση των ζωνών εκπαιδευτικής προτεραιότητας, επέκταση από φέτος σε όλα 
τα γυμνάσια, λύκεια και τεχνικές σχολές των τμημάτων ταχύρρυθμης εκμάθησης της 
ελληνικής γλώσσας για τους αλλόγλωσσους μαθητές και εφαρμογή ολοκληρωμένου 
σχεδίου για την αντιμετώπιση της αντικοινωνικής συμπεριφοράς στα σχολεία. 

 Στην ανώτατη εκπαίδευση η λειτουργία της Ιατρικής Σχολής, η ίδρυση του 
Τμήματος Επιστημών Αποκατάστασης στο ΤΕΠΑΚ και η προώθηση της Σχολής Καλών 
Τεχνών διευρύνουν τα προπτυχιακά προγράμματα των δημοσίων πανεπιστημίων της 
Κύπρου.  Στόχος πρέπει να παραμείνει η περαιτέρω ανάπτυξη της δημόσιας 
πανεπιστημιακής εκπαίδευσης, ώστε η Κύπρος να αποκτήσει την αυτοδυναμία της σε 
πανεπιστημιακά προγράμματα πρώτου κύκλου.  Το πάγιο αίτημα των φοιτητών των 
ιδιωτικών πανεπιστημίων για έλεγχο των αυξήσεων που επιβάλλουν τα ιδιωτικά 
πανεπιστήμια επιλύθηκε με την πρόσφατη τροποποίηση του σχετικού νόμου.  Οι 
βασικές αλλαγές συνίστανται στην κατ’ έτος έκδοση διατάγματος από τον υπουργό με το 
οποίο καθορίζεται το ανώτατο ποσοστό αυξήσεων στα δίδακτρα, το οποίο μπορεί να 
εγκριθεί, και στην υποχρέωση των πανεπιστημίων να ενημερώνουν τους φοιτητές πριν 
από την έναρξη των σπουδών τους για το συνολικό ύψος των διδάκτρων και των άλλων 
οικονομικών επιβαρύνσεων που πρέπει να καταβάλουν καθ’ όλη τη διάρκεια των 
σπουδών τους.  Προστατεύονται με αυτό τον τρόπο οι φοιτητές από ανεξέλεγκτες 
αυξήσεις των διδάκτρων.  Ήδη κατά την τρέχουσα χρονιά το διάταγμα δεν προβλέπει 
οποιεσδήποτε αυξήσεις, ενώ για την επόμενη ακαδημαϊκή χρονιά οι αυξήσεις δεν 
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μπορούν να υπερβαίνουν το 0,45%.  Αναμένουμε υλοποίηση της δέσμευσης για 
υιοθέτηση παρόμοιων ρυθμίσεων για τα ιδιωτικά σχολεία μέσης εκπαίδευσης. 

 Επεκτάθηκε κατά την προηγούμενη σχολική χρονιά η κρατική φοιτητική μέριμνα 
με την εφαρμογή του πακέτου στοχευμένων μέτρων στήριξης των φοιτητών που 
σπουδάζουν στην Κύπρο και στο εξωτερικό και αντιμετωπίζουν κοινωνικοοικονομικά 
προβλήματα, συνολικού ύψους €12 εκατομ.  Το πολύ σημαντικό αυτό μέτρο θα 
συνεχιστεί και κατά την τρέχουσα ακαδημαϊκή χρονιά 2010-2011. 

 Μέσα από το έργο που επιτελέστηκε την τριετία αυτή αντικατοπτρίζεται η 
βούληση της κυβέρνησης για μια καλύτερη παιδεία, για ένα νέο δημοκρατικό σχολείο 
του δήμου, ένα δημοκρατικό σχολείο του πολίτη.  Καταδεικνύεται η βούληση της 
κυβέρνησης για ποιοτική αναβάθμιση της παρεχόμενης παιδείας με την καλύτερη 
αξιοποίηση των κονδυλίων που διατίθενται στον τομέα της παιδείας. 

 Ως ΑΚΕΛ, θεωρούμε ότι το πρόγραμμα της κυβέρνησης στον τομέα της παιδείας 
πρέπει να συνεχίσει να προωθείται αποφασιστικά και με ακόμα ταχύτερους ρυθμούς. 
Επαναλαμβάνουμε ότι θα κάνουμε ό,τι είναι δυνατό, για να συμβάλουμε στην 
υλοποίηση της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, η οποία αποτελεί το μόνο δρόμο για την 
επίτευξη του οράματος της διασφάλισης του δικαιώματος σε όλους τους νέους μας για 
μια υψηλής ποιότητας δημόσια δωρεάν εκπαίδευση σε όλες τις βαθμίδες.  Η παιδεία 
είναι υπόθεση όλων μας.  Αυτά που μας ενώνουν είναι πολύ περισσότερα από αυτά 
που μας χωρίζουν και όλοι έχουμε να προσθέσουμε και να προσφέρουμε στην κοινή 
προσπάθεια για αναβάθμιση της παιδείας μας.  Μόνο έτσι θα οικοδομήσουμε το 
δημοκρατικό και ανθρώπινο σχολείο του αύριο που όλοι οραματιζόμαστε. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η επένδυση στην έρευνα και την καινοτομία και η αύξηση των δαπανών που 
διατίθενται αποτελούν στρατηγικό στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Στην Κύπρο οι 
δαπάνες για την έρευνα σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία ανήλθαν το 2008 στα €73,4 
εκατομ.  Χαμηλότερες μεν από το μέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεν μπορούμε 
όμως να παραβλέπουμε το γεγονός ότι πριν από μερικά χρόνια ήταν ανύπαρκτες.  Για 
μας, το ΑΚΕΛ, η πολιτική για την έρευνα πρέπει να προσανατολίζεται όλο και 
περισσότερο προς την κάλυψη των αναγκών των πολιτών, την ευημερία των 
ανθρώπων, τη λύση των προβλημάτων της κοινωνίας και τη βιώσιμη ανάπτυξη και όχι 
τον άκρατο ανταγωνισμό και τη συσσώρευση περισσότερου πλούτου από τις 
επιχειρήσεις. 

 Η κυβέρνηση, δίνοντας ιδιαίτερη σημασία στην προώθηση της έρευνας και 
αναγνωρίζοντας ότι η διοίκηση του τομέα ήταν αποσπασματική και κατακερματισμένη, 
όρισε ως ανώτατο όργανο το Εθνικό Συμβούλιο Έρευνας και Καινοτομίας, στο οποίο 
συμμετέχουν υπουργοί υπό την προεδρία του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  ∆ιορίστηκε 
επίσης το Επιστημονικό Συμβούλιο του Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας, στο οποίο 
συμμετέχουν διακεκριμένοι επιστήμονες και το οποίο αποτελεί συμβουλευτικό 
επιστημονικό σώμα για την ανάπτυξη πολιτικής και στρατηγικής στους τομείς της 
έρευνας και της καινοτομίας.  Επίσης στον προϋπολογισμό του 2011, παρά τις 
δύσκολες οικονομικές συνθήκες, προβλέπεται αυξημένη χορηγία στο Ίδρυμα 
Προώθησης Έρευνας για υλοποίηση σχεδίων ύψους €18,8 εκατομ. και €8 εκατομ. στο 
Κυπριακό Ερευνητικό και Ακαδημαϊκό Ίδρυμα.  Σημαντικό ρόλο στην ανάπτυξη της 
έρευνας έχουν να διαδραματίσουν τα πανεπιστήμιά μας.  Η σταδιακή ωρίμασή τους και 
η διεύρυνσή τους με νέες σχολές διευρύνει τις προοπτικές στον τομέα της έρευνας.  
Ενδεικτικά αναφέρω ότι κατά το 2011 θα διατεθούν €144 εκατομ. ευρώ στα δημόσια 
πανεπιστήμια. 
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 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για το ΑΚΕΛ οι τέχνες, τα γράμματα και ο πολιτισμός στο σύνολό του έχουν 
κεφαλαιώδη σημασία για την ανάπτυξη και πρόοδο του λαού μας.  Η διαφύλαξη της 
πολιτιστικής κληρονομιάς και παράδοσης και η ενθάρρυνση της σύγχρονης  
πνευματικής και καλλιτεχνικής δημιουργίας δίνουν όραμα και προοπτική στο λαό μας και 
αποτελούν ασπίδα για την αντιμετώπιση της μαζικής υποκουλτούρας και της 
εμπορευματοποίησης της τέχνης, που καθημερινά διαβρώνουν την κυπριακή κοινωνία.  
∆ιαπιστώνουμε με ικανοποίηση ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια έχει εντάξει στις 
προτεραιότητές της την πολιτιστική ανάπτυξη και υλοποιεί σημαντικές πρόνοιες του 
κυβερνητικού προγράμματος στον τομέα του πολιτισμού.  Η ολοκλήρωση το επόμενο 
έτος του κρατικού θεάτρου θα προσδώσει νέα δυναμική στην τέχνη, αφού αυτό θα 
αποτελεί κόσμημα και σημείο αναφοράς στην πολιτιστική υποδομή του τόπου μας. 

 Χαιρετίζουμε επίσης το γεγονός ότι είναι έτοιμη η πρόταση για ίδρυση της ενιαίας 
αρχής πολιτισμού και τη δέσμευση ότι στο αμέσως επόμενο διάστημα θα τεθεί ενώπιον 
του Υπουργικού Συμβουλίου για έγκριση, καθώς επίσης και την πρόθεση για ίδρυση της 
Σχολής Καλών Τεχνών εντός του επόμενου έτους και για τη δημιουργία κρατικής 
∆ραματικής Σχολής και Θεατρικού Μουσείου.  Οι πιστώσεις που παραχωρούνται για τον 
πολιτισμό παραμένουν σταθερά σε υψηλά επίπεδα.  Τα κονδύλια για έργα πολιτιστικής 
υποδομής, ύψους €12,8 εκατομ., ανάμεσα στα οποία η ανέγερση του Μεγάρου 
Πολιτισμού, η αυξημένη χορηγία προς το Θεατρικό Οργανισμό Κύπρου, ύψους €14,2 
εκατομ., και οι πιστώσεις ύψους €1,3 εκατομ. για το Στρατηγικό Σχέδιο Πολιτιστικής 
Ανάπτυξης καταδεικνύουν τη σημασία που αποδίδει η κυβέρνηση στον τομέα του 
πολιτισμού. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πριν ολοκληρώσω την ομιλία μου, θα ήθελα να αναφερθώ και στην επαρχία μου, 
την Αμμόχωστο.  Με αφορμή την κατάθεση των προϋπολογισμών για το 2011 
κατηγορείται η κυβέρνηση από τους βουλευτές της αντιπολίτευσης ότι αγνόησε την 
επαρχία Αμμοχώστου, ότι την απέκλεισε από τα αναπτυξιακά έργα και ότι δεν 
υλοποιείται κανένα έργο υποδομής στην περιοχή.  Ποια είναι όμως η αληθινή εικόνα; 
Ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα οι επικρίσεις που δέχεται η κυβέρνηση;  Μια 
βόλτα στην περιοχή, η οποία σε πολλά σημεία μοιάζει με εργοτάξιο, αποδεικνύει με τον 
πλέον πειστικό τρόπο ότι η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια όχι μόνο δεν εγκατέλειψε την 
Αμμόχωστο, αλλά τη στηρίζει με έργα υποδομής όσο καμία άλλη κυβέρνηση στο 
παρελθόν.  Τα κατασκευαστικά έργα ανάπλασης των λεωφόρων 1ης Απριλίου στο 
Παραλίμνι και Ελευθερίας στη ∆ερύνεια, κόστους €13 εκατομ., ένα τεράστιο έργο, το 
οποίο θα αναβαθμίσει την ποιότητα ζωής των κατοίκων και θα δώσει ώθηση στην 
εμπορική ανάπτυξη της περιοχής, ολοκληρώνεται σε μερικούς μήνες.  Ολοκληρώθηκε η 
πρώτη φάση του παραλιακού πεζόδρομου στον Πρωταρά, στολίδι για την τουριστική 
περιοχή, και προχωρά η υλοποίηση της δεύτερης φάσης.  Οι διαδικασίες για δημιουργία 
γηπέδων γκολφ και μαρίνας στην περιοχή βρίσκονται στο τελικό στάδιο και 
οποιεσδήποτε καθυστερήσεις παρατηρήθηκαν δεν οφείλονται στο κράτος.  Έργα τα 
οποία για πολλά χρόνια απλώς συζητούνταν και βρίσκονταν καταχωνιασμένα σε 
συρτάρια. 

 Τα παραπάνω είναι μόνο μερικά από τα έργα που βρίσκονται σε εξέλιξη, τα 
οποία θα αναβαθμίσουν το τουριστικό προϊόν και θα αλλάξουν την εικόνα της περιοχής 
προς το καλύτερο.  Πολλά επίσης έργα βρίσκονται στο τελικό στάδιο των αναγκαίων 
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μελετών πριν την υλοποίησή τους.  Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, παρά τα δύσκολα 
δημοσιονομικά δεδομένα εξαιτίας της οικονομικής κρίσης, θέτει συγκεκριμένους 
στόχους, βάζει χρονοδιαγράμματα και με μεθοδικότητα υλοποιεί ένα προς ένα όλα τα 
προγραμματισμένα αναπτυξιακά έργα στην Αμμόχωστο.  Η περιοχή αλλάζει οριστικά 
όψη, εισέρχεται δυναμικά στη νέα εποχή, βαδίζει σταθερά στο δρόμο του μέλλοντος, 
λαμβάνει το μερίδιο που της αναλογεί. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γαβριήλ. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σε λίγες μέρες κλείνουν τρία χρόνια, αφότου ο κ. Χριστόφιας έγινε Πρόεδρος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και μαζί του βεβαίως και το ΑΚΕΛ ανήλθε στην εξουσία.  Ο 
λαός μας τους πίστεψε και καλόπιστα τους εμπιστεύτηκε.  Πίστεψε στα συνθήματά τους,  
πίστεψε ότι αυτοί μπορούν καλύτερα, ότι ασκούν πολιτική με ανθρωπιά και προπάντων 
ότι ο κ. Χριστόφιας θα είναι Πρόεδρος “δίκαιης λύσης και δίκαιης κοινωνίας”.  Τους 
επίστεψε και τους ανέθεσε τη σωτηρία της πατρίδας και την προκοπή και την ευημερία 
της κοινωνίας. 

 Πέρσι ανέπτυξα σε έκταση τους μύθους και τις ουτοπίες πάνω στις οποίες ο κ. 
Χριστόφιας βάσισε και δυστυχώς ακόμα βασίζει την πολιτική του στο Κυπριακό, για να 
πετύχει τη “δίκαιη λύση”, ανέπτυξα τους εσφαλμένους και αδιέξοδους χειρισμούς του και 
τα απαράδεκτα λάθη που διέπραξε και δυστυχώς για μας συνεχίζει να διαπράττει. 

 Σήμερα αυτό που έχω να πω για το Κυπριακό ένα είναι, είναι και καθαρό και αυτό 
να το κάμουν όλες και όλοι τους συνείδηση, ότι διευθέτηση που δε θα εγγυάται τη 
φυσική και εθνική επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού στη γη των πατέρων του αυτός ο 
λαός δικαιολογημένα θα την απορρίπτει.  Και αυτό με περισσότερες λέξεις σημαίνει ότι 
πάγια επιδίωξή μας θα έπρεπε να ήταν λύση που θα μας απαλλάξει από την εισβολή-
κατοχή και τα τετελεσμένα τους, αλλά και από τα αίτια και τις αφορμές τυχόν 
επαναλήψεώς τους.  Μέσα στον ΟΗΕ και μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μέσα από τις 
δομές, τους θεσμούς και τους μηχανισμούς της Ευρωπαϊκής Ένωσης και μετά από τις 
καθόλα κατανοητές μεταβατικές περιόδους, καθήκον μας είναι να οδηγήσουμε τον τόπο 
σε πραγματική επανένωση και τον κυπριακό ελληνισμό σε συνθήκες μόνιμης 
σταθερότητας, ασφάλειας και ελευθερίας, αν είναι δυνατό σε έκταση αιώνων. 

 Αυτός ο Πρόεδρος, ο κ. Χριστόφιας δηλαδή, είναι ένας πάρα πολύ καλός 
άνθρωπος, αλλά ένας πάρα πολύ κακός Πρόεδρος.  Ένας κακός και αδέξιος Πρόεδρος, 
ένας ηγέτης που ακολουθεί ακατανόητες και επικίνδυνες πολιτικές.  Ο Πρόεδρος αυτός, 
παρά το γεγονός της μακράς και μεγάλης του εμπειρίας στην κομματική και πολιτική 
ζωή του τόπου, τώρα που έγινε Πρόεδρος, ενοχλείται από τη δημόσια κριτική.  Και, 
επειδή ακριβώς ενοχλείται, θέλει να μας πείσει ότι αυτός είναι ένας καλός και επαρκής 
λόγος να καταργήσουμε την κριτική, όπως καταργημένη ήταν η κριτική επί εβδομήντα 
και πλέον χρόνια στα καθεστώτα της πρώην “Σοβιετίας”.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πκιάννεις μετάλλια! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 



91 
 

 Όπως σήμερα είναι καταργημένη, κύριε Αριστοφάνη, η κριτική όπου υπάρχει 
κόκκινη ή μαύρη χούντα.  Τόσο ο ίδιος όσο και το κόμμα του, αλλά και τα διάφορα 
έντυπα και όργανά τους προσπαθούν να πείσουν την κυπριακή κοινωνία ότι όποιος 
ασκεί κριτική στον Πρόεδρο είναι εχθρός του λαού, είναι εχθρός της λύσης, εχθρός της 
επανένωσης και ότι η όποια κριτική γίνεται δε γίνεται για το καλό του τόπου, αλλά για το 
κακό του τόπου και γίνεται, για να τον υποσκάψει, για να τον υπονομεύσει και να 
ματαιώσει το μέγα και ανεπανάληπτο έργο του που είναι η «δίκαιη λύση και η δίκαιη 
κοινωνία».  Αυτός ο Πρόεδρος, αγαπητοί συνάδελφοι, δε χρειάζεται από κανέναν 
βοήθεια, για να υποσκαφθεί.  υποσκάπτεται μόνος του! 

 ∆ηλαδή το ΑΚΕΛ θέλει να μας πείσει, να πείσει τον κυπριακό λαό δηλαδή, ότι η 
Ε∆ΕΚ, που ήταν στην κυβέρνηση κι έφυγε, το ∆ΗΚΟ, που ήταν κι αυτό στην κυβέρνηση 
και για τους χειρισμούς του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο Κυπριακό θέλει να φύγει, 
αλλά για τη νομή και τη διανομή της εξουσίας θέλει να παραμείνει, ότι οι Οικολόγοι και ο 
Συναγερμός βεβαίως και το ΕΥΡΩΚΟ, ότι όλοι, μα όλοι χωρίς εξαίρεση έχουν λάθος, ότι 
ο μόνος που θέλει το καλό του τόπου, ότι το μόνο κόμμα που επιδιώκει το καλό του 
τόπου είναι το ΑΚΕΛ.   

 Ωραία!  Αν όντως έτσι έχουν τα πράγματα, τότε η ερώτηση προς τον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας είναι απλή:  Για ποιους σκοπούς και για ποιους ανθρώπους 
αγωνίζεται;  Είναι δυνατό όλα τα πολιτικά κόμματα να κάνουν λάθος;  Είναι δυνατό ποτέ 
σε αυτή την περίπτωση το μόνο κόμμα που έχει δίκαιο να είναι το ΑΚΕΛ;  Αυτός ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας επιφυλάσσει για τον εαυτό του μονίμως τη μανία του 
αλάθητου, του οριστικού και του ασάλευτου και πιστεύει ότι η μοναδική αλήθεια είναι η 
δική του και το μοναδικό γραφείο ορθής διαχειρίσεως αυτής της αλήθειας είναι βεβαίως 
το ΑΚΕΛ.  ∆εν έχει ο καλός αυτός άνθρωπος αντίληψη των πραγματικοτήτων και της 
αξίας των ζητημάτων που εγείρονται. ∆εν μπορεί να κατανοήσει τις πραγματικές 
δυνάμεις που διαμόρφωναν ανέκαθεν και διαμορφώνουν και σήμερα και θα 
διαμορφώνουν μέχρι συντέλειας των αιώνων την πραγματική πολιτική.  ∆εν μπορεί να 
ιεραρχήσει, δεν μπορεί να βάλει προτεραιότητες και δεν μπορεί να ξεχωρίσει ποια 
προηγούνται και ποια έπονται.  ∆εν μπορεί να διαγνώσει ποια είναι η συνάφεια των 
πραγμάτων και πέφτει σε γκάφες και λάθη ολκής. 

 Αν η πολιτική είναι με τα εκάστοτε προσφορότερα μέσα μέσα στις εκάστοτε 
συνθήκες να πετυχαίνεις τους εκάστοτε εφικτούς σκοπούς και να δημιουργείς τις 
συνθήκες επίτευξης του μεγάλου σκοπού, που στην περίπτωσή μας είναι η επίλυση του 
Κυπριακού, τότε αυτός ο Πρόεδρος για το μεγάλο σκοπό δημιουργεί τις συνθήκες της 
μηδέποτε επίλυσης του Κυπριακού. Τους εφικτούς σκοπούς τους καθιστά ανέφικτους 
και τα μέσα που προσφέρονται σήμερα τα καθιστά άχρηστα και τις ευκαιρίες τις 
μετατρέπει σε κινδύνους. 

 Αυτός ο Πρόεδρος, αντί να καταστεί σύμβολο και εγγυητής της απαιτούμενης 
ενότητας για αποτελεσματική διεκδίκηση των δικαίων και δικαιωμάτων του λαού μας και 
των δύσκολων καταστάσεων που επέρχονται, κατέστη πηγή αναστατώσεων και 
σύμβολο πολιτικών διαιρέσεων. 

 Αυτός ο Πρόεδρος έναν από τους ακρογωνιαίους λίθους της φυσικής, εθνικής, 
κρατικής και διεθνούς μας επιβίωσης, δηλαδή την αγαστή και αποτελεσματική σχέση και 
συνεργασία με την Ελλάδα, τον διασαλεύει και τον διαλύει. Μείωσε και περιόρισε 
δραματικά την εθνική συνεννόηση και την εθνική ικανότητα και δυνατότητα. 

 Αυτός ο Πρόεδρος, αντί να ενισχύσει τη θέση της Κύπρου μέσα στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, την αποδυνάμωσε, την περιθωριοποίησε και την απομόνωσε.  Απομονώθηκε 
και εντός και εκτός και ακύρωσε κάθε δυνατότητα η Κύπρος να καταστεί πολύτιμος 
εταίρος για τα υπόλοιπα ευρωπαϊκά κράτη και κάθε δυνατότητα η Κύπρος εξ ονόματος 
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της Ευρωπαϊκής Ένωσης να ασκεί κυριαρχικά της δικαιώματα, χωρίς η Τουρκία να 
μπορεί να πει ή να κάμει το παραμικρό.   

 Αυτός ο Πρόεδρος δε διαθέτει την πολιτική οξυδέρκεια και διορατικότητα να 
αντιληφθεί ότι, όσο περισσότερο προχωρεί η ευρωπαϊκή εμβάθυνση και η ευρωπαϊκή 
ολοκλήρωση, η Κύπρος θα κινδυνεύει ολιγότερο.  ∆εν αντιλαμβάνεται ότι οι ενώσεις 
εθνών και κρατών δεν έγιναν, για να καταργηθούν τα έθνη και τα κράτη, αλλά ακριβώς 
για το αντίθετο.  ∆εν καταλαβαίνει αυτός ο Πρόεδρος ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση 
δημιούργημα των πατρίδων είναι και όχι των απάτριδων.  ∆ε θέλει να καταλάβει ότι ο 
αμείλικτος νόμος είναι ένας: ότι είναι πολύ πιο εύκολη υπόθεση η προσπάθεια να 
προστατεύσεις την πατρίδα σου, παρά να τη χάσεις και να την επανακτήσεις πίσω. 

 Αυτός ο Πρόεδρος είναι ακόμα ένα παράδειγμα του κανόνα που λέει πως, όταν 
ένας όχι και τόσο επαρκής βρεθεί μέσα από συγκυρίες συμφερόντων σε μια ηγετική 
θέση, αρνείται να παραδεχτεί ότι σφάλλει, του φταίνε μονίμως οι άλλοι.  Ρίχνει τις 
ευθύνες σε άλλους και δη στην αντιπολίτευση και με γινάτι επιμένει σε μια πολιτική, 
παρά το γεγονός ότι βλέπει τα καταστροφικά της αποτελέσματα να έρχονται στα 
κεφάλια και τις αυλές μας. 

 Αυτός ο Πρόεδρος, με το να καταγγέλλει εκτός και εντός Κύπρου και εναλλάξ της 
Πράσινης Γραμμής την αντιπολίτευση ή να συμψηφίζει ευθύνες ή να ενοχοποιεί τη δική 
μας πλευρά, πιστεύει -είναι δυστύχημα ότι το πιστεύει- ότι κερδίζει πόντους.  Πιστεύει 
αφελώς ότι προσθέτει δύναμη στην Κύπρο και προπάντων πιστεύει πως με αυτή την 
τακτική θα κάμψει την τουρκική αδιαλλαξία. 

 Αυτός ο Πρόεδρος, για να αιτιολογήσει και να δικαιολογήσει τα αδικαιολόγητα και 
τα απαράδεκτα, υιοθετεί μια ακραία συμπεριφορά, που σαν αυτήν υπάρχουν σε κάθε 
λαό και σε κάθε χώρα, τη μετατρέπει σε γενική, την κάνει κανόνα και εν συνεχεία 
παρουσιάζει την άποψη αυτή στη Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ, στη Βουλή των Ελλήνων, 
στα κατεχόμενα, στην Ουάσινγκτον.  Φαντάζεστε, έστω και ένας από εσάς, τον Πρόεδρο 
της Γαλλίας ή τον Πρωθυπουργό της Αγγλίας να επισκέπτονται μια άλλη χώρα και να 
διασύρουν τη χώρα και το λαό τους;  Φαντάζεστε, έστω και ένας, την κ. Μέρκελ να 
επισκέπτεται άλλη χώρα και στο κοινοβούλιο της φιλοξενούσης χώρας να καταγγέλλει 
το λαό της ότι είναι νοσταλγοί του Χίτλερ, που πράγματι έχει πολλούς εκεί;  Και γιατί ο 
Πρόεδρός μας δεν έκαμε και λόγο για τους νοσταλγούς της πρώην “Σοβιετίας”;  Γιατί δεν 
επήρε παράδειγμα από τον εαυτό του, που είναι ο πρώτος και ο καλύτερος, που μας 
είπε προεκλογικά ότι το σοσιαλιστικό μετασχηματισμό της Κύπρου τον αναβάλλει για 
μετά τη λύση; Άραγε σε αυτό αποσκοπούσαν οι χημείες, οι αγάπες και συντροφικότητες 
με τον κ. Ταλάτ;  Για μετά τη λύση να προχωρήσουμε στο σοσιαλιστικό μετασχηματισμό;  
Σε αυτό αποσκοπούσαν άραγε τα δώρα που ουδέποτε έτυχαν αντίδωρων; 

 Αυτός ο Πρόεδρος είναι Πρόεδρος χαμηλών πολιτικών ηθικών απαιτήσεων… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θέμα τάξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όταν λέμε χαμηλών πολιτικών ηθικών… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Κυρία Πρόεδρε, δεν επιτρέπω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, του δίνω εγώ το λόγο, κύριε Θεμιστοκλέους! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Του δίνετε το λόγο, κακώς του δίνετε το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Θέτει θέμα τάξης, σας παρακαλώ πολύ! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αυτά που θα ακούσουν, θα τα ακούσουν είτε το θέλουν είτε όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Σας παρακαλώ πολύ, εγείρεται θέμα τάξης! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Απαιτήσεων, είπα, κύριε Λαμάρη. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυτό είναι κάτι το οποίο χαρακτηρίζει κάποιους άλλους.  Λοιπόν, προσβάλλει 
θεσμούς, προσβάλλει ανθρώπους και προσβάλλει βασικές αρχές της ∆ημοκρατίας! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Παρακάτω θα ακούσεις, κύριε Αριστοφάνη, ποιοι προσβάλλουν τους θεσμούς και 
ποιοι προσβάλλουν τους ανθρώπους! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θα σου απαντήσω! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να κάμετε υπομονή!  Οφείλετε να σεβαστείτε! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μα ποια υπομονή;  Όταν λέτε ότι ο Πρόεδρος είναι ανήθικος… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είπα εγώ αυτό το πράγμα; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η ασυλία δε σε καλύπτει να λες ότι είναι ανήθικος ο Πρόεδρος. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είπα εγώ αυτό το πράγμα;  Εγώ είπα αυτό πράγμα, κύριε; 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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  Λοιπόν, κύριοι, πρώτα απ’ όλα να βάλουμε μια τάξη.  Είναι δικαίωμα 
αναφαίρετο του κάθε βουλευτή να εκφράσει τη θέση του, την άποψή του, την πολιτική 
του εκτίμηση, την κριτική του, όμως δε χρειάζεται από εμένα ή οποιοδήποτε Πρόεδρο να 
κάμει ειδικό μάθημα δεοντολογίας για τον οποιοδήποτε.  Άρα λοιπόν, νομίζω έχουμε 
αρκετή σοφία όλοι να χρησιμοποιούμε την ελληνική γλώσσα σωστά, να διατυπώνουμε 
τις απόψεις μας με τέτοιο τρόπο, έτσι που να μην πλήττονται ούτε οι θεσμοί ούτε και 
πρόσωπα και άτομα.  Γι’ αυτό το λόγο, εγώ θέλω να παρακαλέσω όλους τους 
συναδέλφους να μιλήσουν όσο αυστηρά θέλουν, να ασκήσουν όποια κριτική θέλουν με 
σεβασμό πάντοτε προς τους θεσμούς και προς τα πρόσωπα.  Έχει σημασία και νομίζω 
ότι αυτή είναι η πρακτική που θα πρέπει να ακολουθούμε, χωρίς να είναι μομφή σε 
κανέναν. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πω κάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους θα μπορούσε να πει απλώς χαμηλών προδιαγραφών. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι.  Εγώ νομίζω ότι… 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ήγειρα ένα θέμα το οποίο δεν μπορούμε να το αφήνουμε 
απαρατήρητο.  Όταν λες για οποιονδήποτε πολιτικό σου αντίπαλο και δη για τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ότι είναι άνευ ηθικής… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είπα εγώ αυτό το πράγμα, κύριε Αριστοφάνη;  Επιμένετε ακόμα; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυτό βγαίνει από τα… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, αυτό καταλαβαίνετε εσείς!  Αυτό θέλετε να καταλάβετε εσείς!  Να περιμένετε 
να τελειώσω, κύριε Αριστοφάνη! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τότε πρέπει να έχεις την τόλμη να τεκμηριώσεις ή να απολογηθείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ… 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, όταν πω ότι ο κ. Θεμιστοκλέους είναι χαμηλών ηθικών 
απαιτήσεων… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να το πεις! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 …δε σημαίνει ότι φτάνει στην ανηθικότητα; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, εγώ σας δίνω το δικαίωμα να το λέτε! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μα θα μας μάθουν ελληνικά δηλαδή;  Να κάνετε κριτική στην πολιτική του 
Προέδρου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, σας παρακαλώ! 

 Κύριε Λαμάρη… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Γράφω εδώ τους χαρακτηρισμούς από ΑΚΕΛ και ∆ημοκρατικό Συναγερμό. 

Ε, συγγνώμη δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Λαμάρη… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μην ακυρώνετε το θεσμό του Προέδρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω θέμα για τη διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Ερωτοκρίτου, για τη διαδικασία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι και δε θέλω να κάμω το δικηγόρο βεβαίως του κ. 
Θεμιστοκλέους, θα το έκαμνα για οποιοδήποτε συνάδελφο.  Όταν συνάδελφος 
ευρίσκεται επί του βήματος, για να διακοπεί η ομιλία του, ανεξάρτητα από την άδεια που 
δίνει ο Πρόεδρος -ο Πρόεδρος πάντα είναι παρών και κατευθύνει τη διαδικασία- πρέπει 
να του επιτρέψει ο ίδιος ο διακοπτόμενος, έτσι λέει ο κανονισμός.  Και, όταν τελειώσει, 
«κύριε, μπορώ να σου υποβάλω ερώτηση;».  Εδώ έγινε ένα μπαράζ επιθέσεων από 
τους κ. Λαμάρη, Ευαγόρου, Αριστοφάνη Γεωργίου και κάποιους άλλους από την 
πλευρά του ΑΚΕΛ και δεν μπορεί να μιλήσει ο ομιλητής. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν είναι δίκαιο.  Είναι αντιδεοντολογικό και δεν το επιτρέπει ο κανονισμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μιλήσω επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η διαδικασία προβλέπεται μέσα από τους κανονισμούς αυτού του 
σώματος και αυτή η παράταξη την οποία εδώ εκπροσωπούμε έχει αποδείξει από την 
πρώτη ημέρα λειτουργίας αυτού του σώματος ότι σέβεται και τηρεί απόλυτα τη 
δημοκρατία και ζητεί και οι υπόλοιποι να σέβονται αυτά τα πράγματα.  ∆ε δεχόμαστε 
τέτοιου είδους μαθήματα από κανένα συνάδελφο, όπως και δεν επιθυμούμε να 
δώσουμε οποιαδήποτε μαθήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Οφείλει ο καθένας που εισέρχεται σε αυτή την αίθουσα να γνωρίζει σωστά τις 
διαδικασίες.  Και πιστεύω ότι νομιμοποιούμουν να εγερθώ και να εγείρω θέμα τάξης για 
τον  ομιλητή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι… 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου, σας έχουμε διακόψει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι οι συχνές παρεμβάσεις των συναδέλφων εξ 
αριστερών τον πρώτο που θίγουν είναι τον προεδρεύοντα.  Γιατί, αν σε αυτό το σώμα ο 
δεύτερος τη τάξει της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και Πρόεδρος του σώματος εθεωρούσε 
ότι οποιοσδήποτε συνάδελφος πλήττει θεσμούς και καταχράται το βήμα, ο πρώτος που 
όφειλε να διακόπτει είναι ο Πρόεδρος.  ∆εν το λέω για μομφή προς εσάς, κύριε 
Πρόεδρε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν ήταν εδώ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ο οποιοσδήποτε προεδρεύων!  Ο οποιοσδήποτε προεδρεύων! 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 
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 Έδωσα το λόγο… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ!  Ο οποιοσδήποτε προεδρεύων! 

 ∆εύτερον, δήλωσε η ομάδα μας, γιατί δε θέλουμε σε καμιά περίπτωση αυτή η 
συζήτηση των προϋπολογισμών να πάρει διαφορετικό χρώμα, ότι βάλθηκε η ολότητα να 
πλήξει το θεσμό του Προέδρου.  Πλήττοντας το θεσμό του Προέδρου, πλήττουμε την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Όμως να μη φτάνουμε στο σημείο να μην μπορεί κάποιος να 
ασκήσει κριτική για τις πολιτικές πράξεις της κυβέρνησης και αυτού του ίδιου του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  Γι’  αυτό να παρακαλέσω να αφήσουμε το συνάδελφο να 
ολοκληρώσει την παράγραφό του και, αν κρίνει ο Πρόεδρος της Βουλής ότι με τα 
λεγόμενα, όταν ολοκληρώσει την παράγραφό του ο συνάδελφος, πλήττει το θεσμό του 
Προέδρου, έχω εμπιστοσύνη στον Πρόεδρο του σώματος ότι θα ανακαλέσει σε τάξη τον 
αγαπητό μου συνάδελφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γεωργίου και ολοκληρώνεται η συζήτηση γι’  αυτό το θέμα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν υπήρξαν συχνές διακοπές συναδέλφων από πλευράς της 
δικής μας ομάδας.  Οι τρεις συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που μίλησαν 
κατά την απογευματινή συνεδρία δημιούργησαν στον κ. Αβέρωφ την ανάγκη να βγει και 
να ξεκαθαρίσει τη θέση του κόμματός του, αλλά φαίνεται ότι οι συνάδελφοί του αυτό το 
οποίο ο ίδιος ξεκαθαρίζει δεν το ακολουθούν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, σας παρακαλώ, τι να προσθέσουμε; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:      

 ∆ε θέλω, κύριε Πρόεδρε, να μακρηγορήσω ή να μιλήσω για ζήτημα το οποίο θα 
περιπλέξει το όλο ζήτημα, όμως ακόμα έχουμε περισσότερες της μίας ημέρας ομιλίες 
για τους προϋπολογισμούς και, επειδή συχνά πυκνά, όταν ομιλεί και ο υποφαινόμενος 
από το βήμα, αλλά και άλλοι, οι διακοπές αυτές είναι συνηθέστατο φαινόμενο, να μου 
επιτρέψετε επί της διαδικασίας να πω το εξής και θα περιοριστώ επί της διαδικασίας:  
Όταν εγείρεται θέμα τάξεως, δεν μπορεί να εγείρεται θέμα τάξεως, όταν υπάρχει 
ομιλητής στο βήμα, επειδή απλά πολιτικά δεν αρέσουν σε μία πτέρυγα της Βουλής αυτά 
τα οποία λέγονται.  Το θέμα τάξεως προσδιορίζεται επακριβώς στο περιεχόμενό του 
από τον κανονισμό της Βουλής.   

 Εγώ παραδείγματος χάριν αύριο, όταν θα βκω να μιλήσω, θα ασκήσω δριμύτατη 
κριτική και προειδοποιώ από τώρα την παράταξη του ΑΚΕΛ ότι δε θα δεχτώ διακοπή, 
επικαλούμενοι θέμα τάξης ή θέμα επί προσωπικού.  Οφείλει λοιπόν ο Πρόεδρος… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, σας παρακαλώ!  Νομίζω… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Οφείλει λοιπόν ο Πρόεδρος…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Μα, γιατί δε θέλετε να ακούσετε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Γιατί δε θέλετε να ακούσετε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Κύριοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Γιατί δε θέλετε να ακούσετε;  Πολύ συνηθισμένα είναι αυτά που δε θέλετε να 
ακούσετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου… κύριε Ερωτοκρίτου, σας αφαιρώ το λόγο!  Είπατε ό,τι είχετε 
να πείτε.  Κύριε, έτσι κρίνω, έτσι κρίνω, έτσι κρίνω! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αυτή είναι η δημοκρατία του προεδρείου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Του προεδρείου έτσι είναι!  Έτσι είναι, κύριε!  ∆ε θα μας πεις τι θα πεις αύριο!  
Όταν θα είσαι αύριο και σε διακόψουν, υπάρχει Πρόεδρος ο οποίος θα βάλει την τάξη, 
όπως πρέπει. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όταν ομιλώ, είμαι από τους παλαιότερους βουλευτές και είμαι πάντα μέσα στο 
θέμα!  ∆ε δέχομαι με κραυγές άναρθρες να οδηγούν τα πράματα και να βκαίννει η 
συζήτηση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, σας άκουσα! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μιλώ διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας άκουσα! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, μια φράση. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όταν γίνεται επίκληση για τάξη, να μιλούν και να επιχειρηματολογούν για την 
τάξη, όχι να φωνάζουν, γιατί δεν τους αρέσουν αυτά που λέει ο ομιλητής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, σας άκουσα! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αυτά θέλω να πω και τους καλώ τους ίδιους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας άκουσα!  Λοιπόν, νομίζω ότι είναι καιρός να ηρεμήσουμε.  Να ηρεμήσουμε, 
να συζητήσουμε,  ο καθένας να καταθέσει την άποψη και τη θέση του όπως πρέπει.  
Επειδή όμως και το προεδρείο θέλει να είναι δίκαιο, κύριε Γεωργίου, θέλω να είμαι 
δίκαιος, δε θέλω να θεωρήσω και δε θεωρώ ότι η παρέμβαση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου 
ήταν μια πράξη ή μια ενέργεια ή μια αντίδραση για οτιδήποτε.  Εγώ τιμώ αυτό το οποίο 
έκανε. Έτσι ένιωθε μετά από τις παρατηρήσεις και την αντίδραση του ΑΚΕΛ, που 
θεώρησε έτσι το συγκεκριμένο πράγμα, και είχε το θάρρος και μπράβο του να σηκωστεί 
και να πει να μην εκληφθεί οτιδήποτε ως μομφή προς το θεσμό του Προέδρου και την 
υπόσταση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας!  Εγώ προσωπικά τιμώ αυτή τη στάση, τη 
θεωρώ σωστή, όπως θα τιμήσω αυτή τη στάση από όλες τις πτέρυγες της Βουλής!  ∆ε 
χρειάζεται να μπαίνουμε σε αντιδικία άνευ λόγου και αιτίας!  Τέθηκε κάποιο ζήτημα από 
σας, έδωσε την εξήγησή του, το θέμα ετέλειωσε!  Και νομίζω έτσι πρέπει να 
λειτουργήσουμε! 

 Κύριε Γεωργίου, θα δώσω το λόγο στον κ. Θεμιστοκλέους να ολοκληρώσει.  Ο κ. 
Θεμιστοκλέους ξέρει πολύ καλά την ελληνική γλώσσα και είμαι βέβαιος ότι μέσα από την 
ομιλία του δε θα δημιουργήσει κανένα ζήτημα που να προσβάλει θεσμό ή που να 
προσβάλει την υπόσταση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως και ο καθένας από εμάς 
έχει αυτό το γνώμονα και νοιάζεται γι’ αυτό το πράμα.  Είμαστε άνθρωποι πολιτικοί, 
είμαστε υπηρέτες αυτού του λαού, είμαστε αυτοί οι οποίοι παλεύουμε για την υπόσταση 
αυτής της ∆ημοκρατίας και νομίζω πρέπει να είμαστε οι τελευταίοι που θέλουμε να τη 
σπιλώσουμε ή να την υποβαθμίσουμε. 

 Λοιπόν, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, τι πάλι; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καμία πρόθεση από δικής μας πλευράς δεν υπάρχει να 
σπιλώσουμε τη ∆ημοκρατία. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αυτό κάνετε. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Γι’  αυτό κακώς αφήνετε οποιοδήποτε υπονοούμενο για τη δική μας παράταξη. 

 Το δεύτερο, ναι, ορθά εβγήκε ο κ. Αβέρωφ, λανθασμένα εβγήκαν οι  
συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έθθα ξανανοίξουμε συζήτηση, κύριε Γεωργίου!  Είπε ο καθένας αυτά που 
είχε να πει, έκλεισε το θέμα! 

 Λοιπόν, κύριε Θεμιστοκλέους, συνεχίστε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.  Ελπίζω να μην ξαναδιακοπώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα διακοπείτε, κύριε Θεμιστοκλέους! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μεγαλύτερη απόδειξη για τα όσα έχω πει περί κριτικής και το πόσο αντέχει αυτή 
η κυβέρνηση ήταν αυτό το διάλειμμα των διακοπών. 

 Θα την επαναλάβω τη φράση, για να μας κρίνει όλους δίκαια ο κυπριακός λαός 
και οι συνάδελφοι.  Αυτός ο Πρόεδρος είναι Πρόεδρος χαμηλών πολιτικών απαιτήσεων, 
ηθικών απαιτήσεων, διότι απέτυχε παταγωδώς να περάσει το μήνυμα στους συνεργάτες 
του να συμπεριφέρονται και να επιδεικνύουν τις απαιτούμενες και αναμενόμενες από 
την κοινωνία και από την κάθε θέση που τους διόρισε ηθικές αντιστάσεις.  Και δεν 
αποσύρεται ούτε ένα γιώτα! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αυτός ο Πρόεδρος άθελά του, μπορεί τζιαι ηθελημένα, έντζιε ξέρω, κύριε 
Λαμάρη… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Ωραία, να μείνετε εκεί. 

 …επέτρεψε και εξέθρεψε τη βαθμιαία ασέβεια και αναστάτωση των θεσμών και 
με το ακαταδίωκτο που περιέβαλε ορισμένους συνεργάτες του και ορισμένους φίλους 
του γέννησε σ’  αυτούς και ανάγιωσε μέσα τους τη θρασύτητα και σε ορισμένους από 
αυτούς,  ναι, και τη φαυλότητα. 

 Αυτός ο Πρόεδρος δεν μπορεί να ξεχωρίσει το κόμμα από το κράτος, το κράτος 
από το κόμμα και τη φιλία βεβαίως από το καθήκον.  Τα συγχύζει και τα ταυτίζει.  Αυτός 
ο Πρόεδρος δεν έχει τη στοιχειώδη και απαιτούμενη ικανότητα του πραγματικού ηγέτη 
να επιλέγει τίμιους και ικανούς συνεργάτες.  Αυτό καταμαρτυρούν… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριοι, σας παρακαλώ!  Θέλετε να κάνετε τον Πρόεδρο, κοπιάστε!   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αξίζει να συνεχίσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοπιάστε!   

 Λοιπόν, αγαπητέ μου κύριε Θεμιστοκλέους… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να κάνεις την κριτική σου όπως τη νιώθεις, όπως την πιστεύεις.  Όντως 
μπορούσες να δώσεις το μήνυμα και το νόημά σου σκληρό, όπως το θέλεις, όπως το 
νιώθεις -και δικαίωμά σου- όμως κάποιες λέξεις, όπως “ήθος”, “ηθική”, εγώ νομίζω ότι 
δε θα ήταν σωστό…  Και νομίζω ότι θα συμφωνήσεις μαζί μου.  Είσαι άνθρωπος λόγιος 
και άνθρωπος ο οποίος ξέρεις απ’ αυτά τα πράγματα.  Είναι όντως σκληρό, αλλά, αν 
θέλεις…  Και δεν αρμόζει να λέμε στον Πρόεδρο για ηθική.  Μπορούμε να του 
καταλογίσουμε πολλά πράγματα σε πολιτικό επίπεδο, όμως η παράκλησή μου, αγαπητέ 
μου φίλε Ανδρέα, είναι το “ηθική” να φύγει. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Την πολιτική ηθική, κύριε Πρόεδρε, να το ξεκαθαρίσουμεˑ είναι για την πολιτική 
ηθική που μιλούμε τόση ώρα, αν δεν το καταλάβατε.   

 Αυτό καταμαρτυρούν οι θλιβερές περιπτώσεις του Ανδρέα ∆ημητρίου, του Ιωσήφ 
Ιωσήφ, του Άκη Παπασάββα, του διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ, του ΚΟΤ, του 
ΚΟΑΠ, του ΤΕΠΑΚ και του Πανεπιστημίου Κύπρου.  Ο Πρόεδρός μας, αντί να 
υπερασπίζεται θεσμούς και αξίες, υπερασπίζεται φιλίες.  Θέλω να επαινέσω δημόσια 
την ευαισθησία που είχε ο Βάσος Γεωργίου και την ευθιξία που έδειξε υποβάλλοντας 
την παραίτησή του ακριβώς για τους λόγους πολιτικής ηθικής που επί τόση ώρα μιλώ. 

 Αυτός ο Πρόεδρος αποδεδειγμένα δεν μπορεί να είναι πραγματικός 
θεματοφύλακας του συντάγματος.  Αποδεδειγμένα δεν επίστεψε στη διαφάνεια.  
Απόδειξη τούτου οι καθόλα αντισυνταγματικοί διορισμοί των καθηγητών του 
Πανεπιστημίου Κύπρου Ανδρέα ∆ημητρίου και Ιωσήφ Ιωσήφ.  Και γιατί ακόμη αρνείται 
να μας δώσει επιτέλους τις γνωματεύσεις του Γενικού Εισαγγελέα;  Τι είχε να κρύψει 
τόσους μήνες άραγε;  Και πόθθεν ως τα πόθθεν μετά από δύο χρόνια ο κ. ∆ημητρίου 
υπέβαλε αναδρομικά την παραίτησή του, για να πάρει και ως πριμ, ως έπαθλο, είκοσι 
εφτά μισθούς σύνταξης για το μέγαν και ανεπανάληπτο άθλο του της δόλιας 
παραβίασης του συντάγματος; 

 Σε μια περίοδο γενικευμένης και πρωτοφανούς παρακμής, κρίσης οικονομικής, 
σε μια περίοδο που οι οικονομικές δυνατότητες των ανθρώπων δεν τους επιτρέπουν 
πλέον να αποτείνονται στον ιδιωτικό τομέα για την υγεία τους, την ώρα που 
εκατοντάδες, ίσως και χιλιάδες συμπατριώτες μας αναστενάζουν περιμένοντας τις λίστες 
αναμονής, την ώρα που όσοι αποταθούν για σοβαρούς λόγους υγείας στον ιδιωτικό 
τομέα και είναι δικαιούχοι τούς βγαίνει η ψυχή και περνούν μήνες, για να πάρουν ένα 
ποσοστό των εξόδων που έχουν καταβάλει, είναι πρόκληση από τους πλέον υψηλά 
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αμειβόμενους αυτού του τόπου να παίρνουν με τη μεγαλύτερη ευκολία και τη 
μεγαλύτερη ταχύτητα όλα τα χρήματα για εμφυτεύματα!  Και είναι αυτή η πρόκληση… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Nαι, είναι πρόκληση!  Είναι χυδαία και αισχρή πρόκληση!  Και, όταν 
αποκαλύφθηκε αυτό το γεγονός, μετά τι έγινε;  Επέστρεψαν τα χρήματα.  Ερώτηση:  
Πόσοι άλλοι πολίτες, αν έκαμναν το ίδιο και έπαιρναν χρήματα με ψευδείς παραστάσεις 
από τα πουγκιά του κράτους και τα επέστρεφαν, δε θα εδικάζοντο ακόμα μέχρι σήμερα;  
Και ποια η εμπιστοσύνη της κοινωνίας σε έναν ανώτατο πολιτειακό θεσμό, 
αναπόσπαστο μέρος της απονομής δικαιοσύνης, του συστήματος;  Και με ποια λογική 
μπορεί ο πολίτης να δεχτεί τις όποιες ετυμηγορίες, τις όποιες αποφάσεις δικαστηρίων; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητέ μου Ανδρέα… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε σε διακόπτω.  Έχει γίνει χρονομέτρηση.  Έχουμε υπερβεί το χρόνο, όμως εγώ 
θα σου δώσω ακόμα ένα λεπτό. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εκάμαμε τζιαι τόσες διακοπές ακόμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το έχουμε μετρήσει.  Το είχαμε σταματήσει την ώρα της διακοπής και 
συνεχίσαμε.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, το είχατε σταματήσει, αλλά ένα λεπτό…  Πολύ αυστηρός 
είσαστε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είμαι δίκαιος.  Είμαστε στα δεκαεννιά λεπτά.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ωραία, κύριε Πρόεδρε, θα κλείσω με το εξής:  Χώρες μεγάλες και δυνατές, κύριε 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν την πολυτέλεια να εκλέγουν ως ηγέτες 
τους ακόμα και ανεπαρκείς και αδέξιους, διότι ακριβώς, επειδή είναι μεγάλες και 
δυνατές, δεν απειλούνται, δεν κινδυνεύουν και ως εκ τούτου τα σφάλματα και τα λάθη 
του ηγέτη τους δεν αποβαίνουν μοιραία για το λαό τους.  Σε χώρες όμως μικρές και 
αδύνατες, όπως είναι η Κύπρος, που έχουμε προβλήματα φυσικής και εθνικής 
επιβίωσης, τέτοια πολυτέλεια δεν είχαμε ποτέ και δεν παρέχεται σ’ εμάς.  Σε χώρες 
μικρές και αδύνατες η ανεπάρκεια και η ακαταλληλότητα του ηγέτη στοιχίζουν και για τη 
χώρα και για το λαόˑ στοιχίζουν και στοιχίζουν μάλιστα πολύ ακριβά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Ανδρέα Θεμιστοκλέους. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Γιώργο Βαρνάβα. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσον αφορά την παρέμβαση του αγαπητού συναδέλφου κ. Ιερωνυμίδη, απλά να 
χρησιμοποιήσω μία παροιμία η οποία λέει «σένα τα λέω πεθερά, για να τ’ ακούει η 
νύφη».  Φαίνεται τα όσα έλεγε ο κ. Ιερωνυμίδης τα έλεγε σ’ εμάς, για να τ’ ακούουν οι 
συνάδελφοι και συναγωνιστές του στο ∆ημοκρατικό Κόμμα οι οποίοι συμφωνούν 
πλήρως με τις θέσεις της Ε∆ΕΚ.   

 Όσον αφορά το θέμα της πολιτικής ηθικής της Ε∆ΕΚ, στο οποίο έκανε αναφορά ο 
συνάδελφος, απλά να τονίσω ότι η Ε∆ΕΚ, μια πολιτική δύναμη με μια ιστορία γεμάτη 
αγώνες για τον κυπριακό λαό, αντίσταση στο πραξικόπημα, με θυσίες όπως του Κόκου 
Φωτίου και του ∆ώρου Λοΐζου, δεν πιστεύω ότι είναι μια πολιτική δύναμη ανήθικη.  Για 
τα λεχθέντα του συναδέλφου αφήνω να τον κρίνει ο κυπριακός λαός. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ιερωνυμίδη, σας παρακαλώ! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Φαίνεται ότι ο συνάδελφος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, κύριε!  Θα ολοκληρώσει! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆ε σας εδιάκοψα, συνάδελφε, και παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, σας παρακαλώ! 

 Κύριε Ιερωνυμίδη, δε θα διακόψετε!  ∆ε θα διακόψετε, κύριε!  Θα ολοκληρώσει 
την ομιλία του.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Φαίνεται, κύριε Πρόεδρε, ότι ο συνάδελφος ξεχνά ότι η πολιτική δύναμη στην 
οποία έκαμε αναφορά για την πολιτική της ηθική ήταν και η πρώτη πολιτική δύναμη που 
εστήριξε τον αείμνηστο Τάσσο Παπαδόπουλο, τον πρόεδρο του δικού του κόμματος.  
Επίσης φαίνεται ότι ο συνάδελφος δε γνωρίζει καλά τα ιστορικά γεγονότα και τις θέσεις 
της πολιτικής μου δύναμης.  ∆ε θα συνεχίσω, απλά να του πω ότι, όσον αφορά την 
έναρξη των διαπραγματεύσεων, η Ε∆ΕΚ ήταν η πολιτική δύναμη που διαφώνησε με την 
έναρξη των απευθείας διαπραγματεύσεων.  Όμως, για να μη σπαταλώ το χρόνο μου, 
κύριε Πρόεδρε, όταν θα τελειώσω την ομιλία μου, θα χαρίσω τις προγραμματικές θέσεις 
της Ε∆ΕΚ στο συνάδελφο, για να τις διαβάζει τα βράδια, ώστε να τις εμπεδώσει. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  
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 Η φετινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού διεξάγεται μέσα στα πλαίσια 
μιας πολύ δύσκολης οικονομικής περιόδου όχι μόνο για τα οικονομικά του κράτους, 
αλλά ιδιαίτερα για τον ίδιο το λαό.  Ο λαός παρακολουθεί με αγωνία το απρόβλεπτο 
μέλλον, αφού αυτοί που του υποσχέθηκαν ένα καλύτερο αύριο, με καλύτερες μέρες, δεν 
μπόρεσαν να ανταποκριθούν στις δεσμεύσεις τους.  Σε όλη αυτή την εικόνα 
αντικατοπτρίζεται η αδυναμία των κυβερνώντων να σταματήσουν την κατιούσα που 
πήρε η οικονομία του τόπου μας, με όλες τις επιπτώσεις να επηρεάζουν ιδιαίτερα τα 
χαμηλά και μεσαία εισοδηματικά στρώματα του λαού, όπως επίσης και τις ευπαθείς 
ομάδες του πληθυσμού.  

 Από τα τέλη του 2008 προειδοποιούσαμε ότι η παγκόσμια οικονομική κρίση 
βρισκόταν προ των πυλών.  Κάποιοι, όπως ο Υπουργός Οικονομικών και ο 
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, δήλωναν ότι η βάση της οικονομίας μας είναι στέρεη και δε 
θα είχαμε τις οποιεσδήποτε επιπτώσεις.  Μακάρι να έβγαιναν αληθινοί, όμως ο 
ερασιτεχνισμός, ο ερασιτεχνικός τρόπος χειρισμού της όλης κατάστασης μας έφερε στη 
δύσκολη θέση που βρισκόμαστε σήμερα.  Τι απαντούν στις 25 000 και πλέον ανέργους, 
από τους οποίους το 25% είναι νέοι ηλικίας είκοσι τεσσάρων μέχρι και τριάντα εννιά 
χρονών;  Ας τους κοιτάξουν στα μάτια και ας τους δώσουν μια πειστική απάντηση.  
Είμαι βέβαιος ότι οι κυβερνώντες δε θα έχουν την τόλμη να ευθυγραμμίσουν τα μάτια 
τους με τα μάτια αυτών των ανθρώπων. 

 Η πρωτοβουλία της κυβέρνησης να λάβει μέτρα κράτησε δύο ολόκληρα χρόνια.  
Το τελευταίο χρονικό διάστημα ο λαός μας έγινε μάρτυρας ενός θεάτρου του 
παραλόγου.  Ενώ ο “Τιτανικός” βούλιαζε, η ορχήστρα, η κυβέρνηση και οι ηγεσίες των 
συγκυβερνώντων κομμάτων ΑΚΕΛ-∆ημοκρατικού Κόμματος έπαιζαν τα βιολιά τους, 
όμως δυστυχώς ο καθένας διαφορετικό τραγούδι.   Ενώ ο λαός ανέμενε τη λήψη μέτρων 
για μείωση των δημοσιονομικών δαπανών με ταυτόχρονη λήψη μέτρων για ανάπτυξη 
της πραγματικής οικονομίας του τόπου, ώστε να αντιμετωπιστεί η αυξητική τάση της 
ανεργίας, στο τέλος διεφάνη ότι ο ίδιος ο λαός θα ήταν το εξιλαστήριο θύμα.  

 Μετά από δύο χρόνια εγκυμοσύνης επιτέλους ο τοκετός επετεύχθη.  Όμως το 
αποτέλεσμα ήταν η γέννηση ενός τερατουργήματος.  Οι κυβερνώντες, νιώθοντας την 
αδυναμία τους να αντιμετωπίσουν την οικονομική κρίση, θεώρησαν ότι ο πιο εύκολος 
τρόπος ήταν η επιβολή μιας φορομπηχτικής και φοροεισπρακτικής πολιτικής, που με 
αυτό τον τρόπο θα απομυζούσαν αρκετά εκατομμύρια ευρώ από τα χαμηλά και μεσαία 
εισοδηματικά στρώματα του λαού, ιδιαίτερα τους χαμηλόμισθους εργάτες, τους 
συνταξιούχους, τους πολύτεκνους, τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος, τους ανέργους, 
και γενικά από όλες τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού.  

 Ο χορός της επιβολής των φορολογιών ξεκίνησε από τον περασμένο Ιούνιο με 
την επιβολή της αύξησης του φόρου κατανάλωσης στα καύσιμα από 7 σεντ μέχρι και 9 
σεντ το λίτρο.  Τα συγκυβερνώντα κόμματα ΑΚΕΛ-∆ΗΚΟ, τα οποία με σπουδή στήριξαν 
την αύξηση αυτή, υπολογίζοντας ότι θα εισπράξουν περί τα €85 εκατομ. για τα ταμεία 
του κράτους, θέλοντας να δικαιολογήσουν τη στάση τους, επικαλέστηκαν την 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Ας πουν την αλήθεια στο λαό, ότι με τα εκατομμύρια που θα 
πάρουν από τις τσέπες του θα καλύψουν ένα μέρος των δημοσίων οικονομικών 
ελλειμμάτων.  

 Προβλέψαμε ότι οι αυξήσεις αυτές θα επιφέρουν αλυσιδωτές αυξήσεις στα 
καταναλωτικά αγαθά.  ∆υστυχώς, βγήκαμε αληθινοί.  Από τον περασμένο Ιούνιο μέχρι 
και το Σεπτέμβριο οι αυξήσεις, ιδιαίτερα στα καταναλωτικά αγαθά πρώτης ανάγκης, 
ήταν πρώτη είδηση σε όλα τα δελτία ειδήσεων.  Ανήμπορη η κυβέρνηση να 
αντιμετωπίσει το φαινόμενο αυτό, αρκέστηκε απλά να δηλώνει διά στόματος των 
Υπουργών Εμπορίου και Οικονομικών ότι πράγματι υπάρχει ακρίβια στον τόπο.  
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Ακούσαμε για κατάθεση νομοσχεδίου στη Βουλή των Αντιπροσώπων για επιβολή 
πλαφόν στις τιμές των προϊόντων πρώτης ανάγκης, αλλά εδώ και οκτώ μήνες 
νομοσχέδιο δεν είδαμε.  Τα μόνα συγχαρητήρια τα οποία αξίζουν να πάρουν οι 
κυβερνώντες είναι για το ότι κατάφεραν να χαρίσουν στην Κύπρο ένα χρυσό μετάλλιο, 
αυτό της ακρίβιας.  Κι ας μη μας αμφισβητήσουν, γιατί την απονομή του μεταλλίου 
αυτού την έκανε η “Eurostat”, η ίδια η Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία.  

 Καταθέσαμε πρόταση νόμου για τη δημιουργία του θεσμού του Επιτρόπου του 
Καταναλωτή, ο οποίος λειτουργεί με επιτυχία σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες ως 
πραγματική ασπίδα προστασίας του καταναλωτή.  Ακόμη δεν πήραμε πειστική 
απάντηση για την αρνητική στάση που τηρούν κυβέρνηση και συγκυβερνώντα κόμματα.  

 Την περασμένη βδομάδα μάς έφεραν στη Βουλή των Αντιπροσώπων το δεύτερο 
μέρος των φορολογιών, την αύξηση του φόρου κατανάλωσης στα καπνικά είδη.  Κανείς 
δεν αμφισβητεί τη σοβαρή βλαβερή επίπτωση που έχει το κάπνισμα στην υγεία του 
ανθρώπου, όμως το να προσπαθούν να πείσουν το λαό ότι έπρεπε να ψηφιστεί και 
αυτή η φορολογία, μόνο και μόνο γιατί θυμήθηκαν και γνοιάστηκαν για την υγεία των 
πολιτών, ιδιαίτερα αυτή την περίοδο, αυτό και αν είναι υποτίμηση της νοημοσύνης του 
λαού.  

 Λαέ που μας παρακολουθείς, ο χορός των φορολογιών είχε και συνέχεια.  Χθες 
τα συγκυβερνώντα κόμματα ΑΚΕΛ-∆ΗΚΟ ψήφισαν την επιβολή του 5% ΦΠΑ στα 
φάρμακα και στα τρόφιμα.  Πάλι επικαλούνται την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να 
δικαιολογήσουν την τροχοδρόμηση της φορομπηχτικής και φοροεισπρακτικής πολιτικής 
τους εις βάρος σου, με στόχο να καλύψουν τα οικονομικά τους ελλείμματα, αφού 
αδυνατούν να αντιμετωπίσουν την οικονομική κρίση με άλλους τρόπους.  

 Μας είπαν ότι προσπάθησαν να πάρουν παράταση, αλλά η Ευρωπαϊκή Ένωση 
μας απέρριψε.  Το ψέμα έχει κοντά ποδάρια. Την επομένη με δηλώσεις του ο αρμόδιος 
επίτροπος για τις φορολογίες, ο Ευρωπαίος επίτροπος, είπε ότι είχαμε το δικαίωμα από 
τον Οκτώβριο του 2008 μέχρι και το Μάρτιο του 2009 να ζητήσουμε παράταση, κάτι που 
έκανε και η Μάλτα, αλλά εμείς δεν το πράξαμε.  Για δικαιολογία μάς είπαν ότι την ευθύνη 
φέρει η κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, η οποία δεν το ζήτησε, όταν 
διαπραγματευόταν την ένταξή μας.  Έχουν δίκαιο.  Όμως, αν μας δόθηκε δεύτερη 
ευκαιρία να το πράξουμε, όπως ανέφερε ο Ευρωπαίος επίτροπος, τότε γιατί δεν το 
πράξαμε; 

 Συγκυβερνώντες, κοιτάξτε στα μάτια αυτούς που επικαλείστε ότι εκπροσωπείτε, 
τον απλό εργάτη, το μεροκαματιάρη, το φτωχό, το συνταξιούχο, το λήπτη δημοσίου 
βοηθήματος, τον πολύτεκνο, και πέστε τους την αλήθεια, όπως αυτή καταγράφεται και 
στην ομιλία του Υπουργού Οικονομικών ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων στη 
σελίδα 12, στο κεφάλαιο “Μέτρα”, στην υποπαράγραφο “Έσοδα”, ότι η επιβολή της 
φορολογίας αυτής θα επιφέρει στα ταμεία του κράτους γύρω στα €70 εκατομ.  

 Φυσικά, αναμένουμε ότι την προγραμματισμένη από την κυβέρνηση και τα 
συγκυβερνώντα κόμματα ανατίμηση του νερού με νέες αυξήσεις, η οποία θα επιφέρει 
ακόμη μερικά εκατομμύρια ευρώ στα κρατικά ταμεία, βάσει της τακτικής που 
χρησιμοποιούν, θα τη δικαιολογήσουν με το ότι το κάνουν, για να αποτρέψουν το λαό 
από το να υπερκαταναλώνει νερό. 

 Αυτό όμως που δεν καταλαβαίνουμε είναι, αφού ο Υπουργός Οικονομικών από 
αυτό εδώ το βήμα πριν μερικές μέρες δήλωσε ότι η Κύπρος έχει ξεπεράσει την 
οικονομική κρίση, τότε γιατί χρειάζεται η κυβέρνηση και τα συγκυβερνώντα κόμματα να 
επιβαρύνουν το λαό με όλες αυτές τις φορολογίες;  Σίγουρα, η απάντηση στην 
προσπάθεια αυτή είναι γνωστή.  Από τη μια, προσπαθούν να πείσουν το λαό ότι με 
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τους χειρισμούς τους έχουν δήθεν αντιμετωπίσει την οικονομική κρίση, αλλά η 
πραγματικότητα, η αλήθεια είναι άλλη και δεν μπορούν να την κρύψουν.  Οι 25 000 και 
πλέον άνεργοι, η ακρίβια, η αισχροκέρδεια, το πλεόνασμα του 3,5%, το οποίο μέσα σε 
δύο χρόνια έγινε δημοσιονομικό έλλειμμα πλην 6,5%, που αυτό συνολικά σημαίνει πλην 
10%, το δημόσιο χρέος, το οποίο έχει ξεπεράσει το 63%, και ο πολύ χαμηλός ρυθμός 
ανάπτυξης μιλούν από μόνα τους.  Μα, τι άλλο μπορεί να είναι πιο πειστικό από την 
αγανάκτηση του ίδιου του λαού; 

 Κάποιοι, ακούοντας τις αλήθειες και τις πραγματικότητες που έχω αναφέρει, 
πιθανόν να με πουν λαϊκιστή, ως συνήθως.  Είναι δικαίωμά τους να το πράξουν, ο λαός 
όμως ακούει και κρίνει.  Αν το να υπερασπίζεσαι τα δικαιώματα των χαμηλών και 
μεσαίων εισοδηματικών στρωμάτων του λαού και των ευπαθών ομάδων του 
πληθυσμού είναι λαϊκισμός, τότε αποδέχομαι μετά τιμής αυτό τον τίτλο.  

 Εμείς ως Ε∆ΕΚ, ως το σοσιαλιστικό κίνημα του τόπου, δε θα ακολουθήσουμε τη 
φορομπηχτική και φοροεισπρακτική πολιτική που ακολουθούν η κυβέρνηση και οι 
ηγεσίες των κομμάτων ΑΚΕΛ και ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Κι ας μην προσπαθεί η 
ηγεσία του ∆ημοκρατικού Κόμματος, επειδή νιώθει εκτεθειμένη έναντι του λαού, να βρει 
συνένοχους και εξιλαστήριο θύμα.  Ως συγκυβερνών κόμμα που είναι δεν μπορεί να 
αποφεύγει τις ευθύνες του.  Εμείς απλά επικαλούμαστε τις δηλώσεις του ίδιου του 
αντιπροέδρου του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του φίλτατου συναδέλφου κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλου, ο οποίος χαρακτήρισε επανειλημμένα τα μέτρα άδικα και 
φοροεισπρακτικά.  

Κύριε Πρόεδρε, 

 Ένα τεράστιο πρόβλημα το οποίο αντιμετωπίζει ολόκληρη η Ευρώπη, όπως 
επίσης και η μικρή Κύπρος, είναι η ανεξέλεγκτη μετανάστευση και γενικότερα η 
λαθρομετανάστευση.  Αυτό το απαράδεκτο φαινόμενο προκαλεί τις αντιδράσεις των 
Κυπρίων πολιτών.  Η αλήθεια είναι ότι κανείς πλέον δεν πιστεύει ότι υπάρχει 
οποιαδήποτε μεταναστευτική πολιτική.  Ο Κύπριος πολίτης αισθάνεται ανασφάλεια στην 
καθημερινότητά του.  Η Κύπρος δυστυχώς μοιάζει με ένα ξέφραγο αμπέλι, όπου η 
λαθρομετανάστευση επιβραβεύεται με υψηλά επιδόματα.  

 Πώς να κοιτάξεις στα μάτια το χαμηλοσυνταξιούχο των €350 και €400 το μήνα, ο 
οποίος εργάστηκε για σαράντα και πλέον χρόνια, προσφέροντας σ’ αυτή την κοινωνία 
το μέγιστο, όταν ο λαθρομετανάστης άμεσα αμείβεται με το ποσό των €452 και με 
συνολικά οικογενειακά επιδόματα των €1.500 και €2.000 το μήνα;   

 Σίγουρα, η απάντησή μας σε αυτό το φαινόμενο δεν είναι ούτε η ξενοφοβία ούτε ο 
ρατσισμός ούτε ο εθνικισμός ούτε βέβαια η δημιουργία γκέτο.  Ταυτόχρονα όμως θα 
πρέπει να έχουμε μια ολοκληρωμένη και αποτελεσματική πολιτική, η οποία να 
καταπολεμά την παράνομη μετανάστευση, την παράνομη εργασία και την εμπορία 
ανθρώπων.  

 Σε μια χώρα όπως είναι η Κύπρος, που αντιμετωπίζει την τουρκική στρατιωτική 
κατοχή του 37% του εδάφους της και τη συνεχιζόμενη απειλή του εποικισμού, το 
πρόβλημα της λαθρομετανάστευσης αποκτά ιδιαίτερα μεγάλες διαστάσεις.  Όταν από 
συνολικά 386 000 εργαζομένους περίπου το 30% είναι κοινοτικοί ή αλλοδαποί 
οικονομικοί μετανάστες, δηλαδή ένας στους τρεις εργαζόμενους δεν είναι Κύπριος, τότε 
το πρόβλημα είναι πολύ μεγάλο.  Και όταν επίσης υπολογίζεται ότι από 30 000 μέχρι και 
50 000 είναι ο αριθμός των λαθρομεταναστών, τότε το πρόβλημα αποκτά τεράστιες 
διαστάσεις.  
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 Με αυτούς τους αριθμούς, με την ανεργία να καλπάζει, ξεπερνώντας τις 25 000, 
και με τα υψηλά προκλητικά και ελκυστικά επιδόματα που δίδονται στους αιτητές 
πολιτικού ασύλου, πώς είναι δυνατόν αυτή ιδιαίτερα την περίοδο της οικονομικής κρίσης 
να μην ξεσπάσει ο Κύπριος φορολογούμενος πολίτης;  Φυσικά, κάποιοι σκόπιμα 
προσπαθούν αυτή την αγανάκτηση και αντίδραση των πολιτών να τις χαρακτηρίσουν 
ως ξενοφοβία, ρατσισμό και εθνικισμό.  

 Οι δικές μας προτάσεις ως σοσιαλιστικού κόμματος, για να βγούμε από το 
αδιέξοδο της σχεδόν ανύπαρκτης μεταναστευτικής πολιτικής του «δώστα όλα», είναι: 

1. Εντατικοποίηση των προσπαθειών μέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης για 
καταπολέμηση της παράνομης μετανάστευσης μέσω μιας κοινής πολιτικής 
ελέγχου των εξωτερικών συνόρων και μια βελτιωμένη συνεργασία για την 
καταπολέμηση της εμπορίας ανθρώπων από εγκληματικά δίκτυα.  

2. Σύναψη συμφωνιών με τρίτες χώρες οι οποίες συμπεριλαμβάνουν διαδικασίες 
επανεισδοχής. 

3. Επίδειξη μηδενικής ανοχής στην παράνομη μετανάστευση.  Στόχος να μην 
υπάρχει κανένας λαθρομετανάστης στην Κύπρο.  

4. Μέτρα φύλαξης των ακτών και πρόσθετα μέτρα στη γραμμή αντιπαράταξης.  

5. Σαφής πολιτική απέναντι στους αιτητές πολιτικού ασύλου.  Αυτό σημαίνει 
ταχύτατη εξέταση των αιτήσεων από τις αρχές για το ποιοι δικαιούνται άσυλο από 
το κυπριακό κράτος και ταυτόχρονα ποιοι είναι οι παράνομοι μετανάστες που 
πρέπει να επαναπροωθηθούν. 

6. Προγράμματα για ενσωμάτωση των νόμιμων μεταναστών στην κυπριακή 
κοινωνία.  Συγκεκριμένες πολιτικές και διάθεση πόρων στο χώρο της παιδείας, 
στη διασφάλιση της νόμιμης εργασίας και στον τομέα καταπολέμησης της μαύρης 
εργασίας. 

 Ως Ε∆ΕΚ καταθέτουμε αυτές τις προτάσεις και καλούμε την κυβέρνηση να 
ανταποκριθεί θετικά στις ανησυχίες και στην αγωνία των πολιτών από την ανεξέλεγκτη 
και παράνομη μετανάστευση.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Για όσο καιρό οι πρόσφυγες παραμένουν μακριά από τις εστίες τους το κράτος 
έχει την υποχρέωση να μεριμνά για την αξιοπρεπή διαβίωσή τους στις ελεύθερες 
περιοχές, όπως και για την ισότιμη κατανομή των βαρών της τουρκικής εισβολής και 
κατοχής.  Ως Ε∆ΕΚ πάντοτε στηρίζαμε τα δίκαια αιτήματα του προσφυγικού κόσμου, 
αιτήματα τα οποία δε δημιουργήθηκαν εξ υπαιτιότητάς του, αλλά εξαιτίας της τουρκικής 
εισβολής. 

 Φαίνεται όμως ότι το τελευταίο χρονικό διάστημα η κυβέρνηση αδυνατεί να 
ανταποκριθεί στις οικονομικές της υποχρεώσεις έναντι του προσφυγικού κόσμου, αφού, 
όπως διαφαίνεται, τα ταμεία των διαφόρων σχεδίων παροχής οικονομικής βοήθειας 
είναι άδεια, με αποτέλεσμα εγκριμένα ζευγάρια να αναμένουν μέχρι και οκτώ μήνες για 
να πάρουν την οικονομική τους βοήθεια.  Επίσης η μεγάλη καθυστέρηση όχι στην 
έγκριση, αλλά στην παροχή των χρημάτων στα διάφορα σχέδια του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών οφείλεται ακριβώς στο γεγονός ότι, ενώ το αναγκαίο 
προϋπολογιζόμενο ποσό για το 2010 ήταν γύρω στα €135 εκατομ., η κυβέρνηση 
παραχώρησε μόνο €105 εκατομ., με αποτέλεσμα στεγαστικά, επαγγελματικά και 
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φοιτητικά δάνεια, τα οποία θα έπρεπε να παραχωρηθούν εδώ και μήνες, να εκκρεμούν 
λόγω έλλειψης χρημάτων.  ∆ιαφαίνεται επίσης μέσα από τον προϋπολογισμό του 2011 
ότι η κυβέρνηση θα ακολουθήσει την ίδια πολιτική, δηλαδή, ενώ το απαιτούμενο 
προϋπολογιζόμενο ποσό είναι γύρω στα €145 εκατομ., η κυβέρνηση προτίθεται να 
παραχωρήσει μόνο €110 εκατομ., με αποτέλεσμα το χρονικό διάστημα αναμονής 
παραχώρησης δανείων των συγκεκριμένων σχεδίων του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών να αυξηθεί κατά πολύ.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητέ μου Γιώργο, έχεις ακόμα δυόμισι με τρία λεπτά.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, για να προγραμματίσεις την ομιλία σου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου: άγνωστες λέξεις για την κυβέρνηση.  Μια 
περιοχή η οποία έχει προσφέρει πολλά στην οικονομία του τόπου, ιδιαίτερα μετά την 
τουρκική εισβολή, σήμερα μένει εκτός των προϋπολογισμών της κυβέρνησης.  

 Με τη φθίνουσα πορεία της γεωργοκτηνοτροφίας, ιδιαίτερα μετά την ένταξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, η ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου εναπόθεσε όλες τις ελπίδες της 
στον τουρισμό και την οικοδομική βιομηχανία, δύο τομείς πολύ ευάλωτους.  Σήμερα η 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου παίρνει το χρυσό μετάλλιο στην ανεργία.   ∆υστυχώς 
όμως, αντί το κράτος να στρέψει την προσοχή του σ’ αυτές τις περιοχές, οι οποίες 
πληρώνουν σε μεγαλύτερο βαθμό το τίμημα της οικονομικής κρίσης, τις έχει 
αποστραφεί. 

 Εδώ το κράτος θα πρέπει να επιδείξει την ευαισθησία του.  Θα πρέπει να 
παρθούν αποφάσεις που να δίνουν οξυγόνο για διαβίωση στην περιοχή.  Θα πρέπει να 
ξεπεραστούν όλες οι γραφειοκρατικές διαδικασίες για τη δημιουργία της μαρίνας, του 
γηπέδου γκολφ, του κολυμβητηρίου, όπως και άλλων έργων υποδομής στην περιοχή, 
ώστε να υπάρξει αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος και αναζωογόνηση της 
περιοχής.  Θα πρέπει να υπάρξει αυτονόμηση και μεταφορά όλων των κρατικών 
υπηρεσιών στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου.  Θα πρέπει σοβαρά και άμεσα να 
εξεταστεί η πρόταση για δημιουργία στην περιοχή τουριστικής ακαδημίας. 

 Στα αζήτητα παραμένει το Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου, ένα καινούριο, αλλά 
και καλά εξοπλισμένο κτιριακό συγκρότημα.  Αν ακόμη δεν έχει κλείσει, αυτό οφείλεται 
στις υπεράνθρωπες προσπάθειες του διευθυντή, του ιατρικού και του παραϊατρικού 
προσωπικού.  Το κράτος απόν.  Φαίνεται ότι κάποιοι μεθοδικά έβαλαν στόχο σταδιακά 
να το κλείσουν.  Φαίνεται ότι η λειτουργία του κάποιους ενοχλεί.  Για παράδειγμα, εδώ 
και περισσότερο από ένα χρόνο είναι χαλασμένο το μηχάνημα για τις εξετάσεις 
οστεοπόρωσης, το οποίο εξυπηρετεί και την επαρχία Λάρνακας.  Κανένα ενδιαφέρον 
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για επιδιόρθωση ή αντικατάστασή του, με αποτέλεσμα να επιδεινώνεται συνεχώς η 
κατάσταση της υγείας των γυναικών που πάσχουν από οστεοπόρωση. 

 Υποστελεχωμένα ιατρικά κέντρα με δύο και τρεις γιατρούς, αντί του ελάχιστου 
αριθμού των τεσσάρων.  Το αποκορύφωμα επήλθε πριν δέκα μέρες, όταν πρόβλημα 
που δημιουργήθηκε στο μηχάνημα αιμοδιάλυσης έστειλε στο νοσοκομείο Λάρνακας 
τέσσερα άτομα που υποβάλλονταν σε αιμοδιάλυση με σοβαρότατο πρόβλημα υγείας, 
που παραλίγο να χάσουν τη ζωή τους.  Πλήρης αδιαφορία από τα αρμόδια τμήματα του 
Υπουργείου Υγείας.  Μέχρι σήμερα καμία ενέργεια επαναφοράς του τμήματος στην 
ομαλή λειτουργία του, με αποτέλεσμα οι νεφροπαθείς της ελεύθερης περιοχής 
Αμμοχώστου να μεταφέρονται από συγγενικά τους πρόσωπα στο νοσοκομείο 
Λάρνακας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνεται ο χρόνος σου, αγαπητέ Γιώργο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ:  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ως μια υπεύθυνη δύναμη, το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, ο υπερασπιστής 
των χαμηλών και μεσαίων εισοδηματικά τάξεων και ευπαθών ομάδων του πληθυσμού, 
των συνταξιούχων, των ληπτών δημοσίων βοηθημάτων, των ανέργων, των 
πολύτεκνων, παρ’ όλο που θα έπρεπε να καταψηφίσει τον προϋπολογισμό αποφάσισε 
να τον στηρίξει, δίνοντας ακόμη μια ευκαιρία στην κυβέρνηση να αναδιαμορφώσει την 
κοινωνικοοικονομική της πολιτική.  Μοναδικός μας στόχος ως σοσιαλιστών είναι 
σίγουρα η δικαίωση και η ευημερία του λαού μας. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιώργο Βαρνάβα. 

 Ναι, κύριε Ιερωνυμίδη, τι συνέβη πάλι; 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Εδιακόψετέ με, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δε σας εδιάκοψα.  ∆ε σας έδωσα το λόγο. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, δε μας εδώσετε το λόγο.  Θα ήθελα, παρακαλώ, να διευκρινίσω κάποια 
δεδομένα τα οποία ο κ. Βαρνάβα έχει αναφέρει στην ομιλία του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι δουλειά σας να διευκρινίσετε. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆εν είναι θέμα να με παρακαλείς!  Αν υπάρχει θέμα επί προσωπικού, το λέτε και 
σύντομα.  Το να διευκρινίσεις όμως…  ∆εν είναι δουλειά δική σου να διευκρινίσεις.  Αν 
την κάμει αυτή τη δουλειά όλο το σώμα, τελικά θα κάμνουμε διευκρινίσεις πάνω στις 
διευκρινίσεις.  Λοιπόν… 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού, κύριε Ιερωνυμίδη.  Αν υπάρχει κάτι το οποίο θέλετε να πείτε, 
να το πείτε σύντομα και να τελειώνουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, θα το αναφέρω, κύριε. 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα απ’ όλα θέλω να αναφέρω ότι ο κ. Βαρνάβα δεν ήταν 
παρών στην ομιλία μου και δεν έχει ακούσει τι έχω πει.   

 Όσον αφορά, κύριε Βαρνάβα, το θέμα των πολιτικών θέσεων της Ε∆ΕΚ, πολύ 
καλά τις γνωρίζω.  Εκείνο που ανέφερα για πολιτική ηθική ήταν απλώς ότι θεωρούσα 
ηθικότερο να αγωνιστείτε μέσα στους θεσμούς και να επιβληθείτε μέσω αυτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Ιερωνυμίδη, ακούσαμε το επί προσωπικού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παίρνω το λόγο για ένα θέμα, επειδή άκουα καθ’ οδόν από τα ραδιόφωνα τη 
σύγκρουση που έγινε και δε θα πω τίποτε επί των λεχθέντων… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα, δεν ήταν σύγκρουση, ήταν “χαϊδέματα”. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κατά τη γνώμη μου, ήταν σύγκρουση.  Εν πάση περιπτώσει, θα το σχολιάσω 
αύριο, αλλά προσέξετε κάτι.  Εδώ, επειδή είναι παρών συνάδελφος που εθίχτηκε, είχε 
την ευκαιρία -τζιαι ορθά την εδώσετε- να κάμει διευκρίνιση.  Εάν έλεα εγώ τον Αβέρωφ 
Νεοφύτου αδέξιο, ανίκανο, χωρίς ηθικές αντιστάσεις κ.λπ., με το δίκαιό του θα εγείρετο, 
μια τζιαι είναι δαμαί, να υπερασπιστεί τον εαυτό του.  Ε, θεωρώ ότι είναι τζιαι λίγο 
άνανδρο, όταν κάποιος δεν έχει αυτή την ευκαιρία -και αυτός ο κάποιος τυγχάνει καλά ή 
κακά, για μας καλά, να είναι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας- να λέγονται αυτά τα 
πράγματα, να απαντώνται από διάφορους συναδέλφους, αλλά τζιόλας -εδώ είναι το 
σημείο που θέλω να εγείρω- κάποιοι να εξεγείρονται, γιατί η πλευρά του ΑΚΕΛ παίρνει 
το λόγο να υπερασπιστεί τζιαι να ακούμε τζιαι απειλή ’πού κοινοβουλευτικό 
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εκπρόσωπο, όπως την άκουσα ’πού το ράδιο, «εγώ αύριο θα πω πολύ χειρότερα και μη 
διανοηθείτε να με διακόψετε!».  Έλεος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το θέμα αυτό έχει… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, όχι!  ∆ε σας δίνω το λόγο, με όλο το σεβασμό! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Επειδή είπε ότι είμαι άνανδρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύψος) 

 Κύριε, δε θα σας δώσω το λόγο!  Σε κανέναν!  Ό,τι υπήρχε να λεχθεί λέχθηκε.  
Τελεία! 

 Λοιπόν, δίνω το λόγο τώρα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, συγγνώμη, λίγος σεβασμός δε βλάπτει! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, μα με αποκάλεσε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, δε σας αποκάλεσε, μίλησε γενικά.  ∆εν καθόρισε, δεν είπε 
«ο κύριος τάδε» ή «η κυρία τάδε».  Μίλησε γενικά, ως θέμα αρχής.  Ζήτησε το λόγο, τον 
πήρε, έκλεισε το θέμα.  ∆ε θα μπούμε σε συζήτηση τώρα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε.  Συγγνώμη, νομίζω ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι είναι, κύριε Συλλούρη; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να σας πω τι είναι!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να εγείρεται ο κ. Κατσουρίδης -ίσως σωστά να λέει διάφορα 
πράματα- και να χρησιμοποιεί το χαρακτηρισμό “άνανδρος” και ούτε γάτα ούτε ζημιά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είπε, κύριε, “άνανδρος”. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 



112 
 

 Όταν λες «είναι άνανδρο» και ο άλλος σου λέει «και απ’ αυτό που κάμνει και τον 
τρόπο που κυβερνά είναι ανίκανος», τι σας ενοχλεί;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μα, έτσι κρίνεται από ένα βουλευτή!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αυτό είναι προσωπική επίθεση;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, απλώς εγώ λέω… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Κύριε Κατσουρίδη, δε θα σας δώσω το λόγο!  ∆ε θα σας το δώσω! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θέλω το λόγο!  ∆εν είπα κανέναν άνανδρο!  Είπα «είναι άνανδρο».  Τα 
ελληνικά μου είναι πολύ καλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, επειδή… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τωρά, αν πούμε «είναι ανίκανο» για τον κ. Χριστόφια, εννά ’ν εντάξει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ!  Κύριε Συλλούρη! 

 (Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Κύριε Κατσουρίδη!  Κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …για τον Πρόεδρο με τον ίδιο τρόπο, στο απαρέμφατο, αν θα μιλούμε ελληνικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 
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 Κύριε Συλλούρη!  Κύριε Συλλούρη, δε σας έδωσα το λόγο! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ήταν πολιτικοί χαρακτηρισμοί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, δε σας έδωσα το λόγο!  Έτσι, για να εξηγηθούμε!  ∆ε θα 
σηκώνεται όποιος θέλει, να λέει ό,τι θέλει, χωρίς άδεια!  ∆εν εξουσιοδότησα ούτε εσάς 
ούτε και τον κ. Κατσουρίδη ούτε και κανέναν άλλο να μιλήσει.  Το προεδρείο έχει αρκετό 
μυαλό να κρίνει αν ένα πράμα είναι σωστό ή είναι λάθος.  Και ας μη βάζουμε λάδι στη 
φωτιά.   

 Λοιπόν, καλώ τώρα στο βήμα τη συνάδελφο κ. Αθηνά Κυριακίδου εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Κόμματος.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ 

 Επιτρέψετέ μου στους φίλους της Ε∆ΕΚ να απαντήσω στο τέλος της ομιλίας μου. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Θα μας αφήσεις να αγωνιούμε; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ 

 Περιμένετε και θα ακούσετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Για να μας κρατήσεις σε αγωνία; 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ 

 Για να σας κρατήσω σε αγωνία, ναι! 

 Η συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2011 βρίσκει την κυπριακή 
οικονομία αντιμέτωπη με τις επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Η 
κυβέρνηση έχει καθήκον έναντι της κοινωνίας να διαμορφώσει με τέτοιο τρόπο τον 
κρατικό προϋπολογισμό, ώστε η χώρα μας να οδηγηθεί στην έξοδο από την κρίση.  Την 
ίδια ώρα ως πολιτικά κόμματα πρέπει να δράσουμε συλλογικά, υπεύθυνα και 
δημιουργικά. 

 Τίθενται ωστόσο ορισμένες σαφείς προϋποθέσεις.  Σε καμιά περίπτωση δεν 
πρέπει να πληγεί το κοινωνικό κράτος και σε καμιά περίπτωση να υποθηκευθεί η 
προοπτική της προόδου και της ευημερίας των μελλοντικών γενεών.  Στόχος μας 
πρέπει να είναι η ευημερία των πολιτών και ταυτόχρονα η ταχεία και ισορροπημένη 
ανάπτυξη μέσα σε συνθήκες σταθερότητας, κοινωνικής δικαιοσύνης και κοινωνικής 
συνοχής.  Αυτό σημαίνει ότι η κυβέρνηση θα πρέπει να έχει ένα ολοκληρωμένο σχέδιο 
που θα τονώσει την ανάπτυξη και θα μεγεθύνει τον παραγόμενο εθνικό πλούτο.  Είναι 
με αυτό το γνώμονα που εμείς έχουμε ενεργήσει παραμονές κατάθεσης του νέου 
προϋπολογισμού. 
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 Ως μέλος των επιτροπών Παιδείας, Υγείας και Εργασίας της Βουλής, θα 
αναπτύξω τις σκέψεις μου σε θέματα που αφορούν τα αντίστοιχα υπουργεία. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η επένδυση στην εκπαίδευση αποτελεί κεντρική πολιτική επιδίωξη για κάθε 
σύγχρονη πολιτεία, ακόμα και σε περιόδους οικονομικής ύφεσης.  Είναι γεγονός πως η 
πατρίδα μας βρίσκεται στις πρώτες θέσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσον αφορά τις 
δημόσιες δαπάνες στον τομέα της εκπαίδευσης, καθώς αγγίζει το 8% του ΑΕΠ.  Αυτό 
όμως δεν προέκυψε σήμερα.  Τα κονδύλια στον τομέα της παιδείας έχουν φθάσει σε 
αυτά τα επίπεδα επί διακυβέρνησης του αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου.  Αν και τα 
κονδύλια παραμένουν ψηλά, δε φαίνεται να έχουμε τα ανάλογα εκπαιδευτικά 
αποτελέσματα.  Σύμφωνα με στοιχεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Κύπρος βρίσκεται 
στις τελευταίες θέσεις σε διάφορους ευρωπαϊκούς και διεθνείς εκπαιδευτικούς 
διαγωνισμούς και αξιολογήσεις.  Το γεγονός αυτό καταδεικνύει πως το εκπαιδευτικό μας 
σύστημα πάσχει και σωστά βρισκόμαστε στη διαδικασία για εκπαιδευτική μεταρρύθμιση. 

 Ωστόσο, η οποιαδήποτε εκπαιδευτική αλλαγή, προκειμένου να επιτύχει, πρέπει 
να είναι πολυεπίπεδη και να συνοδεύεται από υποστηρικτικούς μηχανισμούς που θα 
λειτουργήσουν καταλυτικά προς την αποτελεσματική εφαρμογή της.  Το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού δεν έχει ακόμα αποδείξει ότι μπορεί να μετουσιώσει τον 
εκπαιδευτικό σχεδιασμό σε εκπαιδευτική και κοινωνική πράξη, καθώς θέματα όπως για 
παράδειγμα η αξιολόγηση του εκπαιδευτικού και του εκπαιδευτικού έργου και η 
επιμόρφωση των εκπαιδευτικών και άλλα δε γνωρίζουμε ακόμη σε ποιο στάδιο 
βρίσκονται.  

 Η έναρξη της φετινής σχολικής χρονιάς βρήκε τα σχολεία της υπαίθρου 
υποστελεχωμένα.  Στα πλαίσια λιτότητας και οικονομικής περισυλλογής ο Υπουργός 
Παιδείας αποφάσισε να μην προβεί σε παρεκκλίσεις, να μην προβεί δηλαδή σε 
ενίσχυση των σχολείων αυτών με "μισό" ή ένα δάσκαλο, τακτική που ακολουθείτο τα 
τελευταία χρόνια.  Αν δηλαδή σε ένα σχολείο της υπαίθρου είχε είκοσι μαθητές, σήμαινε 
τρεις δασκάλους.  ∆υστυχώς, σχολεία όπως το δημοτικό σχολείο του Φοινιού, με 
δεκαεννέα μαθητές, ή το δημοτικό σχολείο του Ομόδους, με δεκαοκτώ μαθητές, με αυτή 
τη μείωση από τριδιδάσκαλα έγιναν διδιδάσκαλα, με όλες τις συνέπειες στην 
εκπαίδευση.  Η απόφαση αυτή βρίσκεται σε αντίθεση με την πολιτική απόφαση της 
κυβέρνησης για ενίσχυση της υπαίθρου μέσω της παροχής κινήτρων. 

 Μιας και αναφέρομαι στα σχολεία της υπαίθρου, οφείλω να αναφέρω εδώ και ένα 
πάγιο αίτημα της κοινότητας Αμιάντου.  Να παραχωρηθούν στην κοινότητα από το 
Τμήμα ∆ασών, δηλαδή από το Υπουργείο Γεωργίας, τα εγκαταλελειμμένα σπίτια του 
Μεταλλείου Αμιάντου, ώστε να αξιοποιηθούν τουριστικά και να αναπτυχθεί ο 
αγροτουρισμός στην περιοχή. 

 Μια από τις δεσμεύσεις του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι ο εκσυγχρονισμός του 
καταλόγου διοριστέων, που θα λειτουργήσει προς όφελος της κοινωνίας και του τόπου. 
Στοχεύουμε σε ένα σύστημα αξιοκρατικό και δίκαιο, που θα στηρίζεται σε αντικειμενικά 
κριτήρια, έτσι που οι καλύτεροι και οι πιο ικανοί να βρίσκονται στην έδρα.  Στην 
προσπάθεια αυτή τίθενται δύο βασικές προϋποθέσεις:  Η πρώτη αφορά όσους 
βρίσκονται κοντά σε διορισμό· σε καμιά περίπτωση δεν πρέπει να θυματοποιηθούν.  Η 
δεύτερη προϋπόθεση αφορά τους νέους· πρέπει το σύστημα να δίνει πραγματικές 
ευκαιρίες για διορισμό στους νέους.  Αυτή την ισορροπία μπορούμε να την πετύχουμε 
εξυπηρετώντας το συμφέρον της εκπαίδευσης. 

 Το πρόβλημα του καταλόγου διοριστέων είναι άμεσα συνδεδεμένο με το 
εκπαιδευτικό  μας σύστημα και με την επαγγελματική καθοδήγηση που οφείλει η 
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πολιτεία να παρέχει στους μαθητές.  Ιδιαίτερα για τους κλάδους σπουδών όπου η 
επαγγελματική απασχόληση είναι σχεδόν αποκλειστικά περιορισμένη στον τομέα της 
εκπαίδευσης, η πολιτεία οφείλει να παράσχει την κατάλληλη καθοδήγηση.  Θεωρώ πως 
η συζήτηση γύρω από τον εκσυγχρονισμό του καταλόγου διοριστέων πρέπει να γίνεται 
παράλληλα με τη διαμόρφωση ολοκληρωμένης πρότασης εκσυγχρονισμού του 
συστήματος του σχολικού επαγγελματικού προσανατολισμού και της λειτουργικής 
διασύνδεσης της δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης με τις μελλοντικές ανάγκες της αγοράς 
εργασίας.  Είναι ευθύνη του Υπουργείου Παιδείας να δουλέψει προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Αποτελεί μεγάλη σπατάλη πόρων και κόπων το να μένουν οι νέοι μας 
άνεργοι ύστερα από μια μεγάλη επένδυση των γονιών τους, για να τους σπουδάσουν. 

  Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αναντίλεκτα, στην προσπάθεια της εξόδου από την κρίση, ο τομέας της 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης μπορεί και πρέπει να διαδραματίσει πρωταγωνιστικό ρόλο σε 
αυτή τη διαδικασία.  Στην πραγματικότητα ωστόσο η θέση αυτή φαίνεται να μην 
εφαρμόζεται στην πράξη.  Ο προϋπολογισμός του τομέα της ανώτερης και ανώτατης 
εκπαίδευσης είναι μειωμένος κατά εννιά και πλέον εκατομμύρια ευρώ ή ποσοστό 4,77% 
σε σχέση με τις αντίστοιχες περσινές χορηγίες. 

 Προτού προχωρήσω στον τομέα της υγείας, θα ήθελα να αναφερθώ στο σχολικό 
αθλητισμό, που σχετίζεται τόσο με την παιδεία όσο και με την υγεία.  ∆υστυχώς, τα 
κονδύλια για το σχολικό αθλητισμό είναι μειωμένα κατά 33%, την ώρα που οι έρευνες 
κατέδειξαν πως, πρώτον, το 25% των παιδιών μας είναι υπέρβαρα και παχύσαρκα, 
δεύτερον, δεν έχουν τη φυσική κατάσταση να τρέξουν σε χαλαρούς ρυθμούς διακόσια 
μέτρα και, τρίτον, για πρώτη φορά στην ιστορία της ανθρωπότητας τα παιδιά μας 
αναμένεται να έχουν μικρότερο προσδόκιμο ζωής από μας, τους γονείς τους. 

 ∆εν είναι δυνατό να περικόπτουμε από το σχολικό αθλητισμό, δηλαδή την 
πρόληψη, την ώρα που οι δαπάνες για τη θεραπεία της παχυσαρκίας εκτοξεύονται στα 
ύψη.  Να σημειώσω εμφαντικά πως 7% των δαπανών υγείας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
ξοδεύεται για τη θεραπεία της παχυσαρκίας.  ∆ιερωτώμαι αν στα πλαίσια της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης επιβάλλεται να αναθεωρήσουμε πολιτικές στη δημοτική 
εκπαίδευση. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ποιότητα της υγείας που παρέχει ένα κράτος στους πολίτες του καταδεικνύει σε 
μεγάλο βαθμό και το επίπεδό του.  Οι πολίτες πρέπει να έχουν άμεση πρόσβαση σε 
υψηλής ποιότητας υπηρεσίες υγείας την ώρα που τις χρειάζονται.  Η πολιτική του 
Υπουργείου Οικονομικών να περιορίσει τις δαπάνες για τη δημόσια υγεία ενδεχομένως 
να επιφέρει μείωση στο επίπεδο της ποιότητας της υγείας που παρέχει το κράτος προς 
τους πολίτες του. 

 Είναι γεγονός πως ο τομέας της υγείας βρίσκεται αντιμέτωπος με τις επιπτώσεις 
της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, καθώς και με τις προκλήσεις των νέων δεδομένων, 
όπως για παράδειγμα η αύξηση του προσδόκιμου ζωής και των χρόνιων παθήσεων.  Η 
οικονομική κρίση έχει παράλληλα επιβαρύνει, αλλά και αναδείξει το ρόλο που 
διαδραματίζουν τα δημόσια νοσηλευτήρια, καθώς το κόστος στον ιδιωτικό τομέα είναι 
ασήκωτο για τη μέση κυπριακή οικογένεια. 
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 Η εισαγωγή του Γενικού Σχεδίου Υγείας παραμένει στο ψυγείο σχεδόν για δέκα 
χρόνια.  Για το νόμο του ΓΕΣΥ που ψηφίστηκε το 2001, καθαρά για να εξυπηρετήσει τις 
προεκλογικές σκοπιμότητες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ΑΚΕΛ, την ώρα που 
όλοι γνωρίζαμε τις δυσκολίες εφαρμογής του, εννιά χρόνια μετά προκύπτουν ορισμένα 
εύλογα και ουσιαστικά ερωτήματα που χρήζουν απάντησης: 

1. Τι σύστημα υγείας θέλουμε; 

2. Τι σύστημα υγείας μπορούμε να έχουμε; 

3. Πόσο θα μας στοιχίσει; 

4. Τι κόστος θα επωμίζονται οι πολίτες; 

5. Μπορούν τα δημόσια νοσηλευτήρια να αυτονομηθούν; 

6. Μπορούν τα δημόσια νοσηλευτήρια να ανταγωνιστούν τα ιδιωτικά; 

 Την ίδια ώρα ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας παραμένει αδρανής για δέκα 
σχεδόν χρόνια, τη στιγμή που κάθε χρόνο λαμβάνει εκατομμύρια από τον κρατικό 
προϋπολογισμό. Βρισκόμαστε σε ένα σταυροδρόμι που πρέπει να ληφθούν κρίσιμες 
πολιτικές αποφάσεις όσον αφορά το μέλλον του Γενικού Σχεδίου Υγείας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Τα τελευταία χρόνια τα κρούσματα καρκίνου αυξάνονται συνεχώς και οι 
παρεχόμενες υπηρεσίες θεραπείας του καρκίνου δεν είναι επαρκείς, προκειμένου να 
ανταποκριθούν στις ανάγκες.  Το Ογκολογικό Κέντρο της Τράπεζας Κύπρου έχει 
ξεπεράσει κατά πολύ τα όριά του και δεν μπορεί να καλύψει τις ανάγκες των ασθενών.  
Επιβάλλεται η άμεση ανέγερση και λειτουργία του Ακτινοθεραπευτικού Τμήματος στο 
Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού, ώστε να ωφεληθούν οι καρκινοπαθείς και οι οικογένειές 
τους. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Το 2010 κηρύχθηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση "Έτος Καταπολέμησης της 
Φτώχιας και του Κοινωνικού Αποκλεισμού".  Σύμφωνα με τα στοιχεία της Ευρωπαϊκής 
Στατιστικής Υπηρεσίας για το 2008, 16,2% των συμπατριωτών μας ζει κάτω από το όριο 
της φτώχιας, γεγονός που καθιστά την Κύπρο δέκατη έκτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση των 
είκοσι επτά.  Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι πιο ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού είναι 
οι ηλικιωμένοι, οι γυναίκες, οι μονογονιοί, οι άνεργοι, καθώς και τα άτομα με χαμηλό 
επίπεδο μόρφωσης.  Η πολυδιάστατη φύση της φτώχιας και του κοινωνικού 
αποκλεισμού επιβάλλει τη λήψη μέτρων όπως: 

1. η προώθηση της συμμετοχής στην αγορά εργασίας και η δημιουργία 
περισσότερων και καλύτερων θέσεων εργασίας, ιδιαίτερα για τους νέους, 

2. η βελτίωση του μορφωτικού επιπέδου του πληθυσμού μέσα από την αύξηση των 
θέσεων στην τριτοβάθμια εκπαίδευση, η μείωση του ποσοστού πρόωρης 
εγκατάλειψης του σχολείου και η ενίσχυση της διά βίου μάθησης,  

3. η βελτίωση του βιοτικού επιπέδου των ηλικιωμένων τόσο βραχυπρόθεσμα, με 
αύξηση της κοινωνικής σύνταξης, όσο και μακροπρόθεσμα, με την προσφορά 
υπηρεσιών κοινωνικής φροντίδας, 

4. η στοχευμένη επέκταση του κράτους πρόνοιας, δηλαδή η στοχευμένη παροχή   
επιδόματος-οικονομικής ενίσχυσης σε όλα τα νοικοκυριά που έχουν εισοδήματα 
κάτω από το όριο της φτώχιας, ανάλογα με τη σύνθεσή τους, ώστε να καλύπτεται 
όλο το χάσμα του εισοδήματος μέχρι το όριο της φτώχιας, 
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5. η συνολική βελτίωση της πρόσβασης σε ποιοτικές κοινωνικές υπηρεσίες, όπως η 
παροχή στέγασης και οι υπηρεσίες υγειονομικής περίθαλψης και παιδικής 
φροντίδας,  

6. ο καθορισμός "εθνικού κατώτατου μισθού" για όλα ανεξαιρέτως τα επαγγέλματα 
πάνω από το όριο της φτώχιας, κάτι που έχουμε εγγράψει στην επιτροπή 
Εργασίας και ελπίζουμε να συζητηθεί σύντομα, 

7. η διασφάλιση της ισότητας ανδρών και γυναικών σε όλα τα επίπεδα, κυρίως η 
κάλυψη του χάσματος των αμοιβών ανάμεσα στους άνδρες και τις γυναίκες στον 
ιδιωτικό τομέα και του χάσματος της συμμετοχής σε επιτελικές θέσεις και δημόσια 
αξιώματα, 

8. η προώθηση ενός εθνικού διαλόγου για το μέλλον των συντάξεων και των 
ασφαλιστικών ταμείων. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

  Παρά τις δεσμεύσεις της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
εκ βάθρων αλλαγή του περί ∆ημοσίου Βοηθήματος Νόμου, παρατηρείται μια 
αδικαιολόγητη καθυστέρηση στην κατάθεση του νομοσχεδίου.  Το γεγονός αυτό 
λειτουργεί εις βάρος των δημόσιων οικονομικών.  Οι αδυναμίες και τα κενά της 
νομοθεσίας οδηγούν σε στρεβλώσεις, καθώς ορισμένοι εκμεταλλεύονται το σύστημα εις 
βάρος κάποιων άλλων που έχουν πραγματικές ανάγκες.  Την ίδια ώρα η αύξηση της 
ανεργίας έχει οδηγήσει στην αύξηση των αιτήσεων, με αποτέλεσμα η εξέτασή τους να 
καθυστερεί μέχρι και έξι μήνες, γεγονός που καταδεικνύει την αναποτελεσματικότητα του 
συστήματος.  Η υπουργός οφείλει να προχωρήσει άμεσα στην κατάθεση του 
νομοσχεδίου, προκειμένου οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας να είναι πιο 
αποτελεσματικές.  Πρέπει επιτέλους να αρχίσει η συζήτηση για εκσυγχρονισμό των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, γιατί οι ανάγκες και τα προβλήματα έχουν καταστεί 
πολυσύνθετα και απαιτούν σύγχρονες κι όχι γραφειοκρατικού τύπου υπηρεσίες. 

 Θα ήθελα εδώ να αναφερθώ στους συνταξιούχους λήπτες δημοσίου βοηθήματος, 
την πιο ευάλωτη ομάδα του πληθυσμού μας.  Είναι περίπου τρεις χιλιάδες 
συμπατριώτες μας, οι οποίοι έχουν τη μεγαλύτερη ανάγκη στήριξης.  Είναι η ομάδα 
απέναντι στην οποία οφείλουμε να δείξουμε αμέριστη κοινωνική ευαισθησία.  Η 
κυβέρνηση σωστά, στα πλαίσια του κοινωνικού κράτους, προχώρησε στη λήψη 
στοχευμένων μέτρων στήριξης των συνταξιούχων με εισοδήματα κάτω από το όριο της 
φτώχιας.   Ωστόσο, κατά την εφαρμογή αυτής της απόφασης παρουσιάζεται μια 
παραδοξότητα:  Το ποσό που δίνεται ως επιπρόσθετη χορηγία στους συνταξιούχους και 
λήπτες δημοσίου βοηθήματος λαμβάνεται υπόψη από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας και ανάλογο ποσό αποκόπτεται από το δημόσιο βοήθημα, με αποτέλεσμα τα 
συνολικά εισοδήματα των συνταξιούχων ληπτών δημοσίου βοηθήματος να παραμένουν 
τα ίδια, όπως πριν την εφαρμογή του συγκεκριμένου μέτρου.  ∆ηλαδή όσα τους δίνουν 
από τη μια τα αφαιρούν από την άλλη.  Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο η κυβέρνηση οφείλει 
να μελετήσει το θέμα και να διορθώσει άμεσα αυτή τη στρέβλωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητή μου Αθηνά, έχεις… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κλείνοντας την ομιλία, θα ήθελα να αναφερθώ στα προτεινόμενα μέτρα για 
οικονομική εξυγίανση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Έχεις πέντε λεπτά, Αθηνά, για να προσαρμόσεις την ομιλία σου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Πόσα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέντε. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Το πακέτο μέτρων ήταν για μας μια πολύ δύσκολη απόφαση που πρέπει 
σύντομα να ολοκληρωθεί, προκειμένου οι πολίτες να έχουν πλήρη εικόνα ως προς το 
δίκαιο επιμερισμό της ευθύνης, για να βγούμε από τα αδιέξοδα.  Στην προσπάθεια αυτή 
πρέπει να συμβάλουμε όλοι οι παράγοντες της κυπριακής οικονομίας στο μέτρο των 
δυνατοτήτων μας και του μεριδίου μας στον εθνικό πλούτο.  Όλοι οι κοινωνικοί εταίροι 
έχουν ευθύνη να επιμεριστούν το πρόβλημα και να βοηθήσουν στη λύση αυτού του 
προβλήματος. 

 Παράλληλα πρέπει να δοθούν λύσεις στο πρόβλημα των πολλαπλών συντάξεων.  
Το δημόσιο αίσθημα προκαλείται και δεν μπορεί να αποδεχθεί το γεγονός πως άτομα τα 
οποία έτυχε να υπηρετήσουν την Κυπριακή ∆ημοκρατία από διάφορες πολιτειακές 
θέσεις και αξιώματα λαμβάνουν πλουσιοπάροχες συντάξεις.  Οφείλουμε άμεσα, 
κυβέρνηση και πολιτική ηγεσία, να βρούμε τις λύσεις που θα δώσουν τέλος στις 
στρεβλώσεις που υπάρχουν στο συνταξιοδοτικό μας σύστημα και θα ξεπερνούν τις 
όποιες νομικές και συνταγματικές δυσκολίες, προκειμένου να έχουν και αναδρομική 
ισχύ.  Τρόποι υπάρχουν. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όπως έχω αναφέρει στην εισαγωγή μου, η κυβέρνηση έχει καθήκον έναντι της 
κοινωνίας να διαμορφώσει με τέτοιο τρόπο τον κρατικό προϋπολογισμό, ώστε η χώρα 
μας να οδηγηθεί στην έξοδο από την κρίση.  Την ίδια ώρα ωστόσο τα πολιτικά κόμματα 
έχουμε υποχρέωση να δράσουμε συλλογικά, υπεύθυνα και δημιουργικά. 

 ∆υστυχώς η συμπεριφορά ορισμένων κομμάτων δε συνάδει με αυτή την 
προϋπόθεση.  ∆ε γνωρίζω εάν ο απροκάλυπτος πόλεμος που εξαπολύει η ηγεσία της 
Ε∆ΕΚ στο κόμμα μου τις τελευταίες μέρες είναι προϊόν επικοινωνιακής τακτικής, 
προκειμένου να αλιεύσει δηκοϊκούς ψηφοφόρους.  Γνωρίζω ωστόσο πως αυτό που 
γίνεται είναι προκλητικό, γεγονός που μας λυπεί ιδιαίτερα.  Και να πω στο φίλο Γιώργο 
Βαρνάβα ότι το 2002, που αναφέρεται ότι πρώτοι στήριξαν τον Τάσσο Παπαδόπουλο, 
να θυμίσω ότι υπήρχε υποψηφιότητα της Ε∆ΕΚ που φιγούραρε για πάρα πολύ καιρό με 
παρότρυνση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, παρ’ όλο που και τότε ήταν 
καταγεγραμμένη η υποστήριξη της κυβέρνησης Κληρίδη για τις απαράδεκτες πρόνοιες 
του Σχεδίου Ανάν. 

 Για το ∆ΗΚΟ η συνεργασία με την Ε∆ΕΚ είναι προτεραιότητα.  Όμως για την 
Ε∆ΕΚ προτεραιότητα φαίνεται ότι αποτελεί η αντιπαράθεση με το κόμμα μου.  Η ηγεσία 
της Ε∆ΕΚ έχει διαλέξει τον εύκολο τρόπο· το δρόμο της ανευθυνότητας.  Απούσα από 
το στίβο των εξελίξεων παραμένει "κακός" θεατής στην κερκίδα και πετροβολά τους 
πάντες και τα πάντα.  Μια μέσα, μια έξω, μπαίνει και βγαίνει χωρίς αξιοπιστία στις 
κυβερνήσεις.  Να σας θυμίσω ότι την κυβέρνηση Κληρίδη είναι η Ε∆ΕΚ που την εξέλεξε 
και για την κυβέρνηση Χριστόφια από την πρώτη Κυριακή, από το ίδιο βράδυ 
αποφάσισε.  Στις δύο κορυφαίες πολιτικές αναμετρήσεις η Ε∆ΕΚ ήταν καθοριστική για 
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το αποτέλεσμα.  Μπήκε, βγήκε μέσα σε ένα χρόνο.  Τι θα πείτε την επόμενη φορά στους 
ψηφοφόρους σας;  «Συγγνώμη, κάναμε λάθος.»;  Και γιατί οι ψηφοφόροι να 
εμπιστευτούν μια ηγεσία που στις δύο τελευταίες κορυφαίες εκλογικές αναμετρήσεις 
έκανε λάθος; 

 Στην ουσία η Ε∆ΕΚ φυγομαχεί, γιατί ξέρει μόνο να καταγγέλλει.  ∆εν ξέρει να 
κτίζει και να αναλαμβάνει τις ευθύνες της στην άσκηση εξουσίας.  Ψαρεύει σε θολά νερά 
με μοναδικό γνώμονα το πρόσκαιρο κομματικό συμφέρον.  Θέλω να τονίσω στην ηγεσία 
της Ε∆ΕΚ ότι το ∆ΗΚΟ δεν έμαθε να φυγομαχεί. Αναλαμβάνει τις ευθύνες του απέναντι 
στην κυπριακή κοινωνία και προσπαθεί να συμβάλει με τη συμμετοχή του στην 
κυβέρνηση προς όφελος της κοινωνίας, προς όφελος των πολιτών, έστω και αν 
επωμίζεται πολιτικό κόστος. 

 Εμείς θεωρούμε ότι ένα υπεύθυνο κόμμα που θέλει να διαφυλάξει το κοινωνικό 
κράτος μέσα σε συνθήκες οικονομικής κρίσης είναι εκείνο το κόμμα που καταθέτει 
προτάσεις οι οποίες απελευθερώνουν τις παραγωγικές δυνάμεις αφενός και 
περιστέλλουν τις σπατάλες αφετέρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνετε, κυρία Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ένα υπεύθυνο κόμμα είναι εκείνο που γίνεται ευαίσθητος δέκτης των μηνυμάτων 
της κοινωνίας, ιδίως εκείνων των ομάδων που βρίσκονται σήμερα πιο εκτεθειμένες στα 
προβλήματα που σωρεύει η οικονομική κρίση.  Αντίθετα, θεωρώ ότι είναι ανευθυνότητα 
οι πολιτικές τοποθετήσεις να εξαντλούνται σε καταγγελίες και αρνήσεις.  Σήμερα η 
πατρίδα μας έχει ανάγκη από νέες συναινέσεις, για να αρθούν αδικίες και να 
αντιμετωπιστούν οι διαρθρωτικές αδυναμίες.  Μόνο έτσι θα διαφυλάξουμε τα μεγάλα 
κεκτημένα της ευημερίας του λαού μας. 

 Ευχαριστώ. 

 Εύχομαι σε όλους καλά Χριστούγεννα και καλό νέο έτος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο Αθηνά Κυριακίδου. 

 ∆ίνω τώρα το λόγο στο συνάδελφο το Γιώργο Γεωργίου εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κυπριακή οικονομία πήρε την κατηφόρα τα τελευταία χρόνια.  Χωρίς 
προοπτική, χωρίς οραματισμό και πάνω από όλα χωρίς στρατηγική προχωρούμε 
αγόμενοι ουσιαστικά από τα γεγονότα και παρακολουθώντας τις εξελίξεις παντελώς 
ανίκανοι να αντιδράσουμε.  Και να μην τα ρίχνουμε όλα στην οικονομική κρίση και στις 
συνθήκες ύφεσης που επικρατούν στις ευρωπαϊκές χώρες. 

 Η κυβέρνηση διατείνεται ότι έχει και στρατηγική, έχει και πολιτικές.  Όμως αυτό 
που υπάρχει είναι μια ανησυχητικά σταθερή και συνεπής ανικανότητα στην 
αποτελεσματική  αντιμετώπιση των οποιωνδήποτε προκλήσεων.  Όλα τα σοβαρά 
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προβλήματα που παρουσιάστηκαν τα τελευταία χρόνια στο χώρο της οικονομίας 
αντιμετωπίστηκαν επιφανειακά, με άκρατο ερασιτεχνισμό και σε περιστασιακή βάση.  Ο 
προϋπολογισμός κάθε κυβέρνησης θα έπρεπε κανονικά να αντικατοπτρίζει τις 
κατευθύνσεις της κοινωνικοοικονομικής της πολιτικής, αλλά και παράλληλα να δίνει 
σαφές το στίγμα της ευρύτερης αναπτυξιακής πολιτικής που θα ακολουθήσει τα 
επόμενα χρόνια.  Μόνο ένας που εθελοτυφλεί θα διακρίνει αυτά τα στοιχεία στον 
προϋπολογισμό που κατατέθηκε στη Βουλή. 

 Ο περιλάλητος αναπτυξιακός προσανατολισμός είναι ανύπαρκτος. Ο 
προϋπολογισμός που έχουμε ενώπιόν μας όχι μόνο δεν αντιμετωπίζει, αλλά ούτε και 
ακουμπά καν τα διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  Είναι 
ανησυχητικό το ότι η ανεργία έφτασε σε πρωτόγνωρα επίπεδα· σχεδόν τριάντα χιλιάδες 
άνεργοι.  Είναι πιο ανησυχητικό όμως το γεγονός ότι οι περισσότεροι από τους 
ανέργους είναι νέοι και ιδιαίτερα νέοι επιστήμονες.  Καμιά απολύτως διασύνδεση μεταξύ 
της εκπαίδευσης και της διάρθρωσής της, της επαγγελματικής κατάρτισης μαζί με τις 
ζητούμενες από την αγορά εργασίας δεξιότητες.   ∆εν υπάρχει επικοινωνία μεταξύ του 
παραγωγικού ιστού της χώρας, δηλαδή των επιχειρήσεων και του εργατικού δυναμικού, 
με αυτούς που λένε ότι καθορίζουν την πολιτική απασχόλησης της χώρας και με αυτούς 
που λένε ότι καθορίζουν την εκπαιδευτική πολιτική δευτεροβάθμιας και τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης. 

 Πώς συνάδουν τα μέτρα που αναλαμβάνονται αποσπασματικά από την 
κυβέρνηση με τις ευρύτερες επιδιώξεις της οικονομικής πολιτικής για ανάδειξη, για 
παράδειγμα, της Κύπρου ως περιφερειακού κέντρου παροχής υπηρεσιών υψηλής 
στάθμης;  Καμιά απολύτως σχέση, καμιά απολύτως συνοχή.  Ακανόνιστη ορχήστρα, 
ακούρδιστα όργανα, παράφωνοι εκτελεστές και κωφός μαέστρος.   

 Ο απολογισμός της οικονομικής πολιτικής αυτής της κυβέρνησης είναι οικτρός· 
στην καλύτερη περίπτωση αξιοθρήνητος.  Ιδιαίτερα στα δημόσια οικονομικά, όπου όχι 
μόνο δεν ασκείται δημοσιονομική πολιτική, αλλά και τα μέτρα που λαμβάνονται είναι 
χωρίς στοχοθετήσεις, είναι ασυμβίβαστα και πολλές φορές ασυνεπή.  ∆εν καταφέραμε, 
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόμα να βγούμε από την οικονομική ύφεση και τους 
αρνητικούς ρυθμούς ανάπτυξης, έχουμε αυξήσει το δημόσιό μας χρέος σχεδόν 65% στο 
τέλος του 2010 και έχουμε καταφέρει να ανατρέψουμε το δημοσιονομικό ισοζύγιο κατά 
δέκα σχεδόν μονάδες.  Από πλεόνασμα 3,4% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος το 
2007 σε δημοσιονομικό έλλειμμα 6% του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος το 2010. 

 ∆ημόσια αναπτυξιακά έργα:  Η κυβέρνηση χαρακτηρίζει τον προϋπολογισμό του 
2011 ως έντονα αναπτυξιακό. Εμείς τους επαναλαμβάνουμε ότι είναι αναπτυξιακά 
ανύπαρκτος.  Οι βασικοί στόχοι του Υπουργείου Συγκοινωνιών είναι φιλολογικά 
φληναφήματα, αποτυπωμένα χωρίς χρονικούς ορίζοντες υλοποίησης, χωρίς 
μεθοδολογία εκτέλεσης.  "Θαθαλογία" και μόνο!  Ναι, συνάδελφοι, κανένα νέο έργο δεν 
περιλαμβάνεται στον τομέα των δημοσίων έργων.  Στην ουσία όμως αρκετά από τα 
εξαγγελθέντα ως "νέα" έργα υπήρχαν στους προϋπολογισμούς της τελευταίας 
πενταετίας, όπως ο αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλης Χρυσοχούς, η λεωφόρος 
Αρχαγγέλου στη Λευκωσία, ο περιμετρικός αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας, ο 
αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας-Παλαιχωρίου.  Ακόμη δεν προνοούνται κονδύλια για τον 
αυτοκινητόδρομο Κοκκινοτριμιθιάς-Αστρομερίτη, Αστρομερίτη-Ευρύχου και Λεμεσού-
Σαϊττά-Τροόδους.  Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και κατ’ επέκταση το υπό αναφορά 
τμήμα περιορίστηκαν στους σχεδιασμούς· συνέχιση, συμπλήρωση, βελτίωση 
συνεχιζόμενων έργων που χρονίζουν, επιβεβαιώνοντας έτσι την έλλειψη οράματος. 

 Στην επαρχία Αμμοχώστου δεν περιλαμβάνεται ούτε ένα γραμμικό ή κυβικό 
μέτρο δημόσιου έργου, μικρού ή μεγάλου, και προκαλώ δημόσια τους συναδέλφους 
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υποστηρικτές της κυβέρνησης να πουν το αντίθετο.  Σημαντικά κονδύλια για έργα 
υποδομής τα οποία θα στηρίξουν την οικονομία στις δύσκολες μέρες που έρχονται δεν 
υπάρχουν.  Παράλληλα, σημαντικά έργα τα οποία έχουν τροχιοδρομηθεί παραμένουν 
αδρανοποιημένα, όπως το γήπεδο γκολφ, η μαρίνα Αγίας Νάπας, η μαρίνα Παραλιμνίου 
και τα αγκυροβόλια, η εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας στο Φρένναρος, η 
ανάπλαση του ποταμού στο Λιοπέτρι, η κατασκευή αμφιθεάτρου και αθλητικού κέντρου 
στην Αγία Νάπα, ο βοτανικός κήπος στην Αυγόρου, η κατασκευή κλειστής αίθουσας 
αθλοπαιδιών και κολυμβητηρίου στην ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, η παροχή 
κινήτρων για απόσυρση κλινών και αλλαγή χρήσης τους και το οδικό δίκτυο 
Παραλιμνίου, όπως η λεωφόρος Περνέρα, η λεωφόρος Κάππαρη, ο δρόμος Λυκείου 
Παραλιμνίου.  Χάθηκε, αγαπητοί συνάδελφοι -και θα ήθελα να ήταν εδώ ο συνάδελφος 
ο Γαβριήλ Ιωάννης από τη ∆ερύνεια- χάθηκε, αγαπητοί συνάδελφοι, η απαλλοτρίωση 
για την κατασκευή του κυκλοφοριακού κόμβου ΟΑΣΗ στο Παραλίμνι, γιατί ολιγώρησαν 
οι αρμόδιες υπηρεσίες στην έναρξη των κατασκευαστικών έργων· ένα έργο πιλοτικό και 
ιδιαίτερης κυκλοφοριακής σημασίας για την επαρχία Αμμοχώστου.  Οι δρόμοι Σωτήρας-
∆ερύνειας και Σωτήρας-Παραλιμνίου, ο δρόμος ∆άσους Άχνας-Αυγόρου,  ∆άσους 
Άχνας-Ορμίδειας και Ορμίδειας-Αυγόρου· αυτοί οι δρόμοι χαράχτηκαν και 
χρονολογούνται από την εποχή της Αγγλοκρατίας.    

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνάδελφε Γιώργο, μισό λεπτό σε παρακαλώ. 

 Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας παρακαλέσω… 

 Είναι άδικο, δηλαδή είναι θέμα σεβασμού πλέον.  Μιλά ο συνάδελφος, μιλούμε 
όλοι από κάτω, δεν ακούει κανένας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ευθύνομαι και απολογούμαι. 

 Έμπαινα μέσα και έκαμέ μου εντύπωση ότι έχει τόσα φυτά η περιοχή, που 
χρειάζεται βοτανικό κήπο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριοι! 

 Συνάδελφε, μπορείς να συνεχίσεις. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, αυτή η κυβέρνηση δε μας άφησε ούτε φυτά!   

(Γέλια) 

 Ούτε φυτά δεν έχουν φυτρώσει την τελευταία τριετία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έμεινε το φιδάκι ο "∆ιαμαντής"! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Σημαντικά αναπτυξιακά έργα στην ελεύθερη Αμμόχωστο, όπως η ανέγερση νέου 
Επαρχιακού ∆ικαστηρίου Αμμοχώστου και νέας αστυνομικής διεύθυνσης στο Παραλίμνι, 
έχουν εγκαταλειφθεί πλήρως, παρά την εκπόνηση κτιριολογικής μελέτης και τις 
διαβεβαιώσεις και υποσχέσεις των αρμοδίων προς το Ανώτατο ∆ικαστήριο κατά τη 
συζήτηση του περσινού προϋπολογισμού.  Πλήρης εγκατάλειψη της επαρχίας 
Αμμοχώστου.  

 Πλήρης όμως εγκατάλειψη και στον τομέα ενίσχυσης του τουρισμού και της 
κατασκευαστικής βιομηχανίας.  Η παγκόσμια ύφεση αποστέωσε τις κατασκευές και τον 
τουρισμό, δύο τομείς παραγωγικότητας που άνθησαν στην επαρχία Αμμοχώστου και 
ενίσχυσαν την οικονομία του τόπου.  Αν δε ληφθούν άμεσα μέτρα, οι επιπτώσεις για το 
2011, σύμφωνα με τις προβλέψεις, θα είναι ακόμη χειρότερες.    

 Για τον κατασκευαστικό τομέα χρειάζεται άμεσα φορολογική μεταρρύθμιση.  Ως 
∆ημοκρατικός Συναγερμός προτείνουμε άμεσα μέτρα που θα αποφορτώσουν τον 
ιδιωτικό τομέα από βάρη τόσο γραφειοκρατικά όσο και φορολογικά.  Προτείνουμε 
λοιπόν κατάργηση των μεταβιβαστικών τελών στις πωλήσεις που καταβάλλεται ΦΠΑ.  Ο 
φόρος κεφαλαιουχικών κερδών να μειωθεί από 20% στο 10%.  Αυτό το μέτρο θα 
τονώσει την οικοδομική βιομηχανία, αλλά και θα μειώσει τη φοροδιαφυγή.  Το κράτος θα 
πρέπει να σταματήσει επιτέλους να λειτουργεί σαν τροχοπέδη για την εκτέλεση μεγάλων  
αναπτυξιακών έργων από τον ιδιωτικό τομέα, αλλά να τα ενθαρρύνει.  Αυτό θα δώσει 
ώθηση στην απασχόληση, ενώ θα διατηρήσει ικανοποιητικό ρυθμό ανάπτυξης.  
Πολεοδομική αμνηστία, έγκαιρη έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας, εκσυγχρονισμός 
κτηματολογίου και λειτουργίας του Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, αλλά επίσης να 
τολμήσουμε να αλλάξουμε στις αστικές περιοχές τους χαμηλούς συντελεστές δόμησης, 
μια πρακτική που θα συμβάλει στη μείωση των τιμών των διαμερισμάτων και κατοικιών 
στις αστικές περιοχές και ιδιαίτερα στην περιοχή Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας. 

 Μονάδα Υποστήριξης Συμβουλίου Οδικής Ασφάλειας: Είναι προφανές ότι τα 
θανατηφόρα οδικά δυστυχήματα, αντί να μειώνονται, αυξάνονται.  Τα μέτρα που 
λαμβάνει η κυβέρνηση κρίνονται ανεπαρκή, για να σταματήσουν το μακελειό στην 
άσφαλτο. Αυτή είναι η διαπίστωση όλων των εμπλεκομένων φορέων και υπηρεσιών, 
αλλά πρωτίστως του Κύπριου πολίτη. 

 Αναμφίβολα οι θάνατοι στην άσφαλτο δεν μπορούν να σταματήσουν από τη μια 
μέρα στην άλλη.  ∆ιαπιστώνουμε όλοι την ανάγκη ενός προγράμματος και στρατηγικού 
σχεδίου, για να θέσουν σταθερά και με συνέπεια τις βάσεις για τη δημιουργία οδικής 
συνείδησης και κατά συνέπεια την αύξηση της οδικής ασφάλειας. 

 Το στρατηγικό σχέδιο για την οδική ασφάλεια 2005-2010 απέτυχε, γιατί η 
κυβέρνηση, αντί να το εφαρμόσει, εφάρμοζε μόνο την πολιτική του λαπόρτου και την 
εισπρακτική  ικανότητα του αστυνομικού της τροχαίας.  Χωρίς όραμα και προληπτική 
πολιτική, αλλά εφαρμόζοντας μόνο την κατασταλτική πολιτική του τιμωρητικού κράτους. 

 Στην ουσία υπάρχει παντελής έλλειψη στρατηγικής, αφού δεν υπάρχει η πολιτική 
βούληση της πρόληψης αλλά μόνο αυτή της καταστολής.  Είναι γι’ αυτούς τους λόγους 
που  αποτύχαμε, που μείναμε στάσιμοι στον ευρωπαϊκό στόχο για μείωση των θανάτων 
στο 50% μέχρι το τέλος του 2010.   Για να πετύχουμε ευρωπαϊκούς στόχους, αλλά και 
παγκόσμιους, όπως η πρόσφατη ∆ιακήρυξη της Μόσχας για την Οδική Ασφάλεια για τη 
δεκαετία 2010-2020, θα πρέπει να είμαστε συνεπείς στις δεσμεύσεις που 
αναλαμβάνουμε. 

 Επειδή σ’ αυτή την προσπάθεια είμαστε όλοι υπόλογοι και συνυπεύθυνοι, εμείς 
ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός προτείνουμε και δεσμευόμαστε για τα ακόλουθα:  Να 
συνεχίσουμε την υλοποίηση των συστάσεων της παγκόσμιας έκθεσης για την πρόληψη 
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των οδικών τροχαίων τραυματισμών.  Να ενισχύσουμε ως αντιπολίτευση τον ηγετικό 
ρόλο της κυβέρνησης στα θέματα οδικής ασφάλειας, περιλαμβανομένης της 
συνδημιουργίας ή ενδυνάμωσης ηγετικών και καθοδηγητικών μηχανισμών.  Να 
καθορίσουμε από κοινού φιλόδοξους αλλά εφικτούς στόχους μείωσης των θυμάτων και 
να διαθέσουμε από κοινού τους απαραίτητους ανθρώπινους και οικονομικούς πόρους 
στη Βουλή  για την επίτευξή τους.  Να καταβάλουμε από κοινού ιδιαίτερες προσπάθειες 
για την ανάπτυξη και εφαρμογή πολιτικών και μέτρων για την προστασία όλων των 
οδικών χρηστών και ιδιαίτερα των ευάλωτων.  Να προωθήσουμε την εναρμόνιση της 
νομοθεσίας και των καλών πρακτικών για την οδική ασφάλεια.  Να ενισχύσουμε, 
πρέπει, την επιβολή, καθώς και την ενημέρωση για την υφιστάμενη νομοθεσία, αλλά και 
να βελτιώσουμε τη νομοθεσία σύμφωνα με τα διεθνή πρότυπα.  Να ενθαρρύνουμε, 
πρέπει, οργανισμούς να συνεισφέρουν ενεργά στη βελτίωση της οδικής ασφάλειας στην 
εργασία.  Να ενθαρρύνουμε όλοι μαζί τη συλλογική δράση μέσω της συνεργασίας 
μεταξύ των αρμοδίων κρατικών υπηρεσιών, οργανώσεων του συστήματος του ΟΗΕ, 
του ιδιωτικού και του δημόσιου τομέα και της κοινωνίας των πολιτών.  Να βελτιώσουμε 
από κοινού τις διαδικασίες συλλογής στοιχείων για την οδική ασφάλεια.  Να 
ενισχύσουμε την αποτελεσματική παροχή ιατρικής φροντίδας σε όλα τα θύματα, 
ανεξάρτητα από τη δυνατότητά τους να καλύψουν τις δαπάνες.  

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αλλοπρόσαλλες και ασυνεπείς ήταν και πολλές επιμέρους πολιτικές αυτής της 
κυβέρνησης.  Στον τομέα των αερομεταφορών αυτά που έγιναν είναι ανήκουστα.  Με 
ανεπαρκείς χειρισμούς και με αλχημείες του χείριστου είδους κατάφερε η κυβέρνηση να 
χρεοκοπήσει τη μια από τις εταιρείες και να οδηγήσει τριακόσιους εργαζόμενους στην 
ανεργία.  Ταυτόχρονα να θέσει τη δεύτερη εταιρεία, τις Κυπριακές Αερογραμμές, στα 
πρόθυρα οικονομικής καταθλίωσης.  Μεθόδευσε την αύξηση του μετοχικού κεφαλαίου 
της Eurocypria σε €35 εκατομ. με μια απόφαση που θα παραμείνει μνημείο πολιτικής 
ανευθυνότητας και πολιτικής ψευδολογίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δύο λεπτά, αγαπητέ μου Γιώργο.  ∆ύο λεπτά έχετε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Φρόντισαν δε οι κυβερνώντες της δίκαιης κοινωνίας να εξαφανίσουν τα ίχνη της 
απόφασης ως ικανοί και μάστορες του θέματος.  Ούτε πρακτικά υπάρχουν ούτε 
μαγνητοταινίες ούτε ηλεκτρονική αρχειοθέτηση της συνεδρίας του άλαλου Υπουργικού 
Συμβουλίου, που όμως συζήτησε, όπως μας είπαν ο Υπουργός Οικονομικών και ο 
συνάδελφός του Αντώνης Πασχαλίδης, στην επιτροπή Ελέγχου το θέμα στις 4 του 
Φεβράρη του 2010 σε βάθος.  Αυτό το βάθος το απύθμενο της συζήτησης ήταν χωρίς 
πρακτικά, μέσα σε ένα άλαλο Υπουργικό Συμβούλιο.  Ούτε στις δημοκρατίες της 
μπανανίας δε συμβαίνουν οι φαρσοκωμωδίες του Υπουργικού Συμβουλίου της 
κυβέρνησης της δίκαιης κοινωνίας.  

 Προ ολίγου πληροφορήθηκα ότι σε δηλώσεις του ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 
είπε ότι παραπλανούμε, λέει, «υπάρχουν πρακτικά».  Προκαλώ δημόσια, παρακαλώ 
καλύτερα τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο από το επίσημο αυτό βήμα να καταθέσει αυτά 
τα πρακτικά στην επιτροπή Ελέγχου της Βουλής.  Ο γραμματέας του Υπουργικού 
Συμβουλίου, στο οποίο συμμετέχει, μας πληροφόρησε στις 22 Νοεμβρίου ότι στα 
πρακτικά είναι καταχωρισμένη μόνο η απόφαση, η οποία μας έχει ήδη σταλεί.  Μας 
πληροφόρησε χθες για τα πρακτικά της συνεδρίας του Υπουργικού Συμβουλίου -άρα 
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υπάρχουν πρακτικά- ότι η ηχογράφησή τους έχει διαγραφεί, φαίνεται για σκοπούς 
οικονομίας! 

 Αφού το έπραξε λοιπόν η κυβέρνηση και πήρε από τις τσέπες του 
φορολογούμενου πολίτη τα τριάντα πέντε εκατομμύρια, έδωσε εντολή στο διοικητικό 
συμβούλιο της εταιρείας να τα διοχετεύσει, για να εξοφλήσει τις τράπεζες.  Και αφού το 
έπραξε και αυτό -άκουσον, άκουσον- διεξήγαγε μελέτη για το μέλλον των 
αερομεταφορών της Κύπρου, που κατέδειξε ότι οι δυο εταιρείες θα έπρεπε να 
ενοποιήσουν τις δραστηριότητές τους αξιοποιώντας τις συνέργειες που υπάρχουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνεις, αγαπητέ Γιώργο.  

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 

 Ενοποίηση των δραστηριοτήτων τους που θα μπορούσε να γίνει, σύμφωνα με 
τους συμβούλους του Υπουργού Οικονομικών, είτε με την ελεγχόμενη διάλυση και των 
δυο εταιρειών και τη δημιουργία μιας τρίτης εταιρείας με σωστή διάρθρωση στελέχωσης 
και πιο ορθολογική κατάσταση κόστους είτε με την απορρόφηση των δραστηριοτήτων 
της Eurocypria και τη  συγχώνευσή της από τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Ούτε το ένα 
έγινε ούτε το άλλο.  Ξαφνικά πίσω από κλειστές πόρτες αποφασίστηκε να εγκαταλειφθεί 
η Eurocypria για λόγους που μέχρι σήμερα παραμένουν άγνωστοι.  Και, για να 
αποποιηθούν κάθε ευθύνη, έριξαν όλο το φταίξιμο στις Βρυξέλλες, ότι τάχατες οι 
σχεδιασμοί της κυβέρνησης δεν ήταν αποδεκτοί από τη ∆ιεύθυνση Ανταγωνισμού της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής.  Σάμπως και δε γνώριζαν τις απόψεις των τεχνοκρατών της 
επιτροπής από προηγουμένως. Ένα προσχεδιασμένο παιχνίδι, κύριε Πρόεδρε της 
Βουλής, με γνωστό σικέ αποτέλεσμα: Άμεση πτώχευση της εταιρείας, χωρίς μάλιστα να 
πληρώσουμε κανένα πιστωτή, ίσως γιατί αυτή τη φορά δε χρωστούσε η εταιρεία στις 
τράπεζες. 

 ∆υστυχώς τα πράγματα -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- δε σταματούν εδώ.  Οι 
Κυπριακές Αερογραμμές, ανάμεσα στα δικά τους διαρθρωτικά προβλήματα, στις 
αδυναμίες και στις δικές τους ακαμψίες, φαίνονται ανήμπορες, λόγω υψηλού 
λειτουργικού κόστους, να αρπάξουν ένα μέρος από την πίτα των τουριστών που άφησε 
η Eurocypria.  Οι επιπτώσεις θα είναι πολλαπλές.  Αφενός δε θα βοηθηθούν να 
ορθοποδήσουν οι Κυπριακές Αερογραμμές και αφετέρου θα πληγεί ο τουρισμός της 
Κύπρου, αφού είναι αναπόφευκτο ότι θα διοχετευτούν από τους τουριστικούς 
πράκτορες προς άλλους ανταγωνιστικούς προορισμούς. 

 Η καμπάνα άρχισε να χτυπά και για τις Κυπριακές Αερογραμμές, όπου, αν δεν 
επιλυθούν τα προβλήματα διάρθρωσης του κόστους, καθώς και του πολυάριθμου 
προσωπικού, οι συνέπειες θα είναι τραγικές.   Είναι τώρα και όχι μετά από έξι μήνες, 
κύριε Υπουργέ των Οικονομικών, που απαιτείται να ληφθούν γενναίες αποφάσεις για 
την εταιρεία.  Αν χρειάζεται να γίνει παντελής αναδιάρθρωση, να γίνει άμεσα.  Αν 
χρειάζεται να φύγει κόσμος με κάποια αποζημίωση, να γίνει άμεσα, με επέκταση 
ενδεχομένως του κεφαλαίου της εταιρείας και με σαφέστατα μεγαλύτερη εμπλοκή 
ιδιωτών, επενδυτών, στρατηγικών και άλλων.   

 Σας ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  
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 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιώργο το Γεωργίου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το γραμματέα της Βουλής, το φίλο τον Άριστο τον 
Αριστοτέλους. 

 Θα ακούσεις το καμπανάκι σε λίγο ’πού τη Μαρία, όι να ξαφνιαστείς! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Οι μόνοι, κύριε Πρόεδρε, που δικαιούνται να μιλήσουν έστω και με παράταση 
είναι οι γραμματείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σωστό. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Εύχομαι, κύριε Νεοφύτου, όταν με ακούσετε, να επιμείνετε στην ίδια άποψη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο χρόνος μετρά. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κανένα πρόβλημα, Άριστε! 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 ∆εν έχω αμφιβολία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 ∆ημοκρατία, δημοκρατία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήρεμα, ήρεμα! 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Εύχομαι, παρά την κούραση που μας διακατέχει όλους όλη αυτή την ημέρα που 
γίνεται η συζήτηση, να έχουν την υπομονή οι συνάδελφοι να αντέξουν ακόμα για μια-
δυο ώρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είντα τωρά εφορμάραμε!  

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Φυσικά, πρέπει να πω ότι με μεγάλη έκπληξη ακούω τη συζήτηση αυτό το 
διήμερο και πράγματι με εντυπωσιάζει το γεγονός ότι τουλάχιστον από πλευράς 
αντιπολίτευσης δε βρέθηκε έστω και ένα θετικό πράγμα να λεχθεί για την κυβέρνηση.  
Αυτό, νομίζω, δεν είναι εις πίστιν της αντιπολίτευσης και υπογραμμίζει ότι υποκινείται 
από άλλα ελατήρια και άλλες μεθοδεύσεις.   
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 Το χειρότερο απ’ όλα είναι το ότι, ενώ μεν αναμένει κανείς τη διαστρέβλωση -
αυτό είναι σήμα κατατεθέν- λυπούμαι να παρατηρήσω ότι χαρακτηρισμοί που έχουν 
ακουστεί απ’ αυτό το βήμα για τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι παντελώς 
ανεπίτρεπτοι. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα η κ. Ντίνα Ακκελίδου.) 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Συνάδελφοι, σας υπενθυμίζω να ακούμε τον ομιλητή. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Προχωρώντας επίσης παραπέρα και πριν να μπω στην ουσία της ομιλίας μου, 
θα σχολιάσω ορισμένα πράγματα τα οποία έχουν λεχθεί.  Ακούοντας το συνάδελφο το 
Σωτήρη το Σαμψών να μιλά απ’ αυτό το βήμα, ήρθαν στο μυαλό μου κάποιες ομιλίες, 
λυπούμαι να πω, κάποιου γνωστού Βρετανού, του Ίνοχ Πάουελ, και τον παραπέμπω να 
τις διαβάσει, να δει πόση ομοιότητα έχουν οι ομιλίες αυτού του ηγέτη στη Βρετανία με τις 
δικές του τοποθετήσεις.  Και δε νομίζω ότι μας περιποιεί τιμή στον εικοστό πρώτο αιώνα 
το να παίρνουμε τέτοιες τοποθετήσεις.   

 Επίσης έχει υπογραμμιστεί από τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κατ’ 
επανάληψη και αστεΐζοντας κατά κάποιο τρόπο και παραφράζοντας την περίπτωση του 
γεφυριού της Άρτας… 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Αθηνά Κυριακίδου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρία Κυριακίδου, είσαστε πολύ μακριά και όμως ακούμε εδώ τι λέτε και δεν 
ακούμε τον ομιλητή!  Συγγνώμη! 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

Επίσης έχουμε ακούσει από πλευράς ∆ημοκρατικού Συναγερμού διάφορες 
εισηγήσεις, τοποθετήσεις -γενικότητες κατά κύριο λόγο- θεραπείες για την οικονομία εν 
ώρα κρίσης και προβλέψεις οι οποίες έχουν δικαιωθεί.  Παρά ταύτα όμως, όταν ήταν 
στην κυβέρνηση, υπό συνθήκες ομαλότητας, δεν κατάφεραν αυτοί οι δεινοί 
οικονομολόγοι να ελέγξουν το πρόβλημα του χρηματιστηρίου, το φαινόμενο που είχε 
κυριολεκτικά αλώσει ως ατομική βόμβα τα πλείστα νοικοκυριά στην Κύπρο.  Και τώρα 
ακούμε σοφιστείες και εισηγήσεις και δεν ξέρω αν έπρεπε ακόμη να ζητήσουν 
διεκδίκηση και του βραβείου Νόμπελ για την οικονομία. 

 Πέραν τούτου, έχουμε επίσης ακούσει από τον πρόεδρο του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού να μας μιλά για μια νέα σχέση του ΝΑΤΟ με τη Ρωσία και λυπούμαι να πω 
ότι είναι λανθασμένες οι εκτιμήσεις του κ. Αναστασιάδη και κατ’ επέκταση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Θα απαντήσω απλώς, για να μην εξαντλείται ο χρόνος μου, 
με λόγια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Αριστοτέλους, δε σας ακούουν οι συνάδελφοι.  Μπορείτε να μιλάτε λίγο πιο 
δυνατά;  ∆ιαμαρτύρονται…    

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 
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 Ποιος διαμαρτύρεται; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ιαμαρτύρονται οι συνάδελφοι που κάθονται πίσω.   

 Λοιπόν, συνεχίστε, κύριε Αριστοτέλους.  

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Θα απαντήσω απλώς στο συγκεκριμένο σημείο χρησιμοποιώντας τα ίδια τα λόγια 
του Ρώσου πρέσβη στο ΝΑΤΟ, του Ντιμίτρι Ρογκόζιν, ο οποίος είπε τα εξής για να 
χαρακτηρίσει αυτή τη σχέση:  «Το ΝΑΤΟ έχει καλέσει τη ρωσική αρκούδα να πάνε μαζί 
για κυνήγι λαγού, η αρκούδα όμως διερωτάται γιατί σ’ αυτό το κυνήγι το ΝΑΤΟ έχει μαζί 
του όπλα για κυνήγι αρκούδας.».  Ο νοών νοείτω! 

 Έχει επίσης, πιστεύω, αναφερθεί από κάποιο άλλο συνάδελφο η δυνατότητα 
αξιοποίησης, μέσα από αυτά τα συστήματα συλλογικής ασφάλειας ή ακόμα μέσα από το 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, της στρατηγικής αξίας του κυπριακού χώρου.  Μα, 
αγαπητοί συνάδελφοι, ποιο στρατηγικό χώρο αφήσαμε στην Κύπρο;  Αυτόν που κατέχει 
η Βρετανία με τη Συνθήκη Εγκαθίδρυσης;  Το χώρο που κατέχει η Τουρκία με το 
άνοιγμα των πυλών από το πραξικόπημα του ’74;  Ή τον υπόλοιπο, τον οποίο έχουν 
κάποιοι το 2002 με μυστικές συμφωνίες -και το υπογραμμίζω- με τις Ηνωμένες Πολιτείες 
εκχωρήσει στους Αμερικανούς, παραχωρώντας σημαντικότατες διευκολύνσεις πίσω 
από τις πλάτες της πολιτικής ηγεσίας και του κυπριακού λαού;   

 Σωστά έχει επίσης αναφερθεί από τον κ. Ομήρου ότι οι προϋπολογισμοί διά την 
άμυνα είναι περιορισμένοι και όντως έτσι έχουν τα πράγματα σε σχέση με πολύ 
παλαιότερα χρόνια.  Το γεγονός είναι ότι επί διακυβέρνησης Βασιλείου έφτασαν το 
ποσοστό του 7% επί του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος.  Με τη διακυβέρνηση του 
Κληρίδη άρχισε μια κάθετη τάση στα ποσοστά που διατίθενται για την άμυνα και αυτό 
είχε λεχθεί και στην επιτροπή Άμυνας της Βουλής και μάλιστα προέκυψε και συζήτηση 
από πεπειραμένους συναδέλφους στελέχη της αντιπολίτευσης, ότι ήταν περισσότερα.  
Προφανώς εννοούσαν -δε φαίνονταν όλα- ότι κάποια δίνονταν under the table ή σε 
κάποια φάση είπαμε ότι αφήνονταν on the table.  Αυτό έμεινε ακόμη αδιευκρίνιστο σε 
σημείο που και ο συνάδελφος Κουλίας διερωτάται κατά πόσο τα αντισταθμίσματα για 
τους S300 είχαν δοθεί under the table ή όχι. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ξέρεις πολύ καλά και θα σου απαντήσω εγώ.   

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Αγαπητοί φίλοι, ο τομέας της άμυνας είναι όντως πολύ ζωτικός και οι συνθήκες 
είναι πολύ δύσκολες οι οικονομικές και περιορισμένοι οι πόροι που διατίθενται προς 
αυτή την κατεύθυνση.  Το ΑΚΕΛ και η κυβέρνηση, μακριά από μικροκομματικές 
σκοπιμότητες, που κυρίως χαρακτηρίζουν τη συμπεριφορά της αντιπολίτευσης, έχουν 
θέσει το θέμα της άμυνας, ως μέρος της εθνικής μας στρατηγικής, στις πραγματικές του 
διαστάσεις σε ό,τι αφορά τη σημασία και το ρόλο του.  

 Στηρίζουμε τις προσπάθειες για επίλυση των συσσωρευμένων προβλημάτων 
δεκαετιών που έχουν σχέση με την αμυντική μας θωράκιση και την κακοδιαχείριση του 
τομέα από την κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, γι’ αυτό και με ικανοποίηση 
πληροφορούμαστε ότι, μετά από εμπεριστατωμένες μελέτες και ρεαλιστική αξιολόγηση 
των δεδομένων, οι αρμόδιες αρχές προχώρησαν στην εκπόνηση και υλοποίηση σχεδίου 
αναδιοργάνωσης της Εθνικής Φρουράς.    
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 Η πρώτη φάση της αναδιοργάνωσης έχει ήδη ολοκληρωθεί επιτυχώς, 
δημιουργώντας μονάδες ειδικής σύνθεσης με αυξημένο ποσοστό επάνδρωσης, 
ευέλικτες και ικανές να δράσουν με ταχύτητα και με κατάλληλα μέσα στην αντιμετώπιση 
προκλήσεων.  Επίσης, με το συνδυασμό του νέου τρόπου τακτικής, στατικής και 
κινητικής επιτήρησης που έχει εφαρμοστεί κατά μήκος της γραμμής κατάπαυσης του 
πυρός, έχει επιτευχθεί η δυνατότητα καλύτερου και αποτελεσματικότερου ελέγχου, 
καθώς και η μεγαλύτερη δυνατή αξιοποίηση του ανθρώπινου δυναμικού και της 
υποδομής των ενόπλων δυνάμεων. 

 Σε ό,τι αφορά τα οπλικά συστήματα, θα είμαι φειδωλός, αλλά οφείλω να πω ότι η 
παρούσα κυβέρνηση, μετά από παρέλευση μεγάλου διαστήματος απραξίας κατά τη 
διαρρέουσα δεκαετία, προχώρησε στην εξασφάλιση νέου κύριου εξοπλισμού, σημαντικό 
μέρος του οποίου εντάχθηκε ήδη στην Εθνική Φρουρά, καθιστώντας την πιο ισχυρή και 
πιο αποτελεσματική.   

 Όσον αφορά τον παράγοντα “Ελλάδα”, είναι διακηρυγμένη η θέση της παρούσας 
κυβέρνησης ότι αναγνωρίζει τη στρατηγική σημασία των σχέσεων και της συνεργασίας 
των δύο χωρών ως ακρογωνιαίου λίθου της αμυντικής μας πολιτικής.  Γι’ αυτό και μέσα 
στα πλαίσια μιας δομημένης συνεργασίας μεταξύ των δύο χωρών, η Ελλάδα 
συνεργάζεται, όπως ανέφερε και ο Έλληνας Υπουργός Εθνικής Άμυνας, με την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία εδώ και πενήντα χρόνια στον τομέα της άμυνας.  Η παρούσα 
κυβέρνηση με αίσθημα ευθύνης και μακριά από δογματολογίες και πυραυλολογίες 
αξιοποιεί και ενισχύει τη σχέση αυτή.   

 Πέραν των ανωτέρω, έχει ολοκληρωθεί το νομοσχέδιο για ενοποίηση, 
αναθεώρηση και εκσυγχρονισμό των περί της Εθνικής Φρουράς Νόμων και κατατέθηκε 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.  Με το νομοσχέδιο αυτό επιχειρείται μεταξύ 
άλλων, για πρώτη φορά, η ουσιαστική αντιμετώπιση του φαινομένου της φυγοστρατίας.  
Τέλος, ολοκληρώθηκε ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας Νόμος και στάλθηκε στη Νομική 
Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο.  Όσον αφορά τους κανονισμούς περί Ιεραρχίας, 
Κρίσεων και Προαγωγών των Αξιωματικών και Υπαξιωματικών και τους πειθαρχικούς 
κανονισμούς, αυτοί βρίσκονται στα τελευταία στάδια της ολοκλήρωσής τους.  

 Είναι γεγονός, καταλήγω, ότι τα δεδομένα στο στρατιωτικό τομέα σε σχέση με την 
Τουρκία είναι δυσχερή και ότι τα προβλήματα, πλείστα από τα οποία παρέλαβε η 
σημερινή κυβέρνηση, είναι πάρα πολλά και η οικονομική κρίση καθιστά ακόμη πιο 
δύσκολη την αντιμετώπισή τους.  Υπάρχει όμως η θέληση και η αποφασιστικότητα από 
μέρους των αρμοδίων αρχών τόσο για την επίλυσή τους όσο και για τη μεγαλύτερη 
δυνατή ενίσχυση της αποτελεσματικότητας και της μαχητικής ικανότητας της Εθνικής 
Φρουράς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αριστοτέλους. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Σοφοκλής Φυττής. 

 Παρακαλώ να έρθετε στο βήμα, κύριε Φυττή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πόσα λεπτά κόψατε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Όι τζιαι δεκαπέντε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερα.  Εμείναν εννιά λεπτά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ώδεκα λεπτά ή εννέα;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα.  

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Καλησπέρα σας. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Αυτές τις μέρες ακούμε συνεχώς -εδώ και εβδομάδες για την ακρίβεια- για τους 
έχοντες και κατέχοντες και έγινε πολλή συζήτηση γι’ αυτούς, ότι θα έπρεπε να 
περιλάβουμε πρόνοιες, σύμφωνα με τις οποίες να δώσουν πολύ περισσότερα από 
όλους τους άλλους για τη σωτηρία της οικονομίας.  Και αυτοί πρέπει να δώσουν, αλλά 
και όλοι.  Εμείς λέμε ότι, όταν πάρει φωτιά το σπίτι σου, τρέχουν όλα τα μέλη της 
οικογένειας να σώσουν ό,τι μπορούν να σώσουν και να φέρουν νερό να σβήσουν τη 
φωτιά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά ο καθένας με τον κουβά του. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ο καθένας με τον κουβά του. αυτό λέω και εγώ.  ∆εν είναι η οικονομία μια φωτιά 
που θα βάλεις την πυροσβεστική, μια, δκυο, τρεις πυροσβεστικές να τη σβήσουν.  Εδώ 
όλοι πρέπει να συνεισφέρουν, από το μικρότερο μέχρι το μεγαλύτερο.  Τι έγινε το ’74 με 
εκείνη όλη την καταστροφή;  Όλοι τα βάλαμε κάτω, εργαστήκαμε, οργανώθηκε η 
οικονομία, έγινε επαναδραστηριοποίηση και σώθηκε η Κύπρος από την πλήρη και 
ολοκληρωτική καταστροφή. 

 Επειδή μιλούμε για έχοντες και κατέχοντες, σήμερα θα πρέπει να μιλήσουμε και 
για τους αντέχοντες.  Ποιοι είναι οι αντέχοντες;  Οι αντέχοντες είναι αυτή τη στιγμή       
42 000 λήπτες δημόσιου βοηθήματος που η πολιτεία, σύμφωνα με τους νόμους της, 
ενέκρινε, για να παίρνουν δημόσιο βοήθημα, και περίπου είναι στα όρια της φτώχιας -
και αυτοί είναι αντέχοντες και με τα λίγα προσπαθούν να περάσουν- αλλά είναι και το 
ένα τρίτο του πληθυσμού που το ’74 προσφυγοποιήθηκε και είναι οι πρόσφυγες, όπως 
επίσης είναι οι συγγενείς των αγνοουμένων, όπως επίσης είναι και οι εγκλωβισμένοι.  
Αυτοί είναι οι αντέχοντες τα δεινά και την καταστροφή που έγινε το ’74, που έχασαν τα 
σπίτια και τις περιουσίες τους και προσπαθούν να επιβιώσουν με τα όσα η πολιτεία τούς 
προσφέρει.   

 Τους προσφέρει η πολιτεία.  Από το ’74 έκανε ό,τι μπορούσε γι’ αυτούς, αλλά ας 
μην ξεχνούμε ότι 1 421 000 σκάλες γης, ελληνικής γης, έχουν χαθεί και είναι υπό 
κατοχή, όπως επίσης 58 000 σκάλες εκκλησιαστικής γης, όπως επίσης 501 000 σκάλες 
χαλίτικης και κρατικής γης, πολλή από την οποία εκαλλιεργείτο.  Και δεν είναι μόνο 
απλώς γη:  Πάνω σ’ αυτή τη γη υπήρχαν ξενοδοχεία, υπήρχαν σπίτια, υπήρχαν 
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μαγαζιά, υπήρχαν περβόλια, ελαιώνες κ.ο.κ. Χαμένα εισοδήματα δισεκατομμυρίων 
λιρών.   

 Λοιπόν, αυτοί οι αντέχοντες τονίζουν και σήμερα -ένας απ’ αυτούς είμαι και εγώ, 
ως εκπρόσωπος προσφύγων- ότι θα αντέξουμε ακόμα παραπάνω, να σώσουμε και την 
οικονομία, διότι η οικονομία είναι η βάσις και για το εθνικό μας θέμα.  Το εθνικό μας 
θέμα δεν πρέπει να καταβαραθρωθεί και λόγω της οικονομίας.  Πρέπει να τη σώσουμε 
την οικονομία βάζοντας όλοι τον οβολό μας, γιατί αυτή η οικονομία είναι βάσις και για το 
εθνικό μας θέμα.   

 Το εθνικό θέμα, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, δεν είναι κάτι το απλό. 
είναι το πρώτο μας θέμα.  Εάν θέλουμε να επιβιώσουμε σ’ αυτό τον τόπο, σ’ αυτό το 
νησί οι Έλληνες, που είμαστε εδώ για 3 500 χρόνια, και το σύνοικο στοιχείο, που είναι 
από το 1571, πρέπει να βρούμε μία λύση που να είναι σύμφωνη με τα ανθρώπινα 
δικαιώματα. να δικαιώνει τον αγώνα των Ελληνοκυπρίων, που μετά το ’74 έχουν πάθει 
αυτή την καταστροφή, αλλά, πιστεύω, και πολλών Τουρκοκυπρίων, οι οποίοι είναι 
θύματα της εισβολής και κατοχής από την Τουρκία.   

 Να πω λίγα λόγια για το ότι οι συγγενείς των αγνοουμένων είναι αντέχοντες, γιατί 
τριάντα έξι χρόνια μετά, τώρα που ανακαλύπτονται οι τάφοι των δικών τους, με θλίψη 
και οδύνη θάβουν τους δικούς τους και καταλαβαίνουμε όσοι πηγαίνουμε στις κηδείες 
των αγνοουμένων πόσος πόνος και οδύνη υπάρχουν σ’ αυτούς τους ανθρώπους.  Και 
σ’ αυτό το θέμα, επειδή δε θα επεκταθώ, να πω ότι ζητούμε να επιταχυνθούν οι 
εκταφές, αλλά κυρίως η ταυτοποίηση με το DNA, γιατί, όπως πάνε τα πράγματα, θα 
πάει άλλη δεκαετία, για να εξευρεθούν όλοι οι τάφοι, και θα πρέπει να πιέσει η διεθνής 
κοινωνία να ανοίξουν οι τάφοι, όπου κι αν βρίσκονται, και όχι να λένε οι Τούρκοι ότι είναι 
στρατόπεδα σε ορισμένα σημεία και στρατιωτικές ζώνες.   

 Να πω για τους εγκλωβισμένους, οι οποίοι είναι θεματοφύλακες και είναι η μαγιά 
στην Καρπασία και σε ορισμένα μαρωνίτικα χωριά για επιστροφή των κατοίκων στις 
ρίζες τους;  Αυτοί οι εγκλωβισμένοι για τριάντα έξι χρόνια είναι σκλαβωμένοι και ζουν με 
τα λίγα που τους πέμπει η πολιτεία.  Η κυβέρνηση βεβαίως πέρσι ενέκρινε πέραν των 
επιδομάτων, τροφίμων κ.λπ. και ένα εκατομμύριο, για να επενδυθεί στη γεωργία, να 
κάνουν έργα γεωργικά όσοι ασχολούνται.   

 Η Τουρκία, αγαπητοί φίλοι, δε φαίνεται να προσανατολίζεται σε λύση.  ∆ε θέλει τη 
λύση που προτείνουμε ή που έχει συμφωνηθεί.  Η τροχιοδρομημένη πορεία της είναι για 
δύο κράτη, για δύο κράτη τα οποία πολύ χαλαρά να είναι συνδεδεμένα.  Και πολύ 
χαλαρά, γιατί οι απώτεροί της σκοποί είναι ύπουλοι. είναι ύποπτοι.  Πολλοί τη 
γνωρίζουν.  Το στρατιωτικό κατεστημένο της Άγκυρας δεν ξεχνά ποτέ ότι η Κύπρος 
ήταν μέρος της οθωμανικής αυτοκρατορίας.  Έχει ύπουλους, ύποπτους και 
μακροπρόθεσμους στόχους.   

 Γι’ αυτό και εμείς θα πρέπει να δυναμώσουμε την αγωνιστικότητά μας, την 
αντίστασή μας και ενωμένοι να προσπαθούμε να πετύχουμε τους στόχους της 
απελευθέρωσης, της επιστροφής και της δικαίωσης αυτού του κόσμου, ο οποίος 
δεινοπαθεί εδώ και τριάντα έξι χρόνια.  Αλλά κάνουμε αυτό το πράγμα;  Όταν έχουμε 
έναν Αλεξάντερ Ντάουνερ, ο οποίος πηγαίνει και κάνει συναντήσεις με το σύνδεσμο των 
Άγγλων της Κερύνειας το καλοκαίρι δυο-τρεις φορές και τους λέει «μην ανησυχείτε για 
τις περιουσίες σας, με τα κριτήρια που βάζουν οι Ελληνοκύπριοι είστε κατοχυρωμένοι», 
όταν κάνει συναντήσεις με τους Τουρκοκύπριους που κατοικούν στου Μόρφου και τους 
λέει «μην ανησυχείτε, δε θα μετακινηθείτε», πώς θα προωθήσουμε λύση σωστή, ώστε 
να επιστρέψουν οι πρόσφυγες;  
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 Σήμερα, αγαπητοί μου φίλοι, υπήρχε συνάντηση των ελληνοκυπριακών και των 
τουρκοκυπριακών κομμάτων.  Στο κοινό ανακοινωθέν ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ 
κ. Άντρος Κυπριανού εισηγήθηκε να μπει μία πρόνοια, ώστε να απαγορεύεται η 
πώληση ελληνοκυπριακής γης για σκοπούς προστασίας της γης, που είναι 
κατοχυρωμένη με τόσες αποφάσεις, και για να μην καταστρέφεται το περιβάλλον.  Ποιος 
αντέδρασε;  Ο εκπρόσωπος του κόμματος του Ταλάτ και του είπε:  «Όχι, αυτό το 
πράγμα δεν το δεχόμαστε.  Θα πουλούν τη γη τους, έστω κι αν είναι ελληνοκυπριακή, 
διότι υπάρχουν αποφάσεις».  Και προς τιμή του ο κ. Άντρος Κυπριανού είπε ότι 
υπάρχουν και άλλες αποφάσεις που κατοχυρώνουν την ιδιοκτησία.  Τελικά τίποτα δεν 
μπήκε στο κοινό ανακοινωθέν, εξ όσων πληροφορούμαι.   

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, αγαπητοί μου φίλοι, πάνω στην πορεία του εθνικού 
θέματος υποβάλλει τακτικά τις προτάσεις του, τις εισηγήσεις του, τις αντιθέσεις του.  Και 
είναι γνωστό σε όλους ότι δε δέχτηκε, ζήτησε να αποσυρθούν οι προτάσεις για εκ 
περιτροπής προεδρία, παραμονή 50 000 εποίκων, σταθμισμένη ψήφο και ότι για το 
∆ΗΚΟ οι προτάσεις για το περιουσιακό δεν αποτελούν βάση για συζήτηση του 
περιουσιακού, για σωστή επίλυση του περιουσιακού.  Εμείς ζητήσαμε την απόσυρση 
αυτών των προτάσεων και διαφωνήσαμε με την υποβολή αυτών των προτάσεων.  ∆εν 
αποσύρθηκαν μέχρι τώρα.   

 Ενώ προηγουμένως έχω πει κάτι πολύ καλό για το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ, 
θα αναφέρω τώρα ότι δε συμφωνώ με τη χθεσινή του αναφορά, ότι μερικά κόμματα 
ζητούν εδώ και τώρα να αποσυρθούν οι προτάσεις που υπέβαλε ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, ότι δε θα φανούν καλές αυτές οι αποσύρσεις στους φίλους μας και ότι δε 
θα είμαστε σταθεροί στις απόψεις μας.   Εάν είναι καλοί οι φίλοι μας, θα αντιληφθούν 
τους λόγους για τους οποίους αποσύρονται.  Και θα πρέπει να αποσυρθούν, διότι η 
Τουρκία δεν έδειξε καμιά διαλλακτικότητα. είναι αδιάλλακτη.  Έχει σκοπό περαιτέρω 
ενδυνάμωση του ψευδοκράτους, να ενισχυθεί με διασυνδέσεις στο εξωτερικό, να 
ανοίξουν τα λιμάνια κ.ο.κ.   

 Γι’ αυτό και εμείς θα πούμε στο γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ…  Ναι, το ΑΚΕΛ 
μπορεί να μη δέχεται απόσυρση των προτάσεων, όμως είναι φανερό ότι η πλειοψηφία 
των κομμάτων και του κυπριακού λαού θέλει να αποσυρθούν αυτές οι γενναιόδωρες 
προτάσεις, που δεν είχαν κανένα αντιστάθμισμα, καμιά περαιτέρω πρόοδο ή κανένα, 
τέλος πάντων, αντιστάθμισμα από την Τουρκία.  ∆ε δέχτηκε μέχρι τώρα η Τουρκία 
οτιδήποτε.  Και απόδειξη είναι αυτό που σας είπα σήμερα, το ότι ούτε τις δικές μας 
περιουσίες δε δέχονται να μην τις πουλούν. θέλουν να τις πουλήσουν.   

 Πάμε στο θέμα του περιουσιακού.  Το θέμα του περιουσιακού, όταν περί τις 
αρχές του Οκτώβρη υποβλήθηκε ως πρόταση και όταν πήραμε τα κείμενα, πολύ πολύ 
μας απογοήτευσε, πολύ πολύ μας θύμωσε.  Όταν είδαμε τόσο τις προτάσεις της δικής 
μας πλευράς όσο και τις προτάσεις της τουρκοκυπριακής πλευράς, δεν ετζιοιμούμαστε 
τη νύχτα.  Από την αρχή «ο καθένας την περιουσία του και ό,τι θέλει την κάμνει», 
φτάσαμε στο σημείο, με τρόπο έξυπνο, η δική μας η πλευρά να προσπαθεί να έρθει σε 
ακτίνα συμφωνίας με τις απαράδεκτες τουρκικές προτάσεις, με βάση τις οποίες στην 
ουσία θέλουν όλη τη γη δική τους.  Και να σας πω ότι στις προτάσεις που έγιναν για το 
εδαφικό πριν λίγες μέρες η βασική τους αρχή, όπως δημοσιεύτηκε, είναι ότι όχι μόνο δεν 
τους φτάνει αυτή η γη, αν ήταν δυνατό, θα ζητούσαν κι άλλη.  Και ζητούν να μη 
μετακινηθεί λόγω εδαφικών αναπροσαρμογών πολύς πληθυσμός αλλά ο λιγότερος 
δυνατόν.  Να μην επηρεάζεται η διζωνικότητα, όπως ερμηνεύεται από αυτούς η 
διζωνικότητα.    

 Η διζωνικότητα δυστυχώς… Εδώ θα κάνω μία παρένθεση: Τα ψηφίσματα 649 και 
750, τα οποία υιοθετούν εκθέσεις -η μια του Ντε Κουεγιάρ του ’90 και η άλλη του 
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Μπούτρος Γκάλι του ’92- ερμηνεύουν τη διζωνικότητα ως εξής:  Η κάθε πλευρά πρέπει 
να έχει πλειοψηφία γης και πλειοψηφία πληθυσμού.  Όπως φαίνεται, πλειοψηφία 
πληθυσμού θα έχουν με βάση τη γραμμή που θα σχηματιστεί, αν είναι περίπου ίδια 
όπως του Σχεδίου Ανάν, διότι θα ενώνει τον τουρκικό τομέα της Λευκωσίας και της 
Αμμοχώστου και επιπλέον τους δίνουμε και ένα δώρο,  50 000 έποικους ως αρχή.  
Ποιος ξέρει αυτοί οι 50 000 πόσους άλλους θα φέρουν;  Πλειοψηφία όμως γης δεν 
μπορούν να έχουν, γιατί εμείς στα κατεχόμενα έχουμε 20,9% ελληνοκυπριακή γη και οι 
Τούρκοι έχουν 5,6%.  Υπάρχει και ένα 8,2% κρατική χαλίτικη γη, η οποία, σύμφωνα με 
τις προτάσεις μας, θα δοθεί στο αντίστοιχο ομόσπονδο κράτος.    

 Λοιπόν, ζητούν οι Τούρκοι να διασφαλίζεται η βιωσιμότητα και η ασφάλεια των 
Τουρκοκυπρίων.  Υπέδειξαν ότι οι Ελληνοκύπριοι έχουν αναπτυγμένη οικονομία και δεν 
έχουν ανάγκη σε εισαγωγικά.  Αντίθετα, σημείωσαν ότι οι Τουρκοκύπριοι είναι 
γεωργικός λαός και χρειάζονται γη, για να ζήσουν.  Ως εκ τούτου, να μην περιμένουν οι 
Ελληνοκύπριοι επιστροφή περιουσιών.  Παρόμοιες απόψεις που υπέβαλε ο Ντερβίς 
Έρογλου είχε και ο Μεχμέτ Αλί Ταλάτ.   

 Έχουμε και το διαπραγματευτή της Άγκυρας Εγκεμέν Μπαγίς να λέει ότι πρέπει 
να ανοίξουν κεφάλαια και τροχιοδρομείται αυτές τις μέρες το να ανοίξουν κεφάλαια.  
Κάποιοι τροχιοδρομούν αποφάσεις, για να ανοίξει το θέμα της ανταγωνιστικότητας, 
χωρίς η Τουρκία μέχρι τώρα να έχει αναγνωρίσει την Κυπριακή ∆ημοκρατία, χωρίς να 
έχει ανοίξει τα λιμάνια της, χωρίς να έχει εκπληρώσει τις υποχρεώσεις της.   

 Επειδή μιλούμε για το περιουσιακό και επειδή θεωρώ ότι έχουμε καθήκον να 
κατατοπίζουμε τον κυπριακό λαό για το τι προτείνεται, για να αυτοπροστατευτεί, να 
κάνει τις δικές του ενέργειες, έχω διαβάσει και ξαναδιαβάσει και τουλάχιστον προσωπικά 
ενημερώνω τους ιδιοκτήτες γης, τους πρόσφυγες ή μη πρόσφυγες που έχουν γη στα 
κατεχόμενα και με δικό μου φυλλάδιο, το οποίο δίνω σε όλη την Κύπρο, γιατί έγκαιρα 
πρέπει οι ιδιοκτήτες να καταστήσουν τους στόχους των Τούρκων ανέφικτους. και οι 
στόχοι των Τούρκων είναι να αποκτήσουν πλειοψηφία γης.  Ένα ανθρώπινο δικαίωμα 
κατοχυρωμένο απ’ όλες τις συμβάσεις, απ’ όλες τις διακηρύξεις, από το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο και από το σύνταγμά μας.  Ένα ανθρώπινο δικαίωμα, το δικαίωμα της 
ιδιοκτησίας, καταστρατηγείται και με τις προτάσεις των Τούρκων και με τις προτάσεις τις 
δικές μας.   

 Βεβαίως, είπαν, θα δεχτούμε αλλαγές κ.λπ.  Θα δεχτεί ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας αλλαγές;  Και του υπέβαλε αλλαγές, απ’ ό,τι ξέρω, και το ∆ΗΚΟ και ο 
Συναγερμός και άλλα κόμματα.  Εάν τις υποβάλει, οι Τούρκοι θα τις δεχτούν αφ’ ης 
στιγμής υποβλήθηκαν στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων και έχουν δει ώσπου έφτασε 
η δική μας παραχώρηση;   

 Θα πω το εξής, αγαπητοί φίλοι.  Η ιδιοκτησία στην Κύπρο έχει αγιοποιηθεί από 
τότε που επί Άγγλων, εκτός από την κατηγορία “μουλκ”, που ήταν τα σπίτια και οι μικροί 
κήποι, οι καλλιεργητές πήραν ως ιδιοκτήτες και τα “αραζί μιριέ”, την καλλιεργούμενη γη.  
Ξέρετε όλοι ότι για την ιδιοκτησία έγιναν πολλοί φόνοι στην Κύπρο, έγιναν πολλές 
δικαστικές μάχες, καβγάδες κ.ο.κ.  Όχι μόνο στην Κύπρο, και αλλού.  Η ιδιοκτησία είναι 
πολύ σοβαρό θέμα.  ∆εν έγιναν όμως αυτά ούτε για τους Προέδρους ούτε για τους 
υπουργούς ούτε για τους βουλευτές.  Για τους βουλευτές μπορεί να έχει κανένα 
εκλογοδικείο. τίποτε άλλο.  Έγιναν πολλοί καβγάδες, φόνοι, δικαστήρια, κοινωνική 
αναταραχή κ.ο.κ. για το διαμοιρασμό της περιουσίας, ακόμα και για συνοριακές 
διαφορές.   

 Κατά τη γνώμη μου οι ελληνοκυπριακές προτάσεις, όπως έχουν υποβληθεί, κι αν 
σταθούν και αν μείνουν οι ίδιες, εκεί θα οδηγήσουν, σε καβγάδες.  Ήδη ακούω 
καβγάδες.  Παιδιά που δε συνομιλούν μεταξύ τους, γιατί οι γονιοί τούς μοίρασαν 
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περιουσία διαφορετικά.  Και, επειδή μιλούμε για διαμοιρασμό της περιουσίας, σας λέω 
εγκύρως ότι οι παραπάνω γονιοί πηγαίνουν και μεταβιβάζουν στα παιδιά τους εξ 
αδιαιρέτου, από ένα τρίτο, από ένα δεύτερο, από ένα όγδοο, από ένα δέκατο.  Αυτά 
μένουν ως κληρονομική γη.  Υπάρχει πρόνοια στις προτάσεις πάνω σ’ αυτή την εξ 
αδιαιρέτου γη και αυτή η γη θα χαθεί, νοουμένου ότι οι συνιδιοκτήτες δε θα συμφωνούν 
τι θέλουν.  Τι δε θα συμφωνούν;  Οι προτάσεις είναι αποκατάσταση, ανταλλαγή, 
αποζημίωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε δύο λεπτά, συνάδελφε, για να ολοκληρώσετε. ακόμη δύο λεπτά. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Μου έχουν δοθεί είκοσι έξι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Α, ως τα είκοσι.  Άρα, έχετε οκτώ λεπτά. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Λοιπόν, οι ερωτήσεις είναι πολλές πάνω στο περιουσιακό και όποιος τα 
μελετήσει μπορεί να βρει πολλούς προβληματισμούς.  Πώς θα είναι ο χειρισμός των 
εποίκων;  Τις 50 000 εποίκους που δεχόμαστε να παραμείνουν άμα τις διαιρέσουμε διά 
τέσσερα ή πέντε, σημαίνει ότι είναι 10 000 έως 12 000 οικογένειες.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Φυττή, είπατε ότι σας έχουν δοθεί επιπλέον λεπτά και δε διευκρινίσατε από 
πού.  Αντιλαμβάνομαι από το χρόνο της κοινοβουλευτικής σας ομάδας. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ε, βέβαια!  Αλίμονο! 

 Λοιπόν, μη με καθυστεράτε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρήστε, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ:   

 Λοιπόν, αυτοί οι 50 000 έποικοι, αυτές οι 10 000 έως 12 000 οικογένειες 
χρειάζονται 10 000 με 12 000 σπίτια!  Πού θα βρεθούν;   

 Υπάρχει πρόνοια μέσα ότι όποιος έχει σπίτι, του εδόθηκε σπίτι από τους γονιούς 
του και ήταν κάτω των δέκα χρόνων το ’74, ουσιαστικά δεν έχει άμεση κατοχή.  Έμμεση!  
Θα του πει η επιτροπή περιουσιών -τρεις Έλληνες, τρεις ξένοι, τρεις Τουρκοκύπριοι- 
«μείνε εκεί που κάθεσαι στη Λεμεσό, θα αποζημιωθείς για το σπίτι σου».  Και από πού 
θα βρεθούν τα εκατομμύρια των εκατομμυρίων για αποζημιώσεις;  Που λένε οι 
προτάσεις ότι θα είναι πάνω στην τρέχουσα τιμή, αλλά στην παλιά κατάσταση.  ∆ηλαδή, 
εάν το χωράφι μου εμένα, που σχεδίαζα να κτίσω ξενοδοχείο, ήταν χωράφι το ’74, θα το 
πάρει ως χωράφι, δε θα μετρήσει καθόλου τις προοπτικές του, την πάροδο τριάντα έξι 
χρόνων και θα μου πει τις τρέχουσες τιμές.  Του Τούρκου θα του πει στην παρούσα 
κατάσταση, στις τρέχουσες τιμές.  Η παρούσα κατάσταση όμως έχει αναπτυχθεί γύρω 
από τα τούρκικα τα χωράφια.  Επομένως πού πάμε;   
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 Όσον αφορά τους έποικους, ποιος είναι ο χειρισμός τους; Οι ιδιοκτήτες οι ξένοι, οι 
Άγγλοι, οι Ιρλανδοί, οι Ισραηλίτες που αγόρασαν, είναι χρήστες ή όχι;  ∆ηλαδή, βλέπω 
στις προτάσεις υπέρμετρη σημασία στους χρήστες ή “καταχρήστες”, όπως τους λέω 
εγώ, και λιγότερη σημασία στους ιδιοκτήτες.   

 Γι’ αυτό και εγώ, επειδή είμαι πρόσφυγας βουλευτής και θέλω να κατατοπίζω 
τους ιδιοκτήτες γης, τους έβγαλα αυτό το φυλλάδιο και θα τους βγάλω κι άλλα.  Είναι 
όπως τις οδηγίες στους ναυτιλλομένους.  Και τους λέω το εξής: «Έκκληση προς τους 
πρόσφυγες και άλλους ιδιοκτήτες γης στα κατεχόμενα» -και όποιος βρει λάθος να μου 
το πει-  «για να σώσουμε τις περιουσίες μας από μόνιμη τουρκοποίηση.  Πρώτον, για να 
μη διατρέχετε τον κίνδυνο να “χάσετε” τις περιουσίες σας με πιθανή και αόριστη 
αποζημίωση, αν θα μεταβιβάσετε στα παιδιά σας ή άλλα άτομα, μεταβιβάστε τα τεμάχιά 
σας εξ ολοκλήρου και όχι εξ αδιαιρέτου, σε μικρά μερίδια.  Αν είναι ανάγκη να 
μεταβιβάσετε σε μερίδια, τουλάχιστον αυτά να είναι σε μέγεθος που να μπορούν να 
χωριστούν/διανεμηθούν σύμφωνα με τα ελάχιστα όρια, που είναι μία σκάλα (1 338 τ.μ.), 
αν ήταν αρδευόμενο το κτήμα ή φυτεία, ή πέντε σκάλες (6 689 τ.μ.), αν ήταν ξηρικό.   

 Ο κίνδυνος υπάρχει και είναι πραγματικός, ιδιαίτερα αν οι συνιδιοκτήτες 
διαφωνούν, σύμφωνα με τις προτάσεις για το περιουσιακό, που τις κρίνω στο σύνολο 
ως καταστροφικές.  Αν έχετε μεταβιβάσει ήδη τα κτήματά σας», τους λέω, «μπορούν οι 
νέοι ιδιοκτήτες να προβούν σε ενέργειες και αλληλομεταβιβάσεις, ώστε να αποκτήσουν 
μέγεθος τεμαχίων πάνω από τα όρια. 

 ∆εύτερον, επίσης, αν αποφασίσετε να μεταβιβάσετε το σπίτι σας που βρίσκεται 
στα κατεχόμενα, ορθό είναι να το μεταβιβάσετε σε ένα παιδί σας που ήταν το ’74 ηλικίας 
πάνω από δέκα ετών, δηλαδή είναι τώρα πάνω από σαράντα έξι ετών, διαφορετικά θα 
αντιμετωπίσετε σοβαρά προβλήματα». 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συγγνώμη, κύριε Φυττή. 

 Να παρακαλέσω τους συναδέλφους… Νομίζω ότι κουραστήκαμε όλοι, αλλά δε 
δικαιολογείται τούτη η φασαρία.  ∆εν ακούμε καθόλου. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Φυττής είπε και δεν το αρνήθηκε κανένας ότι είναι από το χρόνο του 
κόμματός του που μιλά, ολοκληρώνει τώρα είκοσι έξι λεπτά. έχει μείνει το τελευταίο 
λεπτό. 

 Λοιπόν, ολοκληρώστε, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 «Τρίτον, βεβαιωθείτε ότι όλη η περιουσία σας, προσωπική ή κληρονομική», 
ακούστε τούτο το σημείο, «είναι δηλωμένη/καταχωρισμένη στα νέα αρχεία του 
Κτηματολογίου Κερύνειας ή Αμμοχώστου, 5% των τεμαχίων γης κ.λπ. στις κατεχόμενες 
επαρχίες Κερύνειας και Αμμοχώστου είναι αδήλωτα».  Είναι αδήλωτη η περιουσία μας, 
διότι δεν πήγαν να τη δηλώσουν.  Ακόμα και γι’ αυτή την αδήλωτη υπάρχει πρόνοια 
μέσα στις προτάσεις. 

 Θα ήθελα να μιλήσω για πολλά θέματα, ο χρόνος είναι λίγος, θα ήθελα όμως… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τελείωσε ο χρόνος σας, κύριε Φυττή.  

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Θα ήθελα ένα σημείο.  Για τα προσφυγικά θα ήθελα να εκτιμήσω την προσπάθεια 
που γίνεται από το Υπουργείο Εσωτερικών και τις αρμόδιες υπηρεσίες και να πούμε ένα 
ευχαριστώ τουλάχιστον για το διαχωρισμό οικοπέδων, την αύξηση των χορηγιών κ.ο.κ.  
Τα είπαν άλλοι συνάδελφοι.  Ελπίζω να συνεχίσουν και να βρουν λύσεις και οικόπεδα 
ως αντιστάθμισμα για όσους μένουν στις τουρκοκυπριακές κατοικίες ή έκτισαν σε 
τουρκοκυπριακό οικόπεδο.   

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Καλές γιορτές σε όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φυττή. 

 O επόμενος ομιλητής είναι… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Kαι καλή λευτεριά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ...ο κ. Χρήστος Στυλιανίδης.  Τον καλώ στο βήμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συνάδελφοι, παρακαλώ, να είσαστε ήσυχοι να ακούσουμε την ομιλία. 

 Έχετε το λόγο, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Kυρία Πρόεδρε, ευχαριστώ.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, θα ξεκινήσω κάπως ανορθόδοξα, επιμένοντας καταρχάς 
στην άποψή μου ότι δεν πρέπει στη συζήτηση των προϋπολογισμών να υπάρχει και 
παράλληλη συζήτηση για το Κυπριακό, γιατί θεωρώ ότι υποβαθμίζονται και τα δύο.  
Είναι μια θέση που διατυπώνω εδώ και τρία χρόνια -τη διατυπώνω και φέτος- 
ελπίζοντας ότι κάποια στιγμή το κυπριακό κοινοβούλιο θα αποφασίσει ότι οι 
προϋπολογισμοί πρέπει να τυγχάνουν αυτής της αποκλειστικής συζήτησης αυτές τις 
μέρες και θα αφορούν κυρίως θέματα οικονομίας και εσωτερικής διακυβέρνησης, 
γνωρίζοντας όλοι την ιδιαίτερή μου ευαισθησία για το κυπριακό πρόβλημα.  

 Η δεύτερή μου δήλωση είναι ότι θα επιχειρήσω, μιλώντας, να αποφύγω πλήρως 
τα επίθετα και την παρελθοντολογία, ελπίζοντας να συμβάλω σε μια άλλη κουλτούρα 
εκτός της κουλτούρας της πολιτικής αντιπαλότητας, που μας διακρίνει ως πολιτικό 
σύστημα.  Ο δάσκαλός μου στα ελληνικά Φρίξος Πετρίδης, όταν μας έδινε άσκηση είτε 
στην ιστορία είτε στα ελληνικά -και πρέπει να έχει και άλλους εδώ που ήταν μαθητές 
του- μας απαγόρευε τα επίθετα.  Σε όποιον έγραφε επίθετο αφαιρούσε βαθμούς.  Κύριε 
Σταυράκη, νομίζω εσένα δεν ήταν δάσκαλός σου. 

 Λοιπόν, ελπίζοντας πλήρως να αποφύγω τα επίθετα και τους χαρακτηρισμούς, 
θα καταλήξω στο τρίτο σημείο, που έχει σχέση με την πολιτική αντιπαλότητα.  Είχα 
πάρα πολλά μηνύματα στο κινητό μου τηλέφωνο για το κλίμα που διακρίναμε 
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προηγουμένως στη Βουλή.  Όλα όσα θα πω ελπίζω να μη θεωρηθούν ως από 
καθέδρας συμβουλές, αλλά απλώς μια διάθεση και αυτοκριτικής συν τοις άλλοις.  
Νομίζω ότι μέσα σε αυτή τη γενικότερη απαξίωση της πολιτικής που υπάρχει και τη 
ζούμε όλοι -τη ζήσαμε στις ευρωεκλογές με ένα ποσοστό αποχής πρωτόγνωρο για τα 
κυπριακά δεδομένα-  βλέπουμε στις δημοσκοπήσεις όλοι μας ότι έρχεται ένα καινούριο 
κύμα αποχής στις βουλευτικές εκλογές, παρ’ όλο που είμαστε μικρός τόπος.  Φοβούμαι 
ότι με τον άλφα ή βήτα τρόπο όλοι άθελα και ασυνείδητα οδηγούμε περισσότερους 
νέους ανθρώπους στο να αντιμετωπίζουν την πολιτική με απαξιωτικό τρόπο. 

 Θέλω να πιστεύω ότι ειδικά αυτές τις στιγμές, που τις θεωρώ δραματικές -και το 
τονίζω- σε ό,τι αφορά την οικονομία και το Κυπριακό, θα κατεβούν οι τόνοι απ’ όλους 
μας με την ελπίδα συναινέσεων.  Θεωρώ ότι έχουμε ευθύνη όλοι μας και πρέπει με κάθε 
τρόπο να αποφεύγουμε αντιπαραθέσεις οι οποίες δεν είναι συγκρούσεις επιχειρημάτων 
και καταξίωση της ευγενούς άμιλλας της πολιτικής αντιπαράθεσης. 

 Κύριε υπουργέ, χαιρετίζω την παρουσία σας εδώ, σε αυτή τη συζήτηση.  Έπρεπε 
να έχουμε, αν ήταν δυνατό, και τους περισσότερους υπουργούς, γιατί πιστεύω ότι είναι 
ένας προϋπολογισμός ιστορικός.  Τα προβλήματα δεν είναι τωρινά.  Έχει ειπωθεί απ’ 
όλους ότι υπάρχει ένα παρελθόν στα προβλήματα και φταίμε όλοι που δεν τα 
αντιμετωπίσαμε.  Όμως έλαχε ο κλήρος ο ιστορικός σε εσάς και στη σημερινή 
κυβέρνηση να έχετε την πρωτοβουλία και να έχετε και τη μεγαλύτερη ευθύνη, για να 
πάρετε τις αποφάσεις και να δημιουργήσετε και το κλίμα συναίνεσης.  Κάνατε ένα λάθος 
εξαρχής:  Πιστέψατε ότι μπορούσατε να λύσετε αυτά τα χρονίζοντα προβλήματα 
ενδοκυβερνητικά.  Νομίζω ήταν λάθος σας και το συντομότερο, αν αλλάξετε τακτική, θα 
είναι προς το καλό όλων μας.   

 ∆εύτερον, πρέπει να αναγνωριστεί το πρόβλημα σε όλες του τις διαστάσεις.  
Επιχειρούμε δυστυχώς να περιορίσουμε το πρόβλημα και το βάθος του.  ∆υστυχώς δεν 
είναι μια απλή κρίση που προέρχεται από την παγκόσμια οικονομική κρίση, δεν είναι 
μόνο κρίση διαρθρωτικών προβλημάτων, είναι και κρίση της στρατηγικής της κυπριακής 
οικονομίας.  Η κυπριακή οικονομία έκλεισε τον ιστορικό της κύκλο, έχει συμπληρώσει 
έναν κύκλο και βρισκόμαστε μπροστά σε μια νέα αρχή αμήχανη και με αδιέξοδο το 
μέλλον. 

 Είχαμε τρεις τομείς πάνω στους οποίους βασιζόμασταν:  τον τουρισμό, την 
ανάπτυξη γης και τις υπηρεσίες.  Φαίνεται ότι ο τουρισμός και η ανάπτυξη γης έχουν 
ολοκληρώσει τον κύκλο τους και δεν αναμένουμε πλέον απ’ αυτούς τους δύο τομείς 
σημαντικά πλεονεκτήματα και σημαντικά εν πάση περιπτώσει πλεονάσματα.  
Παρέμειναν οι υπηρεσίες, τις οποίες πρέπει να διαφυλάξουμε πάση θυσία.  Με αυτά τα 
δεδομένα, έχοντας και τα διαρθρωτικά προβλήματα, η εικόνα γίνεται δραματική.  Είναι 
γι’ αυτό που επέμεινα πριν στις συναινέσεις. 

 Θέλω να παραθέσω πέντε στοιχεία που αποδεικνύουν την κρισιμότητα της 
κατάστασης.  Η υποβάθμιση των “Standard & Poor’s” πρέπει να ερμηνευθεί στις σωστές 
διαστάσεις.  Πιστεύω, κύριε υπουργέ, ότι κάνετε λάθος στην ερμηνεία.  Ως κυβέρνηση, 
δώσατε την εικόνα ότι αποκλειστικά και μόνο περίπου φταίει ο τραπεζικός τομέας ή είναι 
αυτός που έχει πρόβλημα. Ουσιαστικά το πρόβλημα του τραπεζικού τομέα είναι 
πρόβλημα δημοσιονομικό. ∆εύτερον, η υποβάθμιση των “Standard & Poor’s” 
κατατάσσει ουσιαστικά την Κύπρο στην τρίτη χαμηλότερη αξιολόγηση... 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Θα εξηγήσω, κύριε Κατσουρίδη, τι εννοώ, θα εξηγήσω γιατί δεν είμαστε στα ίδια 
επίπεδα με αυτά του Λουξεμβούργου.  Αν δεν είχαμε το δημοσιονομικό, όπως δεν έχει 
το Λουξεμβούργο ανάλογο πρόβλημα…  Βλέπετε εκεί δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα 
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από κανένα οίκο αξιολόγησης.  Σε εμάς υπάρχει η αξιολόγηση η αρνητική εξαιτίας του 
δημοσιονομικού προβλήματος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Γι’ αυτό που λέτε, κύριε -εγώ δεν αρνούμαι το διάλογο- ίσως είναι την ίδια στιγμή 
το αρνητικό, αλλά και το θετικό.  Είναι εξαιτίας των τραπεζών… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εισηγούμαι να συνεχίσετε και μετά η συζήτηση. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ναι!  Όταν από την Ελλάδα βγάζαμε τα λεφτά που βγάζαμε και ως τράπεζες 
και γενικότερα ως κυπριακή οικονομία, τότε δε βλέπαμε τον κίνδυνο, για να θέλουμε να 
βάλουμε τον δάκτυλον επί τον τύπον των ήλων, κύριε Ιερωνυμίδη, και, παρακαλώ, 
αφήστε με να προχωρήσω.  Αποδεκτές οι διαφωνίες. 

 Λοιπόν, θεωρώ ότι θα λυθεί, όσο μπορεί να λυθεί για ένα χρηματοπιστωτικό 
κέντρο, όπως είναι η Κύπρος -και μακάρι να μην του μειώσουμε και το κύρος και τη 
σημασία του και την ευρύτητά του- το πρόβλημα, όσο πρόβλημα έχουν οι τράπεζες, αν 
έχουμε μια σοβαρή δημοσιονομική εξυγίανση.   

 Λοιπόν, είμαστε η τρίτη χαμηλότερη χώρα σε αξιολόγηση στην Ευρωζώνη μετά 
την Ελλάδα και την Πορτογαλία.  Στις 9 ∆εκεμβρίου τα spread της Κύπρου έφθασαν να 
ξεπερνούν αυτά της Ισπανίας, που αυτή τη στιγμή είναι γνωστό ότι είναι από τις πιο 
προβληματικές οικονομίες της Ευρώπης.  Ο πρόσφατος δανεισμός ευτυχώς που έγινε, 
κύριε υπουργέ, και πολύ σωστά τότε τον θεωρήσατε πολύ θετικό, έγινε όμως με το 
τέταρτο χειρότερο επιτόκιο της Ευρωζώνης.  Οι “Μοοdy’s” ήδη έχουν αξιολογήσει τις 
κυπριακές τράπεζες αρνητικά και φοβάμαι, μετά και τα δημοσιεύματα στο “The 
Economist” και στους “Financial Times”, ότι επίκειται και νέα αρνητική αξιολόγηση.  Η 
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και ο μηχανισμός επιτήρησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
μας ζητούν επιτακτικά μείωση των κρατικών δαπανών.  Ο πληθωρισμός είναι ήδη 
δυόμισι μονάδες πάνω από το μέσο όρο της Eυρωζώνης και δε δείχνει τάσεις μείωσης, 
μάλλον τάσεις αύξησης, η ανεργία έχει φθάσει σε πρωτόγνωρα επίπεδα, μάλιστα με το 
χειρότερο ρυθμό αύξησης στην Ευρώπη.  Να μη μας ξεγελά μόνο το 7%.  Αυτό είναι 
πάρα πολύ σημαντικό.  Τα κυπριακά νοικοκυριά είναι υπερδανεισμένα 123% του ΑΕΠ -
το χειρότερο ποσοστό στην Ευρώπη- και περίπου 200% του ΑΕΠ μαζί κράτος και 
νοικοκυριά, δίχως να συνυπολογίζονται το χρέος του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
ο άλλος εσωτερικός δανεισμός και το πρόβλημα στην τοπική αυτοδιοίκηση με τις 
γνωστές εγγυήσεις.   Αυτή είναι η κατάσταση όπως διαγράφεται.  Είναι δραματική η 
κατάσταση και πρέπει να το ομολογήσουμε.  Γι’ αυτό τα μέτρα πρέπει να είναι άμεσα και 
συναινετικά.  ∆εν αντέχει κανενός η πλάτη να πάρει αυτά τα μέτρα, δίχως να βάλουμε 
όλοι τη ράχη μας από κάτω.  

 Εμείς έχουμε τονίσει ως παράταξη ότι είμαστε έτοιμοι να αναλάβουμε μείζον 
πολιτικό κόστος, για να πάρουμε μέτρα.  Και εδώ θέλω να δώσω τα εύσημα σε δύο 
ανθρώπους σε αυτό το κοινοβούλιο, στον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και στον κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο, με τον οποίο είναι και γνωστές οι διαφωνίες μας στο Κυπριακό, οι 
οποίοι, ξέροντας ότι έχουν πολιτικό κόστος σε μια εκλογική περιφέρεια όπως η 
Λευκωσία, που έχει πάρα πολλούς δημόσιους υπαλλήλους…  Όλη μέρα μάς λένε 
διάφοροι «μα, ξέρετε τι λέτε;  Το κάθε σπίτι έχει δημόσιο υπάλληλο, πώς λέτε αυτά που 
λέτε;».  Εγώ θεωρώ ότι είναι πολιτική τόλμη και πρέπει, ανεξαρτήτως διαφωνιών, να 
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πούμε ότι υπάρχουν και άτομα βουλευτές οι οποίοι είναι έτοιμοι, ασχέτως πολιτικού 
κόστους, να πουν τις απόψεις τους με τόλμη και παρρησία. 

 Θα ήταν το καλύτερο…  Και θα πω ένα παράδειγμα:  Στη Γερμανία -ο υπουργός 
το ξέρει καλά- ενόψει οικονομικής κρίσης είχαμε ένα φαινόμενο που μακάρι να το 
φθάσουμε, έστω και από πολύ μακριά. είχαμε συναίνεση των επιμελητηρίων, για να 
αυξηθεί η φορολογία, και συναίνεση των συνδικάτων, για να μειωθούν οι μισθοί.  Είναι 
όντως μια γερμανική κουλτούρα διαφορετική από τη δική μας.  Εμείς βλέπουμε σε κάθε 
νέα διάθεση, για να παρθούν μέτρα, μια φοβερή αντίδραση.  Είναι γι’ αυτό που πρέπει  
το πολιτικό σύστημα τουλάχιστον να βρεθεί στη μεγαλύτερή του πλειοψηφία έτοιμο, για 
να αναλάβει αυτό το κόστος.  Η Ελλάδα είναι πολύ κοντά.  Όσοι ζούμε από κοντά τα 
πολιτικά πράγματα της Ελλάδας -και θυμόμαστε την περιβόητη ομάδα Σπράου γύρω 
στο 2002, που πρότεινε τις μεγάλες ριζοσπαστικές τομές στο συνταξιοδοτικό και 
ασφαλιστικό- καταλαβαίνουμε ότι δε θα έφθανε η Ελλάδα σε αυτό το τραγικό σημείο 
σήμερα, που θα μας επηρεάσει και εμάς, που σημαίνει, κύριοι… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Το Γιαννίτση γυρεύκουμέν τον. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ο Γιαννίτσης ο καημένος ακόμα αναρωτιέται γιατί είχε την υπονόμευση εκ των 
έσω τότε.  Κακά τα ψέματα!  Λοιπόν, που σημαίνει ότι πρέπει τα παραδείγματα τα 
διπλανά μας να τα αντιμετωπίζουμε με πολύ σκεπτικισμό και περισυλλογή, για να μη 
φθάσουμε και εμείς σε ανάλογο σημείο.  Αν γίνει μια προβολή στο μέλλον, γύρω στο 
2015, 2016, με αριθμούς συγκεκριμένους, τους οποίους θα καταθέσω, αν δεν παρθούν 
μέτρα για δημοσιονομική εξυγίανση στο συνταξιοδοτικό, θεωρώ ότι εδώ έξω από τη 
Βουλή, για όσους θα είναι σε αυτό το κοινοβούλιο στην επόμενη περίοδο, θα γίνονται 
διαδηλώσεις σε τέτοιες μέρες και οι πολίτες θα αντιδρούν εναντίον των πολιτικών, γιατί 
δεν πήραν μέτρα τη στιγμή που έπρεπε.  ∆υστυχώς!   

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Όλοι, κύριε Κατσουρίδη, λέω για όλους μας.  Εγώ σας είπα από την αρχή ότι 
θεωρώ ότι δεν είναι θέμα ούτε αντιπολίτευσης ούτε συμπολίτευσης. είναι θέμα όλων μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πλησιάζει ο χρόνος σας, κύριε Στυλιανίδη, γι’ αυτό προχωρήστε. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Θα επιμείνω λίγο στο συνταξιοδοτικό, που πολύ σωστά ο υπουργός το 
χαρακτήρισε ωρολογιακή βόμβα.  Ακόμα δύο άνθρωποι, των οποίων πιστεύω ότι όλοι 
εκτιμούμε τη γνώμη, ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας ο κ. Ορφανίδης και ο κ. 
Σαρρής, το έχουν χαρακτηρίσει επίσης ως το μείζον πρόβλημα ενδεχομένως της 
κυπριακής οικονομίας.  Τρεις αριθμούς μόνο θα πω:  Ο μέσος όρος αύξησης μισθών, 
συντάξεων, φιλοδωρημάτων για τη δεκαετία αυτή που διανύουμε ήταν 11,7%, ενώ ο 
ρυθμός ανάπτυξης της οικονομίας ήταν 5,7%.  Eάν θεωρήσουμε -κάτι που είναι το πιο 
πιθανό σενάριο- ότι η ανάπτυξη της οικονομίας την επόμενη δεκαετία, που όλοι στην 
Ευρώπη γνωρίζουν ότι δε θα είναι μια πολύ καλή περίοδος για όλους μας, θα είναι η 
περίοδος να σωθεί η Ευρωζώνη και το ευρώ θα διατηρηθεί περίπου μέσο όρο στο 3% 
και αυτός ο μέσος όρος αύξησης συντάξεων, φιλοδωρημάτων θα φθάσει στο 14%, 15%, 
θα έχουμε πενταπλάσιο του ΑΕΠ.  ∆εν υπάρχει οικονομία στον κόσμο που επιβιώνει με 
αυτούς τους αριθμούς, που σημαίνει… 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κάτι αφήνεις πίσω, κάτι. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν αφήνω, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το ποσοστό αύξησης των κερδών στο ΑΕΠ πού πάει;  Πάντα θωρείτε ʼπού τη μια 
πλευρά. Ιδεοληψία! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, δυστυχώς οι αριθμοί είναι αμείλικτοι στην οικονομία.  Το μόνο 
που δεν πρέπει είναι το να αφήνουμε τη συζήτηση να εκτραπεί, είναι το να μπαίνουμε 
σε ιδεολογικές συζητήσεις.  Θεωρώ ότι η οικονομία δε χρειάζεται ιδεολογικού χαρακτήρα 
συζητήσεις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνώ! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Απόλυτα!  Είναι αμείλικτοι και οι αριθμοί εδώ…  Παραπέμπω στη συνέντευξη του 
κ. Σαρρή σε κυριακάτικη εφημερίδα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα κέρδη πούντα; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Τα κέρδη δε θα είναι τόσα όσα πιστεύουμε, γιατί θα είναι τόσο μικρά και οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις δυστυχώς θα κλείνουν η μία μετά την άλλη.  Και φοβούμαι, 
κύριε Κατσουρίδη, ότι αυτό που είδαμε στη Eurocypria δε θα είναι φαινόμενο παροδικό.  
Οι ημικρατικοί οργανισμοί δε στέκονται τόσο καλά στα πόδια τους όσο νομίζουμε.  Έχω 
εδώ έναν κατάλογο μόνο των ελλειμμάτων στα ταμεία συντάξεων.  Θα διαβάσω μόνο 
έτσι χαρακτηριστικούς αριθμούς: «Το ΡΙΚ έχει έλλειμμα στο ταμείο συντάξεων 
€76.928.000.  Ο ΟΓΑ €14 εκατομ.  Το Συμβούλιο Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας €14 
εκατομ.  Ο δήμος Λευκωσίας» -πάμε στους δήμους, για να μην πω όλους τους 
ημικρατικούς- «€35 εκατομ., ο δήμος Λεμεσού €73 εκατομ., ο δήμος Λάρνακας €30 
εκατομ., ο δήμος Πάφου €11 εκατομ…».  Μιλούμε για έναν αριθμό που μπορεί να 
φθάσει στα €500, €600 εκατομ.  Αν κάνουμε έναν απλό υπολογισμό με το 15% που 
είπα πριν, αντιλαμβάνεστε ότι το 2020, που θα έχουμε το μείζον πρόβλημα και του 
Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενδεχομένως εξαιτίας της έλλειψης αποθεματικού, θα 
είναι ένα εκρηκτικό μείγμα, που δε θα ξέρουμε τι θα κάνουμε τότε, όσοι θα είμαστε στην 
πολιτική.  Γι’ αυτό κάνω έκκληση να βρούμε συναινετικές λύσεις, να αναγνωρίσουμε το 
πρόβλημα στην ολότητά του και μετά να κάτσουμε όλοι μαζί, για να πούμε μπροστά στα 
συνδικάτα, μπροστά στους δημόσιους υπαλλήλους, στους ημικρατικούς ότι πρέπει να 
παρθούν μέτρα δημοσιονομικής εξυγίανσης, αλλιώς θα βυθιστεί η βάρκα στην οποία 
βρισκόμαστε όλοι μέσα. 

 Θα προχωρήσω, για να δώσω και κάποια εύσημα στην κυβέρνηση, για να μη 
θεωρηθεί ότι είμαι ένας άνθρωπος που δε βλέπει και τα καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Έχετε σχεδόν τρία λεπτά, για να το κάμετε τούτο. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, θα το πω:  Πολεοδομική αμνηστία!   Μπράβο στην κυβέρνηση που έφερε 
αυτό το νομοσχέδιο!  Υπάρχουν προβλήματα.  Θεωρούμε ότι δεν έχει αρθεί το μεγάλο 
γραφειοκρατικό πρόβλημα, αλλά είναι προς τιμήν της!  Τα €200 εκατομ. που μπαίνουν 
στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι και αυτό κάτι, παρ’ όλο που ουσιαστικά είναι 
μηδαμινό και με προβληματικό τρόπο, κύριε υπουργέ, αλλά είναι κάτι θετικό που πρέπει 
να το αναγνωρίσουμε. 

 Θα τελειώσω επισημαίνοντας και υποδεικνύοντας κάποια από αυτά που είπε το 
πρωί ο κ. Πουργουρίδης, που θεωρώ ότι έκανε μια εξαιρετική ομιλία σε επίπεδο 
κοινοβουλευτικό.  Ανέδειξε δύο θέματα που μας αφορούν όλους, το θέμα του πολιτικού 
διαλόγου και των παράλληλων μονολόγων.  Έχουμε ευθύνη, συνάδελφοι, όλοι μας 
επιτέλους να καταξιώσουμε τη δημοκρατία ως σύνθεση ιδεών και απόψεων.  Ο κόσμος 
έξω απαξίωσε την πολιτική, γιατί δεν αντέχει όλους μας να ακολουθούμε τη λογική των 
παράλληλων μονολόγων. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Είναι τα ψέματα που απαξίωσε, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Και τα ψέματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μη διακόπτετε, κύριε Θεμιστοκλέους, σας παρακαλώ! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Και τα ψέματα!  Υπάρχουν διαφωνίες!  Το δεύτερο έχει σχέση με αυτό που 
χαρακτήρισε ως πρώτη εξουσία στην Κύπρο, την τηλεόραση.  Θα πω αυτό και θα 
τελειώσω, κυρία Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε ακόμη… 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Όταν υπάρχει καναλάρχης ο οποίος σε σαλόνια διατείνεται ότι έχει οριζόντια 
κοινοβουλευτική ομάδα, είναι προσβολή για το κοινοβούλιο! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστούμε πολύ, κύριε Στυλιανίδη.   Ο επόμενος ομιλητής, ο 
τελευταίος, είναι ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου.  Το βήμα δικό σας, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κύριε υπουργέ, 
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 Θα ήθελα να ευχαριστήσω καταρχάς όσους έχετε αντέξει τη σημερινή διαδικασία 
και βρίσκεστε εδώ, για να με ακούσετε ως τελευταίο ομιλητή της σημερινής ημέρας.  Θα 
καταθέσω την ομιλία την οποία έχω ετοιμάσει και θα μιλήσω για διάφορα ζητήματα, 
καθώς και θα απαντήσω σε διάφορα θέματα τα οποία έχουν ακουστεί κατά τη σημερινή 
ημέρα. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου καταθέτει στη γραμματεία το 
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής) 

 Θα ξεκινήσω από τα προσφυγικά θέματα. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Συλλούρη, ειλικρινά κάμετε λίγη υπομονή, διότι πραγματικά ακούεται πάνω 
η φωνή σας, όλων, όχι όλων, αρκετών. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Θα ξεκινήσω από τα προσφυγικά θέματα, επειδή είναι ένας τομέας στον οποίο 
αναντίλεκτα όλοι θα έπρεπε να βλέπαμε τις ριζικές αλλαγές που έχουν γίνει -και μάλιστα 
από την  πρώτη ημέρα που ανέλαβε τη διακυβέρνηση η κυβέρνηση Χριστόφια, την 1η 
Μαρτίου του 2008- όμως ακούω κριτικές οι οποίες πραγματικά θα μπορούσαν να 
έρχονται από κάποια άλλη χώρα, από κάποιο άλλο πλανήτη, όχι από Κύπριους πολίτες 
ή πολιτικούς.  Θα δώσω κάποιους αριθμούς, έτσι που να δείξουμε τη μεγάλη διαφορά.  
Το 2002 στο φορέα δόθηκαν €43.533.000.  Το 2009 δόθηκαν €114.549.000 και το 2011 
θα δοθούν €110.000.000.  Για τις τουρκοκυπριακές περιουσίες και τη συντήρηση το 
2002 €7.968.000, το 2011 €20.294.000.  Για αναδόμηση κυβερνητικών οικισμών και 
επιδιορθώσεις το 2002 δόθηκαν €796.860, ενώ το 2010 €24.322.000.  Για θέματα 
συντήρησης των οικιστικών μονάδων €9.500 το 2002, το 2010 €13.500.000. ∆όθηκαν το 
2002 για το σύνολο της προσφυγικής πολιτικής €62.500.000 και το 2010 €154.097.399.   
Επί δεκαετίας Κληρίδη δόθηκαν για όλη τη δεκαετία χίλια εξακόσια έντεκα οικόπεδα.  
Στα δυόμισι χρόνια διακυβέρνησης Χριστόφια δόθηκαν χίλια διακόσια ενενήντα τέσσερα.  
Το 2011 θα δοθούν άλλα χίλια επτακόσια εβδομήντα τέσσερα.  Σύνολο της αξίας αυτών 
των οικογενειών που πρέπει να πιστωθεί στη φερεγγυότητα και στην αύξηση της 
οικονομικής δύναμης του κάθε νοικοκυριού είναι €129.400.000 για οικόπεδα και αυτά 
που θα δοθούν φέτος, άλλα €177.400.000.  Αυτό και μόνο δεικνύει τη φιλοπροσφυγική 
πολιτική και την αγάπη αυτής της κυβέρνησης προς τους ανθρώπους που έχουν ανάγκη 
να στηριχθούν.  Έχω ακούσει επίσης προτάσεις για το ότι θα πρέπει να κάμουμε ταμείο 
αποζημιώσεων, το νόμιμο κράτος, για τις ευθύνες της Τουρκίας.  Αφήνω αυτή την 
πρόταση στην κρίση του κάθε Κύπριου πολίτη και του κάθε φορολογούμενου.  Έχω 
ακούσει επίσης πρόταση για μαζικές απαλλοτριώσεις.  Και η απάντηση είναι πάλι πολύ 
απλή:  Μήπως θα αντιγράψουμε κάποιες παράνομες ενέργειες κάποιων παράνομων 
που ευρίσκονται στην Κύπρο με τη δύναμη των όπλων; 

 Θέμα μητρογονίας.  ∆ύο μέρες πριν να έρθει το θέμα στην ολομέλεια είχα 
καλέσει, ως πρόεδρος της επιτροπής, τον αρμόδιο Υπουργό των Εσωτερικών στην 
κοινοβουλευτική επιτροπή, ο οποίος απηύθυνε μία αγωνιώδη έκκληση προς όλες τις 
πολιτικές δυνάμεις, για να μπούμε σε έναν άμεσο διάλογο και μέσα από τη συναίνεση 
να βγούμε με τη λύση της νομικής ανισότητας του θέματος που υπάρχει.  Εφάνη εκεί ότι 
η πρόθεση δεν ήταν η λύση του προβλήματος, γιατί αρνήθηκαν αυτό το διάλογο και 
επέμεναν στη συζήτηση στην ολομέλεια σε δύο μέρες των προτάσεων νόμου, που εξ 
υπαρχής γνώριζαν ότι είναι αντισυνταγματικές.  Και τις ψήφισε η πλειοψηφία αυτού του 
σώματος, που υποχρέωσε συνταγματικά, αν θέλει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να είναι 
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ορθός στην εφαρμογή του συντάγματος, να μεταφέρει το θέμα στο Ανώτατο ∆ικαστήριο 
για απόφαση και τώρα αναμένεται η απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, η οποία είναι 
πράξη στην οποία οδήγησαν ετσιθελικά εκείνοι που υποτίθεται ότι ήθελαν να λύσουν το 
πρόβλημα, αλλά με αυτό τον τρόπο το διαιωνίζουν. 

 Έρχομαι τώρα σε ζητήματα που έχουν λεχθεί κατά τη συζήτηση εδώ στο σώμα.  
Κυπριακό.  Ο Πρόεδρος έχει χαρακτηριστεί, πέραν των πολλών επιθέτων που έχει 
πάρει, ως άτολμος, ως μη έχων όραμα, ως έχων μεγάλη ευλυγισία και ότι θα κάνει 
εκείνο που ο λαός δε θέλει.  Μάλιστα, συγκεκριμένος πολιτικός αρχηγός μάς είπε   
«αλίμονό μας, αν η Τουρκία δεχθεί τις προτάσεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας» και 
εξέδωσε και πιστοποιητικό ο συγκεκριμένος αρχηγός ότι ο λαός θα απορρίψει τις 
προτάσεις. 

 Εδώ μπαίνει το μέγα ερώτημα:  Τι είναι το ζητούμενο;  Η διαιώνιση της 
υφιστάμενης κατάστασης στο Κυπριακό, η συνέχιση της κατοχής, η διχοτόμηση ή η 
λύση του κυπριακού προβλήματος;  Η δική μας η απάντηση είναι πολύ απλή και δεν 
μπορούσε να ήταν άλλη.   Η επιδίωξη, ο στόχος και η προσήλωσή μας είναι να βρούμε 
μία λύση, η οποία λύση, ναι, να στηρίζεται σε θέσεις αρχών και αυτές οι θέσεις αρχών 
έχει φροντίσει ο Πρόεδρος να μπουν και να ξεκαθαρίσουν μέχρι το Μάιο του 2008.  Και 
όσο και αν κάποιοι δε θέλουν να το ακούνε, θα το επαναλάβω:  Η λύση δεν μπορεί να 
είναι άλλη από την κατοχύρωση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, το σεβασμό του 
ευρωπαϊκού και διεθνούς δικαίου και του Καταστατικού Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών 
και, ναι, θα γίνει μέσω μιας δικοινοτικής διζωνικής ομοσπονδίας, που θα ενώνει το 
κυπριακό κράτος, όπου θα υπάρχει μία κυριαρχία, μία διεθνής προσωπικότητα, μία 
ιθαγένεια και όλα τα σχετικά με πολιτική ισότητα, όπως καθορίζουν τα ψηφίσματα των 
Ηνωμένων Εθνών.  Ισχυριζόμαστε και είναι η θέση μας ότι αυτή είναι και η επιδίωξή μας 
και έχει αποδειχθεί από τις πάμπολλες προτάσεις που έχουμε καταθέσει.   

 ∆ιαφορετικές ερμηνείες σε διάφορες προτάσεις έχουμε δικαίωμα όλοι να δίνουμε, 
πρέπει όμως να σεβόμαστε και τη γνώμη που είναι διαφορετική από τη δική μας.  Κάτι 
τέτοιο δυστυχώς δε βλέπω να υπάρχει στην κυπριακή πολιτική ζωή.  Ο καθένας εκείνο 
το οποίο λέει θεωρεί ότι είναι αυθεντία και θεωρεί ότι δεν επιδέχεται καμία διαφορετική 
ερμηνεία, καμία διαφορετική άποψη και δεν επιδέχεται διάλογο.  Και, ναι, μπορεί να 
έχουμε φτάσει στο μονόλογο, αλλά σε κάποιες περιπτώσεις μπορούμε να δούμε και 
γιατί ο Πρόεδρος -και ο κ. Αναστασιάδης στην ομιλία του μιλά για μη συλλογικές 
αποφάσεις- έχει συγκαλέσει το Εθνικό Συμβούλιο περισσότερες φορές απʼ ό,τι αυτό 
συγκλήθηκε τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια.    

 Πέραν αυτού, έχει εισαγάγει ακόμα ένα θεσμό σεβασμού της άλλης άποψης, 
διαλόγου με την άλλη άποψη και έκδοσης των καλύτερων υπό τις περιστάσεις και για 
κάθε θέμα αποφάσεων, το διάλογο με τους πολιτικούς αρχηγούς, κάτι στο οποίο δεν 
ήταν συνηθισμένη η κυπριακή κοινωνία.  Αυτό εμείς το ερμηνεύουμε ως άνοιγμα 
δημοκρατίας και όχι αυθαιρεσίας, όπως κάποιοι θέλουν να λεν.  ∆εν είναι ετσιθελισμός· 
είναι διάλογος.  Αν απʼ εκεί και πέρα ο διάλογος δεν προχωρεί, δεν είναι ευθύνη αυτών 
που ανοίγουν τις πόρτες.  Ευθύνη, και τη μεγαλύτερη, έχουν αυτοί που κλείνουν τις 
πόρτες.  Και εμείς θέλουμε οι πόρτες να μένουν ανοικτές, ο διάλογος και η συναίνεση να 
είναι σε πρώτη ζήτηση, γιʼ αυτό και έχουμε εξαγγείλει και ως κόμμα “επίθεση” ενότητας 
προς κάθε κατεύθυνση και προς κάθε Κύπριο πολίτη και προς κάθε πολιτική δύναμη σʼ 
αυτό τον τόπο.   

 Έρχομαι τώρα σε ζητήματα που αφορούν την εσωτερική πολιτική, την οικονομία 
και άλλα ζητήματα της καθημερινότητας.  Θα απευθύνω μία “απολογία” προς την 
πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, γιατί η πλούσια ελληνική γλώσσα δεν άρκεσε 
να δώσει στο “οπλοστάσιο” που χρησιμοποιήθηκε σήμερα εδώ, ενάντια στον Πρόεδρο 
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της ∆ημοκρατίας και ενάντια στο δικό μας το κόμμα, επίθετα.  Λυπούμαι που δεν 
υπάρχουν άλλα, για να τα αποδώσετε, κύριοι, στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και στο 
ΑΚΕΛ.  Θα ήθελα όμως, επειδή μας ακούει και ο κυπριακός λαός, να μην προσθέσω 
οτιδήποτε ή οποιαδήποτε άλλη κρίση σʼ αυτό το ζήτημα.  Θα ήθελα μόνο να πω το εξής:  
Αν ο κυπριακός λαός είναι αυτού του είδους την αντιπολίτευση που θέλει, ας το κρίνει ο 
ίδιος.  Πολύ σύντομα έρχονται εκλογές.   

 Ευρισκόμενοι σʼ αυτό το σημείο, ο καθένας πρέπει να έχει συναίσθηση και του 
μεγέθους του και του λόγου του και της δημοκρατίας, για κάποια σχόλια που έχω 
ακούσει από κάτω.  Παράγραφος 19 της ομιλίας του κ. Θεμιστοκλέους: «Αυτός ο 
Πρόεδρος», λέει επί λέξει, «δεν μπορεί, αποδεδειγμένα δεν μπορεί» -με μαύρα 
γράμματα- «να είναι πραγματικός θεματοφύλακας του συντάγματος και της 
νομιμότητας».  Τι μήνυμα στέλνει στον κυπριακό λαό με αυτή τη φράση ο κ. 
Θεμιστοκλέους;   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να διαβάσετε και τα υπόλοιπα.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ανυποταξία, αναρχία και μη συμμόρφωση προς τις αποφάσεις, τους νόμους 
ενδεχόμενα κ.λπ.   

 Εμείς, όταν υπήρχε συλλογική παράβαση των νόμων, δε χρησιμοποιήσαμε 
αυτού του είδους τις διατυπώσεις.  Θα σας θυμίσω ότι μία από τις πρώτες αποφάσεις 
της κυβέρνησης Κληρίδη το 1993 ήταν να καταργήσει το σύνολο των ημικρατικών 
οργανισμών, τα συμβούλια, με αποτέλεσμα να πάει το θέμα στο Ανώτατο ∆ικαστήριο 
και να αποφανθεί το Ανώτατο ∆ικαστήριο ότι ήταν μία παράνομη πράξη.  ∆ε 
χρησιμοποιήσαμε εμείς για μία συλλογική, προς όλους τους ημικρατικούς οργανισμούς, 
παρανομία, όπως είπε το Ανώτατο ∆ικαστήριο, αυτές τις λέξεις που χρησιμοποιούνται 
εδώ.  Κάναμε την κριτική μας την πολιτική -ήταν δικαίωμά μας να την κάνουμε- και 
σεβόμαστε την κριτική από οποιονδήποτε.  Και είναι για τους μοναδικούς που το 
καταστατικό τους προβλέπει και θεσμοθετεί την κριτική και την αυτοκριτική.  Είναι το 
δικό μας καταστατικό, του ΑΚΕΛ, που θεσμοθετεί την κριτική.  Και εμείς τη 
διδασκόμαστε και ξέρουμε να την εφαρμόζουμε και ξέρουμε όμως να την ελέγχουμε.   

 Έρχομαι τώρα σε κάποια άλλα ζητήματα.  Εθεωρήθη ότι αυτή η κυβέρνηση δεν 
έχει τολμήσει να κάμει τίποτε, δεν έχει αγγίξει κανένα από τα μεγάλα ζητήματα.  Αυτό 
μας είπε ο κ. Αναστασιάδης.  Και ρωτώ:  Το υδατικό πρόβλημα ποιος το στοίβασε;  
Ποιος το έφερε εκεί που ήταν, για να υποχρεωθεί αυτή η κυβέρνηση χωρίς να έχει 
συγκεκριμένες…  

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Η συγκυβέρνηση.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυτή η κυβέρνηση!  Η κυβέρνηση αποτελείται από διάφορες συνιστώσες, κύριε 
Κωνσταντίνου.  Είστε και νομικός και πρέπει να το ξέρετε.  ∆εν είναι συγκυβέρνηση!  
Είναι κυβέρνηση και αποτελείται από διάφορους.  Ξόδεψε περί τα €80 εκατομ., για να 
αντιμετωπίσουμε το υδατικό πρόβλημα και να μην εξαρτόμαστε από το αν θα βρέξει ή 
αν δε θα βρέξει, για να εξασφαλίσουμε νερό στον Κύπριο πολίτη.   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τα €35 εκατομ. τα ξεχάσατε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, σας παρακαλώ, μη διακόπτετε! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πολλοί εθεωρούσαν και έλεγαν ότι το υδατικό ήταν το δεύτερο μεγαλύτερο 
πρόβλημα στην Κύπρο.  Αυτό το πρόβλημα το έχει λύσει η κυβέρνηση Χριστόφια.   

 Κοινωνικές ασφαλίσεις.  Και έρχομαι και στο θέμα του συνταξιοδοτικού.  Η 
μοναδική κυβέρνηση που ετόλμησε να το αγγίξει είναι αυτή η κυβέρνηση.  Το 2009, το 
Μάιο, έφερε νομοσχέδιο και το ψηφίσαμε σε νόμο και με αυτό το νόμο δώσαμε 
δυνατότητα να υπάρχει το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, για να εξασφαλίσει τα 
γηρατειά όλων μας μέχρι το 2048.  Και στο χέρι μας είναι όλοι να φροντίσουμε εκεί και 
όπου θα χρειάζονται νέες διαφοροποιήσεις ή ενισχύσεις να τες κάμουμε.  Και εδώ θα 
χρειάζεται η εργατική ειρήνη, η κοινωνική συνοχή, αλλά και η συναίνεση.   

 Αυτή η κυβέρνηση είναι η πρώτη που άρχισε να εξοφλεί το χρέος που οι 
προηγούμενες κυβερνήσεις είχαν δημιουργήσει έναντι των αποθεματικών του Ταμείου 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έχει δεσμευτεί να επιστρέψει €1 δις, ήτοι €200 εκατομ. 
ετησίως.  Αυτή η κυβέρνηση έφερε νομοσχέδιο για το πώς πρέπει να γίνονται οι 
επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  ∆ε θα προχωρήσω περισσότερο, 
γιατί έχει εγγραφεί ξεχωριστό θέμα στην ολομέλεια και θα το συζητήσουμε εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Γεωργίου, έχετε πέντε λεπτά. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

(Αστειευόμενος) 

 Τζιαι πέντε ʼπού σας! 

 Για τους πρόσφυγες έχω μιλήσει.   

 Αυτή η κυβέρνηση τόλμησε να προχωρήσει την εκπαιδευτική μεταρρύθμιση, για 
να έχουμε σύγχρονους νέους, σωστά παιδευμένους και ανθρώπους οι οποίοι να 
μπορούν να αποδώσουν στην κυπριακή κοινωνία.  Αυτή η κυβέρνηση με ανακοινώσεις 
της ίδιας της ΠΟΦΕΝ έχει αντιμετωπίσει τα ζητήματα των φοιτητών, όπως οι χορηγίες 
προς τους φοιτητές, και έχει δώσει στήριγμα με την κάρτα και τα άλλα ωφελήματα προς 
τους φοιτητές.  Αυτή η κυβέρνηση έχει στηρίξει δυναμικά τη νεολαία και μέσω του φορέα 
αναπτύσσονται διάφορες πολύμορφες πολιτικές για στήριξη της νέας γενιάς και αυτή 
είναι που πρέπει να στηριχθεί, γιατί αυτή είναι και το μέλλον αυτού του τόπου.  Και εμείς 
το μέλλον αυτού του τόπου το στηρίζουμε και του δίνουμε μεγάλη σημασία.   

 Αυτή η κυβέρνηση κατʼ αντίθεση με τους καιρούς τους άσχημους τους 
οικονομικούς έχει υλοποιήσει το ανθρώπινό της πρόσωπο, το έχει εμφανίσει στην 
κοινωνία και έχει αυξήσει το κοινωνικό κράτος, ναι, κατά 38%.  Έδωσε επανειλημμένα 
αυξήσεις στους συνταξιούχους, μείωσε τον αριθμό εκείνων που βρίσκονται κάτω από το 
όριο της φτώχιας και προχωρεί στα διάφορα επιδόματα, είτε τα εφάπαξ είτε τα μόνιμα, 
για να δώσει τη δυνατότητα στους συνανθρώπους μας, τους απόμαχους της δουλειάς, 
του μόχθου, που έχουν την ανάγκη μας, να μπορούν να ζήσουν αξιοπρεπώς και να μην 
έχουν ανάγκη εμάς, τα παιδιά τους.   

 Αυτή η κυβέρνηση, ναι, έχει δώσει ελπίδα στις σαράντα δύο ή σαράντα τέσσερις 
οικογένειες -άκουσα και τους δύο αριθμούς εδώ- των ανθρώπων που είναι οι 
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βοηθούμενοι από τα γραφεία ευημερίας, των συνανθρώπων μας που έχουν πράγματι 
την ανάγκη στήριξης από όλους μας.   

 Αυτή η κυβέρνηση έχει διαγράψει τα αγροτικά χρέη, που δεν τόλμησαν άλλοι να 
τα διαγράψουν, που δεν άγγιξαν αυτό το θέμα.  Προχθές σε δημοσιογραφική διάσκεψη 
ο Υπουργός Γεωργίας έδωσε εκείνα τα οποία είχαν υποσχεθεί από προηγούμενες 
κυβερνήσεις.  Έχουμε δώσει ως αντιστάθμισμα, ως πρώτη δόση στην αρχή, €60 
εκατομ. στους γεωργούς.  Έχει τολμήσει και έχει αντιμετωπίσει τα μεγάλα αγροτικά 
ζητήματα που ευρίσκονταν μπροστά μας, με βάση και τις εγκυκλίους, τις Οδηγίες και 
τους κανονισμούς που έρχονταν από την Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Αυτή η κυβέρνηση αναδομεί πλήρως το θεσμικό πλαίσιο της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, μέσα από το οποίο αυξάνεται η δημοκρατία, αυξάνεται ο ρόλος του 
πολίτη.  ∆ίνουμε δικαιώματα εξουσίας στον πολίτη μέσα απʼ αυτή την αναβάθμιση.   

 Αυτή η κυβέρνηση έχει προχωρήσει στην τροποποίηση του συντάγματος για 
υπεροχή του ευρωπαϊκού δικαίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ολοκληρώνετε, κύριε Γεωργίου.   

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυτή η κυβέρνηση έχει φέρει την πολεοδομική αμνηστία και κακώς δεν έχει 
ψηφιστεί από το κοινοβούλιο ακόμη, γιατί θα αντιμετωπίσουμε τις 120 000 δικαιούχους 
ιδιοκτήτες, που δεν είναι ιδιοκτήτες σήμερα, θα τους λύσουμε το πρόβλημα και την ίδια 
ώρα θα δώσουμε τη δυνατότητα να αποκατασταθεί το καλό όνομα της Κύπρου στο 
εξωτερικό, γιατί πολλοί από τους αγοραστές δεν είναι Κύπριοι. 

 Αυτή η κυβέρνηση έχει δώσει για τον πολιτισμό.  Έχει δημιουργήσει το φορέα και 
έχει προχωρήσει και έχει δώσει περιεχόμενο στο θέμα του πολιτισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κλείνετε, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

  Θα κλείσω με ένα θέμα… 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έλειψεν η μπαταρία! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η μπαταρία δε λείφκει που τους ακελικούς, κύριε Γεωργίου!  Εμείς είμαστε 
συγκοινωνούντα δοχεία ως ΑΚΕΛ, διότι έχουμε τη συντροφικότητα.  Εκείνοι που έχουν 
ιδιωτικές μπαταρίες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αυτό δεν το μετρώ, α! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …εκεί υπάρχει και το ενδεχόμενο να λείψει η μπαταρία τους. 

(Γέλια) 
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 Κάποιοι έχουν πει ότι ο Πρόεδρος, η κυβέρνηση και το ΑΚΕΛ απειλούν και 
τρομοκρατούν το λαό, για να μην ακούει, να μη βλέπει και να μη μιλά.  Ειλικρινά, 
βλέποντας τον καθένα σας στα μάτια, και μέσω των δικών σας ματιών το σύνολο του 
κυπριακού λαού, ως ένας εκ των μελών της ηγεσίας του ΑΚΕΛ δε νιώθω καθόλου 
τρομοκράτης.  Νιώθω ως ένας πλέρια δημοκράτης, που σέβομαι ακόμα και τις ήπιες 
ύβρεις, γιατί ακούσαμε και μη ήπιες σʼ αυτό το σώμα.   

 Εύχομαι σε όλους ο νέος χρόνος να φέρει περισσότερη σύνεση, περισσότερη 
συνεργασία και μη κομματική κρίση, αλλά κυπριακή κρίση, για να αντιμετωπίσουμε, ναι, 
τα μεγάλα προβλήματα της εποχής, τα μεγάλα προβλήματα που ήταν συσσωρευμένα 
στην Κύπρο.  Και εμείς θα τα αντιμετωπίσουμε, νοουμένου ότι θα υπάρξει η ανάλογη 
στήριξη από όσους έχουν προθυμοποιηθεί να είναι θετικοί.  Να μάθουμε στη ζωή μας 
να είμαστε θετικοί και όχι αρνητικοί. 

 Ευχαριστώ πολύ και καλό βράδυ σε όλους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Γεωργίου. 

 Εδώ ολοκληρώνεται η συνεδρία η απογευματινή.  Καλή ξεκούραση!  Θα 
συνεχίσουμε τη συζήτησή μας για τον κρατικό προϋπολογισμό για το 2011 αύριο 
Πέμπτη, 16 ∆εκεμβρίου 2010, η ώρα 9.00 το πρωί, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010. 

 (Αρ. Φακ. 23.01.051.165-2010). 

(Συνέχιση της συζήτησης). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: ---------------------- 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ---------------------- 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  

(Ώρα λήξης: 7.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 
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Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Συνέχιση της συζήτησης για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος 
του 2010» (Κλ. Μαυροχάννας, Στ. Κυριακίδου, Ντ. Ακκελίδου, Γ. Τάσου, Α. Αντωνίου, Κ. 
Χατζηγιάννη, Α. Μουσκάλλης, Ρ. Μαυρονικόλα, Στ. Μισιαούλη ∆ημητρίου, Ν. 
Κωνσταντίνου, Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Θωμά, Σ. Σαμψών, Α. Γεωργίου, Α. Νεοφύτου, Π. 
Σταυριανός, Στ. Ιερωνυμίδης, Ν. Κλεάνθους, Ανδρέας Κυπριανού, Γ. Γαβριήλ, Α. 
Θεμιστοκλέους, Γ. Λαμάρης, Πρόεδρος, Γ. Βαρνάβα, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Α. 
Κυριακίδου, Γ. Γεωργίου, Ά. Αριστοτέλους, Σ. Φυττής, Χρ. Στυλιανίδης). 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 16ης ∆εκεμβρίου 2010 

Ώρα έναρξης: 9.15 π.μ. 

Αρ. 15 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Συνεχίζουμε τη συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού για το 2011.  

 Καλώ στο βήμα τον καλό το συνάδελφο τον Τάσο το Μητσόπουλο εκ μέρους 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κοίταξε, η πρώτη γραμμή του ΑΚΕΛ έχει έναν, η πρώτη γραμμή του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού έχει έναν, του ∆ΗΚΟ έναν… εσυλλάβαν τους εψές… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Η πρώτη γραμμή του ΕΥΡΩΚΟ έν’ το 50%.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μόνο δικηγόρος, κύριε, είμαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι, τώρα ήρτε και ο Αβέρωφ με το μαντηλάκι του!  Εψές, ρε Αβέρωφ, ένα 
μαντηλάκι, σήμερα άλλο μαντηλάκι!  Τι θα γίνει μαζί σου επιτέλους; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πρέπει όλοι να κατανοούμε την οικονομική κρίση.  Αντί μια γραβάτα ʼγοράζεις 
έξι μαντηλάκια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Σωστό. 

 Λοιπόν, Τάσο μου, έχεις το λόγο. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στη διάρκεια της περσινής μου ομιλίας για τον κρατικό προϋπολογισμό είχα 
αναφερθεί στην αξία της σύγκρουσης και του πολιτικού ανταγωνισμού που στηρίζεται 
πάνω στην καθαρότητα του ορθού λόγου και στην ηθική και στην εντιμότητα των 
πολιτικών επιχειρημάτων.  Φέτος και εκτός κειμένου, έχω επιλέξει να σταθώ σε ένα 
αντίστοιχο πολιτικό σημείο, κάνοντας τη διαπίστωση ότι ολοένα και περισσότεροι 
συνάδελφοι επιλέγουμε να προσχωρούμε στη λογική της εύκολης όξυνσης, της 
εύκολης σύγκρουσης, της εύκολης αντιπαράθεσης.  Μια λογική δυστυχώς η οποία 
αναπαράγει ως βασικό αυτοσκοπό και επιδίωξη την ίδια την όξυνση.  Μια λογική η 
οποία δυστυχώς αναπαράγει τοξικά πολιτικά υποπροϊόντα και όχι δημιουργικά 
επιχειρήματα τα οποία αναμένει από εμάς ο λαός.  

  Χτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είδαμε από τους τηλεοπτικούς μας δέκτες 
να διαδραματίζονται στην Αθήνα συγκλονιστικές σκηνές, όταν ένας συνάδελφός μας 
βουλευτής του ελληνικού κοινοβουλίου προπηλακίστηκε και κυριολεκτικά η σωματική 
του ακεραιότητα τέθηκε σε άμεσο κίνδυνο στη διάρκεια των διαδηλώσεων που 
βρίσκονταν σε εξέλιξη.  Και αν αναφέρομαι στα περιστατικά αυτά, είναι γιατί πολύ 
φοβούμαι -και το καταθέτω αυτό ενώπιόν σας εξομολογητικά- ότι, αν συνεχίσουμε με 
την ίδια λογική μιας αδιέξοδης και στείρας αντιπαράθεσης, η οποία δε στηρίζεται -
επαναλαμβάνω και τονίζω- στη λογική του καθαρού και τεκμηριωμένου πολιτικού 
επιχειρήματος, τότε το αναπόφευκτο και αναπόδραστο επόμενο βήμα θα είναι να 
οδηγηθούμε στη χειροδικία.  Και αν δε χειροδικούμε εντός της αιθούσης μεταξύ μας, 
τότε θα έχουμε επιτρέψει, θα έχουμε δώσει το δικαίωμα στους συμπολίτες μας να 
στραφούν αυτοί εναντίον μας με ανάλογες με την Ελλάδα διαθέσεις.  Και είναι γι’ αυτό 
που αισθάνομαι την ανάγκη να καλέσω όλους μας να μην επιτρέψουμε με στάσεις και 
συμπεριφορές μας να μετατρέψουμε τον ιερό χώρο του κοινοβουλίου σε αρένα, όπως 
είδα σήμερα κάποιες εφημερίδες να χαρακτηρίζουν το χώρο αυτό.  Να μη 
μετατρέψουμε το χώρο του κοινοβουλίου σε ένα νέο Κολοσσαίο, όπου οι πολίτες, οι 
θεατές, θα συνωθούνται μέσω των μέσων μαζικής ενημέρωσης, για να 
παρακολουθήσουν προπηλακισμούς, να παρακολουθήσουν σκληρούς αγώνες, να 
παρακολουθήσουν αίμα, λάσπη, χώμα και ιδρώτα και άλλα “ευγενή” ενδεχομένως 
αθλήματα.  Να μην επιτρέψουμε, εν τέλει, τον ευτελισμό και τη διολίσθηση της 
πολιτικής, κάτι  που θα ρίξει βαρύτατη τη σκιά της απαξίωσης στο σύνολο του 
πολιτικού μας δυναμικού.   

 Και θα ήθελα στο σημείο αυτό δύο στοιχεία να αναφέρω.  Το πρώτο, μια 
ταπεινή παραίνεση προς τα κόμματα της σημερινής εξουσίας, το ΑΚΕΛ και το ∆ΗΚΟ, 
αλλά και προς τα κόμματα της όποιας μελλοντικής εξουσίας, τα οποία θα πρέπει να 
είναι δεκτικά και ανεκτικά στην άσκηση της κριτικής.  Γνωρίζω ότι η κριτική είναι 
ενοχλητική και είναι ακόμα πιο ενοχλητική, όταν δεν έχεις συνηθίσει να δέχεσαι 
κριτική.  Όμως θα πρέπει οι τα πρώτα φέροντες να δώσουν το καλό παράδειγμα. 

 Το δεύτερο στοιχείο είναι να επιδείξουμε όλοι μας αυτοσυγκράτηση και 
αυτοκυριαρχία και να μην πληγώνουμε εθελούσια τη δημοκρατία και τον 
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κοινοβουλευτισμό με τις συμπεριφορές μας.  Γιατί, για μένα τουλάχιστον, είναι 
ξεκάθαρο πως, για να αντιμετωπίσουμε τα πολλαπλά εθνικά, πολιτικά, οικονομικά και 
κοινωνικά αδιέξοδα τα οποία απειλητικά ορθώνονται μπροστά μας, χρειάζεται ενότητα 
και ομοψυχία, χρειάζεται άθροιση δυνάμεων, γνώσεων, εμπειριών και σοφίας, 
δημιουργική και όχι τοξική πολιτική.  Για να θυμηθώ επίσης τη συμπυκνωμένη σοφία 
την οποία μάς μεταφέρει ο αρχαίος Ισοκράτης, ο οποίος είχε πει ότι «Το της όλης 
πόλεως ήθος ομοιούται τοις άρχουσι».   

 Τελειώνω λέγοντας ότι, για να βγούμε από τη σημερινή πολύμορφη και 
πολυεπίπεδη κρίση, χρειάζεται συλλογική προσπάθεια.  Θα βγούμε από το λαβύρινθο 
της κρίσης όλοι μαζί, χέρι με χέρι. 

 Είναι αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πως ζούμε μέρες 
κρίσης και αμφισβήτησης.  Οι πολίτες βιώνουν την αβεβαιότητα του σήμερα και την 
αγωνία του αύριο.  Οφείλουμε ωστόσο να ομολογήσουμε ότι η κρίση αυτή δεν ήρθε 
τυχαία.  Είναι αποτέλεσμα λανθασμένων πολιτικών επιλογών και μιας στρεβλής 
συλλογικής νοοτροπίας.  Πορευτήκαμε όλα αυτά τα χρόνια μέσα από επαχθείς και 
πολλές φορές ανέντιμους συμβιβασμούς, έχοντας το βλέμμα στραμμένο στις 
επόμενες εκλογές και όχι στις επόμενες γενιές. 

 Για μας πολιτική δεν είναι η τέχνη να κερδοσκοπείς με το ψέμα και το λαϊκισμό, 
επενδύοντας στην αφέλεια των ακροατών σου και προσδοκώντας σε πρόσκαιρα 
εκλογικά οφέλη.  Πολιτική είναι η τόλμη να διαχειρίζεσαι την αλήθεια μακριά από 
κολακείες και υπερβολές.  Και χρέος όλων ημών των πολιτικών είναι να μιλάμε με 
λόγια καθαρά για όλα αυτά που μας πληγώνουν, χωρίς να διχάζουμε, να μιλάμε γι’ 
αυτά που ορθώνονται μπροστά μας ως εμπόδια, χωρίς να προκαλούμε φόβο και 
πανικό.  Η κυβέρνηση πορεύτηκε στα τρία χρόνια που πέρασαν χωρίς όραμα και 
σχέδιο, υπακούοντας στη λογική του “βλέποντας και κάνοντας”, άλλοτε υποτιμώντας 
τους υπαρκτούς κινδύνους και δυσκολίες, άλλοτε ξορκίζοντας με ευχές την 
επερχόμενη χρηματοπιστωτική θύελλα και άλλοτε πάλι διαφημίζοντας παυσίπονα 
μέτρα μικρής έκτασης και περιορισμένης εμβέλειας, ανίκανα εκ των πραγμάτων να 
αναχαιτίσουν την ένταση της συνεχιζόμενης κρίσης.  Έλειψε κοντολογίς το όραμα για 
μια σειρά μεγάλων αλλαγών και μεταρρυθμίσεων που χρειάζεται ο τόπος και η 
κοινωνία και ικανοποιήθηκε η κυβέρνηση με μια λογική διαχείρισης της μιζέριας και 
της καθημερινότητας, η οποία απλώς μεταθέτει το πρόβλημα για παρακάτω.    

 Εμείς δε μασήσαμε τα λόγια μας. Από την πρώτη κιόλας στιγμή 
προειδοποιήσαμε και την κυβέρνηση και το λαό, γιατί ξέραμε πού οδηγούνται τα 
πράγματα.  ∆ε βαδίσαμε το συνηθισμένο αντιπολιτευτικό δρόμο λέγοντας “όχι” σε όλα 
και πλειοδοτώντας σε φιλολαϊκά μέτρα.  ∆ε διστάσαμε μάλιστα να “βάλουμε πλάτη” 
στα δύσκολα προτείνοντας συγκεκριμένες και εφικτές λύσεις.  Με θυσίες, ασφαλώς, 
που όμως πιάνουν τόπο.  Με θυσίες που οδηγούν σε ασφαλή έξοδο από την κρίση 
και σε μια σταθερή και βιώσιμη ανάπτυξη.  

 Είναι γι’ αυτό το λόγο που τώρα μπορούμε να πούμε στο λαό ότι, για να βγούμε 
από την κρίση, πρέπει να μπούμε ξανά στο δρόμο της ανάπτυξης.  Για να μπούμε στο 
δρόμο της ανάπτυξης, πρέπει να ανακτήσουμε τη χαμένη ανταγωνιστικότητα της 
κυπριακής οικονομίας και για να ανακτήσουμε την ανταγωνιστικότητα της οικονομίας 
μας, πρέπει να προχωρήσουμε σε δραστικές αλλαγές, όπως είναι η μείωση των 
φόρων και η περιστολή των μη παραγωγικών δαπανών στον ευρύτερο δημόσιο 
τομέα.  Η δική μας θέση βρίσκεται σε ευθεία αντίθεση με τη λογική των 
συγκυβερνώντων κομμάτων ΑΚΕΛ και ∆ΗΚΟ. Ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός θα 
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έπρεπε να δίνει πολύ μεγαλύτερο βάρος στην περιστολή των μη παραγωγικών 
δαπανών και όχι στην αύξηση των εσόδων μέσω νέων φορολογιών.  Η καθυστέρηση 
στο νοικοκύρεμα του ευρύτερου δημόσιου τομέα και του σπάταλου, κεντρικού 
κράτους, από το οποίο δυστυχώς “σιτίζεται” το σημερινό σύστημα εξουσίας ΑΚΕΛ και 
∆ΗΚΟ, αλλά και -για να είμαστε έντιμοι με τους εαυτούς μας- ολόκληρο το κομματικό 
μας σύστημα, έχει ως άμεσο αποτέλεσμα το κλείσιμο εκατοντάδων μικρομεσαίων 
επιχειρήσεων και την απώλεια χιλιάδων θέσεων εργασίας στον ιδιωτικό τομέα˙  θέσεις 
παραγωγικές, επιχειρηματιών και εργαζομένων, που μοχθούν, παράγουν και 
δημιουργούν πλούτο για τη χώρα.  

  Εκεί όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον ιδιωτικό τομέα όπου 
συνωθούνται οι χιλιάδες των ανέργων βρίσκονται τα παιδιά ενός κατώτερου Θεού.  
Γιατί εκεί ακριβώς οι άνθρωποι μπορεί να απολύονται χωρίς διαδηλώσεις, χωρίς 
απεργίες, χωρίς να χάνουν τον ύπνο τους οι κομματάρχες που δεν τους διόρισαν και 
οι εργατοπατέρες που δεν τους εκπροσωπούν.  Αυτή είναι η μεγάλη ντροπή την 
οποία συλλογικά επωμιζόμαστε.  

 Υπάρχει όμως μια μεγάλη και ουσιώδης διαφορά μεταξύ των πολιτικών 
σήμερα.  Από τη μια βρίσκονται εκείνοι που -έστω και ολίγοι- έχουν συνειδητοποιήσει 
το μέγεθος της κρίσης και αντιδρούν ανάλογα.  Αναλαμβάνουν τις ευθύνες τους και 
προτείνουν μια νέα πορεία, με γνώμονα το συλλογικό συμφέρον.  Από την άλλη 
βρίσκεται δυστυχώς η πλειονότητα των πολιτικών που συνεχίζει να σφυρίζει 
αδιάφορη, σαν να μη συμβαίνει τίποτα.  Πολιτικοί που ακόμη και σήμερα λαϊκίζουν και 
επιμένουν να προτάσσουν το κομματικό συμφέρον και τις προσωπικές τους 
σκοπιμότητες μπροστά από το συμφέρον της πατρίδας και του λαού.  Αυτός είναι και 
ένας βασικός λόγος για την απαξίωση της πολιτικής.  Αυτός είναι ο λόγος για τον 
οποίο η μεγάλη πλειονότητα της κοινωνίας και κυρίως των νέων ανθρώπων έχει χάσει 
πια την εμπιστοσύνη της στους πολιτικούς.  ∆εν μπορούμε όμως να βγούμε από τα 
σημερινά αδιέξοδα χωρίς γενναίες πολιτικές αποφάσεις.  Αποφάσεις που μπορούν να 
προέλθουν μόνο με σοβαρότητα, όραμα και  άθροιση, όπως έχω αναφέρει, γνώσεων, 
δυνάμεων και εμπειριών. 

 Πέρασαν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έξι χρόνια από την ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η κυβέρνηση, με τις ιδεολογικές της αναστολές, δεν 
κατάφερε να αξιοποιήσει επαρκώς την συμμετοχή μας, να εμπλέξει θεσμικά την 
Ευρώπη στην προσπάθεια τερματισμού της διαίρεσης και της κατοχής της πατρίδας 
μας και εξεύρεσης μιας λύσης συμφωνημένης και βιώσιμης, που να στηρίζεται σε 
ευρωπαϊκές αξίες και αρχές. Την ώρα που στον ευρωπαϊκό χώρο έχει ανοίξει μια 
μεγάλη συζήτηση για τα θέματα άμυνας, ασφάλειας και εξωτερικής πολιτικής -στην 
οποία μάλιστα συζήτηση η Τουρκία διαδραματίζει πρωταγωνιστικό ρόλο- η Κύπρος 
είναι εκκωφαντικά απούσα από τους χώρους διαμόρφωσης και λήψης των μεγάλων 
πολιτικών αποφάσεων. 

 Καλούμε για μια ακόμη φορά την κυβέρνηση, απαλλαγμένη από ιδεολογικές 
αγκυλώσεις και παρωχημένους δογματισμούς, να αναθεωρήσει τη στάση της και 
αξιοποιώντας μια διαπιστωμένη και ευρύτατη κοινωνική και πολιτική συναίνεση να 
υποβάλει το συντομότερο δυνατό αίτηση για ένταξη στο πρόγραμμα “Συνεταιρισμός 
για την Ειρήνη”.  Με την υποβολή αυτής της αίτησης και την πλήρη συμμετοχή της 
Κύπρου στην ευρωπαϊκή πολιτική άμυνας και ασφάλειας εξυπηρετούνται τα μείζονα 
συμφέροντα της πατρίδας μας.  Εγώ θα πήγαινα ένα βήμα παρακάτω και θα έλεγα ότι 
θα έπρεπε να αποτολμήσουμε τη μεγάλη υπέρβαση, την ιστορική υπέρβαση να 
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διεκδικήσουμε την ένταξή μας ακόμα και στο ΝΑΤΟ, μιας και η απόφαση αυτή, η 
οποία πιθανότατα δε θα τελεσφορούσε, θα βοηθούσε στην αναδιάταξη των 
γεωπολιτικών ισορροπιών στην περιοχή μας και στο ξαναμοίρασμα της τράπουλας.    

 Ενόψει της ανάληψης της προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία το 2012 oι θεσμικές υποχρεώσεις αυξάνονται εντυπωσιακά.  
Άμεση και επιτακτική ανάγκη, κατά την άποψή μας, αποτελεί η σύσταση 
Υφυπουργείου Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υπό το Υπουργείο Εξωτερικών.  Το θεσμικό 
αυτό έλλειμμα που παρουσιάζεται σε συνδυασμό με την πολιτική της κενής ή της 
άφωνης καρέκλας στερεί από την πατρίδα μας ευκαιρίες και δυνατότητες στον 
ευρωπαϊκό χώρο, αλλά και την αξιοποίηση πόρων από τα λεγόμενα “οριζόντια” 
προγράμματα, όπως πολύ εύστοχα πρόσφατα επισήμανε ο μέχρι πρότινος 
εκπρόσωπος της Κύπρου στο Ελεγκτικό Συμβούλιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο κ. 
Κίκης Καζαμίας.  Έχει δυστυχώς αρνητικές επιπτώσεις και στην προσπάθεια 
εξασφάλισης αλληλεγγύης για την επίλυση του Κυπριακού.  Από την πλευρά μας 
καταθέτουμε υπεύθυνα την ετοιμότητά μας να σταθούμε στο πλευρό της κυβέρνησης, 
ώστε η κυπριακή προεδρία να στεφθεί με επιτυχία.  Η επιτυχία αυτή είναι ένα μεγάλο 
εθνικό στοίχημα, το οποίο οφείλουμε να κερδίσουμε όλοι μαζί. 

 Θα αναφερθώ και φέτος ενδεικτικά και όχι εξαντλητικά σε προβλήματα που 
αντιμετωπίζει η εκλογική μου περιφέρεια και τα οποία δυστυχώς παραμένουν 
ανεπίλυτα και απαράλλακτα τα τελευταία πέντε χρόνια.  Όχι μόνο, γιατί τα 
προβλήματα αυτά είναι πιεστικά, αλλά κυρίως, γιατί η έλλειψη πολιτικής βούλησης 
δημιουργεί συνθήκες αγανάκτησης και οργής μεταξύ των συμπολιτών μου της πόλης 
και επαρχίας.  

 Ξεκινώ από το θέμα της επέκτασης του νοσοκομείου της Λάρνακας, το οποίο 
σε περιόδους κρίσης, όπως είναι λογικό, δέχεται ολοένα και μεγαλύτερο αριθμό 
ασθενών οι οποίοι στρέφονται στη δημόσια υγεία.  Παρ’ όλο που ο Υπουργός Υγείας 
είχε δεσμευτεί και γραπτώς για την έναρξη των κατασκευαστικών έργων εντός του 
2010, το μόνο κονδύλι το οποίο περιλαμβάνεται στον προϋπολογισμού για το 2011 
είναι το υποτυπώδες ποσό των €10.  Το νοσοκομείο έχει εξαντλήσει τις αντοχές του 
και, αν λειτουργεί, λειτουργεί χάρη στον πατριωτισμό του προσωπικού.  

 Η υλοποίηση της τρίτης και τέταρτης φάσης τού κατεξοχήν τουριστικού δρόμου 
Λάρνακας-∆εκέλειας καθυστερεί και θα ολοκληρωθεί -υπολογίζεται- το 2015.  Μιλούμε 
για ένα δρόμο μήκους επτάμισι χιλιομέτρων που, όταν θα έχει με το καλό 
ολοκληρωθεί, θα έχει πάρει περίπου δεκαπέντε χρόνια.  

 Η συμφωνία που συνομολογήθηκε το 2001 μεταξύ κυβέρνησης και δήμου 
Λάρνακας και προέβλεπε την κατασκευή του τερματικού σταθμού στο Βασιλικό το  
2008 και τη μετακίνηση των εγκαταστάσεων πετρελαιοειδών μέχρι το 2010 παραμένει 
κενό περιεχομένου ευχολόγιο.   

 Τέλος, εκφράζω την ελπίδα ότι θα καρποφορήσει ο διάλογος που βρίσκεται σε 
εξέλιξη μεταξύ του κράτους και της κοινοπραξίας “Ζήνων”, ώστε εντός του 2011 να 
ξεκινήσουν τα κατασκευαστικά έργα για την ανάπλαση της μαρίνας, του λιμανιού και 
του χερσαίου χώρου, ένα έργο τεράστιας και υπερτοπικής σημασίας.  

 Οφείλω να προσθέσω ότι από τον προϋπολογισμό του 2011 απουσιάζουν τα 
μεγάλα αναπτυξιακά έργα για την επαρχία Λάρνακας.  Το μεγαλύτερο έργο που 
βρίσκεται αυτή την ώρα σε εξέλιξη και θα χρηματοδοτηθεί με το ποσό των €2,2 
εκατομ. είναι η κατασκευή του υποστέγου για τη Μονάδα Αεροπορικών Επιχειρήσεων 
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της αστυνομίας.  Την ώρα μάλιστα που βρίσκονται σε εξέλιξη ή υπό μελέτη στο 
παγκύπριο έργα τα οποία στερούνται οικονομικής λογικής και οικονομικής 
βιωσιμότητας.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για μας είναι ξεκάθαρο πως η Κύπρος βρίσκεται σε μια κρίσιμη φάση.  Η 
πρόκληση που έχουμε μπροστά μας είναι μεγάλη.  Πώς θα αποτινάξουμε τις παλιές 
αντιπαραγωγικές δομές, πώς θα προωθήσουμε θεσμικές και λειτουργικές αλλαγές 
που αναπόφευκτα θα μεταβάλουν τις συνήθειες μεγάλων τμημάτων της διοίκησης και 
της κοινωνίας και πώς μέσα από τη μεταρρύθμιση αυτή θα οδηγηθούμε σε ένα πιο 
ορθολογικό οικονομικό μοντέλο βιώσιμης ανάπτυξης. 

 Είναι αλήθεια πως στα χρόνια που πέρασαν πετύχαμε διαδοχικά δύο μεγάλους 
στρατηγικούς στόχους.  Πρώτα την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έπειτα 
την ένταξή μας στην Ευρωζώνη. Πετύχαμε τους στόχους αυτούς μέσα σε ένα κλίμα 
δημοσιονομικής πειθαρχίας, χωρίς ωστόσο ιδιαίτερες εισοδηματικές θυσίες για τη 
μεγάλη πλειοψηφία των μισθωτών. Τα δύο αυτά επιτεύγματα ωστόσο δε 
συνοδεύτηκαν από τις αναγκαίες εκείνες διαρθρωτικές τομές που θα ενίσχυαν τη 
συνολική αποδοτικότητα του παραγωγικού συστήματος.  Οι αντιπαραγωγικές δομές 
παρέμειναν ισχυρές και συνεχίζουν να υπονομεύουν το μέλλον και κάθε αναπτυξιακή 
προσπάθεια.  Γι’ αυτό και στη σημερινή φάση που βρίσκεται η Κύπρος δε χρειάζεται 
μόνο λογιστική ανάπτυξη των οικονομικών μεγεθών, αλλά κυρίως μεταρρυθμίσεις και 
τομές που θα τονώσουν την ανάπτυξη και θα κάνουν τη ζωή των πολιτών καλύτερη. 
Από την πάταξη της ανομίας, της διαφθοράς και της διαπλοκής, από τη βελτίωση της 
ποιότητας των δημόσιων έργων και των υποδομών μέχρι την αναβάθμιση των 
υπηρεσιών που το κράτος παρέχει στους πολίτες και τον εξορθολογισμό της 
αμείλικτης κρατικής γραφειοκρατίας. 

 Εμείς απερίφραστα τασσόμαστε κατά του σπάταλου και αναποτελεσματικού 
κράτους που απορροφά ολοένα και περισσότερους πόρους χωρίς να παράγει. 
Τασσόμαστε και ενάντια στο παλιό και εξίσου αποτυχημένο μοντέλο ενός 
κρατικοδίαιτου καπιταλισμού που ευνοεί την αεριτζίδικη και παρασιτική 
επιχειρηματικότητα.  Αυτό το φαύλο σύστημα πρέπει να υπερβούμε έστω και μέσα 
από συγκρούσεις.  

 Αν προσχωρήσουμε στη λογική της διαχείρισης και ανακατανομής της μιζέριας, 
αν δε δώσουμε έμφαση στην ανάπτυξη και την παραγωγή, αν δεν απελευθερώσουμε 
τις ζωντανές δυνάμεις αυτής της κοινωνίας, τότε το σίγουρο είναι πως θα 
ναυαγήσουμε. Ήρθε η ώρα να δοκιμάσουμε το καινούριο.  Είναι αίτημα των καιρών, 
είναι αίτημα των πολιτών, είναι η μόνη διέξοδος για το αύριο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Τάσο το Μητσόπουλο. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον “Ιταλό” της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το φίλο τον Ντίνο το Χατζηνικόλα.  

 Άλλαξές μου γραβάτα σήμερα!  
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ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Σήμερα εν παίζουμαι, κύριε Πρόεδρε.  Αλλά όσο “Ιταλός” είμαι εγώ, είσαστε 
άλλο τόσο και εσείς.  Τζιαι είμαι τζιαι κακοφανισμένος, για να ξέρετε, διότι ετάξετέ μου 
κάτι… 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Να μετρώ το χρόνο ή να μην τον μετρώ; 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Όι, να μην τον μετράτε, διότι έν’ ο Πρόεδρος… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να τον αφαιρείς από το ∆ΗΚΟ. 

(Γέλια) 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 ∆ιότι είπες ότι εννά έρτεις να πάεις βουρκάτορας στο κυνήιν τζιαι εν ήρτες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ούτε για βούρκαρης εν κάμνω. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Εννά σε κάμω να κάμνεις, κύριε Πρόεδρε, μεν φοάσαι.   

 Λοιπόν, θα ξεκινήσω, αγαπητοί συνάδελφοι, καλημερίζοντας όλους και θα 
συμφωνήσω με τον πρόλογο που έχει κάνει ο φίλος ο Τάσος Μητσόπουλος.  Όσον 
αφορά την κριτική, σίγουρα πρέπει να είμαστε σε κάποια πλαίσια σοβαρότητας.  Όσο 
ενοχλητική όμως και να είναι η κριτική για κάποιους, κύριε Μητσόπουλε, δεν ξέρω τις 
ύβρεις πού να τις κατατάξουμε, όσο ενοχλητικές και να είναι.  Γι’ αυτό, όταν λέμε την 
αλήθεια, να λέμε όχι τη μισή, αλλά να λέμε ολόκληρη την αλήθεια.   

 Εγώ θα σταθώ, πριν να μπω στην ομιλία μου, σε κάποια ζητήματα στα οποία 
έχει αναφερθεί ο φίλος ο Γεώργιος ο Τάσου, σε θέματα γεωργίας, που πρέπει να 
πούμε ότι είναι ένα μεγάλο κεφάλαιο με το οποίο έχει ασχοληθεί, τουλάχιστον εξ όσων 
έχω ακούσει, μόνο ο κ. Τάσου και θα ασχοληθώ και εγώ.  ∆ιερωτήθηκε ο κ. Τάσου 
πώς κυβερνά αυτή η κυβέρνηση και πώς τέλος πάντων ασχολείται με θέματα 
γεωργίας.  Εδώ είναι η διαφορά μας, κύριε Τάσου.  Αυτή η κυβέρνηση κυβερνά και 
έχει στο κέντρο της προσοχής της τον άνθρωπο.  Έχει κάνει πάρα πολλά για τη 
γεωργία και υπολείπονται να γίνουν πολλά.  ∆ε λειτουργούμε όπως λειτουργούσαν ή 
κυβερνούσαν άλλοτε κάποιοι.   

 Έχει μιλήσει για τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος και μάλιστα το ανέφερε και δύο και τρεις φορές ότι ο 
αναπτυξιακός προϋπολογισμός του Υπουργείου Γεωργίας είναι κατά πολύ μειωμένος.  
Τα στοιχεία από μόνα τους, κύριε Τάσου, σας διαψεύδουν.  Ο προϋπολογισμός του 
Υπουργείου Γεωργίας είναι αυξημένος κατά 11,1% -ο προϋπολογισμός ανάπτυξης- 
και ο τακτικός προϋπολογισμός είναι μειωμένος κατά 5,3%, κατ’ ακρίβειαν.  Άρα αυτό 
το οποίο έχετε πει ότι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γεώργιο Τάσου) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Τάσου, παρακαλώ.  

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 …ο αναπτυξιακός προϋπολογισμός του υπουργείου είναι μειωμένος, σας 
προκαλώ να ξαναδιαβάσετε τον προϋπολογισμό του Υπουργείου Γεωργίας και θα 
πείτε τα αντίθετα.    

 Έχει αναφερθεί στα θέματα του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης και έχει 
μάλιστα έντονα κατηγορήσει τον ΟΓΑ ότι με διάφορες δικαιολογίες, με διάφορα τέλος 
πάντων τερτίπια, έρχεται να υποβαθμίσει τις ζημιές τις οποίες γίνονται εις βάρος των 
γεωργών, εις βάρος των αποζημιώσεων τις οποίες έπρεπε να πάρουν.  Μιλώντας 
ιδιαίτερα για τους πατατοπαραγωγούς, ουδέν αναληθέστερον, κύριε Τάσου.  Εδώ 
πρέπει να ξέρετε ποια είναι η πολιτική που εφαρμόζει ο Οργανισμός Γεωργικής 
Ασφάλισης.  ∆ε λέω ότι όλα λειτουργούν όπως έπρεπε να λειτουργούν.  Έχουν γίνει 
πάρα πολλές τροποποιήσεις.  Μέσα στο συμβούλιο του Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης ξέρετε πολύ καλά ότι είναι και οι αγροτικές οργανώσεις˙ και αυτό το ξέρετε 
πολύ καλά, ότι οι πατατοπαραγωγοί, σε σύγκριση με τα όσα έχουν βάλει ως 
ασφάλιστρο, έχουν πάρει μέχρι σήμερα €46 εκατομ.  Εγώ νομίζω ότι θα έπρεπε να 
είμαστε πιο προσεκτικοί, όταν αναφερόμαστε σ’ αυτά τα ζητήματα.   

 Όσον αφορά κάποια ζητήματα τα οποία έχει αναφέρει, εγώ θα ρωτήσω ένα 
πράγμα τον κ. Τάσου.  Αφού θέλετε τόσο να εξυπηρετήσετε τη γεωργία και την αλιεία 
και όλους, γιατί δεν έχετε αναλύσει απ’ αυτό το βήμα την πρόταση νόμου που έχετε 
καταθέσει για την παραχώρηση άδειας γρι-γρι στους ψαράδες;  Συμφωνούν οι 
ψαράδες;  Γιατί δεν την έχετε αναλύσει;  Αυτά τα ζητήματα δεν πρέπει να γίνονται στα 
κρυφά, αλλά πριν να καταθέσουμε μια πρόταση νόμου, τουλάχιστον την αναλύουμε σ’ 
αυτούς τους οποίους έπρεπε να την αναλύσουμε.  Όταν την αναλύσετε, κύριε Τάσου, 
θα δείτε ότι αυτά στα οποία αναφέρεστε δεν είναι ακριβώς τα ίδια.  Έχω πάρα πολλά 
ζητήματα να σχολιάσω, αλλά θα το αποφύγω.   

 Θα τελειώσω με κάτι άλλο -όσο και να σας ενοχλεί αυτό το ζήτημα- ότι το 
παραπάνω ξύλο -και θυμάσαι και εσύ, οι παραπάνω διαδηλώσεις έγιναν επί 
διακυβέρνησης Κληρίδη, στα δέκα χρόνια, όταν κάναμε και την εναρμόνιση με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο-  οι αγρότες το εφάαμεν τότε, κύριε Τάσου, και σας παραπέμπω 
σε στοιχεία τα οποία υπάρχουν για τη δεκαετία σας, γι’ αυτό να είστε διπλά 
προσεκτικοί, όταν μιλάτε. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι παραδεκτό ότι η ένταξη άφησε τους γεωργούς εκτεθειμένους σε πολιτικές 
που δεν μπορούσαν να αντιμετωπίσουν˙ και αυτό, γιατί δεν τους δόθηκαν, όταν 
έπρεπε, τα μέσα για να επιβιώσουν.  ∆εν αναφερόμαστε μόνο στην απότομη 
κατάργηση του προστατευτισμού, αλλά και στην κατάργηση οργανισμών που 
μπορούσαν να παρέμβουν και να στηρίξουν τις αγορές των αγροτικών προϊόντων.  

 Σήμερα ο ανταγωνισμός που δέχονται τα αγροτικά προϊόντα είναι μεγάλος, 
ουσιαστικά λόγω της φιλελευθεροποίησης του διεθνούς εμπορίου της Gatt, αλλά και 
των συμφωνιών της ευρωμεσογειακής συνεργασίας, που εντείνουν τον ανταγωνισμό 
που δέχονται τα κυπριακά γεωργικά προϊόντα σε σχέση με άλλα ευρωπαϊκά ή άλλα 
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τρίτων χωρών. 

 Σήμερα, παρ’ όλα τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο κλάδος, θα πρέπει να 
αναφέρουμε ότι η γεωργία συμβάλλει κατά 6,7% στο ακαθάριστο εθνικό προϊόν, 
απασχολεί το 10,3% του εργατικού δυναμικού και αποτελεί το 37% των εξαγωγών της 
Κύπρου.   

 Ως ΑΚΕΛ πιστεύουμε ότι ο τομέας της γεωργικής παραγωγής για να 
αναπτυχθεί χρειάζεται πολιτικές που ευνοούν και ενισχύουν τον αγρότη και την 
προστασία του περιβάλλοντος και με τη σειρά τους συμβάλλουν στην κοινωνία και 
στην οικονομία του τόπου.  Η διακυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια απέδειξε μέχρι 
σήμερα ότι εφάρμοσε και εφαρμόζει πολιτικές που επιλύουν τα διαχρονικά και 
συσσωρευμένα προβλήματα της κυπριακής γεωργίας.   

 Επιλύθηκε το υδατικό ζήτημα, ένα πρόβλημα που ταλαιπωρούσε τον τόπο και 
μαζί με αυτό διευθετείται και το αρδευτικό πρόβλημα.  Με αυτό τον τρόπο ενισχύεται ο 
αγροτικός κόσμος και η αγροτική παραγωγή.  Η ενιαία αντιμετώπιση του 
προβλήματος με την ψήφιση του νόμου για την ενιαία διαχείριση υδάτων και τη 
δημιουργία της Συμβουλευτικής Επιτροπής ∆ιαχείρισης Υδάτων ενισχύει και τους 
μηχανισμούς ανάπτυξης της γεωργικής παραγωγής.  Η δημιουργία μονάδων 
αφαλάτωσης απεξαρτά την παροχή νερού από τις καιρικές συνθήκες.  Πέρα από τις 
υφιστάμενες μονάδες αφαλάτωσης της ∆εκέλειας, της Λάρνακας και της Μονής 
ολοκληρώνονται αυτές της Λεμεσού, της Πάφου και του Βασιλικού.  Ιδιαίτερη σημασία 
δίνεται στην εξοικονόμηση νερού με την επιχορήγηση μέτρων που στοχεύουν στη 
δημιουργία υδατικής συνείδησης, αλλά και με τη μαζική χρήση ανακυκλωμένου νερού. 

 Πρόσθετα υδατικά έργα, όπως αυτό της Αρμίνου στον ποταμό ∆ιαρίζο, η 
κατασκευή του φράγματος Ταμασού στον ποταμό Πεδιαίο, η κατασκευή του 
φράγματος Κανναβιούς στον ποταμό Έζουσα και η κατασκευή του φράγματος 
Κλήρου- Μαλούντας-Ακακίου, ως επίσης και το αρδευτικό έργο Σολέας, απεξαρτούν 
την Κύπρο από τις καιρικές συνθήκες στα ζητήματα που αφορούν το νερό. 

 ∆ιευθετήθηκε το ζήτημα των αγροτικών χρεών.  Ένα πρόβλημα δεκαετιών που 
ταλαιπωρούσε τους αγρότες έφτασε το τέλος του με την απόφαση για τη διαγραφή 
των €39,3 εκατομ.  Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
εφαρμόζοντας την απόφαση της κυβέρνησης, κατάφερε να εξοικονομήσει κονδύλι 
ύψους €3,5 εκατομ., που θα δοθούν σε πέντε χιλιάδες αγροτικές οικογένειες.  

 Ανακαλύφθηκε χάρη στις προσπάθειες του Τμήματος Κτηνιατρικών Υπηρεσιών 
ανθεκτικός γονότυπος για τα πρόβατα.  Αυτό το γεγονός -από μόνο του- επέτρεψε στο 
κράτος να εξοικονομήσει €40 εκατομ., αλλά και να γλιτώσει από θανάτωση 
τετρακόσιες εξήντα χιλιάδες πρόβατα, κάτι για το οποίο επέδειξε ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
ο διεθνής παράγοντας και ιδιαίτερα χώρες που αντιμετωπίζουν αυτό το μεγάλο 
πρόβλημα.  Το πρόγραμμα θα συνεχιστεί και με τις αίγες. Τα χρήματα που 
εξοικονομήθηκαν από αυτό το πρόγραμμα θα δοθούν, βάσει των εξαγγελιών του 
Υπουργείου Γεωργίας,  ως χορηγία στον αγροτικό κόσμο και σε κλάδους που τα 
έχουν ανάγκη. 

 Ολοκληρώθηκε η μελέτη που αφορά τις επιπτώσεις που δέχτηκε ο  αγροτικός 
τομέας από την ένταξη της Κύπρου, αλλά και τις προοπτικές για το μέλλον του.  
Ολοκληρώνεται το μητρώο αγροτών, ένα αίτημα που υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια 
και που σύντομα θα επιλυθεί, ώστε να συμβάλει στη βελτίωση της αγροτικής 
παραγωγής.  ∆όθηκε βοήθεια προς τους γεωργοκτηνοτρόφους κατά τον πρώτο χρόνο 
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διακυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια ύψους €219 εκατομ.  Το νέο Εθνικό Σχέδιο 
Πατατοκαλλιέργειας 2009-2011 εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και είναι 
συνολικού ύψους €4,2 εκατομ.  Εγκρίθηκε αίτημα των φρουτοπαραγωγών για 
αποζημίωση λόγω ακαρπίας για το έτος 2009, ύψους €900.000.  Συνεχίζεται και γι’ 
αυτή τη χρονιά η επιδότηση προς τους εγκλωβισμένους γεωργούς. Συνεχίζεται το 
σχέδιο για τη μετεγκατάσταση κτηνοτροφικών περιοχών. Επιτεύχθηκε η ηλεκτρονική 
σήμανση όλων των αιγοπροβάτων με την τοποθέτηση ενδοστομαχικών βόλων, έτσι 
ώστε να υπάρχει έλεγχος για τα προϊόντα που καταναλώνονται.  Το μέτρο συνεχίζεται 
και με τη σήμανση των αμνοεριφίων.   

 Στον τομέα της αλιείας συνεχίστηκαν τα σχέδια που αφορούσαν τον 
εκσυγχρονισμό των αλιευτικών σκαφών, την πρόωρη συνταξιοδότηση των αλιέων, τη 
στήριξη των νέων αλιέων για την αγορά σκάφους, την απόσυρση σκαφών και τη 
μεταποίηση και εμπορία αλιευτικών προϊόντων.  Συνεχίζονται επίσης τα βελτιωτικά 
έργα στα αλιευτικά καταφύγια Πομού και Κάτω Πύργου. Το αλιευτικό καταφύγιο 
Ζυγίου θα ολοκληρωθεί εντός του 2011.  Κατασκευάστηκε κέντρο εκπαίδευσης για την 
υδροπονία στο Ζύγι, σημαντικό μέτρο που θα ενισχύσει τον αγροτικό κόσμο, αλλά και 
θα συμβάλει στην προστασία του περιβάλλοντος και στην εξοικονόμηση των υδάτινων 
πόρων.  Ετοιμάζονται μελέτες που αφορούν τις κλιματικές αλλαγές, την αύξηση της 
γεωργικής παραγωγής, αλλά και το αυξημένο κόστος των γεωργικών εξαγωγών από 
την Κύπρο.  Συνεχίζεται το σχέδιο προώθησης της κατανάλωσης φρούτων και 
λαχανικών στα σχολεία.  Συνεχίζονται οι μελέτες για προϊόντα με ονομασία 
προέλευσης συμβάλλοντας με αυτό τον τρόπο στην παραγωγή και τη διάθεσή τους.  
Ολοκληρώθηκε το διαχειριστικό σχέδιο αλιείας.  Αυτά είναι ορισμένα από αυτά τα 
οποία δεν έχουν δει κάποιοι στη μέχρι τώρα διακυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια και 
τους προτρέπω να ανοίξουν τους προϋπολογισμούς, για να τα δουν. 

 Θα πρέπει να μας απασχολήσει έντονα η νέα Κοινή Γεωργική Πολιτική 2014-
2020, η επικύρωση της οποίας θα γίνει στο τέλος του 2012, επί κυπριακής προεδρίας 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σ’ αυτήν τίθενται ζητήματα που αφορούν την εμπορία των 
γεωργικών προϊόντων, την ανάγκη για προστασία του περιβάλλοντος, αλλά και το 
μέλλον της αγροτικής παραγωγής.  Στη νέα Κοινή Γεωργική Πολιτική ανάμεσα σε 
άλλα θα πρέπει να προωθηθούν πολιτικές που να ενισχύουν την πρωτογενή 
γεωργική παραγωγή, ώστε να έχει με την σειρά της ένα δίκαιο μερίδιο κέρδους στην 
αλυσίδα παραγωγής τροφίμων.  Θα πρέπει επίσης να αναθεωρηθεί ο τρόπος που 
δίνονται  επιδοτήσεις, ώστε να δίνονται με κριτήρια που θα είναι οικονομικά, κοινωνικά 
και περιβαλλοντολογικά και όχι προς όφελος ορισμένων κλάδων και ορισμένων 
χωρών.  Όταν θα λαμβάνονται οι αποφάσεις για τη νέα Κοινή Γεωργική Πολιτική, θα 
πρέπει με παρεμβάσεις και συμμαχίες με άλλα κράτη μέλη να επιδιώξουμε να έχουμε 
το μεγαλύτερο δυνατό όφελος για τους αγρότες του τόπου μας. 

 Τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η αλιεία θα πρέπει να επιδιώξουμε να 
ξεπεραστούν με τη νέα Κοινή Αλιευτική Πολιτική προς όφελος του λαού.  Ως ΑΚΕΛ 
θεωρούμε ότι τα προβλήματα που αντιμετωπίζει η αλιεία στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
είναι διαχρονικά και ότι δεν προέκυψαν τώρα λόγω της οικονομικής κρίσης.  Σε αυτό 
το πλαίσιο θα πρέπει να εξευρεθούν πολιτικές που να στηρίζουν τους αλιείς μικρής 
κλίμακας, ώστε να παραμείνουν στο επάγγελμά τους και να μην ετεροαπασχολούνται. 
∆ιαφαίνεται πρόθεση μέσα από την Πράσινη Βίβλο για την Αλιεία να περικοπούν τα 
ειδικά μέτρα και οι παρεκκλίσεις.  Τίθεται επίσης το ζήτημα της δωρεάν πρόσβασης 
των αλιέων στη θάλασσα και δίνεται βάρος στην ανάγκη στήριξης και ανάπτυξης της 
υδατοκαλλιέργειας και της μεταποίησης.   
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 Θεωρούμε ότι θα πρέπει όλα αυτά τα ζητήματα να εξεταστούν διεξοδικά και να 
εξευρεθούν πολιτικές που όλα αυτά δε θα λειτουργήσουν σε βάρος της συμβατικής 
αλιείας και των επαγγελματιών ψαράδων. 

 Θεωρούμε ότι το περιβάλλον στην Ευρωπαϊκή Ένωση καταπονήθηκε από 
πολιτικές που το εκμεταλλεύονται, ώστε να αυξηθεί η κερδοσκοπία.  ∆ιαφάνηκε ότι το 
υφιστάμενο μοντέλο ανάπτυξης που δε σέβεται τον άνθρωπο, τον εργαζόμενο, τον 
τόπο και το περιβάλλον επιτρέπει τον έλεγχο της παγκόσμιας αγοράς τροφίμων από 
ένα μικρό αριθμό πολυεθνικών.  

 Θεωρούμε ότι ένα νέο μοντέλο ανάπτυξης θα πρέπει να εξεταστεί για το 
παρόν, αλλά και για το μέλλον της ανθρωπότητας.  Θα πρέπει να ξεφύγουμε από τις 
πολιτικές που υποστήριζαν την οικονομίστικη αντίληψη της ανάπτυξης μέσω του 
άκρατου ανταγωνισμού και μόνο.  Θα πρέπει μέσα από τη Κοινή Γεωργική Πολιτική 
και μέσα από την Κοινή Αλιευτική Πολιτική να ενισχυθούν τα μικρομεσαία στρώματα, 
να λαμβάνονται υπόψη οι ιδιαιτερότητες και η διαφορετικότητα του κάθε κράτους 
μέλους και να υπάρχει αυτοδυναμία και αυτάρκεια των κρατών σε τρόφιμα. 

 Η άναρχη ανάπτυξη, η χωρίς όρια εκμετάλλευση των φυσικών πόρων με 
προσανατολισμό το κέρδος και μόνο επιβάρυναν ιδιαίτερα τον πλανήτη τα τελευταία 
χρόνια.  Το φαινόμενο της υπερθέρμανσης του πλανήτη με τη σταδιακή άνοδο της 
θερμοκρασίας αφορά και την Κύπρο.  Θα πρέπει να ετοιμαστεί στρατηγικό σχέδιο που 
να αφορά την προσαρμογή στις κλιματικές αλλαγές και που θα επιτρέψει την 
εκπόνηση εισηγήσεων και προτάσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τη διεκδίκηση 
κονδυλίων από σχετικά προγράμματα. 

 Για την ανθρώπινη δραστηριότητα είναι απαραίτητη η χρήση ενέργειας. 
Στρατηγικός μας στόχος θα πρέπει να είναι η αντικατάσταση των ορυκτών καυσίμων 
μέσω της αξιοποίησης ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, της ηλιακής και της αιολικής 
κατά κύριο λόγο, στον τόπο μας. Ταυτόχρονα θα πρέπει να μας προβληματίσει το 
Ταμείο Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας, να αξιολογηθεί η όλη φιλοσοφία του και να 
επιδιώξουμε να αξιοποιηθεί προς όφελος των χαμηλών εισοδηματικά στρωμάτων του 
λαού. 

 Αναφορικά με τη διαχείριση των αποβλήτων, έχουν καθοριστεί συγκεκριμένες 
πολιτικές διαχείρισης μιας σειράς αποβλήτων ως μέρος μιας ολοκληρωμένης 
στρατηγικής διαχείρισης αποβλήτων.  Ως ΑΚΕΛ κρίνουμε ότι το έργο και οι διαδικασίες 
υλοποίησης προχωρούν με ικανοποιητικό ρυθμό. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαι προς το τέλος, αγαπητέ. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Είναι οι τελευταίες γραμμές, αν μου επιτρέπετε.  

 Η κυβέρνηση μέσα από το έργο της απόδειξε ότι κριτήριό της είναι η βελτίωση 
των συνθηκών που θα επιφέρουν την ανάπτυξη για το καλό του τόπου, του 
ανθρώπου, του εργαζομένου. Το έργο που η κυβέρνηση παράγει δεν εξυπηρετεί μόνο 
την άμεση επίλυση των ζητημάτων που αφορούν τη γεωργία και το περιβάλλον, αλλά 
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με στοχευμένες πολιτικές θέτει τις βάσεις για την ανάπτυξη του κλάδου και στο 
μέλλον. Αυτό είναι και το ζητούμενο, αυτό έχουν ανάγκη οι τομείς του κλάδου. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Ντίνο το Χατζηνικόλα. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον καλό συνάδελφο Κώστα Κωνσταντίνου εκ Πάφου 
ορμώμενο!  Μόνο ’πού το γυάλλισμαν του μμαθκιού καταλαβαίνω ότι θα είναι πολύ 
σκληρή η ομιλία! 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Παφίτικη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παφίτικη! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ξεκινήσω σχολιάζοντας κάποιες αναφορές από συναδέλφους, γιατί φαίνεται 
ότι η ευαισθησία σε κάποιους είναι επιλεκτική.  Και θα υπενθυμίσω ότι στο παρελθόν 
γίναμε μάρτυρες, αλλά κάποιοι είναι και λήσμονες και δυστυχώς οι ίδιοι 
αντιλαμβάνονται την ευαισθησία όπως τους συμφέρει...  Χτες λέχθηκαν αρκετά και 
δικαίως ή αδίκως κάποιοι από τους συναδέλφους αντέδρασαν σε αναφορές κάποιων 
συναδέλφων της δικής μου παράταξης.  Είναι δικαίωμά τους και ασφαλώς όλοι και 
οφείλουμε και είναι πρέπον να σεβόμαστε τους θεσμούς.  Όμως από την αριστεράν 
πτέρυγα δυστυχώς, όταν κάποιοι σ’ αυτό τον τόπο οι οποίοι σήμερα είναι θεσμοί και 
υπηρετούν τους θεσμούς, με διορισμό από τον ίδιο τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, 
έβριζαν σκαιότατα τον κορυφαίο θεσμό της ∆ημοκρατίας, που ήταν ο Γλαύκος 
Κληρίδης, αλλά και ο μακαρίτης Τάσσος Παπαδόπουλος, τους οποίους εχαρακτήριζαν 
με ανοίκειους, απαράδεκτους, πρωτοφανείς χαρακτηρισμούς, δεν είδαμε, 
επαναλαμβάνω, από πλευράς των συναδέλφων του ΑΚΕΛ καμία ευαισθησία, καμία 
αντίδραση, καμία αναφορά.  Και, το χειρότερο απ’ όλα, ο ίδιος ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας επιβράβευσε αυτό τον υβριστή των κορυφαίων θεσμών της ∆ημοκρατίας 
με διορισμό του σε θέση θεσμού!  Ε, φτάσαμε σ’ αυτό το κατάντημα!  Αυτό απλά και 
μόνο, για να θυμούνται κάποιοι και να μην είναι απλά επιλεκτικοί ανάλογα με το πότε 
τους συμφέρει και πότε θίγονται οι δικές τους επιλογές! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το 2011 αναμφίβολα θα είναι ένα κρίσιμο έτος για τα δημόσια οικονομικά και η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία θα πρέπει να υιοθετήσει ουσιαστικά μέτρα δημοσιονομικής 
εξυγίανσης.  Ο προϋπολογισμός που έχει καταρτιστεί για το 2011 θα πρέπει να 
υλοποιήσει, μεταξύ άλλων, και τους  στόχους που έχει θέσει η κυβέρνηση στον τομέα 
της υγείας.  

 Συγκεκριμένα, θα πρέπει να συνεχίσει την προσπάθεια επίτευξης του 
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ευρύτερου στόχου στον τομέα της υγείας, που είναι η εισαγωγή του Γενικού 
Συστήματος Υγείας ως μέτρου κοινωνικής συνοχής και αλληλεγγύης.  Επιπλέον, θα 
πρέπει να μπορέσει να υλοποιήσει τις ευρύτερες μεταρρυθμίσεις που έχουν 
προγραμματιστεί και δρομολογηθεί κατά τα τελευταία χρόνια στον τομέα της υγείας, οι 
οποίες περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, την αναδιοργάνωση και την αυτονόμηση των 
κρατικών νοσηλευτηρίων, την αναβάθμιση της ποιότητας και των υποδομών στις 
υπηρεσίες υγείας και γενικότερα τη βελτίωση των παρεχόμενων υπηρεσιών.  

 Μετά λύπης μου παρατηρώ ότι τα κονδύλια που έχουν προβλεφθεί στον 
προϋπολογισμό του τομέα της υγείας δε φαίνεται να μπορούν να υλοποιήσουν τα πιο 
πάνω.  Οι προβλεπόμενες δαπάνες για το ΓΕΣΥ καταδεικνύουν ότι δεν υπάρχει 
πρόθεση για την υλοποίησή του τουλάχιστον στο άμεσο μέλλον.  Είναι γενικά 
αποδεκτό ότι το ΓΕΣΥ κατά την παρούσα περίοδο βρίσκεται στον αέρα και κανένας 
δεν είναι σε θέση να γνωρίζει αν θα προχωρήσει ή όχι, αφού η ίδια η κυβέρνηση δεν 
τοποθετείται ξεκάθαρα για την τύχη του.  Είναι φανερό ότι δεν υπάρχει η πολιτική 
βούληση για την εφαρμογή του.  Είναι ένα θέμα το οποίο θα πρέπει να ξεκαθαρίσει, 
έπρεπε ήδη να είχε ξεκαθαρίσει. 

 ∆υστυχώς, και ενώ έχουμε καλέσει δύο φορές ως επιτροπή Υγείας τον 
Υπουργό Οικονομικών, ως εκφραστή της οικονομικής πολιτικής του κράτους και της 
κυβέρνησης, να έρθει ενώπιον της Βουλής, ενώπιον της επιτροπής Υγείας, για να 
ξεκαθαρίσει, για να μεταφέρει ευθαρσώς και ξεκάθαρα τη βούληση της κυβέρνησης, 
ποια είναι, για να γνωρίζουν όλοι οι κοινωνικοί εταίροι, να γνωρίζει ο λαός, οι πολίτες, 
οι ασθενείς, ποιο είναι το μέλλον αυτού του σχεδίου, δυστυχώς ο κ. υπουργός -δε θα 
τον κρίνω, εάν δικαίως ή αδίκως- επικαλούμενος κάποιους λόγους, μέχρι τώρα δεν 
έχει παρευρεθεί.  Θέλω να πιστεύω ότι η μη παρουσία του στη Βουλή δεν είναι 
σκόπιμη, απλά και μόνο για να παρέρχεται ο χρόνος, γιατί φαίνεται ότι η ίδια η 
κυβέρνηση δεν είναι σε θέση να αποφασίσει, δεν έχει ξεκαθαρίσει και αφήνει το θέμα 
να εξελίσσεται.  Και ασφαλώς αυτοί οι οποίοι πληρώνουν στο τέλος είναι οι ασθενείς 
και το ίδιο το σύστημα που λέγεται “δημόσια υγεία”.  Εμείς θα δώσουμε ακόμα μια, 
τελευταία, ευκαιρία στην κυβέρνηση και στον Υπουργό Οικονομικών.  Μετά τις γιορτές 
θα οριστεί συγκεκριμένη ημερομηνία, με χρόνο και ημέρα και ώρα επιλογής του κ. 
υπουργού, να έρθει επιτέλους, για να ξεκαθαρίσει αυτό το ουσιώδες και ζωτικής 
σημασίας θέμα, κάτι το οποίο αναμένουν πάρα πολλοί. 

 Να υπενθυμίσω ότι το κράτος -και ο φορολογούμενος πολίτης- πληρώνει 
εκατομμύρια λίρες προς τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, με πολλούς και διάφορους 
τρόπους, ακόμα πληρώνουμε και συμβούλους τους οποίους μετακαλούμε, για να 
δώσουν τα φώτα τους.  Και δυστυχώς αυτή η διαδικασία είναι εκεί, παραμένει 
στάσιμη, χωρίς να προωθούνται και να εκπληρώνονται όλες εκείνες οι προϋποθέσεις 
για προώθηση και υλοποίηση.  Είναι ένας σχεδιασμός ο οποίος “επικρέμαται” 
δυστυχώς, χωρίς να υπάρχει σχεδιασμός προώθησης και υλοποίησης. 

 Στα κρατικά νοσοκομεία βλέπω ότι δεν έχουν γίνει -και ούτε προβλέπεται να 
γίνουν- διαρθρωτικές και οργανωτικές αλλαγές, με αποτέλεσμα ο κόσμος να 
ταλαιπωρείται καθημερινά και η υγεία να υποβαθμίζεται.  Το νομοσχέδιο για την 
αυτονόμηση των νοσοκομείων δεν έχει προωθηθεί -όχι με ευθύνη της Βουλής ή και 
της επιτροπής- και επιπλέον δεν έχουν γίνει καθόλου οργανωτικές και λειτουργικές 
αλλαγές.  Ο τρόπος διαχείρισής τους εξακολουθεί να παραμένει απαρχαιωμένος, 
χωρίς κανένα σημείο νεωτερισμού, αλλά και ανανέωσης.  Αποτέλεσμα όλων αυτών 
είναι η αύξηση των λιστών αναμονής τόσο για τις διαγνωστικές παρεμβάσεις όσο και 
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για τις χειρουργικές επεμβάσεις, που φτάνει δυστυχώς πολλές φορές μέχρι και τους 
δώδεκα μήνες και έχει ως αποτέλεσμα να ταλαιπωρούνται ασθενείς, να ταλαιπωρείται 
ο πολίτης.  Και στο τέλος δυστυχώς λόγω αυτής της αναμονής έχουμε και απώλειες 
ζωών. 

 Πολλά από τα τμήματα των κρατικών νοσηλευτηρίων σήμερα είναι 
υποστελεχωμένα και σε αρκετά παρατηρείται έλλειψη αναλώσιμων και άλλων υλικών 
λόγω κακής οργάνωσης και μη σωστού προγραμματισμού του Υπουργείου Υγείας και 
των υπηρεσιών του.  Τα τελευταία χρόνια γίνεται αναφορά στην αναβάθμιση της 
ποιότητας των παρεχόμενων υπηρεσιών και της διαπίστευσης των κρατικών 
υπηρεσιών υγείας.  Ο φετινός προϋπολογισμός δεν περιλαμβάνει κανένα κονδύλι για 
τα πιο πάνω.  Επομένως, η κυβέρνηση φαίνεται να εξαγγέλλει προγράμματα χωρίς 
σοβαρότητα για υλοποίησή τους. 

 Ένα μεγάλο έργο, το ακτινοθεραπευτικό, στο νοσοκομείο Λεμεσού φαίνεται να 
καταλήγει σε μπούμερανγκ, αφού συζητείται εδώ και πολύ καιρό, ενώ καμία ενέργεια 
ουσιαστική δεν έχει γίνει για την υλοποίησή του. 

 Τα κονδύλια της πρόληψης και της προαγωγής της υγείας για φέτος είναι 
αρκετά μειωμένα, γεγονός που καταδεικνύει ότι η πολιτική της κυβέρνησης στον τομέα 
της υγείας βρίσκεται μακριά από το κοινοτικό και ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, αφού η 
Ευρώπη δίνει προτεραιότητα στην πρόληψη και στην προαγωγή της υγείας και όχι 
μόνο στην θεραπεία, με σκοπό την εξοικονόμηση πόρων και τη βελτίωση του 
επιπέδου της υγείας του πληθυσμού. 

 Παρατηρούμε μετά λύπης μας την υποβάθμιση των νοσοκομείων των άλλων 
επαρχιών πέραν του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, αφού κανένας νεωτερισμός και 
ανανέωση δεν προωθείται ούτε ακόμη και του πιο απλού, αυτού της 
μηχανογράφησης. 

 Θα ήθελα να αναφερθώ στην αναδιοργάνωση του Υπουργείου Υγείας, η οποία 
φαίνεται να μην προωθείται βάσει επιστημονικών δεδομένων, αλλά να γίνεται βάσει 
άλλων σκοπιμοτήτων, ενώ θα έπρεπε να είναι η πρώτη προτεραιότητα της 
κυβέρνησης, αφού αυτή θα βοηθήσει ουσιαστικά στην έξοδο από τα αδιέξοδα που 
έχει μπει η υγεία. 

 Ε, περιττό να πω για την αναξιοκρατία η οποία υπάρχει εντός του Υπουργείου 
Υγείας και η οποία δυστυχώς είναι επιβαλλόμενη από το Προεδρικό και από το ΑΚΕΛ!  
Και δυστυχώς οι παρεμβάσεις είναι τέτοιας έκτασης και μορφής, που προβλέπουν 
ακόμα και το ποιοι θα προαχθούν τα επόμενα χρόνια, ποιοι θα τοποθετηθούν σε 
ουσιαστικές, νευραλγικές, υπηρεσίες, για να έχουν το απάνω χέρι μετά από κάποια 
χρόνια, να είναι επικεφαλής των νευραλγικών αυτών τομέων.  Και η κατάσταση αυτή 
δημιουργεί μια άνιση μεταχείριση, αλλά και αδικία σε υφιστάμενους δημόσιους 
υπαλλήλους, οι οποίοι δυστυχώς αφήνονται κατά μέρος και σε βάρος τους ενεργούν 
ακριβώς οι διαδικασίες προγραφών, αλλά και ανέλιξης με βάση τις άνωθεν κομματικές 
εντολές.  Γνωρίζουμε αρκετά, πρόσωπα, καταστάσεις, διαδικασίες.  Ε, περιττό να πω 
ότι υπάρχουν και κάποιοι οι οποίοι επεμβαίνουν με τέτοιο τρόπο, που ακόμα και τον 
πολιτικά προϊστάμενο τον παραγνωρίζουν.  Εν πάση περιπτώσει, είναι θέματα τα 
οποία θα έπρεπε να προβληματίσουν, γιατί άλλα υπεσχέθη ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, και στο προεκλογικό του, αλλά και όταν αναλάμβανε.  ∆υστυχώς, 
έχουμε ακριβώς τα αντίθετα αποτελέσματα και συμπεριφορές, οι οποίες είναι και 
πρωτόγνωρες σ’ αυτό τον τόπο. 
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 Θα ήθελα να αναφέρω -και είναι μετά λύπης μου που το αναφέρω- και να 
παρατηρήσω ότι στο τέλος της ημέρας αυτός που ταλαιπωρείται από την ατολμία και 
την αδράνεια της κυβέρνησης να προβεί σε τομές είναι ο ίδιος ο Κύπριος πολίτης, ο 
οποίος αναγκάζεται να ξοδεύει καθημερινά από την τσέπη του ένα σεβαστό ποσό για 
φάρμακα και υπηρεσίες υγείας, αφού το παρόν σύστημα υγείας δεν μπορεί να τον 
εξυπηρετήσει ούτε για τα πιο βασικά.      

 Θα μου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, να αναφερθώ και 
στα της άμυνας.  Και θα ήθελα, προτού μπω στο κείμενο, να πω ότι η χτεσινή 
αναφορά του συνάδελφου κ. Αριστοτέλους πόρρω απέχει από την πραγματικότητα.  
Αναφερόμενος στις σχέσεις ΝΑΤΟ-Ρωσίας και στην προσπάθειά του να απαξιώσει τη 
σχέση αυτή, αναφέρθηκε σε κάποια δήλωση του πρέσβη της Ρωσίας στο ΝΑΤΟ, του 
κ. Ρογκόσιν, και είπε ότι η δήλωση αυτή -την οποία ανέφερε- έγινε το 2008, μετά τον 
πόλεμο στη Γεωργία, όταν οι σχέσεις Ρωσίας-ΝΑΤΟ είχαν σχεδόν διακοπεί, είχαν 
διακοπεί στην ουσία.  Παραθέτω μια άλλη δήλωση του κ. Ρογκόσιν η οποία έγινε πολύ 
πρόσφατα και η οποία είναι εκ διαμέτρου αντίθετη: «Το ΝΑΤΟ», είπε ο κ. Ρογκόσιν, 
«και η Ρωσία ανέλαβαν μια σοβαρή δέσμευση για το μέλλον της Ευρώπης.  Και όσον 
αφορά την αποστολή αυτή δεν έχει σημασία κατά πόσο θα γίνουμε μέλη της 
συμμαχίας ή θα εργαστούμε πάνω σε κάποια άλλη βάση».  Αυτά είπε ο κ. Ρογκόσιν 
πολύ πρόσφατα. 

 Σε ό,τι αφορά αναφορά άλλου συναδέλφου από την κοινοβουλευτική ομάδα του 
ΑΚΕΛ για τις βρετανικές βάσεις και τις εξυπηρετήσεις που έχουν τα αεροσκάφη του 
ΝΑΤΟ από αυτές, θα αναφέρω, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε 
Πρόεδρε, ότι η κυπριακή αεροπορική βάση της Πάφου “Ανδρέας Παπανδρέου” είναι 
γεμάτη από νατοϊκά αεροσκάφη στα πλαίσια διευκολύνσεων που παρέχει η Κύπρος 
στις ειρηνευτικές επιχειρήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ.  Εμείς 
χαιρετίζουμε το γεγονός αυτό, γιατί αναδεικνύει το στρατηγικό ρόλο της Κύπρου στην 
ευαίσθητη περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου και Μέσης Ανατολής.  Το αναφέρουμε 
απλά, γιατί επιτέλους κάποιοι πρέπει να σταματήσουν να πουλούν αντινατοϊκή 
προπαγάνδα στον κυπριακό λαό, γιατί ο κυπριακός λαός δεν είναι όλοι οπαδοί του 
ΑΚΕΛ! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Είναι γνωστό ότι στη διεθνή πρακτική έχει καθιερωθεί ως το κριτήριο εκτίμησης 
των αμυντικών δυνατοτήτων μιας χώρας το ύψος των αμυντικών προϋπολογισμών.  
Και λυπούμαι να παρατηρήσω ότι και για το 2011, όπως και τα προηγούμενα δύο 
χρόνια, οι αμυντικοί προϋπολογισμοί της Κυπριακής ∆ημοκρατίας παραμένουν στα 
ίδια χαμηλά επίπεδα, που αντιπροσωπεύουν το 1,8% περίπου του ΑΕΠ, ένα από τα 
χαμηλότερα ποσοστά των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο μέσος όρος των 
οποίων κυμαίνεται στο 2,5% περίπου επί του ΑΕΠ.  Και βέβαια θα πρέπει να λάβουμε 
υπόψη ότι οι ευρωπαϊκές χώρες μετά τον ψυχρό πόλεμο δεν αντιμετωπίζουν καμιά 
απολύτως απειλή, η δε μόνη αποστολή που έχουν είναι η συμμετοχή των ενόπλων 
τους δυνάμεων σε ειρηνευτικές αποστολές σε διάφορες χώρες του κόσμου, σε 
αντίθεση με την Κύπρο, η οποία έχει στο έδαφός της μια μόνιμη και σταθερή απειλή 
που προέρχεται από την παρουσία του τουρκικού κατοχικού στρατού, ο οποίος από 
το 1974 εξακολουθεί να κατέχει το 37% του εδάφους μας. 

 Κρίνοντας λοιπόν κάποιος από το μέγεθος των αμυντικών προϋπολογισμών, 
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μπορεί να εκτιμήσει και τη σημασία που η παρούσα κυβέρνηση δίνει  στα ζητήματα 
της αμυντικής θωράκισης της πατρίδας μας.  Και, επειδή, όπως είναι γνωστό, η άμυνα 
δε λειτουργεί αυτοτελώς, αλλά έχει επιπτώσεις σε άλλους σημαντικούς τομείς, όπως 
είναι η διαπραγματευτική ικανότητα της πλευράς μας, δεν είναι δύσκολο να 
συμπεράνουμε ότι και η διολίσθηση του εθνικού μας θέματος στην τραγική κατάσταση 
που βρίσκεται σήμερα δεν είναι άσχετη με την κατάσταση που βρίσκεται η αμυντική 
θωράκιση.  Βεβαίως, έχουμε πλήρη συναίσθηση της οικονομικής κατάστασης που 
βρίσκεται η Κύπρος εξαιτίας της κρίσης, της οικονομικής ύφεσης και της ανάγκης 
περικοπών από τις κρατικές δαπάνες.  Όμως, έχουμε την ισχυρή άποψη ότι η άμυνα 
και η ασφάλεια μιας χώρας που βρίσκεται υπό συνεχή απειλή δεν μπορεί να γίνεται σε 
καμιά περίπτωση αντικείμενο παζαρέματος στις όποιες περικοπές των δημόσιων 
οικονομικών.   

 Επ’ ευκαιρία δε αυτού, θα ήθελα να τονίσω το ζήτημα της εισφοράς για την 
άμυνα στην οποία υποβάλλονται οι Κύπριοι φορολογούμενοι και εξαιτίας της οποίας 
το κράτος έχει ένα πολύ μεγάλο έσοδο το μεγαλύτερο μέρος του οποίου δε δαπανάται 
για σκοπούς αμυντικής θωράκισης αλλά για άλλες κρατικές δαπάνες.  Το γεγονός 
αυτό το τονίζει κάθε χρόνο και η Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας, αλλά δυστυχώς η 
φωνή της απευθύνεται σε ώτα μη ακουόντων.  Τα τελευταία δε πέντε χρόνια ποσό 
πέραν του €1,2 δις διατέθηκε για σκοπούς πέραν της αμυντικής θωράκισης.  Εάν το 
ποσό αυτό εδαπανείτο για σκοπούς αμυντικής θωράκισης, θα μπορούσε η Εθνική 
Φρουρά να είχε μετατραπεί σε ένα σύγχρονο ημιεπαγγελματικό στρατό, 
δεκατετράμηνης θητείας, εξοπλισμένο με τα τελευταίας τεχνολογίας οπλικά συστήματα 
και μέσα.  Ας ελπίσουμε ότι η κυβέρνηση αυτή τη φορά θα ακούσει τη Γενικό Ελεγκτή 
της ∆ημοκρατίας και θα διαθέσει το ποσό ή έστω ένα μέρος του για το σκοπό που οι 
πολίτες αγόγγυστα το προσφέρουν. 

 ∆ε θα αναφερθώ αναλυτικά στις πρόνοιες του προϋπολογισμού, κάτι άλλωστε 
που είδαμε στην αρμόδια επιτροπή.  Θα επισημάνω όμως κάποια γενικότερα σημεία 
που θεωρώ πολύ σημαντικά.   

 Το πρώτο είναι η στασιμότητα των προαγωγών των στελεχών όλων των 
βαθμών, που παρατηρείται εδώ και τέσσερα χρόνια, εξαιτίας του ότι δεν υπάρχει 
νόμος που να προβλέπει τη διαδικασία αποστρατειών.  Εδώ να μου επιτρέψετε να πω 
ότι δυστυχώς η ανικανότητα της κυβέρνησης είναι σε τέτοια έκταση και βαθμό, που, 
ενώ υποβάλλονταν από πλευράς μελών της επιτροπής Άμυνας κατ’ επανάληψη 
ερωτήσεις για το πού βρίσκεται το υπό αναφορά νομοσχέδιο για κρίσεις και 
αφυπηρετήσεις και ενώ τότε κάποιοι ανέλαβαν εργολαβικά το ρόλο να υπερασπιστούν 
τον τότε υπουργό και το γενικό διευθυντή, που απουσίαζαν, κάποιοι δυστυχώς είπαν 
«σε τρεις μήνες θα κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής».  Όταν τους επισημάναμε ότι 
αυτό ήταν αδύνατο και να αναλάβουν τις ευθύνες τους, διότι τηρούνται πρακτικά, μετά 
από την υπόδειξη ανέκρουσαν πρύμναν!  Πέρασαν τέσσερα χρόνια και μέχρι σήμερα 
δυστυχώς δεν έχει κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής οποιοδήποτε νομοσχέδιο.  Και 
μετά από ερώτηση, όταν συζητούνταν ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών πολύ 
πρόσφατα οι προϋπολογισμοί της επιτροπής Άμυνας, κάποιοι ανέλαβαν από πλευράς 
υπουργείου -απόντος του υπουργού, στον οποίο ευχόμαστε σίγουρα ταχεία 
ανάρρωση και να επανέλθει στα καθήκοντά του- δυστυχώς, λέω, κάποιοι ανέλαβαν 
και πάλι εργολαβικά τον ίδιο ρόλο, να μας πουν «ξέρετε, πολύ σύντομα, σε δυο-τρεις 
μήνες, θα κατατεθεί το νομοσχέδιο».  Ε, τι να πούμε πλέον!  Πέρασαν τέσσερα 
χρόνια, επαναλαμβάνουμε εαυτούς και αλλήλους, φτάνουμε στο ίδιο ακριβώς σημείο, 
να εμπαίζουμε εαυτούς και αλλήλους, να εμπαίζουν δυστυχώς!  Και εμπαίζουν και το 
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κοινοβούλιο και τον κυπριακό λαό και δεν είναι σε θέση...  Αλλά πολύ περισσότερο 
ταλαιπωρούνται οι αξιωματικοί και οι υπαξιωματικοί, πολλοί από τους οποίους εδώ 
και δέκα χρόνια παραμένουν στάσιμοι, χωρίς να έχουν το δικαίωμα προαγωγής, που 
είναι βασικό συστατικό της επαγγελματικής τους σταδιοδρομίας και ανέλιξης, αλλά και 
ένα ουσιώδες ψυχολογικό στοιχείο για την προσφορά και την υπηρεσία τους. 

 Η στασιμότητα στις προαγωγές, κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει  επιπτώσεις μόνο 
στα στελέχη, όπως οι περισσότεροι νομίζουμε.  Πρώτιστα, η στασιμότητα στην 
ανέλιξη των στελεχών έχει επιπτώσεις στη μαχητική ικανότητα της Εθνικής Φρουράς, 
επειδή επέρχεται χαλάρωση της πειθαρχίας εξαιτίας της συσσώρευσης πολλών 
ομοιοβάθμων στην ίδια κλίμακα.  Έχει δε επιπτώσεις στη συνοχή που πρέπει να 
διέπει τα στελέχη, δημιουργεί σοβαρά προβλήματα στην ανάθεση καθηκόντων, αφού 
στο στρατό, σε αντίθεση με τη δημόσια υπηρεσία, υπάρχει αντιστοιχία βαθμών και 
καθηκόντων.  Όλα αυτά  επηρεάζουν σοβαρά το μαχητικό επίπεδο της Εθνικής 
Φρουράς.  Και βέβαια δεν πρέπει να παραλείψουμε να αναφερθούμε στο ηθικό των 
στελεχών εξαιτίας της αδιαφορίας της πολιτείας για ένα ζήτημα που αφορά 4 500 
στελέχη της Εθνικής Φρουράς.   

 Επιτέλους, θα πρέπει το Υπουργείο Άμυνας να προβληματισθεί και να 
καταθέσει το συντομότερο δυνατό το νομοσχέδιο που ετοιμάζει, αυτό για το οποίο είχα 
πει προηγουμένως, όπως κάθε φορά μας λένε, έτσι ώστε επιτέλους το 2011 να γίνουν 
οι αποστρατείες και οι προαγωγές, κάτι το οποίο φαίνεται να το βλέπουν σαν άπιαστο 
όνειρο πολλά στελέχη της Εθνικής Φρουράς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο χρόνος... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έχω αρκετό χρόνο, κύριε συνάδελφε, γιατί ο κ. Χάσικος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε ακόμη πέντε λεπτά. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...ο κ. Χάσικος δε θα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα μιλήσει; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...δε θα μιλήσει, γι’ αυτό μέρος του χρόνου του, μέρος, όχι όλο, θα το... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε ακόμη πέντε λεπτά, είκοσι πέντε σύνολο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ένα δεύτερο θέμα που επιθυμώ να αναφέρω είναι το ζήτημα της μείωσης της 
θητείας.  Όπως είναι γνωστό, στο προεκλογικό πρόγραμμα του Προέδρου Χριστόφια 
υπήρχε πρόταση για μείωση της θητείας σε δεκαεννιά μήνες.  Εμείς, ως ∆ΗΣΥ, 
αντιταχθήκαμε στην πρόταση αυτή, γιατί δεν προέβλεπε πρόσληψη επαγγελματιών 
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οπλιτών, έτσι ώστε να συμπληρωθεί η μείωση που θα επήρχετο στη δύναμη της 
Εθνικής Φρουράς εξαιτίας της δεκαεννιάμηνης θητείας.  Είναι ευτύχημα, γιατί τα 
επιχειρήματά μας, τα οποία εγγράφως δώσαμε στον Υπουργό Άμυνας, λήφθηκαν 
σοβαρά υπόψη και έτσι η κυβέρνηση δεν προχώρησε στη μείωση.  Σήμερα ακούονται 
φήμες, οι οποίες, παρά τις προκλήσεις μας, δεν έχουν διαψευσθεί, ότι το Υπουργείο  
Άμυνας μελετά τη μείωση της θητείας στους δεκαπέντε μήνες αντί στους δεκαεννιά.  
Και βέβαια δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία για το πού αποσκοπεί μια τέτοια πρόταση 
τέσσερις μήνες πριν από τις βουλευτικές εκλογές.  Επίσημα δεν έχουμε καμιά 
πληροφόρηση, όμως καλούμε το Υπουργείο Άμυνας και το ΓΕΕΦ είτε να 
επιβεβαιώσουν είτε να διαψεύσουν τη φήμη αυτή.  Μέχρι σήμερα, και ενώ είχαμε 
καλέσει και καλούμε και σήμερα, δεν έχουμε καμιά απάντηση.  Ούτε το ένα έκαναν 
ούτε και το άλλο, γεγονός που μας πείθει ότι οι φήμες είναι βάσιμες.  

 Ως ∆ΗΣΥ δεν έχουμε παρά να χαιρετίσουμε την πρόθεση αυτή της 
κυβέρνησης, αφού ουσιαστικά συμπίπτει με τη δική μας πρόταση για δεκατετράμηνη 
θητεία, με την προϋπόθεση όμως ότι η κυβέρνηση πριν την υλοποίηση της μείωσης 
της θητείας θα προχωρήσει στην πρόσληψη τριών περίπου χιλιάδων επαγγελματιών 
οπλιτών, έτσι ώστε να μην υπάρξει πρόβλημα στην επάνδρωση των μονάδων της 
Εθνικής Φρουράς και κατ’ επέκταση στη μαχητική της ικανότητα.  Τονίζουμε και από 
το βήμα αυτό ότι θα εναντιωθούμε κάθετα σε κάθε απόπειρα μείωσης της θητείας 
χωρίς πρόσληψη του απαιτούμενου προσωπικού.  Γι’ αυτό προτείνουμε στην 
κυβέρνηση να μη βιασθεί ενόψει εκλογών να προβεί σε ενέργειες οι οποίες δε θα είναι 
αναστρέψιμες, εάν τα πράγματα δεν πάνε καλά.  Αναμένουμε πλήρη ενημέρωση από 
τον Υπουργό Άμυνας, όπως έκανε και με την προηγούμενη πρόταση,  έτσι ώστε και 
τα κόμματα να τοποθετηθούν εγγράφως και να εκφράσουν τις απόψεις τους.  Και όλα 
αυτά δεν μπορούν να γίνουν μέσα σε συνθήκες προεκλογικής περιόδου, όπου τα 
κριτήρια των ενεργειών μας δεν μπορεί να είναι ανεπηρέαστα από το κλίμα 
αντιπαράθεσης που θα επικρατεί.  Παράκληση προς την κυβέρνηση είναι να αφήσει 
το ζήτημα αυτό για την περίοδο μετά τις εκλογές, έτσι ώστε νηφάλια και με πνεύμα 
συνεννόησης και συνεργασίας να δούμε το σοβαρό αυτό ζήτημα. 

 Θα παραλείψω τα υπόλοιπα, για να... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε δύο λεπτά, Κώστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...για να πω και κάποια πράγματα για την επαρχία μου, την Πάφο, η οποία 
δυστυχώς ευρίσκεται στη χειρότερη κατάσταση των τελευταίων δεκαετιών και που 
φαίνεται ότι η κυβέρνηση δεν αναγνωρίζει τη συμβολή και την προσφορά της, όταν 
αυτή βρισκόταν σε άλλα επίπεδα και συνεισέφερε στον οικονομικό κορβανά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν φταίτε καμιά φορά;  Μόνο η κυβέρνηση; 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Όχι, οι Παφίτες σε καμιά περίπτωση!  Η κυβέρνηση, η οποία δείχνει αστοργία! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Ε, ναι.  Λοιπόν... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξέρετε, όταν παρεμβαίνετε, χάνεται χρόνος από τον Κώστα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα αφαιρεθεί από τον κ. Κατσουρίδη! 

(Γέλια) 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τις τελευταίες δεκαετίες η Πάφος συνεισέφερε και ενίσχυσε την κυπριακή 
οικονομία στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό, πράγμα που όλοι αναγνωρίζουν, λόγω της 
τουριστικής και οικοδομικής ανάπτυξης.  ∆υστυχώς, σήμερα δεν τυγχάνει της 
ανάλογης κρατικής ενίσχυσης και στήριξης και σημαντικά έργα ανάπτυξης δεν 
τυγχάνουν της έγκαιρης ή και καθόλου στήριξης, ούτως ώστε να δώσουν δικαίωμα 
προσδοκίας για ανάκαμψη, για προοπτική, έστω ελπίδα. 

 Η κατάσταση είναι πολύ τραγική για την επαρχία της Πάφου λόγω της 
οικονομικής ύφεσης, η οποία δυστυχώς έχει σαρώσει τα πάντα στο πέρασμά της, έχει 
δε δημιουργήσει σοβαρότατα προβλήματα επιβίωσης σε μικρές και μεγάλες 
επιχειρήσεις, πολλές από τις οποίες έχουν βάλει λουκέτο.  Η ανεργία δε έχει φτάσει 
και ξεπεράσει το 10% και αυξάνεται δυστυχώς με γεωμετρικούς ρυθμούς -το 
μεγαλύτερο ποσοστό ανεργίας παγκύπρια- και με βάση στατιστικές μελέτες, όπως η 
τελευταία που έγινε για λογαριασμό του Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Πάφου, υπάρχει αυξητική τάση και η όλη τραγική κατάσταση θα επιδεινωθεί ακόμα 
περισσότερο. 

 Η κυβέρνηση δείχνει να μην αντιλαμβάνεται, δείχνει να μην κατανοεί, δε 
βλέπουμε να παίρνει τα ανάλογα σωστά μέτρα.  Υπήρξε, μετά τη δυναμική αντίδραση 
των φορέων της Πάφου και μετά από προειδοποίηση για λήψη δυναμικών μέτρων 
αντίδρασης -νόμιμης αντίδρασης, για να μην παρεξηγούμαι- κάποια διαφοροποίηση 
στη στάση της με κάποιες ενέργειες, οι οποίες όμως δε φτάνουν στο στάδιο της 
υλοποίησης, αλλά περισσότερο αναλίσκονται σε ευχολόγια.  Υπάρχει θέμα επιβίωσης 
συμπολιτών μας οι οποίοι, και δεν είναι υπερβολή, κύριε Πρόεδρε, πεινάνε 
κυριολεκτικά και εκπέμπουν καθημερινά SOS, ζητώντας βοήθεια.  Είμαστε 
καθημερινά μάρτυρες αυτής της τραγικής κατάστασης.  Επικαλούμαι δε τους 
αγαπητούς συναδέλφους μου βουλευτές της Πάφου, οι οποίοι καθημερινά, όπως και ο 
υποφαινόμενος, αντιλαμβάνονται το πού βρίσκεται αυτό το θέμα και ποια είναι η 
τραγικότητά του... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε, παρακαλώ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 ...η οποία δημιουργεί μεγαλύτερα και περισσότερα κοινωνικά προβλήματα.   

 Με την ακολουθητέα πρακτική και πολιτική της κυβέρνησης δεν υπάρχει 
προοπτική ενθάρρυνσης και ανάκαμψης, προώθησης σημαντικών έργων υποδομής, 
όπως ο αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλεως, η μαρίνα στα Πότιμα, η πανεπιστημιακή 
σχολή, ο δρόμος αεροδρομίου προς μαρίνα και Πέγεια, η δημιουργία πολιτιστικών 
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υποδομών και η δημιουργία δημοτικού θεάτρου ανάλογου της πολιτιστικής ιστορίας 
της Πάφου.  Επιτέλους, θα πρέπει να υλοποιηθούν οι αποφάσεις για τον Ακάμα και το 
διαχειριστικό του σχέδιο. 

 Οι Παφίτες και η Πάφος, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε 
ζητιανεύουν, ζητούν αυτό που δικαιούνται, ζητούν ίση μεταχείριση, πράγμα το οποίο 
δε βλέπουν να γίνεται σήμερα.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Κώστα Κωνσταντίνου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα την καλή συνάδελφο Σκεύη Κουκουμά και να ετοιμάζεται 
ο κ. Κουλίας. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Είναι πάντα έτοιμος, κύριε Πρόεδρε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είπα να ετοιμάζεσαι, κύριε Κουλία!  Αμέσως μετά την κ. Κουκουμά.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πρόεδρε, πάντα είμαι έτοιμος, μην ανησυχείς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Φαίνεται ότι κάποιοι από τους συναδέλφους πρέπει να βάλουν γυαλιά και 
κάποιοι άλλοι να βγάλουν τα γυαλιά τους, για να δουν πραγματικά τι συμβαίνει σε 
σχέση με τα έργα ανάπτυξης και στην επαρχία της Πάφου, αλλά και ιδιαίτερα στην 
επαρχία της Αμμοχώστου, που είμαι σε θέση να γνωρίζω καλύτερα.  Καλώ τους 
συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που αναφέρθηκαν στη χτεσινή συνεδρία 
να ζητήσουν από το συνάδελφό τους Λευτέρη Χριστοφόρου το σημείωμα που 
κατατέθηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών για τα έργα στην Αμμόχωστο.  
Πραγματικά, υπάρχει μια πλήρης καταγραφή, και τα χρονοδιαγράμματα και το κόστος.  
Έτσι, θα καταλάβουμε όλοι τις προσπάθειες που αυτή η κυβέρνηση έχει ξεκινήσει, για 
να αποκατασταθεί η αδικία που πράγματι κάποιες επαρχίες ζούσαν τόσα χρόνια. 

 Στη δική μου ομιλία θα καταπιαστώ αρχικά με την Ευρωπαϊκή Ένωση και τη 
δική μας προσέγγιση για αυτήν.  

 Η οικονομική και πολιτική ενοποίηση των κρατών της ευρωπαϊκής ηπείρου 
μέσα σε μια οντότητα όπου θα συνυπάρχουν λαοί, εθνικότητες, θρησκείες και 
πολιτισμοί αποτελεί μια προοδευτική εξέλιξη.  Αποτελεί, αν θέλετε, μονόδρομο της 
ιστορικής εξέλιξης κι αυτό το αντιλαμβάνονται όλοι, εκτός βέβαια από ορισμένα 
ακροδεξιά κόμματα που εκ της φύσεώς τους έχουν το βλέμμα στραμμένο στο 
παρελθόν.  
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 Το ΑΚΕΛ και η κυβέρνηση αξιοποιούμε κάθε δυνατότητα και βήμα της Ένωσης, 
ώστε πρώτιστα να προωθούμε τη διεθνοποίηση του Κυπριακού ως προβλήματος 
εισβολής, κατοχής, παραβίασης ανθρωπίνων δικαιωμάτων και να σπρώχνουμε προς 
τα εμπρός τη διαδικασία λύσης.  Αγωνιζόμαστε ενάντια στο νεοφιλελεύθερο ρεύμα 
που σαρώνει κατακτήσεις και δικαιώματα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε καταρχάς να 
προστατέψουμε τα φιλολαϊκά στοιχεία της κυπριακής νομοθεσίας και να αμβλύνουμε 
ή και να αναχαιτίσουμε τα αντιδραστικά μέτρα που υιοθετούνται σωρηδόν.  Τα όσα 
ακούγονται περί ευρωσκεπτικισμού και ευρωφοβίας είναι πλέον γραφικά.  Για εμάς 
όπως “πατριωτικό” είναι αυτό που συμφέρει το λαό της πατρίδας μας έτσι και 
“ευρωπαϊκό” είναι αυτό που συμφέρει τους λαούς της Ευρώπης.  

 Αλήθεια, πώς ακριβώς συμφέρει στους λαούς της Ευρώπης να είναι η άμυνα 
της ηπείρου δεμένη χειροπόδαρα στη λυκοσυμμαχία του ΝΑΤΟ;  Πώς ακριβώς 
συμφέρει την Ελλάδα, όταν το ΝΑΤΟ χαρίζει το μισό Αιγαίο στην Τουρκία;  Αξίζει να 
διαβάσουν όλοι τις αποφάσεις της Συνόδου του ΝΑΤΟ στη Λισαβόνα, οι οποίες μιλούν 
για την ανάγκη του ΝΑΤΟ να έχει πυρηνικά όπλα, καθώς επίσης και για επέκταση των 
προληπτικών πολέμων.  Όπως λένε χαρακτηριστικά, το παράδειγμα του Αφγανιστάν 
δε θα είναι πια η εξαίρεση αλλά ο κανόνας.  Είναι λοιπόν αντιευρωπαϊκή στάση να 
αντιπαλεύεις αυτό τον οργανισμό και να παλεύεις, ώστε τα ευρωπαϊκά κράτη να 
υιοθετήσουν συλλογικά μια φιλειρηνική εξωτερική πολιτική βασισμένη στο διεθνές 
δίκαιο;  Και είναι άραγε φιλοευρωπαϊκή η πάγια και συνεδριακή θέση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού για ένταξη της Κύπρου σε αυτό τον αιμοσταγή οργανισμό, 
με πρώτο βήμα την ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη;  Και όσον αφορά τις 
σχέσεις του ΝΑΤΟ με τη Ρωσία είναι καλά να καταλάβουμε πού εδράζονται τώρα.  Και 
η τελευταία τους απόφαση στην οποία είχαν συμφωνήσει είναι η εκτροπή του 
αντιπυραυλικού συστήματος και να στοχεύει το Ιράν.  Όσον αφορά τη γενικά ψευδή 
εικόνα που γίνεται μια προσπάθεια να παρουσιαστεί, θα μιλήσουν άλλοι συνάδελφοι 
από την ομάδα.  Εμείς όμως αυτό που ξεκαθαρίζουμε είναι ότι τα συμφέροντα του 
δικού μας τόπου βασίζονται και καθορίζονται με βάση τα δικά μας συμφέροντα και όχι 
οποιασδήποτε άλλης ξένης χώρας. 

 Αλήθεια, πώς μπορεί η Μεταρρυθμιστική Συνθήκη να έχει γίνει ιερό λάβαρο για 
κάποια κόμματα στην Κύπρο, τη στιγμή που με αυτήν έχει αλλάξει η διαδικασία λήψης 
αποφάσεων στην Ένωση με τρόπο ιδιαίτερα αρνητικό για τα μικρά κράτη μέλη, πέρα 
βέβαια από τις βαθιά ταξικές πολιτικές που εμπεδώνει σε βάρος των εργαζομένων;  
Αλήθεια, γιατί πρέπει να υποκλιθούμε στο Πρόγραμμα της Στοκχόλμης, που εντείνει 
τους κατασταλτικούς μηχανισμούς, το φακέλωμα και το καθεστώς αστυνόμευσης, ή σε 
Οδηγίες όπως αυτή για τον εργάσιμο χρόνο, που πισωγυρίζει την Ευρώπη σε 
εργασιακό μεσαίωνα και τους εργαζόμενους σε συνθήκες γαλέρας; 

 Σήμερα υιοθετείται η λεγόμενη “Στρατηγική 2020”.  Πρόκειται για την 
προέκταση της Στρατηγικής της Λισαβόνας του 2000, που αναθεωρήθηκε το 2005 και 
η οποία, όπως είχαμε προειδοποιήσει, απέτυχε πανηγυρικά.  Είναι άλλωστε λογικό 
επόμενο να αποτυγχάνουν οι στόχοι για τη μείωση της ανεργίας και της φτώχιας, 
εφόσον η συνταγή που χρησιμοποιείται είναι το κουτσούρεμα των κοινωνικών 
υπηρεσιών και η ελαστικοποίηση των εργασιακών σχέσεων.  Η Στρατηγική 2020 
ενισχύει την πολιτική που θέλει στη θέση της μόνιμης, πλήρους και ασφαλισμένης 
δουλειάς να μπει η μερική και ανασφάλιστη απασχολησιμότητα.  Ρίχνει το βάρος των 
επενδύσεων για την έρευνα στον ιδιωτικό τομέα, που αντικειμενικά πρώτη του έγνοια 
είναι το κέρδος και όχι το λαϊκό συμφέρον.  Όσον αφορά το περιβάλλον, ενώ η 
επιστημονική κοινότητα ζητά δέσμευση για μείωση κατά 40% στις εκπομπές ρύπων, η 
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Ευρωπαϊκή Ένωση στην Κοπεγχάγη πρότεινε 30% και τώρα το ρίχνει στο 20%.  

 Η αντίθεσή μας στη Στρατηγική 2020 είναι ταυτόχρονα θέση υπέρ της 
αντικατάστασης του ξεπερασμένου Συμφώνου Σταθερότητας και Ανάπτυξης, το οποίο 
καμία χώρα της Ευρωζώνης δεν τηρεί πια, με ένα σύμφωνο ανάπτυξης και κοινωνικής 
αλληλεγγύης το οποίο θα προάγει τις δημόσιες επενδύσεις, θα στηρίζει τις μικρές και 
μεσαίες επιχειρήσεις και θα ορίζει συγκεκριμένα οικονομικά, κοινωνικά και 
περιβαλλοντικά κριτήρια.  

 Όσον αφορά το δεύτερο ζήτημα της ομιλίας μου, τη μεταναστευτική πολιτική, 
θα ήθελα να υπογραμμίσω την έντονη ανησυχία του ΑΚΕΛ για το τσουνάμι 
ακροδεξιού λαϊκισμού και φοβερών ψεμάτων που έχει ξεσπάσει την τελευταία 
περίοδο. 

 Κάτσε, κύριε Κουλία!  

 Έξαρση της ξενοφοβίας και του ρατσισμού… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Όχι, είπα σας να κάτσετε, να με ακούσετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ! 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Έξαρση της ξενοφοβίας και του ρατσισμού υπάρχει σε ολόκληρη την Ευρώπη, 
όπου πλέον ζουν και εργάζονται πολλοί μετανάστες, ενώ οι πολίτες από τα είκοσι 
επτά κράτη της Ένωσης έχουν δικαίωμα εγκατάστασης και εργασίας σε όλα τα άλλα 
κράτη μέλη.  Αυτό το κλίμα ξενοφοβίας καλλιεργείται συνειδητά από συγκεκριμένους 
κύκλους σε κάθε χώρα που έχουν ταξικό συμφέρον να διασπούν τους εργαζόμενους 
και να τους αποπροσανατολίζουν από τις πραγματικές αιτίες των προβλημάτων τους.  
Από την άλλη, όλοι αντιλαμβανόμαστε ότι υπάρχουν και οι διάφοροι πολιτικοί που 
παίζουν το παιχνίδι της ξενοφοβίας για ψηφοθηρικούς λόγους.  Τέλος, εκτιμούμε ότι 
το γεγονός ότι διάφορα κατάλοιπα του εοκαβήτικου φασισμού έχουν ξυπνήσει από τη 
χειμερία νάρκη συνδέεται με την εκλογή του πρώτου ακελιστή στην προεδρία και με 
την τιτάνια προσπάθεια που καταβάλλεται για δίκαιη λύση και ειρηνική συμβίωση με 
τους Τουρκοκύπριους στα πλαίσια ενός κράτους.  ∆εν είναι τυχαίο που στα ρατσιστικά 
επεισόδια στη Λάρνακα γνωστοί πραξικοπηματίες βρίσκονταν στην πρώτη γραμμή.  

 Είναι πολλοί βέβαια από αυτούς που ρητορεύουν για τη μετανάστευση που δε 
μιλούν για το κυριότερο, για τις αιτίες της μετανάστευσης.  Οι μετανάστες δεν 
ξεριζώθηκαν από τις πατρίδες τους, για να έρθουν στην Κύπρο, επειδή θέλουν να 
παίρνουν τα επιδόματα.  Πρόκειται για πρόσφυγες κυνηγημένους από τη μανία του 
πολέμου, για ανθρώπους φτωχούς κι εξαθλιωμένους που ήρθαν στον τόπο μας, για 
να σωθούν, να δουλέψουν και να βγάλουν τα προς το ζην.  Τα λέω αυτά, γιατί δεν 
έχουν περάσει πολλά χρόνια από τότε που οι Κύπριοι έγιναν πρόσφυγες ή 
ξενιτεύτηκαν, για να δουλέψουν.  ∆εν υπάρχει κυπριακή οικογένεια που να μην έχει 
τουλάχιστον ένα συγγενή που να ζει μόνιμα σε χώρα του εξωτερικού.  Και, για να λέμε 
τα πράγματα με το όνομά τους, είναι η καπιταλιστική βαρβαρότητα, είναι οι 
ιμπεριαλιστικοί πόλεμοι που έκαναν εκατομμύρια ανθρώπους πρόσφυγες και 
οικονομικούς μετανάστες.   
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 Η παρουσία μεταναστών στις ευρωπαϊκές χώρες είναι ένα αντικειμενικό 
γεγονός.  Όποιος φαντάζεται ότι μπορεί να εξαφανίσει αυτό τον κόσμο από το 
πρόσωπο της πατρίδας μας δεν προάγει μόνο το ρατσισμό, αλλά λέει και ένα πράγμα 
ανέφικτο.  Το ζητούμενο είναι πώς διαχειριζόμαστε τη μετανάστευση με τρόπο 
ανθρώπινο και αμοιβαία επωφελή.  Η μόνη αποτελεσματική, που είναι ταυτόχρονα και 
η πιο ανθρώπινη, λύση είναι η ενσωμάτωση των μεταναστών στην κοινωνία με ίσα 
δικαιώματα και ίσες υποχρεώσεις.  Άλλωστε, είτε το παραδεχόμαστε είτε όχι, οι 
μετανάστες και οι μετανάστριες που εργάζονται στον τόπο μας έχουν συμβάλει 
σημαντικά στην οικονομική ανάπτυξη και ευημερία αυτού του τόπου. Εργάζονται, 
συνήθως κάτω από εξευτελιστικούς όρους εργασίας, σε δουλειές τις οποίες δεν 
προτιμούν οι Κύπριοι.  Είναι μετανάστες που περιποιούνται τους ηλικιωμένους μας, 
που βοηθούν τις Κύπριες γυναίκες με το σπίτι και τα παιδιά, που δουλεύουν στις πιο 
σκληρές και κακοπληρωμένες δουλειές του τόπου.  

 Λένε ότι η Κύπρος θα βουλιάξει από τους πολλούς μετανάστες.  Η αλήθεια 
όμως είναι ότι οι νόμιμοι μετανάστες από τρίτες χώρες, ενώ το 2009 ήταν εβδομήντα 
χιλιάδες, φέτος για πρώτη φορά μειώνονται στις εξήντα έξι χιλιάδες, εκ των οποίων οι 
μισοί είναι οικιακές βοηθοί.  Αυτοί που έχουν πράγματι αυξηθεί σημαντικά και 
διπλασιαστεί είναι οι κοινοτικοί, οι οποίοι δεν μπορούν να εμποδιστούν από κανέναν 
να ζήσουν και να εργαστούν σε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Τέλος, όσον αφορά τους αιτητές πολιτικού ασύλου, οι αριθμοί μιλούν από μόνοι 
τους.  Το 2004 με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση υπήρξε μαζική εισροή 
αιτητών ασύλου με πάνω από έντεκα χιλιάδες αιτήσεις και με χρόνο εξέτασης των 
αιτήσεων γύρω στα τέσσερα-πέντε χρόνια.  Το 2007 εκκρεμούσαν οχτώ χιλιάδες 
πεντακόσιες εξήντα επτά και σήμερα, ένεκα της επαρκούς στελέχωσης των 
υπηρεσιών από αυτή την κυβέρνηση, οι αιτήσεις μειώθηκαν σε κάτω από χίλιες.  
Μόνο 2 700 άτομα έχουν αναγνωριστεί ως πρόσφυγες και δικαιούχοι ανθρωπιστικού 
καθεστώτος, οι οποίοι στη συντριπτική τους πλειοψηφία είναι Παλαιστίνιοι από το Ιράκ 
και τη Λωρίδα της Γάζας.  Θέλουμε να πιστεύουμε ότι δεν υπάρχει κάποιος που να 
εισηγείται ο κυπριακός λαός να πετάξει στη θάλασσα τους πρόσφυγες αυτούς! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΣΚ. ΚΟΥΤΡΑ ΚΟΥΚΟΥΜΑ: 

 Λένε ακόμα ότι δεν υπάρχει μεταναστευτική πολιτική.  Η πολιτική της 
κυβέρνησης, που είναι η πρώτη που διαμόρφωσε και εφαρμόζει ολοκληρωμένη 
μεταναστευτική πολιτική, βασίζεται σε διεθνείς και ευρωπαϊκές συμβάσεις.  Καλό είναι 
όσοι κλίνουν τη λέξη “Ευρώπη” σε όλες τις πτώσεις να μετροφυλλήσουν έστω αυτά τα 
κείμενα.  Τότε θα καταλάβουμε όλοι, και αυτοί που έχουμε λόγω ιδεολογίας ή 
προσωπικής συνείδησης αισθήματα ανθρωπιάς και αλληλεγγύης απέναντι σε αυτούς 
τους ανθρώπους, αλλά και αυτοί που δεν έχουν, ότι το κράτος είναι υποχρεωμένο να 
παρέχει  στους πρόσφυγες και στους αιτητές ασύλου, είτε σε είδος είτε σε επίδομα, τις 
υλικές συνθήκες για αξιοπρεπή διαβίωση.  

 Λένε ακόμα ότι η κυβέρνηση μοιράζει επιδόματα χιλιάδων ευρώ στους 
μετανάστες σε βάρος των Κυπρίων.  Η κυβέρνηση παραχωρεί δημόσιο βοήθημα 
στους Κύπριους πολίτες που βρίσκονται σε εξαιρετικά δύσκολη οικονομική κατάσταση 
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με αυστηρούς όρους ύψους €452 προς κάλυψη βασικών αναγκών και €226 για 
ενοίκιο, ενώ υπάρχουν πιο μικρά ποσά για εξαρτώμενα τέκνα.  Η απόφαση να 
παίρνουν οι κοινοτικοί, οι πρόσφυγες και οι αιτητές ασύλου το βοήθημα υπό τους 
ίδιους ακριβώς όρους που το λαμβάνουν και οι Κύπριοι λήφθηκε από το Υπουργικό 
Συμβούλιο το Μάρτιο του 2006.  Αυτή την απόφαση ψήφισε ομόφωνα η ολομέλεια της 
Βουλής στις 13 του Απρίλη του 2006.  Σημειώνω μάλιστα ότι από το σύνολο των €219 
εκατομ., που δαπανήθηκαν το 2009 για δημόσια βοηθήματα, μόνο τα €15 εκατομ. 
αφορούσαν αιτητές ασύλου και πολιτικούς πρόσφυγες.  Η περιβόητη επιταγή των 
€7.000 που κυκλοφορεί κυρίως από διάφορες ακροδεξιές οργανώσεις αφορά δημόσιο 
βοήθημα για εξαμελή οικογένεια προσφύγων το οποίο καθυστέρησε για τρεις μήνες.  

 Βέβαια, υπάρχουν ευθύνες για την όλη κατάσταση.  Και τις έχουν αυτοί που 
άφησαν την Κύπρο να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση χωρίς δομές και υπηρεσίες 
για τη μετανάστευση, χωρίς πρόβλεψη για επιτήρηση της Πράσινης Γραμμής. 

 Επιγραμματικά, αναφέρω ορισμένες από τις ενέργειες της σημερινής 
κυβέρνησης:  

1. Έχει αντλήσει δεκάδες εκατομμύρια από ευρωπαϊκά ταμεία για την ανέγερση 
σύγχρονων χώρων στη Μεννόγεια για φιλοξενία αιτητών ασύλου και την αγορά 
δύο ελικοπτέρων για την επιτήρηση της Πράσινης Γραμμής. 

2. Έχει αναθεωρήσει την πολιτική για τις άδειες εργασίας σε καλλιτέχνες, 
κλείνοντας έτσι μια δίοδο στην εμπορία προσώπων. 

3. Έχει εκπονήσει Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Ένταξη των Μεταναστών, που 
καθορίζει τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις τους.   

4. Η κυβέρνηση έχει αναπτύξει έντονη συνεργασία με τη Μάλτα, την Ελλάδα και 
την Ιταλία, ώστε η Ευρωπαϊκή Ένωση να προχωρήσει σε ισότιμη κατανομή 
ευθυνών ανάμεσα στα κράτη μέλη με μέτρα όπως η οικονομική στήριξη των 
χωρών που δέχονται περισσότερους μετανάστες και η ανακατανομή των 
προσφύγων ανάμεσα στα κράτη με βάση τον πληθυσμό και το κατά κεφαλήν 
ΑΕΠ.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Εμείς αντιλαμβανόμαστε ότι τα ψέματα και η τερατολογία ορισμένων πολιτικών 
και ακροδεξιών οργανώσεων έχουν ήδη κάνει ζημιά μέσα στην κοινωνία μας.  
Αντιλαμβανόμαστε ότι στις σημερινές συνθήκες η συνεπής στάση μας για ταξική 
ενότητα Κυπρίων και ξένων εργαζομένων, για σεβασμό και αλληλεγγύη προς τους 
μετανάστες δε μας καθιστά πιο δημοφιλείς.  Αντίθετα, έχει πολιτικό κόστος.  Όμως η 
αριστερά αυτού του τόπου δε δίστασε ποτέ να πάει κόντρα στο ρεύμα, όταν 
αντιλαμβανόταν ότι το ρεύμα οδηγεί σε σκοτεινά μονοπάτια και τελικά στον γκρεμό,  
ιδιαίτερα όταν αντιλαμβανόμαστε ότι το ρεύμα αυτό το προκαλούν εσκεμμένα 
ρατσιστές και κρυπτορατσιστές και όχι κάποια λογική ανησυχία για το πώς 
διαχειριζόμαστε το φαινόμενο της μετανάστευσης, με το οποίο τώρα έρχεται σε επαφή 
η κυπριακή κοινωνία. 

 Θέλω να κλείσω επαναλαμβάνοντας ξανά το κάλεσμα του ΑΚΕΛ προς τους 
εργαζόμενους του τόπου να κλείσουν τα αφτιά στη διαστρέβλωση και το λαϊκισμό και 
να ανοίξουν τα μυαλά τους, την καρδιά τους και την αγκαλιά τους! 

 Σας ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τη συνάδελφο τη Σκεύη την Κουκουμά. 

 Τώρα καλώ στο βήμα τον αγαπητό συνάδελφο το Ζαχαρία τον Κουλία, που 
είμαι βέβαιος θα δώσει το στίγμα του σε σχέση με τις πολιτικές…  ∆ε θα δώσει κανένα  
ππερτάχιν, όπως το λαλεί συνήθως! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

(Γελώντας) 

 Ναι, δε θα δώσει ππερτάχιν τωρά, όπως το λαλεί… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πόσα λεπτά έχει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει μισή ώρα παρά ένα λεπτό, είκοσι εννιά λεπτά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Σαράντα παρά μία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαράντα παρά μία και τα υπόλοιπα στην ομιλία του!  Θα δώσει το ππερτάχιν 
του! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και συνάδελφοι, 

 ∆εν είχα καμία πρόθεση ειλικρινά να ξεκινήσω από το θέμα της 
λαθρομετανάστευσης, αλλά έτσι, εκ του προχείρου, να απαντήσω στη συνάδελφο την 
κ. Κουκουμά ότι έν’ καλά να συνεννοούνται μεταξύ τους!  Ειλικρινά, σε τούτο το θέμα 
εχάσετε το μέτρο και λέτε ψέματα ασύστολα και είναι λυπηρό δηλαδή βουλευτές,  
υπουργοί  να λεν ψέματα.  Και, επειδή αναφέρθηκες με τόσους χαρακτηρισμούς εδώ, 
είμαστε δεξιοί, ακροδεξιοί, ρατσιστές, φασίστες…  Είναι θλιβερό αυτό!  Και να σου πω 
το εξής, τι είπε η κ. υπουργός…  ∆εν είναι χιλιάδες που δίνετε. δυστυχώς είναι 
εκατομμύρια.  Και δεν αφορά το θέμα τους μετανάστες της χώρας μας. είναι τους 
λαθρομετανάστες που αφορά.  Και για την επιταγή στην οποία εκάμετε αναφορά ήρτε 
στις 27 του Απρίλη η κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους, αλλά είπε άλλα νούμερα από τα 
δικά σου, η επιταγή ήταν €7.250.  Είπε «δεν αφορούσε τρεις μήνες αλλά πέντε μήνες,  
τέσσερις μήνες καθυστερημένους και ένα μήνα προκαταβολή».  Ξέρετε τι ποσό 
έπρεπε να πληρωθεί, αν ήταν έτσι όπως λέτε, σύμφωνα με το νόμο;  Έπρεπε να είναι 
€10.900.  Λέτε ψέματα!  Και είναι θλιβερό δηλαδή να βγαίνετε εδώ στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και να λέτε ό,τι κόψει ο νους σας!  Είναι θλιβερό!  Τα νούμερα που 
λέτε πόρρω απέχουν από την πραγματικότητα!  Και ξέρετε ποιοι τους κουβαλούν 
δαμέσα!  Κουβαλούν τους από τα κατεχόμενα…. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την κ. Σκεύη Κούτρα Κουκουμά) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ, κυρία Κουκουμά! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και, κυρία Κουκουμά, αν θέλεις να γίνεις η Μητέρα Τερέζα των 
λαθρομεταναστών, να τους παίρνεις εις το Αυγόρου και να τους ταΐζεις εσύ! 

(Γέλια) 

 Έχει πλάτσες πολλές! 

 Το λοιπόν… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, παρακαλώ!  Είπαμε δε διακόπτουμε ομιλητές! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Επίσης, προτού μπω στην κύρια ομιλία, θέλω να πω για κάτι που λέχθηκε 
χθες, περί ανανδρίας και ότι είναι άνανδρο να κατηγορείται προφανώς ο Πρόεδρος…  
Το είπε ο φίλος μου ο Κατσουρίδης, τον οποίο… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στην απουσία σου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 …ιδιαιτέρως εκτιμώ.  Και ό,τι πει ο Νίκος ο Κατσουρίδης γίνεται πιστευτό, διότι 
είναι αξιόπιστος κύριος.  Ε, φυσικά, κύριε Κατσουρίδη, αν σε ρωτήσω «οι άλλοι 
Πρόεδροι έρκουνταν τζιαι κάθουνταν εδώ τζιαι απαντούσαν;»…  ∆ηλαδή, αν πούμε 
καλά λόγια, εννά έρτει να μας πει “ευχαριστώ” τζιαι, αν κάμουμε κριτική, πρέπει να τον 
φέρνουμε δαμαί;  Και έχει σημασία, διότι ο σημερινός Πρόεδρος τους προηγούμενους 
Προέδρους, νεκρούς και ζωντανούς, εφόρτωσέν τους πράματα τα οποία ουδέποτε 
εδεχτήκαν.  Για λόγους τάξεως αυτό. 

 Φέτος είναι η δωδέκατη φορά που έρχομαι ενώπιον του κοινοβουλίου για τον 
προϋπολογισμό.  Ειλικρινά, τούτη η φορά είναι η πιο δίσεκτη χρονιά για πολλούς και 
αντικειμενικούς λόγους.  Και εγώ δεν είμαι εξ εκείνων που χαρακτηρίζουν τους 
ανθρώπους με διάφορους χαρακτηρισμούς, γιατί εγώ ο ίδιος είμαι θύμα τούτης της 
υπόθεσης.  Πρώτος και καλύτερος ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, επί Κληρίδη, μας 
έκανε μποϊκοτάζ, μας έβαλε καραντίνα, να μην έρχονται οι συνάδελφοι να μιλούν μαζί 
μου στην τηλεόραση.  Έκανέ το τρεις μήνες.  Η μόνη που έσπασε το μποϊκοτάζ ήταν η 
Θεοχάρους, μετά εκαταλάβαν ότι δεν έκαμναν σωστά και επανήλθαν εις την τάξη!  Και 
έχω ακόμα ένα παράδειγμα να πω, και έφερα και το σχετικό δημοσίευμα, που εγώ 
αξιώθηκα πολλές φορές…  Αλλά για τη μια τη συγκεκριμένη να μου απαντήσει ο ίδιος 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας...   

 Στα σημερινά.  Έτσι, ειλικρινά, ήθελα να συμμεριστώ την αισιοδοξία του κ. 
Σταυράκη, ο οποίος δεν είναι παρών, ο οποίος, ιστάμενος βεβαίως στο βήμα, μας 
είπε ότι η οικονομία είναι μια χαρά.  ∆υστυχώς, εις το σχολείο δεν ήμουνα άριστος 
μαθητής εις τα μαθηματικά, αλλά τη μέτρα ξέρω την!  Η αριθμητική, η κοινή 
αριθμητική, και η κοινή λογική δεν επιτρέπουν να έχουμε την αισιοδοξία που έχει ο κ. 
Σταυράκης, διότι, όσες φορές έκαμε λογαριασμούς, έπεσε έξω.  Και θα μου πείτε «ο 
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υπουργός δε δικαιούται να κάνει λάθος;».  Μα, ασφαλέστατα δικαιούται, αλλά στο 
Υπουργείο Οικονομικών, με τους τεχνοκράτες σου, όταν έρχεσαι εδώ στη Βουλή, τα 
μετράς καλά!  Οι αποκλίσεις είναι τέτοιες, που δεν ανταποκρίνονται στην 
πραγματικότητα, όσες φορές τα υπολόγισε. 

 Ζούμε σε μια ημικατεχόμενη χώρα που δυστυχώς τα πράγματα ποσώς και 
καθόλου δεν άλλαξαν, αγνοούμενοι, εγκλωβισμένοι, πρόσφυγες.  Παραμένουμε στην 
ίδια κατάσταση.  Και με την ταυτοποίηση των οστών συνεχίσαμε συχνά πυκνά να 
θάβουμε τους νεκρούς μας και να βλέπουμε τη βαρβαρότητα του Αττίλα 
αποτυπωμένη εις τα κορμιά των παιδιών της Κύπρου που σκοτώθηκαν το ’74 και τις 
εκτελέσεις και τις χαριστικές βολές που έγιναν.  Μας έγινε και μια συνήθεια.  Και 
δυστυχώς σ’ αυτό το θέμα ακόμα να προχωρήσουν τα πράγματα, διότι η Τουρκία, με 
τη δολιότητα και την επιτηδειότητα που τη χαρακτηρίζει, παρεμβάλλει εκατόν εμπόδια 
στην προσπάθεια να ανευρεθούν και να ανοιχθούν όλοι οι τάφοι.  Και δυστυχώς το 
αισχρό σύνθημα του Αττίλα που βρίσκεται πάνω στον Πενταδάκτυλο και είναι 
ασβεστωμένο από ασβεστωμένο έγινε και φωτεινό! 

 Εις την οικονομία θέλω εν τάχει, αφού είναι οι προϋπολογισμοί, να πω δυο 
λόγια πολύ επιγραμματικά για το τι παρέλαβε ο νέος Πρόεδρος το 2008, μάλλον τι 
παρέλαβε ο Τάσσος από τον Κληρίδη, ο οποίος έκαμε δέκα χρόνια, έκαμε και την 
προσπάθεια για την ενταξιακή πορεία.  Το δημόσιο χρέος ήταν εις τις εβδομήντα 
πέντε μονάδες, το δημοσιονομικό έλλειμμα στο 6,7%.  Ο Τάσσος τι παρέδωσε;  
Παρέδωσε μια ισολογισμένη οικονομία, πλεονασματική, το δημοσιονομικό έλλειμμα 
εξηλείφθη και πήγε στο συν 3,4% και το δημόσιο χρέος κατέβηκε στις σαράντα εννιά 
μονάδες.  Αυτή τη σημαντική οικονομία παρέλαβε ο σημερινός Πρόεδρος και μάλιστα 
κατά ευτυχή συγκυρία, όταν εξεκίνησε η διεθνής κρίση, ήταν εις τα προεόρτια.  Και 
παρέλαβε και στην τσέπη του €0,5 δις, πλέον €50 εκατομ.  Ήταν η “προίκα” που 
ελέγαν οι κύριοι απ’ εδώ, όταν ήθελαν να ρίξουν τον Τάσσο κάτω και η κάσια διέθετε 
αυτά τα χρήματα.  Και σήμερα πού φθάσαμε;  Το πλεόνασμα των 3,4% το 
εξαλείψαμε, πήγαμε στο 6,4%, δηλαδή δέκα μονάδες κάτω, και το δημόσιο χρέος 
ξεπετάχτηκε στο 60%.  Σημαίνει ότι οι τόκοι που πληρώνει ο κυπριακός λαός είναι 
πέραν των €400 εκατομ. ετησίως.  Και, εάν συνεχίσουμε με τα ίδια μυαλά, τα επιτόκιά 
μας θα ανεβούν και θα περάσουμε το €0,5 δις. 

 Να θυμίσω ότι, παρά το ότι υπήρχε αυτή η διεθνής κρίση, ο προκαθήμενος και 
πρώτος πολίτης, ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, έλεγε «εμείς είμαστε 
άτρωτοι και αλώβητοι».  Ιδού τα αποτελέσματα!  ∆ηλαδή νομίζω, αν ήταν ο άσωτος 
υιός σε τούτη τη δουλειά, θα του έπαιρνε περισσότερο χρόνο, για να καταλήξει εδώ 
που καταλήξαμε, να διασπαθίσουμε όλα αυτά τα εκατομμύρια και να φθάσουμε εδώ 
που φθάσαμε.  Και το είπα μια φορά και το είπα με τον εξής τρόπο:  «Κληρονόμησαν 
ένα σπίτι λίρες, εφάαν τες λίρες, εφάαν το σπίτι τζιαι τους παραστατούς!».  Απάντησέ 
μου ο Πρόεδρος με τον εξής τρόπο -έφερα την εφημερίδα εδώ- προσωπικά: «Αυτή η 
πολιτική είναι πολιτική του πεζοδρομίου και μάλιστα από ένα στέλεχος κόμματος το 
οποίο ευρίσκεται στη συγκυβέρνηση».  ∆ηλαδή, επειδή είμαστε στη συγκυβέρνηση, 
θα μας παίζουν να χορεύκουμεν!  Ε, αυτό δε γίνεται, κύριε!  Εμείς είμαστε το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, εσείς είσαστε το ΑΚΕΛ-Αριστερά, κομμουνιστικό κόμμα, είμαστε 
διαφορετικοί.  ∆ιαφορετικά, εννά ήμασταν μαζί, να καθόμαστε μαζί!  Καθόμαστε 
απέναντι!  ∆εν αναγνωρίζετε δηλαδή…  Και τι είπα δηλαδή;  Είπα ένα πραγματικό 
γεγονός. 

 Ορίστε, αυτό είναι δικό σας…   
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(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
δημοσίευμα, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Και, επειδή διαμαρτύρεστε συχνά πυκνά για τους χαρακτηρισμούς, σας λέω ότι 
είναι γραπτή η απάντηση, η οποία πιστοποιεί του λόγου το αληθές. 

 Επίσης, θέλω να κάμω ακόμα μια παρατήρηση, αγαπητοί συνάδελφοι, την 
εξής:  Σε τούτο τον τόπο έχουμε έξι Προέδρους.  Έχουμε τους κεντρώους Προέδρους, 
Μακάριο, Σπύρο και Τάσσο, και ξέρετε πού πήγε η οικονομία!  Έχουμε και τους 
άλλους τρεις και έχουμε και εκεί τα αποτελέσματα, με ολιγότερη επίκριση προς τον κ. 
Βασιλείου, ο οποίος κατάφερε να κρατήσει τα πράγματα στην ευθεία.  Αλλά επί 
Κληρίδη και σήμερα, δύο χρόνια και δέκα μήνες, ξέρετε πού φθάσαμε!  Αυτό έτσι, για 
την ιστορία, πρέπει να αναφερθεί. 

 Και, ξέρετε, σε τούτο τον τόπο το σπουδαίο Τάσσο με τα πλεονάσματά του και 
τη σωστή του θέση εις το Κυπριακό βάλθηκαν να τον κατεβάσουν, για να ανεβεί πάνω 
με το γνωστό επιχείρημα “O Πρόεδρος της λύσης”, “Ο Πρόεδρος με την ευελιξία”!  
Φυσικά, τότε κανοναρχούσε επί τούτου και ο αγαπητός αρχηγός του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, ο κ. Αναστασιάδης, με το μέγα μαγίστρο της υπέρβασης με το θυμιατό, 
τον κ. Πουργουρίδη!  Όπερ και εγένετο, ελέω της ψήφου του κυπριακού λαού!  Ιδού τα 
αποτελέσματά της!  Και θα μου πείτε «μα, εν δικαιούνται οι ανθρώποι να 
κυβερνήσουν;».  Μα, ασφαλώς δικαιούνται να κυβερνήσουν, αλλά έχουμε και εμείς 
κάθε δικαίωμα να συγκρίνουμε και να επικρίνουμε μέσα από την υποχρέωση που 
έχουμε ως βουλευτές.  Τζιαι εξεκίνησεν η νέα επέλαση του “Προέδρου λύσης”, του 
“ευέλικτου” ’πού δύσην ως ανατολήν τζιαι ’πού βορκάν ως νότον!  Μάλιστα, 
εκμισθώσαμε και επί τούτου αεροπλάνο, για να πηγαίνουμε γρήγορα!  Όλος ο κόσμος 
μιλά για μας, εβγάλαμεν το Κυπριακό από τη γωνιά, το ανασύραμε από το λάκκο των 
λεόντων, που το έβαλε ο Τάσσος, και προχωρούμε ακάθεκτοι προς μια ωραία και 
σπουδαία λύση! 

 Φυσικά, ο πρώτος προορισμός πού ήταν; 

 Αλλά, πριν να πάω σε τούτο, θέλω να πω κάτι για την οικονομία, διότι δε θα 
ταιριάζει να το πω αλλού.  Και αυτό το λέω, όχι για να αναμειχθώ στα εσωτερικά σας, 
αγαπητέ κύριε Κατσουρίδη, με όλο το σεβασμό.  ∆ηλώσατε εν καιρώ κρίσεως ότι το 
ΑΚΕΛ διαθέτει €4 εκατομ.!  Είπεν μου κάποιος έν’ €4,5 εκατομ., αλλά εγώ άκουσα €4 
εκατομ.  Τώρα οι ίδιοι άνθρωποι είναι στην κυβέρνηση και κυβερνούν και το ΑΚΕΛ!  
Καλά, γιατί εν τους παραγγείλατε και τους άλλους που είναι στην κυβέρνηση να 
κάνουν και εκεί κέρδος και κάνατε μόνο ζημιές;  Και, επειδή επιδοτεί το κράτος τα 
κόμματα, όλοι οι κύριοι παίρνουμε εδώ μερικά εκατομμύρια, είναι €4 εκατομ., €5 
εκατομ., δεν ξέρω, κύριε Πρόεδρε, πόσα είναι…  Εσείς που έχετε €4 εκατομ. 
πλεόνασμα ή να βοηθάτε την κ. Σκεύη να φιλοξενεί τους κυρίους που θέλει να 
φιλοξενεί… 

(Γέλια) 

 …ή να μην παίρνετε επιδότηση για τα επόμενα τρία χρόνια!  Να βοηθήσουμε 
και το γέρημο το Σταυράκη, τον Υπουργό Οικονομικών, που βρίσκεται σ’ αυτή τη 
δεινή θέση!  ∆εν το λέω, για ν’ ανακατωθώ στα δικά σας, ούτε κάμνω τζιείνον που 
κάμνετε εσείς, που μιλάτε για επίσημο και ανεπίσημο ∆ΗΚΟ, τζιαι βάλλετέ μας 
παραγγελιές λέγοντας «βγάλτε τους  τούτους έξω, βάλτε τους άλλους μέσα», αλλά, 
επειδή είναι οικονομικά τζιαι πληρώνει ο φορολογούμενος πολίτης, είναι καλό να 
λέγεται.   
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 Τζιαι ξεκινούμε με το Κυπριακό.  Εξελέγη ο “Πρόεδρος της λύσης”, με ευέλικτες 
διαθέσεις και άκρατη αισιοδοξία!  Και θέλω να πιστεύω ότι καλόπιστα ενεργεί, αλλά 
έντζιε σημαίνει ότι όποιος πιστεύει ότι ενεργεί καλόπιστα δεν μπορεί να ασκεί κριτική.  
Έν’ εμάς που επηρεάζει, την Κύπρο, τον τόπο μας, τα παιδιά μας, τα εγγόνια μας.  Ο 
Πρόεδρος επισκέφθηκε τον κ. Γκόρντον Μπράουν και τι έκαμε;  Άλλαξε το μνημόνιο 
που είχε ο Τάσσος.  Γιατί εν ήταν καλό, φαίνεται, να το κάνουμε καλύτερο!  Και τι 
έκαμε;  Έκαμε ένα μνημόνιο το οποίο τσιμέντωνε τις βάσεις.  Και για του λόγου το 
αληθές, όταν ξαναπήγε, θυμάστε την περιβόητη φράση “the children and the 
grandchildren”, «τα εγγόνια και τα δισέγγονα δε θα αγγίξουν πάνω στις βάσεις»,  ενώ, 
όταν ήταν γενικός γραμματέας, διαμαρτυρόταν και έλεγε “έξω οι βάσεις του θανάτου”!  
Τώρα έδωκέν τους πιστοποίηση ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας άνευ λόγου και αιτίας.  
Και αυτό είναι μέγα σφάλμα να το κάνουμε χωρίς λόγο.  Τι επήραμε εμείς;  Τους 
Βρετανούς, οι οποίοι είναι οι δημιουργοί όλων των κακών και όλων των δεινών του 
κυπριακού λαού, εμείς να τους διαβεβαιώνουμε ότι θα αφήσουμε τούτη την υπόθεση 
στα εγγόνια και στα δισέγγονα;  Μα πρέπει να αφήκουμε εγγόνια και δισέγγονα, για να 
γίνει τούτη η δουλειά!  Που πολύ φοβούμαι -με τον τρόπο που βαίνουμε και 
προχωρούμε- ότι θα είναι πολύ δύσκολα τα πράγματα για το μέλλον αυτού του τόπου.  
Και δε νομίζω ότι ο Γκόρντον Μπράουν εξεκίναν το πρωί με τη Guardian και έφερνε 
και τη Χαραυγή και εδιάβαζέν την.  Έστειλέ σας άρθρο, σας παρακαλώ, στη Χαραυγή, 
πρωτοσέλιδο, έστειλε ο φίλος του κ. Χριστόφια, ο κολοφώνας του καπιταλισμού και 
του ιμπεριαλισμού!  Είπε και ο Άντρος προχθές ότι «έν’ οι κραδασμοί του 
καπιταλισμού που έφεραν την κρίση».  Μα οι καταποντισμοί των άλλων πού είναι;  
Πώς τα καταφέραμε δηλαδή τούτοι να είναι ένθερμοι και διαπρύσιοι υποστηριχτές 
ενός αριστερού Προέδρου, ε, είναι ένα ερώτημα το οποίο χρήζει απαντήσεως!   

 Και εγώ λέω, με όλη μου την καλοπιστία δηλαδή, «ο Πρόεδρος τούτα που λέει 
τα εννοεί».  Αλλά ξέρετε τι επάθαμε;  Αποκτήσαμε την πολιτική του Νέβιλ 
Τσάμπερλαιν.  Ο Τσάμπερλαιν το ’38 τι έκαμε;  Επήεν τρεχάτος στο Χίτλερ να τον 
καλοπιάσει, να σταματήσει το κακό.  Τζιαι έκαμε το περιβόητο Σύμφωνο του Μονάχου, 
το οποίο στην ουσία τι ήταν;  Το αποτέλεσμα ποιο ήταν;  Να διαλύσει την 
Τσεχοσλοβακία και να παραδώσει στην ουσία τον έλεγχο του ορεινού όγκου της 
Μοραβίας, που έλεγχε την ανατολική Ευρώπη, στα χέρια του Χίτλερ και να αφοπλίσει 
τις ογδόντα πέντε μάχιμες μεραρχίες της Τσεχοσλοβακίας.  Και το αποτέλεσμα ποιο 
ήταν;  Το αποτέλεσμα ήταν να επισπεύσει τον πόλεμο, αλλά εκεί εκάμαν έναν πόλεμο, 
αιματηρό μεν, με θύματα και καταστροφές, αλλά κανένα κράτος δεν κινδύνευε να 
διαγραφεί από το χάρτη.  Εδώ, αν συνεχίσουμε αυτή την πολιτική, αγαπητοί 
συνάδελφοι, είναι το τέλος του κυπριακού ελληνισμού!  Και το είπα και το 
επαναλαμβάνω.  Αν, ο μη γένοιτο, όλα αυτά τα οποία θα περιγράψω πιο κάτω 
εφαρμοστούν στην πράξη, η Κύπρος θα τουρκοποιηθεί και ο ελληνισμός θα 
εξαλειφθεί!   

 Και έφερα το βιβλίο του Νταβούτογλου.  Λέει στη σελίδα 279, να διαβάσω μόνο 
μια απλή παράγραφο, οι Τούρκοι μάς τα γράφουν δηλαδή, λέει ο κ. Νταβούτογλου ο 
περιβόητος:  «[…] Ο δεύτερος σημαντικός άξονας του Κυπριακού ζητήματος είναι η 
σημασία της γεωγραφικής θέσης του νησιού από γεωστρατηγική άποψη.  Ο άξονας 
αυτός καθ’ εαυτός είναι ζωτικής σημασίας ανεξάρτητα από το ανθρώπινο στοιχείο που 
βρίσκεται εκεί.  Ακόμη κι αν δεν υπήρχε ούτε ένας μουσουλμάνος Τούρκος εκεί, η 
Τουρκία όφειλε να διατηρεί ένα Κυπριακό ζήτημα.[…].».  Τούτο να το κρατήσετε 
ολόκληρο και να το διάτε στους συναδέλφους να το διαβάζουν. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
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βιβλίο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Επίσης εδώ υπάρχει το βιβλίο “Αιματηρή Αλήθεια” το οποίο έγραψε η Κίνηση 
για Ελευθερία και ∆ικαιοσύνη στην Κύπρο.  Και ακούστε, σας παρακαλώ, ο Νιχάτ 
Ερίμ το ’56 με τις εκθέσεις του, στις 24 του Νιόβρη και στις 22 του ∆εκέβρη του ’56, 
αποφάσισε τι θα έκαμνε στην Κύπρο.  Εφροντίσαν το ’58, που εμείς ήμασταν στον 
απελευθερωτικό αγώνα του ’55-’59, να φέρουν να εξοπλίσουν δέκα χιλιάδες 
Τούρκους με τα όπλα τους τζιαι εσχεδίασαν και είπαν το εξής περιβόητο. δηλαδή είναι 
τρομακτικό και ανατριχιαστικό τι σχεδίασαν: «[…] Με στόχο ακόμα και την αλλοίωση 
του εθνολογικού, δημογραφικού χαρακτήρα της Κύπρου, την ελληνική πλειοψηφία της 
οποίας θεώρησε ως “περιστασιακή” και καθόρισαν την ανατροπή της. […]».   

 Γι’ αυτό, όταν συζητούμε με τους απέναντι, πρέπει να έχουμε κατά νουν τα 
ιστορικά γεγονότα.  Κρατήστε το και τούτο. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
βιβλίο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Επίσης έφερα και το βιβλίο του κ. Χριστόδουλου Χριστοδούλου -εν νομίζω να 
αμφισβητεί κανένας την εγκυρότητα του ανδρός, διετέλεσε σε πολλά ύψιστα κρατικά 
αξιώματα- που λέει τι θα πάθουμε αν μπουν σε εφαρμογή τέτοιες λύσεις τύπου Ανάν.  
Πάρτε το και αυτό. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
βιβλίο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Και έτσι, για να ολοκληρώσω, για να μην επανέλθω σε τούτα, έχω και το 
περιβόητο βιβλίο του κ. Ντάουνερ, ο οποίος -με λιβανιστήρι τον κ. Πουργουρίδη, με το 
θυμιατό- είπε, «είναι αδιανόητο», λέει, «να συζητήσουμε τέτοιο θέμα και να 
προσβάλουμε τα Ηνωμένα Έθνη».  ∆ηλαδή βιάζεται η χώρα μας, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, και στρέψαμε το βλέμμα μας και είδαμε τι μας κάμνει τζιαι είπε, «έπρεπε 
να πάρετε άδεια από τους βιαστές σας».  Αυτή είναι η ιστορία!  Τζιαι μάλιστα έστειλε 
και επιστολή ο άνθρωπος και τι λέει;  «Το άρθρο 17 του Συντάγματος που ορίζει 
“έκαστος έχει το δικαίωμα σεβασμού και διασφαλίσεως του απόρρητου της 
αλληλογραφίας… […]”».  Σάννα έγραψε γράμμα ο πατέρας στο γιο, «παιδί μου θέλεις 
χρήματα να σου στείλω;».  Έν’ αλληλογραφία τούτη;  Είναι ολόκληρη συνωμοσία, 
απαράδεκτη, η οποία…  Αντί να εκτελέσει τα καθήκοντά του και τις καλές του 
υπηρεσίες και να σέβεται τον Καταστατικό Χάρτη των Ηνωμένων Εθνών, περιφέρεται 
στους διάφορους φίλους του και συνωμοτεί για την επαναφορά του Σχεδίου Ανάν 
χαρακτηρίζοντας ανθρώπους, από τον Πρόεδρο της Βουλής μέχρι τον τελευταίο από 
μας!  Είχαμε την τιμή τα Ηνωμένα Έθνη να γράφουν τζιαι το όνομά μας!  Αθηνά 
Κυριακίδου, παραδείγματος χάριν.  Συγγνώμη, Αθηνά, που λέω το όνομά σου, λέω 
που τους δικούς μας.  Ούλλους τους δικούς μας επεριλάβαν τους!  Τούτος έν’ 
“τασσικός”, τούτος έν’ “υπερτασσικός”, τούτος έν’ έτσι!  Έννεν ρεζιλλίκκιν τούτο;  Και 
να δεχόμαστε αυτόν τον κύριο να τον βλέπουμε στα γραφεία μας, να του κάμνουμε 
ττεμενάες και να κάμνει και συμπόσια!  Αυτά είναι ρεζιλίκια!  Και κατάφεραν… ευτυχώς 
που ο Ανδρέας… κάποιαν ώραν έκλωσες, Ανδρέα μου, αλλά εστάθηκες σωστά, για 
να γίνει η συζήτηση.  Πάρτε το τούτο για την ιστορία, για να το διαβάσουν τζιαι οι 
συνάδελφοι τι γράφει για όλους εδώ μέσα. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
βιβλίο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 
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 Η δουλειά των Ηνωμένων Εθνών είναι να κατασκοπεύουν ποιοι είναι υπέρ και 
ποιοι είναι κατά, αφαιρώντας το αναφαίρετο δικαίωμά μας να αποφασίζουμε για την 
τύχη του λαού μας και για το μέλλον των παιδιών μας.  Αυτά είναι αίσχη και αισχρά!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, Ζαχαρία, μέχρι να συνεχίσεις, εγώ θέλω να καλέσω την κ. Ακκελίδου, 
διότι εγώ… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μέχρι που να έρτει η κ. Ακκελίδου, για να αλλάξετε, κύριε Πρόεδρε, να το πω 
τζιαι τούτο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιότι… μισό λεπτό, Ζαχαρία, διότι συνταγματικά σε ένα λεπτό δε δικαιούμαι να 
προεδρεύω.  Ο Πρόεδρος αναχωρεί στο εξωτερικό, άρα παρακαλώ την κ. Ακκελίδου 
να πάρει τη θέση και εγώ θα σε ακούω από το γραφείο μου, Ζαχαρία.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ο χρόνος αφαιρείται, Πρόεδρε, τωρά;  Για το σύνταγμα… 
φαντάζομαι έχετε… εσταμάτησες το ρολόι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σταμάτησε ο χρόνος, ναι. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα η κ. Ντίνα 
Ακκελίδου.) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πέραν του μνημονίου το οποίο έκαμε ο κύριος Πρόεδρος με τον Γκόρντον 
Μπράουν, στη συνέχεια το ∆ημοκρατικό Κόμμα τον υποστήριξε, αλλά ό,τι υποσχέθηκε 
στο ∆ημοκρατικό Κόμμα…  ∆ε θέλω να επαναλάβω τις υποσχέσεις του και τις 
διαβεβαιώσεις του που έδωσε από το βήμα τούτο το ιερό της δημοκρατίας έναντι του 
κυπριακού λαού και το προεκλογικό του πρόγραμμα, ότι θα εφαρμόσει την 8η Ιουλίου, 
θα συνεχίσει κατ’ ουσίαν την πολιτική του Τάσσου για μια λύση η οποία θα 
διασφαλίζει το μέλλον μας, ευρωπαϊκό κεκτημένο, ανθρώπινα δικαιώματα, 
αποχώρηση στρατευμάτων, εποίκων και ούτω καθεξής.  Εμάς εις το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα μάς εξεγέλασεν οριζοντίως και καθέτως.  Σε αντιπαραβολή, αγαπητοί 
συνάδελφοι της αριστεράς, ο Κληρίδης, με τον οποίο εγώ δε συμφωνώ πολιτικά, 
όμως, όταν εσυμφώνησεν μαζί μας την πρώτη πενταετία για να καταβαραθρώσει τις 
Ιδέες Γκάλι, το λόον του εκράτησέν τον.  Μπορεί να μην τον εκράτησε έναντι του 
Κουτσού, αλλά έναντί μας τον εκράτησεν!  Αυτό είναι μια… Εσείς δεν τον εκρατήσετε 
δυστυχώς!  Και όπερ και το χειρότερο:  Το κοινό ανακοινωθέν της 23ης του Μάη, 
αγαπητέ μου Κυρίτση, που με κοιτάζεις έτσι, αυτό και αν είναι το μεγαλύτερο πλήγμα 
που έχουμε υποστεί!  Ξέρετε γιατί;  ∆ιότι ο κ. Χριστόφιας στην αισιοδοξία του με τη 
χημεία του με τον Ταλάτ, με το συντροφιλίκκι και όλα αυτά που είχε στο μυαλό, με τις 
επαναπροσεγγίσεις, εδέχτηκεν την 8η Ιουλίου και την επιστολή Γκαμπάρι, το πλέον 
ισχυρό όπλο που είχε ανά χείρας με ενταγμένη την Κύπρο εις την Ευρωπαϊκή Ένωση, 
στο σκληρό πυρήνα της Ευρωζώνης, επήγεν και άλλαξεν με το κοινό ανακοινωθέν.  Ε, 
οι Εγγλέζοι, τετραπέρατοι, μόλις επεράσαν και έγιναν τα συνιστώντα states και ο 
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συνεταιρισμός, στρατηγικός στόχος των Τούρκων από τότε, είπαν του: «Κύριε, τούτο 
να το βάλουμε στο ψήφισμα 1818 τον Ιούνιο του ’08».  Εσιεηττανεύτηκέν το ο 
Χριστόφιας και ορθώς!  Ετρέξαμεν πού;  Γάλλους, Ρώσους, Κινέζους.  Και τους 
είπαμε: «Κύριοι, τούτοι εννά μας κάμουν έτσι και έτσι».  Εβάλαν ένσταση και δεν 
πέρασε.  Όμως όπερ και το τραγικότερο!  Φέτος, κύριοι, εμπήκε στο ψήφισμα 1930.  
Όπερ και το χειρότερο;  Τι ανέτρεψε τούτο το μεγάλο ζήτημα;  Ανέτρεψε στην ουσία το 
ψήφισμα 186, 4 του Μάρτη του ’64, που οι Τούρκοι που πήραν έκαμαν τους Σλάβους 
και είπαν: «Εμείς τώρα έχουμε γη, λαό και διοίκηση και θέλουμε δική μας κυβέρνηση» 
-ο Θεός μακαρίσει τον Ου Θαντ, νομίζω ήταν ο Ου Θαντ τότε- εβγάλαν το ψήφισμα 
164 και τους είπε: «Μία είναι η νόμιμη κυβέρνηση και, αν φύετε, κακό του κεφαλιού 
σας, αυτή η κυβέρνηση είναι νόμιμη».  Εμείς δυστυχώς το ανατρέψαμε.   

 Τζιαι οι σιεηττάνηδες, επειδή ήβραν έναν καλόβολο Πρόεδρο…  ∆εν ξέρω ποιοι 
είναι οι συμβουλάτορές του, ειλικρινά, αλλά επηρεάζει την τύχη μας!  ∆ραματικά την 
επηρεάζει!  Έβαλε προχτές μες την έκθεσή του ο κ. Μπαν Κι Μουν που πήγαμε με τις 
ιδιοκτησίες της κυπριακής ιδιοκτησίας λύσης να τρέξουμε, να πάμε στη Νέα Υόρκη και 
να κάμουμε τριμερή, εβάλαν για τούτο το ψήφισμα, έκαμε αναφορά και είπαν και ένα 
ψέμα:  ότι το ψήφισμα 164, λέει, καθόριζε τις καλές υπηρεσίες του γενικού γραμματέα.  
Εσείς, κύριε Κατσουρίδη, κύριε Ομήρου, που είσαστε παλαιότεροι, και ο κ. Αγγελίδης.  
∆εν είναι τότε που καθορίστηκαν οι καλές υπηρεσίες, είναι το ’80 που καθορίστηκαν.  
Αλλά γράφουν και ψέματα.   

 Οι δικοί μας οι διπλωμάτες και οι σύμβουλοι του Προέδρου δεν ξέρω ειλικρινά 
τι κάμνουν!  Αυτό είναι πλήγμα κύριο, καίριο στο σημαντικότερο όπλο που έχουμε!  
Την Κυπριακή ∆ημοκρατία για την οποία αγωνίστηκαν άλλοι το ’55-’59, είναι έξι πόδια 
κάτω από τη γη, για να έχουμε εμείς αξιώματα και ∆ημοκρατία και να καθόμαστε εδώ!  
Ουδείς μπορεί να την καταστρέψει και να τη διαλύσει!  ∆εν έχει… ούτε νομιμοποιείται 
ούτε έχει τέτοια εξουσία ούτε κανένας τον ψήφισε να κάμνει τέτοιες δουλειές!  Το 
επικρίνω εντονότατα και διαμαρτύρομαι οριζοντίως και καθέτως!  ∆εν μπορείτε, κύριοι, 
να διαλύετε το κράτος!  ∆εν μπορείτε να το κάμνετε τούτο!  Με τίποτε και με κανένα 
τρόπο!   

 Ξεκινούμε παρακάτω.  Εσηκώστην ο Πρόεδρός μας στα καλά καθούμενα να 
ξεκινήσει τις συνομιλίες.  Εγκαταλείπει την 8η Ιουλίου χωρίς συμφωνημένη βάση.  Το 
∆ημοκρατικό Κόμμα διαμαρτύρεται και δίνει πενήντα χιλιάδες εποίκους.  Μα καλά, 
κύριοι, το έγκλημα πολέμου, σας παρακαλώ πολύ, η έκθεση Cuco, του Μάτση του 
Γιαννάκη, η έκθεση Laakso, που εργάστηκαν πάρα πολλοί και από σας εδώ και από 
τις κυβερνήσεις τις προηγούμενες. την εγκαταλείψαμε;  Η Τιτίνα Λοϊζίδου. την 
εγκαταλείψαμε;  Τόσες αποφάσεις!  Μα τι επάθαμε τέλος πάντων σε τούτο τον τόπο;  
Να κάμουμε τι;  Να εξημερώσουμε το θηρίο;  Αυτό που έκαμε ο Τσάμπερλαιν;  
Εξημερώνεται, σας παρακαλώ, το θηρίο;  Είναι όπως το Μινώταυρο.  Όσο οι Αθηναίοι 
επαίρναν τα παιδιά τους, τα κατάπινε!  Θα μας λυπηθούν;  Έτσι νομίζετε;  Εδώ οι 
ανθρώποι ήρταν και… είντα εν τους είπαμε να βκάλουν το σύνθημά τους που τον 
Πενταδάκτυλο που δηλητηριάζει τον Κύπριο πολίτη κάθε μέρα!  Αφαιρέσαν τους 
σταυρούς που τες εκκλησίες μας, αλλάξαν τα τοπωνύμια, εβκάλαν τους νεκρούς που 
τα νεκροταφεία μας!  Τον Απόστολο Ανδρέα, εκατόν υποσχέσεις ο καθένας!  
Επιτράπηκε να σαστεί;  Τι εκάμαν δηλαδή;  Και εμείς κάθε μέρα, κάθε μέρα, κάθε 
μέρα!   

 Πάμε παρακάτω.  Του δίνουμε την εκ περιτροπής προεδρία!  Μα είναι δυνατόν!  
Με εκτελεστική εξουσία!  Ξέρετε τι θα μας κάμουν άμαν κάτσει Τούρκος πά’ στην 
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καρέκλα;  Θα μας τουρκοποιήσουν την Κύπρο σε δύο ώρες!  Θα πει: «Κύριε, εγώ 
παραχωρώ ιθαγένειες».  Έχει και καμπόσους υποστηριχτές, θα πει «έν’ μετανάστες 
τούτοι, δώσ’ τους!  ∆ώσ’ τους και είναι καλά!»  ∆υστυχώς είναι όντως τραγικό!   

 Μετά πήγαμε στη σταθμισμένη ψήφο.  Καλά, κύριοι, το Μαντέλα εν τον έσιετε 
ακουστά;  Αγώνες επί αγώνων!  Τριάντα χρόνια στη φυλακή!  Ένας άνθρωπος, μία 
ψήφος.  Εμείς να το καταργήσουμε και για είντα σκοπό;  ∆ηλαδή έχει κανέναν που 
σας που πιστεύει σε τούτη την αίθουσα ότι κινδυνεύουν οι Τουρκοκύπριοι;  Κινδυνεύει 
κανένας στην ευρωπαϊκή Κύπρο των είκοσι εφτά;  Εμείς θέλουμε, οι Τούρκοι τωρά, ο 
Νταβούτογλου, ο Εγκεμέν Μπαγίς είπε πως ούτε μας ξέρει πως είμαστε κράτος!  Και 
εμείς του κάμνουμε τον τροχονόμο να περνά στην Ευρωπαϊκή Ένωση!  ∆ηλαδή είναι 
ποτέ δυνατό να δεχτούμε να καταργήσουμε τα δημοκρατικά μας δικαιώματα και να 
εξισώσουμε, σας παρακαλώ πολύ, το 18% με το 82%;  Ιδού ο ρατσισμός!  Ιδού ο 
εθνικισμός!  Του χειρίστου είδους!  Μα συγγνώμη!  

 Μάλιστα όλα αυτά τα απαράδεκτα είπαν στο ∆ημοκρατικό Κόμμα…  Που 
κάποιοι συνάδελφοί μας είπαν μας να μείνουμε σε τούτη την κυβέρνηση, για να 
συγκρατήσουμε τα πράματα… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εμείνετε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έντζιε ξέρω αν εμπορούσαν να κάμουν τζιαι άλλη ζημιά δηλαδή, όσην 
εμπορούσαν εκάμαν!  ∆ιερωτώμαι όμως αν πράγματι εκαταφέραν τίποτε.  
Υποσχεθήκαν μας να αποσύρουν και να αλλάξουν προτάσεις.  Απάντησέν μας ο 
Άντρος ο Κυπριανού και μας είπε:  «Εμείς στο ΑΚΕΛ διαφωνούμε ριζικά με απόψεις 
που απαιτούν εγκατάλειψη της συμφωνημένης βάσης του Κυπριακού.  Είναι γι’ αυτό 
που διαφωνούμε με απόψεις που απαιτούν την απόσυρση προτάσεων εδώ και τώρα 
από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας».  Και το μέγα επιχείρημα προφανώς θα ήταν ότι 
θα μειωθεί το κύρος μας.  Καλά, μα έν’ το κύρος μας το πρόβλημα ή η σωτηρία του 
τόπου μας;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Έχετε ακόμα τρία λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ακόμα τρία. 

 Εφέραμε το γενικό γραμματέα στην Κύπρο.  Ακούστε, αγαπητοί συνάδελφοι.  
Κύριε Κατσουρίδη, μπορώ να έχω την προσοχή σας; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εφέραμε το γενικό γραμματέα και εφαρμόσαμε τα ίδια πρωτόκολλα.  Κόκκινο 
χαλί να πατήσει η κ. Χριστόφια και ο Πρόεδρος ο δικός μας, ο νόμιμος Πρόεδρος, 
ήρτεν ο Μπαν Κι Μουν, ορθότατο, αλλά το ίδιο επαναλήφθηκε με τον κ. Ταλάτ.  Είντα 
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μάλιστα ο κ. Αναστασιάδης είπε: «Έν’ τα κτίρια που εσαντανώσαν.  Αλώπως το άλλο 
εν έχει πολεοδομική άδεια».  Εσεκόνταρεν ο κ. Αναστασιάδης! 

(Γέλια) 

 Αυτά και αν είναι απαράδεκτα!   

 Και το προχτεσινό, αγαπητοί συνάδελφοι, όταν πήγαμε στη Νέα Υόρκη.  Εκεί 
στη Νέα Υόρκη εμπήκαν χρονοδιαγράμματα, εμπήκαν επιδιαιτησίες, θα πάμε το 
Γενάρη -εμείς που είμαστε της κυπριακής ιδιοκτησίας- στη Γενεύη.  Γιατί να πάμε;  Να 
πάμε να καταγράψει -λέει- τις συγκλίσεις.  Λαλεί σου, «μέμπας τζιαι πουν τούτοι εν 
αποσύρουν καμιά», αφού φωνάζουμε τζιαι εμείς.  Να πάμε να καταγραφούν το 
Γενάρη και το Μάρτη.  Πρώτη φορά γενικός γραμματέας των Ηνωμένων Εθνών είπε: 
«Εδώ είναι ο Νότος».  Μα εδώ είναι ο Νότος, κύριοι;  Εμείς έχουμε τεράστια ευθύνη 
και κανένας γενικός γραμματέας δε θα ερχόταν στην Κύπρο, αν δε δεχόμασταν εμείς.  
Κανένας γενικός γραμματέας δε θα αποτολμούσε τέτοια αισχρότητα και τέτοια 
απρέπεια, να διαγράψει ή να καταργήσει ένα κράτος που η σημαία του κυματίζει στα 
Ηνωμένα Έθνη. 

 Πήγαμε στη Βουλή των Ελλήνων.  Θέλω έτσι να πω, στο χρόνο που μου 
έμεινε, δύο-τρία πράγματα για τον Πρόεδρο, τον οποίο ως άνθρωπο όλως ιδιαιτέρως 
συμπαθώ ειλικρινά, έζησα αρκετά μαζί του.  Γίνεται όμως, κύριε, να πάει στη Βουλή 
των Ελλήνων για πρώτη φορά Κύπριος Πρόεδρος και να σταθεί ενώπιον των 
τριακόσιων βουλευτών και να τους πει ότι ένας επιπόλαιος άνθρωπος εδώ έβαλε ένα 
έργο -ξέρω ’γω- στο μωρό του και είπε, «παίξε τους κομμουνιστές ή τους Τούρκους» 
και να το λέει στη Βουλή των Ελλήνων;  Μα είναι υπεύθυνη στάση;  Ή να πάει στο 
Μπρούκινγκς και να σταθεί με τα αγγλικά του -έντζιε θέλω να κάμω επίκριση γιατί έν’ 
καλά ή κακά τα αγγλικά του, εγώ έντζιε είμαι πολλά σπουδαίος στα αγγλικά, αλλά που 
τζιείνα που καταλάβω πρόκειται όι για μέτρια, ο άνθρωπος προσπαθεί να 
συνεννοηθεί- να μιλά εκ του προχείρου και να λέει ότι εισέβαλαν οι μητέρες πατρίδες!  
Είντα εδώκαν του τζιαι συγχαρητήρια οι Τούρκοι!  Μα είναι… Αυτά τα λέω, διότι 
επηρεάζουν το μέλλον μας!  Και επιπλέον άκουσα τον κ. Τσιελεπή που λέει: «Μα, 
ξέρετε, εμείς διορθώσαμε και τις συμφωνίες του 1960».  Μα, όταν ήταν ο Τάσσος, ο 
Κληρίδης, είχαν συνταγματολόγους που τους συμβούλευαν να ακούσουν άλλη 
άποψη.  Ο Τάσσος να σας πω ποιους είχε, την Πάλεϊ, τον Μπράουνλι τον Άγγλο, το 
Βάιλερ τον Αμερικάνο, τον Πελέ το Γάλλο.  Εμείς έχουμε τον Τσιελεπή τζιαι το 
Μούδουρο, το γαμπρό του Προέδρου.   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Τζιαι τον Ιακώβου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, τζιαι τον Ιακώβου.  Ε, ο Ιακώβου έκαμεν Υπουργός Εξωτερικών.  
∆εν έχω τίποτε εναντίον των ανθρώπων, για να ξέρετε, αλλά, αγαπητέ Νικόλα, σε 
παρακαλώ πολύ να του διαβιβάσεις να προσλάβει συνταγματολόγους!  Έν’ κρίμα που 
το Θεό δηλαδή!  Και ρώτησα τον κ. Ιακώβου: «Κύριε Ιακώβου, ποιος σας 
συμβουλεύει;».  Ξέρετε τι μου απάντησε;  «Έχουμε διεθνολόγους της πιάτσας».  
Λαλώ του «εν έχουν όνομα;».  Λαλεί μου «εξέχασά τα!». 

(Γέλια) 

 Άκου!  Μπορεί να είναι για γέλια, αλλά -το λέω και δεν αποκαλύπτω και τίποτε- 
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έγινε στο Εκτελεστικό Γραφείο του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Αυτή είναι η κατάστασή 
μας δηλαδή!  Αλλά το τι αποφασίζουν αυτοί οι κύριοι καθορίζει το μέλλον μας!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ολοκληρώνετε, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πριν να κατεβώ, θα μου επιτρέψετε, επειδή ο Μίκης Θεοδώρακης έν’ τζιαι 
αριστερός, την 1η του ∆εκέβρη έκαμε μια σπουδαία ομιλία.  Είπεν ότι εμολύναμεν τις 
ιδέες, τις αρχές, τις αξίες, οι λέξεις “ελληνισμός”, “δημοκρατία”, “ελευθερία” τελούν υπό 
διωγμόν. Κατηγορούμαστε για ρατσιστές, ότι εγινήκαμεν φασίστες σε τούτον τον τόπο, 
διερωτώμαι πού έν’ τούτοι ούλλοι.  Εγώ πάω-έρκουμαι κάθε μέρα σ’ ούλλην την 
Κύπρο εν είδα με φασίστες με ρατσιστές.  Εκτός αν έν’ εμέναν που εννοείτε, κυρία 
Κουκουμά!   

 Τούτη την ομιλία σάς την καταθέτω, για να τη διαβάσουν οι συνάδελφοι.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία την 
προαναφερθείσα ομιλία, η οποία βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Και αυτή είναι η δήλωση του Μίκη Θεοδωράκη για το περιβόητο Σχέδιο Ανάν, 
το οποίο έρχεται μετά βαΐων και κλάδων και αυτό θα είναι το τέλος της Κύπρου. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας καταθέτει στη γραμματεία την 
προαναφερθείσα δήλωση, η οποία βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, ευχαριστώ για την ανοχή σας.  Καλά Χριστούγεννα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Νίκο Τορναρίτη.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ομολογώ ότι, μετά την παρουσία του συνάδελφου κ. Κουλία, οι υπόλοιποι 
ωχριούμε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, άρχισε να μιλά ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό είναι πίστη μας ότι, για να αντιμετωπίσουμε τις 
προκλήσεις της σύγχρονης ευρωπαϊκής Κύπρου, χρειαζόμαστε ισχυρή και 
αποτελεσματική παιδεία.  Εκεί πρέπει να ρίξουμε το βάρος μας.  Στην εποχή που 
ζούμε η γνώση, η εξειδίκευση, η διά βίου εκπαίδευση είναι συγκριτικά πλεονεκτήματα. 
Πλεονεκτήματα εξέλιξης, εφόδια προόδου.   

 Θέλουμε τις νεότερες γενιές να προχωρήσουν μπροστά στα χρόνια που 
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έρχονται με ουσιαστικά εφόδια για μια δημιουργική ζωή.  Θέλουμε τους επόμενους 
πολίτες της χώρας μας, τους Κύπριους πολίτες του 2020, να έχουν τις γνώσεις και τις 
δεξιότητες, για να ζήσουν και να εργαστούν με τόλμη και αυτοπεποίθηση μέσα σε ένα 
κόσμο που αλλάζει ραγδαία.  Να μπορούν να αδράξουν τις ευκαιρίες.  Να επενδύσουν 
στην έρευνα και την καινοτομία, να επενδύσουν στην εξωστρέφεια.  Θα το τονίσω για 
άλλη μία φορά: Θέλουμε πολίτες με γνώση.  Η γνώση είναι το ισχυρό όπλο μας στο 
στίβο των διεθνών εξελίξεων. 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Σε αυτά τα θέματα, τα θέματα της παιδείας, όπως και σε κάθε άλλο μεγάλο 
ζήτημα, χρειαζόμαστε καθαρές συνεννοήσεις.  Καθαρούς στόχους.  Να ξέρουμε πού 
θέλουμε να πάμε.  Αυτό δυστυχώς μας λείπει. 

 Εάν είναι να πάμε μπροστά, θα πρέπει πρώτα να προβούμε σε μια παραδοχή 
και πάνω σε αυτή να οικοδομήσουμε τα επόμενα βήματά μας.  Τα παραδοσιακά 
εκπαιδευτικά μέσα που διαθέτουμε και συντηρούμε στην Κύπρο έχουν εξαντλήσει τη 
δυναμική τους.  Σήμερα το σχολείο του ενός βιβλίου δεν αρκεί.  Σήμερα το σχολείο του 
μονοθεματικού δασκάλου δε φτάνει.  Σήμερα το σχολείο του μαυροπίνακα έκλεισε τον 
κύκλο του.  Ο κόσμος άλλαξε.  Και το σχολείο μας πρέπει να αλλάξει. 

 Η δική μας αντίληψη για τη μεταρρύθμιση έχει σαφές πλαίσιο.  Ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός πιστεύει σε μια παιδεία ανοικτή στα σύγχρονα ρεύματα.  Μια παιδεία που 
να καλλιεργεί την κριτική σκέψη, που να προσφέρει μέσω της ελληνικής μας παιδείας 
την αυτογνωσία και τις στέρεες βάσεις για το μέλλον.  

 Παραθέτω πιο κάτω δέκα άξονες που εμείς θέτουμε ως την αναγκαία 
προϋπόθεση για να βαδίσουμε μπροστά: 

1. Κριτική σκέψη.  Προσθέτω μάθηση με τη μέθοδο του πολλαπλού βιβλίου. Ο 
μαθητής πρώτα απ’ όλα να μαθαίνει πώς να μαθαίνει. 

2. Αξιολόγηση του εκπαιδευτικού.  Τέρμα στις ιεραρχίες που βασίζονται στην 
αρχαιότητα.  Μόνο προσόν πρέπει να είναι η ικανότητα και η αξία.  Υποστηρίζω 
ότι χωρίς αξιόπιστη διαδικασία αξιολόγησης τίποτε δεν μπορεί να βελτιωθεί 
ούτε στον τομέα της παιδείας ούτε σε οποιοδήποτε άλλο τομέα είτε του 
ιδιωτικού τομέα είτε του δημοσίου.  Εμείς πιστεύουμε στον εκπαιδευτικό.  Αυτόν 
που δίνει τον καλύτερό του εαυτό στο σχολείο. 

3. Συνεχής επιμόρφωση των εκπαιδευτικών.  Ένταξή τους στα νέα και πιο 
σύνθετα παιδευτικά φαινόμενα.  Οι δάσκαλοι πρώτοι να δώσουν το 
παράδειγμα της συνεχούς επιμόρφωσης. 

4. Εκσυγχρονισμός του καταλόγου διοριστέων με αδιάβλητες διαδικασίες και 
αντικειμενικά κριτήρια.  Στο δημόσιο σχολείο θέλουμε τους άριστους των 
αρίστων.  Έτσι θα ανεβάσουμε το επίπεδο μας ακόμη πιο ψηλά. 

5. Αυτονόμηση της σχολικής μονάδας.  Αρκετά ακούσαμε γι’ αυτό το θέμα.  Ο 
υπουργός καλά τα λέει.  Στα έργα όμως πότε θα περάσουμε;  Έως πότε το 
Υπουργείο Παιδείας θα συνεχίσει να συσκέπτεται με τον ίδιο του τον εαυτό;  

6. Ένταξη των νέων τεχνολογιών της πληροφορίας και της επικοινωνίας στο 
περιεχόμενο της μάθησης.  Με το διαδίκτυο και το διαδραστικό πίνακα οι 
εκπαιδευτικοί και οι μαθητές πολλαπλασιάζουν τις δυνατότητές τους.  Με νέες 
αποτυπώσεις, με ήχο και εικόνα, με μεγαλύτερα οφέλη για όλους τους μαθητές, 
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ειδικότερα για τους μαθητές με ειδικές ανάγκες, με ειδικές μαθησιακές 
δυσκολίες.  Σ’ αυτό το συγκεκριμένο τομέα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
έχουμε μείνει πολύ πίσω.   

7. Ενδυνάμωση της πολιτικής για την πολυγλωσσία στο σχολείο ως ενός από τα 
ισχυρά εργαλεία επικοινωνίας μέσα στη μεγάλη μας ευρωπαϊκή οικογένεια.  
Ελάχιστη σημασία δίνει το Υπουργείο Παιδείας στον τομέα αυτό, ενώ αποτελεί 
ένα σημαντικότατο στόχο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

8. Τόνωση της κινητικότητας μαθητών και εκπαιδευτικών με αξιοποίηση των 
ευρωπαϊκών προγραμμάτων επικοινωνίας, δικτύωσης, ανταλλαγής 
επισκέψεων και εμπειριών. Οι νέοι μας πρέπει να είναι έτοιμοι να ξανοιχθούν 
στον ενιαίο ευρωπαϊκό χώρο. 

9. Συνεχής επαφή με τα πορίσματα και τις μελέτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
του Συμβουλίου της Ευρώπης γύρω από τα θέματα παιδείας.  Ενσωμάτωση 
νέων παιδευτικών προτεραιοτήτων με βάση τις ανάγκες της Κύπρου. 

10. Αναδόμηση του Υπουργείου Παιδείας.  Οι υπηρεσίες και η δομή του να 
στοιχηθούν σύμφωνα με τις νέες εκπαιδευτικές πραγματικότητες.  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Μιλούν όλοι για την ανάγκη ενός νέου μοντέλου οικονομικής ανάπτυξης.  
Ανησυχούν όλοι για την ανεργία που πλήττει τους νέους και όχι μόνο.  Σε μια τέτοια 
περίοδο που η κυπριακή οικονομία αντιμετωπίζει σοβαρότατες προκλήσεις εμείς στο 
∆ημοκρατικό Συναγερμό θεωρούμε ότι έφτασε η ώρα για κορυφαίες πολιτικές 
πρωτοβουλίες και τομές. 

 Ήρθε η ώρα να θέσουμε στην προμετωπίδα της προσπάθειάς μας την 
εφαρμογή ενός εθνικού στρατηγικού σχεδίου για την κοινωνία της γνώσης.  Η 
Ευρωπαϊκή Ένωση στο στρατηγικό έγγραφό της “Ευρώπη 2020” εισηγείται την 
αποφασιστική στροφή στην οικονομία στηριγμένη στην εξειδίκευση, τις νέες 
τεχνολογίες, την έρευνα και την καινοτομία.  Αυτή είναι η δική μας απάντηση στην 
πρόκληση για έξοδο από την κρίση και για ένα νέο αναπτυξιακό άλμα.  

 Ως παράταξη εισηγούμαστε την εφαρμογή ενός ολοκληρωμένου σχεδίου για 
μετατόπιση σημαντικού μεριδίου του ΑΕΠ από τους παραδοσιακούς τομείς στους 
νέους τομείς της οικονομίας της γνώσης.  

 Θέλουμε μια κοινωνία που να χρησιμοποιεί τη γνώση ως τη βασική της ύλη, 
που να είναι σε θέση να κρατήσει και να αξιοποιήσει τα παιδιά της που επιστρέφουν 
με λαμπρές σπουδές και αποτελούν εθνικό κεφάλαιο, εθνικό κεφάλαιο για όλους μας.  
Η κοινωνία της γνώσης δημιουργεί περισσότερες και ποιοτικότερες θέσεις εργασίας 
για τους νέους ανθρώπους.  Αυτό εξάλλου προβλέπει και η στρατηγική της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τρεις είναι οι προτεραιότητες που διατυπώνονται: η έξυπνη 
ανάπτυξη, η θεμελίωση της οικονομίας στη γνώση και την καινοτομία και η βιώσιμη 
ανάπτυξη. 

 Η απουσία πολιτικής από την κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια για τα θέματα 
έρευνας, τεχνολογίας και καινοτομίας είναι εγκληματική.  Η Κύπρος, με βάση τα 
τελευταία διαθέσιμα στοιχεία, βρίσκεται στον πάτο της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τις 
συνολικές δαπάνες να υπολογίζονται στο 0,43% του ΑΕΠ, ενώ ο ευρωπαϊκός στόχος 
προβλέπει ότι το 3% του ΑΕΠ θα πρέπει να επενδύεται στην έρευνα και την 
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ανάπτυξη.  Ας καθορίσουμε τουλάχιστον ως άμεσο, ελάχιστο και εφικτό στόχο για την 
έρευνα και την καινοτομία το 1% του ΑΕΠ.  Προτείνουμε μάλιστα ένα δεσμευτικό 
πλαίσιο για όλους. και γι’ αυτούς που σήμερα κυβερνούν και γι’ εμάς που θα 
κυβερνήσουμε αύριο! 

 Προτείνουμε επίσης την ενεργοποίηση του Εθνικού Συμβουλίου Έρευνας, το 
οποίο θα καθορίζει την εθνική στρατηγική για την έρευνα με τη χάραξη δεκαετούς 
πλάνου για την έρευνα και την τεχνολογική ανάπτυξη.  Πέραν των άμεσων 
πρωτοβουλιών, προτείνουμε και ένα δεύτερο επίπεδο πρωτοβουλιών, με στόχο την 
εμβάθυνση των προσπαθειών για τη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητα του εγχειρήματος.  

 Για να τα πετύχουμε αυτά προτείνουμε: 

 επαναπροσδιορισμό του ρόλου του Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας, 

 δημιουργία κέντρων έρευνας σε εξειδικευμένους κλάδους, 

 ολοκληρωμένη πολιτική για την κατοχύρωση πνευματικών δικαιωμάτων. 

 Η Κύπρος βιώνει σήμερα δύσκολες ημέρες και γνωρίζουμε ότι ενδέχεται να 
γίνουν ακόμα δυσκολότερες στο άμεσο μέλλον. Το κράτος και η κοινωνία οφείλουν να 
αντιδράσουν θετικά. Να αντικρίσουμε την κρίση ως ευκαιρία με τρόπο άμεσο, 
σύγχρονο και αποτελεσματικό.  

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η απόφαση του ECOFIN τον περασμένο Ιούλιο να θέσει την κυπριακή 
οικονομία υπό επιτήρηση και πιο πρόσφατα η υποβάθμιση της κυπριακής οικονομίας 
αποτέλεσαν αρνητικότατες εξελίξεις τη χρονιά που μας πέρασε.  Ας θυμηθούμε ότι 
λίγα μόλις χρόνια πριν πετυχαίναμε με το σπαθί μας πρώτα την ένταξη στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και μετά τη θέση μας στη ζώνη του ευρώ. 

 Η μεγαλύτερη όμως αποτυχία της κυβέρνησης Χριστόφια δεν είναι αυτή που 
αφορά τις υποβαθμίσεις, τις επιτηρήσεις, τους δείκτες.  Είναι αυτή που αφορά τους 
ανθρώπους!  Τους ανθρώπους που πίστεψαν στην προεκλογική υπόσχεση του 
∆ημήτρη Χριστόφια για πιο δίκαιη κοινωνία.  Είναι αυτούς τους ανθρώπους που έχουν 
απογοητεύσει ο Πρόεδρος και η κυβέρνησή του. 

 Οι κυβερνώντες ψάχνονται ακόμη να βρουν ποιος θα πληρώσει την κρίση.  Μα 
την κρίση την πληρώνουν εδώ και καιρό τριάντα χιλιάδες σχεδόν συμπολίτες μας που 
είναι χωρίς δουλειά.  Την κρίση την πληρώνουν οι μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις του 
τόπου μας που έχουν κυριολεκτικά γονατίσει.  Την κρίση την πληρώνει η κυπριακή 
οικογένεια και οι συνταξιούχοι που βρίσκονται σήμερα αντιμέτωποι με νέους φόρους 
και καλούνται να πληρώσουν από το υστέρημά τους αυτή την ανεξήγητη, την 
απίστευτη αδράνεια της κυβέρνησης μπροστά στην επερχομένη κρίση.  

 ∆εν ήταν μόνο ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός που προειδοποιούσε, κυρίες και 
κύριοι.  Ήταν όλοι.  Όλοι έβλεπαν την κρίση να έρχεται.  Όλοι εκτός από την 
κυβέρνηση!  Όλοι φώναζαν για μέτρα προληπτικά και τονωτικά.  Όλοι εκτός από το 
ΑΚΕΛ.  Αυτοί μας έλεγαν, εσείς, κύριοι συνάδελφοι, μας λέγατε ότι η κρίση θα μας 
προσπεράσει!  Ε, δε μας προσπέρασε η κρίση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Μας 
χτύπησε και μάλιστα βαριά.  Η ανεργία θα πλησιάσει σύντομα το 8% και οι 
κυβερνώντες, αντί να ανοίξουν τα μάτια, δίνουν συγχαρητήρια σε ποιους;  Στους 
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εαυτούς τους! 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα πω κάτι που είμαι βέβαιος πως όλοι γνωρίζουμε:  εάν ήταν άλλος στη θέση 
του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, το ΑΚΕΛ σήμερα θα ήταν στους δρόμους μαζί με την 
ΠΕΟ και όλους τους άλλους του λεγόμενου λαϊκού κινήματος.  Σήμερα βεβαίως 
προσπαθούν να δικαιολογήσουν τα αδικαιολόγητα, σήμερα έχετε γίνει βασιλικότεροι 
του βασιλέως! 

 Κυρίες και κύριοι, 

 Η κυβέρνηση όχι μόνο δεν προέβλεψε, αλλά παρουσιάζεται δυστυχώς ανέτοιμη 
να λάβει σοβαρές αποφάσεις και το κόστος από αυτή την αδυναμία οδηγεί σε ακόμη 
πιο δύσκολες μέρες.  

 Εμείς πιστεύουμε ότι η Κύπρος μπορεί να μπει στο δρόμο της ανάπτυξης μόνο 
εάν διαμορφώσει ένα σύγχρονο σχέδιο σταθεροποίησης και ανάπτυξης.  Η δική μας 
παράταξη παρουσίασε έγκαιρα ένα ολοκληρωμένο πλαίσιο μεταρρυθμίσεων.  
Μιλήσαμε με τόλμη και θάρρος, γιατί μόνο έτσι λύνονται τα προβλήματα.  

 Επαναλαμβάνω και υπογραμμίζω την εισήγηση για γρήγορη μετάβαση σε ένα 
αναπτυξιακό μοντέλο βασισμένο στην κοινωνία της γνώσης.  Ένα μοντέλο που 
υπόσχεται πολύ περισσότερα από το συμβατικό μοντέλο με το διευρυμένο και 
σπάταλο δημόσιο τομέα.  Αυτή είναι η μεγάλη πρόκληση που έχουμε μπροστά μας. 

 Η κορυφαία όμως πρόκληση που αντιμετωπίζει η πατρίδα μας είναι αυτή του 
άλυτου εθνικού μας προβλήματος, της συνεχιζόμενης τουρκικής κατοχής και της 
διαίρεσης.  Χωρίς αμφιβολία έχουμε μια νέα κατάσταση πραγμάτων στο Κυπριακό.  Ο 
ΟΗΕ χαρακτηρίζει ελάχιστη την πρόοδο στις συνομιλίες και εναποθέτει την ευθύνη 
στους δύο ηγέτες να δημιουργήσουν, μέσα σε ένα σαφές χρονικό πλαίσιο, τις 
συνθήκες για επίλυση.  Καθορίζει το Μάρτιο του 2011 ως ένα χρονικό πλαίσιο για να 
αξιολογήσει ο ίδιος ο γενικός γραμματέας τόσο τις συνομιλίες όσο και τη συμμετοχή 
των Ηνωμένων Εθνών στην αναζήτηση λύσης στο Κυπριακό και εγείρει την 
πιθανότητα αποχώρησης του διεθνούς οργανισμού από την Κύπρο και τις συνομιλίες.  
Τόσο σοβαρά είναι τα πράγματα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και μερικοί περί άλλων 
τυρβάζουν. Βρισκόμαστε δυστυχώς στο παρά πέντε της ταϊβανοποίησης.  Εδώ 
έχουμε τραγικά οδηγηθεί.  

 ∆ική μας άποψη είναι ότι μπορούμε έστω και τώρα να μετατρέψουμε τους 
κινδύνους και τις απειλητικές προοπτικές σε νίκες, φτάνει να μάθουμε από τα λάθη 
μας.  Να κατανοήσουμε την ανάγκη μιας ολοκληρωμένης και αξιόπιστης στρατηγικής.  
Να εμπλέξουμε και να αξιοποιήσουμε πολύ πιο έντονα την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να 
θέσουμε την Τουρκία ενώπιον των ευθυνών της.  Να μη συνεχίσουμε να επιτρέπουμε 
στην Τουρκία να αλωνίζει στα ευρωπαϊκά και τα παγκόσμια σαλόνια.   

 Κυρία Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνω. 

 Εμείς δε συμβιβαζόμαστε με τη διχοτόμηση ούτε και ξεγελιόμαστε από το 
πρόσκαιρο βόλεμα που μας προσφέρει η υφιστάμενη κατάσταση διαίρεσης της 
πατρίδας μας.  ∆ε θα κλείσουμε τα μάτια μπροστά στους κινδύνους που η παράταση 
του αδιεξόδου δημιουργεί για τα παιδιά μας, για τις επόμενες γενιές των Ελλήνων της 
Κύπρου, ούτε όμως είμαστε έτοιμοι να αποδεχθούμε τις όποιες απαράδεκτες 
τουρκικές διεκδικήσεις για χάρη της όποιας λύσης.  
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 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός πολιτεύτηκε και πολιτεύεται με πλήρη 
συναίσθηση της μεγάλης ευθύνης που βαραίνει όλους μας.  Ας δουλέψουμε έστω και 
τώρα συλλογικά και συντονισμένα, με τόλμη και αποφασιστικότητα και με την ελπίδα 
ότι δεν είναι ακόμη πολύ αργά για την πατρίδα μας. 

 Σας ευχαριστώ και εύχομαι σε όλους σας καλή καρδιά και χρόνια πολλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Πανίκο Χάμπα. 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Για όλα όσα έχει αναφέρει ο αγαπητός συνάδελφος κ. Ζαχαρίας Κουλίας εμείς 
δε θα σχολιάσουμε.  Αντιλαμβανόμαστε ότι είναι προσωπικές απόψεις.  Μας έχει 
ακούσει ο κυπριακός λαός και ας κριθούμε όλοι.  Ο κυπριακός λαός αυτές τις μέρες 
έχει στραμμένα τα βλέμματά του στο κοινοβούλιο.  Αναμένει από εμάς να επιδείξουμε 
υπευθυνότητα, μακριά από λαϊκισμούς, υπερβολές και δημαγωγία. 

 Με σοβαρότητα, νηφαλιότητα και αντικειμενικά θα πρέπει η κάθε πολιτική 
δύναμη να συμβάλει ουσιαστικά και να καταθέσει συγκεκριμένες προτάσεις, μακριά 
από αρνητικές προσεγγίσεις.  Οι πολίτες προκρίνουν την υπεύθυνη πολιτική. 

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, με πρωταγωνιστές τον απλό εργαζόμενο 
που καθημερινώς βρίσκεται στα οικοδομικά έργα, τον αγρότη, τον υπάλληλο, τον 
επιστήμονα, κατάφερε να βγάλει την Κύπρο από την ύφεση, ενώ μπήκαμε ήδη σε 
σταθερή πορεία ανάκαμψης. 

 Ενώ άλλες ευρωπαϊκές χώρες με μεγαλύτερη οικονομική επιφάνεια βρίσκονται 
στο στάδιο βαθιάς οικονομική ύφεσης, παίρνοντας πρωτόγνωρα μέτρα, για να 
αντιμετωπίσουν την κατάσταση, μειώνοντας μέχρι και κατά 35% τους μισθούς των 
εργαζομένων, ενώ στην Ελλάδα θα καταργηθούν διακόσιες είκοσι χιλιάδες θέσεις 
εργασίας στο δημόσιο, η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια ακολούθησε μία άλλη 
πολιτική, έχοντας στο επίκεντρο της τον απλό εργαζόμενο και σεβόμενη τα 
συνδικαλιστικά θέσμια.  Παίρνει μέτρα τα οποία χαρακτηρίζονται από δύο πυλώνες:  
Πρώτον, αύξηση των εσόδων και, δεύτερον, μείωση των δαπανών. 

 Ο ∆ΗΣΥ ισχυρίζεται ότι μόνο με τη συγκράτηση των δαπανών μπορεί να 
αντιμετωπισθεί η κρίση.  Ας μας αναφέρουν έστω και μία ευρωπαϊκή χώρα που το 
έκανε αυτό και κατάφερε να έχει θετικά αποτελέσματα.  Θα πρέπει να υπάρξει 
συνδυασμός και των δύο, για να πετύχουμε το στόχο για νοικοκύρεμα των δημόσιων 
οικονομικών και για καλύτερους ρυθμούς ανάπτυξης. 

 Η κυβέρνηση πρωτοπορεί στην πράξη, αφήνοντας πίσω της τα εύηχα 
συνθήματα και τα μεγάλα λόγια.  Για πρώτη φορά από την ίδρυση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας καταργήθηκαν τετρακόσιες πενήντα θέσεις, ενώ σταδιακά θα μειώνονται 
κατά χίλιες θέσεις ετησίως για τα έτη 2011-2012. 

 Ο ∆ΗΣΥ το 2002, όταν ήταν κυβέρνηση και σε προεκλογική περίοδο, ανέβασε 
τις λειτουργικές δαπάνες του κράτους στο 12%.  Το ύψος των λειτουργικών δαπανών 
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του προϋπολογισμού για το 2011 θα είναι της τάξης του 1%.  Μόνο από εδώ μπορούν 
να συγκρίνουν και να βγάλουν τα συμπεράσματα τους οι πολίτες για το ποιοι 
δημιούργησαν το σπάταλο κράτος, για να εξυπηρετήσουν ξεκάθαρα μικροκομματικά 
συμφέροντα. 

 Αυτοί που για δεκαετίες δημιούργησαν όλα αυτά τα διαρθρωτικά προβλήματα 
στην οικονομία και στη δημόσια υπηρεσία είναι τώρα αυτοί που τη λοιδορούν, είναι 
αυτοί που καθημερινώς προστατεύουν τον πλούτο, το κεφάλαιο, έτοιμοι να θυσιάσουν 
τον απλό εργαζόμενο, για να εξυπηρετηθούν τα κοινωνικοοικονομικά συμφέροντα του 
μεγάλου κεφαλαίου.  Με τη νεοφιλελεύθερή τους πολιτική στοχεύουν να πλήξουν το 
πετυχημένο μοντέλο της μικτής οικονομίας και το κοινωνικό κράτος. 

 Ημικρατικούς οργανισμούς, όπως την ΑΤΗΚ, την ΑΗΚ, την Αρχή Λιμένων 
Κύπρου και μία σειρά άλλων πετυχημένων οργανισμών στοχεύουν να τους 
ιδιωτικοποιήσουν και να τους χαρίσουν στο κεφάλαιο.  Όλοι μας θυμόμαστε τις 
προσπάθειες που κατέβαλε η κυβέρνηση του ∆ΗΣΥ για ιδιωτικοποίηση της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου, εκπρόσωποι της οποίας δήλωναν κατ’ επανάληψη ότι η Αρχή 
Λιμένων Κύπρου πνέει τα λοίσθια και ότι μόνο οι ιδιώτες μπορούν να τη σώσουν.  
∆έκα χρόνια μετά, με τη στήριξη και των υπολοίπων κομμάτων, η Αρχή Λιμένων 
Κύπρου όχι μόνο δε χρεοκόπησε, αλλά έχει €220 εκατομ. αποθεματικό, €1 δις 
περιουσιακά στοιχεία, πρόγραμμα ανάπτυξης της τάξης των €100 εκατομ., από τα 
οποία τα €26 εκατομ. είναι επιχορήγηση από ευρωπαϊκά κονδύλια.  Οι τετρακόσιοι 
υπάλληλοι συνεχίζουν να εργάζονται απρόσκοπτα και το λιμάνι Λεμεσού επί 
διακυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια ανοίγει νέους πρωτοποριακούς ορίζοντες, 
παίρνοντας τη δεσπόζουσα θέση που του αξίζει στη Μεσόγειο, παρά το γεγονός ότι ο 
∆ΗΣΥ δε στηρίζει αυτά τα μεγαλεπήβολα έργα.  Εάν, αγαπητοί συνάδελφοι, περνούσε 
τότε η πολιτική του ∆ΗΣΥ, όλα αυτά θα δωρίζονταν κυριολεκτικά στα ιδιωτικά 
συμφέροντα. 

 Συνάμα όμως εμείς είμαστε εδώ, για να συζητήσουμε και για εκείνους τους 
ημικρατικούς οργανισμούς όπως το Συμβούλιο Ελαιοκομικών Προϊόντων που έκλεισε 
τον κύκλο εργασίας του.  Θα πρέπει να καταργηθεί, γιατί πλέον δημιουργήθηκε μια 
ισχυρή ομάδα ελαιοπαραγωγών, το ΣΕΚΕΠ, που καλύπτει το ρόλο που διαδραμάτισε 
το ΣΕΠ.  Φυσικά, όπως θα ισχυριζόταν και ο ποιητής «ο καθείς και τα όπλα του».  Ο 
κυπριακός λαός μάς κρίνει από τις πράξεις μας, μια και στην πολιτική, όπως είναι 
γνωστό, το κριτήριο της αλήθειας είναι η πράξη. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Εμείς οι πολιτικοί οφείλουμε να γνωρίζουμε ότι η πολιτική δεν είναι εμπόριο 
ούτε πελατειακές σχέσεις.  Ο Έλληνας φιλόσοφος Αριστοτέλης ως γνωστό 
χαρακτηρίζει την πολιτική ως τη μέγιστη αρετή, δηλαδή ως την επιστήμη των 
επιστημών. 

 Η πολιτική έκφραση του κάθε κόμματος ή του κάθε πολιτικού ανδρός βασίζεται 
ουσιαστικά στην πολιτιστική παιδεία που έχει τόσο ο ιδεολογικοπολιτικός χώρος από 
τον οποίο προέρχεται όσο και ο ίδιος ως άνθρωπος.  Οι φρασεολογίες που 
ακούστηκαν χθες από το βήμα μέσα στο ναό της δημοκρατίας, ευτυχώς από 
μεμονωμένους μόνο συναδέλφους του ∆ΗΣΥ, δεν περιποιούν τιμήν για κανέναν και 
έχουν απογοητεύσει ιδιαίτερα τον αγνό κόσμο της παράταξής τους.   Οι πολίτες 
αναμένουν από τους βουλευτές που εξέλεξαν να συμβάλουν καταλυτικά στην 
αναγέννηση της πολιτικής ζωής στην Κυπριακή ∆ημοκρατία. 
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 ∆υστυχώς χθες με τον πολιτικό τους λόγο, που στράφηκε ουσιαστικά ενάντια 
στο θεσμό του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, συνέβαλαν στην απογοήτευση των 
πολιτών και ιδιαίτερα της νεολαίας, τους οποίους ωθούν να αποστραφούν και να 
απομακρυνθούν από την πολιτική και τα πολιτικά κόμματα.  Έχουμε υποχρέωση 
προς το λαό να μην ακολουθήσουμε αυτό τον κατήφορο και το διασυρμό της 
πολιτικής.  Θα πρέπει να αναδείξουμε την πολιτική όπως την ορίζει ο Έλληνας 
φιλόσοφος Αριστοτέλης, ως την επιστήμη των επιστημών, που δίνει μια νέα διάσταση 
στη ζωή των ανθρώπων, λύνοντας προβλήματα και ωθώντας την ιστορία προς τα 
εμπρός. 

 Η ημικατεχόμενή μας Κύπρος δε χρειάζεται άλλους εθνοσωτήρες οι οποίοι με 
τις πράξεις τους στην πολιτική ζωή καταστρέφουν θεσμούς και αξίες.  Έχουμε 
υποχρέωση να αναδείξουμε μια πολιτική ηθική με σεβασμό στην αντίθετη άποψη.  Θα 
πρέπει λοιπόν με τις πολιτικές μας πράξεις, με την πολιτική μας ηθική να αποτελούμε 
το παράδειγμα προς μίμηση, έτσι ώστε ο λαός μας να αντλεί δυνάμεις από εμάς. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, συναδέλφισσες, 

 Η κυβέρνηση, στην προσπάθειά της να μην πληγούν οι αδύνατες 
κοινωνικοοικονομικές ομάδες του πληθυσμού, πήρε μέτρα στήριξης για τους 
συνταξιούχους, τους λήπτες δημοσίου βοηθήματος, τους ανάπηρους, τους τυφλούς 
τους εγκλωβισμένους, τις τρίτεκνες, τις πολύτεκνες οικογένειες και τις μονογονεϊκές 
οικογένειες.   

 Τις τελευταίες μέρες στον ημερήσιο τύπο γίνεται αναφορά στις διπλές και 
τριπλές συντάξεις τις οποίες απολαμβάνουν κάποιοι συμπολίτες μας.  Μάθαμε για 
συντάξεις με εξωφρενικούς αριθμούς.  Αν λάβει κανείς υπόψη του τις δύσκολες 
οικονομικές συνθήκες τις οποίες μας επέβαλε η οικονομική κρίση, πιστεύω ότι ήρθε η 
ώρα για περαιτέρω προβληματισμό και άμεση ρύθμιση του θέματος των πολλαπλών 
συντάξεων.  Πάντοτε βέβαια σε διαβούλευση με το οργανωμένο συνδικαλιστικό 
κίνημα του τόπου. 

 Αιτήματα πενήντα χρόνων, όπως η ρύθμιση των αγροτικών χρεών, η ίδρυση 
της Ενιαίας Αρχής ∆ιαχείρισης των Υδάτων και η κατασκευή του φράγματος στη Σολιά 
είναι πλέον πραγματικότητα.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η αναθεώρηση, η βελτίωση, ο εκσυγχρονισμός και η ενίσχυση της στεγαστικής 
πολιτικής που απευθύνεται στο σύνολο του πληθυσμού, πρόσφυγες και μη, ήταν από 
τα πρώτα μέτρα που λήφθηκαν με την ανάληψη της εξουσίας από την παρούσα 
κυβέρνηση.  Συγκεκριμένα δόθηκαν για στέγαση €80 εκατομ., για κοινωνικές παροχές 
€200 εκατομ. και για ειδικές χορηγίες €415 εκατομ. 

 Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και η σημασία που προσδίδεται 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση στην περιφερειακή ανάπτυξη και στην ενεργό συμμετοχή 
της τοπικής αυτοδιοίκησης στην εκτέλεση διαφόρων αναπτυξιακών προγραμμάτων 
καθιστά αναγκαία την αναδόμηση της τοπικής αυτοδιοίκησης στην Κύπρο, ώστε να 
μπορεί να ανταποκριθεί στις νέες απαιτήσεις.   

 Εμείς είμαστε μπροστάρηδες και σε αυτό τον τομέα.  Με δύναμη τη γνώση 
βρισκόμαστε σε συνεχή επαφή με τις κοινότητες τις οποίες ενημερώνουμε για τα 
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διάφορα ευρωπαϊκά προγράμματα, προτρέποντας τις να ενταχθούν σε αυτά και να 
εκταμιεύσουν ευρωπαϊκά κονδύλια.  

 Θα ήταν παράλειψή μου εξάλλου και εκ καθήκοντος στο σημείο αυτό, αν δεν 
αναφερόμουν στα ευρήματα που προέκυψαν στην κοινοβουλευτική επιτροπή Ελέγχου 
της Βουλής σε σχέση με την ορθή εκταμίευση και διαχείριση των ευρωπαϊκών 
κονδυλίων, που δυστυχώς κατέδειξαν ότι ο Παναγροτικός, που αποτελεί 
αναπόσπαστο μέρος του ∆ΗΣΥ, προσπάθησε με παραπλανητικό τρόπο να 
εκταμιεύσει και να καρπωθεί χρήματα από τον Κύπριο φορολογούμενο.  

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ενώ τον Παπασάββα… 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Το ποσό που ο ΚΟΑΠ απαίτησε και ήδη του έχει επιστραφεί από τον 
Παναγροτικό φτάνει τις €200.000, παρακαλώ.  Αυτό και αν είναι πρωτόγνωρο 
σκάνδαλο.  Πολύ περισσότερο όταν ο γενικός γραμματέας του Παναγροτικού κατά την 
περίοδο εκείνη είναι βουλευτής σήμερα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Για μας στο ΑΚΕΛ η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι ένα πεδίο δράσης και 
διεκδίκησης για την προάσπιση και αναβάθμιση του βιοτικού επιπέδου του κυπριακού 
λαού στο σύνολό του, ενώ για το ∆ΗΣΥ φαίνεται ότι είναι κάτι άλλο.   

 Το ΑΚΕΛ, αγαπητοί συνάδελφοι, εργάζεται διαχρονικά, συστηματικά για την 
προώθηση για λύση των βασικών προβλημάτων που αντιμετωπίζει η επαρχία 
Λευκωσίας.  

 Μέσα στα πλαίσια του Τετραετούς Προγράμματος Αναζωογόνησης Περιοχών 
της Πράσινης Γραμμής προωθείται η υλοποίηση δώδεκα έργων υποδομής, μεταξύ 
των οποίων είναι το νέο δημοτικό μέγαρο Λευκωσίας, η ολοκλήρωση του κοινοτικού 
κέντρου Βορείου Πόλου, η ανέγερση κλειστού γυμναστηρίου στον Άγιο ∆ομέτιο και μια 
σειρά άλλα. 

 Το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης Τυλληρίας περιλαμβάνει μεταξύ άλλων 
βελτίωση των δρόμων μέσα στις κοινότητες, κατασκευή νέων δρόμων, 
αντιπλημμυρικά έργα και εξωραϊστικά έργα. 

 Συνεχίζεται η αναβάθμιση του δρόμου Λευκωσίας-Λεμεσού με τη δημιουργία έξι 
λωρίδων μέχρι την Αλάμπρα, ο δρόμος Λευκωσίας-Ανθούπολης-Κοκκινοτριμιθιάς-
Αστρομερίτη-Ευρύχου, αναμένεται έναρξη των εργασιών το 2011 για το δρόμο προς 
το Μένικο.  Επίσης στον προϋπολογισμό υπάρχει πρόνοια για ηχοπετάσματα και 
ετοιμασία κατασκευαστικών έργων στο δρόμο Αστρομερίτη-Ευρύχου.  Προχωρούν τα 
έργα για τη βελτίωση των δρόμων Γερίου-Λατσιών, λεωφόρου Προδρόμου στο 
Στρόβολο, Λευκωσίας και Έγκωμης.  Το Μάιο του 2011 αναμένεται να ολοκληρωθεί η 
ανακατασκευή-διαπλάτυνση του δρόμου Σκουριώτισσας-Κατυδάτων-Λινούς-Γαλάτας-
Αγίου Νικολάου.  Το 2011 επίσης αναμένεται η έναρξη των εργασιών για το 
αποχετευτικό σύστημα του συμπλέγματος Σολέας, καθώς επίσης και στον 
Αστρομερίτη-Περιστερώνα-Ακάκι. 

 Αυτή η κυβέρνηση λύνει διαχρονικά προβλήματα που ταλανίζουν την πολιτεία 
για πενήντα τόσα χρόνια από την ίδρυση της ∆ημοκρατίας.  

 Μεταξύ αυτών και η είσπραξη των ανείσπρακτων φόρων.  Στην έκθεσή της η 
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Γενική Ελεγκτής διαπιστώνει ότι το 60% από το σύνολο των καθυστερημένων φόρων 
μπορεί να εισπραχθεί.  Όλα αυτά τα ανείσπρακτα χρέη συσσωρεύτηκαν εδώ και 
δεκαετίες.  Ελέγχονται όλες οι κυβερνήσεις και τα κόμματα γι’ αυτό.  ∆υστυχώς όμως 
δε λαμβάνονται αποτελεσματικά μέτρα.  Και εδώ πρωτοπορεί η  κυβέρνηση ∆ημήτρη 
Χριστόφια.  

 Καταβάλλονται εντατικές προσπάθειες για συγκέντρωση των ανάλογων 
στοιχείων τα οποία θα λειτουργούν οριζόντια, διασταυρωμένα με τη δημιουργία μιας 
Τράπεζας Πληροφοριών.  Με αυτό τον τρόπο το Τμήμα Εσωτερικών Προσόδων θα 
έχει τη δυνατότητα καλύτερου ελέγχου, ανεβάζοντας σημαντικά την εισπρακτική του 
ικανότητα και πατάσσοντας τη φοροδιαφυγή.  Συγκεκριμένα, θα μπορεί να ελέγχει 
από το Τμήμα Μεταφορών ποιοι έχουν τα πολυτελή αυτοκίνητα και τα κότερα, από τις 
επαρχιακές διοικήσεις και τους δήμους ποιοι έχουν επαύλεις και ούτω καθεξής. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Κυρίες και κύριοι, 

 Η κυβέρνηση με την ορθολογιστική της πολιτική, στο επίκεντρο της οποίας έχει 
πάντοτε τον απλό εργαζόμενο, πέτυχε να κερδίσει δύο στοιχήματα. 

 Πρώτον, σήμανε η οριστική έξοδος από την οικονομική ύφεση.  Οι εκτιμήσεις 
για το 2010 φέρνουν τους ρυθμούς ανάπτυξης του ΑΕΠ να προσεγγίζουν το 1% και το 
δημοσιονομικό έλλειμμα να περιορίζεται κάτω από το 6%, παρά το γεγονός ότι ο 
∆ΗΣΥ τον Αύγουστο του 2010 ισχυριζόταν ότι θα είχαμε αρνητικούς ρυθμούς 
ανάπτυξης και το δημοσιονομικό έλλειμμα θα έφτανε το 8%ˑ οι αριθμοί σαφώς τους 
διαψεύδουν. 

 ∆εύτερον, την είσοδο σε σταθερή πορεία ανάκαμψης.  Αυτό επιτεύχθηκε με 
δύο πακέτα, αυτό της ανάπτυξης και της στήριξης του κοινωνικού κράτους, το οποίο 
αναπτύχθηκε στο 38%. 

 Τώρα μπαίνει μπροστά μας ένα τρίτο στοίχημα.  Η υλοποίηση αυτών των 
μέτρων μαζί με το νοικοκυρεμένο προϋπολογισμό, που θα τοποθετήσουν την Κύπρο 
μας στις πρώτες χώρες της Ευρωζώνης με ψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης.  Αυτό το 
χρωστάμε στον κυπριακό λαό. 

 Τώρα είναι ή ώρα της υπεύθυνης πολιτικής, της συναντίληψης, του σεβασμού 
στο διάλογο με το συνδικαλιστικό κίνημα, με τον απλό εργαζόμενο.  Είναι η ώρα που 
το μεγάλο κεφάλαιο, ο πλούτος, οι ιδιοκτήτες μεγάλης ακίνητης περιουσίας, η 
εκκλησία, αυτοί που ζουν στη χλιδή, όλοι μαζί πρέπει να συνεισφέρουν στα 
οικονομικά του κράτους. 

 Πατριώτης δεν είναι αυτός που εκφωνεί τα εύηχα συνθήματα, αλλά αυτός που 
κάνει το καθήκον του και μάλιστα χωρίς τυμπανοκρουσίες προς την πατρίδα, αυτός 
που συνεισφέρει.  Η ημικατεχόμενή μας πατρίδα έχει ανάγκη από ένα εύρωστο 
οικονομικό κράτος μακριά από τα όποια ξένα κέντρα ελέγχου.  Πάνω απ’ όλα πρέπει 
να είναι η Κύπρος μας. 

 Αρχές Ιανουαρίου του 2011 δεκάδες επίτροποι οικονομολόγοι με επικεφαλής 
Γερμανό διοικητή θα βρίσκονται στην Αθήνα, για να ελέγξουν πλήρως επί της ουσίας 
όλα τα έσοδα και τις δαπάνες του ελληνικού κράτους.  Θα δίνουν λόγο στον 
επικεφαλής του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου για την Ελλάδα Πολ Τόμσεν και στον 
κοινοτικό επίτροπο Όλι Ρεν.  Στόχος να τηρηθεί κατά γράμμα το μνημόνιο που 
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υπόγραψε η Ελλάδα με το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Ουσιαστικά ο έλεγχος του 
προϋπολογισμού της Ελλάδας θα ασφυκτιά από τις Βρυξέλλες και κατ’ επέκταση το 
Βερολίνο. 

 Εμείς δε θα πρέπει να επιτρέψουμε σε κανένα να βάλει χέρι στην εθνική 
κυριαρχία της χώρας μας, ιδιαίτερα με τον πλήρη έλεγχο της οικονομίας.   

 Ο κυπριακός λαός αναμένει απ’ όλες τις πολιτικές δυνάμεις να ενώσουν τις 
δυνάμεις τους με την κυβέρνηση.  Να στηρίξουν τα μέτρα και τις προσπάθειες που 
καταβάλλει, για να επιλυθούν χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας.  Θα 
πρέπει να αναλάβει ο καθένας μας τις ευθύνες που του αναλογούν. 

 Εμείς θα πρέπει να δείξουμε το καλό παράδειγμα.  Να φωτίσουμε με τη δράση 
και τις πολιτικές μας αποφάσεις το λαό.  Να εμπνεύσουμε το λαό και να 
επαναλάβουμε όλοι μαζί το οικονομικό θαύμα που πέτυχε ο κυπριακός λαός μετά το 
1974.  Τώρα μας καλεί η ιστορία και θα πρέπει να φανούμε αντάξιοι των καιρών. 

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χάμπα. 

 Επόμενος ομιλητής ο κ. Φειδίας Σαρίκας. 

 Σας καλώ στο βήμα, κύριε Σαρίκα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Επί προσωπικού, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Έχουμε ακούσει πράγματα τα οποία είναι ανυπόστατα, αλλά και θα πρέπει να 
σεβόμαστε πάνω απ’ όλα τους ελεγκτικούς θεσμούς.  Νομίζω έχει γίνει μία έκθεση, 
έχει γίνει ένας έλεγχος, τα πορίσματα είναι κατατεθειμένα και το θέμα βρίσκεται στη 
δικαιοσύνη.  Αν κάποιοι δεν το σέβονται, μπορούν ευρισκόμενοι στο κράτος να 
προστρέξουν στα αποτελέσματα του ελέγχου.  Και να πούμε μάλιστα ότι αυτός ο 
έλεγχος έχει καταδείξει…  Ένας έλεγχος ο οποίος έχει πάρει μήνες ολόκληρους, έχουν 
βγει κάποια συμπεράσματα, το θέμα βρίσκεται στη δικαιοσύνη.  Και νομίζω δεν είναι 
στο πλαίσιο της ηθικής να ισοπεδώνεται οποιοσδήποτε συνάδελφος εδώ πέρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 
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 Επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επί προσωπικού. 

 Μάλιστα, κύριε Χάμπα. 

Π. ΧΑΜΠΑΣ: 

 Καταρχάς ο αγαπητός συνάδελφος απουσίαζε από την αίθουσα και δεν 
άκουσε, αντιλαμβάνομαι, τι έχω πει.  Αυτά που έχω πει τα έχω πει ακριβώς 
καθηκόντως.  Έχουμε δώσει όρκο εδώ πέρα στο κοινοβούλιο και μας έχει ανατεθεί 
από την επιτροπή Ελέγχου να ασκούμε τον έλεγχο για όλο τον κόσμο, ανεξάρτητα 
από τα δημόσια αξιώματα που κατέχει οποιοσδήποτε.  ∆εν ήθελα να προχωρήσω 
κατά συγκεκριμένο τρόπο.  Τα έχουμε πει στην επιτροπή Ελέγχου για το ποιος 
υπόγραφε με διαφορετικές υπογραφές.  Θέλω να μείνω ως εδώ πέρα -σεβόμενος 
ακριβώς τα ζητήματα ηθικής- και να μην προχωρήσω παρακάτω.  Νομίζω ότι έν’ προς 
το συμφέρον του να μείνουμε μέχρι εδώ πέρα. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Τι άλλο έπρεπε να πεις δηλαδή; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Θέματα τα οποία ελέγχθηκαν, θέματα τα οποία είναι άκρως νόμιμα…  Και το 
παραμύθι περί διπλών ονομάτων και υπογραφών έχει απόλυτα διευκρινιστεί.  Έχω 
υπογράψει ως ήταν σωστό να υπογράψω και αυτό ήταν το σωστό μου όνομα και στο 
διαβατήριο, αλλά και στην πολιτική ταυτότητα.  Για τη μια υπογραφή ήταν καθαρά 
θέματα πολιτικής ταυτότητας, έτσι αναγράφομαι στο εσωτερικό και είναι προέκταση:  
Κυριάκος Κυριάκου Χατζηγιάννη.  Αν κάποιοι που θέλουν να το χρησιμοποιούν…  Το 
ίδιο είναι και στο διαβατήριο “Κυριάκος Κυριάκου” με το αυτό.  ∆εν υπάρχει ή δεν 
υπήρξε ποτέ θέμα και νομίζω αυτό είναι σαφέστατο και ξεκάθαρο.  Εξάλλου, εάν 
θεωρείτε ότι είναι θέμα, γιατί δεν προσφεύγετε στη δικαιοσύνη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Νομίζω να σταματήσουμε ως εδώ. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, καταθέτω και την πολιτική μου ταυτότητα 
και το πολιτικό μου διαβατήριο.  Έτσι υπογράφω στο εξωτερικό, έτσι υπογράφομαι 
στην Κύπρο, έτσι υπογράφω και σε θέματα στην Κύπρο.  Άρα λοιπόν, δεν τίθεται 
θέμα και αυτή τη συκοφάντηση τη βρίσκω το λιγότερο εξευτελιστική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Σαρίκα, έχετε το λόγο. 
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Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ορισμένοι βουλευτές του ∆ΗΚΟ επέλεξαν να επιτεθούν εναντίον της Ε∆ΕΚ 
κατηγορώντας μας γιατί αποχωρήσαμε από την κυβέρνηση.  Μας χαρακτήρισαν 
μάλιστα ανεύθυνους.  Ας γνωρίζουν ότι εμείς είμαστε περήφανοι γιατί αποχωρήσαμε 
από την κυβέρνηση, γιατί εμείς διαφυλάξαμε την πολιτική μας αξιοπρέπεια, γιατί εμείς 
δεν κάναμε συμβιβασμούς, γιατί εμείς παραμείναμε προσηλωμένοι στις αρχές της 
συνέπειας και της πολιτικής αξιοπρέπειας, γιατί εμείς δεν προτιμήσαμε τα τιμάρια της 
εξουσίας θυσιάζοντας την πολιτική μας αξιοπιστία.   

 Η Ε∆ΕΚ ποτέ δε θα θυσιάσει αρχές στο βωμό της εξουσίας.  Αν θεωρούν 
ανευθυνότητα την αδιαπραγμάτευτη προσήλωση σε αρχές, συνέπεια και πολιτική 
αξιοπιστία, εμείς επιλέγουμε την ανευθυνότητα.  Επιλέγουμε να μην εξευτελιστούμε με 
κούφιες υποσχέσεις που ποτέ δε θα εκπληρωθούν.  Μήπως αποσύρθηκαν οι 
προτάσεις για την εκ περιτροπής προεδρία, τη σταθμισμένη ψήφο, την παραμονή 
πενήντα χιλιάδων εποίκων;  Η εκ περιτροπής προεδρία, η σταθμισμένη ψήφος, η 
παραμονή πενήντα χιλιάδων εποίκων, οι απαράδεκτες προτάσεις για το περιουσιακό 
που ο Πρόεδρος Χριστόφιας υποσχέθηκε στο ∆ΗΚΟ ότι θα αποσύρει και δεν το 
έπραξε είναι πλέον προτάσεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Έχουν πλέον και τη 
συνυπογραφή του ∆ΗΚΟ.  Όπως και η φοροεπιδρομή σε βάρος των χαμηλών και 
μεσαίων εισοδηματικά τάξεων, ο φόρος κατανάλωσης στα καύσιμα, ο ΦΠΑ στα 
φάρμακα και τα τρόφιμα και η αύξηση της τιμής του νερού έχουν τη συνυπογραφή του 
∆ΗΚΟ.  Το υπεύθυνο ∆ΗΚΟ που επιλέγει να παραμένει σε μια κυβέρνηση που μας 
οδηγεί στον εθνικό κατήφορο και στη φορολογική επίθεση εναντίον των μη 
προνομιούχων.  Όμως δε χρειάζεται περαιτέρω απάντηση, γιατί ήδη τις απαντήσεις 
τις έδωσαν άλλοι βουλευτές του ∆ΗΚΟ, οι οποίοι ουσιαστικά επιβεβαίωσαν και 
επικρότησαν τη στάση της Ε∆ΕΚ.  Ο λαός παρακολουθεί και κρίνει και ας είναι βέβαιοι 
ότι η κρίση του λαού θα είναι αμείλικτη.   

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Το 2010 ήταν μια πολύ δύσκολη χρονιά, μια χρονιά με πολλά και σημαντικά 
θέματα να βρίσκονται στην επικαιρότητα και στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος, αλλά 
και των ανησυχιών των πολιτών τόσο σε παγκύπριο όσο και σε ευρωπαϊκό επίπεδο.  
Θέματα όπως η οικονομική ύφεση, οι κλιματικές αλλαγές, η εφαρμογή της Συνθήκης 
της Λισαβόνας, η παράνομη μετανάστευση και η αύξηση της εγκληματικότητας 
απασχολούν την κοινή γνώμη σε μεγάλο βαθμό, καθορίζουν τις πολιτικές και τις 
δράσεις των κυβερνήσεων. 

 Σίγουρα για μας το σημαντικότερο είναι το εθνικό μας θέμα και οι προσπάθειες 
που καταβάλλονται για εξεύρεση μιας δίκαιης και βιώσιμης λύσης.  ∆υστυχώς οι 
παράλογες απαιτήσεις και οι ετεροβαρείς διεκδικήσεις από την Τουρκία και τον 
κατοχικό ηγέτη δεν μπορούν να γίνουν και ούτε θα γίνουν αποδεκτές από το λαό μας.  
Είναι γι’ αυτό που σήμερα δεν μπορούμε δυστυχώς να νιώθουμε αισιόδοξοι για το 
αποτέλεσμα των συνομιλιών. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η συζήτηση του φετινού προϋπολογισμού γίνεται υπό τη σκιά της 
συνεχιζόμενης πρωτοφανούς οικονομικής κρίσης και των πολυδιάστατων κοινωνικών 
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επιπτώσεών της.  ∆υστυχώς ο Κύπριος πολίτης ανησυχεί έντονα και δικαιολογημένα 
βλέπει το παρόν και το μέλλον με απαισιοδοξία.  Θέλουμε να εκφράσουμε την έντονη 
ανησυχία μας για την πορεία της οικονομίας με τη συνεχή διολίσθηση των βασικών 
οικονομικών δεικτών, την αλματώδη αύξηση της ανεργίας και τις μεγάλες δυσκολίες 
επιβίωσης των επαγγελματιών και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων. 

 ∆υστυχώς η κυβέρνηση καθυστέρησε να αντιληφθεί τη σοβαρότητα της 
κατάστασης.  Πίστευε ότι η οικονομική κρίση ήταν μόνο για τους άλλους και, όταν το 
αντιλήφθηκε, ανάλωσε μεγάλο χρονικό διάστημα στην αλληλοεπίρριψη ευθυνών, αντί 
να αρχίσει έναν εντατικό διάλογο για αντιμετώπιση της τραγικής κατάστασης. 

 Η κρίση ταλαιπωρεί τον τόπο και τους πολίτες ήδη για δύο χρόνια και η ευθύνη 
για την ανατροπή της ζοφερής κατάστασης βαραίνει τους κυβερνώντεςˑ κατά κύριο 
λόγο την κυβέρνηση και κατά δεύτερο λόγο τα δύο κόμματα που μετέχουν στο 
κυβερνητικό σχήμα.  Ο μεταξύ τους διάλογος απέδειξε τις ιδεολογικά πολιτικές τους 
διαφορές και στον τομέα της οικονομίας, με αποτέλεσμα να καταλήξουν τελικά υπό 
την πίεση του χρόνου στο γνωστό αντιλαϊκό πακέτο μέτρων με την επιβολή 
φορολογιών και την πρωτοφανή απογοήτευση των πολιτών.  

 Φαίνεται ότι ο στόχος της ανάκαμψης δε θα είναι τόσο εύκολος και θα χρειαστεί 
πολύς χρόνος και μεγάλη προσπάθεια.  Για να ανατραπεί η σημερινή κατάσταση, 
πρέπει να αντιμετωπιστούν τα διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας, θα πρέπει να 
ληφθούν διορθωτικά μέτρα και να εφαρμοστούν ευφάνταστες πολιτικές που θα 
τονώσουν τους σημαντικούς τομείς της οικονομίας, όπως είναι ο τουρισμός και ο 
τομέας των κατασκευών. 

 Τέτοια έργα είναι οι ιδιωτικές μαρίνες, τα θεματικά πάρκα, το οδικό δίκτυο, οι 
αθλητικές εγκαταστάσεις, τα έργα πολιτιστικής υποδομής.  Έργα δηλαδή ικανά να 
δώσουν μια νέα πνοή στο γερασμένο τουριστικό μας προϊόν και παράλληλα να 
ενισχύσουν τους νέους τομείς δραστηριοτήτων, όπως είναι ο πολιτιστικός, ο ιατρικός, 
ο θρησκευτικός και ο αθλητικός τουρισμός.  Η προώθηση δημόσιων έργων με την 
ταυτόχρονη στήριξη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας θα μπορούσε να τονώσει την 
οικονομία και να δημιουργήσει νέες θέσεις εργασίας, να προσελκύσει νέους 
επενδυτές.  Για να γίνει όμως αυτό, χρειάζεται όραμα, αποφασιστικότητα, ευελιξία και 
προγραμματισμός. 

 Άμεσα και χωρίς άλλη καθυστέρηση θα πρέπει να εξαγγελθούν μέτρα στήριξης 
του πολίτη και ιδιαίτερα των νέων ανθρώπων και των ασθενέστερων ομάδων του 
πληθυσμού.  Ας μην κλείνουμε τα μάτια και ας μη στρουθοκαμηλίζουμε.  Στη σημερινή 
Κύπρο, στην Κύπρο του 2011, ήρθε η φτώχια.  Υπάρχουν πάρα πολλές οικογένειες 
που δεν έχουν τη δυνατότητα να ανταποκριθούν στις βασικές ανάγκες της 
καθημερινότητας.  Φτάσαμε στο σημείο να υπάρχουν παιδιά που πεινούν.  Νέοι 
άνθρωποι δε βρίσκουν δουλειά, ενώ δεκάδες εργαζόμενοι στέλνονται καθημερινά στα 
ταμεία ανεργίας.  Υπάρχουν ηλικιωμένοι που μένουν στο περιθώριο της ζωής με 
συντάξεις πείνας.  Υπάρχουν παραγωγικές τάξεις που δυσπραγούν.  ∆εν είναι 
κινδυνολογία και δεν είναι υπερβολή.  Είναι δυστυχώς πραγματικότητες της 
καθημερινής μας ζωής.  Είναι πραγματικότητες που πρέπει η κυβέρνηση να τις 
αντιληφθεί και να τις αντιμετωπίσει.  Μπορεί να μην έχουμε φθάσει ακόμη στον 
πυθμένα.  Τα φαινόμενα όμως που ανάφερα είναι υπαρκτά και κυρίως έχουν μια 
αυξητική τάση.  Και αυτά τα φαινόμενα οφείλουμε να τα αντιμετωπίσουμε και να τα 
περιορίσουμε και, εάν είναι δυνατό, να τα εξαλείψουμε. 
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 Η οικονομική ανάπτυξη σε μια σύγχρονη χώρα, για να έχει ουσιαστικό νόημα 
και πραγματικό περιεχόμενο, πρέπει να συμβαδίζει με την ουσιαστική κοινωνική 
πολιτική.  Μια πολιτική που να έχει επίκεντρο τον άνθρωπο, που να διασφαλίζει τις 
βασικές του ανάγκες, που να διαφυλάσσει την αξιοπρέπειά του.  ∆εν αρκεί να 
ευημερούν οι αριθμοί.  Πρέπει να ευημερεί η κοινωνία ως σύνολο και όχι ο 
μεμονωμένος πολίτης.  Ιδιαίτερα από τη σημερινή κυβέρνηση ο πολίτης είχε 
αυξημένες προσδοκίες και δικαιολογημένες απαιτήσεις.  Αυτές όμως οι προσδοκίες 
διαψεύδονται καθημερινά και ο απλός πολίτης, έντονα απογοητευμένος, βλέπει το 
μέλλον με απαισιοδοξία. 

 Η Ε∆ΕΚ θα συνεχίσει να εκφράζει τις απόψεις και τις θέσεις της σε μια ειλικρινή 
προσπάθεια να πείσει για την ανάγκη λήψης των σωστών διορθωτικών μέτρων για 
την οικονομία.  Μέτρων που θα οδηγήσουν στην ανάκαμψη και την ανάπτυξη μιας 
ουσιαστικής κοινωνικής πολιτικής προς όφελος του πολίτη. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Εκφράζουμε την ικανοποίησή μας για την επιχειρούμενη μεταρρύθμιση του 
θεσμού της τοπικής αυτοδιοίκησης και πιστεύουμε ότι με το διάλογο μπορούμε να 
καταλήξουμε σε ένα θεσμικό πλαίσιο που θα επιτρέψει στις τοπικές αρχές να 
λειτουργήσουν με αυξημένες εξουσίες και πόρους, πιο ευέλικτα και πιο παραγωγικά, 
με ενισχυμένη συμμετοχή του πολίτη στη διαμόρφωση και τη λήψη των αποφάσεων, 
με έλεγχο και διαφάνεια στην υλοποίησή τους.  

 Πιστεύουμε ότι, για να πετύχει ο εκσυγχρονισμός της τοπικής αυτοδιοίκησης, 
θα πρέπει να προηγηθεί ή τουλάχιστον να προωθείται ταυτόχρονα ο εκσυγχρονισμός 
του κεντρικού κράτους, αποβάλλοντας αυταρχικές νοοτροπίες και το συγκεντρωτικό 
σημερινό σύστημα.  Το νέο θεσμικό πλαίσιο θα πρέπει να υιοθετεί ουσιαστικά την 
αρχή της επικουρικότητας, σύμφωνα με την οποία οι αποφάσεις πρέπει να παίρνονται 
όσο γίνεται πιο κοντά στον πολίτη.  Θα πρέπει επίσης να εξασφαλίζει ότι οι υπηρεσίες 
προς τον πολίτη θα παρέχονται γρήγορα, σε καλή ποιότητα και σε χαμηλότερο 
κόστος. 

 Η δυνατότητα συμπλεγματοποίησης κοινοτήτων είναι σημαντική.  ∆εν πρέπει 
όμως να επιβληθεί.  Πρέπει να προωθηθεί ισορροπημένα, με δημοκρατικό τρόπο.  Για 
να επιτευχθεί με τη μεγαλύτερη δυνατή συναίνεση, θα πρέπει να δοθούν σημαντικά 
κίνητρα, ώστε να κεντρίσει το ενδιαφέρον των τοπικών αρχών και των πολιτών.  
Πιστεύουμε ότι ωρίμασαν οι συνθήκες για εισαγωγή του δεύτερου βαθμού τοπικής 
αυτοδιοίκησης μέσα από τη μετεξέλιξη του θεσμού του επαρχιακού συμβουλίου με τη 
συμμετοχή αιρετών εκπροσώπων.  Το επαρχιακό συμβούλιο μπορεί να βοηθήσει 
σημαντικά στην ομοιόμορφη περιφερειακή ανάπτυξη στο πλαίσιο μιας ορθολογικής 
αποκέντρωσης. 

 Για να οικοδομήσουμε μια νέα ουσιαστική και δυναμική σχέση των τοπικών 
αρχών με τις τοπικές κοινωνίες, προτείνουμε τα ακόλουθα: 

1. Κατοχύρωση της δυνατότητας των τοπικών αρχών να οργανώνουν 
δημοψηφίσματα έκφρασης των πολιτών για συγκεκριμένα τοπικά θέματα. 

2. Αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών για τη διενέργεια ηλεκτρονικών ψηφοφοριών 
και τη διατύπωση προτάσεων. 

3. Υποχρέωση κάθε τοπικής αρχής να δίνει την ευρύτερη δυνατή δημοσιότητα στο 
επιχειρησιακό της πρόγραμμα. 
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4. Καθιέρωση της ημέρας του πολίτη, στο πλαίσιο της οποίας θα οργανώνονται  
συναντήσεις με τα δημοτικά και τα κοινοτικά συμβούλια, ενισχύοντας έτσι την 
τοπική δημοκρατία.  

5. Η συμμετοχή του πολίτη στην όλη δραστηριότητα της τοπικής κοινωνίας πρέπει 
να αποτελέσει σημαντικό πυλώνα της μεταρρύθμισης.  Να δοθούν κίνητρα στις 
τοπικές αρχές, για να προωθήσουν προγράμματα με την εθελοντική συμμετοχή 
των πολιτών, όπως και για τη γενικότερη δημιουργία κουλτούρας εθελοντισμού.   

6. Να δοθεί η ευκαιρία στους πολίτες να διαβουλεύονται και να εκφράζουν την 
άποψή τους για θέματα που τους ενδιαφέρουν, παρέχοντάς τους τη δυνατότητα 
να παρίστανται στις συνεδριάσεις των διάφορων επιτροπών των τοπικών 
αρχών. 

7. Να καθοριστεί η λειτουργία ανεξάρτητης Επιτροπής Πρόσληψης, αντίστοιχης 
με την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας για την εργοδότηση του προσωπικού 
στις τοπικές αρχές. 

 Πιστεύουμε ότι, αν τα πιο πάνω υιοθετηθούν στο νέο θεσμικό πλαίσιο, η 
προσπάθεια που έχει ξεκινήσει μπορεί να πετύχει τη βελτίωση, την αναβάθμιση και 
τον εκσυγχρονισμό της τοπικής αυτοδιοίκησης προς όφελος της κοινωνίας των 
πολιτών. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η ανεξέλεγκτη μετανάστευση αποτελεί σήμερα ένα από τα μεγάλα προβλήματα 
της Ευρώπης.  Επιβάλλεται να γίνει κατανοητό ότι υπάρχουν δικαιολογημένες 
ανησυχίες στους πολίτες για το πρόβλημα αυτό και ότι χρειάζονται συγκροτημένες 
πολιτικές και συγκεκριμένες μεταρρυθμίσεις για την αντιμετώπισή του.  Ασφαλώς η 
απάντηση δεν είναι ούτε τα γκέτο ούτε η ξενοφοβία.  Η απάντηση βρίσκεται στην 
υλοποίηση ουσιαστικών μεταρρυθμίσεων, που θα διασφαλίσουν την ενσωμάτωση και 
ταυτόχρονα θα επιδεικνύουν μηδενική ανοχή στην παράνομη μετανάστευση, στην 
παράνομη εργασία και στην εμπορία ανθρώπων. 

 Στην Κύπρο με το πρόβλημα της τουρκικής στρατιωτικής κατοχής και τη 
θανάσιμη απειλή του εποικισμού το μεταναστευτικό πρόβλημα αποκτά μια ιδιαίτερη 
διάσταση.  Με αυτό το δεδομένο είναι αναγκαία η εφαρμογή μιας σοβαρής και 
υπεύθυνης μεταναστευτικής πολιτικής, που θα κατοχυρώνει το δικαίωμα του Κύπριου 
πολίτη για σιγουριά και ασφάλεια και ταυτόχρονα θα αντιμετωπίζει με ευαισθησία το 
μετανάστη στη βάση των κανόνων του διεθνούς δικαίου και των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων. 

 ∆υστυχώς η απουσία της αποτελεσματικής μεταναστευτικής πολιτικής έχει 
δημιουργήσει μια εικόνα ανομίας.  Έχει καλλιεργήσει την αίσθηση ότι η Κύπρος 
μετατρέπεται σε ξέφραγο αμπέλι.  Αυτή την πραγματικότητα ζούμε όλοι και πολύ 
περισσότερο εκείνοι που ζουν σε γκετοποιημένες περιοχές. 

 Για μια αποτελεσματική διαχείριση της μετανάστευσης έχουμε διαμορφώσει ως 
Ε∆ΕΚ τις πιο κάτω συγκεκριμένες προτάσεις: 

1. Επιδίωξη θέσπισης κοινών κανόνων στην Ευρωπαϊκή Ένωση για τη νόμιμη 
μετανάστευση που θα βασίζονται στην αλληλεγγύη και τον επιμερισμό των 
βαρών.  
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2. Εντατικοποίηση των προσπαθειών μέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την 
καταπολέμηση της παράνομης μετανάστευσης μέσω μιας κοινής πολιτικής 
ελέγχου των εξωτερικών συνόρων. 

3. Σύναψη συμφωνιών με τρίτες χώρες, οι οποίες να συμπεριλαμβάνουν και 
διαδικασίες επανεισδοχής. 

4. Επίδειξη μηδενικής ανοχής στην παράνομη μετανάστευση.   

5. Μέτρα φύλαξης των ακτών και πρόσθετα μέτρα στη γραμμή αντιπαράταξης. 

6. Σαφής πολιτική για τους αιτητές πολιτικού ασύλου.  Αυτό σημαίνει ταχύτατη 
εξέταση των αιτήσεων από τις κυπριακές αρχές για το ποιοι δικαιούνται άσυλο 
από το κυπριακό κράτος και ταυτόχρονη αποσαφήνιση του ποιοι είναι 
παράνομοι μετανάστες που πρέπει να επαναπροωθηθούν. 

7. Προγράμματα για την ενσωμάτωση των νόμιμων μεταναστών στην κυπριακή 
κοινωνία.  

8. Ειδικά προγράμματα για την αναμόρφωση περιοχών στα αστικά κέντρα όπου 
παρατηρούνται φαινόμενα ή τάσεις γκετοποίησης.  

 Η Ε∆ΕΚ καταθέτει αυτές τις προτάσεις και καλεί την κυβέρνηση να 
ανταποκριθεί θετικά στις ανησυχίες και την αγωνία των πολιτών από την ανεξέλεγκτη 
και παράνομη μετανάστευση. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι ο τομέας της αγροτικής οικονομίας αντιμετωπίζει 
πολύμορφες δυσκολίες και πολυδιάστατα προβλήματα και είναι γι’ αυτό το λόγο που 
χρειάζεται να αναληφθούν οι αναγκαίες πρωτοβουλίες και οι απαραίτητες δράσεις για 
στήριξη και ενδυνάμωση του αγροτικού κόσμου. 

 Με γνήσιο ενδιαφέρον και θέληση για ουσιαστικά μέτρα, χωρίς αφορισμούς και 
απλουστεύσεις, εγκύπτουμε στα προβλήματα του γεωργοκτηνοτροφικού τομέα, για να 
δούμε στην πράξη πώς μπορούμε να απαντήσουμε στις προκλήσεις, να μειώσουμε 
τις δυσκολίες και τις αρνητικές συνέπειες και να αξιοποιήσουμε τις ευκαιρίες στο 
περιβάλλον της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση ήταν σίγουρα ένα ορόσημο και η ανάγκη εναρμόνισης με την κοινή αγροτική 
πολιτική δημιούργησε ασφαλώς νέες συνθήκες, καθορίζοντας ταυτόχρονα ένα νέο 
τρόπο δράσης.   

 Η Ε∆ΕΚ πιστεύει ότι επιβάλλεται η υιοθέτηση μέτρων για κοινωνική και 
οικονομική χειραφέτηση της αγροτικής τάξης με τη διασφάλιση αξιοπρεπούς 
εισοδήματος και τη δημιουργία προοπτικών επαγγελματικής επάρκειας.  
Αναγνωρίζουμε και εκτιμούμε το σημαντικό ρόλο που διαδραματίζουν τόσο η 
ύπαιθρος όσο και η αγροτική τάξη στη διασφάλιση του γνήσιου χαρακτηριστικού 
γνωρίσματος του κυπριακού τοπίου, αλλά και της κοινωνίας γενικότερα. 

 Αναμένουμε από την κυβέρνηση ότι θα βελτιώσει και θα εκσυγχρονίσει το 
γεωργικό τομέα, θα εργαστεί μεθοδικά για την ανασυγκρότηση του κοινωνικού και 
οικονομικού ιστού των αγροτικών περιοχών, την αειφόρο διαχείριση των φυσικών 
πόρων, την προστασία του περιβάλλοντος, καθώς και τη διάσωση και τη διατήρηση 
της πολιτιστικής μας κληρονομιάς.  Σε συνεργασία με τους αγρότες και τις αγροτικές 
οργανώσεις θα πρέπει να προσπαθήσει να δώσει μια νέα πνοή στους ανθρώπους της 
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υπαίθρου.  Χρειάζεται να ληφθούν αποφάσεις και να προωθηθούν μέτρα τα οποία θα 
ανακουφίσουν τη γεωργοκτηνοτροφία και τον αγροτικό πληθυσμό. 

 Στη βάση αυτή προτείνουμε τα εξής: 

1. Υλοποίηση του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης που περιλαμβάνει πρόνοιες για 
εκσυγχρονισμό των γεωργικών και κτηνοτροφικών εκμεταλλεύσεων, ενίσχυση 
των νέων γεωργών, δημιουργία και εκσυγχρονισμό μονάδων μεταποίησης και 
εμπορίας προϊόντων, στήριξη των αγροτών σε μειονεκτικές περιοχές. 

2. Στήριξη της βιοκαλλιέργειας με προγράμματα στρεμματικής ενίσχυσης και 
κάλυψης δαπανών για προβολή και προώθηση προϊόντων. 

3. Κήρυξη της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς. 

4. Εκπαίδευση και πληροφόρηση των γεωργών σε θέματα παραγωγής και 
εμπορίας. 

5. Αναβάθμιση του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών. 

6. Κατασκευή έργων υποδομής σε αγροτικές περιοχές. 

7. Ενθάρρυνση της σύστασης και λειτουργίας ομάδων παραγωγών. 

8. Παραχώρηση κρατικών ενισχύσεων για προγράμματα που δεν καλύπτονται 
από το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013. 

9. Αντιμετώπιση του προβλήματος της απερήμωσης. 

10. Προώθηση του αστικού αναδασμού. 

11. Στήριξη της αλιείας με την προστασία του θαλάσσιου και αλιευτικού πλούτου. 

12. Προώθηση του αγροτοτουρισμού. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Θα τελειώσω κάνοντας μια σύντομη αναφορά στα προβλήματα της επαρχίας 
που εκπροσωπώ. 

 Παρ’ όλο που υπάρχει αναγνώριση της μεγάλης συνεισφοράς της στην 
κυπριακή οικονομία, λόγω της τουριστικής και οικοδομικής ανάπτυξης των τελευταίων 
δεκαετιών, δυστυχώς η Πάφος δεν έχει τύχει της ανάλογης κρατικής στήριξης με την 
έγκαιρη προώθηση και υλοποίηση σημαντικών έργων υποδομής, ώστε να υπάρξει 
προοπτική για ανάπτυξη. 

 Η κυβέρνηση φαίνεται να μην κατανοεί δυστυχώς ότι οι συνέπειες της 
συνεχιζόμενης οικονομικής ύφεσης είναι τραγικές για την επαρχία της Πάφου.  
Φαίνεται να μην αντιλαμβάνεται ότι η κρίση έχει δημιουργήσει σοβαρότατα 
προβλήματα επιβίωσης σε μικρές και μεγάλες επιχειρήσεις και έχει προκαλέσει μια 
δραματική αύξηση της ανεργίας με μείζονα κοινωνικά προβλήματα.  Είναι γι’ αυτό που 
χρειάζεται να ληφθούν άμεσα μέτρα στήριξης της επαρχίας της Πάφου. 

 Χρειάζονται επίσης στήριξη όλοι οι τομείς της τουριστικής βιομηχανίας.  Πρέπει 
να εξαγγελθούν νέες πολιτικές και να στηριχθεί η ιδιωτική πρωτοβουλία για την 
κατασκευή εμπλουτιστικών έργων, όπως θεματικά πάρκα, μαρίνες και γήπεδα γκολφ.  
Πρέπει να αξιοποιηθεί το διεθνές αεροδρόμιο της επαρχίας με την επέκταση των 
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πτήσεων του κρατικού αερομεταφορέα και την παράλληλη παροχή κινήτρων για την 
προσέλκυση νέων αεροπορικών εταιρειών, ώστε να ενισχυθεί ο τουρισμός και να 
αναζωογονηθεί η ψυχορραγούσα τουριστική βιομηχανία.  Ταυτόχρονα πρέπει να 
προωθηθούν τα σημαντικά έργα υποδομής που έχει ανάγκη η επαρχία μας και να 
επιταχυνθεί η υλοποίησή τους. 

 Τέτοια έργα είναι: 

1. η δημιουργία πανεπιστημιακής σχολής, 

2. η κατασκευή του αυτοκινητόδρομου Πάφου-Πόλης, 

3. η δημιουργία μαρίνων, 

4. η κατασκευή του δρόμου αεροδρομίου Πάφου-τουριστικής περιοχής Πέγειας, 

5. η κατασκευή έργων υποδομής όπως το κλειστό δημοτικό θέατρο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε ένα λεπτό, κύριε Σαρίκα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Ωραία, τελειώνω. 

6. Η κατασκευή των στεγάστρων στο αρχαιολογικό πάρκο, 

7. η βελτίωση των παραλιών, 

8. η δημιουργία σύγχρονου μουσείου στην πόλη της Πάφου, 

9. η υλοποίηση των αποφάσεων για το διαχειριστικό σχέδιο του Ακάμα. 

 Ιδιαίτερα σήμερα που η Πάφος βρίσκεται αντιμέτωπη με τη μεγαλύτερη 
πρόκληση στη σύγχρονη ιστορία της, σήμερα που η πόλη, με την ενεργό στήριξη 
ολόκληρης της επαρχίας, διεκδικεί το χρίσμα της πολιτιστικής πρωτεύουσας της 
Ευρώπης για το 2017, η ανάγκη για ουσιαστική και ποιοτική αναβάθμιση της 
καθίσταται ακόμη πιο επίκαιρη, ακόμη πιο ουσιαστική.  Στην προσπάθεια αυτή το 
κράτος δεν μπορεί και δε δικαιούται να είναι απόν.  Η κυβέρνηση δεν μπορεί και δε 
δικαιούται να στερεί με την απραξία της ή την αδιαφορία της από την επαρχία την 
προοπτική της επιτυχίας.  

 Η Πάφος δεν επαιτεί, απαιτεί!  Απαιτεί αυτό που δικαιούται και διεκδικεί εκείνο 
που της αναλογεί.  Η Πάφος δε θέλει και δε ζητεί προνομιακή μεταχείριση.  Ζητεί 
δίκαιη μεταχείριση και ίσες ευκαιρίες. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Η Κύπρος βιώνει σήμερα την πιο δύσκολη δοκιμασία μετά την τουρκική 
εισβολή.  Η οικονομία μας που κάποτε αποτελούσε πηγή ελπίδας, αισιοδοξίας και 
αυτοπεποίθησης για το αύριο σήμερα βρίσκεται σε μαρασμό.  

 Με σύνεση και αποφασιστικότητα, με προγραμματισμό και διορατικότητα, με 
υπευθυνότητα και συλλογικότητα πρέπει να λάβουμε τα απαραίτητα μέτρα που θα 
ανορθώσουν την οικονομία μας και θα ξαναδώσουν στο λαό μας τη χαμένη του 
αυτοπεποίθηση και θα αναθερμάνουν την ελπίδα του για ένα ευοίωνο μέλλον.  

 Ο καθένας μας ας αναλάβει τις ευθύνες του. 
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 Εύχομαι σε όλους καλές γιορτές. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστούμε.  Ευχαριστώ, κύριε Σαρίκα. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Αντρέα Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η κριτική σ’ ένα δημοκρατικό κράτος είναι καλοδεχούμενη και αναγκαία, αν 
αυτή γίνεται τεκμηριωμένα και με μέτρο.  Η κριτική όμως που γίνεται αυτές τις μέρες, 
κυρίως από τη δεξιά νεοσυντηρητική παράταξη, είναι άνευ προηγουμένου.  Είναι 
άδικη, αφοριστική, ισοπεδωτική και καταστροφολογική και γεμάτη ύβρεις προς το 
θεσμό του Προέδρου, κάτι που πλήττει τη δημοκρατία.  

 Σκοπός και στόχος είναι να ενσπείρετε το φόβο της καταστροφής, να “θάψετε” 
ό,τι θετικό γίνεται, να ρίξετε στάχτη στα μάτια του κόσμου και να παρουσιάσετε τη 
διακυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια ότι έχει αποτύχει και δεν προσφέρει τίποτα στον 
κυπριακό λαό.  

 Πλανάστε όμως πλάνην οικτράν.  Οι πολίτες γνωρίζουν την αλήθεια και 
βιώνουν την πραγματικότητα.  Παρά τα συσσωρευμένα προβλήματα που προκάλεσε 
η οικονομική κρίση, η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια έχει παράξει ένα πλούσιο και 
πολυσχιδές έργο στα μόλις δυόμισι χρόνια διακυβέρνησης.  Στήριξε και συνεχίζει να 
στηρίζει τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού μας, όπως είναι οι συνταξιούχοι, οι 
λήπτες δημοσίου βοηθήματος, οι ανάπηροι, οι τυφλοί, οι εγκλωβισμένοι, οι 
πρόσφυγες, οι μονογονεϊκές οικογένειες, οι πολύτεκνοι, οι αγρότες, οι μαθητές και οι 
φοιτητές.  Στα μόλις δυόμισι χρόνια διακυβέρνησης έχει αυξήσει κατά 38% τις 
κοινωνικές της δαπάνες, κάτι που καμιά κυβέρνηση δεν έκανε στα όσα χρόνια 
κυβέρνησε τον τόπο.  Στον προϋπολογισμό του 2011 περιλαμβάνονται €287 εκατομ. 
για δημόσια βοηθήματα, €5 εκατομ. για ενίσχυση της απασχόλησης, €30 εκατομ. για 
στεγαστικά σχέδια και €322 εκατομ. για κοινωνικές παροχές.  Ταυτόχρονα καλούμε 
όλους σας να στηρίξετε τα νέα νομοσχέδια που θα καταθέσουν η κυβέρνηση και το 
ΑΚΕΛ για φορολόγηση του πλούτου, ώστε να εξασφαλιστούν τα αναγκαία κονδύλια, 
για να δοθούν αντισταθμιστικά μέτρα και να στηριχθούν οι ευάλωτες ομάδες του 
πληθυσμού μας και οι νέοι μας.  

 Η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια έχει δώσει λύσεις σε χρόνια προβλήματα, 
στο υδατικό, στη διασφάλιση της βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
στη διαγραφή των αγροτικών χρεών, στην εισαγωγή ενός σύγχρονου και 
αποτελεσματικού συστήματος δημόσιων συγκοινωνιών, στην προώθηση της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, στο στεγαστικό, στο ενεργειακό, στη μεταρρύθμιση της 
τοπικής αυτοδιοίκησης, στην επίλυση του ακανθώδους προβλήματος του Ακάμα, τη 
στιγμή που καμιά άλλη κυβέρνηση, όχι μόνο δεν τόλμησε να τα επιλύσει, αλλά ούτε 
καν να τα αγγίξει, διότι ήταν ζητήματα που έκαιαν και ήθελαν πολιτική τόλμη. 

 Είναι καλά όμως να συγκρίνουμε τα μέτρα που πήρε η κυβέρνηση Χριστόφια 
για αντιμετώπιση της κρίσης με τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, οι οποίες 
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κυβερνώνται κυρίως από νεοφιλελεύθερα κόμματα.  Στην Πορτογαλία είχαμε μείωση 
των επιδομάτων ανεργίας και κατάργηση του κατώτατου μισθού των €475.  Στην 
Ισπανία μείωση των μισθών στο δημόσιο τομέα κατά 5% και πάγωμα των συντάξεων.  
Στη Γερμανία αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης από τα εξήντα πέντε στα εξήντα 
επτά χρόνια.  Στην Ιταλία περικοπές στην υγεία και παιδεία.  Στην Ελλάδα περικοπές 
κατά 30% στο 13ο και 14ο μισθό και στο επίδομα άδειας, πάγωμα συντάξεων και 
αύξηση του ΦΠΑ στο 21%.  Στην Ιρλανδία αύξηση των φόρων κατά 10% και ούτω 
καθεξής.  Ο κόσμος στην Ευρώπη αντιδρά, εξεγείρεται και βρίσκεται συνεχώς στους 
δρόμους. 

 Ας δούμε, αγαπητοί συνάδελφοι, και ας συγκρίνουμε όμως και τι πρότεινε η 
νεοσυντηρητική παράταξη του ∆ΗΣΥ ως μέτρα στήριξης της οικονομίας.  Εισηγήθηκε 
την αύξηση του ορίου συνταξιοδότησης, δηλαδή την αύξηση της ανεργίας στους 
νέους, τη μείωση των μισθών, ωφελημάτων και παροχών, την ιδιωτικοποίηση του 
ασφαλιστικού και ξεπούλημα κερδοφόρων “φιλέτων” του δημόσιου και ημιδημόσιου 
τομέα στο ιδιωτικό κεφάλαιο.  Καταψήφισε το νομοσχέδιο της κυβέρνησης για 
φορολόγηση της μεγάλης ακίνητης ιδιοκτησίας και των κερδών.  Αυτή είναι η 
ουσιαστική διαφορά μεταξύ της προοδευτικής κυβέρνησης του ∆ημήτρη Χριστόφια και 
του ∆ΗΣΥ.  Εμείς στηρίζουμε τους αδύνατους και τους βιοπαλαιστές και αυτοί 
στηρίζουν τα συμφέροντα του μεγάλου κεφαλαίου. 

 Ο λαός μας δεν εμπαίζεται.  Γνωρίζει τη διαφορά που χωρίζει τις δύο 
ιδεολογίες, τις δύο πολιτικές και θα δώσει τις απαντήσεις του την ώρα που πρέπει.  
Έχει βιώσει στο πετσί του την πολιτική που ακολούθησε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
στα δέκα πέτρινα χρόνια της διακυβέρνησής του. 

 Αναγνωρίζει ο λαός μας ότι τούτη τη δύσκολη οικονομική περίοδο που 
διανύουμε η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια αποτελεί ευλογία για τον τόπο μας, αφού 
οι συνέπειες θα ήταν καταστροφικές για τους εργαζόμενους και τις ευάλωτες ομάδες 
του πληθυσμού μας, αν στην εξουσία ευρίσκετο μια κυβέρνηση που ασπάζεται και 
εφαρμόζει τις αποτυχημένες νεοφιλελεύθερες πολιτικές. 

 Συναδέλφισσες, συνάδελφοι, 

 Όσον αφορά στην ανάπτυξη, επί διακυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια οι 
αναπτυξιακές δαπάνες αυξήθηκαν πέραν του 32%.  Στο φετινό προϋπολογισμό οι 
αναπτυξιακές δαπάνες κινούνται στα ίδια επίπεδα του 2010 και φτάνουν το €1.205 
δισεκατομμύριο. 

 Μερικά από τα σημαντικότερα έργα που θα εκτελεστούν το 2011 είναι τα 
ακόλουθα και καλώ τους συνάδελφους που έκαναν αναφορά προηγούμενα ότι δεν 
υπάρχουν έργα στον προϋπολογισμό του 2011 για να τους απαριθμήσω μερικά από 
αυτά:  Κτιριακές εγκαταστάσεις για την κυπριακή προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
το 2012, αναβάθμιση του τμήματος του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού 
μεταξύ Λευκωσίας και Αλάμπρας σε έξι λωρίδες κυκλοφορίας και κατασκευή 
ανισόπεδων κόμβων παρά το ΓΣΠ, δρόμος Λεμεσού-Αγρού, λεωφόρος Αρχαγγέλου, 
συνδετικός δρόμος του λιμανιού Λεμεσού με τον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου, 
ανέγερση/βελτίωση σχολείων, ανέγερση του κτιρίου του ΘΟΚ και του Μεγάρου 
Πολιτισμού, αποχετευτικά συστήματα και επεξεργασία λυμάτων, υδατικά έργα και 
βελτίωση υδατοπρομηθειών χωριών, δημιουργία μονάδων αφαλάτωσης και πολλά 
άλλα. 

 Στο σημείο αυτό θα μου επιτρέψετε να κάνω μια σύντομη αναφορά στα έργα 
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που αφορούν στην επαρχία της Πάφου.  Έχουν περάσει από το βήμα αυτό πριν από 
λίγο συνάδελφοι της επαρχίας Πάφου και λίγο-πολύ μας έχουν πει ότι η Πάφος 
βρίσκεται στη ζητιανιά, ότι ο κόσμος λιμοκτονεί, ότι έργα δε γίνονται.  Ποια είναι όμως 
η πραγματικότητα;  Αν κάποια κυβέρνηση έκαμε έργα και θα κάμει έργα, αυτή είναι η 
κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια.  Βλέπουμε ότι η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια 
υλοποίησε τις δεσμεύσεις της και έχει προχωρήσει στην προκήρυξη προσφορών για 
τρία μεγάλα αναπτυξιακά έργα και αναμένεται και η προκήρυξη άλλων τριών έργων 
αρχές της χρονιάς, των οποίων η υλοποίηση θα ξεκινήσει αρχές του 2011.  Σημαντική 
είναι επίσης η εξέλιξη που σημειώθηκε στο θέμα της κατασκευής του δρόμου Πάφου-
Πόλης Χρυσοχούς, ένα έργο το οποίο θα βοηθήσει και θα τονώσει την οικονομία της 
Πάφου.  Οι κατασκευαστικές εργασίες αναμένεται να ξεκινήσουν το πρώτο τρίμηνο 
του 2011, αφού ήδη άρχισαν να καταβάλλονται τα ποσά των απαλλοτριώσεων.   

 Τα έργα αυτά είναι πρωταρχικής σημασίας για την Πάφο, αλλά και το νησί μας 
γενικότερα και σίγουρα θα δώσουν μια περαιτέρω πνοή και δυναμική, αφού θα 
συμβάλουν θετικά στο ρυθμό ανάπτυξης της οικονομίας της Πάφου, η οποία πλήγηκε 
από την οικονομική κρίση.   

 Θετικό είναι επίσης το γεγονός ότι στην πόλη και επαρχία της Πάφου 
προωθούνται για το 2011 έργα ανάπτυξης συνολικού κόστους πέραν των 100-150 
εκατομ., έργα προστασίας της παραλίας, πολεοδομικά έργα, επέκταση των κτιρίων 
της αστυνομίας, αποχετευτικά συστήματα, στέγαστρα προστασίας του αρχαιολογικού 
χώρου, το ∆ιαχειριστικό Σχέδιο του Ακάμα και πολλά άλλα έργα στις κοινότητες της 
επαρχίας, τα οποία θα τονώσουν περαιτέρω την οικονομία της Πάφου και θα 
δημιουργήσουν τις προϋποθέσεις για αύξηση του ρυθμού ανάπτυξης και της 
απασχόλησης.  Ως ΑΚΕΛ χαιρετίζουμε την πολιτική που ακολουθεί η κυβέρνηση για 
τόνωση της οικονομίας της Πάφου μέσω της ανάπτυξης και την καλούμε να ασκήσει 
την επιρροή της, για να ξεπεραστούν τα προβλήματα που υπάρχουν, ώστε το 
συντομότερο δυνατό να ξεκινήσει και η κατασκευή του σημαντικότερου έργου για την 
Πάφο, της μαρίνας. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Ένας βασικός τομέας ευθύνης του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων είναι 
οι δημόσιες συγκοινωνίες και η οδική ανάπτυξη.  Στο φετινό προϋπολογισμό 
περιλαμβάνονται €82,3 εκατομ. για την οδική ανάπτυξη, κάτι που αντικατοπτρίζει τη 
συνεχιζόμενη αναβάθμιση του οδικού δικτύου της Κύπρου και την πολιτική της 
κυβέρνησης για δημιουργία ενός άρτιου οδικού δικτύου.  ∆υστυχώς όμως η απουσία 
για χρόνια μιας ολοκληρωμένης πολιτικής, η μη λήψη αποτελεσματικών μέτρων για 
ενίσχυση των δημόσιων μεταφορών είχαν ως αποτέλεσμα την όξυνση του 
κυκλοφοριακού χάους που παρατηρείται στα αστικά κέντρα και ιδιαίτερα στην 
πρωτεύουσα. 

 Σ’ αυτό το δύσκολο και χρόνιο πρόβλημα η κυβέρνηση Χριστόφια έδωσε τη 
λύση.  Το νέο σύστημα δημόσιων επιβατικών μεταφορών, το οποίο αποτελεί 
επανάσταση στον τομέα των μεταφορών, συμβάλλει τα μέγιστα στην απάμβλυνση του 
κυκλοφοριακού προβλήματος, αλλά και του περιβαλλοντικού προβλήματος που 
δημιουργείται από την υπερχρήση του ιδιωτικού οχήματος.  Παρ’ όλο που 
βρισκόμαστε στα πρώτα στάδια εφαρμογής του νέου συστήματος και υπάρχουν 
ακόμα πολλά να γίνουν, τα μηνύματα από το επιβατικό κοινό είναι πολύ 
ενθαρρυντικά.  Ως ΑΚΕΛ δεσμευόμαστε να παρακολουθούμε την πορεία εφαρμογής 
του νέου συστήματος και να συμβάλουμε στην επίλυση των όποιων προβλημάτων 
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παρουσιαστούν.  

 Ένας άλλος σημαντικός τομέας που αφορά το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων είναι η οδική ασφάλεια.  Τα οδικά δυστυχήματα αποτελούν ένα από τα 
σοβαρότερα κοινωνικά προβλήματα του τόπου μας, αφού στοιχίζουν τη ζωή σε 
ογδόντα περίπου άτομα το χρόνο και άλλες δύο χιλιάδες τραυματίζονται σοβαρά.  Η 
κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια, αποδεικνύοντας την ευαισθησία και την 
αποφασιστικότητά της για προώθηση της οδικής ασφάλειας και περιορισμό των 
δυστυχημάτων και την απώλεια ανθρώπινων ζωών, λαμβάνει σωστά και στοχευμένα 
μέτρα προς επίτευξη του στόχου αυτού.  Τα μέτρα που λαμβάνονται τα τελευταία 
χρόνια άρχισαν να αποδίδουν, αφού για πρώτη φορά το 2009 πετύχαμε τον ποσοτικό 
στόχο για μείωση κατά 50% στους τραυματίες από τροχαία δυστυχήματα.  ∆υστυχώς, 
στη μείωση των νεκρών από τα τροχαία παρατηρείται κάποια καθυστέρηση στην 
επίτευξη του στόχου, γι’ αυτό και θα πρέπει να εντατικοποιηθούν οι προσπάθειες που 
καταβάλλονται.  Είμαστε σίγουροι ότι το στρατηγικό σχέδιο για την οδική ασφάλεια, σε 
συνδυασμό με τη βελτίωση του οδικού δικτύου, την τοποθέτηση και λειτουργία του 
συστήματος φωτοεπισήμανσης, την καθιέρωση πλέον του μαθήματος για την οδική 
ασφάλεια στα σχολεία και την καθιέρωση της θεωρητικής εξέτασης οδηγών, θα 
συμβάλει θετικά στην περαιτέρω μείωση των τροχαίων δυστυχημάτων και δη των 
ζωών που χάνονται καθημερινά στο Μολώχ της ασφάλτου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ΑΚΕΛ και η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια αποδίδουν ιδιαίτερη σημασία 
στα περιβαλλοντικά ζητήματα και έχουν ιεραρχήσει την προστασία του περιβάλλοντος 
πολύ ψηλά στην πολιτική τους ατζέντα.  Παρά τα συσσωρευμένα προβλήματα που 
κληρονόμησε η κυβέρνηση, προώθησε προς επίλυση σειρά σημαντικών ζητημάτων 
που άπτονται της προστασίας του περιβάλλοντος και καλώ τους συνάδελφους -τόσο 
το συνάδελφο των Οικολόγων, αλλά και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, που δε 
βρήκαν ούτε μία λέξη να πουν ότι αυτή η κυβέρνηση έκαμε έργο στον τομέα του 
περιβάλλοντος- τους καλώ να ανοίξουν τα αυτιά τους, για να ακούσουν τι έργο έχει 
παραχθεί από την κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια.  Η κυβέρνηση έχει αναβαθμίσει την 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος σε τμήμα, πράγμα που καταδεικνύει τη σημασία που δίνει 
στη βελτίωση των θεσμών που εφαρμόζουν την περιβαλλοντική πολιτική.  Στα δυόμισι 
χρόνια πέτυχε τεράστια βήματα στην υλοποίηση των αποχετευτικών έργων στις 
πόλεις και στις μικρές κοινότητες, στη μερική προώθηση διαχείρισης οικιακών 
αποβλήτων και στην ανακύκλωση που έχει πλέον μπει στην καθημερινή ζωή του 
πολίτη, στη συμπλήρωση της διαδικασίας καθορισμού της περιοχής του Ακάμα ως 
προστατευόμενης, στο ενεργειακό και στην έλευση του φυσικού αερίου, στη σταδιακή 
προώθηση των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, στην επανάσταση που έγινε στο 
συγκοινωνιακό, στη νομοθεσία για ενιαία διαχείριση υδάτων στην προώθηση 
νομοθεσίας σύνδεσης των τελών άδειας κυκλοφορίας με την εκπομπή ρύπων από τ’ 
αυτοκίνητα και πολλά άλλα. 

 Για την προστασία της βιοποικιλότητας και των φυσικών περιοχών με είδη 
χλωρίδας, πανίδας και οικοτόπων έχουν συμπεριληφθεί στο σχέδιο “Φύση 2000” 
συνολικά σαράντα περιοχές διαχειριστικών σχεδίων.  Πρόσφατα έχει ολοκληρωθεί η 
ετοιμασία των διαχειριστικών σχεδίων για είκοσι πέντε από τις σαράντα περιοχές που 
περιλαμβάνονται στο σχέδιο “Φύση 2000” και παράλληλα ετοιμάζεται και αριθμός 
διαχειριστικών σχεδίων για δασικές περιοχές που έχουν ενταχθεί στο σχέδιο.  Εντός 
της επόμενη τριετίας προγραμματίζονται η σταδιακή υιοθέτηση των εν λόγω 
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διαχειριστικών σχεδίων και η έναρξη υλοποίησης των μέτρων που περιλαμβάνονται σ’ 
αυτά.  Στον επόμενο χρόνο θα ετοιμαστεί το διαχειριστικό σχέδιο της περιοχής της 
χερσονήσου του Ακάμα, που έχει ενταχθεί στο σχέδιο “Φύση 2000”, και θα 
προσληφθεί ο διευθυντής έργου που θα αναλάβει το συντονισμό όλων των 
υπηρεσιών στην υλοποίηση του σχεδίου.   

 Όσον αφορά στη λίμνη Παραλιμνίου, πρέπει να πούμε ότι αυτή η κυβέρνηση 
έκαμε σημαντικό έργο, έχει δώσει λύσεις σε πολλά από τα προβλήματα.  Κάποιοι 
όμως που κόπτονται για την προστασία του περιβάλλοντος έχουν καταγγείλει την 
Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση για την κατάσταση που επικρατεί στη λίμνη.  Αν αυτή 
είναι η πολιτική και αν αυτός είναι ο τρόπος για να προσφέρουμε καλές υπηρεσίες 
στον τόπο, αυτό το αφήνω στην κρίση του κόσμου.  Την ίδια στιγμή άλλοι συνάδελφοι 
επιτέθηκαν σε λειτουργούς του Υπουργείου Εσωτερικών, γιατί δεν έδωσαν άδεια για 
λειτουργία σκοπευτηρίου εντός της λίμνης Παραλιμνίου. 

 Επιπλέον, για την προστασία και διαφύλαξη της βιοποικιλότητας είναι μεγάλης 
σημασίας και η αναγνώριση του δικαιώματος της Κύπρου να κηρυχτεί σε πλήρως 
απαλλαγμένη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς ζώνη.  Προς την 
κατεύθυνση αυτή είναι πολύ σημαντικό το γεγονός ότι η Κύπρος προχώρησε στην 
ανάθεση εκπόνησης σχετικής μελέτης, τα πορίσματα της οποίας θα χρησιμοποιηθούν 
για τεκμηρίωση της θέσης μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Έχουν γίνει επίσης αρκετά 
όσον αφορά τη διαχείριση των αποβλήτων με μια σειρά από διάφορα ρεύματα 
ανακύκλωσης στερεών αποβλήτων, οικιακών αποβλήτων και άλλα. 

 Επειδή ο χρόνος δε με παίρνει, κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, συναδέλφισσες και 
συνάδελφοι, εμείς του ΑΚΕΛ καλούμε όλους να παραμερίσουν τις πολιτικές 
σκοπιμότητες και τη στείρα αντιπολίτευση και, θέτοντας πάνω απ’ όλα την Κύπρο και 
το λαό μας, να αρπάξουν το χέρι που τους προτείνουμε και να συνεργαστούν μαζί 
μας, με την κυβέρνηση, ώστε ενωμένοι να δώσουμε τη μάχη για την αντιμετώπιση και 
επίλυση των τριών μεγάλων εθνικών μας προβλημάτων, την προστασία του 
περιβάλλοντος, την εξυγίανση της οικονομίας και την επίλυση του πολιτικού μας 
προβλήματος. 

 Σας ευχαριστώ.   

 Εύχομαι σε όλους σας καλά Χριστούγεννα και είθε το 2011 να είναι το έτος 
απελευθέρωσης της πατρίδας μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Φακοντή. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Άγγελο Βότση.  Να παρακαλέσω… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Άγγελο Βότση) 

 ∆εν έχω εγώ… 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κάναμε εσωτερική αλλαγή, αλλά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, εγώ δεν έχω ενώπιόν μου καμιά αλλαγή ούτε κανένα αίτημα, οπότε 
παρακαλώ να έρθετε στο βήμα, αλλά να παρακαλέσω προηγούμενα… 
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Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έρχεται ο κ. Χριστοφόρου· κάναμε μια εσωτερική αλλαγή μεταξύ μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή έχουμε μια συνεργασία παλιά, ’πού το φοιτητικό κίνημα, είπα να μην 
του χαλάσω χατίρι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει. 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω και τους συνεργάτες και τους συναδέλφους…  
Παρουσιάζεται σε όλα τα έδρανα και στα καθίσματα πίσω μια κατάσταση που δε μας 
επιτρέπει ούτε να ακούμε ούτε οι ομιλητές μπορούν να ακούσουν τη φωνή τους καν.  
Παρακαλώ πολύ να ησυχάσουμε στο υπόλοιπο της συνεδρίας.   

 Κύριε Χριστοφόρου, έχετε το λόγο. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η φετινή συζήτηση του προϋπολογισμού και ο φετινός προϋπολογισμός έπεται 
δύο προϋπολογισμών οι οποίοι συγγράφηκαν και υπογράφηκαν από την κυβέρνηση 
Χριστόφια· και στην πραγματική οικονομία και οι δύο προϋπολογισμοί εκατέστησαν 
αναξιόπιστοι και δεν μπόρεσαν να εφαρμόσουν και να υλοποιήσουν όλα αυτά τα 
οποία προσδοκούσαν.   

 Υπό τις παρούσες συνθήκες, πιστεύω ότι ο κάθε Κύπριος πολίτης αγωνιούσε 
πραγματικά κατά πόσο ο τρίτος προϋπολογισμός θα μπορούσε να ανταποκριθεί στις 
προσδοκίες του και θα μπορούσε με αξιόπιστο τρόπο να δώσει το μήνυμα ότι αυτός ο 
προϋπολογισμός μπορεί να υλοποιηθεί.  ∆υστυχώς, οι κυβερνώντες δεν εδιδάχθησαν 
μέσα από δύο χρεοκοπημένους προϋπολογισμούς και συνέχισαν και φέτος τον ίδιο 
ρυθμό, ωσάν να μη συμβαίνει τίποτα.  Ενώ στους δύο προηγούμενους 
προϋπολογισμούς μάς έλεγαν εκείνο το αμίμητο, ότι η Κύπρος θα εναπομείνει η 
μοναδική κατ’ εξαίρεση χώρα όπου δε θα φτάσει ποτέ η οικονομική κρίση, φέτος μάς 
τα άλλαξαν και μας λένε, αντί να παραδειγματιστούν, ότι «ξέρετε, φέτος κερδίσαμε το 
μεγάλο στοίχημα, βγήκαμε πανηγυρικά από την κρίση και επιζητούμε τα 
συγχαρητήρια και τους άκριτους παλαμακιστές να μας χειροκροτήσουν γι’ αυτό το 
οποίο θεωρείται μέγα οικονομικό επίτευγμα».   

 Εμείς αναμέναμε απ’ αυτή την κυβέρνηση να εγκαταλείψει την αλαζονεία και 
την έπαρση και για τα θέματα οικονομίας, ν’ αγγίξει την πραγματική οικονομία και να 
δώσει αυτό που προσδοκούσαν οι πολίτες, έναν προϋπολογισμό που θα μπορούσε 
να ανταποκριθεί και στις προσδοκίες του πολίτη και στις προσδοκίες της οικονομίας.  
Αντ’ αυτού όμως έχουμε ενώπιόν μας έναν προϋπολογισμό φοροεισπρακτικό, έναν 
προϋπολογισμό σκληρής λιτότητας, παρά το ότι βγαίνουμε από την κρίση, κοινωνικά 
ελλειμματικό αλλά φορολογικά πλεονασματικό.  Ήδη σ’ αυτό τον προϋπολογισμό 
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ενσωματώνονται και οι φιλολαϊκές ψήφοι του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΚΟ, που ουσιαστικά 
επέβαλαν εις το λαό 5% λαϊκές φορολογίες στα τρόφιμα, στα φάρμακα ως 
συμπλήρωμα των άλλων εκατόν πενήντα τόσων εκατομμυρίων που επιβλήθηκαν στα 
καύσιμα, στους ρύπους τη φετινή χρονιά.   

 Έτσι η παρούσα κυβέρνηση αντιμετωπίζει τους πολίτες ως εκείνους οι οποίοι 
θα έρχονται στη δική της οικονομία, την οποία μετέτρεψε σε πίθο των ∆αναΐδων, να 
είναι νεροκουβαλητές και οι θυσίες αυτές του λαού θα πηγαίνουν εκ προοιμίου 
χαμένες.  Οι πολίτες με αγωνία βλέπουν ότι οι δικές τους θυσίες μέχρι σήμερα πήγαν 
χαμένες και δεν είχαν ανταπόκριση.  Πήγαν χαμένες, γιατί η κυβέρνηση σκέφτηκε να 
καλύψει τα δικά της λάθη και τις παραλείψεις επιλέγοντας τον εύκολο δρόμο, το νέο 
δρόμο των φορολογιών και μόνο των φορολογιών και δεν είναι τυχαίο ότι μέχρι 
σήμερα που μιλούμε επεβλήθησαν φορολογίες περίπου €200 εκατομ.· που εγώ θα 
συμφωνήσω με το ΑΚΕΛ, για να μη θεωρείτε ότι είμαστε ισοπεδωτικοί και μηδενιστές, 
συμφωνώ με το ΑΚΕΛ ότι αυτές οι φορολογίες, όπως έλεγε πάντα, που είναι έμμεσες 
φορολογίες, είναι λαϊκές φορολογίες, φορολογίες που πλήττουν τα πλατιά λαϊκά 
στρώματα του λαού.  Επέβαλαν οι κυβερνώντες φορολογίες που έπληξαν 
αποκλειστικά και μόνο τα πλατιά λαϊκά στρώματα. 

 Πιστεύω όμως ταυτόχρονα ότι η παρούσα κυβέρνηση δικαιούται να διεκδικήσει 
το νόμπελ οικονομικής αστοχίας, αφού, ενώ η κρίση εξελισσόταν από το 2007 
παγκοσμίως, η δική μας κυβέρνηση ουσιαστικά προέβλεπε και τοποθετούσε την 
κυπριακή οικονομία υπεράνω της κρίσης.  Αποτέλεσμα τούτου ήταν να πάνε τρία 
χρόνια χαμένα, χωρίς να ληφθούν μέτρα και, αν εισακουόντουσαν οι εισηγήσεις του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και υλοποιούντο μόνο μερικά απ’ αυτά που 
προειδοποιούσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός -δηλαδή τι;  Να περικοπούν κάποιες 
αλόγιστες και αχρείαστες δαπάνες, να περιοριστεί η δράση κάποιων οργανισμών των 
οποίων έληξε η αποστολή και η ο ρόλος, να περιοριστούν κάποιες δαπάνες οι οποίες 
αποδεδειγμένα ήταν αλόγιστες δαπάνες- σήμερα δε θα χρειαζόταν η οικονομία μας να 
επιβάλλει φορολογίες εις τον απλό και ανυποψίαστο Κύπριο πολίτη.   

 Αντί λοιπόν, ενώ όλοι εμείς αναμέναμε να πει η κυβέρνηση και ο Υπουργός 
Οικονομικών ένα μεγάλο mea culpa, μια μεγάλη δημόσια συγγνώμη στον κυπριακό 
λαό, στον Κύπριο φορολογούμενο -που ουσιαστικά του φορτώνει τι;  Τα δικά του 
λάθη, τη δική του απρονοησία, τη δική του ανοργανωσιά, τις δικές του εσφαλμένες 
προβλέψεις, εσφαλμένες εκτιμήσεις, που οδήγησαν σε εσφαλμένες αποφάσεις, σε 
εσφαλμένες συνταγές, που δεν μπόρεσαν να αντιμετωπίσουν αυτό που 
αντιμετώπισαν οι πιο προνοητικοί- έρχεται και ζητά ουσιαστικά τι;  Τα ρέστα από τον 
κυπριακό λαό!  Τι είπε του κυπριακού λαού ο Υπουργός Οικονομικών;  «Εμείς, οι 
μέγιστοι των οικονομικών, ενώ δεν πήραμε χαμπάρι για τρία χρόνια ότι έρχεται 
οικονομική κρίση, τώρα σας λέμε ότι βγαίνουμε πανηγυρικά, για να μας 
επιδοκιμάσετε, αλλά τις φορολογίες θα σας τις φορτώσουμε».  Οποία υψίστη αφέλεια 
και μεγίστη εξαπάτηση του κυπριακού λαού, όταν δεν παίρνεις χαμπάρι την κρίση, να 
συνεχίζεις να επιβάλλεις φορολογίες και να διακηρύττεις ότι τάχατες βγήκες από την 
κρίση!   

 Επιτέλους πρέπει κάποιοι μύθοι και κάποιες παραπλανητικές επικοινωνιακές 
εικόνες που εφαρμόζει αυτή η κυβέρνηση, όχι μόνο πρέπει να διασκεδαστούν, αλλά 
πρέπει να αποκαλυφθούν επιτέλους.  Πρέπει να αποκαλυφθεί ότι η περιλάλητη και 
πολυλάλητη δίκαιη κοινωνία, το οποίο πορτρέτο της καθημερινά το φτιάχνει η 
παρούσα κυβέρνηση, δεν είναι τίποτε άλλο παρά μόνο το πορτρέτο εκείνο που έφερε 
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-16%- ένα στους πέντε Κύπριους πολίτες κάτω από το όριο της φτώχιας, ένα στους 
πέντε νέους επιστήμονες άνεργο, εβδομήντα πέντε χιλιάδες συνταξιούχους κάτω από 
το όριο της φτώχιας, είκοσι πέντε χιλιάδες οικογένειες ανέργους, οι οποίοι δεν έχουν 
ούτε ένα σεντ εισόδημα, όμως η κυβέρνησή τους ζητά να επιβάλει φόρους στα βασικά 
είδη διατροφής και στα φάρμακα, δημιούργησε εκατόν τριάντα χιλιάδες μισθωτούς και 
-δεν πρέπει να το ξεχνούμε- υπάρχουν και εκατόν τριάντα χιλιάδες μισθωτοί που 
παίρνουν κάτω από €1.500.   

 Αντί απολογίας και αντί δημιουργίας μιας οικονομικής πολιτικής με όραμα, με 
προοπτική, που πραγματικά θα βγάζει την οικονομία από την κρίση μέσα από 
ανάπτυξη, η ανάπτυξη είναι υπό δίωξη.  Όχι μόνο στους προϋπολογισμούς, αλλά και 
μέσα στην οικονομική πολιτική της κυβέρνησης.  Εάν ερωτηθούν όλοι αυτοί σήμερα 
που παρίστανται και μοίρασαν από το βήμα αυτής της Βουλής…  Και ξέρετε, από χτες 
οι Κύπριοι πολίτες προσπαθούν να ανακαλύψουν τα δεκάδες εκατομμύρια που 
μοιράστηκαν στο λαό, αλλά δεν έφτασαν ποτέ κοντά του.  Προσπαθούν να δουν τι θα 
κάνουν όλα εκείνα τα εκατομμύρια που μοιράστηκαν μοίρασε η κοινοβουλευτική 
ομάδα του ΑΚΕΛ ως κοινωνικές παροχές -πολλαπλασιάστηκαν, εκατομμύρια των 
εκατομμυρίων- και ψάχνουν πού πήγαν αυτά τα εκατομμύρια και δεν έφτασαν ποτέ 
κοντά τους.  Πέστε μου:  Ποιοι πήραν αυτά τα εκατομμύρια;  Οι άνεργοι πήραν έστω 
και ένα σεντ από την κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης;  Οι πρόσφυγες πήραν έστω 
και ένα σεντ επιπρόσθετο από την οικονομική πολιτική της κυβέρνησης;   

 Και εδώ θα κάνω ειδική μνεία, γιατί αποτελεί βάναυση πρόκληση ο γενικός 
γραμματέας του ΑΚΕΛ, συνεπικουρούμενος και από άλλες φωνές του ΑΚΕΛ, να 
στρέφεται ουσιαστικά εναντίον του προσφυγικού κόσμου, λέγοντάς μας τάχατες ότι 
έδωσαν πλουσιοπάροχες παροχές στον προσφυγικό κόσμο.  Ο προϋπολογισμός του 
κράτους είναι €8 δις.  Οι πρόσφυγες, που είναι το ένα τρίτο του λαού, συνεισέφεραν σ’ 
αυτό τον προϋπολογισμό και συνεισφέρουν κάθε χρόνο περίπου €3 δις και η 
κυβέρνηση Χριστόφια, ο Υπουργός Εσωτερικών, δίνει €80 εκατομ. από τα €3 δις που 
συνεισφέρουν οι πρόσφυγες και πανηγυρίζει ότι κάνει προσφυγική πολιτική.  Όταν 
μάλιστα αυτά τα €80 εκατομ. επιστρέφουν ξανά στα ταμεία του κράτους, γιατί είναι 
φόροι από τις αγορές σπιτιών και διαμερισμάτων που πραγματοποιεί ο προσφυγικός 
κόσμος.   

 Είναι προσβολή προς τον προσφυγικό κόσμο που σηκώνει το σταυρό όχι μόνο 
του εθνικού, αλλά και του οικονομικού μαρτυρίου μια κυβέρνηση που είναι για 
οκτώμισι χρόνια στη διακυβέρνηση του τόπου.  Και δεν πρέπει να το ξεχνάμε.  
Προσπαθούν κάποιοι να μας πείσουν ότι είναι μόνο για οκτώ μέρες.  Οκτώμισι χρόνια 
μάς κυβερνούν οι ίδιοι άνθρωποι, οκτώμισι χρόνια μάς κυβερνούν σχεδόν οι ίδιοι 
υπουργοί, οκτώμισι χρόνια τα ίδια κόμματα βρίσκονται στη διακυβέρνηση και 
χαράσσουν πολιτική.  ∆εν είναι οκτώμισι μέρες.  Σ’ αυτά τα οκτώμισι χρόνια όχι μόνο 
δεν είδαν τον προσφυγικό κόσμο, αλλά και η μοναδική χαρακτηριστική δυσμενής 
διάκριση, μεταχείριση, βάναυση πρόκληση, που ήταν η αναγνώριση των εκ 
μητρογονίας, όχι μόνο δεν προέβησαν σ’ αυτό, αλλά συνεχίζουν να προκαλούν με την 
πολιτική τους, δημιουργώντας παραπλανητικές εικόνες στο λαό.   

 Φτάσαμε σ’ αυτό τον τόπο να έχουν δικαιώματα και να εντάσσονται μέσα στους 
προϋπολογισμούς του κράτους οι πολιτικοί πρόσφυγες και άλλοι παράνομοι και να 
μην έχουν δικαιώματα οι εκ μητρογονίας πρόσφυγες!  Σ’ αυτό τον προϋπολογισμό 
καλούνται οι πρόσφυγες να πληρώνουν φόρους για πολιτικούς πρόσφυγες, ενώ οι εκ 
μητρογονίας πρόσφυγες δε συμπεριλαμβάνονται σε κανένα κονδύλι του 



62 

 

προϋπολογισμού!  Εάν αυτό περιποιεί τιμή σε μια τάχατες φιλολαϊκή κυβέρνηση ή σε 
ένα πρώην φιλολαϊκό κόμμα στα λόγια, τότε πραγματικά εμείς υποκλινόμαστε σ’ αυτό 
το ψευδεπίγραφο, φιλολαϊκό πρόσωπο που για τόσα χρόνια προσπαθούσαν να 
περάσουν στο λαό μας.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, έπρεπε να συμβεί και αυτό.  Καταρρίφθηκε ο μέγας 
μύθος, ότι τάχατες το ΑΚΕΛ ήταν το κόμμα που αγωνιζόταν για τα συμφέροντα των 
εργαζομένων.  Γιατί, όπως είπα προηγουμένως, τι θα πάρουν οι άνεργοι, τι θα 
πάρουν οι πρόσφυγες, τις θα πάρουν οι συνταξιούχοι, τι θα πάρουν οι εργαζόμενοι;  
Και δεν υπάρχουν απαντήσεις!  Όχι μόνο εγκαταλείψατε αυτό το λαό που καθημερινά 
επικαλείστε, αλλά ταυτόχρονα είσαστε βαθύτατα εκτεθειμένοι, γιατί για χρόνια τώρα 
καλλιεργούσατε στο λαό ότι τάχατες είσαστε αυτοί οι οποίοι θα του δώσετε καλύτερες 
μέρες, ότι τάχατες είσαστε αυτοί που θα του δώσετε δίκαιη κοινωνία.  Αντ’ αυτού, ο 
λαός, από την πρώτη στιγμή που βγήκατε στην εξουσία, εισπράττει φορολογίες, 
εισπράττει δυσμενή μεταχείριση και διάκριση, εισπράττει χρέη.   

 Και πρέπει να το τονίσουμε αυτό, ότι η παρούσα κυβέρνηση κοστίζει ακριβά 
στον τόπο και στο λαό.  Κοστίζει ακριβά, γιατί μέσα σε τρία χρόνια κατόρθωσαν 
ουσιαστικά να σκορπίσουν στους πέντε ανέμους €1.700 εκατομ. δημόσιων χρημάτων.  
Ήταν συν τρία το δημοσιονομικό πλεόνασμα, έγινε μείον έξι, 10% περίπου, είναι 
€1.700 εκατομ.· αναζητούνται πού πήγαν από την κακοδιαχείριση της παρούσας 
κυβέρνησης.  Αλλά ταυτόχρονα αύξησαν και το δημόσιο χρέος στα €3,5 δις.  
Ουσιαστικά φόρτωσαν στον κάθε Κύπριο πολίτη, επιπρόσθετα από το υφιστάμενο 
δημόσιο χρέος, μέσα σε τρία χρόνια διακυβέρνησης, €5.000 κατά κεφαλήν.  Ο κάθε 
Κύπριος πολίτης πληρώνει αυτή τη διακυβέρνηση με ένα επιπρόσθετο χρέος €5.000 
κατά κεφαλήν.  Ταυτόχρονα, οι μεγάλοι ρυθμοί ανάπτυξης που ζήσαμε επί 
διακυβέρνησης Κληρίδη, αλλά και επί άλλων διακυβερνήσεων, του 4% και 5%, όλα 
αυτά πήγαν περίπατο.  Ανήκουν εις το παρελθόν.   

 Και διερωτάται ο Κύπριος πολίτης πού είναι η πολυπόθητη δίκαιη κοινωνία, 
πού είναι η ισόρροπη ανάπτυξη, πού είναι ο σεβασμός τάχατες των εργαζομένων, στα 
εργασιακά δικαιώματά, στους μη έχοντες, στους μη κατέχοντες.  Πού είναι όλα αυτά τα 
οποία υποσχεθήκατε και όχι μόνο δεν εφαρμόσατε, αλλά ουσιαστικά υποχρεώνετε 
όλους αυτούς τους ανθρώπους να μετρούν τις μέρες μέχρι τη λήξη της παρούσας 
διακυβέρνησης;  Τι κάνετε για τους πολύτεκνους, όταν εσείς βγαίνατε μπροστάρηδες 
τάχατες, για να τους υπερασπιστείτε;  Τι κάνετε για τους αγρότες οι οποίοι βρίσκονται 
σε πραγματική απόγνωση;  Τι κάνατε για τον προσφυγικό κόσμο, τους 
εγκλωβισμένους και όλους αυτούς οι οποίοι ανέμεναν ότι θα μπορούσαν να καλύψουν 
μέρος των ελλειμμάτων που έχουν για τη διαβίωσή τους;  Και διερωτάται ο Κύπριος 
πολίτης φέτος, αγαπητοί φίλοι…  Κάποιοι οι οποίοι βρίσκονται και στην 
κοινοβουλευτική ομάδα, ανεβαίνοντας στην εξέδρα των πρωτομαγιάτικων 
διακηρύξεων, που μέχρι σήμερα, πριν να κυβερνήσετε, ηχούσαν πολύ όμορφα στ’ 
αυτιά του κόσμου…  Τι θα έχετε να πείτε σ’ αυτούς τους εργαζόμενους που θα 
βρίσκονται από κάτω;  Θα τους πείτε πάλι:  «Avanti popolo, bandiera rossa»; 

 Εάν εισακουόταν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και στους προηγούμενους δύο 
προϋπολογισμούς ακολουθούσαμε νοικοκυρεμένη πολιτική και αν εισακούονταν 
εκλεκτοί συνάδελφοι που προειδοποιούσαν για την επερχόμενη κρίση, εάν 
νοικοκυρεύαμε τα δημόσια οικονομικά…  Και εμείς το είπαμε πολλές φορές ότι αυτός 
ο προϋπολογισμός είναι €8 δις.  Μόνο τα €2 δις είναι οι μισθοί και ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός διακήρυξε ότι ποτέ δεν είχε πρόθεση να μειώσει έστω και κατά ένα σεντ 
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τους μισθούς του οποιουδήποτε μισθωτού είτε στο δημόσιο είτε στον ιδιωτικό τομέα.  
Αλλά από τα άλλα €6 δις που είναι δαπάνες θα μπορούσαμε σήμερα, πραγματικά, να 
μη μιλούμε για φορολογίες, να μη μιλούμε για επερχόμενα δεινά εις τον κυπριακό λαό, 
να μη μιλούμε για λιτότητα.   

 Αυτή η κυβέρνηση δυστυχώς δεν είναι μόνο το ότι δεν κατάφερε να διαχειριστεί 
τα οικονομικά του κράτους, αλλά ταυτόχρονα άφησε αυτό το κράτος ακυβέρνητο να 
κτυπά καθημερινά στους σκοπέλους και στους υφάλους είτε της ακρίβιας είτε των 
ελλειμμάτων είτε των χρεών.  Και είναι χαρακτηριστικό ότι εκείνο που για χρόνια αυτοί 
που βρίσκονται σήμερα στην κυβέρνηση μάς διακήρυσσαν και το είχαν ως το επίσημο 
αγαπημένο τους, το “καλάθι της οικοκυράς” για την ακρίβεια, πλέον το διέγραψαν από 
τις ομιλίες τους.  Είναι απαγορευμένες λέξεις για το ΑΚΕΛ και έννοιες.  Ψάξτε τις 
ομιλίες των προϋπολογισμών και, αν βρείτε μία πρόταση που να λέει για το “καλάθι 
της οικοκυράς”, μία πρόταση που να λέει για αιτήματα προσφύγων, αιτήματα του 
λαού, φιλοπροσφυγική, φιλολαϊκή πολιτική, πραγματικά εγώ να απολογηθώ.  
Προλαβαίνουν όμως οι συνάδελφοι να συμπληρώσουν τις ομιλίες τους μ’ όλα αυτά 
που άνωθεν πήραν εντολή να διαγράψουν.   

 Συνεχίζουμε δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι, να είμαστε η χώρα που 
πραγματικά προχωρεί στον πρωταθλητισμό στα υψηλά επιτόκια, στο ακριβότερο 
πετρέλαιο θέρμανσης.  Ξέρετε ότι μετά από δέκα χρόνια είναι η μοναδική κυβέρνηση η 
οποία δε μείωσε το φόρο κατανάλωσης του πετρελαίου θέρμανσης, για να έχει 
σήμερα η Κύπρος τον υψηλότερο φόρο κατανάλωσης πετρελαίου θέρμανσης και την 
υψηλότερη τιμή πετρελαίου θέρμανσης;  Το ακριβότερο ρεύμα -που απ’ ό,τι φαίνεται 
έρχονται νέες αυξήσεις- το ακριβότερο γάλα, ψωμί…  Βάλατε χέρι και στο νερό τώρα, 
αυτή τη στιγμή και ουσιαστικά, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτοί που διακήρυσσαν για 
τόσα χρόνια ότι τάχατες θα κυνηγήσουν και ότι τάχατες θα φορολογήσουν τους 
έχοντες και κατέχοντες τι έγινε;  Η πλειοψηφία είναι στη Βουλή.  Είχατε χίλιους 
τρόπους να φορολογήσετε όλους αυτούς και επιλέξατε το χειρότερο, για να μη 
φορολογηθούν! 

 Η κίνηση που κάνατε τότε με τις εταιρείες ήταν ακριβώς…  Πατήσατε στην 
ευαισθησία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που, παρά το ότι βρίσκεται στην 
αντιπολίτευση, δεν είπε, «γαία πυρί μειχθήτω» και από αίσθημα ευθύνης, για να μη 
φύγουν οι ξένες εταιρείες από την Κύπρο, δεν πέρασε αυτό το νομοθέτημα· αφήσατε 
στο απυρόβλητο τους έχοντες και κατέχοντες.  Αυτοί που πληρώνουν τα τρία χρόνια 
της διακυβέρνησής σας δεν είναι άλλοι· είναι οι μη έχοντες και οι μη κατέχοντες.  
Αυτούς είναι που κυνηγάτε, αυτούς είναι που ξεζουμίζετε.  Και μη μας πείτε και πάλι, 
«φταίει η Ευρώπη, φταίει η αντιπολίτευση, φταίει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός».  
Έχετε ισχυρή κυβέρνηση -υποτίθεται- και έχετε και ισχυρή πλειοψηφία στη Βουλή.  
Εμείς ευχαριστούμε, γιατί πάντοτε κοιτάζετε την αντιπολίτευση, επειδή κατέστη η μόνη 
υπεύθυνη, δημιουργική, εποικοδομητική δύναμη στον τόπο και αναμένετε τι θα πει η 
αντιπολίτευση, τι θα πράξει η αντιπολίτευση.   

 Όμως εσείς κυβερνάτε αυτό τον τόπο!  Εμείς ξέρουμε ότι σ’ αυτή τη φάση 
βρίσκεται σε ακυβερνησία ο τόπος με τις πράξεις και τις παραλείψεις σας, αλλά σε 
σας έδωσε την εντολή ο λαός για να κυβερνήσετε και σας καλούμε για μια ακόμα 
φορά να κυβερνήσετε αυτό τον τόπο!  Άρα αλλού τα περί «φταίει η αντιπολίτευση» ή 
τάχατες «ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός καλύπτει το μεγάλο κεφάλαιο».  Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός δεν κάλυψε για δέκα χρόνια που ήταν στη διακυβέρνηση 
το μεγάλο κεφάλαιο.  Και όσα ακούγονται τάχατες ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
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κλείνει ημικρατικούς οργανισμούς ή είναι εναντίον, σας προκαλώ:  ∆έκα χρόνια 
διακυβέρνησης ∆ημοκρατικού Συναγερμού δεν έκλεισε κανένας ημικρατικός.  ∆εν 
ξεπουλήθηκε δημόσιος πλούτος.  Πέστε μου:  Είναι επί ημερών του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού που πουλήθηκε η Τράπεζα Αναπτύξεως;  Επί ημερών του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού που πουλιούνται τα στρατόπεδα;  Επί ημερών του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού που κλείνετε, αντί να βάλετε στρατηγικό επενδυτή, τη Eurocypria;  Επί 
ημερών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι που υπάρχει αυτό το μπάχαλο στην 
οικονομία και στην κοινωνική ζωή του τόπου;   

 Τελικά, όπως πάμε και με την οικονομική πολιτική που εφαρμόζετε, όχι μόνο οι 
απλοί πολίτες θα πληρώσουν την κρίση, αλλά φαίνεται ότι και οι μοναδικές 
επιχειρήσεις που θα συνεχίσουν να πραγματοποιούν κέρδη, θα είναι πιθανώς οι 
τράπεζες και το ΑΚΕΛ.  Φαίνεται ότι -και πρέπει να αναγνωρίσουμε- ότι ως κυβερνών 
κόμμα κάνατε τεράστια ελλείμματα, ως κυβερνών κόμμα φορτώσατε χρέος στο λαό, 
ως κυβερνών κόμμα κακοδιαχειριστήκατε την οικονομία του τόπου.  Πρέπει όμως να 
σας αναγνωρίσουμε ότι ως κόμμα πραγματοποιείτε πλεονάσματα και 
πραγματοποιείτε κέρδη!  Αυτή είναι η αντίφαση και αυτή είναι η πραγματικότητα που 
βιώνει ο Κύπριος πολίτης.  Άρα, όταν μιλάτε για φορολογία του πλούτου, τότε 
πιθανώς δεν πρέπει να εξαιρέσετε ούτε και τους εαυτούς σας.   

 Πιστεύω είναι τουλάχιστον πρόκληση κάποιοι να προσπαθούν απ’ αυτό το 
βήμα να συγκρίνουν τη διακυβέρνησή τους με το 2002.  Και αποτελεί μύθο το ότι 
τάχατες το δημοσιονομικό έλλειμμα ήταν αυτό που ήταν.  Πάρτε τα επίσημα έγγραφα 
του Υπουργείου Οικονομικών.  Το 2002 η κυβέρνηση Κληρίδη παρέδωσε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε ένα λεπτό, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …έλλειμμα €300 εκατομ. και εσείς το ανεβάσατε στα €1.100 εκατομ.  Και αυτά 
δεν μπορεί να τα ξεχάσει κανένας.   

 Κλείνοντας δεν μπορώ να αφήσω έξω μια επαρχία όπως την επαρχία 
Αμμοχώστου, γιατί προκληθήκαμε ότι τάχατες έγιναν έργα.  Έγιναν “θα” στην επαρχία 
Αμμοχώστου.  Και αυτά που παρουσίασε ο υπουργός στην επιτροπή Εμπορίου ήταν 
μεγάλα “θα”.  ∆ε μας ενοχλεί όμως αυτό.  Και ένας λόγος που καταψηφίζουμε αυτό 
τον προϋπολογισμό είναι γιατί εξαιρέθηκε η επαρχία Αμμοχώστου.  Μας ενοχλεί 
όμως, γιατί μια επαρχία θυματοποιείται από την κυβέρνηση Χριστόφια, γιατί δε 
φρόντισε να χωρίσει μόνο τους πολίτες σε βένετους και πράσινους· φρόντισε να 
διαχωρίσει και τις επαρχίες.  Και στιγμάτισε την επαρχία Αμμοχώστου, γιατί δεν τους 
βολεύουν τα ποσοστά, και πληρώνει το τίμημα της ιδεολογικής της τοποθέτησης η 
επαρχία μας, η επαρχία Αμμοχώστου.  Θα τους καλέσω για μια ακόμη φορά 
πραγματικά να ανταποκριθούν στο κάλεσμα του απλού πολίτη, να ανταποκριθούν στο 
κάλεσμα του λαού και να εφαρμόσουν πραγματικά φιλολαϊκή πολιτική και όχι τη 
φορομπηχτική πολιτική που εφαρμόζουν μέχρι σήμερα. 

 Τελειώνοντας θέλω να πω ότι εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός πονάμε, 
γιατί δεν πάει καλά ο τόπος.  Πονάμε, γιατί η κυβέρνηση Χριστόφια υποπίπτει από το 
ένα λάθος στο άλλο λάθος.  Πονάμε, γιατί την οικονομία τη μετατρέψατε σε μια 
οικονομία των ελλειμμάτων, των χρεών και φορτώνετε στο λαό φορολογίες.  Θα 
ήμασταν ευτυχείς, αν πετύχαινε η κυβέρνηση Χριστόφια στην οικονομία, γιατί δε θα 
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υποχρεωνόταν ο λαός να πληρώσει το τίμημα.  Πονάμε, γιατί δεν έχετε πρόγραμμα, 
δεν έχετε σχέδιο εξόδου από τις κρίσεις.  Πονάμε, γιατί δε δώσατε στο λαό αυτά τα 
οποία δικαιούται και ουσιαστικά το μόνο που κυνηγάτε είναι το λαό και τους απλούς 
πολίτες.  Θα ήμασταν ευτυχείς, αν αυτά που λέγατε προεκλογικά τα εφαρμόζατε όσον 
αφορά τη φιλολαϊκή πολιτική και δίκαιη κοινωνία.  Αντί δίκαιη κοινωνία όμως, 
βιώνουμε μια κοινωνία η οποία θα μείνει στη μνήμη του λαού ως μια κοινωνία άδικη, 
σκληρή, άνισης και βάναυσης μεταχείρισης, μια κοινωνία που δυστυχώς -λέω, 
δυστυχώς- όχι μόνο δεν ανέμενε ο λαός, αλλά είναι μια κοινωνία εξαπάτησης του 
λαού μ’ αυτά που τους υποσχεθήκατε.  Και φυσικά ο κυπριακός λαός θα συνεχίσει να 
νοσταλγεί τη δεκάχρονη διακυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
Γλαύκου Κληρίδη, βιώνοντας αυτή την καταχρηστική κοινωνία και οικονομία που 
δημιουργήσατε εσείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Χριστοφόρου. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Βότση. 

 Παρακαλώ, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ο προπονητής μας ο κ. Μουσκάλλης έδωσέ μου σημείωση ότι παρά το ότι 
μεγαλώνει σε ηλικία ο Λευτέρης -εξαναζητήσαμέν τον σε μεταγραφή- 
ξανασκεφτούμαστέν το! 

(Γέλια) 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ολοκληρώστε, κύριε Μουσκάλλη.  Περιμένει ο ομιλητής στο βήμα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

 Λοιπόν, κύριε Βότση, παρακαλώ, αρχίστε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αφού ετέλειωσε η μεταγραφή του φίλου μου του Λευτέρη στο ΑΚΕΛ, να δούμε 
πώς μπορούμε να κουμαντάρουμε λλίον τούτη τη συζήτηση, η οποία δεν ξέρω, 
ειλικρινά, πού μπορεί να οδηγήσει. 

 Συζητούμε κάθε χρόνο τους προϋπολογισμούς· φέτος έχουμε και τα μέτρα για 
την αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης.  Προσπαθούμε να δώσουμε σωστές 
εικόνες.  Νομίζω ότι έχουν δοθεί οι εικόνες από τους εκπροσώπους του κόμματός 
μου, οπότε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Κύριοι συνάδελφοι, ετέλειωσε το αστείο!  Κλείουμε, για να συνεχίσουμε το 
απόγευμα.  Ευχαριστώ πολύ! 

 Λοιπόν, έχετε το λόγο, κύριε Βότση.  Συνεχίστε, σας παρακαλώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, προσπάθησα να αποφύγω να ξεκινήσω με συγκρίσεις, αλλά η 
πρόκληση είναι πράγματι… με την καλή έννοια “πρόκληση”.  Μιλούσε ο 
προηγούμενος ομιλητής για τα τελευταία οκτώ χρόνια που κυβερνούσαν κάποιοι.  Ε, 
να πω τι παραλάβαμε, γιατί κάποιοι ξεχνούν!  Σήμερα είναι καθηγητές της οικονομίας, 
καθηγητές να μας λένε τι πρέπει να κάνουμε, χωρίς οι ίδιοι να προτείνουν ή να βάζουν 
οποιοδήποτε ώμο στο να στηρίξουν κάποιες αποφάσεις.  Γιατί ακούσαμε ότι οι 
φορολογίες δεν τους ικανοποιούν…  Παρένθεση, οι φορολογίες που μιλάμε είναι οι 
υποχρεώσεις έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που επιβάλλει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Τώρα, αν καλώς-κακώς δε ζητήθηκαν εξαιρέσεις, είναι ένα σημείο το οποίο μπορεί 
κάποιος να κάνει την κριτική του, όμως στο τέλος της ημέρας θα πρέπει να 
απαντήσουμε, ειδικά τα φιλοευρωπαϊκά κόμματα, κατά πόσο πρέπει να πούμε της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης ότι αρνούμαστε τις ευρωπαϊκές μας υποχρεώσεις.  
Παραλάβαμε λοιπόν από την κυβέρνηση την προηγούμενη του Γλαύκου Κληρίδη 
δημοσιονομικό έλλειμμα 6,5% επί του ΑΕΠ.  Σήμερα προσπαθούμε να μην ανεβεί το 
έλλειμμα πάνω από το 6%.  Αυτό παραλάβαμε.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 6,8%. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆εν είναι 6,8%.  Επειδή ο κ. Αβέρωφ -δε θέλω να μιλώ… εντάξει, είναι στην 
αίθουσα…- σε μία εκπομπή με παρουσίασε σαν αδιάβαστο, φρόντισα να βρω 
ακριβώς τα στοιχεία.  Ο ίδιος έλεγε 6,3%, εγώ έλεγα 6,7%.  Τα στοιχεία του 
Υπουργείου Οικονομικών που καταθέτουμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση μιλούν για 6,5% 
για το έλλειμμα του 2003 και μάλιστα αυτό το έλλειμμα προέκυψε από 
συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς που η κυβέρνηση τότε του Τάσσου 
Παπαδόπουλου έπρεπε να φέρει, γιατί η προηγούμενη κυβέρνηση που παραλάβαμε 
είχε περίπου κρυμμένα, όπως η έκθεση της επιτροπής Οικονομικών τότε κατέγραφε, 
γύρω στα £270 εκατομ.  Έπρεπε να ʼρθούν συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί με 
συγκεκριμένες αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου που έπρεπε να μπουν στον 
προϋπολογισμό και δεν μπήκαν τότε.  Λοιπόν, αυτά παραλάβαμε. 

 Η ουσία δεν είναι να συζητούμε τώρα μεταξύ μας ποιος είναι ο καλύτερος ή 
ποιος είναι ο χειρότερος ή να κάνουμε την εικόνα μαύρη ή -άλλοι- άσπρη.  Η εικόνα 
δεν είναι ούτε μαύρη ούτε άσπρη· είναι γκρίζα.  Και πρέπει να κάτσουμε κάτω να 
δούμε όλοι πώς μπορούμε να αντιμετωπίσουμε αυτή την γκρίζα εικόνα.  Το 
∆ημοκρατικό Κόμμα για άλλη μια φορά, ενώ μπορούσε, αν θέλετε, να κρατήσει μια 
εύκολη θέση, εύκολη στάση…  Η κυβέρνηση ζητούσε €150 εκατομ.  Με αυτά, λέει, θα 
έλυνε το πρόβλημα και το Υπουργείο Οικονομικών.  Εμείς λέγαμε ότι αυτό δεν ήταν 
αρκετό.  Και αυτό ήταν υπεύθυνη θέση.  Όπως είναι στο DNA του κάθε δηκοϊκού.   

 Και ανοίγω εδώ μια παρένθεση, γιατί κάποιοι στο ∆ΗΚΟ πήγαν να φορτωθούν 
περισσότερο, αν θέλετε, την ευθύνη γι’ αυτά τα μέτρα και ιδιαίτερα ο πρόεδρος της 
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επιτροπής και ο πρόεδρος της ομάδας μελετών του ∆ΗΚΟ στα θέματα οικονομίας.  
Εμείς στο ∆ΗΚΟ δεν ξέρουμε να βγάζουμε την ουρά μας απέξω.  Το κόμμα έχει 
απόφαση για τις προτάσεις που έχει κάνει, είμαστε όλοι υπεύθυνοι έναντι αυτών των 
αποφάσεων και δεν αφήνουμε το βάρος στον ώμο κανενός.  Εμείς παίρνουμε το 
βάρος της ευθύνης μας, παίρνουμε το βάρος των προτάσεών μας και προτείνουμε 
συγκεκριμένες λύσεις.  Και τι προτείναμε για την αντιμετώπιση αυτού του 
συγκεκριμένου προβλήματος;  Είπαμε ότι το να βρούμε απλώς κάποια εκατομμύρια 
δεν ήταν αρκετό.  ∆ε λύνεται το πρόβλημα της οικονομίας με το να βρούμε €150 
εκατομ. με φόρους.  Λέγαμε ότι πρέπει να αντιμετωπίσουμε τα διαρθρωτικά 
προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  Και πιστεύω ότι βάλαμε την πορεία σε σωστό 
δρόμο, για να αντιμετωπιστούν τα διαρθρωτικά προβλήματα, όταν κάποιοι άλλοι τα 
εντοπίζουν μεν…   

 ∆ιότι διάβαζα πάλι σε σχέση με μια κρίση που έγινε χθες για το τι είπε ο κ. 
Αβέρωφ σε περσινή του ομιλία.  Πλείστες των προτάσεων που έβαζε τότε η 
αντιπολίτευση δεν απέχουν από τις προτάσεις που και εμείς έχουμε βάλει για 
συζήτηση και η κυβέρνηση έχει αποδεχτεί.  Άρα, εγώ λέω, εκεί που μπορούμε να 
συμφωνήσουμε, ας συμφωνήσουμε.  Και αυτό δεν είναι αδυναμία.  Κάποιοι μας είπαν:  
«Νιώθετε πίεση τώρα και μας θέλετε όλους συνυπεύθυνους».  ∆εν είναι αυτό το θέμα.  
Καταρχάς, δεν έχουμε ανάγκη, αν θέλετε, με την καλή έννοια, περισσοτέρων ψήφων 
εδώ.  ∆ΗΚΟ-ΑΚΕΛ μπορούμε να περάσουμε τα μέτρα.  Και έχουμε την ευθύνη και 
παίρνουμε το βάρος να τα περάσουμε.  Η ουσία ποια είναι όμως;  Εφόσον υπάρχουν 
μέτρα που συμφωνούμε, γιατί να μη δώσουμε το μήνυμα στην κοινωνία που περιμένει 
ότι επιτέλους αυτή η Βουλή, επιτέλους αυτή η πολιτεία μπόρεσε, εκεί που συμφωνεί, 
να αναλάβει την κοινή ευθύνη και να δώσει λύσεις για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων;   

 ∆υστυχώς, φίλοι μου, η κοινωνία τι καταγράφει;  Χθες είκοσι έξι συνάδελφοι, 
είκοσι οκτώ είχαν τοποθετηθεί.  Τι εικόνα πήραμε από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης 
εψές;  Ακούσατε κανένα μέσο να σχολιάζει τις εισηγήσεις, τις προτάσεις, τον 
προβληματισμό όλων μας;  Τι “έπαιζε” ψες τη νύχτα στα κανάλια όλα;  Οι δύο-τρεις 
καβγάδες για τους χαρακτηρισμούς, αν ήταν σωστοί, αν δεν ήταν ή αν έπρεπε να 
γίνουν ή όχι.  Αυτή είναι η εικόνα που θέλουμε να δώσουμε στην κοινωνία;  Νομίζετε 
ότι κάποιοι θα μας πουν “μπράβο”;  Θα πουν “μπράβο” στους πιο φωνακλάδες ή 
λιγότερα “μπράβο” στους ήσυχους;   

 Το κολάνι μάς πιάνει όλους.  Και εμείς λέμε, ναι, επειδή το κολάνι μάς πιάνει 
όλους και στην οικονομία, βάλαμε για ακόμη μία φορά “ράχες”, όπως το λέω.  Γιατί;  
Γιατί έτσι είναι το προφίλ του κόμματός μας.  Γιατί, όταν ο Σπύρος Κυπριανού 
παράλαβε μαζί με το Μακάριο τη διαχείριση της κυπριακής οικονομίας και του κράτους 
μετά από την καταστροφή, επήρε ευθύνη, επήρε βάρος και έκανε οικονομικό θαύμα!  
Έτσι λειτουργεί το ∆ημοκρατικό Κόμμα!  Όταν ο Τάσσος Παπαδόπουλος 
παραλάμβανε από το Γλαύκο Κληρίδη μία οικονομία με τους δείκτες που ανέφερα 
πριν από λίγο, πήρε ευθύνες, πήρε ρίσκα.  Και έφερε καλά αποτελέσματα.  Έφερε μια 
οικονομία την οποία όλοι γνωρίζετε· δε θα σας επαναλάβω τους αριθμούς.   

 Σήμερα τα πράματα δεν είναι καλά.  Σίγουρα είναι η κρίση μια καλή δικαιολογία 
και μια σοβαρή δικαιολογία.  Αλλά δεν είναι μόνο η κρίση.  Εμείς τι λέμε;  Ας 
εκμεταλλευτούμε την κρίση και ας βρούμε εκείνους τους τρόπους τώρα να 
αντιμετωπίσουμε τα διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  Αν θέλετε 
όλοι να βάλουμε το δάκτυλο και να κρυφτούμε από πίσω, μπορούμε να το κάνουμε, 



68 

 

να πούμε, «δεν έχουμε προβλήματα».  Να μαζέψουμε €150 εκατομ. -τα μαζεύουμε με 
ένα πάτημα ενός κουμπιού, αν θέλετε- να τελειώσουν και οι βουλευτικές, θα πάμε 
καλά και όσοι θα βρεθούν ξανά εδώ, θα συζητούν του χρόνου τα χειρότερα 
προβλήματα που θα βρει η οικονομία.  Και θα συζητούν του χρόνου πώς θα 
περικόψουν μισθούς των δημόσιων υπαλλήλων.  Όχι προσαυξήσεις ή μείωση επί 
ποσοστών.  Πώς θα κόψουν μισθούς, πώς θα απολύσουν δημόσιους υπαλλήλους.  
Γιατί αυτός ο κίνδυνος υπάρχει.   

 Εμείς λέμε, επειδή βλέπουμε τον κίνδυνο, αλλά αντέχουμε, βάζουμε τη ράχη 
μας από κάτω και λέμε, «κοπιάστε».  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει πάρει υπεύθυνη 
θέση και το λέω με όλη την ειλικρίνεια τουλάχιστον την οποία εγώ… έτσι το νιώθω.  
Πήραμε αποφάσεις.  Και δε χαριστήκαμε κανενός.  Κάποιοι λένε, «χαριστήκαν στον 
πλούτο αυτοί, δεν πήραν μέτρα».  Μας ρωτά η ∆ΕΟΚ «τι κάνατε, κύριοι του ∆ΗΚΟ, 
για την ακίνητη περιουσία και τους πλούσιους;».  Μα, ρωτήστε το κόμμα σας!  Γιατί 
μας ρωτάτε εμάς;  Πάρτε εξηγήσεις από το κόμμα σας, που ψήφισε το ίδιο μαζί μας, 
και, αν δε σας ικανοποιήσουν, κοπιάστε στα γραφεία του κόμματος, να σας το 
εξηγήσουμε, γιατί δεν πήραμε τότε αποφάσεις!  Λέω όμως ότι είμαστε έτοιμοι να 
συζητήσουμε και είναι απόφαση μαζί με το ΑΚΕΛ ότι, ναι, θα συζητήσουμε τους 
τρόπους της δικαιότερης κατανομής των τελών επί της ακίνητης ιδιοκτησίας.   

 Απ’ εκεί και πέρα, για τις εταιρείες λένε κάποιοι ότι το ∆ΗΚΟ έγινε το κόμμα 
που προστατεύει τα μεγάλα συμφέροντα, κάλυψε τις εταιρείες σε σχέση με το 1%.  
Εμείς είχαμε πειστεί.  Από ποιους;  Από τους ειδικούς.  Υπάρχουν ειδικοί στον κάθε 
τομέα.  Εμείς δεν είμαστε φωστήρες ούτε διεκδικούμε το αλάθητο!  Ήρθαν όλοι οι 
ειδικοί στη Βουλή, είτε ήταν Ευρωπαϊκή Τράπεζα είτε ήταν ο ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας είτε ήταν και το Υπουργείο Οικονομικών κάποιες φορές είτε ήταν ακόμα και 
ο ίδιος ο υπουργός, ο οποίος πιστεύω ότι, με τα μέτρα τα οποία είχε προτείνει το 
Φεβρουάριο και από τα οποία το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει υιοθετήσει τα πλείστα, 
γνωρίζει τι έπρεπε να γίνει.  Εμείς θεωρούσαμε ότι ήταν λάθος να πλήξουμε ξανά τις 
κυπριακές εταιρείες με αυτό έστω το 1%, δίνοντας όλα τα λανθασμένα μηνύματα στο 
εξωτερικό, της αστάθειας.  Και παράλληλα, ναι, θα πλήτταμε τις εταιρείες που έχουν 
σοβαρά προβλήματα.  Εμάς η φιλοσοφία μας είναι απλή, εμείς λέμε ότι από τις 
εταιρείες μπορούμε να πάρουμε πολύ περισσότερα, όταν τις βοηθούμε να 
αναπτύσσονται.  Εγώ στη Βουλή είπα, έτσι χαριτολογώντας, ναι, να κερδίσει η 
εταιρεία, να τη “γαλέψει”, λέω, το κράτος!  Και το λέω έτσι, με λέξεις που ίσως να μην 
έπρεπε να χρησιμοποιώ στη Βουλή, αλλά, ναι, αυτός είναι ο τρόπος, να κερδίσει η 
εταιρεία και από την εταιρεία να κερδίσουμε και εμείς, ούτως ώστε το κράτος να πάρει 
τους φόρους του, να πάρουν οι εργαζόμενοι δουλειά και να μην έχουμε ανεργία με  
όλα τα γνωστά προβλήματα.   

 Θα προσπαθήσω να αφήσω πολλά πίσω από αυτά που ήθελα να πω.   

 Πιστεύω ότι ακόμη μια απόδειξη του πώς αυτό το κόμμα, ένα κόμμα ρυθμιστής, 
το οποίο κάποιοι κατηγορούν, κάποιοι μας κατηγορούν ότι είμαστε εκεί στην 
κυβέρνηση, για να βολευόμαστε με την εξουσία… Αλήθεια, φίλοι της Ε∆ΕΚ -ρωτώ, 
επειδή προηγουμένως άκουσα για κάποια τιμάρια της εξουσίας, όπως τα είπατε- η 
παρουσία σας εκεί στους ημικρατικούς, που διατηρείτε δύο προεδρίες, πώς μπορεί 
κάλλιστα να εκληφθεί;  ∆ιερωτώμαι ειλικρινά ένα κόμμα τόσο αξιοπρεπέστατο, όπως 
το παρουσιάσατε προηγουμένως, που έχει φύγει από την εξουσία, έχει εγκαταλείψει -
και καλά κάνατε, δικαίωμά σας είναι· εμείς ακόμη μένουμε για τους δικούς μας λόγους- 
γιατί παραμένει εκεί.  Γιατί κρατάτε δύο προεδρίες;  Ποιες;  Του Κυπριακού 
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Οργανισμού Τουρισμού, ακούστε, και της Αρχής Λιμένων Κύπρου, κύριοι!  ∆εν είναι 
εξουσία αυτό, δεν είναι εξουσία! Παραμένουν εκεί, κρατούν τα πόστα, αλλά 
κατηγορούν το ∆ΗΚΟ, το οποίο, επαναλαμβάνω, έχει διαφορές με το ΑΚΕΛ.  
Άλλωστε, το είπε και άλλος συνάδελφος, θα ήμασταν στα ίδια έδρανα, αν δεν είχαμε 
διαφορές.  Βεβαίως, έχουμε διαφορές, και ιδεολογικές!  ∆εν είμαστε αριστερό κόμμα 
εμείς, εσείς είστε! Εσείς είστε, ναι, το αντιλαμβάνομαι, γι’ αυτό έχει ενοχληθεί η ∆ΕΟΚ, 
γιατί το ∆ΗΚΟ, λέει, με τις προτάσεις του επηρέασε την κυβέρνηση, να πάει πιο 
νεοφιλελεύθερα, πιο δεξιά.  Εμάς δε μας προσβάλλει αυτό το πράγμα, εάν η 
κυβέρνηση άκουσε κάποιες από τις δικές μας προσεγγίσεις, γιατί, επαναλαμβάνω, δεν 
είμαστε τα ίδια κόμματα.  Και ελπίζω, ελπίζω, να μας ακούσει και στο Κυπριακό, που 
δεν μας έχει ακούσει όπως εμείς θα θέλαμε να μας ακούσει μέχρι σήμερα.  Ελπίζω ότι 
μπορεί να το κάμει και παλεύουμε γι’ αυτό το πράγμα και θα παλεύουμε γι’ αυτό το 
πράγμα.  Έτσι λειτουργούμε εμείς και ελπίζουμε για το καλύτερο και παλεύουμε για το 
καλύτερο.  Θα μπορούσαμε και εμείς να επιλέξουμε την άλλη λύση.  Το αυτοκίνητο 
πάει προς τον γκρεμό, ας βγούμε απ’ έξω, να το πετροβολούμε και εμείς!  Εμείς, λέμε, 
είμαστε μέσα στο αυτοκίνητο, κρατούμε το χειρόφρενο, δε γνωρίζουμε αν θα πιάσει, 
την ώρα που θα το τραβήσουμε, μπορεί να πετύχουμε και καμιά ζαοτιμονιάν, όπως το 
λέμε, και να γλιτώσουμε τον γκρεμό που πάμε, αλλά είμαστε μέσα και παίρνουμε την 
ευθύνη μας!  Θα μπορούσαμε κάλλιστα να βγούμε απ’ έξω.  Και δε θα πω κιόλας για 
το αυτοκίνητο, όπως κινείται, δύσκολα, ότι πίσω του έχει ακόμη ένα αυτοκίνητο που το 
σπρώχνει σε πολύ δύσκολη κατεύθυνση, γι’ αυτό και πρέπει να είμαστε μέσα, για να 
παλεύουμε!  Αυτή είναι η δική μας προσέγγιση και φιλοσοφία.  

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Να σας παραπέμψουμε στην ομιλία του κ. Κουλία, κύριε συνάδελφε! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να με παραπέμψετε όπου θέλετε!  Το κόμμα έχει συλλογικά όργανα και 
αποφασίζει.  Έτσι λειτουργεί το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Μπορεί κάποιοι να έχουν 
απόψεις προσωπικές.  Το ∆ΗΚΟ έχει αποφάσεις και εμείς είμαστε εδώ, για να τιμούμε 
τις αποφάσεις μας, και είμαστε στρατιώτες αυτού του κόμματος! 

 Απ’ εκεί και πέρα, θέλω να πω ακόμη κάτι για το κέρδος, για να τελειώνει και 
αυτό το βιολί!  Εμείς ως ∆ΗΚΟ δε δαιμονοποιούμε, φίλοι, το κέρδος και πρέπει όλοι 
να το καταλάβουμε αυτό το πράγμα.  Ο επιχειρηματίας πρέπει να κερδίσει.  Η 
οικονομία πρέπει να αναπτυχθεί.  Γι’ αυτό ακριβώς τα μέτρα που έχουμε προτείνει, 
ναι, είναι ισορροπημένα.  Ακουμπήσαμε τις τράπεζες και μπήκαμε μπροστά κάποιοι 
από μας και κάποιοι από τις τράπεζες μας κατηγορούν ότι τους ενοχλούμε!  Ναι, θα 
ενοχλούμε τις τράπεζες, γιατί κερδίσανε οι τράπεζες, γιατί κερδίζουν οι τράπεζες, γιατί 
οι τράπεζες έπρεπε να μειώσουν τα επιτόκια εδώ και πολύ καιρό.  Θα ακούσω τη νέα 
δικαιολογία τώρα!  Τελειώσαμε και με τα καλυμμένα ομόλογα.  Το τελευταίο αίτημα 
που ήτανε.  «Κάντε αυτό και θα μειώσουμε τα επιτόκια», αυτό μας έλεγαν οι τράπεζες.  
Καλούμε ακόμα μια φορά τις τράπεζες να μειώσουν τα επιτόκια.  Για να βοηθήσουν τι;  
Την ανάπτυξη, που είναι η μαγική λέξη.  Γι’ αυτή τη μαγική λέξη είναι που όλοι πρέπει 
να δουλέψουμε, να δουλέψουμε σε αυτή  την κατεύθυνση.   

 Λοιπόν, τα μέτρα ήταν ισορροπημένα.  Και αυτό το κόμμα, όσο μπορούσε να 
ήταν, δε λέω ότι πετύχαμε το τέλειο, δε λέω ότι πετύχαμε το πιο δίκαιο…  Ναι, πριν 
λίγο έχει έρθει ακόμη μια εισήγηση του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Μείον €40 εκατομ., 
κύριοι του Υπουργείου Οικονομικών -και είναι προς τιμή του υπουργού, που είναι εδώ 
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σήμερα και μας ακούει- και είναι ακόμη μια θέση που το ∆ημοκρατικό Κόμμα και το 
ΑΚΕΛ είχαν συμφωνήσει και μπαίνει στον προϋπολογισμό, μείον €40 εκατομ., κύριοι, 
στις λειτουργικές δαπάνες, σε δαπάνες οι οποίες μπορούσαν να αποφευχθούν.  Εμείς 
τις είπαμε και “σπατάλες” και παρεξηγηθήκαμε λίγο.  Θα τις λέμε.  Όπου υπάρχουν 
σπατάλες, πρέπει να περικοπούν.  Αλλά το κρίσιμο σημείο έρχεται και είναι, αν θέλετε, 
ναι, το κρατικό μισθολόγιο και πώς θα το αντιμετωπίσουμε, κύριε υπουργέ, είναι το 
συνταξιοδοτικό και πώς θα το αντιμετωπίσουμε.  Ανοίξαμε αυτά τα θέματα.  
Αναμένουμε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  Έπρεπε ήδη να είχε ξεκινήσει 
διάλογος για τα €35 εκατομ. που είναι μέσα στη συμφωνία.  Απ’ εκεί και πέρα, για το 
συνταξιοδοτικό, ε, δεν μπορεί όλοι να λέμε ότι είναι ωρολογιακή βόμβα και να 
κρυβόμαστε κάτω από τις καρέκλες!  Τη  βόμβα πρέπει να την αφοπλίσουμε και δεν 
πρέπει να αντιδρούν οι δημόσιοι υπάλληλοι, γιατί η βόμβα αυτή τους πρώτους που θα 
πιάσει είναι αυτούς!  Άρα, εμείς πάλι πήραμε ευθύνη και είπαμε «αυτά τα καυτά 
θέματα, τις καυτές πατάτες, τα αντιμετωπίζουμε».   

 Θέλω να πιστεύω και ελπίζω -και επαναλαμβάνω, όχι γιατί είμαστε αδύνατοι 
και το έχουμε ανάγκη, πάλι μπορούμε να περάσουμε από τη Βουλή μια τέτοια 
απόφαση, αλλά επειδή γνωρίζω ότι και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει παρόμοια 
θέση σ’ αυτά τα θέματα και είναι η ώρα της ευθύνης- ελπίζω ότι θα ακουστούν οι 
υπεύθυνες φωνές. Εμείς δε μηδενίζουμε κανέναν ούτε θεωρούμε ότι είναι περιττός 
κανένας.  Ακούσαμε συναδέλφους από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό εδώ να έχουν 
προσεγγίσεις και νούσιμες και λογικές και σωστές.  Μπορούμε όλοι να συμβάλουμε 
και να συνθέσουμε επιτέλους μια φορά!  Ν’ ακούσει αυτή η κοινωνία ότι αυτή η Βουλή, 
αυτοί οι πενήντα έξι…  Να μην πω με τι επίθετα μας χαρακτηρίζουν, να μην πω ότι 
κινδυνεύουμε να πάθουμε, αγαπητέ Χρήστο, τα λέγαμε έξω, ό,τι παθαίνουν οι 
Ελλαδίτες βουλευτές!  Ίσως προλάβουμε εμείς εδώ και στείλουμε ένα μήνυμα στην 
κοινωνία, ότι αυτή η Βουλή μπορεί να σταθεί στο ύψος των περιστάσεων.  Μπορεί να 
έχει τις πολιτικές διαφορές, και πρέπει, τις ιδεολογικές, και πρέπει, αλλά την κρίσιμη 
στιγμή παίρνει αποφάσεις, ιδιαίτερα όταν ο τόπος μας και ο λαός μας αντιμετωπίζουν 
δυσκολίες.  Εδώ είναι η μεγάλη ευθύνη μας.  Ο λαός μας, όταν κρίθηκε, όταν είχε 
δυσκολία, κατάφερε και βγήκε μπροστά.  Πέρασε μια εισβολή, 40% του κόσμου 
ξεσπιτώθηκε και αυτός ο λαός έκαμε θαύματα!  Μπήκαμε στην Ευρωζώνη.  Αυτός ο 
λαός έκαμε θαύματα!  Θυμάστε τι λέγαμε όλοι, άλλοι λέγανε ότι τίποτα δε θα πάθουμε, 
οι περισσότεροι τότε λέγατε, αν μπούμε στην Ευρωζώνη, να δούμε τι θα γίνει και πώς 
θα αντέξουμε!  Πάλι αυτός ο λαός έβαλε τη ράχη του από κάτω και πέτυχε!  Ε, αυτός ο 
λαός, που είναι έτοιμος να συμβάλει και να βοηθήσει, χρειάζεται και μια κοινή θέση.  
Αν το πετύχουμε, θα έχουμε κάνει ακόμα ένα βήμα, θα έχουμε περάσει τον πήχη.   

 Πόση ώρα έχω; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε λεπτά. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έχω πέντε λεπτά. 

 Για τα του εμπορίου, που είναι ο τομέας μου, να πω ότι περιμένουμε το 
Συνεδριακό Κέντρο να προχωρήσει γρηγορότερα, για τις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας περιμένουμε ότι θα προωθηθούν οι χορηγίες και να μην περικοπούν, για 
την έρευνα και τεχνολογία, για το πάρκο στο Πεντάκωμο το Υπουργείο Οικονομικών 
κάνει νερά.  Κύριε υπουργέ, πρέπει να προχωρήσετε.  Το Υπουργείο Εμπορίου το 
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θέλει, εμείς το θέλουμε, μας έπεισαν ότι χρειάζεται αυτό το πάρκο για την έρευνα και 
την τεχνολογία.  Πρέπει να προχωρήσετε!  

 Λοιπόν, να πω για τον τουρισμό ότι, ναι, προχωρούν κάποια έργα.  
Προχωρούν οι μαρίνες.  Και νιώθω περήφανος, γιατί στην πόλη μου, τη Λεμεσό, η 
μαρίνα της Λεμεσού, μετά και από δικές μας προσπάθειες, έχει ξεκινήσει.  
Παράλληλες προσπάθειες κάνουμε και για τις άλλες μαρίνες στις άλλες πόλεις.  
Θεωρούμε ότι αυτά τα έργα δεν είναι ανταγωνιστικά, χρειάζονται και στην Πάφο και 
στην Αγία Νάπα και στη Λεμεσό, ώστε να υπάρχει… 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Και στη Λάρνακα χρειάζεται! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Και στη Λάρνακα…  Εκεί είναι πιο πολύπλοκο το θέμα. 

 Πρέπει να υπάρχει, αν θέλετε, μια αλληλουχία των έργων αυτών.  Απ’ εκεί και 
πέρα, γήπεδα γκολφ αργά, πολύ αργά, αλλά έστω προχωρούν.  Χρειάζεται ένταση, 
χρειάζεται αυτό που λέμε, να καταπολεμηθεί η γραφειοκρατία, που είναι ο εχθρός της 
ανάπτυξης.  Αυτό που πήγε να γίνει εύχομαι να πετύχει, με το Κατάρ.  Πρέπει να γίνει 
και για τους Κύπριους επιχειρηματίες και για άλλες επιχειρήσεις, πρέπει να 
προχωρούν γρήγορα οι διαδικασίες.  ∆ιεθνές Συνεδριακό Κέντρο στη Λεμεσό.  Πάει 
να σταλώσει.  Το παρακολουθούμε, το τρέχουμε, θα γίνει και πρέπει να γίνει αυτό το 
έργο.  Θα τα πούμε σύντομα σε επιτροπές της Βουλής.  

 Ακρίβια, αισχροκέρδεια.  Ενισχύσαμε την Επιτροπή Προστασίας 
Ανταγωνισμού.  Ακόμη να δούμε χειροπιαστά αποτελέσματα.  Αναμένουμε να δούμε 
χειροπιαστά αποτελέσματα.  Πρέπει να δουλέψει ο ανταγωνισμός, πρέπει ο 
καταναλωτής να αναλάβει και αυτός τη δική του ευθύνη, να αναπτύξει τη δική του 
συμπεριφορά, την καταναλωτική, για να επιλύει προβλήματα, αλλά παράλληλα, ναι, 
εκεί που δεν μπορεί ο καταναλωτής, θα πρέπει η κυβέρνηση, όπως έκαμε με το 
πλαφόν στα καύσιμα, να βάλει πλαφόν και σε άλλα προϊόντα και αναμένουμε την 
Ευρωπαϊκή Ένωση να μας φέρει τα δεδομένα.   

 Απόσυρση παλαιών αυτοκινήτων.  Ε, μα είπαμε, και σας αποδείξαμε, υπουργέ, 
ότι κερδίζετε με αυτό το μέτρο!  Συνεχίστε το, όχι με δύο εκατομμύρια ψίχουλα, 
συνεχίστε το!  Θα κερδίσετε και θα ενισχύσουμε ακόμη έναν τομέα της οικονομίας που 
έχει χίλια δυο προβλήματα.  Θα επαναφέρουμε αυτό το σχέδιο, θα παλέψουμε, για να 
επανέλθει. 

 Καζίνο.  Κάθε χρόνο τα ίδια…   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε ακόμα ένα λεπτό, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆ε θα πω για το καζίνο· τα καταθέτω.  Είναι πρόκληση.  Η Κύπρος έγινε Λας 
Βέγκας και εμείς αρνούμαστε επί θητείας μας να γίνει καζίνο!  Τα έλεγε και ο Σπύρος 
και ο Τάσσος πριν είκοσι πέντε, πριν τέσσερα χρόνια.  Ήταν άλλες οι συνθήκες.  
Σήμερα η Κύπρος έγινε Λας Βέγκας και εμείς λέμε «εμείς δεν κάνουμε καζίνα επί δικής 
μας προεδρίας»! 
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 Λοιπόν, κλείνοντας, για τη Λεμεσό, πολύ σύντομα, αν μου δώσετε μισό 
λεπτό… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να πω ότι η μαρίνα ξεκίνησε, γραμμικά πάρκα ξεκινούν, το παλιό λιμάνι 
προχωρεί και αναβαθμίζεται, το ΤΕΠΑΚ παίρνει τη Σχολή Καλών Τεχνών -πολύ θετική 
η απόφαση της κυβέρνησης- τα γήπεδα γκολφ προχωρούν, η Παρεκκλησιά περιμένει 
το σχολείο που της υποσχεθήκαμε για είκοσι τρία χωριά της ανατολικής Λεμεσού.  Για 
το Συνεδριακό Κέντρο τα είπαμε.  Εξελίξεις θετικότατες με τις βάσεις.  Πρέπει να 
προχωρήσουν.  Για τον οικισμό “Βερεγγάρια”, να δοθεί πίσω έχει αποφασιστεί και 
παράλληλα να δούμε τι γίνεται με το Ακρωτήρι, που υπάρχει μια καλή απόφαση, να τη 
δούμε να υλοποιείται.   

 Κλείνοντας, δεν προλαβαίνω να πω και εγώ για το Κυπριακό, θα πω ένα 
πράγμα, πρέπει να δούμε στο Κυπριακό νέες γεωστρατηγικές συμπεριφορές.  Ο 
κόσμος γύρω μας αλλάζει.  Η κίνηση προς το Ισραήλ ήταν πολύ σωστή.  ∆εν πρέπει 
να μείνουμε εκεί.   

 Συνεταιρισμός για την Ειρήνη.  Είναι μια πρόκληση για την κυβέρνηση, πρέπει 
να την αντιμετωπίσει.  Φωνάζει ο κόσμος, φωνάζουν τα κόμματα, πρέπει να το 
ξαναδείτε, φίλοι του ΑΚΕΛ και κυβέρνηση!   

 Κλείνω.  Εμείς του ∆ΗΚΟ -δεν μπορώ να κλείσω, αν δεν το πω- δεν ξεχνούμε 
την τουρκική κατοχή, δεν ξεχνούμε την παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
μας.  Θα το λέμε σε κάθε προϋπολογισμό, δεν ξεχνούμε, αγωνιζόμαστε, διεκδικούμε 
τη λευτεριά και τη δικαίωση, τη λευτεριά και την επιστροφή στα σπίτια μας, στις 
περιουσίες μας και στους τάφους των προγόνων μας.  

 Καλά Χριστούγεννα, καλό νέο έτος και καλή λευτεριά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση.  

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, σέβομαι το χρόνο, θα είμαι πολύ σύντομος. 

 ∆εν είναι επί προσωπικού, διότι δεν έχω θιχτεί.  Απλώς, να διορθώσω κάτι στο 
οποίο έκανε προσωπική αναφορά ο κ. Βότσης.  Ο συνάδελφος αναφέρθηκε σε μια 
παρέμβασή μου.  Ουδέποτε αμφισβήτησα το 6,5% του δημοσιονομικού ελλείμματος 
το 2003.  Το τι είχα πει τότε στο συνάδελφο είναι ότι επρόκειτο για το 2003 και ο 
Γλαύκος Κληρίδης έφυγε την 1η Μαρτίου 2002.  Οι δε πρώτοι προϋπολογισμοί, ναι, 
ψηφίστηκαν επί διακυβέρνησης Κληρίδη και υπήρξαν αλλαγές από την τότε 
πλειοψηφία, με πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών το Μάρκο Κυπριανού, με 
τροπολογίες από το ∆ώρο Θεοδώρου και το Σταύρο Ευαγόρου.  ∆εν είναι, για να 
αντιδικήσω ούτε να αφήσω καμιά αιχμή για τη διακυβέρνηση της συγκυβέρνησης τότε 
του Τάσσου Παπαδόπουλου.  Μέχρι η ιστορία να δικαιώσει τον Τάσσο για την 
αυστηρή δημοσιονομική του πειθαρχία, ένα θα πω και θα επαναλάβω:  Μακάρι να 
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είχαμε πολλούς σαν το μακαρίτη Τάσσο, με τόση σταθερότητα σε θέματα 
δημοσιονομικής πολιτικής και πειθαρχίας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Γιάννο Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κύριε υπουργέ, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ ξεκινώντας από τη Λεμεσό θα πως ότι μου θύμισε ο αγαπητός Άγγελος 
Βότσης αυτό που λέγεται τελευταία στη Λεμεσό, αλλά και αυτό που ένας πολύ καλός 
επιχειρηματίας στη Λεμεσό είπε, ότι «μπράβο σας, η αριστερά κτίζει ξανά την ωραία 
Λεμεσό!».  Αυτή είναι η εντύπωση, γι’ αυτό μας ζηλεύουν και οι υπόλοιποι!   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έχουν λεχθεί πάρα πολλά αυτές τις μέρες στη Βουλή και βεβαίως κάποιος 
προβληματίζεται αν πρέπει να παραμείνει στην ομιλία του ή αν πρέπει να δώσει 
κάποιες απαντήσεις.  Θεωρώ πως, εφόσον είναι με πολιτικά επιχειρήματα που 
δίνονται οι απαντήσεις, και αυτός είναι ο καλώς νοούμενος διάλογος, είναι αυτό που 
αναμένει από τα κόμματα στη Βουλή ο Κύπριος πολίτης, πολιτικό λόγο και 
επιχειρήματα, ιδιαίτερα όταν συζητείται ο προϋπολογισμός.   

 Πάντα η κριτική πρέπει να είναι και πολιτική και αντικειμενική, όχι απαξιωτική 
για τον όποιο πολιτικό αντίπαλο.  Πρέπει να ομολογήσουμε πως για πρώτη φορά 
γίνεται μια τέτοια ακραίας μορφής και απαξιωτική κριτική ιδιαίτερα σε Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, μάλιστα με εκφράσεις μομφής.  Γιατί τι άλλο από μομφή είναι, όταν 
κατηγορείς τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όποιος και να είναι, και τον 
χαρακτηρίζεις σύμβολο διαίρεσης, αυτό στον οποίο με δημοκρατικές διαδικασίες η 
ψήφος των Κυπρίων πολιτών ανέθεσε να διαχειρίζεται τις τύχες των Κυπρίων της 
Κύπρου, ότι είναι χαμηλών ηθικών απαιτήσεων, αν όχι ανήθικο προς το ανήθικο, και 
ότι δεν μπορεί να είναι θεματοφύλακας του συντάγματος και της νομιμότητας;  Μόνο 
και μόνο το γεγονός, προς πίστη συναδέλφων του συνάδελφου, ότι στήριξαν την 
ανάγκη για πολιτικό λόγο λέει πολλά, αν μετρούν για κάποιους βέβαια!  Και μένω 
μέχρι εδώ! 

 Έγινε πριν από λίγο λόγος από συνάδελφο για τα ταμεία του ΑΚΕΛ.  Πολύς 
λόγος γίνεται.  Εμείς, συνάδελφοι, δεν έχουμε επιχειρηματίες εκατομμυριούχους να 
στηρίζουν τη δράση του κόμματός μας.  Στηριζόμαστε στις οικονομικές μας 
δραστηριότητες, εξορμήσεις, στον Κύπριο πολίτη και διαχρονικά το ΑΚΕΛ, με την 
εκτίμηση που έχει, μπορεί να εξασφαλίζει αυτά που χρειάζεται, για να δρα.  ∆ώστε και 
εσείς όσα δίνουν οι βουλευτές του ΑΚΕΛ, οι δημοτικοί σύμβουλοι του ΑΚΕΛ και όλοι οι 
αξιωματούχοι, και μας τιμά το κόμμα μας και παίρνουμε αξιώματα, για να στηρίξετε τη 
δράση του κόμματός σας!  ∆εν ξέρω πώς μπορείτε εσείς να ζείτε χωρίς οικονομικές 
εξορμήσεις· εμείς δεν μπορούμε.   

 Θέλω επίσης να σχολιάσω τις προσεγγίσεις για τις νέες γεωστρατηγικές, όπως 



74 

 

είπε ο φίλος μου ο Άγγελος.  Ο αγαπητός Τάσος το είπε πιο ξεκάθαρα, ακόμα και στο 
ΝΑΤΟ να μπούμε!  Εγώ θα πω απλά ότι, αν “νέες γεωστρατηγικές” σημαίνει να 
βάλουμε το βιαστή στο κρεβάτι μας μόνιμα και να συνεργαζόμαστε μαζί του, νομίζω 
ότι θα κάμουμε λάθος!  

 Έκαμε κριτική αμέσως προηγούμενα ο αγαπητός Λευτέρης και διερωτήθηκε για 
τους χαμηλόμισθους εργαζόμενους.  Να τον θυμίσω ότι, όταν η κυβέρνηση αυτή 
αποφάσισε την αύξηση του κατώτατου μισθού, που αφορά τα πιο χαμηλά αμειβόμενα 
και απροστάτευτα επαγγέλματα, ο κ. Χριστοφόρου δήλωσε ότι εν μέσω κρίσης δεν 
αυξάνεις τους κατώτατους μισθούς.  Και γιατί δεν τους αυξάνεις;  Γιατί πλήττεις την 
ανταγωνιστικότητα των επιχειρήσεων, θέση ταυτόσημη με τις θέσεις της ΟΕΒ και του 
ΚΕΒΕ.   

 Αν, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, κάθε φορά που εξετάζουμε τον 
ετήσιο προϋπολογισμό, τονίζουμε πως αυτός αποτελεί πράξη ύψιστης πολιτικής 
σημασίας, τότε αυτός του 2011 αποτελεί προϋπολογισμό πολιτικής ευθύνης.  Είναι 
ένας προϋπολογισμός που αναμφίβολα επηρεάζεται από την παγκόσμια οικονομική 
κρίση, γεγονός αναπόφευκτο ιδιαίτερα για μια εξαρτώμενη σε μεγάλο βαθμό από 
εξωγενείς παράγοντες οικονομία όπως είναι η Κύπρος.  Και δεν πρέπει να υπάρχουν 
ψευδαισθήσεις για την αντιμετώπιση της κρίσης, γιατί, αν η Ευρωζώνη και η 
Ευρωπαϊκή Ένωση, οι μεγάλες οικονομίες δεν αντιμετωπίσουν την κρίση, δεν 
ανακάμψουν, είναι ψευδαίσθηση να πιστεύουμε ότι η Κύπρος θα αποτελέσει εξαίρεση.    

 Εμείς ως ΑΚΕΛ θεωρούμε πως η ψήφιση του προϋπολογισμού αποτελεί 
κορυφαία πράξη ευθύνης των κοινοβουλευτικών κομμάτων έναντι των πολλών 
συμπατριωτών μας που δίνουν για τον τόπο μας το μεγαλύτερο εισόδημα σε σχέση με 
τους λίγους που καρπούνται το μεγαλύτερο μέρος του παραγόμενου εισοδήματος.  ∆ε 
δαιμονοποιούμε το κέρδος.  Ζητούμε ίση κατανομή των βαρών από την κρίση 
ανάμεσα στους εργαζόμενους και στο κέρδος.  Με αφορισμούς, ρητορείες και 
δηλώσεις πίστης στους πολίτες και δη στους μη κατέχοντες δεν απαντώνται τα 
σημερινά προβλήματα.  Είναι ειρωνικό εξάλλου να λέμε στους μη κατέχοντες, 
ακούστηκε από δεξιά, «είμαστε μαζί σας», αλλά για τους κατέχοντες να λέμε «μην 
τους αγγίζετε»!  Ούτε απολύσεις ούτε μειώσεις μισθών στο δημόσιο αλλά μείωση των 
δαπανών του κρατικού μισθολογίου!  Είναι ερώτημα για διδακτορικό!  ∆εν 
απαλλάσσεστε των ευθυνών σας από τις ιδεοληψίες σας για το νεοφιλελεύθερο 
μοντέλο ανάπτυξης, που υποστηρίζετε ακόμα και που κατέρρευσε, φέρνοντας τα 
πολλά προβλήματα που έχουμε σήμερα.  Μη ζητάτε όμως να τα επωμιστούν μόνο οι 
εργαζόμενοι και οι μη κατέχοντες.   

 Ο προϋπολογισμός για το 2011 είναι νοικοκυρεμένος, γιατί προβλέπει 
περιορισμό του δημοσιονομικού ελλείμματος κάτω από το 5,5% του ΑΕΠ, δίνοντας 
ιδιαίτερη έμφαση στην προσπάθεια της κυβέρνησης για δημοσιονομική εξυγίανση.  
Είναι όμως παράλληλα και ένας προϋπολογισμός που εξακολουθεί να στηρίζει με 
γενναιόδωρες δαπάνες την ανάπτυξη και το κοινωνικό κράτος.  Με την υιοθέτηση 
βέβαια των επιπρόσθετων μέτρων, το δημοσιονομικό έλλειμμα θα μπορεί να 
περιοριστεί στο 4,5% του ΑΕΠ, που είναι και η απαίτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Γίνεται πολύς λόγος για την ανεργία και την απασχόληση.  Το 2009 η ανεργία 
ανήλθε στο 5,3%.  Το 2010, το πρώτο εξάμηνο, έφθασε στο 7,2%, ενώ το δεύτερο 
περιορίστηκε στο 6,4%, ως αποτέλεσμα βέβαια όχι απραξίας αλλά των μέτρων που 
πήρε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μεταξύ των οποίων είναι 
και η επαναξιολόγηση της στρατηγικής της απασχόλησης εργαζομένων από τρίτες 
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χώρες, των οποίων περιορίστηκαν οι αριθμοί κατά 20% σε σχέση με παλαιότερα, η 
εντατικοποίηση της εκστρατείας καταπολέμησης της παράνομης και αδήλωτης 
απασχόλησης και η παροχή κινήτρων για πρόσληψη ανέργων.   

 Βέβαια, εδώ πρέπει να επισημάνει κάποιος και το πώς συμπεριφέρεται η 
εργοδοτική τάξη.  Κακά τα ψέματα, είναι εκμετάλλευση.  Οι θέσεις εργασίας στην 
Κύπρο παραμένουν οι ίδιες περίπου.  Αυξάνεται η ανεργία.  Θεωρώ πως και οι 
εργοδότες πρέπει να αποφύγουν τον πειρασμό του φτηνού κόστους εργασίας 
απασχολώντας ξένους, για να μπορέσουμε να στηρίξουμε πραγματικά τον Κύπριο 
εργαζόμενο.   

 Απόπειρα γίνεται για αρκετό καιρό να υποβαθμιστεί η προσπάθεια και τα 
αποτελέσματα της κυβέρνησης, αλλά και του ΑΚΕΛ, κατηγορώντας τους ότι αδρανούν 
και είναι ανίκανοι να διαχειριστούν τα σημερινά προβλήματα, που βεβαίως είναι 
συσσωρευμένα διαχρονικά, κάτι που λέγεται χωρίς να αναλύεται, γιατί και η ευθύνη 
των συσσωρευμένων ποικίλει αναλόγως.  Αυτό έγινε και αυτό το τριήμερο.  Θέλω 
ταυτόχρονα να επισημάνω και την απαξίωση προς τον Υπουργό Οικονομικών από 
ηγέτη κόμματος, γιατί είναι απαξίωση να λες σε κάποιο υπουργό ότι έχει 
φαντασιώσεις, ότι φαντασιώνεται ο υπουργός ότι βγαίνουμε από την κρίση!  Πρέπει 
να φαντασιώνονται και το αγαπητό σας ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, η Ευρωπαϊκή 
Ένωση, ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, όλοι αυτοί που επισημαίνουν ότι 
βγήκαμε από την κρίση, γιατί μπήκαμε σε μια δειλή δειλή ανάκαμψη με τις λιγότερες 
απώλειες από όλες τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης!  Ε, είναι φαντασίωση όλων 
αυτών και του κ. Χαρίλαου Σταυράκη! 

 Ακούσαμε εδώ για μαύρες τρύπες.  Βεβαίως, υπάρχουν μαύρες τρύπες!   

 Τρύπα πρώτη: ανεργία επί διακυβέρνησης ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Όταν 
ανέλαβε, ήταν 1,8%, όταν παρέδωσε, 3,7%, σε περιόδους ανάπτυξης!  Πριν λίγους 
μήνες το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο -είπαμε την εκτίμηση του καθενός- είχε δηλώσει 
ότι η κυπριακή οικονομία πέρασε την κρίση με τις λιγότερες απώλειες.   

 Τρύπα δεύτερη: Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Ποιος άγγιξε το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων;  Η κυβέρνηση Γλαύκου Κληρίδη;  Ξεκίνησε η προσπάθεια 
αμέσως από την προηγούμενη κυβέρνηση και ολοκληρώθηκε επί αυτής.  Για πρώτη 
φορά αυτή τη μεγάλη τρύπα, την οποία όχι μόνο δεν έκλειναν, αλλά τη μεγάλωναν οι 
προηγούμενες κυβερνήσεις...  Και υπάρχει και αξιολόγηση των διεθνών οίκων.  
Βέβαια, μιλούμε για αξιολογήσεις των διεθνών οίκων και εγώ θα καταθέσω μια 
πραγματικότητα.  ∆ύο μήνες πριν η Lehman βάλει λουκέτο, πήρε αναβάθμιση από 
τους διεθνείς οίκους.  Οι βαθμολογίες της Ιρλανδίας -κάποιοι εκ των δεξιών μάς 
έλεγαν «ας γίνουμε Ιρλανδία επιτέλους και εμείς!»- αναβαθμίστηκαν.  Στο μεγάλο κραχ 
των ασιατικών τίγρεων, τη δεκαετία του ’90, οι μεγάλοι οίκοι δεν είχαν πάρει χαμπάρι 
την επερχόμενη καταστροφή.  Λίγο πριν καταρρεύσει η οικονομία της Ισλανδίας, την 
είχαν επίσης αναβαθμίσει.  Επομένως, ας τα μετρούμε αυτά, ας τα λαμβάνουμε 
υπόψη, αλλά ας μην τα κάμνουμε θέσφατα.   

 Από την πρώτη στιγμή, συνάδελφοι και συναδέλφισσες, αυτή η κυβέρνηση 
χωρίς πανικό έλαβε πρώτιστα μέτρα αναπτυξιακού κυρίως χαρακτήρα, αύξησε τον 
αναπτυξιακό προϋπολογισμό από €948 εκατομ. το 2008 στα €1,24 δις το 2011, ώστε 
να πετύχει την τόνωση της ανάπτυξης και τον περιορισμό των αρνητικών επιπτώσεων 
σε όλους ανεξαίρετα τους τομείς που επηρεάζονται από την κρίση.  Προχώρησε 
επιπρόσθετα στην εξαγγελία πρόσθετων μέτρων δημοσιονομικής εξυγίανσης, 
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στοχεύοντας στον περιορισμό του κόστους λειτουργίας της κρατικής μηχανής κατά 
€200 εκατομ., στη μείωση των μη παραγωγικών δαπανών, καθώς και στη στόχευση 
των κοινωνικών παροχών.  Πέτυχε μείωση των υπαλλήλων κατά χίλιους σαράντα και 
κατάργησε τετρακόσιες πέντε θέσεις με νομοσχέδιο στη Βουλή.  Επομένως, κατά 
συνέπεια, ας μην κατηγορούν κάποιοι την παρούσα κυβέρνηση ότι δεν έλαβε ή δεν 
πρότεινε ουσιαστικά μέτρα εν μέσω οικονομικής κρίσης.  Πρότεινε, αγαπητοί φίλοι της 
ΟΕΛΜΕΚ και της ΠΟΕ∆, και φορολόγηση του πλούτου, για τον οποίο 
κινητοποιηθήκατε με απεργιακά μέτρα.  ∆εν κινητοποιήθηκαν οι φίλοι δάσκαλοι και 
καθηγητές, όταν απορρίπτονταν από την πλειοψηφία, δημοκρατικά, αυτού του 
σώματος τα μέτρα που κατέθεσε η κυβέρνηση.  Υπάρχουν και εδώ κάποιες 
σκοπιμότητες ίσως.   

 Παρά τα προβλήματα που συσσώρευσε η οικονομική κρίση, καθώς και την 
άρνηση ορισμένων πολιτικών δυνάμεων να συνεργαστούν με την κυβέρνηση, η 
τελευταία προχώρησε στην υλοποίηση των δεσμεύσεών της για κοινωνικές παροχές 
και παραμένουν, έστω και με αύξηση του 1,1%, αυξημένες και αυτές οι δαπάνες για το 
2011.  Ψες, και τα χαιρετίζουμε, η κυβέρνηση εξήγγειλε μέτρα στήριξης ευάλωτων 
ομάδων του πληθυσμού και έπονται μελετημένα στοχευμένα μέτρα ως αντιστάθμισμα 
των υποχρεώσεών μας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.   

 Όλα αυτά, μαζί με πολλά άλλα, καταδεικνύουν το σημαντικό έργο που επιτελεί 
η κυβέρνηση, υλοποιώντας το φιλολαϊκό της πρόγραμμα.  Αυτή είναι και η διαφορά 
μας με όλους τους άλλους, η κοινωνική μας ευαισθησία για διατήρηση των κοινωνικών 
ισορροπιών, που είναι αποτέλεσμα πολύχρονων αγώνων των εργαζομένων σε αυτό 
τον τόπο.  Εμείς πιστεύουμε ακράδαντα πως η συνολική απάντηση στην κρίση μπορεί 
να δοθεί μόνο μέσα από τη συνέχιση της αναπτυξιακής πολιτικής που να στηρίζεται 
στην κοινωνική δικαιοσύνη και αλληλεγγύη με επίκεντρο τον άνθρωπο.  Προς τούτο 
καταθέσαμε προτάσεις και έκτακτα στοχευμένα, άμεσα και μεσοπρόθεσμα, μέτρα, 
επιδιώκοντας την ενθάρρυνση της απασχόλησης ανέργων, την αποτροπή των 
απολύσεων και την καταπολέμηση της παράνομης απασχόλησης.  

 Ο αγαπητός Αβέρωφ Νεοφύτου τη ∆ευτέρα σε μια δήλωσή του είπε ότι, και €1 
δις να εξεύρομεν έσοδα ή ακόμα και να περιορίσουμε τις δαπάνες, στην επόμενη 
αξιολόγησή της η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα μας υποβαθμίσει, γιατί δεν είναι τούτα που 
ζητά, δηλαδή μας λέει «πάρτε τα μέτρα που παίρνουν όλες οι άλλες χώρες εδώ και 
τώρα, γιατί εκεί θα καταλήξουμε»!  Αυτός είναι ο ριζοσπαστικός τρόπος αντιμετώπισης 
της κρίσης από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, αυτό είναι το «με θάρρος πάρτε μέτρα 
τώρα»!  Και ποια είναι τα μέτρα;   

 Θυμήθηκα ακόμα μια τρύπα που ευτυχώς οι υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις δεν 
την άφησαν να ανοίξει.  Έκαμαν απεργία οι δάσκαλοι και οι καθηγητές.  Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός επί διακυβέρνησής του κατέθεσε νομοσχέδιο για 
απαγόρευση των απεργιών σε ευαίσθητους τομείς της κοινωνίας.  Εάν περνούσε αυτή 
η άποψη, δε θα μπορούσαν να κάμουν την κινητοποίησή τους οι δάσκαλοι και οι 
εκπαιδευτικοί. 

 Επομένως, για να μη φθάσουμε σε αυτά τα μέτρα, τι πρέπει να κάμουμε, κατά 
το ∆ημοκρατικό Συναγερμό;  Να υποθέσουμε πως πρέπει να περάσουμε στο πάγωμα 
των μισθών, των συντάξεων, στην αύξηση του ΦΠΑ μέχρι και 21%, που έκαμαν οι 
άλλες χώρες, στην αύξηση του ορίου αφυπηρέτησης μέχρι το 67ο έτος, ακόμη και 
στην κατάργηση του επιδόματος γέννας, που έγινε στην Ισπανία, στην καθυστέρηση 
τρεις με έξι μήνες όσων θα συνταξιοδοτηθούν το 2011, στις περικοπές στην υγεία και 
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την παιδεία -Ιταλία, ∆ανία, Ιρλανδία, Ουγγαρία το έκαμαν- στις απολύσεις υπαλλήλων,    
137 000 εργαζόμενοι απολύθηκαν στη Ρουμανία, το ίδιο και στην Ουγγαρία;  Ας 
αναρωτηθεί ο Κύπριος πολίτης, ο εργαζόμενος, πώς θα ήταν η κατάσταση, αν 
κυβερνούσε σήμερα αυτή η νεοφιλελεύθερη πολιτική αντίληψη!   

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στην Κούβα μισό εκατομμύριο! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Στην Ελλάδα, αγαπητέ συνάδελφε, που δεν είναι Κούβα, χωρίς κανένα 
μνημόνιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή καμιάς Ευρωπαϊκής Επιτροπής, προχώρησαν, 
μετά τους υπαλλήλους του δημοσίου -που στρέφουμε κάποιοι συλλήβδην τα πυρά 
μας, μόνο σ’ αυτή την τάξη- προχώρησαν στην κατάργηση των συλλογικών 
συμβάσεων στον ιδιωτικό τομέα· μετατρέπονται σε ιδιωτικές συμβάσεις.  
Νεοδιοριζόμενοι, δώδεκα μήνες δοκιμασία, με κατώτατο μισθό €480, ενοικίαση 
εργαζομένων για τρία χρόνια από μια επιχείρηση σε άλλη, μείωση του χρόνου 
προειδοποίησης απόλυσης με παράλληλη μείωση των αποζημιώσεων, δέκα χρόνια 
υπηρεσία ίσον με δώδεκα μήνες προειδοποίηση, απόλυση με δέκα μισθούς 
αποζημίωσης, τώρα, με ένα μήνα προειδοποίηση, ένα μήνα για αποζημίωση μισθών.  
Κάποιοι κάμνουν χαρά γι’ αυτά τα μέτρα στο δημόσιο.  Να, τι προμηνύεται μετά το 
δημόσιο τομέα!  Επομένως, Κύπριε πολίτη, Κύπριε εργαζόμενε, μη σε βάζουν σε 
αντιπαράθεση!  Η μεγάλη πλειοψηφία των εργαζομένων στο δημόσιο είναι με αμοιβές 
κάτω των €2.000.  Επομένως, οι εργαζόμενοι στον ευρύ δημόσιο τομέα εμείς λέμε ότι 
πρέπει και οι ίδιοι να πάρουν πρωτοβουλίες, πρωτοβουλίες, για να ρυθμίσουν κάποια 
πράγματα, για να μην τα ρυθμίσουν με αυτό τον τρόπο κάποιοι άλλοι σε βάρος τους.   

 Θα τελειώσω…   

 Για την παιδεία έχουν λεχθεί πάρα πολύ όμορφα και ωραία πράγματα από το 
συνάδελφο το Γιαννάκη το Γαβριήλ. 

 Θέλω να πω για μια ακόμα τρύπα, πραγματική, που λέγεται “πολιτική για τη 
μετανάστευση”.  Για την πολιτική για τη μετανάστευση τι παρέδωσε η προηγούμενη 
κυβέρνηση;   

 Ειρήσθω εν παρόδω, να υπενθυμίσω ότι η 18η ∆εκεμβρίου, μεθαύριο δηλαδή -
κάποιοι συνάδελφοι δεν είναι εδώ που είναι ευαίσθητοι για τους μετανάστες- είναι η 
Παγκόσμια Ημέρα των Μεταναστών, καθορισμένη το 1990, αν δεν κάμνω λάθος, ή 
μεταγενέστερα από τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών.  Ο γενικός γραμματέας του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών είπε στο περσινό του μήνυμα τα εξής: «Η 
μετανάστευση μπορεί να αποτελεί ένα θετικό και χρήσιμο βίωμα για τους ίδιους τους 
μετανάστες, για τις κοινωνίες προέλευσης και τις κοινωνίες υποδοχής.  Ωστόσο, η 
πραγματικότητα που αντιμετωπίζουν πολλοί μετανάστες είναι οι διακρίσεις, η 
εκμετάλλευση και η κακοποίηση.  Οι μετανάστες γίνονται συχνά στόχοι λεκτικού 
μίσους, διωγμών και βίας.  Κατηγορούνται άδικα για την τέλεση εγκλημάτων ή ως 
υπεύθυνοι για τις οικονομικές δυσκολίες, ενώ υφίστανται εκτεταμένες διακρίσεις».  
Αυτά λέει ο γενικός γραμματέας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.   

 Ποια τεράστια τρύπα έμεινε ανοιχτή;  Η μεγαλύτερη εισροή μεταναστών έγινε το 
2004 και το 2005 στην Κύπρο.  Το 2005 υπήρχαν 11 500 αιτητές πολιτικού ασύλου.  
Αυτή η κατάσταση μας βρήκε εντελώς απροετοίμαστους.  Προηγούμενα δεν υπήρχε 
καμιά φροντίδα, ούτε για μηχανισμούς και υπηρεσίες ούτε για πολιτική μετανάστευσης 
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ούτε για μέτρα περιορισμού και επιτήρησης, καμιά στρατηγική απασχόλησης, δεν 
υπήρχε Υπηρεσία Ασύλου -έγινε το 2004- η υφιστάμενη υπολειτουργούσε.  Ο ∆ΗΣΥ 
παρέδωσε ανοχύρωτη την Κύπρο σε αυτά τα ζητήματα, κυριολεκτικά ανοχύρωτη.  Για 
πρώτη φορά έχουμε συγκεκριμένη πολιτική μετανάστευσης και ασύλου.  
Πρωτοστατούμε ως κράτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση για διαμόρφωση ενιαίας 
πολιτικής για τη μετανάστευση.  Με τους αριθμούς τότε, τους πολύ πολύ πιο 
μεγάλους, καμία κινητοποίηση, καμιά τάση ρατσισμού και ξενοφοβίας!  Γιατί άραγε 
τώρα;   

 «Είμαστε», λέει κάποιος, και θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε χρόνο πάντως. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι.   

 «Είμαστε», λέει, «σε αυτή την εκδήλωση, γιατί εμείς, οι κάτοικοι του Αγίου 
Παντελεήμονα Αχαρνών της Ελλάδας», που είναι ένα γκέτο για τους μετανάστες, 
«πρέπει πρώτοι να στείλουμε το μήνυμα της ανεκτικότητας.  ∆εν μπορούν τα 
προβλήματα να λυθούν με μίσος και βία.  Η βία φέρνει βία».  Ο Χρήστος Ρουμπάνης 
κατοικεί εδώ και δεκαετίες στον Άγιο Παντελεήμονα, γέννημα και θρέμμα της 
αθηναϊκής γειτονιάς που τον τελευταίο καιρό έχει γίνει συνώνυμο του γκέτο.  Ως μέλος 
κίνησης των κατοίκων του Αγίου Παντελεήμονα έχει αντιμετωπίσει πολλές φορές 
απόψεις μίσους και ακρότητες, εκείνος όμως προτιμά να τις προσπερνά.  Χθες το 
απόγευμα ήταν ανάμεσα στους εκατοντάδες πολίτες που ανταποκρίθηκαν…  Πού, 
αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες;  Στην πρόσκληση της Αρχιεπισκοπής 
Αθηνών και του Μεγάρου Μουσικής -αυτός είναι πολιτισμός, αυτά είναι παραδείγματα 
για τη δική μας Εκκλησία- να παρακολουθήσει την εκδήλωση αλληλεγγύης, 
ανεκτικότητας και κοινωνικής σύγκλισης, όπως τη χαρακτήρισε στην ομιλία του ο 
πρόεδρος του Μεγάρου Μουσικής Ιωάννης Μάνος, παρουσία του Προέδρου της 
Ελληνικής ∆ημοκρατίας, του Αρχιεπισκόπου Ιερώνυμου, μελών της κυβέρνησης και 
πλήθους κόσμου.   

 Θέλω να τελειώσω με τη μετανάστευση λέγοντας το εξής:  Η ∆ιεθνής Αμνηστεία 
πρόσφατα, αυτές τις μέρες, καταδίκασε τη Λιβύη για τον τρόπο μεταχείρισης των 
μεταναστών οι οποίοι προσπαθούν να περάσουν από τη Βόρεια Αφρική στην 
Ευρώπη και κατηγόρησε την Ευρωπαϊκή Ένωση, εμάς δηλαδή, για συνεργασία με τη 
Λιβύη με απαράδεκτες μεθόδους.  Σύμφωνα με την Αμνηστεία, η Λιβύη κρατά τους 
παράνομους μετανάστες σε απάνθρωπες συνθήκες και, όπως καταγγέλλει η 
οργάνωση, πολλές φορές τους υποβάλλει σε βασανιστήρια και εξευτελιστικές για τον 
άνθρωπο συνθήκες.  Καταγγέλλει την Ευρωπαϊκή Ένωση για συνεργασία με τη Λιβύη.  
Η Ευρωπαϊκή Ένωση χρηματοδότησε τη Λιβύη με €50 εκατομ. και η Ιταλία έδωσε 
πλοία στη Λιβύη, για να επιτελεί αυτό το έργο.   

(Αστειευόμενος) 

 Ξέρετε, χθες σκεφτόμουν ότι ίσως ένα από τα πλοία θα μπορούσε να 
ονομαστεί “Καπετάν Ζαχαρίας”!  

(Γελώντας) 

 Βέβαια, αυτό το όνομα εκ των υστέρων το διεκδίκησαν και άλλοι! 
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 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη,  

 Συνάδελφοι, θα διακόψουμε μέχρι τις 3.00 μ.μ., εκτός αν υπάρχει εισήγηση να 
παρατείνουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ εισηγούμαι να γίνει 3.30 μ.μ., γιατί ήδη είναι 1.30 μ.μ. και για όσους από 
εμάς είμαστε σταθεροί εδώ έχει μια διαφορά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία!  Στις 3.30 μ.μ. συνεχίζουμε. 

(Ώρα διακοπής:  1.30 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  3.45 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε τη συνεδρία με την κ. Μαρία 
Κυριακού του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα πρώτα να ευχαριστήσω το προσωπικό της Βουλής για όλη τη 
βοήθεια που μας έδωσε κατά τη διάρκεια του χρόνου και ιδιαίτερα την επιτροπή 
Οικονομικών, που μας άντεξε στη συζήτηση στην επιτροπή, την Τασούλα, τον 
Κωνσταντίνο, τη Μαίρη, τη Σταυρούλα, και τις στενογράφους. 

 Ο προϋπολογισμός του 2011, όπως έχει κατατεθεί, είναι ελλειμματικός κατά 
5,4%.  Και τούτο, αν δεν κατατεθούν άλλοι συμπληρωματικοί προϋπολογισμοί.  Οι 
προϋπολογισμοί πρέπει να ετοιμάζονται με σαφήνεια, να είναι καθαροί, να είναι 
σωστοί και να μην υπάρχουν κονδύλια που να κρύβονται κάτω από το χαλί.  
Χαρακτηριστικά, ήθελα να αναφέρω κάτι που έχω προσέξει στους προϋπολογισμούς, 
ότι για περίπου οκτακόσια κονδύλια αναφέρεται ότι έχουν μόνο €10 προϋπολογισμό.  
Πραγματικά, με ανησυχούν αυτά τα πολλά δεκάρια στους προϋπολογισμούς.  
Οκτακόσια περίπου είναι πάρα πολλά, για να σκεφτούμε ότι μπορεί αυτά τα δεκάρια 
να μετατραπούν σε μερικά εκατομμύρια με συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς!   

 ∆ε θέλω να σχολιάσω αποτυχημένες προσπάθειες για αναχαίτιση της ανεργίας 
ή για την έξοδό μας από την κρίση.  ∆εν κατάλαβε το κράτος ότι η έξοδος από την 
οικονομική κρίση σημαίνει είσοδο σε μια διαφορετική οικονομία και συνεχίζει τα ίδια 
χωρίς κανένα αποτέλεσμα και πρόοδο.  Γι’ αυτό στην ομιλία μου αυτή θα ήθελα να 
συνοψίσω εισηγήσεις που θεωρώ σημαντικές για την έξοδό μας από την κρίση.  

 Οι διεθνείς οικονομικοί σχεδιαστές μιλούν για είσοδο στην πράσινη ανάπτυξη, 
σε νέα προϊόντα, σε νέες ιδέες, σε νέες δεξιότητες.  Το περιβάλλον από μόνο του 
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μπορεί να αποτελέσει ολοκληρωμένη στρατηγική που να αναθερμάνει την οικονομία 
και να δημιουργήσει νέες θέσεις εργασίας.  Είναι υποχρέωση της Κύπρου να ετοιμάσει 
μακροχρόνιο στρατηγικό πρόγραμμα για αειφόρο ανάπτυξη, με χρονικό ορίζοντα τα 
είκοσι χρόνια, δημιουργώντας νέες θέσεις εργασίας. 

 Μας έχει ευλογήσει ο Θεός να ζούμε σ’ ένα όμορφο νησί.  Με την επένδυση 
στην πράσινη ανάπτυξη, στις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας, την ανακύκλωση, την 
προστασία του περιβάλλοντος θα καταφέρουμε όχι μόνο να δημιουργήσουμε νέες 
θέσεις εργασίας, αλλά και να αξιοποιήσουμε το συγκριτικό μας πλεονέκτημα και να 
αναδείξουμε την ομορφιά της πατρίδας μας, μειώνοντας ταυτοχρόνως την ανεργία.  
Όταν λέμε μείωση της ανεργίας, δεν εννοούμε να αυξήσουμε τους φτωχούς 
εργαζομένους με μισθούς πείνας.  Θέλουμε εργαζομένους με αξιοπρεπή μισθό, με 
διατήρηση του βιοτικού τους επιπέδου.  Σε μια χώρα που κάποτε, μια φορά κι έναν 
καιρό, καυχιόμαστε ότι δεν έχουμε ανεργία, είμαστε πλήρους εργοδότησης το να 
έχουμε είκοσι πέντε χιλιάδες ανέργους θεωρώ ότι είναι πολύ μεγάλος αριθμός, 
ιδιαίτερα όταν έχουμε νεαρές οικογένειες που προσπαθούν να δημιουργήσουν το 
σπίτι τους και την οικογένειά τους.   Έχουμε υποχρέωση επίσης να κοιτάξουμε τους 
χαμηλούς μισθούς.  ∆εν μπορεί να δημιουργούμε φτωχούς εργαζομένους.  Έχουμε 
υποχρέωση να είμαστε σε εγρήγορση, για να πετύχουμε κοινωνική συνοχή, να 
δώσουμε αξιοπρέπεια στην εργασία. 

 ∆εν έχουμε ακόμη καταλάβει ότι μπήκαμε στη μεγάλη ευρωπαϊκή αγορά και ότι 
η Ευρώπη προσθέτει αξία στην οικονομία μας.  Η ευρωπαϊκή αλληλεγγύη είναι 
δεδομένη με το ευρωπαϊκό πρόγραμμα “Ευρώπη 2020” και πρέπει να μειώσουμε την 
ανεργία, να επενδύσουμε στην έρευνα, στην προστασία του περιβάλλοντος, να 
επιτύχουμε τη μείωση των νέων που εγκαταλείπουν πρόωρα το σχολείο, να 
επενδύσουμε στην εκπαίδευση και να εξαλείψουμε τη φτώχια.   

 Η χαμηλή παραγωγικότητα του δημόσιου και του ιδιωτικού τομέα είναι ένα από 
τα μεγαλύτερα προβλήματα της οικονομίας μας.  Χρειαζόμαστε διακομματική και 
κοινωνική συνοχή, για να μπορέσουμε να λύσουμε διαχρονικά προβλήματα, τα οποία 
η διεθνή κρίση τα έχει φέρει στην επιφάνεια.  Πρέπει να εισέλθουμε σ’ ένα νέο 
σχεδιασμό της οικονομίας μας.  Χρειαζόμαστε μεταρρύθμιση στο ασφαλιστικό, στο 
συνταξιοδοτικό, στις εργασιακές σχέσεις, στο μεταναστευτικό, στην αντιμετώπιση των 
πολιτικών προσφύγων και μέτρα για μείωση της ανεργίας.   

 Η πρόταση νόμου για τις συντάξεις που βρίσκεται ενώπιον της Βουλής αυτή τη 
στιγμή θα πρέπει να ψηφιστεί άμεσα, ώστε να ανασταλούν οι πληρωμές των 
κυβερνητικών συντάξεων σε δικαιούχους οι οποίοι κατέχουν πολιτειακό ή άλλο 
κρατικό αξίωμα για όσο χρονικό διάστημα κρατούν αυτή τη θέση.  Σε μια εποχή 
οικονομικής περισυλλογής έχουμε όλοι μας υποχρέωση να βρούμε τρόπους να 
περιορίσουμε τις δαπάνες μας και όλοι να μοιραστούμε τα οικονομικά βάρη.   

 Πρέπει να ληφθούν μέτρα, να εντοπιστεί η αδήλωτη εργασία, να εξεταστεί η 
εργοδότηση συνταξιούχων από την κυβέρνηση, να συγκρίνονται οι φορολογικές 
δηλώσεις μισθών στο Φόρο Εισοδήματος και στις Κοινωνικές Ασφαλίσεις, να 
δηλώνεται και να φορολογείται η δεύτερη εργασία, να συνεισφέρουν όλοι οι δικαιούχοι 
στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εφόσον διεκδικούν σύνταξη και ωφελήματα από 
το ταμείο αυτό.  Ένα δίκαιο και διαφανές σύστημα κοινωνικής ασφάλισης βοηθά στη 
βιωσιμότητα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αλλά είναι ταυτόχρονα και 
κοινωνικό μέτρο και ένδειξη κοινωνικής αλληλεγγύης μεταξύ των πολιτών και της 
πολιτείας και θα πρέπει το κράτος να επιληφθεί άμεσα του νέου σχεδιασμού. 
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 Η διεθνής οικονομία έχει αντιληφθεί ότι ο χρόνος είναι χρήμα και ότι οι 
αποφάσεις πρέπει να λαμβάνονται γρήγορα, ώστε μεγάλα αναπτυξιακά έργα να 
δημιουργούν έγκαιρα αξιοπρεπείς θέσεις εργασίας και να αναθερμαίνουν την αγορά.   

 Μερικά από τα μέτρα που έχει λάβει η Ελλάδα για έξοδο από την οικονομική 
κρίση είναι και η ψήφιση δύο νέων νομοθεσιών τις οποίες ονόμασε “Fast-Track” και 
“Fast-Just”.  Η μία από τις νομοθεσίες αυτές σκοπό έχει να προωθήσει, η Fast-Track, 
τις επενδύσεις.  Η Κύπρος και η Ελλάδα είναι χώρες με υψηλό κρατικό παρεμβατισμό, 
γεγονός που εμποδίζει την ανάπτυξη.  Έτσι, με αυτή τη νομοθεσία, τη Fast-Track, η 
οποία είναι βασικά ένα επενδυτικό εργαλείο που θα διευκολύνει και θα επιταχύνει τις 
διαδικασίες των υποψηφίων επενδυτών, ταυτόχρονα θα υπάρξει διαφάνεια και 
αποτελεσματικότητα.  Αυτό το νέο πλαίσιο που έχει δημιουργηθεί στην Ελλάδα 
περιορίζει το σύνολο των επιχειρηματικών κινδύνων που συνδέονται, προσέξτε, 
άμεσα με τις στρεβλώσεις που δημιουργεί η δημόσια διοίκηση, που δημιουργεί το 
κράτος, και ταυτόχρονα δημιουργεί νέες θέσεις εργασίας.  Για να επενδύσει κάποιος 
στην Ελλάδα και να εμπίπτει μέσα σ’ αυτό το νόμο του Fast-Track, πρέπει να 
δημιουργούνται και νέες θέσεις εργασίας.  Και στην Κύπρο έχουμε ανάγκη να 
ενθαρρύνουμε τις ξένες επενδύσεις και να διατηρήσουμε τις υφιστάμενες, ώστε να 
μπορέσουμε να θωρακίσουμε την οικονομία μας.  Πρέπει να απελευθερώσουμε όλες 
τις δημιουργικές δυνάμεις της πατρίδας μας, που σήμερα τις παγιδεύουμε μέσα στη 
γραφειοκρατία και μέσα στο παρεμβατικό κράτος. 

 ∆υστυχώς, δεν μπορεί με ανακύκλωση των ιδίων πόρων να βγούμε από την 
κρίση.  Έχουμε ανάγκη να φέρουμε ξένες επενδύσεις και να διαφυλάξουμε αυτές που 
έχουμε.  Αυτό εξάλλου κάνουν και άλλες χώρες παρόμοιες με μας, όπως η Μάλτα, η 
Ουγγαρία, η Ρουμανία, αλλά και η Τουρκία.  Χαρακτηριστικά, ήθελα να αναφέρω το 
παράδειγμα της Τουρκίας, η οποία πήρε πρόσφατα επτά νέες επενδύσεις, μέσω των 
οποίων δημιούργησε τρεις χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας.  Αυτές οι επτά επενδύσεις 
πρώτα απευθύνθηκαν στην Ελλάδα.  Η Ελλάδα δυστυχώς δεν μπόρεσε να τις 
κρατήσει, γιατί τις έχασε μέσα στη γραφειοκρατία και τις καθυστερήσεις και τις κέρδισε 
η Τουρκία. 

 Η δεύτερη ελληνική νομοθεσία, που είναι ενδιαφέρον να τη δούμε, λέγεται 
“Fast-Just”, “Γρήγορη ∆ικαιοσύνη”, αφορά την ταχύτερη απονομή δικαιοσύνης.  
Ουσιαστικά, ξεμπλοκάρονται οι υποθέσεις που αφορούν φορολογικά θέματα και 
βρίσκονται στη δικαιοσύνη, για να εκδικάζονται ταχύτερα, ώστε τα ένδικα μέσα να μην 
αποτελούν τον παράδεισο των φοροδιαφυγάδων και να υπάρχουν παγιδευμένοι 
ανείσπρακτοι φόροι σε δικαστικές διαδικασίες. 

 Στην Κύπρο, με βάση την έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας, φαίνεται ότι 
εκκρεμούν ενστάσεις και νομικές διαδικασίες για φόρους ύψους €330 εκατομ. 
περίπου.  Και εδώ δε συμπεριλαμβάνονται τα €625 εκατομ. από ανείσπρακτους 
φόρους.  Αυτό πρέπει να μας προβληματίσει κι εμάς.  Κάτι άλλο που προσέχουμε 
επίσης στην έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας είναι ότι είχαμε κάπου διακόσιες εξήντα 
τρεις καλλιτεχνικές εκδηλώσεις μέσα στο 2008-2009 και από αυτές μόνο για εξήντα 
εννέα πληρώθηκαν φόροι.  Για όλες τις άλλες καλλιτεχνικές εκδηλώσεις, που έγιναν 
από καλλιτέχνες μη κατοίκους Κύπρου, δεν επληρώθηκαν οι φορολογικές 
υποχρεώσεις και οι καλλιτέχνες έβγαλαν τα λεφτά που εισέπραξαν στο εξωτερικό.  
Εδώ πρέπει να γίνει τροποποίηση της νομοθεσίας μας για τη φορολογία, ούτως ώστε 
οι καλλιτεχνικοί πράκτορες να πληρώνουν τη φορολογία προτού πληρώνουν τους 
καλλιτέχνες οι οποίοι έρχονται στην Κύπρο, για να κάνουν μια αξιόλογη, κατά τα άλλα, 
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παράσταση.   

 Πριν κλείσω θα ήθελα να κάμω ακόμη μια εισήγηση με την οποία πιστεύω ότι 
θα δώσουμε επίσης ανάπτυξη σε έναν τομέα ο οποίος πραγματικά έχει πρόβλημα.  Σε 
μια εποχή που το κόστος της γης ανεβαίνει στα μεσούρανα θα ήθελα να υποβάλω μια 
εισήγηση που θεωρώ ότι συμβάλλει στην ανάπτυξη, αφορά τις μεγάλες εκτάσεις γης 
κατά μήκος της Πράσινης Γραμμής οι οποίες παραμένουν ανεκμετάλλευτες, διότι είναι 
γεωργικές ή κτηνοτροφικές ζώνες.  Πολλές φορές οι ιδιοκτήτες των τεμαχίων αυτών 
δεν έχουν άλλη περιουσία και, ενώ θα ήθελαν να τη δώσουν στα παιδιά τους, για να 
κτίσουν το σπίτι τους, δεν μπορούν, γιατί είναι γεωργικές ή κτηνοτροφικές ζώνες.  
Εισηγούμαι όπως οι πολεοδομικές ζώνες σ’ αυτές τις περιοχές αλλάξουν από 
γεωργικές ή κτηνοτροφικές και γίνουν μικτής χρήσης ή να μετατραπούν σε οικιστικές 
ζώνες, ώστε να δώσουμε στους συμπολίτες μας τη γη αυτή που τους ανήκει, να την 
αναπτύξουν όπως οι ίδιοι επιθυμούν, απελευθερώνοντας έτσι περιοχές που για 
τριάντα πέντε χρόνια ήταν ξεχασμένες και παραμελημένες, δίνοντας ζωή και 
ανάπτυξη στις περιοχές αυτές, που θεωρούνται περιθωριακές και πολλές από αυτές 
είναι σκουπιδότοποι. 

 Τελειώνοντας, θα ήθελα να συνοψίσω λέγοντας ότι η Βουλή έχει υποχρέωση 
να διασφαλίσει την κοινωνική συνοχή.  Έχουμε υποχρέωση να δώσουμε ένα δίκαιο 
συνταξιοδοτικό, ένα δίκαιο φορολογικό σύστημα, αξιοπρεπή εργοδότηση, να δώσουμε 
γη στους νέους μας να κτίσουν το σπίτι τους, αξιοπρεπείς μισθούς, δημιουργώντας 
αξιοπρεπείς θέσεις εργασίας.  Πρέπει να πάρουμε την τύχη στα χέρια μας και να 
προσαρμοστούμε έξυπνα στα νέα δεδομένα και να δημιουργήσουμε νέες ευκαιρίες για 
ανάπτυξη της οικονομίας.  

 Με τις σκέψεις αυτές, και ελπίζω εποικοδομητικές εισηγήσεις, εύχομαι καλές 
γιορτές, καλά Χριστούγεννα και ευτυχισμένος ο καινούριος χρόνος! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακού. 

 Επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Πάμπης Κυρίτσης.   

 Το βήμα δικό σας, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Νομίζω ότι από την όλη συζήτηση που έχει διεξαχθεί μέχρι τώρα δύσκολα 
μπορείς να βρεις πολλά καινούρια πράγματα, καινούρια επιχειρήματα ή διαφορετικές 
προσεγγίσεις από εκείνες που συχνά ακούμε τελευταία και ακούσαμε και στην 
περσινή έγκριση των προϋπολογισμών.  Αν υπάρχει κάτι καινούριο, είναι η ένταση και 
η όξυνση των προσωπικών επιθέσεων, η προσπάθεια απαξίωσης σε προσωπικό 
πλέον επίπεδο του ίδιου του Προέδρου, ο υποβιβασμός του πολιτικού λόγου στο 
επίπεδο του πεζοδρομίου σε πολλές περιπτώσεις, πράγμα που υποδηλεί μια πολύ 
επικίνδυνη, κατά την άποψή μου, αποδέσμευση ορισμένων πολιτικών προσώπων 
από έναν αυτοέλεγχο, ενώ κανονικά θα έπρεπε να θεωρούμε όλοι ότι είναι 
αυτονόητος.  Φαίνεται ότι δεν είναι αυτονόητος.  Και δε γίνεται αυτό το πράγμα, απλά 
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γιατί κάποιοι βουλευτές δεν μπορούν να ελέγξουν τον εαυτό τους και ξεφεύγουν από 
τα πλαίσια.  Έχω την εντύπωση ότι είναι τόση η μισαλλοδοξία καμιά φορά που 
διακρίνεις στον πολιτικό τους λόγο, που σου δημιουργείται η εντύπωση ότι μέσα από 
μια προσπάθεια απαξίωσης των πάντων, απαξίωσης ακόμα και αυτού του ίδιου του 
σώματος, των θεσμών, μέσα από τούτη την απαξίωση μπορεί να απαξιωθεί και ο 
Πρόεδρος, μπορεί να απαξιωθεί και η κυβέρνηση.  Κι ας βουλιάξουμε όλοι στα μάτια 
της κοινωνίας, στα μάτια των πολιτών!  Είναι κρίμα, αλλά, αφού το βλέπουμε, αφού το 
έχουμε, οι νούσιμοι, οι σοβαροί, οφείλουμε να το αντιμετωπίσουμε.  Αν δεν το 
κάμουμε, θα είμαστε κι εμείς υπόλογοι. 

 Νιώθω την ανάγκη να κάμω ένα σχόλιο γι’ αυτά που έχουν λεχθεί από το 
συνάδελφο το Ζαχαρία τον Κουλία, ο οποίος αναφέρθηκε σε μένα προσωπικά, 
λέγοντας, κι είχε δίκαιο, ότι τον εκοίταζα έτσι αποσβολωμένος και με έκπληξη.  Αυτό 
είναι αλήθεια.  Τον εκοίταζα σοκαρισμένος.  Είχε δίκαιο που το πρόσεξε.  Τον εκοίταζα 
σοκαρισμένος για τον εξής απλούστατο λόγο:  Ήταν φανερό ότι προσπαθούσε να 
διακωμωδήσει, με έναν τρόπο έτσι όπως όλοι τον έχουμε δει, τις πολιτικές εξελίξεις, 
να υποτιμήσει τον Πρόεδρο, να διακωμωδήσει τη γενικότερη πολιτική προσέγγιση της 
κυβέρνησης και στο Κυπριακό και στα οικονομικά.  Μα, δεν μπορούσε να διακρίνει ότι 
-γι’ αυτό ήμουν έκπληκτος- ότι είναι πρώτα και κύρια το κόμμα του που διακωμωδεί;  
∆εν είναι δηλαδή αυτονόητο ότι, αν η κυβέρνηση και αν ο Πρόεδρος έχουν αυτή την 
εικόνα, που παρουσίαζε, τέλος πάντων, με το φαιδρό και τον αστείο τρόπο που την 
παρουσίαζε, πρέπει να εξηγήσει το κόμμα του τη δική του πολιτική;  Πώς γίνεται 
δηλαδή;  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας εκλέχθηκε με την ψήφο του κόμματός του.  
Έχει τρία διακεκριμένα στελέχη το κόμμα του μέσα στην κυβέρνηση, ηγετικά στελέχη.  
Έχει συζητήσει δύο φορές, απ’ ό,τι ξέρω, στα πολιτικά σώματα του κόμματος τη 
στάση του το κόμμα απέναντι στην κυβέρνηση και αποφάσισε ότι, παρ’ όλες τις 
διαφορές που μπορεί να υπάρχουν, παραμένει και στηρίζει.  Χτες ακόμα 
συμφωνήσαμε για το πακέτο των μέτρων.  Ε, πώς γίνεται να είναι και τα δύο 
επιτέλους;  Εάν διακωμωδούσε ένας το κόμμα μου με αυτό τον τρόπο, ξένος, εγώ θα 
αντιδρούσα.  Ε, δεν μπορώ να καταλάβω πώς γίνεται δεκτό να το διακωμωδεί ο ίδιος!  
Θέμα δικό του βέβαια.  Πρέπει να πω την αλήθεια, ότι, την ώρα που ακούω αυτά τα 
αστειάκια, γελώ τζι εγώ, όπως γελούμε όλοι, ύστερα όμως που το σκέφτομαι πιο 
σοβαρά λέω ’πού μέσα μου «γελούμε με το χάλι μας»!   

 Συναδέλφισσες και συνάδελφοι,  

 Έχουν ακουστεί πολλά επιχειρήματα που έχουν να κάμουν με το μέγεθος της 
κρίσης, με την αδυναμία της κυβέρνησης να αντιμετωπίσει ή να προβλέψει, να 
ασκήσει πολιτική.  Βεβαίως, δε θέλω να πετάξω όλη την κριτική στο πυρ το εξώτερον, 
υπήρξε και δημιουργική κριτική και απόψεις σοβαρές, τις οποίες οφείλουμε να 
λάβουμε υπόψη.  Θέλω όμως να στηλιτεύσω μια προσέγγιση η οποία να μου 
επιτρέψετε να πω ότι είναι υπό κριτική.  ∆ε γίνεται να στήνεις ολόκληρη την 
επιχειρηματολογία σου, για να επιτεθείς στην οικονομική πολιτική της κυβέρνησης, 
πάνω σε επιχειρήματα, νούμερα, αριθμούς, που αγνοούν παντελώς το γεγονός ότι 
εδώ και δύο χρόνια σε όλο τον κόσμο υπάρχει η βαθύτερη οικονομική και κοινωνική 
κρίση που γνώρισε η ανθρωπότητα.  ∆εν μπορεί να κρίνεις την οικονομία σήμερα και 
την οικονομική και κοινωνική πολιτική της κυβέρνησης αγνοώντας τις πραγματικότητες 
ή, αν δε σε συμφέρουν, διαστρεβλώνοντάς τες κιόλας, για να σου βκαίννουν τα 
νούμερα!   

 Τα επιχειρήματα, λυπούμαι να το πω, και του προέδρου του ∆ημοκρατικού 
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Συναγερμού, για τούτο το ζήτημα δεν μπόρεσαν να ξεπεράσουν αυτή την αδυναμία.  
Θα χρησιμοποιήσω όμως, για να κάμω πιο ξεκάθαρο είντα που θέλω να πω, ένα ’πού 
τα ανέκδοτα του κ. Κουλία που με βοηθά να καταδείξω ακριβώς γιατί είναι χρήσιμο, 
για εκείνους που θέλουν να συζητούν σοβαρά εν πάση περιπτώσει, να βάλλουμε τα 
πράγματα στη θέση τους.  Είπε ο κ. Κουλίας ότι παρέλαβε ένα σπίτι γεμάτο λίρες ο 
Χριστόφιας τζι έφαν το τζι έφαεν τζιαι τους παραστατούς τζι ενόμισεν τωρά με τούτον 
το “ισχυρό” επιχείρημα ότι έκαμέ μας φύλλο τζιαι φτερό!  Αγνοεί ο κ. Κουλίας ότι τα 
τελευταία δύο χρόνια λόγω της οικονομικής κρίσης το κράτος απώλεσε €2 δις 
εισοδήματα;  Πόθεν ήταν να τά βρει αυτά τα €2 δις;  ∆ηλαδή, αν ήταν ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος Πρόεδρος, αν ήταν ο Σπύρος Κυπριανού Πρόεδρος, αν ήταν ο κ. 
Κουλίας Πρόεδρος, επειδή έν’ του κέντρου τζιαι δεν είναι δογματικός σαν εμάς, ήταν 
να ξυπνήσει το πρωί τζιαι να βρει δκυο σακούλες με €2 δις εισοδήματα;  Αγνοεί ο κ. 
Κουλίας ότι η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, η Commission και το ∆ιεθνές Νομισματικό 
Ταμείο δηλώνουν ξεκάθαρα για την Κύπρο ότι ο λόγος των επιπτώσεων από την 
οικονομική κρίση είναι η κάμψη της εξωτερικής ζήτησης, ότι η Κύπρος επήρε μέτρα, 
λεν οι εκτιμήσεις, και τα επήρε έγκαιρα και έχει τις μικρότερες επιπτώσεις η Κύπρος;  
Είναι η μόνη χώρα που έχει μόλις εννιά μήνες αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης λόγω της 
κρίσης.  Όλες οι χώρες της Ευρωζώνης έχουν από χρόνο και πάνω αρνητικούς 
ρυθμούς ανάπτυξης.  Εμείς είχαμε -1,7% ρυθμό ανάπτυξης το 2009 και σήμερα 
έχουμε 0,5%, θετικό.  Η Ευρώπη είχε κατά μέσο όρο αρνητικό ρυθμό ανάπτυξης, η 
Ευρωζώνη, το 2009 -4,1%, διπλάσιο, τριπλάσιο.  Το δημόσιο χρέος της Ευρωζώνης 
είναι 87,8%.  Ακούστε:  Η Γερμανία το 2007 είχε ρυθμό ανάπτυξης θετικό, 2,5%, το 
2009 είχε -5%, η Γαλλία είχε θετικό, 2,3%, το 2009 είχε αρνητικό, -2,2%.  Να μη 
συνεχίσω να απαριθμώ.  Είναι ολοφάνερα τα πράγματα.  Το έλλειμμα σήμερα, το 
δημοσιονομικό έλλειμμα, αυτή τη στιγμή που μιλούμε της Γαλλίας είναι 8,4%, της 
Γερμανίας 5,2%.  Και, όταν ξεκίνησε η κρίση, ήταν plus 0,2% και της Γερμανίας…  
Plus 0,2% δεν είναι ένα σπίτι λίρες, είναι ένας ουρανοξύστης λίρες και εξαφανίστηκαν 
μέσα σ’ ένα χρόνο τζιαι επήεν -5,2%, αρνητικό!  Ε, είμαστε σοβαροί δηλαδή, όταν 
κρίνουμε την οικονομική πολιτική και όλες αυτές τις “καταστροφές” που έφερε η 
κυβέρνηση Χριστόφια αγνοώντας και διαστρεβλώνοντας αυτή την πραγματικότητα;   

 Τις χειρότερες επιδόσεις της η κυπριακή οικονομία τις είχε ασφαλώς το 1974.  
Αν έβλεπε κάποιος τα στοιχεία που απαριθμούνται σήμερα σε σχέση με εκείνα του 
Οκτώβρη του ’74, που η ανεργία ήταν 35%, το δημοσιονομικό έλλειμμα ήταν σχεδόν 
80%, αναστάληκε η ΑΤΑ, οι μισθοί μειώθηκαν...  Με βάση αυτή τη λογική και με βάση 
τον τρόπο που έγινε η συζήτηση εδώ, θα μπορούσε κάποιος με πολλή ασφάλεια να 
πει ότι ο Μακάριος ήταν ένας ανίκανος Πρόεδρος!  Ο άνθρωπος εκείνος που έπιασε 
το σταυρό του μαρτυρίου, για να ανοικοδομήσει τη χώρα, μαζί με όλους τους 
υπόλοιπους, εάν κριθεί με τον τρόπο που κρίναμε εδώ σήμερα την κυβέρνηση, είναι 
ανίκανος, είναι αστείος!  Ευτυχώς, δεν κρίθηκε έτσι όμως.  Ευτυχώς, έδειξαν μια 
μεγαλύτερη σοβαρότητα οι πολιτικές δυνάμεις, στήριξαν τον Πρόεδρο Μακάριο και το 
Σπύρο Κυπριανού, που συνέχισε, έδειξαν κατανόηση για τις δυσκολίες, εβάλαν τη 
ράσιην τους ’πού κάτω και είχαμε τα αποτελέσματα που είχαμε.  Ευτυχώς! 

 Λέχθηκε από κάποιους ότι, αν δεν ήταν ο Χριστόφιας Πρόεδρος, με αυτή την 
κατάσταση, όπως παρουσιάζεται, το λαϊκό κίνημα και τα συνδικάτα και εμείς ιδιαίτερα 
θα ήμασταν στους δρόμους.  Μπορεί να ήμασταν στους δρόμους, αν ήταν στην 
εξουσία, αντί του ΑΚΕΛ, ο Συναγερμός και ακολουθούσε νεοφιλελεύθερη πολιτική 
υπέρ του κεφαλαίου.  Μπορεί να ήμασταν στους δρόμους. δεν είναι κακό.  ∆ε σας 
προβληματίζει όμως γιατί υποχρεώνεται ο κ. Νεοφύτου τρεις φορές την ημέρα να 
κατηγορεί τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ότι καθορίζει την οικονομική και κοινωνική 
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του πολιτική πίνοντας καφέ με το Νίκο Μωυσέως της ΣΕΚ;  ∆ε σας προβληματίζει ότι 
η Κύπρος είναι η μόνη χώρα της Ευρώπης όπου το συνδικαλιστικό κίνημα στρέφει τα 
πυρά του και τις διεκδικήσεις του, αντί εναντίον της κυβέρνησης, εναντίον της 
αντιπολίτευσης;  ∆ε σας προβληματίζει γιατί όλα τα νομοσχέδια που ήρθαν εδώ, σ’ 
αυτή την αίθουσα, με κοινωνική συναίνεση και ως αποτέλεσμα του κοινωνικού 
διαλόγου και κοινωνικής συμφωνίας, η αντιπολίτευση τα καταψήφισε;  ∆ε σας 
προβληματίζει γιατί αυτό το κακοφάνισμα, αυτό το άκκαμμαν, το μεγάλο, ενάντια 
στους συνδικαλιστές και αυτές οι συγκρούσεις;  Φαίνεται ότι ο Χριστόφιας και η 
κυβέρνησή του, επειδή είναι και συνεπείς με το πρόγραμμά τους και με τις αρχές με 
βάση τις οποίες εκλέχθηκαν, ναι, κάμνουν μια πολιτική που εμποδίζει το λαϊκό κίνημα 
να βγει στους δρόμους, γιατί ακολουθούν την πολιτική του διαλόγου, της συναίνεσης, 
της συζήτησης, και τα μέτρα που προτείνουν είναι τέτοια, που λαμβάνουν υπόψη τις 
ευαισθησίες όλων αυτών των ανθρώπων.   

 Γι’ αυτό σας κακοφαίνεστε, αγαπητοί συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, γιατί δε διακρίνετε ότι εμείς αξιοποιούμε τη “μεγαλοψυχία” που δείχνετε, 
για να βάλετε ράσιην και να υποστείτε πολιτικό κόστος!  Σε ποια κατεύθυνση να 
υποστείτε όμως πολιτικό κόστος;  Για ποιο πράγμα να υποστείτε το πολιτικό κόστος;  
Γιατί κατ’ ανάγκη δηλαδή υπονοείτε ότι οι όποιες αποφάσεις έχουν να κάμουν με τη 
λύση των προβλημάτων που αντιμετωπίζει η κοινωνία πρέπει να έχουν πολιτικό 
κόστος;  Προφανώς, γιατί έχετε συγκεκριμένα πράγματα υπόψη σας.  Προφανώς, 
γιατί θέλετε να υποχρεώσετε την κυβέρνηση, για να αναλάβετε πολιτικό κόστος, να 
υιοθετήσει τις θέσεις και το πρόγραμμά σας.  Αυτό το πράγμα δε γίνεται όμως.  Είναι ο 
Χριστόφιας που είναι Πρόεδρος.  Είναι το δικό του πρόγραμμα που είναι να 
εφαρμοστεί.  Εάν πράγματι θέλετε να δείξετε συναίνεση με απόλυτο σεβασμό στη 
διαφορετικότητα των απόψεών μας, υπάρχει ο τρόπος να δώσετε στήριξη.  Πότε το 
κάνατε αυτό το πράγμα όμως;  Πότε έδωσε στήριξη η αντιπολίτευση, σοβαρή στήριξη, 
μέσα σ’ αυτές τις δύσκολες συνθήκες που περνούμε, στην προσπάθεια της 
κυβέρνησης να αντιμετωπίσει τα προβλήματα;  Και με το ∆ΗΚΟ έχουμε διαφωνίες 
μεγάλες.  Βασανιστήκαμε, ήβραμε  τρόπους.  Εσείς που είσαστε έτοιμοι να αναλάβετε 
πολιτικό κόστος τι εννοείτε;  Αλλά ο κ. Αναστασιάδης το είπε ξεκάθαρα, «έχουμε δύο 
διαφορετικούς δρόμους, δύο διαφορετικές φιλοσοφίες, έχουμε άλλους στόχους».  Εάν 
λοιπόν η συναίνεση και η συνεργασία είναι νοητή, μόνο όταν υιοθετεί η κυβέρνηση 
εκείνα που εσείς θέλετε, αυτό το πράγμα δεν είναι συνεργασία ούτε συναίνεση ούτε 
και ανάληψη πολιτικού κόστους.  Αν θέλετε να αναλάβετε πολιτικό κόστος στην 
κατεύθυνση να συγκρουστούμε με το κεφάλαιο, να συγκρουστούμε με τα κέρδη και 
τον πλούτο, έτσι ώστε να μπορέσουμε η έξοδος ’πού τούτη την κρίση να γίνει, με 
τέτοιο τρόπο που να είναι ισορροπημένη και ισοβαρής και να μην είναι μονόπλευρη 
και μονόδρομη, όπως γίνεται προσπάθεια να γίνει σε άλλες χώρες, τότε βεβαίως 
είμαστε μέσα στα πλαίσια που λογικά πρέπει να αναζητήσουμε κοινές λύσεις και 
διεξόδους.  

 Όντως υπάρχουν δύο δρόμοι και δύο προσεγγίσεις.  Ο δικός μας ο δρόμος 
είναι γνωστός.  Εμείς θέλουμε ένα κράτος δικαίου, ένα κράτος πρόνοιας που να 
συμβάλλει στη δικαιότερη ανακατανομή του πλούτου, ένα κράτος που να διασφαλίζει 
και να προστατεύει τους πολίτες από την ασυδοσία της αγοράς και της κερδοσκοπίας.  
Ο δικός σας ο δρόμος πού είναι, πού πάει, πού οδήγησε;  Πρώτα πρώτα, είχατε την 
ευκαιρία δέκα χρόνια να τον περπατήσετε κι εμείς να σας παρακολουθήσουμε.  Τι 
αποτέλεσμα είχε δηλαδή η δεκαετής διακυβέρνηση;  Θέλετε να αρχίσω να λέω 
στοιχεία γι’ αυτά που σήμερα κάμνετε αυτή την επίθεση, να δούμε πόσο ήταν το 
δημοσιονομικό έλλειμμα, όταν παραλάβατε, και πόσο παραδώσατε;  Μία μικρή κρίση 
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στον Κόλπο, που ήταν τοπικής σημασίας, ήταν αρκετή, για να κλείσετε τη 
διακυβέρνηση με δημοσιονομικό έλλειμμα της τάξης του 6,8%, όι μια παγκόσμια κρίση 
που έσουσεν συθέμελα ούλλον τον κόσμο!   

 Να πούμε για τα μεγάλα ζητήματα, τα διαρθρωτικά, που σήμερα τα θυμηθήκατε 
όλα τζιαι θέλετε εδώ και τώρα και μέσα σε έξι μήνες να είναι όλα λυμένα;  Να πούμε 
για το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, που παραλάβατε £600 εκατομ. και 
παραδώσατε σε δέκα χρόνια £6 δις χρέος;  Θέλετε να σας πω πότε ξεκίνησαν οι 
αναλογιστές του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων να λεν ότι έχει πρόβλημα 
βιωσιμότητας το ταμείο;  Από το ’93 και πριν ακόμα.  Γιατί δεν εντζίσετε πάνω;  Ποιος 
έντζισεν πάνω;  Έννεν η κυβέρνηση Χριστόφια που συγκρούστηκε;  Ξέρετε τι 
προβλέπει η συμφωνία για τη βιωσιμότητα του ταμείου;  Οι εργαζόμενοι καταβάλλουν 
για τριάντα πέντε χρόνια κάθε πέντε χρόνια αυξημένη εισφορά, για να κρατήσουν το 
ταμείο τους και να μην αυξηθούν τα όρια αφυπηρέτησης.  ∆εν είχε πολιτικό κόστος 
τούτο το πράγμα;  Αυτό το πολιτικό κόστος όμως δε δεχθήκατε να το αναλάβετε.  ∆ε 
δεχθήκατε να συμμετέχετε σε τούτο το πολιτικό κόστος.  Για το πολιτικό κόστος όμως 
με το να επιτεθούμε σε δικαιώματα είσαστε έτοιμοι, για να προστατευθούν ο πλούτος 
και τα κέρδη!  Και μην ξαναπούμε τώρα επιχειρήματα για παιδιά, ότι οι επιχειρήσεις 
έχουν προβλήματα, ότι οι μικροεπιχειρήσεις είναι στη χρεοκοπία!  Ε, ποιος είπε να 
φορολογηθούν εκείνοι που είναι στη χρεοκοπία ή εκείνοι που έχουν προβλήματα;  
Εκείνο που λέχθηκε είναι να φορολογηθούν εκείνοι που έχουν κέρδη, για να 
μπορέσουμε να βοηθήσουμε εκείνους που έχουν προβλήματα, για να υπάρξει 
κοινωνική αλληλεγγύη.  Το μόνο που ζητήθηκε από την κυβέρνηση εδώ και οκτώ 
μήνες, που λέτε ότι δεν επήρε μέτρα και εν εκατανοούσεν το μέγεθος του 
προβλήματος, είναι μία εισφορά από τις μεγάλες επιχειρήσεις υπό μορφή 
αλληλεγγύης για δύο χρόνια, όσοι έχουν κέρδη να πληρώσουν 1% πάνω στα κέρδη 
τους, και αυτό το αρνηθήκατε.  Και ακούω τώρα εδώ να βκαίννει ο καθένας τζιαι να 
λέει «αν εθέλετε, κύριοι, να ήσαστε δίκαιοι, εμπορούσετε να κάμετε τζιείνο, 
εμπορούσετε να κάμετε το άλλο, εμπορούσετε να κάμετε το άλλο»!  Ε, καλά, 
εμπορούσαμε!  Τζιείνο που εκάμαμε όμως τζιαι που ήρτεν εδώ κατά συγκεκριμένο 
τρόπο γιατί δεν το ψηφίσατε;  Και τι είναι εκείνο που μας πείθει ότι, αν εφέρναμε τζι 
αλλό εκατόν, εάν εστρέφονταν προς την κατεύθυνση του πλούτου, ήταν να τα 
υποστηρίξετε; Ο πιο εύκολος τρόπος να επιχειρηματολογήσεις γιατί δεν έκαμες ένα 
πράγμα είναι να πεις ότι μπορούσε να γίνουν άλλα χίλια.  Ας ξεκινούσαμε ’πού 
τζιείνον το ένα όμως.  Θα ήταν πολύ διαφορετικά τα πράγματα σήμερα, αν 
ξεκινούσαμε και υιοθετούσαμε εκείνες τις προτάσεις.  ∆ικαίωμά σας βεβαίως να μην 
τις υιοθετήσετε.  Ε, όι να λέμε τζιόλας ότι η κυβέρνηση αγρόν ηγόρασεν και δεν 
επήρεν μέτρα!  Συγγνώμη, εδώ ήμασταν όλοι! 

 Εμείς θέλουμε έξοδο από την κρίση με έναν τρόπο ορθολογιστικό και ψύχραιμο 
αλλά κυρίως έξοδο που να μην καταστρέψει τους αδύνατους, που να μην αλλοιώσει 
τις κατακτήσεις του κυπριακού λαού, να μην αλλοιώσει πρώτα και κύρια την ιστορική 
παράδοση αυτού του τόπου στον κοινωνικό διάλογο τζιαι στις σωστές εργασιακές 
σχέσεις.  Εσείς μιλάτε για έξοδο εννοώντας ότι “έξοδος από την κρίση και λύση των 
διαρθρωτικών προβλημάτων” λίγο πολύ πρέπει να σημαίνει κατ’ ανάγκη υπόσκαψη 
του κοινωνικού διαλόγου, υποβάθμιση του ρόλου των συνδικάτων, συρρίκνωση των 
κατακτήσεων.  Επιτίθεσθε με τη δριμύτητα που επιτίθεσθε συνεχώς σε κάποιες 
υπερβολές που μπορεί να υπάρχουν στο δημόσιο τομέα, νομίζοντας ότι με αυτό τον 
τρόπο, εξάπτοντας τέλος πάντων το αίσθημα δικαίου του απλού πολίτη, ξοφλούμε.  
∆εν ξοφλούμε με αυτό τον τρόπο.  Σπέρνουμε ανέμους και, αν δεν προσέξουμε, θα 
θερίσουμε θύελλες!   
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 Άκουσα, στην προσπάθειά τους κάποια στελέχη της αντιπολίτευσης να 
εμφανιστούν ακριβώς, ενώ από τη μια αρνούνται να πάρουμε μέτρα ενάντια στον 
πλούτο, να εμφανιστούν από την άλλη και υπερασπιστές των φτωχών και των 
αδικημένων...  Πράγματι δηλαδή η πιο αποδοτική φορολογία θα ήταν η φορολογία 
στις δηλώσεις!  Αν μπορούσαμε να βάλουμε φορολογία στις δηλώσεις, θα λύαμε τα 
δημοσιονομικά μας προβλήματα μέσα σε μια ημέρα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχει ακόμη πέντε λεπτά ο κ. Κυρίτσης.  Έχετε ακόμα πέντε λεπτά, κύριε 
Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Λοιπόν, λέχθηκε ότι ούτε λίγο ούτε πολύ ο Κυρίτσης -λέχθηκε και ψες σε μια 
εκπομπή- και κατά συνέπεια η ΠΕΟ και ό,τι ο Κυρίτσης εκπροσωπεί -διότι έντζιε 
προσωπικό το θέμα- είμαστε τζιαι εναντίον της ΑΤΑ!  Και μάλιστα, όταν εζητούσε ο κ. 
Αβέρωφ να γίνει δικαιότερη, εμείς ήμαστε επιφυλακτικοί.  Να σας διαβάσω ’πού το 
άρθρο του κ. Αβέρωφ, για να καταλάβετε γιατί είμαστε επιφυλακτικοί, όταν ακούμε για 
την ΑΤΑ:  «Μια βαθύτερη ανάλυση της ΑΤΑ με αυστηρά οικονομικά κριτήρια 
καταδεικνύει ότι σε ένα μεγάλο βαθμό προκαλεί αδικίες.  Με την προσωρινή αύξηση 
του διαθέσιμου εισοδήματος αυξάνεται ο πληθωρισμός ζήτησης, ενώ ταυτόχρονα 
αυξάνονται και οι τιμές των προϊόντων στην αγορά λόγω της αύξησης του κόστους 
παραγωγής από τις εγχώριες επιχειρήσεις.  Αυτή η αύξηση στις τελικές τιμές των 
προϊόντων πλήττει την ανταγωνιστικότητα των κυπριακών εταιρειών έναντι των 
εισαγομένων προϊόντων».  Αυτή είναι η αδικία!  Είναι αδικία σε βάρος των κυπριακών 
επιχειρήσεων!  Και, για να αρθεί αυτή η αδικία, που κάμνει την οικονομία μας 
ανταγωνιστική, το λογικό συμπέρασμα -αν θέλετε, να σας κάμω εγώ τη μετάφραση- 
είναι ότι πρέπει να καταργηθεί!  Και γιατί να πιστέψουμε, κύριε Νεοφύτου, ότι θέλετε 
να κάμετε την ΑΤΑ καλύτερη;  Όταν επί δεκαπέντε χρόνια έρχεται το ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο τζιαι κάμνει εκθέσεις και λέει ότι η ΑΤΑ είναι βαρίδι για την 
κυπριακή οικονομία, εσείς το υποστηρίζετε!  Όταν ήσασταν στην εξουσία, 
προσπαθήσατε να τη δαιμονοποιήσετε, να παρουσιάσετε ότι τις αυξήσεις που 
παίρνουν οι εργαζόμενοι ’πού την ΑΤΑ λόγω ΦΠΑ, λόγω φόρων κατανάλωσης, έν’ 
άδικα που τις παίρνουν, διότι πλήττονται τα δικαιώματα και τα δίκαια των 
επιχειρήσεων με βάση την εκτίμησή σας.  Επειδή τωρά καταλάβατε ότι δεν πουλά 
αυτό το πράγμα και επειδή ξεκίνησε μια γενικότερη προσπάθεια να χαϊδεύουμε αφτιά, 
όπου μπορούμε, πρέπει εμείς τώρα να συμφωνήσουμε τζιόλας ότι οι προθέσεις σας 
είναι οι πιο αγνές και ότι μέσα στο πρόγραμμά σας θέλετε να κάμετε την ΑΤΑ 
καλύτερη για τους αδύνατους και να την κάμετε και δικαιότερη;  Λυπούμαι, αλλά δεν 
υπάρχει το προηγούμενο που να μπορεί να υποστηρίξει αυτή την προσπάθειά σας.  
Εμείς ειλικρινά, αν μπορεί να γίνει, θα το βλέπαμε.  Ξέρουμε όμως κιόλας από την 
άλλη ότι δεν είναι όλοι με την ίδια αγνότητα και με το ίδιο ενδιαφέρον που 
προσεγγίζουν αυτό τον ιερό θεσμό, όπως και άλλες κατακτήσεις των εργαζομένων, 
διότι βλέπουμε τελευταία και μια απαξίωση και του κοινωνικού διαλόγου και των 
συλλογικών διαπραγματεύσεων.  Όσο κι αν δεν το παραδέχεστε, στην πράξη αυτό 
συμβαίνει. 

 Θέλω να ολοκληρώσω, φίλες και φίλοι, με το εξής:  Κάποιος από τους 
συναδέλφους μιλώντας για το κόμμα μας για μια ακόμα φορά, έχουμε συνηθίσει 
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βέβαια, είπε “οι δογματικοί του ΑΚΕΛ”.  Ποιοι είναι οι δογματικοί;  Εκείνοι που 
επιμένουν ότι το μοντέλο της Ιρλανδίας, το μοντέλο της Ελλάδας, το μοντέλο της 
Ισπανίας, της Πορτογαλίας…  Εκείνοι που επιμένουν ότι ξέρουν να προβλέπουν τα 
πάντα και που δυο φορές την ημέρα πέρσι και πρόπερσι ελέαν μας «τι εξαιρετικό 
σύστημα είναι της Ιρλανδίας!» και τώρα που κατέρρευσε επιμένουν ότι ο δρόμος τους 
και το σύστημά τους και το μοντέλο τους είναι ιερό και πρέπει να το 
περιφρουρήσουμε;  Εμείς είμαστε οι δογματικοί ή αυτοί που προσπαθούν να 
δικαιολογήσουν την κρίση με χίλια επιχειρήματα χωρίς να παραδέχονται έστω και 
τόσο ότι το σύστημα που έκτισε ο νεοφιλελευθερισμός τα τελευταία είκοσι χρόνια στην 
Ευρώπη είναι σύστημα που, αν δεν αντικατασταθεί από ένα σύστημα άλλο, ένα 
μοντέλο που να επαναφέρει την Ευρώπη σε κοινωνικούς προσανατολισμούς, πάει 
στο αδιέξοδο και στην καταστροφή;  Το ΑΚΕΛ δεν είναι δογματικό.  Αν ήταν 
δογματικό, δε θα στήριζε και κυβερνήσεις και Προέδρους με διαφορετικές πολιτικές και 
ιδεολογικές προσεγγίσεις και δε θα ήταν συνεπέστατο σ’ αυτή τη στήριξη και δε θα 
εργαζόταν μαζί τους, για να προχωρήσουμε μπροστά αυτή την κυπριακή κοινωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συμπληρώσατε το χρόνο. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ∆ογματισμός, με όλη την εκτίμηση, είναι η επιμονή στον άκρατο 
νεοφιλελευθερισμό, που κατέρρευσε. 

 Ευχαριστώ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, και εύχομαι σε όλους καλές 
γιορτές και καλό νέο χρόνο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυρίτση. 

 Καλωσορίζω εκ μέρους του σώματος τους παρευρισκόμενους στις εργασίες 
μας υπουργούς της κυβέρνησης και καλώ στο βήμα τον επόμενο ομιλητή, τον κ. Ιωνά 
Νικολάου.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε, νομίζω ότι υπάρχει ένα λάθος το οποίο 
έγινε στον καταρτισμό του καταλόγου της σειράς για τους ομιλητές.  Ενώ θα έπρεπε ο 
κ. Νίκος Κλεάνθους να μιλούσε πριν από εμένα, για να μπορεί να τηρηθεί ακριβώς η 
σειρά με βάση την εκλογική δύναμη των κομμάτων, φαίνεται ότι κάποιο λάθος έγινε.  
Γι’  αυτό προτείναμε στο ∆ΗΚΟ να γίνει αυτή η διαφοροποίηση, αλλά δεν ξέρω εάν 
υπάρχει αντίρρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι το πρόγραμμα που ετοίμασαν οι… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε γνωρίζω αν υπάρχει αντίρρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 …αρμόδιοι λειτουργοί της Βουλής. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ρωτώ αν υπάρχει αντίρρηση, κύριε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, δηλαδή συμφωνήσατε να αλλάξετε θέση; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Όχι, απλώς εκαταγγείλαν μας που εν αλλάξαμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νικολάου, θα μιλήσετε; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα μιλήσω βεβαίως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εγώ επαναλαμβάνω ότι αυτό το πρόγραμμα έχει ετοιμαστεί και πιστεύω ότι 
πρέπει να τηρηθεί.  ∆εν μπορούμε να το αλλάξουμε τώρα.  Αν υπάρχουν παράπονα, 
πρέπει να συζητηθούν μετά. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα καταρχάς να μου επιτρέψετε να καλωσορίσω την παρουσία εδώ της 
κ. και των κ. υπουργών και να αρχίσω λέγοντας το εξής:  Συζητούμε τον τρίτο 
προϋπολογισμό της κυβέρνησης Χριστόφια δυστυχώς και πάλι πάνω σε μια 
λανθασμένη βάση, αφενός γιατί και φέτος, όπως και τα δύο προηγούμενα χρόνια, 
ακούσαμε την ωραιοποιημένη ανάλυση και τις αισιόδοξες προβλέψεις του αρμόδιου 
υπουργού και αφετέρου γιατί δε διαπιστώνουμε καμία διάθεση από την παρούσα 
κυβέρνηση, αλλά ούτε και από το κόμμα που μετέχει και στηρίζει αυτή την κυβέρνηση, 
το ΑΚΕΛ, να προχωρήσει σε τομές και βαθιές ρήξεις, να νοικοκυρέψει την οικονομία, 
να προσφέρει στον πολίτη εκείνα που ένα σύγχρονο κράτος οφείλει να του προσφέρει 
και κυρίως να του προσφέρει σιγουριά, ασφάλεια και προοπτική για το μέλλον. 

 Συζητούμε τον προϋπολογισμό με μια διάθεση διαχειριστική, πόσα εισπράξαμε 
και πόσα ξοδέψαμε φέτος και πόσα περισσότερα ή λιγότερα προβλέπουμε ότι θα 
εισπράξουμε ή θα ξοδέψουμε τον επόμενο χρόνο.  Μπερδεύουμε τους πολίτες με 
χιλιάδες νούμερα, ποσοστά, υπολογισμούς και δυσνόητους όρους, αλλά 
αποφεύγουμε να μιλήσουμε για τα πραγματικά, καθημερινά τους προβλήματα.  Αυτό 
είναι όμως το ζητούμενο;  Αυτό είναι που περιμένουν να ακούσουν σήμερα από εμάς 
οι είκοσι πέντε  χιλιάδες άνεργοι, οι χιλιάδες των εργαζομένων που, για να μη χάσουν 
την εργασία τους, δέχθηκαν μειώσεις μισθών, οι μικρομεσαίοι επιχειρηματίες που 
προσπαθούν με νύχια και με δόντια -και κυρίως με αυξημένους δανεισμούς- να 
κρατήσουν τις οικογενειακές τους επιχειρήσεις και τους εργαζόμενούς  τους; 

 Γιατί δε βλέπουμε γύρω μας, να διδαχθούμε από άλλες χώρες που 
αντιμετώπισαν τα ίδια προβλήματα με εμάς;  Γιατί δεν καταστρώνουμε ένα 
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ολοκληρωμένο τριετές ή ακόμη πενταετές πρόγραμμα δημοσιονομικής εξυγίανσης;  
Αυτό θέλουν να δουν οι πολίτες, αυτό θέλουν να δουν και οι αγορές και οι επενδυτές, 
για να εμπιστευθούν ξανά την κυπριακή οικονομία.  Θέλουν να δουν σοβαρότητα, 
σχέδιο, ξεκάθαρες πολιτικές και στόχους.  Θέλουν να δουν αποφασιστικότητα.  Γιατί 
δεν τα κάνουμε αυτά έγκαιρα, πριν κάποιοι άλλοι μας τα επιβάλουν;  Ή μήπως αυτή 
είναι κατά βάθος η προσπάθειά μας, να απαλλάξουμε τους εαυτούς μας και να 
φορτώσουμε σε άλλους την ευθύνη; 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν θέλουμε να είμαστε χρήσιμοι και παραγωγικοί, αν θέλουμε αυτή η 
διαδικασία μονολόγων να αποκτήσει κάποια στιγμή ουσία, πρέπει να τεθεί σε μια 
εντελώς διαφορετική βάση.  Οι πολίτες πρώτα απ’ όλα θέλουν να ακούσουν όλους 
εμάς να κάνουμε αυτοκριτική, γιατί όλοι φέρουμε ευθύνη για τα σημερινά αδιέξοδα της 
κυπριακής οικονομίας.  Πρέπει να παραδεχθούμε ότι όλες οι πολιτικές δυνάμεις 
χρησιμοποίησαν το δημόσιο ως εργαλείο ενίσχυσης και εμπέδωσης της πολιτικής 
τους παρουσίας.  Αν τολμήσουμε αυτό το βήμα, τότε μπορεί να προχωρήσουμε και 
στο επόμενο, που είναι η χάραξη γενναίων πολιτικών με υπευθυνότητα, ανοικτό 
πνεύμα και κυρίως με διάθεση διαλόγου.  Κανένας δε διαθέτει την απόλυτη αλήθεια 
και καμιά πολιτική δύναμη δεν μπορεί μόνη να αντιμετωπίσει τα προβλήματα του 
τόπου.  Αν θέλουμε να είμαστε χρήσιμοι και παραγωγικοί, πρέπει να αναλύσουμε σε 
βάθος τα προβλήματα πίσω από αριθμούς και στατιστικές.   

 Όσο κι αν οι αριθμοί τρομάζουν, δεν αρκεί να λέμε ότι οι άνεργοι από δώδεκα 
χιλιάδες το Νιόβρη του 2008 αυξήθηκαν στις είκοσι πέντε χιλιάδες τον προηγούμενο 
μήνα.  Και σίγουρα δεν αρκεί να ακούμε από υπουργούς να δηλώνουν ελαφρά τη 
καρδία ότι η αύξηση οφείλεται στην εποχικότητα του τουρισμού.  Πρέπει η ανεργία να 
αναλυθεί σε βάθος, κυρία υπουργέ, ποιοι είναι οι άνεργοι ως προς το φύλο, την ηλικία, 
το μορφωτικό επίπεδο, το είδος της εργασίας, και βάσει αυτών των δεδομένων να 
σχεδιάσουμε τις πολιτικές μας.  Είναι τουλάχιστον ανεύθυνο να βλέπουμε την ανεργία 
να αυξάνεται κι εμείς να επιμένουμε σε μέτρα που δεν απέδωσαν.  Πρέπει να 
μελετήσουμε τη διάρκεια κατά την οποία ένα άτομο παραμένει χωρίς εργασία.  
∆υστυχώς, θα διαπιστώσουμε μέσα από επίσημα στοιχεία ότι η περίοδος ξεπερνά 
κατά πολύ τους έξι μήνες.   

 Πρέπει να μελετήσουμε τις κοινωνικές επιπτώσεις αυτού του φαινομένου.  Η 
ουσία του προβλήματος της ανεργίας βρίσκεται στη σαφώς μεγαλύτερη αύξησή της 
στις παραγωγικές ηλικίες τριάντα έως σαράντα εννέα.  Βρίσκεται δηλαδή στην 
αδυναμία των ανέργων να συντηρήσουν αξιοπρεπώς τις οικογένειές τους και να 
εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις τους.  Βρίσκεται στην ανασφάλεια των εργαζομένων 
στον ιδιωτικό τομέα, οι οποίοι δηλώνουν σε πρωτοφανή ψηλά ποσοστά για την 
Κύπρο -περίπου ένας στους τρεις- ότι φοβούνται ότι μπορεί να χάσουν την εργασία 
τους.  Βρίσκεται, επιτρέψτε μου να πω, στην εσκεμμένη εκ μέρους της κυβέρνησης 
απόκρυψη στοιχείων, κυβερνητικών μάλιστα τμημάτων, βάσει των οποίων η ανεργία 
θα συνεχίσει την ανοδική της πορεία για ακόμη δύο χρόνια, φτάνοντας στον 
τρομακτικό αριθμό των τριάντα δύο χιλιάδων ανέργων.   

 Η αντιμετώπιση του προβλήματος δε βρίσκεται στην αύξηση ούτε στην 
παράταση της διάρκειας λήψης επιδομάτων, τα οποία είναι εκεί και πρέπει να 
συνεχίσουν να είναι, για να αντιμετωπίζουν προσωρινά βασικές ανάγκες των 
ανέργων.  Ο πολίτης χρειάζεται εργασία, όχι ελεημοσύνη από το κράτος.  Θέλει να 
έχει μια αξιοπρεπή ζωή σε συνθήκες σιγουριάς και ασφάλειας, κυρία υπουργέ.  Η 
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λύση βρίσκεται στη δημιουργία θετικού επιχειρηματικού κλίματος, στην ενθάρρυνση 
των επενδύσεων και στη δημιουργία θέσεων εργασίας, κύριε συνάδελφε, κύριε 
Κυρίτση.  Όσο οι κυβερνώντες αδυνατούν να το αντιληφθούν, όσο αντιμετωπίζουν τον 
επιχειρηματικό κόσμο περίπου ως εχθρό του κράτους και αντίπαλο του εργαζόμενου, 
κύριε Κυρίτση, όπως τον αντιμετωπίζετε εσείς, το κλίμα ανασφάλειας θα είναι το 
κυρίαρχο στοιχείο της αγοράς και θα οδηγεί σε περαιτέρω αύξηση της ανεργίας.  
Χαμογελάτε, κύριε Κυρίτση, αλλά τα αποτελέσματα είναι εδώ.  Αυτά μας λέγατε και 
πέρσι και πρόπερσι, όμως σας διέψευσαν. 

 «Οι πρωτεργάτες της οικονομίας», είπε την προηγούμενη εβδομάδα από αυτό 
το βήμα ο Υπουργός Οικονομικών, «δεν είμαστε εμείς οι πολιτικοί», είπε, «είναι οι 
εργαζόμενοι και οι επιχειρηματίες, οι οποίοι καθημερινά εργάζονται για την ανάπτυξη 
και την ευημερία».  Εμείς συμφωνούμε απόλυτα.  ∆εν είμαι σίγουρος αν η κυβέρνηση, 
της οποίας είναι μέλος ο κ. Σταυράκης, ενστερνίζεται τέτοιες προσεγγίσεις, αν 
μπόρεσε να ξεπεράσει τις αντιλήψεις της περί ενός μεγάλου κράτους επιχειρηματία, 
ελεγκτή και ρυθμιστή των πάντων, ενός σπάταλου, δυσκίνητου και, τολμώ να πω, 
διεφθαρμένου κράτους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ανεργία και η φτώχια, η ανέχεια, είναι γενεσιουργοί αιτίες άλλων 
προβλημάτων, κυρίως κοινωνικών.  Η έξαρση των ληστειών, των διαρρήξεων και των 
κλοπών λαμβάνει ανησυχητικές διαστάσεις.  Σύμφωνα με τα στοιχεία της αστυνομίας, 
μετρούμε περίπου οκτώ διαρρήξεις την ημέρα, ενώ, εάν συνυπολογισθούν και οι 
κλοπές και ληστείες, ο αριθμός εκτοξεύεται στα δεκατρία περιστατικά ημερησίως, ενώ 
από αυτές εξιχνιάζεται μόνο το ένα τρίτο.  Την ίδια στιγμή έχουμε έξαρση του 
φαινομένου της τοκογλυφίας, ενώ το φαινόμενο της συνεχούς αύξησης των 
υποστατικών ηλεκτρονικού τζόγου λαμβάνει πλέον όχι ανησυχητικές διαστάσεις αλλά 
επικίνδυνες.  Κάθε εμπορικό κατάστημα που κλείνει ως αποτέλεσμα της οικονομικής 
κρίσης παραχωρεί τη θέση του στον ηλεκτρονικό τζόγο.  Συνολικά, εξακόσια σαράντα 
δύο υποστατικά λειτουργούν σήμερα στην Κύπρο.   

 Είναι δε γνωστές οι απειλές κατά της ζωής πολιτών ή μελών των οικογενειών 
τους για χρέη που δημιουργήθηκαν από τον τζόγο και την τοκογλυφία, όλοι 
γνωρίζουμε για κυκλώματα είσπραξης χρηματικών ποσών με τη χρήση βίας και 
απειλών, για πολίτες που έμπλεξαν στα πλοκάμια τους και που, εκτός από την 
περιουσία και την οικογένειά τους, έχασαν ή έθεσαν τέρμα στη ζωή τους.  Φτάσαμε 
στο έσχατο σημείο εξευτελισμού του κράτους, μικροί ιδιωτικοί παράνομοι στρατοί να 
λειτουργούν σαν παρακρατικό σύστημα είσπραξης αστικών χρεών με την απειλή και 
τη χρήση βίας.  Όλα αυτά ως αποτέλεσμα της αδυναμίας εκτέλεσης δικαστικών 
αποφάσεων σε ό,τι αφορά την είσπραξη αστικών χρεών και των εκατό σαράντα δύο 
ενταλμάτων που παραμένουν ανεκτέλεστα στη αστυνομία.  Φτάσαμε στο σημείο ο 
πολίτης να φοβάται να καταγγείλει επιθέσεις κατά της ζωής και της περιουσίας του.  
Φοβάται, γιατί, σύμφωνα με σημείωμα της ίδιας της αστυνομίας, αυτοί ελέγχουν, 
εξουσιάζουν και τρομοκρατούν, ενώ παράλληλα δημιουργείται η εντύπωση ότι η 
αστυνομία τείνει να υποκατασταθεί από συγκεκριμένα άτομα.  Αυτά, κύριε γενικέ, 
περιέχονται σε σημείωμα της ίδια της αστυνομίας προς τον Αρχηγό της Αστυνομίας.  
Γιατί ανενόχλητα λειτουργούν ιδιωτική αστυνομία, λέει, παρέχουν προστασία, 
ανακόπτουν οχήματα, με σκοπό να τα ερευνήσουν και να ελέγξουν τα στοιχεία των 
επιβαινόντων, και γενικά εφαρμόζουν το δικό τους νόμο, γιατί οι πολίτες υποστηρίζουν 
ότι η κατάσταση έχει ξεφύγει από τον έλεγχο της αστυνομίας, γιατί καταγγέλλουν ότι 
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αυτά τα άτομα έχουν πλάτες, έχουν αποκτήσει τεράστια οικονομική και πολιτική 
δύναμη.  Και, ενώ μπροστά στα μάτια τους κυκλοφορούν προκλητικά και επικίνδυνα, 
λειτουργούν παράνομα δεκάδες καζίνα, η ηγεσία της αστυνομίας εθελοτυφλεί και το 
κράτος αδυνατεί να καταστείλει την παρανομία.  Ο δε αρμόδιος υπουργός, που 
μακάρι να ήταν εδώ σήμερα, τον περασμένο μήνα εξήγγειλε νέο σχέδιο για την 
καταστολή των καζίνων και του τζόγου και φυσικά διαψεύσθηκε αυθημερόν από το 
Γενικό Εισαγγελέα και τις εκθέσεις της αστυνομίας.   

 Το πλέον όμως ανησυχητικό φαινόμενο είναι η αύξηση κατά 100% της 
ανάμειξης ανηλίκων στο σοβαρό έγκλημα, ιδιαίτερα στις διαρρήξεις και κλοπές, όπου 
η συμμετοχή τους έχει υπερδιπλασιαστεί και εξαπλασιαστεί αντίστοιχα.  Οι πολίτες δε 
νιώθουν απλώς ότι το κράτος δεν είναι δίκαιο και αποτελεσματικό έναντί τους, 
νιώθουν ότι είναι και ανίκανο να τους προστατεύσει.  Η ανασφάλεια έχει κυριεύσει τον 
Κύπριο πολίτη, ο οποίος ανησυχεί τόσο για τη ζωή και την περιουσία του όσο και για 
την ασφάλεια των παιδιών του.  Φτάσαμε στο σημείο να φοβάται να μετακινηθεί 
εύκολα, για να πραγματοποιήσει απλές καθημερινές δραστηριότητες, όπως μία απλή 
τραπεζική συναλλαγή, μια στάση στο περίπτερο, μια βόλτα στη γειτονιά του.   

 Και το ερώτημα είναι το εξής:  Τι κάνει το αρμόδιο υπουργείο και τι η 
αστυνομία;  Τι κάνει ο Πρόεδρος Χριστόφιας και πού είναι η εξαγγελία του για 
αποφασιστική δράση κατά του εγκλήματος, της σήψης και της διαφθοράς;  Τι κάνουν 
τα θεσμικά εκείνα όργανα τα οποία έχουν ως κύρια αποστολή τους την προστασία του 
πολίτη;  Πώς αξιοποιούν τα συμπεράσματα της ανασκόπησης του βαθμού 
υλοποίησης των στόχων του στρατηγικού σχεδίου της αστυνομίας κατά τους πρώτους 
οκτώ μήνες του 2010, στην οποία καταγράφεται η πλήρης αποτυχία στους δείκτες 
ασφάλειας του πολίτη;  ∆ε θα απαντήσω εγώ, για να μην κατηγορηθώ ξανά για 
αντιπολιτευτικό μηδενισμό.  Θα σας πω τι δήλωσαν τα ίδια τα μέλη της αστυνομίας, 
όταν ρωτήθηκαν.  Εννέα στους δέκα αστυνομικούς δήλωσαν ότι στο σώμα υπάρχει 
διαφθορά και οκτώ στους δέκα ότι στο σώμα υπάρχει αναξιοκρατία.  Ακούγοντας χθες 
το συνάδελφο από το ΑΚΕΛ -και αναφέρομαι στον κ. Θωμά- ο πολίτης διερωτάται αν 
μπορεί να ελπίζει για την ασφάλειά του, όταν δε θέλετε να αναγνωρίσετε όλα αυτά 
που οι ίδιοι καταγγέλλουν.  ∆υστυχώς, φαίνεται ότι λέγονται εις ώτα μη ακουόντων.  
Από πού πρέπει να ελπίζει, όταν εσείς δεν αναγνωρίζετε το σημερινό πρόβλημα 
ανασφάλειας, τα αίτια που το προκαλούν και τους κινδύνους που διατρέχει 
καθημερινά και όταν επιμένετε να παραπέμπετε στα όσα είχε βιώσει πριν δεκαπέντε ή 
είκοσι χρόνια;  Με αυτά τα δεδομένα, δικαίως ο πολίτης διερωτάται ποιος μπορεί να 
τον προστατεύσει και από ποιον πρέπει να προστατευθεί.  Το έγκλημα και η 
ανασφάλεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δε μεγαλώνουν μόνο τη νύχτα, όπως είπε 
ο κ. Αναστασιάδης για το μέγεθος της δημόσιας υπηρεσίας, αλλά μεγαλώνουν και 
μέρα και νύχτα! 

 Είναι γι’ αυτό βαθιά πεποίθησή μου ότι η αστυνομία, θα έλεγα ακόμη και το 
αρμόδιο υπουργείο, με τις σημερινές τους δομές και με τα βαρίδια κρουσμάτων σήψης 
και διαφθοράς, απειθαρχίας και ανυπακοής, δεν είναι σε θέση να αντιμετωπίσουν το 
έγκλημα και να προσφέρουν στον πολίτη ασφάλεια.  Χρειάζεται μια εκ βάθρων 
αναδιάρθρωση της αστυνομίας, χρειάζονται τομές, χρειάζεται να φτάσει το μαχαίρι στο 
κόκκαλο!  ∆εν μπορεί να συγκαλύπτονται πειθαρχικές ή ποινικές υποθέσεις και να 
διακόπτονται ποινικές ή πειθαρχικές διώξεις για λόγους που προκαλούν τον πολίτη.  
Χρειάζεται αποφασιστική δράση κατά του εγκλήματος, του οργανωμένου εγκλήματος, 
και του παρακράτους, χρειάζεται να εγκαταλείψουν τη διαχειριστική λογική, να 
αξιοποιήσουν τους άξιους και ικανούς αστυνομικούς, γιατί υπάρχουν πολλοί από 
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αυτούς, αλλά τους λείπει η αυτοπεποίθηση και τους κυριεύει η ευθυνοφοβία, που 
καλλιεργείται με την αναξιοκρατία και το διαχωρισμό τους σε δικούς σας και δικούς 
τους. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Φαίνεται δυστυχώς ότι είναι πιο εύκολο για τους κυβερνώντες, αντί επιτέλους 
να κάνουν αυτό για το οποίο οι πολίτες τούς εμπιστεύτηκαν, να κυβερνήσουν, και αντί 
να υλοποιήσουν αυτό που τους υποσχέθηκαν, τη δίκαιη κοινωνία, να επιρρίπτουν τις 
ευθύνες στα άλλα κόμματα και σε εξωγενείς παράγοντες, για να δικαιολογήσουν τις 
δικές τους ανεπάρκειες.  Αυτό έπραξαν πριν από λίγο οι δύο τελευταίοι συνάδελφοι 
που μίλησαν από το ΑΚΕΛ.  Φταίει η κυβέρνηση Κληρίδη, ασχέτως αν έφυγε πριν 
οκτώ χρόνια, φταίει η Ευρωπαϊκή Ένωση, φταίει το καπιταλιστικό σύστημα, φταίνε οι 
έχοντες και οι κατέχοντες, φταίνε, όπως λένε, τα αστικά κόμματα, που δεν ψήφισαν το 
προηγούμενο πακέτο μέτρων της κυβέρνησης!  Κουράστηκε ο λαός να σας ακούει να 
επαναλαμβάνετε τα ίδια κάθε χρόνο!  Έχετε γίνει γραφικοί, επιλεκτικοί όμως στη 
μνήμη και στις επισημάνσεις και τις επικρίσεις σας.  Αγωνιάτε για την προστασία του 
θεσμού του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και σωστά.  ∆εν μπορείτε όμως να μιλάτε για 
απαξίωση του θεσμού, όταν ανεχθήκατε και μάλιστα επιβραβεύσατε συμπεριφορές 
που κατέλυαν τους θεσμούς του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, του Γενικού Εισαγγελέα 
και όσων κατονομάζονταν και συγκαταλέγονταν σε εκείνη την “ανομιμοποίητη”, όπως 
τη χαρακτήριζε κάποιος, “κουστωδία”! 

 Αμφισβητούσατε και τότε τις επισημάνσεις μας για το μέγεθος της κρίσης και τις 
συνέπειές της.  Και τότε μας κατηγορούσατε για διαστρέβλωση των στοιχείων και 
πραγματικοτήτων.  Αυτά λέγατε, αγαπητοί συνάδελφοι, και το 2008, όταν 
διαβεβαιώνατε τους πολίτες ότι η ανεργία ήταν πολύ χαμηλότερη από τα 
προηγούμενα χρόνια, ότι οι πραγματικοί μισθοί των εργαζομένων αυξάνονταν και ότι 
αυτά για τα οποία σας προειδοποιούσαμε ήταν αφορολόγητες δηλώσεις, όπως είπατε, 
κύριε Κυρίτση.  Αυτά είναι γραμμένα στην ομιλία σας, κύριε Κυρίτση, για τους 
προϋπολογισμούς του 2009, στην οποία μάλιστα λέτε τα εξής:  «Οι φήμες και οι 
ψίθυροι, επιχείρημα ισχυρό.  Κάποιοι μίλησαν για την ανεργία που διογκώνεται.  Έχω 
εδώ τα στοιχεία.  Η φετινή ανεργία του 2008 είναι η ίδια με του 2007, πολύ 
χαμηλότερη από εκείνη του 2006.  Η ανεργία πού διογκώνεται;».  Αυτό διερωτηθήκατε 
και συνεχίσατε, κύριε Κυρίτση, να μας πείτε για τα πραγματικά εισοδήματα των 
εργαζομένων, τα οποία μάλιστα διερωτηθήκατε από πού μειώνονται.  «Πού το 
βρίσκουμε αυτό το πράγμα;  Έχω εδώ τα στοιχεία.  Οι πραγματικοί μισθοί των 
εργαζομένων αυξάνονται και φέτος, και το 2008».  ∆υστυχώς, όλα αυτά σύντομα 
διαψεύστηκαν.  ∆ε μας ακούσατε, επιλέξατε μία πολιτική, μάλιστα την πολιτική της 
ανεύθυνης, θα έλεγα, και ανέξοδης ρητορείας, όπως είναι αυτά που προτείνετε και 
σήμερα και τα οποία οδήγησαν στο διπλασιασμό, κύριε Κυρίτση, των ανέργων και 
στην οικονομική εξαθλίωση των ασθενέστερων οικονομικά τάξεων.   

 Τα ίδια επαναλάβατε, κύριε Κυρίτση, και το 2009 για τους προϋπολογισμούς 
του 2010 και μάλιστα τα στοιχεία που απαριθμήσατε για κάποιες χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι αυτά τα οποία μας απαριθμήσατε και σήμερα, για να 
υποστηρίξετε τις επιδόσεις της κυβέρνησης κατά το έτος 2009, επιδόσεις φυσικά που 
ο λαός ακόμα τις αναζητεί!  Μιλήσατε για επιδόσεις της κυπριακής οικονομίας που 
είχαν υποτιμηθεί και λοιδορηθεί από την αντιπολίτευση.  Επισημάνατε με στόμφο, 
όπως και σήμερα, ότι η κυβέρνησή σας εμφανίζει μια φιλοσοφία εντελώς διαφορετική 
από τη φιλοσοφία που εφαρμόστηκε στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μια 
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φιλοσοφία η οποία, όπως μας είπατε, θα προστάτευε τους πραγματικούς μισθούς και 
τις θέσεις εργασίας.  Πετύχατε ακριβώς το αντίθετο.  Μάλιστα, επικρίνατε τη φιλοσοφία 
των χωρών αυτών, γιατί έλαβαν, όπως είπατε, σκληρά και αντιλαϊκά μέτρα, επέβαλαν 
νέες φορολογίες, μείωσαν συντάξεις και μισθούς, ενώ με τη δική σας φιλοσοφία, στο 
μέσο μάλιστα της οικονομικής κρίσης, παραχωρήσατε γενναιόδωρες κοινωνικές 
παροχές και προωθήσατε ριζοσπαστικές, όπως είπατε, προοδευτικές μεταρρυθμίσεις 
χωρίς να χρειαστεί να λάβετε οποιαδήποτε μέτρα.   

 Και τελικά ποιο είναι το αποτέλεσμα της δικής σας φιλοσοφίας;  Εξαντλήσατε 
τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους και το δημοσιονομικό πλεόνασμα το 
μετατρέψατε σε σοβαρό έλλειμμα, επικίνδυνο μάλιστα για την οικονομία του τόπου, 
δηλαδή ανοίξατε τη βρύση, τη φουντάνα, του ντεποζίτου, που, ενώ ήταν γεμάτο νερό, 
αδειάσατε, χωρίς φυσικά να φροντίσετε να το αναπληρώσετε.  Με σαφήνεια σας 
προειδοποιήσαμε ότι η κρίση ήταν ακόμη στην αρχή, ότι δε θα έπρεπε να 
περιμένουμε να δούμε απολύσεις εργαζομένων, για να λάβουμε μέτρα.  Σας 
προειδοποιήσαμε για τις κακές εκτιμήσεις σας, την ωραιοποίηση της κατάστασης, την 
αδράνεια και την ατολμία σας στη λήψη μέτρων.  Και, αν ακόμη και σήμερα δε 
λάβουμε τα απαραίτητα μέτρα για αντιμετώπιση των διαρθρωτικών προβλημάτων της 
οικονομίας, να είμαστε βέβαιοι ότι αυτά που θα μας επιβληθούν θα είναι σκληρότερα 
και πιο αντιλαϊκά μέτρα από εκείνα που λήφθηκαν στις χώρες που εφάρμοζαν τη 
φιλοσοφία που λοιδορούσατε.   

 Για ακόμη μια φορά θα επαναλάβω την πρότασή μας, να συζητήσουμε και να 
στηρίξουμε μέτρα τα οποία θα μας βγάλουν από το οικονομικό αδιέξοδο και την κρίση, 
που θα συμβάλουν στην ανάπτυξη του τόπου και θα διασφαλίζουν την εργασία των 
εργαζομένων και το μισθό των μισθωτών.  Ο δρόμος όμως που επιλέξατε, κύριε 
Κυρίτση, και τον οποίο εφαρμόζετε τα τελευταία χρόνια οδήγησε στον 
υπερδιπλασιασμό των ανέργων και στη μείωση των μισθών στον ιδιωτικό τομέα.  Η 
φιλοσοφία σας όχι μόνο δε διασφαλίζει τις κατακτήσεις των εργαζομένων, αλλά οδηγεί 
με μαθηματική ακρίβεια στην εξαθλίωση όλων και στην κατάρρευση της οικονομίας 
μας.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί τόση αγάπη για τον Κυρίτση;   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί τόση αγάπη για τον κ. Κυρίτση; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ρωτήστε τον! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν εκατάλαβα! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αν είναι με αυτές τις ιδεοληψίες και παρωχημένες αντιλήψεις και φιλοσοφίες 
που νομίζετε ότι θα αντιμετωπίσουμε την οικονομική κρίση και τα διαχρονικά 
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διαρθρωτικά προβλήματα της οικονομίας μας, τότε πολύ φοβάμαι ότι σε ένα χρόνο 
από σήμερα θα είμαστε πάλι εδώ, για να συζητούμε ακριβώς τα ίδια θέματα, αλλά 
δυστυχώς οι πολίτες και οι πραγματικές δυνάμεις της οικονομίας θα είναι αλλού!   

 Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε μια από τις 
λίγες παρεμβάσεις του για την οικονομία, ωσάν να πρόκειται για κάποιο θέμα 
δευτερευούσης σημασίας, είπε πολύ ορθά ότι την κρίση δεν πρέπει να την πληρώσει 
ο κοσμάκης.  Ποιος είναι όμως ο κοσμάκης για τον Πρόεδρο Χριστόφια;  Είναι μήπως 
ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας, ο οποίος απαίτησε και έλαβε €17.000 για δέκα 
εμφυτεύματα δοντιών;  Είναι ο διευθυντής του Γραφείου του, ο οποίος έφυγε με 
εφάπαξ €200.000;  Είναι οι διπλοπληρωμένοι πρίγκιπες, που, αν και λαμβάνουν 
διπλές και τριπλές συντάξεις, τους εξασφάλισαν και αντιμισθία από έμμισθη 
απασχόληση;  Ή μήπως είναι οι προνομιούχοι αξιωματικοί του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης, της αστυνομίας και της Εθνικής Φρουράς, που παράνομα και παράτυπα 
χρησιμοποιούν υπηρεσιακό όχημα για τις προσωπικές τους μετακινήσεις;  Κοσμάκης 
είναι η μητέρα η οποία άργησε μισή ώρα να πάει στην εργασία της, επειδή πρέπει να 
πάρει το παιδί της στον παιδικό σταθμό, και κινδυνεύει να απολυθεί, είναι ο νέος 
επιστήμονας ο οποίος επέστρεψε στην Κύπρο γεμάτος όνειρα και τώρα στέκεται στην 
ουρά, για να λάβει ανεργιακό επίδομα, γιατί ντρέπεται να ζητήσει χρήματα από τους 
γονείς του, είναι ο άνεργος οικογενειάρχης, ο οποίος αδυνατεί να εκπληρώσει τις 
υποχρεώσεις του στις τράπεζες και να προσφέρει στην οικογένειά του τις βασικές 
ανάγκες της ζωής, είναι ο χαμηλοσυνταξιούχος, ο οποίος κάνει κάθε μέρα πράξεις και 
υπολογισμούς, για να δει πώς θα βγάλει πέρα το μήνα.  Αυτός είναι ο κοσμάκης!  
Είναι το 55% των πολιτών που δηλώνει ότι δύσκολα τα βγάζει πέρα και το 9% που 
δηλώνει ότι δεν καταφέρνει να ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις του, είναι περίπου το 
70% που δηλώνει απογοητευμένο από την παρούσα κυβέρνηση σε όλα τα επίπεδα 
άσκησης πολιτικής.  Αυτός είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κοσμάκης και αυτές 
είναι οι συνέπειες της φιλοσοφίας της πολιτικής που έχετε εφαρμόσει.  

 Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Νίκος Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

(Γελώντας) 

 Ακούοντας ένας από το ραδιόφωνο τη συνεχή αναφορά στον κ. Κυρίτση, αν δε 
βλέπει τηλεοπτικά τη Βουλή, θα πιστέψει ότι ξαφνικά έγινε ανασχηματισμός και ο κ. 
Σταυράκης επήεν σπίτι του! 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση και η ψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού αποτελεί την 
κορύφωση των αρμοδιοτήτων της Βουλής των Αντιπροσώπων στα πλαίσια της 
άσκησης της νομοθετικής της εξουσίας, που πηγάζει από το σύνταγμα.  Είναι η στιγμή 
που η Βουλή ασκεί τον έλεγχό της προς την κυβέρνηση, η οποία κρίνεται για το έργο 
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της, για τη διαχείριση των εσόδων και των δαπανών, αλλά και για την οικονομική και 
κοινωνική στρατηγική που πρόκειται να ακολουθήσει προς όφελος του κυρίαρχου 
λαού.  

 ∆ιαχρονική θέση του ∆ημοκρατικού Κόμματος για την οικονομία του τόπου είναι 
ότι πρέπει να αντιμετωπίζεται ως εθνική υπόθεση από όλους, με στόχο μια ισχυρή 
οικονομία που θα έχει τις δυνατότητες για ανάπτυξη και ένα κράτος κοινωνικής 
πρόνοιας που θα προσφέρει ευημερία στους πολίτες του.  Σήμερα, μπροστά στα 
διαρθρωτικά προβλήματα που αντιμετωπίζει η οικονομία του τόπου, όλοι έχουμε 
ευθύνη.  ∆ε χωρούν μικροπολιτικές σκοπιμότητες, αλλά όλοι οφείλουμε να 
αντιμετωπίσουμε την κρίση με ενότητα στο στόχο για ανάκαμψη προς όφελος του 
λαού μας.  Όλοι κατανοούμε την κρισιμότητα της κατάστασης και όλοι οφείλουμε να 
συντείνουμε εποικοδομητικά, για να αναχαιτίσουμε τον κίνδυνο της επιτακτικής 
δημοσιονομικής επιτήρησης. 

 Σήμερα όσο ποτέ άλλοτε χρειάζεται ορθολογιστική πολιτική, ευελιξία και 
αποφασιστικότητα, ώστε να πετύχουμε τη δημοσιονομική εξυγίανση και να 
επανατοποθετήσουμε την οικονομία μας σε υγιή επίπεδα.  Η δύσκολη αυτή καμπή, η 
ύφεση που αντιμετωπίζουμε ως συνέπεια της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, 
δημιούργησε αλυσιδωτές επιπτώσεις στην επιχειρηματικότητα, στις επενδύσεις... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, να σας υπενθυμίσω ότι χρειαζόμαστε ησυχία, για να μπορέσουμε 
να τελειώσουμε τις δουλειές μας! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 …στην ανάπτυξη και στην αγορά εργασίας.  ∆υστυχώς, καθυστερήσαμε ως 
κράτος να προβούμε σε διορθωτικές και προληπτικές κινήσεις, για να μη βρισκόμαστε 
σήμερα σε αυτή τη δυσάρεστη κατάσταση, με τα υψηλά δημοσιονομικά ελλείμματα και 
την αύξηση του δημόσιου χρέους.  Σίγουρα, η παγκόσμια οικονομική κρίση είναι η 
γενεσιουργός αιτία της σημερινής κατάστασης της οικονομίας μας.  ∆ε χωρεί όμως 
αμφιβολία ότι δεν εκτιμήθηκε σωστά ο κίνδυνος που βρισκόταν προ των πυλών, με 
αποτέλεσμα η μη συνετή και μη πειθαρχημένη δημοσιονομική πολιτική, σε συνάρτηση 
με την αύξηση των δημόσιων δαπανών και των μη στοχευμένων παροχών, να 
συμβάλει αποφασιστικά στη σημερινή εικόνα που παρουσιάζει η οικονομία μας. 

 Σταθεροί άξονες της οικονομικής πολιτικής του ∆ΗΚΟ είναι η μείωση των 
κρατικών δαπανών, η εξυγίανση των δημοσίων οικονομικών, η στόχευση των 
κοινωνικών παροχών, η ενθάρρυνση της ανάπτυξης και η αποφυγή νέων φορολογιών 
και ιδιαίτερα εκείνων που σίγουρα δημιουργούν αντικίνητρα στην προσπάθεια για 
ανάπτυξη της οικονομίας και έξοδο από την κρίση, με εξαίρεση βέβαια εκείνες τις 
φορολογίες που μας υποχρεώνει η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η οικονομία μας, παρά 
την ευρωστία που παρουσίαζε τα προηγούμενα χρόνια, σήμερα βρίσκεται υπό 
εποπτεία από τα αρμόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γεγονός το οποίο 
οδήγησε στην υποχρέωση για λήψη μέτρων προς αποφυγή χειρότερων καταστάσεων.  
Το ∆ημοκρατικό Κόμμα μέσα από αυτή τη σκοπιά ψήφισε το πακέτο μέτρων που 
κατέθεσε η κυβέρνηση, καταθέτοντας την άποψη παράλληλα ότι χρειάζεται περαιτέρω 
μελέτη, ώστε να παρθούν και άλλα στοχευμένα, αλλά και αντισταθμιστικά μέτρα.   

 Παρά τα σημεία μικρής ανάκαμψης της κυπριακής οικονομίας, τα προβλήματα 
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είναι ορατά μπροστά μας.  Η διεύρυνση του μεγάλου δημοσιονομικού ελλείμματος στο 
5,4% για το 2011, όπως η ίδια η κυβέρνηση εκτιμά, κρούει τον κώδωνα του κινδύνου 
για τη βιωσιμότητα της οικονομίας του τόπου.  Η τάση αύξησης των δαπανών του 
κράτους εν μέσω της οικονομικής κρίσης, σε σύγκριση με την ανάπτυξη της 
οικονομίας μας, αποτελεί βασική αιτία του προβλήματος.  Στον υπό εξέταση 
προϋπολογισμό ο περιορισμός των αναπτυξιακών δαπανών κατά 5% περίπου σε 
συνάρτηση με την αύξηση των μη αναπτυξιακών δαπανών κατά 2% πιστεύω ότι δε 
βοηθά προς τη σωστή κατεύθυνση.  Η πραγματική οικονομία απαιτεί τόνωσή της 
μέσω αναπτυξιακών έργων, με παράλληλη μείωση των ανελαστικών και λειτουργικών 
δαπανών, για να περιοριστεί, όσο είναι δυνατό, το σπάταλο κράτος.   

 Η ανεργία ανέρχεται γύρω στο 7%, ποσοστό πρωτοφανές για την Κύπρο.  Παρ’  
όλον ότι είναι από τα πιο χαμηλά στην Ευρωπαϊκή Ένωση, το ανησυχητικό είναι η 
αυξητική τάση που παρουσιάστηκε κατά το 2010, γεγονός που επιβεβαιώνει τη 
δυσμενή κατάσταση που εξακολουθεί να επικρατεί στην αγορά εργασίας.  Ο 
πληθωρισμός για το 2010 ανήλθε στο 3,6%, διπλάσιος από τον πληθωρισμό στη 
Ζώνη του Ευρώ, και φαίνεται ότι θα συνεχίσει αυτή η αυξητική τάση και για το 2011.  
Οι αποκλίσεις του πληθωρισμού από αυτόν της Ζώνης του Ευρώ καθιστούν τα 
εγχώρια προϊόντα ακριβότερα, πλήττουν την ανταγωνιστικότητα της οικονομίας και 
έχουν δυσμενείς επιπτώσεις στο βιοτικό επίπεδο και στην ποιότητα ζωής των 
πολιτών.   

 Το ∆ΗΚΟ, μελετώντας την κατάσταση της οικονομίας, κατέθεσε προτάσεις 
προς την κυβέρνηση, χωρίς δισταγμό για το όποιο πολιτικό κόστος, κάποιες από τις 
οποίες έχουν υιοθετηθεί.  Αναφέρω ενδεικτικά την κατάργηση των μεταβιβαστικών 
τελών, εκεί όπου υπάρχει και επιβάρυνση με ΦΠΑ, για μια μεταβατική περίοδο, τη 
δημιουργία ad hoc επιτροπής, υπουργικής επιτροπής, για επίσπευση της εκτέλεσης 
μεγάλων και ώριμων αναπτυξιακών έργων και την παροχή κινήτρων στους τομείς του 
τουρισμού και των κατασκευών.  Όμως πρέπει να σημειώσουμε ότι υπάρχουν κάποιες 
προσεγγίσεις και προτάσεις της κυβέρνησης που δε μας βρίσκουν σύμφωνους και 
πιστεύουμε ότι πρέπει να αναθεωρηθούν.   

 Είναι επιβεβλημένη η στοχευμένη στήριξη ευπαθών ομάδων του πληθυσμού, 
περιλαμβανομένων και των προσφύγων, που σηκώνουν αγόγγυστα το μεγαλύτερο 
βάρος των συνεπειών της εισβολής και κατοχής.  Αυτό προσπαθήσαμε στη 
διακυβέρνηση της προηγούμενης πενταετίας και αυτό στηρίζουμε στην παρούσα 
διακυβέρνηση.  Θέλω να πιστεύω πως και η αντιπολίτευση, παρά τις ιδεολογικές και 
άλλες προσεγγίσεις της, δεν είναι αντίθετη με ένα τέτοιο αναγκαίο στόχο.  Εδώ θέλω 
να σημειώσω την εισήγησή μας για άμεση προώθηση και σύσταση συμβουλευτικού 
σώματος κοινωνικής πολιτικής, ώστε χορηγίες και επιδόματα να είναι επαρκώς 
κοινωνικά στοχευμένα για τις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού.  Η κοινωνική συνοχή, 
η κοινωνική δικαιοσύνη και η κοινωνική αλληλεγγύη προσδιορίζουν το βαθμό και το 
επίπεδο μιας ευημερούσας κοινωνίας, ανάλογα με το βαθμό που αυτές οι αρχές 
τηρούνται ιδιαίτερα σε περιόδους οικονομικής κρίσης όπως αυτή που διανύουμε. 

 Προς αυτή την κατεύθυνση θα συνεχίσουμε να καταθέτουμε συγκεκριμένες 
προτάσεις, διασφαλίζοντας την εμπέδωση συνθηκών μακροοικονομικής σταθερότητας 
και ανάπτυξης, ώστε να υπάρχουν ασφαλή και γερά θεμέλια για άσκηση μιας ακόμη 
πιο γενναιόδωρης κοινωνικής πολιτικής προς όφελος του πολίτη και στήριξη των 
ευάλωτων ομάδων του πληθυσμού.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα δεσμεύεται ότι θα 
παρακολουθεί στενά τις εξελίξεις, στηρίζοντας κάθε συλλογική προσπάθεια προς 
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ελαχιστοποίηση των επιπτώσεων της διεθνούς οικονομικής κρίσης και επαναφορά της 
κυπριακής οικονομίας σε συνθήκες σταθερότητας και υγιών οικονομικών.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι οι πολίτες που σήμερα γεύονται την ανεργία και τη 
συρρίκνωση των εισοδημάτων τους διακατέχονται από μια ανησυχία, αλλά και 
αγανάκτηση, ακούοντας για την καταβολή επιδομάτων σε αιτητές ασύλου που είναι 
δυνατόν να έχουν πολύ πιο υψηλό εισόδημα από πολλούς άλλους Κυπρίους.  
∆υστυχώς, δεν έγινε κατορθωτό να περάσουν μέσα στην κοινωνία με νηφαλιότητα τα 
σωστά μηνύματα και η σωστή ενημέρωση χωρίς υπερβολές και ίσως ακόμα και 
ανακρίβειες.  Η όλη κατάσταση έχει ως συνέπεια να δίδεται η εικόνα ότι στην Κύπρο 
υπάρχουν αυτοί που έχουν ευαισθησίες για τους μετανάστες και αυτοί οι οποίοι 
διακατέχονται από ρατσιστικά σύνδρομα και ξενοφοβία.  Η πραγματική εικόνα όμως 
δεν είναι αυτή για τη μεγάλη τουλάχιστον πλειοψηφία.  Ο λαός μας ούτε είναι ούτε 
μπορεί να κρίνεται ότι διακατέχεται από ρατσιστικά αισθήματα ή ξενοφοβία, γιατί 
ζήσαμε και ζούμε την προσφυγιά και δεν είναι λίγοι οι πρόσφυγές μας που 
υποχρεώθηκαν το 1974 να μεταναστεύσουν σε αναζήτηση εργασίας.  Και η πολιτεία 
έχει ευθύνη και πρέπει να αφουγκραστεί τις ανησυχίες και διαμαρτυρίες της κοινωνίας, 
διαφορετικά υπάρχει ο κίνδυνος η τυχόν αδράνεια να εκθρέψει ακραίες καταστάσεις.  
Το  κράτος άμεσα πρέπει να προχωρήσει στη λήψη όλων εκείνων των μέτρων για 
αποφασιστική αντιμετώπιση και απάμβλυνση του προβλήματος, ακολουθώντας μια 
αυστηρή μεταναστευτική πολιτική που να σέβεται μεν τα δικαιώματα των μεταναστών 
και των νόμιμων πολιτικών προσφύγων, αλλά να μην πλήττει τα συμφέροντα των 
Κυπρίων πολιτών.  Πρέπει να  δημιουργηθούν κατάλληλοι χώροι φιλοξενίας οι οποίοι 
να είναι διασκορπισμένοι σ’ ολόκληρη την ελεύθερη Κύπρο και όχι μόνο σε μια πόλη, 
ώστε να μη δημιουργούνται τα γνωστά προβλήματα που οδήγησαν πρόσφατα, στη 
Λάρνακα, στις απαράδεκτες εικόνες συγκρούσεων, που δυσφημούν τη χώρα μας.  Και 
είναι ευθύνη της κυβέρνησης, που έχει τη δυνατότητα, να τους διασκορπίσει 
ισορροπημένα και σε άλλες επαρχίες.  Με τη δημιουργία τέτοιων χώρων καταργούνται 
οι χορηγίες, ενώ η Ευρωπαϊκή Ένωση, είναι η μόνη περίπτωση που είναι δυνατό, θα 
έρθει αρωγός στην κατασκευή και λειτουργία τους.  Το κράτος πρέπει να αναζητήσει 
νόμιμους τρόπους και μεθόδους, ώστε να μη γίνεται τόσο ελκυστική η κάθοδός τους 
στην Κύπρο και να διωχθούν τα οποιαδήποτε κυκλώματα δρουν έξω από τα πλαίσια 
της νομιμότητας και δίνουν στήριξη και ενθάρρυνση, για να επικαλούνται σχεδόν όλοι 
την ιδιότητα του δήθεν πολιτικού πρόσφυγα.   

 Η αντίληψη ότι η Κύπρος είναι περίπου παράδεισος και ότι όλοι μπορούν να 
αναζητήσουν μια καλύτερη ζωή σε μια ευρωπαϊκή χώρα που προσφέρει εργασία και 
δίνει παχυλά επιδόματα πρέπει να αλλάξει.  Πρέπει να υπάρχει καλύτερη 
αστυνόμευση σε ευαίσθητες περιοχές εισόδου των λαθρομεταναστών και να γίνεται 
μεγαλύτερος και πιο αυστηρός έλεγχος των αιτητών ασύλου με σύντομες διαδικασίες, 
ώστε να υπάρχει πλήρης συμμόρφωσή τους με τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας.  
Επιβάλλεται επίσης η μείωση του ποσού των χορηγιών σ’ ένα επίπεδο χαμηλότερο, 
ώστε να μην υπάρχει τόσο μεγάλη ανισοσκέλεια με εισοδήματα αντίστοιχων Κυπρίων 
δικαιούχων, χωρίς αυτό να επηρεάζει τις όποιες Οδηγίες και υποχρεώσεις μας έναντι 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και υπάρχει μεγάλο περιθώριο διόρθωσης.  Οφείλει η  
κυβέρνηση να φέρει σχετικό νομοσχέδιο ή η ίδια η Βουλή να προχωρήσει στη 
διόρθωση αυτής της κατάστασης, που ενοχλεί ιδιαίτερα και έντονα την κυπριακή 
κοινωνία τον τελευταίο καιρό.  Μόνο με τη λήψη μέτρων θα αναχαιτιστεί σε μεγάλο 
βαθμό το πρόβλημα, θα κατευναστούν οι ανησυχίες της κοινωνίας και θα 



99 

 

προστατευθεί η εικόνα της Κύπρου.   

 Κοινές και διαχρονικές είναι οι διαπιστώσεις για πολλά έργα των οποίων 
καθυστερεί η υλοποίηση και μάλιστα για αναπτυξιακά έργα υψίστης σημασίας.  Οι 
λόγοι που δυνατόν να προκαλούν τις καθυστερήσεις είναι πολλοί, αλλά και 
προβλεπτοί, ώστε να μη χωρούν δικαιολογίες.  ∆εν μπορώ να μην  αναφερθώ σε 
χαρακτηριστικά παραδείγματα τέτοιων έργων που εκκρεμούν εδώ και χρόνια στη 
Λάρνακα και να εκφράσω την απογοήτευση των Λαρνακέων για το γεγονός αυτό.  Η 
ανέγερση της νέας πτέρυγας και η αναβάθμιση του νοσοκομείου Λάρνακας εκκρεμούν 
εδώ και χρόνια. Έχουν δοθεί υποσχέσεις επανειλημμένα και, ενώ υπάρχουν πολιτικές 
αποφάσεις, δεν υλοποιούνται.  Όποια και αν είναι η ανάγκη για οικονομική 
περισυλλογή, δεν μπορεί  €11 εκατομ. ή €12 εκατομ., τα οποία χρειάζονται για την 
ανέγερση της νέας πτέρυγας του νοσοκομείου, να μην μπορούν να εξευρεθούν για τη 
Λάρνακα, ώστε να αναβαθμιστούν οι ιατρικές υπηρεσίες, να καλυφθούν οι ανάγκες και 
να  σωθούν ζωές.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κλεάνθους, με συγχωρείτε.   

 Και οι παρευρισκόμενοι να σεβαστούν το χώρο και οι συνάδελφοι να κάνουν 
λίγη ησυχία, παρακαλώ! 

 Παρακαλώ, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επίσης, η κατάσταση των κλινών είναι απαράδεκτη και χρειάζονται άμεση 
αντικατάσταση, ενώ αποτελεί επιτακτική ανάγκη η σύσταση καρδιολογικής κλινικής.  
Και να σκεφτεί κανείς ότι το νοσοκομείο της Λάρνακας είναι το μόνο που κτίστηκε με 
δωρεά της Εκκλησίας και της κυβέρνησης της Αμερικής και αιμοδοτείται από το 
κληροδότημα Ευανθίας Πιερίδη και από άλλα ιδιωτικά ιδρύματα για την αγορά 
εξοπλισμού και μηχανημάτων!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άμα είχαν το σιέριν τους οι Αμερικάνοι, Νίκο μου, τι περίμενες;  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εν πειράζει.  Μακάρι να το βάλει τζιαι λλίον η κυβέρνηση! 

(Γέλια) 

 Τη μετακίνηση του διυλιστηρίου και των εγκαταστάσεων με την κατασκευή του 
τερματικού σταθμού στο Βασιλικό ακόμη την αναμένουμε, παρά το γεγονός ότι 
αποτελεί υπόσχεση και πάρθηκε πολιτική απόφαση από τρεις διαδοχικές 
κυβερνήσεις.  Παράλληλα, αντί το κράτος να προχωρήσει στην κατασκευή του 
τερματικού σταθμού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό, καθυστέρησε ασυγχώρητα και ούτε 
συζήτησε με τις εταιρείες πετρελαιοειδών και υγραερίου για το θέμα της ταχύτερης 
απομάκρυνσης των εγκαταστάσεών τους και τη μεταφορά τους στο Βασιλικό.  Έστω 
και τώρα, χαιρετίζουμε την πρόσφατη απόφαση της κυβέρνησης να προχωρήσει 
χωρίς άλλη καθυστέρηση στην κατασκευή του τερματικού σταθμού, κάτι που θα 
οδηγήσει αναπόδραστα στην απομάκρυνση των πιο πάνω εγκαταστάσεων.  Σε 
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συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων τον 
περασμένο μήνα ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ενημέρωσε 
επίσημα τη Βουλή για την απόφαση της κυβέρνησης να προχωρήσει στη δημιουργία 
του, κάτι το οποίο υπολογίζεται ότι θα ολοκληρωθεί το 2013.  Ως πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εκφράζω την ικανοποίηση 
μας, γιατί αυτή η επιτροπή συζήτησε σε βάθος το όλο θέμα, το ανέδειξε, και μέσα από 
τη συζήτηση προέκυψαν στοιχεία που έδωσαν ώθηση και άσκησαν πίεση στη 
σημερινή κυβέρνηση, να προχωρήσει επιτέλους στην υλοποίηση αυτού του έργου, το 
οποίο εκκρεμεί εδώ και τόσα χρόνια.  Χαιρετίζω λοιπόν την απόφαση της κυβέρνησης.  
Θα παρακολουθούμε τις εξελίξεις και δε θα διστάσουμε να παρέμβουμε, αν 
διαπιστώσουμε ότι κάτι δεν προχωρεί σωστά.  Θέλω να υπενθυμίσω ότι εδώ, στο 
Κεφάλαιο ∆΄, είχαμε συζητήσει και αναφέρει κάτι που όλους μας βρήκε σύμφωνους, 
ότι είναι δεκάδες εκατομμύρια που χάνονται κάθε χρόνο για πρακτικούς λόγους, και με 
ομολογίες των αρμοδίων από πλευράς της κυβέρνησης, και πρέπει να 
συνυπολογίζεται και αυτό, όχι απλά η μετακίνηση από τη Λάρνακα.  Ακόμα, μια και 
“γιορτάζουμε” σήμερα και την αύξηση των πετρελαιοειδών για ακόμα μια φορά -
πάντοτε υπάρχει μεγάλη ταχύτητα, όταν πρόκειται για αύξηση- πρέπει να πω ότι μια 
από τις γενεσιουργούς αιτίες είναι και η έλλειψη του τερματικού σταθμού, που θα έδινε 
τη δυνατότητα σε ξένες εταιρείες να έρθουν να ανταγωνιστούν, ώστε να μην 
εμφανίζεται το ολιγοπώλιο, το οποίο εκτρέφει τα φαινόμενα που ανάγκασαν την 
Επιτροπή Προστασίας Ανταγωνισμού να επιβάλει το πρόστιμο που επέβαλε.  Μα, δεν 
είναι μόνο ευθύνη των εταιρειών.  Οι εταιρείες καλά κάμνουν και εξυπηρετούν τα 
συμφέροντά τους.  Το κράτος τι κάμνει, για να προστατεύσει τους πολίτες;   

 Αναφορικά με το έργο πρωταρχικής σημασίας που αφορά το δρόμο της 
λεωφόρου Φανερωμένης-Γεώργιου Χριστοδουλίδη μέχρι τον κόμβο του ΓΣΖ, να πω 
ότι δεν υλοποιήθηκε η συμφωνία που με πολλές προσπάθειες έγινε κατορθωτή με τη 
διαμεσολάβηση του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών.  Όλοι 
γνωρίζουμε τη σημασία του έργου αυτού για τη Λάρνακα, όταν βλέπουμε καθημερινά 
τον κίνδυνο και την ταλαιπωρία χιλιάδων διερχομένων.  Η δυστοκία στην εξεύρεση 
χρημάτων για την καταβολή της νενομισμένης αποζημίωσης για σκοπούς 
απαλλοτρίωσης της συγκεκριμένης γης, που δεν υπερβαίνει τα €10 εκατομ., 
δημιουργεί ερωτηματικά, όταν αλλού με μεγάλη ευκολία γίνονται απαλλοτριώσεις για 
κατασκευή οδικού έργου που αγγίζουν τα €300 εκατομ. Απογοήτευση επίσης 
προκαλεί στους Λαρνακείς η άρνηση του Υπουργείου Οικονομικών να συμπεριλάβει 
στον προϋπολογισμό του 2011 τα αναπτυξιακά έργα της αναβάθμισης του δρόμου 
Κιτίου-Μαζωτού, καθώς επίσης και αυτό της ενοποίησης του παραλιακού μετώπου 
που θα συνδέει την περιοχή Μακένζι με την τουριστική ακτή Περβολιών μέχρι το Φάρο 
Κιτίου. 

 Πέρσι κατά τη συζήτηση των προϋπολογισμών, μιλώντας από αυτό το βήμα, 
χαιρέτισα την κατακύρωση της προσφοράς για την έναρξη διαπραγματεύσεων για ένα 
από τα πιο φιλόδοξα έργα όπως είναι αυτό της ενιαίας ανάπτυξης του λιμανιού και της 
μαρίνας της Λάρνακας.  ∆υστυχώς, φέτος, αντί να έχουμε θετικές εξελίξεις σ’ αυτό το 
θέμα, έχουμε πολλές απορίες για την πολιτική των καθυστερήσεων από μέρους του 
κράτους.  Από το 1993 η μαρίνα Λάρνακας είχε κριθεί από ξένους εμπειρογνώμονες, 
που πλήρωσε η ίδια η κυβέρνηση, ως μια από τις πλέον προνομιακές στο χώρο της 
Ανατολικής Μεσογείου και άρα εκείνη που θα μπορούσε πραγματικά να εξυπηρετήσει 
όχι τα συμφέροντα μιας ομάδας αλλά του συνόλου, εξυπηρετώντας το στρατηγικό 
στόχο για το ναυτικό τουρισμό.  Και, αντί η τότε κυβέρνηση να προχωρήσει σε άμεση 
επέκταση και ανάπτυξη, όπως εισηγείτο ο μελετητής, ουσιαστικά εγκαταλείφθηκε.  
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Τώρα παρατηρεί κανείς ότι είναι η μόνη μαρίνα για την οποία καθυστερεί 
αδικαιολόγητα η ανάπτυξη και γεννιούνται πολλά και εύλογα ερωτηματικά αναφορικά 
με το αν η εξέλιξη αυτή είναι τυχαία η μεθοδευμένη από ισχυρά οικονομικά 
συμφέροντα. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στην περσινή μου ομιλία για τους προϋπολογισμούς από αυτό το βήμα είχα 
υποστηρίξει ότι στο ορόσημο του ∆εκέμβρη του 2009 δε θα πρέπει να συναινέσουμε 
στο να προχωρήσει η Τουρκία χωρίς επικύρωση του πρωτοκόλλου και χωρίς την 
εκπλήρωση των ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων.  Τόνισα ότι, αν δεν το πετύχουμε 
αυτό, ακόμα και μονομερώς, ώστε να δημιουργήσουμε κόστος στην Τουρκία, τότε θα 
χαθεί μια μοναδική ευκαιρία που ίσως θα μπορούσε να οδηγήσει σε κάμψη της 
τουρκικής αδιαλλαξίας και να ανοίξει το δρόμο για λύση του Κυπριακού.  ∆υστυχώς, 
όλο αυτό το διάστημα φαίνεται ότι δεν καταφέραμε να πείσουμε τους Ευρωπαίους 
εταίρους μας, ώστε να πιέσουν την Τουρκία να αρχίσει να εκπληρώνει τις ευρωπαϊκές 
της δεσμεύσεις έναντι της Κύπρου, όπως είναι η εφαρμογή του πρωτοκόλλου, η 
αναγνώριση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η ομαλοποίηση των σχέσεών της με όλες 
τις χώρες μέλη της Ένωσης, περιλαμβανομένης και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και 
ασφαλώς η έμπρακτη στήριξη σε λύση που να βασίζεται στα ψηφίσματα του ΟΗΕ και 
στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, που έχουν ως πεμπτουσία το σεβασμό στις βασικές 
ελευθερίες και τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

 Η Τουρκία στη συνολική αξιολόγησή της δεν έχει ουσιαστικά υποστεί 
συλλογικές κυρώσεις για τη μη εφαρμογή και εκπλήρωση των ευρωπαϊκών της 
δεσμεύσεων.  Οι εταίροι μας με την ανοχή τους, αξιολογώντας τα συμφέροντά τους, 
επέτρεψαν στην Τουρκία να προχωρήσει στην ευρωπαϊκή της πορεία χωρίς 
επιπτώσεις, πέραν των φραστικών επισημάνσεων για τη μη εκπλήρωση των 
τουρκικών υποχρεώσεων και των αναφορών για την αυτονόητη υποχρέωση της 
Τουρκίας να συμβάλει στη λύση του Κυπριακού.  Περαιτέρω, δεν έχει καθοριστεί, 
έστω και υπό αυτές τις εξελίξεις, οποιοσδήποτε μηχανισμός ελέγχου, αλλά και 
οποιαδήποτε διαδικασία με συγκεκριμένο χρονοδιάγραμμα, δεδομένου ότι δεν είναι 
από τώρα καθορισμένο πότε θα ενδιαφέρεται η Τουρκία να ανοίξουν τα 
διαπραγματευτικά κεφάλαια που πάγωσε η Κύπρος.  Συνέπεια αυτού είναι να 
παραμένει απροσδιόριστος ο χρόνος συμμόρφωσης της Τουρκίας προς τις 
υποχρεώσεις της. 

 Ακούσαμε για την ανάγκη προσχώρησής μας στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, 
ένα θέμα για το οποίο το ∆ημοκρατικό Κόμμα τάσσεται υπέρ.  Όμως, πέρα από αυτό, 
χρησιμοποιήσαμε επαρκώς την ιδιότητά μας ως κράτους μέλους της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, για να πετύχουμε την ενεργοποίησή της ως καταλύτη, που από κοινού με 
την Ελλάδα αποτελούσε τη στρατηγική για επίλυση του Κυπριακού;  ∆υστυχώς, όχι.  
Επιτρέπουμε στην Τουρκία να προχωρεί στην ευρωπαϊκή της πορεία χωρίς 
ουσιαστικό κόστος.  ∆εν άκουσα να γίνεται εμφαντικά λόγος για πάγωμα των 
διαπραγματευτικών της κεφαλαίων, τη στιγμή μάλιστα που εκκρεμεί η αξιολόγηση της 
ενταξιακής της πορείας.  Οι όποιες προσπάθειες γίνονται για επίλυση του Κυπριακού 
μέσω των απευθείας συνομιλιών φαίνεται ότι δεν μπορούν να καρποφορήσουν χωρίς 
να υπάρξουν πιέσεις και κόστος προς την κατοχική δύναμη.  Μόνο αν έχει κόστος 
πραγματικό η Τουρκία, είναι δυνατό να μεταβάλει τη στάση της.  Αυτή είναι η μόνη 
δύναμη που έχει απομείνει στο χέρι μας ως μοχλός πίεσης προς την Τουρκία.  Γι’ 
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αυτό είναι χρέος όλων μας, αντί να παρελθοντολογούμε, να ενώσουμε τη φωνή μας 
και να εισηγηθούμε στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να αξιοποιήσουμε αυτό το μοχλό 
πίεσης εδώ και τώρα και όχι σε βάθος χρόνου.  Πρέπει να συνεχίσουμε να 
χρησιμοποιούμε κάθε μοχλό πίεσης προς την Τουρκία, επανεξετάζοντας τη θέση μας 
για πάγωμα επιπρόσθετων κεφαλαίων, κυρίως αυτών που είναι δυνατό άμεσα να 
επηρεάζουν την ενταξιακή της πορεία όπως αυτό του ανταγωνισμού.  Παράλληλα, 
οφείλουμε να εντείνουμε τις προσπάθειές μας, ώστε να πείσουμε τους εταίρους μας 
για το δίκαιο των θέσεών μας, και να καταδεικνύουμε την εμμονή μας στη 
συμμόρφωση  της Τουρκίας στις αρχές και στις αξίες πάνω στις οποίες εδράζεται η 
Ευρωπαϊκή Ένωση. Επίσης, πρέπει σε κάθε μας βήμα να καταγγέλλουμε την 
αδιαλλαξία της Τουρκίας, πρέπει να πείσουμε ότι η τουρκοκυπριακή πλευρά στο 
τραπέζι των διαπραγματεύσεων, κάτω από τη στενή παρακολούθηση και καθοδήγηση 
της Άγκυρας, καταθέτει προτάσεις εκτός του πλαισίου της συμφωνημένης βάσης, 
υπηρετώντας τη διακηρυγμένη θέση της Τουρκίας για λύση δύο κρατών, με δύο λαούς 
που απλώς συζητούν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε περίπου ένα λεπτό, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Με δύο λαούς που απλώς συζητούν τον τρόπο σύνδεσής τους μέσα σε πλαίσιο 
συνομοσπονδίας, κάτι που θα διαιωνίσει την επικυριαρχία της Τουρκίας αυτή τη φορά 
πάνω σε ολόκληρη την Κύπρο.  

 Ας αναλογιστούμε έστω και τώρα τις ευθύνες μας.  ∆εν πρέπει να επιτρέψουμε 
την επανάληψη λαθών που είναι δυνατό να οδηγήσουν στην ολοκλήρωση της 
καταστροφής στον τόπο μας.  Και κάτι άλλο:  Να μην ξεχνούμε πως η παραμονή της 
παρούσας κατάστασης δεν είναι λύση αλλά η απαρχή νέων δεινών για την πατρίδα 
μας.  Είναι πολλά και σημαντικά αυτά που μας ενώνουν.  Ας κτίσουμε πάνω σ’ αυτά 
την πολυπόθητη ενότητα, για να νιώσει ξανά ο λαός μας πίστη και αισιοδοξία για το 
μέλλον.  Ίσως έτσι μάλιστα οι πολίτες να μας συγχωρήσουν σ’ ένα βαθμό για τα 
πολλά που δίκαια μας κατακρίνουν και μας απαξιώνουν.  Έστω και τώρα, ας 
αναλογισθούμε όλοι τις ατομικές και συλλογικές μας ευθύνες.  Ας μη διαψεύσουμε 
ξανά το λαό μας. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Τελειώνοντας θέλω να συγχαρώ τoν πρόεδρο κ. Νικόλα Παπαδόπουλο και τα 
μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών, καθώς και τις αρμόδιες 
υπηρεσίες της Βουλής για το επίμοχθο έργο της προεργασίας και ετοιμασίας της 
έκθεσης που αφορά τον προϋπολογισμό του 2011. 

 Θέλω και εγώ να ευχηθώ καλές γιορτές και εύχομαι ακόμα η ελπίδα και η 
αισιοδοξία που αναδύονται μέσα από τις γιορτές των Χριστουγέννων να μας 
συνοδεύσουν και να μας ενισχύσουν, για να αντιμετωπίσουμε ενωμένοι τις δυσκολίες 
που προδιαγράφονται στο νέο έτος! 

(Στο σημείο αυτό ακούγεται το χρονόμετρο των γραμματέων της Βουλής.) 
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(Γελώντας) 

 Η μουσική είναι μια νότα αισιοδοξίας!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Καλώ τον επόμενο ομιλητή, τον κ. Σταύρο Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο σύγχρονος ευρωπαϊκός λόγος είχε -φαίνεται- και σ’ αυτή τη συζήτηση την 
τριήμερη την τιμητική του.  Παράδειγμα πρώτο, το οποίο ακούσαμε πριν από λίγο από 
τον αγαπητό συνάδελφο τον κ. Ιωνά Νικολάου να μας λέει, απευθυνόμενος στην 
αριστερή πλευρά του κοινοβουλίου:  «Κύριοι, έχετε γίνει γραφικοί».  Κύριε 
Κατσουρίδη, είστε γραφικός και εσείς, κύριε Κυπριανού, και οι υπόλοιποι συνάδελφοί 
μου.  Αφήνω αυτό στην κρίση του κόσμου και των υπόλοιπων βουλευτών να μας 
κρίνουν, πραγματικά λυπούμαι. 

 Παράδειγμα δεύτερο.  Έχω ακούσει τον επίσης αγαπητό συνάδελφο το Σωτήρη 
Σαμψών να μας λέει ότι έχουμε μία κυβέρνηση με ειδικές ικανότητες.  ∆ηλαδή είμαστε 
κυβέρνηση με ειδικές ανάγκες.  Μέχρι σήμερα γνώριζα ότι ο κ. Χαρίλαος Σταυράκης 
προερχόταν από το Χάρβαρντ και όχι από το Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Είναι προσβολή για τα άτομα με ειδικές ανάγκες. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν είναι πρόθεσή μου να προσβάλω, προς Θεού, κανέναν, αλλά να 
προσβάλω εκείνους οι οποίοι κατά αυτό τον τρόπο βρίζουν μια κυβέρνηση και 
τουλάχιστον θα αναμέναμε μία συγγνώμη. 

 Παράδειγμα τρίτο, στο οποίο έχουν αναφερθεί και άλλοι συνάδελφοι.  Ο 
συνάδελφος Ανδρέας Θεμιστοκλέους… 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Παρών. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Αυτός ο Πρόεδρος είναι ένας πάρα πολύ καλός άνθρωπος, αλλά ένας πάρα 
πολύ κακός Πρόεδρος, ένας κακός και αδέξιος Πρόεδρος.  Αυτός ο Πρόεδρος 
επιφυλάσσει μονίμως για τον εαυτό του τη μανία του αλάθητου.  Αυτός ο Πρόεδρος 
κατέστη πηγή αναστατώσεων και σύμβολο διαίρεσης.  Αυτός ο Πρόεδρος δε διαθέτει 
την πολιτική οξυδέρκεια και διορατικότητα να αντιληφθεί.  Αυτός ο Πρόεδρος είναι 
Πρόεδρος χαμηλών πολιτικών ηθικών απαιτήσεων και αυτός ο Πρόεδρος δεν μπορεί 
αποδεδειγμένα, αποδεδειγμένα δεν μπορεί να είναι πραγματικός θεματοφύλακας του 
συντάγματος και της νομιμότητας.  Να τον ανατρέψουμε δηλαδή και τούτον. 
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Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αν θέλετε να τον ανατρέψετε, κάμετέ το. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Αφήνω και αυτό το συνάδελφο στην κρίση του κυπριακού λαού.  Όμως οφείλω, 
οφείλω πραγματικά να αναγνωρίσω και να πιστώσω στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό 
φέτος δύο ιδιαίτερα σημαντικές επιτυχίες.  Ότι από τη μια κατάφερε να υπερασπιστεί 
με μεγάλη επιτυχία το κεφάλαιο, τα κέρδη, τη μεγάλη ακίνητη ιδιοκτησία, τη χλιδή και 
την πολυτέλεια και είναι γεγονός ότι δεν επέτρεψε -τα κατάφερε δηλαδή, συνάπτοντας 
συμμαχίες- σε κανένα να τους αγγίξει.  Και συνεχίζει να μην επιτρέπει σε κανένα να 
τους αγγίζει. 

 Και το δεύτερο, ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός κατάφερε να στοχοποιήσει 
τους εργαζομένους στο δημόσιο.  Κατάφερε δηλαδή να στρέψει την κοινωνία, τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης ή μερίδα των μέσων μαζικής ενημέρωσης και τους υπόλοιπους 
εργαζόμενους ενάντια στους εργαζόμενους του δημοσίου. 

 Φυσικά, μόλις μας είπε “ππα!” ο κ. Χατζηπέτρου, ανακρούσαμε πρύμναν και 
είπαμε:  «Μα εμείς έντζιε.  Εμείς δεν είπαμε έτσι πράμα, δε ζητήσαμε περικοπές, δε 
ζητήσαμε μειώσεις, δε ζητήσαμε τίποτα».  Έχω τουλάχιστον πέντε ομιλίες 
συνάδελφου αγαπητού στις οποίες γίνεται σαφής και ξεκάθαρη αναφορά σ’ εκείνα τα 
οποία οι δημόσιοι υπάλληλοι θα πρέπει να δώσουν πίσω.  Και -για να μην 
παρεξηγηθώ- δεν είμαι απ’ εκείνους που λένε ότι δεν υπάρχουν υπερβολές ή 
υπερπρονόμια κάπου ή δεν υπάρχει ανάγκη να συζητήσουμε το συνταξιοδοτικό ή 
άλλα προβλήματα που πιθανόν να υπάρχουν.  Αλλά άλλο το ένα και άλλο το άλλο.  
Είδαμε τι έγινε σ’ εκείνες τις χώρες και θα διαβάζω μία προς μία και τα μέτρα που 
πήραν άλλες χώρες κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, για να δούμε και την τύχη 
των εργαζομένων σ’ αυτές τις χώρες. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η παγκόσμια οικονομική κρίση είναι όντως μια κατάρα για την ανθρωπότητα.  
Αλλά την ίδια στιγμή εμείς θεωρούμε ότι είναι ευλογία για την Κύπρο το γεγονός ότι 
αυτή την κρίση τυγχάνει να τη διαχειρίζεται αυτή η κυβέρνηση με τις ευαισθησίες και 
τις ισορροπίες, τις κοινωνικές ισορροπίες που διατηρεί. 

 Ο φίλος μου ο Ιωνάς Νικολάου αδίκησε τον Πάμπη Κυρίτση, γιατί τα στατιστικά 
στοιχεία που έδωσε για το 2008 είναι απόλυτα σωστά.  Τα έχουμε ελέγξει δύο και 
τρεις φορές.  Να πω παράλληλα ότι, αν νοιαζόντουσαν τόσο πολύ για την ανεργία και 
γνωρίζοντας ότι η απορροφητικότητα όσον αφορά στην απασχόληση της αγοράς 
εργασίας έχει μειωθεί, γιατί ούτε οι τράπεζες απορροφούν νέο προσωπικό ούτε οι 
επιχειρήσεις, τότε δε θα φρόντιζαν να πάρουν στο 63ο και τους εκπαιδευτικούς, 
αποστερώντας από πολλούς συμβασιούχους τη δυνατότητα να εργοδοτηθούν, όπως 
έκαμαν και με την αστυνομία, όπως έκαμαν και με πολλούς άλλους τομείς και 
συνεχίζουν να το πράττουν και ύστερα λεν ότι εμείς είμαστε δογματικοί.  Ακόμα και να 
το πιστεύουν ακράδαντα, θα μπορούσαν να πουν:  «Ξέρετε, αυτή μας την αρχή ή τη 
θέση, επειδή η αγορά εργασίας πλήττεται και υπάρχουν προβλήματα, μπορούμε να 
την αφήσουμε για δύο-τρία χρόνια, να βρει η Κύπρος τα πόδια της και στη συνέχεια 
ακολουθήστε την πολιτική σας».  Ούτε αυτό το έχετε πράξει.  Και αυτό είναι 
δογματισμός, ναι.  Αν αμφισβητούνται λοιπόν τα στοιχεία για την ανεργία, σημαίνει 
αμφισβητείται η αντικειμενικότητα της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, 
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αμφισβητούνται οι προβλέψεις της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, αλλά και τα 
χθεσινά στατιστικά στοιχεία της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας που φέρουν την 
απασχόληση να βελτιώνεται και την ανεργία να μειώνεται.  Αυτό από μόνο του δίνει 
κάποια στοιχεία τα οποία, με βάση και τις προβλέψεις που εσείς οι ίδιοι συνηθίζετε να 
επικαλείστε, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, της Ευρωπαϊκής Στατιστικής Υπηρεσίας, ότι από το 2011, πέραν της 
βελτίωσης του ρυθμού ανάπτυξης της οικονομίας, θα έχουμε σαφή βελτίωση και στον 
τομέα “απασχόληση-ανεργία” και το 2012, Θεού θέλοντος, θα έχουμε μία σαφέστατη 
ακόμα περαιτέρω καλυτέρευση όσον αφορά στην απασχόληση με μείωση στο 5,5%. 

 Φίλες και φίλοι, 

 Η κυπριακή οικονομία είναι μικρή αλλά μια οικονομία με γερές βάσεις.  Είναι 
δυναμική και ευέλικτη και άλλωστε αυτό δεν είναι τυχαίο ή δεν είναι τυχαίο το γεγονός 
ότι εμείς στην Κύπρο και λόγω των κοινωνικών ισορροπιών, των συνδικαλιστικών 
ισορροπιών που υπάρχουν, της συναίνεσης και του διαλόγου, παρά τις κατά καιρούς 
διαφωνίες, καταφέραμε να περάσουμε τις επιπτώσεις της κρίσης με τον πιο ήπιο 
τρόπο, σε σύγκριση με όλες τις υπόλοιπες χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
τους εταίρους μας. 

 Όσοι λοιπόν βάφουν την κυπριακή οικονομία με τα πιο μελανά χρώματα, 
θεωρώ ότι δεν προσφέρουν καλή υπηρεσία ούτε στην οικονομία ούτε στην ίδια την 
κοινωνία και το ίδιο θα έλεγα και για εκείνους οι οποίοι επιχειρούν να βάψουν με τα 
πιο ρόδινα χρώματα την κυπριακή οικονομία.  Η κυπριακή οικονομία, όπως έχω πει, 
είναι μικρή, δυναμική και ευέλικτη, αρχίζει να βρίσκει τα πόδια της, ήδη έχει εξέλθει 
οριστικά από την παγκόσμια οικονομική κρίση και έχει εισέλθει σε μια σταθερή πορεία 
ανάκαμψης.  Την ίδια στιγμή, ναι, χρόνια προβλήματα, χρονίζοντα προβλήματα τα 
οποία ήταν εκεί και τα κλοτσούσαν οι εκάστοτε κυβερνήσεις κάτω από το χαλί, 
προβλήματα τα οποία κρυβόντουσαν πίσω από τους ψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης 
διαμιάς εφάνηκαν και άρχισαν να φαντάζουν ως θεόρατα και τεράστια, δημιουργώντας 
και σε ορισμένους πανικό, με αποτέλεσμα να τους οδηγούν σε ακραίες εισηγήσεις για 
ακραίες λύσεις. 

 Αυτή η κοινωνία δεν είναι η κοινωνία των άκρων.  Και οτιδήποτε ακραίο 
εμφανίζεται, αυτή η κοινωνία το καταδικάζει, όπως καταδικάζει σίγουρα και όσες 
φωνές ακούστηκαν σήμερα σε σχέση με τη μεταναστευτική πολιτική, τους μετανάστες 
και τη μισαλλοδοξία. 

 Η κυπριακή οικονομία, με βάση τις εκτιμήσεις και τις προβλέψεις, αναμένεται να 
παρουσιάσει βελτιωμένο ρυθμό ανάπτυξης και για το 2010, ο οποίος, με βάση δικές 
μας εκτιμήσεις, του Γραφείου Οικονομικών και Κοινωνικών Μελετών της Κεντρικής 
Επιτροπής του ΑΚΕΛ, θα προσεγγίσει τη μία εκατοστιαία μονάδα ή ως το 0,8% 
περίπου.  Αυτό από μόνο του διαψεύδει εκείνες τις αλλεπάλληλες απαισιόδοξες 
εκτιμήσεις και προβλέψεις οι οποίες οδηγούσαν την ίδια την οικονομία σε κατάθλιψη.  
Κατά τον ίδιο τρόπο προβλέπεται ότι η ανάπτυξη για το 2011 θα προσεγγίσει τις δύο 
εκατοστιαίες μονάδες, γύρω στο 1,8%, που από μόνο του λέει πολλά, αν συγκρίνουμε 
με άλλες οικονομίες.  ∆ιότι δεν είμαστε μόνοι μας, δε δρούμε μόνοι μας.  Εν μέσω 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης λοιπόν έχουμε να παρουσιάσουμε σαφώς βελτιωμένο 
δημοσιονομικό έλλειμμα, το οποίο θα είναι ελαφρά κάτω από το 6%, σε σύγκριση με 
το μέσο δημοσιονομικό έλλειμμα της τάξης του 7,2% σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  ∆ημόσιο χρέος γύρω στο 61% με μέσο όρο δημόσιου χρέους 80% σε 
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης· και αυτά τα στοιχεία λένε πολλά.  Βελτίωση λοιπόν και 
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για φέτος, αλλά ιδιαίτερα του χρόνου στους ρυθμούς ανάπτυξης, στην απασχόληση 
και στα δημόσια οικονομικά, στο δημοσιονομικό έλλειμμα και στο δημόσιο χρέος. 

 Έχουν λεχθεί αρκετά και έχουμε ακούσει αρκετά για τη φορομπηχτική πολιτική 
της κυβέρνησης ∆ημήτρη Χριστόφια.  Αν είναι δυνατόν!  Ερωτώ, κύριοι, πού ήταν ο 
φόρος προστιθέμενης αξίας το 1993 και πού πήγε το 2003;  Έτσι, για να 
φρεσκάρουμε τη μνήμη μας, δεν ήταν 5% και έγινε 15%;  Τετρακόσια εκατομμύρια 
λίρες ή συνολικά εξακόσια ογδόντα εκατομμύρια ευρώ ήταν το πακέτο των 
φορολογιών του 2002, που αυξήθηκε ο ΦΠΑ από το 8% στο 12%, τέσσερις φορές 
διαδοχικά στα τσιγάρα, οι φόροι κατανάλωσης στο αλκοόλ δύο φορές και έξι φορές οι 
φόροι κατανάλωσης στα καύσιμα.  Συνολική είσπραξη της τότε κυβέρνησης €680 
εκατομ. και αναφέρω απόφθεγμα ή κατηγορία ενάντια στο ΑΚΕΛ βουλευτή του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού στην τότε Βουλή των Αντιπροσώπων:  «∆εν αναμένουμε 
από το ΑΚΕΛ να ξεπεράσει τα αντιευρωπαϊκά του σύνδρομα και να συνειδητοποιήσει 
ότι απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχουμε αναλάβει συγκεκριμένες δεσμεύσεις».  
Αυτά για την ιστορία ή χάριν της ιστορίας. 

 Μιλούν για σπάταλο κράτος.  Μα ποιος δημιούργησε το σπάταλο κράτος;  
Πρόλαβε ο ∆ημήτρης Χριστόφιας στα δυόμισι χρόνια που κυβερνά, τρία τώρα, να 
δημιουργήσει σπάταλο κράτος, την ώρα που ο Υπουργός Οικονομικών λέει:  «Μα εγώ 
και ο Γενικός Λογιστής της ∆ημοκρατίας, που πληρώνουμε τον κόσμο, ξέρουμε ότι 
μειώθηκαν κατά χίλια σαράντα άτομα.  Εγώ που κατήργησα τετρακόσιες πέντε θέσεις 
στο δημόσιο;  Εγώ που έκανα εξοικονομήσεις και περικοπές στις δαπάνες λειτουργίας 
του κράτους €220 εκατομ. και σήμερα ήρθαν κοντά μας για περικοπές άλλα €40 
εκατομ., με βάση τη συμφωνία που έγινε με το ∆ημοκρατικό Κόμμα;  Πρόλαβα εγώ να 
δημιουργήσω αυτό το σπάταλο κράτος;». 

 Άρα κάποιος άλλος το δημιούργησε.  Να πούμε γι’ αυτόν τον κάποιο ότι, όταν 
κυβερνούσε, έγιναν μαζικά -με βάση στοιχεία τα οποία είναι αδιάψευστα- οι 
μεγαλύτερες προσλήψεις στην ιστορία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και η μεγαλύτερη 
ροή εκτάκτων στην ιστορία.  Αυτούς που οι φίλοι μου της δεξιάς πτέρυγας θέλουν 
σήμερα να διώξουν κακήν κακώς.  Ξεχνούν οι του ∆ΗΣΥ ότι αύξησαν από 32 511 σε 
45 172 τους δημόσιους υπάλληλους και αύξησαν τις υπερωρίες.  ∆ηλαδή ο όγκος των 
υπερωριών που πληρώνοντο κατά 1,950%, δεκαεννιάμισι φορές.  

 Σήμερα αυτή η κυβέρνηση περιέκοψε τις υπερωρίες κατά 20% περίπου, αν δεν 
είναι περισσότερο, και μέσα στις προτάσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού διαβάζω:  
«Περιορισμός στη ροή των εκτάκτων.  Πάγωμα στις προσλήψεις στο δημόσιο.  Είκοσι 
πέντε τοις εκατόν μείωση στις υπερωρίες».  Πολλά σωστές αυτές οι προτάσεις, αλλά 
είχαν μια ολόκληρη δεκαετία να κάμουν και αυτοί κάτι.  Έπρεπε να κάμουν τα 
πράγματα τόσο δύσκολα για μας;  Πραγματικά! 

 Για χάριν της ιστορίας όμως, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
αναφέρω ότι αυτή η κυβέρνηση θα μείνει στην ιστορία ως η κυβέρνηση των έργων, 
των μεγάλων τομών και των ριζοσπαστικών μεταρρυθμίσεων.  Αυτή είναι η 
κυβέρνηση που θα μείνει στην ιστορία για την επίλυση του προβλήματος της 
βιωσιμότητας του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Αυτή είναι η κυβέρνηση που θα 
μείνει στην ιστορία για την επίλυση του χρονίζοντος, το διακανονισμό του χρονίζοντος 
προβλήματος των αγροτικών χρεών.  Πόσα χρόνια;  Από τον καιρό που ήμουν μικρός 
ακούω συνεχώς για τα αγροτικά χρέη και ότι πρέπει να ρυθμιστούν.  Ε, αυτή η 
κυβέρνηση τα έχει ρυθμίσει. 
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 Για είκοσι πέντε συνεχή χρόνια άκουα το πρόβλημα της ανάπτυξης του Ακάμα.  
Αυτή η κυβέρνηση έχει επιλύσει οριστικά το πρόβλημα της ανάπτυξης του Ακάμα, 
όπως οριστικά έχει επιλύσει το υδατικό πρόβλημα.  Έγινε ουσιαστική αναβάθμιση του 
δικτύου δημόσιων μεταφορών, προωθείται και είναι στο τέλος της η μεταρρύθμιση 
στην τοπική αυτοδιοίκηση.  Προωθείται η εκπαιδευτική μεταρρύθμιση.  Είναι στη 
Βουλή και θα ψηφιστεί το Γενάρη η ρύθμιση, η οριστική πλέον ρύθμιση, του 
προβλήματος των εκτάκτων υπαλλήλων και για πρώτη φορά έχουν ψηφιστεί έξι 
συνολικά νομοσχέδια για πάταξη της φοροδιαφυγής.  Μπορώ να αναφέρω και άλλα.  
Έχουμε ήδη την εξαγγελία της έναρξης διαλόγου για το συνταξιοδοτικό.  Που και σ’ 
αυτή την περίπτωση, μέσα από συναινετικές λύσεις, πιστεύω ότι εκείνο το οποίο θα 
προκύψει ως αποτέλεσμα θα είναι ένα αποτέλεσμα το οποίο θα μείνει επίσης στην 
ιστορία και για το καλό των εργαζομένων, αλλά και για το καλό της οικονομίας.  

 Θα ήθελα, κυρία Πρόεδρε, να κάνω μία αναφορά στις τράπεζες.  ∆εν έχουμε 
ούτε αλλεργία στα κέρδη, όπως μας κατηγορούν κάποιοι, ούτε αλλεργία στις 
τράπεζες.  Γνωρίζουμε πολύ καλά, έχουμε συναίσθηση σε ποιο κοινωνικοοικονομικό 
σύστημα ζούμε.  Την ίδια στιγμή όμως θέλω να υπενθυμίσω ότι μόλις χθες ή προχθές 
ψηφίσαμε την έκδοση των καλυμμένων ομολόγων, ένα ουσιαστικό βήμα για τη 
βελτίωση της ρευστότητας των τραπεζών.  Αυτή η κυβέρνηση κατέθεσε μια φορά €2,4 
δις και δεύτερη φορά €3 δις, για να βοηθήσει τη ρευστότητα με συγκεκριμένη πρόνοια 
στη νομοθεσία ότι θα γίνεται έλεγχος για το ύψος των επιτοκίων.  Εν μέσω 
παγκόσμιας οικονομικής κρίσης εξαγγέλλουν τεράστια κέρδη.  Αυξάνουν τις χρεώσεις 
στους πελάτες τους και την ίδια ώρα αυξάνουν ή κρατούν σε ψηλά επίπεδα τα 
επιτόκια. 

 Αντιλαμβάνεστε ότι αυτό από μόνο του είναι πρόκληση.  Είναι γι’ αυτό το λόγο 
που εμείς ως ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις στην επιτροπή Οικονομικών 
ζητήσαμε κάθε μήνα -και θα το απαιτήσουμε- να φέρνουμε τις τράπεζες και τους 
τραπεζίτες ενώπιόν μας, για να ελέγχουμε -όχι για να επιβάλουμε, διότι η αγορά δε 
μας επιτρέπει, το γνωρίζουμε- αλλά να λογοδοτούν τουλάχιστον και να τους ακούει ο 
κυπριακός λαός και να δείχνουμε και ποιες είναι οι χρεώσεις που βάλλουν του 
κόσμου. 

 Κυρία Πρόεδρε, να μου επιτραπεί επίσης μια αναφορά όσον αφορά…  Πόσο 
χρόνο έχω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχεις πέντε λεπτά. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είπε είκοσι πέντε ο ίδιος. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είπα είκοσι πέντε, για να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Και του είπαμε ότι δικαιούται πέντε κατά τον κ. Κατσουρίδη. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Θα είμαι σύντομος. 
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 Όσον αφορά το πακέτο μέτρων της κυβέρνησης.  Η οικονομία, συνάδελφοι… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν μπορώ να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι.  Είναι για να καταλάβετε όλοι οι συνάδελφοι πώς ακούεται πάνω, όποτε 
έρχεστε, σας κάμνω έκκληση ακόμα μια φορά.  Μεγάλη μέρα, ο θόρυβος…  Είναι 
πολύ δύσκολο να συνεχίζουμε με τούτο το θόρυβο.  Παρακαλώ ήσυχα, να ακούμε 
τους συναδέλφους μας, να αντέξουμε όσοι μένουμε, κύριε Ερωτοκρίτου, ολόκληρη 
μέρα, από η ώρα 9.00, καρφωμένοι και ακούμε με σεβασμό όλους τους συναδέλφους 
μας. 

 Ευχαριστώ. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Η οικονομία, η κοινωνία, η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και οι υποχρεώσεις 
μας απέναντι σ’ αυτήν, ακόμα και ξένοι οίκοι αξιολόγησης απαιτούσαν μέτρα 
εξυγίανσης στα δημόσια οικονομικά.  Το ίδιο απαιτούσαν και οι οικονομικές 
πραγματικότητες, δηλαδή οι σημαντικές απώλειες στα έσοδα του κράτους, €1 δις 
περίπου το χρόνο.  Η κυβέρνηση έδεσε τα χέρια ή έκανε όσα έπρεπε να κάνει;  ∆εν 
είναι αυτή η κυβέρνηση που προχώρησε σε €220 εκατομ. περικοπές συν €40 εκατομ. 
σήμερα που έχετε ενώπιόν σας;  Στην κατάργηση τετρακόσιων πέντε θέσεων και στη 
μείωση του αριθμού των δημοσίων υπαλλήλων κατά χίλια σαράντα άτομα;  Όλα αυτά 
χωρίς να επηρεαστούν οι δαπάνες για την ανάπτυξη, εξόν από ελάχιστες.  Και 
σίγουρα το κοινωνικό κράτος -για να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους- επειδή 
κάποιοι ανέφεραν την ανάπτυξη στο παρελθόν, έμπαινε και μέσα στο πρόγραμμα 
σταθερότητας ότι τα αναπτυξιακά κονδύλια δε θα υπερβαίνουν το 6% κατ’ έτος.  Μέσα 
σε δύο χρόνια αυτή η κυβέρνηση αύξησε τις δαπάνες διά την ανάπτυξιν κατά 30% και 
τις κοινωνικές δαπάνες εν μέσω κρίσης και, παρ’ όλο που μας κατηγορούσαν ότι 
σκορπούσαμε τσιεκκούθκια και κάμναμε τους χουβαρντάδες, εντούτοις, ναι, στηρίξαμε 
εκείνα τα στρώματα τα οποία έχουν τεράστια ανάγκη.   

 ∆ιαπίστωση όλων ήταν ότι χρειάζονται νέα μέτρα.  Και σε μια τέτοια περίπτωση 
ένα τέτοιο πακέτο έπρεπε να είναι ισορροπημένο μεταξύ περικοπών στις δαπάνες και 
εσόδων.  Και επειδή ακριβώς μιλούμε για μια κοινωνικά ευαίσθητη κυβέρνηση, για να 
διατηρήσουμε και τις κοινωνικές ισορροπίες και σε αντίθεση με άλλους που 
εισηγούνταν μόνο περικοπές, πήγαμε στη Βουλή με δύο νομοσχέδια, ήρθαμε στη 
Βουλή για ελάχιστη αύξηση στη φορολόγηση των κερδών και της μεγάλης ακίνητης 
ιδιοκτησίας.  Η πλειοψηφία της Βουλής το απέρριψε.  Αλλά η ανάγκη για 
δημοσιονομική εξυγίανση κατέστη ακόμα πιο έντονη.  Είχαμε πρόβλημα με την ένταξη 
της Κύπρου στη διαδικασία υπερβολικού ελλείμματος.  Μας υποβάθμισαν οι Standard 
& Poor’s και η επιλογή της κυβέρνησης ήταν να διαβουλευτεί σε συνεργασία με τα 
κόμματα που συμμετέχουν στην κυβέρνηση. 

 Το πακέτο που έχουμε ενώπιόν μας είναι προϊόν διαβούλευσης και σίγουρα 
προϊόν συμβιβασμού.  Ένας τέτοιος συμβιβασμός είναι ξεκάθαρο ότι δεν αποτυπώνει 
απόλυτα το ιδεολογικό στίγμα ούτε του ∆ημοκρατικού Κόμματος -αυτό έχει πει ο κ. 
Βότσης- ούτε του ΑΚΕΛ.  Άλλο θα έκανε το ∆ΗΚΟ, αν ήταν μόνο του και είχε 50% συν 
και ήλεγχε και τη Βουλή, και άλλο θα έκαμνε το ΑΚΕΛ, αν συνέβαινε το ίδιο πράγμα.  
Ανεξάρτητα όμως, εκτός από τα φορολογικά μέτρα που αφορούν στις συμβατικές μας 
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υποχρεώσεις απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση, θεωρούμε ότι, αν κρίνουμε και από 
τη φορολογία πάνω στις τράπεζες και τα νομοσχέδια που ψηφίστηκαν για τη 
φοροδιαφυγή, τηρούνται και διατηρούνται σχετικές ισορροπίες. 

 Συγκρίνοντας τα μέτρα που έλαβε η συντριπτική πλειοψηφία των χωρών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, τα μέτρα που λήφθηκαν στην Κύπρο είναι τα πιο ήπια και τα 
πιο ισορροπημένα.  Μπορούμε να πούμε με βεβαιότητα ότι οι εργαζόμενοι της χώρας 
μας είναι τυχεροί, σε σύγκριση με άλλους εργαζόμενους. 

 Αυτή η κυβέρνηση -και τελειώνω- συμπεριφέρθηκε υπεύθυνα απέναντι στο 
λαό, την κοινωνία και την οικονομία.  Ανέλαβε και την ευθύνη και το όποιο πολιτικό 
κόστος, γιατί δε θέλουμε η χώρα μας να ζήσει τις εμπειρίες της Ελλάδας, της 
Ιρλανδίας, της Πορτογαλίας και άλλων χωρών.  Αποφύγαμε περαιτέρω υποβάθμιση 
και αποτρέψαμε την επιβολή απάνθρωπων και αντεργατικών μέτρων από ξένα 
κέντρα.  Πήραμε δηλαδή την τύχη μας στα χέρια μας.  Και αυτό έχει τη δική του 
σημασία.  Και ο λαός το καταλαβαίνει ότι με αυτά τα μέτρα θα μπορέσουμε να 
ορθοποδήσουμε και να προχωρήσουμε μπροστά.  Να προχωρήσουμε και να 
στηρίξουμε ακόμα περισσότερο τα οικονομικά ευάλωτα στρώματα του πληθυσμού με 
αντισταθμιστικά μέτρα που τόσο πολύ το έχει ανάγκη η συγκεκριμένη ομάδα του 
πληθυσμού. 

 Την ίδια στιγμή εμείς εισηγούμαστε ως ΑΚΕΛ ότι σύντομα θα πρέπει νηφάλια, 
συναινετικά, με σύνεση να προχωρήσουμε σ’ ένα διάλογο, για να δούμε με ποιο 
τρόπο πέραν των τραπεζών και της φορολογίας για τις τράπεζες συνεισφέρουν, έστω 
κατά τι, ο πλούτος ή τα κέρδη, η χλιδή και η προκλητική πολυτέλεια.  Ένα σίγουρο 
σύμμαχο θα έχω, διότι ο φίλος μου ο Λευτέρης Χριστοφόρου πέντε-έξι φορές τις 
τελευταίες μέρες είπε:  «Επιτέλους, πρέπει να πληρώσουν και οι έχοντες και οι 
κατέχοντες».  Και είμαι σίγουρος ότι την ψήφο τουλάχιστον του Λευτέρη Χριστοφόρου 
θα την έχουμε την επόμενη φορά. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Σταύρο, έχεις καιρό να πάεις στην Πάφο νομίζω. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να πω τελειώνοντας, φίλες και φίλοι, ότι η κυπριακή οικονομία πέρασε από 
συμπληγάδες, χτυπήθηκε ο τουρισμός, χτυπήθηκε έντονα ο τομέας των κατασκευών, 
πλήγηκε ο τομέας της απασχόλησης.  Αλλά την ίδια στιγμή θέλω κλείνοντας να πάμε 
προς τα πίσω και να αναλογιστούμε το 2008, όταν οι πλείστες των χωρών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και οι Ηνωμένες Πολιτείες ήταν σε βαθιά, πολύ βαθιά κρίση το 
2008, η Κύπρος είχε πλεονάσματα, είχε ψηλούς ρυθμούς ανάπτυξης, δεν είχε 
πρόβλημα με την απασχόληση.  Ζήσαμε εννιά αρνητικούς μήνες μόνο -υφεσιακούς- 
το 2009 και την ίδια στιγμή από το 2010 ξαναμπήκαμε, δειλά δειλά μεν, σε πορεία 
ανάπτυξης με τα προβλήματα που αφήνει κάθε παγκόσμια οικονομική κρίση πίσω 
της, ελλείμματα και ανεργία, και βαδίζουμε αισιόδοξα για το 2011. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Ο επόμενος ομιλητής είναι ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Νομίζω ότι είναι επιβαλλόμενο να ξεκινήσω τα όσα έχω να πω στο σύντομο 
χρονικό διάστημα που μου παρέχεται από μία τοποθέτηση του προέδρου του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Ο πρόεδρος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έκανε μία 
τοποθέτηση κατά την ομιλία του με την οποία θα συμφωνήσουμε κατά το ένα δεύτερο.  
Είχε πει ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας ξεκίνησε την πολιτική του πορεία αναφορικά με 
την επίλυση του Κυπριακού έχοντας τη στήριξη όλων των πολιτικών κομμάτων και 
κατέληξε να είναι μόνος.  Θα πρέπει να τον διορθώσουμε ή να τον διορθώσω 
λέγοντας πως κατέληξε να είναι μόνος του, αλλά δεν είχε τη στήριξη όλων των 
πολιτικών κομμάτων.  Εμείς ως Ευρωπαϊκό Κόμμα ούτε προεκλογικά ούτε 
μετεκλογικά στηρίξαμε σε οποιοδήποτε χρονικό στάδιο τον Πρόεδρο Χριστόφια.  Ούτε 
είχαμε ούτε έχουμε ούτε θα έχουμε στο μέλλον την οποιαδήποτε πρόθεση να κάνουμε 
οποιαδήποτε ιστορική υπέρβαση, για να υποστηρίξουμε τον κ. Χριστόφια.  Αυτά για 
αποκατάσταση της ιστορίας.   

 Ερχόμενος τώρα στα όσα η κυβερνητική παράταξη για πάρα πολλούς μήνες, 
ιδιαίτερα τον τελευταίο καιρό, γύρω από τη συζήτηση για την οικονομία, αλλά και 
γενικότερα ο τρόπος που χρησιμοποιεί για να αντιμετωπίσει την κριτική, θα πρέπει να 
πω το εξής:  Η κυβερνητική παράταξη και ιδιαίτερα το ΑΚΕΛ-Αριστερά κατάφερε να 
κάνει εισαγωγή μιας νέας πολιτικής αντίληψης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι!  Να ακούμε τον… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι εσείς. 

 Ησυχία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μιας νέας πολιτικής αντίληψης για την οποία βέβαια εγώ δεν μπορώ να πω ότι 
είναι πετυχημένη ούτε βέβαια και οι υπόλοιποι πολίτες, συλλαμβάνοντας το κοινό 
αίσθημα, αλλά είναι κάτι που μας επηρεάζει στον εποικοδομητικό και δημιουργικό 
πολιτικό διάλογο.  Όταν ασκηθεί οποιαδήποτε κριτική για τις πράξεις και τις 
παραλείψεις του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, η απάντηση είναι άμεση:  «∆ε 
δικαιούστε να μιλάτε, γιατί είστε υβριστές», «δε δικαιούστε να μιλάτε, γιατί είστε 
υπονομευτές», «δε δικαιούστε να μιλάτε, γιατί είστε ασεβείς».  Στη δημοκρατία δεν 
υπάρχουν ούτε ασέβειες ούτε ύβρεις ούτε συμπεριφορές οι οποίες είναι εκτός 
πολιτικής, παρά μόνο εάν και εφόσον, με αυστηρά πολιτικά κριτήρια, είναι όντως 
εκτός πολιτικής.   

 Ο μακαρίτης ο Τσάτσος που διετέλεσε Πρόεδρος της Ελληνικής ∆ημοκρατίας 
ανήκε στο χώρο της δεξιάς -που μπορεί κάποιοι από την αριστερά να μην το εκτιμούν, 
αλλά ήταν ένας ακαδημαϊκός καθολικής αποδοχής- έχει γράψει ένα βιβλίο γι’ αυτή την 
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πολιτική συμπεριφορά.  Ένα δίτομο έργο, ονομάζεται “Αφορισμοί και ∆ιαλογισμοί”, και 
στο βιβλίο αυτό κάνει μια ρητή αναφορά δύο γραμμών για τους χαρακτηρισμούς 
αυτούς που χαρακτηρίζουν ένα κοινοβουλευτικό σύστημα όπως το δικό μας, αλλά και 
πολλά άλλα.  Στον κοινοβουλευτισμό η αλληλοεξόντωση δεν πρέπει ποτέ να ξεπερνά 
ορισμένο όριο.  Πρέπει να έχει όρια.   

 Όταν λοιπόν δεν ξεπερνά αυτό το καθορισμένο όριο η κριτική, δε 
νομιμοποιείται η αριστερά να έρχεται, επειδή δεν έχει επιχειρήματα, και να προβάλλει 
αυτό το νέο ήθος, αυτή τη νέα αντίληψη, ότι περίπου δε δικαιούστε να μιλάτε, γιατί 
βρίζετε τον Πρόεδρο.   

 Εγώ δεν έχω ακούσει κανένα πολιτικό επιχείρημα κατά τη διάρκεια της 
διακυβέρνησης του κ. Χριστόφια που να αντικρούει στην ουσία τον κριτικό λόγο.  Κάθε 
φορά είναι η ίδια ιστορία, η ίδια κριτική, η ίδια αντιπαράθεση.  Ακόμα και σ’ αυτή την 
αίθουσα που μιλάμε τώρα: «∆ε δικαιούστε να μιλάτε, γιατί είστε υβριστές».  Για την 
ιστορία του ζητήματος και για την κριτική στην ουσία των πραγμάτων καμία λέξη.  Ναι, 
αλλά τα όσα λέμε παρακολουθούνται και οι πολίτες καταλαβαίνουν και διαθέτουν την 
κοινή λογική να αντιληφθούν ποιοι επιχειρηματολογούν επί της ουσίας και ποιοι 
προσχηματικά επικαλούνται το δήθεν κύρος του Προέδρου, για να μην απαντήσουν 
επί της ουσίας.   

 Με ανάγκασαν μία ημέρα -και θα το επαναλάβω και εδώ, γιατί είναι πεποίθησή 
μου- να πω δημόσια ότι δε θεωρώ ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο θεσμός δηλαδή 
που εκπροσωπεί, είναι περίπου οι δέκα εντολές του Μωυσή, που δεν μπορεί κανένας 
να κουβεντιάσει γι’ αυτές, δεν μπορεί κανένας να ασκήσει οποιαδήποτε επίκριση, γιατί 
είναι αναντίλεκτες δογματικά, είναι διατυπωμένες για χιλιετίες και δεν επιδέχονται 
οποιαδήποτε κριτική.  ∆ε γίνεται, δε συμβαδίζει αυτό με τη δημοκρατία!   

 Όταν γίνεται κριτική, θα πρέπει να ακούγεται αντίλογος, όχι να ακούγονται 
συνέχεια παράπονα ότι ο Πρόεδρος υπονομεύεται.  Θέλω να μείνω ως εδώ, γιατί 
θέλω να τηρήσω μια ήρεμη ατμόσφαιρα, όπως ήταν ομολογουμένως σήμερα η 
συζήτηση σ’ αυτή τη Βουλή.     

 Θα ’ρθω στα συγκεκριμένα.  Εμείς έχουμε καταθέσει και θα καταθέσουμε 
συγκεκριμένες τροποποιήσεις.  Εμείς θεωρούμε ότι σ’ αυτό τον προϋπολογισμό τα έξι 
περίπου εκατομμύρια τα οποία προβλέπονται για την Προεδρία της ∆ημοκρατίας 
ενόψει της ανάληψης της προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία θα πρέπει να τύχουν ανάλυσης.  Προβλέπεται πρόσληψη διαφημιστών, 
πρόσληψη διοργανωτών σεμιναρίων, πρόσληψη πολλών εκτάκτων.  Θέλουμε να 
ξέρουμε τι θα κάνουν όλοι αυτοί.  Θέλουμε να ξέρουμε όλοι αυτοί που θα συρρεύσουν 
στο Προεδρικό Μέγαρο και στις υπηρεσίες που θα δημιουργηθούν ποιοι είναι, πώς θα 
προσλαμβάνονται και τι καθήκοντα θα έχουν.   

 Θα σταυρώσουμε ακόμα με τροποποιητική πρόταση το συμβόλαιο ενοικίασης 
για το αεροπλάνο που χρησιμοποιεί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Ήταν δικαίωμά 
του η πολιτική επιλογή να ενοικιάσει αεροπλάνο, ένα γεγονός που δεν έγινε ποτέ 
προηγουμένως από οποιοδήποτε άλλο Πρόεδρο.  Ταυτόχρονα όμως υπόκειται και 
στη νενομισμένη κριτική και να την αντέχουμε την κριτική αυτή, όσο κι αν νομίζουμε 
ότι μας θίγει προσωπικά.  Τι ήταν επιτέλους αυτό το συμβόλαιο;  Ήταν συμβόλαιο 
ενοικίασης ή ήταν συμβόλαιο ενοικιαγοράς;  Αν ήταν ενοικιαγοράς, σημαίνει 
αγοράσαμε το αεροπλάνο, δεν το νοικιάσαμε.  Προβλέπεται κονδύλι €700.000.  
Ζητήσαμε να έρθει το συμβόλαιο στην επιτροπή Οικονομικών, δεν ήρθε ποτέ μέχρι 
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της στιγμής που μιλάμε και διερωτόμαστε γιατί.   

 Ακόμα κάτι κι ας μην το εκλάβει η πλευρά των συναδέλφων της αριστεράς ότι 
ενέχει οποιαδήποτε ειρωνεία.  Εγώ ως Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, αν με ρωτούσε 
συγκεκριμένη εφημερίδα, σε τέσσερις εκδόσεις, ισχυριζόμενη ότι κάνω μυστικά 
ταξίδια, πού πάω, θα έδινα μια απάντηση, για να προστατεύσω το κύρος μου.  ∆ε 
γίνεται να ρωτά μια εφημερίδα για τέσσερις συνεχείς εβδομάδες γιατί ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας κάμνει μυστικά ταξίδια στο εξωτερικό τα οποία δεν τα δηλώνει.  ∆εν 
ξέρω αν είναι αλήθεια ή ψέματα, δεν το εξετάζω.  Μιλώ για την εικόνα την πολιτική 
που εκπέμπεται και η Προεδρία απαξιεί να απαντήσει.  Οφείλει να απαντήσει, αν θέλει 
να προστατεύσει το κύρος της.  Υπήρξαν πολλά δημοσιεύματα γύρω από το θέμα 
αυτό.  Απάντηση καμία.   

 Θέλουμε να ξέρουμε ακόμα για τα ποσά των αμοιβών των συμβούλων του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας, αναλυτική κατάσταση και τα καθήκοντά τους.  Ποιοι είναι 
αυτοί οι οποίοι κατοικοεδρεύουν στο Προεδρικό ως σύμβουλοι του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας, τι δουλειά κάνουν, πώς αμείβονται και για ποια καθήκοντα;   

 Θέλουμε να ξέρουμε ακόμα και θα σταυρώσουμε το κονδύλι που αφορά την 
αγορά άλλων υπηρεσιών από την Προεδρία της ∆ημοκρατίας.  Θέλουμε ακόμα- και 
χαίρομαι που είναι εδώ οι Υπουργοί Εσωτερικών και Εργασίας, γιατί αφορά τις καθ’ 
ύλην αρμοδιότητες των υπουργείων αυτών- να δεσμεύσουμε το ποσό των €22 
εκατομ. περίπου, αν είναι καλά τα μαθηματικά μου, που αφορά τα επιδόματα των 
αιτητών ασύλου, των προσφύγων, των υπό καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας 
και αυτών που τους αφορά για ανθρωπιστικούς λόγους.   

 Ξέρετε, είναι μια παλιά συζήτηση, η οποία κρατεί εδώ και πάρα πολλούς μήνες 
εντός Βουλής, αλλά και εκτός Βουλής και πρέπει να πω ότι τα αρμόδια υπουργεία δεν 
έχουν βοηθήσει καθόλου τη συζήτηση αυτή.  ∆εν έχουν βοηθήσει, γιατί επικρατεί 
πλήρες σκότος γύρω από την υπόθεση αυτή, υπό την έννοια του ότι το Υπουργείο 
Οικονομικών έχει δώσει επανειλημμένα υποσχέσεις ότι θα αφαιρέσει από τη γενική 
επικεφαλίδα των δημοσίων βοηθημάτων -που είναι κοντά στα €287 εκατομ., εάν 
ενθυμούμαι καλώς, σ’ αυτό τον προϋπολογισμό- το ποσό που αφορά τους 
αλλοδαπούς στις τέσσερις κατηγορίες που έχω αναφέρει, για να ξέρουμε επιτέλους 
πού πάνε αυτά τα ποσά των €22 εκατομ., να φαίνεται καθαρά -εκτός αν ντρέπονται 
κάποιοι να το πουν ότι πληρώνονται αυτά τα ποσά για τους αλλοδαπούς αυτούς- και 
να μπορεί να ασκηθεί ο νενομισμένος κοινοβουλευτικός έλεγχος.   

 ∆ηλαδή τι;  Εάν υπάρχει έλεγχος στην εκδαπάνηση των χρημάτων αυτών από 
την πρώτη στιγμή μέχρι το τέλος.  Εάν οι αλλοδαποί που παρουσιάζονται και κατά 
κανόνα δεν έχουν ταξιδιωτικά έγγραφα δηλώνουν παιδιά.  Γιατί είναι απ’ εκεί που 
προκύπτει το επιπλέον εισόδημα.  Πόσα παιδιά δηλώνουν, ποια παιδιά δηλώνουν, 
είναι τα ίδια παιδιά που δήλωσαν κι άλλοι αλλοδαποί;  Όλα αυτά λοιπόν θα πρέπει να 
προκύπτουν και να ξεκινούν από το ότι τα ποσά αυτά πρέπει να είναι συγκεκριμένα.  
∆υστυχώς το Υπουργείο Οικονομικών δεν τήρησε την υπόσχεσή του.  ∆εν ξέρω με 
ποιου τις υποδείξεις.   

 Έχουμε το ίδιο φαινόμενο στον προϋπολογισμό για το 2011, €287 εκατομ. 
περίπου, ανάμεσα σ’ αυτά το ποσό των €22 εκατομ., και χρειάζεσαι περίπου μαντικές 
ικανότητες του μαντείου των ∆ελφών για να ανιχνεύσεις τα ποσά αυτά.   

 Κοιτάξετε, υπάρχει μια συζήτηση γύρω από το θέμα αυτό που πρέπει να 
διευκρινιστεί επιτέλους άπαξ διά παντός.  Υπάρχουν χρήματα από το Ευρωπαϊκό 
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Κοινωνικό Ταμείο στο μεταναστευτικό πυλώνα.  Έχω πάρει ένα έντυπο τώρα που το 
έχω ζητήσει από την αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, το έχω μπροστά μου και με 
έκπληξή μου -πραγματικά μένω έκπληκτος, για να μην πω κατάπληκτος- διαβάζω τα 
εξής: ότι στα ταμεία αλληλεγγύης και τη διαχείριση των μεταναστευτικών πόρων 
υπάρχει ένα πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ονομάζεται ομοίως για την 
αλληλεγγύη και τη διαχείριση των μεταναστευτικών ροών και διαιρείται στο 
Ευρωπαϊκό Ταμείο Ένταξης Υπηκόων Τρίτων Χωρών, στο Ευρωπαϊκό Ταμείο 
Εξωτερικών Συνόρων, στο Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσφύγων κα στο Ευρωπαϊκό Ταμείο 
Επιστροφής.  Το κονδύλι που έχει δοθεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για την 
υλοποίηση δράσεων από τα ταμεία αυτά ανέρχεται στα  €50 εκατομ.  Εγώ θέλω να 
ξέρω πού πάνε αυτά τα €50 εκατομ.!  Τι ποσά είναι αυτά;  Ποιος τα παίρνει τα ποσά 
αυτά;  Πού δίνονται;   

 Τα ποσά για τους μετανάστες, τα ποσά για τους πολιτικούς πρόσφυγες, τα 
ποσά γι’ αυτούς που εμπίπτουν κάτω από την επικεφαλίδα των ανθρωπιστικών όρων, 
γι’ αυτούς που εμπίπτουν κάτω από τη διάταξη και την κατανομή που κάνει το 
συγκεκριμένο Υπουργείο Εργασίας είναι από τα κυπριακά χρήματα που πληρώνονται!  
Είναι από τη φορολογία των Κυπρίων!  Υπάρχουν οι δηλώσεις της Υπουργού 
Εργασίας καταγεγραμμένες στις αρμόδιες επιτροπές- μεταξύ των οποίων και στην 
επιτροπή Θεσμών όπου προεδρεύω- ότι ένα μικρό ποσό μόνο, γύρω στις €220.000, 
διατίθεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση για την αντιμετώπιση των αναγκών των 
προσφύγων.  Πού πάνε αυτά τα €50 εκατομ.;  Ποιοι τα εισπράττουν;   

 Εγώ μπορώ να κάνω μία υπόθεση και θα σας πω ποια είναι η υπόθεση αυτή.  
Αν κάποιος ανατρέξει στην ιστοσελίδα του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου και δει τι 
γινόταν στην Αγγλία, παραδείγματος χάριν, θα δει ότι εκεί δίδονταν χρήματα, για να 
συμπληρώνονται αιτήσεις σε δικηγόρους για απόκτηση πολιτικού ασύλου από 
αλλοδαπούς.  Βέβαια η κυβέρνηση Κάμερον μετά την άνοδό της στην εξουσία τα 
έκοψε τα χρήματα αυτά, με αποτέλεσμα να μη γίνεται συνεισφορά από την κυβέρνηση 
του Ηνωμένου Βασιλείου, άρα ούτε και να πληρώνεται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό 
Ταμείο.  Σε εμάς εδώ υπάρχει.   

 Ποιοι παίρνουν αυτά τα €50 εκατομ.;  Να υποθέσω κάτι;  Να υποθέσω κάποιες 
νομικές οντότητες που έχουν νομική προσωπικότητα;  Γιατί οι δικηγόροι δεν παίρνουν 
και ούτε με ενδιαφέρει βέβαια προσωπικά, επειδή τυγχάνει να είμαι και δικηγόρος, 
εγώ δεν ασχολούμαι με τις υποθέσεις αυτές.  Επειδή δικαιούνται να παίρνουν νομικές 
οντότητες, σωματεία δηλαδή, ενώσεις, συσσωματώσεις.  Μήπως το ΚΙΣΑ του κ. 
Πολυκάρπου παίρνει κάποιο ποσό απ’ αυτά που αφορούν το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό 
Ταμείο;  Εγώ θέλω να το ξέρω, όπως και χιλιάδες πολιτών θέλουν να το ξέρουν, για 
να δούμε αν αυτός ο κύριος ο οποίος διατρέχει τους δρόμους, τις πλατείες και τα 
χωριά και κατηγορεί συλλήβδην πολιτικά κόμματα, από τη δεξιά μέχρι την 
κεντροαριστερά, ότι είναι ρατσιστές, ότι είναι εθνικιστές, ότι θέλουν να ρίξουν τους 
μετανάστες στην πυρά το κάνει αζημίως ή το κάνει με την εξυπηρέτηση οποιασδήποτε 
ροής χρημάτων έρχεται κοντά του.  Θέλω να γνωρίζω αν παίρνει οποιαδήποτε 
χρήματα! 

 Θέλω ακόμα να πω το εξής για την κυβέρνηση αυτή:  Θέλω να πω ότι η 
αδιαφάνεια στη διακίνηση των πολιτικών επιχειρημάτων, αλλά και των ζητημάτων που 
την αφορούν είναι κανόνας.  Στο εικοσιτετράωρο αυτό χάθηκε μια κασέτα που 
αφορούσε τη συζήτηση για τη λήψη απόφασης για τα €35 εκατομ. της Eurocypria στο 
Υπουργικό Συμβούλιο.  Λυπούμαι πάρα πολύ!  Οι συζητήσεις στο Υπουργικό 
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Συμβούλιο μαγνητοφωνούνται, όπως και οι συζητήσεις στο Εθνικό Συμβούλιο.  Πού 
πήγε η κασέτα αυτή;  Είναι εγγεγραμμένο θέμα στην επιτροπή Ελέγχου, εξ όσων 
γνωρίζουμε όλοι, και το θέμα αυτό χρήζει διευκρίνισης.  Εάν αρχίσουν να χάνονται και 
κασέτες από την Προεδρία της ∆ημοκρατίας, αυτό είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό 
ζήτημα.  Ποια είναι η συζήτηση που προηγήθηκε το Υπουργικό Συμβούλιο για την 
πληρωμή των €35 εκατομ., που κατέληξαν βεβαίως, απ’ ό,τι φαίνεται, τα περισσότερα 
σε κάποιες τράπεζες, αφού προηγουμένως είχε ληφθεί η απόφαση ότι  η εταιρεία θα 
διαλυόταν.  

 Υπάρχει ακόμα ένας ισχυρισμός που είναι πάρα πολύ σοβαρός.  Υπάρχει 
ισχυρισμός ότι τα χρήματα της έκτακτης εισφοράς για την άμυνα τα τελευταία δύο 
χρόνια, κατά κάποιους €0,5 δις και κατά άλλους €850 εκατομ., δεν ξοδεύονται για τον 
σκοπό που αφορούν αλλά για άλλους αδιαφανείς σκοπούς.  Ο πρόεδρος της Ε∆ΕΚ κ. 
Γιαννάκης Ομήρου, που προεδρεύει της επιτροπής Άμυνας, έχει κάνει δηλώσεις επ’ 
αυτού.  Το ίδιο και ο κ. Σωκράτης Χάσικος, που συμμετέχει από την πλευρά του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Παρακολουθώ τις συζητήσεις, δε δόθηκε καμία 
απάντηση από την κυβερνητική παράταξη.  Μιλάμε για πάρα πολύ μεγάλο ποσό, 
υπερβολικά μεγάλο ποσό.  Πού πάει αυτό το ποσό του €0,5 δις και των €850 εκατομ.;  
Θέλουμε να μας πουν πού πάνε τα χρήματα αυτά, πού ξοδεύονται.   

 Όταν ζητήσαμε τη φορολόγηση του 10% των χορηγιών για τους αλλοδαπούς, 
κάποιοι έσπευσαν να μας καταγγείλουν ότι είμαστε ακραίοι, ότι είμαστε εθνικιστές, ότι 
είμαστε ρατσιστές, ξεχνώντας ότι η συντριπτική πλειοψηφία των Κυπρίων πληρώνει 
φόρους, για να τύχει οποιουδήποτε κοινωνικού ωφελήματος.  ∆ηλαδή κάποιοι -και 
μιλώ για τους αλλοδαπούς- θεωρούν ότι η Κύπρος είναι ο καλύτερος τουριστικός 
προορισμός, για να ’ρθουν να φαν, να κοιμηθούν και να πληρωθούν χωρίς να 
πληρώσουν τίποτα.  Αυτό είναι που γίνεται στην πραγματικότητα.    

 Θέλουμε να μας πουν και τους πραγματικούς αριθμούς.  Έχω πληροφόρηση 
ότι υπάρχουν εκατόν εξήντα χιλιάδες παράνομοι αλλοδαποί στην Κύπρο και βεβαίως 
δε θα συμφωνήσω με τα όσα λέει ο Υπουργός Εσωτερικών σε σχέση με τις αιτήσεις οι 
οποίες εξετάζονται για την παραχώρηση πολιτικού ασύλου.  Έχω εδώ το 
συγκεντρωτικό πίνακα του 2010 από αρμόδια κυβερνητική υπηρεσία.  Ξέρετε τι λέει 
αυτός ο συγκεντρωτικός πίνακας;  Λέει ότι ανά μήνα είναι περίπου γύρω στους χίλιους 
πεντακόσιους οι αιτητές πολιτικού ασύλου και η δαπάνη ανά μήνα είναι περίπου €1,5 
εκατομ.  Ανά μήνα €1,5 εκατομ.!  Εγώ άκουσα το φίλο μου τον Υπουργό Εσωτερικών 
πολλές φορές να μιλά από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης και να λέει, «μα οι αιτήσεις 
πολιτικού ασύλου έχουν μειωθεί.  Καταπληκτικά έχουν μειωθεί.  Είναι πολύ λίγοι οι 
αλλοδαποί, μην ανησυχείτε».  Έχω προσθέσει τον αριθμό των αλλοδαπών για το 
2010.  Είναι 13 734 αιτητές μόνο για το 2010! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μένουν ή είναι αιτητές;  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αιτητές, θα ’ρθω μετά να εξηγήσω πόσοι απ’ αυτούς μένουν, κύριε Κατσουρίδη, 
μην ανησυχείτε.  Απ’ αυτούς λοιπόν ακούστε ποιοι μένουν.  Μένουν 903 οι οποίοι 
είναι αναγνωρισμένοι πολιτικοί πρόσφυγες, μένουν 2 462 που είναι υπό το καθεστώς 
συμπληρωματικής προστασίας και μένουν και 591 για ανθρωπιστικούς λόγους.  
Σύνολο 4 000, 3 956 για την ακρίβεια.   
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 Έχοντας υπόψιν το τι δηλώνει η κ. Σιακαλλή επίσημα, ότι περίπου το 26,7% 
του κυπριακού πληθυσμού αποτελείται από αλλοδαπούς, νόμιμους και παράνομους, 
σας ερωτώ τι μέλλον έχει αυτός ο τόπος.  Τι μέλλον έχει αυτή η πολιτεία, όταν 
περισσότερο από το ένα τέταρτο του πληθυσμού της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
αποτελείται από αλλοδαπούς, νόμιμους και παράνομους;  ∆ηλαδή ποιο θα είναι το 
μέλλον μας σε μία πενταετία;   

 Βεβαίως κάποιους μπορεί να μην τους ενδιαφέρει αυτό, γιατί θέλουν, 
βλέποντας ψηφοθηρικά μόνο το ζήτημα, να θεωρούν ότι, εφόσον οι ίδιοι παραχωρούν 
σωρηδόν τις αιτήσεις και παραχωρούν τη δυνατότητα να παραμένουν κάποιοι είτε 
υπό το καθεστώς πολιτικού πρόσφυγα είτε υπό το καθεστώς της νομιμοποίησης πια 
του αλλοδαπού στην Κύπρο, θα τύχει και εξαργύρωσης αυτό.  Θα παν και θα του 
πουν: «Ξέρεις, καλέ μου φίλε από την τάδε χώρα, αυτός που σου επέτρεψε να μείνεις 
εδώ και να κάνεις διακοπές και να πληρώνεσαι είναι το τάδε πολιτικό κόμμα και, 
εφόσον θα πάρεις κάποτε και το δικαίωμα της ψήφου, ξέρεις ποιον να ψηφίσεις».  
Όμως αυτό δεν έχει καμία σχέση με την εθνική επιβίωση που πρέπει να 
εξασφαλίσουμε όλοι σ’ αυτό τον τόπο.   

 Εγώ θα πω κάτι ακόμα κλείνοντας το ζήτημα αυτό.  Θεωρώ πως το Υπουργείο 
Εσωτερικών, που μάταια και απεγνωσμένα προσπαθεί να εξηγήσει για το χώρο 
υποδοχής των αλλοδαπών στο Μαρί ότι είναι ένας χώρος που πρέπει να 
διαμορφωθεί, πρέπει να ξοδευτούν χρήματα, πρέπει να βρεθούν χρήματα, γίνεται 
προσπάθεια κ.λπ., θα μπορούσε το Υπουργείο Εσωτερικών να ζητήσει από το 
Υπουργείο Άμυνας…  Πάρα πολλές εγκαταστάσεις της Εθνικής Φρουράς έχουν 
εγκαταλειφθεί.  ∆εν εισηγούμαι να τους στρατοπεδεύσουμε και να τους 
στρατωνίσουμε σαν φυλακισμένους.  Εισηγούμαι να διαμορφώσουμε τους χώρους, 
αφού είναι εκεί, υπάρχουν οι βασικές υποδομές, να γίνουν ανθρωπίνως ανεκτές και 
να εγκαθίστανται εκεί αυτοί οι οποίοι έρχονται παράνομα ή κατά τρόπο που θα πρέπει 
να γίνει μετά ταύτα εξέταση, για να διακριβωθεί αν είναι νόμιμοι ή παράνομοι.  Κάτι 
τέτοιο κανείς δεν ενδιαφέρθηκε να το κάνει, επικαλούμενοι πότε τα έξοδα, πότε τις 
δυσκολίες, πότε την έλλειψη οποιασδήποτε άλλης δυνατότητας.   

 Εγώ θεωρώ ότι ήταν καθήκον του Υπουργείου Εσωτερικών να το πράξει αυτό.  
∆εν το έπραξε, με αποτέλεσμα να κυκλοφορούν οι αλλοδαποί -ένα γεγονός που το 
βιώνουμε όλοι- κατά τον τρόπο που κυκλοφορούν, με όλα τα συνεπαγόμενα 
προβλήματα και με όλες τις συνεπαγόμενες οικονομικές επιβαρύνσεις στην πλάτη του 
φορολογούμενου Κυπρίου, ο οποίος παίρνει οικονομική ενίσχυση μαζί με τους 
αλλοδαπούς στο κεφάλαιο των €287 εκατομ., κάτω από την επικεφαλίδα “∆ημόσια 
βοηθήματα”, αφού βεβαίως πληρώνει φόρο αυτός ή οι συμπατριώτες του, ενώ οι 
αλλοδαποί, όπως έχω πει, δεν πληρώνουν κανένα φόρο.  Απλούστατα, ως ένας 
καλός τουριστικός προορισμός που είναι η Κύπρος γι’ αυτούς, έρχονται για να 
εγκατασταθούν, να φάνε, να πιουν και να πληρωθούν! 

 Θα πω δύο λόγια και για τη συμπεριφορά του Προέδρου της ∆ημοκρατίας σε 
σχέση με τη διαχείριση του Κυπριακού.  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας θα μείνει στην 
ιστορία… επειδή ο προηγούμενος συνάδελφος μιλούσε για ιστορία.  Θα μείνει στην 
ιστορία ως ο κατεξοχήν απροϋπόθετος Πρόεδρος, που μπήκε δηλαδή σε μία 
διαδικασία χωρίς καμία προϋπόθεση.  Αποφάσισε να εισέλθει και να 
διαπραγματεύεται το Κυπριακό χωρίς να βάλει καμία, μα καμία προϋπόθεση!  
Καταστρατήγησε τη συμφωνία και παραμέρισε τη Συμφωνία της 8ης Ιουλίου, με την 
παρότρυνση και άλλων πολιτικών δυνάμεων, θεωρώντας ότι το ζήτημα είναι πολιτικό 
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και μπορεί να επιλυθεί με συνομιλίες απευθείας, χωρίς εμμονή στο αποτέλεσμα που 
θα έφερναν οι Τεχνικές Επιτροπές και οι Ομάδες Εργασίας.  Θεώρησε ότι η χημεία 
μεταξύ του και του συντρόφου Ταλάτ ήταν επαρκής προϋπόθεση, για να δώσει λύση 
στο πρόβλημα και ότι η αδερφοσύνη η οποία χαρακτηρίζει τον κ. Ταλάτ και τον κ. 
Χριστόφια λόγω του κοινού πολιτικού παρελθόντος τους θα ήταν αρκετή, για να 
οδηγήσει στο νέο συνεταιρισμό που οι δύο ονειρεύονταν, με διαφορετική ανάγνωση 
όμως θα πρέπει να σημειώσω.  Εξερχόμενοι, θα θυμάστε όλοι, από τις συνεδριάσεις 
διαφορετικά διάβαζε ο κ. Ταλάτ και διαφορετικά διάβαζε ο κ. Χριστόφιας, με 
αποτέλεσμα η δική μας η πλευρά να είναι μονίμως χαμένη στη μετάφραση.  Αυτό είναι 
ένα άλλο ζήτημα, αλλά είναι εξίσου σοβαρό.   

 Εν πάση περιπτώσει, αυτή η χημεία πού μας οδήγησε;  Μας οδήγησε στην εκ 
περιτροπής προεδρία, στην παραμονή των πενήντα χιλιάδων εποίκων και στη 
σταθμισμένη ψήφο.  Με τον κ. Έρογλου, στη συνέχεια, μπήκαμε στις προτάσεις για το 
περιουσιακό από τη δική μας την πλευρά.  Καμία αποζημίωση δεν πρόκειται να 
καταβληθεί από την κύρια υπαίτια του προβλήματος, δηλαδή την Τουρκία, αφού 
αποζημιώσεις θα καταβάλλονται είτε άμεσα είτε έμμεσα μέσω φορολογιών από τους 
κατοίκους της Κύπρου.   

 Εισάγεται μια σειρά από κριτήρια τα οποία εμποδίζουν σε τεράστιο βαθμό την 
πραγματική αποκατάσταση στο τουρκοκυπριακό συνιστών κρατίδιο.  Κανένας δεν 
μπορεί να αμφισβητήσει το δικαίωμα του ιδιοκτήτη σε αποκατάσταση, εάν 
ικανοποιήσει τη λεγόμενη “Eπιτροπή Περιουσιών” ότι έχει σταθερή και συνεχόμενη 
χρήση της κατοικίας και η μεταστέγασή του θα του δημιουργήσει δυσανάλογα νέα 
δεινά.  Αλλά ακόμα και κατηγορία περιουσιών με ακαθόριστα κριτήρια μπορεί να 
κριθεί ως πρακτικά αδύνατο να αποκατασταθεί. 

 Όταν αντιδράσαμε, μας είπαν να μη μιλούμε, γιατί είμαστε οι χαμένοι, είμαστε 
εκείνοι που μετά από έναν πόλεμο θα πρέπει να καταλάβουμε ότι πρέπει να 
υποχωρήσουμε.  Ακόμα μάς έλεγε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ότι είναι οι ακρότητες 
και οι υπερβολές που μας οδήγησαν στο να καταβαραθρωθεί το Κυπριακό, εφόσον 
ως ηττημένοι θα έπρεπε να δεχτούμε τις προϋποθέσεις που έβαζαν οι Τούρκοι.  Εμείς 
απαντήσαμε στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και θα το επαναλάβουμε απ’ αυτό το 
βήμα ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας πήγε σ’ αυτές τις συνομιλίες και συνεχίζει να 
διαπραγματεύεται όντας ο ίδιος ηττημένος.  Ηττημένος συναισθηματικά, ηττημένος 
νοητικά, ηττημένος πολιτικά, από κάθε άποψη!  ∆εν μπορεί ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας να απευθύνεται στην πλειοψηφία του κυπριακού λαού και να τον καλεί 
συνέχεια να κάνει υποχωρήσεις, συνέχεια να κάνει βήματα πίσω, γιατί είμαστε εμείς 
που έχουμε το λάθος, εμείς είμαστε οι φταίχτες, εμείς έχουμε τα λάθη και θα πρέπει να 
πληρώσουμε και να καταλάβουμε ότι πρέπει να κάνουμε υποχωρήσεις, ενώ όλοι 
ξέρουμε πώς καταλήξαμε εδώ: μετά από μια εισβολή, κατοχή και παράνομη 
διατήρηση των περιουσιών μας.   

 Εμείς θεωρούμε πως ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ο κ. ∆ημήτρης Χριστόφιας 
στη διαχείριση του Κυπριακού δε θα μείνει ως ο καλύτερος Πρόεδρος, θα μείνει ως ο 
χειρότερος Πρόεδρος, ως ο κατεξοχήν απροϋπόθετος Πρόεδρος, όπως τον έχω 
ονομάσει.  Μπήκε δηλαδή στις συνομιλίες χωρίς καμία προϋπόθεση, θεωρώντας ότι, 
μπορώντας να αυτοσχεδιάζει και μπορώντας να διαχειρίζεται εκ των ενόντων και 
επιτόπου τα προβλήματα τα οποία προκύπτουν, χωρίς τη βοήθεια κανενός, μπορεί να 
τα αντιμετωπίσει όλα.  Να πού οδηγηθήκαμε, αλλά και η προοπτική βεβαίως είναι 
εξίσου ζοφερή. 
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 Θα πω στα πέντε λεπτά ή και περισσότερο που μου έχουν μείνει δύο 
πράγματα γύρω και από τον προϋπολογισμό για το 2011 στην παρουσία του φίλου 
μου του Υπουργού Οικονομικών.  Που βεβαίως δε θα δεχτώ, δε νομίζω ο κ. 
Σταυράκης να θέλει να φύγει, όταν ακούει το λόγο από εμένα, αντίθετα νομίζω ότι 
κερδίζει.  Τουλάχιστον έτσι μου εκμυστηρεύτηκε κατ’ ιδίαν.   

(Γέλια) 

 Λοιπόν, η ανεργία βρίσκεται γύρω στο 7%.  Ο πληθωρισμός ο εγχώρια 
εναρμονισμένος το Σεπτέμβριο του 2010 ήταν διπλάσιος από τον πληθωρισμό στη 
ζώνη του ευρώ.  Το 2011 θα ανέλθει σε υψηλότερα επίπεδα.  ∆εν είναι ο Υπουργός 
Οικονομικών που τα λέει, είναι άλλος, ο ύπατος μαζί με τον Υπουργό Οικονομικών 
αξιωματούχος για τη διαχείριση των οικονομικών, που μπορεί να μιλά λόγω και της 
αυθεντικότητάς του, είναι ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας που τα λέει.  Εκτός αν 
κάποιοι αμφισβητούν και τις οικονομικές γνώσεις του ∆ιοικητή της Κεντρικής 
Τράπεζας! 

 Ο προϋπολογισμός για το 2010 -είναι η άποψή μας, αλλά συμπτωματικά και η 
άποψη του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας, πανομοιότυπα- χτίστηκε πάνω σε μία 
απόλυτα λανθασμένη βάση: ότι δηλαδή το έλλειμμα για το 2009 θα ήταν απλά γύρω 
στο 3%, είναι ένα γεγονός που οδήγησε σε μία αδικαιολόγητη υπεραισιοδοξία και σε 
μία πρόβλεψη ότι θα μπορούσε να τύχει διαχείρισης ο προϋπολογισμός του 2010 σε 
επίπεδα υποφερτά.  Τελικά το έλλειμμα του 2010 ξεπερνά το 6%, με βέβαιη 
πιθανότητα να υπερδιπλασιαστεί το 2011.  Είμαστε η πρώτη χώρα στην Ευρωζώνη, 
στη ζώνη του ευρώ που το 2011, αν δε γίνουν αλλαγές και έλεγχος των δημοσίων 
δαπανών, τούτες θα ξεπεράσουν το 50% συγκριτικά με τις άλλες χώρες. 

 Το 2007 οι μισθοί και οι συντάξεις και τα φιλοδωρήματα προς τους δημόσιους 
υπαλλήλους ήταν κάτω από το 13% του ΑΕΠ.  Μέχρι το 2010 και παρά την 
οικονομική ύφεση τούτο αυξήθηκε στο 15%, με ανοδική τάση, να ξεπεράσει το 20% το 
2011, εάν η κυβέρνηση δεν αποφασίσει να λάβει δραστικά μέτρα.  Στον 
προϋπολογισμό για το 2011 αντί να μειώνεται το κρατικό μισθολόγιο, μειώνονται οι 
αναπτυξιακές δαπάνες κατά 50%.  Η θεωρία ότι η αναδιανομή του πλούτου -όσου 
χάθηκε, αλλά και αυτού που πρέπει να δημιουργηθεί επιπλέον- αποκτάται μέσω της 
ανάπτυξης πάει περίπατο.  Όταν δηλαδή αυτή η κυβέρνηση στον προϋπολογισμό για 
το 2011 αποφασίζει ότι οι αναπτυξιακές δαπάνες θα πρέπει να μειωθούν 
δραστικότατα στα ποσοστά που έχω πει, καταλαβαίνετε ότι δεν πρέπει και δεν μπορεί 
να υπάρξει πλούτος.  Ο πλούτος μόνο μέσω της ανάπτυξης υπάρχει.  Από πού θα 
υπάρξει πλούτος λοιπόν, όταν οι αναπτυξιακές δαπάνες μειώνονται στο ποσοστό 
αυτό;   

 Αλλά υπάρχει και ένας φόβος από την πλευρά του Προέδρου της ∆ημοκρατίας.  
Φόβος να πάρει δραστικές αποφάσεις και να δημιουργήσει ρήξεις και να πάρει 
αποφάσεις που θα βάλουν τα πράγματα στη θέση τους.  Επί μήνες, χωρίς να έχουν 
πάρει οποιαδήποτε απόφαση τα συγκυβερνώντα κόμματα, αφού αγωνίζονται ακόμα 
να συντονιστούν γύρω από το νοικοκύρεμα των δημοσίων οικονομικών, ο ίδιος ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας αποφασίζει να ανοίξει μια συζήτηση μαζί με τις συντεχνίες 
των δημοσίων υπαλλήλων, για να μπορέσει να τους πείσει ότι θα πρέπει να γίνει 
κάποια περικοπή στις μελλοντικές προσαυξήσεις.  Βεβαίως η συντεχνία των 
δημοσίων υπαλλήλων -ως γνήσιοι συντεχνιακοί και κανένας δεν τους αδικεί γι’ αυτό- 
λέει τα δικά της.  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας όμως, που δεν είναι ο πρόεδρος των 
δημοσίων υπαλλήλων αλλά Πρόεδρος όλων των Κυπρίων, τι κάμνει;  Αποφασίζει να 
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πάρει αποφάσεις οι οποίες θα δημιουργήσουν ρήξη ενδεχομένως και σύγκρουση για 
το γενικότερο καλό ή θα συνεχίσει να διαπραγματεύεται με τους δημόσιους 
υπαλλήλους για την περιστολή των προσαυξήσεων στα €20, €30 ή €40;  

 ∆εν μπορούμε να καταλάβουμε, ειλικρινά, τη λογική του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας.  Θεωρούμε ότι είναι ώρα της λήψεως αποφάσεων και ότι ο χρόνος του 
διαλόγου έχει εξαντληθεί.  Θα πρέπει να γίνει, ναι, όπως έχει γίνει προηγουμένως, 
δηλαδή το προηγούμενο εικοσιτετράωρο, λογική αύξηση των φορολογικών εσόδων, 
αλλά η φορομπηχτική πολιτική δεν επιλύει τα προβλήματα.  Τα προβλήματα 
επιλύονται μόνο με ρυθμούς ανάπτυξης, οι οποίοι θα πρέπει να ξεκινήσουν να 
υλοποιούνται και να γίνονται με την πάροδο του χρόνου γρηγορότεροι.  Καμία 
πρόνοια, οι αναπτυξιακές δαπάνες έχουν μειωθεί.  Πώς θα δημιουργηθεί λοιπόν 
πλούτος;  Πώς θα ανακατανεμηθεί αυτός ο πλούτος, αλλά και πώς οι τράπεζες θα 
μπορέσουν, έχοντας πάρει τα €2,4 δις μέσω της Ευρωπαϊκής Ένωσης παλαιότερα και 
θα ωφεληθούν τώρα από το ευρωπαϊκό ομόλογο, να δώσουν οποιαδήποτε δάνεια, 
για να υποβοηθήσουν τις επενδύσεις;   

 Ο απλός πολίτης έχει την αίσθηση ότι η Κύπρος στα ζητήματα αυτά ταξιδεύει 
όπως το αεροπλάνο με αυτόματο πιλότο, ότι δεν υπάρχει κυβερνήτης που να κυβερνά 
το αεροπλάνο ούτε και συγκυβερνήτης, δηλαδή Πρόεδρος και Υπουργός 
Οικονομικών,  ότι πάμε στο άγνωστο με βάρκα την ελπίδα, πάμε χωρίς προορισμό, 
χωρίς προοπτική και χωρίς να ξέρουμε πού θα προσγειωθούμε.  Θα πρέπει να γίνει 
κατανοητό στον κυπριακό λαό, γιατί η οικονομία είναι πρώτη στο θέμα ψυχολογίας, ότι 
υπάρχει πολιτική η οποία είναι κατανοητή, με αρχή, μέση και τέλος, συγκεκριμένους 
βραχυπρόθεσμους, μεσοπρόθεσμους και μακροπρόθεσμους στόχους.   

 Καμία πολιτική δεν έχει εκπονηθεί μέχρι σήμερα.  Όταν το έλλειμμα θα φτάσει 
και θα ξεπεράσει τα €10 δις, όπως προβλέπεται μέχρι το 2013, και όταν θα 
ξυλοφορτώνονται πολιτικοί μέσα στο δρόμο, όπως έγινε το τελευταίο εικοσιτετράωρο 
με τον τέως Υπουργό Συγκοινωνιών της Νέας ∆ημοκρατίας τον κ. Χατζηγάκη, τότε θα 
ξυπνήσουν κάποιοι που κυβερνούν, αλλά θα είναι αργά.  Εμείς σας βεβαιώνουμε ότι 
δε θα είμαστε μέσα σε αυτούς που θα τους ξυλοφορτώνουν.  Θα είμαστε εκτός και θα 
οικτίρουμε βεβαίως και θα καταδικάζουμε αυτούς που ξυλοφορτώνουν τους 
πολιτικούς, αλλά μέσα μας, όπως η πλειοψηφία του κυπριακού λαού, θα λέμε:  «Ας 
φρόντιζαν και ας προσπαθούσαν να εκπονήσουν πολιτική, για να εφαρμόσουν 
πολιτική και να γλιτώσουν το ξύλο». 

 Αυτά έχω να σας πω και σας βεβαιώνω ότι σ’ αυτό τον προϋπολογισμό το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα δεν πρόκειται να συναινέσει ούτε στην κοροϊδία, αλλά ούτε και 
στον διασυρμό συγκεκριμένων σκοπών που αφορά ο προϋπολογισμός.  Εμείς 
είμαστε αποφασισμένοι να μην ψηφίσουμε και δε θα ψηφίσουμε αυτό τον 
προϋπολογισμό, θέλοντας να δώσουμε το καθαρό μήνυμα στην κυβέρνηση, αλλά και 
στους πολίτες που μας παρακολουθούν ότι, όπως αυτή η κυβέρνηση διαχειρίστηκε 
την οικονομία από την ημέρα που βγήκε ο Πρόεδρος Χριστόφιας στην εξουσία μέχρι 
σήμερα, με όλα αυτά που έχω περιγράψει, ας τη διαχειριστεί απ’ εδώ και πέρα, αφού 
δε θέλησε ποτέ να ακούσει οποιεσδήποτε οικονομικές απόψεις είτε από εμάς είτε από 
οποιοδήποτε άλλο πολιτικό κόμμα.   

 Είστε εντελώς μόνοι σας, κύριοι, εσείς επιλέξατε το δρόμο αυτό, εμείς 
παρακολουθούμε.  ∆ική σας θα είναι και η κατάληξη ανάλογα με την πορεία που θα 
τραβήξετε ως το τέλος. 
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 Σας ευχαριστώ.  

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου την προεδρεύουσα της 
συνεδρίασης αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Να ευχαριστήσω τον κ. Ερωτοκρίτου και να παρακαλέσω τον κ. Σιζόπουλο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι υπουργοί, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως ο τελευταίος ομιλητής από πλευράς των βουλευτών της Ε∆ΕΚ υποχρεωτικά 
θα συμπληρώσω τις τοποθετήσεις των συναδέλφων και θα δώσω κάποιες 
απαντήσεις σε όσα έχουν ακουστεί προηγουμένως εκ μέρους άλλων συναδέλφων 
από άλλα κόμματα.  Εξάλλου, τόσο ο πρόεδρος του κόμματος όσο και οι βουλευτές 
μέλη της ομάδας τοποθετήθηκαν με κάθε λεπτομέρεια και τοποθέτησαν τις θέσεις του 
κόμματος με ακρίβεια και με συγκεκριμένο τρόπο για όλα τα ζητήματα τα οποία 
αφορούν το σημερινό προϋπολογισμό τον οποίο συζητούμε. 

 Η σημερινή συζήτηση του κρατικού προϋπολογισμού πραγματοποιείται εν 
μέσω της συνεχιζόμενης κρίσης της κυπριακής οικονομίας, η οποία έχει προκύψει ως 
αποτέλεσμα της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης, αλλά και των χρόνιων διαρθρωτικών 
της προβλημάτων. 

 Η απουσία ολοκληρωμένης οικονομικής πολιτικής, η ατολμία για λήψη άμεσων 
και αποτελεσματικών μέτρων για την αποφυγή ευθυνών και ενδεχομένως πολιτικών 
επιπτώσεων, τόσο στην κυβέρνηση όσο και στα κόμματα που την αποτελούν, η 
αδυναμία συνεννόησης ανάμεσα στους κυβερνώντες και τους συγκυβερνώντες 
επιδείνωσαν ακόμη περισσότερο την οικονομική κατάσταση. 

 Τα τελευταία δύο χρόνια, παρά τις συνεχιζόμενες προειδοποιήσεις, η 
κυβέρνηση κινήθηκε ανάμεσα σε υπερφίαλες δηλώσεις περί αλώβητης οικονομίας, σε 
συνεχείς διαψεύσεις των προβλέψεών της, σε ατολμία και απραξία.  Ακόμα και όταν 
προχώρησε  στη λήψη μέτρων που ήταν προς την ορθή κατεύθυνση, η 
ετεροχρονισμένη υιοθέτηση μείωσε την απόδοση και την αποτελεσματικότητά τους. 

 Το 2007 η κυπριακή οικονομία ήταν πρώτη στην Ευρωζώνη με πλεόνασμα 
3,5%.  Το 2010 τέταρτη από το τέλος με έλλειμμα πέραν του 6%, με δημόσιο χρέος 
πέραν του 63%, με ρυθμό ανάπτυξης να κυμαίνεται στο 0,5% με 0,7%, με 
πληθωρισμό κοντά στο 3% και με ανεργία που έχει ξεπεράσει το 7%.  Ήδη η 
κυπριακή οικονομία τα τελευταία δύο χρόνια απώλεσε περίπου €6 δις.  

 Όσον αφορά την ανεργία, η κατάσταση είναι ιδιαίτερα ανησυχητική, όχι μόνο σε 
ό,τι αφορά το ποσοστό, αλλά κυρίως σε ό,τι αφορά το ρυθμό αύξησης και κυρίως για 
το γεγονός ότι μεγάλος αριθμός νέων επιστημόνων παραμένει για εργοδότηση στο 
εξωτερικό.  Την ίδια στιγμή το κυπριακό κράτος εργοδοτεί σε διάφορες διευθυντικές 
και ανώτερες θέσεις οργανισμών και υπηρεσιών του ευρύτερου δημόσιου τομέα 
συνταξιούχους οι οποίοι απολαμβάνουν υψηλές συντάξεις χιλιάδων ευρώ μηνιαίως 
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και ταυτόχρονα ακόμα υψηλότερες μηνιαίες απολαβές. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα η κ. 
Ντίνα Ακκελίδου.) 

 Εδώ και ένα χρόνο από το επίσημο βήμα της ολομέλειας της Βουλής ζητήσαμε 
να μας κατατεθεί ο σχετικός κατάλογος.  Ακόμα δεν τον έχουμε παραλάβει, για να 
μπορέσουμε να επιβεβαιώσουμε την έκταση του φαινομένου, αλλά και την οικονομική 
επιβάρυνση του κράτους. Σε περίοδο ανεργίας των νέων επιστημόνων η κυβέρνηση 
αποφεύγει να εργοδοτήσει σε αυτές τις θέσεις νέους και επιτυχημένους επιστήμονες, 
οι οποίοι με τις γνώσεις και το δυναμισμό τους θα μπορούσαν να προσδώσουν σε 
αυτές νέα δυναμική και νέα προοπτική. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Κύριοι συνάδελφοι, να παρακαλέσω ξανά για ησυχία. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όμως, αυτή η τακτική αποτελεί και μια σοβαρή αντίφαση στη θέση της 
κυβέρνησης για άρνηση επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης στο 63ο έτος.  Στο 63ο 
έτος κάποιοι δεν είναι ικανοί να εργάζονται.  Στο 70ό  και 75ο κάποιοι μπορούν να 
διευθύνουν οργανισμούς, αλλά στο τέλος τους οδηγούν σε χρεοκοπία και κλείσιμο. 

 Οι επιπτώσεις στους πολίτες από την κρίση θα ήταν ακόμα μεγαλύτερες, εάν το 
Γενάρη του 2008 η Κύπρος δεν εντασσόταν στην Ευρωζώνη και εάν δεν υιοθετούσε 
το ευρώ.  Και σε αυτή την περίπτωση τόσο οι προβλέψεις όσο και οι εκτιμήσεις 
κάποιων κομμάτων και κάποιων συναδέλφων δεν επιβεβαιώθηκαν.  Μέσα σε αυτή 
την κοσμογονική ανατροπή των παγκόσμιων οικονομικών δεδομένων η κυπριακή λίρα 
δε θα μπορούσε να αντέξει τις νομισματικές πιέσεις που θα δεχόταν. 

 Η Ε∆ΕΚ για ακόμα μια φορά έχει επιβεβαιωθεί στις προβλέψεις και τις 
εκτιμήσεις της.  Το Μάιο του 2004 είχε τονίσει ότι μετά την επιτυχή ολοκλήρωση της 
ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση ο επόμενος μεγάλος στόχος θα πρέπει να είναι η 
ένταξη στην Ευρωζώνη το συντομότερο δυνατό.  Σε αυτή την προσπάθεια συνέβαλε 
με προτάσεις και με ιδέες.  Η πρότασή της μάλιστα για τη φορολογική αμνηστία, έστω 
και αν κάποιοι την επικρίνουν εκ των υστέρων, ήταν αυτή που έσωσε την κυπριακή 
οικονομία, έδωσε την ώθηση για ανάπτυξη και βοήθησε αρχικά στην έξοδο από τη 
δημοσιονομική επιτήρηση του 2005 και στη συνέχεια στην ένταξη στην Ευρωζώνη. 

 Να υπενθυμίσω ότι σε ελάχιστο χρονικό διάστημα εισέρρευσαν στα ταμεία του 
κράτους €200 εκατομ., ενώ την ίδια στιγμή περίπου €4 δις είχαν μπει στην 
παραγωγική διαδικασία, επιφέροντας πρόσθετα έσοδα στο κράτος μέσα από την 
ανάπτυξη που επιτεύχθηκε. 

 Οι προβλέψεις για το 2011 δεν είναι ιδιαίτερα αισιόδοξες.  Καλούμαστε λοιπόν 
να κρίνουμε τον προϋπολογισμό και η κρίση είναι λογικό ότι θα στηριχθεί στις 
εμπειρίες των προηγούμενων χρόνων, κατά πόσο επιβεβαιώθηκαν οι προβλέψεις ή 
διαψεύσθηκαν, αλλά και στα προβλεπόμενα αποτελέσματα. 

 Με ρυθμό οικονομικής ανάπτυξης 1,5%, με μείωση των αναπτυξιακών 
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δαπανών, με μείωση των δαπανών για την έρευνα και την καινοτομία και με 
προβλεπόμενο ποσοστό υλοποίησης του αναπτυξιακού προϋπολογισμού μικρότερο 
του 50% δεν μπορεί να θεωρηθεί αναπτυξιακός. 

 Με το δημοσιονομικό έλλειμμα να κινείται πάνω από το 5% και το δημόσιο 
χρέος πάνω από το 63% και με τις δημόσιες δαπάνες να πλησιάζουν το 49% του ΑΕΠ 
δεν μπορεί να χαρακτηρισθεί προϋπολογισμός δημοσιονομικής εξυγίανσης.  Είναι 
στην ουσία ένας προϋπολογισμός λογιστικής διαχείρισης.  Είναι όμως αυτό που 
χρειάζεται σήμερα ο τόπος, μέσα στις σημερινές συνθήκες οικονομικής κρίσης που 
βιώνει;  Με αυτό τον τρόπο θα μπορέσει η οικονομία να εξέλθει από την κρίση και να 
οδηγηθεί σε τροχιά ανάπτυξης; 

 Ήδη η οικονομία μας βρίσκεται σε διαδικασία υπερβολικού ελλείμματος από 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και το τελευταίο χρονικό διάστημα έχει υποστεί υποβάθμιση 
από διεθνείς οίκους.  Είχαμε προειδοποιήσει γι’ αυτό το ενδεχόμενο.  Ποια ήταν όμως 
η απάντηση των αρμοδίων;  «Αφού όλες οι χώρες θα είναι υπό επιτήρηση, τι 
επηρεάζει να είναι και η Κύπρος;».  Ακόμα, για κάποιους ήταν μαγκιά που, κόντρα 
στις ενδείξεις του δημοσιονομικού εκτροχιασμού, συνεχίζαμε στην ουσία να 
προβαίνουμε σε αχρείαστες δαπάνες. 

 Τον περασμένο Απρίλιο η Κύπρος έπρεπε να υποβάλει πρόγραμμα σύγκλισης 
και σταθερότητας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Να υπενθυμίσω τη διαδικασία που 
ακολουθήθηκε;  ∆ημοσιοποιήθηκε η υποχρέωση μόλις τρεις ημέρες πριν από τη λήξη 
της προθεσμίας υποβολής.  Να υπενθυμίσω τον τρόπο με τον οποίο τα 
συγκυβερνώντα κόμματα έσπευσαν άρον άρον να ετοιμάσουν το πρόγραμμα;  Ή να 
υπενθυμίσω ότι το πρόγραμμα περιλάμβανε εφτά άξονες, οι πέντε ως επικεφαλίδες 
και οι δύο που περιλάμβαναν μέτρα ήταν τα δήθεν μέτρα πάταξης της φοροδιαφυγής 
και οι περικοπές των λειτουργικών δαπανών της δημόσιας υπηρεσίας; 

 Αρχικά η κυβέρνηση διακήρυξε ότι δεν πρόκειται να αντιμετωπίσει την 
οικονομική κρίση με την επιβολή νέων φορολογιών.  Όμως από το 2010 φαίνεται ότι 
προέκυψε φορολογική καταιγίδα κυρίως για τους μικρομεσαίους:  τέλος 2% στους 
λογαριασμούς της ΑΗΚ για τους ρύπους, αύξηση κατά 10% του φόρου κατανάλωσης 
στα καύσιμα, επιβολή 5% ΦΠΑ στα φάρμακα και τα τρόφιμα, ανατιμολόγηση του 
νερού, αύξηση του φόρου κατανάλωσης κατά 20% στα τσιγάρα.  Έπεται συνέχεια με 
τις διοικητικές ποινές από το φόρο εισοδήματος.  Μάλιστα για την περίπτωση των 
τσιγάρων ανακοινώθηκε ότι ήταν φόρος υγείας.  Να υποθέσω ότι και το 5% της 
περικοπής στα τρόφιμα είναι κι αυτός φόρος υγείας, γιατί θα αποφύγουμε την 
παχυσαρκία και τα καρδιαγγειακά νοσήματα.  Ακόμα να θεωρήσω ότι το 5% στα 
φάρμακα είναι φόρος ενάντια στην ασθένεια, να μην ασθενούμε.  Η ανατιμολόγηση 
του νερού;  Φόρος αφυδάτωσης ή φόρος αποφυγής λουσίματος; 

 Είναι λοιπόν για να διερωτάται κάποιος με αυτά τα οποία εφευρίσκουμε.  Όταν 
σπαταλήσαμε εν γνώσει μας €35 εκατομ. για τη Eurocypia, για να κλείσει μέσα σε 
μερικούς μήνες, -επιτρέψτε μου να πω- στην ουσία παραπλανώντας το κοινοβούλιο ή 
κάποιοι νόμιζαν ότι παραπλανούσαν το κοινοβούλιο.  Θα υπενθυμίσω ότι με αυτά τα 
λεφτά θα μπορούσαμε να πληρώσουμε την αύξηση του φόρου κατανάλωσης για τα 
φάρμακα με την οποία κυρίως θα πλήξουμε τους συνταξιούχους κι αυτούς που έχουν 
πραγματική ανάγκη από θεραπευτική αγωγή για δεκαεφτά τουλάχιστον χρόνια.  Αλλά 
προτιμήσαμε να τα ρίξουμε στη Eurocypia, για να την κλείσουμε, για να καλύψουμε τις 
υποχρεώσεις προς τις τράπεζες, αλλά όχι για να καλύψουμε τους ασθενείς. 
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 Και επειδή λέγεται ότι ήταν μια υποχρέωση απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Είναι όντως υποχρέωση προς την Ευρωπαϊκή Ένωση.  ∆ε θα συζητήσω αν υπήρχε η 
δυνατότητα να εξαιρεθούμε ή να πάρουμε περαιτέρω μεταβατική περίοδο.  Αυτό όμως 
που θα πω είναι ότι σε έγγραφο του Υπουργείου Οικονομικών το οποίο κυκλοφόρησε 
αναφέρεται ότι, αν θα πάρουμε παράταση από την εφαρμογή της συγκεκριμένης 
επιβολής ΦΠΑ στα φάρμακα και στα τρόφιμα, η κυβέρνηση θα βρει άλλο τρόπο, για 
να πάρει τα €60 εκατομ. που θα αντλούσε από αυτά.  Άρα το ζήτημα δεν ήταν 
υποχρέωση προς την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά η ανάγκη να εξασφαλίσουμε τα €60 
εκατομμύρια. 

 Αυτά όλα συνιστούν κατάφωρη λαϊκή αδικία. Επιβαρύνουν τον οικογενειακό 
προϋπολογισμό των χαμηλών εισοδημάτων κατά 5%, ενώ των υψηλών εισοδημάτων 
λιγότερο από 0,2%.  Τα φορολογικά μέτρα δηλαδή αυτά επιβαρύνουν είκοσι πέντε 
φορές περισσότερο τους μικρομεσαίους, δηλαδή αυτούς που διακηρύσσουμε ότι 
θέλουμε να προστατεύσουμε.  Εδώ είναι μια απόσταση λόγων όμως και έργων. 

 Υποδείξαμε κατ’ επανάληψη στην κυβέρνηση τη λανθασμένη πορεία που 
ακολουθεί σε πολλά θέματα που έχουν σχέση με την οικονομία.  Ζητήσαμε την 
καθιέρωση διαλόγου για ανταλλαγή απόψεων, για συνδρομή στην προσπάθεια 
διάσωσης της οικονομίας, για δημοσιονομική εξυγίανση και έξοδο από την κρίση.  
Αυτό το διάλογο τον είχαμε ζητήσει, όταν ήμασταν στην κυβέρνηση, τον ζητήσαμε και 
όταν είχαμε φύγει από την κυβέρνηση, όμως πότε δεν υπήρξε αυτός ο διάλογος.  
Ποτέ δεν υπήρξε ανταπόκριση.   

 Από τον περασμένο Μάιο ακούσαμε τις εξαγγελίες του Υπουργείου 
Οικονομικών για διάλογο με τα κόμματα.  Ποτέ δεν πήραμε πρόσκληση.  Ακόμα και 
στην τελευταία συνάντησή μας, πριν από μερικές μέρες, που έγινε με δική μας 
πρωτοβουλία, ζητήσαμε ενημέρωση για τις προθέσεις της κυβέρνησης.  Η απάντηση 
ήταν φυσιολογική:  «∆εν μπορώ να είμαι συγκεκριμένος, εάν προηγουμένως τα δύο 
συγκυβερνώντα κόμματα δεν καταλήξουν σε κοινές αποφάσεις».  Και ήταν λογικό. 

 Όταν ήμασταν στην κυβέρνηση, ζητήσαμε τη σύσταση ομάδας συντονισμού 
ανάμεσα στα τρία κόμματα για την κοινοβουλευτική στήριξη της κυβέρνησης.  Ποτέ 
δεν έγινε αυτή η επιτροπή.  Ποτέ δε συστάθηκε αυτή η επιτροπή.  Ζητήσαμε να 
υπάρχει συνάντηση και συντονισμός πριν από τη συζήτηση σημαντικών 
νομοθετημάτων στη Βουλή.  Έγινε μόνο μία φορά -με πρωτοβουλία της Υπουργού 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και αφορούσε το Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων- και αυτή έγινε σε διμερές επίπεδο. 

 Ακόμα και όταν η Ε∆ΕΚ είχε αποχωρήσει από την κυβέρνηση, είχε δηλώσει 
κατά τρόπο επίσημο ότι η αποχώρηση δεν την τοποθετεί στην αντιπολίτευση.  Ότι θα 
στηρίζει όσες αποφάσεις της κυβέρνησης την βρίσκουν σύμφωνη, αλλά θα 
καταψηφίζει όσες την βρίσκουν διαφωνούσα και την ίδια στιγμή θα καταθέτει 
προτάσεις με εποικοδομητικό και συναινετικό τρόπο.  Πόσο αξιοποιήθηκε αυτή η 
πρόθεση; 

 Ποτέ δεν ισχυριστήκαμε ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να υιοθετήσει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κλεάνθους, κύριε Ομήρου, συγγνώμη, έδειξα μεγάλο σεβασμό για πολλή 
πολλή ώρα, αλλά νομίζω να σεβαστούμε τον ομιλητή. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Ποτέ δεν ισχυριστήκαμε ότι θα πρέπει η κυβέρνηση να υιοθετήσει το σύνολο 
των προτάσεών μας. ∆εν το αναμένουμε.  Κυβερνά με το δικό της πρόγραμμα.  
Εξάλλου έχουμε διαφορετική φιλοσοφία, έχουμε διαφορετική ιδεολογία.  Όμως δεν 
είναι δυνατό στα τρία χρόνια η κυβέρνηση να μην έχει βρει ούτε μια αξιόλογη πρόταση 
της Ε∆ΕΚ για υιοθέτηση.  Κάποιο πρόβλημα θα πρέπει να υπάρχει και αυτό σίγουρα 
δεν είναι στην Ε∆ΕΚ.  Αντίθετα, ακόμα και εκεί που με πολιτικό κόστος στηρίξαμε 
κυβερνητικές επιλογές, επιχειρείται η αποσιώπηση με προφανείς σκοπιμότητες.   

 Επικρίνεται η Βουλή ανώνυμα και στην ουσία η Ε∆ΕΚ, γιατί δεν ψήφισε τα δύο 
νομοσχέδια της κυβέρνησης για φορολόγηση του πλούτου, που αφορούσαν την 
αύξηση του εταιρικού φόρου κατά 1% και την αύξηση των συντελεστών φορολογίας 
της ακίνητης περιουσίας.  Όμως, τόσο ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος, σε 
επανειλημμένες δηλώσεις, όσο και εκπρόσωποι των δύο συγκυβερνώντων κομμάτων, 
ακόμα και κατά τη διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού, απέφυγαν σκόπιμα 
να αναφέρουν ότι η Ε∆ΕΚ, παρά τις επιφυλάξεις της για την απόδοση αυτού του 
μέτρου, ψήφισε το νομοσχέδιο για την αύξηση του εταιρικού φόρου.  Ότι είναι το 
∆ημοκρατικό Κόμμα μαζί με το ∆ημοκρατικό Συναγερμό που καταψήφισαν το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο και δεν έτυχε της έγκρισης της πλειοψηφίας.  Ποια είναι η 
σκοπιμότητα αυτής της παρασιώπησης; 

 Ακόμα και το νομοσχέδιο της αύξησης της φορολογίας στην ακίνητη ιδιοκτησία 
εκφράσαμε την ετοιμότητά μας να το ψηφίσουμε, αρκεί η κυβέρνηση να 
επικαιροποιήσει τις αντικειμενικές αξίες των ακινήτων, για να γνωρίζουμε ποιους θα 
φορολογούσαμε και πόσο. Και γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι, με βάση τη 
συγκεκριμένη πρόνοια και την ανατίμηση των τιμών στη συνέχεια, όταν πια η Βουλή 
δε θα μπορούσε να προβεί σε μείωση των φορολογιών, για ένα ακίνητο που σήμερα 
ενδεχομένως κατέχεται από κάποιο μισθοσυντήρητο, ακόμα και με εισόδημα τριών και 
τεσσάρων χιλιάδων ευρώ, με την ανατίμηση την οποία θα υφίστατο, αυτός θα καλείτο 
να πληρώσει €7-7.500 το χρόνο ως φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας.  Γι’  αυτό επιμέναμε να 
γίνει πρώτα η ανατίμηση των αντικειμενικών τιμών των ακινήτων και στη συνέχεια να 
προχωρήσουμε στον καθορισμό των συντελεστών, για να γνωρίζουμε ποιους και 
πόσο φορολογούμε.  Για να μπορούμε ακριβώς να φορολογήσουμε αυτούς που έχουν 
και αυτούς που κατέχουν κι όχι να φορολογήσουμε αυτούς που έτυχε να κατέχουν ένα 
σπίτι, αλλά δεν έχουν για να καλύψουν το φόρο ακίνητης ιδιοκτησίας.  Αυτή ήταν η 
διαφορά μας. 

 Η κυβέρνηση διαθέτει κοινοβουλευτική πλειοψηφία. Και τη διαθέτει και την 
αποδεικνύει. Θα μπορούσε οποιαδήποτε στιγμή, ακόμα και με τη διαδικασία του 
κατεπείγοντος, να εγκρίνει νομοθεσίες.  Γιατί δεν το έπραξε;  Εάν δεν μπορεί να 
αξιοποιήσει αυτή την πλειοψηφία, είναι δικό της πρόβλημα.  Εάν τα δύο 
συγκυβερνώντα κόμματα δεν μπορούν να υιοθετήσουν κοινές θέσεις και κοινή στάση, 
είναι επίσης δικό τους πρόβλημα.  Όπως είναι και δική τους ευθύνη να 
δικαιολογήσουν αυτή τη στάση. Αφού δεν τα βρίσκουν στα μεγάλα θέματα της 
κυβερνητικής πολιτικής, όπως είναι το Κυπριακό και η οικονομία, πρέπει να 
δικαιολογήσουν γιατί συνεχίζουν να βρίσκονται στο ίδιο κυβερνητικό σχήμα. 

 Η Ε∆ΕΚ δεν έχει καμιά διάθεση να ανεβάσει τους τόνους της αντιπαράθεσης με 
τις άλλες πολιτικές δυνάμεις, γιατί, όπως πολλές φορές τονίσαμε, δεν έχουμε 
πρόθεση να ανατινάζουμε γέφυρες επικοινωνίας.  Μπορεί να μας χωρίζουν πολλά, 
μας ενώνουν όμως περισσότερα.  Όμως θα πρέπει να τονίσουμε ότι δεν είμαστε 
διατεθειμένοι να επωμισθούμε ευθύνες που δε μας ανήκουν και που επιχειρείται να 
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μας μεταφέρουν άλλοι, για να καλύψουν τις δικές τους ασυνέπειες και τις δικές τους 
συμπεριφορές. 

 Κάποιοι μάλιστα φίλοι -οι οποίοι εμφανίζονται ότι εκπροσωπούν το επίσημο 
∆ΗΚΟ, όπως ανακοινώνουν- για να δικαιολογήσουν την αλλαγή στάσης και 
συμπεριφοράς και υιοθέτησης των μέτρων της πρόσφατης φορολογικής καταιγίδας, 
καταφεύγουν στην προσφιλή μέθοδο εκτόξευσης χαρακτηρισμών και επιθέσεων 
εναντίον της Ε∆ΕΚ για δήθεν ανευθυνότητα, συνεργασία με την ηγεσία του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καταφεύγοντας ακόμα και στην ποδοσφαιροποίηση του 
πολιτικού λόγου. 

 Μάλιστα δεχθήκαμε και μία σοβαρότατη επίκριση πριν από λίγο σε αυτή την 
αίθουσα. Γιατί, αφού διαφωνήσαμε και αποχωρήσαμε από την κυβέρνηση, δεν 
αποχωρήσαμε και από τους ημικρατικούς οργανισμούς;  Βεβαίως.  Θα πρέπει να 
τονίσουμε μερικά πράγματα.  Το πρώτο, στους ημικρατικούς οργανισμούς 
συμμετέχουν εκπρόσωποι όλων των κομμάτων. και αυτών που είναι στην κυβέρνηση 
και αυτών που δεν είναι στην κυβέρνηση.  Το δεύτερο, προς τιμήν τους, τα μέλη των 
ημικρατικών οργανισμών που προέρχονταν από την Ε∆ΕΚ, όπως και οι υπουργοί της 
Ε∆ΕΚ, μετά την αποχώρηση από την κυβέρνηση, έθεσαν την παραίτησή τους στη 
διάθεση της κυβέρνησης.  Μπορούσε η κυβέρνηση να την αποδεχθεί.  Και αφού 
συμμετέχετε στην κυβέρνηση, έπρεπε να το ζητήσετε, για να φύγουν οι δικοί μας και 
να μπουν οι δικοί σας που δεν μπήκαν προηγουμένως! 

 Από εκεί και πέρα όμως, υπάρχουν ακόμα δύο ζητήματα τα οποία ηθελημένα, 
φίλοι, θέλετε να τα αγνοείτε και να τα ξεχνάτε.  Γιατί δεν επικρίνατε και το ΑΚΕΛ, όταν 
τον Ιούνιο του 2007 αποχώρησε από την κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου, 
που δεν αποχώρησαν οι εκπρόσωποί του από τους ημικρατικούς οργανισμούς;  Και 
να σας υπενθυμίσω ακόμα κάτι, για να μην έχετε βραχεία μνήμη.  Το 1997 θυμάστε 
όλο εκείνο το παρασκήνιο με την κυβέρνηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, μέχρι 
που να εξασφαλίσετε τις προεδρίες και τη συμμετοχή στους ημικρατικούς 
οργανισμούς και μετά να αποχωρήσετε από την κυβέρνηση;  Γιατί δεν αποχωρήσατε 
και από τους ημικρατικούς οργανισμούς;  Αν λοιπόν θέλετε να πετροβολάτε, να 
φροντίσετε πρώτα να είσαστε ασφαλισμένοι και προστατευμένοι. 

 Θα μπορούσα να απαντήσω σε πάρα πολλά, όμως θα το αποφύγω για τους 
λόγους που είπα προηγουμένως.  Εξάλλου, απάντηση σε πολλά από αυτά έδωσαν 
κατά τρόπο επίσημο και τεκμηριωμένο βουλευτές του δικού σας κόμματος.  Όμως θα 
προειδοποιήσω ότι η Ε∆ΕΚ και τα στελέχη της διαθέτουν τεράστια αποθέματα 
υπομονής, ψυχραιμίας και αντοχής.  Όμως, όταν αποφασίσουν να ανταποδώσουν, 
φίλοι, χτυπήματα που δέχονται πισώπλατα, να είστε βέβαιοι ότι δε θα τα 
ανταποδώσουν πισώπλατα, αλλά θα ανταποδώσουν έμπροσθεν και θα είναι και 
καίρια και αποτελεσματικά. 

 Εάν προβαίνουμε σε κριτική τεκμηριωμένη και καλόπιστη, δεν είναι, γιατί 
αμφισβητούμε ή θέλουμε να μηδενίσουμε τα όσα θετικά έπραξε αυτή η κυβέρνηση -
και έπραξε θετικά και παρήγαγε έργο σε ορισμένους τομείς- αλλά κυρίως είναι, για να 
βοηθήσουμε να γίνει ακόμα καλύτερη.  Να γίνει πιο παραγωγική και πιο αποδοτική για 
το καλό όλων μας. 

 Αφού τον απευθείας διάλογο τον αποφεύγει, παρά τις επανειλημμένες 
εκκλήσεις μας, δεν έχουμε άλλη επιλογή, πέρα από τη δημόσια παράθεση αυτών των 
απόψεων.  Και αυτό με την ελπίδα ότι κάποιες από αυτές θα εισακουστούν.  
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Προσωπικά εκτιμώ ότι ένα από τα μεγαλύτερα μειονεκτήματα αυτής της κυβέρνησης -
και θα πρέπει να το εντοπίσει και να το εγκαταλείψει- είναι ότι τις περισσότερες φορές 
δεν ακούει ή δε θέλει να ακούει άλλες απόψεις.  Στηρίζεται σε μια λογική κομματικής 
αυτάρκειας, που δεν είναι πάντοτε η καλύτερη συνταγή για άσκηση κρατικής εξουσίας 
στα πλαίσια της διακυβέρνησης του τόπου. 

 Επιβεβαίωση αυτής της υπευθυνότητας που επιδεικνύει η Ε∆ΕΚ είναι και η 
στάση που το κόμμα τηρεί έναντι της ψήφισης των προϋπολογισμών.  Για την Ε∆ΕΚ η 
ευκολότερη επιλογή, από τη στιγμή που βρίσκεται εκτός της κυβέρνησης, θα ήταν η 
καταψήφιση.  Όμως ακολουθεί το δύσκολο δρόμο της κριτικής ψήφισης.  Θέλει να 
δώσει στην κυβέρνηση ακόμα μια τελευταία ευκαιρία.  Να αποδείξει ότι έχει 
συναισθανθεί το μέγεθος της κρίσης η κυβέρνηση.  Ότι έχει αντιληφθεί την έκταση του 
προβλήματος και θα λάβει έγκαιρα και σωστά μέτρα.  Υπάρχουν ακόμα τα χρονικά 
περιθώρια, παρά το γεγονός ότι έχουν στενέψει επικίνδυνα, να αξιοποιήσει την 
προσφερόμενη βοήθεια της Ε∆ΕΚ για το καλώς νοούμενο συμφέρον της οικονομίας 
και των πολιτών, των μη προνομιούχων, και να σταματήσει ηθελημένα ή άθελα να 
προστατεύει το μεγάλο κεφάλαιο και τον αδρανή πλούτο. 

 Όμως ταυτόχρονα θα πρέπει να επαναλάβουμε, για να μην υπάρχει καμιά 
απολύτως αμφιβολία, ότι από την πλευρά της Ε∆ΕΚ δεν πρόκειται να συνεργήσουμε 
και δε θα ψηφίσουμε οποιαδήποτε φορολογία η οποία θα πλήττει τα λαϊκά στρώματα.  
∆εν πρόκειται να γίνουμε συνεργοί της κυβέρνησης και των συγκυβερνώντων 
κομμάτων στη φορολογική καταιγίδα που έχουν εξαπολύσει τον τελευταίο χρόνο. 

 Αναμένουμε από την κυβέρνηση να αποδείξει ακριβώς το αντίθετο.  Ότι όντως 
θέλει να χτυπήσει το κεφάλαιο και θέλει να προστατεύσει τους μικρομεσαίους.  Γι’ 
αυτό περιμένουμε σύντομα να προχωρήσει: 

 σε νομοσχέδια που έχουν σχέση με τη φορολόγηση της υπεραξίας που 
προκύπτει από τις χαλαρώσεις που παραχωρεί, 

 σε φορολόγηση της υπεραξίας που προκύπτει από την αλλαγή των 
πολεοδομικών ζωνών και εν μία νυκτί κάποιοι γίνονται εκατομμυριούχοι, 

 στην αλλαγή του τρόπου επιστροφής του ΦΠΑ για την πρώτη κατοικία, που οι 
έχοντες και κατέχοντες ευνοούνται, αλλά οι μη έχοντες δεν ευνοούνται, 

 στην επιπλέον φορολόγηση των εταιρειών πετρελαιοειδών οι οποίες 
πραγματοποιούν υπερκέρδη σε βάρος του καταναλωτή, 

 στον εκσυγχρονισμό της φορολογίας του στοιχήματος, για να σταματήσει η 
φυγή κεφαλαίων στο εξωτερικό και να μειωθεί ο παράνομος τζόγος και η 
απώλεια των εκατό και πλέον εκατομμυρίων ευρώ, 

 στην καθιέρωση του πόθεν έσχες για υψηλόμισθους κρατικούς και δημοσίους 
υπαλλήλους, 

 στην εισαγωγή αντικειμενικών κριτηρίων για τον καθορισμό της φορολογίας 
φυσικών προσώπων, 

 στην κατάργηση των υπερπρονομίων που απολαμβάνουν κάποιοι, 

 στη δραστική μείωση των μη παραγωγικών δαπανών της δημόσιας υπηρεσίας, 
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 στην απομάκρυνση από ζημιογόνες εταιρείες και το κλείσιμο οργανισμών που 
δε χρειάζονται, 

 στη μερική αποκρατικοποίηση και στη μετοχοποίηση κάποιων ημικρατικών 
οργανισμών χωρίς την απώλεια του εποπτικού ελέγχου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο τομέας της δημόσιας υγείας είναι από τους πλέον επιβαρυντικούς 
παράγοντες της οικονομίας.  Το 2003 ο προϋπολογισμός έφθανε στα €350 εκατομ., 
από τα οποία τα €25 εκατομ. αφορούσαν φάρμακα.  Σήμερα έχει εκτοξευτεί στα €650 
εκατομ., από τα οποία τα €110 εκατομ.  αφορούν τα φάρμακα.  Όμως, παρ’ όλ’ αυτά, 
το επίπεδο της προσφερόμενης περίθαλψης υποβαθμίζεται, παρά τις φιλότιμες 
προσπάθειες του ιατρικού και παραϊατρικού προσωπικού. 

 Είχα πάρα πολλά να αναφέρω για τα θέματα της υγείας, όμως λόγω χρόνου θα 
τα αποφύγω.  Αυτό το οποίο θα ήθελα ακριβώς να αναφέρω είναι ότι οι συνεχόμενες 
καθυστερήσεις στην εισαγωγή του Γενικού Συστήματος Υγείας δημιουργούν νέες 
αγκυλώσεις στο σημερινό σύστημα, οξύνουν τα υφιστάμενα προβλήματα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, ήδη έχετε εξαντλήσει το χρόνο σας. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τα δύο λεπτά της διακοπής θα τα εξαντλήσω, κυρία Πρόεδρε, και θα τελειώσω. 

 …πολλαπλασιάζουν το κόστος λειτουργίας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχουν εξαντληθεί τα είκοσι τρία λεπτά, αλλά ολοκληρώστε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …και υποβαθμίζουν δραματικά το επίπεδο της προσφερόμενης περίθαλψης. 

 Τελειώνοντας θα ήθελα ακριβώς να αναφερθώ και σε κάτι το οποίο έχουμε 
τονίσει πάρα πολλές φορές και είμαστε υποχρεωμένοι να το ξανατονίσουμε.  Ότι η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι η μόνη χώρα μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δε 
συμμετέχει πλήρως στον ευρωπαϊκό πυλώνα άμυνας και ασφάλειας.  Η ελλιπής και 
ανάπηρη συμμετοχή στο ευρωπαϊκό συλλογικό σύστημα ασφάλειας ζημιώνει τα 
εθνικά συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στην πραγματικότητα η άρνηση της 
κυβέρνησης να υποβάλει αίτηση για ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, για να 
μπορέσει η Κύπρος να συμμετάσχει στην ευρωπαϊκή πολιτική άμυνας και 
ασφάλειας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, συγγνώμη, αλλά έχετε υπερβεί το χρόνο σας. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Είκοσι πέντε λεπτά, κυρία Πρόεδρε, και δύο λεπτά που με έχουν διακόψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Είκοσι λεπτά είναι γραμμένα, γι’  αυτό σάς διέκοψα.  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ολοκληρώνω.  Έχω δύο παραγράφους.  Αν θέλετε να διακόψω, θα διακόψω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει, συνεχίστε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …δημιουργεί κενό ασφάλειας στην ανατολική Μεσόγειο, σε αυτή την ιδιαίτερα 
ευαίσθητη περιοχή, ειδικά τώρα που υπάρχουν και τα κοιτάσματα φυσικού αερίου, το 
οποίο ήδη καλείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ να το καλύψει η Τουρκία 
και βέβαια οι βρετανικές βάσεις. 

 Στο βωμό μιας αναχρονιστικής εμμονής σε ιδεολογήματα και πολιτικές της 
εποχής του ψυχρού πολέμου θυσιάζονται εθνικά συμφέροντα και αυτά τη στιγμή κατά 
την οποία ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας από το ∆εκέμβριο του 2008 ψηφίζει υπέρ της 
ενίσχυσης της συνεργασίας και της συμπληρωματικότητας της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
με το ΝΑΤΟ. 

 Απευθύνουμε για ακόμα μια φορά έκκληση στην κυβέρνηση να εγκαταλείψει 
αυτή την ακατανόητη στάση.  Σε αντίθετη περίπτωση, δε θα διστάσουμε να 
αναλάβουμε, τόσο σε νομοθετικό όσο και σε όποιο άλλο επίπεδο προσφέρεται, 
πρωτοβουλίες, για να υποχρεωθεί η κυβέρνηση να υποβάλει την αίτηση για 
συμμετοχή στο συνεταιρισμό. 

 Όσον αφορά τις διάφορες τροπολογίες, θα ήθελα να αναφέρω ότι το κόμμα θα 
καταθέσει σειρά τροπολογιών που αφορούν διάφορα κονδύλια υπουργείων και 
υπηρεσιών για δέσμευση, με στόχο τον περαιτέρω έλεγχο για τον τρόπο διάθεσης και 
αξιοποίησής τους, καθώς και θα προτείνει την αποκοπή κάποιων από αυτά, στα 
πλαίσια της παραπέρα μείωσης των δημοσίων δαπανών. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ όλους σας.  Καλά Χριστούγεννα, καλή χρονιά και, προ 
πάντων, καλή πορεία και ευόδωση των προσπαθειών για επίλυση του εθνικού μας 
προβλήματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Παπαδόπουλο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Κυρία υπουργέ, 

 Κύριοι υπουργοί, 

 Εγώ σημειώνω και χαιρετίζω την εδώ παρουσία σας, γιατί νομίζω ότι με αυτό 
τον τρόπο βελτιώνεται και η επικοινωνία μεταξύ της νομοθετικής και της εκτελεστικής 
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εξουσίας, και σας ευχαριστώ που παρευρίσκεστε εδώ, για να ακούσετε αρκετή κριτική, 
κάποια θετική, ίσως κάποια περισσότερο αρνητική.  Νομίζω ότι οι δικές μας 
ανησυχίες, είμαι σίγουρος, είναι και δικές σας και αισθανόμαστε για κάποια ζητήματα 
ότι θα πρέπει να ασκηθεί εποικοδομητική κριτική και αυτή είναι και η δική μου 
τουλάχιστον πρόθεση.   

 Απλά θέλω να ξεκινήσω λέγοντας το εξής: Αυτός είναι ο τελευταίος 
προϋπολογισμός που ψηφίζει η παρούσα Βουλή με αυτή της τη σύνθεση.  ∆εν το είπε 
κανένας.  Είπα να το πω εγώ, γιατί ακριβώς σε αυτό το στάδιο κανονικά θα έπρεπε να 
ευχαριστήσω και τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών για τη δική τους συμβολή τα 
τελευταία πέντε χρόνια στην προετοιμασία όλων των προϋπολογισμών, αλλά δε θα το 
κάνω, το έκανα στην αρχική μου ομιλία.  Εξάλλου, δεν έχω χρόνο και δε θέλω να τους 
κακομάθω! 

 Σε ό,τι αφορά στον προϋπολογισμό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι 
είναι ένας από τους πιο κρίσιμους προϋπολογισμούς των τελευταίων χρόνων, γιατί 
ακριβώς είναι ο πρώτος προϋπολογισμός που ετοιμάζεται και εξετάζεται κάτω από το 
καθεστώς της επιτήρησης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και δεν πρέπει να ξεχνάμε, 
επειδή ούτε αυτό το είχα ακούσει να αναφέρεται, ότι στις 16 Ιανουαρίου η Κύπρος θα 
κριθεί, θα αξιολογηθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση αυτός ο προϋπολογισμός και το 
πώς όλοι εμείς θα τοποθετηθούμε, καθώς και τα μέτρα εξυγίανσης.  Όλα αυτά θα 
αξιολογηθούν από την Ευρωπαϊκή Ένωση σε σχέση με τη διαδικασία επιτήρησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Αυτός ο προϋπολογισμός όμως είναι ένας καθοριστικός προϋπολογισμός και 
επί της ουσίας, γιατί ακριβώς είναι ένας προϋπολογισμός που εξετάζεται και που θα 
έχει να αντιμετωπίσει ίσως την πιο δυσάρεστη οικονομική κατάσταση εντός της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το 1974.  Και επί τούτου του σημείου να μου επιτρέψετε 
να πω το εξής:  Και άλλες ευρωπαϊκές χώρες αντιμετωπίζουν οικονομικά 
προβλήματα· δεν είμαστε μόνοι.  Καμία άλλη ευρωπαϊκή χώρα όμως δεν 
αντιμετωπίζει παράλληλα και ένα πρόβλημα εθνικής επιβίωσης όπως είναι το 
Κυπριακό.  Επομένως, εμείς θα έπρεπε να είμαστε διπλά και τριπλά προσεκτικοί σε 
ό,τι αφορά την οικονομία μας, γιατί μέχρι πρόσφατα η οικονομία μας ήταν ένα 
πλεονέκτημα.  Το έχουμε χρησιμοποιήσει, για να ενταχθούμε στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, έχουμε χρησιμοποιήσει την οικονομία μας, για να ενταχθούμε στο σκληρό 
πυρήνα της Ευρωζώνης.  ∆υστυχώς, σήμερα όμως η οικονομία μας από πλεονέκτημα 
έχει μετατραπεί σε αχίλλειόν μας πτέρναν.  Από πρώτος μαθητής της τάξης η 
κυπριακή οικονομία δυστυχώς έχει υποβιβαστεί στον πάτο των οικονομιών της 
Ευρωζώνης και αυτό εμάς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα μάς ανησυχεί, μας ανησυχεί 
ιδιαίτερα.  Και θα έρθω σε αυτό σύντομα.   

 Τώρα θέλω να σχολιάσω κάποια πράγματα που άκουσα πριν από λίγο, και όχι 
μόνο από τον κ. Σιζόπουλο, αλλά και από άλλους συναδέλφους, για το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα, ότι οι ευθύνες του ∆ΗΚΟ είναι ασήκωτες άκουσα, ότι το ∆ΗΚΟ νέμεται την 
εξουσία και γιατί να συνεχίζουμε να είμαστε μέρος αυτής της κυβέρνησης.  Το 
∆ημοκρατικό Κόμμα ουδέποτε έχει αποποιηθεί τις δικές του ευθύνες σε σχέση με τη 
συγκυβέρνηση.  Είμαστε μέρος αυτής της κυβέρνησης και φυσικά υπερασπίζουμε 
εκείνα που θεωρούμε σωστά και είναι με πολιτικό κόστος που υπερασπιζόμαστε 
κάποια πράγματα.   

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι το ∆ΗΚΟ ήταν το πρώτο κόμμα που διαπίστωσε την 
ανάγκη λήψεως μέτρων εξυγίανσης από τον περασμένο Νοέμβριο.  Μακάρι να 
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εισακουόταν το ∆ημοκρατικό Κόμμα!  ∆υστυχώς, κάτι τέτοιο δεν το παρατηρήσαμε, 
δεν το διαπιστώσαμε.  Αλλά θέλω να υπενθυμίσω και κάτι άλλο: Το ∆ΗΚΟ είναι το 
μόνο κόμμα που έχει υποβάλει συγκεκριμένες εισηγήσεις για την περικοπή δημοσίων 
δαπανών με πολιτικό κόστος και κατηγορήθηκε γιʼ αυτό, αλλά σε καμία περίπτωση 
εμείς δεν πρόκειται να εγκαταλείψουμε τις δικές μας τις ευθύνες ως μέρος αυτής της 
συγκυβέρνησης.  Ακόμα και όταν χρειάζεται να εισηγηθούμε μη δημοφιλείς λύσεις για 
το καλό της κυπριακής οικονομίας, θα συνεχίσουμε να το κάνουμε.  Αν είναι οι δικές 
μας οι ευθύνες ασήκωτες, ε, πόσο ασήκωτες είναι ευθύνες εκείνων που μέχρι σήμερα 
δεν έχουν εισηγηθεί απολύτως τίποτα;  Και αναφέρομαι ειδικά, όχι σε γενικόλογες 
εισηγήσεις, ότι πρέπει να μειωθούν οι δαπάνες, πρέπει να βελτιώσουμε τα οικονομικά 
μας.  Πώς θα τις μειώσουμε τις δαπάνες;  Εμείς είπαμε, εμείς τοποθετηθήκαμε και 
είμαστε διατεθειμένοι να κριθούμε από τον κυπριακό λαό.  Εξάλλου, αυτό έκαμνε το 
∆ΗΚΟ πάντα.  Το ∆ΗΚΟ δε δέχεται μαθήματα υπευθυνότητας.  Θέλω να υπενθυμίσω 
ότι ο αείμνηστος Σπύρος Κυπριανού, που ανέλαβε να αναστυλώσει την Κυπριακή 
∆ημοκρατία μετά από μία ολοκληρωτική καταστροφή, παρέδωσε μία οικονομία όπου 
οι δημόσιες δαπάνες ήταν κάτω από το 30% του ΑΕΠ.  Ο Τάσσος ο Παπαδόπουλος 
παρέλαβε το υψηλότερο δημόσιο χρέος στην ιστορία του δημόσιου χρέους της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 75% του ΑΕΠ, και το κατέβασε στο 45%, με πολιτικό 
κόστος, με σκληρές αποφάσεις, σίγουρα με τη συνεργασία πολλών πολιτικών 
δυνάμεων, σίγουρα με τη συνεργασία ακόμα και σε ορισμένες περιπτώσεις και των 
δημοσίων υπαλλήλων και άλλων συνδικαλιστικών οργανώσεων, αλλά πάντα με την 
πολιτική βούληση ότι έπρεπε να ληφθούν κάποιες μη δημοφιλείς σημαντικές και 
σοβαρές αποφάσεις για το καλό της οικονομίας.  Και κάθε 1% που εξοικονόμησε η 
προηγούμενη κυβέρνηση ισούται με €100 εκατομ. περικοπές, £900 εκατομ. μέσα σε 
τέσσερα χρόνια, €387 εκατομ. το χρόνο σε περικοπές.  Και ας κατηγορούσαν κάποιοι 
την τότε κυβέρνηση ή τουλάχιστον τον τότε Υπουργό Οικονομικών ότι ήταν 
νεοφιλελεύθερος, την κυβέρνηση για τσιγγουνιά και ότι προσπαθούσε να 
δημιουργήσει κουμπαρά!  Εμείς αυτά που λέγαμε τότε τα λέμε και σήμερα και θα τα 
λέμε και αύριο.  Αυτή είναι η συνέπεια του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   

 Σε ό,τι αφορά τον εταιρικό φόρο, για τον ίδιο ακριβώς λόγο καταψηφίσαμε 
εκείνο το πάρα πολύ επικίνδυνο νομοσχέδιο, γιατί, αν στέλναμε το μήνυμα ότι υπάρχει 
ανασφάλεια στο φορολογικό σύστημα της Κύπρου, που είναι το μόνο πλεονέκτημα 
που έχουμε, για να προσελκύσουμε ξένες επενδύσεις, τότε ζήτω που καήκαμε!  Εάν 
είχαμε αυξήσει τους φόρους για τις 69 000 μικρομεσαίες επιχειρήσεις μας, που 
δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα λόγω του υπερδανεισμού τους, τότε ζήτω που 
καήκαμε!  Επειδή εμείς δε θέλαμε να κάψουμε την κυπριακή οικονομία, ορθά 
καταψηφίσαμε εκείνο το νομοσχέδιο.  Και ξανά να έρθει εκείνο το νομοσχέδιο, πάλι θα 
το καταψηφίσουμε, γιατί για μας δεν έχουν σημασία τα εύηχα συνθήματα, όπως το 
«να κυνηγήσουμε τους έχοντες και τους κατέχοντες», για μας σημασία έχει πάνω απʼ 
όλα η κυπριακή οικονομία.  Και η κυπριακή οικονομία είναι οι κυπριακές επιχειρήσεις, 
είναι και οι 69 000 μικρομεσαίες επιχειρήσεις, είναι και οι μεγάλες επιχειρήσεις, που 
εργοδοτούν πολλές χιλιάδες εργαζόμενους, και αυτοί είναι μέρος της κυπριακής 
οικονομίας.  Και όλους πρέπει να τους προστατεύσουμε, γιατί, αν δεν πάνε καλά οι 
κυπριακές επιχειρήσεις, θα ταλαιπωρηθούν και θα υποστούν τις συνέπειες οι Κύπριοι 
εργαζόμενοι.  Αλλά φυσικά, αν οι Κύπριοι εργαζόμενοι δεν αμείβονται όπως πρέπει, 
δε θα πηγαίνουν καλά και οι κυπριακές επιχειρήσεις.  Πού είναι το περίπλοκο;  Εμείς 
πάντα υποστηρίζαμε το μικτό σύστημα οικονομίας, την ισορροπία, αυτή την απλή 
ισορροπία.  Γιατί πρέπει να καταστρέψουμε τους μεν, τους δε, για να υπερασπιστούμε 
τους άλλους;  Γιατί υπάρχει αυτή η αντιπαράθεση μεταξύ των επιχειρήσεων της 



130 

 

Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των εργαζομένων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας;  ∆εν είναι 
και οι δύο μέσα στο ίδιο καράβι;  ∆εν είναι και οι δύο μέσα στην κυπριακή οικονομία; 
∆εν ωφελούνται και οι δύο, όταν και οι δύο πηγαίνουν καλύτερα;  Αυτές είναι οι θέσεις 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος εδώ και δεκαετίες.  ∆εν πρόκειται να τις αλλάξουμε 
σήμερα.   

 Και, επειδή όλοι τοποθετούμαστε, προς αποφυγή οποιασδήποτε παρεξήγησης, 
θέλω να τοποθετηθώ ξεκάθαρα.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υποστηρίξει τις 
προσπάθειες του Προέδρου της ∆ημοκρατίας για οικονομική εξυγίανση.  ∆ε 
συμφωνούμε απόλυτα με το πακέτο μέτρων.  Κατʼ ακρίβειαν, εμείς θεωρούμε ότι δεν 
είναι ισορροπημένο.  ∆εν έχουμε εμείς διαπιστώσει ότι σε αυτό περιλαμβάνονται όσα 
εμείς θα επιθυμούσαμε να υπάρχουν ως μέτρα εξυγίανσης.  Κατʼ ακρίβειαν, θεωρούμε 
ότι, αν ο Υπουργός Οικονομικών, εάν το ΑΚΕΛ και αν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
επικεντρώνονταν λιγότερο στην προσπάθεια να αυξήσουν τα έσοδα του κράτους και 
περισσότερο στην προσπάθεια να περικόψουμε δαπάνες, θα ήταν και πιο 
ισορροπημένο το πακέτο και πιο δίκαιο.  Και η δική μας επιφύλαξη είναι ότι αυτά τα 
μέτρα δε θα είναι ικανοποιητικά, δε θα είναι αρκετά, για να αντιμετωπίσουν τα 
διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  

 Όμως το πακέτο είναι ένα προϊόν συμβιβασμού και παρά τίποτα προτιμούμε 
αυτά που πετύχαμε, παρά τίποτα προτιμούμε να στείλουμε το μήνυμα στις 16 του 
Γενάρη στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ότι πήραμε κάποια μέτρα.  Και ναι μεν δεν 
μπορούμε να είμαστε πλήρως ικανοποιημένοι, αλλά τουλάχιστον ως ∆ΗΚΟ μπορούμε 
να διαπιστώσουμε και κάποια θετικά βήματα προς την ορθή κατεύθυνση.  Ναι, έχει 
ξεκινήσει ο διάλογος σε κεφάλαια που εμείς θεωρούμε πάρα πολύ σημαντικά, όπως 
είναι η αναδιάρθρωση της ΑΤΑ, όπως είναι η κατάργηση ημικρατικών οργανισμών 
που έχουν ολοκληρώσει τον κύκλο τους, το συνταξιοδοτικό, που όλοι συμφωνούμε ότι 
είναι ωρολογιακή βόμβα.  Και χαιρετίζουμε τις δεσμεύσεις του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας σε σχέση με αυτά τα κεφάλαια και τα συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα, 
ως επίσης χαιρετίζουμε την πολιτική του δέσμευση ότι θα προσπαθήσει να μειώσει τις 
δαπάνες για το κρατικό μισθολόγιο σε σχέση με την κεντρική κυβέρνηση, τους 
ημικρατικούς οργανισμούς και την τοπική αυτοδιοίκηση με περικοπές πέραν των €35 
εκατομ., που ακούγονται, αν υλοποιηθούν όλα αυτά. 

 Εμείς ζυγίσαμε τα πράγματα και αποφασίσαμε ότι υπό τις περιστάσεις, παρά 
τίποτα, αυτά είναι μέτρα προς την ορθή κατεύθυνση και θα στείλουν σωστά πολιτικά 
μηνύματα αυτή τη δύσκολη περίοδο για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Εμείς δεν 
απαιτούμε από καμία άλλη πολιτική παράταξη να πράξει ως έπραξε το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα.  Σεβόμαστε τις διαφορετικές τοποθετήσεις.  Και εμείς έχουμε τις επιφυλάξεις 
μας και εμείς έχουμε τις ιδεολογικές διαφορές μας, αλλά δεν ανεχόμαστε να 
κατηγορούν το ∆ημοκρατικό Κόμμα, επειδή έπραξε κάτι το οποίο θεωρεί σωστό.  
Εμείς τοποθετούμαστε.  Εμείς είμαστε συγκεκριμένοι.  Εμείς δεχόμαστε την κρίση του 
λαού και θα συνεχίσουμε να το κάνουμε, γιατί προέχει το συμφέρον για μας της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Τώρα, σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισμό του 2011, εγώ θέλω να ξεκαθαρίσω 
ευθύς εξαρχής ότι δε συμφωνώ με τις εκτιμήσεις του Υπουργού Οικονομικών σε 
σχέση με την πορεία της κυπριακής οικονομίας.  Εξάλλου, το ∆ΗΚΟ έχει μεταφέρει τις 
δικές του απόψεις, έχει διατυπώσει τη θέση ότι είναι πολύ περισσότερα τα 
προβλήματα που θα έχουμε να αντιμετωπίσουμε.  Μακάρι να διαψευσθούμε, μακάρι 
να είναι αρκετά τα μέτρα που πήραμε, μακάρι να μη χρειαστούμε άλλα!  Εμείς 
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ανησυχούμε όμως και είναι με ιδιαίτερη έκπληξη που ακούσαμε πριν από λίγες μέρες 
τον Υπουργό Οικονομικών να μας λέει ότι βγήκαμε από την κρίση.  Εμείς δε 
συμφωνούμε με αυτή την εκτίμηση.  Η δική μας η άποψη κατʼ ακρίβειαν είναι ότι τώρα 
ξεκινά η κρίση για την κυπριακή οικονομία.  Ναι, έχουμε κάποια θετικά και 
ενθαρρυντικά μηνύματα.  Θα έχουμε ένα οριακά θετικό ρυθμό ανάπτυξης για το 2011, 
είναι θετικό, είναι μία θετική εξέλιξη, και θα έχουμε μία οριακά θετική μείωση του 
ποσοστού ανεργίας, όμως οι αρνητικές εξελίξεις, τα μηνύματα των καιρών είναι πολύ 
περισσότερο προς τη δυσάρεστη κατεύθυνση παρά προς την ευχάριστη, θετική, 
διαπίστωση που μόλις προανέφερα.   

 Έχουν λεχθεί πολλά· απλά θα υπενθυμίσω λίγα.  Είμαστε υπό επιτήρηση.  
Οίκοι αξιολόγησης έχουν υποβαθμίσει την Κυπριακή ∆ημοκρατία και κινδυνεύουμε να 
ξαναϋποβαθμιστούμε εντός του 2011, εκτός αν πείσουμε ότι έχουμε πάρει μέτρα προς 
την ορθή κατεύθυνση.  Τα ομόλογα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για πρώτη φορά 
έχουν ξεπεράσει σε ό,τι αφορά τα γνωστά “spreads”, που δυστυχώς μάθαμε από την 
Ελλάδα,  τα ομόλογα της Ισπανίας, τα spreads της Ισπανίας.  Οι διεθνείς αγορές 
θεωρούν ότι η οικονομία της Κύπρου είναι χειρότερη από την οικονομία της Ισπανίας, 
μία από τις πλέον προβληματικές οικονομίες της Ευρώπης.  Έχουμε πληθωρισμό που 
είναι κατά μέσο όρο 2% πάνω από το μέσο όρο της Ευρώπης.  Έχουμε δαπάνες που 
αυτή τη στιγμή θα ξεπεράσουν το 45% του ΑΕΠ, δηλαδή για κάθε €2 που όλοι 
ξοδεύουμε μέσα στην οικονομία μας το €1 το ξοδεύει το κράτος.  Έχουμε την πιο 
ακριβή δημόσια υπηρεσία στην Ευρώπη, 15,6%, εάν προσθέσουμε και τον ευρύτερο 
δημόσιο τομέα, 20%.  Καμία άλλη χώρα της Ευρώπης δεν προσεγγίζει καν αυτό το 
ποσοστό.  Είμαστε πρώτοι!  Και δυστυχώς πήγαμε πριν από λίγους μήνες, 
δανειστήκαμε με το τέταρτο χειρότερο επιτόκιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Μόνο η 
Ελλάδα, η Ιρλανδία και η Πορτογαλία κατάφεραν να πετύχουν χειρότερο επιτόκιο από 
εμάς!  Αν όλα αυτά δε μας εξηγούν και δε μας προβληματίζουν και δε μας λεν ότι δε 
βγήκαμε από την κρίση, τότε δεν πιστεύω ότι θα καταφέρουμε να αντιμετωπίσουμε 
όλες τις προκλήσεις που πρέπει να αντιμετωπίσουμε, για να βγούμε πραγματικά από 
την κρίση και να πείσουμε τις διεθνείς αγορές ότι δεν είμαστε και εμείς όπως τις άλλες 
προβληματικές οικονομίες του Νότου, γιατί δυστυχώς χάσαμε ένα χρόνο οικονομικής 
εξυγίανσης.  Η Κύπρος, που θα έπρεπε να στέλνει ακριβώς τα αντίθετα μηνύματα, 
κατάφερε να συνταυτιστεί με την Ελλάδα, την Ισπανία, την Πορτογαλία και όλες τις 
προβληματικές οικονομίες της Ευρώπης και γιʼ αυτό έχουμε ευθύνη.   

 Ως κόμμα της συγκυβέρνησης εγώ δέχομαι ότι και το ∆ΗΚΟ έχει ευθύνη γιʼ 
αυτή την καθυστέρηση.  ∆ε θεωρώ όμως ότι το ∆ΗΚΟ έχει τη μεγαλύτερη ευθύνη, με 
όλο το σεβασμό προς τον Υπουργό Οικονομικών, που είναι παρών και ακούει.  
∆υστυχώς, η ευθύνη βαρύνει πρώτα τον ίδιο, που είχε την ευθύνη αυτά τα μέτρα που 
εγκρίναμε και συμφωνήσαμε πριν από λίγες μέρες να τα είχαμε συμφωνήσει τον 
περασμένο Φεβρουάριο, όταν παρουσιάστηκαν για πρώτη φορά στο ∆ημοκρατικό 
Κόμμα, όταν εμείς τότε εκφράσαμε την υποστήριξή μας σε σχέση με αυτά και όταν 
είπαμε ότι έπρεπε να ληφθούν εκείνα τα μέτρα το συντομότερο δυνατό, να 
προωθηθούν, για να αντιμετωπίσουμε τότε τις όποιες δυσμενείς παρενέργειες σε 
σχέση με την οικονομική κρίση.  ∆εν το πράξαμε.  Από το Φεβρουάριο βρεθήκαμε στο 
∆εκέμβριο και χάσαμε μία χρυσή ευκαιρία να αποστασιοποιηθούμε από την 
κατρακύλα των χωρών του Νότου. 

 Όμως τα προβλήματά μας δε σταματούν εκεί.  Πέρα από την άσχημη εικόνα 
που δημιουργήσαμε, έχουμε και προβλήματα ουσίας.  Το δημόσιο χρέος της Κύπρου 
αυξάνεται με γοργότερο ρυθμό απʼ ό,τι αρχικά προβλέπαμε.  Ο Υπουργός 
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Οικονομικών πέρσι, μάλλον το 2009 μας έλεγε ότι το δημόσιο χρέος θα ανερχόταν 
μόλις στο 53% του ΑΕΠ.  Στην πραγματικότητα ξεπέρασε το 58%, πέντε ποσοστιαίες 
μονάδες, €800 εκατομ. λάθος.  Πέρσι απʼ αυτό το βήμα μάς έλεγε ο Υπουργός 
Οικονομικών ότι το δημόσιο χρέος για το 2010 θα ανερχόταν στο 58%.  Τελικά, θα 
ξεπεράσουμε το 62%, τέσσερις ποσοστιαίες μονάδες λάθος, €650 εκατομ. λάθος.  
Επομένως, θα πρέπει να διερωτηθούμε πώς καταλήξαμε να πέφτουμε τόσο έξω.  
Καταλήξαμε εδώ, επειδή δεν αντιμετωπίσαμε γρήγορα κάποιες οικονομικά δυσμενείς 
εξελίξεις, αλλά και για έναν πάρα πολύ απλό λόγο, επειδή αυξάνονταν οι δαπάνες του 
κράτους τα τελευταία δυόμισι χρόνια σε τριπλάσιο ρυθμό απʼ ό,τι αυξανόταν η 
οικονομία μας.  Την ίδια ώρα που τα έσοδα του κράτους μειώνονταν κατά 20%, όταν 
έχανε το κράτος €1,7 δις σε έσοδα, το κρατικό μισθολόγιο αυξανόταν κατά 35%, οι 
κοινωνικές παροχές κατά 38% και οι δαπάνες για τις συντάξεις κατά 30%.   

 Οι δαπάνες μας πήγαιναν ακριβώς στην αντίθετη κατεύθυνση από την 
υπόλοιπη οικονομία και γιʼ αυτό σήμερα αντιμετωπίζουμε προβλήματα, γιʼ αυτό 
είμαστε υποβαθμισμένοι, γιʼ αυτό είμαστε υπό επιτήρηση.  Και δεν είναι μόνο ο 
δημόσιος τομέας που αντιμετωπίζει προβλήματα, είναι και ο ιδιωτικός τομέας που 
αντιμετωπίζει προβλήματα.  Ο ιδιωτικός τομέας, που είναι η ραχοκοκκαλιά της 
κυπριακής οικονομίας, αυτή τη στιγμή, ναι, παρουσιάζει κάποια πάρα πολύ αρνητικά 
συμπτώματα.   

 ∆ε θα αναφερθώ στο 50% των συνταξιούχων μας που ζουν κάτω από το όριο 
της φτώχιας ή στην ανεργία, που έχει ξεπεράσει το 7%.  Αυτά έχουν ξαναλεχθεί.  Το 
ότι το 2010 πληρώσαμε €75 εκατομ. μόνο σε ανεργιακά επιδόματα μπορεί να μας 
εξηγήσει το πού βρισκόμαστε σήμερα, €75 εκατομ., σχεδόν όσος είναι ο 
προϋπολογισμός του Υπουργείου Εξωτερικών.  Τα κυπριακά νοικοκυριά είναι τα πιο 
καταχρεωμένα νοικοκυριά της Ευρώπης, 128% του ΑΕΠ.  Εάν προσθέσουμε τα χρέη 
των κυπριακών επιχειρήσεων και το δημόσιο χρέος, το χρέος, το συνολικό, της 
Κύπρου ανέρχεται στο 280% του ΑΕΠ.  Χρειαζόμαστε ακόμα μία Κύπρο και άλλη μία, 
για να ξεπληρώσουμε τα χρέη μας!  Αυτή είναι η πραγματική κατάσταση της 
κυπριακής οικονομίας και δεν περιλαμβάνονται σε αυτά τα χρέη τα χρέη της τοπικής 
αυτοδιοίκησης, οι απαλλοτριώσεις, €600 εκατομ., και τα χρέη του κράτους προς το 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.   

 Θέλω να τονίσω κάτι:  ∆ε θεωρώ ότι η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια 
ευθύνεται γιʼ αυτά τα διαρθρωτικά κενά της κυπριακής οικονομίας.  Φταίνε όλες 
διαχρονικά οι κυβερνήσεις, αλλά δυστυχώς έλαχε ο κλήρος να πέσει στην κυβέρνηση 
του ∆ημήτρη Χριστόφια να αντιμετωπίσει όλα αυτά τα προβλήματα μαζεμένα και κάτω 
από την εποπτεία και την επιτήρηση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και των ξένων 
αγορών.  Επομένως, αν μπορεί να ασκηθεί κάποια κριτική, είναι ότι καθυστερήσαμε, 
νομίζαμε ότι θα μας προσπεράσει η κρίση, πέσαμε έξω σʼ εκείνες τις προβλέψεις.  
Όταν διαπιστώσαμε το πρόβλημα, δεν ενεργήσαμε έγκαιρα.  Έπρεπε τα μέτρα να 
είχαν έρθει από τον περασμένο Φεβρουάριο, αλλά και τώρα που διαπιστώνουμε το 
πραγματικό πρόβλημα διερωτώμαι αν διαπιστώνουμε την πραγματική έκταση του 
προβλήματος.  Το λέω αυτό, επειδή, επαναλαμβάνω, εμείς δε συμφωνούμε με τον 
Υπουργό Οικονομικών ότι είναι €150 εκατομ. το πρόβλημά μας· είναι €2 δις το 
πραγματικό έλλειμμα της κυπριακής οικονομίας.  ∆ανειζόμαστε €0,5 δις από το Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υπολογίζουμε ότι θα εισπράξουμε κάποια αισιόδοξα έσοδα 
και με αυτό τον τρόπο προσπαθούμε με υπεραισιόδοξες προβλέψεις να 
συγκρατήσουμε το έλλειμμά μας.  Μα, είναι με αυτούς τους τρόπους που πέσαμε έξω 
στις εκτιμήσεις μας σε σχέση με την αύξηση του δημόσιου χρέους!  Το ξανακάνουμε 
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και σήμερα.   

 Εμείς το λέμε και το ξαναλέμε, είναι υπεραισιόδοξες οι προβλέψεις του 
Υπουργείου Οικονομικών για τον προϋπολογισμό του 2011, δε λαμβάνουν υπόψη ότι 
ποτέ στην ιστορία μας δεν καταφέραμε να έχουμε αύξηση δαπανών λιγότερη από 
τουλάχιστον 2,5%.  Σήμερα προσπαθούμε για το 1,1%.  Σε δεκαπέντε χρόνια ιστορίας 
δημοσιονομικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν τα καταφέραμε.  Μακάρι να τα 
καταφέρουμε φέτος!  ∆ε λαμβάνουν υπόψη οι προβλέψεις του Υπουργείου 
Οικονομικών ότι κατά μέσο όρο έχουμε €300 εκατομ. συμπληρωματικούς 
προϋπολογισμούς το χρόνο, δε λαμβάνουν υπόψη οι υπολογισμοί αυτοί ότι 
αναμένουμε να εισπράξουμε από φόρους διπλάσια σε ποσοστά απʼ ό,τι θα αυξάνεται 
η οικονομία μας, διπλάσια ποσοστά από το φόρο εισοδήματος, διπλάσια ποσοστά 
από το ΦΠΑ.  30% να πέσουμε έξω στην εκτίμηση που έχουμε σε σχέση με την 
αύξηση των εσόδων ή με τις δαπάνες, ε, δεν είναι €150 εκατομ. που θα γυρεύουμε· 
είναι €400 εκατομ. και €450 εκατομ. που θα γυρεύουμε!  Αυτό φυσικά είναι η δική μας 
η εκτίμηση.  Σεβαστές οι διαφορετικές απόψεις.  Οφείλουμε να την καταθέσουμε, 
οφείλουμε να την καταθέσουμε, επειδή είναι πάνω σε αυτές τις εκτιμήσεις που εμείς 
έχουμε προβεί σε συγκεκριμένες εισηγήσεις, γιατί εμείς θεωρούσαμε και 
εξακολουθούμε να θεωρούμε ότι δεν είναι με ήπια μέτρα που θα αντιμετωπίσουμε τα 
προβλήματα της κυπριακής οικονομίας.  Χρειαζόμαστε διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις, 
για να αντιμετωπίσουμε τα χρόνια διαρθρωτικά προβλήματα της κυπριακής 
οικονομίας.  ∆υστυχώς, αυτό που παρατηρούμε είναι ότι σε αυτό τον προϋπολογισμό 
θυσιάζονται οι αναπτυξιακές δαπάνες, για να πληρώνουμε τις μη παραγωγικές, 
ανελαστικές, δαπάνες, όπως είναι το κρατικό μισθολόγιο και οι συντάξεις.  Πρέπει να 
τα πληρώσουμε, αλλά όλοι μπορούμε να αναλογιστούμε ότι, όταν θυσιάζουμε την 
προσδοκία της ανάπτυξης, της βελτίωσης, της ενίσχυσης της οικονομίας, για να 
πληρώνουμε αυτές τις μη παραγωγικές δαπάνες, θυσιάζουμε τις μεσοπρόθεσμες και 
μακροπρόθεσμες προοπτικές της οικονομίας γιʼ αυτά τα βραχυπρόθεσμα έξοδα.   

 Επομένως, κλείνοντας σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 2011, εμάς μας 
ανησυχεί το γεγονός ότι μέχρι σήμερα το Υπουργείο Οικονομικών δεν έχει ετοιμάσει 
τριετή προϋπολογισμό ή τριετή πλαίσιο, αν θέλετε να το αποκαλέσουμε έτσι, ως μας 
έχει ζητήσει η ίδια η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Το γεγονός ότι δεν το κάνουμε, δεν 
προβλέπουμε τι θα γίνει το 2012, τι θα γίνει το 2013, ε, δεν είναι μόνο εμείς που θα το 
επισημάνουμε, η ίδια η Ευρωπαϊκή Ένωση θα το επισημάνει, οι αγορές θα το 
επισημάνουν και θα το ζητήσουν από εμάς.   

 Πρέπει ακριβώς να βρούμε την πολιτική βούληση, κυρία Πρόεδρε, να 
αντιμετωπίσουμε αυτά τα διαρθρωτικά προβλήματα, να αντιμετωπίσουμε τις 
σπατάλες στο δημόσιο.  Χρειαζόμαστε πραγματικά €500.000 να δαπανούμε το χρόνο 
για πρεσβεία στο Βατικανό, €700.000 για ιδιωτικό αεροπλάνο, €20 εκατομ. σε 
υπερωρίες σε υπηρεσίες που κανονικά θα έπρεπε να είχαν εγκαθιδρύσει συστήματα 
βάρδιας, €79 εκατομ. σε συμβουλευτικές υπηρεσίες, €16,5 εκατομ. που θα 
πληρώσουμε σε επιδόματα σε αιτητές πολιτικού ασύλου;  Και βάζω μέσα τα €5 
εκατομ. που θα πληρώσουμε σε επιδόματα, τους μισθούς των διακοσίων σαράντα 
αστυνομικών που θα τους προσέχουν και το κόστος οικοδόμησης των κτιρίων της 
Μεννόγειας.  Ναι, δεν είναι δωρεάν που θα δημιουργήσουμε την υποδομή, για να τους 
“φιλοξενούμε”.  Πέραν αυτών, χρειάζεται πραγματικά να μας χρεώνει ως καταναλωτές 
η ΑΗΚ, για να εισπράττουν υποτροφίες υψηλόβαθμοι αξιωματούχοι του οργανισμού 
που εισπράττουν μισθούς άνω των €100.000;  Χρειάζεται η CYTA να μας χρεώνει 
εμάς ως καταναλωτές 40 σεντ πάνω στα τέλη της, επειδή είναι ελλειμματικό το ταμείο 
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συντάξεών της;  Χρειάζονται οι αστυνομικοί της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, πραγματικά 
χρειάζονται, δεκαπέντε επιδόματα ο καθένας;  ∆ε θα σας τα απαριθμήσω όλα, επειδή 
δεν έχω χρόνο.  Πόσα εκατομμύρια χάθηκαν σε κακοδιαχείριση και σε καθυστερήσεις 
των δημοσίων έργων;  Πότε θα αποπληρώσουν τα ποδοσφαιρικά σωματεία τα €15 
εκατομ. που χρωστούν στο κράτος;  Πότε θα αποπληρώσουν οι δήμοι τα εκατοντάδες 
εκατομμύρια που εκείνοι χρωστούν στο κράτος;  

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι ολοκληρώνεται ο χρόνος μου, 
ολοκληρώνω. 

 Κάποιοι λένε ότι δεν υπάρχουν απλές λύσεις σʼ αυτά τα δύσκολα προβλήματα.  
Εγώ διαφωνώ.  Οι λύσεις είναι απλές.  Απλά δεν είναι εύκολες.  Ξοδεύουμε 
περισσότερα απʼ όσα έχουμε.  Ξοδεύουμε περισσότερα απʼ όσα έχουμε ως κράτος, 
ξοδεύουμε περισσότερα απʼ όσα έχουμε ως επιχειρήσεις, ξοδεύουμε περισσότερα απ’  
όσα έχουμε ως νοικοκυριά.  Η λύση είναι απλή.  Πρέπει να σταματήσουμε να 
ξοδεύουμε περισσότερα απ’ όσα έχουμε.  ∆εν είναι εύκολο.  ∆εν είναι εύκολο να 
σταματήσεις τον κόσμο, τις επιχειρήσεις από το να αγοράζουν, να καταναλώνουν ή να 
ξοδεύουν.  Επομένως, εκείνων πρέπει να τους αυξήσεις τα έσοδά τους.  Πώς θα τους 
αυξήσεις τα έσοδά τους;  Με ανάπτυξη.  Πού θα βρεις τα χρήματα, για να αναπτύξεις 
την οικονομία και να αυξηθούν τα έσοδά τους;  Από τις περικοπές του κράτους, από 
τις περικοπές των δημοσίων δαπανών.  Αυτό είναι το μικτό σύστημα οικονομίας.  
Εμείς αυτό πιστεύουμε.  Αυτό θεωρούμε ότι πρέπει να κάνει σήμερα η κυβέρνηση και 
θα συνεχίσουμε να προσπαθούμε να πείσουμε ότι αυτό το απλό πρόβλημα έχει αυτή 
την απλή λύση.  ∆εν είναι εύκολη λύση.  ∆εν είναι εύκολο πράγμα να μειώσεις τις 
δημόσιες δαπάνες, δεν είναι εύκολο πράγμα να αυξήσεις τα έσοδα των 
καταχρεωμένων νοικοκυριών μας, των καταχρεωμένων επιχειρήσεών μας, αλλά 
πρέπει να προσπαθήσουμε.   

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή αντιλαμβάνομαι ότι δυστυχώς έχει ολοκληρωθεί ο 
χρόνος μου, θέλω απλά να καταλήξω με το εξής… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είσαι εντός χρόνου, εν πάση περιπτώσει.  Έχετε ακόμα δύο λεπτά. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Θεωρώ, κυρία Πρόεδρε, ότι ήρθε η ώρα να διαλέξουμε ως λαός και ως 
οικονομία και ως πολιτεία.  Έχουμε διαρθρωτικά προβλήματα.  Αυτό όλοι το 
αναγνωρίζουμε.  Θα τα αφήσουμε να συνεχίσουν ή θα τα αντιμετωπίσουμε;  Και η 
ερώτηση που όλοι εμείς πρέπει να απαντήσουμε είναι η εξής:  Μπορούμε να τα 
αντιμετωπίσουμε ή πρέπει να βρούμε κάποιους άλλους που θα είναι διατεθειμένοι να 
πάρουν τούτες τις σοβαρές και υπεύθυνες επιλογές, για να αντιμετωπίσουμε αυτά τα 
διαρθρωτικά προβλήματα;  Θα αντιμετωπίσουμε αυτά τα προβλήματα ή θα τα 
αφήσουμε για τα παιδιά μας;  Θα αναγνωρίσουμε πως υπάρχουν ωρολογιακές 
βόμβες όπως είναι το κρατικό μισθολόγιο και το συνταξιοδοτικό;  Θα τις 
αντιμετωπίσουμε ή θα τις αφήσουμε να εκραγούν μέσα στα χέρια μας;  Πρέπει να 
αποφασίσουμε.  Θέλουμε έναν υπέρογκο δημόσιο τομέα τον οποίο θα πρέπει να 
επιχορηγούν κάθε χρόνο ακόμη περισσότερο οι Κύπριοι φορολογούμενοι ή θέλουμε 
να τους δώσουμε πίσω την ελευθερία για το τι θα κάνουν τα λεφτά τους;   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Νιώθω κι εγώ, όπως είμαι σίγουρος όλοι σας, το συναίσθημα της οικονομικής 
ανασφάλειας, που είναι πλέον διάχυτο μέσα στην κοινωνία μας, την ανασφάλεια του 
ανέργου που δεν μπορεί να βρει δουλειά, αλλά και του εργαζόμενου που φοβάται ότι 
θα χάσει τη δική του.  Εισπράττω τη φοβία και την πικρία των εργαζομένων που 
καλούνται να κάνουν θυσίες.  Νιώθω την ανησυχία των νοικοκυριών που 
δυσκολεύονται να τα βγάλουν πέρα.  Βλέπω το φόβο των μικρομεσαίων επιχειρήσεών 
μας, που καταπλακώνονται κάτω από το βάρος των δανείων και της έλλειψης 
ρευστότητας.  Αναμφίβολα, ως λαός περνάμε δύσκολες ώρες.  Είναι εύκολο να 
χάσουμε την ελπίδα μας, είναι πολύ εύκολο να μας κατακυριεύσει η απελπισία, όμως 
πρέπει να θυμηθούμε ότι ως λαός περάσαμε και χειρότερα.  Περάσαμε πραγματικές 
στιγμές οικονομικής εξαθλίωσης το 1974 και όμως πετύχαμε θαύματα και ό,τι 
πετύχαμε το πετύχαμε μόνοι μας με σκληρή δουλειά, με κόπο.  Πρέπει να πιστέψουμε 
ότι μπορούμε να αντεπεξέλθουμε, γιατί έχουμε αυτό που χρειάζεται, έχουμε τους 
Κύπριους εργαζόμενους, τους Κύπριους επιχειρηματίες.  Και αυτοί, εγώ είμαι βέβαιος, 
μπορούν να μας βγάλουν από το οικονομικό αδιέξοδο.  Ενωμένοι στο παρελθόν 
καταφέραμε να μεγαλουργήσουμε, ενωμένοι καταφέραμε να ξεπεράσουμε την 
καταστροφή του 1974, καταφέραμε να βάλουμε την Κύπρο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
καταφέραμε να μπούμε στην Ευρωζώνη.  Μπορούμε και σήμερα να καταφέρουμε κάτι 
παρόμοιο, φτάνει φυσικά να παραμερίσουμε τις μικροκομματικές αντιπαραθέσεις, γιατί 
αυτή τη δύσκολη στιγμή μάς χρειάζεται όλους η Κύπρος. 

 Καλές γιορτές σε όλους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Στο βήμα καλώ τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Νεοφύτου.   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι εσείς και ο κ. Κατσουρίδης έχετε αρκετές εξοικονομήσεις 
στη διάθεσή σας, αντιλαμβάνομαι όμως ότι μέχρι σαράντα λεπτά είναι το μάξιμουμ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, ναι, το γνωρίζουμε. 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Προτού μπω στην παρέμβασή μου για τους προϋπολογισμούς, θα ήθελα 
πρώτα να κάνω κάποιες επισημάνσεις.  Χωρίς κριτική και διαφορετική άποψη δεν 
μπορεί να υπάρξει δημοκρατία, αλλά όσο αυστηρή και καυστική μπορεί να είναι μια 
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κριτική, δεν πρέπει να φεύγει ποτέ από την πολιτική ευπρέπεια.  Την ίδια στιγμή η 
ποιότητα της δημοκρατίας κρίνεται και από την ανεκτικότητα των κυβερνώντων. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Στην προσπάθειά τους να απαντήσουν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ είχαν προβεί 
σε μια σύγκριση· που εγώ είμαι σίγουρος πως δεν είναι αυτό που εννοούσαν, θεωρώ 
όμως υποχρέωσή μου να το ξεκαθαρίσω και να το διευκρινίσω.  Όσοι έχουμε πτυχία ή 
οποιαδήποτε τυπικά προσόντα, όσους ο Θεός μάς ευλόγησε να είμαστε στην 
κατηγορία των ατόμων χωρίς οποιαδήποτε προβλήματα, δε σημαίνει ότι είμαστε και 
καλύτεροι από τα παιδιά του Ιδρύματος Χρίστου Στέλιου Ιωάννου.  Αυτά τα παιδιά, 
που πρέπει να τα περιβάλλουμε με στοργή, που δίνουν το δικό τους αγώνα με θέληση 
για τη ζωή, το χαμόγελό τους είναι γνήσιο, δεν τα διακρίνει ποτέ η υποκρισία, ποτέ η 
κακία και η εμπάθεια. 

 Προτού παραθέσω…  Θέλω να δηλώσω πως δεν πρόκειται σήμερα από αυτό 
το βήμα, με τη χώρα μας υπό επιτήρηση και να έχει ήδη υποβαθμιστεί, να εξασκήσω 
οποιαδήποτε κριτική.  Θα παραθέσω μόνο στοιχεία για την πραγματική κατάσταση της 
κυπριακής οικονομίας.  Αλλά πρώτα να μου επιτρέψετε, κυρία Πρόεδρε, να 
αποκαταστήσω κάποιες αλήθειες.   Λέχθηκε ότι μειώσαμε τον αριθμό της δημόσιας 
υπηρεσίας το 2010 κατά χίλια άτομα.  Σήμερα βγήκαν τα στοιχεία από τη Στατιστική 
Υπηρεσία.  Ξέρετε, οι οικονομολόγοι πάντα έχουν έναν κανόνα.  Συγκρίνουν όμοια 
πράγματα.  Γι’ αυτό και ο ρυθμός οικονομικής ανάπτυξης συγκρίνεται με τα τρίμηνα 
του προηγούμενου χρόνου, η ανεργία το ίδιο, ο πληθωρισμός και όλοι οι δείκτες.  
Ιούνιος του 2010, σε σύγκριση με τον  Ιούνιο του 2009, 1 845 άτομα περισσότερα. 
Σεπτέμβριος του 2010 -από στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας- σε σύγκριση με το 
Σεπτέμβριο του 2009, 1 455 άτομα.  Αν κάποιος πράγματι συγκρίνει ανόμοια, γιατί 
υπάρχει εποχικότητα, τον αριθμό των δημοσίων υπαλλήλων και του ευρύτερου 
δημόσιου τομέα το Σεπτέμβρη του 2010 με το ∆εκέμβρη του 2009, που είναι λάθος 
σύγκριση, έχει μια αισθητή μείωση μερικές δεκάδες υπαλλήλους.   

 ∆εύτερον, διερωτήθηκε ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ ποιος δημιούργησε το 
σπάταλο κράτος, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Όλοι μας, από το 
1960.  Ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω.  Ο καθένας από μας, διαχρονικά, 
κοίταζε τα κομματικά ταμεία εις βάρος των ταμείων του κράτους, χρεώνοντας τα δικά 
μας παιδιά, τις μελλοντικές γενιές.  Να μοιραστούμε όλοι το κόστος της κρίσης.  Ναι, 
πρέπει να το μοιραστούμε και οι έχοντες και οι κατέχοντες και οι πάντες.  Αλλά ας 
δούμε ποιοι μέχρι σήμερα έχουν πληρώσει το κόστος της κρίσης.  Είκοσι πέντε 
χιλιάδες εργαζόμενοι στον ιδιωτικό τομέα που τα Χριστούγεννα θα τα περάσουν χωρίς 
εισόδημα.  ∆εκάδες χιλιάδες εργαζομένων στον ιδιωτικό τομέα που, για να μη χάσουν 
τη δουλειά τους, αναγκάστηκαν και δέχτηκαν μείωση των μισθών τους.  Ένα τρίτο των 
εργαζομένων στον ιδιωτικό τομέα, μετά από έρευνες που έγιναν, νιώθουν την 
ανασφάλεια -ένας στους τρεις που εργάζεται στον ιδιωτικό τομέα- ότι στους 
επόμενους μήνες το πιο πιθανό είναι να απολέσουν τη δουλειά τους.    

 Κυπριακές μικρομεσαίες επιχειρήσεις, δεν είναι αυτοί οι άγνωστοι, οι 
ζάμπλουτοι, η πλειοψηφία αυτών των μικρομεσαίων επιχειρήσεων· που ανήκουν και 
στις τάξεις και του Συναγερμού και του ΑΚΕΛ και του ∆ΗΚΟ.  Είναι η παραδοσιακή 
οικογενειακή επιχείρηση.  Είναι ο γείτονάς μας, είναι ο συγγενής μας.  Χιλιάδες από 
αυτές τις επιχειρήσεις δανείζονται, για να πληρώσουν το νοίκι και το ηλεκτρικό ρεύμα.  
Χιλιάδες από αυτούς που τους ανήκουν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις για δύο χρόνια 
δεν πήγαν με μισθό στο σπίτι τους.   
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 Μειώσαμε τις λειτουργικές δαπάνες.  Το 2009 -είναι οι προϋπολογισμοί εκεί, 
έχω όλα τα στοιχεία για ό,τι λέω, μόνο με επίσημα στοιχεία του κράτους, που θα τα 
καταθέσω στη γραμματεία- κοιτάξτε τι κάνουν.  Το 2009 δείξαμε στους 
προϋπολογισμούς ότι είχαμε λειτουργικές δαπάνες €1.470.000.000.  Άρα, επειδή το 
2010 μειώθηκαν στο  €1.264.000.000, είπαμε ότι τις μειώσαμε κατά 14%.  ∆ιαβάστε, 
αγαπητοί συνάδελφοι, τον προϋπολογισμό του 2011 που θα κληθούμε σε λίγο να 
ψηφίσουμε.  Το €1.470.000.000 των λειτουργικών δαπανών του 2009 παρουσιάζεται 
ως μόνο €1.059.000.000.  Ανοίξτε τους προϋπολογισμούς, θα καταθέσω αντίγραφο.  
Με βάση αυτό το νούμερο, οι λειτουργικές δαπάνες του 2010 όχι μόνο δε μειώθηκαν 
κατά 14%, αλλά αυξήθηκαν κατά 19,7%.  Κανένα άλλο σχόλιο. 

 Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Όταν μιλούμε και συζητούμε για το μέλλον 
του, ουδέποτε αμφισβητήσαμε τις μελέτες.  Το πρόβλημα του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, που είναι διαχρονικό, είναι γιατί όλες οι εκάστοτε κυβερνήσεις βρίσκαμε 
τον εύκολο τρόπο του δανεισμού, για να μειώνουμε το δημόσιο χρέος, από τα 
αποθεματικά και τα περισσεύματα του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Το ζήτημα 
είναι, όταν οι εκροές από το ταμείο θα είναι περισσότερες από τις εισροές, σε δέκα, σε 
δεκαπέντε, σε δεκαοκτώ χρόνια, πού θα βρεθούν τα επιπρόσθετα πλεονάσματα 
στους προϋπολογισμούς, για να καλύψουν αυτές τις ανάγκες;  Το 2009, αν δεν ήταν 
το “μαξιλάρι” του Ταμείου Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το δημοσιονομικό έλλειμμα θα 
ήταν 9%.  Φανταστείτε, όταν τώρα βελτιώνουμε τα δημόσια οικονομικά με τρεις 
ποσοστιαίες μονάδες επί του ΑΕΠ, όταν θα χρειαστούμε να εκταμιεύουμε 1% με 2%, 
για να καλύπτουμε τις ανάγκες!  Για να ξοφλήσουμε τις υποχρεώσεις του ταμείου, που 
σήμερα είναι γύρω στα  €7,3 δις, θα χρειαστούμε -και σήμερα να ξεκινήσουμε- για τα 
επόμενα σαράντα χρόνια να βάζουμε 1% του ΑΕΠ, για να μπορέσουμε να το 
ξοφλήσουμε.   

 Αλλά να μου επιτρέψετε σε αυτό το σημείο να αποκαταστήσω ακόμα μια 
αλήθεια.   Είμαι βέβαιος ότι ο αγαπητός συνάδελφος του ΑΚΕΛ και ως συνδικαλιστής -
και το εννοώ- κανένα λόγο δεν είχε να δώσει παραπλανητικά στοιχεία.  Μπορεί να μην 
τα γνώριζε, μπορεί να του ξέφυγαν.  Ανέφερε ότι επί εποχής του Γλαύκου Κληρίδη 
αφήσαμε £6 εκατομ. χρέος στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Εγώ δε θα 
σχολιάσω, θα δώσω στοιχεία.  Στο τέλος του 2002 το έλλειμμα στο ταμείο ήταν 
£4.039.000.000, αλλά αυτό το χρέος συσσωρεύτηκε από το 1981 που εφαρμόσαμε το 
αναλογικό σύστημα και δημιουργούνταν πλεονάσματα.  Στο τέλος του 2007 το 
έλλειμμα ήταν €5.615.987.000 και μέσα στα τρία περίπου χρόνια, μέχρι τον Οκτώβρη 
του 2010, έφτασε τα €6.885.560.441.  Ακόμα ένα σημείο.   Μέχρι το 2002 πιστωνόταν 
στο ταμείο επιτόκιο 4,5%.  Το επιτόκιο που πιστώθηκε το 2009 στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων ήταν 1,5%.   

 Κυρία Πρόεδρε, έχω τελειώσει με την παράθεση των στοιχείων, για να 
αποκατασταθεί η πραγματική εικόνα, τα οποία θα καταθέσω στη γραμματεία.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου καταθέτει στη γραμματεία τα 
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Κυρία Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πρόβλημα της κυπριακής οικονομίας, το πρόβλημα των δημόσιων 
οικονομικών    -που, όπως είπα και προηγουμένως, δε θέλω να εκλαμβάνετε ότι είναι 
κριτική για την παρούσα κυβέρνηση- τις στρεβλώσεις, τις αγκυλώσεις, τα 
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προβλήματα, τη διόγκωση όλοι εμείς τα δημιουργήσαμε. Αλλά σήμερα πρέπει να τα 
αντιμετωπίσουμε.  Όλοι πάλι μαζί, κυβέρνηση και αντιπολίτευση, πολιτικά κόμματα και 
κοινωνικοί εταίροι.  Πρέπει να μας προβληματίσει το ότι, ενώ αυξάνεται ο ρυθμός 
οικονομικής ανάπτυξης, παραμένουμε με υψηλά δημοσιονομικά ελλείμματα και 
διεύρυνση του δημόσιου χρέους.  Άρα, κάτι πάει στραβά.  Πρέπει να το βρούμε και να 
το διορθώσουμε.  Το ταμειακό έλλειμμα…  Γιατί, αν θέλει κάποιος να έχει μια καθαρή 
εικόνα, δεν πρέπει να μπλέκεται σε ποσοστά, σε ΑΕΠ, που ο κόσμος δεν τα 
καταλαβαίνει.  Από το 2008, για να δούμε το μέγεθος του προβλήματος -και δεν έχει 
σχέση με την κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια-  με βάση τους προϋπολογισμούς που 
κατατέθηκαν, μέχρι το 2011 θα έχουμε ταμειακό έλλειμμα για τέσσερα χρόνια 
€6.280.000.000.  Το 2011 στον προϋπολογισμό που θα κριθεί από την υπερψήφιση ή 
την καταψήφισή μας τα πραγματικά έσοδα του κράτους είναι μόλις στα 
€5.800.000.000 -κατά την ακρίβειαν €5.876.000.000- και οι δαπάνες που θα 
εγκρίνουμε είναι της τάξης των €8.025.000.000.  Για το πραγματικό δημόσιο χρέος, 
πέραν του χρέους που μετριέται ως ποσοστό επί του ΑΕΠ, πρέπει να λογαριάσουμε 
και τις άλλες οφειλές μας: τα ελλείμματα στα ταμεία συντάξεως, τις οφειλές για 
απαλλοτριώσεις, χωρίς να υπολογίσω τα δάνεια με κυβερνητικές εγγυήσεις, αλλά και 
το χρέος στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Το σύνολο, σήμερα που μιλούμε, είναι 
της τάξης του 107,6%.   

 Αλλά ας δούμε και μια άλλη εικόνα, αυτή των εχόντων και των κατεχόντων, των 
μικρομεσαίων επιχειρήσεων και του κυπριακού νοικοκυριού.  ∆εν ευθύνεται η 
κυβέρνηση   -και το επαναλαμβάνω, για να μην υπάρχει οποιαδήποτε παρεξήγηση- 
όμως τα κυπριακά νοικοκυριά και η κυπριακή μικρομεσαία επιχείρηση δυστυχώς είναι 
από τα πιο χρεωμένα σε ολόκληρη την Ευρώπη.  Τα νοικοκυριά χρωστούν, με 
στοιχεία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας του Οκτώβρη του 2010, 
€22.028.000.000, 127% του ΑΕΠ και οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις ή οι μεγαλύτερες 
επιχειρήσεις χρωστούν €27.852.000.000 ή ένα ποσοστό 160,8%.  Το συνολικό 
ιδιωτικό χρέος των νοικοκυριών και των μικρομεσαίων επιχειρήσεων φτάνει στο 
288%.  Η Ελλάδα μπορεί να έχει πολύ μεγαλύτερο δημόσιο χρέος, αλλά το ιδιωτικό 
χρέος της Ελλάδας είναι μόνο στο 145% του ΑΕΠ της Ελλάδας.   

 Κρατικό μισθολόγιο.  Όλοι μας έχουμε πολλές δουλειές, πολλές σκοτούρες, 
πολλά τρεχάματα.  Κοιτάζουμε πολλές φορές επιφανειακά τα πράγματα.  Αν 
ρωτήσουμε και κάνουμε μια έρευνα να μάθουμε πόσα είναι το κρατικό μισθολόγιο, οι 
απαντήσεις που θα πάρουμε θα είναι μεταξύ €2,1 δις και €2,5 δις.  Αυτά είναι τα 
νούμερα που εμείς οι ειδικοί για μήνες τώρα λέμε στο λαό.  Ποια είναι όλη η αλήθεια 
για το κρατικό μισθολόγιο;  Γιατί στους προϋπολογισμούς -εκεί στους τρεις τόμους- 
πέραν του κρατικού μισθολογίου για το κεντρικό κράτος, πρέπει κάποιος να κάνει μια 
διερεύνηση.  Γιατί, όταν λέμε €100 εκατομ. χορηγία στα πανεπιστήμια, στο ΤΕΠΑΚ, 
όταν λέμε χορηγία στον ΚΟΤ  €70 εκατομ., όταν λέμε χορηγία στο ΡΙΚ και σε άλλους 
διάφορους ημικρατικούς οργανισμούς και ανεξάρτητες αρχές, που τους 
προϋπολογισμούς τους τους στηρίζει 100% με την κρατική χορηγία, το κρατικό 
μισθολόγιο και οι συντάξεις στον προϋπολογισμό που θα ψηφιστεί σε λίγο για το 2011 
φτάνει, κυρία Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, στα €3.853.000.000.  Η αύξηση των 
τελευταίων τριών χρόνων… 

(Πρόβλημα στα μικρόφωνα της αίθουσας της ολομέλειας.) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πε τζιαι τίποτε καλό να αννοίξουν. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπάρχει ξένος δάχτυλος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αγαπητέ μου, είπα ότι, όταν ακούσετε από μένα σήμερα οποιαδήποτε λέξη 
κριτικής, παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, αφαιρέστε μου το λόγο.  Όμως παραθέτουμε την 
εικόνα, τα προβλήματα.  Θα πω και για τις δυναμικές, γιατί πιστεύω στην Κύπρο και 
στην κυπριακή οικονομία.  Αλλά, αν θέλουμε να εξέλθουμε των προβλημάτων, πρέπει 
να γνωρίζουμε τα δεδομένα.   

 Το συνταξιοδοτικό το 2008 ήταν €345 εκατομ. και στον προϋπολογισμό του 
2011 €519 εκατομ.  ∆ίκαιο έχει και ο Πρόεδρος Χριστόφιας και ο Χαρίλαος Σταυράκης 
και όλοι μας.  Μια αύξηση 46% μέσα σε τέσσερα χρόνια.   

 ∆εν αναφέρθηκα εκτενώς σε ένα ακόμα μεγάλο πρόβλημα και τραύμα των 
δημόσιων οικονομικών, στις δαπάνες της υγείας, που σε τρία χρόνια αυξήθηκαν κατά 
26%, από €518 εκατομ. στα €651 εκατομ.  Αλλά είναι καλό να γνωρίζει ο Κύπριος 
πολίτης, να γνωρίζουμε και εμείς που ψηφίζουμε, καταψηφίζουμε ή τηρούμε αποχή 
πού πάει κάθε ευρώ από τα πλεονάσματα των εχόντων ή τα υστερήματα των μη 
εχόντων.  Με βάση τον προϋπολογισμό του 2011 που έχουμε ενώπιόν μας για 
ψήφιση, με έσοδα να υπολογίζονται στα €5,876 δις, για κάθε ευρώ που θα εισπράττει 
το κράτος τα εξήντα έξι  σεντ θα πηγαίνουν για το κρατικό μισθολόγιο και τις κρατικές 
συντάξεις, τα είκοσι ένα σεντ θα πηγαίνουν για τις λειτουργικές δαπάνες, τα έντεκα 
σεντ του κάθε ευρώ για την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους και τα είκοσι ένα σεντ 
για τις κοινωνικές παροχές.  ∆εν έχω αναφέρει ούτε υποδομές ούτε σχολεία ούτε 
οποιεσδήποτε άλλες δαπάνες.  Για κάθε ευρώ που θα εισπράξουμε το 2011 θα 
χρειαστούμε σύνολο εκατό δεκαεννέα σεντ, άρα θα δανειζόμαστε για κάθε ευρώ που 
θα εισπράττουμε και δεκαεννέα σεντ, για να καλύπτουμε τις μη ελαστικές δαπάνες του 
κράτους. 

 Θα καταθέσω και μια εικόνα για το φορολογικό χάρτη, τον οποίο πρέπει να 
έχουμε υπόψη μας, όταν συζητούμε για φορολογίες.  Θα λέω το έσοδο και πόσα 
φορολογείται σήμερα.  Το πιο εύκολο έσοδο, το πιο εύκολο κέρδος είναι έσοδα από 
ηλεκτρονικό καζίνο και τζόγο: φορολόγηση 0%.  Κέρδη από πωλήσεις μετοχών εντός 
χρηματιστηρίου:  φορολόγηση 0%.  Έχει το λόγο του, γιατί δεν είναι τυχαία που λέμε 
ότι είμαστε χρηματοπιστωτικό κέντρο.  Έχει το λόγο του και δεν είπα να το ταράξουμε.  
Απλώς θέλω να έχουμε μια εικόνα του φορολογικού χάρτη.  Να ξέρουμε πώς είναι τα 
πράγματα.  Τρίτον, οποιοδήποτε έσοδο, όσα εκατομμύρια και αν είναι, για 
οποιονδήποτε έχει καταθέσεις στην τράπεζα ο μάξιμουμ φόρος που πληρώνει είναι 
10%.  Αν έχει έσοδα από τόκους κάτω από €10.000 ευρώ, πληρώνει 3%.  Εταιρικός 
φόρος: κυμαίνεται από 19,5% μέχρι 23,5%.  Αυτό για τις ντόπιες εταιρείες,  10% είναι 
μόνο για τις ξένες.  Ακίνητη περιουσία: όταν γίνει μια πώληση, έχεις 20% 
κεφαλαιουχικό φόρο, αυτός που αγοράζει 8% μεταβιβαστικά τέλη και, αν πρόκειται για 
κτίριο που κτίστηκε μετά την 1η του Μάη του 2005, έχεις και 15% ΦΠΑ.  Φόρος 
εισοδήματος των φυσικών προσώπων: όποιος έχει εισόδημα από €19.500 ως 
€28.000 20%, €28.000 μέχρι  €36.000 25%, πάνω από €36.000 ο εργαζόμενος 
πληρώνει 30%.  Κάποιος συνδικαλιστής ηγέτης είπε να το κάνουμε 35%.  Θεωρώ ότι 
είναι κοινωνικά άδικο για τους εργαζόμενους.  Όταν ο εισοδηματίας από τους τόκους 
πληρώνει 10%, να φορολογείς 35% κάποιον ο οποίος έχει πάρει €40.000 ή €45.000 
από το μισθό του.  ∆ηλαδή είναι κατάρα και μίασμα το εισόδημα από το μισθό και τα 
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άλλα είναι ευλογημένα, έστω και αν είναι από τους έχοντες και τους κατέχοντες;  
Ενοίκια: τα νομικά πρόσωπα πληρώνουν μάξιμουμ 25,75%, γιατί είναι ο μόνος τομέας 
που έχουμε φόρο εισοδήματος και άμυνα, και, αν είναι φυσικό πρόσωπο, τον πιο 
ψηλό συντελεστή που υπάρχει σήμερα 32,25%.  

 ∆ε θα αναφέρω στοιχεία για την ανεργία, τα είπαν οι προηγούμενοι 
συνάδελφοι.  Θα έρθω στο δημοσιονομικό έλλειμμα.  Ο Υπουργός των Οικονομικών 
δήλωσε πολλές φορές την αισιοδοξία του ότι το έλλειμμα το 2010 θα είναι ελαφρώς 
πιο κάτω από το 6%.  Επαναλαμβάνω, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι το 
έλλειμμα το 2010 θα είναι ελαφρώς κάτω από το 6%.  Στον προϋπολογισμό του 2010 
όμως που ψηφίσαμε προβλεπόταν έλλειμμα 4,5%.  ∆εν έχει σημασία.  Όμως θέλω να 
υποδείξω με ταπεινοφροσύνη, αλλά και σεβασμό κάποια στοιχεία, για να τα 
ξαναλογαριάσουμε και να μην ξαναεκτεθούμε.  Για τον τόπο μας το λέω.  Το πρώτο 
εξάμηνο είχαμε και κάποια έξτρα έσοδα: τα €85 εκατομ. από την Κεντρική Τράπεζα, 
τα €30 εκατομ. κέρδος από το swap, κάποια μερίσματα και, πέραν των κερδών που 
για πρώτη φορά είχαμε από την ΑΤΗΚ, η ΑΤΗΚ το 2009 κέρδισε €66 εκατομ. ή €68 
εκατομ., απορροφήσαμε €80 εκατομ. φέτος.  Όμως υπάρχουν και κάποια που θα 
βρούμε τις υπόλοιπες δεκαπέντε μέρες.  Τα €35 εκατομ. της Eurocypria που 
εγκρίναμε ως επένδυση του κράτους, αφού έκλεισε, θα πρέπει, για να είμαστε 
αξιόπιστοι, να τα χρεώσουμε ως δαπάνες του κράτους.  Τα €43 εκατομ. που πέρσι 
βελτίωσαν το δημοσιονομικό έλλειμμα, ως “μαξιλάρι” από ένα πρόστιμο που βάλαμε 
στις εταιρείες πετρελαιοειδών, δε θα τα έχουμε και φέτος.  Αντιλαμβάνομαι ότι ο 
Υπουργός Άμυνας έχει παραλάβει και κάποια εξοπλιστικά προγράμματα.  Ούτε για 
τον πληθωρισμό θα αναφέρω, γιατί τα είπαν οι συνάδελφοί μας.  Θα έρθω σε ένα 
ναρκοπέδιο για έναν πολιτικό, όμως θα προσπαθήσω να περπατήσω μέσα από το 
ναρκοπέδιο για το καλό του τόπου μας, στις τράπεζες. 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Έγραψε το περιοδικό “Economist” στις 4 του ∆εκέμβρη: «Ο πιο δελεαστικός 
τομέας για έναν πολιτικό είναι να τα βάζει με τις τράπεζες».  Όμως δυστυχώς, πέρα 
από την υποβάθμιση των τραπεζών, υπάρχει συστηματικά το τελευταίο διάστημα μια 
στόχευση στο τραπεζικό σύστημα της Κύπρου από τους Financial Times, από το 
Economist. Η οικονομία μας υπάρχει λόγω του χρηματοπιστωτικού συστήματος τα 
τελευταία δύο χρόνια.  Να προσευχόμαστε να μη συμβεί το παραμικρό όχι σε μια από 
τις τρεις κυπριακές τράπεζες     -βλέπω και κάποιους συνάδελφους συνεργατιστές- να 
μη συμβεί το παραμικρό έστω και σε ένα μεσαίο συνεργατικό πιστωτικό ίδρυμα, γιατί 
η οικονομία μας θα αντιμετωπίσει σοβαρότατα προβλήματα.  Όταν αναφερόμαστε σε 
τράπεζες -το γνωρίζω- έχουν ευθύνες, αλλά την ίδια στιγμή οι εκατόν ογδόντα πέντε 
χιλιάδες μέτοχοί τους δεν είναι όλοι έχοντες και κατέχοντες.  Εμείς θα στηρίξουμε το 
ταμείο στήριξης για τις τράπεζες, γιατί είναι και υποχρέωσή τους, αλλά και χρέος μας 
εμάς να στείλουμε μηνύματα.  Όμως την ίδια στιγμή καταγράφουμε και πώς οι αγορές 
αντιμετωπίζουν την Κύπρο.  Παρά το ότι ουσιαστικά τα μέτρα για αύξηση των εσόδων 
του κράτους έχουν περάσει, ο ΦΠΑ για τα τρόφιμα και τα φάρμακα, η αύξηση στους 
καταναλωτικούς φόρους για τα καπνικά προϊόντα, δε φαίνεται να έχουν πείσει τις 
αγορές.   

 Χθες είχαμε ξεπεράσει το spread της Ισπανίας κατά σαράντα μονάδες βάσης 
και έχουμε το ίδιο σχεδόν επιτόκιο με την Πορτογαλία, που είναι θέμα ημερών να μπει 
στο μηχανισμό στήριξης.  ∆ιερωτόμαστε:  Αφού καλύψαμε τις ανάγκες του κράτους -
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και σωστά έπραξε η κυβέρνηση πριν ένα μήνα, δύο, πριν υποβαθμιστούμε από τους 
Standard and Poor’s- πού δημιουργήθηκε επιπρόσθετη τρύπα και χθες άρον άρον 
δανειστήκαμε €200 εκατομ. για έξι μήνες με επιτόκιο 2,02%, πολύ ψηλότερο από όλες 
σχεδόν τις χώρες;  Το βασικό, που είναι το βαρίδι που μετράει, αυτό της Γερμανίας, 
είναι μόλις στο 0,55%.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θα σας κουράσω μιλώντας ξανά για τις πάγιες θέσεις του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Εισηγήσεις έχουμε πολλές.  Πολλές εισηγήσεις από όλα τα πολιτικά 
κόμματα, από την κυβέρνηση, από τους κοινωνικούς εταίρους, από τον 
επιχειρηματικό κόσμο.  Το πρόβλημά μας σε αυτό τον τόπο είναι πρωτίστως οι 
νοοτροπίες μας.  Πρόβλημα η πολιτική και συνδικαλιστική κουλτούρα μας.  Η 
κουλτούρα και των επιχειρηματιών μας.  Κόμματα, πολιτευτές, συνδικαλιστές, 
επιχειρηματίες, όλοι στο τέλος της ημέρας κυνηγούμε το κέρδος.  Τα κόμματα τις 
ψήφους, οι πολιτευτές τούς σταυρούς προτίμησης, οι συνδικαλιστές τα κεκτημένα και 
οι επιχειρήσεις τα κέρδη.  Μια ζωή στο ίδιο έργο θεατές.  Όλοι να κοιτάζουμε το δικό 
μας ταμείο, όπως είπα και προηγουμένως, χωρίς να νοιαζόμαστε πως αυτά που 
δαπανούμε, για να αυξάνουμε τα αποθεματικά του δικού μας ταμείου, δημιουργούν 
προβλήματα στην οικονομία του τόπου και χρεώνουν αυτούς που δεν ευθύνονται, τα 
παιδιά και τα εγγόνια μας.   

 Χρειάζεται σήμερα αλλαγή πορείας, αλλαγή στάσης.  ∆εν είναι σωστό…  ∆εν 
ξέρω αν έτσι σκέφτονται οι κυβερνώντες, αλλά δεν είναι σωστό και πρέπον και 
υπεύθυνο εθνικά οι κυβερνώντες να λένε:  «Μα, τις αμαρτίες πενήντα χρόνων θα τις 
φορτωθούμε εμείς;  Ας αφήσουμε τα προβλήματα να τα βρουν άλλοι».  ∆εν είναι 
υπεύθυνη στάση εκ μέρους της αντιπολίτευσης να λέει:  «Μα, εμείς δεν είμαστε 
κυβέρνηση.  Άσε τους άλλους να φάνε το κόστος». 

 Ξέρετε, όλους αυτούς τους μήνες και ιδιαίτερα τις τελευταίες εβδομάδες που 
βγαίνουμε, για να πούμε τις δικές μας αγωνίες, μπορεί ενδεχόμενα με έντονο τρόπο, 
ενδεχόμενα και με κάποιες υπερβολές…  Πόσοι φίλοι, συναγωνιστές μου με πήραν: 
«Βρε φίλε, πρόσεχε λίγο τον εαυτό σου, αλλά, αν δε σκέφτεσαι τον εαυτό σου, σκέψου 
και λίγο το κόμμα σου.  Έρχονται εκλογές».   Αυτές τις νοοτροπίες εμπεδώσαμε στα 
στελέχη, στους φίλους της κάθε παράταξης, αν είναι όμως να βρισκόμαστε στην 
πολιτική, αν είναι να έχουμε κόμματα που να νοιάζονται για τα αποθεματικά κάθε 
εκλογών, είμαστε ανάξιοι να εκπροσωπούμε το λαό μας σε δύσκολες καταστάσεις.  Το 
καράβι μπάζει νερά και δεν είναι η ώρα να ερίζουμε μεταξύ μας για το ποιος φταίει 
περισσότερο ή λιγότερο.  Είναι η ώρα της συλλογικής ευθύνης.   

 Όσον αφορά τους φίλους τους εργαζόμενους στο δημόσιο τομέα, ο καθένας 
από μας έχει και γνωστό και φίλο και συγγενή και γείτονα και ψηφοφόρο, αλλά δεν 
έχει κανέναν που θέλει το κακό οποιουδήποτε εργαζόμενου στη δημόσια υπηρεσία.  
∆εν ευθύνεται κανένας εργαζόμενος στη δημόσια υπηρεσία για το πρόβλημα που 
δημιουργήσαμε εμείς.  Γιατί όλοι τα ζήσαμε, να είμαστε ειλικρινείς, ενώπιον του λαού.  
Όταν δημιουργούσαμε κάποιες θέσεις και δεν ήταν αρκετές για να ικανοποιήσουμε 
όλους, απλώς δημιουργούσαμε και κάποιες επιπρόσθετες.  Αλλά φτάσαμε στο σημείο 
που το καράβι που λέγεται “κυβέρνηση”, “κράτος” φορτώθηκε πολύ.  ∆εν είναι 15,8% 
του ΑΕΠ -που ο μέσος όρος της Ευρωζώνης είναι 10,6%- είναι 21% του ακαθάριστου 
εθνικού προϊόντος που θα κοστίσουν στον Κύπριο φορολογούμενο το κρατικό 
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μισθολόγιο και οι συντάξεις το 2011.  ∆εν είπε κανείς να θυματοποιηθεί έστω και ένας 
εργαζόμενος, αλλά να δουλέψουμε όλοι μαζί, για να μη δούμε τους δικούς μας 
ανθρώπους, τους σημερινούς τριαντάρηδες και σαραντάρηδες της δημόσιας 
υπηρεσίας, σε πέντε ή δέκα χρόνια στους δρόμους, όπως είναι οι συνάδελφοί τους 
στην Ελλάδα, στην Πορτογαλία, στην Ισπανία και στην Ιρλανδία.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο Στηβ Τζομπς, ο άνθρωπος της Apple, ο Μπιλ Γκέιτς της Microsoft -γι’ αυτό 
και δεν έχουν σχέση, αγαπητοί συνάδελφοι, τα διπλώματα και το πού φοιτάς ή από 
πού αποφοιτάς- ήταν περαστικοί από τα πανεπιστήμια, δεν κατόρθωσαν να πάρουν 
ένα δίπλωμα.  ∆εν είχαν εξάλλου την ανάγκη να αποδείξουν οτιδήποτε, γιατί δε 
χρειαζόντουσαν τα τυπικά προσόντα, για να χτυπήσουν μια πόρτα του δημοσίου.  ∆ε 
χρειαζόντουσαν τα master, για να διεκδικήσουν προσαυξήσεις, ούτε τα δοκτοράτα, για 
να έχουν προτεραιότητα.  Ο Στηβ Τζομπς σε μια ιστορική του ομιλία, στις 12 Ιουνίου 
του 2005, στην τελετή αποφοίτησης του πανεπιστημίου του Στάνφορντ υπογράμμισε:  
«[…] Είναι γεγονός ότι ουδέποτε αποφοίτησα από πανεπιστήμιο και η σημερινή μέρα 
είναι η πιο στενή μου επαφή με μια αποφοίτηση.  ∆εν είχα ιδέα τι ήθελα να κάνω στη 
ζωή μου και πώς θα με βοηθούσε το κολέγιο για να το ανακαλύψω. […]».  Είπε και 
πολλά άλλα και τέλειωσε λέγοντας στους φοιτητές:  «Μείνετε για πάντα νηστικοί, 
μείνετε για πάντα ανόητοι και πάντα να σκέφτεστε παράξενα και όχι με τα 
στερεότυπα».  Μπήκε στην αγορά και σήμερα σε αυτή την αίθουσα μπορεί τα δύο 
τρίτα από εμάς να κρατούμε και να χρησιμοποιούμε ένα προϊόν αυτού που δεν 
κατόρθωσε να περάσει έστω και ένα εξάμηνο από ένα πανεπιστήμιο.   

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα τελειώσω καταγράφοντας ακόμα μια φορά το φτωχό και μίζερο όραμα που 
όλοι εμείς δημιουργήσαμε στους νέους μας, που δημιουργήσαμε στην κοινωνία μας 
και θέλουμε τον κάθε γονιό να χρεώνεται και να καταχρεώνεται, για να σπουδάσει τα 
παιδιά του στα καλύτερα πανεπιστήμια, για να πάρουν τα καλύτερα διπλώματα και να 
έρθουν στην Κύπρο να κάνουν γραμμές έξω από κάποια κομματικά γραφεία, έξω από 
το δικό μας γραφείο, για να επαιτούν με τα τυπικά τους προσόντα μια θέση στον ήλιο, 
μια θέση στο δημόσιο τομέα.  ∆εν είναι αυτό το όραμα που πρέπει να 
δημιουργήσουμε στα δικά μας παιδιά, στη νέα γενιά.  Έχουμε τη δυνατότητα να 
δουλέψουμε σκληρά, για να ενισχύσουμε την ανάπτυξη και να μη μείνουμε μίζεροι με 
τη μικρή πίτα και να τσακωνόμαστε ποιος θα έχει μεγαλύτερο μερίδιο.  Να 
μεγαλώσουμε την πίτα της οικονομίας, να δημιουργήσουμε όραμα και προοπτική, 
ώστε οι νέοι μας να θέλουν να δημιουργήσουν και να προσφέρουν στην οικονομία για 
την ανάπτυξή της και όχι μια θέση στον ήλιο, που αύριο θα έρθει η σκιά. 

 Με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να ευχηθώ καλά Χριστούγεννα και ευτυχισμένο 
τον καινούριο χρόνο και να ευχαριστήσω τους συνεργάτες στην επιτροπή της Βουλής, 
όλα τα μέλη του προσωπικού, αλλά και τους λειτουργούς της δημόσιας υπηρεσίας και 
το φίλο πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, καθώς και τους συναδέλφους για τη 
σκληρή δουλειά, ώστε να είμαστε σήμερα εδώ για την ψήφιση ή την καταψήφιση του 
κρατικού προϋπολογισμού.   

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Καλώ στο βήμα τον κ. Κατσουρίδη και παρακαλώ, πριν αρχίσει, να είμαστε 
ήσυχοι.  Έχει πολύ κόσμο μέσα και μιλούν όλοι.  ∆εν είναι μόνο οι συνάδελφοι.  Το 
λέω, γιατί συνέχεια παρακαλώ τους συναδέλφους να σιωπήσουν.  Οι συνεργάτες, οι 
άλλοι παρευρισκόμενοι, παρακαλώ, να ησυχάσετε, να ολοκληρώσουμε τη δουλειά 
μας, να προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη.  Προχωρήστε.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,    

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πίστευα ότι τα σαράντα λεπτά που διαθέτω δε θα τα χρειαζόμουν.  Και τώρα 
που έβγαινα άκουσα το συνάδελφό μου το Λευτέρη το Χριστοφόρου να λέει ότι 
έκλεισε η συζήτηση, δε χρειάζεται άλλος.  Θα συμφωνήσω, γιατί ο Αβέρωφ Νεοφύτου 
είπε τι είπε -δεν έχει σημασία με τι συμφωνώ και τι διαφωνώ- και θέλω να χαιρετίσω 
μια θέση του, ότι δε θεωρεί ότι φταίει η παρούσα κυβέρνηση.  Άρα, απ’ αυτή την 
άποψη, θα μπορούσα να κατεβώ από το βήμα, γιατί όλες αυτές τις μέρες άκουα 
ακριβώς το αντίθετο, ότι για όλα φταίει η κυβέρνηση.   

 ∆εύτερον, άκουσα για το Στηβ και τον Μπιλ, το αμερικάνικο όνειρο, που έγιναν, 
έστω και αδιάβαστοι, δις και τρις εκατομμυριούχοι.  Είναι το ίδιο αμερικάνικο όνειρο 
από το οποίο υποφέρει το σύνολο του πλανήτη!  Είναι αυτοί που ευθύνονται που τα 
τρία τέταρτα του πλανήτη είναι στην πείνα, στη δυστυχία, στο θάνατο, είναι αυτοί που 
ευθύνονται που το 30% περίπου του πληθυσμού, και στις ανεπτυγμένες χώρες, είναι 
κάτω από το όριο της φτώχιας, είναι άστεγο, είναι λειτουργικά αμόρφωτο.  ∆ε μας 
χρειάζεται αυτό το όνειρο!  Είναι αυτοί που πήγαν στο Αφγανιστάν “σωτήρες”, γιατί 
βρήκαν ουράνιο, είναι αυτοί που πήγαν στο Ιράκ, για να παίρνουν το πετρέλαιο, κατά 
δική τους παραδοχή, είναι οι ίδιοι που ψήφισαν στο δικό τους το Κογκρέσο εδώ και 
δέκα χρόνια νομοσχέδιο προστασίας των πλουσίων, που δε φορολογούνται, και 
αγωνίζεται  ο Ομπάμα να το αλλάξει και δεν τα καταφέρνει, είναι οι ίδιοι που, 
υποτίθεται, θέλουν να σταματήσουν την τρομοκρατία!  Και τι κάμνουν, για να τη 
σταματήσουν;  Μεγαλώνουν τη δυστυχία στις χώρες στις οποίες παράγονται οι 
τρομοκράτες και επενδύουν τρισεκατομμύρια στους εξοπλισμούς, για να κυνηγούν 
τους τρομοκράτες.  Και τα κερδίζει κάποιος βέβαια!   

 Θα συμφωνήσω, και θα το χαιρετίσω, και με κάτι άλλο που είπε ο Αβέρωφ, ότι 
αυτή τη στιγμή -το είπε και ο κ. Παπαδόπουλος- χρειάζεται ενότητα και ενωμένοι να 
αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα, ανεξάρτητα από το πώς ο καθένας παρουσιάζει 
τους αριθμούς.  Εγώ πρέπει να πω ότι διαπίστωσα από αυτή τη συζήτηση του 
προϋπολογισμού, που ήταν πολύ διαφορετική από κάθε άλλο χρόνο, πέντε 
πράγματα.   Θα αρχίσω από το πέμπτο, που θα είναι και το τελευταίο στο οποίο θα 
αναφερθώ.  ∆ύο διαφορετικές φιλοσοφικές προσεγγίσεις εν ονόματι της ενότητας.  
Ενότητα ποιων;  Των πολιτικών δυνάμεων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων;  Η 
ενότητα του λαού πώς εξασφαλίζεται;  Με τη δίκαιη κατανομή και ανακατανομή του 
εθνικού εισοδήματος, με τη δίκαιη κατανομή των βαρών.  Ε, δεν άκουσα μια πρόταση, 
μια άποψη που να αφορά τον πλούτο!   Άκουγα απλώς συνεχώς για τις μικρομεσαίες 
επιχειρήσεις, τις χιλιάδες των μικρομεσαίων επιχειρήσεων.  Είπαμε εμείς να τις 
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φορολογήσουμε και να υποταχτούν και να σταματήσουν να μπορούν να λειτουργούν;  
Σημασία έχει πόσο ποσοστό είναι οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις στην οικονομία ή 
σημασία έχει πόσο ποσοστό κέρδους βγάζει ένας, ανεξάρτητα από το μέγεθος της 
επιχείρησής του, και πόσο είναι το δικό του μερίδιο από το εθνικό εισόδημα;  Από τα 
€17 δις εθνικό εισόδημα το μισό, τα €8,5 δις, το καρπούται το 8% του πληθυσμού 
στην Κύπρο και το 92% τα υπόλοιπα.  Αυτή είναι δικαιοσύνη!   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ποιοι είναι τούτοι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι οι ίδιοι, φίλε μου Ζαχαρία, που πριν λίγες μέρες, όταν είχε στην Κύπρο 
έκθεση Έλληνας ζωγράφος, αγόραζαν πίνακες, πουλήθηκαν δεκάδες πίνακες και ο 
φθηνότερος ήταν €20.000, είναι οι ίδιοι που βάλλουν μέσο, για να έχουν καλύτερη 
θέση στη μαρίνα Λάρνακας τα κότερά τους, είναι οι ίδιοι που υποβάλλουν αιτήσεις για 
κατοικίες 3 000 ή 4 000 ή 6 000 τετραγωνικών μέτρων!    Και, όταν όλα αυτά τα χρόνια 
σάς προτείνουμε κατ’ επανάληψη να φορολογούνται τα σπίτια ανάλογα με τα 
τετραγωνικά, μας λέτε «δε γίνεται˙ είναι διάκριση».  Είναι αυτοί που φοροδιαφεύγουν  
και, όταν σας λέμε το ελάχιστο, να κατονομαστούν, εδώ και είκοσι πέντε χρόνια, μας 
λέτε «όχι, δε γίνεται˙ θα τους εκθέσουμε».  Είναι αυτοί που, όταν λέμε να 
φορολογηθούν τα κέρδη από ένα σημείο και πάνω, λέτε «όχι, θα καταστραφεί η 
οικονομία, θα αφαιρέσουμε τη δυνατότητα από τον επιχειρηματία να δρα».   

 Είχαμε πει πριν ένα χρόνο για το 1%.  Η αντίρρηση ήταν ότι θα αλλάζαμε τη 
φορολογική εικόνα και θα σταματούσαν οι επενδύσεις από το εξωτερικό.  Όταν 
βρέθηκε η λύση, και η αρχική ιδέα δεν ήταν δική μας, αλλά ανήκε σε στέλεχος άλλου 
κόμματος, να φορολογηθούν μόνο οι Κύπριοι μέσω της άμυνας από ένα ποσοστό, 
επαναλαμβάνω, και πάνω, πάλι μας είπατε «δε γίνεται, γιατί θα τους 
αποθαρρύνουμε» τάχατες!  Όταν εισέπραξε ο Τάσσος Παπαδόπουλος τα €200 
εκατομ. με την αμνήστευση των κεφαλαίων που είχαν φύγει, ο τότε Υπουργός 
Οικονομικών, που όλη η απ’ εδώ πλευρά τον θεωρεί -και είναι- πολύ καλό γνώστη και 
πετυχημένο οικονομολόγο, ο κ. Σαρρής, δήλωσε ότι υπολόγιζε ότι υπάρχουν 
τουλάχιστον £2 δις με £2,5 δις στο εξωτερικό.  Ποιοι τις κατέθεσαν;  Οι δημόσιοι 
υπάλληλοι;  Οι μικρομεσαίοι;  Οι εργαζόμενοι;  Άρα, υπάρχουν αυτά τα λεφτά.  Γιατί δε 
βρίσκουμε από κοινού τρόπους να τα φορολογήσουμε και αφορίζουμε ό,τι πρόταση 
φέρουμε λέγοντας ότι είναι ιδεοληψία;   

 Είπε ο Αβέρωφ για τους τόκους των καταθέσεων… Μάλιστα!  Κοπιάστε!  Η 
κυβέρνηση αποφάσισε για ορισμένα θέματα να ανοίξει διάλογος. Φέρτε προτάσεις να 
τις συζητήσουμε!   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Που εννά γίνουμε κυβέρνηση! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Που εννά γίνετε κυβέρνηση!  Ακόμα μια αντίφαση.  Πριν τέσσερα λεπτά 
επιδοκιμάζατε όλοι τον Αβέρωφ Νεοφύτου, που έλεγε ότι δεν μπορεί… 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αστειευόταν ο συνάδελφος! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, σας παρακαλώ!   

 ∆εν μπορεί, λέει, δεν είναι υπεύθυνη στάση η αντιπολίτευση να λέει «επειδή 
δεν είμαι κυβέρνηση, δεν κάμνω προτάσεις».  Και θα πω για μας.  ∆έκα χρόνια 
διακυβέρνησης Γλαύκου Κληρίδη, τριάντα συγκεκριμένα πακέτα επί όλων των 
θεμάτων υποβάλαμε προς τον Πρόεδρο Κληρίδη, είτε συμφωνούσε είτε διαφωνούσε, 
δεν είχε σημασία, και μόλις τρία ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Υποβάλατε μια 
πρόταση νόμου για τα θέματα της οικονομίας και τις περισσότερες ιδέες απ’ αυτές 
που ακούω τις τελευταίες μέρες δεν τις έχετε μέσα.   

 Αριθμοί.  ∆ε θα βασανιστώ με τους αριθμούς.  ∆εν πέρασε προϋπολογισμός 
που η κάθε πλευρά να μην παρουσιάζει και να διαβάζει τους αριθμούς διαφορετικά.  
Υπάρχουν δύο-τρία πράγματα που είναι όμως απόδειξη.  Φαντάζομαι πιστεύετε όσο 
και εγώ στο Θουκυδίδη, ότι εκ του αποτελέσματος κρίνεται μια διακυβέρνηση, ένα 
οποιοδήποτε γεγονός.  Το αποτέλεσμα τότε ποιο ήταν;  Στην οικονομία 6,7% 
έλλειμμα, δημόσιο χρέος για το οποίο ήρθε μετά η άλλη κυβέρνηση και, όταν 
παρουσίασε την πραγματικότητα η Ευρωπαϊκή Ένωση, είπε ότι δόθηκαν ψεύτικα 
στοιχεία, παραπλανητικά. Και στο Κυπριακό, που δε θα ασχοληθώ πολύ απόψε, ποιο 
ήταν το αποτέλεσμα;  Ένα σχέδιο που καταψήφισε, μεταξύ άλλων, το 66% των 
συναγερμικών.  ∆ε χρειάζεται να κάνω άλλο σχόλιο.    

 Μιλάτε για τα προβλήματα, τα διαχρονικά.  ∆εκτό και το συνταξιοδοτικό και ό,τι 
θέλετε.  Καλά, τόσα χρόνια γιατί δεν το ανοίξατε και κατηγορείται η κυβέρνηση που το 
άνοιξε για ατολμία;  Ο μακαρίτης ο Αβραάμ Αντωνίου, γενικός γραμματέας της ΠΕΟ, 
χωρίς την έγκριση των οργάνων της ΠΕΟ έθεσε μια πρόταση στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων, από τότε, για μια δικαιότερη αντιμετώπιση του θέματος της ΑΤΑ. 
Όλοι ξέσπασαν εναντίον του.  Και σήμερα τι έγινε;  Και μόνο που ελέχθη αυτή η θέση, 
οι συνδικαλιστές που πρόσκεινται στο χώρο σας αντέδρασαν, είναι οι πρώτοι που δε 
συζητούν.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, αλλά έχω και σε κάτι άλλο δίκαιο, ότι έχουμε διαφορετική αντίληψη, όταν 
λέμε να αλλάξει η ΑΤΑ.  Εμείς θέλουμε ο χαμηλόμισθος να πιάνει τα περισσότερα και 
όχι ο υψηλόμισθος.  Εσείς, όταν είχατε την ευκαιρία να δοκιμάσετε τη δική σας 
αντίληψη, τι είπατε;  Περιορισμό της, κουτσούρεμά της!  Το εφαρμόσατε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ξανακουτσουρέψετέ την! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τώρα που θα συζητήσουμε κοπιάστε, μαζί να την ενισχύσουμε!  Και τώρα, 
όταν το λέτε, από άρθρα που διάβασαν άλλοι συνάδελφοι, βγαίνει ότι άλλα πράγματα 
εννοείτε.   

 Όταν πρόκειται να κρίνετε τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες και την κατάσταση στην 
οποία βρίσκονται, την οικονομική, λέτε ότι είναι αποτέλεσμα της παγκόσμιας κρίσης.  
Όταν αναφέρεστε στις περιόδους που εσείς ήσαστε, οι οποιοιδήποτε, εξουσία, λέτε ότι 
υπάρχουν ευρωπαϊκές συμβατικές υποχρεώσεις.  Ας πούμε, είναι έξω από το 
ευρωπαϊκό πνεύμα το να μην είμαστε στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, αλλά, όταν οι 
ευρωπαϊκές υποχρεώσεις εφαρμόζονται για άλλους τομείς από την κυβέρνηση, λέτε 
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είναι απαράδεκτη, αντιλαϊκή.  Είναι ή δεν είναι ο κύριος παράγοντας για όλες τις χώρες 
της Ευρώπης, των οικονομικών τους δυσκολιών, η παγκόσμια οικονομική κρίση;  Και 
τι είναι αυτή η κρίση;  Είναι μια συνηθισμένη κρίση;  Εντελώς ασυνήθιστη!  Η 
μεγαλύτερη στην ιστορία του καπιταλισμού, μεγαλύτερη από το  ʼ29-ʼ33, και δε θα 
περάσει αυτή η κρίση.  Αυτή η κρίση θα μείνει, όπως έμεινε εκείνη που, για να 
ξεπεραστεί, οδήγησε στο Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.   Και αυτή οδηγεί σε πολέμους, 
τοπικούς όμως.  Αλλά οδηγεί και σε έναν άλλο πόλεμο, της υποδούλωσης των 
πάντων στα μεγάλα πολυεθνικά μονοπώλια μέσω εκείνων των ειδικών, εκείνων των 
μηχανισμών, τους οποίους αλά καρτ επικαλείσθε, όποτε βολεύει.  Συγγνώμη, η 
Ουγγαρία πέντε χρόνια κάτω από την καθοδήγηση ποιου ήταν, η οικονομία της;  Του 
∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου.  ∆ύο φορές πτώχευση!  Ποιοι καθοδήγησαν το 
θαύμα της Ιρλανδίας, της Ισλανδίας;  Και δεν είναι μόνο ο Νότος, αγαπητέ μου Νικόλα.  
Η Ιρλανδία είναι Βορράς, η Ισλανδία είναι Βορράς.  Τι έλεγαν οι Ιρλανδοί για τη δική 
τους κρίση;  Βγήκαν και είπαν ότι πριν ακόμα παρουσιαστούν τα φαινόμενα της 
κρίσης άρχισαν, λέει, αυτοί οι αναλυτές των διαφόρων ειδικών, των διαφόρων 
ταμείων, των διαφόρων, ξέρω ʼγώ, “Standard and Poor’s” -το δεύτερο όνομα αρέσκει 
μου τζιαι πολλά, “Poor’s”!- άρχισαν να διαδίδουν ότι καταρρέει η οικονομία της 
Ιρλανδίας.  Πριν λίγο ελέχθη εδώ -για να λυπηθούμε τις τράπεζες!- ότι τους κάνει 
επίθεση το Economist, ο άλφα, ο βήτα, ο γάμα.  Ωραία!  Όλοι αυτοί στους ίδιους 
κύκλους ανήκουν, αυτοί που θέλετε να ακολουθήσουμε τις συμβουλές τους κατά 
γράμμα!  Τι έλεγε ο Παπανδρέου, όταν ξεκίνησε η κρίση στην Ελλάδα; Έλεγε ότι 
δέχεται επίθεση από τους κερδοσκόπους.  Τι αποδείχθηκε ότι ήταν οι κερδοσκόποι;  
Αμερικάνοι.  ∆εν το είπα εγώ˙ εκείνοι το είπαν.  Τι επιδιώκεται με όλη αυτή την κρίση 
στην Ευρώπη;  Και θα το ζήσουμε.  Περιορισμός των δικαιωμάτων όχι μόνο των 
εργαζομένων, αλλά και κρατών, περιορισμός και της εθνικής τους κυριαρχίας.  Γιατί, 
όταν είναι κάποιος καταχρεωμένος, όταν, για να ξοφλήσει μια χώρα όπως η Ελλάδα, 
αν τα εφαρμόσει όλα με μεγάλη επιτυχία, θα φτάσει το 2030, ε, πώς είναι δυνατό να 
αντιδράσει στο γεγονός ότι το ΝΑΤΟ ανέθεσε ήδη στην Τουρκία την ευθύνη για την 
Ανατολική Μεσόγειο και το Αιγαίο;  Και εσείς μας λέτε να μπούμε στο ΝΑΤΟ, για να 
σωθούμε!  Εκεί θα βρούμε πολύ μεγάλη υποστήριξη!  Θα επανέλθω στο θέμα του 
ΝΑΤΟ.   

 Ήρθε η ώρα, λέχθηκε, να διαλέξουμε αν θα αντιμετωπίσουμε τα προβλήματα ή 
όχι.  Βεβαίως!  Θα τα αντιμετωπίσουμε!  ∆εν έχουμε λιγότερη πίστη στο λαό μας από 
κανέναν.  Να αφήσουμε, λέει, ελευθερία για το τι θα κάνουν τα λεφτά τους.  Την ίδια 
ελευθερία που τους αφήνουν στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες, την ίδια ελευθερία 
που έχει σήμερα ο Έλληνας, ο Άγγλος, ο Ιταλός!  Πόσες δεκαετίες έχει να ζήσει η 
Αγγλία αυτή την κατάσταση που ζει;  Κάτι κοινό πρέπει να υπάρχει που να προκαλεί 
τους λαούς σε ολόκληρη την Ευρώπη να ξεσπούν.  Και το κοινό είναι το ίδιο με αυτό 
που κάποιοι σε αυτή την αίθουσα μας ζητούν να κάνουμε,  να αντιμετωπίσουμε το 
πρόβλημα μονόπλευρα, να το περιορίσουμε στους εργαζόμενους.   

 Τα διάφορα θαύματα που έγιναν στην Κύπρο πώς έγιναν; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ο Απόστολος Παύλος! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος Απόστολος;  Εν άκουσα.  Ο Παύλος;  Εγώ θα πω “ο απόστολος λαός”,  
που δέχτηκε το ’74 όλα εκείνα που περιέγραψε ο Πάμπης!  Και πέστε μου ποιες ήταν 
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οι θυσίες της άλλης πλευράς.  Τα ξενοδοχεία που φύτρωσαν πάνω στις παραλίες της 
Λάρνακας και της Λεμεσού και κατέστρεψαν και το περιβάλλον πάνω στο κύμα εν 
ονόματι και πάλι της ανάπτυξης;   Τα κίνητρα που για δεκαετίες τούς δίνουμε;  Και 
πέστε μου πού τα ξοδεύουν!    

 Ήρθαμε τώρα να διαπιστώσουμε όλοι, πολύ σωστά, ότι είμαστε, λέει, 
υπερχρεωμένοι και ως ιδιωτικά νοικοκυριά.  Ε, ευθύνεται η κυβέρνηση Χριστόφια;  
Άστε που στο μέτρημα ανακαλύψαμε νέες μεθόδους σήμερα!  Είμαι είκοσι χρόνια 
βουλευτής και δε θυμούμαι καμιά φορά να μετριέται το έλλειμμα και με το ιδιωτικό 
έλλειμμα και με το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και με αυτά που χρωστούν οι 
δήμοι και με αυτά που χρωστούν δεν ξέρω ʼγώ ποιοι!  Τι είναι αυτή η λογική τώρα;  
Μία είναι η λογική, να τα κάνουμε όλα μαύρα!  Εγώ λέω ότι υπάρχουν πολλά 
προβλήματα βεβαίως.  ∆ιαφωνούμε για το πώς δημιουργήθηκαν ίσως, αλλά 
υπάρχουν. Και, για να τα αντιμετωπίσουμε εμείς που “πιστεύουμε” στον κυπριακό 
λαό, τον φορτώνουμε “αισιοδοξία”!  Όλα μαύρα, καταστροφή θα έρθει στην οικονομία, 
καταστροφή στο Κυπριακό, καταστροφή εθνολογική, μας έφαγαν οι μετανάστες, 
κινδυνεύουμε από το 20% των ξένων!   

 Και θα κάνω μια παρένθεση. Είσαστε να πάρουμε μέτρα;  Να ξεκινήσουμε από 
τους 32 000 Έλληνες που είναι στην Κύπρο, από τους 40 000 Ρουμάνους, από τους 
35 000 Βούλγαρους, τους 100 000 κοινοτικούς ή οι ευρωπαϊκές μας αντιλήψεις είναι 
τόσο επιλεκτικές;  Εάν θέλετε να φύγουν οι 33 000 οικιακές βοηθοί, ας φύγουν, που 
είναι το κατάντημά μας, που μεγαλώνουν τα παιδιά μας, για να βρίσκουμε χρόνο για 
την μπιρίμπα -συγγνώμη, δεν ξέρω τι είναι η μπιρίμπα˙ μπορεί να είναι και καλό 
παιχνίδι- που, όταν πηγαίνουμε εμείς να πιούμε το τσάι μας, παίρνουν, παίρνει η 
Σριλανκέζα ή η Φιλιππινέζα, το μωρό περίπατο και μετά, όταν θα έχει άλλη 
κουλτούρα, θα φταίνε οι ξένοι!  Κάψετέ τους!  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εκείνο είναι άλλο πράγμα.  Εμείς λέμε για τους λαθρομετανάστες που μας 
στέλνει η Τουρκία… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος διαφωνεί για τους λαθρομετανάστες; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Για τζιείνους να μιλούμε, όι να τα νεκατώννουμεν ούλλα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, μιας και γίνεται λόγος για τούτο, να πω ότι τίποτε απολύτως δεν πήρε 
η ΚΙΣΑ, ούτε σεντ, και τίποτε δεν πήγε σε αυτούς τους ανθρώπους.  Το κυριότερο 
μέρος αυτών των λεφτών πήγε, για να αγοραστούν δύο ελικόπτερα για επιτήρηση, για 
να κτιστεί το κέντρο υποδοχής στη Μεννόγεια, για να ενοικιαστούν ξενοδοχεία και 
άλλα παρόμοια.  Και τα υπόλοιπα από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο διατίθενται 
για την ανάπτυξη του εργατικού δυναμικού.   

 Κανένας δε θέλει τους λαθρομετανάστες.  Αλλά, πέστε μου, όταν πήγαιναν οι 
δικοί μας σε άλλες χώρες, και κάποιοι και ως λαθρομετανάστες, τι έπρεπε να γίνει; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Επιάνναν επιδόματα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επιάνναν, ναι.   

 Είναι μόνο θέμα δικό μας, της Κύπρου;  ∆εν είναι θέμα ολόκληρης της 
Ευρώπης;  Σύνορο εμείς, σύνορο διπλό, σύνορο με τη Μέση Ανατολή, σύνορο με τον 
Αττίλα.  Πώς μας βοηθά η Ευρώπη να το αντιμετωπίσουμε;  Είναι μόνο δικό μας το 
θέμα, δηλαδή σε αυτή την Κοινότητα είναι μονόδρομος η συμμετοχή;   

 Το άλλο σημείο που έχω προσέξει σ’ αυτή τη συζήτηση να λέγεται είναι ότι η 
κρίση δεν ευθύνεται για τα κακά του τόπου, οι ευρωπαϊκές συμβατικές υποχρεώσεις 
δεν ευθύνονται.  Άκουσα, και θα το ξαναχαιρετίσω, ότι δεν είναι ευθύνη και της 
κυβέρνησης Χριστόφια -να το διορθώσω, γιατί ήταν πολύ έτσι φιλικό, για να είναι 
αληθινό, με όλη μου την αγάπη- δεν είναι ευθύνη που έχει από μόνη της, δεν 
ευθύνεται από μόνη της.   Μπορεί να έχει και η κυβέρνηση Χριστόφια κάποιες 
ευθύνες.  Αυτά που προηγήθηκαν όλοι οι άλλοι τα έκαμαν καλά;  Και τα έκαμαν καλά 
σε αντίθεση με τις πολιτικές του ΑΚΕΛ;  ∆ιότι πρέπει να διαλέξετε και για ένα άλλο 
θέμα, συνάδελφε, από όποιο κόμμα και αν προέρχεστε, ή τα θαύματα τα έκαμναν 
μόνοι τους οι κεντρώοι Πρόεδροι ή το ΑΚΕΛ συγκυβερνούσε συνεχώς, εκτός της 
δεκαετίας!   

 ∆ιεφθαρμένο, σπάταλο κράτος, διεφθαρμένη αστυνομία και πολλά άλλα!  
Θέλετε να κάνουμε αναδρομή;  Είμαι σε θέση να γνωρίζω πάρα πολλά και το 
γνωρίζετε όλοι! 1960.  Πώς διορίζονταν στη CYTA, την ΑΗΚ και το Ραδιοφωνικό 
Ίδρυμα Κύπρου;   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ήμασταν αγέννητοι τότε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, εσύ, εντάξει.  Τι να κάνουμε;  Είναι και τούτο ένα βόλεμα.  Όποτε βολεύκει, 
ήταν της παράταξης, όποτε βολεύκει, ήμασταν αγέννητοι!   

 Το ’60 με ’63 ποια διεφθαρμένη αστυνομία δολοφονούσε αγωνιστές της ΕΟΚΑ;  
Η διεφθαρμένη αστυνομία του ΑΚΕΛ;   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Του Μακαρίου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε;  Το καθεστώς Μακαρίου… 

   Ποιος ήταν -λυπούμαι που υποχρεώνομαι να μπω σε ονόματα- αφού με 
προκαλείτε, το εκτελεστικό όργανο;   

 Ξέρεις και εσύ πολλά!  Απάντα!  Τον τιμάτε κάθε χρόνο με μνημόσυνα;   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Νομίζω να τον καλέσουμε στο Φάκελο της Κύπρου, κύριε Σιζόπουλε!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Εγώ εύχομαι να μην έχετε ένσταση, κύριε Γεωργίου και κύριοι του Συναγερμού, 
να δημοσιευτεί το πόρισμα, ελπίζω να δεσμευτείτε εδώ και τώρα, με αυτά που βρήκε 
η επιτροπή.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι ευκαιρία σήμερα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, γι’ αυτό το λέω. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ συμφωνώ απολύτως να δημοσιευτεί! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, Ζαχαρία… 

 Από το ’60 έως το ’74, με όλη την εκτίμηση, και ο ίδιος ξέρει ότι τον εκτιμώ, 
ποιος ήταν ο δεύτερος τη τάξει σ’ αυτό το κράτος;  Λοιπόν, απαντάτε εσείς που ξέρετε!   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Είχαν αρχηγό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιο κόμμα ήταν ουσιαστικά κυβερνών;  Το Ενιαίον.   

 Εγώ θα βάλω ακόμα ένα ερώτημα, γιατί είπατε πάρα πολλά προς την 
κατεύθυνση του ΑΚΕΛ.  Το ΑΚΕΛ χρειάστηκε να μετονομαστεί μια φορά, το 1941, για 
να φύγει από την παρανομία.  Κάποιοι άλλοι άλλαξαν το όνομα του χώρου τους, το 
πολιτικό στέγαστρο του χώρου, τέσσερις φορές.  Κάποια στιγμή πρέπει να εξηγήσουν 
γιατί υποχρεώθηκαν να αλλάξουν την ονομασία πάνω στη μαρκίζα τέσσερις φορές!   

 Τι αποδεικνύουν, συνάδελφοι, οι εκλογές, δεκαετίες τώρα, σ’ αυτές τις 
οργανώσεις που βάλατε στο στόχαστρό σας, του δημόσιου και ημιδημόσιου τομέα;  
Ότι εμείς είμαστε μια θλιβερή μειοψηφία. Τιμωρήστε τους!  Γιατί βλέπω και ακούω και 
κάποιους δημόσιους υπαλλήλους έτσι να χαιρεκακούν, όταν μας τα λέτε.  Κόψετέ τους 
τους μισθούς!  Γιατί σίγουρα έγγραφα που παρουσιάζονται εδώ και δεν τα έχει 
επίσημα η κυβέρνηση είναι διαρροές από τέτοιους λειτουργούς.  Βρέστε τους, είναι 
δικοί σας!   

 Τι δε λέχθηκε για το έγκλημα!  Απάντησαν άλλοι.  Αλλά είμαστε σοβαροί τωρά;  
Ήταν ή δεν ήταν, με όποιο στοιχείο θέλετε συγκρίνετε, η μεγαλύτερη εγκληματικότητα 
αυτή της δεκαετίας;  Και τι έγινε, για να αντιμετωπιστεί;  Πώς αντιμετωπίστηκε;  Με το 
Συμιανό και τον Κινέζο, οι οποίοι κατέληξαν στη φυλακή.  Όποιο φάκελο θέλετε 
μπορούμε να ανοίξουμε, σας το λέω έτσι άνετα!   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Σήμερα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε;  Σήμερα;  Για το σήμερα τι να πούμε;  Σήμερα είναι το πρόβλημα;  
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, το πρόβλημα που έχουμε σήμερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το βλέπουμε και προσπαθούμε να το αντιμετωπίσουμε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να το αντιμετωπίσουμε.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι συμπεριφορά, και θα έρθω στο πρώτο σημείο που θα ήθελα να 
αναφέρω, δεν είναι συμπεριφορά και δεν είναι πνεύμα ενότητας να ακούω για δύο 
ολόκληρα χρόνια περίπου ότι είμαστε συνέταιροι με το οργανωμένο έγκλημα!  Αυτό 
λέγεται, αυτό υπονοείται δημόσια, αυτό λέγεται σε διάφορα σαλόνια, αυτό λέγεται εδώ 
κι εκεί.  Και το έχω ακούσει ο ίδιος από δικά σας στελέχη, ότι περίπου είμαστε 
συνέταιροι, ειδικά σε μια επαρχία.   

 Κακοφάνηκε σε κάποιους που έχουμε €4,5 εκατομ. πλεόνασμα ως κόμμα.  
Κάμετε, όπως σας είπε και ο Γιάννος ο Λαμάρης, ό,τι κάμνουμε είκοσι χρόνια και άλλα 
είκοσι πριν από εμάς!  Το 80% τούτων των λεφτών είναι τούτα που καταθέτουμε εμείς 
οι ίδιοι, οι διάφοροι αξιωματούχοι.  Και είχε και κάτι εξυπνάδες που άκουσα -λυπούμαι 
για τη φράση, αλλά είμαι υπόχρεος να το πω- ότι έπρεπε να τα δώσουμε εδώ κι εκεί, 
να τα μοιράσουμε, ξέρω ʼγώ!   

 Και έρχομαι στο επίπεδο της συζήτησης, κύριοι συνάδελφοι.  Ε, δεν ξέρω πού 
είναι το όριο -έφυεν ο φίλος μου ο Ρίκκος- που, όταν το περάσει κάποιος, όταν 
περάσει τη γραμμή του, περνά, ας πούμε, στην ύβρη ενάντια στο θεσμό του 
Προέδρου και, όταν δεν το περάσει, δε βρίζει.  ∆ε θα πω όλα αυτά που αναφέρθηκαν.  
Θα πω το τελευταίο που άκουσα, ότι είναι ηττημένος νοητικά!  Τι δε λέχθηκε!  Εμένα 
δε με ξενίζει βέβαια και να σας πω γιατί.  Γιατί κάποια από τούτα τα επίθετα από τους 
ίδιους συναδέλφους λέγονταν και για το Γλαύκο Κληρίδη.  Ούτε και τότε 
διαμαρτυρήθηκε κανένας από τούτα τα έδρανα.  Τότε που έλεγαν από τα δικά σας 
έδρανα για το Ρωμαίο αυτοκράτορα,  από τα δικά σας έδρανα!  Λοιπόν, και, επειδή 
έγινε μια καθαρή, ξεκάθαρη, αναφορά από το Σταύρο τον Ευαγόρου, ότι, από τη 
στιγμή που μας λέτε ότι είμαστε παιδιά με ειδικές ανάγκες, θα έπρεπε, ας πούμε, να 
φοιτούσαμε στο Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου, η φίλη μου η Στέλλα η Κυριακίδου 
θίχτηκε και ο φίλος μου ο Αβέρωφ έκαμέ μας μάθημα!  Ωραία, συνάδελφοι! Την ώρα 
που κάποιοι ονόμαζαν εμάς διανοητικά καθυστερημένους, γραφικούς και τόσα άλλα, 
γιατί δε διαμαρτυρήθηκε κανένας;  Και μετά μιλούμε για επίπεδο συζήτησης;  

 Έγινε λόγος αυτές τις μέρες και για τα μέσα ενημέρωσης και για το ρόλο τους.  
Ποιος έδωσε άδειες στα μέσα ενημέρωσης πριν να υπάρχει νομοθεσία;  Συγκεκριμένη 
κυβέρνηση.  Ποιος έκαμε δύο χρόνια να πάει σε οποιοδήποτε κανάλι, γιατί έδωσε 
μάχη, για να περάσει η νομοθεσία για τη ραδιοτηλεόραση;  Ήταν ʼπού την ποδά 
πλευρά, εν ήταν ʼπού την ποδά!  Για ποιον σηκώθηκε συνάδελφος και είπε, την ημέρα 
που εψηφίζετο ο νόμος της ραδιοτηλεόρασης ομόφωνα, «έβαλέν μας γκολ ʼπού το 
κόρνερ» ο τάδε;  Άρα, δε θέλατε να ψηφιστεί όπως είχε ψηφιστεί.   

 Το τρίτο σημείο που θέλω να αναφέρω είναι ότι μέσα από τοποθετήσεις, και 
όπως αντιλαμβάνομαι, και μέσα από τροπολογίες δυστυχώς ερχόμαστε να 
δικαιώσουμε -λέω “δυστυχώς” ως βουλευτής- μια τοποθέτηση του Προέδρου, ότι 
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τείνουμε να καταστούμε κυβερνώσα Βουλή.  Κάθε σεντ περίπου τώρα θα περνά από 
τις επιτροπές, για να αποδεσμευτεί, κατά το πρότυπο της επιτροπής Άμυνας, κάθε 
κίνηση θα πρέπει να εγκρίνεται από τη Βουλή.  Καλά, πότε ξαναμπήκε έτσι απαίτηση;  
Τούτος είναι ο ρόλος της Βουλής;  Για το κάθε χωριστό θέμα να έρχεται εδώ ξανά στις 
επιτροπές αναλυτικά το πού θα πάει και το τελευταίο σεντ που αφορά, ξέρω ʼγώ, τα 
επιδόματα;  Μα, δεν είναι έτσι που προνοεί το σύνταγμα, δεν προνοεί ότι κυβερνά η 
Βουλή!  Γιατί δε ζητήθηκε ποτέ προηγουμένως τούτο το πράγμα;  ∆υστυχώς, η 
διαφωνία, που είναι επιτρεπτή, και η κριτική, που είναι επιτρεπτή, πού οδηγούν;  Να 
ακυρώσουμε τη δυνατότητα κάποιων να κυβερνήσουν, να τους υποκαταστήσουμε… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Υπονόμευση! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, δε λέω “υπονόμευση”, Ζαχαρία.  Εγώ λέω να τους υποκαταστήσουμε.  
Είναι όμως υπονόμευση, Ζαχαρία Κουλία, όταν διαρρέουν επιλεκτικά κάποιοι 
δημόσιοι λειτουργοί, παράνομα, έγγραφα πριν ολοκληρωθεί η συζήτηση στο 
υπουργείο εκτός των υπουργείων, για να μένουν εκτεθειμένοι υπουργοί και η 
κυβέρνηση στο σύνολό της.  Και εγώ θεωρώ ότι είναι και παράνομος εκείνος που το 
δέχεται.  Είναι ισοδύναμο με κλεπταποδοχή αυτό το πράγμα.   

 Σε όλη αυτή τη συζήτηση ακούμε μονίμως μια προτροπή, να αντιγράψουμε 
εκείνο το συγκεκριμένο μοντέλο στην οικονομία και εκείνες τις οδηγίες που οδήγησαν 
τη μια μετά την άλλη, και θα ακολουθήσουν και άλλες, τις χώρες της Ευρώπης σε 
κατάρρευση.  Τι προσπαθούν η Γερμανία και η Γαλλία να κάνουν στις τρεις τελευταίες 
συνόδους και όλοι λένε -ευρωσοσιαλιστές, ευρωλαϊκιστές, οι πάντες- ότι δίνουν μάχη 
τα μικρά κράτη, για να συγκρατήσουν τα πράγματα;  Να σου περιορίσουν την 
κυριαρχία ως αποτέλεσμα της αποτυχίας σου, τάχατες, στα οικονομικά, με τα κριτήρια 
που εκείνοι έβαλαν, με τους οργανισμούς που εκείνοι ελέγχουν και βγάζουν κάθε τόσο 
ότι τούτη η χώρα πάει καλά, η άλλη εν πάει καλά, και να σε οδηγήσουν στο 
μηχανισμό…  Ποιο μηχανισμό;  Της Ευρώπης;  Στο μηχανισμό που μετέχει το ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο και ελέγχουν οι Αμερικάνοι.  Και αυτή είναι ανεξάρτητη 
ευρωπαϊκή πορεία!  Και είμαστε εμείς οι ευρωσκεπτικιστές!  Και δεν είναι υποταγμένοι 
οι Ευρωπαίοι εκείνοι που ανέχονται αυτή τη συμπεριφορά!  Και το ξέρετε, όπως το 
ξέρω και εγώ, ότι η Γερμανία και η Γαλλία οδηγούν την Ευρώπη σε τρεις ταχύτητες, το 
σκληρό ευρώ, το μαλακό ευρώ και οι εκτός ευρώ.  Και ο λόγος που παίζεται τούτο το 
παιχνίδι είναι, για να μπορέσουν οι ίδιοι να αντιμετωπίσουν τα δικά τους οικονομικά 
προβλήματα.  Και εδώ υπάρχει αυτή η απίστευτη απαίτηση να είναι όλα ρόδινα, να 
μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε εμείς, η Κύπρος, όλη αυτή την κατάσταση, που δεν 
μπορεί μια Ιταλία! 

 Το άλλο το οποίο έχω παρατηρήσει είναι ένα παιχνίδι πινγκ-πονγκ.  Εγώ έχω 
διαπιστώσει τρεις ομάδες περίπου να τοποθετούνται μέσα στη Βουλή.  Η μια ομάδα 
που λέει “περικοπές”, τίποτε, η άλλη ομάδα που λέει “επενδύσεις” και η άλλη ομάδα 
που λέει “κοινωνικές παροχές”, αλλά την ίδια ώρα θεωρείται σοβαρότατο λάθος το ότι 
δόθηκαν κοινωνικές παροχές, την ώρα που η Κύπρος αντιμετώπιζε πρόβλημα.  
∆ιαλέξετε!  Ή θα γίνουν και τούτα όλα τα έργα για την Πάφο, για τη Λάρνακα, για την 
Αμμόχωστο και θα βελτιωθεί η άμυνα… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 
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 Η Αμμόχωστος είναι έξω! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η Αμμόχωστος είναι μια χαρά;   

 Λοιπόν, ή θα δοθούν εκείνα, τα άλλα και τα παράλλα ή την ίδια ώρα θα γίνουν 
περικοπές!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Σοφοκλή Φυττή) 

 Στην Κερύνεια, Σοφοκλή μου, δυστυχώς δεν μπορούμε να επενδύσουμε, γιατί 
κάποιοι φρόντισαν να έρθουν οι Τούρκοι!   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εμείς θα φροντίσουμε να φύουν οι Τούρκοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, μίλησα για τη φιλοσοφική προσέγγιση, συνάδελφοι.  Ε, δεν μπορεί να 
μην ακούσουμε έναν άνθρωπο να μας πει τίποτε άλλο εκτός από το κρατικό 
μισθολόγιο, τον περιορισμό των συντάξεων, το άλφα, το βήτα, το γάμα, τα ξέρετε, 
γιατί εσείς τα είπετε.  ∆εν ακούσαμε και κάτι λίγο για κάποιους άλλους, να πούμε και 
εμείς ότι τέλος πάντων… 

 Το κρατικό μισθολόγιο έχει υπερβολές και στο συνταξιοδοτικό υπάρχουν 
υπερβολές και θα συζητήσουμε, για να βρούμε τις λύσεις.  Αλλά, όταν πηγαίνει 
κάποιος επιχειρηματίας και δανείζεται €400 εκατομ. με ρίσκο, χωρίς να υπάρχουν οι 
απαιτούμενες εγγυήσεις, δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα ή, όταν ένας άλλος πιάνει 
€600 εκατομ., δεν εκτίθενται οι τράπεζές μας και δεν εκτίθεται η οικονομία μας!  Και δε 
δέχομαι ότι είναι ιδιωτικοί οργανισμοί οι τράπεζες.  Από την ώρα που τους έδωσε η 
πολιτεία το δικαίωμα να μπουν στο χρηματιστήριο, να γίνουν δημόσιες εταιρείες, να 
εισπράττουν εκατομμύρια από τον πολίτη, από την ώρα που, όταν κινδυνεύουν, 
καταφεύγουν στο κράτος -έπιασαν €3 δις για ρευστότητα- έχουν ευθύνη έναντι της 
κοινωνίας.  Είναι όπως τα μέσα ενημέρωσης, που είναι ιδιωτικά ως ιδιοκτησία, αλλά 
έχουν ευθύνη απέναντι στην κοινωνία, γιατί τους δόθηκε από την πολιτεία εκείνο που 
τους δόθηκε και είναι εθνικός πλούτος.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Σωστό! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μα για τούτα δεν ακούμε τίποτε!  Ακούμε μόνο «μπας και αγγίξετέ τους και 
νευριάσουν οι Ευρωπαίοι στο εξωτερικό και κάνουν υποτίμηση και υποβάθμιση»!  

 Λέχθηκαν και κάποια πράγματα, πολλά, όπως είπα, για αριθμούς.  Εγώ θα πω 
μόνο ένα για τους αριθμούς.  Καλά, πώς κρίνεται η πορεία μιας χώρας;  Βασικός 
δείκτης είναι η ανάπτυξη.  ∆εύτερον, είναι το δημόσιο χρέος, το έλλειμμα και όλα αυτά 
που καθόρισε το Μάαστριχτ, έστω και αν διαφωνώ.  Ε, δεν είναι αληθινά αυτά που 
λέχθηκαν!  ∆εν έχουμε τη χειρότερη ανάπτυξη, δεν έχουμε το χειρότερο δημόσιο 
χρέος.  Είμαστε στο καλύτερο επίπεδο ανάπτυξης τα τελευταία τρία χρόνια και είμαστε 
και κατά 20% καλύτεροι από το μέσο όρο στο δημόσιο χρέος και είμαστε η Κύπρος, 
τόση και η μισή!   
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 Είπα ότι εμείς όχι τιμούμε, υποκλινόμαστε στο λαό μας, είναι εκείνος κυρίως 
που πέτυχε πολλά σ’ αυτό τον τόπο, αλλά υπήρξαν και κάποιες συγκυρίες.  
Επιτέλους, πρέπει να είμαστε ειλικρινείς!  Όλοι πέτυχαν θαύματα από τον αέρα, σε μια 
εξωγενή οικονομία!  Συγγνώμη, εβοήθησε ή δεν εβοήθησε η κρίση στο Λίβανο;  
Εβοήθησε ή δεν εβοήθησε ο εμφύλιος της Γιουγκοσλαβίας;  Εβοήθησαν και βοηθούν 
ή όχι τα €15 δις καταθέσεων των Ρώσων;   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 €16 δις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πόσα;  €16 δις. 

 Άρα λοιπόν, συνάδελφοι, πρώτα από όλα, όταν μιλούμε, να λέμε την 
πραγματικότητα ως έχει.  ∆εύτερον, η δικαιοσύνη μας να αγγίζει όλα τα στρώματα του 
λαού και, τρίτον, δε χρειάζεται μόνοι μας, με τον τρόπο που μιλούμε, να οδηγήσουμε 
αύριο ένα απίστευτο ποσοστό ανθρώπων να μην έρθει να ψηφίσει στις εκλογές, γιατί 
θα πει «κανεί τους»!   

 Έχω καθόλου χρόνο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έχετε, ναι, επτά λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να πω δυο λόγια για τούτη την ιστορία, για το ΝΑΤΟ.  Έχουμε ακούσει 
καθαρές τοποθετήσεις υπέρ της ένταξης στο ΝΑΤΟ.  Έχει κανέναν στην αίθουσα που 
αμφιβάλλει ποιος εσχεδίασε το πραξικόπημα και την εισβολή, το δίδυμο έγκλημα;  Ο 
μακαρίτης ο Ρίτσιαρτ Χόλμπρουκ πριν μερικά χρόνια ένιωσε την ανάγκη να μας 
ζητήσει συγγνώμη για το ’74.  Λοιπόν, μέσα σε τούτη την αίθουσα έχει συναδέλφους 
που, δε λέω εντελώς αδικαιολόγητα, υποψιάζονται πολλούς και διάφορους των 
Ηνωμένων Εθνών για το ρόλο τους στο Κυπριακό και ιδιαίτερα τους Βρετανούς.  Εάν 
οι Αμερικανοί είναι εκείνοι που σχεδίασαν και εκπόνησαν το δίδυμο έγκλημα, αν είναι 
εκείνοι που προστατεύουν την Τουρκία και αν οι Βρετανοί είναι ο κακός μας δαίμονας, 
πού πάμε εμείς σε μια συμμαχία που εκείνοι διαφεντεύουν;  Και θα παίξουμε και ρόλο 
λέμε!  Εδώ και αν έχουμε αυταπάτες!  Στο πρόσφατο δόγμα που ανακοίνωσε το 
ΝΑΤΟ έχει τέσσερα σημεία.  Το πρώτο ξέρετε ποιο είναι;  Είναι για να γελάς!  
Υπεράσπιση των κρατών μελών έναντι οποιασδήποτε απειλής. Η Ελλάδα, από την 
ώρα που είναι στο ΝΑΤΟ, ζει εντελώς ήσυχη, δε νιώθει καμία απειλή από την Τουρκία 
ούτε περιορίζονται κάθε χρόνο λίγο λίγο τα κυριαρχικά της δικαιώματα, διότι είναι στο 
ΝΑΤΟ!   

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Αν ήταν έξω; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν ήταν έξω;  Που είναι μέσα, τι εκέρδισε;   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κώστα Κωνσταντίνου) 

 Ποιος; Ποιος; 
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Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Οι οποιοιδήποτε εχθροί. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η Τουρκία είναι ο μόνος κίνδυνος και, για να το κάμει η Τουρκία, θα πρέπει να 
πάρει άδεια από κάποιους άλλους, είτε είναι εντός του ΝΑΤΟ είτε είναι εκτός του 
ΝΑΤΟ. Στην Κύπρο, φίλε μου, που ήταν εκτός ΝΑΤΟ και είναι πολύ πιο μικρή από την 
Ελλάδα, γιατί μέχρι το ’74 δεν εμπόρεσε να έρθει η Τουρκία;  Ήρθε, όταν έπιασε το 
πράσινο φως από τις Ηνωμένες Πολιτείες, επειδή φροντίσαμε να “αυτοκτονήσουμε” 
κάποιοι την Κύπρο!  

 Θα κλείσω λέγοντας ότι, όπως έχει διαμορφωθεί, το πακέτο, κατά τη γνώμη 
μας, είναι ισοζυγισμένο και σε σχέση με εκείνα τα οποία θα εφαρμοστούν άμεσα και 
πολύ περισσότερο σε σχέση με εκείνα για τα οποία θα ανοίξει διάλογος.  Και εδώ είναι 
η ευκαιρία ο καθένας να δείξει πόσο πιστεύει όλα αυτά που είπαμε από το βήμα της 
Βουλής.  Μαζί να κάνουμε μια δίκαιη κατανομή των βαρών της κρίσης και των πόρων 
που μπορούμε να εξεύρουμε για την ανάπτυξη, γιατί τελικά η έγνοια, ο στόχος, είναι 
μεν η οικονομία, αλλά σε τελευταία ανάλυση ο σκοπός είναι ο κόσμος να περνά καλά. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ.  

 Καλές γιορτές σε όλους και, όπως λέει και το Ευαγγέλιο, με ειρήνη και ομόνοια! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε στην ψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού του 2011.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ την προσοχή σας!  Παρακαλώ την προσοχή σας, συνάδελφοι!  Η 
συζήτηση για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2011 έχει ολοκληρωθεί. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συνάδελφοι, θέλετε να προχωρήσουμε ή να μείνουμε; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Όι.  Άτε, Ζαχαρία, παρακαλώ! 

 Θα προχωρήσουμε στο στάδιο της ψηφοφορίας. 

 Το σώμα έχει ενώπιόν του τον προϋπολογισμό που κατέθεσε η κυβέρνηση, 
στον οποίο ενσωματώθηκαν μετά από συζήτηση στην αρμόδια Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού δεκατρείς τροποποιήσεις τις οποίες 
κατέθεσε η κυβέρνηση ακολούθως, μετά την κατάθεση του προϋπολογισμού.  Στη 
διάρκεια της συζήτησης στην ολομέλεια έχουν κατατεθεί επίσης τροπολογίες, μία 
τροπολογία απ’ όλα τα κόμματα και επίσης τροπολογίες εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.  

 Θα προχωρήσω θέτοντας σε ψηφοφορία πρώτα την τροπολογία που 
κατατέθηκε εκ μέρους όλων των κομμάτων.  Μετά, αν δεν έχετε ένσταση, επειδή  έχω 
προσέξει ότι κάποιες από τις τροπολογίες των κομμάτων είναι κοινές, αν δεν υπάρχει 
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ένσταση, εισηγούμαι να τις ψηφίσουμε από κοινού, όσες είναι όμοιες, και να 
προχωρήσουμε στο τέλος στις τροπολογίες τις υπόλοιπες. 

 Πρώτα θα πούμε την κοινή… 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Απλά θεωρώ ότι πρώτα πρέπει να ενσωματωθεί η τροπολογία υπ’ αριθμόν 13 
της κυβέρνησης, που αφορά τα €40 εκατομ. που θα αποκοπούν από τις λειτουργικές 
δαπάνες, και μετά θεωρώ ότι πρέπει να προχωρήσουμε στις τροπολογίες των 
κομμάτων, επειδή θα πρέπει να ενσωματωθεί η υπ’ αριθμόν 13 τροποποίηση στις 
δώδεκα άλλες τροποποιήσεις που έχει καταθέσει η κυβερνητική πλευρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Εγώ δεν έχω την τροπολογία και, επειδή η αρμόδια υπηρεσία με έχει 
ενημερώσει ότι έχουν ενσωματωθεί, κύριε Παπαδόπουλε, άρα θα τεθούν… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Κύριε Παπαδόπουλε, την προσοχή σας!   Θα τεθούν σε ψηφοφορία μαζί με τον 
προϋπολογισμό, ως ενσωματωμένες στον προϋπολογισμό. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Επιτρέψετέ μου διαδικαστικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Οι δώδεκα έχουν ήδη συζητηθεί και ενσωματωθεί.  Την ίδια στιγμή όμως 
υπάρχει μια δέκατη τρίτη, την οποία έχετε ενώπιόν σας, η οποία αφορά περικοπές 
€40 εκατομ. από τον προϋπολογισμό που δεν μπορούν να περικοπούν, αν δεν 
ενσωματωθούν οι προηγούμενες δώδεκα.  Κατά συνέπεια, η άποψή μας είναι να τεθεί 
προς ψηφοφορία η δέκατη τρίτη, για να κλείσουμε.  Πάμε μετά με την ομόφωνη των 
κομμάτων και στη συνέχεια στις υπόλοιπες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όταν θα έρθει ενώπιόν μας η δέκατη τρίτη… 

 Κυρία Αναστασιάδου…  Συγγνώμη; 

 Είναι ενσωματωμένη, λέει η κ. Αναστασιάδου.  Άρα, έτσι για να αποκατασταθεί 
και το ότι η αρμόδια επιτροπή σωστά έκανε τη δουλειά της, είναι ορθό ότι θεώρησε 
ενσωματωμένες τις τροπολογίες της κυβέρνησης… 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα παρακαλέσω κάτι πριν προχωρήσουμε.  Επειδή δεν είναι η οποιαδήποτε 
ψηφοφορία, κυρία Πρόεδρε, να καταμετρηθούμε και μετά να αρχίσει η ψηφοφορία.  
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Υπήρξαν φορές που ένας έφευγε, ερχόταν, για μία ψήφο, για δύο ψήφους…  Να 
καταμετρηθούμε όσοι είμαστε παρόντες. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να πάει πάνω ο κ. Φυττής, νομίζω.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Φυττή, αν θέλετε να βοηθήσετε… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έλα, κύριε Φυττή, να μετράς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ελάτε, κύριε Φυττή. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία!  Κοιτάξετε, εκτός από τους συναδέλφους, μιλούν και οι 
άλλοι παρευρισκόμενοι.  Παρακαλώ να κάνετε ησυχία. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

(Ο κοσμήτορας της Βουλής κ. Σοφοκλής Φυττής καταλαμβάνει τη θέση του στο 
προεδρείο.) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δε θέλω να ανοίξω μετά από τόσο μακρά συζήτηση κεφάλαιο 
διαδικασίας τώρα ούτε έχω ισχυρές πολιτικές απόψεις για την πρόταση του κ. 
Κατσουρίδη.  Έχω ισχυρότατη διαδικαστική άποψη όμως και διερωτώμαι γιατί για 
πρώτη φορά πρέπει να μετρηθούμε πριν να ξεκινήσει η ψηφοφορία, γιατί, κατά τη 
λογική του κ. Κατσουρίδη, κάποιοι θα πρέπει να είναι από την αρχή έως το τέλος μέσα 
στην αίθουσα και να μην μπαίνουν και να βγαίνουν.  Πού το είδε γραμμένο αυτό το 
πράγμα;  Πού προβλέπεται στον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων;  Εγώ 
καταλαβαίνω από την παρατήρηση του κ. Κατσουρίδη -και το τονίζω, δε θέλω να 
ανοίξω αυτή τη συζήτηση- ότι αφορά συγκεκριμένο πολιτικό κόμμα η παρατήρηση 
αυτή, όχι βεβαίως το δικό μας, ότι πρέπει να μείνει εδώ, για να υπερψηφίσει πρόνοιες 
συλλογικά και καθολικά ή να καταψηφίσει συλλογικά και καθολικά, και δεν αφορά 
βέβαια το κόμμα του, δεν είναι το κόμμα του που αφορά, είναι άλλο κόμμα που 
αφορά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, επειδή γίνονται λάθη… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πού το λέει ο κανονισμός αυτό το πράγμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, δεν κάνουμε μόνο ό,τι λέει ο κανονισμός.  Υπάρχουν 
θέματα που συμφωνούνται.  Έθεσε μία εισήγηση.  Αν υπάρχει ένσταση, να σηκωθεί 
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κάποιος και να το πει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

 Είναι γιατί στις τελευταίες συνεδριάσεις, σε σειρά συνεδριάσεων, γίνονται 
πολλές καταμετρήσεις και δεν είναι ωραία εικόνα βέβαια.  Και τώρα έχουμε 
προϋπολογισμό. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή χάνεται ο λογαριασμός, εννοείτε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όταν διαδοχικά έχουμε διαφορετικούς αριθμούς στις καταμετρήσεις… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Αν είναι για διευκόλυνση, εγώ δεν έχω ένσταση, δεν επιμένω. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έχω την εντύπωση ότι χάνουμε χρόνο άσκοπα.  Η κάθε καταμέτρηση θα 
γίνεται ξεχωριστά.  Πρέπει να το ξεκαθαρίσουμε αυτό το πράγμα.  Λοιπόν, να 
προχωρήσουμε στην ψηφοφορία, να μην ταλαιπωρούμαστε άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έκανε μια εισήγηση ο κ. Κατσουρίδης… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Άρα, προχωρούμε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την κοινή τροπολογία όλων των 
κομμάτων. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η κοινή τροπολογία έχει ως εξής:  Γίνεται εισήγηση για διαγραφή της 
σημείωσης στη στήλη των επεξηγήσεων του Κεφαλαίου 01.04, “Βουλή των 
Αντιπροσώπων”, Υποδιαίρεση 04081, “Χορηγία Πολιτικών Κομμάτων”, και για 
αντικατάστασή της με την ακόλουθη νέα σημείωση: 

 «04081.  Η χορηγία καταβάλλεται στα πολιτικά κόμματα που εκπροσωπούνται 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων ως ακολούθως: 

(α) Ποσό ύψους €27.000 παραχωρείται για κάλυψη των συνεισφορών τους στα 
αντίστοιχα πολιτικά κόμματα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

(β) ίσο ποσό, ύψους €148.204,76, κατανέμεται ως βασική χορηγία, δηλαδή 
€148.204,76 Χ 6 = €889.228,58, και 

(γ) το εναπομένον υπόλοιπο, ύψους €6.115.811,42, κατανέμεται με βάση τα 
εκλογικά αποτελέσματα στις τελευταίες βουλευτικές εκλογές. 
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 Τα πολιτικά κόμματα τα οποία λαμβάνουν κυβερνητική χορηγία έχουν 
υποχρέωση να καταθέτουν, το αργότερο εντός τριών μηνών από τη λήξη του 
οικονομικού έτους, ελεγμένους λογαριασμούς στον Πρόεδρο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για το ποσό της χορηγίας.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι είναι υπέρ;   

Παρακαλώ, προσεκτικά να μετρήσετε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Είναι ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει κάποιος που καταψηφίζει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι ομόφωνη.  Η τροπολογία εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε.  Άρα, συμφωνείτε να θέσουμε τις τροπολογίες που έχουν κοινό 
περιεχόμενο από κοινού, ομαδοποιημένα.  

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη τροπολογία από ∆ημοκρατικό Συναγερμό και Ευρωπαϊκό Κόμμα 
αφορά την προεδρία και το Προεδρικό Μέγαρο.  Κεφάλαιο 01.01, άρθρο 03583, 
“Αγορά Υπηρεσιών”, €700.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

 (Το πιο πάνω κονδύλι χρησιμοποιείται για σκοπούς ενοικίασης ιδιωτικού 
αεροπλάνου εκ μέρους της κυβέρνησης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και μία αποχή, η τροπολογία 
εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η δεύτερη τροπολογία από ∆ημοκρατικό Κόμμα και Ε∆ΕΚ αφορά το Υπουργείο 
Άμυνας.  Κεφάλαιο 110300, “Εθνική Φρουρά”, €1.813.183.   

 Από το σύνολο των €116.000.000 γίνεται εισήγηση για αποκοπή του 
κονδυλίου, ύψους €1.818.183, που αφορά την πρόσληψη των οπλιτών βραχείας 
υπηρεσίας (ΟΒΥ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να εξηγήσω στο σώμα περί τίνος πρόκειται, για να μην 
υπάρχουν ενδεχομένως ερωτήματα ή παρεξηγήσεις.  Αυτό το ποσό που προτείνεται, 
αυτή η πίστωση, προτείνεται για ένα θεσμό ο οποίος δεν υπάρχει στη νομοθεσία της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ονομάζεται αυτός ο θεσμός “οπλίτες βραχείας υπηρεσίας”.  
Είναι γεγονός ότι προτείνεται σε ένα νομοσχέδιο το οποίο κατέθεσε η κυβέρνηση, το 
οποίο όμως ακόμα δεν έχει συζητηθεί και δεν έχει εν πάση περιπτώσει ψηφιστεί από 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Αν και όταν ψηφιστεί, τότε η Βουλή θα μπορεί να 
συζητήσει και σχετική πίστωση, αλλά προς το παρόν θα ήταν παρανομία να 
συμπεριληφθεί ένα τέτοιο ποσό για έναν ανύπαρκτο θεσμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου.   

 Να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι είναι υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Πόσοι είναι κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμία αποχή, η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, ησυχία! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 H επόμενη τροπολογία από ∆ημοκρατικό Κόμμα και Ευρωπαϊκό Κόμμα αφορά 
το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.     

Κεφάλαιο   Άρθρο  Επεξήγηση Ποσό 

   15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 
Λευκωσίας  

€81.469.000 

  15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας  

Αμμοχώστου 

€11.396.300 

  15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας 
Λάρνακας  

€67.156.600 

  15.04 04453  Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας Λεμεσού  

€108.787.000 

  15.04 04453 Χρηματικά επιδόματα σε 
δυσπραγούντες και εκτοπισθέντες - 
Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας Πάφου 

 € 18.677.495 

  

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι όλων των πιο 
πάνω άρθρων: 
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 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό σε σχέση με την παροχή 
δημόσιου βοηθήματος σε αιτητές ασύλου, αναγνωρισμένους πολιτικούς πρόσφυγες, 
πρόσφυγες που τελούν υπό καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας και για 
ανθρωπιστικούς λόγους χωρίς προηγουμένως να κατατίθεται ενώπιον της Βουλής 
αναλυτικός κατάλογος περιπτώσεων κατά μήνα και κατά κατηγορία, σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, όπως και η προτιθέμενη να διενεργηθεί δαπάνη από το σύνολο των πιο 
πάνω κονδυλίων για τους ειδικούς αυτούς σκοπούς χωρίς προηγουμένως να 
εξασφαλισθεί η γραπτή συγκατάθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ο κ. Στυλιανίδης;  Ο κ. Στυλιανίδης εναντίον;  ∆εν ψηφίζει…  ∆ηλαδή ψηφίζουν 
τριάντα ένας υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τριάντα ένας υπέρ… 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Τζιαι η Στέλλα το ίδιο; 

 Συγγνώμη, συγγνώμη!  Η κ. Κυριακίδου και ο κ. Στυλιανίδης δεν ψηφίζουν, 
σημαίνει τριάντα υπέρ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, όσοι ψηφίζουν υπέρ να ξανασηκώσουν τα χέρια, να 
ξανακαταμετρηθούν. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Nα ξαναμετρήσουμε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Kύριε Τορναρίτη, μη σηκώνεστε, όταν ψηφίζουμε! 

(Γελώντας) 

 Συγγνώμη!  Είναι η τρίτη φορά, η τρίτη φορά! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Eίκοσι οκτώ υπέρ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Είκοσι εννιά; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(M. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 ∆εκαοκτώ κατά.  Τούτον έν’ το σίουρον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Τέσσερις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους κατά και τέσσερις αποχές, η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Σύνολο πενήντα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Σας παρακαλώ, ησυχάστε! 

 Κύριε Κουλία, κυρία Μαυρονικόλα, είναι και πολύ δυνατά που μιλάτε.  
Ειλικρινά!  Πώς να μετρήσει η γραμματεία;  Ε, έν’ ζαλισμένη, ειλικρινά έν’ ζαλισμένη! 

 Κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θέλω να δικαιολογήσω την αρνητική μας ψήφο, πάρα πολύ 
σύντομα.  Πρόκειται για δέσμευση ενός κονδυλίου το οποίο αφορά το εξής:  Η στήριξη 
όχι των παράνομων, αλλά των νόμιμων μεταναστών, οι οποίοι δικαιούνται, με βάση 
κριτήρια, να τυγχάνουν δημοσίου βοηθήματος -και δη αναγνωρισμένων πολιτικών 
προσφύγων- είναι διεθνής υποχρέωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με βάση διεθνείς 
συμβάσεις. 

 Αυτή τη στιγμή η Βουλή δεσμεύει μια διεθνή υποχρέωση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με τον εξής τρόπο:  Ζητά η Βουλή να της κατατίθενται κάθε μήνα από το 
αρμόδιο υπουργείο τα ονόματα και τα ποσά, που σημαίνει ότι η Βουλή, με όση 
ταχύτητα και καλή θέληση να είχε -που γνωρίζουμε από άλλες δεσμεύσεις- αυτοί οι 
άνθρωποι και τα παιδιά τους θα πεινούν για τουλάχιστον τρεις με τέσσερις μήνες -θα 
το δείτε, συνάδελφοι- μέχρι να αποδεσμεύσει η Βουλή τα κονδύλια, για να τα 
πάρουσιν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εμείς δικαιολογήσαμε την αρνητική μας ψήφο.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μετά από ψηφοφορία δικαιούται να μιλήσει μόνο εκείνος που δικαιολογεί την 
αρνητική του ψήφο.  Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη… 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης, αλλά εδώ υπάρχει μια συναίνεση, άρα, 
αν θα ακολουθηθεί αυτή η τακτική, όποιος χάνει, να μιλά, τότε νομίζω ότι και εμείς οι 
εισηγητές…  Μπορώ να ολοκληρώσω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να ολοκληρώσει ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επαναλαμβάνω.  Έχει απόλυτο δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης ότι η διαδικασία δίδει 
το δικαίωμα μόνο για την αρνητική ψήφο, για να αιτιολογήσει την αρνητική ψήφο.  
Όμως αυτή η συναίνεση που κάμνουμε εδώ δεν μπορεί να αφήνει έξω μόνο τούτο, 
διότι κανονικά δεχθήκαμε να μη διαβάζεται το σύνολο της τροποποίησης, δεχθήκαμε ο 
εισηγητής να μην κάμνει νέα εισαγωγή.  Ε, θα διατηρηθεί μόνο το δικαίωμα;  Το βάζω 
έτσι…  Αν θα διατηρηθεί αυτό το δικαίωμα και θα επιμένει το ΑΚΕΛ -δεν ξέρω πόσες 
έμειναν- πρέπει να παρουσιάζεται τότε και το αιτιολογικό, διότι αυτά που ακούσαμε 
δεν είναι η πραγματικότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μπορεί να μην προκύψει βέβαια οποιαδήποτε τέτοια ανάγκη να αιτιολογήσει 
κάποιος την…  Αλλά, εν πάση περιπτώσει, εζήτησεν ο κ. Κυπριανού το λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εγώ θα δεχόμουν πλήρως την παρατήρηση του κ. Συλλούρη, 
εάν, όταν εζήτησεν το λόγο ο κ. Ομήρου για να εξηγήσει το γιατί υπέβαλαν μια 
συγκεκριμένη τροποποίηση, ο κ. Συλλούρης έλεγε να μη μιλήσει ο κ. Ομήρου, γιατί 
υπάρχει η συναντίληψη να μη μιλήσει κανένας.  ∆εν είπαν τίποτε, όταν εμίλησεν ο κ. 
Ομήρου, αντιδρούν, όταν εμίλησεν ο κ. Λαμάρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι! 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Νομίζω ότι αυτό είναι δύο μέτρα και σταθμά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, αν μου επιτρέπετε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Και μάλιστα ο κ. Λαμάρης άσκησε ένα δικαίωμα που προκύπτει από τον 
κανονισμό της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού.  Παρ’ όλο που θέλω να σας δώσω το λόγο, 
πρώτα σας παρακαλώ να ακούσετε κάτι.  Επειδή όντως δε βλέπω ούτε να συζητούμε 
υπερβολικά τα θέματα ούτε να έχουμε ξεφύγει με οποιοδήποτε τρόπο είτε στο ύφος 
είτε στη συζήτηση, ώστε να μην αφήσουμε να προχωρήσουμε με τη συναντίληψη που 
είχαμε, εάν κρίνω ότι αξίζει να δοθεί ο λόγος σ’ ένα συνάδελφο, νομίζω ότι…  Ας το 
αφήσουμε να περάσει, κύριε Συλλούρη. 

 Κύριε Νεοφύτου, αφού θέλετε το λόγο… 

 Εντάξει.  Εζήτησε το λόγο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν είναι για να δημιουργήσω πρόβλημα.  Εγώ εζήτησα το λόγο, δεν έχω 
κανένα παράπονο, απλώς είναι έκκληση που κάνω προς όλους τους συναδέλφους.  
Μετά από τρεις μέρες κοπιαστικής και εξαντλητικής εργασίας για την ψήφιση του 
προϋπολογισμού είπαμε τόσα πολλά, κουραστήκαμε και εμείς που τα λέμε και αυτοί 
που μας ακούν, γι’ αυτό να συνεχίσουμε χωρίς πολλές κουβέντες και συζητήσεις και 
να ολοκληρώσουμε το έργο μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Νομίζω να προχωρήσουμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όχι, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να μιλήσετε, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ κάτι!  Εδώ υπάρχουν επιχειρήματα και επιχειρήματα.  
Εμείς δεν αντιδράσαμε, κύριε Κυπριανού, επειδή εμίλησε ο κ. Λαμάρης και επιλέξαμε 
να αντιδρούμε για τον κ. Λαμάρη ή να μην αντιδρούμε για τον κ. Ομήρου.  Εμείς 
έχουμε πει για τη διαδικασία γενικά.  Εφόσον ο κ. Λαμάρης εμίλησε, να μην 
επικαλεστεί το ΑΚΕΛ, όταν δίδει μάλιστα ένα τόσο βαρύ επιχείρημα, ότι θα αφήσουμε 
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τον κόσμο να πεθανίσκει στις στράτες, διότι εσταυρώσαμεν ένα κονδύλι.  Τότε θα 
πρέπει να πάρει μια απάντηση, διότι, φαντάζομαι, αυτό το μήνυμα πάει και στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, λοιπόν… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Παραβιάζεται ο κανονισμός της Βουλής και εμείς δεν πρόκειται να δεχτούμε να 
παραβιάζεται ο κανονισμός της Βουλής!  Είτε αρέσει σε κάποιους είτε όχι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε στη διαδικασία.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
αναγνώσει την επόμενη τροπολογία.  Ησυχία συνάδελφοι! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενη τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος.  Αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών.  Κεφάλαιο 160100, 
άρθρο 08957, “Άλλα Αναπτυξιακά Έργα και Προγράμματα”, €4.000.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Συνάδελφοι, πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Ναι; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Θέλω να μιλήσω επί αρχής!  ∆ικαιούμαι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έτσι είναι.  Αφού θέλετε έτσι να γίνεται, έτσι να γίνεται.  Λοιπόν. 

 Κυρία Πρόεδρε, η πρόταση αυτή αφορά τη δέσμευση συγκεκριμένου κονδυλίου 
€4 εκατομ., για το οποίο δεν υπάρχει καμία ανάλυση.  Είναι ένα υψηλό σχετικά ποσό, 
το οποίο αφορά το Υπουργείο Εσωτερικών και το οποίο δίδεται προς εκδαπάνηση και 
εμπίπτει στην αποκλειστική αρμοδιότητα του Υπουργού Εσωτερικών.  Σε άλλες 
εποχές μπορεί να ήτο σύνηθες και να μην υπήρχε ισχυρότατη ένσταση για τα ποσά 
αυτά να δίδονται σ’ ένα μεγάλο υπουργείο όπως το Υπουργείο Οικονομικών.  Και 
επαφίετο στη διακριτική ευχέρεια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, ησυχία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Μέσα στις συνθήκες τις κρίσιμες που περνά η οικονομία δεν είναι σωστό και 
δεν είναι λογικό ένα τόσο μεγάλο ποσό €4 εκατομ. να εμπίπτει εις την αποκλειστική 
αρμοδιότητα του εκάστοτε υπουργού, του συγκεκριμένου -γιατί δεν είναι προσωπικό, 
γι’ αυτό εμίλησα για τον εκάστοτε- να εκδαπανάται το ποσό των €4 εκατομ. με 
απονομές, χορηγίες, ενισχύσεις. που είθισται και πάλι να γίνεται διαχρονικά, χωρίς να 
υπάρχει οποιαδήποτε προηγούμενη πληροφόρηση.  Αυτός είναι ο σκοπός της 
επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, ευχαριστώ. 

 Κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, ο Υπουργός Εσωτερικών έχει δεσμευθεί με γραπτή επιστολή 
του έναντι της επιτροπής Οικονομικών ότι, σε σχέση με αυτό το κονδύλι, θα 
ενημερώνει κάθε τρίμηνο για την αποδέσμευση και την πληρωμή των συγκεκριμένων 
κονδυλίων.  Απλά θέλω να το γνωρίζει το σώμα και είναι και ο λόγος που δε θα 
υποστηρίξουμε τη συγκεκριμένη δέσμευση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, με βάση τη δέσμευση του Υπουργού Εσωτερικών, θεωρούμε 
ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα τότε να δεσμευθεί το κονδύλι και μπορεί να 
αποδεσμευθεί κάλλιστα ολόκληρο, γιατί υπάρχει ένα συγκεκριμένο πρόβλημα:  αυτή η 
Βουλή τον Απρίλιο θα διαλυθεί, η επόμενη Βουλή ενδεχομένως θα ξεκινήσει τον 
ερχόμενο Οκτώβριο τις κανονικές της εργασίες, οπότε για ένα πολύ μεγάλο χρονικό 
διάστημα θα υπάρχει ένα κενό.  Ενώ με τη μέθοδο του σταυρώματος θα μπορέσουμε 
μέσα στο Φλεβάρη, μέσα στο Μάρτη, όποτε το υπουργείο φέρει στην επιτροπή 
Οικονομικών τη συγκεκριμένη κατάσταση με τη μέθοδο των χορηγιών, να γίνει 
συνολική αποδέσμευση του κονδυλίου και αυτό θα είναι καλύτερο και προς όφελος και 
του υπουργού και του υπουργείου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Ο κ. Άντρος Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος, κυρία Πρόεδρε, στην προσπάθειά του να 
επιχειρηματολογήσει γιατί πρέπει να δεσμευθεί το κονδύλι, επιχειρηματολόγησε 
ακριβώς για το αντίθετο.  Είπε ότι «εννά διαλυθεί η Βουλή το Μάρτη τζιαι εννά 
ξανασυνέλθει», είπε, -βέβαια δεν είναι αυτή η πραγματικότητα- «τον Οκτώβρη».  
Οπότε όλο αυτό το χρονικό διάστημα οι κοινότητες οι οποίες χρειάζονται στήριξη από 
το υπουργείο πώς θα μπορέσουν ή πώς θα μπορεί το υπουργείο να αποδεσμεύσει 
αυτά τα κονδύλια… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, ησυχία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …για να μπορεί να στηρίξει τις κοινότητες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί προσωπικού, γιατί έγινε μια παρερμηνεία των όσων έχω δηλώσει εγώ.  Ο 
Υπουργός Εσωτερικών δεσμεύτηκε ότι ανά τρίμηνο θα καταθέτει τις συγκεκριμένες 
αποδεσμεύσεις.  Θα καταθέσει το Μάρτιο.  Τον Ιούνιο θα καταθέσει;  Τον Ιούνιο θα 
υπάρχει Βουλή και η επιτροπή Οικονομικών που θα συσταθεί, για να τις καταθέσει;  
Αυτό που είπα εγώ ποιο είναι ακριβώς;  Ότι με τη μέθοδο του σταυρώματος, από τη 
στιγμή που τον Ιανουάριο ή το Φεβρουάριο το Υπουργείο Εσωτερικών και ο 
υπουργός… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι!   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …και ο υπουργός θα καταθέσει το σύνολο των αποδεσμεύσεων για το έτος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει κάτι που λέγεται “αυτοέλεγχος”, σας παρακαλώ να τον εξασκήσετε!  
Παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 …θα μπορέσει η επιτροπή να το αποδεσμεύσει στο σύνολο το κονδύλι, χωρίς 
να χρειάζεται ο τριμηνιαίος έλεγχος που θα δημιουργήσει προβλήματα.  Ακριβώς η 
πρότασή μας υποβοηθά και τον υπουργό, υποβοηθά και το Υπουργείο Εσωτερικών 
και τις κοινότητες να πάρουν πολύ πιο έγκαιρα τις συγκεκριμένες επιχορηγήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε…  Ναι, ζήτησε το λόγο ο κ. Στυλιανίδης.  Θα του 
δώσω και του κ. Στυλιανίδη και προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς θεωρώ ότι, επειδή πρέπει να σεβαστούμε λίγο περισσότερο την έννοια 
της θεσμικής ιεράρχησης αυτού του σώματος και εδώ έχουμε τον πρόεδρο της 
επιτροπής Οικονομικών, ο οποίος αναλαμβάνει αυτή την ευθύνη και έχει εκ προοιμίου 
αυτή την ευθύνη και λέει ότι υπάρχει μια δέσμευση του Υπουργού Εσωτερικών, έχω 
την εντύπωση ότι πρέπει όλοι εδώ να δώσουμε πίστωση στον πρόεδρο της 
επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε στην ψήφιση. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με επτά ψήφους υπέρ, τριάντα εναντίον και δεκαπέντε αποχές απορρίπτεται η 
τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη προτεινόμενη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ αφορά το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  
Κεφάλαιο 200300, άρθρο 04307, “Χορηγία Ξένων Σχολείων”, €3.510.000. 

 Από το σύνολο των €3.510.000 γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο 
σχετικό άρθρο που αφορά τη χορηγία στην Αγγλική Σχολή ύψους €341.720, ώστε, 
προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τριάντα υπέρ. 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 ∆εκαοκτώ κατά. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Ηύραμέν τα.  Τρεις.  Οπόταν αφαιρείται…  Είναι είκοσι εννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους κατά… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννιά υπέρ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 …και τρεις αποχές… 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Είκοσι εννιά, δεκαοκτώ, τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 …εγκρίνεται η τροπολογία.  Συγγνώμη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, δεκαοκτώ… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν ακούμε, συνάδελφοι! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννιά υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους κατά και τρεις αποχές η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, κυρία Πρόεδρε, να ενημερώσω το σώμα ότι ως πρόεδρος της επιτροπής 
Παιδείας έχω ήδη αποστείλει επιστολή στον Υπουργό Παιδείας μέσα από την οποία 
ζητώ να γίνει διαβούλευση με την επιτροπή Παιδείας της Βουλής, πριν διορισθεί το 
επόμενο συμβούλιο της Αγγλικής Σχολής, ούτως ώστε να μην υπάρξουν τα 
προβλήματα, τα παρατράγουδα για άλλους, οι πειραματισμοί για κάποιους άλλους, 
που υπήρξαν την προηγούμενη χρονιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Παρακαλώ όμως να περιοριστούμε μόνο στην περίπτωση που υπάρχει θέμα 
δικαιολόγησης της ψήφου. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η δεύτερη προτεινόμενη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ αφορά επίσης το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού.  Κεφάλαιο 200817, άρθρο 04352, “Επιχορήγηση Πολιτιστικών Φορέων 
και Ατόμων για Πολιτιστικές ∆ραστηριότητες”, €5.300.000.   

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία ψήφισης των κοινών τροπολογιών και τώρα θα 
προχωρήσουμε στην ψήφιση τροπολογιών από μέρους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Είναι τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, όχι μία.  Υπενθυμίζω 
ότι οι κοινές τροπολογίες που έχουν τεθεί προς ψήφιση έχουν αφαιρεθεί. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την πρώτη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Συναγερμού αφορά την προσθήκη νέου άρθρου. 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου με την προσθήκη, αμέσως 
μετά το άρθρο 13 αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Απαγόρευση 
προσλήψεων για 
κάλυψη έκτακτων 
αναγκών. 

14. (1) Ανεξαρτήτως των διατάξεων του παρόντος Νόμου 
και οποιουδήποτε άλλου σε ισχύ νόμου ή κανονισμών που 
εκδίδονται δυνάμει αυτού, ουδεμία δαπάνη διενεργείται για 
την πρόσληψη πρόσθετων έκτακτων υπαλλήλων, 
πρόσθετου έκτακτου προσωπικού για εποχιακές ανάγκες 
και πρόσθετων προσώπων για την κάλυψη έκτακτων 
αναγκών για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει κατʼ 
ανώτατο όριο τις δεκαπέντε εργάσιμες μέρες. 

  (2)  Ανεξαρτήτως των διατάξεων του παρόντος 
Νόμου και οποιουδήποτε άλλου σε ισχύ νόμου ή 
κανονισμών που εκδίδονται δυνάμει αυτού, ουδεμία 
δαπάνη διενεργείται για την πρόσληψη πρόσθετου 
ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού και πρόσθετου 
ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού για κάλυψη 
εποχιακών ή έκτακτων αναγκών. 

      Νοείται ότι οι διατάξεις του παρόντος άρθρου δεν 
επηρεάζουν την ανανέωση συμβολαίων υπηρετούντων 
έκτακτων υπαλλήλων ή προσώπων ή ωρομίσθιου 
κυβερνητικού προσωπικού κατά την ημερομηνία ψήφισης 
του παρόντος Νόμου.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θέτω σε ψηφοφορία την τροπολογία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, αποχές δεν υπάρχουν. 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Η δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αφορά όλα τα 
υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία.  Άρθρο 03583, “Αγορά Υπηρεσιών”.  
∆εν προσδιορίζεται ποσό. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το εν λόγω κονδύλι για την απασχόληση με 
οποιοδήποτε τρόπο συνταξιούχου προσώπου, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή 
της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Έχουμε μια προφορική τροπολογία, κυρία Πρόεδρε.  Να εξαιρούνται από αυτή 
την τροπολογία για το σταύρωμα του κονδυλίου οι υπηρεσίες υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, πόσοι ψηφίζουν υπέρ της προφορικής τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα οκτώ υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με σαράντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δύο αποχές η 
προφορική τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού όπως 
έχει διαμορφωθεί με την προφορική τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ, δεκαεννιά ψήφους εναντίον και δύο αποχές η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμαστε ενάντια στη συνολική τροπολογία.  ∆εν είμαστε εναντίον στο μέρος 
που εξαιρεί εκείνο που εξαιρεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Kόμματος αφορά προσθήκη νέου 
άρθρου. 

 Γίνεται εισήγηση για διαγραφή του εδαφίου (4) του άρθρου 5 του νομοσχεδίου 
και την προσθήκη του νέου άρθρου 14 σ’ αυτό ως ακολούθως:  

«Αναστολή 
πλήρωσης κενών 
θέσεων πρώτου 
διορισμού. 

14. (1)  Ανεξάρτητα από τις διατάξεις οποιουδήποτε Νόμου και 
των δυνάμει αυτού εκδιδόμενων Κανονισμών, κατά τη διάρκεια 
της περιόδου που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011 αναστέλλεται η 
πλήρωση θέσεων πρώτου διορισμού που περιλαμβάνονται στον 
παρόντα Νόμο και οι οποίες θα κενωθούν ή οι οποίες κατά την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου είναι 
κενές, αλλά δεν έχει αρχίσει η διαδικασία πλήρωσής τους, εκτός 
εάν: 

 (α) o Υπουργός Οικονομικών, μετά από εισήγηση της 
αρμόδιας αρχής, αποφασίσει την εξαίρεση της αναστολής 
πλήρωσης θέσης πρώτου διορισμού και παραπέμψει το 
θέμα στο Υπουργικό Συμβούλιο για απόφαση˙ και 

 (β) ενημερωθεί για την εν λόγω απόφαση η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
εξασφαλιστεί η συγκατάθεσή της: 

      Νοείται ότι, αν η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού μέσα σε ένα μήνα από την κατάθεση ενώπιόν 
της κάθε απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για εξαίρεση 
της αναστολής  πλήρωσης μιας ή περισσότερων θέσεων δεν 
εκφράσει τη διαφωνία της για την εξαίρεση της αναστολής αυτής, 
τότε η σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου τίθεται σε 
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εφαρμογή. 

       (2) Θέσεις στη δημόσια υπηρεσία η πλήρωση των οποίων 
αναστάλθηκε δυνάμει των διατάξεων του εδαφίου (1) 
δημοσιεύονται αμέσως μετά τον τερματισμό της αναστολής ή την 
άρση της αναστολής δυνάμει του εν λόγω άρθρου, ανάλογα με 
την περίπτωση, ανεξάρτητα από το αν είχαν ήδη δημοσιευτεί 
κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του παρόντος Νόμου ή 
όχι και ανεξάρτητα από οποιεσδήποτε πρόνοιες του οικείου 
νόμου αναφορικά με την προθεσμία και το χρόνο δημοσίευσής 
τους: 

       Νοείται ότι, σε περίπτωση που θέσεις είχαν δημοσιευτεί πριν 
από την εφαρμογή της αναστολής δυνάμει των διατάξεων του 
παρόντος άρθρου, αιτήσεις που τυχόν είχαν υποβληθεί 
θεωρούνται ότι έχουν υποβληθεί δυνάμει της νέας δημοσίευσης 
μετά τον τερματισμό της αναστολής και θα λαμβάνονται υπόψη 
μαζί με οποιεσδήποτε νέες αιτήσεις δυνατό να υποβληθούν 
ενόψει της νέας δημοσίευσης· σε τέτοια περίπτωση η 
ημερομηνία συνδρομής προσόντων θα είναι, για σκοπούς 
υποψηφιότητας, η νέα ημερομηνία λήξης της προθεσμίας 
υποβολής των αιτήσεων.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και πέντε αποχές η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η δεύτερη τροπολογία του ∆ΗΚΟ αφορά το Γραφείο Προγραμματισμού.  
Κεφάλαιο 19.01, άρθρο 04143, “Χορηγία στο Κυπριακό Ερευνητικό και Ακαδημαϊκό 
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Ίδρυμα”, €8.000.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, είκοσι ψήφους εναντίον και τρεις αποχές η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στις τροπολογίες του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πρώτη τροπολογία του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ αφορά την 
Προεδρία και το Προεδρικό Μέγαρο.  Κεφάλαιο 010100, άρθρο 02106, “Πρόσθετες 
Βοηθητικές Υπηρεσίες”, €500.520. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι όλων των πιο 
πάνω άρθρων: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται 
προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της, με εξαίρεση δαπάνες που αφορούν τον 
Πρώτο Σύμβουλο ∆ιερευνητικής Επιτροπής για τους Αγνοούμενους και τους τριάντα 
έκτακτους Ανθρωπολόγους και άλλους επιστήμονες που ασχολούνται στη 
∆ιερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων στα πλαίσια της εκταφής λειψάνων.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι έξι υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές δεν υπάρχουν. 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, είκοσι τέσσερις εναντίον και καμία αποχή η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η δεύτερη τροπολογία αφορά το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.  Κεφάλαιο 120100, άρθρο 08957, “Άλλα Αναπτυξιακά Έργα και 
Προγράμματα”, €345.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι όλων των πιο 
πάνω άρθρων: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται 
προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχουν αποχές. 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τρίτη τροπολογία αφορά το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων.  Κεφάλαιο 
210100, άρθρο 08957, “Άλλα Αναπτυξιακά Έργα και Προγράμματα”, €3.000.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι όλων των πιο 
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πάνω άρθρων: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται 
προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχουν αποχές. 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τέταρτη τροπολογία της Ε∆ΕΚ αφορά το Υπουργείο Υγείας.  Κεφάλαιο 
220100, άρθρο 03551, “Υπηρεσίες Εμπειρογνωμόνων/Συμβούλων”, €3.261.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν υπάρχουν αποχές. 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και καμία αποχή η 
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τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η πέμπτη τροπολογία αφορά επίσης το Υπουργείο Υγείας.  Κεφάλαιο 220100, 
άρθρο 04080, “Συμβούλια/Επιτροπές/Οργανώσεις”, €5.943.500. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και τρεις αποχές η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η έκτη τροπολογία αφορά επίσης το Υπουργείο Υγείας.  Κεφάλαιο 220200, 
άρθρο 03583, “Αγορά Υπηρεσιών”, €4.650.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Οκτώ υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με οκτώ ψήφους υπέρ, είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και δεκατέσσερις αποχές 
η τροπολογία απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η έβδομη τροπολογία αφορά και πάλι το Υπουργείο Υγείας.  Κεφάλαια 220232 
και 2020200, άρθρο 07402, “Αγορά Ιατρικού και Άλλου Εξοπλισμού”, €10.000.000. 

 Από το σύνολο των €13 εκατομ. γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο 
σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό 
κονδύλι ύψους €10 εκατομ. που αφορά την ανέγερση και αγορά εξοπλισμού για το 
Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο στο Γενικό Νοσοκομείο Λεμεσού, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, το συγκεκριμένο ποσό αφορά καταρχάς μέρος της συνολικής 
δαπάνης για το ακτινοθεραπευτικό του νοσοκομείου Λεμεσού.  Είναι γνωστά τα όσα 
προηγήθηκαν γύρω από το ακτινοθεραπευτικό και οι μελέτες και οι έρευνες που 
διεξήχθησαν και από τη Γενική Ελέγκτρια της ∆ημοκρατίας και από το Γενικό Λογιστή, 
που έχουν ακριβώς επιβεβαιώσει υπερβάσεις οι οποίες έγιναν αδικαιολόγητα στο 
προϋπολογιζόμενο ποσό.  Ήδη γνωρίζουμε ότι αυτή τη στιγμή έχει οριστεί και 
ερευνών λειτουργός, για να ερευνήσει την όλη υπόθεση και να διαπιστώσει αν έχουν 
διαπραχθεί πειθαρχικά και άλλου είδους αδικήματα.  Επειδή επίκειται ενδεχομένως 
νέα προκήρυξη, θα θέλαμε ακριβώς, πριν από την προκήρυξη, να δώσουμε τη 
συγκατάθεσή μας,  για να γίνει ένας έλεγχος ότι όλες οι διαδικασίες οι οποίες θα 
ακολουθηθούν θα είναι νομότυπες, μέσα στα πλαίσια του νόμου, έτσι ώστε να μην 
υπάρξουν προβλήματα που θα οδηγήσουν σε περαιτέρω καθυστέρηση της ίδρυσης 
του Ακτινοθεραπευτικού Κέντρου στο νοσοκομείο Λεμεσού, που είναι αναγκαίο και 
απαραίτητο.  ∆υστυχώς οι παρατυπίες που παρατηρήθηκαν στην προηγούμενη 
προκήρυξη έχουν ουσιαστικά οδηγήσει σε δύο χρόνια καθυστέρηση στην εκτέλεση 
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αυτού του αναγκαίου και απαραίτητου έργου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

 Η κ. Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ακριβώς, για να αποφευχθεί περαιτέρω καθυστέρηση, κυρία Πρόεδρε, εμείς 
δεν μπορούμε να υπερψηφίσουμε αυτή την τροπολογία, γιατί ακριβώς ως Λεμεσιανοί 
θέλουμε αυτό το έργο να προχωρήσει άμεσα και τάχιστα, χωρίς οποιαδήποτε 
καθυστέρηση.  Όλα τα οργανωμένα σύνολα της πόλης μας και της Κύπρου αξιώνουν 
ότι αυτό το έργο πρέπει αμέσως να προχωρήσει.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Θωμά. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, το συγκεκριμένο κονδύλι αφορά το Ακτινοθεραπευτικό Κέντρο 
του νοσοκομείου της Λεμεσού, ένα έργο που όντως έχει καθυστερήσει, όμως εμείς 
θεωρούμε ότι ο καλύτερος τρόπος να καθυστερήσει περαιτέρω είναι να το 
σταυρώσουμε και να πρέπει να έρθει στη Βουλή, για να ξησταυρώσουμε το κονδύλι, 
για να μπορεί να πληρωθεί για τους σκοπούς για τους οποίους το έχουμε εγκρίνει.  
Εμείς θεωρούμε ότι αδικαιολόγητα έχει καθυστερήσει, όμως δεν πρέπει να 
συμβάλουμε και εμείς, ώστε να καθυστερήσει περαιτέρω.  Τα θέματα της υγείας... 
αυτό το κέντρο το χρειάζονται οι καρκινοπαθείς και εμείς λέμε ότι δεν πρέπει να 
καθυστερήσει, γι’ αυτό τασσόμαστε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ.   

 Να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είκοσι ένας υπέρ. 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κυρία Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είκοσι εννέα κατά.   

 Άρα, με είκοσι εννέα ψήφους κατά και είκοσι μία ψήφους υπέρ, δεν εγκρίνεται η 
τροπολογία. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη τροπολογία, η όγδοη, της Ε∆ΕΚ αφορά όλα τα υπουργεία, 
ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία.  Άρθρα 02261 και 02461, “Επιδόματα 
υπερωριακής απασχόλησης κρατικών υπαλλήλων και ωρομίσθιου κυβερνητικού 
προσωπικού”. 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία και άλλες ανεξάρτητες 
υπηρεσίες και γραφεία του κονδυλίου για υπερωρίες κατά δέκα τοις εκατό (10%). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δε θα επανέλθω και για τα επόμενα τρίαˑ θα πω μιλώντας για 
την τροποποίηση αυτή και για τα υπόλοιπα.   

 Πρόκειται για μία πρόταση τροποποιητική που αφορά τα επιδόματα 
υπερωριακής απασχόλησης κρατικών υπαλλήλων και ωρομίσθιου κυβερνητικού 
προσωπικού, λειτουργικές δαπάνες, συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην 
Κύπρο και στο εξωτερικό και συντηρήσεις και επιδιορθώσεις.  Η πρότασή μας είναι 
σαφής, αποκοπή 10% στα πλαίσια της προσπάθειας που πρέπει να καταβληθεί για 
δημοσιονομική εξυγίανση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Με βάση τη θέση να κάνουμε ό,τι είναι δυνατό, για να στείλουμε το μήνυμα της 
δημοσιονομικής πειθαρχίας και δημοσιονομικής εξυγίανσης, θα στηρίξουμε και τις 
τρεις τροποποιήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 

 Υπάρχουν άλλοι ομιλητές; 

 ∆εν υπάρχουν άλλοι ομιλητές.  

 Θα προχωρήσουμε στην ψηφοφορία για καθεμιά χωριστά. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 
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Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Επειδή τέθηκαν και οι τρεις τροπολογίες, απ’ ό,τι έχω αντιληφθεί… 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Τέσσερις. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εμείς έχουμε μία εισήγηση όσον αφορά την τροπολογία υπ’ αριθμόν 10, που 
αφορά συνέδρια, σεμινάρια.  Θα δεχθούμε την πρόταση, αφού εξαιρεθεί ό,τι αφορά το 
Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα προχωρήσουμε στην ψηφοφορία των τροπολογιών, καθεμιάς χωριστά.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε.  Όπως το θέτει ο συνάδελφος, ουσιαστικά 
βάζει προφορική τροποποίηση στην τέταρτη τροπολογία.  Άρα, θα πρέπει τούτη να 
μπει πρώτα, η προφορική τροποποίηση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όταν εννά ’ρτει η σειρά της. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όταν θα έρθει η σειρά της.  Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

  Όταν θα έρθει η σειρά της. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στην πρώτη τροπολογία από τις τέσσερις, η οποία έχει 
ήδη αναγνωσθεί.   

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και είκοσι δύο ψήφους υπέρ, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Η επόμενη τροπολογία, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Η επόμενη τροπολογία αφορά όλα τα υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και 
γραφεία.  Άρθρο 03020, “Λειτουργικές ∆απάνες”. 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία και άλλες ανεξάρτητες 
υπηρεσίες και γραφεία των κονδυλίων που αφορούν λειτουργικές δαπάνες κατά δέκα 
τοις εκατό (10%), εκτός του κονδυλίου που αφορά ενοίκια (03025), εξαιρουμένων των 
δαπανών που αφορούν το Υπουργείο Άμυνας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ και είκοσι οκτώ εναντίον, η τροπολογία δεν 
εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αφορά επίσης όλα τα υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία.  Άρθρα 
03521 και 03531, “Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην Κύπρο και συνέδρια, 
σεμινάρια και αποστολές στο εξωτερικό”. 

 Γίνεται εισήγηση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να μπει τώρα η τροπολογία του συναδέλφου κ. Κωνσταντίνου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, γίνεται αποδεκτή η τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Γίνεται αποδεκτή από πλευράς των εισηγητών.  Επομένως… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τι είναι, κύριε Νεοφύτου; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς, εμείς δηλώνουμε ότι διαφωνούμε με την τροπολογία του ∆ΗΚΟ και τη 
συναίνεση της Ε∆ΕΚ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε στην ψηφοφορία της προφορικής τροπολογίας της 
τροπολογίας, όπως τροποποιήθηκε... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όπως τροποποιήθηκε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι είναι υπέρ; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Μάλιστα, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μα, δεν ψηφίσαμε για την τροπολογία.  Πώς τροποποιήθηκε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, δεν είπαμε ότι τροποποιήθηκε!  Είπαμε ψηφίζουμε την τροπολογία. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Τώρα τι ψηφίζουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είπαμε ψηφίζουμε την τροπολογία.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, μα όποιος λέει ’πού κάτω έντζιε σημαίνει… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ψηφίζουμε την προφορική τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πρότεινε προφορική τροπολογία ο… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έν’ άλλο πράγμα που είπετε, κυρία Πρόεδρε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 …κ. Κωνσταντίνου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι, αλλά πρότεινε την προφορική τροπολογία τζιαι είπετε ψηφίζουμέν το όπως 
τροποποιήθηκε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, που δήλωσε ότι δεν την ψηφίζει την τροπολογία, 
εψήφισε υπέρ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εμείς θέλαμε να διευκρινίσουμε ότι τασσόμαστε υπέρ της 
τροπολογίας για το σταύρωμα για τα σεμινάρια, συμπεριλαμβανομένων και των 
σεμιναρίων για την άμυνα, αλλά, αντιλαμβάνεστε, δεν έχουμε πλειοψηφία και θα 
στηρίξουμε την τροπολογία όπως έχει τροποποιηθεί από τον κ. Ομήρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, θέτω την τροπολογία του κ. Κωνσταντίνου σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις εναντίον, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ αποχές, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα περνά η τροπολογία. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Γιατί;  Περνά η τροπολογία! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Βαρνάβα) 

 Κύριε Βαρνάβα, ακούστε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σας παρακαλώ, συνάδελφοι! 
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 Λοιπόν, κύριε Φυττή, επανάλαβε. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Επαναλαμβάνω: δεκαοκτώ υπέρ, δεκατέσσερις εναντίον και δεκαοκτώ αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, εγκρίνεται η τροπολογία του κ. Κωνσταντίνου. 

 Και μπαίνει τώρα σε ψηφοφορία η τροποποιημένη τροπολογία στο σύνολό της. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η τροπολογία της Ε∆ΕΚ όπως έχει τροποποιηθεί έχει ως εξής:  Άρθρα 03521 
και 03531, “Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην Κύπρο και συνέδρια, 
σεμινάρια και αποστολές στο εξωτερικό”. 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία, εξαιρουμένου του 
Υπουργείου Άμυνας, και άλλες ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία των κονδυλίων 
που αφορούν συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην Κύπρο (άρθρο 03521) και 
των κονδυλίων που αφορούν συνέδρια, σεμινάρια και αποστολές στο εξωτερικό 
(άρθρο 03531) κατά δέκα τοις εκατό (10%). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Η επόμενη. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη τροπολογία της Ε∆ΕΚ, η τελευταία, αφορά επίσης όλα τα 
υπουργεία, ανεξάρτητες υπηρεσίες και γραφεία.  Άρθρο 03300, “Συντηρήσεις και 
επιδιορθώσεις”. 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία και άλλες ανεξάρτητες 
υπηρεσίες και γραφεία των κονδυλίων που αφορούν συντηρήσεις και επιδιορθώσεις 
(άρθρο 03300) κατά δέκα τοις εκατό (10%). 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν ακούσατε;  Να επαναλάβουμε; 
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ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Παρακαλώ, ησυχία, για να ακούτε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Ε, να ησυχάσετε, για να ακούσετε!  

 ∆ιάβασε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, μα αφού μιλούσιν! 

 Επαναλαμβάνω η επόμενη τροπολογία αφορά το άρθρο 03300. 

 Γίνεται εισήγηση για αποκοπή από όλα τα υπουργεία και άλλες ανεξάρτητες 
υπηρεσίες και γραφεία των κονδυλίων που αφορούν συντηρήσεις και επιδιορθώσεις 
(άρθρο 03300) κατά δέκα τοις εκατό (10%). 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι! 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι είναι υπέρ; 

 Μετράτε! 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Είναι έξι από ’δώ και δεκατέσσερις… 

 Ο κ. Αβέρωφ ψηφίζει ή δεν ψηφίζει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έφυεν, έννεν δαμαί. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είκοσι οκτώ κατά. 

 Υπάρχουν αποχές; 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 Άρα η τροπολογία δεν εγκρίνεται. 

 Υπάρχει άλλη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πάμε στο Ευρωπαϊκό Κόμμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η συγκεκριμένη τροπολογία, επειδή αφορά ήδη άλλη πρότασή μας, η οποία 
επέρασε τροποποιητικά, για τις δαπάνες της προεδρίας της ∆ημοκρατίας…  ∆ε 
θέλουμε με την πρόταση αυτή, αφορά μικρό ποσό, να εκπέμψουμε την εικόνα ότι ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δεν μπορεί να διαχειριστεί αυτό το μικρό ποσό και πρέπει 
να τον παρακολουθούμε.  Ήταν το μεγάλο κονδύλι που μας ενδιέφερε, δεσμεύτηκε, θα 
αποσύρουμε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ.   

 Άρα αποσύρεται αυτή η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη τροπολογία από το Ευρωπαϊκό Κόμμα αφορά το Κεφάλαιο 01.01, 
άρθρο 03500, “Εκπαίδευση Προσωπικού/Συνέδρια, Σεμινάρια και Άλλα Γεγονότα”, 
€1.050.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

 [Από το κονδύλι ύψους €1.050.000 ποσό ύψους €600.000 προορίζεται για 
κάλυψη της εκπαίδευσης του core group, προεδρευόντων ομάδων εργασίας και 
άλλων εμπλεκόμενων φορέων στην Κύπρο, ποσό ύψους €100.000 για εκπαίδευση 
ομάδων εργασίας όπως liaison officers, οδηγών, μεταφραστών κ.λπ. και ποσό ύψους 
€50.000 για κάλυψη συμφωνίας για μαθήματα γαλλικής και αγγλικής γλώσσας και 
ποσό €300.000 για κάλυψη εξόδων μετάβασης και διαμονής για υπηρεσιακούς 
λόγους στο εξωτερικό διάφορων λειτουργών στα πλαίσια της προετοιμασίας για την 
ανάληψη της κυπριακής προεδρίας της ΕΕ, καθώς και το κόστος για εκπαίδευση στο 
εξωτερικό (study visit) και άλλα εκπαιδευτικά προγράμματα. 

 Το πιο πάνω κονδύλι εντάσσεται στο υποκεφάλαιο “Γραμματεία Κυπριακής 
Προεδρίας ΕΕ 2012” - €10.697.138.] 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Κάτι άφησες πίσω πάλι! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εν άφησα! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Απεσύρθη.  Το άλλο το ψηφίσαμε. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Το ένα απεσύρθη…  Προχωρούμε στο επόμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνεχίστε, κύριε Αριστοτέλους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Το έχω διαβάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επειδή άκουσα από τον κοσμήτορα, αν άκουσα καλά, και οι προτάσεις αυτές 
είναι δικές μας, ότι απεσύρθησαν, να πω ότι δεν απεσύρθησαν οι προτάσεις.  Είναι 
μόνο για το ποσό των €100.000 που αποσύρθηκαν, είναι τα κονδύλια που αφορούν 
την προεδρία της ∆ημοκρατίας ενόψει της ανάληψης της προεδρίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης από την Κύπρο.  Είναι δικές μας τροπολογίες κι εμείς επιμένουμε στις 
τροπολογίες μας. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Η τροπολογία δεν τίθεται σε ψηφοφορία.  Έννεν έτσι που μας είπες; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Παρακαλώ! 

 Κύριε Φυττή! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Απεσύρθη η τροπολογία για τις €100.000 μόνο! 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Ε, αυτό λέμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Φυττή, μην κάμνετε διάλογο, σας παρακαλώ! 

 Λοιπόν, προχωρούμε στην ψηφοφορία της επόμενης τροπολογίας. 

 Ξαναδιάβασ’ την, σε παρακαλώ! 

(Μη ευκρινή σχόλια από το γραμματέα κ. Άριστο Αριστοτέλους) 

 Εδιάβασές την;  Την υπ’ αριθμόν 2 τροπολογία του Ευρωπαϊκού Κόμματος… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία.  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εκαοκτώ κατά. 

 Υπάρχουν αποχές; 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ: 

 Εμείς είμαστε κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ε, δεν εψηφίσετε! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Το λοιπόν, η τροπολογία...   

(∆ιαμαρτυρίες από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Κόμματος) 

 Ε, δεν εψήφισεν το ∆ΗΚΟ, λέει ότι είναι κατά, εν τους εμετρήσαμεν.  Ετέλειωσε! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ψηλώστε πάνω! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Το λοιπόν!  Το ∆ΗΚΟ τι ψηφίζει; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σας παρακαλώ! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι κατά το ∆ΗΚΟ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κατά το ∆ΗΚΟ.   

 Άρα, είναι είκοσι οκτώ εναντίον. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είνταλος γίνεται;  Είμαστε δαμαί τζιαι εννά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Αφού μιλάτε, ρε παιδιά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον και δεκαοκτώ ψήφους υπέρ η 
τροπολογία δεν εγκρίνεται. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, ένα λεπτό! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, ησυχία, σας παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:   

 Να πω κάτι για τη διαδικασία.  Παρ’ όλο που, αν εψήφιζε κανονικά το ∆ΗΚΟ, 
θα εχάναμε, νομίζω είναι λόγω σύγχυσης που δεν εψήφισε και δε μας πειράζει να 
επαναληφθεί η ψηφοφορία, γιατί δεν είναι απού γελάσει δαμαί!  Να το κάνουμε ξανά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να γίνει ξανά η ψηφοφορία! 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Παναγία μου! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τι Παναγία σου!  Αφού, αυστηρά ομιλούντες, δεν εψήφισε το ∆ΗΚΟ!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ρωτήσαμε όμως… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ρώτησες μετά την ψηφοφορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, ρώτησα ποιοι ψηφίζουν κατά και δεν ψήφισαν και μετά θεώρησα ότι 
απέχουν.  Και είπαν «μα, εμείς είμαστε κατά».  Όμως ετέλειωσε εκείνο, ήταν η σειρά 
των αποχών.  Άρα, η ψηφοφορία κανονικά και κατά την πρακτική έληξε, ετέλειωσε! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Το λοιπόν, η επόμενη τροπολογία…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Απορρίφθηκε, ναι!  

 Προχωρούμε τώρα στην υπ’ αριθμόν 3 τροπολογία του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος.  

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κεφάλαιο 01.01, άρθρο 03583, “+Αγορά Υπηρεσιών”, €6.720.00.   

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της. 

 (Το πιο πάνω κονδύλι εντάσσεται στο υποκεφάλαιο “Γραμματεία Κυπριακής 
Προεδρίας ΕΕ 2012” - €10.697.138.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, είκοσι μία εναντίον και μία αποχή η υπ’ 
αριθμόν 3 τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στην υπ’ αριθμόν 4 τροπολογία του Ευρωπαϊκού Κόμματος.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Κεφάλαιο 01.01, άρθρο 07651, “Μηχανολογικός και ηλεκτρονικός εξοπλισμός”, 
€2.000.000.   

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού 
διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το σχετικό κονδύλι, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η 
συγκατάθεσή της.   

 (Το πιο πάνω κονδύλι εντάσσεται στο υποκεφάλαιο “Γραμματεία Κυπριακής 
Προεδρίας ΕΕ 2012” - €10.697.138.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, δεκαέξι υπέρ και πέντε αποχές η υπ’ αριθμόν 
5 τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τη σχετική τροπολογία. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη τροπολογία αφορά το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ψηφίστηκε αυτό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εδώ δε μου το έχουν, ότι ψηφίστηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Λυπούμαι που παίρνω το λόγο, είναι προχωρημένη η ώρα, μισό λεπτό μόνο, 
λιγότερο.  Επειδή κάποιοι συνάδελφοι λένε ότι ψηφίσαμε…  ∆εν ψηφίσαμε.  Αυτό 
αφορά τμήμα του συνολικού ποσού των €50.000.000 από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό 
Ταμείο μέχρι το 2013 που αφορά τον προϋπολογισμό του 2011, δηλαδή το Ταμείο 
Ένταξης και Επιστροφής, το Ταμείο Εξωτερικών Συνόρων και το Ταμείο Προσφύγων.  
Είναι ένα ποσό -αναγράφεται το ποσό, δεν το έχω ακριβώς- που αντιστοιχεί στον 
προϋπολογισμό του 2011, το οποίο ζητούμε να σταυρωθεί, επειδή ακριβώς πάει μαζί 
ως πακέτο με το υπόλοιπο νομοθέτημα που αφορά στα επιδόματα των πολιτικών 
προσφύγων και των αλλοδαπών.  Γι’ αυτό το λόγο.  Έχει μεν σχέση, δεν είναι το ίδιο 
όμως, είναι κάτι το διαφορετικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη τροπολογία του Ευρωπαϊκού Κόμματος έχει ως εξής: 

 Γίνεται εισήγηση για προσθήκη αμέσως μετά το άρθρο 12 του 
προϋπολογισμού του 2011 του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Απαγόρευση 
διενέργειας 
δαπάνης. 

 

 

13.  Κανένα ποσό δε δύναται να διατεθεί από το Κεφάλαιο 
03.09, “Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων”, από το Κεφάλαιο 
16.09, “Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μεταναστεύσεως”, από 
το Κεφάλαιο 16.14, “Υπηρεσία Ασύλου”, από το Κεφάλαιο 13.03, 
“Αστυνομία”, και από το Κεφάλαιο 17, “Υπουργείο Εξωτερικών”, 
το οποίο πιστώνεται στα αντίστοιχα Κεφάλαια από κονδύλια των 
αντίστοιχων ευρωπαϊκών ταμείων αλληλεγγύης  (Ταμείο 
Ένταξης και Επιστροφής, Ταμείο Εξωτερικών Συνόρων, Ταμείο 
Προσφύγων), χωρίς να ενημερώνεται αρμοδίως η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εκαπέντε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕYΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και τρεις αποχές η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τη σχετική τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αφορά το Υπουργείο Υγείας.  Κεφάλαιο 22.01, άρθρο 04086.2, “+Χορηγία στο 
Ινστιτούτο Νευρολογίας και Γενετικής Κύπρου”, €5.263.000.   

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι όλων των πιο 
πάνω άρθρων: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται 
προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, προχωρούμε στην ψηφοφορία! 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

 Άρχισε η ψηφοφορία, κύριε Ερωτοκρίτου! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Μηδέν υπέρ… 

(Γέλια) 

 …τριάντα τρεις εναντίον και δεκαπέντε αποχές…  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η τροπολογία δεν εγκρίνεται.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν έχουμε ένσταση, διότι ο λόγος που ζήτησε το λόγο ο κ. Ερωτοκρίτου ήταν 
για να την αποσύρει, αλλά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, αλλά άρχισε η ψηφοφορία, οπότε αντιλαμβάνεστε… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ξεκίνησε η ψηφοφορία…  Εσείς συνυπολογίσατε αριθμό ψήφων χωρίς να 
ψηφίσουν τζιαι δεν είπαμε τίποτε προηγουμένως!  Ε, γι’ αυτό ας το κλείσουμε το 
ζήτημα.  ∆εν πρόλαβα να μιλήσω.  Εγώ δέχομαί το, εντάξει!  Θα την απέσυρα όμως, 
έχει δίκαιο ο κ. Συλλούρης.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε.  Επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη τροπολογία αφορά επίσης το Υπουργείο Υγείας.  Κεφάλαιο 22.01, 
άρθρο 03149.3, “Άλλες ∆απάνες [Μεταρρυθμίσεις στον Τομέα της Υγείας (ΓΕΣΥ)]”, 
€2.000.000. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι όλων των πιο 
πάνω άρθρων: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται 
προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε στην ψηφοφορία. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 



197 

 

 ∆εκαέξι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαέξι υπέρ και μία αποχή η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στην επόμενη τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Η επόμενη τροπολογία είναι από τους Οικολόγους… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Έτσι είναι!  Εν έχουμε άλλη! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θα τη διαβάσει, κύριε… 

 Ναι, κύριε Αριστοτέλους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχουμε προτεινόμενη τροπολογία από το Κίνημα Οικολόγων… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 ∆εν έχω άλλη.  Ε, δεν έχω άλλη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρήστε. 

 Ναι, ναι, κύριε Ερωτοκρίτου… 

 Εκάμετε λάθος… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Όχι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι… 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆εν εκάμαμε λάθος εμείς!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πέτε μου! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πρόκειται για ακόμα μία τροπολογία, είναι η τελευταία δική μας.  Αφορά το 
άρθρο 08957, Κεφάλαια 15.01 και 20.01.  Πρόκειται περί δύο ποσών, €120.000 και 
€683.440, αντίστοιχα, που αφορούν το μεν πρώτο το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το δε δεύτερο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.  Είναι 
από τα χρήματα δηλαδή που διαχειρίζονται με την αποκλειστική τους διακριτική 
ευχέρεια υπουργοί μεταβαίνοντας σε κοινότητες και δίδοντας χορηγίες και ποσά.  
Λοιπόν, θέλουμε να μας δοθούν εξηγήσεις.  Γι’ αυτό εισηγούμαστε να σταυρωθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τη σχετική τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι το άρθρο 08957 και αφορά τα Κεφάλαια 15.01 και 20.01.  Αφορά το μεν 
πρώτο Κεφάλαιο, το 15.01, “Άλλα Αναπτυξιακά Έργα και Προγράμματα”, Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, €120.00, και το άλλο Κεφάλαιο, το 20.01, 
“Άλλα Αναπτυξιακά Έργα και Προγράμματα”, Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, 
€683.440. 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση της ακόλουθης σημείωσης έναντι όλων των πιο 
πάνω άρθρων: 

  «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς να ενημερώνεται 
προηγουμένως η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και 
να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆ύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, δεκαεννέα υπέρ και δύο αποχές η 
τροπολογία απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε στην τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, 
που αφορά το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να αναγνώσει τη σχετική τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αφορά το Κεφάλαιο 22.02, άρθρο 08202.3, “+Αυτοκινητόδρομος Λευκωσίας-
Λεμεσού”, €13.850.000. 

 Γίνεται εισήγηση για δέσμευση του σχετικού κονδυλίου με την ένθεση 
σημείωσης στο σχετικό άρθρο, ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από 
το σχετικό κονδύλι, που αφορά την ετοιμασία μελετών για δημιουργία νέου 
ανισόπεδου κυκλοφοριακού κόμβου στην είσοδο της Λευκωσίας, στη διασταύρωση 
του αυτοκινητόδρομου με τη λεωφόρο Σταυρού στο Στρόβολο, και την προέκταση της 
λεωφόρου Ακαδημίας στην Αγλαντζιά, να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.   

 (Στο φετινό προϋπολογισμό έχει συμπεριληφθεί κάτω από το άρθρο αυτό 
κονδύλι που αφορά τη διάνοιξη της λεωφόρου Ακαδημίας στο δήμο Αγλαντζιάς.  Το 
συγκεκριμένο κονδύλι είχε δεσμευθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά την 
ψήφιση των προϋπολογισμών του 2009 και του 2010.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να εξηγήσω κάτι με την άδειά σας.  Νομίζω ότι δικαιούμαι. όλη νύχτα εν 
εμίλησα!   

 Λοιπόν, επειδή ο τίτλος είναι όντως παραπλανητικός, για να μην υπάρχουν 
παρεξηγήσεις...  Για δέκα και πλέον συναπτά έτη αυτά τα δύο έργα παρουσιάζονταν 
στον προϋπολογισμό ξεχωριστά.  Άλλο η επέκταση και η διαπλάτυνση του 
αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού και άλλο η επέκταση της λεωφόρου 
Ακαδημίας, η οποία περνά μέσα από το δάσος Αθαλάσσας.  Για δέκα συναπτά έτη, 
ανεξάρτητα από το ποιος ήταν στην κυβέρνηση και ποιος είχε την πλειοψηφία στη 
Βουλή, αυτή η Βουλή δέσμευε ή απέκοπτε αυτό το κονδύλι.  Είναι η πρώτη χρονιά 
φέτος -δεν ξέρω για ποιο λόγο- τα δύο κονδύλια είναι μαζί και πιστεύω ότι αυτός είναι 
ακόμα ένας λόγος που επιβάλλει να δεσμευτούν, για να ξεκαθαρίσει το ποσό που θα 
πάει στο ένα έργο και το ποσό που θα πάει στο άλλο έργο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ εναντίον και καμιά αποχή η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει άλλη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει συμπληρωθεί η διαδικασία της έγκρισης των 
τροπολογιών. 

 Προτού προχωρήσουμε στην ψήφιση του προϋπολογισμού στο σύνολό του, 
καλώ τα κοινοβουλευτικά κόμματα τα οποία δε θα ταχθούν υπέρ της ψήφισης του 
προϋπολογισμού στο σύνολό του και έχουν οποιαδήποτε διαφορετική θέση σε σχέση 
με επιμέρους κεφάλαια να δηλώσουν τη θέση τους.   

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, όπως το έχουμε δηλώσει, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, για 
τους λόγους που αναπτύχθηκαν τις τελευταίες τρεις μέρες, θα καταψηφίσει τους 
προϋπολογισμούς, εκτός από τα κονδύλια που αφορούν το Συμβούλιο Ιστορικής 
Μνήμης ΕΟΚΑ, το Μέλαθρον Αγωνιστών ΕΟΚΑ, τους έφεδρους αξιωματικούς, το 
Σώμα Κυπρίων Προσκόπων και το Σώμα Κυπρίων Οδηγών και τα κονδύλια που 
αφορούν άλλα ευαγή ιδρύματα, καθώς και το κονδύλι που αφορά το Ταμείο Αμυντικής 
Θωράκισης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νεοφύτου. 
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για τους αγνοούμενους εν εψηφίσετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, όπως είναι γνωστό, ως Ε∆ΕΚ θα ψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό.  Απλά, στην τροποποίηση υπ’ αριθμόν 13, η οποία έχει 
ενσωματωθεί ήδη στο βασικό προϋπολογισμό, υπάρχει μια πρόταση για μείωση της 
τάξης των €2 εκατομ. των επιδομάτων τέκνου κι εμείς ως Ε∆ΕΚ διαφωνούμε με αυτή 
την αποκοπή των €2 εκατομ.  Γι’ αυτό το λόγο θέλουμε να καταγραφεί η διαφωνία 
μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, κυρία Πρόεδρε.  Απλώς, θα θέλαμε 
να αναφέρουμε ότι εμείς θεωρούμε δεσμευμένο τον Υπουργό Οικονομικών, αφού σε 
επιστολή που έστειλε σήμερα, 16 ∆εκεμβρίου, στον Πρόεδρο της Βουλής αναφέρει ότι 
ο ίδιος προσωπικά δεσμεύεται να κατατεθούν οι προϋπολογισμοί των νομικών 
προσώπων δημοσίου δικαίου για το 2011 μέχρι την επόμενη συνεδρίαση της 
ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων, μες στο Γενάρη δηλαδή.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε, όπως εξηγήσαμε, εκτός των κονδυλίων που ανέφερε 
ο κ. Νεοφύτου, ΕΟΚΑ, Μέλαθρον, έφεδροι αξιωματικοί κ.λπ. και επιπλέον τα κονδύλια 
για τις εθελοντικές οργανώσεις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αντώνη Αντωνίου) 

 Κύριε Αντωνίου, νομίζω να μην πιάσουμε έτσι… Αν είναι δυνατό, να 
προχωρήσουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αντώνη Αντωνίου) 

 Εντάξει. 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 
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 Όπως είπε και ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος, θα ψηφίσουμε τους 
προϋπολογισμούς, όμως όσον αφορά εμένα θέλω να ενημερώσω το σώμα πως θα 
καταψηφίσω τη δαπάνη που αφορά την υλοποίηση μέτρων στα πλαίσια της 
εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, το άρθρο 4339.3, που αφορά τη δαπάνη, μεταξύ 
άλλων, για τη λειτουργία των ειδικών λυκείων, των ολοήμερων μουσικών σχολείων, 
που λειτουργούν στη Λεμεσό και στη Λευκωσία.  Θεωρώ ότι είναι άνιση μεταχείριση 
σε βάρος των παιδιών της Πάφου.  ∆ικαιούνται και αυτά τα παιδιά να έχουν δικαίωμα 
να φοιτήσουν σε τέτοια σχολεία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εμείς στερούμε πολύ βασικά πράματα που αφορούν την υγείαˑ τη μουσική 
αφήνουμέν την σε δεύτερο μέρος!   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους.   

 Θα προχωρήσουμε στην ψήφιση, νομίζω δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, του 
νομοσχεδίου, που τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 
2010».   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Πάγιο Ταμείο ποσού €6.881.154.220 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό.  Άρθρο 7. 

 ∆ιάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση 
συγκεκριμένων προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 8. 

 Σημείωση με διπλό σταυρό νέων θέσεων που δημιουργήθηκαν ή θα 
δημιουργηθούν για τους σκοπούς του Νόμου Αρ. 107(Ι) του 1996.  Άρθρο 9. 

 Αμυντική Θωράκιση.  Άρθρο 10. 

 Επίλυση προβλημάτων και άρση ανωμαλιών.  Άρθρο 11. 

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 8) του 2002 [Νόμος 
42(ΙΙ) του 2002].  Άρθρο 12.   

 Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 14) του 2003 [Νόμος 
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62(ΙΙ) του 2003].  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 13; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεπτά 
εναντίον και καμιά αποχή. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος 
του 2010. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Θέτω σε ψηφοφορία το σύνολο του προϋπολογισμού. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές: 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Καμιά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και καμιά αποχή το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο ∆εύτερο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που ήδη έχει 
διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκε 
από το 
υπουργείο 

Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

1. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.220-2010).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

2. Ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.221-2010). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.222-2010). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών  

4. 
. 

Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.223-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

5. Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.224-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

6. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2011 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.225-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο: Ερωτήσεις και απαντήσεις.  ∆εν υπάρχουν. 

 Κεφάλαιο Τέταρτο δεν υπάρχει. 
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 Έχουμε φθάσει στο τέλος της συζήτησης για σήμερα.  Η συνεδρία μας 
τελειώνει εδώ.  Θα ήθελα να σας ευχηθώ και εγώ καλές γιορτές, υγεία, οικογενειακή 
και προσωπική, επιτυχίες, καλή πρόοδο στην οικονομία της Κύπρου και επανένωση 
της πατρίδας μας!  Είσαστε καλεσμένοι όλοι στη γιορτή της Βουλής. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

 Στην αίθουσα “Κερύνεια”, κάτω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την Πέμπτη, 13 Ιανουαρίου 2011, στις 4.00 το 
απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2004. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.043.2004). 

 2. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.162-2009). 

 3. Ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων 
Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων 
∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.047-2009). 

 4. Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 
του Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με 
Ελεγχόμενες Ουσίες, Προϊόντα και Εξοπλισμό) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.138-2010). 

 5. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των 
Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με 
Λέβητες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.139-2010). 

 6. Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 
του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.140-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της 
Τουρκίας». 
[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων 
θεμάτων:  

α.  «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του 
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Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον τίτλο 
“Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών βάσεων 
στην Κύπρο παρά τα ψηφίσματα της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες 
αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

β.  «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και 
επιστροφής (περιουσιακό)». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

γ.   «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών 
κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση των 
ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι 
προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να 
λειτουργήσει ως καταλύτης για επίλυση του 
Κυπριακού».   
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010).] 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε 
διάφορες περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη 
προώθησης μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης 
αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 8. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 9. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού 
της κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.      

(Ώρα λήξης:  10.30 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  



208 

 

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Συνέχιση της συζήτησης (Τ. Μητσόπουλος, Ντ. Χατζηνικόλας, Κ. 
Κωνσταντίνου, Σκ. Κούτρα Κουκουμά, Ζ. Κουλίας, Ν. Τορναρίτης, Π. Χάμπας, 
Κ. Χατζηγιάννη, Φ. Σαρίκας, Α. Φακοντής, Λ. Χριστοφόρου, Ά. Βότσης, Α. 
Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Μ. Κυριακού, Π. Κυρίτσης, Ι. Νικολάου, Ν. Κλεάνθους, 
Στ. Ευαγόρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. 
Κατσουρίδης, Γ. Ομήρου, Άντρος Κυπριανού, Χρ. Στυλιανίδης, Α. Κυριακίδου, 
Γ. Θωμά, Ν. Κωνσταντίνου, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα, Α. Αγγελίδης, ∆. 
Συλλούρης, Α. Αντωνίου) για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
2011 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 13ης Ιανουαρίου 2011  

Ώρα έναρξης:  4.19 μ.μ. 

Αρ. 16  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Εύχομαι χρόνια πολλά, καλή χρονιά σε όλους, υγεία, χαρά και κάθε επιτυχία με 
τη νέα χρονιά. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Θα 
παρακαλούσα για τα θέματα στα οποία υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται, ως 
συνήθως, η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2004» αναβάλλεται 
για τη συνεδρία της 3ης Φεβρουαρίου 2011. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα ζητήσουμε από το σώμα ως κοινοβουλευτική ομάδα όπως 
παραχωρηθεί ένα δεκαπενθήμερο αναβολής, γιατί ως κοινοβουλευτική ομάδα έχουμε 
ακόμη κάποιες λεπτομέρειες να μελετήσουμε και, εάν είναι δυνατόν, να μας δοθεί 
αυτός ο χρόνος. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Το Αρχείο Πληθυσμού; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 
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 Το Αρχείο Πληθυσμού, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση του κ. Στυλιανίδη; 

 Όχι. 

 Λοιπόν, η εισήγηση γίνεται αποδεκτή.  Aναβάλλεται το θέμα για δυο βδομάδες 
και βέβαια, κύριε Στυλιανίδη, παραπέμπεται στην αρμόδια επιτροπή, έτσι; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Την Εσωτερικών, ναι, να ξαναδούμε κάποια ζητήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι και αυτό εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της 
Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων 
∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009».  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Noμικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της ∆ιενέργειας 

Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 8ης Οκτωβρίου 
2009 και της 1ης Ιουλίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εξωτερικών, του Τμήματος Τελωνείων 
του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. Σκοπός του υπό συζήτηση νομοσχεδίου είναι η θεσμοθέτηση ενός 
μηχανισμού υιοθέτησης κοινοτικών κανονισμών, κοινοτικών Οδηγιών, κοινοτικών 
αποφάσεων, κοινών δράσεων και κοινών θέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 
αποφάσεων του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών που αποσκοπούν 
στην εισαγωγή καθεστώτος ελέγχου ή στη γενική απαγόρευση της εμπορίας και 
διακίνησης ορισμένων ειδών ή της διενέργειας ορισμένων δραστηριοτήτων σε σχέση 
με αυτά.  Επιπρόσθετα, το νομοσχέδιο στοχεύει στην εκπλήρωση οποιασδήποτε 
άλλης παρόμοιας διεθνούς υποχρέωσης ή δέσμευσης της ∆ημοκρατίας, την οποία η 
∆ημοκρατία έχει αναλάβει ως συμβαλλόμενο μέρος διεθνών καθεστώτων ή 
οργανισμών.  

 Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο είχε αρχικά παραπεμφθεί από 
την ολομέλεια του σώματος για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας, η οποία στο αρχικό στάδιο της μελέτης του έκρινε σκόπιμη την 
εξέτασή του από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών λόγω της ιδιαιτερότητας του 
νομικού πλαισίου που προτείνεται να εισαχθεί.  Ως εκ τούτου, κατόπιν συνεννόησης 
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των προέδρων των δύο επιτροπών το νομοσχέδιο εξετάστηκε από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους και την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, η θέσπιση του προτεινόμενου νόμου είναι αναγκαία, γιατί οι 
διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας που διέπει τον έλεγχο των εξαγωγών 
εμπορευμάτων κρίνονται ανεπαρκείς για την εφαρμογή των υποχρεώσεων της 
∆ημοκρατίας ως μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών στον τομέα αυτό. 

 Ειδικότερα, η ισχύουσα νομοθεσία κρίνεται ανεπαρκής καθόσον αφορά τις 
ποινές που προβλέπονται σ’ αυτήν.  Επιπρόσθετα, με τον προτεινόμενο νόμο θα 
καλυφθεί το νομοθετικό κενό το οποίο υπάρχει από τον Απρίλιο του 2004 στον τομέα 
των εισαγωγών με την κατάργηση του περί Κανονισμού Εισαγωγών Νόμου, για το 
λόγο ότι αυτός ήταν ασυμβίβαστος με το κοινοτικό κεκτημένο, ενώ παράλληλα 
υφίστανται κοινοτικοί κανονισμοί που παραπέμπουν στην εθνική νομοθεσία, κυρίως 
καθόσον αφορά την πρόβλεψη ποινών σε περίπτωση παράβασής τους. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
πρόσθετα στοιχεία και διευκρινίσεις που αφορούν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το ισχύον ειδικό νομικό πλαίσιο που διέπει την εξαγωγή εμπορευμάτων με 
βάση το οποίο τίθενται περιορισμοί στην εξαγωγή τους και τα είδη των αγαθών 
σε σχέση με τα οποία τίθενται τέτοιοι περιορισμοί. 

2. Τις υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας στην εφαρμογή των οποίων αποσκοπεί ο 
προτεινόμενος νόμος και ειδικότερα τις υποχρεώσεις που επιβάλλονται από 
κοινές θέσεις και κοινές δράσεις. 

3. Την ευρύτητα και ασάφεια του όρου “ελεγχόμενο είδος” σε σχέση με το οποίο 
το νομοσχέδιο παρέχει τη δυνατότητα επιβολής περιορισμών ή απαγόρευσης 
στην εισαγωγή ή εξαγωγή του. 

 Αναφορικά με τα πιο πάνω ζητήματα, δόθηκαν στην επιτροπή από τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους και την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας στοιχεία και διευκρινίσεις που συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Το ισχύον ειδικό νομικό πλαίσιο που διέπει την εξαγωγή εμπορευμάτων 
αποτελεί ο περί Προμηθειών και Υπηρεσιών (Συνέχιση Μεταβατικών Εξουσιών) 
Νόμος (Κεφ. 175Α).  Με βάση το νόμο αυτό, εκδόθηκαν το 1993 οι περί Άμυνας 
(Εξαγωγή Εμπορευμάτων) Κανονισμοί, που αποτελούν το βασικό πλαίσιο για 
θεσμοθέτηση περιορισμών στην εξαγωγή εμπορευμάτων και παρέχουν 
ευρύτατες εξουσίες στον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού να 
περιορίζει και να ρυθμίζει γενικά την εξαγωγή εμπορευμάτων εκδίδοντας 
διατάγματα.  Με βάση τους εν λόγω κανονισμούς, έχει εκδοθεί σωρεία 
διαταγμάτων που αφορούσαν είτε την επιβολή εμπορικών αποκλεισμών 
(embargo) είτε τη ρύθμιση της εμπορίας συγκεκριμένων αγαθών, όπως είναι ο 
στρατιωτικός εξοπλισμός, τα χημικά όπλα, τα αγαθά διπλής χρήσης και τα 
διαμάντια.  Ωστόσο, η πιο πάνω ισχύουσα νομοθεσία κρίνεται ανεπαρκής να 
καλύψει τις σημερινές υποχρεώσεις της ∆ημοκρατίας. 

2. Το κοινοτικό δίκαιο απαιτεί από κάθε κράτος μέλος, περιλαμβανομένης της 
∆ημοκρατίας, να θεσπίσει εντός της επικράτειάς του τις νομικές διατάξεις που 
διασφαλίζουν την εφαρμογή των αναφερόμενων στο προοίμιο του νομοσχεδίου 
κοινοτικών κανονισμών, κοινοτικών Οδηγιών, κοινοτικών αποφάσεων, κοινών 
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δράσεων και κοινών θέσεων, καθώς και τις κατά περίπτωση αναγκαίες 
διατάξεις για τη δημιουργία ποινικών αδικημάτων και τη χορήγηση διοικητικών 
εξουσιών σε σχέση με την παράβασή τους.  Ως εκ τούτου, το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο αποσκοπεί να ικανοποιήσει την πιο πάνω απαίτηση, θεσπίζοντας 
το απαραίτητο νομικό πλαίσιο για υλοποίησή της. 

3. Η ∆ημοκρατία μετά την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τη συμμετοχή 
της στην Κοινή Εξωτερική Πολιτική και Πολιτική Ασφάλειας (ΚΕΠΠΑ) της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης υπέχει ενός πλέγματος υποχρεώσεων που στοχεύουν 
στην υλοποίηση της εξωτερικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως 
προβλέπεται στη Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Στις υποχρεώσεις 
αυτές περιλαμβάνεται η υιοθέτηση των κοινών δράσεων, θέσεων και 
στρατηγικών.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τη συνθήκη, οι αποφάσεις που 
λαμβάνονται στο πλαίσιο της ΚΕΠΠΑ λαμβάνονται στο Συμβούλιο ομόφωνα, 
ενώ προβλέπεται ειδική διαδικασία για υιοθέτηση αποφάσεων με ειδική 
πλειοψηφία σε συγκεκριμένες και περιορισμένες περιπτώσεις που καθορίζονται 
στη συνθήκη, στην πράξη όμως η διαδικασία αυτή είναι απόλυτα εξαιρετική και 
σπάνια διαδικασία. 

4. Με το νομοσχέδιο δημιουργείται μόνο το νομικό πλαίσιο με βάση το οποίο η 
εκτελεστική εξουσία δύναται να αποφασίσει την απαγόρευση ή να θέσει 
περιορισμούς στην εισαγωγή ή εξαγωγή ενός είδους που θα καθορίζεται ως 
ελεγχόμενο.  Ο καθορισμός ενός είδους ως ελεγχόμενου, καθώς και η 
απαγόρευση ή ο περιορισμός του θα διενεργείται με κανονισμούς ή διάταγμα 
που θα εκδίδονται σύμφωνα με το προτεινόμενο στο νομοσχέδιο νομικό 
πλαίσιο.  Ως εκ τούτου και δεδομένου ότι είναι διάφορα τα είδη που δυνατόν να 
καθοριστούν με τον πιο πάνω τρόπο ως ελεγχόμενα, δεν είναι δυνατό να 
διατυπωθεί εκ των προτέρων με σαφήνεια τι συνιστά ελεγχόμενο είδος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή προχώρησε στην κατ’ άρθρο συζήτηση 
του νομοσχεδίου και κάλεσε την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας όπως, σε συνεργασία με το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού, επιφέρει σε επιμέρους διατάξεις του νομοσχεδίου ορισμένες 
τροποποιήσεις, με στόχο αφενός τη σαφέστερη διατύπωσή τους και αφετέρου τον 
περιορισμό αυθαιρεσιών κατά την εφαρμογή τους. 

 Ανταποκρινόμενη στην πιο πάνω παράκληση της επιτροπής, η εκπρόσωπος 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατέθεσε διαμορφωμένο 
κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τις αναφερόμενες πιο πάνω παρατηρήσεις της 
επιτροπής. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή αποφάσισε να απαλείψει από το διαμορφωμένο κείμενο 
του νομοσχεδίου την πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο προτεινόμενος νόμος δεν 
εφαρμόζεται αναφορικά με κοινοτικό κανονισμό, κοινοτική Οδηγία, κοινοτική 
απόφαση, κοινή δράση ή κοινή θέση για την εφαρμογή των οποίων έχει αρμοδιότητα 
η αρμόδια αρχή, στην περίπτωση που τυγχάνει ρύθμισης με ειδικό νόμο. 

 Επιπρόσθετα, η επιτροπή επέφερε στο διαμορφωμένο κείμενο του 
νομοσχεδίου περαιτέρω τροποποιήσεις νομοτεχνικής φύσεως, με σκοπό τη βελτίωση 
της διατύπωσης των διατάξεών του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει 
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τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο, αφού διαμορφωθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της 
Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων 
∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2010».   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα τοποθετηθεί 
επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της 

∆ιενέργειας Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης  

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά  

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο κυκλοφόρησε έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών στην ολομέλεια της Βουλής στις 6 Ιουλίου 
2010.  Ωστόσο, η συζήτησή του αναβλήθηκε από την ολομέλεια του σώματος στις 8 
Ιουλίου, 7 Οκτωβρίου και 2 ∆εκεμβρίου 2010.   

 Σημειώνεται ότι παράκληση για αναβολή της συζήτησης του νομοσχεδίου 
διαβιβάστηκε στη Βουλή από τον Υπουργό Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με 
γραπτή επιστολή του, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010.  Ειδικότερα, στην εν λόγω 
επιστολή αναφέρεται ότι κρίνεται αναγκαία η αναβολή της συζήτησης του 
νομοσχεδίου, έτσι ώστε να δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος, για να μελετηθεί το 
ενδεχόμενο τροποποίησης ορισμένων προνοιών του προτεινόμενου νόμου, αν τελικά 
αυτό προκύψει στα πλαίσια διαβουλεύσεων που θα πραγματοποιηθούν.   

 Όπως είναι γνωστό, σκοπός του νομοσχεδίου είναι η θεσμοθέτηση ενός 
μηχανισμού υιοθέτησης κοινοτικών κανονισμών, κοινοτικών Οδηγιών, κοινοτικών 
αποφάσεων, κοινών δράσεων και κοινών θέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς 
και αποφάσεων του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών που αποσκοπούν 
στην εισαγωγή καθεστώτος ελέγχου ή στη γενική απαγόρευση της εμπορίας και 
διακίνησης ορισμένων ειδών ή της διενέργειας ορισμένων δραστηριοτήτων σε σχέση 
με αυτά.  Επιπρόσθετα, το νομοσχέδιο στοχεύει στην εκπλήρωση οποιασδήποτε 
άλλης παρόμοιας διεθνούς υποχρέωσης ή δέσμευσης της ∆ημοκρατίας, την οποία η 
∆ημοκρατία έχει αναλάβει ως συμβαλλόμενο μέρος διεθνών καθεστώτων ή 
οργανισμών. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
με νέα επιστολή του, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010, διαβίβασε στη Βουλή την 
παράκληση για άμεση προώθηση του νομοσχεδίου για το λόγο ότι αυτό είναι 
εναρμονιστικό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και αφού, σε νέα συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 6 ∆εκεμβρίου 2010 πήρε τη διαβεβαίωση από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ότι εξακολουθούν να 
υποστηρίζουν το κείμενο του νομοσχεδίου, όπως αυτό διαμορφώθηκε στη βάση όσων 
αναφέρονται στην πρώτη έκθεσή της, η επιτροπή κατέληξε στην ίδια κατά πλειοψηφία 
απόφασή της, που είχε διατυπωθεί στην πρώτη έκθεσή της. 
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 Συγκεκριμένα, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, υιοθέτησε τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο 
πάνω, και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού διαμορφωθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Εισαγωγής και  Εξαγωγής Ελεγχόμενων 
Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2010». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα τοποθετηθεί 
επί του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 3. 

 Απαγόρευση εισαγωγής ή εξαγωγής ελεγχόμενων ειδών ή διενέργειας 
ελεγχόμενης δραστηριότητας.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση εισαγωγής ή εξαγωγής ή διενέργειας ελεγχόμενης 
δραστηριότητας χωρίς άδεια.  Άρθρο 5. 

 Αίτηση για έκδοση άδειας.  Άρθρο 6. 

 Έκδοση άδειας.  Άρθρο 7. 

 Τήρηση μητρώου.  Άρθρο 8. 

 Ακύρωση, τροποποίηση και αναστολή άδειας.  Άρθρο 9. 

 Υποχρεώσεις του κατόχου άδειας.  Άρθρο 10. 

 Εξουσία απαίτησης παροχής πληροφοριών και προσαγωγής στοιχείων, 
εγγράφων κ.λπ.  Άρθρο 11. 

 Στέρηση δικαιώματος υποβολής αίτησης για άδεια.  Άρθρο 12. 

 Εξουσίες έρευνας και συνεργασία με άλλες αρχές της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 13. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 14. 

 Εξουσίες ∆ικαστηρίου.  Άρθρο 15. 

 Ποινική ευθύνη.  Άρθρο 16. 

 Κατάσχεση και δήμευση ελεγχόμενων ειδών.  Άρθρο 17. 

 ∆ιενέργεια ανακρίσεων.  Άρθρο 18. 

 Τεκμήρια.  Άρθρο 19. 
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 Συμβιβασμός αδικημάτων.  Άρθρο 20. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 21. 

 Εξουσία έκδοσης διαταγμάτων.  Άρθρο 22. 

 Συμβουλευτικές υπηρεσίες και συνδρομή κυβερνητικών τμημάτων και/ή 
εμπειρογνωμόνων.  Άρθρο 23. 

 Συνεργασία με άλλα κράτη μέλη ή τρίτες χώρες.  Άρθρο 24. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 24; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 24 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εισαγωγής και Εξαγωγής 
Ελεγχόμενων Ειδών και της ∆ιενέργειας Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 
2011.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 4, 5 και 6 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

(Γελώντας) 

 Ήταν μια συνεδρία εξπρές, ρεκόρ!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εν βρίσκεται η ίσια μας.  Μάλιστα.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με τον κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί  Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.001-2011). 

Οικονομικών   Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί  Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών του 2011 

Οικονομικών   Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
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Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.002-2011).  

Παθόντων  

3. Ο περί της Ρύθμισης της 
Λειτουργίας των Καταστημάτων 
και των Όρων Απασχόλησης των 
Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011.  
(Αρ. Φακ. 23.01.052.003-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου 
του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.004-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί των Οχημάτων στο Τέλος 
του Κύκλου Ζωής τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.005-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

6. Ο περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης 
Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών 
και Υπηρεσιών στους τομείς του 
Ύδατος, της Ενέργειας, των 
Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και 
για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.006-2011). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

7. Ο περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και  Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.007-2011). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

8. Ο περί της Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.008-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

9. Ο περί της Σύμβασης ∆ιεθνούς 
Πολιτικής Αεροπορίας του 1944 
και ∆εκατριών Πρωτοκόλλων 
αυτής του 1947 έως 1984 
(Κυρωτικός) και περί Συναφών 
Θεμάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011.  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.009-2011). 

10. Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων 
Οικολογικού Σχεδιασμού των 
Συνδεόμενων με την Ενέργεια 
Προϊόντων Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.010-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

11. Ο περί Παροχής Ειδικής 
Χορηγίας σε Τυφλούς Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.011-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

12. Ο περί Παροχής Επιδόματος 
∆ιακινήσεως εις Αναπήρους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.012-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

13. Ο περί ∆ικηγόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.013-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Νομικών  

14. Ο περί της Χρονομεριστικής 
Σύμβασης, Μακροπρόθεσμων 
Προϊόντων ∆ιακοπών, 
Μεταπώλησης και Ανταλλαγής 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.014-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

15. Ο περί Πιστοποιούντων 
Υπαλλήλων Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.015-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

16. Ο περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.016-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

17. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρίες του 2011 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.017-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

18. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Συμβουλίου Ελαιοκομικών 
Προϊόντων του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.018-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

19. Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και 
Λατομείων (Τροποποιητικός) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων   
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Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.019-2011). 

Περιβάλλοντος  

20. Ο περί Ασφάλειας και Υγείας 
στην Εργασία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.020-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

21. Ο περί του Αναθεωρημένου 
Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη 
του 1996 (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.021-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εξωτερικών  

22. Ο περί της Συνολικής 
Συμφωνίας-Πλαίσιο Εταιρικής 
Σχέσης και Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και 
των Κρατών Μελών της, αφενός, 
και της ∆ημοκρατίας της 
Ινδονησίας, αφετέρου, 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.022-2011). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών  

23. Ο περί ∆ιαχείρισης της 
Ασφάλειας των Οδικών 
Υποδομών Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.023-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

24. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.024-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

25. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.025-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

26. Ο περί Μεταφοράς 
Αναπτυξιακών ∆ικαιωμάτων 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.026-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

27. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2011 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.027-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

28. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων του 
2011 Νόμος του 2011. 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.028-2011). 

29. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 
2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.029-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

30. Ο περί Σπόρων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.030-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

31. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής 
Υγείας - Θέσεις Πρώτου Ειδικού 
Ψυχολόγου, Ανώτερου Ειδικού 
Ψυχολόγου, Ειδικού Ψυχολόγου 
Α΄ και Ειδικού Ψυχολόγου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.001-2011). 

Υγείας  Νομικών   

32. Οι περί Εμπορικών 
Αντιπροσώπων (Συγκρότηση και 
Λειτουργία Συμβουλίου, Εγγραφή 
Μέλους και Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.002-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

33. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (Συντάξεις και 
Χορηγήματα στους Υπαλλήλους 
του Οργανισμού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.003-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

34. Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (∆ιάρθρωσις 
και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.004-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

35. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Εθνικοί Κανονισμοί Ασφάλειας 
Πολιτικής Αεροπορίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.005-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

36. Οι περί της Σύμβασης ∆ιεθνούς 
Πολιτικής Αεροπορίας 
(Πιστοποίηση και Κρατική 
Εποπτεία Αεροδρομίων) 
Κανονισμοί του 2011. 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 
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(Αρ. Φακ. 23.03.048.006-2011). 

37. Οι περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης 
Υδάτων (Έντυπα) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.007-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

38. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Μέτρα Εποπτείας και 
Συμμόρφωσης των Οργανισμών 
με Ορισμένους Κανονισμούς και 
Επιβολή Κυρώσεων) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.008-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

39. Οι περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Κοτόπουλων 
που Εκτρέφονται για Παραγωγή 
Κρέατος) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.009-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

40. Οι περί του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Πόλης 
Χρυσοχούς (∆ιάρθρωση και Όροι 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.010-2011). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

41. Οι περί Μεταλλείων και 
Λατομείων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.011-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

42. Οι περί Σπόρων (Εγγραφή 
Φυτικών Γενετικών Πόρων των 
Λαχανικών στον Εθνικό 
Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.012-2011).  

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

43. Οι περί Μέτρων Προστασίας 
κατά της Εισαγωγής και 
Εξάπλωσης Οργανισμών 
Επιβλαβών για τα Φυτά και 
Φυτικά Προϊόντα (Επίσημα 
Μέτρα για την Παρεμπόδιση της 
Εξάπλωσης και Καταπολέμησης 
του Επιβλαβούς Οργανισμού 
Seiridium cardinale) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.013-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

44. Οι περί των Ουσιών που 
Καταστρέφουν τη Στιβάδα του 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 

Περιβάλλοντος  
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Όζοντος (Υποχρεώσεις 
αναφορικά με Ελεγχόμενες 
Ουσίες, Προϊόντα και Εξοπλισμό) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.138-2010). 

Περιβάλλοντος   

45. Οι περί Ρύθμισης της 
Ενεργειακής Απόδοσης των 
Κτιρίων (Επιθεώρηση 
Συστημάτων Θέρμανσης με 
Λέβητες) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.139-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

46. Οι περί των Ουσιών που 
Καταστρέφουν τη Στιβάδα του 
Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.140-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Περιβάλλοντος  

47. Έκθεση όσον αφορά την 
παραχώρηση εγκρίσεων που 
δόθηκαν από τον Υπουργό 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού προς το Ταμείο για 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας, σύμφωνα με το 
άρθρο 5(1) του περί 
Προϋπολογισμού του Ταμείου 
για Προώθηση και Ενθάρρυνση 
της Χρήσης Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 
2010 Νόμου του 2010. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Πρόταση νόμου Κατατέθηκε από Παραπέμπεται  
στην επιτροπή 

  Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.001-2011). 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εσωτερικών 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Eρωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.467, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη σε ερώτησή μου με αριθμό 23.06.009.05.01.047 ότι στην Κύπρο 
υπάρχουν εγγεγραμμένα δύο προϊόντα τα οποία περιέχουν τη χημική ουσία 
methylisothiazolinone (MIT). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα δύο προϊόντα που περιέχουν την ουσία methylisothiazolinone 
(MIT).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.468, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από την απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.05.01.088 ότι η 
ημερομηνία λήξης υποβολής των προσφορών για παροχή υπηρεσιών για διερεύνηση 
της δυνατότητας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από τα υφιστάμενα φράγματα της 
Κύπρου ήταν η 27η Σεπτεμβρίου 2010. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα υποβολής των προσφορών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.469, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Την Πέμπτη, 2 ∆εκεμβρίου 2010, ο Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ανέγνωσε προ ημερησίας διατάξεως στην ολομέλεια της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ομόφωνη δήλωση του σώματος μέσω της οποίας όλα τα κόμματα 
ομόφωνα καταδίκασαν την αναφορά του γενικού γραμματέα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών κ. Μπαν Κι-μουν στην τελευταία 
έκθεσή του προς το Συμβούλιο Ασφαλείας περί βουλευτικών εκλογών στη “νότια 
Κύπρο”.  Συγκεκριμένα, η δήλωση του Προέδρου της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ανάμεσα σε άλλα, έλεγε τα εξής:  “Ο γενικός γραμματέας με την αναφορά αυτή, που 
προκαλεί ερωτήματα και απορίες ως προς τη σκοπιμότητά της, διέπραξε σφάλμα και 
δη έναντι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η οποία είναι ανεξάρτητο κράτος μέλος του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.  Οποιαδήποτε ενέργεια μπορεί να ληφθεί ως εξίσωση 
του νόμιμου και διεθνώς αναγνωρισμένου κράτους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την 
αποσχισθείσα στο κατεχόμενο τμήμα της Κύπρου οντότητα, η οποία έχει καταδικαστεί 
από τον ίδιο τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, έπρεπε να είχε αποφευχθεί.”   

 Γνωρίζω ότι ο κατοχικός ηγέτης Έρογλου διαμαρτυρήθηκε με επιστολή του στο 
γενικό γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών κ. Μπαν Κι-μουν, γιατί στην ίδια 
έκθεση αναφέρεται σε “κυπριακό λαό”, υποδεικνύοντάς του ότι στην Κύπρο τάχα 
υπάρχουν δύο λαοί.  Είναι αξιοθαύμαστο το θράσος των κατακτητών!  Το παράνομο, 
σύμφωνα με αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών, κατοχικό προτεκτοράτο απευθύνεται 
προς το γενικό γραμματέα του Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών και του 
υποδεικνύει να συμμορφωθεί με την παρανομία, κατά παράβαση και της 
υποτιθέμενης συμφωνημένης βάσης για λύση του Κυπριακού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει αποστείλει παρόμοια επιστολή εκ μέρους της κυπριακής 
κυβέρνησης, ώστε να θέσει ενώπιον του γενικού γραμματέα του Συμβουλίου 
Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών τη διαμαρτυρία της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
την ατυχή αναφορά του περί “νότου” και να απαντήσει στην πρόκληση του Έρογλου, 
καθώς και αν υπάρχουν πληροφορίες για την αντίδραση της γραμματείας του 
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Συμβουλίου Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών σε σχέση με την προκλητική επιστολή 
του Έρογλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.470, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κύπρος παραπέμπεται στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, 
γιατί δεν έχει συμμορφωθεί με την Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που καθορίζει τα 
όρια ρύπανσης από αιωρούμενα σωματίδια (PM10-PM2,5).  Η έρευνα του Institute of 
Process Engineering and Power Plant Technology (IVD), Department of Air Quality 
Control, Universität  Stuttgart, με τίτλο “Προκαταρκτική εκτίμηση της ποιότητας του 
ατμοσφαιρικού αέρα στην Κύπρο (τελική έκθεση 2004)” παραθέτει σοβαρά στοιχεία 
που αποδεικνύουν ότι η συνολική συνεισφορά των εξωγενών παραγόντων 
περιορίζεται μόνο σε ένα ποσοστό του 10-15%.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, τις 
τελευταίες εκατόν ημέρες είχαμε στην Κύπρο υπερβάσεις των ορίων σχεδόν όλες τις 
ημέρες, χωρίς να υπάρχει ούτε ένα σοβαρό περιστατικό μεταφοράς σκόνης από τη 
Σαχάρα.  Υπάρχουν σοβαροί λόγοι, που έχουν να κάνουν με την υπερβολική χρήση 
των ιδιωτικών αυτοκινήτων, την έλλειψη πεζοδρομίων, την ύπαρξη πολλών άδειων 
οικοπέδων στις πόλεις μας, την έλλειψη χώρων πρασίνου στις αστικές περιοχές κ.λπ., 
που επιδεινώνουν την ήδη βεβαρημένη κατάσταση από το ξηρό κλίμα, την ανομβρία 
και τους άλλους φυσικούς παράγοντες (π.χ. το άλας της θάλασσας ή τα περιστατικά 
αμμοθύελλας). 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυπριακή κυβέρνηση προτίθεται να λάβει μέτρα για τη μείωση 
των ορίων της συγκέντρωσης σκόνης (αιωρούμενων σωματιδίων) στην ατμόσφαιρα 
της Κύπρου και για τον περιορισμό των ανθρωπογενών πηγών πρόκλησης της 
ρύπανσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.471, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σύμφωνα με πρόσφατη έρευνα που διεξήγαγε το 
Ευρωπαϊκό Κέντρο για την Ατμόσφαιρα και τις Κλιματικές Αλλαγές, για λογαριασμό 
της Υπηρεσίας Περιβάλλοντος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σχεδόν μισό εκατομμύριο 
Ευρωπαίοι πολίτες (στις 27 χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης) πεθαίνουν κάθε χρόνο 
από συγκεκριμένες ασθένειες, λόγω της ατμοσφαιρικής ρύπανσης από τα 
αιωρούμενα σωματίδια, κυρίως από τα σωματίδια PM2.5.  Για τα μικρότερα σωματίδια 
των PM2.5, δηλαδή αυτά που έχουν διάμετρο μικρότερη από 2,5μm, (δηλαδή έχουν 
περίπου 20 φορές μικρότερη διάμετρο από το πάχος μιας ανθρώπινης τρίχας), δεν 
υπάρχει ακόμα δεσμευτικό όριο από την Ευρωπαϊκή Ένωση, παρά μόνο ενδεικτικοί 
στόχοι.  Η Παγκόσμια Οργάνωση Υγείας έθεσε ως όριο τα 10μg/m3.  Οι μετρήσεις για 
την Κύπρο έδειξαν ότι ιδιαίτερα στις αστικές περιοχές σημειώνονται υπερβάσεις αυτού 
του ορίου σχεδόν καθημερινά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν καταγραφεί θάνατοι που να οφείλονται σε καρδιαγγειακές 
παθήσεις και καρκίνο του πνεύματος από τη ρύπανση από τα PM2.5.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.472, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση της ερώτησής μου με αριθμό 23.06.009.05.01.229, ημερομηνίας 
28 Σεπτεμβρίου 2010, μου δόθηκε να καταλάβω ότι το πρώτο κτίριο γραφείων της 
Μετεωρολογικής Υπηρεσίας της Κύπρου, που αυτή τη στιγμή είναι εγκαταλειμμένο και 
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έχει υποπέσει σε αχρηστία, δεν μπορεί να παραχωρηθεί στη Μετεωρολογική 
Υπηρεσία, ώστε να αναπαλαιωθεί και να φιλοξενήσει τα εκθέματα του 
Μετεωρολογικού Μουσείου.  Ο λόγος που αναφέρεται στη σχετική επιστολή είναι ότι 
στο χώρο του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου που βρίσκεται το εν λόγω κτίριο θα 
ανεγερθεί το νέο Κυπριακό Μουσείο και ότι οποιαδήποτε αλλαγή χρήσης του από 
συναφείς λειτουργίες ενδέχεται να δημιουργήσει αντικειμενικές δυσκολίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι ακριβώς σκοπεύει να κάνει το συγκεκριμένο κτίριο, αν σκοπεύει να 
το αναπαλαιώσει ή να το κατεδαφίσει, για να προχωρήσει με τα σχέδια για το νέο 
Κυπριακό Μουσείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.473, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε δρόμους της Γεροσκήπου διαρρέουν λύματα από 
βόθρους πολυκατοικίας.  Όπως έχω επίσης πληροφορηθεί, οι παραπονούμενοι έχουν 
απευθυνθεί στο δήμο Γεροσκήπου και στο Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου, έχουν 
καλέσει την αστυνομία και τις Υγειονομικές Υπηρεσίες, χωρίς ωστόσο να λυθεί το 
πρόβλημα που αντιμετωπίζουν.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει δοθεί προτεραιότητα στη σύνδεση με το αποχετευτικό των 
πολυκατοικιών που αντιμετωπίζουν πρόβλημα με διαρροή λυμάτων και αν έχουν 
ληφθεί μέτρα αντιμετώπισης του προβλήματος αυτού, που εγκυμονεί κινδύνους για 
την υγεία και το περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.474, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι τελευταίες πληροφορίες που δημοσιεύθηκαν μέσω 
του ιστότοπου της “wikileaks” επιβεβαιώνουν το γεγονός της παράνομης χρήσης του 
αεροδρομίου των βρετανικών βάσεων Ακρωτηρίου από αμερικανικά πολεμικά και 
κατασκοπευτικά αεροπλάνα.  Σύμφωνα με τις πληροφορίες που διέρρευσαν, οι 
Αμερικανοί διεξήγαγαν το 2008 αριθμό κατασκοπευτικών πτήσεων στο Λίβανο μέσω 
του αεροδρομίου της βρετανικής βάσης Ακρωτηρίου.  Σύμφωνα με τη Συνθήκη 
Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, δεν επιτρέπεται η χρήση των βρετανικών 
βάσεων από δυνάμεις άλλων χωρών ούτε βεβαίως για επιθετικές ενέργειες.  Η χρήση 
των βάσεων επιτρέπεται κατά τη συνθήκη μόνο για την άμυνα της Βρετανίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν γίνεται χρήση του αεροδρομίου των βρετανικών βάσεων για τις 
υπερπτήσεις αεροσκαφών που ευθύνονται για τους χημικούς αεροψεκασμούς, καθώς 
και αν έχουν διερευνηθεί οι πληροφορίες που αφορούν τη χρήση των βρετανικών 
βάσεων από ξένες δυνάμεις (π.χ. Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής) για επιχειρήσεις σε 
βάρος άλλων τρίτων χωρών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.475, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δεκάδες ιδιοκτήτες γης είναι “εγκλωβισμένοι” σε 
περίκλειστες ιδιοκτησίες, οι οποίες χάνουν την αξία τους, με αποτέλεσμα οι ίδιοι να 
γίνονται θύματα εκμετάλλευσης. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει οποιοσδήποτε τρόπος, στα πλαίσια της πολεοδομικής 
μεταρρύθμισης, να “ελευθερωθούν” τα περίκλειστα οικόπεδα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.476, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο σκουπιδότοπο στο Βατί Λεμεσού σημειώνονται 
περιστατικά καύσης σκουπιδιών, των οποίων ο μολυσμένος καπνός δηλητηριάζει 
ολόκληρη ζώνη από κατοικίες και χωριά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυπριακή κυβέρνηση προτίθεται να εκπονήσει μελέτη για τις 
επιπτώσεις στο περιβάλλον και στην υγεία των κατοίκων της περιοχής από την 
πολύχρονη λειτουργία του σκυβαλότοπου στο Βατί, καθώς και για τα μέτρα που 
προτίθεται να λάβει, για να σταματήσουν οι πυρκαγιές στην περιοχή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.477, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω ενημερωθεί ότι μέρος του μόλου στο αλιευτικό καταφύγιο της Αγίας 
Τριάδας στο Παραλίμνι έχει υποχωρήσει, με αποτέλεσμα να διατρέχουν άμεσο 
κίνδυνο οι πεζοί και η διέλευση των αυτοκινήτων των επαγγελματιών ψαράδων να έχει 
καταστεί αδύνατη. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το θέμα αυτό και κατά πόσο έχουν προγραμματιστεί έργα 
για το εν λόγω αλιευτικό καταφύγιο και, εάν ναι, ποια είναι αυτά και πότε υπολογίζεται 
να αρχίσουν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.478, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Το κοινοτικό συμβούλιο Λειβαδιών έχει πάρει έγκριση για ανέγερση μνημείου 
πεσόντων και αγνοουμένων.  Το έργο χρηματοδοτήθηκε από το κράτος. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Ποιοι οι λόγοι για τους οποίους στη συνέχεια η απόφαση άλλαξε και 
περιορίστηκε σε μνημείο πεσόντων και όχι αγνοουμένων; 

2. Η χρηματοδότηση του έργου έχει αναπροσαρμοστεί; 

3. Ποιοι οι λόγοι για τους οποίους έχουν εξαιρεθεί οι αγνοούμενοι από το μνημείο; 

4. Προτίθεται η αρμόδια αρχή να επανορθώσει για το απαράδεκτο αυτό λάθος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.479, ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ύψος του ποσού που λαμβάνει η Κύπρος από το Ευρωπαϊκό 
Κοινωνικό Ταμείο στο μεταναστευτικό πυλώνα, καθώς και σε ποιον ή ποιους 
κατανέμεται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.480, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσοι Κύπριοι ασθενείς έτυχαν ιατρικής περίθαλψης τα τελευταία πέντε χρόνια 
σε ιατρικά κέντρα του εξωτερικού βάσει του σχεδίου αποστολής ασθενών στο 
εξωτερικό; 

2. Σε ποιο ποσό ανήλθε το ολικό κόστος της πενταετούς δαπάνης και τι ποσό 
δαπανήθηκε κατά έτος; 

3. Για ποιους λόγους το αρμόδιο υπουργείο δεν έχει προχωρήσει μέχρι σήμερα 
σε υπογραφή συμφωνίας με εξειδικευμένα ιατρικά κέντρα του εξωτερικού για 
κατευθείαν αποστολή ασθενών για ιατρική περίθαλψη προς όφελος του 
δημοσίου; 

4. Ποια μέτρα λαμβάνονται για αντιμετώπιση του φαινομένου της υπερχρέωσης 
από τους εν Κύπρω αντιπροσώπους αυτών των ιατρικών κέντρων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.481, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα για τα 
χρονοδιαγράμματα εκτέλεσης των πιο κάτω έργων στην κοινότητα Λυμπιών: 

1. Ανάπλαση της πλατείας Αγίου Γεωργίου. 

2. Ολοκλήρωση του αποχετευτικού συστήματος της κοινότητας Λυμπιών. 

3. Αντικατάσταση σωλήνων πόσιμου νερού. 

4. Ολοκλήρωση των εργασιών από το Κτηματολόγιο για την εκμίσθωση της γης 
που θα χρησιμοποιηθεί για τη δημιουργία κτηνοτροφικής περιοχής. 

5. ∆ημιουργία αίθουσας πολλαπλών χρήσεων για τις ανάγκες της κοινότητας. 

6. ∆ημιουργία βιοτεχνικής περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.482, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στις 17 ∆εκεμβρίου 2010 η Κυπριακή ∆ημοκρατία υπέγραψε συμφωνία με το 
Ισραήλ για καθορισμό του ορίου των Αποκλειστικών Οικονομικών Ζωνών (ΑΟΖ) 
μεταξύ των δύο χωρών.  Αντιλαμβάνομαι πως παρόμοιες συμφωνίες έχουν συναφθεί 
και με την Αίγυπτο και το Λίβανο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιες άλλες γειτονικές χώρες εκκρεμεί ο καθορισμός των ορίων 
των ΑΟΖ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και για ποιους λόγους παρατηρείται 
καθυστέρηση στην επίτευξη τελικών συμφωνιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.483, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι δημιουργείται σοβαρό πρόβλημα με την ισχύουσα 
νομοθεσία που αφορά τους χώρους στάθμευσης που απαιτούνται για την έκδοση 
πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών οικιών και ιδιαίτερα πολυκατοικιών.  Όπως 
είναι σήμερα η κατάσταση, τα περισσότερα αυτοκίνητα των ενοίκων δεν καλύπτονται 
από τους αδειούχους χώρους στάθμευσης.  Ως αποτέλεσμα, τα περισσότερα οχήματα 
σταθμεύονται στους δρόμους, κατά μήκος οδών, επί των πεζοδρομίων κ.ο.κ., 
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παρεμποδίζοντας έτσι τη διακίνηση των πεζών, κυρίως των ηλικιωμένων, των 
παραπληγικών και των γονέων με παιδικά καροτσάκια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν αναγνωρίζει το πρόβλημα και αν υπάρχει η πρόθεση να 
τροποποιηθεί η νομοθεσία, ώστε να καλύπτονται όλα ή σχεδόν όλα τα αυτοκίνητα των 
ενοίκων από τους απαιτούμενους χώρους στάθμευσης, ιδιαίτερα στις περιπτώσεις 
πολυκατοικιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.484, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι δεν έχει εγκριθεί οποιαδήποτε χορηγία για το 
πρόγραμμα “Καταναλωτική αγωγή γονέων και παιδιών”, που υπέβαλε ο Σύνδεσμος 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού.  Το συγκεκριμένο πρόγραμμα, όπως πληροφορήθηκα, πέρσι είχε μεγάλη 
επιτυχία στη Λευκωσία και στόχος του Συνδέσμου Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής 
ήταν να επεκταθεί και σε άλλες επαρχίες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους το Υπουργείο Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού αποφάσισε να μην εγκρίνει τη χορηγία για το πρόγραμμα 
“Καταναλωτική αγωγή γονέων και παιδιών”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.485, ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα ποια είναι η 
θέση του ως προς το αίτημα των Συνδέσμων Γονέων Γαλάτας και Κακοπετριάς, 
καθώς και των προέδρων και των μελών των κοινοτικών συμβουλίων του 
συμπλέγματος για ανέγερση νέου περιφερειακού δημοτικού σχολείου και 
νηπιαγωγείου στην τοποθεσία Αγίου Γεωργίου, μεταξύ Κακοπετριάς και Γαλάτας. 

 ∆εδομένου ότι υπάρχει ήδη μεγάλη καθυστέρηση, ερωτάται ο αρμόδιος 
υπουργός για το χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.486, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει σχετικά και καταθέσει 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων αναλυτικά στοιχεία για τις αντιμισθίες όλων των 
δημάρχων και δημοτικών συμβούλων για το έτος 2010.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.487, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχουμε ενημερωθεί ότι κατά την πρόσφατη κακοκαιρία έχει υποστεί ζημιές 
μονάδα εκτροφής κοτόπουλων στην κτηνοτροφική περιοχή ∆ρομολαξιάς. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να παραχωρήσει τόσο στη συγκεκριμένη 
μονάδα όσο και στις άλλες μονάδες στην περιοχή, που έχουν επίσης υποστεί ζημιές 
από την κακοκαιρία, οικονομική βοήθεια για την κάλυψη των ζημιών τους, έτσι ώστε 
να μπορέσουν να επαναλειτουργήσουν κανονικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.488, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα ολοκληρωθεί ο δρόμος Ladies’ Mile-Ακρωτηρίου, ποιοι οι 
λόγοι της καθυστέρησης και ποιο το σχετικό χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του εν 
λόγω έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.489, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει ανάγκη επανεκτίμησης της επιδημιολογικής 
μελέτης για τις επιπτώσεις από τις κεραίες στο Ακρωτήρι μετά και την πάροδο των 
δέκα χρόνων λειτουργίας τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.490, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο αυτοτελώς εργαζόμενος, π.χ. οδηγός ταξί, ο οποίος 
εργάζεται πέραν των έξι μηνών δικαιούται ανεργιακό επίδομα κατά τη διάρκεια της 
κλειστής περιόδου και, εάν όχι, για τους λόγους για τους οποίους δεν μπορεί να το 
λάβει, καθώς και αν πρόκειται να γίνει τροποποίηση, για να καταστεί και αυτός 
λήπτης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.491, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι πολλές διαζευγμένες γυναίκες αντιμετωπίζουν σοβαρό 
πρόβλημα με τις περιπτώσεις εκείνες όπου οι διαζευγμένοι σύζυγοι αρνούνται να 
πληρώσουν τη δεδικασμένη διατροφή.  Μέσα σε συνθήκες οικονομικής κρίσης, οι 
μονογονεϊκές αυτές οικογένειες αντιμετωπίζουν μεγάλο και σοβαρό πρόβλημα 
επιβίωσης.  Μια πιθανή λύση θα ήταν το Τμήμα Ευημερίας να καλύπτει τη διαφορά 
και ο διαζευγμένος σύζυγος να χρωστά πλέον στο κράτος.  ∆ιερωτώμαι αν υπάρχει 
τέτοια πιθανότητα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν πρακτικές λύσεις για την αντιμετώπιση αυτού του 
υπαρκτού προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.492, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Mε παλαιότερη απάντηση του αρμόδιου υπουργού στην ερώτησή μου με αρ. 
23.06.009.04.934, που αφορούσε την εφαρμογή του πρωτοποριακού συστήματος 
ελέγχου των διαρροών του δικτύου υδατοπρομήθειας Πάφου μέσω δορυφορικής 
παρατήρησης και ηλεκτρονικών υπολογιστών, πληροφορήθηκα ότι “το Τ.Α.Υ. 
προχώρησε στη σύνταξη ʽΕνιαίου Κώδικα Καλής Πρακτικής ∆ιαχείρισης και 
Λειτουργίας ∆ικτύωνʼ σε συνεργασία με τα Συμβούλια Υδατοπρομήθειας, την Ένωση 
∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η σύνταξη του εν λόγω κώδικα και, εάν ναι, 
όπως τον αποστείλει στη Βουλή των Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.493, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Στην ερώτησή μου ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010 με αρ. 23.06.009.04.1349 
ζητούσα στοιχεία για την επιτυχία του προγράμματος ενημέρωσης και προώθησης 
αγροτικών “προϊόντων καλαθιού”, που υλοποιήθηκε από τον Παναγροτικό Σύνδεσμο 
Κύπρου.  Μου έκανε ιδιαίτερη εντύπωση το γεγονός ότι στην απάντηση του αρμόδιου 
υπουργού ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2010 γίνεται αναφορά σε στοιχεία που 
αφορούν την επιτυχία άλλου προγράμματος το οποίο διαχειρίστηκε ο Παναγροτικός 
και όχι αυτά που ζήτησα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με τον ίδιο αναλυτικό τρόπο για την επιτυχία του προγράμματος 
προώθησης “προϊόντων καλαθιού”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.494, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι γυναίκες οι οποίες εργάζονται στον ιδιωτικό τομέα, 
όταν παίρνουν άδεια μητρότητας, λαμβάνουν μειωμένο επίδομα θερινής άδειας κατά 
τη διάρκεια του χρόνου εξαιτίας της παροχής του επιδόματος μητρότητας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να αναφέρει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τους λόγους για τους οποίους οι γυναίκες αυτές λαμβάνουν μειωμένο μισθό κατά τη 
διάρκεια της θερινής τους άδειας και αν η κυβέρνηση προτίθεται να αλλάξει τη 
νομοθεσία, για να σταματήσει αυτή η διάκριση εις βάρος των γυναικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.495, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή Αγίων Τριμιθιάς στην επαρχία 
Λευκωσίας λειτουργεί ζωολογικός κήπος, ανοικτός στο κοινό, στον οποίο φιλοξενείται 
σημαντικός αριθμός ζώων, περιλαμβανομένων και αγρινών, για τον οποίο δεν έχει 
ακόμη εξασφαλιστεί άδεια λειτουργίας ως ζωολογικός κήπος από τις Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες.  Όπως πληροφορήθηκα, έχει εκδοθεί πρόσφατα πολεοδομική άδεια και 
αναμένεται η εξέταση της μελέτης επιπτώσεων στο περιβάλλον, πριν να εξεταστεί το 
θέμα αδειοδότησής του.  Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με τους περί Προστασίας και 
Ευημερίας των Ζώων (∆ιατήρηση Άγριων Ζώων σε Ζωολογικούς Κήπους) 
Κανονισμούς του 2002 (Κ.∆.Π. 81/2002), οποιοδήποτε είδος ζώου το οποίο δεν 
αποτελεί ζώο συντροφιάς, μπορεί να διατηρείται μόνο σε εγκεκριμένες και 
αδειοδοτημένες εγκαταστάσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει εξεταστεί η μελέτη επιπτώσεων στο περιβάλλον και ποια ήταν 
η γνωμάτευση, καθώς επίσης και αν έχει εξεταστεί το θέμα αδειοδότησης του 
ζωολογικού κήπου στην περιοχή Αγίων Τριμιθιάς, και, αν δεν έχει αδειοδοτηθεί, γιατί 
εξακολουθεί να φιλοξενεί και να επιδεικνύει άγρια ζώα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.496, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις εξελίξεις της υπόθεσης κατεδάφισης του παράνομου 
υποστατικού Ζαβού στην περιοχή του δήμου Ιδαλίου, το οποίο επηρεάζει δυσμενώς 
την ποιότητα ζωής των κατοίκων της κοινότητας Ποταμιάς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.497, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη δραστηριότητα του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών 
στον τομέα της μελισσοκομίας, κατά πόσο πραγματοποιείται έρευνα στον εν λόγω 
τομέα και αν υπάρχει δυνατότητα συνεργασίας με άλλα ερευνητικά κέντρα και, εάν ναι, 
τι έχει γίνει μέχρι σήμερα, ενώ, εάν όχι, τι προτίθεται το ινστιτούτο να πράξει 
μελλοντικά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.498, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Η αρμόδια αρχή (δήμος Πολεμιδιών) προτίθεται να προβεί σε καθαρισμό του 
προαυλίου της πολυκατοικίας με αριθμό 14 στην οδό 26ος δρόμος στο 
συνοικισμό Μακαρίου Γ΄ στη Λεμεσό και, αν ναι, πότε; 

2. Η εν λόγω αρμόδια αρχή (δήμος Πολεμιδιών) λαμβάνει τα απαραίτητα μέτρα 
για εφαρμογή της νομοθεσίας για τους σκύλους που είναι στο προαύλιο της 
πολυκατοικίας αυτής και προτίθεται να προχωρήσει σε απομάκρυνσή τους;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.499, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πρόσφατη ανακοίνωση των Υγειονομικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας, για θέματα σήμανσης οι Υγειονομικές Υπηρεσίες επέβαλαν για το 
2009 διοικητικό πρόστιμο ή παρουσίασαν στο δικαστήριο 25 υποθέσεις και επεβλήθη 
συνολικό πρόστιμο €7.240, ενώ από τον Ιανουάριο μέχρι τον Οκτώβριο του 2010 
επεβλήθη συνολικό πρόστιμο €17.000 για 61 περιπτώσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες υποθέσεις οδηγήθηκαν στο δικαστήριο και ποια ήταν η 
κατάληξη των υποθέσεων αυτών.  Επίσης να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατάλογος όλων των υποθέσεων με τις αντίστοιχες καταδίκες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.500, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν 
αντιμετώπισε με τη δέουσα προσοχή και ενδιαφέρον την πρόταση του 
αναγνωρισμένου Κύπριου σκηνοθέτη Χρίστου Σιοπαχά για δημιουργία ταινίας 
αφιερώματος στον ποιητή Κυριάκο Χαραλαμπίδη, με αποτέλεσμα η προσπάθεια να 
κινδυνεύει με ματαίωση.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προβάλλει διάφορες 
γραφειοκρατικές δικαιολογίες για αυτή την απόφαση, η οποία προκαλεί έκπληξη και 
απορία.  Είναι γεγονός ότι υπήρχε τρόπος, όπως συνέβη και σε άλλες παρόμοιες 
περιπτώσεις, να ξεπεραστούν οι γραφειοκρατικές δυσκολίες και η ταινία ντοκιμαντέρ 
να τύχει επαρκούς χρηματοδότησης από τη Συμβουλευτική Επιτροπή 
Κινηματογράφου ή το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δε χρηματοδοτήθηκε επαρκώς η ταινία αφιέρωμα στον 
καταξιωμένο Κύπριο ποιητή και λογοτέχνη Κυριάκο Χαραλαμπίδη, καθώς και αν 
υπάρχει τρόπος να προχωρήσει ομαλά η δημιουργία της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.501, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή του Γαρύλλη μεταξύ Πάνω Πολεμιδιών 
και Παλόδιας γίνεται παράνομη απόρριψη μπάζων, αδρανών υλικών και οικιακών 
αποβλήτων. Παρά το γεγονός ότι έχουν αρχίσει τα έργα ανάπλασης της κοίτης του 
ποταμού Γαρύλλη και μετατροπής του σε γραμμικό πάρκο, στην περιοχή, η οποία 
βρίσκεται εκτός σχεδίων ανάπλασης, η κατάσταση είναι τραγική, αφού έχει μετατραπεί 
σε ανεξέλεγκτη χωματερή. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να λάβει μέτρα προς άρση της 
παρανομίας η οποία γίνεται σε βάρος του περιβάλλοντος και της υγείας των κατοίκων 
της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.502, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες που μεταδίδουν τα ΜΜΕ, για την αντιμετώπιση της 
εκτεταμένης φοροδιαφυγής η ελληνική κυβέρνηση προτίθεται μεταξύ άλλων να 
εφαρμόσει πιο αυστηρά κριτήρια διαβίωσης, να αυξήσει τα οικονομικά πρόστιμα και 
τις ποινές φυλάκισης για όσους φοροδιαφεύγουν και να επιταχύνει τις διαδικασίες 
εκδίκασης υποθέσεων φοροδιαφυγής και φοροαποφυγής. 

 ∆εδομένων της εκτεταμένης φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής που 
παρατηρείται στην Κύπρο, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων: 

1. κατά πόσο προτίθεται να υιοθετήσει κάποια από τα ανωτέρω μέτρα, όπως είναι 
τα κριτήρια διαβίωσης, 

2. ποια μέτρα λαμβάνει για την αντιμετώπιση του φαινομένου της φοροδιαφυγής 
και φοροαποφυγής, 

3. πόσες περιπτώσεις φοροδιαφυγής έχουν παραπεμφθεί στα δικαστήρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.503, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Μελετώντας την ετήσια έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, έχω διαπιστώσει 
ότι αρκετοί δήμοι της Κύπρου έχουν οφειλές δεκάδων εκατομμυρίων ευρώ στα ταμεία 
συντάξεων των υπαλλήλων τους.  Αναφέρω ενδεικτικά τους ακόλουθους δήμους: 

1. ∆ήμος Λεμεσού:  €73.195.446. 

2. ∆ήμος Λευκωσίας:  €34.691.116. 

3. ∆ήμος Λάρνακας:  €30.761.000. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Το θέμα αυτό απασχολεί την κυβέρνηση; 

2. Ποια είναι τα μέτρα που λαμβάνονται, για να υποχρεωθούν οι αρχές τοπικής 
αυτοδιοίκησης να καλύψουν τις συγκεκριμένες οφειλές; 

3. Υπάρχουν εποπτικοί μηχανισμοί που να αποτρέπουν ανάλογα φαινόμενα 
υπέρογκων ελλειμμάτων; 

4. Οι οφειλές αυτές των δήμων συνυπολογίζονται στο δημοσιονομικό έλλειμμα;»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.504, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Με παλαιότερο αναλυτικό υπόμνημά μου προς τον πρόεδρο του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), το οποίο επισυνάπτεται, είχα υποδείξει σειρά 
σοβαρών προβλημάτων που αντιμετωπίζει το κλειστό αθλητικό κέντρο “Κίτιον” στη 
Λάρνακα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα που το κράτος λαμβάνει, ώστε να επιλυθούν τα συγκεκριμένα λειτουργικά 
προβλήματα, που δυστυχώς περιορίζουν τη δυνατότητα πλήρους λειτουργίας του 
κέντρου και ομαλής άσκησης της νεολαίας και των αθλητών.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.505, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην υλοποίηση της 
προγραμματικής δέσμευσης για τη μείωση της θητείας των οπλιτών στην Εθνική 
Φρουρά και, αν ναι, βάσει ποιου χρονοδιαγράμματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.506, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το Κέντρο Υγείας Αθηένου εξυπηρετεί ολοένα και μεγαλύτερο αριθμό 
πολιτών.  Φιλοξενείται σήμερα σε ένα παλαιό, εντελώς ακατάλληλο και μη λειτουργικό 
κτίριο της περιόδου της αγγλοκρατίας, γι’ αυτό και επείγει η κτιριολογική αναβάθμισή 
του, ο εκσυγχρονισμός του εξοπλισμού και η ενίσχυση του προσωπικού του. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Υπάρχει σχεδιασμός ανέγερσης νέου και σύγχρονου κτιρίου για το Κέντρο 
Υγείας; 

2. Υπάρχει σχεδιασμός κτιριολογικής αναβάθμισης του υφιστάμενου 
πεπαλαιωμένου κτιρίου; 

3. Ποια μέτρα προβλέπεται να ληφθούν εντός του 2011 για εκσυγχρονισμό του 
εξοπλισμού και ενίσχυση του προσωπικού του κέντρου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.507, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Όπως έχω πληροφορηθεί, στις ένοπλες δυνάμεις σύγχρονων κρατών 
διεξάγονται περιοδικά στατιστικές έρευνες για τις απόψεις των μονίμων στελεχών για 
το στρατό και το στρατιωτικό επάγγελμα.  Βάσει αυτών των ερευνών και των 
ευρημάτων τους, σχεδιάζονται σύγχρονες πολιτικές για την αντιμετώπιση των 
προβλημάτων του κάθε στρατεύματος. 

 Στις έρευνες αυτές διερευνώνται, μεταξύ άλλων, θέματα που έχουν να κάνουν 
με τις μεταθέσεις, τις προαγωγές, την αξιοκρατία, τη μισθοδοσία, τις συνθήκες 
εργασίας, το επίπεδο του ηθικού και την εκπαίδευση. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχει διεξαχθεί παρόμοια έρευνα στην Εθνική Φρουρά και, αν ναι, ποια είναι 
τα πορίσματά της ή, αν όχι, κατά πόσο υπάρχει πρόθεση να διεξαχθεί ανάλογη 
έρευνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.508, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με την ετήσια έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για το 2009, στο 
δήμο Λάρνακας λειτουργούν δεκαοκτώ πρατήρια πετρελαιοειδών με άδεια λειτουργίας 
που εκδόθηκε αντικανονικά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Σε τι συνίσταται η εν λόγω αντικανονικότητα; 

2. Λαμβάνονται μέτρα συμμόρφωσης των πρατηρίων με τους όρους και τις 
προϋποθέσεις της νομοθεσίας; 

3. Η αντικανονική λειτουργία των πρατηρίων εγκυμονεί κινδύνους για τη δημόσια 
ασφάλεια;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.509, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο η αστυνομία έχει καταρτίσει κατάλογο αλλοδαπών Ευρωπαίων και 
υπηκόων τρίτων χωρών- που, σύμφωνα με πληροφορίες, ενδείξεις ή 
καταγγελίες, μπορεί να ενέχονται στη διάπραξη αδικημάτων και σε 
παραβατικές συμπεριφορές. 

2. Κατά πόσο έχει ζητηθεί από την αστυνομία να κινηθούν διαδικασίες απέλασής 
τους. 

3. Ποια τα διαβήματα στα οποία έχουν προβεί οι αρμόδιες υπηρεσίες του 
κράτους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.510, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το στάδιο στο οποίο βρίσκεται ο εκσυγχρονισμός του θεσμικού 
πλαισίου του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών, δεδομένης και της ανάγκης 
ταχείας προσαρμογής στην επικείμενη πλήρη απελευθέρωση του τομέα των 
ταχυδρομικών υπηρεσιών.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.511, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «O Παγκόσμιος Οργανισμός Υγείας προχώρησε στη δημιουργία ενός 
επιστημονικού και παγκοσμίως αποδεκτού συστήματος κατάταξης και ταξινόμησης 
της αναπηρίας με βάση τη λειτουργικότητα.  Το επίπεδο αναπηρίας του ατόμου με 
προβλήματα υγείας προκύπτει από την αξιολόγηση όλων των παραγόντων (σωματική 
βλάβη, κοινωνική συμμετοχή, ικανότητα απόδοσης) αντανακλώντας το επίπεδο της 
λειτουργικότητάς του. 
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 Οι εφαρμογές του νέου συστήματος αναφέρονται στους τομείς υγείας, 
κοινωνικής ασφάλισης, εκπαίδευσης, εργασίας, οικονομικών και ανάπτυξης, 
νομοθεσίας κ.ά.  Στη βάση αυτού του συστήματος εκδίδεται η Κάρτα Λειτουργικότητας 
Ατόμων με Αναπηρία, η οποία αφορά την αξιολόγηση του ατόμου με αναπηρία για τον 
προσδιορισμό της κατηγορίας της αναπηρίας, καθορίζει τις κοινωνικές παροχές και 
την περίοδο επαναξιολόγησής του και αποτελεί εν τέλει το “κλειδί” για όλες του τις 
συναλλαγές με τις υπηρεσίες του δημοσίου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο: 

1. έχει τεθεί σε ισχύ στην Κύπρο το σύστημα του ΠΟΥ για κατάταξη και 
ταξινόμηση της αναπηρίας με βάση τη λειτουργικότητα κι, αν όχι, πότε το 
σύστημα αυτό θα τεθεί σε ισχύ, καθώς και 

2. κατά πόσο υπάρχει σχεδιασμός για τη συνακόλουθη καθιέρωση-εισαγωγή της 
Κάρτας Λειτουργικότητας Ατόμων με Αναπηρία.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.512, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο υπάρχει ειδική διαδικασία για το διορισμό ως εκπαιδευτικών 
ατόμων με αναπηρίες. 

2. Ποια κριτήρια ισχύουν για το διορισμό τους. 

3. Πόσα άτομα με αναπηρίες υπηρετούν στις διάφορες βαθμίδες της εκπαίδευσης 
ως εκπαιδευτικοί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.513, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε αρκετές ευρωπαϊκές και άλλες χώρες το δικαίωμα ψήφου έχει επεκταθεί και 
στους πολίτες ηλικίας δεκαέξι ετών για τις τοπικές εκλογές σε μια προσπάθεια 
ενθάρρυνσης των νέων για ενεργότερη συμμετοχή στα κοινά. 

 Ενόψει των μεταρρυθμίσεων που προγραμματίζονται στο χώρο της τοπικής 
αυτοδιοίκησης παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σχεδιασμός ή έστω πρόθεση εκ μέρους της 
κυβέρνησης για παραχώρηση του δικαιώματος ψήφου στους δεκαεξάχρονους για τις 
επόμενες εκλογές της τοπικής αυτοδιοίκησης το 2011.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.514, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η λειτουργία του συστήματος εναέριας κυκλοφορίας LEFCO εκκρεμεί εδώ και 
χρόνια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Πότε αναμένεται η οριστική λειτουργία του συστήματος; 

2. Κατά πόσο ξεπεράστηκαν τα τεχνικά και λειτουργικά προβλήματα που 
εντοπίστηκαν στο δοκιμαστικό στάδιο; 
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3. Τι έχουν δείξει οι τελευταίες δοκιμές; 

4. Κατά πόσο ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα η πληροφορία ότι το 
λογισμικό του συστήματος είναι γραμμένο σε γλώσσα προγραμματισμού που 
έπαψε πλέον να χρησιμοποιείται;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.515, ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο τα οικόπεδα που θα παραχωρηθούν στους πρόσφυγες 
που διαμένουν σε τουρκοκυπριακά σπίτια στο δήμο Λευκάρων θα βρίσκονται στον εν 
λόγω δήμο, ώστε οι πρόσφυγες να παραμείνουν σ’ αυτόν, σύμφωνα και με το αίτημά 
τους, και, εάν ναι, πότε υπολογίζεται να τους παραχωρηθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.516, ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους, όταν απολυθεί ένας 
έφεδρος ή εθνοφύλακας ταγματάρχης ή λοχαγός, στο απολυτήριό του υποβαθμίζεται 
ο βαθμός του και αναγράφεται εκείνος του υπολοχαγού.  Παρακαλείται επίσης όπως 
ενημερώσει το σώμα αν αυτό πρόκειται να τροποποιηθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.517, ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ένας μεγάλος αριθμός αιτητών πολιτικού ασύλου ισχυρίζεται στους 
διαδρόμους των νοσοκομείων, αλλά και σε πολλούς άλλους χώρους ότι η Κυπριακή 
∆ημοκρατία δεν μπορεί να ελέγξει τα στοιχεία τα οποία προσκομίζουν, με αποτέλεσμα 
να σημειώνονται καταχρήσεις δημοσίου χρήματος.  ∆υστυχώς, μετά από έρευνα που 
έχω κάνει, διαπίστωσα ότι οι υπηρεσίες του κράτους ελέγχουν τα αποδεικτικά στοιχεία 
των αιτητών μόνο από το γραφείο και καμία άλλη επαλήθευση δε γίνεται.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Πώς γίνεται η διασταύρωση και επαλήθευση των στοιχείων που υποβάλλουν 
αλλοδαποί αιτητές για απόκτηση άδειας παραμονής στην Κύπρο ή για 
χορήγηση πολιτικού ασύλου, καθώς και για τη λήψη δημοσίου βοηθήματος ή 
άλλων συναφών οικονομικών βοηθημάτων; 

2. Πώς γίνεται η διασταύρωση και επαλήθευση των στοιχείων που προσκομίζουν 
Τουρκοκύπριοι, για να γίνουν λήπτες κρατικών οικονομικών βοηθημάτων; 

3. Πώς μπορεί ένας μεγάλος αριθμός ληπτών δημοσίου βοηθήματος ή 
επιδόματος ανεργίας να διαμένει στις κατεχόμενες περιοχές και να 
παρουσιάζεται στις ελεύθερες περιοχές μόνο κατά την παραλαβή της επιταγής; 

4. Ο μη αποτελεσματικός έλεγχος των στοιχείων που προσκομίζονται αποτελεί 
διοικητική απόφαση; 

5. Ποια μέτρα προτίθεται το κράτος να λάβει για τον πραγματικό έλεγχο των 
στοιχείων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.518, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τις δεσμεύσεις για αύξηση των κλινών που ενοικιάζει το 
Υπουργείο Υγείας στη Μονάδα Αποκατάστασης του Μελάθρου Αγωνιστών ΕΟΚΑ, οι 
οποίες σήμερα ανέρχονται στις δεκατρείς, ενώ οι ανάγκες είναι πολύ περισσότερες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.519, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να μειώσει το ποσό που απαιτεί για 
αγορά προσφυγικών οικοπέδων από επαναπατριζομένους στο ∆ασάκι Άχνας, βάσει 
του προηγούμενου παραδείγματος που εφαρμόστηκε στις περιπτώσεις των 
οικοπέδων που παραχωρήθηκαν σε άπορες οικογένειες, ώστε να διευκολύνει τους 
επαναπατριζομένους στην αποπληρωμή του ποσού.»    

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.03.295, ημερομηνίας 9 

Ιανουαρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Η Κυπριακή ∆ημοκρατία καταβάλλει σημαντική οικονομική ενίσχυση στη 
∆ιερευνητική Επιτροπή Αγνοουμένων (∆ΕΑ). Συγκεκριμένα, το συνολικό ποσό των 
εισφορών της προς τη ∆ΕΑ, από το 2005 μέχρι σήμερα, ανέρχεται στα US$ 
2.081.267. Επιπλέον, καταβάλλει μεγάλο μέρος των λειτουργικών εξόδων της ∆ΕΑ, τα 
οποία περιλαμβάνουν τα έξοδα των ομάδων διερεύνησης, των δικοινοτικών ομάδων 
αρχαιολόγων/ανθρωπολόγων και το κόστος των εκταφών. 

 Πέραν της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αποτελεί το 
σημαντικότερο χρηματοδότη των εργασιών της ∆ΕΑ, έχοντας μέχρι σήμερα 
προσφέρει το ποσό των 6,5 εκατομμυρίων ευρώ. 

 Μέσω της οικονομικής ενίσχυσης που λαμβάνει από την Τουρκία, η Τ/Κ 
κοινότητα καταβάλλει μέρος των λειτουργικών εξόδων και έχει καταβάλει δυο 
εισφορές στη ∆ΕΑ: US$ 163.869 (Μάιος 2006) και US$ 50.000 (Φεβρουάριος 2009). 
Οι εισφορές αυτές έγιναν χωρίς οποιαδήποτε πολιτική αναβάθμιση της παράνομης 
αποσχιστικής οντότητας. 

 Επιπλέον, η Τουρκία έχει συνεισφέρει συνολικά US$ 387.000. 

 Άλλες χώρες που έχουν προσφέρει χρηματική βοήθεια προς τη ∆ΕΑ είναι: η 
Ελλάδα, το Ηνωμένο Βασίλειο, οι Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, η Γερμανία, η 
Ισπανία, η Ιρλανδία, το Βέλγιο, η Ολλανδία και η Αυστραλία. 

 Επισημαίνεται, τέλος, το γεγονός ότι όλες οι πιο πάνω πληροφορίες και 
σχετικές λεπτομέρειες περιλαμβάνονται στην ιστοσελίδα της ∆ιερευνητικής Επιτροπής 
Αγνοουμένων, μαζί με μηνιαίες εκθέσεις προόδου για την πορεία των εκταφών και 
των ταυτοποιήσεων των αγνοουμένων. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.04.387, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2009, τoυ βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Σεπτεμβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων εκπόνησε Τεχνοοικονομική μελέτη, που 
ολοκληρώθηκε το Μάρτη του 2010, για τη χρήση του ανακυκλωμένου νερού που θα 
παράγεται από τον αναβαθμισμένο σταθμό του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας 
(ΣΑΛ). Το προτεινόμενο από τη μελέτη σενάριο προνοεί όπως ένα ποσοστό του 
ανακυκλωμένου νερού υφίσταται περαιτέρω επεξεργασία (αφαλάτωση), ώστε να 
βελτιώνεται η ποιότητά του. Με αυτόν τον τρόπο, το ανακυκλωμένο-αφαλατωμένο 
νερό θα μπορεί να χρησιμοποιείται για άρδευση στα υφιστάμενα τοπικά δίκτυα του 
Νότιου Αγωγού, χωρίς περιορισμό στο είδος των καλλιεργειών, καθώς και για 
εμπλουτισμό και αναβάθμιση του υδροφορέα Κιτίου, που μεγάλο μέρος του έχει 
υφαλμυρίσει από την υπεράντληση. 

 Κατά τη δημόσια παρουσίαση της Περιβαλλοντικής Μελέτης που έγινε στις 20 
Ιανουαρίου του 2010 για το προτεινόμενο έργο, υπήρξαν έντονες αντιδράσεις για την 
απόρριψη της άλμης από την περαιτέρω επεξεργασία (αφαλάτωση) του 
ανακυκλωμένου νερού στην θαλάσσια περιοχή Μενεού. Οι αντιδράσεις ήταν κυρίως 
από κατοίκους άλλα και από Περιβαλλοντικές Οργανώσεις. Οι κοινότητες Μενεού και 
Περβολιών επιφυλάχθηκαν να πάρουν θέση και ζήτησαν όπως το Υπουργείο 
Γεωργίας χρηματοδοτήσει μελέτη δικών τους εμπειρογνωμόνων με το ποσό των 
€19,550 πριν αποφασίσουν για αποδοχή του σεναρίου. 

 Εν τω μεταξύ, λόγω των αντιδράσεων, δόθηκε εντολή στους Συμβούλους της 
Τεχνοοικονομικής μελέτης για τη χρήση του ανακυκλωμένου νερού της Λάρνακας, να 
εξετάσουν και εναλλακτικό σενάριο χρήσης ολόκληρης της ποσότητας του 
ανακυκλωμένου νερού για άρδευση νέων περιοχών, που υπέδειξε το Τμήμα 
Γεωργίας, χωρίς αφαλάτωση. Πέρα από αυτό, στα πλαίσια της Μελέτης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον του πιο πάνω Έργου, εξετάστηκαν με ειδική μελέτη, οι επιπτώσεις 
που πιθανόν να προκληθούν στο έδαφος από τη μακροχρόνια άρδευση με νερό 
σχετικά ψηλής αλατότητας όπως είναι το ανακυκλωμένο νερό της Λάρνακας. 

 Στις 22 Ιουνίου 2010, ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, με επιστολή του, ενημέρωσε τα Κοινοτικά Συμβούλια Μενεού και 
Περβολιών για την πρόθεση του Υπουργείου να εγκρίνει το αίτημά τους για 
χρηματοδότηση πρόσληψης δικών τους Συμβούλων. Κατόπιν αιτήματος των 
Κοινοτικών Συμβουλίων, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων βοήθησε στην ετοιμασία 
εγγράφων ∆ιαγωνισμού, και η υποβολή των προσφορών των οικονομικών φορέων 
που θα λάβουν μέρος στο ∆ιαγωνισμό, τελειώνει στις 21 ∆εκεμβρίου 2010. Η Μελέτη 
των Συμβούλων των Κοινοτήτων είναι διάρκειας 3 μηνών και αναμένεται να είναι 
έτοιμη περί τα τέλη Απριλίου 2011. 

 Η Προκαταρκτική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων από τα Έργα Χρήσης 
του Ανακυκλωμένου Λάρνακας, μαζί με τα αποτελέσματα για τις επιπτώσεις στο 
έδαφος από την άρδευση με ανακυκλωμένο νερό με ψηλή αλατότητα, έχει υποβληθεί 
στις 8 ∆εκεμβρίου 2010 στην Περιβαλλοντική Αρχή και αναμένεται γνωμάτευση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.407, ημερομηνίας 26 Οκτωβρίου 
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2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.407 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ ότι η 
διαδικασία προκήρυξης και κατακύρωσης της προσφοράς για αγορά Γυναικολογικών 
Υπερηχογράφων έχει ολοκληρωθεί και η λειτουργία τους αναμένεται αρχές του νέου 
έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.479, 

ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που αφορά τη μεταφορά των μαθητών 
της Κοινότητας Αυγόρου. Απολογούμαι για την εκ παραδρομής καθυστέρηση της 
απάντησής μας και σας πληροφορώ ότι η κοινότητα Αυγόρου δεν έχει εξαιρεθεί από 
το σχέδιο της δωρεάν μεταφοράς των μαθητών προς και από τα σχολεία τους. 

 Συγκεκριμένα διενεργούνται οι ακόλουθες διαδρομές: 

Α/Α Κωδικός 
∆ιαδρομής 

Αφετηρία Τέρμα Ώρα 

 
1. 

 
27-ΜΠ-03-1/1 

 
ΑΥΓΟΡΟΥ 

ΤΕΧΝΙΚΗ 
ΣΧΟΛΗ 

ΛΑΡΝΑΚΑΣ 

 
Πρωί 

2. 27-ΜΠ-03-1/2 Επιστροφή της 27-ΜΠ-03-1/1 Μεσημέρι 

 
3. 

 
27-Μ-01-1/1 

 
ΑΥΓΟΡΟΥ/ΦΤΩΧΟΓΕΙΤΟΝΙΑ

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ 
ΛΥΚΕΙΟ 

ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ 

 
Πρωί 

4. 27-Μ-01-1/2 Επιστροφή της 27-Μ-01-1/1 Μεσημέρι 

 
5. 

 
27-Μ-01-2/1 

 
ΑΥΓΟΡΟΥ/ΕΚΚΛΗΣΙΑ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ 
ΛΥΚΕΙΟ 

ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ 

 
Πρωί 

6. 27-Μ-01-2/2 Επιστροφή της 27-Μ-01-2/1 Μεσημέρι 

 
7. 

 
27-Μ-01-3/1 

 
ΑΥΓΟΡΟΥ/EKO ΒΕΝΖΙΝΗ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ 
ΛΥΚΕΙΟ 

ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ 

 
Πρωί 

8. 27-Μ-01-3/2 Επιστροφή της 27-Μ-01-3/1 Μεσημέρι 

 
9. 

 
27-Μ-01-4/1 

 
ΑΥΓΟΡΟΥ/ΣΥΝΟΙΚΙΣΜΟ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ 
ΛΥΚΕΙΟ 

ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ 

 
Πρωί 

10. 27-Μ-01-4/2 Επιστροφή της 27-Μ-01-4/1 Μεσημέρι 

 
11. 

 
27-Μ-01-5/1 

 
ΑΥΓΟΡΟΥ/Β΄  ∆ΗΜΟΤΙΚΟ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ 
ΛΥΚΕΙΟ 

ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ 

 
Πρωί 
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12. 27-Μ-01-5/2 Επιστροφή της 27-Μ-01-5/1 Μεσημέρι 

 
13. 

 
27-Μ-01-6/1 

ΑΥΓΟΡΟΥ/ΑΓ. ΝΙΚΟΛΑΣ 
ΠΕΡΙΠΤΕΡΟ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ 
ΛΥΚΕΙΟ 

ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ 

 
Πρωί 

14. ΝΒΓΦ27-Μ-
01-6/2 

Επιστροφή της 27-Μ-01-6/1 Μεσημέρι 

 
15. 

 
27-Μ-01-7/1 

ΑΥΓΟΡΟΥ/ΒΕΝΖΙΝΗ - 
ΠΕΡΙΠΤΕΡΟ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ 
ΛΥΚΕΙΟ 

ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ 

 
Πρωί 

16. 27-Μ-01-7/2 Επιστροφή της 27-Μ-01-7/1 Μεσημέρι 

 
17. 

 
27-Μ-01-8/1 

 
ΑΥΓΟΡΟΥ/ΠΑΡΚΟ 

ΠΕΡΙΦΕΡΕΙΑΚΟ 
ΛΥΚΕΙΟ 

ΦΡΕΝΑΡΟΥΣ 

 
Πρωί 

18. 27-Μ-01-8/2 Επιστροφή της 27-Μ-01-8/1 Μεσημέρι 

 
19. 

 
27-Μ-02-1/1 

 
ΑΥΓΟΡΟΥ 

ΤΕΧΝΙΚΗ 
ΣΧΟΛΗ 

ΑΥΓΟΡΟΥ 

 
Πρωί 

20. 27-Μ-02-1/2 Επιστροφή της 27-Μ-02-1/1 Μεσημέρι.» 

 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.568, ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.568 και 
ημερομηνία 24/11/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκη, για την ασφαλή πρόσβαση προς μία αγροτουριστική μονάδα 
στο χωριό Τόχνη, για να σας πληροφορήσω, για ενημέρωσή σας, τα εξής: 

1. Με επιστολή μου ημερομηνίας 6/12/2010, προς τον Υπουργό Εσωτερικών, τον 
πληροφόρησα ότι σύμφωνα με τον KOT: 

 (α) η πρόσβαση στα αγροτουριστικά καταλύματα στο χωριό Τόχνη, όπως 
και στο κέντρο Tochni Tavern, είναι επικίνδυνη λόγω της κατάστασης του 
δρόμου. Για την κατάσταση, συμπλήρωσα, ενημερώθηκε γραπτώς, από 
τις 9/5/2008, ο Έπαρχος Λάρνακας από τον Ανώτερο Επιθεωρητή KOT 
Λάρνακας. 

 (β) Παρόλα αυτά έχει και πρόσφατα διαπιστωθεί από τον KOT ότι η κατάσταση 
του δρόμου παραμένει επικίνδυνη και παρακάλεσα όπως ο Έπαρχος 
Λάρνακας λάβει τα απαραίτητα μέτρα για επίλυση του προβλήματος 
άμεσα. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.04.638 και 

23.06.009.05.01.254, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2009 και 6 Οκτωβρίου 2010, 
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των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και κ. 
Γιαννάκη Ομήρου 

«Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για την κατασκευή γέφυρας παρά το βιολογικό 
σταθμό 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.254 και ημερ. 11.10.10, σχετικά 
με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το υπ’ αναφορά έργο εμπίπτει στην αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων, το οποίο έχει ετοιμάσει σχέδιο για την κατασκευή του, και έτυχε της 
έγκρισης και του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως. 

(β) Το έργο δεν προγραμματίζεται να εκτελεστεί εντός του 2011, καθότι δεν 
περιλήφθηκε σχετική πρόνοια στις προτάσεις του προϋπολογισμού του 
αρμόδιου τμήματος για το 2011. 

2.  Παρακαλώ όπως θεωρήσετε την παρούσα απάντηση ως απάντηση και στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.638 και ημερ. 17.12.09, του βουλευτή της εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, η οποία αναφέρεται στο ίδιο θέμα.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.941, 
ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερ. 23/3/2010 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ανταποκρινόμενο στις ανάγκες της 
σύγχρονης κοινωνίας αλλά και στα αιτήματα των πολιτών για προσφορά 
ποιοτικών προγραμμάτων απασχόλησης κατά τις απογευματινές ώρες 
ανέπτυξε τα τελευταία χρόνια σειρά προγραμμάτων τόσο αυτόνομα όσο και σε 
συνεργασία με άλλους εμπλεκόμενους φορείς καθώς και την τοπική 
αυτοδιοίκηση. 

2. Σημαντικό καινοτόμο πρόγραμμα αποτελεί η εφαρμογή από τη σχολική χρονιά 
2006-07 του Ενιαίου Ολοήμερου Σχολείου (Ε.Ο.Σ.) το οποίο λειτουργεί σε 14 
δημοτικά σχολεία, από τις 7:45 π.μ. μέχρι τις 4:00 μ.μ. σε παγκύπρια βάση. Στα 
Ε.Ο.Σ. οι μαθητές πέρα από τα καθορισμένα μαθήματα του Αναλυτικού 
Προγράμματος, παρακολουθούν ενισχυμένα μαθήματα Αγγλικών και 
Ηλεκτρονικών Υπολογιστών, ενώ έχουν τη δυνατότητα να επιλέξουν και να 
παρακολουθήσουν ειδικά μαθήματα ανάλογα με τα ενδιαφέροντα τους κατά την 
απογευματινή τους φοίτηση στο σχολείο. Το πρόγραμμα του Ολοήμερου 
Σχολείου λειτουργεί επίσης και σε προαιρετική βάση στα Προαιρετικά 
Ολοήμερα Σχολεία που λειτουργούν παγκύπρια μέχρι τις 3:05 μ.μ. ή 4:00 μ.μ. 
Οι μαθητές των ∆ημοτικών Σχολείων κάτω υπό την επίβλεψη προσοντούχου 
προσωπικού παρακολουθούν μαθήματα Ηλεκτρονικών Υπολογιστών, 
Αγγλικών, ασχολούνται με αθλοπαιδιές, ενώ τους παρέχεται βοήθεια στην κατ’ 
οίκον εργασία. Κατά τη σχολική χρονιά 2010-11 λειτουργούν 117 Προαιρετικά 
Ολοήμερα ∆ημοτικά Σχολεία. 

3. Απογευματινή απασχόληση παρέχεται επίσης και σε παιδιά προδημοτικής 
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ηλικίας στα Προαιρετικά Ολοήμερα ∆ημόσια Νηπιαγωγεία που λειτουργούν σε 
παγκύπρια βάση μέχρι τις 4:00 μ.μ. Τα παιδιά πέρα από το καθορισμένο 
ωρολόγιο και Αναλυτικό Πρόγραμμα εμπλέκονται σε δημιουργικές και 
ψυχαγωγικές δραστηριότητες κατά την απογευματινή τους φοίτηση. Ο αριθμός 
των Προαιρετικών Ολοήμερων Νηπιαγωγείων αυξήθηκε σημαντικά τα τελευταία 
χρόνια αφού από τα 10 Ολοήμερα Νηπιαγωγεία που λειτούργησαν αρχικά, 
κατά τη φετινή σχολική χρονιά 2010-11 επεκτάθηκαν σε 43. 

4. Πέρα από τα πιο πάνω το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επιχορηγεί το 
θεσμό του «Ανοιχτού Σχολείου» ο οποίος εντάσσεται στα «Μέτρα Άμεσης 
Εφαρμογής στο πλαίσιο της Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης» . Ο θεσμός του 
«Ανοιχτού Σχολείου» άρχισε να εφαρμόζεται σε πιλοτική βάση από το 2007 σε 
διάφορους δήμους μετά τις σχετικές αποφάσεις του Υπ. Συμβουλίου με 
ημερομηνίες 28/9/2005 και 3/12/2008 και στοχεύει στην αξιοποίηση των 
σχολικών χώρων κατά τις απογευματινές ώρες και τη μετατροπή τους σε 
κέντρα πολιτισμού, αθλητισμού και δημιουργίας. Σύμφωνα με τη πολιτική του 
ΥΠΠ ο θεσμός του Ανοιχτού Σχολείου λειτουργεί μετά από πρωτοβουλία του 
δήμου ή κοινοτικού συμβουλίου με τη συμμετοχή, της οικείας σχολικής 
εφορείας, τοπικών φορέων, οργανωμένων σωματείων, καθώς και με την 
εμπλοκή των οργανωμένων γονέων. Κύριος σκοπός του θεσμού αυτού είναι η 
ανάπτυξη ποιοτικών προγραμμάτων για τους πολίτες όλων των ηλικιών κάθε 
δήμου σύμφωνα με τις ανάγκες και τα ενδιαφέροντά τους. Ιδιαίτερο ενδιαφέρον 
για τα προγράμματα του «Ανοιχτού Σχολείου» έχουν επιδείξει μαθητές, οι 
οποίοι συμμετέχουν και παρακολουθούν δραστηριότητες σε διάφορα θέματα 
που τους ενδιαφέρουν και οι οποίες προσφέρονται κατά τις απογευματινές 
ώρες. 

5. Παράλληλα με τα πιο πάνω απογευματινή απασχόληση προσφέρεται στους 
μαθητές των σχολείων τα οποία ανήκουν στις Ζώνες Εκπαιδευτικής 
Προτεραιότητας (ΖΕΠ) μέσα από διάφορα προγράμματα τα οποία 
προσφέρονται στα Κέντρα Απασχόλησης που λειτουργούν. 

 Το ΥΠΠ παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη 
πληροφορία ή διευκρίνιση χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.971, 
ημερομηνίας 19 Μαρτίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Λήψη των κινητών τηλεφώνων στην περιοχή της κοινότητας Φασούλας στην 
Επαρχία Πάφου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών έχει έρθει σε επαφή τόσο με τη Cyta, όσο και 
με την ΜΤΝ, οι οποίες εξετάζοντας το θέμα επεσήμαναν τα ακόλουθα: 

(α) Από την πλευρά της η Cyta θεωρεί ότι η κάλυψη στην περιοχή Φασούλας είναι 
ικανοποιητική και, ως εκ τούτου, η βελτίωση της κάλυψης του δικτύου κινητής 
τηλεφωνίας δεν είναι επιβεβλημένη. Από την ενδελεχή εξέταση του ζητήματος η 
Cyta έχει διαπιστώσει ότι κάποια πιθανά προβλήματα που παρουσιάζονται σε 
εσωτερικούς χώρους δεν μπορούν να αποφευχθούν και η ποιότητα της 
υπηρεσίας στην περιοχή είναι αποδεκτή. Προς το παρόν η Cyta δεν 
προγραμματίζει τη δημιουργία επιπρόσθετου σταθμού βάσης κινητής 
τηλεφωνίας στην περιοχή. 
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(β) Από την πλευρά της, εξάλλου, η ΜΤΝ αναφέρει ότι η κοινότητα Φασούλας της 
επαρχίας Πάφου καλύπτεται μερικώς με κεραία του δικτύου της εταιρείας με 
ικανοποιητική εξωτερική κάλυψη και εξασθενημένη κάλυψη εντός κτιρίων. Η 
βελτίωση της κάλυψης δεν προβλέπεται σύντομα, καθώς η εγκατάσταση της 
συγκεκριμένης κεραίας πραγματοποιήθηκε με αρκετές δυσκολίες. Αυτή τη 
στιγμή η Επαρχιακή ∆ιοίκηση της Πάφου έχει ξεκινήσει δικαστικές διαδικασίες 
για απομάκρυνση της κεραίας της ΜΤΝ από την περιοχή. Σε περίπτωση που η 
κεραία απομακρυνθεί, η εν λόγω κοινότητα, καθώς και οι γειτονικές κοινότητες 
δε θα καλύπτονται σχεδόν καθόλου. 

2. Παρακαλώ σημειώστε ότι, σύμφωνα με τις άδειες χρήσης ραδιοσυχνοτήτων για 
δίκτυα κινητής τηλεφωνίας, η Cyta έχει υποχρέωση γεωγραφικής κάλυψης του 90% 
της Κύπρου και η ΜΤΝ του 75%, ποσοστά που έχουν υπερκαλύψει και οι δύο 
εταιρείες. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων (Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών) δεν μπορεί να απαιτήσει από τους δύο παροχείς κινητής τηλεφωνίας 
να μεριμνήσουν για καλύτερη κάλυψη της κοινότητας Φασούλας στην Επαρχία 
Πάφου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1007, ημερομηνίας 29 Μαρτίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 13 Απριλίου 2010 σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Η ∆ιεύθυνση του Γ.Ν. Λευκωσίας σε συνεργασία με τον Τομέα Ενέργειας του 
Υπουργείου Εμπορείου, Βιομηχανίας και Τουρισμού έχει ήδη προχωρήσει στην 
μελέτη διαφόρων μέτρων εξοικονόμησης ενέργειας στο νοσοκομείο και ορισμένες από 
τις προτάσεις αυτές ήδη προωθούνται προς υλοποίηση. 

 Πληροφοριακά σας αναφέρεται ότι έχει τροχιοδρομηθεί η αγορά και 
εγκατάσταση ειδικής αυτόματης ηλεκτροβαλβίδας, ούτως ώστε να ελέγχεται η παροχή 
ατμού κατά τις μη εργάσιμες ώρες του πλυντηρίου ως επίσης και η τοποθέτηση 
μόνωσης (thermal blankets) στις μη μονωμένες βαλβίδες του συστήματος ατμού. Οι 
πιο πάνω ενέργειες προωθούνται από τον Τομέα Ενέργειας του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1067, ημερομηνίας 22 
Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ξυλοτύμβου, για εκτέλεση του έργου του 
αντιπλημμυρικού καναλιού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1067 και ημερ. 30.4.2010, αντίγραφο της οποίας 
διαβιβάσθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε. 19.01.4.6 και ημερ. 
30.6.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με στοιχεία που εξασφαλίστηκαν από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λάρνακας, μέρος του αντιπλημμυρικού καναλιού κατασκευάστηκε ως 
αντισταθμιστικό λόγω της όδευσης του αυτοκινητόδρομου ∆εκέλειας-Αγίας 
Νάπας, με πιστώσεις που παραχωρήθηκαν από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 
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Σημειώνεται ότι το μήκος του καναλιού που υπολείπεται για ολοκλήρωση του 
έργου είναι 850 μέτρα. Η τελευταία εκτίμηση δαπάνης για το εναπομείναν 
μέρος του καναλιού ανέρχεται στα €1.131.200,00, συμπεριλαμβανομένου του 
ΦΠΑ. 

(β) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ξυλοτύμβου συζητήθηκε σε σύσκεψη 
που πραγματοποιήθηκε στο γραφείο μου στις 20.6.2008, όπου έδωσα οδηγίες 
όπως το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ετοιμάσει νέα εκτίμηση δαπάνης. 
Επιπρόσθετα, έδωσα οδηγίες όπως το εν λόγω θέμα προωθηθεί σε συνεδρία 
της Υπουργικής Επιτροπής για κατ’ εξαίρεση έγκριση της μίσθωσης της 
απαιτούμενης γης στο Κοινοτικό Συμβούλιο, ενώ παράλληλα, να προωθηθεί και 
Πρόταση προς το Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση της δαπάνης του έργου. 

(γ) Το Υπουργείο Εσωτερικών ετοίμασε σχετική Πρόταση προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο, για την οποία το Υπουργείο Οικονομικών εξέφρασε αρνητικές 
απόψεις. Ως εκ τούτου, κάλεσα τον Έπαρχο Λάρνακας όπως η κατασκευή του 
έργου προωθηθεί μέσω των Κρατικών Προϋπολογισμών. 

(δ) Σημειώνεται ότι σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο γραφείο του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Ξυλοτύμβου στις 16.6.2010, οι εκπρόσωποι του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων ενημέρωσαν τους παρευρισκομένους ότι το Τμήμα 
τους θα προβεί σε ετοιμασία σχετικής μελέτης η οποία, μόλις ολοκληρωθεί, θα 
παρουσιαστεί σε όλους τους εμπλεκόμενους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1163, ημερομηνίας 13 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Aίτημα των Κοινοτήτων Ψαθιού και Επισκοπής για υδροδότηση μεμονωμένων 
κατοικιών που έχουν ανεγερθεί εκτός οικιστικών ζωνών, μετά και από το σχέδιο 

υδροδότησης που ετοίμασε το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.04.1163 και ημερ. 25.5.2010, σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Πάφου, το αίτημα της Κοινότητας Επισκοπής αφορά στην υδροδότηση των 
κατοικιών που βρίσκονται εκτός ορίων υδατοπρομήθειας της Κοινότητας στην 
περιοχή «Ακανθόκαμπος», σύνορα με την Κοινότητα Άρμου. Το εν λόγω 
αίτημα απορρίφθηκε, επειδή η περιοχή δεν ήταν ενταγμένη σε ζώνη 
ανάπτυξης, ενώ για να προωθηθεί, θα πρέπει να προηγηθεί η ένταξη της 
περιοχής σε ζώνη ανάπτυξης. 

(β)  Παρά ταύτα, το πιο πάνω θέμα συζητήθηκε και σε συνάντηση που είχε μαζί 
μου το Κοινοτικό Συμβούλιο Άρμου στις 12.12.08, όπου έδωσα οδηγίες στο 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων να μελετήσει την ετοιμασία σχεδίου υδροδότησης 
της περιοχής, τα έξοδα του οποίου θα επωμισθούν οι ιδιοκτήτες των κατοικιών 
που βρίσκονται στη περιοχή. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων ετοίμασε 
προκαταρκτικό σχέδιο για την υδροδότηση των κατοικιών που βρίσκονται στην 
εν λόγω περιοχή και αφορά τα διοικητικά όρια των Κοινοτήτων Άρμου και 
Επισκοπής. Σημειώνεται ότι η απαιτούμενη δαπάνη υπολογίσθηκε στις 
€500.000. 

(γ) Στις 16.12.09 πραγματοποιήθηκε σύσκεψη στο γραφείο του Επάρχου Πάφου 
με το Κοινοτικό Συμβούλιο Επισκοπής όπου μεταξύ άλλων, το εν λόγω 
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Κοινοτικό Συμβούλιο συμβουλεύτηκε όπως μαζί με το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Άρμου, αναλάβουν από κοινού την υλοποίηση του προτεινόμενου σχεδίου 
υδροδότησης κατοικιών σε γεωργική ζώνη και προσπαθήσουν με κάθε τρόπο 
να έρθουν σε επαφή με τους ιδιοκτήτες των επηρεαζόμενων τεμαχίων και να 
τους επεξηγήσουν ότι το απαιτούμενο ποσό που χρειάζεται για την υλοποίηση 
του όλου έργου, θα πρέπει να καταβληθεί από τους ίδιους, με βάση το μέγεθος 
της ιδιοκτησίας τους (κατά σκάλα) και όχι από το κράτος. 

(δ) Τα δύο Κοινοτικά Συμβούλια επανήλθαν, διευκρινίζοντας ότι δεν υπάρχει 
δυνατότητα είσπραξης του ποσού που απαιτείται από τους ιδιοκτήτες των 
κατοικιών που βρίσκονται στην περιοχή και ως εκ τούτου, ζήτησαν από το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων να εξετάσει τη δυνατότητα υδροδότησης της 
περιοχής από τις κρατικές υδατοδεξαμενές που βρίσκονται στην Άρμου. 

(ε) Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων απάντησε ότι θα ετοιμάσει νέο σχέδιο μόνο 
στην περίπτωση ένταξης της υπό αναφοράς περιοχής σε οικιστική ζώνη, θέση 
η οποία υιοθετήθηκε και κατά την περιφερειακή σύσκεψη που πραγματοποίησα 
στην Τρεμιθούσα στις 28.5.2010. 

(στ) Σε ό,τι αφορά στην Κοινότητα Ψαθιού και μετά από έρευνα που 
πραγματοποιήθηκε από αρμόδιο Λειτουργό του Γραφείου του Επάρχου Πάφου 
σε συνεργασία με το Κοινοτικό Συμβούλιο Ψαθιού και το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων, διαπιστώθηκε ότι δεν εκκρεμεί οποιοδήποτε αίτημα της Κοινότητας για 
υδροδότηση μεμονωμένων κατοικιών και ούτε έχει ετοιμασθεί οποιοδήποτε 
σχέδιο υδροδότησης από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1231, ημερομηνίας 31 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010 σχετικά με την 
πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Τα τελικά αρχιτεκτονικά σχέδια για τη ανέγερση Κέντρου Υγείας στη 
Γεροσκήπου έχουν ολοκληρωθεί με την συνεργασία των Υπηρεσιών του ∆ήμου και 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. 

 Στις αναπτυξιακές ∆απάνες του έτους 2010 δεν υπάρχει εγκεκριμένη πρόνοια 
για έναρξη εργασιών του έργου αλλά συμπεριλαμβάνεται στις προτάσεις μας για τα 
αναπτυξιακά έργα του έτους 2011. 

 Σε περίπτωση που το έργο εγκριθεί, οι διαδικασίες θα αρχίσουν άμεσα δια το 
λόγο ότι το έργο είναι ώριμο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1241, ημερομηνίας 2 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση αρ. 23.06.009.04.1241 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάλθηκε με την ταυτάριθμη επιστολή σας 
με ημερομηνία 02/06/2010 και σας πληροφορώ ότι τους τελευταίους δύο μήνες η 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου, κατόπιν οδηγιών του Υπουργού Εσωτερικών 
προχώρησε σε γενικό καθορισμό της έκτασης της Περιοχής Προστασίας NATURA 2000 
στη Λίμνη Παραλιμνίου, σε συνεννόηση με το ∆ήμο Παραλιμνίου και το Τμήμα 
Περιβάλλοντος. 
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2. Τόσο οι τακτικοί, ετήσιοι καθαρισμοί, όσο και ο καθαρισμός που έγινε προς 
διόρθωση της πολύ άσχημης κατάστασης που επικρατούσε μέχρι πρόσφατα, γίνονται 
σε συνεννόηση με το Τμήμα Περιβάλλοντος και πάντοτε λαμβάνεται υπόψη η ανάγκη 
αποφυγής του επηρεασμού του απειλούμενου είδους. 

3. Η αρμοδιότητα για τη λήψη θετικών μέτρων προστασίας του νερόφιδου Natrix 
Natrix ανήκει στο Τμήμα Περιβάλλοντος και όχι στο Υπουργείο Εσωτερικών. 

 Για τα ανωτέρω ενημερώθηκε η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος στις 
09.12.2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.04.1241, ημερομηνίας 2 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 21.6.2010, σε σχέση με την ερώτηση του βουλευτή κ. 
Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο τελευταίος καθαρισμός του χειμάρρου, ο οποίος βρίσκεται εντός της ζώνης 
∆α1, δηλαδή εντός των ορίων της περιοχής του ∆ικτύου Natura 2000, έγινε το 2002, 
κάτι που σύμφωνα με την Αρδευτική Επιτροπή Παραλιμνίου δεν θα επαναληφθεί. 

 Παράλληλα, σε μια συντονισμένη προσπάθεια των αρμοδίων Τμημάτων και 
Υπηρεσιών, προωθείται ο καθαρισμός της Λίμνης και η επαναφορά του 
οικοσυστήματος σε καλή κατάσταση. 

 Συγκεκριμένα, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου έχει απομακρύνει τα μπάζα 
που βρίσκονταν διασκορπισμένα στη Λίμνη, ενώ παράλληλα, σε συνεννόηση με τον 
Πρόεδρο του Κοινοτικού Συμβουλίου Φρενάρους, εντοπίστηκε προσωρινός χώρος, 
όπου μεταφέρθηκαν τα ελαστικά που βρίσκονταν εντός της Λίμνης. Οι παράνομες 
αντλήσεις νερού από τη Λίμνη έχουν τερματιστεί, καθώς απομακρύνθηκαν όλα τα 
σχετικά λάστιχα. 

 Επίσης, η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου προχώρησε σε κατεδάφιση της 
παράνομης πίστας αγώνων και απομακρύνθηκαν οι κερκίδες και η πρόχειρη 
περίφραξη. 

 Σημειώνεται επίσης ότι η ετοιμασία ∆ιαχειριστικού Σχεδίου για τη Λίμνη 
Παραλιμνίου είναι σε εξέλιξη και το Σχέδιο αναμένεται να ολοκληρωθεί σε ένα χρόνο 
περίπου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1284, 
ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Κατασκευή κυρτώματος κατά μήκος του κεντρικού δρόμου στο Ψάθι 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει προγραμματίσει την κατασκευή ενός 
κυρτώματος οδοστρώματος, πέραν των υφισταμένων, στον κύριο δρόμου του χωριού 
Ψάθι. 
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3. Το Γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού Πάφου του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων θα προβεί στην κατασκευή και ολοκλήρωσή του μέχρι το τέλος του 
∆εκεμβρίου 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1293, ημερομηνίας 11 Ιουνίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1293 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας δεν 
προτίθεται να ανεγείρει Ιατρικό Κέντρο Υγείας στην Κοινότητα Πολεμίου. 

 Η κοινότητα Πολεμίου εξυπηρετείται πολύ ικανοποιητικά από το Κέντρο Υγείας 
Φοίτης, όπου κάθε Παρασκευή ιατρική ομάδα από το Κέντρο Υγείας Φοίτης 
επισκέπτεται την Κοινότητα Πολεμίου και εξετάζει τους ασθενείς. Επίσης κάθε Τρίτη ο 
γιατρός από το Κέντρο Υγείας Φοίτης κάνει σχολιατρική στο Πολέμι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1326, 

ημερομηνίας 22 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 1.07.2010 σχετικά με την πιο πάνω 
ερώτηση και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Το θέμα επιχορήγησης των σχολείων των ορεινών περιοχών για τη μεταφορά 
των μαθητών σε εκπαιδευτικές εκδρομές, σεμινάρια, διαλέξεις και συνέδρια έχει 
συζητηθεί με το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και άλλους 
εμπλεκόμενους φορείς και έχει αποφασιστεί όπως το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού ετοιμάσει ολοκληρωμένη πρόταση η οποία και θα υποβληθεί στο 
Τμήμα Οδικών Μεταφορών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων για 
μελέτη. 

2. Σημειώνεται ότι ετοιμάζεται σχετική πρόταση από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού η οποία θα υποβληθεί στο Τμήμα Οδικών Μεταφορών το 
συντομότερο δυνατόν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1343, ημερομηνίας 29 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. (α) Πρόσωπα τα οποία επιδίδονται σε εμπορική ή επαγγελματική 
δραστηριότητα και τα οποία λαμβάνουν ενισχύσεις/επιδοτήσεις από τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ), μέσα στα πλαίσια 
εφαρμογής των διαφόρων σχετικών σχεδίων, υπόκεινται σε φορολογία με 
βάση τη φύση της ενίσχυσης/επιδότησης. 

 (β) (i) Εάν η ενίσχυση/επιδότηση είναι εισοδηματικής φύσης, το ποσό της 
ενίσχυσης/επιδότησης υπόκειται σε φόρο εισοδήματος. 

  (ii) Εάν η ενίσχυση/επιδότηση είναι κεφαλαιουχικής φύσης, το ποσό 
της ενίσχυσης/επιδότησης μειώνει το κόστος της σχετικής 
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κεφαλαιουχικής δαπάνης επί της οποίας παραχωρούνται 
κεφαλαιουχικές εκπτώσεις. 

2. Ο λόγος για τον οποίο εφαρμόζεται ο πιο πάνω φορολογικός χειρισμός, είναι το 
γεγονός ότι οι εν λόγω ενισχύσεις/επιδοτήσεις σκοπό έχουν την κάλυψη της 
απώλειας εσόδων των δικαιούχων, τα οποία έσοδα δεν προέκυψαν εξαιτίας 
διάφορων παραγόντων, π.χ. κλιματικοί παράγοντες κ.λπ. 

 Αν οι δικαιούχοι κέρδιζαν τα εισοδήματα, η απώλεια των οποίων καλύπτεται από 
τις πιο πάνω ενισχύσεις/επιδοτήσεις, τα εισοδήματα αυτά θα υπάγονταν σε 
φορολογία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1364, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 15/7/2010 και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Η χωροθέτηση του 2ου Γυμνασίου Παραλιμνίου μελετάται από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως κατά αρμοδιότητα στη βάση των προτάσεων των 
τοπικών αρχών και του Υπουργείου.  Με βάση ενημέρωσή μας, στο παρόν 
στάδιο διερευνάται από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, αν οι 
προταθέντες κυβερνητικοί χώροι είναι διαθέσιμοι. 

 Η ανέγερση του σχολείου δεν έχει ακόμη αποφασιστεί πότε θα προταθεί στον 
Προϋπολογισμό. 

2. Τα προσχέδια του 5ου ∆ημοτικού Σχολείου έχουν ήδη παρουσιαστεί σε ευρεία 
τοπική σύσκεψη στις 12/7/2010 και ήδη λήφθηκαν οι θετικές απόψεις της 
Σχολικής Εφορείας και έχει αρχίσει η ετοιμασία των τελικών σχεδίων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1377, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου 
σχετικά με το νομοσχέδιο για την αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το σχετικό νομοσχέδιο έχει αποσυρθεί μετά τη διαπίστωση ότι ο καταρτισμός 
ορισμένων επιτροπών δεν είναι ο κατάλληλος αφού, λόγω μη επαρκούς 
αριθμού Ανώτερων Αξιωματικών, αλλά και λόγω του γεγονότος ότι σε 
ορισμένες επιτροπές τα μέλη πρέπει να κατέχουν θέση ιεραρχικά ανώτερη από 
τη θέση που θα πληρωθεί, στη σύνθεσή τους πρέπει να συμμετέχουν και 
λειτουργοί του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. Αυτό δε με 
βρίσκει σύμφωνο. Έχω ζητήσει ως εκ τούτου από το Υπουργείο Οικονομικών, 
με επιστολή μου ημερ. 14.4.2010, να εγκρίνει τη δημιουργία δύο θέσεων 
Ανώτερου Αστυνόμου, Κλ. Α 14, πέραν των θέσεων που έχουν συμφωνηθεί 
μέχρι σήμερα στα πλαίσια της συζήτησης για την αυτονόμηση. 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών απάντησε στις 5 Νοεμβρίου, 2010 ότι λόγω της 
αυστηρής δημοσιονομικής πολιτικής της Κυβέρνησης δεν είναι δυνατό, στο 
παρόν στάδιο, να προωθηθεί η δημιουργία των εν λόγω θέσεων. 



 40

3. Πέραν όμως της ανάγκης για δημιουργία των πιο πάνω θέσεων, μελετάται το 
οργανόγραμμα βάσει του οποίου η Πυροσβεστική Υπηρεσία θα πρέπει να 
αναδιοργανωθεί για να λειτουργεί αποτελεσματικά. Στόχος του Υπουργείου 
είναι να ξεπεραστούν όλα τα εμπόδια ώστε με την αυτονόμηση, να μην 
δημιουργηθούν ανεπιθύμητα λειτουργικά προβλήματα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.1379, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Συνεδριακός τουρισμός 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.04.1379 και 
ημερομηνία 29/11/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λάρνακας, κ. Τ. Μητσόπουλου για το συνεδριακό τουρισμό, και σε συνέχεια 
διερεύνησης του θέματος με τον Κυπριακό Οργανισμό Τουρισμού, σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

1. Ο KOT, ως μέλος του International Congress and Convention Association 
(ICCA) διαθέτει πρόσβαση στη βάση δεδομένων και στατιστικών του εν λόγω 
Οργανισμού. Τα διαθέσιμα στατιστικά στοιχεία για τα έτη 2000-2009 αφορούν 
ειδικά την αγορά των Association Meetings, δηλαδή τα συνέδρια που 
διοργανώνονται από ∆ιεθνείς Συνδέσμους, κι όχι το συνεδριακό τουρισμό στο 
σύνολό του, όπου πέρα από τα Συνέδρια/Συναντήσεις των Συνδέσμων, 
περιλαμβάνονται τα πάσης φύσεως συνέδρια, ταξίδια κινήτρων, εταιρικές 
συναντήσεις, ποιοτικές εκδηλώσεις, προώθηση προϊόντων. 

2. Επιπρόσθετα, ο KOT συλλέγει στατιστικά στοιχεία για το συνεδριακό τουρισμό 
από το 2006, τα οποία παρουσιάζονται δημόσια κάθε χρόνο και δημοσιεύονται 
και στην εταιρική ιστοσελίδα του Οργανισμού. Κατά το 2009, το 76% του 
συνεδριακού τουρισμού της Κύπρου αφορούσε τη διοργάνωση συνεδρίων στην 
Κύπρο, κυρίως από τις αγορές της Ελλάδας, της Ρωσίας και του Ηνωμένου 
Βασιλείου. Κατά την ίδια χρονιά, το 17% του συνεδριακού τουρισμού απέφερε 
έσοδα μέχρι €10.000 ανά διοργάνωση, το αντίστοιχο 27% απέφερε έσοδα 
€10.001 - €25.000 ανά διοργάνωση, το 19% απέφερε έσοδα €25.001 - €50.000 
ανά διοργάνωση, το 57% απέφερε έσοδα €50.001 - €100.000 ανά διοργάνωση 
και το 13% απέφερε έσοδα πέραν των €100.000 ανά διοργάνωση. Επίσης, ο 
μέσος όρος συμμετεχόντων για συνεδριακό τουρισμό ανήλθε στα 119 άτομα 
και η μέση διάρκεια παραμονής των συνέδρων ήταν 4 ημέρες. Σημειώνεται ότι 
το 60% των συνεδρίων, περίπου, διεξάγονται κατά την περίοδο Μαρτίου-Μαΐου 
και Οκτωβρίου-Νοεμβρίου, συμβάλλοντας έτσι στην απάμβλυνση του 
προβλήματος της εποχικότητας του τουριστικού ρεύματος, προσδίδοντας 
ταυτόχρονα ακόμα ένα συγκριτικό πλεονέκτημα στην Κύπρο, ενόψει του ότι, με 
βάση τα στοιχεία του ICCA, οι πιο δημοφιλείς μήνες για τη διεξαγωγή 
συνεδρίων στην Ευρώπη είναι οι περίοδοι Μαΐου-Ιουνίου και Σεπτεμβρίου-
Οκτωβρίου. 

3. Αναγνωρίζοντας τις προοπτικές ανάπτυξης του τομέα του συνεδριακού 
τουρισμού, ο KOT υλοποιεί ολοκληρωμένο Σχέδιο ∆ράσης για την προώθηση 
του συνεδριακού τουρισμού (συμπεριλαμβανομένων και των ταξιδιών 
κινήτρων), με κυριότερες ενέργειες τις ακόλουθες: 

•  Λειτουργία Σχεδίου Ενίσχυσης για τη ∆ιεκδίκηση Συνεδρίων στην Κύπρο 
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•  Λειτουργία Προγράμματος Παροχής Φιλοξενίας για ∆ιοργάνωση 
Συνεδρίων/ Συναντήσεων στην Κύπρο 

•  Ένταξη στο συγχρηματοδοτούμενο από τον KOT και τα ∆ιαρθρωτικά 
Ταμεία της Ε.Ε., Σχέδιο Κινήτρων, για αειφόρο εμπλουτισμό και 
αναβάθμιση του τουριστικού προϊόντος, για επιχορήγηση επιλέξιμων 
επενδύσεων δημιουργίας συνεδριακών κέντρων υψηλών προδιαγραφών 

•  Προώθηση της δημιουργίας ξεχωριστής εικόνας για την Κύπρο ως 
συνεδριακό προορισμό μέσω του καταρτισμού στρατηγικής εταιρικής 
ταυτότητας (branding) 

•  Λειτουργία προγράμματος φιλοξενίας στελεχών εταιρειών για εξοικείωση 
με την Κύπρο 

• Λειτουργία προγράμματος παραχώρησης φιλοξενίας και διοργάνωση 
εταιρικών συνεδρίων/ ταξιδιών κινήτρων από αγορές προτεραιότητας 

•  Έναρξη προγράμματος Ambassadors in Tourism για αξιοποίηση 
διακεκριμένων προσωπικοτήτων στην Κύπρο και το εξωτερικό, από 
διαφορετικούς τομείς για προώθηση του συνεδριακού τουρισμού στην 
Κύπρο (www.cyprustourismambassadors.com) 

• Λειτουργία προγράμματος αξιοποίησης αρχαιολογικών χώρων για 
συνεδριακό τουρισμό σε συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων 

• Στήριξη ενεργειών και συνδιοργάνωση στοχευμένων εκδηλώσεων με το 
Σύνδεσμο Συνεδριακού Τουρισμού CİMA στην Κύπρο και στο εξωτερικό 

•  Στις 29/12/2010, ο KOT θα παρουσιάσει στη συνεδριακή βιομηχανία της 
Κύπρου τις προοπτικές και τις ιδιαιτερότητες της Ινδικής αγοράς, ειδικά 
για συνεδριακό τουρισμό, ενόψει του αυξημένου ενδιαφέροντος και της 
δυναμικής που παρουσιάζει η συγκεκριμένη αγορά. 

•  Όλα τα πιο πάνω προγράμματα αναφέρονται στην ιστοσελίδα του KOT, 
στη διεύθυνση www.visitcyprus.biz στην ενότητα Συνέδρια και Κίνητρα. 

4. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1390, 
ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 

κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Η κατασκευή του δρόμου ∆άσους Άχνας-Αυγόρου 

 Αναφέρομαι στo πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1) Ο δρόμος Αυγόρου-∆άσους Άχνας βρίσκεται στα όρια των Βάσεων ∆εκέλειας 
και ο συντονισμός για τη βελτίωσή του γίνεται από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Αμμοχώστου. 

2) Για τη βελτίωση/ευθυγράμμιση του δρόμου αυτού έχουν ετοιμαστεί 
κατασκευαστικά σχέδια από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για λογαριασμό της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου και εκκρεμεί η ετοιμασία σχεδίων 
απαλλοτρίωσης από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. Οι πιστώσεις 
θα εξασφαλιστούν από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Αμμοχώστου μόλις 
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αποσταλούν τα σχέδια απαλλοτρίωσης από το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

3) Επειδή η διαδικασία των απαλλοτριώσεων βρίσκεται στο αρχικό στάδιο δεν 
μπορεί να δοθεί χρονοδιάγραμμα για την εκτέλεση του έργου, ούτε έχουν 
περιληφθεί πιστώσεις στον Προϋπολογισμό του 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.027, ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και την επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 06 Αυγούστου 2010 με την οποία μας έχει 
αποσταλεί σχετικό ερώτημα του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, θα ήθελα να 
σας μεταφέρω τα ακόλουθα: 

 Η εταιρεία RJA UNITED OIL TANKFARMS LTD έχει υποβάλει Μελέτη Εκτίμησης 
Επιπτώσεων στο Περιβάλλον (ΜΕΕΠ) για την κατασκευή και λειτουργία τερματικού 
σταθμού αποθήκευσης και διαχείρισης πετρελαιοειδών στην περιοχή Βασιλικού. Η εν 
λόγω ΜΕΕΠ εξετάστηκε από την αρμόδια υπηρεσία και εκδόθηκε σχετική Γνωμάτευση 
από την Περιβαλλοντική Αρχή (Τμήμα Περιβάλλοντος). 

 Σε επικοινωνία που είχε το Τμήμα Περιβάλλοντος με εκπροσώπους της εταιρείας 
VTT VASILIKO LTD, η τελευταία ενημέρωσε ότι η εταιρεία RJA UNITED OIL 
TANKFARMS LTD έχει εξαγοραστεί από την εταιρεία VITOL TANK TERMINALS 
INTERNATIONAL (VTTI) και έχει μετονομαστεί σε VTT VASILIKO LTD. Σημειώνεται ότι 
οι διαδικασίες αλλαγής ονόματος της εταιρείας δεν έχουν ακόμη ολοκληρωθεί από το 
Τμήμα Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη. 

 Με βάση πληροφορίες που μας μεταβίβασε το Τμήμα Περιβάλλοντος, η εταιρεία 
VTT VASILIKO LTD έχει πρόθεση να προχωρήσει σε πρόσθετα έργα στην περιοχή, 
πέραν του πιο πάνω που ήδη εξετάστηκε. Σε περίπτωση που τα έργα αυτά εμπίπτουν 
στις πρόνοιες του Περί της Εκτίμησης των Επιπτώσεων στο Περιβάλλον από Ορισμένα 
Έργα Νόμο (Ν.140(Ι)/2005), τότε θα απαιτηθεί μεταξύ άλλων η εκπόνηση και υποβολή 
ΜΕΕΠ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.033, ημερομηνίας 3 Αυγούστου 
2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 20 Αυγούστου 2010 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Η “ΘΕ.Μ.Ε.Α.” μέσα στα πλαίσια της αναβάθμισής της και με στόχο την 
καλύτερη προσφορά βοήθειας προς τους εξαρτημένους από αλκοόλ και φάρμακα 
μεταφέρεται από το κτίριο στην οδό Ρωμανού 3 (πρώην κλινική Ιωάννου)  την  
1/10/10  σε  ειδικά  διαμορφωμένο  χώρο  στο  Νοσοκομείο Αθαλάσσας, απέναντι από 
το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας.  

2. Στη Μονάδα θα λειτουργήσουν 10 κλίνες που αφορούν τη Σωματική 
Αποτοξίνωση, την κινητοποίηση και την απεξάρτηση και 3 που αφορούν την 
κοινωνική επανένταξη. 

 Το πρόγραμμα προσφέρει διαδοχικά και αυτόνομα τις πιο κάτω φάσεις: 

1. Σωματική Αποτοξίνωση 
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2. Κινητοποίηση-Ανάπτυξη Κινήτρων 

3. Ψυχολογική Απεξάρτηση σε εσωτερικά και εξωτερικά προγράμματα 

4. Κοινωνική επανένταξη και εργασιακή αποκατάσταση 

 Επίσης λειτουργούν παράλληλα: 

1. Προγράμματα Στήριξης Συγγενών 

2. Προγράμματα Πρόληψης Υποτροπής 

3. Ανοικτή Τηλεφωνική Γραμμή 24ώρου βάσεως η οποία προσφέρει άμεση 
βοήθεια και πληροφόρηση προς θεραπευόμενους και κοινό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.056, ημερομηνίας 5 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Το θέμα της ολοκλήρωσης του κοιμητηρίου στην Κοινότητα Αυδήμου, τους 
λόγους καθυστέρησής του και πότε υπολογίζεται να τελειώσει 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.056 και ημερ. 30.8.2010, σχετικά με 
το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με πληροφορίες που εξασφαλίστηκαν από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λεμεσού, το Κοινοτικό Συμβουλίου Αυδήμου έχει εξασφαλίσει Πολεοδομική 
Άδεια για τη δημιουργία Περιφερειακού Κοιμητηρίου στην Αυδήμου και 
αναμένεται η υποβολή αίτησης για έκδοση Άδειας Οικοδομής. 

(β) Περαιτέρω, αναφέρεται ότι εκκρεμεί η οριοθέτηση μέρους του τεμαχίου όπου 
προτείνεται η ανάπτυξη (ιδιοκτησία της Ιεράς Μητρόπολης Πάφου), καθότι κατά 
την εξέταση της υπόθεσης από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό, 
διαπιστώθηκαν συνοριακές διαφορές με γειτονικά τεμάχια. Προς τούτο, η Ιερά 
Μητρόπολη Πάφου έχει υποβάλει αίτηση διευθέτησης της συνοριακής 
διαφοράς, η οποία και εξετάζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.070, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Κατασκευή του αρχαιολογικού πάρκου Αμαθούντας και η αποβάθρα στο 
αρχαίο λιμάνι της αρχαίας Αμαθούντας 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει συμπεριλάβει στον προϋπολογισμό του 2011 ποσό 
ύψους €200.000, για την προώθηση του συνολικού σχεδίου διαχείρισης του 
αρχαιολογικού χώρου της Αμαθούντας. Την εκπόνηση των κατασκευαστικών 
σχεδίων έχει αναλάβει Γραφείο Σύμβουλου Αρχιτέκτονα Μελετητή. 

 Η εφαρμογή του συνολικού σχεδίου διαχείρισης αποτελεί, μαζί με την παράκαμψη 
του δρόμου που αναφέρεται στην παράγραφο (β) πιο κάτω της οποίας η μελέτη 
βρίσκεται στο τελικό στάδιο, βασικό στόχο και προτεραιότητα της πολιτικής που 
εφαρμόζει το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και το Τμήμα Αρχαιοτήτων για 
τη διαχείριση των μεγάλων αρχαιολογικών χώρων του τόπου μας. 
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 Συναρτημένο με τα πιο πάνω, αλλά δευτερεύουσας σημασίας, είναι το έργο της 
κατασκευής της αποβάθρας στην περίμετρο του αρχαίου λιμανιού, η προώθηση 
του οποίου έχει ανασταλεί λόγω της οικονομικής κρίσης. 

(β) Κατασκευή παρακαμπτήριου δρόμου στην περιοχή του αρχαιολογικού 
χώρου Αμαθούντας 

 Η προώθηση του έργου αυτού παρουσίασε στασιμότητα λόγω του ότι υπήρξαν 
προβλήματα με αρχαιότητες και απαιτήθηκε η τροποποίηση του ρυθμιστικού 
σχεδίου. 

 Τώρα έχουν λυθεί τα προβλήματα αυτά και υπολογίζεται ότι στα μέσα του 2011 θα 
είναι συμπληρωμένη η μελέτη. 

 Ανάλογα με την εξασφάλιση της αναγκαίας γης (απαλλοτριώσεις) και των 
απαιτούμενων πιστώσεων, είναι εφικτή η έναρξη του έργου τέλος του 2011 ή αρχές 
του 2012. 

(γ) Ανακατασκευή του τουριστικού παραλιακού δρόμου από το ξενοδοχείο 
“Atlantica” μέχρι το ξενοδοχείο Elias 

 Τα κατασκευαστικά σχέδια βρίσκονται στο τελικό τους στάδιο και εφόσον 
εξασφαλιστεί η αναγκαία γη και είναι διαθέσιμες οι απαραίτητες πιστώσεις θα 
ζητηθούν προσφορές για την κατασκευή του έργου τον Φεβρουάριο του 2011. 

(δ) Κατασκευή δύο παράλληλων κυματοθραυστών έναντι των ξενοδοχείων 
“Four Seasons”, “Mediterranean” και “Amathus” 

 Ο προγραμματισμός για υλοποίηση της κατασκευής των κυματοθραυστών γίνεται 
πάντοτε σε συνεννόηση και με τη σύμφωνη γνώμη της ενδιαφερόμενης Τοπικής 
Αρχής και νοουμένου ότι η τελευταία θα εξασφαλίσει το ποσό της δικής της 
συνεισφοράς και συγκεκριμένα το 50% της συνολικής δαπάνης. 

 Στη συγκεκριμένη περίπτωση το Κοινοτικό Συμβούλιο Αγίου Τύχωνα δεν έδειξε 
μέχρι στιγμής ενδιαφέρον για προώθηση των έργων αυτών και υπέβαλε αίτημα 
για κάλυψη όλου του κόστους κατασκευής των δύο κυματοθραυστών από την 
Κυβέρνηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.124, ημερομηνίας 26 

Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.6.009.05.01.124, με 
ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2010, σχετικά με την στατική επάρκεια της κατοικίας στην 
οδό 143ος ∆ρόμος, αρ. 48, στο Συνοικισμό Αυτοστέγασης Π. Πολεμιδιών και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Με επιστολή της ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2010, η ένοικος της κατοικίας 
στην οδό 143ος ∆ρόμος, αρ. 48, στο Συνοικισμό Αυτοστέγασης Π. Πολεμιδιών 
ζήτησε από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού να εξεταστεί η στατική επάρκεια 
της κατοικίας της, αρ. οικοπέδου 7. Η πιο πάνω, μαζί με τη δική της επιστολή 
υπέβαλε και επιστολή ιδιώτη πολιτικού μηχανικού στην οποία αναφέρεται ότι 
υπάρχει οξείδωση στον οπλισμό της πλάκας οροφής. 
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(β) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λεμεσού ζήτησε από τον Επαρχιακό Μηχανικό Λεμεσού 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων να εξετάσει τη συγκεκριμένη κατοικία, ο οποίος, 
μετά από επί τόπου επίσκεψη, εισηγήθηκε τη σύσταση Τεχνικής Επιτροπής η 
οποία θα αποφασίσει για τις απαιτούμενες διορθωτικές εργασίες. 

(γ) Περιπτώσεις όπως την υπό αναφορά, που προέκυψαν στο παρελθόν, 
εξετάστηκαν από Τριμελή Επιτροπή η οποία απαρτιζόταν από πολιτικούς 
μηχανικούς του Επάρχου Λεμεσού, της Υπηρεσίας Αποκατάστασης Ζημιών και 
του Επαρχιακού Μηχανικού ∆ημοσίων Έργων Λεμεσού, κατόπιν εγκρίσεως 
του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών. Παρόμοιου άμεσου 
χειρισμού θα τύχει και η συγκεκριμένη περίπτωση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.131, ημερομηνίας 26 

Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας προς το 
Υπουργείο Άμυνας, ημερ. 17 Σεπτεμβρίου 2010, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α. Με έγγραφο του Αρχηγού ημερομηνίας 11 Αυγούστου 1964, απονέμονται 
συγχαρητήρια στους κυβερνήτες και τα πληρώματα των ακταιωρών 
«ΦΑΕΘΩΝ» και «ΑΡΙΩΝ» που συμμετείχαν στις επιχειρήσεις Τηλλυρίας. 

β. Με επιστολή του τότε Αρχηγού της Ανωτέρας Στρατιωτικής ∆ιοίκησης Αμύνης 
Κύπρου (ΑΣ∆ΑΚ) προς το Υπουργείο Παιδείας Αθηνών διαβιβάζεται επιστολή 
της μητέρας του ηρωικά πεσόντα Ύπαρχου της ακταιωρού «ΦΑΕΘΩΝ» 
Χρυσούλη Παναγιώτη με παράκληση ικανοποίησης αγνώστου σε μας 
αιτήματος ως ένδειξη μνήμης και τιμής προς τον ήρωα γιο της. 

γ. Έχουν δοθεί σχετικές ονομασίες τριών πεσόντων της ακταιωρού «ΦΑΕΘΩΝ», 
όπως παρακάτω: 

1. Στην κατεχόμενη Ναυτική Βάση «ΧΡΥΣΟΥΛΗ» στο Χ. Μπογάζι, προς 
τιμήν του Σημαιοφόρου Παναγιώτη Χρυσούλη. 

2. Στο Σκάφος Ανορθόδοξου Πολέμου (ΣΑΠ) ΑΓΑΘΟΣ, προς τιμήν του 
Υποκελευστή Σπυρίδων Αγάθου. 

3. Σκάφος Ανορθόδοξου Πολέμου (ΣΑΠ) ΠΑΝΑΓΟΣ, προς τιμήν του 
Υποκελευστή Νικόλαου Πανάγου. 

δ. Τα ονόματα των πεσόντων της ακταιωρού «ΦΑΕΘΩΝ» είναι αναγραμμένα σε 
δύο πλακέττες, οι οποίες βρίσκονται μία έξω από το γραφείο του ∆ιοικητή της 
∆ιοίκησης Ναυτικού στο ∆ιοικητήριο ΓΕΕΦ/∆Ν και μία κάτω από τις σημαίες 
του στρατοπέδου της Ναυτικής Βάσης «ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΦΛΩΡΑΚΗΣ». 

ε. Τα ονόματα των πεσόντων της ακταιωρού «ΦΑΕΘΩΝ» και του ιδιώτη Άντη 
Φιλήτα, αναγράφονται επίσης στο μνημείο πεσόντων στις μάχες της Τηλλυρίας, 
το οποίο βρίσκεται στο προαύλιο της εκκλησίας του Αγίου Ραφαήλ στο Χ. 
Παχύαμμος. 

στ. Κάθε χρόνο την Κυριακή πριν την 11η Αυγούστου, η Εθνική Φρουρά σε 
συνεργασία με την Ιερά Μητρόπολη Πάφου, τον Σύνδεσμο Συγγενών 
Πεσόντων, τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Εθελοντών Αγωνιστών 1963-64, την 
Παγκύπρια Οργάνωση Εφέδρων Αξιωματικών, τον Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Εφέδρων Καταδρομέων και την Κοινότητα Παχυάμμου, συνδιοργανώνει στο Χ. 
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Παχύαμμος μνημόσυνο πεσόντων κατά την τουρκική ανταρσία 1964. Κατά την 
καθιερωμένη τελετή, γίνεται ονομαστικό προσκλητήριο πεσόντων στο οποίο 
συμπεριλαμβάνονται οι έξι πεσόντες του πληρώματος της ακταιωρού 
«ΦΑΕΘΩΝ» και ο ιδιώτης Άντης Φιλήτας εκ Μόρφου. 

 Επίσης, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, κατόπιν οδηγιών του κ. Υπουργού 
Άμυνας στο Γενικό Επιτελείο Εθνικής Φρουράς το όλο θέμα της απόδοσης τιμών μετά 
θάνατο στους ηρωικά πεσόντες της ακταιωρού «ΦΑΕΘΩΝ» επανεξετάζεται σε 
συνεργασία με το Γενικό Επιτελείο Στρατού και θα σας τηρήσουμε ενήμερους για τις 
εξελίξεις/αποφάσεις. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή 
διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.137, ημερομηνίας 27 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιαννάκη Ομήρου, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
6.9.2010, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι, για την αντιμετώπιση του εν λόγω 
προβλήματος, το Υπουργείο Εσωτερικών, αναγνωρίζοντας το επείγον και τη 
σοβαρότητα των συνεπειών της διακοπής της παροχής ηλεκτρικής ενέργειας προς το 
βιολογικό σταθμό και το κεντρικό αντλιοστάσιο του αποχετευτικού συστήματος 
Κυπερούντας, απευθύνθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο και ενέκρινε την 
παραχώρηση προκαταβολής ποσού ύψους €220.000 προς το Συμβούλιο 
Αποχετεύσεων Κυπερούντας, με επιτόκιο μηδενικό και περίοδο αποπληρωμής δύο 
(2) χρόνια, έτσι ώστε το Συμβούλιο να αποπληρώσει τις καθυστερημένες οφειλές του 
προς την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου, με τον όρο ότι, σε περίπτωση αθέτησης των 
οικονομικών υποχρεώσεων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων, τότε το οφειλόμενο ποσό 
θα αποκόπτεται από την ετήσια Κρατική χορηγία προς το Κοινοτικό Συμβούλιο 
Κυπερούντας. 

2.  Η υπογραφή της Συμφωνίας Προκαταβολής μεταξύ του Υπουργού 
Οικονομικών και του Κοινοτικού Συμβουλίου Κυπερούντας έγινε στις 10 ∆εκεμβρίου, 
2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.152, ημερομηνίας 8 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23,06.009.05.01.152 και 
ημερ. 15.9.2010 σχετικά με την ποιότητα του αέρα στις νέες εγκαταστάσεις της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στις 29 και 30.9.2010, αρμόδιος Επιθεωρητής Εργασίας επιθεώρησε τους 
χώρους του νέου κτηρίου, όπου είχαν μεταστεγαστεί τα Γραφεία του 
παραρτήματος της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου στο Παραλίμνι, για 
εξέταση του προβλήματος στην υπό αναφορά επιστολή. Ο Επιθεωρητής 
συναντήθηκε με τον ιδιοκτήτη του κτηρίου, τον ∆ιευθυντή και Μηχανικό της 
κατασκευάστριας εταιρείας, καθώς και με εργαζόμενους της Επαρχιακής 
∆ιοίκησης Αμμοχώστου. Περαιτέρω, ο Επιθεωρητής ενημερώθηκε για δύο 
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περιπτώσεις λειτουργών της Επαρχιακής ∆ιοίκησης που ασθένησαν για λόγους 
οι οποίοι πιθανόν να οφείλονταν σε προβλήματα με τον εξαερισμό του χώρου 
εργασίας τους.  

2. Ακολούθως, ο Επιθεωρητής εξέτασε δύο γραφεία στο ισόγειο του κτηρίου, στα 
οποία απασχολούνται συνολικά δύο εργαζόμενοι, τον χώρο υποδοχής του 
κοινού, στον οποίο υπήρχαν τέσσερεις εργαζόμενοι, καθώς και 
αποθηκευτικούς χώρους (έναν στο ισόγειο και δύο στο μεσοπάτωμα), στους 
οποίους επικρατούσε δυσάρεστη μυρωδιά.   Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω χώροι 
δεν είχαν παράθυρα, οι θύρες των αποθηκευτικών χώρων παρέμεναν κλειστές 
και ο εξαερισμός των εν λόγω χώρων παρεχόταν αποκλειστικά από το 
μηχανικό σύστημα εξαερισμού του κτηρίου. Ο Επιθεωρητής έδωσε οδηγίες 
ώστε να γίνουν όλες οι απαραίτητες ρυθμίσεις στο σύστημα εξαερισμού από 
την κατασκευάστρια εταιρεία σε συνεργασία με τους λειτουργούς της 
Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου, ώστε να επιλυθεί οριστικά το πρόβλημα. 
Τονίστηκε η σημασία της συνεργασίας της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου 
τόσο με τον ιδιοκτήτη του κτηρίου όσο και με την κατασκευάστρια εταιρεία 
σχετικά με τα θέματα ασφάλειας και υγείας. 

3. Από τη διενεργηθείσα διερεύνηση ο Επιθεωρητής συμπέρανε ότι ορισμένες 
από τις απαιτήσεις του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας για τα θέματα 
ασφάλειας και υγείας, που αφορούσαν θέματα αερισμού στο υπό αναφορά 
κτήριο και οι οποίες είχαν διαβιβαστεί γραπτώς στον Έπαρχο Αμμοχώστου την 
1.2.2010, δεν ικανοποιήθηκαν πλήρως και, ως εκ τούτου, ζητήθηκε η λήψη 
συμπληρωματικών μέτρων για πλήρη συμμόρφωση. 

4. Τέλος, σημειώνεται ότι δεν διεξήχθησαν μετρήσεις ποιότητας του αέρα από το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, αφού ο ρόλος του Τμήματος δεν είναι να 
αναλαμβάνει τη διεξαγωγή μελετών ή μετρήσεων εκ μέρους οποιουδήποτε 
εργοδότη συμπεριλαμβανομένης και της ∆ημόσιας Υπηρεσίας, αλλά να επιτηρεί 
την λήψη των μέτρων όπου απαιτούνται εκ μέρους του εργοδότη ώστε να 
τηρούνται οι πρόνοιες της νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.160, ημερομηνίας 10 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ: 23.06.009.05.01.160 και ημερομηνίας 15/11/2010 σχετικά 
με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
με τον ίδιο αριθμό ερώτησης και ημερομηνίας 10/9/2010 και σας πληροφορώ τα πιο 
κάτω: 

1. Το είδος ανέκαθεν ήταν σχετικά σπάνιο στην Κύπρο αλλά ποτέ δεν έχει 
εξαφανιστεί. Τις τελευταίες κυρίως δεκαετίες λόγω των αλλαγών χρήσεως γης, 
της αλλαγής μορφής κτηνοτροφίας (εγκατάλειψη της εκτατικής), της μείωσης 
των διαθέσιμων σκουπιδότοπων, της κατασκευής δρόμων κοντά σε χώρους 
φωλεοποίησης του είδους αλλά και λόγω της χρήσης δηλητηρίων, ο 
πληθυσμός των κλοκκάρων έχει μειωθεί αισθητά. Οι πληθυσμοί του είδους 
έχουν περιοριστεί στις πιο απόκρημνες βουνοκορφές του νησιού, κυρίως στην 
Παπούτσα, Μαδαρή, Τρόοδος και ∆άσος Πάφου. ∆υστυχώς λόγω της 
ανθρώπινης κυρίως όχλησης έχει εξαφανιστεί από πιο χαμηλές περιοχές στις 
οποίες παρατηρούνταν στο παρελθόν. Υπάρχουν δε και αξιόπιστες αναφορές 
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από πτηνοπαρατηρητές για την ύπαρξη του είδους και στην Οροσειρά του 
Πενταδάκτυλου στα κατεχόμενα (3-4 ζευγάρια). Συνολικά, εκτιμάται ότι ο 
παγκύπριος πληθυσμός δεν υπερβαίνει τα 10-15 ζεύγη. 

2. Το είδος είναι προστατευόμενο με βάση την κυπριακή νομοθεσία (Νόμος 
152(1) του 2003). Οι πιο σημαντικοί χώροι φωλεοποίησης του είδους αλλά και 
χώροι τροφοληψίας έχουν ενταχθεί στο ∆ίκτυο ΦΥΣΗ 2000. Η οριστική 
επανάκαμψη του είδους θα επιτευχθεί σε συνδυασμό με την προσπάθεια για 
επανεισαγωγή του Πυρρόχρου γύπα από τη Κρήτη μέσα στα πλαίσια σχετικής 
πρότασης του Interreg. Όσον αφορά τις προσπάθειες ενημέρωσης του κοινού 
για τη σημασία των ειδών αυτών και τη μη χρησιμοποίηση δηλητηριασμένων 
δολωμάτων έχουν εκδοθεί ενημερωτικά φυλλάδια μέσα στα πλαίσια του 
προγράμματος LIFE/04/NAT/CY/000013 που αναφέρονται και στο πιο πάνω 
είδος, αντίγραφο του οποίου επισυνάπτεται.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.162, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Χατζηνικόλα 

«Έργα τnς AHK τα οποία προκαλούν κυκλοφοριακή συμφόρηση στην έξοδο 
Παρεκκλησιάς στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας - Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Τα έργα που εκτελούνται στο έρεισμα του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-
Λεμεσού από την περιοχή Μονής μέχρι και την έξοδο προς Άγιο Τύχωνα, αφορούν 
εργασίες της ΑΗΚ για τοποθέτηση καλωδίου υψηλής τάσης (132KV), από τη Μονή 
μέχρι τα Πολεμίδια, στα πλαίσια του έργου “Υπογειοποίηση ∆ικτύου Μεταφοράς στη 
Λεμεσό”. Το έργο αυτό θα εξυπηρετήσει τις Τοπικές Αρχές της μείζονος Λεμεσού στο 
αίτημά τους για αποξήλωση των γραμμών υψηλής τάσης που διέρχονται από 
οικιστικές ζώνες και θα αναβαθμίσει επίσης το σύστημα μεταφοράς στην ευρύτερη 
περιοχή της Επαρχίας Λεμεσού. 

3. Οι εργασίες εκτελούνται στη φάση αυτή στη νότια πλευρά και γίνονται 
τμηματικά σε μέτωπο 2χλμ. κάθε φορά, στο οποίο λειτουργεί μόνο η μια λωρίδα 
κυκλοφορίας. Αυτό έχει σαν αποτέλεσμα σε ώρες αιχμής να προκαλείται 
κυκλοφοριακό πρόβλημα και η διακίνηση της τροχαίας κίνησης να γίνεται πολύ αργά. 
Η χρησιμοποίηση περισσοτέρων μηχανημάτων για την εκσκαφή του αυλακιού για 
σύντμηση του χρόνου κατασκευής δεν μπορεί να υιοθετηθεί στην περίπτωση αυτή 
λόγω της στενότητας του χώρου όπου εκτελούνται οι εργασίες. Σημειώνεται ότι στο 
χώρο αυτό διακινούνται επίσης και φορτηγά αυτοκίνητα τα οποία απομακρύνουν το 
υλικό εκσκαφής. 

4. Για μείωση της ταλαιπωρίας του κοινού και αύξηση της παραγωγικότητας των 
συνεργείων, συμφωνήθηκε πρόσφατα με την ΑΗΚ όπως στη βόρεια πλευρά οι 
εργασίες για την υπογειοποίηση του καλωδίου γίνεται σε δύο τμήματα του 
αυτοκινητόδρομου ταυτόχρονα, μήκους 1000μ. το κάθε ένα, τα οποία θα απέχουν 
μεταξύ τους 3χλμ., αντί ενός συνεχόμενου τμήματος 2χλμ. για κάθε φορά. 

 Οι εργασίες της ΑΗΚ στη νότια πλευρά του αυτοκινητόδρομου άρχισαν στις 26 
Μαΐου, 2010 και σύμφωνα με εκτιμήσεις τις ΑΗΚ αναμένεται να ολοκληρωθούν μέχρι 
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τον κόμβο Γερμασόγειας αρχές του Ιανουαρίου 2011. Οι εργασίες στη βόρεια πλευρά 
θα αρχίσουν αμέσως μετά και αναμένεται να ολοκληρωθούν τέλη Απριλίου 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.167, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, ημερ. 20.9.2010, που αφορά στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή 
κ. Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μετά από παράπονα που εκφράστηκαν από το προσωπικό του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας, που εργάζεται στο Αεροδρόμιο Λάρνακας, για δυσφορία, 
πονοκεφάλους, ερεθισμό στα μάτια κ.λπ., το Τμήμα προχώρησε στη διεξαγωγή 
μελέτης με ιδιωτική εταιρεία σε σχέση με τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του αέρα σε όλα 
ανεξαίρετα τα γραφεία της Υπηρεσίας. 

 Τα αποτελέσματα των μετρήσεων και των αναλύσεων που έγιναν, κατέδειξαν 
ότι σε «συγκεκριμένα γραφεία του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας οι εναλλαγές του 
αέρα δεν ήταν ικανοποιητικές, ενώ κάποια χαρακτηριστικά ήταν πέραν των 
επιτρεπτών ορίων. 

 Ενόψει των πιο πάνω διαπιστώσεων ζητήθηκε από τη διαχειρίστρια εταιρεία 
Hermes η λήψη διορθωτικών μέτρων. 

 Η εταιρεία έχει προβεί στη λήψη διορθωτικών μέτρων ακολουθώντας τις 
υποδείξεις τόσο του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών όσο και του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. Τα προβλήματα που είχαν παρουσιαστεί έχουν 
επιλυθεί. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων παρακολουθεί το θέμα μέσω του 
Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών σε συνεχή βάση και θα γίνεται 
αξιολόγηση της κατάστασης και επιβεβαίωση των μετρήσεων με στόχο τη διασφάλιση 
των συνθηκών ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων στο αεροδρόμιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.170, ημερομηνίας 15 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του Βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, 
σε σχέση με το θέμα της φρούρησης στην έξοδο του τελωνείου στο αεροδρόμιο 
Λάρνακας και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η αίθουσα αφίξεων του αεροδρομίου, συμπεριλαμβανομένου και του χώρου 
του Τελωνείου, αποτελεί ελεγχόμενο χώρο, υπό την έννοια ότι σ' αυτό εισέρχονται 
μόνο αφικνούμενοι ή διερχόμενοι επιβάτες και εξουσιοδοτημένο προσωπικό. 

 Πέραν του ελέγχου της πρόσβασης του προσωπικού, η οποία γίνεται μέσω 
ηλεκτρονικού συστήματος (Access Control System), δεν απαιτείται οποιοσδήποτε 
άλλος έλεγχος ή έρευνα όσων εισέρχονται στην αίθουσα αφίξεων. Αναφέρεται επίσης 
ότι οι αυτόματες πόρτες/έξοδοι από το χώρο του Τελωνείου, ενεργοποιούνται μόνο 
κατά την έξοδο και όχι κατά την είσοδο, ενώ παράλληλα υπάρχει κατάλληλη 
απαγορευτική σήμανση. 

 Ως εκ τούτου, κάποιος θα πρέπει να περιμένει ν' ανοίξει η πόρτα για να εισέλθει 
αντίθετα με το ρεύμα των επιβατών, γεγονός το οποίο εύκολα μπορεί να εντοπιστεί 
από το προσωπικό του Τελωνείου το οποίο, ως διωκτική αρχή, είναι αρμόδιο να 
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απαγορεύσει σε οποιονδήποτε την είσοδο στα γραφεία τους και ιδιαίτερα όταν αυτή 
γίνεται παράνομα, ήτοι από μη εξουσιοδοτημένα άτομα. 

 Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω, ζητήθηκε από τη διαχειρίστρια εταιρεία, η 
τοποθέτηση ενός ιδιωτικού φρουρού, αλλά αυτή αρνήθηκε να το πράξει με τη 
δικαιολογία ότι το θέμα άπτεται της ασφάλειας του αεροδρομίου και το κόστος θα 
πρέπει ν' αναληφθεί από το Κράτος. Η εταιρεία έχει προχωρήσει, ωστόσο, στην 
εκπόνηση νέου σχεδιασμού του χώρου, κυρίως για διευκόλυνση των αφικνούμενων 
επιβατών και καλύτερης ροής προς τις εξόδους του κτιρίου. 

 Με βάση τους νέους σχεδιασμούς, δημιουργείται δεύτερη έξοδος επιβατών 
(μετά το Τελωνείο) και ως εκ τούτου η παράνομη πρόσβαση προς το χώρο του 
Τελωνείου θα είναι πολύ δύσκολη έως αδύνατη. Οι εργασίες για τη νέα διαρρύθμιση 
του χώρου, αναμένεται να ολοκληρωθούν πριν το τέλος του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στις ερωτήσεις με αρ. 

23.06.009.05.01.182 και 23.06.009.05.01.249, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 
και 6 Οκτωβρίου 2010, αντίστοιχα, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Αυτοκινητόδρομος Αστρομερίτη - Ευρύχου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η μελέτη για τον αυτοκινητόδρομο Αστρομερίτη-Ευρύχου ανατέθηκε σε ιδιώτες 
συμβούλους στις 11/11/2009 έναντι δαπάνης €318.000 + Φ.Π.Α. με διάρκεια δύο 
χρόνια. Η μελέτη αναμένεται να σταλεί στις Υπηρεσίες και στο Κτηματολόγιο εντός του 
2011 για τις δικές τους μελέτες/απαλλοτριώσεις. 

3. Η έναρξη των κατασκευαστικών έργων θα μπορεί να προωθηθεί όταν 
ολοκληρωθούν οι μελέτες, δημοσιευτούν οι απαλλοτριώσεις και εγκριθούν πιστώσεις 
σε επόμενους Προϋπολογισμούς, μετά το 2013. Σημειώνεται ότι το κόστος του έργου 
ανέρχεται σε €60,0εκ. και Θα προωθηθεί στα πλαίσια δύο συμβολαίων κατασκευής. 

4. Με βάση τα πιο πάνω, το αίτημα της Κοινότητας Ευρύχου για άμεση έναρξη 
εργασιών δεν είναι δυνατό να ικανοποιηθεί προτού ολοκληρωθούν προηγουμένως 
όλα τα απαραίτητα στάδια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.192, ημερομηνίας 21ης Σεπτεμβρίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

«Περιβαλλοντική μελέτη δρόμου Λεμεσού-Αγρού 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η εκπόνηση περιβαλλοντικής μελέτης για το δρόμο Λεμεσού-Αγρού ανατέθηκε 
σε ιδιώτες μελετητές μετά από σχετικό διαγωνισμό που προκηρύχθηκε τον Ιούλιο του 
2007. Τα σχετικά συμβόλαια υπογράφηκαν στις 14/12/2007 έναντι ποσού €23.920 + 
ΦΠΑ με διάρκεια μελέτης 50 εβδομάδες. Η μελέτη αυτή ζητήθηκε από την 
Περιβαλλοντική Αρχή και αφορά το τμήμα από Παλώδια μέχρι Γεράσα και τη σύνδεση 
με το δρόμο Λεμεσού-Σαϊττά. Σκοπός της μελέτης είναι η διερεύνηση των 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων από την κατασκευή των έργων που προγραμματίζεται 
να προωθηθούν για αναβάθμιση των πιο πάνω τμημάτων του δρόμου Λεμεσού-
Αγρού. 
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3. Η μελέτη παρουσιάζει σημαντική καθυστέρηση εκ μέρους του μελετητή και το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει προβεί επανειλημμένα σε έντονες παραστάσεις προς το 
μελετητή για επίσπευση της διαδικασίας. Ο μελετητής δεσμεύτηκε να επιταχύνει τους 
ρυθμούς του και υπόβαλε την ενδιάμεση έκθεση μέσα στον Οκτώβριο ενώ αναμένεται 
να υποβάλει το προσχέδιο τελικής μελέτης νωρίς το 2011 για να υποβληθεί στην 
Υπηρεσία Περιβάλλοντος για απόψεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.195, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 30 Σεπτεμβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Σύμβαση με αντικείμενο τη μελέτη για την επιβολή του μέτρου εξοικονόμησης 
πόσιμου νερού με το σύστημα του τέλους υπερκατανάλωσης (quota) έχει 
ολοκληρωθεί τέλη Οκτωβρίου 2010. Η τελική έκθεση επισυνάπτεται για ενημέρωσή 
σας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.197, ημερομηνίας 22 
Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Θέμα:  Συνολικός αριθμός των αλλοδαπών που έχουν λάβει το καθεστώς του 
πολιτικού πρόσφυγα και ο συνολικός αριθμός των αιτητών ασύλου και πως κατανέμεται 

ο αριθμός των πιο πάνω στις διάφορες επαρχίες 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων 
με αρ. φακ.: Ερ. 23.06.009.05.01.197 και ημερ. 4 Οκτωβρίου 2010 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, η οποία υποβλήθηκε από το Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Τάσο Μητσόπουλο και σας παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στα ερωτήματα που 
έχουν τεθεί: 

(α) Ο συνολικός αριθμός αιτητών ασύλου που έχουν λάβει το καθεστώς πολιτικού 
πρόσφυγα από την 01/01/2002 - 30/11/2010 είναι 123 αιτήσεις, οι οποίες 
αντιστοιχούν σε 287 άτομα. 

(β) Ο συνολικός αριθμός αιτητών ασύλου που έχουν λάβει το καθεστώς 
συμπληρωματικής προστασίας από την 01/01/2009 - 30/11/2010 είναι 778 
αιτήσεις, οι οποίες αντιστοιχούν σε 1657 άτομα. Σημειώνεται ότι από την 
01/01/2002 - 31/12/2008 το καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας 
συμπεριλαμβανόταν στην κατηγορία ανθρωπιστικού καθεστώτος. 

(γ) Όσον αφορά το ερώτημα για το πώς κατανέμεται ο αριθμός των δικαιούχων 
διεθνούς προστασίας (πολιτικών προσφύγων & δικαιούχων συμπληρωματικής 
προστασίας) στις διάφορες επαρχίες, η Υπηρεσία Ασύλου δεν κατέχει ακριβή 
στοιχεία, ωστόσο είναι εμπειρικά αποδεδειγμένο ότι οι πλείστοι δικαιούχοι 
συμπληρωματικής προστασίας διαμένουν στη Λάρνακα. 
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2. Βρισκόμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή 
διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.208, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 8 Οκτωβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η πρωτοβουλία της Ελλάδας σχετικά με τις εξορύξεις πετρελαίου, αφορά τη 
βελτίωση της κοινοτικής νομοθεσίας στο συγκεκριμένο θέμα, τη χάραξη κοινής 
πολιτικής και την περιφερειακή συνεργασία μεταξύ των κρατών μελών στην 
αντιμετώπιση ατυχημάτων. ∆εν έχει τεθεί θέμα επιβολής μορατόριουμ στις εξορύξεις 
πετρελαίου και φυσικού αερίου στη Μεσόγειο, όπως έχει αναφέρει και η Υπουργός 
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιματικής Αλλαγής της Ελλάδας, κα Τίνα Μπιρμπίλη, 
κατά την επίσκεψή της στην Κύπρο τον περασμένο Σεπτέμβριο. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.218, ημερομηνίας 27 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει προβεί σε εργασίες συντήρησης και αποκατάστασης του 
κτιρίου του παλιού σιδηροδρομικού σταθμού της Ευρύχου, με σκοπό τη δημιουργία 
μουσείου για τον κυπριακό σιδηρόδρομο. Το κόστος για την αποκατάσταση του 
κτιρίου ανήλθε στα €439.000. 

 Σε σχέση με την εσωτερική διαμόρφωση του χώρου του Μουσείου και των 
αντικειμένων που θα περιλαμβάνει αυτό, το Τμήμα Αρχαιοτήτων έχει υπογράψει 
συμφωνία με το Πολιτιστικό Ίδρυμα της Marfin Λαϊκής, για τον μακροχρόνιο δανεισμό 
των αντικειμένων που έχουν στην κατοχή τους σε σχέση με τον Κυπριακό 
Σιδηρόδρομο της Ευρύχου. 

 Αναφορικά με την πρόσβαση στο χώρο, έχει τροχιοδρομηθεί η κατασκευή 
δρόμου προς τον Σταθμό. Αναμένεται ότι μέχρι τον Φεβρουάριο του 2011, θα 
ολοκληρωθεί η εγκατάσταση αγωγού που θα συνδέεται με το υπό κατασκευή Φράγμα 
Σολέας και στη συνέχεια θα ακολουθήσει η κατασκευή του δρόμου από την 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.228, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.228 και 
ημερ. 6.10.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και στη συνέχεια σας παραθέτω τα 
ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, μέσω του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας (TEE) επιτηρεί, μεταξύ άλλων, τη νομοθεσία για 
προστασία της ασφάλειας και υγείας των εργαζομένων. Η νομοθεσία αυτή 
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προνοεί και για την προστασία, καθόσον είναι εύλογα εφικτό, και τρίτων 
προσώπων που αναμένεται να επηρεαστούν από τις δραστηριότητες των 
εργοδοτών. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω νομοθεσία, κάθε εργοδότης πρέπει να έχει στη 
διάθεσή του γραπτή εκτίμηση όλων των κινδύνων που υπάρχουν στο 
υποστατικό του, περιλαμβανομένων των κινδύνων από χημικούς παράγοντες 
και να εφαρμόζει κατάλληλο σύστημα διαχείρισης που να διασφαλίζει ότι 
λαμβάνονται όλα τα μέτρα που απαιτούνται για προστασία της ασφάλειας και 
υγείας τόσο των εργοδοτουμένων του όσο και άλλων προσώπων. 

2. Η τήρηση και κυρίως η επικαιροποίηση εκ μέρους του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας μητρώων καταγραφής του είδους, της ποσότητας και της 
επικινδυνότητας των χημικών ουσιών που φυλάσσονται σε υποστατικά απαιτεί 
τη διάθεση πολλών ανθρώπινων πόρων, αφού οι εργοδότες και διαχειριστές 
εγκαταστάσεων συνεχώς διαφοροποιούν τα είδη και τις ποσότητες των 
χημικών ουσιών που χρησιμοποιούν. ∆εν γνωρίζουμε οποιαδήποτε αρμόδια 
αρχή σε Κράτος Μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης που να τηρεί τέτοιο μητρώο. 

3. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας διαθέτει συγκεκριμένες πληροφορίες για τις 
χημικές ουσίες που υπάρχουν μόνο σε ορισμένα υποστατικά, όπως σε αυτά 
όπου εμπίπτουν στην κατηγορία των Αδειοδοτούμενων Εγκαταστάσεων με 
βάση τη νομοθεσία για τον Έλεγχο της Ατμοσφαιρικής Ρύπανσης, ή των 
εγκαταστάσεων που εμπίπτουν στην εφαρμογή της Νομοθεσίας για τον Έλεγχο 
Ατυχημάτων Μεγάλης Κλίμακας. Τα τελευταία επιθεωρούνται τουλάχιστον μια 
φορά τον χρόνο και διαθέτουν ειδικά σχέδια αντιμετώπισης ατυχημάτων 
μεγάλης κλίμακας. Επίσης, οι διαχειριστές των υποστατικών αυτών 
υποβάλλουν εκθέσεις ασφαλείας και είναι υποχρεωμένοι να τις 
αναπροσαρμόζουν όταν προκύπτουν αλλαγές. 

4. Η νομοθεσία για ασφάλεια και υγεία στην εργασία δεν προβλέπει 
συγκεκριμένες περιοχές εντός των οποίων πρέπει να αποθηκεύονται οι χημικές 
ουσίες. Η νομοθεσία προνοεί ότι οι χημικές ουσίες πρέπει να αποθηκεύονται σε 
κατάλληλους χώρους και με τέτοιο τρόπο ώστε να διασφαλίζεται η ασφάλεια 
και υγεία των προσώπων στην εργασία. 

5. Στα πλαίσια της επιτήρησης της νομοθεσίας οι Επιθεωρητές Εργασίας 
πραγματοποιούν επιθεωρήσεις σε διάφορα υποστατικά με βάση ετήσιο 
πρόγραμμα επιθεωρήσεων. Οι επιθεωρήσεις είναι κυρίως στοχευμένες σε 
τομείς που το Τμήμα καθορίζει μέσω συγκεκριμένων παραμέτρων ως 
προτεραιότητα. Επισημαίνεται ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας διαθέτει 
περίπου 25 επιθεωρητές για την επιθεώρηση όλων ανεξαρτήτως των 
υποστατικών που ανέρχονται στις 90,000 περίπου, με αποτέλεσμα να είναι 
αδύνατη η διεξαγωγή επιθεωρήσεων σε όλα τα υποστατικά σε σύντομα 
χρονικά διαστήματα. 

 Σημειώνεται ότι τον Μάρτιο του 2010 πραγματοποιήθηκαν, κατά 
προτεραιότητα, από τους Επιθεωρητές του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
στοχευμένες επιθεωρήσεις σε υποστατικά όπου αποθηκεύονταν και 
χρησιμοποιούνταν χημικές ουσίες.  Επιθεωρήθηκαν συνολικά 93 υποστατικά 
και όπου απαιτείτο ζητήθηκαν μέτρα για βελτίωση των επιπέδων ασφάλειας και 
υγείας. 

6.  Κατά τη διάρκεια επεισοδίου με χημικές ουσίες, οι Επιθεωρητές του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας μεταβαίνουν στον χώρο του περιστατικού και 
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συμβουλεύουν τόσο τα μέλη της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας, ώστε να μη 
θέσουν τους εαυτούς τους σε άμεσο κίνδυνο όσο και τις άλλες Υπηρεσίες καθώς 
και το κοινό όταν αυτό κρίνεται αναγκαίο. 

 Στο συγκεκριμένο υποστατικό είχαν γίνει μετατροπές και διαχωρισμοί για 
αλλαγή της χρήσης του χώρου, χωρίς το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας να 
είναι ενήμερο. Από τις πληροφορίες που λήφθηκαν μετά το συμβάν, φάνηκε ότι 
δεν υπήρχε αυτόματο σύστημα πυρόσβεσης στο υποστατικό. 

 Μόλις ειδοποιήθηκε το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, αρμόδιοι Επιθεωρητές 
μετέβησαν και παρέμειναν στον χώρο και παρακολουθούσαν την κατάσταση. 
Όσον αφορά στη λειτουργία των παρακείμενων σχολείων, την πρώτη μέρα της 
πυρκαγιάς δε χρειάστηκε να υπάρξει οποιαδήποτε επέμβαση στην κανονική 
λειτουργία τους, αφού η κατεύθυνση του ανέμου δεν επηρέαζε με οποιοδήποτε 
τρόπο την ατμόσφαιρα στην περιοχή των σχολείων. Την επόμενη μέρα το πρωί, 
σε συνεργασία με τις αρμόδιες αρχές και το αρμόδιο Υπουργείο, ειδοποιήθηκαν 
τα τέσσερα παρακείμενα σχολεία για να παραμείνουν οι μαθητές στις τάξεις 
μέχρι τις 9:00 π.μ. αφού η κατεύθυνση του ανέμου δεν ήταν ευνοϊκή. Στις 9:00, 
και αφού η κατεύθυνση του ανέμου διαφοροποιήθηκε με αποτέλεσμα να μην 
επηρεάζεται η περιοχή στην οποία βρίσκονται τα σχολεία, το αρμόδιο 
Υπουργείο καθώς και οι διευθύνσεις των σχολείων ενημερώθηκαν ότι μπορούν 
να συνεχίσουν κανονικά τη λειτουργία τους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.239, ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.239 και με 
ημερομηνία 11/10/2010 αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σας ενημερώνω ως 
ακολούθως: 

 Ο περί της Προστασίας του Ανταγωνισμού Νόμος Ν. 13(Ι)/2008 της κυπριακής 
νομοθεσίας είναι σε πλήρη εναρμόνιση με την ευρωπαϊκή νομοθεσία όπως αυτή έχει 
εκδοθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Μετά από σχετική έρευνα της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών του υπουργείου αυτού εντοπίστηκε ότι χρησιμοποιούνται διαφορετικά 
μοντέλα αντιμετώπισης των καρτέλ από τα κράτη μέλη της επικράτειας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στην πλειοψηφία τους οι χώρες εφαρμόζουν το ευρωπαϊκό 
μοντέλο το οποίο προνοεί διοικητικά πρόστιμα σε εταιρείες, σύμφωνα με τον 
Ευρωπαϊκό Κανονισμό 1/2003, μέχρι δέκα τοις εκατό του κύκλου εργασιών μιας 
επιχείρησης παγκοσμίως. Στην Ιρλανδία και στην Κύπρο, ο νόμος προνοεί πρόστιμα 
και φυλάκιση, στο Ηνωμένο Βασίλειο, Γερμανία και Σλοβακία ο νόμος προνοεί 
φυλάκιση και πρόστιμα για συγκεκριμένου τύπου παραβιάσεις της αντιμονοπωλιακής 
νομοθεσίας και σε ∆ανία, Εσθονία και Σλοβενία ο νόμος προνοεί ποινικά πρόστιμα. 

 Η ποινικοποίηση των καρτέλ στο Ηνωμένο βασίλειο υιοθετήθηκε στον περί 
Εταιρειών Νόμο του 2002 ώστε να ενισχυθεί το νομοθετικό πλαίσιο για μείωση του 
φαινομένου των καρτέλ. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την εν λόγω νομοθεσία ένα 
πρόσωπο το οποίο συμμετέχει σε σύμπραξη μπορεί να αντιμετωπίσει ποινή 
φυλάκισης μέχρι 5 χρόνια ή/και πρόστιμο. Οι πιο σοβαρές παραβιάσεις της 
αντιμονοπωλιακής νομοθεσίας εξετάζονται σε κοινοτικό επίπεδο από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και τη Γ∆ Ανταγωνισμού, κατά παράβαση του άρθρου 101 της ΣΛΕΕ. 
Πρόσθετα, στην εν λόγω νομοθεσία γίνεται διάκριση μεταξύ των αδικημάτων του 
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ανταγωνισμού σε αδικήματα “σκληροπυρηνικά” και άλλες παραβάσεις του 
ανταγωνισμού. 

 Στην Κύπρο, ο Νόμος προνοεί διοικητικό πρόστιμο καθώς και ποινές 
φυλάκισης σε περιπτώσεις μη εφαρμογής της απόφασης της ΕΠΑ. Οι ποινικές 
κυρώσεις που προνοούνται στον Ν.13(Ι)/2008 για τις δραστηριότητες σε περιπτώσεις 
συμπράξεων είναι οι ακόλουθες: 

«36. Πρόσωπο το οποίο παραλείπει να συμμορφωθεί ή ενεργεί κατά παράβαση 
απόφασης της Επιτροπής, εκδοθείσας δυνάμει οποιουδήποτε των άρθρων 23 
έως 25, διαπράττει ποινικό αδίκημα τιμωρούμενο με ποινή φυλάκισης που δεν 
υπερβαίνει τα δύο έτη ή με χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις τρακόσιες 
σαράντα χιλιάδες ευρώ ή και με τις δύο αυτές ποινές. 

37. Πρόσωπο το οποίο παραλείπει να συμμορφωθεί ή ενεργεί κατά παράβαση της 
εκδοθείσας δυνάμει του άρθρου 28 απόφασης της Επιτροπής, με την οποία 
διατάσσεται η λήψη προσωρινών μέτρων, διαπράττει ποινικό αδίκημα 
τιμωρούμενο με ποινή φυλάκισης που δεν υπερβαίνει τα δύο έτη ή με 
χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τις τρακόσιες σαράντα χιλιάδες ευρώ ή και 
με τις δύο αυτές ποινές. 

39.- (1) Σε περίπτωση κατά την οποία, κατά τα διαλαμβανόμενα στον παρόντα 
Νόμο ή/και στους δυνάμει αυτού εκδιδόμενους κανονισμούς, διαπράττεται 
ποινικό αδίκημα από νομικό πρόσωπο, την ευθύνη για το αδίκημα φέρουν, 
εκτός από το ίδιο το νομικό πρόσωπο: 

(α) όλα τα μέλη του διοικητικού ή διαχειριστικού συμβουλίου ή της επιτροπής που 
διαχειρίζεται τις υποθέσεις του νομικού προσώπου, και 

(β) ο γενικός διευθυντής ή ο διευθυντής ή ο διευθύνων σύμβουλος του νομικού 
προσώπου, και η ποινική δίωξη για το αδίκημα δύναται να στραφεί εναντίον 
του νομικού προσώπου και εναντίον όλων ή οποιωνδήποτε των πιο πάνω 
προσώπων. 

(2) Σε περίπτωση κατά την οποία πράξη ή παράλειψη νομικού προσώπου 
επιφέρει, κατά τα διαλαμβανόμενα στον παρόντα Νόμο ή/και σε κανονισμούς που 
εκδίδονται δυνάμει αυτού, την επιβολή διοικητικού προστίμου από την Επιτροπή, την 
ευθύνη για την πράξη ή παράλειψη και για την καταβολή του εν λόγω διοικητικού 
προστίμου, φέρουν, εκτός από τα ίδια τα νομικά πρόσωπα, τα πρόσωπα που 
αναφέρονται στις παραγράφους (α) και (β) του εδαφίου (1)». 

Αστικές ή ∆ιοικητικές Κυρώσεις 

Η ΕΠΑ μπορεί να επιβάλει τις ακόλουθες αστικές ή διοικητικές κυρώσεις για τις 
δραστηριότητες της σύμπραξης σύμφωνα με το άρθρο 24 του Νόμου. 

«24. Για κάθε παράβαση των άρθρων 3 και/ή 6, την οποία διαπράττουν επιχειρήσεις 
ή ενώσεις επιχειρήσεων, η Επιτροπή δύναται, με απόφαση της, να λαμβάνει τα 
ακόλουθα μέτρα: 

(α) να επιβάλλει διοικητικά πρόστιμα ανερχόμενα, ανάλογα με τη βαρύτητα και τη 
διάρκεια της παράβασης:  

(i)  μέχρι το δέκα τοις εκατόν του κύκλου εργασιών της επιχείρησης, ή 

(ii) μέχρι το άθροισμα του δέκα τοις εκατόν του κύκλου εργασιών κάθε επιχείρησης 
που είναι μέλος της παραβαίνουσας ένωσης επιχειρήσεων, 



 56

ο οποίος κύκλος εργασιών έλαβε χώρα κατά το έτος μέσα στο οποίο συντελέστηκε η 
παράβαση ή κατά το αμέσως προηγούμενο της παράβασης έτος. 

 Νοείται ότι η Επιτροπή δύναται να απαλλάξει και/ή να μειώσει το ύψος του 
διοικητικού προστίμου που θα επιβάλλετο σε μια επιχείρηση ή ένωση επιχειρήσεων, 
σύμφωνα με κριτήρια και προϋποθέσεις που καθορίζονται κατά τα οριζόμενα στο 
άρθρο 46, εάν η εν λόγω επιχείρηση ή ένωση επιχειρήσεων συνεργαστεί και/ή 
παρέχει τέτοια συνδρομή ή αποδεικτικό υλικό που υποβοηθά την Επιτροπή στην 
απόδειξη της παράβασης: 

(β) Να υποχρεώνει τις εμπλεκόμενες επιχειρήσεις ή ενώσεις επιχειρήσεων όπως 
εντός ταχθείσας προθεσμίας τερματίσουν τη διαπιστωθείσα παράβαση και 
αποφύγουν επανάληψη στο μέλλον σε περίπτωση που η παράβαση 
τερματισθεί πριν από την έκδοση της απόφασης της Επιτροπής, η Επιτροπή 
δύναται να καταδικάσει με αναγνωριστική απόφαση της την παράβαση. 

(γ)  Να επιβάλλει όρους και μέτρα συμπεριφοράς και/η ανάλογα με τη 
διαπραχθείσα παράβαση, τα οποία είναι αναγκαία για την παύση της εν λόγω 
παράβασης. 

(δ) Σε περίπτωση συνέχισης της παράβασης από τις εμπλεκόμενες επιχειρήσεις ή 
ενώσεις επιχειρήσεων, να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο μέχρι ογδόντα πέντε 
χιλιάδες ευρώ για κάθε μέρα συνέχισης της παράβασης. 

(ε) Σε περίπτωση που η Επιτροπή σκοπεύει να εκδώσει απόφαση με την οποία να 
απαιτεί τον τερματισμό μιας παράβασης και οι εμπλεκόμενες επιχειρήσεις ή 
ενώσεις επιχειρήσεων προσφέρονται να αναλάβουν ορισμένες δεσμεύσεις για 
να ανταποκριθούν στις αντιρρήσεις της Επιτροπής κατά την προκαταρκτική της 
εκτίμηση, να καθιστά αυτές τις δεσμεύσεις υποχρεωτικές για της επιχειρήσεις ή 
ενώσεις επιχειρήσεων η απόφαση της Επιτροπής δύναται να εκδοθεί για 
συγκεκριμένο χρονικό διάστημα και υπό την προϋπόθεση ότι η Επιτροπή 
συμπεραίνει ότι δεν συντρέχουν πλέον λόγοι να αναλάβει περαιτέρω δράση. 

(στ) Σε περίπτωση άρνησης ή παράλειψης των εμπλεκομένων επιχειρήσεων ή 
ενώσεων επιχειρήσεων να συμμορφωθούν με τα μέτρα που καθόρισε η 
Επιτροπή δυνάμει της παραγράφου (β) ή (ε), να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο 
μέχρι ογδόντα πέντε χιλιάδες ευρώ για κάθε μέρα συνέχισης της παράβασης». 

 Εν όψει των πιο πάνω, διαφαίνεται ότι η ΕΠΑ μπορεί να επιβάλει αστικές ή 
διοικητικές κυρώσεις όσον αφορά τις βασικές παραβάσεις του Νόμου, σύμφωνα με το 
άρθρο 24, καθώς επίσης υπάρχει η ευχέρεια σύμφωνα με σχετική πρόνοια του Νόμου 
για επιβολή σχετικών ποινικών κυρώσεων από το Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.253, ημερομηνίας 6 

Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

«Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κακοπετριάς για μείωση της κοινοτικής 
συνεισφοράς για εκτέλεση αναπτυξιακών έργων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.253 και ημερ. 13 Οκτωβρίου 2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το ποσοστό της συνεισφοράς 
που οφείλει να καταβάλλει κάθε κοινότητα για σκοπούς εκτέλεσης αναπτυξιακών 
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έργων έχει καθορισθεί με σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (53.082) στις 
24.01.2001, με κριτήρια τον πληθυσμό και το υψόμετρο της κάθε κοινότητας, και η 
οποία κυμαίνεται από 0% μέχρι και 30%. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, μετά από αριθμό αιτημάτων από κοινότητες για 
μείωση του ποσοστού της συνεισφοράς τους και μελέτη του θέματος, ετοίμασε σχετική 
εισήγηση, η οποία εξετάζεται σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών, για 
αναθεώρηση των κοινοτικών συνεισφορών παγκύπρια για την εκτέλεση 
αναπτυξιακών έργων στη βάση παραμέτρων, όπως πληθυσμός, ποσοστό 
προσφύγων, υψόμετρο, απόσταση από αστικό κέντρο, ταμειακό υπόλοιπο, κλπ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.257, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Προσβάσεις της Κοινότητας Κακοπετριάς στον Υπεραστικό ∆ρόμο 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων εξετάζει το θέμα διάνοιξης ασφαλών και 
ελεγχόμενων προσβάσεων στον υπεραστικό δρόμο Ευρύχου-Κακοπετριάς, για 
εξυπηρέτηση μελλοντικών αναπτύξεων τόσο στα όρια της Κακοπετριάς όσο και στα 
όρια των υπολοίπων Κοινοτήτων της κοιλάδας Σολέας που βρίσκονται κατά μήκος του 
υπεραστικού δρόμου. 

3. Για το θέμα ζητήθηκαν και αναμένονται οι απόψεις και τυχόν εισηγήσεις από τα 
επηρεαζόμενα Κοινοτικά Συμβούλια, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, καθώς και 
την Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας. Οι τοπικές Αρχές θα κληθούν νωρίς το 2011 για 
συζήτηση των εισηγήσεων που θα υποβάλουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.259, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 13.10.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γ. Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέσα στις προτάσεις του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων για τον 
Προϋπολογισμό του 2011, είχε προταθεί το σχέδιο για επέκταση του υδρευτικού 
δικτύου στην περιοχή “Παμπατζιάς” με δαπάνη €45.000, το οποίο όμως δυστυχώς δεν 
εγκρίθηκε λόγω άλλων προτεραιοτήτων. Το σχέδιο θα προταθεί ξανά στον 
Προϋπολογισμό για το 2012. 

 Σημειώνεται ότι στον Προϋπολογισμό για το 2011 εγκρίθηκε ποσό ύψους 
€200.000 που αφορά στη ∆' Φάση του έργου αντικατάστασης του υδρευτικού δικτύου. 
Μέχρι τώρα έχουν εκτελεστεί οι Α', Β' και Γ' Φάσεις αυτού του έργου με συνολική 
δαπάνη €339.413. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.267, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 1.11.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο Κώδικας καλής πρακτικής για τη διαχείριση και λειτουργία δικτύων ύδρευσης 
βρίσκεται στα τελικά στάδια επεξεργασίας από την Επιτροπή που ανέλαβε την 
σύνταξή του. 

 Η Επιτροπή απαρτίζεται από Μηχανικούς των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας, 
του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, Εκπροσώπους της Ένωσης ∆ήμων και της 
Ένωσης Κοινοτήτων και Καθηγητή του Τμήματος Πολιτικών Μηχανικών και 
Μηχανικών Περιβάλλοντος του Πανεπιστημίου Κύπρου. Ο Κώδικας αναμένεται να 
ολοκληρωθεί το πρώτο τρίμηνο του 2011 και θα αναρτηθεί στις ιστοσελίδες των 
Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων. Επίσης θα 
προωθηθεί η εκτύπωσή του για διανομή στους ενδιαφερόμενους Φορείς Ύδρευσης. 

 Η σύνταξη του Κώδικα είναι μέρος της προσπάθειας που καταβάλλεται από το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων για τη βελτίωση της διαχείρισης των υδρευτικών δικτύων 
και ανάπτυξη υδατικής συνείδησης. 

 Σημειώνεται όμως ότι σύμφωνα με τον περί ∆ήμων Νόμο και των περί 
Κοινοτήτων Νόμο, εκεί όπου δεν υπάρχουν Συμβούλια Υδατοπρομήθειας, το 
∆ημοτικό ή Κοινοτικό Συμβούλιο έχει την ευθύνη για την παροχή κατάλληλης και 
επαρκούς υδατοπρομήθειας, καθώς και για τη συντήρηση και την λειτουργία των 
συστημάτων ύδρευσης. 

 Πάγια θέση των αρμόδιων Υπουργείων είναι η επέκταση των Συμβουλίων 
Υδατοπρομήθειας για την κάλυψη σε πρώτο στάδιο όλων των περιαστικών περιοχών. 
Επίσης η μελετούμενη συμπλεγματοποίηση των κοινοτήτων θα είναι ακόμα ένα βήμα 
και προς την κατεύθυνση της καλυτέρευσης της διαχείρισης των κοινοτικών 
υδατοπρομηθειών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.273, ημερομηνίας 18 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή ημερομηνίας 25.10.2010, σχετικά με την Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη, κατά πόσον η ΑΗΚ προτίθεται να ενημερώνει 
καθημερινά τους καταναλωτές της, για την τιμή χρέωσης του ηλεκτρικού ρεύματος και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι βασικές τιμές χρέωσης των διατιμήσεων της ΑΗΚ καθώς και το κόστος των 
καυσίμων κάθε μήνα είναι δημοσιευμένα στην ιστοσελίδα της, οπότε όλοι οι 
καταναλωτές έχουν τη δυνατότητα να ενημερώνονται σχετικά ανά πάσα στιγμή. 

2. Επιπρόσθετα, στα τιμολόγια που αποστέλλονται στους πελάτες της ΑΗΚ, 
υπάρχουν αναλυτικά όλες οι χρεώσεις ηλεκτρικής ενέργειας, με τη βασική τιμή 
των καυσίμων και η αναπροσαρμογή καυσίμων με βάση την τρέχουσα τιμή. 

3. Στα τιμολόγια επίσης, παρουσιάζονται και άλλες χρεώσεις εκτός των 
διατιμήσεων, όπως είναι η χρέωση για τις Ανανεώσιμες Πηγές Ενέργειας και το 
ΦΠΑ. Κατά συνέπεια, στα τιμολόγια της ΑΗΚ υπάρχει πλήρης διαφάνεια και 
ανάλυση όλων των χρεώσεων. 
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4. Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και εγώ προσωπικά είμαστε στη διάθεσή σας, για 
επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.275, ημερομηνίας 19 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 25 
Οκτωβρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Αναφορικά με τη δυνατότητα μεταφοράς του παραγόμενου ελαιολάδου και 
μελιού από τους εγκλωβισμένους στις ελεύθερες περιοχές, επισημαίνεται ότι, η 
διακίνηση ελαιολάδου και μελιού δεν εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Τμήματος 
Γεωργίας και δεν προνοούνται οποιοιδήποτε έλεγχοι από το Τμήμα Γεωργίας. 
Η ευθύνη για τη διακίνηση των προϊόντων αυτών εμπίπτει στις αρμοδιότητες 
του Υπουργείου Υγείας. 

2. Όσον αφορά την οικονομική βοήθεια που παρέχεται στους εγκλωβισμένους 
σύμφωνα με το Σχέδιο παροχής οικονομικής βοήθειας προς τους 
εγκλωβισμένους λόγω ειδικών δυσκολιών κατά την άσκηση της γεωργικής τους 
απασχόλησης, έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία εξέτασης των δηλώσεων και 
ενστάσεων για το 2010. Στο παρόν στάδιο, γίνεται η τελική επεξεργασία για τον 
καθορισμό του ατομικού ύψους ενίσχυσης, ώστε να προωθηθούν οι πληρωμές 
πριν το τέλος του 2010. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.278, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αναφορικά με τις τιμές χρέωσης γεωργικού ρεύματος 

 Αναφέρομαι στην επιστολή ημερομηνίας 10.11.2010, σχετικά με την Ερώτηση 
του βουλευτή κ. Κ. Χατζηγιάννη, κατά πόσον η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου προτίθεται 
να εφαρμόσει φθηνότερη τιμολογιακή πολιτική για την κατανάλωση αγροτικού ρεύματος 
κατά τις βραδινές ώρες, όπου η ζήτηση του ηλεκτρικού ρεύματος είναι μειωμένη και 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ΑΗΚ έχει ήδη εφαρμόσει διατιμήσεις όπου η τιμή χρέωσης, της καταναλωθείσας 
μονάδας είναι πιο χαμηλή κατά τις, εκτός αιχμής, περιόδους. Στο παρόν στάδιο, 
οι ώρες αυτές καθορίζονται μεταξύ 23:00-7:00. Οι διατιμήσεις αυτές, οι οποίες 
μπορούν να επιλεγούν και από καταναλωτές για γεωργικούς σκοπούς, είναι 
βιομηχανικής χρήσης. 

2. Σύμφωνα με την ΑΗΚ, η επιλογή μίας συγκεκριμένης διατίμησης εξαρτάται από την 
τάση με την οποία τροφοδοτείται το υποστατικό και την εγγεγραμμένη του ισχύ. 
Εκτός όμως από τις προαναφερθείσες επιλογές διατιμήσεων για γεωργικούς 
σκοπούς, όπου οι ώρες παροχής ηλεκτρικής ενέργειας δεν είναι ελεγχόμενες, 
υπάρχει και η διατίμηση άντλησης νερού, με ελεγχόμενες ώρες παροχής. Στο 
παρόν στάδιο, η παροχή ηλεκτρισμού διακόπτεται για περίοδο 4 ωρών 
καθημερινά και την περίοδο αιχμής μεταξύ 11:30 -15:30. 
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3. Για την επιλογή της πιο συμφέρουσας διατίμησης από τον καταναλωτή, με 
ελεγχόμενες ώρες παροχής, θα πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπόψη ο τρόπος 
λειτουργίας του υποστατικού. 

4. Υπάρχουν περιπτώσεις όπου η διατίμηση με ελεγχόμενες ώρες παροχής 
ηλεκτρικής ενέργειας είναι η πιο συμφέρουσα, αφού οι διατιμήσεις με μη 
ελεγχόμενες ώρες παροχής έχουν μεν χαμηλότερη τιμή χρέωσης της μονάδας 
κατά τις εκτός αιχμής περιόδους, αλλά πιο ψηλή επιβάρυνση κατά τις 
υπόλοιπες περιόδους μεταξύ 7:00-23:00. Ακόμη, εάν πρόκειται για υποστατικό 
όπου η εγκεκριμένη του ισχύς είναι μεγαλύτερη από 70 KVA (100Α 3-Φ), τότε 
επιβαρύνεται επιπρόσθετα με χρέωση για τη μέγιστη ζήτηση του μήνα. 

 Η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και εγώ προσωπικά είμαστε στη διάθεσή σας, για 
επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.293, 
ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 
25/11/2010, έχω οδηγίες να σας ενημερώσω τα εξής: 

1. Η ενίσχυση και προβολή της σύγχρονης κυπριακής καλλιτεχνικής και 
πνευματικής δημιουργίας στο εξωτερικό είναι ένας από τους στόχους των 
Προγραμμάτων Επιχορήγησης των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού.  

2. Μέσω των Προγραμμάτων αυτών, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες ενισχύουν όλους 
τους χορευτές, τις ομάδες χορού και τα οργανωμένα σύνολα 
χορευτών/χορογράφων που υποβάλλουν αίτημα μέσω των Προγραμμάτων 
Επιχορήγησης για τη συμμετοχή σε διεθνείς διαγωνισμούς ή διοργανώσεις. Η 
ενίσχυση, σύμφωνα με τους κανονισμούς των Προγραμμάτων Επιχορήγησης 
μπορεί να είναι με τη μορφή συνολικής ή μερικής επιχορήγησης των 
αεροπορικών εισιτηρίων, της διαμονής του ημερήσιου επιδόματος, των τελών 
συμμετοχής (αν υπάρχει) στη διοργάνωση, κ.ο.κ. 

3. Για τους χορευτές, αναφέρουμε ενδεικτικά παραδείγματα καταξιωμένων 
διεθνώς διοργανώσεων και θεσμών του εξωτερικού στους οποίους κατά το 
2010 συμμετείχαν Κύπριοι χορευτές και χορογράφοι με τη στήριξη των 
Πολιτιστικών Υπηρεσιών: 

 ∆ιεθνές Φεστιβάλ Χορού Καλαμάτας 

 Fringe Festival Στοκχόλμης 

 Ευρωπαϊκό ∆ίκτυο Χορού Aerowaves 

 European Dance Network (EDN) 

 Dance Web Europe 

 Janet Cram Awards Λονδίνου 

 Πανελλήνιος ∆ιαγωνισμός Χορού Τερψιχόρη 

4. Η πρακτική αυτή εφαρμόζεται από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες εδώ και αρκετά 
χρόνια και αφορά όλους τους δημιουργούς, όχι μόνο τους χορευτές.»  
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Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.294, ημερομηνίας 22 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα του βουλευτή της Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας διαβιβάζω τα εξής: 

1. Οποιοδήποτε εισόδημα προκύπτει από την πώληση ηλεκτρικής ενέργειας που 
επιδοτείται από το Ειδικό Ταμείο ΑΠΕ και ΕΞΕ, το οποίο αποκτάται από 
πρόσωπα που ασκούν οικονομική δραστηριότητα, καθώς επίσης εισόδημα που 
προκύπτει από την πώληση ηλεκτρικής ενέργειας και αποκτάται από πρόσωπα 
που επιδοτούνται με βάση το Σχέδιο Χορηγιών για Ενθάρρυνση της 
Ηλεκτροπαραγωγής από Εμπορικά Φωτοβολταϊκά Συστήματα, αποτελεί 
αντικείμενο φόρου για τα υπό αναφορά πρόσωπα. 

2. Ο πιο πάνω φορολογικός χειρισμός ισχύει αποκλειστικά στις περιπτώσεις όπου 
το εισόδημα από την εν λόγω πώληση ηλεκτρικής ενέργειας, συνδέεται με τη 
συνήθη διεξαγωγή των επιχειρηματικών δραστηριοτήτων ενός προσώπου, 
επομένως δεν θεωρείται ότι αυτός αποτελεί αντικίνητρο για τη χρήση 
φωτοβολταϊκών συστημάτων. 

3. Η παραχώρηση ευνοϊκού φορολογικού καθεστώτος, έστω και παροδικά, ως 
κίνητρο για τη χρήση τέτοιων φωτοβολταϊκών συστημάτων, ενδεχομένως να 
θεωρείτο ότι αποτελεί μέτρο κρατικής ενίσχυσης ή επιζήμιο φορολογικό μέτρο, 
το οποίο στρεβλώνει τον υγιή φορολογικό ανταγωνισμό εντός της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.»   

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.296, ημερομηνίας 25 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.296 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Λάρνακας κ. Τ. Μητσόπουλο και στάλθηκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 04.11.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Στο τεμάχιο με αρ. 1, Φ/Σχ: ΧΧΙ.46.5.1, XXI.46.5.Ill, στην Ενορία Τρυπιώτης, 
στο ∆ήμο Λευκωσίας (γωνία Λεωφόρων Ομήρου και Βύρωνος) υπάρχει 
αξιόλογη οικοδομή, η οποία ανήκει στο Evkaf. Η ιδιοκτησία έχει κηρυχθεί 
διατηρητέα με την Κ.∆.Π. 172/86 και για τη διαχείρισή της αρμόδια Αρχή είναι ο 
Έπαρχος Λευκωσίας, εκ μέρους του Κηδεμόνα Τ/Κ ιδιοκτησιών. Η ιδιοκτησία 
έχει ανακτηθεί πρόσφατα μετά από μακρόχρονη δικαστική διαδικασία από 
εκτοπισθέντα, ο οποίος διέμενε παράνομα σε αυτή. Στο παρόν στάδιο το 
Υπουργείο Εσωτερικών μελετά τον τρόπο αποκατάστασης της ιδιοκτησίας και 
το βέλτιστο τρόπο αξιοποίησής της, λαμβάνοντας υπόψη διάφορα αιτήματα, με 
κριτήριο τη στρατηγική χωροθέτηση της ιδιοκτησίας στον αστικό ιστό και το 
υψηλό επίπεδο προβολής της. Σημειώνεται ότι στο παρελθόν έχουν γίνει 
επεμβάσεις στήριξης ορισμένων στοιχείων της οικοδομής που υπήρχε κίνδυνος 
να καταρρεύσουν, αλλά είναι προφανές πως επείγει η πλήρης και συνολική 
αποκατάστασή της. 

(β) Στο κρατικό τεμάχιο με αρ. 47, Φ/Σχ: ΧΧΙ.46.5.1, Τμήμα 26 (περίβολος του 
παλαιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας) υφίσταται πετρόκτιστη οικοδομή, η 
οποία είναι γνωστή ως το “Ανεμόσπιτο” και στο παρελθόν υπήρξε η κατοικία 
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του Αρχίατρου του Γενικού Νοσοκομείου. Το κτίριο θεωρείται σημαντικό από 
ιστορικής άποψης και στο παρελθόν έχουν γίνει εργασίες στήριξης των 
επικίνδυνων τμημάτων του, χωρίς να έχει κηρυχθεί διατηρητέο. Η αρμόδια 
Επιτροπή που χειρίζεται το θέμα της ανέγερσης του Νέου Αρχαιολογικού 
Μουσείου Λευκωσίας στον πιο πάνω χώρο θα αξιολογήσει τις προοπτικές 
διατήρησης και αξιοποίησής του για τους σκοπούς του νέου Μουσείου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.303, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη επιστολή σας με αρ. φακ: 23.06.009.05.01.303, και ημερ. 
1/11/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Α.  Στοιχεία Ανεργίας : Εγγεγραμμένοι Άνεργοι 

1. Σύμφωνα με τα στοιχεία της ∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης ο αριθμός των 
εγγεγραμμένων ανέργων στην επαρχία Λάρνακας κατά το πρώτο δεκάμηνο του 
2010 ανερχόταν στα 4.064 άτομα (μέσος μηνιαίος όρος) και παρουσίασε 
αύξηση κατά 1.123 άτομα ή 38.2% από την αντίστοιχη περίοδο του 2009. Στον 
Πίνακα που ακολουθεί παρουσιάζεται ο αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων 
στην επαρχία Λάρνακας κατά μήνα για τους 10 πρώτους μήνες του 2009 και 
2010 κατά μήνα. 

Πίνακας : Αριθμός των εγγεγραμμένων ανέργων στην επαρχία Λάρνακας 
κατά μήνα για τους 10 πρώτους μήνες του 2009 και 2010 κατά μήνα 

Επαρχία Λάρνακας 2009 2010 Μεταβολή % Μεταβολή 

Ιανουάριος 2,806 4,348 1,542 55.0% 

Φεβρουάριος 2,919 4,409 1,490 51.0% 

Μάρτιος 2,974 4,458 1,484 49.9% 

Απρίλιος 2,788 3,849 1,061 38.1% 

Μάιος 2,619 3,683 1,064 40.6% 

Ιούνιος 2,863 4,054 1.191 41.6% 

Ιούλιος 3,086 4,158 1,072 34.7% 

Αύγουστος 3,086 4,010 924 29.9% 

Σεπτέμβριος 3,136 3,800 664 21.2% 

Οκτώβριος 3,129 3,869 740 23.6% 

Μέσος Όρος 2,941 4,064 1,123 38.2% 

 Πηγή: Τμήμα Εργασίας 

Έρευνα Εργατικού ∆υναμικού 

2. Σύμφωνα με στοιχεία της Έρευνας Εργατικού ∆υναμικού που διεξάγει η 
Στατιστική Υπηρεσία, ο αριθμός των ανέργων στην επαρχία Λάρνακας κατά το 
2010 ανερχόταν στα 4.967 άτομα (μέσος όρος 1ου και 2ου τριμήνου) και 
παρουσίασε αύξηση κατά 1,296 άτομα ή 35% από το μέσο όρο του 2009. Κατά 
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τομέα οικονομικής δραστηριότητας, οι μεγαλύτερες αυξήσεις παρουσιάστηκαν 
στον τομέα των κατασκευών (κατά 321 άτομα ή 151%) και στους 
νεοεισερχόμενους (κατά 223 άτομα ή 29%). 

Ενέργειες Τμήματος Εργασίας (και Υπουργείου Εργασίας και Κοινων. 
Ασφαλίσεων ευρύτερα / και ΑΝΑ∆) για αντιμετώπιση του προβλήματος της 

αύξησης της ανεργίας στην επαρχία Λάρνακας 

3. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενεργοποίησε ή/και 
εντατικοποίησε πολυάριθμα προγράμματα κατάρτισης και επιμόρφωσης, 
υφιστάμενα ή νέα: Προγράμματα της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού, του Κέντρο Παραγωγικότητας, του Ανώτερου Ξενοδοχειακού 
Ινστιτούτου και του Τμήματος Εργασίας, μεταξύ των οποίων: 

• το έκτακτο σχέδιο κινήτρων για πρόσληψη ανέργων και το σχέδιο 
κινήτρων για πρόσληψη ανέργων από ευπαθείς ομάδες (δείτε 
λεπτομέρειες πιο κάτω, στα «Σχέδια Στήριξης») 

• το σχέδιο στελέχωσης επιχειρήσεων με αποφοίτους τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης 

• το σχέδιο εκπαίδευσης και απασχόλησης ανέργων (που ενισχύεται με 
νέες δράσεις για αποφοίτους δευτεροβάθμιας) 

• το σχέδιο για αναβάθμιση των επιχειρήσεων και τους εργατικού τους 
δυναμικού. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δημιούργησε πρόσθετο 
σχέδιο κοινωνικού τουρισμού, που εξυπηρέτησε και το κοινό και τις 
επιχειρήσεις, κυρίως τις τουριστικές. Έδωσε αυξημένη σημασία στην εφαρμογή 
των νομοθεσιών, δημιουργώντας μεικτά κλιμάκια επιθεώρησης, για προστασία 
των εργαζομένων και των εργοδοτών, και την πάταξη του αθέμιτου 
ανταγωνισμού. 

 Περισσότερες λεπτομέρειες για ενέργειες του Τμήματος Εργασίας φαίνονται πιο 
κάτω: 

 Μέσω της ∆ημόσιας Υπηρεσίας Απασχόλησης (Επαρχιακών και 
Τοπικών Γραφείων Εργασίας) γίνονται τα ακόλουθα: 

 - Παραπομπές ανέργων σε θέσεις εργασίας που κοινοποιούν οι 
εργοδότες στα Γραφεία Εργασίας και παραπομπές τους επίσης σε 
προγράμματα κατάρτισης και απασχόλησης που υλοποιούνται 
κυρίως από την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού, το 
Κέντρο Παραγωγικότητας Κύπρου και το Ανώτερο Ξενοδοχειακό 
Ινστιτούτο - σε στενή συνεργασία μεταξύ Τμήματος και 
Αρχής/Ινστιτούτων. 

 - Παροχή εξατομικευμένων Συμβουλευτικών Υπηρεσιών σε 
ανέργους και κοινωνικά ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού για 
ένταξη στην αγορά εργασίας. Ειδική στόχευση για ένταξη στην 
αγορά εργασίας των μακροχρόνια ανέργων (πέραν των 6 μηνών). 

 - Οργάνωση ομαδικών συνεντεύξεων ανέργων από εργοδότες, στα 
πλαίσια προώθησης Σχεδίου αντικατάστασης αλλοδαπών με 
Κύπριους και Κοινοτικούς εργαζομένους. 
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 Μέσω Σχεδίων Στήριξης της Απασχόλησης με συγχρηματοδότηση 
Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταμείου και Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στα 
πλαίσια του Επιχειρησιακού Προγράμματος «Απασχόληση, Ανθρώπινο 
Κεφάλαιο και Κοινωνική Συνοχή». Τρία από τα σχέδια αυτά, που ήδη 
εφαρμόζονται, είναι τα ακόλουθα: 

 - Έκτακτο Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Απασχόληση Ανέργων 

 - Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Πρόσληψη Ατόμων που ανήκουν στις 
Ευπαθείς Κοινωνικά Ομάδες του Πληθυσμού 

 - Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Πρόσληψη Ατόμων με Αναπηρία. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω Σχέδια Χορηγιών έχουν γίνει μέχρι σήμερα (μέσα 
Νοεμβρίου 2010) 404 τοποθετήσεις ατόμων σε θέσεις εργασίας στην επαρχία 
Λάρνακας, από το σύνολο των 2102 τοποθετήσεων που έχουν γίνει σε όλες τις 
πόλεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.313, ημερομηνίας 29 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.313 και ημερομηνία 4 
Νοεμβρίου 2010, σχετικά με ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Γιώργου Περδίκη κατά πόσο ιδιώτης που έχει αδειοδοτηθεί για τη δημιουργία 
μονάδας επεξεργασίας αποβλήτων κατεδαφίσεων και οικοδομών στην Πάφο έχει 
προχωρήσει στη χρήση της σχετικής άδειας και σας πληροφορώ ότι κανένας ιδιώτης 
δεν έχει ακόμη αδειοδοτηθεί για δημιουργία τέτοιας Μονάδας στην Πάφο. Ο ιδιώτης 
που εξασφάλισε Πολεοδομική Άδεια για λειτουργία τέτοιας Μονάδας δεν έχει υποβάλει 
αίτηση για εξασφάλιση έγκρισης λειτουργίας της στην καθ' ύλη Αρμόδια Αρχή που 
είναι το Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.314, 

ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, που 
αφορά τα αίτια της πυρκαγιάς στην περιοχή Κυπροβάσας-Μαχαιρά στις 22 
Αυγούστου, 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η υπόθεση διερευνήθηκε από την Αστυνομία και ετοιμάσθηκε ο Ποινικός 
Φάκελος με στοιχεία Σ/71/10 του Αστυνομικού Σταθμού Π. Χωρίου. Από τις εξετάσεις 
διαπιστώθηκε ότι η φωτιά τέθηκε κακόβουλα, μέχρι σήμερα όμως δεν εξασφαλίστηκε 
μαρτυρία ή στοιχεία που να οδηγούν στο δράστη. Οι έρευνες της Αστυνομίας θα 
συνεχιστούν και αν υπάρξει οποιαδήποτε εξέλιξη θα ενημερωθείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.316, 
ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Θέμα:  Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία 
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 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 10 
Νοεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α) Κατά τη σχολική χρονιά 2009-2010 τέθηκε σε πιλοτική εφαρμογή το πιο πάνω 
Σχέδιο στα ∆ημοτικά Σχολεία Λάρνακας και Πάφου. Οι μαθητές των δύο αυτών 
Επαρχιών ελάμβαναν φρούτο ή λαχανικό δωρεάν δύο φορές την εβδομάδα και 
ενημερώνονταν για θέματα υγιεινής διατροφής και κατανάλωσης φρούτων και 
λαχανικών. 

β) Κατά την παρούσα σχολική χρονιά το Σχέδιο εφαρμόζεται από τις 8 Νοεμβρίου 
2010 σε όλα τα δημόσια και ιδιωτικά δημοτικά σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. Οι μαθητές λαμβάνουν φρούτο ή λαχανικό μία φορά την 
εβδομάδα, πλυμένο, σε ατομική συσκευασία, έτοιμο προς κατανάλωση. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.318, ημερομηνίας 29 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων με 
αρ. Ερ: 23.06.009.05.01.318 και ημερομηνίας 10/11/2010 σχετικά με την ερώτηση του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με τον ίδιο αριθμό 
ερώτησης και ημερομηνίας 29/10/2010 και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, σύμφωνα με τον περί Προστασίας και ∆ιαχείρισης 
Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμο του 2003, και μετά από απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ως ανοικτή περίοδος κυνηγίου καθορίστηκε η 
περίοδος από τις 16 Αυγούστου μέχρι τις 28 ή 29 Φεβρουαρίου κάθε έτους. Για 
να παραχωρηθεί οποιαδήποτε άδεια κυνηγίου σε κλειστή περίοδο θα πρέπει 
αυτή να παραχωρηθεί κατά παρέκκλιση, με απόφαση του Υπουργού 
Εσωτερικών και κατόπιν γραπτής γνωμοδότησης από την Επιστημονική 
Επιτροπή1. 

(β) Η πιο πάνω προαπαιτούμενη γραπτή γνωμοδότηση της Επιστημονικής 
Επιτροπής για παραχώρηση άδειας κυνηγίου κορακοειδών κατά παρέκκλιση, 
έφθασε ενώπιόν μου στις 28/6/2010. 

(γ) Λαμβάνοντας υπόψη όλα τα δεδομένα που υπήρχαν ενώπιόν μας τη 
συγκεκριμένη περίοδο, αποφασίστηκε όπως μη παραχωρηθεί η πιο πάνω 
άδεια κυνηγίου κορακοειδών κατά παρέκκλιση, αφού η ενδεικνυόμενη περίοδος 
είχε παρέλθει. 

1  Η Επιστημονική Επιτροπή αποτελείται από τον ∆ιευθυντή της Υπηρεσίας 
Περιβάλλοντος ως Πρόεδρο, τον Προϊστάμενο του Ταμείου Θήρας, το ∆ιευθυντή του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών, το ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ασών, το 
∆ιευθυντή του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών, το ∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως ένα μέλος της Ένωσης ∆ήμων, ένα μέλος της Ένωσης Κοινοτήτων, ένα 
εκπρόσωπο της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών Οργανώσεων, ένα εκπρόσωπο της 
Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου και ∆ιατήρησης Άγριας Ζωής και δύο άτομα με 
εξειδικευμένες γνώσεις που διορίζονται από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.319, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 25 Νοεμβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο περί ∆ασών (Τροποποιητικός) (Αρ.2) Νόμος του 2010, Ν.87 (Ι)/2010 
(τροποποίηση του άρθρου 12) που έχει σχέση με την υλοτομία, εκρίζωση, αποκοπή, 
κλάδευση δέντρων και θάμνων εκτός των κρατικών δασών, αλλά και τη διάνοιξη 
αυλακιού σε μικρή απόσταση από αυτά, έχει κοινοποιηθεί τον Αύγουστο του 2010 στις 
Επαρχιακές ∆ιοικήσεις, στην Ένωση ∆ήμων και την Ένωση Κοινοτήτων, καθώς και σε 
διάφορα Κυβερνητικά Τμήματα, Υπηρεσίες και Φορείς των οποίων οι εργασίες 
επηρεάζονται από τις πρόνοιες του Νόμου. 

 Στο συνοδευτικό σημείωμα, ο ∆ιευθυντής του Τμήματος ∆ασών ζήτησε την 
περαιτέρω κοινοποίηση της τροποποίησης στο προσωπικό των Τμημάτων, 
Υπηρεσιών και Φορέων αυτών με σκοπό την πιστή εφαρμογή των σχετικών προνοιών 
της νομοθεσίας και την εξασφάλιση των σχετικών αδειών πριν την έναρξη των 
εργασιών που περιγράφονται στο Νόμο. 

 Επίσης, το Τμήμα ∆ασών έχει προχωρήσει στη δημοσίευση σχετικού άρθρου 
στο περιοδικό «Αγρότης» (Οκτώβριος 2010) και προγραμματίζει τη δημοσίευση 
παρόμοιων άρθρων στις ημερήσιες εφημερίδες για την ευρεία ενημέρωση του κοινού. 
Παράλληλα το Τμήμα ∆ασών έχει ξεκινήσει τη διενέργεια εντατικών ελέγχων για την 
εφαρμογή των προνοιών της δασικής νομοθεσίας, όσον αφορά την υλοτομία δέντρων 
και θάμνων εντός και εκτός των Κρατικών ∆ασών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.322, ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 25 
Νοεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι το Τμήμα ∆ασών προωθεί την ανάπτυξη 
δασικών μελισσοκομικών ειδών, μέσω της εφαρμογής σειράς μέτρων. Συγκεκριμένα: 

 Κατά την επιλογή περιοχών για αναδάσωση/δάσωση, λαμβάνεται σοβαρά υπ’ 
όψη η μελισσοτροφική αξία της υπάρχουσας βλάστησης, έτσι ώστε να μην 
καταστρέφονται σημαντικοί βιότοποι για τη μελισσοκομία π.χ. διατήρηση 
θυμαρότοπων και άλλων φρυγανότοπων. 

 Έχει καταρτιστεί κατάλογος δασικών μελισσοτροφικών φυτών που 
περιλαμβάνει τα ονόματα φυτών, τις οικολογικές απαιτήσεις των φυτών, την 
περίοδο ανθοφορίας, τα υψόμετρα κ.τ.λ. Ο κατάλογος έχει δοθεί στα δασικά 
φυτώρια, τα οποία έχουν αρχίσει την παραγωγή τους. 

 Στις αναδασώσεις/δασώσεις που πραγματοποιούνται, τα μελισσοτροφικά φυτά 
χρησιμοποιούνται σε μεγάλο βαθμό. Συγκεκριμένα, στις περιοχές Σαϊττά και 
Μαχαιρά έχουν χρησιμοποιηθεί πάρα πολλά μελισσοτροφικά φυτά όπως 
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θυμάρι, λασμαρί, σπατζιά, αγνιά, χαρουπιά, αντρουκλιά κ.τ.λ. 

 Στα πλαίσια της δωρεάν παραχώρησης δενδρυλλίων προς τα οργανωμένα 
σύνολα και το κοινό, τα μελισσοτροφικά φυτά προωθούνται. 

 Παρέχονται ιδιαίτερες διευκολύνσεις για την τοποθέτηση κυψελών στα κρατικά 
δάση. 

 Στις τοπιοτεχνήσεις χώρων πρασίνου, συμπεριλαμβάνονται πάντοτε είδη 
μελισσοτροφικών φυτών. 

 Παρέχονται δωρεάν μελισσοτροφικά φυτά προς τον Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Μελισσοκόμων. 

 Το Τμήμα ∆ασών συμμετέχει στη Συντονιστική Επιτροπή Χειρισμού Θεμάτων 
Μελισσοκομίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.326, ημερομηνίας 4 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Σας πληροφορούμε ότι το θέμα της διάνοιξης δρόμου μέσω Κοκκίνων έχει 
τεθεί κατ’ επανάληψη στις συνομιλίες με τους εκπροσώπους της τουρκοκυπριακής 
κοινότητας.  Εντούτοις, το αίτημα προσκρούει στην άρνηση του κατοχικού στρατού, 
λόγω της ύπαρξης στρατιωτικού θύλακα στην περιοχή.  Το ζήτημα θα τεθεί εκ νέου 
στο πλαίσιο της επιτροπής που έχει συσταθεί για τη διάνοιξη επιπλέον σημείων 
διέλευσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.327, ημερομηνίας 4 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

«Αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Κάτω Πύργου Τηλλυρίας για αύξηση της 
κυβερνητικής συνεισφοράς στην εκτέλεση κοινοτικών έργων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.327 και ημερ. 18 Νοεμβρίου 2010, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το ποσοστό της συνεισφοράς 
που οφείλει να καταβάλλει κάθε κοινότητα για σκοπούς εκτέλεσης αναπτυξιακών 
έργων έχει καθορισθεί με σχετική Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου (53.082) στις 
24.01.2001, με κριτήρια τον πληθυσμό και το υψόμετρο της κάθε κοινότητας, η οποία 
κυμαίνεται από 0% μέχρι και 30%. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, μετά από αριθμό αιτημάτων από κοινότητες για 
μείωση του ποσοστού της συνεισφοράς τους και μελέτη του θέματος, ετοίμασε σχετική 
εισήγηση, η οποία εξετάζεται σε συνεργασία με το Υπουργείο Οικονομικών, για 
αναθεώρηση των κοινοτικών συνεισφορών παγκύπρια για την εκτέλεση 
αναπτυξιακών έργων στη βάση παραμέτρων όπως πληθυσμός, ποσοστό 
προσφύγων, υψόμετρο, απόσταση από αστικό κέντρο, ταμειακό υπόλοιπο κ.λπ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.329, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου, 2010 προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σχετικά με την υπ’ 
αριθμόν 23.06.009.05.01.329 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και για το 
συγκεκριμένο θέμα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών θα προβεί το έτος 2011 σε δημόσια 
πρόσκληση για απόσυρση δύο τρατών βυθού, οι οποίες δραστηριοποιούνται στα 
χωρικά ύδατα της Κύπρου. 

 Με τη λήξη της προθεσμίας της δημόσιας πρόσκλησης για την απόσυρση δύο 
τρατών βυθού και ανάλογα με το ενδιαφέρον που θα εκδηλωθεί από τους ιδιοκτήτες 
των τρατών, το Τμήμα Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών θα επανεξετάσει το όλο θέμα 
με στόχο πάντοτε την ορθολογιστική διαχείριση των αλιευτικών αποθεμάτων της 
παράκτιας ζώνης της Κύπρου. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.330, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17/11/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις 21/10/2010 οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες έλαβαν μέσω τηλεομοιότυπου, 
γνωστοποίηση άφιξης ζώων ενδοκοινοτικού εμπορίου, η οποία αποστάληκε από 
συγκεκριμένη εταιρεία. Στη γνωστοποίηση αναγράφονταν, μεταξύ των ειδών πτηνών 
που αποτελούσαν το φορτίο και 30 κροκόδειλοι Caiman. Τα ζώα θα έφταναν από την 
Ολλανδία με πτήση των Κυπριακών Αερογραμμών, το βράδυ της Παρασκευής 
22/10/10. Η γνωστοποίηση αυτή, στάληκε το απόγευμα της 21/10/10 και έτσι έγινε 
αντιληπτή το πρωί της επόμενης ημέρας 22/10/10. 

 Οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες ενημέρωσαν αμέσως τον παραλήπτη των ζώων, 
τον αποστολέα των ζώων στην Ολλανδία και τις Ολλανδικές Αρχές, με κοινοποίηση 
στο Τμήμα Τελωνείων και στο Τμήμα Περιβάλλοντος, με σκοπό την αποτροπή της 
αποστολής των ζώων αυτών στην Κύπρο. Οι Ολλανδικές Αρχές απάντησαν αρνητικά 
σε αίτημα των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών να σταματήσουν την αποστολή των ζώων 
στην Κύπρο, με το επιχείρημα ότι η αποστολή των ζώων αποτελεί εμπορική πράξη 
μεταξύ Κρατών Μελών της Ε.Ε. Αρνητικός στο να ακυρώσει την εισαγωγή των ζώων 
στην Κύπρο, ήταν και ο εισαγωγέας των ζώων. 

 Τα ζώα αφίχθησαν τελικά στο Αεροδρόμιο Λάρνακας το βράδυ της 22/10/10, 
όπου ο επί καθήκοντι Κτηνιατρικός Λειτουργός προέβηκε σε δέσμευση τους. Ο 
παραλήπτης των ζώων είχε ενημερωθεί τόσο γραπτώς όσο και προφορικά, από τον 
Κτηνιατρικό Λειτουργό στο Αεροδρόμιο Λάρνακας, για την υποχρέωση του να φροντίζει 
για την παροχή τροφής και νερού στα ζώα, μέχρι τη διευθέτηση του θέματος. Η θέση 
του όμως ήταν αρνητική. 

 Η ευθανασία των κροκοδείλων υπό τις περιστάσεις, όπως εξελίχθηκαν τα 
γεγονότα, ήταν δυστυχώς η μόνη επιλογή για τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες. Ο 
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εισαγωγέας παρά τις επανειλημμένες εκκλήσεις να αναλάβει τις ευθύνες του και να 
προχωρήσει σε επανεξαγωγή τους, ήταν κάθετα αρνητικός. Όπως μας έχουν 
πληροφορήσει, οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες εξέτασαν και το ενδεχόμενο να 
προχωρήσουν οι ίδιες σε επανεξαγωγή των ζώων, αλλά, συνεκτιμώντας τις 
καταστάσεις που θα δημιουργούντο σε τέτοια περίπτωση (έξοδα μεταφοράς, 
ενδεχόμενοι θάνατοι ζώων κατά τη μεταφορά, ενδεχόμενες αγωγές σε δικαστήρια 
κ.λπ.), δεν είχαν άλλη επιλογή από την ευθανασία των ζώων, όπως προβλέπεται στη 
νομοθεσία. 

 Το Υπουργείο, μελετά σοβαρά το ενδεχόμενο να διαγράψει το συγκεκριμένο 
άτομο από το μητρώο των εμπόρων, αξιολογώντας το άνω άτομο ως αναξιόπιστο, το 
οποίο προσπαθεί να παραπλανήσει τις Αρμόδιες Αρχές του Κράτους. Σε τέτοια 
περίπτωση, δεν θα μπορεί πλέον να εισάγει οποιαδήποτε ζώα στην Κύπρο. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι με βάση τους κανόνες διεξαγωγής του ενδοκοινοτικού 
εμπορίου, δεν απαιτείται η εξασφάλιση εκ των προτέρων άδειας εισαγωγής ζώων και 
ζωοκομικών προϊόντων. Η μόνη υποχρέωση των εμπορευομένων, είναι να 
κοινοποιούν στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες την άφιξη των ζώων και των προϊόντων 
τους, τουλάχιστο 24 ώρες πριν αυτά καταφθάσουν στην Κύπρο. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.336, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.336 και με 
ημερομηνία 18/11/2010 αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω 
σχετικά με τα 2 ερωτήματα τα οποία τέθηκαν ως ακολούθως: 

1.  Τα μέτρα τα οποία λαμβάνει ή προτίθεται να λάβει, το Υπουργείο μας, 
ώστε να περιοριστεί το φαινόμενο της κερδοσκοπίας των μεσαζόντων 
χονδρεμπόρων κατά την εμπορία αγροτικών προϊόντων και τη διάθεσή 
τους από τους παραγωγούς στους καταναλωτές είναι τα ακόλουθα: 

• Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε συνεργασία με 
τις ∆ημοτικές Αρχές εφαρμόζει μέτρα τα οποία αποσκοπούν στην 
προστασία των οικονομικών συμφερόντων των καταναλωτών. 
Ειδικότερα τα μέτρα αυτά αφορούν τη διάθεση των γεωργικών 
προϊόντων στους καταναλωτές σε χαμηλότερες τιμές. Στα πλαίσια αυτά 
εντάσσεται η πρόταση του Υπουργού η οποία προβλέπει τη συνεργασία 
με τους παραγωγούς αγροτικών προϊόντων, τις Αγροτικές Οργανώσεις 
και τις ∆ημοτικές Αρχές για τη λειτουργία λαϊκών αγορών σε εβδομαδιαία 
βάση. Με το μέτρο αυτό εκτιμάται ότι, η εμπορία των αγροτικών 
προϊόντων, όπως είναι τα φρούτα και τα λαχανικά, θα γίνεται σε 
χαμηλότερες τιμές αφού θα παρακαμφθούν οι μεσάζοντες. 

• Το Υπουργείο στηρίζει και χαιρετίζει την πρόταση του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος το οποίο προωθεί στα 
πλαίσια του Ευρωπαϊκού Προγράμματος Med Agrisles την εφαρμογή 
συγκεκριμένης πιλοτικής δράσης με θέμα τη δημιουργία ηλεκτρονικής 
λαϊκής αγοράς γεωργικών προϊόντων η οποία αναμένεται να ενισχύσει 
την θέση τόσο των παραγωγών όσο και των καταναλωτών. 
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• Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού προτίθεται να 
καλέσει σε Υπηρεσιακή σύσκεψη όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες ώστε 
να κωδικοποιηθούν οι αρμοδιότητες της κάθε Υπηρεσίας και να 
ρυθμιστεί η ομαλή λειτουργία της αγοράς στον τομέα του εμπορίου ώστε 
να διασφαλίζονται παράλληλα τόσο τα οικονομικά συμφέροντα των 
καταναλωτών όσο και των εμπορευομένων αλλά και η υγιεινή και 
ασφάλεια των προϊόντων τα οποία καταλήγουν στους καταναλωτές. 

2. Οργανισμός Προώθησης Γεωργικών Προϊόντων 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, επί του παρόντος, δεν 
προτίθεται να προχωρήσει στη δημιουργία τέτοιου οργανισμού. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.»  

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.336, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, τoυ βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 18 
Νοεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει θέσει ψηλά 
στις προτεραιότητές του, την ένταξη των αγροτών σε Οργανώσεις και Ομάδες 
Παραγωγών, με σκοπό κυρίως να εξασφαλισθεί ο προγραμματισμός της 
παραγωγής, τόσο ποιοτικά όσο και ποσοτικά, ανάλογα με τις ανάγκες της 
αγοράς, να μειωθεί το κόστος παραγωγής και να προωθηθεί η συγκέντρωση 
και διάθεση της παραγωγής των μελών τους. Με τον τρόπο αυτό, οι παραγωγοί 
θα μπορούν να αποκτήσουν την απαραίτητη διαπραγματευτική ισχύ για τη 
διάθεση της παραγωγής τους, πετυχαίνοντας έτσι την σταθεροποίηση των τιμών 
και την αύξηση των εισοδημάτων τους. 

 Ως αποτέλεσμα της πολιτικής αυτής, μέχρι σήμερα έχουν συσταθεί και 
λειτουργούν 23 Ομάδες και Οργανώσεις Παραγωγών, που καλύπτουν σχεδόν 
όλο το φάσμα της αγροτικής παραγωγής του τόπου, και συγκεκριμένα τους 
τομείς της πατατοκαλλιέργειας, της παραγωγής φρούτων και λαχανικών, της 
ελαιοκαλλιέργειας και της ζωικής παραγωγής. Οι πιο πάνω Ομάδες και 
Οργανώσεις Παραγωγών έχουν τη δυνατότητα να εκμεταλλευθούν κοινοτικά 
και εθνικά προγράμματα για την προώθηση των αγροτικών προϊόντων, τόσο 
στην εγχώρια αγορά, όσο και στις αγορές του εξωτερικού, με πολύ σημαντικά 
οικονομικά κίνητρα. Τέτοια κίνητρα είναι η προώθηση των ποιοτικών 
προϊόντων μέσω του Μέτρου 1.8 «Συμμετοχή γεωργών σε συστήματα για την 
ποιότητα των τροφίμων και δραστηριότητες ενημέρωσης και προώθησης των 
προϊόντων στο πλαίσιο συστημάτων για την ποιότητα των τροφίμων» του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, αλλά και μέσω των 
προγραμμάτων προώθησης των αγροτικών προϊόντων του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

2.  Αναφορικά με το θέμα της δημιουργίας οργανισμού προώθησης γεωργικών 
προϊόντων, αυτό εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.337, ημερομηνίας 4 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου 

Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας κ. Γεώργιος 
Τάσου με αρ. 23.06.009.05.01.337, η οποία διαβιβάστηκε στον Υπουργό Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 30.11.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον αφορά 
τα μέτρα που λαμβάνει το Υπουργείο Εσωτερικών για μείωση των τιμών των 
οικοπέδων που διαχωρίζονται μέσω του Σχεδίου ∆ιάθεσης Κρατικών Οικοπέδων σε 
Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα: 

(α) Κατά την εφαρμογή του Σχεδίου ∆ιάθεσης Κρατικών Οικοπέδων σε Οικογένειες 
με Χαμηλά Εισοδήματα, έχει διαπιστωθεί ότι λόγω της κατακόρυφης αύξησης 
της αξίας γης, σε μερικές κοινότητες οι δικαιούχοι κλήθηκαν να καταβάλουν 
αυξημένα ποσά για τα οικόπεδα που τους παραχωρήθηκαν. 

(β) Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, στο αναθεωρημένο Σχέδιο ∆ιάθεσης 
Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα, το οποίο έχει εγκριθεί από 
το Υπουργικό Συμβούλιο στις 21.7.2010, έχει περιληφθεί πρόνοια ότι στην αξία 
της γης του διαχωρισμού δεν θα συνυπολογίζεται το εμβαδόν που διατίθεται 
για δημόσιους ανοικτούς χώρους και δημόσιο οδικό δίκτυο. Με τη νέα 
προσθήκη, η σχετική πρόνοια έχει διαμορφωθεί ως ακολούθως: «Η τιμή του 
οικοπέδου που καταβάλλεται από το δικαιούχο, περιλαμβάνει όλα τα έξοδα για 
το συγκεκριμένο διαχωρισμό (έργα υποδομής, όπως δρόμοι, μεταφορά νερού 
και ηλεκτρικού ρεύματος, κ.λ.π.) και ποσοστό 25% της αξίας του οικοπέδου. 
Στην αξία της γης δεν θα συνυπολογίζεται το εμβαδόν που διατίθεται για 
δημόσιους ανοικτούς χώρους και δημόσιο οδικό δίκτυο». 

2. Η νέα προσθήκη  στην εν λόγω πρόνοια,  εφαρμόζεται στους νέους 
διαχωρισμούς οικοπέδων και εκτιμάται ότι οι τιμές των οικοπέδων που διαχωρίζονται 
θα είναι μειωμένες κατά 30%. Όσον αφορά τους υφιστάμενους διαχωρισμούς, που 
έχουν γίνει στις Κοινότητες Ξυλοφάγου και Πύλας το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας μελετά τρόπους μείωσης της τιμής διάθεσης των οικοπέδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.342, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση θα ήθελα να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Είναι γεγονός ότι, μετά την απόφαση για ανάληψη από στρατηγικό επενδυτή 
της ανάπτυξης, διαχείρισης και λειτουργίας του λιμανιού Λάρνακας, ο κύκλος 
εργασιών στο εν λόγω λιμάνι έχει μειωθεί, με αποτέλεσμα τα τελευταία χρόνια τα 
εισοδήματα των Αδειούχων Αχθοφόρων της Λάρνακας ολοένα να μειώνονται. 

 Το θέμα των Αδειούχων Αχθοφόρων της Λάρνακας έχει απασχολήσει τόσο το 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων όσο και την Αρχή Λιμένων, που μέχρι σήμερα 
έχουν πραγματοποιήσει διάφορες συσκέψεις με στόχο την εξεύρεση ικανοποιητικής 
λύσης. 

 Στη συνάντηση ημερ. 16.12.2009 που έγινε μεταξύ του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων και της Αρχής Λιμένων σημειώθηκαν ανάμεσα σε άλλα τα 
ακόλουθα: 
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(α) Επειδή στα έγγραφα της ανάληψης του λιμανιού Λάρνακας από το Στρατηγικό 
Επενδυτή δεν γίνεται οποιαδήποτε αναφορά σε αποζημιώσεις των αδειούχων 
αχθοφόρων αλλά μόνο σε αποζημιώσεις του προσωπικού της Αρχής Λιμένων 
και των λιμενεργατών, αναγνωρίστηκε ότι είναι άδικο να μην παραχωρηθεί 
κάποιο ποσό αποζημίωσης και στους Αδειούχους Αχθοφόρους. Σημειωτέον 
ότι, η Αρχή ανέφερε ότι μελέτησε το ενδεχόμενο παραχώρησης δανείου ύψους 
€500.000. 

(β) Ωστόσο, επειδή διαπιστώθηκε ότι, υπάρχει νομικό πρόβλημα για την Αρχή 
Λιμένων να δανειοδοτεί, έγινε η εισήγηση από την Αρχή Λιμένων στο 
Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, ως το αρμόδιο Υπουργείο, όπως 
υποβληθεί πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο ώστε, εάν χρειαστεί, να δοθούν 
οι απαραίτητες νομικές καλύψεις και εξασφαλίσεις στην Αρχή, για να μπορέσει 
να παραχωρήσει στους Αδειούχους Αχθοφόρους της Λάρνακας δάνειο ύψους 
€500.000,00. 

 Στη συνέχεια το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη του 
το Άρθρο 14(1) του περί Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου του 1973 μέχρι 2006, δηλαδή 
ότι «Ο Υπουργός δύναται, εν διαβουλεύσει μετά της Αρχής να εκδίδει προς τούτην 
οδηγίας γενικής φύσεως, μη απαδούσας προς τας διατάξεις του παρόντος Νόμου, καθ’ 
όσον αφορά εις την ενάσκησιν των αρμοδιοτήτων της Αρχής συναφώς προς θέματα 
άτινα ήθελον κριθή υπό του Υπουργού ως επηρεάζοντα το δημόσιο συμφέρον, η Αρχή 
οφείλει να ακολουθεί ή εφαρμόζει τας ούτω εκδιδομένας οδηγίας»..., προχώρησε στην 
προώθηση πρότασης προς το Υπουργικό Συμβούλιο με την οποία να καλείται όπως 
εξουσιοδοτηθεί η Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων να ενεργήσει σύμφωνα με το εν 
λόγω Άρθρο και εξουσιοδοτήσει την Αρχή Λιμένων να παραχωρήσει στους 
Αδειούχους Αχθοφόρους του λιμανιού της Λάρνακας, δάνειο ύψους €500.000,00. 

 Σημειωτέον ότι, για την παραχώρηση του δανείου τέθηκαν οι ακόλουθες 
προϋποθέσεις: 

(i) Ότι η Αρχή θα εξασφάλιζε όλες τις απαραίτητες εγγυήσεις 
(συμπεριλαμβανομένων και προσωπικών εγγυήσεων) από τους αδειούχους 
αχθοφόρους της Λάρνακας. 

(ii) Ότι σε περίπτωση που θα επιτευχθεί συμφωνία για αποζημίωση των 
αδειούχων αχθοφόρων από το Στρατηγικό Επενδυτή το ποσό του δανείου θα 
καταβληθεί απ’ ευθείας από τον επενδυτή στην Αρχή Λιμένων Κύπρου. 

(iii) Ότι οι γερανογέφυρες θα μετακινηθούν άμεσα από το λιμάνι Λάρνακας στο 
λιμάνι Λεμεσού για να εξυπηρετηθούν οι λειτουργικές ανάγκες του λιμανιού 
Λεμεσού. 

 Παρενθετικά αναφέρεται ότι πριν την υποβολή του θέματος στο Υπουργικό 
Συμβούλιο, ζητήθηκαν οι απόψεις του Υπουργείου Οικονομικών, το οποίο και 
συμφώνησε με την εν λόγω πρόταση. 

 Επίσης, στις 29.1.2010, μετά από ανταλλαγή απόψεων του Γενικού ∆ιευθυντή 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων με το Νομικό Σύμβουλο της Αρχής 
Λιμένων, κρίθηκε ότι με τα όσα αναφέρονται πιο πάνω εξυπηρετείται το δημόσιο 
συμφέρον αφού η ρύθμιση της παραχώρησης του δανείου θα συνέβαλλε στην 
μετακίνηση των γερανογεφυρών χωρίς τη διατάραξη της εργατικής ειρήνης στο λιμάνι 
Λάρνακας. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, επιβεβαιώνεται ότι το Υπουργείο τούτο όσο και το 
Υπουργείο Οικονομικών ενήργησαν κατά τρόπο με τον οποίο πίστευαν ότι 
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εξυπηρετείται το δημόσιο συμφέρον και το καλώς νοούμενο συμφέρον της Αρχής. Το 
Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του ημερ. 14.4.2010, εξουσιοδότησε την 
Υπουργό Συγκοινωνιών και Έργων να ενεργήσει σύμφωνα με τις πρόνοιες του 
Άρθρου 14(1) του Περί Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου 1973-2006 η οποία και 
εξουσιοδότησε την Αρχή να παραχωρήσει στους Αδειούχους Αχθοφόρους του 
λιμανιού της Λάρνακας δάνειο ύψους €500.000,00, στη βάση συγκεκριμένων 
προϋποθέσεων. 

 Ωστόσο, μέχρι σήμερα δεν παραχωρήθηκε το εν λόγω δάνειο και επίσης 
δόθηκαν οδηγίες προς την Αρχή, ώστε να μην προχωρήσει με την παραχώρησή του 
μετά από τη μη θετική τοποθέτηση επί του θέματος, της Γενικής Ελέγκτριας της 
∆ημοκρατίας αλλά και τη σχετική γνωμάτευση που ζητήθηκε και δόθηκε από τη 
Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας, η οποία αναφέρει ότι οι πρόνοιες του Άρθρου 
14(1) του Νόμου της Αρχής Λιμένων παρέχουν εξουσία στον Υπουργό να εκδίδει 
οδηγίες γενικής φύσεως που να μην αντίκεινται στις διατάξεις του Νόμου, αλλά δεν 
παρέχουν εξουσία να εξουσιοδοτήσει, την Αρχή Λιμένων Κύπρου, να παραχωρήσει 
δάνειο στους Αδειούχους Αχθοφόρους του λιμανιού Λάρνακας. Έχοντας υπόψη την 
εν λόγω γνωμάτευση, το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του ημερ. 
13.12.2010, ανακάλεσε την προηγούμενη Απόφασή του με Αρ. 70.255 και ημερ. 
14.4.2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.345, ημερομηνίας 5 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 

Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου και σας παραθέτω τη θέση του Υπουργείου 
Οικονομικών αναφορικά με το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων (ΠΟΠ) 
για ετήσια πραγματική ανανέωση της αγοραστικής αξίας των επιδομάτων. 

2. Σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, το ύψος του επιδόματος τέκνου 
αναπροσαρμόζεται από την 1η Ιανουαρίου κάθε χρόνου κατά το ποσοστό αύξησης 
του μέσου όρου του δείκτη τιμών καταναλωτή κατά τον τελευταίο χρόνο σε σύγκριση 
με το μέσο όρο του δείκτη αυτού κατά τον αμέσως προηγούμενο χρόνο. Στον πίνακα 
που ακολουθεί φαίνεται το ποσοστό αύξησης κάθε έτος από το 2005 μέχρι φέτος: 

Έτος 2005 2006 2007 2008 2009 2010 

Αύξηση 2,28% 2,56% 2,49% 2,38% 4.67% 0,32% 

 
3. Η θέση του Υπουργείου Οικονομικών είναι ότι με την ισχύουσα νομοθεσία 
διασφαλίζεται η αναπλήρωση της αγοραστικής του δύναμης του επιδόματος τέκνου 
και λαμβάνοντας ιδιαίτερα υπόψη την τρέχουσα οικονομική κρίση είναι της άποψης ότι 
δεν ενδείκνυται οποιαδήποτε διαφοροποίηση της σχετικής πρόνοιας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.356, ημερομηνίας 11 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω ερώτημα του Βουλευτή κου Γιώργου Περδίκη και 
επισυνάπτω ως απάντηση τους πιο κάτω πίνακες: 
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Πίνακας 1: Ποσοστά πληθυσμού, κατά ηλικία και φύλο, που ζουν κάτω από το όριο 
της φτώχιας για την Κύπρο και την ΕΕ 27, για τις χρονιές 2005-2009. 

Πίνακας 2: Ποσοστά συνταξιούχων, κατά φύλο, που ζουν κάτω από το όριο της 
φτώχιας για την Κύπρο και την ΕΕ 27, για τις χρονιές 2005-2009.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.356, ημερομηνίας 11 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.05.01.356 και 
ημερ. 25 Νοεμβρίου 2010, στην οποία επισυνάπτεται ερώτηση του Βουλευτή κ. 
Γιώργου Περδίκη αναφορικά με τα ποσοστά φτώχειας στην Κύπρο. 

 Πιο κάτω ακολουθεί ανάλυση των διαθέσιμων στατιστικών στοιχείων για τη 
φτώχεια στην Κύπρο και την ΕΕ, όπως αυτά συνοψίζονται σε πίνακες που έχουν 
ετοιμαστεί από την Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου για τα έτη 2005-2009. 

Ι. Ποσοστά φτώχειας συνταξιούχων κατά ηλικία και φύλο 

 Ο Πίνακας 1 παραθέτει τα ποσοστά φτώχειας των συνταξιούχων κατά φύλο 
στην Κύπρο και την ΕΕ για την περίοδο 2005-5009. Τα στοιχεία δείχνουν ότι 
διαχρονικά η Κύπρος έχει πολύ ψηλότερα ποσοστά φτώχειας στους συνταξιούχους 
από την ΕΕ. Επιπλέον, οι γυναίκες έχουν μεγαλύτερα ποσοστά φτώχειας από ό,τι οι 
άντρες, τόσο στην Κύπρο όσο και στην ΕΕ. 

Πίνακας 1: Ποσοστά φτώχειας συνταξιούχων κατά φύλο, 2005-2009 

 2005 2006 2007 2008 2009 

Φύλο Κύπρος  ΕΕ27(1) Κύπρος ΕΕ27(1) Κύπρος ΕΕ27 Κύπρος ΕΕ27 Κύπρος ΕΕ27(2) 

Σύνολο 48,3 15,5 50,1 15,6 49,5 16,7 48,1 16,2 47,8 : 

Άντρες 45,8 14,8 48,1 14,7 46,3 15,4 45,5 15,0 44,8 : 

Γυναίκες 50,4 16,1 51,8 16,4 52,1 17,9 50,3 17,2 50,5 : 

 
(1)  Για την ΕΕ27 για τις χρονιές 2005-5006 τα στοιχεία είναι εκτιμήσεις. 

(2)  Για το 2009 δεν υπάρχουν ακόμη διαθέσιμα στοιχεία για την ΕΕ27. 

Πηγές: Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου και Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία (EUROSTAT), 
"Έρευνα Εισοδήματος και Συνθηκών ∆ιαβίωσης των Νοικοκυριών, 2005-5009". 

 Σε ό,τι αφορά τα αυξημένα ποσοστά φτώχειας που παρατηρούνται στους 
συνταξιούχους, είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι το όριο κινδύνου φτώχειας στην 
Κύπρο είναι αρκετά ψηλό. Συγκεκριμένα, το όριο κινδύνου φτώχειας το 2009 
ανερχόταν στις €10,459. Το όριο αυτό είναι πολύ κοντά με αυτό χωρών όπως η 
Γερμανία (€11,151) και το Ηνωμένο Βασίλειο (€9,766). Μερικοί από τους λόγους για 
τους οποίους η Κύπρος συγκαταλέγεται ανάμεσα στις χώρες με σχετικά ψηλό καθαρό 
διάμεσο εισόδημα είναι η χαμηλή φορολογία εισοδήματος, που αναπόφευκτα επιδρά 
θετικά στο καθαρό εισόδημα του νοικοκυριού, τα ψηλά ποσοστά απασχόλησης   στην  
Κύπρο   και  η   σχετικά  μεγαλύτερη   ισότητα  στην  κατανομή  του εισοδήματος σε 
σύγκριση με την ΕΕ. Το ψηλό όριο κινδύνου φτώχειας, σε συνάρτηση με τη μη 
ωρίμανση του σχεδίου συντάξεων στην Κύπρο που συνεπάγεται χαμηλές συντάξεις, 
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συντείνει σε σημαντικό βαθμό για τα πολύ μεγάλα ποσοστά φτώχειας που 
παρατηρούνται ανάμεσα στους συνταξιούχους στην Κύπρο. 

 Είναι σημαντικό, επίσης, να τονιστεί ότι το όριο κινδύνου φτώχειας στην Κύπρο 
είναι πολύ ευαίσθητο σε αλλαγές του ορισμού του. Για παράδειγμα, ενώ με τον ορισμό 
του 60% του διάμεσου εισοδήματος, 16,2% των ατόμων στην Κύπρο ζουν σε 
νοικοκυριά κάτω του ορίου κινδύνου φτώχειας, με τον ορισμό του 50% του διάμεσου 
εισοδήματος το ποσοστό των ατόμων αυτών μειώνεται στο 8%.1 Αυτό αντικατοπτρίζει 
πόσο κοντά στο όριο κινδύνου φτώχειας είναι συγκεντρωμένα τα νοικοκυριά. Το 
γεγονός αυτό επιβεβαιώνεται από το ότι το χάσμα φτώχειας στην Κύπρο είναι 
μικρότερο από ό,τι στην ΕΕ. Συγκεκριμένα, στην Κύπρο το 2008, το 50% των ατόμων 
που βρίσκονταν κάτω του ορίου φτώχειας λάμβανε εισόδημα μεγαλύτερο από το 
83,4% του ορίου φτώχειας. Αντίστοιχα, στην ΕΕ27, το 50% των ατόμων που 
βρίσκονταν κάτω του ορίου φτώχειας το 2008 λάμβανε εισόδημα μεγαλύτερο από 
78,1% του μέσου όρου κινδύνου φτώχειας. 

II. Ποσοστά φτώχειας κατά ηλικία και φύλο 

 Ο Πίνακας 2 παρουσιάζει τα ποσοστά του πληθυσμού που ζουν κάτω από το 
όριο της φτώχειας κατά ηλικία και φύλο στην Κύπρο και την ΕΕ για την περίοδο 2005-
2009. 

Πίνακας 2: Ποσοστά φτώχειας κατά ηλικία και φύλο, 2005-2009 

Ηλικία Φύλο 2005  2006  2007  2008  2009   

  Κύπρος ΕΕ27(1) Κύπρος ΕΕ27(1) Κύπρος ΕΕ27 Κύπρος ΕΕ27 Κύπρος ΕΕ27(2)  

Σύνολο Σύνολο 16,1 15,9 15,6 16,1 15,5 16,7 16,2 16,5 16,2 :  

 Άντρες 14,5 15,2 13,5 15,3 13,5 15,9 14,0 15,5 14,4 :  

 Γυναίκες 17,6 16,6 17,7 16,9 17,4 17,5 18,3 17,4 17,9 :  

0-17 Σύνολο 12,8 19,2 11,5 19,2 12,4 20,0 13,6 20,2 12,0 :  

 Άντρες 13,5 19,0 10,7 18,9 12,7 20,1 13,4 19,9 12,9 :  

 Γυναίκες 12,1 19,4 12,3 19,6 12,0 19,9 13,9 20,4 11,1 :  

18-24 Σύνολο 10,6 19,3 9,3 19,8 8,7 20,3 11,3 19,9 12,8 :  

 Άντρες 11,8 18,0 8,3 18,4 7,9 19,1 10,1 18,5 12,1 :  

 Γυναίκες 9,3 20,6 10,3 21,2 9,6 21,4 12,4 21,3 13,4 :  

25-49 Σύνολο 10,1 13,7 10,0 13,8 10,3 14,3 10,6 13,9 10,0      
: 

: 

 Άντρες 8,6 13,3 8,3 13,3 8,7 13,6 9,1 13,2 8,6 :  

 Γυναίκες 11,5 14,1 11,7 14,3 11,8 15,0 12,1 14,7 11,5 :  

50-64 Σύνολο 13,9 13,0 12,7 13,4 10,8 13,9 12,0 13,7 13,7 :  

 Άντρες 10,3 13,0 9,5 13,3 7,4 13,6 9,4 13,3 10,8 :  

 Γυναίκες 17,4 13,1 15,7 13,4 14,0 14,1 14,4 14,0 16,4 :  

65+ Σύνολο 50,4 18,4 51,9 18,5 50,6 19,4 48,3 18,9 48,6 :  

 Άντρες 46,9 15,5 49,2 15,7 46,3 16,2 42,5 15,9 44,1 :  

 Γυναίκες 53,2 20,5 54,1 20,6 54,3 21,8 53,3 21,2 52,1 :  

 
(1) Για την ΕΕ27 για τις χρονιές 2005-5006 τα στοιχεία είναι εκτιμήσεις. 

(2) Για το 2009 δεν υπάρχουν ακόμη διαθέσιμα στοιχεία για την ΕΕ27. 
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Πηγές: Στατιστική Υπηρεσία Κύπρου και Ευρωπαϊκή Στατιστική Υπηρεσία 
(EUROSTAT), "Έρευνα Εισοδήματος και Συνθηκών ∆ιαβίωσης των Νοικοκυριών, 
2005-5009". 

 Τα στοιχεία διαχρονικά δείχνουν ότι στο σύνολο η Κύπρος βρίσκεται πολύ 
κοντά στο αντίστοιχο ποσοστό φτώχειας της ΕΕ. Τα στοιχεία κατά φύλο δείχνουν ότι 
τα ποσοστά φτώχειας για τους άντρες στην Κύπρο είναι γενικά αρκετά μικρότερα από 
τα αντίστοιχα ποσοστά της ΕΕ, ενώ για τις γυναίκες είναι κοντά σε αυτά της ΕΕ. 

 Όσον αφορά στα άτομα κάτω των 30 ετών, όπως φαίνεται από τις ηλικιακές 
ομάδες 0-17 και 18-24, τόσο συνολικά όσο και ξεχωριστά για άντρες και γυναίκες, τα 
ποσοστά φτώχειας στην Κύπρο είναι διαχρονικά πολύ μικρότερα από τα αντίστοιχα 
της ΕΕ. Το ίδιο ισχύει και για τα ποσοστά φτώχειας των ηλικιών 25-49 και για 50-64, με 
εξαίρεση τις γυναίκες στην τελευταία ηλικιακή κατηγορία. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες τυχόν 
χρειαστείτε. 
1 Αφορά το έτος 2008 για το οποίο υπάρχει διαθέσιμη η ανάλυση της Έρευνας EU-
SILC από τη Στατιστική Υπηρεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.358, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, τoυ βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 30 Νοεμβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ως αρμόδια 
αρχή για την κλιματική αλλαγή, διερευνά το ενδεχόμενο ένταξης της Κύπρου στο 
Παράρτημα Ι της Σύμβασης Πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών για την κλιματική αλλαγή. 

 Στόχος μας είναι όπως μέχρι τον Μάρτιο του 2011 ολοκληρωθούν οι αναγκαίες 
διαβουλεύσεις και ληφθεί τελική απόφαση από το Υπουργικό Συμβούλιο για ένταξη 
της Κύπρου στο Παράρτημα Ι της Σύμβασης. Στη συνέχεια θα υποβληθεί σχετική 
αίτηση στη γραμματεία της Σύμβασης πριν από το τέλος Μαΐου του 2011, ώστε το 
θέμα να τεθεί στην ημερησία διάταξη για λήψη σχετικής απόφασης στην 17η Σύνοδο 
των Συμβαλλόμενων Μερών της Σύμβασης, που θα γίνει στη Νότια Αφρική τον 
∆εκέμβριο 2011. 

 Η Κύπρος έχει ήδη αναλάβει ποσοτικοποιημένους στόχους μείωσης εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού πακέτου για το κλίμα και την 
ενέργεια, συγκεκριμένα -5% μέχρι το 2020 σε σχέση με το 2005. Επίσης, με Απόφαση 
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, η Κύπρος όπως και τα άλλα Κράτη Μέλη της ΕΕ θα 
συνεισφέρει για υποστήριξη δράσεων αντιμετώπισης της κλιματικής αλλαγής στις 
αναπτυσσόμενες χώρες από το 2010. Η συνεισφορά της Κύπρου είναι 1.8 εκ. ευρώ 
ετησίως για την περίοδο 2010-2012. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.361, 

ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 



 77

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.361 και 
ημερομηνία 20.12.10, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι η Οδηγία 
2008/99/ΕΚ εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος. 

 Εξ όσων έχουμε πληροφορηθεί το θέμα της μεταφοράς της Οδηγίας στο 
εσωτερικό δίκαιο τυγχάνει χειρισμού από το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.363, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Υλοποίηση Οδηγίας για τις Καθυστερημένες πληρωμές 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας ημερομηνίας 29 
Νοεμβρίου 2010 αναφορικά με την ερώτηση με αρ 23.06.009.05.01.363 και σας 
πληροφορώ ότι οι διεργασίες σε επίπεδο ομάδας εργασίας του Συμβουλίου και 
Κοινοβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την Οδηγία για τις καθυστερημένες 
πληρωμές έχουν ολοκληρωθεί και ότι σε πολιτικό επίπεδο η οδηγία έχει ψηφιστεί. 

 Η συγκεκριμένη πρόταση οδηγιών όπως έχει διαμορφωθεί με τις 
τροποποιήσεις έχει αποσταλεί για γλωσσολογικό έλεγχο και το κείμενο αναμένεται να 
επανέλθει μέχρι το τέλος ∆εκεμβρίου 2010 για εξέταση και τελική απόφαση. 

 Μετά την τελική απόφαση για το κείμενο της οδηγίας και τη δημοσίευση της 
στην επίσημη εφημερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Υπουργείο θα προχωρήσει σε 
διαβούλευση με όλες τις ενδιαφερόμενες υπηρεσίες και σε όλες τις απαραίτητες 
ενέργειες έτσι ώστε να υιοθετηθεί η οδηγία και να τεθεί σε εφαρμογή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.364, ημερομηνίας 11 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.05.01.364 και 
ημερομηνία 26 Νοεμβρίου 2010, σχετικά με ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη για την απόθεση σκουπιδιών και άλλων 
απορριμμάτων παρά τον υδατοφράκτη Πολεμιδιών και σας πληροφορώ ότι έχουν ήδη 
δοθεί οδηγίες στον Έπαρχο Λεμεσού για καθαρισμό του χώρου και επίσης για συχνή 
επιτήρησή του από τους Επιθεωρητές του Επάρχου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.367, ημερομηνίας 11 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας κ. Τάσος 
Μητσόπουλος με αρ. 23.06.009.05.01.367, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερ. 23.11.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, 
όσον αφορά τα μέτρα που λαμβάνει το Υπουργείο Εσωτερικών για μείωση των τιμών 
των οικοπέδων που διαχωρίζονται μέσω του Σχεδίου ∆ιάθεσης Κρατικών Οικοπέδων 
σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα: 
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(α) Κατά την εφαρμογή του Σχεδίου ∆ιάθεσης Κρατικών Οικοπέδων σε Οικογένειες 
με Χαμηλά Εισοδήματα, έχει διαπιστωθεί ότι λόγω της κατακόρυφης αύξησης 
της αξίας γης, σε μερικές κοινότητες οι δικαιούχοι κλήθηκαν να καταβάλουν 
αυξημένα ποσά για τα οικόπεδα που τους παραχωρήθηκαν. 

(β) Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, στο αναθεωρημένο Σχέδιο ∆ιάθεσης 
Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα, το οποίο έχει εγκριθεί από 
το Υπουργικό Συμβούλιο στις 21.7.2010, έχει περιληφθεί πρόνοια ότι στην αξία 
της γης του διαχωρισμού δεν θα συνυπολογίζεται το εμβαδόν που διατίθεται 
για δημόσιους ανοικτούς χώρους και δημόσιο οδικό δίκτυο. Με τη νέα 
προσθήκη, η σχετική πρόνοια έχει διαμορφωθεί ως ακολούθως: «Η τιμή του 
οικοπέδου που καταβάλλεται από το δικαιούχο, περιλαμβάνει όλα τα έξοδα για 
το συγκεκριμένο διαχωρισμό (έργα υποδομής, όπως δρόμοι, μεταφορά νερού 
και ηλεκτρικού ρεύματος, κ.λ.π.) και ποσοστό 25% της αξίας του οικοπέδου. 
Στην αξία της γης δεν θα συνυπολογίζεται το εμβαδόν που διατίθεται για 
δημόσιους ανοικτούς χώρους και δημόσιο οδικό δίκτυο». 

2. Η νέα προσθήκη στην εν λόγω πρόνοια, εφαρμόζεται στους νέους 
διαχωρισμούς οικοπέδων και εκτιμάται ότι οι τιμές των οικοπέδων που διαχωρίζονται 
θα είναι μειωμένες κατά 30%. Όσον αφορά τους υφιστάμενους διαχωρισμούς, που 
έχουν γίνει στις Κοινότητες Ξυλοφάγου και Πύλας το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας μελετά τρόπους μείωσης της τιμής διάθεσης των οικοπέδων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.369, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.369 και ημερ. 
29/11/10 σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Γραφείο Προγραμματισμού ως Εθνικός Συντονιστής για το Εθνικό 
Μεταρρυθμιστικό Πρόγραμμα για υλοποίηση της Στρατηγικής “Ευρώπη 2020”, έχει 
υποβάλει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή το προκαταρκτικό Πρόγραμμα της Κύπρου, το 
οποίο έχει ετοιμαστεί με τη συνεισφορά όλων των αρμόδιων κυβερνητικών 
υπηρεσιών. 

 Λόγω των περιορισμένων χρονικών περιθωρίων δεν κατέστη δυνατή η 
διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς. 

 Το τελικό Εθνικό Μεταρρυθμιστικό Πρόγραμμα θα υποβληθεί από το Γραφείο 
Προγραμματισμού στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή τον Απρίλιο 2011. Πριν την υποβολή 
του, θα προηγηθεί ευρεία διαβούλευση με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς, 
περιλαμβανομένων του Εθνικού Κοινοβουλίου, των Κοινοβουλευτικών Κομμάτων, 
των Κοινωνικών Εταίρων και των μη Κυβερνητικών Οργανώσεων. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων πριν υποβάλει τη 
συνεισφορά του, για το μέρος του προκαταρκτικού Προγράμματος που εμπίπτει στις 
αρμοδιότητές του, έχει προβεί σε συνοπτική διαβούλευση (ανταλλαγή επιστολών) με 
τους κοινωνικούς εταίρους. 

 Πρόσθετα, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων προτίθεται να 
προβεί σε διαβούλευση σε ό,τι αφορά τους τομείς της απασχόλησης, καθώς και της 
φτώχειας και του κοινωνικού αποκλεισμού στη βάση της υφιστάμενης διαδικασίας που 
ακολουθείτο μέχρι τώρα για την υποβολή του Κεφ. Γ “Απασχόληση” για τη Στρατηγική 
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της Λισσαβόνας, που προηγήθηκε της Στρατηγικής “Ευρώπη 2020” και την υποβολή 
της Εθνικής Έκθεσης για τις Στρατηγικές Κοινωνικής Προστασίας και Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.370, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση σχετικά με τα διαθέσιμα μέσα για 
εντοπισμό της ρύπανσης των θαλάσσιων υδάτων πέραν των δορυφόρων, επιθυμώ 
να σας πληροφορήσω ότι η ∆ημοκρατία δεν διαθέτει συγκροτημένη υπηρεσία με 
μοναδικό καθήκον την συστηματική επιτήρηση του θαλάσσιου χώρου με σκοπό τον 
εντοπισμό της ρύπανσης. Με τα σημερινά μέσα και δεδομένα, οι υπηρεσίες της 
∆ημοκρατίας που διαθέτουν ναυτικά και εναέρια μέσα (Μονάδα Αεροπορικών 
Επιχειρήσεων Αστυνομίας, Λιμενική και Ναυτική Αστυνομία, Εθνική Φρουρά, Τμήμα 
Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών) ενημερώνουν όποτε περιέλθει στην αντίληψη τους 
περιστατικό ρύπανσης ώστε, με τα μέσα και τον εξοπλισμό που διαθέτει το Τμήμα 
Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών, να δρομολογούνται τα, κατά το δυνατό, κατάλληλα 
μέτρα καταπολέμησης και απορρύπανσης. 

 Συγκεκριμένα αναφέρεται ότι στο εθνικό σχέδιο «National Contingency Plan For 
Oil Pollution Combating» καθορίζονται ως αρμόδια αρχή το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος. Στο ίδιο σχέδιο (Appendix VIII) περιγράφεται ο 
εξοπλισμός που διαθέτει η ∆ημοκρατία τον οποίο διαχειρίζεται το Τμήμα Αλιείας και 
Θαλάσσιων Ερευνών. Συνεπώς, για το θέμα αντιμετώπισης των περιστατικών 
θαλάσσιας ρύπανσης, αντιρρυπαντικού εξοπλισμού και των σχετικών πρωτοκόλλων 
συνεργασίας, Αρμόδια Αρχή είναι ο Υπουργός Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος. Ως εκ τούτου η ερώτηση σας έχει διαβιβαστεί στο αρμόδιο Υπουργείο 
για δέουσες ενέργειες.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.374, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων, μέσα στα πλαίσια των προσπαθειών του για αναβάθμιση του 
Επαρχιακού Μουσείου Λάρνακας, έχει θέσει ως κύριο στόχο την δημιουργία νέας 
αίθουσας, για έκθεση όλων των τύπων σαρκοφάγων που εμφανίζονται στο αρχαίο 
Κίτιον. Η αίθουσα αυτή θα είναι προέκταση της υφιστάμενης δυτικής πτέρυγας του 
Μουσείου. Έχουν ήδη γίνει τα αρχιτεκτονικά σχέδια και στο παρόν στάδιο προωθείται 
η υλοποίηση των εξειδικευμένων μελετών και σχεδίων ειδικού φωτισμού και 
κλιματισμού, καθώς επιβάλλονται ειδικές συνθήκες έκθεσης για τα συγκεκριμένα 
ευρήματα. 

 Το θέμα της τοποθέτησης Αρχαιολογικού Λειτουργού στο Επαρχιακό Μουσείο 
Λάρνακας αναμένεται να διευθετηθεί εντός του 2011, με την πρόσληψη των 9 νέων 
Αρχαιολογικών Λειτουργών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.376, ημερομηνίας 11 
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Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση αρ. 23.06.009.05.01.376 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λάρνακας κ. Τ. Μητσόπουλο και στάλθηκε με επιστολή σας ημερομηνίας 
24.11.2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα:  

(α) Το κοιμητήριο του Αγ. Σπυρίδωνα στη Λευκωσία είναι εγγεγραμμένο ως 
Ορθόδοξο Χριστιανικό Νεκροταφείο Λευκωσίας και τυγχάνει διαχείρισης από την 
Εκκλησία. 

(β) Ο ∆ήμος Λευκωσίας επιδεικνύει ενδιαφέρον για τη διαχείριση του χώρου του 
παλαιού νεκροταφείου, αλλά αδυνατεί να παρέμβει λόγω του ιδιοκτησιακού 
καθεστώτος. 

(γ) Κατόπιν έγκρισης της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου, η Εκκλησιαστική 
Επιτροπή του Ιερού Ναού Αγίου Σπυρίδωνα έχει αναθέσει σε μελετητή την 
εκπόνηση σχεδίων για την ανάπλαση και τον εξωραϊσμό του χώρου του παλαιού 
κοιμητηρίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.377, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Εκπόνηση εθνικής στρατηγικής σε θέματα εταιρικής κοινωνικής ευθύνης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 18 Νοεμβρίου 2010, που αφορά στην πιο πάνω 
ερώτηση του Βουλευτή κου Τάσου Μητσόπουλου και σας ενημερώνω ότι η εκπόνηση 
εθνικής στρατηγικής για θέματα εταιρικής κοινωνικής ευθύνης δεν εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. Για το θέμα 
αυτό, Εθνικός Συντονιστής έχει οριστεί το Γραφείο Προγραμματισμού, όπου και έχει 
διαβιβαστεί η επιστολή σας για ανάλογη ενέργεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.381, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την απώλεια 
εμπορευματοκιβωτίων στα Ευρωπαϊκά ύδατα κατά την διάρκεια της μεταφοράς τους 
από πλοία, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι σύμφωνα με στοιχεία της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου, μέχρι σήμερα δεν έχει παρατηρηθεί τέτοιο φαινόμενο στην Κύπρο. 

 Οι περισσότερες εισαγωγές και εξαγωγές εμπορευματοκιβωτίων γίνονται με 
πλοία τακτικών γραμμών, οι οποίες είναι πολύ οργανωμένες και ενεργούν πάντοτε 
στα πλαίσια των νόμων και κανονισμών που διέπουν την ∆ιεθνή Ναυτιλία και τους 
κανόνες ασφάλειας και προστασίας στη μεταφορά εμπορευμάτων και 
εμπορευματοκιβωτίων. 

 Μετά το πέρας της φορτοεκφόρτωσης εμπορευματοκιβωτίων και προτού τα 
πλοία αναχωρήσουν για τον επόμενο προορισμό τους, ειδικό συνεργείο από 
εξειδικευμένους εργάτες (lashers) δένει τα εμπορευματοκιβώτια (lashing) στα πλοία με 
τον πιο κατάλληλο και αναγκαίο τρόπο ώστε στην διάρκεια του ταξιδιού να 
εξασφαλίζεται η ασφαλής μεταφορά τους μέχρι το επόμενο λιμάνι ασχέτως καιρικών 
συνθηκών. 
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 Όσον αφορά το ζύγισμα των εμπορευματοκιβωτίων στα λιμάνια πριν την 
φόρτωση είναι ένα θέμα που απασχολεί την Παγκόσμια Ναυτιλία αφού τα υπέρβαρα 
εμπορευματοκιβώτια δημιουργούν πρόβλημα στην φόρτωση του πλοίου. Οι 
γερανογέφυρες της Αρχής Λιμένων Κύπρου είναι εξοπλισμένες με σύστημα ζύγισης 
φορτίου (load cell) και τα υπέρβαρα εμπορευματοκιβώτια μπορούν εύκολα να 
εντοπιστούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.382, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 25 Νοεμβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το προσχέδιο του αναθεωρημένου Σχέδιο ∆ράσης για την προώθηση των 
Πράσινων ∆ημόσιων Συμβάσεων, έχει ολοκληρωθεί και στάλθηκε σε όλα τα 
εμπλεκόμενα μέρη για απόψεις και σχόλια, ενώ δημοσιεύτηκε παράλληλα στην 
ιστοσελίδα του Τμήματος Περιβάλλοντος για δημόσια διαβούλευση. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.383, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 1 ∆εκεμβρίου 2010, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι, μέχρι στιγμής δεν έχει 
υποβληθεί για εξέταση οποιαδήποτε Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων στο Περιβάλλον 
που να αφορά έργο εγκατάστασης φωτοβολταϊκών συστημάτων σε επιφάνειες 
τεχνητών λιμνών ή φραγμάτων. 

 Σε περίπτωση που υποβληθεί τέτοια μελέτη, θα αξιολογηθεί με βάση τη 
Νομοθεσία. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.388, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με την ερώτηση που υπέβαλε ο αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος 
Περδίκης, που μας έχετε διαβιβάσει στις 29 Νοεμβρίου, 2010, σας ενημερώνω ότι το 
Υπουργείο Υγείας δεν έχει υποβάλει στον Κυπριακό Οργανισμό Προώθησης 
Ποιότητας (ΚΟΠΠ) μέχρι σήμερα το Σχέδιο Τεχνικού Κανόνα που αφορά την 
ταυτοποίηση του κυπριακού μελιού για κοινοποίησή του μέσω της διαδικασίας της 
Τεχνικής Πληροφόρησης στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Θα είμαστε σε θέση να σας ενημερώσουμε πληρέστερα, όταν παραληφθούν τα 
σχετικά στοιχεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.389, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 25 
Νοεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στα πλαίσια εφαρμογής του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, 
έχουν συμπεριληφθεί στις επιλέξιμες δαπάνες του Καθεστώτος 1.5.1 τα έξοδα 
εγκατάστασης νέων μόνιμων φυτειών για την αναδιάρθρωση καλλιεργειών, 
συμπεριλαμβανομένων και παραδοσιακών δέντρων και θάμνων, που 
αποτελούν σημαντικά μελισσοκομικά φυτά. Επίσης, μέσα από τα 
αγροπεριβαλλοντικά μέτρα, ενισχύεται άμεσα ή έμμεσα η διατήρηση και ο 
εμπλουτισμός δέντρων αμυγδαλιάς, χαρουπιάς καθώς και θαμνώδους 
βλάστησης. Επιπρόσθετα, στα μέτρα δάσωσης γεωργικής και μη γεωργικής 
γης περιλαμβάνονται δέντρα και θάμνοι μελισσοκομικού ενδιαφέροντος. 

2. Το Τμήμα ∆ασών προωθεί την ανάπτυξη δασικών μελισσοκομικών ειδών μέσω 
της εφαρμογής σειράς μέτρων. Συγκεκριμένα: 

 Κατά την επιλογή περιοχών για αναδάσωση / δάσωση, λαμβάνεται σοβαρά υπ 
όψη η μελισσοτροφική αξία της υπάρχουσας βλάστησης, έτσι ώστε να μην 
καταστρέφονται σημαντικοί βιότοποι για τη μελισσοκομία π.χ. διατήρηση 
θυμαρότοπων και άλλων φρυγανότοπων. 

 Έχει καταρτιστεί κατάλογος δασικών μελισσοτροφικών φυτών που 
περιλαμβάνει τα ονόματα φυτών, τις οικολογικές απαιτήσεις των φυτών, 
την περίοδο ανθοφορίας, τα υψόμετρα κ.τ.λ. Ο κατάλογος έχει δοθεί στα 
δασικά φυτώρια, τα οποία έχουν αρχίσει την παραγωγή τους. 

 Στις αναδασώσεις / δασώσεις που πραγματοποιούνται, τα 
μελισσοτροφικά φυτά χρησιμοποιούνται σε μεγάλο βαθμό. 
Συγκεκριμένα, στις περιοχές Σαϊττά και Μαχαιρά έχουν χρησιμοποιηθεί 
πάρα πολλά μελισσοτροφικά φυτά όπως θυμάρι, λασμαρί, σπατζιά, 
αγνιά, χαρουπιά, αντρουκλιά κ.τ.λ. 

 Στα πλαίσια της δωρεάν παραχώρησης δενδρυλλίων προς τα 
οργανωμένα σύνολα και το κοινό, τα μελισσοτροφικά φυτά 
προωθούνται. 

 Παρέχονται ιδιαίτερες διευκολύνσεις για την τοποθέτηση κυψελών στα 
κρατικά δάση. 

 Στις τοπιοτεχνήσεις χώρων πρασίνου, συμπεριλαμβάνονται πάντοτε 
είδη μελισσοτροφικών φυτών. 

 Παρέχονται δωρεάν μελισσοτροφικά φυτά προς τον Παγκύπριο 
Σύνδεσμο Μελισσοκόμων. 

 Το Τμήμα ∆ασών συμμετέχει στη Συντονιστική Επιτροπή Χειρισμού 
Θεμάτων Μελισσοκομίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης ∆εκεμβρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.391, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.391 και 
ημερομηνία 30/11/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκη για τους όρους χορήγησης άδειας για το γήπεδο γκολφ στην 
περιοχή Τερσεφάνου και σε συνέχεια της απάντησής μου ημερομηνίας 29/10/2010 για 
την ερώτηση με αριθμό 23.06.009.04.421, σας αποστέλλω αντίγραφο αποσπάσματος 
των όρων της άδειας, καθώς και των επιστολών της ∆ιευθύντριας του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων με αριθμό φακέλου 1.03.001 και ημερομηνίες 19/11/2009 και 9/2/2010. 

2.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Ιανουαρίου 2010 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.403, ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Χρήστου Πουργουρίδη 

«Εργασίες τοποθέτησης υπόγειων καλωδίων από την ΑΗΚ στον αυτοκινητόδρομο 
Λευκωσίας-Λεμεσού 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό Ερ.23.06.009.05.01.403 
ημερομηνίας 25.11.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Οι εργασίες που γίνονται στο συγκεκριμένο τμήμα του αυτοκινητόδρομου 
αφορούν την κατασκευή του μεγαλύτερου και δαπανηρότερου έργου στο δίκτυο 
μεταφοράς, η συνολική δαπάνη του οποίου υπολογίζεται στα €30 εκατ. 
περίπου. 

2. Το έργο γίνεται για την υπογειοποίηση μεγάλου τμήματος του εναέριου δικτύου 
μεταφοράς από τη Μονή μέχρι τα Πολεμίδια, ικανοποιώντας αίτημα 
εμπλεκομένων ∆ήμων και Κοινοτήτων καθώς και για την ταυτόχρονη 
αναβάθμιση του συστήματος μεταφοράς στην ευρύτερη περιοχή της επαρχίας 
Λεμεσού. 

3. Σύμφωνα με την ΑΗΚ, για να καταστεί εφικτός ο στόχος του έργου θα πρέπει 
απαραίτητα να γίνουν οι εξής εργασίες: 

• εκσκαφές και χωματουργικές εργασίες κατά μήκος του 
αυτοκινητόδρομου σε σκάμμα βάθους 2μ. και πλάτους 1,2 μ. Το τμήμα 
εκτείνεται από το ύψος του Νοσοκομείου Λεμεσού και στις δύο 
κατευθύνσεις κυκλοφορίας. 

• Τοποθέτηση καλωδίων και κατασκευή συνδέσεων καλωδίων. 

• Παλινόρθωση του σκάμματος και της ασφάλτου. 

 Τέτοιου είδους εργασίες αναπόφευκτα επηρεάζουν τη συνήθη λειτουργία του 
αυτοκινητόδρομου (κλείσιμο της μιας λωρίδας και μείωση του ορίου ταχύτητας). 

 Ο χρόνος αποπεράτωσης του έργου συναρτάται από την φύση της εργασίας, 
την τοποθεσία, τις αυστηρές ποιοτικές απαιτήσεις και την τήρηση συνθηκών 
ασφαλείας, τόσο για το προσωπικό που εργάζεται, όσο και τους διερχόμενους. 
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4. Για σκοπούς ελαχιστοποίησης του χρόνου αποπεράτωσης του έργου, η ΑΗΚ 
μερίμνησε ώστε μέσα στους όρους του Συμβολαίου, τα καλώδια να 
τοποθετηθούν μέσα σε σωλήνες, ώστε οι εργασίες να είναι κυλιόμενες και 
συνεχείς, παρόλο που αυτό σημαίνει αυξημένο κόστος για την ΑΗΚ και όπως 
το ωράριο εργασίας επεκτείνεται πέραν του οκταώρου και διεξάγονται εργασίες 
κάθε Σάββατο, σε κάποιες δε περιπτώσεις και Κυριακή, με σεβαστό αυξημένο 
κόστος για την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

5. Επίσης, σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει κατασκευαστεί όλη 
η αναγκαία υποδομή από τον κόμβο Γερμασόγειας μέχρι τον κόμβο 
Πολεμιδιών, μέσα στα πλαίσια των συμβολαίων του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων για την κατασκευή των σχετικών ανισόπεδων κόμβων. Επίσης, υπάρχει 
άμεση στήριξη από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων όσον αφορά τον ποιοτικό 
έλεγχο των παλινορθώσεων και άλλων πτυχών της αρμοδιότητάς του. 

6. Η πρόοδος του έργου είναι στα προγραμματιζόμενα πλαίσια και η όλη εργασία 
και στις δύο κατευθύνσεις του αυτοκινητόδρομου αναμένεται να ολοκληρωθεί 
το ερχόμενο καλοκαίρι. 

7. Σύμφωνα με την ΑΗΚ, η εντύπωση ότι οι εργασίες δεν προχωρούν με 
γρήγορους ρυθμούς πιθανόν να οφείλεται στα εξής: 

• Στο μεταβαλλόμενο ρυθμό εργασίας, ανάλογα με τις συνθήκες του 
εδάφους και τις ιδιαίτερες δυσκολίες σε συγκεκριμένα τμήματα. 

• Στον απαιτούμενο χρόνο οργάνωσης και κινητοποίησης του εργολάβου 
από τμήμα σε τμήμα. 

• Στην τμηματική εκτέλεση της εργασίας που περιορίζει τη χρονικά 
ομοιόμορφη κατανομή και αξιοποίηση όλων των πόρων του εργολάβου. 

 Με τα πιο πάνω δεδομένα, θεωρούμε ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου έχει 
πράξει ότι είναι δυνατό για τη μείωση του επηρεασμού της τροχαίας κίνησης στον 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού για το συγκεκριμένο έργο, οι εργασίες του 
οποίου αναμένεται να ολοκληρωθούν το ερχόμενο καλοκαίρι.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.409, 
ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2010, σε σχέση 
με την πιο πάνω ερώτηση, και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού (ΥΠΠ) έχει ενημερωθεί στο παρελθόν για τη συμμετοχή ακαδημαϊκών, 
από πανεπιστήμια που λειτουργούν στις ελεγχόμενες από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
περιοχές, σε δραστηριότητες των παράνομων «πανεπιστημίων» στα κατεχόμενα. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι τέτοιες ενέργειες είναι περιορισμένες και προσωπικές, με βάση 
τη σχετική ενημέρωση που λαμβάνει το ΥΠΠ. Επίσης, τα Πανεπιστήμια, τα οποία 
λειτουργούν στις ελεγχόμενες από την Κυπριακή ∆ημοκρατία περιοχές, ως ιδρύματα, 
ουδεμία σχέση έχουν με τα «ιδρύματα» στα κατεχόμενα. Εξάλλου για το θέμα έχει 
ενημερωθεί στο παρελθόν και η Επιτροπή Παιδείας της Βουλής των Αντιπροσώπων 
με την παρουσία ακαδημαϊκών στη σχετική Συνεδρία. 

2. Στο πλαίσιο των πιο πάνω, το ΥΠΠ καταβάλλει προσπάθειες εντονότερης 
κινητοποίησης και ευαισθητοποίησης της ακαδημαϊκής κοινότητας του τόπου μας 
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μέσω της αποστολής σχετικών εγκυκλίων, επιστολών και της σύγκλησης συσκέψεων 
επί του θέματος. Πάγια θέση του ΥΠΠ είναι ότι η συμμετοχή ακαδημαϊκών, ακόμα και 
υπό την προσωπική τους ιδιότητα, σε συνέδρια που διοργανώνονται από τα 
«πανεπιστήμια» των κατεχομένων δεν υποβοηθά την πολιτική της Κυβέρνησης επί 
του θέματος. 

3. Επισημαίνεται η ιδιαιτερότητα όσον αφορά στον τρόπο χειρισμού του όλου 
θέματος αφού αρκετά μέλη της ακαδημαϊκής κοινότητας υποστηρίζουν την 
αναγκαιότητα διαχωρισμού των πολιτικών από τα ακαδημαϊκά θέματα. 

 Εντούτοις, όπως έχει επισημανθεί από το ΥΠΠ, παράλληλα με τα πολιτικά, 
προκύπτουν άμεσα εκπαιδευτικά ζητήματα για την ακαδημαϊκή κοινότητα της Κύπρου 
από τον τρόπο λειτουργίας και τις ενέργειες των «ιδρυμάτων» στα κατεχόμενα. Μέσω 
των δραστηριοτήτων τους στην Κύπρο και στο εξωτερικό πλήττονται, πρωτίστως, τα 
ίδια τα ιδρύματα ανώτερης εκπαίδευσης του τόπου μας. Σε κάθε περίπτωση, τονίζεται 
ότι η ακαδημαϊκή ελευθερία εδράζεται στη νομιμότητα και ασκείται μεταξύ νόμιμα 
αναγνωρισμένων ιδρυμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.410, 

ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Επικύρωση της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την Προστασία Όλων των Ατόμων ενάντια 
στην Εξαναγκαστική Εξαφάνιση 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, με αρ. 
23.06.009.05.01.410 , ημερομηνίας 25.11.2010 , η οποία λήφθηκε στις 8.12.2010 και 
παρακαλώ όπως τον πληροφορήσετε ότι, σε σχετική σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε τον περασμένο Απρίλιο στο Υπουργείο τούτο αναφορικά με το πιο 
πάνω θέμα, εξετάστηκαν διεξοδικά διάφορες πτυχές του, και ακολούθως τέθηκε, λόγω 
αρμοδιότητας, στον Υπουργό Εξωτερικών και τον Προεδρικό Επίτροπο για τους 
περαιτέρω χειρισμούς και λήψη τελικής απόφασης.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο, θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα 
στη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆΄.  Θα πάμε μετά από δυο βδομάδες, οπότε θα 
συζητήσουμε το Κυπριακό, που έχει τεθεί ομόφωνα από όλες τις πλευρές της Βουλής.  
Άρα λοιπόν, σε δυο βδομάδες συζήτηση στο Κεφάλαιο ∆΄.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε, όπως αντιληφθήκατε, στο τέλος 
της σημερινής συνεδρίας.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη ∆ευτέρα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, μας αφορά! 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη ∆ευτέρα, 17 Ιανουαρίου 2011, 
στις 3.30 το απόγευμα, με την ευκαιρία της επίσκεψης στην Κύπρο του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας της Αρμενίας κ. Serzh Sargsyan, ο οποίος θα προσφωνήσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων, και παρακαλώ όλους τους συναδέλφους να είναι παρόντες. 

 Ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι, για την κατανόησή σας. 
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 Η επόμενη τακτική συνεδρία της Βουλής θα γίνει κανονικά την ερχόμενη 
Πέμπτη, 20 Ιανουαρίου 2011, η ώρα 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2011 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.179-2010). 

 2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2011 Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.199-2010). 

 3.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2011 Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.200-2010). 

 4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.215-2010). 

 5.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.216-2010). 

 6.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
(Συντάξεις και Χορηγήματα στους Υπαλλήλους 
του Οργανισμού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.003-2011). 

 7.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης 
(∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.004-2011). 

 8.  Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και της Συνθήκης περί ιδρύσεως της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.206-2010). 

 9.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 
της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για Συνεργασία σε 
Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.197-2010). 

 10.  Ο περί της Σύμβασης του Παγκόσμιου 
Μετεωρολογικού Οργανισμού (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.157-2010). 

 11.  Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 
της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για την Ανταλλαγή και 
Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.176-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της 
Τουρκίας». 
[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων 
θεμάτων:  

α.  «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του 
Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον τίτλο 
“Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών βάσεων 
στην Κύπρο παρά τα ψηφίσματα της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες 
αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

β.  «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και 
επιστροφής (περιουσιακό)». 

       (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

       (Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

γ.  «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών κεφαλαίων 
της Τουρκίας ως μέτρο αποτελεσματικής 
πίεσης για υλοποίηση των ευρωπαϊκών της 
δεσμεύσεων και οι προοπτικές που υπάρχουν, 
ώστε να λειτουργήσει ως καταλύτης για 
επίλυση του Κυπριακού».   

       (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

       (Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010).] 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
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(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε 
διάφορες περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη 
προώθησης μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης 
αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 8. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 9. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού 
της κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.27 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Γεώργιος Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολάου Ιωνάς 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Ομήρου Γιαννάκης 

Ευαγόρου Σταύρος Περδίκης Γιώργος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαμψών Σωτήρης 

Θωμά Γιαννάκης Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της 
Εισαγωγής και Εξαγωγής Ελεγχόμενων Ειδών και της ∆ιενέργειας 
Ελεγχόμενων ∆ραστηριοτήτων Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 
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3. Ερωτήσεις βουλευτών: 
Εγγεγραμμένα προϊόντα με methylisothiazolinone στην Κύπρο - Αποτελέσματα 
υποβολής προσφορών για διερεύνηση δυνατότητας παραγωγής ηλεκτρισμού 
από φράγματα - Η αναφορά του Μπαν Κι-μουν σε “νότια Κύπρο”, η πρόκληση 
του Έρογλου και η στάση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας - Ανάγκη λήψης μέτρων 
για μείωση των ορίων συγκέντρωσης σκόνης στην ατμόσφαιρα - Επιπτώσεις 
στην υγεία από τα PM2.5 - Τρόπος χρήσης του χώρου του παλαιού Γενικού 
Νοσοκομείου - ∆ιαρροές λυμάτων από πολυκατοικίες σε δρόμους της 
Γεροσκήπου - Παράνομη χρήση του αεροδρομίου των βρετανικών βάσεων 
Ακρωτηρίου - Αίτημα για “ελευθέρωση” των περίκλειστων οικοπέδων - Η 
λειτουργία του σκουπιδότοπου στο Βατί και οι επιπτώσεις της από το 
περιβάλλον και τους κατοίκους - Υποχώρηση μέρους του μόλου στο αλιευτικό 
καταφύγιο της Αγίας Τριάδας - Ανέγερση μνημείου πεσόντων και αγνοουμένων 
στα Λειβάδια - Το ποσό που λαμβάνει η Κύπρος από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό 
Ταμείο στο μεταναστευτικό πυλώνα - Η αποστολή ασθενών σε ιατρικά κέντρα 
του εξωτερικού - Τα χρονοδιαγράμματα εκτέλεσης έργων στην κοινότητα 
Λυμπιών - Καθορισμός των Αποκλειστικών Οικονομικών Ζωνών της Κύπρου 
με γειτονικές χώρες - Μη κάλυψη πολλών οχημάτων από τους αδειούχους 
χώρους στάθμευσης πολυκατοικιών - Μη έγκριση χορηγίας για το πρόγραμμα 
“Καταναλωτική αγωγή γονέων και παιδιών” - Αίτημα για ανέγερση δημοτικού 
και νηπιαγωγείου στον Άγιο Γεώργιο, μεταξύ Κακοπετριάς και Γαλάτας - 
Αντιμισθίες δημάρχων και δημοτικών συμβούλων - Ζημιές σε κτηνοτροφικές 
μονάδες στη ∆ρομολαξιά λόγω κακοκαιρίας - Ολοκλήρωση του δρόμου Ladies' 
Mile-Ακρωτηρίου - Ανάγκη επανεκτίμησης της μελέτης για τις επιπτώσεις από 
τις κεραίες στο Ακρωτήρι - Ανεργιακό επίδομα για αυτοτελώς εργαζομένους 
κατά την κλειστή περίοδο - Μη καταβολή δεδικασμένης διατροφής σε 
διαζευγμένες γυναίκες - Ολοκλήρωση σύνταξης του Ενιαίου Κώδικα Καλής 
Πρακτικής ∆ιαχείρισης και Λειτουργίας ∆ικτύων - Αναλυτικά στοιχεία για το 
πρόγραμμα προώθησης “προϊόντων καλαθιού” - Μειωμένο επίδομα θερινής 
άδειας σε γυναίκες με άδεια μητρότητας στον ιδιωτικό τομέα - Λειτουργία 
ζωολογικού κήπου στην περιοχή Αγίων Τριμιθιάς χωρίς άδεια λειτουργίας - Η 
κατεδάφιση του υποστατικού Ζαβού στο ∆άλι - Η δραστηριότητα του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών στον τομέα της μελισσοκομίας - Ανάγκη για 
καθαρισμό προαυλίου πολυκατοικίας στο συνοικισμό Μακαρίου Γ΄ στη Λεμεσό 
- Υποθέσεις που οδηγήθηκαν στο δικαστήριο από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες 
για θέματα σήμανσης - Χρηματοδότηση ταινίας αφιερώματος στον ποιητή 
Κυριάκο Χαραλαμπίδη - Παράνομη απόρριψη αποβλήτων στην περιοχή του 
Γαρύλλη - Μέτρα πάταξης της φοροδιαφυγής και της φοροαποφυγής - Οφειλές 
δήμων στα ταμεία συντάξεων των υπαλλήλων τους - Προβλήματα του 
αθλητικού κέντρου “Κίτιον” στη Λάρνακα - Μείωση της θητείας των οπλιτών 
στην Εθνική Φρουρά - Ανάγκη αναβάθμισης και εκσυγχρονισμού του Κέντρου 
Υγείας Αθηένου - ∆ιεξαγωγή στατιστικής έρευνας στην Εθνική Φρουρά - 
Αντικανονική λειτουργία πρατηρίων πετρελαιοειδών στη Λάρνακα - Ερωτήματα 
σχετικά με αλλοδαπούς που ενέχονται σε παραβατικές συμπεριφορές - 
Εκσυγχρονισμός του θεσμικού πλαισίου του Τμήματος Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών - Καθιέρωση Κάρτας Λειτουργικότητας Ατόμων με Αναπηρία - 
∆ιορισμός ατόμων με αναπηρίες ως εκπαιδευτικών - ∆ικαίωμα ψήφου στους 
δεκαεξάχρονους για τις δημοτικές εκλογές - Η λειτουργία του συστήματος 
εναέριας κυκλοφορίας LEFCO - Παραχώρηση οικοπέδων σε πρόσφυγες στο 
δήμο Λευκάρων - Υποβάθμιση στρατιωτικού βαθμού στο απολυτήριο στρατού - 
Επαλήθευση των στοιχείων που προσκομίζουν σε κρατικές υπηρεσίες για 
λήψη βοηθήματος Τουρκοκύπριοι και αλλοδαποί - Ανάγκη αύξησης των κλινών 
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που ενοικιάζει το Υπουργείο Υγείας στο Μέλαθρον Αγωνιστών ΕΟΚΑ - Μείωση 
της τιμής προσφυγικών οικοπέδων για επαναπατριζομένους στο ∆ασάκι 
Άχνας. 

4. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
 Η χρηματοδότηση της ∆ιερευνητικής Επιτροπής για τους Αγνοουμένους - 

Τοποθέτηση αγωγού απόρριψης αποβλήτων αφαλάτωσης στην παραλία της 
κοινότητας Περβολιών - Σύγχρονος υπερηχογράφος στο Γυναικολογικό Τμήμα 
του νοσοκομείου Λάρνακας - Εξαίρεση της κοινότητας Αυγόρου από το σχέδιο 
δωρεάν μεταφοράς μαθητών στα σχολεία - Πρόβλημα πρόσβασης σε 
αγροτοτουριστική μονάδα στην Τόχνη - Καθυστέρηση της κατασκευής γέφυρας 
στον ποταμό Καρκώτη και κυκλοφοριακή συμφόρηση - Ανάγκη κατασκευής 
γέφυρας για κυκλοφοριακή αποσυμφόρηση στην Κακοπετριά - Προγράμματα 
απασχόλησης παιδιών σε σχολεία - Βελτίωση λήψης κινητών τηλεφώνων στην 
κοινότητα Φασούλας - Εγκατάσταση μηχανισμού αποθήκευσης ατμού στο 
πλυντήριο του νοσοκομείου Λευκωσίας - Αίτημα κοινοτικού συμβουλίου 
Ξυλοτύμβου για δημιουργία αντιπλημμυρικού καναλιού - Αίτημα για 
υδροδότηση κατοικιών εκτός οικιστικών ζωνών στο Ψαθιού και στην Επισκοπή 
- Ανάγκη δημιουργίας ιατρικού κέντρου υγείας στη Γεροσκήπου - Ερωτήματα 
σχετικά με τη λίμνη Παραλιμνίου - Αίτημα για κατασκευή κυρτωμάτων στην 
κοινότητα Ψαθιού - Αίτημα κοινότητας Πολεμίου για ανέγερση περιφερειακού 
ιατρικού κέντρου - Επιχορήγηση μεταφοράς μαθητών ορεινών περιοχών σε 
εκπαιδευτικές εκδηλώσεις - Φορολόγηση επιδοτήσεων του Σχεδίου Αγροτικής 
Ανάπτυξης 2007-2013 - Ανέγερση καινούριων σχολείων στο Παραλίμνι - 
Νομοσχέδιο για αυτονόμηση της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας - Ερωτήματα για 
το συνεδριακό τουρισμό στην Κύπρο - Κατασκευή δρόμου ∆άσους Άχνας-
Αυγόρου - Σχεδιασμός για δημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών στο Βασιλικό 
- Η λειτουργία της μονάδας απεξάρτησης και αποκατάστασης αλκοολικών - Η 
ολοκλήρωση του κοιμητηρίου στην Αυδήμου - Υλοποίηση έργων στη Λεμεσό - 
Ανάγκη επιδιόρθωσης κατοικίας στα Πάνω Πολεμίδια - Απόδοση τιμής στους 
ναυτικούς των ακταιωρών “Φαέθων” και “Αρίων” - Αίτημα του κοινοτικού 
συμβουλίου Κυπερούντας για παραχώρηση οικονομικής βοήθειας - Η ποιότητα 
του αέρα στο νέο κτίριο της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Αμμοχώστου - Μέτρα 
προστασίας των κλοκκάρων - Κυκλοφοριακή συμφόρηση στον 
αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού λόγω έργων της ΑΗΚ - Προβλήματα στο 
σύστημα εξαερισμού του αεροδρομίου Λάρνακας - Η μη φρούρηση της εξόδου 
του τελωνείου στο αεροδρόμιο Λάρνακας - Κατασκευαστικά έργα στον 
αυτοκινητόδρομο Αστρομερίτη-Ευρύχου - Χρονοδιαγράμματα κατασκευής και 
αποπεράτωσης του αυτοκινητόδρομου Αστρομερίτη-Ατσά - Περιβαλλοντική 
μελέτη για το οδικό δίκτυο Αγρού - Μελέτη για την επιβολή μέτρου 
εξοικονόμησης πόσιμου νερού με σύστημα τέλους υπερκατανάλωσης - Ο 
συνολικός αριθμός των αιτητών πολιτικού ασύλου - Μορατόριουμ στην εξόρυξη 
πετρελαίου και φυσικού αερίου από τη θάλασσα της Μεσογείου - Ερωτήματα 
για τον αναπαλαιωμένο σιδηροδρομικό σταθμό στην Ευρύχου - Ερωτήματα 
σχετικά με τη φύλαξη και επιθεώρηση εύφλεκτων χημικών ουσιών - Ευρωπαϊκή 
νομοθεσία για ποινικοποίηση της σύστασης καρτέλ - Αίτημα της κοινότητας 
Κακοπετριάς για μείωση της συνεισφοράς της στα αναπτυξιακά έργα - Αίτημα 
της κοινότητας Κακοπετριάς για δημιουργία προσβάσεων στον υπεραστικό 
δρόμο - Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για επέκταση του δικτύου 
υδατοπρομήθειας - Ενιαίος κώδικας καλής πρακτικής διαχείρισης και 
λειτουργίας δικτύων υδατοπρομήθειας - Καθημερινή ενημέρωση από την ΑΗΚ 
για την τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος - Επιδότηση και πώληση στις ελεύθερες 
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περιοχές του μελιού και του ελαιολάδου των εγκλωβισμένων - Φθηνότερο 
αγροτικό ρεύμα κατά τις βραδινές ώρες - Ενίσχυση χορευτών από την πολιτεία 
- Φορολόγηση εισοδήματος από πώληση στην ΑΗΚ παραγόμενου από 
φωτοβολταϊκά ηλεκτρισμού - Ανάγκη αποκατάστασης δύο κτιρίων με 
αρχιτεκτονική αξία στο κέντρο της Λευκωσίας - Μέτρα αντιμετώπισης της 
αυξημένης ανεργίας στη Λάρνακα - ∆ημιουργία μονάδας επεξεργασίας 
αποβλήτων κατεδαφίσεων και οικοδομών στην Πάφο - Αποτελέσματα ερευνών 
για τον εμπρησμό στην περιοχή Κυπροβάσας-Μαχαιρά - Υπουργική δέσμευση 
για δωρεάν διανομή φρούτων στα δημοτικά σχολεία - Μη εφαρμογή 
παρέκκλισης για παραχώρηση άδειας κυνηγιού κορακοειδών - Τροποποίηση 
του άρθρου 12 του περί ∆ασών Νόμου - Συμπερίληψη μελισσοκομικών φυτών 
στις προγραμματισμένες φυτεύσεις - Αίτημα για διάνοιξη δρόμου μέσω 
Κοκκίνων στην Τηλλυρία - Αίτημα Κάτω Πύργου για αύξηση κυβερνητικής 
συνεισφοράς για κοινοτικά έργα - Ενδεχόμενο επαναφοράς της χρήσης του γρι-
γρι στις κυπριακές θάλασσες - Ερωτήματα σχετικά με την εισαγωγή ζώων στην 
Κύπρο - Εμπορία αγροτικών προϊόντων και δημιουργία οργανισμού 
προώθησής τους - Μείωση της τιμής παραχώρησης οικοπέδων του σχεδίου για 
τις φτωχές οικογένειες - Η συμφωνία Αρχής Λιμένων Κύπρου και Συνδέσμου 
Αδειούχων Αχθοφόρων και η καθυστέρηση στην υλοποίησή της - Αιτήματα της 
Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων - Ποσοστά Κυπρίων συνταξιούχων και 
νέων κάτω των τριάντα ετών που ζουν κάτω από το όριο της φτώχιας - Ένταξη 
της Κύπρου στο Παράρτημα Ι της σύμβασης για τις κλιματικές αλλαγές και στο 
Παράρτημα Β΄ του Πρωτοκόλλου του Κιότο - Η μεταφορά στην εθνική 
νομοθεσία της Οδηγίας 2008/99/ΕΚ - Εφαρμογή ευρωπαϊκής Οδηγίας σχετικά 
με τις προθεσμίες πληρωμών - Ανάγκη για αύξηση περιπολιών στο φράγμα 
Πολεμιδιών - Αποπληρωμή ποσού οφειλόμενου από άπορες οικογένειες για 
οικόπεδα στην επαρχία Λάρνακας - Η διαβούλευση για το προσχέδιο εθνικής 
στρατηγικής για την καταπολέμηση της φτώχιας και του κοινωνικού 
αποκλεισμού - Μέσα και συνεργασία με γειτονικές χώρες για αντιμετώπιση της 
θαλάσσιας ρύπανσης - Αναδιοργάνωση και αναβάθμιση του Επαρχιακού 
Μουσείου Λάρνακας - Αναμόρφωση του ευρύτερου χώρου του ναού του Αγίου 
Σπυρίδωνα στη Λευκωσία - Εθνική στρατηγική για την κοινωνική εταιρική 
ευθύνη - Η διασφάλιση ασφαλούς μεταφοράς εμπορευματοκιβωτίων από και 
προς τα κυπριακά λιμάνια - Κοινοποίηση μελέτης σχετικά με την προώθηση 
των πράσινων δημόσιων συμβάσεων - Κάλυψη με φωτοβολταϊκά συστήματα 
των επιφανειών των φραγμάτων και οι συνέπειες στα οικοσυστήματά τους - Η 
διαδικασία ταυτοποίησης του κυπριακού μελιού και η ολοκλήρωσή της - 
Ανάγκη ανάπτυξης δασικών ή γεωργικών μελισσοκομικών ειδών - Κατασκευή 
γηπέδου γκολφ στην Τερσεφάνου - Οι εργασίες τοποθέτησης υπόγειων 
καλωδίων της ΑΗΚ στον αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας-Λεμεσού - Συνεργασία 
καθηγητών του Πανεπιστημίου Κύπρου με παράνομα πανεπιστημιακά 
ιδρύματα των κατεχομένων - Επικύρωση της ∆ιεθνούς Σύμβασης για την 
Προστασία Όλων των Ατόμων ενάντια στην Eξαναγκαστική Eξαφάνιση. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Ειδική συνεδρίαση 17ης Ιανουαρίου 2011 

Ώρα έναρξης: 3.39 μ.μ. 

Αρ. 17 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας, 

 Εξοχότατε κύριε Πρόεδρε της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με ιδιαίτερη χαρά και τιμή καλωσορίζω στη Βουλή των Αντιπροσώπων της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας, που η παρούσα 
επίσημη επίσκεψή του  στην Κύπρο αναθερμαίνει, εμβαθύνει και ενδυναμώνει  τους 
στενούς δεσμούς φιλίας και συνεργασίας μεταξύ των δυο χωρών. 

 Κοινή τύχη και κοινοί αγώνες σφυρηλάτησαν τους ιστορικούς δεσμούς Κύπρου 
και Αρμενίας και την ισχυρή φιλία των δύο λαών. Η προσήλωση των δύο χωρών και 
των λαών τους σε κοινές αρχές και αξίες, καθώς και η ύπαρξη μιας συνεχώς 
προοδεύουσας αρμενικής κοινότητας στην Κύπρο,  που αποτελεί δραστήριο και 
αναπόσπαστο μέρος της κυπριακής κοινωνίας, διατηρώντας παράλληλα ατόφια την 
ιδιαίτερη, περήφανη και σεβαστή ταυτότητά της, συνετέλεσαν επίσης στην 
ενδυνάμωση αυτών των δεσμών φιλίας και συνεργασίας. 

 Σας καλωσορίζουμε, κύριε Πρόεδρε, ως φίλο και ως συναγωνιστή. Σας 
καλωσορίζουμε με αισθήματα φιλίας και αλληλεγγύης και σας διαβεβαιώνουμε για μια 
ακόμη φορά για την πλήρη στήριξη της Βουλής των Αντιπροσώπων στις θέσεις της 
Αρμενίας. 

  Όταν στα μέσα της δεκαετίας του 1960 η Κυπριακή ∆ημοκρατία έθεσε στα 
Ηνωμένα Έθνη το θέμα της καταδίκης της γενοκτονίας των Αρμενίων από την 
Τουρκία, με πρωτοβουλία του αείμνηστου Προέδρου της ∆ημοκρατίας Σπύρου 
Κυπριανού, η Κύπρος και ο λαός της επιβεβαίωσαν την αλληλεγγύη τους και την 
υποστήριξή τους προς τον αρμενικό λαό, που υπήρξε θύμα της τουρκικής 
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βαρβαρότητας.  Το 1974 έμελλε και η Κύπρος και ο λαός της να βιώσουν την τουρκική 
βαρβαρότητα και θηριωδία. 

  Σταθερά και με συνέπεια η Κύπρος στηρίζει τις προσπάθειες της Αρμενίας για 
παγκόσμια καταδίκη της γενοκτονίας των Αρμενίων από την Τουρκία.  Η Βουλή των 
Αντιπροσώπων είναι από τα πρώτα κοινοβούλια διεθνώς που υιοθέτησαν ψήφισμα 
για την αναγνώριση της γενοκτονίας των Αρμενίων και το 1975 κήρυξε την 24η 
Απριλίου ως Μέρα Μνήμης της Γενοκτονίας.  Έχει επίσης υιοθετήσει άλλα δυο 
ψηφίσματα καταδίκης της Τουρκίας για τη γενοκτονία.  Πάντοτε η Βουλή των 
Αντιπροσώπων καλεί τη διεθνή κοινότητα να καταδικάσει και να αναγνωρίσει τη 
γενοκτονία των Αρμενίων, καλώντας την Τουρκία να αναγνωρίσει και να παραδεχθεί 
το έγκλημά της. 

  Η παρούσα επίσκεψή σας στην Κύπρο, κύριε Πρόεδρε, μας δίνει την ευκαιρία 
να εκφράσουμε για μια ακόμη φορά, εκ μέρους όλων των πλευρών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και εκ μέρους του κυπριακού λαού, την ευγνωμοσύνη μας για τη 
σταθερή υποστήριξη της Αρμενίας στο δίκαιο αγώνα της Κύπρου για απελευθέρωση 
και επανένωση της χώρας και του λαού μας και την αποκατάσταση των κυριαρχικών 
δικαιωμάτων της Κύπρου. 

  Όπως γνωρίζετε, εδώ και τριάντα έξι χρόνια η Τουρκία κατέχει με τη βία των 
όπλων  ένα μεγάλο τμήμα του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κατά παράβαση 
κάθε αρχής δικαίου και κάθε κανόνα διεθνούς νομιμότητας.  Κάθε προσπάθεια της 
διεθνούς κοινότητας υπό την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών για αναζήτηση μιας 
δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης λύσης του κυπριακού προβλήματος προσκρούει 
στην τουρκική αδιαλλαξία και αλαζονεία.  Η παρούσα διαδικασία για αναζήτηση λύσης 
του Κυπριακού μέσω απευθείας διαπραγματεύσεων βρίσκεται σε στασιμότητα λόγω 
της γνωστής τουρκικής αδιαλλαξίας.  Η Τουρκία, αντί να καταθέτει θέσεις και 
προτάσεις προς την κατεύθυνση της επίτευξης μιας διζωνικής  δικοινοτικής 
ομοσπονδίας, προβάλλει συνεχώς θέσεις και επιχειρεί ετσιθελικά να επιβάλει όρους 
που οδηγούν σε συνομοσπονδία και σε δύο κράτη.  Η καλή θέληση του Προέδρου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις διαπραγματεύσεις προσκρούει μονίμως στην τουρκική 
αδιαλλαξία και στην τουρκική στρατηγική, που στοχεύει σε λύση συνομοσπονδίας. 

  Η πλευρά μας σταθερά και με συνέπεια εργάζεται για την επίτευξη μιας 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, που να διασφαλίζει μια επανενωμένη Κύπρο με 
μία κυριαρχία, μία υπηκοότητα και μία διεθνή προσωπικότητα στη βάση της πολιτικής 
ισότητας, όπως αυτή καθορίζεται στα σχετικά ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών. 

  Η μέχρι τώρα τακτική και συμπεριφορά της Τουρκίας δεν επιτρέπει καμιά 
αισιοδοξία.  Ουδεμία σημαντική ή ουσιαστική πρόοδος έχει σημειωθεί στις απευθείας 
διαπραγματεύσεις.  ∆υστυχώς η Τουρκία, της οποίας ο ρόλος είναι αποφασιστικής 
σημασίας για την επιτυχία της διαδικασίας των διαπραγματεύσεων, εμμένει στις 
αδιάλλακτες θέσεις της.  Πρέπει λοιπόν ο διεθνής παράγοντας να σταματήσει να 
ανέχεται  την αλαζονεία και τις μεθοδεύσεις της Τουρκίας, να πάψει να θωπεύει την 
Άγκυρα και να ασκήσει ουσιαστικές πιέσεις προς την κατεύθυνσή της, ώστε αυτή 
επιτέλους να σεβαστεί το διεθνές δίκαιο και τα ανθρώπινα δικαιώματα του κυπριακού 
λαού στο σύνολό του. 

  Είναι προφανές ότι η Τουρκία δεν είναι έτοιμη για λύση.  ∆εν είναι έτοιμη για 
λύση, γιατί δεν είναι έτοιμη να πειθαρχήσει στις αρχές του διεθνούς δικαίου και στις 
αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών.  ∆εν είναι έτοιμη για λύση, γιατί παράλληλα δεν 
αισθάνεται  την πίεση της διεθνούς κοινότητας να ανταποκριθεί  στις αρχές του 
διεθνούς δικαίου και τους κανόνες της διεθνούς έννομης τάξης.  Πρέπει όμως να 
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αντιληφθεί η Τουρκία ότι, εάν δεν υπάρξει λύση του Κυπριακού, δε θα υπάρξει ένταξή 
της στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Εάν η Τουρκία αρνείται να εκπληρώσει τις 
υποχρεώσεις της έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
πρέπει να ξεχάσει  το όνειρο της ένταξης στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

  Κύπρος και Αρμενία αντιμετωπίζουν τα ίδια προβλήματα στις σχέσεις τους με 
την Τουρκία και την ίδια αλαζονική συμπεριφορά της.  Ενώ η Τουρκία προβάλλει τη 
θεωρία για πολιτική μηδενικών προβλημάτων με τους γείτονές της, στην πράξη 
προωθεί νεοοθωμανικές στρατηγικές, επιδιώκοντας να καταστεί ηγεμόνας και ισχυρή 
περιφερειακή δύναμη στην ευρύτερη περιοχή.  Η στρατηγική και η τακτική της αυτή 
επιβεβαιώνονται και από το γεγονός ότι δεν τηρεί ούτε αυτά που η ίδια έχει 
υπογράψει. ∆εν τηρεί για παράδειγμα τις υποχρεώσεις που έχει αναλάβει με βάση το 
Πρωτόκολλο της Άγκυρας σε σχέση με την Ευρωπαϊκή Ένωση και την Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  Ένα άλλο ενδεικτικό παράδειγμα είναι η μη τήρηση από την Τουρκία της 
υπογραφής των πρωτοκόλλων που υπέγραψε με την Αρμενία.   

  Έναντι αυτής της μόνιμης τουρκικής αδιαλλαξίας, του ετσιθελισμού και της 
αλαζονείας της Άγκυρας,  Κύπρος και Αρμενία  θα πρέπει να ενώσουν τις δυνάμεις 
τους στους διεθνείς οργανισμούς όπου συμμετέχουν, για να αντιμετωπίσουν πιο 
αποτελεσματικά τις τουρκικές μεθοδεύσεις. 

  Ήδη σε πολλούς διεθνείς οργανισμούς, τόσο σε κοινοβουλευτικό επίπεδο όσο 
και σε άλλα επίπεδα, η συνεργασία Κύπρου και Αρμενίας αναπτύσσεται και 
εξελίσσεται σε σημαντικό βαθμό.  Η συνεργασία των μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με τους Αρμένιους συναδέλφους τους στην Κοινοβουλευτική 
Συνέλευση του ΟΑΣΕ, στη ∆ιακοινοβουλευτική Ένωση, στην Κοινοβουλευτική Ένωση 
του Συμβουλίου της Ευρώπης, στη ∆ιακοινοβουλευτική Συνέλευση της Ορθοδοξίας, 
καθώς και σε άλλα διεθνή και πολυμερή κοινοβουλευτικά φόρα βρίσκεται σε πολύ 
καλά επίπεδα.  Με κοινές προσπάθειες είμαι σίγουρος ότι θα ενδυναμωθεί και θα 
καταστεί παράλληλα ακόμα πιο αποτελεσματική. 

  Εξάλλου, οι ανταλλαγές επισκέψεων μεταξύ της Βουλής των Αντιπροσώπων 
και της αρμενικής Εθνοσυνέλευσης, που έχουν πυκνώσει τα τελευταία χρόνια, 
προσφέρουν την ευκαιρία για περαιτέρω αναβάθμιση της συνεργασίας μας. 

 Πέρα από την πολιτική και διπλωματική συνεργασία των δύο χωρών, στα 
πλαίσια των διμερών και πολυμερών επαφών Κύπρος και Αρμενία έχουν 
συστηματοποιήσει τα τελευταία χρόνια τη συνεργασία τους και σε πολλούς άλλους 
τομείς, όπως είναι εκείνοι της οικονομίας, του εμπορίου και του πολιτισμού.  
Ευελπιστούμε ότι οι σχέσεις των δυο χωρών στους τομείς αυτούς θα αποδώσουν 
θετικά αποτελέσματα για τις δυο χώρες μας και τους δυο λαούς τους. 

  Είναι με ιδιαίτερη συγκίνηση, κύριε Πρόεδρε, που θυμάμαι την επίσκεψή μου 
στην Αρμενία το Νοέμβριο του 2008.  Ήταν για μένα μια επίσκεψη-προσκύνημα, γιατί 
μου δόθηκε η ευκαιρία να καταθέσω άνθη και αισθήματα τιμής και ευγνωμοσύνης και 
να αποτίσω φόρο τιμής στο μνημείο των θυμάτων της γενοκτονίας στο Ερεβάν.  
Προσωπικά θα κουβαλώ σε όλη μου τη ζωή, ως προγονική εντολή, το χρέος να 
αγωνίζομαι για τη δικαίωση των θυμάτων της γενοκτονίας των Αρμενίων, όπως 
εξάλλου το κάνουν και όλοι οι άλλοι συνάδελφοί μου. 

  Κύριε Πρόεδρε, 

 Σας καλωσορίζω για μια ακόμη φορά στην Κύπρο και στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και εύχομαι, έχω την πεποίθηση ότι η επίσκεψή σας, πέραν του ότι θα 
επαναβεβαιώσει τις άριστες σχέσεις των δυο χωρών μας, θα δώσει έμπρακτο 
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περιεχόμενο στην αμοιβαία επιθυμία για περαιτέρω προώθηση και εμβάθυνσή τους, 
προς όφελος των αδελφών λαών μας, που ενώνονται από την ιστορία και κοινούς 
αγώνες. 

  Εύχομαι στη ∆ημοκρατία της Αρμενίας, φίλε Πρόεδρε, και τον αρμενικό λαό 
συνεχή πρόοδο και ευημερία και εκπλήρωση των προσδοκιών τους. 

  Θερμές ευχές απευθύνουμε και σε σας προσωπικά.  Ευχόμαστε πλήρη 
επιτυχία στο βαρύ σας έργο επ’ αγαθώ της φίλης χώρας σας και του αδελφού 
αρμενικού λαού. 

 Θέλω να παρακαλέσω τώρα το φίλο Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας, 
τον κ. Σερζ Σαρκισιάν, να προσφωνήσει το σώμα. 

(Η μετάφραση στα ελληνικά της ομιλίας του κ. Σερζ Σαρκισιάν) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ ΤΗΣ ΑΡΜΕΝΙΑΣ: 

(Σ. ΣΑΡΚΙΣΙΑΝ) 

 Εξοχότατε Πρόεδρε, κύριε Χριστόφια,  

 Αξιότιμε Πρόεδρε της Βουλής των Αντιπροσώπων, κύριε Καρογιάν,  

 Αξιότιμοι κύριοι βουλευτές,  

 Αγαπητοί Κύπριοι,  

 Θα ήθελα να εκφράσω την ευγνωμοσύνη μου για την υποδοχή που μου  
επιφυλάξατε στη Βουλή των Αντιπροσώπων της ∆ημοκρατίας της Κύπρου.  
Πραγματικά αισθάνομαι μεγάλη χαρά και είμαι περήφανος για λογαριασμό του 
αρμενικού λαού και της Αρμενίας, που έχω σήμερα την τιμή να ομιλώ στο κοινοβούλιο 
ενός αδελφικού λαού και ενός παραδοσιακά φιλικού κράτους. 

 Κάθε φορά που γίνεται αναφορά στη φιλία των λαών μας με κατακλύζουν 
θερμά συναισθήματα.  Η φιλία μας έχει μακρόχρονες ρίζες και ισχυρά θεμέλια.  Η 
Κύπρος είναι οικείος τόπος για την ψυχή και το μυαλό του αρμενικού λαού.  Το 
πανέμορφο αυτό νησί είναι από τις μοναδικές χώρες όπου ο Αρμένιος από τα παλιά 
χρόνια δεν αισθανόταν ξένος.  Αντίθετα, δημιούργησε σ’ αυτή τη χώρα και σε ώρα 
ανάγκης, με το όπλο στο χέρι, αγωνίστηκε εναντίον των εχθρών της.  Κατά το 
Μεσαίωνα το μεγαλύτερο μέρος της κοινότητας των Αρμενίων της Κύπρου, 
ανερχόμενο σε δεκάδες χιλιάδες, εγκατέλειψε τη χώρα μετά την κατάκτησή της από 
τους Οθωμανούς.  Ωστόσο, κατά μία ειρωνεία της μοίρας η παρούσα αρμενική 
κοινότητα της Κύπρου διαμορφώθηκε, υπό διαφορετικές βέβαια γεωπολιτικές 
συνθήκες, ως συνέπεια της γενοκτονίας που διέπραξε η ίδια αυτή αυτοκρατορία σε 
βάρος του αρμενικού λαού.  Εδώ υποκλίνομαι ενώπιον του λαού της Κύπρου, που 
προσέφερε καταφύγιο, δυνατότητες για μια νέα ζωή και μία νέα πατρίδα στους 
επιζήσαντες από το γιαταγάνι των Οθωμανών Αρμένιους πρόσφυγες.  

 Οι συμπατριώτες μου που διαμένουν στην Κύπρο έχουν τη δυνατότητα να ζουν 
και να δημιουργούν ελεύθερα, μη κρύβοντας την εθνική τους ταυτότητα και την 
καταγωγή τους.  Απόλυτα ενσωματωμένοι στην κυπριακή κοινωνία, οι Αρμένιοι 
συμμετέχουν στην ευημερία της δεύτερης πατρίδας τους.  Είμαι υπερήφανος που οι 
Αρμένιοι της Κύπρου παίζουν εποικοδομητικό ρόλο και συνεισφέρουν στην κοινωνική 
και πολιτική ζωή της Κύπρου.  Προφανής απόδειξη τούτου είναι το γεγονός ότι η 
παρούσα συνεδρίαση, προς μεγάλη μου χαρά, πραγματοποιείται υπό την προεδρία 
του αρμενικής καταγωγής Μάριου Καρογιάν.       
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 Κυρίες και κύριοι,  

 Σήμερα βρίσκομαι σ’ ένα κοινοβούλιο το οποίο, μεταξύ των πρώτων στον 
κόσμο, ήδη από το 1982, αναγνώρισε και καταδίκασε τη γενοκτονία που διαπράχθηκε 
κατά των Αρμενίων, απαιτώντας την αποκατάσταση της ιστορικής δικαιοσύνης.  Ο 
αρμενικός λαός είναι ευγνώμων προς τον αδελφό λαό της Κύπρου, ο οποίος τις 
ημέρες της επετείου της γενοκτονίας των Αρμενίων τιμά μαζί μας τη μνήμη των 
αθώων θυμάτων.  Και ένα από τα μνημεία της αρμενικής γενοκτονίας στη χώρα σας 
έχει ανεγερθεί στη Λάρνακα με τη βοήθεια της ομάδας φιλίας Κύπρου-Αρμενίας και 
ιδιαίτερα του αγαπητού μου φίλου Προέδρου Χριστόφια.  

 Η φιλία μεταξύ των λαών μας είναι πραγματικά ειλικρινής και ισχυρή.  Άντεξε  
στη δοκιμασία του χρόνου και τις διακυμάνσεις της ιστορίας.  Η ιστορία πολλές φορές 
μάς υπέβαλε σε μεγάλες δοκιμασίες, κλονίζοντας την κρατική μας υπόσταση και 
παραδίδοντας στους δήμιους τους λαούς μας, λαούς με χιλιετή πολιτισμική 
κληρονομιά. Οι φιλελεύθεροι λαοί μας, επιδιώκοντας την απελευθέρωση από τον ξένο 
ζυγό, με συνεχείς αγώνες κατά του κοινού εχθρού και με ανεπανόρθωτες απώλειες, 
αποκατέστησαν το δικαίωμά τους να ζουν ελεύθερα και ειρηνικά. 

 Φίλες και φίλοι, 

 Σήμερα οι λαοί μας, έχοντας περάσει από τις δοκιμασίες της ιστορίας, δεν 
έχουν απαλλαγεί από προβλήματα.  ∆υστυχώς και σήμερα, στην πλέον πολιτισμένη 
ίσως εποχή της ανθρωπότητας, υπάρχουν ακόμα δυνάμεις και πολιτικοί ηγέτες που 
δεν έχουν απαλλαγεί από τις πεπαλαιωμένες αντιλήψεις και την ψυχολογία του 
κατακτητή και καθοδηγούνται από το δίκαιο του ισχυρού.  Γι’ αυτό το λόγο σήμερα 
εμείς είμαστε υποχρεωμένοι να διπλασιάσουμε και να πολλαπλασιάσουμε τις κοινές 
μας προσπάθειες, με σκοπό να δώσουμε δίκαιες λύσεις στα ζητήματά μας και να 
διασφαλίσουμε την ειρήνη για τους λαούς μας.  

 Από αυτή τη σκοπιά θα ήθελα να αναφερθώ στα ζωτικά για την Αρμενία και  
όλους τους Αρμενίους θέματα, το ζήτημα του Ναγκόρνο Καραμπάχ και τις σχέσεις 
μεταξύ Αρμενίας και Τουρκίας, που βρίσκονται σε αδιέξοδο.  Θεωρώ μείζονος 
σημασίας την αναφορά σε αυτά τα θέματα, διότι στην εποχή των τεχνολογιών της 
πληροφορίας συχνά η παραπληροφόρηση πολύ γρήγορα σκιάζει την αλήθεια.      

 Ο λαός του Ναγκόρνο Καραμπάχ ποτέ δε συμφιλιώθηκε με τη βίαιη 
προσάρτηση στο Αζερμπαϊτζάν, που του είχε επιβάλει το ολοκληρωτικό καθεστώς. 
Είχε μπροστά στα μάτια του τη μοίρα των Αρμενίων κάποιας άλλης περιοχής που είχε 
βιαίως προσαρτηθεί, των Αρμενίων του Ναχιτσεβάν, όπου οι κάτοικοι, μη αντέχοντας 
τις βιαιότητες και την καταπίεση των αζερικών αρχών, αναγκάστηκαν να 
εγκαταλείψουν τον τόπο όπου είχαν ζήσει χιλιάδες χρόνια. ∆εν ήταν τυχαίο συνεπώς 
το γεγονός ότι καθ’ όλη τη διάρκεια της σοβιετικής εποχής και ιδιαίτερα κατά τη 
διαδικασία της απελευθέρωσης ο πληθυσμός του Ναγκόρνο Καραμπάχ έθετε το θέμα 
της ανεξαρτησίας του.  Και το 1991  εδραίωσε την ανεξαρτησία του μέσω 
δημοψηφίσματος που αντιστοιχούσε απολύτως με την ισχύουσα νομοθεσία της 
Σοβιετικής Ένωσης.  Το Αζερμπαϊτζάν αποπειράθηκε να καταπνίξει την ανεξαρτησία 
του Ναγκόρνο Καραμπάχ εφαρμόζοντας μεθόδους  φανερής εθνικής κάθαρσης και 
ένοπλης επίθεσης.  Μη μπορώντας να νικήσει στον πόλεμο που το ίδιο εξαπέλυσε, το 
1994 το Αζερμπαϊτζάν αναγκάσθηκε να υπογράψει τριμερή συμφωνία κατάπαυσης 
του πυρός με το Ναγκόρνο Καραμπάχ και την Αρμενία.  ∆υστυχώς, αυτή η μοναδική 
ευκαιρία εδραίωσης διαρκούς ειρήνης, που θα μπορούσε να αποτελέσει την απαρχή 
για την ειρηνική συνύπαρξη και ανάπτυξη των λαών της περιοχής, χρησιμοποιείται 
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μέχρι σήμερα από το Αζερμπαϊτζάν για την προπαρασκευή μιας νέας στρατιωτικής 
επίθεσης.  

 Η μαινόμενη εχθρική προπαγάνδα του Αζερμπαϊτζάν εναντίον της Αρμενίας και 
των Αρμενίων, η εξόφθαλμη παραχάραξη της ιστορίας, οι απειλές που εκτοξεύει η 
χώρα αυτή και η υποδαύλιση νέας κούρσας εξοπλισμών, και μάλιστα υπό την ενεργό 
κρατική υποστήριξη, αποδεικνύουν ότι το Μπακού δεν είναι έτοιμο για την ειρήνη.  
Μάλιστα ο συνάδελφός μου Πρόεδρος του Αζερμπαϊτζάν έφθασε στο σημείο να 
δηλώνει ότι δήθεν το μεγαλύτερο κομμάτι της χώρας μας δόθηκε δώρο στην Αρμενία 
από το Αζερμπαϊτζάν και ότι η πρωτεύουσά μας Ερεβάν είναι αζερική πόλη.  Είμαι 
βέβαιος ότι και η Κύπρος έχει εμπλακεί σε παρόμοιες γελοιότητες παραποίησης της 
ιστορίας. 

 Η αντιαρμενική και επιθετική συμπεριφορά του Αζερμπαϊτζάν επιβεβαιώνει την 
πεποίθησή μας ότι το Ναγκόρνο Καραμπάχ σε καμία περίπτωση δεν έχει μέλλον 
εντός του Αζερμπαϊτζάν.  Επιπλέον, οι αξιώσεις του Αζερμπαϊτζάν έναντι του 
Ναγκόρνο Καραμπάχ δεν έχουν ούτε νομική ούτε πολιτική, αλλά ούτε και ηθική βάση.  
Είναι αλήθεια ότι είμαστε αποφασισμένοι να λύσουμε το πρόβλημα αποκλειστικά με 
ειρηνικά μέσα και μέσω διαπραγματεύσεων.  Εάν όμως το Αζερμπαϊτζάν επιλέξει τον 
τυχοδιωκτισμό, τότε και η δική μας απάντηση θα είναι αποφασιστική.  

 Είναι λυπηρό ότι στην ήδη ευάλωτη περιοχή μας κάποιες χώρες, υπό τον 
πειρασμό των ενεργειακών τους συμφερόντων, ασκούν μια κοντόφθαλμη πολιτική 
που προκύπτει από το εφήμερο συμφέρον.  Αυτό δε συμβάλλει στη σταθερότητα, 
διότι τα ίδια τα οικονομικά συμφέροντα θα βλαφθούν από το εφήμερο συμφέρον.         

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Ευρισκόμενος στο φιλικό έδαφος της Κύπρου, δεν μπορώ να μην αναφερθώ 
στο κυπριακό ζήτημα.  Όπως έχουν τα πράγματα, για την επίλυση του κυπριακού 
ζητήματος και του ζητήματος του Ναγκόρνο Καραμπάχ στηριζόμαστε πάνω σε 
διαφορετικές αρχές του διεθνούς δικαίου, διότι είναι διαφορετική η φύση και οι 
συνθήκες των ζητημάτων, η ιστορία και τα σχετικά τεκμήρια.  Καθεμιά από αυτές τις 
διενέξεις έχει τη δική της λογική και  το δικό της κλειδί επίλυσης.  

 Όντως πολλοί είναι αυτοί που προσπαθούν να μας ωθήσουν στην παγίδα της 
επιφανειακής ερμηνείας των κανόνων και των αρχών του διεθνούς δικαίου, ωστόσο 
θεμέλιο του δικαίου είναι η δικαιοσύνη και εμείς πρέπει να είμαστε ενωμένοι στον 
αγώνα για την αποκατάσταση της δικαιοσύνης.  Οι Αρμένιοι ποτέ δε δίστασαν να 
υποστηρίξουν τους αδελφούς Κυπρίους και τον αγώνα υπέρ της εδαφικής 
ακεραιότητας της Κύπρου.  Εμάς πράγματι μας απασχολεί η επίλυση του Κυπριακού, 
διότι, όπως ακριβώς η Κύπρος, παραμένει διχοτομημένη και η αρμενική πολιτισμική 
κληρονομιά της Κύπρου και αναμένει την επανένωση, όπως και η  Κύπρος.  Έχει 
ανάγκη φροντίδας και προσοχής, καθώς αυτοί που κατακτήσανε το έδαφος της 
αδελφής χώρας δε λαμβάνουν καμία μέριμνα για τη χριστιανική πολιτισμική 
κληρονομιά.  

 Η Αρμενία δε δέχθηκε και δεν πρόκειται ποτέ να δεχθεί καμία απόπειρα 
διαμελισμού της Κύπρου.  Εμείς ποτέ δεν ανεχθήκαμε και δε θα ανεχθούμε την 
κατοχή του βορείου τμήματος της φίλης χώρας.  Μαζί σας θυμόμαστε την κατοχή της 
Αμμοχώστου και των άλλων περιοχών που κατέλαβε η Τουρκία.  Θυμόμαστε, διότι το 
να μη θυμάται κανείς σημαίνει ότι συμφιλιώνεται με αυτή την κατάσταση και με τη βία 
που ασκήθηκε εις βάρος της χώρας αυτής.  Εμείς λέμε τα πράγματα με το όνομά τους, 
για να μη συγκαλυφθεί το έγκλημα και να εξευρεθεί μία δίκαιη και βιώσιμη λύση στο 
ζήτημα της Κύπρου.    
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 Οι Αρμένιοι και οι Κύπριοι δεν είναι μόνο φίλοι και αδελφοί, αλλά και φυσικοί 
σύμμαχοι και εμείς παραμένουμε πιστοί στη συμμαχία αυτή.  Σας διαβεβαιώ ότι είναι 
δύσκολο να βρεθεί στον πλανήτη γη έστω και ένας Αρμένιος που να μη χαίρεται με 
απόλυτη ειλικρίνεια με τις νίκες και τις επιτυχίες, την ευημερία και την πρόοδο, τη 
σταθερότητα και την ειρήνη της Κύπρου.  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Η εδραίωση της διαρκούς ειρήνης και σταθερότητας στην περιοχή μας είναι 
από τους κορυφαίους στόχους της Αρμενίας.  Όμως οι συνεπείς προσπάθειές μας 
προς αυτή την κατεύθυνση καταλήγουν σε αδιέξοδο.  ∆εν αμφιβάλλω ότι στην Κύπρο 
παρακολουθήσατε με προσοχή τη διαδικασία διευθέτησης των αρμενοτουρκικών 
σχέσεων. 

 Η διαδικασία εξομάλυνσης των σχέσεων με την Τουρκία, έστω και με μικρά 
βήματα, που ξεκίνησε με δική μας ειλικρινή πρωτοβουλία, πολύ σύντομα απέτυχε.  Η 
Τουρκία με την ανακόλουθη στάση της, τις αντιφατικές δηλώσεις και με την αβάσιμη 
εκμετάλλευση της διαδικασίας την κατέστρεψε. 

 Η Τουρκία παραιτήθηκε από τις δεσμεύσεις της και όχι μόνο δεν επικύρωσε τα 
υπογραφέντα πρωτόκολλα, αλλά και επέστρεψε στις παλιές θέσεις που είχε 
υιοθετήσει   προ της διαδικασίας.  Στο τείχος των προϋποθέσεων προσέκρουσαν 
τόσο οι δικές μας όσο και οι προσπάθειες των εταίρων μας, που ενεπλάκησαν ενεργά 
στη διαδικασία.  Εάν έπρεπε να τεθούν προϋποθέσεις, εμείς περισσότερο από 
οποιονδήποτε άλλο  είχαμε κάθε νόμιμο και ηθικό δικαίωμα να θέσουμε 
προϋποθέσεις.  

 Εμείς πάντως βρήκαμε τη δύναμη να ξεπεράσουμε όλα τα ηθικά και 
ψυχολογικά εμπόδια και να προχωρήσουμε μπροστά.  Πράγματι, εμείς έχουμε πολλά 
προβλήματα με την Τουρκία και πρώτα απ’ όλα το θέμα της αναγνώρισης της 
γενοκτονίας των Αρμενίων.  Όμως, αντί να προτάξουμε τις προϋποθέσεις, εμείς 
επιλέξαμε την πολιτισμένη προσέγγιση  επίλυσης των διαφορών μέσω του διαλόγου. 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,   

 Εμείς πρέπει να κοιτάμε κατάματα την πραγματικότητα.  Η Τουρκία σήμερα 
επιδιώκει να καταστεί περιφερειακή κυρίαρχη δύναμη, επιδιώκει να εφαρμόσει την 
αποκαλούμενη “πολιτική του νεοοθωμανισμού”.  Αλλά η περιφερειακή ηγεμονία 
απαιτεί υπεύθυνη προσέγγιση, υπεύθυνο τρόπο σκέψης και σε καμία περίπτωση 
υπαγόρευση ή επιβολή κανόνων.  Τι προσέφερε η Οθωμανική Αυτοκρατορία στους 
υπόδουλους λαούς της εκτός από καταστροφές, τυραννία και καταπίεση;  Ποιος 
αναπολεί τον οθωμανισμό, ώστε ορισμένοι άνθρωποι να προσπαθούν να 
δημιουργήσουν το νεοοθωμανισμό;  Και πώς γίνεται αντιληπτή η πολιτική μηδενικών 
προβλημάτων με τους γείτονες;  Μήπως με την έννοια ότι όλοι οι γείτονες θα εκτελούν 
τις επιταγές της Τουρκίας και θα ικανοποιούν τις απαιτήσεις της;  Ίσως υπάρχουν 
γείτονες για τους οποίους αυτή η πολιτική είναι επωφελής, αλλά με απόλυτη 
βεβαιότητα μπορώ να σας πω ότι εμείς δεν ανήκουμε σε αυτούς.  

 Μία χώρα η οποία από την ανακήρυξη της ανεξαρτησίας της Αρμενίας και μέχρι 
σήμερα με διάφορα προσχήματα κρατά κλειστά τα σύνορά μας και προσπαθεί να 
εκβιάσει το λαό μου δεν μπορεί να αναλάβει την περιφερειακή ηγεμονία.  

 Εμείς θεωρούμε ότι είμαστε φορείς των ευρωπαϊκών αξιών και τμήμα της 
ευρωπαϊκής οικογένειας.  Σήμερα η Αρμενία πραγματοποιεί μεγάλες μεταρρυθμίσεις 
με την υποστήριξη των ευρωπαϊκών δομών.  Εμείς πρώτοι θέλουμε να έχουμε 
γείτονες που να πιστεύουν στις δημοκρατικές και ευρωπαϊκές αξίες, γείτονες που να 
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λύνουν τις διαφορές τους μέσω διαλόγου και διαπραγματεύσεων και όχι με απειλές.  
Ελπίζουμε ότι η Τουρκία θα κατανοήσει και θα εκτιμήσει τη σημασία αυτών των αξιών 
για τη δική της  ανάπτυξη και ευημερία.  

 Αξιότιμοι φίλοι, 

 Η φιλία μεταξύ της Αρμενίας και της Κύπρου δε βασίζεται μόνο σε βαθείς 
ιστορικούς, πολιτισμικούς και κοινωνικούς δεσμούς, αλλά και σε ένα ενιαίο σύστημα 
αξιών, αμοιβαίας εμπιστοσύνης, αμοιβαίου σεβασμού και συμπάθειας.  

 Η παρουσία μου στην αίθουσα αυτή σήμερα, όπως και οι αμοιβαίες επισκέψεις 
υψηλόβαθμων αξιωματούχων των χωρών μας που πραγματοποιήθηκαν τα τελευταία 
χρόνια αποδεικνύουν το βάθος των σχέσεών μας και τη θέληση για την περαιτέρω 
εμβάθυνσή τους.  Τις τελευταίες δύο δεκαετίες οι σχέσεις μεταξύ της Κύπρου και της 
Αρμενίας σημείωσαν μεγάλη πρόοδο.  Σήμερα οι σχέσεις μεταξύ των χωρών μας δεν 
περιορίζονται μόνο στον πολιτικό διάλογο, αλλά υπάρχει δυναμική συνεργασία 
σχεδόν σε όλους τους τομείς: την πολιτική, τη διακοινοβουλευτική συνεργασία, την 
αμυντική βιομηχανία, τον πολιτισμό, την εκπαίδευση.  Θα θέλαμε να δούμε 
ουσιαστικότερη πρόοδο και στον οικονομικό τομέα και προς αυτή την κατεύθυνση από 
κοινού καταβάλλουμε κάθε δυνατή προσπάθεια.  Νομίζω ότι τα επόμενα χρόνια θα 
καταγράψουμε σοβαρή πρόοδο και σ’ αυτό τον τομέα.               

 Ευρισκόμενος στη Βουλή των Αντιπροσώπων της Κύπρου, δεν μπορώ να μην 
αναφερθώ στη σημασία της διακοινοβουλευτικής συνεργασίας μεταξύ των χωρών 
μας, στο πλαίσιο των σχέσεων Αρμενίας-Κύπρου.  Χαίρομαι που σημειώνεται απτή 
πρόοδος στον τομέα της διακοινοβουλευτικής συνεργασίας.  Θα ήθελα να 
υπογραμμίσω το ρόλο της κοινοβουλευτικής διπλωματίας και την ανάγκη 
αλληλοϋποστήριξης επί θεμάτων ζωτικής σημασίας στα διεθνή κοινοβουλευτικά 
όργανα.          

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Μπορούμε να πούμε με απόλυτη βεβαιότητα ότι το επίπεδο συνεργασίας 
μεταξύ της Αρμενίας και της Κύπρου κάθε χρόνο εμπλουτίζεται με νέες επιτυχίες.  
Παραμένοντας φυσικοί σύμμαχοι, ενδιαφερόμαστε για την περαιτέρω ενδυνάμωσή 
μας τόσο σε πολιτικό και διπλωματικό επίπεδο όσο και σε  οικονομικό και  κοινωνικό.  

 Οι λαοί και οι χώρες μας δεν ενώνονται μόνο με την ιστορία και τον πολιτισμό, 
αλλά και με το μέλλον.  Είμαι βέβαιος ότι με στενή συνεργασία και κοινές προσπάθειες 
μπορούμε να εξασφαλίσουμε τη σταθερή κυριαρχία των κρατών μας και το ευτυχές 
μέλλον των λαών μας.  Είμαι βέβαιος ότι από κοινού θα γράφουμε ιστορία για πολλές 
ακόμη χιλιετίες.  

 Ζήτω η Κύπρος! 

 Ζήτω η Αρμενία!  

 Ζήτω η αιώνια αρμενοκυπριακή φιλία!   

 Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας κ. Σερζ Σαρκισιάν γι’ 
αυτή την εμπνευσμένη ομιλία του ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων.   
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 Με την ομιλία του Προέδρου της Αρμενίας ολοκληρώνεται η σημερινή έκτακτη 
συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας και βέβαια θα επιτρέψουμε στους 
δυο Προέδρους, της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ∆ημοκρατίας της Αρμενίας, να 
αποχωρήσουν πρώτοι. 

(Ώρα λήξης: 4.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αριστοτέλους Άριστος Λαμάρης Γιάννος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Νικολάου Ιωνάς 

Ευαγόρου Σταύρος Ομήρου Γιαννάκης 

Θωμά Γιαννάκης Περδίκης Γιώργος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κυριακού Μαρία  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

Προσφώνηση του Προέδρου της Βουλής και αντιφώνηση του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας Αρμενίας κ. Σερζ Σαρκισιάν στα πλαίσια ειδικής συνεδρίας της Βουλής. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 20ής Ιανουαρίου 2011  

Ώρα έναρξης: 4.05 μ.μ.  

Αρ. 18  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής και παρακαλώ τους 
γραμματείς να διαπιστώσουν κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία, όπως πάντα. 

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2011 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 

Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2011 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστoφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού  

 Ντίνος Χατζηνικόλας 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 
Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως 
Στέγης (ΟΧΣ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΟΧΣ για το έτος 2011 προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €15.149.928 και συνολικά έσοδα ύψους €16.524.522. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα 
του ΟΧΣ προέρχονται κυρίως από τόκους (€12.612.522), ενώ οι δαπάνες του 
οργανισμού αφορούν αποδοχές προσωπικού (€4.960.928), δαπάνες διαχείρισης 
(€1.489.000), αγορά στοιχείων πάγιου ενεργητικού (€8.600.000) και μη 
προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα προϋπολογιζόμενα χρηματικά υπόλοιπα 
(μετρητά στο ταμείο και καταθέσεις σε τράπεζες) κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2010 
ανέρχονταν σε €290.000.000 και κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2011 αναμένεται να 
ανέλθουν σε €300.000.000.   

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού ο πρόεδρος του ΟΧΣ 
δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι η δαπάνη ύψους €8.600.000 για την αγορά 
στοιχείων πάγιου ενεργητικού αφορά ειδικότερα την αγορά ιδιόκτητων γραφείων του 
οργανισμού.  Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον προϋπολογισμό, 
το ίδιο ποσό είχε περιληφθεί για τον πιο πάνω σκοπό και στον προϋπολογισμό του 
2010, όμως η διαδικασία για την αγορά ιδιόκτητων γραφείων δεν είχε προχωρήσει σε 
τέτοιο βαθμό, ώστε να απαιτηθεί η δαπάνη του εγκριθέντος για το 2010 ποσού κατά 
τη διάρκεια του έτους και για το λόγο αυτό το ίδιο ποσό επαναλαμβάνεται και για το 
2011.   

 Στη συνέχεια της συζήτησης του θέματος ο πρόεδρος του ΟΧΣ ενημέρωσε την 
επιτροπή ότι στον υπό εξέταση προϋπολογισμό, όπως αυτός έχει κατατεθεί στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, δεν έχουν περιληφθεί πρόνοιες για κάποιες δαπάνες, οι 
οποίες κρίνεται σκόπιμο να διατεθούν κατά το 2011. 

 Ειδικότερα, σε σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή του Υπουργείου 
Οικονομικών, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2011, αναφέρεται ότι στον προϋπολογισμό 
του ΟΧΣ για το έτος 2011 δεν έχει περιληφθεί πρόνοια για τις ακόλουθες δαπάνες:   

1. Μελέτη από ανεξάρτητο οίκο, με σκοπό την οργανική διάρθρωση του 
οργανισμού και αναλογιστική μελέτη για το σχέδιο συντάξεως του προσωπικού 
(€30.000). 

2. Αγορά υπηρεσιών εσωτερικού ελέγχου (€30.000). 

3. ∆ιαφημιστική εκστρατεία προώθησης του ειδικού στεγαστικού κυβερνητικού 
σχεδίου (€70.000). 

 Σύμφωνα με την επιστολή του Υπουργείου Οικονομικών, οι δαπάνες αυτές δεν 
περιλήφθηκαν κατά τον καταρτισμό του προϋπολογισμού για το 2011, καθότι δεν ήταν 
δυνατό να προβλεφθούν κατά τον ουσιώδη χρόνο.  Όπως αναφέρεται στην ίδια 
επιστολή, το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε σε συνεδρία του, ημερομηνίας 4 
Ιανουαρίου 2011, σχετική τροποποίηση του προϋπολογισμού του ΟΧΣ και 
εξουσιοδότησε τον Υπουργό Οικονομικών να την καταθέσει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ενσωμάτωσή της στο υπό αναφορά νομοσχέδιο.   
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 Στη συνέχεια της συνεδρίας ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΧΣ, 
ενημερώνοντας την επιτροπή για τα δάνεια που διατέθηκαν από τον οργανισμό, 
ανέφερε, μεταξύ άλλων, ότι κατά το 2010 εγκρίθηκαν 4.380 δάνεια συνολικής αξίας 
€211 εκατομ., τα οποία αναλύονται ως ακολούθως: 

1. 933 δάνεια του ΟΧΣ ύψους €99,2 εκατομ. 

2. 300 δάνεια του νέου κυβερνητικού σχεδίου ύψους €38,8 εκατομ. 

3. 917 δάνεια του ενιαίου κυβερνητικού στεγαστικού σχεδίου ύψους €20 εκατομ. 

4. 2.230 δάνεια του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών ύψους €53 
εκατομ. 

 Ειδικότερα, όσον αφορά το ειδικό στεγαστικό κυβερνητικό σχέδιο, ο ίδιος 
αρμόδιος ανέφερε ότι το συνολικό ποσό που διέθεσε το κράτος ως μέτρο στήριξης της 
οικονομίας ανέρχεται στα €200 εκατομ., από τα οποία μέχρι στιγμής έχουν εκδοθεί 
στα πλαίσια του συγκεκριμένου σχεδίου δάνεια συνολικού ύψους €90 εκατομ. 
περίπου και για το λόγο αυτό κρίθηκε απαραίτητο να περιληφθεί κονδύλι για 
διαφημιστικούς σκοπούς ύψους €70.000, ώστε να προωθηθεί περαιτέρω το εν λόγω 
σχέδιο, με σκοπό να διατεθεί το σύνολο των €200 εκατομ. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής βουλευτές μέλη της 
επιτροπής έθεσαν σωρεία ερωτημάτων προς τους παρευρισκόμενους εκπροσώπους 
του ΟΧΣ.  Συναφώς, οι εκπρόσωποι του οργανισμού ενημέρωσαν την επιτροπή, 
μεταξύ άλλων, ότι το ποσοστό επισφαλών δανείων του οργανισμού ανέρχεται στο 3% 
επί των συνολικών δανείων, ενώ τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια δεν ξεπερνούν το 1% 
των δανείων.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν ότι το ταμείο συντάξεων 
του οργανισμού είναι επενδυμένο υπό τη μορφή καταθέσεων στον ίδιο τον οργανισμό, 
με επιτόκιο απόδοσης 5,25%.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
για το 2011, όπως αυτός έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2011 Νόμος του 
2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσει τον 
προϋπολογισμό.   

 Το ίδιο, αντιλαμβάνομαι, και το ΕΥΡΩΚΟ, κύριε Ερωτοκρίτου; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
ποσού ύψους €15.279.928 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2011.   Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.   Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2011 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου 

Ειδήσεων του 2011 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστoφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού  



 5

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 
Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο αναπληρωτής 
διευθυντής του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων (ΚΥΠΕ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΥΠΕ για το 2011 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει 
δαπάνες ύψους €3.455.877 και έσοδα του ίδιου ύψους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα έσοδα 
του ΚΥΠΕ προέρχονται κυρίως από τη δημόσια ενίσχυση, από τις συνδρομές για την 
πρόσβαση στις πληροφορίες και τη χρήση των υπηρεσιών του ΚΥΠΕ από τα μέσα 
μαζικής ενημέρωσης της Κύπρου, τη Βουλή των Αντιπροσώπων, το Γραφείο Τύπου 
και Πληροφοριών, τα υπουργεία, ξένες πρεσβείες και άλλους οργανισμούς, καθώς και 
από το Υπουργείο Εξωτερικών για την αποστολή ειδήσεων στην αγγλική γλώσσα στις 
πρεσβείες, στα προξενεία και στα γραφεία τύπου της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες του ΚΥΠΕ 
αναμένεται να καλύψουν τα ακόλουθα: 

1. Αποδοχές προσωπικού (€1.892.338). 

2. Αποζημιώσεις, αμοιβές και άλλα ωφελήματα (€253.000). 

3. Λοιπές διοικητικές δαπάνες (€1.289.939). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€20.000). 

5. ∆απάνες από εμπορικές δραστηριότητες (€600). 

 Σημειώνεται ότι η δημόσια ενίσχυση, η οποία αποτελεί τη μεγαλύτερη πηγή 
εσόδων για το ΚΥΠΕ, ανέρχεται για το 2011 στα €2.800.000, σε σχέση με €2.849.804 
για το 2010, παρουσιάζοντας μείωση κατά €49.804 λόγω της απόφασης για τη λήψη 
μέτρων εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών από το κράτος.   

 Ενημερώνοντας την επιτροπή, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
ΚΥΠΕ δήλωσε ότι στον προϋπολογισμό του ΚΥΠΕ για το 2011 περιλαμβάνεται ποσό 
ύψους €500.000 που αφορά την ανέγερση ιδιόκτητων γραφείων και ποσό ύψους 
€360.000 που αφορά την τεχνολογική αναβάθμιση του πρακτορείου.  Ανέφερε επίσης 
ότι στο παρόν στάδιο έχει ολοκληρωθεί ο αρχιτεκτονικός διαγωνισμός για το 
σχεδιασμό των νέων κτιριακών εγκαταστάσεων του ΚΥΠΕ και πρόκειται να 
προκηρυχθεί εντός του Φεβρουαρίου διαγωνισμός για την αγορά ολοκληρωμένου 
συστήματος διαχείρισης ειδήσεων. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος αρμόδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι με τον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό ικανοποιείται το αίτημα του ΚΥΠΕ για ανέλιξη σε προσωπική βάση 
τριών Βοηθών Συντακτών σε Συντάκτες.  Ειδικότερα, σύμφωνα με σχετική επιστολή 
του Υπουργείου Εσωτερικών, ημερομηνίας 17 ∆εκεμβρίου 2010, το αίτημα του ΚΥΠΕ 
κρίθηκε δικαιολογημένο και έγινε δεκτό από το Υπουργείο Οικονομικών μετά τον 
καταρτισμό του προϋπολογισμού του πρακτορείου για το 2011.  Ως εκ τούτου, η 
συγκεκριμένη ρύθμιση δεν περιλήφθηκε στο κείμενο του προϋπολογισμού όπως αυτό 
είχε αρχικά κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Συναφώς σημειώνεται ότι το 
ειδικό αυτό θέμα εξετάστηκε εκ νέου από το Υπουργικό Συμβούλιο, το οποίο, 
σύμφωνα με την πιο πάνω αναφερόμενη επιστολή, ενέκρινε κατά τη συνεδρία του 
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ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010 την αντικατάσταση της υφιστάμενης σημείωσης που 
συνοδεύει τις τρεις θέσεις Βοηθού Συντάκτη και εξουσιοδότησε τον Υπουργό 
Εσωτερικών να καταθέσει σχετική τροποποίηση επί του εν λόγω προϋπολογισμού, η 
οποία να ενσωματωθεί στο υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με την πιο πάνω επιστολή, η εν λόγω τροποποίηση 
δε θα επηρεάσει την οικονομική πτυχή του προϋπολογισμού, συνεπώς δε θα επιφέρει 
καμία αύξηση στις δαπάνες του ΚΥΠΕ.      

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού μέλη της επιτροπής 
εισηγήθηκαν μεταξύ άλλων στους αρμοδίους του ΚΥΠΕ την αναβάθμιση των 
υπηρεσιών του, χρησιμοποιώντας ήχο και εικόνα για την κάλυψη γεγονότων.  
Συναφώς, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου ενημέρωσε την επιτροπή ότι, από 
την εμπειρία ξένων πρακτορείων ειδήσεων που εφαρμόζουν αυτή την πρακτική, έχει 
παρατηρηθεί ότι το κόστος είναι υψηλό και δεν υπάρχει η ανάλογη ανταπόκριση του 
κοινού.  Ταυτόχρονα, διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι στόχος του ΚΥΠΕ είναι η 
ποσοτική και ποιοτική ανάπτυξη των υπηρεσιών του και πρόσθεσε ότι θα ληφθούν 
υπόψη οι εισηγήσεις των μελών της επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και των 
μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση 
του προϋπολογισμού του ΚΥΠΕ για το 2011, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα 
με τα πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 2011 Νόμος του 2011».  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα καταψηφίσει τον 
προϋπολογισμό αυτό. 

 Το ΕΥΡΩΚΟ τι θα κάμει, κύριε Ερωτοκρίτου; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

 ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων 
ποσού ύψους €3.455.877 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.   

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Υπάρχει εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 6;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι είναι κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, έντεκα ψήφους κατά και καμία αποχή, τα άρθρα 
αυτά εγκρίνονται.  

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν κατά του νομοσχεδίου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, έντεκα ψήφους κατά και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Το υπ’  αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 

Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 
Ιανουαρίου 2011.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η 
πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου (ΑνΑ∆). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑνΑ∆ για το 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€46.104.000 και έσοδα ύψους €32.927.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από το 
τέλος ανάπτυξης ανθρώπινου δυναμικού (€27.280.000) και από τα ταμεία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (€4.970.600).  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
εκπροσώπους της ΑνΑ∆, η υλοποίηση των στόχων της Αρχής κατά το 2011 
συνεπάγεται συνολικές δαπάνες ύψους €46.104.000, σε σύγκριση με τις δαπάνες 
ύψους €37.583.000 που προβλέφθηκαν στον προϋπολογισμό του 2010.  Οι δαπάνες 
αυτές κατανέμονται σε τρέχουσες δαπάνες ύψους €10.674.470, αναπτυξιακές 
δαπάνες ύψους €35.229.530 και σε μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό 
ύψους €200.000. 
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 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στον τομέα της ανάπτυξης ανθρώπινου 
δυναμικού ο προϋπολογισμός προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €33.440.000, σε 
σύγκριση με €24.807.000 που προβλέφθηκαν στον προϋπολογισμό του 2010.  Η 
πρόνοια αυτή αποτελεί το 72,5% του συνόλου του προϋπολογισμού εξόδων της 
Αρχής και προορίζεται να καλύψει τις πιο κάτω δαπάνες: 

1. ∆ραστηριότητες κατάρτισης  

(πρόγραμμα αρχικής και συνεχιζόμενης κατάρτισης) 

 

25.360.000 

2. Ειδικές αναπτυξιακές δραστηριότητες 1.111.850 

3. Συγχρηματοδοτούμενα έργα από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο 
και την Αρχή 

6.330.000 

4. Έρευνες και μελέτες 438.150 

5. Εξυπηρέτηση των κοινών στόχων της ΑνΑ∆ 200.000 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τον υπό 
αναφορά προϋπολογισμό, το υπολογιζόμενο έλλειμμα ανέρχεται σε €13.177.000 και 
προβλέπεται να καλυφθεί από τα πλεονάσματα προηγούμενων ετών που κατά την 1η 
Ιανουαρίου 2011 υπολογίζονται σε €33.422.022. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι τεθέντες στόχοι της Αρχής για την επταετία 
2007-2013 επικεντρώνονται στους ακόλουθους τομείς: 

1. Στην αναβάθμιση του ανθρώπινου δυναμικού με τη συνεχή και διά βίου 
κατάρτιση και επιμόρφωση των εργαζομένων, των νεοεισερχομένων στην 
αγορά εργασίας, των ανέργων, του αδρανούς γυναικείου δυναμικού και των 
ατόμων χαμηλής ειδίκευσης και μεγαλύτερης ηλικίας, ώστε να έχουν τη 
δυνατότητα απασχόλησης σε ολόκληρο τον ευρωπαϊκό χώρο. 

2. Τη βελτίωση της παραγωγικότητας και την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας 
των κυπριακών επιχειρήσεων μέσα από την καλύτερη αξιοποίηση του 
ανθρώπινου δυναμικού τους και τη βελτίωση της προσαρμοστικότητας. 

 Όσον αφορά τις δραστηριότητες της ΑνΑ∆, ειδική αναφορά έγινε από τους 
εκπροσώπους της Αρχής για τις δραστηριότητες που περιλαμβάνονται στο Ειδικό 
Σχέδιο Πρόληψης-Σχέδιο ∆ράσης για συμβολή για την αντιμετώπιση των επιπτώσεων 
από την παγκόσμια οικονομική επιβράδυνση πάνω στην απασχόληση και την 
ανεργία.  Απώτερος στόχος του εν λόγω σχεδίου, το οποίο εισήχθη εντός του 2009, 
είναι η πρόληψη και καταστολή της ανεργίας, μέσω αξιοποίησης των δυνατοτήτων και 
ευκαιριών που προσφέρονται στον τομέα της κατάρτισης και επανακατάρτισης από 
επιχειρήσεις, εργοδοτουμένους και ανέργους. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού αναφορικά με 
την αποτελεσματικότητα των δραστηριοτήτων για την πρόληψη και καταστολή της 
ανεργίας, οι εκπρόσωποι της ΑνΑ∆ ενημέρωσαν την επιτροπή ότι το ποσοστό των 
ατόμων που εργοδοτούνται μετά την παρακολούθηση σχετικών προγραμμάτων της 
Αρχής κυμαίνεται περίπου στο 55%.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν περαιτέρω ότι ο 
κυριότερος λόγος για τον οποίο παρατηρείται ακόμα μεγάλος αριθμός ανέργων, είναι 
κυρίως ο αργός ρυθμός ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν επίσης ότι τα προγράμματα της ΑνΑ∆ είναι 
στοχευμένα, αφού αυτά συναποφασίζονται με τους κοινωνικούς εταίρους και τα 
τοπικά γραφεία εργασίας σε ετήσια βάση και ότι οι προβλέψεις των αναγκών στην 
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αγορά εργασίας έχουν γίνει για την περίοδο 2010-2020 σε συνεργασία με τους 
συμβούλους επαγγελματικού προσανατολισμού του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο 
για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού για το 2011, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 
2011 Νόμος του 2011».  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσει τον 
προϋπολογισμό αυτό.   

 Το ΕΥΡΩΚΟ, κύριε Ερωτοκρίτου, το ίδιο. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν και συνεπώς προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του 
νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
∆υναμικού Κύπρου ποσού ύψους €46.104.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 
31η  ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.   

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και Κατάργηση Θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 



 11

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο αυτό ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στο υπ’  αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 

2011 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστoφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού  

 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 
Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, καθώς και ο γενικός διευθυντής και εκπρόσωποι της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Λιμένων Κύπρου για το 2011 προβλέπει 
δαπάνες ύψους €85.290.986 και έσοδα ύψους €68.145.010, τα οποία προέρχονται 
κυρίως από τη λειτουργία των λιμανιών (€59.785.010). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες 
της Αρχής, όπως αυτές έχουν προϋπολογισθεί, αφορούν κυρίως: 

1. Τακτικές δαπάνες (€45.570.966), εκ των οποίων ποσό ύψους €35.677.956 
αφορά αποδοχές προσωπικού. 

2. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€35.970.020), οι οποίες αναλύονται ως ακολούθως: 

α. Λιμάνι Λεμεσού (€24.800.010). 

β. Παλιό λιμάνι Λεμεσού (€9.000.000). 

γ. Λιμάνι Πάφου (€670.000). 

δ. Λιμάνι Βασιλικού (€250.000).  

ε. Λιμάνι Λατσιού (€150.000). 

στ. Λιμάνι Λάρνακας (€10). 

3. ∆απάνες χρηματοδότησης (€3.250.000), οι οποίες αφορούν τόκους δανείων και 
παρατραβήγματα. 
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4. Απρόβλεπτα έξοδα (€500.000). 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, ο γενικός διευθυντής της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου ανέφερε στην επιτροπή ότι μεταξύ των αναπτυξιακών έργων της 
Αρχής για το 2011 περιλαμβάνονται εργασίες στο παλιό και νέο λιμάνι Λεμεσού, οι 
οποίες όμως δεν αναμένεται να ολοκληρωθούν εντός του 2011.  Ο ίδιος πρόσθεσε ότι 
από τα κονδύλια που θα δαπανηθούν για την επέκταση του νέου λιμανιού Λεμεσού 
ποσοστό ύψους 59% θα ανακτηθεί από κονδύλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.     

 Στη συνέχεια της συζήτησης, ο γενικός διευθυντής της Αρχής, αναφερόμενος 
στο θέμα των κονδυλίων που δαπανώνται για υπερωριακή απασχόληση, δήλωσε ότι 
γίνονται προσπάθειες μείωσής τους, προσθέτοντας ειδικότερα ότι κατά τα τελευταία 
δύο χρόνια οι υπερωρίες μειώθηκαν κατά 11% τόσο σε ώρες όσο και σε κονδύλια.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της 
Αρχής Λιμένων Κύπρου για το 2011, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων Κύπρου του 2011 
Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός υπερψηφίζει τα αναπτυξιακά 
κονδύλια του οργανισμού που βρίσκονται στον προϋπολογισμό και καταψηφίζει τις 
υπόλοιπες πρόνοιες του νομοσχεδίου.  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΕΥΡΩΚΟ, κύριε Ερωτοκρίτου, ποια θέση θα τηρήσει; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ομοίως υπερψηφίζουμε μόνο τις αναπτυξιακές δαπάνες και καταψηφίζουμε τις 
υπόλοιπες δαπάνες, ιδιαιτέρως αυτές που έχουν σχέση με τη διαχείριση, για την 
οποία εμείς έχουμε πολλές επιφυλάξεις, όπως είναι οι τόκοι των δανείων, τα 
παρατραβήγματα και τα απρόβλεπτα έξοδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία! 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Λιμένων Κύπρου ποσού ύψους 
€85.290.986 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.   

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ισχύς Επεξηγήσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τη δήλωση των βουλευτών του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, ότι δηλαδή υπερψηφίζουν τα κονδύλια που αφορούν τα 
αναπτυξιακά προγράμματα του οργανισμού και καταψηφίζουν τα υπόλοιπα κονδύλια, 
και συνεπώς με ψήφους…  

 Πόσοι εκ μέρους του ΕΥΡΩΚΟ και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
καταψηφίζουν;  Παρακαλώ να εγείρουν τα χέρια τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εκαπέντε; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι πιο λίγοι, κύριε Κατσουρίδη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Όχι, είναι δεκαπέντε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 ∆εκαπέντε.   

 Αν ψηφίσει και ο Νίκος Κουτσού, δεκαέξι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μέτρησες και τον Κουτσού τωρά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ναι, γιατί όχι; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάξει, έβαλα δεκαπέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπέρ;  Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είκοσι τέσσερις. 

 Πόσες αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ -με τη σχετική δήλωση που έχει γίνει- 
δεκαπέντε ψήφους κατά και καμία αποχή, τα άρθρα 1 έως 7 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.   

 Προχωρούμε στο υπ’  αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2011 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2011 Νόμος του 

2010» 

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τον προϋπολογισμό του 
Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2011 σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιανουαρίου 2011.  Στη συνεδρία αυτή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Ο προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2011, που 
κατατέθηκε στη Βουλή με βάση το άρθρο 22 του περί ∆ιατηρητέων Οικοδομών 
Νόμου, προβλέπει έσοδα ύψους €6.600.010 και δαπάνες ύψους €6.800.010. 

 Τα έσοδα του ταμείου προέρχονται από κρατική χορηγία, που περιλαμβάνεται 
στον κρατικό προϋπολογισμό, από μεταφορά συντελεστή δόμησης και από χορηγία 
του επάρχου Πάφου για συντήρηση/αποκατάσταση διατηρητέων οικοδομών των 
χωριών του Ακάμα, ενώ οι δαπάνες του αφορούν κατά κύριο λόγο επιχορηγήσεις 
στους ιδιοκτήτες των διατηρητέων οικοδομών για τη συντήρησή τους. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε στην επιτροπή ότι ο εν 
λόγω προϋπολογισμός, παρ’ όλο που είναι ελλειμματικός, θα καλυφθεί από το 
αποθεματικό του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης με ποσό ύψους €200.000.  
Επιπρόσθετα, όπως ο ίδιος επισήμανε, το Υπουργείο Οικονομικών στηρίζει το εν 
λόγω ταμείο στα πλαίσια των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις πρόνοιες του 
προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση 
του προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης για το έτος 2011, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου ∆ιατήρησης του 2011 Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση και 
παρακαλώ να διαβαστούν τα σχετικά άρθρα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ειδικό Ταμείο ∆ιατήρησης ποσού ύψους 
€6.800.010 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση του ποσού που θα δαπανηθεί.  Άρθρο 3.   

 Απαγόρευση υπέρβασης κονδυλίων.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 ∆εν υπάρχει, αντιλαμβάνομαι, ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών και 
συνεπώς εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου ∆ιατήρησης του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε γραμματέα.  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 και 7 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Συντάξεις και Χορηγήματα στους 
Υπαλλήλους του Οργανισμού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και «Οι περί 
Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Συντάξεις και Χορηγήματα 
στους Υπαλλήλους του Οργανισμού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 
και «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (∆ιάρθρωσις και Όροι 

Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011»  

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Τορναρίτης 
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 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 17 Ιανουαρίου 2011.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης και της  συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΑΣΥ∆Υ.  Οι 
συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΟΗΟ-ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή. 

 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 
το άρθρο 16 του περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμου, είναι η 
τροποποίηση των περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Συντάξεις και 
Χορηγήματα στους Υπαλλήλους του Οργανισμού) Κανονισμών, ώστε οι πρόνοιές 
τους που αφορούν τα ωφελήματα των υπαλλήλων του εν λόγω οργανισμού να 
συνάδουν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών. 

 Σκοπός των δεύτερων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 16 
του περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) 
Κανονισμών, ώστε να καταστεί δυνατή η επέκταση του ορίου υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του εν λόγω οργανισμού από το εξηκοστό στο 
εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους κατ’ ανάλογο τρόπο με τις ρυθμίσεις που ισχύουν 
ήδη για τους δημόσιους υπαλλήλους. 

 Ειδικότερα, με τους δεύτερους κανονισμούς προβλέπονται μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Η επέκταση του ορίου υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των πιο πάνω υπαλλήλων 
στο εξηκοστό τρίτο έτος της ηλικίας τους, η οποία θα ισχύσει από την 1η 
Ιανουαρίου 2014 για τους υπαλλήλους που συμπληρώνουν το εξηκοστό έτος 
της ηλικίας τους κατά ή μετά την εν λόγω ημερομηνία. 

2. Ο καθορισμός της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των πιο πάνω 
υπαλλήλων οι οποίοι συμπληρώνουν το εξηκοστό έτος της ηλικίας τους μεταξύ 
1ης Ιανουαρίου 2011 και 30ής Ιουνίου 2012, και των δύο ημερομηνιών 
συμπεριλαμβανομένων, στο εξηκοστό πρώτο έτος. 

3. Ο καθορισμός της ηλικίας υποχρεωτικής αφυπηρέτησης των πιο πάνω 
υπαλλήλων οι οποίοι συμπληρώνουν το εξηκοστό έτος της ηλικίας τους μεταξύ 
1ης Ιουλίου 2012 και 31ης ∆εκεμβρίου 2013, και των δύο ημερομηνιών 
συμπεριλαμβανομένων, στο εξηκοστό δεύτερο έτος. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών και τους εκπροσώπους του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης, με 
τους κανονισμούς υλοποιείται σχετική απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου για 
υιοθέτηση της επέκτασης του ορίου αφυπηρέτησης και στους υπαλλήλους του υπό 
αναφορά οργανισμού κατ’  ανάλογο τρόπο με τις ρυθμίσεις που ήδη ισχύουν για τους 
δημόσιους υπαλλήλους.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η τροποποίηση 
των πρώτων κανονισμών κρίθηκε αναγκαία, έτσι ώστε να μη συγκρούονται οι 
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πρόνοιες των δύο υπό τροποποίηση βασικών κανονισμών αναφορικά με τις χρονικές 
περιόδους που ρυθμίζουν τη σταδιακή επέκταση του ορίου ηλικίας υποχρεωτικής 
αφυπηρέτησης των υπαλλήλων του εν λόγω οργανισμού.   

 Στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκαν 
την προσθήκη ορισμένων προνοιών στο κείμενο των δεύτερων υπό συζήτηση 
κανονισμών για τη βελτίωσή του, ώστε να προσαρμοστεί περαιτέρω στο πρότυπο 
που ισχύει ευρύτερα στη δημόσια υπηρεσία.   

 Οι εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΑΣΥ∆Υ δήλωσαν ότι 
υιοθετούν πλήρως τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η συνδικαλιστική οργάνωση ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, με υπόμνημα που απέστειλε 
στην επιτροπή, δήλωσε ότι διαφωνεί ως θέμα αρχής με την επέκταση του ορίου 
αφυπηρέτησης στους υπαλλήλους του εν λόγω οργανισμού.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται ως θέμα αρχής την 
απόρριψη των υπό αναφορά κανονισμών.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθετούν τις 
πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών κατά 
πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η έκθεση δεν είναι ομόφωνη, διότι, αντιλαμβάνομαι, οι βουλευτές του ΑΚΕΛ 
ακολουθούν την πάγια τακτική καταψηφίσεως παρομοίων νομοσχεδίων και 
συνεπώς…  

 Το ίδιο ισχύει βεβαίως και για το Ευρωπαϊκό Κόμμα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Με άλλη αιτιολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση των άρθρων… Με συγχωρείτε, είναι 
κανονισμοί. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι και εγώ εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είμαι και εγώ εναντίον πάντα!  Εξεχάσετέ με σήμερα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απολογούμαι που δεν έκαμα τη σχετική αναφορά, κύριε Περδίκη! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και καμιά αποχή, οι 
υπ’ αριθμόν 6 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεννέα ψήφους υπέρ, δεκαοκτώ ψήφους εναντίον και καμιά αποχή, οι 
υπ’ αριθμόν 7 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’  αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί 
ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Κοινή έκθεση των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί 
ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2010» 

Παρόντες: 

Κοινοβουλευτική Επιτροπή Κοινοβουλευτική Επιτροπή 

Εξωτερικών:  Ευρωπαϊκών Υποθέσεων: 

 Σωτήρης Σαμψών, αναπλ. πρόεδρος Nίκος Κλεάνθους, πρόεδρος 

 Χρήστος Στυλιανίδης Αθηνά Κυριακίδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άριστος Αριστοτέλους 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Πανίκος Χάμπας 

 Ανδρέας Αγγελίδης Τάσος Μητσόπουλος 

 Νίκος Κλεάνθους Χρήστος Στυλιανίδης 

 Οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
εξέτασαν το νομοσχέδιο σε κοινή συνεδρία, που πραγματοποιήθηκε στις 8 
∆εκεμβρίου 2010.   

 Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο 
επικεφαλής του Γραφείου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στην Κύπρο.  Η Επικεφαλής 
της Αντιπροσωπίας της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στην Κύπρο, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
λόγω ανειλημμένων υποχρεώσεων δεν κατέστη δυνατό να παραστεί στη συνεδρίαση.   

 Σκοπός του κυρωτικού νομοσχεδίου είναι η κύρωση του πρωτοκόλλου που 
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 23 Ιουνίου 2010, με το οποίο τροποποιείται το 
πρωτόκολλο σχετικά με τις μεταβατικές διατάξεις που είναι προσαρτημένο στη 
Συνθήκη για την Ευρωπαϊκή Ένωση, στη Συνθήκη για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και στη Συνθήκη περί Ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας Ατομικής 
Ενέργειας.   

 Ειδικότερα, με το κυρωτικό νομοσχέδιο αντικαθίσταται το άρθρο 2 του 
υφιστάμενου Πρωτοκόλλου 36, το οποίο προέβλεπε όπως πριν από τις βουλευτικές 
εκλογές του 2009 το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο εκδώσει, σύμφωνα με τις σχετικές για το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο διατάξεις, απόφαση για τον καθορισμό της σύνθεσης του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. 

 Με βάση τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον των δύο επιτροπών, 
επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Με τον προτεινόμενο κυρωτικό νόμο λαμβάνονται μεταβατικά μέτρα, 
προκειμένου να επωφεληθεί το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο από τις σχετικές με τη 
σύνθεσή του διατάξεις της Συνθήκης της Λισσαβώνας για το εναπομείναν 
διάστημα της κοινοβουλευτικής περιόδου 2009-2014.  Κατά συνέπεια, ο 
αριθμός των ευρωβουλευτών θα αυξηθεί από 736 μέλη σε 754.   
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2. Με τη Συνθήκη της Λισσαβώνας καθορίζονται ως ανώτατος αριθμός εδρών οι 
751,  ωστόσο, μετά από πολιτικό διακανονισμό, η Γερμανία διατηρεί τρεις 
επιπλέον έδρες μέχρι το 2014.  Ειδικότερα, τα 12 κράτη μέλη που 
επωφελούνται από τις 18 αυτές πρόσθετες έδρες, οι οποίες θα κατανεμηθούν 
προσωρινά, είναι τα εξής: η Βουλγαρία, η Ισπανία, η Γαλλία, η Ιταλία, η 
Λεττονία, η Μάλτα, οι Κάτω Χώρες, η Αυστρία, η Πολωνία, η Σλοβενία, η 
Σουηδία και το Ηνωμένο Βασίλειο. 

3. Με βάση τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, τα ενδιαφερόμενα κράτη μέλη 
πρέπει να ορίσουν τα πρόσωπα που θα καταλάβουν τις πρόσθετες έδρες, 
σύμφωνα με τη νομοθεσία τους και με την προϋπόθεση ότι τα πρόσωπα αυτά 
έχουν εκλεγεί με άμεση καθολική ψηφοφορία. 

4. Σύμφωνα με το άρθρο 2 του πρωτοκόλλου, η έναρξη ισχύος του έπρεπε να 
ήταν η 1η ∆εκεμβρίου 2010, νοουμένου ότι θα είχαν κατατεθεί όλα τα έγγραφα 
κύρωσης από όλα τα κράτη μέλη.  Εκ των πραγμάτων όμως η ημερομηνία 
αυτή έχει παρέλθει, διότι αρκετά κράτη μέλη δεν έχουν ολοκληρώσει τη 
διαδικασία επικύρωσης του πρωτοκόλλου, όπως και η Κύπρος.  Σημειώνεται 
ότι το κυρωτικό νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 25 
Νοεμβρίου 2010, ενώ έπρεπε να είχε δημοσιευτεί ως νόμος στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας το αργότερο μέχρι τις 15 Νοεμβρίου 2010.  
Σύμφωνα επίσης με πληροφορίες της Βουλής των Αντιπροσώπων, το 
πρωτόκολλο είχε επικυρωθεί μόνο από 11 κράτη μέλη. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις 
του υπό εξέταση κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Με βάση τα πιο πάνω, οι Κοινοβουλευτικές Επιτροπές Εξωτερικών και 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων υιοθετούν κατά πλειοψηφία τις τροποποιήσεις που επιφέρει 
το κυρωτικό νομοσχέδιο και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την 
κατά νόμο κύρωση της τροποποίησης της συνθήκης, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να τιτλοφορείται ως «Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί 
ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011». 

 Τα μέλη των επιτροπών βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου 
στην ολομέλεια του σώματος, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσουν έγκαιρα 
τελικές θέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τάσσεται υπέρ και είναι 
ομόφωνο το νομοσχέδιο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς απέχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Απέχετε, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Έχει καταγραφεί η δήλωση του κ. Κατσουρίδη, κοινοβουλευτικού 
εκπροσώπου του ΑΚΕΛ, ότι οι βουλευτές του κόμματός του απέχουν από την έγκριση 
των σχετικών άρθρων.  Αντιλαμβάνομαι ότι οι υπόλοιποι βουλευτές τάσσονται υπέρ 
της έγκρισης των άρθρων. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 5 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Προσθήκη νέου Πίνακα 3 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 4; 

 Μπορώ να έχω τους αριθμούς, παρακαλώ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Είκοσι τρεις υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για 
την τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί 
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ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαπέντε αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για Συνεργασία σε Θέματα 

Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Πάμπης Κυρίτσης ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η ∆εκεμβρίου 2010.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Άμυνας, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της 
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Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για τον 
καθορισμό γενικών αρχών και διαδικασιών για συνεργασία στον τομέα της άμυνας, η 
οποία υπογράφηκε στις 10 Φεβρουαρίου 2009. 

 Σύμφωνα με όσα ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Άμυνας, καθώς και με στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

 Η πιο πάνω διμερής συμφωνία εστιάζεται στον τομέα της συνεργασίας σε 
θέματα άμυνας τα οποία αφορούν κυρίως τα εξής: 

1. Την πολιτική άμυνας και ασφάλειας, 

2. τον αμυντικό σχεδιασμό, 

3. τη στρατιωτική συνεργασία (θέματα εκπαίδευσης, ιατρικής, τοπογραφίας και 
χαρτογραφίας, επιστημονικής συνεργασίας, αθλητικές και πολιτιστικές 
δραστηριότητες, προστασία περιβάλλοντος σε περίοδο στρατιωτικών 
δραστηριοτήτων κ.λπ.), 

4. τις ερμηνευτικές επιχειρήσεις διαχείρισης κρίσεως  και  

5. τη νομοθεσία σε θέματα άμυνας. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου κυρωτικού νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των μελών της υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της εν λόγω συμφωνίας, αφού τροποποιηθεί ο 
τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2011». 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός αντιλαμβάνομαι ότι τάσσεται υπέρ και επομένως 
είμεθα ομόφωνοι επί του νομοσχεδίου αυτού. 

 Υπάρχουν ομιλητές εκ μέρους οποιουδήποτε για θέματα αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3.   

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 



 25

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 
Σερβίας για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο αυτό ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης του Παγκόσμιου 
Μετεωρολογικού Οργανισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Σύμβασης του Παγκόσμιου Μετεωρολογικού Οργανισμού (Κυρωτικός) 

Νόμος του 2010»  

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Πάμπης Κυρίτσης  ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το νομοσχέδιο σε συνεδρία 
της, που πραγματοποιήθηκε την 1η ∆εκεμβρίου 2010.  Στην εν λόγω συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
Μετεωρολογικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Σύμβασης του Παγκόσμιου 
Μετεωρολογικού Οργανισμού. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Μετεωρολογικής Υπηρεσίας και τα 
στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο Παγκόσμιος Μετεωρολογικός 
Οργανισμός ιδρύθηκε το 1947, με στόχο το συντονισμό των προσπαθειών σε 
παγκόσμιο επίπεδο για τη βελτίωση των μετεωρολογικών και κλιματικών υπηρεσιών.   

 Συγκεκριμένα, οι σκοποί του Παγκόσμιου Μετεωρολογικού Οργανισμού, όπως 
αυτοί αναφέρονται στη σύμβαση, είναι οι ακόλουθοι: 
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1. Η διευκόλυνση της συνεργασίας σε παγκόσμιο επίπεδο για δημιουργία δικτύων 
σταθμών για την πραγματοποίηση μετεωρολογικών παρατηρήσεων, καθώς και 
άλλων υδρολογικών και γεωφυσικών παρατηρήσεων που σχετίζονται με τη 
μετεωρολογία και η προώθηση της ίδρυσης και της συντήρησης κέντρων που 
θα είναι επιφορτισμένα με την παροχή μετεωρολογικών και συναφών 
υπηρεσιών. 

2. Η προώθηση της ίδρυσης και της συντήρησης των συστημάτων για την ταχεία 
ανταλλαγή μετεωρολογικών και σχετικών με αυτές πληροφοριών. 

3. Η προώθηση της τυποποίησης των μετεωρολογικών και σχετικών με αυτές 
παρατηρήσεων και η εξασφάλιση της ενιαίας δημοσίευσης των παρατηρήσεων, 
καθώς και των στατιστικών στοιχείων. 

4. Η προώθηση για εφαρμογή της μετεωρολογίας στην αεροπλοΐα, στη 
ναυσιπλοΐα, στα συσχετιζόμενα με το νερό και τη γεωργία προβλήματα, αλλά 
και με άλλες ανθρώπινες δραστηριότητες. 

5. Η προώθηση δραστηριοτήτων στην εφαρμογή της υδρολογίας και η προώθηση 
της συνεργασίας των μετεωρολογικών και των υδρολογικών υπηρεσιών.  

6. Η ενθάρρυνση της έρευνας και της εκπαίδευσης στη μετεωρολογία και στα 
σχετικά με αυτή γνωστικά πεδία και η προώθηση του συντονισμού των διεθνών 
παραμέτρων της έρευνας και της εκπαίδευσης. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι πλήρες μέλος 
του Παγκόσμιου Μετεωρολογικού Οργανισμού από το 1963, έπειτα από την έγκριση 
του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 7 Μαρτίου 1963, και έκτοτε εκκρεμεί η κατά 
το άρθρο 169(2) του συντάγματος κύρωση της σύμβασης σε νόμο.  Όπως επισήμανε 
στην επιτροπή, ο υπό συζήτηση προτεινόμενος κυρωτικός νόμος περιλαμβάνει όλες 
τις τροποποιήσεις που επήλθαν στο κείμενο της σύμβασης μετά την προσχώρηση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Παγκόσμιο Μετεωρολογικό Οργανισμό. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των μελών της υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του προτεινόμενου κυρωτικού νόμου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης, αφού προηγουμένως 
διαμορφωθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Σύμβασης του 
Παγκόσμιου Μετεωρολογικού Οργανισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2011». 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, αντιλαμβάνομαι, τάσσεται υπέρ και συνεπώς 
είναι ομόφωνη η τοποθέτηση των κομμάτων. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης του Παγκόσμιου 
Μετεωρολογικού Οργανισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για την 
Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία 
Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Πάμπης Κυρίτσης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η ∆εκεμβρίου 2010.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Άμυνας, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της 
αστυνομίας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του πιο πάνω νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής 
∆ημοκρατίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών, που υπογράφηκε στη Λευκωσία, στις 22 Ιανουαρίου 2010.   

 Ειδικότερα, η συμφωνία αυτή έχει ως βασικό σκοπό την κατοχύρωση της 
προστασίας των διαβαθμισμένων πληροφοριών και του υλικού που ανταλλάσσονται ή 
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παράγονται μεταξύ των δύο κρατών ή μεταξύ των δημόσιων ή/και ιδιωτικών 
οργανισμών που υπόκεινται στους αντίστοιχους νόμους των εν λόγω κρατών. 

 Σύμφωνα με όσα ανέφερε ενώπιον της επιτροπής ο εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Εξωτερικών, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Με την υπό αναφορά συμφωνία η Κύπρος και η Γαλλία προτίθενται να 
ενισχύσουν τη συνεργασία τους σε θέματα ανταλλαγής και αμοιβαίας 
προστασίας διαβαθμισμένων πληροφοριών, οι οποίες θα διαβιβάζονται μέσω 
της διπλωματικής οδού, σύμφωνα με τους εθνικούς νόμους και κανονισμούς 
του κράτους από το οποίο προέρχονται.  Την ευθύνη για το γενικό έλεγχο και 
την εφαρμογή της παρούσας συμφωνίας θα έχει η Εθνική Αρχή Ασφάλειας, η 
οποία καθορίζεται στην εν λόγω συμφωνία. 

2. Το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του το 2005 ενέκρινε την έναρξη 
διαπραγματεύσεων με τη Γαλλία για σύναψη συμφωνίας ασφάλειας 
διαβαθμισμένων πληροφοριών, καθώς και συμφωνίας στρατηγικής και τεχνικής 
συνεργασίας.  Κατά τη διάρκεια των διαπραγματεύσεων με τη Γαλλία όσο και 
με άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης διαπιστώθηκε κενό στην 
κυπριακή νομοθεσία, λόγω του ότι δεν υπήρχε εσωτερική νομοθεσία που να 
διέπει το χειρισμό διαβαθμισμένων εμπιστευτικών πληροφοριών, εξαιρουμένων 
όσων αφορούν τις διαβαθμισμένες πληροφορίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

3. Επομένως, για να καλυφθεί το πιο πάνω νομοθετικό κενό, το 2008 ψηφίστηκε 
σχετική νομοθεσία που αφορά τους κανονισμούς ασφάλειας διαβαθμισμένων 
πληροφοριών, εγγράφων και υλικού, η οποία διευρύνει τις αρμοδιότητες της 
Εθνικής Αρχής Ασφάλειας, ώστε να καλύπτει τις περιπτώσεις των εγγράφων, 
των πληροφοριών και του υλικού που δεν προέρχονται από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου κυρωτικού νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των μελών της υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του πιο πάνω νομοσχεδίου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο για την κατά νόμο κύρωση της εν λόγω συμφωνίας, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε αυτό να τιτλοφορείται ως «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για την 
Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2011». 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν επί του 
κυρωτικού νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός τάσσεται υπέρ, αντιλαμβάνομαι. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής 
∆ημοκρατίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων 
Πληροφοριών (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, και το νομοσχέδιο αυτό ψηφίζεται σε νόμο 
ομόφωνα. 

 Εδώ, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκομαι στην ευχάριστη θέση 
να σας ανακοινώσω ότι έχει τελειώσει η νομοθετική εργασία του σώματος. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα  
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί  Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2011 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.031-2011).  

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της Αναγνώρισης Γεωργικών 
Προϊόντων και Τροφίμων ως 
Εγγυημένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων 
Προϊόντων Νόμος του 2011.  
(Αρ. Φακ. 23.01.052.032-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

3. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2011 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.033-2011). 

Εσωτερικών   Εσωτερικών  

 

4. Ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

Οικονομικών Εργασίας και 
Κοινωνικών 
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.034-2011). Ασφαλίσεων 

5. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.035-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

6. Ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.036-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων   

7. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.037-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

8. Ο περί Αναγκαστικής Απαλλοτρίωσης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.038-2011). 

Εσωτερικών  Νομικών 

9. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Ηλεκτρολογικός Εξοπλισμός Χαμηλής 
Τάσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.014-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων   

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

10. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων 
Ελαστικών) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.015-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Περιβάλλοντος  

11. Οι περί του Υδατικού Έργου Κιτίου 
(Κατάργηση) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.016-2011). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

12. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Καταβλητέα ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.017-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

 Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν  
από 

Παραπέμπονται 
στην επιτροπή 

1. Ο περί  Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.002-2011). 

 

 

  

Γιάννο Λαμάρη, 
Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά και 
Ντίνο Χατζηνικόλα 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, 
Χρήστο 
Στυλιανίδη,  
Ιωνά Νικολάου και 

Εσωτερικών 
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Νίκο Τορναρίτη  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και 
Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας 

2. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.003-2011). 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Παιδείας 

Παιδείας 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα όπως τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6 στον 
κατάλογο της κατάθεσης παραπεμφθούν από κοινού στις επιτροπές Συγκοινωνιών και 
Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση;   

 Είναι ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αφορούν ποινές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 …και ο περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011.  Αντιλαμβάνομαι ότι το αίτημα στηρίζεται 
στο ότι αφορούν ποινές. 

 Υπάρχει ένσταση, κύριε Κουλία, στην από κοινού… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να πάνε από κοινού, αντιλαμβάνομαι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ο συνεταιρισμός είναι μια χαρά!  Σε τούτο το θέμα μόνο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  
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 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία, για τη συναίνεσή σας!  Τα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 
6 παραπέμπονται στις κοινοβουλευτικές επιτροπές Συγκοινωνιών και Νομικών για 
από κοινού συνεδρίαση. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.520, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι υδρίτες μεθανίου αποτελούν τη νέα μορφή ενεργειακών πόρων που 
αναδύονται στην παγκόσμια αγορά και αποκτούν ιδιαίτερο ενδιαφέρον από 
γεωπολιτικής και τεχνολογικής πλευράς.  Οι εκτιμήσεις αποθεμάτων ξεπερνούν κατά 
πολύ τις εκτιμήσεις των αποθεμάτων όλων των λοιπών συμβατικών ενεργειακών 
αποθεμάτων.  Με την υπάρχουσα εξέλιξη τεχνογνωσίας η αξιοποίηση και 
εκμετάλλευσή τους αναμένεται τα επόμενα 10-15 χρόνια να κυριαρχήσει στην 
παγκόσμια αγορά.  Υδρίτες μεθανίου έχουν εντοπίσει και εντός του ελληνικού 
υποθαλάσσιου χώρου, και ιδιαίτερα στην περιοχή του Καστελλόριζου, με τις όποιες 
γεωστρατηγικής φύσεως συνέπειες για τις πολιτικές αποφάσεις της Ελλάδας και της 
Κύπρου.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν πληροφορίες για ύπαρξη κοιτασμάτων υδρίτων 
μεθανίου στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.521, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού σε ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 
23.06.009.05.01.227 πληροφορήθηκα ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
προγραμματίζει την αντικατάσταση του υποσταθμού κατασκευής ανοικτού τύπου στον 
Άγιο Γεώργιο Λάρνακας με άλλον κλειστού τύπου, που να συνάδει με την ανάπτυξη 
της περιοχής, όταν και όποτε εξαντλήσει την ωφέλιμη ζωή του ο νυν εξοπλισμός του 
σταθμού.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να εξαντλήσει την ωφέλιμη ζωή του ο νυν 
εξοπλισμός του σταθμού στον Άγιο Γεώργιο Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.522, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην κατεχόμενη κοινότητα της Άχνας έχει ανεγερθεί 
παράνομα από τις κατοχικές αρχές κεραία τηλεπικοινωνιών.  Αυτή η ενέργεια 
αποτελεί τη συνέχεια μιας τακτικής προσπάθειας των Τούρκων να κατακτήσουν και 
τηλεπικοινωνιακά το σύνολο της κυπριακής επικράτειας.  Η κοινοτική αρχή, καθώς 
επίσης και οι κάτοικοι της Άχνας δικαιολογημένα αντιδρούν.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προτίθενται να λάβουν μέτρα 
και να προχωρήσουν σε άμεσες και αποτελεσματικές διαμαρτυρίες για το 
συγκεκριμένο περιστατικό και αν υπάρχει σχεδιασμός για την αντιμετώπιση της 
τηλεπικοινωνιακής διείσδυσης των τουρκικών εταιρειών στην Κύπρο.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.523, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, ενεργώντας ως 
πολεοδομική αρχή, απέρριψε το αίτημα του σωματείου “Ευαγόρας Παλληκαρίδης” 
Αγίων Τριμιθιάς για ανέγερση ιδιόκτητου εντευκτηρίου για τα μέλη του.  Το γεγονός 
αυτό δημιουργεί σοβαρά προβλήματα λειτουργίας στο σύλλογο, ο οποίος αποτελεί 
ενεργητικό κύτταρο για την κοινότητα και κοιτίδα υγιούς απασχόλησης των νέων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να επανεξετάσει το δίκαιο αίτημα του συλλόγου 
Ευαγόρα Παλληκαρίδη Αγίων Τριμιθιάς Λευκωσίας για απόκτηση ιδιόκτητου χώρου 
εντευκτηρίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.524, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω παρατηρήσει ότι τα προϊόντα που εισάγονται από τρίτες χώρες και 
πωλούνται στην Κύπρο δεν έχουν όλα ορθή σήμανση για τον τόπο προέλευσής τους.  
Η ανεπαρκής ή παραπλανητική σήμανση έχει οδηγήσει πολλές φορές σε προβλήματα 
υγείας και ασφάλειας των καταναλωτών.  Επίσης, οδήγησε κάποιες μη ευρωπαϊκές 
χώρες στο να περιορίσουν το εμπόριό τους σε ορισμένες μόνο χώρες της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η σήμανση για τη χώρα προέλευσης (“Made in”) είναι σήμερα 
υποχρεωτική μόνο για κάποια αγροτικά προϊόντα.  Σύμφωνα με έκθεση της 
Επιτροπής ∆ιεθνούς Εμπορίου του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, η σαφής σήμανση στα 
προϊόντα για τη χώρα προέλευσής τους είναι απαραίτητη προϋπόθεση, προκειμένου 
να μπορούν οι καταναλωτές να λαμβάνουν αποφάσεις βασισμένες στην ορθή 
πληροφόρηση, αλλά και να προστατεύονται έναντι των ενδεχόμενων κινδύνων για την 
υγεία, έναντι των προϊόντων απομίμησης και του αθέμιτου ανταγωνισμού. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να καταθέσει νομοσχέδιο που να καθιστά 
υποχρεωτική τη σήμανση για τη χώρα προέλευσης (“Made in”) όχι μόνο στα αγροτικά 
προϊόντα, αλλά και σε προϊόντα όπως υφάσματα, φαρμακευτικά είδη, εργαλεία, 
έπιπλα κ.τ.λ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.525, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι περισσότερες από 100 000 γυναίκες σε όλη την 
Ευρωπαϊκή Ένωση έχουν λάβει επίσημη προστασία με βάση την εθνική νομοθεσία 
των χωρών τους, επειδή αποτελούν θύματα βίας.  Όπως πληροφορήθηκα, πολλές 
χώρες επιθυμούν να επεκτείνουν την προστασία σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης 
μέσω μιας ευρωπαϊκής εντολής προστασίας την οποία θα εκδίδει κάθε κράτος μέλος, 
αλλά θα αναγνωρίζεται πανευρωπαϊκά, ώστε το θύμα να προστατεύεται σε όποιο 
κράτος μέλος και αν βρεθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η Κύπρος είναι σε θέση να παρέχει προστασία σε θύματα 
εγκληματικών ενεργειών τα οποία μετοικούν στην Κύπρο από άλλο κράτος μέλος της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και τα οποία έχουν λάβει επίσημη προστασία με βάση την 
εθνική νομοθεσία των χωρών τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.526, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω δεχθεί παράπονα ότι μετά από πρόσφατες εργασίες για ολοκλήρωση 
του δικτύου πεζοδρομίων στα όρια του δήμου Λάρνακας -και συγκεκριμένα στην 
περιοχή Αγίου Λαζάρου- έχουν επηρεαστεί τόσο οι φυσικές κατωφέρειες των δρόμων 
όσο και η απορροφητικότητα των οχετών ομβρίων υδάτων.  Αποτέλεσμα των 
αλλαγών που έχουν προκύψει ήταν το να πλημμυρίσουν σπίτια και υποστατικά στην 
αρχή αυτού του μήνα λόγω των βροχών και της μη ικανοποιητικής λειτουργίας του 
δικτύου οχετών ομβρίων υδάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι καταγγελίες αυτές και κατά πόσο πλημμύρισαν 
υποστατικά είτε λόγω κατασκευαστικών λαθών είτε λόγω αμέλειας των αρμόδιων 
αρχών να καθαρίσουν εγκαίρως τους οχετούς ομβρίων υδάτων.  Παράλληλα, 
παρακαλώ όπως ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που έχουν 
ληφθεί, για να αποφευχθεί η επανάληψη των προβλημάτων που προέκυψαν, καθώς 
και για το κατά πόσο οι επηρεαζόμενοι πολίτες θα λάβουν οποιαδήποτε αποζημίωση 
για τις ζημιές που έχουν υποστεί οι περιουσίες τους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.527, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Τουρκία έχει κηρύξει το 2011 έτος της λεγόμενης 
“Τουρκικής ∆ημοκρατίας της Βόρειας Κύπρου”.  Κατά τη διάρκεια αυτού του έτους η 
Τουρκία αποφάσισε να προωθήσει την κατεχόμενη Κύπρο ως τουριστικό προορισμό.  
Σημειώνεται ότι το αντίστοιχο πρόγραμμα για το 2010, το οποίο η Τουρκία είχε κηρύξει 
“Έτος της Τουρκίας”, σημείωσε εξαιρετική επιτυχία, αφού πολλές χώρες υιοθέτησαν 
επισήμως τις εκδηλώσεις και συνεργάστηκαν δυναμικά με την Τουρκία στην 
οργάνωση και επιτυχία τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προτίθεται να λάβει προληπτικά μέτρα για την αντιμετώπιση των 
τουρκικών ενεργειών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.528, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να μισθώσει υπηρεσίες παιδονευρολόγου, 
επειδή ο παιδονευρολόγος με τον οποίο συνεργαζόταν το Μακάρειο Νοσοκομείο 
πρόσφατα έχει αποβιώσει, και κατά πόσο θα συνεχίσει το νοσοκομείο να παραχωρεί 
τις επαναληπτικές συνταγές μέχρι τότε, καθώς σε αντίθετη περίπτωση η περίοδος 
αναμονής για εξέταση θα ξεπερνά τον ένα χρόνο και θα προκαλέσει ανυπέρβλητα 
προβλήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.529, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Το 2004 ψηφίστηκε ο Νόμος αρ. 229(Ι)2004, που προνοούσε την υποβολή 
αίτησης στους κατά τόπους επάρχους από αγοραστές οικοδομών, για έκδοση ειδικού 
πιστοποιητικού έγκρισης για οικοδομές στις οποίες λόγω ορισμένων παρατυπιών δεν 
μπορούσε να δοθεί τελική έγκριση, να εγκριθεί έκδοση τίτλου και τιτλοποίηση.  
Σκοπός του νόμου ήταν η έκδοση τίτλων και η τιτλοποίηση χιλιάδων αγορών 
οικοδομών (σε αγοραστές εσωτερικού και εξωτερικού) που εκκρεμούσαν για χρόνια 
και η προσκόμιση εσόδων στο κράτος.  Όλοι οι αιτητές πλήρωσαν με την υποβολή 
αίτησής τους, σύμφωνα με το νόμο, τέλος που καθορίστηκε τότε στις £250. 



 35

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα σε παγκύπριο και επαρχιακό επίπεδο: 

1. Πόσες αιτήσεις υποβλήθηκαν στις κατά τόπους επαρχιακές διοικήσεις; 

2. Για πόσες οικοδομές εγκρίθηκε η έκδοση ειδικού πιστοποιητικού έγκρισης; 

3. Για πόσες οικοδομές εκδόθηκαν ειδικά πιστοποιητικά έγκρισης; 

4. Για πόσες οικοδομές εκδόθηκαν τίτλοι ιδιοκτησίας από το Κτηματολόγιο, μετά 
την έκδοση ειδικού πιστοποιητικού έγκρισης; 

5. Για πόσες οικοδομές έγιναν μεταβιβάσεις τίτλων στους αγοραστές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.530, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι λάμπες της πόλης εμποδίζουν τη διάσπαση των 
ρυπογόνων ουσιών που μαζεύονται στη διάρκεια της ημέρας μέχρι και σε ποσοστό 
7%, σύμφωνα με προκαταρκτικά πορίσματα μελέτης επιστημόνων της Αμερικανικής 
Εθνικής Ωκεανογραφικής και Ατμοσφαιρικής Υπηρεσίας, καθώς και του 
Πανεπιστημίου του Κολοράντο.  Συγκεκριμένα, τα φώτα της πόλης καταστρέφουν 
σημαντικές ποσότητες από τα υπάρχοντα στον αέρα νιτρικά ιόντα, τα οποία θα 
επενεργούσαν, αν δεν είχαν καταστραφεί, στη διάλυση των μολυσμένων αερίων από 
αυτοκίνητα και καπνοδόχους, που συσσωρεύονται στη διάρκεια της ημέρας.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχουν στοιχεία που αφορούν την κατάσταση στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.531, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το 2003 υπογράφτηκε διακρατική συμφωνία μεταξύ Κύπρου και Γαλλίας.  
Σύμφωνα με πληροφορίες, η συμφωνία αυτή ήταν ευρέος φάσματος και κάλυπτε 
πληθώρα θεμάτων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο η συμφωνία προέβλεπε τη δυνατότητα διενέργειας ερευνών στην 
αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου για τον εντοπισμό 
υδρογονανθράκων. 

2. Κατά πόσο προέβλεπε τη δυνατότητα συμπράξεων για τη συνεκμετάλλευση 
πιθανών κοιτασμάτων. 

3. Κατά πόσο προέβλεπε την ανάπτυξη στρατιωτικής συνεργασίας και, αν ναι, σε 
ποιο επίπεδο έχει προχωρήσει η συνεργασία αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.532, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχει κατατεθεί πρόσφατα, κατά τη διάρκεια εκδήλωσης στη Λάρνακα, 
εισήγηση από το γνωστό εκτιμητή ακινήτων και διαχειριστή έργων ανάπτυξης Αντώνη 
Λοΐζου πρόταση για κατασκευή στην περίμετρο της μεγάλης αλυκής της Λάρνακας 
ποδηλατοδρόμου.    
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο υπάρχει σχεδιασμός ή πρόθεση για την κατασκευή ενός τέτοιου 
ποδηλατοδρόμου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.533, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προβλέπεται, μέσα στα πλαίσια των μεταρρυθμίσεων για 
την τοπική αυτοδιοίκηση, η σύσταση μόνιμων συμβουλίων πρόληψης της 
παραβατικότητας σε κάθε δήμο, έτσι ώστε να αντιμετωπιστούν φαινόμενα 
παραβατικότητας.  Σε αυτά, πέραν των συναρμόδιων δημοτικών και κρατικών 
υπηρεσιών, θα μπορούσαν να συμμετέχουν επίσης και μη κυβερνητικές οργανώσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.534, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η ανακατασκευή και ανάπλαση των κεντρικών πλατειών στην Αθηένου είναι 
έργο ζωτικής σημασίας για το δήμο, το οποίο εκκρεμεί εδώ και χρόνια. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Σε ποια φάση βρίσκεται η υλοποίηση του έργου; 

2. Έχουν ξεπεραστεί τα προβλήματα που υπήρχαν; 

3. Πότε αναμένεται να ξεκινήσουν τα κατασκευαστικά έργα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.535, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Λάρνακα ως η τρίτη σε μέγεθος πόλη της Κύπρου, με πολύ αξιόλογη 
πνευματική και εκπαιδευτική παράδοση, διεκδικεί την εγκατάσταση τριτοβάθμιου 
εκπαιδευτικού ιδρύματος ή πανεπιστημιακής σχολής.  Όπως είχα παλαιότερα 
επισημάνει σε σχετική συζήτηση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, η Κύπρος, παρότι διαθέτει έναν από τους μεγαλύτερους στον κόσμο 
εμπορικούς στόλους, δεν έχει μια ναυτική ακαδημία που να προετοιμάζει 
επαγγελματικά αξιωματικούς για το εμπορικό μας ναυτικό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχει σχεδιασμός για την ίδρυση και λειτουργία στην Κύπρο ναυτικής 
ακαδημίας; 

2.  Υπάρχει πρόθεση μια τέτοια ναυτική ακαδημία να εγκατασταθεί στη Λάρνακα;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.536, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Στην Κύπρο το νερό είναι πολύτιμο αγαθό.  Στα επόμενα χρόνια εκτιμάται ότι 
θα μειωθεί η συχνότητα των βροχών και θα ενταθούν τα ακραία καιρικά φαινόμενα.  
∆εν είναι λίγες εξάλλου οι φορές που οι αστικές κυρίως περιοχές αντιμετωπίζουν 
φαινόμενα πλημμυρών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο: 
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1. υπάρχει ενιαία πολιτική αειφόρου διαχείρισης των ομβρίων υδάτων για 
αποφυγή πλημμυρών και αξιοποίησή τους, 

2. οι αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους έχουν προχωρήσει στην εκπόνηση ενιαίου 
σχεδίου διαχείρισης ομβρίων υδάτων, στο οποίο να στηρίζονται οι λειτουργοί 
που εξετάζουν τις αιτήσεις για σκοπούς έκδοσης αδειών οικοδομής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.537, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πρόσφατα ο δήμαρχος Λάρνακας μας ενημέρωσε ότι, μετά από σύσκεψη που 
πραγματοποιήθηκε στο γραφείο του, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού είναι 
έτοιμος να καταθέσει στο Υπουργικό Συμβούλιο πρόταση για την εγκατάσταση της 
έδρας του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΑΠΚ) στη Λάρνακα. 

 ∆εδομένου ότι, όπως έχουμε πληροφορηθεί, η προσωρινή διοικούσα επιτροπή 
του ΑΠΚ προχώρησε στην ενοικίαση μεγάλου κτιρίου στην περιοχή Λατσιών για τη 
στέγαση των υπηρεσιών του, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο υπάρχει όντως η πολιτική βούληση για την εγκατάσταση του ΑΠΚ 
στη Λάρνακα. 

2. Κατά πόσο έχει κατατεθεί σχετική πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο και ποια 
τα μέτρα που λαμβάνονται προς την κατεύθυνση αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.538, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις συγκεκριμένες πρωτοβουλίες, εκδηλώσεις και δραστηριότητες 
με τις οποίες σκοπεύει να τιμήσει στην Κύπρο τη μνήμη του μεγάλου λογοτέχνη 
Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη, του οποίου στις 3 Ιανουαρίου συμπληρώθηκαν 100 
χρόνια από το θάνατό του, καθώς επίσης και τη μνήμη του δεύτερου νομπελίστα μας 
Οδυσσέα Ελύτη, του οποίου φέτος το Νοέμβριο συμπληρώνονται 100 χρόνια από τη 
γέννησή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.539, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ανώτερο Ξενοδοχειακό Ινστιτούτο (ΑΞΙΚ) αναζητεί 
χώρο για την ανέγερση ιδιόκτητων κτιρίων που θα στεγάσουν τις δραστηριότητές του.  
∆εδομένου ότι οι φορείς της Λάρνακας εδώ και χρόνια διεκδικούν την εγκατάσταση 
στην πόλη τριτοβάθμιου εκπαιδευτικού ιδρύματος ή πανεπιστημιακής σχολής, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο συνηγορεί στην εγκατάσταση του ΑΞΙΚ στην πόλη της Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.540, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις διευθετήσεις που γίνονται, ώστε, με την επάνοδο κατά τις 
αρχές του 2011 των δύο ιατρών που έχει στείλει το Υπουργείο Υγείας για εξειδίκευση 
στην παιδοκαρδιολογία, να είναι έτοιμη για επαναλειτουργία η Παιδοκαρδιολογική 
Κλινική στο Νοσοκομείο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ΙΙΙ από πλευράς σύγχρονου 
εξοπλισμού και στελέχωσης.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.541, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Υπάρχει ένας ουσιαστικός αριθμός ασθενών που λόγω της φύσης της 
ασθένειάς τους αναγκαστικά πρέπει να πηγαίνουν στο εξωτερικό για ιατρική 
παρακολούθηση και θεραπεία κάθε χρόνο.  Η εφαρμογή των κριτηρίων του 
υφιστάμενου Σχεδίου Παροχής Οικονομικής Αρωγής για υπηρεσίες που δεν 
προσφέρονται στο δημόσιο τομέα στις περιπτώσεις αυτές προϋποθέτει σημαντική 
οικονομική επιβάρυνση για τον ασθενή.    

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει πρόθεση να τεθούν ειδικά οικονομικά κριτήρια για αυτή 
την ομάδα των ασθενών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.542, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Την περίοδο αυτή βρίσκεται σε εξέλιξη η κατασκευή του πάρκου επί του 
περιμετρικού δρόμου της αλυκής προς το αεροδρόμιο Λάρνακας, που θα είναι 
αφιερωμένο στην ΕΛ∆ΥΚ.  ∆ίπλα ακριβώς από το χώρο του πάρκου υπάρχουν 
παλαιές αποθήκες του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, στις οποίες φυλάσσονται 
διάφορα υλικά και άλλα αντικείμενα, η παρουσία των οποίων δε συνάδει με την 
αναβαθμισμένη αισθητική του χώρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Υπάρχει προγραμματισμός για τη μετακίνηση των αποθηκών αυτών; 

2. Υπάρχει σχεδιασμός για την επέκταση του πάρκου στο χώρο τον οποίο 
καταλαμβάνουν σήμερα οι παρακείμενες αποθήκες του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων; 

3. Ποια τα χρονοδιαγράμματα αποπεράτωσης της ανάπλασης και παράδοσης του 
πάρκου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.543, ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποιο λόγο δεν έχει υλοποιηθεί μέχρι σήμερα η απόφαση για την ανέγερση 
του νέου ∆ημοτικού Σχολείου Περβολιών; 

2. Πότε προγραμματίζεται η έναρξη και ολοκλήρωση του πιο πάνω έργου; 

3. Ποιο το προβλεπόμενο κόστος;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.544, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους σε ερώτησή μου με αρ. 
23.06.009.05.01.246 πληροφορήθηκα ότι στις μετρήσεις συγκέντρωσης 
εκπεμπόμενων ρύπων που έγιναν στον Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας 
διαπιστώθηκαν υπερβάσεις των ορίων εκπομπής οξιδίων του αζώτου.  Όπως 
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πληροφορήθηκα, ο διευθυντής του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας εισηγήθηκε τη 
λήψη ποινικών μέτρων εναντίον της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η εκδίκαση της ποινικής υπόθεσης που καταχωρίστηκε στο 
Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας για τις παραβιάσεις αυτές έχει ολοκληρωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.545, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να σχεδιάσει και να 
υλοποιήσει πρόγραμμα εμπλουτισμού της κυπριακής χλωρίδας με μελισσοκομικά 
φυτά, τα οποία θα ωφελήσουν τόσο το φυσικό περιβάλλον όσο και το μελισσοκομικό 
κλάδο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.546, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τη μεθοδολογία που τηρήθηκε για τον τρόπο αξιολόγησης 
των αιτήσεων, ως βιώσιμων ή μη βιώσιμων, του καθεστώτος 1.5.1 που υποβλήθηκαν 
το 2008, κατηγορίας Β, του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, που 
αφορούσαν την καλλιέργεια αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών, ως επίσης και 
πόσες αιτήσεις αξιολογήθηκαν ως βιώσιμες και πόσες ως μη βιώσιμες στην κατηγορία 
Β που αφορούσαν την καλλιέργεια αποκλειστικά και μόνο αρωματικών και 
φαρμακευτικών φυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.547, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προωθεί ή επεξεργάζεται προγράμματα για πρόληψη και 
καταπολέμηση του φαινομένου της ερημοποίησης και, εάν ναι, ποια είναι τα κίνητρα 
που δίνει στους επαγγελματίες γεωργούς, για να μετατρέπουν χέρσα γη σε 
καλλιεργήσιμη με αρωματικά και φαρμακευτικά φυτά του τόπου μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.548, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει σχέδιο για ανάπτυξη και ολοκληρωμένη 
εκμετάλλευση-διαχείριση της καλλιέργειας των αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών 
της Κύπρου και ποια κίνητρα δίδονται σε επαγγελματίες γεωργούς για την ανάπτυξη 
του τομέα αυτού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.549, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πολιτική από πλευράς του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για ταυτοποίηση του κυπριακού δυόσμου, τι έχει 
γίνει μέχρι σήμερα και τι προτίθεται να πράξει στο εξής ως προς το θέμα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.550, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πολιτική από πλευράς του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος για την προώθηση καινοτόμων μεθόδων 
καλλιέργειας, όπως η αεροπονία, και ποια κίνητρα δίδει σε επαγγελματίες γεωργούς 
που θα ήθελαν να εφαρμόσουν τέτοιες μεθόδους παραγωγής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.551, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.1013 
πληροφορήθηκα ότι εξετάζεται το θέμα διασύνδεσης των φραγμάτων της επαρχίας 
Πάφου (Ασπρόκρεμμου, Ευρέτου και Κανναβιούς) με το Νότιο Αγωγό μέσω του 
φράγματος Αρμίνου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν γίνει οι απαραίτητες μελέτες για την επίτευξη της 
διασύνδεσης των φραγμάτων και ποια τα πορίσματα των μελετών αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.552, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην απάντηση του Υπουργού Οικονομικών κ. Χαρίλαου Σταυράκη, 
ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2010, στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.05.01.132, 
πληροφορήθηκα ότι το θέμα δημοσίευσης των αποτελεσμάτων γραπτών εξετάσεων 
ονομαστικά αντί με τον αριθμό πολιτικής ταυτότητας έχει τεθεί στην Επίτροπο 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, η οποία έχει την ευθύνη 
δημοσίευσης των αποτελεσμάτων γραπτών εξετάσεων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η διερεύνηση του θέματος και ποιες είναι οι 
απόψεις της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.553, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Στην απάντηση που έλαβα από την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλα Χαραλάμπους, ημερομηνίας 25 Ιουνίου 2010, στην 
ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.1023 πληροφορήθηκα ότι ο περί Νοητικά 
Καθυστερημένων Ατόμων Νόμος βρισκόταν σε διαδικασία εκσυγχρονισμού.  
Συγκεκριμένα, πληροφορήθηκα ότι είχε ολοκληρωθεί η διαδικασία ετοιμασίας 
τροποποιητικού νομοσχεδίου και το νομοσχέδιο βρισκόταν στη Νομική Υπηρεσία για 
νομοτεχνική επεξεργασία.  Στόχος, όπως αναφέρθηκε στην απάντηση της υπουργού, 
ήταν η προώθηση της ψήφισής του στη Βουλή των Αντιπροσώπων μέσα στο 2010.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί η κατάθεση του εν λόγω 
νομοσχεδίου στη Βουλή και πότε αναμένεται να κατατεθεί.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.527, ημερομηνίας 17 

Νοεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 



 41

«Θέμα:  Λόγοι μη κατασκευής δρόμου στην κοινότητα Επισκοπής 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.527, ημερ. 20/11/2009, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Το τουρκοκυπριακό τεμάχιο στο οποίο γίνεται αναφορά, με αρ. 463, Φ./Σχ. LV 
ΙΙΙ/5, στην κοινότητα Επισκοπής, στο οποίο λειτουργεί επαγγελματικό 
υποστατικό, εφάπτεται του παλαιού υπεραστικού δρόμου Λεμεσού-Πάφου, ο 
οποίος εμπίπτει στη δικαιοδοσία του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, κατά μήκος 
20μ. περίπου. Η εν λόγω προσπέλαση προς το τεμάχιο αποτέλεσε και το 
απαιτούμενο νομικό έρεισμα για την έκδοση της αντίστοιχης πολεοδομικής, 
αλλά και οικοδομικής άδειας. 

(β) Η αρμόδια Πολεοδομική Αρχή στην αντίστοιχη άδεια σημείωσε προτεινόμενη 
ρυμοτομία, κατά μήκος του υπό αναφορά δρόμου, με σκοπό τη διαπλάτυνση / 
βελτίωσή του. Με βάση τους όρους που διαλαμβάνει η χορηγηθείσα άδεια, την 
υποχρέωση υλοποίησης των έργων διαπλάτυνσης του δρόμου έχει ο 
επωφελούμενος της εν λόγω πολεοδομικής άδειας, ο οποίος οφείλει «να 
διαμορφώσει σύμφωνα και προς ικανοποίηση της αρμόδιας Τοπικής Αρχής, το 
(προτεινόμενο) οδικό δίκτυο» που επηρεάζει το τεμάχιο. 

2. Παραμένω   στη   διάθεσή   σας   για   οποιαδήποτε   διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1354, 
ημερομηνίας 2 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 

Άριστου Αριστοτέλους 

«Ρυμούλκηση Οχημάτων από τους χώρους στάθμευσης των Αερολιμένων Λάρνακας 
και Πάφου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με βάση τη Συμφωνία Παραχώρησης που έχει τεθεί σε ισχύ τον Μάιο του 
2006, η Ανάπτυξη και ∆ιαχείριση των Αερολιμένων έχει ανατεθεί στην Hermes 
Airports Ltd (“Hermes”), η οποία σύμφωνα με τις πρόνοιες της Συμφωνίας έχει το 
αποκλειστικό δικαίωμα παροχής Υπηρεσιών και Λειτουργίας των Αερολιμένων. 

2.   Σε σχετική γνωμάτευση που έχει εξασφαλισθεί για το σκοπό αυτό, ο Γενικός 
Εισαγγελέας, αναφέρει ότι δυνάμει της Συμφωνίας Παραχώρησης, η Hermes Airports 
Ltd., προβαίνει στις δέουσες ενέργειες αναφορικά με την εύρυθμη λειτουργία τους. 
Μεταξύ αυτών των ενεργειών περιλαμβάνεται και η ρυμούλκηση οχημάτων, τα οποία 
βρίσκονται παράνομα σταθμευμένα στους χώρους διαχείρισης από την Hermes 
Airports Ltd. 

3.  Η παράνομη στάθμευση εντός του χώρου του Αερολιμένα και παρά την 
πολιτική της δωρεάν στάθμευσης για διάρκεια 20 λεπτών που εφαρμόζεται, πέραν της 
καταστρατήγησης προνοιών του Κώδικα Οδικής Κυκλοφορίας, προκαλεί προβλήματα 
στην οδική ασφάλεια και ροή των οχημάτων που διέρχονται το χώρο και 
παρεμποδίζουν την ομαλή λειτουργία του Αερολιμένα. 

4.  Επισημαίνεται επίσης, ότι το κόστος το οποίο καλείται να καταβάλει ο 
παραβάτης δεν αποτελεί εξώδικο πρόστιμο ή ποινή, αλλά αποτελεί κάλυψη των 
εξόδων που έχει η Hermes και αφορούν, σύμφωνα με πληροφορίες που μας έχει 
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δώσει, έξοδα ρυμούλκησης, φύλαξης του χώρου παραμονής των οχημάτων, καθώς 
και διοικητικά έξοδα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.099, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
εξής: 

1. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων 
διευθέτησε συνάντηση στο Γραφείο του Επαρχιακού Μηχανικού Λάρνακας με τον 
Βουλευτή κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη στις 25.10.2010. 

2. Στη συνάντηση εκείνη, ο Επαρχιακός Μηχανικός Λάρνακας, κ. Χριστοφίδης, 
διευκρίνισε ότι η τοποθέτηση των πλακών πεζοδρομίων που αφορούν στην 
εξυπηρέτηση των τυφλών ατόμων γίνεται με βάση ειδικά κατασκευαστικά σχέδια του 
Τμήματος που έχουν εκπονηθεί με τις ∆ιεθνείς Προδιαγραφές. 

3. Ο κ. Χριστοφίδης ανέφερε ότι οι Λεωφόροι που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα 
του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων κατασκευάζονται σύμφωνα με τις εν λόγω 
προδιαγραφές και πραγματοποιούνται σχετικές επιθεωρήσεις όλων των περιπτώσεων 
που αφορούν την τοποθέτηση των συγκεκριμένων πλακών σε αυτές, για εντοπισμό 
και επιδιόρθωση πιθανής κακοτεχνίας. 

4. Ο κύριος Χατζηγιάννης εξέφρασε την ικανοποίησή του με τις διευκρινήσεις που 
δόθηκαν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.151, ημερομηνίας 7 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2010 σχετικά με 
την πιο πάνω ερώτηση και σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Όσον αφορά τον αριθμό των παιδιών με ASD (∆ιαταραχές Αυτιστικού 
Φάσματος) που υπάρχουν στην Κύπρο δυστυχώς δεν υπάρχουν ακριβή στοιχεία, 
διότι δεν έχει γίνει ακόμα επιδημιολογική έρευνα στην Κύπρο για το θέμα αυτό. Κατά 
το έτος 2008 κατατέθηκε κοινή ερευνητική πρόταση των Υπηρεσιών μας, του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και του Κυπριακού Παιδονευρολογικού 
Ινστιτούτου προς το ΙΠΕ για διεξαγωγή σχετικής έρευνας παγκύπριας εμβέλειας αλλά 
δυστυχώς απορρίφθηκε. 

 Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας Παιδιών και Εφήβων προσφέρουν προς τα 
άτομα αυτά μέχρι ηλικίας 17 χρονών τις πιο κάτω υπηρεσίες: 

• ∆ιαγνωστική αξιολόγηση από παιδοψυχίατρο η/και Κλινικό Ψυχολόγο σε 
συνεργασία με άλλους ειδικούς π.χ. παιδονευρολόγο, γενετιστή κτλ και 
συμβουλευτική στήριξη των γονιών σε θέματα χειρισμού των παιδιών τους. 

• Παιδοψυχιατρική παρακολούθηση των παιδιών ή των εφήβων ανά τακτά 
χρονικά διαστήματα μέχρι την συμπλήρωση του 17ου χρόνου ηλικίας. 

• Φαρμακευτική κάλυψη στις περιπτώσεις που κρίνεται αναγκαίο να γίνει. 
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•  Συντονισμός και συμμετοχή τους σε συναντήσεις ανά τακτά χρονικά 
διαστήματα των ειδικών που ασχολούνται με το παιδί ή τον έφηβο στο δημόσιο 
ή ιδιωτικό τομέα (δάσκαλοι, ειδικός παιδαγωγός, λογοθεραπευτής, εξελικτικός 
ψυχολόγος, εργοθεραπευτής, μουσικοθεραπευτής κ.τ.λ.). 

• Συμμετοχή κλινικών ψυχολόγων των υπηρεσιών μας στις επαρχιακές 
επιτροπές ειδικής εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας, στις οποίες 
συζητούνται και οι περιπτώσεις των παιδιών αυτών και αποφασίζεται η μορφή 
εκπαιδευτικής βοήθειας που χρειάζεται να πάρουν τα παιδιά στο σχολικό 
πλαίσιο. 

•  Συμμετοχή της Επιστημονικής Συντονίστριας των υπηρεσιών μας στην 
Κεντρική Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και εκπαίδευσης όπου εξετάζεται η μορφή 
βοήθειας σε δύσκολες περιπτώσεις, η περαιτέρω πολιτική εκπαιδευτικής και 
ψυχοσυναισθηματικής στήριξης των ατόμων με ειδικές ανάγκες στα οποία 
εντάσσονται τα άτομα με αυτισμό. 

• Ετοιμάζονται σχετικές ιατρικές εκθέσεις που είναι αναγκαίες για το Τμήμα 
Κοινωνικής Ευημερίας, ώστε να επιδοτεί τα παιδιά και τους έφηβους με 
αυτισμό με σχετικό μηνιαίο επίδομα. 

 Τέλος, οι 4 λειτουργοί των υπηρεσιών μας με εβδομαδιαίο εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα, εκπαιδεύονται εντός της προσεχούς εβδομάδας στη διεξαγωγή της 
διαγνωστικής δοκιμασίας ADOS που είναι διεθνώς αναγνωρισμένη για τον ακριβή 
εντοπισμό και κατηγοριοποίηση των ατόμων με ASD, από Ελλαδίτη εκπαιδευτή. Ήδη 
οι Υπηρεσίες έχουν αγοράσει το σχετικό διαγνωστικό εργαλείο. Οι διαγνωστικές μας 
συνεπώς υπηρεσίες προς το παιδικό αυτό πληθυσμό αναβαθμίζονται σημαντικά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.224, ημερομηνίας 28 
Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.224, η οποία αποστάληκε με επιστολή 
σας ημερομηνίας 6/10/2010, και έχω οδηγίες από τον Υπουργό Εσωτερικών να σας 
ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο Οικισμός Στέγασης Εκτοπισθέντων Άγιος Γεώργιος II που βρίσκεται στην 
ενορία Σωτήρος του ∆ήμου Λάρνακας έχει ανεγερθεί σε γη Τ/Κ ιδιοκτησίας που 
δεν έχει απαλλοτριωθεί. Στον υπό αναφορά Οικισμό έχουν ανεγερθεί τόσο 
κατοικίες όσο και πολυκατοικίες, αλλά στην οδό Κομοτηνής έχουν ανεγερθεί 
μόνο κατοικίες. 

(β)  ∆εδομένου ότι οι οικιστικές μονάδες του πιο πάνω Οικισμού έχουν ανεγερθεί σε 
γη Τ/Κ ιδιοκτησίας δεν είναι δυνατό να εκδοθούν τίτλοι ιδιοκτησίας και ως εκ 
τούτου θα παραχωρηθούν στους δικαιούχους κατόχους των κατοικιών αυτών 
Πιστοποιητικά Μίσθωσης, με στόχο τη διασφάλιση της φερεγγυότητας τους. Οι 
υπό αναφορά κατοικίες περιλαμβάνονται στο πρόγραμμα έκδοσης 
Πιστοποιητικών Μίσθωσης και εκτιμάται ότι τους πρώτους μήνες του 2011 θα 
μπορούν να παραχωρηθούν τα Πιστοποιητικά Μίσθωσης στους δικαιούχους 
εκτοπισθέντες που κατέχουν τις εν λόγω κατοικίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.240, ημερομηνίας 28 
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Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.240 ημερ. 
28/9/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Υγείας 
σε συνεργασία με το Συμβούλιο Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων, Τεχνολόγων 
Τροφίμων και ∆ιαιτολόγων και το Σύνδεσμο ∆ιαιτολόγων προχώρησε με την ετοιμασία 
τροποποιητικού Νομοσχεδίου για τον περί Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων και 
∆ιαιτολόγων Νόμο. 

2.   Το τροποποιητικό νομοσχέδιο έχει σταλεί στις 23/12/2010 στο Υπουργικό 
Συμβούλιο για έγκριση και στην συνέχεια θα κατατεθεί στην Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ψήφισή του σε Νόμο. Σκοπός του Νομοσχεδίου είναι ο 
εκσυγχρονισμός του βασικού νόμου σε σχέση με τους ορισμούς που 
χρησιμοποιούνται, η συμπερίληψη στο Νόμο του επαγγέλματος του διατροφολόγου 
και ο πληρέστερος καθορισμός των καθηκόντων και προσόντων των τριών κλάδων 
που αφορά ο Νόμος, δηλαδή των διαιτολόγων, κλινικών διαιτολόγων και 
διατροφολόγων. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.268, ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.268 και 
ημερομηνία 21/10/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκη, για τα γήπεδα γκολφ, για να σας πληροφορήσω, μετά από 
διερεύνηση του θέματος με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, τα ακόλουθα: 

1. Σε ό,τι αφορά την ερώτηση για την εκμίσθωση δασικής γης που εντάσσεται στο 
δίκτυο «ΦΥΣΗ 2000» της περιοχής Κάβο Γκρέκο, θα πρέπει να ερωτηθεί 
σχετικά το αρμόδιο  Υπουργείο  που   είναι   το  Υπουργείο   Γεωργίας,   
Φυσικών   Πόρων και Περιβάλλοντος. 

2. Αναφορικά με το ερώτημα για το στάδιο αδειοδότησης δύο γηπέδων στην 
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου, διευκρινίζεται ότι εκκρεμεί στο Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως μόνο μία αίτηση για χορήγηση πολεοδομικής 
άδειας στην Επαρχία Αμμοχώστου. Συγκεκριμένα, εκκρεμεί η αίτηση με αρ. 
ΑΜΧ/153/2010 (αιτητής Agia Napa Forest Golf ltd), η οποία υποβλήθηκε στις 
23/4/2010 και αφορά εκμισθωμένη δασική γη (σε περιοχή του δικτύου «ΦΥΣΗ 
2000»). Το προτεινόμενο με την πιο πάνω αίτηση γήπεδο γκολφ προσμετρείται 
στον αριθμό των 14 γηπέδων γκολφ που προνοεί η σχετική Απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, αλλά δεν περιλαμβάνει οικιστική ή άλλη ανάπτυξη 
(μόνο τις απαραίτητες για τη λειτουργία του γηπέδου εγκαταστάσεις). Η αίτηση 
βρίσκεται υπό μελέτη και έχουν ζητηθεί από τους αιτητές, με σχετικές επιστολές 
του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως με ημερομηνίες 31/8/2010 και 
4/10/2010, επιπρόσθετα στοιχεία που αφορούν την υδροδότηση 
(ολοκληρωμένη μελέτη υδροδότησης κ.λπ.), τη Μελέτη Εκτίμησης Επιπτώσεων 
στο Περιβάλλον  (ΜΕΕΠ)  που  υποβλήθηκε  και  την  κυκλοφοριακή  
διαχείριση-οδικό δίκτυο, τα οποία ζητήθηκαν από τα αρμόδια κυβερνητικά 
Τμήματα, ώστε να είναι σε θέση να εκφέρουν τελικές απόψεις για την 
ανάπτυξη. 



 45

3. Σχετικά με την αναφορά σε δεύτερο γήπεδο γκολφ στην ελεύθερη περιοχή 
Αμμοχώστου διευκρινίζεται ότι το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με 
επιστολή του ημερομηνίας 10/5/2010 πληροφόρησε τους αιτητές ότι σε 
περίπτωση που διαφοροποιηθούν τα δεδομένα της ∆ήλωσης Ενδιαφέροντος 
(π.χ. εξασφάλιση επιπρόσθετης γης), μπορούν να αποστείλουν τα σχετικά 
στοιχεία, ώστε να ενημερωθεί η Επιτροπή Αξιολόγησης, χωρίς όμως να 
προδεσμεύεται η λήψη οποιασδήποτε απόφασης. 

4.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.287, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου, 2010 προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σχετικά με την υπ' 
αριθμόν 23.06.009.05.01.287 ερώτηση του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου και για τα 
συγκεκριμένα θέματα σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Είχαν παραχωρηθεί από το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων στους επαγγελματίες 
αλιείς δάνεια με υποθήκευση των αλιευτικών τους σκαφών στα πλαίσια του 
«Σχεδίου Αναπτύξεως Παρακτίου Αλιείας», το οποίο δημιουργήθηκε μετά την 
τουρκική εισβολή το 1974. Η ρύθμιση των χρεών των ψαράδων είχε περιληφθεί 
στο «Σχέδιο Ρύθμισης Αγροτικών Χρεών», το οποίο εγκρίθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, χωρίς τελικά να περιλαμβάνονται τα χρέη των 
επαγγελματιών ψαράδων, καθ' ότι, σύμφωνα με τη γνωμοδότηση του Εφόρου 
Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, δεν υπήρχε νομική βάση έγκρισης ενός 
τέτοιου σχεδίου. Κατόπιν τούτου το όλο θέμα βρίσκεται υπό μελέτη. 

2. Το Σχέδιο Πρόωρης Συνταξιοδότησης Αλιέων αφορούσε τη χορήγηση 
συνταξιοδοτικού επιδόματος ύψους €850 μηνιαίως σε αλιείς ηλικίας από 55 
έως 65 ετών, οι οποίοι επιθυμούσαν την πρόωρη αποχώρηση τους από το 
επάγγελμα με την προϋπόθεση ότι θα αναλάμβαναν την ευθύνη να ανεύρουν 
νεότερους διαδόχους ηλικίας 18-40 ετών. Καλύφθηκαν και οι 17 αιτητές-αλιείς, 
που πληρούσαν τα κριτήρια, αφού είχαν εξευρεθεί επιπρόσθετες πιστώσεις. Το 
ανωτέρω Σχέδιο δεν αναμένεται να επαναπροκηρυχθεί. 

3. Στα πλαίσια του Σχεδίου Χορηγιών για Επενδύσεις επί των Αλιευτικών Σκαφών 
έχουν ήδη προκηρυχθεί: α) τρεις δημόσιες προσκλήσεις κατά τα έτη 2008, 
2009 και 2010, που αφορούσαν επενδύσεις εκσυγχρονισμού των σκαφών, 
κυρίως για τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας και ασφάλειας στα σκάφη 
καθώς και β) πρόσκληση το Σεπτέμβριο του 2009 για ενέργειες, που αφορούν 
εργασίες με σκοπό τη βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης των αλιευτικών 
σκαφών. Λόγω της πλήρους απορρόφησης του προϋπολογισμού του άξονα 
σχετικά με τον αλιευτικό στόλο, έχει προωθηθεί τροποποίηση του 
Επιχειρησιακού Προγράμματος Αλιείας (ΕΠΑΛ) 2007-2013, ώστε να καταστεί 
δυνατή η επαναπροκήρυξη Σχεδίων, συμπεριλαμβανομένου και του Σχεδίου 
για εκσυγχρονισμό των αλιευτικών σκαφών. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.331, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημ. 24 Νοεμβρίου 2010, σε σχέση με 
την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα εξής: 

1. Το Τμήμα Γεωργίας, εδώ και πολλά χρόνια, ενημερώνει τους αγρότες ότι η 
δραστηριότητα του καψαλίσματος των χόρτων και των κλαδεμάτων 
απαγορεύεται. Συγκεκριμένα, σε όλες τις ενημερωτικές συγκεντρώσεις που 
πραγματοποιήθηκαν για την εφαρμογή της πολλαπλής συμμόρφωσης, τόσο 
φέτος όσο και τα προηγούμενα χρόνια, αναφερόταν ότι τα καψαλίσματα 
απαγορεύονται και ότι συστήνεται η ενσωμάτωση της ποκαλάμης και των 
χόρτων στο έδαφος. Τις εν λόγω συγκεντρώσεις έχουν παρακολουθήσει 
σχεδόν όλοι οι γεωργοί, καθώς η εφαρμογή της πολλαπλής συμμόρφωσης 
είναι απαραίτητη προϋπόθεση για την καταβολή των άμεσων επιδοτήσεων σε 
πολλά αγροπεριβαλλοντικά Μέτρα του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 
2007 - 2013. Επίσης, το Τμήμα Γεωργίας έχει εκδώσει και σχετικό ενημερωτικό 
φυλλάδιο, το οποίο έχει προωθηθεί στους παραγωγούς. 

2.  Αναφορικά με τις διαδικασίες αξιοποίησης των κλαδεμάτων για παραγωγή 
κομπόστας, αυτές διδάσκονται σαν επιμέρους θέμα στις εκπαιδεύσεις που 
πραγματοποιεί το Τμήμα Γεωργίας για διάφορες καλλιέργειες, όπως η 
ελαιοκαλλιέργεια, η καλλιέργεια φυλλοβόλων δέντρων κ.τ.λ. Επίσης, στα 
πλαίσια της επαγγελματικής κατάρτισης αγροτών (πρόγραμμα συνολικής 
διάρκειας 250 ωρών) που αναμένεται να πραγματοποιηθεί μέσα στο 2011, 
προγραμματίζεται και εκπαίδευση για την αξιοποίηση των φυτικών 
υπολειμμάτων και την παραγωγή κομπόστας. 

3.  Σημειώνεται επίσης ότι, το Τμήμα Γεωργίας χρηματοδοτεί την αγορά 
μηχανημάτων για ανακύκλωση  των  κλαδεμάτων,  των ξύλων και  των χόρτων,   
μέσα από  το Μέτρο 1.5.1 “Επενδύσεις στις γεωργικές εκμεταλλεύσεις του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013”. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.360, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.360 και ημερ. 
18/11/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια αναθεώρησης της Οδηγίας 92/85/ΕΟΚ σχετικά με την εφαρμογή 
μέτρων που αποβλέπουν στη βελτίωση της υγείας και της ασφάλειας κατά την 
εργασία των εγκύων, λεχώνων και γαλουχουσών εργαζομένων, το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο, στις 20 Οκτωβρίου 2010, ενέκρινε ψήφισμα τροποποίησης της αρχικής 
πρότασης της Επιτροπής, ούτως ώστε να αυξηθεί η άδεια μητρότητας από 14 σε 20 
εβδομάδες και να συστήσει άδεια πατρότητας για δύο εβδομάδες και τα δύο με 
πλήρεις απολαβές. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων θεωρεί ότι στα πλαίσια 
συμφιλίωσης της επαγγελματικής και της οικογενειακής ζωής, παρίσταται ανάγκη 
περαιτέρω βελτίωσης του επιπέδου προστασίας της μητρότητας. 
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 Για το θέμα της παροχής άδειας πατρότητας, θεωρούμε ότι στα πλαίσια του 
ισότιμου συγκερασμού των ρόλων των δύο φύλων στην οικογένεια και την εργασία, 
πρέπει και ο πατέρας να έχει ελεύθερο χρόνο από την εργασία του, αμέσως μετά τη 
γέννηση του παιδιού του. ∆εδομένου ότι η άδεια μητρότητας αποβλέπει, πρωτίστως, 
στη βελτίωση της υγείας και της ασφάλειας κατά την εργασία των εγκύων, λεχώνων 
και γαλουχουσών εργαζομένων, εγείρεται το ερώτημα κατά πόσο η άδεια πατρότητας, 
της οποίας ο στόχος είναι διαφορετικός, θα πρέπει να εισαχθεί στα πλαίσια της 
παρούσας Οδηγίας ή να συνδεθεί με τις διατάξεις για τη γονική άδεια. 

 Σε ό,τι αφορά την κάλυψη απολαβών κατά την περίοδο της άδειας μητρότητας, 
θεωρούμε ότι οι τροπολογίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου περιέχουν διατάξεις που 
χρήζουν διευκρινίσεων σε σχέση με τους στόχους που επιδιώκεται να εξυπηρετήσουν 
και τα μέσα επίτευξής τους. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
είναι της άποψης ότι η περίοδος της άδειας μητρότητας πρέπει να αποζημιώνεται 
επαρκώς ή και να καλύπτει πλήρως τις απολαβές. Οι μηχανισμοί επίτευξης του εν 
λόγω στόχου, πρέπει να λαμβάνουν υπόψη τόσο τον τρόπο λειτουργίας του 
συστήματος κοινωνικής προστασίας, όσο και τον τρόπο λειτουργίας των εργασιακών 
σχέσεων σε κάθε χώρα. 

 Το θέμα της αναθεώρησης της αναφερόμενης πρότασης Οδηγίας συζητείται σε 
επίπεδο ΕΕ από το 2008 χωρίς, όμως, να καταστεί ακόμη δυνατή η εξεύρεση μιας 
κοινά αποδεκτής θέσης, η οποία να επιτρέψει στα κράτη μέλη την υιοθέτηση νέων 
προνοιών και μέτρων. Η Κύπρος συμμετέχει ενεργά στις συζητήσεις για τη σφαιρική 
αντιμετώπιση του θέματος. Κατά την τελευταία σύνοδο του Συμβουλίου Υπουργών 
Απασχόλησης της ΕΕ που πραγματοποιήθηκε στις Βρυξέλλες στις 6 ∆εκεμβρίου, 
έγινε συζήτηση πολιτικού προσανατολισμού για το θέμα της οδηγίας. Στην 
τοποθέτηση μας, ως Κύπρος, υπογραμμίσαμε ότι η τροπολογία του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου για αύξηση της άδειας μητρότητας σε 20 εβδομάδες δεν μπορεί να 
αγνοηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.378, 
ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 30.11.2010 και σας πληροφορώ 
ότι για την εκτέλεση του έργου ετοιμάζονται κατασκευαστικά σχέδια τα οποία εκτιμάται 
ότι θα ολοκληρωθούν μέχρι το τέλος του Φεβρουαρίου του 2011.  Εργοληπτικός 
διαγωνισμός θα προκηρυχθεί τον Μάρτιο του 2011. 

 Είναι γεγονός ότι παρατηρήθηκε μικρή καθυστέρηση στην ετοιμασία των 
σχεδίων από τους Συμβούλους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.393, ημερομηνίας 19 

Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.6.009.05.01.393, με 
ημερομηνία 29 Νοεμβρίου 2010, σχετικά με την πρόθεση του Υπουργείου 
Εσωτερικών να προμηθεύσει την ομάδα εθελοντών της Πολιτικής Άμυνας Ορεινής 
Λάρνακας (Κοινότητα Ορά) με διπλοκάμπινο αυτοκίνητο το οποίο θα μεταφέρει 
εξοπλισμό κατάσβεσης πυρκαγιών και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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α. Οι Εθελοντικές Ομάδες ∆ιάσωσης της Πολιτικής Άμυνας, υπάγονται διοικητικά 
και επιχειρησιακά στις Περιφερειακές ∆ιοικήσεις Πολιτικής Άμυνας (ΠΕ∆ΠΑ) και 
στελεχώνονται κατά κύριο λόγο από εθελοντές και υπόχρεα για υπηρεσία μέλη. 
Κάθε Ομάδα αποτελεί Σταθμό Πολιτικής Άμυνας (ΣΠΑ) και όπως όλοι οι 
Σταθμοί ΣΠΑ δεν διαθέτουν μόνιμο όχημα, καθώς δεν λειτουργούν επί 
καθημερινής βάσεως, αλλά λειτουργούν συνήθως δύο φορές την εβδομάδα 
κατά τις απογευματινές ώρες. Τα κυβερνητικά οχήματα, για σκοπούς σωστής 
αξιοποίησης, βρίσκονται στις Περιφερειακές ∆ιευθύνσεις Πολιτικής Άμυνας και 
στη Γενική ∆ιοίκηση Πολιτικής Άμυνας (ΓΕ∆ΠΑ), οι οποίες στελεχώνονται από 
μόνιμο προσωπικό. Σε περιπτώσεις εκτάκτων περιστατικών οι Εθελοντικές 
Ομάδες ∆ιάσωσης της Πολιτικής Άμυνας καθώς επίσης και τα στελέχη της, 
χρησιμοποιούν τα οχήματα αυτά από τις διάφορες ΠΕ∆ΠΑ και τη ΓΕ∆ΠΑ. 

β.  Σήμερα, η Ομάδα Ορεινής Λάρνακας (Κοινότητα Ορά) αξιοποιεί σε περίπτωση 
επεισοδίων, ένα όχημα που παραχωρήθηκε από την Πυροσβεστική Υπηρεσία 
στην Κοινοτική Αρχή Οράς και για τη διακίνηση της ομάδας χρησιμοποιούνται 
τα ιδιωτικά οχήματα των μελών και η Πολιτική Άμυνα καταβάλλει στους 
κατόχους τους τα έξοδα κινήσεως και οδοιπορικά. 

γ.  Το Υπουργείο Εσωτερικών και η Γενική ∆ιοίκηση Πολιτικής Άμυνας 
προγραμματίζουν εντός του πρώτου τριμήνου του νέου έτους, να 
επαναξιολογήσουν τις ανάγκες της Πολιτικής Άμυνας σε οχήματα πάνω σε 
παγκύπρια βάση και στις περιπτώσεις που θα εντοπισθεί ανάγκη, αυτή θα 
αντιμετωπισθεί μέσα από τον προϋπολογισμό του 2012, σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.394, 

ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.394 με 
ημερομηνία 25/11/2010, σχετικά με την αξιοποίηση του χώρου του ∆ιανέλλειου 
Γυμνασίου Λάρνακας και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, 
λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι το Γυμνάσιο ∆ροσιάς είναι ιδιοκτησία του ΕΦΚΑΦ 
και τη μη ύπαρξη άλλων δεσμευμένων χώρων στη Λάρνακα, κρίνει το χώρο του 
σχολείου αναγκαίο για κάλυψη μελλοντικών αναγκών της Λάρνακας για νέες σχολικές 
μονάδες. 

 Για τον πιο πάνω λόγο, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει απευθυνθεί 
στο Υπουργείο Οικονομικών για την εξασφάλιση σχετικής έγκρισης, ώστε να 
προωθήσει τις αναγκαίες διαδικασίες για την απόκτηση του χώρου. 

 ∆ιευκρινίζεται ότι ο χώρος και οι κτηριακές εγκαταστάσεις του ∆ιανέλλειου 
Γυμνασίου ανήκουν στην ∆ιαχειριστική Επιτροπή ∆ιανέλλειου Ορφανοτροφείου και 
Τεχνικής Σχολής ∆.Γ. ∆ιανέλλου, πρόεδρος της οποίας είναι ο Μητροπολίτης Κιτίου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.406, 
ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 2.12.2010 και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 
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1. Όλος ο χώρος του σχολείου έχει τοπιοτεχνηθεί πρόσφατα με την 
ολοκληρωμένη διαμόρφωση όλων των ανοικτών χώρων. Στα έργα αυτά 
περιλαμβανόταν ισοπέδωση, κατασκευή πλακόστρωτου, χώρου στάθμευσης, 
ραμπών, γηπέδου ποδοσφαίρου με κερκίδες, γηπέδου καλαθόσφαιρας με 
κερκίδες, διαμόρφωση εισόδων οχημάτων και προσωπικού με κυκλικό κόμβο, 
περίφραξη κ.λ.π.    Μέσα στα έργα αυτά περιλαμβάνετο και δενδροφύτευση. 

2. Έχουν ήδη αρχίσει οι εργασίες ανέγερσης αίθουσας πολλαπλής χρήσης σε 
κατάλληλα διαμορφωμένο χώρο και η ανέγερση Νηπιαγωγείου. 

 Το σχολείο διαθέτει εκτεταμένους στεγασμένους διαδρόμους διακίνησης και 
στέγαστρο στο κέντρο του σχολείου τα οποία μπορούν να χρησιμοποιούν τα παιδιά 
κατά τα διαλείμματα. 

Το “κιόσκι” δεν είναι χρήσιμο γιατί σε τέτοιο χώρο μπορούν να 
εξυπηρετηθούν μόνο μερικά παιδιά και στο τέλος μπορεί για το λόγο αυτό να 
μετατραπεί και σε μηχανισμό αποκλεισμού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.412, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 6 
∆εκεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ήδη έχει γίνει η καταγραφή και εκτίμηση των ζημιών από Λειτουργούς του 
Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ). Για ζημιές που καλύπτονται από το 
γεωργοασφαλιστικό σύστημα του ΟΓΑ, καταβλήθηκε αποζημίωση με βάση τη 
σχετική Νομοθεσία, η οποία ανήλθε σε €2,6 εκ. 

2. Οι ζημιές που δεν καλύπτονται από τον ΟΓΑ έχουν καταγραφεί από 
Λειτουργούς του Τμήματος Γεωργίας και θα αξιολογηθούν σύμφωνα με το 
Εθνικό Πλαίσιο Χορήγησης Κρατικών Ενισχύσεων για την Αντιστάθμιση 
Ζημιών στον Τομέα της Γεωργίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.435, 

ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 
Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια επιστολής σας 
ημερομηνίας 16/12/2010, σας ενημερώνω ότι στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
δεν έχει υποβληθεί οποιοδήποτε αίτημα από την κοινότητα Λετύμπου για 
επιχορήγηση της προσθήκης πολιτιστικού κέντρου στο υπό ανέγερση έργο των 
κοινοτικών της κτιρίων. 

 Ενδεχομένως, η εν λόγω ερώτηση να αφορά το αρμόδιο για τις κοινοτικές 
αρχές Υπουργείο Εσωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.464, 
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ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
22 ∆εκεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι η συγκεκριμένη πολιτική εφαρμόζεται με 
βάση σχετικές αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. Απόφ. 59.509 ημερ. 
18/2/2004 και 62.852 ημερ. 9/11/2005). Οι αποφάσεις αυτές λήφθηκαν μέσα στο 
πλαίσιο της πολιτικής της Κυβέρνησης για ομαλή ένταξη των Τουρκοκυπρίων 
μαθητών δημοτικής εκπαίδευσης και στήριξη των Ζωνών Εκπαιδευτικής 
Προτεραιότητας (Ζ.Ε.Π.). Η αρχική απόφαση κάλυπτε τους Τουρκοκύπριους, ενώ η 
δεύτερη απόφαση επέκτεινε την παροχή, ώστε να καλύπτει όλους τους 
τουρκόφωνους. 

2. Στις 29 ∆εκεμβρίου 2003 συγκλήθηκε σύσκεψη των Υπουργών ∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας Τάξης, Εσωτερικών, Παιδείας και Πολιτισμού και εκπροσώπου του 
Υπουργείου Υγείας, όπου συζητήθηκαν διεξοδικά τα διάφορα προβλήματα 
(εκπαιδευτικά, κοινωνικά, οικονομικά κ.ά.) που αντιμετωπίζουν οι Τουρκοκύπριοι 
μαθητές και τα οποία επηρεάζουν αναπόφευκτα και τη μάθηση τους στο σχολείο. 
Βασική φιλοσοφία του θεσμού των Ζ.Ε.Π. είναι η υιοθέτηση της πολιτικής της θετικής 
διάκρισης υπέρ των μη προνομιούχων, ασκώντας μια πολιτική που αντισταθμίζει αντί 
να αναπαράγει τις ανισότητες, παρέχοντας περισσότερα μέσα και πόρους στα 
εμπλεκόμενα σχολεία. Οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν όπως προωθηθούν μια 
σειρά από μέτρα ανάμεσα στα οποία περιλαμβάνεται και το συγκεκριμένο. Το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έκτοτε εφαρμόζει τις σχετικές αποφάσεις του 
Υπουργικού Συμβουλίου. 

3. Σημειώνεται ότι κατά τη διάρκεια της παρούσας σχολικής χρονιάς 2010-2011, 
επωφελούνται από το μέτρο αυτό 1965 μαθητές. Από τον αριθμό αυτό οι 944 είναι 
Ελληνοκύπριοι (ποσοστό 48%), οι 242 Τουρκοκύπριοι (ποσοστό 12,3%), 7 Αρμένιοι 
(ποσοστό 0,4%) και οι υπόλοιποι 772 αλλοδαποί (ποσοστό 39,3%). Το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού δε θεωρεί ότι γίνεται οποιαδήποτε δυσμενής διάκριση, 
αντίθετα προωθείται η θετική διάκριση, αφού για καμιά από τις κατηγορίες των 
δικαιούχων δεν τίθεται κάποιο εισοδηματικό κριτήριο. 

4. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Θα σας πληροφορήσω 
ότι δε θα έχουμε σήμερα συζήτηση για το Κεφάλαιο ∆΄ και συνεπώς εδώ τελειώνει η 
σημερινή συνεδρία.   

 Στην επόμενη συνεδρία θα αρχίσει και θα ολοκληρωθεί η συζήτηση του υπ’ 
αριθμόν 9 θέματος, που τιτλοφορείται «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού 
της κυπριακής οικονομίας». 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, δε θα γίνει η συζήτηση αυτή, διότι, κύριοι εκπρόσωποι των κομμάτων, 
εισηγούμαι -και παρακαλώ να έχω την έγκρισή σας- όπως μέχρι τις εκλογές, για να 
αποφεύγονται φαινόμενα ομιλιών που δυνατόν να δημιουργήσουν κάποια 
λανθασμένη εικόνα, συζητήσουμε μόνο το εκκρεμούν θέμα που συμφωνήσαμε στη 
σύσκεψη αρχηγών, που έχει σχέση με το εθνικό θέμα, και την έκθεση της Γενικού 
Ελεγκτού, που είχαμε πάρει απόφαση η ολομέλεια προηγουμένως να τη 
συζητήσουμε, και κανένα άλλο θέμα στο Κεφάλαιο ∆΄ να μη συζητηθεί.  Οι συζητήσεις 
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αντιλαμβάνεστε ποια μηνύματα στέλνουν προς τον κυπριακό λαό ενόψει παραμονών 
εκλογών. 

 Ευχαριστώ για τη σύμφωνό σας γνώμη.  Θα συζητηθούν μόνο αυτά τα δύο 
θέματα.  Εδώ τελειώνει η συνεδρία της Βουλής.  

 Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 27 
Ιανουαρίου 2011, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:         Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.220-2010). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2011 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.218-2010). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.225-2010). 

 4. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.122-2009). 

 5. Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.123-2009). 

 6. O περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των 
Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.047.2006). 

 7. Ο περί  Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου 
Κύπρου (Κατάργηση)  Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.102-2010). 

 8. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Nόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.062-2010). 

 9. Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.170-2010). 

 10. O περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, 
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Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.152-2010).    

 11. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Φαρμακούχες Ζωοτροφές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

 12. Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.209-2010). 

 13. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά 
πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 
Φεβρουάριο του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

 14. Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας του 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Οπωροφόρων Φυτών 
και Οπωροφόρων Φυτών που Προορίζονται για 
την Παραγωγή Φρούτων Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.141-2010). 

 15. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 
Ύλες Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.142-2010). 

 16. Οι περί της Εξαγωγής, ∆ιαμεσολάβησης και 
Παροχής Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με 
Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.108-2010). 

 17. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών (∆ημοτικοί)  Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

 18. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων και Υπηρεσιών (Οργανισμοί ∆ημοσίου 
∆ικαίου και Κοινότητες) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

 19. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των 
Οικονομικών Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

 20. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
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∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 21. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

 22. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 23. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 24. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 25. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

 26. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 27. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών 
και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

 28. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία 
Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 29. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 30. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 31. Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
(Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 
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 32. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

 33. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

 34. Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

 35. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση 
Προϊσταμένου Κέντρου Αίματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της 
Τουρκίας». 

[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων 
θεμάτων:  

α.  «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του 
Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον τίτλο 
“Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών βάσεων 
στην Κύπρο, παρά τα ψηφίσματα της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες 
αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
       κ. Γιαννάκη Ομήρου). 

(Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

β.  «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και   
επιστροφής (περιουσιακό)». 

      (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
      κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

     (Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

γ.  «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών 
κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση των 
ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι προοπτικές 
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που υπάρχουν, ώστε να λειτουργήσει ως 
καταλύτης για επίλυση του Κυπριακού».   

      (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
      κ. Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

     (Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010)]. 

 2. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 3. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 4. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 5. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου και 
η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 

(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 7. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 



 56

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 8. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού 
της κυπριακής οικονομίας». 

(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  4.19 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αντωνίου Αντώνης Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αριστοτέλους Άριστος Λαμάρης Γιάννος 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Μητσόπουλος Τάσος 

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Πουργουρίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Σαμψών Σωτήρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουτσού Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 
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1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2011 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2011 Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις 
του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης 
Ανθρώπινου ∆υναμικού Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε 
νόμο.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ρίκκου 
Ερωτοκρίτου και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
∆ιατήρησης του 2011 Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης (Συντάξεις και Χορηγήματα στους Υπαλλήλους του Οργανισμού) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και «Οι περί Κυπριακού Οργανισμού 
Αναπτύξεως Γης (∆ιάρθρωσις και Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και 
έγκρισή τους.  

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συνθήκης της Λισσαβώνας για την 
τροποποίηση της Συνθήκης για την Ευρωπαϊκή Ένωση και της Συνθήκης περί 
ιδρύσεως της Ευρωπαϊκής Κοινότητας (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Νίκου Κατσουρίδη και ψήφισή του 
σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης του Παγκόσμιου 
Μετεωρολογικού Οργανισμού (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για την 
Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία ∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

11. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Κοιτάσματα υδρίτων μεθανίου στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου 
- Χρονοδιάγραμμα εξάντλησης ζωής του υποσταθμού ανοικτού τύπου της ΑΗΚ 
στον Άγιο Γεώργιο Λάρνακας - Κεραία τηλεπικοινωνιών στην Άχνα - Αίτημα του 
σωματείου “Ευαγόρας Παλληκαρίδης” Αγίων Τριμιθιάς για ανέγερση 
εντευκτηρίου - Ανάγκη επαρκούς σήμανσης για τη χώρα προέλευσης όχι μόνο 
στα αγροτικά προϊόντα - Παροχή προστασίας σε θύματα βίας σε 
πανευρωπαϊκό επίπεδο - Το πλημμύρισμα υποστατικών στον Άγιο Λάζαρο 
Λάρνακας - Η κήρυξη  από την Τουρκία του 2011 ως έτους της λεγόμενης  
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“Τουρκικής ∆ημοκρατίας της Βόρειας Κύπρου” - Μίσθωση υπηρεσιών 
παιδονευρολόγου στο Μακάρειο Νοσοκομείο - Αιτήσεις για έκδοση ειδικού 
πιστοποιητικού έγκρισης οικοδομών - Εμπόδισμα διάσπασης ρυπογόνων 
ουσιών από τις λάμπες της πόλης - ∆ιακρατική συμφωνία μεταξύ Κύπρου και 
Γαλλίας του 2003 - Κατασκευή ποδηλατόδρομου στην περίμετρο της μεγάλης 
αλυκής της Λάρνακας - Σύσταση μόνιμων συμβουλίων πρόληψης της 
παραβατικότητας στους δήμους - Ανακατασκευή και ανάπλαση κεντρικών 
πλατειών στην Αθηένου - Ίδρυση ναυτικής ακαδημίας στη Λάρνακα - Ανάγκη 
διαχείρισης των ομβρίων υδάτων - Πρόταση για εγκατάσταση του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου στη Λάρνακα - Εκδηλώσεις μνήμης Αλέξανδρου 
Παπαδιαμάντη και Οδυσσέα Ελύτη - Πιθανότητα εγκατάστασης του ΑΞΙΚ στη 
Λάρνακα - Επαναλειτουργία της Παιδοκαρδιολογικής Κλινικής στο Νοσοκομείο 
Αρχιεπίσκοπος Μακάριος ΙΙΙ - Ειδικά οικονομικά κριτήρια για ασθενείς που 
πρέπει να πηγαίνουν κάθε χρόνο στο εξωτερικό - Ανάγκη μετακίνησης παλαιών 
αποθηκών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων από το πάρκο για την ΕΛ∆ΥΚ στη 
Λάρνακα - Ανέγερση νέου ∆ημοτικού Σχολείου Περβολιών - Ποινική υπόθεση 
για υπερβάσεις ορίων εκπομπής οξιδίων του αζώτου στον Ηλεκτροπαραγωγό 
Σταθμό ∆εκέλειας - Ανάγκη εμπλουτισμού της κυπριακής χλωρίδας με 
μελισσοκομικά φυτά - Σχετικά με τις αιτήσεις του Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 
- Πρόληψη και καταπολέμηση της ερημοποίησης με καλλιέργεια ντόπιων 
αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών - Ανάπτυξη της καλλιέργειας των 
αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών της Κύπρου - Πολιτική για ταυτοποίηση 
του κυπριακού δυόσμου - Προώθηση καινοτόμων μεθόδων καλλιέργειας - 
Μελέτες για διασύνδεση των φραγμάτων της επαρχίας Πάφου με το Νότιο 
Αγωγό - ∆εδομένα προσωπικού χαρακτήρα κατά τη δημοσίευση 
αποτελεσμάτων γραπτών εξετάσεων - Καθυστέρηση στην τροποποίηση του 
περί Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων Νόμου. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη κατασκευής δρόμου προς επαγγελματικό υποστατικό σε 
τουρκοκυπριακό τεμάχιο στην Επισκοπή - Εξώδικα πρόστιμα στους 
αερολιμένες Λάρνακας και Πάφου - Βοηθητικά πλακάκια για τους τυφλούς σε 
πεζοδρόμια στη Λάρνακα - Αυτιστικά παιδιά - Οι κατοικίες στον Kυβερνητικό 
Oικισμό Αγίου Γεωργίου στη Λάρνακα - Η συμπερίληψη των επιστημόνων 
διατροφολόγων θεραπευτών στο Μητρώο Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων, 
Τεχνολόγων Τροφίμων και ∆ιαιτολόγων - ∆ημιουργία γηπέδων γκολφ - 
Αιτήματα Συνδέσμου Ψαράδων Κάτω Πάφου - Ανάγκη υιοθέτησης οικολογικών 
διαδικασιών για αξιοποίηση των κλαδεμάτων - Τα ψηφίσματα του 
Ευρωκοινοβουλίου για την υγεία και ασφάλεια των εγκύων εργαζομένων - 
Ανακατασκευή του 10ου  ∆ημοτικού Σχολείου Λεμεσού - Ανάγκη παραχώρησης 
οχήματος για μεταφορά εξοπλισμού κατάσβεσης πυρκαγιών στην ομάδα 
εθελοντών Πολιτικής Άμυνας Ορεινής Λάρνακας - Αξιοποίηση του χώρου του 
∆ιανέλλειου Γυμνασίου στη Λάρνακα - Τοπιοτέχνηση και δημιουργία χώρων 
σκίασης για τους μαθητές στο Α΄ ∆ημοτικό Σχολείο Γερίου - Οικονομική βοήθεια 
σε πληγέντες από τον καιρό πατατοπαραγωγούς για το 2009-2010 - Αίτημα της 
κοινότητας Λετύμπου για προσθήκη πολιτιστικού κέντρου στα υπό ανέγερση 
κοινοτικά κτίρια - Εγκύκλιος για δωρεάν συσσίτιο σε τουρκόφωνους μαθητές. 

 

 



1 

 

 

 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 27ης Ιανουαρίου 2011  

Ώρα έναρξης:  4.13 μ.μ.  

Αρ. 19 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει μια πρόταση νόμου για την 
οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση 
νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και κατατέθηκε από τους κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλο, Άγγελο Βότση, Σταύρο Ευαγόρου, Γιάννο Λαμάρη, Ντίνο 
Χατζηνικόλα, Αβέρωφ Νεοφύτου, Λευτέρη Χριστοφόρου, Μαρία Κυριακού και Μαρίνο 
Σιζόπουλο.  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και 
παραπέμπεται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών, με την παράκληση να 
συνέλθει και να τη μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
ήδη διανεμηθεί.   

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί,  
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Αξιών και Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου (Κεντρικό 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
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Αποθετήριο και Κεντρικό Μητρώο 
Αξιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.039-2011). 

Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της Ασκήσεως 
Ασφαλιστικών Εργασιών και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.040-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

3. Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.041-2011). 

Εσωτερικών  Περιβάλλοντος  

4. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.042-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Απολαβές, Επιδόματα και άλλα 
Οικονομικά Ωφελήματα των 
∆ημόσιων Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.018-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων (∆ιαχείριση 
Αποβλήτων από Εκσκαφές, 
Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.019-2011). 

Εσωτερικών  Περιβάλλοντος  

7. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.020-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Απαλλαγές για Εισαγόμενα 
Αγαθά) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.021-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Οι περί Κτηνιατρικών 
Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  
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2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

10. Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας 
του Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
Οπωροφόρων Φυτών και 
Οπωροφόρων Φυτών που 
Προορίζονται για την Παραγωγή 
Φρούτων Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.141-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

11. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής 
Χρήσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.142-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

12. Οι περί της Εξαγωγής, 
∆ιαμεσολάβησης και Παροχής 
Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με 
Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός 
Εξοπλισμός) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.108-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

 

  

Νομικών  

13. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών (∆ημοτικοί)  
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

14. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων 
και Υπηρεσιών (Οργανισμοί 
∆ημοσίου ∆ικαίου και Κοινότητες) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

15. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας (∆ιεξαγωγή Έρευνας 
για την Πηγή των Οικονομικών 
Πόρων των Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν. 61/99). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

16. Οι περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 
2011. 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  
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(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

17. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

18. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

Οικονομικών  Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως  

19. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας  Υγείας  

20. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

21. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ταμείο Ευημερίας Προσωπικού) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

22. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

23. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων 
κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

24. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009).  

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

25. Οι περί Τμήματος Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών - Θέσεις 
Ανώτερου Λειτουργού Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Επιθεωρητή Κρατικών 
Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών, Ανώτερου 
Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 

Οικονομικών  Νομικών  
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(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

26. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

27. Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων (Προμήθειες, Έργα 
και Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

Γενικό Λογιστή εκ 
μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

28. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Όροι Υπηρεσίας Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

29. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

30. Οι περί Βιοκτόνων 
(Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

31. Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
∆ιοίκηση - Θέση Προϊσταμένου 
Κέντρου Αίματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

Υγείας  Νομικών  

32. Ειδικό ένταλμα πληρωμής αρ. 1 
του 2010 του προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου, σύμφωνα με το άρθρο 
4(1) του περί Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου του 2010 Νόμου του 
2010 «Ν. 30(ΙΙ)/2010». 
(Αρ. Φακ. 10.04.003). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου Κατατέθηκαν  
από 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Πρόσβασης στο 
Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011.

Αντρέα Φακοντή,  
Σκεύη Κούτρα 
Κουκουμά και 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 
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(Αρ. Φακ. 23.02.052.004-2011). Κλαύδιο 
Μαυροχάννα εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά- Νέες 
∆υνάμεις 

2. Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας 
Οδηγού Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.006-2011). 

Ζαχαρία Κουλία 
και Γιώργο 
Γεωργίου, 
βουλευτές 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, 
Αντώνη Αντωνίου, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Πάφου και 
Γεώργιο Τάσου 
και Τάσο 
Μητσόπουλο, 
βουλευτές 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λάρνακας 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε διαφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, να κηρυχθεί επείγουσα η πρόταση νόμου, 
όμως με μια παράκληση: να καλύψουμε τη νομοθετική εργασία, γιατί πρέπει να ’μαστε 
στην ολομέλεια για τα διάφορα νομοσχέδια που είναι ενώπιόν μας, και μετά το πέρας 
της νομοθετικής εργασίας η επιτροπή Οικονομικών να συνέλθει για την πρόταση 
νόμου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Εν την είδαμε.  Εν την είδαμε!  ∆εν την έχουμε δει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πέντε λεπτά διάλειμμα τωρά, καλλίττερα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ή πέντε λεπτά διάλειμμα… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πέντε λεπτά να γίνει διάλειμμα τωρά. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εντάξει.  ∆εν έχουμε καμία ένσταση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το αντιλήφθηκα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 …εάν το διάλειμμα γίνει τώρα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το αντιλήφθηκα.  Απλώς, να πω το εξής:  Αν θέλετε, να κάνουμε ένα διάλειμμα 
πέντε-δέκα λεπτά, η επιτροπή Οικονομικών να συνέλθει και να επιστρέψουμε πίσω.  
Αν τούτο το πράμα βοηθά, να ακολουθήσουμε τούτη τη διαδικασία. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Να κάνουμε ένα… 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να ρωτήσω κάτι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αυτό θα ήταν αναγκαίο, αν προβλέπεται ότι στα θέματα που έχουμε, τα άλλα, 
υπάρχει τόσο σοβαρή, τόσο κρίσιμη ψηφοφορία… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ε, θέλουν να είναι παρόντες… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ένα λεπτό!  Βεβαίως και θέλουν ναν’ παρόντες και είναι δικαίωμά τους να το 
ζητήσουν και πρέπει να το δώσουμε, αλλά ας γίνει μια δεύτερη σκέψη, μήπως δεν 
είναι τόση ανάγκη και θα κάμουμε άδικα διάλειμμα.  ∆ιαφορετικά, καμία ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι τα πρώτα έξι θέματα αφορούν την επιτροπή 
Οικονομικών.  Επομένως, ίσως η εισήγησις του κ. Νεοφύτου να έχει κάποια βάση, 
επειδή ακριβώς για τα συγκεκριμένα νομοσχέδια θεωρείται ότι θα πρέπει να είναι 
παρούσα η επιτροπή Οικονομικών. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, εν εχάθηκεν ο κόσμος!  ∆έκα λεπτά διάλειμμα και να επανέλθουμε. 

(Ώρα διακοπής:  4.15 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.40 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, συνεχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.   

 Το πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2011 Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής 

Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2011 Νόμος του 2010» 
Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστoφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 
Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο διευθυντής του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας 
για το 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους €3.136.113 και έσοδα ύψους €452.000, τα 
οποία πηγάζουν κυρίως από αναλύσεις που πραγματοποιούνται στο Εργαστήριο 
Γάλακτος του οργανισμού και αναμένεται να ανέλθουν στις €451.000. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
προβλεπόμενες δαπάνες του οργανισμού για το 2011 αφορούν κυρίως δαπάνες 
προσωπικού, ύψους €2.584.151, ενώ οι λειτουργικές και κεφαλαιουχικές δαπάνες 
αναλύονται ως ακολούθως:  

1. Λειτουργικές δαπάνες: 

α. Κεντρικά γραφεία (€243.077) - Έξοδα κυρίως για τη συντήρηση 
γραφείων και εξοπλισμού, έξοδα συντήρησης για τη συμμετοχή του 
οργανισμού σε διεθνείς οργανισμούς, συνδρομές, έξοδα για 
επιμορφωτικά προγράμματα και σεμινάρια, καθώς επίσης για 
ηλεκτρισμό, τηλεφωνικά και ταχυδρομικά τέλη και δικηγορικά έξοδα.  
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β. Εργαστήριο Γάλακτος (€235.885) - Αγορά χημικών υλικών, απαραίτητων 
στις διαδικασίες ελέγχου του γάλακτος, κάλυψη δικαιωμάτων 
εργαστηρίων του εξωτερικού για τον έλεγχο της ακρίβειας και για την 
επιβεβαίωση των αναλύσεων του Εργαστηρίου Γάλακτος του 
οργανισμού, καθώς επίσης έξοδα ηλεκτρισμού και συντήρησης 
μηχανογραφικού εξοπλισμού και προγραμμάτων.  

2. Κεφαλαιουχικές δαπάνες: 

α. Κεντρικά γραφεία (€33.000) - Μηχανογραφημένα προγράμματα για την 
εφαρμογή των ποσοστώσεων αγελαδινού γάλακτος, προγράμματα της 
Μονάδας Επιθεώρησης, της διοίκησης και του συστήματος ελέγχου 
προσέλευσης και αποχώρησης των υπαλλήλων. 

β. Εργαστήριο Γάλακτος (€40.000) - Μηχανογραφημένα προγράμματα και 
αντικατάσταση πεπαλαιωμένου ηλεκτρονικού εξοπλισμού. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας κατέθεσε στην επιτροπή ότι οι προϋπολογιζόμενες 
δαπάνες του οργανισμού για το 2011 παρουσιάζονται μειωμένες κατά €158.000 
περίπου, προς συμμόρφωση με τις υποδείξεις του Υπουργείου Οικονομικών για 
οικονομική περισυλλογή.   

 Σύμφωνα με τον ίδιο αρμόδιο, οι κύριες αρμοδιότητες του οργανισμού 
συνίστανται στην εφαρμογή του μέτρου των ποσοστώσεων αγελαδινού γάλακτος, 
όπως προκύπτει από τις υποχρεώσεις της Κύπρου έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
και στη διενέργεια ελέγχων στο νωπό γάλα για την ποιότητα, τη σύσταση και την 
υγιεινή του, καθώς και στα γαλακτοκομικά προϊόντα, με σκοπό την προστασία των 
καταναλωτών.  

 Ο διευθυντής του οργανισμού δήλωσε περαιτέρω ότι η κρατική χορηγία του 
Οργανισμού Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας για το 2011, η οποία ανέρχεται 
σε €2.684.113, συνίσταται στη διαφορά που προκύπτει μεταξύ των 
προϋπολογιζόμενων εσόδων και δαπανών του οργανισμού για το 2011.  Συναφώς, ο 
ίδιος αρμόδιος κατέθεσε ότι η χρηματοδότηση του ετήσιου προϋπολογισμού για τα 
προηγούμενα οικονομικά έτη προερχόταν εξ ολοκλήρου από την κρατική χορηγία, η 
οποία ήταν ίση με τις προϋπολογιζόμενες δαπάνες του οργανισμού, ο δε οργανισμός 
επέστρεφε στο κράτος τα πραγματοποιηθέντα έσοδά του στο τέλος του έτους. 

 Σημειώνεται ότι στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό περιλαμβάνεται και νέο 
οργανόγραμμα υπηρεσιών, το οποίο έχει ήδη τεθεί σε εφαρμογή, όπως και 
αναδιοργάνωση θέσεων, με βάση το νέο ρόλο του οργανισμού, η οποία έχει εγκριθεί 
τόσο από το Υπουργείο Οικονομικών όσο και από τον αρμόδιο υπουργό.  

 Όπως σχετικά έχει κατατεθεί, ο οργανισμός έχει ετοιμάσει σχέδια υπηρεσίας για 
τις θέσεις που προβλέπονται στο νέο οργανόγραμμα, τα οποία έχουν σταλεί για 
νομοτεχνικό έλεγχο στη Νομική Υπηρεσία και ακολούθως θα κατατεθούν στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων για έγκριση.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού,  κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
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Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας για το 2011, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2011 Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε το υπό αναφορά νομοσχέδιο, έχοντας 
την πολιτική θέση ότι αυτός ο οργανισμός έχει κλείσει τον ιστορικό του κύκλο.  
Ιδιαίτερα σε περιόδους με δημοσιονομικά ελλείμματα, που αυτή η πολιτεία καλείται να 
ψηφίσει φορολογίες, για να καλύψει τα ελλείμματα, δε δικαιολογείται να διατηρεί εν 
ζωή οργανισμούς που δεν έχουν πλέον ρόλο.  Και θα κληθεί ο Κύπριος 
φορολογούμενος να πληρώσει από λεφτά που δεν έχει, αλλά που θα δανειστεί, 
επιπρόσθετα €2,7 εκατομ., αφού τα συνολικά έσοδα αυτού του οργανισμού για το 
2011 προβλέπεται να είναι μόνο της τάξης των €452.000, ενώ οι δαπάνες του της 
τάξης των €3.136.000!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Κυπριακής 
Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας ποσού ύψους €3.136.113 για τη χρήση του έτους που 
λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση την άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 
μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2011 Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2011 Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 και 24 
Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
(ΚΟ∆ΑΠ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟ∆ΑΠ για το έτος 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€29.841.690 και έσοδα ύψους €24.611.345, τα οποία προέρχονται από συνδρομές 
των μελών (€24.446.545) και εισπρακτέους τόκους (€164.800). 

 Οι συνολικές δαπάνες του ΚΟ∆ΑΠ για το 2011 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. ∆απάνες αγοράς και διατήρησης αποθεμάτων πετρελαιοειδών (€29.146.627). 

2. Άλλες δαπάνες (€308.900). 

3. Αποδοχές προσωπικού και δικαιώματα παραστάσεως διοικητικού συμβουλίου 
(€206.063). 

4. Μη προβλεπόμενες δαπάνες (€170.000). 

5. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (εκτός αποθεμάτων) (€10.000). 

6. ∆ημιουργία τερματικού πετρελαιοειδών (€100). 

 Όπως είναι γνωστό, ο ΚΟ∆ΑΠ είναι οργανισμός δημόσιου δικαίου και 
συστάθηκε για σκοπούς εναρμόνισης με το κοινοτικό κεκτημένο, με στόχο τη 
διατήρηση αποθεμάτων πετρελαιοειδών, για να διασφαλίζονται τα ελάχιστα εθνικά 
αποθέματα και αυτά να είναι διαθέσιμα ανά πάσα στιγμή και με τέτοιο τρόπο, ώστε, σε 
περίπτωση ελλείψεων στην προμήθεια ενέργειας, ο Υπουργός Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού να μπορεί να αποδεσμεύσει ποσότητές τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
ποσότητες πετρελαϊκών αποθεμάτων που υποχρεούται να τηρεί ο ΚΟ∆ΑΠ πρέπει να 
ικανοποιούν τις ανάγκες της εσωτερικής αγοράς για ενενήντα ημέρες.  Για το 2010 
αυτές ανέρχονταν σε 607 700 μετρικούς τόνους (ΜΤ) και το 2011 δεν αναμένεται 
ουσιαστική αύξηση στην υποχρέωση τήρησης αποθεμάτων.   

 Κατά τη συζήτηση του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής οι 
εκπρόσωποι του ΚΟ∆ΑΠ ανέφεραν ότι, εξαιτίας της ανεπάρκειας αποθηκευτικών 
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χώρων στην Κύπρο, η ∆ημοκρατία έχει συνάψει διακρατικές συμφωνίες με την 
Ελλάδα και την Ολλανδία, στις οποίες τηρούνται αποθέματα που είναι άμεσα 
διαθέσιμα, σε περίπτωση που αυτά ζητηθούν. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, 
το 2010 ο ΚΟ∆ΑΠ εκπλήρωσε την αποστολή του για την τήρηση αποθεμάτων ως 
ακολούθως: 

1. Ιδιόκτητα αποθέματα αποθηκευμένα στην Κυπριακή  
Εταιρεία Αποθήκευσης Πετρελαιοειδών Λτδ (ΚΕΤΑΠ)    90 700 ΜΤ. 

2. Ιδιόκτητα αποθέματα αποθηκευμένα στην Ελλάδα  137 400 ΜΤ. 

3. Ενοικιαζόμενα αποθέματα στην Ολλανδία    200 000 ΜΤ. 

4. Συμφωνία εκχώρησης αποθεμάτων μαζούτ με ΑΗΚ  135 000 ΜΤ. 

5. Συμφωνία εκχώρησης αποθεμάτων γκαζόιλ με ΑΗΚ    25 000 ΜΤ. 

6. Ελάχιστα αποθέματα πετρελαιοειδών     30 900 ΜΤ. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, για το 2011 προβλέπεται η αύξηση των 
ιδιόκτητων αποθεμάτων με την αγορά 5 000 ΜΤ βενζίνης έναντι δαπάνης €3,25 
εκατομ., η οποία προβλέπεται να καλυφθεί από υφιστάμενους πόρους του 
οργανισμού.  Η δαπάνη αγοράς αποθεμάτων προϋπολογίστηκε με βάση τις 
τρέχουσες διεθνείς τιμές τον Ιούλιο του 2010.  Αν οι τιμές αυτές διαφοροποιηθούν, 
τότε, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του ΚΟ∆ΑΠ, θα διαφοροποιηθεί ανάλογα η 
ποσότητα που θα αγοραστεί και η σχετική δαπάνη για την αγορά αποθεμάτων. 

 Σημειώνεται ότι οι δαπάνες αποθήκευσης, ενοικίασης και ασφάλισης των 
αποθεμάτων για το 2011 υπολογίζεται να ανέλθουν σε €16,8 εκατομ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του ΚΟ∆ΑΠ για το 2011, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2011 Νόμος του 2011».  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού ∆ιαχείρισης 
Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών ποσού ύψους €29.841.690 για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 4, 5 και 6 είναι εξ αναβολής.  Έχει κυκλοφορήσει κοινή 
έκθεση για τα θέματα αυτά στο παρελθόν και υπάρχει και συμπληρωματική κοινή 
έκθεση.  Τα θέματα τιτλοφορούνται «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009», «Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη 
∆ημόσια Υπηρεσία και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009» και «Ο περί Ρύθμισης 
του Εργασιακού Καθεστώτος των Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος του 2006», 
πρόταση νόμου του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου. 

 Σημειώνεται ότι τα θέματα αυτά παραπέμφθηκαν στην ολομέλεια της Βουλής 
για ψήφιση στις 10 του ∆εκέμβρη του 2009 και στις 9 ∆εκεμβρίου του 2010 και είχε 
κριθεί τότε σκόπιμο να αναβληθεί η συζήτησή τους, για να διευκρινιστούν ορισμένα 
σημεία αναφορικά με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε σχέση με τα τρία αυτά νομοσχέδια, η εισήγησή μου είναι να 
δοθεί μία αναβολή, έτσι ώστε να τεθούν ξανά στην ολομέλεια την ερχόμενη Πέμπτη, 
γιατί ακριβώς -έχετε δίκαιο- είχαν αρχικά τεθεί στην ημερήσια διάταξη, αποφάσισε η 
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ολομέλεια να ξαναπαραπεμφθούν ενώπιον της επιτροπής Οικονομικών, έγινε κάποια 
εργασία και είναι γεγονός ότι έχουμε διαμορφώσει ένα κείμενο, το οποίο έχουμε 
μελετήσει σε πάρα πολύ βάθος.  Όμως το γεγονός είναι ότι έχουν έρθει εις γνώσιν μας 
κάποιες παρατηρήσεις από τους οργανωμένους εκπροσώπους των εκτάκτων 
υπαλλήλων και θέλουμε για ακόμα μία φορά σε μία συνεδρία της επιτροπής 
Οικονομικών να ακούσουμε αυτές τες θέσεις, παρατηρήσεις, αν είναι, να 
διασκεδάσουμε κάποιους φόβους, ίσως να προβούμε και σε κάποιες περαιτέρω 
επιμέρους διορθώσεις του κειμένου, έτσι ώστε να έχουμε μπροστά μας το καλύτερο 
δυνατό αποτέλεσμα που μπορούμε να έχουμε κάτω από τες περιστάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση στην οποία έχει προβεί ο κ. 
Παπαδόπουλος τώρα; 

 Ωραία, να αναβληθεί για μια βδομάδα.  Παραπέμπεται στην επιτροπή 
Οικονομικών για τα περαιτέρω και την ερχόμενη βδομάδα θα είναι στην ημερήσια 
διάταξη.   

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου 
Κύπρου (Κατάργηση) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου 

Κύπρου (Κατάργηση) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το πιο πάνω νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 
Ιουνίου, 30 Σεπτεμβρίου και 11 Νοεμβρίου 2010 και στις 20 Ιανουαρίου 2011.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο γενικός διευθυντής και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του διοικητικού συμβουλίου του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου 
(ΑΤΙ) και της ΠΑΣΥ∆Υ (Κλάδος Υπαλλήλων ΑΤΙ). 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η κατάργηση του περί Ανώτερου 
Τεχνολογικού Ινστιτούτου Κύπρου Νόμου του 1999 [Ν. 115(Ι)/1999] και κατ’ 
ακολουθίαν ο τερματισμός της λειτουργίας του ΑΤΙ, η μεταβίβαση όλης της κινητής και 
ακίνητης περιουσίας του στη ∆ημοκρατία, καθώς και η μεταφορά και φύλαξη στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων των μητρώων στα οποία τηρούνται 
τα στοιχεία των φοιτητών, των αποφοίτων και του ακαδημαϊκού προσωπικού του ΑΤΙ, 
έτσι ώστε να είναι δυνατή η εξασφάλιση σχετικών βεβαιώσεων από τους 
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ενδιαφερομένους.  Περαιτέρω, με σχετική μεταβατική διάταξη του προτεινόμενου 
νόμου ρυθμίζεται η περίπτωση κατά την οποία, κατά την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του, εκκρεμούν οποιεσδήποτε δικαστικές διαδικασίες υπό ή κατά του ΑΤΙ και 
ορίζεται ότι αυτές συνεχίζονται υπό ή κατά της ∆ημοκρατίας, η οποία υπεισέρχεται 
στις εν λόγω διαδικασίες ως νόμιμος διάδοχος του ΑΤΙ. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, με βάση το άρθρο 8 του νομοσχεδίου, ο προτεινόμενος 
νόμος θα τεθεί σε ισχύ, εν όλω ή εν μέρει, με διάταγμα του Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με την 
έναρξη της λειτουργίας του ΤΕΠΑΚ το 2006 το Υπουργικό Συμβούλιο, με τις υπ’ 
αριθμόν 63.420 και 63.924 αποφάσεις του, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2006 και 2 
Ιουνίου 2006, αντίστοιχα, αποφάσισε τον τερματισμό της εισδοχής νέων φοιτητών στο 
ΑΤΙ από το Σεπτέμβριο του 2006 και την παραχώρηση των κτιριακών του 
εγκαταστάσεων στο Ινστιτούτο Κύπρου.  Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, το Υπουργικό 
Συμβούλιο με νεότερη απόφασή του, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2009, εξουσιοδότησε 
την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όπως, σε συνεργασία με τη 
Νομική Υπηρεσία, το διοικητικό συμβούλιο του ΑΤΙ και άλλους εμπλεκόμενους φορείς, 
εξετάσει τρόπους επίλυσης των ζητημάτων που προέκυψαν από τις δύο 
προαναφερόμενες αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου και στο πλαίσιο της 
εξουσιοδότησης αυτής ετοιμάστηκε το παρόν νομοσχέδιο. 

 Κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι το υπουργείο του ενημέρωσε το 
διοικητικό συμβούλιο του ΑΤΙ για τις πρόνοιες του νομοσχεδίου κατά τη συνεδρία του 
διοικητικού συμβουλίου, ημερομηνίας 28 Απριλίου 2010, και ότι κατά την εν λόγω 
συνεδρία τα τέσσερα από τα δέκα μέλη του συμβουλίου, τα οποία προέρχονται από 
το ακαδημαϊκό προσωπικό του ΑΤΙ, διαφώνησαν με την κατάργηση του περί 
Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου Νόμου, προτού αποφασιστεί το μέλλον του 
προσωπικού του ινστιτούτου.  Συναφώς, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων τόνισε ότι τα ωφελήματα και το εργασιακό 
καθεστώς του προσωπικού του ΑΤΙ δε ρυθμίζονται στον περί Ανώτερου Τεχνολογικού 
Ινστιτούτου Νόμο, αλλά ρυθμίζονται αφενός στον περί Προϋπολογισμού Νόμο, όπου 
οι θέσεις αυτές είναι σημειωμένες με διπλό σταυρό, και αφετέρου στον περί ∆ημόσιας 
Υπηρεσίας Νόμο, όπου στο άρθρο 46 διασφαλίζεται ότι, σε περίπτωση κατάργησης 
θέσης, ο κάτοχος αυτής θεωρείται ότι εξακολουθεί να την κατέχει μαζί με όλα τα 
προνόμια και ωφελήματά της μέχρις ότου ο κάτοχος της θέσης που καταργήθηκε με 
αυτό τον τρόπο αφυπηρετήσει ή διοριστεί ή προαχθεί είτε σε θέση που 
δημιουργήθηκε είτε σε άλλη θέση. 

 Περαιτέρω, κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ενημέρωσε την επιτροπή ότι για 
τα θέματα του προσωπικού του ΑΤΙ βρίσκονταν σε εξέλιξη διαβουλεύσεις, στο πλαίσιο 
της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού, αναφέροντας ότι αυτές αναμενόταν να 
ολοκληρωθούν σύντομα.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τον ίδιο, στο εναπομείναν 
προσωπικό του ΑΤΙ είχε δοθεί η επιλογή είτε της ένταξης στο προσωπικό του ΤΕΠΑΚ 
είτε της παραμονής στη δημόσια υπηρεσία με μία επιπλέον προσαύξηση.   

 Ο εκπρόσωπος του διοικητικού συμβουλίου του ΑΤΙ, τοποθετούμενος επί του 
θέματος, κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής, ανέφερε ότι τα μέλη του 
συμβουλίου δεν έτυχαν κατάλληλης ενημέρωσης από το Υπουργείο Εργασίας και 
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Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την κατάθεση του νομοσχεδίου, σημειώνοντας 
ταυτόχρονα ότι το υπουργείο δε θα έπρεπε να επιμένει στην άμεση ψήφιση του 
νομοσχεδίου, δεδομένου ότι υπήρχαν εκκρεμότητες που αφορούσαν την τύχη του 
προσωπικού του ΑΤΙ που θα έπρεπε προηγουμένως να διευθετηθούν. 

 Παράλληλα, ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ (Κλάδος Υπαλλήλων ΑΤΙ) στο αρχικό 
στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης δήλωσε ότι πρώτιστο μέλημα όλων έπρεπε να 
είναι η τύχη του προσωπικού, των ανθρώπων που δούλεψαν τριάντα πέντε με 
σαράντα χρόνια στο ΑΤΙ και των οποίων το μέλλον παρέμενε μετέωρο, και όχι η τύχη 
των κτιρίων και των μητρώων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω τοποθετήσεων των εκπροσώπων του 
επηρεαζόμενου προσωπικού του ΑΤΙ, η επιτροπή αποφάσισε να μην προωθήσει 
άμεσα την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αλλά να δώσει το απαραίτητο χρονικό 
περιθώριο στους εμπλεκομένους για την ολοκλήρωση του διαλόγου που βρισκόταν σε 
εξέλιξη και που αφορούσε το μέλλον του προσωπικού του ΑΤΙ. 

 Μετά την πάροδο τριών μηνών από την πρώτη συνεδρία της, η επιτροπή 
επανήλθε σε συνεδρία για το υπό εξέταση θέμα, προκειμένου να ενημερωθεί για την 
πορεία των διαβουλεύσεων στη Μικτή Επιτροπή Προσωπικού.  Κατά τη δεύτερη 
συνεδρία της επιτροπής, διαφάνηκε ότι ο διάλογος είχε θετικά αποτελέσματα και ότι 
παρέμεναν για διευθέτηση μερικές ακόμη εκκρεμότητες.  Ειδικότερα, αποφασίστηκε 
ότι τα είκοσι από τα είκοσι οκτώ μέλη του προσωπικού του ΑΤΙ θα εντάσσονταν στο 
ΤΕΠΑΚ και ότι τα υπόλοιπα οκτώ μέλη θα εντάσσονταν σε θέσεις της δημόσιας 
υπηρεσίας που οι ίδιοι θα συμφωνούσαν να αποδεχτούν.  Κατά την εν λόγω 
συνεδρία, οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥ∆Υ (Κλάδος Υπαλλήλων ΑΤΙ) εξέφρασαν την 
ικανοποίησή τους για την πορεία των διαβουλεύσεων και για τις προσπάθειες που 
κατέβαλε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σε αυτό το στάδιο ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι η επιτροπή θα ανέμενε πρώτα την υλοποίηση 
της συμφωνίας για ένταξη του προσωπικού του ΑΤΙ στο ΤΕΠΑΚ, καθώς και την 
τοποθέτηση του λοιπού προσωπικού στη δημόσια υπηρεσία και ακολούθως θα 
προχωρούσε στην προώθηση του νομοσχεδίου για ψήφιση. 

 Σημειώνεται ότι η υλοποίηση της ένταξης των είκοσι μελών του προσωπικού 
του ΑΤΙ στο ΤΕΠΑΚ έγινε με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμο (Αρ. 1) του 2010 [Ν. 56(ΙΙ)/2010], ο 
οποίος δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας στις 17 ∆εκεμβρίου 
2010. 

 Σημειώνεται επίσης ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
στις 20 Ιανουαρίου 2011, διαμήνυσε προφορικά μέσω λειτουργού του την πλήρη 
διευθέτηση όλων των εκκρεμοτήτων που αφορούσαν το προσωπικό του ΑΤΙ με την 
τοποθέτηση και των τελευταίων ατόμων που δεν εντάχθηκαν στο ΤΕΠΑΚ σε θέσεις 
στη δημόσια υπηρεσία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου 
νόμου και κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος 
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του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου Κύπρου 
(Κατάργηση) Νόμος του 2011».   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η κ. Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα υπερψηφίσει το νομοσχέδιο, αλλά ηθέλαμε να 
επισημάνουμε ότι, όσον αφορά τη μεταβίβαση της περιουσίας του Ανώτερου 
Τεχνολογικού Ινστιτούτου προς τη ∆ημοκρατία, θα πρέπει να γίνει κάποια επιτροπή ή 
μια ομάδα από άτομα τα οποία έχουν εμπειρογνωμοσύνη εις το να μπορούν να 
αξιοποιούν την κρατική περιουσία συνολικά προς όφελος της πολιτείας και 
προσθέτοντας αξία στην περιουσία αυτή.  Γι’ αυτό το λόγο και σ’ αυτή την περίπτωση 
θέλουμε να δούμε ότι η περιουσία αυτή θα μπορέσει να αξιοποιηθεί προς όφελος 
όλης της πολιτείας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου.   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Με την ίδρυση του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου η πλειοψηφία των 
καθηγητών του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου είχαν ενταχθεί στο ΤΕΠΑΚ μετά 
’πού δική τους επιλογή.  Στην πορεία διαφάνηκε ότι αριθμός καθηγητών… δεν είχαν 
ικανοποιηθεί οι προσδοκίες τους.  Μετά ’πού δικές μας συστάσεις και παραινέσεις το 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου συναίνεσε, ούτως ώστε και οι υπόλοιποι των 
καθηγητών να γίνουν αποδεχτοί με τους ίδιους όρους που έγιναν οι πρώτοι 
καθηγητές, η πρώτη φουρνιά των καθηγητών.  Είχαν παραμείνει μόνο δύο ή τρία 
άτομα τα οποία δεν μπορούσαν να ενταχθούν εις το ΤΕΠΑΚ, γιατί το γνωστικό τους 
αντικείμενο δεν περιείχετο μέσα στα προγράμματα σπουδών του ΤΕΠΑΚ, και 
καθυστερούσαμε ακριβώς να ψηφίσουμε την κατάργηση του νόμου, μέχρι να 
ολοκληρωθεί όλη η διαδικασία, γιατί ακριβώς δεν ηθέλαμε να αδικηθεί κανένα άτομο.  
Τώρα που ολοκληρώθηκε ο κύκλος και όλα τα άτομα που εργάζονταν στο Ανώτερο 
Τεχνολογικό Ινστιτούτο έχουν αποκατασταθεί και συναινέσει στην επαγγελματική τους 
διευθέτηση, νομίζω ότι όλοι θα μπορούσαμε να ψηφίσουμε την κατάργηση του νόμου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, είναι για το θέμα της περιουσίας.  Ενώ οι ιθύνοντες του ΤΕΠΑΚ 
βεβαίως δε φαίνεται να κάμνουν την καλυτέραν των διαχειρίσεων, με βάση τα όσα 
πολλά ακούγονται και στις κοινοβουλευτικές επιτροπές και δημόσια, εντούτοις θεωρώ 
δίκαιο η περιουσία του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου να μεταβιβαστεί στο 
διάδοχό του, που είναι το ΤΕΠΑΚ· δε θα ’πρεπε να πάει στη ∆ημοκρατία.  Ωστόσο, 
εφόσον πάει στη ∆ημοκρατία, να πάει στη ∆ημοκρατία, αλλά με την ανάληψη 
υποχρέωσης να αξιοποιηθεί από ειδικούς, όπως λέχθηκε προηγουμένως, ή από 
ανθρώπους που καταλαβαίνουν για την περιουσία αυτή και να τεθεί άμεσα προς 
παραγωγική αξιοποίηση επ’ ωφελεία του ΤΕΠΑΚ.  ∆ηλαδή θα πρέπει να ενισχυθεί το 
περιφερειακό πανεπιστήμιο απ’ αυτή την περιουσία. όχι η κρατική αυτή περιουσία να 
μείνει αδρανής εκεί ή να αξιοποιηθεί για οποιοδήποτε άλλο σκοπό.  Ο σκοπός είναι να 
ενισχυθεί το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, που θεωρείται ότι είναι διάδοχος του 
ΑΤΙ, και ίσως θα ’πρεπε να υπάρξει ειδική πρόνοια για το ζήτημα αυτό στο σχετικό 
νομοθέτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Λαμάρης και αμέσως μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν κάτι θα ’πρεπε να λεχτεί σήμερα, έχοντας μπροστά μας 
αυτό το νομοσχέδιο, είναι μια μεγάλη ευχαριστία σ’ ένα ακαδημαϊκό ίδρυμα, που 
έκλεισε τον κύκλο της ζωής του παραδίδοντας σκυτάλη σε ένα ανώτατης μορφής, 
ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα.  Πρόσφερε για χρόνια στον τόπο.  Να ευχαριστήσομε 
όλους όσοι υπηρέτησαν επάξια και έδωσαν μόρφωση σε πάρα πολλούς ανθρώπους 
στον τόπο μας στα τεχνικά επαγγέλματα και να ευχηθούμε πραγματικά η ανώτατη 
εκπαίδευση στον τόπο μας να συνεχίσει να αναπτύσσεται, γιατί την έχουμε 
πραγματικά μεγάλη ανάγκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά να πω ότι η σημερινή μέρα δεν είναι μια απλή μέρα σε 
σχέση με το ότι ψηφίζουμε ένα νομοσχέδιο, αλλά είναι πολύ σημαντική μέρα σε σχέση 
με το Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο, γιατί, όταν και εφόσον ιδρυόταν το 
συγκεκριμένο ίδρυμα, ιδρυόταν, για να εξυπηρετήσει σίγουρα τους τεχνικούς κλάδους, 
που τότε πολλή ανάγκη είχε η πατρίδα μας.  Σήμερα σίγουρα έφτασε το τέλος για το 
Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο και επαναλαμβάνω αυτά που έχει πει ο συνάδελφος, 
ότι θα πρέπει και ως σώμα να εκφράσουμε τις ευχαριστίες μας στους όσους 
λειτουργούς έχουν περάσει από αυτό το ίδρυμα και ότι σήμερα η πολιτεία μας, το 
κράτος μας, στηρίζεται σε πάρα πολλές περιπτώσεις σε ανθρώπους που έχουν 
αποφοιτήσει από το Ανώτερο Τεχνολογικό Ινστιτούτο.   

 Να υπογραμμίσω, κύριε Πρόεδρε, όμως ότι, παρ’ όλη τη ρύθμιση στην οποία η 
επιτροπή Παιδείας της Βουλής είχε προβεί προ μερικών ετών, ώστε να υπάρξει 
μετάβαση του προσωπικού του Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου προς το ΤΕΠΑΚ, 
ορθώς έχει ειπωθεί, ένας αριθμός, περί τους είκοσι τρεις, είκοσι τέσσερις, είχε μείνει 
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έξω και -αυτό το υπογραμμίζω και το κακίζω- είχε μείνει μετά από ενστάσεις τις οποίες 
το ίδιο το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο είχε εκφράσει.  Ευτυχώς όμως, υπήρξε μετά και 
από απόφαση της Γενικής Εισαγγελίας επίλυση του προβλήματος και ας ελπίσουμε 
ότι τουλάχιστον τα δύο άτομα τα οποία έχουν μείνει εκτός και αυτά θα δικαιωθούν στο 
τέλος της ημέρας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με εκπλήττουν οι τοποθετήσεις των συναδέλφων, πρώτον, 
διότι η περιουσία του ΑΤΙ έχει δοθεί ήδη και εδόθη η περιουσία του ΑΤΙ από την 
προηγούμενη κυβέρνηση, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, στο Ινστιτούτο 
Κύπρου.   

 ∆εύτερον, οφείλουμε, ναι, να ευχαριστήσουμε αυτό το ίδρυμα για τις σημαντικές 
υπηρεσίες του που προσέφερε στον τόπο και στην εκάστοτε νέα γενιά, αλλά, από την 
άλλη, πρέπει να λεχθεί το εξής:  Ανάμεσα στο λύκειο και την ανώτατη δημόσια παιδεία 
του τόπου μας υπάρχει ένα τεράστιο κενό, το οποίο κενό αφήνει όλα τα τεχνικά 
επαγγέλματα της Κύπρου, που έχει ανάγκη η κυπριακή οικονομία, η κυπριακή 
βιομηχανία, ακάλυπτα.  Αντί λοιπόν, ως όφειλαν οι προηγούμενες κυβερνήσεις -και η 
παρούσα- να έπαιρναν το ΑΤΙ και να το αξιοποιούσαν, για να καλυφθεί αυτό το κενό, 
έτσι ώστε να έχουμε καλούς επαγγελματίες, που να μη μένουν με τις γνώσεις της 
τεχνικής σχολής και μόνο, αντί τούτου λοιπόν εδόθη ως προικοδότημα προς το 
Ινστιτούτο Κύπρου, στο οποίο κατά καιρούς δίνεται χορηγία αρκετών εκατομμυρίων 
ευρώ. 

 Το τρίτο που θέλω να πω είναι ότι, προτού αποφασισθεί το κλείσιμο του ΑΤΙ, 
είχαν γίνει ανακαινίσεις κατ’ απαίτηση των λειτουργών του ΑΤΙ, περίπου της τάξης των 
£25 εκατομ., και θέλω εδώ να κακίσω -και δεν έχει να κάμει μόνο με την παρούσα 
κυβέρνηση- αυτή την ανακολουθία των αποφάσεων, που στοιβάζουν εκατομμύρια 
στην πλάτη του φορολογούμενου, η οποία έφτασε στο σημείο, κύριε Πρόεδρε, σήμερα 
αυτή η ανακολουθία να είναι άκρως προκλητική.  Και η ταπεινή μου γνώμη είναι ότι 
δεν υπάρχει καλά μελετημένη και καλά προγραμματισμένη δημόσια πανεπιστημιακή 
ανάπτυξη, που να καλύπτει και το κενό και τα ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της 
χώρας.  Το κάθε πανεπιστήμιο αποφασίζει τα δικά του και νομίζουν ορισμένοι ότι το 
κράτος είναι εκείνος ο καλός υπηρέτης που θα φορολογεί τους φορολογούμενους, θα 
μαζεύει τα εκατομμύρια και κάποιοι θα τα σκορπούν στους τέσσερις ανέμους, χωρίς 
καν να δίδουν εξηγήσεις, ως οφείλουν.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 
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 Κατάργηση.  Άρθρο 3. 

 Απαγόρευση εισδοχής νέων φοιτητών στο ΑΤΙ.  Άρθρο 4. 

 Η κινητή και ακίνητη περιουσία του ΑΤΙ περιέρχεται στη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 5. 

 Μητρώα του ΑΤΙ.  Άρθρο 6. 

 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου 
Κύπρου (Κατάργηση) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσαμε τους συναδέλφους να συναινέσουν σε 
αναβολή μιας βδομάδας, γιατί δεν προλάβαμε να ολοκληρώσουμε την εξέταση του 
συγκεκριμένου νομοθετήματος, και ελπίζω να υπάρξει κατανόηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς δίδουμε την αναβολή μιας εβδομάδας, φτάνει να είναι 
μία εβδομάδα, γιατί πρέπει να υπενθυμίσω το σώμα ότι η συγκεκριμένη πρόταση 
νόμου συζητήθηκε τρεις φορές στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής και εκκρεμεί στη 
δημόσια συζήτηση από το 2005, εδώ και έξι χρόνια.   

 Νομίζω έχουμε το δικαίωμα να προσφέρουμε ή εν πάση περιπτώσει να 
επουλώσουμε τούντην  πληγή που υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, η εισήγηση του κ. Κατσουρίδη γίνεται αποδεκτή.  Αναβολή… 
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 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αναφέρω στο σώμα ότι σήμερα, κακή σύμπτωσις, 
εξεδόθη απόφαση από το Ανώτατο ∆ικαστήριο που θεώρησε τη μεταχείριση υπέρ των 
θηλέων, υπέρ των γυναικών, αντισυνταγματική σ’  αυτό το θέμα, όχι σε ό,τι αφορά την 
προαγωγή που προβλέπει η πρότασις νόμου, αλλά εξ  υπαρχής εις τον πίνακα 
διοριστέων.   

 Άρα, η μια εβδομάδα -ταπεινή μου εισήγησις- δεν είναι αρκετή, υπό την έννοια 
ότι η Γενική Εισαγγελία, όπως διαβάζω από την έκθεση της επιτροπής, είχε ενστάσεις· 

ότι δυνατό, για ό,τι αφορά την προαγωγή, να δημιουργείται σε εκείνο το σημείο άλλου 
είδους αντισυνταγματικότητα.   

 Άρα, η γνώμη μου είναι να υπάρξει αναβολή για δεκαπέντε μέρες, για να 
εξεταστεί η βαρύτητα της απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου σε σχέση με την 
πρόταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα συναινέσουμε σίγουρα στην οποιαδήποτε αναβολή, 
όμως εγώ θα συμφωνήσω με τα όσα έχει πει ο κ. Αγγελίδης.  Αυτό το οποίο πάμε να 
κάνουμε σήμερα είναι το 50% της όλης υπόθεσης, της όλης διαδικασίας.  Εδώ πάμε 
να προσθέσουμε μονάδες στους άρρενες λόγω στρατού σε σχέση με τις γυναίκες 
εκπαιδευτικούς.  Όμως ας μην ξεχνάμε ότι υπάρχει και αυτό που είπε ο κ. Αγγελίδης -
και σήμερα ακούμε ότι υπάρχει και απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου- ότι η 
διάκριση, όταν και εφόσον δύο άτομα τα οποία…  Μία κοπέλα τζι ένας άντρας 
τελειώνουν το λύκειο την ίδια χρονιά, η μεν πάει αμέσως στις σπουδές της και ο δε 
πάει δύο χρόνια στο στρατό, άρα εδώ υπάρχει διάκριση των δύο ετών.  

 Γι’ αυτό το λόγο, εμείς εισηγούμαστε, εάν και εφόσον δοθεί μια εβδομάδα, 
αμέσως  να εξετάσουμε και το δεύτερο ενδεχόμενο, ώστε να υπάρξει πλήρης 
δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καμία ένσταση να δοθεί η αναβολή της μιας εβδομάδος, όμως 
θα ήθελα να επιστήσω την προσοχή των καλών μου συναδέλφων στο ότι είναι δύο 
εντελώς, μα εντελώς διαφορετικά ζητήματα.  ∆ε συσχετίζεται το ζήτημα του καταλόγου 
διοριστέων και της πρόσληψης των εκπαιδευτικών μας με το ζήτημα που 
διαλαμβάνεται και διατυπώνεται στη συγκεκριμένη τροποποίηση του νόμου.  Υποθέτω 
ότι το ζήτημα του καταλόγου διοριστέων είναι ένα τεράστιο ζήτημα, που θέλει 
συναίνεση και διάλογο από όλες τις πλευρές -δεν είναι της παρούσης περιόδου- ενώ 
το άλλο είναι και καλά μελετημένο, όλα τα κόμματα σχεδόν είναι έτοιμα.  Σεβόμενοι 
την αναβολή μίας εβδομάδας που ζητά το ΑΚΕΛ, να δοθεί, αλλά σε καμιά περίπτωση 
δεν πρέπει το ένα θέμα να εξαρτηθεί από το άλλο. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να πούμε ότι ακριβώς είναι δύο διαφορετικά θέματα, αλλά 
πηγάζουν από τον ίδιο λόγο· το ότι οι άντρες υπηρετούν στο στρατό και οι γυναίκες 
όχι.  Γι’ αυτό το λόγο, γι’ αυτό το μεγάλο θέμα έχει ξεκινήσει η συζήτηση για τον 
εκσυγχρονισμό του καταλόγου διοριστέων και προβλέπεται μέσα στην πρόταση για 
τον εκσυγχρονισμό.  Το άλλο θέμα προβλέπει για όσους έχουν ήδη μπει στην 
εκπαίδευση και τυγχάνουν αυτής της αδικίας σε σχέση με τις συμμαθήτριές τους.  Και 
αυτή η πρόταση νόμου προβλέπει αυτή η μοριοδότηση να αξιοποιηθεί μόνο μια φορά, 
ακριβώς για να καλύψει αυτή την αδικία που υπάρχει εις βάρος των ανδρών.  Και 
επειδή είναι η μόνη αδικία που υπάρχει εις βάρος των ανδρών… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έχει και άλλες! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

(Γελώντας) 

 …θεωρούμε ότι εμείς οι γυναίκες βουλευτές θα τις ψηφίσουμε και ελπίζουμε και 
οι άντρες να ψηφίσουν όλες τις υπόλοιπες ανισότητες που υπάρχουν εις βάρος των 
γυναικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνοντας τζι ακούγοντας όλους τους 
συναδέλφους, συμφωνώ στην αναβολή μίας μόνο εβδομάδας, για τους λόγους που 
ακούστηκαν, ότι καμία σχέση, πέραν της σύνδεσης που έχουν τα δύο θέματα και 
αφορά την αδικία που υφίσταται το ανδρικό φύλο έναντι του γυναικείου στο 
συγκεκριμένο θέμα, δεν υπάρχει άλλη σχέση, οπόταν θα διαβουλευτεί με τον εαυτό 
του το ΑΚΕΛ, θα τοποθετηθεί, είμαι σίγουρος, την ερχόμενη βδομάδα. 

 Όσον αφορά την απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, υπάρχει δημόσια 
συζήτηση ήδη και στα κόμματα σε σχέση με τον εκσυγχρονισμό του καταλόγου 
διοριστέων.  Καλοδεχούμενη πρόταση, να τη δούμε, να τη συζητήσουμε, αλλά σε 
κατοπινό στάδιο.  ∆εν πρόκειται να εμποδίσουμε την ψήφιση του ενός θέματος 
τοποθετώντας στη συζήτηση πρόσθετα θέματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα ήθελα να αντιπαραθέσω άποψη, επειδή γνωρίζω την 
απόφαση του δικαστηρίου, με τους συναδέλφους οι οποίοι δεν τη γνωρίζουν.  Να πω 
απλώς ότι προηγείται του ζητήματος που καλύπτει αυτή η πρότασις νόμου.  ∆ηλαδή, 
αν μείνουμε σε δεκαπέντε μέρες και το δούμε σφαιρικά, θα υπάρχει οποιοσδήποτε 
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ιδιαίτερος λόγος καθυστέρησης ή μάλλον εξυπηρετούμε αυτό που επιδιώκουμε;  Να 
γίνει κάτι απόλυτα σωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Βαρνάβα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Εντάξει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή εδώ σε τούντον χώρο «εμείς παπάδες, εμείς τατάδες», ας δοθεί μία 
εβδομάδα και στην επιτροπή, εάν διαπιστωθεί, μετά που θα μελετήσουν οι 
συνάδελφοι την απόφαση του Ανωτάτου, ότι χρειάζεται παραπάνω χρόνος, ας 
πάρουν απόφαση ως επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Το θέμα του καταλόγου διοριστέων είναι ένα τεράστιο θέμα.  Όμως εκείνο το 
οποίο θέλω να πω είναι το εξής:  Ας προχωρήσουμε τώρα -εννοώ την επόμενη 
εβδομάδα, μετά την αναβολή- να ψηφίσουμε αυτό το οποίο υπάρχει ενώπιόν μας, 
αλλά σε κάποια φάση, όταν θα ασχοληθούμε με το δεύτερο θέμα, του κ. Αγγελίδη, θα 
υποχρεωθούμε ως Βουλή να καταργήσουμε αυτό που θα ψηφίσουμε.  Γιατί;  Με το 
που θα εξετάσουμε τον κατάλογο διοριστέων και πλέον εκεί θα αρθεί η ανισότητα, δε 
θα υφίσταται η ανάγκη αυτού που πάμε να κάνουμε σε μια εβδομάδα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Αλλά μέχρι τότε; 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Αλλά μέχρι τότε, μέχρι τότε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 …θα πρέπει σίγουρα να αρθεί με αυτό τον τρόπο η αδικία που υφίσταται 
σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, η εισήγηση του προεδρείου είναι αναβολή για μια εβδομάδα, όμως 
υιοθετώ την προσέγγιση του κ. Κατσουρίδη.  Αν η επιτροπή κρίνει ότι χρειάζεται μέσα 
από τα δεδομένα και δεύτερη εβδομάδα, αυτή την εβδομάδα θα την πάρουμε, όμως ο 
προγραμματισμός είναι για μία εβδομάδα. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που είναι «Ο περί των Βασικών 
Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και πάλι θα ζητήσω αναβολή και θα πω τζιαι το λόγο.  
Συζητώντας στην κοινοβουλευτική ομάδα, τουλάχιστον προσωπικά, δεν εξεκαθάρισε 
μέσα μου αν είναι για τα προϊόντα που γίνεται αυτή η ψήφιση ή αν είναι για τις 
υπηρεσίες και νομίζω δε θα ήταν υπεύθυνο, αν δεν το ξεκαθαρίσουμε αυτό, να 
προχωρήσουμε να ψηφίσουμε.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμείς δε φέρουμε καμία ένσταση· όσες εβδομάδες θέλει ο συνάδελφος να το 
μελετήσουν το θέμα.  Η επιτροπή Εμπορίου είναι ευέλικτη σε αυτά τα ζητήματα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ωραία!  Λοιπόν, αναβολή για μια εβδομάδα και βέβαια θα 
παραπεμφθεί στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 10 και 11, που τιτλοφορούνται «O περί 
Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, 
Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Οι περί 
Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», αντίστοιχα, αναβάλλονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού 

Υλικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 

 Πανίκος Χάμπας Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 
Ιανουαρίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, 
του Συνδέσμου Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών και των αγροτικών οργανώσεων 
ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος και 
το Συμβούλιο Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, η ΟΕΒ, η αγροτική 
οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Ανθοκαλλιεργητών, η Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και 
Οικολογικών Οργανώσεων και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος 
“Terra Cypria”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής.    

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Παραγωγής 
και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού Νόμου [Νόμος αριθμός 149(Ι) του 
2009], ώστε να καταστεί λειτουργικότερη η εφαρμογή του.   

 Πιο συγκεκριμένα, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο περιλαμβάνονται πρόνοιες 
αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την ποινικοποίηση των παραβάσεων όλων των κανονιστικών ή ατομικών 
διοικητικών πράξεων οι οποίες προβλέπονται στον υπό τροποποίηση νόμο ή 
στη δυνάμει αυτού εκδοθείσα δευτερογενή νομοθεσία. 

2. Την παραχώρηση δυνατότητας έκδοσης κανονιστικών διοικητικών πράξεων με 
τις οποίες να παρέχεται η εξουσιοδότηση για: 

α. έκδοση γνωστοποιήσεων του Συμβουλίου Ελέγχου Παραγωγής και 
Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού για τη ρύθμιση θεμάτων 
που αφορούν τους κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει του υπό 
τροποποίηση νόμου, 

 β. έκδοση διαταγμάτων του υπουργού για τροποποίηση οποιουδήποτε 
παραρτήματος των εν λόγω κανονισμών, 

 γ. εκτέλεση των καθηκόντων του πιο πάνω αναφερόμενου συμβουλίου και 
του Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος από αρμόζοντα νομικά πρόσωπα, 

 δ. χορήγηση εξουσιών σε εμπειρογνώμονες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
όταν η εν λόγω εξουσιοδότηση συνιστά υποχρέωση της ∆ημοκρατίας 
δυνάμει του ευρωπαϊκού δικαίου. 

 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους 
κανονισμούς «Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας του Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
Οπωροφόρων Φυτών και Οπωροφόρων Φυτών που Προορίζονται για την Παραγωγή 
Φρούτων Κανονισμοί του 2010» και έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  
Ωστόσο, για λόγους που συνίστανται στην ανάγκη της εκ των προτέρων παροχής 
εξουσιοδότησης έκδοσης των σχετικών κανονισμών, κρίνεται σκόπιμο όπως οι εν 
λόγω κανονισμοί τεθούν ενώπιον της ολομέλειας του σώματος σε μεταγενέστερο 
στάδιο και αφού προηγηθεί η ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 
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 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, η εκπρόσωπος 
του Τμήματος Γεωργίας ανέφερε ότι η ψήφισή του κρίνεται απαραίτητη για την 
εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με την ευρωπαϊκή νομοθεσία στον 
τομέα του φυτικού πολλαπλασιαστικού υλικού, η οποία θα επιτευχθεί με την έγκριση 
των κανονισμών που συνοδεύουν το νομοσχέδιο. 

 Όλοι οι εμπλεκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στο 
υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται 
στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η δική μας ομάδα απέχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, τα 
άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 13 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που 
εξουσιοδοτεί τη διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το 
μήνα Φεβρουάριο του 2011.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Φεβρουάριο του 2011 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης  Λευτέρης Χριστοφόρου 
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 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
πιο πάνω απόφαση σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιανουαρίου 
2011.  

 Με την εν λόγω απόφαση της Βουλής παρέχεται σε ορισμένα νομικά πρόσωπα 
δημόσιου δικαίου των οποίων δεν έχουν ακόμα εγκριθεί οι προϋπολογισμοί για το 
έτος 2011 η εξουσιοδότηση για διενέργεια δαπάνης για το μήνα Φεβρουάριο του 2011 
ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του συνολικού ποσού που προβλέπεται στον 
προϋπολογισμό κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2010 το οποίο 
αναλογεί στο ίδιο χρονικό διάστημα, δηλαδή το μήνα Φεβρουάριο του 2010. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω απόφαση, δεν μπορεί να διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς ούτε μπορεί να πληρωθεί οποιαδήποτε νέα 
θέση στα νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου, μέχρι να εγκριθούν από τη Βουλή και 
να πάρουν την τελική τους μορφή οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου για το έτος 2011. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με τον περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου (Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμο, οι προϋπολογισμοί των νομικών 
προσώπων δημόσιου δικαίου υποβάλλονται στη Βουλή για έγκριση μέσα στα ίδια 
χρονικά περιθώρια στα οποία υποβάλλεται και ο κρατικός προϋπολογισμός.  Ωστόσο, 
αριθμός προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου δεν έχει ακόμη 
κατατεθεί ή και εγκριθεί από τη Βουλή, πράγμα που καθιστά αναγκαία την παροχή 
εξουσιοδότησης για τη διενέργεια δαπανών, όπως προβλέπεται στην πιο πάνω 
απόφαση της Βουλής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, με βάση τα 
πιο πάνω και χωρίς να δεσμεύεται ως προς τις τελικές της θέσεις, οι οποίες θα 
προκύψουν μετά τη μελέτη κάθε προϋπολογισμού ξεχωριστά, έχει διαμορφώσει τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος 
της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τοποθετήθηκαν υπέρ της έγκρισης της υπό αναφορά 
απόφασης για τη διενέργεια δαπάνης, σύμφωνα με τα πιο πάνω, για το μήνα 
Φεβρουάριο του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, βρίσκομαι για ακόμα μια φορά στη δυσάρεστη θέση να πρέπει 
να ενημερώσω το σώμα ότι, παρά τες επανειλημμένες εκκλήσεις της ολομέλειας προς 
τους ημικρατικούς οργανισμούς και προς το Υπουργείο Οικονομικών και παρά την 
έγγραφη δέσμευση του Υπουργού Οικονομικών ότι θα κατετίθεντο όλοι οι 
προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών μέχρι και το τέλος του Γενάρη, κάτι 
τέτοιο δε διαπιστώνουμε σήμερα.  Αντίθετα, από τους τριάντα εννέα 
προϋπολογισμούς μόνο οι είκοσι τρεις έχουν κατατεθεί μέχρι σήμερα ενώπιον του 
σώματος. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει το δωδεκατημόριο, όμως είναι καθήκον τζιαι 
υποχρέωση να ενημερώσω τη Βουλή ότι για ακόμα μια φορά δυστυχώς οι εκκλήσεις 
μας να κατατίθενται οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών έγκαιρα, για να 
δίδεται η ευκαιρία στη Βουλή να τους εξετάζει, δεν εισακούονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε, οι Άγγλοι έχουν μία ρήση και να μου επιτρέψετε να την πω στα 
αγγλικά.  «Their bad planning is never…» 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι στα αγγλικά.  Συγγνώμη! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Είπα, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, θα πω την αγγλική ρήση και θα τη 
μεταφράσω και στα ελληνικά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, και μετάφραση! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 «Their bad planning is never our emergency», ο κακός προγραμματισμός του 
οποιουδήποτε δεν είναι επείγον ή προτεραιότητα για μας.  Αυτή η ιστορία με τους 
ημικρατικούς οργανισμούς, θέλουμε να δηλώσουμε, δεν είναι μόνο της τωρινής 
κυβέρνησης.  Εδώ και χρόνια αυτό το σώμα καλεί τους ημικρατικούς οργανισμούς και 
την εκάστοτε εκτελεστική εξουσία να καταθέτουν έγκαιρα τους προϋπολογισμούς.  
Φωνή βοώντος!  Γι’ αυτό κι εμείς γι’ αυτό το λόγο αρχής θα απορρίψουμε την 
απόφαση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα είναι γεγονός ότι το έχουμε θίξει πάρα πολλές 
φορές και, παρά τις επανειλημμένες εκκλήσεις της Βουλής, παρά τις επανειλημμένες 
επιστολές, δεν υπάρχει συμμόρφωση.  Εγώ θεωρώ ότι ή ίδια η Βουλή απαξιώνει τον 
εαυτό της με το γεγονός ότι για χρόνια ολόκληρα ανέχεται αυτή την κατάσταση και 
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κάποια στιγμή θα πρέπει η Βουλή να αποφασίσει, όπως είπαμε και την περασμένη 
φορά, ότι δε θα ψηφίσει κάποια στιγμή κανένα προϋπολογισμό ο οποίος θα έρθει 
εκπρόθεσμα.  Και να μη λειτουργήσει ο ημικρατικός οργανισμός!  Κάποια στιγμή 
πρέπει να αποκαταστήσουμε το κλίμα αξιοπιστίας της Βουλής και του σεβασμού των 
διαφόρων άλλων οργάνων.  Όπως εμείς τους σεβόμαστε και, όταν κάποια στιγμή μάς 
ζητούν επειγόντως να εξετάσουμε ένα θέμα, για να λυθούν τα προβλήματα, το 
πράττουμε και οι άλλοι πρέπει να σεβαστούν τη Βουλή.  Παρ’ όλα αυτά, εμείς θα 
ψηφίσουμε το δωδεκατημόριο και εύχομαι και ελπίζω ότι είναι η τελευταία φορά που 
χρειάζεται, γιατί θα πρέπει να αναθεωρήσουμε πια συλλογικά και όχι μεμονωμένα τη 
θέση και την άποψή μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η ιδιότητα του κ. Παπαδόπουλου επέβαλλε εις τον ίδιο 
να είναι ευγενικός εις τη δήλωσή του, μετά τα όσα ανάφερε και ο κ. Σιζόπουλος, θα 
πρέπει να υπενθυμίσω, και για σκοπούς καταγραφής στα πρακτικά, ότι υπήρχε 
γραπτή ανάληψις υποχρέωσης εκ μέρους του υπουργού, η οποία εστάλη προς εσάς, 
ως πρόεδρο του ∆ΗΚΟ, και προς την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ΗΚΟ, διότι από 
την ψήφιση του προϋπολογισμού είχαμε θέσει θέμα ότι, αν καθυστερούντο αυτοί οι 
προϋπολογισμοί, δε θα εψηφίζοντο από το ∆ΗΚΟ.  Αλλά, κάμνοντας την τελευταία 
εξαίρεση, θα συγκατατεθούμε, όπως ανάφερε ο κ. Παπαδόπουλος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Είδα το χέρι του κ. Στυλιανίδη προηγουμένως; 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ειλικρινά από αυτά που άκουσα τα πλείστα ίσως δεν τα 
εγνώριζα, γιατί δεν ανήκω στην επιτροπή αυτή…  Έχει δίκαιο ο κ. Σιζόπουλος, ότι 
ουσιαστικά αυτοαπαξιωνόμαστε, όταν ανεχόμαστε αυτό που συμβαίνει.   Αλλά θέλω 
να βάλω για προβληματισμό όλων μας το εξής:  Μήπως αυτή η συμπεριφορά έχει 
σχέση με την ίδια τη φύση αυτών των οργανισμών και μήπως πρέπει να αρχίσουμε να 
βάζουμε τον δάκτυλον επί τον τύπον των ήλων, παρά να καθόμαστε εδώ σαν μωρές 
παρθένες να κλαίμε τη μοίρα μας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα αρχίσω από το τελευταίο που είπε ο κ. Στυλιανίδης.  
Παρθένες δε νομίζω να είμαστε!  Αν είμαστε μωρές δεν ξέρω! 

 Λοιπόν, εν μπορεί να…  Εν είχα σκοπό να πω τίποτε, αλλά εν μπορεί…  Αυτή 
είναι ιδεοληψία, με όλο το σεβασμό! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 
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 ∆εν είναι ιδεοληψία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έτσι είναι!  Επειδή σώνει τζιαι καλά, όποτε γίνεται αναφορά στους 
ημικρατικούς, πρέπει να καταλήξουμε ότι δεν μπορεί το κράτος…  Εγώ λέω, εξ όσων 
γνωρίζω, ότι εν ευθύνουνται οι ημικρατικοί για την παρούσα καθυστέρηση.  Και, όταν 
θα πάει πίσω στην επιτροπή, να ξεκαθαριστεί πού καθυστερεί αυτή η ιστορία.  Ε, 
συγγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, πριν να μπούμε στη διαδικασία, είναι γεγονός ότι παρατράβηξε 
η ιστορία τούτη και μάλιστα είχαν γίνει έγκαιρα επισημάνσεις προς τον Υπουργό 
Οικονομικών και μάλιστα, θυμάστε, πριν την ψήφιση των διαφόρων προϋπολογισμών 
τότε, αλλά και για τη συζήτηση για τους ημικρατικούς in extremis υπήρξε δέσμευσή 
του ότι μέχρι τα τέλη Ιανουαρίου όλοι οι ημικρατικοί οργανισμοί θα έφερναν τους 
προϋπολογισμούς τους για εξέταση στην αρμόδια επιτροπή, πράγμα το οποίο δεν 
έγινε.   

 Γι’ αυτό το λόγο, εγώ θα ’θελα να σας ενημερώσω ότι, πρώτον, αμέσως μετά 
την ολοκλήρωση της συνεδρίας της Βουλής θα επικοινωνήσω με τον Υπουργό 
Οικονομικών, για να υποδείξω την ανακολουθία.  Όταν υπάρχουν δεσμεύσεις, οι 
δεσμεύσεις αυτές θα πρέπει να τηρούνται, όπως και η Βουλή σε όσες δεσμεύσεις 
ανέλαβε έναντι της εκτελεστικής εξουσίας ήταν σωστή και μάλιστα πολλές φορές με 
πολλή πίεση σε ό,τι αφορά τις κοινοβουλευτικές ομάδες, αλλά και την ολομέλεια.   

 ∆εύτερον, θα πάει και η τελευταία προειδοποίηση -και το εννοώ- ότι δηλαδή, σε 
περίπτωση που παρατηρηθούν ανάλογα φαινόμενα, τότε η Βουλή δε θα φέρει καμία 
ευθύνη για το τι θα υπάρξει παρακάτω.  ∆ηλαδή να κάμουμε ξακαθαρισμένους 
λογαριασμούς, διότι είναι άδικο τζιαι για τις κοινοβουλευτικές ομάδες, που πολλές 
φορές κάτω ’πού την πίεση του χρόνου είναι υποχρεωμένες είτε να κινούνται με 
ταχύτατους ρυθμούς είτε ακόμη και να περιορίζουν τις παρατηρήσεις ή και το χρόνο 
που έχουν μπροστά τους, για να κάμουν μια σωστή αξιολόγηση.  Είναι θέμα 
σεβασμού προς τους θεσμούς.   

 Γι’ αυτό ενημερώνω το σώμα ότι αμέσως μετά θα υπάρξει κίνηση από το 
προεδρείο, ούτως ώστε να ξεκαθαρίσει μία και διά παντός, χωρίς να φέρει ευθύνη η 
Βουλή για ό,τι περαιτέρω συμβεί στις επόμενες διαδικασίες, και αυτό θα γίνει με έναν 
ξεκάθαρο τρόπο.   

 Λοιπόν, παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 

Φεβρουάριο του 2011 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τους περί Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου ∆ικαίου 
(Ψήφισις Προϋπολογισμών) Νόμους, οι προϋπολογισμοί των νομικών προσώπων 
δημόσιου δικαίου κατατίθενται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση της 
διενέργειας των δαπανών που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η δεν έγινε κατορθωτή η κατάθεση στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
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ή η μελέτη και έγκριση των προϋπολογισμών αυτών από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πριν από την 31η ∆εκεμβρίου 2010. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η είναι αναγκαία η συνέχιση των υπηρεσιών που προσφέρουν τα 
πιο πάνω νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου. 

 Γι’ αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων αποφασίζει τα πιο κάτω: 

1. Παρέχει την εξουσιοδότησή της για τη διενέργεια δαπάνης για το μήνα 
Φεβρουάριο του έτους 2011 ποσού που δεν υπερβαίνει το τμήμα του 
συνολικού ποσού που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του έτους 2010 κάθε 
νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου το οποίο αναλογεί στο ίδιο χρονικό 
διάστημα. 

2. Η εξουσιοδότηση αυτή δίνεται με τον όρο ότι δε θα διενεργηθεί οποιαδήποτε 
δαπάνη για νέες υπηρεσίες ή σκοπούς και ότι δε θα πληρωθεί καμιά νέα θέση 
μέχρι την τελική έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων του 
προϋπολογισμού κάθε νομικού προσώπου δημόσιου δικαίου για το έτος 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση της απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και καμία αποχή, η 
απόφαση εγκρίνεται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 14 μέχρι και τον αριθμό 35 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει ως επείγουσα στην 
αρχή της συνεδρίασης, η οποία τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 
Νόμος του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την πρόταση νόμου «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Άγγελος Βότσης Ρίκκος Ερωτοκρίτου, 

 Σταύρος Ευαγόρου  εκπροσωπώντας 

 Γιάννος Λαμάρης  τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Χρήστος Στυλιανίδης 

 Μαρία Κυριακού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε 
αυθημερόν την πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη σημερινή συνεδρία 
της ολομέλειας του σώματος από τον πρόεδρό της κ. Νικόλα Παπαδόπουλο και τα 
μέλη της κ. Άγγελο Βότση, Σταύρο Ευαγόρου, Γιάννο Λαμάρη, Ντίνο Χατζηνικόλα, 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Λευτέρη Χριστοφόρου, Μαρία Κυριακού και Μαρίνο Σιζόπουλο 
και παραπέμφθηκε ενώπιόν της με τη διαδικασία του κατεπείγοντος.  Στη συνεδρίαση 
της επιτροπής κλήθηκε και παρευρέθηκε ο διευθυντής του Τμήματος ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του νόμου με τον οποίο 
εγκρίθηκε ο κρατικός προϋπολογισμός του 2011, ώστε να αρθεί η καθολική 
απαγόρευση πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων, έκτακτου προσωπικού για εποχιακές 
ανάγκες, πρόσθετων προσώπων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών για χρονικό 
διάστημα που δεν υπερβαίνει τις δεκαπέντε εργάσιμες μέρες σε σχέση με ορισμένες 
υπηρεσίες, όπως και έκτακτου ωρομίσθιου προσωπικού σε ορισμένα τμήματα της 
δημόσιας υπηρεσίας τα οποία με το υφιστάμενο απαγορευτικό καθεστώς 
παρακωλύονται σημαντικά στην επιτέλεση του ευαίσθητου κοινωνικού τους ρόλου.   

 Όπως είναι γνωστό, κατά την ψήφιση του κρατικού προϋπολογισμού του 2011, 
με την ένθεση σχετικής σημείωσης σε αυτόν εκ μέρους της Βουλής, απαγορεύτηκε 
πλήρως η πρόσληψη στη δημόσια υπηρεσία έκτακτου προσωπικού για το έτος 2011, 
απαγόρευση η οποία κρίθηκε σκόπιμη λόγω της παρούσας δημοσιονομικής 
κατάστασης.   

 Με την προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται σκόπιμη η παροχή ευχέρειας στις 
επηρεαζόμενες υπηρεσίες, οι οποίες με τη λειτουργία τους επηρεάζουν ευαίσθητους 
τομείς της κοινωνίας, να συνεχίσουν να προσλαμβάνουν έκτακτο προσωπικό για την 
κάλυψη έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών τους. 

 Ειδικότερα, με την πρόταση νόμου αίρεται η καθολική απαγόρευση σε σχέση 
με την πρόσληψη έκτακτων υπαλλήλων για τις πιο κάτω υπηρεσίες και για τα πιο 
κάτω πρόσωπα: 

1. Υπουργείο Υγείας (μόνο σε ό,τι αφορά την κάλυψη αναγκών που προκύπτουν 
αναφορικά με οργανικές θέσεις). 
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2. Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

3. Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Εκπαιδευτικοί, Εκπαιδευτικοί Ψυχολόγοι 
και Επιμελητές). 

4. Τμήμα Φυλακών του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

5. Προεδρία και Προεδρικό Μέγαρο (μόνο σε ό,τι αφορά την κάλυψη αναγκών της 
Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης το δεύτερο εξάμηνο του 
2012, καθώς και για την κάλυψη αναγκών στη ∆ιερευνητική Επιτροπή για τους 
Αγνοούμενους στα πλαίσια της εκταφής και ταυτοποίησης λειψάνων). 

6. Γραφείο Προγραμματισμού (∆ιαχειριστική Αρχή), Γενικό Λογιστήριο (Αρχή 
Πιστοποίησης) και υπηρεσίες που έχουν καθοριστεί ως δικαιούχοι και 
ενδιάμεσοι φορείς στα πλαίσια των συγχρηματοδοτούμενων από τα διάφορα 
διαρθρωτικά ταμεία έργων. 

7. Στατιστική Υπηρεσία (μόνο σε ό,τι αφορά έκτακτο προσωπικό για εποχιακές 
ανάγκες και συγκεκριμένα σε ό,τι αφορά στην έρευνα απογραφής πληθυσμού). 

8. Πρόσωπα των οποίων ο διορισμός ακυρώνεται από το Ανώτατο ∆ικαστήριο, 
για χρονικό διάστημα μέχρι την ολοκλήρωση της επανεξέτασης της διαδικασίας 
πλήρωσης των κενών θέσεων από την Ε∆Υ. 

9. Πρόσωπα τα οποία απασχολούνται στο Τμήμα ∆ασών του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος μετά την αποφοίτησή τους από 
το ∆ασικό Κολέγιο Κύπρου. 

10. Πρόσωπα τα οποία απασχολούνται στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων μετά την αποφοίτησή τους από την 
Εκπαιδευτική Μονάδα του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και την απόκτηση 
πτυχίου Ελεγκτή Εναέριας Κυκλοφορίας με πιστοποιητικό ισχύος στον έλεγχο 
αεροδρομίων και προσεγγίσεων. 

 Περαιτέρω, με την πρόταση νόμου αίρεται επίσης η καθολική απαγόρευση σε 
σχέση με την πρόσληψη ωρομίσθιου προσωπικού στις πιο κάτω περιπτώσεις: 

1. Όπου υφίσταται ανάγκη επέκτασης υπηρεσιών. 

2. Όπου εφαρμόζεται το σύστημα βάρδιας ή απασχολείται μόνο ένα άτομο στο 
συγκεκριμένο επάγγελμα στο τμήμα ή απαιτείται η απορρόφηση πλεονάζοντος 
προσωπικού. 

3. Όπου παρίσταται ανάγκη αντικατάστασης ωρομίσθιου προσωπικού που 
απουσιάζει με μακροχρόνιες άδειες ασθένειας ή όπου απασχολείται ένα μόνο 
άτομο στο συγκεκριμένο επάγγελμα ή απασχολείται με το σύστημα βάρδιας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου η επιτροπή εξέτασε διάφορες 
εισηγήσεις που τέθηκαν ενώπιόν της για συμπερίληψη στις προνοούμενες εξαιρέσεις 
και άλλων υπηρεσιών, δηλαδή της Ελεγκτικής Υπηρεσίας και του Τμήματος 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών.  Συζητήθηκε επίσης τεθείσα εισήγηση για εισαγωγή 
εξαίρεσης αναφορικά με την πρόσληψη ωρομισθίων που εργάζονται με ειδικό ωράριο, 
όπως και εισήγηση για τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας της πρότασης νόμου, 
ώστε, αντί περιοδικής ενημέρωσης της Βουλής αναφορικά με τις προσλήψεις που θα 
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γίνονται από τα τμήματα που θα εξαιρούνται από την πλήρη απαγόρευση πρόσληψης 
έκτακτου και ωρομίσθιου προσωπικού, να γίνεται ενημέρωση στο τέλος κάθε τριμήνου 
από την εκτελεστική εξουσία για τις εν λόγω προσλήψεις και σε περίπτωση που δεν 
τηρείται αυτή η υποχρέωση να γίνει πρόνοια για κυρώσεις.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή της σε νόμο, αφού διαμορφωθεί κατά τρόπο που στις προνοούμενες 
εξαιρέσεις να περιληφθούν η Ελεγκτική Υπηρεσία και το Τμήμα Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών, όπως και η υποχρέωση της κυβέρνησης να ενημερώνει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στο τέλος κάθε τριμήνου για τις προσλήψεις έκτακτου και ωρομίσθιου 
προσωπικού στις οποίες τα εξαιρούμενα τμήματα είναι ενδεχόμενο να προβούν προς 
πλήρωση των έκτακτων αναγκών τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει ήδη συνεδριάσει η επιτροπή Οικονομικών και εισηγείται 
ομόφωνα την ψήφιση αυτής της τροποποίησης του άρθρου 14 του προϋπολογισμού, 
αφού έχουν προστεθεί κάποιες περαιτέρω εξαιρέσεις σε σχέση με την πρόσληψη 
εκτάκτων δημοσίων υπαλλήλων.  Συγκεκριμένα, θα περιληφθούν οι εξαιρέσεις που 
αφορούν την Ελεγκτική Υπηρεσία και το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών στις ήδη 
υπάρχουσες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιο ήταν το πρώτο που είπατε, κύριε Παπαδόπουλε; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η Ελεγκτική Υπηρεσία και το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ως επίσης έχουμε περιλάβει και μία επιφύλαξη στο σχετικό άρθρο, ότι θα 
πρέπει στο τέλος κάθε τριμηνίας να ενημερώνεται η Βουλή των Αντιπροσώπων γι’ 
αυτές τες προσλήψεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος 
του 2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων έχει ήδη γίνει. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.554, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «∆εδομένης της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης, παρακαλείται ο αρμόδιος 
υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πότε θα αρχίσει να 
διδάσκεται το μάθημα της πολιτικής αγωγής από πτυχιούχους του κλάδου των 
Πολιτικών Επιστημών σύμφωνα και με την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.555, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει προχωρήσει το υπουργείο σε νομοθετική ρύθμιση για 
υποχρεωτική εγκατάσταση κυκλοφορητών ζεστού νερού στις νέες πολυκατοικίες που 
ανεγείρονται και πόσες αιτήσεις επιχορήγησης έχουν γίνει για εγκατάσταση του πιο 
πάνω μέτρου εξοικονόμησης νερού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.556, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα προγράμματα και τις δράσεις του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού που εφαρμόζονται μέσα στα πλαίσια της ένταξης αλλόγλωσσων στα 
σχολεία και ευρύτερα στην κοινωνία μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.557, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις της κυβέρνησης ως προς τα αιτήματα της 
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Παγκύπριας Οργάνωσης Πενταμελούς Οικογένειας.  Επισυνάπτω σχετική επιστολή-
υπόμνημα της οργάνωσης προς τον αρμόδιο υπουργό.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.558, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πόσοι οδηγοί εξυπηρετούν τις ανάγκες του Κέντρου Υγείας Λακατάμιας για 
μεταφορά αίματος, αναλωσίμων κ.ο.κ.; 

2. Σε πόσα άλλα κέντρα υγείας παρέχεται η πιο πάνω εξυπηρέτηση από τους 
οδηγούς του Κέντρου Υγείας Λακατάμιας; 

3. Πόσα αυτοκίνητα χρησιμοποιούνται για τη διενέργεια των πιο πάνω εργασιών 
και ποιος είναι ο τύπος των εν λόγω αυτοκινήτων; 

4. Πώς μεταφέρεται το αίμα στα διάφορα κέντρα υγείας;  Υπάρχει συνεργασία με 
γραφεία ταξί για τη μεταφορά;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.559, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα σε ποιες 
ενέργειες έχει προβεί τους τελευταίους δεκατρείς μήνες που η νέα συνθήκη της 
Λισαβόνας βρίσκεται σε ισχύ, ώστε να διερευνηθούν όλες οι δυνατότητες που 
ενδεχομένως να προσφέρονται από την ενεργοποίηση του άρθρου για κοινοτική 
αρωγή σε σχέση με τη συνεχιζόμενη τουρκική κατοχή κυπριακών εδαφών. 

 Καλείται επίσης ο υπουργός να διαφωτίσει το σώμα ως προς τις ενέργειές του 
σε σχέση με την ερώτηση του Ιταλού ευρωβουλευτή Francesco Enrico Spreroni προς 
το Συμβούλιο για τη μη ενεργοποίηση προς όφελος της Κύπρου των διατάξεων του 
άρθρου 42, παράγραφος 7, της συνθήκης, όπως και για το ρόλο της Μόνιμης 
Αντιπροσωπείας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στις Βρυξέλλες στην ετοιμασία της 
απάντησης του Συμβουλίου προς τον εν λόγω ευρωβουλευτή. 

 Τέλος, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα κατά 
πόσο διαθέτει επί τούτω νομική υπηρεσία για τη μελέτη διεθνών και ευρωπαϊκών 
συνθηκών και κατά πόσο υπήρξε μελέτη της Συνθήκης της Λισαβόνας προς το σκοπό 
αξιοποίησης προνοιών που μπορεί να βοηθήσουν την κυπριακή υπόθεση και να 
εξυπηρετήσουν τα συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ως χώρας μέλους της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.560, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παραθέτουμε επισυνημμένα το ιστορικό που κατέληξε στο χαμό του 
αποβιώσαντος Λοΐζου Ττοφή Κκίμη και παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το εν λόγω συμβάν, κατά 
πόσο προτίθεται να προχωρήσει σε διερεύνηση του εν λόγω περιστατικού, ως επίσης 
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κατά πόσο οφείλεται σε αμέλεια των θεραπόντων γιατρών των κρατικών 
νοσηλευτηρίων.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.561, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί από έκθεση της ∆ιεθνούς Αμνηστίας, με τίτλο “Κοινό 
μυστικό:  Πληθαίνουν οι ενδείξεις για τη συνενοχή της Ευρώπης σε παραδόσεις και 
μυστικές κρατήσεις”, ότι γίνονται μυστικές επιχειρήσεις παράνομης κράτησης και 
μεταφοράς ανθρώπων από τη CIA.  Αρκετοί άνθρωποι έχουν υποστεί εξαναγκαστικές 
εξαφανίσεις, συμπεριλαμβανομένης της μυστικής κράτησης από τη CIA, και τα ίχνη 
ορισμένων παραμένουν άγνωστα.  Όλα τα θύματα παράδοσης που έχουν δώσει 
συνέντευξη στη ∆ιεθνή Αμνηστία έχουν δηλώσει ότι βασανίστηκαν ή υποβλήθηκαν σε 
άλλου είδους κακομεταχείριση κατά τη διάρκεια της κράτησής τους.   

 Πληροφορήθηκα επίσης ότι η Πρώην Γιουγκοσλαβική ∆ημοκρατία της 
Μακεδονίας έχει συνδράμει στην παράνομη κράτηση και την επακόλουθη παράδοση 
στο Αφγανιστάν, υπό την ηγεσία της CIA, του Γερμανού υπηκόου Khaled el-Marsi, ο 
οποίος έχει οδηγήσει την υπόθεση κατά της Πρώην Γιουγκοσλαβικής ∆ημοκρατίας της 
Μακεδονίας στο Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.  Σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, πριν από την παράδοση του Γερμανού υπηκόου από την Πρώην 
Γιουγκοσλαβική ∆ημοκρατία της Μακεδονίας στο Αφγανιστάν, το αεροπλάνο, τύπου 
“Boeing 737”, που τον μετέφερε σταμάτησε στην Ιρλανδία, στην Κύπρο και στην 
Ισπανία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν είναι εις γνώση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οι προσγειώσεις 
αεροπλάνων της CIA που μεταφέρουν παράνομα υπόπτους και αν, ναι, όπως 
πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους η 
Κύπρος γίνεται συνένοχη στην έκνομη μεταφορά, τις εξαναγκαστικές εξαφανίσεις και 
τα βασανιστήρια ανθρώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.562, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2010, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα συνδεθούν μεμονωμένα σπίτια, τα οποία έχουν 
ανεγερθεί σε ιδιωτική γη στο ∆ασάκι Άχνας και στις άλλες προσφυγικές κοινότητες της 
επαρχίας Αμμοχώστου, με το αποχετευτικό δίκτυο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.563, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να αναφέρει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους δε λαμβάνουν το σήμα της “Cyta” τα 
κινητά τηλέφωνα σε μερικές περιοχές της κοινότητας Σωτήρας Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.564, ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει σε εξοπλισμό του Γενικού 
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Νοσοκομείου Αμμοχώστου και ειδικότερα του θαλάμου υπερβαρικού οξυγόνου με ένα 
επιπλέον εξάρτημα, για να μπορεί να εφαρμόζεται το “hood”, έτσι ώστε να γίνεται 
πλήρης θεραπεία και να δίνεται το αναγκαίο οξυγόνο στα παιδιά με αυτισμό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.565, ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις προθέσεις του υπουργείου του σχετικά με τα αιτήματα της 
Ομάδας Πρωτοβουλίας Εκπαιδευτικών, η οποία εκπροσωπεί τους εκπαιδευτικούς 
που κλήθηκαν να παρακολουθήσουν το Πρόγραμμα Προϋπηρεσιακής Κατάρτισης του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού κατά τα σχολικά έτη 1999-2000 και 2000-2001. 

 Επισυνάπτονται τα αιτήματα, καθώς και το παράπονο με αρ. Α/Π 1549/2010, 
που υποβλήθηκε στο Γραφείου Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1230, ημερομηνίας 28 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.04.1230 του Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ ότι τα 
μέτρα που λαμβάνονται για την οικολογική διαχείριση της ενέργειας, των αποβλήτων 
και του νερού στο Μακάρειο Νοσοκομείο είναι τα ακόλουθα: 

 Για την εγκατάσταση συστήματος επεξεργασίας των λυμάτων, ανακύκλωσης 
του νερού και χρήσεώς του για την άρδευση παρακείμενου χώρου πρασίνου γίνεται 
μελέτη από το Τμήμα ΗΜΥ σε συνεργασία με το ∆ήμο Στροβόλου. 

 Σε σύντομο χρονικό διάστημα θα εγκατασταθεί συμπιεστής χαρτιού και 
πλαστικού ο οποίος θα εξυπηρετεί τις ανάγκες του NAM III και του Ογκολογικού 
Κέντρου της Τράπεζας Κύπρου. 

 Το Μακάρειο Νοσοκομείο δεν περιλαμβάνεται στα κυβερνητικά κτήρια που θα 
εγκατασταθεί φωτοβολταϊκό σύστημα παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας και το θέμα θα 
συζητηθεί με την Υπηρεσία Ενέργειας για μελλοντική συμπερίληψή του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.065, ημερομηνίας 9 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα, και σε συνέχεια της υπ’ αρ. 
23.06.009.05.01.065 ερώτησης σας ημερομηνίας 9/8/2010, επιτρέψτε μου κατ' αρχήν 
να απολογηθώ για την καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην απάντηση των 
ερωτημάτων που θέσατε, για τα οποία επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα πιο κάτω: 

1. Υπάρχουν πληροφορίες, οι οποίες ωστόσο είναι αντικρουόμενες, σε ότι αφορά 
την συνέχιση της παράνομης απευθείας ατμοπλοϊκής σύνδεσης του συριακού 
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λιμανιού της Λατάκειας και του κλειστού λιμανιού της Αμμοχώστου.  Αυτή η 
σύνδεση φαίνεται να πραγματοποιείται κατά διαστήματα την περίοδο του 
καλοκαιριού και όχι συνεχώς. 

2. Το θέμα της παράνομης ατμοπλοϊκής σύνδεσης του συριακού λιμανιού της 
Λατάκειας και του κλειστού λιμανιού της Αμμοχώστου εγείρεται πάντοτε, από τη 
δική μας πλευρά, σε όλες τις συναντήσεις με Σύριους αξιωματούχους. 
Παράλληλα, η Κ∆, σε διάφορα επίπεδα, προβαίνει συστηματικά σε 
παραστάσεις και διαβήματα προς τις αρχές της Συρίας. Το εν λόγω θέμα 
ασφαλώς τέθηκε, μετ' επιτάσεως, κατά τις επαφές του Υπουργού Εξωτερικών 
στα πλαίσια της πρόσφατης επίσκεψής του στη Συρία. Περαιτέρω, τόσο στις 
συναντήσεις όσο και στα διαβήματα που προβαίνει η Κ∆ επί του συγκεκριμένου 
θέματος, τονίζεται πάντοτε ότι η Συρία πρέπει να αποφεύγει ενέργειες που 
συνδράμουν στις προσπάθειες του ψευδοκράτους για αναγνώριση ή 
αναβάθμιση της αποσχιστικής οντότητας. 

3. Οι Σύριοι συνομιλητές μας σε όλα τα επίπεδα αναφέρουν ότι το όλο ζήτημα θα 
αντιμετωπιστεί στα πλαίσια των φιλικών σχέσεων των δύο χωρών μας. 
Αναφέρουν μεν ότι πρόκειται για ιδιωτική πρωτοβουλία, αντιλαμβάνονται δε την 
πολιτική σημασία του όλου εγχειρήματος. Στόχος μας παραμένει ο τερματισμός 
της παράνομης ατμοπλοϊκής σύνδεσης του συριακού λιμανιού της Λατάκειας 
και του κλειστού λιμανιού της Αμμοχώστου και για αυτό ο διάλογος με τις 
Συριακές αρχές συνεχίζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.132, ημερομηνίας 26 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή μας με αρ. φακ. 
15.15.001 και ημερ. 20.10.2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που υπέβαλε ο 
αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι η Επίτροπος 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, με σχετική επιστολή της, μας 
ενημέρωσε ότι η δημοσίευση του καταλόγου των επιτυχόντων στις γραπτές εξετάσεις, 
με βάση τους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμους του 1998 έως 2008, κατά σειρά επιτυχίας, με τον αριθμό υποψηφίου και τον 
αριθμό πολιτικής ταυτότητας, ως η ισχύουσα πρακτική, συστήνεται όπως παραμείνει 
σε ισχύ. 

2. Όπως εξηγεί η Επίτροπος, η ρύθμιση αυτή εξασφαλίζει αφενός την 
πληροφόρηση του υποψήφιου ότι πέτυχε στις εξετάσεις και αφετέρου διασφαλίζει την 
προστασία των προσωπικών του δεδομένων, σύμφωνα με τους περί Επεξεργασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμους, συνάδει, δε 
απόλυτα με το άρθρο 4(1)(γ) των εν λόγω Νόμων, το οποίο καθορίζει ότι ο υπεύθυνος 
επεξεργασίας διασφαλίζει ότι τα δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα, μεταξύ άλλων, 
είναι συναφή, πρόσφορα και όχι περισσότερα από ό,τι κάθε φορά απαιτείται ενόψει 
των σκοπών της επεξεργασίας. 

3. Εξηγείται περαιτέρω, στην εν λόγω επιστολή, εξ αντιδιαστολής, ότι η 
δημοσίευση των διορισμών στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με ονομαστική 
αναφορά των προσώπων που διορίζονται στη δημόσια υπηρεσία εξυπηρετεί 
διαφορετικό σκοπό από τη δημοσίευση του Καταλόγου των επιτυχόντων στη γραπτή 
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εξέταση, δεδομένου ότι ο διορισμός στη δημόσια υπηρεσία αποτελεί εκτελεστή 
διοικητική πράξη, η οποία μπορεί να προσβληθεί στο Ανώτατο ∆ικαστήριο από 
πρόσωπα που έχουν έννομο, ενεστώς, άμεσο και προσωπικό συμφέρον, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του άρθρου 146 του Συντάγματος,   εντός   προθεσμίας   75 ημερών, η 
οποία αρχίζει από την ημέρα δημοσίευσης της πράξης ή, σε περίπτωση μη 
δημοσίευσης, από την ημέρα που αυτή περιήλθε σε γνώση του προσφεύγοντος. 
Οπότε, καταλήγει, σε αυτή την περίπτωση η ονομαστική δημοσίευση των διορισμών 
είναι επιτακτική. 

4. Υπό το φως των πιο πάνω απόψεων της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, η Ειδική Επιτροπή, η οποία έχει την ευθύνη δημοσίευσης 
των αποτελεσμάτων των γραπτών εξετάσεων με βάση τους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 2008, σε 
συνεδρία της ημερ. 5.1.2011, αποφάσισε όπως η ισχύουσα πρακτική για δημοσίευση 
του καταλόγου επιτυχόντων, κατά σειρά επιτυχίας, με τον αριθμό υποψηφίου και τον 
αριθμό πολιτικής ταυτότητας, παραμένει σε ισχύ. 

5. Θα πρέπει, τέλος, να σημειωθεί ότι, σύμφωνα με πληροφόρηση που 
λαμβάνουμε διαχρονικά από το Γραφείο της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, οι 
προσφυγές που γίνονται εναντίον αποφάσεων της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
για διορισμούς με βάση τους πιο πάνω Νόμους είναι ελάχιστες, γεγονός που 
καταδεικνύει την αξιοπιστία του συγκεκριμένου συστήματος επιλογής και την 
εμπιστοσύνη που έχει εμπεδωθεί στους υποψηφίους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.145, ημερομηνίας 30 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 08.09.2010 και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η Πολεοδομική Αρχή (∆ιευθυντής Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως) δεν 
έχει λάβει μέχρι σήμερα γραπτή απάντηση από το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επί του θέματος. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει δώσει οδηγίες στην Πολεοδομική Αρχή για 
επίσπευση της διαδικασίας εξέτασης των Ιεραρχικών Προσφυγών που 
υποβλήθηκαν με βάση τις πρόνοιες των άρθρων 47 και 48 του περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου εναντίον των Ειδοποιήσεων Επιβολής με 
ημερομηνίες 11.11.2009 και 23.12.2009 και της Επιβολής ∆ιοικητικού 
Προστίμου ημερομηνίας 11.01.2010. 

(γ) Σημειώνεται ότι η εξέταση των αιτήσεων με αρ. ΛΕΥ/2698/2008 και 
ΛΕΥ/2699/2008 που υπέβαλαν οι ιδιοκτήτες της ανάπτυξης για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας κατά παρέκκλιση των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου 
Λευκωσίας για προσθήκες/μετατροπές σε υφιστάμενη οικοδομή (πρώην 
Χ.Α.Κ.) και αλλαγή χρήσης από Κέντρο Χονδρικού Εμπορίου σε Υπεραγορά 
Τύπου D.I.Y., με χώρο χονδρικού εμπορίου και χώρους 
αναψυχής/ψυχαγωγίας, εκκρεμεί στο παρόν στάδιο. Στις 21.10.2010 το 
Συμβούλιο Μελέτης Παρεκκλίσεων (ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ.) έλαβε απόφαση όπως 
διεξαχθεί ∆ημόσια Ακρόαση σε σχέση με την αίτηση. Στο παρόν στάδιο 
αναμένεται από το ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ. η υποβολή των απόψεων του ∆ιευθυντή 
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Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (Κ.Ο.Τ.), καθώς και του Επαρχιακού 
Ιατρικού Λειτουργού Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.148, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Κατασκευή κυρτωμάτων οδοστρώματος στην οδό Θεοδώρου Τσομαλούρη στο 
Φρέναρος 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η αρμόδια διατμηματική Επιτροπή (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για 
την Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων) σε συνεδρία της που έγινε στις 4 
Οκτωβρίου 2010 εξέτασε το πιο πάνω θέμα και έκρινε δικαιολογημένη την 
κατασκευή τριών κυρτωμάτων οδοστρώματος στην οδό Θεοδώρου 
Τσομαλούρη στο Φρέναρος για την επίλυση του προβλήματος οδικής 
ασφάλειας που έχει παρατηρηθεί. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα ετοιμάσει το σχετικό σχέδιο για την κατασκευή 
των κυρτωμάτων οδοστρώματος το οποίο θα αποστείλει στον Έπαρχο 
Αμμοχώστου για την υλοποίησή του επειδή η οδός Θεοδώρου Τσομαλούρη 
υπάγεται στη δικαιοδοσία του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.231, ημερομηνίας 28 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
6.10.2010, σε σχέση με τα προβλήματα δυσοσμίας/οχληρίας που προκαλεί στους 
περίοικους ο παλιός βιολογικός σταθμός της Κακοπετριάς, και επιθυμώ να σας 
πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(1) Ο σταθμός επεξεργασίας των λυμάτων, που βρίσκεται στην Κακοπετριά, είχε 
κατασκευαστεί για να καλύψει τις ανάγκες της παλιάς Κακοπετριάς και 
ορισμένων κέντρων που βρίσκονται στον Πυρήνα της Κοινότητας. Η διαχείριση 
του Σταθμού γίνεται από το Κοινοτικό Συμβούλιο Κακοπετριάς και ζητείται η 
τεχνική συνδρομή του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων, εάν και εφόσον 
χρειαστεί. 

(2) Κατά την καλοκαιρινή περίοδο, και ιδιαίτερα κατά τον Αύγουστο (κυρίως την 
εβδομάδα του ∆εκαπενταύγουστου), ο υφιστάμενος Σταθμός Επεξεργασίας 
Λυμάτων διαφάνηκε ότι δεν μπορεί να εξυπηρετήσει, κατά ικανοποιητικό 
τρόπο, τις ανάγκες της Κοινότητας, λόγω της μεγάλης αύξησης του πληθυσμού 
και της υπερφόρτωσης του σταθμού. Κατόπιν, όμως, σχετικών οδηγιών για τη 
λήψη πρόσθετων διαχειριστικών μέτρων, όπως εγκατάσταση λιποπαγίδων στα 
μαγειρεία των εστιατορίων, συχνή εκκένωση των λιποπαγίδων των 
εστιατορίων, κ.λπ., υπήρξε σημαντική βελτίωση της λειτουργίας του εν λόγω 
Σταθμού. 
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(3) Η λειτουργία του υφιστάμενου αποχετευτικού θα τερματιστεί με την 
ολοκλήρωση και λειτουργία του αποχετευτικού έργου του Συμπλέγματος των 
10 Κοινοτήτων Σολέας, η οποία τοποθετείται εντός του 2014. Το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων, ως ο δυνητικός δικαιούχος του έργου, υπέβαλε πρόταση 
για συγχρηματοδότηση του έργου από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, στα πλαίσια του Άξονα Προτεραιότητας, «Βασικές Υποδομές στον 
Τομέα του Περιβάλλοντος και της Ενέργειας», η οποία και εγκρίθηκε. Να 
σημειωθεί ότι η πρώτη προκήρυξη για το εν λόγω έργο (δίκτυα συλλογής 
Κακοπετριάς-Γαλάτας) δημοσιεύθηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας ημερομηνίας 31.12.2010, με Αρ. 3523, ενώ είχε καταχωριστεί στο 
διαδίκτυο στις 27.12.2010. 

(4) Σημειώνεται ότι στο μεταξύ, για την επίλυση των προβλημάτων που 
παρουσιάζονται στον υφιστάμενο Σταθμό Επεξεργασίας Λυμάτων Κακοπετριάς 
και περιορισμό της οχληρίας, το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Σολέας αποφάσισε 
όπως προβεί σε όλες τις απαραίτητες εργασίες αναβάθμισής του, οι οποίες 
προβλέπονται από σχετική μελέτη που έγινε από την κατασκευάστρια εταιρεία, 
Shipshore (Cyprus) Ltd. Οι σχετικές εργασίες αναμένεται να αρχίσουν αρχές 
του 2011, ώστε η αναβάθμιση του Σταθμού να ολοκληρωθεί πριν την έναρξη 
της καλοκαιρινής περιόδου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.335, ημερομηνίας 4 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου 

Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λάρνακας κ. Γεώργιος 
Τάσου με αρ. 23.06.009.05.01.335, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών 
με την επιστολή σας ημερ. 15.11.2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα, όσον 
αφορά τη διάθεση κρατικών οικοπέδων στην Κοινότητα Τρούλλων, μέσω του Σχεδίου 
∆ιάθεσης Κρατικών Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά Εισοδήματα: 

(α) Στην Κοινότητα Τρούλλων έχουν διαχωριστεί μέχρι σήμερα 41 οικόπεδα στα 
πλαίσια του Σχεδίου ∆ιάθεσης Κρατικών Οικοπέδων σε Οικογένειες με Χαμηλά 
Εισοδήματα και παραχωρήθηκαν σε 40 δικαιούχες οικογένειες για την 
ανέγερση των κατοικιών τους (ένα οικόπεδο κρίθηκε ακατάλληλο). 

(β) Προωθείται ο διαχωρισμός 13 νέων οικοπέδων στην εν λόγω Κοινότητα. Ο 
σχεδιασμός των οικοπέδων έχει οριστικοποιηθεί και τα οικόπεδα έχουν 
οριοθετηθεί από τον Επαρχιακό Κτηματολογικό Λειτουργό. Πρόσφατα έχουν 
αρχίσει οι χωματουργικές εργασίες και αναμένεται ότι οι κατασκευαστικές 
εργασίες του υπό αναφορά διαχωρισμού θα προχωρήσουν ουσιαστικά εντός 
του 2011. Ο Έπαρχος Λάρνακας θα προχωρήσει σε σχετικές ανακοινώσεις για 
τη διάθεση των 13 οικοπέδων, όταν τα κατασκευαστικά έργα θα βρίσκονται σε 
προχωρημένο στάδιο. 

(γ) Παράλληλα, εξετάζεται και νεότερο αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για 
διαχωρισμό σημαντικού αριθμού πρόσθετων οικοπέδων, στην ίδια περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.355, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη, σε σχέση με το θέμα της απαγόρευσης πτήσεων των 
Κυπριακών αερομεταφορέων πάνω από τον εναέριο χώρο της Τουρκίας και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η παράνομη απαγόρευση πτήσεων στους Κυπριακούς αερομεταφορείς και 
γενικά σε Κυπριακά αεροσκάφη πάνω από τον Τουρκικό Εναέριο Χώρο αποτελεί 
διαχρονικό πρόβλημα μετά την Τουρκική Εισβολή του 1974. Οι εκάστοτε Κυβερνήσεις 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, συμπεριλαμβανομένης και της παρούσας Κυβέρνησης, 
έχουν προβεί κατά καιρούς και συστηματικά σε έντονα διαβήματα για το συγκεκριμένο 
θέμα σε διάφορους ∆ιεθνείς Οργανισμούς, αλλά και στα πλαίσια της Ε.Ε. Είναι 
γνωστό ότι από τον ∆εκέμβριο του 2006 μέχρι σήμερα παραμένουν κλειστά οκτώ 
Κεφάλαια των ενταξιακών διαπραγματεύσεων της Τουρκίας με την Ε.Ε., λόγω της μη 
εφαρμογής του πρόσθετου Πρωτοκόλλου της Άγκυρας από την Τουρκία που έχει 
σχέση και με το θέμα της απαγόρευσης πτήσεων. Σε όλες τις περιοδικές εκθέσεις της 
Ε.Ε. για την Τουρκία, το θέμα αυτό της απαγόρευσης πτήσεων, επικρίνεται έντονα 
από την Ε.Ε. 

 Πιο πρόσφατα και συγκεκριμένα κατά τη διάρκεια του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου 
Μεταφορών της ΕΕ στις 15 Οκτωβρίου 2010, μας δόθηκε η ευκαιρία να θέσουμε 
επιτακτικά το θέμα του παράνομου εμπάργκο στους εταίρους μας Υπουργούς 
Μεταφορών της Ε.Ε., επισύροντας την προσοχή τους στην απαγόρευση εκ μέρους 
της Τουρκίας στους κυπριακούς αερομεταφορείς, των υπερπτήσεων στον εναέριο 
χώρο που καλύπτει η περιοχή πληροφοριών πτήσεων Άγκυρας και 
Κωνσταντινούπολης (τουρκικό FIR). Ως εκ τούτου, τα κυπριακά αεροσκάφη 
αναγκάζονται να χρησιμοποιούν τον ελληνικό εναέριο χώρο ως το μοναδικό διαθέσιμο 
δρομολόγιο από το FIR Λευκωσίας προς τον ευρωπαϊκό εναέριο χώρο. 

 Εξηγήσαμε στους ομολόγους μας ότι η πρόσφατη απεργία των ελεγκτών 
εναέριας κυκλοφορίας στην Ελλάδα, η οποία προκάλεσε προβλήματα στον ελληνικό 
εναέριο χώρο, σε συνδυασμό με την απόρριψη από τις τουρκικές αρχές εναλλακτικών 
σχεδίων πτήσεων που υπέβαλαν κυπριακοί αερομεταφορείς για χρήση του τουρκικού 
εναέριου χώρου, είχαν σοβαρές επιπτώσεις για τους κυπριακούς αερομεταφορείς, με 
ακυρώσεις πτήσεων και επί μακρόν καθυστερήσεις. Αναφέραμε, επίσης, ότι 
παράλληλα όλοι οι υπόλοιποι αερομεταφορείς, ευρωπαϊκοί ή μη, είχαν τη δυνατότητα 
να αναδιαμορφώσουν τα σχέδια πτήσεων, ώστε να αποφύγουν τον επηρεαζόμενο 
από την απεργία εναέριο χώρο. 

 Υπενθυμίσαμε, επίσης, ότι η παράνομη αυτή πολιτική της Τουρκίας συνιστά 
ξεκάθαρη παραβίαση της ∆ιεθνούς Συμφωνίας Αεροπορικής ∆ιέλευσης και της 
Σύμβασης του Σικάγου του 1944, των οποίων η Κύπρος και η Τουρκία είναι 
συμβαλλόμενα μέρη. Αποτελεί, επίσης, κατάφωρη παραβίαση των βασικών αρχών 
της ευρωπαϊκής πολιτικής μεταφορών και έχει σημαντικές οικονομικές επιπτώσεις 
τόσο για την Κύπρο όσο και για ολόκληρη την Ε.Ε. 

 Οι επιπρόσθετες ώρες πτήσης που προκύπτουν από την τουρκική στάση 
έχουν αρνητικό αντίκτυπο στην ασφάλεια των πτήσεων, καθώς οι κυπριακοί 
αερομεταφορείς υποχρεούνται να χρησιμοποιούν συγκεκριμένη πορεία, ακόμη και σε 
περίπτωση συμφόρησης του εν λόγω εναέριου χώρου, ή προς αποφυγή δυσμενών 
καιρικών συνθηκών. 
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 Οι κυπριακοί αερομεταφορείς έχουν συγκριτικό μειονέκτημα σε σχέση με 
άλλους αερομεταφορείς, καθώς αναγκάζονται να εκτελούν επιπρόσθετες ώρες 
πτήσης προς προορισμούς όπως η Ρωσική Ομοσπονδία, η Πολωνία, η Ρουμανία και 
οι Σκανδιναβικές χώρες. 

 Ενδεικτικά αναφέρεται ότι μια επιπλέον ώρα πτήσης, η οποία είναι απαραίτητη 
για το δρομολόγιο Λάρνακα-Μόσχα, ή τα επιπλέον 35 λεπτά που χρειάζονται για το 
δρομολόγιο Λάρνακα-Ελσίνκι αυξάνουν σημαντικά τα ετήσια λειτουργικά έξοδα των 
κυπριακών αερομεταφορέων. Το πραγματικό οικονομικό κόστος είναι, επίσης, πολύ 
υψηλό λόγω της απώλειας εισοδημάτων που πηγάζουν από την αδυναμία των 
κυπριακών αερομεταφορέων να αναζητήσουν νέες επιχειρηματικές ευκαιρίες σε 
χώρες της ανατολικής Ευρώπης, όπως η Ουκρανία και η Γεωργία, λόγω του 
επιπρόσθετου κόστους με το οποίο επιβαρύνονται από τη χρήση μη βέλτιστων 
δρομολογίων για παράκαμψη της Τουρκίας. 

 Τονίσαμε επίσης την περιβαλλοντική πτυχή του θέματος, η οποία είναι εξίσου 
σημαντική. Η επιπλέον ώρα πτήσης από τη Λάρνακα προς ευρωπαϊκούς 
προορισμούς -ιδιαίτερα προς τις Σκανδιναβικές χώρες- μεταφράζεται σε επιπρόσθετες 
περιβαλλοντικές επιπτώσεις με σημαντική αύξηση των εκπομπών ρύπων. 

 Καταληκτικά αναφέραμε ότι η Ε.Ε. θα πρέπει να ενεργοποιήσει όλα τα 
πολιτικά, νομικά και άλλα μέσα που διαθέτει για να υποχρεώσει την Τουρκία να άρει 
το παράνομο εμπάργκο, το οποίο δημιουργεί διακρίσεις μεταξύ ευρωπαϊκών 
επιχειρήσεων και θέτει ένα κράτος μέλος σε μειονεκτική θέση σε σχέση με τα 
υπόλοιπα. 

 Είναι γεγονός ότι στο παρελθόν, παρόμοιας φύσης απαγορεύσεις πτήσεων εκ 
μέρους άλλων κρατών επιλύθηκαν ουσιαστικά μέσω διαπραγματεύσεων των ιδίων 
των πλευρών μετά από προσφυγή, της επηρεαζόμενης χώρας στο Συμβούλιο του 
∆ιεθνούς Οργανισμού Πολιτικής Αεροπορίας (∆ΟΠΑ), νοουμένου ότι τα κράτη που 
είχαν τη διαμάχη ήταν διατεθειμένα να συζητήσουν επί της ουσίας του θέματος για να 
εξευρεθεί λύση. Τέτοιες περιπτώσεις προσφυγών ενώπιον του ∆ΟΠΑ αποτέλεσαν στο 
παρελθόν οι υποθέσεις Ινδιών εναντίον Πακιστάν, Πακιστάν εναντίον Ινδιών, Ισπανίας 
εναντίον Ηνωμένου Βασιλείου (για την υπόθεση Γιβραλτάρ) και η υπόθεση Κούβας 
εναντίον ΗΠΑ. Όλες οι πιο πάνω υποθέσεις επιλύθηκαν με διαπραγματεύσεις. 

 Στην περίπτωση όμως της Κύπρου, είναι βέβαιο ότι η Τουρκία δεν θα 
συναινέσει να διαπραγματευτεί οποιαδήποτε λύση του συγκεκριμένου θέματος με την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία σε ενδεχόμενη προσφυγή μας στον ∆ΟΠΑ. Ως εκ τούτου 
προτού ληφθεί οποιαδήποτε απόφαση για τα επόμενα βήματα, μελετούμε όλες τις 
νομικές και πολιτικές πτυχές του θέματος και εξετάζουμε τόσο τα πλεονεκτήματα όσο 
και τα μειονεκτήματα τυχόν εμπλοκής του ∆ιεθνούς Οργανισμού Πολιτικής 
Αεροπορίας στην επίλυση του προβλήματος των απαγορεύσεων της Τουρκίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.359, 
ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 06.12.2010 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι είναι γεγονός πως γίνονται διαβουλεύσεις για την 
επιλογή του χώρου, στον οποίο θα στεγαστεί η συλλογή που παραχώρησε ως δωρεά 
στο ∆ήμο Λευκωσίας ο κ. Άγγελος Τσιρίδης. 
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2. Επίσης, σημειώνεται ότι ένας από τους χώρους που έχει τεθεί υπόψη του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και προσφέρεται για τη στέγαση της εν λόγω 
συλλογής είναι και τμήμα των εγκαταστάσεων του Ελένειου ∆ημοτικού Σχολείου. 

3.  Ωστόσο, αν και εφόσον επιλεγεί το Ελένειο ∆ημοτικό Σχολείο ως ο 
καταλληλότερος χώρος, αυτό θα εξακολουθήσει να λειτουργεί ως σχολείο. Επομένως, 
η επιλογή του όχι μόνο δε θα έχει ως αποτέλεσμα των τερματισμό της ιστορικής 
προσφοράς του ως ένα από τα παλαιότερα εκπαιδευτικά ιδρύματα της χώρας μας, 
αλλά θα συμβάλει και στην αναβάθμισή του, ιδιαίτερα λαμβάνοντας υπόψη τη μείωση 
του μαθητικού πληθυσμού που παρουσιάζει τα τελευταία χρόνια. 

4.  Εξάλλου, σημειώνεται ότι η τελική απόφαση επί του θέματος δεν έχει ακόμα 
ληφθεί. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή επιπρόσθετες 
πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.385, ημερομηνίας 17 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.05.01.385 και 
ημερομηνία 29 Νοεμβρίου 2010, σχετικά με ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη κατά πόσον ο παλιός σκυβαλότοπος στην 
Αγία Μαρινούδα προτίθεται να περιφραχτεί και πότε αναμένεται η έναρξη και η 
αποκατάσταση του χώρου και σας πληροφορώ ότι οι υφιστάμενοι Χώροι 
Ανεξέλεγκτης ∆ιάθεσης Απορριμμάτων (Χ.Α.∆.Α) της επαρχίας Πάφου έχουν τεθεί 
εκτός λειτουργίας από τον Ιούλιο του 2005 με την έναρξη λειτουργίας της πρώτης 
φάσης του Χ.Υ.Τ.Α. Πάφου και αναμένεται μέχρι το τέλος του 2012 να έχουν 
αποκατασταθεί πλήρως. 

2. Έχει ολοκληρωθεί η μελέτη και έχουν εξασφαλισθεί οι σχετικές εγκρίσεις για την 
αποκατάσταση όλων των Χ.Α.∆.Α. της Επαρχίας Πάφου και αναμένεται εντός του 
έτους η ζήτηση προσφορών και κατακύρωση σε εργολάβο του έργου της 
αποκατάστασης, με πρόγραμμα υλοποίησης που θα ολοκληρωθεί σε διάστημα 18 
μηνών. Επειδή δεν έχει ακόμη αποφασιστεί η σειρά αποκατάστασης των υφιστάμενων 
Χ.Α.∆.Α., λαμβάνοντας υπόψη την παρατήρηση σας για ανεξέλεγκτη βοσκή ζώων 
εντός του χώρου, θα δοθούν οδηγίες όπως δοθεί προτεραιότητα στην αποκατάσταση 
του συγκεκριμένου χώρου. 

3. Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, δεν κρίνεται σκόπιμο να πραγματοποιηθούν 
οποιεσδήποτε εργασίες περίφραξης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.402, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.402 και 
ημερομηνία 30 Νοεμβρίου 2011 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα σχετικά με τα 
ερωτήματα σας αναφορικά με τα Σχέδια Χορηγιών για Εξοικονόμηση Ενέργειας: 
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1. Εντός του 2010 δε λειτούργησε σχέδιο παροχής χορηγιών για εξοικονόμηση 
ενέργειας. Παρόλα αυτά συνεχίστηκε η παροχή χορηγιών σε αιτητές που 
υπέβαλαν αιτήσεις τα προηγούμενα έτη καθώς επίσης και το μέτρο 
παραχώρησης δωρεάν λαμπτήρων φθορισμού στους καταναλωτές ηλεκτρικής 
ενέργειας. 

2. Στο παρόν στάδιο, ο προϋπολογισμός και τα Σχέδια Χορηγιών του Ειδικού 
Ταμείου ΑΠΕ και ΕΞΕ για το έτος 2011 βρίσκονται υπό διαμόρφωση. Θα 
επανέλθω στο θέμα αμέσως μετά την οριστικοποίησή τους. 

3. Στα πλαίσια της ετοιμασίας του 2ου Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ενεργειακή 
Απόδοση, βρίσκεται στο τελικό στάδιο ολοκλήρωσης μελέτη αξιολόγησης των 
Σχεδίων Χορηγιών για εξοικονόμηση ενέργειας που λειτούργησαν τα έτη 2004-
2010. Επισυνάπτεται συνοπτικός πίνακας που θα αποτελεί μέρος της εν λόγω 
μελέτης (Παράρτημα 1). 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.417, ημερομηνίας 1ης 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Σας πληροφορώ ότι έχουμε διερευνήσει το θέμα με τις αρμόδιες αρχές του 
κράτους και με την Υπάτη Αρμοστεία της Κύπρου στο Λονδίνο, που μας ενημέρωσαν 
ότι δεν έχουν τύχει σχετικών παραπόνων από Κυπρίους ταξιδιώτες. 

 Επίσης, η κυπριακή Υπάτη Αρμοστεία έχει εγείρει το θέμα προς τις βρετανικές 
αρχές και έλαβε διαβεβαίωση ότι ακολουθείται η συνήθης διαδικασία ελέγχου. 
Επιπλέον, ενημερώθηκε ότι επειδή κατά καιρούς παρουσιάζεται το φαινόμενο της 
χρήσης πλαστών ταυτοτήτων γενικότερα, οι έλεγχοι εντατικοποιούνται σε διάφορες 
χρονικές περιόδους. 

 Το Υπουργείο Εξωτερικών θα συνεχίσει να παρακολουθεί το θέμα και να 
παρεμβαίνει σε σχέση με τις βρετανικές αρχές όταν χρειάζεται.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.423, ημερομηνίας 2 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.05.01.423, η οποία διαβιβάστηκε στο 
Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 16.12.2010, και σας πληροφορώ ότι 
στο παρόν στάδιο, το Υπουργείο Εσωτερικών δεν εξετάζει την προοπτική 
παραχώρησης διευκολύνσεων για αγορά κατοικίας σε Κύπριους απόδημους, όταν 
αυτοί δεν έχουν εγκατασταθεί μόνιμα στη Κύπρο.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.429, ημερομηνίας 3 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκας με αρ. 23.06.009.05.01.429, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με επιστολή σας ημερ. 3.12.2010, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα 
όσον αφορά το αίτημα της Κοινότητας Γιόλου για συμμετοχή των κατοίκων της 
κοινότητας στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο: 

(α) Το Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο καλύπτει σήμερα κοινότητες με πληθυσμό μέχρι 
500 κατοίκους ή με πληθυσμό μεγαλύτερο των 500 κατοίκων αλλά σε 
απόσταση άνω των 35 χλμ. από το πλησιέστερο αστικό κέντρο ή/και υψόμετρο 
άνω των 450 μ. Η κοινότητα Γιόλου δεν πληρεί τα πιο πάνω κριτήρια και ως εκ 
τούτου δεν συμπεριλαμβάνεται στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών βρίσκεται σε συνεννόηση με το Υπουργείο 
Οικονομικών για την αναθεώρηση του Ενιαίου Στεγαστικού Σχεδίου, όταν οι 
δημοσιονομικές συνθήκες και δυνατότητες της Οικονομίας το επιτρέψουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.436, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 15 
∆εκεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι, κατά το περασμένο καλοκαίρι, οι 
αμπελουργοί της κοινότητας Λετύμπου, των οποίων τα αμπέλια επηρεάστηκαν από 
τον καύσωνα, υπέβαλαν ∆ηλώσεις Ζημιάς στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης 
(ΟΓΑ). Στη συνέχεια, ο ΟΓΑ προέβη σε ατομικές εκτιμήσεις και, αφού εξέδωσε το 
πόρισμα των εκτιμήσεων, κατέβαλε στους δικαιούχους τις ανάλογες αποζημιώσεις. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.438, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Υλοποίηση του παρακαμπτηρίου της Χούλου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το έργο του Παρακαμπτηρίου δρόμου της Χούλου βρίσκεται στο στάδιο της 
ετοιμασίας των κατασκευαστικών σχεδίων. Ήδη έχει παραδοθεί στο Τμήμα η 
προκαταρκτική τελική μελέτη τον Οκτώβριο του 2010 και μέσα στο 1° τρίμηνο του 
2011 αναμένεται να παραδοθεί η τελική. Έχει επίσης ολοκληρωθεί η περιβαλλοντική 
μελέτη και έχει σταλεί στο Τμήμα Περιβάλλοντος για γνωμάτευση τον Οκτώβριο του 
2010, αλλά ακόμα αναμένεται η εξέταση και η σχετική γνωμάτευση. Η διαδικασία των 
απαλλοτριώσεων από το Κτηματολόγιο (τα σχέδια έχουν σταλεί στο Κτηματολόγιο τον 
Ιανουάριο του 2008) δεν έχει ακόμα ολοκληρωθεί. 
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3. Για να δοθεί χρονοδιάγραμμα υλοποίησης του έργου θα πρέπει να 
εξασφαλιστεί γνωμάτευση της Περιβαλλοντικής Αρχής, να δημοσιευτεί η 
Γνωστοποίηση Απαλλοτρίωσης και να εγκριθούν πιστώσεις στον Προϋπολογισμό. 

4. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα προτείνει πιστώσεις για έναρξη του έργου 
εφόσον μέχρι τα μέσα του 2011 που θα υποβληθούν οι προτάσεις για τον 
Προϋπολογισμό του 2012 ληφθεί θετική γνωμάτευση από την Περιβαλλοντική Αρχή 
και προχωρήσει η διαδικασία απαλλοτρίωσης.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.442, ημερομηνίας 3 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.05.01.442 και 
ημερομηνία 15 ∆εκεμβρίου 2010, σχετικά με ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα για τη μετακίνηση του χώρου απόρριψης 
αδρανών υλικών από τη Μαραθούντα και σας πληροφορώ ότι το όλο θέμα έχει 
συζητηθεί διεξοδικά σε πρόσφατη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Περιβάλλοντος, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010. 

2. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής ∆ιαχείρισης του χώρου εναπόθεσης αδρανών 
υλικών στην Μαραθούντα, ∆ήμαρχος Γεροσκήπου κ. Τάσος Κούζουπος, ενημέρωσε 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή ότι η Τεχνική Επιτροπή που είχε συσταθεί για 
εξεύρεση νέου προσωρινού χώρου καθότι ο συγκεκριμένος χώρος παρουσίαζε 
προβλήματα πληρότητας, πρόσφατα ανέθεσε στον Οργανισμό Ανακύκλωσης Κύπρου 
(Ο.Α.Κ.) να προβεί σε έρευνα ανεύρεσης νέου χώρου και να υποβάλει σχετική μελέτη. 

3. Τέλος Νοεμβρίου 2010, ο Ο.Α.Κ. έχει ολοκληρώσει την έρευνα του και 
προτείνει ως την πιο κατάλληλη θέση, χώρο ο οποίος αποτελείται από κρατικά 
τεμάχια που εφάπτονται του ΧΥΤΑ Μαραθούντας στο βορειοδυτικό σύνορό του και 
φαίνεται να πληροί τα κριτήρια για να χωροθετηθεί ως χώρος εναπόθεσης στερεών μη 
επικίνδυνων αποβλήτων με μόνη πιθανή επιφύλαξη την κοινωνική αντίδραση. 

4. Το οριστικό κλείσιμο του χώρου απόρριψης αδρανών υλικών στη Μαραθούντα 
θα υλοποιηθεί αμέσως μετά την ολοκλήρωση των απαραίτητων διαδικασιών για 
εξασφάλιση Πολεοδομικών Αδειών καθώς επίσης και Αδειών ∆ιαχείρισης Αποβλήτων 
από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις (ΑΕΚΚ), οι οποίες αναμένεται να 
ληφθούν εντός του πρώτου εξαμήνου του 2011. Ως εκ τούτου, ο υφιστάμενος χώρος 
στη Μαραθούντα θα κλείσει οριστικά με την έναρξη λειτουργίας του νέου χώρου. Όσον 
αφορά την αποκατάσταση του υφιστάμενου χώρου, αυτή θα γίνει αφού ετοιμαστεί 
σχετική μελέτη αποκατάστασης από ειδικούς, κατά αναλογία με την μελέτη 
αποκατάστασης των παλαιών χώρων ανεξέλεγκτης διάθεσης απορριμμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.462, 
ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερομηνίας 
22/12/2010, σας ενημερώνω τα εξής: 

1. Τα θέματα κατοχύρωσης επαγγελμάτων, κοινωνικής ασφάλισης και 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης επαγγελματιών δεν εμπίπτουν στις 
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αρμοδιότητες του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού αλλά στις αρμοδιότητες 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

2.   Μετά από ενέργειες των Πολιτιστικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, ο ∆ήμος Λευκωσίας έχει παραχωρήσει το κτίριο της Αγοράς Αγίου 
Ανδρέα στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με σκοπό τη δημιουργία Στέγης 
Χορού στη Λευκωσία. Στην παρούσα φάση οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες συζητούν 
με το ∆ήμο για τους όρους συμφωνίας παραχώρησης του κτιρίου. 

3.  Η αύξηση των επιχορηγήσεων των ομάδων χορού εξαρτάται κάθε χρόνο από 
τις διαθέσιμες πιστώσεις του προϋπολογισμού που εγκρίνεται από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων. Τα προγράμματα επιχορηγήσεων που εφαρμόζουν οι 
Πολιτιστικές Υπηρεσίες (αντίγραφα επισυνάπτονται) περιλαμβάνουν κριτήρια 
αξιολόγησης των προτάσεων που υποβάλλονται από τους φορείς. 
Επιπρόσθετα, για καλύτερη αξιολόγηση και ιεράρχηση των προτάσεων από 
τους φορείς, οι Πολιτιστικές Υπηρεσίες επεξεργάζονται στο παρόν στάδιο την 
ετοιμασία νέων εξειδικευμένων ανά τομέα καλλιτεχνικής δημιουργίας 
προγραμμάτων επιχορηγήσεων (π.χ. για χορό, θέατρο, μουσική, κ.ο.κ.) τα 
οποία προγραμματίζουν να θέσουν σε εφαρμογή το 2012.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας.   

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 
Φεβρουαρίου 2011, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2004. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.043.2004). 

 2. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος 
(Αρ. 1) του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.220-2010). 

 3. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.122-2009). 

 4. Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 
2009. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.050.123-2009). 

 5. O περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος 
των Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος 
του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.047.2006). 

 6. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Nόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.062-2010). 

 7. Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει 
να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες 
Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.170-2010). 

 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.004-2011). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.024-2011). 

 10. Ο περί  Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.001-2011). 

 11. O περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.168-2010). 

 12. Ο περί  Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2011 Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.002-2011). 

 13. Ο περί των Οχημάτων στο Τέλος του Κύκλου 
Ζωής τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.005-2011). 

 14. Ο περί ∆ιαχείρισης της Ασφάλειας των Οδικών 
Υποδομών Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.023-2011). 

 15. Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.133-2010). 
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 16. Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης 
των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011.  
(Αρ. Φακ. 23.01.052.003-2011). 

 17. Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας του 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Οπωροφόρων 
Φυτών και Οπωροφόρων Φυτών που 
Προορίζονται για την Παραγωγή Φρούτων 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.141-2010). 

 18. Οι περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
(Έντυπα) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.007-2011). 

 19. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Προϊστάμενου 
Υγειονομικής Υπηρεσίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.144-2010). 

 20. Οι περί Προστασίας των Νέων κατά την 
Απασχόληση Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.124-2010). 

 21. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Προστασία των Νέων) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.125-2010). 

 22. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4)  
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

 23. Οι περί της Πρόληψης και της Καταστολής της 
Βίας στους Αθλητικούς Χώρους (Επιτηρητές 
Σταδίων) Κανονισμοί του 2010.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.130-2010). 

 24. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων  και 
Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες Αρχές 
του Κράτους) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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 1. «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της 
Τουρκίας». 
[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων 
θεμάτων:  
α.  «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του 

Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον 
τίτλο “Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας 
και ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών 
βάσεων στην Κύπρο, παρά τα ψηφίσματα 
της Βουλής των Αντιπροσώπων και τις 
επανειλημμένες αποφάσεις της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

β.  «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας 
και επιστροφής (περιουσιακό)». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή 
κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

γ.  «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών 
κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση 
των ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι 
προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να 
λειτουργήσει ως καταλύτης για επίλυση του 
Κυπριακού».   
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010).]. 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο 
ρόλος, η αποστολή, το καθεστώς και τα 
προβλήματα στη λειτουργία του Ευρωπαϊκού 
Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
του βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του 
μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου 
και η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και 
μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και 
Στέλλας Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 8. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 9. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και 
εκσυγχρονισμού της κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

[Στις 2 Φεβρουαρίου 2011 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 3 Φεβρουαρίου 
2011, στις 4.00 το απόγευμα, προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

  Ο περί της Συνολικής Συμφωνίας-Πλαίσιο 
Εταιρικής Σχέσης και Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της 
Ινδονησίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.022-2011)]. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.17 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αντωνίου Αντώνης Λαμάρης Γιάννος 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 
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Κυρίτσης Πάμπης  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ2 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής Βιομηχανίας του 2011 Νόμος του 2010», οι 
σύντομες παρατηρήσεις του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και ψήφισή του σε νόμο. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού ∆ιαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2011 Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί  Ανώτερου Τεχνολογικού Ινστιτούτου 
Κύπρου (Κατάργηση)  Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Μ. 
Κυριακού, Α. Κυριακίδου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Λαμάρης, Γ. Βαρνάβα, Α. 
Θεμιστοκλέους) και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Αναβολή της πρότασης νόμου «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Nόμος του 2010», έπειτα από συζήτηση (Ν. 
Κατσουρίδης, Ν. Τορναρίτης, Α. Αγγελίδης, Γ. Βαρνάβα, Α. Θεμιστοκλέους, Α. 
Κυριακίδου). 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του 
σε νόμο. 

7. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για το μήνα 
Φεβρουάριο του 2011, η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. Παπαδόπουλος, Α. 
Νεοφύτου, Μ. Σιζόπουλος, Α. Αγγελίδης, Χρ. Στυλιανίδης, Ν. Κατσουρίδης, 
Πρόεδρος), το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 
2010 (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλου και ψήφισή της σε νόμο. 

9. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 ∆ιδασκαλία πολιτικής αγωγής από πτυχιούχους του κλάδου πολιτικών 
επιστημών - Η εγκατάσταση κυκλοφορητή ζεστού νερού στις νέες 
πολυκατοικίες - Ένταξη αλλόγλωσσων στα σχολεία - Αιτήματα Παγκύπριας 
Οργάνωσης Πενταμελούς Οικογένειας - Τα καθήκοντα των οδηγών του 
Κέντρου Υγείας Λακατάμιας - Αξιοποίηση διεθνών συνθηκών προς όφελος της 
κυπριακής υπόθεσης - ∆ιερεύνηση συνθηκών θανάτου σε κρατικό 
νοσηλευτήριο - Μυστικές επιχειρήσεις παράνομης κράτησης και μεταφοράς 
ανθρώπων από τη CIA - Σύνδεση κατοικιών με το αποχετευτικό στις 
προσφυγικές κοινότητες της επαρχίας Αμμοχώστου - Μη λήψη σήματος της 
“Cyta” σε κινητά τηλέφωνα στη Σωτήρα Αμμοχώστου - Εξοπλισμός του 
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νοσοκομείου Αμμοχώστου - Τα αιτήματα της Ομάδας Πρωτοβουλίας 
Εκπαιδευτικών. 

10. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Οικολογική αναβάθμιση του Μακάρειου Νοσοκομείου - Ακτοπλοϊκά δρομολόγια 
Λαττάκειας-Αμμοχώστου - Τρόπος δημοσίευσης των αποτελεσμάτων των 
εξετάσεων για πρόσληψη στη δημόσια υπηρεσία - Ιεραρχικές προσφυγές κατά 
του εμπορικού κέντρου “Madisons” - ∆ημιουργία κυρτωμάτων σε κεντρικό 
δρόμο στο Φρένναρος - ∆υσοσμία και οχληρία από τη λειτουργία του 
αποχετευτικού της Κακοπετριάς - Παραχώρηση οικοπέδων σε φτωχές 
οικογένειες στην κοινότητα Τρούλλων - Απαγόρευση πτήσεων των Κυπριακών 
Αερογραμμών στους αεροδιαδρόμους της Τουρκίας - Ανάγκη δημιουργίας 
Μουσείου Φυσικής Ιστορίας - Ανάγκη περίφραξης και αποκατάστασης του 
παλιού σκυβαλότοπου Αγίας Μαρινούδας - Κρατικά σχέδια για εξοικονόμηση 
ενέργειας - Έλεγχος κυπριακών ταυτοτήτων από τις αρχές του Ηνωμένου 
Βασιλείου - Πρόγραμμα παραχώρησης διευκολύνσεων για αγορά κατοικίας σε 
αποδήμους - Συμμετοχή των κατοίκων της Γιόλου σε κρατικά σχέδια - 
Συμπερίληψη της κοινότητας Λετύμπου στις πληγείσες από τον καύσωνα 
περιοχές - Παρακαμπτήριος δρόμος στη Χούλου - Μετακίνηση του χώρου 
απόρριψης αδρανών υλικών από τη Μαραθούντα - Θέματα που αφορούν την 
κυπριακή χορευτική κοινότητα. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 3ης Φεβρουαρίου 2011 

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ. 

Αρ. 20 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπαρχούσης απαρτίας, προχωρούμε στην ημερησία μας διάταξη και αρχίζουμε, 
όπως πάντα, με τη νομοθετική εργασία.  

 Το πρώτο θέμα είναι «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2004».  
Αντιλαμβάνομαι υπάρχει πρόταση για αναβολή του θέματος για μία εβδομάδα και θα 
ήθελα να διαπιστώσω τη βούληση του σώματος επί του θέματος τούτου. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ διαφωνώ με την αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, παρακαλώ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι για το λόγο της αναβολής.  Πρώτα απʼ όλα 
υπενθυμίζω -είμαι βέβαιος ότι το γνωρίζετε- ότι η πολιτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά, 
αλλά και άλλοι συνάδελφοι οι οποίοι ήθελαν να έχουν χρόνο, για να προετοιμαστούν 
για το ζήτημα αυτό το οποίο εκκρεμεί προ πολλού χρόνου ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής -αφήνω έξω τις συνεδριάσεις που έγιναν στην αρμόδια επιτροπή- έχουν 
ετοιμάσει τροπολογίες.  Το θέμα είναι πλήρως έτοιμο από κάθε άποψη, για να πάρει 
το δρόμο του και να ξεκινήσει η συζήτησή του στη Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Ανεξάρτητα από την κοινοβουλευτική πρακτική σύμφωνα με την οποία για 
σκοπούς καλής συμπεριφοράς εκατέρωθεν, αλλά και κοινοβουλευτικής αβρότητας, αν 
θέλετε, το οποιοδήποτε αίτημα για αναβολή να αντιμετωπίζεται κατά πάγιο τρόπο 
θετικά, χωρίς να υπάρχει ιδιαίτερος λόγος, πέραν του ότι θέλουμε να το ξαναδούμε, 
εδώ δεν υπάρχει ενδεχομένως ούτε καν αυτός ο λόγος, από την άποψη του ότι είναι 
πλήρως έτοιμο το θέμα.  Οι τροπολογίες είναι μέσα στο φάκελο μπροστά από κάθε 
συνάδελφο, το θέμα έχει ωριμάσει εδώ και πάρα πολλούς μήνες, για να μην πω 
χρόνια, αλλά να μείνω στην τελευταία φάση και την καμπή του θέματος, εδώ και πάρα 
πολλούς μήνες.  ∆ε βλέπω λόγο να αναβληθεί.   

 Προτού ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να υπενθυμίσω -είναι καθήκον 
μου ως προέδρου της αρμόδιας επιτροπής- ότι για το θέμα αυτό υπάρχει τεράστιο 
δημόσιο ενδιαφέρον, αν αυτό μετρά, που νομίζω μετρά, αλλά είμαστε και υπόλογοι ως 
θεσμικό σώμα της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την επιτροπή Greco, την οποία 
είχαμε δει προ λίγων μηνών περίπου.  Το τι διημείφθη είναι γνωστό.  ∆ώσαμε 
υπόσχεση ότι το νομοθέτημα θα έπαιρνε το δρόμο του προ των Χριστουγέννων, 
είπαμε μετά τα Χριστούγεννα, σήμερα ζητείται αναβολή πάλι, αφού έγιναν οι 
διαβουλεύσεις εκείνες, για να ωριμάσει εντελώς.  Κοντολογίς, και τελειώνω, δεν 
καταλαβαίνω γιατί ζητείται αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, για να είμαι δίκαιος προς όλες τις πλευρές, ως 
προεδρεύων του σώματος, πρέπει να πω ότι το θέμα απασχόλησε σε έκταση τη 
σύσκεψη των αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων, έγινε μακρά συζήτηση επί του 
θέματος και η κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις κατέθεσε 
μία ολοκληρωμένη πρόταση νόμου, η οποία μας δόθηκε σήμερα γύρω στο μεσημέρι.  
Και αντιλαμβάνομαι ότι για την αναβολή περί ης έγινε λόγος από τον προεδρεύοντα 
του σώματος ήταν, όπως είχα πληροφορηθεί, ότι υπήρχε βούληση, εκ μέρους 
τουλάχιστον μίας πλειοψηφίας της Βουλής, να δοθεί μίας εβδομάδας χρόνος, για να 
εξεταστεί αυτό το κείμενο και να διαπιστωθεί κατά πόσο υπάρχει ομοφωνία. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός.  Όλα αυτά που είπε ο κ. Ερωτοκρίτου είναι 
γεγονότα.  Ποιος είναι ο λόγος που λέμε να μείνουμε την άλλη Πέμπτη;  Καταρχάς το 
ότι ετοιμάσαμε τις τροπολογίες πάνω στην υφιστάμενη πρόταση αποδεικνύει ακριβώς 
ότι την άλλη Πέμπτη ψηφίζουμε.  Ζητούμε από τους συναδέλφους όλους αυτό το 
ολοκληρωμένο κείμενο, που κατά τη γνώμη μας ενσωματώνει καλύτερα τις οδηγίες 
της Greco, να το μελετήσουν και, αν το απορρίπτουν, να έρθουμε την άλλη Πέμπτη να 
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ψηφίσουμε εκείνο που ενέκρινε η πλειοψηφία.  Είναι πολύ λογικό κατά τη γνώμη μου 
και δεν είναι προσπάθεια αποφυγής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά για να συντομεύουμε τις συζητήσεις, η κοινοβουλευτική 
μας ομάδα δεν έχει ένσταση στην αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω δεν είναι στις συνήθειες της Βουλής, όταν ένας νόμος 
φτάνει και ξαναφτάνει στην ολομέλεια, ξαφνικά να κατατίθεται ενώπιον της σύσκεψης 
των αρχηγών των κομμάτων ένας καινούριος νόμος, ο οποίος κατατίθεται σε μία φάση 
που κανονικά θα έπρεπε να ψηφιστεί ο νόμος όπως τον είχε επεξεργαστεί η επιτροπή.  
∆εύτερον, εγώ νιώθω -μπορεί να το εισπράττω λάθος, αλλά έτσι νιώθω- ότι αυτή η 
ιστορία με τούτο το νόμο το συγκεκριμένο, το πήγαινε-έλα από την επιτροπή Θεσμών 
στη σύσκεψη αρχηγών, από τη σύσκεψη αρχηγών στην ολομέλεια, μετά ξανά 
αναβολή, όλη αυτή η υπόθεση έβλαψε ήδη και θα βλάψει πάρα πολύ σοβαρά την 
εμπιστοσύνη μεταξύ πολιτών από τη μια και πολιτικών και κομμάτων από την άλλη.  
Ως εκ τούτου, εμάς η θέση μας, κύριε Πρόεδρε, είναι ενάντια στην αναβολή και 
ζητούμε να συζητηθεί ο νόμος σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εδομένων των τοποθετήσεων που έχω ακούσει, προχωρούμε σε ψηφοφορία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος ζήτησε το λόγο, αντιλαμβάνομαι, και δεν τον είχα προσέξει. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρά το γεγονός ότι από την πλευρά της Ε∆ΕΚ είμαστε έτοιμοι, για να γίνει η 
συζήτηση και σήμερα -ήδη έχουμε διαβιβάσει και τις απόψεις μας προς τον 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ γύρω από τις τροποποιήσεις τις οποίες μας 
έχει καταθέσει σήμερα- εάν και εφόσον όμως η πλειοψηφία σήμερα της Βουλής 
συγκατατίθεται στο να υπάρξει μίας εβδομάδας αναβολή, εμείς δε θα έχουμε 
οποιαδήποτε ένσταση.  Όμως από την άλλη πλευρά πρέπει να τονίσουμε ότι την 
ερχόμενη Πέμπτη θα πρέπει πια η ψήφιση να είναι τελεσίδικη, γιατί όντως θα 
παραμείνει ανεπανόρθωτα εκτεθειμένο το σώμα, εάν προχωρήσουμε σε οποιαδήποτε 
άλλη διαδικασία αναβολής ή παρεμπόδισης της ψήφισης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 ∆εν έχω άλλη επιλογή, δεδομένων των θέσεων που έχουν εκφραστεί, κύριε 
Ερωτοκρίτου, από το να βάλω το θέμα σε ψηφοφορία. 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πολιτική κομψότητα όπως έχει διαμορφωθεί τώρα…  ∆εν 
είναι μέγα ζήτημα η μίας βδομάδας αναβολή, για να μπαίνουμε σε ψηφοφορίες και 
τριβές για χάρη και μόνο της αναβολής.  Να δώσουμε την αναβολή, αλλά επιτέλους 
αυτός ο νόμος πρέπει να έρθει την επόμενη Πέμπτη και να καταστεί νόμος του 
κράτους.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πρώτα απʼ όλα οφείλω να τονίσω κάτι εκ καθήκοντος, το οποίο το αφήσατε 
αδιευκρίνιστο, με όλο το σεβασμό, κύριε Πρόεδρε.  Και ανέμενα να μου δώσετε το 
λόγο, όχι να μου τον δώσετε μετά που δώσατε το λόγο στον κ. Θεμιστοκλέους.  Εγώ 
χάρες έντζιε δέχομαι ούτε από το προεδρείο, με όλη την εκτίμηση, και θα ρωτούσα το 
εξής:  Πρώτα απʼ όλα πού θα πάει ο νόμος αυτός, εφόσον φαίνεται ότι διαμορφώνεται 
κλίμα για αναβολή;  Θα πάει στην επιτροπή, για να κουβεντιάσουμε;  Εάν θα πάει 
στην επιτροπή, για να κουβεντιάσουμε, τότε δε θα είναι ενδεχομένως την άλλη 
Πέμπτη, γιατί θα πρέπει να γίνει κάποια συζήτηση.   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, δε θα πάει… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Α, βλέπετε;  Ήδη ο κ. Σιζόπουλος λέει «εγώ δε δέχομαι»!  Να το 
κουβεντιάσουμε, αν θέλετε.  Να τελειώσω όμως.   

 Μετά, εφόσον μου εδώσετε το λόγο, θα πρέπει να σας πω, για να μην 
παρουσιάζεται η εικόνα, ανεξάρτητα από το ότι το ΑΚΕΛ όντως κατάθεσε γραπτή 
τροποποιημένη πρόταση για πρώτη φορά και είναι ολοκληρωμένη, κατά την άποψή 
του...  ∆ε διαφέρει αυτό το οποίο κατατέθηκε, αφού είχα την ευκαιρία τουλάχιστον εγώ, 
πιστεύκω τζιαι άλλοι συναδέλφοι που το πήραν, να το διαβάσω κατά τη διάρκεια του 
διαστήματος που μεσολάβησε από το διάλειμμα ως τις τέσσερις, από τις πάγιες θέσεις 
του που επί μήνες εκφράστηκαν στην επιτροπή.  ∆ε θέλω να προκαταλάβω ούτε να 
κάνω οποιαδήποτε κρίση ή επίκριση, αλλά δεν είναι κάτι νέο, κάτι άγνωστο.  Άρα, 
πιθανολογώ ότι και στην επιτροπή να πάει οι θέσεις θα είναι κατά τον ίδιο τρόπο 
αμετακίνητες.  Αν θέλετε όμως να πάει στην επιτροπή -είναι διαδικαστικό το ζήτημα 
και πρέπει να δώσει οδηγίες η ολομέλεια στην επιτροπή, για να το ξανασυζητήσουμε- 
να το πείτε.  Εάν θέλετε να έρθει στην ολομέλεια και να γίνει συζήτηση επί όλου του 
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πεδίου στην ολομέλεια, πάλι πρέπει να το πούμε.  Γιʼ αυτό πρέπει να ξεκαθαρίσει και 
αυτό προτού κλείσει το ζήτημα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένα κείμενο το οποίο δόθηκε στα κόμματα.  Το θέμα θα το θέσω σε 
ψηφοφορία, εάν η δική σας κοινοβουλευτική ομάδα επιμένει, κύριε Ερωτοκρίτου, για 
να το θέσω με το εξής καθαρό μήνυμα:  Εάν οι προτάσεις του ΑΚΕΛ, όπως 
περιέχονται στο έγγραφο που μας δόθηκε σήμερα, υιοθετούνται, αυτό θα πρέπει να 
γίνει με  μορφή τροπολογίας επί του εγγράφου που έχει εγκρίνει η Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών και είναι ενώπιον της ολομέλειας.  ∆ε χρειάζεται καμία συνεδρία 
νέα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, για να εξετάσει οτιδήποτε.  
Οποιοσδήποτε νιώθει ότι περιέχονται διατάξεις στο έγγραφο τούτο που πρέπει να 
υιοθετηθούν από το σώμα ας το κάμει υπό τη μορφή τροπολογιών.   

 Με αυτή την εξήγηση να αντιληφθώ ότι συναινούμε απαξάπαντες στην 
αναβολή μίας εβδομάδας, για την ερχόμενη Πέμπτη; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Προχωρούμε στο δεύτερο θέμα, που είναι «Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2010».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 

Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2010»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17, 24 
και την 31η Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου, ο γενικός διευθυντής του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ), καθώς και εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή είναι η 
έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του ΚΟΑ ποσού ύψους €120.000 και η χρήση του 
για διάφορους σκοπούς, για τους οποίους οι προβλεφθείσες αρχικά πιστώσεις 
κρίθηκαν ανεπαρκείς.   
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 Σημειώνεται ότι, όπως διαπιστώθηκε από την επιτροπή στο στάδιο της 
συζήτησης του υπό αναφορά συμπληρωματικού προϋπολογισμού, στην ουσία με το 
νομοσχέδιο δε ζητείται η έγκριση πληρωμής πρόσθετων πιστώσεων, αλλά η 
ανακατανομή ήδη εγκεκριμένων με τον ετήσιο προϋπολογισμό του ΚΟΑ για το 
οικονομικό έτος 2010 δαπανών.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο ζητούνται ειδικότερα τα ακόλουθα: 

1. Η έγκριση ανακατανομής ήδη εγκεκριμένων από τη Βουλή δαπανών του 
οργανισμού για το 2010 ύψους €4.355.370. 

2. Η διενέργεια δαπάνης λόγω αύξησης των εσόδων από δικαιώματα της ΚΟΠ για 
αστυνόμευση αγώνων ύψους €60.000 και τις χορηγίες της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου για στήριξη του προγράμματος “Αθλητισμός για 
Όλους” ύψους €60.000. 

Υπό το φως των πιο πάνω, ζητείται η έγκριση διενέργειας δαπάνης ύψους 
€4.475.370 για διάφορους σκοπούς και προγράμματα.   

Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών στην εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο αναφέρει ότι το διοικητικό συμβούλιο του ΚΟΑ 
πρέπει στο μέλλον να προβαίνει σε καλύτερο προγραμματισμό, ώστε να αποφεύγεται 
η υποβολή συμπληρωματικού προϋπολογισμού στην εκπνοή του έτους.  Επιπλέον, 
επισημαίνεται ότι με τη ζητούμενη έγκριση ανακατανομής κονδυλίων διενεργείται 
μεταφορά κονδυλίων από τις αναπτυξιακές δαπάνες σε άλλους σκοπούς. 

Υπό το φως της πιο πάνω επισήμανσης, οι αρμόδιοι του ΚΟΑ κλήθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής να δώσουν τις αναγκαίες επεξηγήσεις σχετικά με τους λόγους 
που οδήγησαν στην καθυστέρηση κατάθεσης του νομοσχεδίου στη Βουλή, καθώς και 
για τη ζητούμενη ανακατανομή κονδυλίων.   Συναφώς, οι εν λόγω αρμόδιοι ανέφεραν 
ότι πρέπει να ληφθεί υπόψη η ιδιομορφία που παρουσιάζει ο αθλητικός 
προγραμματισμός και το γεγονός ότι από την κτηθείσα πείρα διαπιστώνεται ότι, παρά 
τις προσπάθειες που καταβάλλονται, δεν μπορεί να υπάρξει καλύτερος 
προγραμματισμός. 

Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή του ημερομηνίας 27 
Ιανουαρίου 2011 κατ’ απαίτηση της επιτροπής, προχώρησε σε κατάλληλη 
διαμόρφωση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ώστε ο υπό ψήφιση νόμος να 
τροποποιεί τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ για το 2010, αντί να έχει τη μορφή του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού για το ίδιο έτος, όπως το νομοσχέδιο είχε αρχικά 
κατατεθεί ενώπιον της Βουλής. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, 
επισυνάπτοντας νέο κατάλληλα διαμορφωμένο κείμενο σχεδίου νόμου σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, ώστε να ανταποκρίνεται πλήρως στις αυξομειώσεις κονδυλίων που 
περιλαμβάνονται στο αρχικό νομοσχέδιο, κατά πλειοψηφία του προέδρου της 
βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφισή του αναθεωρημένου νομοσχεδίου σε νόμο υπό τον τίτλο «Ο 
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Τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
του 2010 Νόμου του 2010 Νόμος του 2011». 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

Η επιτροπή με την ευκαιρία αυτή δηλώνει ότι η τακτική που ακολουθείται τα 
τελευταία χρόνια από τον ΚΟΑ να καταθέτει στη Βουλή στο τέλος κάθε οικονομικού 
έτους νομοσχέδιο με μεγάλες ανακατατάξεις σε βάρος εγκριθέντων κονδυλίων για 
αναπτυξιακά έργα υπό μορφή συμπληρωματικού προϋπολογισμού ή κατά τρόπο που 
να αλλοιώνεται σε πολύ μεγάλο βαθμό ο εγκριθείς ετήσιος προϋπολογισμός του ΚΟΑ 
είτε ως προς τους σκοπούς είτε ως προς τις αντίστοιχες δαπάνες δεν είναι η 
ενδεδειγμένη.  Για το λόγο αυτό, καλεί τους αρμοδίους να καταβάλλουν εφεξής κάθε 
προσπάθεια, ώστε να διενεργείται καλύτερος προγραμματισμός των αναγκαίων 
δαπανών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
τάσσεται υπέρ, συνεπώς είμεθα ομόφωνοι.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω μία τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει τροπολογία ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αφού ολοκληρώσω τα όσα λέω, κύριε Περδίκη, να θέσετε την τροπολογία σας. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  Ωραία.   

 Πριν πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, ας ακούσουμε την 
τροπολογία τότε.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφορά την πρόνοια, το άρθρο 05-03 του Κεφαλαίου 05 για 
αστυνόμευση, επιτήρηση αθλητικών εκδηλώσεων, ένα κονδύλι €60.000.  Εισηγούμαι 
να υπάρξει δέσμευση του κονδυλίου, ούτως ώστε να εξεταστούν διάφορες πτυχές του 
θέματος που αφορά την αστυνόμευση ιδιαίτερα των ποδοσφαιρικών αγώνων, 
αστυνόμευση την οποία τελικά πληρώνει ο πολίτης και την ίδια ώρα έχουμε μαρτυρίες 
από την ίδια την αστυνομία, οι οποίες, νομίζω, θέτουν σε αμφισβήτηση το κατά πόσο 
αυτή η αστυνόμευση έχει νόημα.  Και ο ίδιος ο πρόεδρος του Συνδέσμου 
Αστυνομικών με δηλώσεις του χθες και προχθές αναφερόταν σε περιπτώσεις για τις 
οποίες είπε χαρακτηριστικά: «Συλλαμβάνουμε είκοσι πέντε, ώσπου να τους βάλουμε 
στην κλούβα γίνονται πέντε, γιατί οι άλλοι είκοσι απελευθερώνονται λόγω άνωθεν 
παρεμβάσεων.   Φτάνουμε στο σημείο να φοβούμαστε να συλλάβουμε οπαδούς που 
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παρανομούν» -αυτούς που λέμε εμείς συνήθως χούλιγκαν ή χουλιγκάνους- «επειδή 
τελικά βρίσκονται οι αστυνομικοί που τους συλλαμβάνουν κατηγορούμενοι, γιατί τους 
έχουν συλλάβει, λόγω άνωθεν παρεμβάσεων».  Έχω την εντύπωση ότι το θέμα της 
αστυνόμευσης πρέπει να το δούμε από πολλές πλευρές και ιδίως αν θα πρέπει ο 
πολίτης να πληρώνει κάθε φορά, που για πολλούς και διάφορους λόγους, είτε επειδή 
τα σωματεία έχουν δυναμιτίσει το κλίμα μεταξύ των οπαδών είτε γιατί έχει 
δημιουργηθεί ένα κλίμα αντιπαλότητας από τις λεγόμενες θύρες, να πληρώνει χιλιάδες 
ευρώ, εκατομμύρια το χρόνο, όταν ευθύνονται άλλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, ευχαριστώ πολύ.  Είναι καθαρή η τροπολογία σας.  
Αντιλαμβάνομαι ότι η αποδέσμευσις θα γίνει, αφού το θέμα ακουστεί στην αρμόδια 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ως είθισται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι.  Σε όλα τα κοινοβούλια της Ευρώπης οι ομιλίες για 
μία τροπολογία είναι διάρκειας τριάντα δευτερολέπτων.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τριάντα δευτερόλεπτα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ύο κοινοβούλια έχουν εξήντα δευτερόλεπτα.  Να μη μιλούμε με τες ώρες, όταν 
η πάγια πρακτική σε όλα τα πολιτισμένα κράτη είναι μία τροπολογία να παρουσιάζεται 
μέσα σε κλάσμα δευτερολέπτων, όχι λεπτά ολόκληρα.   

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου επί της τροπολογίας, παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Επί της τροπολογίας μόνο, κύριε Πρόεδρε, απλά θέλω να επισημάνω ότι η 
υποχρέωση για αστυνόμευση των αγώνων είναι συνταγματική υποχρέωση, όπως ο 
Γενικός Εισαγγελέας έχει καταθέσει στην επιτροπή Νομικών, συνεπώς δεν μπορεί να 
τη σταματήσουμε με οποιοδήποτε τρόπο.  Αλλά και αν ακόμα δεν ψηφιστεί το κονδύλι 
αυτό το οποίο υπάρχει στη συγκεκριμένη πρόταση, αυτό θα καταβληθεί άλλως πως 
από τον κρατικό προϋπολογισμό, ο οποίος προνοεί για τις υπερωρίες και τη 
μισθοδοσία των αστυνομικών.  Συνεπώς, αυτό το οποίο λέει ο συνάδελφος δεν 
μπορεί να λειτουργήσει, δηλαδή δεν μπορεί να αποφευχθεί η υποχρέωση του πολίτη 
να καταβάλει αυτά τα έξοδα για την αστυνόμευση.  Γιʼ αυτό πιστεύω ότι δεν υπάρχει 
κανένας λόγος να σταυρωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος έχει το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνούσα με τον κ. Περδίκη, αν αυτός ο 
προϋπολογισμός ήταν συμπληρωματικός προϋπολογισμός.  Πρέπει ίσως να το 
ξεκαθαρίσω πριν να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία.  Είναι τροποποιητικός 
προϋπολογισμός, γιατί γίνεται μια αναδιάρθρωση των κονδυλίων του ΚΟΑ, που ήδη 
δαπανήθηκαν το 2010.  Αυτά τα χρήματα ήδη έχουν δαπανηθεί και στην ουσία απλά 
θα γίνει μια λογιστική πράξη να διορθωθούν τα αντίστοιχα κονδύλια στον 
προϋπολογισμό του 2010, έτσι ώστε να καλυφθεί και τυπικά αυτή η δαπάνη που έχει 
ήδη καταβληθεί.  Κανένας δε μας εμποδίζει, αν θέλουμε να προχωρήσουμε σ’ έναν 
τέτοιο έλεγχο σ’ ό,τι αφορά δέσμευση κονδυλίων για την αστυνόμευση των γηπέδων, 
που εγώ συμφωνώ ότι είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό θέμα.  Θα έχουμε σύντομα 
ενώπιον της ολομέλειας τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ για το 2011 και εκεί ο κ. 
Περδίκης θα μπορέσει, αν θέλει, να υποβάλει ένα παρόμοιο αίτημα, για να εξεταστεί 
στο πλαίσιο εκείνης της συζήτησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Παπαδόπουλε. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε την τροπολογία, γιατί η πάταξη της βίας στα γήπεδα 
δεν αντιμετωπίζεται με το να δημιουργήσουμε προβλήματα στην αστυνόμευση, που 
είναι αναγκαία και απαραίτητη.  Αντίθετα, εκείνο που κάποια στιγμή πρέπει να 
συζητήσουμε είναι τις χρηματοδοτήσεις και τις χορηγίες προς τα αθλητικά σωματεία 
που οι οπαδοί τους προβαίνουν σε τέτοιου είδους πράξεις αντιαθλητικής 
συμπεριφοράς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Περδίκης, μετά τις εξηγήσεις του κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλου, δεν επιμένει στην τροπολογία του.  Θα το δούμε το θέμα, όταν έρθει 
ο κανονικός προϋπολογισμός, που θα έχει σημασία. 

 Προχωρούμε επομένως στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός του περί 
Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2010 Νόμου του 2010 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πριν κτυπήσω τη σφύρα, για να εγκριθεί το νομοσχέδιο σε νόμο, να 
ευχαριστήσω θερμά τον πρόεδρο και το γενικό διευθυντή του ΚΟΑ για την παρουσία 
τους.  Η παρουσία τους τιμά τους ιδίους, που δείχνουν ότι σέβονται το κοινοβούλιο.  
∆ε μας έχουν συνηθίσει πολύ οι ημικρατικοί οργανισμοί, όταν συζητούνται νομοσχέδια 
που τους αφορούν, να είναι παρόντες.  Συγχαρητήρια, κύριοι! 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με αριθμούς 3, 4 και 5, που είναι «Ο περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», «Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 
2009» και «Ο περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των Έκτακτων ∆ημόσιων 
Υπαλλήλων Νόμος του 2006» (πρόταση νόμου), αναβάλλονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα, «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Nόμος του 2010» (πρόταση νόμου), επίσης αναβάλλεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί των 
Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».   

 Αντιλαμβάνομαι από ενημέρωση που ο κ. Κατσουρίδης έκανε στη σύσκεψη 
των αρχηγών το πρωί μάλλον θα πάμε ομόφωνα, άρα είμεθα ομόφωνοι, μου νεύει ο κ. 
Κατσουρίδης.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν 
Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2 
Νοεμβρίου 2010 και 17 Ιανουαρίου 2011.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης 
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κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού 
και Προστασίας του Καταναλωτή του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας, του Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος, των Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας του 
Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και τα μέλη του 
διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας (ΚΟΠΠ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί των Βασικών 
Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, 
[Νόμος αρ. 30 (Ι) του 2002], όπως τροποποιήθηκε έκτοτε, έτσι ώστε να συμμορφωθεί 
πλήρως με το κοινοτικό κεκτημένο και ιδιαίτερα με:   

1. τα Κεφάλαια III και IV του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 765/2008 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 9ης Ιουλίου 2008 για τον καθορισμό των 
απαιτήσεων διαπίστευσης και εποπτείας της αγοράς όσον αφορά την εμπορία 
των προϊόντων και για την κατάργηση του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 339/93 του 
Συμβουλίου και 

2. το άρθρο 16 της Οδηγίας 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες στην εσωτερική 
αγορά. 

 Όπως αναφέρεται και στο σχετικό επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο αυτό, η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να είχε προβεί στις αναγκαίες 
ρυθμίσεις για την εφαρμογή του προαναφερόμενου ευρωπαϊκού κανονισμού στο 
έδαφός της πριν από την 1η Ιανουαρίου 2010.  Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 7 Οκτωβρίου του 2010. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
κύριες πρόνοιες του νομοσχεδίου αφορούν: 

1. τον καθορισμό αρμόδιας αρχής για την εφαρμογή των διατάξεων του 
Κεφαλαίου ΙΙΙ του Κανονισμού (ΕΚ) 765/2008, 

2. την παροχή στην αρχή αυτή των αναγκαίων διοικητικών εξουσιών για την 
εκπλήρωση των υποχρεώσεών της δυνάμει του Κανονισμού (ΕΚ) 765/2008, 

3. την προσθήκη στα ποινικά αδικήματα που προβλέπονται στο νόμο αδικήματος 
το οποίο διαπράττεται με την παράβαση του άρθρου 30 του Κανονισμού (ΕΚ) 
765/2008, που διέπει τη σήμανση CE, 

4. την επέκταση της υφιστάμενης πρόνοιας για τη δυνατότητα επιβολής 
διοικητικού προστίμου, ώστε να περιλαμβάνει την περίπτωση παράβασης του 
άρθρου 30 του Κανονισμού (ΕΚ) 765/2008 και  
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5. την επέκταση της υφιστάμενης πρόνοιας που αφορά αστική ευθύνη, ώστε να 
περιλαμβάνει την περίπτωση παραβίασης υποχρέωσης που επιβάλλεται 
δυνάμει του άρθρου 30 του Κανονισμού (ΕΚ) 765/2008. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου, μετά από εισήγηση του 
εκπροσώπου του Υπουργείου Εσωτερικών και με τη σύμφωνη γνώμη του διευθυντή 
της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας του Καταναλωτή, καθώς και της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κοινοποιήθηκε 
στην επιτροπή γραπτή εισήγηση για νομοτεχνική τροποποίηση του κειμένου του 
νομοσχεδίου.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Στη βάση των πιο πάνω η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν τελικά κατά τη 
συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων 
που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, γιατί αντιλαμβάνομαι 
πως δεν υπάρχει κανένας ομιλητής. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 11Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11∆ του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Προσθήκη του νέου άρθρου 31Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

 Τροποποίηση του άρθρου 54 του βασικού νόμου.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 56Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 33. 

 Τροποποίηση του άρθρου 57 του βασικού νόμου.  Άρθρο 34. 

 Τροποποίηση του άρθρου 58 του βασικού νόμου.  Άρθρο 35. 

 Τροποποίηση του άρθρου 60 του βασικού νόμου.  Άρθρο 36. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που 
πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομοφώνως. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών 

Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 
31η  Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του 
Συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ για το 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€9.443.359 και έσοδα ύψους €8.255.717, τα κυριότερα των οποίων θα προέλθουν 
από ετήσιες συνδρομές,  άλλα ετήσια δικαιώματα, τόκους και πάγια δικαιώματα. 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ΧΑΚ για το 2011 αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Τακτικές δαπάνες ύψους €7.311.904, κατανεμημένες κυρίως σε: 

 α. έξοδα αντιμισθίας των μελών του Συμβουλίου (€16.351), 

 β. αποδοχές προσωπικού (€4.711.477) και 

 γ. έξοδα λειτουργίας γραφείου. 

2. Αναπτυξιακές δαπάνες  (€459,628). 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€100.000). 
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 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι τακτικές δαπάνες του ΧΑΚ είναι 
μειωμένες κατά 7,5% σε σχέση με το 2010, λόγω της μείωσης των λειτουργικών 
δαπανών και λόγω μεταφοράς μέρους της πρόνοιας “∆ικαιώματα ελεγκτών, νομικών 
και άλλων συμβούλων” στις αναπτυξιακές δαπάνες, ενώ οι αναπτυξιακές δαπάνες 
είναι αυξημένες κατά 23,8%, λόγω των δαπανών μηχανογράφησης και εξόφλησης 
εργολάβου του νέου κτιρίου του ΧΑΚ που αποτελούν ειλημμένες υποχρεώσεις του 
ΧΑΚ. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι αρμόδιοι του 
ΧΑΚ ενημέρωσαν την επιτροπή για την τρέχουσα κατάσταση της Κεφαλαιαγοράς, 
κάνοντας αναφορά στη μείωση του όγκου των συναλλαγών και σημειώνοντας ότι, 
παρά την τρέχουσα κατάσταση, το ΧΑΚ προχωρεί σε νέους σχεδιασμούς. Οι 
σχεδιασμοί αυτοί στοχεύουν, μεταξύ άλλων, στην προώθηση συνεργασίας με άλλες 
χώρες μη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ρωσία, Αίγυπτο, Ισραήλ, Ιορδανία) και στην 
αξιολόγηση νέας πλατφόρμας συνεργασίας, εκτός από αυτήν της Αθήνας, ώστε να 
δοθεί η ευκαιρία στους Κυπρίους επενδυτές να συνεργαστούν με μεγάλα 
χρηματιστήρια.  

 Περαιτέρω, οι ίδιοι αρμόδιοι ανέφεραν ότι, στα πλαίσια της δημιουργίας νέας 
διοικητικής δομής στο ΧΑΚ και μετά από συμφωνία με τη Συντεχνία Υπαλλήλων 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου και το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
του Υπουργείου Οικονομικών, ο προϋπολογισμός του ΧΑΚ για το 2011 περιλαμβάνει 
πρόνοια για δημιουργία τεσσάρων νέων θέσεων, αναβάθμιση αριθμού άλλων θέσεων 
και κατάργηση τριών θέσεων.  Μεταξύ των υπό δημιουργία τεσσάρων θέσεων 
περιλαμβάνεται θέση Πρώτου Λειτουργού [Κλ. Α14(ii)].  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
του ΧΑΚ για το 2011. 

  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα καταψηφίσει τον εν λόγω 
προϋπολογισμό.  Οι άλλες πλευρές… 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εσείς εναντίον, κύριε Περδίκη. 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού 
ύψους €9.443.359 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση Θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων του προϋπολογισμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαπέντε εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που είναι «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 2011 Νόμος του 2011».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών 

Πληρωμών του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρία Κυριακού  

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 
31η Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και ο Επίτροπος Αγροτικών Πληρωμών. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών για το 2011 
προβλέπει δαπάνες ύψους €12.305.660 και έσοδα ύψους €10.160.000, τα οποία 
προέρχονται κυρίως από χορηγίες (€9.500.000).   
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 Οι κυριότερες δαπάνες του οργανισμού αναλύονται σε δαπάνες προσωπικού 
(€8.518.200), λειτουργικές δαπάνες (€2.743.360) και κεφαλαιουχικές δαπάνες 
(€1.044.100). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, οι προνοούμενες 
δαπάνες θα χρηματοδοτηθούν από την κρατική χορηγία, ενώ το υπόλοιπο ποσό από 
άλλες πηγές εσόδων και χρηματικά διαθέσιμα του οργανισμού.  

 Περαιτέρω, αναφορικά με τη μείωση που παρατηρείται στις συνολικές δαπάνες 
του οργανισμού, σε σύγκριση με αυτές του 2010 (€12.686.700), όπως έχει κατατεθεί, 
αυτή οφείλεται στις μειώσεις κυρίως των λειτουργικών και κεφαλαιουχικών δαπανών, 
ως αποτέλεσμα της προσπάθειας μείωσης των δαπανών του προϋπολογισμού, 
σύμφωνα με τις υποδείξεις του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η παρατηρούμενη αύξηση των δαπανών αφορά 
τις απολαβές του προσωπικού (€353.180) και οφείλεται κυρίως στην αύξηση του 
τιμαριθμικού επιδόματος, στην αύξηση του ποσοστού εισφοράς στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και στην αύξηση του ποσού για παροχή ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης του προσωπικού και των συνταξιούχων του οργανισμού. 

 Σύμφωνα με τους αρμοδίους, ο οργανισμός υπολογίζει να καταβάλει τις 
ακόλουθες πληρωμές κατά το έτος 2011: 

1. Για τη στήριξη των κοινών οργανώσεων αγοράς €13 εκατομ., από τα οποία το 
92% περίπου θα καλυφθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ενώ το υπόλοιπο 8% 
από εθνικά κονδύλια. 

2. Για την καταβολή των άμεσων ενισχύσεων, στα πλαίσια του Σχεδίου Ενιαίας 
Εκταρικής Επιδότησης, του Μεταβατικού Καθεστώτος Ενίσχυσης της 
Μεταποίησης των Εσπεριδοειδών, καθώς και των άμεσων ενισχύσεων για την 
κτηνοτροφία (€83 εκατομ.).  Σημειώνεται ότι για τις εκταρικές επιδοτήσεις το 
ποσοστό συγχρηματοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση αναμένεται να 
ανέλθει στο 80% περίπου, ενώ οι άμεσες πληρωμές για την κτηνοτροφία θα 
καλυφθούν εξ ολοκλήρου από εθνικά κονδύλια. 

3. Για τη στήριξη της αγροτικής ανάπτυξης, στα πλαίσια του Προγράμματος 
Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, περίπου €51 εκατομ., με ποσοστό 
συγχρηματοδότησης από την Ευρωπαϊκή Ένωση που ανέρχεται στο 50%. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι αρμόδιοι 
ενημέρωσαν την επιτροπή για τα προβλήματα που αντιμετωπίζει ο οργανισμός σε 
σχέση με τη στελέχωσή του, αφού σ’ αυτόν υπηρετεί μεγάλος αριθμός έκτακτων 
υπαλλήλων.  Όπως ανέφεραν, σχετικά με το έκτακτο αυτό προσωπικό ο στόχος είναι 
η εργοδότησή του σε θέσεις στον ευρύτερο δημόσιο τομέα, με αποτέλεσμα ο 
οργανισμός να έχει σοβαρή απώλεια αποκτηθείσας εμπειρίας και εξειδίκευσης.  Το 
γεγονός αυτό δημιουργεί δυσκολίες στη συμμόρφωση του οργανισμού με ένα από τα 
κριτήρια δέσμευσης που τίθενται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, το οποίο απαιτεί τη 
στελέχωση του οργανισμού με άρτια καταρτισμένο προσωπικό.  Οι ίδιοι αρμόδιοι 
δήλωσαν συναφώς ότι ο οργανισμός βρίσκεται σε διαβούλευση με το αρμόδιο τμήμα 
του Υπουργείου Οικονομικών για δημιουργία ικανοποιητικού αριθμού μόνιμων θέσεων, 
προς οριστική επίλυση του προβλήματος στελέχωσης. 
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 Σημειώνεται ότι στον οργανισμό υπηρετούν σήμερα δύο (2) αξιωματούχοι, 
εκατόν έντεκα (111) μόνιμοι υπάλληλοι, εκατό δεκαέξι (116) έκτακτοι υπάλληλοι, εκ 
των οποίων οι ενενήντα εννέα (99) κατέχουν συμβόλαια αορίστου διάρκειας και 
τέσσερις (4) ωρομίσθιοι σε μόνιμη βάση.  Η προσπάθεια για την πλήρωση των κενών 
μόνιμων θέσεων συνεχίστηκε μέσα στο 2010.  Οι εγκεκριμένες μόνιμες θέσεις είναι 
εκατό τριάντα τέσσερις (134) και βρίσκονται σε εξέλιξη οι διαδικασίες πλήρωσης 
δεκαπέντε (15) θέσεων, ενώ οι διαδικασίες για την πλήρωση άλλων οκτώ (8) θέσεων 
εκτιμάται ότι θα ολοκληρωθούν εντός του πρώτου εξαμήνου του 2011. 

 Αναφορικά με τις δοθείσες επιδοτήσεις, οι ίδιοι αρμόδιοι ανέφεραν ότι το 
συνολικό ποσό που δαπανήθηκε το 2010 ανέρχεται στο ποσό ύψους €66 εκατομ. και 
το 2011 αναμένεται να δαπανηθεί ποσό ύψους €143 εκατομ. 

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού, μέλη της επιτροπής επισήμαναν στους αρμοδίους του οργανισμού 
ότι παρατηρείται μεγάλη καθυστέρηση στην καταβολή επιδότησης στους δικαιούχους.  
Συναφώς οι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή για την καταβολή συνολικού ποσού 
ύψους €32 εκατομ. το ∆εκέμβριο του 2010 σε αριθμό δικαιούχων, δηλώνοντας 
ταυτόχρονα ότι η νόμιμη περίοδος εντός της οποίας είναι δυνατό να γίνονται οι 
προαναφερόμενες πληρωμές επεκτείνεται μέχρι τις 30 Ιουνίου του 2011.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών για το 2011. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός πληροφορούμαι ότι τάσσεται υπέρ της ψήφισης 
του συμπληρωματικού προϋπολογισμού. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών 
ποσού ύψους €12.305.660 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2011.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων του προϋπολογισμού.  Άρθρο 4. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιούνται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα αυτά εγκριθούν; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα αυτά εγκρίνονται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρέπει να συγχαρείς και τούτους που είναι τωρά παρόντες.  Είναι ο πρόεδρος 
και ο αναπληρωτής εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης ορθά μου υποδεικνύει να εκφράσω την ευαρέσκεια του 
σώματος για την παρουσία δύο μελών του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού, 
του προέδρου και του αντιπροέδρου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όχι!  Ο “αρχηγός” και ο “υπαρχηγός”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, είναι δύο μέλη, ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος του οργανισμού, 
που είναι παρόντα.  Αυτό τιμά τους ίδιους, διότι, επαναλαμβάνω, η παρουσία 
εκπροσώπων οργανισμών του δημοσίου, όταν συζητούνται σημαντικά θέματα που 
τους αφορούν στο νομοθετικό σώμα, τιμά κύρια τους ίδιους, αλλά και γενικότερα τα 
δημοκρατικά θέσμια του τόπου. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής 

Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 
31η  Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο αναπληρωτής 
ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής ποσού ύψους 
€3.329.452 από το ταμείο της ΑΤΗΚ, για σκοπούς συμμόρφωσης της ΑΤΗΚ προς την 
υποχρέωση καταβολής προστίμων που της επιβλήθηκαν από την Επιτροπή 
Προστασίας Ανταγωνισμού (ΕΠΑ) κατά τη διάρκεια του έτους 2010. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι ζητούμενες συμπληρωματικές 
πιστώσεις αφορούν την ανάγκη κάλυψης δαπανών σε σχέση με τα ακόλουθα:  

1. ∆ιοικητικό πρόστιμο, ύψους €1.968.745, που επιβλήθηκε από την ΕΠΑ στην 
ΑΤΗΚ, στις 2 Νοεμβρίου 2010, σε σχέση με την καταγγελία της εταιρείας 
“Thunderworx Ltd” εναντίον της ΑΤΗΚ για μη παροχή προς αυτή της 
απαραίτητης υποδομής και υπηρεσιών για δραστηριοποίησή της στη λιανική 
αγορά Μηνυμάτων Υπερτιμημένης Αξίας (Premium SMS Mobile Termination). 

2. ∆ιοικητικό πρόστιμο, ύψους €1.360.707, που επιβλήθηκε από την ΕΠΑ στην 
ΑΤΗΚ, στις 2 Νοεμβρίου 2010, σε σχέση με την καταγγελία της εταιρείας 
“Netsmart (Cyprus) Ltd” εναντίον της ΑΤΗΚ για μη παροχή προς αυτή της 
απαραίτητης υποδομής και υπηρεσιών για δραστηριοποίησή της στη λιανική 
αγορά Μηνυμάτων Υπερτιμημένης Αξίας (Premium SMS Mobile Termination). 

 Καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής, ο αναπληρωτής ανώτατος εκτελεστικός 
διευθυντής της ΑΤΗΚ δήλωσε ότι ο αρχικά κατατεθείς ενώπιον της Βουλής 
συμπληρωματικός προϋπολογισμός πρέπει να μειωθεί κατά €1.360.707, λόγω της 
διενέργειας στο μεταξύ  από την ΑΤΗΚ αντίστοιχης δαπάνης, στις 29 ∆εκεμβρίου 
2010, για την πληρωμή του επιβληθέντος, σύμφωνα με τα πιο πάνω, προστίμου που 
αφορά την καταγγελία της εταιρείας “Netsmart (Cyprus) Ltd”.   
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 Συναφώς, σημειώνεται ότι για το ζήτημα της διαφοροποίησης του συνολικού 
ύψους των ζητούμενων με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο συμπληρωματικών 
πιστώσεων, η επιτροπή ενημερώθηκε με σχετική επιστολή του Υπουργείου 
Οικονομικών, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, στην οποία σημειώνεται ότι το πιο 
πάνω ποσό καλύφθηκε με τη μεταφορά αντίστοιχου ποσού από το  Κεφάλαιο 50 
«Απρόβλεπτες ∆απάνες», από το οποίο υπήρξαν εξοικονομήσεις.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι το αναθεωρημένο κείμενο σχεδίου νόμου που 
κατατέθηκε από την ΑΤΗΚ ενώπιον της επιτροπής παρίσταται ανάγκη να λάβει τη 
μορφή τροποποιητικού νόμου του προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για το 2010, αφού το 
έτος για το οποίο ζητούνται οι πρόσθετες δαπάνες έχει παρέλθει, με αποτέλεσμα να 
μην είναι δυνατή η έγκριση συμπληρωματικών πιστώσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της 
βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) 
του περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2010, Νόμου του 
2010, Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα καταψηφίσει τον εν λόγω 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου έχει το λόγο, για να μας ενημερώσει περί της θέσεως του 
ΕΥΡΩΚΟ, και ακολούθως ο κ. Περδίκης. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε το νομοθέτημα, αλλά με αυτή την υπόθεση που είναι 
σήμερα μπροστά μας εγείρεται κατά τρόπο πελώριο ένα άλλο ζήτημα, το οποίο 
πρέπει να απασχολήσει τη Βουλή, αν όχι σ’ αυτή τη συνεδρίαση, σε κάποια από τις 
επόμενες.  Πώς είναι δυνατό ένας ημικρατικός οργανισμός της εμβέλειας της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου να καταδικάζεται σε καταβολή διοικητικών προστίμων -όλο 
το ποσό αφορά την πληρωμή των διοικητικών προστίμων που αφορούσαν στις 
παραβάσεις που έκαμε, να εξυπηρετούνται, γιατί δε δέχομαι ότι οι παραβάσεις έγιναν 
στο κενό ή έγιναν αθέλητα ή έγιναν χωρίς οποιαδήποτε σκοπιμότητα, οι σκοπιμότητες 
που υποκρύπτονται πίσω από την παραβίαση σε ζητήματα πολιτικής του οργανισμού-  
και να ερχόμαστε εμείς να ψηφίζουμε συμπληρωματικές πιστώσεις από το Ταμείο της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών, για να πληρωθούν τα πρόστιμα, και στο τέλος ούτε γάτα 
ούτε ζημιά; 
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 ∆ε θα έπρεπε σ’ αυτό το σώμα ή στην αρμόδια επιτροπή να έχουμε μία 
πληρέστερη ενημέρωση, ένα γεγονός που να αντανακλάται στην έκθεση;  Ποιες οι 
σκοπιμότητες της παράβασης που οδήγησαν στο διοικητικό πρόστιμο;  Εγώ μένω 
έκπληκτος βλέποντας, τουλάχιστον καθόσον αφορά το δεύτερο ποσό, ότι ζητήθηκε, 
όπως ήταν υποχρέωση της Αρχής Τηλεπικοινωνιών, να δώσει την απαραίτητη 
υποδομή για δραστηριοποίηση σε μία εταιρεία στη λιανική αγορά μηνυμάτων, σε 
συγκεκριμένη εταιρεία, το οποίο αρνήθηκε.  Αρνήθηκε ετσιθελικά, χωρίς να δώσει 
οποιαδήποτε εξήγηση, γι’ αυτό και καταδικάστηκε από την ΕΠΑ.  Καλά, αυτό εννά 
περνά στο ντούκου;  Έτσι απλώς χωρίς να το συζητούμε και να δεχόμαστε να 
υπερψηφίζουμε προϋπολογισμούς, για να πληρώνονται τα πρόστιμα;  Ποια πολιτική 
εξυπηρετείτο με την άρνηση αυτή;  Ποιοι ευνοήθηκαν;  Σε ποιων τις τσέπες πήγαν οι 
διαφορές, οι οποίες προέκυψαν λόγω της παραβίασης των κανόνων της αγοράς;  Όλα 
αυτά, επειδή δεν έχουμε απαντήσεις και επειδή η Αρχή Τηλεπικοινωνιών δεν είναι η 
πρώτη φορά που το κάμνει, να έχει αυτή τη συμπεριφορά, εμείς δε θα 
υπερψηφίσουμε, αλλά καλούμε στο εξής την Αρχή Τηλεπικοινωνιών, όταν μετέρχεται 
αυτές τις συμπεριφορές, να είναι έτοιμη να δώσει και εξηγήσεις για το ποιοι 
εκαρπωθήκαν τα οφέλη και τα κέρδη που προκύπτουν από τις παρατυπίες, που δε θα 
είναι το τέλος τους μόνο η πληρωμή ενός προστίμου από τώρα και στο εξής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Μελετώντας και εγώ την υπόθεση αυτή, κατέληξα στο συμπέρασμα ότι ήταν 
εξόφθαλμα λανθασμένες οι αποφάσεις του διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ ή, όπως 
θέλουν να λέγονται, Cyta.  Πραγματικά διερωτώμαι γι’ αυτή την κατάσταση, η οποία 
φαίνεται να προβληματίζει ευρύτερα την κυπριακή κοινωνία, δηλαδή να πληρώνει ο 
απλός πολίτης, ο ανύποπτος, ο εντελώς αθώος τεράστια ποσά -εδώ μιλούμε για €2 
εκατομ. σχεδόν- τα λάθη τα οποία μπορούσαν να προβλεφθούν, τις λάθος αποφάσεις.  
Προκύπτει πραγματικά ζήτημα στην κυπριακή πολιτική ζωή να συζητήσουμε πάρα 
πολύ σοβαρά περί ποινικής ευθύνης των πολιτικών αποφάσεων. 

 Νομίζω ότι απ’ αυτό το σημείο και πέρα πρέπει όλοι να προβληματιστούμε 
πάρα πολύ σοβαρά τι ψηφίζουμε.  Ξέρω ότι εννά περάσει.  Είμαστε μειοψηφία όσοι 
έχουμε αυτούς τους πολύ ισχυρούς προβληματισμούς, αλλά πραγματικά αισθάνομαι 
ότι δε μου δίνει κανένας το δικαίωμα, όπως σωστά το σύνταγμα δε μου επιτρέπει να 
φορτώνω με έξοδα τον προϋπολογισμό του κράτους, δε μου δίνει το δικαίωμα να 
εγκρίνω τέτοιου είδους επιβαρύνσεις πάνω στον απλό πολίτη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, το ότι σε καμία περίπτωση δεν μπορεί να επικυρώνεται 
οποιαδήποτε παραβίαση της αρχής του ανταγωνισμού νομίζω ότι είναι μια αρχή στην 
οποία θεωρείται ότι συμφωνούμε.  Αν όντως η ΑΤΗΚ έχει προχωρήσει και έχει 
ακολουθήσει πρακτικές που παραβιάζουν τον ανταγωνισμό, καθήκον είναι της 
Επιτροπής Ανταγωνισμού και να τους δικάσει και να επιβάλει κυρώσεις και να τις 
πληρώσει όμως. 

 Φυσικά οφείλω να σημειώσω ότι αρνείται η ΑΤΗΚ ότι έχει προχωρήσει σε 
παραβίαση των αρχών του ανταγωνισμού και έχει εφεσιβάλει αυτή την απόφαση.  
Όμως, μόλις εκδοθεί η απόφαση της ΕΠΑ, είναι άμεσα πληρωτέα.  Είναι δύο τα 
προστίματα.  Το ένα το έχει ήδη καταβάλει η ΑΤΗΚ από ένα αντίστοιχο κονδύλι που 
είχε από εξοικονομήσεις που είχε επιτύχει σε ό,τι αφορά άλλες δαπάνες του 
οργανισμού και σε ό,τι αφορά τον προϋπολογισμό ζητά ένα επιπρόσθετο κονδύλι, για 
να πληρώσει και το δεύτερο.  ∆ε θα επιβαρυνθεί το δημόσιο απ’ αυτή τη δαπάνη, γιατί 
είναι από χρήματα της ΑΤΗΚ που θα καταβληθούν που προέρχονται από 
εξοικονομήσεις άλλων κονδυλίων.  Όμως, επαναλαμβάνω, σε κανέναν μας δεν αρέσει 
η ιδέα ότι θα εγκρίνουμε τέτοιες δαπάνες, ιδιαίτερα σε περιπτώσεις όπου παραβιάζει ο 
συγκεκριμένος οργανισμός την κείμενη νομοθεσία, ιδιαίτερα τη νομοθεσία που έχει να 
κάμει με τον υγιή ανταγωνισμό. 

 Θα αναμένουμε φυσικά την εξέλιξη της έφεσης, για να έχουμε καταληκτική 
άποψη σε σχέση με αυτό το ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 ∆ε νομίζω ότι είναι ορθό να εγειρόμαστε και να λέμε περίπου ότι εκ προθέσεως 
μας φορτώνει διοικητικά προστίματα.  Ένας οργανισμός κάμνει τη δουλειά του όπως 
καταλάβει σωστά.  Το αν επαραβίασε τον ανταγωνισμό θα φανεί εκ των υστέρων από 
τον τρόπο που θα κριθεί απ’ εκείνους που κρίνουν.  Έκρινε η ΕΠΑ όπως έκρινε.  Οι 
ίδιοι δε συμφωνούν, όπως είπε ο κ. Παπαδόπουλος, και εφεσίβαλαν. 

 Το δεύτερο το έχει ήδη επισημάνει, ότι είναι λεφτά της ΑΤΗΚ, αλλά εγώ θέλω 
να πω, για να ακουστεί και στον κόσμο, τι είναι που έκαμε, υποτίθεται.  Εμείωσε τις 
τιμές της.  Εδώ μας τρελαίνετε καθημερινά ότι πρέπει να μειώνονται οι τιμές.  Όταν 
μειώνονται, παραβιάζεται η “αγία ψυχή” του ανταγωνισμού!  Όταν δε μειώνονται, είναι 
“άσπλαχνοι” οι οργανισμοί!   

 Και ακόμα κάτι.  ∆εν μπορεί να λέμε «έτσι θέλουν να λέγονται».  Ο οργανισμός 
λέγεται “Cyta”, μετά που είχε μετονομαστεί σε ΑΤΗΚ και εκρίθηκε από την Εισαγγελία 
και με δικαστική απόφαση ότι έπρεπε να λέγεται “Cyta”.  Όχι να μιλούμε με αυτό τον 
απαξιωτικό τρόπο για έναν από τους ισχυρότερους οργανισμούς που προσφέρει 
τόσες δεκαετίες.  Είναι ανάποδη η προκατάληψη.  Εβαλτήκαμε να τους κλείσουμε και, 
όταν θα τους κλείσουμε -σπάνια χρησιμοποιώ παροιμία κυπριακή- «θα δακκάννουμεν 
το έναν τζιαι να πονούμεν τζιαι τα είκοσι μες τούτον τον τόπον». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης, παρακαλώ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι, επειδή ξέρω παρεμπιπτόντως την υπόθεση 
τη μια, όπως και τη δεύτερη που είναι ενώπιον της ΕΠΑ, δεν είναι για μείωση των 
τιμών.  Είναι διότι καθυστέρησαν να παράσχουν διευκολύνσεις, ως όφειλαν δυνάμει 
του νόμου, προς τρίτους.  Εν πάση περιπτώσει, και οι δύο υποθέσεις είναι ενώπιον 
του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, το οποίο μπορεί να αποφασίσει αντίθετα από ό,τι 
αποφάσισε η ΕΠΑ. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και στην ολομέλεια, αλλά και κάπου ανεπίσημα εδώ άκουσα ότι 
περίπου είναι για το καλό της Cyta και είναι και για το καλό των κρατικών ταμείων.  Αν 
υιοθετείται αυτή η προσέγγιση, ότι πρέπει να βάλλουμε πρόστιμα στους ημικρατικούς 
οργανισμούς, γιατί έτσι θα περνούν καλύτερα και θα τα παίρνει και το κράτος και θα 
ενισχύεται το κρατικό ταμείο, νομίζω πρέπει να το κάνουμε ως πρακτική, να το 
εισηγηθούμε, να βρούμε τρόπους να βάζουμε πρόστιμα.  Για να επιβιώσουν αυτοί οι 
οργανισμοί, πρέπει να λειτουργούν με τρόπο τέτοιο, ούτως ώστε να μη δέχονται 
πρόστιμα.  Τώρα είναι €2 εκατομ., μετά -και ίσως σε επίπεδο Ευρώπης- μπορεί να 
είναι €20 και €40 εκατομ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κλεάνθους, παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή πάντα πέφτουμε στην παγίδα να βλέπουμε μονοδιάστατα τα πράγματα, 
εν είδει ιδιωτικής επιχείρησης, δε νομίζω ότι μόνο όσοι ασχολούνται με τη δικηγορία 
και οποιοιδήποτε απλοί πολίτες έτυχε να παρακολουθήσουν ότι συμφέροντα 
ιδιωτικών επιχειρήσεων εξυπηρετούνται καλύτερα, όταν δεν μπορούν άλλως πως να 
βρουν το δίκαιό τους, με το να πληρώσουν πρόστιμο, για να μην υποστούν 
μεγαλύτερη ζημιά.  Είναι μερικές λεπτομέρειες που μπορεί να μην ξέρουμε και η 
σπουδή να κατακεραυνώνουμε στο τέλος της ημέρας έναν οργανισμό βεβαίως 
δημιουργεί τους συνειρμούς που λέει ο κ. Κατσουρίδης.  Είναι ψέματα;  Αλλά την ίδια 
ώρα να παραδεχόμαστε ότι ο καβγάς γίνεται και για άλλους ανταγωνιστές αυτού που 
καταλήγουν στο κράτος και στο λαό και θέλουμε περισσότερο να τους προστατεύουμε.  
Μπήκαμε στις φιλοσοφίες μας και στις προσεγγίσεις μας και να είμαστε ειλικρινείς να 
δηλώνουμε τον προσανατολισμό μας, όταν μιλούμε, όταν δεν ξέρουμε τις υποθέσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κουλίας, παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το λόγο να πω το εξής:  Επειδή είπε ο κ. Κατσουρίδης ότι 
είναι για τη μείωση των τελών, αλλά μπορεί να μην είναι έτσι, είπε ο κ. Αγγελίδης, 
θέλω να πω τούτο:  Μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση τον Απρίλιο του 2004, 
εβάλαμεν επιτροπές ανταγωνισμού, εβάλαμεν ρυθμιστές… H Κύπρος είχε τους 
ημικρατικούς οργανισμούς που ήταν υγιείς και είναι υγιείς.  Και στην επιτροπή μας, 
στη Συγκοινωνιών και Έργων, κατ’ επανάληψη η ΑΤΗΚ ή Cyta, όπως λέγεται σήμερα, 
θέλει να μειώσει τα τέλη και δεν μπορεί.  Και ποιο είναι το επιχείρημα;  Λέει ότι έχει τη 
δεσπόζουσα θέση και πρέπει να δώσουμε στους ιδιώτες τη δυνατότητα, δηλαδή να 
τους προικοδοτήσουμε, να μας ανταγωνίζονται.  Επιτέλους, τούτα τα ζητήματα, 
πρέπει να τα ξαναδούμε, διότι, αν έχουμε έναν υγιή οργανισμό όπως την ΑΤΗΚ και 
έχει τούτη την αντιμετώπιση, στο τέλος θα χάσουμε και τα αβγά και τα καλάθια και θα 
μας μείνει η Επιτροπή Ανταγωνισμού να την πληρώνουμε! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Ναι, συμφωνούμε, βέβαια συμφωνούμε!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  ∆ελτίο ∆απανών.  
Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 
και 2 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί 
Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2010 Νόμου του 2010 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 

6) Νόμος του 2010»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 
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31η Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας Νόμου αφενός για διόρθωση διάφορων ρυθμίσεων στο βασικό 
νόμο και αφετέρου για ρύθμιση του επιβλητέου συντελεστή ΦΠΑ στις αναπνευστικές 
συσκευές για θεραπεία του άσθματος και στα σπιρόμετρα που χρησιμοποιούνται για 
καταμέτρηση της αναπνευστικής ικανότητας. 

 Οι προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις προβλέπουν τα ακόλουθα:  

1. Τη διαγραφή της υφιστάμενης στη βασική νομοθεσία διάταξης που προβλέπει 
την υπαγωγή στο μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ, ύψους 5%, των αναπνευστικών 
συσκευών για θεραπεία του άσθματος και των σπιρόμετρων για καταμέτρηση 
της αναπνευστικής ικανότητας του ασθενούς, ώστε αυτά να υπαχθούν πλέον 
στον κανονικό συντελεστή ΦΠΑ, ύψους 15%. 

2. Τη διόρθωση ορισμένων ρυθμίσεων που αφορούν την υποβολή του 
ανακεφαλαιωτικού πίνακα σε σχέση με παροχές υπηρεσιών προς άλλα κράτη 
μέλη, του χρονικού περιθωρίου για υποβολή διορθωτικού ανακεφαλαιωτικού 
πίνακα, όπως και για θέσπιση διοικητικής ποινής για τη μη συμμόρφωση με τις 
υποχρεώσεις εγγραφής και/ή ακύρωσης εγγραφής που προκύπτουν από το 
βασικό νόμο, κατά τρόπο που οι σχετικές διατάξεις να ανταποκρίνονται 
πληρέστερα στο λεκτικό της σχετικής κοινοτικής νομοθεσίας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, οι αρμόδιοι 
ενημέρωσαν την επιτροπή ειδικότερα για την ανάγκη διόρθωσης της διάταξης που 
αφορά τη φορολόγηση των αναπνευστικών συσκευών για θεραπεία του άσθματος και 
των σπιρόμετρων για καταμέτρηση της αναπνευστικής ικανότητας του ασθενούς, με 
την υπαγωγή των εν λόγω προϊόντων από το μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ προς 5% 
στον κανονικό συντελεστή.  Συναφώς ανέφεραν ότι, σύμφωνα με το άρθρο 98 της 
κοινοτικής Οδηγίας 2006/112/ΕΚ, σε σχέση με το ΦΠΑ παρέχεται μεν η δυνατότητα 
στα κράτη μέλη να εφαρμόζουν μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ (όχι κάτω του 5%), μεταξύ 
άλλων, για τον ιατρικό εξοπλισμό, τα βοηθητικά όργανα και άλλες συσκευές που 
συνήθως χρησιμοποιούνται για την ανακούφιση ή την αντιμετώπιση αναπηριών, 
εφόσον όμως αυτά προορίζονται αποκλειστικά για προσωπική χρήση από αναπήρους.  
Από την εν λόγω διατύπωση της σχετικής κοινοτικής διάταξης της Οδηγίας προκύπτει 
σαφώς ότι δεν επιτρέπεται η επιβολή μειωμένου συντελεστή ΦΠΑ (5%) στις 
περιπτώσεις κατά τις οποίες ο εξοπλισμός αυτός δεν προορίζεται για προσωπική 
χρήση από αναπήρους, αλλά για ευρύτερη χρήση, όπως είναι η περίπτωση των πιο 
πάνω προϊόντων.  

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η εν λόγω τροποποίηση καθίσταται 
επιβεβλημένη λόγω και της σχετικής επιστολής  της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, 
ημερομηνίας 23ης Απριλίου 2010, προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία, σε σχέση με 
παράβαση του κοινοτικού δικαίου και συγκεκριμένα του άρθρου 98 και Παραρτήματος 
ΙΙΙ της Οδηγίας 2006112ΕΚ.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών 
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της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους 
της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, αντιλαμβάνομαι, τάσσεται υπέρ, για να 
διευκολύνει ο κ. Αβέρωφ την κυβέρνηση να γεμίσει τα κυβερνητικά ταμεία, και 
επομένως είμεθα ομόφωνοι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, εγώ είμαι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Α, ο κ. Περδίκης είναι εναντίον. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Πέμπτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος των άρθρων 3 και 4(1) του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 7; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 
1 έως 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να κάμω αιτιολόγηση, κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Περδίκη.  Έχετε κάθε δικαίωμα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ιευκολύνω σας, για να μην ανοίξει διάλογος!   

 Λοιπόν, το περίεργο σ’ αυτή την υπόθεση είναι ότι η Κύπρος, επικαλούμενη την 
ανάγκη να εναρμονιστεί με τις ευρωπαϊκές Οδηγίες και να αυξήσει το ΦΠΑ στα 
μηχανήματα που μετρούν το άσθμα και από το 5% να πάει στο 15%, την ίδια ώρα δεν 
εναρμονίζεται με τις ευρωπαϊκές Οδηγίες που αφορούν τη μείωση εκείνων των 
παραγόντων που προκαλούν το άσθμα, δηλαδή της ρύπανσης από τη σκόνη που 
προκαλούν διάφοροι παράγοντες.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα έχουν εγκριθεί, ο κ. Περδίκης εξήγησε γιατί ψήφισε εναντίον και 
προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών  

 Ανδρέας Μουσκάλλης Σοφοκλής Φυττής 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, η οποία 
πραγματοποιήθηκε στις 26 Ιανουαρίου 2011.  Στα πλαίσια της μελέτης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, ο πρόεδρος και εκπρόσωποι 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ), καθώς και εκπρόσωποι 
της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης και 
της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων.   

 Ο προϋπολογισμός του ΚΦΙΚΒ για το 2011 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει 
δαπάνες ύψους €101.000.040 και έσοδα του ίδιου ύψους, σε σύγκριση με ποσό 
ύψους €96.276.900 για το 2010, καθώς και εγγυήσεις ύψους €75.000.000, σε 
σύγκριση με ποσό ύψους €39.297.833 για το 2010. 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες αναλύονται ως ακολούθως: 

              € 

1. ∆ιαχειριστικά έξοδα   5.850.030 
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2. Παραχώρηση δανείων Σχεδίου Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας 

  

58.000.000 

3. Επιχορήγηση επιτοκίου δανείων   17.000.000 

4. Πληρωμές λόγω εγγυήσεων          10 

5. Μεταφορά εισπράξεων στο Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας από αποπληρωμές δανείων 

  

 20.000.000 

6. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό        150.000 

-------------------- 

         Σύνολο  101.000.040 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, στις σχετικές δαπάνες περιλαμβάνεται πρόνοια για ποσό ύψους 
€58.000.000 για παραχώρηση δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας.  Από το ποσό αυτό €52.000.000 προϋπολογίζεται να 
παραχωρηθούν για σπουδαστικά δάνεια, €3.929.990 για δάνεια σε νέα ζευγάρια, 
€1.900.000 για δάνεια σχετικά με ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και €170.000 για 
δάνεια σε σωματεία και οργανώσεις. 

 Σύμφωνα με την ίδια έκθεση, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα του ΚΦΙΚΒ 
προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία, από άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της 
∆ημοκρατίας για το Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας, από 
αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από ανάκτηση πληρωμών λόγω 
εγγυήσεων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
κρατική χορηγία προς τον ΚΦΙΚΒ για το 2011, που περιλαμβάνεται στα έσοδα του 
φορέα, ανέρχεται στο ποσό των €23.000.000, σε σύγκριση με ποσό ύψους 
€17.776.870 για το 2010, από τα οποία ποσό ύψους €6.000.000 αφορά διοικητικά 
έξοδα και το υπόλοιπο ποσό, ύψους €17.000.000, αφορά την επιχορήγηση επιτοκίου 
δανείων μέσω του Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας με 
εγγύηση του ΚΦΙΚΒ.  Στα έσοδα περιλαμβάνεται επίσης ποσό ύψους €58.000.01, σε 
σύγκριση με ποσό ύψους €60.500.000 για το 2010, ως άτοκα δάνεια από το Πάγιο 
Ταμείο της ∆ημοκρατίας για την παραχώρηση δανείων μέσω του Σχεδίου 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας και πληρωμών λόγω εγγυήσεων.  
Επιπλέον, μέσω του εν λόγω σχεδίου προγραμματίζεται να δοθούν εγγυήσεις ύψους 
€75.000.000, σε σύγκριση με αντίστοιχες εγγυήσεις ύψους €39.297.833 για το 2010, 
για κάλυψη δικαιούχων δανείων για στέγαση και για επαγγελματική δραστηριοποίηση. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα αναλύονται ως ακολούθως: 

           € 

1. Κρατική χορηγία   23.000.000 

2. Άτοκα δάνεια από το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας για 
το Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής 
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Φερεγγυότητας 58.000.010 

3. Αποπληρωμές δανείων και τόκων και εισπράξεις από 
ανάκτηση πληρωμών λόγω εγγυήσεων μέσω του 
Σχεδίου Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας 

  

 

  20.000.000 

4. Άλλα έσοδα  30   

------------------ 

         Σύνολο  101.000.040 

  Στο στάδιο της περαιτέρω μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο πρόεδρος 
και τα μέλη της επιτροπής εξήραν το σημαντικό έργο που επιτελεί ο φορέας και 
παράλληλα τόνισαν ότι, παρά την παγκόσμια οικονομική κρίση που πλήττει και τη 
χώρα μας και, ως εκ τούτου, την ανάγκη για οικονομική περισυλλογή, ο 
προϋπολογισμός του φορέα παρουσιάζεται αυξημένος σε σχέση με προηγούμενα 
χρόνια, δίνοντας με αυτό τον τρόπο σαφέστατα το μήνυμα για στήριξη και ενίσχυση 
του προσφυγικού κόσμου.  Επ’ αυτού ο πρόεδρος του φορέα εξέφρασε την 
ευαρέσκεια και την ικανοποίησή του για την παραχώρηση από την κυβέρνηση 
κονδυλίων αυτού του ύψους και δήλωσε ότι πρόκειται για ένα ρεαλιστικό 
προϋπολογισμό ο οποίος δεν είναι προϋπολογισμός λιτότητας, γεγονός που 
αντικατοπτρίζει τη συμπαράσταση της πολιτείας στον προσφυγικό κόσμο. 

 Στη συνέχεια ο πρόεδρος του ΚΦΙΚΒ δήλωσε στην επιτροπή ότι, σύμφωνα με 
τα στοιχεία που κατέχει ο φορέας, ο χρόνος αναμονής εξέτασης των αιτήσεων για 
παραχώρηση δανείων κρίνεται ικανοποιητικός και παραμένει ο ίδιος σε σχέση με το 
2010. 

 Ειδικότερα, ο χρόνος αναμονής αναλύεται ως ακολούθως: 

1. Για τα σπουδαστικά δάνεια, έξι μήνες. 

2. Για τα επαγγελματικά δάνεια, εννέα με δώδεκα μήνες. 

3. Για τα στεγαστικά δάνεια, τριάντα έξι μήνες περίπου. 

4. Για τα δάνεια σε νέα ζευγάρια, εννέα με δώδεκα μήνες. 

 Σημειώνεται ότι για τα δάνεια για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη υπάρχει άμεση 
ανταπόκριση και έγκριση των σχετικών αιτήσεων. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του φορέα, κατά το 2010 εξετάστηκαν 
συνολικά 4 226 αιτήσεις δανείων, εκ των οποίων 1 756 για σπουδαστικά δάνεια, 1 
542 για στεγαστικά δάνεια, 557 για επαγγελματικά δάνεια, 268 για νέα ζευγάρια, 102 
για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη και μία αίτηση για δάνεια σε σωματεία και 
οργανώσεις. 

 Ο πρόεδρος του ΚΦΙΚΒ εξέφρασε τη δέσμευση του φορέα για επανεξέταση 
των κριτηρίων παραχώρησης των δανείων, με σκοπό τη δικαιότερη και ορθότερη 
κατανομή, με προτεραιότητα σ’ αυτούς που έχουν μεγαλύτερη και πραγματική ανάγκη. 

 Μέλη της επιτροπής, σχολιάζοντας το χρόνο αναμονής για παραχώρηση των 
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πιο πάνω δανείων, εξέφρασαν τη δυσαρέσκειά τους για την καθυστέρηση που 
παρατηρείται όσον αφορά την έγκριση αιτήσεων που αφορούν σε δάνεια για 
στεγαστικούς σκοπούς και ζήτησαν όπως συντμηθεί το χρονικό διάστημα εξέτασης 
των αιτήσεων. 

 Αναφερόμενη στην εξέταση των αιτήσεων για παραχώρηση δανείων, η 
εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του Υπουργείου 
Εσωτερικών έθεσε το θέμα της έλλειψης προσωπικού, ιδιαίτερα λόγω της αύξησης 
του όγκου εργασίας σε σχέση με εκτιμήσεις ακινήτων στα κατεχόμενα.  Ειδικότερα, η 
ίδια ζήτησε όπως μονιμοποιηθούν οι τέσσερις έκτακτοι υπάλληλοι που υπηρετούν στο 
τμήμα και προσληφθούν ακόμη δύο, για να μπορέσουν να καλυφθούν οι ανάγκες του 
τμήματος σε σχέση με την εξέταση των αιτήσεων.  Επ’ αυτού η επιτροπή εξέφρασε 
την επιθυμία της όπως ικανοποιηθούν τα αιτήματα του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, με σκοπό να μπορέσει το τμήμα να ανταποκριθεί στις ανάγκες των 
καιρών, όπως αυτές διαμορφώνονται. 

 Ο εκπρόσωπος του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ανέφερε πρόσθετα 
ότι οι διαδικασίες έκδοσης δανείων προχωρούν χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα και 
γίνεται προσπάθεια γρηγορότερης επεξεργασίας τους με την εγκατάσταση 
συστήματος ηλεκτρονικής μεταφοράς των δεδομένων μεταξύ του οργανισμού και του 
ΚΦΙΚΒ. 

 Όπως περαιτέρω ο ίδιος τόνισε, σε ό,τι αφορά το φαινόμενο της καθυστέρησης 
των αποπληρωμών των δανείων σε ποσοστό από 3%-6% κυρίως στο σχέδιο 
επαγγελματικών δανείων και προς επίλυση του προβλήματος αυτού, από το 2011 θα 
επιβάλλεται χρηματική επιβάρυνση στις καθυστερημένες δόσεις, κάτι με το οποίο 
συμφωνεί ο ΚΦΙΚΒ.  Στις περιπτώσεις όπου υπάρχουν αντικειμενικά προβλήματα 
στην καταβολή των δόσεων (π.χ. λόγοι υγείας), ο φορέας θα ενημερώνει τον 
οργανισμό, ώστε να παρέχεται κάποια αναστολή στην επιβολή χρηματικής 
επιβάρυνσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου, 
υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΚΦΙΚΒ για το 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών ποσού ύψους €101.000.040 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η  
∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 
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 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Συμπλήρωμα.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί των Οχημάτων στο Τέλος του Κύκλου 
Ζωής τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί των Οχημάτων στο Τέλος του Κύκλου Ζωής τους 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Αντώνης Αντωνίου Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντρέας Φακοντής Γεώργιος Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιανουαρίου 2011.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Συνδέσμου Βιομηχάνων 
Ανακύκλωσης Κύπρου, του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης και Συνεργατών 
Κύπρου (ΣΥΒΑΣΥΚ), του Συνδέσμου Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (ΣΕΜΟ) 
και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου.  Το 
Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
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ο Οργανισμός Ανακύκλωσης Κύπρου (ΟΑΚ) και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του 
Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος όμως κοινοποίησε γραπτώς τις 
θέσεις του. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί των 
Οχημάτων στο Τέλος του Κύκλου Ζωής τους Νόμου, για σκοπούς εναρμόνισης με 
συγκεκριμένες διατάξεις της Οδηγίας 2000/53/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και 
του Συμβουλίου της 18ης Σεπτεμβρίου 2000 για τα οχήματα στο τέλος του κύκλου 
ζωής τους. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική και αιτιολογική έκθεση που συνοδεύουν το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο, καθώς και τον εκπρόσωπο του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, η 
ανάγκη για τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας προέκυψε έπειτα από υπόδειξη 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, προκειμένου να διορθωθούν διατάξεις της οι οποίες, 
όπως διατυπώθηκαν το 2003, για σκοπούς εναρμόνισης με την πιο πάνω Οδηγία, δε 
συνάδουν με το γράμμα και το πνεύμα της εν λόγω Οδηγίας.  

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, πρόνοιες που 
αφορούν την αντικατάσταση με νέους ορισμούς των όρων “επικίνδυνη ουσία” και 
“όχημα”, καθώς και την τροποποίηση του πεδίου εφαρμογής της βασικής νομοθεσίας, 
ώστε να συνάδουν με τους αντίστοιχους ορισμούς και το πεδίο εφαρμογής που 
προβλέπονται στην πιο πάνω Οδηγία. 

 Περαιτέρω, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει διατάξεις αναφορικά με την 
ενθάρρυνση της υιοθέτησης πιστοποιημένων συστημάτων περιβαλλοντικής 
διαχείρισης και της επαναχρησιμοποίησης κατασκευαστικών στοιχείων, καθώς και 
αναφορικά με την υποχρέωση των κατασκευαστών οχημάτων και εξαρτημάτων να 
συμβάλλουν στην πρόληψη της δημιουργίας αποβλήτων.  

 Τέλος, με το νομοσχέδιο προτείνεται η χρήση προτύπων κωδικοποίησης για τα 
εξαρτήματα, τα οποία καθορίζονται στο παράρτημα αυτού, ώστε να διευκολύνεται η 
αναγνώριση των εξαρτημάτων τα οποία είναι κατάλληλα για επαναχρησιμοποίηση. 

 Όλοι όσοι παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τις 
προτεινόμενες διατάξεις.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με σχετική επιστολή, που απέστειλε στην 
επιτροπή στις 24 Ιανουαρίου 2011, την πληροφόρησε ότι δε φέρει ένσταση στην 
προώθηση του νομοσχεδίου.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος Ι του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Παραρτήματος.  
Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 10; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Οχημάτων στο Τέλος του 
Κύκλου Ζωής τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί ∆ιαχείρισης της Ασφάλειας των Οδικών 
Υποδομών Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιαχείρισης της Ασφάλειας των Οδικών Υποδομών Νόμος 

του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Αντώνης Αντωνίου Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντρέας Φακοντής Γεώργιος Γεωργίου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 25 Ιανουαρίου 2011.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων, του Κλάδου Κυκλοφοριακών Μελετών και της Μονάδας Οδικής Ασφάλειας 
του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου Εσωτερικών και του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας, της αστυνομίας, της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, καθώς και του ΕΤΕΚ. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με την Οδηγία 2008/96/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
19ης Νοεμβρίου 2008 για τη διαχείριση της ασφάλειας των οδικών υποδομών.   

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο και την εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, ο προτεινόμενος νόμος αποσκοπεί στη βελτίωση του 
επιπέδου της οδικής ασφάλειας στο διευρωπαϊκό οδικό δίκτυο μέσω της αναβάθμισης 
της σχετικής υποδομής, της καθιέρωσης των ελέγχων και επιθεωρήσεων οδικής 
ασφάλειας, καθώς και του διορισμού και εκπαίδευσης ελεγκτών οδικής ασφάλειας.  Η 
εν λόγω Οδηγία προτείνεται να υιοθετηθεί στα πλαίσια του στόχου για μείωση στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση του αριθμού των θυμάτων σε οδικές συγκρούσεις. 

 Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων αποφάσισε 
όπως το πεδίο εφαρμογής της προτεινόμενης νομοθεσίας επεκταθεί, για να καλύψει 
πέραν του διευρωπαϊκού οδικού δικτύου και όλους τους αυτοκινητόδρομους οι οποίοι 
εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του τμήματος.  

 Ειδικότερα, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, διατάξεις που 
προβλέπουν την καθιέρωση και την εφαρμογή διαδικασιών για: 

1. την αξιολόγηση των επιπτώσεων της οδικής ασφάλειας, 

2. τους ελέγχους οδικής ασφάλειας, 

3. την κατάταξη και διαχείριση της ασφάλειας του οδικού δικτύου, και  

4. τις επιθεωρήσεις ασφαλείας. 

 Επιπρόσθετα, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει διατάξεις για έκδοση 
κατευθυντήριων γραμμών για καλύτερη εφαρμογή των πιο πάνω αναφερόμενων 
διαδικασιών, σύνταξη έκθεσης για κάθε θανατηφόρα σύγκρουση σε δρόμο που 
εμπίπτει στο πεδίο εφαρμογής της νομοθεσίας, κατάλληλη εκπαίδευση και 
πιστοποίηση λειτουργών που θα πραγματοποιούν τους ελέγχους οδικής ασφάλειας, 
καθώς και υπολογισμό του μέσου κοινωνικού κόστους μιας σοβαρής ή θανατηφόρας 
σύγκρουσης σε δρόμο που εμπίπτει στο πεδίο εφαρμογής του νομοσχεδίου.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του εν λόγω νομοσχεδίου στην επιτροπή οι 
εκπρόσωποι του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του Υπουργείου Εσωτερικών, 
της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λευκωσίας, της αστυνομίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, 
καθώς και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου εισηγήθηκαν όπως το πεδίο εφαρμογής 
της προτεινόμενης νομοθεσίας επεκταθεί περαιτέρω, έτσι ώστε να καλύψει και το 
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δευτερεύον οδικό δίκτυο, για σκοπούς βελτίωσης του επιπέδου οδικής ασφάλειας σε 
μεγαλύτερη έκταση. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και υιοθετώντας τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Αξιολόγηση των επιπτώσεων της οδικής ασφάλειας.  Άρθρο 5. 

 Έλεγχοι οδικής ασφάλειας.  Άρθρο 6. 

 Κατάταξη και διαχείριση της ασφάλειας στο εν λειτουργία οδικό δίκτυο.  Άρθρο 
7.  

 Επιθεωρήσεις ασφαλείας.  Άρθρο 8. 

 ∆ιαχείριση δεδομένων.  Άρθρο 9. 

 Κατευθυντήριες γραμμές.  Άρθρο 10. 

 ∆ιορισμός και εκπαίδευση ελεγκτών.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιαχείρισης της Ασφάλειας των 
Οδικών Υποδομών Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ομοφώνως ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Χορήγηση Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Χορήγηση Αδειών) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010»  

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος  Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ιωνάς Νικολάου Άγγελος Βότσης 

 Χρήστος Στυλιανίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 24 Ιανουαρίου 2011.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας και της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΑΣΥ∆Υ.  
Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΟΗΟ-ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 15A και 49 
του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Χορήγηση Αδειών) Κανονισμών, 
ώστε ο χρόνος απουσίας των υπαλλήλων του εν λόγω συμβουλίου λόγω λήψης 
γονικής άδειας χωρίς απολαβές να λογίζεται ως άδεια απουσίας χωρίς απολαβές για 
λόγους δημοσίου συμφέροντος και να μετρά ως πραγματική υπηρεσία για σκοπούς 
προαγωγής, προσαυξήσεων και συντάξεων, κατ’ ανάλογο τρόπο με τις ρυθμίσεις που 
ισχύουν ήδη για τους δημόσιους υπαλλήλους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών και τους εκπροσώπους του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας, με τους υπό αναφορά κανονισμούς υλοποιείται σχετική απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ώστε ο χρόνος απουσίας υπαλλήλων λόγω λήψης γονικής 
άδειας χωρίς απολαβές να λογίζεται ως άδεια απουσίας χωρίς απολαβές για λόγους 
δημοσίου συμφέροντος και να μετρά ως πραγματική υπηρεσία για σκοπούς 
προαγωγής, προσαυξήσεων και συντάξεων και για τους υπαλλήλους του υπό 
αναφορά συμβουλίου, κατ’  ανάλογο τρόπο με τις ρυθμίσεις που ήδη ισχύουν για τους 
δημόσιους υπαλλήλους.     
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 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή, δήλωσαν 
πως υιοθετούν πλήρως τις πρόνοιες των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, 
αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-Αμαθούντας (Χορήγηση Αδειών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών αυτών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «O περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των 

Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής  Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 
και 27 Ιανουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι  του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ, ∆ΕΟΚ, των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και ΚΕΒΕ και 
του Παγκύπριου Συνδέσμου Βιομηχάνων Επίπλου και Ξυλουργικών. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για τη 
ρύθμιση της λειτουργίας των καταστημάτων και τους όρους απασχόλησης των 
υπαλλήλων τους, με στόχο την αντιμετώπιση της διαφορετικής εποχικότητας των 
καταστημάτων επιπλώσεων σε σχέση με τα υπόλοιπα γενικά καταστήματα. 
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 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, προτείνεται η δημιουργία μιας νέας κατηγορίας ειδικού καταστήματος για 
την πώληση επίπλων, αφού, όπως επισήμανε διευκρινιστικά, στη νέα αυτή κατηγορία 
δεν εμπίπτουν καταστήματα που πωλούν συναφή με την επίπλωση προϊόντα.  
Περαιτέρω ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι τα ειδικά αυτά καταστήματα θα 
εφαρμόζουν το ωράριο λειτουργίας των γενικών καταστημάτων, με μοναδική εξαίρεση 
τις περιόδους των Χριστουγέννων και του Πάσχα κατά τις οποίες τα καταστήματα 
αυτά θα συνεχίζουν κατ’ εξαίρεση να εφαρμόζουν το κανονικό ωράριο λειτουργίας των 
γενικών καταστημάτων αντί το παρατεταμένο ωράριο μέχρι τις 8 μ.μ. Σε 
αντιστάθμισμα, πρόσθεσε, τα καταστήματα επίπλων θα μπορούν να λειτουργούν 
μεταξύ των ωρών 9 π.μ. και 7 μ.μ. κατά τις ακόλουθες τρεις Κυριακές κάθε έτους: 

1. Προτελευταία Κυριακή του Ιανουαρίου. 

2. Πρώτη Κυριακή του Οκτωβρίου. 

3. Πρώτη Κυριακή του Νοεμβρίου. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι το νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου και πρέπει να προωθηθεί στην 
ολομέλεια της Βουλής για ψήφιση. 

 Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΠΕΟ, ΣΕΚ, ∆ΕΟΚ και οι εργοδοτικές 
οργανώσεις ΟΕΒ και ΚΕΒΕ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με την προτεινόμενη 
τροποποίηση.  

 Τη σύμφωνη γνώμη του εξέφρασε και ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Βιομηχάνων 
Επίπλου και Ξυλουργικών.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την 
εκτελεστική εξουσία, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
της Ρύθμισης και Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των 
Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας του 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Οπωροφόρων Φυτών και Οπωροφόρων Φυτών που 
Προορίζονται για την Παραγωγή Φρούτων Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας του Πολλαπλασιαστικού 
Υλικού Οπωροφόρων Φυτών και Οπωροφόρων Φυτών που Προορίζονται για 

την Παραγωγή Φρούτων Κανονισμοί του 2010» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 

 Πανίκος Χάμπας Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σοφοκλής Φυττής 

 Μαρία Κυριακού Αντώνης Αντωνίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13 και 20 
Ιανουαρίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, 
του Συνδέσμου Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών, καθώς και των αγροτικών 
οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Το Τμήμα 
Περιβάλλοντος και το Συμβούλιο Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, η ΟΕΒ, η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ανθοκαλλιεργητών, η 
Ομοσπονδία Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων, καθώς και το Κυπριακό 
Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (“Terra Cypria”), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 
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 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 14 του περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας για τον εκσυγχρονισμό και την 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το ευρωπαϊκό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα 
με την Οδηγία 2008/90/ΕΚ του Συμβουλίου της 29ης Σεπτεμβρίου 2008 για την 
εμπορία του πολλαπλασιαστικού υλικού οπωροφόρων φυτών και των οπωροφόρων 
δένδρων που προορίζονται για την παραγωγή φρούτων. 

 Ειδικότερα, οι υπό αναφορά κανονισμοί περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, 
πρόνοιες αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τον ορισμό του όρου “πολλαπλασιαστικό υλικό” ως οι σπόροι, τα μέρη των 
φυτών, καθώς και κάθε φυτικό υλικό το οποίο προορίζεται για τον 
πολλαπλασιασμό και την παραγωγή οπωροφόρων φυτών. 

2. Τις γενικές και τις ειδικές απαιτήσεις που πρέπει να πληρούνται, ώστε το εν 
λόγω πολλαπλασιαστικό υλικό και τα οπωροφόρα φυτά να διατίθενται στο 
εμπόριο. 

3. Τη διαδικασία πιστοποίησης του πιο πάνω αναφερόμενου υλικού από το 
Συμβούλιο Ελέγχου Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού 
Υλικού και την τήρηση από το εν λόγω συμβούλιο μητρώου εγγραφής 
προμηθευτών που ασχολούνται με την αναπαραγωγή, την παραγωγή, τη 
διατήρηση ή και επεξεργασία, καθώς και την εισαγωγή και την εμπορία 
πολλαπλασιαστικού υλικού οπωροφόρων φυτών ή και οπωροφόρων φυτών. 

4. Τις υποχρεώσεις των προμηθευτών που ασχολούνται με την παραγωγή ή την 
αναπαραγωγή τέτοιου υλικού και φυτών. 

5. Την υποχρεωτική ανάρτηση ένδειξης της ποικιλίας, καθώς και τους κανόνες 
σήμανσης του εν λόγω υλικού και των οπωροφόρων φυτών που διατίθενται 
στο εμπόριο. 

6. Την παραχώρηση δυνατότητας στο Συμβούλιο Ελέγχου Παραγωγής και 
Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού να απαλλάσσει ορισμένους 
μικροπαραγωγούς από ορισμένες υποχρεώσεις που καθορίζονται στους υπό 
αναφορά κανονισμούς. 

7. Τα μέτρα ελέγχου, τις δοκιμές και τις αναλύσεις που θα εφαρμόζει η αρμόδια 
αρχή για σκοπούς επιθεώρησης και εφαρμογής των προνοιών των υπό 
εξέταση κανονισμών. 

8. Το ύψος των τελών που θα καταβάλλουν οι προμηθευτές, μεταξύ άλλων, για 
την εγγραφή τους στο μητρώο προμηθευτών, την επιθεώρηση παραγωγής 
πολλαπλασιαστικού υλικού οπωροφόρων φυτών και την πιστοποίηση 
οπωροφόρων φυτών. 

9. Την κατάργηση των υφιστάμενων περί Παραγωγής και Εμπορίας του 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Οπωροφόρων Φυτών και Οπωροφόρων ∆ένδρων 
Κανονισμών του 2005 από την 30ή Σεπτεμβρίου 2012. 

10. Τον καθορισμό της έναρξης της ισχύος των υπό αναφορά κανονισμών και την 
εισαγωγή μεταβατικών διατάξεων. 
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 Σημειώνεται ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή μαζί με το 
νομοσχέδιο «Ο περί Παραγωγής και Εμπορίας Φυτικού Πολλαπλασιαστικού Υλικού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την 
επιτροπή.  Ωστόσο, το εν λόγω νομοσχέδιο, επειδή αφορούσε, μεταξύ άλλων, την 
παροχή εξουσιοδότησης έκδοσης των υπό αναφορά κανονισμών, έχει πρόσφατα 
ψηφιστεί από την ολομέλεια του σώματος σε νόμο. 

 Σύμφωνα με τα έγγραφα που συνοδεύουν τους υπό αναφορά κανονισμούς, η 
∆ημοκρατία θα έπρεπε να είχε εναρμονιστεί με την πιο πάνω αναφερθείσα ευρωπαϊκή 
Οδηγία το αργότερο μέχρι την 31η Μαρτίου 2010.  Ωστόσο, οι υπό αναφορά 
κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 2 ∆εκεμβρίου 2010.  Κατά το χρονικό 
διάστημα που μεσολάβησε μεταξύ των δύο πιο πάνω ημερομηνιών η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή έχει αποστείλει προειδοποιητική επιστολή για τη μη μεταφορά της σχετικής 
Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο, ημερομηνίας 27 Μαΐου 2010, καθώς και Αιτιολογημένη 
Γνώμη, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010.   Λόγω των στενών χρονικών περιθωρίων 
και επειδή στο στάδιο της εξέτασης των υπό αναφορά κανονισμών επισημάνθηκε 
αριθμός κενών και παραλείψεων σε αυτούς, το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα μελέτησε 
εκ νέου τις υπό αναφορά πρόνοιες. Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω, κατατέθηκε στην 
επιτροπή αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών για εξέταση. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής επί του 
αναθεωρημένου κειμένου των κανονισμών, ο εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας 
ανέφερε ότι στα πλαίσια της προετοιμασίας των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών 
για την εφαρμογή των υπό εξέταση κανονισμών βρίσκεται σε εξέλιξη ο καταρτισμός 
του Εθνικού Καταλόγου Ποικιλιών, ο οποίος αναμένεται να ολοκληρωθεί το 
Σεπτέμβριο του 2012, χρονικό σημείο κατά το οποίο οι εν λόγω κανονισμοί θα τεθούν 
σε πλήρη ισχύ. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό 
αναφορά κανονισμών.  Ωστόσο, τα μέλη της επιτροπής απασχόλησαν ιδιαίτερα οι 
πρόνοιες των υπό εξέταση κανονισμών οι οποίες αναφέρονται σε πολλαπλασιαστικό 
υλικό και οπωροφόρα φυτά τα οποία συνίστανται από γενετικά τροποποιημένους 
οργανισμούς.  Συναφώς, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επισήμανε ότι οι εν λόγω πρόνοιες είναι δεσμευτικές για τη ∆ημοκρατία 
και πρέπει να μεταφερθούν στο εθνικό δίκαιο, ενώ συμπληρώνοντας επισήμανε ότι 
τέτοιου είδους υλικό και φυτά θα γίνονται αποδεκτά στη ∆ημοκρατία μόνο κατά τις 
πρόνοιες του υφιστάμενου περί Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωση 
στο Περιβάλλον) Νόμου ή σύμφωνα με τις πρόνοιες του σχετικού κοινοτικού 
κανονισμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται 
στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί 
έχουν τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί Παραγωγής και 
Εμπορίας του Πολλαπλασιαστικού Υλικού Οπωροφόρων Φυτών και Οπωροφόρων 
Φυτών που Προορίζονται για την Παραγωγή Φρούτων Κανονισμοί του 2011».  
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 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των 
προνοιών των κανονισμών αυτών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αποχή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το ΑΚΕΛ, μου λέει ο κ. Κατσουρίδης, θα απόσχει της ψηφοφορίας.  

 Ο κ. Περδίκης αντιλαμβάνομαι ότι έχει κοινοποιήσει τροπολογία επί του 
θέματος. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε το λόγο να εξηγήσετε την τροπολογία σας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σε μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε… Έχω εντοπίσει τις αναφορές στα γενετικά 
τροποποιημένα και ζητώ όπως αφαιρεθούν από το κείμενο του νόμου, για να μην 
επιτρέπεται η αδειοδότηση του γενετικά τροποποιημένου πολλαπλασιαστικού υλικού.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι είμαστε ομόφωνοι επί του θέματος τούτου; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για την τροπολογία.  Εμείς συμφωνούμε με την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η τροπολογία.  Γι’ αυτό λέω ότι… Επειδή την άλλη φορά που συζητούσαμε για 
τους γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς, από ό,τι καλώς θυμούμαι, όλο το σώμα 
της Βουλής ήταν υπέρ του να κηρυχθεί η Κύπρος απηλλαγμένη των γενετικά 
τροποποιημένων οργανισμών, λέω ότι, με βάση εκείνη τη βούληση, εάν η τροπολογία 
του κ. Περδίκη αποδίδει ορθώς τες αναφορές περί… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, εάν αφαιρέσουμε αυτές τις πρόνοιες που λέει ο συνάδελφος, 
είναι υπόχρεος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να κάνει αναπομπή, όπως μας έκανε με 
την περίπτωση των σπόρων.  Όποιοι διάβασαν την έκθεση θα έχουν αντιληφθεί ότι το 
έχουμε συζητήσει πάρα πολύ αυτό το θέμα στην Επιτροπή Γεωργίας και η άποψη της 
Γενικής Εισαγγελίας είναι ότι δεν μπορούμε να κάνουμε αυτή τη διαφοροποίηση, διότι 
είναι από το ευρωπαϊκό δίκαιο, για να μεταφερθούν -είναι δεσμευτικές από ό,τι λέει- 
και πρέπει να μεταφερθούν στο εθνικό δίκαιο αυτές οι πρόνοιες και επιπλέον αυτά 
που δε θέλουμε μπορούμε να τα ελέγξουμε μέσω του υφιστάμενου νόμου της 
∆ημοκρατίας, του περί των Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών (Ελευθέρωσης 
στο Περιβάλλον) Νόμου ή σύμφωνα με τις πρόνοιες του σχετικού κανονισμού.  Γι’ 
αυτό οι υπόλοιποι εταχθήκαμεν υπέρ, διότι εσυζητήθη το θέμα στην επιτροπή.  
Εταχθήκαμεν υπέρ, διότι δεν μπορούμε να κάνουμε διαφορετικά και υπάρχει 
ασφαλιστική δικλίδα με το νόμο που σας είπα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ντίνος Χατζηνικόλας. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Συμφωνούμε και εμείς με τις τροποποιήσεις του κ. Περδίκη.  Αυτά τα οποία 
έχουν αναφερθεί, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την αναπομπή του Προέδρου, ο 
Πρόεδρος μας είχε στείλει για τα βιοκαύσιμα αναπομπή, ενώ για τις πατάτες δεν είχε 
αναπέμψει το νόμο ο Πρόεδρος.   

 Επειδή πρόσφατα ξεκίνησε μια συζήτηση, κύριε Πρόεδρε, στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση όσον αφορά τα νησιώτικα κράτη, για να απαλλαγούν από τους γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς, γι’ αυτό στηρίζουμε τις τροποποιήσεις και, εάν 
περάσουν οι τροπολογίες, τότε θα ψηφίσουμε και εμείς, αλλιώς θα απόσχουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, εάν μου επιτρέπετε, επειδή είμαι κάθετα εναντίον των 
γενετικά τροποποιημένων προϊόντων, είμαι οικολόγος στα θέματα των προϊόντων και, 
ενώ η επιχειρηματολογία του κ. Σοφοκλή Φυττή είναι σωστή κατά βάση, έχω την 
άποψη ότι εδώ εκφράζουμε μια πολιτική βούληση.  Εάν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
κρίνει ότι αυτή η πολιτική βούλησις είναι τέτοια, που το ευρωπαϊκό κεκτημένο τον 
αναγκάζει να κάμει αναπομπή, ας την κάμει.  Ας εκφράσουμε όμως τη βούλησή μας 
με το να καταψηφίσουμε, να δεχτούμε την τροπολογία του κ. Περδίκη, εισηγούμαι, και 
αν ο Πρόεδρος κρίνει να κάμει αναπομπή, ας την κάμει! 

 Ναι, κύριε Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αφού μιλάτε όλοι μεταξύ σας, πώς θα ακούμε;   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Αυτούς τους προβληματισμούς δεν τους είχαμε ακούσει κατά τη συζήτηση του 
θέματος.  Και πραγματικά, αν υπήρχε κάποια βάσιμη ελπίδα ότι από πλευράς της 
εκτελεστικής εξουσίας μπορεί να επιχειρήσουμε μια νέα προσπάθεια, προκειμένου να 
ανανεώσουμε, όπως πολύ σωστά αναφερθήκατε, την πολιτική προσέγγιση ή την 
πολιτική διάσταση επιχειρώντας τουλάχιστον να πετύχουμε κάτι, λυπούμαι να πω ότι 
δεν ακούστηκαν αυτές…  ∆εν έχουμε λόγο ωστόσο, επαναλαμβάνω, και θα 
στηρίξουμε την τροπολογία του συνάδελφου, και ανήκει πλέον στην πλευρά της 
εκτελεστικής εξουσίας η δυνατότητα να έρθει κάποιο αποτέλεσμα εν πάση περιπτώσει 
και να μη γίνει απλώς μια επικοινωνιακή προσέγγιση του όλου θέματος.  Εάν 
επαναλάβουμε και πάλι τα ίδια που επαναλάβαμε με τα βιοκαύσιμα, χωρίς ουσιαστική 
προσπάθεια και μέτρα είτε προς την κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είτε 
οπουδήποτε αλλού, νομίζω θα επαναληφθεί το ίδιο σκηνικό χωρίς κάποιο 
αποτέλεσμα.  Και αυτή η προσπάθεια και η ευκαιρία που δίνουμε θα πρέπει να 
κριθούν εκ του αποτελέσματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ λυπούμαι, γιατί εκάμετε μια τοποθέτηση να κλείσει το θέμα 
και προσπαθεί ο συνάδελφος να το μετατρέψει σε πρόβλημα για την κυβέρνηση και το 
κυβερνών κόμμα.  Μόνο δογματικοί δεν μπορούν την τελευταία στιγμή να αλλάξουν 
στάση.  Έν’ επιχείρημα το ότι δεν ακούστηκε εχτές τούτη η θέση ή δεν ακούστηκε 
προχτές;  ∆ηλαδή, αν αύριο διαπιστώσουμε ότι είναι μέγα σφάλμα ένας…  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Να μη μου απαντήσεις, κύριε Νεοφύτου, κανεί!  Άκουσα και από το 
Θεμιστοκλέους προηγουμένως το ίδιο επιχείρημα.  ∆εν αναφέρθηκε πριν μια 
εβδομάδα!  Είναι επιχείρημα τούτο το πράμα;  ∆ηλαδή, αν σκεφτείς το πιο έξυπνο 
πράμα, δεν πρέπει να το πεις την Πέμπτη, γιατί έπρεπε να το πεις την Τετάρτη;  
Απίστευτη λογική!   

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τι είναι το καινούριο πραγματικά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας έδωσα το λόγο, κύριε Χατζηγιάννη. 

 Ο κ. Αβέρωφ. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από το συνάδελφο τον κ. Κατσουρίδη είσπραξα κόκκινη κάρτα 
πριν καν ανοίξω το στόμα μου και ξέρετε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και ξέρετε, είσπραξα κόκκινη κάρτα για κάτι που θα πω και θα 
συμφωνήσω μαζί του.  Πράγματι συμφωνούμε απόλυτα ότι δεν πρέπει να είμαστε 
δογματικοί και, αν υπάρχουν νέα δεδομένα, βεβαίως και αλλάζουμε απόψεις.  Και 
εκτιμώ ότι, αν γι’ αυτό το έλασσον θέμα πολύ σωστά δεν πρέπει να είμαστε δογματικοί, 
για τα μείζονα θέματα των δισεκατομμυρίων του φυσικού αερίου και εκεί δεν πρέπει 
να είμαστε δογματικοί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχω την άποψη ότι ο κ. Περδίκης έβαλε μια καθαρή τροπολογία.  

 Έχω την άποψη ότι ο κ. Κατσουρίδης αδίκησε τον κ. Χατζηγιάννη υπό την εξής 
έννοια:  Ο κ. Χατζηγιάννη είναι από τα γνωστά μέλη της Βουλής που είναι φανατικά 
εναντίον των γενετικά τροποποιημένων προϊόντων και η αγωνία του, πιστεύω, μέσα 
από τα όσα είπε, ήταν να οδηγήσει σε κάποιο αποτέλεσμα αυτή την προσπάθεια.  
Αυτός ήταν ο όλος προβληματισμός του.  Γι’  αυτό θέτω το θέμα σε ψηφοφορία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του κ. Περδίκη; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμεθα ομόφωνοι, χαίρομαι να διαπιστώσω, και επομένως η τροπολογία 
εγκρίνεται.   

 Όπως έχει εγκριθεί τώρα η τροπολογία, υπάρχει ένσταση από οποιονδήποτε 
στην έγκρισή των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Όχι, είμαστε ομόφωνοι και επομένως οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα, 
όπως έχουν τροποποιηθεί. 

 Το υπ’  αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
(Έντυπα) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων (Έντυπα) 

Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος   Γεώργιος Τάσου 
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 Πανίκος Χάμπας     Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ     Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 και 27 
Ιανουαρίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο διευθυντής του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων 
του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της ΟΕΒ, της Ένωσης ∆ήμων 
Κύπρου και των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος”.  Το ΚΕΒΕ, η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου και η αγροτική οργάνωση 
“Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 132 του περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμου, είναι η θέσπιση 
δευτερογενούς νομοθεσίας για τον καθορισμό των εντύπων που απαιτούνται 
αναφορικά με την έκδοση αδειών διατρητή, έργου υδροληψίας, έργου συγκράτησης, 
υδροληψίας, καθώς και πιστοποιητικών έγκρισης αναφορικά με έργα υδροληψίας και 
συγκράτησης. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, όλοι οι 
παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό αναφορά 
κανονισμών. 

 Ωστόσο, σημειώνεται ότι οι αγροτικές οργανώσεις εξέφρασαν διαφωνία σε 
σχέση με το ύψος των τελών που αποφάσισε το Υπουργικό Συμβούλιο να επιβάλει 
στους αιτητές των εν λόγω αδειών, ενώ ειδικότερα οι ίδιοι ανέφεραν ότι αυτά θα 
πλήξουν οικονομικά τους επαγγελματίες αγρότες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών 
της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν στη Βουλή από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί ομοφώνως εγκρίνονται. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 19 μέχρι τον αριθμό 24 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε στο θέμα της συμπληρωματικής ημερησίας διάταξης, που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Συνολικής Συμφωνίας-Πλαίσιο Εταιρικής Σχέσης και 
Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, 
και της ∆ημοκρατίας της Ινδονησίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2011».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συνολικής Συμφωνίας-Πλαίσιο Εταιρικής Σχέσης και Συνεργασίας 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της, αφενός, και 
της ∆ημοκρατίας της Ινδονησίας, αφετέρου, (Κυρωτικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Σωτήρης Σαμψών    Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης   Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά   ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών συζήτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Φεβρουαρίου 2011.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η σύμφωνα με το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Συνολικής Συμφωνίας-Πλαίσιο 
Εταιρικής Σχέσης και Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
Κρατών Μελών της, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Ινδονησίας αφετέρου. 

 Η πιο πάνω συμφωνία υπογράφτηκε από τους αντιπροσώπους των κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Κοινότητας, τον αντιπρόσωπο της Ευρωπαϊκής Κοινότητας 
και τον αντιπρόσωπο της Ινδονησίας στην Τζακάρτα, στις 9 Νοεμβρίου 2009, της 
οποίας την υπογραφή ενέκρινε το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφασή του υπ’ 
αριθμόν 69.435, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2010. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών, η κύρωση της πιο 
πάνω συμφωνίας αναμένεται να συμβάλει στη βελτίωση της συνεργασίας και των 
διμερών σχέσεων της Κύπρου με την Ινδονησία σε πολλούς τομείς, όπως είναι η 
οικονομία, ο τουρισμός, η ναυτιλία, η αποφυγή διπλής φορολογίας.  Για το λόγο αυτό 
κρίνεται σκόπιμη η ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση 
της υπό αναφορά συμφωνίας το ταχύτερο, ενόψει και της επικείμενης επίσκεψης του 
Υπουργού Εξωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην Ινδονησία ως ένδειξης 
φιλίας και ως παράγοντα βελτίωσης των σχέσεων της Κύπρου με τη χώρα αυτή. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη τα στοιχεία 
που τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι όλες οι πλευρές τάσσονται υπέρ της ψήφισης του 
κυρωτικού αυτού νόμου. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συνολικής Συμφωνίας-Πλαίσιο 
Εταιρικής Σχέσης και Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
Κρατών Μελών της, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Ινδονησίας, αφετέρου, 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοθετικό σώμα της Κύπρου, για να βάλει ακόμα ένα όπλο στη φαρέτρα 
του κ. Μάρκου Κυπριανού κατά την επίσκεψή του στην Ινδονησία, ομοφώνως ψηφίζει 
το νομοσχέδιο σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κύριε Κλεάνθους, έχετε κάτι να πείτε; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Έχω, κύριε Πρόεδρε. 

 Μπορεί να γίνομαι φορτικός, αλλά θεωρώ ότι είναι καθήκον μου ενώπιον αυτού 
του σώματος, γιατί μόνο η αξιοπιστία ολόκληρου του σώματος είναι που δοκιμάζεται, 
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να αναφέρω ότι υπήρξε μια σύσκεψη των αρχηγών σήμερα σχετικά με μια πρόταση 
νόμου δική μου, στην οποία δε θεωρήθηκε σκόπιμο να κληθώ εγώ, ο οποίος είμαι ο 
εισηγητής και έντονα έχει τώρα ένα χρόνο που προειδοποιώ ότι δημιουργούμε 
λανθασμένες εντυπώσεις για πολιτικές σκοπιμότητες και για έλλειψη σωστής 
πραγματικής δημοκρατικής ευαισθησίας.  Το έχω κάμει παρεξηγημένα, αλλά φαίνεται 
ότι και τούτα που κάμνω δεν είναι αρκετά, για να σταματήσουν κάποιες μεθοδεύσεις.  
Και αυτά που λέω τώρα είναι τεκμηριωμένα. 

 Υπάρχει μια πρόταση νόμου που αφορά τροποποίηση εκλογικού νόμου, 
πανεύκολη.  Από το 2006, αλλά και πριν η Λάρνακα εδικαιούτο μία πρόσθετη έδρα, η 
οποία έπρεπε να αφαιρεθεί από τη Λευκωσία.  Με τη μεθόδευση «πάμε ως τον 
Απρίλη, να δούμε τι γίνεται» διαλύεται η Βουλή… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Το αν δεν είναι έτσι είναι καταγεγραμμένο μέσα στα πρακτικά της επιτροπής, 
κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Αφού έννεν έτσι! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ε, άτε πάλε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Περδίκη, σας παρακαλώ, μη διακόπτετε! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Όποιος έσιει αμφιβολία, έχω εδώ τα πρακτικά της συνεδρίας της επιτροπής 
Εσωτερικών, όταν ήρθε ο κ. ∆ημητρίου και είπε ότι αυτό το πράμα προϋπήρχε της 
διεξαγωγής των εκλογών, και μπορεί να τα δει.  Το είδαμε το Γενάρη, είπαμε να 
κάμουμε υπομονή, μπας τζιαι έν’  οριακό, και τον Απρίλη επιβεβαιώθηκε πανηγυρικά.  
Όμως, την ώρα που το επιβεβαιώνουμε είναι περί το τέλος του Απριλίου, Βουλή δεν 
υπάρχει και ασφαλώς δεν μπορούσε να γίνει αλλαγή.  Άρα, κατά την ταπεινή μου 
άποψη, ήταν θέμα τάξης, ήταν θέμα αρχής και όποιος θέλει να τοποθετηθεί και 
αρνητικά ας αναλάβει ο ίδιος να ψηφίσει ή να καταψηφίσει οτιδήποτε. 

 Εδώ μιλούμε για θέμα δικαιοσύνης, για θέμα δημοκρατίας τζιαι σεβασμού της 
αναλογικής εκπροσώπησης, δημοκρατικά, για όλες τις εκλογικές περιφέρειες.  
Άλλωστε, όταν έγινε ο νόμος και η κατανομή των εδρών, αυτός ήταν ο κανόνας.  
Θέλουμε να τον αλλάξουμε τωρά, γιατί δε μας βολεύει;  Τωρά έπρεπε να 
διορθώσουμε!  Έχει εφτά χρόνια!  Και τι ακούω, κύριε Πρόεδρε;  Ενώ ορίζεται από τον 
πρόεδρο της επιτροπής, όλοι τότε είπαν «ας μην εξετάσουμε, να περιμένουμε τα 
στοιχεία κατά το Γενάρη, όταν ο τρίτος αναθεωρημένος επίσημος κατάλογος θα το 
καταδείξει», έρχονται τα στοιχεία τζιαι τώρα αρχίσαν οι μεθοδεύσεις!  Να καλέσουμε το 
Γενικό Εισαγγελέα… Ο Γενικός Εισαγγελέας, συγγνώμη, κύριε Κατσουρίδη… 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, διαδικαστικά. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, βάρτε το. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να μιλήσω από τη θέση μου για το θέμα που εγείρετε. 

 Εγείρεστε εκτός διαδικασίας. Τέτοια διαδικασία η κυπριακή Βουλή δεν έχει.  
Ετέλειωσε η νομοθετική εργασία, ετέλειωσε.  Βάλλετε ένα θέμα, σωστά το βάλλετε, ε, 
μετά μπαίνετε στην ουσία επί πέντε λεπτά!  Εγώ λέω πολύ απλά:  Η σύσκεψη έχει 
αποφασίσει ότι το θέμα θα ρυθμιστεί πριν τις εκλογές.  ∆εν είναι η μία βδομάδα.  
Είπαμε να έρτει ο υπουργός τζιαι ο κ. ∆ημητρίου την προσεχή Πέμπτη -συγγνώμη, 
Πρόεδρε, που σε προκαταβάλλω- και θα το ρυθμίσουμε την επόμενη Πέμπτη το τι θα 
γίνει.  Ας μην μπούμε όμως στην ουσία.  Έχετε δίκαιο ότι δεν πρέπει να 
προσπεράσουμε τζιαι τούντην βουλευτική θητεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όταν ο κ. Περδίκης σάς έλεγε, κύριε Κλεάνθους, ότι δεν είναι έτσι τα πράγματα 
και τον διέκοψα, διότι δεν έπρεπε να σας διακόψει, έλεγε κάτι που νομίζω 
ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα.  Είναι γεγονός ότι η σύσκεψη ασχολήθηκε με το 
θέμα -όχι την πρόταση νόμου- με την υποχρέωση που έχει η Βουλή να εφαρμόσει τη 
νομοθεσία που προνοεί την κατανομή των εδρών ανάλογα με τις πληθυσμιακές 
αναλογίες.  Αυτό απασχόλησε τη σύσκεψη των αρχηγών ή και εκπροσώπων των 
κομμάτων.  Και η δέσμευση που υπάρχει, η κατηγορηματική, όλων των πλευρών, 
είναι ότι το θέμα θα ρυθμιστεί πριν τη διάλυση της Βουλής τον προσεχή Απρίλιο.  
Επομένως, κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες δε θα επιχειρηθεί και δε θα έχει 
οποιοσδήποτε τη δυνατότητα να επιχειρήσει οποιαδήποτε παρελκυστική τακτική, για 
να μη ρυθμιστεί το θέμα.  Από εκεί και πέρα, επειδή υπάρχουν απόψεις πάνω σε 
νομικές ερμηνείες, κρίθηκε αναγκαίο να έρθει ο Γενικός Εισαγγελέας.  Νομίζω τα 
πράγματα είναι πεντακάθαρα και στο τέλος θα οδηγηθούν σε μία θέση που θα είναι η 
επικράτησις της νομιμότητας.  ∆ε νομίζω να υπάρχει καμιά πλευρά της Βουλής που 
θα ταχθεί ενάντια στην επικράτηση της νομιμότητας.  Περί τούτου σας διαβεβαιώ ότι 
θα έχετε ισχυρούς συμμάχους στην ανάγκη να επικρατήσει η νομιμότητα. 

Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν από 
τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 
του 2011 Νόμος του 2011. 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.043-2011). Τουρισμού  

2. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Κρατικών Εκθέσεων του 
2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.044-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.045-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Νεολαίας του 2011 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.046-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

5. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού του 2011 Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.047-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.048-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

7. Ο περί Ρυθμίσεως 
Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.049-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και  
Έργων 

8. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ταμείου για την Ανέγερση 
Κυπριακού Μουσείου του 2011 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.050-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

9. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.051-2011). 

Εσωτερικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2011 Νόμος του 2011. 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.052-2011). 

11. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.053-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

12. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.054-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

13. Ο περί Καθορισμού Ανωτάτων 
Τιμών Χονδρικής και Λιανικής 
Πώλησης σε Ειδικές 
Περιπτώσεις Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.055-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και  
Βιομηχανίας  

14. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Γραφείου του Επιτρόπου 
Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων του 2011 Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.056-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

15. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας 
του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.057-2011). 

Υγείας  Υγείας 

16. Ο περί Εγγραφής 
Χειροπρακτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.058-2011). 

Υγείας  Υγείας  

 

 

17. Ο περί Εγγραφής Επιστημόνων 
Τροφίμων και ∆ιαιτολόγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.059-2011). 

Υγείας  Υγείας  

18. Ο περί Προϋπολογισμού της 
Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων του 2011 Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.060-2011). 

Εσωτερικών  Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων- 
Παθόντων 
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19. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης του Κράτους του 
Ισραήλ για την Οριοθέτηση της 
Αποκλειστικής Οικονομικής 
Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.061-2011) 

Εξωτερικών  Εξωτερικών 

20. Οι περί της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου (Πρόσληψη, 
Προαγωγή, Υπηρεσία και 
Πειθαρχικός Έλεγχος) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.022-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και   
Βιομηχανίας 

21. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Επιθεώρηση και 
Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.023-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

22. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Επιστροφές Φόρου σε 
Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε 
Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.024-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

23. Οι περί Λειτουργίας των 
∆ημόσιων Σχολείων Μέσης 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.025-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

24. Οι περί Εκπαιδευτικών 
Λειτουργών (Τοποθετήσεις, 
Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

25. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας - 
Θέση Προϊστάμενου 
Υγειονομικής Υπηρεσίας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 

Υγείας  Νομικών  
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του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.144-2010). 

26. Οι περί Προστασίας των Νέων 
κατά την Απασχόληση 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.124-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

27. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας 
στην Εργασία (Προστασία των 
Νέων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.125-2010). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

28. Οι περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί)  
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

29. Οι περί της Πρόληψης και της 
Καταστολής της Βίας στους 
Αθλητικούς Χώρους 
(Επιτηρητές Σταδίων) 
Κανονισμοί του 2011.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.130-2010). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

30. Οι περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης 
Συμβάσεων Προμηθειών, 
Έργων  και Υπηρεσιών στους 
Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και 
των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών 
(Αναθέτουσες Αρχές του 
Κράτους) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

Γενικό Λογιστή  
εκ μέρους του 
Υπουργού 
Οικονομικών  

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

31. Έκθεση του Υπουργού 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού σύμφωνα με το 
άρθρο 18(2) του περί Ακινήτου 
Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου αρ. 74 του 
1988. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 
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  1. Ο περί Ρυθμίσεως της Τροχαίας 
Μεταφοράς (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.007-2010). 

Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

  2. Ο περί Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.008-2010). 

Ζαχαρία Κουλία,  
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, 
Αντρέα Φακοντή, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου 
και Γιώργο 
Γεωργίου, βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.566, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα Μουσκάλλη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με το χρονοδιάγραμμα έναρξης και αποπεράτωσης του 
αποχετευτικού συστήματος στον κυβερνητικό οικισμό “Μακάριος Γ΄” στη Λάρνακα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.567, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρ’ όλους τους ελέγχους που ανακοινώνεται ότι γίνονται από το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για παράνομους εργάτες στις οικοδομές, η 
απασχόληση παράνομων εργατών οργιάζει.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν, προκειμένου να γίνουν αποτελεσματικότεροι 
οι έλεγχοι; 

2. Πόσοι παράνομοι εργάτες έχουν εντοπιστεί; 

3. Πόσες καταγγελίες έχουν γίνει και πόσες από αυτές έχουν καταλήξει στο 
δικαστήριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.568, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πώς αντιμετωπίζει το αίτημα της Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών 
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για τροποποίηση του περί Ειδικών Χορηγιών Νόμου, έτσι ώστε η ειδική χορηγία που 
παρέχεται στους τυφλούς από το 1996 να αυξηθεί από €306,29 σε €500,00 το μήνα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.569, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει το σώμα πώς 
αντιμετωπίζει τα αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών για: 

1. αύξηση του ανώτατου ποσού που παραχωρείται στους τυφλούς ως επίδομα 
διακίνησης από €102 σε €200 το μήνα και 

2. επέκταση της παραχώρησης του επιδόματος διακίνησης σε όλους τους 
τυφλούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.570, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα εφαρμοστεί η υπόσχεση που δόθηκε για μείωση του 
αριθμού των μαθητών του ενιαίου ολοήμερου δημοτικού σχολείου “Πεύκιος 
Γεωργιάδης”.  Επισυνάπτεται η σχετική επιστολή, ημερομηνίας 27 Απριλίου 2009, Αρ. 
Φακ. 7.11.11.2.9.  Το συγκεκριμένο σχολείο παρουσιάζει μεγάλα λειτουργικά 
προβλήματα και προβλήματα στέγασης λόγω του μεγάλου αριθμού μαθητών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.571, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί οι τελειόφοιτοι του Πανεπιστημίου Λευκωσίας που 
παρακολούθησαν το μεταπτυχιακό πρόγραμμα κλινικής ψυχολογίας και έχουν 
ολοκληρώσει τον τριετή κύκλο ακαδημαϊκών σπουδών αντιμετωπίζουν πρόβλημα με 
την έναρξη της πρακτικής τους άσκησης στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας του 
Υπουργείου Υγείας εδώ και αρκετούς μήνες.  Επίσης, να ενημερωθεί το σώμα κατά 
πόσο υπήρξε άνιση μεταχείριση των πιο πάνω φοιτητών σε σχέση με τους πρωτοετείς 
φοιτητές του Πανεπιστημίου Κύπρου του αντίστοιχου προγράμματος. 

 Επισυνάπτεται σχετική αλληλογραφία του Πανεπιστημίου Λευκωσίας με το 
Υπουργείο Υγείας και το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.572, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ένα από τα χρόνια προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι πολίτες του 
προσφυγικού οικισμού της ΑΗΚ στη ∆εκέλεια είναι η ύπαρξη πυλώνων και εναέριων 
γραμμών μεταφοράς ρεύματος υπερύψηλης τάσης της ΑΗΚ.  Οι πυλώνες διέρχονται 
κατοικημένες περιοχές, γεγονός που ελλοχεύει κινδύνους για την υγεία των κατοίκων, 
γι’ αυτό το λόγο επανέρχομαι σε προηγούμενη ερώτησή μου σχετικά με την ανάγκη 
απομάκρυνσης των πυλώνων, οι οποίοι μάλιστα βρίσκονται σε απόσταση λίγων 
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μέτρων από σπίτια, γεγονός που έχει προκαλέσει την αντίδραση πολιτών και τοπικών 
φορέων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία απομάκρυνσης των πυλώνων και 
εναέριων γραμμών μεταφοράς ρεύματος υπερύψηλης τάσης της ΑΗΚ; 

2. Πότε προβλέπεται να ολοκληρωθεί η απομάκρυνση των πυλώνων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.573, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Ένα από τα χρόνια προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι πολίτες στα Πολεμίδια 
είναι η ύπαρξη πυλώνων και εναέριων γραμμών μεταφοράς ρεύματος πολύ ψηλής 
τάσης της ΑΗΚ.  Οι πυλώνες διέρχονται από κατοικημένες περιοχές, γεγονός που 
ελλοχεύει κινδύνους για την υγεία των κατοίκων.  Για αυτό το λόγο επανέρχομαι σε 
προηγούμενη ερώτησή μου σχετικά με την ανάγκη απομάκρυνσης των πυλώνων, οι 
οποίοι μάλιστα είναι σε απόσταση λίγων μέτρων από τις κρεβατοκάμαρες των 
κατοίκων, γεγονός που προκαλεί την αντίδραση πολιτών. 

 Το αίτημα των πολιτών ξεκίνησε να ικανοποιείται με την απομάκρυνση της μιας 
γραμμής και με τη σταδιακή απομάκρυνση πυλώνων από κατοικημένες περιοχές.  
Τώρα αυτό που απομένει είναι το έργο αυτό να προχωρήσει με γοργούς ρυθμούς και 
να απομακρυνθεί και η δεύτερη γραμμή, ώστε να μην υπάρχει κίνδυνος για την υγεία 
των κατοίκων και να μην επιβαρύνεται η καθημερινότητά τους.   

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα ερωτήματα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία απομάκρυνσης των πυλώνων και 
εναέριων γραμμών μεταφοράς ρεύματος πολύ ψηλής τάσης στα Πολεμίδια; 

2. Πότε προβλέπεται να ολοκληρωθεί η απομάκρυνση των πυλώνων;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.574, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους τα τρία πάρκα στο συνοικισμό 
Παραλιμνίου έχουν παραμεληθεί και δεν καθαρίζονται, με αποτέλεσμα να φαίνονται 
εγκαταλειμμένα, και κατά πόσο προτίθενται οι αρμόδιες αρχές να προχωρήσουν σε 
καθαρισμό και αναβάθμιση των πάρκων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.575, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα της διάνοιξης του δρόμου Ακακίου-Ατσιάς και 
πότε προβλέπεται να υλοποιηθεί το εν λόγω έργο; 
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2. Πώς προχωρεί το θέμα της ασφαλτόστρωσης και τοποθέτησης κιγκλιδωμάτων 
στο δρόμο Παμπατσιάς-Γαλάτας και εντός ποιων χρονοδιαγραμμάτων θα 
ολοκληρωθεί το έργο αυτό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.576, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από παλαιότερη απάντηση της Υπουργού Συγκοινωνιών και Έργων κ. 
Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.04.1138 με θέμα το 
θανατηφόρο εργατικό ατύχημα που έγινε την 1η Μαΐου 2010 στην Αμμόχωστο, 
πληροφορήθηκα ότι η υπόθεση διερευνάτο από το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών.  Όπως πληροφορήθηκα, το τμήμα έχει αποστείλει επιστολή προς τους 
δύο αδειούχους τηλεπικοινωνιακούς παροχείς Cyta και MTN, καθώς και στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σχετικά με την ύπαρξη τεχνικών 
όρων και προδιαγραφών για παραχώρηση άδειας εγκατάστασης κεραίας κινητής 
τηλεφωνίας σε στέγες. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις απόψεις των τηλεπικοινωνιακών παροχέων Cyta και ΜΤΝ, 
καθώς και για τις απόψεις του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
σχετικά με την ανάγκη να τίθενται τεχνικοί όροι και προδιαγραφές για παραχώρηση 
άδειας για εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας σε στέγες, ώστε να αποφεύγονται 
τα εργατικά ατυχήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.577, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Προηγούμενη απάντηση της υπουργού Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή σε 
ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.167 αναφέρει 
τα εξής:  “Μετά από παράπονα που εκφράστηκαν από το προσωπικό του Τμήματος 
Πολιτικής Αεροπορίας που εργάζεται στο Αεροδρόμιο Λάρνακας για δυσφορία, 
πονοκεφάλους, ερεθισμό στα μάτια κ.λπ., το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 
προχώρησε στη διεξαγωγή μελέτης με ιδιωτική εταιρεία σε σχέση με τα ποιοτικά 
χαρακτηριστικά του αέρα σε όλα ανεξαίρετα τα γραφεία της Υπηρεσίας.  Τα 
αποτελέσματα των μετρήσεων και των αναλύσεων που έγιναν κατέδειξαν ότι σε 
‘συγκεκριμένα γραφεία του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας οι εναλλαγές του αέρα 
δεν ήταν ικανοποιητικές, ενώ κάποια χαρακτηριστικά ήταν πέραν των επιτρεπτών 
ορίων’.  Ενόψει των πιο πάνω διαπιστώσεων ζητήθηκε από τη διαχειρίστρια εταιρείας 
Hermes η λήψη διορθωτικών μέτρων.  Η εταιρεία έχει προβεί στη λήψη διορθωτικών 
μέτρων ακολουθώντας τις υποδείξεις τόσο του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών 
Υπηρεσιών όσο και του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας”.  Στη συνέχεια η κ. 
υπουργός καταλήγει στο καταληκτικό συμπέρασμα “τα προβλήματα που είχαν 
παρουσιαστεί έχουν επιλυθεί”, χωρίς να έχει γίνει μέχρι σήμερα, σύμφωνα με τις 
πληροφορίες μου, καμία ανεξάρτητη μέτρηση της ποιότητας του αέρα μετά την πρώτη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται να διεξαχθεί δεύτερη ανεξάρτητη μέτρηση της 
ποιότητας του αέρα στα γραφεία της Υπηρεσίας Πολιτικής Αεροπορίας στο νέο 
αεροδρόμιο της Λάρνακας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.578, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι, αν και η Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για 
την Προστασία των Παιδιών κατά της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης και Σεξουαλικής 
Κακοποίησης (Σύμβαση “Lanzarote”) υπεγράφη στις 25 Οκτωβρίου 2007 από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, ακόμη δεν έχει κατατεθεί σχετικό νομοσχέδιο στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για επικύρωσή της.   

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί παρατηρείται η σχετική καθυστέρηση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.579, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι συνεχίζονται οι παραβάσεις στην παραθαλάσσια ζώνη 
προστασίας στην περιοχή των Θαλασσινών Σπηλιών στο δήμο Πέγειας. 

 Σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, πέρυσι ξεκίνησε μεγάλη οικιστική ανάπτυξη 
στην περιοχή των Θαλασσινών Σπηλιών.  Οι εργολάβοι έχουν ανασκάψει πολύ 
μεγάλη περιοχή ακριβώς δίπλα στον παραθαλάσσιο γκρεμνό, σε προστατευόμενη 
παραθαλάσσια περιοχή.  Έχουν σκάψει με εκσκαφείς πολλά μέτρα κάτω από το 
επίπεδο που θα κατασκευαστούν οι νέες εξοχικές κατοικίες, αλλάζοντας δραματικά τη 
φυσική μορφολογία της περιοχής, και έχουν καταστρέψει τη φυσική ακτογραμμή.  Οι 
αρμόδιοι του δήμου Πέγειας ισχυρίζονται ότι αυτή η ανάπτυξη θα αποτελέσει μέρος 
ενός παραθαλάσσιου μονοπατιού, που θα εκτείνεται από τον Κόλπο των Κοραλλίων 
μέχρι τον Άγιο Γεώργιο.  Αν τέτοιες πρακτικές επιτραπεί να συνεχιστούν, δε θα 
υπάρχει μέλλον για αυτή την πανέμορφη, μέχρι πρότινος ανέπαφη, ακτογραμμή της 
Πέγειας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι αρμόδιες αρχές προτίθενται να λάβουν μέτρα, για να θέσουν 
τέρμα στην καταστροφή της παράκτιας ζώνης της Πέγειας, εφαρμόζοντας έτσι το νόμο 
και προστατεύοντας το περιβάλλον.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.580, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ανδρέα 
∆ημητρίου σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.05.01.316 πληροφορήθηκα ότι από τις 8 
Νοεμβρίου 2010 σε όλα τα δημόσια και ιδιωτικά δημοτικά σχολεία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας οι μαθητές λαμβάνουν μία φορά τη βδομάδα φρούτο ή λαχανικό σε 
ατομική συσκευασία.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους έχει μειωθεί η διανομή των φρούτων ή 
λαχανικών στους μαθητές των δημοτικών σχολείων από δύο φορές τη βδομάδα, 
όπως ίσχυε, όταν είχε λειτουργήσει το πρόγραμμα κατά την πιλοτική εφαρμογή, σε μία 
φορά τη βδομάδα.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν υπάρχουν προδιαγραφές στην προμήθεια των 
φρούτων ή λαχανικών, ώστε τα φρούτα ή λαχανικά να είναι βιολογικά, δηλαδή 
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απαλλαγμένα από υπολείμματα φυτοφαρμάκων και άλλων χημικών ουσιών, και να 
διασφαλίζεται ότι προέρχονται από ντόπιους παραγωγούς.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.581, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Η Κύπρος βρίσκεται στη μειοψηφία του 30% των χωρών ανά το παγκόσμιο 
που εξακολουθούν να φθοριώνουν το πόσιμο νερό.  Σύμφωνα με διάφορες ιατρικές 
μελέτες, η φθορίωση του πόσιμου νερού προκαλεί μείωση του δείκτη νοημοσύνης των 
παιδιών, μπορεί να προκαλέσει Αλτσχάιμερ και καρκίνο και επιπρόσθετα είναι 
δυνατόν να προκαλέσει δηλητηριάσεις παιδιών.  Πολλές χώρες έχουν ξεκινήσει να 
χρησιμοποιούν το όζον για την απολύμανση του πόσιμου νερού.  Το όζον 
εξουδετερώνει τα μικρόβια και καταπολεμά τις τοξικές ουσίες (π.χ. φυτοφάρμακα) που 
περιέχονται συχνά στο νερό. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυπριακή κυβέρνηση μελετά το ενδεχόμενο προσθήκης όζοντος 
στο νερό για την απολύμανσή του, δεδομένων όλων των αρνητικών συνεπειών που 
προκαλεί η φθορίωσή του.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.582, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σύμφωνα με πολλούς ειδικούς, η εγκατάσταση των μονάδων 
φωτοεπισήμανσης πρέπει να γίνεται στα λεγόμενα “μελανά σημεία” του οδικού 
δικτύου, δηλαδή στα σημεία όπου συμβαίνουν ατυχήματα.  Σύμφωνα μάλιστα με την 
αστυνομία, η φωτοεπισήμανση στο παρελθόν έχει μειώσει τα ατυχήματα σε ποσοστό 
40%.  Είναι λοιπόν προφανές ότι η τοποθέτηση των μονάδων φωτοεπισήμανσης σε 
σημεία πέραν των λεγόμενων μελανών σημείων μπορεί να μην είναι προτεραιότητα 
και προφανώς δεν εξυπηρετεί την οδική ασφάλεια.  ∆ίνεται μάλιστα η εντύπωση ότι η 
τοποθέτηση των μονάδων φωτοεπισήμανσης στο οδικό δίκτυο πέραν των λεγόμενων 
μελανών σημείων γίνεται με στόχο τις μικροπαραβάσεις και έχει εισπρακτικό 
χαρακτήρα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Ποιος είναι ο αριθμός και οι τοποθεσίες των λεγόμενων μελανών σημείων; 

2. Έχουν καλυφθεί όλα αυτά τα σημεία με μονάδες φωτοεπισήμανσης στο 
παρελθόν; 

3. Σε ποια άλλα σημεία τοποθετήθηκαν στο παρελθόν μονάδες φωτοεπισήμανσης; 

4. Υπάρχει πρόθεση να ακολουθηθεί η ίδια τακτική στο μέλλον;»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.583, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ορισμένες φιλοζωικές οργανώσεις διατηρούν 
καταστήματα πώλησης διάφορων σχετικών με τα ζώα ειδών, με σκοπό τη 
συγκέντρωση πόρων για επίτευξη του σκοπού τους, που δεν είναι άλλος από την 
προστασία και ευημερία των ζώων.  Στις περισσότερες περιπτώσεις αυτά τα 
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καταστήματα βοηθούν στις εργασίες των καταφυγίων αδέσποτων ή άρρωστων ζώων, 
αφού λειτουργούν και ως γραφεία εξυπηρέτησης των ενδιαφερόμενων φιλόζωων.  Οι 
άνθρωποι που εργάζονται σ’ αυτά τα καταστήματα είναι εθελοντές και τα εισοδήματα 
που προέρχονται από τις πωλήσεις χρησιμοποιούνται για διάφορους αγαθοεργούς 
σκοπούς, όπως η κτηνιατρική περίθαλψη των κακοποιημένων, πληγωμένων και 
άρρωστων ζώων, η προσωρινή φύλαξη και μεταφορά των αδέσποτων και 
εγκαταλελειμμένων ζώων στα καταφύγια κ.ο.κ. 

 ∆υστυχώς, η Υπηρεσία Φόρου Προστιθέμενης Αξίας επιμένει να ζητά την 
είσπραξη ΦΠΑ από τις υπηρεσίες και τις πωλήσεις προϊόντων των καταστημάτων 
αυτών.  Επισημαίνω ότι, σύμφωνα με τις πληροφορίες μου, στο Ηνωμένο Βασίλειο 
δεν επιβαρύνονται με ΦΠΑ τα εισοδήματα των μη κερδοσκοπικών οργανισμών που 
ασχολούνται με την ευημερία των ζώων. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν υπάρχει περίπτωση να εξεταστεί το αίτημα των φιλοζωικών 
οργανώσεων, για να εξαιρεθούν από την καταβολή ΦΠΑ τα καταστήματα που 
λειτουργούν οι φιλοζωικές οργανώσεις.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.584, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.05.01.319, 
πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα ∆ασών έχει ξεκινήσει τη διενέργεια εντατικών ελέγχων 
για την εφαρμογή των προνοιών της δασικής νομοθεσίας όσον αφορά την υλοτομία 
δέντρων και θάμνων εντός και εκτός των κρατικών δασών.     

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα αυτών των ελέγχων που διενεργεί το Τμήμα 
∆ασών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.585, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να αναφέρει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους παραμένει κλειστό και 
εγκαταλελειμμένο το κέντρο νεότητας του συνοικισμού Παραλιμνίου.  Παρακαλείται 
επίσης να ενημερώσει το σώμα τι προτίθενται οι αρμόδιες αρχές να πράξουν σχετικά 
με τη λειτουργία του κέντρου.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.077, 

ημερομηνίας 28 Σεπτεμβρίου 2006, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Τοποθέτηση φίλτρων στα βυτιοφόρα οχήματα άντλησης λυμάτων από βόθρους 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.01.009.01.077 και ημερ. 3.1.2011 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα που φαίνεται ότι εκ παραδρομής είχε αρχικά σταλεί στο 
Υπουργείο Εσωτερικών και αργότερα στο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και μας διαβιβάστηκε με την επιστολή της Γενικής ∆ιευθύντριας του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος με αρ. Φακ.: 2.10.15. ημερ. 
16.12.2010 η οποία κοινοποιήθηκε και σε σας. Για το συγκεκριμένο ερώτημα σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Οδικών Μεταφορών έχει την αρμοδιότητα για την εγγραφή, 
αδειοδότηση και τον περιοδικό τεχνικό έλεγχο για σκοπούς καταλληλότητας 
των υπό αναφορά οχημάτων. Επί τούτου ενημέρωσε γραπτώς τους ιδιοκτήτες 
των οχημάτων να λάβουν τα μέτρα που πρέπει έτσι ώστε να συνάδουν τα 
οχήματα τους με τις πρόνοιες της νομοθεσίας και ειδικά με τα φίλτρα για 
αντιμετώπιση του προβλήματος της δυσοσμίας και οχληρίας. 

(β) Τα υπό αναφορά οχήματα κατά την επιθεώρησή τους για σκοπούς εγγραφής 
και καταλληλότητας ελέγχονται από τεχνικούς επιθεωρητές οχημάτων του πιο 
πάνω Τμήματος και κατά πόσο τηρούν τις πρόνοιες της νομοθεσίας αναφορικά 
με την εγκατάσταση των ειδικών φίλτρων. 

(γ) Με την ευκαιρία αυτή το εν λόγω αρμόδιο Τμήμα θα καλέσει όλα ανεξαίρετα τα 
οχήματα που εμπίπτουν στην κατηγορία των βυτιοφόρων άντλησης και 
μεταφοράς λυμάτων για έλεγχο και επιβεβαίωση ότι συνάδουν με τις πρόνοιες 
της σχετικής νομοθεσίας. 

 Λυπούμαι ειλικρινά για την απαράδεκτα μεγάλη αυτή καθυστέρηση αλλά καθώς 
φαίνεται και πιο πάνω, η επιστολή δεν στάληκε κοντά μας παρά μόνο στις 
22.12.2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.355, ημερομηνίας 14 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην τελευταία επιστολή σας με ημερ. 20/05/2010 σχετικά με το 
πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από το 1996 μέχρι το 2004 λειτουργούσε σε δοκιμαστική βάση στις 
Φαρμακευτικές Υπηρεσίες, το Κέντρο Πληροφόρησης για Φάρμακα και ∆ηλητηριάσεις. 
Για τη λειτουργία του Κέντρου είχε εγκατασταθεί τηλεφωνική γραμμή με αριθμό 1401 
και το κοινό εξυπηρετείτο από έναν Κλινικό Φαρμακοποιό κατά τις ώρες εργασίας της 
∆ημόσιας Υπηρεσίας. Τα περισσότερα περιστατικά όμως, απευθύνονταν στα 
Τμήματα Ατυχημάτων και Επειγόντων Περιστατικών (ΤΑΕΠ), τα οποία λειτουργούν με 
το σύστημα βάρδιας 24 ώρες το 24ώρο, καθώς και στο Κέντρο ∆ηλητηριάσεων 
Αθηνών. 

 Στη συνέχεια, ιδρύθηκε το Κέντρο Αντιμετώπισης ∆ηλητηριάσεων στο ΤΑΕΠ 
του Γ.Ν. Λευκωσίας μετά από απόφαση Υπουργικού Συμβουλίου (Αρ. Απ. 61.125 και 
ημερομηνία 16/04/2004), το οποίο δεν λειτουργεί πλέον, λόγω του ότι δεν υπάρχει η 
απαραίτητη στελέχωση του. Η λειτουργία του Κέντρου Αντιμετώπισης ∆ηλητηριάσεων 
έγινε σε δοκιμαστική βάση με το προσωπικό που ήταν τοποθετημένο στο ΤΑΕΠ και το 
οποίο κάλυπτε τις ανάγκες του Κέντρου επιπλέον των καθηκόντων του, όμως η 
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εμπειρία κατέδειξε ότι αυτό δεν ήταν εφικτό, λόγω και των αυξανομένων κλήσεων που 
δεχόταν. 

 Βάσει της εμπειρίας άλλων Ευρωπαϊκών Χωρών, συνάγεται το συμπέρασμα 
ότι το Κέντρο ∆ηλητηριάσεων για να μπορέσει να ανταποκριθεί σωστά θα πρέπει να 
λειτουργήσει αυτόνομα ή ημιαυτόνομα με ξεχωριστό πολυθεματικό προσωπικό 
(ιατρούς, νοσηλευτές, κλινικό φαρμακοποιό, τοξικολόγο). 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω καθώς και το περιεχόμενο της Απόφασης 
του Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 11/09/2009 για παγιοποίηση των προσλήψεων για 
το 2010 και δεδομένης της υφιστάμενης δημοσιονομικής πολιτικής, στο παρόν στάδιο 
δεν μπορεί να στελεχωθεί το Κέντρο ∆ηλητηριάσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1146, 

ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφορικά με επιστολή σας με ημερομηνία 18 Μαΐου 2010, η οποία 
αναφέρεται στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1146, ημερομηνίας 12 Μαΐου 2010, 
της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου, σας 
ενημερώνουμε τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αντιμετωπίζει με ευαισθησία τα παιδιά 
με Ειδικές Ανάγκες και σύμφωνα πάντοτε με τον Περί Αγωγής και Εκπαίδευσης 
παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμο του 1999. Με σειρά οδηγιών και εγκυκλίων 
προς όλες τις ∆ιευθύνσεις των σχολείων, καθ' όλη τη διάρκεια του σχολικού 
έτους, κατευθύνει και ελέγχει την ορθή λειτουργία των προγραμμάτων Ειδικής 
Αγωγής καθώς και τον τρόπο αξιολόγησης των μαθητών Ειδικής Αγωγής. 

2. Οι ενέργειες στις οποίες προέβη το Γραφείο Ειδικής Αγωγής, αποδεικνύουν με 
τον καλύτερο τρόπο την υπευθυνότητα και την ευαισθησία της ∆ιεύθυνσης 
Μέσης Εκπαίδευσης και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού γενικότερα, 
όσο αφορά στους χειρισμούς και στην ορθή αντιμετώπιση των ατόμων με 
Ειδικές Ανάγκες, σύμφωνα πάντα με τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας. 

3. Οι λειτουργοί του εργάζονται με ζήλο και υπευθυνότητα γιατί τα παιδιά με 
Ειδικές ανάγκες αποτελούν προτεραιότητα του ΥΠΠ και τυγχάνουν κάθε 
σεβασμού και βοήθειας από όλη την εκπαιδευτική κοινότητα. Θα ήταν ιδιαίτερη 
χαρά και τιμή μας να σας φιλοξενήσουμε και να σας ξεναγήσουμε στους 
χώρους των Ειδικών Μονάδων της Μέσης Εκπαίδευσης για να ενημερωθείτε 
και να γνωρίσετε το σοβαρό έργο που επιτελείται εκεί. 

4. Τονίζεται εμφαντικά ότι για τη μεταφορά των παιδιών με Ειδικές Ανάγκες σε 
διάφορες εκδρομές και άλλες δραστηριότητες εκτός σχολείου χρησιμοποιούνται: 

(α) ταξί (που επιλέγονται κατόπιν προσφορών με αγορά υπηρεσιών) 

(β) ειδικά διαμορφωμένα λεωφορεία 

(γ) ειδικά διαμορφωμένο μικρό λεωφορείο του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού. 
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5. Για την εξυπηρέτηση των αναγκών διακίνησης των παιδιών με Ειδικές Ανάγκες 
ζητείται πάντοτε η βοήθεια λειτουργών του Τμήματος Οδικών Μεταφορών, οι 
οποίοι μας υποδεικνύουν εγγεγραμμένους ιδιοκτήτες ταξί ή λεωφορείων, ειδικά 
διαμορφωμένων για άτομα με σωματικές αναπηρίες. 

6. Σας διαβεβαιώνουμε ότι σε καμιά περίπτωση δεν έχει αποκλειστεί παιδί με 
σωματική αναπηρία από σχολική εκδρομή ή άλλη δραστηριότητα που 
διοργανώνεται από τα δημόσια σχολεία. Συγκεκριμένα για την περίπτωση της 
μαθήτριας Β.Κ. το σχολείο μεριμνά πάντα για τη μεταφορά του παιδιού με 
ειδικό λεωφορείο σε όλες τις εκδρομές/επισκέψεις. 

7. Σας πληροφορούμε ότι σε όλα τα νεοϊδρυθέντα σχολεία Μέσης Γενικής και 
Τεχνικής Εκπαίδευσης υπάρχει πρόνοια για την παροχή κατάλληλων 
υποστηρικτικών υπηρεσιών που να εξυπηρετούν τις ανάγκες προσβασιμότητας 
των παιδιών με αναπηρία (τυφλών, παραπληγικών, τετραπληγικών). 
Συγκεκριμένα τοποθετούνται χειρολισθήρες στα κλιμακοστάσια και στους 
διαδρόμους, ράμπες, υπάρχουν χρωματικές αντιθέσεις στο τέλος διαδρόμων 
και στις ακμές των σκαλοπατιών ώστε να αναγνωρίζονται από τα παιδιά με 
μειωμένη όραση, ανελκυστήρες και ειδικοί χώροι υγιεινής (με επιπλέον ειδικό 
εξοπλισμό, όπου χρειάζεται). 

 Η ∆ιεύθυνση Μέσης Εκπαίδευσης, μόλις πληροφορηθεί τη φοίτηση παιδιού με 
οπτική ή άλλη αναπηρία σε οποιοδήποτε σχολείο: 

α) διερευνά κατά πόσο υπάρχει πρόνοια για τη μετακίνηση και 
εξυπηρέτηση ατόμων με αναπηρία, 

β) αξιολογεί τις ιδιαίτερες ανάγκες του συγκεκριμένου μαθητή και 

γ) σε συνεργασία με τις Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας και 
τις Σχολικές Εφορείες δημιουργεί τις κατάλληλες συνθήκες για την 
προσβασιμότητα και εξυπηρέτηση του.  

 Ειδικότερα σας ενημερώνουμε ότι στη Μέση Γενική και Τεχνική Εκπαίδευση 
φοιτούν 28 μαθητές που βρίσκονται σε τροχοκάθισμα. 

8. Αναφερόμενοι συγκεκριμένα στην περίπτωση της μαθήτριας Β.Κ. σας 
πληροφορούμε ότι ο πατέρας εξέφρασε το παράπονό του  την Παρασκευή  5 
∆εκεμβρίου 2008, γεγονός που δε μας άφηνε πολλά περιθώρια δράσης, αφού 
η πτήση ήταν προγραμματισμένη για το πρωί της ∆ευτέρας 8 ∆εκεμβρίου 2008. 
Εντούτοις καταβάλαμε κάθε προσπάθεια και είχαμε συνεχή επικοινωνία με τον 
πατέρα, μέχρι αργά το απόγευμα της Παρασκευής, ενημερώνοντάς τον για 
κάθε ενέργειά μας και για όλες τις πιθανές λύσεις προς ικανοποίηση του 
αιτήματός του. Ο πατέρας όμως αποσύρθηκε, ενώ ακόμη εμείς 
προσπαθούσαμε να διευθετήσουμε το θέμα με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, 
δηλώνοντας ότι δε θα στείλει το παιδί του στην εκδρομή αυτή τη φορά. 

 Ακόμη και μετά την πραγματοποίηση της πτήσης, είχαμε συνάντηση με τον 
πατέρα στο γραφείο μας. Συζητήσαμε το θέμα και μας δήλωσε ότι δεν έχει 
κανένα παράπονο από το χειρισμό του γραφείου μας. Μας ανέφερε ακόμη ότι 
προσπαθεί να θέσει ένα γενικότερο προβληματισμό στο κράτος για να 
ευαισθητοποιηθεί απέναντι στα άτομα με αναπηρία και να θεσπίσει νομικά την 
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υποχρέωση για όλα τα Μέσα Συγκοινωνίας ώστε να είναι προσβάσιμα σε 
άτομα με αναπηρίες. Τη θέση αυτή του πατέρα την επικροτούμε, πιστεύοντας 
πως δεν είναι δυνατόν σε ολόκληρη τη χώρα να υπάρχουν δύο λεωφορεία τα 
οποία να εκμεταλλεύονται και οικονομικά το αναφαίρετο αυτό δικαίωμα των 
ανάπηρων ατόμων. 

9. Τονίζουμε και πάλι ότι η συνεργασία του Γραφείου Ειδικής Αγωγής Μέσης 
Εκπαίδευσης και γενικότερα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού με τους 
γονείς των παιδιών με Ειδικές Ανάγκες, καθώς και τις ∆ιευθύνσεις των 
σχολείων όπου φοιτούν τα παιδιά αυτά, είναι συνεχής, αγαστή και πάντοτε 
προς το καλό συμφέρον των παιδιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1197, ημερομηνίας 25 
Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.04.1197, με 
ημερομηνία 25 Μαΐου 2010, σχετικά με τη μεταστέγαση του Επαρχιακού Γραφείου του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως στην επαρχία Αμμοχώστου και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

(α) Το θέμα της μετακίνησης κυβερνητικών υπηρεσιών στην Επαρχία Αμμοχώστου, 
έχει συζητηθεί σε ευρεία σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στο Γραφείο μου την 
1η Μαρτίου 2010, στη παρουσία τόσο του κ. Χατζηγιάννη, όσο και άλλων 
εκπροσώπων της Βουλής, καθώς επίσης και του Προέδρου του Κυπριακού 
Εμπορικού Βιομηχανικού Επιμελητηρίου κ. Μάνθου Μαυρομμάτη, του 
Προέδρου του Κυπριακού Εμπορικού Βιομηχανικού Επιμελητηρίου 
Αμμοχώστου κ. Λoΐζου Σιακαλλή και μελών τους. 

(β) Όσον αφορά το θέμα της μεταστέγασης του Επαρχιακού Γραφείου του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως στην επαρχία Αμμοχώστου, ο 
∆ιευθυντής του Τμήματος με πληροφόρησε ότι έχει εξασφαλισθεί η έγκριση του 
Υπουργείου Οικονομικών για ενοικίαση γραφειακού χώρου στο Παραλίμνι για 
στέγαση του Επαρχιακού Γραφείου. Αναμένεται η έγκριση από την Επαρχιακή 
Επιτροπή Καθορισμού Ενοικίων για να είναι σε θέση το Τμήμα να 
οριστικοποιήσει το χώρο και αναμένεται ότι μέσα στους επόμενους τρεις μήνες 
θα διευθετηθεί. 

2. Η πολιτική του κράτους για τη στέγαση των κυβερνητικών υπηρεσιών στην 
επαρχία Αμμοχώστου, όπως ήδη γνωρίζετε, καθορίζεται στα δημοσιευμένα Τοπικά 
Σχέδια Παραλιμνίου, ∆ερύνειας, και Αγίας Νάπας, καθώς και στη ∆ήλωση Πολιτικής 
για την Ύπαιθρο. Το Υπουργείο Εσωτερικών θα προωθήσει εκείνες τις 
μεταρρυθμίσεις για το Επαρχιακό Γραφείο του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
Αμμοχώστου που εντάσσονται στο πλαίσιο της υφιστάμενης πολιτικής, με σκοπό να 
περιορίσει στο ελάχιστο την ταλαιπωρία των πολιτών, και ταυτόχρονα να αναβαθμίσει 
τις υπηρεσίες που παρέχονται τους κατοίκους της περιοχής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1233, ημερομηνίας 1ης 
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Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νικόλα 
Παπαδόπουλου 

«Ακίνητη ιδιοκτησία που ανήκει στο Κράτος, η αξία της και το ύψος των εσόδων που 
προκύπτουν από την αξιοποίησή της 

 Αναφέρομαι στην ταυτάριθμη επιστολή μου ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, σε 
σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας ετοίμασε, σε ηλεκτρονική μορφή (CD), τρία αρχεία ως ακολούθως: 

(α) Αρχείο 1:  Κρατική Γη 

 Στον πίνακα αναφέρεται αναλυτικά ολόκληρη η κρατική ακίνητη ιδιοκτησία, 
συνολικής έκτασης 1.444.240.941 τ.μ. (σύνολο 50 189 τεμάχια). 

(β) Αρχείο 2:  Εκμισθωμένη Κρατική Γη 

 Στον πίνακα αυτό, αναφέρονται όλα τα τεμάχια κρατικής γης τα οποία είναι 
εκμισθωμένα, ο σκοπός και η διάρκεια της μίσθωσης και πλήρη στοιχεία του 
μισθίου. Συνολικά, είναι εκμισθωμένη κρατική ακίνητη ιδιοκτησία έκτασης 
191.893.769 τ.μ., εξαιρουμένων ιδιοκτησιών όπως δρόμοι, ποταμοί, αυλάκια, 
παραλίες κλπ., για τα οποία δεν υπάρχει υπολογιζόμενο εμβαδό στο Σύστημα 
Πληροφοριών Γης του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

(γ) Αρχείο 3:  Συνολικός Αριθμός Συμβάσεων 

 Στον τρίτο πίνακα, φαίνονται όλες οι λεπτομέρειες (διάρκεια, σκοπός, εμβαδό 
γης κλπ.) των υφιστάμενων Συμβάσεων Μίσθωσης, οι οποίες ανέρχονται στις 2 
321. Το συνολικό ύψος των εσόδων από τις Συμβάσεις που βρίσκονται σήμερα 
σε ισχύ, ανέρχεται στα €2.120.165,13 και η συνολική έκταση της μισθωμένης 
κρατικής γης είναι 17.088.969 τ.μ. 

3. Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω αρχεία, επισυνάπτονται σε έντυπη μορφή, για 
ενημέρωσή σας, δύο καταστάσεις. Η πρώτη κατάσταση περιλαμβάνει τις εγγραφές 
που δεν έχουν κατηγορία κρατικής ιδιοκτησίας κατά επαρχία και η δεύτερη κατάσταση 
αφορά τα τεμάχια κρατικής γης με μηδενικό εμβαδόν. 

4. Τέλος, πληροφορείστε ότι, εκτίμηση ολόκληρης της ακίνητης ιδιοκτησίας της 
∆ημοκρατίας θα μπορούσε να γίνει μόνο στο πλαίσιο μιας Γενικής Εκτίμησης των 
ακινήτων.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα και ο ψηφιακός δίσκος έχουν καταχωρισθεί 
στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που 
υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1333, ημερομηνίας 24 
Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1333, που υπέβαλε ο 
Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννης, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 02/07/2010, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 
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(α) Στην κοινότητα του Αλεθρικού έχουν διαχωριστεί εξήντα (60) οικόπεδα 
αυτοστέγασης (Περιοχή Ε) που παραχωρήθηκαν σε ισάριθμες οικογένειες 
δικαιούχων εκτοπισθέντων. 

(β) Ο επόμενος διαχωρισμός οικοπέδων αυτοστέγασης για εκτοπισθέντες που 
προγραμματίστηκε στην κοινότητα Αλεθρικού χρειάστηκε να ακυρωθεί, 
δεδομένου ότι αντιμετωπίσθηκαν σοβαρά αντικειμενικά προβλήματα στην 
υλοποίηση του. 

(γ) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Αλεθρικού έχει υποδείξει ορισμένα κρατικά τεμάχια 
για διαχωρισμό οικοπέδων που θα παραχωρηθούν σε οικογένειες με χαμηλά 
εισοδήματα και η καταλληλότητα τους αξιολογείται από τις αρμόδιες 
Υπηρεσίες/Τμήματα. Μελετάται, επίσης, το ενδεχόμενο διάθεσης ορισμένων 
από τα οικόπεδα αυτά για σκοπούς αυτοστέγασης εκτοπισθέντων. 

(δ) Στην παρούσα φάση διαχωρίζονται οικόπεδα για αυτοστέγαση στη γειτονική 
κοινότητα του Κιβισιλίου που βρίσκεται πολύ κοντά στο Αλεθρικό, σε 
περίπτωση που δικαιούχοι εκτοπισθέντες ενδιαφέρονται να για την 
παραχώρηση οικοπέδου στην εν λόγω περιοχή.» 

Aπάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1371, 

ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στις επιστολές σας με ημερομηνία 15.7.2010 και 26.11.2010 που 
αφορούν στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στα πλαίσια της προώθησης των στόχων της Μουσειακής Αγωγής το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ενθαρρύνει τα σχολεία να επισκέπτονται μουσεία 
και άλλους πολιτιστικούς χώρους. Βέβαια, η κάθε σχολική μονάδα επιλέγει η ίδια ποια 
μουσεία ή άλλους χώρους θα επισκεφθεί, ανάλογα με τους εκπαιδευτικούς της 
στόχους. Στην περίπτωση που λειτουργήσει συγκεκριμένο εκπαιδευτικό πρόγραμμα, 
αφού αυτό παρουσιαστεί και εγκριθεί από την Επιτροπή Μουσειακής Αγωγής του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, με βάση την υφιστάμενη πρακτική, αποστέλλεται 
στα σχολεία σχετική ενημερωτική εγκύκλιος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.153, ημερομηνίας 7 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.153 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι χώροι στάθμευσης για ασθενείς, επισκέπτες και προσωπικό είναι 
καθορισμένοι και ανήκουν στα ∆ημόσια Νοσηλευτήρια χωρίς όμως να εξασκείται 
οποιοσδήποτε έλεγχος δια το λόγο ότι δεν υπάρχει προσωπικό που να εκτελεί τέτοιου 
είδους καθήκοντα. 

 Σε περιπτώσεις στάθμευσης στις ειδικές θέσεις για άτομα με κινητικές 
αναπηρίες όταν το πρόβλημα περιέλθει εις γνώση των ∆ιευθύνσεων των 
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Νοσοκομείων γίνονται παραστάσεις προς τους παραβάτες και σε περίπτωση που δεν 
συμμορφώνονται με τις υποδείξεις ειδοποιείται η αστυνομία. 

 Οι ∆ιευθύνσεις των Νοσοκομείων δεν έχουν καμία αρμοδιότητα ή εξουσία να 
επιβάλλουν κυρώσεις στους οδηγούς οχημάτων που καταλαμβάνουν θέσεις 
αναπήρων και παρεμποδίζουν προσβάσεις και ράμπες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.161, ημερομηνίας 10 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Ντίνου Χατζηνικόλα 

«Κυκλοφοριακά προβλήματα που δημιουργούνται στο δρόμο Παρεκκλησιάς-
Κελλακίου λόγω της διέλευσης φορτηγών που προέρχονται από τα Λατομεία της 

περιοχής 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το θέμα της οχληρίας που προκαλείται από τη διέλευση των φορτηγών που 
προέρχονται από τα Λατομεία της Παρεκκλησιάς και χρησιμοποιούν το δρόμο 
Παρεκκλησιάς-Κελλακίου, έχει απασχολήσει επανειλημμένα το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων. Το πρόβλημα φαίνεται να έχει οξυνθεί λόγω του ότι ο παρακαμπτήριος 
Παρεκκλησιάς ο οποίος κατασκευάστηκε για να αποτρέπεται η διακίνηση των 
φορτηγών μέσω της Κοινότητας και είχε προστατευτεί με απομονωτική λωρίδα, πλέον 
βρίσκεται σε ζώνη που γίνονται αναπτύξεις εκατέρωθεν του με αποτέλεσμα να 
παραβιάζεται η απομονωτική λωρίδα και να δημιουργούνται προβλήματα από τις 
αναπτύξεις όπου βρίσκονται στο επίπεδο του δρόμου (καταστήματα, παράνομες 
προσβάσεις κλπ.). Το θέμα της ασφάλειας του παρακαμπτηρίου εξετάστηκε από τον 
αρμόδιο Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων και ήδη κατασκευάστηκαν 
τρεις υπερυψωμένες συμβολές/plato για μείωση της ταχύτητας. Πρόσθετα μέτρα 
κυκλοφοριακής ύφεσης δεν μπορούν να εφαρμοστούν. 

3. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων παλαιότερα είχε μελετήσει και τη δυνατότητα 
κατασκευής άλλου παρακαμπτηρίου δρόμου αλλά αυτό φαίνεται να είναι δύσκολο 
λόγω της μορφολογίας του εδάφους και του επηρεασμού άλλων οικιστικών ζωνών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.250, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Κατασκευή του αποχετευτικού συστήματος της Κακοπετριάς 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 14 Οκτωβρίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση του κ. Ομήρου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το αποχετευτικό σύστημα της κοινότητας Κακοπετριάς μελετήθηκε από το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, μέσα στα ευρύτερα πλαίσια του αποχετευτικού 
συμπλέγματος Σολέας, το οποίο περιλαμβάνει 10 κοινότητες της κοιλάδας Σολέας. 
Μόνο η Κακοπετριά εμπίπτει στο Πρόγραμμα Εφαρμογής της κοινοτικής Οδηγίας 
91/271/ΕΟΚ για τα αστικά λύματα (κοινότητα με ισοδύναμο πληθυσμό μεγαλύτερο 
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των 2,000) και για την οποία το κράτος έχει την υποχρέωση να κατασκευάσει τα 
αποχετευτικά της έργα μέχρι τις 31/12/2012. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων που θα αναλάβει και την κατασκευή του Έργου, 
σε συνεργασία με τον Έπαρχο Λευκωσίας και Πρόεδρο του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Σολέας υπέβαλε το Φεβρουάριο 2010 αίτηση για συγχρηματοδότηση 
μέρους του Έργου από το Ταμείο Συνοχής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία 
εγκρίθηκε τον Ιούλιο του 2010. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, ως ο ∆ικαιούχος του 
Έργου ή ο Φορέας Υλοποίησής του, θα προχωρήσει στη σταδιακή προκήρυξη των 
διαγωνισμών του Έργου, σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες που διέπουν τα 
συγχρηματοδοτούμενα έργα. 

 Ο πρώτος διαγωνισμός που αφορά την κατασκευή των δικτύων συλλογής 
λυμάτων Κακοπετριάς-Γαλάτας έχει ήδη προκηρυχθεί. Η κατασκευή του όλου έργου 
αναμένεται να ολοκληρωθεί εντός του 2014. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.291, ημερομηνίας 21ης 
Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Ποιότητα Νερού στην κοινότητα Αγγλισίδες 

 Οι Υγειονομικές Υπηρεσίες στα πλαίσια του ετήσιου προγράμματος 
παρακολούθησης της ποιότητας του πόσιμου νερού ελέγχουν σε τακτική βάση το 
δίκτυο διανομής της υπό αναφορά Κοινότητας λαμβάνοντας δείγματα τόσο για 
μικροβιολογική όσο και για χημική εξέταση. 

 Παρόλο που τα μικροβιολογικά αποτελέσματα αναλύσεων συνάδουν με τις 
πρόνοιες της Νομοθεσίας εντούτοις τα αποτελέσματα χημικών αναλύσεων 
παρουσίασαν κατά καιρούς αποκλίσεις στην παράμετρο των θειικών. Μετά τον 
εντοπισμό του προβλήματος και μετά από οδηγίες από τις Υπηρεσίες μας τόσο προς 
τον Έπαρχο όσο και προς την κοινοτική αρχή αποσυνδέθηκε η προβληματική 
γεώτρηση και το πρόβλημα έχει τώρα επιλυθεί. Συγκεκριμένα αποσυνδέθηκε η 
προβληματική γεώτρηση και συνδέθηκε το σύστημα υδροδότησης της κοινότητας 
αποκλειστικά με τον αγωγό Χοιροκοιτίας-Αμμοχώστου. Σύμφωνα δε με τα 
αποτελέσματα της τελευταίας δειγματοληψίας που πραγματοποιήθηκε στις 9.11.10 το 
νερό συνάδει με τη Νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.305, ημερομηνίας 25 

Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

  «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.305 που υπέβαλε ο 
Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. Χατζηγιάννη, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 03/11/2010, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 
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(α)  Στο Ζύγι (Περιοχή Α) έχουν διαχωριστεί δέκα (10) οικόπεδα αυτοστέγασης σε 
γη Τ/Κ ιδιοκτησίας που δεν έχει απαλλοτριωθεί και ως εκ τούτου δεν είναι 
δυνατόν να εκδοθούν τίτλοι ιδιοκτησίας. 

(β)  Τα υπό αναφορά οικόπεδα αυτοστέγασης παραχωρήθηκαν σε δικαιούχους 
εκτοπισθέντες, οι οποίοι έχουν ανεγείρει τις κατοικίες τους. 

(γ)  Σε όσους εκτοπισθέντες/δικαιούχους δεν είναι δυνατό να παραχωρηθεί τίτλος 
ιδιοκτησίας, επειδή διαμένουν σε οικιστικές μονάδες που βρίσκονται σε γη 
Τ/Κ ιδιοκτησίας που δεν απαλλοτριώθηκε, θα παραχωρηθεί νομικά 
κατοχυρωμένο Πιστοποιητικό Μίσθωσης, ώστε να διασφαλίζεται η συνέχιση 
της κατοχής των οικιστικών μονάδων. Με την εγγραφή της μίσθωσης στο 
Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ο μισθωτής θα αποκτά εμπράγματο 
δικαίωμα, που θα μπορεί να μεταβιβαστεί ή υπομισθωθεί, να τύχει 
κληρονομικής διαδοχής, να υποθηκευτεί, κ.ο.κ. 

(δ)  ∆υνατότητα έκδοσης τίτλου ιδιοκτησίας για κατοικίες που ανεγέρθηκαν σε γη 
Τ/Κ ιδιοκτησίας θα υπάρξει μόνο σε περίπτωση που η εν λόγω ιδιοκτησία 
αποκτηθεί από τη ∆ημοκρατία, νοουμένου ότι συντρέχουν οι αναγκαίες 
προϋποθέσεις. Αν αυτό δεν καταστεί δυνατό, στους δικαιούχους που 
κατέχουν τις κατοικίες αυτές θα παραχωρηθεί οικόπεδο ως αντιστάθμισμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.317, ημερομηνίας 29 

Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Από ένδεκα (11) Γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται από διανομείς και πωλητές 
νερού και από βυτιοφόρα οχήματα και βυτία με κερματοδέκτες, λήφθηκαν 491 
δείγματα νερού για μικροβιολογικό έλεγχο και 41 δείγματα για χημικό έλεγχο. 
Σύμφωνα με τα αποτελέσματα των αναλύσεων, 18 δείγματα βρέθηκαν να μη 
συνάδουν με τη Νομοθεσία (παρουσίαζαν μικρές αποκλίσεις σε 
μικροβιολογικές παραμέτρους) και κινήθηκε διαδικασία για επιβολή μέτρων. 
Αξίζει να αναφερθεί ότι σε όλες τις περιπτώσεις ενημερώθηκε ο Φορέας 
Ύδρευσης/Επιχειρηματίας για λήψη διορθωτικών μέτρων (καθαρισμός, 
απολύμανση και επαναληπτικός έλεγχος) προτού τεθούν εκ νέου σε λειτουργία. 
∆ιευκρινίζεται επίσης ότι στον αριθμό των δειγμάτων τόσο από τις γεωτρήσεις 
όσο και από τα βυτιοφόρα οχήματα και τα βυτία με κερματοδέκτη, δεν 
περιλαμβάνονται οι αναλύσεις νερού που υποχρεούνται βάσει των Κανονισμών 
να προβαίνουν οι ιδιοκτήτες, τηρώντας σχετικό αρχείο το οποίο ελέγχεται 
συχνά από τους Λειτουργούς των Υγειονομικών Υπηρεσιών. 

2. Από δεκαεννέα (19) γεωτρήσεις που χρησιμοποιούνται από τις βιομηχανίες 
εμφιάλωσης νερού και από εμφιαλωμένα νερά σε φιάλες, λήφθηκαν 70 
δείγματα νερού για μικροβιολογικό έλεγχο και 52 για χημικό έλεγχο. Πέντε (5) 
από αυτά βρέθηκαν να μη συνάδουν με τη Νομοθεσία και για 2 περιπτώσεις 
κινήθηκε διαδικασία για επιβολή μέτρων. ∆ιευκρινίζεται επίσης ότι στον αριθμό 
των δειγμάτων τόσο από τα εμφιαλωτήρια όσο και από φιάλες, δεν 
περιλαμβάνονται οι αναλύσεις νερού που υποχρεούνται οι επιχειρηματίες να 
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προβαίνουν, τηρώντας σχετικό αρχείο το οποίο ελέγχεται από τους 
Λειτουργούς των Υγειονομικών Υπηρεσιών. 

3. Από 470 σημεία που υδροδοτούνται κοινότητες και δήμοι, λήφθηκαν 4376 
δείγματα νερού από τα δίκτυα (μετά τις υδατοδεξαμενές) για μικροβιολογικό 
έλεγχο και 1456 δείγματα για χημικό έλεγχο. Από αυτά, 1348 δείγματα 
βρέθηκαν να μη συνάδουν με τη Νομοθεσία (παρουσίαζαν μικρές αποκλίσεις 
σε μικροβιολογικές και χημικές παραμέτρους) και ενημερώθηκαν οι Φορείς 
Ύδρευσης για λήψη διορθωτικών μέτρων (καθαρισμός και απολύμανση 
υδατοδεξαμενών ή άλλων μέτρων). Από επαναληπτικές δειγματοληψίες 
διαπιστώθηκε ότι αποκαταστάθηκε πλήρως η ποιότητα του νερού. Στις 
περιπτώσεις όμως εκείνες που εξακολουθεί να παρατηρείται απόκλιση 
παραμετρικών τιμών (συνήθως σε χημικές παραμέτρους) ενημερώθηκαν οι 
Φορείς Ύδρευσης να συνεργαστούν με άλλες αρμόδιες Κρατικές Υπηρεσίες 
(Επαρχιακή ∆ιοίκηση, Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, Τμήμα Γεωλογικής 
Επισκόπησης) για εξεύρεση νέων πηγών ύδρευσης και πρόσμιξη του νερού, 
προς πλήρη αποκατάσταση της ποιότητάς του, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι 
οι περιπτώσεις αυτές αφορούν κυρίως αποκλίσεις σε χημικές παραμέτρους 
που οφείλονται στα υδροφόρα στρώματα της περιοχής, αλλά δεν αποτελούν 
άμεσο κίνδυνο για την υγεία του καταναλωτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.383, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό πρωτοκόλλου 23.06.009.05.01.383 
και ημερομηνία 1η ∆εκεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο μου καθώς επίσης και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων που είναι 
και ο ιδιοκτήτης των φραγμάτων, υποστηρίζουν την ιδέα για μερική κάλυψη της 
επιφάνειας ορισμένου αριθμού φραγμάτων όπως φαίνεται στο σχεδιάγραμμα του 
Παραρτήματος Ι για τους ακόλουθους λόγους: 

• Θα βοηθήσει στην υλοποίηση των στόχων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για 
επίτευξη 13% μεριδίου ΑΠΕ στην τελική κατανάλωση της χώρας 

• Θα προσφέρει δυνατότητες εργοδότησης και θα τονώσει την τοπική οικονομία 

• Θα βοηθήσει στη μείωση της ποσότητας του νερού που εξατμίζεται από τα 
φράγματα και 

• Θα βοηθήσει στην αύξηση της απόδοσης των φωτοβολταϊκών συστημάτων 
κατά την καλοκαιρινή περίοδο γιατί θα επιτυγχάνεται φυσικός δροσισμός των 
συστημάτων. 

 Το συγκεκριμένο έργο, όπως άλλωστε και όλα τα έργα ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας, ΠΡΙΝ από την υλοποίησή του θα πρέπει να εξασφαλίσει όλες τις 
απαιτούμενες άδειες που προνοούν οι εθνικές νομοθεσίες. Μία από αυτές είναι και η 
έγκριση από την αρμόδια Περιβαλλοντική Αρχή. Συνεπώς, όταν αποφασιστεί η 
υλοποίηση αυτού του έργου και πριν από την έναρξη οποιωνδήποτε 
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κατασκευαστικών εργασιών θα εκπονηθεί και θα υποβληθεί στην αρμόδια αρχή για 
έγκριση περιβαλλοντική μελέτη. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού είναι πάντα στη διάθεσή 
σας για να σας δώσει οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες σχετικά με τα πιο 
πάνω.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.386, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργο Περδίκη και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Με βάση τον Κοινοτικό Κανονισμό 1234/2007, σε περίπτωση που σε μια χώρα 
Μέλος υπάρξει υπέρβαση της Εθνικής Ποσόστωσης Αγελαδινού Γάλακτος τότε 
καταβάλλεται στην Ευρωπαϊκή Ένωση εισφορά (levy) επί των πλεονασμάτων 
που παρήχθησαν. 

2. Ουδέποτε καταβλήθηκαν οποιαδήποτε χρήματα από τα Κρατικά Ταμεία για τον 
εν λόγω σκοπό. Το σύνολο της εισφοράς (levy) επί του πλεονασματικού 
γάλακτος επωμίστηκαν οι ίδιοι οι παραγωγοί (αγελαδοτρόφοι), που παρήγαγαν 
το πλεόνασμα, τόσο για το γαλακτοκομικό έτος 2009-2010 όσο και για τα 
προηγούμενα γαλακτοκομικά έτη. Η εισφορά (levy) αποκόπτεται από την αξία 
του γάλακτος του παραγωγού μέσω του αγοραστή του. 

3. Στον πίνακα που ακολουθεί, περιλαμβάνεται σύντομη περίληψη για τις 
πλεονασματικές ποσότητες γάλακτος (πέραν των ποσοστώσεων) που 
παράχθηκαν τα τελευταία γαλακτοκομικά έτη στη χώρα μας, ο αριθμός των 
παραγωγών γάλακτος που συνέβαλαν στο πλεόνασμα και το ύψος της 
εισφοράς (levy) που επωμίσθηκαν οι ίδιοι οι παραγωγοί. 

Γαλακτοκομικό Έτος Πλεονασματική 
Ποσότητα (πέραν της 
ποσόστωσης) 

Αριθμός παραγωγών 
που παρήγαγαν 
πλεόνασμα 

Εισφορά (levy) 

          ΚΙΛΑ  € 

2004 - 2005 - - - 

2005 - 2006 1.344.583 25 415.610 

2006 - 2007 694.873 11 198.317 

2007 - 2008 5.908.220 75 1.644.258 

2008 - 2009 1.529.193 7 425.574 

2009 - 2010 448.122 2 124.712 
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 Με την ευκαιρία θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.387, ημερομηνίας 17 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα 

Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.387 και ημερομηνία 26 Νοεμβρίου 
2010, με την οποία μας έχει διαβιβασθεί η ερώτηση του Βουλευτή κ. Ανδρέα 
Κυπριανού, σε σχέση με αιτήσεις για οριζόντιο και κάθετο διαχωρισμό. 

2. Συναφώς πληροφορείστε ότι, η διαδικασία που ακολουθείται από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για την εξέταση αιτήσεων για οριζόντιο ή κάθετο 
(διαίρεση σε οικόπεδα) διαχωρισμό, ξεκινά με την κατάθεση αίτησης στο αρμόδιο 
Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο. Ακολούθως, διεξάγεται η αναγκαία χωρομετρική 
και σχεδιαστική εργασία και ζητείται από τους αιτητές να προσκομίσουν τα αναγκαία 
Πιστοποιητικά Έγκρισης από τις αρμόδιες Πολεοδομικές και Οικοδομικές Αρχές. 
Ζητούνται επίσης οποιεσδήποτε άλλες συγκαταθέσεις, π.χ. συγκαταθέσεις από 
ενυπόθηκους δανειστές, τράπεζες, συνεργατικά, συγκαταθέσεις από εξ αποφάσεως 
δανειστές, συγκαταθέσεις από συνιδιοκτήτες κλπ. Ακολούθως, διεξάγεται επιτόπια 
εξέταση, έλεγχος και ανάλογη διερεύνηση στα πωλητήρια έγγραφα που είναι 
κατατεθειμένα για να επιβαρυνθούν, ανάλογα, οι νέες εγγραφές που θα συσχετιστούν 
με τα ακίνητα που ήταν αντικείμενα της αγοραπωλησίας. Τέλος, αφού συμπληρωθεί 
και ελεγχθεί η κτηματολογική εργασία, γίνεται η εγγραφή και έκδοση των τίτλων 
ιδιοκτησίας. 

3.  Πληροφορείστε επίσης ότι, μέχρι τις 30.11.2010, εκκρεμούσαν στο Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας περίπου 15000 αιτήσεις, οι οποίες αφορούσαν 
οριζόντιους και κάθετους διαχωρισμούς. 

4. Παράλληλα, από 1.6.2009, το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας έχει 
εφαρμόσει ειδικό πρόγραμμα για την παρακολούθηση και προώθηση αιτήσεων για 
έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας που αφορούν διαμερίσματα, κατοικίες και οικόπεδα.  Από 
τότε μέχρι και τις 30.11.2010,  εκδόθηκαν περίπου 15000 νέοι τίτλοι, από τους 
οποίους, μόνο 4200 έχουν μεταβιβαστεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.388, ημερομηνίας 18 

Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του έντιμου Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού σχετικά με την ταυτοποίηση του Κυπριακού μελιού και να 
σας πληροφορήσω πως οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας έχουν ήδη 
προβεί στη σύνταξη του σχετικού Τεχνικού Κανόνα για την ταυτοποίηση του 
Κυπριακού μελιού. 

 Ο υπ’ αναφορά κανόνας, ο οποίος έχει τη μορφή ∆ιατάγματος και που 
τροποποιεί το Τρίτο Παράρτημα των περί Μελιού Κανονισμών, έχει αποσταλεί από το 
Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Υγείας προς τη Νομική Υπηρεσία για τον 
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νενομισμένο νομοτεχνικό έλεγχο στις 15/12/2010 (αντίγραφο της επιστολής καθώς και 
του προσχεδίου επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας). 

 Πληροφοριακά αναφέρω πως με τη λήψη του νομοτεχνικά ελεγμένου κειμένου, 
το Υπουργείο Υγείας θα συμπληρώσει τα σχετικά έντυπα που προϋποθέτει η Οδηγία 
98/34/ΕΚ για τους Τεχνικούς Κανόνες και στη συνέχεια θα αποσταλεί στο Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού για να προωθηθεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.408, ημερομηνίας 25 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακέλου 23.06.009.05.01.408 και ημερομηνία 6.12.2010 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Τα συμβόλαια απασχόλησης των Αγροπυροσβεστών οι οποίοι 
προσλαμβάνονται από το Υπουργείο Εσωτερικών και υπηρετούν κάτω από τις 
οδηγίες του Ταμείου Θήρας, λήγουν πάντοτε στις 31 Οκτωβρίου εκάστου έτους, 
σύμφωνα με τις σχετικές επί του θέματος Αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

(β) Κατά το έτος 2010 και λόγω της μεγάλης πυρκαγιάς στις 15.11.2010 στον Αγ. 
Θεράποντα Λεμεσού, αλλά και του μεγάλου αριθμού μικρότερων πυρκαγιών οι 
οποίες συνέβηκαν κατά την εν λόγω περίοδο, ο Υπουργός Εσωτερικών ζήτησε 
και εξασφάλισε την έγκριση του Υπουργού Οικονομικών, για παραχώρηση 
πιστώσεων για κάλυψη της συνεπαγόμενης δαπάνης, έτσι ώστε η απασχόλησή 
τους να παραταθεί για δύο εβδομάδες, ήτοι από τις 15-28 Νοεμβρίου 2010. 

(γ) Με επιστολή μας προς το Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Οικονομικών 
ημερομηνίας 30.11.2010 και επικαλούμενοι την παρατεταμένη ανομβρία που 
παρατηρήθηκε κατά την εν λόγω περίοδο, αλλά και του γεγονότος ότι το 
συμβόλαιο μίσθωσης τριών ελικοπτέρων από την Κυπριακή ∆ημοκρατία για 
κατάσβεση των πυρκαγιών, είχε εκπνεύσει στις 30.11.2010, κρίθηκε 
επιβεβλημένη η επαναπρόσληψη των 117 Αγροπυροσβεστών που 
υπηρετούσαν με συμβόλαια απασχόλησης στο Υπουργείο Εσωτερικών σε 
εποχική βάση για άλλες δύο εβδομάδες, ήτοι από 2.12.2010-15.12.2010. 

(δ) Προς τούτο εξασφαλίστηκε και πάλι η έγκριση του Υπουργού Οικονομικών και 
δόθηκαν σχετικές οδηγίες προς τους Επάρχους, για παράταση των συμβολαίων 
των εν λόγω εποχικών Αγροπυροσβεστών, παραχωρώντας ουσιαστικά 4 
πρόσθετες εβδομάδες εργασίας στους εν λόγω Αγροπυροσβέστες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31 Ιανουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.414, ημερομηνίας 30 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Μέτρα κυκλοφοριακής ύφεσης στις οδούς Μιχαήλ Κάσιαλου και Τεύκρου Ανθία στην 
Αγία Νάπα 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

  Στις οδούς Μιχαήλ Κάσιαλου και Τεύκρου Ανθία στην Αγία Νάπα εγκρίθηκαν 
μέτρα κυκλοφοριακής ύφεσης από το 2005 από τον αρμόδιο Φορέα. Η εκτέλεση των 
έργων αφορά το ∆ήμο Αγίας Νάπας. Όπως πληροφορηθήκαμε από αρμόδιους 
λειτουργούς του ∆ήμου Αγίας Νάπας, έχει αρχίσει η κατασκευή των έργων και ήδη 
έχει τοποθετηθεί η σήμανση. Τα μέτρα που έχουν εγκριθεί διαλαμβάνουν κυρτώματα 
στην οδό Μιχαήλ Κάσιαλου και υπερυψωμένη διάβαση στην οδό Τεύκρου Ανθία και 
θα ολοκληρωθούν τέλος Ιανουαρίου 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.444, 

ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
15 ∆εκεμβρίου 2010 και σας πληροφορώ ότι το ∆ημοτικό Σχολείο Ομόδους με βάση 
τον αριθμό των μαθητών του (18 μαθητές) είναι κανονικά στελεχωμένο με δύο 
δασκάλους. Σε περίπτωση που ο αριθμός των μαθητών ξεπεράσει τους 20, θα 
τοποθετηθεί ακόμη ένας δάσκαλος. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.457, 

ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ.23.06.009.05.01.457 και 
ημερομηνία 21 ∆εκεμβρίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω ερώτημα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Οι Αστυνομικές ∆ιευθύνσεις όλων των επαρχιών, σε συνεργασία με μέλη του 
∆ικανικού Εργαστηρίου Ηλεκτρονικών ∆εδομένων του Αρχηγείου, προβαίνουν 
σε τακτές έρευνες σε πρακτορεία στοιχημάτων και άλλα υποστατικά και, όπου 
διαπιστώνεται η διεξαγωγή παράνομου ηλεκτρονικού τζόγου, προβαίνουν 
άμεσα σε δίωξη των παρανομούντων. Πέραν των απροειδοποίητων 
επισκέψεων, διεξάγονται καθημερινά περιπολίες και έλεγχοι όλων των 
πρακτορείων στοιχημάτων, τόσο από τους Αστυνομικούς Σταθμούς όσο και 
από τον Ουλαμό Πρόληψης Εγκλημάτων της αντίστοιχης επαρχίας. 

(β) Κατά την τελευταία καταγραφή που έγινε κατά τον Ιούλιο του 2010, έχουν 
Παγκύπρια σημειωθεί 642 υποστατικά για τα οποία πιστεύεται ότι προσφέρουν 
οργανωμένα υπηρεσίες ηλεκτρονικού τζόγου. Τα υποστατικά αυτά 
κατανέμονται στις διάφορες Επαρχίες ως ακολούθως: 



80 

 

 

Επαρχία Υποστατικά 

Λευκωσία 118 

Λεμεσός 230 

Λάρνακα 71 

Αμμόχωστος 129 

Πάφος 83 

Μόρφου 11 

 

(γ) Η είσοδος ανηλίκων (κάτω των 18 ετών) απαγορεύεται στα πρακτορεία 
στοιχημάτων για τα οποία υπάρχει σε ισχύ άδεια διεξαγωγής εργασιών 
αποδοχής συλλογικών στοιχημάτων από την Αρμόδια Αρχή (Υπουργείο 
Οικονομικών) σύμφωνα με τον Περί Συλλογικών Στοιχημάτων Νόμο 75(Ι)1997. 
Στην περίπτωση που οι υπηρεσίες ηλεκτρονικού τζόγου προσφέρονται 
παράνομα σε οποιοδήποτε άλλο χώρο και ειδικότερα σε υποστατικό στο οποίο 
προσφέρονται υπηρεσίες διαδικτύου (internet café), τότε δεν υπάρχει 
οποιοσδήποτε σχετικός περιορισμός. Η Αστυνομία σε τέτοιες περιπτώσεις 
περιορίζεται να καταγγείλει τους υπεύθυνους μόνο για τα αδικήματα που 
προκύπτουν από την δραστηριότητά τους και ειδικότερα για αποδοχή 
στοιχημάτων χωρίς άδεια στην περίπτωση πρακτορείων στοιχημάτων που 
λειτουργούν χωρίς άδεια ή/και κατοχή μηχανών τυχερού παιγνίου κατά 
παράβαση του Νόμου 32(Ι)/1996 στην περίπτωση οργανωμένης προσφοράς 
ηλεκτρονικού τζόγου που προσφέρεται σε απόκλιση από τις προϋποθέσεις 
που καθόρισε ο Γενικός Εισαγγελέας στην γνωμάτευση του ημερ. 27/3/09. 

(δ) Σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία που τηρούνται από την Αστυνομία, μεταξύ των 
ετών 2007-2010 έγιναν 24 καταγγελίες σχετικά με την είσοδο ανηλίκων σε 
πρακτορεία στοιχημάτων που αφορούσαν συνολικά 49 ανήλικους ως 
ακολούθως: 

Έτος Καταγγελίες Συνολικός αριθμός ανηλίκων 

2007 5 12 

2008 6 14 
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2009 9 16 

2010 4 7 

 

(ε) Σχετικά στατιστικά αναφορικά με την δράση της Αστυνομίας για την εφαρμογή 
του Περί Συλλογικών Στοιχημάτων Νόμου 75(1)1997 επισυνάπτονται ως 
ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α΄.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 1η  Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.459, ημερομηνίας 10 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

1. «Σας πληροφορώ τα ακόλουθα σε σχέση με τον κλειστό δρόμο στη βάση 
∆εκέλειας: 

2. Αναφορικά με το πρώτο ερώτημα, το Υπουργείο Εξωτερικών εγείρει διαρκώς 
από την πρώτη στιγμή το ζήτημα με τη βρετανική πλευρά, λαμβάνοντας κάθε 
φορά την ίδια απάντηση περί του υψηλού κόστους επιδιόρθωσης του δρόμου. 
Επίσης, το Υπουργείο Εξωτερικών ζήτησε και έλαβε από τη βρετανική πλευρά 
τη μελέτη για το κόστος επιδιόρθωσης του δρόμου, η οποία είχε ετοιμαστεί από 
ιδιωτική εταιρεία. Ακολούθως, το Σεπτέμβριο του 2010, την προώθησε προς το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων για να τη μελετήσει και να δώσει τις απόψεις του. 

3. Αναφορικά με το δεύτερο ερώτημα, είναι σαφές ότι η επισκευή του δρόμου είναι 
υποχρέωση της βρετανικής πλευράς, που πηγάζει από τη δέσμευσή της να 
προστατεύει τα συμφέροντα των κατοίκων και εργαζομένων στις βάσεις, όπως 
και να μεριμνά για την ελεύθερη διακίνηση σε όλο το έδαφος των βάσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.483, ημερομηνίας 23 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που κατέθεσε ο Βουλευτής Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκης 
με. αρ. 23.06.009.05.01.483 και η οποία στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την 
επιστολή σας με ημερομηνία 14/01/2011 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Τα πρότυπα για δημιουργία χώρων στάθμευσης σε σχέση με διάφορους τύπους 
ανάπτυξης στις αστικές περιοχές περιέχονται στα Παραρτήματα των Τοπικών 
Σχεδίων και η σχετική αρμοδιότητα ανήκει κατ’ εκχώρηση στο Πολεοδομικό 
Συμβούλιο. 

(β) Το θέμα που εγείρεται στην Ερώτηση έχει κατ’ επανάληψη συζητηθεί από το 
Πολεοδομικό Συμβούλιο και έχει αποφασισθεί ότι, παρόλο που το πρόβλημα που 
παρουσιάζεται είναι πραγματικό, η αύξηση των απαιτήσεων για διασφάλιση 
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επιπρόσθετων χώρων στάθμευσης ανά οικιστική μονάδα είναι ανέφικτη 
δεδομένων των διαστάσεων του τυπικού οικοπέδου που εφαρμόζεται από 
πολλές δεκαετίες στην Κύπρο. 

(γ) Επιπρόσθετα, εκτιμάται ότι η αύξηση των απαιτήσεων θα επιβαρύνει τελικά τις 
τιμές απόκτησης κατοικίας από τους αγοραστές, σε δυσανάλογο και υπερβολικό 
βαθμό, δεδομένου του κόστους για πρόσθετα υπόγεια εντός τυπικού οικοπέδου. 

2. Σε οποιαδήποτε περίπτωση, οι Τοπικές Αρχές καταβάλλουν προσπάθειες για την 
ανατροπή του φαινομένου της παράνομης στάθμευσης επί πεζοδρομίων. Το φαινόμενο 
αυτό συνδέεται περισσότερο με την έλλειψη κοινωνικής ευαισθησίας και κοινοτικής 
συνείδησης από πολλούς πολίτες παρά με την έλλειψη χώρων στάθμευσης. Άλλωστε, 
είναι ιδιαίτερα συχνό φαινόμενο η στάθμευση επί πεζοδρομίων ή η στάθμευση επί του 
οδοστρώματος, ακόμα και σε περιπτώσεις που υπάρχουν διαθέσιμοι χώροι στάθμευσης 
εντός του οικοπέδου.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα υπάρξει 
συζήτηση σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 10 Φεβρουαρίου 
2011, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2004. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.043.2004). 

 2. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.122-2009). 

 3. Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και 
άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.123-2009). 

 4. O περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των 
Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.047.2006). 

 5. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Nόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.062-2010). 

 6. Ο περί Εθνικής Φρουράς Νόμος του 2010. 



83 

 

 

(Αρ. Φακ. 23.01.051.137-2010).   

 7. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.033-2011). 

 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.027-2011). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 
2011 Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.194-2010). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.031-2011). 

 11. Ο περί Τελωνειακού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.198-2010). 

 12. Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού 
Σχεδιασμού των Συνδεόμενων με την Ενέργεια 
Προϊόντων Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.010-2011). 

 13. Ο περί της Σύμβασης για τη Σήμανση Πλαστικών 
Εκρηκτικών Υλών για σκοπούς Ανίχνευσης 
(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.153-2010). 

 14. Ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.184-2010). 

 15. Ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 
του Όζοντος Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.207-2010). 

 16. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(∆ιαχείριση Αποβλήτων Ελαστικών) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.015-2011).   

 17. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.209-2009). 

 18. Ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.034-2011). 

 19. Ο περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.011-2011). 

 20. Ο περί Παροχής Επιδόματος ∆ιακινήσεως εις 
Αναπήρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.012-2011). 

 21. Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.013-2011). 

 22. Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.016-2011). 

 23. Οι περί Σπόρων (Εγγραφή Φυτικών Γενετικών 
Πόρων των Λαχανικών στον Εθνικό Κατάλογο 
Ποικιλιών) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.012-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της 
Τουρκίας». 
[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων 
θεμάτων:  

  α.  «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του 
Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον τίτλο 
“Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών βάσεων 
στην Κύπρο, παρά τα ψηφίσματα της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες 
αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου).       
(Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

β.  «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και   
επιστροφής (περιουσιακό)». 

 (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 
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  (Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

  γ.   «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών 
κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση των 
ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι 
προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να 
λειτουργήσει ως καταλύτης για επίλυση του 
Κυπριακού».   

 (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

 (Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010)]. 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
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Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε 
διάφορες περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη 
προώθησης μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης 
αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 8. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 9. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού 
της κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας και σας ευχαριστώ πολύ για τη 
συνεργασία. 

(Ώρα λήξης:  5.10 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πουργουρίδης Χρήστος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 
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Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σταυριανός Πανίκκος 

Θωμά Γιαννάκης Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κουλίας Ζαχαρίας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναβολή της συζήτησης του θέματος «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2004», έπειτα από συζήτηση (Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Α. 
Θεμιστοκλέους, Μ. Σιζόπουλος). 

2. Έκθεση για  το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2010», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Ι. Νικολάου, Ν. Παπαδόπουλος, Μ. Σιζόπουλος) και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο τροποποιητικός του περί Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2010 Νόμου του 2010 Νόμος του 
2011». 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου Νόμος του 2011», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, 
Α. Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης, Ν. Κλεάνθους, Ζ. Κουλίας) και ψήφισή του σε 
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νόμο με τον τίτλο «Ο Τροποποιητικός (Αρ. 1) του περί Προϋπολογισμού της 
Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2010 Νόμου του 2010 Νόμος του 2011». 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2010», δικαιολόγηση της αρνητικής 
ψήφου από τον κ. Γιώργο Περδίκη και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί  Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Οχημάτων στο Τέλος του Κύκλου Ζωής 
τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιαχείρισης της Ασφάλειας των Οδικών 
Υποδομών Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λεμεσού-
Αμαθούντας (Χορήγηση Αδειών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και 
έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Λειτουργίας των 
Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί της Ρύθμισης και Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης 
των Υπαλλήλων τους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Παραγωγής και Εμπορίας του 
Πολλαπλασιαστικού Υλικού Οπωροφόρων Φυτών και Οπωροφόρων Φυτών 
που Προορίζονται για την Παραγωγή Φρούτων Κανονισμοί του 2010», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Σ. Φυττής, Ντ. Χατζηνικόλας, 
προεδρεύων, Κ. Χατζηγιάννη) και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων 
(Έντυπα) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συνολικής Συμφωνίας-Πλαίσιο 
Εταιρικής Σχέσης και Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
Κρατών Μελών της, αφενός, και της ∆ημοκρατίας της Ινδονησίας, αφετέρου, 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

17. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το χρονοδιάγραμμα για το αποχετευτικό στον Κυβερνητικό Οικισμό Μακάριος 
Γ΄ στη Λάρνακα - Απασχόληση παράνομων εργατών - Ανάγκη αύξησης της 
ειδικής χορηγίας για τυφλούς - Αιτήματα Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών - 
Μείωση των μαθητών του σχολείου “Πεύκιος Γεωργιάδης” - Η πρακτική άσκηση 
των τελειοφοίτων του μεταπτυχιακού προγράμματος κλινικής ψυχολογίας του 
Πανεπιστημίου Λευκωσίας - Αντιδράσεις πολιτών για πυλώνες ΑΗΚ σε 
προσφυγικό οικισμό στη ∆εκέλεια και ανάγκη απομάκρυνσής τους - 
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Απομάκρυνση πυλώνων και εναέριων γραμμών της ΑΗΚ στα Πολεμίδια - 
Εγκατάλειψη τριών πάρκων στο συνοικισμό Παραλιμνίου - Έργα στους 
δρόμους Ακακίου-Ατσιάς και Παμπατσιάς-Γαλάτας - Ανάγκη για τεχνικούς 
όρους και προδιαγραφές στην εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας σε 
στέγες - Η ποιότητα του αέρα στα γραφεία της Υπηρεσίας Πολιτικής 
Αεροπορίας στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας - Η Σύμβαση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την προστασία των παιδιών κατά της σεξουαλικής εκμετάλλευσης 
και σεξουαλικής κακοποίησης - Παραβάσεις στην παραθαλάσσια ζώνη 
προστασίας στην περιοχή “Θαλασσινές Σπηλιές” στην Πέγεια - ∆ιανομή 
φρούτων ή λαχανικών στους μαθητές των δημοτικών σχολείων - Απολύμανση 
του πόσιμου νερού με την προσθήκη όζοντος αντί φθορίου - Εγκατάσταση 
μονάδων φωτοεπισήμανσης - Αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων για 
εξαίρεση των καταστημάτων τους από την καταβολή ΦΠΑ - Το αποτέλεσμα 
των ελέγχων του Τμήματος ∆ασών για την υλοτομία εντός και εκτός των 
κρατικών δασών - Η λειτουργία του Κέντρου Νεότητας του συνοικισμού 
Παραλιμνίου. 

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 
 Πρόβλημα δυσοσμίας κατά την άντληση λυμάτων βόθρων και απορροφητικών 

λάκων - Προβλήματα λειτουργίας Κέντρου ∆ηλητηριάσεων - Ισότιμη συμμετοχή 
παιδιών με αναπηρίες σε εκπαιδευτικές δραστηριότητες - Μεταφορά της 
Πολεοδομίας Αμμοχώστου από τη Λάρνακα στην Αμμόχωστο - Η ακίνητη 
περιουσία του κράτους και τα έσοδα από αυτήν - ∆ιαχωρισμός προσφυγικών 
οικοπέδων στο Αλεθρικό - Ερωτήματα για το ιατρικό μουσείο στο παλιό 
νοσοκομείο Λάρνακας - Αυθαίρετη στάθμευση αυτοκινήτων σε διάφορους 
χώρους στα κρατικά νοσηλευτήρια - Κυκλοφοριακή συμφόρηση στο δρόμο 
Παρεκκλησιάς-Κελλακίου - Αίτημα της κοινότητας Κακοπετριάς για άμεση 
δημιουργία αποχετευτικού συστήματος - Ακαταλληλότητα νερού στις 
Αγκλεισίδες - ∆ιαδικασία απαλλοτρίωσης τουρκοκυπριακής γης στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Ζυγίου - Έλεγχος του νερού ύδρευσης από γεωτρήσεις και 
ντεπόζιτα - Κάλυψη με φωτοβολταϊκά συστήματα των επιφανειών των 
φραγμάτων και οι συνέπειες στα οικοσυστήματά τους - Επιβολή προστίμων για 
υπερβάσεις εθνικών ποσοστώσεων γάλακτος - Ανάγκη επίσπευσης 
διαχωρισμών και έκδοσης τίτλων από το Kτηματολόγιο - Η διαδικασία 
ταυτοποίησης του κυπριακού μελιού και η ολοκλήρωσή της - Ανάγκη 
καταβολής ανεργιακού επιδόματος σε εκατόν είκοσι έκτακτους 
αγροτοπυροσβέστες - Ανέγερση υπερυψωμένων συμβολών σε δρόμους στην 
Αγία Νάπα - Υποστελέχωση του Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου Ομόδους - 
Ηλεκτρονικά καζίνα στην Κύπρο - Επιδιόρθωση του δρόμου από την 
Ξυλοτύμπου προς τον παραλιακό δρόμο Λάρνακας-∆εκέλειας - Μη κάλυψη 
πολλών οχημάτων από τους αδειούχους χώρους στάθμευσης πολυκατοικιών. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 10ης Φεβρουαρίου 2011  

Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.  

Αρ. 21 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Το πρώτο 
θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2004», πρόταση νόμου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Υπάρχουν δύο εκθέσεις.  Η μια είναι η πρώτη και η δεύτερη η 
συμπληρωματική.  Εισηγούμαι, επειδή στη συμπληρωματική έκθεση περιλαμβάνονται 
συνολικά έξι παράγραφοι που περιλαμβάνουν βασικά τα καίρια σημεία του όλου 
νομοθετήματος, απλώς, εάν θέλει το σώμα να λάβει γνώση, αποφεύγοντας την 
ανάγνωση όλων των άλλων σελίδων, να μου επιτρέψετε, με τη συγκατάθεση των 
συναδέλφων μου, να κάνω αναφορά σε αυτά τα σημεία μόνο και μετά να ακολουθήσει 
η συζήτηση επί της αρχής.  Εάν συμφωνείτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Από μένα καμία ένσταση.  Αν και οι υπόλοιποι συνάδελφοι κρίνουν ότι είναι 
βοηθητικό, ευχαρίστως. 

 Η πρώτη έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 

2004» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά Νίκος Κλεάνθους 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Φειδίας Σαρίκας 

 Πανίκκος Σταυριανός  

 Χρήστος Πουργουρίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Νίκος Τορναρίτης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, που κατατέθηκε κατά την προηγούμενη 
βουλευτική περίοδο από το βουλευτή και μέλος της επιτροπής κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, σε πλείστες 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ Φεβρουαρίου 2005 και 
Οκτωβρίου 2010, στην παρουσία του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της 
Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας. 

 Όπως προαναφέρθηκε, η εν λόγω πρόταση νόμου είχε αρχικά κατατεθεί κατά 
την προηγούμενη βουλευτική περίοδο και συγκεκριμένα στις 27 Μαΐου 2004, όμως, 
λόγω της διαφωνίας που προέκυψε αναφορικά με το κατά πόσο αυτή έπρεπε να 
παραπεμφθεί για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών ή στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η ολομέλεια 
της Βουλής κατέληξε στην απόφαση το θέμα να παραπεμφθεί στη σύσκεψη των 
αρχηγών ή εκπροσώπων των πολιτικών κομμάτων, η οποία στις 13 Ιανουαρίου 2005 
αποφάσισε όπως η πρόταση νόμου παραπεμφθεί για μελέτη στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.  Η πρόταση νόμου συζητήθηκε 
από την επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως της προηγούμενης 
Βουλής σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Φεβρουαρίου, 
στις 28 Μαρτίου, στις 30 Μαΐου και στις 27 Ιουνίου 2005, στην παρουσία του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και εκπροσώπων των Υπουργείων Εσωτερικών και 
Οικονομικών και των κομματικών σχηματισμών.  Το ίδιο σχέδιο νόμου εξετάστηκε 
περαιτέρω από την επιτροπή σε αριθμό νέων συνεδριάσεών της, που 
πραγματοποιήθηκαν από το Σεπτεμβρίου του 2005 μέχρι και τον Απρίλιο του 2006, 
οπότε η Βουλή διέκοψε τις εργασίες της για τη διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών.   

 Βάσει απόφασης της Βουλής, η πρόταση νόμου επανήλθε μετά από πρόταση 
του εισηγητή της στην επιτροπή, για σκοπούς περαιτέρω εξέτασης υπό τη νέα 
σύνθεσή της ύστερα από τις εκλογές του Μαΐου του 2006.  Η κοινοβουλευτική 
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επιτροπή υπό τη νέα σύνθεσή της συνέχισε την εξέταση του σχεδίου νόμου σε μεγάλο 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα από τον 
Ιούνιο του 2006 και μέχρι το Σεπτέμβριο του 2009. 

 Ο σκοπός της πρότασης νόμου, όπως αναφέρεται στην αιτιολογική έκθεση που 
τη συνοδεύει, είναι ο ακόλουθος: 

 «Για να αρθεί οποιαδήποτε αμφιβολία ή αμφισβήτηση ή προς αποφυγή 
πρόκλησης επηρεασμού συνταγματικών δικαιωμάτων περί την έννοια “πολιτικό 
κόμμα” και για να καταστεί δυνατό ο πολίτης ατομικά ή ως μέλος ομάδας πολιτών να 
γνωρίζει σαφώς τα πλαίσια της δυνατότητάς του για συμμετοχή στη δημόσια ζωή του 
τόπου, είτε με ομάδα προσώπων ως πολιτικό κόμμα είτε και ως άτομο, απαιτείται η 
ειδική και σαφής ρύθμιση των θεμάτων ίδρυσης, λειτουργίας και διαφάνειας στις αρχές 
και τη δράση των ενώσεων προσώπων που θα αποτελούν πολιτικά κόμματα. 

 Η νομοθεσία θα καθοδηγεί και κάθε δημόσια αρχή ή όργανο στα πλαίσια 
εκπλήρωσης γενικά των καθηκόντων τους και ειδικότερα του καθήκοντος που 
επιβάλλεται από το άρθρο 35 του συντάγματος και των υποχρεώσεων έναντι του 
ευρωπαϊκού κεκτημένου και των αρχών της ισότητας και της αναλογικότητας». 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την ίδια αιτιολογική έκθεση, σκοπός της πρότασης 
νόμου είναι η ειδική και σαφής νομοθετική ρύθμιση των θεμάτων που αφορούν την 
ίδρυση και λειτουργία των πολιτικών κομμάτων, καθώς και τη λειτουργία των 
κοινοβουλευτικών κομμάτων, ώστε να λειτουργούν με βάση τις αρχές της διαφάνειας, 
της ισότητας και της αναλογικότητας και τις αρχές του ευρωπαϊκού κεκτημένου. 

 Στην πρόταση νόμου όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στο σώμα προνοούνται 
ενδεικτικά οι ακόλουθες νομοθετικές ρυθμίσεις: 

 Ερμηνεία των όρων “κοινοβουλευτικό κόμμα” και “πολιτικό κόμμα”. 

 ∆ιαδικασία εγγραφής πολιτικού κόμματος στο μητρώο και υποβολή των 
προαπαιτούμενων στοιχείων στον Έφορο, ο οποίος θα είναι ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 ∆ιαδικασία διάλυσης πολιτικού κόμματος. 

 Χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων από το κράτος, η οποία θα είναι 
τακτική και προεκλογική, το ύψος της οποίας θα αποφασίζεται από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και θα κατανέμεται στα κόμματα κατ’ αναλογία, όπως θα 
καθοριστεί. 

 ∆ικαίωμα αποδοχής από κάθε πολιτικό κόμμα κάθε νόμιμης ιδιωτικής 
χρηματοδότησης, όπως θα καθοριστεί. 

 Έλεγχος των εκλογικών δαπανών και της οικονομικής διαχείρισης των 
πολιτικών κομμάτων, που θα διενεργείται από τον Έφορο, με βάση τους 
ετήσιους απολογισμούς των κομμάτων, καθώς και καθορισμός ανώτατου ορίου 
εκλογικών δαπανών. 

 Καθορισμός περιορισμών στην εκλογική προβολή των κομμάτων, για σκοπούς 
προστασίας της δημόσιας ασφάλειας, της δημόσιας τάξης, της δημόσιας 
υγείας, των δημόσιων ηθών, της συνταγματικής τάξης και του περιβάλλοντος. 
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 Αναγνώριση του δικαιώματος των πολιτικών κομμάτων να ενάγουν και να 
ενάγονται στο όνομά τους, ως ξεχωριστή νομική προσωπικότητα που 
εκπροσωπεί όλα τα μέλη τους. 

 ∆υνατότητα έκδοσης κανονισμών από το Υπουργικό Συμβούλιο, που θα 
εγκρίνονται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, για κάθε θέμα που χρήζει 
καθορισμού και για καλύτερη εφαρμογή των διατάξεων του προτεινόμενου 
νομοθετήματος. 

 Σημειώνεται ότι η πρόταση νόμου από την κατάθεσή της στη Βουλή εξετάστηκε 
από την επιτροπή σε έκταση και σε βάθος και τα εν τη Βουλή κόμματα αντάλλαξαν 
πολλές φορές απόψεις για τις πρόνοιές της, εξού και το αρχικό κείμενό της έτυχε 
πολλών αναθεωρήσεων, μέχρι να πάρει την τελική του μορφή.  Για το σκοπό αυτό, ο 
πρόεδρος της επιτροπής, με επιστολή του, ημερομηνίας 24 Μαΐου 2007, κάλεσε τα 
μέλη της επιτροπής να καταθέσουν τις απόψεις τους γύρω από το θέμα, έκκληση 
στην οποία ανταποκρίθηκαν όλα τα κόμματα.  

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης της πρότασης νόμου, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, εκφράζοντας τις θέσεις του γι’ αυτή δήλωσε ενώπιον 
της επιτροπής ότι το κείμενό της αποτελεί μια σοβαρή και καλή προσπάθεια για τη 
ρύθμιση των θεμάτων που άπτονται της διαφάνειας στη λειτουργία των πολιτικών 
κομμάτων, παρ’ όλον ότι η ερμηνεία του όρου “πολιτικό κόμμα” δεν είναι εύκολη.  Ο 
ίδιος τόνισε επιπλέον πως η χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων είναι μια πράξη 
που επηρεάζει τη λειτουργία των δημοκρατικών θεσμών με κίνδυνο να προκληθεί 
διαφθορά, γι’ αυτό το θέμα χρήζει νομοθετικής αντιμετώπισης άμεσα και 
αποτελεσματικά. 

 Είναι σημαντικό να αναφερθεί πρόσθετα ότι ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας απέστειλε επιστολή, ημερομηνίας 6 Αυγούστου 2009, προς τον Πρόεδρο 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την οποία τον ενημέρωνε ότι σε λίγους μήνες 
επρόκειτο να πραγματοποιηθεί επίσκεψη της Ομάδας Αξιολόγησης της Επιτροπής 
“Greco” του Συμβουλίου της Ευρώπης (“Group of states against corruption”) και ένα 
από τα θέματα στα οποία επρόκειτο να αξιολογηθεί η Κύπρος ήταν το νομικό πλαίσιο 
και τα μέτρα ρύθμισης της χρηματοδότησης των πολιτικών κομμάτων και των 
προεκλογικών εκστρατειών τους, ζητήματα για τα οποία δεν είχε γίνει οτιδήποτε στην 
Κύπρο και ως εκ τούτου αναμενόταν πως η έκθεση αξιολόγησης θα ήταν αρνητική.   

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, σε δύο 
προηγούμενες επιστολές του, με ημερομηνίες 24 Σεπτεμβρίου 2006 και 9 
Φεβρουαρίου 2007 αντίστοιχα, τόνισε την ανάγκη νομικής ρύθμισης της 
χρηματοδότησης των κομμάτων και των προεκλογικών τους εκστρατειών για 
αποφυγή του κινδύνου διαφθοράς και αναφέρθηκε στη σχετική Σύσταση που η εξ 
Υπουργών Επιτροπή του Συμβουλίου της Ευρώπης ενέκρινε για το σκοπό αυτό, στις 
8 Απριλίου 2003, με την οποία καλούνται τα κράτη μέλη να ρυθμίσουν νομοθετικά το 
θέμα.  Η Σύσταση αυτή κοινοποιήθηκε στη Βουλή μέσω του Συντονιστικού Φορέα 
εναντίον της ∆ιαφθοράς και γι’ αυτό ο ίδιος αξιωματούχος τόνισε την ανάγκη άμεσης 
ρύθμισης του θέματος, με δεδομένο ότι από το 2007 άρχισε ο τρίτος γύρος 
αξιολόγησης των χωρών μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης όσον αφορά το θέμα 
της χρηματοδότησης των πολιτικών κομμάτων για αποφυγή φαινομένων διαφθοράς. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω επεξεργασίας του κειμένου της πρότασης νόμου και 
λαμβάνοντας υπόψη και τις κατά καιρούς θέσεις των κομμάτων, προβλημάτισε 
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έντονα, ανάμεσα σε άλλα, και το ενδεχόμενο ο έλεγχος της οικονομικής 
δραστηριότητας των κομμάτων να αναληφθεί από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  
Συναφώς, η Γενική Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας εξέφρασε τη θέση ότι, αν η Βουλή των 
Αντιπροσώπων επιθυμεί ο έλεγχος των εκλογικών δαπανών των πολιτικών 
κομμάτων, όπως και ο έλεγχος των εσόδων τους από ιδιωτικές εισφορές, καθώς και 
των εξόδων τους να διενεργείται από την ίδια και το γραφείο της, δεν έχει κανένα 
ενδοιασμό να αναλάβει αυτό το ρόλο, αφού ένας τέτοιος έλεγχος εμπίπτει στην 
αρμοδιότητά της.  Η ίδια όμως υπογράμμισε ότι ο έλεγχος, για να είναι 
αποτελεσματικός, πρέπει να διενεργείται επί του συνόλου των εσόδων και των εξόδων 
των πολιτικών κομμάτων και να μη διαχωρίζεται σε δύο επίπεδα, με διαφορετικούς 
φορείς ελέγχου.  Αναλύοντας περαιτέρω τις αρχικές σκέψεις της για τον τρόπο 
ελέγχου που θα μπορούσε να διενεργείται από την ίδια, τόνισε ότι το σημαντικό είναι 
πως ο Γενικός Ελεγκτής της ∆ημοκρατίας δεν υπεισέρχεται στην αξιολόγηση της 
οικονομικής διαχείρισης, αλλά ουσιαστικά ελέγχει τις εισφορές και τους φορείς από 
τους οποίους αυτές προέρχονται.  Η ίδια αξιωματούχος διευκρίνισε περαιτέρω ότι, 
όταν ελέγχονται οι οικονομικές καταστάσεις οργανισμών, ουδέποτε δημοσιοποιούνται 
τα ονόματα των ιδιωτών που προβαίνουν σε εισφορές.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε κατά πλειοψηφία, με την 
επιφύλαξη της τελικής τοποθέτησης των κομμάτων γύρω από το τελικό κείμενο, τη 
διαμόρφωση του κειμένου της πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Υπάρχουν ξεχωριστοί ορισμοί για τα κοινοβουλευτικά και τα μη 
κοινοβουλευτικά κόμματα, καθώς και ξεχωριστοί ορισμοί για τους όρους 
“προεκλογική χρηματοδότηση” και “χορηγός”.  Κριτήριο για τον καθορισμό ενός 
κόμματος ως  “κοινοβουλευτικού” ή “μη κοινοβουλευτικού” είναι η εξασφάλιση 
απ’ αυτό ενός τουλάχιστον βουλευτή ή ευρωβουλευτή. 

2. Το ύψος της τακτικής και προεκλογικής χρηματοδότησης των κομμάτων 
καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, περιλαμβάνεται στον κρατικό 
προϋπολογισμό και κατανέμεται στα κοινοβουλευτικά κόμματα με βάση τα 
ποσοστά που αυτά εξασφάλισαν κατά τις τελευταίες βουλευτικές εκλογές, ενώ 
στα μη κοινοβουλευτικά κόμματα χορηγείται προεκλογική χρηματοδότηση, 
νοουμένου ότι στην περίπτωση βουλευτικών εκλογών καλύπτουν με 
υποψηφίους τουλάχιστον το μισό αριθμό των μελών της Βουλής και τα δύο 
τρίτα των εκλογικών περιφερειών, στην περίπτωση ευρωεκλογών το μισό 
αριθμό των ευρωβουλευτών της ∆ημοκρατίας και στην περίπτωση δημοτικών 
εκλογών τουλάχιστον το μισό αριθμό του συνόλου των δημοτικών συμβούλων 
και τα δύο τρίτα του αριθμού των δήμων. 

3. Επιτρέπεται η ιδιωτική χρηματική εισφορά προς πολιτικό κόμμα από φυσικά 
πρόσωπα μέχρι το ποσό των €2.000 ανά έτος, από εταιρείες περιορισμένης 
ευθύνης μέχρι το ποσό των €5.000 ανά έτος και από εταιρείες εισηγμένες στο 
χρηματιστήριο μέχρι το ποσό των €15.000 ανά έτος.  Παράβαση των προνοιών 
αυτών αποτελεί ποινικό αδίκημα. 

4. Η ιδιωτική χρηματική εισφορά δίδεται έναντι αποδείξεως από το πολιτικό κόμμα 
και δεν επιτρέπονται οι ιδιωτικές χρηματικές εισφορές από νομικά πρόσωπα 
δημόσιου δικαίου ή εταιρείες στοιχημάτων ή καζίνα ή παράνομες επιχειρήσεις ή 
κρατικές εταιρείες ή εταιρείες που ελέγχονται από άλλα κράτη.  Ωστόσο, 
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επιτρέπεται σε νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου να είναι χορηγοί πολιτικών 
κομμάτων για χρηματοδότηση εκδηλώσεών τους. 

5. Ονομαστικές ή ανώνυμες χρηματικές εισφορές προς τα πολιτικά κόμματα 
γενικά κατατίθενται στo Ειδικό Κοινό Ταμείο που τηρούν οι υπηρεσίες της 
Βουλής.  Οι πόροι του ταμείου αυτού διατίθενται κατ’ αναλογία προς τα 
κόμματα, όπως ισχύει και με την τακτική κρατική χρηματοδότηση, και 
υπόκεινται σε έλεγχο από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

6. Η οικονομική διαχείριση των πολιτικών κομμάτων, τα έσοδα και τα έξοδά τους 
ελέγχονται σε ετήσια βάση από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, με βάση τα 
λογιστικά πρότυπα που ισχύουν στη ∆ημοκρατία.  Επίσης, ελέγχονται οι 
εκλογικές δαπάνες των κομμάτων μετά τις εκλογές, επί τη βάση των 
κομματικών οικονομικών απολογισμών, μέσα σε περίοδο σαράντα πέντε (45) 
ημερών από την ημερομηνία των τελευταίων εκλογών. 

7. Τα πολιτικά κόμματα οφείλουν να δημοσιεύουν στον ημερήσιο τύπο περίληψη 
των ετήσιων οικονομικών απολογισμών τους και ο Γενικός Ελεγκτής της 
∆ημοκρατίας συντάσσει έκθεση αναφορικά με τα ευρήματα του ελέγχου του, 
όπως προνοείται πιο πάνω.  Η έκθεση αυτή δημοσιεύεται και σε περίπτωση 
παράβασης διαβιβάζεται στον Έφορο Τήρησης του Μητρώου Πολιτικών 
Κομμάτων, που είναι ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών.   

8. Οι δαπάνες των πολιτικών κομμάτων πρέπει να διακινούνται, κατ’ ελάχιστο 
ποσοστό μέχρι 80%, αποκλειστικά μέσω χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων και 
δεν επιτρέπεται τα κεφάλαιά τους να μεταφέρονται σε άλλους οργανισμούς.  

9. Κάθε πολιτικό κόμμα έχει δικαίωμα να ενάγει και να ενάγεται στο όνομά του ως 
ξεχωριστή νομική προσωπικότητα που εκπροσωπεί τα μέλη του. 

 Σημειώνεται ότι η Ομάδα Αξιολόγησης της Επιτροπής “Greco” του Συμβουλίου 
της Ευρώπης επισκέφθηκε πρόσφατα την Κύπρο, με στόχο να επιβεβαιώσει το 
στάδιο στο οποίο βρίσκεται το σχέδιο νόμου από πλευράς Βουλής για τη ρύθμιση των 
θεμάτων λειτουργίας των πολιτικών κομμάτων και του ελέγχου της χρηματοδότησής 
τους.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και η πλειοψηφία των μελών της 
επιτροπής, με την επιφύλαξη των θέσεων των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, τάσσονται υπέρ της 
ανάγκης νομοθετικής ρύθμισης της λειτουργίας των πολιτικών κομμάτων και της 
χρηματοδότησής τους ως θέματος αρχής, αλλά επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν 
τελικά επί του κειμένου της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ρύθμισης του ζητήματος της 
χρηματοδότησης των πολιτικών κομμάτων ως θέματος αρχής, αλλά δήλωσαν ότι 
έχουν σημαντικές διαφωνίες επί συγκεκριμένων ρυθμίσεων που προβλέπονται στην 
πρόταση νόμου, τις οποίες θα κωδικοποιήσουν ως κοινοβουλευτική ομάδα και θα τις 
θέσουν στην ολομέλεια του σώματος με τη μορφή τροπολογιών.  Τα ίδια μέλη, όπως 
δήλωσαν, συμφωνούν με τη σοβαρότητα των θεμάτων και την ανάγκη ρύθμισής τους, 
ακριβώς όμως, επειδή πρόκειται περί σοβαρού θέματος, που καλύπτει ένα ευρύ πεδίο 
δράσης των πολιτικών κομμάτων και των βουλευτών ως ατόμων, είναι πεποίθησή 
τους ότι απαιτείται πιο επισταμένη μελέτη των προνοιών της πρότασης νόμου όχι 
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μόνο από τα μέλη της επιτροπής, αλλά και από τους υπόλοιπους βουλευτές, τους 
οποίους αφορά άμεσα, καθώς και από τα συλλογικά σώματα των πολιτικών 
κομμάτων.   

 Περαιτέρω, η επιτροπή εκφράζει την πρόθεσή της να παρακολουθεί το θέμα 
και την εφαρμογή στην πράξη της υπό συζήτηση νομοθεσίας, τονίζοντας ότι η 
ρύθμιση του τρόπου λειτουργίας των πολιτικών κομμάτων και ιδιαίτερα της 
διαδικασίας χρηματοδότησής τους αποτελεί επιβεβλημένη αναγκαιότητα για μια 
σύγχρονη δημοκρατική κοινωνία, ενώ παράλληλα η πράξη αυτή θωρακίζει τους 
δημοκρατικούς θεσμούς. 

 Τέλος, η επιτροπή χαιρετίζει το γεγονός ότι η προτεινόμενη ρύθμιση έχει ως 
αφετηρία σχέδιο νόμου που ετοίμασε μέλος της και στη συνέχεια αυτό έτυχε σοβαρού 
προβληματισμού και επεξεργασίας σε βάθος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρήστε, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.  Να ανέλθω στο βήμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να ανέλθετε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Νομίζω η ανάγνωση των έξι σημείων θα βοηθήσει τη συζήτηση που θα 
ακολουθήσει μετά και για τις τροποποιήσεις που έχουν κατατεθεί, κύριε Πρόεδρε.   

 Λοιπόν, παραβλέποντας και αφήνοντας πίσω τα όσα προηγήθηκαν, να πούμε 
ότι η κατάληξη όλης αυτής της προσπάθειας, που ήταν πάρα πολύ μεγάλη και 
κράτησε πάρα πολύ χρόνο, συνοψίζεται στα εξής: 

(Η συμπληρωματική έκθεση αποσπάσματα της οποίας ανέγνωσε ο πρόεδρος της 
επιτροπής.) 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για την πρόταση νόμου «Ο περί Πολιτικών Κομμάτων 

Νόμος του 2004» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Φειδίας Σαρίκας Ανδρέας Αγγελίδης 

 Γιαννάκης Θωμά  

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πανίκκος Σταυριανός Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Χρήστος Πουργουρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, για την πιο πάνω πρόταση νόμου έχει ήδη κυκλοφορήσει 
έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
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με ημερομηνία 2 Νοεμβρίου 2010.  Η πιο πάνω πρόταση νόμου περιλήφθηκε στην 
ημερήσια διάταξη της ολομέλειας στις 4 Νοεμβρίου 2010, ωστόσο η συζήτησή της 
αναβλήθηκε για τις 2 ∆εκεμβρίου 2010.  Η ολομέλεια του σώματος στις 2 ∆εκεμβρίου 
2010 αποφάσισε την περαιτέρω αναβολή της συζήτησης του θέματος για την πρώτη 
συνεδρίασή της εντός του Ιανουαρίου του 2011.  Παράλληλα, αποφασίστηκε στο 
διάστημα αυτό η επιτροπή να επανεξετάσει την πιο πάνω πρόταση νόμου και 
οποιεσδήποτε εισηγήσεις για τροποποίησή της που δυνατό να υποβάλλονται από τις 
διάφορες πλευρές της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου που κατατέθηκε από το βουλευτή μέλος της 
επιτροπής κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος είναι η ειδική και σαφής νομοθετική ρύθμιση των θεμάτων 
που αφορούν την ίδρυση και λειτουργία των πολιτικών κομμάτων, καθώς και τη 
λειτουργία των κοινοβουλευτικών κομμάτων, ώστε να λειτουργούν με βάση τις αρχές 
της διαφάνειας, της ισότητας και της αναλογικότητας, καθώς και με βάση τις αρχές του 
ευρωπαϊκού κεκτημένου.  Σημειώνεται ότι διεξοδική αναφορά στο σκοπό της 
πρότασης νόμου, καθώς και το όλο ιστορικό της εξέτασής της από την επιτροπή και 
ιδιαίτερα τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της 
εξέτασης της πρότασης νόμου περιλαμβάνονται αναλυτικά στην αρχική έκθεση της 
επιτροπής. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μελέτησε εκ νέου την υπό αναφορά πρόταση νόμου σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 9 ∆εκεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής τα 
μέλη βουλευτές της επιτροπής που ανήκουν στις κοινοβουλευτικές ομάδες ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού  
Κόμματος, το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, όπως επίσης και το μη μέλος της 
επιτροπής βουλευτής Γιώργος Περδίκης του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
υπέβαλαν αντίστοιχα τις εισηγήσεις τους για περαιτέρω τροποποιήσεις επί του 
κειμένου της πρότασης νόμου, οι οποίες συζητήθηκαν σε βάθος από την επιτροπή.   

 Ως αποτέλεσμα της πιο πάνω συζήτησης, τα μέλη της επιτροπής αποφάσισαν 
κατά πλειοψηφία να τροποποιήσουν περαιτέρω το κείμενο της πρότασης νόμου, 
επιφέροντας σε αυτό τις ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Περιλαμβάνονται στις ερμηνευτικές διατάξεις της πρότασης νόμου οι όροι 
“κρατική χρηματοδότηση”, “τακτική χρηματοδότηση” και “χορηγία” για σκοπούς 
σαφέστερης απόδοσης των εννοιών στις οποίες αναφέρονται. 

2. Γίνεται πρόβλεψη ώστε τα κοινοβουλευτικά κόμματα να λαμβάνουν μέρος της 
κρατικής χρηματοδότησης ισόποσα και το υπόλοιπο μέρος κατ’ αναλογία των 
ποσοστών τους στις τελευταίες εκλογές, ως ήθελε καθοριστεί. 

3. Προβλέπεται ότι τόσο τα κοινοβουλευτικά όσο και τα μη κοινοβουλευτικά 
κόμματα θα δικαιούνται χορηγία, δηλαδή προεκλογική χρηματοδότηση, υπό την 
προϋπόθεση ότι στις βουλευτικές εκλογές, στις ευρωεκλογές και στις δημοτικές 
εκλογές θα καλύπτουν αντίστοιχα με υποψηφίους τα καθορισμένα στο νόμο 
ποσοστά του συνολικού αριθμού των υπό πλήρωση εδρών. 

4. Περιλαμβάνεται ειδική ρύθμιση ώστε μη κοινοβουλευτικά κόμματα που 
δικαιούνται χορηγία, γιατί πληρούν τις πιο πάνω προϋποθέσεις, εφόσον κατά 
την αμέσως προηγούμενη κοινοβουλευτική περίοδο ήταν κοινοβουλευτικά και 
έχουν καταστεί μη κοινοβουλευτικά κατά τις τελευταίες εκλογές, να δικαιούνται 
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τέτοια χορηγία για τις αμέσως επόμενες βουλευτικές εκλογές το ύψος της 
οποίας ήθελε καθοριστεί. 

5. Περιλαμβάνεται πρόνοια ώστε οι ιδιωτικές, ανώνυμες ή ονομαστικές εισφορές 
να μπορεί να είναι, εκτός από χρηματικές, και σε είδος ή σε εξοπλισμό ή σε 
υπηρεσίες.  Περαιτέρω, προβλέπεται ότι και οι μη χρηματικές εισφορές θα 
γίνονται αποδεκτές απαραιτήτως έναντι αποδείξεως από το πολιτικό κόμμα επί 
της οποίας θα περιγράφεται η φύση της εισφοράς και θα αναγράφεται η 
εκτιμητέα της αξία. 

6. Επαναδιατυπώνεται το σχετικό εδάφιο που αφορά τη δυνατότητα κατάθεσης σε 
Ειδικό Κοινό Ταμείο, που τηρείται από τις υπηρεσίες της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, όπως ήθελε καθοριστεί, ονομαστικής ή ανώνυμης χρηματικής 
εισφοράς προς πολιτικό κόμμα γενικά και καθορίζεται ότι οποιαδήποτε 
συγκεντρωθέντα ποσά κατανέμονται κατ’ έτος κατ’ αναλογία της δύναμης των 
κομμάτων, ως η κρατική χρηματοδότηση, και υπόκεινται σε έλεγχο από το 
Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του αναδιαμορφωμένου κειμένου της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου κατά τη συζήτησή της στη συνεδρία της ολομέλειας του 
σώματος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ιασαφηνίζω, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το 
πιο πάνω τελικώς αναδιαμορφωμένο κείμενο οδηγήθηκε σήμερα στην ολομέλεια κατά 
πλειοψηφία, με αποδοχή των βασικών διατάξεων που έχω διαβάσει.  Στην όλη 
κατάσταση όμως, όπως όλοι έχετε μπροστά σας σήμερα, υπάρχουν τροποποιήσεις 
που θα συζητηθούν, με την άδεια του προεδρείου.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, πριν να μπούμε στη συζήτηση και στην υποβολή των τροπολογιών, 
υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όσο και αν η πολιτική διέρχεται κρίση, όσο και αν είναι γεγονός ότι η 
εμπιστοσύνη των πολιτών προς την πολιτική διαδικασία, προς τα πολιτικά κόμματα 
έχει μειωθεί, είναι βέβαιο ότι δεν έχουμε εισέλθει σε μια εποχή όπου η δημοκρατία 
μπορεί να λειτουργήσει χωρίς τα κόμματα.  Η λειτουργία του δημοκρατικού 
πολιτεύματος προϋποθέτει την ύπαρξη και λειτουργία πολιτικών κομμάτων ως 
βασικών συστατικών στοιχείων και κυττάρων της δημοκρατίας. 
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 Η αρχή της λαϊκής κυριαρχίας σ’ ένα δημοκρατικό πολίτευμα πραγματώνεται 
και διασφαλίζεται, μόνο όταν λειτουργεί μια σχέση αντιπροσώπευσης και 
εμπιστοσύνης ανάμεσα στο λαό, τα πολιτικά κόμματα και τους βουλευτές.  Σε αυτή 
την απλή και βασική προϋπόθεση οικοδομείται όλο το θεσμικό σύστημα της 
αντιπροσωπευτικής δημοκρατίας τους τέσσερις τελευταίους αιώνες.  Αν η ύπαρξη των 
κομμάτων είναι τυπική προϋπόθεση για τη λειτουργία της αντιπροσωπευτικής 
δημοκρατίας, η ενότητά τους και η καθαρή πολιτική τους ταυτότητα είναι ουσιαστική 
προϋπόθεση δημοκρατικής αξιοπιστίας και νομιμοποίησης.  Αυτό είναι το θεσμικό και 
ιστορικό πλαίσιο μέσα στο οποίο οι κοινωνικές και πολιτικές δυνάμεις, ο κάθε πολίτης, 
ο λαός ως συλλογικό υποκείμενο μπορούν να εκφράσουν τη βούλησή τους, να 
υπάρξουν πολιτικά, να οργανώσουν τις κοινωνικές αντιθέσεις και να τις μετατρέψουν 
είτε σε κυβερνητικό πρόγραμμα είτε σε αντιπολιτευτική πρόταση. 

 Ευτυχώς για τη δημοκρατία, η μετακομματική εποχή δεν έχει ακόμα 
ανακαλυφθεί σε πείσμα όλων εκείνων που αμφισβητούν τις πολιτικές και ιδεολογικές 
διαφορές και επαγγέλλονται το τέλος της πολιτικής.  Σε πείσμα όλων αυτών, η 
κοινωνία, η οικονομία, οι πάγιες γεωπολιτικές επιδιώξεις, η ιστορική συνείδηση κάθε 
έθνους και κάθε λαού εξακολουθούν να παράγουν προβλήματα και αντιθέσεις που 
μόνο η πολιτική μπορεί να εκφράσει και να αντιμετωπίσει.  Και πολιτική χωρίς 
συλλογική οργάνωση, χωρίς κόμματα υποστατά και ενιαία, με συνέχεια και 
παράδοση, χωρίς κόμματα που τιμούν την εντολή του εκλογικού σώματος, ασκώντας 
ή διεκδικώντας πειστικά την εξουσία, δεν υπάρχει. 

 Όσες φορές αυτό το πλαίσιο διερράγη στο όνομα προσωπικών επιδιώξεων, 
παρασκηνιακών διαβουλεύσεων, αόριστων και αναπόδεικτων δήθεν εθνικών 
συμφερόντων, το αποτέλεσμα ήταν καταστροφικό, γιατί η σχέση εντολής και 
εμπιστοσύνης που συνδέει τους αντιπροσωπευτικούς θεσμούς με το λαό προδόθηκε.  
Αυτό το μήνυμα της ιστορίας πρέπει να γίνει καλά αντιληπτό από όλους, ιδιαίτερα σε 
μια χώρα όπως τη δική μας που έζησε τον εφιάλτη της απόπειρας κατάλυσης της 
δημοκρατίας και που υπέστη την εθνική τραγωδία του 1974, εξαιτίας της κατάλυσης 
της δημοκρατίας στη χώρα που τη γέννησε με το απριλιανό πραξικόπημα του 1967.   

 Για όλους αυτούς τους λόγους, το νομοθετικό πλαίσιο που καλείται σήμερα η 
Βουλή να ψηφίσει έχει τεράστια σημασία, θα έλεγα ιστορική, υπό την έννοια ότι η 
θεσμοθέτηση της πολιτικής ζωής και της λειτουργίας του οργανωμένου δημοκρατικού 
πολιτεύματος αποτελεί κατάκτηση, διεύρυνση και βάθεμα της δημοκρατίας. 

 Άλλωστε, σε μια ευρωπαϊκή χώρα όπως η Κύπρος η θεσμική λειτουργία των 
κομμάτων σχετίζεται άμεσα με αυτή την ιδιότητα της χώρας μας.  Οι ευρωπαϊκές 
συνθήκες ορίζουν, ήδη από τη Συνθήκη του Μάαστριχτ, ότι τα πολιτικά κόμματα σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο έχουν ιδιαίτερη σημασία ως παράγοντες ολοκλήρωσης μέσα στην 
Ένωση.  Συμβάλλουν στη διαμόρφωση μιας ευρωπαϊκής συνείδησης και στην 
έκφραση της πολιτικής βούλησης των πολιτών της Ένωσης.   

 Το σημερινό νομοθέτημα δεν είναι ασφαλώς τέλειο.  Πολλά μένουν ακόμα να 
γίνουν με τη θεσμοθέτηση της εσωκομματικής δημοκρατίας για περισσότερη 
διαφάνεια και κοινωνικό έλεγχο, αλλά και για την οριοθέτηση της συχνά υπερβολικής 
ισχύος του πολιτικού κόμματος και την προστασία της δημοκρατίας από έναν 
κομματικό γιγαντισμό.  Αυτή είναι η μέριμνα των μελετητών του κομματικού θεσμικού 
πλαισίου στην πορεία προς μια μελλοντική, ευρωπαϊκή, δημοκρατική και συνεχώς 
ολοκληρούμενη θεσμική τάξη.  Είμαι βέβαιος ότι το σημερινό νομοθετικό διάβημα θα 
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έχει και συνέχεια για το συνεχή θεσμικό εκσυγχρονισμό του πλαισίου λειτουργίας των 
πολιτικών κομμάτων μέσα στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής λειτουργίας της χώρας μας. 

 Οφείλουμε ευχαριστίες και εκτίμηση προς το συνάδελφο Ανδρέα Αγγελίδη για 
την πρωτοβουλία του και την επιμελημένη πρόταση νόμου που κατέθεσε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι άλλος συνάδελφος που θέλει να πάρει το λόγο; 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Μπορώ απ’ εδώ, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως, ασφαλέστατα. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Χώρες που να είχαν κόμματα, αλλά να μην ήταν δημοκρατικές υπήρχαν και 
προφανώς υπάρχουν, αλλά χώρες οι οποίες έχουν πλήρη και ώριμη δημοκρατία 
χωρίς πολιτικά κόμματα ούτε υπήρξαν ούτε ποτέ μπορούν να υπάρξουν.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι, από την εποχή που 
εξελέγη δημοκρατικώ τω τρόπω ο τελευταίος Ρωμαίος αυτοκράτορας έως την εποχή 
τη σημερινή, μεσολάβησε ένας τεράστιος Μεσαίωνας.  Και θέλω να υπομνήσω με 
αυτό ότι η δημοκρατία ανέκαθεν ήταν μια διαρκής πολύτιμη υπόθεση, ανέκαθεν 
κινδύνευε και κινδυνεύει από διάφορους και έχει καθήκον η δημοκρατία στην εποχή 
που σήμερα ζούμε να προστατεύσει τον εαυτό της προστατεύοντας τα πολιτικά 
κόμματα, με το να βάλει το χέρι στην τσέπη, ως οφείλει, και να ενισχύσει τα πολιτικά 
κόμματα στη λειτουργία τους και στην αποστολή τους.  Ενόσω τα πολιτικά κόμματα 
δεν τυγχάνουν της κρατικής χορηγίας εκείνης, που να απεξαρτηθούν από πρόσωπα, 
εταιρείες, ύποπτες ή υπόγειες διαδρομές και συναλλαγές, θα επισύρουν στο 
πρόσωπό τους τη μήνιν και την οργή της κοινωνίας. 

 Ο παρών νόμος πολύ καλά ψηφίζεται!  Όμως δεν είναι αρκετός.  Πρέπει να 
συμπληρωθεί αυτή η πρόταση νόμου με ακόμα ένα σχέδιο νόμου -ελπίζω η επόμενη 
Βουλή να το πράξει- που θα ρυθμίζει τα οικονομικά των πολιτικών προσώπων, των 
υποψηφίων σε κάθε πολιτειακή εκλογή και αυτά τα οικονομικά θα πρέπει να 
συνδεθούν με την εντιμότητα και την αξία της πολιτικής.   

 Θα κλείσω με το εξής:  Για τον κάθε πολίτη το νόμιμο είναι και ηθικό.  Η 
νομιμότητα είναι μια αρετή, όπως και η ηθική του, αλλά για πολιτικά κόμματα, για 
βουλευτές, υπουργούς, κρατικούς ανεξάρτητους αξιωματούχους το νόμιμο δεν μπορεί 
ποτέ να είναι και ηθικό. είναι πολύ πιο λίγο.  Και είναι πολύ πιο λίγο, διότι ακριβώς η 
κοινωνία εμπιστεύεται ορισμένους θεσμούς, για να δείχνει το καλό παράδειγμα στην 
πράξη, όχι μόνο στα λόγια.  Και η κρίση εμπιστοσύνης που υπάρχει σήμερα ανάμεσα 
στην πολιτική, τα κόμματα και τους πολιτικούς από τη μια και τους πολίτες, και 
ιδιαίτερα τους νέους πολίτες, και την κοινωνία από την άλλη είναι κρίση βαθύτατη, που 
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έχει να κάνει και με τις πάλαι ποτέ ύποπτες χορηγίες, συνδρομές, εισφορές προς τα 
πολιτικά κόμματα.  Είναι γνωστά τα σκάνδαλα και στην Αμερική και στη Γερμανία και 
στην Ελλάδα.  Γι’ αυτό η γνώμη η δική μου είναι να υιοθετήσουμε στο μέλλον τη χάρτα 
του oργανισμού για τη διεθνή διαφάνεια.  Σ’ αυτή τη χάρτα υπάρχουν πενήντα οκτώ 
συγκεκριμένες προτάσεις για το πώς περιμένει η διεθνής κοινότητα να λειτουργούν τα 
δημοκρατικά πολιτεύματα και τα πολιτικά κόμματα. 

 “∆ημοκρατία”, κύριε Πρόεδρε, σημαίνει πολιτικά κόμματα αρχών καλά και 
δημοκρατικά οργανωμένα, αλλά επίσης “δημοκρατία” σημαίνει και δημόσιος έλεγχος 
παντού.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον κ. Θεμιστοκλέους. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή είχε την καλοσύνη ο πρόεδρος του Σοσιαλδημοκρατικού Κόμματος 
Ε∆ΕΚ να απονείμει κάποιο έπαινο στη δική μου τότε προσπάθεια, πριν έξι χρόνια, θα 
πρέπει, για να είμαι δίκαιος, να πω…  Ευχαριστώ βέβαια πάρα πολύ για τον έπαινο, 
αλλά δεν ανήκει σε μένα μόνο!  Έξι χρόνια αυτή η επιτροπή εργάστηκε με 
προσπάθεια έντονη όλων των μελών της, για να φτάσουμε στο σημερινό που υπάρχει 
ενώπιόν σας.  Βεβαίως, υπάρχουν και οι τροποποιήσεις, που αποτελούν δικαίωμα.  
Θεωρώ όμως, ναι, και εγώ ότι αυτός ο έπαινος θα πρέπει να πάει και πιο πίσω από 
τις δικές μας τις προσπάθειες, διότι είναι γεγονός ότι ξεκίνησε χρόνια πολλά πιο πριν 
η προσπάθεια.  Ελπίζω σήμερα, αυτή την ημέρα, να είναι και το πρώτο δείγμα της 
κοινής προσπάθειας και, αν χρειάζονται τροποποιήσεις, η μελλοντική Βουλή θα τις δει 
και θα τις φέρει. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ θεωρώ ότι σήμερα είναι μια ιστορική στιγμή για το κυπριακό κοινοβούλιο.  
Μια έλλειψη της πολιτικής ζωής καλύπτεται, έστω και θεωρητικά, και το λέω αυτό με 
πλήρη συνείδηση των ελλείψεων της πρότασης νόμου που έχουμε μπροστά μας.  
Θέλω και εγώ να δώσω τα συγχαρητήριά μου προς τον εισηγητή, τον κ. Ανδρέα 
Αγγελίδη, γιατί έζησα την περίοδο 2001-2003, όπου, ως μέλος της επιτροπής 
Θεσμών, πελαγοδρομούσαμε, αναζητώντας ένα νομικό έγγραφο επί του οποίου να 
ξεκινήσει μια συζήτηση.  Γι’ αυτό το λόγο, αξίζουν τα συγχαρητήρια στον κ. Αγγελίδη, 
ο οποίος είχε την αποφασιστικότητα να καταθέσει ένα τέτοιο συγκεκριμένο έγγραφο.  
Από εκεί και πέρα, πιστεύω ότι ως Βουλή κρινόμαστε, γιατί καθυστερήσαμε, κύριε 
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Πρόεδρε.  Και εσείς προσωπικά ξέρετε πόσο πολύ, έχετε και εσείς ο ίδιος δεχθεί τις 
προσωπικές μου τις πιέσεις -και τα κόμματα- και την απογοήτευσή μου.  Έφτασα στο 
σημείο να παραιτηθώ από την επιτροπή Θεσμών, γιατί υπήρξε αυτή η καθυστέρησις. 

 ∆εν επιδιώκουμε το τέλειο, διότι δεν μπορούμε να έχουμε το τέλειο.  
∆ημιουργείται με αυτή τη νομοθεσία ένα ελάχιστο πλαίσιο.  Η προσωπική μου άποψη 
-και όχι άποψη του Κινήματος των Οικολόγων- είναι ότι, για να υπάρξει καθαρή, 
πλήρως καθαρή και εξασφαλισμένη πολιτική ζωή, πρέπει να μην επιτρέπονται 
ιδιωτικές εισφορές.  Τα κόμματα, που, όπως τα λένε, είναι τα κύτταρα της δημοκρατίας 
και του δημοκρατικού πολιτεύματος, πρέπει να έχουν χρηματοδότηση από εκεί όπου 
προσφέρουν όλοι οι πολίτες, δηλαδή από τον κρατικό προϋπολογισμό, και να είναι 
εξασφαλισμένη και θεσμική.   

 Αλλά, είπα και προηγούμενα, κύριε Πρόεδρε, δεν επιδιώκουμε και δεν 
μπορούμε να επιδιώκουμε το τέλειο.  Καταλήγουμε έτσι σε ένα συμβιβασμό και 
ελπίζω όλες οι πλευρές και ιδιαίτερα τα μεγάλα κόμματα, που έχουν τα μεγάλα 
καράβια και τις μεγάλες φουρτούνες και τις μεγάλες τρικυμίες και τις μεγάλες 
δυσκολίες, να σεβαστούν το πνεύμα και το γράμμα του νόμου και στη διαδικασία της 
εφαρμογής του να μην εξευτελίσουμε το λόγο για τον οποίο έχουμε δημιουργήσει αυτή 
τη νομοθεσία. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

(Αστειευόμενος) 

 Σήμερα, Ρίκκο, θα χάσεις κιλά πάνω-κάτω! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως πρόεδρος της επιτροπής θέλω να ευχαριστήσω καταρχάς όλα τα μέλη της 
επιτροπής για την ακούραστη, συνεπή και επίπονη προσπάθεια, που έχουν 
συνεισφέρει στο να καταστεί δυνατό αυτό το νομοθέτημα να είναι σήμερα μπροστά 
μας.  Ο οφειλόμενος έπαινος όμως δεν μπορεί να μην αποδοθεί και στον Ανδρέα 
Αγγελίδη, όχι μόνο γιατί υπήρξε ο ιθύνων στην πρώτη προσπάθεια, για να οδηγηθεί 
το θέμα στη Βουλή, αλλά και για τη συμμετοχή του και τη δημιουργική προσφορά του 
στις συνεδριάσεις της επιτροπής Θεσμών και Αξιών και όχι μόνο.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ιστορία για τη γυναίκα του Καίσαρα είναι μια παλιά ιστορία, που να μου 
επιτρέψετε να σας υπενθυμίσω πώς δημιουργήθηκε.  Η γυναίκα του Καίσαρα στην 
αρχαία Ρώμη κατηγορήθηκε επίσημα ενώπιον της συγκλήτου, στην παρουσία του 
συζύγου της, από τους πολιτικούς του αντιπάλους ότι συμμετείχε σε τελετές 
αποκρυφιστικές προς κάποιους αρχαίους θεούς, που συμμετείχε κατά παράδοση ο 
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γυναικείος πληθυσμός της Ρώμης.  Οι συγκεντρώσεις αυτές ήταν αμφιβόλου ηθικής 
υπόστασης και αμφιβόλου αποδοχής από το κατεστημένο της ιθύνουσας τάξης της 
αυτοκρατορίας.  Ξεκίνησε μία συζήτηση μέσα στη σύγκλητο και ευρέθη 
κατηγορούμενος ο Καίσαρας, γιατί η γυναίκα του είχε εκτεθεί και τον είχε εκθέσει και 
τον ίδιο με αυτό τον τρόπο, με τη συμμετοχή της σε αυτές τις τελετές τις μυστηριακές.  
Και εκεί βεβαίως λέχθηκε από το γηραιότερο των συμμετασχόντων στη σύγκλητο -δεν 
είμαι βέβαιος αν  ήταν ο Κικέρων ή κάποιος άλλος- ότι η γυναίκα του Καίσαρα δεν 
πρέπει να είναι, αλλά και να φαίνεται τίμια.   Το επιχείρημα το οποίο προβαλλόταν 
από αυτούς που ήταν υποστηρικτές του Καίσαρα ήταν το εξής: «Μα, η γυναίκα του 
Καίσαρα αν θεάθηκε με τις άλλες γυναίκες να οδεύει προς τα μυστήρια, ας μην 
ξεχνάτε ότι απαγορεύεται η είσοδος των ανδρών», είπαν οι υποστηρικτές, «για να 
μπουν μέσα στο ιερό και να παρακολουθήσουν τι γινόταν.  Κατά συνέπεια, τι μαρτυρία 
έχετε, για να κατηγορείτε τη γυναίκα του Καίσαρα ότι είχε λάβει μέρος σε αυτές τις 
τελετές;».   Ο Κικέρωνας είπε αυτό που έχω πει προηγουμένως, ότι αυτός που είναι 
δημόσιο πρόσωπο, δηλαδή κοντολογίς και προβεβλημένος, που είναι δημόσιος ή 
πολιτειακός ή άλλου είδους αξιωματούχος, δεν έχει ευθύνη μόνο να είναι, αλλά 
πρώτιστα να φαίνεται τίμιος.   

 Κατά συνέπεια, το κομβικό σημείο αυτής της υπόθεσης σήμερα γύρω από αυτό 
το νομοθέτημα είναι ο έλεγχος.  Όλα τα σημεία τα οποία κινούνται γύρω από το 
νομοθέτημα και μέσα στο νομοθέτημα είναι σημαντικά.  Και συνδέονται, όπως πολύ 
ορθά το επεσήμανε ο προηγούμενος ομιλητής, ο πρόεδρος της Ε∆ΕΚ, με την πολιτική 
διαδρομή της πολιτικής ζωής διά μέσου των αιώνων.  Σήμερα όμως μέσα στη 
σύγχρονη δημοκρατία, που όλα περνούν κάτω από το φως μιας κριτικής και μιας 
εξέτασης όχι μόνο πολιτικής, αλλά και νομικής, αν θέλετε, είναι δυνατό, με βάση τις 
καθιερωμένες πολιτικές και νομικές αρχές, ο ελέγχων να είναι ταυτόχρονα και 
ελεγχόμενος;  ∆εν μπορεί να είναι έτσι! 

 Γι’ αυτό θα διαφωνήσουμε ως Ευρωπαϊκό Κόμμα βέβαια και πιστεύω και η 
πλειοψηφία των συναδέλφων μου, όταν θα έρθουμε στην ώρα των τροποποιήσεων.  
Ανεξάρτητα, κύριε Πρόεδρε, από το αν θα ανοίξετε κατάλογο ομιλητών επί της αρχής 
για τις τροπολογίες ή όχι, εγώ μιλώ επί της τροπολογίας και δε θα ξαναμιλήσω, μόνο 
γι’ αυτή την τροπολογία.  Αν θέλουν να μιλήσουν άλλοι ομιλητές, εναπόκειται σε σας 
να τους δώσετε το λόγο.   Έλεγα λοιπόν ότι στο θέμα του ελέγχου υπάρχει 
τροποποίηση, η οποία υποβάλλεται από το ΑΚΕΛ-Αριστερά, σύμφωνα με την οποία ο 
έλεγχος των χρημάτων τα οποία προέρχονται από την ιδιωτική χρηματοδότηση θα 
ασκείται από μία επιτροπή της οποίας προεδρεύει ο Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και συμμετέχουν ένας βουλευτής ως εκπρόσωπος από κάθε πολιτικό 
κόμμα ή εκλογικό συνδυασμό που εκπροσωπείται στη Βουλή των Αντιπροσώπων, ο 
γενικός διευθυντής και ο διευθυντής οικονομικής διαχείρισης της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Εγώ θα πρόσθετα και όλοι οι γενικοί διευθυντές οποιωνδήποτε 
υπουργείων ή οικονομικοί ελεγκτές, δημόσιοι υπάλληλοι.  Ας βάλουμε όσους 
περισσότερους θα μπορούσε κάποιος να θεωρήσει ότι θα ήταν επαρκείς.   

 Είναι αυτή η σύνθεση αποτελεσματική, όταν θα στελεχώνεται στην κορυφή της 
αυτή η επιτροπή από αυτούς που, υποτίθεται, θα υπόκεινται στον έλεγχο;  Ο 
Πρόεδρος της Βουλής τι είναι;  ∆εν είναι πολιτικό πρόσωπο;  ∆εν προέρχεται από 
συγκεκριμένο πολιτικό κόμμα;  Ο εκάστοτε Πρόεδρος της Βουλής.  Οι βουλευτές που 
θα συμμετέχουν στην επιτροπή είναι αυτόνομοι;  ∆ε θα προέρχονται από 
συγκεκριμένα πολιτικά κόμματα;  Πώς λοιπόν κατά τρόπο αποτελεσματικό, αξιόπιστο, 
διαφανή, που θα αναβιβάσει την, υποτίθεται, εξανεμισθείσα πολιτική αξιοπιστία των 
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πολιτικών θα πάμε προς τον κόσμο και θα του πούμε «ξέρετε, τα οικονομικά των 
κομμάτων θα τα ελέγχουμε εμείς, των δικών μας κομμάτων.»;  Εμείς θα είμαστε οι 
ξοδεύοντες, εμείς οι λογοδοτούντες, εμείς οι ελεγχόμενοι και εμείς οι ελέγχοντες!  ∆ε 
νομίζω πως στη σύγχρονη δημοκρατία κάτι τέτοιο θα γίνει ανεκτό.  Σας διαβεβαιώ ότι 
από τα μέσα μαζικής επικοινωνίας, αλλά και μέσα από τη συλλογική συνείδηση των 
πολιτών δεν πρόκειται να γίνει αποδεκτή μια τέτοιου είδους διαμόρφωση σε σχέση με 
τον έλεγχο.   

 Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να πω το 
εξής:  Το νομοθέτημα αυτό δεν αποτελεί το απαύγασμα καμιάς συλλογικής σοφίας.  
Ούτε αποτελεί το υπέρτατο ιδεώδες της προσπάθειας που κατέβαλαν τα μέλη της 
επιτροπής Θεσμών και Αξιών.  Αποτελεί όμως μια σκληρή, επίπονη, συνεχή 
διαπραγμάτευση που κατέληξε de minimis, εις το ελάχιστο, να συνθέσει όλα εκείνα 
που μας χώριζαν τα προηγούμενα χρόνια σε σχέση με το θέμα αυτό.  Από την άποψη 
αυτή, είναι άξια συγχαρητηρίων η προσπάθεια, όμως αυτό δε σημαίνει ότι δε χρήζει 
βελτίωσης στα επόμενα χρόνια.  Και πρέπει να γίνουν βελτιώσεις και πρέπει να 
προχωρήσει ο νόμος βελτιωτικά από τις επόμενες ενδεχομένως συνόδους της Βουλής 
και ανάλογα με το πόσο θα έχει ωριμάσει η κοινωνική, αλλά και η πολιτική συγκυρία.  
Υπάρχουν ζητήματα που θα μπορούσαν να ρυθμιστούν όχι σε πενήντα δύο κεφάλαια, 
που έκαμε αναφορά ο προηγούμενος ομιλητής από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, αλλά 
σε χίλια πενήντα δύο κεφάλαια!  ∆εν είναι όμως της παρούσης λόγω της ιστορικής, 
πολιτικής, αν θέλετε, και της κομματικής συγκυρίας.  Κάναμε ό,τι ήταν δυνατό να γίνει 
μέσα στη δοσμένη συγκυρία και νομίζουμε ότι έχουμε πετύχει το υπέρτατο, το 
υψηλότερο, το ιδανικότερο υπό τας περιστάσεις, το οποίο μπορεί να βελτιωθεί. 

 Εγώ θα καλέσω ως πρόεδρος της επιτροπής Θεσμών, αφού ευχαριστήσω και 
τη γραμματεία της επιτροπής Θεσμών για την προσπάθεια που έχει κάνει τόσα χρόνια 
για τη σύνταξη και καταληκτήρια μορφή του νομοθετήματος, τους συναδέλφους μου 
από όλες τις πτέρυγες της Βουλής.  Ας αναλογιστούν ότι γι’ αυτά τα θεσμικής 
σημασίας νομοθετήματα δεν είμαστε υπόλογοι μόνο στα κομματικά όργανα.  Είμαστε 
πρώτα και πάνω απ’ όλα υπόλογοι στην πολιτική μας συνείδηση και βεβαίως στο 
πολιτικό αισθητήριο της συντριπτικής πλειοψηφίας του κυπριακού λαού, που 
καταλαβαίνει -σας διαβεβαιώνω- αρκετά καλά και μπορεί να διακρίνει το ιδιοτελές από 
το γενικότερο συμφέρον σε τέτοιου είδους ζητήματα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Θωμά και μετά ο κ. Σιζόπουλος. 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σκόπευα να μην απαντήσω στη συζήτηση η οποία γίνεται, όμως θεωρώ ότι, 
επειδή εδώ κάποιοι συνάδελφοι δεν έχουν αποφύγει τον πειρασμό να αφήκουν αιχμές 
για “μεγάλα καράβια”, “μεγάλους λογαριασμούς” και τα λοιπά και αυτές οι αιχμές ήταν 
ένα φαινόμενο που παρατηρείτο συνεχώς κατά την πολύχρονη συζήτηση αυτής της 
πρότασης νόμου, θεωρώ ότι είναι καθήκον μου ως βουλευτής και στέλεχος του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ΑΚΕΛ να θέσω κάποια ζητήματα. 
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(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Αρχικά, κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά τον έλεγχο από το Γενικό Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας όλων των οικονομικών καταστάσεων των κομμάτων και όχι μόνο της 
κρατικής χρηματοδότησης, όπως είναι η δική μας η θέση -θα επανέλθω στο θέμα 
αυτό- εμείς θα πούμε ότι αυτή η θέση ήταν θέση που κατά διαστήματα την είχαν 
ασπαστεί στα πλαίσια της συζήτησης σχεδόν όλοι· με κάποιες εξαιρέσεις, όλες οι 
πολιτικές δυνάμεις. Και έχω εδώ τα πρακτικά, έχω τουλάχιστον δύο από τις πολιτικές 
δυνάμεις που λένε σήμερα ότι είναι ανεπαρκής αυτός ο έλεγχος, που στη διάρκεια της 
συζήτησης είχαν τοποθετηθεί ότι αποδέχονται τον έλεγχο του Γενικού Ελεγκτή μόνο 
καθόσον αφορά το θέμα της κρατικής χρηματοδότησης των πολιτικών κομμάτων. 

 Όμως, τονίζω, επειδή κάποιοι, κατά τη διάρκεια της συζήτησης, διατύπωναν τη 
θέση ότι το ΑΚΕΛ έχει κάτι να κρύψει, γι’ αυτό και θέλει να αποφύγει τον έλεγχο, θέλω 
να δηλώσω εκ μέρους του ΑΚΕΛ τα ακόλουθα:   

 Πρώτον, όσοι θεωρούν ότι το ΑΚΕΛ έχει κάτι να κρύψει θα απογοητευτούν.  Το 
ΑΚΕΛ είναι έτοιμο και αύριο να δώσει στη δημοσιότητα όλα τα κεφάλαια των εσόδων 
και των εξόδων του με πλήρη διαφάνεια.  Και σας δηλώνω ότι τασσόμαστε υπέρ του 
πλήρους και αποτελεσματικού ελέγχου, υπέρ της πλήρους διαφάνειας των 
οικονομικών των κομμάτων.   

 Υπάρχουν όμως κάποια θέματα τα οποία, κατά τη γνώμη μας, θα πρέπει μέσα 
από αυτή τη διαδικασία να προστατεύσουμε.  Και σας ερωτώ: Πόσο θεμιτό είναι για 
έναν πολίτη να ξέρει ότι ο Γενικός Ελεγκτής θα μπορεί να ξέρει και θα σημειώσει ότι 
έδωσε κομματική εισφορά στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό ή στο ∆ημοκρατικό Κόμμα ή 
στο ΑΚΕΛ;  Υπάρχει θέμα προστασίας των προσωπικών δεδομένων των πολιτών;  
Σας ερωτώ ακόμα κάτι:  Αν στα πλαίσια αυτού του συστήματος για μεγάλες 
οικονομικές επιχειρήσεις από τα χέρια των οποίων περνούν εκατοντάδες εκατομμύρια 
ευρώ κάθε χρόνο ή και κάθε μέρα κάποτε δεχόμαστε ότι ανεξάρτητος και αξιόπιστος 
είναι ο έλεγχος από εγκεκριμένους ελεγκτές στη ∆ημοκρατία, θεωρούμε ότι τα 
κόμματα χρειάζονται μεγαλύτερα εχέγγυα;  ∆ηλαδή στα κόμματα, συνάδελφοι, το 
μήνυμα το πολιτικό που φεύγει είναι ότι κάθονται τέθκοιοι άνθρωποι για τους οποίους 
αυτός ο έλεγχος στον οποίο υποβάλλουμε τις επιχειρήσεις, από τα χέρια των οποίων 
περνούν τόσα χρήματα, δεν είναι αρκετός και πρέπει να βάλουμε τη Γενικό Ελεγκτή; 

 Εμείς με αυτή τη θεώρηση διαφωνούμε.  Εμείς θεωρούμε ότι το πολιτικό 
σύστημα της χώρας δεν έχει δώσει τέθκοια παραδείγματα, που να δικαιολογείται αυτή 
η θέση, ότι αυτά τα θηρία που κάθονται στα κόμματα θα ξεγελάσουν ή θα 
πειθαναγκάσουν τους ανεξάρτητους ελεγκτές να κάμουν λάθη ή σκόπιμα να 
διαστρεβλώσουν καταστάσεις! 

 Θα επιστρέψω όμως στο ΑΚΕΛ.  Θα δηλώσω το εξής: Οι λογαριασμοί του 
κόμματος είναι πεντακάθαροι!  Υπάρχει μια πλήρως συγκροτημένη και συγυρισμένη 
οικονομική διαχείριση.  Υπάρχουν ξάστερες πηγές χρηματοδότησης και αποδείξεις για 
το κάθε σεντ!  Θα σας πω ότι η κύρια πηγή χρηματοδότησης είναι η αγάπη και η 
οικονομική στήριξη των μελών, των φίλων και των υποστηριχτών του κόμματος.  Και 
τα οικονομικά διαβήματα του κόμματος και τα αποτελέσματα δημοσιεύονται κάθε 
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χρόνο στον τύπο.  Οι οικονομικές καταστάσεις του ΑΚΕΛ δίνονται στα συνέδρια του 
κόμματος, όπου η αντιπροσώπευση είναι ένας αντιπρόσωπος για κάθε δέκα μέλη 
περίπου.   

 Στη συνέχεια θα σας πω ότι η σημαντικότερη ίσως συνεισφορά, πέρα από τη 
στήριξη των μελών και των φίλων, είναι οι εισφορές όλων των εκλεγμένων στελεχών 
του ΑΚΕΛ σε δημόσια αξιώματα, οι οποίες αποτελούν για το κόμμα ένα πολύ 
σημαντικό ποσό.  Είναι αυτά που επιτρέπουν στο ΑΚΕΛ να έχει μία συγκροτημένη και 
καλά οργανωμένη οικονομική διαχείριση.   

 Κλείνοντας αυτό το θέμα, θα επαναλάβω ότι εμείς είμαστε έτοιμοι, αν και 
εφόσον απαιτηθεί, όλα τα στοιχεία των οικονομικών μας να τα θέσουμε ενώπιον του 
λαού.  ∆εν έχουμε απολύτως τίποτε να κρύψουμε!  Αυτό για τις αιχμές οι οποίες 
υπήρξαν. 

 Έχουμε μερικές επιφυλάξεις όσον αφορά τον ορισμό του πολιτικού κόμματος 
όπως επιχειρείται να δοθεί μέσα από την πρόταση νόμου που ετοιμάστηκε από την 
επιτροπή.  Σε σχέση ευρύτερα με την πρόταση νόμου, όπως γνωρίζετε, συνάδελφοι, 
μαζί με το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ έχουμε ετοιμάσει και καταθέσει μία 
συνολική τροπολογία και μία δική μας πρόταση νόμου για τη ρύθμιση αυτών των 
ζητημάτων.  Επίσης, σε περίπτωση που αυτή η πρόταση απορριφθεί, έχουμε 
συγκεκριμένες τροπολογίες πάνω σε διάφορα θέματα της πρότασης νόμου, η οποία 
έχει ετοιμαστεί με σκληρή δουλειά -θα πρέπει να το αναγνωρίσουμε- από την 
επιτροπή Θεσμών και Αξιών της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Εμείς, κύριοι συνάδελφοι, θεωρούμε ότι τα πολιτικά κόμματα κύρια είναι 
φαινόμενα πολιτικά και όχι οικονομικά.  Τα πολιτικά κόμματα αποτελούν, σύμφωνα με 
παραδοχές σε όλο τον κόσμο, το βασικότερο κύτταρο της δημοκρατίας, όπου υπάρχει 
δημοκρατία στον πλανήτη.  Συνενώνουν στις γραμμές τους το πιο συνειδητοποιημένο 
και το πιο ενεργό μέρος του πληθυσμού της κάθε χώρας.  Είναι ένας θεσμός που, 
όπως πολύ σωστά έχει πει ο κ. Ομήρου, μέσα από αυτό το θεσμό λειτουργεί το 
μοντέλο της αντιπροσωπευτικής δημοκρατίας.   

 Έχοντας λοιπόν τα πιο πάνω υπόψη, εμείς προσεγγίζουμε το θέμα των 
κομμάτων και του κόμματος κύρια ως φαινόμενο πολιτικό και όχι ως οικονομικό 
οργανισμό.  Αυτή είναι η βασική μας θέση από την οποία εκπορεύεται η θεώρηση και 
οι προσεγγίσεις μας όσον αφορά τη νομική ρύθμιση της παρουσίας των πολιτικών 
κομμάτων στην πολιτική σκηνή της χώρας, αλλά και του οικονομικού τους ελέγχου.  
∆ιαφωνούμε με τον ορισμό του όρου “πολιτικό κόμμα” κατά τρόπο περιοριστικό για 
πολύ απλούς λόγους.  Θεωρούμε ότι ο νομοθετικός αυστηρός καθορισμός του όρου 
“πολιτικό κόμμα” αποτελεί κατ’ ουσίαν περιορισμό του δικαιώματος των πολιτών να 
συνενώνονται σε ενώσεις και να διεκδικούν ομαδικά τα δικαιώματά τους ή πολιτικές ή 
άλλες επιδιώξεις.  Θεωρούμε ότι είναι περιορισμός της δημοκρατίας, όταν τα 
καταστατικά, τα προγράμματα, οι πολιτικές θέσεις των κομμάτων θα πρέπει να 
υποβάλλονται κάτω από διοικητικό και δικαστικό πολλές φορές έλεγχο.  Θεωρούμε 
λοιπόν ότι δεν πρέπει αυτοί οι περιορισμοί να τεθούν και θα πρέπει να τους 
αποφύγουμε. 

 Θέλω σε αυτό το στάδιο να κάμω μία σύντομη αναφορά και θα διαβάσω 
αυτολεξεί τι έχει πει σε μια βαθιά φιλοσοφημένη θέση, θα έλεγα, ο έντιμος Γενικός 
Εισαγγελέας της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. Πέτρος Κληρίδης.  «Αυτό που είπα», λέει 
ο κ. Κληρίδης, από τα πρακτικά, «και την περασμένη φορά, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι 
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οποιαδήποτε προσπάθεια να δώσετε ορισμό του τι είναι πολιτικό κόμμα θα αποτύχει.  
Εδώ δεν πέτυχε η επιστήμη τόσα χρόνια να δώσει αυτό τον ορισμό και νομίζω ότι 
είναι υπερβολή να πιστεύουμε ότι εμείς που είμαστε σε αυτή την αίθουσα ή και με την 
προσθήκη μερικών άλλων θα μπορέσουμε να πραγματοποιήσουμε αυτό το στόχο!   

 Εκείνο το οποίο γίνεται τουλάχιστον στον ελλαδικό χώρο είναι πως ως 
“πολιτικό κόμμα” ορίζεται από την επιστήμη ότι είναι μια μόνιμη οργάνωση 
προσώπων η οποία επιδιώκει να διαμορφώσει την πολιτική βούληση του λαού.  Αυτό 
και μόνο.  Αυτό είναι που δίνει τον ορισμό στο κόμμα.  Για να διασφαλίζεται όμως ότι 
ένα κόμμα έχει κάποια ύπαρξη, καταχωρίζεται μια δήλωση στο Γενικό Εισαγγελέα του 
Αρείου Πάγου, όχι ως προαπαιτούμενο για τη σύσταση κόμματος, αλλά για να 
δηλώσει απλώς τη λειτουργία αυτού του κόμματος.  Έχουν προχωρήσει μάλιστα, παρ’ 
όλο που υπάρχει συνταγματική πρόνοια στο νέο ελληνικό σύνταγμα, άρθρο 29, το 
οποίο έχει ερμηνευθεί ότι δε δίνει εξουσία στο νομοθέτη να ρυθμίσει την οργάνωση και 
λειτουργία των πολιτικών κομμάτων.  ∆ηλαδή δεν μπορεί, με βάση το άρθρο 29 του 
συντάγματος της Ελλάδας, να γίνει νόμος που να ρυθμίζει αυτές τις λεπτομέρειες τις 
οποίες οι κ. βουλευτές ανέφεραν, δηλαδή το πώς οργανώνεται, με ποια όργανα και 
πώς λειτουργεί.  Αυτά είναι θέματα τα οποία επαφίονται στα διάφορα κόμματα.   

 Επομένως, επανερχόμενος λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι η όποια προσπάθεια προς 
αυτή την κατεύθυνση δε θα έχει το σωστό αποτέλεσμα». 

 Εμείς θα επαναλάβουμε, κύριοι συνάδελφοι, ότι, κατά την εισήγησή μας, ο 
ορισμός ο οποίος επιχειρείται να δοθεί μέσα από την πρόταση νόμου περιορίζει την 
ελευθερία των προσώπων και των πολιτών να συνέρχονται ως πολιτικά κόμματα.   

 Όσον αφορά τώρα τα θέματα του οικονομικού ελέγχου των κομμάτων, τονίζω 
ξανά, είμαστε υπέρ του πλήρους και του ενδελεχούς ελέγχου των πολιτικών 
κομμάτων.  Είμαστε υπέρ της διαφάνειας και η συνολική τροπολογία που έχουμε 
καταθέσει μαζί με την Ε∆ΕΚ παρέχει, κατά τη γνώμη μας, έναν καλύτερο τρόπο, έναν 
τρόπο πιο αποτελεσματικό, έναν τρόπο που συνάδει καλύτερα με το πολιτικό 
φαινόμενο που ονομάζεται “κόμμα”.  Και θεωρούμε ότι αξίζει τον κόπο να ενδιατρίψετε 
και ενδεχόμενα στο τέλος να συμφωνήσουμε.   

 Όσον αφορά ευρύτερα τον οικονομικό έλεγχο, εμείς λέμε ότι ο οικονομικός 
έλεγχος πρέπει να γίνεται από το Γενικό Ελεγκτή στην έκταση κατά την οποία αφορά 
την κρατική χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων.  Οι συστάσεις εξάλλου της 
επιτροπής GRECO του Συμβουλίου της Ευρώπης αυτό που απαιτούν είναι να 
προβλέψουμε αποτελεσματικό, ανεξάρτητο έλεγχο των οικονομικών καταστάσεων 
των κομμάτων.  Και εδώ να αναφέρουμε ότι αυτός ο έλεγχος μπορεί ή πρέπει να 
γίνεται μόνο από το Γενικό Ελεγκτή.  Και τονίζω ότι θα δημιουργηθεί σοβαρό 
πρόβλημα, όταν οι πολίτες θα γνωρίζουν ότι πολίτες που αγαπούν, συμφωνούν με 
την πολιτική ενός κόμματος και θέλουν να το στηρίξουν θα έχουν πρόβλημα να το 
στηρίξουν και να δώσουν την εισφορά, δεδομένου ότι αυτή η εισφορά στο τέλος της 
ημέρας δυνατό μέσα από τις διαδικασίες ελέγχου από τη Γενικό Ελεγκτή να καταλήξει 
στα συρτάρια και σε γνώση των υπόλοιπων πολιτικών κομμάτων, ενώ ενδεχόμενα οι 
άνθρωποι να μη θέλουν να γνωρίζουν ποιες είναι οι ιδεολογικές τους και οι πολιτικές 
τους απόψεις. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα κλείσω λέγοντας ότι το θέμα, όπως πολύ σωστά έχουν αναφέρει και οι 
προηγούμενοι συνάδελφοι, δεν είναι μαύρο-άσπρο και το θέμα δεν μπορεί και δεν 
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πρέπει να ρυθμιστεί μονοδιάστατα.  Εμείς λέμε ότι, ανεξάρτητα από το ποια πρόταση 
νόμου θα ψηφιστεί, με ποιες ή με καθόλου τροπολογίες, μπορούμε και πρέπει σε 
εύθετο χρόνο να επανέλθουμε, να συζητήσουμε ξανά και να προβούμε σε ρυθμίσεις οι 
οποίες να μην περιορίζουν το δικαίωμα των πολιτών του συνέρχεσθαι και του να 
ενώνονται σε ενώσεις και να επιδιώκουν σκοπούς και στόχους.  Και το άλλο, 
επιβάλλοντας ρυθμίσεις που να δημιουργούν και να καθορίζουν αποτελεσματικά 
εργαλεία ελέγχου, να μη στερούν από την άλλη πλευρά την ευκαιρία, το δικαίωμα των 
πολιτών να στηρίζουν οικονομικά ένα κόμμα, το δικαίωμα των κομμάτων ή τη 
δυνατότητα, αν θέλετε, των κομμάτων να ζητούν και να έχουν την οικονομική στήριξη 
των πολιτών, κάτω από το φόβο ότι η οικονομική στήριξη που σήμερα θα δώσει 
ενδεχόμενα κάποιος εις το ∆ημοκρατικό Συναγερμό δυνατό να φθάσει στα αυτιά του 
κυβερνώντος ΑΚΕΛ και να παρεξηγηθεί ή να χρησιμοποιηθεί με κάποιους τρόπους 
και αντιστρόφως. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου. 

 Ήδη επί της αρχής και της ουσίας της συγκεκριμένης πρότασης έχει 
τοποθετηθεί ο πρόεδρος του κόμματος.  Όμως για σκοπούς και ιστορίας, αλλά και 
πρακτικών,  επειδή ακριβώς κατά τη διάρκεια των πολλαπλών συζητήσεων που 
έγιναν στην επιτροπή Θεσμών από την πλευρά της Ε∆ΕΚ είχαν κατατεθεί κάποιες 
απόψεις οι οποίες δεν έτυχαν της υιοθέτησης από πλευράς της πλειοψηφίας των 
μελών της επιτροπής και επειδή θεωρούμε ότι αυτές οι θέσεις ενισχύουν την 
οικονομική διαφάνεια των κομμάτων, που είναι το ζητούμενο κατά κύριο λόγο σε αυτή 
την πρόταση νόμου, απλά για σκοπούς ιστορίας, όπως τόνισα, και πρακτικών θα 
ήθελα να τις αναφέρω.   

 Για να θεωρηθεί από την πλευρά τη δική μας ότι είναι ολοκληρωμένη αυτή η 
προσπάθεια, θα πρέπει να υπάρχει όσο το δυνατό η αποδέσμευση των κομμάτων 
από την εξάρτηση των χορηγήσεων που προέρχονται από διάφορους οικονομικούς 
κύκλους, όχι από απλά μέλη.  Ο καθένας καταλαβαίνει τι εννοώ και αυτό ακριβώς 
μπορεί να επιτευχθεί, μόνο εάν υπάρχει μία σοβαρή και αξιόλογη κρατική χορηγία, η 
οποία όμως θα πρέπει να καθορίζεται με βάση ετήσιο ποσοστό επί του 
προϋπολογισμού του κράτους, έτσι ώστε να μη χρειάζεται κάθε φορά τα κόμματα να 
βρίσκονται κάτω από την πίεση της εκάστοτε κυβέρνησης, για να συζητούν μαζί της το 
ποσό το οποίο θα χορηγηθεί ως κρατική χορηγία.  Αυτό καθιστά τα κόμματα -και πολύ 
περισσότερο το κοινοβούλιο- ανεξάρτητα ή με μεγαλύτερη ακόμα ανεξαρτησία ως 
προς την κεντρική εξουσία.   

 Το δεύτερο είναι ότι θα πρέπει να υπάρχει και ρύθμιση της προεκλογικής 
δαπάνης των κομμάτων.  Πρέπει να υπάρχει συγκεκριμένο θεσμικό πλαίσιο και 
συγκεκριμένοι κανόνες οι οποίοι να καθορίζουν την προεκλογική δαπάνη για το κάθε 
κόμμα, έτσι ώστε να μην αποτελεί πρόκληση προς το δημόσιο αίσθημα αφενός και 
αφετέρου για να μη γίνεται αξιοποίηση της όποιας κομματικής αδυναμίας σ’ αυτή την 
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περίοδο, για να τίθεται υπό έλεγχο η αξιοπιστία των κομμάτων από τους 
συγκεκριμένους κύκλους, όπως ανέφερα προηγουμένως.   

 Κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι ακριβώς αυτός ο έλεγχος των κομμάτων 
διά μέσου της οικονομικής χρηματοδότησης ή της οποιασδήποτε άλλης μορφής 
εξάρτησης αποτελεί σήμερα το σοβαρότερο κίνδυνο εσωτερικής υπονόμευσης ενός 
δημοκρατικού πολιτεύματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ήταν στις προθέσεις μου να απαντήσω στα επιχειρήματα 
του ΑΚΕΛ, αλλά είμαι υποχρεωμένος!  

 ∆ηλαδή, αν καλώς εννόησα, το ΑΚΕΛ θέλει τον έλεγχο των οικονομικών των 
κομμάτων να τον ασκούν πολιτικά πρόσωπα;  Και θεωρεί το ΑΚΕΛ ότι για 
παράδειγμα είναι λάθος και πλήττεται η δημοκρατία και τα προσωπικά δεδομένα ενός 
πολίτη, διότι δήθεν σε έναν ενδεχόμενο έλεγχο θα μάθει η Γενική Ελέγκτρια αν ένας 
πολίτης έδωσε στο άλφα ή βήτα κόμμα;  Αν αυτά είναι τα επιχειρήματα, τότε οι 
απαντήσεις είναι οι εξής: 

 Πρώτον, οι μεγαλύτεροι χρηματοδότες των κομμάτων συνήθως είναι 
χρηματοδότες όλων των κομμάτων, ιδίως των κομμάτων εξουσίας. 

 ∆εύτερον, σε τι εμπόδιζε να έμπαινε μία τροποποίηση που να έλεγε ότι κάθε 
πολίτης δικαιούται χωρίς στοιχεία να δίνει εισφορά για παράδειγμα προς το κόμμα της 
επιλογής του από €1 έως €10. 

 Τρίτον, όταν λέμε έλεγχο των κομμάτων και των οικονομικών τους, σε ποιο 
τομέα άραγε ενδιαφέρει την κοινή γνώμη και την κοινωνία;   Στον τομέα που λέγεται 
“κρατική χορηγία”;  ∆ηλαδή θα πάει η Γενική Ελέγκτρια να πει «ξέρετε, επήραν τα 
κόμματα πέρσι τρία εκατομμύρια ευρώ»;  Παρακάτω!  Εκείνο που ενδιαφέρει την 
κοινή γνώμη και την αντίληψη του μέσου πολίτη είναι άλλο, αν χρηματοδοτούνται τα 
κόμματα από πηγές ύποπτες και σκοτεινές και αν οι δαπάνες των κομμάτων που 
προέρχονται από αυτά τα έσοδα δαπανώνται σε θεμιτούς σκοπούς.  Αυτό είναι το 
ουσιαστικό!  Και λέει το ΑΚΕΛ:  «Ξέρετε, τον έλεγχο αυτό να μην τον κάμνει η Γενική 
Ελέγκτρια».  Εγώ πάω ένα βήμα ακόμα πιο κάτω.  Να τον κάμνει η Γενική Ελέγκτρια, 
όπως προνοείται, και οι εκθέσεις της να κοινοποιούνται προς δημόσια ανάγνωση και 
οι πολίτες αυτού του τόπου που πιστεύουν στη δημοκρατία και θέλουν να ενισχύουν 
το κόμμα της επιλογής τους να μάθουν να είναι νόμιμοι!  Γιατί άραγε κάποιος που δίνει 
χρήματα σε ένα κόμμα πρέπει να εξαιρεί τον εαυτό του μέσα στο ψευδεπίγραφο 
αίτημα των προσωπικών δεδομένων;  Πόθεν ως πόθεν προηγείται το δικαίωμα του 
πολίτη να χορηγεί στα κόμματα ύποπτα, αλλά η κοινωνία να μην ξέρει από πού αντλεί 
τους πόρους ένα κόμμα; 

 Γι’ αυτό η εισήγηση η δική μας είναι απλή, είναι το πρώτο βήμα. Αν θέλουμε 
πράγματι να απεξαρτήσουμε τα κόμματα από τους οικονομικούς παράγοντες, μία είναι 
η απάντηση.  Τεσσεράμισι-πέντε δις στον κρατικό προϋπολογισμό είχαμε μπροστά 
μας για την προστασία του συνόλου για την προκοπή του τόπου μας;  Ένα μικρό 
μέρος, μικρό μόνο μέρος, το οποίο ισχυρίζομαι εγώ ότι θα το επωφελείτο η κοινωνία 
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ως αποτέλεσμα της διόρθωσης των οικονομικών των κομμάτων.  Ξέρετε γιατί θα το 
επωφελείτο η κοινωνία;  ∆ιότι σήμερα εκεί έξω ο ισχυρισμός που επικρατεί είναι ότι 
κάποιοι δίνουν στα κόμματα χρήματα, για να “εξαγοράσουν” είτε νόμους είτε δημόσια 
έργα για τα οποία βεβαίως την επιβάρυνση την πληρώνει ο Κύπριος πολίτης!   

 Άρα, το τελικό ζητούμενο είναι ένα: η δημοκρατία να βάλει το χέρι στην τσέπη 
της και να προστατεύσει τον εαυτό της και αυτούς για τους οποίους προορίζεται η 
δημοκρατία, δηλαδή τους πολίτες τους πολλούς!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα.  

(Mη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ορίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Για να μη φανούμε και πολιτικά αχάριστοι, θέλω επίσημα να εκφράσω εκ 
μέρους της παράταξής μου τις ευχαριστίες μας προς τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη, τόσο για την ιδέα του όσο και 
για την επεξεργασία και τη συνεισφορά του μέχρι την οριστική κατάληξη του 
νομοθετήματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα. 

 Ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, 

 Κάθε άποψη είναι σεβαστή.  Εγώ δεν πρόκειται να μπω στη διαδικασία να 
σχολιάσω όλες τις απόψεις που έχουν λεχθεί, αλλά νιώθω έτσι  πολύ έντονα την 
ανάγκη να σχολιάσω κάποιες αντιφάσεις, οι οποίες στο δικό μου το αυτί ηχούν πολύ 
περίεργα, και να κάνω και μία επισήμανση.  ∆ιότι είναι γεγονός -τζιαι θα συμφωνήσω 
απολύτως με την άποψη που λέχθηκε προηγουμένως, ότι δυστυχώς η πολιτική ζωή 
στον τόπο μας έχει περιέλθει, σε έναν πολύ μεγάλο βαθμό, σε ανυποληψία- αλλά να 
μου επιτρέψετε να προχωρήσω ένα βήμα παρακάτω και να πω ότι δυστυχώς εκείνοι 
οι οποίοι έχουν οδηγήσει την πολιτική ζωή στον τόπο μας σε αυτό το μεγάλο βαθμό 
ανυποληψίας είμαστε εμείς, τα ίδια τα πολιτικά πρόσωπα.  Και με τον τρόπο που 
συμπεριφερόμαστε, αλλά και με τις δημαγωγίες τις αστήριχτες τις οποίες εκτοξεύουμε, 
νομίζουμε, ενάντια στους άλλους.  Και δεν κατανοούμε ότι οι αστήριχτες κατηγορίες 
που απαγγέλλουμε ενάντια σε άλλους στρέφονται ουσιαστικά πρώτα και κύρια ενάντια 
στον ίδιό μας τον εαυτό.  Και λυπούμαι γι’ αυτό το πράγμα! 

 Η δική μου η έκκληση είναι να συνειδητοποιήσουμε όλοι ότι, αν θέλουμε να μας 
σέβονται οι πολίτες, πρέπει πρώτα και κύρια να σεβόμαστε εμείς τον ίδιό μας τον 
εαυτό και να είμαστε σοβαροί και υπεύθυνοι, ιδιαίτερα όταν μιλούμε σε αυτή την 
αίθουσα!  Να μην εκτοξεύουμε καταγγελίες οι οποίες είναι αστήριχτες.  Το ένα είναι 
αυτό που ήθελα να πω. 
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 Το δεύτερο, που μου γεννά έτσι πολλά ερωτηματικά, είναι όταν ακούω 
κάποιους να υπερθεματίζουν και να υπερασπίζονται έτσι με έντονο τρόπο τη 
δημοκρατία και την ανάγκη περαιτέρω εμβάθυνσης της δημοκρατίας και την ίδια 
στιγμή θέλουν να καλουπιάσουν τα πάντα με τη μεγαλύτερη ευκολία.  Θέλουν να 
βάλουμε τα πάντα έτσι σε μια τάξη, η οποία δεν ξέρω ποιον θα εξυπηρετήσει στο 
τέλος! 

 Εγώ λέω το εξής πολύ απλό, κύριε Πρόεδρε.  Ποια είναι η διαδικασία ελέγχου 
εμάς, του ίδιου του εαυτού μας;  Ποιος μας ελέγχει εμάς, εμάς τους βουλευτές;  Ποιος 
έχουμε αποφασίσει να μας ελέγχει;  Πολιτικά πρόσωπα ή κάποιος ανεξάρτητος 
αξιωματούχος ή ο οποιοσδήποτε άλλος;  Εμείς έχουμε εναποθέσει τον εαυτό μας για 
έλεγχο σε πολιτικά πρόσωπα.  ∆ε μας ενοχλεί καθόλου αυτό το πράγμα!  Και 
επιφυλάσσουμε στον εαυτό μας το δικαίωμα να ελεγχόμαστε από πολιτικά πρόσωπα, 
αλλά, όταν λέμε ότι αυτός ο έλεγχος θα ασκείται με τον ίδιο τρόπο και για τα πολιτικά 
κόμματα, είναι έγκλημα καθοσίωσης. 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, έχω καλυφθεί από όσα έχει πει ο κ. Θωμά.  Εμείς δεν 
έχουμε να ανησυχήσουμε για τίποτα.  Απλώς, λέμε ότι επιτέλους σε αυτή την κοινωνία 
θα πρέπει η λογική να επικρατεί σε όλα τα ζητήματα!  Και θα πρέπει να προσπαθούμε 
να διαμορφώνουμε πλαίσια λειτουργίας και των πολιτικών κομμάτων, αλλά και όλων 
των υπόλοιπων ζητημάτων με τρόπο που να ανταποκρίνεται στην κοινή λογική.  Αυτή 
είναι η δική μας η προσπάθεια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα.  Νομίζω ότι η συζήτηση του θέματος έχει ολοκληρωθεί.  

 Κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ώσατε το δικαίωμα δευτερολογίας σε άλλους.  Μία-δύο γραμμές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα, κύριε Ερωτοκρίτου, και σε εσάς θα το δώσω. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟY: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θέλω να οξύνω κατ’ ουδένα λόγο την οποιαδήποτε 
συζήτηση, αλλά θεωρώ καθήκον μου ως πρόεδρος της επιτροπής να πω -και τα όσα 
θα πω είναι προς πάντα αποδέκτη- δεν μπορεί να αναπτύσσεται επιχειρηματολογία 
σε αυτή την αίθουσα με την επίκληση σοβαρότητας και υπευθυνότητας, για την οποία 
συμφωνούμε όλοι ότι πρέπει να επιδεικνύουμε, για να καταλήξουμε στο ότι δεν πρέπει 
να υπερψηφίσουμε δημοκρατικά, διαφανή και ορθολογιστικά μέτρα για τον έλεγχο όχι 
των πολιτικών κομμάτων, αλλά των οικονομικών τους, που είναι κάτι διαφορετικό. 

 ∆εύτερον, η ταύτιση των πολιτικών κομμάτων με τα πρόσωπα είναι μέγα 
λάθος!  Άλλο το πολιτικό κόμμα ως συλλογικό σώμα και η οικονομική του 
δραστηριότητα και άλλο τα πολιτικά πρόσωπα τα οποία προΐστανται κατά περιόδους.  
Πρέπει και εκείνα να ελέγχονται, αλλά εκείνα η πολιτεία λέει σε άλλους νόμους πώς 
ελέγχονται.  Για πρώτη φορά μπαίνει νομοθεσία, για να ελέγχονται τα οικονομικά των 
κομμάτων.  Άρα, δεν είναι το ίδιο. 
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 Το τελευταίο.  ∆εν μπορώ να δεχθώ, κύριε Πρόεδρε, και ο αποδέκτης των 
όσων θα πω δεν είναι μόνο εντός της Βουλής, είναι και η κ. Επίτροπος Προσωπικών 
∆εδομένων.  ∆εν υπάρχει πουθενά στη νομοθεσία μας -αντίθετα υπάρχει το αντίθετο- 
ότι περί του δημοσίου συμφέροντος, όταν προκρίνεται από το νομοθετικό σώμα, όταν 
συντάσσει νομοθετικά κείμενα, υποχωρεί το οποιοδήποτε δικαίωμα επίκλησης 
προστασίας προσωπικών δεδομένων.  Αυτό το νομοθετικό σώμα κυρίαρχα, αν θα 
υπερψηφίσει, αποφασίζει ότι το ατομικό δικαίωμα σε σχέση με την προστασία των 
δεδομένων του οποιουδήποτε πολίτη, αν θα ελέγχεται από το Γενικό Ελεγκτή, 
παραμερίζεται, διότι προκρίνει το δημόσιο συμφέρον, το οποίο τι είναι;  H διαφανής 
οικονομική διαχείριση προς τα έξω των κομμάτων.  Τέρμα, τελεία!  ∆εν είναι η 
προστασία των προσωπικών δεδομένων η πανάκεια, για να οχυρωνόμαστε πίσω από 
οποιοδήποτε νομοθέτημα και να λέμε υπάρχει θέμα προστασίας, κάτι το οποίο το 
κάμνει επανειλημμένα η επίτροπος.  Λυπούμαι, δεν είναι εδώ, αλλά, επειδή συνδέεται 
το ένα με το άλλο, οφείλω να το πω.  Εγώ δεν ακολουθώ την οδό την οποία ακολουθεί 
η επίτροπος και, νομίζω, όσοι καταλαβαίνουν δεν πρέπει να ακολουθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρέ μου, πολύ σύντομα σε ένα σημείο. 

 Καταρχάς, εμείς δε συμφωνούμε ότι τα κόμματα είναι είτε επιχειρήσεις είτε 
ημικρατικός οργανισμός.  Σιγά σιγά αυτό πάμε να κάνουμε.  Είναι μια ελεύθερη 
συνένωση ανθρώπων που επιλέγουν πολιτικές, ιδεολογία και κοινούς στόχους.  Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός κάποτε υποστήριζε ότι δεν εμπορούσαν τα μέλη του και οι 
οπαδοί του να παίρνουν την εφημερίδα της επιλογής τους, γιατί θα εκυνηγούντο!  Το 
υποστηρίζατε για κάποια χρόνια μετά το 1974.  

K. KΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Eκυνηγούντο, όχι ότι “θα εκυνηγούντο”! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αυτό υποστηρίζατε.  Και τώρα λέτε:  Tι το κακό, αν γνωρίζουν πολλοί την 
εισφορά κάποιου απλού ανθρώπου, κάποιου δημόσιου υπαλλήλου, κάποιου 
στρατιωτικού, κάποιου εργάτη; 

 ∆εύτερον, μιλάτε ωσάν όλες οι εισφορές…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Οι εποχές μπορεί να επανέλθουν.  Ξέρετε, η Ελλάδα ήταν δημοκρατία μέχρι το 
1967.  Από το 1967 και μετά ήταν δικτατορία, η Κύπρος ήταν δημοκρατία, είχε μια 
διακοπή οκτώ ημερών τζιαι επανήλθε στη δημοκρατία.  Εγγύηση δεν υπάρχει για 
κανέναν. 

 ∆εύτερον, λέτε μια άποψη η οποία είναι προσβλητική για τους δεκάδες χιλιάδες 
που εισφέρουν στα κόμματα, ότι, αν ο έλεγχος γίνεται με οποιοδήποτε άλλο τρόπο, 
είναι μαύρα τα λεφτά.  Θα έρθουμε όλα τα κόμματα που θα είμαστε στην επιτροπή και 
ο Πρόεδρος της Βουλής, που δεν είναι απλά αρχηγός ενός κόμματος -τζιαι είναι 
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μειωτικό για το θεσμό αυτό το επιχείρημα- είναι ο δεύτερος τη τάξει της πολιτείας,  και 
μαζί ο γενικός διευθυντής της Βουλής και ο οικονομικός διευθυντής της Βουλής και θα 
αποκρύψουν τα μαύρα λεφτά που έπκιαεν το ΑΚΕΛ ή ο Συναγερμός, όλοι μαζί;  Kαι 
λέτε δεν είναι επαρκής τούτη η συνεισφορά; 

 Τρίτον, για ό,τι αφορά το ΑΚΕΛ.  Το είπε και ο Άντρος, το είπε και ο Γιαννάκης, 
“κανένα πρόβλημα”!  ∆ιέρρευσαν τα στοιχεία για τα οποία δώσαμε λογαριασμό στα 
μέλη του συνεδρίου μας, στους αντιπροσώπους, που αποδεικνύει τι;  Το ογδόντα τοις 
εκατόν του προϋπολογισμού μας είναι από τις εισφορές των αξιωματούχων και το 
είκοσι τοις εκατόν από δεκάδες χιλιάδες μέλη και οπαδούς.  Κανένα πρόβλημα!  Αλλά 
για ποιο λόγο να υπάρχει αυτό το μήνυμα προς την κοινωνία, ότι, αν και εφόσον δεν 
είναι η Γενική Ελέγκτρια, υπάρχει συμπαιγνία, υπάρχει συνωμοσία, υπάρχουν μαύρα 
λεφτά;  Eγώ θεωρώ ότι μόνοι μας -και σωστά επεσημάνθη από τον Άντρο-  μειώνουμε 
αυτή την εμπιστοσύνη του κόσμου αχρείαστα.  Εγώ δεν πιστεύω ότι θα έρθετε να μας 
καλύψετε, αν έχουμε τέτοια ποσά, συμμετέχοντας στην επιτροπή.  Ούτε και εσάς… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Βεβαίως, δεν έχουμε!   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Άρα, δε στέκει το επιχείρημά σας!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

 Ωραία!  Αν δεν έχει κανένας μας, τότε τι κάμνουμε το νόμο;  Eσείς που λέτε ότι 
υπάρχουν εκ προοιμίου και γι’ αυτό θέλετε να τα καλύψετε απαντάτε το ερώτημα.  
Εμείς δεν έχουμε να απαντήσουμε το ερώτημα!  Είναι δικολαβίστικα αυτά τα 
πράγματα, κύριε Θεμιστοκλέους! 

 Εμείς λέμε ότι δεν υπάρχει περίπτωση σε μια τέτοια επιτροπή που θα  
αποτελείται από επτά κόμματα, έναν Πρόεδρο Βουλής τζιαι δύο λειτουργούς της 
Βουλής και οι δέκα να συγκαλύψουν τέτοιες διαδικασίες.  Γιατί το μέρος το οποίο δεν 
προέρχεται από την κρατική χορηγία δε συμφωνούμε να ελέγχεται από τη Γενική 
Ελέγκτρια;  Γιατί δεν είμαστε υπάλληλοι του κράτους. 

 Τα μικρά κόμματα έδωσαν μάχη και θα δώσουν και στο μέλλον για το πώς θα 
κατανέμεται η χορηγία.  Μία κυβερνητική πλειοψηφία σε κάποια στιγμή μπορεί να 
αυξήσει, να μειώσει τα ποσά, να τα κατανείμει όπως θέλει, διότι οι νομοθεσίες 
αλλάζουν.  Αν μετατρέψουμε όλη την πολιτική ζωή σε νόμους, δε θα είναι πολιτική 
ζωή!  Θα είναι ένα εξάρτημα του εκάστοτε δυνατού στην πολιτεία μας! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, και ολοκληρώνουμε. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, δεν ήθελα να αναμειχθώ σε αντιπαλότητα, αλλά πρέπει να πω 
κάποια πράγματα. 
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 Λέχθηκε ότι ο Γενικός Εισαγγελέας υποστήριξε ότι δεν μπορεί να δοθεί 
ορισμός, πλην όμως και εις την πρόταση που σήμερα εμφανίζεται ολοκληρωμένη ως 
πρόταση ΑΚΕΛ και Ε∆ΕΚ περιλαμβάνεται ο ορισμός.  Για μένα, επί έξι χρόνια οι 
προσπάθειες που έγιναν δεν ήταν προσπάθειες που εγινόντουσαν από Αρειανούς!  
Εγινόντουσαν για ένα συγκεκριμένο σκοπό. Όλοι διεπίστωναν και όλοι 
παραδεχόντουσαν την έλλειψη αυτής της νομοθεσίας.  Και όσοι εργάστηκαν 
συνειδητά, για να τελειώσει αυτή η εργασία, το έκαμαν χωρίς να σκέφτονται ούτε τις 
πολλές αναβολές εις την κατάθεση ενώπιον της ολομέλειας ολοκληρωμένης 
πρότασης, αλλά ούτε για να εμφανιστεί αιφνίδια μια ολοκληρωμένη άλλη θέσις, που 
είναι δικαίωμα!  Εδώ όμως δημοκρατικά πρέπει να επιλέξουμε.  Πολλές είναι οι 
μέθοδοι που μπορεί να επιλέξει κάποιος ως ατομική άποψη.  Εδώ ήταν μια συλλογική 
εργασία που κατέληξε στο να κρίνουμε, ναι, ότι η Γενική Ελέγκτρια θα μπορούσε να 
προσδώσει ένα ακόμα πρόσθετο κύρος στην αυτοδέσμευσή μας έναντι του λαού και 
διαφάνεια.  ∆ε νομίζω να μειώνεται λοιπόν αυτό το κύρος το κομματικό. 

 Για ό,τι δε αφορά την αποκάλυψη των προσωπικών δεδομένων, που το έχω 
ακούσει κατ’ επανάληψη, λυπούμαι, δεν υπάρχει τέτοιο θέμα μέσα από το κείμενο του 
νόμου το οποίο υπάρχει.  Ούτε η Γενική Ελέγκτρια έχει εξουσία να ανακοινώνει  
ονόματα και, αν το κάμει, θα είναι παράνομο.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση.  Άφησα τη συζήτηση να 
εξελιχθεί, γιατί όντως πρόκειται για μια πολύ σημαντική, μια ιστορική απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Και εγώ με τη σειρά μου να συγχαρώ όλη την επιτροπή 
Θεσμών και ιδιαίτερα τον Ανδρέα τον Αγγελίδη, που ήταν και ο πρωτεργάτης και με 
πολύ κόπο και επιμονή προώθησε αυτή τη διαδικασία με τους υπολοίπους.  Όντως, 
το μήνυμα που βγαίνει είναι ότι, όταν επιμένει κάποιος, στο τέλος κερδίζει.  Το θεωρώ 
και εγώ ως ένα σταθμό στα πολιτικά πράγματα του τόπου και γι’ αυτό να μου 
επιτρέψετε να προχωρήσουμε σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες.  Θα θέσω προς ψήφιση 
τις τροπολογίες με τη σειρά που έχουν υποβληθεί…   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Nαι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Zητούμε ιδιαίτερα οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και της 
Ε∆ΕΚ να μπουν πρώτες, γιατί είναι μια ολοκληρωμένη πρόταση και, αν και εφόσον 
περάσει, το θέμα κλείει.  Αν απορριφθεί, τότε πάμε στις τροπολογίες, πάμε στην 
πρόταση της πλειοψηφίας της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Ναι, σωστή η εισήγηση, η πρόταση που είναι απ’ όλα τα πολιτικά κόμματα να 
μείνει τελευταία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ωραία, λοιπόν, να αρχίσουμε από τις τροπολογίες που κατατέθηκαν από 
κοινού από το ΑΚΕΛ και την Ε∆ΕΚ.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να τις διαβάσει. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μα, έν’ μεγάλες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θέλετε να τις διαβάσει;  Τις ξέρετε; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Τις εμελετήσατε.  Ωραία!   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 

 Η πρόταση νόμου να τροποποιηθεί ως ακολούθως: 

1.  Με την αντικατάσταση του μακρού τίτλου αυτής ως ακολούθως: 

 «ΝΟΜΟΣ ΠΟΥ ΠΡΟΝΟΕΙ ΓΙΑ ΤΟΝ ΕΛΕΓΧΟ ΤΗΣ ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΗΣΗΣ ΤΩΝ  
ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ ΚΟΜΜΑΤΩΝ ΑΠΟ ΤΟ ΚΡΑΤΟΣ ΚΑΙ ΤΩΝ ΕΙΣΦΟΡΩΝ ΑΠΟ 

ΦΥΣΙΚΑ ΚΑΙ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ». 

2.  Γίνεται εισήγηση για πρόταξη αυτής του ακόλουθου προοιμίου και αναφοράς: 

  «Προοίμιο. ΕΠΕΙ∆Η η διαφάνεια στη διαχείριση δημόσιου χρήματος είναι 
παράγοντας που ενισχύει τη δημοκρατική λειτουργία των 
θεσμών και συνακόλουθα το κράτος δικαίου. 

  Η Βουλή των Αντιπροσώπων ψηφίζει ως ακολούθως: 

  ΜΕΡΟΣ I - ΓΕΝΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ». 

3.  Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του συνοπτικού τίτλου του άρθρου 1 αυτής 
με τον ακόλουθο νέο συνοπτικό τίτλο: 

  «Συνοπτικός     
 τίτλος. 

1.  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Ελέγχου 
της Χρηματοδότησης των Πολιτικών Κομμάτων από το 
Κράτος και των Εισφορών από Φυσικά και Νομικά Πρόσωπα 
Νόμος του 2011.». 

4.  Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση των άρθρων 2 έως 11 αυτής με τα ακόλουθα 
άρθρα 2 έως 13: 

  «Ερμηνεία. 2.  Στον παρόντα Νόμο, εκτός αν προκύπτει διαφορετική 
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έννοια από το κείμενο: 

  “∆ημοκρατία” σημαίνει την Κυπριακή ∆ημοκρατία· 

  “Εισφορά” σημαίνει την οικονομική ενίσχυση πολιτικού 
κόμματος από φυσικό ή νομικό πρόσωπο και περιλαμβάνει 
έσοδα από παγκύπριους ή τοπικούς εράνους ή οικονομικές 
εξορμήσεις που πραγματοποιούνται σε τακτά χρονικά 
διαστήματα ή εκτάκτως κατά τη διάρκεια προεκλογικών 
εκστρατειών· 

  “Εισφορά σε είδος” σημαίνει την παραχώρηση οποιουδήποτε 
δώρου άλλου από χρήματα· 

  “Εισφορέας” σημαίνει το φυσικό ή νομικό πρόσωπο το οποίο 
με ελεύθερη βούληση και/ή απόφαση των αξιωματούχων του 
προβαίνει σε εισφορά· 

  “Επιτροπή Ελέγχου των Οικονομικών των Πολιτικών 
Κομμάτων” ή, συνοπτικά, “Επιτροπή” σημαίνει τη 
διακομματική Επιτροπή η οποία συστήνεται από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων δυνάμει του άρθρου 8 του παρόντος 
Νόμου· 

  199 του 1989. “Έφορος” σημαίνει τον Έφορο Εγγραφής Πολιτικών 
Κομμάτων· 

  “Κρατική χρηματοδότηση” σημαίνει την οικονομική ενίσχυση 
των πολιτικών κομμάτων από το κράτος, προκειμένου να 
αντιμετωπίζουν μέρος των λειτουργικών και των εκλογικών 
δαπανών τους, και διακρίνεται σε τακτική και εκλογική· 

  199 του 1989. “Μητρώο” σημαίνει το Μητρώο Πολιτικών Κομμάτων το 
οποίο τηρείται από τον Έφορο· 

  “Πολιτικό κόμμα” ή, συνοπτικά, “κόμμα” για σκοπούς του 
παρόντος Νόμου σημαίνει κόμμα εκπροσωπούμενο στη 
Βουλή των Αντιπροσώπων ή στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, 
καθώς επίσης και οποιοδήποτε οργανισμό, ένωση ή ομάδα 
προσώπων που συνεταιρίζονται για την προαγωγή κοινών 
σκοπών και στόχων και που, κατά την αντίληψη του μέσου 
συνετού πολίτη, θεωρείται ως πολιτικό κόμμα, 
λαμβανομένων υπόψη μεταξύ άλλων κριτηρίων της ιστορίας, 
της οργάνωσης, της δομής, των θεσμών, των στόχων και της 
απήχησής του στο λαό· 

  “Υπεύθυνος οικονομικής διαχείρισης” σημαίνει τον 
αξιωματούχο πολιτικού κόμματος ο οποίος, δυνάμει του 
Καταστατικού, των Κανονισμών και των αποφάσεων του 
κόμματος, είναι επιφορτισμένος με την ευθύνη της 
διαχείρισης των οικονομικών του πολιτικού κόμματος. 

 ΜΕΡΟΣ ΙΙ - ΚΡΑΤΙΚΗ ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΗΣΗ 
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  Κρατική 
χρηματοδότηση. 

3.(1) Τηρουμένων των διατάξεων του παρόντος Νόμου, τα 
πολιτικά κόμματα δύνανται να λαμβάνουν κρατική 
χρηματοδότηση. 

      (2) Το ύψος της χρηματοδότησης των πολιτικών 
κομμάτων αποφασίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο και 
περιλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό. 

       (3) Η κατανομή της χρηματοδότησης γίνεται με κριτήριο το 
ποσοστό που εξασφάλισε το κόμμα στις αμέσως 
προηγούμενες εκλογές για την ανάδειξη Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων: 

         Νοείται ότι κόμμα που δεν εκπροσωπείται στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων ή στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο θα 
δικαιούται προεκλογική χρηματοδότηση, νοουμένου ότι στην 
περίπτωση βουλευτικών εκλογών καλύπτει με υποψηφίους 
το μισό αριθμό των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
και τα δύο τρίτα των εκλογικών περιφερειών, στην 
περίπτωση ευρωεκλογών το σύνολο του αριθμού των 
Ευρωβουλευτών της ∆ημοκρατίας και στην περίπτωση 
δημοτικών εκλογών τουλάχιστον το μισό αριθμό του συνόλου 
των δημοτικών συμβούλων και τα δύο τρίτα του αριθμού των 
δήμων. Σε περίπτωση κόμματος που συμμετέχει στις πιο 
πάνω αναφερόμενες εκλογές για πρώτη φορά, καταβάλλεται 
προεκλογική χρηματοδότηση, ανεξάρτητα από το γεγονός 
της παραχώρησης της προεκλογικής χρηματοδότησης στα 
υπόλοιπα κόμματα που συμμετείχαν σε προηγούμενες 
εκλογές. 

      (4) Κόμμα το οποίο λαμβάνει μέρος σε εκλογές και το 
οποίο δεν αναδεικνύει βουλευτή, αλλά έλαβε κατά τη 
διάρκεια των τελευταίων βουλευτικών εκλογών ποσοστό ίσο 
ή μεγαλύτερο του 1,5%, δεδομένου ότι επιβεβαιώνεται η 
ετήσια λειτουργία και δραστηριοποίησή του, λαμβάνει μέρος 
της κρατικής χορηγίας, ως ήθελε αποφασιστεί.     

     (5) Το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται να εκδίδει 
Κανονισμούς, που εγκρίνονται από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και οι οποίοι περιλαμβάνουν συγκεκριμένα, 
δίκαια και λογικά κριτήρια αναφορικά με την κρατική 
χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων, καθώς και για 
οποιοδήποτε συναφές θέμα χρήζει καθορισμού και δύναται 
να ενισχύσει την καλύτερη εφαρμογή του παρόντος Νόμου. 

  Έρευνα και 
Επιμόρφωση. 

4.(1) Τα πολιτικά κόμματα που λαμβάνουν κρατική  
χρηματοδότηση θα δαπανούν ποσό τουλάχιστον ίσο με το 
ένα τοις εκατό (1%) της κρατικής χρηματοδότησης για 
σκοπούς ίδρυσης και λειτουργίας κέντρων ερευνών και 
μελετών, καθώς και για τη διοργάνωση προγραμμάτων 
επιμόρφωσης των στελεχών τους. 
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      (2) Σε περίπτωση που πολιτικό κόμμα δεν προβαίνει στη 
δαπάνη που καθορίζεται στο εδάφιο (1) του παρόντος 
άρθρου, υποχρεούται σε επιστροφή του αντίστοιχου ποσού 
προς το κράτος. 

 ΜΕΡΟΣ ΙΙΙ - ΕΙΣΦΟΡΕΣ ΑΠΟ ΦΥΣΙΚΑ ΚΑΙ ΝΟΜΙΚΑ ΠΡΟΣΩΠΑ 

  Επιτρεπόμενες 
εισφορές. 

5.(1)  Τηρουμένων των διατάξεων του παρόντος Νόμου, τα  
πολιτικά κόμματα δύνανται να λαμβάνουν εισφορές από 
φυσικά ή νομικά πρόσωπα. 

      (2)  Το ύψος της εισφοράς προς τα πολιτικά κόμματα για 
τα φυσικά πρόσωπα  δεν μπορεί να υπερβαίνει τα οκτώ 
χιλιάδες ευρώ (€8.000) ανά έτος και από εταιρείες 
περιορισμένης ευθύνης τα είκοσι χιλιάδες ευρώ (€20.000) 
ανά έτος: 

         Νοείται ότι τα φυσικά πρόσωπα πρέπει να είναι πολίτες 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή πρόσωπα κυπριακής 
καταγωγής ή πολίτες κρατών-μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ή τρίτων κρατών που ζουν νόμιμα στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία για περίοδο τουλάχιστον ενός έτους: 

        Νοείται περαιτέρω ότι οι εταιρείες πρέπει να είναι 
εταιρείες δεόντως εγγεγραμμένες στον Έφορο Εταιρειών και 
στο μετοχικό τους κεφάλαιο να συμμετέχει Κύπριος πολίτης ή 
πρόσωπο κυπριακής καταγωγής ή εταιρεία κυπριακών 
συμφερόντων. 

         (3)  Εισφορές από δημόσιες εταιρείες εισηγμένες στο 
Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου και/ή στο Χρηματιστήριο 
Αθηνών δεν επιτρέπονται. 

        (4) Εισφορές από νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου ή 
νομικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου που τελούν υπό τον 
έλεγχο του κράτους επιτρέπονται μόνο για σκοπούς 
ενίσχυσης υπό τη μορφή χορηγίας για την πραγματοποίηση 
εκδηλώσεων των πολιτικών κομμάτων ή των οργανώσεών 
τους και περιλαμβάνουν εκδόσεις, δημοσιεύσεις και 
διαφημίσεις: 

        Νοείται ότι εισφορές από κάθε ξεχωριστό νομικό 
πρόσωπο που αφορούν εκδηλώσεις και εκδόσεις δεν 
μπορούν να υπερβαίνουν τα είκοσι χιλιάδες ευρώ (€20.000) 
ανά εκδήλωση: 

        Νοείται περαιτέρω ότι εισφορές από κάθε ξεχωριστό 
νομικό πρόσωπο που αφορούν δημοσιεύσεις και διαφημίσεις 
δεν μπορούν να υπερβαίνουν τα είκοσι χιλιάδες ευρώ 
(€20.000) ανά έτος. 

      (5)   Εισφορές από φυσικά ή νομικά πρόσωπα που 
δραστηριοποιούνται και/ή ασκούν επιτήδευμα που να 
σχετίζεται με οποιασδήποτε μορφής στοιχήματα, 
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περιλαμβανομένου του ηλεκτρονικού ή άλλου παράνομου 
στοιχήματος ή τυχερού παιγνιδιού, δεν επιτρέπονται. 

  Απόδειξη. 6.  Κάθε εισφορά προς πολιτικό κόμμα γίνεται απαραιτήτως 
έναντι απόδειξης, στην οποία αναγράφονται το ποσό της 
εισφοράς και η ημερομηνία παραλαβής της εισφοράς. 

  Απαγόρευση. 7.(1)  Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του άρθρου 5, δε δύναται 
να λαμβάνει ή αποδέχεται εισφορά, αν μια τέτοια εισφορά 
δυνατό να πλήξει την αμεροληψία του στη λήψη 
συγκεκριμένων αποφάσεων ή να οδηγήσει στην ανάληψη 
συγκεκριμένων ενεργειών που να πλήττουν την ανεξαρτησία 
του. 

  (2) Τηρουμένων των διατάξεων του παρόντος Νόμου, 
μεμονωμένος βουλευτής δε δύναται να λαμβάνει 
οποιαδήποτε  εισφορά σε χρήματα ή είδος από οποιοδήποτε 
φυσικό ή νομικό πρόσωπο. 

 ΜΕΡΟΣ IV - ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΕΛΕΓΧΟΥ ΤΩΝ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ ΤΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ 
ΚΟΜΜΑΤΩΝ 

  Εγκαθίδρυση. 8.  Με απόφαση της Ολομέλειας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, η οποία λαμβάνεται στην πρώτη σύνοδο της 
θητείας του Σώματος μετά από τις εκάστοτε εκλογές για την 
ανάδειξη των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
καθιδρύεται διακομματική Επιτροπή Ελέγχου των 
Οικονομικών των Πολιτικών Κομμάτων. 

  Σύνθεση. 9.  Της Επιτροπής προεδρεύει ο Πρόεδρος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και συμμετέχουν ένας βουλευτής, ως 
εκπρόσωπος, από κάθε πολιτικό κόμμα ή εκλογικό 
συνδυασμό που εκπροσωπείται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, ο Γενικός ∆ιευθυντής και ο ∆ιευθυντής 
Οικονομικής ∆ιαχείρισης της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

  Αρμοδιότητες. 10.(1) Η Επιτροπή συλλέγει τους ετήσιους εξελεγμένους 
λογαριασμούς των πολιτικών κομμάτων, που περιλαμβάνουν 
το συνολικό ποσό εσόδων από την κρατική χρηματοδότηση 
και από εισφορές, και τηρεί σχετικό αρχείο: 

        Νοείται ότι υποχρέωση υποβολής εξελεγμένων 
λογαριασμών υφίσταται και για τα πολιτικά κόμματα ή 
εκλογικούς συνδυασμούς που δεν εξασφάλισαν εκλογή στις 
βουλευτικές εκλογές ή στις ευρωεκλογές ή στις δημοτικές 
εκλογές. 

        (2)  Για σκοπούς διαφάνειας, δημοσιεύει στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας τους εξελεγμένους 
λογαριασμούς των κομμάτων ανά έτος, συνοδευόμενους 
από σύντομη δήλωση συμμόρφωσης με τις διατάξεις του 
παρόντος Νόμου από τον υπεύθυνο οικονομικής διαχείρισης 
του κάθε κόμματος: 
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         Νοείται ότι η Επιτροπή δημοσιεύει τους εξελεγμένους 
λογαριασμούς και των κομμάτων ή εκλογικών συνδυασμών 
που δεν εξασφάλισαν εκλογή στις βουλευτικές εκλογές ή στις 
ευρωεκλογές ή στις δημοτικές εκλογές. 

        (3)  Παρέχει πρόσβαση στο αρχείο που τηρεί στο Γενικό 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για σκοπούς συλλογής στοιχείων 
και ελέγχου ως προς τον τρόπο με τον οποίο κάθε ξεχωριστό 
πολιτικό κόμμα δαπάνησε την κρατική χρηματοδότηση για το 
τελευταίο εξελεγμένο έτος και, σε περίπτωση που ο Γενικός 
Ελεγκτής προβεί σε εύρημα παρατυπίας ή μη συμμόρφωσης 
πολιτικού κόμματος με τις διατάξεις του παρόντος εδαφίου, 
ενημερώνει με έκθεση την Επιτροπή και τον Έφορο.  Σε 
τέτοια περίπτωση η Επιτροπή συντάσσει ειδική έκθεση και τη 
διαβιβάζει στον Έφορο: 

        Νοείται περαιτέρω ότι, για σκοπούς τελικού ελέγχου πριν 
από τη λήψη απόφασης για τη σύνταξη και διαβίβαση 
έκθεσης στον Έφορο, η Επιτροπή δύναται να ζητήσει 
γραπτώς από τον υπεύθυνο οικονομικής διαχείρισης του υπό 
έλεγχο πολιτικού κόμματος όπως προσκομίσει 
συμπληρωματικά στοιχεία ή οποιεσδήποτε περαιτέρω 
πληροφορίες ο υπεύθυνος οικονομικής διαχείρισης κρίνει ως 
αναγκαίες και υποβοηθητικές για το έργο της Επιτροπής. 

       (4)  Ετοιμάζει ετήσια έκθεση πεπραγμένων, την οποία 
καταθέτει ενώπιον της Ολομέλειας της Βουλής δυνάμει των 
προνοιών του Κανονισμού του Σώματος και την οποία 
αποστέλλει στον Έφορο. 

 ΜΕΡΟΣ V - Α∆ΙΚΗΜΑΤΑ ΚΑΙ ΠΟΙΝΕΣ 

  ∆ιοικητικό 
πρόστιμο. 

11.(1)  Ο Έφορος, αφού διερευνήσει την έκθεση από το 
Γενικό Ελεγκτή και την Επιτροπή Ελέγχου των Οικονομικών 
των Πολιτικών Κομμάτων και παραχωρήσει το δικαίωμα 
ακρόασης προς το υπό έλεγχο κόμμα, δύναται να προβεί σε 
εύρημα για παράβαση των διατάξεων του άρθρου 10 του 
παρόντος Νόμου. 

  (2) Παράβαση ως περιγράφεται ανωτέρω συνεπάγεται 
διοικητικό πρόστιμο προς το πολιτικό κόμμα ύψους μέχρι 
δέκα χιλιάδων ευρώ (€10.000), το οποίο επιβάλλει ο 
Έφορος. 

  (3)  Η επιβολή διοικητικού προστίμου κοινοποιείται από 
τον Έφορο στο Υπουργικό Συμβούλιο και δημοσιεύεται στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας: 

        Νοείται ότι σε περίπτωση επαναλαμβανόμενων 
παραβάσεων ο Έφορος δύναται να προτείνει στο Υπουργικό 
Συμβούλιο αποκοπή μέρους της κρατικής χρηματοδότησης. 

  Ιεραρχική 12.(1) Οποιαδήποτε απόφαση του Εφόρου υπόκειται σε 
ιεραρχική προσφυγή στον Υπουργό Εσωτερικών, ο οποίος 
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προσφυγή. αποφασίζει τελεσίδικα εντός τριάντα (30) ημερών, αφού 
εξετάσει όλα τα ενώπιόν του δεδομένα, περιλαμβανομένης 
της θέσης του πολιτικού κόμματος επί της απόφασης του 
Εφόρου. Σε περίπτωση που ασκηθεί ιεραρχική προσφυγή 
ως ανωτέρω, η δημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, σύμφωνα με το άρθρο 11, εδάφιο (3), 
αναστέλλεται μέχρι τη λήψη απόφασης από τον Υπουργό. 

        (2) Η κατά το προηγούμενο εδάφιο προσφυγή αναστέλλει 
την εκτέλεση της απόφασης. 

        (3) Ο Υπουργός δύναται να εκδώσει και δημοσιεύσει 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας μία από τις 
ακόλουθες αποφάσεις: 

  (α) Να επικυρώσει την προσβληθείσα απόφαση, 

  (β) να ακυρώσει την προσβληθείσα απόφαση, 

  (γ) να τροποποιήσει την προσβληθείσα απόφαση, 

  (δ) να προβεί σε έκδοση νέας απόφασης σε αντικατάσταση 
της προσβληθείσας. 

 ΜΕΡΟΣ VI - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ ∆ΙΑΤΑΞΕΙΣ 

  Μεταβατικές 
διατάξεις. 

13. Ο παρών Νόμος τίθεται σε ισχύ την 1η Ιουνίου 2011.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία που υπεβλήθη από το ΑΚΕΛ και 
την Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους εναντίον, είκοσι δύο υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Συγγνώμη; 

 Εκάμαμε λάθος;  Πάλε το ίδιο βκιολίν!  Ε, ρε παιδί μου!  ∆ηλαδή τόσο δύσκολο 
είναι να μετρήσουμε πενήντα έξι ανθρώπους, ρε κουμπάρε;  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, έν’ εποχή να μετρούμε με τα σιέρκα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννά το βάλουμε.  Περιμένουμε να έρτει ειδική κονσόλα, για να τη βάλουμε 
πάνω, ηλεκτρονικά. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Είκοσι οκτώ μαζί σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι οκτώ μαζί μου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Τζι εγώ ψηφίζω, κύριοι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν είναι είκοσι οκτώ· είναι τριάντα, εκτός αν δεν ψηφίζει ο Πρόεδρος της 
Βουλής και η κ. Κυριακού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής ψηφίζει, κύριε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι τριάντα, όπως το είπαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ ακολουθώ τη γραμμή του κόμματός μου! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έτο πώς απαξιώνεται… που δεν μπορείτε να μετρήσετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι είναι; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, κύριοι!  Λοιπόν, συγγνώμη! 

 Κύριε Περδίκη, εσείς τηρείτε αποχή; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, εγώ είμαι εναντίον τζιαι, άμα τελειώσετε με τα μαθηματικά 
της πρώτης τάξης του δημοτικού, θέλω να δικαιολογήσω γιατί είμαι εναντίον! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, είναι είκοσι εννέα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, δε σας χρειάζομαι!  Λοιπόν, να μείνετε εκεί!  Θα μετρήσω εγώ!  
Αυτή είναι η κατάντια τούτης της Βουλής!  Λοιπόν, θα μετρήσω εγώ, να δω πόσοι έν’ 
που ένι επιτέλους!  Λοιπόν, είναι είκοσι εννιά. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τζιαι η Μαρία τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έβαλά την· είκοσι εννέα. 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι δύο υπέρ και καμία αποχή, η πρώτη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Περδίκη, θα σας δώσω τη δυνατότητα να δικαιολογήσετε την ψήφο σας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολύ απλά, έτσι για να μην παρεξηγούμαστε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 …γιατί στη συνέχεια κάποιες από τις εισηγήσεις της τροπολογίας… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ο λόγος που ψηφίζω εναντίον δεν είναι γιατί είμαι 
εναντίον των τροπολογιών του ΑΚΕΛ και της Ε∆ΕΚ.  Κάποιες απ’ αυτές νομίζω ότι 
αξίζει να συζητηθούν, αλλά, επειδή αλλάζουν το συνολικό σκεπτικό του νομοσχεδίου, 
γι’ αυτό τάσσομαι εναντίον.  Υπάρχουν κάποια για τα οποία συμφωνώ και θα το πω 
στη συνέχεια, όταν θα έρθει η ώρα που θα είναι οι τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της δεύτερης τροπολογίας της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η 
δεύτερη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ απορρίπτεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τρίτης τροπολογίας της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η 
τρίτη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ απορρίπτεται. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της τέταρτης τροπολογίας της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η 
τέταρτη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ απορρίπτεται. 

 Λοιπόν, πάμε τώρα στις τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από το ΑΚΕΛ και θα 
είναι με τη σειρά που έχουν υποβληθεί.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέμα διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή εμείς ως κοινοβουλευτική ομάδα θα καταψηφίσουμε όλες τις 
τροπολογίες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, για το λόγο ότι, όπως καταψηφίσαμε 
και τις προηγούμενες τροπολογίες, είχαμε όλο το χρόνο να τα κάμουμε στην επιτροπή 
και να τα συζητήσουμε και μπορούσαμε αυτά τα θέματα να τα επεξεργαστούμε για 
χρόνια στην επιτροπή.  Να ερχόμεθα τώρα, την τελευταία στιγμή, με αυτού του 
είδους…  ∆όθηκε πολύς χρόνος, να μπουν οι τροπολογίες αυτές και να συζητηθούν, 
δεν είμεθα διατεθειμένοι να τις συζητήσουμε και θα υποστηρίξουμε το κείμενο όπως 
επέρασε από την επιτροπή.  Αν αυτό διευκολύνει στο να μπουν όλες οι τροπολογίες 
μαζί αντί μία μία και να δηλώσει ο κ. Περδίκης ποίες θα ψηφίσει, διότι δε θα αλλάξει το 
αποτέλεσμα το τελικό από τους παριστάμενους βουλευτές, νομίζω ότι με αυτό τον 
τρόπο θα κερδίσουμε χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος κάτι θέλει να πει. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά της Ε∆ΕΚ, κύριε Πρόεδρε, για τις τροπολογίες υπ’ αριθμόν 1 
και 2 θα απόσχουμε και θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία υπ’ αριθμόν 3. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Να πω τζι εγώ τα δικά μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, ένας ένας!  ∆ιότι πρέπει να προεδρεύσω, να ξέρω τι ψηφίζουμε εις 
το τέλος της ημέρας.   

 Η Ε∆ΕΚ στις υπ’ αριθμόν 1 και 2 απέχει και σ’ ό,τι αφορά την υπ’ αριθμόν 3 την 
ψηφίζει. 

 Ωραία! 

 Λοιπόν, ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα καταψηφίσουμε τις υπ’ αριθμόν 1 και 2 τροπολογίες και θα 
υποστηρίξουμε την υπ’ αριθμόν 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι, τώρα, Ανδρέα μου, μιλούμε όμως για τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ.  Ο κ. 
Πουργουρίδης τοποθετήθηκε στις τροπολογίες του ΑΚΕΛ. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα τις καταψηφίσουμε, κύριε Πρόεδρε, όλες και θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες 
που κατατέθηκαν απ’ όλα τα κόμματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, ακριβώς γι’ αυτό το λόγο θέλω να ξέρω. 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όσον αφορά τις τροπολογίες του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα, συγγνώμη!  Αρχίζει ο κ. Περδίκης να τοποθετείται, ως να 
υιοθετήθηκε η πρόταση του κ. Πουργουρίδη.  Ένα λεπτό, εάν το ∆ΗΚΟ δηλώνει τα 
ίδια, έχει νόημα.  Εν άκουσα δήλωση! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τοποθετήθηκε ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εδήλωσα ότι οι τροποποιήσεις του ΑΚΕΛ και του κ. Περδίκη καταψηφίζονται 
από το ∆ΗΚΟ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στο σύνολό τους εννοείς.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Στο σύνολό τους.  Και υποστηρίζουμε τις τροποποιήσεις υπ’ αριθμόν 3, που 
είναι κοινές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επειδή είχα ακούσει την τοποθέτηση του κ. Αγγελίδη, γι’ αυτό έχω πει να 
προχωρήσει ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Συλλούρης.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ είμαι εναντίον των τροπολογιών του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εκτός 
από τις υπ’ αριθμόν 3(δ), 5(γ) και 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή, συγγνώμη, αν εκατάλαβα καλά, τις υπ’ αριθμόν 1 και 2 τις 
καταψηφίζετε και από την υπ’ αριθμόν 3 ψηφίζετε το (δ)… 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Την υπ’ αριθμόν 4 την καταψηφίζουμε, την υπ’ αριθμόν 5(γ) την ψηφίζουμε, την 
υπ’ αριθμόν 6 την καταψηφίζουμε και την υπ’ αριθμόν 7 την ψηφίζουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εισηγούμαι να καταγράψει η γραμματεία μετά τις θέσεις του κ. Περδίκη τζιαι θα 
θεωρηθεί ότι είναι οι ψήφοι μας συν η ψήφος του κ. Περδίκη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 O κ. Συλλούρης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφού υπάρχει πλειοψηφία για το αντίθετο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τώρα, κύριε Πρόεδρε, εμάς καταρχάς η τοποθέτησή μας είναι ότι θα 
καταψηφίσουμε όλες τις τροπολογίες εκτός την τρίτη, που είναι συμφωνημένη.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, κοινή από όλα τα κόμματα. 

 Όμως θέλω να σας παρακαλέσω τωρά να μη ζητήσετε από τους γραμματείς να 
μετρήσουν, διότι, όπως το εκάμαμεν, έν’ τόσο συγχυστικό... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι, έννεν συγχυστικό. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...που στο τέλος δε θα βκάλουμεν άκρη!  Ενώ ήταν στη θέση να δικαιολογήσει 
τη θέση του ο κ. Περδίκης, γιατί καταψήφισε την προηγούμενη, μπήκαμε σε 
διαδικαστικά με την εισήγηση του κ. Πουργουρίδη.  Εγώ δεν εκατάλαβα τι βοηθά αυτή 
η διαδικασία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βοηθά, θα το δείτε σε λίγο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Γι’ αυτό εισηγούμαι, αφού έγιναν αυτές οι προκαταρκτικές τοποθετήσεις, εν 
τάχει βάλτε με σειρά τις τροποποιήσεις, να τελειώνουμε, διότι δε θα βγάλουμε 
λογαριασμό στο τέλος! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, για μένα είναι πολύ σαφέστατη η εικόνα.  Τις τροπολογίες του 
ΑΚΕΛ στην ολότητά τους τις καταψηφίζει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, το 
∆ημοκρατικό Κόμμα, το Ευρωπαϊκό Κόμμα, η Ε∆ΕΚ απέχει για τις υπ’ αριθμόν 1 και 2 
και ψηφίζει την υπ’ αριθμόν 3.  Για να ξεκαθαρίζουμε το τοπίο!  Τις τροπολογίες του 
ΑΚΕΛ υποστηρίζουν το ΑΚΕΛ και ο κ. Περδίκης, εκτός απ’ αυτές που έχει δηλώσει και 
έχουν καταγραφεί από τη γραμματεία. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

1. Γίνεται εισήγηση για αντικατάσταση του μακρού τίτλου αυτής ως ακολούθως: 

«ΝΟΜΟΣ ΠΟΥ ΠΡΟΝΟΕΙ ΓΙΑ ΤΗ ΧΡΗΜΑΤΟ∆ΟΤΗΣΗ ΤΩΝ ΠΟΛΙΤΙΚΩΝ 
ΚΟΜΜΑΤΩΝ». 

2. Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του συνοπτικού τίτλου του άρθρου 1 
αυτής ως ακολούθως: 

 «1.  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Χρηματοδότησης των 
Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2011.». 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 αυτής ως ακολούθως: 

 α. Με την προσθήκη στην κατάλληλη αλφαβητική σειρά των ακόλουθων 
όρων και των ορισμών τους: 

  «“Επιτροπή Ελέγχου των Οικονομικών των Πολιτικών Κομμάτων” ή 
συνοπτικά “Επιτροπή” σημαίνει τη διακομματική Επιτροπή η οποία 
συστήνεται από τη Βουλή των Αντιπροσώπων δυνάμει του άρθρου 8 
του παρόντος Νόμου·». 

 β. Με την αντικατάσταση του ορισμού του όρου “Μητρώο” με το νέο 
ορισμό του όρου ως ακολούθως: 
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  «“Μητρώο” σημαίνει το Μητρώο Πολιτικών Κομμάτων το οποίο 
τηρείται από τον Έφορο για σκοπούς χρηματοδότησης·». 

 γ. Με τη διαγραφή του ορισμού του όρου “πολιτικό κόμμα”. 

 δ. Με την προσθήκη στην ερμηνεία του όρου “χορηγός” αμέσως μετά τη 
λέξη “εκδηλώσεων” (τέταρτη γραμμή) των λέξεων “και εκδόσεων”. 

4. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 αυτής ως ακολούθως: 

 α. Με την αντικατάσταση του εδαφίου (1) αυτού με το ακόλουθο νέο 
εδάφιο (1): 

  «(1)  Τηρουμένων των διατάξεων του εδαφίου (2), κάθε πολιτικό 
κόμμα εγγράφεται στο Μητρώο, ύστερα από υποβολή στον Έφορο 
σχετικής αίτησης εγγραφής του για σκοπούς χρηματοδότησης στη 
βάση των κριτηρίων του παρόντος Νόμου.». 

 β. Με τη διαγραφή του εδαφίου (2) αυτού.

 γ. Με την αναρίθμηση του εδαφίου (3) σε εδάφιο (2) και με την 
αντικατάσταση του κειμένου του ως ακολούθως: 

  «(2)  Πολιτικά κόμματα τα οποία κατά την έναρξη της ισχύος του 
παρόντος Νόμου είναι κοινοβουλευτικά κόμματα εγγράφονται στο 
Μητρώο αυτοδικαίως χωρίς την υποβολή της δυνάμει του εδαφίου (1) 
αίτησης εγγραφής.». 

 δ. Με τη διαγραφή των εδαφίων (4), (5), (6) και (7) αυτού. 

5. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 αυτής ως ακολούθως: 

 α. Με την αντικατάσταση της παραγράφου (γ) του εδαφίου (2) αυτού με 
την ακόλουθη νέα παράγραφο (γ): 

  «(γ)  κάθε ιδιωτική χρηματική εισφορά από φυσικό πρόσωπο προς 
πολιτικό κόμμα επιτρέπεται μόνο μέχρι του ποσού των επτάμισι 
χιλιάδων ευρώ (€7.500) ανά έτος και από εταιρείες περιορισμένης 
ευθύνης μέχρι του ποσού των δέκα χιλιάδων ευρώ (€10.000) ανά 
έτος.». 

 β. Με τη διαγραφή της επιφύλαξης από την παράγραφο (γ) του εδαφίου 
(2) αυτού. 

 γ. Με τη διαγραφή από το εδάφιο (3) αυτού της φράσης “από παράνομες 
επιχειρήσεις” (πέμπτη γραμμή) και με την προσθήκη στο τέλος της 
επιφύλαξής του των λέξεων “και εκδόσεις” μετά τη λέξη “εκδηλώσεις” 
(τέταρτη γραμμή).   

6. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 6 αυτής ως ακολούθως: 

 Με την προσθήκη στην παράγραφο (α) του εδαφίου (1) αυτού της φράσης “της 
κρατικής χρηματοδότησης” μετά τη λέξη “έξοδα,” (δεύτερη γραμμή) και με τη 
διαγραφή αμέσως μετά της φράσης «καθώς και οι εισφορές που καταβάλλονται 
στο Ειδικό Κοινό Ταμείο, όπως προβλέπεται από το εδάφιο (4) του άρθρου 5,». 

7. Γίνεται εισήγηση για διαγραφή των υφιστάμενων άρθρων 7, 8 και 9 αυτής, 
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καθώς και την προσθήκη των ακόλουθων νέων άρθρων 7, 8, 9, 10 και 11 και 
την συνακόλουθη αναρίθμηση των υφιστάμενων άρθρων 10 και 11 σε 12 και 
13: 

 «Εγκαθίδρυση. 7.  Με απόφαση της Ολομέλειας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, η οποία λαμβάνεται στην πρώτη σύνοδο 
της θητείας του Σώματος μετά από τις εκάστοτε εκλογές 
για την ανάδειξη των μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, καθιδρύεται διακομματική Επιτροπή 
Ελέγχου των Οικονομικών των Πολιτικών Κομμάτων, η 
οποία λειτουργεί ανάμεσα σε δύο θητείες της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

 Σύνθεση. 8.  Της Επιτροπής προεδρεύει ο Πρόεδρος της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και συμμετέχουν ένας βουλευτής, ως 
εκπρόσωπος, από κάθε πολιτικό κόμμα ή εκλογικό 
συνδυασμό που εκπροσωπείται στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων, ο Γενικός ∆ιευθυντής και ο ∆ιευθυντής 
Οικονομικής ∆ιαχείρισης της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Αρμοδιότητες. 9.(1) Η Επιτροπή συλλέγει ετήσιους εξελεγμένους 
λογαριασμούς των πολιτικών κομμάτων, που 
περιλαμβάνουν το συνολικό ποσό εσόδων από την 
κρατική χρηματοδότηση και από εισφορές και τηρεί 
σχετικό αρχείο: 

        Νοείται ότι υποχρέωση υποβολής εξελεγμένων 
λογαριασμών υφίσταται και για τα πολιτικά κόμματα ή 
εκλογικούς συνδυασμούς που δεν εξασφάλισαν εκλογή 
στις βουλευτικές εκλογές ή στις ευρωεκλογές ή στις 
δημοτικές εκλογές. 

       (2)  Για σκοπούς διαφάνειας, δημοσιεύει στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας τους εξελεγμένους 
λογαριασμούς των πολιτικών κομμάτων ανά έτος, 
συνοδευόμενους από σύντομη δήλωση συμμόρφωσης με 
τις διατάξεις του παρόντος Νόμου από τον υπεύθυνο 
οικονομικής διαχείρισης του κάθε ξεχωριστού πολιτικού 
κόμματος: 

         Νοείται ότι η Επιτροπή δημοσιεύει εξελεγμένους 
λογαριασμούς και των πολιτικών κομμάτων ή εκλογικών 
συνδυασμών που δεν εξασφάλισαν εκλογή στις 
βουλευτικές εκλογές ή στις ευρωεκλογές ή στις δημοτικές 
εκλογές. 

         (3)  Παρέχει πρόσβαση στο αρχείο που τηρεί στο 
Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για σκοπούς συλλογής 
στοιχείων και ελέγχου ως προς τον τρόπο με τον οποίο 
κάθε ξεχωριστό πολιτικό κόμμα δαπάνησε την κρατική 
χρηματοδότηση για το τελευταίο εξελεγμένο έτος και, σε 
περίπτωση που ο Γενικός Ελεγκτής προβεί σε εύρημα 
παρατυπίας ή μη συμμόρφωσης πολιτικού κόμματος με 
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τις διατάξεις του παρόντος εδαφίου, ενημερώνει με έκθεση 
την Επιτροπή και τον Έφορο: 

        Νοείται ότι η Επιτροπή συντάσσει ειδική έκθεση επί 
του ιδίου ευρήματος και τη διαβιβάζει στον Έφορο: 

        Νοείται περαιτέρω ότι για σκοπούς τελικού ελέγχου 
πριν από τη λήψη απόφασης για τη σύνταξη και 
διαβίβαση έκθεσης στον Έφορο η Επιτροπή δύναται να 
ζητήσει με γραπτή πρόσκληση από τον υπεύθυνο 
οικονομικής διαχείρισης του υπό έλεγχο πολιτικού 
κόμματος όπως προσκομίσει συμπληρωματικά στοιχεία ή 
οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ο υπεύθυνος 
οικονομικής διαχείρισης κρίνει ως αναγκαία και 
υποβοηθητικά για το έργο της Επιτροπής. 

       (4)  Ετοιμάζει ετήσια έκθεση πεπραγμένων, την οποία 
καταθέτει ενώπιον της Ολομέλειας της Βουλής δυνάμει 
των προνοιών του Κανονισμού του Σώματος και την 
οποία αποστέλλει στον Έφορο. 

 ∆ιοικητικό 
πρόστιμο. 

10.(1)  Ο Έφορος, αφού διερευνήσει έκθεση από το 
Γενικό Ελεγκτή και την Επιτροπή Ελέγχου των 
Οικονομικών των Πολιτικών Κομμάτων και παραχωρήσει 
το δικαίωμα ακρόασης προς το υπό έλεγχο πολιτικό 
κόμμα, δύναται να προβεί σε εύρημα για παράβαση των 
διατάξεων του άρθρου 10 του παρόντος Νόμου. 

        (2)  Παράβαση ως περιγράφεται ανωτέρω 
συνεπάγεται διοικητικό πρόστιμο προς το πολιτικό κόμμα 
ύψους μέχρι δέκα χιλιάδων ευρώ (€10.000), το οποίο 
επιβάλλει ο Έφορος. 

        (3)   Η επιβολή διοικητικού προστίμου κοινοποιείται 
από τον Έφορο στο Υπουργικό Συμβούλιο και 
δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας: 

        Νοείται ότι σε περίπτωση επαναλαμβανόμενων 
παραβάσεων ο Έφορος δύναται να προτείνει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο αποκοπή μέρους της κρατικής 
χρηματοδότησης. 

 Ιεραρχική 
προσφυγή. 

11.(1) Οποιαδήποτε απόφαση του Εφόρου υπόκειται σε 
ιεραρχική προσφυγή στον Υπουργό Εσωτερικών, ο 
οποίος αποφασίζει τελεσίδικα εντός τριάντα (30) ημερών, 
αφού εξετάσει όλα τα ενώπιόν του δεδομένα, 
περιλαμβανομένης της θέσης του πολιτικού κόμματος επί 
της απόφασης του Εφόρου. 

        (2)  Η κατά το προηγούμενο εδάφιο προσφυγή 
αναστέλλει την εκτέλεση της απόφασης. 

        (3)  Ο Υπουργός δύναται να εκδώσει και δημοσιεύσει 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας μία από τις 
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ακόλουθες αποφάσεις: 

  (α) Να επικυρώσει την προσβληθείσα απόφαση. 

  (β) να ακυρώσει την προσβληθείσα απόφαση. 

  (γ) να τροποποιήσει την προσβληθείσα απόφαση. 

  (δ) να προβεί σε έκδοση νέας απόφασης σε 
αντικατάσταση της προσβληθείσας.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, δεκαεπτά ψήφους υπέρ και πέντε αποχές, η 
πρώτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 



44 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, δεκαεπτά ψήφους υπέρ και πέντε αποχές, η 
δεύτερη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τρίτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον, είκοσι δύο ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η 
τρίτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τέταρτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκαεπτά ψήφους υπέρ και καμία 
αποχή, η τέταρτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πέμπτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκαεπτά ψήφους υπέρ και καμία 
αποχή, η πέμπτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έκτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκαεπτά ψήφους υπέρ και καμία 
αποχή, η έκτη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έβδομη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους εναντίον, δεκαοκτώ ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η 
έβδομη τροπολογία του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών  

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 αυτής ως ακολούθως: 

 Με την ένθεση σ’ αυτό αμέσως μετά την ερμηνεία της λέξης “∆ημοκρατία” του 
ακόλουθου νέου όρου και του ορισμού του: 

 “Ειδικό Κοινό Ταμείο” σημαίνει το ταμείο που ιδρύεται σύμφωνα με το εδάφιο 
(4) του άρθρου 5 του παρόντος Νόμου ως ήθελε καθοριστεί με την έκδοση 
Κανονισμών·». 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 αυτής ως ακολούθως:     

 Με την προσθήκη στο εδάφιο (6) αυτού μετά τη λέξη “∆ημοκρατίας” (τέταρτη 
γραμμή) της φράσης “εντός τριάντα (30) ημερών”. 

3. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 4 αυτής ως ακολούθως:   

 α. Με τη διαγραφή από το εδάφιο (2) αυτού μετά τη λέξη “τέλος” (δεύτερη 
γραμμή) της φράσης «που επιβάλλεται και εισπράττεται κατά νόμο». 

 β. με τη διαγραφή από την πρώτη επιφύλαξη του εδαφίου (3) αυτού της 
φράσης «μέρος της κρατικής χρηματοδότησης ισόποσα και το υπόλοιπο 
μέρος κατ’ αναλογία των ποσοστών τους στις τελευταίες βουλευτικές 
εκλογές ως ήθελε καθοριστεί:» (πρώτη έως τέταρτη γραμμή) και την 
προσθήκη αμέσως μετά τη λέξη “λαμβάνουν” (πρώτη γραμμή) της 
φράσης «το 20% της κρατικής χρηματοδότησης ισόποσα και το 
υπόλοιπο μέρος σύμφωνα με τα ποσοστά τους στις τελευταίες 
βουλευτικές εκλογές:». 

4. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 αυτής ως ακολούθως: 

 α. Με την προσθήκη στο εδάφιο (1) αυτού αμέσως μετά τη λέξη  “νόμιμων” 
(τρίτη γραμμή) της φράσης “ονομαστικών” και τη διαγραφή αμέσως μετά 
τη λέξη “εισφορών,” (τέταρτη γραμμή) της φράσης «ονομαστικών ή 
ανώνυμων και στην τελευταία αυτή περίπτωση εφαρμόζεται το εδάφιο 
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(4) του άρθρου 5 του παρόντος Νόμου.». 

 β. Με την προσθήκη στην επιφύλαξη της παραγράφου (γ) του εδαφίου (2) 
αυτού αμέσως μετά τον αριθμό “(€10.000)” (πέμπτη γραμμή) της 
φράσης «ή ποινή φυλάκισης για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει 
τα τρία χρόνια.». 

 γ. Με τη διαγραφή από το εδάφιο (4) αυτού αμέσως μετά τη λέξη 
“ονομαστική” (δεύτερη γραμμή) της φράσης “ή ανώνυμη”. 

5. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 6 αυτής ως ακολούθως: 

 α. Με τη διαγραφή από την παράγραφο (α) του εδαφίου (1) αυτού της 
φράσης «στον ημερήσιο τύπο περίληψη των οικονομικών τους 
απολογισμών» (έκτη και έβδομη γραμμή). 

 β. Την προσθήκη μετά τη λέξη “δημοσιεύουν” (έκτη γραμμή) της φράσης 
«σε δύο ευρείας κυκλοφορίας καθημερινές εφημερίδες περίληψη των 
οικονομικών τους απολογισμών μέχρι την 31η Μαρτίου του επόμενου 
έτους:». 

6. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 7 αυτής ως ακολούθως: 

 Με την προσθήκη αμέσως μετά τη λέξη “ιδρυμάτων” (τρίτη γραμμή) της 
φράσης “της ∆ημοκρατίας”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και πέντε αποχές, η 
πρώτη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και πέντε αποχές, η 
δεύτερη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τρίτη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και πέντε αποχές, η τρίτη 
τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τέταρτη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και πέντε αποχές, η 
τέταρτη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πέμπτη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη 
εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και πέντε αποχές, η 
πέμπτη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έκτη τροπολογία του βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη εκ 
μέρους του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους εναντίον, μία ψήφο υπέρ και πέντε αποχές, η έκτη 
τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στην κοινή τροπολογία από όλα τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 

καθώς και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση η πρόταση νόμου να τροποποιηθεί ως ακολούθως: 

 Με την αντικατάσταση της παραγράφου (γ) του εδαφίου (2) του άρθρου 5 
αυτής με την ακόλουθη νέα παράγραφο (γ): 

 «(γ) κάθε ιδιωτική χρηματική εισφορά από φυσικό πρόσωπο προς πολιτικό 
κόμμα επιτρέπεται μόνο μέχρι του ποσού των οκτώ χιλιάδων ευρώ (€8.000) ανά έτος, 
από εταιρείες περιορισμένης ευθύνης μέχρι του ποσού των είκοσι χιλιάδων ευρώ 
(€20.000) ανά έτος και από εταιρείες εισηγμένες στο χρηματιστήριο μέχρι του ποσού 
των τριάντα χιλιάδων ευρώ (€30.000) ανά έτος:». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της τροπολογίας από όλα τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η κοινή τροπολογία από όλα τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Εγγραφή πολιτικού κόμματος στο Μητρώο.  Άρθρο 3. 

 Κρατική χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων.  Άρθρο 4. 

 Ιδιωτική χρηματική εισφορά στα πολιτικά κόμματα.  Άρθρο 5. 



51 

 

 Έλεγχος εκλογικών δαπανών και εσόδων.  Άρθρο 6. 

 ∆ιαχείριση δαπανών πολιτικών κομμάτων.  Άρθρο 7. 

 Αξιόποινες πράξεις.  Άρθρο 8. 

 Εκπροσώπηση πολιτικού κόμματος στο δικαστήριο.  Άρθρο 9. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 10. 

 Εφαρμογή του περί Πολιτικών Κομμάτων (Κτήση, Κατοχή και ∆ιάθεση Ακίνητης 
και Κινητής Ιδιοκτησίας) Νόμου του 1989 έως 1998.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 11; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, τα 
άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ όπως έχουν γίνει οι διάφορες τροπολογίες και οι 
τοποθετήσεις των κομμάτων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαεπτά αποχές, η 
πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4 θέματα... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορώ να κάμω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μου ομάδας μία θερμότατη 
έκκληση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 O Πρόεδρος του σώματος να φροντίσει για την εγκατάσταση το ταχύτερο 
δυνατό ηλεκτρονικού συστήματος ψηφοφορίας, διότι το φαινόμενο που παρατηρήθηκε 
στη σημερινή ψηφοφορία... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 ...Ε, είχαμε περίπου χειρότερα θέματα με τους προϋπολογισμούς. δεν 
περιποιούν τιμή στο σώμα.  Κάποιοι συνάδελφοι μίλησαν για ενέργειες από τις οποίες 
πλήττεται το κύρος του σώματος.  Ε, μια από τις ενέργειες που επηρεάζουν το κύρος 
μας είναι και αυτό το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, κύριε Πουργουρίδη, απλώς για να μην έχετε καμιά έννοια για 
τούτο το θέμα, ήδη οι εγκαταστάσεις είναι όλες εντάξει, έγιναν και δοκιμαστικά στη 
διάρκεια των διακοπών.  Χρειαζόμαστε τώρα μία οθόνη, η οποία έρχεται, και ευχής 
έργον είναι τις επόμενες μέρες να μπορέσουμε να ψηφίζουμε ηλεκτρονικά. Την ώρα 
δηλαδή που εξεκουράζεστουν, κάποιοι στη Βουλή, η διεύθυνση και οι υπάλληλοι, 
έκαμναν τα δοκιμαστικά, για να μπορέσει να λειτουργήσει το σύστημα! 

 Λοιπόν, τα υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4 θέματα είναι επίσης εξ αναβολής, έχουν κοινή 
έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
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Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009», «Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη 
∆ημόσια Υπηρεσία και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009» και «O περί Ρύθμισης 
του Εργασιακού Καθεστώτος των Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος του 2006». 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για τα υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4 θέματα στην ημερήσια διάταξη θα 
ζητήσω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ΗΚΟ αναβολή δεκαπέντε 
ημερών, γιατί έχουν γίνει κάποιες περαιτέρω διαβουλεύσεις της συντονιστικής ομάδας 
υποστήριξης των εκτάκτων υπαλλήλων του δημοσίου μαζί με το Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού και έχουν καταλήξει σε ένα νέο κείμενο σε σχέση με έναν 
ορισμό για τον οποίο παρουσιάστηκαν κάποιες ενστάσεις.  Αυτό το νέο κείμενο έχει 
δοθεί σ’ εμάς μόλις εχθές και ζητούμε χρόνο να το μελετήσουμε, έτσι ώστε να 
μπορέσουμε να προχωρήσουμε στην ψήφιση των νομοσχεδίων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εμείς θα δώσουμε τη συγκατάθεσή μας για αναβολή, για να διευκολύνουμε 
στην καλύτερη διεκπεραίωση της εργασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα συναινέσουμε, αλλά ταυτόχρονα πρέπει να 
εκφράσουμε και την άποψή μας ότι αυτό το θέμα εκκρεμεί από την προηγούμενη 
Βουλή.  Και ακριβώς τότε, το 2006, είχαμε τις ίδιες συζητήσεις.  Υπήρξε και τότε 
αναβολή των συζητήσεων, για να δοθεί χρόνος διαβουλεύσεων και κυρίως ρύθμισης 
του ζητήματος.  Εξεκίνησε από τον Ιούνιο του 2006 αυτή η διαδικασία και μέχρι 
στιγμής δεν έχει ολοκληρωθεί.   

 Εμείς εκτιμούμε ότι θα πρέπει η Βουλή να αναλάβει μία δέσμευση ότι πριν από 
τη λήξη της θητείας της θα ψηφίσει τα συγκεκριμένα νομοσχέδια, που αφορούν τους 
έκτακτους υπαλλήλους.  Και πρέπει να είναι δέσμευση αυτή από όλους μας ότι θα 
ψηφιστούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή θα είναι η τέταρτη αναβολή.  Παρ’ όλο που το πρωί είχα 
δηλώσει ότι δε θα συναινέσουμε, αντιλαμβάνομαι ότι δεν είναι για να συνέλθει η 
επιτροπή και να συζητήσει την ουσία του θέματος εκ νέου, αλλά ένας έλεγχος κατά 
πόσο το κείμενο συνάδει με την άλφα συναντίληψη, που είχε επέλθει στην ίδια την 
επιτροπή.  Με αυτό το δεδομένο, θα συναινέσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν...   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

  Συγγνώμη; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εκάλυψέ μας ο κ. Κατσουρίδης εμάς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Λοιπόν, τα υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4 θέματα αναβάλλονται για δυο βδομάδες. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που είναι «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Nόμος του 2010» αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αναβλήθηκε ήδη το συγκεκριμένο θέμα σε δύο συνεδρίες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ξέρω. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ...της ολομέλειας της Βουλής και στην τελευταία συνεδρία είχε το σώμα 
κυριαρχικά αποφασίσει ότι είναι η τελευταία αναβολή που δίδεται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα είδε το θέμα, το συζήτησε και δε συμφωνεί 
πλέον στην αναβολή, διότι έλαβε όλες τις πληροφορίες που ήθελε.  ∆εν υπάρχει 
τίποτα άλλο να πληροφορηθεί ούτε η επιτροπή Παιδείας ούτε οι βουλευτές, συζητείται 
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πολλά χρόνια το συγκεκριμένο θέμα, πρέπει να επέλθει η δικαιοσύνη στους 
ανθρώπους.  ∆εν ξέρω ποιοι προσπαθούν μέσα από τις αναβολές να 
εκπαραθυρώσουν την όλη κατάσταση πραγμάτων. εγώ ζητώ από το σώμα, όσους 
στηρίζουν το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, να προχωρήσουμε στην ψηφοφορία!  Και 
όποιος συμφωνεί να συμφωνήσει, όποιος δε συμφωνεί ενώπιος ενωπίω να 
τοποθετηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πριν ένα λεπτό αναβάλαμε για τέταρτη φορά θέμα που τις 
προηγούμενες τρεις αποφασίσαμε ότι ήταν η τελευταία φορά!  ∆εν άκουσα το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό να πει ότι δεν πρέπει να αναβληθεί...   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Μη βιάζεσαι!  Κάμε λλίην υπομονή!  Εμείς θα δώσουμε την αναβολή.  Όμως 
έβαλε ένα ερώτημα ο κ. Τορναρίτης -για το οποίο εγώ προειδοποίησα από το πρωί 
στη σύσκεψη- ένα υπονοούμενο:  «Ποιοι θέλουν, ποιοι ψάχνουν την αναβολή;».  
Ζητώ από τον Πρόεδρο της Βουλής να επιβεβαιώσει ότι το πρωί ήμασταν όλοι 
ομόφωνοι στην αναβολή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή όντως δεν αναζητεί κανένας αναβολή, αλλά ο λόγος για 
τον οποίο επιβάλλεται να γίνει αναβολή είναι διότι υπάρχει απόφασις του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου που κήρυξε αντισυνταγματική τη διάκριση από το στάδιο της ετοιμασίας  
του πίνακα των διοριστέων, δηλαδή σε αφετηριακό, όπως είπα και την άλλη φορά, 
σημείο, νομίζω ότι, αν ψηφίσουμε το νόμο και όντως εφαρμοστεί η απόφασις του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, θα ανατρέψουμε την ανισότητα σε βάρος των γυναικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, έν’ θέμα αναβολής... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι, μπορεί να θέλει να πει κάτι.  ∆ε θα του αφαιρέσω το λόγο.  Μπορεί να έχει 
κάτι σημαντικό να πει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε γίνεται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆ε θα μπούμε στην ουσία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στη διαδικασία τωρά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Στην ουσία δε θα μπούμε.  Στη διαδικασία είμαστε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα πω απλά και μόνο ένα πράγμα.  Εάν το επιχείρημα της 
αναβολής είναι αυτό που μόλις ακούσαμε από τον κ. Αγγελίδη, τότε καθηκόντως 
πρέπει να πω το εξής:  Είτε κοροϊδεύουμε τους εαυτούς μας είτε την κοινωνία έξω!  
∆ιότι είναι ως να μπαίνουμε σε μία παραλυσία που κανένας δεν ξέρει πότε θα βγούμε 
από αυτήν και θα αφήσουμε μία εκκρεμότητα και μία αδικία να συνεχίζεται επ’ 
άπειρον.  Και, νοουμένου ότι θα γίνουν οι εκλογές στο μεσοδιάστημα, Κύριος οίδε 
πότε θα διορθωθεί αυτή η αδικία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε δεκαπέντε μέρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μάλιστα, κύριοι, άκουσα τις εισηγήσεις σας.   

 Λοιπόν, το προεδρείο κρίνει ότι θα πρέπει να αναβληθεί για δεκαπέντε μέρες, 
όπως ήταν και η συμφωνία μας σήμερα το πρωί.  Και, αφού αφουγκράστηκα και το 
πώς... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εμείς δε δεχόμαστε, κύριε Πρόεδρε, το συγκεκριμένο!  Να το βάλετε σε 
ψηφοφορία το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαρίστως!  Επειδή εγώ ξέρω το αποτέλεσμα, θα το βάλω! 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την εισήγηση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να 
μην αναβληθεί;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον της εισήγησης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το θέμα αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες, όπως ήταν και η συμφωνία 
μας σήμερα το πρωί στη σύσκεψη των αρχηγών. η ομόφωνη! 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Εθνικής Φρουράς Νόμος του 2010».  
Βέβαια, η έκθεση δεν είναι ομόφωνη. δε νομίζω ότι πρέπει να διαβαστεί.  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εθνικής Φρουράς Νόμος του 2010»  

Παρόντες:  

 Γιαννάκης Ομήρου, πρόεδρος Σωκράτης Χάσικος 

 Σωτήρης Σαμψών Κώστας Κωνσταντίνου 

 Νίκος Κατσουρίδης Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Άριστος Αριστοτέλους Ζαχαρίας Κουλίας 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 1ης Ιουλίου 
2010 και της 27ης Ιανουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Άμυνας, ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Άμυνας και ο Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς συνοδευόμενοι από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, ο διευθυντής ∆ιεύθυνσης Υγειονομικού του ΓΕΕΦ, ο 
διευθυντής Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας, εκπρόσωποι του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου 
Ιατρικού Συλλόγου και ο πρόεδρος της Ψυχιατρικής Εταιρείας Κύπρου, καθώς και 
εκπρόσωποι  της Ομάδας Πρωτοβουλίας Γονέων Κληρωτών Στρατιωτών. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η ενοποίηση και ο 
εκσυγχρονισμός του περί της Εθνικής Φρουράς Νόμου και επιπρόσθετα η θέσπιση 
νέων προνοιών για περιορισμό του φαινομένου της φυγοστρατίας.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον Υπουργό 
Άμυνας, η αναθεώρηση της νομοθεσίας που διέπει την Εθνική Φρουρά κρίθηκε 
αναγκαία, έτσι ώστε αυτή να εκσυγχρονιστεί και να συνάδει με τη σημερινή 
πραγματικότητα.  Ειδικότερα, όπως ο ίδιος υπουργός δήλωσε, η υπό συζήτηση 
αναθεώρηση του περί της Εθνικής Φρουράς Νόμου κρίθηκε αναγκαία για τους πιο 
κάτω λόγους: 

1. Ο εν λόγω νόμος θεσπίστηκε το 1964 και έκτοτε έχουν επέλθει σε αυτόν πάρα 
πολλές τροποποιήσεις, με αποτέλεσμα ορισμένες από τις διατάξεις του να 
συγκρούονται μεταξύ τους και άλλες να έχουν καταστεί ανενεργές.   

2. Οι διατάξεις του είναι διατυπωμένες άλλες στην αρχαΐζουσα, άλλες στην 
καθαρεύουσα και άλλες στη δημοτική γλώσσα, με αποτέλεσμα να καθιστούν το 
κείμενο του δυσνόητο.  
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3. Για τη θεσμοθέτηση αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου που εκδόθηκαν 
κατά καιρούς και με τις οποίες ρυθμίζονται διάφορα στρατολογικά θέματα, 
όπως είναι η διάρκεια της θητείας των παιδιών πολύτεκνων και τρίτεκνων 
οικογενειών, των μόνιμων κατοίκων εξωτερικού, η αναβολή κατάταξης λόγω 
σπουδών, καθώς και άλλα συναφή θέματα.   

4. Για τη ρύθμιση κενών και ασαφειών που διαπιστώθηκαν κατά την εφαρμογή 
του, καθώς και για την επίλυση σοβαρών λειτουργικών προβλημάτων που 
υπάρχουν  σε σχέση με το θεσμό της εφεδρείας και της εθνοφυλακής. 

5. Για την εισαγωγή νέων διατάξεων για τον περιορισμό και την αντιμετώπιση του 
φαινομένου της φυγοστρατίας.  

 Επεξηγώντας ο ίδιος υπουργός τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι με αυτές ρυθμίζονται τα πιο κάτω: 

1. Η οργάνωση και η διοίκηση της δύναμης της Εθνικής Φρουράς 

Στο μέρος αυτό περιλαμβάνονται πρόνοιες που αφορούν την αποστολή, τη 
συγκρότηση και την οργάνωση της δύναμης της Εθνικής Φρουράς, καθώς και 
πρόνοιες που καθορίζουν τις εξουσίες και τις αρμοδιότητες του Υπουργού 
Άμυνας, του Αρχηγού και του Υπαρχηγού της Εθνικής Φρουράς.   

 Επίσης, εισάγονται νέες πρόνοιες σε σχέση με τα ισχύοντα στην υπό 
κατάργηση βασική νομοθεσία με τις οποίες: 

α. καθορίζεται ο βαθμός που θα φέρει ο Αρχηγός και ο Υπαρχηγός της 
δύναμης της Εθνικής Φρουράς και 

β. καθορίζονται οι βαθμοί που θα απονέμονται στους εθνοφρουρούς, 
εφέδρους και εθνοφύλακες.   

2. Η υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής υπηρεσίας, οι διακρίσεις της 
στρατιωτικής υπηρεσίας και η διάρκειά της 

 Στο μέρος αυτό εισάγονται πρόνοιες με τις οποίες θεσμοθετούνται οι 
αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου που αφορούν τις διάφορες κατηγορίες 
των στρατευσίμων που δικαιούνται μειωμένη θητεία.   

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες του μέρους αυτού, υποχρέωση για υπηρεσία στην 
Εθνική Φρουρά θα έχουν όλοι οι πολίτες της ∆ημοκρατίας, καθώς και τα 
πρόσωπα κυπριακής καταγωγής όχι μόνο από πατέρα, όπως ισχύει σήμερα, 
αλλά και από μητέρα, έστω και αν δεν έχουν την κυπριακή υπηκοότητα.  
Εισάγεται επίσης πρόνοια με την οποία ρυθμίζεται για πρώτη φορά η διάρκεια 
της στρατιωτικής θητείας των αλλοδαπών που αποκτούν την κυπριακή 
υπηκοότητα.   

 Επιπρόσθετα, μειώνεται η ηλικία μέχρι την οποία οι στρατεύσιμοι θα έχουν 
υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής θητείας από το πεντηκοστό έτος της 
ηλικίας τους, που ισχύει σήμερα, στο τεσσαρακοστό πέμπτο έτος.   

3. Η απαλλαγή από την υποχρέωση στρατιωτικής υπηρεσίας και η αναβολή 
κατάταξης 

 Στο μέρος αυτό εισάγονται νέες πρόνοιες με τις οποίες θεσμοθετούνται οι 
αποφάσεις του Υπουργικού Συμβουλίου που αφορούν την απαλλαγή από την 
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υποχρέωση στρατιωτικής υπηρεσίας και την αναβολή κατάταξης 
στρατευσίμων.   

4. Η καταγραφή, η πρόσκληση, η κατάταξη, η υγειονομική εξέταση και η 
επανεξέταση στρατευσίμων, εθνοφρουρών και εφέδρων 

 Στο μέρος αυτό εισάγονται πρόνοιες που ρυθμίζουν την καταγραφή, τη 
στρατολογική παρακολούθηση και την πρόσκληση για κατάταξη στη δύναμη 
της Εθνικής Φρουράς των στρατευσίμων, καθώς επίσης πρόνοιες που 
ρυθμίζουν την υγειονομική εξέταση και επανεξέταση στρατευσίμων, 
εθνοφρουρών και εφέδρων.  Περαιτέρω, περιλαμβάνονται πρόνοιες που 
καθορίζουν τη σύνθεση, τη λειτουργία και τις αρμοδιότητες των υγειονομικών 
επιτροπών.   

 Ειδικότερα, εισάγονται πρόνοιες που προβλέπουν, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

α. Την υποχρέωση των αρμόδιων υπηρεσιών να γνωστοποιούν τα στοιχεία 
των στρατευσίμων, καθώς και κάθε μεταβολή τους στις στρατολογικές 
υπηρεσίες της Εθνικής Φρουράς. 

β. Τον καταρτισμό πίνακα στον οποίο θα περιλαμβάνονται τα νοσήματα, οι 
παθήσεις και οι βλάβες της υγείας, στη βάση του οποίου θα κρίνεται η 
κατάσταση της υγείας στρατευσίμου και ο οποίος θα εκδίδεται με 
διάταγμα του Υπουργού Άμυνας έπειτα από εισήγηση του Αρχηγού της 
Εθνικής Φρουράς και θα δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας. 

γ. Την ίδρυση Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου, η οποία θα είναι αρμόδια να 
εξετάζει κατά πόσο οι αποφάσεις των υγειονομικών επιτροπών που 
προβλέπονται στο νομοσχέδιο συνάδουν τόσο με τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου όσο και του υπό αναφορά πίνακα και να 
συντάσσει ετήσια έκθεση, καθώς και ειδική, όποτε κρίνει τούτο αναγκαίο 
ο Υπουργός Άμυνας για συγκεκριμένη περίπτωση, την οποία θα 
υποβάλλει ενώπιόν του.   

5. Η εκπλήρωση της στρατιωτικής υπηρεσίας και η απόλυση 

 Στο μέρος αυτό περιλαμβάνονται πρόνοιες που ρυθμίζουν, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

α. Τους τόπους εκπλήρωσης της στρατιωτικής υπηρεσίας. 

β. Τις άδειες των εθνοφρουρών.   

 Στην πρόνοια αυτή, πέραν της αναρρωτικής και κανονικής άδειας που 
ισχύει σήμερα, εισάγεται επιπρόσθετα η τιμητική και η γονική άδεια. 

γ. Τη χρονική διάρκεια της στρατιωτικής υπηρεσίας.   

δ. Την οριστική και προσωρινή απόλυση των εθνοφρουρών. 

6. Η εφεδρεία της δύναμης της Εθνικής Φρουράς και η εκπλήρωση της 
εφεδρικής υπηρεσίας 
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 Στο μέρος αυτό περιλαμβάνονται πρόνοιες με τις οποίες προβλέπονται τα 
ακόλουθα: 

α. Η συγκρότηση και η διαδικασία κλήσης των εφέδρων και των 
εθνοφυλάκων. 

β. Η εισαγωγή των όρων “εθνοφυλακή” και “εθνοφύλακας” και της 
ερμηνείας τους και ο καθορισμός της αποστολής των μονάδων 
εθνοφυλακής. 

γ. Ο καθορισμός του ανώτατου ορίου ηλικίας υπηρεσίας στην εθνοφυλακή 
στο πεντηκοστό έτος και ο καθορισμός του εξηκοστού τρίτου έτους ως 
του ανωτάτου ορίου ηλικίας για εθελοντική υπηρεσία. 

7. Η εναλλακτική στρατιωτική υπηρεσία και η εναλλακτική κοινωνική 
υπηρεσία 

 Στο μέρος αυτό περιλαμβάνονται πρόνοιες που αφορούν τους αντιρρησίες 
συνείδησης.  Οι πρόνοιες αυτές είναι οι ίδιες με αυτές που ισχύουν στην υπό 
κατάργηση βασική νομοθεσία, γιατί δεν έχουν δημιουργηθεί οποιαδήποτε 
προβλήματα κατά την εφαρμογή τους. 

8. Ειδικές στρατολογικές διατάξεις 

 Στο μέρος αυτό εισάγονται πρόνοιες που ρυθμίζουν την αρμοδιότητα χειρισμού 
στρατολογικών θεμάτων, την καταχώρηση και συμπλήρωση στρατολογικών 
μεταβολών, καθώς και πρόνοιες που αφορούν τα πιστοποιητικά στρατολογικής 
κατάστασης. 

9. Οι τοποθετήσεις, οι μεταθέσεις και οι αποσπάσεις στρατιωτικού 
προσωπικού της δύναμης της Εθνικής Φρουράς 

 Στο μέρος αυτό περιλαμβάνονται πρόνοιες που ρυθμίζουν τις τοποθετήσεις, τις 
μεταθέσεις και τις αποσπάσεις του στρατιωτικού προσωπικού της δύναμης της 
Εθνικής Φρουράς. 

10. Αδικήματα 

 Στο μέρος αυτό περιλαμβάνονται πρόνοιες με τις οποίες καθίστανται αδικήματα 
οι πιο κάτω πράξεις/παραλείψεις και καθορίζονται οι ποινές που επισύρει η 
διάπραξή τους:   

α. Η ανυποταξία. 

β. Η μη υποβολή από τους στρατευσίμους της προβλεπόμενης δήλωσης 
των στοιχείων τους. 

γ. Η μη δήλωση από τους εφέδρους της αλλαγής του τόπου διαμονής τους. 

δ. Η άρνηση παραλαβής επιστρατευτικού εγγράφου από εφέδρους. 

ε. Η παράλειψη παρουσίασης σε υγειονομική επιτροπή. 

στ. Η παραπλάνηση των υγειονομικών επιτροπών από στρατευσίμους με 
στοιχεία που δεν ανταποκρίνονται στην πραγματική κατάσταση της 
υγείας τους με σκοπό την εξασφάλιση αναβολής ή απαλλαγής από την 
υποχρέωση εκπλήρωσης της στρατιωτικής τους υπηρεσίας. 
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 Για τα πιο πάνω αδικήματα προτείνεται αύξηση των ποινών που μπορεί να 
επιβληθούν από τα δικαστήρια, σε περίπτωση καταδίκης προσώπων για τη 
διάπραξή τους.      

 Περαιτέρω, εισάγεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία πρόσωπα που έχουν 
καταδικαστεί για το αδίκημα της ανυποταξίας λόγω παράλειψης κατάταξης στην 
Εθνική Φρουρά για εκπλήρωση της υποχρέωσης θητείας τους ή για το αδίκημα 
της λιποταξίας θα θεωρείται ότι έχουν διαπράξει ατιμωτικό αδίκημα και θα 
στερούνται ορισμένων δικαιωμάτων τους, όπως είναι το δικαίωμα του εκλέγειν 
ή του εκλέγεσθαι στις εκλογές για ανάδειξη των μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, των μελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και των μελών των 
δημοτικών ή κοινοτικών συμβουλίων.  Επιπρόσθετα, εισάγεται πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία θα απαγορεύεται στα πιο πάνω πρόσωπα να 
εξασφαλίσουν άδεια επαγγέλματος ειδικού φρουρού δυνάμει του περί 
Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών Ασφάλειας Νόμου. 

11. Οι υποχρεώσεις των εργοδοτών έναντι των εφέδρων και των 
εθνοφυλάκων 

 Οι υποχρεώσεις των εργοδοτών έναντι των εφέδρων και των εθνοφυλάκων 
παραμένουν οι ίδιες που ισχύουν στην υπό κατάργηση βασική νομοθεσία. 

12. Τελικές διατάξεις 

 Στο μέρος αυτό περιλαμβάνονται πρόνοιες που ρυθμίζουν γενικά θέματα 
εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου. 

 Περαιτέρω, όπως ο ίδιος υπουργός ανέφερε στην επιτροπή, με στόχο την 
πάταξη του φαινομένου της φυγοστρατίας, με τον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται 
τα ακόλουθα: 

1. Όσοι εθνοφρουροί, για λόγους υγείας, κρίνονται από τις αρμόδιες υγειονομικές 
επιτροπές  ικανοί για εκπλήρωση ειδικής στρατιωτικής θητείας θα 
εκπληρώνουν τη θητεία τους σε μονάδες της Εθνικής Φρουράς και όχι σε 
φορείς του δημόσιου τομέα που ισχύει σήμερα και θα εκτελούν τα καθήκοντα 
που θα καθορίζονται από τον Υπουργό Άμυνας μετά από εισήγηση του 
Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς. 

2. Στους στρατευσίμους οι οποίοι για λόγους υγείας κρίνονται ως προσωρινά 
ακατάλληλοι για εκπλήρωση της θητείας τους και η πάθησή τους, με βάση 
ιατρική έκθεση, επιδέχεται βελτίωσης δε θα χορηγείται οριστικό αλλά 
προσωρινό απολυτήριο.  Οι εν λόγω στρατεύσιμοι θα παραπέμπονται μία 
φορά το χρόνο για επανεξέταση της σωματικής τους ικανότητας, όπως ήθελε 
καθορίσει ο υπουργός, μέχρι τη συμπλήρωση του τριακοστού έτους της ηλικίας 
τους.  

3. Αναβολή κατάταξης στρατευσίμου στην Εθνική Φρουρά για λόγους υγείας θα 
χορηγείται μέχρι δύο έτη συνολικά.  Η εν λόγω αναβολή θα χορηγείται 
τμηματικά κατά έτος ή κατά εξάμηνο ή κατά τρίμηνο, ανάλογα με τα 
προβλήματα υγείας που αντιμετωπίζει ο στρατεύσιμος και σύμφωνα με τον υπό 
αναφορά πίνακα, που θα περιλαμβάνει τα νοσήματα, τις παθήσεις και τις 
βλάβες της υγείας, που θα εκδίδεται με διάταγμα του Υπουργού Άμυνας. 
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4. Η σύσταση Ειδικής Επιτροπής Ελέγχου η οποία θα έχει αρμοδιότητα να 
διερευνά κατά πόσο οι αποφάσεις της Επιτροπής Κατάταξης ή της Επιτροπής 
Εξέτασης Σωματικής Ικανότητας  που προβλέπονται στον προτεινόμενο νόμο 
συνάδουν με τις πρόνοιές του, καθώς και με τον υπό αναφορά πίνακα.  Η εν 
λόγω επιτροπή θα συντάσσει ετήσια έκθεση, όποτε κρίνει τούτο αναγκαίο ο 
Υπουργός Άμυνας για συγκεκριμένη περίπτωση, την οποία θα υποβάλλει 
ενώπιόν του. 

5. Στους εθνοφρουρούς που εκπληρώνουν την υποχρέωση της θητείας τους στη 
δύναμη της Εθνικής Φρουράς θα χορηγείται πιστοποιητικό εκπλήρωσης 
στρατιωτικής θητείας.   

 Περαιτέρω, όπως δήλωσε ο ίδιος υπουργός, το εν λόγω υπουργείο, μετά από 
διεξοδική μελέτη όλων των παραμέτρων του φαινομένου της φυγοστρατίας, έχει την 
άποψη ότι, ανεξάρτητα από τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στο υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο, το θέμα αυτό πρέπει να αντιμετωπιστεί συλλογικά, γι’  αυτό και στην 
προσπάθεια αυτή πρέπει να συμβάλουν οι κρατικές και οι ημικρατικές υπηρεσίες, 
καθώς και άλλοι αρμόδιοι φορείς.   

 Συναφώς, για την υλοποίηση της προσπάθειας αυτής, όπως ο ίδιος υπουργός 
ανέφερε, έχει περιληφθεί στην πρόταση του εν λόγω υπουργείου, η οποία 
υποβλήθηκε με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση, 
και η εισήγησή του όπως, στα πλαίσια της γενικότερης προσπάθειας για αντιμετώπιση 
του φαινομένου της φυγοστρατίας, κληθούν όλες οι κρατικές και ημικρατικές 
υπηρεσίες να μελετήσουν με βάση το σύνταγμα και την κείμενη νομοθεσία τη 
δυνατότητα θέσπισης στις νομοθεσίες τους σχετικών διατάξεων και/ή την υιοθέτηση 
μέτρων στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους, ώστε το φαινόμενο της φυγοστρατίας να 
περιοριστεί και/ή κατά το δυνατό να εξαλειφθεί.  

 Οι εκπρόσωποι της Ομάδας Πρωτοβουλίας Γονέων Κληρωτών Στρατιωτών 
δήλωσαν πως η οργάνωσή τους υιοθετεί ανεπιφύλακτα τις προτεινόμενες στο 
νομοσχέδιο πρόνοιες που στοχεύουν στην πάταξη της φυγοστρατίας και παράλληλα 
υπέβαλαν στην επιτροπή τις πιο κάτω εισηγήσεις: 

1. Απαιτείται να δοθεί ξεκάθαρο μήνυμα από τον Υπουργό Άμυνας ότι το κριτήριο 
για το ποιος είναι ικανός ή εντελώς ακατάλληλος να υπηρετήσει στρατιωτική 
θητεία θα αλλάξει οριστικά και αμετάκλητα.  Συναφώς, τα πρόσωπα τα οποία 
είναι ικανά να σπουδάσουν και να εργοδοτηθούν στο δημόσιο τομέα ή 
οπουδήποτε αλλού πρέπει εξ ορισμού να θεωρούνται ικανοί να υπηρετήσουν 
τουλάχιστον ειδική στρατιωτική θητεία.   

2. Η πιο πάνω θέση τους πρέπει να αποτελεί καθοριστικό κριτήριο κατά την 
ετοιμασία του πίνακα νοσημάτων, παθήσεων και βλαβών της υγείας που 
προβλέπεται στο νομοσχέδιο, στη βάση του οποίου θα κρίνονται οι 
στρατεύσιμοι ακατάλληλοι για στράτευση.  Συναφώς, στη βάση του πίνακα 
αυτού πρέπει να καθοριστούν και οι διαδικασίες ιατρικής εξέτασης και 
επανεξέτασης των στρατευσίμων που επικαλούνται προβλήματα υγείας, για να 
δοθεί η σωστή καθοδήγηση στα μέλη των υγειονομικών επιτροπών που θα 
αποφασίζουν ποιος είναι ικανός να εκτίσει στρατιωτική θητεία και ποιος είναι 
ανίκανος.   

3. Αναμένεται ότι, με την έναρξη ισχύος του προτεινόμενου νόμου, ο Υπουργός 
Άμυνας: 
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α. θα καλέσει τους στρατευσίμους που κρίθηκαν με βάση τις πρόνοιες της 
ισχύουσας νομοθεσίας ικανοί για εκπλήρωση εναλλακτικής υπηρεσίας 
και οι οποίοι σήμερα εκτελούν κοινωνική υπηρεσία να υπηρετήσουν σε 
μονάδες της Εθνικής Φρουράς, για να εκπληρώσουν ειδική στρατιωτική 
θητεία, 

β. θα καλέσει για επανεξέταση της σωματικής ικανότητας τους φοιτητές, 
τους εργαζομένους και οποιουσδήποτε άλλους έχουν εξασφαλίσει 
απαλλαγή από την εκπλήρωση της στρατιωτικής τους υπηρεσίας για 
λόγους υγείας και θα επιβάλει σ’  αυτούς που θα κριθούν από την εν 
λόγω επανεξέταση ικανοί να υπηρετήσουν τουλάχιστον ειδική 
στρατιωτική θητεία, ώστε να δικαιωθούν οι χιλιάδες νέοι οι οποίοι 
υπηρέτησαν τα τελευταία χρόνια τη στρατιωτική τους θητεία κάτω από το 
χλευασμό των όσων δεν υπηρέτησαν την εν λόγω θητεία, 
εκμεταλλευόμενοι τις αδυναμίες της ισχύουσας νομοθεσίας. 

4. Ο Υπουργός Άμυνας πρέπει να δώσει κατευθυντήριες γραμμές προς την 
προβλεπόμενη στο νομοσχέδιο Ειδική Επιτροπή Ελέγχου, η οποία θα είναι 
αρμόδια να εξετάζει κατά πόσο οι αποφάσεις των υγειονομικών επιτροπών 
συνάδουν με τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου και του υπό αναφορά 
πίνακα, στον οποίο θα περιλαμβάνονται τα νοσήματα, οι παθήσεις και οι 
βλάβες της υγείας, ώστε να παρεμβαίνει, σε περίπτωση που διαπιστωθεί ότι 
δόθηκε υπερβολικός αριθμός απαλλαγών από την Επιτροπή Εξέτασης 
Σωματικής Ικανότητας ή το Ειδικό Ιατροσυμβούλιο.   

 Τέλος, όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν, η οργάνωσή τους αναμένει ότι οι 
πιο πάνω εισηγήσεις τους θα ληφθούν σοβαρά υπόψη από το Υπουργείο Άμυνας 
κατά την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου, τονίζοντας παράλληλα ότι στόχος τους 
είναι η δικαίωση όλων των εθνοφρουρών που υπηρέτησαν και υπηρετούν τη θητεία 
τους. 

 Ο πρόεδρος της Ψυχιατρικής Εταιρείας Κύπρου ανέφερε πως η οργάνωσή 
τους κλήθηκε από το Υπουργείο Άμυνας, στα πλαίσια της επεξεργασίας από αυτό των 
προνοιών του νομοσχεδίου που αφορούν την πάταξη του φαινομένου της 
φυγοστρατίας, να εκφράσει τις απόψεις της επί των εν λόγω προνοιών, καθώς και επί 
του προσχεδίου του πίνακα που προβλέπεται σ’  αυτό, στον οποίο θα 
περιλαμβάνονται τα νοσήματα,  οι παθήσεις και οι βλάβες της υγείας και στη βάση του 
οποίου θα κρίνεται η σωματική ικανότητα των στρατευσίμων.  Συναφώς, η Ψυχιατρική 
Εταιρεία Κύπρου εισηγήθηκε την απλοποίηση ορισμένων ιατρικών εννοιών που 
περιλήφθηκαν στο προσχέδιο του εν λόγω πίνακα, με στόχο την εισαγωγή τρόπων 
ελέγχου της σωματικής ικανότητας των στρατευσίμων, ώστε, αφενός, να μην 
αδικούνται αυτοί οι οποίοι είναι πραγματικά ασθενείς και, αφετέρου, να μη διαφεύγουν 
τα πρόσωπα τα οποία με διάφορους τρόπους προσπαθούν να ξεγελάσουν τις 
αρμόδιες υγειονομικές επιτροπές, για να μην υπηρετήσουν τη στρατιωτική τους 
θητεία.  Στα πλαίσια της μελέτης των ψυχιατρικών νόσων που περιλήφθηκαν στο 
προσχέδιο του εν λόγω πίνακα, παρατηρήθηκε ότι σε αυτόν υπήρχαν όλες σχεδόν οι 
ασθένειες που περιλαμβάνονται στην παγκόσμια ταξινόμηση της Παγκόσμιας 
Οργάνωσης Υγείας, χωρίς όμως να αναφέρεται σ’  αυτόν ότι πρέπει να γίνεται 
επιπρόσθετα και αξιολόγηση της οικογενειακής, κοινωνικής και επαγγελματικής 
λειτουργικότητας του ασθενούς, γεγονός που αποτελεί βασικό κριτήριο των 
ψυχιάτρων κατά την ψυχική τους διάγνωση.  Συναφώς, εισηγήθηκαν τη συμπερίληψη 
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στον εν λόγω πίνακα της υπό αναφορά αξιολόγησης “της λειτουργικότητας του 
ασθενούς”, στη βάση της οποίας θα προσδιορίζεται από τους ειδικούς ιατρούς κατά 
πόσο θα δικαιολογείται η παροχή οποιασδήποτε προσωρινής αναστολής της 
κατάταξης ή απαλλαγής από την κατάταξη στρατευσίμου.   

 Επιπρόσθετα, όπως ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε, η οργάνωσή τους, παρ’  
όλο που συμφωνεί με την προτεινόμενη στο νομοσχέδιο ειδική στρατιωτική θητεία των 
στρατευσίμων που αντιμετωπίζουν προβλήματα ελαφράς ή βαρύτερης 
ψυχοπαθολογίας, η προτεινόμενη στο νομοσχέδιο αύξηση της χρονικής διάρκειας της 
ειδικής στρατιωτικής θητείας, ως αποτρεπτικό μέτρο, είναι άδικη και εισηγήθηκε αντί 
της προτεινόμενης αύξησης την επέκταση του χρόνου κατά τον οποίο θα παραμένουν 
στις στρατιωτικές μονάδες, έτσι ώστε να υπηρετούν και κατά τις απογευματινές ώρες, 
για να αποκλειστεί το ενδεχόμενο να απασχολούνται με οτιδήποτε άλλο κατά τη 
διάρκεια της ειδικής στρατιωτικής θητείας που θα υπηρετούν.   

 Περαιτέρω, ο πρόεδρος της Ψυχιατρικής Εταιρείας Κύπρου τόνισε ότι οι 
στρατεύσιμοι πρέπει να υπηρετούν τη στρατιωτική τους θητεία ανάλογα με τη 
σωματική ικανότητά τους και μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις πρέπει να κρίνεται 
κάποιος ως ανίκανος να υπηρετήσει την εν λόγω θητεία. 

 Καταλήγοντας, ανέφερε ότι οι εισηγήσεις τους δεν αποσκοπούν στο να 
δημιουργήσουν οποιοδήποτε πρόβλημα, αλλά να βοηθήσουν, ώστε να τεθεί 
τροχοπέδη στους στρατευσίμους οι οποίοι δεν αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας και 
προσποιούνται την ύπαρξη τέτοιων προβλημάτων, καθώς και στους στρατευσίμους οι 
οποίοι αντιμετωπίζουν μικρό πρόβλημα υγείας και προσπαθούν να το 
εκμεταλλευτούν, με στόχο να περιοριστεί, κατά το δυνατό, το φαινόμενο της 
φυγοστρατίας.  Με τον τρόπο αυτό, όπως δήλωσε ο ίδιος, δε θα υπάρχει πιθανότητα 
να αδικηθεί οποιοσδήποτε στρατεύσιμος είναι πραγματικά άρρωστος.  Για το σκοπό 
αυτό η οργάνωσή τους βρίσκεται στη διάθεση τόσο του αρμόδιου υπουργείου όσο και 
της Βουλής των Αντιπροσώπων, για να καταστεί δυνατή η απλοποίηση και η επίλυση 
ορισμένων θεμάτων.   

 Ο εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι υπηρεσίες που εκπροσωπεί είναι αρμόδιες για τις 
περιπτώσεις που στρατεύσιμος δεν προσποιείται, αλλά αδυνατεί πραγματικά να 
εκπληρώσει τις στρατιωτικές του υποχρεώσεις λόγω προβλημάτων υγείας που 
αντιμετωπίζει.  Συναφώς, δήλωσε ο ίδιος, το υπουργείο του παρέχει στην κοινωνία και 
στην Εθνική Φρουρά όλες τις υπηρεσίες που έχει στη διάθεσή του, ώστε τα άτομα τα 
οποία έχουν τη θέληση να υπηρετήσουν τη στρατιωτική τους θητεία, αλλά 
αντιμετωπίζουν ορισμένα προβλήματα, να μπορούν να προσφεύγουν κατά τη 
διάρκεια της θητείας τους στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας για τη θεραπεία και τη 
στήριξή τους, για να εξακολουθήσουν να υπηρετούν τη θητεία τους.  Περαιτέρω, όπως 
ο ίδιος επισήμανε, απαιτείται να  αναβαθμιστούν οι αρμόδιες ιατρικές υπηρεσίες της 
Εθνικής Φρουράς με την αύξηση του απαιτούμενου εξειδικευμένου ιατρικού 
προσωπικού, την ψυχοεκπαίδευση των στελεχών και των διοικητών σε σχέση με το 
χειρισμό τέτοιων περιστατικών στις μονάδες τους, καθώς και με την αύξηση των 
παρεχόμενων στους στρατευσίμους κατάλληλων θεραπειών.  Τέλος, τόνισε πως τα 
ανθρώπινα δικαιώματα των ασθενών που αντιμετωπίζουν ψυχικά προβλήματα 
πρέπει να διασφαλίζονται τόσο σε σχέση με την ενδεδειγμένη θεραπεία τους όσο και 
με την προσβασιμότητά τους στις αρμόδιες υπηρεσίες.   
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 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου δήλωσε πως ο σύλλογος 
δεν ενίσταται στην προτεινόμενη στο νομοσχέδιο ειδική στρατιωτική θητεία, όμως δεν 
ήταν σε θέση να εκφέρει οποιαδήποτε άποψη για το κατά πόσο η διάρκεια της εν 
λόγω θητείας πρέπει να είναι ίση ή μεγαλύτερη από τη διάρκεια της στρατιωτικής 
υπηρεσίας.  Τέλος, ανέφερε ότι το προσχέδιο του υπό αναφορά πίνακα, στον οποίο 
θα περιλαμβάνονται τα σωματικά νοσήματα και οι σωματικές παθήσεις, στη βάση του 
οποίου θα αποφασίζεται από τους ειδικούς ιατρούς κατά πόσο ένα πρόσωπο είναι 
ικανό να εκτίσει τη στρατιωτική του θητεία ή όχι, έχει διαβιβαστεί στους αρμοδίους των 
ιατρικών ειδικοτήτων και αναμένονται τα σχόλιά τους. 

 Ο διευθυντής της ∆ιεύθυνσης Υγειονομικού του ΓΕΕΦ ενημέρωσε την επιτροπή 
ότι το Υπουργείο Άμυνας προέβη ήδη στην πρόσληψη γενικών ιατρών για τις μονάδες 
της Εθνικής Φρουράς, όπου αποτείνονται σε πρώτο στάδιο οι εθνοφρουροί, όταν 
αντιμετωπίζουν προβλήματα υγείας, και καταβάλλονται προσπάθειες για πρόσληψη 
επιπρόσθετου αριθμού ψυχολόγων.     

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της ζήτησαν 
από τον Υπουργό Άμυνας περαιτέρω ενημέρωση για επιμέρους θέματα που άπτονται 
των προνοιών του που αφορούν ειδικότερα την πάταξη της φυγοστρατίας.  Επί των 
ειδικών αυτών θεμάτων κατατέθηκαν από τον αρμόδιο υπουργό απαντήσεις με 
επιστολή του, στην οποία περιλαμβάνονται τα ακόλουθα σε σχέση με τους 
στρατευσίμους που θα εκτίουν ειδική στρατιωτική θητεία: 

1. Θα υπηρετούν σε μεγάλα στρατόπεδα με υποδομή υγειονομικής υποστήριξης 
εντός της επαρχίας συμφερόντων τους και θα αποτελούν τμήμα της οργανικής 
δύναμης των μονάδων που στρατωνίζονται σε αυτά.  Τα καθήκοντά τους θα 
περιλαμβάνουν εκτέλεση εργασιών αποκλειστικά για τις ανάγκες της Εθνικής 
Φρουράς, όπως οργάνωση εδάφους (συντήρηση και κατασκευή αμυντικών 
έργων κ.λπ.), παροχή υπηρεσιών διοικητικής υποστήριξης και υποστήριξης 
διοικητικής μέριμνας, με στόχο την εξοικονόμηση προσωπικού σε μάχιμες 
υπηρεσίες και κατά κανόνα δε θα διανυκτερεύουν στα στρατόπεδα.   

2. Θα φέρουν στρατιωτική στολή, αλλά δε θα φέρουν οπλισμό και δε θα τους 
ανατίθενται καθήκοντα ή υπηρεσίες σε σχέση με την ασφάλεια των μονάδων 
και των στρατοπέδων. 

3. Θα υπόκεινται σε εκπαίδευση με βάση συγκεκριμένο γι’  αυτούς πρόγραμμα, 
προκειμένου να ανταποκρίνονται στα ειδικά καθήκοντα που θα τους 
ανατίθενται. 

4. Θα υπάγονται στους πειθαρχικούς κανονισμούς της Εθνικής Φρουράς, 
δεδομένου ότι, με βάση τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου, θα υπηρετούν 
στην Εθνική Φρουρά με στρατιωτική ιδιότητα. 

5. Θα ακολουθούν ειδικό πρόγραμμα το οποίο θα προσαρμοσθεί στο πρόγραμμα 
ωρών υπηρεσίας και εκπαιδεύσεως του ΓΕΕΦ και θα ακολουθούν το ωράριο 
των στελεχών της μονάδας τους.  Σημειώνεται ότι το πρόγραμμα που θα 
ακολουθούν και τα καθήκοντα που θα εκτελούν είναι ο λόγος που, με βάση και 
την αρχή της αναλογικότητας, επέβαλε όπως οι εν λόγω στρατιώτες υπηρετούν 
θητεία αυξημένη κατά οκτώ μήνες.   

6. ∆ε θα κατανέμονται σε όπλα ή σώματα ούτε και θα τους απονέμονται 
ειδικότητες.  Σε περίπτωση πολέμου θα ανατίθενται σε αυτούς υποστηρικτικά 



66 

 

ενισχυτικά καθήκοντα στις υπηρεσίες διοικητικής υποστήριξης και διοικητικής 
μέριμνας.  Προς τούτο και με βάση την αρχή της ισότητας, στην εφεδρεία θα 
επανδρώνουν μονάδες μετόπισθεν, δηλαδή διοικητικής υποστήριξης και 
διοικητικής μέριμνας. 

7. Το πιστοποιητικό εκπλήρωσης στρατιωτικής θητείας που προβλέπεται στον 
προτεινόμενο νόμο θα χορηγείται σε εθνοφρουρούς που εκπληρώνουν την 
υποχρέωση θητείας τους στην Εθνική Φρουρά, όπως προνοείται σ’  αυτόν.  
Στο πιστοποιητικό αυτό θα αναγράφεται τόσο η διάρκεια της θητείας όσο και το 
είδος της, καθώς και οι ειδικότητες που αποκτήθηκαν κατά τη διάρκεια της 
υπηρεσίας τους στην Εθνική Φρουρά.  Το εν λόγω πιστοποιητικό θα επέχει 
θέση πιστοποιητικού στρατολογικής κατάστασης και θα μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί για κάθε νόμιμη χρήση, όπως για σκοπούς εργοδότησης, 
σπουδών κ.λπ., και προοδευτικά θα καταστεί αντιληπτό, ειδικά από τους 
εργοδότες, ότι όσοι κατέχουν τέτοιο πιστοποιητικό έχουν εκπληρώσει την 
υποχρέωση της στρατιωτικής τους θητείας, σε αντίθεση με αυτούς που 
προσκομίζουν απλώς πιστοποιητικό στρατολογικής κατάστασης. 

 Περαιτέρω, στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου, ο πρόεδρος και τα μέλη 
της επιτροπής ζήτησαν πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις από τον Υπουργό Άμυνας 
και τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς σε σχέση με τις πρόνοιές του και εξέφρασαν 
ορισμένες διαφωνίες και/ή επιφυλάξεις σε σχέση με αυτές. 

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή, το Υπουργείο Άμυνας, 
αφού έλαβε υπόψη τις εισηγήσεις που υπέβαλαν μέλη της, κατέθεσε 
αναδιαμορφωμένο κείμενο στην επιτροπή, στο οποίο έχουν επέλθει, μεταξύ άλλων, οι 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Προστέθηκαν σ’  αυτό οι όροι “ανυπότακτος”, “αξιωματικός με σύμβαση”, 
“υπαξιωματικός με σύμβαση” και “οπλίτης με σύμβαση” και οι ερμηνείες τους 
και διαγράφηκαν οι όροι “ενεργός υπηρεσία” και “επίκουρος” και οι ερμηνείες 
τους. 

2. Προστέθηκε στην πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός Άμυνας  
δύναται με απόφασή του να συγκροτεί στο υπουργείο του επιτελείο το οποίο  
απαρτίζεται από στρατιωτικό και πολιτικό προσωπικό και σύμφωνα με την 
οποία οι αξιωματικοί και οι υπαξιωματικοί που το απαρτίζουν ορίζονται από τον 
Υπουργό Άμυνας, ανάλογα με τις εκάστοτε υπηρεσιακές ανάγκες, η αναφορά 
ότι οι εν λόγω αξιωματικοί και υπαξιωματικοί θα ορίζονται από τον υπουργό 
μετά από συνεννόησή του με τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς. 

3. ∆ιαγράφηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία η διάρκεια της ειδικής 
στρατιωτικής θητείας δύναται, μετά τη συμπλήρωση θητείας είκοσι τουλάχιστον 
μηνών, λόγω καλής διαγωγής να μειωθεί κατά δύο μήνες με απόφαση του 
υπουργού, έπειτα από εισήγηση του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς. 

4. ∆ιευκρινίστηκε στην πρόνοιά του που προβλέπει ότι η υποχρέωση εφεδρικής 
υπηρεσίας στη δύναμη της Εθνικής Φρουράς δύναται να παραταθεί και πέραν 
του πεντηκοστού έτους της ηλικίας των εφέδρων στις προβλεπόμενες στο 
νομοσχέδιο περιπτώσεις ότι η εν λόγω παράταση θα δύναται να δοθεί κατά 
κλάση ή κατηγορία ή ειδικότητα ή τόπο καταγωγής.  Επιπρόσθετα, προστέθηκε 
πρόνοια σύμφωνα με την οποία δε θα δύναται να παραταθεί η υποχρέωση 
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εφεδρικής υπηρεσίας οποιουδήποτε προσώπου, σε περίπτωση που δεν το 
επιτρέπει η σωματική του ικανότητα.   

5. ∆ιαμορφώθηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία δικαιούνται απαλλαγή 
από την υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής υπηρεσίας όσοι κατέχουν την 
κυπριακή και ελληνική υπηκοότητα και κατά τη διάρκεια της μόνιμης διαμονής 
τους στην Ελλάδα εκπλήρωσαν χωρίς εξαγορά την υποχρέωση στρατιωτικής 
τους θητείας, ώστε τα εν λόγω πρόσωπα να δικαιούνται απαλλαγή, εφόσον 
διέμεναν με την οικογένειά τους μόνιμα στην Ελλάδα για συνεχή χρονική 
περίοδο έξι τουλάχιστον χρόνων και κατά τη διάρκεια της διαμονής τους αυτής 
εκπλήρωσαν χωρίς εξαγορά την υποχρέωση στρατιωτικής τους θητείας στις 
Ένοπλες ∆υνάμεις της Ελλάδας.  

6. Προστέθηκε στην πρόνοιά του που προβλέπει ότι απαλλάσσονται από την 
υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής υπηρεσίας οι υπουργοί, οι βουλευτές, οι 
ευρωβουλευτές και οι δικαστές ότι απαλλάσσονται επιπρόσθετα και ο Γενικός 
και ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας. 

7. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του που προβλέπει ότι χορηγείται αναβολή 
κατάταξης σε αυτούς που φοιτούν σε τμήμα νοσηλευτικής ανώτατου 
εκπαιδευτικού ιδρύματος της ∆ημοκρατίας ή στον κλάδο μαγειρικής-
ζαχαροπλαστικής του Ανώτερου Ξενοδοχειακού Ινστιτούτου Κύπρου, ώστε η εν 
λόγω αναβολή που αφορά  αυτούς που φοιτούν στον κλάδο μαγειρικής-
ζαχαροπλαστικής να χορηγείται και σε αυτούς που φοιτούν στον ίδιο κλάδο σε 
οποιοδήποτε ανώτερο ή ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα της ∆ημοκρατίας. 

8. ∆ιαγράφηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία χορηγείται αναβολή 
κατάταξης σε αυτούς που ακολουθούν κλειστού τύπου πρόγραμμα 
θεραπευτικής αγωγής κατά της εξάρτησης από τα ναρκωτικά ή άλλης 
εξαρτησιογόνου ουσίας. 

9. Προστέθηκε σε αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία χορηγείται αναβολή 
εκπλήρωσης υποχρέωσης στρατιωτικής υπηρεσίας στη δύναμη της Εθνικής 
Φρουράς σε αυτούς που έχουν επιλεγεί ως μέρος του προσωπικού που θα 
υπηρετεί για σκοπούς πολιτικής σχεδίασης έκτακτων αναγκών για όσο χρόνο 
αποτελούν μέρος του εν λόγω προσωπικού. 

10. Προστέθηκε σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός Άμυνας 
δύναται να χορηγεί αναβολή εκπλήρωσης υπηρεσίας σε στρατεύσιμο σε 
περίπτωση σοβαρού κωλύματός του, εφόσον δεν παρέχεται ο αναγκαίος 
χρόνος παραπομπής της υπόθεσής του στην προβλεπόμενη σ’ αυτό 
συμβουλευτική επιτροπή. 

11. Προστέθηκε σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία πρόσωπο στο οποίο 
χορηγήθηκε, δυνάμει των προνοιών του προτεινόμενου νόμου, απαλλαγή ή 
αναβολή από την υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής υπηρεσίας και ο 
λόγος για τον οποίο χορηγήθηκε η εν λόγω απαλλαγή ή αναβολή παύσει να 
υφίσταται θα υποχρεούται να ενημερώσει γραπτώς το αρμόδιο στρατολογικό 
γραφείο της δύναμης της Εθνικής Φρουράς στο οποίο υπάγεται μέσα σε ένα 
μήνα από την ημερομηνία που παύει να υφίσταται ο λόγος της απαλλαγής ή 
της αναβολής.  Περαιτέρω, προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία 
καθίσταται αδίκημα η εν λόγω παράλειψη από πρόσωπο και καθορίζονται οι 
ποινές που επισύρει η καταδίκη του.   
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12. Προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία καθίστανται αδικήματα η 
παράλειψη προσώπου να υποβάλει δήλωση στοιχείων στα στρατολογικά 
μητρώα, δυνάμει των προβλεπόμενων στον προτεινόμενο νόμο διατάξεων, η 
υποβολή της εκπρόθεσμα, η αναγραφή σε αυτή ανακριβών στοιχείων και η 
υποβολή ανακριβών δικαιολογητικών και καθορίζονται οι ποινές που επισύρει η 
καταδίκη του από τη διάπραξη του αδικήματος αυτού.  

13. ∆ιαγράφηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία, σε ειδικές περιπτώσεις, τα 
καθήκοντα που θα εκτελούν όσοι εκπληρώνουν ειδική στρατιωτική θητεία 
δυνατό να περιλαμβάνουν και την παροχή υπηρεσιών κοινής ωφελείας σε 
φορέα του δημόσιου τομέα, όπως καθορίζει ο Υπουργός Άμυνας, μετά από 
συνεννόηση με τον προϊστάμενο στο δημόσιο τομέα. 

14. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία απολύονται προσωρινά 
από τη δύναμη της Εθνικής Φρουράς και τους χορηγείται προσωρινό 
απολυτήριο, μεταξύ άλλων περιπτώσεων που καθορίζονται στο νομοσχέδιο, τα 
πρόσωπα που επιλέχθηκαν για φοίτηση στο τμήμα νοσηλευτικής ανώτατου 
εκπαιδευτικού ιδρύματος της ∆ημοκρατίας ή στον κλάδο μαγειρικής και 
ζαχαροπλαστικής του Ανώτερου Ξενοδοχειακού Ινστιτούτου Κύπρου, ώστε το 
εν λόγω προσωρινό απολυτήριο που χορηγείται σε όσους φοιτούν στον κλάδο 
μαγειρικής και ζαχαροπλαστικής να χορηγείται και σε όσους φοιτούν στον εν 
λόγω κλάδο σε οποιοδήποτε ανώτερο ή ανώτατο εκπαιδευτικό ίδρυμα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

15. Προστέθηκε σε αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός Άμυνας 
δύναται να αποφασίζει την οριστική ή προσωρινή απόλυση εθνοφρουρού, 
χωρίς την εισήγηση της προβλεπόμενης σε αυτό Συμβουλευτικής Επιτροπής, 
σε περίπτωση έκτακτου κωλύματος του εν λόγω εθνοφρουρού και εφόσον δεν 
παρέχεται ο αναγκαίος χρόνος παραπομπής της υπόθεσής του στην εν λόγω 
επιτροπή. 

16. Προστέθηκε σε αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία δε θα αναγνωρίζονται ως 
αντιρρησίες συνείδησης και δε θα υπάγονται στις σχετικές με αυτούς διατάξεις 
του προτεινόμενου νόμου πρόσωπα τα οποία έχουν υπηρετήσει ενόπλως για 
οποιοδήποτε χρονικό διάστημα στο Στρατό της ∆ημοκρατίας ή στη δύναμη της 
Εθνικής Φρουράς ή σε ξένες ένοπλες δυνάμεις ή στις δυνάμεις ασφαλείας μετά 
τον ενστερνισμό των πεποιθήσεων που τους εμποδίζουν στην εκπλήρωση της 
στρατιωτικής υποχρέωσης για λόγους συνείδησης. 

17. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός Άμυνας 
δύναται, αφού λάβει υπόψη του τις απόψεις του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς 
και του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Άμυνας, να τοποθετεί, να μεταθέτει, 
να διαθέτει ή να αποσπά οποιοδήποτε στέλεχος της δύναμης της Εθνικής 
Φρουράς στο Υπουργείο Άμυνας για εκτέλεση ειδικών καθηκόντων, ώστε ο 
Υπουργός Άμυνας να δύναται να προβαίνει στις πιο πάνω ενέργειες μετά από 
συνεννόηση με τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς και το γενικό διευθυντή.   

18. ∆ιασαφηνίστηκε στην πρόνοιά του, σύμφωνα με την οποία ο Υπουργός 
Άμυνας, μετά από έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου, δύναται να τοποθετεί, 
να αποσπά ή να διαθέτει, έπειτα από συνεννόηση με τον Υπουργό 
Εξωτερικών, στέλεχος της δύναμης της Εθνικής Φρουράς σε οποιαδήποτε 
πρεσβεία ή διπλωματική ή άλλη αποστολή της ∆ημοκρατίας στο εξωτερικό για 
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εκτέλεση ειδικών καθηκόντων, ότι το εν λόγω στέλεχος κατά τη διάρκεια της 
υπηρεσίας του θα είναι υπόλογο στον αρχηγό της διπλωματικής αποστολής σε 
ό,τι αφορά την εκτέλεση των καθηκόντων του. 

19. Αναδιατυπώθηκε η πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία στοιχειοθετείται το 
αδίκημα της ανυποταξίας.   

20. Βελτιώθηκε η διατύπωση ορισμένων προνοιών του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε ομόφωνα να επιφέρει στο διαμορφωμένο κείμενο του 
νομοσχεδίου τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Την προσθήκη στην πρόνοιά του, σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό 
Συμβούλιο δύναται, σε περίπτωση έκτακτων περιστάσεων ή αναγκών της 
δύναμης της Εθνικής Φρουράς σε εξειδικευμένο προσωπικό ή όταν καθίσταται 
απαραίτητο για τη συγκρότηση και λειτουργία ορισμένων μονάδων ή 
υπηρεσιών της δύναμης, να εξουσιοδοτεί τον Υπουργό Άμυνας, μετά από 
συνεννόησή του με τον Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς, να προσλαμβάνει με 
σύμβαση στη δύναμη ως αξιωματικούς ή υπαξιωματικούς πρόσωπα με ειδική 
μόρφωση, προσόντα ή πείρα και ως οπλίτες πρόσωπα που έχουν εκπληρώσει 
την υποχρέωση θητείας τους στη δύναμη της Εθνικής Φρουράς, επιπρόσθετης 
πρόνοιας ότι η πρόσληψη των εν λόγω προσώπων θα γίνεται με σκοπό την 
περαιτέρω ενίσχυση της επιχειρησιακής ικανότητας της δύναμης. 

2. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του, σύμφωνα με την οποία είναι δυνατό με 
απόφαση του Υπουργού Άμυνας, έπειτα από σχετική εισήγηση του Αρχηγού 
της Εθνικής Φρουράς, να απονέμεται σε πρόσωπα που προσλαμβάνονται με 
σύμβαση, δυνάμει των προνοιών του προτεινόμενου νόμου, ή στους 
εθνοφύλακες ή στους εφέδρους, λόγω ειδικής μόρφωσης, προσόντων ή 
πείρας, ο ειδικός βαθμός του επίκουρου αξιωματικού ή υπαξιωματικού, τον 
οποίο διατηρούν μόνο κατά τη διάρκεια της υπηρεσίας τους στη δύναμη της 
Εθνικής Φρουράς, έτσι ώστε να διατηρούν τον εν λόγω ειδικό βαθμό και μετά 
το τέλος της υπηρεσίας τους. 

3. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία η υποχρέωση 
εφεδρικής υπηρεσίας στη δύναμη της Εθνικής Φρουράς δύναται να παραταθεί 
και πέραν του πεντηκοστού έτους της ηλικίας με απόφαση του Υπουργού 
Άμυνας, έπειτα από εισήγηση του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς, μεταξύ 
άλλων περιπτώσεων που καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο, και στις 
περιπτώσεις πολιτών της ∆ημοκρατίας οι οποίοι υποβάλλουν αίτημα για 
εθελοντική ένταξή τους στην εθνοφυλακή μέχρι τη συμπλήρωση του εξηκοστού 
τρίτου έτους της ηλικίας τους, έτσι ώστε να διαγραφεί το ανώτατο όριο που 
προτείνεται σε σχέση με την ηλικία τους και να μπορούν τα εν λόγω πρόσωπα 
να υπηρετούν στην εθνοφυλακή και πέραν του εξηκοστού τρίτου έτους της 
ηλικίας τους, νοουμένου ότι το επιτρέπει η σωματική ικανότητά τους. 

4. Τη διαγραφή από την πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται ότι σε περίπτωση 
που στρατεύσιμος, ο οποίος καλείται για κατάταξη στη δύναμη της Εθνικής 
Φρουράς για εκπλήρωση υποχρέωσης στρατιωτικής υπηρεσίας και ο οποίος 
εργάζεται σε τακτική απασχόληση σε εργοδότη ότι η απασχόλησή του δε 
διακόπτεται, αλλά αναστέλλεται για όσο χρόνο διαρκεί η υπηρεσία του στη 
δύναμη της σχετικής αναφοράς, σύμφωνα με την οποία για όσο χρόνο διαρκεί 
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η αναστολή απασχόλησης του εν λόγω στρατευσίμου, ο εργοδότης του θα 
υποχρεούται να καταβάλλει στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων τόσο την 
εισφορά που έχει ο ίδιος υποχρέωση να καταβάλλει πριν από την κατάταξη του 
στρατευσίμου όσο και την εισφορά που έχει υποχρέωση να καταβάλλει ο εν 
λόγω στρατεύσιμος, ανεξάρτητα από το γεγονός ότι αυτός δε θα παρέχει 
οποιαδήποτε υπηρεσία στον εργοδότη.  Συνακόλουθα, η επιτροπή αποφάσισε 
τη διαγραφή της πρόνοιάς του με την οποία προβλέπεται ότι ο εργοδότης που 
παραλείπει ή αμελεί να καταβάλει την υπό αναφορά εισφορά διαπράττει 
αδίκημα κατά τα διαλαμβανόμενα στη σχετική διάταξη του περί Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων Νόμου.   

5. Την προσθήκη σε αυτό πρόνοιας με την οποία προβλέπεται η σύσταση  
Επιτροπής Πρόληψης και Αντιμετώπισης της Φυγοστρατίας, η οποία θα είναι 
αρμόδια να μελετά το θέμα της φυγοστρατίας και να υποβάλλει στις αρμόδιες 
υπηρεσίες και φορείς εισηγήσεις αναφορικά με τη λήψη νομοθετικών και 
διοικητικών ρυθμίσεων για την πρόληψη και αντιμετώπιση του φαινομένου της 
φυγοστρατίας.  Σύμφωνα με την πρόνοια αυτή, η εν λόγω επιτροπή θα 
αποτελείται από δέκα μέλη και σε αυτή θα μετέχουν ο Υπουργός Άμυνας ως 
πρόεδρος, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας, ο Υπουργός 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή εκπρόσωπός του, ο Υπουργός Υγείας 
ή εκπρόσωπός του, ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού ή εκπρόσωπός του, ο 
Αρχηγός της Εθνικής Φρουράς, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Άμυνας, 
ο πρόεδρος του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, ο πρόεδρος του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου και ο πρόεδρος του Συμβουλίου Νεολαίας Κύπρου. 

 Πέραν των πιο πάνω τροποποιήσεων, ως αποτέλεσμα των ομόφωνων 
αποφάσεων της  επιτροπής, η τελευταία επέφερε στο κείμενο του νομοσχεδίου και τις 
ακόλουθες τροποποιήσεις, στη βάση των πιο κάτω κατά πλειοψηφία θέσεών της: 

1. Ο πρόεδρός της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και τα 
μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αποφάσισαν κατά πλειοψηφία να 
επιφέρουν στο αναδιαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου τις ακόλουθες 
τροποποιήσεις: 

α. Την περαιτέρω διαμόρφωση της πρόνοιάς του που καθορίζει τις 
προϋποθέσεις πρόσληψης  με σύμβαση στη δύναμη της Εθνικής 
Φρουράς προσώπων ως αξιωματικών ή υπαξιωματικών ή οπλιτών και 
ειδικότερα της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία τα εν λόγω πρόσωπα 
προσλαμβάνονται για αρχική περίοδο υπηρεσίας διάρκειας έξι μηνών, η 
οποία δύναται, αν οι υπηρεσιακές ανάγκες της δύναμης το απαιτούν, να 
ανανεώνεται με απόφαση του υπουργού για επιπλέον τρεις διαδοχικές 
εξάμηνες περιόδους, έπειτα από εισήγηση του Αρχηγού της Εθνικής 
Φρουράς και γραπτή συγκατάθεση των ενδιαφερομένων, έτσι ώστε τα εν 
λόγω πρόσωπα να προσλαμβάνονται με σύμβαση για αρχική περίοδο 
υπηρεσίας διάρκειας ενός έτους, η οποία θα δύναται να ανανεώνεται με 
απόφαση του υπουργού για επιπλέον διαδοχικές χρονικές περιόδους 
μέχρι δέκα έτη. 

β. Την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιάς του σύμφωνα με την 
οποία ο Υπουργός Άμυνας δύναται να παραπέμπει για επανεξέταση της 
σωματικής ικανότητάς τους στην Επιτροπή Εξέτασης Σωματικής 
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Ικανότητας ή στο Ειδικό Ιατροσυμβούλιο, που προβλέπονται στον 
προτεινόμενο νόμο, τους στρατευσίμους οι οποίοι κατά ή μετά την 1η 
Ιανουαρίου 2005 κρίθηκαν ακατάλληλοι για στράτευση και απολύθηκαν 
προσωρινά πριν από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου, έτσι ώστε να επεκταθεί η πιο πάνω αναφερόμενη 
ημερομηνία και να καλούνται για εξέταση της σωματικής τους ικανότητας 
στις πιο πάνω αναφερόμενες υγειονομικές επιτροπές οι στρατεύσιμοι οι 
οποίοι κατά ή μετά την 1η Ιανουαρίου 1995 κρίθηκαν ακατάλληλοι για 
στράτευση και απολύθηκαν προσωρινά πριν από την έναρξη της ισχύος 
του προτεινόμενου νόμου, εκτός και αν τα εν λόγω πρόσωπα έχουν 
μόνιμη αναπηρία.  Επιπρόσθετα, αποφάσισαν να τροποποιήσουν την 
πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται ότι, σε περίπτωση που οι πιο 
πάνω στρατεύσιμοι κριθούν ικανοί για στράτευση, μετά την επανεξέταση 
της σωματικής ικανότητάς τους, ο Υπουργός Άμυνας δύναται να τους 
χορηγεί μετά από αίτημά τους αναβολή κατάταξης, η συνολική διάρκεια 
της οποίας δεν μπορεί να υπερβαίνει τα έξι έτη, έτσι ώστε η συνολική 
διάρκεια της αναβολής κατάταξης να είναι ένα έτος και, σε περίπτωση 
που συντρέχουν λόγοι σπουδών ή σοβαροί οικογενειακοί λόγοι, να 
μπορεί να παραταθεί για άλλα πέντε έτη, ανάλογα με την περίπτωση. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος διαφώνησαν με την πιο πάνω πρόταση της 
πλειοψηφίας της επιτροπής, με την οποία παρέχεται η διακριτική 
ευχέρεια στον Υπουργό Άμυνας να παραπέμπει για επανεξέταση της 
σωματικής τους ικανότητας στην Επιτροπή Εξέτασης Σωματικής 
Ικανότητας ή στο Ειδικό Ιατροσυμβούλιο τους στρατευσίμους οι οποίοι 
κατά ή μετά την 1η Ιανουαρίου του 1995 κρίθηκαν ακατάλληλοι για 
στράτευση και απολύθηκαν προσωρινά πριν από την έναρξη της ισχύος 
του προτεινόμενου νόμου, και εισηγήθηκαν όπως η πιο πάνω 
αναφερόμενη διακριτική ευχέρεια του υπουργού περιοριστεί μόνο στους 
στρατευσίμους οι οποίοι κρίθηκαν ακατάλληλοι για στράτευση και 
απολύθηκαν προσωρινά από την 1η Ιανουαρίου 1995 μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2004.  Περαιτέρω, εισηγήθηκαν όπως οι στρατεύσιμοι οι 
οποίοι κατά ή μετά την 1η Ιανουαρίου 2005 κρίθηκαν ακατάλληλοι για 
στράτευση και απολύθηκαν προσωρινά πριν από την έναρξη της ισχύος 
του προτεινόμενου νόμου παραπέμπονται υποχρεωτικά από τον 
Υπουργό Άμυνας για επανεξέταση της σωματικής τους ικανότητας στην 
Επιτροπή Εξέτασης Σωματικής Ικανότητας ή στο Ειδικό Ιατροσυμβούλιο, 
εκτός και αν έχουν μόνιμη σωματική αναπηρία, χωρίς να επαφίεται η 
επανεξέτασή τους στη διακριτική ευχέρεια του Υπουργού Άμυνας. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού αποφάσισαν κατά 
πλειοψηφία να επιφέρουν επιπρόσθετα στο κείμενο του νομοσχεδίου τις 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

α. Τη διασαφήνιση στην πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται ότι οι 
εξουσίες του υπουργού ασκούνται από αυτόν συνήθως μέσω του 
Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς και του γενικού διευθυντή του 
Υπουργείου Άμυνας ότι οι τελευταίοι θα ενεργούν σύμφωνα με τις 
αρμοδιότητές τους που καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο. 
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β. Την τροποποίηση της πρόνοιάς του με την οποία προβλέπεται ότι ο 
Υπουργός Άμυνας δύναται, με απόφασή του, να συγκροτεί επιτελείο, το 
οποίο θα υπάγεται στον ίδιο, για να τον συμβουλεύει στην άσκηση των 
αρμοδιοτήτων του στους τομείς των στρατιωτικών και στρατηγικών 
θεμάτων και της αμυντικής πολιτικής, έτσι ώστε: 

 i. η συγκρότηση του εν λόγω επιτελείου να μην επαφίεται στη 
διακριτική του ευχέρεια και να διασαφηνιστεί ότι αυτό θα υπάγεται 
απευθείας στον Υπουργό Άμυνας, 

 ii. να καθοριστεί ότι ο αριθμός των αξιωματικών και των 
υπαξιωματικών που θα απαρτίζουν το εν λόγω επιτελείο δε θα 
υπερβαίνει τους δέκα και ότι σε έκτακτες περιστάσεις, όταν οι 
ανάγκες το επιβάλλουν, θα δύναται ο Υπουργός Άμυνας με 
απόφασή του να τοποθετεί σ’  αυτό αξιωματικούς και 
υπαξιωματικούς, πέραν του πιο πάνω αριθμού, οι οποίοι δε θα 
υπερβαίνουν τους είκοσι πέντε, 

 iii. να περιληφθεί πρόβλεψη σύμφωνα με την οποία στο εν λόγω 
επιτελείο θα λειτουργούν τμήματα που αφορούν: 

 στρατιωτικά και στρατηγικά  θέματα, 

 στρατολογικά θέματα, 

 θέματα στρατιωτικού προσωπικού-νομοθεσία επί 
στρατιωτικών θεμάτων, 

 αμυντική διπλωματία-διεθνείς σχέσεις, 

 τύπο και εθιμοτυπία. 

γ. Την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιάς του σύμφωνα με την 
οποία οι αρμοδιότητες του γενικού διευθυντή του Υπουργείου Άμυνας, 
δυνάμει του περί ∆ημοσίας Υπηρεσίας Νόμου και του σχεδίου 
υπηρεσίας της θέσης του, δεν επηρεάζονται από τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου, έτσι ώστε οι αρμοδιότητές του, που καθορίζονται 
από τον περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμο και τα εκάστοτε ισχύοντα 
σχέδια υπηρεσίας της θέσης του, να ασκούνται τηρουμένων των 
διατάξεων του προτεινόμενου νόμου. 

δ. Την ενοποίηση της προτεινόμενης πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία 
ο Υπουργός Άμυνας δύναται, μετά από συνεννόηση με τον Αρχηγό της 
Εθνικής Φρουράς και το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Άμυνας, να 
τοποθετεί, μεταθέτει, διαθέτει ή αποσπά οποιοδήποτε στέλεχος της 
δύναμης της Εθνικής Φρουράς στο Υπουργείο Άμυνας για εκτέλεση 
ειδικών καθηκόντων με την πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία ο 
Υπουργός Άμυνας δύναται να τοποθετεί, αποσπά ή διαθέτει στέλεχος 
της δύναμης της Εθνικής Φρουράς σε οποιαδήποτε κρατική υπηρεσία 
για εκτέλεση ειδικών καθηκόντων, μετά από συνεννόησή του με τον 
Αρχηγό της Εθνικής Φρουράς και τον οικείο υπουργό ή προϊστάμενο 
στον οποίο υπάγεται η κρατική υπηρεσία στην οποία τοποθετείται, 
αποσπάται ή διατίθεται το πιο πάνω στέλεχος και την αναδιαμόρφωσή 
τους.  Ειδικότερα, με την προτεινόμενη από τους ίδιους βουλευτές 
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ρύθμιση, ο Υπουργός Άμυνας θα δύναται, αφού λάβει υπόψη τις 
απόψεις του Αρχηγού της Εθνικής Φρουράς, να τοποθετεί, μεταθέτει, 
αποσπά ή διαθέτει οποιοδήποτε στέλεχος της δύναμης στο Υπουργείο 
Άμυνας ή σε οποιαδήποτε κρατική υπηρεσία για εκτέλεση ειδικών 
καθηκόντων, μετά από συνεννόηση με τον οικείο υπουργό ή 
προϊστάμενο στον οποίο υπάγεται η κρατική υπηρεσία αναφορικά με τον 
αριθμό των στελεχών που θα τοποθετηθούν, μετατεθούν, αποσπαστούν 
ή διατεθούν.  Περαιτέρω, με την προτεινόμενη ρύθμιση προβλέπεται ότι 
το πιο πάνω στέλεχος κατά τη διάρκεια της υπηρεσίας του στο 
Υπουργείο Άμυνας ή σε άλλη κρατική υπηρεσία θα είναι υπόλογο στο 
γενικό διευθυντή του Υπουργείου Άμυνας ή στον προϊστάμενο της 
κρατικής υπηρεσίας, ανάλογα με την περίπτωση, σε ό,τι αφορά την 
εκτέλεση των καθηκόντων του. 

 Με τις πιο πάνω θέσεις της πλειοψηφίας της επιτροπής διαφώνησαν ο 
πρόεδρός της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και 
τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

 Πέραν των πιο πάνω τροποποιήσεων, που επήλθαν είτε ομόφωνα είτε με 
απόφαση της πλειοψηφίας της επιτροπής, μέλη της υπέβαλαν τις ακόλουθες 
εισηγήσεις για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου, οι οποίες δεν έχουν 
υιοθετηθεί και δεν έχουν ενσωματωθεί στο κείμενό του: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγήθηκαν τη διαγραφή της προτεινόμενης 
πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό Συμβούλιο δύναται, μετά 
από πρόταση του Υπουργού Άμυνας, να μειώνει τη διάρκεια της υποχρέωσης 
θητείας για ορισμένες ή όλες τις κατηγορίες στρατευσίμων ή εθνοφρουρών, 
όταν συντρέχουν εξαιρετικές περιστάσεις ή όταν οι στρατιωτικές ανάγκες της 
∆ημοκρατίας το επιτρέπουν ή όταν επιβάλλουν τούτο λόγοι δημόσιου 
συμφέροντος. 

 Με την πιο πάνω εισήγηση διαφώνησαν τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος εισηγήθηκαν επιπρόσθετα την προσθήκη στην 
πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία καθορίζονται οι κατηγορίες των 
στρατευσίμων που δικαιούνται μειωμένη στρατιωτική θητεία διάρκειας 
δεκατεσσάρων μηνών και της περίπτωσης στρατευσίμου που είναι ο μόνος ή ο 
μεγαλύτερος υιός οικογένειας της οποίας και οι δύο γονείς είναι πλήρως 
ανάπηροι. 

 Με την πιο πάνω εισήγηση διαφώνησαν ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και τα μέλη της βουλευτές των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας, 
αφού διαμόρφωσε το κείμενο του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σύμφωνα με τις πιο 
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πάνω ομόφωνες ή κατά πλειοψηφία αποφάσεις της, εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Εθνικής Φρουράς Νόμος του 2011».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Ομήρου.   

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε Υπουργέ της Άμυνας, 

 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων καλείται να εγκρίνει μια νομοθεσία που 
εκσυγχρονίζει εκ βάθρων, θα έλεγα, ένα σημαντικό θεσμό της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, που συνδέεται άρρηκτα με τη μετα-ανεξαρτησιακή πορεία και ιστορία 
της ∆ημοκρατίας, την Εθνική Φρουρά.   

 Ο στόχος αυτής της νομοθεσίας είναι η ενοποίηση διάσπαρτων νομοθεσιών 
που ψηφίστηκαν κατά καιρούς μετά το 1964, η ενσωμάτωση στη νομοθεσία διαφόρων 
αποφάσεων του Υπουργικού Συμβουλίου που αφορούν σε θέματα στρατολογίας, η 
ρύθμιση ζητημάτων που αφορούν την εφεδρεία και την εθνοφυλακή και τέλος η 
εισαγωγή ορισμένων διατάξεων στη νομοθεσία που στοχεύουν στην καταπολέμηση 
του φθοροποιού φαινομένου της φυγοστρατίας. 

 Κακώς, κάκιστα δόθηκε η εντύπωση ότι αυτό το νομοσχέδιο είναι νομοσχέδιο 
για την καταπολέμηση της φυγοστρατίας!  Το λέω αυτό, διότι είχαμε άδικες επιθέσεις 
εναντίον της Βουλής από γονείς υπηρετούντων εθνοφρουρών ότι δήθεν η επιτροπή 
και συνολικά η Βουλή καθυστερούσε την ψήφιση της νομοθεσίας για την 
καταπολέμηση της φυγοστρατίας.  Τα άρθρα που αφορούν στη φυγοστρατία είναι 
μερικά μόνο άρθρα! Αυτό το νομοσχέδιο αριθμεί εβδομήντα οκτώ, αν δεν κάνω λάθος, 
άρθρα!  Αν το νομοσχέδιο που κατατέθηκε στη Βουλή αφορούσε μόνο τη 
φυγοστρατία, πράγματι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας θα μπορούσε μέσα σε 
δύο, το πολύ τρεις συνεδρίες να ολοκληρώσει τη μελέτη του νομοσχεδίου και να το 
παραπέμψει στην ολομέλεια για ψήφιση.  Όμως για ένα νομοσχέδιο που ανασυνθέτει 
εκ βάθρων και ενοποιεί πληθώρα νομοθεσιών που αφορούν την Εθνική Φρουρά ήταν 
πράξη ευθύνης για την επιτροπή να ασχοληθεί για μεγάλο χρονικό διάστημα εις βάθος 
και σε έκταση, για να ετοιμάσει μια ολοκληρωμένη νομοθεσία και να την παραπέμψει 
ενώπιον της ολομέλειας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αν πήρα το λόγο, το έκαμα, για να τονίσω με έμφαση ότι η Εθνική Φρουρά, οι 
ένοπλες δυνάμεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας διαδραμάτισαν από της ίδρυσής τους, 
το 1964, έναν κορυφαίο ρόλο στην υπεράσπιση της ανεξαρτησίας, της κυριαρχίας και 
της εδαφικής ακεραιότητας της ∆ημοκρατίας.  Νεοσύστατη, άπειρη και χωρίς την 
ύπαρξη στρατιωτικής παράδοσης υπεράσπισε τη δεκαετία του 1960 το κυπριακό 
κράτος από την απόπειρα κατάλυσής του από την τουρκοανταρσία, ιδιαίτερα κατά τις 
ηρωικές μάχες της Τηλλυρίας και όχι μόνο.  ∆υστυχώς, η άλωση και ο έλεγχος της 
Εθνικής Φρουράς από τη χούντα οδήγησαν στο προδοτικό και τουρκοφόρο 
πραξικόπημα, αφού η χουντική διοίκηση του σώματος έστρεψε τα παιδιά του 
κυπριακού λαού εναντίον του νόμιμου Προέδρου της ∆ημοκρατίας, του 
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Αρχιεπισκόπου Μακαρίου, του κράτους και του ιδίου του δημοκρατικού πολιτεύματος.  
Καθημαγμένη η Εθνική Φρουρά από το πραξικόπημα πρόβαλε εντούτοις άνιση αλλά 
ηρωική αντίσταση εναντίον της τουρκικής εισβολής. 

 Μνημονεύουμε και τιμούμε όλους όσοι ηρωικά έδωσαν τη ζωή τους, Έλληνες 
Κυπρίους και Ελλαδίτες, στην άνιση μάχη με τον Τούρκο εισβολέα.  Τιμούμε επίσης 
όσους κληρωτούς και εφέδρους από την Εθνική Φρουρά τραυματίστηκαν, 
αιχμαλωτίστηκαν, αντιστάθηκαν στη θηριωδία και βαρβαρότητα που συνιστούσε η 
τουρκική εισβολή. 

 Μετά την επούλωση των πληγών της προδοσίας και του εγκλήματος του ’74 η 
Εθνική Φρουρά ανασυντάχθηκε, αναδιοργανώθηκε, ενισχύθηκε με σύγχρονα οπλικά 
συστήματα και η εμπιστοσύνη του λαού προς τις ένοπλες δυνάμεις, που είχε κλονιστεί 
από το προδοτικό πραξικόπημα, αποκαταστάθηκε. 

 Σήμερα η Εθνική Φρουρά, παρά τα προβλήματα και τις δυσκολίες, είναι ίσως ο 
θεσμός της κυπριακής πολιτείας που απολαύει του μεγαλύτερου βαθμού 
εμπιστοσύνης και αποδοχής από τον κυπριακό ελληνισμό.  Αυτό δεν είναι καθόλου 
τυχαίο.  Όσο συνεχίζεται η κατοχή, όσο η τουρκική απειλή είναι παρούσα, υπάρχει η 
συνείδηση ότι η άμυνα πρέπει να αποτελεί κορυφαία παράμετρο της εθνικής μας 
στρατηγικής, αλλά και γιατί σε επιχειρησιακή σύζευξη με τις ένοπλες δυνάμεις της 
Ελλάδας η άμυνα πρέπει να αποτελεί παράγοντα αποτρεπτικής ισχύος και γιατί 
ασφαλώς ενδυναμώνει τη διαπραγματευτική ικανότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
και της ελληνικής κυπριακής πλευράς. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ομήρου, με συγχωρείτε, μισό λεπτό. 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, λίγη ησυχία, για να μπορεί και ο ομιλητής 
να ακούγεται.  Σας παρακαλώ! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Είναι γεγονός ότι την τελευταία δεκαετία υπήρξε μια υποβάθμιση σε ό,τι αφορά 
τις αμυντικές δαπάνες, μια στασιμότητα σε ό,τι αφορά την εισαγωγή νέων οπλικών 
συστημάτων, η ακύρωση ασκήσεων που πραγματοποιούνταν στα πλαίσια του 
∆όγματος του Ενιαίου Αμυντικού Χώρου Κύπρου-Ελλάδας, ενός δόγματος που 
αφέθηκε δυστυχώς να ξεθωριάσει. 

 Όμως, ανεξάρτητα απ’ όλα αυτά, είναι η σταθερή και ακράδαντή μας 
πεποίθηση ότι χρέος της πολιτείας είναι να ενισχύει την Εθνική Φρουρά, να 
ενδυναμώνει την επιχειρησιακή της ικανότητα και, ανεξάρτητα από ονοματολογίες, να 
προωθεί και να ενδυναμώνει και να κρατά σε ζωή την επιχειρησιακή σύζευξη με τις 
ελληνικές ένοπλες δυνάμεις. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Ορισμένες διατάξεις της νομοθεσίας που βρίσκεται σήμερα ενώπιον της 
Βουλής για έγκριση στοχεύουν στην αντιμετώπιση του φθοροποιού φαινομένου της 
φυγοστρατίας.  Θέλω να το υπογραμμίσω, ότι ο στόχος αυτών των διατάξεων δεν 
είναι τιμωρητικός αλλά κυρίως προληπτικός.  Η φυγοστρατία δεν αποδυναμώνει 
απλώς την επάρκεια του έμψυχου υλικού της Εθνικής Φρουράς.  Πολύ χειρότερες 



76 

 

είναι οι επιπτώσεις αυτού του φαινομένου για το ηθικό όσων υπηρετούν ενσυνείδητα 
και ευσυνείδητα τη στρατιωτική τους θητεία.   

 Ταυτόχρονα, τροφοδοτείται η επιχειρηματολογία εκείνων των κύκλων που 
προσπαθούν έντεχνα να καλλιεργήσουν κλίμα έλλειψης εμπιστοσύνης προς τις 
αμυντικές δυνατότητες της Κύπρου, να ελεεινολογήσουν την Εθνική Φρουρά και τις 
δυνατότητές της και τελικά βεβαίως να υποβαθμίσουν την αμυντική θωράκιση, ως 
βασική παράμετρο της εθνικής μας στρατηγικής, για μια λύση του Κυπριακού στη 
βάση των αρχών του διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου. 

 ∆υστυχώς, για να είμαστε ακριβείς στη διάγνωση και ερμηνεία αυτού του 
φαινομένου, που έχει εξελιχθεί σε βαθιά πληγή για την άμυνα της Κύπρου, θα πρέπει 
να εντοπίσουμε τα αίτια και στην ευρύτερη κρίση αξιών της κυπριακής κοινωνίας, για 
την οποία οι ευθύνες είναι συλλογικές.  Η κατάρρευση ηθικών προτύπων, η 
αναγόρευση του εύκολου πλουτισμού και του ασυγκράτητου καταναλωτισμού ως 
αξιών της κοινωνίας, η προσπάθεια ελεεινολογίας του πατριωτικού φρονήματος και η 
υποτίμηση της άμυνας ως περιττής και μάταιας έχουν υποδαυλίσει διαχρονικά την 
εκδήλωση και την ανάπτυξη της φυγοστρατίας.  

 ∆ε θα μπω σε περαιτέρω λεπτομέρειες, θα πω απλώς ότι η ανάγκη ύπαρξης 
του θεσμού των κληρωτών και εκπλήρωσης στρατιωτικής θητείας δεν είναι ζήτημα 
ούτε προς διαπραγμάτευση ούτε προς συζήτηση.  Είναι γι’ αυτό που πρέπει η πληγή 
της φυγοστρατίας να κλείσει. 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα της μείωσης της στρατιωτικής θητείας, θέλω να 
υπενθυμίσω ότι ομόφωνα η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Άμυνας έχει ταχθεί υπέρ της 
μείωσης της πράγματι υπερβαλλόντως μακράς στρατιωτικής θητείας, αφού όμως 
υπάρξουν οι αναγκαίες προϋποθέσεις όπως έχουν εκτεθεί σε σχετική έκθεση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η νομοθεσία που προτείνεται σήμερα προς ψήφιση δε διεκδικεί το στοιχείο της 
τελειότητας.  Αποτελεί ωστόσο ένα σημαντικό βήμα για τον εκσυγχρονισμό της 
θεσμικής λειτουργίας της Εθνικής Φρουράς, για να μπορεί να επιτελεί το ρόλο και την 
αποστολή της μέσα στις σημερινές συνθήκες.   

 Θέλω να εκφράσω εκ μέρους της επιτροπής την ευαρέσκειά μας προς τον 
Υπουργό Άμυνας, προς τους γενικούς διευθυντές οι οποίοι παρουσιάστηκαν στην 
επιτροπή -και ήταν δύο, γι’ αυτό λέω “γενικούς διευθυντές”- τον Αρχηγό της Εθνικής 
Φρουράς, τους συνεργάτες του υπουργού, τη Νομική Υπηρεσία του Υπουργείου 
Άμυνας, τη γραμματέα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Άμυνας και όσους βοήθησαν 
την επιτροπή στο έργο της των τελευταίων έξι μηνών.  Είμαι βέβαιος ότι σήμερα 
γίνεται ένα σημαντικό βήμα προς τα εμπρός για την πιο αποτελεσματική και εύρυθμη 
λειτουργία της Εθνικής Φρουράς. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Μάλιστα.  

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε υπουργέ, 

 Σήμερα καλούμαστε να ψηφίσουμε ένα νομοσχέδιο που, ενώ αρχικά θα 
αφορούσε αποκλειστικά τη θεσμοθέτηση προνοιών για την πάταξη της φυγοστρατίας, 
στην πορεία μετατράπηκε σε κάτι άλλο.  Αυτό το νομοσχέδιο δεν περιορίζεται στα 
θέματα που αφορούν τη φυγοστρατία, αλλά αποτελεί εκ βάθρων τροποποίηση του 
περί Εθνικής Φρουράς Νόμου, ο οποίος είναι νόμος που αφορά όλες τις λειτουργίες 
της Εθνικής Φρουράς. 

 Επίσης, πολλές από τις πρόνοιες του νομοσχεδίου δεν περιλαμβάνονται σε 
αυτό, αλλά προβλέπεται να ρυθμιστούν με διατάγματα και κανονισμούς που δεν έχουν 
ακόμα κατατεθεί.  ∆ε θα πω ότι το φαινόμενο της φυγοστρατίας λειτούργησε ως 
αφορμή, για να γίνουν άλλες νομοθετικές ρυθμίσεις που επιθυμούσε το Υπουργείο 
Άμυνας.  Εξάλλου, η εκτελεστική εξουσία δικαιούται να καταθέτει όποιο νομοσχέδιο 
επιθυμεί.  Όμως προτιμότερο θα ήταν να αντιμετωπιζόταν ως προτεραιότητα η 
αντιμετώπιση της φυγοστρατίας με ένα επί τούτω ειδικό νομοσχέδιο, το οποίο θα είχε 
ήδη ψηφιστεί και θα είχε ήδη τεθεί σε εφαρμογή.   

 Το ενδιαφέρον μας ως ∆ημοκρατικού Κόμματος για το θέμα της φυγοστρατίας 
δεν είναι όψιμο ή περιστασιακό, αλλά είναι διαχρονικό και έντονο.  Από το 2005 ως 
κόμμα είχαμε καταθέσει πρόταση νόμου, που, πιστεύουμε, αν υιοθετείτο από τότε, θα 
αντιμετώπιζε το πρόβλημα έγκαιρα και αποτελεσματικά.  Θέσαμε επανειλημμένα προς 
συζήτηση το θέμα στην επιτροπή Άμυνας, το εγγράψαμε και συζητήθηκε και στο 
Κεφάλαιο Τέταρτο.  Αναπτύξαμε μια δραστηριότητα, διοργανώνοντας σεμινάρια και 
μέσα στα πλαίσια ενός δημοσίου διαλόγου που αναπτύχθηκε με τη συμμετοχή όλων 
των εμπλεκομένων, νέων, φοιτητών, γονιών, στρατιωτών, απόστρατων αξιωματικών, 
εν ενεργεία αξιωματικών και υπαξιωματικών της Εθνικής Φρουράς.   

 Επιπρόσθετα, είχαν γίνει διαφωτιστικές εκστρατείες από πλευράς της νεολαίας 
του κόμματός μας, για να ενημερωθεί ο κόσμος, ιδιαίτερα οι νέοι, για τη σημασία της 
υπηρεσίας τους προς την πατρίδα.  Ακολούθως διαμορφώσαμε αναλυτικές προτάσεις 
που αφορούσαν την πρόληψη και την αντιμετώπιση του φαινομένου της 
φυγοστρατίας, τις καταθέσαμε τόσο στη Βουλή όσο και στον ίδιο τον Υπουργό Άμυνας 
από τον Ιούνιο του 2009.  Ο υπουργός τότε δεσμεύτηκε ότι θα πιέσει τα πράγματα και 
θα ετοιμαστεί νομοσχέδιο.  Άσκησε την επιρροή του σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία και τελικά τον Ιούνιο του 2010 είχε κατατεθεί το νομοσχέδιο στη Βουλή.  
∆υστυχώς, δεν μπορούσε να γίνει τότε ουσιαστική συζήτηση, διότι κατατέθηκε τον 
Ιούνιο, μιλούμε για μερικές εβδομάδες προ της κατάταξης των εθνοφρουρών και ήταν 
η προτελευταία συνεδρία της επιτροπής Άμυνας.   

 Τι θέλω να πω;  Θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι χάσαμε 
πολύτιμο χρόνο.  Σίγουρα, ο περί Εθνικής Φρουράς Νόμος χρειαζόταν 
εκσυγχρονισμό.  Όμως η φυγοστρατία είναι εκεί, αυξάνεται και επεκτείνεται.  
Αναμένουμε τουλάχιστον ότι το νομοσχέδιο, αφού ψηφιστεί, θα τεθεί άμεσα σε 
εφαρμογή και θα ετοιμαστούν το συντομότερο όλοι οι σχετικοί κανονισμοί και τα 
διατάγματα που χρειάζεται να γίνουν, για να αντιμετωπιστεί αυτό το φαινόμενο.  
∆ιαφορετικά, η φυγοστρατία θα συνεχίζει να αυξάνεται και κάποιοι θα συνεχίζουν να 
γελούν σε βάρος όσων υπεύθυνων νέων συνειδητά υπηρετούν την πατρίδα μας.   



78 

 

 Υπενθυμίζω και το εξής, ότι δεν πρέπει να βγάζουμε συμπεράσματα ότι 
μειώνεται το φαινόμενο της φυγοστρατίας με μία κατάταξη, γιατί η φυγοστρατία 
αυξάνεται στην πορεία και όχι στην αφετηρία της στρατιωτικής θητείας και δυστυχώς η 
τάση εξακολουθεί να είναι αυξητική.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Στα πλαίσια της συζήτησης στην επιτροπή Άμυνας εμείς ως ∆ημοκρατικό 
Κόμμα καταθέσαμε σειρά προτάσεων, πολλές από τις οποίες υιοθετήθηκαν από την 
πλειοψηφία και εντάχθηκαν στο νομοσχέδιο.  Θέλω να σταθώ ιδιαίτερα σε μια από 
αυτές, που θεωρώ ιδιαίτερα σημαντική.  Σύμφωνα με ένα γνωστό αφορισμό στην 
πολιτική, όταν θέλεις να θάψεις ένα θέμα, φτιάχνεις μια ειδική επί τούτω επιτροπή.  
Στην πράξη όμως δεν είναι έτσι, αφού στη διακυβέρνηση είναι απαραίτητη η ύπαρξη 
συγκεκριμένων δομών, που να επιτρέπουν τη λήψη αποφάσεων για συγκεκριμένα 
θέματα.   

 Για την αντιμετώπιση της φυγοστρατίας χρειάζεται η συνεργασία διαφόρων 
υπουργείων και διαφόρων υπηρεσιών.  Στα πλαίσια των προσπαθειών μας για 
προώθηση μέτρων αντιμετώπισης βρεθήκαμε πολλές φορές αντιμέτωποι με αυτή την 
κατάσταση, όπου ο ένας αρμόδιος έδειχνε τον άλλο και απεκδυόταν τις ευθύνες του.   

 Γι’ αυτούς τους λόγους, προτείναμε τη θεσμοθέτηση Επιτροπής Πρόληψης και 
Αντιμετώπισης της Φυγοστρατίας, όπου θα συμμετάσχουν όλοι οι εμπλεκόμενοι.  Και 
η επιτροπή τούτη στοχεύει στον πραγματικό συντονισμό και προγραμματισμό των 
απαραίτητων νομοθετικών και διοικητικών ρυθμίσεων και εκφράζουμε την 
ικανοποίησή μας, γιατί συγκέντρωσε ευρεία υποστήριξη.  Αναμέναμε όμως από τον 
Υπουργό Άμυνας να τη θέσει άμεσα σε λειτουργία, ώστε η αποστολή της να 
μετουσιωθεί σε πράξη, αφού η επιτροπή θα είναι ένα δυνατό όπλο στα χέρια του ίδιου 
του υπουργού. 

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, 
όμως επαναλαμβάνω ότι η εφαρμογή των προνοιών που αφορούν τη φυγοστρατία 
εναπόκειται πλήρως στο Υπουργείο Άμυνας.  Αναμένουμε να δούμε τα λόγια να 
γίνονται έργα.   

 Όπως είναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε, έχουν κυκλοφορήσει κάποιες τροπολογίες.  
∆εν ξέρω αν έν’ η ώρα που πρέπει να υποστηρίξω τις τροπολογίες ή μετά.  Όι, νομίζω 
να μιλήσουν και οι υπόλοιποι και μετά να καταθέσω τις τροπολογίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Χάσικος.  

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Όπως ελέχθη και από προηγούμενους συναδέλφους, το νομοσχέδιο αυτό, ενώ 
εξεκίνησε ως ιδέα, ως φιλοσοφία ο νόμος μέσα από τον οποίο θα επιχειρούσαμε να 
πατάξουμε τη φυγοστρατία, τελικά, όπως διαμορφώθηκε, κατετέθη και ήρθε στην 
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επιτροπή Άμυνας της Βουλής, τελικά ήταν ένας νόμος που πρωτίστως επιχειρούσε 
ουσιαστικά να αγγίξει τη δομή, την οργάνωση, τα θεσμικά όργανα της Εθνικής 
Φρουράς, όπως είναι ο υπουργός, όπως είναι ο γενικός διευθυντής και κάπου, μέσα 
από κάποιες σελίδες, ναι, το νομοσχέδιο περιέλαβε πρόνοιες για πάταξη της 
φυγοστρατίας.   

 Εμείς πήραμε το νομοσχέδιο στα χέρια, συνήλθαμε ως ομάδα στο ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό, αλλά και με άλλους που ασχολούνται με θέματα άμυνας, το εψάξαμε, 
διαμορφώσαμε προτάσεις, τις οποίες καταθέσαμε εγγράφως στην επιτροπή Άμυνας.   

Αναφορικά με το ζήτημα της φυγοστρατίας -ήταν, όπως γνωρίζετε, πάγια θέση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού- πριν εφτά χρόνια, αν δε με απατά η μνήμη μου, είχαμε 
πει για πρώτη φορά ότι ένας είναι ο τρόπος να παταχθεί η φυγοστρατία, με τη μείωση 
της στρατιωτικής θητείας.  Και εισηγηθήκαμε τότε και συγκεκριμένα μάλιστα 
δεκατετράμηνη στρατιωτική θητεία.  Παρ’ όλα αυτά, η πρόταση αυτή παραμένει ως μια 
πρόταση, δεν έγινε τίποτε απολύτως προς την κατεύθυνση αυτή.  Ελέαμεν και 
επαναλαμβάνουμε και σήμερα ότι με σταδιακή πρόσληψη αναγκαίου μόνιμου 
προσωπικού είναι δυνατόν να αντιμετωπιστεί κατά τρόπο κάθετο, θα έλεγα, 
αποτελεσματικό το πρόβλημα της φυγοστρατίας. 

 Πριν τέσσερα χρόνια περίπου, η προηγούμενη κυβέρνηση έφερε άλλο νόμο με 
τον οποίο επιχειρούσε και τότε να πατάξει τη φυγοστρατία μέσα από νομοθεσίες, 
κανονισμούς και άλλες πρόνοιες.  Τότε εμείς είπαμε ότι δεν πατάσσεται η φυγοστρατία 
με μέτρα σαν κι αυτά ή με νομοθεσίες όπως αυτήν που ήρθε κοντά μας πριν τέσσερα 
χρόνια.  Παρ’ όλα αυτά, εψηφίσαμε, διότι δε θέλουμε σε καμία περίπτωση να 
στέκουμε εμείς εμπόδιο στην όποια κυβέρνηση η οποία πιστεύει ότι μέσα από 
νομοσχέδια μπορεί τέλος πάντων να επιφέρει αποτέλεσμα σε ό,τι αφορά τη 
φυγοστρατία.   

 Κατά τον ίδιο τρόπο και τώρα, παρ’ όλο που πιστεύουμε ότι αυτό είναι 
ημίμετρο, διότι, όπως είπα πριν, ο τρόπος είναι ένας, η μείωση της θητείας, παρ’ όλα 
αυτά, επαναλαμβάνω, εμείς θα ψηφίσουμε, ευχόμενοι, αν θέλετε, από καρδιάς αυτό 
να συντελέσει, έτσι ώστε το φαινόμενο αυτό της φυγοστρατίας να παταχθεί, στο 
βαθμό που μπορεί να παταχθεί.   

 Κατά τα λοιπά, στο νομοσχέδιο έχουν προσαρμοστεί, έχουν ενσωματωθεί οι 
τροποποιήσεις που έγιναν τα τελευταία περίπου είκοσι χρόνια, έχουν προστεθεί νέες 
διατάξεις σχετικές με θέματα στράτευσης.  Να τονίσω ότι παραμένουν στο νομοσχέδιο 
οι τροποποιήσεις που εκάμαμε ως Βουλή ομόφωνα το 2000, παραμένουν στο 
νομοσχέδιο.  Για όλα αυτά λοιπόν, αγαπητοί φίλοι και φίλες, η ομάδα του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού θα ψηφίσει το νομοσχέδιο με την ευχή, όπως είπα, να 
διαψευσθούμε και μακάρι μέσα από αυτό το νομοσχέδιο να παταχθεί η φυγοστρατία! 

 Θέλω όμως να στείλω και ένα μήνυμα προς τους γονείς, την ομάδα εκείνη των 
γονιών που με τον τρόπο τους, στα πλαίσια πάντοτε της δημοκρατίας, επίεζαν εις το 
να ψηφιστεί το παρόν νομοσχέδιο.  Καλώς έκαμναν να πιέζουν!  Θέλω να τους πω ότι 
εύχομαι να μην είναι “άνθρακας ο θησαυρός”, ένα, και, δεύτερον, τέτοια σοβαρά 
νομοσχέδια δε γίνονται ούτε στο πόδι ούτε σε κάποιες μέρες ή κάποιες εβδομάδες. 
Χρειάζονται δουλειά, χρειάζονται επεξεργασία και να πω, τόσο από πλευράς 
κυβέρνησης, αλλά κυρίως από πλευράς επιτροπής Άμυνας, να τους διαβεβαιώσω ότι 
έγιναν όλα όσα έπρεπε να γίνουν, έτσι ώστε να κάμουμε τα λιγότερα λάθη μέσα από 
το νομοσχέδιο. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ναι, κύριε Αριστοτέλους. 

Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Έχουμε μπροστά μας ένα νομοσχέδιο το οποίο έχει κατατεθεί, απ’ ό,τι 
αντιλαμβάνεστε, μετά από εκτεταμένη εργασία, μετά από διεξοδική μελέτη από 
μέρους του Υπουργείου Άμυνας.  Έχουν εργαστεί πάρα πολλοί υπηρεσιακοί 
παράγοντες προς αυτή την κατεύθυνση και πρέπει να πούμε επίσης ότι αρκετοί 
εμπειρογνώμονες έχουν διεξοδικά εξετάσει το θέμα και τις πρόνοιες των διατάξεων 
που περιλαμβάνει το νομοσχέδιο.   

 Είναι ένα νομοσχέδιο βασικά το οποίο αποτελεί καινοτομία και μια θαρραλέα 
πράξη από μέρους της κυβέρνησης, η οποία το φέρνει ενώπιόν μας, που 
αντιμετωπίζει κατάματα διάφορα προβλήματα τα οποία εκκρεμούσαν εδώ και αρκετά 
χρόνια είτε στην Εθνική Φρουρά, στον τομέα της άμυνας γενικότερα, είτε αφορούσαν 
συγκρουόμενες διατάξεις είτε αφορούσαν επιμέρους αποφάσεις του Υπουργικού 
Συμβουλίου είτε αφορούσαν ακόμα και το θέμα της ίδιας της γλώσσας, η οποία σε 
κάποια κομμάτια ήταν αρχαΐζουσα, αλλού ήταν καθαρεύουσα και αλλού δημοτική.  Με 
αυτή την προσπάθεια που καταβλήθηκε από μέρους του Υπουργείου Άμυνας, 
δημιουργείται ένα ενιαίο νομοσχέδιο το οποίο αντιμετωπίζει όλα αυτά τα προβλήματα, 
περιλαμβανομένου του θέματος της οργάνωσης, της δομής του ίδιου του Υπουργείου 
Άμυνας, του τρόπου που λειτουργεί το Υπουργείο Άμυνας και του συστήματος της 
Εθνικής Φρουράς γενικότερα.    

 Πέραν τούτου, υπάρχει και το στοιχείο όντως της αντιμετώπισης της 
φυγοστρατίας με διάφορες ρυθμίσεις οι οποίες επιτυγχάνονται και μέσα κυρίως από 
την εναλλακτική υπηρεσία, η οποία καταγράφεται ως νέο στοιχείο του παρόντος 
νομοσχεδίου.  Μέσα από αυτή την προσπάθεια έγινε τεράστιο έργο, είχαν κληθεί 
αρμόδιοι σύνδεσμοι, αρμόδιες υπηρεσίες, ψυχολόγοι και άλλοι παράγοντες οι οποίοι 
συμβούλευσαν το Υπουργείο Άμυνας, οι οποίοι είχαν δώσει τα φώτα τους εις τα άτομα 
τα οποία ασχολούνταν με το αντικείμενο και έχουν καταλήξει στην υπό τις συνθήκες 
καλύτερη απόφαση.  Η όλη προσπάθεια που καταβαλλόταν ήταν από τη μια να 
διασφαλιστεί ότι όντως κάποια άτομα τα οποία έχουν πρόβλημα υγείας δεν 
καταδικάζονται, αλλά από την άλλη αποθαρρύνονται ή τιμωρούνται κατά κάποιο 
τρόπο άτομα τα οποία επιχειρούν να διαφύγουν από τις αρχές και να 
φυγοστρατήσουν.  Πιστεύουμε ότι η ρύθμιση η οποία επιτεύχθηκε μετά από αυτή τη 
σοφία, τη συλλογική σοφία, που έχει επιδειχθεί από μέρους των αρμόδιων αρχών, το 
αποτέλεσμα είναι το καλύτερο υπό τις συνθήκες και προσβλέπουμε ότι θα δουλέψει 
με τη στήριξη όλων μας.  Ήδη πρέπει να πούμε ότι τα στοιχεία, σε αντίθεση με ό,τι 
έχει λεχθεί προηγουμένως, καταδεικνύουν μια τάση μείωσης του φαινομένου της 
φυγοστρατίας, όπως αναφέρεται από πηγές του Υπουργείου Άμυνας.   

 Μια καινοτομία επίσης που σχετίζεται με το όλο θέμα της αντιμετώπισης του 
προβλήματος και, πέραν τούτου, σε σχέση με τη μείωση της θητείας είναι και μια νέα 
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ρύθμιση που αφορά την εισαγωγή του επαγγελματία οπλίτη.  Αυτή η πρόνοια θα 
δημιουργήσει την προϋπόθεση για εφαρμογή αποφάσεων, υλοποίηση μελετών που 
σχετίζονται με το αντικείμενο της μείωσης της θητείας.   

 Χαιρετίζουμε λοιπόν το νομοσχέδιο αυτό και το υπερψηφίζουμε ως ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και ταυτόχρονα εκφράζουμε τα συγχαρητήριά μας και την 
εκτίμησή μας προς όλους όσους έχουν εργαστεί προς αυτή την κατεύθυνση και πάνω 
απ’ όλους ασφαλώς τον Υπουργό Άμυνας, ο οποίος έχει εργαστεί νυχθημερόν, για να 
φέρει μπροστά μας αυτό το νομοσχέδιο, που αποτελεί όντως μια καινοτομία που λύει 
προβλήματα τα οποία εκκρεμούσαν εδώ και χρόνια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, για το θέμα αυτό υπάρχουν τροπολογίες εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και κοινές τροπολογίες των κομμάτων ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και Ε∆ΕΚ.  Λοιπόν, σίγουρα δε θα διαβάσουμε τις τροπολογίες. όλες τις 
έχετε μπροστά σας. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Kόμματος  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της υποπαραγράφου (x) της 
παραγράφου (β) του εδαφίου (1) του άρθρου 21 αυτού με άνω τελεία και την 
προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης νέας υποπαραγράφου: 

 «(xi) ο μόνος ή ο μεγαλύτερος υιός οικογένειας της οποίας και οι δύο 
γονείς είναι πλήρως ανάπηροι.». 

2. Με την αντικατάσταση του άρθρου 75 αυτού με το ακόλουθο νέο άρθρο: 

 «Προσωρινές 
διατάξεις. 

75. (1) Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του παρόντος 
Νόμου, ο Υπουργός παραπέμπει για επανεξέταση της 
σωματικής τους ικανότητας στην ΕΕΣΙ ή στο Ειδικό 
Ιατροσυμβούλιο που προβλέπονται στα άρθρα 33 και 
34, αντίστοιχα, τους στρατεύσιμους οι οποίοι κατά ή μετά 
την 1η Ιανουαρίου 2005 κρίθηκαν ως ακατάλληλοι για 
στράτευση και απολύθηκαν προσωρινά, πριν από την 
έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου, εκτός εάν αυτοί 
έχουν μόνιμη σωματική αναπηρία. 

       (2)  Τηρουμένων των διατάξεων του εδαφίου (1), ο 
Υπουργός δύναται να παραπέμπει για επανεξέταση της 
σωματικής τους ικανότητας στην ΕΕΣΙ ή στο Ειδικό 
Ιατροσυμβούλιο που προβλέπονται στα άρθρα 33 και 
34, αντίστοιχα, τους στρατεύσιμους οι οποίοι από την 1η 
Ιανουαρίου 1995 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2004 
κρίθηκαν ως ακατάλληλοι για στράτευση και απολύθηκαν 
προσωρινά, εκτός εάν αυτοί έχουν μόνιμη σωματική 
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αναπηρία: 

        Νοείται ότι, σε περίπτωση που οι εν λόγω 
στρατεύσιμοι κριθούν ικανοί για στράτευση δυνάμει των 
εδαφίων (1) και (2), ο Υπουργός δύναται να τους 
χορηγεί, μετά από αίτημά τους, αναβολή κατάταξης 
διάρκειας ενός (1) έτους, η οποία, σε περίπτωση που οι 
εν λόγω στρατεύσιμοι φοιτούν σε ανώτερο ή ανώτατο 
εκπαιδευτικό ίδρυμα του εσωτερικού ή του εξωτερικού ή 
συντρέχουν σοβαροί οικογενειακοί λόγοι, μπορεί να 
παρατείνεται  για περαιτέρω χρονική περίοδο, μέχρι 
πέντε (5) έτη, ανάλογα με την περίπτωση.». 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Kόμματος και του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1.  Με την αντικατάσταση του άρθρου 13 αυτού με το ακόλουθο άρθρο: 

«Μη επηρεασμός 
αρμοδιοτήτων  
Γενικού ∆ιευθυντή. 
 

13.   Τίποτε στον παρόντα Νόμο δεν επηρεάζει τις 
αρμοδιότητες του Γενικού ∆ιευθυντή δυνάμει των περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων του 1990 μέχρι 2009, όπως 
εκάστοτε τροποποιούνται ή αντικαθίστανται, και του 
σχεδίου υπηρεσίας της θέσης του και, ειδικότερα, την 
αρμοδιότητά του για άσκηση ελέγχου στη διάθεση των 
κονδυλίων που αφορούν τη ∆ύναμη, με βάση τον 
εκάστοτε ισχύοντα περί Προϋπολογισμού Νόμο.». 

2. Με τη διαγραφή της παραγράφου (α) του εδαφίου (4) του άρθρου 20 αυτού. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Να δικαιολογήσουμε αυτές τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου, να δικαιολογήσετε, μάλιστα. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Να υποστηρίξουμε τις τροπολογίες.  Πρέπει να έρθω στο βήμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, να έρθεις στο βήμα. 

(Αστειευόμενος) 

 Σήμερα έχω πεισθεί ότι βρίσκεσαι σε θηριώδη κατάσταση! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Θηριώδη; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Θηριώδη, θηριώδη! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έχουμε τέσσερις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε.  Οι δύο είναι από πλευράς 
∆ημοκρατικού Κόμματος και οι άλλες δύο είναι μαζί με την Ε∆ΕΚ.   

 Η πρώτη τροπολογία αφορά το άρθρο 21, όπου εισηγούμαστε να προστεθεί 
και το εξής:  «Ο μόνος ή ο μεγαλύτερος υιός οικογένειας της οποίας και οι δύο γονείς 
είναι άτομα με αναπηρία που τους καθιστά πλήρως ανίκανους για εργασία».  Αυτή 
είναι μια διευκρίνιση που γίνεται, διότι στην τροπολογία η αναφορά ήταν “πλήρως 
ανάπηροι”.  Απλώς, ερμηνεύουμε τον όρο “πλήρως ανάπηροι” ως «άτομα με 
αναπηρία που τους καθιστά πλήρως ανίκανους για εργασία».  Σύμφωνα με την 
τροπολογία τούτη, θα δικαιούται να υπηρετήσει παιδί μιας τέτοιας οικογένειας, που 
είναι και οι δύο γονείς ανίκανοι για εργασία, πλήρως ανάπηροι, μειωμένη θητεία 
διάρκειας δεκατεσσάρων μηνών.   

 Οι λόγοι για τους οποίους καταθέσαμε αυτή την τροπολογία είναι προφανείς.  
Οι συμπολίτες μας που ανήκουν στην ομάδα των ατόμων με αναπηρίες πιστεύω ότι 
πρέπει να υποστηρίζονται από την πολιτεία και να τους παρέχονται οι απαραίτητες 
διευκολύνσεις, για να μπορούν να συμμετάσχουν ομαλά και υποδειγματικά στο 
δημόσιο και ιδιωτικό τομέα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρήστο Πουργουρίδη) 

 Έχει σημασία, θα καταλήξω, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έντζιε είμαστε πνευματικά ανάπηροι! 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα καταλήξω, κύριε Πουργουρίδη.  Το λοιπόν... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι προφανές είντα μ’ που θέλει να… 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εν πάση περιπτώσει, τζιείνο που θέλω να πω, γι’ αυτό το σχολιάζω, είναι ότι με 
την ευκαιρία τούτη θέλω να υπενθυμίσω ότι εκκρεμεί ακόμα η κύρωση της Σύμβασης 
των Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρία, καθώς και του 
προαιρετικού πρωτοκόλλου από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, γι’ αυτό η κύρωση της 
σύμβασης πρέπει να προωθηθεί άμεσα και αναμένουμε από την κυβέρνηση να 
προχωρήσει προς αυτή την κατεύθυνση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η δεύτερη. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Η δεύτερη έχει σχέση με την επανάκληση των φυγοστράτων.  Εδώ το 
νομοσχέδιο προβλέπει ότι δύναται ο υπουργός να καλέσει τους στρατεύσιμους που 



84 

 

εκριθήκαν ακατάλληλοι από το 1995 μέχρι σήμερα και εμείς κάμνουμε εισήγηση να 
είναι υποχρεωτική αυτή η επανεξέταση από το 2005 μέχρι σήμερα.   

 Εμάς δε μας ικανοποιεί το γεγονός ότι δε θα είναι υποχρεωτική για τον εξής 
απλούστατο λόγο:  Θέλουμε αυτοί που κορόιδευαν την πολιτεία τόσα χρόνια, αυτοί 
που κορόιδευαν τους ίδιους τους συνομήλικούς τους και φόρτωναν τα καθήκοντα και 
τις ευθύνες τους εις τους ίδιους που υπηρετούσαν να παν να υπηρετήσουν τη θητεία 
τους και κάποιοι οι οποίοι ήταν στα μπάνια, κύριε Πουργουρίδη, και στις καφετέριες 
και κορόιδευαν τους συνομήλικούς τους και άλλοι έβγαζαν σκοπιά δε θα πρέπει να 
πίνουν στην υγειά του κορόιδου!  Γι’ αυτό, αν γίνει αποδεκτή αυτή η τροποποίηση, 
τουλάχιστον από το 2005 μέχρι σήμερα θα υπάρξει μια δικαιοσύνη.  Θέλουμε να 
δικαιώσουμε αυτά τα παιδιά που υπηρετούν.  Είναι ένα αίσθημα δικαιοσύνης σ’ 
αυτούς που υπηρετούν την πατρίδα τους. 

 Το λοιπόν, όσον αφορά τις άλλες προτάσεις, είναι σχετικά με τα καθήκοντα του 
γενικού διευθυντή, είναι το άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι στην κοινή.  

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πήγατε στην κοινή τροπολογία. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μαζί με την Ε∆ΕΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θέλω να κάμω μια γενική τοποθέτηση. 

 Στη δημοκρατία χρειάζεται να υπάρχουν ισορροπίες, ιδιαίτερα μάλιστα στους 
τομείς που αφορούν τις ένοπλες δυνάμεις και την ασφάλεια των πολιτών.  Εμείς 
είμαστε περήφανοι, επειδή σήμερα έχουμε δημοκρατικό στρατό και δεν έχουμε καμιά 
αμφιβολία γι’ αυτό.  Όμως θεωρούμε ότι η δομή της διακυβέρνησης δεν μπορεί να 
αλλάζει και να τροποποιείται κατά το δοκούν.  Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Άμυνας έχει συγκεκριμένες ευθύνες και αρμοδιότητες, δε θα πρέπει με κανένα τρόπο 
να είναι διακοσμητικό στοιχείο του Υπουργείου Άμυνας!  ∆ιαφωνούμε με τον 
περιορισμό των αρμοδιοτήτων του και με τη μεταφορά του σε ένα όργανο που έχει 
διαφορετική αποστολή και ρόλο.  Γι’ αυτούς τους λόγους, καταθέσαμε αυτή την 
πρόταση μαζί με την Ε∆ΕΚ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ετέλειωσες; 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Όι, έχει ακόμα ένα, κύριε Κατσουρίδη.  Εννά το εύρω. 

 Αφορά το άρθρο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 20. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Έχασά το!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι η διαγραφή της παραγράφου (α) του εδαφίου 4 του άρθρου 20. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Σύμφωνα με το σχετικό άρθρο του περί Εθνικής Φρουράς Νόμου, η 
υποχρεωτική στρατιωτική θητεία για όλους τους στρατεύσιμους ορίζεται ως 
εικοσιτετράμηνη, εκτός εάν το Υπουργικό Συμβούλιο ορίσει συντομότερη θητεία για 
οποιαδήποτε κλάση κατάταξης.  Εμείς προτείναμε όπως αυτό το σημείο 
τροποποιηθεί, έτσι ώστε η απόφαση για μείωση της στρατιωτικής θητείας να μπορεί 
να προκύψει μόνο με αλλαγή της νομοθεσίας.  Σκοπός αυτής της τροπολογίας είναι η 
διαμόρφωση του νομικού πλαισίου που διέπει τη λειτουργία της Εθνικής Φρουράς, 
έτσι ώστε να διασφαλίζεται η προσέγγιση των αναγκαίων ευρύτατων πολιτικών, 
κοινοβουλευτικών και εθνικών συναινέσεων για θέματα άμυνας και ασφάλειας του 
τόπου.  Το θέμα του εύρους της περιόδου στρατιωτικής θητείας είναι υψίστης εθνικής 
σημασίας και είναι απαραίτητη η υπεύθυνη διαχείρισή του με την παροχή της 
δυνατότητας επίτευξης της απαραίτητης εθνικής ομοψυχίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Γι’ αυτό το λόγο, εισηγούμαστε τη διαγραφή αυτής της παραγράφου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απόλυτα σαφής. 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Πρέπει να πω για τις δύο τελευταίες τροποποιήσεις ότι η πρώτη αφορά 
πράγματι τις αρμοδιότητες και εξουσίες του γενικού διευθυντή.  Να προσέξουμε κάτι:  
Να μη δημιουργήσουμε γενικούς διευθυντές δύο ταχυτήτων μέσα στην κυβέρνηση!  
Θα υπάρξει πρόβλημα, προειδοποιώ, και συνταγματικό, σε ό,τι αφορά τις 
αρμοδιότητες και εξουσίες του γενικού διευθυντή!  Όλοι οι γενικοί διευθυντές, όταν 
διορίζονται από την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας, έχουν τις ίδιες αρμοδιότητες με 
σχέδιο υπηρεσίας, το οποίο υιοθετείται ύστερα και από συμφωνίες στη Μικτή 
Επιτροπή Προσωπικού.  Συνεπώς…  

 (Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη)  
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 Ορίστε; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Και έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Συνεπώς, όχι δύο ταχυτήτων γενικούς διευθυντές!  Θα ανοίξουμε μεγάλη 
ιστορία!   

 Ε, σε ό,τι αφορά το δεύτερο, ναι, η Βουλή πρέπει να έχει λόγο και ρόλο εις το 
θέμα της μείωσης της στρατιωτικής θητείας.  Νομίζω η αρχή εγένετο επί υπουργίας 
του κ. Χάσικου, όταν έστειλε στη Βουλή νομοσχέδιο για μείωση της στρατιωτικής 
θητείας; 

Α. ΑΝΤΩΝΙΟΥ: 

 Από είκοσι έξι στους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, θα ξεκινήσω με τις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   

 Ναι, κύριε Αγγελίδη.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι τροπολογία, είναι όμως νομίζω μια αναγκαία διόρθωση που πρέπει 
να γίνει στο άρθρο 74(3).  Νομίζω υπάρχει μια λέξη η οποία είναι πλεονασμός και 
οπωσδήποτε θα δημιουργήσει καταστάσεις.  Αν μου επιτρέπετε να διαβάσω, το 
άρθρο 74(3) λέει το εξής:  «Κάθε εξουσιοδότηση, έγκριση ή άλλη πράξη που έγινε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο ή τον Υπουργό ή τον Αρχηγό ή άλλη αρχή ή πρόσωπο 
[…]».  Το “ή πρόσωπο” δεν μπορεί να υπάρχει, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν μπορεί δηλαδή 
εκείνα που είναι δυνατό να ασκεί το Υπουργικό Συμβούλιο ή ο υπουργός, ο αρχηγός ή 
άλλη αρμόδια διοικητική αρχή προφανώς να τα ασκήσει πρόσωπο.  Είναι πλεονασμός 
και μπορεί να δημιουργήσει σύγχυση και καταστάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Μπράβο, κύριε Αγγελίδη· είσαι λεπτολόγος και σωστή η παρατήρησή σου.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό, να καταλάβουμε.  Ποιο σημείο είναι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είναι το 74(3). 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το “ή πρόσωπο” να φύγει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Σελίς 41, κύριε Κατσουρίδη.  Είναι το 74(3). 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, παρακαλώ τη γραμματεία να απαλειφθεί από το 74(3), από το σημείο  
“τον Αρχηγό ή άλλη αρχή”, το “ή πρόσωπο”· να φύγει.  Εντάξει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για την πρώτη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος, παρ’ όλο που εμείς 
θεωρούμε ότι καλύπτεται από άλλες πρόνοιες, θέλω να διερωτηθώ για το εξής:  Όταν 
λέμε “εντελώς ανίκανοι προς εργασία”, εάν ένας είναι ενενήντα τοις εκατόν 
ανάπηρος… 

Ν. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Εκατό τοις εκατό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν είναι εκατό τοις εκατό μόνο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, κύριοι, σωστά έγινε η αποσαφήνιση, προχωρούμε.  Αναγκαστικά, θα 
τις βάλω τροπολογία τροπολογία. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος;  
Πόσοι την ψηφίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ομόφωνη.  Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία υπ’ αριθμόν 2, του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 



88 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα.   

 Πόσοι εναντίον; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πήραμε έτσι απόφαση ως κοινοβουλευτική ομάδα;  Μα, έντζιε να κάμνετε ό,τι 
θέλετε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ήρεμα! 

 Λοιπόν, μετρούμε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κύριε Θεμιστοκλέους, θωρώ σε απέναντί μου.  Ψήφισες;  Τι ψήφισες;  ∆εν 
κατάλαβα! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ό,τι εψήσισε η ομάδα μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Γιατί εν το σήκωσες πάνω; 

 Λοιπόν, ωραία!  Η δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος με τριάντα 
ψήφους εναντίον, έντεκα ψήφους υπέρ και καμία αποχή, απορρίπτεται. 

 Πάμε τώρα στις κοινές τροπολογίες ∆ΗΚΟ-Ε∆ΕΚ. 

 Την πρώτη τροπολογία πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

 Α, δαμαί είναι τα δύο μεγάλα κόμματα! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, η τροπολογία απορρίπτεται με τριάντα ψήφους εναντίον, δεκαπέντε 
ψήφους υπέρ και καμία αποχή. 

 Πάμε στην υπ’ αριθμόν 2 κοινή τροπολογία των δύο κομμάτων. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Απορρίπτεται, με τριάντα ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και καμιά αποχή 
και αυτή η τροπολογία. 

 Λοιπόν, πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Συνέχιση υπόστασης της ∆ύναμης.  Άρθρο 4. 

 Αποστολή της ∆ύναμης.  Άρθρο 5. 

 Συγκρότηση και στρατιωτικό προσωπικό της ∆ύναμης.  Άρθρο 6. 

 Οργάνωση της ∆ύναμης.  Άρθρο 7. 
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 Εξουσίες Υπουργού.  Άρθρο 8. 

 Επιτελείο Υπουργού Άμυνας.  Άρθρο 9. 

 Αρχηγός και Υπαρχηγός της ∆ύναμης.  Άρθρο 10. 

 Αρμοδιότητες Αρχηγού.  Άρθρο 11. 

 Αρμοδιότητες Υπαρχηγού.   Άρθρο 12. 

 Αρμοδιότητες Γενικού ∆ιευθυντή.  Άρθρο 13. 

 Αξιωματικοί και υπαξιωματικοί της ∆ύναμης.  Άρθρο 14. 

 Στρατιωτικό προσωπικό της ∆ύναμης, μη πολίτες της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 15. 

 Βαθμοί που απονέμονται στους εθνοφρουρούς και εφέδρους και κατανομή 
εθνοφρουρών.  Άρθρο 16. 

 Ειδικός βαθμός επίκουρου αξιωματικού ή υπαξιωματικού.  Άρθρο 17. 

 Υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής υπηρεσίας.  Άρθρο 18. 

  ∆ιακρίσεις της υποχρέωσης στρατιωτικής υπηρεσίας.  Άρθρο 19. 

  ∆ιάρκεια στρατιωτικής θητείας.  Άρθρο 20. 

  Μειωμένη στρατιωτική θητεία.  Άρθρο 21. 

  ∆ιάρκεια εφεδρικής υπηρεσίας.  Άρθρο 22. 

  ∆ικαίωμα απαλλαγής από την υποχρέωση εκπλήρωσης στρατιωτικής 
υπηρεσίας.  Άρθρο 23. 

 Αναβολή εκπλήρωσης υποχρέωσης στρατιωτικής υπηρεσίας.  Άρθρο 24. 

 Υποχρεώσεις όσων τυγχάνουν απαλλαγής ή αναβολής.  Άρθρο 25. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή.  Άρθρο 26. 

 Καταγραφή και στρατολογική παρακολούθηση των πολιτών της ∆ημοκρατίας.  
Άρθρο 27. 

 Πρόσκληση στρατευσίμων για κατάταξη στη ∆ύναμη.  Άρθρο 28. 

 Όρκος/Επίσημη διαβεβαίωση.  Άρθρο 29. 

 Υγειονομική εξέταση ή επανεξέταση στρατευσίμων, εθνοφρουρών και εφέδρων.  
Άρθρο 30. 

 Πίνακας νοσημάτων, παθήσεων και βλαβών της υγείας.  Άρθρο 31. 

 Επιτροπή Κατάταξης.  Άρθρο 32. 

 Επιτροπή Εξέτασης Σωματικής Ικανότητας ή ΕΕΣΙ  Άρθρο 33. 

 Ειδικό Ιατροσυμβούλιο.  Άρθρο 34. 

 Υποκατάστατη υγειονομική εξέταση ή επανεξέταση, χωρίς αυτοπρόσωπη 
παρουσία.  Άρθρο 35. 
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 Επιπτώσεις μη παρουσίασης στην ΕΕΣΙ ή στο Ειδικό Ιατροσυμβούλιο.  Άρθρο 
36. 

 Ειδική Επιτροπή Ελέγχου.  Άρθρο 37. 

 Εκπλήρωση υποχρέωσης στρατιωτικής υπηρεσίας.  Άρθρο 38. 

  Άδειες εθνοφρουρών.  Άρθρο 39. 

 Χρόνος πραγματικής θητείας.  Άρθρο 40. 

 Οριστική και προσωρινή απόλυση από τη ∆ύναμη.  Άρθρο 41. 

 Πιστοποιητικό εκπλήρωσης υποχρέωσης θητείας.  Άρθρο 42. 

 Εφεδρεία της ∆ύναμης.  Άρθρο 43. 

 Εθνοφυλακή.  Άρθρο 44. 

 Κλήση, απαλλαγή και υποχρεώσεις εφέδρων.  Άρθρο 45. 

 Αποδέσμευση εφέδρων.  Άρθρο 46. 

 Γενικές διατάξεις για τους αντιρρησίες συνείδησης.  Άρθρο 47. 

 ∆ιάρκεια εναλλακτικής στρατιωτικής θητείας και εναλλακτικής κοινωνικής 
θητείας.  Άρθρο 48. 

 Τρόπος εκπλήρωσης της εναλλακτικής στρατιωτικής υπηρεσίας και της 
εναλλακτικής κοινωνικής υπηρεσίας.  Άρθρο 49. 

 Αίτηση ενδιαφερόμενου για αναγνώρισή του ως αντιρρησία συνείδησης.  
Άρθρο 50. 

 Αναγνώριση ενδιαφερόμενου ως αντιρρησία συνείδησης.  Άρθρο 51. 

 Εξέταση της σωματικής ικανότητας ενδιαφερόμενου για αναγνώρισή του ως 
αντιρρησία συνείδησης.  Άρθρο 52. 

 Ειδική Επιτροπή εξέτασης αιτημάτων ενδιαφερόμενων για αναγνώρισή τους ως 
αντιρρησιών συνείδησης.  Άρθρο 53. 

 Εφαρμοστέες διατάξεις για τους αντιρρησίες συνείδησης.  Άρθρο 54. 

 Ειδικές διατάξεις για εκπλήρωση εναλλακτικής κοινωνικής υπηρεσίας.  Άρθρο 
55. 

 Εναλλακτική εφεδρική υπηρεσία και εναλλακτική κοινωνική εφεδρική υπηρεσία.  
Άρθρο  56. 

 Απώλεια της ιδιότητας του αντιρρησία συνείδησης.  Άρθρο 57. 

 Οριστική ή προσωρινή απόλυση αντιρρησιών συνείδησης.  Άρθρο 58.  

 Αναστολή των διατάξεων για εναλλακτική κοινωνική υπηρεσία.  Άρθρο 59. 

 Εξουσία Υπουργού για έκδοση Οδηγιών.  Άρθρο 60. 

 Αρμοδιότητα χειρισμού στρατολογικής φύσεως θεμάτων.  Άρθρο 61.  

 Καταχώριση και συμπλήρωση στρατολογικών μεταβολών.  Άρθρο 62. 
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 Πιστοποιητικά στρατολογικής κατάστασης.  Άρθρο 63. 

 Τοποθέτηση, μετάθεση, απόσπαση και διάθεση στελεχών της ∆ύναμης.  
Άρθρο 64. 

 Απόσπαση και διάθεση στελεχών.  Άρθρο 65. 

 Τοποθετήσεις, μεταθέσεις και αποσπάσεις οπλιτών.  Άρθρο 66. 

 Αδίκημα ανυποταξίας.  Άρθρο 67. 

 Αδικήματα.  Άρθρο 68. 

 Στερήσεις ανυποτάκτων και λιποτακτών.  Άρθρο 69. 

 Περιορισμοί αναχώρησης από τη ∆ημοκρατία.  Άρθρο 70. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 71. 

 Υποχρεώσεις εργοδοτών.  Άρθρο 72. 

 Επιτροπή Πρόληψης και Αντιμετώπισης της Φυγοστρατίας.  Άρθρο 73. 

 Κατάργηση και διαφύλαξη.  Άρθρο 74. 

 Προσωρινές διατάξεις.  Άρθρο 75. 

 Απαλλαγή από τη στράτευση στρατευσίμων που τελούν νόμιμα εκτός της 
∆ύναμης.  Άρθρο 76. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 77.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 77; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τα άρθρα 1 έως 77 εγκρίνονται. 

 Με τις τροπολογίες όπως έχουν περάσει ή και εκείνες που έχουν απορριφθεί, 
αλλά και εκείνες που έχουν περάσει, πόσοι υποστηρίζουν το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ομόφωνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εθνικής Φρουράς Νόμος του 2011. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να εξάρουμε την παρουσία του Υπουργού Άμυνας, κύριε Πρόεδρε, που λόγω 
της προϊστορίας του στα κοινοβουλευτικά έδρανα έμαθε να σέβεται, όταν συζητείται 
κάποιο νομοσχέδιο που αφορά το υπουργείο του σοβαρό, να είναι παρών.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έτσι μαθαίνουν όσοι υπηρετούν και από τα έδρανα αυτά και γίνονται υπουργοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Έκαμες και το κόλπο σου τωρά, Χρήστο, πάμε καλά! 

 Λοιπόν, κύριε υπουργέ, απαλλάττεσθε. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2011 Νόμος 

του 2011»  

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νίκος Τορναρίτης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 31η Ιανουαρίου 2011.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του 
Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος και ο διευθυντής της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου και ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης.  
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 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το έτος 2011, 
που κατατέθηκε στη Βουλή με βάση το άρθρο 36 του περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου, προβλέπει έσοδα ύψους €1.375.447 και δαπάνες 
ύψους €1.891.624. 

 Τα έσοδα προέρχονται κυρίως από τέλη που εισπράττει η Αρχή από εξέταση 
αιτήσεων για παραχώρηση άδειας εγκατάστασης και λειτουργίας ραδιοφωνικών και 
τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη για παραχώρηση άδειας ίδρυσης, εγκατάστασης και 
λειτουργίας ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών σταθμών, από τέλη επί των εσόδων των 
σταθμών από τις διαφημίσεις και από διοικητικά πρόστιμα που επιβάλλονται στους 
τηλεοπτικούς και ραδιοφωνικούς σταθμούς για παραβιάσεις της ισχύουσας 
νομοθεσίας περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών. 

 Οι δαπάνες της Αρχής αφορούν κυρίως αποδοχές προσωπικού, λειτουργικά 
έξοδα, αποζημίωση του προέδρου και των μελών της Αρχής, αγορά νέου εξοπλισμού, 
μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό. 

 Ο πρόεδρος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου επεξήγησε αναλυτικά τις 
πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού στην επιτροπή και δήλωσε, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός, δεδομένου ότι οι δαπάνες του 
υπερβαίνουν τα έσοδά του κατά €516.177.  Το γεγονός αυτό οφείλεται στο ότι 
οι λειτουργικές δαπάνες της Αρχής αυξάνονται χρόνο με το χρόνο, τόσο σε 
σχέση με το μισθολόγιο του προσωπικού της όσο και με τον τεχνικό εξοπλισμό 
της, ενώ τα έσοδά της παραμένουν σταθερά χωρίς να υπάρχει ανάλογη 
αύξηση.  Σημειώνεται ότι η Αρχή δε λαμβάνει κρατική χορηγία, αλλά 
αυτοσυντηρείται, χωρίς έτσι να επηρεάζει τον εκάστοτε κρατικό 
προϋπολογισμό.  

2. Στα πλαίσια της προγραμματιζόμενης τροποποίησης της ισχύουσας 
νομοθεσίας που διέπει τη ραδιοτηλεόραση για τη ρύθμιση του ψηφιακού 
τηλεοπτικού πεδίου, το κείμενο της οποίας βρίσκεται σε διαδικασία δημόσιας 
διαβούλευσης με όλα τα ενδιαφερόμενα μέρη, έχει περιληφθεί, μεταξύ άλλων 
τροποποιήσεων, και εισήγηση για αύξηση των τελών για εξασφάλιση άδειας 
που καταβάλλουν οι ιδιωτικοί ραδιοτηλεοπτικοί σταθμοί, τα οποία παραμένουν 
στα ίδια επίπεδα από το 1998, παρ’ όλο που από τότε μέχρι σήμερα έχουν 
επέλθει αρκετές αυξήσεις τόσο στον τιμάριθμο όσο και στο διοικητικό κόστος 
λειτουργίας της Αρχής.    

3. Στο νομοσχέδιο, με το οποίο θα τροποποιηθεί η ισχύουσα νομοθεσία που 
διέπει τη ραδιοτηλεόραση, περιλαμβάνονται και εισηγήσεις για επιβολή νέων 
επιπρόσθετων τελών στους ραδιοτηλεοπτικούς σταθμούς για την κάλυψη του 
ανάλογου διοικητικού κόστους που αυτή επωμίζεται σε σχέση με διάφορα 
αιτήματα που υποβάλλουν οι σταθμοί.  Τέτοια αιτήματα είναι, μεταξύ άλλων, η 
αλλαγή της μετοχικής τους δομής, η αλλαγή της δομής του προγράμματός 
τους, η μεταστέγαση των εγκαταστάσεών τους σε νέα κτίρια κ.ά., για το 
διοικητικό κόστος των οποίων δεν επιβάλλεται, με βάση τις διατάξεις της 
ισχύουσας νομοθεσίας, οποιοδήποτε τέλος, όπως επιβάλλεται σε ανάλογες 
περιπτώσεις από διάφορες δημόσιες υπηρεσίες. 

4. Η σταδιακή αύξηση του αριθμού του προσωπικού της Αρχής ήταν και είναι 
απόλυτα επιβεβλημένη, λαμβάνοντας υπόψη το μεγάλο φάσμα των 



95 

 

υποχρεώσεων και των αρμοδιοτήτων της.  Επιπρόσθετα, η μετάβαση του 
ραδιοτηλεοπτικού πεδίου από αναλογικό σε πλήρες ψηφιακό περιβάλλον, που 
προγραμματίζεται να γίνει μέχρι τον Ιούλιο του 2011, αναμένεται ότι θα αυξήσει 
δραστικά τον αριθμό των τηλεοπτικών οργανισμών που θα ελέγχει η Αρχή και 
κατά συνέπεια θα παρατηρηθεί αύξηση του κύκλου και του φόρτου εργασιών 
της.  Η νέα τάξη πραγμάτων στο ραδιοτηλεοπτικό πεδίο θα οδηγήσει και στη 
μετεξέλιξη της Αρχής σε Αρχή Ελέγχου Περιεχομένου Υπηρεσιών 
Οπτικοακουστικών Μέσων, διευρύνοντας κατά πολύ τις αρμοδιότητες, αλλά και 
τις υποχρεώσεις της όπως αναφέρονται πιο πάνω. 

5. Στον υπό αναφορά προϋπολογισμό παρατηρείται αύξηση στο Κεφάλαιο που 
αφορά τις αποδοχές προσωπικού ύψους €61.792, σε σχέση με τον 
προϋπολογισμό του 2010, η οποία οφείλεται κυρίως στις προσαυξήσεις και 
στις ανάλογες τιμαριθμικές αναπροσαρμογές των μισθών των υφιστάμενων 
υπαλλήλων της Αρχής.  Παρ’ όλο που η μετάβαση σε πλήρες ψηφιακό 
περιβάλλον θα αυξήσει τις ανάγκες της Αρχής για επιπρόσθετο εξειδικευμένο 
προσωπικό, στο παρόν στάδιο δεν έχουν περιληφθεί στον προϋπολογισμό της 
οποιεσδήποτε νέες θέσεις, έτσι ώστε, αμέσως μετά την εν λόγω μετάβαση, η 
Αρχή, αφού αξιολογήσει τις πραγματικές της ανάγκες σε προσωπικό, να είναι 
σε θέση να εισηγηθεί τον αριθμό των νέων υπαλλήλων που θα απαιτείται να 
προσληφθούν, για να μπορέσει να επιτελέσει το έργο της.  

6. Περαιτέρω, στον προϋπολογισμό παρατηρείται αύξηση στο Κεφάλαιο “Άλλες 
∆απάνες” ύψους €33.810 σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 2010, η οποία 
οφείλεται κυρίως στην προγραμματιζόμενη αγορά σύγχρονου συστήματος 
παρακολούθησης των εκπομπών των αδειούχων ραδιοτηλεοπτικών σταθμών, 
καθώς και στη διοργάνωση εκ μέρους της Αρχής του πρώτου φόρουμ 
προέδρων των ραδιοτηλεοπτικών ρυθμιστικών αρχών των χωρών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

7. Όπως είναι γνωστό, χρόνο με το χρόνο παρατηρείται σημαντική αύξηση 
αναφορικά με τον όγκο εργασιών της Αρχής, γεγονός που επιβάλλει να 
ενισχύεται σταδιακά με επιπρόσθετο εξειδικευμένο προσωπικό, καθώς και με 
τον αναγκαίο τεχνικό εξοπλισμό. 

8. Για να πετύχει η Αρχή τους στόχους της, απαιτείται η στήριξη τόσο της 
κοινωνίας και της πολιτείας όσο και της Βουλής.  Ως εκ τούτου, η Αρχή 
αναμένει ότι η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών θα την βοηθήσει σε 
όλες τις προσπάθειες που καταβάλλει για επίτευξη των στόχων της. 

 Ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης εξέφρασε τη 
δυσαρέσκειά του για το γεγονός ότι η Συμβουλευτική Επιτροπή Ραδιοτηλεόρασης δεν 
κλήθηκε από την Αρχή να εκφράσει τις απόψεις της για τον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό, παρά τις επανειλημμένες διαμαρτυρίες που εκφράζονται κάθε χρόνο 
για το θέμα αυτό από την ίδια.  Περαιτέρω, όπως ο ίδιος δήλωσε, ο ρόλος της  
Συμβουλευτικής Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης με τον παντελή παραγκωνισμό της από 
την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου έχει ουσιαστικά εξουδετερωθεί και αχρηστευθεί, 
με αποτέλεσμα να παραβιάζονται οι πρόνοιες του περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου σε ό,τι αφορά την αποστολή και το ρόλο της.  
Συναφώς, όπως ο ίδιος τόνισε, η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου πρέπει να 
ενεργήσει δραστικά και αποτελεσματικά με την εισαγωγή των αναγκαίων νομοθετικών 
ρυθμίσεων με τις οποίες να προβλέπεται η αξιοποίηση του ρόλου της Συμβουλευτικής 
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Επιτροπής Ραδιοτηλεόρασης, με στόχο την εξασφάλιση ενός σωστού 
ραδιοτηλεοπτικού τοπίου για το συμφέρον της κοινωνίας και του τόπου.  

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με ορισμένες πρόνοιές του από την Αρχή 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού διεξήλθε τις επιμέρους 
πρόνοιες του νομοσχεδίου και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την 
κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου για το 
έτος 2011. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του υπό αναφορά προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή 
του στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει εγγράψει στην επιτροπή 
Θεσμών θέμα που αφορά τον πρόεδρο της Αρχής και συγκεκριμένα την πιθανή 
χρηματοδότησή του από τη UNOPS για την προώθηση του Σχεδίου Ανάν και επειδή 
θεωρούμε ότι εγείρεται μείζον πολιτικό ζήτημα σε σχέση με το ότι έχει διοριστεί ένα 
τέτοιο πρόσωπο σε αυτό τον οργανισμό, θα απέχουμε από την ψηφοφορία του 
προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που οι πληροφορίες που έρχονται κοντά μας μας 
λένε ότι ο τρόπος με τον οποίο λειτουργεί ο πρόεδρος είναι τελικά τροχοπέδη στην 
εύρυθμη λειτουργία της Αρχής, εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, διότι 
πιστεύουμε ότι έχει ένα σημαντικό έργο να επιτελέσει η Αρχή, ελπίζοντας ότι η 
κυβέρνηση που έχει διορίσει τον πρόεδρο θα ασχοληθεί με το πρόβλημα της 
λειτουργίας της Αρχής. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής ποσού ύψους €1.891.624,00 για 
τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

 Μα, πόσοι ένι, Άριστε, τζιαι δυσκολεύκεσαι να τους πκιάσεις; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ε δυσκολεύομαι καθόλου, κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πάρα πολύ!  Πρέπει 
κάποιοι να σηκώνουν τα χέρια τους ή να μην τα σηκώνουν ή να τα σηκώνουν μια 
φορά, να τα ξανασηκώνουν, να τα κατεβάζουν.  Πρέπει επιτέλους να ξεκαθαρίσει 
τούτο το πράγμα!  Λυπούμαι πάρα πολύ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εφτά.  Οχτώ μαζί σου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εγώ είμαι πειθαρχημένο στέλεχος, κύριε Άριστε.  Όταν δαμαί το κόμμα μου 
τοποθετείται, εν χρειάζεται να με ρωτάς.  Πάεις καρφωτός! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σίγουρα!  Μα, κάποιοι δεν τοποθετούνται.  Έν’ τούτο το πρόβλημα! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και οχτώ αποχές, τα άρθρα 1 έως 6 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οχτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και οχτώ αποχές, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχουμε καταψηφίσει τον προϋπολογισμό, γιατί πιστεύουμε ότι με τον τρόπο 
που λειτουργούν τα πλείστα μέσα μαζικής ενημέρωσης, τόσο ιδιωτικά όσο και το 
κρατικό κανάλι, δημιουργούνται μεγάλα ελλείμματα στη δημοκρατία του τόπου και 
βεβαίως η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης δεν είναι υπεύθυνη, δεν έχει εκ του νόμου 
αρμοδιότητα για τα κρατικά κανάλια και τον τρόπο που λειτουργούν, αλλά δε θέλουμε 
να διαχωρίσουμε τις ευθύνες του κρατικού καναλιού ως προς τη μεγάλη έλλειψη 
δημοκρατικής και δεοντολογικής λειτουργίας.  ∆εν μπορεί μια χώρα να ανέχεται 
μαύρες λίστες από τα κανάλια.  ∆εν μπορεί μια δημοκρατία και ευνομούμενη πολιτεία 
να δέχεται καναλάρχες να αποκλείουν πολιτικούς, γιατί έτσι αποφασίζουν οι 
καναλάρχες, και η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης, που έχει την ευθύνη επιβολής της ίσης 
μεταχείρισης όλων των πολιτών, να κάμνει μαύρα μεσάνυχτα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  



99 

 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 

Υποτροφιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας  

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η 
Ιανουαρίου και στις 7 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου (ΙΚΥΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΙΚΥΚ για το 2011 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους 
€12.150.020 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται εξ 
ολοκλήρου από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες 
για τη λειτουργία του ΙΚΥΚ αφορούν λειτουργικές δαπάνες, αντιμισθία και άλλα έξοδα 
(€623.625), κοινωνικές παροχές/παροχές παιδείας (€11.514.395) και μη 
προβλεπόμενες δαπάνες  και αποθεματικό (€12.000). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι δαπάνες για τις κοινωνικές 
παροχές/παροχές παιδείας (€11.514.395) αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Πρόγραμμα κρατικών υποτροφιών (€8.114.395), το οποίο καλύπτει τους πιο 
κάτω υποτρόφους: 

α.   Πρωτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2010-2011 που δεν έχουν προπληρωθεί 
το προηγούμενο έτος (€2.134.922). 

β.    ∆ευτεροετείς ακαδημαϊκού έτους 2010-2011 (€1.983.473). 

γ.    Τριτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2009-2010 (€2.000.000). 

δ.    Τεταρτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2008-2009 (€1.300.000). 

ε.    Πεμπτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2007-2008 (€400.000). 

στ.  Εκτοετείς ακαδημαϊκού έτους 2006-2007 (€138.000). 

ζ.    Καθυστερημένες οφειλές προηγούμενων ετών (€115.000). 
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η.   Εξαιρετικές περιπτώσεις και απρόβλεπτες δαπάνες (€43.000). 

2. Ειδικές υποτροφίες (€200.000). 

3. Φοιτητική μέριμνα (€3.200.000). 

 Σημειώνεται ότι η δαπάνη για τη φοιτητική μέριμνα για το έτος 2011 
(€3.200.000) παρουσιάζεται μειωμένη σε σχέση με την αντίστοιχη δαπάνη για το 2010 
(€4.400.000).   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού,  ο πρόεδρος 
του ΙΚΥΚ ενημέρωσε την επιτροπή για τον τρόπο κατανομής των υποτροφιών, 
αναφέροντας ότι το κριτήριο που λαμβάνεται υπόψη είναι το κατά κεφαλήν εισόδημα, 
βάσει των στοιχείων του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, και δίδεται ιδιαίτερη 
βαρύτητα στις πολύτεκνες οικογένειες.  Σημειώνεται ότι μέλη της επιτροπής 
εξέφρασαν την άποψη ότι, για να είναι αντικειμενικό το κριτήριο που λαμβάνεται 
υπόψη και να υπάρχει ολοκληρωμένη εικόνα για την πραγματική οικονομική 
κατάσταση της οικογένειας, πρέπει να συνυπολογίζονται οι υποχρεώσεις της 
οικογένειας, καθώς και  τα περιουσιακά της στοιχεία. 

 Ο πρόεδρος του ΙΚΥΚ ενημέρωσε περαιτέρω την επιτροπή για την ανάγκη 
πρόσληψης δύο υπαλλήλων (γενικό γραμματειακό προσωπικό) το Μάρτιο του 2011 
για περίοδο τριών μηνών με σκοπό την προώθηση της υλοποίησης του πακέτου της 
φοιτητικής μέριμνας.  Συναφώς, ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε ότι, παρά το ότι το αίτημα 
είχε υποβληθεί γραπτώς στα αρμόδια υπουργεία, μέχρι στιγμής δεν υπήρξε 
ανταπόκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
του ΙΚΥΚ για το 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου ποσού ύψους €12.150,020 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος 
Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 
2011 Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2011 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η 
Ιανουαρίου και στις 7 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του 
Υπουργείου Εσωτερικών και ο προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου Θήρας για το 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€6.541.214 και έσοδα ύψους €6.223.820, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από την 
έκδοση αδειών κυνηγίου και κατοχής όπλων (€4.100.000), από χορηγίες του κράτους 
για την κάλυψη συγκεκριμένων έργων (€1.700.000) και από την επιβολή προστίμων 
και ποινών σε κυνηγούς (€215.000). 

 Οι συνολικές δαπάνες του Ταμείου Θήρας για το 2011 αφορούν πρώτιστα τα 
ακόλουθα: 

1. Αποδοχές υπαλλήλων και ωρομίσθιου προσωπικού (μισθοί, τιμαριθμικό 
επίδομα, επίδομα βάρδιας, συνεισφορές εργοδότη σε ταμεία για υπαλλήλους 
και ωρομίσθιο προσωπικό) (€4.128.724). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€1.374.060) που προβλέπεται να καλύψουν κυρίως: 

 α. αγορά καυσίμων/λιπαντικών (€135.000) 

 β. αγορά άγριων ζώων (€360.000), 
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 γ. αγορά ζωοτροφών (€300.000),  

 δ. βελτίωση βιοτόπων (€320.000). 

3. Συντήρηση μηχανοκίνητων οχημάτων (€117.000). 

4. Χορηγία στην Κυπριακή Ομοσπονδία Κυνηγίου (€113.600). 

5. Αγορά οχημάτων (€152.000). 

6. Ανέγερση οικοδομικών έργων (€400.000), ποσό το οποίο αναμένεται να 
καλύψει τις δαπάνες για:  

 α.  την ανέγερση γραφείων του Ταμείου Θήρας, 

 β. την αγορά και εγκατάσταση εξοπλισμού, καθώς και την ανέγερση 
εγκαταστάσεων στο εκτροφείο Σταυροβουνίου για φιλοξενία περδικιών,  

 γ. την ανέγερση σκοπευτηρίου στην περιοχή Λυσού-Περιστερώνας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, τα έσοδα που 
προέρχονται από χορηγίες του κράτους (€1.700.000) για κάλυψη συγκεκριμένων 
έργων αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Χορηγία ύψους €1.200.000 από το Υπουργείο Εσωτερικών για:  

 α. την αποκατάσταση των κατεστραμμένων βιοτόπων και τη δημιουργία 
νέων,  

 β. την αγορά ερευνητικού εξοπλισμού, έρευνες και μέτρα που απαιτούνται 
για την εκπλήρωση υποχρεώσεων της ∆ημοκρατίας έναντι της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για την προστασία και διατήρηση των άγριων 
πτηνών, 

 γ. την παροχή τροφής σε πουλιά στους βιοτόπους, 

 δ. άλλες δαπάνες για εκπλήρωση μέρους των υποχρεώσεων της 
∆ημοκρατίας έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά με τη διατήρηση 
των άγριων πτηνών, όπως η δημιουργία ζωνών ειδικής προστασίας 
(ΖΕΠ), η συντήρηση και διευθέτηση των οικοτόπων που βρίσκονται 
εντός και εκτός των ΖΕΠ.   

2. Χορηγία ύψους €500.000 από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόληψη και καταπολέμηση της τυμβωρυχίας. 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή, ο προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας κατέθεσε 
ότι οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες για το 2011 παρουσιάζονται μειωμένες κατά 5% 
σε σχέση με το 2010, ενώ τα έσοδα αναμένεται να αυξηθούν κατά 2% σε σχέση με το 
προηγούμενο έτος.  Ο ίδιος αρμόδιος πρόσθεσε ότι το ποσό ύψους €317.394, το 
οποίο παρουσιάζεται ως έλλειμμα μεταξύ των προϋπολογιζόμενων δαπανών και 
εσόδων για το 2011, θα καλυφθεί από το συσσωρευμένο αποθεματικό του ταμείου. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος αρμόδιος ανέφερε ότι στον προϋπολογισμό του ταμείου 
περιλαμβάνεται κονδύλι για τη διεξαγωγή ευρωπαϊκού συνεδρίου εντός του Ιουλίου 
2011, με θέμα την παράνομη παγίδευση μεταναστευτικών πουλιών, έπειτα από 
εισήγηση του Συμβουλίου της Ευρώπης, με στόχο τον περιορισμό του φαινομένου 
στην Κύπρο.   
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 Επιπρόσθετα, ο προϊστάμενος του Ταμείου Θήρας, απαντώντας σε ερώτηση 
μελών της επιτροπής σχετικά με το κονδύλι που προβλέπεται για την αγορά νέων 
υπηρεσιακών οχημάτων, ανέφερε ότι ο υφιστάμενος στόλος του ταμείου  έχει φθαρεί 
λόγω της εκτεταμένης χρήσης του κατά τη διεκπεραίωση των εργασιών του ταμείου, 
γι’ αυτό κρίνεται αναγκαία η αντικατάστασή του για σκοπούς ασφάλειας του 
προσωπικού, καθώς και περιορισμού της φθοράς των οχημάτων.  

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής, μέλη της επιτροπής 
ζήτησαν επιπρόσθετα την κατάθεση, μεταξύ άλλων, κατάστασης διαχείρισης του 
πλεονάσματος του Ταμείου Θήρας, καθώς και των οικονομικών καταστάσεων της 
Κυπριακής Ομοσπονδίας Κυνηγίου, στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν με σχετική 
επιστολή του Ταμείου Θήρας, ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2011, στην επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας για το 2011, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 2011 Νόμος του 
2011». 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα ταλαιπωρήσω το σώμα με τροπολογίες, απλά θέλω να 
καταγραφεί ότι, ενώ θα ψηφίσω τον προϋπολογισμό, είμαι εναντίον του άρθρου 
03241, που αφορά την απελευθέρωση αγρίων πτηνών και ζώων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Θήρας που δεν υπερβαίνει το ποσό ύψους 
€6.541.214 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.  

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 
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 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Θήρας του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αναπτύξεως Γης του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η  
Ιανουαρίου και στις 7 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του 
Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο 
γενικός διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (ΚΟΑΓ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑΓ για το έτος 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€37.407.165 και έσοδα ύψους €36.830.229. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι δαπάνες 
του οργανισμού, όπως αυτές έχουν προϋπολογισθεί, αφορούν κυρίως τη 
χρηματοδότηση κατασκευαστικών έργων για τους μέτρια και χαμηλά αμειβόμενους σε 
ιδιόκτητη γη (€12.376.609), την αγορά γης και κτιρίων (€19.070.000), την 
εξυπηρέτηση δανείων (€2.804.400) και διοικητικές δαπάνες (€3.056.156). 
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 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα κυριότερα έσοδα του οργανισμού προέρχονται 
από προκαταβολές, δόσεις και εξοφλήσεις από την πώληση κατοικιών και οικοπέδων 
(€26.070.000), από εισπρακτέους τόκους (€1.400.000) και από άλλα έσοδα 
(€108.620) και ποσό ύψους €9.251.609 θα προέλθει από την κυβερνητική χορηγία για 
χρηματοδότηση στεγαστικών σχεδίων για χαμηλά αμειβόμενους. 

 Στο αναπτυξιακό πρόγραμμα του οργανισμού για το 2011 περιλαμβάνεται 
στεγαστικό πρόγραμμα 833 μονάδων, από τις οποίες 407 βρίσκονται ήδη υπό 
εκτέλεση.  Περαιτέρω, προγραμματίζεται η έναρξη της ανέγερσης 426 μονάδων για τις 
οποίες έχουν υποβληθεί αιτήσεις προς εξασφάλιση των αναγκαίων αδειών. 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΑΓ δήλωσε ότι κατά το 2010 έχουν ολοκληρωθεί και 
παραδοθεί στους δικαιούχους 121 οικιστικές μονάδες και 316 οικιστικές μονάδες θα 
παραδοθούν εντός του 2011.  Με βάση τα υπό εκτέλεση έργα, υπολογίζεται ότι το 
2012 ο οργανισμός θα είναι έτοιμος να παραδώσει άλλες 298 οικιστικές μονάδες 
παγκύπρια. 

 Περαιτέρω,  ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι η εισαγωγή του “Στεγαστικού 
Σχεδίου Χαμηλά Αμειβομένων” και η κατακόρυφη αύξηση που σημειώθηκε τα 
προηγούμενα χρόνια στις τιμές της γης και των κατασκευών είχαν ως αποτέλεσμα τη 
σημαντική αύξηση των αιτητών. 

 Ο οργανισμός, στα πλαίσια των δυνατοτήτων του και συνδυάζοντας τόσο την 
αξιοποίηση της δικής του γης όσο και τις ευκαιρίες που προέκυψαν λόγω της κρίσης 
στην οικοδομική βιομηχανία, έχει παρουσιάσει δραστική αύξηση στην παραγωγή του, 
η οποία είναι εμφανής τόσο στα οικονομικά αποτελέσματα του οργανισμού όσο και 
στο πρακτικά παραγόμενο αποτέλεσμα. 

 Ως εκ τούτου, ο οργανισμός είναι σήμερα σε θέση να ικανοποιήσει σε 
παγκύπρια κλίμακα μεγαλύτερο αριθμό οικογενειών τόσο με το “Σχέδιο Στέγασης 
Μέτρια Αμειβομένων” όσο και με το “Σχέδιο Στέγασης Χαμηλά Αμειβομένων”, 
καταφέρνοντας να διατηρήσει χαμηλές τιμές πώλησης και στα δύο σχέδια.  
Παράλληλα, έχει βελτιώσει σημαντικά την ποιότητα των κατασκευών και έχει 
ενσωματώσει στα νέα έργα τις οδηγίες για την εφαρμογή των κανόνων για τη 
βελτίωση της ενεργειακής απόδοσης των κτιρίων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου και έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΚΟΑΓ για 
το έτος 2011.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάσσεται να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης ποσού €37.407.165 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων του αυτού Κεφαλαίου.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 6; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Τελωνειακού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης  Μαρία Κυριακού 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η 
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Ιανουαρίου και στις 7 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τελωνειακού 
Κώδικα Νόμου για θεσμοθέτηση του χρονικού διαστήματος εντός του οποίου ο 
διευθυντής του Τμήματος Τελωνείων θα έχει αγώγιμο δικαίωμα για τη διεκδίκηση 
οποιουδήποτε ποσού από οφειλέτη στη βάση των διατάξεων τελωνειακής και/ή άλλης 
νομοθεσίας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών 
ενημέρωσαν την επιτροπή ότι αφορμή για την προτεινόμενη τροποποίηση αποτέλεσε 
η επισήμανση της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας σε επιστολή της,  ημερομηνίας 
15 Σεπτεμβρίου 2008, στην οποία επισημάνθηκε ότι επιβάλλεται η τροχοδρόμηση των 
διαδικασιών καταχώρισης αγωγών για την είσπραξη οφειλών προς το δημόσιο, ώστε 
να μην υπάρχει κίνδυνος παραγραφής τους λόγω των προθεσμιών που καθορίζονται 
στον περί Παραγραφής Νόμο και στον περί Αναστολής του Χρόνου Παραγραφής 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμο.  

 Οι ίδιοι αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι ζητήθηκε από το Γενικό 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σχετική γνωμάτευση, θέτοντας το ερώτημα κατά πόσο οι 
σχετικές διατάξεις της τελωνειακής ή άλλης νομοθεσίας σε σχέση με το χρόνο 
παραγραφής οφειλών προς το Τμήμα Τελωνείων υπερισχύουν των διατάξεων του 
περί Παραγραφής Νόμου.   

 Από τη δοθείσα γνωμάτευση προκύπτει ότι επιβάλλεται η ρητή νομοθετική 
ρύθμιση του όλου θέματος με καθορισμό συγκεκριμένης περιόδου παραγραφής του 
αγώγιμου δικαιώματος, καθότι η μόνη ισχύουσα ρύθμιση στον Τελωνειακό Κώδικα 
είναι η χρονική περίοδος εντός της οποίας μπορούν νόμιμα να εκδίδονται βεβαιώσεις 
φόρου.  Σύμφωνα με την ίδια γνωμάτευση, το αγώγιμο δικαίωμα του διευθυντή του 
Τμήματος Τελωνείων να διεκδικήσει οποιαδήποτε οφειλόμενα ποσά γεννάται την 
ημερομηνία έκδοσης της σχετικής βεβαίωσης του φόρου. 

 Συνεπώς, επιβάλλεται η άμεση τροποποίηση της τελωνειακής νομοθεσίας, 
ώστε να προβλεφθεί ρητά ότι το αγώγιμο δικαίωμα του διευθυντή του Τμήματος 
Τελωνείων θα παραγράφεται εντός καθορισμένης περιόδου, η οποία θα πρέπει να 
έπεται της βεβαίωσης φόρου.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, οι αρμόδιοι ενημέρωσαν την 
επιτροπή διευκρινιστικά ότι, σύμφωνα με την προτεινόμενη επιφύλαξη, σε περίπτωση 
άσκησης προσφυγής σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 146 του συντάγματος, το 
χρονικό διάστημα μεταξύ της άσκησης της προσφυγής και της έκδοσης τελεσίδικης 
δικαστικής απόφασης δε συνυπολογίζεται στην περίοδο των έξι ετών για την 
παραγραφή του δικαιώματος υποβολής αγωγής.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και του 
μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και  
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Τελωνειακού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 
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 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ  επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Σιζόπουλος κάτι θέλει να πει. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί θέματος αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ολοκληρώσατε;  Εσείς, κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώσατε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τι ολοκλήρωσα; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Από την πλευρά της Ε∆ΕΚ, θα υπερψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, 
όμως την ίδια στιγμή θα θέλαμε να τονίσουμε ότι δεν μπορεί το κράτος να ασκεί 
αγωγή ή να επιβάλλει ποινικά πρόστιμα σε βάρος πολιτών ή εταιρειών που οφείλουν 
χρήματα στο δημόσιο, τη στιγμή που το δημόσιο τους χρωστά χρήματα και δεν τους 
τα επιστρέφει.  Αυτό το πράγμα γίνεται συστηματικά.  Οφείλει το δημόσιο να 
ανταποκριθεί με την ίδια υπευθυνότητα απέναντι στις απαιτήσεις τις οποίες έχει από 
τους πολίτες και τις εταιρείες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 113 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τελωνειακού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού 
Σχεδιασμού των Συνδεόμενων με την Ενέργεια Προϊόντων Νόμος του 2011».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού Σχεδιασμού των 

Συνδεόμενων με την Ενέργεια Προϊόντων Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Βαρνάβα 

 Ανδρέας Μουσκάλλης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Ιανουαρίου και 
την 1η Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του 
Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, της Υπηρεσίας 
Ενέργειας και της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ και της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου.  Ο Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, η ΟΕΒ και η ΠΟΒΕΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 
κοινοτικό κεκτημένο και ιδιαίτερα με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Οδηγία 2009/125/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 21ης 
Οκτωβρίου 2009, για θέσπιση πλαισίου για τον καθορισμό απαιτήσεων οικολογικού 
σχεδιασμού όσον αφορά τα συνδεόμενα με την ενέργεια προϊόντα».  Σκοπός του 
οικολογικού σχεδιασμού των προϊόντων είναι η βελτιστοποίηση των περιβαλλοντικών 
επιδόσεων των προϊόντων με τη διατήρηση ταυτόχρονα των λειτουργικών τους 
ιδιοτήτων. 

 Όπως αναφέρεται και στο σχετικό επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το 
νομοσχέδιο, η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να είχε προβεί στις αναγκαίες ρυθμίσεις 
για την εφαρμογή του προαναφερόμενου ευρωπαϊκού κανονισμού στο έδαφός της 
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πριν από την 20ή Νοεμβρίου 2010.  Σημειώνεται ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 13 Ιανουαρίου 2011. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
κύριες πρόνοιες του νομοσχεδίου αφορούν: 

1. τις προϋποθέσεις για τη διάθεση στην αγορά και τη θέση σε λειτουργία 
συνδεόμενων με την ενέργεια προϊόντων, 

2. τη σήμανση των προϊόντων αυτών, 

3. την επιτήρηση της αγοράς και 

4. τη θέσπιση ποινικών αδικημάτων και την επιβολή διοικητικών προστίμων σε 
περίπτωση παράβασης του προτεινόμενου νόμου.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Σκοπός.  Άρθρο 4. 

 ∆ιάθεση στην αγορά ή/και θέση σε λειτουργία προϊόντος.  Άρθρο 5. 

 Εφαρμογή νομοθεσίας κρατών μελών.  Άρθρο 6. 

 Σήμανση και δήλωση συμμόρφωσης.  Άρθρο 7. 

 Υποχρεώσεις εισαγωγέα.  Άρθρο 8. 

 Ελεύθερη κυκλοφορία.  Άρθρο 9. 

 Επιτήρηση της αγοράς.  Άρθρο 10. 

 Εξουσία λήψης πληροφοριών.  Άρθρο 11. 

 Εμπιστευτικότητα των πληροφοριών.  Άρθρο 12. 

 Γενικές εξουσίες αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 13. 

 Αγορά προϊόντων για σκοπούς δοκιμών.  Άρθρο 14. 

 Εξουσία έρευνας και κατάσχεσης.  Άρθρο 15. 

 Ειδοποίηση κατάσχεσης.  Άρθρο 16. 
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 Ένταλμα εισόδου και έρευνας υποστατικών.  Άρθρο 17. 

 Αίτηση για διάταγμα επιστροφής προϊόντων.  Άρθρο 18. 

 Ειδοποίηση μη συμμόρφωσης.  Άρθρο 19. 

 ∆ιαδικασία επίκλησης της ρήτρας διασφάλισης.  Άρθρο 20. 

 ∆ήμευση των προϊόντων κατόπιν διατάγματος δικαστηρίου.  Άρθρο 21. 

 Ενημέρωση Επιτροπής και λοιπών κρατών μελών.  Άρθρο 22. 

 Αναστολή της διαδικασίας επίκλησης της ρήτρας διασφάλισης.  Άρθρο 23. 

 Υποχρέωση αιτιολόγησης μέτρων και πληροφόρησης των ενδιαφερόμενων 
προσώπων για τα δικαιώματά τους.  Άρθρο 24. 

 Ιεραρχική προσφυγή εναντίον ειδοποίησης αναστολής ή απόσυρσης.  Άρθρο 25. 

 Εξουσία ∆ιευθυντή Τμήματος Τελωνείων για αποκάλυψη πληροφοριών.  Άρθρο 
26. 

 Εξουσίες αρμόδιας αρχής σε σχέση με εισαγόμενα από τρίτες χώρες προϊόντα.  
Άρθρο 27. 

 ∆ιαδικασία αξιολόγησης της συμμόρφωσης.  Άρθρο 28. 

 Εγκεκριμένοι και κοινοποιημένοι οργανισμοί.  Άρθρο 29. 

 Τεκμήριο συμμόρφωσης.  Άρθρο 30. 

 Απόσυρση τεκμηρίου συμμόρφωσης.  Άρθρο 31. 

 Απαιτήσεις για τα κατασκευαστικά στοιχεία και τις υπομονάδες 
συναρμολόγησης.  Άρθρο 32. 

 Ανταλλαγή πληροφοριών.  Άρθρο 33. 

 Επιχειρήσεις μικρού και μεσαίου μεγέθους.  Άρθρο 34. 

 Πληροφορίες για τον καταναλωτή.  Άρθρο 35. 

 Ποινικά αδικήματα.  Άρθρο 36. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 37. 

 Ανάκτηση δαπανών εκτέλεσης.  Άρθρο 38. 

 Αποζημιώσεις για λήψη εσφαλμένων μέτρων επιτήρησης της αγοράς.  Άρθρο 
39. 

 Αστική ευθύνη.  Άρθρο 40. 

 Νομική ευθύνη για ελαττωματικά προϊόντα.  Άρθρο 41. 

 Ευθύνη εργοδότη.  Άρθρο 42. 

 Αρμοδιότητες και υποχρεώσεις  αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 43.  

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 44. 

 Εξουσία έκδοσης ∆ιαταγμάτων.  Άρθρο 45. 
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 Προστασία λειτουργών της αρμόδιας αρχής από πολιτική ή ποινική δίωξη.  
Άρθρο 46. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 47. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 48. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Καθορισμού των Απαιτήσεων 
Οικολογικού Σχεδιασμού των Συνδεόμενων με την Ενέργεια Προϊόντων Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί της 
Σύμβασης για τη Σήμανση Πλαστικών Εκρηκτικών Υλών για σκοπούς Ανίχνευσης 
(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Έχει κυκλοφορήσει συμπληρωματική 
έκθεση, η οποία  θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τη Σήμανση Πλαστικών Εκρηκτικών 

Υλών για σκοπούς Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Βαρνάβα  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης  

 Όπως είναι γνωστό, για τον πιο πάνω προτεινόμενο κυρωτικό νόμο, σκοπός 
του οποίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας κύρωση της τροποποίησης της Σύμβασης για τη Σήμανση Πλαστικών 
Εκρηκτικών Υλών για Σκοπούς Ανίχνευσης, υποβλήθηκε ήδη προς την ολομέλεια του 
σώματος σχετική έκθεση για σκοπούς συζήτησής του σε αυτήν στις 18 Νοεμβρίου 
2010.  Σημειώνεται ότι η εν λόγω έκθεση αφορούσε παράλληλα και δύο άλλα 
κυρωτικά νομοσχέδια σε σχέση με συμφωνίες για αεροπορικές μεταφορές.   

 Με απόφαση της ολομέλειας του σώματος, κατά τη συνεδρίασή της στις 18 
Νοεμβρίου 2010, η συζήτηση των τριών κυρωτικών νομοσχεδίων που αναφέρονταν 
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στην εν λόγω κοινή έκθεση αναβλήθηκε, ώστε αυτά να τύχουν επανεξέτασης από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

 Με βάση την πιο πάνω εντολή, η επιτροπή πραγματοποίησε στις 2 
Φεβρουαρίου 2011 συνεδρία, στα πλαίσια της οποίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας.  Στη συνεδρίαση αυτή η επιτροπή έκρινε ότι το υπό αναφορά 
κυρωτικό νομοσχέδιο πρέπει να προωθηθεί προς ψήφιση, χωρίς άλλη καθυστέρηση, 
ανεξάρτητα από την έκβαση της εξέτασης των άλλων δύο νομοσχεδίων, των οποίων η 
μελέτη δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί.     

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του κυρωτικού νομοσχεδίου σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Σύμβασης για τη 
Σήμανση Πλαστικών Εκρηκτικών Υλών για σκοπούς Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 3Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τη Σήμανση 
Πλαστικών Εκρηκτικών Υλών για σκοπούς Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής Νόμος του 
2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 18ης 
Νοεμβρίου 2010 και 3ης Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο διευθυντής του Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
συνοδευόμενος από λειτουργούς του τμήματός του, εκπρόσωποι του Τμήματος 
Περιβάλλοντος του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωποι της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου, του Κυπριακού Ιδρύματος 
Προστασίας του Περιβάλλοντος “Terra Cypria”, του Συνδέσμου Εργοδοτών Αλιείας 
(Τρατάρηδες), του Συνδέσμου Ψαράδων με ∆ίχτυ στον Ώμο, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Θαλασσοκαλλιέργειας (ΠΑΣΥΘΑ), του Συνδέσμου Ερασιτεχνών Αλιέων 
από Σκάφος Αγίας Τριάδας, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Υποβρύχιων 
∆ραστηριοτήτων και της περιβαλλοντικής οργάνωσης CYMEPA.  Το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
η Υπηρεσία Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Επαγγελματιών Ψαράδων (Σύνδεσμος Παράκτιας Αλιείας), ο 
Σύνδεσμος Πολυδύναμων Σκαφών, ο Σύνδεσμος Αλιέων Πολυδύναμων Αδειών 
Αλιείας Κύπρου (ΣΑΠΑΑΚ), ο Παγκύπριος Σύνδεσμος Ερασιτεχνικής Αλιείας 
(ΠΑΣΥΕΡΑ), ο Όμιλος Ερασιτεχνικής Αλιείας με Σκάφος, ο Παγκύπριος Σύνδεσμος 
Ιδιοκτητών Επαγγελματιών Τουριστικών Σκαφών, ο Σύνδεσμος Ερασιτεχνών 
Ψαράδων Εσωτερικών Υδάτων και ο Σύνδεσμος Καταδυτικών Κέντρων Κύπρου, παρ’ 
όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με την Οδηγία 2008/56/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
17ης Ιουνίου 2008 περί του πλαισίου κοινοτικής δράσης στο πεδίο της πολιτικής για το 
θαλάσσιο περιβάλλον (Οδηγία πλαίσιο για τη θαλάσσια στρατηγική), ώστε να 
ληφθούν τα αναγκαία μέτρα για την επίτευξη ή/και διατήρηση της καλής 
περιβαλλοντικής κατάστασης του θαλάσσιου περιβάλλοντος μέχρι το 2020. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να εναρμονιστεί με το κοινοτικό κεκτημένο 
μέχρι τη 15η Ιουλίου 2010, ωστόσο το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 4 Νοεμβρίου 2010.  Ας σημειωθεί ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
απέστειλε ήδη προειδοποιητική επιστολή για παράλειψη συμμόρφωσης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την εν λόγω Οδηγία. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων 
Ερευνών και τα στοιχεία που κατέθεσαν στην επιτροπή, η εν λόγω Οδηγία στοχεύει 
στην εκπόνηση και εφαρμογή στρατηγικής για την προστασία του θαλάσσιου 
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περιβάλλοντος, ώστε να επιτευχθεί η αειφόρος χρήση των θαλασσών και η διατήρηση 
των θαλάσσιων οικοσυστημάτων. 

 Προς το σκοπό αυτό τα κράτη μέλη υποχρεώνονται να χαράξουν θαλάσσιες 
στρατηγικές για τα ύδατά τους για κάθε θαλάσσια περιοχή ή υποπεριοχή, ώστε: 

1. να εξασφαλίζουν την προστασία και διατήρηση του θαλάσσιου περιβάλλοντος, 
προλαμβάνουν την υποβάθμισή του ή, αν είναι εφικτό, να αποκαθιστούν τα 
θαλάσσια οικοσυστήματα σε περιοχές όπου αυτά έχουν επηρεαστεί αρνητικά 
και 

2. να προλαμβάνουν και μειώνουν τις εναποθέσεις στο θαλάσσιο περιβάλλον με 
στόχο τη σταδιακή εξάλειψη της ρύπανσης, ώστε να διασφαλιστεί ότι δε θα 
υπάρχουν σημαντικές επιπτώσεις ή κίνδυνοι για τη θαλάσσια βιοποικιλότητα, τα 
θαλάσσια οικοσυστήματα, την ανθρώπινη υγεία ή τις θεμιτές χρήσεις της 
θάλασσας. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, η θαλάσσια στρατηγική, όπως αυτή 
περιγράφεται στο νομοσχέδιο, αποτελείται από μια σειρά δράσεων που λαμβάνει το 
κράτος μέλος και περιλαμβάνει τις ακόλουθες φάσεις: 

1. Προετοιμασία 

 α. Προκαταρκτική αξιολόγηση της περιβαλλοντικής κατάστασης των 
θαλάσσιων υδάτων του κράτους μέλους. 

 β. Προσδιορισμός των χαρακτηριστικών της καλής περιβαλλοντικής 
κατάστασης των θαλάσσιων υδάτων. 

 γ. Θέσπιση περιβαλλοντικών στόχων και δεικτών για καλή περιβαλλοντική 
κατάσταση. 

 δ. Θέσπιση και εφαρμογή προγράμματος παρακολούθησης του 
θαλάσσιου περιβάλλοντος για τη συνεχή αξιολόγηση και τακτική 
αναπροσαρμογή των στόχων. 

2. Πρόγραμμα μέτρων 

 α. Καταρτισμός προγράμματος μέτρων για την επίτευξη καλής 
περιβαλλοντικής κατάστασης. 

 β. Επίτευξη ή/και διατήρηση της καλής περιβαλλοντικής κατάστασης. 

3. Επικαιροποίηση 

 Περιοδική, ανά εξαετία, επικαιροποίηση των πιο πάνω δράσεων σε βάθος 
χρόνου. 

 Για την επίτευξη των πιο πάνω, στο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
περιλαμβάνονται πρόνοιες στα άρθρα 12 και 13 που αφορούν τη θέσπιση και 
υλοποίηση προγραμμάτων παρακολούθησης και τη λήψη αναγκαίων μέτρων για τη 
διατήρηση και τη συνεχή αξιολόγηση της περιβαλλοντικής κατάστασης των 
θαλάσσιων υδάτων. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις του 
νομοσχεδίου εκτός από ομάδα ψαράδων, οι οποίοι εξέφρασαν επιφυλάξεις όχι επί 
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των συγκεκριμένων διατάξεων του νομοσχεδίου αλλά για τις προκαθορισμένες 
περιοχές προστασίας του δικτύου “Φύση 2000”, οι οποίες έχουν ήδη εγκριθεί από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος την επιτροπή απασχόλησαν, μεταξύ 
άλλων, το θέμα της ρύπανσης της θάλασσας από γειτονικές προς την Κύπρο χώρες 
οι οποίες δεν υποχρεούνται να συμμορφώνονται με τις απαιτήσεις της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, καθώς και το θέμα των διαχειριστικών σχεδίων που ετοιμάζονται από το 
αρμόδιο υπουργείο για τη ρύθμιση των δραστηριοτήτων εντός των θαλάσσιων 
περιοχών προστασίας του δικτύου “Φύση 2000”. 

 Αναφορικά με το πρώτο θέμα, οι εκπρόσωποι του Τμήματος Αλιείας και 
Θαλασσίων Ερευνών ενημέρωσαν την επιτροπή ότι στο νομοσχέδιο περιλαμβάνεται 
πρόνοια περιφερειακής συνεργασίας, η οποία προβλέπει, μεταξύ άλλων, ότι η 
αρμόδια αρχή καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια συντονισμού των ενεργειών της 
με τρίτες χώρες που έχουν κυριαρχία ή δικαιοδοσία σε ύδατα της θαλάσσιας περιοχής 
ή υποπεριοχής της ∆ημοκρατίας, χρησιμοποιώντας τα σχετικά διεθνή βήματα, 
συμπεριλαμβανομένων των μηχανισμών και των δομών της Σύμβασης της 
Βαρκελώνης, η οποία καλύπτει τη Μεσόγειο Θάλασσα. 

 Όσον αφορά το δεύτερο θέμα των διαχειριστικών σχεδίων, ο διευθυντής του 
Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών διευκρίνισε στην επιτροπή ότι αυτά δεν 
εμπίπτουν στις πρόνοιες του νομοσχεδίου.  Το νομοσχέδιο απλώς επιβάλλει τη λήψη 
μέτρων από το Υπουργικό Συμβούλιο για επίτευξη της καλής περιβαλλοντικής 
κατάστασης των θαλάσσιων υδάτων.  Ενημερωτικά, ο ίδιος πληροφόρησε την 
επιτροπή για τις συγκεκριμένες περιοχές προστασίας του δικτύου “Φύση 2000”, οι 
οποίες έχουν εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, καθώς και για την πορεία και τη 
διαδικασία καταρτισμού των σχετικών διαχειριστικών σχεδίων των εν λόγω περιοχών. 
Τα τελικά διαχειριστικά σχέδια, τόνισε, θα οριστικοποιηθούν μέχρι το τέλος του 2012, 
αφού προηγουμένως συζητηθούν με όλους τους αρμόδιους φορείς και ιδιαίτερα με 
τους ψαράδες. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θεωρώ αυτό το νομοσχέδιο πολύ σημαντικό για την προστασία της θαλάσσιας 
περιοχής της Κύπρου, τουλάχιστον στο παρόν στάδιο της περιοχής που ελέγχει η 
∆ημοκρατία και στο μέλλον ολόκληρης της Κύπρου.  Η διατήρηση των θαλάσσιων 
περιοχών μας καθαρών, χωρίς ρύπανση, για να υπάρχει αειφορία, είναι μεγάλης 
σημασίας.  Γιατί καμιά φορά λέμε για την ύπαιθρο ότι έγινε “κρανίου τόπος” και 
φαίνεται ότι και η θάλασσά μας έγινε “κρανίου τόπος”.  Με τη ρύπανση που υπάρχει, 
όχι μόνο από την Κύπρο, από τα πλοία, αλλά και από γειτονικές χώρες κινδυνεύουμε 
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να μην έχουμε στο τέλος ούτε θάλασσα ούτε ακτές καθαρές ούτε ψάρια!  Και έτσι με 
την Οδηγία που ήρθε από την Ευρώπη και με το νομοσχέδιο αυτό ελπίζουμε κάτι να 
γίνει, γιατί δεν είμαι πολύ αισιόδοξος ότι το κράτος θα προχωρήσει γρήγορα, σύντομα 
να θεσπίσει, να κάμει ενέργειες, ώστε να προστατευτούν τα θαλάσσια οικοσυστήματα. 

 Αυτά ήθελα να πω και θα παρακολουθούμε την εφαρμογή του νόμου αυτού, 
γιατί η Μεσόγειος κινδυνεύει και ιδιαίτερα εμείς, που γύρω γύρω μας δεν είναι χώρες 
που εφαρμόζουν ευρωπαϊκές Οδηγίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πολύ σωστά. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός.  Άρθρο 3. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 4. 

 Ευθύνες της αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 5. 

 Θαλάσσια περιοχή της ∆ημοκρατίας και υποπεριοχές.  Άρθρο 6. 

 Θαλάσσια στρατηγική.  Άρθρο 7. 

 Περιφερειακή συνεργασία.  Άρθρο 8. 

 Αξιολόγηση.  Άρθρο 9. 

 Προσδιορισμός της καλής περιβαλλοντικής κατάστασης.  Άρθρο 10. 

 Θέσπιση περιβαλλοντικών στόχων.  Άρθρο 11. 

 Πρόγραμμα παρακολούθησης.  Άρθρο 12. 

 Πρόγραμμα μέτρων.  Άρθρο 13. 

 Εξαιρέσεις.  Άρθρο 14. 

 Συστάσεις για Ευρωπαϊκή δράση.  Άρθρο 15. 

 Τροποποιήσεις και επικαιροποιήσεις.  Άρθρο 16. 

 ∆ημόσια διαβούλευση και ενημέρωση του κοινού.  Άρθρο 17. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 18. 

 Έκδοση ∆ιαταγμάτων.  Άρθρο 19. 

 Εκχώρηση εξουσιών.  Άρθρο 20. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Ιανουαρίου και 3 
Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Τμήματος Περιβάλλοντος του ίδιου 
υπουργείου, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, καθώς και εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Τεχνιτών Κλιματισμού και Ψύξης Οχημάτων (ΚΥΣΤΚΨΟ), του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ψυκτικών, του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης 
Κύπρου, του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης και Συνεργατών Κύπρου 
(ΣΥΒΑΣΥΚ), του Οργανισμού Ανακύκλωσης Κύπρου (ΟΑΚ) και της Ομοσπονδίας 
Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου.  Ο Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, η ΟΕΒ και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος 
(Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής.      

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση της βασικής 
νομοθεσίας για τις ουσίες που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος με νέα 
νομοθεσία, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση αυτής με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 
1005/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης Σεπτεμβρίου 
2009 για τις ουσίες που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος. 



119 

 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ορίζεται η αρμόδια αρχή που είναι 
υπεύθυνη για την εφαρμογή του πιο πάνω κανονισμού, ενώ παράλληλα θεσπίζονται 
πρόνοιες σχετικά με τη διενέργεια επιθεωρήσεων, για σκοπούς εποπτείας, ελέγχου 
και εφαρμογής του νόμου, την επιβολή ποινών σε περιπτώσεις παράβασης των 
προνοιών του κανονισμού, τη δυνατότητα εξώδικης ρύθμισης αδικημάτων που έχουν 
διαπραχθεί με βάση τις διατάξεις του νόμου, καθώς και την έκδοση κανονισμών για 
καλύτερη εφαρμογή των διατάξεων του κανονισμού. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και το επεξηγηματικό σημείωμα 
που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, ο Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1005/2009 
αντικατέστησε τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 2037/2000 για τις ουσίες που καταστρέφουν 
τη στιβάδα του όζοντος, ο οποίος καταργήθηκε την 1η Ιανουαρίου 2010, για λόγους 
απλοποίησής του, αφού πολλές πρόνοιές του έπαψαν να έχουν νομική ισχύ. 
Συναφώς, το περιεχόμενο της νέας νομοθεσίας δεν αλλάζει.       

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, η θέσπιση της υπό αναφορά 
νομοθεσίας θα επιφέρει σημαντικά οφέλη για την προστασία του περιβάλλοντος, με 
τον έλεγχο και τη μείωση της ανεξέλεγκτης διαρροής αερίων που καταστρέφουν τη 
στιβάδα του όζοντος στην ατμόσφαιρα.   

 Ας σημειωθεί ότι το υπό αναφορά νομοσχέδιο κατατέθηκε και συζητήθηκε στην 
επιτροπή μαζί με τους κανονισμούς «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες, Προϊόντα και 
Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) Κανονισμοί του 2010», οι οποίοι 
θα προωθηθούν για έγκριση στην ολομέλεια του σώματος σε μεταγενέστερη συνεδρία 
αυτού, αφού προηγουμένως ψηφιστεί το παρόν νομοσχέδιο σε νόμο, το οποίο 
εξουσιοδοτεί την έκδοση των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί των Ουσιών 
που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Καθορισμός αρμόδιας αρχής.  Άρθρο 3. 

 Αρχιεπιθεωρητής και Επιθεωρητές.  Άρθρο 4. 
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 Εξουσίες εισόδου και επιθεώρησης.  Άρθρο 5. 

 Εργαστηριακός έλεγχος.  Άρθρο 6. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 7. 

 Ποινική ευθύνη νομικών προσώπων και αξιωματούχων τους.  Άρθρο 8. 

 Εξώδικη ρύθμιση αδικημάτων.  Άρθρο 9. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 10. 

 Εξουσία έκδοσης Κανονισμών αναφορικά με ελάχιστες απαιτήσεις, προσόντα 
και κανόνες για το προσωπικό επιχειρήσεων.  Άρθρο 11. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 12 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος Νόμος του 2011.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(∆ιαχείριση Αποβλήτων Ελαστικών) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

  Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους 
κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (∆ιαχείριση 

Αποβλήτων Ελαστικών) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 17 Ιανουαρίου και 
στις 3 Φεβρουαρίου 2011. Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Περιβάλλοντος του ίδιου υπουργείου, του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, καθώς και του Ιδρύματος Ενέργειας του ίδιου 
υπουργείου, του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Τελωνείων και της Υπηρεσίας Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των επαρχιακών διοικήσεων, ο Επίτροπος 
Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου, του ΕΤΕΚ, του ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, της “Re-Tire Cyprus Ltd”, του Συνδέσμου 
Εισαγωγέων Ελαστικών Κύπρου, του Συνδέσμου Επιδιορθωτών-Πωλητών Ελαστικών 
Αυτοκινήτων, καθώς και της Ομοσπονδίας Οικολογικών και Περιβαλλοντικών 
Οργανώσεων Κύπρου.   Η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου και η ΟΕΒ, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
5 του περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμου, είναι η θέσπιση νέων 
κανονισμών για τη ρύθμιση της διαχείρισης των αποβλήτων ελαστικών με την 
εφαρμογή της αρχής «ο ρυπαίνων πληρώνει» και της αρχής «η ευθύνη του 
παραγωγού».   

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι 
τελευταίοι καθορίζουν την αναγκαιότητα δημιουργίας συστημάτων για τη διαχείριση 
αποβλήτων ελαστικών μέσω των διαδικασιών ανάκτησης, ώστε να αποφευχθεί η 
ανεξέλεγκτη απόρριψη ή και η καύση των αποβλήτων αυτών στην ύπαιθρο, τα οποία 
επιβαρύνουν την ατμόσφαιρα με επιβλαβή καυσαέρια και δύναται να αποτελέσουν 
εστίες πολλαπλασιασμού εντόμων και τρωκτικών.  Για την εφαρμογή των 
προτεινόμενων κανονισμών οι εισαγωγείς ελαστικών καλούνται εντός έξι μηνών από 
την έναρξη της ισχύος τους να δημιουργήσουν ατομικά ή συλλογικά συστήματα 
διαχείρισης αποβλήτων ελαστικών, ώστε τα παραγόμενα απόβλητα ελαστικά να 
τυγχάνουν διαχείρισης με περιβαλλοντικά αποδεκτό τρόπο.  Αναγκαία προϋπόθεση 
για την επιτυχή εφαρμογή των κανονισμών αποτελεί η ανάμειξη της Αρχής Λιμένων 
Κύπρου στο στάδιο της εισαγωγής των ελαστικών, ώστε να διασφαλίζεται ότι πριν 
από την έξοδο νέων ελαστικών από το λιμενικό χώρο ο εισαγωγέας πρέπει να 
παρουσιάζει αποδεικτικό εκπλήρωσης των περιβαλλοντικών του υποχρεώσεων από 
το συλλογικό ή ατομικό σύστημα διαχείρισης αποβλήτων ελαστικών στο οποίο 
συμμετέχει.    

 Επιπρόσθετα, οι υπό συζήτηση κανονισμοί ρυθμίζουν, μεταξύ άλλων, την 
αδειοδότηση ατομικών και συλλογικών συστημάτων διαχείρισης αποβλήτων 
ελαστικών, τις επιθεωρήσεις στα συστήματα αυτά, τις ειδοποιήσεις σε περίπτωση που 
διαπιστωθεί παραβίαση των προνοιών των κανονισμών, τις προϋποθέσεις 
τροποποίησης των συστημάτων διαχείρισης, την ανάκληση της άδειας, την εγγραφή 
σε μητρώο παραγωγών μεταχειρισμένων ελαστικών, τη χρηματοδότηση των 
αποβλήτων μεταχειρισμένων ελαστικών, καθώς επίσης την εξώδικη ρύθμιση 
αδικημάτων και τις προβλεπόμενες ποινές. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της 
βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών, αποφάσισε να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση 
των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «O περί 
Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Kώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Ανδρέας  Κυπριανού Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος  Λαμάρης  Στέλιος  Ιερωνυμίδης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 14 Ιανουαρίου 
2010 και 3 Φεβρουαρίου 2011.  Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό είχε κατατεθεί αρχικά στη Βουλή από την 
εκτελεστική εξουσία, ήταν η τροποποίηση του περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
Νόμου για την πλήρη εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας για τα τρόφιμα με το 
κοινοτικό κεκτημένο στον τομέα αυτό, καθώς και για την αποτελεσματικότερη 
εφαρμογή του. 

 Όπως είναι γνωστό, στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή, 
έπειτα από εισήγηση του Υπουργείου Υγείας, αποφάσισε σε πρώτο στάδιο να 
προωθήσει για ψήφιση μόνο το μέρος του νομοσχεδίου που είχε στόχο την 
εναρμόνιση της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο, το 
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οποίο έχει ήδη ψηφιστεί σε νόμο. 

 Σημειώνεται ότι δεν προωθήθηκε για ψήφιση το μέρος του νομοσχεδίου που 
αφορά τη θεσμοθέτηση των αρμοδιοτήτων των δήμων για τη διεξαγωγή επίσημων 
ελέγχων σε ορισμένες επιχειρήσεις τροφίμων.  Συγκεκριμένα, λόγω των διαφωνιών 
που είχαν εκφραστεί από τους εκπροσώπους της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου για 
ορισμένες πρόνοιες του νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας 
εισηγήθηκαν στην επιτροπή να μην προωθηθεί για ψήφιση το μέρος αυτό, για να 
διαβουλευτεί εκ νέου το υπουργείο τους με την Ένωση ∆ήμων Κύπρου, ώστε να 
επιτευχθεί, κατά το δυνατό, συναίνεση επί των θεμάτων για τα οποία υπήρξαν 
διαφωνίες. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που δεν προωθήθηκαν για 
ψήφιση προβλέπονταν, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική 
νομοθεσία: 

1. H τροποποίηση του όρου “εξουσιοδοτημένος λειτουργός”, που περιλαμβάνεται 
σε αυτήν, ώστε οι υγειονομικοί επιθεωρητές που διορίζονται από τα δημοτικά 
συμβούλια να εξουσιοδοτούνται από το διευθυντή του Τμήματος Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας, για σκοπούς άσκησης επίσημων 
ελέγχων σε ορισμένες επιχειρήσεις τροφίμων. 

2. Η εισαγωγή προνοιών με τις οποίες να καθορίζονται συγκεκριμένες εξουσίες 
των υγειονομικών υπηρεσιών των δήμων. 

3. Η προσθήκη σε αυτή νέου παραρτήματος, στο οποίο να παρατίθενται οι 
κατηγορίες των επιχειρήσεων τροφίμων στις οποίες ασκούν επίσημους 
ελέγχους οι υγειονομικές υπηρεσίες των δήμων εντός των δημοτικών τους 
ορίων.   

Σημειώνεται επίσης ότι, μετά την τοποθέτηση της επιτροπής σε σχέση με το 
μέρος του νομοσχεδίου που ψηφίστηκε σε νόμο, το Υπουργείο Υγείας με επιστολή 
που απέστειλε στην επιτροπή εισηγήθηκε την περαιτέρω τροποποίηση της βασικής 
νομοθεσίας, ώστε να παρέχεται η εξουσία στο διευθυντή του Τμήματος Ιατρικών 
Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας να εκδίδει γνωστοποιήσεις με τις οποίες 
να καθορίζεται το ύψος των τελών και των επιβαρύνσεων για κάλυψη του κόστους 
οποιωνδήποτε επίσημων ελέγχων στους οποίους προβαίνει εξουσιοδοτημένος 
λειτουργός, με βάση τη νομοθεσία για τα τρόφιμα.  Ωστόσο, επειδή η εν λόγω 
εισήγηση είναι ουσιαστική και επειδή στο χρόνο που απεστάλη η επιτροπή δεν είχε 
χρονικά τη δυνατότητα να την περιλάβει στο μέρος του νόμου που προωθήθηκε σε 
πρώτο στάδιο, αποφάσισε να τη μελετήσει σε μεταγενέστερο στάδιο μαζί με τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου που το Υπουργείο Υγείας είχε εισηγηθεί να μην 
προωθηθούν για ψήφιση. 

 Στο στάδιο της μελέτης του εναπομείναντος μέρους του νομοσχεδίου από την 
επιτροπή, το οποίο αφορά τη θεσμοθέτηση των αρμοδιοτήτων των δήμων για τη 
διεξαγωγή επίσημων ελέγχων σε ορισμένες επιχειρήσεις τροφίμων, το Υπουργείο 
Υγείας κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο στην επιτροπή, με το οποίο επήλθαν, μεταξύ 
άλλων, οι ακόλουθες τροποποιήσεις στο αρχικό κείμενο του μέρους αυτού: 

1. ∆ιαγράφηκε η προτεινόμενη τροποποίηση του ορισμού του όρου 
“εξουσιοδοτημένος λειτουργός”, σύμφωνα με την οποία οι υγειονομικοί 
επιθεωρητές εξουσιοδοτούνται από το διευθυντή του Τμήματος Ιατρικών 
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Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας, για σκοπούς άσκησης επίσημων 
ελέγχων σε ορισμένες επιχειρήσεις τροφίμων. 

2. Αναδιαμορφώθηκε το άρθρο που καθορίζει τις εξουσίες των υγειονομικών 
υπηρεσιών των δήμων, ώστε να ασκούν ελέγχους στις κατηγορίες των 
επιχειρήσεων τροφίμων που παρατίθενται στο Τέταρτο Παράρτημα της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, το οποίο προστίθεται σε αυτή με το υπό 
συζήτηση νομοσχέδιο, μόνο οι υγειονομικές υπηρεσίες ορισμένων δήμων. 

3. Προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα με την οποία παρέχεται η εξουσία στο 
διευθυντή του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας 
να εκδίδει γνωστοποιήσεις με τις οποίες να καθορίζεται το ύψος των τελών και 
των επιβαρύνσεων για κάλυψη του κόστους οποιωνδήποτε επίσημων ελέγχων 
στους οποίους προβαίνει εξουσιοδοτημένος λειτουργός, με βάση τη νομοθεσία 
για τα τρόφιμα. 

4. Τροποποιήθηκε το Τέταρτο Παράρτημα της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, το οποίο προστίθεται σε αυτή με το νομοσχέδιο, ώστε αφενός να 
καθοριστούν σε αυτό οι υγειονομικές υπηρεσίες των δήμων που έχουν 
αρμοδιότητα για τον έλεγχο των επιχειρήσεων τροφίμων που παρατίθενται στο 
εν λόγω παράρτημα και αφετέρου να προστεθούν στις επιχειρήσεις τροφίμων 
που αναφέρονται σε αυτό οι λαϊκές αγορές. 

 Στο στάδιο αυτό οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας εισηγήθηκαν την 
περαιτέρω τροποποίηση της σχετικής πρόνοιας του αναθεωρημένου κειμένου του μη 
ψηφισθέντος μέρους του νομοσχεδίου με την οποία καθορίζονται οι υγειονομικές 
υπηρεσίες των δήμων που έχουν αρμοδιότητα για έλεγχο των καθοριζόμενων με το 
νομοσχέδιο επιχειρήσεων τροφίμων, ώστε να περιλαμβάνεται σε αυτές και η 
αντίστοιχη υπηρεσία του δήμου Παραλιμνίου. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου ανέφερε ότι συμφωνεί με την 
εισήγηση που υπέβαλαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με τη 
συναίνεση των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, εισηγήθηκε περιορισμένες 
νομοτεχνικές και άλλες διορθώσεις στο προτεινόμενο κείμενο, τις οποίες κατέθεσε 
στην επιτροπή. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθέτησε τις εισηγήσεις που υπέβαλαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας και του Γραφείου του Γενικού  Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
και διαμόρφωσε ανάλογα το αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει διαμορφωθεί, σύμφωνα με την πιο πάνω 
απόφασή της, και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και 
Πώληση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου παραρτήματος.  
Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 18, 19 και 20 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Παροχής Ειδικών Χορηγιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί Παροχής 
Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς Νόμος του 2011» και «Ο περί Παροχής Επιδόματος 
∆ιακινήσεως εις Αναπήρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τα νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τα νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27  Ιανουαρίου 
και 3 Φεβρουαρίου του 2011.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι  του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Υπηρεσίας Χορηγιών και 
Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), 
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της Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών και της Παγκύπριας Οργάνωσης 
Αποκαταστάσεως Αναπήρων (ΠΟΑΑ). 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 
Παροχής Ειδικών Χορηγιών Νόμου, έτσι ώστε να διαγραφούν από αυτόν οι διατάξεις 
που αφορούν την παροχή ειδικής χορηγίας σε τυφλούς και να παραμείνουν σε αυτόν 
οι διατάξεις που αφορούν την παροχή ειδικής χορηγίας σε φοιτητές, για την οποία θα 
εξακολουθήσει να έχει αρμοδιότητα η Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων του 
Υπουργείου Οικονομικών.  

 Με το δεύτερο νομοσχέδιο σκοπείται η ρύθμιση της παροχής ειδικής χορηγίας 
σε τυφλούς σε χωριστό νόμο και η μεταφορά της αρμοδιότητας της παροχής της 
χορηγίας αυτής από την Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου 
Οικονομικών στο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σκοπός του τρίτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 
Παροχής Επιδόματος ∆ιακινήσεως εις Αναπήρους Νόμου, έτσι ώστε να μεταφερθεί η 
αρμοδιότητα της χορηγίας του επιδόματος διακίνησης σε άτομα με αναπηρίες από την 
Υπηρεσία Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών στο νέο Τμήμα 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων 
με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τα εν λόγω νομοσχέδια, το Υπουργικό Συμβούλιο με 
την υπ’ αριθμόν 66.763 απόφασή του, ημερομηνίας 6 Φεβρουαρίου 2008, αποφάσισε 
όπως η αρμοδιότητα της Υπηρεσίας Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου 
Οικονομικών σε σχέση με την παροχή της ειδικής χορηγίας σε τυφλούς και του 
επιδόματος διακινήσεως σε αναπήρους μεταφερθεί στο Τμήμα Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, που δημιουργήθηκε στο Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και λειτουργεί από την 1η Ιανουαρίου 2009.   

 Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι τα δύο υπουργεία, 
Οικονομικών και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, συμφώνησαν όπως τα υπό 
εξέταση νομοσχέδια τεθούν ταυτόχρονα σε ισχύ και έχουν ως κοινή ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος τους την 31η Μαρτίου 2011, προκειμένου να υπάρξει ομαλή 
μεταφορά των σχετικών αρμοδιοτήτων από το ένα υπουργείο στο άλλο και να 
αποφευχθεί η ύπαρξη νομοθετικού κενού. 

 Στη συνέχεια, απαντώντας σε σχετικό ερώτημα που τέθηκε από τον πρόεδρο 
της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η 
εκπρόσωπος του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες δήλωσε 
ότι με την ψήφιση της προτεινόμενης νομοθεσίας όλη η υφιστάμενη υποδομή, καθώς 
και το εναλλάξιμο προσωπικό που σήμερα απασχολείται στην Υπηρεσία Χορηγιών 
και Επιδομάτων του Υπουργείου Οικονομικών, για τους σκοπούς της ειδικής χορηγίας 
σε τυφλούς και του επιδόματος διακίνησης σε αναπήρους, θα μεταφερθούν στο 
Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Χορηγιών και Επιδομάτων του Υπουργείου 
Οικονομικών δήλωσε ότι συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
νομοσχεδίων. 
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 Οι εκπρόσωποι της ΚΥΣΟΑ, της Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών και της 
ΠΟΑΑ δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων.  
Ταυτόχρονα, με την ευκαιρία της συζήτησης των νομοσχεδίων, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
επανέλαβαν το πάγιο αίτημα των οργανώσεών τους για αύξηση του ποσού που 
παραχωρείται σε άτομα με αναπηρίες ως επίδομα διακίνησης, το οποίο, σύμφωνα με 
τους ιδίους, παραμένει σε ιδιαίτερα χαμηλά επίπεδα και δεν ανταποκρίνεται στα 
σημερινά οικονομικά δεδομένα.   

 Ο πρόεδρος της επιτροπής δήλωσε ότι το πιο πάνω αίτημα δεν είναι άμεσα 
συνυφασμένο με τα υπό εξέταση νομοσχέδια και γι’ αυτό η επιτροπή θα το μελετήσει 
ως ξεχωριστό θέμα σε άλλη συνεδρία της.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή τους σε νόμους. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. O περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

2. O περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς Νόμος του 2011. 

3. O περί Παροχής Επιδόματος ∆ιακινήσεως εις Αναπήρους (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 18 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’ αριθμόν 18 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 19 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έννοια οικογένειας.  Άρθρο 3. 

 Ειδική χορηγία σε τυφλούς.  Άρθρο 4. 

 Υποβολή αιτήσεων.  Άρθρο 5. 

 Εξέταση αιτήσεων και επίλυση ζητημάτων.  Άρθρο 6. 

 Είσπραξη ειδικής χορηγίας που λήφθηκε παράνομα.  Άρθρο 7. 

 Ιεραρχική προσφυγή.  Άρθρο 8. 

 Η ειδική χορηγία σε τυφλούς είναι αφορολόγητη.  Άρθρο 9. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 10. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε 
Τυφλούς Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’ αριθμόν 19 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 20 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 



129 

 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παροχής Επιδόματος ∆ιακινήσεως 
εις Αναπήρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το υπ’ αριθμόν 20 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο που 
τιτλοφορείται «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Γιαννάκης Θωμά 

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 Φεβρουαρίου 2011.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ικηγόρων Νόμου, 
ώστε να διορθωθεί η παραπομπή σε νόμο που έπαυσε να ισχύει.   
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 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν από τους εκπροσώπους 
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η προτεινόμενη τροποποίηση είναι αναγκαία, έτσι ώστε 
να αντικατασταθεί από τις διατάξεις του άρθρου 140 του βασικού νόμου η αναφορά 
στον περί Γενικού Συστήματος Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμο 
του 2002 [Ν. αρ. 179(Ι) του 2002], ο οποίος καταργήθηκε, με αναφορά στον περί 
Αναγνώρισης των Επαγγελματικών Προσόντων Νόμο του 2008 [Ν. αρ. 31(Ι) του 
2008]. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί από αυτή από 
νομοτεχνικής άποψης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 140 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Τωρά που τέλειωσε, έσιει κάτι ύποπτο· ούτε ένας δικηγόρος εν έθελε να 
μιλήσει! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα! 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Ιανουαρίου και 3 Φεβρουαρίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Πτηνοτρόφων και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, 
“Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός Σύλλογος και 
η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.    

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Προστασίας 
και Ευημερίας των Ζώων Νόμου, ώστε να καταστεί δυνατή η ενσωμάτωση σε αυτόν 
δύο νέων όρων και των ερμηνειών τους.  Πιο συγκεκριμένα, με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο προστίθεται ο όρος “εντεταλμένος κτηνίατρος”, που σημαίνει ιδιώτη 
κτηνίατρο στον οποίο εγγράφως έχει ανατεθεί από το διευθυντή των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών η διενέργεια οποιωνδήποτε καθορισμένων κτηνιατρικών ελέγχων και ο 
οποίος, κατά την άσκηση των εν λόγω ελέγχων, θεωρείται για τους σκοπούς του υπό 
τροποποίηση νόμου επίσημος κτηνίατρος.  Περαιτέρω, προστίθεται ο όρος “επίσημος 
κτηνίατρος”, που σημαίνει κτηνίατρο που υπηρετεί στις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και περιλαμβάνει και 
εντεταλμένο κτηνίατρο ο οποίος είναι εξουσιοδοτημένος από το διευθυντή των πιο 
πάνω υπηρεσιών για τους σκοπούς του υπό τροποποίηση νόμου. 

 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους 
κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία των 
Κοτόπουλων που Εκτρέφονται για Παραγωγή Κρέατος) Κανονισμοί του 2011» και 
έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, επειδή για νομικούς λόγους 
πρέπει να προηγηθεί η έγκριση των προτεινόμενων προνοιών του νομοσχεδίου, 
κρίνεται σκόπιμο όπως οι εν λόγω κανονισμοί τεθούν ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο και αφού προηγηθεί η ψήφιση του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, ο εκπρόσωπος 
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των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών ανέφερε ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίνονται 
απαραίτητες για τη νομική κατοχύρωση των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, οι οποίες 
συνεργάζονται με συμβεβλημένους ιδιώτες κτηνιάτρους για σκοπούς διενέργειας 
κτηνιατρικών ελέγχων. 

 Όλοι οι εμπλεκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται στο 
υπό εξέταση νομοσχέδιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό εξέταση 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου 
κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας και Ευημερίας των 
Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Οι περί Σπόρων (Εγγραφή Φυτικών Γενετικών 
Πόρων των Λαχανικών στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί του 2011».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Εγγραφή Φυτικών Γενετικών Πόρων των 

Λαχανικών στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Ιανουαρίου και 3 Φεβρουαρίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και 
του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, Αγροτική και Παναγροτικός Σύνδεσμος.  Ο 
Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας και η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.  
Ωστόσο, ο Κυπριακός Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας με γραπτή επιστολή του, 
ημερομηνίας 26 Ιανουαρίου 2011, αναφέρει ότι συμφωνεί με τις πρόνοιες των 
κανονισμών. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, 
ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με το αντίστοιχο 
ευρωπαϊκό και πιο συγκεκριμένα με την Οδηγία 2009/145/ΕΚ της Επιτροπής, της 26ης 
Νοεμβρίου 2009, σχετικά με την πρόβλεψη ορισμένων παρεκκλίσεων για την 
αποδοχή ντόπιων αβελτίωτων φυλών και ποικιλιών κηπευτικών που καλλιεργούνται 
κατά παράδοση σε συγκεκριμένους τόπους και περιφέρειες και απειλούνται με 
γενετική διάβρωση και ποικιλιών κηπευτικών οι οποίες δεν έχουν εγγενή αξία για 
εμπορική φυτική παραγωγή, αλλά αναπτύσσονται για καλλιέργεια υπό ιδιαίτερες 
συνθήκες, και για την εμπορία σπόρων προς σπορά των εν λόγω ντόπιων φυλών και 
ποικιλιών.   

 Ειδικότερα, με τους υπό αναφορά κανονισμούς καθορίζονται ορισμένες 
παρεκκλίσεις για την επιτόπου διατήρηση και την αειφόρο χρήση φυτικών γενετικών 
πόρων των λαχανικών που καλύπτονται από τους περί Σπόρων (Λαχανικά) 
Κανονισμούς, μέσω της καλλιέργειας και της εμπορίας τους.  Ως εκ τούτου, οι 
προτεινόμενοι Κανονισμοί περιλαμβάνουν ρυθμίσεις αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τη δυνατότητα του Τμήματος Γεωργίας να αποδέχεται για εγγραφή στον Εθνικό 
Κατάλογο Ποικιλιών των Λαχανικών ντόπιες παραδοσιακές ποικιλίες, ποικιλίες 
που καλλιεργούνται παραδοσιακά σε συγκεκριμένες περιοχές και περιφέρειες 
και απειλούνται με γενετική διάβρωση, καθώς επίσης ποικιλίες χωρίς 
ουσιαστική αξία για εμπορική παραγωγή οι οποίες αναπτύσσονται για 
καλλιέργεια υπό ιδιαίτερες συνθήκες.  

2. Τη διαδικασία, τις απαιτήσεις που πρέπει να ικανοποιούνται, τους ελέγχους 
που δύνανται να διενεργούνται και άλλες λεπτομέρειες σε σχέση με την πιο 
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πάνω αποδοχή για εγγραφή στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών των Λαχανικών. 

3. Τις δοκιμές, τους όρους και τον τρόπο εμπορίας, τους περιορισμούς και την 
απαιτούμενη σήμανση των σπόρων των πιο πάνω ποικιλιών λαχανικών που 
διατίθενται στο εμπόριο. 

 Σύμφωνα με τα έγγραφα που συνοδεύουν τους υπό εξέταση κανονισμούς, 
αυτοί θα έπρεπε να είχαν μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2010.  Ωστόσο, σημειώνεται ότι οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 13 
Ιανουαρίου 2011. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο 
εκπρόσωπος του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών σημείωσε ότι στο ινστιτούτο 
βρίσκεται ήδη σε εξέλιξη ερευνητική πρόταση για τον εντοπισμό και την καταγραφή 
των προαναφερόμενων ποικιλιών λαχανικών, ώστε να καταστεί δυνατή η φύλαξή τους 
σε τράπεζα γενετικού υλικού. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των 
κανονισμών. 

 Ωστόσο, την επιτροπή απασχόλησε ιδιαίτερα συγκεκριμένη πρόνοια των υπό 
εξέταση κανονισμών, σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που το Τμήμα Γεωργίας 
διαπιστώσει υπέρβαση των ποσοτικών περιορισμών αναφορικά με την παραγωγή 
σπόρου μιας ποικιλίας, το εν λόγω τμήμα θα κατανέμει σε κάθε ενδιαφερόμενο 
παραγωγό την ποσότητα που μπορεί να εμπορευτεί κατά την αντίστοιχη 
καλλιεργητική περίοδο.  Η εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας επισήμανε ότι οι 
ποσοτικοί περιορισμοί είναι απαραίτητοι, καθώς οι υπό εξέταση κανονισμοί αφορούν 
ποικιλίες χωρίς εμπορική αξία, ενώ σύμφωνα με την ίδια, η πιο πάνω κατανομή στους 
ενδιαφερόμενους παραγωγούς θα γίνεται αναλογικά. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα τα πιο πάνω, διαμόρφωσε τις ακόλουθες 
θέσεις: 

1. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθετούν τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό 
αναφορά κανονισμών και εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Ως εκ τούτου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής για τους σπόρους; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009»…   

(Αστειευόμενος) 

 Βέβαια, τώρα που οι παραπάνω βουλευτές έφυαν, εμπορούσε τζιαι να το 
περάσουμε δηλαδή τζιαι να μεν πάρουν μυρωθκιάν! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, αναβάλλεται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Σύμβασης της Χάγης περί του 
Νόμου που εφαρμόζεται σε Εμπιστεύματα 
και περί της Αναγνώρισης Αυτών 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.062-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημόσιας 
Τάξεως  

Εξωτερικών  

2. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.063-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου 
Τράπεζας Νόμου του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.064-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

4. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που 
πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων (Όργανα 
Μέτρησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.027-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και  
Βιομηχανίας 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν 
από 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.009-2011). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Εσωτερικών 
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2. Ο περί Στρατού της ∆ημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.010-2011). 

Σωτήρη Σαμψών, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου  

Άμυνας 

3. Ο περί Σχολικών Εφορειών Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.011-2011). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Παιδείας  

4. Ο περί Θρησκευτικών Ομάδων 
(Εκπροσώπησης) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.012-2011). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή 
Κινήματος 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Παιδείας  

5. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής 
Υπηρεσιών Ασφάλειας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.013-2011). 

Ιωνά Νικολάου, 
πρόεδρο 
Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής 
Νομικών  

Νομικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Tρίτο:  Eρωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.586, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Καθυστερήσεις πληρωμών εκταρικών επιδοτήσεων και ειδικά προγράμματα, 
όπως αγροπεριβαλλοντικά 2008-2010. 

2. Το πρόβλημα που δημιουργείται για τα διπλοαιτούμενα. 

 Εισηγούμαστε επίλυσή του, ώστε να μην επηρεαστούν οι εκκρεμείς πληρωμές 
και να ισχύει ό,τι ίσχυε τα προηγούμενα χρόνια. 

3. Συνεχής μείωση της καλλιεργήσιμης έκτασης και λανθασμένες μετρήσεις της 
καλλιεργημένης γης για πληρωμή της εκταρικής επιδότησης. 

 Παρακαλούμε να μας δοθούν στοιχεία για τη συνολική έκταση που επιδοτήθηκε 
πέρσι και συγκριτικά στοιχεία με φέτος. 

4.   Η περιοχή της Παπούτσας στο Παλαιχώρι δεν επιδοτείται πλέον, με δικαιολογία 
ότι εμπίπτει στο σχέδιο “Natura”.  

 Παρακαλούμε όπως δοθούν εξηγήσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.587, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά  
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα αποτελέσματα που είχε η αναθεώρηση της πολιτικής 
έκδοσης αδειών εισόδου για παραμονή και απασχόληση αλλοδαπών καλλιτέχνιδων, 
σε σχέση με το σκοπό της που ήταν η καταπολέμηση της σωματεμπορίας προσώπων 
στον τόπο μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.588, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα στοιχεία που διαθέτει το κράτος σχετικά με τις προσλήψεις που 
έγιναν με βάση το νόμο για την ποσόστωση στις προσλήψεις στη δημόσια υπηρεσία 
υπέρ των ατόμων με αναπηρία, καθώς και για το ενδιαφέρον που έχει επιδειχθεί από 
άτομα με αναπηρία για τη ρύθμιση αυτή.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.589, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί η διάθεση του 
κονδυλίου της ΑΗΚ προς τους δικαιούχους αιτητές στο πλαίσιο του προγράμματος της 
μεταστέγασής τους από το Μαρί στο Ζύγι.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.590, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η ΑΗΚ εφαρμόζει τον αυτόματο τρόπο πληρωμής (standing order) 
και, εάν ναι, κατά πόσο προτίθεται να τον εφαρμόσει πάνω σε αναγκαστική βάση.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.591, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί η ανέγερση οικίσκων για 
τους ηλικιωμένους που διαμένουν στο Μαρί στο πλαίσιο του προγράμματος 
μεταστέγασής τους στο Ζύγι και πότε υπολογίζεται η ανέγερσή τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.592, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί η παροχή στεγαστικής 
προσφυγικής βοήθειας προς τους δικαιούχους του σχεδίου μεταστέγασης από το 
Μαρί στο Ζύγι.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.593, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να ικανοποιήσει το αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου 
Χολετριών για τη δημιουργία οικοπέδων για φτωχές οικογένειες.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.594, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στη βελτίωση του δρόμου που συνδέει την 
κοινότητα της Επισκοπής (Πάφου) με το δρόμο Αμαργέτης-Παναγιάς.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.595, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στη βελτίωση των δρόμων εντός της κοινότητας 
της Επισκοπής (Πάφου).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.596, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να βελτιώσει τους δρόμους που συνδέουν την κοινότητα της 
Άρμου με τις κοινότητες Κονιών, Τσάδας και Μέσα Χωριού.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.597, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχουν εξεταστεί τα αιτήματα της κοινότητας Λεμώνας Πάφου για ανέγερση 
κοινοτικών κτιρίων και αίθουσας εκδηλώσεων, καθώς και για ανάπλαση της πλατείας 
της κοινότητας.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.598, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πώς προγραμματίζεται η βελτίωση της τηλεπικοινωνιακής σύνδεσης στην κοινότητα 
Τραχυπέδουλα (Πάφου).»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.599, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προγραμματίζεται η προώθηση έργων στην τουρκοκυπριακή κοινότητα 
Πραστιού της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.600, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να εγκρίνει το αίτημα της κοινότητας Καλλέπειας για τη 
δημιουργία αθλητικών εγκαταστάσεων για τις ανάγκες των νέων της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.601, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να μελετήσει το αίτημα των κατοίκων της κοινότητας Επισκοπής 
Πάφου για μείωση της έκτασης της περιοχής που επηρεάζεται από το σχέδιο “Φύση 
2000”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.602, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του 
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βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στη βελτίωση των δρόμων που συνδέουν την 
κοινότητα Χολετριών Πάφου με την κοινότητα Φασούλας και την περιοχή αναδασμού 
της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.603, ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται το κράτος να θέσει σε εφαρμογή σχέδιο 
εθελοντικής αποχώρησης από το επάγγελμα του οδηγού ταξί και κατάργηση της 
σχετικής άδειας, λόγω των νέων δεδομένων που έχουν δημιουργηθεί στην περιοχή 
της Αγίας Νάπας και του Πρωταρά, και, εάν ναι, σε ποιο στάδιο βρίσκεται.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.604, ημερομηνίας 9 Φεβρουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το θέμα της δημογραφικής πολιτικής; 

2. Πότε ήταν η τελευταία φορά που έγινε σύγκληση του Εθνικού Φορέα 
∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής; 

3.  Ποιες ήταν οι συγκεκριμένες εισηγήσεις που προέκυψαν από τη μελέτη που 
έγινε από το Τμήμα ∆ιοίκησης Μονάδων Υγείας και Πρόνοιας του ΤΕΙ Αθήνας;» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1074, ημερομηνίας 22 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Φακ. 23.06.009.04.1074 ημερ. 
22/4/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η Κίνηση για Ισότητα, 
Στήριξη, Αντιρατσισμό ενεργώντας για λογαριασμό Αναγνωρισμένου Πολιτικού 
Πρόσφυγα υπέβαλε αίτημα για διενέργεια επέμβασης αλλαγής φύλου στα Κρατικά 
Νοσηλευτήρια ή κάλυψης των εξόδων επέμβασης αλλαγής φύλου σύμφωνα με το 
Σχέδιο Παροχής Οικονομικής Αρωγής για Υπηρεσίες Υγείας που δεν προσφέρονται 
στο ∆ημόσιο Τομέα. 

2.  Το αίτημα της ΚΙΣΑ εξετάστηκε από την αρμόδια Επιτροπή Ειδικών Ιατρών η 
οποία εισηγήθηκε ότι το συγκεκριμένο περιστατικό δεν είναι ασθένεια, ούτε τίθεται σε 
κίνδυνο η ζωή του ενδιαφερόμενου και ως εκ τούτου το αίτημα απορρίφθηκε. 

3.  Σημειώνεται ότι ιδιαίτερο ενδιαφέρον για το συγκεκριμένο περιστατικό επέδειξε 
και η Επίτροπος ∆ιοικήσεως ως αρμόδια Αρχή Κατά του Ρατσισμού και των 
∆ιακρίσεων μετά από καταγγελία της ΚΙΣΑ κατά του Υπουργείου Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
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Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.151, 
ημερομηνίας 7 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17 Σεπτεμβρίου 2010, η οποία 
αναφέρεται στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.151, ημερομηνίας 07 Σεπτεμβρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου, και  
σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αντιμετωπίζει με ευαισθησία τα παιδιά 
με Ειδικές Ανάγκες και σύμφωνα πάντοτε με τον Περί Αγωγής και Εκπαίδευσης 
παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμο του 1999. Με σειρά οδηγιών και εγκυκλίων προς 
όλες τις ∆ιευθύνσεις των σχολείων, καθ’ όλη τη διάρκεια του σχολικού έτους, 
κατευθύνει και ελέγχει την ορθή λειτουργία των προγραμμάτων Ειδικής Αγωγής 
καθώς και τον τρόπο αξιολόγησης των μαθητών Ειδικής Αγωγής. 

 Η ένταξη των παιδιών σε προγράμματα Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης 
γίνεται μετά από αξιολόγησή τους από την Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και 
Εκπαίδευσης και έκδοση σχετικής απόφασης. 

 Ν.113(Ι)/99 (σ.342.9):_// αξιολόγηση των αναγκών κάθε παιδιού διενεργείται 
από την Επαρχιακή Επιτροπή και βασίζεται σε αξιολόγηση του παιδιού από 
πρωτοβάθμια πολυθεματική ομάδα, που περιλαμβάνει παιδοψυχολόγο, εκπαιδευτικό 
ψυχολόγο, εκπαιδευτικό ειδικής εκπαίδευσης, γιατρό, λογοπαθολόγο και οποιοδήποτε 
άλλο ειδικό απαιτεί η περίπτωση. 

 Ν.113(1)/99 (σ.343,12(αβ):(2)(α) Όταν η Επαρχιακή Επιτροπή κρίνει ότι 
ενδείκνυται η παροχή προς το παιδί ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης ή μέσων ή 
διευκολύνσεων ή απαλλαγών, συντάσσει έκθεση σε τύπο που καθορίζεται με 
Κανονισμούς, που εκδίδει το Υπουργικό Συμβούλιο μέσα σε έξι μήνες από την έναρξη 
της ισχύος του παρόντος Νόμου. 

(β)  Στην έκθεση που συντάσσει η Επαρχιακή Επιτροπή-(i) Παρέχονται 
λεπτομέρειες της αξιολόγησης και ιδίως αναφέρονται αναλυτικά και τεκμηριωμένα τα 
πορίσματα της αξιολόγησης, οι ειδικές ανάγκες του παιδιού και εισηγήσεις αναφορικά 
με τις ανάγκες του παιδιού- και (ii) προσδιορίζεται η ειδική αγωγή και εκπαίδευση, τα 
μέσα, οι διευκολύνσεις και οι απαλλαγές που πρέπει να παρασχεθούν  στο παιδί. 

 Παιδιά με ειδικές ανάγκες για τα οποία προσδιορίστηκε ειδική αγωγή και 
εκπαίδευση δικαιούνται δωρεάν φοίτηση σε δημόσιο σχολείο για την παροχή της 
ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης, σε τάξη συνηθισμένου σχολείου εφοδιασμένου με τις 
κατάλληλες υποδομές, σύμφωνα με το εκπαιδευτικό πρόγραμμα του Υπουργείου, 
προσαρμοσμένο στις ειδικές ανάγκες των παιδιών και στο εξατομικευμένο πρόγραμμα 
εκπαίδευσής τους. Σε περίπτωση που η ειδική αγωγή και εκπαίδευση παρέχεται, εν 
όλω ή εν μέρει, σε τάξη συνηθισμένου σχολείου, καθορίζονται από την Επαρχιακή 
Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και. Εκπαίδευσης το δημόσιο σχολείο και η τάξη, οι 
εξαιρέσεις, απαλλαγές, τροποποιήσεις ή προσαρμογές στο αναλυτικό πρόγραμμα, το 
είδος της στήριξης που θα παρασχεθεί στο παιδί, οι αναγκαίες οικοδομικές και 
περιβαλλοντικές αλλαγές στο σχολείο και ο συνδετικός λειτουργός που θα έχει την 
άμεση ευθύνη για το παιδί. Αν για λόγους που εξειδικεύονται, δεν είναι δυνατή η 
φοίτηση σε σχολείο της περιοχής στην οποία διαμένει το παιδί, η Επαρχιακή 
Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης μεριμνά για τη δωρεάν μεταφορά του 
προς και από το σχολείο αυτό. 
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 Η φοίτηση παιδιού με ειδικές ανάγκες για το οποίο προσδιορίζεται ειδική αγωγή 
και εκπαίδευση, μπορεί να γίνει και σε ειδική μονάδα που λειτουργεί σε συνηθισμένο 
σχολείο. Οι ειδικές μονάδες είναι ενταγμένες και ενσωματωμένες σε συνηθισμένα 
σχολεία και λειτουργούν σε χώρους άνετους και προσπελάσιμους από τα παιδιά με 
ειδικές ανάγκες. 

 Τα παιδιά που φοιτούν σε ειδικές μονάδες Νηπιαγωγείων ή ∆ημοτικών 
σχολείων εντάσσονται στην κανονική τάξη και παρακολουθούν τα μαθήματα του 
ωρολογίου προγράμματος της τάξης στην οποία είναι εγγεγραμμένα, ανάλογα με τις 
δυνατότητές τους. Καταβάλλεται προσπάθεια ώστε να δημιουργηθούν μονάδες για 
παιδιά με ομοιογενείς ανάγκες με στόχο την παροχή αποτελεσματικότερης βοήθειας 
και στήριξης. Στη ∆ημοτική και Προδημοτική Εκπαίδευση λειτουργούν σήμερα 75 
Ειδικές Μονάδες  Παγκύπρια, ενώ οι 10 από αυτές είναι Ειδικές Μονάδες για παιδιά 
που ανήκουν στο φάσμα της ∆ιάχυτης Αναπτυξιακής ∆ιαταραχής (αυτισμό).  Ειδική 
αγωγή και εκπαίδευση παρέχεται επίσης και σε ειδικά σχολεία, για περιπτώσεις 
παιδιών με σοβαρές ανάγκες.  Σήμερα λειτουργούν εννέα ειδικά σχολεία παγκύπρια. 

 Στη ∆ημοτική Εκπαίδευση υπάρχει συνεργασία και συντονισμός των Ειδικών 
και Γενικών Εκπαιδευτικών.  Αυτό γίνεται: 

 α) Για τον καταρτισμό του προγράμματος του Ειδικού εκπαιδευτικού στην 
αρχή της σχολικής χρονιάς, δηλ. ποιες περιόδους το παιδί θα βρίσκεται 
εκτός τάξης στην αίθουσα ειδικής εκπαίδευσης με τον Ειδικό, ώστε να 
έχει ένα ισορροπημένο πρόγραμμα. 

 β) Για το δεκαπενθήμερο προγραμματισμό εργασίας του Ειδικού και του 
Γενικού εκπαιδευτικού για να υπάρχει μια ακολουθία στην ύλη 
(απλοποιήσεις κειμένων, γραμματικών ασκήσεων και βοήθεια στο 
Σκέφτομαι και Γράφω, στα Ελληνικά και επεξήγηση και απλούστευση 
μαθηματικών). 

 γ) Σε αρκετές περιπτώσεις εφαρμόζεται με επιτυχία η συνδιδασκαλία των 
γενικών και ειδικών εκπαιδευτικών μέσα στην τάξη. Ο Συνδετικός 
Λειτουργός, είναι υπεύθυνος για την ετοιμασία, σε συνεργασία με τους 
γονείς και το εκπαιδευτικό προσωπικό του σχολείου, του ατομικού 
εκπαιδευτικού προγράμματος του παιδιού.  ∆ιασφαλίζει ότι η απόφαση 
της Επαρχιακής Επιτροπής Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, έχει 
υλοποιηθεί και επιλύει οποιαδήποτε προβλήματα δημιουργούνται στο 
επίπεδο του σχολείου, στις σχέσεις της οικογένειας με το σχολείο κλπ.  
Ο Σύμβουλος Ειδικής Εκπαίδευσης φροντίζει ώστε να υπάρχει 
συντονισμός για διδασκαλία σε παιδιά με ειδικές ανάγκες, καθοδήγηση 
των ειδικών και γενικών εκπαιδευτικών με δειγματικά μαθήματα και επί 
τόπου συνεργασία σχετικά με τις προσεγγίσεις και μεθόδους 
διδασκαλίας των διαφόρων θεμάτων. 

 Στη Μέση εκπαίδευση η εκπαιδευτική στήριξη των μαθητών γίνεται είτε ατομικά, 
είτε ομαδικά (μέχρι 5 παιδιά) ανάλογα με τις ανάγκες του κάθε παιδιού.  Η στήριξη 
παρέχεται συνήθως στα εξεταζόμενα μαθήματα (Νέα Ελληνικά, Ιστορία, Μαθηματικά, 
Φυσικά), ενώ παραχωρούνται ώρες στήριξης και σε άλλα μαθήματα, όπως Σχεδιασμό 
και Τεχνολογία, Ηλεκτρονικούς Υπολογιστές, Τέχνη κλπ, ανάλογα με τις ανάγκες κάθε 
παιδιού.  Τα παιδιά εντάσσονται στη συνηθισμένη τάξη και παρακολουθούν κανονικά 
τα μαθήματα του ωρολόγιου προγράμματος της τάξης τους, λαμβάνοντας ∆ελτίο 
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Προόδου ανά τετράμηνο και Απολυτήριο. 

 Στις ειδικές μονάδες της Μέσης Εκπαίδευσης μπορούν να ενταχθούν μέχρι 7 
μαθητές μετά από απόφαση της Επαρχιακής Επιτροπής Ειδικής Αγωγής και 
Εκπαίδευσης.  Οι μαθητές της Ειδικής Μονάδας φοιτούν με το καθεστώς Απλής 
Παρακολούθησης και λαμβάνουν Πιστοποιητικό Παρακολούθησης.  Οι μαθητές των 
Ειδικών Μονάδων εντάσσονται 26 περιόδους στην ειδική αίθουσα όπου 
παρακολουθούν ειδικά διαμορφωμένο πρόγραμμα και τις υπόλοιπες περιόδους στη 
συνηθισμένη τάξη. Για την εξυπηρέτηση των αναγκών και την ασφάλεια των μαθητών 
των ειδικών μονάδων εργοδοτούνται 1 έως 3 σχολικοί βοηθοί. 

 Ο Βοηθός ∆ιευθυντής Υπεύθυνος για τα Προγράμματα Ειδικής Αγωγής 
συνεργάζεται με τον καθηγητή Συμβουλευτικής Αγωγής, το Συνδετικό Λειτουργό, τον 
Εκπαιδευτικό Ψυχολόγο, το διδακτικό προσωπικό, τους γονείς και κάθε άλλο 
εμπλεκόμενο, με στόχο την αποτελεσματική παροχή της προσδιορισθείσας ειδικής 
αγωγής και εκπαίδευσης, την επίλυση προβλημάτων που αναφύονται και την παροχή 
κάθε βοήθειας, στα πλαίσια της έννοιας ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης. 

 Το Υ.Π.Π. έχει ως πρωταρχικό στόχο την ανάπτυξη του ανθρώπινου δυναμικού 
που στελεχώνει τις διάφορες υπηρεσίες της Ειδικής Εκπαίδευσης, την ενημέρωση και 
ευαισθητοποίηση των επιθεωρητών, των διευθυντών των σχολείων, των 
εκπαιδευτικών των τάξεων και των εκπαιδευτικών ειδικής εκπαίδευσης στις βασικές 
πρόνοιες του Νόμου και στις υποχρεώσεις του κάθε μέλους της σχολικής μονάδας 
έναντι των παιδιών με ειδικές ανάγκες, που φοιτούν στο σχολείο τους.  Αυτό 
επιτυγχάνεται με: 

 ενδοϋπηρεσιακά συνέδρια και συναντήσεις  

 σεμινάρια του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου 

 συνέδρια και σεμινάρια που οργανώνονται   από   ειδικούς   εμπειρογνώμονες 
που μετακαλούνται από το εξωτερικό (Fulbright British Council Ελλάδα) 

 υποτροφίες στο εξωτερικό μικρής ή μεγάλης διάρκειας (Fulbright, British 
Council Y.Π.Π., Γραφείο Προγραμματισμού). 

 Οι εκπαιδευτικοί όλων των ∆ιευθύνσεων Μέσης Γενικής, Μέσης Τεχνικής 
και ∆ημοτικής Εκπαίδευσης είναι ευαισθητοποιημένοι σε θέματα ειδικής αγωγής και 
καταβάλλουν τη μέγιστη προσπάθεια με στόχο τη βελτίωση, την πρόοδο, την 
κοινωνική προσαρμογή και τη συναισθηματική στήριξη των μαθητών. Τυγχάνουν 
συνεχούς επιστημονικής ενημέρωσης και επιμόρφωσης σε διάφορα θέματα Ειδικής 
Αγωγής, με κύριους στόχους: 

 Τη θετική και ορθή αντιμετώπιση των Παιδιών της Ειδικής Αγωγής. 

 Την απόκτηση καλών πρακτικών για αποτελεσματική προσέγγιση των μαθητών  

 ΕΑΕ, εντός και εκτός της συνηθισμένης τάξης  

 Συνεχή και εξειδικευμένη πληροφόρηση και ενημέρωση για διάφορες 
κατηγορίες μαθησιακών δυσκολιών ή άλλων αναπηριών. 

 Ειδικά για τις περιπτώσεις των παιδιών με αυτισμό: Αξιολογούνται, 
σύμφωνα με τον Περί Αγωγής και Εκπαίδευσης παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμο του 
1999, από τις Επαρχιακές Επιτροπές Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης και ανάλογα 
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με τις ατομικές τους ανάγκες καθορίζεται το πλαίσιο φοίτησής τους.  Το πλαίσιο αυτό 
μπορεί να είναι φοίτηση σε Ειδικό Σχολείο, Ειδική Μονάδα ή Πρόγραμμα στήριξης σε 
συνηθισμένη τάξη.  Τα παιδιά αυτά λαμβάνουν ειδικές διευκολύνσεις και οι τάξεις τους 
διαμορφώνονται ανάλογα με τις ανάγκες και ιδιαιτερότητές τους.  Επίσης ατομικός 
ειδικός τεχνολογικός εξοπλισμός παραχωρείται μετά από αξιολόγηση, στις 
περιπτώσεις των παιδιών όπου χρειάζεται. 

 Στα Σχολεία Μέσης Γενικής και Τεχνικής Εκπαίδευσης φοιτούν συνολικά 25 
παιδιά με Αυτισμό σε παγκύπρια κλίμακα. Στα σχολεία ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 
φοιτούν συνολικά 138 παιδιά με Αυτισμό σε παγκύπρια κλίμακα. 

 Οι εκπαιδευτικοί που διδάσκουν σε σχολεία με αυτιστικά παιδιά ενημερώνονται 
και επιμορφώνονται συνεχώς με σεμινάρια από εισηγητές, από το εξωτερικό και την 
Κύπρο, σε θέματα που αφορούν στον Αυτισμό, καθώς και στην εκπαίδευση, ορθή 
ένταξη και αντιμετώπιση των αυτιστικών παιδιών. 

 Θεωρούμε υποχρέωση δική μας αλλά και της πολιτείας ολόκληρης να 
μεριμνήσουμε για την πλήρη ένταξη των ατόμων με αυτισμό στην εκπαίδευση, στην 
απασχόληση, στο σύστημα υγείας, στις υπηρεσίες κοινωνικής φροντίδας, στον 
πολιτισμό, στην ίδια τη ζωή. 

 Τα εμπόδια που αντιμετωπίζουν τα άτομα με αυτισμό και οι οικογένειές τους 
είναι σίγουρα πολλά, όχι όμως απροσπέλαστα. Μπορούν να περιοριστούν αν δοθεί 
απλόχερα, από όλους τους εμπλεκόμενους φορείς και ιδιαίτερα το Υπουργείο Υγείας, 
η κατάλληλη στήριξη και βοήθεια στα παιδιά με αυτισμό ώστε να ζήσουν όσο γίνεται 
πιο αυτόνομα και πιο αποτελεσματικά στο σπίτι, στο σχολείο και στην κοινότητα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών         
κ. Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.164, ημερομηνίας    

13 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου                
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.164, η οποία αποστάλθηκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 30/09/2010, και σας πληροφορώ για τα πιο κάτω: 

(α) Στο Εμπορικό Κέντρο του Οικισμού Αυτοστέγασης Πάνω Πολεμιδιών (Περιοχή 
Β), στεγάζεται υποστατικό, το οποίο ανεγέρθη από το Τμήμα Πολεοδομίας 
Οικήσεως για να χρησιμοποιείται ως καφενείο. Μετά από αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου Πάνω Πολεμιδιών, το υπό αναφορά Καφενείο παραχωρήθηκε στο 
Συμβούλιο Κοινοτικής Ευημερίας Πάνω Πολεμιδιών για την εξυπηρέτηση των 
ηλικιωμένων κατοίκων της Κοινότητας. 

(β) Το Κοινοτικό Συμβούλιο Π. Πολεμιδιών, βρίσκεται σε διαβούλευση με το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως, ώστε να εξασφαλίσει την έγκρισή του για αλλαγή 
της χρήσης του αναφερόμενου υποστατικού σε Κοινοτική Βιβλιοθήκη για την 
ικανοποίηση των αναγκών των κατοίκων του Οικισμού Αυτοστέγασης, ενώ 
ταυτόχρονα προγραμματίζει να δημιουργήσει καφενείο στο υπό ανέγερση 
Πολυδύναμο Κέντρο που βρίσκεται κοντά στο Εμπορικό Κέντρο του Οικισμού. 

(γ) Στο Πολυδύναμο Κέντρο όπου σχεδιάζεται να στεγάζονται οι συνταξιούχοι, θα 
παρέχονται αναβαθμισμένες υπηρεσίες στους ηλικιωμένους, όπως 
πρωτοβάθμια ιατρική παρακολούθηση και θα διευκολύνεται η μετάβασή τους 
στο Νοσοκομείο Λεμεσού. 
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(δ) Εκτιμάται ότι εντός του 2011 θα ολοκληρωθούν οι εργασίες ανέγερσης του 
Πολυδύναμου Κέντρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.194, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από της ίδρυσης του το 1962, το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών (ΙΓΕ) διεξάγει 
εφαρμοσμένη γεωργική έρευνα με στόχο την επίλυση προβλημάτων που 
αντιμετωπίζει η κυπριακή γεωργία. Τα επί μέρους επιτεύγματα του ΙΓΕ σε κάθε τομέα, 
παρουσιάζονται στο Παράρτημα Ι, που επισυνάπτεται. 

 Ο εντοπισμός των ερευνητικών προτεραιοτήτων και η διάδοση των 
ερευνητικών αποτελεσμάτων με βάση το υφιστάμενο σύστημα γίνεται μέσω των 
Γεωργικών Εφαρμογών του Τμήματος Γεωργίας, γεγονός που κατά καιρούς 
προκαλούσε δυσκολίες στην άμεση ανταπόκριση του Ινστιτούτου σε θέματα που 
έχριζαν διερεύνησης.  Ως αποτέλεσμα έχουν ακουστεί απόψεις, ότι τα ερευνητικά 
αποτελέσματα του Ινστιτούτου δεν καταλήγουν στους γεωργούς και ότι η έρευνα που 
διεξάγει το ΙΓΕ δεν ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις της κυπριακής γεωργίας.  Το 2007, 
μετά από πρωτοβουλία του ΙΓΕ ξεκίνησε μια προσπάθεια μεταξύ του Τμήματος 
Γεωργίας και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών για ιεράρχηση των ερευνητικών 
προτεραιοτήτων.  Μέσα στο 2008 ετοιμάστηκε από το Τμήμα Γεωργίας κατάλογος με 
24 ερευνητικές προτεραιότητες που επισυνάπτεται ως Παράρτημα II.  Μετά από 
διερεύνηση των θεμάτων, φάνηκε ότι αρκετά από αυτά είχαν απαντηθεί και έγινε 
παραπομπή στις σχετικές δημοσιεύσεις, ανακοινώσεις ή άλλες δραστηριότητες 
διάδοσης.  Μερικές δεν μπορούσαν να ξεκινήσουν άμεσα γιατί δεν υπήρχε αρμόδιος 
Λειτουργός στο ΙΓΕ, ενώ κάποιες έχουν ήδη τροχιοδρομηθεί. 

 Απόδειξη της στενής συνεργασίας μεταξύ ΙΓΕ και Τμήματος Γεωργίας αποτελεί 
το γεγονός ότι τον ∆εκέμβριο του 2009, υποδείχθηκε από το Τμήμα Γεωργίας η 
ανάγκη για περαιτέρω προώθηση της υδροπονίας στην Κύπρο. Μέσα σε σύντομο 
χρονικό διάστημα δημιουργήθηκε η τεχνική υποδομή (θερμοκήπιο υδροπονίας με τον 
κατάλληλο εξοπλισμό) και κατασκευάστηκε Κέντρο Εκπαίδευσης στην Υδροπονία 
στον πειραματικό σταθμό Ζυγίου του ΙΓΕ, στο οποίο ξεκίνησε η εκπαίδευση των 
πρώτων λειτουργών Γεωργικών Εφαρμογών, στις 8 Νοεμβρίου 2010. 

 Πολύ πρόσφατα, το Τμήμα Γεωργίας έχει αποστείλει στο ΙΓΕ κατάλογο 
θεμάτων προς ερευνητική διερεύνηση για τα Προϊόντα Ονομασίας Προέλευσης, 
Γεωγραφικής Ένδειξης και τα Παραδοσιακά προϊόντα. Επειδή τα προϊόντα αυτά 
αποκτούν όλο και μεγαλύτερη σημασία στην αγροτική οικονομία, η κατ’ αρχήν 
απάντηση του ΙΓΕ ήταν θετική και αναμένεται περαιτέρω συνεννόηση για ιεράρχηση 
των προτεραιοτήτων. 

 Πρόσφατα έχει επίσης ανατεθεί στο Ινστιτούτο από το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος η διεξαγωγή δύο μελετών για τις οικονομικές 
επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής στη γεωργία της Κύπρου και το αυξημένο κόστος 
των γεωργικών εξαγωγών, λόγω της μεγάλης απόστασης της Κύπρου από τους 
κύριους ευρωπαϊκούς εξαγωγικούς προορισμούς. 
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 Είναι γεγονός ότι σύμφωνα με τους όρους εντολής του, το ΙΓΕ δεν έχει άμεση 
επαφή με τους γεωργούς, αφού τόσο στη διάδοση των ερευνητικών αποτελεσμάτων 
όσο και στον εντοπισμό των ερευνητικών προτεραιοτήτων παρεμβάλλονται οι 
Γεωργικές Εφαρμογές του Τμήματος Γεωργίας.  Ωστόσο, το πρόβλημα αυτό ήδη 
αντιμετωπίζεται τόσο με την υπόδειξη των ερευνητικών προτεραιοτήτων από το 
Τμήμα Γεωργίας όσο και με τη συστηματική συμμετοχή λειτουργών του Ινστιτούτου 
στις συσκέψεις που πραγματοποιούν τα επαρχιακά γραφεία του Τμήματος Γεωργίας 
όπου πληροφορούνται για τυχόν προβλήματα που παρουσιάζονται.  Προχωρώντας 
ένα βήμα παραπέρα το Ινστιτούτο έχει συμπεριλάβει σε ερωτηματολόγιο που 
χρησιμοποιεί για την καταγραφή της υφιστάμενης κατάστασης στον τομέα της 
πληροφορικής στη γεωργία σχετικό ερώτημα για την εκδήλωση ενδιαφέροντος από 
τους γεωργούς για συμμετοχή σε ερευνητικά προγράμματα του Ινστιτούτου. 

 Στον τομέα της διάδοσης των ερευνητικών αποτελεσμάτων, επιπρόσθετα από 
τα υφιστάμενα μέσα διάδοσης (διαλέξεις, ημερίδες, πειράματα στα χωράφια των 
γεωργών, τηλεοπτικά και ραδιοφωνικά προγράμματα, δημοσιεύσεις στον ημερήσιο 
τύπο και τα περιοδικά “Αγρότης” και “Γεωργικά Νέα”) έχει εισαχθεί ο θεσμός του 
Τριμηνιαίου Ηλεκτρονικού ∆ελτίου ενώ στην ιστοσελίδα του ΙΓΕ βρίσκονται 
αναρτημένες όλες οι δημοσιεύσεις και οι τελευταίες διαλέξεις του Ινστιτούτου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι τον Ιανουάριο του 2010 προσλήφθηκαν στο ΙΓΕ 9 νέοι 
Λειτουργοί στους οποίους έχουν ανατεθεί θέματα προτεραιότητας του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος (π.χ. τεχνολογία τροφίμων, χρήση του 
ανακυκλωμένου νερού στη γεωργία, αρωματικά φυτά, θέματα περιβάλλοντος, κλπ.) 
και το γεγονός ότι η συνεργασία με το Τμήμα Γεωργίας το τελευταίο διάστημα έχει 
ενταθεί, θεωρούμε ότι η έρευνα που διεξάγεται στο ΙΓΕ ανταποκρίνεται στο μέγιστο 
δυνατό βαθμό στις σημερινές απαιτήσεις της κυπριακής γεωργίας.  Επιπρόσθετα, η 
χρήση των τεχνολογιών πληροφορικής και διαδικτύου που έχει ήδη ξεκινήσει καθιστά 
αποτελεσματικότερη τη διάδοση των ερευνητικών αποτελεσμάτων του Ινστιτούτου 
στους τελικούς χρήστες. 

 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.210, ημερομηνίας 22 Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 04/10/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Μετόχι Αγίου Προκοπίου διαθέτει τρία ξεχωριστά υποστατικά τα οποία 
βρίσκονται εντός των κήπων του και σε αυτά φιλοξενούνται διάφορα είδη πτηνών και 
ζώων. 

 Μετά από επί τόπου επιθεώρηση και έλεγχο που διενήργησαν οι Κτηνιατρικές 
Υπηρεσίες, διαπιστώθηκε ότι οι συνθήκες κράτησης των πτηνών/ζώων είναι 
ικανοποιητικές και τηρούνται οι πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας. Σημειώνεται ότι, 
ιδιώτης κτηνίατρος επισκέπτεται επί τακτικής βάσεως την εγκατάσταση, ενώ άλλο 
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άτομο είναι επιφορτισμένο με την καθημερινή φροντίδα των ζώων. 

 Είναι γεγονός ότι αρκετός κόσμος επισκέπτεται τις ανωτέρω εγκαταστάσεις, με 
την ευκαιρία της επίσκεψής του στους κήπους που διαθέτει το Μετόχι. Λαμβάνοντας 
υπόψη τον αριθμό και τα είδη που φιλοξενούνται στις συγκεκριμένες εγκαταστάσεις, οι 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες του Υπουργείου έχουν κρίνει ότι οι εν λόγω εγκαταστάσεις 
δεν μπορούν να χαρακτηρισθούν ως ζωολογικός κήπος και έτσι δεν έχουν θεωρήσει 
ότι συντρέχουν οι προϋποθέσεις για την έκδοση άδειας για λειτουργία ζωολογικού 
κήπου. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.315, ημερομηνίας 29 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Ερ. 23.06.009.05.01.315 και ημερ. 
22.12.2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η ∆ιφαινόλη A (Bisphenol Α - ΒΡΑ) είναι μια από τις χημικές ουσίες για τις 
οποίες γίνεται αρκετή συζήτηση σε Ευρωπαϊκό αλλά και παγκόσμιο επίπεδο 
σχετικά με την επικινδυνότητα και τις επιδράσεις που μπορεί να έχει στην υγεία 
των χρηστών και των καταναλωτών. Οι προβληματισμοί αυτοί αφορούν κυρίως 
τη χρήση της χημικής αυτής ουσίας σε πλαστικά που έρχονται σε επαφή με 
τρόφιμα. 

2. Στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με βάση τις πρόνοιες της Οδηγίας 2002/72/ΕΚ, 
επιτρέπεται η χρήση της ΒΡΑ σε υλικά που έρχονται σε επαφή με τρόφιμα. 
Σημειώνεται ότι η Ευρωπαϊκή Αρχή για την Ασφάλεια των Τροφίμων (EFSA), 
στην εκτίμηση κινδύνου που δημοσίευσε για την ουσία αυτή το 2006, υιοθέτησε 
ως τιμή Ημερήσιας Ανεκτής Πρόσληψης (TDI) για τη ∆ιφαινόλη Α τα 0,05 
mg/kg βάρους σώματος.  Το συγκεκριμένο όριο και η έκθεση στη χημική αυτή 
ουσία ευαίσθητων ομάδων, όπως είναι τα παιδιά, επανεξετάσθηκε πολλές 
φορές από την EFSA μετά από αιτήματα Κρατών Μελών και της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής, χωρίς να υπάρξει διαφοροποίηση αφού κρίθηκε ότι δεν υπάρχουν 
νέα στοιχεία που να στοιχειοθετούν μείωσή του. 

3. Επίσης, στο θέμα της εισαγωγής απαγορεύσεων ή περιορισμών στη χρήση της 
χημικής αυτής ουσίας σε καταναλωτικά ή επαγγελματικής χρήσης προϊόντα, 
πέραν των υλικών που έρχονται σε επαφή με τρόφιμα, δεν υπάρχει ακόμη 
κατάληξη. 

 Ως εκ τούτου, δεν έχει ακόμη προωθηθεί οποιαδήποτε πρόταση για προώθηση 
νέας Ευρωπαϊκής νομοθεσίας που να καλύπτει το συγκεκριμένο θέμα. 

 Με βάση τα πιο πάνω και σε σχέση με την επαγγελματική χρήση της 
συγκεκριμένης ουσίας, στην παρούσα φάση δεν βρίσκονται σε ισχύ οποιαδήποτε 
απαγορευτικά μέτρα για προστασία της υγείας των εργαζομένων που έρχονται σε 
επαφή με τη ∆ιφαινόλη Α.  Ωστόσο, κάθε εργοδότης με βάση τη νομοθεσία για την 
Ασφάλεια και Υγεία στην Εργασία και ειδικότερα για τους Κανονισμούς για τους 
Χημικούς Παράγοντες, πρέπει να λαμβάνει όλα τα κατάλληλα προληπτικά και 
προστατευτικά μέτρα, περιλαμβανομένης και της ενημέρωσης, ώστε εργοδοτούμενοί 
του να μην εκτίθενται σε επιβλαβείς χημικούς παράγοντες ή να εκτίθενται στον 
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ελάχιστο δυνατό και αποδεκτό κίνδυνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.320, 

ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου 
κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 9.11.2010, και σας πληροφορώ 
ότι έχει ήδη εγκατασταθεί ο ανελκυστήρας στο Γυμνάσιο Καθολικής και λειτουργεί από 
τις 9.11.2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.324, ημερομηνίας 3 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Στοιχεία τοιχοποιίας που μεταφέρθηκαν από τις περιοχές που ευρίσκονται εκτός του 
αποτελεσματικού ελέγχου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας προς χρήση στο Ε΄ ∆ημοτικό 

Σχολείο Αγλαντζιάς 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη με αρ. 
23.06.009.05.01.324, η οποία στάληκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή του 
Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 7/12/2010, και 
επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα ακόλουθα: 

(α) Με βάση το άρθρο 59 του περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, εκδόθηκαν οι περί των 
Βασικών Απαιτήσεων (Προϊόντα ∆ομικών Κατασκευών) Κανονισμοί, σύμφωνα 
με τους οποίους το Υπουργείο Εσωτερικών ορίζεται ως Αρμόδια Αρχή για την 
εφαρμογή της Οδηγίας 89/106/ΕΟΚ που αφορά τα προϊόντα του τομέα των 
δομικών κατασκευών, καθώς και για την επιτήρηση της αγοράς των προϊόντων 
αυτών. Οι Κανονισμοί αυτοί δημοσιεύθηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας Αρ. 3768 ημερ. 7/11/2003, ως Κ∆Π832/2003 και τέθηκαν σε ισχύ 
από την 1/05/2004. 

(β) Σύμφωνα με την πιο πάνω Οδηγία και τους Κανονισμούς, τα προϊόντα των 
δομικών κατασκευών, για τα οποία έχουν εκδοθεί εναρμονισμένα πρότυπα και 
των οποίων η περίοδος συνύπαρξης με τα αντίστοιχα εθνικά πρότυπα έχει 
λήξει, μπορούν να διατίθενται στην αγορά μόνο εφόσον συμμορφώνονται με τα 
εναρμονισμένα πρότυπα και φέρουν την Σήμανση Συμμόρφωσης CE. Ήδη, 
μέχρι σήμερα έχουν εκδοθεί περισσότερα από 350 εναρμονισμένα πρότυπα 
προϊόντων δομικών κατασκευών, και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή συνεχίζει το έργο 
της εκδίδοντας συνεχώς νέα πρότυπα, με σκοπό να καλύψει όλο το φάσμα των 
προϊόντων που χρησιμοποιούνται στις οικοδομές. 

(γ) Το θέμα των εμπορευμάτων που προέρχονται από τις περιοχές που 
ευρίσκονται εκτός του αποτελεσματικού ελέγχου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
που αφορά τα προϊόντα δομικών κατασκευών, καλύπτεται από τον Κανονισμό 
866/2004 του Συμβουλίου της Ε.Ε. για τη διέλευση προσώπων και αγαθών και 
των Τροποποιήσεων αυτής, όπως και από τον Κανονισμό 1480/2004 (ειδικοί 
κανόνες). Σύμφωνα με το πιο πάνω νομικό πλαίσιο, επιτρέπεται να εισέλθουν 
στις περιοχές που τελούν υπό τον αποτελεσματικό έλεγχο της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας εμπορεύματα, υπό την προϋπόθεση ότι παράγονται εξ 
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ολοκλήρου στις ευρισκόμενες εκτός του αποτελεσματικού ελέγχου της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας περιοχές (ή ότι έχουν υποστεί την τελευταία, 
ουσιαστική, οικονομικά δικαιολογημένη μεταποίηση ή επεξεργασία σε 
επιχείρηση εξοπλισμένη για το σκοπό αυτό σε περιοχές ευρισκόμενες εκτός 
του αποτελεσματικού ελέγχου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας) και συνοδεύονται 
από σχετικό έγγραφο που εκδίδεται από το Τουρκοκυπριακό Εμπορικό 
Επιμελητήριο. 

(δ) Στα πλαίσια της επιτήρησης της αγοράς των προϊόντων δομικών κατασκευών, 
έχει γίνει διευθέτηση ώστε οι Λειτουργοί του Τμήματος Τελωνείων που 
εργάζονται στα σημεία διέλευσης προς τις περιοχές που ελέγχονται από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία να διαβιβάζουν άμεσα τα συνοδευτικά έγγραφα των 
προϊόντων δομικών κατασκευών στο Υπουργείο Εσωτερικών, ώστε να 
παρακολουθείται η διακίνηση αυτών των εμπορευμάτων και το Υπουργείο 
Εσωτερικών να είναι σε θέση να προβαίνει σε δειγματοληπτικούς ελέγχους, 
αλλά και στις απαραίτητες ενέργειες διερεύνησης καταγγελιών. 

2. Αναφορικά με το θέμα των τούβλων στο Ε΄ ∆ημοτικό Σχολείο Αγλαντζιάς, στις 
07/10/2010 το Υπουργείο Εσωτερικών ενημερώθηκε τηλεφωνικά από Λειτουργούς 
του Τμήματος Τελωνείων στο Σημείο ∆ιέλευσης Αγίου ∆ομετίου για την διέλευση 
τούβλων από τα κατεχόμενα με παραλήπτη Εταιρεία που εδράζεται στις περιοχές που 
ελέγχονται από τη ∆ημοκρατία.  Λειτουργοί του Υπουργείου Εσωτερικών 
επικοινώνησαν με την Εταιρεία και ενημερώθηκαν ότι το φορτίο προοριζόταν για το Ε΄ 
∆ημοτικό Σχολείο Αγλαντζιάς. 

3. Στις 08/10/2010, Λειτουργοί του Υπουργείου Εσωτερικών διενέργησαν 
δειγματοληψία στο ∆ημοτικό Σχολείο, με σκοπό την υποβολή των δειγμάτων σε 
εργαστηριακές δοκιμές. Με το πέρας των εργαστηριακών ελέγχων και την λήψη των 
τελικών αποτελεσμάτων στις 17/12/2010 από το εργαστήριο που ανέλαβε την 
διεκπεραίωση των ελέγχων, διαπιστώθηκε ότι το τεχνικό χαρακτηριστικό της αντοχής 
σε θλίψη ┴ header (1.23 N/mm2) δεν είναι σύμφωνο με την αντίστοιχη τιμή που 
δηλώνεται στη Σήμανση Συμμόρφωσης CE του προϊόντος (1.3 N/mm2), η οποία 
λήφθηκε από τους Λειτουργούς του Υπουργείου Εσωτερικών κατά την δειγματοληψία. 

4. Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία, το Υπουργείο Εσωτερικών διαβίβασε την 
ίδια μέρα στην Εταιρεία Ειδοποίηση για τη μη συμμόρφωση του προϊόντος, και 
προθεσμία μέχρι τις 23/12/2010 για πλήρη συμμόρφωση του προϊόντος με τις 
δηλωθείσες τιμές στη Σήμανση Συμμόρφωσης CE. Ταυτόχρονα, ενημερώθηκαν 
τηλεφωνικά και με σχετική επιστολή οι Τεχνικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Παιδείας 
για τις δέουσες δικές τους ενέργειες. 

5. To Υπουργείο Εσωτερικών μόλις ενημερωθεί από το Τμήμα Τελωνείων για 
διέλευση νέου φορτίου στοιχείων τοιχοποιίας θα προχωρήσει σε επανάληψη του 
ελέγχου του προϊόντος.  Στην περίπτωση που το προϊόν αποκλίνει και πάλι από τις 
δηλωθείσες τιμές στη Σήμανση CE, τότε θα ληφθούν περιοριστικά μέτρα διάθεσης του 
προϊόντος στην αγορά, σύμφωνα με τις πρόνοιες της ισχύουσας Νομοθεσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.332, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
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Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24.11.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Κύπρος, από την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχει διατηρήσει μια 
σταθερή θέση ενάντια στην αδειοδότηση Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών, 
λειτουργώντας πάντοτε σύμφωνα με την προληπτική προσέγγιση, για την προστασία 
της ανθρώπινης υγείας και του περιβάλλοντος, που πρέπει να χαρακτηρίζει τη λήψη 
αποφάσεων. 

 Ήταν σημαντική επιτυχία μιας ομάδας κρατών-μελών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, ανάμεσά τους και η Κύπρος, η συμπερίληψη στο κείμενο των 
συμπερασμάτων του Συμβουλίου Υπουργών Περιβάλλοντος τον ∆εκέμβριο του 2008, 
πρόνοιας με την οποία δίνεται η δυνατότητα σε περιοχές με ειδικά περιβαλλοντικά και 
αγρονομικά χαρακτηριστικά, να περιορίσουν ή και να απαγορεύσουν την καλλιέργεια 
Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών. 

 Η ομόφωνη υιοθέτηση των συμπερασμάτων, ως πολιτική θέση και η υποβολή 
πρότασης Κανονισμού από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να δοθεί το δικαίωμα στα 
Κράτη-Μέλη, υπό ορισμένες ρητές προϋποθέσεις, να προστατεύουν την επικράτειά 
τους με τον περιορισμό ή και την απαγόρευση καλλιέργειας Γενετικά Τροποποιημένων 
Οργανισμών, αποτελεί μια αισιόδοξη εξέλιξη. Η πρόταση κρίνεται ενώπιον του 
Συμβουλίου Υπουργών και η συζήτηση συνεχίζεται και επί Ουγγρικής Προεδρίας. 

 Με βάση το Ευρωπαϊκό Κεκτημένο, κανένα Κράτος Μέλος δεν μπορεί να 
απαγορεύσει στην επικράτειά του την καλλιέργεια Γενετικά Τροποποιημένων 
Οργανισμών. Παρ’ όλα αυτά, η Κύπρος έχει προχωρήσει πέραν του Ευρωπαϊκού 
Κεκτημένου στις ακόλουθες περιπτώσεις: 

(α) Το Υπουργικό Συμβούλιο, με Απόφασή του ημερ. 15.1.2009 καθόρισε το 
απόλυτο όριο του 0% στην παρουσία γενετικά τροποποιημένων σπόρων σε 
συμβατικές σποροπαρτίδες αραβόσιτου, εξασφαλίζοντας έτσι την καθαρότητα 
του αραβόσιτου που εισάγεται στην Κύπρο για σπορά,  

(β) Με νομοθετική ρύθμιση (Ν. 160/12003) η Κύπρος έχει απαγορεύσει την 
καλλιέργεια Γενετικά Τροποποιημένων Οργανισμών σε όλες τις περιοχές του 
∆ικτύου Φύση 2000. 

(γ)  Ως σεβασμός προς τον πολίτη-καταναλωτή, προωθείται νομοθετική ρύθμιση 
για υποχρεωτική σήμανση των προϊόντων που περιέχουν Γενετικά 
Τροποποιημένους Οργανισμούς με κατώτατο όριο το 0.9%. Για τη ραφοποίηση 
των προϊόντων αυτών έχει ετοιμαστεί νομοσχέδιο το οποίο έχει σταλεί στην 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και αναμένονται οι θέσεις της. 

 Στόχος και πολιτική θέση της Κυβέρνησης είναι η κήρυξη ολόκληρης της 
επικράτειας της Κύπρου ως απαλλαγμένης από την καλλιέργεια Γενετικά 
Τροποποιημένων Οργανισμών, μόλις εγκριθεί ο σχετικός Ευρωπαϊκός Κανονισμός, 
τον οποίο η Κύπρος υποστηρίζει ένθερμα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.340, ημερομηνίας 5 Νοεμβρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.340 
ημερομηνίας 25/10/2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Στη βάση των Κοινοτικών Κανονισμών 883/04 και 987/09, που διέπουν τα 
θέματα ασφάλισης των διακινούμενων Ε.Ε. πολιτών, το δικαίωμα των συνταξιούχων 
σε παροχές υγείας εξετάζεται από τον φορέα ασφάλισης του Κράτους Μέλους 
προέλευσης στη βάση των προνοιών του συστήματος υγείας αυτού.  Στους 
δικαιούχους εκδίδεται σχετικό έντυπο (S1/E121) με βάση το οποίο, το δικαίωμα σε 
παροχές σε είδος μεταφέρεται στο Κράτος Μέλος κατοικίας.  Οι σχετικές υπηρεσίες 
παρέχονται από το Κράτος Μέλος κατοικίας, για λογαριασμό του αρμόδιου φορέα του 
Κράτους Μέλους ασφάλισης 

2. Σύμφωνα με τα στοιχεία που τηρούνται στο Υπουργείο, 12,102 ευρωπαίοι 
συνταξιούχοι είναι εγγεγραμμένοι στο σύστημα υγείας της Κύπρου, ήτοι έχουν 
μεταφέρει τα δικαιώματα τους σε παροχές σε είδος από το Κράτος Μέλος ασφάλισης 
και εξυπηρετούνται από τα κρατικά νοσηλευτήρια. 

 Ο ετήσιος αριθμός Ε.Ε. συνταξιούχων εγγεγραμμένων στο σύστημα υγείας της 
Κύπρου φαίνεται στον πιο κάτω πίνακα 1. 

ΠΙΝΑΚΑΣ 1 

ΑΡΙΘΜΟΣ ΣΥΝΤΑΞΙΟΥΧΩΝ ΚΑΤΟΙΚΩΝ ΑΛΛΩΝ ΕΥΡΩΠΑΪΚΩΝ ΧΩΡΩΝ ΠΟΥ 
ΕΧΟΥΝ ΕΞΥΠΗΡΕΤΗΘΕΙ ΑΠΟ ΤΑ ΚΡΑΤΙΚΑ ΝΟΣΗΛΕΥΤΗΡΙΑ ΤΗΣ ΚΥΠΡΟΥ 

ΚΑΤΑ ΤΑ ΕΤΗ 2004 - 2009 

 2004 2005 2006 2007 2008 2009 

ΑΡ. ΑΤΟΜΩΝ 5048 6071 8224 10038 11451 12130 

 

 Η συνολική χρέωση για τις προσφερθείσες υπηρεσίες προς Ε.Ε. 
συνταξιούχους φαίνεται στον πιο κάτω ΠΙΝΑΚΑ 2. Σημειώνεται ότι η κοστολόγηση των 
υπόψη υπηρεσιών για τα έτη 2004-2009 γίνονταν στη βάση του ετήσιου μέσου 
κόστους, σύμφωνα με τους Ευρωπαϊκούς Κανονισμούς 1408/71 και 574/72. Η πιο 
πάνω μέθοδος κοστολόγησης διαφοροποιήθηκε με την εφαρμογή των νέων 
Κανονισμών 883/04 και 987/09, οι οποίοι τέθηκαν σε ισχύ την 1/5/2010. Έκτοτε η 
κοστολόγηση γίνεται στη βάση του πραγματικού κόστους. 

ΠΙΝΑΚΑΣ 2 

ΣΥΝΟΛΙΚΟ ΚΟΣΤΟΣ ΑΝΑ ΕΤΟΣ 

ΑΡΘΡΟ 95 

 ΧΡΕΩΣΕΙΣ ΠΙΣΤΩΣΕΙΣ ΥΠΟΛΟΙΠΟ 

2004 1.918.538,70 € 1.906.317,40 € 12.221,30 € 

2005 3.708.180,60 € 3.700.042,81 € 8.137,79 € 

2006 5.427.478,94 € 5.250.393,98 € 177.084,96 € 
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2007 7.131.617,92 € 6.868.817,76 € 262.800,16 € 

2008* 8.396.389,12 € 7.794.466,40 € 601.922,72 € 

2009 ** 8.986.020,96 € 0,00 € 8.986.020,96 € 

ΟΛΙΚΟ 35.568.226,24 € 25.520.038,35 € 10.048.187,89 € 

 

ΣΗΜΕΙΩΣΕΙΣ: 

* Η κοστολόγηση των ετών 2008 και 2009 έχει υπολογιστεί με βάση το ετήσιο 
μέσο κόστος του έτους 2007, αφού το ετήσιο μέσο κόστος που αφορά τα δύο αυτά έτη 
θα ετοιμαστεί κατά το 2011 και θα υποβληθεί για έγκριση από την Επιτροπή 
Λογαριασμών. 

** Οι χρεώσεις για το έτος 2009 έχουν αποσταλεί στα άλλα Κράτη Μέλη τον 
∆εκέμβριο του 2010, γι’ αυτό και στον πίνακα δεν φαίνονται οποιεσδήποτε πιστώσεις. 

3. Οι πιστώσεις που αφορούν στην ιατροφαρμακευτική περίθαλψη Ευρωπαίων 
συνταξιούχων μόνιμων κατοίκων Κύπρου κατά τα έτη 2004-2009 φαίνονται στον 
ΠΙΝΑΚΑ 2 πιο πάνω. 

4. Σύμφωνα με τους Κοινοτικούς Κανονισμούς, οι πιο πάνω συνταξιούχοι 
τυγχάνουν ίσης μεταχείρισης με τους Κύπριους πολίτες ήτοι παραχωρείται σε αυτούς, 
για λογαριασμό του Κράτους Μέλους προέλευσης τους, δωρεάν ιατροφαρμακευτική 
περίθαλψη. 

5. Οι Κύπριοι συνταξιούχοι οι οποίοι είναι μόνιμοι κάτοικοι σε άλλο Κράτος Μέλος 
και είναι δικαιούχοι παροχών σε είδος στη βάση των περί Κυβερνητικών Ιατρικών 
Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών Γενικών Κανονισμών έχουν δικαίωμα σε 
ιατροφαρμακευτική περίθαλψη στο Κράτος Μέλος κατοικίας τους, στη βάση των 
προνοιών του συστήματος υγείας αυτού (τυγχάνουν ίσης μεταχείρισης με τους πολίτες 
του Κράτους Μέλους). 

6.  Σε σχέση με τα δικαιώματα των διακινούμενων Ευρωπαίων συνταξιούχων το 
Υπουργείο Υγείας εφαρμόζει τα προβλεπόμενα στους Ευρωπαϊκούς Κανονισμούς 
883/04 και 987/09.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.344, ημερομηνίας 5 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου 

Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.05.01.344 που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Λάρνακας κ. Γεώργιο Τάσου και αποστάληκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 17/11/10, και σας ενημερώνω τα 
ακόλουθα, όσον αφορά το Πολεοδομικό Έργο για τη «∆ιαμόρφωση της περιοχής 
γύρω από την εκκλησία και το Κοινοτικό Συμβούλιο Ξυλοφάγου»: 

(α)  Για την κατασκευή του αναφερόμενου Πολεοδομικού Έργου προκηρύχθηκαν 
προσφορές στις 16/11/10 και στο παρόν στάδιο γίνεται η αξιολόγησή τους από 
την αρμόδια Επιτροπή Αξιολόγησης Προσφορών.  Ακολούθως, θα γίνει η 
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κατακύρωση του ∆ιαγωνισμού στον επιτυχόντα προσφοροδότη από το 
Συμβούλιο Προσφορών του Υπουργείου Εσωτερικών.  Η υπογραφή της 
σχετικής σύμβασης αναμένεται να γίνει στις αρχές Απριλίου 2011, νοουμένου 
ότι δε θα υποβληθεί οποιαδήποτε προσφυγή στην Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφορών, σε σχέση με την απόφαση που θα ληφθεί.  Αμέσως μετά την 
υπογραφή, θα δοθεί οδηγία για άμεση έναρξη των εργασιών.  Η κατασκευή του 
Έργου υπολογίζεται ότι θα διαρκέσει δεκαοκτώ μήνες περίπου. 

(β) Η καθυστέρηση που έχει παρατηρηθεί στην προκήρυξη διαγωνισμού για την 
υλοποίηση του πιο πάνω Έργου, οφείλεται στο φόρτο εργασίας του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.401, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Χρησιμοποίηση της σύγχρονης μεθόδου τοποθέτησης κιγκλιδώματος 
TECHNOREEF “exclusive patented technoreef” αντί της χρήσης φυσικών ογκολίθων 
στην κατασκευή κυματοθραυστών για αντιμετώπιση της διάβρωσης στις παραλιακές 

περιοχές 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του έντιμου Βουλευτή Λάρνακας κ. 
Τάσου Μητσόπουλου και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Επειδή η ίδια ερώτηση τέθηκε από τον κ. Μητσόπουλο και κατά τη διάρκεια της 
δημόσιας παρουσίασης του Γενικού Σχεδίου της “Μελέτης Προστασίας και Βελτίωσης 
της ακτής του παραλιακού μετώπου Λιμανιού Λάρνακας-∆ιυλιστηρίων-Ορόκλινης”, 
στην οποία είχε παρευρεθεί, κρίθηκε σκόπιμο όπως το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
αποταθεί για απόψεις για το θέμα αυτό στο Μελετητή του έργου, το Εθνικό Μετσόβιο 
Πολυτεχνείο (ΕΜΠ). 

 Η απάντηση που λήφθηκε στις 11/1/2011 από το Εθνικό Μετσόβιο Πολυτεχνείο 
συνοψίζεται στα εξής: 

• Η κατασκευή technoreef συνίσταται στη διαμόρφωση ενός υποθαλάσσιου 
ύφαλου κυματοθραύστη μικρού ύψους, από προκατασκευασμένες από 
οπλισμένο σκυρόδεμα οκταγωνικές επίπεδες πλάκες με οπές ιταλικής 
κατασκευής. 

• Από τα τεχνικά φυλλάδια που τέθηκαν υπόψη του ΕΜΠ, από τον εκπρόσωπο 
της κατασκευάστριας εταιρείας, Dr Gian Andrea P. Garancini, ο οποίος 
δραστηριοποιείται στην Ελλάδα, παρατηρήθηκε ότι δεν αναφέρεται σε κανένα 
έργο προστασίας ακτής παρά μόνο σε scientific ή marine parks, marine 
reserves, fish resettlement κ.ά. στην Ιταλία. Επίσης δεν αναφέρονται πουθενά 
αλλού εφαρμογές πλην της Ιταλίας. 

• Η τεχνική αυτή έχει μεγάλο ενδιαφέρον και δημιουργεί βελτιώσεις στον 
εμπλουτισμό τόσο της πανίδας και χλωρίδας όσο και της αλιείας στην περιοχή 
λόγω του μεγάλου πορώδους της κατασκευής. 

• Οι κατασκευές υφάλων είναι γνωστό ότι έχουν μειωμένη απόδοση σε υψηλή 
κυματική ενέργεια. Ως εκ τούτου θα πρέπει να αποκλειστούν για την προστασία 
του παραλιακού μετώπου λιμανιού Λάρνακας-∆ιυλιστηρίων-Ορόκλινης. 
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3. Αναφέρεται επίσης ότι στα πλαίσια υλοποίησης της πρώτης φάσης της Μελέτης 
∆ιαχείρισης της Παράκτιας Ζώνης της Κύπρου που διεξήχθη την περίοδο 1993-1996, 
από τους Ολλανδούς Εμπειρογνώμονες Delft Hydraulics, κατασκευάστηκε στην 
περιοχή Γερμασόγειας πιλοτικά ένας ύφαλος κυματοθραύστης (-0,50 μ. από ΜΣΟ) ο 
οποίος δεν έφερε τα αναμενόμενα αποτελέσματα. Συγκεκριμένα υπήρξε σε σημαντικό 
βαθμό υπερπήδηση κυματισμών που προκάλεσε έντονη διάβρωση της ακτής. 

4. Υπό το φως των πιο πάνω αποφασίστηκε όπως χρησιμοποιηθεί η επιλογή του 
ίσαλου κυματοθραύστη σε ύψος που να διασφαλίζεται η συνεχής ορατότητα και κατά 
την ανώτατη ρηχία (+0,25 μ.) αντί του ύφαλου (περίπτωση των technoreefs) όπου θα 
πρέπει να ληφθούν επιπρόσθετα και μέτρα ασφάλειας (σηματοδοτηθεί) σύμφωνα με 
τον κανονισμό IALA, τα οποία θα προκαλούν τόσο αισθητική ρύπανση όσο και την 
ανάγκη συντήρησής τους. 

5. Εκτός από τα πιο πάνω, είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι η 
“προώθηση/φωτογράφιση” συγκεκριμένου προϊόντος (πατέντας) σε έργα του 
∆ημοσίου, εκτός του επιπρόσθετου κόστους που επωμίζεται το έργο, αντιβαίνει στο 
Νόμο “Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών και για συναφή θέματα Νόμος του 2006 (Ν. 
12(1)2006)” με βάση τον οποίο προωθείται με ανοικτό διαγωνισμό η προσφορά 
κατασκευής των κυματοθραυστών και στον οποίο απαγορεύεται η 
φωτογράφιση/αναφορά σε συγκεκριμένα προϊόντα. 

 Με βάση τα πιο πάνω θεωρούμε ότι είναι ανέφικτη η προώθηση του 
συγκεκριμένου προϊόντος στα πλαίσια της διαδικασίας ζήτησης προσφορών σύμφωνα 
με την ισχύουσα Περί Προσφορών Νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.408, ημερομηνίας 25 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ: 23.06.009.05.01.408 και ημερομηνία 6/12/2010 σχετικά με 
την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με 
τον ίδιο αριθμό ερώτησης και ημερομηνία 25/11/2010 και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Εσωτερικών έχει προβεί σε όλες εκείνες τις ενέργειες και έχει επιτύχει, τα 
συμβόλαια των 120 έκτακτων αγροπυροσβεστών που εργοδοτούνται από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, να επεκταθούν μέχρι τις 15/12/2010, έτσι ώστε όλοι οι 
αγροπυροσβέστες να συμπληρώσουν 26 εβδομάδες εργασίας εντός του 2010 και να 
δικαιούνται το σχετικό ανεργιακό επίδομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.433, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Υλοποίηση γενικού σχεδίου (Master Plan) της περιοχής Αργάκας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Η παραλιακή περιοχή Αργάκας, έχει εξεταστεί στα πλαίσια της Μελέτης για την 
προστασία και βελτίωση της ακτής της ευρύτερης παράκτιας περιοχής Κόλπου 
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Χρυσοχούς, συνολικού μήκους 38 χλμ., που εκπονήθηκε από το Εθνικό Μετσόβιο 
Πολυτεχνείο, σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

3. Ως περιοχή προτεραιότητας για τον Κόλπο Χρυσοχούς καθορίστηκε, με βασικό 
κριτήριο την έκταση και το ρυθμό διάβρωσης, το τμήμα της ακτής ανατολικά του 
αλιευτικού καταφυγίου Λατσιού, μήκους 3 χλμ. περίπου, όπου προβλέπεται στο 
Γενικό Σχέδιο η κατασκευή συνολικά 14 παράλληλων κυματοθραυστών. Τα έργα αυτά 
προωθούνται σταδιακά κατά φάσεις. Μέσα στο 2010 συμπληρώθηκαν τα έργα της Α' 
Φάσης (4 παράλληλοι κυματοθραύστες και θωράκιση ακτής μήκους 220 μ.). Το 2012 
προγραμματίζεται η προώθηση της Β' Φάσης, που προνοεί τη συμπλήρωση των 
έργων προτεραιότητας στον κόλπο, με την κατασκευή των υπόλοιπων 10 
παράλληλων κυματοθραυστών. Για τα έργα αυτά θα συμπεριληφθεί σχετική πρόνοια 
στον Προϋπολογισμό του 2012. 

4. Το Γενικό Σχέδιο (Master Plan) για την περιοχή Αργάκας προνοεί την 
κατασκευή παράλληλων ίσαλων κυματοθραυστών σε τμήμα της ακτής με σκοπό τη 
δημιουργία κοινοτικής πλαζ. 

5. Η υλοποίηση του Γενικού Σχεδίου στις υπόλοιπες περιοχές του Κόλπου 
Χρυσοχούς, συμπεριλαμβανομένης και της περιοχής Αργάκας, θα προωθηθεί σε 
μεταγενέστερο στάδιο, μετά την ολοκλήρωση της κατασκευής των κυματοθραυστών 
στις περιοχές προτεραιότητας που έχουν επιλεγεί βάσει ενός μακροχρόνιου 
ιεραρχημένου προγράμματος που καταρτίστηκε για όλες τις ακτές της Κύπρου, σε 
συνάρτηση και με τις οικονομικές δυνατότητες του κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.457, ημερομηνίας 10 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.457 και ημερ. 21 
∆εκεμβρίου, 2010, με την οποία μας έχετε διαβιβάσει ερώτηση από τον Βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, κ. Τάσο Μητσόπουλο, σχετικά με τη λειτουργία 
ηλεκτρονικών καζίνων στην Κύπρο. 

2. Συναφώς αναφέρεται ότι η υφιστάμενη νομοθεσία για τη ρύθμιση των 
στοιχημάτων [«Ο περί Συλλογικών Στοιχημάτων (Ρύθμιση και Φόρος) Νόμος του 
1997 έως 2007»] δεν προβλέπει οτιδήποτε για τη λειτουργία ηλεκτρονικών καζίνων 
στην Κύπρο. Κατά συνέπεια το Υπουργείο Οικονομικών δεν κατέχει στοιχεία για τον 
αριθμό και την κατά επαρχία κατανομή τους, αλλά ούτε και έχει αρμοδιότητα να ασκεί 
έλεγχο για την παρεμπόδιση εισόδου ανηλίκων στα εν λόγω υποστατικά. 

3. Ενημερωτικά αναφέρεται ότι, τα πιο πάνω θέματα ρυθμίζονται με το 
νομοσχέδιο το οποίο έχει ετοιμάσει το Υπουργείο Οικονομικών με σκοπό τον 
εκσυγχρονισμό του υφιστάμενου νόμου που διέπει τα στοιχήματα και την πάταξη της 
παρανομίας στον ηλεκτρονικό τζόγο. 

4. Το εν λόγω νομοσχέδιο έχει σταλεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή σύμφωνα με 
την Οδηγία 98/34/ΕΚ και αναμένεται σύντομα η απάντηση της Επιτροπής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.477, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.477, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, η οποία 
διαβιβάστηκε με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με 
ημερομηνία 31 ∆εκεμβρίου 2010, σχετικά με τα βελτιωτικά έργα που 
προγραμματίζονται να γίνουν στο αλιευτικό καταφύγιο Αγίας Τριάδας και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Μετά από πρόταση του Τμήματος Αλιείας και Θαλάσσιων Ερευνών, το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων ύστερα από προσφοροδότηση, ανέθεσε σε ιδιώτη μελετητή 
τον Ιούνιο του 2010 την ετοιμασία κατασκευαστικών σχεδίων αναφορικά με τα 
βελτιωτικά έργα που κρίνονται αναγκαία να γίνουν στο αλιευτικό καταφύγιο 
Αγίας Τριάδας. 

2.  Τα έργα αφορούν ανακατασκευή ολόκληρου του νοτιοανατολικού 
κρηπιδώματος όπου παρουσιάζεται το πρόβλημα, καθαρισμό της 
λιμενολεκάνης, εγκατάσταση συστήματος πυρασφάλειας και νέα εγκατάσταση 
ηλεκτροφωτισμού. 

3. Η μελέτη των κατασκευαστικών σχεδίων ολοκληρώθηκε και κατατέθηκε στο 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων το ∆εκέμβριο του 2010 και αναμένεται εντός του 2011 
η προκήρυξη προσφορών για τα κατασκευαστικά έργα. Η εκτιμώμενη δαπάνη 
υπολογίζεται γύρω στα 350,000 Ευρώ ενώ το έργο θα προταθεί για 
συγχρηματοδότηση από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Αλιείας 2007-2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.484, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 10 Ιανουαρίου, 2011 και 
αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.484 σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα αναφορικά με το θέμα που τέθηκε: 

 Όπως και πέρσι έτσι και στον Προϋπολογισμό του 2010, το ποσό που 
εγκρίθηκε για τους Συνδέσμους και τις Οργανώσεις Καταναλωτών ανέρχεται στις 
€170.860.  Το ποσό των €119.602 αποτελεί τη βασική χορηγία και προορίζεται να 
καλύψει τη συνεισφορά προς τους Συνδέσμους και τις Οργανώσεις Καταναλωτών για 
καλύτερη πληροφόρηση και εκπαίδευση των καταναλωτών, όπως για παράδειγμα την 
έκδοση και κυκλοφορία περιοδικού/εφημερίδας.  Το υπόλοιπο ποσό ύψους €51.258 
(€170.860 - €119.602) αφορά επιπρόσθετη χορηγία για εξειδικευμένα 
προγράμματα και έρευνες αγοράς για τα οποία πρέπει να εξασφαλίζεται η εκ των 
προτέρων σύμφωνη γνώμη του Υπουργείου Οικονομικών.  Από τη βασική χορηγία 
η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, το 2010, έλαβε το 
ποσό των €25.630. 

 Το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού με επιστολή του 
ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου, 2010 ζητούσε από όλους τους Συνδέσμους και τις 
Οργανώσεις Καταναλωτών να υποβάλουν ολοκληρωμένες προτάσεις (projects) 
που να αφορούν εξειδικευμένα προγράμματα και έρευνες αγοράς, καθώς και από 
όσους Συνδέσμους/Οργανώσεις Καταναλωτών υπέβαλαν παρόμοιες προτάσεις το 
προηγούμενο έτος (2009) και έλαβαν από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 



156 

 

Τουρισμού σχετική χορηγία, ανάλογες εκθέσεις προόδου. 

 Η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής δεν απέστειλε 
οποιαδήποτε νέα πρόταση αλλά ζητούσε από το Υπουργείο όπως της καλύψει το 
ποσό που υπολείπεται για την ολοκλήρωση των projects που υπέβαλε το 2009.  
Σημειώνεται ότι το 2009 η Ένωση υπέβαλε πρόταση για την πραγματοποίηση εννέα 
προγραμμάτων διαλέξεων και έλαβε χορηγία €15.208.  Ταυτόχρονα υποβλήθηκε και 
έκθεση προόδου για τη χορηγία που έλαβε το 2009. 

 Έπειτα από αξιολόγηση όλων των στοιχείων που υποβλήθηκαν στο 
Υπουργείο, καθώς και των στοιχείων/εκθέσεων προόδου που αφορούσαν τις 
προτάσεις του 2009, διαπιστώθηκε ότι η Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών & 
Ποιότητας Ζωής από τα εννέα προγράμματα που σκόπευε και είχε δηλώσει ότι 
θα υλοποιούσε το 2009 πραγματοποίησε μόνο πέντε προγράμματα (μια σειρά 
εργαστηρίων διάρκειας τριών ημερών για γονείς, 4 σειρές εργαστηρίων διάρκειας 
τριών ημερών η κάθε σειρά για παιδιά της Γ΄, ∆΄, Ε΄ και ΣΤ΄ τάξης του ∆ημοτικού και 
δύο διαλέξεις).  Επίσης, από τα τιμολόγια που απέστειλε η Ένωση για το 2009 
φαίνεται ότι ξοδεύτηκαν €524 για την αγορά ηλεκτρονικού υπολογιστή, €1.500 για 
τρεις καταχωρήσεις στην εφημερίδα της Ένωσης, €1.035 για τη σελίδωση της 
εφημερίδας της Ένωσης και €2.000 για υπηρεσίες που προσφέρθηκαν από μέλη του 
∆.Σ. της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής (σύνολο €5.059).  
Τονίζεται ότι τα ποσά αυτά έπρεπε να είχαν δαπανηθεί για την πραγματοποίηση των 
προαναφερόμενων προγραμμάτων και όχι για τους πιο πάνω σκοπούς. 

 Με βάση τα πιο πάνω στοιχεία, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και 
Τουρισμού θεωρεί ότι: 

1.  Το ποσό των €5,059 που ξόδεψε η Ένωση το 2009 δεν αφορά εξειδικευμένα 
προγράμματα και δεν χρησιμοποιήθηκε σωστά με βάση την πρόνοια του 
προϋπολογισμού για εξειδικευμένα προγράμματα και έρευνες αγοράς και 

2.  Επίσης το ποσό που εγκρίθηκε πέρσι για την Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών 
και Ποιότητας Ζωής προς υλοποίηση του προγράμματος «Εκπαιδευτικό 
πρόγραμμα για την οικογένεια και τον καταναλωτή» ύψους €15.208 ήταν 
επαρκές για την κάλυψη των αναγκών ολόκληρου του προγράμματος -
πραγματοποίηση και των εννέα προγραμμάτων που είχαν δηλωθεί και 
κοστολογηθεί- αλλά η Ένωση ολοκλήρωσε μόλις πέντε προγράμματα από τα 
εννέα προγράμματα ενώ εξάντλησε το ανάλογο κονδύλι σε έξοδα που 
ουσιαστικά δεν ενέπιπταν στις πρόνοιες του προϋπολογισμού.  Όπως 
αναφέρεται πιο πάνω €5.059 ξοδεύτηκαν για σκοπούς που δεν εμπίπτουν στο 
πλαίσιο της υλοποίησης των εξειδικευμένων προγραμμάτων ενώ θα έπρεπε να 
χρησιμοποιηθούν για την κάλυψη των υπόλοιπων προγραμμάτων. 

 Ως εκ τούτου, το Υπουργείο, έπειτα και από τη σύμφωνη γνώμη του 
Υπουργείου Οικονομικών, δεν ενέκρινε οποιαδήποτε πρόσθετη χορηγία για τα 
εξειδικευμένα προγράμματα για την Παγκύπρια Ένωση Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής για το 2010. Όπως αναφέρθηκε πιο πάνω η Ένωση έλαβε από τη βασική 
χορηγία το ποσό των €25.630. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.496, ημερομηνίας 29 
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∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, που στάληκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με την επιστολή σας με ημερομηνία 10.01.2011, και σας ενημερώνω ότι 
η εκδίκαση της καταγγελίας στην οποία προέβηκε η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λευκωσίας 
εναντίον των κ.κ. Σταύρου και Πανικού Ζαβού δεν έχει περατωθεί στο παρόν στάδιο.  
Η υπόθεση είναι ορισμένη για ακρόαση στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο Λευκωσίας στις 
24.05.2011.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Tέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα 
στη συζήτηση του Κεφαλαίου Τέταρτου.  Επιφυλασσόμαστε για την ερχόμενη 
βδομάδα, όπου θα συζητηθεί το Κυπριακό και ο ακριβής τίτλος του είναι «Το 
κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της Τουρκίας». 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 17 Φεβρουαρίου 2011, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Τραπεζικών Εργασιών  (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.221-2010). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.018-2011). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.060-2011). 

 4. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.032-2009). 

 5. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.033-2009). 

 6. O περί Εγγραφής Τεχνολόγων Ακτινολόγων και 
Τεχνολόγων Ακτινοθεραπευτών Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.188-2010). 

 7. Ο περί της Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα των 
Ατόμων με Αναπηρίες και περί Συναφών Θεμάτων 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.214-2010). 

 8. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
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(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.003-2011). 

 9. Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Κοτόπουλων που Εκτρέφονται για 
Παραγωγή Κρέατος) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.009-2011). 

 10. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.104-2008). 

 11. Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.196-2010). 

 12.  Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με 
Ελεγχόμενες Ουσίες, Προϊόντα και Εξοπλισμό) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.138-2010). 

 13. Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.140-2010). 

  14. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.032.2005). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της 
Τουρκίας». 
[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων 
θεμάτων:  

α. «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του 
Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον τίτλο 
“Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών βάσεων 
στην Κύπρο, παρά τα ψηφίσματα της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες 
αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του 
ΟΗΕ». 

          (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

β. «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και   
επιστροφής (περιουσιακό)». 

 (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

 (Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

γ. «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών 
κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση των 
ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι 
προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να 
λειτουργήσει ως καταλύτης για επίλυση του 
Κυπριακού».   

 (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

 (Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010).]. 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή            
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή            
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε 
διάφορες περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη 
προώθησης μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης 
αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 8. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή            
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 9. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού 
της κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή            
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 [Στις 16 Φεβρουαρίου 2011 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 17 Φεβρουαρίου 
2011, στις 4.00 το απόγευμα, προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους 
του Ισραήλ για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής 
Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.061-2011).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.36 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 
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Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Ανδρέας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Λαμάρης Γιάννος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Πολιτικών Κομμάτων Νόμος του 2004», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Α. Θεμιστοκλέους, Α. Αγγελίδης, Γ. 
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Περδίκης, Γ. Θωμά, Μ. Σιζόπουλος Ά. Κυπριανού, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. 
Πουργουρίδης, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή της σε νόμο. 

2. Αναβολή της πρότασης νόμου «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Nόμος του 2010», έπειτα από συζήτηση (Ν. 
Τορναρίτης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Α. Θεμιστοκλέους). 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εθνικής Φρουράς Νόμος του 2010», οι 
αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Γ. Ομήρου, Ν. Κωνσταντίνου, Σ. 
Χάσικος, Ά. Αριστοτέλους, Α. Αγγελίδης, Ν. Κατσουρίδης) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011», οι παρατηρήσεις των κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλου και Φειδία Σαρίκα, ψήφισή του σε νόμο και 
δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Χρήστο Πουργουρίδη. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας του 
2011 Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Γιώργου Περδίκη και 
ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε 
νόμο. 

8.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τελωνειακού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και 
ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Καθορισμού Απαιτήσεων Οικολογικού 
Σχεδιασμού των Συνδεόμενων με την Ενέργεια Προϊόντων Νόμος του 2011» 
και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τη Σήμανση Πλαστικών 
Εκρηκτικών Υλών για σκοπούς Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Θαλάσσιας Στρατηγικής Νόμος του 
2010», οι παρατηρήσεις του κ. Σοφοκλή Φυττή και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 
του Όζοντος Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(∆ιαχείριση Αποβλήτων Ελαστικών) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α.   «Ο περί Παροχής Ειδικών Χορηγιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011»,  
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β.  «Ο περί Παροχής Ειδικής Χορηγίας σε Τυφλούς Νόμος του 2011», 

γ. «Ο περί Παροχής Επιδόματος ∆ιακινήσεως εις Αναπήρους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»  

και ψήφισή τους σε νόμους. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ικηγόρων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

18. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Εγγραφή Φυτικών Γενετικών 
Πόρων των Λαχανικών στον Εθνικό Κατάλογο Ποικιλιών) Κανονισμοί του 
2011» και έγκρισή τους. 

19. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

20. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ερωτήματα σχετικά με τις πληρωμές εκταρικών επιδοτήσεων - Αναθεώρηση 
της πολιτικής έκδοσης αδειών εισόδου στις αλλοδαπές καλλιτέχνιδες - 
Προσλήψεις ατόμων με αναπηρία στη δημόσια υπηρεσία - Καθυστέρηση στη 
διάθεση κονδυλίου της ΑΗΚ προς δικαιούχους για μεταστέγασή τους από το 
Μαρί στο Ζύγι - Εφαρμογή του αυτόματου τρόπου πληρωμής από την ΑΗΚ - 
Καθυστέρηση ανέγερσης οικίσκων για ηλικιωμένους στο Ζύγι - Καθυστέρηση 
παροχής προσφυγικής βοήθειας σε δικαιούχους του σχεδίου μεταστέγασης 
από το Μαρί στο Ζύγι - Αίτημα για δημιουργία οικοπέδων για φτωχές 
οικογένειες στα Χολέτρια - Βελτίωση δρόμου Επισκοπής-Αμαργέτης-Παναγιάς - 
Βελτίωση των δρόμων της κοινότητας Επισκοπής Πάφου - Βελτίωση των 
δρόμων που συνδέουν την Άρμου με τις κοινότητες Κονιών, Τσάδας, Μέσα 
Χωριού - Αιτήματα Λεμώνας για αναπτυξιακά έργα - Η βελτίωση της 
τηλεπικοινωνιακής σύνδεσης στην Τραχυπέδουλα - Προώθηση έργων στην 
κοινότητα Πραστιού της επαρχίας Πάφου - Αίτημα της κοινότητας Καλλέπειας 
για δημιουργία αθλητικών εγκαταστάσεων - Αίτημα της κοινότητας Επισκοπής 
Πάφου για μείωση της έκτασης της περιοχής που επηρεάζεται από το σχέδιο 
“Φύση 2000” - Βελτίωση των δρόμων που συνδέουν την κοινότητα Χολετριών 
με την κοινότητα Φασούλας και την περιοχή αναδασμού - Σχέδιο εθελοντικής 
αποχώρησης οδηγών ταξί σε Αγία Νάπα και Πρωταρά - Ερωτήματα για τη 
δημογραφική πολιτική στην Κύπρο. 

21. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Χρηματοδότηση ασθενούς από το κράτος για αλλαγή φύλου - Αυτιστικά παιδιά 
- Το κλείσιμο του καφενείου “ΣΚΕ Πάνω Πολεμιδιών” - Ερευνητικά 
προγράμματα Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών - Όροι λειτουργίας ζωολογικού 
κήπου στο Μετόχιο Αγίου Προκοπίου στην Έγκωμη - Επιπτώσεις στην υγεία 
εργαζομένων και καταναλωτών από την ουσία BPA και εκπόνηση σχετικού 
σχεδίου δράσης - Αίτημα Γυμνασίου Καθολικής Λεμεσού για τοποθέτηση 
ανελκυστήρα - Τούβλα από τα κατεχόμενα για ανέγερση δημοτικού σχολείου - 
Παρουσία μη εγκεκριμένων μεταλλαγμένων συστατικών στις ζωοτροφές στην 
Ευρώπη - Η χρήση των κρατικών νοσοκομείων από συνταξιούχους άλλων 
χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης - Η ανάπλαση της πλατείας Ηρώων 
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στην Ξυλοφάγου - Ανάγκη αντιμετώπισης της διάβρωσης της παραλίας 
Λάρνακας-Ορόκληνης - Ανάγκη καταβολής ανεργιακού επιδόματος σε εκατόν 
είκοσι έκτακτους αγροτοπυροσβέστες - Η ολοκλήρωση του γενικού σχεδίου για 
την Αργάκα - Ηλεκτρονικά καζίνα στην Κύπρο - Υποχώρηση μέρους του μόλου 
στο αλιευτικό καταφύγιο της Αγίας Τριάδας - Μη έγκριση χορηγίας για το 
πρόγραμμα “Καταναλωτική αγωγή γονέων και παιδιών” - Η κατεδάφιση του 
υποστατικού Ζαβού στο ∆άλι. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 17ης Φεβρουαρίου 2011 

(Ώρα έναρξης: 4.10 μ.μ.) 

Αρ. 22 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική… 

 Ο κ. Πουργουρίδης.   

 Εμπήκες φόρτσα! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, απλώς θα κάμω μία παράκληση, να αρχίσουμε σήμερα με 
την κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, Κεφάλαιο ∆εύτερο, γιατί έχει κατατεθεί ένα 
σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων που αφορά το Συνεταιρισμό για 
την Ειρήνη.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένσταση να αρχίσουμε από το Κεφάλαιο ∆εύτερο;   

 ∆εν υπάρχει. 

 Το αίτημα γίνεται δεκτό, κύριοι συνάδελφοι.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα 
κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα 
με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, Κατατέθηκαν  Παραπέμπονται  
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έγγραφα, εκθέσεις από τα υπουργεία στις επιτροπές 

1. Ο περί Ελέγχου των 
Οινολογικών Πρακτικών και 
Επεξεργασιών  Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.065-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

2. Ο περί Τοπικών Αρχών και 
Συμπλεγμάτων Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.066-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί Παιδιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.067-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

4. Ο περί Κέντρων Προστασίας και 
Απασχόλησης Παιδιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.068-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

5. Ο περί Κέντρων Ενηλίκων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.069-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

6. Ο περί Στεγών για 
Ηλικιωμένους και Αναπήρους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.070-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

7. Ο περί Ετησίων Αδειών μετ’ 
Απολαβών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.071-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

8. Ο περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.072-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

9. Ο περί Νομικής Αρωγής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.073-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

10. Ο περί της Συμφωνίας 
Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Εξωτερικών  
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Κρατών Μελών της αφενός και 
της ∆ημοκρατίας της Κορέας 
αφετέρου για ένα μη 
Στρατιωτικό Παγκόσμιο 
∆ορυφορικό Σύστημα 
Πλοήγησης (GNSS) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.074-2011). 

11. Ο περί της Συμφωνίας 
Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
Κρατών Μελών της αφενός και 
του Βασιλείου του Μαρόκου  
αφετέρου για ένα Παγκόσμιο  
Σύστημα ∆ορυφορικής 
Πλοήγησης (GNSS) Πολιτικής 
Χρήσης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.075-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Εξωτερικών  

12. Ο περί Εταιρειών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.076-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

13. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ 
της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας 
της Σερβίας για Συνεργασία 
στην Καταπολέμηση της 
Τρομοκρατίας, του 
Οργανωμένου Εγκλήματος, της 
Παράνομης ∆ιακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων 
Ουσιών και των Πρόδρομών 
τους, της Παράνομης 
Μετανάστευσης και Άλλων 
Ποινικών Αδικημάτων 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.077-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως  

Εξωτερικών  

14. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά)  
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.028-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  

15. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι 
Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 
Γεωργικών Ειδών) 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων  
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(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.029-2011). 

Περιβάλλοντος 

16. Οι περί Κέντρων Ενηλίκων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.030-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

17. Οι περί Κέντρων Προστασίας 
και Απασχόλησης Παιδιών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.031-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

18. Οι περί Στεγών για 
Ηλικιωμένους και Αναπήρους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.032-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

19. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.033-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

20. Οι περί της Κυπριακής 
Βιβλιοθήκης Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.034-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

21. Έκθεση αποσταλείσα από τον 
Υπουργό Εσωτερικών για την 
αναπροσαρμογή των 
διοικητικών ορίων των 
κοινοτήτων Κάτω Κουτραφά και 
Ευρύχου σύμφωνα με το άρθρο 
114(γ) των περί Κοινοτήτων 
Νόμων του 1999 έως 2010. 
(Αρ. Φακ. 19.22.001). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών 

22. Σχέδιο απόφασης για ένταξη 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.001). 

Χρήστο Πουργουρίδη 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού,  
Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος,  
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Γιαννάκη Ομήρου εκ 
μέρους του 
Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και ∆ημήτρη 
Συλλούρη εκ μέρους 
του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος 

Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 
2011, Νόμος του 2010 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.014-2011). 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί Ομορρύθμων και 
Ετερορρύθμων Εταιρειών και 
Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.015-2011). 

Ιωνά Νικολάου και  
Τάσο Μητσόπουλο εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών  

3. Ο περί Προσφύγων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.016-2011). 

Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Λευτέρη 
Χριστοφόρου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, Σωτήρη  
Σαμψών, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου,  
Τάσο Μητσόπουλο, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Λάρνακας, Γεώργιο  
Γεωργίου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου,  
Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου, και 
Γιώργο Βαρνάβα, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας 

Εσωτερικών  
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Αμμοχώστου  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι να πάρει απόφαση η Βουλή για την ένταξη στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, το θέμα 22 στην κατάθεση, και ζητούμε να κηρυχθεί 
επείγον.  Βασίζουμε το αίτημα αυτό στο γεγονός ότι η Ευρωπαϊκή Ένωσις την 
προσεχή Τρίτη και Τετάρτη θα πάρει τις οριστικές της αποφάσεις σε σχέση με τη 
σχέση της Ένωσης με το συνεταιρισμό και το ΝΑΤΟ και, επειδή πιστεύουμε ότι θα 
εξυπηρετήσει τα καλώς νοούμενα συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, εάν 
υπάρχει απόφαση, όταν θα συζητείται αυτό το θέμα ενώπιον των οργάνων της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, νομίζουμε ότι είναι αρκετά επείγον, ώστε να επιληφθούμε του 
θέματος σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε… 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υποτίθεται ότι για τα σοβαρά θέματα και τα θέματα που θεωρούμε ότι αγγίζουν 
εθνικές πολιτικές πρέπει να υπάρχει ο ελάχιστος αλληλοσεβασμός.  Το πρωί έγινε 
σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων.  Ετελειώσαμε δεκάμισι.  Κανένας από τους 
συναδέλφους δεν εκαταδέχτην να μας αναφέρει οτιδήποτε, να δει αν θα έχει ή όχι τη 
συναίνεσή μας.  Ήξερα βέβαια ότι εδώ και μέρες γίνονται διεργασίες.  Ετοιμάστην 
ψήφισμα.  Μέχρι την ώρα που μιλούμε, προσπαθώ να πάρω το ψήφισμα τζι είναι 
αδύνατον.  Και ζητείται αυτή τη στιγμή να πούμε:  «Εντάξει, εδώ και τώρα 
αποφασίζουμε και διατάσσουμε».  Εάν αυτός είναι σεβασμός μεταξύ μας, διερωτώμαι:  
Ποιο ήταν το πρόβλημα δηλαδή να μας ενημερώσετε;  Και ποιο ήταν το πρόβλημα να 
ξέρουμε και εμείς περί τίνος πρόκειται;  Μήπως θα αλλάξει η θέση κανενός;  Θεωρώ 
ότι έγινε έτσι μία μικρή…  ∆ε θα πω τη λέξη, για να βρεθούμε, υποτίθεται, προ 
απροόπτου.   

 Εγώ δε βλέπω κανένα πρόβλημα να κατατεθεί σήμερα και την επόμενη 
Πέμπτη, που θα έχουμε και τη συζήτηση για το Κυπριακό, να έχουμε και την ευχέρεια 
να πούμε τις απόψεις μας επί της ουσίας και να ψηφίσει η πλειοψηφία όπως θέλει.  ∆ε 
νομίζω ότι θα ανατραπούν τα σχέδια της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν δεν εκφραστεί 
τούτη την Πέμπτη η θέση της Βουλής μας και εκφραστεί την επόμενη Πέμπτη.  
Εξάλλου, θα έχει τελικό αποτέλεσμα, εάν το υιοθετήσει τζιαι ο Πρόεδρος.  Κατά 
συνέπεια, θεωρώ πιο ορθόδοξο τζιαι πιο έντιμο για τις μεταξύ μας σχέσεις ως 
νομοθετικού σώματος τζιαι κοινοβουλευτικών ομάδων ευχαρίστως να κατατεθεί, να 
μας δώσετε και εμάς το ψήφισμα και την άλλη Πέμπτη να συζητήσουμε και να 
ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, χωρίς να δέχομαι ότι υπήρξε εκείνη η λέξη που δεν είπε ο κ. 
Κατσουρίδης, εμείς δεν έχουμε ένσταση στο να αναβληθεί, νοουμένου ότι θα είναι 
ενώπιον της ολομέλειας την άλλη Πέμπτη.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Το θέμα είναι πάρα πολύ γνωστό.  Η δική μου υπογραφή τουλάχιστον στο 
ψήφισμα εμπήκε την προηγούμενη Πέμπτη, άρα δεν υπήρχε θέμα αιφνιδιασμού μία 
εβδομάδα μετά -δεν ξέρω πώς και γιατί δεν εκυκλοφόρησε- ούτε όμως τίθεται θέμα 
έλλειψης σεβασμού προς ένα κόμμα ούτε οτιδήποτε άλλο.  Νομίζω ότι το θέμα είναι 
γνωστό, θα μπορούσε και σήμερα να συζητηθεί και να ψηφιστεί, αλλά από την άλλη, 
εάν το ΑΚΕΛ νιώθει ότι το αιφνιδιάσαμε για ένα θέμα τόσο γνωστό ή εκινηθήκαμε με 
τρόπο που το υποτιμούμε, ας πάει μία βδομάδα μετά, δε χάθηκε ο κόσμος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Είναι γνωστές πράγματι οι απόψεις των πλευρών για το συγκεκριμένο θέμα, 
κύριε Πρόεδρε, συνεπώς ούτε αιφνιδιασμός ούτε οποιασδήποτε μορφής απόκρυψη 
αυτής της πρωτοβουλίας υπήρξε, αλλά εν πάση περιπτώσει εμείς δε θα έχουμε καμία 
ένσταση να υπάρξει αυτή η αναβολή ή μάλλον η παραπομπή για την επόμενη 
Πέμπτη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης και μετά αντιλαμβάνομαι θα δευτερολογήσετε.   

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι δεν τίθεται θέμα αιφνιδιασμού για την ουσία του 
κειμένου, γιατί όντως έχει κυκλοφορήσει προ ημερών και έχει δημοσιευτεί.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Πού δημοσιεύτηκε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Προκύπτει όμως ένα θέμα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εδημοσιεύτηκε, αγαπητοί συνάδελφοι. 
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ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Πού δημοσιεύτηκε; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εδημοσιεύτηκε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και αυτό θεωρείται ενημέρωση; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Όχι, δεν είναι αυτό που…  Αφήστε με να ολοκληρώσω, παρακαλώ, κύριε 
Κατσουρίδη.  Ακριβώς, λέω ότι η όλη διαχείριση η σημερινή όντως δεν είναι η 
συνήθης.  Και εγώ βρίσκομαι…  Κατελήφθην εξαπίνης και μάλιστα από τον εισηγητή 
είχα ζητήσει από την προηγούμενη εβδομάδα κάποιο χρόνο, γιατί προτιθέμεθα να 
συζητήσουμε ακριβώς το συγκεκριμένο ζήτημα την ερχόμενη Κυριακή στην κεντρική 
μας επιτροπή.   

 Γι’ αυτό και εμένα η δική μου η παράκληση είναι να αναβληθεί για την ερχόμενη 
Πέμπτη και βεβαίως να ληφθεί υπόψη ότι δεν είναι μόνο επί της ουσίας που θα 
αποφασίσουμε, αλλά και επί της διαδικασίας, γιατί αυτή η συγκεκριμένη διαδικασία, να 
αποφασίσει για ένα τέτοιο θέμα η Βουλή και να αναβαθμίζει την ένστασή της η 
πλειοψηφία των κομμάτων προς τον Πρόεδρο σε απόφαση της Βουλής, ε, χωρίς να 
είμαι από τους παλιούς μες στη Βουλή, νομίζω ότι είναι από τις κάπως λιγότερο 
χρησιμοποιημένες μεθόδους που εφαρμόζει η Βουλή στην προσπάθειά της να εισάξει 
μία πολιτική.   

 Ευχαριστώ πολύ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εξήγησα το λόγο, γιατί το θεωρήσαμε επείγον το θέμα σήμερα.  
Εκρίναμε ότι, αν υπήρχε η απόφαση εκ μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων, θα 
ήταν ένα μήνυμα προς τους εταίρους εις την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι και η Κύπρος 
ενδιαφέρεται ενεργά, για να συμμετάσχει στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, και οι 
όποιοι σχεδιασμοί θα ελάμβαναν υπόψη και την κίνηση αυτή της κυπριακής Βουλής.   

 Όμως, από τη στιγμή που το ΑΚΕΛ παίρνει τη θέση να μείνει για την ερχόμενη 
Πέμπτη, καμία ένστασις, να μείνει για την ερχόμενη Πέμπτη το θέμα, αλλά ούτε έγινε 
οποιαδήποτε προσπάθεια να παρακαμφθεί οποιοσδήποτε ούτε έγινε εκ μέρους των 
υπολοίπων ημών οποιαδήποτε κίνησις να αιφνιδιάσουμε οποιαδήποτε πλευρά της 
Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν το θέμα κατατίθεται…   
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 Θέλετε να μιλήσετε, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, απλώς θα παρακαλέσω να μας δώσετε αντίγραφο, για να μην το ζητήσω  
από τον αρχισυντάκτη του “Φιλελευθέρου”! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το θέμα κατατίθεται και θα συζητηθεί και θα ληφθεί τελική απόφαση την 
ερχόμενη εβδομάδα σε ό,τι αφορά το περιεχόμενό του. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι μέσα στην κατάθεση, αντιλαμβάνομαι.  Έντζιεν τα κόμματα που 
ενέγραψαν το θέμα που θα δώσουν αντίγραφο, έν’  οι υπηρεσίες της Βουλής!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση για το Κεφάλαιο ∆εύτερο;  
Αντιλαμβάνομαι υπάρχουν και προτάσεις νόμου και ήθελα να κάνω μία εισήγηση επί 
τούτων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μου. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι μία πρόταση νόμου την οποία κατέθεσαν οι συνάδελφοι Λευτέρης 
Χριστοφόρου, Σαμψών, Γεωργίου, Μητσόπουλος, Κουλίας και Χατζηγιάννη και θα 
παρακαλέσουμε αυτή η πρόταση, που αφορά τον περί Προσφύγων Νόμο, να 
παραπεμφθεί στην επιτροπή Θεσμών και Αξιών και για τον εξής λόγο:  Το κρίσιμο 
θέμα αφορά τον τερματισμό των επιδομάτων για τους λαθρομετανάστες.  Το 
∆ημοκρατικό Κόμμα δι’ εμού…  Κατέθεσα πρόταση στην επιτροπή Εσωτερικών στις 
13 του Μάη.  Παρά τα επανειλημμένα διαβήματα, τρεις γραπτές υπομνήσεις προς τον 
πρόεδρο και προφορικές, δεν κατέστη δυνατό να μπει προς συζήτηση και άλλες 
προτάσεις οι οποίες ήταν μεταγενέστερες εμπήκαν σε συζήτηση.   

 Γι’  αυτό η παράκληση -και είναι στην ευχέρεια του σώματος να αποφασίσει- η 
επιτροπή Θεσμών και Αξιών έχει το χρόνο να το δει και έτσι θα παρακαλούσα όπως 
αυτό το θέμα παραπεμφθεί στην επιτροπή Θεσμών και Αξιών, που μπορεί να το 
εξετάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν η λογική της παραπομπής σε επιτροπές θα ανατραπεί με 
το επιχείρημα ότι καθυστέρησε η συζήτηση μιας πρότασης σε οποιαδήποτε επιτροπή, 
είμαι σε θέση να σας υποδείξω επιτροπές που θέτουν αυθημερόν προς συζήτηση 
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πρόταση που εγγράφεται και τη συζητούν, ενώ υπάρχουν άλλες που έχουν θέματα 
εγγεγραμμένα από πριν δύο χρόνια.   

 Θεωρώ ότι θα είναι απίστευτα ανορθόδοξο και απίστευτο προηγούμενο να 
παραπεμφθεί σε άλλη επιτροπή, όταν είναι εκατόν τοις εκατόν θέμα της επιτροπής 
Εσωτερικών.  Να παραμείνει και η επιτροπή να το συζητήσει.  Εν πάση περιπτώσει, 
δεν μπορεί…  Υπάρχουν μία-δύο επιτροπές που έχουν μετατραπεί σε καταφύγιο των 
συναδέλφων.  Ό,τι δε θέλουν να συζητηθεί στην αρμόδια επιτροπή, το πάνε σε μια 
που να τους καλύπτει.  Εντάξει.  Όλα είναι θέματα θεσμών και αξιών, όλα έχουν 
νομική πτυχή.  Εμείς δεν μπορούμε να συναινέσουμε και θεωρούμε ότι θα 
δημιουργήσει προηγούμενο σοβαρό η Βουλή, αν το παραπέμψει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι, δε θα δεχθώ τη μομφή, γιατί πρόκειται περί μομφής.  
Και πρόκειται ταυτόχρονα…  ∆εν πρέπει να το δεχτείτε εσείς οι ίδιοι, είναι παραβίαση 
και των κανονισμών της Βουλής αυτή η εισήγηση, αλλά και της πρακτικής για τόσα 
χρόνια.   

 Εγώ παρακαλώ την επιτροπή Θεσμών και Αξιών και το συνάδελφο, αν 
επιθυμούν, να πάρουν τα νομοσχέδια για την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης, να πάρουν τα 
νομοσχέδια για την τοπική αυτοδιοίκηση, να πάρουν τα νομοσχέδια για τους 
εκλογικούς νόμους, να πάρουν τον αστικό αναδασμό, να πάρουν όλα όσα εκκρεμούν 
στην επιτροπή Εσωτερικών -που ποτέ δε συζήτησε αυτεπάγγελτο θέμα, μόνο 
νομοθετικό έργο κάμνει- και να αφήσουν τις δικαιολογίες.   

 Η προσπάθεια να καταργηθούν κάποιες επιτροπές, γιατί οι πρόεδροί τους 
λειτουργούν τες σωστά, εγώ θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο να περάσει από την 
πλειοψηφία της Βουλής!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω με την άδειά σας να κάνω μία εισήγηση.  Αντιλαμβάνομαι 
ότι οι συνάδελφοι που έκαμαν τη συγκεκριμένη πρόταση νόμου θέλουν να γίνει 
συζήτηση το συντομότερο δυνατό.   

 Εφόσον η τάξη των πραγμάτων η σωστή είναι να πάει όντως στην επιτροπή 
Εσωτερικών, διερωτώμαι αν η ολομέλειά μας μπορεί να δεσμεύσει την επιτροπή ότι 
θα το συζητήσει το θέμα αυτό σε δεκαπέντε μέρες, το επόμενο χρονικό διάστημα, 
μέχρι και ότι θα ψηφιστεί πριν από το κλείσιμο της Βουλής.  Αν ικανοποιείται η βασική 
πρόθεση που έχουν οι εισηγητές, γιατί να αλλάξουμε τη σειρά και την τάξη που 
υπάρχει και να παραβιάσουμε τους κανονισμούς της Βουλής και να υπάρξουν και 
αυτές οι πικρές αντιλήψεις και διαξιφισμοί;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Πουργουρίδης και μετά ο κ. Κατσουρίδης.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολλά θέματα που αφορούν τους πρόσφυγες έχουν πάει 
στην επιτροπή Εσωτερικών.  Τώρα θα ήταν λάθος, νομίζω, να αλλάξουμε τη σειρά 
αυτή που ακολουθείται για χρόνια, με το αιτιολογικό που τέθηκε.  Νομίζω ότι τα μέλη 
της επιτροπής και ο πρόεδρος της επιτροπής, εάν τεθεί πρόταση ότι το θέμα πρέπει 
να εξεταστεί υπό τη μορφή του επείγοντος, και νοημοσύνη διαθέτουν και την πολιτική 
κρίση τη διαθέτουν, να αναγνωρίσουν το επείγον ενός θέματος.  Νομίζω να πάει 
ορθόδοξα το θέμα, για να μπει η επιχειρηματολογία ενώπιον της επιτροπής και, αν και 
εφόσον υπάρχουν στοιχεία που συνηγορούν, να του δοθεί προτεραιότητα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα ακριβώς το ίδιο.  ∆εν μπορώ να συμφωνήσω με τον 
κ. Περδίκη, είναι νέο, καινό δαιμόνιο.  Θα αποφασίζει η ολομέλεια τη σειρά των 
θεμάτων στις επιτροπές!  Οι ίδιες ομάδες που εκπροσωπούνται εδώ εκπροσωπούνται 
στις επιτροπές.  Αν η πλειοψηφία της επιτροπής έχει διαφορετική άποψη από τον 
πρόεδρο, είναι υπόχρεος να την ακολουθήσει.  Κατά συνέπεια, μένει στην επιτροπή 
Εσωτερικών να αποφασίσει.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τον Αύγουστο του 1999 είμαι μέλος αυτού του σώματος.  
∆εν είμαι κανένας ιδιότροπος κύριος.  Είναι εν τη απελπισία μου που κάνω αυτή την 
εισήγηση.  Και γιατί την κάμνω;  ∆ιότι το μέγα επιχείρημα της κυβερνήσεως για το ότι 
δίνει αυτά τα πλουσιοπάροχα επιδόματα είναι ότι τούτη η Βουλή εψήφισε νόμο το 
2006.  Εβάλαμε πρόταση νόμου από το Μάιο να τη συζητήσουμε και δεν εδέησε ο 
Θεός να μπει στην ολομέλεια, γιατί έχει φόρτο εργασίας.  Καλά, τούντο κρίσιμο θέμα, 
που στοιχίζει σε δύσκολους και χαλεπούς καιρούς εκατομμύρια ευρώ, δεν πρέπει να 
μπει;  ∆ε μας αφορά;  Και γι’  αυτό σκέφτηκα, εν τη απελπισία μου, να εισηγηθώ αυτή 
τη διαδικασία, να πάει στο Ρίκκο, που έν’ γρήγορος κύριος, να την περάσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με όλο το σεβασμό προς το φίλο τον κ. Κατσουρίδη, δεν είμαι νομικός, αλλά 
νομίζω ότι οι αρχές της φυσικής δικαιοσύνης καθορίζουν ότι η ολομέλεια ενός 
σώματος είναι το ανώτερο όργανο -το σώμα αυτό- και καθορίζει διαδικασίες.  ∆εν είναι 
η πρώτη φορά που ως ολομέλεια παραπέμψαμε θέμα σε επιτροπή με την υπόδειξη 
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να το συζητήσει το συντομότερο δυνατό.  Έχουμε ιστορικό, έχουμε πρακτικά.  Να μην 
αναγκαστώ να τα βγάλω στη δημοσιότητα ή να τα παρουσιάσω.  Έτσι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι βεβαίως, όπως το ήγειρε, ο κ. Περδίκης έχει δίκαιο.  
Αν η Βουλή είναι το κυρίαρχο σώμα και αποφασίζει και για την κατεπείγουσα εξέταση 
θεμάτων, αντιλαμβάνεστε πόσω μάλλον μπορεί να καθορίσει ότι ένα θέμα μπορεί να 
θεωρηθεί επείγον.   

 Όμως την ίδια ώρα θα συμφωνήσω και με το συνάδελφο Πουργουρίδη, αφού 
τα κόμματα εκπροσωπούνται εις τη συγκεκριμένη επιτροπή, αν η πλειοψηφία 
αποφασίσει, δεν έχει παρά ο πρόεδρος βεβαίως να του δώσει προτεραιότητα.  Την 
ίδια ώρα, αντιλαμβάνομαι ότι και ο λόγος που το ήγειρε ο κ. Κουλίας είναι “εν τη 
απελπισία του”, όπως ο ίδιος δηλώνει, διότι δεν έπαιρνε τη σειρά που, κατά την 
άποψή του, θα έπρεπε να πάρει.  Έτσι, νομίζω ότι καταλήγουμε να πάει στην 
επιτροπή και τα μέλη της επιτροπής να αποφασίσουν τι προτεραιότητας είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ότι συζητούμε για το ίδιο και το ίδιο πράγμα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, άλλο θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άλλο θέμα;  Να τελειώσουμε με τούτο πρώτα! 

 Κύριε Σαρίκα, μάλιστα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ μετέχω και στις δύο επιτροπές.  Πιστεύω πραγματικά είναι 
θέμα της επιτροπής Εσωτερικών και πρέπει να παραμείνει στην επιτροπή 
Εσωτερικών. Απλώς, θα πρέπει την ερχόμενη ∆ευτέρα η επιτροπή να αποφασίσει 
μαζί με τον πρόεδρο πότε θα συζητηθεί αυτό το σημαντικό θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Για το θέμα, κύριοι, τούτο:  ∆ε θα το βάλω σε ψηφοφορία, η λύση είναι απλή.  
Θα παραμείνει στην επιτροπή Εσωτερικών και θα γίνουν συνεννοήσεις των 
κοινοβουλευτικών ομάδων μαζί με τον πρόεδρο της αρμόδιας επιτροπής, για να μπει 
στην ημερήσια διάταξη το συντομότερο, για να μπορέσει να προχωρήσει κανονικά το 
θέμα αυτό.  Και νομίζω υπάρχει συναντίληψη από όλους.  

 Λοιπόν, ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 9 θέμα που είναι στον κατάλογο, «Ο περί 
Νομικής Αρωγής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», αν και προέρχεται από το 
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Υπουργείο Εσωτερικών, επειδή όλα τα θέματα που αφορούν τη νομική αρωγή 
περιλαμβανομένων και των αλλοδαπών εξετάζονται από την επιτροπή Νομικών, θα 
προτιμούσα όπως σταλεί στην επιτροπή Νομικών αντί στην επιτροπή Εσωτερικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών. 

 Υπάρχει άλλο θέμα, για να κλείσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο; 

 Όχι. 

 Λοιπόν, πάμε στα θέματα που έχουν σχέση με τη νομοθετική εργασία.  Το 
πρώτο θέμα δεν είναι έτοιμο.  Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Ελαιοκομικών 

Προϊόντων του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες:  

 Νικόλας Παπαδόπουλος Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας ∆ημήτρης Συλλούρης,  

 Αβέρωφ Νεοφύτου εκπροσωπώντας 

 Λευτέρης Χριστοφόρου   τον κ. Νίκο Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 
Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, καθώς και ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής 
του Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων (ΣΕΠ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΣΕΠ για το 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€1.163.678 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από αναλύσεις 
ελαιολάδου (€45.000), παροχή υπηρεσιών του ΣΕΠ προς τους παραγωγούς 
ελαιολάδου (€260.000), αποθεματικά (€147.232), τόκους εισπρακτέους (€15.000) και 
από κρατική χορηγία (€696.446). 

 Οι συνολικές δαπάνες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. ∆απάνες προσωπικού (€697.098), οι οποίες καλύπτουν τις αποδοχές και τα 
ωφελήματα πέντε μόνιμων εργατών, ενός έκτακτου βοηθού χημικού και δύο 
εποχιακών έκτακτων εργατών, καθώς και τις αποδοχές και τα ωφελήματα του 
διευθυντή του ΣΕΠ, ενός οικονομικού διευθυντή, ενός γραφέα και ενός βοηθού 
γραφείου (η θέση του διευθυντή και ενός γραφέα παραμένουν κενές).   
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2. Λειτουργικές δαπάνες (€422.530), οι οποίες αφορούν κυρίως την αγορά υλικών 
συσκευασίας για την εμφιάλωση του ελαιολάδου (€73.800), έξοδα χημείου 
(€12.000), ενοίκια (€12.000) και τόκους πληρωτέους (€169.000). 

3. Κεφαλαιουχικές δαπάνες (€44.050), οι οποίες αφορούν κυρίως τη βελτίωση 
των υποστατικών και αποθηκευτικών χώρων ελαιολάδου (€10.000) και την 
επισκευή του χώρου του χημείου για τη στέγαση της ομάδας δοκιμαστών 
ελαιολάδου (€20.000). 

 Κατά τη συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής ο αναπληρωτής 
διευθυντής του ΣΕΠ δήλωσε ότι ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός ενδέχεται να είναι 
ο τελευταίος προϋπολογισμός που κατατίθεται στη Βουλή, αφού, σύμφωνα με την 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2007, η 
λειτουργία του ΣΕΠ πρέπει να τερματιστεί και να εξευρεθεί άμεσα σχέδιο πρόωρης 
αφυπηρέτησης του προσωπικού, καθώς και σχέδιο διάθεσης των περιουσιακών του 
στοιχείων. 

 Συναφώς, ο ίδιος πιο πάνω αρμόδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι σύντομα θα 
αρχίσουν διαβουλεύσεις μεταξύ του ΣΕΠ και του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών για τη λήψη τελικών αποφάσεων ως προς 
το σχέδιο εθελοντικής αφυπηρέτησης του προσωπικού, καθώς και για το θέμα 
μεταφοράς του προσωπικού που κατέχει οργανικές θέσεις, όπως και των ωρομισθίων 
σε ανάλογες θέσεις της δημόσιας υπηρεσίας και σε κενές θέσεις ωρομίσθιου 
κυβερνητικού προσωπικού, αντίστοιχα. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, ενημερώνοντας την επιτροπή αναφορικά με το θέμα της διάθεσης των 
περιουσιακών στοιχείων και του εξοπλισμού του ΣΕΠ, δήλωσε ότι εντός του 
τρέχοντος μηνός θα οριστεί σύσκεψη μεταξύ του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Οικονομικών, του ΣΕΠ, καθώς και της 
εταιρείας ΣΕΚΕΠ, ώστε να εξευρεθεί ο αποδοτικότερος και ορθότερος τρόπος 
διάθεσης των περιουσιακών στοιχείων του ΣΕΠ. 

 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, ο 
προϋπολογισμός του ΣΕΠ για το 2011 υποβλήθηκε στον Έφορο Ελέγχου Κρατικών 
Ενισχύσεων για παρατηρήσεις, οι οποίες κατατέθηκαν με σχετική επιστολή του προς 
τη γενική διευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
ημερομηνίας 15 Νοεμβρίου 2010.  Στη σχετική επιστολή γίνονται, μεταξύ άλλων, 
παρατηρήσεις που αφορούν: 

1. την αμφισβητούμενη ορθότητα του τρόπου διαχωρισμού των δαπανών του 
ΣΕΠ, καθώς και του τρόπου κατανομής τους σε οικονομικές και μη οικονομικές 
δραστηριότητες, 

2. τα διαρθρωτικά προβλήματα που αντιμετωπίζει το ΣΕΠ, τα οποία δεν 
επιτρέπουν την κάλυψη των πάγιων δαπανών από τα έσοδα και το 
αποθεματικό του,   

3. τη συμβατότητα με τους κανόνες των κρατικών ενισχύσεων σε ό,τι αφορά την 
κρατική χορηγία που λαμβάνει το ΣΕΠ, όπως και την πιθανή έμμεση ενίσχυση 
που χορηγείται από το κράτος μέσω του ΣΕΠ προς τους ελαιοπαραγωγούς με 
τη μορφή παροχής υπηρεσιών σε τιμές που ενδέχεται να είναι χαμηλότερες 
από αυτές που καθορίζονται ελεύθερα στην αγορά. 
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 Σημειώνεται συναφώς ότι με επιστολή, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, προς 
τη γενική διευθύντρια του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
το ΣΕΠ έδωσε τις αναγκαίες απαντήσεις και επεξηγήσεις στις παρατηρήσεις του 
Εφόρου Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, για 
την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΣΕΠ για το 2011.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκαν εναντίον της ψήφισης του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, κύριε Πρόεδρε, 
πιστεύει ότι το Συμβούλιο Ελαιοκομικών Προϊόντων έχει εξαντλήσει πλήρως το ρόλο 
του.  ∆εν υπάρχει κανένας λόγος να συνεχίζει να υπάρχει.  Έπρεπε να είχε διαλυθεί 
το συμβούλιο αυτό προ πολλού.  Είναι εκεί, μόνο για να επιβαρύνει με κάποια έξοδα 
τον προϋπολογισμό του κράτους, γι’ αυτό και εμείς θα καταψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων 
ποσού ύψους €1.163.678 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  ∆ελτία ∆απανών.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και τρεις αποχές, τα άρθρα 1 
έως 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ελαιοκομικών Προϊόντων Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκαέξι εναντίον και τρεις αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της 

Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Ζαχαρίας Κουλίας  

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Γιώργος Βαρνάβα 

 Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων εξέτασε το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 9 Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια της μελέτης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Οικονομικών και της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ για το 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους €580.290 
και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται από την ετήσια κρατική χορηγία 
(€560.372) και από εισφορές για τις συντάξεις (€19.918). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα 
κυριότερα κονδύλια εξόδων αφορούν τα ακόλουθα: 

 € 

 Μισθοδοσία υπαλλήλων 391.544 

 Ωρομίσθιο προσωπικό  18.070 

 Ενοίκια  26.208 

 Έξοδα εξετάσεων  10.000 

 Αντιμισθία προέδρου και μελών επιτροπής  12.200 

 Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στην Κύπρο    5.000 

 Συνέδρια, σεμινάρια και άλλα γεγονότα στο εξωτερικό    5.000 

 Αγορά μηχανογραφικού εξοπλισμού  15.000 

 Άλλες δαπάνες  95.268 

 Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό    2.000 
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Σύνολο 580.290 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ο πρόεδρος της ΠΕΠ αναφέρθηκε 
στη μέχρι σήμερα δράση και το έργο της ΠΕΠ, το οποίο συνίσταται στην 
παρακολούθηση των προβλημάτων του προσφυγικού κόσμου και την παρέμβαση της 
ΠΕΠ με εισηγήσεις προς τα αρμόδια όργανα, καθώς και στην προβολή του κυπριακού 
προβλήματος τόσο στην Κύπρο όσο και στο εξωτερικό.  Πρόσθεσε επίσης ότι η ΠΕΠ 
καταβάλλει συνεχώς προσπάθειες, ώστε να καταστεί δυνατή η σωστή διαφώτιση στην 
Κύπρο και στο εξωτερικό για το εθνικό μας θέμα και τα προβλήματα που 
δημιουργήθηκαν στον προσφυγικό κόσμο εξαιτίας της τουρκικής εισβολής και 
κατοχής. 

 Για το σκοπό αυτό, όπως δήλωσε ο πρόεδρος της ΠΕΠ, έχει πραγματοποιήσει 
συνάντηση με τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, κατά την οποία συζητήθηκαν, μεταξύ 
άλλων, τρόποι περαιτέρω αξιοποίησης της ΠΕΠ σε θέματα διαφώτισης τόσο στο 
εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό. 

 Συναφώς, η ΠΕΠ, σύμφωνα με τον ίδιο, έχει ήδη εμπλακεί ενεργότερα στον 
τομέα της διαφώτισης πραγματοποιώντας συναντήσεις τόσο με ντόπιους όσο και με 
ξένους παράγοντες, με τον Πρόεδρο της Ελληνικής ∆ημοκρατίας και με 
ευρωβουλευτές, καθώς επίσης διοργανώνοντας συνέδρια και διαλέξεις γύρω από 
θέματα της αρμοδιότητάς της.  Ο ίδιος δήλωσε επίσης ότι κατά το 2010 η ΠΕΠ έχει 
αναδιαμορφωθεί και αναδιοργανωθεί με τη μεταστέγασή της σε νέα γραφεία και τη 
μηχανογράφηση των υπηρεσιών της μετά την παραλαβή καινούριου ηλεκτρονικού 
εξοπλισμού.   

 Όσον αφορά τη στελέχωση της ΠΕΠ, ο πρόεδρός της δήλωσε ότι στη βάση 
εισηγήσεων της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής έχουν καταρτιστεί τα σχέδια 
υπηρεσίας και οι κανονισμοί που αφορούν το προσωπικό της ΠΕΠ, ενώ αναμένεται η 
προώθησή τους στο Υπουργικό Συμβούλιο και η κατάθεσή τους στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για έγκριση.   

 Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι έχει πραγματοποιήσει συναντήσεις με όλους 
τους αρχηγούς των κοινοβουλευτικών κομμάτων για σκοπούς αλληλοενημέρωσης και 
ανταλλαγής απόψεων για το θέμα της διεξαγωγής των εκλογών για την ανάδειξη των 
μελών των οργάνων της ΠΕΠ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή συνεκτιμώντας όλα όσα κατατέθηκαν 
ενώπιόν της σημειώνει τα ακόλουθα: 

1. Το 2010 έχει ολοκληρωθεί πολύ θετικά ένας κύκλος αναδιοργάνωσης και 
εκσυγχρονισμού της λειτουργίας της ΠΕΠ, παρέχοντας έτσι την υποδομή για 
καλύτερη υλοποίηση των στόχων και σκοπών τους οποίους υπηρετεί. 

2. Μετά την ολοκλήρωση των επαφών του προέδρου της ΠΕΠ με τους πολιτικούς 
αρχηγούς των κοινοβουλευτικών κομμάτων θεωρεί αναγκαία τη διεξαγωγή των 
εκλογών για την ανάδειξη των μελών των οργάνων της ΠΕΠ, με απώτερο 
σκοπό μια πιο συγκροτημένη οργάνωση για διευκόλυνση των δίκαιων 
αιτημάτων του προσφυγικού κόσμου. 

3. Υπό το φως του γεγονότος ότι η ΠΕΠ είναι η οργάνωση που καθιδρύθηκε με 
σκοπό την εκπροσώπηση και την προάσπιση των δικαιωμάτων και των 
συμφερόντων όλων των προσφύγων και των εγκλωβισμένων, πρέπει με τη 
συμβολή της εκτελεστικής και της νομοθετικής εξουσίας να αναβαθμιστεί και να 



19 

 

αναλάβει ενέργειες συμπόρευσης σε κοινούς αγώνες με τους κατεχόμενους 
δήμους και κοινότητες, με στόχο να διαδραματίζει ενεργότερο ρόλο διαφώτισης 
τόσο στο εσωτερικό όσο και στο εξωτερικό.  Στα πλαίσια αυτά πρέπει να 
ενημερώνει για το προσφυγικό πρόβλημα και για τους σκοπούς και τις 
αρμοδιότητές της, όπως προνοείται στις σχετικές διατάξεις του νόμου που τη 
διέπει. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής, εκφράζοντας και τη θέση των υπόλοιπων 
βουλευτών μελών της, εισηγήθηκε επιπροσθέτως των πιο πάνω όπως η ΠΕΠ 
ετοιμάσει πρόγραμμα επαφών στον ευρύτερο διεθνή χώρο για σκοπούς διαφώτισης, 
το οποίο, αφού κοστολογηθεί, να υποβληθεί στο Υπουργείο Οικονομικών και στη 
συνέχεια στη Βουλή των Αντιπροσώπων υπό μορφή συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού για έγκριση.  Συναφώς, δήλωσε ότι η επιτροπή δεσμεύεται να 
παράσχει την υποστήριξή της στην προώθηση του όλου θέματος με απώτερο σκοπό 
την ενδυνάμωση της προσπάθειας για τελική ρύθμιση και επίλυση του προσφυγικού 
προβλήματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, 
γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού της ΠΕΠ για το 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.  Να πω ότι η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων 
είναι, αν κάποιος συλλογιστεί, πιθανόν η μεγαλύτερη οργάνωση, που εκπροσωπεί το 
μεγαλύτερο σύνολο στην κυπριακή επικράτεια.  Μιλούμε για διακόσιες χιλιάδες 
πρόσφυγες και, αν λάβουμε υπόψη και τους εκ μητρογονίας, για διακόσιες πενήντα 
χιλιάδες πρόσφυγες. 

 Πιστεύουμε ότι ο ρόλος της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων πλέον, εξαιτίας 
της ύπαρξης των καθ’ ύλην αρμόδιων υπηρεσιών του κράτους, για να επιλύουν άμεσα 
τα προσφυγικά προβλήματα, θα πρέπει να διαφοροποιηθεί.  Είναι άλλος, είναι αυτός 
τον οποίο ο πρόεδρος της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων ανάλυσε κατά τη 
διάρκεια της συζήτησης του προϋπολογισμού.  ∆ηλαδή θα πρέπει η συγκεκριμένη 
επιτροπή πλέον να αφεθεί να διεξάγει τον αγώνα σε σχέση με την ενημέρωση και τη 
διαφώτιση εντός και εκτός Κύπρου για το κυπριακό πρόβλημα. 

 Παρατηρείται το εξής φαινόμενο, κύριε Πρόεδρε:  Φαίνεται η κυβέρνηση δεν 
επιδεικνύει την ανάλογη σημασία σ’ αυτό το όργανο το οποίο ονομάζεται “Παγκύπρια 
Ένωση Προσφύγων” και η οικονομική κρίση το έχει αγγίξει και αυτό.  Βλέπουμε ότι ο 
προϋπολογισμός της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων από €700.000, που ήταν το 
2010, που τότε έτυχε τεραστίων επικρίσεων και στην ολομέλεια της Βουλής και στην 
επιτροπή από πλευράς δικής μας, έχει μειωθεί στις €580.000.  Μείον €120.000 ο 
προϋπολογισμός της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων. 

 Επίσης, κύριε Πρόεδρε, να τονίσω το εξής:  Όταν στην επιτροπή ο πρόεδρος 
της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων -και ορθώς ο άνθρωπος- ανέλυσε τις 
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δραστηριότητες του περασμένου χρόνου που είχε αυτή η οργάνωση, συναντήσεις με 
τον Πρόεδρο της Ελληνικής ∆ημοκρατίας, επισκέψεις στις Βρυξέλλες και ούτω 
καθεξής, αντί η κυπριακή κυβέρνηση με αύξηση του προϋπολογισμού να ενθαρρύνει 
αυτή την προσπάθεια της ένωσης, που εκπροσωπεί διακόσιες πενήντα χιλιάδες 
κόσμο, άκουσον - άκουσον:  Στον προϋπολογισμό του 2010 υπήρχε κονδύλι €10.000 
για τη διαφώτιση στο εξωτερικό.  Εμείς τότε ασκήσαμε τεράστια κριτική για το ποσό 
αυτό και τι έγινε;  Αντί €10.000, που ήταν το 2010, ήρθαν και το έκαμαν €5.000 
σήμερα για το 2011!  Ένας λογικός άνθρωπος μπορεί να σκεφτεί κατά πόσο οι 
€5.000, κύριε Πρόεδρε, δίνουν τη δυνατότητα σε μία οργάνωση των διακόσιων 
πενήντα χιλιάδων προσφύγων σε μια ημικατεχόμενη πατρίδα να ασκήσει σωστά τα 
καθήκοντά της. 

 Θέλω να πω το εξής επίσης:  Μετά από την τεράστια κριτική την οποία 
ασκήσαμε στην επιτροπή, ορθώς ο πρόεδρος της επιτροπής Προσφύγων, ο 
συνάδελφος ο Αριστοφάνης Γεωργίου, έχει καταθέσει την εισήγηση της επιτροπής τα 
μέλη της ένωσης με τον πρόεδρό της να κάνουν ένα πρόγραμμα επισκέψεων, να 
υπολογίσουν τον προϋπολογισμό που χρειάζονται και να επανακατατεθεί ενώπιον της 
επιτροπής και της ολομέλειας της Βουλής συμπληρωματικός προϋπολογισμός.  Αυτό 
θα πρέπει να γίνει, κύριε Πρόεδρε, και στηρίζουμε την πρόταση του προέδρου. 

 Αλλά εδώ, κύριε Πρόεδρε, δεν τίθεται θέμα, μετά από την κριτική που έγινε 
στην επιτροπή και την πρόταση του προέδρου, να έρθει η κυβέρνηση.  Η αρχική 
σκέψη ποια ήταν;  Η μείωση από €10.000, που ήταν μηδαμινό ποσό, στις €5.000.  
Αυτό στέκει για μας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, θα πω ότι, αν θέλουμε πράγματι να 
ζωντανέψουμε την ένωση και η ένωση να έχει σχέση με το αντικείμενο, αλλά και με 
τους ανθρώπους τους οποίους εκπροσωπεί, πρέπει να ξανασκεφτούμε ότι χρειάζεται 
να γίνονται εκλογές στην ΠΕΠ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λευτέρης Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Να επισημάνω μετ’ επιτάσεως ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από τη θέση σας θα μιλήσετε ή από το βήμα; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ό,τι προτιμάτε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Όπως θέλετε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αυτή η Βουλή ψήφισε νομοθεσία και επαφίεται στην εκτελεστική εξουσία να 
διεξαγάγει εκλογές.  Άρα, δεν μπορεί σε καμία περίπτωση αυτή η Βουλή να έχει την 
ευθύνη, γιατί μέχρι σήμερα δε διεξήχθησαν εκλογές για την Παγκύπρια Ένωση 
Προσφύγων. 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, αποτελεί εξευτελισμό για τον 
προσφυγικό κόσμο -και να εξηγήσω γιατί αποτελεί εξευτελισμό- και υπάρχει και 
υποκρισία άνευ ορίων.  Αυτή η Βουλή προηγουμένως, πλην του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, εψήφισε €2,5 εκατομ. για ένα Συμβούλιο Ελαιοκομικών Προϊόντων που 
όλοι παραδέχονται ότι έπαυσε ουσιαστικά ο ρόλος και η αποστολή του εδώ και πέντε 
χρόνια.  Πεισματικά αυτή η Βουλή ψηφίζει €2,5 εκατομ. στους πέντε ανέμους, για να 
συντηρείται ένα Συμβούλιο Ελαιοκομικών Προϊόντων με δέκα υπαλλήλους με μέσο 
μισθό €200.000 περίπου το χρόνο, €160.000 ετησίως.  Αυτή είναι η σκληρή 
πραγματικότητα. 

 Ταυτόχρονα, αυτή η Βουλή είναι γνωστό ότι ψήφισε αποδέσμευση κονδυλίου 
όχι για πραγματικούς πρόσφυγες, αλλά για κάποιους άλλους που ονομάζονται 
“πολιτικοί πρόσφυγες” για ένα μήνα €1,6 εκατομ. και παίρνει η Παγκύπρια Ένωση 
Προσφύγων των διακόσιων πενήντα χιλιάδων προσφύγων €500.000 και δεν ερυθριά 
η κυβέρνηση, όταν φέρνει αυτό τον προϋπολογισμό ενώπιόν μας!  Και εμείς μάλιστα 
ζητήσαμε, όπως τον έφερε, να τον επιστρέψει πίσω, γιατί ήταν προσβλητικό για τον 
ίδιο τον προσφυγικό κόσμο. 

 Να μην αναφέρω ότι αυτή η κυβέρνηση χθες πανηγύριζε ότι ασκεί 
φιλοπροσφυγική πολιτική.  Εάν αυτή η φιλοπροσφυγική πολιτική αποτυπώνεται στον 
προϋπολογισμό της ΠΕΠ, ας κάμει την αυτοκριτική της.  Εμείς λυπούμεθα για τον 
τρόπο που αντιμετωπίζονται οι πραγματικοί πρόσφυγες σ’ αυτό τον τόπο και με τον 
τρόπο τον ευνοϊκό που αντιμετωπίζονται κάποιοι άλλοι ελέω κυβερνητικής πολιτικής. 

 Πραγματικά, η αντιμετώπιση των προσφύγων είναι εχθρική και το λέω άνευ 
ενδοιασμών και πραγματικά χωρίς περιστροφές.  Εχθρική σε όλα τα επίπεδα!  ∆ε 
θέλω να αναφερθώ σε πολυσυζητημένα ζητήματα, αλλά αυτή η κυβέρνηση άφησε 
αποτυπώματα μιας όχι φιλικής προσφυγικής πολιτικής σε ανθρώπους που 
δοκιμάστηκαν σ’ αυτό τον τόπο.  Είναι ωσάν αυτή η κυβέρνηση να ξεχνά τι έγινε πριν 
τριάντα έξι χρόνια, που βρέθηκαν άνθρωποι σε αντίσκηνα. 

 Με αυτά θέλω να πω ότι εμείς, ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός, και μέσα στην 
επιτροπή καταγγείλαμε αυτή την πρόκληση και τη βάναυση προσβολή που υφίσταται 
ο προσφυγικός κόσμος μέσα από πολιτικές της κυβέρνησης, πραγματικές πολιτικές, 
χαραγμένες και αποτυπωμένες σε προϋπολογισμούς.  Αυτές οι €500.000...  Εμείς, αν 
ευρισκόμαστε στην κυβέρνηση, δε θα εστέλναμε ποτέ έναν τέτοιο προσβλητικό 
προϋπολογισμό για τον προσφυγικό κόσμο.  ∆υστυχώς για τον τόπο, βρίσκονται 
άλλοι στην κυβέρνηση του τόπου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Αυτός ο προϋπολογισμός μάς εστάλη, αυτόν ψηφίζουμε.  Γνωρίζω ότι εζητήθη 
μεγαλύτερος και για υπαλλήλους και για γραφεία κ.λπ., αλλά μέσα στα πλαίσια της 
οικονομικής περισυλλογής μειώθηκε.  Βεβαίως, δεν μπορούμε να πούμε ότι ο 
προσφυγικός κόσμος, όπως τα παρουσιάζει ο Λευτέρης, είναι εντελώς στο χάος.  Οι 
διάφορες κυβερνήσεις και η παρούσα ενισχύουν στο μέτρο του δυνατού τους 
πρόσφυγες. 

 Τώρα μιλούμε για την ΠΕΠ όμως.  Για την ΠΕΠ, όσοι θα θυμάστε, 
επροσπαθήσαμε να τροποποιήσουμε τον υφιστάμενο νόμο, να τον απλοποιήσουμε, 
να μειώσουμε τον απαιτούμενο αριθμό που χρειάζονται ανά δήμο, ανά συνοικισμό, 
ανά περιοχή, ώστε να γίνουν εκλογές.  Η πλειοψηφία των κομμάτων, απ’ ό,τι ξέρω, 
είπε ότι δεν είναι ανάγκη να κάμουμε εκλογές αυτή την περίοδο ή πέρσι ή πρόπερσι 
και διαιωνίζεται αυτή η κατάσταση.  Από την άλλη όμως, για να γίνουν εκλογές, 
πρέπει η ίδια η ΠΕΠ, η διορισμένη γραμματεία, δεκαεπτά άτομα, να δημιουργήσουν 
τις συνθήκες και το ενδιαφέρον του προσφυγικού κόσμου, ώστε, όταν θα 
προκηρυχθούν εκλογές -που χρειάζονται, κατά τη γνώμη μου- να δείξουν ενδιαφέρον 
και να δηλώσουν συμμετοχή σ’ αυτές τις εκλογές ανά δήμο, ανά συνοικισμό, ανά 
χωριό και ούτω καθεξής.  ∆ιαφορετικά, δε θα επιτευχθεί ο στόχος για τον οποίο 
ζητούμε εκλογές. 

 Όσον αφορά τη διαφώτιση, είναι γεγονός ότι τόσο τα δημαρχεία, στα οποία 
φαίνεται ότι αυξήθηκε κάπως το κονδύλι, όσο και η ΠΕΠ και άλλα σώματα μπορούν 
να προσφέρουν στη διαφώτιση διαφόρων οργανισμών στην Ευρώπη ή αλλού για το 
Κυπριακό.  Επομένως, το κονδύλι που εγκρίνεται είναι πολύ χαμηλό. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Θα ήθελα να πω και το εξής:  Η ΠΕΠ θα πρέπει και η ίδια, τα δεκαεπτά άτομα 
να ενισχύσουν τη δράση τους παγκύπρια.  ∆εν είναι εκεί, απλώς για να κάμνουν μόνο 
συνεδρίες.  Είναι εκεί, για να γυρίζουν και τον προσφυγικό κόσμο, να παρουσιάζουν 
τα προβλήματα συσταρισμένα, να τα στέλνουν στους υπουργούς, στη Βουλή και όπου 
δει και στη συνέχεια θα πρέπει να επιλύονται.  

 Και ένα τελευταίο που θα ήθελα να πω είναι ότι η ΠΕΠ χρειάζεται και 
υπαλλήλους.  ∆εν μπορεί με δυόμισι, τρεισήμισι υπαλλήλους, όπως μας είπαν, να 
βγάλει δουλειά.  ∆εν μπορεί.  Ο σκοπός της ΠΕΠ, σύμφωνα με το νόμο -να το 
τονίσουμε αυτό άπαξ έτι- σκοπός της και στόχος της ΠΕΠ είναι πρώτος και καλύτερος 
η απελευθέρωση της Κύπρου από τα τουρκικά στρατεύματα και η επιστροφή των 
προσφύγων στις εστίες τους.  Αυτός είναι ο πρωταρχικός στόχος και μετά είναι τα 
προσφυγικά προβλήματα. 

 Αυτά ήθελα να πω.  Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ειλικρινά, μου γεννιούνται πολλά ερωτήματα…   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ακούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ειλικρινά, μου γεννιούνται πολλά ερωτήματα… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να ανοίξουν τα μικρόφωνα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επειδή έσιει κότσινο δαμαί, εν θέλει άλλο κότσινο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πράμα που φαίνεται κολαούζον εν θέλει! 

 Λοιπόν, μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ξεκίνησα να λέω, κύριε Πρόεδρε, ότι από ένα ανύπαρκτο θέμα οδηγούμαστε σε 
κάποιες απόλυτες και αυθαίρετες θέσεις, οι οποίες ποσώς ανταποκρίνονται στις 
πραγματικότητες.  

 Πρώτον, πότε ψηφίστηκε ο νόμος περί ΠΕΠ;  Πριν δεκαπέντε χρόνια.  Πότε 
ήρθε ο πρώτος προϋπολογισμός της ΠΕΠ;  Παρακαλώ, υπάρχουν και παλαιότεροι 
βουλευτές εδώ.  Ο πρώτος προϋπολογισμός της ΠΕΠ κατετέθη από την παρούσα 
κυβέρνηση.  Καμία προηγούμενη κυβέρνηση δεν κατέθεσε προϋπολογισμό της ΠΕΠ.  
Συνεπώς, όταν μιλούμε, θα πρέπει λίγο να θυμούμαστε και το τι προηγουμένως 
συνέβαινε.   

 ∆εύτερον, δε θα μιλήσω για το κομμάτι πώς η ΠΕΠ από μια δραστήρια 
προσφυγική οργάνωση έφτασε στο σημερινό σημείο, να έχει μόνο μια γραμματεία 
διοριζόμενη από τον εκάστοτε Υπουργό Εσωτερικών και περιορισμένη δράση.  Θα 
πω μόνο ότι η διχόνοια, αλλά και η εμπάθεια μπορούν να προκαλέσουν σοβαρές 
ζημιές και σ’ αυτά τα ζητήματα στα οποία όλοι εμείς πρέπει να ομογνωμούμε, εάν 
θέλουμε να μη φεύγουμε από τον κύριο στόχο, που είναι, όπως όλοι λέμε, η συνέχιση 
της κατοχής του 37% της Κύπρου και η παραμονή… 
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Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Όχι η συνέχιση… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η απαλλαγή.   “Η μη συνέχιση”, είπα.  Τώρα, αν δεν ακούστηκε το “μη” και 
άκουσά το μόνος μου, δεν πειράζει.  Λοιπόν, και η μη συνέχιση της ύπαρξης των 
προσφύγων στην ίδιά μας την πατρίδα.  Συνεπώς, είναι βασικά ζητήματα.  Επειδή 
πρέπει σ’ αυτό να είμαστε σύντομοι, τι ζήτησε η ΠΕΠ;  Αυτά που ζήτησε, αυτά πήρε.  
∆εν έγιναν αποκοπές από τα κονδύλια που είχε ζητήσει η ΠΕΠ.  Πρέπει να τονίσουμε 
ότι σε σύγκριση με πρόπερσι η περσινή χρονιά ήταν πολύ καλύτερη και σε ποιότητα 
και σε λειτουργικότητα και σε αποτελεσματικότητα και σε δραστηριότητες.  Όλα αυτά 
τα πράγματα όλοι εκτιμήσαμε, όταν συζητείτο το θέμα, ότι πράγματι ήταν πολύ 
καλύτερα.   

 Γιατί υπήρχαν €200.000 περισσότερα στον προϋπολογισμό τον περσινό και 
γιατί δεν υπάρχουν φέτος;  Πολύ απλό.  Ήταν ο θάνατος του μακαρίτη του Νίκου 
Ζαμπά, το εφάπαξ το οποίο έπρεπε να δοθεί, ήταν οι αφυπηρετήσεις του Ανδρέα του 
∆αμασκηνού και ακόμα ενός υπαλλήλου και τώρα με το νέο προσωπικό, το οποίο θα 
προσληφθεί με χαμηλότερες κλίμακες, και με τη νέα δομή που δημιουργείται 
ουσιαστικά είναι κονδύλια που θα εξοικονομηθούν από τον ένα θάνατο και τις δύο 
αφυπηρετήσεις.  Συνεπώς, δεν είναι από λεφτά για δραστηριότητες που έχουν 
αφαιρεθεί.  Και πρέπει και εδώ να είμαστε συγκεκριμένοι.   

 Σε ό,τι αφορά τώρα το θέμα των εκλογών, θα θυμούνται όλοι οι συνάδελφοι 
στην επιτροπή ότι ως πρόεδρος της επιτροπής είχα ζητήσει από τη γραμματεία της 
ΠΕΠ να κάνει έναν κύκλο επαφών με όλα τα κόμματα και να καταθέσει το αποτέλεσμα 
αυτού του κύκλου των επαφών στην επιτροπή μας.  Έγινε αυτός ο κύκλος των 
επαφών, είναι όλοι οι αρχηγοί εδώ και μπορούν να το επιβεβαιώσουν και τις 
απαντήσεις που είχε πάρει η γραμματεία μάς τις κατέθεσε με συγκεκριμένη επιστολή 
στην επιτροπή.  Φαίνεται ότι υπάρχει μια απροθυμία για διεξαγωγή εκλογών ή μια 
υπερβολική εκτίμηση κάποιων, αν θέλετε, τεχνικών δυσκολιών ή άλλου είδους 
δυσκολιών.  Η δική μας θέση, ως ΑΚΕΛ, από της ψήφισης του νόμου περί ΠΕΠ ήταν, 
είναι, παραμένει η άμεση διεξαγωγή καθολικών εκλογών με συμμετοχή όλων και 
ανάδειξη των σωμάτων της ΠΕΠ που θα δώσουν τη δυνατότητα να γίνουν όλα αυτά 
τα οποία οι συνάδελφοι λένε.  Πέραν τούτου, έχουμε πει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Έχουμε πει να έρθει το συγκεκριμένο πλάνο δραστηριοποίησης στα ζητήματα 
διαφώτισης και επαφών με τον προσφυγικό κόσμο και, ναι, να γίνει κοστολόγηση και 
άμεσα να προωθηθεί και να εγκριθεί.  Εξάλλου, αυτή είναι η θέση και η εξαγγελία και 
της κυβέρνησης.   

 Ειλικρινά, κύριε Πρόεδρε, όταν ακούω ότι «αυτή η κυβέρνηση δεν ερυθριά, 
αυτή η κυβέρνηση είναι εχθρική προς τους πρόσφυγες, αυτή η κυβέρνηση ξεχνά τι 
έγινε πριν τριάντα έξι χρόνια», λοιπόν… 
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(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ! 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 …μου δημιουργεί τις χειρότερες των εντυπώσεων.  Έχουμε πει ότι πρέπει να 
αναβαθμίσουμε το λόγο μας, πρέπει να δώσουμε ποιότητα στο λόγο μας και πρέπει 
να κάνουμε τον κόσμο να πιστέψει σε μας.  Με αυτού τους είδους τις εκφράσεις 
επιτυγχάνεται ακριβώς το αντίθετο.  Αν υπάρχει απογοήτευση για τη μη λύση του 
κυπριακού προβλήματος και αν όλοι μας επισημαίνουμε την αναγκαιότητα λύσης, με 
αυτού του είδους τις εκφράσεις που δε στηρίζονται καθόλου σε γεγονότα και λογική 
περισσότερο επιτυγχάνουμε να αποδιώχνουμε τον πολίτη και να απενεργοποιούμε 
τους πολίτες.  Θέλετε κάποια παραδείγματα;  Καμία κατοικία προηγουμένως, τώρα 
εφτακόσιες εξήντα˙ ήδη χτίστηκαν οι πρώτες.  Τόσα οικόπεδα προηγουμένως, 
δεκαπλάσια τώρα.  Λοιπόν, ποσά: €16.000 την 1η Μαρτίου του 2008, €37.000 
σήμερα.  Λοιπόν, αν αυτά είναι εχθρική μεταχείριση και αν αυτή η κυβέρνηση πρέπει 
να ερυθριά, διερωτώμαι αν άλλοι πρέπει να ανοίξουν λάκκους να μπουν μέσα και να 
χωστούν! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Αν το κόκκινο και το ερυθρό είναι το ίδιο, να ανακαλέσει ο κ. Χριστοφόρου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ανακαλέστε για το κόκκινο και το ερυθρό! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 …μια κυβέρνηση ερυθρά δεν μπορεί να μην ερυθριά!  Επομένως, το 
ανακαλούμε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ ένα μικρό σχόλιο θα ήθελα να κάνω, γιατί, ξέρετε, 
συντηρούνται διάφοροι μύθοι στην κοινωνία μας και στο πολιτικό σκηνικό, και έχοντας 
την εμπειρία ως Κυβερνητικός Εκπρόσωπος για το θέμα της διαφώτισης θα έλεγα ότι 
πρέπει να μας προβληματίσει πάρα πολύ και, όπως πολύ σωστά σιγά σιγά το 
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Συμβούλιο Ελαιοκομικών Προϊόντων μπαίνει στο περιθώριο -και πολύ σωστά, διότι 
απλώς σπαταλά χρήματα του κράτους- πρέπει να σκεφτούμε με ορθολογισμό και 
μετρώντας την πλήρη αποτελεσματικότητα κάθε θεσμού αν τελικά κάποιοι θεσμοί 
χρειάζονται στο βαθμό που πιστεύουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κουτσού, παρακαλώ.    

Ν. ΚΟΥΤΣΟΥ: 

 Με την άδειά σας, θα μιλήσω απ’ εδώ και διότι θα είμαι σύντομος και διότι 
υπάρχει μεγάλο πρόβλημα να έρθω προς τα εκεί.  Νομίζω ότι όσον αφορά την ΠΕΠ 
πρέπει να συγκεντρωθούμε στη διεξαγωγή των εκλογών.  Και η ευθύνη και της 
κυβέρνησης και της επιτροπής είναι μεγάλη.  Νομίζω ότι οι επιτροπές δεν κρίνονται 
για τις δραστηριότητες που προγραμματίζεται να κάνουν, αλλά κρίνονται για το έργο 
που παράγουν και η επιτροπή αυτή των προσφύγων, τη στιγμή που αναβαθμίζεται 
διεθνώς και πανευρωπαϊκώς το θέμα, δεν πρέπει να περιορίζεται στο τι συμβαίνει 
εντός της Βουλής.  Ναι, σωστά ανέφερε ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου τα γεγονότα.  
Παρέλειψε όμως να μας πει πώς αντιδρά η Επιτροπή Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων του 
Συμβουλίου της Ευρώπης και τι ήταν η επιτροπή που δημιούργησαν η Τουρκία και οι 
Τούρκοι μέχρι του σημείου του προχθεσινού έως σήμερα. 

 Γι’ αυτό πρέπει εδώ να ομονοήσουν όλα τα κόμματα και να γίνουν οι εκλογές το 
συντομότερο δυνατό, για να μπορέσουν να βγουν τα συμπεράσματα που θέλουμε και 
για να δώσουμε τη δυνατότητα στους ίδιους τους πρόσφυγες να αναλάβουν την 
ευθύνη τους.   

 Θα πω ένα παράδειγμα μόνο και θα τελειώσω.  Το ίδιο είχαμε και στην τοπική 
αυτοδιοίκηση˙  τους διορίζαμε και αυτούς.  Τα τελευταία δέκα χρόνια νομίζω άρχισαν 
να εκλέγονται παρά να διορίζονται και άρχισε να παρατηρείται μεγάλη βελτίωση στα 
έργα τα οποία έγιναν στην τοπική αυτοδιοίκηση και στην περιφερειακή ανάπτυξη.  Το 
ίδιο θα συμβεί και με την ΠΕΠ, γι’ αυτό εισηγούμαι το εξής: Ρωτώντας μου είπαν ότι, 
επειδή συνεπάγεται κόστος, είναι αντισυνταγματικό να αποφασίσει η Βουλή.  Θέλει 
εισήγηση της κυβέρνησης, για να την εγκρίνει.  Να καλέσουμε διά του Προέδρου όλα 
τα κόμματα την κυβέρνηση να βάλει σε προτεραιότητα αυτό το θεσμό των εκλογών.  
Εάν δεν το κάνει, τότε θα αναγκαστούμε εμείς έστω και αντισυνταγματικά, παρ’ όλο 
που υπάρχει άποψη ότι πρέπει να αποφεύγονται μη συνταγματικά μέτρα, να 
αποφασίσουμε ως  ολομέλεια της Βουλής, για να γίνουν έστω και μη συνταγματικά οι 
εκλογές, πράγμα το οποίο θα είναι δύσκολο και θα περιπλέξει περισσότερο το θέμα.   

 Όσον αφορά το θέμα της μη διεξαγωγής προσφυγικών εκλογών, να πω δυο 
σημεία και τελειώνω.  Πρώτον, έχει δεκατέσσερα χρόνια που ομόφωνα αυτό το σώμα 
κατέληξε ότι πρέπει να γίνουν οι εκλογές και δεν έχουν γίνει εκλογές.  Επαναλαμβάνω 
το θέμα των επιτροπών του εσωτερικού και των κοινοτικών και δημοτικών 
συμβουλίων.  Είναι χαρακτηριστικό πώς διαφοροποιούνται τα πράγματα, όταν 
γίνονται εκλογές και όταν δε γίνονται εκλογές.  

 ∆εύτερον, σήμερα τα κόμματα δυστυχώς παίζουν διπλό παιχνίδι.  Ως κόμματα 
παρουσιάζονται ότι, ναι, θέλουν δήθεν εκλογές, ως μέλη της επιτροπής και της 
κυβέρνησης λένε όχι, διότι το άλφα, το βήτα, το γάμα.  Πρέπει να αποφασίσουμε 
σύντομα και η παράκληση είναι να μπουν όρια στην κυβέρνηση, για να τοποθετηθούν 
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γραμμές, που δεν πρέπει, νομίζω, και η κυβέρνηση να τις ξεπεράσει. Με το να 
κατηγορούμε ο ένας τον άλλο δεν κερδίζει ο πρόσφυγας τίποτε, παρά μόνο κάνουμε 
εμείς το δικό μας, ας το πούμε, κόμμα. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, αγαπητέ μου Νίκο.   

 Ο κ. Μουσκάλλης.    

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Καταρχάς πρέπει να πω ότι ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ ομόφωνα εγκρίθηκε 
’πού την επιτροπή Προσφύγων.  Έτσι, για να μη δίδεται τζιαι τούτο το μήνυμα, ότι 
είμαστε…  Ομόφωνα, όλα τα κόμματα τον ενέκριναν, γιατί υπάρχει μια εκτίμηση στην 
ΠΕΠ, η οποία ΠΕΠ είναι ένας υπερκομματικός οργανισμός, ένας φορέας 
υπερκομματικός, είναι όλα τα κόμματα μέσα.  ∆ε θεωρώ ότι πρέπει ο καθένας να 
ερίζει… 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Πκοιον έν’ το πρόβλημα; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

  Ακριβώς, ακριβώς!  Πκοιον έν’ το πρόβλημα;  Συμφωνώ μαζί σου, φίλε.  ∆εν 
ήταν το τσιγκουνιλλίκκιν της κυβέρνησης η αφορμή για τούτο που είπαν οι συνάδελφοι 
όσον αφορά τον προϋπολογισμό.  Πολύ καλά ο πρόεδρος, ο Αριστοφάνης, είπε γιατί 
ήταν μειωμένος ο προϋπολογισμός, που ήταν η αφορμή που ξεκίνησε η συζήτηση.  
Θέλω να πω ότι ό,τι ζήτησε η ΠΕΠ, η γραμματεία, το πήρε.  Μίλησαν εκεί στην 
επιτροπή.  Επίσης, αν χρειαστούν -λέω, αν χρειαστούν- κύριε Πρόεδρε, €5.000, 
€10.000, €20.000, €30.000, να κάμουμε ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό, όπως 
κάμνουν όλοι.  Ποιο το πρόβλημα δηλαδή, για να συζητούμε για ένα τόσο μικρό ποσό;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Πρέπει να πω, κύριε Πρόεδρε, όμως, επειδή “λούζομαι” από ειλικρίνεια, ότι δεν 
είναι δυνατό να συζητούμε για την ΠΕΠ και να μιλούμε εδώ για προγράμματα της 
κυβέρνησης για τους πρόσφυγες, διότι, αν ανοίξουμε μια συζήτηση για το τι τούτη η 
κυβέρνηση έδωσε για τους πρόσφυγες, θεωρώ ότι θα θέλουμε πολλά χρόνια, όι 
μήνες, και έτσι θεωρώ ότι δε θέλω το χρόνο σας να τον σπαταλήσω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Η κυβέρνηση ξανάρχισε συνοικισμούς που εσταμάτησαν το ’94.  Τώρα 
δίδονται, την ερχόμενη Τρίτη στο Τσιακκιλερό και στις Κότσινες θα δοθούν τα πρώτα 
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εξήντα.  Εψές στην Αγία Βαρβάρα δόθηκαν τα οικόπεδα για τους πρόσφυγες και 
βλέπεις εκεί τους πρόσφυγες, τα νέα τα ζευγάρια… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα είπε ο Αριστοφάνης. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 …να κάμνουν μία πανήγυριν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 ∆ε θεωρώ όμως ότι πρέπει να είμαστε απόλυτοι με τις τοποθετήσεις μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Πρέπει, θεωρώ, να επιδοκιμάζουμε τζιαι ταυτόχρονα να κάμνουμε τζιαι κριτική, 
για να γίνουμε πιστευτοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, συνάδελφε. 

 Τι προέκυψε, κύριε Φυττή; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Προέκυψαν τα εξής... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Θα δευτερολογήσουμε κι εμείς μετά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής θέλει να κάμει μια μικρή διόρθωση, δε δευτερολογεί. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι δέκα χρόνια στην επιτροπή Προσφύγων.  Συζητήσαμε 
πολλές φορές περί διεξαγωγής εκλογών, εκάμαμε προσπάθειες στην Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων.  Εκάμαμε και 
βελτιώσεις στο νόμο, οι οποίες δεν ήρθαν στην ολομέλεια, δεν ήρθαν ακόμα 
βελτιώσεις στο νόμο, για να γίνουν εκλογές.  Η Παγκύπρια Ένωση Προσφύγων έδωσε 
γυρόν όλα τα κόμματα.  Είναι τα κόμματα και όχι η κυβέρνηση.  Οι Υπουργοί 
Εσωτερικών μάς έλεγαν:  «Όποτε θέλετε να κάμουμε εκλογές, να ορίσουμε 
ημερομηνία».  Αυτή είναι η αλήθεια!  Τα κόμματα έλεγαν:  «Μα, τωρά έχουμε 
προεδρικές, τωρά έχουμε βουλευτικές, τωρά έχουμε κοινοτικές, δεν μπορούμε να 
μπλεχτούμε σ’ αυτό το θέμα».  Λοιπόν, εγώ λέω το εξής για τούτο το θέμα:  Αφού 
περάσουν οι βουλευτικές, που είναι επί θύραις, και οι δημοτικές, αν θέλουμε εμείς, 
μπορούμε να κάμουμε και εκλογές για την ΠΕΠ… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …να δραστηριοποιηθεί και να δυναμώσει αυτό το κίνημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης βάζει στο ίδιο καλάθι, στην ίδια ζυγαριά το Συμβούλιο 
Ελαιοκομικών Προϊόντων με την ΠΕΠ τζιαι λαλεί:  «Όπως εννά το διαλύσουμε τζιείνο 
να σκεφτούμε τζιαι για την ΠΕΠ, είντα μ’ που τη θέλουμε»!  Ουσιαστικά, έτσι κατάλαβα 
εγώ.   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Θέλουμε αποτελεσματικότητα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Αν θέλουμε να την κάμουμε αποτελεσματική, να βάλετε ούλλοι σιέριν να τη 
δυναμώσουμε τόσο στη δομή όσο και στον προϋπολογισμό και στα πάντα.    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τους σκοπούς και τους στόχους να τους προωθούν, διότι η οργάνωση αυτή 
δεν είναι, ας πούμε, μια γραμματεία, αλλά ξεκινά από την τοπική οργάνωση, την 
επαρχιακή, το κεντρικό συμβούλιο, την κεντρική γραμματεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σαφής, κύριε Φυττή. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε ξεφύγει ολίγον από τη διαδικασία και την ουσία.  Εάν 
υπάρχει θέμα λειτουργίας της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων, νομίζω να εγγραφεί 
στο Κεφάλαιο Τέταρτο να συζητηθεί.   

 Τώρα ποιοι εκπροσωπούν τους πρόσφυγες και ποιοι δεν τους εκπροσωπούν 
είναι πράγματι ένα ζήτημα.  Εδώ υπάρχουν βουλευτές, νόμιμοι βουλευτές της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, οι οποίοι εκπροσωπούν όλες τις εκλογικές περιφέρειες, 
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περιλαμβανομένων και των κατεχομένων περιοχών.  Υπάρχουν δήμαρχοι και 
δημοτικά συμβούλια τα οποία εκπροσωπούν τους κατεχόμενους δήμους και τους 
πρόσφυγές μας.  Υπάρχουν κοινοτάρχες και κοινοτικά συμβούλια τα οποία νομίμως 
εκπροσωπούν τα μέλη των κοινοτήτων που βρίσκονται κάτω από τη στρατιωτική 
κατοχή της Τουρκίας.  Ας περιορίσουμε λοιπόν την εκφορά υπερβολικά υψηλού τόνου 
λόγων μέσα στη Βουλή των Αντιπροσώπων ως προς το ποιοι εκπροσωπούν και ποιοι 
δεν εκπροσωπούν τον προσφυγικό κόσμο.  Αυτά προς το παρόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μετά από τόση ώρα κάποιος θα έλεγε ότι εξαντλήθηκε η συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εξαντλήθηκε ήδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο λόγος που ζήτησα το βήμα όμως είναι ο εξής κύριος:  Μέσα σε τριών λεπτών 
τοποθέτηση ο φίλος μου ο Λευτέρης ο Χριστοφόρου ανάφερε μία φράση που έχει να 
κάμει με το υπό συζήτηση θέμα, που είναι ο προϋπολογισμός της ΠΕΠ και όχι η 
προσφυγική πολιτική της κυβέρνησης, τέσσερις χαρακτηρισμούς, από “εξευτελισμούς” 
μέχρι “ερυθριούν” -και έχει δίκαιο ο κ. Αναστασιάδης, εν χρειάζεται να ερυθριούμε, 
είμαστε κόκκινοι- για να μας πει στο τέλος δύο πράγματα, που δεν μπορώ να τα 
αφήσω ασχολίαστα:  ότι δεν έκαμε τίποτε αυτή η κυβέρνηση για τους πρόσφυγες, ενώ 
έκαμε τα περισσότερα και ήταν επιλογή ατυχούς θέματος από πλευράς του, και να 
φορτωθεί ευθύνη στην κυβέρνηση και στο ΑΚΕΛ για το ότι δε διεξάγονται εκλογές.  
Αποκατέστησε την αλήθεια ο κ. Φυττής, είναι όλα τα άλλα κόμματα πλην του ΑΚΕΛ 
που ζητούσαν κάθε φορά την αναβολή χρόνια τώρα, για να είμαστε σωστοί.   

 Ειλικρινά, εγώ δε θέλω να ρίξω λάδι στη φωτιά, ξεκινά από βδομάδας τζιαι η 
προεκλογική εκστρατεία, αλλά δεν ανέχομαι να ακούω ότι ο χώρος που εκπροσωπώ 
και η κυβέρνησή του εξέχασε τι έγινε το ’74.  Θυμάται πάρα πολύ καλά!  Και είχε τρεις 
πτυχές το ’74.  Η μία πτυχή, και χαίρομαι που τη θυμάται, είναι τι κάμνουμε για τους 
πρόσφυγες, η άλλη πτυχή είναι ποιος εδημιούργησε τους πρόσφυγες και η τρίτη 
πτυχή είναι ποιοι τους έτρεξαν αμέσως μετά τα γεγονότα.  Εάν θέλουμε να κάμουμε 
προεκλογική που να μη φωνάζουν τα μικρά κόμματα ότι κάμνουμε τάχατες τεχνητή 
πόλωση, το ΑΚΕΛ και ο ∆ΗΣΥ, και αν θέλει και ο Συναγερμός να έχουμε προεκλογική 
για το σήμερα, όπως ζητά, να λείπουν τέτοιες προκλήσεις, ότι ξεχάσαμε το ’74!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων 
ποσού ύψους €580.290 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας 
Ένωσης Προσφύγων του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα υπ’ αριθμόν 4 και 5 θέματα δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Εγγραφής Τεχνολόγων Ακτινολόγων και 
Τεχνολόγων Ακτινοθεραπευτών Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Εγγραφής Τεχνολόγων Ακτινολόγων και Τεχνολόγων Ακτινοθεραπευτών 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Ντίνα Ακκελίδου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 Ιανουαρίου και στις 3 και 10 
Φεβρουαρίου 2011.  Στις δύο πρώτες συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού 
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Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ακτινογράφων Ακτινοδιαγνωστικής και Ακτινοθεραπείας και της 
Παγκύπριας Συντεχνίας ∆ημοσίων Υπαλλήλων (Κλάδος Ακτινογράφων). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση της άσκησης 
του επαγγέλματος του τεχνολόγου ακτινολόγου και του τεχνολόγου ακτινοθεραπευτή. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου προβλέπονται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. Καθιδρύεται Συμβούλιο Εγγραφής Τεχνολόγων Ακτινολόγων και Τεχνολόγων 
Ακτινοθεραπευτών, το οποίο θα είναι αρμόδιο για την εγγραφή τεχνολόγων 
ακτινολόγων και τεχνολόγων ακτινοθεραπευτών σε σχετικό μητρώο, για τη 
χορήγηση άδειας ασκήσεως του επαγγέλματος της διαγνωστικής και 
θεραπευτικής ακτινοτεχνολογίας (ακτινογραφίας), καθώς και για οποιεσδήποτε 
άλλες εξουσίες και αρμοδιότητες χορηγούνται σε αυτό δυνάμει του 
προτεινόμενου νόμου. 

2. ∆ημιουργείται ο θεσμός του εφόρου, ο οποίος έχει καθήκον να καταρτίσει  και  
στη συνέχεια να τηρεί το Μητρώο Εγγεγραμμένων Τεχνολόγων Ακτινολόγων 
και Τεχνολόγων Ακτινοθεραπευτών, στο οποίο θα καταχωρίζονται το όνομα, η 
διεύθυνση και τα προσόντα κάθε προσώπου που δικαιούται να εγγραφεί σε 
αυτό, μαζί με οποιαδήποτε άλλα στοιχεία το συμβούλιο κρίνει αναγκαία. 

3. Καθορίζονται τα προσόντα που πρέπει να πληρεί κάποιο πρόσωπο, 
προκειμένου να εγγραφεί στο υπό αναφορά μητρώο, καθώς και η διαδικασία 
εγγραφής του σε αυτό. 

4. Συστήνεται πειθαρχικό συμβούλιο για την άσκηση πειθαρχικής εξουσίας στους 
εγγεγραμμένους τεχνολόγους ακτινολόγους και τεχνολόγους ακτινοθεραπευτές 
και καθορίζονται οι πειθαρχικές διαδικασίες και οι πειθαρχικές ποινές που 
δύναται να επιβληθούν. 

5. Ιδρύεται Σύλλογος Εγγεγραμμένων Τεχνολόγων Ακτινολόγων και Τεχνολόγων 
Ακτινοθεραπευτών, του οποίου μέλη θα είναι όλοι οι εγγεγραμμένοι στο υπό 
αναφορά μητρώο που ασκούν το επάγγελμά τους στη ∆ημοκρατία, 
εξαιρουμένων των τεχνολόγων ακτινολόγων και των τεχνολόγων 
ακτινοθεραπευτών που βρίσκονται στη ∆ημοκρατία για παροχή υπηρεσιών και 
είναι πολίτες κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, η θέσπιση νομοθετικού πλαισίου που θα 
διέπει την άσκηση του επαγγέλματος του τεχνολόγου ακτινολόγου και του τεχνολόγου 
ακτινοθεραπευτή κρίθηκε αναγκαία για τη διασφάλιση υψηλού επιπέδου παροχής 
υπηρεσιών από τους εν λόγω επαγγελματίες υγείας, καθώς και για την προστασία 
των αποδεκτών των υπηρεσιών αυτών. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, με τη σύμφωνη γνώμη των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, 
αποφάσισε να τροποποιήσει την πρόνοια του νομοσχεδίου που καθορίζει τον τρόπο 
σύγκλησης της τακτικής γενικής συνέλευσης του Συλλόγου Εγγεγραμμένων 
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Τεχνολόγων Ακτινολόγων και Τεχνολόγων Ακτινοθεραπευτών, ώστε η προτεινόμενη 
ρύθμιση να καταστεί πιο αποτελεσματική. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του 
νομοσχεδίου σύμφωνα με την προαναφερθείσα απόφασή της, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους 
της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Εγγραφής Τεχνολόγων Ακτινολόγων και Τεχνολόγων 
Ακτινοθεραπευτών Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμαστε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Μισιαούλη. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λαμβάνοντας υπόψη ότι κάποιες τροποποιήσεις που ζητήσαμε 
ως κοινοβουλευτική ομάδα υιοθετήθηκαν και λαμβάνοντας επίσης υπόψη ότι με αυτή 
τη νομοθεσία θα διασφαλίζεται το υψηλό επίπεδο παροχής υπηρεσιών, αλλά και η 
προστασία των αποδεκτών, είμαστε σύμφωνοι με τη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Συμβούλιο.  Άρθρο 3. 

 Πρώτη συγκρότηση του Συμβουλίου.  Άρθρο 4. 

 ∆ιορισμός Εφόρου.  Άρθρο 5. 

 Μητρώο Εγγεγραμμένων Τεχνολόγων Ακτινολόγων και Τεχνολόγων 
Ακτινοθεραπευτών.  Άρθρο 6. 

 Προσόντα για εγγραφή στο Μητρώο.  Άρθρο 7. 

 ∆ιαδικασία εγγραφής στο Μητρώο.  Άρθρο 8.  
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 Άσκηση του επαγγέλματος.  Άρθρο 9. 

 Ετήσια άδεια άσκησης επαγγέλματος.  Άρθρο 10. 

 Άσκηση ακτινοδιαγνωστικής ή ακτινοθεραπευτικής ακτινοτεχνολογίας 
(ακτινογραφίας) μετά από άδεια του Συμβουλίου.  Άρθρο 11. 

 Παροχή υπηρεσιών από πολίτες κρατών μελών.  Άρθρο 12. 

 Πειθαρχικό Συμβούλιο.  Άρθρο 13. 

 Πειθαρχική δίωξη.  Άρθρο 14. 

 Πειθαρχική έρευνα.  Άρθρο 15. 

 Πειθαρχική διαδικασία.  Άρθρο 16. 

 Πειθαρχικές ποινές.  Άρθρο 17. 

 Παγκύπριος Σύλλογος Εγγεγραμμένων Τεχνολόγων Ακτινολόγων και 
Τεχνολόγων Ακτινοθεραπευτών.  Άρθρο 18. 

 Τακτική γενική συνέλευση του Συλλόγου.  Άρθρο 19. 

 ∆ιαδικασία και λήψη αποφάσεων από το διοικητικό συμβούλιο του Συλλόγου.  
Άρθρο 20. 

 Έκτακτη γενική συνέλευση.  Άρθρο 21. 

 Συνδρομή στο Σύλλογο.  Άρθρο 22. 

 Εξουσίες του διοικητικού συμβουλίου του Συλλόγου.  Άρθρο 23. 

 ∆όλιες ή εσφαλμένες καταχωρήσεις.  Άρθρο 24. 

 Ποινικά αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 25. 

 Έκδοση κανονισμών.  Άρθρο 26. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 27. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Τεχνολόγων Ακτινολόγων 
και Τεχνολόγων Ακτινοθεραπευτών Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα των 
Ατόμων με Αναπηρίες και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες και περί 

Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2010»  

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 2 Φεβρουαρίου 2011.  Στην εν λόγω 
συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Παγκύπριας 
Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ), της Επιτροπής Προστασίας 
Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων, της Παγκύπριας Οργάνωσης Τυφλών, της ΟΕΒ 
και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ.  Το ΚΕΒΕ και η συνδικαλιστική 
οργάνωση ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του εν λόγω νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Σύμβασης του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες, ως επίσης και του 
Προαιρετικού Πρωτοκόλλου στη Σύμβαση για τα ∆ικαιώματα των Ατόμων με 
Αναπηρίες. 

 Σκοπός ειδικότερα της σύμβασης είναι να προάγει, να προστατεύει και να 
διασφαλίζει την πλήρη και ισότιμη απόλαυση όλων των ανθρώπινων δικαιωμάτων και 
θεμελιωδών ελευθεριών από όλα τα άτομα με αναπηρίες και να προάγει το σεβασμό 
προς την αξιοπρέπειά τους.  Ειδικότερα, με την εν λόγω σύμβαση καθορίζονται 
γενικές αρχές και υποχρεώσεις, καθώς και τα μέτρα που τα συμβαλλόμενα μέρη 
αναλαμβάνουν να υιοθετήσουν για την πλήρη και αποτελεσματική συμμετοχή των 
ατόμων με αναπηρίες σε όλους τους τομείς της ζωής. 

 Σημειώνεται ότι με σκοπό την αποτελεσματική εθνική εφαρμογή και 
παρακολούθηση της εν λόγω σύμβασης, στο άρθρο 33 αυτής καθορίζονται 
μηχανισμοί εθνικής εφαρμογής και παρακολούθησής της από κάθε συμβαλλόμενο 
κράτος μέρος, ως ακολούθως: 

1. Ένα ή περισσότερα κεντρικά σημεία εντός της κυβέρνησης για θέματα που 
σχετίζονται με την εφαρμογή της σύμβασης, καθώς και ένας συντονιστικός 
μηχανισμός εντός της κυβέρνησης για διευκόλυνση των σχετικών δράσεων σε 
διαφορετικούς τομείς και επίπεδα. 
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2. Ένας ή περισσότεροι ανεξάρτητοι μηχανισμοί για την προαγωγή, προστασία 
και παρακολούθηση της εφαρμογής της σύμβασης, αφού ληφθούν υπόψη οι 
αρχές που σχετίζονται με το καθεστώς και τη λειτουργία των εθνικών θεσμών 
για προστασία και προώθηση των ανθρώπινων δικαιωμάτων.  

 Επιπρόσθετα, σε σχέση με τη διαδικασία παρακολούθησης προβλέπεται η 
εμπλοκή και πλήρης συμμετοχή της κοινωνίας των πολιτών και ιδιαίτερα των ατόμων 
με αναπηρίες και των αντιπροσωπευτικών οργανώσεών τους. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων 
με Αναπηρίες και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, ο στόχος για 
όλα τα κράτη μέλη, καθώς και για την Ευρωπαϊκή Ένωση ως ξεχωριστή νομική 
οντότητα είναι η επικύρωση της σύμβασης αυτής μέχρι το 2011.  Για την προώθηση 
της υλοποίησης της σύμβασης, μεταξύ άλλων, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εξέδωσε στις 
15 Νοεμβρίου 2010 ανακοίνωση για τη νέα Ευρωπαϊκή Στρατηγική Αναπηρίας 2010-
2020.  Όπως η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε, μετά την υπογραφή της σύμβασης και του 
προαιρετικού πρωτοκόλλου στις 30 Μαρτίου 2007, το αρμόδιο υπουργείο σε 
συνεργασία με την ΚΥΣΟΑ προώθησε τη διαδικασία μετάφρασης των κειμένων στα 
ελληνικά και παράλληλα ακολούθησε επίσημη διαδικασία ενημέρωσης και δημόσιου 
διαλόγου με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς.   

 Η ίδια εκπρόσωπος αναφέρθηκε ακόμα στην επιφύλαξη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, όπως αυτή παρατίθεται στο Μέρος ΙΙΙ του Πίνακα της σύμβασης, ως 
προς το άρθρο 27(1) της σύμβασης, στο βαθμό που οι διατάξεις του συγκρούονται με 
τις διατάξεις του άρθρου 3Α του περί Ατόμων με Αναπηρίες Νόμου, όπως έχει 
εναρμονιστεί με την Οδηγία 2000/78/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, ημερομηνίας 
27 Νοεμβρίου 2000, για τη διαμόρφωση γενικού πλαισίου για την ίση μεταχείριση 
στην απασχόληση και την εργασία.  Η επιφύλαξη αυτή αφορά την εξαίρεση της ίσης 
μεταχείρισης στην απασχόληση ατόμων με αναπηρίες στις ένοπλες δυνάμεις ή σε 
επαγγέλματα στα οποία, λόγω της φύσης ή του πλαισίου εντός του οποίου ασκούνται, 
ένα χαρακτηριστικό ή μια ικανότητα που δε διαθέτει άτομο με αναπηρίες αποτελεί 
ουσιαστική και καθοριστική προϋπόθεση.  Η επιφύλαξη αυτή εισάγεται έπειτα από 
παρόμοια σχετική επιφύλαξη που έχει δηλώσει και η Ευρωπαϊκή Ένωση για το 
συγκεκριμένο άρθρο της σύμβασης.   

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
συμφώνησαν με το κυρωτικό νομοσχέδιο.  Η Παγκύπρια Οργάνωση Τυφλών, με 
γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε στη συνεδρία της επιτροπής, μεταξύ άλλων, ζήτησε 
από την επιτροπή την άμεση προώθηση στην ολομέλεια του σώματος του κυρωτικού 
νομοσχεδίου για ψήφισή του σε νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία των μελών της υιοθετεί τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις του προτεινόμενου κυρωτικού νόμου και εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή 
του σε νόμο, για την κατά νόμο κύρωση της σύμβασης, αφού προηγουμένως 
διαμορφωθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Σύμβασης για τα 
∆ικαιώματα των Ατόμων με Αναπηρίες και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2011». 

Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτησή του κυρωτικού νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Κύρωση του Προαιρετικού Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 4. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 5. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα 
των Ατόμων με Αναπηρίες και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι η πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου «Ο 
περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε εκ μέρους όλων των μελών της επιτροπής, σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν την 1η και στις 8 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
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του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ και της ΠΟΕ∆. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, έτσι ώστε να ρυθμιστεί το νομοθετικό 
κενό που υπάρχει στην υφιστάμενη νομοθεσία σε σχέση με την πλήρωση πρόσθετων 
θέσεων οι οποίες προκύπτουν κατά τη διενέργεια των προαγωγών. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση διευκολύνεται η διαδικασία 
πλήρωσης θέσεων προαγωγής που προβλέπεται στο εδάφιο (11) του άρθρου 35Β 
του υφιστάμενου νόμου. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, 
επισημαίνονται τα εξής: 

1. Κάθε ∆εκέμβριο, σύμφωνα με τα εδάφια (2) και (3) του άρθρου 26 της 
υφιστάμενης νομοθεσίας, προκηρύσσονται από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας όλες οι θέσεις προαγωγής σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης, με 
ημερομηνία ισχύος την 1η Σεπτεμβρίου του επόμενου έτους.  Κατά τους 
αμέσως επόμενους μήνες το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού υποβάλλει 
προτάσεις για πλήρωση πρόσθετων θέσεων, οι οποίες συνήθως προκύπτουν 
ως συνακόλουθες μετά από τη διενέργεια προαγωγών σε υψηλότερη βαθμίδα 
και οι οποίες έχουν ημερομηνία ισχύος επίσης την 1η Σεπτεμβρίου. 

2. Οι πρόνοιες όμως του εδαφίου (11) του άρθρου 35Β της υφιστάμενης 
νομοθεσίας δεν καλύπτουν τις πρόσθετες αυτές θέσεις που προκύπτουν στο 
χρονικό διάστημα των εννέα (9) μηνών που μεσολαβεί από το ∆εκέμβριο μέχρι 
το Σεπτέμβριο και οι οποίες, τη στιγμή που υποβάλλεται η σχετική πρόταση 
από το υπουργείο, δεν είναι κενές. 

3. Για τους πιο πάνω λόγους η προτεινόμενη τροποποίηση θα συμβάλει 
σημαντικά στις προσπάθειες της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας για την 
έγκαιρη στελέχωση των σχολείων, αφού θα παρέχεται η δυνατότητα να 
πληρώνονται έγκαιρα όλες οι θέσεις που αφορούν την επόμενη σχολική 
χρονιά. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με το σκοπό της εν λόγω πρότασης 
νόμου.   

 Ειδικότερα, οι εκπρόσωποι της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
επισήμαναν ότι η πιο πάνω πρόταση νόμου θα πρέπει να προωθηθεί το συντομότερο 
για ψήφιση, γιατί η ύπαρξη του νομοθετικού αυτού κενού δημιουργεί προβλήματα 
όσον αφορά την έγκαιρη πλήρωση των θέσεων στα σχολεία. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης της πρότασης νόμου, ο εκπρόσωπος του αρμόδιου 
υπουργείου υπέδειξε προς την επιτροπή την ανάγκη να βελτιωθεί η διατύπωση της 
προτεινόμενης τροποποίησης, ώστε να ρυθμιστεί καλύτερα το νομοθετικό κενό που 
υπάρχει στην υφιστάμενη νομοθεσία.   

 Η επιτροπή, με βάση τα πιο πάνω, ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο, τη 
∆ημόσια Εκπαιδευτική Υπηρεσία και τη Νομική Υπηρεσία να συνεργαστούν, ώστε να 
επέλθει η αναγκαία βελτίωση στο κείμενο της εν λόγω πρότασης νόμου. 

 Στη συνέχεια, η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας απέστειλε στην επιτροπή 
το βελτιωμένο κείμενο της πρότασης νόμου, όπως αυτό διαμορφώθηκε με τη 
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σύμφωνη γνώμη τόσο του αρμόδιου υπουργείου όσο και της Νομικής Υπηρεσίας. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτή έχει τελικά 
διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Κοτόπουλων που Εκτρέφονται για Παραγωγή Κρέατος) Κανονισμοί 
του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Προστασία 
των Κοτόπουλων που Εκτρέφονται για Παραγωγή Κρέατος) Κανονισμοί του 

2011» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 
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Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 27 
Ιανουαρίου και 3 Φεβρουαρίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι των Κτηνιατρικών 
Υπηρεσιών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Πτηνοτρόφων, καθώς και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, 
ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Ο Παγκύπριος Κτηνιατρικός 
Σύλλογος και η αγροτική οργάνωση “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής.    

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 32 του περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων Νόμου, είναι η θέσπιση 
δευτερογενούς νομοθεσίας για την εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο και πιο συγκεκριμένα με την Οδηγία 2007/43/ΕΚ του 
Συμβουλίου, της 28ης Ιουνίου 2007, σχετικά με τον καθορισμό ελάχιστων κανόνων για 
την προστασία των κοτόπουλων που εκτρέφονται για την παραγωγή κρέατος. 

 Ειδικότερα, οι υπό αναφορά κανονισμοί αφορούν “εκμεταλλεύσεις” που 
εκτρέφουν τόσο πτηνά αναπαραγωγής όσο και πτηνά εκτροφής, με τουλάχιστον 
πεντακόσια κοτόπουλα, και περιλαμβάνουν, μεταξύ άλλων, πρόνοιες αναφορικά με τα 
ακόλουθα: 

1. Τις απαιτήσεις που πρέπει να πληρούν οι ορνιθώνες για την καλή διαβίωση και 
την προστασία των κοτόπουλων. 

2. Την υποχρέωση των εκτροφέων για επαρκή κατάρτιση σε θέματα που 
αφορούν την προστασία και την καλή διαβίωση των κοτόπουλων. 

3. Τις επιθεωρήσεις που πρέπει να πραγματοποιεί η αρμόδια αρχή σε σχέση με 
τη συμμόρφωση των “εκμεταλλεύσεων” και των ιδιοκτητών τους ως προς τις 
απαιτήσεις των υπό εξέταση κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή μαζί με το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011» και έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, επειδή για 
νομικούς λόγους η έγκριση των προνοιών του νομοσχεδίου έπρεπε να προηγηθεί της 
έγκρισης των κανονισμών, το εν λόγω νομοσχέδιο έχει ήδη ψηφιστεί από την 
ολομέλεια του σώματος σε νόμο. 

 Σύμφωνα με τα έγγραφα που συνοδεύουν τους υπό αναφορά κανονισμούς, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία έπρεπε να είχε εναρμονιστεί με την πιο πάνω αναφερθείσα 
ευρωπαϊκή Οδηγία το αργότερο μέχρι την 30ή Ιουνίου 2010.  Ωστόσο, οι υπό αναφορά 
κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 13 Ιανουαρίου 2011.  Κατά το χρονικό 
διάστημα που μεσολάβησε μεταξύ των δύο πιο πάνω ημερομηνιών η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή έχει αποστείλει προειδοποιητική επιστολή για τη μη μεταφορά της σχετικής 
Οδηγίας στο εθνικό δίκαιο, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 2010, καθώς και Αιτιολογημένη 
Γνώμη, ημερομηνίας 24 Νοεμβρίου 2010.    

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό 
αναφορά κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών 
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των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των υπό εξέταση 
κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των 
κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια «Ο 
περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο 
περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πρώτο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 13ης Οκτωβρίου 2008 και 7ης Φεβρουαρίου 2011, και το δεύτερο νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιανουαρίου και 7 Φεβρουαρίου 
2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Λογιστή της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του 
Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, των Συμβουλίων Αποχετεύσεων Λευκωσίας, 
Λεμεσού-Αμαθούντας, Λάρνακας, Πάφου, Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας, του 
Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής. 
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 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Αποχετευτικών 
Συστημάτων Νόμου, έτσι ώστε: 

1. να καταστεί δυνατή η επιβολή διαφορετικών τελών σε διαφορετικές περιοχές 
που βρίσκονται μέσα στα όρια συμβουλίου αποχετεύσεων και 

2. να διευρυνθεί η ακτίνα απόστασης του ακινήτου από τη δημόσια υπόνομο 
λυμάτων για την οποία υφίσταται υποχρέωση σύνδεσης, ώστε η υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία να ανταποκρίνεται στις σημερινές ανάγκες και 
στις σύγχρονες τεχνικές. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, έτσι ώστε: 

1. να παρασχεθεί η δυνατότητα στα συμβούλια αποχετεύσεων να εξουσιοδοτούν 
το γενικό διευθυντή τους ή επιτροπές αποτελούμενες από μέλη τους ή 
επιτροπές αποτελούμενες από μέλη τους και το γενικό διευθυντή ή/και άλλους 
λειτουργούς τους να ασκούν εξουσίες εκτελεστικής φύσεως που χορηγούνται 
στα εν λόγω συμβούλια δυνάμει των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, 

2. να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας και στο 
Γενικό Λογιστή της ∆ημοκρατίας ή εκπροσώπους τους να παρακάθονται και να 
εκφράζουν απόψεις ως ανεξάρτητοι παρατηρητές στις συνεδριάσεις των 
συμβουλίων αποχετεύσεων ή των επιτροπών που εξουσιοδοτούν, όταν στις εν 
λόγω συνεδρίες τυγχάνουν χειρισμού θέματα διαγωνισμών που οδηγούν στη 
σύναψη συμβάσεων, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα Νόμου,  

3. να συμπεριληφθεί στην πρόνοιά του που καθορίζει τις εξουσίες των 
συμβουλίων αποχετεύσεων η δυνατότητα διεξαγωγής δραστηριοτήτων σε 
τομείς που έχουν σχέση με την εκμετάλλευση και ανάπτυξη των περιουσιακών 
τους στοιχείων, των τεχνικών δυνατοτήτων, των εγκαταστάσεων, των 
υπηρεσιών και της τεχνογνωσίας των εν λόγω συμβουλίων, 

4. να διασαφηνιστεί σε αυτόν ότι οι ετήσιοι προϋπολογισμοί των εσόδων και 
εξόδων των συμβουλίων θα καταρτίζονται και θα υποβάλλονται για έγκριση 
από τα συμβούλια και το Υπουργικό Συμβούλιο μέχρι την 31η Οκτωβρίου του 
έτους πριν από την έναρξη του οικονομικού έτους στο οποίο αναφέρονται, 

5. να καθοριστεί η 30ή Σεπτεμβρίου του έτους για το οποίο εγκρίθηκε 
προϋπολογισμός ως η τελευταία ημερομηνία κατά την οποία τα συμβούλια 
αποχετεύσεων θα μπορούν να υποβάλουν για έγκριση από το Υπουργικό 
Συμβούλιο αναθεωρημένο προϋπολογισμό, αντί της 31ης Μαΐου που ισχύει 
σήμερα, 

6. να καθοριστεί η 30ή Σεπτεμβρίου του έτους για το οποίο εγκρίθηκε 
προϋπολογισμός ως η τελευταία ημερομηνία κατά την οποία το Υπουργικό 
Συμβούλιο θα μπορεί να εγκρίνει οποιαδήποτε δαπάνη συμβουλίου καθ’ 
υπέρβαση του κονδυλίου που εγκρίθηκε για το σκοπό που εγκρίθηκε και που 
προβλέπεται στον προϋπολογισμό, αντί της 31ης Μαΐου που ισχύει σήμερα, 
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7. να παρασχεθεί δυνατότητα στα συμβούλια αποχετεύσεων να ζητούν από το 
διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας πληροφορίες σε 
σχέση με ακίνητη ιδιοκτησία που βρίσκεται μέσα στα όρια της περιοχής στην 
οποία ασκούν τις αρμοδιότητές τους, οι οποίες κρίνονται απαραίτητες για την 
άσκηση των εξουσιών τους.   

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι η 
κατάθεση του πρώτου νομοσχεδίου στη Βουλή κρίθηκε αναγκαία, ώστε να 
παρασχεθεί η δυνατότητα στα συμβούλια αποχετεύσεων να επιβάλλουν 
διαφοροποιημένα τέλη για ακίνητη ιδιοκτησία που βρίσκεται εντός των ορίων 
ορισμένου δήμου ή κοινότητας ή ενορίας ή μέρους δήμου ή κοινότητας εντός της 
περιοχής συμβουλίου αποχετεύσεων ανάλογα με το κόστος των έργων στα οποία έχει 
προβεί στη συγκεκριμένη περιοχή. 

 Οι εκπρόσωποι των συμβουλίων αποχετεύσεων υιοθέτησαν τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του πρώτου νομοσχεδίου και δήλωσαν πως με την ψήφισή του από τη 
Βουλή θα παρασχεθεί η δυνατότητα στα συμβούλια αποχετεύσεων να ανακτήσουν το 
συνολικό κόστος κατασκευής των έργων στα οποία έχουν προβεί, ώστε να καταστούν 
βιώσιμα, και επιπρόσθετα η κατανομή των τελών εντός των ορίων τους θα καταστεί 
πιο δίκαιη.  Περαιτέρω, όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν, επειδή το ύψος των 
τελών τα οποία επιβάλλονται από τα συμβούλια αποχετεύσεων υπολογίζεται με βάση 
τις εκτιμημένες αξίες των ακινήτων εντός της περιοχής των συμβουλίων, όπως αυτές 
υπολογίστηκαν και είναι καταχωρισμένες στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
από το 1980, τα ετήσια τέλη που εισπράττονται είναι τόσο χαμηλά, που δεν μπορούν 
να καλύψουν το κόστος χρηματοδότησης των έργων στα οποία προβαίνουν τα 
συμβούλια.   

 Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, επειδή η βιωσιμότητα 
των έργων των συμβουλίων αποχετεύσεων εξαρτάται από τα τέλη επί της εκτιμημένης 
αξίας των ακινήτων που εισπράττονται από αυτά, απαιτείται η άμεση επανεκτίμηση 
της αξίας των ακινήτων, έτσι ώστε τα τέλη να ανταποκρίνονται στις πραγματικές αξίες 
των ακινήτων.  Περαιτέρω, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, δεδομένου ότι η διαδικασία 
επανεκτίμησης των αξιών των ακινήτων είναι χρονοβόρα, η επιβολή 
διαφοροποιημένων τελών εντός των ορίων ορισμένου δήμου ή κοινότητας ή ενορίας ή 
μέρους δήμου ή κοινότητας εντός της περιοχής του συμβουλίου καθίσταται 
επιβεβλημένη, ώστε να μπορεί να καλύπτεται το έλλειμμα των εσόδων σε σχέση με το 
πραγματικό κόστος λειτουργίας των έργων των συμβουλίων για την ανάκτηση του 
συνολικού κόστους των έργων εντός της συγκεκριμένης περιοχής με βάση τη θέση 
της εν λόγω ακίνητης ιδιοκτησίας μέσα στην ίδια γεωγραφική περιοχή.  Συναφώς, 
όπως οι ίδιοι δήλωσαν, σε περίπτωση που οι πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου δεν 
υιοθετηθούν από τη Βουλή, τα συμβούλια αποχετεύσεων θα αντιμετωπίσουν σοβαρά 
οικονομικά προβλήματα και θα είναι υποχρεωμένα να επανεξετάσουν το θέμα ένταξης 
και άλλων κοινοτήτων στις αρμοδιότητές τους. 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής 
και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής συμφώνησαν με τις 
πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου και παράλληλα τόνισαν την ανάγκη άμεσης 
επανεκτίμησης των αξιών των ακινήτων, ώστε τα τέλη που θα επιβάλλονται να 
ανταποκρίνονται στα πραγματικά δεδομένα και η κατανομή τους να είναι πιο δίκαιη. 
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 Στο στάδιο της μελέτης του πρώτου νομοσχεδίου, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις από τα συμβούλια αποχετεύσεων σε σχέση με τις πρόνοιές 
του.   

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη για το πρώτο νομοσχέδιο, η επιτροπή, 
αφού έλαβε υπόψη τις επεξηγήσεις που της δόθηκαν από τους εκπροσώπους των 
συμβουλίων αποχετεύσεων, κάλεσε τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών 
όπως σε συνεργασία με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας διαμορφώσουν το κείμενό του με τη διασαφήνιση σε αυτό ότι η επιβολή 
διαφοροποιημένων τελών σε ακίνητη ιδιοκτησία μέσα στα όρια συμβουλίου 
αποχετεύσεων θα γίνεται στη βάση γεωγραφικών κριτηρίων, λαμβάνοντας υπόψη την 
ανάγκη ανάκτησης του συνολικού κόστους των έργων των συμβουλίων 
αποχετεύσεων. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργείο Εσωτερικών κατέθεσε στη Βουλή νέο 
διαμορφωμένο κείμενο του πρώτου νομοσχεδίου στη βάση της πιο πάνω θέσης της 
επιτροπής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, οι προτεινόμενες με το δεύτερο 
νομοσχέδιο τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες λόγω της επέκτασης των ορίων των 
συμβουλίων αποχετεύσεων με την ένταξη νέων περιοχών και κοινοτήτων σε αυτά, 
αλλά και της δέσμευσής τους για υλοποίηση καθορισμένου χρονοδιαγράμματος 
συμπλήρωσης των αποχετευτικών έργων μέχρι το 2012, έτσι ώστε η λειτουργία των 
συμβουλίων αποχετεύσεων να καταστεί εύρυθμη, ευέλικτη και αποτελεσματική.  
Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Εσωτερικών προχώρησε στην κατάθεση 
του δεύτερου νομοσχεδίου, έπειτα από διαβουλεύσεις που είχε με εκπροσώπους των 
συμβουλίων και αφού έλαβε υπόψη τις απόψεις της Γενικής Λογιστού της 
∆ημοκρατίας, της Γενικής Ελεγκτού της ∆ημοκρατίας, του διευθυντή του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, καθώς και της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα.   

 Οι εκπρόσωποι των συμβουλίων αποχετεύσεων δήλωσαν πως συμφωνούν με 
τις πρόνοιες του δεύτερου νομοσχεδίου. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας εξέφρασε 
επιφυλάξεις σε σχέση με την προτεινόμενη πρόνοια του δεύτερου νομοσχεδίου 
σύμφωνα με την οποία τα συμβούλια αποχετεύσεων θα μπορούν να εξουσιοδοτούν 
το γενικό διευθυντή να ασκεί εξουσίες εκτελεστικής φύσεως που χορηγούνται στα εν 
λόγω συμβούλια δυνάμει των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, 
γιατί, όπως επισήμανε, ενδέχεται να προκύψουν προβλήματα σύγκρουσης 
καθηκόντων και αρμοδιοτήτων.  Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος εισηγήθηκε στην 
επιτροπή ότι οι προϋπολογισμοί των συμβουλίων αποχετεύσεων θα πρέπει να 
καταρτίζονται και να υποβάλλονται στο Υπουργικό Συμβούλιο το αργότερο μέχρι την 
30ή Σεπτεμβρίου αντί της 31ης Οκτωβρίου που προτείνεται με το δεύτερο νομοσχέδιο, 
για να διασφαλιστεί η έγκαιρη έγκριση των προϋπολογισμών των εν λόγω 
συμβουλίων.  

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, σχολιάζοντας την πιο πάνω 
εισήγηση που υπέβαλε στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Ελεγκτή, ανέφερε ότι η 31η Οκτωβρίου καθορίστηκε ως η τελευταία ημερομηνία κατά 
την οποία τα συμβούλια θα μπορούν να καταρτίσουν και να υποβάλουν για έγκριση 
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τους προϋπολογισμούς τους, ώστε η εν λόγω ημερομηνία να συνάδει με την 
ημερομηνία καταρτισμού και υποβολής για έγκριση των προϋπολογισμών των δήμων.   

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επισήμανε στην επιτροπή πως απαιτείται να διασαφηνιστεί στην πρόνοια του 
δεύτερου νομοσχεδίου ότι οι εξουσίες εκτελεστικής φύσεως που θα μπορεί να ασκεί ο 
γενικός διευθυντής μετά από εξουσιοδότηση από τα συμβούλια αποχετεύσεων θα 
πρέπει να είναι μόνο διοικητικής φύσεως, έτσι ώστε να αποφευχθεί η πιθανότητα 
οποιασδήποτε σύγκρουσης αρμοδιοτήτων ή καθηκόντων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του πρώτου νομοσχεδίου, όπως αυτό τελικά έχει διαμορφωθεί από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, καθώς και του δεύτερου νομοσχεδίου και, αφού ενσωμάτωσε τις 
πρόνοιές τους σε ενιαίο κείμενο, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε 
ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Για τα θέματα αυτά έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο.  Παρακαλώ το γραμματέα να 
προβεί στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 30Α.  Άρθρο 
8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το ενιαίο κείμενο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ενιαίο κείμενο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 12 και 13 έχουν κι αυτά κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 
(Υποχρεώσεις αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες, Προϊόντα και Εξοπλισμό) 
Κανονισμοί του 2011» και «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του 
Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 

(Υποχρεώσεις αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες, Προϊόντα και Εξοπλισμό) 
Κανονισμοί του 2011» και «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα 

του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκος Χάμπας  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 20 Ιανουαρίου και 
στις 3 Φεβρουαρίου 2011. Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος και του Τμήματος Περιβάλλοντος του ίδιου 
υπουργείου, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, του Κυπριακού Συνδέσμου Τεχνιτών 
Κλιματισμού και Ψύξης Οχημάτων, του Παγκύπριου Συνδέσμου Ψυκτικών, του 
Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης Κύπρου, του Συνδέσμου Βιομηχάνων 
Ανακύκλωσης και Συνεργατών Κύπρου, του Οργανισμού Ανακύκλωσης Κύπρου και 
της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου.  Ο 
Επίτροπος Περιβάλλοντος, η ΟΕΒ και το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του 
Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των πρώτων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση 
το άρθρο 10 του περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 
Νόμου, είναι η αντικατάσταση των υφιστάμενων κανονισμών με νέους, για εναρμόνιση 
της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με τον Κανονισμό 
(ΕΚ) αρ. 1005/2009 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης 
Σεπτεμβρίου 2009 για τις ουσίες που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος. 
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 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς ρυθμίζονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Οι υποχρεώσεις και ευθύνες των παραγωγών εξοπλισμού ο οποίος περιέχει 
ουσίες που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος.  

2. Οι υποχρεώσεις των τεχνιτών που εκτελούν εργασίες συντήρησης, 
επιδιόρθωσης και εγκατάστασης τέτοιου εξοπλισμού. 

3. Οι ευθύνες των ιδιοκτητών εξοπλισμού. 

4. Η επιβολή ποινών σε περιπτώσεις παράβασης ή παράλειψης συμμόρφωσης με 
τις διατάξεις των κανονισμών. 

 Σκοπός των δεύτερων προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με 
βάση το άρθρο 11 του περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος 
Νόμου, είναι η αντικατάσταση των υφιστάμενων κανονισμών με νέους, οι οποίοι 
περιέχουν πρόνοιες που καθορίζουν τις απαιτήσεις, τα προσόντα και τους κανόνες 
σχετικά με την πιστοποίηση της ικανότητας των τεχνιτών οι οποίοι εκτελούν εργασίες 
συντήρησης, επιδιόρθωσης και εγκατάστασης εξοπλισμού που περιέχει ουσίες που 
καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος.   

 Ας σημειωθεί ότι η νέα νομοθεσία για τις ουσίες που καταστρέφουν τη στιβάδα 
του όζοντος, η οποία εξουσιοδοτεί την έκδοση των πιο πάνω κανονισμών, ψηφίστηκε 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 10 Φεβρουαρίου 2011.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Περιβάλλοντος και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους πρώτους κανονισμούς, οι εν λόγω 
κανονισμοί παρέχουν τη δυνατότητα απλούστευσης των διαδικασιών ανάκτησης και 
καταστροφής των ουσιών που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος, ενώ 
ταυτόχρονα διασφαλίζουν την προστασία του περιβάλλοντος, μειώνοντας την 
ανεξέλεγκτη διαρροή αερίων που καταστρέφουν τη στιβάδα του όζοντος, και τη 
βελτίωση του επιπέδου των υπηρεσιών που παρέχουν καταρτισμένοι τεχνίτες 
εξοπλισμού, με αποτέλεσμα την καλύτερη εξυπηρέτηση των καταναλωτών.   

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών δήλωσε 
σχετικά με τους δεύτερους κανονισμούς ότι με την εφαρμογή τους αναμένεται μείωση 
του διοικητικού φόρτου και απλοποίηση των διαδικασιών για την αδειοδότηση των 
τεχνιτών που ασχολούνται με τη συντήρηση, επισκευή και εγκατάσταση εξοπλισμού 
ψύξης, κλιματισμού, αντλιών θερμότητας, συστημάτων πυροπροστασίας και 
πυροσβεστήρων.    

 Ο ίδιος εκπρόσωπος, ενημερώνοντας περαιτέρω την επιτροπή, διευκρίνισε ότι 
αρμόδια αρχή για τους πρώτους κανονισμούς είναι το Τμήμα Περιβάλλοντος του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, ενώ για τους δεύτερους 
κανονισμούς αρμόδιο είναι το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του θέματος, ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ψυκτικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι τα μέλη του συνδέσμου λαμβάνουν 
μέρος σε εκπαιδευτικά προγράμματα, με σκοπό την απόκτηση από το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών πιστοποιητικού ικανότητας για εκτέλεση εργασίας 
σχετικής με εξοπλισμό που περιέχει ελεγχόμενες ουσίες, η ύλη των οποίων 
περιλαμβάνει θέματα σχετικά με τις ουσίες που επηρεάζουν τη στιβάδα του όζοντος.     
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 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 12 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 13 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που 
τιτλοφορείται «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για την Οριοθέτηση της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για την Οριοθέτηση της 
Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Σωτήρης Σαμψών Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών συζήτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Φεβρουαρίου 2011.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, ο διευθυντής της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Εσωτερικών (Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας), του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο διατελέσας πρέσβης της Κύπρου στο 
Ισραήλ κ. Τ. Τζιωνής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι, σύμφωνα με το άρθρο 169(2) του 
συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, η κύρωση της Συμφωνίας μεταξύ της 



49 

 

Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του 
Ισραήλ για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης, η οποία έγινε στη 
Λευκωσία στις 17 ∆εκεμβρίου 2010. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό 
σημείωμα που συνοδεύει το κυρωτικό νομοσχέδιο, καθώς και αυτά που κατατέθηκαν 
στην επιτροπή, επισημαίνονται τα ακόλουθα:  

1. Η Κυπριακή ∆ημοκρατία, ασκώντας το δικαίωμα που της παρέχεται από τη 
Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, προώθησε για ψήφιση στη Βουλή τον 
περί της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης Νόμο.  Με βάση τη νομοθεσία 
αυτή, κηρύσσεται Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ) η ζώνη της οποίας το 
εξωτερικό όριο δε θα επεκτείνεται πέραν των διακοσίων (200) ναυτικών μιλίων, 
όπως προβλέπεται στη Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, από τις γραμμές 
βάσης από τις οποίες μετράται το πλάτος της χωρικής θάλασσας.   

Συγκεκριμένα, οι λόγοι κήρυξης της ΑΟΖ είναι οι εξής: 

 α. Η άσκηση του αναφαίρετου κυριαρχικού δικαιώματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας με βάση το διεθνές δίκαιο, 

 β. η ανάπτυξη σχέσεων καλής γειτονίας με τις υπόλοιπες χώρες στην 
περιοχή και  

 γ. η παροχή νομικής βάσης για κάθε πρόσφορη εκμετάλλευση στις 
θαλάσσιες ζώνες. 

2. Η πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας είναι η οριοθέτηση της ΑΟΖ μέσω 
διμερών συμφωνιών με βάση τις πρόνοιες της Σύμβασης για το ∆ίκαιο της 
Θάλασσας και της αρχής της Μέσης Γραμμής.  Για το σκοπό αυτό, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία ήδη προχώρησε στη συνομολόγηση σχετικών συμφωνιών με την 
Αίγυπτο και το Λίβανο. 

3. Η πιο πάνω συμφωνία υπογράφηκε από τον Υπουργό Εξωτερικών της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τον Υπουργό Εθνικών Υποδομών του κράτους του 
Ισραήλ στις 17 ∆εκεμβρίου 2010, της οποίας την υπογραφή ενέκρινε το 
Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010. 

 Ο Υπουργός Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού δήλωσε ότι η 
συνομολόγηση της διμερούς συμφωνίας οριοθέτησης της ΑΟΖ με το Ισραήλ συνιστά 
μια οικονομικά, πολιτικά και στρατηγικά πολύ σημαντική συμφωνία, η οποία ανοίγει 
νέους ορίζοντες για τον τομέα της ενέργειας και την αξιοποίηση του ενεργειακού 
πλούτου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Επίσης, όπως ο ίδιος επεσήμανε, η εν λόγω 
συμφωνία θα συμβάλει, μεταξύ άλλων, στη σταθερότητα και στην πολιτική εγγύηση 
των επενδύσεων στην ΑΟΖ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού ανέφερε στην επιτροπή ότι στην εν λόγω συμφωνία 
συμπεριλήφθηκε πρόνοια που ρυθμίζει το θέμα της κατάρτισης συμφωνίας-πλαισίου 
καταμερισμού για τους τρόπους κοινής ανάπτυξης και εκμετάλλευσης των φυσικών 
πόρων που υπάρχουν, σε περίπτωση που αυτοί εκτείνονται από την ΑΟΖ του ενός 
συμβαλλόμενου μέρους στην ΑΟΖ του άλλου μέρους.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας επεσήμανε ότι, 
παρ’ όλο που ορισμένες από τις γειτονικές μας χώρες δεν υπέγραψαν ακόμη τη 
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Σύμβαση για το ∆ίκαιο της Θάλασσας, αποδέχτηκαν τον καθορισμό της Μέσης 
Γραμμής, ακολουθώντας την ίδια αρχή που ακολούθησε η Κυπριακή ∆ημοκρατία.  
Επίσης, όπως δήλωσε ο ίδιος, στην εν λόγω συμφωνία υπάρχει πρόνοια για 
δυνατότητα αναθεώρησης των γεωγραφικών συντεταγμένων των σημείων που 
ορίζουν τη Μέση Γραμμή και τα όριά της στην περίπτωση σύναψης μελλοντικής 
συμφωνίας με άλλα ενδιαφερόμενα γειτονικά κράτη για σκοπούς οριοθέτησης της 
ΑΟΖ.  

 Η επιτροπή, στα πλαίσια της εξέτασης του κυρωτικού νομοσχεδίου, υπέβαλε 
αριθμό ερωτημάτων προς τους αρμοδίους για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής της 
αναφορικά με τις πρόνοιες της εν λόγω συμφωνίας, καθώς και με τις διάφορες πτυχές 
που άπτονται του όλου ζητήματος της εκμετάλλευσης των φυσικών πόρων που 
ενδεχομένως να υπάρχουν εντός της ΑΟΖ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Για τους πιο πάνω λόγους, κρίνεται σκόπιμη η άμεση προώθηση της ψήφισης 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο κύρωση της υπό αναφορά 
συμφωνίας, ενόψει και της επικείμενης επίσκεψης του Προέδρου της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στο Ισραήλ. 

 Με βάση τα πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εξωτερικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θέλει να χαιρετίσει τη συμφωνία αυτή της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας με την κυβέρνηση του Ισραήλ.  Είναι μια από τις επιτυχίες 
της κυβέρνησης και οφείλομε να της το αναγνωρίσουμε δημόσια.  Οι προσπάθειες 
ακόμα να συσφίγξει η Κυπριακή ∆ημοκρατία τις σχέσεις της με την κυβέρνηση του 
Ισραήλ και το λαό του Ισραήλ είναι προς τη σωστή κατεύθυνση και πρέπει να 
επικροτηθούν.  Πολύ καλά έκαμε ο Υπουργός Εξωτερικών και βρίσκεται σε επίσημη 
επίσκεψη εκεί.  Είναι μια γειτονική χώρα με την οποία -χωρίς να χαλούμε τις σχέσεις 
μας με άλλους γειτονικούς λαούς, που πρέπει να παραμείνουν φιλικές- πρέπει να 
ενισχύσουμε τις σχέσεις μας στο μεγαλύτερο δυνατό βαθμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επικροτούμε αυτή την πρωτοβουλία της κυβέρνησης, να 
συνομολογήσει αυτή την πολύ σημαντική συμφωνία για την οριοθέτηση της 
αποκλειστικής οικονομικής ζώνης μεταξύ της ∆ημοκρατίας και του κράτους του 
Ισραήλ.  Τα γεωπολιτικά και γεωστρατηγικά δεδομένα τρέχουν στην περιοχή μας.  ∆ε 
χρειάζεται, νομίζω, να υπογραμμίσω το αυτονόητο, ότι θα πρέπει να τα 
αξιοποιήσουμε στο μέγιστο δυνατό βαθμό.  Θα πρέπει να ολοκληρωθεί η 
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προσπάθεια, για να συνομολογηθούν παρόμοιες συμφωνίες με όλα εκείνα τα κράτη 
της περιοχής με τα οποία υπάρχει γειτνίαση των οικονομικών μας ζωνών.  Και 
βεβαίως και με την Ελλάδα πρωτευόντως θα πρέπει να υπάρξει μια πλήρης 
συνεργασία -ελπίζω αυτό να συζητήθηκε σε έκταση κατά την πρόσφατη επίσκεψη του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας- διότι τα επόμενα χρόνια είναι φανερό ότι θα είναι πολύ 
κρίσιμα και ενδιαφέροντα ως προς τις ενεργειακές δυνατότητες της περιοχής μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα προσυπογράψω τα όσα ανάφεραν οι δύο προλαλήσαντες 
συνάδελφοι, όμως θεωρώ αναγκαίο να υπενθυμίσω ότι αυτή η πολιτική ξεκίνησε από 
την προηγούμενη κυβέρνηση και δη με συστηματική προσπάθεια του αείμνηστου 
Προέδρου Τάσσου Παπαδόπουλου.   

 Παράλληλα, επειδή έχουν ακουστεί έπαινοι γενικά, θα ήθελα να εκφράσω τζιαι 
εγώ έναν προσωπικό έπαινο προς κάποιο διπλωμάτη ο οποίος συνετέλεσε σε μεγάλο 
βαθμό σ’ αυτή την εξαιρετική επιτυχία, η οποία, ναι, πρέπει να επεκταθεί και με άλλες 
γειτονικές χώρες, ώστε αυτά τα δικαιώματα να καθιερωθούν ως δικαιώματα που δε θα 
μπορεί κανένας να τα επηρεάσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς θεωρούμε ότι αυτή η ενέργεια της κυβέρνησης είναι άξια επαίνων, καθώς 
και η ταχύτητα με την οποία κινήθηκε.  Θέλουμε να ελπίζουμε ότι με ακόμα 
περισσότερη ταχύτητα θα προχωρήσουν και σε άλλες συμφωνίες με το κράτος του 
Ισραήλ, αλλά και αξιοποίηση των νέων συνθηκών που δημιουργούνται στην περιοχή 
με τις αραβικές χώρες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Εγώ θα χαιρετίσω τα χαιρετίσματα των άλλων κομμάτων!   

(Γέλια) 

 Θέλω να κάμω ένα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εδώ ταιριάζει το τραγούδι του Παπακωνσταντίνου “Χαιρετίσματα στην εξουσία”! 

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να κάμω ένα διαχωρισμό, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Χαιρετίζουμε την υπογραφή συμφωνίας αποκλειστικής οικονομικής ζώνης και 
τη σύσφιγξη των σχέσεων με το συγκεκριμένο κράτος, αλλά επίσης θέλω να 
επισημάνω ότι δεν πρέπει να είμαστε μονόπλευροι.  Υπεγράφησαν και άλλες 
συμφωνίες και κανένας δεν τες εχαιρέτισε και δεν προέκυψε θέμα.  Και θα πω ακόμα 
κάτι:  Εμείς ως λαός κατά καιρούς τα αυγά μας τα βάζαμε σ’ ένα καλάθι.  Τούτο το 
καλάθι, το άλλο καλάθι, το πάρα τζιει.  Η Κύπρος χρειάζεται τους πάντες.  Ούτε να 
υποτιμούμε κανέναν ούτε να υπερτιμούμε ούτε να μας συνεπαίρνει ο ενθουσιασμός 
ότι αμάν, αμάν, σήμερα ηύραμε τη λύση ούτε και να υποτιμήσουμε την κατάσταση.  
Αυτό είναι το ένα που θέλω να πω.   

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι η υπογραφή τέτοιων συμφωνιών δεν είναι 
μόνο θέμα κυρίως οικονομικών δυνατοτήτων.  Ενισχύουν την κατοχύρωση της εθνικής 
μας ανεξαρτησίας, διότι κάθε τέθκοια υπογραφή σημαίνει ότι το άλλο κράτος μάς 
αναγνωρίζει πλήρως.  Το “πλήρως” το εννοώ, γιατί σήμερα στον κόσμο τι 
αμφισβητείται συνήθως;  Ακριβώς, η οικονομική θαλάσσια ζώνη, η υφαλοκρηπίδα, ο 
υπόγειος πλούτος.  Και γι’ αυτό το λόγο νομίζω είναι κάτι που θα καταγραφεί και θα 
μείνει ως μια σοβαρή συμβολή αυτής της κυβέρνησης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουν οι προηγούμενοι συνάδελφοι απ’ όλες τις πλευρές της 
Βουλής τονίσει τη σημασία αυτής της συμφωνίας.  Θα πω ότι αυτή η Βουλή χαιρέτισε 
και τις προηγούμενες δύο σημαντικές συμφωνίες που έγιναν τα τελευταία χρόνια για 
την οριοθέτηση της αποκλειστικής οικονομικής ζώνης της Κύπρου τόσο με την 
Αίγυπτο όσο και με το Λίβανο.   

 Είναι σημαντικές, πέραν του ότι επαναβεβαιώνεται η κυριαρχία της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, και για κάτι πιο σημαντικό:  Οριοθετούνται τα σύνορα όχι μόνο της 
οικονομικής ζώνης της Κύπρου, αλλά ολόκληρης της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που 
επεκτείνονται στη νοτιοανατολική περιοχή.  Είναι εξίσου σημαντικό το ότι η 
αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου έχει δεκατέσσερις φορές το μέγεθος του 
χερσαίου χώρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπως το ίδιο είναι και το FIR 
Λευκωσίας.  Εδώ πρέπει να δούμε τις τεράστιες δυνατότητες που υπάρχουν όχι από 
τη σκοπιά ότι, επειδή κατοχυρώνονται αυτά, πρέπει να μη μεριμνήσουμε, για να 
επανενώσουμε τον τόπο μας, αλλά αυτά τα γεγονότα να τα χρησιμοποιήσουμε προς 
τη θετική κατεύθυνση για το οικονομικό όφελος του τόπου μας, αλλά και για να 
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εργαστούμε με σύνεση, να αξιοποιήσουμε στο έπακρο τα νέα γεωστρατηγικά 
δεδομένα, για να τα χρησιμοποιήσουμε ως κίνητρο και προς τη σωστή κατεύθυνση, 
για να επανενώσουμε το συντομότερο δυνατό την πατρίδα μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του 
Ισραήλ για την Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκτός ημερησίας διατάξεως υπάρχει σχέδιο 
απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για διορισμό από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, σύμφωνα με το εδάφιο 1 του άρθρου 3 του περί 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως Νόμου, ύστερα από εισήγηση του Υπουργικού Συμβουλίου.  
Για το διορισμό αυτό απαιτείται προηγουμένως σύμφωνη απόφαση της πλειοψηφίας 
της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να το αναγνώσει.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 3 των περί Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως Νόμων του 1991 μέχρι 2004, ο Επίτροπος ∆ιοικήσεως διορίζεται από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ύστερα από εισήγηση του Υπουργικού Συμβουλίου και με 
προηγούμενη σύμφωνη απόφαση της πλειοψηφίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 
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 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η ο Υφυπουργός παρά τω Προέδρω με σχετική επιστολή του προς 
τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, 
αναφέρει ότι ύστερα από εισήγηση του Υπουργικού Συμβουλίου ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας προτίθεται να διορίσει ως Επίτροπο ∆ιοικήσεως τον κ. Άνδρο Καπαρδή. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η για τον πιο πάνω διορισμό απαιτείται και η προηγούμενη 
σύμφωνη απόφαση της πλειοψηφίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 ΓΙ’ ΑΥΤΟ η Βουλή των Αντιπροσώπων καλείται να αποφασίσει επί της 
εισήγησης αυτής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα μπούμε στη διαδικασία της ψηφοφορίας κατά πόσο αυτή η εισήγηση του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας και του Υπουργικού Συμβουλίου γίνεται αποδεκτή ή 
απορρίπτεται.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα διαφωνήσω για τη διαδικασία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέστε μου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί απλώς να μπούμε στην ψηφοφορία.  Εδώ έρχεται μια πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η κάθε πλευρά οφείλει ενώπιον του κυπριακού λαού να τεκμηριώσει το λόγο 
που απορρίπτει ή εγκρίνει μια πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς μία ψήφος;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Ο κ. Αναστασιάδης. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Με βάση το νόμο, ο Πρόεδρος στέλνει προς τη Βουλή ή/και διαβουλεύεται με τα 
κόμματα κατά πόσο ο άλφα, ο βήτα, ο γάμα είναι δυνατό να γίνουν αποδεκτοί.  
Προηγείται δηλαδή της αποφάσεως η προδιαβούλευση και αιτιολογείται πλήρως η 
αποδοχή ή η άρνηση.  Συνεπώς, δε χρειάζεται δημόσιος διάλογος, για να μειωθούν 
προσωπικότητες, ή να αφεθεί να νοηθεί...  Για τους όποιους λόγους τα κόμματα 
επεξήγησαν μέσω του Προέδρου της Βουλής και έστειλαν μαντάτο προς το Προεδρικό 
ότι το συγκεκριμένο πρόσωπο δεν μπορεί να τύχει της εγκρίσεως των όποιων δεν τον 
αποδέχονται, είτε διότι δεν έχει τα προσόντα είτε είτε είτε... 

 Εάν θέλετε να εξευτελίσετε ανθρώπους, κάντε το! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λυπούμαι, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κανέναν δε θέλουμε να εξευτελίσουμε, εμείς θα συμφωνήσουμε, αλλά δεν έγινε 
τίποτε απ’ αυτά που λέει ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Πώς δεν έγιναν; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ θέλω να δω την επιστολή που εξηγεί γιατί το κάθε κόμμα, που στείλατε 
εσείς… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα σας δώκουμε λόγο, κύριε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη!  Μην εκνευρίζεσαι! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Για όνομα του Θεού, ρε Νίκο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να δω την επιστολή που τάχατες έστειλε ο Πρόεδρος της Βουλής και εξηγεί 
τους λόγους. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στη σύσκεψη αρχηγών είπαμέ τα τούτα... 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είδες;  Αφού τα ήξερα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Λοιπόν, γιατί φοβάστε να ακούσει ο κυπριακός λαός τους λόγους που 
διαφωνείτε;   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Γιατί ένας κοινωνιολόγος δε διορίζεται στη θέση του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, 
κύριε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να το πείτε.  Να πείτε τις απόψεις σας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εγώ δεν έχω να κάνω με το χρώμα το κομματικό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ! 

 Ο κ. Ομήρου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Άτε, Νίκο μου, για τ’ όνομα του Θεού! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν πρόκειται για διοικητική πράξη, για να αποφασίσει, ούτε 
είναι δικαστήριο εδώ, για να αποφασίσει αιτιολόγηση της οποιασδήποτε απόφασης 
παίρνει η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Εδώ ο νόμος είναι σαφής:  Λέει ότι πρέπει να 
υπάρχει προηγούμενη σύμφωνη απόφαση της πλειοψηφίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων.  Αυτό προϋποθέτει διαβούλευση με τη Βουλή.  ∆ιαβούλευση δεν 
υπήρξε, υπήρξε “αποφασίζομε”, για να μην πω και “διατάσσομε”, και παραπομπή:  
«Αποφάσισα και παραπέμπω».  Η διαβούλευση δεν υπήρχε.  Κατά τη γνώμη μας, η 
διαβούλευση ήτο αναγκαία.  Απ’ εκεί και πέρα, οι απόψεις εξεφράσθησαν εις 
διαβούλευση των κομμάτων, όπως είναι γνωστό, συνεπώς δεν έχουμε πρόθεση εις 
την ολομέλεια να μπούμε σε συζήτηση, η οποία είναι ενδεχόμενο να τραυματίσει και 
οποιαδήποτε προσωπικότητα. 

 Και μια παρατήρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Προς Θεού!  Βλέπω εδώ, στην επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, ότι 
ημφεσβητήθη το ήθος του προταθέντος.  ∆εν αντελήφθην οποιονδήποτε να θίξει το 
ήθος του προταθέντος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ξεκινώντας ακριβώς από την επιστολή του Προέδρου, θέλω να 
πω ότι, εάν κάποιος δεν τήρησε τη διαδικασία σωστά, είναι ο ίδιος ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, διότι μία από τις προϋποθέσεις είναι η διαβούλευση με τη Βουλή.  Εάν ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ένιωθε ότι δεν έγινε διαβούλευση με τη Βουλή, αυτό 
έπρεπε να ζητήσει, να γίνει διαβούλευση, και είμαι βέβαιος ότι στη διαβούλευση ο 
κάθε ένας θα έκανε τεκμηριωμένα την τοποθέτησή του υπέρ ή κατά αυτής της 
πρότασης.   

 Πέραν τούτου, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας κάνει και ένα άλλο λάθος, το 
οποίο έχει θίξει ο κ. Ομήρου.  ∆εν ξέρω μέσα από ποια διαβούλευση ή πληροφόρηση 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας άκουσε κάποιους να μιλούν για το ήθος του ανθρώπου 
και μας στέλνει επιστολή που λέει ότι έχει και ήθος.  Έχει πει κανένας…  Εγώ δεν 
άκουσα στη σύσκεψη, δεν ξέρω αν μπορούμε να ανατρέξουμε στα πρακτικά, δεν 
ξέρω αν ο Πρόεδρος της Βουλής έστειλε επιστολή στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και 
εμίλησε για το ήθος του προτεινόμενου.  Άρα, κύριε Κατσουρίδη, πρώτον, είναι καλά ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να μας δώσει εξηγήσεις για το ποιος εμίλησε για ήθος, 
δεύτερον, να μας πει μέσα από ποιες διαβουλεύσεις έβγαλε τα συμπεράσματα, όλα 
αυτά που λέει, και για προσόντα και για ήθος.  Αν δεν έγινε η διαβούλευση, γιατί ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δε ζήτησε διαβούλευση;   

 Είμαστε εδώ, όχι για να κάνουμε διαβούλευση μέσα στην ολομέλεια το ένα 
κόμμα με το άλλο, αλλά είμαστε εδώ, για να εγκρίνουμε ή να απορρίψουμε την 
πρόταση του Προέδρου, η οποία έφτασε εδώ, εφόσον ο ίδιος κατέληξε εις το 
συμπέρασμα ότι για εκείνον -για μένα όχι- έγινε επαρκής διαβούλευση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Πουργουρίδης. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη.  Έχετε προτεραιότητα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το δικαίωμα να παίρνει απόφαση η Βουλή δεν προκύπτει μόνο 
από το νόμο τούτο.  Όταν λέει ο νόμος “προηγούμενη σύμφωνη απόφαση”, εννοεί την 
απόφαση που δικαιούται να λαμβάνει κατά το άρθρο 78 του συντάγματος η Βουλή.  
Ψηφίζει νόμους και αποφασίζει.  Το σύνταγμα και ο νόμος δεν προϋποθέτουν αυτό 
που -με όλο το σέβας προς τον κ. Κατσουρίδη- έθεσε “υπό μορφή πίεσης” προς την 
πλευρά που διαφωνεί.  ∆ε χρειάζεται να δοθεί λοιπόν ούτε αιτιολογία ούτε οτιδήποτε 
άλλο.  Και, επειδή θα ξαναέρθει η πρόταση ή η εισήγηση, αυτή τη φορά θα ήταν 
ορθότερο να εφαρμοστεί ο νόμος.  Είναι εισήγηση από το υπουργικό που 
προϋποθέτει προηγούμενη σύμφωνη γνώμη, σύμφωνη απόφαση της Βουλής και όχι 
όπως υποβλήθηκε διά της επιστολής του Προέδρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε λαμβάνει απόφαση το υπουργικό την οποία διαβιβάζει ο Πρόεδρος 
αποδεχόμενος αυτή, για να έχει την προηγούμενη...  Πώς θα είναι προηγούμενη 
άλλωστε σε τέτοια περίπτωση η σύμφωνη απόφαση της Βουλής;  Με αυτό ως 
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δεδομένο, εμείς έχουμε τοποθετηθεί ήδη και γνωρίζει το προεδρείο, όπως και οι 
υπόλοιποι συνάδελφοι, τη θέση μας σε σχέση με αυτή την εισήγηση, που δεν τη 
δεχόμαστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί θα είμαι πολύ σύντομος.  Θέλω και 
εγώ να διαχωρίσω πλήρως το θέμα της ψήφου σ’ αυτή την απόφαση από το 
πρόσωπο.  Για να το βάλω παραστατικά, θα έλεγα τούτο:  Εάν ενώπιόν σας αντί του 
συγκεκριμένου προσώπου είχατε σήμερα το δικό μου το πρόσωπο με την ίδια 
διαδικασία, εγώ θα καταψήφιζα τον εαυτό μου.  Η διαδικασία απαξιώνει και το 
πρόσωπο και το θεσμό και τον απαξιώνει κατά έναν πολύ ουσιαστικό τρόπο:  Έπρεπε 
αυτή η διαδικασία να γίνει στο σωστό χρόνο, να μην καθυστερήσει όπως 
καθυστέρησε, να μη φτάσει στο σημείο να έχει απονεκρώσει τις λειτουργίες του 
θεσμού και να είναι όπως έχει ήδη περιγραφεί, δηλαδή με πραγματική συνεννόηση με 
τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Αυτό είναι και το νόημα του νόμου και το πνεύμα του 
νομοθέτη.  Με πραγματική συνεργασία και συνεννόηση και όχι: «Υποβάλλω, το 
δέχεστε ή δεν το δέχεστε». 

 Και μια έκκληση, κύριε Πρόεδρε.  Η διαφαινόμενη απόρριψη, παρακαλώ και τη 
Βουλή και τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, να μην οδηγήσει σε παράταση του 
αδιεξόδου.  Όπως είναι δυστυχώς ο νόμος, δεν μπορεί να είναι λειτουργική η 
υπηρεσία του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως χωρίς τον επίτροπο.  ∆εν μπορεί να καταλήξει 
καμιά έρευνα του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως χωρίς την τελική υπογραφή 
του επιτρόπου.  Έχει ουσιαστικά ναρκώσει και παγώσει τις διαδικασίες σ’ ένα 
σημαντικό θεσμό της ∆ημοκρατίας.  Προς Θεού, να μην καθυστερήσουμε άλλο, κάνω 
έκκληση από τα βάθη της καρδιάς μου, γιατί υπάρχουν πολίτες που ζητούν 
επειγόντως να έχουν κατάληξη οι υποθέσεις τους ενώπιον του Γραφείου του 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.  Να μη συνεχιστεί το αδιέξοδο. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης.     

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Παρ’ όλο που άλλη ήταν η διαδικασία που όφειλε να ακολουθήσει η κυβέρνηση, 
παρ’ όλο που έπρεπε να υπάρξει διαβούλευσις με τη Βουλή ως προς το πρόσωπο και 
να γνωρίζει η κυβέρνηση, πριν πάρει απόφαση, ποια είναι η θέσις της Βουλής έναντι 
του προσώπου, εντούτοις δεν μπορεί να παραπονείται η πλευρά της κυβέρνησης ότι 
δε γνώριζαν ποιες ήταν οι απόψεις της Βουλής ως προς το γιατί δεν μπορούσε να 
δώσει η Βουλή συγκατάθεση για το συγκεκριμένο πρόσωπο.  Μάλιστα, στη σύσκεψη 
αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων κάθε πλευρά ετεκμηρίωσε τη θέση της με 
σειρά επιχειρημάτων -όχι ένα επιχείρημα μόνο- τα οποία είμαι βέβαιος ότι ο Πρόεδρος 
της Βουλής καθηκόντως μετέφερε στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, και από εκεί και 
πέρα ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, με δεδομένη πλέον τη συντριπτική πλειοψηφία 
του σώματος εναντίον και με δεδομένο το νομικό δικαίωμα της Βουλής που υπάρχει 



59 

 

ως προς το να συναποφασίσει για το πρόσωπο, εντούτοις επέμενε να οδηγήσει το 
θέμα στην ολομέλεια, για να απορρίψει το συγκεκριμένο πρόσωπο η Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

 Αν δημιουργήθηκε επομένως κάποιο ζήτημα, είναι τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας που πρέπει να μέμφονται κάποιοι και όχι την ολομέλεια του σώματος.  
Εμείς δώσαμε κάθε ευκαιρία και είπαμε:  «Kύριε, μην επιμένετε σε αυτό το πρόσωπο 
για τους λόγους που σας εξηγούμε».  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, αντί να 
εισακούσει την πλειοψηφία της Βουλής, επέμενε πεισματικά στην επιλογή την οποία 
έκανε, με αποτέλεσμα σήμερα να οδηγούμεθα στην ολομέλεια μη έχοντες άλλη 
διέξοδο, για να πάρουμε μία απόφαση,  ενώ αυτό το πράγμα, ένα τόσο σημαντικό 
θέμα -και σωστά λέει ο κ. Περδίκης- που έχει να πάρει αποφάσεις που αφορούν τον 
απλό πολίτη ουκ ολίγες, πρέπει να αποφασίζεται πάντα μέσα στην ευρύτερη δυνατή 
συναίνεση.  Πρέπει όλες οι πλευρές να συνεργάζονται στο να επιτυγχάνεται ο 
διορισμός ενός προσώπου που, αν είναι δυνατό, να απολαύει της καθολικής 
εμπιστοσύνης όλων των πλευρών της Βουλής.  Αντί τούτου, που έπρεπε να είναι η 
κυρίαρχος πολιτική του Προέδρου, επιμένει μέχρι σήμερα να μας επιβάλλει το 
πρόσωπο το οποίο αποφάσισε. 

 Λυπούμαι, ηκολούθησε λανθασμένη τακτική, ηκολούθησε λανθασμένη 
πολιτική, εμείς δεν μπορούμε να συναινέσουμε και ελπίζω ότι για το επόμενο 
πρόσωπο που θα προταθεί δε θα επιλεγεί η ίδια διαδικασία, αλλά θα γίνει 
διαβούλευση προηγούμενα με τη Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε,  

 Πρέπει να τυγχάνει, ελέχθη, καθολικής εμπιστοσύνης.  Σε ποια βάση;  
Πολιτικών κριτηρίων ή των κριτηρίων που ορίζει ο νόμος;  Ένας που θα διαβάσει το 
νόμο θα καταλάβει και την επιστολή του Προέδρου.  Τι λέει ο νόμος;  Ότι πρέπει να 
είναι τουλάχιστον τριάντα πέντε χρόνων, εγνωσμένης μορφώσεως και πείρας και 
ανωτάτου ηθικού επιπέδου.  Τι κάνει ο Πρόεδρος με την επιστολή του;  Υποδεικνύει 
ότι πληρεί και τα τρία κριτήρια. 

 Ποια είναι η σειρά των επιχειρημάτων που ελέχθησαν στη σύσκεψη;  ∆ύο 
επιχειρήματα, τα οποία γιατί έχουν πρόβλημα να τα ξαναπούν;  Αμφισβητήθηκε και 
υιοθετείται και θεωρείται ότι μόνο νομικός πρέπει να είναι σε αυτή τη θέση.  Πού το 
βρίσκετε στο νόμο;  Αμφισβητήθηκαν τα προσόντα βεβαίως.  Να κάνουμε τη 
συζήτηση, να ακούσει ο λαός ποια είναι τα προσόντα και να ακούσει και τον πολιτικό 
λόγο που διαφωνούν οι συνάδελφοι.  Ποιο είναι το πρόβλημά τους;  Αντί τούτου, 
προσπαθούν μέσω διαδικασιών να μη μας επιτρέψουν ούτε εμείς να πούμε το γιατί 
στηρίζουμε τη συγκεκριμένη πρόταση.  Εγώ διάβασα το νόμο και ας κρίνει ο 
κυπριακός λαός αν είχε δίκαιο ο Πρόεδρος που είπε ότι έχει και ακαδημαϊκά προσόντα 
και επιστημονική επάρκεια και ήθος.  Σε ένα από αυτά τα τρία πρέπει να καταδειχθεί 
ότι δεν ανταποκρίνεται, για να πει κάποιος:  «∆εν τον διορίζω».  ∆ιαφορετικά, το μόνο 
που μένει, Πρόεδρε, είναι:  «∆εν τον διορίζω, γιατί ήταν υποστηρικτής του Προέδρου»! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Mάλιστα.   

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Λυπούμαι που επανέρχομαι.   

 Πρώτα πρώτα, θέμα ήθους δεν ετέθη για κανέναν.  Όμως -θα σας απαντήσω, 
κύριε Κατσουρίδη, λίγη ψυχραιμία- πρώτον, στο θέμα των προσόντων είναι καλά 
γνωστό ότι ο Επίτροπος ∆ιοικήσεως ασχολείται κατά κύριο λόγο με ενάσκηση και 
νομοθετικού έργου, δηλαδή με την έννοια του ελέγχου.  Πρέπει να έχει γνώσεις 
νομικές.   

 ∆εύτερον, μιλάτε για τα πολιτικά κριτήρια.  Ε, πρέπει να είναι και να φαίνεται ότι 
είναι ανεξάρτητος, διότι είναι τα παράπονα εναντίον της διακυβέρνησης που θα 
εξετάσει.  Και ένας υποστηρικτής του Προέδρου, αφού το θέλετε, εκείνος που τον 
εισηγήθηκε, για να εκλεγεί, είναι φυσικό, εφόσον διορίζεται, να προσπαθεί να καλύψει 
και να συγκαλύψει! 

 Συνεπώς, ένας ευαίσθητος Πρόεδρος που σέβεται τη δημοκρατία δε θα 
προκαλούσε βάναυσα το δημόσιο αίσθημα.  Αν ήτο θέσις πολιτική, το δέχομαι.  Εδώ 
είναι ανεξάρτητος θεσμός, γι’ αυτό και ο νομοθέτης ζητά τη διαβούλευση -και πάρα 
πολύ ορθά- διότι, αν απλώς ετηρούσε τα προσόντα και θα έβαλλε σφραγίδα η Βουλή, 
δε θα έλεγε διαβούλευση.  Θα έλεγε:  «Ο Πρόεδρος, εφόσον πληρεί τα προσόντα 
τούτα, στέλνει και απλώς η Βουλή επικυρώνει και μάλιστα χωρίς δικαίωμα να ελέγξει». 

 Επομένως, κύριε Κατσουρίδη, θα πρέπει κάποια ώρα, ναι, να μας ακούσει ο 
λαός.  Οι διορισμοί δε γίνονται με τους κουμπάρους και τους φίλους, για να 
προστατεύσεις τον έλεγχο της διοικήσεως.  Γίνονται με ανεξάρτητους αξιωματούχους 
που χαίρουν του σεβασμού όλου του σώματος.  Και αυτό συμβαίνει με ένα σωρό 
θεσμούς.  Και μακάρι να ίσχυε και για την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας και για την 
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και για όλες τις άλλες που διορίζουμε τους 
κομματικούς μας φίλους είτε εμείς στο παρελθόν είτε εσείς στο παρόν.  Αλλά οι θεσμοί 
του επιτρόπου, των ανεξαρτήτων, αν θέλετε, αξιωματούχων που πρέπει να τυγχάνουν 
σεβασμού και αναγνώρισης από όλους και διαβούλευσης, ε, ναι, πρέπει να είναι και 
να φαίνονται έτσι, κύριε Κατσουρίδη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα επιμένω ότι η διαβούλευση πρέπει να γίνει με τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας και όχι μεταξύ μας εδώ ούτε διά εκπροσώπων και αντιπροσώπων του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας είτε είναι το ΑΚΕΛ είτε οποιοσδήποτε.  Έτσι 
προστατεύουμε και τους ανθρώπους που μπορεί να προταθούν.  Και, εφόσον έγινε 
από μέρους του Προέδρου αυτό το λάθος, εγώ κάνω έκκληση προς τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας να μην το επαναλάβει και στη συνέχεια, στο επόμενο όνομα να γίνει μια 
σωστή διαβούλευση.  Και, αν αυτό το οποίο θέλει ο κ. Κατσουρίδης είναι αυτά που θα 
πούμε στον Πρόεδρο να τα πούμε και δημόσια, κανένα πρόβλημα.  Αν θέλετε και με 
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τον Πρόεδρο να γίνει συζήτηση μπροστά στις τηλεοράσεις με διαφάνεια, όπου δει, και 
εκεί δεν έχει πρόβλημα. 

 Όμως θα πω και κάτι τελευταίο, διότι δεν είχα και πρόθεση να μιλήσω.  Ο κ. 
Κατσουρίδης δε μας είπε προσόντα.  Μας εξήγησε ότι δεν έχει κάποια προσόντα που 
μπορεί κάποιοι άλλοι να τα θεωρούν σημαντικά.  Όμως ανέδειξε ένα προσόν:  ότι ήταν 
πολιτικός υποστηρικτής του Προέδρου, κάτι το οποίο δε θα έπρεπε να ήταν ειδικά γι’ 
αυτή τη θέση προσόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Κατσουρίδης και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, με εκπλήσσει η λογική πραγματικά!  Είναι νέα ήθη.  ∆ηλαδή 
όποιος υπήρξε υποστηρικτής κάποιου Προέδρου δεν μπορεί να διοριστεί σε καμιά 
θέση, διότι εκ προοιμίου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

  Κύριε Αναστασιάδη, σε παρακαλώ!   

 Εκ προοιμίου σημαίνει ότι δε θα είναι αντικειμενικός και μάλιστα ελέχθη θα του 
λένε τι αποφάσεις να παίρνει.  Συγγνώμη, ποιος ήταν ο Γενικός Εισαγγελέας επί της 
δεκαετίας σας;  Τι ήταν, πριν διοριστεί Γενικός Εισαγγελέας; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πάντως, βοηθός ήταν και ο Παπασάββας! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Συλλούρη, ήσουν και εσύ τότε στο Συναγερμό τζι εν σε άκουσα να είχες 
την παλληκαρκάν να πεις αυτά που λέει τώρα ο κ. Αναστασιάδης.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Σε παρακαλώ πολύ, να πάρεις το λόγο μετά!   

 Ποιο χώρο εκπροσωπούσε η προηγούμενη επίτροπος, με όλο το σεβασμό;  
Πολύ καλά γνωστό, το δικό σας!  Και με έναν πατέρα ο οποίος είχε περγαμηνές στο 
χώρο σας!  Εγώ είπα το αντίθετο, κύριε;  Έπρεπε να σκεφτούμε εμείς και να 
διαφωνήσουμε λέγοντας ότι, επειδή είναι υποστηρίκτρια συγκεκριμένου χώρου, δεν 
πρέπει να διοριστεί;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Tρίτον, δεν είπαμε προσόντα.  Γιατί, δεν εκατάλαβα, στο δικαστικό σώμα 
δηλαδή εκ προοιμίου είναι και φαίνονται στα πάντα εντάξει; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Φαίνονται εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kατά την κρίση σου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Aμφισβητήστε  το. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kατά την κρίση σου!  Μα, νομίζεις φοβούμαι να αμφισβητήσω οποιονδήποτε;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Eσείς απλώς προσκυνάτε τους λόγω επαγγέλματος.  Καθαρά πράγματα!   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αν τολμάτε, αμφισβητήστε τους! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εξανάκαμά το σε τούντην Βουλή, κύριε!  ∆ε θεωρώ ότι έχουν κάτι ιδιαίτερο 
’πού τους υπόλοιπους αξιωματούχους.  Αλλά εγώ εν τρέχω να μαζεύκω υπογραφές, 
για να τους δείξω ως δικηγόρος ότι τους σέβομαι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Παρακαλώ, κύριοι!    

 Κύριε Νικολάου, σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ηρέμησε τζι εννά ακούσεις πολλά.  Έσιει τρεις μήνες που… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λέχθηκε για προσόντα.  Έπρεπε να “ερυθριούμε”.  Τρία διδακτορικά από το 
Κέιμπριτζ.  Ωραία!  Καθηγητής και λέκτορας νομικής, ψυχολογίας, εγκληματολογίας, 
Κέιμπριτζ, αυστραλιανά πανεπιστήμια, Πανεπιστήμιο Κύπρου.  ∆εν είναι κατάλληλος!  
Και πολλά άλλα, που δε θέλω να σας πάρω το χρόνο, όλοι πήρατε το βιογραφικό.  
Ενώ, κάποιος με ένα απλό πτυχίο νομικής, αρκεί να μην ήταν υποστηρικτής του 
Προέδρου, ήταν κατάλληλος!  Αυτή είναι η ουσία των πραγμάτων. 

 Νομίζω ότι δεν είμαστε ειλικρινείς.  Απλώς, δε θέλουμε να γίνει ο διορισμός που 
ζήτησε ο Πρόεδρος.  Έχετε την πλειοψηφία, μπορείτε να το κάνετε.  Ωραία!  Εγώ 
απλώς εκφράζω τη λύπη μου, διότι δεν υπάρχει πραγματικός λόγος, ούτε στα 
προσόντα ούτε στο ήθος υστερεί∙ υπερτερεί.  Είναι μισή σελίδα, που κρατάτε όλοι, με 
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τις θέσεις που πήρε ως ακαδημαϊκός στα καλύτερα πανεπιστήμια και δεν άκουσα 
τίποτα.  Μάλιστα, ελέχθη: «∆ε μας είπε τα προσόντα ο κ. Κατσουρίδης».  Εγώ σας 
λέω ότι, αν είχε έδρα ακόμα και στο Γέιλ, με τη λογική που είπατε, θα τον 
απορρίπτατε.  ∆εν υπάρχει θέμα δηλαδή.   

 Λοιπόν, αυτή είναι η ουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Aπλά μια παρατήρηση, επειδή ανεφέρθη στο όνομα του πρώην Γενικού 
Εισαγγελέως κ. Μαρκίδη, αλλά και της κ. Νικολάου, ένα θέλω να πω:  Ανεξάρτητα πού 
ανήκαν, απέδειξαν τι ήσαν και καταξίωσαν και το λειτούργημα και απέδειξαν ότι δεν 
είχαν κανένα ενδοιασμό… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ, παρακαλώ!   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Aν θορυβήσετε ακόμα περισσότερο, θα εγκριθεί σίγουρα!  Σας το λέω!   

 Τουλάχιστον δεν είχε κανένας “δικτατορικό”… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Aλλά, να πω κάτι.  Ακούστε, ακούστε, ακούστε!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ώστε του την ευκαιρία να αποδείξει.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Eπειδή ακριβώς η εμμονή του Προέδρου επικεντρώνεται στο συγκεκριμένο 
άτομο για λόγους αλαζονείας ή και οφειλής που του έχει, σας παρακαλώ, νομίζω, 
αποδεχτείτε και σεβαστείτε την απόφαση της πλειοψηφίας και μείνετε μέχρι εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:  

 Λυπούμαι!  ∆εν μπορεί ο αρχηγός της αξιωματικής αντιπολίτευσης να λέει ότι η 
πρόταση του Προέδρου οφείλεται σε αλαζονεία. 



64 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει αξιωματική αντιπολίτευση.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Oρίστε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει αξιωματική αντιπολίτευση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, απλώς επειδή δεν υπάρχει άλλη αντιπολίτευση.  Λοιπόν, από αλαζονεία 
του Προέδρου…  Ωραία, σε λίγο θα καταψηφίσετε.  Εννά μας κρίνει όλη η Κύπρος, 
όταν θα ’ρτει η επόμενη πρόταση, να δω τι θα είναι η τοποθέτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 O κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ελπίζω η επόμενη διαδικασία να είναι όπως προβλέπει ο νόμος.  ∆ηλαδή το 
Υπουργικό Συμβούλιο να εισηγηθεί, για να πάρει την έγκριση της Βουλής, πριν ο 
Πρόεδρος αποφασίσει να διορίσει.  Εδώ έγινε ανάποδα.  Ας μείνουμε λοιπόν σε αυτό 
το μικρό σκέλος της διαφοράς και ας το τελειώσουμε με την ψηφοφορία μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Νομίζω ολοκληρώθηκε η συζήτηση, κύριε Γεωργίου.  Έχει ολοκληρωθεί η 
συζήτηση.  Νομίζω ότι είναι περιττά τα υπόλοιπα.   

 Να μου επιτρέψετε και εμένα -και δεν είναι σε αντιδιαστολή με αυτά που έχουν 
λεχθεί προηγουμένως- τουλάχιστον εγώ νιώθω την ανάγκη, ως Πρόεδρος της 
Βουλής, να κάνω εύφημη μνεία προς την πρώην Επίτροπο ∆ιοικήσεως, τη Λιάνα τη 
Νικολάου, γιατί και αδέκαστη ήταν και σωστή ήταν και ακεραία ήταν και σίγουρα 
πάντοτε ενεργούσε στη βάση και των νόμων και του συντάγματος.  Και, επειδή 
συνεργάστηκε η κ. Λιάνα Νικολάου με όλες σχεδόν τις επιτροπές της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και με όλους τους συναδέλφους, νιώθω την ανάγκη να τη συγχαρώ 
και να της εκφράσω τις ευχαριστίες ολόκληρου του σώματος για τη συμβολή της, τις 
προσπάθειές της, την ανιδιοτέλειά της, αλλά και τον αφοσιωμένο τρόπο που 
λειτούργησε όλα τα χρόνια που ήταν Επίτροπος ∆ιοικήσεως.  

 Λοιπόν, κύριοι, πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τριάντα πέντε. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 



65 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους εναντίον, δεκαέξι υπέρ και καμία αποχή, η απόφαση 
απορρίπτεται. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.605, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το ποσοστό του εισοδήματος των κυπριακών νοικοκυριών που 
δαπανάται στον πολιτισμό και πώς το ποσοστό αυτό συγκρίνεται με το μέσο όρο και 
τα αντίστοιχα ποσοστά άλλων ευρωπαϊκών χωρών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.606, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με την έκθεση της Ελεγκτικής Υπηρεσίας για το 2009, 
παρατηρούνται καθυστερήσεις στην είσπραξη των ετήσιων μισθωμάτων του κράτους.  
Συγκεκριμένα, εκκρεμούσαν μισθώματα ύψους περίπου €4,5 εκατομ. για χρονική 
περίοδο δέκα ετών.   

 Παρατηρείται επίσης το φαινόμενο διάφορες εταιρείες που εκμισθώνουν 
κρατική γη, και μάλιστα σε τιμές πολύ κατώτερες από αυτές της αγοράς, να μην 
καταβάλλουν εκ συστήματος τις καθυστερημένες οφειλές τους.         

 Ως εκ τούτου, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα μέτρα που λαμβάνονται για τον άμεσο τερματισμό αυτής της 
κατάστασης και την είσπραξη των οφειλόμενων προς το κράτος μισθωμάτων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.607, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει ένα ολοκληρωμένο σχέδιο για την αντιμετώπιση 
της κλιματικής αλλαγής και των συνεπειών της στην Κύπρο και, αν ναι, τι ακριβώς 
περιλαμβάνει το σχέδιο αυτό, ιδιαίτερα στους τομείς των ανανεώσιμων πηγών 
ενέργειας, της προστασίας των δασών, της υπαίθρου και της βιοποικιλότητας, καθώς 
και της αστικής αναγέννησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.608, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποιο είναι το μισθολογικό κόστος (πόσο δηλαδή στοιχίζει) ενός μαθητή ανά 
εκπαιδευτική βαθμίδα για το κράτος και πώς συγκρίνεται το κόστος αυτό με τα 
αντίστοιχα των χωρών μελών του ΟΟΣΑ που περιλαμβάνονται στην έκθεση 
“Education at a glance 2010”. 

2. Ποια είναι η αποδοτικότητα-αποτελεσματικότητα των δαπανών αυτών και αν 
είναι ανάλογη του ύψους τους.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.609, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Ο μέσος όρος πρασίνου στις αστικές περιοχές ανά κάτοικο στον ευρωπαϊκό 
χώρο είναι 7,2 τ.μ.  Το ποσοστό αυτό είναι σημαντικό, αφού συνιστά ουσιαστικά 
δείκτη ποιότητας ζωής.  Ανάμεσα στις διάφορες πόλεις το ποσοστό φυσικά ποικίλλει: 
από 27 τ.μ. στο Λονδίνο σε 10,2 τ.μ. στη Ρώμη και μόλις 2,7 τ.μ. στην Αθήνα.  

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι, σύμφωνα με τις μετρήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
η ποιότητα του ατμοσφαιρικού αέρα στην Κύπρο είναι κάτω του επιθυμητού, 
παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά 
πόσο υπάρχουν αντίστοιχα στοιχεία για τις κυπριακές πόλεις και, εάν ναι, τι ακριβώς 
περιλαμβάνουν τα στοιχεία αυτά σχετικά με το μέσο όρο πρασίνου ανά κάτοικο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.610, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει ολοκληρωμένο σχέδιο προώθησης και στήριξης 
της πράσινης επιχειρηματικότητας και, εάν ναι, τι διαλαμβάνει το σχέδιο αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.611, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει ειδικό, ολοκληρωμένο πρόγραμμα με αντικείμενο 
αυτό που στην Ευρώπη αποκαλείται “πράσινος τουρισμός” για την ενθάρρυνση και 
ανάπτυξη επενδύσεων, μέσω παροχής ελκυστικών κινήτρων, για τη δημιουργία 
πράσινων και φιλικών προς το περιβάλλον υποδομών στις τουριστικές επιχειρήσεις 
και τα ξενοδοχειακά καταλύματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.612, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Συμβούλιο Οικονομικών Εμπειρογνωμόνων το οποίο 
είχε συσταθεί επί διακυβέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου εξακολουθεί να υφίσταται, 
αν ναι, ποια η αποστολή του και ποια η σύνθεσή του και, αν όχι, ποιοι οι λόγοι που 
επέβαλαν την κατάργησή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.613, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Σύμφωνα με πληροφορίες που δημοσιεύτηκαν στα έντυπα και ηλεκτρονικά 
ΜΜΕ, ο Κυπριακός Οργανισμός Προσέλκυσης Επενδύσεων (ΚΟΠΕ) έχει καταρτίσει 
κατάλογο μεγάλων αναπτυξιακών έργων για τα οποία αναζητούνται επενδυτές από 
χώρες του εξωτερικού.  Έχουμε διαπιστώσει ότι από τον κατάλογο αυτό απουσιάζουν 
εντελώς αναπτυξιακά έργα της Λάρνακας, ωσάν και η Λάρνακα να μην είναι επαρχία 
της Κύπρου.  Το γεγονός αυτό προκαλεί έντονη δυσφορία στους τοπικούς φορείς και 
τους πολίτες της Λάρνακας. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Με ποια κριτήρια καταρτίστηκε ο συγκεκριμένος κατάλογος; 

2. Ο ΚΟΠΕ ήρθε σε επαφή με τους τοπικούς φορείς, π.χ. το δήμο, το ΕΒΕ 
Λάρνακας; 

3. Γιατί απουσιάζει η Λάρνακα από τον κατάλογο αυτό;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.614, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει γίνει αξιολόγηση της εφαρμογής του προγράμματος 
“FreD goes net” στην Κύπρο και, αν ναι, ποια είναι τα βασικά στοιχεία αυτής της 
αξιολόγησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.615, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει γίνει μια ολοκληρωμένη αξιολόγηση της εφαρμογής 
του θεσμού της κοινοτικής εργασίας μέχρι σήμερα, αν ναι, ποια είναι τα 
συμπεράσματα αυτής της αξιολόγησης και κατά πόσο χρειάζεται να γίνουν αλλαγές 
στην υφιστάμενη νομοθεσία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.616, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει γίνει αξιολόγηση του προγράμματος μείωσης της 
βλάβης και υποκατάστασης οπιοειδών και, αν ναι, ποια είναι τα βασικά 
συμπεράσματα αυτής της αξιολόγησης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.617, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για το πώς υλοποιείται η απόφαση που ελήφθη από διυπουργική 
επιτροπή και ανακοινώθηκε στους φορείς της Λάρνακας για τη γεωγραφική διασπορά 
1 100 περίπου πολιτικών προσφύγων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.618, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη φάση στην οποία βρίσκεται το αίτημα του Ναυτικού Ομίλου 
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Λάρνακας και φορέων της πόλης για τη δημιουργία ιστιοπλοϊκού κέντρου παρά τις 
εγκαταστάσεις του Ναυτικού Ομίλου Λάρνακας. 

 Να ληφθεί υπόψη ότι το συγκεκριμένο αίτημα είχε αρχικώς εγκριθεί από τον 
ΚΟΑ και σχετικό ποσό είχε κατά καιρούς περιληφθεί στους ετήσιους 
προϋπολογισμούς του κράτους.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.619, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει παραχωρηθεί προσφυγική ταυτότητα σε 
Τουρκοκυπρίους και, εάν ναι, πόσοι έχουν λάβει την εν λόγω ταυτότητα.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.620, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε πόσους Τουρκοκύπριους έχει παραχωρηθεί δικαίωμα χρήσης ή 
μίσθωσης για ιδιοκατοίκηση, ανά επαρχία ξεχωριστά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.621, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πόσοι Τουρκοκύπριοι που διαμένουν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες 
είναι λήπτες δημοσίου βοηθήματος, καθώς και στο βοήθημα πόσων από αυτούς 
συμπεριλαμβάνεται επίδομα ενοικίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.622, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο τίθεται θέμα ασφάλειας για τους μαθητές του σχολείου 
“Junior School” λόγω της αντισεισμικής αναβάθμισης που πραγματοποιείται και 
ειδικότερα της αφαίρεσης του αμιάντου από τη στέγη του κτιρίου.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.623, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τη διαδικασία γνωστοποίησης του καταλόγου προτεινόμενων για 
προαγωγή εκπαιδευτικών προς τους ενδιαφερόμενους αιτητές, διότι με την 
υπάρχουσα διευθέτηση ουσιαστικά παρεμποδίζεται το δικαίωμά τους να υποβάλουν 
ένσταση όπως προνοεί ο περί της ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμος         
(N. 10/1969).  Έχει διαπιστωθεί ότι είναι απαραίτητη η παραλαβή του καταλόγου από 
τον κάθε αιτητή, ώστε να υποβάλλει την ένστασή του με βάση όλα τα στοιχεία. 

 Επισυνάπτεται ο κατάλογος πενήντα ενός υποψηφίων για τη θέση ∆ιευθυντή 
Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης, όπου φαίνεται ότι δεν υπάρχουν δεδομένα 
προσωπικού χαρακτήρα, αλλά στοιχεία απαραίτητα για εφαρμογή της νομοθεσίας.  
Αναφέρεται ότι τα στοιχεία είναι πάρα πολλά και δυσδιάκριτα για έλεγχο στο χώρο της 
εισόδου του Υπουργείου Παιδείας ή στα κατά τόπους επαρχιακά γραφεία, χωρίς να 
δίδεται το δικαίωμα για φωτοτύπηση στους ενδιαφερομένους.» 
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Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.624, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να εισηγηθεί στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας μια πιο διαφανή διαδικασία για την πλήρωση θέσεων αντικαταστατών, που 
προκύπτουν λόγω απουσίας εκπαιδευτικών. 

 Έχουν εκφραστεί παράπονα ότι η σειρά του καταλόγου διοριστέων 
παρακάμπτεται, με τη δικαιολογία ότι σε αρκετές περιπτώσεις δεν ανταποκρίνονται 
θετικά οι ενδιαφερόμενοι ή ότι μικρές σε διάρκεια άδειες εξελίσσονται σε μακράς 
διάρκειας και τις καταλαμβάνουν άτομα που βρίσκονται πολύ πιο κάτω στον 
κατάλογο. 

 Εισηγούμαι την ανάρτηση καταλόγου με τις αντικαταστάσεις που αφορούν 
άδειες μητρότητας και τη δημιουργία καταλόγου ενδιαφερομένων για αντικαταστάσεις 
μικρής διάρκειας, ώστε να εξαλειφθεί και το φαινόμενο να μένουν χωρίς 
αντικαταστάτες σχολεία της υπαίθρου, ορεινών και υποβαθμισμένων περιοχών.  
Επίσης, να καθορίζεται στον κατάλογο διοριστέων έως ποιο αριθμό είναι οι 
διορισμένοι σε θέση συμβασιούχων και σε θέση αντικαταστάτη έστω και σε 
εβδομαδιαία βάση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.625, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα μέτρα που προτίθεται να πάρει η αστυνομία για τη σωστή αστυνόμευση των 
κοινοτήτων Καλλέπειας, Λετύμπου, Λεμώνας, Χούλου, Πολεμίου κ.λπ., όπου 
τελευταία έχουν αυξηθεί τα κρούσματα κλοπών και χρήσης ναρκωτικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.626, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχει παραχωρηθεί χώρος προσπέλασης προς το τεμάχιο όπου το 
κοινοτικό συμβούλιο Άρμου (επαρχία Πάφου) προτίθεται να κατασκευάσει κοινοτικό 
χώρο στάθμευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.627, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η βελτίωση του παρακαμπτήριου 
δρόμου που οδηγεί προς το ΧΥΤΑ Μαραθούντας (Πάφου).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.628, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχουν ληφθεί οι απαραίτητες αποφάσεις σε σχέση με το αίτημα για 
μετακίνηση του χοιροστασίου που λειτουργεί στην κοινότητα Μαραθούντας της 
επαρχίας Πάφου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.629, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχουν ληφθεί οι απαραίτητες αποφάσεις για μετακίνηση του χώρου 
αδρανών υλικών που λειτουργεί στην κοινότητα Μαραθούντας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.630, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να ικανοποιηθεί το αίτημα των κατοίκων της 
κοινότητας Άρμου (Πάφου) για κατάργηση της ζώνης προστασίας που επηρεάζει την 
περιοχή στο βόρειο μέρος της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.631, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο θα μπορούσε να ικανοποιηθεί το αίτημα της κοινότητας Άρμου (επαρχία 
Πάφου) για κατασκευή τοίχων αντιστήριξης από πέτρα ή/και τοποθέτηση 
προστατευτικών κιγκλιδωμάτων στους δρόμους για προστασία των πεζών και των 
τροχοφόρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.632, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο προτίθεται να προχωρήσει στην επένδυση των τοίχων κατά μήκος των 
δρόμων της κοινότητας Λεμώνας με πέτρα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.633, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για την πολιτική του υπουργείου για το μέλλον της αμπελουργίας στην Κύπρο, καθώς 
είναι γνωστό ότι κάθε χρόνο διαπιστώνεται ότι τα προβλήματα του κλάδου αυξάνονται 
(διάθεση σταφυλιών και τιμή αγοράς).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.634, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις πρόνοιες που υπάρχουν εντός των σχολικών μονάδων στις 
περιπτώσεις όπου ένα παιδί παρουσιάζει διαταραχές ψυχικής υγείας, έχει 
παιδοψυχιατρική παρακολούθηση, αλλά μέχρι να παρουσιάσει βελτίωση παραμένει 
στο σχολικό πλαίσιο με μεγάλα προβλήματα για το ίδιο, αλλά και για τα υπόλοιπα 
παιδιά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.635, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις πρόνοιες που παρέχονται σε παιδιά με εξαιρετικές ικανότητες 
(gifted), για το πώς αξιολογούνται τα παιδιά αυτά και αν υπάρχει δυνατότητα ένα παιδί 
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που ανήκει σε αυτή την ομάδα να παρακολουθήσει το εκπαιδευτικό σύστημα με 
ξεχωριστούς ρυθμούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.636, ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους σχεδιασμούς του υπουργείου του σε σχέση με την 
αναγκαιότητα αναβάθμισης των εσπερινών σχολείων και επίλυσης των διαχρονικών 
προβλημάτων τους.  (Επισυνάπτεται αντίγραφο επιστολής, ημερομηνίας 14 
Φεβρουαρίου 2011, που έχω λάβει από τον πρόεδρο του κεντρικού μαθητικού 
συμβουλίου του εσπερινού σχολείου Λευκωσίας.) 

 Παρακαλώ να ενημερωθεί το σώμα για τις ενέργειες του υπουργείου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.637, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί δεν έχει σταλεί μέχρι σήμερα η ετήσια επιχορήγηση για σίτιση 
των άπορων μαθητών στα υποχρεωτικά ολοήμερα σχολεία, η οποία αποστέλλεται 
στις σχολικές εφορίες κάθε χρόνο περί τα τέλη Οκτωβρίου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.638, ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σχεδιάζει να 
ενισχύσει τα ιδρύματα που διοργανώνουν εκπαιδευτικές συναυλίες και παρουσιάζουν 
στην Κύπρο ξεχωριστές πολιτιστικές εκδηλώσεις και εκδόσεις. 

 Επισυνάπτεται σημείωμα από το Ίδρυμα Τεχνών “Φάρος”.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.572, 

ημερομηνίας 27 Νοεμβρίου 2009, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«∆ρόμος Λάρνακας/∆εκέλειας - Καθυστέρηση στη συμπλήρωση των εργασιών της Α΄ 
φάσης και Προγραμματισμός Β' και Γ' φάσεων 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση της έντιμου Βουλευτού Λάρνακας κας 
Σκεύης Κούτρα Κουκουμά και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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2. Η αναβάθμιση του δρόμου Λάρνακας/∆εκέλειας προωθείται στα πλαίσια 
Πολεοδομικού Σχεδίου. Οι εργασίες στο τμήμα από τον κόμβο Λιμανιού μέχρι τον 
κόμβο Λειβαδιών (Α' φάση) άρχισαν στις 19/5/2008 και βάσει συμβολαίου έπρεπε να 
συμπληρωθούν το Νοέμβριο του 2009 αλλά υπήρξε καθυστέρηση και 
ολοκληρώθηκαν τον Ιούλιο του 2010. Η καθυστέρηση στην ολοκλήρωση του έργου 
οφείλεται σε τεχνικά προβλήματα που προέκυψαν λόγω του ψηλού υδροφόρου 
ορίζοντα και του βαλτώδους υπεδάφους τα οποία οδήγησαν σε πρόσθετες εργασίες 
σταθεροποίησης, σε προβλήματα στη μετακίνηση υπηρεσιών και σε δυσμενείς 
καιρικές συνθήκες. 

3. Η μελέτη για τις επόμενες δύο φάσεις του έργου από το Ναυτικό Όμιλο μέχρι το 
δρόμο προς Πύλα (Φάση Γ') και από το δρόμο προς Πύλα μέχρι τον KOT Λάρνακας 
(φάση ∆') καθυστέρησε λόγω κυρίως τροποποιήσεων στο ρυθμιστικό σχέδιο. Το 
τελικό ρυθμιστικό σχέδιο για τη Φάση Γ' υποβλήθηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως το ∆εκέμβριο του 2007 αλλά εν τω μεταξύ η 
Εταιρεία που εκπονούσε τη μελέτη (Η∆Ι Σύμβουλοι/Μηχανικοί) είχε πάψει να 
υφίσταται. 

4. Εν τω μεταξύ έχει αποφασιστεί η τροποποίηση του ρυθμιστικού σχεδίου ούτως 
ώστε ο δρόμος να κατασκευαστεί με 4 λωρίδες κυκλοφορίας αντί δύο λωρίδες που 
προνοούσε το ρυθμιστικό σχέδιο που υποβλήθηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων το 
∆εκέμβριο του 2007. Το Τελικό Ρυθμικό Σχέδιο τεσσάρων λωρίδων κυκλοφορίας 
ετοιμάστηκε και υποβλήθηκε στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως το Νοέμβριο του 2010. Λόγω της νέας λύσης αναμένεται 
να χρειαστούν νέες επιπρόσθετες απαλλοτριώσεις.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων 
επεξεργάζεται τους Όρους Εντολής ώστε να προωθηθεί η κατασκευή της Γ' Φάσης με 
τη μέθοδο Μελέτη-Κατασκευή. Επίσης ετοιμάζεται η αναγκαία προμελέτη η οποία θα 
σταλεί στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για τις πρόσθετες απαλλοτριώσεις. 

5. Όσον αφορά την ∆' φάση, αναμένεται να ολοκληρωθεί η ετοιμασία του 
ρυθμιστικού σχεδίου από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως για να ζητηθούν 
προσφορές για την εκπόνηση κατασκευαστικών σχεδίων. 

6. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.735, 

ημερομηνίας 18 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«Θέμα:  ∆ρόμος Κάτω Μόνης-Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Ο Κλάδος Κυκλοφοριακών Μελετών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων ετοίμασε 
σχέδια για βελτίωση της ορατότητας στις συμβολές τριών παρόδιων δρόμων με το 
δρόμο Κάτω Μονής-Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου τα οποία στάληκαν στον Επαρχιακό 
Μηχανικό Λευκωσίας, για να εκτελέσει τις σχετικές εργασίες. 

 Για τη μία συμβολή τα σχέδια προνοούν εργασίες σήμανσης, ενώ για τις άλλες 
δύο προνοούνται εργασίες οι οποίες επηρεάζουν η μία ιδιωτική και ή άλλη 
εκκλησιαστική περιουσία και για τις οποίες υπήρξαν ενστάσεις. 
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 Ως εκ τούτου, λόγω του φόρτου εργασίας του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων, οι 
εργασίες σήμανσης που θα μπορούσαν να γίνουν μέσα στο 2010 αφέθηκαν να γίνουν 
μαζί με άλλες δύο συμβολές. 

 Με τον Κοινοτάρχη Αγίας Μαρίνας αποφασίστηκε να γίνει επί τόπου 
αποτύπωση στην παρουσία του, για να διαφανεί ο επηρεασμός των ιδιωτικών 
τεμαχίων και να μεριμνήσει για την εξασφάλιση συγκαταθέσεων. Νοουμένου ότι αυτό 
θα επιτευχθεί, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων θα προχωρήσει στην εκτέλεση των 
εργασιών μέσα στο πρώτο εξάμηνο του 2011. Ανεξάρτητα με τις συγκαταθέσεις, οι 
εργασίες που αφορούν τη σήμανση θα γίνουν, περιλαμβανομένης και συντήρησης της 
υπόλοιπης σήμανσης. 

3. Όσον αφορά τον οχετό ο οποίος έχει καθαριστεί, προγραμματίζεται μέσα στο 
2011 η αντικατάστασή του σε σημείο του δρόμου που παρουσιάστηκε υπερχείλιση με 
άλλον μεγαλύτερης χωρητικότητας. Σχετικές πιστώσεις παραχωρήθηκαν ήδη στον 
Επαρχιακό Μηχανικό Λευκωσίας. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.071, 
ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Την πρωτοβουλία για την ανέγερση του μνημείου για τον Σολωμό Σολωμού 
στην περιοχή Αμμοχώστου είχε ο Έλληνας τραγουδιστής κ. Νότης Σφακιανάκης και το 
Υπουργείο Άμυνας της Κύπρου, το οποίο συγκρότησε επιτροπή για την προώθηση 
του θέματος, προτείνοντας ως χώρο το Πολιτιστικό Κέντρο Αμμοχώστου στη 
∆ερύνεια. 

 Η Επιτροπή Μνημείων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, σε επιτόπια 
επίσκεψή της στο Πολιτιστικό Κέντρο, υπέδειξε το καταλληλότερο σημείο του χώρου 
και ανέμενε από τους ενδιαφερόμενους την ετοιμασία και υποβολή αρχιτεκτονικών και 
καλλιτεχνικών προτάσεων για να εκφράσει τις απόψεις της. Οι προτάσεις αυτές δεν 
έχουν μέχρι σήμερα υποβληθεί. 

 Στο μεταξύ, μέσω μιας κοινοποίησης επιστολής του Υπουργείου Εσωτερικών 
προς την Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την απουσία οποιασδήποτε 
αίτησης για χορήγηση πολεοδομικής άδειας και άδειας οικοδομής του μνημείου (Αρ. 
Φακ. 5.33.54.3 και ημερ. 10.9.10), πληροφορηθήκαμε ότι ο ∆ήμος Παραλιμνίου 
πρότεινε όπως το μνημείο ανεγερθεί στο χώρο της πλατείας Παραλιμνίου. 

 Εφόσον το αρμόδιο Υπουργείο Άμυνας επιβεβαιώσει την απόφαση για αλλαγή 
του χώρου και προωθήσει τις σχετικές διαδικασίες ενημερώνοντας την Επιτροπή 
Μνημείων, η τελευταία θα επιληφθεί των θεμάτων της αρμοδιότητας της (δηλ, την 
γνωμοδότηση για την καταλληλότητα του προτεινόμενου χώρου, τα σχέδια 
διαμόρφωσης του, καθώς και την ποιότητα του εικαστικού δημιουργήματος). 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.258, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 11 Οκτωβρίου 2010, σχετικά με την πιο πάνω 
Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής κ. Γιαννάκης Ομήρου, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Μεγάλη περιοχή της κοινότητας Κακοπετριάς αρδευόταν από τον ποταμό 
Καρκώτη, χωρίς η κοινότητα να έχει δικαιώματα στο νερό του ποταμού. Αυτό 
δημιουργούσε προβλήματα με τους κατοίκους των κοινοτήτων Κάτω Σολέας, οι οποίοι 
στερούνταν το νερό του ποταμού. Για να αρθεί η επέμβαση, το Τμήμα Αναπτύξεως 
Υδάτων προχώρησε στην ανόρυξη γεωτρήσεων και στην τοποθέτηση αγωγών για 
άρδευση όλης της περιοχής. Παρά το γεγονός ότι το έργο ολοκληρώθηκε, η Κοινότητα 
αρνείται να το παραλάβει και ζητούν να τους παραχωρηθεί άδεια να αντλούν από τον 
ποταμό αντί από τις γεωτρήσεις. 

 Σε επανειλημμένες συνεδρίες με το Κοινοτικό Συμβούλιο και την Αρδευτική 
Επιτροπή δεν παρουσιάστηκε οποιοδήποτε έγγραφο που να τεκμηριώνει ότι η 
Κακοπετριά έχει δικαιώματα επί του ποταμού Καρκώτη. Επίσης, από έρευνα που 
έγινε από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, σε συνεργασία με την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λευκωσίας, πουθενά δεν ανευρέθηκε καταγραμμένο τέτοιο δικαίωμα. Κατά συνέπεια η 
Κοινότητα Κακοπετριάς καλείται να παραλάβει το έργο και να λυθεί έτσι το πρόβλημα 
άρδευσης της περιοχής. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στις ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.01.321 και 

23.06.009.05.01.523, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2010 και 13 Ιανουαρίου 2011, 
των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη και 

Γιώργου Περδίκη, αντίστοιχα 

 «Αναφέρομαι στις Ερωτήσεις με αρ. 23.06.009.05.01.321 του Βουλευτή 
Λευκωσίας κ. Ν. Τορναρίτη και με αρ. 23.06.009.05.01.523 του Βουλευτή Λευκωσίας 
κ. Γ. Περδίκη, με ημερομηνία 04.11.2010 και 21.01.2011, αντίστοιχα, και σας 
πληροφορώ για τα ακόλουθα: 

(α) Η Εκκλησιαστική Επιτροπή Αγίων Αναργύρων υπέβαλε στις 25.06.2010 στην 
Πολεοδομική Αρχή (Επαρχιακό Λειτουργό Λευκωσίας Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως) την αίτηση με αρ. ΛΕΥ/1389/2010 για ανέγερση οικοδομής 
(Σύλλογος Ευαγόρας Παλληκαρίδης Αγίων Τριμιθιάς) στο τεμάχιο με αρ. 1640, 
Φ/Σχ:ΧΧΧ9, στους Αγίους Τριμιθιάς. Στις 30.09.2010 η Πολεοδομική Αρχή 
αποφάσισε να απορρίψει την αίτηση για τους λόγους που αναφέρονται στη 
γνωστοποίηση άρνησης χορήγησης πολεοδομικής άδειας, αντίγραφο της 
οποίας επισυνάπτεται ως Παράρτημα 1. 

(β)  Εναντίον της πιο πάνω απόφασης της Πολεοδομικής Αρχής, οι αιτητές 
υπέβαλαν στις 28.10.2010 Ιεραρχική Προσφυγή με βάση τις πρόνοιες του 
άρθρου 31 του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου (Παράρτημα 2). 

(γ)  Σύμφωνα με την καθιερωμένη διαδικασία, το Υπουργείο Εσωτερικών ζήτησε 
από την Πολεοδομική Αρχή την υποβολή έκθεσης, στην οποία αναφέρονται τα 
ακόλουθα: 
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(i) Το προς ανάπτυξη τεμάχιο εμπίπτει σε Οικιστική Ζώνη Η2 και 
βρίσκεται σε απόσταση 150 μ. περίπου από το όριο του λειτουργικού 
κέντρου του χωριού. Εφάπτεται σε δημόσιο δρόμο δευτερεύουσας 
σημασίας, ο οποίος δεν οδηγεί στο λειτουργικό κέντρο και δεν 
μπορεί να καθοριστεί ως κύριος ή συλλεκτήριος δρόμος. Ο δρόμος 
καταλήγει σε δημόσιο δρόμο που συνεχίζει διαμέσου αγροτικής 
περιοχής και καταλήγει στην Π. ∆ευτέρα. 

 (ii) Στο τεμάχιο υφίσταται ανοικτό γήπεδο ποδοσφαίρου με αποδυτήρια, 
για το οποίο δεν έχουν εξασφαλιστεί οι κατά Νόμο απαραίτητες 
άδειες και δεν δείχνεται στα σχέδια που υποβλήθηκαν με την αίτηση 
με αρ.ΛΕΥ/1389/2010. 

 (iii) Η υποβληθείσα αίτηση αφορά την ανέγερση μεγάλης αίθουσας 
συνεστιάσεων/συναντήσεων, σκηνή θεάτρου, γραφεία, δύο (2) 
κουζίνες, χώρους υγιεινής, αποθηκευτικούς χώρους, μεγάλους 
υπαίθριους χώρους, μεγάλο χώρο αθλητικών δραστηριοτήτων στον 
όροφο και μεγάλη ακάλυπτη βεράντα. 

 (iv)  Με βάση τις πρόνοιες της παραγράφου 9.13.1.1 (α)(i)-(iii)του 
Κεφαλαίου 9 της ∆ήλωσης Πολιτικής, αναπτύξεις όπως η 
προτεινόμενη μπορούν να χωροθετηθούν στο λειτουργικό κέντρο 
του χωριού ή σε κατάλληλη επιλεγμένη θέση που εφάπτεται σε 
παραδοσιακά κύριο δρόμο πρόσβασης προς το λειτουργικό κέντρο ή 
σε καθορισμένο άξονα εμπορικής δραστηριότητας που υφίσταται σε 
κύριο μη υπερτοπικής σημασίας δρόμο και σε συλλεκτήριο δρόμο ή 
σε άλλη κατάλληλη θέση που εφάπτεται κύριου δρόμου υπερτοπικής 
σημασίας όπου παραδοσιακά παρέχονται τέτοιου είδους 
διευκολύνσεις. Σε όλες τις περιπτώσεις πρέπει να εφαρμόζονται τα 
κριτήρια της παραγράφου 9.13.5.1 της ∆ήλωσης Πολιτικής. 

 (v) Η προτεινόμενη ανάπτυξη αναμένεται ότι θα επηρεάσει τις ανέσεις 
των παρακείμενων κατοικιών, κατά παράβαση των προνοιών των 
παραγράφων 9.14.1, 9.14.2 και 9.14.3 της ∆ήλωσης Πολιτικής. 

(δ)  Στο παρόν στάδιο το Υπουργείο Εσωτερικών αναμένει τις απόψεις του 
∆ιευθυντή Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως και του Επάρχου Λευκωσίας 
και ακολούθως θα υποβάλει σχετικό Σημείωμα στην αρμόδια Υπουργική 
Επιτροπή για λήψη απόφασης. 

(ε) Κρίνεται σκόπιμο να επισημανθεί ότι ο Υπουργός Εσωτερικών δεν έχει εξουσία 
να παρεμβαίνει στο έργο και τις αρμοδιότητες των Πολεοδομικών Αρχών, οι 
οποίες αποφασίζουν επί των αιτήσεων που υποβάλλονται, λαμβάνοντας 
υπόψη τις πρόνοιες της πολεοδομικής νομοθεσίας και των ισχυόντων Σχεδίων 
Ανάπτυξης.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.339, 

ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Γεώργιου Τάσου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.339 και 
ημερομηνία 30 Νοεμβρίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα : 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είχε προωθήσει τις αναγκαίες 
διαδικασίες για απαλλοτρίωση μέρους του τεμαχίου 481 στο Φ/Σχ. 49/61 στην 
Κοινότητα Χοιροκοιτίας, σε συνεργασία με τα υπόλοιπα συναρμόδια κυβερνητικά 
τμήματα, με σκοπό την κατασκευή αθλητικής υποδομής που θα εξυπηρετεί το 
∆ημοτικό σχολείο Χοιροκοιτίας. 

2. Μετά από νέα εισήγηση από την Κοινότητα για δημιουργία γηπέδου 
ποδοσφαίρου και στίβου με όλες τις απαιτούμενες προδιαγραφές, που θα εξυπηρετεί 
την Κοινότητα και το ∆ημοτικό σχολείο, προωθούνται οι απαιτούμενες ενέργειες, σε 
συνεννόηση με τον ΚΟΑ (Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού), για καθορισμό του 
αναγκαίου χώρου με την αύξηση του εμβαδού του προς απαλλοτρίωση τεμαχίου, έτσι 
ώστε να πληροί τις προδιαγραφές. Η απαλλοτρίωση θα προωθηθεί από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, ενώ το έργο θα κατασκευαστεί από τον ΚΟΑ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.351, 
ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με αρ. φακ. 
23.06.009.05.01.351 και ημερομηνία 23 Νοεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι οι 
περιπτώσεις των παιδιών παραπέμφθηκαν στην Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής 
Αγωγής και Εκπαίδευσης Πάφου το Μάρτιο του 2010, από τις εκπαιδευτικούς των 
τμημάτων. 

 Από την περιγραφή των εκπαιδευτικών και γενικά από όσα αναφέρονταν στις 
παραπομπές (δυσκολία στην εκφορά ορισμένων συμφώνων) διαφάνηκε ότι τα 
προβλήματα των παιδιών δεν ήταν τόσο σοβαρά που να εμπίπτουν στην κατηγορία 
παιδιών με «ειδικές ανάγκες», άρα δεν κρίθηκε τότε αναγκαία η αξιολόγησή τους. 

 Παρ' όλα αυτά έχουν δοθεί οδηγίες σε συγκεκριμένο Λογοπαθολόγο να 
επισκεφθεί το ∆ημοτικό Σχολείο Κάτω Πύργου για παροχή συμβουλευτικής βοήθειας 
σε άλλο μαθητή του σχολείου. Σε περίπτωση που ο Λογοπαθολόγος κρίνει, μετά από 
εξέταση, ότι οι δυσκολίες των παιδιών είναι σοβαρές, τότε θα προχωρήσει στις 
απαραίτητες διαδικασίες για νέα παραπομπή και αξιολόγηση με σκοπό την πιθανή 
παραχώρηση ειδικής βοήθειας. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.352, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 25/11/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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 Το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, με γνώμονα την ασφάλεια των τροφίμων και τη διασφάλιση της 
δημόσιας υγείας, μελετά σε συνεννόηση με τη Μόνιμη Επιτροπή για την Τροφική 
Αλυσίδα και την Υγεία των Ζώων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, το θέμα των ορίων των 
αφλατοξινών στις ζωοτροφές. Εάν θα υπάρξουν διαφοροποιήσεις στα ισχύοντα, θα 
ενημερωθείτε σχετικά. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.353, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων ημερομηνίας 06/12/10, με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω 
Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στις περιπτώσεις όπου μετά από εργαστηριακές αναλύσεις διαπιστωθεί η 
παρουσία αφλατοξίνης Μ1 στο νωπό γάλα πέραν των επιτρεπτών ορίων, προβαίνουν 
στην κατάσχεση και καταστροφή του γάλακτος σύμφωνα με τον Κανονισμό (ΕΚ) 
1774/2002. Σε καμία περίπτωση δεν αφήνεται το γάλα να ρέει στους δρόμους. 

 Σύμφωνα με την σχετική νομοθεσία, ο παραγωγός μπορεί να υποβάλει 
ένσταση εναντίον της απόφασης του λειτουργού για κατάσχεση του γάλακτος. Αυτό 
αναφέρεται και στο σχετικό έντυπο το οποίο υπογράφεται από τον κτηνοτρόφο. 

 Για την ανίχνευση και τον προσδιορισμό της αφλατοξίνης Μ1 στο γάλα και στα 
γαλακτοκομικά προϊόντα, εφαρμόζονται δύο μέθοδοι ανίχνευσης από το Εργαστήριο 
Ελέγχου Τροφίμων Ζωικής Προέλευσης των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών. 

 Η μία μέθοδος είναι μέθοδος διαλογής (ELISA), ενώ η δεύτερη μέθοδος είναι 
μέθοδος επιβεβαίωσης (με υγρή χρωματογραφία υψηλής απόδοσης), η οποία 
εφαρμόζεται σε δείγματα τα οποία υπερβαίνουν το νομοθετικό όριο με τη μέθοδο της 
διαλογής. Και οι δύο αυτές μέθοδοι είναι διαπιστευμένες από τον Ελληνικό φορέα 
διαπίστευσης. 

 Η έκφραση των αποτελεσμάτων των αναλύσεων γίνεται σύμφωνα με τον 
Κανονισμό (ΕΚ) 401/2006, ενώ κατά την εξαγωγή των αποτελεσμάτων ακολουθούνται 
συγκεκριμένες στατιστικές διορθώσεις/προσαρμογές, οι οποίες οδηγούν σε ασφαλή 
αποτελέσματα, πέραν πάσης αμφιβολίας. 

 Υπενθυμίζεται ότι με βάση τον Κανονισμό (ΕΚ) 178/2002, την πρωταρχική 
ευθύνη για την ασφάλεια των προϊόντων την έχουν οι παραγωγοί, οι οποίοι θα πρέπει 
να διενεργούν οι ίδιοι ελέγχους, για να διασφαλίζουν ότι τα προϊόντα που παράγουν 
είναι κατάλληλα για ανθρώπινη κατανάλωση. Ως εκ τούτου, αποζημιώσεις για τις 
κατασχέσεις/καταστροφές του γάλακτος δυστυχώς δεν μπορούν να καταβληθούν. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.377, ημερομηνίας 11 
Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 
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 «Θέμα: Εκπόνηση Εθνικής Στρατηγικής σε θέματα Εταιρικής Κοινωνικής 
Ευθύνης 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με αριθμό 23.06.009.05.01.377 με 
ημερομηνία 18 Νοεμβρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε στο Γραφείο 
Προγραμματισμού από τη Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού στις 10 Ιανουαρίου 2011 και να σας πληροφορήσω ότι, το Γραφείο 
Προγραμματισμού, ως Εθνικός Συντονιστής σε θέματα Εταιρικής Κοινωνικής Ευθύνης 
(EKE), έχει ήδη προβεί σε ενέργειες για την εκπόνηση Εθνικής Στρατηγικής για την 
EKE. Συγκεκριμένα, ετοιμάζονται όροι εντολής για την πρόσληψη Συμβούλων για την 
ετοιμασία του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την EKE, ενώ έχει περιληφθεί σχετική 
πρόνοια στον Προϋπολογισμό του 2011. 

 Κατά την ετοιμασία της Στρατηγικής θα γίνουν εκτενείς διαβουλεύσεις με 
εκπροσώπους κυβερνητικών τμημάτων, δημόσιων και ημικρατικών οργανισμών, 
εργοδοτικών φορέων, συντεχνιών και μεγάλων επιχειρήσεων, ενώ πριν από την 
τελική του έγκριση το Σχέδιο θα τεθεί και πάλι υπόψη όλων των εμπλεκομένων 
υπηρεσιών και οργανισμών και των κοινωνικών εταίρων.»   

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.384, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 1η ∆εκεμβρίου 2010, σε σχέση με την ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Ο εθνικός στόχος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για μείωση των εκπομπών 
αερίων του θερμοκηπίου, σύμφωνα με την Απόφαση 406/2009/ΕΚ περί των 
προσπαθειών των κρατών μελών να μειώσουν τις οικείες εκπομπές αερίων 
θερμοκηπίου, ώστε να τηρηθούν οι δεσμεύσεις της Κοινότητας, είναι μείωση 5% κατά 
την περίοδο 2013-2020, σε σχέση με τις εκπομπές του 2005. 

 Με βάση τα πιο πάνω, το Υπουργείο μας, σε συνεργασία με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς, ετοιμάζει Στρατηγικό Σχέδιο μείωσης των εκπομπών αερίων 
του θερμοκηπίου για την περίοδο 2013-2020, το οποίο θα είναι έτοιμο εντός των 
επόμενων δύο χρόνων. 

 Σημειώνεται ότι, παρά τη μη ύπαρξη οποιωνδήποτε ποσοτικοποιημένων 
στόχων για την περίοδο 2008-2012, το Υπουργείο μας, σε συνεργασία με τους 
εμπλεκόμενους φορείς, ετοίμασε Σχέδιο για μείωση των εκπομπών αερίων του 
θερμοκηπίου και καταβάλλεται προσπάθεια εφαρμογής του. Η έκθεση του 2009 
επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
  Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.407, 
ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.407 και 
ημερομηνία 2 ∆εκεμβρίου 2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Επέκταση του υπαίθριου χώρου του νηπιαγωγείου: Σύμφωνα με τα ισχύοντα 
αυτή τη στιγμή πρότυπα του τοπικού σχεδίου ο ελάχιστος χώρος για 
νηπιαγωγείο τριών τμημάτων είναι 1100 τ.μ. Το υφιστάμενο οικόπεδο του 
νηπιαγωγείου είναι εμβαδού 1130 τ.μ. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
(Υ.Π.Π.) έχει προτείνει στο Πολεοδομικό Συμβούλιο την αύξηση του εμβαδού 
οικοπέδου για τρία τμήματα στα 1800 τ.μ. αλλά ακόμη δεν έχει επισημοποιηθεί. 
Το Υ.Π.Π. αποφάσισε όπως αναβληθεί η απαλλοτρίωση μέχρι να αλλάξει η 
πρόνοια του Τοπικού Σχεδίου λαμβάνοντας υπόψη και την οικονομική κρίση. 
Εκκρεμεί ενημέρωση του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας 
αναφορικά με την πιο πάνω απόφαση. 

(β) Ίδρυση δεύτερου νηπιαγωγείου στην εκπαιδευτική περιφέρεια ∆ροσιάς: Το 
ΥΠΠ καταβάλλει προσπάθεια δέσμευσης χώρου για μελλοντική ανέγερση νέου 
∆ημοτικού σχολείου και Νηπιαγωγείου στην περιοχή ∆ροσιάς. 

(γ) Ανάγκη κατασκευής φωτοελεγχόμενης διάβασης πεζών: Οι Τεχνικές Υπηρεσίες 
του ΥΠΠ έστειλαν επιστολή στο ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 
ζητώντας την επανεξέταση του αιτήματος για τη δημιουργία φωτοελεγχόμενης 
διάβασης πεζών. Η κατασκευή του συγκεκριμένου έργου εγκρίθηκε σε 
συνεδρία της Επιτροπής Πολεοδομίας και Κυκλοφοριακών Ρυθμίσεων του 
∆ήμου Λάρνακας στις 8 Σεπτεμβρίου 2010. Το ΥΠΠ δεν μπορεί να επέμβει στη 
δημιουργία ή και στην υλοποίηση του χρονοδιαγράμματος του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων με στόχο την επίσπευση της κατασκευής της διάβασης 
πεζών. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.427, ημερομηνίας 3 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Θέμα: Αίτημα της κοινότητας Τίμης για κατασκευή 
πεζοδρομίων σε δρόμους που εφάπτονται Τ/Κ περιουσιών 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.427, ημερ. 15/12/2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σας πληροφορώ ότι στο μέτρο που η διαπλάτυνση των δρόμων και η κατασκευή 
πεζοδρομίων επηρεάζει Τ/Κ περιουσίες, το ενδιαφερόμενο Κοινοτικό Συμβούλιο 
(Τίμης) έχει συμβουλευθεί όπως προωθήσει τη διαδικασία απαλλοτρίωσης. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.445, 
ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 
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 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.445 της βουλευτού κας 
Αθηνάς Κυριακίδου προς τον Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 13 
∆εκεμβρίου 2010 και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

 Οι εξετάσεις για την εισαγωγή των Ελλήνων ομογενών στα Ελληνικά Ανώτερα 
και Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύματα (ΑΑΕΙ) διενεργούνται ετησίως από το Υπουργείο 
Εθνικής Παιδείας, ∆ια βίου Μάθησης και Θρησκευμάτων της Ελλάδας, συνήθως από 
τα μέσα μέχρι και το τέλος Σεπτεμβρίου. Ως εκ τούτου, τα αποτελέσματα 
δημοσιεύονται περί τα μέσα Οκτωβρίου. 

 Το θέμα μετακίνησης της ανακοίνωσης των αποτελεσμάτων των 
συγκεκριμένων εξετάσεων σε προγενέστερο χρόνο έχει τεθεί από την Υπηρεσία 
Εξετάσεων στη ∆ιεύθυνση Οργάνωσης και ∆ιεξαγωγής Εξετάσεων του Ελληνικού 
Υπουργείου Παιδείας, ∆ια βίου Μάθησης και Θρησκευμάτων. Η απάντηση που έχει 
δοθεί ήταν αρνητική, καθότι κρίνεται αδύνατη η ανακοίνωση των αποτελεσμάτων 
ενωρίτερα, λόγω της στενότητας του χρόνου που απαιτείται για τη διόρθωση των 
γραπτών, την επεξεργασία και την εξαγωγή των αποτελεσμάτων. Αποτρεπτικό 
παράγοντα μετακίνησης σε προγενέστερο χρόνο της ημερομηνίας διεξαγωγής των εν 
λόγω εξετάσεων, αποτελεί το γεγονός ότι σε προηγούμενη χρονική περίοδο λαμβάνει 
χώρα η διαδικασία της επεξεργασίας και της ανακοίνωσης των αποτελεσμάτων των 
Πανελληνίων Εξετάσεων. 

 Σημειώνεται ότι πρόσφατα το Υπουργείο Εθνικής Παιδείας, ∆ια βίου Μάθησης 
και Θρησκευμάτων της Ελλάδας μελετά θέματα γενικότερης εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης η οποία, απ' ότι πληροφορούμαστε από εκπροσώπους του Ελληνικού 
Υπουργείου, θα περιλαμβάνει και την εισαγωγή στα Πανεπιστήμια υποψηφίων που 
ανήκουν στις διάφορες ειδικές κατηγορίες. Σ' αυτά τα πλαίσια το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού της Κύπρου (Υ.Π.Π.) θα θέσει, εκ νέου, το πρόβλημα που θίγετε στην 
επιστολή σας και θα ζητηθεί η λήψη διορθωτικών μέτρων.  Μια πτυχή του 
προβλήματος που αφορά τις υποτροφίες θα μπορούσε πιθανόν να επιλυθεί από το 
Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου με εισαγωγή ειδικής ρύθμισης που να αφορά 
αποκλειστικά τη συγκεκριμένη κατηγορία φοιτητών και το Υ.Π.Π. προτίθεται να προβεί 
σε ενέργειες προς αυτή την κατεύθυνση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.449, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 16 ∆εκεμβρίου 2010, σχετικά με την ερώτηση του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Η θανάτωση μελισσών από τη χρήση φυτοπροστατευτικών προϊόντων 
αποτελεί σημαντικό πρόβλημα για την μελισσοκομία σε παγκόσμιο επίπεδο. Το 
φαινόμενο αυτό παρατηρείται, σε μικρότερο ή μεγαλύτερο βαθμό και στον τόπο 
μας, σχεδόν καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους, ανάλογα με τη μελισσοκομική 
δραστηριότητα και την ύπαρξη ή μη αυτοφυούς μελισσοχλωρίδας. Η 
παρατεταμένη ξηρασία και οι δύσκολες κλιματολογικές συνθήκες που μερικές 
φορές επικρατούν, αποτελούν παράγοντες που επιδεινώνουν το όλο 
πρόβλημα. Οι μελισσοκόμοι αναγκάζονται να μετακινούνται σε περιοχές με 
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έντονη γεωργική δραστηριότητα για την επιβίωση των μελισσιών και τη 
συλλογή μελισσοκομικών προϊόντων, με αποτέλεσμα να παρατηρούνται 
θανατώσεις μελισσών από τη χρήση φυτοπροστατευτικών προϊόντων. 

(β) Αποτελεί γεγονός ότι ορισμένα από τα εντομοκτόνα που είναι εγκεκριμένα για 
τις διάφορες καλλιέργειες δεν επιτρέπεται να χρησιμοποιούνται κατά την 
περίοδο της ανθοφορίας, καθώς θεωρούνται τοξικά για τις μέλισσες. Για το 
λόγο αυτό υπάρχει σχετική ένδειξη στις ετικέτες των εν λόγω φυτοφαρμάκων. 
Παράβαση των οδηγιών της ετικέτας αποτελεί παράβαση του Άρθρου 4 των 
περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμων του 1993 και 2004 και ο παραβάτης «είναι 
ένοχος αδικήματος και σε περίπτωση καταδίκης, υπόκειται σε ποινή φυλάκισης 
που δεν υπερβαίνει τους 6 μήνες ή σε χρηματική ποινή που δεν υπερβαίνει τα 
850 ευρώ ή και στις δύο αυτές ποινές». 

(γ) Το Τμήμα Γεωργίας, πέραν του καταλόγου με τα εγκεκριμένα φυτοφάρμακα 
στα εσπεριδοειδή, εκδίδει ετησίως κατάλογο με τα φυτοφάρμακα που δεν 
επιτρέπεται να χρησιμοποιούνται κατά την περίοδο της ανθοφορίας. Ο 
κατάλογος αυτός καθώς και ανακοινώσεις για τις σχετικές πρόνοιες της 
νομοθεσίας που αφορούν παραβάσεις, κοινοποιούνται μέσω των Επαρχιακών 
Γεωργικών Γραφείων σε όλους τους εσπεριδοκαλλιεργητές. 

 Επιπλέον, έχει εντατικοποιηθεί την τελευταία τριετία, η ενημέρωση των 
ενδιαφερομένων σε σχέση με το θέμα αυτό, μέσω εκπομπών στην τηλεόραση 
και το ραδιόφωνο, αλλά και δημοσιεύσεων στον Τύπο, στο περιοδικό 
«Αγρότης» και στα ενημερωτικά έντυπα του Υπουργείου. Επιπρόσθετα, το 
Τμήμα Γεωργίας από το 2008 καλεί σε συνάντηση τον Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Μελισσοκόμων και τα Αγροκτήματα της περιοχής Φασουρίου, όπου 
συγκεντρώνεται ο μεγαλύτερος αριθμός μελισσοκόμων. Στις συσκέψεις αυτές, 
οι οποίες πραγματοποιούνται πριν την περίοδο ανθοφορίας των 
εσπεριδοειδών, δίνεται η δυνατότητα σε γεωργούς και μελισσοκόμους να 
επαναβεβαιώσουν τις ορθές πρακτικές που θα πρέπει να ακολουθήσουν με 
στόχο την ελαχιστοποίηση των περιστατικών θνησιμότητας μελισσών, 
λαμβάνοντας υπόψη ότι για την επίτευξη του στόχου αυτού απαιτείται η πλήρης 
συνεργασία των δύο παραγωγικών ομάδων. 

(δ) Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θα εξακολουθήσει 
να λαμβάνει τα απαραίτητα μέτρα για την προστασία των μελισσών από τους 
ψεκασμούς φυτοφαρμάκων όπως αυτά αναφέρονται πιο πάνω, ενώ 
ταυτόχρονα έχουν δρομολογηθεί και οι ακόλουθες διαδικασίες που αναμένεται 
να βοηθήσουν περαιτέρω την προσπάθεια: 

• Από το περασμένο έτος, έχει τροχιοδρομηθεί η διαδικασία 
τροποποίησης του περί Γεωργικών Φαρμάκων Νόμου του 1993 και 
2004. Ο τροποποιητικός Νόμος έτυχε της αναγκαίας νομοτεχνικής 
επεξεργασίας από τη Νομική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας και εγκρίθηκε 
από το Υπουργικό Συμβούλιο. Αναμένεται υιοθέτησή του από τη Βουλή, 
εντός του πρώτου διμήνου του 2011. Σημειώνεται ότι με αυτή τη 
νομοθεσία: 

(i) ∆ίνεται η εξουσία στους επιθεωρητές γεωργικών φαρμάκων να 
ελέγχουν τους γεωργούς πριν, αλλά και κατά τη χρήση 
φυτοφαρμάκων, κάτι που δεν προνοούσε η υφιστάμενη 
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νομοθεσία. Αυτό θα επιτρέψει τον έλεγχο των γεωργών στο 
στάδιο προετοιμασίας του ψεκαστικού διαλύματος ή και της 
εφαρμογής. Επομένως, θα μπορεί να λαμβάνεται δείγμα του 
ψεκαστικού διαλύματος για να εντοπιστεί κατά πόσον ψεκάζονται 
απαγορευμένα φυτοφάρμακα. 

(ii) Καθορίζονται υψηλά διοικητικά πρόστιμα και αυξάνονται οι 
μέγιστες ποινές που θα επιβάλλονται από το ∆ικαστήριο σε 
παραβάτες της νομοθεσίας. 

• Επίσης, αποφασίστηκε η εφαρμογή προγράμματος παρακολούθησης 
για την επαλήθευση της επιβάρυνσης των μελισσών από τα 
φυτοφάρμακα σε περιοχές που χρησιμοποιούνται εκτενώς από 
μελισσοκόμους. Το πρόγραμμα θα εφαρμοστεί από το Τμήμα Γεωργίας 
σε συνεργασία με τις Κτηνιατρικές Υπηρεσίες και αναμένεται να 
βοηθήσει στον εντοπισμό των αιτιών θνησιμότητας και στην καλύτερη 
στοχοποίηση των προσπαθειών μας. 

 Σημειώνεται ότι όλα τα πιο πάνω μέτρα αναμένεται να οδηγήσουν σε 
ελαχιστοποίηση των περιστατικών δηλητηρίασης των μελισσών, εφόσον υπάρχει και 
η ανάλογη συνεργασία όλων των εμπλεκόμενων μερών. 

 Με τη ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.468, ημερομηνίας 15 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 31.12.2010, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει αναθέσει κατόπιν διαδικασίας προσφορών 
στις 12 Ιανουαρίου 2011 τη Σύμβαση «Παροχή υπηρεσιών για διερεύνηση της 
δυνατότητας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από τα υφιστάμενα φράγματα της 
Κύπρου» στην εταιρεία G. Karavokyris & Partners Consulting Engineers S.A. Η 
Σύμβαση λήγει σε έξι μήνες από την ημερομηνία υπογραφής της. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.497, ημερομηνίας 30 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 10 Ιανουαρίου 2011, σχετικά με την ερώτηση του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου, κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών (ΙΓΕ) στα πλαίσια των ερευνητικών του 
δραστηριοτήτων στον τομέα της Μελισσοκομίας, έχει συμμετάσχει: 
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(α) Στην εφαρμογή του Σχεδίου Ταυτοποίησης Κυπριακού Μελιού, σε συνεργασία 
με το Τμήμα Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, το Γενικό Χημείο του Κράτους, το Εργαστήριο Μελισσοκομίας 
του Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης και τον Παγκύπριο Σύνδεσμο 
Μελισσοκόμων. 

(β) Στο Ερευνητικό Πρόγραμμα του Ιδρύματος Προώθησης Έρευνας με θέμα: 
“Γενετική και Οικο-ηθολογική Μελέτη της Κυπριακής Μέλισσας”, ∆ιακρατική 
Συμφωνία, ∆ράση «Κύπρος-Γαλλία». Άλλοι εμπλεκόμενοι φορείς στην 
εφαρμογή του Προγράμματος, εκτός του ΙΓΕ, ήταν το Εθνικό Κέντρο 
Επιστημονικών Ερευνών (INRA) στη Γαλλία και το Εργαστήριο Μελισσοκομίας 
του Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης. 

 Επιπρόσθετα, το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών βρίσκεται σε συνεχή 
επικοινωνία με το Εργαστήριο Μελισσοκομίας του Αριστοτέλειου Πανεπιστημίου 
Θεσσαλονίκης και τον Καθηγητή Α. Θρασυβούλου και εξετάζει τις δυνατότητες 
υποβολής από κοινού, ερευνητικών προγραμμάτων στον τομέα της μελισσοκομίας, 
την εξεύρεση χρηματοδότησης, καθώς επίσης και τη δυνατότητα εκπόνησης 
ερευνητικών εργασιών από μεταπτυχιακούς φοιτητές στο ΙΓΕ. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.520, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και την επιστολή σας με Αρ. Φακ. 
Ερ.23.06.009.05.01.520 και ημερ. 24/01/2011, σας πληροφορώ ότι σχετικά με το θέμα 
που τίθεται στην πρώτη παράγραφο του ερωτήματος του κ. Περδίκη, το οποίο 
αποτελεί απόσπασμα άρθρου με τίτλο «Γεωγραφική Κατανομή των Υδριτών 
Μεθανίου και ∆ιεθνής Γεωπολιτική της Ενέργειας: Κοιτάσματα στην Ανατολική 
Μεσόγειο» του περιοδικού «Επίκαιρα» με ημερ. 15/04-21/04/2010, είμαστε ήδη 
ενήμεροι και το έχουμε λάβει υπόψη. 

2. Όσον αφορά το ερώτημα κατά πόσο υπάρχουν πληροφορίες για ύπαρξη 
υδριτών μεθανίου στην Αποκλειστική Οικονομική Ζώνη (ΑΟΖ) της Κύπρου, με βάση 
τα μέχρι σήμερα δεδομένα, δεν έχει διαφανεί η ύπαρξή τους και ιδιαίτερα στο μέρος 
της ΑΟΖ όπου έχουν πραγματοποιηθεί σεισμικές έρευνες από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία. Ωστόσο, αυτό δεν αποκλείει στο μέλλον, όταν οι έρευνες στον 
υποθαλάσσιο χώρο της Κύπρου προχωρήσουν σε μεγαλύτερο βαθμό, την 
πιθανότητα εντοπισμού τέτοιου είδους κοιτασμάτων στη θαλάσσια περιοχή της ΑΟΖ 
της Κύπρου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως κ. Λουκά Λουκά στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.525, 

ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Πρόταση Οδηγίας για την Ευρωπαϊκή Εντολή Προστασίας 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση του αξιότιμου Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, με αρ. 
23.06.009.05.01.525, ημερομηνίας 19.1.2011, και σ’ ό,τι αφορά στα ζητήματα που 
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εγείρει σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, να παρακαλέσω όπως τεθούν υπόψη του τα 
ακόλουθα: 

 Η πρόταση της Οδηγίας για Ευρωπαϊκή Εντολή Προστασίας, συζητήθηκε στην 
ολομέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, στις 14 ∆εκεμβρίου, 2010. 

 Εξαιτίας της αρνητικής στάσης κάποιων κρατών μελών τα οποία ήταν αντίθετα 
με την επέκταση του πεδίου εφαρμογής της Οδηγίας και στις αστικές υποθέσεις, το 
θέμα παραπέμφθηκε για συζήτηση στην Επιτροπή Μονίμων Αντιπροσώπων 
(COREPER), όπου στη διάρκεια της τελευταίας συνεδρίας, εξασφαλίστηκε μέσα από 
το μηχανισμό του “blocking minority”, ότι παρά την επιθυμία του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου δεν μπορεί να επιτευχθεί πολιτική συμφωνία. 

 Ενόψει της εξέλιξης αυτής, η Επιτροπή κλήθηκε να υποβάλει μέχρι τον 
προσεχή Ιούνιο νέα πρόταση Οδηγίας, η οποία να καλύπτει μόνο ποινικές 
διαδικασίες. 

 Η Κύπρος υποστήριξε τη σχετική πρωτοβουλία που υπέβαλε η Ισπανική 
Προεδρία το πρώτο εξάμηνο του 2010, εκτιμώντας ότι η υιοθέτηση του συγκεκριμένου 
νομοθετήματος, συνιστά ένα σημαντικό βήμα στην προστασία των θυμάτων εντός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία ενώ στη χώρα διαμονής τους διασφαλίζεται, με τη 
μετακίνησή τους εκτός των συνόρων της, παύει να υφίσταται. 

 Στην περίπτωση που τελικά η νέα πρόταση υιοθετηθεί, η χώρα μας προτίθεται 
να μελετήσει σε βάθος όλες τις παραμέτρους της Οδηγίας και να προβεί στη λήψη των 
αναγκαίων μέτρων, με στόχο να καταστεί δυνατή η παροχή προστασίας στους 
Ευρωπαίους πολίτες που διαμένουν στη ∆ημοκρατία και υπήρξαν θύματα 
εγκληματικών πράξεων, κατά τρόπο που να διασφαλίζεται ότι απολαμβάνουν της 
ίδιας μεταχείρισης με τους Κύπριους πολίτες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Η συζήτηση του 
θέματος «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της Τουρκίας», που είχε 
προγραμματιστεί για σήμερα…   

 Όπα!  Τι συνέβη; 

Z. KOYΛΙΑΣ: 

 Τo ∆ημοκρατικό Κόμμα είχε μικροατύχημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευτυχώς που δεν είχαμε τίποτε που αφορούσε θέματα υγείας.  Όλα τα άλλα 
διορθώνονται!   

 Αναβάλλεται η συζήτησή του για την ερχόμενη βδομάδα.  Για το σκοπό αυτό η 
επόμενη συνεδρία της ολομέλειας θα αρχίσει… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κυρίες και κύριοι, ακούστε… 

 Κύριε Κουλία, είμαστε στην ολομέλεια.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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Μάλιστα, Πρόεδρε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα αρχίσει στις 9.30 το πρωί με τη συζήτηση του θέματος του Κεφαλαίου 
Τέταρτου και η νομοθετική εργασία θα διεξαχθεί το απόγευμα.  Γι’ αυτό 9.30 π.μ. την 
ερχόμενη Πέμπτη συζήτηση Κυπριακού, απόγευμα η ολομέλεια για τη νομοθεσία. 

 Η ημερήσια διάταξη για την επόμενη συνεδρία, που θα πραγματοποιηθεί την 
Πέμπτη, 24 Φεβρουαρίου 2011, στις 9.30 το πρωί, έχει ως ακολούθως: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της 
Τουρκίας». 

[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων 
θεμάτων:  

α.  «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του 
Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον τίτλο 
“Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της 
εμμονής παραμονής των βρετανικών βάσεων 
στην Κύπρο, παρά τα ψηφίσματα της Βουλής 
των Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες 
αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ». 

  (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
  κ. Γιαννάκη Ομήρου). 
  (Αρ. Φακ. 23.05.043.011-2010). 

β.  «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και  
επιστροφής (περιουσιακό)». 

  (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
  κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

  (Αρ. Φακ. 23.05.043.012-2010). 

γ.  «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών 
κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση των 
ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και οι προοπτικές 
που υπάρχουν, ώστε να λειτουργήσει ως 
καταλύτης για επίλυση του Κυπριακού».   

  (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
  κ. Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της 

κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος). 

 (Αρ. Φακ. 23.05.043.013-2010).]. 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
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λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε διάφορες 
περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη προώθησης 
μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής 
τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 8. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 9. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της 
κυπριακής οικονομίας». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

(Έναρξη 3.00 μ.μ.) 

 1. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων 
Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.122-2009). 

 2. Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και 
άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.123-2009). 

 3. O περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των 
Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.047.2006). 

 4. Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Nόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.062-2010). 

 5. Ο περί Τραπεζικών Εργασιών  (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.221-2010). 

 6. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.032-2009). 

 7. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.033-2009). 

 8. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.042-2011). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.028-2011). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.052-2011). 

 11. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.057-2011). 
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 12. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση 
και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.023-2011). 

 13. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Μέτρα Εποπτείας 
και Συμμόρφωσης των Οργανισμών με Ορισμένους 
Κανονισμούς και Επιβολή Κυρώσεων) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.008-2011). 

 14. Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.004-2011). 

 15. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.037-2009). 

 16. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.002-2011). 

 17. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.138-2010). 

 18. O περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, 
Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.152-2010). 

 19. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Φαρμακούχες Ζωοτροφές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

 20. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες 
Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.142-2010). 

 21. Οι περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής 
και Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα 
Φυτά και Φυτικά Προϊόντα (Επίσημα Μέτρα για την 
Παρεμπόδιση της Εξάπλωσης και Καταπολέμησης 
του Επιβλαβούς Οργανισμού Seiridium Cardinale) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.013-2011). 

 22. Ο περί Πιστοποιούντων Υπαλλήλων 



89 

 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2000. 
(Αρ. Φακ. 23.01.047.2000). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

 [Στις 23 Φεβρουαρίου 2011 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 24 Φεβρουαρίου 
2011, στις 3.00 το απόγευμα, προστίθεται το ακόλουθο θέμα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:      Νομοθετική εργασία 

Σχέδιο απόφασης για ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη. 
(Αρ. Φακ.:  23.10.002.001).] 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας. 

(Ώρα λήξης:  5.40 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Ακκελίδου Ντίνα Λαμάρης Γιάννος 

Αναστασιάδης Νίκος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μητσόπουλος Τάσος  

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θωμά Γιαννάκης Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κλεάνθους Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Στυλιανίδης Χρήστος 
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Κουλίας Ζαχαρίας Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπ΄.ρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων: 

α. Συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, ∆. 
Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Γ. Περδίκης) για την κήρυξη του σχεδίου 
απόφασης για ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Συνεταιρισμό για 
την Ειρήνη ως κατεπείγοντος. 

β. Συζήτηση (Ζ. Κουλίας, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Χρ. 
Πουργουρίδης, Ν. Αναστασιάδης, Φ. Σαρίκας) για την παραπομπή της 
πρότασης νόμου «Ο περί Προσφύγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011». 

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου 
Ελαιοκομικών Προϊόντων του 2011 Νόμος του 2011», οι σύντομες 
παρατηρήσεις του κ. Χρήστου Πουργουρίδη και ψήφισή του σε νόμο με τον 
τίτλο «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Ελαιοκομικών Προϊόντων 
Νόμος του 2011». 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Παγκύπριας Ένωσης 
Προσφύγων του 2011 Νόμος του 2011», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που 
ακολούθησαν (Γ. Βαρνάβα, ∆. Συλλούρης, Λ. Χριστοφόρου, Σ. Φυττής, Α. 
Γεωργίου, Χρ. Στυλιανίδης, Ν. Κουτσού, Α. Μουσκάλλης, Γ. Ομήρου, Ν. 
Κατσουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Εγγραφής Τεχνολόγων Ακτινολόγων και 
Τεχνολόγων Ακτινοθεραπευτών Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις 
της κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τα ∆ικαιώματα των 
Ατόμων με Αναπηρίες και περί Συναφών Θεμάτων (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή της σε νόμο.  
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7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Προστασίας και Ευημερίας των Ζώων 
(Προστασία των Κοτόπουλων που Εκτρέφονται για Παραγωγή Κρέατος) 
Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

8. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008» και «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο 
νόμου με τον τίτλο «Ο περί Αποχετευτικών Συστημάτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011». 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Ουσιών που Καταστρέφουν τη 
Στιβάδα του Όζοντος (Υποχρεώσεις αναφορικά με Ελεγχόμενες Ουσίες, 
Προϊόντα και Εξοπλισμό) Κανονισμοί του 2011» και «Οι περί των Ουσιών που 
Καταστρέφουν τη Στιβάδα του Όζοντος (Εκτέλεση Σχετικής Εργασίας) 
Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης του Κράτους του Ισραήλ για την 
Οριοθέτηση της Αποκλειστικής Οικονομικής Ζώνης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2011», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Ομήρου, Α. 
Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου) και ψήφισή του σε 
νόμο. 

11. Σχέδιο απόφασης της Βουλής των Αντιπροσώπων για διορισμό του κ. Άνδρου 
Καπαρδή στη θέση του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η συζήτηση που ακολούθησε 
(Ν. Κατσουρίδης, Ν. Αναστασιάδης, Γ. Ομήρου, ∆. Συλλούρης, Α. Αγγελίδης, Γ. 
Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης) και απόρριψή του. 

12. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Οι δαπάνες του κυπριακού νοικοκυριού για τον πολιτισμό - Καθυστέρηση στην 
είσπραξη των ετήσιων κρατικών μισθωμάτων - Ανάγκη αντιμετώπισης της 
κλιματικής αλλαγής - Το μισθολογικό κόστος των μαθητών ανά εκπαιδευτική 
βαθμίδα - Ο μέσος όρος πρασίνου ανά κάτοικο στις κυπριακές πόλεις - Σχέδιο 
προώθησης και στήριξης της πράσινης επιχειρηματικότητας - “Πράσινος 
τουρισμός” - Συμβούλιο Οικονομικών Εμπειρογνωμόνων - Παράλειψη 
συμπερίληψης αναπτυξιακών έργων της Λάρνακας στον κατάλογο του 
Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης Επενδύσεων - Αξιολόγηση εφαρμογής 
προγράμματος “FreD goes net” - Ο θεσμός της κοινοτικής εργασίας - 
Αξιολόγηση του προγράμματος μείωσης της βλάβης και υποκατάστασης 
οπιοειδών - Γεωγραφική διασπορά πολιτικών προσφύγων - Αίτημα για 
δημιουργία ιστιοπλοϊκού κέντρου παρά τις εγκαταστάσεις του Ναυτικού Ομίλου 
Λάρνακας - Παραχώρηση προσφυγικής ταυτότητας σε Τουρκοκυπρίους - 
Παραχώρηση δικαιώματος χρήσης ή μίσθωσης για ιδιοκατοίκηση σε 
Τουρκοκυπρίους - Τουρκοκύπριοι λήπτες δημόσιου βοηθήματος - Θέμα 
ασφάλειας των μαθητών του “Junior School” λόγω έργων που 
πραγματοποιούνται - Η διαδικασία γνωστοποίησης του καταλόγου 
προτεινόμενων για προαγωγή εκπαιδευτικών προς τους ενδιαφερομένους για 
ένσταση - ∆ιαδικασία πλήρωσης θέσεων αντικαταστατών εκπαιδευτικών - 
Αστυνόμευση κοινοτήτων λόγω κλοπών και χρήσης ναρκωτικών - Κατασκευή 
κοινοτικού χώρου στάθμευσης στην Άρμου - Βελτίωση του παρακαμπτήριου 
δρόμου προς το ΧΥΤΑ Μαραθούντας Πάφου - Αίτημα για μετακίνηση του 
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χοιροστασίου της Μαραθούντας - Μετακίνηση του χώρου αδρανών υλικών από 
τη Μαραθούντα - Αίτημα για κατάργηση της ζώνης προστασίας βόρεια της 
κοινότητας Άρμου στην Πάφο - Αίτημα κοινότητας Άρμου για κατασκευή τοίχων 
αντιστήριξης ή/και τοποθέτηση προστατευτικών κιγκλιδωμάτων στους δρόμους 
- Επένδυση των τοίχων κατά μήκος των δρόμων της κοινότητας Λεμώνας με 
πέτρα - Η πολιτική για τον τομέα της αμπελουργίας - Πρόνοιες των σχολικών 
μονάδων για παιδιά με διαταραχές ψυχικής υγείας - Φοίτηση και αξιολόγηση 
μαθητών με εξαιρετικές ικανότητες - Αναβάθμιση εσπερινών σχολείων - 
Επιχορήγηση για σίτιση των άπορων μαθητών στα υποχρεωτικά ολοήμερα 
σχολεία - Ενίσχυση ιδρυμάτων που διοργανώνουν και παρουσιάζουν 
πολιτιστικές εκδηλώσεις και εκδόσεις. 

13. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Σχεδιασμός και αποπεράτωση του δρόμου Λάρνακας-∆εκέλειας - Αίτημα για 
βελτίωση του δρόμου Κάτω Μονής-Αγίας Μαρίνας Ξυλιάτου - Έκδοση άδειας 
για ανέγερση μνημείου του Σολωμού Σολωμού - Άντληση νερού από τον 
ποταμό Καρκώτη στην Κακοπετριά - Άρνηση παραχώρησης άδειας οικοδομής 
σε αθλητικό σύλλογο - Αίτημα του σωματείου “Ευαγόρας Παλληκαρίδης” Αγίων 
Τριμιθιάς για ανέγερση εντευκτηρίου - Αθλητικές υποδομές στο ∆ημοτικό 
Σχολείο Χοιροκοιτίας - ∆ιορισμός λογοθεραπευτή στο ∆ημοτικό Σχολείο Κάτω 
Πύργου - Επιτρεπόμενα όρια αφλατοξίνης στο γάλα και τις ζωοτροφές - 
Εντοπισμός και διαδικασία καταστροφής μολυσμένου από αφλατοξίνες 
γάλακτος - Εθνική στρατηγική για την κοινωνική εταιρική ευθύνη - Στρατηγικό 
Σχέδιο για τον Περιορισμό των Εκπομπών Aερίων του Θερμοκηπίου - 
Προβλήματα δημόσιου νηπιαγωγείου ∆ροσιάς στη Λάρνακα - Κατασκευή 
πεζοδρομίου στην Τίμη - Κρατικές υποτροφίες στους Έλληνες ομογενείς - 
Μέτρα προστασίας των μελισσών από ψεκασμούς - Αποτελέσματα υποβολής 
προσφορών για διερεύνηση δυνατότητας παραγωγής ηλεκτρισμού από 
φράγματα - Η δραστηριότητα του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών στον τομέα 
της μελισσοκομίας - Κοιτάσματα υδριτών μεθανίου στην αποκλειστική 
οικονομική ζώνη της Κύπρου - Παροχή προστασίας σε θύματα βίας σε 
πανευρωπαϊκό επίπεδο. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 24ης Φεβρουαρίου 2011 

Ώρα έναρξης: 9.55 π.μ. 

Αρ. 23 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχουμε συμφωνήσει, κατά την πρωινή 
συνεδρία θα διεξαχθεί η συζήτηση του πρώτου θέματος του Κεφαλαίου ∆΄ που 
τιτλοφορείται «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της Τουρκίας».  
[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων θεμάτων:  

α. «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του Πρωθυπουργού της Βρετανίας 
υπό τον τίτλο “Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και ασφάλειας” και η αναφορά 
σε αυτήν της εμμονής παραμονής των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο, παρά 
τα ψηφίσματα της Βουλής των Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες 
αποφάσεις της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ».  (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 
του βουλευτή κ. Γιαννάκη Ομήρου). 

β. «Το προσφυγικό.  Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και επιστροφής (περιουσιακό)».  
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος). 

γ. «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση των ευρωπαϊκών της δεσμεύσεων και 
οι προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να λειτουργήσει ως καταλύτης για επίλυση 
του Κυπριακού».  (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Νίκου 
Κλεάνθους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος).]. 
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 Θα αρχίσουμε τη συζήτησή μας με πρώτο ομιλητή τον πρόεδρο του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος, το συνάδελφο το ∆ημήτρη το Συλλούρη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είχαμε αποφασίσει ότι αυτή η συζήτηση θα διεξαγόταν στη λογική που 
διεξάγεται κάθε χρόνο και η συζήτηση των προϋπολογισμών και -από το 1991 που 
είμαι βουλευτής αυτής της Βουλής- όλες οι συζητήσεις οι μεγάλες στο Κεφάλαιο ∆΄.  
Και τώρα βλέπω να αλλάζει αυτή η λογική.  ∆ηλαδή, αντί η πρώτη ομάδα ομιλητών να 
είναι οι αρχηγοί των κομμάτων γίνεται δεύτερη.  

 Θέλω να θυμίσω ότι πρόσθετος λόγος, πέρα απʼ αυτό που είπα, που είναι η 
πάγια πρακτική της Βουλής και είχαμε αποφασίσει ομόφωνα στη σύσκεψη αυτή τη 
σειρά, ήταν και το γεγονός ότι είναι ένα θέμα με τρεις συνεισηγητές ή τρεις εισηγητές 
σε τρία διαφορετικά θέματα.  Κατά συνέπεια, η δική μας η άποψη είναι ότι πρέπει να 
τηρηθεί αυτό που εσυμφωνήθη, η πρώτη ομάδα να είναι η ομάδα των αρχηγών των 
κομμάτων και μετά οι υπόλοιποι ομιλητές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε ό,τι με αφορά…   

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι γεγονός ότι συμφωνήθηκε στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων 
κομμάτων να ακολουθηθεί η σειρά που ακολουθείται στους προϋπολογισμούς.  Όμως 
χθες έγιναν κάποιες διαβουλεύσεις αργά το μεσημέρι με το διευθυντή της Βουλής και 
ενημερωθήκαμε ότι θα είναι τελικά οι ομιλητές όπως είναι ο κατάλογος που έχουμε 
σήμερα μπροστά μας.  Έχουν γίνει διευθετήσεις τουλάχιστον από τη δική μας 
κοινοβουλευτική ομάδα να προστεθεί ένας ομιλητής, ο κ. Χάσικος, και ο πρόεδρος του 
κόμματος θα έρθει στη Βουλή αργότερα, διότι είμεθα με την άποψη και την 
ενημέρωση ότι θα ακολουθηθεί αυτή η σειρά.  Αυτό θα δημιουργήσει και πρακτικά 
σοβαρά προβλήματα.  ∆ε νομίζω ότι δημιουργείται μείζον θέμα, εάν η σειρά των 
ομιλητών, όπως έχει και κυκλοφορήσει, παραμείνει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 
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Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Είναι γεγονός ότι οι κανονισμοί δεν προβλέπουν τη σειρά.  Άρα, είναι θέμα 
συμφωνίας και συνεννόησης να καθοριστεί η σειρά.  Αν υπάρχει κάτι το οποίο 
καθορίζουν οι κανονισμοί, είναι ότι οι εισηγητές ενός θέματος ξεκινούν, για να το 
εισάξουν.  Αυτό είναι γεγονός.  Άρα, έχουμε μία παραβίαση απʼ αυτής της απόψεως, 
αλλά δεν υπάρχει πρόβλημα.  Εμείς έχουμε συμφωνήσει και με τη μία και με την άλλη 
πρόταση, συνεπώς εγώ δε θα μπω σε τοποθέτηση ποια σειρά θα ακολουθηθεί.  Άρα, 
ας συμφωνήσουν εκείνοι που διαφωνούν και νομίζω θα ακολουθήσουν όλοι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ νομικός δεν είμαι, αλλά έχω ακούσει εκατοντάδες φορές 
από τους νομικούς ότι αυτό που ακολουθείται ως πρακτική είναι ισοδύναμο με 
κανονισμούς και θεσμούς από το 1991.  Θα πω όμως και τον ουσιαστικό λόγο.  Είναι 
ή όχι λογικό -εξού και η πρόνοια ότι οι εισηγητές μιλούν πρώτοι- ο κύριος ομιλητής να 
θέσει τις βασικές θέσεις;  ∆ηλαδή θα αρχίσουμε ανάποδα τώρα!  Να μπουν τα 
επιμέρους, για να έρθει ο ομιλητής μετά!  Και με όλο το σεβασμό προς τον πρόεδρο 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, δεν είναι πρόβλημα με ένα τηλεφώνημα να έρθει!  ∆ε 
νομίζω ότι εννά γράψει ομιλία τούτη τη στιγμή!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χάσικε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός έχει δύο ομιλητές.  Ο ομιλών και ο 
πρόεδρος του κόμματος.  Ποιο είναι το πρόβλημα δηλαδή ποιος εννά μιλήσει πρώτος 
ή ποιος εννά μιλήσει δεύτερος; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, αναφέραμέ το! 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Πραγματικά, διερωτώμαι δηλαδή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, έσιεις πρόβλημα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ νομίζω να μην αναλωθούμε σε μία τέτοια συζήτηση.  Όντως, υπήρξαν 
διάφορες συνεννοήσεις, υπήρξαν κάποια πρακτικά προβλήματα.  Το προεδρείο δεν 
ήθελε έτσι να δημιουργήσει επιπρόσθετα προβλήματα στην όλη διαδικασία.  Το 
σημαντικό είναι να ακουστούν οι απόψεις όλων των πλευρών.  Υπάρχει αρκετός 
χρόνος για όλους.  Άρα, νομίζω, ας δείξουμε μία ευελιξία σε ό,τι αφορά τη διαδικασία 
αυτή και να μη χάσουμε χρόνο άδικα συζητώντας τώρα ποιος θα μιλήσει πρώτος ή 
δεύτερος.   

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είμαστε τυπολάτρες σε καμία περίπτωση, αλλά συμφωνώ 
απολύτως με αυτά που έχει πει ο Νίκος.  Καθιερώθηκε στη Βουλή ότι μία πρακτική 
γίνεται κανόνας, άτυπος μεν, αλλά είναι κανόνας.  Εγώ θα θέσω την άλλη πλευρά 
όμως.  Εμάς λέχθηκέ μας ότι θα γίνει η συζήτηση με βάση μία συγκεκριμένη 
διαδικασία.  Επροετοιμαστήκαμε με βάση τη διαδικασία.  ∆ηλαδή εγώ ετοίμασα ομιλία 
που θα ήταν η εναρκτήρια τοποθέτηση από πλευράς του ΑΚΕΛ και θα απαντούσε στη 
συζήτηση ο Νίκος ο Κατσουρίδης.  Τωρά ανατρέπεται αυτό το πράμα.  Σημαίνει ότι 
εγώ θα πρέπει να μιλήσω εκ του προχείρου.  ∆εν έχω πρόβλημα να μιλήσω εκ του 
προχείρου, απλώς λέω ότι αυτού του είδους οι συνεννοήσεις δεν πρέπει να 
καταστρατηγούνται, όταν αποφασίζονται.  ∆ιαφορετικά, και σε αυτό το θέμα δείχνουμε 
μεγάλη προχειρότητα από την πλευρά κάποιων! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστό, όπως λέχθηκε και προηγουμένως, ότι η πρώτη 
απόφαση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ήταν να υπάρξει ένας ομιλητής.  Αυτή ήταν 
η πρώτη απόφασή μας.  Μεταγενέστερα απεφασίσθη ότι θα έχουμε δύο ομιλητές, 
διότι ήρθε εν τω μεταξύ και το θέμα για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, που 
προέκυψε μετά την εγγραφή και την ομόφωνη θέση πότε θα συζητιόταν το θέμα του 
Κυπριακού.  Απʼ εκεί και πέρα νομίζω ότι πρέπει όλοι να σεβαστούμε, από τη στιγμή 
που έχουμε δύο ομιλητές, τη σειρά που εμείς επιλέγουμε ποιος θα μιλήσει πρώτος και 
ποιος δεύτερος.  Είναι καθαρά εσωτερικό ζήτημα.  Τώρα ποιος θα είναι ο κύριος ή όχι 
και αυτό είναι εσωτερικό θέμα και δε χρειάζεται να διαφοροποιήσει οποιοδήποτε άλλο 
κόμμα την προετοιμασία που έχει κάμει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ομιλητές περισσότερους έχουμε…   

 Έσπασε και το μικρόφωνο!   

 Ομιλητές περισσότερους και πολύ περισσότερους έχουμε και στους 
προϋπολογισμούς και άλλα θέματα.  Εν πάση περιπτώσει, εγώ θα κάνω ακόμα μία 
εισήγηση, για να διευκολυνθεί και η συζήτηση και η διαδικασία, αλλά και ο χρόνος.  Να 
είναι ένας ομιλητής από κάθε πλευρά και να καλύψει και το θέμα του Συνεταιρισμού 
για την Ειρήνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Νομίζω ότι η συζήτηση, όπως εξελίσσεται, είναι μία συζήτηση η οποία δεν τιμά 
το σώμα.  Προβάλλονται διαδικαστικά ζητήματα τα οποία έπρεπε να είχαν θεωρηθεί 
λελυμένα.  Κατʼ αρχάς, εγώ θα ξεκινήσω από το ζήτημα του διαδικαστικού 
κανονισμού, ο οποίος άτυπα με βάση την κοινοβουλευτική πρακτική, όταν 
ακολουθείται εξακολουθητικά στο παρελθόν, είναι δεσμευτικό.  ∆εν είναι έτσι!  ∆εν 
είναι έτσι καθόλου!  ∆ηλαδή λυπούμαι πάρα πολύ!  Σε συγκεκριμένη περίπτωση η 
Βουλή μπορεί να ανατρέψει, να αποφασίσει διαφορετικά από το διαδικαστικό 
κανονισμό, όπως και να αποφασίσει διαφορετικά από προηγούμενη προφορική της 
δεσμευτική απόφαση, την οποία ενδεχομένως να ακολουθούσε και επί χρόνια.  ∆εν 
είναι αυτό το οποίο ακολουθήθηκε επιλεκτικά που επιλέγουμε ότι μας συμφέρει και 
που είναι δεσμευτικό.  Άρα, εάν έγινε μία συμφωνία όπου οι ομιλίες έχουν τεμαχιστεί 
το πρωί μεταξύ δύο ομιλητών αναφορικά με το Κυπριακό, το απόγευμα για άλλους 
ομιλητές για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη...  ∆ε νομίζω να είναι σωστή κατʼ αρχάς η 
τελευταία πρόταση που ακούστηκε να συμπτυχτούν όλα τώρα, γιατί πρόκειται περί 
διαφορετικών ομιλητών σε πλείστες όσες πολιτικές ομάδες, απʼ ό,τι καταλαβαίνω, 
τουλάχιστο δηλαδή για το απόγευμα για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι το απόγευμα.  Τωρά! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είπες για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι άλλο!  Η συζήτηση για το Συνεταιρισμό θα γίνει τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, κύριοι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το απόγευμα είναι απλά δικαιολόγηση ψήφου.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εντάξει, θα γίνει τώρα.  Εάν θα γίνει τώρα, τότε οι ομιλητές για τώρα είναι 
διαφορετικοί για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, εάν είναι ο χρονικός προσδιορισμός 
που επηρεάζει.  ∆εν μπορεί να μπαίνουν τα διαδικαστικά θέματα στην ολομέλεια.  
Αποδείχτηκε ότι η σύσκεψη αρχηγών η οποία προηγήθηκε ή έπρεπε να προηγηθεί και 
οι συνεννοήσεις ήταν επί ματαίω χωρίς ουσιαστικό περιεχόμενο.  Εάν θα γίνει ξανά 
συζήτηση, εγώ εισηγούμαι διακοπή, σύσκεψη στο γραφείο σας, κύριε Πρόεδρε, να 
έρθουν οι αρχηγοί ή εκπρόσωποι κομμάτων να διαβουλευθούν ξανά τη διαδικασία.  
∆εν μπορούμε να συζητούμε και να παρακολουθούν οι τηλεοράσεις για τη διαδικασία 
που θα ακολουθήσουμε εδώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, κύριοι.  Εγώ άκουσα τις διάφορες απόψεις, έγιναν διάφορες διεργασίες 
από το γενικό διευθυντή της Βουλής με όλες τις πολιτικές ομάδες.  Εγώ νομίζω ότι 
είναι κρίμα να αναλωνόμαστε σε συζητήσεις διαδικαστικού περιεχομένου, όταν 
εκκρεμεί το ουσιαστικό και νομίζω ότι ο λαός, η κοινωνία θέλει να ακούσει τις απόψεις, 
τις θέσεις των κομμάτων και είμαι βέβαιος ότι όλα τα κόμματα έχουν τους σωστούς 
ομιλητές, για να δώσουν με ακρίβεια τις θέσεις και το στίγμα τους στις διάφορες 
πτυχές.  Γιʼ αυτό το λόγο θα παρακαλούσα να τηρηθεί η διαδικασία όπως την έχουμε 
αποφασίσει, η διαδικασία όπως βρίσκεται ενώπιόν μας, να μη χάσουμε άλλο πολύτιμο 
χρόνο και γιʼ αυτό παρακαλώ τον κ. Συλλούρη να καταθέσει τη δική του τοποθέτηση.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα αφήσουμε τα διαδικαστικά, εμείς θα μιλήσουμε για την ουσία και μάλιστα 
πολύ σύντομα, πολύ λιγότερο από το χρόνο που μας εδόθη, γιατί πιστεύουμε ότι τοις 
φρονίμοις ολίγα! 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η συζήτηση για το Κυπριακό σε κοινοβουλευτικό επίπεδο είναι πάντα χρήσιμη 
και θα έπρεπε να γίνεται πολύ πιο συχνά, ιδιαίτερα στη σημερινή συγκυρία, για τρεις 
συγκεκριμένους λόγους: 

 Πρώτον, είναι εμφανέστατη η αποτυχία της προσέγγισης και της πολιτικής 
∆ημήτρη Χριστόφια στο Κυπριακό.  

 ∆εύτερον, είναι ορατός ο κίνδυνος μετά τις τουρκικές εκλογές η Τουρκία να 
αξιοποιήσει τις υποχωρήσεις και τα δώρα ∆ημήτρη Χριστόφια, σέρνοντας τη δική μας 
πλευρά σε μια διεθνή διάσκεψη, που δε θα μπορούμε να ελέγξουμε τη σύνθεσή της 
και τη διαδικασία της και που θα μας οδηγήσει σε επικίνδυνα μονοπάτια. 

 Ο τρίτος λόγος είναι λόγω των μεγάλων αλλαγών που βιώνουμε στην περιοχή.   

 Θα ξεκινήσω από το τελευταίο, για να πω ότι η Κύπρος μαζί με την Ελλάδα όχι 
μόνο δεν πρέπει να είμαστε παθητικοί παρατηρητές στις εξελίξεις, αλλά αξιοποιώντας 
τη θέση μας και τις σχέσεις μας με τους λαούς της περιοχής και την ευρωπαϊκή μας 
ιδιότητα μπορούμε να είμαστε πρωταγωνιστές και πρωτοπόροι της Ευρώπης σε 
δράσεις και πολιτικές για τη νέα τάξη πραγμάτων σε ολόκληρη την περιοχή.  Θα 
πρέπει η Ευρώπη να συμβάλει καταλυτικά και αποτελεσματικά και πρώτη στη 
διαμόρφωση του νέου περιβάλλοντος και σε αυτή την προσπάθεια η Κύπρος και η 
Ελλάδα μπορούν και πρέπει να πρωταγωνιστούν.  Προς τούτο εισηγούμαστε τη 
δημιουργία ενός κέντρου πολιτικής προς τη Μέση Ανατολή με την πρωτοβουλία 
Ελλάδας και Κύπρου για ανάπτυξη πολιτικών δράσεων.  Το Ευρωπαϊκό Κόμμα θα 
ετοιμάσει συγκεκριμένο σχέδιο προς τις κυβερνήσεις Ελλάδας και Κύπρου, το οποίο 
θα προτείνει για συζήτηση και σε διακομματικό επίπεδο. 

 Η πολιτική προσέγγιση του ∆ημήτρη Χριστόφια στο Κυπριακό, του “Προέδρου 
λύσης”, όπως προεκλογικά διαφημίζετο, είναι γεγονός ότι δεν υποστηρίχθηκε από το 
Ευρωπαϊκό Κόμμα.  Αντίθετα, εμείς, όταν απεφάσισε να πάει στις απευθείας 
διαπραγματεύσεις, με γραπτό κείμενο, το οποίο είναι στη διάθεσή σας, εξηγήσαμε ότι 
πάει στις συνομιλίες με τρόπο που εξουδετερώνει την προηγούμενη προσπάθεια για 
εξεύρεση νέας βάσης λύσης του Κυπριακού και χωρίς συμφωνημένη κοινή βάση.  
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Μπήκε στις συνομιλίες χωρίς κοινή βάση και με την ψευδαίσθηση της λύσης των 
Κυπρίων για τους Κυπρίους και τη ρομαντική προσέγγιση της συντροφικότητας! 

 Στο σημείωμα που δώσαμε στο δικό μας διαπραγματευτή προβλέψαμε τρία 
πράγματα:   

 Πρώτον, την αναβάθμιση του ψευδοκράτους και αυτή δυστυχώς την είδαμε με 
αποκορύφωμα την επίσκεψη του γενικού γραμματέα των Ηνωμένων Εθνών στο 
ψευδοπροεδρικό. 

 ∆εύτερον, την απαλλαγή της Τουρκίας από το να ανταποκριθεί στις 
υποχρεώσεις της έναντι της Ευρώπης και της Κύπρου μέχρι το ∆εκέμβριο του 2009.  
∆υστυχώς, όχι μόνο επιβεβαιωθήκαμε, μείναμε και μόνοι μας με μονομερή δήλωση να 
προσπαθούμε να υπερασπιστούμε το δικαίωμά μας για βέτο σε κεφάλαια για την 
ενταξιακή πορεία της Τουρκίας.  Ένα αυτονόητο και αναφαίρετο δικαίωμα για όλα τα 
κράτη μέλη! 

 Πρέπει εδώ να θυμηθούμε ότι τον καιρό της απομόνωσης, το ∆εκέμβριο του 
2006, ομόφωνα η Ευρώπη έβαζε όρους στην Τουρκία και χρονοδιάγραμμα 
υλοποίησης και η Τουρκία μόνη και μονομερώς εξέδιδε ανακοινώσεις εναντίον της 
ομόφωνης απόφασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τότε που ήμασταν απομονωμένοι!  
Έτσι, για να το θυμηθούμε, αφού είναι βέβαιο ότι στη συνέχεια κάποιοι θα μας πουν 
ότι η πολιτική Χριστόφια, ο “Πρόεδρος λύσης” μάς έβγαλε από τη γωνιά! 

 Το τρίτο που είπαμε στον κ. Χριστόφια σε εκείνο το σημείωμα ήταν ότι θα 
αρχίσει η πίεση ενόψει πιθανού αδιεξόδου για διεθνή διάσκεψη, χρονοδιαγράμματα 
και πιέσεις για νέες υποχωρήσεις, για να λαθροβιώνει η διαδικασία.  Και είμαστε 
ακριβώς εδώ.  Τρέχουμε πίσω από το γενικό γραμματέα με αγωνίες και ανησυχίες για 
τα επόμενα βήματα. 

 Για τον κ. Ντάουνερ δε χρειάζεται πλέον να πω οτιδήποτε, γιατί, παρ’ όλο που 
ηχούν στα αυτιά μου ακόμη οι επικρίσεις ή στην καλύτερη περίπτωση οι συμβουλές 
από κάποιους, για να μην κάνουμε ζημιά επικρίνοντας τις φιλοτουρκικές του ενέργειες, 
τώρα από τους ίδιους ακούσαμε επικρίσεις προς τον Ντάουνερ, έστω και δειλά δειλά. 

 Η προσέγγιση Χριστόφια στη βάση της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, 
όπως μετά από ένα χρόνο μας είπε ότι είναι η κοινή βάση, μας οδήγησε δυστυχώς 
στην αναβάθμιση του ψευδοκράτους και στην απαλλαγή της Τουρκίας από τις 
ευθύνες της ως εισβολέα, τουλάχιστο σε επίπεδο εικόνας. 

 Οδήγησε επίσης στην απαλλαγή της Τουρκίας από τις ευρωπαϊκές της 
υποχρεώσεις.  Στις παραχωρήσεις επίσης για εκ περιτροπής προεδρία, παραμονή 
εποίκων, διαμοιρασμό της εξουσίας και στο χειρότερο, στη μετατροπή της συζήτησης 
του περιουσιακού από θέμα δικαιώματος των νομίμων ιδιοκτητών, με βάση τα 
ανθρώπινα δικαιώματα και το δίκαιο, σε θέμα δημιουργίας εταιρείας ανάπτυξης γης, 
εταιρείας real estate, όπως αυτές τες γνωστές, που σήμερα έχουν πολλές δυσκολίες. 

 Η αποτυχία του ∆ημήτρη Χριστόφια έχει αποδείξει εμφανέστατα ότι η διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία δεν μπορεί να οδηγήσει σε λύση δίκαιη και βιώσιμη και, όπως 
συμφωνήσαμε και στο Εθνικό Συμβούλιο -διαβάζω επί λέξει από αυτά που 
συμφωνήσαμε- «Η λύση πρέπει να συνάδει με το διεθνές δίκαιο, τις ευρωπαϊκές 
αρχές και αξίες, το κοινοτικό δίκαιο, καθώς και με τις διεθνείς συμβάσεις για τα 
ανθρώπινα δικαιώματα.». 
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 Θέλω να πιστεύω ότι δε θα πει κάποιος ότι αυτά είναι ελπίδες, αοριστίες, που 
λέει το Ευρωπαϊκό Κόμμα, αλλά είναι ανέφικτα, διότι όλοι τα συμφωνήσαμε, εκτός αν 
δεν ήσασταν κάποιοι ειλικρινείς, την ώρα που τα συμφωνούσαμε.  Επίσης, η 
ομόφωνη απόφαση λέει ότι  η ενωμένη Κυπριακή ∆ημοκρατία πρέπει να έχει μία και 
μόνη κυριαρχία, διεθνή προσωπικότητα και ιθαγένεια και να είναι μετεξέλιξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. Θέλω και πάλι να πιστεύω ότι αυτό δεν το αναιρείτε και 
θεωρείτε ότι είναι εφικτό και υλοποιήσιμο. 

 Συμφωνήσαμε επίσης όλοι μαζί στο Εθνικό Συμβούλιο, το Σεπτέμβρη του 
2009, ότι η λύση πρέπει να προνοεί την αποχώρηση των τουρκικών κατοχικών 
στρατευμάτων και των εποίκων, αλλά ακόμα και των βρετανικών βάσεων και θα έρθω 
σε αυτό.  Συμφωνήσαμε επίσης ότι πριν από τη λύση θα πρέπει να διεξαχθεί 
απογραφή πληθυσμού.  Στο Εθνικό Συμβούλιο του Σεπτεμβρίου του 2009 
συμφωνήσαμε ότι θα πρέπει να αποκατασταθεί με τη λύση η κυριαρχία, η 
ανεξαρτησία, η εδαφική ακεραιότητα και η ενότητα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και ότι 
στη λύση δε νοούνται εγγυήσεις και εγγυητές.  Θέλω και πάλι να πιστεύω, όταν το λέει 
το Ευρωπαϊκό Κόμμα, ότι το θεωρείτε πρακτικά εφαρμόσιμο και ρεαλιστική πρόταση, 
διότι το συμφωνήσετε στο Εθνικό Συμβούλιο! 

 Συμφωνήσαμε επίσης ότι θα πρέπει να υπάρχει αποκατάσταση των βασικών 
ελευθεριών και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων όλων των Κυπρίων, 
περιλαμβανομένου και του δικαιώματος των προσφύγων για επιστροφή στα σπίτια και 
τις περιουσίες τους.  Και μη μου πείτε ότι αυτό τώρα δεν είναι εφικτό, διότι το 
συμφωνήσαμε στο Εθνικό Συμβούλιο. 

 Είναι επίσης απαραίτητη προϋπόθεση της λύσης, είπαμε στο Εθνικό 
Συμβούλιο, η επιστροφή των προσφύγων.  Η λύση πρέπει να είναι προϊόν συμφωνίας 
και όχι αποτέλεσμα επιβολής εκ των έξω.  Πολύ φοβούμαι με τη στρατηγική Χριστόφια 
οδηγούμαστε σε διεθνή διάσκεψη και επιβολή εκ των έξω!  Απορρίψαμε στο Εθνικό 
Συμβούλιο ομόφωνα πρόσφατα οποιαδήποτε μορφή λύσης που οδηγεί στη 
νομιμοποίηση του status quo ή τη λύση δύο states, δύο κρατών.  Επίσης, 
συμφωνήσαμε την αποχώρηση όλων των εποίκων.   

 Θέλω να μου πείτε εσείς αν αυτά που συμφωνήσετε τα τιμάτε, τα τηρείτε και 
είναι πρακτικά εφαρμόσιμα και αν η πολιτική Χριστόφια συνάδει με αυτή την απόφαση 
του Εθνικού Συμβουλίου. 

 Με την πολιτική ∆ημήτρη Χριστόφια αποδείχθηκε επίσης ότι η διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία όχι μόνο δεν είναι κοινή βάση στις συνομιλίες -γιατί άλλως 
πως την ερμηνεύει η Τουρκία και διαφορετικά ο κ. Χριστόφιας- αλλά υπάρχει και 
σοβαρή διαφορά ερμηνείας μεταξύ όσων στη δική μας πλευρά την υποστηρίζουν.  
Ελπίζω σήμερα να ταυτιστείτε στο τι είναι διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία.  Αν θα 
είναι με πολλές ή λίγες εξουσίες π.χ. η κεντρική κυβέρνηση. 

 Είναι βέβαιο ότι βρισκόμαστε είτε μπροστά σε μια αποτυχία με όλες τις 
συνέπειες είτε μπροστά σε έναν εγκλωβισμό που θα μας οδηγήσει σε πολιτικό 
κεφαλοκλείδωμα.  Η εκτίμησή μας -και θέλω να την ακούσετε με προσοχή- είναι ότι 
μετά τις εκλογές στην Τουρκία που είναι τον Ιούνιο -και σε χρόνο που θα επιλέξει η 
Τουρκία και με τρόπο που θα αποφασίσει ο κ. Ερντογάν- θα κάμει αποδεκτές όλες τις 
υποχωρήσεις και δώρα ∆ημήτρη Χριστόφια και θα μας οδηγήσει σε διεθνή διάσκεψη, 
για να εξασφαλίσει την παραμονή εγγυήσεων και στρατευμάτων διεκδικώντας 
επικυρίαρχο λόγο και ρόλο της Τουρκίας σε ολόκληρη την Κύπρο.  Αυτός είναι ο 



9 

 

κίνδυνος που έχουμε μπροστά μας και πέστε ποιος είναι ο τρόπος αντίδρασης, όταν 
θα γίνονται αποδεκτές οι δικές μας προτάσεις, τα δώρα ∆ημήτρη Χριστόφια.   

 Εμείς πιστεύουμε ότι πρέπει να αποφύγουμε αυτή την εξέλιξη και δε μένει 
χρόνος.  Για να αποφύγουμε αυτό τον πολύ σοβαρό κίνδυνο, για να απαλλαγούμε 
από τις υποχωρήσεις, για να ανατρέψουμε τα εις βάρος μας δεδομένα, χρειάζεται μια 
καινούρια προσέγγιση, μια νέα στρατηγική, μια άλλη επικοινωνιακή πολιτική.  Η 
καινούρια στρατηγική πρέπει να εδράζεται πάνω στην ευρωπαϊκή πραγματικότητα της 
Κύπρου, στις νέες γεωπολιτικές συνθήκες που αφορούν σήμερα την πατρίδα μας.  Η 
επικοινωνιακή μας πολιτική πρέπει να αναδεικνύει την Τουρκία ως κατοχική δύναμη, 
αλλά και τη θέλησή μας για επίτευξη συγκεκριμένης λύσης, που θα εδράζεται στις 
ευρωπαϊκές αρχές και αξίες και θα κατοχυρώνει όλα τα ανθρώπινα δικαιώματα και 
ελευθερίες για όλους τους νόμιμους κατοίκους της Κύπρου. 

 Εφόσον έχω αρκετό χρόνο, θα αφιερώσω…  

 Πόσο έχω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δεκατρία λεπτά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω ακόμα δεκατρία λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακόμα δεκατρία λεπτά ως σύνολο του Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω δεκατρία ακόμα λεπτά.  Θα μιλήσω μόνο τρία λεπτά και τα άλλα δέκα θα 
τα αφήσω για τον κ. Νίκο Κουτσού, που θα μιλήσει στη συνέχεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ύο πράγματα για τις αγγλικές βάσεις.  Οι αγγλικές βάσεις δεν μπορούν να 
μείνουν ανενόχλητες, όταν η Αγγλία έχει αυτή την καθαρά εχθρική στάση σε όλα τα 
επίπεδα εμφανέστατα, ανεξάρτητα πρωτοκόλλων που υπογράψαμε, έναντι της 
Κύπρου.  Θα πρέπει -και το αποφασίσαμε στη Βουλή- να εγερθεί το θέμα των 
αποζημιώσεων, που είναι πέραν του ενός δισεκατομμυρίου ευρώ.  Θα πρέπει επίσης 
να αλλάξει το καθεστώς.  Θα πρέπει να ξεκινήσουμε διαδικασία αλλαγής του 
καθεστώτος των βρετανικών βάσεων.  Είναι δύο πολύ συγκεκριμένες εισηγήσεις και 
καλώ όλα τα κόμματα σε αυτή τη βάση να συζητήσουμε το θέμα. 

 Για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη -παρ’ όλο που θα τα πει εν συντομία στα 
τρία λεπτά που θα έχει το απόγευμα ο κ. Ερωτοκρίτου- δυο, τρία σημεία: 

 Πρώτον, σταματήστε να λέτε ότι ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη είναι 
προθάλαμος του ΝΑΤΟ!  Η Ελβετία είναι στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Είναι στον 
προθάλαμο του ΝΑΤΟ;  Για να μην πω και για τη Ρωσία! 
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 ∆εύτερον, αντιληφθείτε ότι με τις νέες συνθήκες στην περιοχή γίνεται πιο 
επιτακτική η ανάγκη αξιοποίησης αυτών των θεσμών.  ∆εν μπορεί να απέχει η 
Κύπρος από τες δράσεις άμυνας, ασφάλειας, ακόμα και διάσωσης από αυτή την 
περιοχή με τα γεγονότα που βλέπουμε γύρω μας. 

 Και τρίτον -το συνδέω με τις αγγλικές βάσεις- δεν μπορεί να είναι η μόνη η 
Αγγλία που αξιοποιεί τα γεωστρατηγικά δεδομένα της Κύπρου.  Αυτά μπορούμε να τα 
προσφέρουμε στην Ευρώπη, ώστε να αξιοποιούμε και να εκμεταλλευόμαστε εμείς τη 
δική μας περιουσία. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Σιζόπουλο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Οι συζητήσεις που έχουν προηγηθεί για την ένταξη της Κύπρου στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και τα όσα έχουν δημόσια αναφερθεί μας υποχρεώνουν 
να προβούμε σε κάποιες διευκρινίσεις και κυρίως σε αποκατάσταση βασικών 
σημείων.  Υπάρχει μια σειρά από αλήθειες οι οποίες θα πρέπει να αναδειχθούν, για 
να μπορεί να γνωρίζει ο λαός ακριβώς τα όσα συμβαίνουν γύρω από αυτό το ζήτημα.   

 Η πρώτη αλήθεια:  Η Κύπρος οφείλει να συμβάλει στο μέγεθος των 
δυνατοτήτων της στην απεξάρτηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την κηδεμονία των 
Ηνωμένων Πολιτειών για θέματα άμυνας και εξωτερικής πολιτικής.  Η ευρωπαϊκή 
πολιτική άμυνας και ασφάλειας σε συνδυασμό με μια κοινή εξωτερική πολιτική της 
Ένωσης είναι ο μόνος τρόπος, για να μπορεί η Ένωση να έχει ισχυρή φωνή στις 
διεθνείς υποθέσεις.   

 Η δεύτερη αλήθεια:  Η ένταξη της Κύπρου στο ευρωπαϊκό συλλογικό σύστημα 
ασφάλειας σημαίνει απλώς τη δυνατότητα και όχι την υποχρέωση να παίρνει μέρος σε 
επιχειρησιακές δραστηριότητες της ευρωπαϊκής αρχιτεκτονικής ασφάλειας, τις 
αποκαλούμενες “τύπου Πέτερσμπεργκ”.  Τα περί συμμετοχής σε επιδρομικές 
επιχειρήσεις του ΝΑΤΟ και των Ηνωμένων Πολιτειών είναι ανυπόστατες δικαιολογίες. 

 Αλήθεια τρίτη: Ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη είναι προϋπόθεση, για να 
συμμετάσχει η Κύπρος πλήρως στην ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική άμυνας και ασφάλειας.  
Σε αυτό τον οργανισμό μετέχουν οι ουδέτερες χώρες της Ευρώπης, που ούτε καν 
διανοούνται να συμμετάσχουν σε οποιοδήποτε στρατιωτικό συνασπισμό, όπως είναι η 
Ελβετία, η Αυστρία, η Φινλανδία, η Σουηδία, αλλά και χώρες εκτός Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, φίλες χώρες, όπως είναι η Ρωσία, η Αρμενία, ακόμα και η Σερβία. 

 Αλήθεια τέταρτη:  Στο Σχέδιο Ανάν κατά απαίτηση της Τουρκίας υπήρξε 
ολόκληρο άρθρο που απαγόρευε εσαεί τη συμμετοχή της Κύπρου στο ευρωπαϊκό 
συλλογικό σύστημα ασφάλειας, εκτός αν θα το επέτρεπε η Τουρκία.  Αλήθεια, γιατί δε 
σχολιάζεται αυτή η αναφορά στο Σχέδιο Ανάν από τους πολέμιους κυρίως της ένταξης 
της Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη; 
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 Αλήθεια πέμπτη:  Η Κύπρος είναι μια μικρή χώρα.  Αντιμετωπίζει πρόβλημα 
ξένης στρατιωτικής κατοχής και έχει απόλυτη ανάγκη συμμετοχής σε όλους τους 
πυλώνες της ευρωπαϊκής πολιτικής.   

 Αλήθεια έκτη:  Η Κύπρος βρίσκεται σε μια κρίσιμη γεωστρατηγική και 
γεωπολιτική θέση.  Η ένταξή της στην πολιτική άμυνας και ασφάλειας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης θα αναδείξει το ρόλο της στην περιοχή, στην Ευρώπη και στον κόσμο και θα 
ενισχύσει σημαντικά τα πολιτικά και τα διπλωματικά της ερείσματα.  

 Αλήθεια έβδομη:  Είναι μύθος ότι, αν μπούμε στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, 
θα είμαστε υποχρεωμένοι να παραχωρούμε διευκολύνσεις στο ΝΑΤΟ ή ακόμα και 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση για επεμβάσεις σε γειτονικές χώρες.  Τίποτε απολύτως δε 
μας υποχρεώνει ούτε εμάς ούτε οποιοδήποτε άλλο ευρωπαϊκό κράτος να παραχωρεί 
υποδομές ή να συμμετέχει σε επιχειρήσεις εναντίον γειτονικών ή άλλων χωρών. 

 Αλήθεια όγδοη:  Η Κύπρος μετά και την ένταξη της Μάλτας στην ευρωπαϊκή 
πολιτική άμυνας και ασφάλειας θα παραμείνει η μόνη χώρα από τις είκοσι εφτά που 
είναι μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης εκτός αυτού του βασικού πυλώνα και θα πρέπει 
να διερωτηθούμε πόσο αυτό εξυπηρετεί τα συμφέροντα της Κύπρου. 

 Αλήθεια ένατη:  Είναι γεγονός ότι η Τουρκία διαθέτει βέτο στην ένταξή μας στο 
ευρωπαϊκό συλλογικό σύστημα ασφάλειας.  Όμως, από πότε η Κύπρος έχει 
συμφιλιωθεί με τις αποφάσεις της κατοχικής Τουρκίας που αφορούν δικές μας 
υποθέσεις;  Αν η Τουρκία ασκήσει το βέτο, εκτιμούμε ότι θα ενισχυθεί η πολιτική και 
διπλωματική μας θέση.  Θα μπορούμε να είμαστε πολύ πιο πειστικοί, όταν θα 
αποφασίζουμε να ασκήσουμε βέτο στο άνοιγμα νέων κεφαλαίων της Τουρκίας για την 
ολοκλήρωση του ενταξιακού της διαλόγου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Αλήθεια δέκατη:  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία επιβάλλεται να ενταχθεί στην 
ευρωπαϊκή αρχιτεκτονική ασφάλειας.  Μέσα σε έναν κόσμο που αλλάζει με 
κινηματογραφική ταχύτητα, που η ιστορία γράφεται με ασύλληπτους ρυθμούς, η 
Κύπρος δεν μπορεί να παραμένει μαρμαρωμένη στο παρελθόν.  Η πλειοψηφείσασα 
συλλογική βούληση της Βουλής των Αντιπροσώπων, όπως αυτή αποτυπώθηκε στο 
ψήφισμα που υιοθετήθηκε πρόσφατα από το σώμα, μπορεί να αποτελέσει την 
αφορμή για μια νέα προσέγγιση του θέματος μακριά από δογματισμούς και 
αγκυλώσεις.   

 Επειδή δημόσια έχει αναφερθεί ότι ακριβώς στο πόρισμα της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου καταγράφονται οι νατοϊκές δολοπλοκίες στα 
γεγονότα και στις εξελίξεις που προηγήθηκαν του 1974, είναι γεγονός αυτό.  Όμως, 
την ίδια στιγμή θα πρέπει να αναλογιστούμε τα νέα δεδομένα τα οποία υπάρχουν, θα 
πρέπει να κάνουμε εκτιμήσεις με βάση τα σημερινά δεδομένα και να πούμε ότι 
σήμερα δεν υπάρχουν οι συνθήκες οι οποίες επικρατούσαν στον ευρωπαϊκό χώρο και 
στο χώρο της Μέσης Ανατολής, όπως αυτές είχαν διαμορφωθεί τις δεκαετίες από το 
1950 μέχρι και το 1980.  ∆εν υπάρχει ο ψυχρός πόλεμος, όπως τον βιώσαμε τις 
προηγούμενες δεκαετίες.  ∆εν υπάρχει ο ανατολικός συνασπισμός και οι πλείστες 
χώρες μέλη του είναι μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ.  ∆υστυχώς, το 
μονοδιάστατο πολιτικό σύστημα που επικρατεί σήμερα στον κόσμο επιβάλλει νέες 
συνθήκες, νέες επιλογές και νέες προσαρμογές.  

 Οι νέες εξελίξεις στη Μέση Ανατολή, η σύγκρουση Τουρκίας-Ισραήλ αυξάνουν 
σημαντικά το γεωστρατηγικό ρόλο της Κύπρου ως το νοτιοανατολικότερο άκρο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η Κύπρος λοιπόν οφείλει να αξιοποιήσει αυτά τα δεδομένα 
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προς όφελός της, για να ενισχύσει τη θέση της και να βελτιώσει τα δεδομένα τα οποία 
σήμερα υπάρχουν στο διάλογο για τη λύση του Κυπριακού, αν θέλουμε μέσα από 
αυτή την ενίσχυση και την ισχυροποίηση της θέσης μας να πετύχουμε μια δίκαιη, 
λειτουργική και βιώσιμη λύση προς όφελος και του λαού μας, αλλά κυρίως και της 
ειρήνης και της σταθερότητας στο χώρο της Ανατολικής Μεσογείου. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Σιζόπουλο. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Νίκο Κλεάνθους εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων μετά την παρέλευση πολλών χρόνων συζητά 
σήμερα τα ομαδοποιημένα θέματα που καταγράφονται στην ημερήσια διάταξη στο 
Κεφάλαιο ∆΄ υπό τον τίτλο «Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της Τουρκίας».  
Είναι μια θετική εξέλιξη και χαιρετίζω τη συναίνεση που υπήρξε, ώστε ως εκπρόσωποι 
του λαού να καταθέσουμε εκ μέρους των κομμάτων μας τις απόψεις και τους 
προβληματισμούς μας σε μια ιδιαίτερα κρίσιμη φάση για την εθνική μας υπόθεση, 
δεδομένου του διαφαινόμενου αδιεξόδου στις συνομιλίες, λόγω της άκαμπτης στάσης 
που παρουσιάζει η Άγκυρα. 

 Επιδιώκουμε να πετύχουμε λύση στο κυπριακό πρόβλημα η οποία θα 
στηρίζεται στις αποφάσεις και στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών και του 
Συμβουλίου Ασφαλείας μέσα από τη διαδικασία του διαλόγου μεταξύ των δύο 
κοινοτήτων.  Μια σωστή λύση προϋποθέτει ότι θα είναι λειτουργική, για να είναι 
βιώσιμη και να ενώνει την επικράτεια, την οικονομία και τους θεσμούς της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ως μετεξέλιξη του υφιστάμενου κράτους.  Σε αυτό το πλαίσιο πρέπει να 
είναι και δίκαιη όσο το δυνατόν περισσότερο, να αποκαθιστά τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και να υπάρχει σεβασμός στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Σίγουρα, δεν πρέπει 
να είναι αποτέλεσμα επιδιαιτησίας μέσα από τεχνητά και ασφυκτικά 
χρονοδιαγράμματα, διαφορετικά θα είναι νόθα και δε θα έχει πιθανότητες να γίνει 
αποδεκτή από το λαό.  Αυτό το τελευταίο εν πολλοίς είναι και το επιχείρημα του 
Προέδρου Χριστόφια για λύση “κυπριακής ιδιοκτησίας”.  Ως ένα σημείο αυτό δεν είναι 
κατ’ ανάγκη λάθος, γιατί την επιδιαιτησία και τα χρονοδιαγράμματα τα ζήσαμε το 2004 
στο Σχέδιο Ανάν και πραγματικά δε θα αντέχαμε κάτι παρόμοιο. 

 Όμως, πρέπει να κατανοήσουμε επιτέλους ότι η τουρκοκυπριακή πλευρά είναι 
υποχείριο της Τουρκίας, η οποία απροκάλυπτα πλέον δηλώνει σε κάθε ευκαιρία ότι 
έχει στρατηγικά συμφέροντα στην Κύπρο.  Παράλληλα, προπαγανδίζει ότι είναι η δική 
μας πλευρά που είναι υπεύθυνη για το αδιέξοδο και σ’ ένα μεγάλο βαθμό δυστυχώς 
κατάφερε να πείσει τη διεθνή κοινή γνώμη ότι εκείνη έχει δείξει ήδη την καλή της 
θέληση με την αποδοχή του Σχεδίου Ανάν, το οποίο απέρριψε η ελληνοκυπριακή 
πλευρά.  

 Ακόμα και όταν εκπρόσωπος της τουρκοκυπριακής πλευράς, της κοινότητας 
ήταν ο κ. Ταλάτ, με τον οποίο ο Πρόεδρος Χριστόφιας διατηρούσε όχι μόνο φιλικές 
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σχέσεις, αλλά και ιδεολογικές, δεν είδαμε κάποια διάθεση για πρόοδο στη βάση της 
λογικής “λύση για τους Κυπρίους από τους Κυπρίους”.  Στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων, κάτω από τη στενή παρακολούθηση και καθοδήγηση της 
Άγκυρας, σταθερά η τουρκοκυπριακή πλευρά καταθέτει απαράδεκτες προτάσεις, 
υπηρετώντας τη διακηρυγμένη θέση της Τουρκίας για λύση δύο κρατών, με δύο λαούς 
που απλώς συζητούν τον τρόπο σύνδεσής τους μέσα σε πλαίσιο συνομοσπονδίας, 
κάτι που θα διαιωνίσει την επικυριαρχία της Τουρκίας πάνω σε ολόκληρη την Κύπρο.  

 Οι γεωπολιτικές εξελίξεις στην περιοχή μας πρέπει να ληφθούν επαρκώς 
υπόψη από τη δική μας πλευρά και οφείλουμε να ανασυνταχθούμε έναντι της 
τουρκικής πολιτικής που φιλοδοξεί να πετύχει το στρατηγικό της στόχο και την 
καθιέρωσή της σε περιφερειακό ρυθμιστή των πραγμάτων, ώστε να καταστεί 
δημοφιλής στο μουσουλμανικό κόσμο και να πάψει να αποτελεί μια δυτικότροπη 
ισλαμική χώρα.  

 Παράδειγμα αυτής της πολιτικής η κρίση με το Ισραήλ, η οποία κλόνισε τις 
παραδοσιακά άριστες σχέσεις των δύο χωρών.  Ακόμα και πριν λίγες μέρες η Τουρκία 
έσπευσε να συνταχθεί στο πλευρό των εξεγερθέντων Αιγυπτίων κατά του καθεστώτος 
Μουμπάρακ, ενώ την ίδια στιγμή σε μια έκρηξη ηγεμονικής συμπεριφοράς ο ίδιος ο κ. 
Ερντογάν καταφερόταν εναντίον των λαϊκών κινητοποιήσεων των Τουρκοκυπρίων, 
που σε μεγάλο βαθμό ήταν αποτέλεσμα των οικονομικών προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν.  Αυτό οφείλουμε να το αξιοποιήσουμε, τη στιγμή μάλιστα που και οι 
ίδιοι οι Τουρκοκύπριοι εκφράζουν την αγανάκτησή τους για την αλλοίωση του 
χαρακτήρα της κοινότητάς τους από τους εποίκους, δυσφορώντας για την 
εκμετάλλευση που τυγχάνουν από την Άγκυρα, για να εξυπηρετεί η ίδια τα στρατηγικά 
της συμφέροντα εις βάρος της ίδιας της ευημερίας τους.  

 Σ’ αυτό το σημείο θέλω να επισημάνω τη θετική για εμάς αναφορά για τον 
εποικισμό που περιλαμβάνεται στην πρόσφατη πρόταση ψηφίσματος της επιτροπής 
Εξωτερικών Υποθέσεων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου σχετικά με την Έκθεση 
Προόδου της Τουρκίας, στην οποία καλείται η Τουρκία να τερματίσει τον εποικισμό και 
να διευθετήσει το θέμα αυτό με βάση τη Συνθήκη της Γενεύης. 

 Η στρατηγική σημασία της ευρωπαϊκής Κύπρου ως εναλλακτικό σε σχέση με 
την Τουρκία σημείο πρόσβασης στη Μέση Ανατολή προβάλλει εντονότερα, κάτι που 
ως φυσικό δυσανασχετεί την Τουρκία, γιατί μειώνει τη δική της στρατηγική σημασία 
και δυνατότητα να μονοπωλεί τη θέση της, για να εκβιάζει ανταλλάγματα.  Επίσης, οι 
προοπτικές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στη γεωπολιτική σκακιέρα διευρύνονται από 
την ανακάλυψη κοιτασμάτων πετρελαίου και φυσικού αερίου στην αποκλειστική 
οικονομική ζώνη της Κύπρου και οι συνεργασίες της στον τομέα αυτό, ιδιαίτερα με το 
Ισραήλ, εντείνουν τη σκλήρυνση της στάσης της.  

 Συνεπώς, με αυτά τα δεδομένα και την αδιάλλακτη στάση της άλλης πλευράς, 
πώς μπορούμε να αναμένουμε και να αισιοδοξούμε ότι θα πετύχουμε λύση 
“κυπριακής ιδιοκτησίας”;   ∆υστυχώς, η εμμονή μας σε αυτή την πολιτική προσέγγιση, 
που κατά την άποψή μας δεν μπορεί σήμερα με τα νέα δεδομένα να είναι 
αποτελεσματική, αποενοχοποιεί την Τουρκία ως την κατοχική δύναμη και περιορίζει το 
Κυπριακό από πρόβλημα εισβολής και κατοχής σε δικοινοτική αψιμαχία. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει από καιρό τοποθετηθεί υπέρ της ανάγκης 
επαναπροσδιορισμού των θέσεών μας για λόγους τακτικής.  Πρέπει να κάνουμε 
δεύτερες σκέψεις ως προς τις “γενναιόδωρες προτάσεις”, εφόσον δε βρίσκουμε 
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ανταπόκριση από την άλλη πλευρά.  ∆εν μπορούμε να διατηρούμε αυτά τα “δώρα” 
πάνω στο τραπέζι, τη στιγμή μάλιστα που αυτό που εισπράττουμε δεν μπορεί να 
θεωρηθεί ούτε στο ελάχιστο ως αντιστάθμισμα! 

 Πρέπει να καταστήσουμε σαφές ότι η αδιαλλαξία της Τουρκίας τορπιλίζει τη 
διαδικασία των συνομιλιών και δεν επιτρέπει στις δύο κοινότητες να εργαστούν προς 
την κατεύθυνση μιας σωστής λύσης του προβλήματος, η οποία να μπορεί να γίνει 
αποδεκτή από το λαό στο σύνολό της.   

 Παράλληλα, το ενδεχόμενο μιας πολυμερούς διάσκεψης παραμένει στα πλάνα 
της Τουρκίας, η οποία ροκανίζει το χρόνο επιδιώκοντας τη σύγκληση μιας τέτοιας 
διάσκεψης, προσδοκώντας ότι θα έχει το επάνω χέρι.  Σ’ αυτή τη λογική εντάσσονται 
και οι προκλητικές δηλώσεις και οι τοποθετήσεις ξένων διπλωματών, κυρίως 
Βρετανών -όπως για παράδειγμα του Τζακ Στρο, πρώην Υπουργού Εξωτερικών της 
Βρετανίας- οι οποίοι, αντί να ασκούν πιέσεις προς το θύτη, την Τουρκία, ασκούν 
πιέσεις προς τη δική μας πλευρά με την απειλή ότι τώρα είναι η τελευταία ευκαιρία για 
επίλυση του Κυπριακού και, εάν δεν καρποφορήσουν οι συνομιλίες αυτή τη φορά, 
πρέπει να αντιμετωπισθεί επισήμως η διχοτόμηση ως λύση!  

 Άλλωστε, είναι γνωστή η πολιτική της Βρετανίας στο Κυπριακό εδώ και 
δεκαετίες, η οποία φρόντισε να εδραιώσει τη διαίρεση του λαού και να δημιουργήσει 
το κυπριακό πρόβλημα εξυπηρετώντας τα στρατηγικά της συμφέροντα στην περιοχή, 
διατηρώντας την κυριαρχία στις στρατιωτικές βάσεις στη ∆εκέλεια και στο Ακρωτήρι 
και εξασφαλίζοντας για την ίδια το δικαίωμα επέμβασης ως εγγυήτρια δύναμη.  Ενώ 
και στο Σχέδιο Ανάν φρόντισε να διατηρήσει τα προνόμια τα δικά της επί του εδάφους 
και τη δική της οικονομική ζώνη όπως ήθελε και εξακολουθεί και σήμερα να συνδέει το 
θέμα των βάσεων με το περιεχόμενο της λύσης του Κυπριακού. 

 Στο Σχέδιο Ανάν οι αγγλικές βάσεις και οι Συνθήκες Εγκαθίδρυσης και 
Εγγυήσεως είχαν ενσωματωθεί με επαυξημένες και βελτιωμένες εξουσίες και 
πρόνοιες.  Η ενσωμάτωση δεν έγινε τυχαία, γιατί η αναγκαιότητα προσαρμογής, 
αλλαγής των συνθηκών αυτών υπαγόρευε τη σύμφωνη γνώμη και των τριών 
εγγυητριών δυνάμεων, άρα και της Ελλάδας, κάτι που όπως ήταν φυσικό θα έδινε 
στην Ελλάδα τη δυνατότητα να μπορεί να φέρει ενστάσεις και να επιζητεί κατάργηση 
και ριζική αλλαγή προς όφελος του κυπριακού λαού. 

 Αλλά, το πιο σημαντικό απ’ όλα είναι ότι, ενώ μέχρι σήμερα αυτές οι συνθήκες 
και η παραμονή των βάσεων δεν έχουν λαϊκή επικύρωση, με το Σχέδιο Ανάν 
ενσωματώθηκαν, έτσι ώστε να πάρουν και λαϊκή επικύρωση με τα δημοψηφίσματα.  
Και δεν ήταν τυχαίο που οι Άγγλοι “προσφέρθηκαν” να δώσουν ως “δώρο” ένα 
κομμάτι των βάσεων, για να πετύχουν αυτή τη νομιμοποίηση. 

 Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο, σ’ ένα σχετικά παρόμοιο θέμα, εκείνο του Γιβραλτάρ, 
που αποτελεί μια μόνιμη διαφορά μεταξύ Ισπανίας και Αγγλίας, οι Άγγλοι θεωρούν ότι 
βρίσκονται σε ισχυρή και πλεονεκτική θέση, γιατί οι κάτοικοι του Γιβραλτάρ ψήφισαν 
ότι θέλουν το Γιβραλτάρ να παραμείνει υπό την κυριαρχία της Αγγλίας. 

 Γι’ αυτό, ακόμα και στην περίπτωση που η τουρκική πλευρά θα επιμείνει στις 
Συνθήκες Εγγυήσεως, αλλά και για το θέμα των βάσεων, δε θα πρέπει σε καμία 
περίπτωση ν’ αποδεχθούμε να είναι υποκείμενο σε δημοψήφισμα και έτσι να 
εξουδετερώνεται και η απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των Ηνωμένων Εθνών 
εναντίον της αποικιοποίησης. 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν πρέπει να αφήνουμε ανενόχλητη την Τουρκία να εκμεταλλεύεται την ανοχή 
του διεθνούς παράγοντα, αλλά αντίθετα οφείλουμε να υποδεικνύουμε συνεχώς τη 
συνεχιζόμενη σκληρή και άκαμπτη στάση της, όχι μόνο για το ζήτημα απόδοσης 
ευθυνών σε πιθανό ή σχεδόν δεδομένο ναυάγιο των συνομιλιών, αλλά και γιατί μόνο 
έτσι θα βρίσκεται συνεχώς στο προσκήνιο το Κυπριακό ως ένα διεθνές πρόβλημα 
εισβολής και κατοχής και κατάφωρης καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  

 Η αδιαλλαξία της Τουρκίας κλιμακώθηκε με τις απαράδεκτες προτάσεις που 
κατέθεσε η τουρκοκυπριακή πλευρά στο τραπέζι των συνομιλιών για το περιουσιακό.  
∆εδομένου ότι το περιουσιακό αποτελεί την πιο καθοριστική πτυχή για μια σωστή 
λύση του Κυπριακού, ουσιαστικά  η Τουρκία με τις προτάσεις της τορπιλίζει τη 
διαδικασία των διαπραγματεύσεων. 

 Πρέπει να τονίσω ότι η όποια συμφωνία για το θέμα των περιουσιών πρέπει να 
στηρίζεται στη βάση αρχών.  Το δικαίωμα της ιδιοκτησίας αποτελεί αναφαίρετο και 
αναπαλλοτρίωτο δικαίωμα, κατοχυρωμένο και στη χάρτα των δικαιωμάτων του 
ανθρώπου και από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θέση μας είναι ότι ο νόμιμος ιδιοκτήτης 
έχει τον πρώτο λόγο για το πώς θα διαχειριστεί την περιουσία του και δεν μπορεί να 
εξισώνεται με κανένα τρόπο με το χρήστη!  Πρέπει να καταστήσουμε σαφές ότι δεν 
υποχωρούμε από την αρχή του δικαιώματος της περιουσίας.  Το δικαίωμα επιλογής 
για την περιουσία το έχει ο νόμιμος ιδιοκτήτης.  Αυτό είναι ξεκάθαρο και 
αδιαπραγμάτευτο!  Και ούτε η τελευταία απόφαση του Ε∆Α∆ αναίρεσε αυτό το 
δικαίωμα.  

 Πέραν της οικονομικής πτυχής του περιουσιακού, υπάρχουν άλλες δύο 
κεφαλαιώδους σημασίας προεκτάσεις, που ουσιαστικά αποτελούν θεμελιώδεις 
προϋποθέσεις για μια σωστή και κοινά αποδεκτή λύση του κυπριακού προβλήματος.  
Η συμφωνία για τις περιουσίες πρέπει να στηρίζεται σε αρχές δικαίου χωρίς 
παρεκκλίσεις.  

 Αν το περιουσιακό δεν επιλυθεί στη βάση αρχών, τότε εμπεδώνεται το αίσθημα 
της αδικίας στο λαό, αφού θα παραβιάζεται ένα από τα βασικά ανθρώπινα 
δικαιώματα, γεγονός που θα δυναμιτίζει αντί να διευκολύνει τη δημιουργία κλίματος 
εμπιστοσύνης για αποδοχή μιας λύσης είτε για στήριξή της, ακόμα κι αν εγκριθεί από 
την πλειοψηφία του λαού.  Παράλληλα, τυχόν παραβίαση αρχών δικαίου θα 
επηρεάσει τη μορφή της επιδιωκόμενης λύσης, η δε πολυσυζητημένη επανένωση θα 
είναι μόνο κατ’ επίφαση και δε θα έχει προοπτικές ν’ αντέξει στο χρόνο.  Αντίθετα, 
όπως φανερώνουν οι τουρκοκυπριακές προτάσεις στο περιουσιακό, η τουρκική 
πλευρά παραμένει αμετακίνητη στη θέση της για μια διχοτομική λύση. 

 Σίγουρα το Κυπριακό είναι πολιτικό ζήτημα.  ∆ε θα λυθεί στα δικαστήρια αλλά 
μέσω της διαδικασίας των συνομιλιών.  Παράλληλα όμως, το Κυπριακό είναι 
αλληλένδετο και με το ευρωπαϊκό, αλλά και το διεθνές δίκαιο, εφόσον βασικά 
ανθρώπινα δικαιώματα και ελευθερίες είναι κατοχυρωμένα από διεθνείς συνθήκες και 
ιδιαίτερα τη σύμβαση για τα ανθρώπινα δικαιώματα. 

 Πιστεύω πως και η νομική πτυχή μάς υποβοηθά στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων, ώστε να εμμένουμε σε αυτές τις αρχές, όπως τις τρεις βασικές 
ελευθερίες: εγκατάστασης, διακίνησης και περιουσίας.  
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 Η απόφαση του Ε∆Α∆ στην υπόθεση “∆ημόπουλος” αναγνωρίζει έμμεσα μεν 
την Επιτροπή Αποζημιώσεων στα κατεχόμενα, προχωρώντας σε πολιτικά και άλλα 
σχόλια που υποκρύπτουν πολιτικές σκοπιμότητες, γεγονός που είναι λάθος και 
αποτελεί αναμφίβολα αρνητική εξέλιξη για εμάς.  Από την άλλη όμως, στην ίδια την 
απόφαση αναγνωρίζονται οι ευθύνες της Τουρκίας για τη στέρηση του δικαιώματος 
της περιουσίας στους νόμιμους ιδιοκτήτες, γεγονός που η πλευρά μας πρέπει να 
αξιοποιήσει στο τραπέζι των συνομιλιών.  Η απόφαση δεν καταργεί το δικαίωμα της 
περιουσίας ούτε και θα μπορούσε να κάνει κάτι τέτοιο. 

 Από εμάς εξαρτάται να εμμείνουμε σταθερά στη θέση μας ότι το δικαίωμα 
επιλογής και διαχείρισης της περιουσίας το έχει ο νόμιμος ιδιοκτήτης.  Οφείλουμε να 
καταστήσουμε σαφές ότι το δικαίωμα της ιδιοκτησίας δεν μπορεί ούτε να καταργηθεί 
ούτε να αλλοιωθεί και με κανένα τρόπο δεν μπορεί να νομιμοποιηθεί η παρανομία!  
Άλλωστε, αν με οποιεσδήποτε ρυθμίσεις νομιμοποιήσουμε την παρανομία, ουσιαστικά 
αποδεχόμαστε τη νομιμοποίηση της διχοτόμησης και η επανένωση θα αποδειχθεί 
όνειρο απατηλό! 

 Αναμφίβολα, η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελούσε και 
αποτελεί ένα στρατηγικό στόχο και επιλογή τακτικής, που από κοινού με την Ελλάδα 
έχουμε χαράξει, προσδοκώντας ότι θα αποτελέσει τον καταλύτη στις προσπάθειες για 
επίλυση του κυπριακού προβλήματος.  Παράλληλα, σ’ αυτό το σκεπτικό εντάσσεται 
και η επιλογή μας για στήριξη της ευρωπαϊκής φιλοδοξίας της Τουρκίας, ώστε ο 
περιβόητος καταλύτης να αρχίσει να ενεργοποιείται και να ανοίξει ο δρόμος για μια 
σωστή λύση. 

 Η Τουρκία, για να προχωρήσει στην ευρωπαϊκή της πορεία, οφείλει να 
συμμορφωθεί σε αυτά που έχει συνομολογήσει με την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Η ένταξή 
της μπορεί να επιτευχθεί μόνο με λύση του Κυπριακού, ενώ η ενταξιακή της πορεία 
είναι συνδεδεμένη ουσιαστικά με την πορεία επίλυσης του Κυπριακού.  

 ∆εν είναι μόνο η εφαρμογή του πρόσθετου πρωτοκόλλου για άνοιγμα των 
λιμανιών και των αεροδρομίων της Τουρκίας για πλοία και αεροπλάνα κυπριακά, αλλά 
και μια σειρά από άλλες υποχρεώσεις και δεσμεύσεις έναντι της Κύπρου, όπως η 
ομαλοποίηση των σχέσεων και η αναγνώριση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ο 
σεβασμός στις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων 
και ασφαλώς -και το τονίζω, όπως το λέει και η δήλωση της 21ης Σεπτεμβρίου του 
2005- η έμπρακτη στήριξη λύσης που να βασίζεται στα ψηφίσματα του ΟΗΕ και στις 
ευρωπαϊκές αρχές και αξίες που έχουν ως πεμπτουσία το σεβασμό στις βασικές 
ελευθερίες και τα ανθρώπινα δικαιώματα.  

 Ως ∆ημοκρατικό Κόμμα έχουμε την άποψη ότι πρέπει να επιδιώξουμε την 
ενεργότερη εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς αυτή την κατεύθυνση, διότι η μη 
εκπλήρωση από πλευράς Τουρκίας των υποχρεώσεών της αποτελεί κατάφωρη 
προσβολή προς τις ίδιες τις αρχές και τις αξίες τις οποίες πρεσβεύει η Ένωση. 

 Αυτό οφείλουμε να το αναδεικνύουμε, μέχρι να πειστούν οι εταίροι μας και να 
καταλάβουν ότι χωρίς πίεση προς την Τουρκία δεν πρόκειται να απαλλαγούν από τον 
“πονοκέφαλο” του Κυπριακού!  Μια υπό ένταξη χώρα δεν μπορεί να συμπεριφέρεται 
με τέτοια αλαζονεία και να διακηρύττει ότι είναι η Ευρωπαϊκή Ένωση που έχει ανάγκη 
την Τουρκία και όχι η Τουρκία την Ευρωπαϊκή Ένωση!  Σ’ αυτό το πνεύμα ο κ. 
Νταβούτογλου πριν λίγες μέρες δήλωσε ότι η Τουρκία έχει δείξει ότι μπορεί να γίνει 
μεγάλη στρατηγική δύναμη και δίχως την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά έχει να προσθέσει 
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σημαντικό στρατηγικό βάρος, εφόσον ενταχθεί.  Αυτά είναι τα λόγια του.  Αυτός ο 
μεγαλοϊδεατισμός μετουσιώνεται μέσω του Έρογλου και προκαλεί τα ουσιαστικά 
προσκόμματα στην πρόοδο των συνομιλιών.  

 Η Τουρκία στη συνολική αξιολόγησή της δεν έχει ουσιαστικά υποστεί 
συλλογικές κυρώσεις για τη μη εφαρμογή και εκπλήρωση των ευρωπαϊκών της 
δεσμεύσεων.  Οι εταίροι μας με την ανοχή τους, αξιολογώντας τα συμφέροντά τους, 
επέτρεψαν στην Τουρκία να προχωρήσει στην ευρωπαϊκή της πορεία χωρίς 
επιπτώσεις πέραν των φραστικών επισημάνσεων για τη μη εκπλήρωση των 
τουρκικών υποχρεώσεων και των αναφορών για την αυτονόητη υποχρέωση της 
Τουρκίας να συμβάλει στη λύση του Κυπριακού.  

 Περαιτέρω, δεν έχει καθοριστεί -έστω και υπό αυτές τις εξελίξεις- οποιοσδήποτε 
μηχανισμός ελέγχου για τις δεσμεύσεις και τις υποχρεώσεις της Τουρκίας.  Η Τουρκία 
ενδιαφέρεται για τα διαπραγματευτικά κεφάλαια που πάγωσε η Κύπρος, όμως αυτό 
εξαρτάται από την ίδια τη στάση και τη συμπεριφορά της.  Συνέπεια αυτού είναι να 
παραμένει βεβαίως απροσδιόριστος ο χρόνος συμμόρφωσης της Τουρκίας προς τις 
υποχρεώσεις της, αφού δεν υπάρχει ο κατάλληλος έλεγχος.   

 Πρέπει να συνεχίσουμε να χρησιμοποιούμε κάθε μοχλό πίεσης προς την 
Τουρκία, επανεξετάζοντας τη θέση μας για πάγωμα επιπρόσθετων κεφαλαίων, 
κυρίως αυτών που είναι δυνατόν άμεσα να επηρεάσουν την ενταξιακή πορεία της 
Τουρκίας, όπως αυτό του ανταγωνισμού, το οποίο αποτελεί ένα ισχυρό επιχείρημα, 
αφού η συμπεριφορά της Τουρκίας δημιουργεί αθέμιτο ανταγωνισμό όχι μόνο για την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, αλλά και για τα άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
όταν δεν αποδέχεται την εφαρμογή του πρωτοκόλλου. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Τώρα είναι μια χρονική συγκυρία που η Ευρωπαϊκή Ένωση θα ήθελε όλες τις 
δυνάμεις της να βρίσκονται σε ετοιμότητα, ώστε να μπορεί να αντιμετωπίσει τις 
προκλήσεις που παρουσιάζονται μπροστά της, με τα νέα δεδομένα, όπως 
διαμορφώνονται με τις γεωπολιτικές εξελίξεις και το ξεσηκωμό του αραβικού κόσμου.  
Είναι φανερό ότι δημιουργούνται προβλήματα σε σχέση με την Τουρκία, το ΝΑΤΟ και 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού δικαιολογημένα η Κύπρος προβάλλει τις δικές της 
ενστάσεις.  Λόγω αυτής της κατάστασης, φυσιολογικά όμως, δημιουργούνται πιέσεις 
προς τη δική μας πλευρά και, όπως φαίνεται στα μάτια των εταίρων μας, η μικρή 
Κύπρος αποτελεί εμπόδιο, ώστε να λειτουργήσουν σωστά οι δομές και οι σχέσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, ΝΑΤΟ και Τουρκίας.  Όσο ποτέ άλλοτε τώρα θα ήταν η 
κατάλληλη στιγμή για μια έξυπνη κίνηση από την πλευρά μας να υποβάλουμε αίτημα 
για ένταξή μας στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, ανεξάρτητα από το ποιο θα είναι το 
αποτέλεσμα.  Με την άρνηση της Τουρκίας αποφεύγουμε την πίεση προς τη δική μας 
πλευρά εκθέτοντας την Τουρκία, ενώ παράλληλα με την κίνησή μας αυτή δείχνουμε 
στους εταίρους μας την ετοιμότητα και τη βούλησή μας να συμμετέχουμε και εμείς 
ενεργά στους κοινούς στόχους που αποβλέπει ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη.  
Ιδιαίτερα με αυτή τη συγκυρία, με ό,τι συμβαίνει γύρω μας, στη γειτονιά μας. 

 Παράλληλα, οφείλουμε να εντείνουμε τις προσπάθειές μας, ώστε να πείσουμε 
τους εταίρους μας για το δίκαιο των θέσεών μας και να καταδεικνύουμε την εμμονή 
μας στη συμμόρφωση της Τουρκίας στις αρχές πάνω στις οποίες εδράζεται η 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  
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 Το θέμα του παγώματος των διαπραγματευτικών κεφαλαίων για την ένταξη της 
Τουρκίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση ίσως πολιτικά και οικονομικά να συνεπάγεται 
μεγαλύτερο κόστος σήμερα παρά η μη ένταξή της σε πλήρες μέλος σε βάθος χρόνου.  
Τα κεφάλαια είναι άμεσο όπλο για πίεση προς την Τουρκία, για συμμόρφωση προς τις 
ευρωπαϊκές της δεσμεύσεις και ως τέτοιο πρέπει να χρησιμοποιείται και όχι να 
συνδέεται διαφορετικά με άλλα ζητήματα.  Χωρίς πίεση στην Τουρκία για 
συμμόρφωση στις δεσμεύσεις της δεν μπορεί να ανοίξει ο δρόμος για μια σωστή 
λύση, κοινά αποδεκτή. 

 Παράλληλα, πρέπει όλοι να αναλογιστούμε τις ευθύνες μας και δεν πρέπει να 
επιτρέψουμε την επανάληψη λαθών που είναι δυνατόν να οδηγήσουν στην 
ολοκλήρωση της καταστροφής στον τόπο μας.  Να μην ξεχνούμε πως η παραμονή 
της παρούσας κατάστασης δεν είναι λύση, αλλά η απαρχή νέων δεινών για την 
πατρίδα μας.  Είναι πολλά και σημαντικά αυτά που μας ενώνουν.  Πρέπει να κτίσουμε 
πάνω σ’ αυτά την πολυπόθητη ενότητα, για να νιώσει ξανά ο λαός μας πίστη και 
αισιοδοξία για το μέλλον.  Ίσως έτσι μάλιστα οι πολίτες να μας συγχωρήσουν σ’ ένα 
βαθμό για τα πολλά που δίκαια μας κατακρίνουν και μας απαξιώνουν.  Έστω και τώρα 
ας αναλογισθούμε όλοι τις ατομικές και συλλογικές μας ευθύνες.  Ας μη διαψεύσουμε 
ξανά το λαό μας! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κλεάνθους. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Χάσικο εκ μέρους τους ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα η Βουλή καλείται να απαντήσει στον κυπριακό λαό ένα ερώτημα:  Γιατί 
η Κύπρος πρέπει να ενταχθεί στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη;  Είναι απόλυτα 
αναγκαίο, ιδιαίτερα δε μετά την επιχείρηση διαστρέβλωσης, θα μπορούσα να πω, της 
αλήθειας που κυβέρνηση και ΑΚΕΛ έχουν επιδοθεί τις τελευταίες μέρες, προκειμένου 
να ματαιώσουν την προσπάθεια της Βουλής για έκδοση απόφασης.  ∆εν παρέλειψαν 
ακόμη σ’ αυτή την προσπάθεια ματαίωσης την επίκληση συνταγματικών κωλυμάτων, 
επαναφέροντας τα γνωστά περί κυβερνώσας Βουλής και αποκλειστικών προνομίων 
του Προέδρου και της εκτελεστικής εξουσίας.  Γι’ αυτό με την παρέμβασή μου αυτή, 
στα πλαίσια του περιορισμένου χρόνου που έχω στη διάθεσή μου, θα επιχειρήσω να 
απαντήσω  το ερώτημα αυτό. 

 Ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη ξεκίνησε το 1994 ως ένα πρόγραμμα 
συνεργασίας με το ΝΑΤΟ, από τη μια, και έντεκα χώρες της πρώην Σοβιετικής 
Ένωσης, μεταξύ των οποίων και η Ρωσία, από την άλλη.  Το πρόγραμμα αυτό 
αποσκοπούσε στην παροχή βοήθειας από το ΝΑΤΟ στις χώρες της πρώην Σοβιετικής 
Ένωσης, οι οποίες, λόγω της μετάπτωσης από το κομμουνιστικό καθεστώς στη 
δημοκρατία και την οικονομία της αγοράς, αντιμετώπιζαν σοβαρά οικονομικά 
προβλήματα, κοινωνικά, πολιτικά κ.ά., τα οποία με τη σειρά τους απειλούσαν τις 
χώρες αυτές με κατάρρευση.  Μέσω της συνεργασίας αυτής οι πρώην Σοβιετικές 
∆ημοκρατίες βοηθήθηκαν στο να ενισχύσουν τους δημοκρατικούς θεσμούς, να 
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εγκαταστήσουν κράτη δικαίου, να εκδημοκρατικοποιήσουν τις ένοπλές τους δυνάμεις 
και γενικά να σταθούν στα πόδια τους.  Εξαιτίας της επιτυχίας που είχε αυτή η 
συνεργασία, έσπευσαν να ενταχθούν στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη όλες οι πρώην 
Σοβιετικές ∆ημοκρατίες, όλες οι χώρες του πρώην Συμφώνου της Βαρσοβίας, ακόμα 
παραδοσιακά αντινατοϊκές ευρωπαϊκές χώρες, όπως η Ελβετία, η Αυστρία, η 
Φινλανδία και η Σουηδία.  Σήμερα ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη αριθμεί πενήντα 
κράτη μέλη.  Μετέχει η Βόρεια Αμερική, η Ευρώπη και η μισή Ασία.  Η Κύπρος 
απουσιάζει! 

 Ας δούμε όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πώς λειτουργεί ο Συνεταιρισμός 
για την Ειρήνη.  Κάθε χώρα μέλος επιλέγει ένα από τα δεκάδες επιμέρους 
προγράμματα που καθόρισαν από κοινού το ΝΑΤΟ και οι έντεκα πρώτες χώρες μέλη, 
προκειμένου να το υλοποιήσει τον επόμενο χρόνο.  Τέτοια προγράμματα αναφέρονται 
στον εκδημοκρατισμό των ενόπλων δυνάμεων, τη διαχείριση κρίσεων, την εκμάθηση 
ξένων γλωσσών από στελέχη των ενόπλων δυνάμεων, τη διαχείριση του εναέριου 
χώρου, το περιβάλλον, το δίκαιο του πολέμου, τις υγειονομικές υπηρεσίες, την 
πολιτική σχεδίαση έκτακτων αναγκών, την έρευνα και διάσωση και πολλά άλλα.  Οι 
χώρες μέλη μπορεί να μην υλοποιήσουν ποτέ κανένα πρόγραμμα.  Απλά και μόνο να 
είναι μέλη.  Είναι δικαίωμά τους να μην υλοποιήσουν κανένα πρόγραμμα και να 
παραμένουν απλά μέλη. 

 Κάθε χώρα μέλος έχει μόνο μια υποχρέωση, να υπογράψει συμφωνία 
ασφάλειας με το ΝΑΤΟ, η οποία θα προβλέπει τη διαφύλαξη και προστασία των 
διαβαθμισμένων πληροφοριών του ΝΑΤΟ, τις οποίες θα διαβιβάζει στη χώρα στα 
πλαίσια υλοποίησης των προγραμμάτων αυτών.  Αυτή δε η υποχρέωση των χωρών 
πηγάζει από τη συμφωνία ασφάλειας μεταξύ Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ, που 
υπογράφτηκε το 2003.  Εδώ να πούμε ότι εκ μέρους μάλιστα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης τη συμφωνία αυτή υπέγραψε ο τότε Υπουργός Εξωτερικών της Ελλάδας κ. 
Παπανδρέου, επειδή η Ελλάδα ασκούσε την προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Γιατί όμως η Κύπρος θα πρέπει να ενταχθεί στο Συνεταιρισμό;  Ακόμα και αν 
υποθέσουμε ότι δεν έχει ανάγκη βοήθειας κανενός προγράμματος από οποιοδήποτε 
οργανισμό, υπάρχουν δύο άλλοι λόγοι που επιβάλλουν την άμεση ένταξη της Κύπρου 
στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη. 

 Ο πρώτος είναι για να μπορεί η Κύπρος να συμμετέχει ισότιμα με τα άλλα 
είκοσι έξι κράτη σε όλα τα όργανα και δομές της Ευρωπαϊκής Ένωσης, κάτι που 
σήμερα δε συμβαίνει.  Και δε συμβαίνει, επειδή, με απόφαση του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου του 2002 στην Κοπεγχάγη, αποφασίσθηκε ότι χώρες που δε μετέχουν 
ούτε στο ΝΑΤΟ ούτε στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη δεν μπορούν να μετέχουν σε 
δραστηριότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις οποίες χρησιμοποιούνται διαδικασίες, 
υποδομές και μέσα του ΝΑΤΟ.  Eίναι γνωστή η αποπομπή του Υπουργού Άμυνας κ. 
Μαυρονικόλα από κοινή σύνοδο των Υπουργών Άμυνας Ευρωπαϊκής Ένωσης στα 
πλαίσια συνεδρίας Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ.  Αυτή η απόφαση της 
Κοπεγχάγης εκρίθη ως αναγκαία, προκειμένου το ΝΑΤΟ να προστατεύσει τη διαρροή 
διαβαθμισμένων πληροφοριών σε χώρες που δεν είχαν την υποδομή και τα μέσα 
διαφύλαξης των πληροφοριών αυτών.  Την εποχή εκείνη μόνο δύο χώρες δεν ήσαν 
μέλη του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη, η Κύπρος και η Μάλτα.  Η Μάλτα έσπευσε 
αμέσως να υποβάλει αίτηση, για να ενταχθεί στο Συνεταιρισμό.  Η Κύπρος δυστυχώς 
παραμένει ακόμα εκτός.  Αν λάβουμε υπόψη δε ότι οι περισσότερες από τις 
δραστηριότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα ασφάλειας και άμυνας γίνονται 
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σε συνεργασία με το ΝΑΤΟ, η Κύπρος βρίσκεται ουσιαστικά μόνη από τις είκοσι εφτά 
εκτός  της ευρωπαϊκής άμυνας και ασφάλειας.  Αντίθετα, η Τουρκία, ως υποψήφια 
χώρα και μέλος του ΝΑΤΟ, μετέχει πλήρως σχεδόν στα ζητήματα της Κοινής 
Εξωτερικής Πολιτικής και Πολιτικής Ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Ο δεύτερος λόγος, κύριοι συνάδελφοι, που θα πρέπει η Κύπρος να ενταχθεί 
στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη είναι η συμβολή της στην απρόσκοπτη συνεργασία 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ, όπως αυτή καθορίζεται στη συμφωνία “Berlin Plus”, 
κάτι άλλωστε για το οποίο δεσμεύθηκε και ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. 
Χριστόφιας σε επανειλημμένες αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.   

 Εκείνο όμως που πραγματικά δεν μπορούμε να αντιληφθούμε είναι με ποιο 
άλλο τρόπο, όπως δεσμεύεται και θέλει ο κ. Χριστόφιας, μπορούμε να συμβάλουμε 
ως Κύπρος στην απρόσκοπτη συνεργασία Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤO, αν δεν 
ενταχθούμε τουλάχιστο στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, χωρίς να υλοποιήσουμε 
κανένα πρόγραμμα και έξω και πέρα από το ΝΑΤΟ, αν θέλετε.   

 Η συνθήκη “Berlin Plus”, η οποία υπογράφτηκε το 2002, προβλέπει τους 
κανόνες συνεργασίας των δύο οργανισμών.  Σήμερα, εξαιτίας της διαμάχης Κύπρου 
και Τουρκίας και της άσκησης του δικαιώματος βέτο της μιας εναντίον της άλλης στη 
συμμετοχή σε ευρωπαϊκούς και νατοϊκούς θεσμούς, ο διάλογος και η συνεργασία 
βρίσκεται σε οριακό σημείο.  ΝΑΤΟ και Ευρωπαϊκή Ένωση θεωρούν υπεύθυνους 
αυτής της κατάστασης τόσο την Τουρκία όσο και την Κύπρο.  Τη μεν Τουρκία 
θεωρούν υπεύθυνη, επειδή, στην προσπάθειά της να εκβιάσει τη συμμετοχή της στον 
Ευρωπαϊκό Οργανισμό Άμυνας, δεν επιτρέπει τη ροή νατοϊκών πληροφοριών προς 
την Ευρωπαϊκή Ένωση, τη δε Κύπρο, επειδή -ορθώς ενεργώντας- ασκεί  το δικαίωμα 
του βέτο και δεν επιτρέπει στην Τουρκία την είσοδό της στον Ευρωπαϊκό Οργανισμό 
Άμυνας, που ως γνωστό είναι ένα όργανο ο Ευρωπαϊκός Οργανισμός Άμυνας... 
Άκουσα πάρα πολλά αυτές τις ημέρες, περίπου ότι ο  Ευρωπαϊκός Οργανισμός 
Άμυνας ασκεί εξωτερική πολιτική, ασκεί αμυντική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης! 
Ουδεμία σχέση!  Ο Ευρωπαϊκός Οργανισμός Άμυνας είναι ένα όργανο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης που ασχολείται με τους εξοπλισμούς, με τα προγράμματα τα 
εξοπλιστικά.  Αυτά και μόνο!  ∆εν κάμνει πολιτική! 

 Η Κύπρος μπορεί να επιλύσει το πρόβλημα και να συμβάλει αποφασιστικά στη 
συνεργασία Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ, αποκομίζοντας τεράστια πολιτικά και 
άλλα οφέλη για την ίδια, με την υποβολή της αίτησης για ένταξη στο Συνεταιρισμό.  
Ακόμα και στην περίπτωση που αυτή η αίτηση δεν προχωρήσει λόγω του βέτο της 
Τουρκίας, η ευθύνη θα μεταφερθεί εξ ολοκλήρου στην Τουρκία.  Όμως, εμείς 
πιστεύουμε ότι, εφόσον η κυβέρνηση υποβάλει την αίτηση και την υποστηρίξει 
κατάλληλα ενώπιον της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΝΑΤΟ, κινητοποιώντας τις 
διπλωματικές υπηρεσίες Κύπρου-Ελλάδος και ζητώντας τη βοήθεια άλλων φιλικών 
χωρών, όπως της Ρωσίας, της Γερμανίας, της Γαλλίας κ.ά., η Τουρκία δε θα έχει 
περιθώρια να ανακόψει την ένταξη της Κύπρου.   

 Πέραν αυτών των δύο βασικών λόγων, η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα αποκομίσει 
και άλλα οφέλη, όπως για παράδειγμα η ροή απόρρητων πληροφοριών του ΝΑΤΟ για 
τη λαθρομετανάστευση -ένα σοβαρότατο πρόβλημα που αντιμετωπίζει η Κύπρος- η 
ροή πληροφοριών για την τρομοκρατία, για τη διακίνηση ναρκωτικών κ.λπ.  Σήμερα 
όλα αυτά η Κύπρος δεν μπορεί να τα έχει. 
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 Και επειδή, κύριοι συνάδελφοι, έχουμε κατηγορηθεί ως παράταξη και έχουν 
ακουστεί πολλά όπως «γιατί τότε, κύριοι, το 2002, που ήσασταν και κυβέρνηση, δεν 
υποβάλατε εσείς την αίτηση;», πρέπει λοιπόν να πω ότι, όταν το 2002 λήφθηκε η 
απόφαση της Κοπεγχάγης για αποκλεισμό της Κύπρου και της Μάλτας από τις 
διεργασίες της ευρωπαϊκής άμυνας και ασφάλειας, ο Πρόεδρος Κληρίδης έδωσε 
οδηγίες στους Υπουργούς του Άμυνας και Εξωτερικών να διερευνήσουν το 
ενδεχόμενο υποβολής αίτησης, αλλά και της επιτυχίας της προσπάθειας αυτής.  Στα 
πλαίσια λοιπόν της διερεύνησης αυτής, προσωπικά είχα επαφές με άλλους 
υπουργούς κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, με το γενικό γραμματέα του 
ΝΑΤΟ, τον Υπουργό Άμυνας της Ρωσίας.  Όλοι, μηδενός εξαιρουμένου, είχαν 
επικροτήσει την πρόθεσή μας, την πρωτοβουλία μας για υποβολή αίτησης.  Πλην 
όμως, οι περισσότεροι από αυτούς, αλλά κυρίως η Ελλάδα, μας υπέδειξαν «κύριοι, θα 
πρέπει να περιμένετε να ολοκληρωθεί η ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, 
η Τουρκία να καταστεί υπό ένταξη κράτος στην Ευρωπαϊκή Ένωση», ναι, και τότε θα 
είχαμε επιτυχία να ολοκληρώσουμε την αίτηση για ένταξη χωρίς το βέτο της Τουρκίας.  
Η συνέχεια έκτοτε είναι γνωστή.  Ούτε η κυβέρνηση Παπαδόπουλου, αλλά ούτε και η 
παρούσα κυβέρνηση υπέβαλαν την αίτηση ελέω ΑΚΕΛ.  

 Τελειώνοντας, κύριοι συνάδελφοι, διότι ήρτεν ο κ. Αναστασιάδης τζιαι βλέπω 
ότι ανησυχεί, διότι τρώω του το χρόνο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έππεσεν γραμμή! 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Ένα μόνο έχω να πω, το θέμα δεν είναι ούτε νομικό, το θέμα είναι καθαρά 
πολιτικό, είναι δικαίωμα της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Εξάλλου, η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, με την πλειοψηφία, όπως παρουσιάζεται, τη συντριπτική πλειοψηφία, 
τεκμαίρεται ότι είναι και ο εκφραστής της θέλησης του κυπριακού λαού και 
νομιμοποιείται και δικαιούται και υποχρεούται, αν θέλετε την άποψή μου, ναι, να 
προχωρήσει για υποβολή αίτησης! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Χάσικο. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Νίκο Κατσουρίδη εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι δε χρειάζεται να διεξαχθούν οι 
βουλευτικές εκλογές της 22ας Μαΐου!  Εάν η θέση του κ. Χάσικου είναι σωστή και εμείς 
εδώ εκφράζουμε ο καθένας ακριβώς τα ποσοστά που επήρε πριν πέντε χρόνια, τι 
χρειάζεται να κάμουμε εκλογές;  Αλλά, έχει ένα γεγονός πολύ πλησιέστερο, οι 
προεδρικές εκλογές.  Τζιαι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας επήρε ένα συγκεκριμένο 
ποσοστό.  Άρα, με τη λογική του κ. Χάσικου, εγώ τεκμαίρομαι ότι το έχει αυτό το 
ποσοστό, άρα έχει και την πλειοψηφία! 
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Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Είχε την! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 A, γιατί εκείνος είχε το και εσείς το έχετε; 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Μιλούμε σήμερα, τώρα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι.   

 Γιατί το έχετε εσείς;  Από πού το ξέρεις ότι το διαθέτετε αυτό το ποσοστό... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Να κάμουμε δημοψήφισμα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...είτε εσείς είτε εμείς είτε οποιοσδήποτε άλλος; 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Πλην ΑΚΕΛ, όλοι οι υπόλοιποι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Eπιμένω, κύριε Χάσικε.  Γιατί θεωρείς ότι, πλην ΑΚΕΛ, οι υπόλοιποι κρατάτε τα 
ποσοστά σας;  Περίμενε λίγο να δεις στες 22 του Μάη! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Άκουσα με προσοχή όσα ελέχθησαν για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και το 
πρώτο που θέλω να επισημάνω είναι ότι υπάρχει πλέον παραδοχή -και άκουσα όχι 
μόνο σήμερα, αλλά και από ραδιόφωνα και αρθρογραφίες- υπάρχει πλέον οριστική 
αποδοχή ότι είναι πρόγραμμα του ΝΑΤΟ, δεν είναι διεθνής οργανισμός από μόνος 
του, δεν είναι συνθήκη συμμαχίας από μόνος του!  Γιατί, μέχρι την τελευταία φορά 
που συζητούσαμε στην κυπριακή κοινωνία γι’ αυτό το θέμα, όταν το επεσήμανε το 
ΑΚΕΛ, όλοι οι άλλοι επέμεναν ότι είναι διεθνής οργανισμός.  Και ας διαβάσουμε ξανά 
τότε το σύνταγμα για το σημείο το οποίο εγείρει η πλειοψηφία.  Γιατί δε μιλά για 
προγράμματα. Μιλά για οργανισμό.  Και βέβαια δε χρειαζόταν να παρέλθει τόσος 
χρόνος και τόσος κόπος, για να ανακαλύψετε ότι είναι πρόγραμμα του ΝΑΤΟ!  Όπως 
σας λέγαμε και την προηγούμενη φορά, ένα κλικ στην ιστοσελίδα του ΝΑΤΟ θα σας το 
δείξει!  Άρα, το πρώτο και κύριο επιχείρημά σας για ό,τι αφορά την υποχρέωση 
τάχατες του Προέδρου να υπακούσει στην απόφαση που θα πάρετε το απόγευμα 
κατά εκτροπή κάθε θεσμού δεν υφίσταται! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Άποψή σου! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άποψή μου;  Aφού έχετε παραδεχτεί ότι είναι πρόγραμμα!  Το άρθρο 50 γράφει 
για οργανισμό που μετέχει η Ελλάδα και η Τουρκία. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Είναι οι επικεφαλίδες δηλαδή…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, να ρωτήσετε τον κ. Χάσικο, που πριν λίγο επαραδέχτηκε.  Μη 
με ρωτάτε εμένα τζιαι αφήστε τις παρεμβάσεις.  Κάμετέ τες την ώρα που εννά μιλά... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Τορναρίτη) 

 ...την ώρα που θα μιλά ο κ. Αναστασιάδης, κάμετέ τες!  Αλλά τρέμετε εκείνη την 
ώρα! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, τι είναι ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Eξ ιδίων κρίνουμε τα αλλότρια! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ένα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αβέρωφ, μη με προκαλείς τώρα! 

I. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

(Αστειευόμενος) 

 ∆εν ανήκουν στο ΑΚΕΛ, μεν ανησυχείς! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν ανήκει στο ΑΚΕΛ; 

I. NIKOΛΑΟΥ: 

 ∆εν ανήκουν!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπράβο, κύριε... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 
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 ∆εν έχουμε αυτή την έννοια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν έχεις την έννοια; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι, δεν έχουμε αυτή την έννοια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, μισό λεπτό... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ωραία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, μισό λεπτό! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας παρακαλέσω κάτι.  Νομίζω ότι πρέπει να 
σεβαστούμε τους ομιλητές.  ∆ε θα επιτρέψω ούτε διάλογο ούτε παρενόχληση ούτε 
επεμβάσεις! 

 Λοιπόν, κύριε Κατσουρίδη, ολοκληρώστε τη δική σας τοποθέτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να ξεκινώ, για να ολοκληρώσω. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Οι πρόσφατες διαδικασίες έχουν αποδείξει για μια ακόμα φορά πώς λειτουργεί 
το κάθε κόμμα για καταρτισμό των ψηφοδελτίων.   

 Τι είναι ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη λοιπόν;  Είναι ένα πρόγραμμα του 
ΝΑΤΟ, άρα -όπως θέλετε πέστε το, είναι προθάλαμος, είναι ο ηλιακός, είναι η 
είσοδος- είναι ένα βήμα πριν το ΝΑΤΟ!  Και βέβαια ο Συναγερμός δεν έχει πρόβλημα 
να το παραδεχτεί, γιατί ο Συναγερμός έχει πάρει θέση -«ένταξη στο ΝΑΤΟ»- στο 
τελευταίο του πολιτικό συνέδριο.  Και επιχειρηματολογεί.  Τζιαι το πρωί άκουα 
επιχειρήματα ακόμα «γιατί όχι στο ΝΑΤΟ;»! 

 Λέχθηκε ότι δε σου ζητά τίποτε ο Συνεταιρισμός ούτε και το ΝΑΤΟ σου ζητά 
οτιδήποτε, ό,τι θέλεις κάνεις, αρκεί να υπογράψεις -πριν ένα λεπτό λέχθηκε- μια 
συμφωνία αμυντικής συνεργασίας!  Tίποτε δε σου ζητά!  ∆ηλαδή...  Θα πω ένα 
παράδειγμα, για να καταδειχθεί.  Όταν αποφασίστηκε να αναπτύξουν το 
αντιπυραυλικό σύστημα, είναι μέσω αυτής της διαδικασίας που το δέχτηκαν οι χώρες 
στις οποίες έγινε αναφορά.  Καμιά υποχρέωση κατά τα άλλα! 
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 Λέχθηκε ότι μας παρεμποδίζει να συμμετέχουμε στην πολιτική άμυνας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και την ίδια ώρα λέχθηκε ότι τέτοια πολιτική δεν υπάρχει κοινή      
-πριν ένα λεπτό- ότι αυτή η πολιτική είναι προγράμματα εξοπλιστικά, είναι 
εκπαιδεύσεις, αλλά δεν υπάρχει κοινή πολιτική άμυνας!   

 Εμείς, ως Κύπρος, μετέχουμε σε όλες τις επιχειρήσεις της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, πλην στο Κόσσοβο.  Εκτός εάν κάποιοι θα ήθελαν να μετέχουμε και στο 
Κόσσοβο! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ώστε συμμετέχετε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, εσείς λέτε ότι δε συμμετέχουμε και το επικαλείστε ως 
επιχείρημα!  Σε όλες τις ειρηνευτικές επιχειρήσεις που έχουν και την έγκριση του 
Συμβουλίου Ασφαλείας η Κύπρος μετέχει.  Τα δικά σας στελέχη λεν ότι δε μετέχουμε 
και πρέπει να μπούμε, για να μετέχουμε, γιατί τάχατες παρεμποδίζουμε την αμυντική 
πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης!  Είμαστε τζιαι πολύ υπερφίαλοι!  Η δική μας 
συμμετοχή θα καθορίσει τις εξελίξεις στην αμυντική πολιτική! 

 Να ενταχθούμε, λέει, γιατί θα αφαιρέσουμε ακόμα ένα εμπόδιο για την Τουρκία.  
Τι εμπόδιο;  Λέτε ότι, αν πει η Τουρκία «όχι», θα έχει πρόβλημα η Τουρκία, γιατί 
παρεμποδίζει το άλφα, το βήτα, το γάμα.  Καλά, και αν η Τουρκία πει «ναι»; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ε, ε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν η Τουρκία πει «ναι»...   

 Ήρεμα, κύριε Αναστασιάδη.  Ε, ρωτάς με, να σου απαντώ, αλλά σιγά σιγά, να 
σε προλαβαίνω! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εντάξει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ούτε να ρωτά, ούτε να απαντάτε!  Να κάμετε την ομιλία σας, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εάν η Τουρκία πει «ναι», ένα από τα προβλήματα που έχει η Τουρκία μαζί με 
την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ΝΑΤΟ φεύγει από τη μέση.  Και αν το πει αυτό το 
“ναι”...  Σε άρθρο του συνεργάτη του κ. Χάσικου, του κ. Πενταρά, που δημοσιεύεται 
σήμερα στην “Αλήθεια”, λέει:  «Βεβαίως, σε τέτοια περίπτωση κάποιες παραχωρήσεις 
από πλευράς Κύπρου είναι απόλυτα αναγκαίες, όπως η είσοδος της Τουρκίας στον 
Ευρωπαϊκό Οργανισμό Άμυνας, κάτι που δε μας αφορά και πολύ» -δε μας αφορά και 
πολύ!- «ή ακόμα και το άνοιγμα κάποιων κεφαλαίων.».  Άρα, δε θα είναι χωρίς κανένα 
αντάλλαγμα! 

 Μήπως πιστεύουμε ότι με το να ενταχθούμε θα επηρεάζουμε τις αποφάσεις σε 
έναν οργανισμό -εννοώ το ΝΑΤΟ- που από το βήμα αυτής της Βουλής ο αείμνηστος 
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Πρόεδρος Τάσσος Παπαδόπουλος είπε «δε θα ενταχθούμε, διότι εμείς θα είμαστε 
φαντάροι και η Τουρκία συνταγματάρχης»;  ´H μήπως θα ελέγχουμε το πρόγραμμα, 
το οποίο διοικεί Τούρκος αξιωματικός, τo πρόγραμμα Συνεταιρισμός για την Ειρήνη;  
Ή μήπως θεωρούμε ότι, αν φανούμε καλά παιδιά, θα μας επιβραβεύσουν;  Η 
παρόμοια λογική του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δε με εκπλήσσει, η θεωρία του καλού 
παιδιού!  Αλλά, με ειλικρίνεια με εκπλήσσει να την ασπάζονται άλλοι!  Γιατί με την ίδια 
θεωρία δεν εμπορούσαν κάποιοι να καταλάβουν γιατί από αυτό το βήμα που μιλούμε 
τώρα ο κ. Πρόντι μάς είπε «όποια λύση συμφωνήσετε, θα τη δεχτούμε ως κεκτημένο» 
και με την ίδια λογική μάς είπαν το 2004 ότι συνάδει -που δεν ήταν η αλήθεια- το 
σχέδιο που απερρίφθη μαζί με το ευρωπαϊκό κεκτημένο!  Άρα δηλαδή, τώρα που θα 
τους “ευκολύνετε”, για να λειτουργεί σωστά η σχέση ΝΑΤΟ-Ευρωπαϊκής Ένωσης -
όπως πιστεύετε ότι σάμπως τζι η Κύπρος έν’ το μεγάλο αγκάθι τζι ο μεγάλος 
παράγοντας- νομίζετε ότι θα επηρεαστούν στο Κυπριακό! 

 Λέχθηκε και για τη Σερβία ακλόνητο επιχείρημα: «Mα, η Σερβία, που την 
εβομβαρδίζαν, καλέ, τώρα θέλει να μπει στο ΝΑΤΟ».  Ε, εξαρτάται ποιοι κυβερνούν!  
Και εμείς με την ίδια λογική λέτε -αυτοί που λεν το επιχείρημα- να μπούμε στον 
οργανισμό που εσχεδίασε την καταστροφή της Κύπρου!  ∆ε με εκπλήσσει ότι κάποιοι 
στη Σερβία λεν αυτό το πράμα.  Αφού το λεν τζιαι κάποιοι στην Κύπρο που θέλουν να 
διαγράψουν το ρόλο του ΝΑΤΟ το ’74!  Γιατί, αν διαγραφεί ο ρόλος του ΝΑΤΟ, θα 
διαγραφεί και ο ρόλος άλλων!   

 Λέχθηκε και άκουσα από τα ραδιόφωνα: «Mα, δε βλέπετε την Ελλάδα πόσο 
ωφελήθηκε από τη συμμετοχή της στο ΝΑΤΟ;  ∆εν της επετέθη η Τουρκία, όπως 
εμάς!».  Είναι απλή η απάντηση:  ∆ιότι κάθε φορά που υπάρχει κρίση, υποχωρεί η 
Ελλάδα!  Mε αποκορύφωμα τα Ίμια!  Με αποκορύφωμα το ότι δέχθηκε το Αιγαίο να 
ελέγχεται από το στρατηγείο που έχει επικεφαλής Τούρκο στρατηγό, με 
αποκορύφωμα ότι την εμποδίζει να υπογράφει αποκλειστικές οικονομικές ζώνες!  Πώς 
την προστατεύει το ΝΑΤΟ;  Πού την ενισχύει;  Γιατί δε νιώθει ασφάλεια η Ελλάδα και ο 
ελληνικός λαός που μετέχουν στο ΝΑΤΟ και είναι μια μόνιμη φοβία από την Τουρκία;  
Εκτός κι αν πιστεύουμε ότι, από την ώρα που θα ενταχθούμε σ’ αυτό τον οργανισμό, 
οι Ηνωμένες Πολιτείες, που τον ελέγχουν, θα ρίξουν την Τουρκία.  Είναι η μία από τις 
τέσσερις ισχυρότερες χώρες εντός του ΝΑΤΟ και πιστεύουμε εμείς ότι σ’ αυτό τον 
οργανισμό, που κυριαρχούν οι Ηνωμένες Πολιτείες και η Βρετανία, που τες 
κατηγορούμε κατά τα άλλα για τη στάση τους στο Κυπριακό, θα στηρίζουν εμάς και 
όχι την Τουρκία!  «Και να φύγουν οι βάσεις», λεν κάποιοι σωστά, «αλλά στη θέση τους 
να έρτουν...».  Οι νατοϊκές θα έρτουν!  Έθθα ’ρτουν ευρωπαϊκές! 

 Εάν το ΝΑΤΟ θέλει να βοηθήσει την Κύπρο, δε νομίζω κανένας να έχει την 
αφέλεια να πιστεύει ότι δεν μπορεί να το κάμει και τώρα και πρέπει να ενταχθούμε 
εμείς στο Συνεταιρισμό, για να πιέσει την Τουρκία!  Το ερώτημα είναι αν θέλει.  Εάν 
βέβαια τίθεται το ερώτημα ότι θέλει, αλλά δεν μπορεί, τότε έν’ εντελώς μάταιο και 
αστήρικτο το επιχείρημά σας.  Εάν πάλι κάποιος θεωρεί ότι με το να ενταχθούμε και 
θα θέλει και θα μπορεί, αυτό αδυνατώ να το συλλάβω! 

 Γίνεται συνεχώς λόγος για τη Ρωσία και το Συνεταιρισμό.  Πόσες φορές να 
λεχθεί ότι είναι μία σχέση παγοποιημένη;  Είναι μία ενέργεια του τότε Προέδρου 
Γέλτσιν, ο οποίος και τι δεν έδωσε στους Αμερικάνους!  Και τι δεν έδωσε!  Και πάλι 
όμως συγχύζετε τα μεγέθη, σας το έχω ξαναπεί!  Και να θέλει να ενταχθεί η Ρωσία 
στο ΝΑΤΟ, δε θα την εντάξουν, διότι θα ανατραπεί ολόκληρο το ισοζύγιο εσωτερικά!  
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Και να θέλει να ενταχθεί στην Ευρωπαϊκή Ένωση, δε θα την εντάξουν, διότι και πάλι 
θα ανατραπεί το ισοζύγιο!  Θα είναι ο κύριος παίκτης.  Άρα, τι έχει να χάσει η Ρωσία;   

 Άκουσα και το επιχείρημα ότι δεν παίρνουμε διαβαθμισμένες πληροφορίες, 
λαλεί, γιατί δεν είμαστε στο Συνεταιρισμό!  ∆ηλαδή η Ευρωπαϊκή Ένωση αρνείται να 
μας δίνει πληροφορίες για τη λαθρομετανάστευση και την τρομοκρατία -αν είναι 
δυνατό!- γιατί δεν είμαστε στο Συνεταιρισμό, αλλά τες παίρνει η Ρωσία, ο κύριος 
αντίπαλος του ΝΑΤΟ!  Συγγνώμη, να διαβάζετε λίγο τζιαι τι λεν οι ίδιοι οι Αμερικάνοι, 
ποιο θεωρούν και οι αναλυτές τους οι στρατηγικοί και οι πολιτικοί τους ότι έν’ ο κύριος 
αντίπαλός τους!  Και συνεχίζει να είναι η Ρωσία! 

 Κύριε Αναστασιάδη,  

 Στρατηγικοί εταίροι είναι και η Τουρκία με το Ισραήλ, αλλά λέτε εσείς, και όλοι 
λέμε, ότι υπάρχει μια διένεξη, υπάρχει μια σύγκρουση την οποία πρέπει να 
αξιοποιήσουμε.  Άρα, τι είναι αυτό; Στρατηγικός εταίρος με τους όρους του.  Η Ρωσία 
μπορεί να θέτει όρους, όπως έθεσε για το σύστημα το αντιπυραυλικό, που τους 
υποχρέωσε να δεχτούν ότι, αν θα εγκατασταθεί, θα έχει κατεύθυνση αλλού και όχι τη 
Ρωσία.  ∆εν μπορεί να συγκρίνετε τώρα τη σχέση της Ρωσίας ή των Ηνωμένων 
Πολιτειών Αμερικής με οποιοδήποτε οργανισμό και την Κύπρο.  Εδώ είναι που δεν 
μπορώ να καταλάβω τώρα τι γίνεται!  Μιλούμε ως να είμαστε Ρωσία.     

 Θα έρθω όμως και στο θέμα του τι πάει να κάνει η Βουλή σήμερα.  Α, 
προηγούμενα θέλω να σχολιάσω και το επιχείρημα που ακούστηκε ότι σήμερα έχουμε 
νέα δεδομένα που αφορούν το ΝΑΤΟ.  Έχουμε νέα δεδομένα.  Θα συμφωνήσω ως 
προς ένα πράγμα, ότι δεν υπάρχει ο υπαρκτός σοσιαλισμός, αλλά δεν άλλαξε η στάση 
απέναντι στη Ρωσία ούτε και η σχέση απέναντι στην Κίνα.  Αλλά βέβαια, αυτός ο λαός 
δε συμφώνησε -και τα κόμματα που τον εκπροσωπούν- ούτε με το βομβαρδισμό και 
τον κατατεμαχισμό της Γιουγκοσλαβίας ούτε με την επίθεση στο Ιράκ ούτε με την 
επίθεση στο Αφγανιστάν.  Και με πολλές άλλες ενέργειες του ΝΑΤΟ.  Εκτός αν ήταν  
θεατρικά αυτά τα πράγματα.  Άρα, θεωρεί κάποιους άλλους ως αντιπάλους σήμερα το 
ΝΑΤΟ και συνεχίζει να δρα επιδρομικά.   

 Τι γυρεύουμε εμείς σε έναν επιδρομικό οργανισμό, που από τις πρώτες 
επιδρομές που έκανε, που σχεδίασε ήταν στη δική μας την πατρίδα;  Συγγνώμη αλλά 
τούτη η σημαία που έν’ παν’ στον Πενταδάχτυλο τζιαι ενοχλεί εν τζι’ ήρτεν που μόνη 
της.  Κάποιοι εσχεδίασαν τζιαι κάποιοι εκτέλεσαν, για να έρτει.  Τζιαι όλος ο αγώνας 
που κάνουμε τζιαι ό,τι επιχείρημα ακουστεί υπέρ ή εναντίον οποιασδήποτε θέσης έχει 
ένα σκοπό φαντάζομαι, πώς θα φύγει η κατοχή.  Εμείς θα αποταθούμε σε αυτούς που 
σχεδίασαν και επέβαλαν την κατοχή, για να τη διώξουν! 

 Γιατί μας κακοφαίνεστε, όταν γίνετε λόγος για κυβερνώσα Βουλή;  Πόσες φορές 
εν γνώσει μας -και το παραδεχτήκαμε- ενεργήσαμε αντισυνταγματικά;  Έχουν 
ακουστεί σ’ αυτή την αίθουσα απόψεις ότι είναι καλά να ενεργούμε κάποτε τζιαι 
αντισυνταγματικά, για να ξεκαθαρίζει τα πράγματα το Ανώτατο.  Τζιαι πόσες φορές 
δεν εχάσαμεν;  Τις πιο πολλές φορές εχάσαμεν αυτή τη μάχη ως Βουλή.  Πού μας 
οδήγησε το ότι την εχάναμεν τη μάχη;  Επιμονή.  Ακόμη πιο αποφασισμένοι σε 
αντισυνταγματικές ενέργειες και εκτροπές!   

 Στο συγκεκριμένο θέμα όλοι φαντάζομαι συμφωνούμε ότι πάνω από τους 
πάντες είναι ο λαός, αυτό που λέμε λαϊκή κυριαρχία.  Αυτός ο λαός εγνώριζε τη θέση 
του σημερινού Προέδρου γύρω από το θέμα και τον υπερψήφισε.  Ούτε τέθηκε όρος 
από κανένα συνεργαζόμενο κόμμα ότι πρέπει να αλλάξουμε αυτή τη θέση, για να 
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στηρίξει την προεδρία.  Το θέμα που τέθηκε ήταν «συμμετοχή σε όλους τους πυλώνες 
της ευρωπαϊκής άμυνας και ασφάλειας» και αυτό δεν το αρνούμαστε.  Αλλά από πού 
κι ως πού ήταν όρος ότι θα πρέπει να πάμε σ’ ένα πρόγραμμα του ΝΑΤΟ και στη 
συνέχεια βέβαια -το ένα φέρνει το άλλο- θα κάνουμε το επόμενο βήμα, δεδομένης 
μάλιστα της θέσης ενός εκ των δύο μεγαλυτέρων κομμάτων ότι πρέπει να πάμε και 
εκεί.   

 Άρα λοιπόν, όταν πριν λίγα χρόνια, τρία μόλις, εψήφιζεν ο κυπριακός λαός, 
εγνώριζε ότι αυτός ο Πρόεδρος δε θα υποβάλει αυτή την αίτηση και τον εψήφισε.  Κι 
αν μιλούμε για εκφραστή της λαϊκής κυριαρχίας, είμαστε και εμείς είναι και ο 
Πρόεδρος, αλλά στο δικό μας πολιτειακό σύνταγμα είναι πρώτα ο Πρόεδρος, έστω και 
λίγο, έστω τζιαι τόσο παραπάνω.  Και όποτε η Βουλή ενήργησε διαφορετικά, αυτή την 
απάντηση επήρε και από το Ανώτατο ∆ικαστήριο.   

 Όμως, δημιουργούνται και πολλά άλλα ζητήματα.  Γιατί θα κριθεί αυτό το θέμα, 
και το ακούσαμε χθες τζιαι από το Γενικό Εισαγγελέα, μόνο από ένα άρθρο;  Έχει κι 
άλλα άρθρα που αφορούν τις εξουσίες του Προέδρου και τη διαχείριση των 
εξωτερικών σχέσεων.  Και τι θα γίνει, όταν ο Πρόεδρος, αν και εφόσον, αρνηθεί να 
υπογράψει;  ∆ημιουργούμε εν γνώσει μας, εν γνώσει μας και επί σκοπού, πολιτειακή 
κρίση ενόψει βουλευτικών εκλογών.  Αυτό ελέχθη χθες, κύριε Αναστασιάδη, στη 
σύσκεψη, όφειλαν να σας ενημερώσουν.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Με ενημέρωσαν. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Όταν το ’85 παίρναμε απόφαση από κοινού και καλούσαμε το μακαρίτη το 
Σπύρο τον Κυπριανού για τους ∆είχτες Κουεγιάρ, επροκαλέσαμεν πολιτειακή κρίση;  
Επήαμεν σε εκλογές τζιαι τα αποτελέσματα είναι γνωστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, τώρα… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, παρακαλώ!   

 Παρακαλώ, κύριε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν τω μεταξύ, Πρόεδρε, να σε παρακαλέσω να μου λέεις τζιαι το χρόνο μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο χρόνος σας είναι δεκαεννιάμισι λεπτά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Ακριβώς, το ’85, όταν η Βουλή ενήργησε με τον ίδιο τρόπο, έφαεν δύο πάτσους 
η πλειοψηφία της Βουλής.  Έναν από το Ανώτατο τζιαι έναν που τον κυπριακό λαό.  
Τζιαι είμαστε τζιαι μέσα σε εκείνους… 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βεβαίως, βεβαίως!  Απόλυτο δίκαιο!  ∆ιότι εμείς βλακωδώς επαρασυρθήκαμεν 
στο παιχνίδι σας τζιαι επληρώσαμεν!  Όπως τώρα το παιχνίδι σας…  Τζιαι μένω ως 
εδώ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κατηγορείτε τους ότι συνεργάζονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, τζιαι κλείω με το θέμα του Συνεταιρισμού, 
φαντάζομαι θα ασχοληθεί τζιαι ο Άντρος με το θέμα, είναι πολύ απλά τα ζητήματα.  
Παραδέχεστε μετά από παρέλευση τόσων χρόνων ότι είναι πρόγραμμα του ΝΑΤΟ.  
Αυτή η πλευρά της Βουλής δεν έχει κανένα πρόβλημα να ενταχθεί στο ΝΑΤΟ, οι άλλοι 
όλοι όμως εθεωρούσαν ότι μέχρι σήμερα έχουμε πρόβλημα να ενταχθούμε στη 
θανάσιμη αγκαλιά του θύτη της Κύπρου.  Προσωπικά, είναι μεγάλη έκπληξη αυτό το 
πράγμα.   

 Για όσα λεπτά μου απομένουν θα σχολιάσω κάποια θέματα που αφορούν το 
Κυπριακό.  Πρώτα απ’ όλα θα πω δύο, τρία πράγματα τα οποία κάποιος μπορεί να τα 
πει τζιαι του δημοτικού, αλλά δεν πρέπει να τα ξεχνούμε. 

 Το 1974 έγινε ένα πραξικόπημα.  Με τη δικαιολογία του πραξικοπήματος έγινε 
η εισβολή και εκαλοκάθισεν η Τουρκία στην Κύπρο ως κατακτητής.  Και με τη 
δικαιολογία την ξεδιάντροπη από πλευράς της ότι ήρτεν τάχατες να αποκαταστήσει τη 
συνταγματική τάξη!  Και λυπούμαι που θα υποχρεωθώ να το πω, αλλά, επειδή 
ξεχνιούνται τα πράγματα τζιαι αλλάζουν οι γενιές, κάποιοι εσυμβούλευαν και το 
Μακάριο να μην έρτει στην Κύπρο, διότι είχε αποκατασταθεί τάχατες η συνταγματική 
τάξη.  

 Ήρτεν ο Μακάριος και έπρεπε να πάρει μια απόφαση.  Μπορούμε να 
επαναφέρουμε την κατάσταση στην προ του ’74 πολιτειακή τάξη στην Κύπρο;  Και 
πολύ σωστά και ο ίδιος και όλες οι άλλες δυνάμεις αποφάνθηκαν «όχι» και 
υπογράφτηκε η πρώτη συμφωνία κορυφής, που είχε στόχο να λύσουμε το Κυπριακό 
με την ομοσπονδία.  ∆ιότι, ας μην καμωνόμαστε ότι δεν καταλαβαίνουμε.  Ή θα είναι 
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ομοσπονδία ή θα είναι ενιαίο κράτος.  Φαντάζομαι κανένας δεν υιοθετεί, γι’ αυτό δεν 
το λέω, τη διχοτόμηση και τα δύο κράτη και τη συνομοσπονδία.  Άρα, έχουμε αυτές τις 
δύο επιλογές.   

 Και όταν ακούω επιχειρηματολογία, δυνατή κατά εκείνους που 
επιχειρηματολογούν, ότι η ομοσπονδία δεν μπορεί να γίνει δεχτή, είτε από τους 
Ελληνοκυπρίους είτε από τους Τουρκοκυπρίους είτε από τους ξένους, τότε τι μένει;  
Το ενιαίο κράτος.  Και υπάρχει η αυταπάτη ότι η ομοσπονδία, που δίνει τόσα 
δικαιώματα στην τουρκοκυπριακή κοινότητα, δε γίνεται αποδεκτή από τους 
Τουρκοκυπρίους, κατ’ εκείνους που το λένε, και από την Τουρκία βέβαια, που όντως 
δε γίνεται, και θα γίνει αποδεκτό το ενιαίο κράτος;  Άρα, η αναγκαστική επιλογή της 
ομοσπονδίας μάς οδηγεί σε έναν αγώνα.  Ποιον;  Να είναι ομοσπονδία αρχών.   

 Και όλα αυτά που περιέγραψε ο φίλος μου ο Συλλούρης το ΑΚΕΛ τα έλεγε, ως 
προς το περιεχόμενο της λύσης, πριν να υπάρχει ΕΥΡΩΚΟ και πριν να  υπάρχουν 
Νέοι Ορίζοντες.  Και η απόφαση του Εθνικού Συμβουλίου την οποία επικαλέστηκε, με 
δική του εισήγηση, ήταν η απόφαση του συνεδρίου του ΑΚΕΛ.  Σωστό, κύριε 
Συλλούρη;  Κατά συνέπεια αυτές είναι οι θέσεις μας.   

 ∆ιερωτώμαι ως προς το εξής όμως, για το οποίο πρέπει να τοποθετηθούν όλοι:  
Αν το σύνολο των προτάσεων του Προέδρου γίνει αποδεκτό και οι μόνες δύο θέσεις -
αυτά που ονομάζονται δώρα- και εκείνες γίνουν αποδεκτές από την Τουρκία, οι 
πενήντα χιλιάδες έποικοι δηλαδή και η εκ περιτροπής προεδρία, θα πρέπει να 
ανατρέψουμε τη λύση;  ∆ηλαδή, αν όλα τα άλλα, εγγύηση, ασφάλεια, έποικοι πλην 
των πενήντα χιλιάδων, κατοχικά στρατεύματα αποχωρήσουν, και σειρά άλλα 
ζητήματα, να μην πάρω το χρόνο μου τώρα, γίνουν αποδεκτά, μόνο γι’ αυτά τα δύο 
εμείς θα ναυαγήσουμε τη λύση;   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Να διορθώσουμε τις εξουσίες. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εξαρτάται από τις εξουσίες.  Εν αντέχεις, μουρμουράς, έχω καλή ακοή.  Και για 
να διορθώσεις τις εξουσίες, θέλεις να αφαιρέσεις από την κεντρική κυβέρνηση τζιαι να 
δώσεις στις πολιτειακές κυβερνήσεις.   

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ε να το αναλύσω ύστερα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία, να το αναλύσεις, εγώ λέω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, είντα που να κάμω;  Ακούω είντα που λέει, φταίω;   

 Λοιπόν, αν αυτά είναι τα απλά δεδομένα του Κυπριακού κι αν, κύριοι 
συνάδελφοι, στην τελευταία μεγάλη δικοινοτική έρευνα, ενώ δυστυχώς και στις δύο 
κοινότητες η πρώτη επιλογή είναι κάποια άλλη, που οδηγεί στο διαχωρισμό βέβαια, 
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εμείς ενιαίο εκείνοι δύο κράτη, η δεύτερη επιλογή όλων των Κυπρίων είναι η 
ομοσπονδία, δεν αξίζει να συνεχίσουμε αυτή τη μάχη;  ∆εν είναι η γέφυρα, για να 
φτάσουμε στην απαλλαγή της Κύπρου από την κατοχή και την ενοποίησή της;   

 Και με αυτή τη λογική λοιπόν πόσα πέτυχε η παρούσα πολιτική;  Ακούω «θα 
συμβεί το τάδε».  Τα δώρα τα σχολίασα.  «Θα συμβεί το τάδε», «θα συμβεί το τάδε», 
«θα συμβεί το τάδε».  ∆εν έχουν συμβεί μέχρι σήμερα και λέμε ότι αυτό που δεν έχει 
συμβεί… 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι αστείο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, ποιο νόημα έχει η δική σας παρέμβαση τώρα;   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’ καλή παρατήρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, αφήστε τον ομιλητή να ολοκληρώσει τη δική του σκέψη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όλα αυτά τα επιμέρους, κύριοι συνάδελφοι, τα αρνητικά που έχουν συμβεί, τα 
έχουμε καταδικάσει και εμείς ως ΑΚΕΛ, αλλά επί της ουσίας άλλα είναι τα ζητήματα.  
∆εν υπήρξε ενδιάμεση συμφωνία, όπως ήταν οι προβλέψεις.  ∆εν υπήρξε 
υποχώρηση σε θέματα αρχών.  ∆εν υπήρξε διευρυμένη σύνθεση των συνομιλιών, 
που τάχατες θα γωνιάσουμε την Τουρκία, επειδή θα είναι παρούσα ως Τουρκία και 
εμείς ως κοινότητα.  ∆εν υπήρξε καταδικαστική απόφαση από οποιονδήποτε.  
Υπήρξαν, αντίθετα, τοποθετήσεις Ευρωπαίων ηγετών υπέρ αυτής της πολιτικής και 
εμένα με εκπλήσσει να φτάνει ο Συναγερμός στο σημείο που λέει:  «Τι σημασία έχει, 
αν τοποθετείται η Μέρκελ και ο Σαρκοζί;  Ξέρετε, σημασία έχουν τα συλλογικά 
όργανα».  Μα και ο Μπαρόζο τοποθετείται, εκφραστής των συλλογικών οργάνων. 

 Σημασία έχει λοιπόν ότι με όποια αρνητικά έχουν επισυμβεί, όχι εξαιτίας μας- 
γιατί το, αν έστρωσε κόκκινο χαλί και το δέχτηκε ο γενικός γραμματέας, δε φταίει η 
ελληνοκυπριακή πλευρά- επί της ουσίας των πραγμάτων όμως δεν έχει επαληθευτεί 
καμιά από τις προβλέψεις για τα μεγάλα κακά.    

 ∆ύο ακόμα λόγια και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί αντιλαμβάνομαι εξαντλήθηκε 
ο χρόνος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Σ’ αυτή τη διευρυμένη διαδικασία συνομιλιών, ποιους αποκλείουμε στην 
πραγματικότητα;  Αποκλείουμε τους πιο ισχυρούς φίλους μας, οι οποίοι εκφράζονται 
μέσω του Συμβουλίου Ασφαλείας,  Ρωσία, Γαλλία, Κίνα.  Πέραν όλων των άλλων 
επιχειρημάτων που έχουμε πει.   

 Υπάρχει ακόμα κάτι που με παραξενεύει για κάποιους και αφορά το 
περιουσιακό.  Η βασική θέση είναι ότι ο πρώτος λόγος είναι στον ιδιοκτήτη.  Υπήρξαν 
διάφορα.  Συζητήσαμε στην υπεπιτροπή και νομίζω ότι στα πιο πολλά είχαμε και 
κοινή αντίληψη τα κόμματα.  Με εκπλήσσει το εξής όμως:  Από τη μια ακούω 
κάποιους να επικαλούνται και να ερμηνεύουν με έναν τρόπο την απόφαση 
“∆ημόπουλος” και να μας λεν από τις τηλεοράσεις και τα ράδια ότι έχει παραχωρήσει 
οριστικά το δικαίωμα στο χρήστη και από την άλλη κάνουν επίθεση στην 
ελληνοκυπριακή πλευρά, γιατί τάχατες συζητά καν το θέμα του χρήστη.  Ε, πώς 
ταιριάζουν αυτά τα δύο πράγματα;  Ή μας χειρόδεσε η απόφαση “∆ημόπουλος” ή όχι.  
Εμείς λέμε όχι. 

 Πρόεδρε, θα κλείσω με το εξής:  Συμφωνήσαμε στο Εθνικό Συμβούλιο, για μια 
ακόμα φορά, βασικές θέσεις για ό,τι αφορά το Κυπριακό και αυτές τις θέσεις 
προσπαθούμε να προωθήσουμε.  Τι κάνουμε επί καθημερινής βάσεως;  Ο καθένας 
προσπαθεί να βρει μία μικρή ρωγμή, για να ξηλώσει το συνολικό οικοδόμημα αυτής 
της προσπάθειας.  Όταν την ίδια ώρα όλοι αναγνωρίζουμε ότι ο μόνος λόγος που δεν 
μπορούν να προχωρήσουν οι συνομιλίες είναι η στάση της Τουρκίας.  Εδώ πρέπει να 
επικεντρωθούμε, πώς θα πιεστεί η Τουρκία.  Και η Τουρκία δε θα πιεστεί με το να 
είμαστε εμείς τα καλά παιδιά ενώπιον εκείνων που από κοινού συμφωνούμε ότι την 
προστατεύουν, τη θωπεύουν και την προωθούν παγκόσμια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κατσουρίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πόσα λεπτά έχω, κύριε Πρόεδρε;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δεκαπέντε λεπτά. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Να μου επιτρέψετε το πρώτο λεπτό να το αξιοποιήσω, με την άδεια του 
σεβαστού Νίκου Κατσουρίδη, να γίνει μια διόρθωση στην ομιλία του.  Η Συμφωνία 
Μακαρίου-Ντενκτάς ήταν συμφωνία υψηλού επιπέδου και όχι συμφωνία κορυφής.  
Νομίζω συμφωνείτε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Ευχαριστώ. 

 Κυρίες και κύριοι,   

 Η οικολογία ως επιστήμη ασχολείται με τους κανόνες της φύσης, τις αλυσίδες 
ζωής, τις τροφικές πυραμίδες, τα οικοσυστήματα μέσα στα οποία επιβιώνουν τα είδη 
της χλωρίδας και της πανίδας.  Η πολιτική οικολογία μεταφέρει τις αρχές της 
βιωσιμότητας και του σεβασμού των κανόνων της φύσης στις ανθρώπινες κοινότητες 
και οικοσυστήματα. 

 Όπως λοιπόν η φύση λειτουργεί στη βάση κανόνων της φυσικής τάξης, έτσι και 
οι ανθρώπινες κοινωνίες πρέπει να λειτουργούν στη βάση κανόνων και αξιών.  Αυτές 
οι αξίες και κανόνες είναι καταγραμμένα σε ό,τι λέμε συνήθως “αρχές της φυσικής 
δικαιοσύνης”, “αξίες του ανθρώπινου πολιτισμού” και “διεθνές δίκαιο”. 

 Το Κυπριακό για το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών είναι κυρίως 
πρόβλημα εισβολής, κατοχής και καταπάτησης των κανόνων, των νόμων και των 
ανθρώπινων αξιών και όχι πρόβλημα δικοινοτικής διαφοράς.  Η πολιτική οικολογία 
οφείλει να τοποθετηθεί στην περίπτωση του Κυπριακού και να προτείνει άρση της 
αδικίας, επαναφορά της φυσικής τάξης πραγμάτων και σεβασμό στις ανθρώπινες 
φυσικές αξίες. Επιπλέον, οφείλει να καταθέσει προτάσεις που να είναι βιώσιμες και 
λειτουργικές, άρα προφανώς σύννομες και συμβατές με τις πιο πάνω αξίες και 
κανόνες. 

 Κύριο στοιχείο της οικολογικής λύσης του Κυπριακού είναι το ενιαίο του 
κυπριακού χώρου, του λαού, της κοινωνίας, του οικοσυστήματος.  Η λύση πρέπει να 
προνοεί ένα κράτος με μία και μοναδική διεθνή προσωπικότητα, ένα λαό και μία 
ιθαγένεια, μία ενιαία οικονομία, κοινωνία και οικοσύστημα, δίκαιη εκπροσώπηση των 
εθνικών κοινοτήτων στα συλλογικά όργανα διοίκησης, ένα κράτος δικαίου και σύστημα 
δικαιοσύνης βασισμένο στις ευρωπαϊκές αρχές και τους μηχανισμούς ασφάλειας της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, στοιχεία απαραίτητα για την κατοχύρωση της βιωσιμότητας 
οποιασδήποτε λύσης, ομοσπονδιακής ή άλλης. 

 Η αποχώρηση των τουρκικών κατοχικών στρατευμάτων είναι απαραίτητο να 
γίνει πριν από τη λύση.  Επιβάλλεται η κατάργηση όλων των ξένων εγγυήσεων, των 
επεμβατικών δικαιωμάτων και των βρετανικών βάσεων.  Η παρουσία των βρετανικών 
βάσεων στην Κύπρο είναι κατάλοιπο αποικιοκρατικών καταστάσεων.  Τέτοια 
κατάλοιπα έχουν καταδικαστεί από δεκαετίες, με απόφαση των Ηνωμένων Εθνών το 
1947.  Είναι αναγκαία η προώθηση μιας διαδικασίας για επαναδιαπραγμάτευση για τις 
βρετανικές βάσεις και τα άλλα δήθεν δικαιώματα της Βρετανίας στην Κύπρο.  Η 
αναγκαιότητα αυτή ενισχύεται από τις διεθνείς εξελίξεις και τις πληροφορίες για 
χρησιμοποίηση των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο στο πρόγραμμα HAARP και 
τους ύποπτους χημικούς αεροψεκασμούς. 

 Λυδία λίθο της λύσης του Κυπριακού αποτελεί η κατοχύρωση του δικαιώματος 
όλων των προσφύγων να επιστρέψουν στις εστίες τους.  Ο εποικισμός είναι έγκλημα 
πολέμου. Ως θέμα αρχής λοιπόν κανένας Τούρκος έποικος δεν μπορεί να 
νομιμοποιηθεί πριν από τη λύση του Κυπριακού ή μέσα από τις πρόνοιες της 
συμφωνίας.  Απαιτούμε τη μη συμμετοχή των εποίκων στη διαδικασία λύσης του 
Κυπριακού, όπως το δημοψήφισμα που δυστυχώς έτσι συνέβη το 2004. 

 Ο γεωγραφικός διαχωρισμός των Κυπρίων με βάση την καταγωγή ή τη 
θρησκεία δεν μπορεί να στηρίξει μια ειρηνική προοπτική για την Κύπρο και την 
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περιοχή μας και συνεπώς δεν πρόκειται να εξυπηρετήσει τα καλώς νοούμενα 
συμφέροντα των Ελληνοκυπρίων και των Τουρκοκυπρίων αλλά μόνο τα σχέδια της 
Τουρκίας. 

 Συνεπώς, ο σεβασμός των ανθρωπίνων και πολιτικών δικαιωμάτων των 
πολιτών, η αξιοπρέπεια, η κοινωνική δικαιοσύνη, η ανεξαρτησία και η κατάργηση κάθε 
ξένης επέμβασης και επιβουλής είναι κύρια και απαραβίαστα στοιχεία της οικολογικής 
προσέγγισης της λύσης του κυπριακού προβλήματος.  

 Συνοψίζοντας τα πιο πάνω, καταθέτουμε τις πιο κάτω συγκεκριμένες 
εισηγήσεις: 

1. Επανεξέταση των προτάσεων για εκ περιτροπής προεδρία με σταθμισμένη 
ψήφο στη βάση συλλογικών αποφάσεων και με τη βοήθεια ειδικών 
συνταγματολόγων. 

2. Εμπλοκή της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε τεχνικό επίπεδο στις απευθείας 
συνομιλίες, για να ελέγχεται η συμβατότητα των προτάσεων με το υφιστάμενο 
ευρωπαϊκό κεκτημένο και να έχουμε πραγματική ευρωπαϊκή λύση.   

3. Αποτροπή της έγκρισης του λεγόμενου “κανονισμού για το απευθείας εμπόριο” 
με πρόταξη της πρότασης για το λιμάνι της Αμμοχώστου, επανεγκατάσταση 
των νομίμων κατοίκων στην πόλη και οικολογική ανοικοδόμηση.  Σε αντίθετη 
περίπτωση άσκηση του δικαιώματος αρνησικυρίας σε όλα τα κεφάλαια της 
ενταξιακής πορείας της Τουρκίας.  Να μελετηθούν επίσης τα δικαστικά μέτρα 
που προσφέρει η διαδικασία του ∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων. 

4. Πρόταξη του θέματος των εποίκων.  ∆ιεθνής κινητοποίηση για ανεξάρτητη 
απογραφή του πληθυσμού και των περιουσιών στα κατεχόμενα. 

5. Προώθηση της πρότασης για απευθείας διαπραγμάτευση Κύπρου-Τουρκίας. 
Πρόσκληση σε διεθνείς οργανισμούς και προσωπικότητες να αναλάβουν ρόλο 
μεσολαβητή μεταξύ Κύπρου-Τουρκίας, να φιλοξενήσουν δηλαδή μια τέτοια 
συνάντηση.   

6. Αναβάθμιση της παρέμβασης της Κύπρου στη διαδικασία των ευρωτουρκικών 
σχέσεων και πρόταξη στοιχείων της λύσης του Κυπριακού, όπως η 
αποχώρηση στρατευμάτων, ο τερματισμός του εποικισμού και της πώλησης 
των ελληνοκυπριακών περιουσιών, ως προϋποθέσεις για τη συνέχιση της 
ενταξιακής πορείας της Τουρκίας. 

7. Αξιοποίηση όλων των ευρωπαϊκών μηχανισμών για την άσκηση πίεσης κατά 
της Τουρκίας.  Για το σκοπό αυτό πρέπει να προωθηθεί η πρόταση για ένταξη 
στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη κατά τρόπο που να ενισχύει την προοπτική 
βιώσιμης λύσης στο Κυπριακό και να διασφαλίζει τα δικαιώματα και την 
ασφάλεια του κυπριακού λαού.  

8. Καθορισμός βασικών παραμέτρων λύσης του Κυπριακού, “κόκκινων γραμμών” 
και λαϊκή κατοχύρωσή τους μέσω δημοψηφίσματος. 

9. ∆ιάνοιξη οδοφραγμάτων στα Κόκκινα, στο Πυρόι, στη Λεύκα, δημιουργία 
αποστρατιωτικοποιημένων ζωνών, παραδείγματος χάριν εντός των τειχών 
Λευκωσίας, και λειτουργία του κανονισμού Πράσινης Γραμμής, κατά τρόπο 
όμως που να μη νομιμοποιούνται τα κατοχικά δεδομένα. 
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10. Υποστήριξη των αγώνων των Τουρκοκυπρίων για απεγκλωβισμό από τον 
πολιτικό, οικονομικό, κοινωνικό και πολιτιστικό έλεγχο της Τουρκίας. 

 Κυρίες και κύριοι,  

 ∆υστυχώς, διαπιστώνουμε, ότι παρά τις συνεπείς -έστω και αμφιλεγόμενες στο 
εσωτερικό- κινήσεις του Προέδρου Χριστόφια, οι οποίες στην αρχή δημιούργησαν ένα 
καλό κλίμα και βελτίωσαν την εικόνα που κακώς και αδίκως είχε δημιουργηθεί από την 
απόρριψη του Σχεδίου Ανάν, σήμερα βρισκόμαστε και πάλι υπό απειλή.  Η 
προώθηση του λεγόμενου “κανονισμού για το απευθείας εμπόριο”, η σχεδιαζόμενη 
εφαρμογή εναλλακτικών μεθόδων επίλυσης των θεμάτων ασφαλείας μεταξύ ΝΑΤΟ-
Ευρωπαϊκής Ένωσης με παράκαμψη της Κύπρου και η απειλούμενη σύγκληση 
πενταμερούς διάσκεψης από το γενικό γραμματέα του ΟΗΕ, αφού κηρύξει αδιέξοδο 
στις συνομιλίες, είναι τακτικές που στόχο έχουν να μας ωθήσουν σε νέες 
υποχωρήσεις.  Γι’ αυτό, χωρίς πανικό και ατολμία, οφείλουμε να εξετάσουμε 
ψύχραιμα τα γεγονότα, τις προοπτικές, τις απειλές και τους κινδύνους και αναλόγως 
να κινηθούμε. 

 Στην παρούσα φάση του Κυπριακού είναι προφανές ότι οφείλουμε δυστυχώς 
να πείσουμε τη διεθνή κοινότητα ότι έχουμε τη βούληση να προχωρήσουμε σε λύση 
του Κυπριακού και για να το πετύχουμε αυτό απαιτείται η παρουσίαση ενός κατά το 
δυνατόν συμπαγούς εσωτερικού μετώπου. 

 Πρέπει όμως να καθορίσουμε με σαφήνεια τι εννοούμε με τον όρο “ενότητα”.  
Εμείς θεωρούμε ότι η ενότητα πρέπει να στηρίζεται σε ένα στέρεο υπόβαθρο 
αποφάσεων που να αντικατοπτρίζουν τη λαϊκή βούληση.  Ενότητα της ηγεσίας χωρίς 
το λαό δε λέει και πολλά πράγματα ούτε μπορεί να βοηθήσει -παραδείγματα 
υπάρχουν δυστυχώς πολλά στο παρελθόν- ούτε μπορεί κάποιος να προσεγγίζει το 
θέμα της ενότητας μέσα από εκλογικές λογικές ή στη βάση των ποσοστών ή των 
αποτελεσμάτων εκλογών, όπως ακούσαμε προηγούμενα.  Άλλωστε, τα περισσότερα 
θέματα που προκύπτουν και επί των οποίων καλούμαστε να αποφασίσουμε, 
παραδείγματος χάριν η εκ περιτροπής προεδρία, η διεθνής διάσκεψη, η πενταμερής 
διάσκεψη, ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη δεν τέθηκαν ποτέ υπόψιν του λαού κατά τη 
διάρκεια των πρόσφατων εκλογικών αναμετρήσεων.  ∆εν ψηφίστηκαν ούτε 
καταψηφίστηκαν, δεν εγκρίθηκαν και ούτε απορρίφθηκαν. 

 Το Κίνημα Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εκφράζει ικανοποίηση και χαιρετίζει τη 
δημόσια αναγνώριση εκ μέρους του Προέδρου της ∆ημοκρατίας της μεγάλης 
σημασίας που έχει το ζήτημα της επίτευξης ενότητας στο εσωτερικό μέτωπο. 

 Όμως, κατά την άποψή μας, οφείλει να προχωρήσει πέραν των λόγων και των 
διακηρύξεων σε συγκεκριμένες ενέργειες προς την ορθή κατεύθυνση.  Πρέπει να 
αναγνωρίσει επίσης ότι η ενότητα δεν είναι προσωποπαγής.  ∆εν μπορεί να ζητά 
στήριξη χωρίς διάλογο και συναίνεση.  Οφείλει να επιδιώξει την ελάχιστη δυνατή 
συναίνεση σε μια βάση διεκδίκησης και αγώνα για τη δικαίωση του λαού μας.  Σε αυτή 
την προσπάθεια όλα τα κόμματα και όσο μας αναλογεί και εμείς απ’ την πλευρά μας 
έχουμε υποχρέωση να συνεργαστούμε με καλή διάθεση και εποικοδομητικές 
προτάσεις. 

 ∆υστυχώς, από όσα παρακολουθούμε εσχάτως και θα παρακολουθήσουμε στη 
συνέχεια σε σχέση με την υπόθεση του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη διαπιστώνουμε 
με λύπη ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει επιλέξει την οδό της σύγκρουσης, της 
διάσπασης, της διχόνοιας.  Γιατί λοιπόν αναζητούμε τις ευθύνες της Τουρκίας μέσα 
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απ’ αυτή τη συζήτηση;  Ποιες είναι οι δικές μας ευθύνες, του Προέδρου, των 
κομμάτων;  

 Η συζήτηση γύρω από το θέμα της αίτησης της Κύπρου για ένταξη στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη προκαλεί τριγμούς στο εσωτερικό μέτωπο.  Κατά την 
άποψή μας οι ευρωπαϊκοί μηχανισμοί πρέπει να αξιοποιηθούν  και να ασκηθεί πίεση 
κατά της Τουρκίας, κατά τρόπο που θα ενισχυθεί η προοπτική της βιώσιμης λύσης 
του Κυπριακού.   

 Θεωρούμε ότι πρέπει να εξεταστούν με σοβαρότητα όλες οι πτυχές του 
θέματος, χωρίς ιδεολογικές αγκυλώσεις και παρωχημένα αντανακλαστικά άλλων 
εποχών, αλλά με βάση τα σημερινά δεδομένα και τα στρατηγικά συμφέροντα του 
κυπριακού λαού.  Η επιλογή του κατάλληλου χρόνου και διαδικασίας πρέπει να γίνει 
μετά από νηφάλιο προβληματισμό και συλλογικότητα.  Ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
οφείλει να αφουγκραστεί τη θέση της πλειοψηφίας και να εγκαταλείψει την πεισματική 
του άρνηση.  Ως ο κυριότερος παράγοντας ενότητας οφείλει να αναλάβει 
πρωτοβουλία για εκτόνωση μιας άκαιρης και επιζήμιας κλιμάκωσης της έντασης 
μεταξύ κυβέρνησης και Βουλής. 

 Η προώθηση από την πλειοψηφία σχεδίου απόφασης, που στηρίζεται σε 
ερμηνεία του άρθρου 50.1Α του συντάγματος, δεν είναι η καταλληλότερη μέθοδος για 
προώθηση της ένταξης στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Αντίθετα, η προώθηση της 
συγκεκριμένης πρότασης μέσα σε κλίμα προεκλογικής αντιπαράθεσης δημιουργεί 
αχρείαστες εντάσεις και σοβαρούς κινδύνους.  Τα κόμματα και ο Πρόεδρος 
κινδυνεύουν να χάσουν την ουσία, να εμπλακούν σε έριδες και διχόνοιες και να 
αποπροσανατολίσουν την κοινή γνώμη.  Η αχρείαστη κλιμάκωση της διαφωνίας για το 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη δημιουργεί κινδύνους υπόσκαψης της υπόθεσης της 
Κύπρου στο εσωτερικό, αλλά και στο διεθνή χώρο.  

 Για όλους αυτούς και άλλους λόγους πιστεύουμε ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας 
οφείλει να συγκαλέσει Εθνικό Συμβούλιο και να συζητηθεί αποκλειστικά και μόνο το 
θέμα του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη, για να λάβει τις απαραίτητες αποφάσεις.  Η 
ενότητα βρίσκεται στα χέρια του Προέδρου Χριστόφια.  

 Οι εκατέρωθεν εκβιασμοί για λόγους συσπείρωσης των ψηφοφόρων ή η 
προβολή του ιδεολογικού πατριωτισμού για λόγους επικοινωνιακούς δεν ενδιαφέρουν 
πιστεύω τους πολίτες.  

 Οι πολίτες επιθυμούν συναίνεση και αποτελεσματικότητα.  ∆εν ενδιαφέρονται 
για το αν η Κύπρος είναι η μόνη ευρωπαϊκή χώρα που δεν έχει ενταχθεί στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Άλλωστε, η Κύπρος έχει πολλά θέματα στα οποία 
αποτελεί εξαίρεση από τον ευρωπαϊκό κανόνα.  Παραδείγματος χάριν, είναι η μόνη 
ευρωπαϊκή χώρα χωρίς γενικό σύστημα υγείας, είναι η μόνη ευρωπαϊκή χώρα χωρίς 
κρατικό ογκολογικό κέντρο, είναι η μόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που δε 
διαθέτει κέντρο αντιμετώπισης των δηλητηριάσεων.  Για θέματα υγείας μιλώ.  Αυτό 
που ενδιαφέρει τους πολίτες είναι ο Πρόεδρος και τα κόμματα να αποφασίσουν με 
γνώμονα το καλώς νοούμενο συμφέρον του τόπου και όχι με βάση τα κομματικά 
αντανακλαστικά και τις προεκλογικές σκοπιμότητες.  

 Να πάψουν να χωρίζουν το λαό αχρείαστα και να ενσκήψουν και να βρουν 
λύσεις για το συνεταιρισμό για την υγεία, για το συνεταιρισμό για την οικονομία, για το 
συνεταιρισμό για την παιδεία.   
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 Συνεταιριστείτε λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι εκπρόσωποι των 
κομμάτων, και μην ξεχνάτε ότι οι απόψεις των πολιτικών δυνάμεων και του Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας είναι σεβαστές, πλην όμως επιτέλους σεβαστή πρέπει να γίνει και η 
άποψη των πολιτών.  Άποψη που, όπως όλοι λέτε, γίνεται μέρα με τη μέρα όλο και 
πιο απαξιωτική για την πολιτική και τους πολιτικούς.  Ακούστε τι λέτε εσείς οι ίδιοι για 
την γνώμη των πολιτών, που είναι η εξής:  «Βαρεθήκαμε!  Βαρεθήκαμε να σας 
παρακολουθούμε σε ατελείωτους ανούσιους καυγάδες, μακράν πέραν των 
πραγματικών προβλημάτων μας».  Εγώ αυτά ακούω. Εσείς ακούετε τους πολίτες να 
ενδιαφέρονται για το ΝΑΤΟ, για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και τις ξοφλημένες 
ιδεολογίες σας;  Αν, ναι, όντως αυτά ακούετε, αν πραγματικά αυτά ακούετε, τότε 
καλώς συνεχίζετε το δρόμο της διχόνοιας.  Και ο λαός βοηθός! 

 Ευχαριστώ. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Ανδρέας 
Αγγελίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Άκουσα με προσοχή τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις, τον κ. Κατσουρίδη, μιλώντας για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Θα 
περιοριστώ να πω μόνο το εξής:  Μια ικανότατη και εξαιρετικότατη ομιλία η οποία 
όμως ήταν απόλυτα ετεροχρονισμένη.  Ικανή να τοποθετηθεί χρονικά στην ύπαρξη 
του Ψυχρού Πολέμου, της αντίθεσης μεταξύ ΝΑΤΟ και Συμφώνου της Βαρσοβίας και, 
βεβαίως, ομιλώντας όπως ομιλώντας ο κ. Κατσουρίδης, αν ψάξουμε στα αρχεία της 
εποχής, θα δούμε ότι όλα τα επιχειρήματα τα οποία έχει πει είναι καταγεγραμμένα 
στην εποχή εκείνη που αφορούσε την αντιπαλότητα των δύο οργανισμών και το 
σύστημα της ισορροπίας του τρόμου.  Καμία σχέση με τη σημερινή πραγματικότητα 
και βεβαίως καμία σχέση με την αντίληψη της αναγκαίας συμμετοχικής δημοκρατίας 
και συμμετοχικής δράσης που θα πρέπει ως ευρωπαϊκή χώρα η Κύπρος να αποδείξει, 
όντας μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με τη συμμετοχή σε όλα τα πολιτικά φόρα 
ακόμα και τις συμφωνίες που έχουν στρατιωτική διάσταση με βάση το άρθρο 50 του 
συντάγματος.   

 Εγώ τελειώνω με το θέμα του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη, κύριε Πρόεδρε, 
γιατί στο δεκάλεπτο που έχω ή στα εννιά λεπτά θα μιλήσω για το Κυπριακό, καλώντας 
το ΑΚΕΛ, αν επιθυμεί για το ζήτημα αυτό, αφού νιώθει ότι πρόκειται για συνταγματική 
εκτροπή, να συναινέσει να πάμε σε δημοψήφισμα για το ζήτημα του Συνεταιρισμού 
για την Ειρήνη.  Και όταν πάμε σε δημοψήφισμα, θα διαπιστώσει η ομάδα του ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις πόσοι από τους πολίτες νιώθουν ασφάλεια ή ανασφάλεια 
εκτός ή εντός του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη.  Για να δούμε, αν τα επιχειρήματα τα 
οποία υποβλήθηκαν από αυτό το βήμα από την πλευρά τους, είναι επιχειρήματα τα 
οποία στέκουν στη λαϊκή αποδοχή ή όχι.  Αν θέλουν να πάμε σε δημοψήφισμα, εμείς 
εισηγούμαστε να πάμε σε δημοψήφισμα.  Υπάρχει νομοθεσία η οποία μπορεί να 
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ρυθμίσει το ζήτημα και το θέμα είναι εξαιρετικά απλό και νομίζω ότι βγάζει από τη 
δύσκολη θέση και τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ο οποίος νιώθει, προφανέστατα, 
εφόσον η κυβερνητική πλευρά, ιδιαίτερα το ΑΚΕΛ, αρθρώνει αυτό τον πολιτικό λόγο, 
ότι γίνεται επέμβαση στις αρμοδιότητές του.  Για να αφήσω τη “Χαραυγή” -που έχω 
χρόνο να τη σχολιάσω- μιας και είναι εκφραστικό όργανο της Κεντρικής Επιτροπής 
που ελέγχεται από το Πολιτικό Γραφείο, με τον ολοσέλιδο πηχυαίο τίτλο σήμερα στην 
πρώτη σελίδα «Η Βουλή επιχειρεί συνταγματική εκτροπή», ωσάν να είμαστε στη 
δεκαετία του ’70.   

 Αυτά και έρχομαι στο θέμα του Κυπριακού.  Ο Πρόεδρος Χριστόφιας με την 
ανάληψη της εξουσίας αποφάσισε να μπει στον κύκλο των συνομιλιών για την 
επίλυση του κυπριακού προβλήματος, όπως το τονίσαμε τότε από την πλευρά μας ως 
Ευρωπαϊκό Κόμμα, χωρίς να έχει στρατηγική και τακτική.  Χωρίς να έχει θέσει 
οποιουσδήποτε όρους σε σχέση με τις προϋποθέσεις, αλλά και χωρίς να ξέρει πού να 
σταματήσει, αλλά και πώς να προχωρήσει.  Έλλειψη στρατηγικής και τακτικής.  
Επικαλείται ιδεοληψίες του τύπου «είμαστε σύντροφοι με τον Ταλάτ», «έχουμε την ίδια 
κοινή ιδεολογική πολιτική συγγένεια και αφετηρία», «έχουμε την ίδια χημεία και άρα 
μπορούμε να συνεννοηθούμε και να μπορέσουμε να κάνουμε πραγματικότητα το νέο 
συνεταιρισμό».  Στην πραγματικότητα ο κ. Χριστόφιας, εκτός από έλλειψη παντελώς 
στρατηγικής και τακτικής και πέραν από τις ιδεοληψίες που έχω πει, ξεκίνησε αυτές τις 
διαπραγματεύσεις όντας ηττημένος.  Ηττημένος ψυχολογικά, ηττημένος πολιτικά, 
ηττημένος απ’ όλες τις απόψεις σε σχέση με την “προσαγωγή” του στην τράπεζα των 
συνομιλιών.  Γιατί;  Γιατί από την πρώτη μέρα που ξεκίνησε τις διαπραγματεύσεις όχι 
μόνο έκανε ό,τι έκανε σε σχέση με τις γενναιόδωρες παραχωρήσεις, που δεν είχαν 
κανένα αντίκρισμα, αλλά συστηματικά και σχεδόν καθημερινά απευθυνόταν, δοθείσης 
της ευκαιρίας, στον κυπριακό λαό, υπενθυμίζοντάς του ότι θα πρέπει να αρκεστεί 
ολοένα και σε λιγότερα, ότι θα πρέπει να κάνουμε υποχωρήσεις, γιατί είμαστε 
ηττημένοι, ότι θα πρέπει να καταλάβουμε ότι όποιος θέλει, παραδείγματος χάριν, 
ατόφια λύση και ατόφια ελευθερία θέλει περίπου ατόφια διχοτόμηση.   

 ∆ήλωνε το 2009 σε στρατόπεδο που είχε επισκεφθεί, επ’ ευκαιρία του Πάσχα, 
ότι υπάρχει φταίξιμο από τη δική μας την πλευρά.  ∆ήλωνε ότι η τουρκοανταρσία του 
1963 που συνεχίστηκε το 1967 ήταν δικοινοτικές διαφορές, για τις οποίες έχουμε την 
ίδια ισότιμη και ομότιμη ευθύνη με τους Τουρκοκυπρίους, θέλοντας να καταδείξει ότι η 
ευθύνη επιμερίζεται εξίσου «ευθυνόμαστε και οι δύο και άρα σταματάτε να διεκδικείτε 
τα περισσότερα που κάποιοι από εσάς θέλετε να διεκδικείτε».  Αυτό τι είναι;  Αυτό 
ήταν ένας ψυχολογικός εκβιασμός διαρκείας εις βάρος του κυπριακού λαού και μια 
πλύση εγκεφάλου, για να δεχτεί τη λύση την οποία προδιαγεγραμμένα ο Πρόεδρος 
Χριστόφιας είχε στο μυαλό του, χωρίς να υπάρχει οποιαδήποτε στρατηγική πού θα 
σταματήσει, αλλά και πώς θα υλοποιήσει τα οποιαδήποτε θετικά που πιθανώς είχε 
στο μυαλό του.   

 ∆ήλωσε στον Πρόεδρο της Συρίας, βγαίνοντας από το Προεδρικό Μέγαρο, 
«νιώθουμε εγγύτερα προς τη Συρία παρά στην Ελλάδα».  ∆ήλωσε ενώπιον του 
αμερικάνικου ινστιτούτου ότι η μητέρα πατρίδα, η Ελλάδα, έχει εισβάλει ομοίως στην 
Κύπρο όπως έχει εισβάλει και η Τουρκία.   

 Εγώ θα πω, και νομίζω ότι μου επιτρέπετε να το πω, ότι, πέραν όλης της άλλης 
συζήτησης που έγινε δημόσια γύρω από το θέμα αυτό, αποτελεί απόλυτη αχαριστία 
από την πλευρά του εκλεγμένου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας να μιλά με 
αυτό τον τρόπο για την Ελλάδα που διαχρονικά μας συμπαραστάθηκε και μας 
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συμπαρίσταται σε τομείς που γνωρίζουμε όλοι πολύ καλά ότι θα έπρεπε όχι μόνο να 
πληρώσουμε, που δεν πληρώσαμε ποτέ σε χρήματα όσα οφείλαμε, αλλά θα έπρεπε 
να πούμε και ευχαριστώ.  Και μένω ως εδώ. 

 ∆εν ήταν όμως μόνο αυτά.  Μιλώντας από το συνέδριο της ΠΟΦΝΕ, και 
είμαστε αναγκασμένοι να το σχολιάσουμε, γιατί ο αποδέχτης αυτής της παρατήρησης 
ήμασταν μόνο εμείς,  μίλησαν και άλλες πολιτικές δυνάμεις για το γνωστό «ωραίοι 
Έλληνες» αλλά η φράση του κ. Χριστόφια ολόκληρη ήταν η εξής: «Να μας πουν οι 
ωραίοι Έλληνες που δε θέλουν τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, αν 
καταλαβαίνουν ότι οδηγούν τα πράγματα προς διχοτόμηση».  Αυτοί που δε θέλουν τη 
διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία με συγκεκριμένα επιχειρήματα, τουλάχιστον στην 
πολιτική έκφραση του σημερινού πολιτικού σκηνικού, είμαστε εμείς.   

 Εμείς λέμε στον κ. Χριστόφια επίσημα και απ’ αυτό το βήμα ότι, ναι, είμαστε οι 
ωραίοι Έλληνες, μέσα από τους κόλπους των οποίων ξεπήδησε ένας Μάτσης, ένας 
Αυξεντίου, ένας Παλληκαρίδης, ένας Λένας, αλλά και οι πολλές χιλιάδες των 
ανώνυμων Ελλήνων της Κύπρου του 2004 που με κριτήριο να προστατεύσουν την 
οικογένεια και την πατρίδα τους και το μέλλον των παιδιών τους είπαν “όχι” στο 
δημοψήφισμα.  Είμαστε αυτοί οι ωραίοι Έλληνες.  Εμείς δε θέλουμε να είμαστε οι 
Έλληνες των υποχωρήσεων, οι Έλληνες των συμβιβασμών και οι Έλληνες των 
ψυχολογικών εκβιασμών ότι ο εχθρός είναι υπέρτερος και πρέπει να υποχωρήσουμε.  
∆ε θέλουμε δηλαδή να είμαστε ο Κλέονας, ο διασημότερος δημαγωγός της αθηναϊκής 
δημοκρατίας, ούτε ο Αλκιβιάδης, ο διασημότερος οδοιπόρος για τα Σούσα, ούτε 
βέβαια οι κάτοικοι των Θηβών που το 479 π.Χ. στη μάχη των Πλαταιών συμμάχησαν 
με τον Ξέρξη εναντίον όλων των Ελλήνων, με αποτέλεσμα, όταν ηττήθηκαν, να 
περάσει από δίκη η ηγεσία της πόλης και να καταδικαστεί σε θάνατο με το ερώτημα 
της προδοσίας.  Εμείς δε θέλουμε αυτούς τους ωραίους Έλληνες.  Εμείς θέλουμε τους 
άλλους ωραίους Έλληνες!   

 Και θα συνεχίσουμε και επιθυμούμε να διαπραγματευόμαστε όχι για να πάμε 
στην Κόκκινη Μηλιά και να πάρουμε την Κωνσταντινούπολη ή να φορέσουμε τις 
φουστανέλες, όπως ειρωνικά θέλουν κάποιοι να ισοπεδώνουν τα πάντα,  αλλά χωρίς 
υποχωρήσεις και χωρίς συμβιβασμούς στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων να 
διεκδικήσουμε μέχρι το τέλος, όσος καιρός και αν χρειαστεί, και σ’ αυτή τη γενιά 
ενδεχομένως και σ’ άλλη γενιά, ό,τι δικαιωματικά ανήκει στους Έλληνες Κύπριους. 

 Εμείς θεωρούμε ότι ο κ. Χριστόφιας δεν το κάνει αυτό το πράγμα.  Και δεν το 
έπραξε με τη συνέργεια και την παρότρυνση πολλών πολιτικών δυνάμεων, 
ανεξάρτητα αν σήμερα κάποιες πολιτικές δυνάμεις έχουν αλλάξει και επικαλούνται 
άλλα ζητήματα, για να μην επιθυμούν συζήτηση του Κυπριακού κατά τη διάρκεια της 
προεκλογικής περιόδου.   

 Θα πω και δύο, τρία πράγματα σε σχέση με αυτά που έχει πει ο εκπρόσωπος 
του ΑΚΕΛ-Αριστερά σε σχέση με το ποιοι υποχώρησαν από τις αρχές.  Υπενθυμίζω 
ότι ο ίδιος μιλώντας από αυτό το βήμα είπε ότι όλα αυτά -ο πρόεδρος του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος ο κ. Συλλούρης τα είχε επισημάνει ως υποχωρήσεις, αφού 
περιλαμβάνονταν στο πρόγραμμα του ΑΚΕΛ- είναι ζητήματα για τα οποία το ΑΚΕΛ 
δεν υποχώρησε.  ∆έχτηκε όμως ο ομιλητής από την πλευρά του ΑΚΕΛ ότι υπήρξε 
υποχώρηση στα ζητήματα της εκ περιτροπής προεδρίας και στα ζητήματα των 
εποίκων.  Υποχώρηση τη χαρακτηρίζω εγώ, για την οποία βεβαίως, ισοπεδώνοντας 
τα πράγματα, έκανε το εξής σχόλιο:  «Μα καλά, γι’ αυτά τα ζητήματα τώρα, αν 
εξασφαλίσουμε όλα τα άλλα, θα συζητούμε;».  Να λοιπόν οι πρώτες ελλείψεις, οι 
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πρώτες εκπτώσεις, οι οποίες βέβαια δεν είναι ασήμαντες, δεν είναι εκπτώσεις και 
διαχείριση του ζητήματος που αφορούν λεπτομέρειες.  Αν έγιναν εκπτώσεις σ’ αυτά τα 
ζητήματα, γιατί αύριο να μη γίνουν και άλλες εκπτώσεις;  Όπως, παραδείγματος χάριν, 
στο θέμα των εγγυήσεων.  Των εγγυήσεων που είναι το σημαντικό κομβικό ζήτημα 
που μας χωρίζει όχι μόνο με τους Τούρκους, αλλά που χωρίζει και τους οπαδούς των 
κομμάτων, δηλαδή τον κυπριακό λαό στη συντριπτική του πλειοψηφία με τις ηγεσίες 
τους ενδεχομένως.  Οι δημοσκοπήσεις λένε ότι, ανεξάρτητα από τι ψηφίζει ο καθένας 
μέχρι σήμερα, άνω του 80% του κυπριακού λαού μαζί με το περιουσιακό δε θέλει τις 
εγγυήσεις.  Αν θα γίνει λύση, που θα υπάρχουν εγγυήσεις από την πλευρά της 
Τουρκίας, δεν επιθυμούν λύση αυτού του είδους.  Ανεξάρτητα, επαναλαμβάνω, αν 
κάποιες πολιτικές ηγεσίες εισηγούνται ότι μπορεί να γίνουν διευθετήσεις όπου στα 
πλαίσια της Ενωμένης Ευρώπης θα υπάρχει συνδημιουργία, επιδίωξη της ευημερίας, 
υπάρχουν πρωτόκολλα τα οποία θα αποτρέψουν την οποιαδήποτε επέμβαση. 

 Τελειώνω με το εξής:  Εμείς θεωρούμε ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας στη 
διαπραγμάτευση αυτή έκαμε υποχωρήσεις ασυγχώρητες.  Υποχωρήσεις οι οποίες 
υπονόμευσαν τη διαπραγματευτική τακτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας όχι σ’ αυτή 
την περίοδο μόνο, αλλά ιδιαίτερα για το μέλλον.  Θα είναι εξαιρετικά δύσκολη η θέση 
του επόμενου Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, αν δεν είναι ο κ. Χριστόφιας, να 
επαναφέρει τα πράγματα στη σωστή τους θέση.  Θα πρέπει να φροντίσει με πολύ 
μεγάλη προσπάθεια να ακυρώσει το ζήτημα της εκ περιτροπής προεδρίας, της 
διασταυρούμενης και σταθμισμένης ψήφου και το θέμα των εποίκων.  Εμείς θεωρούμε 
ότι οι πολιτικές δεσμεύσεις αυτές… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Και το περιουσιακό. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και το περιουσιακό.  Εμείς θεωρούμε ότι οι πολιτικές δεσμεύσεις αυτές είναι 
εξαιρετικά δύσκολο να ανατραπούν και όλα αυτά έγιναν με την πολιτική του κ. 
Χριστόφια.   

 Τελειώνω με το περιουσιακό που έκανε αναφορά ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας.  
Αληθινά υπάρχει μεγαλύτερη υποχώρηση σε θέματα αρχών, όταν συζητά ο Πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας το ζήτημα περιουσιακό καταλήγοντας στο ότι -όπως λέχθηκε από 
τον εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ- ναι, το πρώτο δικαίωμα αναγνωρίζεται στον ιδιοκτήτη, 
αλλά στην πραγματικότητα ο χρήστης που θα είναι είτε έποικος -δε διευκρινίστηκε 
αυτό- είτε Τουρκοκύπριος θα μπορεί ενώπιον της επιτροπής περιουσιών να 
επικαλείται τη μεγαλύτερη οδύνη και ταλαιπωρία που θα του προξενήσει η ενδεχόμενη 
εγκατάλειψη της περιουσίας και κατά συνέπεια να υποχρεούται ο Έλληνας ιδιοκτήτης 
να ενοικιάσει εφόρου ζωής όχι σ’ αυτή τη γενιά, ενδεχομένως και στις επόμενες γενιές, 
την ακίνητη του περιουσία;  Αυτά είναι αδιανόητα.  Και επαναλαμβάνουμε μόνο σε 
ρατσιστικά καθεστώτα τύπου Νοτίου Αφρικής θα μπορούσε να συναντήσει κάποιος 
τέτοιου είδους ρυθμίσεις.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς θεωρούμε ότι ο Πρόεδρος Χριστόφιας 
θα πρέπει να σταματήσει αυτές τις υποχωρήσεις και αυτές τις διολισθήσεις.  Μέχρις 
εκεί.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ερωτοκρίτου.   
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 Να παρακαλέσω τον κ. Γιαννάκη Ομήρου να προσέλθει στο βήμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όπως θα θυμάστε ένα από τα θέματα τα οποία έχουν συνενωθεί, για να 
αποτελέσουν το σημερινό θέμα, δηλαδή το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της 
Τουρκίας, ήταν ένα θέμα το οποίο είχα εγγράψει και αφορά στην πρόσφατα 
δημοσιοποιηθείσα έκθεση του Πρωθυπουργού της Βρετανίας υπό τον τίτλο 
«Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και ασφάλειας».  Σε αυτή την έκθεση 
διατυπώνεται εμμονή παραμονής των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο.  Βεβαίως, δεν 
υπάρχει χρόνος σε αυτή τη συζήτηση για μια εκτεταμένη αναφορά στο θέμα των 
βρετανικών βάσεων.  Όμως, θα πω λίγα λόγια.  Έχει προβληθεί πολλές φορές η 
άποψη ότι είναι λάθος να γίνεται συζήτηση για τις βρετανικές βάσεις.  Το επιχείρημα 
είναι ότι αποτελεί λάθος να ανοίγουμε ένα δεύτερο μέτωπο, αφού ήδη έχουμε την 
Τουρκία και την κατοχή.   

 ∆ιαφωνούμε.  Το μέτωπο είναι ανοικτό από την πλευρά των Βρετανών.  
Ασφαλώς, ύψιστη προτεραιότητα είναι ο τερματισμός της τουρκικής κατοχής.  Αυτό 
όμως σε καμιά περίπτωση δεν μπορεί να μας οδηγεί σε αδράνεια και παθητική στάση 
απέναντι σε αντικυπριακές ενέργειες της Βρετανίας ή σε παραβίαση ρητών 
υποχρεώσεων της Βρετανίας έναντι της Κύπρου.  Η πολιτική της δήθεν ευγένειας, της 
αβρότητας και της ανενόχλητης παρακολούθησης των εις βάρος μας ενεργειών από 
πλευράς Βρετανίας δεν έχει αποδώσει.  Θα πρέπει να δοθεί το μήνυμα προς τη 
Βρετανία ότι δεν μπορεί να συνεχίζει ανενόχλητη την παραβίαση συμβατικών 
υποχρεώσεων έναντι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Το θέμα των βρετανικών συμπεριφορών και κυρίως της παραβίασης ρητών 
συμβατικών υποχρεώσεων της Βρετανίας έναντι της Κύπρου αποτελεί σήμερα εκ των 
πραγμάτων κορυφαίο θέμα εξωτερικής πολιτικής και συνδέεται άμεσα με την εθνική 
επιβίωση του κυπριακού ελληνισμού.  Αν εξακολουθούν οι Βρετανοί τη σημερινή τους 
στάση, πρέπει να πάρουν το μήνυμα ότι η οχύρωσή τους πίσω από το κείμενο της 
Συνθήκης Εγκαθίδρυσης δεν εξασφαλίζει διαιώνιση των προνομίων που σήμερα 
απολαμβάνουν στην Κύπρο.  Πρώτον, γιατί αυτά τα προνόμια ασκούνται κατά τρόπο 
εντελώς ασύδοτο, όπως διαπίστωσε κατ’ επανάληψη η ίδια η Νομική Υπηρεσία του 
κράτους και, δεύτερον, γιατί ο Οργανισμός Ηνωμένων Εθνών με επανειλημμένες 
αποφάσεις της γενικής συνέλευσης έχει καθορίσει ότι τα λεγόμενα “δικαιώματα πρώην 
αποικιοκρατικών δυνάμεων σε πρώην αποικίες” είναι κατάλοιπα αποικισμού και ως 
τέτοια είναι παράνομα.  Άλλωστε, είναι φανερό ότι η Βρετανία, ακόμα και αν γινόταν 
αποδεκτό οποιοδήποτε ψήγμα διεθνούς νομιμότητας της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης, 
έχει υποπέσει στο αδίκημα της κατά συρροήν και κατά εξακολούθηση μονομερούς 
παραβίασης της Συνθήκης.   

 Προτείνω όπως η κυβέρνηση, αξιοποιώντας και τα επανειλημμένα ψηφίσματα 
αυτού του σώματος, προχωρήσει σε επίσημο πολιτικό και διπλωματικό διάβημα προς 
τη βρετανική κυβέρνηση για καταβολή των δεδουλευμένων οφειλομένων ποσών προς 
την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Προτείνω επίσης νομική προετοιμασία για προσφυγή 
ενώπιον διεθνών δικαστικών οργάνων σε περίπτωση συνέχισης της άρνησης των 
Βρετανών να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους γενικά.  Το θέμα των βάσεων 
πρέπει να τεθεί επίσημα ως ζήτημα τερματισμού των καταλοίπων αποικισμού που 
αυτές συνιστούν.   



42 

 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Καθηκόντως η Βουλή των Αντιπροσώπων συζητά σήμερα την πορεία του 
Κυπριακού υπό το φως των πεπραγμένων των απευθείας διαπραγματεύσεων και της 
συνεχώς κλιμακούμενης τουρκικής αδιαλλαξίας.   

 Έχουν περάσει δυόμισι χρόνια από την έναρξη των απευθείας 
διαπραγματεύσεων.  Συνεπώς, μπορούμε να κάνουμε μια συνολική αποτίμηση και μια 
εκτίμηση για τις τουρκικές προθέσεις, αλλά και για τα αποτελέσματα αυτών των 
συνομιλιών μέχρι σήμερα.  ∆ε θεωρώ αναγκαίο και δε θα επαναλάβω τις θέσεις μας 
για την πορεία των τελευταίων δυόμισι χρόνων.  Απλώς, να υπενθυμίσω ότι είχαμε 
προειδοποιήσει έγκαιρα ότι αυτές οι συνομιλίες ξεκίνησαν χωρίς να υπάρχουν οι 
αναγκαίες προϋποθέσεις, όπως αυτές είχαν καθοριστεί από τη Συμφωνία της 8ης 
Ιουλίου και ειδικότερα από τη συμφωνημένη επιστολή Καμπάρι.  ∆ηλαδή μη ύπαρξη 
επαρκούς, αποκρυσταλλωμένης, μη επιδεχόμενης οιασδήποτε αμφισβήτησης 
διαπραγματευτικής βάσης και βάσης λύσης του προβλήματος και, δεύτερον, δεν 
υπήρξε γεφύρωση επί των ουσιωδών πτυχών του Κυπριακού, προκειμένου να 
διαμορφωθεί στέρεο έδαφος -αυτό έλεγε και η συμφωνημένη επιστολή Καμπάρι- για 
να έχουν προοπτική επιτυχίας αυτές οι συνομιλίες.   

 Όλα αυτά τα επισημάναμε κατ’ επανάληψη και τα καταθέσαμε και εγγράφως 
στο Εθνικό Συμβούλιο, όπως και τη θέση μας για την ανάγκη συζήτησης των 
κεφαλαιώδους σημασίας πτυχών του Κυπριακού, κατά τρόπο που η τουρκική πλευρά 
να εκαλείτο έγκαιρα να τοποθετηθεί επί της ουσίας του Κυπριακού.  Από τη συνολική 
αποτίμηση των πεπραγμένων προκύπτει ότι υπάρχει επιμονή από τουρκικής πλευράς 
σε συνομοσπονδιακό μόρφωμα, παραβίαση της δημοκρατικής αρχής με απαίτηση 
αριθμητικής ισότητας σε πλείστα όσα πολιτειακά όργανα, απαίτηση για ομοφωνία στη 
λήψη αποφάσεων, παραγνωρίζοντας πλειοψηφία και μειοψηφία, εμμονή σε 
διατήρηση των αναχρονιστικών εγγυήσεων του 1960 και μόνιμες παρεκκλίσεις από το 
κοινοτικό κεκτημένο, αφού καταργηθεί το Πρωτόκολλο 10 της Συνθήκης 
Προσχώρησης.  ∆ηλαδή μόνιμες παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων και 
θεμελιωδών ελευθεριών.  Στο εδαφικό και το περιουσιακό οι τουρκικές προτάσεις είναι 
εξοργιστικά προκλητικές.   

 Στο θέμα των εποίκων δε δέχτηκαν καν να δημιουργηθεί ομάδα εργασίας, για 
να συζητήσει το θέμα των εποίκων, γιατί -σύμφωνα με τον τουρκικό ισχυρισμό- 
πρόκειται για νόμιμους πολίτες της ούτω καλούμενης “τουρκικής δημοκρατίας της 
βόρειας Κύπρου”.   

 Θα πρέπει επίσης να υπενθυμίσουμε και να συνεκτιμήσουμε το έγγραφο Ταλάτ 
-ιδέτε τουρκικό συνομοσπονδιακό έγγραφο του οποίου ο κ. Ταλάτ υπήρξε απλώς 
κομιστής- καθώς και τις πρόσφατα κατατεθείσες διχοτομικές συνομοσπονδιακές 
προτάσεις από τον Ντερβίς Έρογλου.  Αυτά τα έγγραφα -το είχαμε πει και τότε, το 
Γενάρη του 2010- ανατρέπουν, κονιορτοποιούν ακόμα και την κατ’ ισχυρισμό 
υπάρχουσα διαπραγματευτική βάση.  Τώρα ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας δυόμισι 
χρόνια μετά έχει δηλώσει ότι χρειάζεται επαναβεβαίωση και επαναπροσδιορισμό της 
διαπραγματευτικής βάσης.  Ορθόν πλην όμως με καθυστέρηση δύο χρόνων 
τουλάχιστον.   

 Στο κεφάλαιο της διακυβέρνησης οι προτάσεις που κατέθεσε η δική μας 
πλευρά για εκ περιτροπής προεδρία, σταθμισμένη ψήφο, παραμονή πενήντα 
χιλιάδων εποίκων ονομάστηκαν από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας -όχι από εμάς- ως 
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γενναιόδωρες προσφορές.  Όπως τονίσαμε επανειλημμένα συγκρούονται με τη 
βασική δημοκρατική αρχή που είναι η αρχή της πλειοψηφίας, που είναι το 
χαρακτηριστικό γνώρισμα κάθε δημοκρατικού πολιτεύματος, κάθε σύγχρονης 
δημοκρατίας.  Είναι δε πασιφανές ότι απορρίπτονται από τη μεγάλη πλειοψηφία του 
λαού μας και νομίζω ο κ. Κατσουρίδης θα πρέπει να έχει δει τις δημοσκοπήσεις τι 
απαντούν οι πολίτες σ’ αυτό το θέμα.  Οι πολίτες απάντησαν.  Ρωτήθηκαν οι πολίτες:  
«Αν υπάρξει ικανοποιητική ρύθμιση στο Κυπριακό, στη λύση του Κυπριακού, σε όλες 
τις πτυχές του κυπριακού προβλήματος, στρατεύματα, έποικοι, εδαφικό, περιουσιακό, 
αλλά υπάρχει εκ περιτροπής προεδρία και η σταθμισμένη ψήφος, θα αποδεχθείτε 
αυτή τη λύση;».  Η μεγάλη πλειοψηφία του λαού απάντησε ότι δε θα τη δεχθεί αυτή τη 
λύση και νομίζω ότι είναι πολύ λογικό το εύρημα.   

∆ιότι σε θέματα δημοκρατίας ο λαός μας δεν είναι έτοιμος να μπει σε μια λογική 
παζαριού.  ∆εν μπορεί να δεχθεί εθνοτικά και φυλετικά κριτήρια στην εκλογή 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας ούτε στάθμιση της ψήφου που ουσιαστικά υποβαθμίζει 
τους Έλληνες Κύπριους πολίτες σε πολίτες δεύτερης κατηγορίας.   

 Και έχω ρωτήσει επανειλημμένα και παρακαλώ να υπάρξει μια απάντηση, αν 
υπάρχει.  Σε ποια άλλη ομοσπονδία στον κόσμο υπάρχει αυτή η ρύθμιση της εκ 
περιτροπής προεδρίας ή της εκ περιτροπής πρωθυπουργίας.  Η απάντηση βέβαια 
είναι «πουθενά».  Κορυφαίας σημασίας θέματα όπως η μετεξέλιξη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και όχι η παρθενογένεση, καθώς και η εφαρμογή του κοινοτικού 
κεκτημένου χωρίς μόνιμες παρεκκλίσεις εξακολουθούν να παραμένουν μετέωρα και 
ουδόλως διασφαλισμένα δεδομένων των τουρκικών θέσεων.  Ανταλλάγματα, όπως 
πολύ καλά γνωρίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι, για τις μονομερείς παραχωρήσεις της 
ελληνικής κυπριακής πλευράς δεν υπήρξαν από τουρκικής πλευράς.   

 Αντίθετα, εγκυμονείται ο κίνδυνος με την πάροδο του χρόνου όλες αυτές οι 
υποχωρήσεις να θεωρηθούν ως λεγόμενο “παράγωγο δίκαιο” και να αποτελέσουν 
οριστικά κεκτημένα για την τουρκική πλευρά.  Προβάλλεται και η αρχή «τίποτα δε 
θεωρείται ως συμφωνηθέν, εκτός εάν συμφωνηθούν όλα».  Πολύ εύηχη αυτή η 
αναφορά πλην όμως ελάχιστη σημασία έχει με την πολιτική και τη διπλωματική 
πρακτική. 

 Η συνάντηση της Νέας Υόρκης τον περασμένο Νιόβρη οδήγησε στην έκθεση 
του γενικού γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, που είναι ένα από τα 
χειρότερα κείμενα που υιοθετήθηκαν από το ∆ιεθνή Οργανισμό σε σχέση με το 
Κυπριακό.   Αναφέρω μόνο ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία, το μοναδικό υποκείμενο 
διεθνούς δικαίου με βάση τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, και το 541 και το 
550 και το ψήφισμα που εκδόθηκε το 1964 το Μάρτιο, ονομάζεται από το γενικό 
γραμματέα Νότος.  ∆ηλαδή ευθεία παραβίαση του γράμματος και του πνεύματος των 
ψηφισμάτων του Συμβουλίου Ασφαλείας από το γενικό γραμματέα του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών.  Χρειάστηκε να εγκριθεί και ψήφισμα απ’ αυτό το σώμα που να 
καταγγέλλει αυτή τη συμπεριφορά του γενικού γραμματέα. 

 Η πρόσφατη συνάντηση της Γενεύης σημαδεύθηκε από τη δήλωση του γενικού 
γραμματέα για την επίτευξη προόδου και δεν άκουσα να υπάρξει αντίδραση από δικής 
μας πλευράς.  Ποια πρόοδος;  Ομόφωνα το Εθνικό Συμβούλιο και με βάση την 
ενημέρωση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στην τελευταία του σύνοδο κατέληξε στο 
συμπέρασμα ότι όχι μόνο δεν υπάρχει πρόοδος, αλλά υπάρχει όξυνση και κλιμάκωση 
της τουρκικής αδιαλλαξίας.  Ποιο άραγε σκοπό εξυπηρετεί αυτή η αναφορά του 
γενικού γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών άλλο παρά να απονεχοποιηθεί 
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η τουρκική πλευρά, να εξωραϊστεί η τουρκική στάση και να αποφευχθεί η άσκηση των 
όποιων πιέσεων θα ήταν δυνατό να ασκηθούν επί της τουρκικής πλευράς, για να 
καμφθεί η αδιαλλαξία της;  

 Παραμένει ακόμα το εξής ερώτημα:  Τι γίνεται με τις διχοτομικές 
συνομοσπονδιακές προτάσεις Έρογλου που κατατέθηκαν στην τράπεζα των 
διαπραγματεύσεων πρόσφατα;  Παραμένουν στην τράπεζα των διαπραγματεύσεων;  
Μήπως αυτές τις προτάσεις θεωρεί ο κ. Μπαν Κι-μουν ως “γεφυρωτικές προτάσεις”, 
όπως ανέφερε στη δήλωσή του μετά τη Γενεύη; 

 Αγαπητοί συνάδελφοι, από το σύνολο των εξελίξεων προκύπτει η 
επιβεβαίωση, θα έλεγα πανηγυρική αλλά μάλλον είναι καταθλιπτική, της ανεπαρκούς 
βάσης των διαπραγματεύσεων, κάτι που επέτρεψε στην τουρκική πλευρά να 
παρουσιάζει εξωφρενικά προκλητικές προτάσεις εκφεύγουσες κάθε πλαισίου, όπως 
αυτό έχει καθοριστεί και από τα ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, ακόμα και 
από τις συμφωνίες υψηλού επιπέδου του ’77 και του ’79 και ασφαλώς από το 
κοινοτικό κεκτημένο.  Αντίθετα, είμαστε ενώπιον μιας σαφούς κλιμάκωσης της 
τουρκικής επιθετικής πολιτικής, αλλά και απειλών ακόμα και μετά τη συνομολόγηση 
της συμφωνίας για την ΑΟΖ Κύπρου-Ισραήλ, αλλά και προκλητικών ενεργειών, όπως 
ήταν η απαγόρευση τέλεσης των θρησκευτικών λατρευτικών καθηκόντων των 
Ελλήνων Κυπρίων ορθοδόξων χριστιανών στους ιερούς ναούς της Καρπασίας.   

 Βρισκόμαστε ενώπιον μιας οδυνηρής πραγματικότητας.  Η αυταπάτη της 
πολιτικής της λεγόμενης “ευελιξίας” που δήθεν θα μας έβγαζε από το αδιέξοδο και η 
θεωρία της κυπριακής λύσης έχει αποδειχθεί εκ των πραγμάτων, κατά αντικειμενική 
εκτίμηση, ένας ευσεβής πόθος.  Τα περιθώρια έχουν εξαντληθεί.  Η πορεία που 
ακολουθούμε είναι λανθασμένη.  Εμείς λέμε ότι επιβάλλεται και επείγει η 
αναδιαμόρφωση της τακτικής στις διαπραγματεύσεις και της συνολικής στρατηγικής 
στη διαχείριση του Κυπριακού.  Τώρα πρέπει να καταγγελθεί η τουρκική στάση στον 
Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών, στα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας, στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Τώρα πρέπει να διασαφηνιστεί ότι δεν πρόκειται να επιτρέψουμε το άνοιγμα 
οποιουδήποτε νέου κεφαλαίου στον ενταξιακό διάλογο Τουρκίας-Ευρωπαϊκής 
Ένωσης,  αν η Τουρκία συνεχίζει αυτή τη στάση και βεβαίως αν συνεχίσει να αρνείται 
και την εκπλήρωση των υποχρεώσεων που της έχουν ανατεθεί από πλευράς 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου.  Τώρα πρέπει να διατυπωθεί αίτημα διορισμού πολιτικής 
προσωπικότητας ως απεσταλμένου για το Κυπριακό, αλλά και για υιοθέτηση δέσμης 
αρχών λύσης του Κυπριακού σε ένα προσεχές Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. 

 Συμβαίνει κάτι, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, απλώς ήθελα να ρωτήσω για το χρόνο. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Τώρα θα πρέπει να υπάρξει αξιοποίηση του περιεχομένου του κοινού 
ανακοινωθέντος του Εθνικού Συμβουλίου του Σεπτεμβρίου του 2009 ως πλαισίου της 
πολιτικής μας στο Κυπριακό και ως βάσης επίτευξης ενότητας.  Και ήρθε η ώρα για τη  
διαμόρφωση ενός περιγράμματος λύσης του Κυπριακού που θα αποτελέσει κατά 
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κάποιο τρόπο τις “κόκκινες γραμμές” άμυνας απέναντι στις όποιες προσπάθειες να 
μας υποδειχθεί ότι πρέπει να προχωρήσουμε και σε περαιτέρω υποχωρήσεις, αλλά 
και για να καταστήσουμε σαφές και προς την τουρκική πλευρά πρωτεύοντος, αλλά και 
προς τους όποιους κακόπιστους τρίτους ότι ο κυπριακός ελληνισμός ήδη έχει υπερβεί 
τα όρια των υποχωρήσεων και δεν υπάρχει περίπτωση να αναμένουν ότι θα 
αποδεχθούμε λύσεις οι οποίες θα οδηγούν στην εξαφάνιση τη φυσική και την εθνική 
του κυπριακού ελληνισμού. 

 Ασφαλώς, αναπροσανατολισμός της εξωτερικής μας πολιτικής με ιδιαίτερη 
έμφαση στα όσα συντελούνται στο επίπεδο το γεωστρατηγικό και το γεωπολιτικό στην 
περιοχή μας με την ανακάλυψη ενεργειακών κοιτασμάτων.  Και σε αυτό το πλαίσιο 
θέλω να χαιρετίσω τις πρωτοβουλίες της κυβέρνησης με τη συνομολόγηση 
συμφωνιών οριοθέτησης των αποκλειστικών οικονομικών ζωνών με γειτονικές χώρες. 

 Μιλώντας για την αναγκαία συνολική εθνική στρατηγική έχουμε κατ’ επανάληψη 
τονίσει, όχι πρόσφατα, εδώ και πάρα πολλά χρόνια ότι επιβάλλεται η πλήρης 
συμμετοχή μας σε όλους πυλώνες πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
περιλαμβανομένου και εκείνου της άμυνας και της ασφάλειας.  Γιατί;  Για να 
θωρακιστεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία, αλλά και για να αφαιρεθούν προσχήματα από 
όσους μας επιρρίπτουν ευθύνες για τα προβλήματα στις σχέσεις Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και ΝΑΤΟ. 

 Και είπαμε ότι αποτελούσε και αποτελεί εθνική αναγκαιότητα η συμμετοχή της 
Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Η Κύπρος μετά την ένταξη και της Μάλτας, 
της τελευταίας, προτελευταίας, αν θέλετε, εναπομείνασας χώρας εκτός του 
ευρωπαϊκού συλλογικού συστήματος ασφάλειας, είναι η μόνη που παραμένει εκτός 
αυτού του βασικού πυλώνα.  Και προκύπτει το ερώτημα:  Είναι αυτό εξυπηρετικό των 
εθνικών μας συμφερόντων;  Έχουν λάθος οι υπόλοιπες είκοσι έξι χώρες οι οποίες 
μετέχουν απρόσκοπτα και πλήρως σε αυτό το βασικό πυλώνα πολιτικών της Ένωσης 
όπως καθόρισε το Μάαστριχτ ήδη από το 1993 και επανέλαβε η μεταρρυθμιστική 
Συνθήκη της Λισαβόνας;  Εμείς είμαστε οι ορθοί;  Και είναι δυνατό να λέγεται ότι οι 
είκοσι έξι εταίροι μας, περιλαμβανομένης και της Ελλάδας, με τη συμμετοχή τους στην 
Ευρωπαϊκή Πολιτική Άμυνας και Ασφάλειας -διότι περί αυτού πρόκειται- είναι ένοχοι 
επιδρομών και πολέμων;  Εν τοιαύτη περιπτώσει, γιατί ενταχθήκαμε σε αυτή τη 
φωλεά επιδρομέων και πολεμοκάπηλων; Τι κάνουμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αν έτσι 
έχουν τα πράγματα; 

 Έχω ακούσει τον κ. Κατσουρίδη.  Νομίζω ότι θα έπρεπε να δικαιολογήσει και το 
γεγονός ότι το ΑΚΕΛ είχε τοποθετηθεί όχι μόνο εναντίον αυτού του πυλώνα, ή 
τοποθετείται μόνο εναντίον αυτού του πυλώνα, αλλά και γιατί τοποθετήθηκε και 
εναντίον της μεταρρυθμιστικής Συνθήκης της Λισαβόνας και εναντίον της ένταξης στη 
Ζώνη του Ευρώ.  Υπάρχει μια συνέπεια από την πλευρά του ΑΚΕΛ σε ό,τι αφορά τη 
μη συμμετοχή σε βασικούς πυλώνες πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Αλλά αυτό 
δεν μπορεί να αποτελεί επιχείρημα, ότι δήθεν με το να ενταχθούμε στο Συνεταιρισμό 
για την Ειρήνη, για να ενταχθούμε, προσέξετε, στον ευρωπαϊκό πυλώνα άμυνας και 
ασφάλειας είναι δήθεν ένταξη στο ΝΑΤΟ και είναι συμμετοχή σε επιδρομικούς 
πολέμους.  Αυτό είναι μία διαστρέβλωση της πραγματικότητας.  Αυτό στοχεύει να 
δημιουργήσει εντυπώσεις μέσα στο λαό στρεβλωτικές της πραγματικότητας. 

 Εμείς λέμε ότι είναι αναγκαίο να γίνει κατανοητό και στην Κύπρο ότι ο κόσμος 
έχει αλλάξει, ότι η Κύπρος μέσα στο νέο διεθνές περιβάλλον μπορεί να αναδειχθεί σε 
έναν κομβικό σταθεροποιητικό πολιτικό παράγοντα της περιοχής και κυρίως σε ζωτικό 
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σύνδεσμο αυτής της περιοχής με την υπόλοιπη Ευρώπη.  Ναι, να συμμετάσχουμε στη 
νέα αρχιτεκτονική ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τι θα παριστάνουμε δηλαδή 
εμείς εδώ σε αυτή την περιοχή του κόσμου, μια χώρα και με το πρόβλημα της 
κατοχής;  Ότι είμαστε οι μοναδικοί, οι περιούσιοι που δεν παρακολουθούμε τι 
συμβαίνει γύρω μας;  

 Υπάρχει και ένας άλλος μύθος, ότι η Ευρωπαϊκή Πολιτική Άμυνας και 
Ασφάλειας δεν έχει καμιά σχέση με το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Βεβαίως, η 
πραγματικότητα με βάση αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι εντελώς 
διαφορετική.  Ευρωπαϊκή Ένωση και ΝΑΤΟ βρίσκονται σε στρατηγική συνεργασία.  
Το είπε η Συμφωνία Berlin Plus.  Και η συμφωνία αυτή υιοθετήθηκε επίσημα από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση στο Συμβούλιο της Κοπεγχάγης το 2002.  Απλά, προνοεί ότι όσες 
χώρες της Ένωσης δεν είναι μέλη του ΝΑΤΟ ή εταίροι του Συνασπισμού για την 
Ειρήνη δε θα δικαιούνται συμμετοχή στις επιχειρήσεις εκείνες στις οποίες θα 
χρησιμοποιούνται νατοϊκές υποδομές, δηλαδή στο 95% των επιχειρήσεων, των 
συνόδων, των σεμιναρίων.  Σε όλες αυτές τις δραστηριότητες.  Γι’ αυτό δε συμμετέχει 
πλήρως η Κύπρος στο ευρωπαϊκό συλλογικό σύστημα ασφάλειας.  Θέλετε και 
απόδειξη από πλευράς των υπηρεσιών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το 
Υπουργείο Εξωτερικών;  Τα έχω καταθέσει και όσοι συνάδελφοι ενδιαφέρονται μπορεί 
να τα ζητήσουν από τη γραμματεία.  

 Στις 14 Ιουνίου 2004 η διεύθυνση της ΚΕΠΑΑ στο Υπουργείο Εξωτερικών της 
Κύπρου, δηλαδή μετά την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σε ένα σημείωμα που 
έστειλε στο γενικό διευθυντή έλεγε ότι τα δεδομένα έχουν διαφοροποιηθεί, είμαστε 
χώρα μέλος της Ένωσης και συνεπώς θα πρέπει η ηγεσία του Υπουργείου 
Εξωτερικών να ενεργήσει για την υποβολή αίτησης για ένταξη στο Συνεταιρισμό για 
την Ειρήνη.  ∆εκατέσσερις Ιουνίου 2004.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κύριε Ομήρου, χωρίς να θέλω να διακόψω τον ειρμό των σκέψεών σας έχετε 
ενάμισι λεπτό. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Παρακαλώ να μου δοθεί κάποιος περισσότερος χρόνος, διότι ξέρετε ότι πήραμε 
τον ίδιο χρόνο με το Ευρωπαϊκό Κόμμα.  Μετά το είδα, αντιλαμβάνεστε ότι θα πρέπει 
να έχουμε κάποια… Και το έχω πει ήδη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, συνεχίζω για ακόμα ένα πεντάλεπτο. 

 Και τι λέει αυτό το έγγραφο, για να δικαιολογήσει τη θέση αυτή;  Αυτό το 
έγγραφο του Υπουργείου Εξωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Αναφέρεται 
στους περιορισμούς που αντιμετωπίζουμε στην πλήρη συμμετοχή μας στην ΚΕΠΑΑ 
ένεκα των γνωστών Συμπερασμάτων του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου της Κοπεγχάγης 
και λέει το Υπουργείο Εξωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ότι δεν είναι πλήρης η 
συμμετοχή της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Πολιτική Άμυνας και Ασφάλειας.  Υπάρχει 
στη γραμματεία το έγγραφο. 

 Αλλά, κύριε Πρόεδρε, ούτε μπορούμε να παρουσιαζόμαστε αντιφατικοί.  Ο 
Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ∆ημήτρης Χριστόφιας, 11 και 12 ∆εκεμβρίου 
του 2008 συμφώνησε με τα τελικά συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου,  τα 
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οποία αναφέρουν επί λέξει:  «Συμφωνώ…» -η Κυπριακή ∆ημοκρατία συμφωνεί- 
«…για την πλήρη συμπληρωματικότητα με το ΝΑΤΟ στο συμφωνημένο πλαίσιο της 
στρατηγικής εταιρικής σχέσης Ευρωπαϊκής Ένωσης-ΝΑΤΟ.».  Αυτά δεν τα 
συνυπόγραψα εγώ.  Ο Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας τα συνυπόγραψε.  
Προς τι λοιπόν να υπάρχουν αυτοί οι μύδροι τώρα για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη 
που είναι προϋπόθεση, για να συμμετάσχουμε σε αυτό το ευρωπαϊκό συλλογικό 
σύστημα ασφάλειας που στηρίζεται στη συμπληρωματικότητα μεταξύ Ευρωπαϊκής 
Ένωσης και ΝΑΤΟ; 

 Ακόμα, αναφέρεται σε αυτά τα τελικά συμπεράσματα:  «Επιβεβαιώνεται ο 
στόχος της ενίσχυσης της στρατηγικής σχέσης Ευρωπαϊκής Ένωσης και ΝΑΤΟ, 
προκειμένου να αντεπεξέλθει στις σημερινές ανάγκες».  Κατάθεσα αυτά τα έγγραφα 
στη Βουλή στις 2 Απριλίου 2009, τα οποία επιβεβαιώνουν όσα όλα λέγω. 

 Τίποτα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν μπορεί να δικαιολογήσει μία στάση 
απομόνωσης μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση.  Τυχόν εμμονή μας σε παλιές αντιλήψεις, 
σε παρωχημένες πολιτικές πρακτικές θα ισοδυναμούν με ήττα. Πρέπει να 
αποτρέψουμε αυτό τον κίνδυνο με πρωτοβουλίες, με δράση, με αξιοποίηση νέων 
ευκαιριών και δυνατοτήτων.  Να μη δεχθούμε η Κύπρος να είναι μια ευρωπαϊκή χώρα 
ελλειμματική και δεύτερης κατηγορίας.   

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι κατά τη συζήτηση του θέματος αυτού στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τον Απρίλιο του 2009 σε ό,τι αφορά τη συνταγματική πτυχή είχαμε 
πράγματι διατυπώσει την άποψη ότι, επειδή το θέμα άπτεται της σφαίρας της 
εξωτερικής πολιτικής, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας έχει δικαίωμα οριστικής 
αρνησικυρίας.  Και αυτό ως ένας παραλληλισμός με ό,τι έγινε τη δεκαετία του 1980 ή 
αρχές του ’90, προτού υποβληθεί η αίτηση για ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Μια προσεκτική μελέτη του συντάγματος ωστόσο οδηγεί στο συμπέρασμα ότι 
το άρθρο 50 εξαιρεί από αυτό το δικαίωμα εκείνες τις αποφάσεις της Βουλής που 
αφορούν συμμετοχή σε διεθνείς οργανισμούς και συμμαχίες στις οποίες μετέχουν 
τόσο η Ελλάδα όσο και η Τουρκία.  Αυτή είναι και η άποψη συνταγματολόγων στους 
οποίους, τουλάχιστον εμείς, αναθέσαμε να μας δώσουν την έγκυρη, κατά την άποψή 
μας, γνώμη τους.   

 Επί τροχάδη κάποια ερωτήματα τα οποία έθεσε ο κ. Κατσουρίδης.  Είναι 
διεθνής οργανισμός ή πρόγραμμα;   

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Τηλεγραφικά.  Τι σημαίνει διεθνής οργανισμός και τι συμμαχία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Έχει ακόμα ένα λεπτό ή δύο λεπτά επιπρόσθετα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Παρακαλώ.  Μα φυσικά μία σχέση κρατών τα οποία εν τη ασκήσει των 
κυριαρχικών τους δικαιωμάτων αποφασίζουν να έχουν μια συνεργασία οποιασδήποτε 
μορφής είναι διεθνής οργανισμός ή συμμαχία.  Μπορεί να αφορά τη γεωργία, το 
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εμπόριο, τον τουρισμό.  Μπορεί να αφορά την άμυνα και την ασφάλεια, όπως είναι η 
περίπτωση αυτή. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Ναι, ναι, οργανισμός ή συμμαχία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λέτε ότι… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Έχω απαντήσει.  Μη μου παίρνετε χρόνο, διότι διαμαρτύρεστε ότι έχω 
εξαντλήσει το χρόνο μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ! 

(Μη ευκρινές σχόλιο από τον κ. Σταύρο Ευαγόρου) 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆ε μετέχουμε στην Ευρωπαϊκή Πολιτική Άμυνας και Ασφάλειας;  ∆ε μετέχουμε 
πλήρως.  Το λέει το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο της Κοπεγχάγης.   

 Προβάλλεται ως ο μπαμπούλας του ΝΑΤΟ.  Εμείς δεν υποστηρίζουμε ένταξη 
στο ΝΑΤΟ, όμως να μην κλείνουμε και τα μάτια στο γεγονός ότι ο Ψυχρός Πόλεμος 
έχει τελειώσει, ότι όλες οι χώρες του πρώην Συμφώνου της Βαρσοβίας είναι μέλη, ότι 
οι πλείστοι εταίροι μας είναι μέλη.  Επαναλαμβάνω εμείς δε ζητήσαμε και δε ζητούμε 
ένταξη στο ΝΑΤΟ.  ∆εχόμαστε να εκχωρούμε το γεωστρατηγικό πλεονέκτημα που 
έχουμε στους Βρετανούς πρωτευόντως, διότι τους παραχωρούμε τον κυριαρχικό μας 
χώρο και το γεωστρατηγικό μας πλεονέκτημα, για να αλωνίζουν, αλλά και στην 
Τουρκία, για να συμπληρώνει τα κενά στην περιοχή.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ολοκληρώνετε, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.  Ελέχθη «ο Πρόεδρος ανέλαβε οιαδήποτε 
δέσμευση;».  Εμείς το ζητήσαμε.  Το ζητήσαμε το 2008 στις προεδρικές εκλογές.  Ο 
Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας στην επιστολή που μας ενεχείρισε μεταξύ πρώτου και 
δεύτερου γύρου των προεδρικών εκλογών αναφέρει επί λέξει:  «Η Κύπρος θα μετέχει 
στους διάφορους πυλώνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.».  Και ένας εκ των βασικών 
πυλώνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η Ευρωπαϊκή Πολιτική Άμυνας και 
Ασφάλειας και λέει το Υπουργείο Εξωτερικών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από το 
2004 ότι δε μετέχουμε πλήρως σε ένα εκ των θεμελιωδών, όπως είπε το Μάαστριχτ, 
πυλώνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτό της άμυνας και της ασφάλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικά.  ∆εν είναι από παραξενιά που έβαλα θέμα χρόνου.  Το ένα είναι 
ότι πρέπει να τηρούνται τα συμφωνηθέντα.  ∆εύτερον όμως, είπαμε ότι η ώρα 3.00 θα 
αρχίσει η ολομέλεια το απόγευμα.  Έχει ακόμα τρεις ομιλητές.  Τουλάχιστον ακόμα 
μιάμιση ώρα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ε;  Να το βάλουμε 5.00 το απόγευμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, έντζιε εμείς που εβάλαμε θέμα.  Η ομάδα σας έβαλε θέμα ότι έν‘ 
Τσικνοπέμπτη τάχατες και βιάζονται κάποιοι να παν στη Λεμεσό. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Όχι, έχουμε κοινοβουλευτική ομάδα εμείς.  Πώς θα πάμε συνέχεια; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε θα κάμουμε διάλειμμα μισή ώρα, μια ώρα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κύριε Κατσουρίδη, το έχω υπόψη μου, απλώς ξέρετε ότι έχω μια πάγια 
πρακτική, αν κάποιοι συνάδελφοι θέλουν να πουν κάποια πράγματα και υπερβούν το 
χρόνο τους κανένα, δυο λεπτά, τρία λεπτά, δεν είναι το τέλος του κόσμου.  Και το 
αφήνω για όλους τους συναδέλφους. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι αλλά η έναρξη πρέπει να μετατεθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εγώ λέω ότι είμαστε στα χρονικά πλαίσια. 

 Παρακαλώ τώρα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος τον κ. Αγγελίδη να καταθέσει τη δική του τοποθέτηση. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πρέπει πριν ξεκινήσω την ομιλία μου, η οποία 
λόγω του χρόνου που μου έχει απομείνει θα είναι πιο συνοπτική, να κάμω πρώτα μια 
παρατήρηση.  Είναι εκπληκτικό το ότι στην αίθουσα σήμερα, σε αυτό το τόσο σοβαρό 
ζήτημα που συζητείται ύστερα από έξι χρόνια στη Βουλή, δεν υπάρχει ούτε ένας 
εκπρόσωπος της κυβέρνησης.  Ίσως, το αποδίδω στο υπερβολικά βαρύ σημερινό 
πρόγραμμά τους.  Νομίζω όμως ότι η απουσία πρέπει να σημειωθεί.  ∆εν το συνήθισα 
για τόσα χρόνια εδώ στη Βουλή να ξεκινώ την ομιλία μου απαντώντας σε κάποιες 
θέσεις που έχουν θέσει οι συνάδελφοι.  Σήμερα, θα παραβιάσω αυτή την αρχή μου, 
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έξω από το κείμενο, για να κάμω τις εξής τέσσερις παρατηρήσεις επί συγκεκριμένων 
θεμάτων που έθιξε ο αγαπητός συνάδελφος κ. Κατσουρίδης. 

 Πρώτα απ’ όλα έκαμε αναφορά σε σημερινό δημοσίευμα, για να αντλήσει 
επιχείρημα.  O συνάδελφος κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου έκαμε επίσης αναφορά σε 
δημοσίευμα, για να πει ότι, με μεγάλα γράμματα, η ενέργεια για την πρόταση που 
υπάρχει για το απόγευμα είναι εκτροπή.  Εκτροπή ανέφερε και ο κ. Κατσουρίδης.  
Όμως, στην ίδια εφημερίδα υπήρχε μια πολύ βαρύτερη αναφορά.  Μίλησε για 
προδοσία.  Εμείς, τουλάχιστον, του ∆ημοκρατικού Κόμματος τη θεωρούμε όχι μόνο 
ανοίκεια, αλλά και απαράδεκτη.   

 ∆εύτερον, ο κ. Κατσουρίδης επιβεβαίωσε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος εμίλησε… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Η εφημερίδα είπα, όχι εσείς.  ∆ημοσίευμα, είπα, κύριε Κατσουρίδη, μα 
συγγνώμη.  Ο κ. Κατσουρίδης μας είπε επίσης για το λάθος της πλευράς του ΑΚΕΛ 
για το 1985, τη στάση δηλαδή που τήρησε τότε και που αποδείχθηκε στο τέλος 
εσφαλμένη ενώπιον του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.  Η παραδοχή του λάθους αποδεκτή.  
Αλλά περιέχει και δυο έμμεσες προειδοποιήσεις.  Μια προειδοποίηση προς όλους 
τους άλλους που σήμερα συνωμοτούν μαζί με τη δεξιά η οποία σκέφτηκε να 
δημιουργήσει θέμα που έχει σχέση με το ΝΑΤΟ και δεύτερη προειδοποίηση «ξέρετε 
εννά χάσετε, διότι πάτε σ’ αυτή τη διαδικασία».  Ούτε αυτό το δεχόμαστε.  Όταν 
έχουμε θέσεις τις οποίες θέλουμε να υποστηρίξουμε δημοκρατικά, τέτοιου είδους 
προειδοποιήσεις μας αφήνουν εντελώς έξω από οποιοδήποτε προβληματισμό.   

 Είπε επίσης ο κ. Κατσουρίδης το εξής:  «Εμείς λέμε ενδεχομένως ενιαίο 
κράτος, οι άλλοι λένε δύο κράτη, άρα σωστά υποστηρίζουμε ομοσπονδία αρχών».  
Μάλιστα.  Είπε όμως «ομοσπονδία αρχών».  Θα του θυμίσω ακριβώς σ’ αυτό το 
οποίο ανέφερε τι είπε, και θα το αναφέρω και σε λίγο στην ομιλία μου, το Ανώτατο 
∆ικαστήριο το 1985 στην υπόθεση που θυμήθηκε και επικαλέστηκε.  Είπε -θα το 
διαβάσω τώρα, γιατί δε θα το διαβάσω μετά-  «λαμβάνουμε δικαστική γνώση…», είπε 
το Ανώτατο ∆ικαστήριο, η πλειοψηφία, «…ότι όπως συμφωνήθηκε μεταξύ του 
εκλιπόντος Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και του 
Τουρκοκυπρίου ηγέτη Ραούφ Ντενκτάς στις 12 του Φεβράρη του ’77 και μεταξύ του 
Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κ. Σπύρου Κυπριανού και κ. Ραούφ Ντενκτάς, 
στις 19 Μαΐου του ’79, η λύση του κυπριακού προβλήματος θα συνεπάγεται 
ομοσπονδιακή δομή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας».  ∆εν είπε το Ανώτατο ∆ικαστήριο 
και αυτή η απόφαση είναι σαφής και δεσμευτική ότι μπορεί να ερμηνευθούν αυτές οι 
δύο συμφωνίες ως διζωνική δικοινοτική  ομοσπονδία.   

 Το τέταρτο θέμα που ήθελα να αναφέρω είναι ότι η λύση, μας προειδοποίησαν 
και απ’ αυτό το βήμα χείλη αξιωματούχων της Ευρώπης, στο τέλος η οποιαδήποτε 
λύση θα καταστεί μέρος του κεκτημένου.  Συμφωνώ απολύτως.  Άρα λοιπόν, να 
φροντίσουμε η λύση να είναι εκ των προτέρων απόλυτα σύμφωνη με το κεκτημένο, 
για να μην έχουμε κανένα πρόβλημα.  Και επ’ αυτού θα υποστηρίξω και τα υπόλοιπα 
στη συνέχεια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ∆ε συμφωνάς με την 8η Ιουλίου. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Στη διαδρομή του Κυπριακού έγιναν λάθη.  ∆ε θα ασχοληθώ όμως κατά κύριο 
λόγο με αυτά, γιατί σημασία έχει ο ευρύτερος προβληματισμός και η αυτοσυνειδησία 
περί της μοίρας του τόπου τώρα και κύρια για το μέλλον.  Κρίνω όμως ότι το 
μεγαλύτερο και διαρκέστερο των σφαλμάτων μας ήταν και είναι η έλλειψη ενότητας.  
Εξού και η αγωνία του απλού πολίτη.  Αγωνία περί του εάν η κομματική ηγεσία σταθεί 
με πνεύμα οξυδερκές στο μέλλον, ώστε αφενός να λειτουργήσει συλλογικά και με 
σύμπνοια, για να πετύχει να δονήσει τη μουδιασμένη από πλευράς της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης οφειλόμενη αλληλεγγύη, αλλά και αφετέρου να εμφυσήσει στην καρδιά του 
λαού, πρόσθετα προς την αποδεδειγμένη δύναμη της θέλησής του, νέα πνοή 
αυτοπεποίθησης, αντοχής και διεκδίκησης.  Θα αρκούσε, τουλάχιστον, ενότητα λόγου 
και δράσης σε ένα έστω μόνο, πλην οπωσδήποτε ουσιωδέστατο, σημείο αγώνα.  
Ποιο;  Να διατηρούμε συνεχώς την Τουρκία στη θέση του κατηγορουμένου για την εκ 
μέρους της συνεχιζόμενη μαζική παραβίαση ανθρωπίνων δικαιωμάτων του διεθνούς 
δικαίου και του κοινοτικού κεκτημένου.  Ούτε και τούτο δεν το πετύχαμε.  Αντίθετα, 
αφήσαμε την Τουρκία στο απυρόβλητο και εν πολλοίς αποενοχοποιημένη.  Για ό,τι 
αφορά την Κυπριακή ∆ημοκρατία από της ίδρυσής της, τα γεγονότα του ∆εκέμβρη του 
’63 έως και τις τωρινές αντιδράσεις του Τούρκου Πρωθυπουργού κατά την 
κινητοποίηση των Τουρκοκυπρίων μας επιτρέπουν να έχουμε μια απλή διαπίστωση.  
Έχουμε μια διαδρομή… 

 Εντάξει, κύριε Κατσουρίδη, να συνεχίσω;   

 Ευχαριστώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχω πρόβλημα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, διότι ακούεστε παραπάνω από εμένα.  Έχουμε μια διαδρομή κατά την οποία 
το ενδιαφέρον και η ανάμειξη της Τουρκίας αφορούσε και αφορά μόνο στην 
εξυπηρέτηση των δικών της επιθυμιών και συμφερόντων.  Αν οι Τουρκοκύπριοι, κατά 
τη δική μας άποψη, αντιλαμβανόντουσαν αυτή τη διαχρονική στάση της Τουρκίας, και 
νομίζω ότι την έχουν αντιληφθεί, θα έπρεπε σήμερα να είναι εδώ μαζί μας, στον ιερό 
τούτο χώρο της Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ως πολίτες 
της και ως Ευρωπαίοι πολίτες, για να συντελέσουμε, μέσω της πολυφωνικής 
εκπροσώπησης του τόπου στη Βουλή, στη διαγραφή του χρόνου και των γεγονότων 
που έγιναν από το ∆εκέμβριο του ’63 ως και σήμερα, για να πετύχουμε την άρση της 
στρατιωτικής κατοχής και όλων των δεινών που υφίστανται εξ αυτής η Κυπριακή 
∆ημοκρατία και η νόμιμοι αυτοί πολίτες.  

 Άλλωστε, δικαιούμαστε ως πολίτες της ευρωπαϊκής Κύπρου να έχουμε την ίδια 
ελπίδα όπως όλοι οι άλλοι πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για μια κοινή και ίση 
συμμετοχή στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι τώρα και για το μέλλον. Συμμετοχή που θα 
αποβλέπει στη διάσωση του κράτους μας και θα συντελείται μόνο από τους νόμιμους 
πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  

 Παρά τα δείγματα προθέσεων της Άγκυρας για τριάντα επτά χρόνια, εμείς 
εθελότυφλα συνεχίζουμε να πιστεύουμε ότι θα καταδείξει πολιτική θέληση και θα 
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συμβάλει -ο δημιουργός του προβλήματος, που το διατηρεί και το αξιοποιεί- στη λύση 
του.  Αυτή τη ψευδαίσθηση, δυστυχώς, δε μας τη διέλυσε ούτε η ανακήρυξη του 
ψευδοκράτους ούτε η συνεχής, σαφής και προς κάθε κατεύθυνση εξαγγελθείσα από 
την Τουρκία πολιτική της για «δύο κράτη, δύο λαούς, δύο γλώσσες, δύο θρησκείες, 
δύο κυβερνήσεις». 

 Η άνευ όρων και ενστάσεων μονομερής συνέχιση της αυτοδέσμευσής μας σ’ 
αυτό τον τότε ιστορικό συμβιβασμό συνετέλεσε και συντελεί, ώστε η Τουρκία να 
εκμεταλλεύεται τη διαχρονική μας καλή θέληση και συνέπεια, προσεγγίζοντάς τη 
μάλιστα με τη βεβαιότητα ότι θα προκύψει το σοβαρό ενδεχόμενο να υπάρξει τελικά 
ένα κρατικό μόρφωμα κατά τις επιθυμίες της.   Ένα τέτοιο μόρφωμα, εάν δημιουργηθεί 
υπό την ασάφεια του όρου της επιδίωξης επανένωσης του νησιού, κάθε άλλο παρά 
θα σημαίνει την καθαρή απαίτηση για απελευθέρωση, τερματισμό της προσφυγιάς, 
των εποίκων και πλήρη εφαρμογή του κοινοτικού κεκτημένου.  Η πορεία διαφαίνεται 
πλέον ξεκάθαρη και είναι αδιέξοδη.  Αποτελεί ουσιαστικά ένα ακροζύγισμα, για 
τριάντα επτά χρόνια, που θα έπρεπε να μας είχε διδάξει ότι πρέπει επιτέλους να 
υπερβούμε τη χαοτικότητα των κινήτρων των ξένων φίλων και μη, κατά που δίδαξαν 
οι κ.κ. Ντε Σότο, Χάνεϊ και Ντάουνερ, και να στραφούμε αποφασιστικά σε μια πορεία 
λύσης σύμφωνη μόνο στις αρχές και αξίες του διεθνούς και πιο ειδικά του ευρωπαϊκού 
δικαίου. 

 Πρέπει να κινηθούμε άμεσα, γιατί ήδη οι προτάσεις της πλευράς μας, η 
αμφισβητούμενη και αβέβαιη βάση συζήτησης, η κοινή δήλωση της 23ης του Μάη του 
2008 για το συνεταιρισμό, οι περί της περιουσίας προτάσεις μας και η εκ περιτροπής 
προεδρία με τη σταθμισμένη ψήφο και τους πενήντα χιλιάδες έποικους, με τις οποίες 
ως κόμμα διαφωνήσαμε, δεν αφήνουν περιθώρια ελπίδας για μια βιώσιμη, λειτουργική 
και ακόμη περισσότερο δίκαιη λύση.  Αντίθετα, επιτρέπουν νέους ελιγμούς στον κ. 
Ερντογάν, ιδιαίτερα μετά τις εκλογές στη χώρα του τον προσεχή Ιούνιο.  Οπότε, δεν 
αποκλείεται να εμφανιστεί ως ο αρχηγός μιας χώρας ισχυρής που επιδιώκει όμως 
μηδενικές διαφορές με τις γειτονικές χώρες και έτσι, προς έκπληξή μας, ενδεχομένως 
να αποδεχθεί τις μέχρι τώρα παραχωρήσεις που οπωσδήποτε δεν είναι αποδεκτές 
από όλο το λαό και από όλα τα κόμματα. 

 Βέβαια, έχουμε μονολόγους απόψεων που παραδοσιακά υπάρχουν, 
αναπτύσσονται και υποβάλλονται στο Εθνικό Συμβούλιο και βέβαια την καθημερινή 
αντιπαλότητα από πλευράς των πολιτικών κομμάτων.  Κατάσταση που απλώς 
επιβεβαιώνει έναν ατέρμονα εσωτερικό διάλογο διαφωνιών της ελληνικής πολιτικής 
σκέψης, χωρίς να προβάλλονται νέες ιδέες και νέες συζητήσεις, για να ξεπεραστεί η 
αδιέξοδος πορεία.  Αντιπαλότητα που αποβλέπει -ως να έχει σημασία για τη σωτηρία 
του τόπου- ποιο κόμμα θα είναι το μεγαλύτερο στη Βουλή.  

 Ο λαός δε θα περιοριστεί απλώς στο να μας κρίνει μόνο.  Εκείνο που απαιτεί 
είναι δράση σωτηρίας τώρα χωρίς άλλη καθυστέρηση.  Άλλωστε, σε τι θα τον 
βοηθήσει η εκ των υστέρων κρίση, όταν έχουμε αποτύχει;  Ο  λαός έχει μνήμη και δεν 
ξεχνά τα όσα διαδραματίστηκαν, αλλά ούτε διαγράφει τόπους αγαπημένους και 
πατρογονικές εστίες.  Θυμάται καλά ότι ως πολιτική και κομματική ηγεσία 
υποσχεθήκαμε επιστροφή. Υποσχεθήκαμε άρση της παράνομης παρουσίας των 
τουρκικών στρατευμάτων.  Υποσχεθήκαμε αποκατάσταση και διαφύλαξη όλων των 
ατομικών ελευθεριών και δικαιωμάτων. Καταδικάσαμε έντονα, φραστικά τουλάχιστον, 
τον παράνομο εποικισμό που είναι διεθνές έγκλημα και τη ληστρική εκμετάλλευση του 
κατεχόμενου εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όπου ο κατακτητής επέφερε 
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μεθοδευμένα δημογραφική αλλοίωση και καταστροφή της πολιτιστικής και 
θρησκευτικής κληρονομιάς. 

 Τι πετύχαμε όμως στην πράξη;  Τι από τα πιο πάνω αναφερθέντα ενδεικτικά 
υλοποιήσαμε;  Σε τι οφείλεται αυτή η πανθομολογούμενη σημερινή δυσχερέστατη 
φάση του Κυπριακού;  Ο λόγος αυτής της τραγικότητας δεν είναι μόνο η διπλωματική 
δεινότητα ή η στρατιωτική υπεροχή της Τουρκίας ή η ενίσχυσή της από τους δικούς 
της συμμάχους.  Συντρέχει και η δική μας βαριά και βαθιά ευθύνη. Εμείς πρέπει, μ’ 
αφορμή την αλαζονικά αμετακίνητη στάση και μεθοδευμένη από χρόνια τουρκική 
βουλιμία, να αφήσουμε τις αχρείαστες εσωτερικές έριδες και να σταματήσουμε στον 
πυρήνα του διεθνούς μας προβλήματος, για να ιχνηλατήσουμε ως ευρωπαϊκό κράτος 
και λαός την αξία και το νόημα της κρατικής αναγνωρισμένης, ευρωπαϊκής μάλιστα, 
ύπαρξής μας, όπως επίσης και των ανθρωπίνων δικαιωμάτων, της δημοκρατίας και 
των αρχών της ειρηνικής συμβίωσης κρατών και λαών και με βάση τη διαπίστωση 
τούτη να απαιτήσουμε τα δίκαιά μας.  Ο λαός δικαιούται να γνωρίζει και πρέπει να 
ακούσει τους εκπροσώπους του να τοποθετούνται έγκαιρα και υπεύθυνα επί της κάθε 
πτυχής της όποιας λύσης και των διαφαινόμενων κινδύνων. 

 Ας μιλήσουμε με βάση τα όσα η Τέταρτη ∆ιακρατική Προσφυγή της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας κατά της Τουρκίας ανάδειξε ως ευθύνες της Τουρκίας, που παραμένει 
για δέκα σχεδόν χρόνια σε αδράνεια, χωρίς να λαμβάνουμε τα νομικοπολιτικά εκείνα 
πιεστικά προς τη συνείδηση των λαών και των ηγεσιών τους στο Συμβούλιο της 
Ευρώπης βήματα κατά των στόχων της Τουρκίας.  Ας δηλώσουμε κατηγορηματικά 
πως η Τουρκία και οι προτάσεις της αποβλέπουν σε μια κατ’ όνομα μόνο ομοσπονδία, 
γιατί στην ουσία επιζητεί μια ρατσιστική λύση επικαλούμενη την αοριστία της έννοιας 
διζωνική δικοινοτική. 

 Άλλωστε, η δεσμευτική δικαστική απόφαση του 1985 στην παραπομπή 
Προέδρου κατά της Βουλής είπε για την αρμοδιότητα για ό,τι αφορά τη λύση του 
Κυπριακού και τα εξής:  «Αν και το κυπριακό πρόβλημα ευρίσκεται, λόγω της φύσεώς 
του, έξω από τα πλαίσια του Συντάγματος της Κύπρου, είναι εν τούτοις δικαίωμα 
εκλελεγμένων πολιτικών οργάνων, τα οποία εκφράζουν κατά την άσκηση των οικείων 
αρμοδιοτήτων τους τη βούληση του λαού, όπως ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και η 
Βουλή των Αντιπροσώπων, να λαμβάνουν πολιτικές αποφάσεις σχετικά με το 
κυπριακό πρόβλημα». 

 ∆ύο λοιπόν τα όργανα που έχουν λαϊκή εντολή και μπορούν εξ’ αυτής να 
ασχολούνται με το Κυπριακό.  Ένα πολυφωνικό, όπως είναι η Βουλή, και επίσης ο 
Πρόεδρος. Και τα δύο έχουν το ίδιο δικαίωμα, αφού δεν υπήρξε πρόβλεψη στο 
σύνταγμα.  Ας μιλήσουμε λοιπόν ως θεσμικό όργανο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
σύμφωνα με όσα διαβεβαιώνουμε με την ανάληψη των καθηκόντων μας. 

 Είναι λοιπόν καθήκον, ως εκ της λαϊκής εντολής που έχει η Βουλή, η ενεργός 
συμμετοχή στον προβληματισμό για τον τρόπο αντίδρασης έναντι και στο γνωστό 
άγνωστο ρόλο των συμβούλων του γενικού γραμματέα του ΟΗΕ, αλλά και στην 
πορεία στην οποία βρίσκεται το Κυπριακό με βάση τη νέα προσωπική ανάμειξη και 
μεθόδευση του γενικού γραμματέα.  Ένας γενικός γραμματέας που θύμισε και πριν 
λίγο ο κ. Ομήρου ότι στο πρόσφατο προσχέδιο της έκθεσής του μίλησε για 
βουλευτικές εκλογές του Μαΐου που θα γίνουν στο Νότο.  Αν είναι ποτέ δυνατόν ο 
γενικός γραμματέας να λέει κάτι τέτοιο! 
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 Ας ανατρέψουμε αυτό το πεδίο δράσης της Τουρκίας αποσύροντας όσες 
παραχωρήσεις έγιναν ήδη και ας οριοθετήσουμε μια νέα πορεία ανάδειξης της 
διαχρονικής ευθύνης της Τουρκίας, ώστε να γίνει αντιληπτό ότι δεν είμεθα έτοιμοι να 
υποστούμε ό,τι επιθυμούν να μας επιβάλουν.  Τότε θα υποχρεωθούν, φίλοι και 
εχθροί, να μας σεβαστούν.  Σημασία βέβαια έχει για την πλευρά μας η επίκληση αξιών 
και αρχών να γίνεται όχι ως απλή ρητορική ωραιολογία.  Είναι αδιανόητο να 
συνεχίσουν να μας θεωρούν ταπεινωμένους, μη αναγνωρισμένους από την Τουρκία 
και παράλληλα υπόχρεους να δεχθούμε όσα η Άγκυρα επιδιώκει σε βάρος του τόπου 
μας μέσα από την προώθηση της λεγόμενης ʺκυπριακής ιδιοκτησίαςʺ λύση, που 
εμπεριέχει τον κίνδυνο να καταστεί η πλευρά μας μια απλή κοινότητα, ενώ η διαφορά 
του κράτους μας είναι με την παραβιάζουσα το διεθνές δίκαιο και το κοινοτικό 
κεκτημένο Τουρκία.  

 Η νομοθετική εξουσία θα πρέπει να γνωρίζει, αλλά και να ασχοληθεί έγκαιρα με 
ιδέες και προβληματισμό, με το ποία πρέπει να είναι η μελλοντική πολιτειακή και 
συνταγματική μας ζωή σε περίπτωση λύσης.  Η Βουλή οφείλει να συντελέσει 
μεθοδευμένα και με τη βοήθεια ειδικών στη διαμόρφωση μιας συνταγματικής φόρμας 
μετεξέλιξης που θα συνάδει όμως και θα περιέχει το κοινοτικό κεκτημένο.   

 Ήρθε η ώρα, όχι χωρίς λόγο, αλλά με βάση τη σαφή και αποδεδειγμένη 
τουρκική επεκτατική πολιτική, να στραφούμε στην αναζήτηση και αξίωση αποκλειστικά 
και μόνο όλων των δικαιωμάτων που οι αρχές και αξίες θεμελίωσαν την ίδια την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και το δεσμευτικό για όλους κεκτημένο.  Μια πορεία που δε 
δοκιμάστηκε μέχρι σήμερα κατά τρόπο σαφή και απαρέγκλιτο.  Ήρθε η ώρα που ως 
κράτος, αλλά και από κοινού θεσμικά όργανα και όλοι οι νόμιμοι πολίτες της χώρας 
μας να συνενώσουμε φωνή και αντίδραση κατά της κατοχής, της διαίρεσης, της 
στέρησης ανθρωπίνων δικαιωμάτων και υπέρ της πλήρους εφαρμογής του 
κεκτημένου. 

 Η Τουρκία δε δικαιούται να καθορίζει την τύχη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
ούτε δικαιούται να είναι σε βάρος της Κύπρου και του λαού της κατοχική δύναμη.  Ο 
στρατός και οι έποικοι που μετέφερε μεθοδευμένα η Τουρκία, χάριν δικών της 
συμφερόντων, είναι ξένο σώμα ακόμη και έναντι των ίδιων των Τουρκοκυπρίων.  Είναι 
παρανομία και η αιτία μη επίλυσης που πρέπει να εκλείψει, γιατί το επιβάλλει το 
διεθνές δίκαιο και γιατί το απαιτούμε δικαιωματικά. 

 Τα γεωπολιτικά δεδομένα της περιοχής σε συνδυασμό με τα γεωφυσικά νέα 
δεδομένα, που δεν παρουσιάζονται παρά σπάνια, επιτρέπουν διαμόρφωση 
συμμαχιών και επιβάλλουν αποφασιστικότητα.  Το δικαίωμα επιστροφής, ελεύθερης 
εγκατάστασης και διακίνησης σ’ ολόκληρη την επικράτεια της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, μαζί με την άνευ περιορισμών απόλαυση και χρήση της ιδιοκτησίας 
εκάστου, αποτελούν αναφαίρετα ανθρώπινα δικαιώματα, κατοχυρωμένα κατά το 
διεθνές και ευρωπαϊκό δίκαιο όχι ως σχήμα λόγου, αλλά ως απερίφραστη και 
ξεκάθαρη απαίτηση έναντι του εισβολέα που πρέπει να αποσύρει τα στρατεύματα, 
τους εποίκους και να διακόψει τις απειλές ή την επιρροή του στην ηγεσία των 
Τουρκοκυπρίων.  Πρέπει να αναζητηθεί συνθετικά και ομόφωνα άλλη πορεία λύσης. 
Είναι αναφαίρετο δικαίωμα η διεκδίκηση λύσης σύμφωνης μόνο κατά το διεθνές δίκαιο 
και το κεκτημένο. 

 Μια νέα πορεία που θα απαιτεί και από την Αγγλία εταίρο στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση να διακόψει άμεσα την παρουσία και λειτουργία των εδώ βάσεών της, που 
αποτελούν μορφή κατάλοιπου αποικιοκρατίας, και να καταστήσει τις περιοχές αυτές 
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όντως χώρο όπου θα ισχύουν όλες οι αρχές του κεκτημένου.  Νέα πορεία που 
δικαιολογεί απόλυτα αυτή τη χρονική στιγμή είναι και η πρόθεση της πλειοψηφίας της 
Βουλής, που ξεκίνησε πριν δύο χρόνια με το γνωστό τότε ψήφισμά της, να 
ακολουθήσει την απόφαση των είκοσι έξι άλλων εταίρων μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
για το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, ως μέρος της κοινής πολιτικής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για το σημαντικό τούτο στάδιο στην πορεία ολοκλήρωσής της.  Η νέα αυτή 
πορεία όμως απαιτεί ισχυρό οικονομικό υπόβαθρο αγώνα, εξού και οι πολλές 
εναγώνιες παρεμβάσεις για το οικονομικό μέλλον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από 
πλευράς του κόμματός μου.  Τέλος, η νέα αυτή πορεία απαιτεί σαφώς ενίσχυση 
αποφασιστικά της αμυντικής μας διάταξης στο στρατιωτικό επίπεδο για κάθε 
ενδεχόμενο.  Αμυντική πολιτική που χρήζει αναβάθμισης και ανασυγκρότησης. 

 Η θεώρηση ότι μια τέτοια κατά το δίκαιο και τα δικαιώματά μας νέα πορεία θα 
οδηγήσει δήθεν στη διευκόλυνση της Τουρκίας ή στη διχοτόμηση είναι μια απλή 
εικασία.  Κύρια, έχει ως αφετηρία την παραπλανητική υπόδειξη που οι γνωστοί εκ του 
εξωτερικού εχθροί της Κύπρου προβαίνουν.  Εδώ χώρες υπόδουλες εξεγείρονται 
κατά των κατακτητών τους και αποκτούν την ελευθερία τους, λαοί ξεσηκώνονται 
μαζικά κατά απολυταρχικών συστημάτων διακυβέρνησης και αποδεικνύουν τη δύναμή 
τους.  Εμείς που είμαστε κράτος θα εγκαταλείψουμε τα κυριαρχικά μας δικαιώματα;  Ή 
μήπως ως πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα καταστούμε εθελούσια δεύτερης 
κατηγορίας πολίτες; 

 Ουδείς καλόπιστος μπορεί να μας χαρακτηρίσει ως αναξιόπιστους, αν 
επιτέλους δηλώσουμε ότι επανερχόμαστε στην ορθή βάση λύσης του προβλήματος, 
ως διεθνούς προβλήματος εισβολής, κατοχής, διαίρεσης και παράνομου εποικισμού, 
που απαιτεί μια χώρα μάλιστα που είναι και ευρωπαϊκή να τύχει δίκαιης επίλυσης. 

 Η διατύπωση μιας άλλης ιδέας στο σημερινό τέλμα, κατ’ άλλους κατήφορο, δεν 
μπορεί και δεν επιτρέπεται σε καμιά περίπτωση να θεωρείται ή να ταυτίζεται με την 
κατηγορία ότι δήθεν υπάρχει συνωμοσία υπόσκαψης του οποιουδήποτε.  Η οφειλή 
μας για τον τόπο και τους ανθρώπους του είναι βαριά και το καθήκον ενότητας έναντι 
της ιστορίας μας και έναντι των επερχόμενων γενεών μέγιστο.  Αυτό το καθήκον, 
ανεξάρτητα κομματικής άποψης ή συσχέτισης κομματικών δυνάμεων, το επιβάλλει η 
ανάγκη για σωτηρία της πατρίδας, η ελευθερία, η δημοκρατία, η προσωπική 
αξιοπρέπεια και τα δικαιώματα του καθενός μας έναντι του τούρκου εισβολέα. 

 Με αυτά εισηγούμαστε όπως η Βουλή αποκτήσει ένα πιο ενεργό ρόλο στη 
διαμόρφωση του μέλλοντος αυτού του τόπου. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αγγελίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον Πρόεδρο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τον κ. Νίκο 
Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
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 Η σημερινή συζήτηση του Κυπριακού στη Βουλή των Αντιπροσώπων αποκτά, 
κατά την άποψή μου, ξεχωριστή σημασία.  Πρώτον, γιατί λαμβάνει χώρα σε μια 
κομβική χρονική περίοδο για τον εν εξελίξει διάλογο και, δεύτερον, γιατί ελάχιστες 
εβδομάδες πριν τις βουλευτικές εκλογές δίδεται η ευκαιρία στις πολιτικές δυνάμεις να 
παραθέσουν ή να επαναλάβουν, αν θέλετε, από το πιο επίσημο βήμα, τους 
προβληματισμούς, αλλά και τις προτάσεις τους σχετικά με το επιδιωκόμενο και το 
πώς οραματίζονται το μέλλον της πατρίδας μας. 

 Η συζήτηση όμως συμπίπτει και με μια συγκυρία, τη συγκυρία συμπλήρωσης 
πενήντα χρόνων ζωής της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Μια συγκυρία που επιβάλλει μια 
νηφάλια ανασκόπηση της πορείας που ακολουθώντας την οδηγηθήκαμε στη σημερινή 
τραγική κατάσταση. 

 Η κατάληξη του απελευθερωτικού αγώνα, που δε δικαίωσε τις θυσίες και τις 
προσδοκίες του κυπριακού ελληνισμού, δυστυχώς δεν επέτρεψε στους τότε ηγέτες να 
δεχθούν ως πραγματικότητα τη νέα κατάσταση πραγμάτων.  Η ελληνοκυπριακή 
πολιτική ηγεσία, αντί να πολιτεύεται με στόχο την εδραίωση και συγκρότηση του νέου 
κράτους, θεωρούσε πως οι συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου δεν ήταν παρά ένας 
σταθμός και πως το τέρμα δε θα μπορούσε να ήταν άλλο από την ένωση της Κύπρου 
με την Ελλάδα.  

 Από την άλλη η τουρκοκυπριακή ηγεσία, αποθρασυμένη από τα απρόσμενα 
οφέλη των συμφωνιών και καθοδηγούμενη από τις κυβερνήσεις της Άγκυρας, αντί να 
συνεργαστεί και να συμβάλει στην οικοδόμηση και ομαλή λειτουργία του κράτους, 
προετοιμαζόταν για το δικό της μεγάλο στόχο που δεν ήταν άλλος από τη διχοτόμηση 
της χώρας. 

 Την όλη κατάσταση επιβάρυνε δυστυχώς και η στάση της Αγγλίας που, 
εφαρμόζοντας το δόγμα ʺδιαίρει και βασίλευεʺ, αξιοποιούσε τη διαφορετικότητα των 
επιδιώξεων, ενθαρρύνοντας πότε την μια και πότε την άλλη των κοινοτήτων, ώστε 
μέσα από τη συντήρηση της αντιπαράθεσης και τον αποπροσανατολισμό, βεβαίως, 
να διασφαλίσει τα δικά της μεγάλα οφέλη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆ε θεωρώ πως θα πρόσφερε την όποια υπηρεσία η λεπτομερής καταγραφή 
των ολέθριων λαθών που μας οδήγησαν από το στόχο της ένωσης στην ανεξαρτησία 
ή στα όσα ακολούθησαν, για να φτάσουμε στην προδοσία και την καταστροφή του 
1974.  Θα πρόσθετε όμως ένας νηφάλιος προβληματισμός για την πορεία που 
ακολουθήσαμε τα τελευταία τριάντα επτά χρόνια, για να διαφανεί αν διδαχτήκαμε από 
τα λάθη ή από τα πάθη που μας έφεραν στη σημερινή τραγική κατάσταση. 

 Σκοπός μου, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και θέλω να το 
υπερτονίσω- δεν είναι να παρακάμψω τα αυτονόητα, πως δηλαδή την κύρια ευθύνη 
για τη μη λύση του Κυπριακού δεν είναι άλλος που τη φέρει παρά η Τουρκία.  Στόχος 
μου είναι μέσα από την αυτοκριτική και την καλόπιστη κριτική να προκαλέσω τον 
προβληματισμό για τις δικές μας ευθύνες, για τα δικά μας λάθη και παραλήψεις.  Ένα 
προβληματισμό που πηγάζει από την ίδια με εσάς αγωνία για τη τύχη του κυπριακού 
ελληνισμού.  Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, δε θα διστάσω να 
μιλήσω και σήμερα με τη γλώσσα της αλήθειας.  ∆ε θα υπολογίσω εκλογές, πολιτικό 
κόστος και τις όποιες σκοπιμότητες.  Θα παραθέσω γεγονότα και εκτιμήσεις για τη 
μέχρι σήμερα πορεία, αλλά και με αίσθημα ευθύνης θα καταθέσω τις διαχρονικές 
θέσεις και προτάσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ανασκοπώντας τις επιλογές και πολιτικές των τελευταίων τριάντα επτά χρόνων, 
διαπιστώνουμε πως ακολουθήσαμε μια πορεία που τη διέκρινε, κατά κύριο λόγο, ο 
πλεονασμός συνθημάτων, συναισθημάτων και ψευδαισθήσεων, που της έλειπε το 
ορθολογικό όραμα.  Που στις πλείστες των περιπτώσεων βασιζόταν σ’ έναν 
ανεδαφικό μεγαλοϊδεατισμό που δεν επέτρεπε στις ηγεσίες να διακρίνουν μεταξύ του 
ευκταίου και του εφικτού, ένα μεγαλοϊδεατισμό που τον χαρακτήριζαν οι πλάνες για τις 
υπαρκτές πραγματικότητες ή τις δικές μας δυνατότητες, με αποτέλεσμα συστηματικά 
να περιφρονούμε τον παράγοντα χρόνο και τις εξ αυτού δυσμενείς, για να μην πω, 
κυρίες και κύριοι, καταστροφικές συνέπειες.  Μια πορεία από την οποία απουσίαζε η 
συνέπεια, απουσίαζε η συγκροτημένη στρατηγική, αλλά και η συλλογική διαχείριση.  

 Την ίδια περίοδο και ως αποτέλεσμα φοβικών συνδρόμων, αλλά και 
ιδεοληψιών, τη θέση της ρεαλιστικής διεκδίκησης έπαιρνε η δαιμονοποίηση κάθε 
διεθνούς παρέμβασης ή πρωτοβουλίας, έστω και αν εμείς την προκαλούσαμε.  Τα ίδια 
σύνδρομα δε μας επέτρεψαν, δυστυχώς, να αξιολογήσουμε σωστά τα διεθνή 
δεδομένα και πως οι υπερδυνάμεις καθόριζαν και καθορίζουν τις πολιτικές τους όχι με 
βάση τις αρχές και αξίες των Ηνωμένων Εθνών, αλλά πρώτιστα με βάση τα δικά τους 
στρατηγικά συμφέροντα.  Απλά και μόνο να σας αναφέρω, κυρίες και κύριοι, το 
παράδειγμα της Κύπρου, που, όταν τέθηκε θέμα επιστροφής των προσφύγων της 
Αμπχαζίας και Οσετίας, τηρήσαμε αποχή, για να μη δυσαρεστήσουμε -και λέω ότι 
ενδεχόμενα αυτό επέβαλλε το εθνικό συμφέρον- τη μεγάλη δύναμη που λέγεται 
Ρωσία.  Αν οι μικρές χώρες που έχουν υπαρκτό το πρόβλημα των προσφύγων, 
τηρούν αποχή, για να μη δυσαρεστήσουν άλλους, αντιλαμβάνεστε εκείνοι που έχουν 
την πολυτέλεια, και που δεν είναι άλλοι από τις υπερδυνάμεις, πόσο λαμβάνουν 
υπόψη τις αρχές και τις αξίες είτε των Ηνωμένων Εθνών είτε, όσον αφορά την 
Ευρώπη, τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες. 

 Αποτέλεσμα, κυρίες και κύριοι, και ακολουθώντας μια ευφάνταστη και 
πολυδιάστατη, όπως την αποκαλούσαμε, πολιτική, να παραλείψουμε να κτίσουμε 
αξιόπιστες συμμαχίες, ζώντας στην πλάνη πως μπορούσαμε να παίζουμε πότε με την 
Ανατολή, πότε με τη ∆ύση και άλλοτε με τους Αδέσμευτους.  Είναι ακριβώς μέσα από 
ανάλογες πλάνες που αφήσαμε το άλλοτε έντονο διεθνές ενδιαφέρον και στήριξη να 
μετατραπούν σε κόπωση, αλλά και αδιαφορία.  

 Ας αναλογιστούμε τη διεθνή αντίδραση.  Θα πάω λίγα χρόνια μετά την εισβολή, 
για να μην πω το πόση ήταν η αντίδραση βεβαίως μετά την τουρκική εισβολή.  Αλλά 
θα πάω μερικά χρόνια μετά και σας παρακαλώ να αναλογιστείτε τη διεθνή αντίδραση 
στην ανακήρυξη του ψευδοκράτους το Νοέμβριο του 1983.  Να αναλογιστείτε και να 
θυμηθείτε τα ευνοϊκότατα για μας ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας, την πολιτική 
απομόνωση και αποδοκιμασία του ψευδοκράτους από το σύνολο της διεθνούς 
κοινότητας.  Και ας αξιολογήσουμε και συγκρίνουμε το σημερινό καθεστώς του 
παρανόμου μορφώματος. Ποιος αλήθεια και σας προκαλώ, κυρίες και κύριοι, μπορεί 
να αγνοήσει την πολιτική και οικονομική αναβάθμιση που έχει προκύψει μέσα από την 
παρέλευση του χρόνου;  

 Ενδεικτικά και μόνο, θα δώσω κάποια παραδείγματα:  

 Πρώτον, οι Τουρκοκύπριοι ηγέτες που άλλοτε δε γίνονταν ούτε δεκτοί ούτε και 
ανεκτοί από τον οποιοδήποτε γίνονται πλέον δεκτοί από ηγέτες κρατών, υπουργούς 
εξωτερικών, τον Πρόεδρο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή του Ευρωπαϊκού 
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Κοινοβουλίου, ενώ ανάλογοι αξιωματούχοι πραγματοποιούν επισκέψεις μέχρι και στο 
λεγόμενο ʺπροεδρικό γραφείοʺ και δε θέλω να κάμω αναφορά βεβαίως στον ερυθρό 
τάπητα που είχε στρωθεί, προκειμένου να υποδεχθεί το γενικό γραμματέα των 
Ηνωμένων Εθνών.  

 ∆εύτερον, λεγόμενοι ʺβουλευτέςʺ εκπροσωπούν πλέον το ψευδοκράτος στη 
Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης με δικαίωμα λόγου.    

 Τρίτον, η χρήση του παρανόμου αεροδρομίου δε θεωρείται πλέον ως ποινικό 
αδίκημα από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, ύστερα από τη γνωστή απόφαση του 
δικαστηρίου, ενώ η αποδοχή της διεξαγωγής εμπορίου μέσα από την Πράσινη 
Γραμμή, μέσα από τη διαχωριστική γραμμή, μέσα από τη γραμμή της κατοχής δεν 
αποτελεί παρά έμμεση αναγνώριση, μεταξύ άλλων, των δομών και οργάνων του 
παρανόμου μορφώματος.  

 Τέταρτον, χειρότερο και από το συνεχιζόμενο και εντεινόμενο εποικισμό, που 
αποτελεί σίγουρα έγκλημα πολέμου, είναι η εκ των πραγμάτων αναγνώριση, 
δυστυχώς, δικαιωμάτων στους εποίκους από το ίδιο το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο 
Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων.   

 Πέμπτον, οι σχέσεις που έχουν αναπτυχθεί μεταξύ ψευδοκράτους και 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, είτε μέσω της οικονομικής βοήθειας, που μιλούμε για 
εκατοντάδες εκατομμύρια ευρώ, είτε της διατήρησης γραφείου αντιπροσωπίας, αλλά  
και της τεχνοκρατικής στήριξης στις δομές του ψευδοκράτους, δεν αποτελούν παρά 
άλλο ένα στοιχείο αναβάθμισης, με τη δική μας μάλιστα, αν θέλετε, συγκατάθεση και 
ανοχή.  

 Έκτον, οι ελληνοκυπριακές περιουσίες μαζικά και παράνομα ιδιοποιούνται, 
γίνονται αντικείμενο παράνομης εκμετάλλευσης και αντί της διεθνούς καταδίκης -αυτό 
που παρακολουθούμε είναι σε μεγάλο βαθμό δικαίωση- μέσα από την πρόσφατη 
απόφαση του Ε∆Α∆ στην υπόθεση “∆ημόπουλος” όχι μόνο παραπέμπονται οι νόμιμοι 
ιδιοκτήτες στην Επιτροπή Αποζημιώσεων των σφετεριστών, αλλά για πρώτη φορά 
αλλοιώνει και τα βασικά ιδιοκτησιακά δικαιώματα, όταν προσφέρει υπαλλακτικές 
λύσεις για τον ιδιοκτήτη εξαιτίας της χρήσης από τον παράνομο χρήστη.  

 Αλλά διερωτώμαι πόσα άλλα πρέπει να αναφέρω, για να καταδείξω πόσο ο 
χρόνος εργάζεται σε βάρος, αλλά και εξουδετερώνει, και αυτό θέλω να το 
υπογραμμίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στοιχειώδη συστατικά της επιδιωκόμενης 
λύσης. 

 Θέλω να τονίσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, πως οι 
αναφορές σε θλιβερές εξελίξεις δεν αποσυνδέονται -και θέλω να το τονίσω- από τη 
δεδομένη και υπαρκτή τουρκική αδιαλλαξία.  Ούτε βεβαίως -και το υπερτονίζω με τόνο 
υψηλό, αν θέλετε- και γίνονται, για να εισηγηθούμε πως πρέπει να δεχθούμε την 
όποια λύση, γιατί τάχα έτσι θα λυτρώσουμε τον ελληνισμό.  Αντίθετα, στοχεύουν στον 
προβληματισμό για το πόσο αναγκαία καθίσταται, όσο ποτέ άλλοτε, μια αξιόπιστη, μια 
συγκροτημένη και αποτελεσματική εθνική στρατηγική, μέσα από τη συλλογική 
διαβούλευση.  Μια τέτοια συγκροτημένη στρατηγική γίνεται ακόμα πιο αναγκαία, αν 
αναλογιστούμε βεβαίως και τον αναβαθμισμένο ρόλο που διαδραματίζει πλέον η 
Τουρκία τόσο περιφερειακά όσο και διεθνώς.  

 Ας αναλογιστούμε πως η μόνη φορά που η πανίσχυρη τουρκική πολιτική και η 
τουρκική διπλωματία ηττήθηκε ήταν όταν Κύπρος και Ελλάδα είχαν ολοκληρωμένη 
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στρατηγική, συγκεκριμένους στόχους, αξιοπιστία, δημιούργησαν τις αναγκαίες 
συμμαχίες, αξιοποίησαν συγκυρίες και έκαναν κατορθωτό η αδύναμη Κύπρος να 
καταστεί πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και, το πιο σημαντικό, να έχει 
ίσο λόγο με τα υπόλοιπα των ευρωπαϊκών κρατών σε σχέση με την ευρωπαϊκή 
πορεία της Τουρκίας.  Ένας στόχος, φίλες και φίλοι, που έχει επιτευχθεί παρά τις 
απειλές της Τουρκίας ότι η τυχόν ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, με 
άλυτο το Κυπριακό, θα προκαλούσε την άνευ ορίων αντίδρασή της.  

 Αν είναι κάτι που, θα πρέπει να πω, επιτείνει τις ανησυχίες μας, είναι πως 
δυστυχώς, παρά τα όσα έχουν επισυμβεί, αυτό που παρατηρείται τα τελευταία χρόνια 
είναι δυστυχώς η πλήρης απουσία μιας ανάλογης, αξιόπιστης και αποτελεσματικής 
στρατηγικής, όπως, κατ’  επανάληψη και με φορτικότητα, έχουμε εισηγηθεί.   

 Επί της ουσίας της διαπραγμάτευσης, της διαπραγματευτικής διαδικασίας, 
εκφράζαμε, μέσα από τα υπομνήματα που καταθέσαμε κατά τη σύνοδο του Εθνικού 
Συμβουλίου το Σεπτέμβρη του 2009, αλλά και την πολυήμερη του Απρίλη του 2010, 
μεταξύ άλλων, την ανησυχία μας ότι με τη συγκεκριμένη διαπραγματευτική τακτική 
υπάρχει ο κίνδυνος παραχωρήσεων από την πλευρά μας σε κεφάλαια, όπως αυτό της 
διακυβέρνησης, χωρίς να έχουν εξασφαλιστεί παραχωρήσεις από την Τουρκική και 
Τουρκοκυπριακή πλευρά σε άλλα κεφάλαια, όπως της ασφάλειας, του εδαφικού και 
του περιουσιακού.  Προς αποφυγή ενός αναλόγου ενδεχομένου θεωρούσαμε πως 
ορθότερο θα ήταν ο διάλογος να επεκταθεί παράλληλα σε όλα τα διαπραγματευτικά 
κεφάλαια. 

 Κυρίες και κύριοι, διαβάζω αυτολεξεί από τα υπομνήματα που κατετέθησαν το 
2009 και τον Απρίλη του 2010.  Εξηγούσαμε επίσης ότι η θέση των δύο ηγετών πως ο 
διάλογος είναι κυπριακής ιδιοκτησίας, ενώ μας έβρισκε σύμφωνους ως προς τα 
μηνύματα της μη επιβολής του όποιου σχεδίου από τρίτους, οδήγησε τελικά -και 
ιδιαίτερα με την απόλυτη ερμηνεία και εμμονή από τον Πρόεδρο Χριστόφια- στην 
παραγνώριση του κυρίαρχου ρόλου που διαδραματίζει η Τουρκία στη λύση του 
κυπριακού προβλήματος.  Αποτέλεσμα;  Εν τη ουσία να ενισχύουμε την 
αποενοχοποίηση της Τουρκίας, αφού της επιτρέπουμε να εμφανίζεται μέσα από 
επικοινωνιακές προσεγγίσεις ως η χώρα που, κατά κύριο λόγο και διακαώς, επιθυμεί 
τη συντομότερη λύση του Κυπριακού.  Προσθέταμε μάλιστα, τότε, μέσα από τα 
υπομνήματά μας, πως, ως αποτέλεσμα του πιο πάνω δόγματος, παραλείψαμε να 
εμπλέξουμε και να αξιοποιήσουμε στο βαθμό που έπρεπε την Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Καταγράφαμε επίσης την παράλειψη της συστηματικής ενημέρωσης των κρατών 
μελών, γεγονός που δεν επέτρεπε την αποκάλυψη των αδιαλλάκτων προσεγγίσεων 
της Τουρκίας.   

 Ιδιαίτερα, τονίζαμε την ανάγκη ευθυγράμμισης της Κύπρου με την προσπάθεια 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης να αποκτήσει κοινή εξωτερική πολιτική και πολιτική άμυνας 
και καταθέταμε την εισήγηση για υποβολή αίτησης για συμμετοχή της Κύπρου στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, πράξη που, όπως ελέγαμε, θα διευκόλυνε τη 
διασύνδεση της λύσης του Κυπριακού με την επίλυση του σοβαρού προβλήματος -
που είναι υπαρκτό, κυρίες και κύριοι, όσο και αν κάποιοι θέλουν να το 
παραγνωρίζουν- που δημιουργείται στη σχέση Ευρωπαϊκής Ένωσης-ΝΑΤΟ και θα 
δημιουργήσει προϋποθέσεις, κατά κύριο λόγο, πίεσης πάνω στην Τουρκία.  
∆υστυχώς, τόσο οι δικές μας όσο και οι εισηγήσεις των υπολοίπων πολιτικών 
δυνάμεων έπεσαν στο κενό.   
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 Γι’  αυτό εξάλλου και στο εσωτερικό μέτωπο η εικόνα, θα πρέπει να 
ομολογήσω, δεν είναι η επιθυμητή.  Ας αναλογιστούμε κάτω από ποιες συνθήκες μετά 
την εκλογή του ξεκίνησε ο Πρόεδρος Χριστόφιας το 2008.  Είχε τη στήριξη τριών 
κομμάτων, εκτός του κορμού του κυβερνώντος κόμματος που είναι το ΑΚΕΛ, αλλά και 
μια υπεύθυνη αντιπολίτευση που, παραμερίζοντας ιδεολογικές διαφορές, έδωσε 
πίστωση χρόνου, ανέλαβε πολιτικό κόστος και ήταν έτοιμη να συμβάλει στη λήψη 
κοινών αποφάσεων, αλλά και να επιμεριστεί ευθύνες.  Την ίδια ώρα τόσο ο Πρόεδρος 
όσο και η ηγεσία του ΑΚΕΛ καλούνται με αυτοκριτική διάθεση να αναλογιστούν πώς 
κατόρθωσαν μέσα σε τρία χρόνια να προκαλέσουν τέτοια ρήγματα στο εσωτερικό 
μέτωπο, που στην ουσία να παραμένουν μόνιμα.  Η απουσία, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, της όποιας διαβούλευσης και προσυνεννόησης οδήγησε σε άστοχες 
κυβερνητικές επιλογές, αλλά και σε λανθασμένους χειρισμούς, που δεν επιτρέπουν 
ασφαλώς ούτε και στη δική μας παράταξη να μετατραπεί σε συνένοχο ή συνεργό, 
προσποιούμενη πως δεν αντιλαμβάνεται τι στην πραγματικότητα συμβαίνει.   

 Κανείς δεν μπορεί να επιρρίψει ευθύνες -και το τονίζω- στο ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό.  Από την αρχή τονίζαμε ότι δε δίνουμε λευκή επιταγή σε κανένα.  Έγκαιρα 
και με φορτικότητα εξηγούσαμε ότι η προδιαβούλευση ήταν για μας η σημαντικότερη 
των προϋποθέσεων.  Παραπέμπω σε κείμενα της 31η Μαΐου του 2008, σε κατ’ ιδίαν 
συνομιλίες με τον Πρόεδρο Χριστόφια, σε σωρεία άλλων εγγράφων, δεν είναι της 
ώρας να κάνω λεπτομερή αναφορά, γιατί ο χρόνος είναι περιορισμένος.  Αντίθετα, 
μέσα από μια πολιτική που τη διέκριναν, κατά κύριο λόγο, οι ιδεοληψίες και μια μορφή 
αλαζονείας, έχουμε οδηγηθεί στο θλιβερό φαινόμενο την ώρα κρισίμων στιγμών, αντί 
να έχουμε την ενότητα, να διατηρούμε τη πολυδιάσπαση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα μπορούσα να αναφερθώ λεπτομερώς και με ημερομηνίες στις δημόσιες 
παρεμβάσεις και προειδοποιήσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Όπως έχω πει και 
προηγουμένως, θα το αποφύγω, αλλά θα επαναλάβω τη γνήσια ανησυχία μας, όπως 
την είχαμε εκφράσει και στο Εθνικό Συμβούλιο του Σεπτεμβρίου του 2009, αλλά και 
στην πολυήμερη σύνοδο του Εθνικού Συμβουλίου το 2010.  Λέγαμε πως ένα νέο 
ναυάγιο, έστω και αν οφείλεται στην Τουρκική αδιαλλαξία, θα έχει καταστροφικές 
δυστυχώς συνέπειες σε βάρος του συνόλου του κυπριακού ελληνισμού.   

 Μπροστά σε αυτή την απειλητική προοπτική δυστυχώς ευρισκόμαστε και 
σήμερα.  Τρία χρόνια μετά την εκλογή του Προέδρου Χριστόφια και την έναρξη της 
νέας διαπραγματευτικής διαδικασίας φτάσαμε δυστυχώς στο σημείο να ακούμε από το 
στόμα του ιδίου του Προέδρου της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, κατά την πρόσφατη 
συνάντησή του με τον κ. Ταλάτ, πως, ότι ούτε καν η βάση λύσης δεν είναι πλέον 
ξεκάθαρη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έρογλου. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Τι είπα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπες Ταλάτ. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 
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 Απολογούμαι, Έρογλου.   

 Ευχαριστώ για τη διόρθωση, κύριε Κατσουρίδη. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Οι πιο πάνω κριτικές διαπιστώσεις, θέλω να σας υπερτονίσω, δεν έχουν στόχο 
την αντιπαράθεση, αλλά την επισήμανση της ανάγκης -και αυτό το κάνω έτσι πάρα 
πολύ έντονο ως έκκληση- μέσα από αυτοκριτική διάθεση να αναγνωριστούν ή να 
αναγνωρίσουμε λάθη και παραλείψεις, προκειμένου να γίνουν αναγκαίες διορθωτικές 
κινήσεις, έστω και τώρα, ενόψει μάλιστα του νέου ρόλου που αναμένεται να 
διαδραματίσουν τα Ηνωμένα Έθνη, αλλά και των δυσκολιών και προβλημάτων που 
έχουμε μπροστά μας.   

 Κύριε Πρόεδρε, σε κανέναν δεν επιτρέπεται να παραγνωρίζει τα νέα δεδομένα, 
όπως έχουν διαμορφωθεί μετά τις 18 Νοεμβρίου του 2010.  Μέσα από τη δήλωση του 
γενικού γραμματέα, με τη σύμφωνο γνώμη πάντα και των δύο ηγετών, διαφαίνεται 
ξεκάθαρα ο νέος αναβαθμισμένος ρόλος που θέλουν τα Ηνωμένα Έθνη να 
διαδραματίσουν.  Και πάλι με λύπη θα διαπιστώσω πως ο Πρόεδρος Χριστόφιας δεν 
αξιολογεί δυστυχώς σωστά πως η απουσία συγκροτημένης πολιτικής θα μας 
οδηγήσει αργά ή γρήγορα σε εκείνα τα αφόρητα διλήμματα που θέλω να πιστεύω ούτε 
ο ίδιος δε θα επιθυμούσε.  ∆ιλήμματα ενδεχομένως μεταξύ ενός αναβαθμισμένου 
ρόλου με δυνατότητα υποβολής γεφυρωτικών προτάσεων από τα Ηνωμένα Έθνη ή 
μιας διεθνούς διάσκεψης με σύνθεση και όρους που δε θα είμαστε σε θέση να 
ελέγξουμε.  ∆ιλήμματα είτε μεταξύ της σε τακτό χρονοδιάγραμμα κατάληξης του 
κυπριακής ιδιοκτησίας διαλόγου είτε το χειρότερο -σε περίπτωση ιδιαίτερα αποτυχίας- 
της κατάθεσης της εντολής από το γενικό γραμματέα, όπως έπραξε και ο προκάτοχός 
του.  Η πλάνη -και θέλω να το υπογραμμίσω- πως η αλλαγή των όρων εντολής 
εξαρτάται από το Συμβούλιο Ασφαλείας ενδεχομένως, κυρίες και κύριοι, να μας 
οδηγήσει σε ένα νέο αδιέξοδο, το κόστος του οποίου εμείς θα κληθούμε να 
πληρώσουμε.  Όλοι εννοώ.  Γι’ αυτό και επιμένουμε πως, ενώ δεν τασσόμαστε 
προκαταβολικά εναντίον στην όποια πρωτοβουλία, την ίδια ώρα όμως θεωρούμε πως 
η έλλειψη άριστης προετοιμασίας και η απουσία συγκροτημένης στρατηγικής και 
τακτικής μπορεί να μας οδηγήσουν σε νέες περιπέτειες.   

 Είχα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξαρχής αναφέρει πως δε θα 
περιοριστούμε στην αυτοκριτική και την κριτική για την πορεία που ακολουθήσαμε.  
Αλλά θα καταθέσουμε από το πλέον επίσημο βήμα, το βήμα της Βουλής, τις 
προτάσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και θέλω να πιστεύω ότι πλέον καλόπιστα 
οι πάντες θα πάψουν να χρησιμοποιούν επίθετα και λέξεις που δε συνάδουν με τις 
δικές μας πολιτικές.  ∆εν είναι θέμα προπαγάνδας το Κυπριακό, ας το πάρουμε 
χαμπάρι.  ∆εν είναι θέμα συνθημάτων το κυπριακό πρόβλημα.  Είναι θέμα συνέπειας.  
Έχουμε στις βασικές παραμέτρους τις λύσεις, όπως έχουν καθοριστεί σε παγκύπρια 
συνέδρια του ∆ημοκρατικού Συναγερμού το 2005, το 2007, το 2009 και όπως έχουν 
κατατεθεί και είναι γραπτές στο Εθνικό Συμβούλιο.   

 Ελέγαμεν, επαναλαμβάνουμε αυτολεξεί τις παραμέτρους λύσης, όπως είχαν 
κατατεθεί στο Εθνικό Συμβούλιο στις 14 Σεπτεμβρίου και στην πολυήμερη σύνοδο του 
σώματος που ακολούθησε τον Απρίλιο του 2000 και αποτελούν, όπως είπα και 
προηγούμενα, ομόφωνες συνεδριακές αποφάσεις.  Πρώτον, επαναβεβαιώνουμε την 
εμμονή μας σε λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας που θα βασίζεται στις 
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συμφωνίες υψηλού επιπέδου του 1977, του 1979, αλλά και τη συμφωνία κορυφής της 
8ης Ιουλίου 2006, σύμφωνα πάντα με τα ψηφίσματα του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών και τις ευρωπαϊκές αρχές.  Μόνο μέσω μιας αμοιβαίας συμφωνίας για την 
ίδρυση ενός τέτοιου ομόσπονδου κράτους μπορούμε να επιτύχουμε την επανένωση 
της πατρίδας μας.   

 ∆εύτερον, μια τέτοια ομοσπονδία θα πρέπει να αποτελεί μετεξέλιξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η ομόσπονδη Κυπριακή ∆ημοκρατία να είναι αδιαίρετη και 
αδιάλυτη, να έχει μία κυριαρχία, μία ιθαγένεια και μια προσωπικότητα.  Οι πρόνοιες 
της λύσης να συνάδουν με τις αρχές και αξίες πάνω στις οποίες η Ευρωπαϊκή Ένωση 
εδράζεται, συμπεριλαμβανομένων των τεσσάρων βασικών ελευθεριών, χωρίς μόνιμες 
παρεκκλίσεις, και να προβλέπει ότι τα τουρκικά κατοχικά στρατεύματα θα 
αποχωρήσουν μέσα σε ένα στενό χρονοδιάγραμμα.   

 Απορρίπτουμε και αποκλείουμε -αυτό είναι απόφαση συνεδριακή, κυρίες και 
κύριοι, που κατατέθηκε, θέλω να το επαναλαμβάνω κάθε τόσο στο Εθνικό Συμβούλιο 
του 2009 κα 2010- την όποια μορφή λύσης που οδηγεί στη νομιμοποίηση του status 
quo ή στη λύση δύο χωριστών κρατών, αλλά ακόμα και την πολιτική που παραπέμπει 
στην εξεύρεση λύσης σε βάθος χρόνου ή βασίζεται σε ανεδαφικές προσδοκίες ή 
απροσδιόριστες να επισυμβούν ευνοϊκές συγκυρίες.  Ένα άλλο στοιχείο είναι πως η 
λύση θα πρέπει να είναι προϊόν συμφωνίας και όχι το αποτέλεσμα επιβολής εκ των 
έξω.  Μόνο μια τέτοια συμφωνία μπορεί να παραπεμφθεί σε δημοψήφισμα.   

 Άλλο στοιχείο, να υπάρχουν ισχυρές και αξιόπιστες εγγυήσεις εφαρμογής της 
λύσης με ουσιαστική συμμετοχή και της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Τέλος, η πλήρης και 
ενεργός συμμετοχή της Κύπρου στην ευρωπαϊκή πολιτική άμυνας και ασφάλειας θα 
αποτελέσει ισχυρό και επαρκές εχέγγυο ή εγγυητικό πλαίσιο και θα καταστήσει εφικτή 
τη διαπραγμάτευση σε σχέση ακόμα και με τις υφιστάμενες συνθήκες εγγύησης. 

 Μια δεύτερη πρόταση, πέρα από τις παραμέτρους λύσης, ήταν η πρότασή μας 
για ένα συνολικό πλαίσιο λύσης του κυπριακού προβλήματος.  Είναι, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, πεποίθησή μας πως καθίσταται όσο ποτέ άλλοτε αναγκαία η ετοιμασία 
ενός συνολικού πλαισίου προτάσεων για λύση του Κυπριακού στη βάση του 1989, 
λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα έχουν έκτοτε μεσολαβήσει, που να συγκεντρώνει τη 
μεγίστη δυνατή συναίνεση, εάν όχι ακόμα και την ομοφωνία του συνόλου των 
πολιτικών δυνάμεων.  Ένα ανάλογο πλαίσιο δε θα συμβάλει μόνο στη μεγίστη δυνατή 
ενότητα των πολιτικών δυνάμεων, αλλά θα διασφαλίσει στη δική μας πλευρά την 
πρωτοβουλία των κινήσεων.   

 Είναι η άποψή μας πως έμφαση πρέπει να δοθεί στις πρόνοιες που θα 
διασφαλίζουν τη μετεξέλιξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε ένα ισχυρό σύγχρονο 
ομόσπονδο κράτος.  Σε ένα κράτος που, μέσα από τις ενδεικτικές και όχι εξαντλητικές 
αρμοδιότητες που αναφέρω και εξουσίες, θα διασφαλίζει, πρώτον, τη μια και μόνη 
διεθνή προσωπικότητα, κυριαρχία και ιθαγένεια, την απρόσκοπτη λειτουργία, 
βιωσιμότητα και διάρκεια της λύσης, την ενότητα εδάφους, λαού, θεσμών και 
οικονομίας, την άμυνα και ασφάλεια, αλλά και την ευθύνη ελέγχου λιμανιών, 
αερολιμένων, αλλά και φύλαξης των συνόρων του ομόσπονδου κράτους, την 
αποκλειστική και αποτελεσματική εκπροσώπηση και συμμετοχή της χώρας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών ή ακόμα και τους λοιπούς 
διεθνείς οργανισμούς.  Έβδομον, τη διασφάλιση της δημοκρατικής και 
αποτελεσματικής λειτουργίας των θεσμών και οργάνων του κεντρικού κράτους και την 
προστασία των ανθρωπίνων δικαιωμάτων του συνόλου των πολιτών.  Την 
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αποκλειστική εκμετάλλευση και διαχείριση των φυσικών πόρων και του θαλασσίου 
πλούτου και, τέλος, όποιες άλλες εξουσίες κριθούν ως απολύτως αναγκαίες, 
προκειμένου να διασφαλίζεται η ισχυρή οντότητα του ομόσπονδου κράτους.   

 Εδώ το υπογραμμίζω, γιατί πολλές φορές αυτή η πρόταση που συνοδεύεται 
και με το επόμενο, δηλαδή την άποψή μας πως η υπερσυγκέντρωση εξουσιών στο 
κεντρικό κράτος αντί η ενίσχυση, προσέξετε, της οντότητας θα πολλαπλασιάζει τους 
κινδύνους τριβών, αδιεξόδων και παράλυσης, θα θέτει σε άμεσο κίνδυνο τη λειτουργία 
και βιωσιμότητα του κράτους.  Είναι αυτονόητο πως ανάλογα φαινόμενα θα έχουν 
άμεσες επιπτώσεις στην καθ’ ημέραν διαβίωση και ευημερία των πολιτών, με 
αποτέλεσμα να ενισχύονται οι δυνάμεις  που θα προτιμούσαν την απόσχιση ή 
δημιουργία δύο κρατών. 

 Στο σημείο αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να απαντήσω σε 
κάποιους ισχυρισμούς περί δήθεν χαλαρής ομοσπονδίας ή περί τάχα προτάσεων 
περί συνομοσπονδίας.  Ουδέν αναληθέστερον.  Εάν οι βασικές προϋποθέσεις 
ισχυροποιούν το κράτος, το διασφαλίζουν μέσα από τις παραμέτρους που έχω πει, 
πολύ πιο εύκολο, λαμβάνοντας υπόψη και τις εμπειρίες του συντάγματος του 1960, 
είναι να είναι λειτουργικό, να είναι βιώσιμο και την ίδια ώρα να επιτρέπει στις δύο 
κοινότητες να μην πιστεύει η μια ότι εργάζεται προς όφελος της άλλης ή ότι πρέπει να 
πληρώνει για την υγεία της άλλης ή για τις κοινωνικές ασφαλίσεις της άλλης.  Την ίδια 
ώρα η πολυπλοκότητα και πολυσύνθεση μιας κεντρικής κυβέρνησης με ισχυρές 
εξουσίες έφερε τον κ. Ταλάτ να διεκδικεί μεγαλύτερη συμμετοχή στη διακυβέρνηση, 
μεγαλύτερη συμμετοχή στα διάφορα όργανα, με αποτέλεσμα τους κινδύνους, τα 
αδιέξοδα να πολλαπλασιάζονται, οι τριβές να πολλαπλασιάζονται, με αποτέλεσμα την 
παράλυση του κράτους.   

 Ταυτόχρονα, πιστεύουμε, κυρίες και κύριοι, πως ένα καλά ισοζυγισμένο σχέδιο, 
που δε θα παραγνωρίζει βασικές αρχές του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, που θα απαντά στις ανησυχίες και προσδοκίες και των 
Ελληνοκυπρίων, που θα θεμελιώνει ένα λειτουργικό και βιώσιμο ομοσπονδιακό 
κράτος, θα μας επιτρέψει όχι μόνο να αντιμετωπίσουμε επιτυχώς την προπαγάνδα 
όσων ισχυρίζονται πως τάχατε η ελληνοκυπριακή πλευρά δεν επιθυμεί ή δεν επείγεται 
για λύση, αλλά θα μας φέρει, κατά την άποψή μας, ένα βήμα μπροστά από την 
Τουρκία.  Ταυτόχρονα, και λαμβάνοντας υπόψη το νέο αναβαθμισμένο ρόλο του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, ένα ανάλογο σχέδιο, σε συσχετισμό και με τις 
υπόλοιπες των προτάσεών μας που ακολουθούν, προσφέρει την πλέον 
αποτελεσματική αντιμετώπιση των διλημμάτων που θα τεθούν ενώπιόν μας τους 
επόμενους μήνες.  ∆ηλαδή, μπορεί μια συγκροτημένη πολιτική που θα διαλαμβάνει 
ένα συνολικό πλαίσιο λύσης ή τη διευρυμένη συμμετοχή στον υπό εξέλιξη διάλογο και 
τα όσα πιο κάτω, μια συγκροτημένη στρατηγική συμμαχιών μπορεί να αποτελέσει το 
σχέδιο βήτα της ελληνοκυπριακής πλευράς. 

 Έρχομαι στο τρίτο των εισηγήσεών μας, πέραν των θέσεων, πέραν του 
σχεδίου, στη διευρυμένη συμμετοχή στον εν εξελίξει διάλογο.  Πριν της αναλύσεως, 
κυρίες και κύριοι, της πρότασης για διευρυμένη συμμετοχή στην εν εξελίξει διαδικασία, 
θεωρώ αναγκαίο να διευκρινίσω μια για πάντα πως, κατ’ αντίθεση με όσα λέγονται, η 
εισήγηση του ∆ΗΣΥ δεν αποσκοπεί στη σύγκληση της όποιας διεθνούς μορφής 
διεθνούς διάσκεψης ούτε βεβαίως και στην εκτροπή από την παρούσα διαδικασία.  
Την πιο πάνω θέση αναπτύξαμε όχι μόνο δημόσια και στο Εθνικό Συμβούλιο, αλλά 
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και στη συνάντηση που είχαμε με τον Έλληνα Πρωθυπουργό κατά την άτυπη σύνοδο 
των αρχηγών.   

 Ταυτόχρονα, θα πρέπει να γίνει ξεκάθαρο πως η πρόταση για διευρυμένη 
συμμετοχή στην εν εξελίξει διαδικασία θα περιορίζεται στην παρουσία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, της Τουρκίας και της Ελλάδας, αλλά και κάτω από 
συγκεκριμένες προϋποθέσεις όπως:   

 Πρώτον, πως η όλη διαδικασία θα παραμείνει υπό την αιγίδα των Ηνωμένων 
Εθνών και πάντα σύμφωνα με τα ψηφίσματα τόσο του οργανισμού όσο και του 
Συμβουλίου Ασφαλείας.  ∆εύτερον, να διασφαλίζει πως δε θα είναι περιορισμένου 
χρόνου ή δε θα εξαντλείται εντός ασφυκτικών χρονοδιαγραμμάτων, χωρίς βεβαίως 
από την άλλη να δίδουμε την εικόνα ότι επιδιώκουμε ή αφήνεται να εννοείται ότι 
υιοθετούμε ένα ατέρμονα διάλογο απεριορίστου διαρκείας.  Τρίτον, πως δε θα 
επιτραπεί η άσκηση της όποιας μορφής επιδιαιτησίας.  Τέταρτον, πως η αρχή τίποτα 
δε θα θεωρείται ως συμφωνηθέν, αν δε συμφωνηθούν τα πάντα, παραμένει 
αναλλοίωτη.  Πως η εκπροσώπηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα είναι υψηλού 
επιπέδου από προσωπικότητα κύρους, η οποία θα διορίζεται -παρακαλώ και έχει 
μεγάλη σημασία αυτό που λέω- από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο και όχι την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή.  Στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, όπως καλά γνωρίζετε, συμμετέχουν οι 
πρωθυπουργοί και αρχηγοί κρατών, μέσα στο οποίο ευρωπαϊκό λαϊκό κόμμα και 
σοσιαλιστές έχουνε τη συντριπτική πλειοψηφία, και συνεπώς θα μπορούσε, μέσα από 
την επιρροή που έχουμε και μπορεί να ασκήσουμε, να επιλεγόταν μια προσωπικότητα 
που πραγματικά να αντιπροσωπεύει τις αρχές και αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Την ίδια ώρα να εμπλακεί η διεύθυνση νομικών υποθέσεων του ίδιου του Ευρωπαϊκού 
Συμβουλίου, ενώ ο εκπρόσωπος της Ευρωπαϊκής Ένωσης να είναι υπόλογος στο πιο 
πάνω θεσμικό όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Τώρα, οι λόγοι που συνηγορούν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτή μας την 
πρόταση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφήσετε πίσω μία προϋπόθεση. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφήσετε πίσω μία προϋπόθεση που καταθέσετε στο Εθνικό Συμβούλιο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Πέστε μου τη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ότι η Τουρκία θα δεχτεί την αρχή της διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ναι, αυτό είναι παράλειψη, αλλά έχω την εντύπωση ότι, εάν αμφισβητείτε 
ακόμα τη θέση μας…  Ε, τι να πω;  Να πω ότι ακόμα είμαστε υπό αμφισβήτηση το 
ποια είναι η βάση της διαπραγμάτευσης;  Μακάρι να εμπλέκαμε την Τουρκία και το 
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προσθέτω τώρα, γιατί, ορθά το είπετε, εκ παραλήψεως, εκ παραδρομής δεν το 
ανέφερα.  Το πρώτο και προαπαιτούμενο είναι η Τουρκία -και το είπα δημόσια, κύριε 
Κατσουρίδη, και το ξέρετε εσείς, πολύ πρόσφατα μάλιστα- να δεχτεί ότι η βάση λύσης 
δεν είναι αυτή που ερμηνεύει, εξαιτίας των λαθών σας, ο κ. Έρογλου, ερμηνεύοντας 
την 23η του Μάη, άλλοτε την 1η Ιουλίου και ούτω καθεξής.  Σας παρακαλώ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ξεχάσατε τους εποίκους, κύριε Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κουλία! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Περιμένετε και θα πάρετε απάντηση, αν εξέχασα οτιδήποτε.  Γιατί λέω θα 
πρέπει τώρα να εμπλακεί η Τουρκία, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ελλάδα;  Οι λόγοι 
που συνηγορούν, ακούστε κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 …υπέρ μιας αναλόγου προτάσεως είναι οι ακόλουθοι:  Όλοι αναγνωρίζουμε 
πως η λύση του κυπριακού προβλήματος εξαρτάται απόλυτα από τη βούληση της 
Τουρκίας.  Όλοι λέμε ότι το κλειδί είναι στην Άγκυρα.  Όλοι λέμε πως έστω και ένα 
οδόφραγμα κανένας Τουρκοκύπριος ηγέτης, όποιος και αν είναι, δεν μπορεί να το 
ανοίξει, εκτός εάν έχει τη συγκατάθεση της Άγκυρας.  Γιατί θα πρέπει λοιπόν… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, εν θα γίνει τίποτε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ακούστε με, κύριε Κατσουρίδη, κάμετε υπομονή!  Γιατί θα πρέπει λοιπόν να 
μένει μακριά από τις δικές τις ευθύνες, εμφανιζόμενη την ίδια ώρα ως ο καλής 
πίστεως τρίτος που επιθυμεί διακαώς τη λύση του Κυπριακού;  Ποιος της επιτρέπει να 
μείνει εκτός;  Πόσο αντιφατικό -και σας παρακαλώ παρακολουθήστε με με προσοχή- 
δεν είναι να ζητούμε τον απευθείας διάλογο με την Τουρκία, να ισχυριζόμαστε ότι 
μέσα από τις πρωτοβουλίες τις δικές μας συστάθηκε η περιβόητη Επιτροπή 
Μπαρόζο, να δεχόμαστε το νέο ρόλο, αναβαθμισμένο ρόλο του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών, ενώ την ίδια ώρα να επιμένουμε πως ο διάλογος που διεξάγεται 
δεν είναι παρά κυπριακής ιδιοκτησίας.  Πέστε μου πώς συμβιβάζεται;   

 Τρίτον, στα εκάστοτε συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου η Τουρκία 
καλείται -ακούστε επί λέξει, έχω πάρει την περικοπή- «να στηρίζει ενεργώς τις εν 
εξελίξει διαπραγματεύσεις που στοχεύουν σε μια δίκαιη, συνολική και βιώσιμη λύση 
του κυπριακού προβλήματος, στο πλαίσιο των Ηνωμένων Εθνών, σύμφωνα με τα 
σχετικά ψηφίσματα του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών 
και σύμφωνα με τις αρχές επί των οποίων εδράζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση».  Και 
εύλογα γεννάται το ερώτημα προς τον κάθε Κύπριο πολίτη, προς ιδιαίτερα την 
πολιτική ηγεσία αυτού του τόπου:  Αν η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Τουρκία δεν 
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καταστούν μέρος στην εν εξελίξει διαπραγμάτευση, πώς θα διαφανεί αν πραγματικά 
στηρίζει ενεργά τις προσπάθειες για εξεύρεση δίκαιης, συνολικής και βιώσιμης λύσης 
του Κυπριακού;  Γιατί με τέτοιο βαθμό ιδεοληψίας αρνούμαστε την παρουσία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στο διάλογο;  Ποιος θα ελέγξει την Τουρκία για τις αδιάλλακτες 
θέσεις;  Είναι αρκετό να λέμε ότι οι θέσεις Ταλάτ, οι συνομοσπονδιακές, ή οι θέσεις 
Έρογλου δεν είναι παρά κατασκεύασμα της Τουρκίας που σερβίρονται μέσα από τους 
εκπροσώπους της στην Κύπρο;  Αυτό μας ικανοποιεί; 

 Τέταρτον, είναι καλά γνωστό σε όλους πως η πρόσφατη δυσμενέστατη 
δυστυχώς απόφαση ή δυσμενής, αν θέλετε, απόφαση του Ε∆Α∆ για το περιουσιακό 
στην υπόθεση “∆ημόπουλος” που στηρίχθηκε…  Πού στηρίχθηκε;  Κατά κύριο λόγο 
στην παραδοχή της Τουρκίας ότι αυτή ελέγχει τις κατεχόμενες περιοχές, ότι αυτή έχει 
την υποχρέωση να αποζημιώσει και να αποκαταστήσει τους Ελληνοκυπρίους 
ιδιοκτήτες περιουσιών.  Το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο απεδέχθη την εν λόγω παραδοχή, 
ενώ την ίδια ώρα εξέδωσε και απόφαση, τη γνωστή απόφαση, αναγνωρίζοντας αυτό 
που λέγαμε “ψευδοεπιτροπές” ως πρωτοβάθμιο ένδικο μέσο της Τουρκίας.  Και 
ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι:  Αυτή την παραδοχή της Τουρκίας ότι εκείνη 
φέρει την ευθύνη για την αποκατάσταση των περιουσιών και των περιουσιακών 
δικαιωμάτων των προσφύγων μας μπορεί να την επωμισθεί ο κ. Έρογλου ή όποιος 
Τουρκοκύπριος ηγέτης;  Άρα, γνωρίζουμε ακόμα και την απόφαση του Ε∆Α∆ και 
θέλουμε να κρατούμε αποενοχοποιημένη την Τουρκία εκτός;  

 Ένα άλλο των σοβαροτέρων στοιχείων που βαρύνουν το κυπριακό πρόβλημα, 
κυρίες και κύριοι, είναι η πολιτική αλλοίωσης του δημογραφικού χαρακτήρα της 
Κύπρου με τον εποικισμό των κατεχομένων από την Τουρκία.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Κουλία) 

 Είναι καλά γνωστό, φίλε Ζαχαρία, πως ο πληθυσμός των κατεχομένων έχει ήδη 
υπερβεί τις 450 000 και αν συνεχίσει η εν εξελίξει διαδικασία επ’ αόριστον ή οδηγηθεί 
σε ένα νέο αδιέξοδο, το πιθανότερο είναι πως σε σύντομο χρόνο η πλειοψηφούσα 
κοινότητα -προσέξετε τι θέλω να πω- η πλειοψηφούσα κοινότητα θα είναι η 
κατοικούσα στην κατεχόμενη μας πατρίδα.  Το χειρότερο ποιο είναι;  ∆ε θα 
αποφασίσουν, λόγω του ότι θα είναι μειοψηφία, οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας, 
αλλά οι Τούρκοι έποικοι για την όποια λύση του κυπριακού προβλήματος.  Αυτά είναι 
τραγικά διλήμματα που αντιμετωπίζουμε.  Και διερωτώμαι:  Γιατί η Τουρκία που 
εποικίζει, που διαπράττει το έγκλημα πολέμου πρέπει να κρατείται εκτός της τράπεζας 
των διαπραγματεύσεων;  Γιατί της χρωστούμε τόση χάρη; 

 Έκτον, δεν κρίνω σκόπιμη την αναφορά σε άλλες πτυχές του κυπριακού 
προβλήματος, όπως είναι οι εδαφικές αναπροσαρμογές, η απόσυρση στρατευμάτων, 
οι εγγυήσεις που επίσης εξαρτώνται βέβαια, κατά κύριο λόγο, από την Τουρκία. 

 Έβδομον, την ίδια ώρα όμως θέλω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας 
υπενθυμίσω κάτι, πως ο αγώνας που δώσαμε με επιτυχία για την ένταξή μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση στόχο είχε τι;  Την ενίσχυση των διεκδικήσεων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, ότι δηλαδή μια λύση θα στηρίζεται στις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες και 
γι’ αυτό ακριβώς διαχρονικά και με συνέπεια θα πρέπει να ομολογήσω ότι, τόσο εμείς 
όσο και άλλες πολιτικές δυνάμεις, επιδιώκαμε την ενεργό εμπλοκή της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στη διαδικασία εξεύρεσης λύσης του κυπριακού προβλήματος. 

 ∆ε λέω ότι ταυτίζονται όλων οι απόψεις επακριβώς με την ίδια θέση, αλλά έχω 
ακούσει με πολλή προσοχή τους κυρίους αρχηγούς των κομμάτων και κάποιους εκ 
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των άλλων στελεχών και δεν είδα να υπάρχει απόσταση.  Τι λείπει;  Είναι η συλλογική 
διαβούλευση και ο πραγματισμός που, μέσα από τη συλλογική διαβούλευση, πιστεύω 
ότι μπορεί να μας βοηθήσει να χαράξουμε τέτοιες πολιτικές που να μας βρουν όλους 
σύμφωνους στο πώς αντιμετωπίζουμε την τουρκική αδιαλλαξία. 

 Όμως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρά τα όσα έχουμε προαναφέρει, 
πιστεύουμε πως δεν είναι δυνατό από μόνα τους τα όσα έχω αναφέρει, οι εισηγήσεις 
μας, να κάμψουν την τουρκική αδιαλλαξία ή να αποδώσουν τα αναμενόμενα, αν αυτά 
δε συνοδεύονται και από μια σειρά ολοκληρωμένων και συγκεκριμένων στρατηγικών 
επιλογών.  Αυτές τις συγκροτημένες στρατηγικές, πολιτικές τις έχουμε αναλύσει εν 
εκτάσει στα υπομνήματα.  Λόγω περιορισμένου χρόνου θα αρκεστώ στις επικεφαλίδες 
και σε ορισμένα σχόλια.  Σαν τέτοιες συγκροτημένες στρατηγικές είχαμε εισηγηθεί στο 
Εθνικό Συμβούλιο και θέλω σήμερα να επαναλάβω, πρώτον, την ουσιαστική και στενή 
συνεργασία με την Ελλάδα.  Θα πρέπει η συνεργασία με την Ελλάδα να είναι ακόμα 
πιο στενή, αλλά και ακόμα πιο ουσιαστική.  Εδώ θα ήθελα να κάμω και μια 
παρέμβαση και με απόλυτο σεβασμό.  ∆εν είναι δυνατό να αμφισβητείται η Ελλάδα ή 
να κατηγορείται ότι ήταν η μία των χωρών που εισέβαλε στην Κύπρο.  ∆εν είναι νοητό 
να προσβάλλουμε συλλήβδην τον ελληνικό λαό, μιλώντας ότι οι Σύριοι είναι πολύ πιο 
κοντά μας από πλευράς αδερφικότητας κ.λπ. ή ενδεχόμενα και πολιτισμού. 

 ∆ε θέλω να δώσω έκταση, γιατί δεν είναι αυτή η ουσία του θέματος.  Εκείνο 
που θέλω να τονίσω ήταν πως η Ελλάδα ήταν και παραμένει πλέον ανιδιοτελής 
σύμμαχος στον αγώνα του κυπριακού ελληνισμού.  Για τούτο, κυρίες και κύριοι, 
επαναλαμβάνουμε την ανάγκη της ενεργού εμπλοκής της Ελλάδας στον υπό εξέλιξη 
διάλογο ή διαδικασία όσο και στη βοήθεια προς τη διαπραγματευτική μας ομάδα από 
την αντίστοιχη του Υπουργείου Εξωτερικών.  Είναι καλά γνωστό πως δεν είχα τη 
στάση να ασκήσω κριτική στον πρώην Πρωθυπουργό, έστω και αδερφού κόμματος, 
γιατί απλούστατα απουσίαζε από τις διεργασίες του κυπριακού προβλήματος. 

 Έχω ακούσει ότι συστήνεται ομάδα Κυπριακού ή θα έπρεπε να είχε συσταθεί.  
∆ιερωτώμαι πότε τη χρησιμοποιήσαμε;  Πόσο πάνσοφοι είμαστε, ώστε να μη 
δεχόμαστε από κανενός τη συμβουλή να ενισχύσουμε επιτέλους εκείνη τη 
διαπραγματευτική ομάδα, χωρίς αυτό να σημαίνει ότι υποτιμούμε τον οποιονδήποτε 
συμμετέχει σ’ αυτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε τρία λεπτά, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είμαι προς το τέλος, κύριε Πρόεδρε. 

 Όχι, είναι περισσότερα που πρέπει να έχω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ολοκληρωμένη ευρωπαϊκή στρατηγική. Θα πρέπει επιτέλους να 
συνειδητοποιήσουμε πως ως πλήρες μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν μπορεί 
παρά να έχουμε μια ολοκληρωμένη ευρωπαϊκή στρατηγική.  Ενδεικτικά, απλώς 
αναφέρω την ανάγκη ενεργότερης εμπλοκής του συνόλου των θεσμών της 
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Ευρωπαϊκής Ένωσης στις προσπάθειες λύσης του Κυπριακού.  Έχω ήδη κάνει εκτενή 
αναφορά πάνω σε τούτο, δε θα προχωρήσω. 

 ∆εύτερον, αξιόπιστη παρουσία στα θεσμικά όργανα και δομές της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με στόχο την ευθυγράμμιση με πολιτικές που υπηρετούν τις ευρύτερες 
στοχεύσεις της Ένωσης, όπως η καθιέρωση κοινής εξωτερικής πολιτικής και πολιτικής 
άμυνας και ασφάλειας. 

 Τρίτον, υποβολή αίτησης για συμμετοχή της Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη, πράξη που θα διευκολύνει τη διασύνδεση λύσης του Κυπριακού με την 
επίλυση του προβλήματος στις σχέσεις Ευρωπαϊκής Ένωσης-ΝΑΤΟ και θα 
δημιουργήσει τις προϋποθέσεις πίεσης πάνω στην Τουρκία.  Εδώ θα πρέπει να πω 
στο φίλο μου το Νίκο τον Κατσουρίδη πως δυστυχώς η πραγματικότητα παραμένει 
μία.  Πρόσφατα, ο γενικός γραμματέας του ΝΑΤΟ, ο κ. Ράσμουσεν, είχε ξεκάθαρα 
κάμει ρητή αναφορά ότι οι διαφορές και η έλλειψη συντονισμού μεταξύ Ευρωπαϊκής 
Ένωσης-ΝΑΤΟ οφείλεται στις υπάρχουσες διαφορές μεταξύ Κύπρου και Τουρκίας.  
∆ιερωτώμαι γιατί απαρνούμαστε κυριαρχικά μας δικαιώματα.  Κατά τα λοιπά, δε θα 
ήθελα να προχωρήσω, με έχει καλύψει ο φίλτατος μου ο Σωκράτης ο Χάσικος στα 
θέματα του Συνεταιρισμού. 

 Τέταρτον, συστηματική προσπάθεια θετικής αξιοποίησης και όσων από τις 
ευρωπαϊκές χώρες θεωρούνται φίλες της Τουρκίας, δηλαδή για μας η αντίληψη είναι 
πως κάποιοι που θεωρούνται φίλοι της Τουρκίας δε θα πρέπει να θεωρούνται εχθροί 
δικοί μας.  Να δούμε πώς μπορούμε να τους αξιοποιήσουμε μέσα όμως από σωστές 
πολιτικές. 

 Πέμπτον, συνεχής και τεκμηριωμένη ενημέρωση του συνόλου των χωρών για 
κάθε φάση του Κυπριακού.  Αυτό το είχα τονίσει στον Πρόεδρο Χριστόφια από τις 
πρώτες μας συναντήσεις:  «Πρόεδρε, να μην παραλείψουμε να ενημερώνουμε τις 
ευρωπαϊκές χώρες είτε μέσω των πρεσβειών είτε και μέσω των πολιτικών μας 
ομάδων για τα προβλήματα που συναντούμε στον εν εξελίξει διάλογο, προκειμένου να 
αποκαλύψουμε την τουρκική αδιαλλαξία». 

 Έκτον, σε περίπτωση διαφαινόμενου αδιεξόδου ή άρνησης της Τουρκίας να 
στηρίξει ενεργά την προσπάθεια λύσης σύμφωνα με τα συμπεράσματα του 
Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, να δοθεί σαφές το μήνυμα προς τους εταίρους μας ότι δεν 
πρόκειται να αναμένουμε την ένταξη της Τουρκίας για λύση του Κυπριακού, αλλά και 
την ίδια ώρα δε θα δεχτούμε να προχωρήσει η ευρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας. 

 Ολοκληρωμένη πολιτική στρατηγικών συμμαχιών. 

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 

 Είμαστε της άποψης πως απαιτείται άμεσα ανασχεδιασμός της εξωτερικής μας 
πολιτικής κατά τρόπο… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Αντιλαμβάνομαι είστε κουρασμένοι και σας έχω κουράσει, αλλά ελάχιστα λεπτά 
μου μένουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, είμαστε όλοι σε θηριώδη κατάσταση. 
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Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ανασχεδιασμός της εξωτερικής μας πολιτικής κατά τρόπο που, ενώ δε θα 
επηρεάζει αρνητικά -και θέλω να το τονίσω τούτο- τις καλές σχέσεις με παραδοσιακά 
φιλικά κράτη, θα ενδυναμώνει τις σχέσεις μας με κράτη στρατηγικής σημασίας.   

 Για επίτευξη του πιο πάνω στόχου θα πρέπει να αξιοποιηθούν ισχυρά ρεύματα 
πίεσης σε χώρες που διαδραματίζουν πρωτεύοντα ρόλο στα διεθνή δρώμενα.  Η 
όξυνση, για παράδειγμα, στις σχέσεις Τουρκίας-Ισραήλ, Τουρκίας-Αρμενίας μας 
βοηθούν να αξιοποιήσουμε τα πανίσχυρα εβραϊκά ή αρμενικά ρεύματα πίεσης -προς 
τιμή σας, κύριε Πρόεδρε- όχι μόνο στις ΗΠΑ, αλλά και σε σωρεία άλλων χωρών.  Την 
ίδια ώρα θα πρέπει ο ανασχεδιασμός της εξωτερικής μας πολιτικής να μην 
παραγνωρίζει τα νέα γεωστρατηγικά, γεωπολιτικά δεδομένα που έχουν δημιουργηθεί 
από τα ευρήματα ενεργειακών αποθεμάτων που υπάρχουν στη λεκάνη της 
Ανατολικής Μεσογείου. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Με πλήρες αίσθημα ευθύνης, αλλά και της διαχρονικής συνέπειας που διακρίνει 
το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, έχω παραθέσει τους προβληματισμούς, αλλά και τις 
ξεκάθαρες θέσεις μας στην αντιμετώπιση του μεγάλου εθνικού μας θέματος. 

 Προτού τελειώσω, θα ήθελα για υστάτη φορά να κρούσω τον κώδωνα του 
κινδύνου καλώντας όλους να συνειδητοποιήσουμε πως τα γεγονότα και ο χρόνος δεν 
επιτρέπουν σε κανένα μας ούτε εφησυχασμό ούτε επιλογές στη βάση άλλων 
σκοπιμοτήτων απ’ ό,τι το εθνικό καλό υπαγορεύει. 

 Θέλω να επαναλάβω την ετοιμότητά μας για συνεργασία και με τον Πρόεδρο 
της ∆ημοκρατίας και με όλες τις πολιτικές δυνάμεις, προκειμένου να αποτρέψουμε 
τους τουρκικούς σχεδιασμούς, αλλά και να επιτύχουμε σ’ αυτό που όλοι 
προσδοκούμε.  Μια πατρίδα που δε θα υστερεί των υπόλοιπων ευρωπαϊκών χωρών 
και που θα δημιουργεί τις προϋποθέσεις για ειρηνική συμβίωση, πρόοδο και ευημερία 
όλων των νομίμων κατοίκων της Κύπρου.  Αυτό, κατά την άποψή μας, οφείλουμε στην 
πατρίδα μας.  Αυτό οφείλουμε, αν θέλετε, και στις επερχόμενες γενιές. 

 Ευχαριστώ για την υπομονή σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αναστασιάδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
τον κ. Άντρο Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Να πω ότι έχω καταθέσει την ομιλία μου, γιατί θεωρώ ότι, μετά τη συζήτηση 
όπως εξελίχτηκε, θα ήταν σκοπιμότερο να σχολιάσω κάποια πράγματα. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Άντρος Κυπριανού καταθέτει στη γραμματεία την 
προαναφερθείσα ομιλία του, η οποία βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 
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 Θέλω να πω από την αρχή ότι δεν είχα καμία απολύτως πρόθεση να στραφώ 
στο παρελθόν.  Είχα πρόθεση να συζητήσουμε πώς προχωρούμε στο μέλλον.  
Επειδή όμως έγιναν αναφορές οι οποίες ήταν αρκετά ενδιαφέρουσες από 
προηγούμενους ομιλητές, νιώθω την ανάγκη να τοποθετηθώ και εγώ σε κάποια 
ζητήματα. 

 Το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι όντως τα συνθήματα και ο 
μεγαλοϊδεατισμός μας οδήγησαν στη μεγαλύτερη καταστροφή που έτυχε στον τόπο 
μας, το 1974, και σήμερα κινδυνεύουμε να ολοκληρώσουν αυτή την καταστροφή.  
Εκείνο το οποίο παραλήφθηκε βέβαια να λεχθεί προηγουμένως είναι ότι εκείνη η 
παράταξη που χρησιμοποίησε τα συνθήματα και το μεγαλοϊδεατισμό ήταν η παράταξη 
της δεξιάς.  Η παράταξη της δεξιάς λοιπόν χρησιμοποίησε τα συνθήματα και μας 
οδήγησε στο δίδυμο έγκλημα σε βάρος του κυπριακού λαού το 1974.  Είναι επίσης 
γεγονός ότι μέχρι ενός χρονικού σημείου η Τουρκία ήταν στο εδώλιο του 
κατηγορουμένου, δίχως βέβαια πάντοτε η διεθνής κοινότητα να λαμβάνει μέτρα, για 
να την υποχρεώσει να εναρμονιστεί με αποφάσεις των διεθνών σωμάτων.  Είναι 
επίσης γεγονός ότι από μια συγκεκριμένη χρονική στιγμή και μετά ξεκίνησε μία 
διολίσθηση στο Κυπριακό.  Ο κ. Αναστασιάδης επροσδιόρισέ την στο 2008.  Να μου 
επιτρέψει να του υπενθυμίσω ότι η Τουρκία βρέθηκε στην πιο δύσκολη θέση το 
Νιόβρη του 1992 με το Ψήφισμα 789 του Συμβουλίου Ασφαλείας.  Για πρώτη φορά 
απαιτείτο από τον Ντενκτάς να απαντήσει και μάλιστα θετικά στο γενικό γραμματέα 
του ΟΗΕ μέχρι την 1η του Μάρτη το 1993 και ήταν στον τοίχο τότε η τουρκική πλευρά.  
Κάποιοι την έβκαλαν από τον τοίχο.  Ήταν εκείνοι που κέρδισαν τις προεδρικές 
εκλογές με σύνθημα:  «Θα ενταφιάσουμε τις Ιδέες Γκάλι».  Εκείνοι την έβγαλαν την 
Τουρκία από τη γωνιά και ξεκίνησε η διολίσθηση στο Κυπριακό. 

 Υπάρχει ακόμα μια σημαντική χρονική στιγμή, η 31η Αυγούστου 1997, όταν 
από την πλευρά του Ραούφ Ντενκτάς τέθηκε επίσημα στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων η απαίτηση για λύση συνομοσπονδίας.  ∆εν υπήρξε καμία 
απολύτως αντίδραση από τη διεθνή κοινότητα, γιατί, ξέρετε, προηγήθηκε μία 
αντιφατική πολιτική η οποία αποκορυφώθηκε με την πολιτική της ηφαιστειολογίας και 
της πυραυλολογίας. 

 Είχαμε επίσης μία άλλη χρονική στιγμή πολύ σημαντική για τις συζητήσεις που 
διεξήγοντο στο Κυπριακό, το 1999, όταν υιοθετήθηκε ψήφισμα του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών το οποίο επέτρεπε στην Τουρκία να θέσει όλες τις απόψεις στο 
τραπέζι των διαπραγματεύσεων.  Ήταν τότε που ανατράπηκε, ναι, το πλαίσιο μέσα 
στο οποίο συζητούσαμε το Κυπριακό. 

 Και απ’ εκεί και πέρα μία άλλη σημαντική αρνητική χρονική στιγμή ήταν ο 
Νιόβρης του 2002, όταν κατατέθηκε το Σχέδιο Ανάν.  Ένα σχέδιο που κρίθηκε απ’ 
όλους μας ως μη αποδεκτό ως βάση για διαπραγμάτευση, αλλά, επειδή προερχόταν 
από το γενικό γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, υποχρεωθήκαμε να το 
δεχτούμε ως τέτοιο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ, αλλά να είμαστε σαφείς προς την ιστορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Λοιπόν, εμείς, ως ΑΚΕΛ, κύριε Αναστασιάδη, αν δεν προερχόταν από το γενικό 
γραμματέα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, δε θα το αποδεχόμαστε ως βάση για 
διεξαγωγή των διαπραγματεύσεων. 

 Ως εκ τούτου λοιπόν, είναι γεγονός ότι από μια χρονική στιγμή και μετά υπήρξε 
διολίσθηση στο Κυπριακό, αλλά η πραγματική εικόνα σε ό,τι αφορά το Κυπριακό είναι 
αυτή που αναφέρομαι τώρα.  Απέτυχε η πολιτική του ∆ημήτρη Χριστόφια ακούστηκε 
προηγουμένως από το βήμα.  Πρέπει να δούμε πώς ήταν η κατάσταση, όταν ανέλαβε 
ο ∆ημήτρης Χριστόφιας την προεδρία της ∆ημοκρατίας.  Αλλά υπάρχει και ακόμα ένα 
άλλο στοιχείο το οποίο θα πρέπει να λάβουμε υπόψη μας.  Ακολουθήθηκαν 
διαφορετικές πολιτικές στο παρελθόν.  Ακολουθήθηκε εκείνη που ονομάζουμε 
πολιτική του “καλού παιδιού”.  Πού μας οδήγησε εκείνη η πολιτική;  Σε ένα σχέδιο το 
οποίο απέρριψε η καταπληκτική πλειοψηφία των Ελληνοκυπρίων. 

 Είναι σημαντικό να θυμηθούμε ποια ήταν η κατάσταση το 2008, όταν ο 
∆ημήτρης Χριστόφιας ανέλαβε την προεδρία;  Αδίκως μεν αλλά δυστυχώς για μας 
ήταν η πραγματικότητα.  Είμαστε στριμωγμένοι και απομονωμένοι από τη διεθνή 
κοινότητα.  Κατάφερε ο ∆ημήτρης Χριστόφιας να ανατρέψει αυτό το κλίμα;  Το 
ανέτρεψε.  Εξακολουθούμε να έχουμε δυσκολίες στην προσπάθειά μας να 
προωθήσουμε το Κυπριακό;  Εξακολουθούμε.  Γιατί;  Γιατί η Τουρκία εξακολουθεί να 
επιμένει στις ίδιες αδιάλλακτες θέσεις που υποστήριζε από το 1974 και γιατί δυστυχώς 
μία μερίδα της διεθνούς κοινότητας επιδεικνύει ανοχή έναντι σ’ αυτές τις απαράδεκτες 
θέσεις της τουρκικής πλευράς.  Και ποια είναι αυτή η μερίδα που εξακολουθεί να 
επιδεικνύει αυτή την ανοχή έναντι της Τουρκίας;  Είναι εκείνοι που ηγούνται του 
ΝΑΤΟ.  Είναι εκείνοι που θεωρούμε ότι μπορούν να μας βοηθήσουν, για να λύσουμε 
το Κυπριακό, όπως εμείς επιθυμούμε. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Έν’ τζιείνοι που μας εβοηθήσαν να… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Αναστασιάδη…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, είμαστε στη Βουλή των Αντιπροσώπων!  Εγώ δε θα 
συμπεριφερθώ σαν να είμαι σε ποδοσφαιρικό αγώνα!  Εγώ θα επιμείνω να πω τις 
απόψεις μου, όπως τις είπατε εσείς.  Εγώ ούτε μια φορά δεν αντέδρασα, όταν 
μιλούσατε πενήντα λεπτά. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Τζιαι να αντιδρούσατε, έντζιε ήταν να με ενοχλήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Κύριε Αναστασιάδη, σας παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Έχουν βλέψεις κάποιοι, για να στριμώξουν την ελληνοκυπριακή πλευρά;  Καμία 
αμφιβολία περί τούτου.  Επέτυχαν το στόχο τους αυτοί οι οποίοι επιδιώκουν να μας 
στριμώξουν, αυτοί που επιδιώκουν να εξυπηρετήσουν τα συμφέροντά τους μέσα από 
την εξυπηρέτηση των συμφερόντων της Τουρκίας;  ∆οκίμασαν το Μάιο του 2010 με το 
Ψήφισμα 1930 να επιβάλουν χρονοδιαγράμματα και διαιτησία.  Επετύχαν το;  ∆εν το 
επέτυχαν.  Εδοκίμασαν στη συνάντηση της Νέας Υόρκης τον περασμένο Νιόβρη, 
εδοκίμασαν στη Γενεύη το Γεννάρη.  Επετύχαν να επιβάλουν την άποψή τους;  Όχι.  
Απέτυχαν γιατί;  Γιατί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ακολούθησε εξωτερική πολιτική 
τέτοια που δεν τους επέτρεψε να προωθήσουν τους στόχους τους. 

 Και θα κάνω μία παρένθεση για να πω το εξής:  Ανέφερέ το ο Νίκος 
προηγουμένως, θα το επαναλάβω και εγώ όμως.  Κάποιοι τότε και τον περασμένο 
Μάιο και το Νιόβρη και το Γεννάρη εκασσανδρολογούσαν ότι θα μας επιβάλει η 
διεθνής κοινότητα απόψεις αρνητικές σ’ ό,τι αφορά το μέλλον του Κυπριακού.  Παρ’ 
όλο που διαψεύστηκαν, ακούσαμε πάλι σήμερα από το βήμα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων κάποιοι να προβαίνουν σε προβλέψεις. 

(Αστειευόμενος) 

 Και δεν αναφέρομαι σε σας, κύριε Αναστασιάδη, είναι σε άλλους. 

 Θα έρθω λοιπόν στο ποια πολιτική ακολούθησε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
και να δούμε κατά πόσο αυτή καθοδηγείται από ιδεοληψίες και κατά πόσο αυτή μας 
έχει οδηγήσει σε κακοτοπιές.  Ακούσαμε πρόσφατα τον Έλληνα Πρωθυπουργό να 
λέει «με το ∆ημήτρη Χριστόφια η Κύπρος απέκτησε κύρος και αξιοπρέπεια διεθνώς».  
Τον ακούσαμε να λέει «αυτή η ώρα είναι για τη λύση στο Κυπριακό και ο ∆ημήτρης 
Χριστόφιας είναι ο Πρόεδρος που μπορεί να φέρει τη λύση».  Ακούσαμε στην ίδια 
συζήτηση το σύνολο της πολιτικής ηγεσίας της Ελλάδας να εκφράζει την αμέριστη 
υποστήριξή της στους χειρισμούς του Προέδρου της ∆ημοκρατίας στο Κυπριακό.  Και 
παρ’ όλα αυτά λέμε ότι υπάρχει έλλειμμα στη συνεργασία μας με την Ελλάδα.  Για 
πρώτη φορά επισκέφτηκαν τόσες πολλές προσωπικότητες, ηγέτες ξένων κρατών 
μελών την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Για πρώτη φορά ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας και 
ο Υπουργός Εξωτερικών έκαμαν τόσα πολλά ταξίδια στο εξωτερικό.  Ήρτε η κ. 
Μέρκελ στην Κύπρο με τις γνωστότατες δηλώσεις στις οποίες έχει προβεί.  Ήρθε ο 
Πάπας.  Αν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας λειτουργούσε με ιδεοληψίες, θα έφερνε τον 
Πάπα στην Κύπρο;  Ήρτε ο κ. Μεντβέντεφ με τα πολύ καλά γνωστά αποτελέσματα 
των επισκέψεών του.  Από εκεί και πέρα επαναλαμβάνω ότι και πάρα πολλοί άλλοι 
αρχηγοί κρατών ήρθαν στην Κύπρο.  

 Ποιος είναι ο στόχος της Τουρκίας, για να απαντήσω και σε μια άλλη άποψη 
που τίθεται;  Στόχος της Τουρκίας, εγώ συμφωνώ με την άποψη που διατυπώνεται 
από όλους, να αλλάξει τη διαδικασία, θέλει να μας οδηγήσει σε μία τετραμερή ή 
πενταμερή στην προσπάθειά της να μας επιβάλει χρονοδιαγράμματα και διαιτησία, 
έτσι ώστε να μας επιβάλει η διεθνής κοινότητα λύση της αρεσκείας της Τουρκίας.  Τη 
στιγμή που τα λέμε αυτά τα πράγματα όμως, τι συμβουλεύουμε τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας να πράξει;  Να αποσύρει τις προτάσεις που κατέθεσε στο τραπέζι των 
διαπραγματεύσεων.  Εγώ δε θέλω να μπω τώρα σ’ αυτή τη συζήτηση για το 
περιεχόμενο αυτών των προτάσεων.  Εγώ θα συζητήσω τα διαδικαστικά.  Γι’ αυτές τις 
προτάσεις ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ενημέρωσε το Εθνικό Συμβούλιο στις 2 του 
Ιούλη και επανέλαβε την ενημέρωση τον Οκτώβρη του 2008.  Τότε αντέδρασαν δύο 
άτομα.  Ο ένας είναι εδώ ο κ. Περδίκης και ο άλλος είναι ο αείμνηστος Τάσσος 
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Παπαδόπουλος.  ∆ε θα πω τι είπαν.  Κάποτε ελπίζω και εύχομαι η ιστορία να γράψει 
τι λέχθηκε τότε τον Οκτώβρη του 2008. 

 Ο Πρόεδρος κατέθεσε τις προτάσεις στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων.  
Εθυμήθηκαν το Μάρτη του 2009 κάποια πολιτικά κόμματα να πουν ότι αυτές είναι 
“κόκκινες γραμμές” και πρέπει να τις αποσύρει ο Πρόεδρος, ενώ ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός εθυμήθηκε να το πει αυτό το πράγμα το Σεπτέμβρη του 2009.  Ε, εγώ 
λέω ότι, αν ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας αυτή τη στιγμή που η Τουρκία έχει το 
συγκεκριμένο στόχο αποσύρει τις προτάσεις του, θα αποδυναμώσει το στόχο της 
Τουρκίας ή θα τον ενισχύσει;  Η απάντηση είναι πολύ απλή.  Θα τον ενισχύσει και θα 
οδηγήσουμε τον εαυτό μας σε δυσμενέστατη θέση, με αποτέλεσμα να μας επιβληθεί η 
λύση από το εξωτερικό. 

 Να αλλάξουμε το πλαίσιο λύσης, διατυπώνεται η άποψη από κάποιους.  
Πρέπει να λεχθεί καθαρά αυτό το πράμα στον κυπριακό λαό.  Το ΕΥΡΩΚΟ το λέει 
ανοικτά.  Ο κ. Αγγελίδης το τόνισε μερικές φορές αυτό το πράμα.  Πρέπει να το πούμε 
όσοι έχουμε αυτή την άποψη.  Μπορούμε να αλλάξουμε το πλαίσιο λύσης του 
Κυπριακού;  Εγώ λέω αναμφίβολα, ναι, μπορούμε να το αλλάξουμε.  Προς ποια 
κατεύθυνση θα το αλλάξουμε, αν επιδιώξουμε την εγκατάλειψη των σχετικών 
ψηφισμάτων του ΟΗΕ, των αποφάσεων όλων των ευρωπαϊκών οργανισμών του 
διεθνούς και του ευρωπαϊκού δικαίου, των συμφωνιών υψηλού επιπέδου που 
προνοούν για λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας προς την κατεύθυνση που 
θέλει η μικρή και ανίσχυρη, σε σύγκριση με την Τουρκία, Κυπριακή ∆ημοκρατία ή 
προς την κατεύθυνση που θα απαιτήσει η Τουρκία, η οποία δυστυχώς είναι 
πανίσχυρη στο σύγχρονο κόσμο και ενισχύει ολοένα και περισσότερο τη θέση της; 

 Κάποιοι άλλοι λένε ότι είναι καλύτερα τα πράματα να παραμείνουν ως έχουν.  
Κατά τη δική μας την άποψη είναι αφέλεια να θεωρούμε ότι τα πράγματα μπορούν να 
παραμένουν ως έχουν και είναι και ψευδαίσθηση.  Μπορεί για ένα χρονικό διάστημα 
τα πράγματα να παραμείνουν ως έχουν.  Από κάποια χρονική στιγμή και μετά θα 
ξεκινήσει μία συνεχής διολίσθηση του Κυπριακού, με αποτέλεσμα να οδηγηθούμε 
προς κατευθύνσεις που απλώς θα ολοκληρώνουν  το έγκλημα που ξεκίνησε το 1974. 

 Είπε προηγουμένως ο Νίκος και θέλω να το επαναλάβω.  Καταβάλλουμε 
προσπάθεια να πετύχουμε λύση διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας.  Είναι 
οδυνηρός συμβιβασμός για μας -και όλοι το αναγνωρίζουμε- αλλά την ίδια στιγμή 
κατανοούμε ότι είναι ο μόνος τρόπος να λύσουμε το Κυπριακό, να επανενώσουμε τη 
χώρα και το λαό μας.  Και δεν πετυχαίνουμε να πείσουμε την Τουρκία να δεχτεί αυτό 
το στόχο.  ∆εν πετυχαίνουμε να πείσουμε τη διεθνή κοινότητα να ασκήσει επιρροή και 
πίεση πάνω στην Τουρκία, για να συμβιβαστεί με τις αποφάσεις των διεθνών 
οργανισμών.  Αν εγκαταλείψουμε αυτό το στόχο και διεκδικήσουμε το στόχο του 
ενιαίου κράτους, της ευρωπαϊκής λύσης, όπως διατυπώνεται από κάποιους, ποιος θα 
μας στηρίξει σ’ αυτή την προσπάθεια;  Πώς θα πετύχουμε να υλοποιήσουμε αυτό το 
στόχο;  Να μην ξεχνούμε ότι το 1974 προκλήθηκε, γιατί υπήρξε μια έντονη 
αντιπαράθεση μεταξύ του εφικτού και του ευκταίου.  

 Θέλω να σχολιάσω όμως και την πρόταση, για να πάμε σε διευρυμένη 
συμμετοχή, σε διάσκεψη με διευρυμένη συμμετοχή. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι διάσκεψη. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Άκουσα, κύριε Αναστασιάδη, τι είπατε.  Τώρα στο Εθνικό Συμβούλιο υπήρξε 
μία κλιμάκωση της θέσης σας.  Εξεκινήσετε από ένα σημείο και την εξελίξετε σε ένα 
άλλο σημείο, έστω διευρυμένη συμμετοχή. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Λυπούμαι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ κύριοι! 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, δε θέλω με κανένα τρόπο να σας διακόψω, αλλά διάβαζα 
αυτολεξεί και τα κείμενα μπορεί να ανατρέξετε στο Εθνικό Συμβούλιο και έτσι η 
σημερινή μου ομιλία θα είναι ταυτόσημη… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, η αρχική σας πρόταση δεν ήταν γραπτή στο Εθνικό 
Συμβούλιο. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όσο με παρακαλείτε, σας παρακαλώ άλλο τόσο εγώ, κύριε Αναστασιάδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ σας παρακαλώ και τους δύο!  

Ν . ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Είναι από το Σεπτέμβρη που την εβάλαμε, κύριε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συνεχίστε, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λοιπόν, παίρνουμε ως δεδομένο, κατηγορούμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας 
και όλα τα υπόλοιπα πολιτικά κόμματα της ελληνοκυπριακής κοινότητας, γιατί όλα τα 
πολιτικά κόμματα δεν αποδέχονται αυτή την πρόταση, αλλά παίρνουμε ως δεδομένο 
ότι η τουρκική πλευρά δέχεταί την και ότι εμείς φταίμε που δε γίνεται αποδεκτή αυτή η 
πρόταση.  Αλλά να μου επιτρέψετε να θέσω με τη σειρά ερωτηματικά.  Λέμε ότι δε θα 
πρέπει να παρευρίσκεται η Κυπριακή ∆ημοκρατία σε μια τέτοια συνάντηση.  Εμείς 
ανησυχούμε από το πώς θα εξελιχτεί αυτό το θέμα και πώς θα υποσκαφτεί η οντότητα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Αν θα ξεφύγουμε από τη θεσμική συμμετοχή σε μια 
τέτοια συνάντηση, εννοώ δηλαδή τα μόνιμα μέλη του Συμβουλίου Ασφαλείας, αν θα 
ξεφύγουμε που τούτους, που έχουμε και υποστηριχτές τζειαμαί, ποιος μπορεί να μας 
εξασφαλίσει ότι η συμμετοχή θα είναι εκείνη που θα απαιτήσουμε εμείς και όχι εκείνη 
που θα απαιτήσει η Τουρκία; 



75 

 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι, εν τω μεταξύ…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Αναστασιάδη!  Σας παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ποιος θα εκπροσωπεί την Ευρωπαϊκή Ένωση;  Ποιου την πολιτική θα εκφράζει 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση από τη στιγμή που δεν υπάρχει κοινή εξωτερική πολιτική;  
Της Γερμανίας ή της Βρετανίας; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Της Ευρωπαϊκής Ένωσης… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με δεδομένες τις διαφωνίες και τις διαφορές που έχουμε αυτή τη στιγμή στις 
θέσεις των δύο κοινοτήτων, αν πάμε σε μια τέτοια διάσκεψη που θα έχει...  Όπου θα 
επιδιώξουν κάποιοι να μας επιβάλουν χρονοδιαγράμματα...  ∆εν πρέπει να έχουμε 
ψευδαισθήσεις. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη! 

Α. ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Αν δεν καταφέρουμε να φτάσουμε σε συμφωνία, ποια θα είναι η εξέλιξη;  Εννά 
μας πουν ότι θα πρέπει να επιβληθεί διαιτησία ή θα μας πουν ότι, ξέρετε, δε λύεται το 
Κυπριακό, να ψάξουμε να εύρουμε άλλες λύσεις, άλλες ρυθμίσεις, για να καταλήξει το 
Κυπριακό. 

 Και θέλω να απαντήσω και στο εξής:  ∆εν ξέρει η διεθνής κοινότητα ποιες είναι 
οι θέσεις της Τουρκίας και θα τις μάθει, όταν θα συμμετάσχει η Τουρκία σ’ αυτή τη 
διαδικασία, για να την καθίσει στο τραπέζι του κατηγορουμένου;  Ε, λυπούμαι να πω 
ότι μια τέτοια προσέγγιση δεν απηχεί την πραγματικότητα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη!  Κύριε Αναστασιάδη, το θεωρείτε σωστό κάθε… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, είπα σας τζιαι προηγουμένως.  Εγώ είμαι στο βήμα της 
Βουλής των Αντιπροσώπων!  ∆εν είμαι σε ποδοσφαιρικό γήπεδο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, μισό λεπτό σας παρακαλώ. 

 Κύριε Αναστασιάδη, το θεωρείτε σωστό κάθε λίγο… 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Να μου χρεώσετε το χρόνο όμως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφαιρείται. 

 …κάθε λίγο να διακόπτουμε;  Εγώ λέω να ολοκληρώσει την τοποθέτησή του, 
όπως την ολοκληρώσατε και εσείς, όπως και άλλοι συνάδελφοι. 

 Σας παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελφοι, επιμένουμε ότι θα πρέπει να 
συνεχίσουμε με επιμονή στις αρχές, αλλά, ναι, με ευελιξία στην τακτική.  Να μη 
θυσιάζουμε την ουσία για την τακτική.  Εμείς επιμένουμε ότι θα πρέπει να 
προωθηθούν οι προτάσεις που κατέθεσε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, το τρίπτυχο, 
το οποίο από τη μια δημιουργεί προϋποθέσεις να επισπευθεί η διαδικασία, αλλά και 
να επιταχυνθεί και σε ό,τι αφορά την ουσία, εάν υπάρξει ανταπόκριση από την 
τουρκική πλευρά.  Και εμείς επαναβεβαιώνουμε αυτή τη θέση την οποία έχουμε 
διατυπώσει.   

 Θέλω να πω μερικά λόγια και σε ό,τι αφορά το θέμα των βάσεων και του 
Συνεταιρισμού για την Ειρήνη.  Είναι πολύ καλά γνωστή η θέση του ΑΚΕΛ από την 
αρχή.  Εδιαφώνησε με τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου το 1960.  Μια από τις 
σημαντικότερες παραμέτρους γιατί εδιαφώνησε ήταν, γιατί είχαμε μια “κουτσουρεμένη” 
ανεξαρτησία.  Και είχαμε κυρίαρχες βάσεις, είναι οι μόνες παγκοσμίως που 
θεωρούνται κυρίαρχες, οι βάσεις στην Κύπρο.  Είμαστε ενάντια λοιπόν στην παρουσία 
των βρετανικών βάσεων στην Κύπρο.  Είμαστε εκείνο το πολιτικό κόμμα που 
οργάνωσε πορείες ενάντια στην παρουσία των βάσεων.  Και εστηλιτεύσαμε το 
γεγονός ότι εχρησιμοποιήθηκαν για επιθέσεις ενάντια γειτονικών χωρών.  Κρίνουμε 
όμως πολιτικά κατά πόσο αυτή η στιγμή είναι η ώρα, για να εγείρουμε το θέμα της 
παρουσίας των βρετανικών βάσεων.  Ποια είναι όμως η μεγάλη αντίφαση που 
ακούγεται, που διατυπώνεται από διάφορες πλευρές;  «Έξω οι βάσεις, αλλά μέσα το 
ΝΑΤΟ».  ∆ιότι περί τούτου πρόκειται. Τι είναι ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη;  Είναι 
νατοϊκό πρόγραμμα.  Είναι το εργαλείο το οποίο χρησιμοποιεί το ΝΑΤΟ, για να 
προωθήσει την πολιτική του.  Περί τούτου πρόκειται.  Και χαίρομαι, γιατί σήμερα μετά 
από δέκα χρόνια συζητήσεις έγινε κατανοητό απ’ όλους και αποδεκτό και το λένε 
δημόσια ότι αυτή είναι η πραγματικότητα και ότι δεν έχει καμία σχέση με τα ευρωπαϊκά 
ζητήματα ασφάλειας.  Αυτό είναι το ένα που ήθελα να πω. 

 Πώς λειτουργεί αυτό το πρόγραμμα; 

Γ.ΟΜΗΡΟΥ: 

 Λάθος καταλάβατε, αν νομίζετε ότι έτσι το κατανοούμε.  Αντιθέτως. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έν’ η δική μου η άποψη.  Αντιλαμβάνεστε, όταν μιλώ, κύριε Ομήρου, εκφράζω 
τις απόψεις μου και όχι τις απόψεις οποιουδήποτε άλλου. 

 Πώς λειτουργεί αυτό το πρόγραμμα… 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιαννάκη Ομήρου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ομήρου! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 …του 2002. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ομήρου! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πώς;  Εννά ’ρτω και σ’ αυτό, κύριε Ομήρου.  Λίγη υπομονή χρειάζεται, απλώς. 

 Πώς λειτουργεί αυτό το πρόγραμμα;  Η κάθε χώρα που συμμετέχει σε αυτό το 
πρόγραμμα υπογράφει ένα πρωτόκολλο συνεργασίας.  Και με βάση αυτό το 
πρωτόκολλο πρέπει να υποβάλει τους αμυντικούς της σχεδιασμούς, τα προγράμματα, 
τον εξοπλισμό της, αλλά και τον τρόπο με τον οποίο σκοπεύει να συμμετάσχει σ’ αυτό 
το πρόγραμμα.  Αυτές είναι δεσμεύσεις τις οποίες μπορείτε να βρείτε σε κάθε 
ιστοσελίδα και του προγράμματος Συνεταιρισμός για την Ειρήνη, αλλά και στο USA 
Department, των Ηνωμένων Πολιτειών, όπου περιγράφουν πώς λειτουργεί ακριβώς 
αυτό το πρόγραμμα. 

 Θέλω να υπενθυμίσω ότι ο διοικητής αυτού του προγράμματος είναι Τούρκος, 
που είναι ο υποδιοικητής του ΝΑΤΟ, και ότι το κέντρο εκπαίδευσης των αξιωματικών 
αυτού του προγράμματος είναι στην Τουρκία.  Είναι στην Άγκυρα.  Πέντε χιλιάδες 
αξιωματικοί έχουν εκπαιδευτεί μέχρι στιγμής.  Άλλαξε το ΝΑΤΟ;  Είναι μια καλή 
ερώτηση αυτή την οποία θα πρέπει όλοι μας να απαντήσουμε.  ∆ιότι λένε κάποιοι: 
«Άλλαξε ο κόσμος τζιαι πρέπει να το καταλάβει το ΑΚΕΛ.  Και άλλαξε και το ΝΑΤΟ και 
θα πρέπει να το καταλάβει το ΑΚΕΛ».  Μα η εισβολή στη Γιουγκοσλαβία του ΝΑΤΟ 
ενάντια στις αποφάσεις του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, ενάντια στα αισθήματα 
του κυπριακού λαού που κατά 96% τότε τοποθετήθηκε ενάντια στην εισβολή, την 
επιδρομή του ΝΑΤΟ στη Γιουγκοσλαβία, έγινε το 1999.  Η εισβολή στο Ιράκ με όλα 
εκείνα τα ψέματα τα οποία αποκαλύπτονται ότι “εχρησιμοποιήθηκαν”, για να 
εισβάλουν στο Ιράκ, έγινε το 2007.  Για να μην πάω πίσω στην Κύπρο και να πω 
εκείνα τα οποία απορρέουν από το πόρισμα για το Φάκελο της Κύπρου, ότι δυστυχώς 
το δίδυμο έγκλημα σε βάρος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας εσχεδιάστηκε από το ΝΑΤΟ.  
Και επιμένουμε εμείς ότι σε καμιά περίπτωση δεν έχει αλλάξει ο ρόλος του ΝΑΤΟ.  
∆εν άκουσα όμως ποια συμφέροντα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας θα εξυπηρετήσει η 
ένταξή μας στο πρόγραμμα Συνεταιρισμός για την Ειρήνη.  Από πού απέχουμε αυτή 
τη στιγμή από τους ευρωπαϊκούς μηχανισμούς;  Μόνο στις περιπτώσεις εκείνες όπου 
χρησιμοποιούνται νατοϊκές υποδομές!  Πουθενά αλλού!  Από πουθενά αλλού δεν 
απουσιάζει η Κυπριακή ∆ημοκρατία!   

 Πώς υπερασπίστηκε το ΝΑΤΟ την Ελλάδα, όταν η Τουρκία κατέλαβε τα Ίμια;  
Αυτό είναι ένα ερώτημα που πρέπει να απαντήσουν εκείνοι που λένε: «Θα μας 
λύσει…», τάχα, «...το Κυπριακό η ένταξή μας εις το ΝΑΤΟ».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε οκτώ λεπτά, κύριε Κυπριανού. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Το 2009, κύριε Ομήρου, ο Μάριος Ματσάκης απευθύνθηκε στο Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο και απαίτησε από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο το εξής: «Επειδή αυτό είναι 
πρόγραμμα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να υποχρεώσετε την Κυπριακή ∆ημοκρατία να 
υποβάλει αίτηση για ένταξη σε αυτό το πρόγραμμα».  Απάντησε το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο πολύ απλά και του είπε: «Μα αυτό το πράγμα δεν έχει καμιά σχέση με την 
Ευρωπαϊκή Ένωση».  Ως εκ τούτου, είναι κυριαρχικό και αναφαίρετο δικαίωμα της 
κυπριακής κυβέρνησης να αποφασίσει για το αν θέλει να υποβάλει αίτηση για ένταξη 
ή όχι. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Σας απαντώ πολύ απλά… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Η παράκλησή μου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ομήρου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιαννάκη Ομήρου) 

 …είναι ρητορικά που το είπε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Είναι ρητορικά που το είπα, κύριε Ομήρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ρητορικό είναι το σχήμα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆ιαβάστε τα τελικά συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου της 
Κοπεγχάγης, ∆εκέμβριος 2002. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μα αν δεν με απατά η μνήμη μου, το 2009 είναι μετά από το 2002, κύριε 
Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆ιαβάστε και θα συμπεράνετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Ομήρου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιαννάκη Ομήρου) 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Λέμε εδώ στην Κύπρο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 …ότι η επιμονή και το γινάτι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, του Χριστόφια και 
του ΑΚΕΛ παρεμποδίζει τη βελτίωση των σχέσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης με το 
ΝΑΤΟ, λέμε.  Ήρθε η κ. Μέρκελ στην Κύπρο.  Νομίζω ότι τζιείνη έν’ πιο αρμόδια να 
απαντήσει από εμένα ή τον οποιονδήποτε άλλο.  Υποβάλλαν της την ερώτηση οι 
δημοσιογράφοι.  Τι είπε η κ. Μέρκελ;  Είπε: «Ναι, το πρόβλημα στις σχέσεις της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης με το ΝΑΤΟ είναι η παρουσία της Τουρκίας στην Κύπρο.  Είναι 
το κυπριακό πρόβλημα.  Άμα λυθεί το Κυπριακό τότε θα εξομαλυνθούν και οι σχέσεις 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης με το ΝΑΤΟ».  

 Προτάσσεται το επιχείρημα, αλλά θέλω να κάνω μια παρένθεση, για να πω και 
το εξής…  ∆ε θα το πω, για να μεν ξεκινήσει η συζήτηση.  Προτάσσεται το επιχείρημα 
ότι εννά στριμώξουμε την Τουρκία., εάν υποβάλουμε αίτηση για ένταξη, γιατί εννά 
υποχρεωθεί να αρνηθεί τζιαι εννά της “τραβήξει το αυτί” η διεθνής κοινότητα!  Μα αυτή 
τη στιγμή η Τουρκία αρνιέται να δεχτεί συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε 
άλλους εννιά οργανισμούς.  Είδατε κανενός να ιδρώσει το αυτί του για αυτή την 
πραγματικότητα; 

 Θέλω να πω και κάτι άλλο, όμως.  Το 2002 ο κ. Προδρόμου…  Λέω τις απόψεις 
μου, κύριε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ:  

 Σε όλους απευθύνομαι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, σας παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Θα τις πω τις απόψεις μου ό,τι τζιαι να λέτε.  Το 2002 ο βουλευτής… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αναστασιάδη, δεν σας επιτρέπω. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...ο τότε βουλευτής Πρόδρομος Προδρόμου υπέβαλε ερώτηση στην κυβέρνηση 
του Συναγερμού και εζήτησε να υποβληθεί αίτηση για ένταξη στο πρόγραμμα 
Συνεταιρισμός για την Ειρήνη.  Επήρε απάντηση που υπάρχει στα αρχεία της Βουλής 
από τον κ. Κασουλίδη που ήταν τότε Υπουργός Εξωτερικών.  Είπε ο κ. Κασουλίδης: 
«Για δύο λόγους δεν μπορούμε να υποβάλουμε αίτηση για ένταξη».  Το 2002. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Αναστασιάδη) 

 Το ένα… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ο ένας λόγος…  Μα εγώ ξεκινάω από την αφετηρία ότι άλλο ΝΑΤΟ, άλλο 
Ευρωπαϊκή Ένωση, κύριε Αναστασιάδη.  Ο ένας λόγος είπε ο κ. Κασουλίδης -τζιαι να 
δούμε τα επιχειρήματα της κυβέρνησης του Συναγερμού τότε- είναι γιατί βρίσκονταν 
σε εξέλιξη οι διαπραγματεύσεις και θα έδινε το δικαίωμα σε κάποιους να θέσουν υπό 
αμφισβήτηση τη βούλησή μας, για να διαπραγματευθούμε σοβαρά.  Τώρα εν 
υπάρχουν σε εξέλιξη διαπραγματεύσεις; 

 Το άλλο επιχείρημα που επρόταξε ο κ. Κασουλίδης είναι ότι από τη στιγμή που 
συζητούμε για αποστρατιωτικοποίηση δεν μπορούμε να υποβάλουμε αίτηση για 
ένταξη σ’ ένα στρατιωτικό οργανισμό.  Σήμερα δεν ισχύει αυτό το επιχείρημα;  Αλλά το 
θέμα…  Και σταμάτησε η συζήτηση εκεί, εν τω μεταξύ.  ∆ε συνεχίστηκε η συζήτηση. 

 Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι τέθηκε το θέμα και επί προεδρίας του 
αείμνηστου Τάσσου Παπαδόπουλου.  Απάντησε αρνητικά ο κ. Παπαδόπουλος, όχι 
επειδή εφοήθηκε το ΑΚΕΛ.  Είναι προσβλητικό να λέμε ότι ο Τάσσος ο 
Παπαδόπουλος εφοήθηκε το ΑΚΕΛ.  Ξέρουμε όλοι πολύ καλά ποιος ήταν ο Τάσσος 
Παπαδόπουλος.  Απάντησε αρνητικά τζιαι είπε μάλιστα: «Εάν νομίζετε ότι εννά 
ενταχθούμε στο ΝΑΤΟ τζιαι εννά ’χουμε θέση ισχύος, γελιόμαστε όλοι.  Εννά μπούμε 
ωσάν να είμαστε νεοσύλλεκτοι εμείς τζιαι τζιείνοι εννά ’ναι συνταγματάρχες».  
Εννοούσε την Τουρκία. 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριοι και κυρίες συνάδελφοι, θέλω να καταλήξω λέγοντας το 
εξής:  Αυτό που επιχειρείται από την πλειοψηφία της Βουλής είναι, κατά την άποψή 
μας, συνταγματική εκτροπή.  Κατανοούμε ποια είναι τα κίνητρα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ΕΥΡΩΚΟ, για να εξωθήσουν τα πράγματα προς αυτή την 
κατεύθυνση.  Εκείνο που δεν κατανοούμε όμως -ειλικρινά σας το λέω- είναι, γιατί η 
Ε∆ΕΚ και το ∆ημοκρατικό Κόμμα τοποθετούνται με αυτό τον τρόπο.  Και διερωτάται 
πολύ μεγάλη μερίδα του κυπριακού λαού πώς συνάδει αύτη η πολιτική συμπεριφορά 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος με τη συμμετοχή του στην κυβέρνηση; 

 Την ίδια στιγμή λέω το εξής:  Είναι γενική η προσέγγιση και όλοι το έχουμε πει.  
Χρειαζόμαστε σταθερότητα, γιατί διερχόμαστε μια κρίσιμη περίοδο.  Θεωρούμε ότι 
αυτή η ενέργεια από την πλευρά της Βουλής θα βοηθήσει στο να υπάρξει 
σταθερότητα αυτή την κρίσιμη, όπως τη διατυπώνουμε όλοι, στιγμή για τον κυπριακό 
λαό και για τη χώρα μας;  Ή αντιθέτως θα οδηγήσει σε αποσταθεροποίηση, σε 
εσωστρέφεια και σε μεγαλύτερη μεταξύ μας αντιπαράθεση;  Ποια είναι η σκοπιμότητα 
λοιπόν πίσω από αυτή τη μεθόδευση η οποία έχει γίνει;  Γιατί πρόκειται περί 
μεθόδευσης και το έχουν παραδεχτεί κάποιοι που έχουν πρωτοστατήσει προς αυτή 
την κατεύθυνση.   

 Ο τόπος μας χρειάζεται ενότητα.  Για να υπάρξει ενότητα, τι απαιτείται;  
Χρειάζεται η κοινή πολιτική βάση.  Κατά την άποψή μας υπάρχει.  Είναι τα ψηφίσματα 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, είναι οι συμφωνίες υψηλού επιπέδου, είναι οι 
διαχρονικές θέσεις του Εθνικού Συμβουλίου.  Χρειάζεται επαρκής συντονισμός και 
συνεννόηση.  Εάν θεωρούμε ότι είναι ελλειμματικός -εμείς εν το θεωρούμε- λέμε να 
κάτσουμε και να δούμε πώς βελτιώνουμε αυτά τα πράγματα.  Χρειάζεται όμως πάνω 
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απ’ όλα αλληλοσεβασμός.  Χρειάζεται πολιτική βούληση, για να μπορέσουμε να 
φθάσουμε σε ενότητα στο εσωτερικό μέτωπο. 

 Και θέλω να πω κάτι που το λέω έτσι από τα βάθη της καρδιάς μου.  Εάν 
νομίζουμε ότι με το να μειώνουμε τους θεσμούς και να τους υποβιβάζουμε στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία εξυπηρετούμε το καλώς νοούμενο συμφέρον της Κύπρου και 
του κυπριακού λαού, νομίζω ότι κάνουμε όλοι μας μεγάλο λάθος.  Επιτιθέμεθα ενάντια 
στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας καθημερινά με σωρεία κατηγοριών -ατεκμηρίωτων 
κατά τη δική μας την άποψη- θεωρώντας ότι εξυπηρετούμε τους πολιτικούς μας 
στόχους.  Θα χάσουμε το κύριο που είναι η πατρίδα μας και τα συμφέροντά της.  Και 
η έκκλησή μας είναι να κατανοήσουμε ότι χρειάζεται να λειτουργήσουμε στα πλαίσια 
ακριβώς της δεοντολογίας, του σεβασμού προς τους θεσμούς του τόπου και ενός, 
μεταξύ μας, αλληλοσεβασμού. 

 Θα τερματίσω εδώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Κυπριανού. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου.  Τι έχετε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μόνο, αν μου επιτρέπετε, και αφού έχω την άδεια σας… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελπίζω να μη ρίξετε λάδι στη φωτιά, διότι θα πάμε άλλη μισή ώρα να συζητάμε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μόνο για ένα λεπτό, για να… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι διαδικαστικό απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, όχι.  Για αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας, γιατί έγινε αναφορά, και 
δεν έχει σχέση με την παράταξή μου, πολλάκις σ’ έναν τεθνεώτα και θεωρώ ότι για 
ιστορικούς λόγους, αν έχω ένα λεπτό, πρέπει να αποκαταστήσω την ιστορική αλήθεια. 

 Αναφέρθηκε, κύριε Πρόεδρε, δύο φορές σήμερα ότι ο αείμνηστος Τάσσος 
Παπαδόπουλος δήλωσε ότι δεν μπαίνει στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, δε λέχθηκε έτσι πράγμα!   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ! 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε… Πάτε να με διορθώσετε για πράγματα που δεν είπα, κύριε 
Νεοφύτου!  Είπα ότι ο Τάσσος Παπαδόπουλος είπε: «Αν θα μπούμε στο ΝΑΤΟ, θα 
μπούμε εμείς με το καθεστώς του νεοσύλλεκτου… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...και εκείνοι με το καθεστώς του συνταγματάρχη».  Αυτό είπα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πολύ καθαρά, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αφού επανορθώνεται με αυτό τον τρόπο, θα συνεχίσω… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ∆εν επανορθώνεται! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Παρακαλώ… 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Έτσι λέχθηκε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ζήτησα ένα λεπτό και θα συνεχίσω να το ολοκληρώσω.  
Ακολούθησε δεύτερη ερώτηση στη συνέντευξή του, 7 Οκτωβρίου του 2005:  «Ούτε 
στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, κύριε Πρόεδρε;».  Απάντηση: «Ο Συνεταιρισμός για 
την Ειρήνη είναι άλλο θέμα.  ∆εν είπα ότι το αποκλείω.  Απλώς, τώρα δεν το 
συζητάμε».   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Νομίζω ότι αυτά θα ελέγοντο το απόγευμα, κύριε Πρόεδρε.  Νομίζω 
δικαιούμαστε παραπάνω από τον κ. Νεοφύτου να αποκαταστήσουμε αυτή την τάξη 
πραγμάτων. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοίταξε, εγώ εθεώρησα ότι ήταν διαδικαστικό περισσότερο, εν πάση 
περιπτώσει όμως. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι διαδικαστικό θέμα. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή οι δημοσιογραφικές πληροφορίες αναφέρουν ότι συνεχίζεται ένα 
πραγματικό μακελειό στη Λιβύη, εισηγούμαι το απόγευμα να εκδώσουμε ένα 
ψήφισμα.  Έχει γίνει ένα προσχέδιο ήδη από την υπηρεσία της Βουλής και το έχουν 
ανταλλάξει με όλες τις πλευρές.  Νομίζω ότι δεν πρέπει να μείνουμε σιωπηλοί 
μπροστά σ’ αυτό το μακελειό που γίνεται στη γειτονική χώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απόλυτα σωστό και αυτό θα γίνει. 

 Λοιπόν, κύριοι, εδώ ολοκληρώνεται η συζήτηση.  Είχαμε πει ότι η ώρα τρεις θα 
αρχίζαμε.  Βεβαίως, καθυστερήσαμε.  Εγώ λέω:  Αν θέλετε, να πούμε γύρω στις 
τέσσερις παρά τέταρτο να συνεχίσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μπορώ να ρωτήσω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …διότι εμείς έχουμε κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και γνωρίζετε.  Άμα λέτε τέσσερις παρά τέταρτο, απλώς θα πάμε κορδόνι.  
Τότε ας πάμε συνέχεια!  Έντζιε έχουμε πρόβλημα.  Να μη φάμε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια πρόταση, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή η συζήτηση για το Συνεταιρισμό ουσιαστικά έγινε μέσα από τις 
τοποθετήσεις μας, χρειάζεται να γίνει ξεχωριστή συζήτηση το απόγευμα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όσοι θέλουν, ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όσοι θέλουν, ναι.  Μα νομίζουμε… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Μα χρειάζεται;  Αφού ετοποθετηθήκαμε όλοι μας για ώρα, στις τοποθετήσεις 
μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχουμε πει για το Συνεταιρισμό θα είναι τρία λεπτά για τον κάθε έναν.  
Αν υπάρχει πολιτική δύναμη που νιώθει ότι καλύφθηκε μέσα από την τοποθέτησή της, 
δεν χρειάζεται να το κάμει.  Επομένως…  Είπαμε ένας από κάθε κόμμα.  Τρία λεπτά.  
Αν κρίνουν οι πολιτικές δυνάμεις ότι δε χρειάζεται, δε χρειάζεται.  Απλώς, να γίνει η 
ψήφιση και τελειώσαμε. 

 Λοιπόν, θέλετε να αρχίσουμε η ώρα τέσσερις, κυρίες και κύριοι; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Τέσσερις; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Τώρα, κύριε Πρόεδρε, να τελειώσουμε.  Να συνεχίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Μισή ώρα εγώ νομίζω μπορούμε να τελειώσουμε τη νομοθετική εργασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θεωρώ… 

 Κύριε Ομήρου… 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Όχι, λέω μισή ώρα για τη νομοθετική εργασία.  Να μπούμε στη νομοθετική και 
να τελειώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ομήρου, επειδή την ατζέντα την είδα και υπάρχουν ενδεχομένως θέματα 
που θα υπάρξει και κάποια συζήτηση, σε μισή ώρα δεν τελειώνουμε.  ∆υστυχώς.  ∆εν 
τελειώνουμε. 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να κάνουμε δέκα λεπτά διάλειμμα και να στραφούμε πίσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα λοιπόν, αν θέλετε να πάμε και σε ένα τέταρτο να ξεκινήσουμε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ έκαμα μια εισήγηση που δεν έγινε κατανοητή.  ∆εν ήταν να 
συνεχίσουμε με τη νομοθετική εργασία.  Τώρα να συνεχίσουμε τζιαι να 
ολοκληρώσουμε δύο πράγματα:  Το ψήφισμα, την απόφαση περί Συνεταιρισμού και 
το ψήφισμα για τη Λιβύη.  Και το απόγευμα να μείνει μόνο η νομοθετική εργασία. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μα συγγνώμη, ήταν καθορισμένο για το απόγευμα το θέμα.  
Νομίζω ότι δικαιούνται και οι συνάδελφοι οι οποίοι για λόγους προσωπικούς τώρα δε 
βρίσκονται στην αίθουσα, έχοντας υπόψη ότι θα εγίνετο το απόγευμα.  Νομίζω να 
τους δώσουμε αυτή την ευκαιρία… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γιατί δε βρίσκονται στην αίθουσα, κύριε; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, διότι είχαν άλλες υποχρεώσεις. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη δηλαδή! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μα εσείς έχετε υποχρέωση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει υποχρέωση την ώρα της ολομέλειας μεγαλύτερη… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μα συγγνώμη, συνάδελφε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσείς το προκαλείτε το θέμα! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εσείς ζητήσατε να μείνει η ώρα τρεις σήμερα η συνεδρία… 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί να καθορίζεται η Βουλή με βάση… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 …αναβλήθηκε την περασμένη βδομάδα, διότι κάποιοι είχαν κάποιες 
υποχρεώσεις.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορεί…  Εμείς; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κάποιοι είπα.  ∆εν είπα εσείς.  Όχι εσείς! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, όμως στην αρχή… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εδεχτήκατε την αναβολή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, μισό λεπτό.  Την αρχή ότι η Βουλή πρέπει να προσαρμόζεται με 
αυτούς που δεν τηρούν το πρώτο τους καθήκον, να είναι παρόντες στην ολομέλεια… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ λάθος σας, κύριε!  Λάθος σας!  Όταν η Βουλή καθόρισε ότι θα γίνει το 
απόγευμα, είναι καθορισμός!  ∆ιαδικασίες!  Ε, Κύριε ελέησον δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν… 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Με όλο το σεβασμό στην άποψη του κ. Αγγελίδη.  Εγώ όταν ερχόμουν στη 
Βουλή το πρωί, ήξερα ότι είχε καθοριστεί να καταθέσω μια ομιλία ως αρχική εισαγωγή 
από την πλευρά του ΑΚΕΛ.  Εδώ εδιαφοροποιήθηκαν τα δεδομένα τζιαι παρ’ όλα 
αυτά συμβιβάστηκα με το τι αποφάσισε η πλειοψηφία.  Γι’ αυτό, η άποψή μου είναι ότι 
μπορούμε να συνεχίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εξαντλήσαμε τη συζήτηση.  Ας μην επαναλαμβάνουμε συζητήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ακούστε.  Η δική μου η γνώμη είναι η εξής:  Έγινε τέσσερις ώρες συζήτηση απ’ 
όλους τους συναδέλφους.  Εγώ λέω λοιπόν:  Αν θέλετε, δύο είναι οι επιλογές:  Αν 
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θέλετε περίπου ένα δεκαπεντάλεπτο κάποιοι να πιουν ένα νερό, να πιουν κάτι και να 
έρθουμε, κ.λπ., σε δεκαπέντε λεπτά να συνεχίσουμε, εγώ είμαι προθυμότατος να το 
συνεχίσουμε, να ολοκληρώσουμε τζιαι οι συνάδελφοι που έχουν άλλες υποχρεώσεις 
εκτός Λευκωσίας να το κάμουν.  Αν θέλετε όμως, για σκοπούς περισσότερου 
συντονισμού των πολιτικών ομάδων ή των κοινοβουλευτικών τους ομάδων, ας πούμε 
μισή ώρα, σαράντα πέντε λεπτά.  Μπορεί να γίνει και αυτό.  Εγώ το αφήνω κοντά σας.  
Αν κρίνετε μέσα από τη λειτουργικότητά σας ότι δεκαπέντε λεπτά είμαστε έτοιμοι, να 
το κάμουμε. 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η ώρα είναι δύο και τριάντα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει καθορισμένη, αντιλαμβάνομαι, σύνοδος της ομάδας…  Έχω την 
εντύπωση ότι ιδιαίτερα ενόψει της συμφωνίας των αρχηγών ότι θα παρεπέμπετο για 
το απόγευμα η ψήφιση του κανονισμού, δεν το θεωρώ απόλυτα έντιμο, γιατί κάποιοι 
λείπουν!  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Αντί να ’ρθουμε τρεις, εγώ λέω...  Πόση νομοθετική δουλειά έχουμε, κύριε 
Πρόεδρε;  Εσείς ξέρετε καλύτερα εκεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κοιτάξτε… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή εννά τους δώσω τζιαι δικαιολογία, επειδή εν σέβονται τζιαι εν ακούουν 
άλλους; 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αναστασιάδη. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Εγώ λέω να επανέλθουμε η ώρα τεσσερισήμισι, να κάνουμε τζιαι… 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν.  Κύριοι, εγώ θέλω την…  Λοιπόν, ζητώ τη συνεργασία σας.  Είμαι 
βέβαιος ότι θα την έχω.  Λέω ότι, αν θέλετε η ώρα τρεις, να αρχίσουμε.  Εγώ νομίζω 
ότι μέσα από μια ομαλή συζήτηση μπορεί να ολοκληρώσουμε γρήγορα, έτσι που τζιαι 
οι συνάδελφοί μας που κανονίσαν τον προγραμματισμό τους για παρακάτω να 
μπορούν να είναι συνεπείς σ’ αυτό.  Ζητώ τη συνεργασία σας και την κατανόησή σας. 

 Κύριε Κυπριανού, μάλιστα.   

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ, εάν αυτή είναι η επιθυμία της ολομέλειας, θα δεχτώ.  Αλλά λέω ότι τζιαι 
άλλοι έχουν προβλήματα και άλλοι κάνουν προγραμματισμούς και έχουν 
προγράμματα για συναντήσεις.  Εγώ, με δεδομένο ότι θα ξεκινούσε η συζήτηση η ώρα 
εννιάμισι το πρωί εκαθόρισα γεύμα.  Αντί να ξεκινήσουμε εννιάμιση, εκεξινήσαμεν η 
ώρα δέκα.  Επαρέπεμψα τους ανθρώπους στις δύο και τέταρτο, επαρέπεμψα τους 
στις δυόμισι τζιαι τωρά παίρνουμέ τα παρακάτω τα πράγματα.  Γι’ αυτό να μεν 
σκεφτούμαστε μόνο κάποιους.  Υπάρχουν τζιαι άλλοι που έχουν υποχρεώσεις... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνούμε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 ...που δεν κάθονται δαμαί απλά τζιαι μόνο, για να περάσουν την ώρα τους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συμφωνώ, κύριε Κυπριανού.  ∆ε διαφωνώ. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ώρα τρεις θα επαναρχίσουμε τη 
συνεδρία μας. 

(Ώρα διακοπής: 2.30 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης: 3.13 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει κυκλοφορήσει ένα προσχέδιο ψηφίσματος 
για συζήτηση εκτός ημερήσιας διάταξης, που αφορά τις πρόσφατες συγκρούσεις και 
ταραχές στη Μέση Ανατολή και ιδιαίτερα την κατάσταση όπως εξελίσσεται στη Λιβύη.  
Αν δεν υπάρχει ένσταση, θα παρακαλούσα το γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΨΗΦΙΣΜΑ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
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 Παρακολουθώντας με μεγάλη ανησυχία τις συγκρούσεις και τις ταραχές που 
ταλανίζουν το τελευταίο διάστημα ολόκληρη τη Μέση Ανατολή, αλλά ιδιαίτερα την 
κατάσταση που εξελίσσεται στη Λιβύη, 

 Υποστηρίζοντας το αναφαίρετο δικαίωμα κάθε λαού να διαδηλώνει τη θέλησή 
του, ως αναπόσπαστο χαρακτηριστικό της λειτουργίας της δημοκρατίας στον κόσμο, 

 Θεωρώντας ότι η βία δεν αποτελεί απάντηση στη διαμαρτυρία, αλλά μόνο 
επιδεινώνει την όποια έκρυθμη κατάσταση και προκαλεί την αντιβία και κόστος σε 
ανθρώπινες ζωές, 

 Λαμβάνοντας υπόψη την ταραγμένη ιστορία της Μέσης Ανατολής και τα δεινά 
τα οποία έχουν σημαδέψει τους λαούς της περιοχής,  

Ομόφωνα ψηφίζει τα ακόλουθα: 

1. Καταδικάζει έντονα τη βία εναντίον των διαδηλωτών σε ολόκληρη τη Μέση 
Ανατολή και ιδιαίτερα την ένοπλη βία κατά των διαδηλωτών στη Λιβύη, που 
προκάλεσε τόσα ανθρώπινα θύματα. 

2. Υποστηρίζει το δικαίωμα του κάθε λαού να διαδηλώνει τη θέλησή του, ως 
αναφαίρετο ανθρώπινο δικαίωμα. 

3. Καλεί όλες τις πλευρές σε ειρηνικό διάλογο, με πλήρη σεβασμό στα ανθρώπινα 
δικαιώματα, όπως αυτά διασφαλίζονται στις σχετικές διεθνείς συμβάσεις. 

4. Χαιρετίζει την απόφαση του Συμβουλίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων του ΟΗΕ 
να συγκαλέσει ειδική σύνοδο για τα γεγονότα στη Λιβύη, καθώς και τη δήλωση 
του γενικού γραμματέα του οργανισμού για την ετοιμότητα του σώματος να 
βοηθήσει τους λαούς της περιοχής να ανταποκριθούν στις προκλήσεις της 
μεταβατικής αυτής κατάστασης. 

5. Εκφράζει τη στήριξή της στην εφαρμογή οικονομικών, κοινωνικών και 
πολιτικών μεταρρυθμίσεων, που θα είναι επιλογή των ίδιων των λαών, ώστε να 
επικρατήσουν η ειρήνη, η σταθερότητα και η δημοκρατία σε ολόκληρη την 
περιοχή της Μέσης Ανατολής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος αυτού; 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν πρόκειται περί ένστασης, απλώς μίας μικρής απορίας.  ∆εν έπρεπε να 
περιλάβουμε και άλλες χώρες, όπως είναι η Υεμένη, το Μπαχρέιν κ.λπ.; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το λέει μέσα.  Λέει στην ευρύτερη Μέση Ανατολή, όμως ιδιαίτερα για τα θέματα 
της Λιβύης, δεδομένου του τι συνέβη τις προηγούμενες ημέρες με το θάνατο 
εκατοντάδων ανθρώπων. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Συνεχίζουμε τώρα με τη νομοθετική εργασία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το Συνεταιρισμό! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Για το Συνεταιρισμό, λέει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το είχα στην ημερήσια διάταξη παρακάτω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι παρακάτω;    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς ζητήσαμε τη διαδικασία και σας παρακαλέσαμε να συζητήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κανένα πρόβλημα!  Κανένα πρόβλημα, κύριοι.  Κανένα πρόβλημα.  

 Λοιπόν, να πάμε τότε στο θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας διάταξης, που 
τιτλοφορείται «Σχέδιο απόφασης για ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη».  Έχουμε συνεννοηθεί στη σύσκεψη των αρχηγών ότι η 
κάθε κοινοβουλευτική ομάδα δι’ ενός εκπροσώπου της θα τοποθετηθεί μέχρι τρία 
λεπτά, γι’ αυτό το λόγο αντιλαμβάνομαι ότι όλες οι πλευρές θέλουν να ασκήσουν αυτή 
τη δυνατότητα.  Γι’ αυτό το λόγο δίνω το λόγο σε όποιους θέλουν πρώτα να 
τοποθετηθούν.  Ποιοι; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων γράφει κοινοβουλευτική και πολιτική 
ιστορία.  Σήμερα, στις 24 Φεβρουαρίου 2011, οι βουλευτές του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού με πρόεδρο του κόμματος το Νίκο Αναστασιάδη, οι βουλευτές του 
∆ημοκρατικού Κόμματος με πρόεδρο το Μάριο Καρογιάν, οι βουλευτές του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ με πρόεδρο το Γιαννάκη Ομήρου, οι βουλευτές του 
ΕΥΡΩΚΟ με πρόεδρο το ∆ημήτρη Συλλούρη λαμβάνουν μια από τις πιο ιστορικές 
αποφάσεις στην ιστορία του κυπριακού κοινοβουλίου.  Είναι η πρώτη απόφαση που 
λαμβάνει η Βουλή με βάση την εξουσία που της παρέχει το άρθρο 50 του 
συντάγματος.  Με χαρά και ικανοποίηση εμείς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
χαιρετίζουμε τη διεύρυνση της κοινοβουλευτικής δημοκρατίας. 
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 Σήμερα η Βουλή των Αντιπροσώπων με μια συντριπτική πλειοψηφία που την 
αποτελούν οι βουλευτές όλων των εν τη Βουλή κομμάτων, εκτός από αυτούς του 
ΑΚΕΛ, στέλνει ένα ξεκάθαρο μήνυμα, ότι θέλει την Κύπρο και με τα δυο πόδια στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Θέλει την Κύπρο να συμμετέχει ενεργά σε όλες ανεξαίρετα τις 
δραστηριότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων χαράσσει 
νέους δρόμους.  Αφήνει πίσω της το θλιβερό παρελθόν του Ψυχρού Πολέμου και 
στρέφει με αισιοδοξία το βλέμμα προς το μέλλον.  Οι πολιτικές δυνάμεις του τόπου 
που πιστεύουν με ειλικρίνεια στο ρόλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως παράγοντα 
ειρήνης, ασφάλειας και προόδου για όλους τους ευρωπαϊκούς λαούς ενώνουν τις 
δυνάμεις τους, για να αποκτήσει επιτέλους η Κύπρος στην Ευρώπη τη θέση που της 
αξίζει.  Όσοι δεν πιστεύουν με ειλικρίνεια στο ρόλο της Ευρωπαϊκής Ένωσης ας 
συνεχίσουν το μοναχικό δρόμο τους! 

 Στον ταραγμένο κόσμο της εποχής μας, με τις επαναστάσεις των λαών που 
απαιτούν ψωμί και ελευθερία, τα μιλιούνια των πεινασμένων ανθρώπων σε όλα τα 
μήκη και πλάτη του πλανήτη μας, που απειλούν την κοινωνική και οικονομική 
σταθερότητα πολλών κρατών, και τους κινδύνους από τη διεθνή τρομοκρατία, η 
Ευρωπαϊκή Ένωση έχει τεράστιο ρόλο να διαδραματίσει για την ασφάλεια, 
σταθερότητα και ειρήνη σε όλο τον κόσμο.  Η μικρή Κύπρος αποφασίζει σήμερα να 
συμβάλει ουσιαστικά στο να διαδραματίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση το ρόλο αυτό 
αποτελεσματικά.  Γι’ αυτό και λέμε «ναι» στην ένταξη της Κύπρου στο Συνεταιρισμό 
για την Ειρήνη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Πουργουρίδη. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πρέπει να πω ότι το πανηγυρικό μέρος της αναφοράς του κ. Πουργουρίδη δεν 
ήταν τόσο απαραίτητο.  Πιστεύουμε ότι εκπληρώνουμε μια εκ των αρμοδιοτήτων που 
το σύνταγμα μας παρέχει και άρα ως καθήκον το εκπληρώνουμε.  Το εκπληρώνουμε, 
γιατί αποφασίστηκε στο κόμμα το δικό μας επί εποχής προεδρίας του Τάσσου 
Παπαδόπουλου, παραμείναμε συνεπείς προς εκείνη την απόφαση και επιπλέον 
έχοντας υπόψη ότι πριν δύο ακριβώς χρόνια υπήρξε και το ψήφισμα, στο οποίο δεν 
υπήρξε ανταπόκριση από πλευράς της κυβέρνησης. 

 Προσωπικά και ως κόμμα λέμε ότι σεβόμαστε απόλυτα την άποψη και στις 
λεπτομέρειες, όπως τις έχει αναπτύξει το ΑΚΕΛ.  Από την άλλη πλευρά όμως, 
δικαιούται και η Βουλή μέσα από τις διαδικασίες της και δη η πλειοψηφία της Βουλής 
τον ίδιο σεβασμό.  Θα θυμίσω την αναφορά του κ. Κυπριανού στην πρωινή 
συνεδρίαση για την ανάγκη αλληλοσεβασμού.   

 Επίσης, θα πω ότι, αν νομίζουν κάποιοι ότι η πλειοψηφία της Βουλής πλήττει 
θεσμούς, το αντίστοιχο είναι ακριβώς που συμβαίνει και για ό,τι αφορά την απόφαση 
της πλειοψηφίας.  Όποιος δε θα σεβαστεί αυτή την απόφαση της πλειοψηφίας νομίζω 
συγκρούεται προς την αρχή της δημοκρατίας.  Αν είναι εκτροπή συνταγματική, δεν 
είναι η Βουλή που θα το αποφασίσει, αλλά οριστικά θεωρούμε ότι αυτή η απόφαση 
δεν αποτελεί θέμα που είναι περισσότερο νομικό παρά πολιτικό.  Και εδώ η πολιτική 
διάσταση του θέματος έγκειται ακριβώς στο γεγονός ότι η πλειοψηφία της Βουλής 
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αποφάσισε ότι αυτή η ενέργεια είναι η δέουσα υπό τας περιστάσεις και μάλιστα σε 
κατάλληλη στιγμή, ακριβώς λόγω και της κρισιμότητας που έχει το κυπριακό 
πρόβλημα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Αγγελίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όπως είναι πολύ καλά γνωστό, η Ε∆ΕΚ ήδη από το 2003 έφερε αυτό το θέμα 
στην πολιτική ημερήσια διάταξη, γιατί είναι πεποίθησή μας ότι επιβάλλεται η 
ολοκληρωμένη συμμετοχή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε όλους τους πυλώνες 
πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Και δυστυχώς, σε ένα σημαντικό πυλώνα δεν 
υπάρχει πλήρης συμμετοχή, υπάρχει μια ανάπηρη συμμετοχή εις βάρος των 
συμφερόντων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της ισότιμης συμμετοχής της στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Και αυτό γιατί το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο της Κοπεγχάγης το 
∆εκέμβριο του 2002 αποφάσισε ότι η Κύπρος και η Μάλτα θα ενταχθούν μεν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πλην όμως, επειδή δεν είναι ούτε χώρες μέλη του ΝΑΤΟ ούτε 
χώρες μέλη του Συνεταιρισμού για την Ειρήνη, δε θα μετέχουν πλήρως στο 
ευρωπαϊκό συλλογικό σύστημα ασφάλειας, όταν χρησιμοποιούνται υποδομές του 
ΝΑΤΟ.  Και επειδή η χρησιμοποίηση υποδομών του ΝΑΤΟ υπερβαίνει το 95% των 
επιχειρησιακών δραστηριοτήτων της Ευρωπαϊκής Πολιτικής Άμυνας και Ασφάλειας, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία μετέχει ελλειμματικά σ’ αυτό το βασικό πυλώνα.   

 Επειδή πιστεύουμε λοιπόν ότι για τα συμφέροντα της Κύπρου είναι απολύτως 
επιτακτική και αναγκαία η ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, θεωρούμε ότι αυτή 
η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων θα πρέπει άμεσα να αξιοποιηθεί, η οποία 
πιστεύω θα υιοθετηθεί δεδομένων των θέσεων των κομμάτων, για να προχωρήσει η 
κατάθεση αίτησης στα αρμόδια όργανα αυτού του Συνεταιρισμού.  Για μια ακόμα φορά 
λέω, για να μη δημιουργούνται εντυπώσεις, ότι είναι προαιρετική η συμμετοχή ούτως 
ή άλλως στις όποιες δραστηριότητες αυτού του πυλώνα, δεν υπάρχει καμιά 
υποχρέωση και είναι δραστηριότητες οι οποίες είναι καθορισμένες κατά τρόπο 
περιοριστικό, είναι επιχειρήσεις διάσωσης και έρευνας, είναι ανθρωπιστικές 
επιχειρήσεις και είναι επιχειρήσεις αποκατάστασης της ειρήνης μόνο κατόπιν 
απόφασης του Συμβουλίου Ασφαλείας του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Ομήρου. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Όπως είχα την ευκαιρία να αναλύσω και στην πρωινή συνεδρίαση, εμείς δε 
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θεωρούμε ότι αυτή η αίτηση στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη αποτελεί ένταξη στο 
ΝΑΤΟ.  ∆ε θέτει σε κίνδυνο τα συμφέροντα του κυπριακού λαού ούτε μας εμπλέκει σε 
περιπέτειες.  Από την άλλη, δεν μπορούμε να κατανοήσουμε γιατί κάποιος πρέπει να 
πανηγυρίζει, ωσάν να πρόκειται να λύσουμε το μισό κυπριακό πρόβλημα, με το να 
κάμουμε αίτηση για την ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Μία αίτηση η οποία, 
σύμφωνα με όλους που εμίλησαν και το πρωί, φαίνεται ότι θα απορριφθεί από την 
Τουρκία ως μέλος του ΝΑΤΟ.  Εκεί προκύπτει ίσως και το μόνο θετικό -απαντώ και 
στην επίμονη ερώτηση κάποιου φίλου πολιτικού που ρωτούσε τι κερδίζουμε από αυτή 
την υπόθεση- κερδίζουμε το να αναδείξουμε για ακόμα μια φορά την αδιαλλαξία της 
Τουρκίας, κερδίζουμε στο να έχουμε ακόμα ένα τακτικό πλεονέκτημα σ’ ένα πολύ 
δύσκολο θέμα και επικίνδυνο, κατά την άποψή μου, που αφορά τη σχέση του ΝΑΤΟ, 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας.  Απ’ εκεί και πέρα πραγματικά αδυνατώ να 
καταλάβω αυτούς που θεωρούν ότι με αυτή τη σημερινή απόφαση πραγματικά θα 
προχωρήσουμε μπροστά.  Εμείς θεωρούμε ότι πάμε πίσω.  Πάμε πίσω στους καιρούς 
της πόλωσης!   

 Παρακολουθούσα χθες με πολλή προσοχή τη συνομιλία από την τηλεόραση 
δύο εξαιρετικών πολιτικών, από τους οποίους περίμενα να ακούσω απαντήσεις σε 
σοβαρά πολιτικά ζητήματα του τόπου.  Ξόδεψαν το μισό τους χρόνο να συζητούν για 
το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, για να μην καταφέρουν στο τέλος να απαντήσουν τα 
ερωτήματα του απλού λαού, ο οποίος ρωτούσε σήμερα το πρωί στο δρόμο τι είναι 
αυτό το πράγμα που λέγεται “Συνεταιρισμός για την Ειρήνη”! 

 Ούτε αυτό το θέμα θα λύσει κανένα από τα προβλήματα του κυπριακού λαού 
ούτε ψωμί θα δώσει στο φτωχό ούτε θα δώσει λύση στα προβλήματα της ανεργίας 
ούτε θα λύσει το Κυπριακό!  Άρα, γιατί αυτή η ένταση, αυτή η πόλωση, αυτή η 
διχόνοια;  Γιατί αυτή η απόφαση, η οποία τελικά δε θα μας οδηγήσει στην αίτηση, 
αλλά στην πόλωση και στη διχόνοια;  Και δεν μπορώ να καταλάβω γιατί ούτε τα 
κόμματα ούτε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας αποδέχτηκαν μία δική μας εισήγηση, που 
θα μας έβγαζε από το αδιέξοδο και θα έδινε ευκαιρίες για μια συναίνεση.  Ναι, θα 
κερδίζαμε από την ένταξη στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, αν την κάναμε μέσα σε 
πνεύμα ενότητας, συνεργασίας και με ένα συντονισμό προσπαθειών.  ∆ιχασμένοι, 
ταλαιπωρημένοι, πολωμένοι και κτυπώντας ο ένας τον άλλο δε θα κερδίσουμε τίποτε.  
Γι’ αυτό εμείς σ’ αυτό το παιχνίδι, που είναι σικέ από την αρχή, δε θα μπούμε! 

 Σας ευχαριστούμε πολύ, αρκεί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ τον κ. Περδίκη. 

 Άλλος συνάδελφος;   

 Απ’ ό,τι καταλαβαίνω, δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές, απ’ ό,τι έχω αντιληφθεί. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ύστερα έν’ η σειρά μας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η σειρά σας, κύριε Κουλία;  Είσαστε του ΕΥΡΩΚΟ; 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι, όι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θεωρώ σωστό ότι, αφού οι έξι έχουν μια άποψη, θα έπρεπε ο ένας να 
ακολουθήσει τον άλλο, αλλά το ΕΥΡΩΚΟ, εντάξει, έχει τις δικές του αντιλήψεις. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχουμε πει από την πρώτη στιγμή που ετέθη το θέμα -μόλις πριν λίγο το 
επανέλαβε και ο κ. Περδίκης, από τα ραδιόφωνα ελέχθη και από άλλους που 
παρευρίσκονται σ’ αυτή την αίθουσα- ότι ήταν μια προσυνεννοημένη ενέργεια με 
στόχο την επιβολή και τον εκβιασμό σε βάρος του Προέδρου πολιτικής για θέματα 
που είναι της αποκλειστικής του αρμοδιότητας.  Γιατί, όπως υπέδειξε και ο 
Εισαγγελέας στη σύσκεψη, δεν μπορεί να διαβάζεται το άρθρο 50 χωριστά και 
αποσπασματικά από άλλα άρθρα που αναφέρονται στην εξωτερική πολιτική. 

 Το δεύτερο που μου κάμνει τεράστια εντύπωση είναι ότι αυτή η εκτροπή από τα 
θέσμια και την πρακτική της Βουλής, που για πρώτη φορά γίνεται, έχει σημειωθεί, 
έγινε με αυτό τον πανηγυρικό τρόπο ως να κερδήθηκε δεν ξέρω τι, η αποχώρηση των 
τουρκικών στρατευμάτων!  Και θεωρήθηκε σκόπιμο -για να καταλαβαίνουμε όλοι πού 
το πάει ο Συναγερμός- να μας πουν και τα ονόματα των ηγετών των κομμάτων που 
προσυπογράφουν αυτή τη σημερινή ενέργεια!  Θα συμφωνήσουμε, γιατί θα μείνει 
στην ιστορία!  Και θα μείνει στην ιστορία αυτή η συνειδητή ενέργεια, που έχει καθαρά 
προεκλογική σκοπιμότητα, για τον εξής λόγο.  Θα επαναλάβω επί λέξει και αργά:  «Μ’ 
αυτή την ενέργεια», για να δείτε πού ζει ο Συναγερμός, «η μικρή Κύπρος αποφασίζει 
σήμερα να συμβάλει ουσιαστικά» -πού;-  «στο να διαδραματίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση 
αυτό το ρόλο αποτελεσματικά.»!  Η “υπερδύναμη” θα προσθέσει τώρα μαζί με τη 
Γερμανία και τη Γαλλία σ’ αυτή την προσπάθεια!  Κατά τα άλλα κατηγορούν άλλους ότι 
ζουν έξω ’πού την πραγματικότητα και το ρεαλισμό!  ∆ικαιολογείται όμως να 
πανηγυρίζει, γιατί παράσυρε την πλειοψηφία της Βουλής! 

 Οι Οικολόγοι έκαμαν μια εισήγηση, είναι γεγονός, αλλά, κύριε Περδίκη, ήσουν 
άδικος!  Εμείς είπαμε ότι είμαστε έτοιμοι να τη συζητήσουμε, εάν η Βουλή δε θα 
προχωρούσε στη σημερινή ενέργεια.  Τι νόημα έχει σήμερα η Βουλή να αποφασίσει 
και μετά να πάμε στο Εθνικό Συμβούλιο να συζητήσουμε με τον Πρόεδρο;  Η θέση του 
Προέδρου ήταν γνωστή και γι’ αυτή τη θέση επήρε την έγκριση του κυπριακού λαού 
και κανένα από τα κόμματα τα δύο -και επιμένω- δεν εζήτησε τη συμπερίληψη αυτής 
της θέσης, για να στηρίξει την υποψηφιότητα Χριστόφια.  Είναι καθαρά θέμα 
εξωτερικής πολιτικής, το οποίο, αν κάποιος το θεωρούσε τόσο ουσιαστικό, που να 
έρχεται σε μετωπική ρήξη με τον Πρόεδρο, έπρεπε να το είχε θέσει από τότε.  

 Επί της ουσίας.  ∆εν υπάρχει οργανισμός “Συνεταιρισμός για την Ειρήνη”.  
Έγινε παραδοχή εδώ.  ∆εν υπάρχει καμιά διεθνής συνθήκη “Συνεταιρισμός για την 
Ειρήνη”!  ∆εν είναι πυλώνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, είναι πυλώνας του ΝΑΤΟ!  
Αυτό είναι που αποφασίζετε σήμερα.  ∆ρασκελάτε το κατώφλι του ΝΑΤΟ!  Και πού 
είναι η αντίφαση;  “Όχι” στο ΝΑΤΟ, αλλά “ναι” στον προθάλαμο και στον πυλώνα του 
ΝΑΤΟ!  Και η τελευταία αντίφαση, που και ως κόμμα και προσωπικά είναι με πολύ 
μεγάλη λύπη που τη διαπιστώνω, είναι ότι “ναι” στο πρόγραμμα, “ναι” στη συμμετοχή 
στην κυβέρνηση, αλλά “ναι” και στην επιβολή μαζί με το Συναγερμό πάνω στον 
Πρόεδρο μιας συγκεκριμένης πολιτικής, που για μας είναι κεφαλαιώδους σημασίας! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ!   

 Παρακαλώ, κυρία Κυριακίδου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μπορώ, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως μπορείτε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Άκουσα τον κ. Κατσουρίδη και έπρεπε πράγματι να τον ακούσω, να δω… 

 Παρακαλώ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο λόγος που υπάρχεις είναι για να απαντήσεις από τη θέση σου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επειδή δεν είσαι ο μόνος που πρέπει να απαντάς, κάποτε λέμε, μια φορά στις 
εκατό, να απαντούμε και εμείς! 

 Είχα το δίλημμα κατά πόσο θα μιλούσε για την ουσία ή για να μας κάνει 
παρατηρήσεις για τη συμπεριφορά και την προσέγγιση.  ∆εν είπε τίποτε για την ουσία!  
Ούτε ένα επιχείρημα!  Μίλησε για προσυνεννόηση, με τρόπο που να ενοχοποιεί τη 
συνεννόηση των κομμάτων, πράγμα το οποίο έχει κάνει εκατοντάδες φορές το ΑΚΕΛ 
και στην παραμονή των προεδρικών εκλογών.  ∆εν ξέρω αν τα κουβεντιάσατε όλα, για 
να έρχεστε τώρα εδώ να τους επιρρίπτετε και ευθύνες -δε μας αφορά- ότι παρέσυρε ο 
∆ΗΣΥ άλλους ή η Ε∆ΕΚ άλλους ή εμείς τους άλλους… 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Είναι από μέρους του ∆ΗΚΟ που απαντάς; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Ευαγόρου, παρακαλώ!  Ηρεμήστε! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν το συνηθίζουμε, κύριε Ευαγόρου!  Εσείς κάνετε παρατηρήσεις στα 
κόμματα! Εμείς σεβόμαστε τις επιλογές όλων των κομμάτων.  Εσείς κάνετε 
παρατηρήσεις και πότε θα σηκωθούμε να μιλήσουμε και τι θα πούμε και πώς 
συμπεριφέρεται το ένα κόμμα έναντι του άλλου και το κάμνετε εδώ και δημόσια με 
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τους συνεργάτες σας!  Εμείς σεβόμαστε όλα τα κόμματα ακόμα και την ώρα που μας 
κάμνετε πολεμική.  Εμείς απαντούμε νηφάλια και με επιχειρήματα.   

 Μας είπε ότι δε συνεννοηθήκαμε με τον Πρόεδρο κ.ο.κ.  Μα, ο Πρόεδρος είχε 
υπόψη του, αγαπητοί συνάδελφοι -πρέπει να θυμάστε- ψήφισμα που αυτή η Βουλή 
εξέδωσε πριν δύο χρόνια.  Πώς ανταποκρίθηκε ο Πρόεδρος, που σέβεται τη 
∆ημοκρατία και τη Βουλή και υπηρέτησε εδώ τόσα χρόνια Πρόεδρός της;  Και έπρεπε 
να κάνουμε άλλο διάλογο;  Να ζητήσουμε εμείς διάλογο, όταν ο Πρόεδρος ο ίδιος είχε 
το ψήφισμα της Βουλής;   

 Κύριε Κατσουρίδη, στην προσπάθειά σου να μας δώσεις και το θέμα το 
συνταγματικό, πώς θα αποφασίσουμε με βάση τη γνωμάτευση αν είναι οργανισμός ή 
όχι, εξήλωσες το επιχείρημα που επήες να βάλεις!  Είπες ότι κάποιοι ισχυρίστηκαν 
εδώ ότι δεν είναι οργανισμός, άρα δε δικαιούται η Βουλή -δεν μπαίνω στο 
συνταγματικό, το συνταγματικό θα το δούμε την ώρα που πρέπει, είναι πολιτικό το 
θέμα- αλλά μπήκαμε στο κατώφλι του ΝΑΤΟ.  Ε, να αποφασίσεις!  Μπαίνουμε στο 
ΝΑΤΟ ή δεν μπαίνουμε;  Αν μπαίνουμε στο ΝΑΤΟ με αυτή την απόφασή μας, άρα 
μπαίνουμε σε οργανισμό, άρα συνταγματικά δικαιούμαστε!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπράβο, ρε Συλλούρη! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ!  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Χαίρομαι που πήρα δύο μπράβο, ένα ειρωνικό από το ΑΚΕΛ και ένα να με 
επικροτούν οι αντίπαλοι!  Είναι δύο μπράβο που θα τα αξιολογήσω.   

 Εν τάχει, μόνο σε ένα λεπτό.  Είναι ψέμα ότι, όταν μπεις στο Συνεταιρισμό για 
την Ειρήνη, είσαι υποχρεωμένος να ακολουθήσεις όλους τους σχεδιασμούς.  
Επιλέγεις τις δράσεις και μπορεί η Κύπρος να επιλέξει θέματα που την αφορούν, 
όπως π.χ. έρευνα και διάσωση, μετανάστευση, περιβάλλον κ.ο.κ.   

 Όμως, κάτι τελευταίο, γιατί δεν έχω χρόνο… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μέσα σ’ αυτό το περιβάλλον που βλέπουμε…  

 Μα γιατί τόση ένταση;  Εγώ άκουσα, δεν είπα λέξη.  Θέλετε να μη μιλήσω;  ∆εν 
έχω πρόβλημα!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, προχωρήστε, παρακαλώ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 



97 

 

 Ένα ερώτημα έχω, για να μας το απαντήσουν οι συνάδελφοι του ΑΚΕΛ.  Μέσα 
σ’ όλη αυτή την κρίσιμη περίοδο, την κρίσιμη περιοχή, τις τεράστιες αλλαγές που 
γίνονται, η Κύπρος θα είναι μόνη χωρίς συμμετοχή πουθενά και θα αναμένει να παίξει 
ρόλο;  Αν μας επροτείνατε -ειλικρινά σας το λέω ως Ευρωπαϊκό Κόμμα- τη συμμετοχή 
σε έναν άλλο οργανισμό άμυνας και ασφάλειας, θα το εξετάζαμε.  Αλλά, το να 
μείνουμε μόνοι, αυτή η Κύπρος, την οποία ο κ. Κατσουρίδης χαρακτήρισε, δεν είναι 
στο μέγεθος της Γερμανίας, είναι λίγο μικρότερη, δεν είναι στο μέγεθος της Γαλλίας...  
Ε, οι χώρες που είναι σαν την Κύπρο και σαν την Μάλτα κάμνουν δική τους πολιτική, 
δική τους στρατηγική, δική τους άμυνα και ασφάλεια και επιβιώνουν και παίζουν και 
ρόλους; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπήκαμε στην Ευρώπη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Παρακαλώ,  παρακαλώ!   

 Παρακαλώ να ηρεμήσουμε λίγο. 

 Λοιπόν, πριν μπούμε στη διαδικασία… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Με την άδειά σας! 

 Εγώ δεν έκαμα παρέμβαση ούτε τοποθετήθηκα εκ μέρους του κόμματός μου         
-εξάλλου ο κ. Αγγελίδης ήταν πολύ σαφής- όμως, τουλάχιστον ως πρόεδρος του 
κόμματος και Πρόεδρος της Βουλής, επιθυμώ να κάνω μια πολύ σύντομη δήλωση.  
Σέβομαι τις απόψεις όλων, δεν είμαι εξ εκείνων που συνωμοτούν, δεν είμαι εξ εκείνων 
που παρασύρονται και δεν είμαι εξ εκείνων που παζαρεύουν τις αρχές τους!  Τίποτε 
άλλο.  

 Γι’ αυτό, κύριοι, μπαίνουμε στη διαδικασία.  Εξάλλου την ξέρουμε όλοι οι 
συνάδελφοι, δε χρειάζεται να τη διαβάσουμε.  

(Η σχετική απόφαση) 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 ΕΠΕΙ∆Η η ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη, που έχει ως κύριο σκοπό του την προώθηση της ειρήνης και ασφάλειας στην 
Ευρώπη, εξυπηρετεί τα καλώς νοούμενα συμφέροντα του κυπριακού κράτους, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η συμμετοχή στο συνεταιρισμό αυτό θα ενισχύσει τόσο το κύρος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας διεθνώς όσο και την κρατική της υπόσταση και 
παράλληλα θα διευρύνει τις δυνατότητές της για ενεργότερη και πληρέστερη 
συμμετοχή σε όλους τους πυλώνες πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με τις πρόνοιες του άρθρου 50.1.Α του συντάγματος, η 
Βουλή των Αντιπροσώπων κέκτηται εξουσία να αποφασίζει για θέματα που αφορούν 
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τη συμμετοχή της ∆ημοκρατίας σε διεθνείς οργανισμούς και συνθήκες συμμαχίας στις 
οποίες μετέχουν τόσο η Ελληνική ∆ημοκρατία όσο και η Τουρκική ∆ημοκρατία,  

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με τις πρόνοιες του ίδιου 
άρθρου του συντάγματος, δεν έχει δικαίωμα αρνησικυρίας επί των αποφάσεων της 
Βουλής που αφορούν τα πιο πάνω θέματα,  

 ∆ΙΑ ΤΑΥΤΑ, η Βουλή των Αντιπροσώπων  

 Αποφασίζει την υποβολή αίτησης για ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο 
Συνεταιρισμό για την Ειρήνη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και μία αποχή η απόφαση 
εγκρίνεται. 

 Πάμε πίσω στην ημερήσια διάταξη. 

 Τα υπ’ αριθμόν 1, 2 και 3 θέματα είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», «Ο περί της 
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Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και 
άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009» και «Ο περί Ρύθμισης του Εργασιακού 
Καθεστώτος των Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων Νόμος του 2006», πρόταση νόμου 
του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου.  Για τα θέματα αυτά έχει κυκλοφορήσει κοινή έκθεση στο 
παρελθόν και υπάρχει και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες.   

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τα νομοσχέδια και την πρόταση νόμου που αναφέρονται στο επισυνημμένο 

παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Μαρία Κυριακού 

 Άγγελος Βότσης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Σταύρος Ευαγόρου ∆ημήτρης Συλλούρης, εκπροσωπώντας 

 Γιάννος Λαμάρης τον κ. Νίκο Κουτσού 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα 
νομοσχέδια και την πρόταση νόμου που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα 
σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 29 Ιουνίου 
και 9 ∆εκεμβρίου 2009.  Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά θεμάτων 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, η 
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, ο διευθυντής του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, ο γενικός γραμματέας της 
Παγκύπριας Συντεχνίας ∆ημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥ∆Υ) και ο πρόεδρος της 
Συντονιστικής Επιτροπής Έκτακτων Υπαλλήλων. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
είναι η τροποποίηση του περί ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμου, ώστε να παραμείνουν στη δημόσια 
υπηρεσία όλοι οι έκτακτοι υπάλληλοι που προσλήφθηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2009, να περιοριστεί ο αριθμός των προσλήψεων έκτακτων υπαλλήλων για την 
κάλυψη έκτακτων αναγκών στις απολύτως αναγκαίες υπηρεσίες και η ένταξη των εν 
λόγω υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία να γίνει ανάλογα με την ημερομηνία που ο 
καθένας συμπληρώνει συνολική τριαντάμηνη υπηρεσία. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
είναι η θέσπιση νέου νομοθετικού πλαισίου ρύθμισης της πρόσληψης και της 
απασχόλησης εργοδοτουμένων έκτακτων υπαλλήλων  καθορισμένης διάρκειας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με την υπό αναφορά πρόταση νόμου, η 
οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Μαρίνο Σιζόπουλο, είναι η θεσμοθέτηση νομοθεσίας με την οποία να ρυθμίζεται 
καλύτερα το εργασιακό καθεστώς έκτακτων δημόσιων υπαλλήλων που υπηρετούν 
στη δημόσια υπηρεσία με σύμβαση αορίστου χρόνου. 
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 Τα δύο κυβερνητικά νομοσχέδια προνοούν ειδικότερα: 

1. για τον τρόπο ένταξης έκτακτων υπαλλήλων που συμπληρώνουν τριαντάμηνη 
συνολική υπηρεσία μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2009 στην ευρύτερη δημόσια 
υπηρεσία, έτσι που να συνεχίσουν να υπηρετούν, αλλά και να μετακινούνται 
εντός της δημόσιας υπηρεσίας στη βάση της αρχής της εναλλαξιμότητας για 
την εκτέλεση αντίστοιχου μισθοδοτικού επιπέδου καθηκόντων, αναλόγως των 
εκάστοτε παρουσιαζόμενων αναγκών.    

2. για τη ρύθμιση της πρόσληψης και της απασχόλησης εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας για εκτέλεση έργων τακτής μόνο προθεσμίας ή για την 
κάλυψη αναγκών προσωρινής μόνο φύσης, όπως επίσης για την απαγόρευση 
πρόσληψης έκτακτου προσωπικού έναντι κενών θέσεων στη δημόσια 
υπηρεσία.     

 Η υπό συζήτηση πρόταση νόμου προνοεί ειδικότερα για τα ακόλουθα: 

1. Οι έκτακτοι δημόσιοι υπάλληλοι οι οποίοι υπηρετούν με σύμβαση ή σχέση 
εργασίας αορίστου χρόνου παραμένουν στη θέση αυτή χωρίς την αλλαγή του 
εργασιακού ή μισθολογικού καθεστώτος τους μέχρι: 

 α. την αφυπηρέτησή τους ή 

 β. τη μετακίνησή τους σε άλλη μόνιμη θέση της δημόσιας υπηρεσίας ή 

 γ. την οικειοθελή έξοδό τους από την υπηρεσία. 

2. Μετά την κένωση θέσης η δημόσια υπηρεσία, ανάλογα με τις ανάγκες της, 
αποφασίζει για την κατάργηση ή την προκήρυξη διαδικασίας για μόνιμη 
πλήρωση της θέσης. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου, η επιτροπή 
συζήτησε ιδιαίτερα τα θέματα που προκύπτουν από τις προνοούμενες ρυθμίσεις των 
κυβερνητικών νομοσχεδίων σε σχέση με το ενδεχόμενο οι εν λόγω ρυθμίσεις να 
προσκρούουν σε αντισυνταγματικότητα.  Η ενδεχόμενη αντισυνταγματικότητα αφορά 
την παραβίαση της αρχής της ισότιμης μεταχείρισης (άρθρο 28 του συντάγματος), 
ειδικότερα όσον αφορά το πλεονέκτημα που δίδεται με τους προτεινόμενους νόμους 
στους υπηρετούντες έκτακτους υπαλλήλους.  Όπως σημειώθηκε, πρόβλημα 
αντισυνταγματικότητας είναι δυνατό να υπάρξει σε περίπτωση που κατά την πλήρωση 
μόνιμων αντίστοιχων θέσεων με έκτακτους υπαλλήλους του ειδικού καθεστώτος που 
δημιουργείται με τα υπό ψήφιση νομοσχέδια υπάρξουν νέες ανάγκες, οι οποίες θα 
πρέπει να καλυφθούν με την πρόσληψη επιπρόσθετων υπαλλήλων, οπότε, αφού θα 
υπάρχουν υποψήφιοι δύο κατηγοριών, θα υπάρχει παραβίαση της πιο πάνω 
συνταγματικής αρχής. 

 Απαντώντας στα ερωτήματα που τέθηκαν από την επιτροπή, ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι προσπάθειες για επίλυση του ζητήματος 
υπηρετούντων έκτακτων υπαλλήλων για μακρύ χρονικό διάστημα αναφέρθηκαν και 
στο παρελθόν, αλλά προσέκρουαν στα θέματα της συνταγματικότητας ή μη αυτών.  
Όπως ανέφερε, μετά την απόφαση της ολομέλειας του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου στην 
υπόθεση “Αντιγόνη Αβραάμ vs Κυπριακής ∆ημοκρατίας”, ημερομηνίας 21ης 
Ιανουαρίου 2008, όπου επισφραγίζεται ότι το κοινοτικό κεκτημένο υπερισχύει του 
εθνικού δικαίου, η κυβέρνηση έκρινε σκόπιμο να προχωρήσει σε συμμόρφωση προς 
τη σχετική κοινοτική Οδηγία που αφορά τη μόνιμη ρύθμιση του εργασιακού 
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καθεστώτος των έκτακτων υπαλλήλων, η οποία έχει ήδη μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο 
[Ν. 98(Ι)/2003].  Ουσιαστικά, η εν λόγω απόφαση έδωσε τη δυνατότητα να μελετηθεί 
το ενδεχόμενο διευθέτησης του εργασιακού καθεστώτος τέτοιων υπαλλήλων με 
συμβάσεις ιδιωτικού δικαίου.   

 Υπό το φως της πιο πάνω απόφασης του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, με τα υπό 
συζήτηση νομοσχέδια έχει γίνει πρόνοια για ρυθμίσεις με τις οποίες δε δημιουργείται 
δημοσιοϋπαλληλική σχέση για τους εν λόγω έκτακτους υπαλλήλους, αλλά σχέσεις 
ιδιωτικού δικαίου.  Το ουσιαστικό όφελος που προκύπτει είναι ότι υπηρετών έκτακτος 
υπάλληλος ο οποίος συμπληρώνει τριαντάμηνη συνολική υπηρεσία δε θα απολύεται, 
αν η θέση στην οποία υπηρετεί πληρωθεί με τις νενομισμένες διαδικασίες.  Παραμένει 
η δυνατότητα διορισμού σε τέτοια θέση οποιουδήποτε υποψηφίου και άρα δεν 
προκύπτουν θέματα αντισυνταγματικότητας. 

 Από πλευράς του ο Βοηθός Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, 
απαντώντας στα ζητήματα που τέθηκαν αναφορικά με τη συνταγματικότητα των 
προτεινόμενων νόμων, ανέφερε ότι η συνταγματικότητα των δύο νομοσχεδίων 
υιοθετείται ουσιαστικά με την υπογραφή των αντίστοιχων αιτιολογικών εκθέσεων εκ 
μέρους του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Συναφώς, έκανε επίσης αναφορά 
στη σχετική απόφαση της ολομέλειας του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου επί της οποίας 
βασίστηκαν οι προτεινόμενες ρυθμίσεις, τονίζοντας ότι με αυτές προωθείται η 
δημιουργία δύο κατηγοριών υπαλλήλων, εκ των οποίων η μία θα αφορά τους 
μόνιμους δημόσιους υπαλλήλους οι οποίοι προσλαμβάνονται με βάση τον περί 
∆ημοσίας Υπηρεσίας Νόμο και η δεύτερη θα αφορά υπαλλήλους των οποίων οι 
εργασιακές σχέσεις θα ρυθμίζονται με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση νομοσχεδίων. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω ζητήματα συνταγματικότητας, ο Γενικός Εισαγγελέας 
της ∆ημοκρατίας, απαντώντας σε σχετική επιστολή του προέδρου της επιτροπής κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλου, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2009, απέστειλε στις 9 
Νοεμβρίου 2009 επιστολή στην οποία αναφέρει τα ακόλουθα:  «Το θέμα της 
συνταγματικότητας των νόμων γενικότερα, αλλά ειδικότερα στις περιπτώσεις 
νομοσχεδίων αυτής της φύσεως ή ρύθμισης, παρουσιάζει κάποιες δυσκολίες και θα 
μπορούσαν να αναπτυχθούν επιχειρήματα που να υποστηρίζουν τη μία ή την άλλη 
άποψη.  Έχω όμως τη γνώμη ότι στη συγκεκριμένη περίπτωση, παρά την ύπαρξη 
επιχειρημάτων που θα μπορούσαν να προβληθούν για την αντισυνταγματικότητα, 
εντούτοις, νομίζω, χωρίς να παραβλέπω τους όποιους κινδύνους, ότι η ρύθμιση που 
γίνεται με τα δύο νομοσχέδια είναι συμβατή με τις συνταγματικές διατάξεις.  Και τούτο 
γιατί ουσιαστικά οι υπό αναφορά υπάλληλοι δεν εξομοιώνονται με μόνιμους 
υπαλλήλους, αλλά εντάσσονται σε ευρύτερες κατηγορίες και με καθεστώς ιδιωτικού 
δικαίου, υπηρετούν χωρίς να απολαμβάνουν την εγγυημένη από το νόμο μονιμότητα 
και, σε περίπτωση δημιουργίας κενών θέσεων, δεν αποκτούν οποιαδήποτε 
προτεραιότητα ή πλεονέκτημα διορισμού, αφού αυτές είναι ανοικτές για διεκδίκηση 
από τον οποιοδήποτε.». 

 Παρουσιάζοντας τα υπό συζήτηση νομοσχέδια ενώπιον της επιτροπής, οι 
αρμόδιοι υπουργοί τόνισαν την ανάγκη ψήφισής τους σε νόμους το ταχύτερο, ώστε να 
επιλυθεί το χρονίζον πρόβλημα που αφορά έκτακτους υπαλλήλους στη δημόσια 
υπηρεσία οι οποίοι συμπληρώνουν τριαντάμηνη συνολική υπηρεσία και οι οποίοι, με 
βάση τη σχετική κοινοτική Οδηγία, θα πρέπει να αντιμετωπίζονται κατά τρόπο που να 
μη δυσχεραίνεται το εργασιακό τους καθεστώς. 
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 Αναλύοντας ειδικότερα τις επιμέρους πρόνοιες των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων, ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
επισήμανε τα ακόλουθα:  

1. Οι προσλήψεις έκτακτων υπαλλήλων με βάση τις υφιστάμενες διαδικασίες θα 
σταματήσουν. 

2. Προσλήψεις έκτακτων υπαλλήλων δε θα γίνονται έναντι κενών θέσεων. 

3. Οι προσλήψεις έκτακτων υπαλλήλων από τούδε και στο εξής θα είναι 
προκαθορισμένης διάρκειας. 

4. Η σχέση που θα δημιουργηθεί με τη ρύθμιση του εργασιακού καθεστώτος των 
υφιστάμενων έκτακτων υπαλλήλων θα είναι ιδιωτικού δικαίου, αφού ο μόνος 
τρόπος ένταξης στη δημόσια υπηρεσία είναι μέσω διορισμού από το 
συντεταγμένο όργανο, δηλαδή την Επιτροπή ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ).  

5. Όσον αφορά τη σειρά μετακίνησης στα πλαίσια της προτεινόμενης 
εναλλαξιμότητας, αυτή θα βασίζεται στην κατάρτιση καταλόγου, στον οποίο θα 
κατατάσσονται οι επηρεαζόμενοι με βάση τη μεγαλύτερη ή μικρότερη περίοδο 
εργασίας τους, ανάλογα δε θα γίνεται η μετακίνηση, εφόσον παρατηρείται 
πλεονασμός στην αντίστοιχη υπηρεσία.   

6. Οι θέσεις στις οποίες θα τοποθετηθούν έκτακτοι υπάλληλοι με βάση τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις προνοούν στα αντίστοιχα σχέδια υπηρεσίας ως 
απαραίτητο προσόν το απολυτήριο γυμνασίου, συνεπώς οι μετακινήσεις στα 
πλαίσια της εναλλαξιμότητας θα γίνονται σε θέσεις αντίστοιχου επιπέδου. 

7. Οι μισθοδοτικές κλίμακες αντανακλώνται στο επίπεδο των προσόντων της κάθε 
θέσης, η δε μισθοδοτική κλίμακα ως κριτήριο για σκοπούς εναλλαξιμότητας 
προτείνεται για προστασία των επηρεαζόμενων έκτακτων υπαλλήλων, αφού 
διαφορετικά υπάρχει το ενδεχόμενο έκτακτος υπάλληλος με ανώτερα 
προσόντα (π.χ. πτυχίο πανεπιστημίου) να τοποθετηθεί στα πλαίσια 
εναλλαξιμότητας σε θέση με χαμηλότερη μισθοδοτική κλίμακα.   

8. Οι έκτακτοι υπάλληλοι δε θα έχουν δικαίωμα προαγωγής, σύμφωνα με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος ανέφερε ότι τα υπό συζήτηση 
νομοσχέδια έχουν τύχει εκτενούς συζήτησης με όλους τους επηρεαζομένους, τόνισε 
δε ότι η ρύθμιση του εργασιακού καθεστώτος των εν λόγω έκτακτων υπαλλήλων 
κρίνεται αναγκαίο να λάβει τη μορφή νομοθεσίας.  Συναφώς, ανέφερε ότι αυτή τη 
στιγμή υπάρχουν γύρω στις τρεις χιλιάδες κενές θέσεις στη δημόσια υπηρεσία, ότι οι 
διαδικασίες πλήρωσής τους είναι χρονοβόρες και ότι μόνο μέσω της θεσμοθέτησης 
της εναλλαξιμότητας, η οποία θα εφαρμοστεί με την ψήφιση των εν λόγω 
νομοσχεδίων, αναμένεται ότι θα επιλυθούν τα προβλήματα πλήρωσης των 
υφιστάμενων κενών θέσεων.  Τέλος, ανέφερε ότι για την τελική ρύθμιση του όλου 
θέματος θα συναφθεί συλλογική σύμβαση, στην οποία θα ρυθμίζονται οι όροι 
εργοδότησης των επηρεαζόμενων υπαλλήλων. 

 Ο γενικός γραμματέας της ΠΑΣΥ∆Υ εξέφρασε τη σύμφωνη γνώμη της 
οργάνωσής του με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις.   Επισήμανε επίσης ότι, όσον αφορά 
τα υπόλοιπα δικαιώματα της κατηγορίας των έκτακτων υπαλλήλων που θα 
επωφεληθούν από την ψήφιση των σχετικών νομοσχεδίων (δικαίωμα σε προαγωγή, 
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συνταξιοδοτικά δικαιώματα), αυτά είναι επίσης αναγκαίο να ρυθμιστούν, αφού οι 
σχετικές κοινοτικές Οδηγίες προβλέπουν για αναλογικά δικαιώματα των εν λόγω 
υπαλλήλων σε σχέση με τους μόνιμους δημόσιους υπαλλήλους.  Σημείωσε όμως ότι 
στο παρόν στάδιο αναμένεται η ψήφιση των δύο νομοσχέδιων και κατόπιν θα αρχίσει 
ο διάλογος για τα αναλογικά δικαιώματα, τονίζοντας ότι η οργάνωση δεν είναι ιδιαίτερα 
ευτυχής με το ειδικό καθεστώς που δημιουργείται για τους επηρεαζόμενους 
υπαλλήλους, αφού με την προτεινόμενη ρύθμιση εξασφαλίζεται απλώς μία 
σταθερότητα στην εργοδότηση.   

 Ο πρόεδρος της Συντονιστικής Επιτροπής Έκτακτων Υπαλλήλων από την 
πλευρά του τόνισε την ανάγκη ψήφισης των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους 
για σκοπούς διευθέτησης των προβλημάτων των έκτακτων υπαλλήλων, εφόσον το 
υφιστάμενο σύστημα, το οποίο βασίζεται αποκλειστικά σε διοικητικές διαδικασίες, 
δημιουργεί στρεβλώσεις και προβλήματα ακόμη και μεταξύ των ίδιων των 
υπηρετούντων εκτάκτων.  Τόνισε επίσης την ανάγκη εξέτασης θεμάτων ανέλιξης των 
ήδη υπηρετούντων υπαλλήλων, των οποίων η εργοδότηση θα διευθετηθεί με τα υπό 
συζήτηση νομοσχέδια. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά σχεδίων νόμου το 
Υπουργείο Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού) με επιστολή 
του, ημερομηνίας 6 ∆εκεμβρίου 2009, πληροφόρησε την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Αριθμός έκτακτων υπαλλήλων, είτε ορισμένου είτε αορίστου χρόνου, 
διορίζονται από την Ε∆Υ σε μόνιμες θέσεις στο πλαίσιο των κανονικών 
διαδικασιών πλήρωσης μόνιμων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία.  Το ποσοστό 
των έκτακτων υπαλλήλων που διορίζονται σε μόνιμες θέσεις ανέρχεται, με 
βάση στοιχεία του 2008, σε 40% περίπου, ενώ σε ορισμένες περιπτώσεις, π.χ. 
για μόνιμες θέσεις του Υπουργείου Υγείας, το ποσοστό αυτό μπορεί να 
κυμανθεί και στο 70% έως 90%. 

2. Αριθμός έκτακτων υπαλλήλων ορισμένου χρόνου μπορούν ανά πάσα στιγμή, 
ανάλογα με την ημερομηνία πρόσληψής τους, να καταστούν αορίστου χρόνου 
με τη συμπλήρωση τριαντάμηνης υπηρεσίας. 

3. Αριθμός έκτακτων υπαλλήλων δυνατό να αποχωρήσουν από την υπηρεσία για 
διάφορους λόγους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω και με βάση στοιχεία που έχουν διαβιβαστεί στο εν 
λόγω τμήμα από υπουργεία/τμήματα/υπηρεσίες που απασχολούν έκτακτο 
προσωπικό στη δημόσια υπηρεσία και των οποίων η ορθότητα επιβεβαιώθηκε από το 
Γενικό Λογιστήριο της ∆ημοκρατίας, σήμερα απασχολούνται 4 275 έκτακτοι 
υπάλληλοι, από τους οποίους ποσοστό της τάξης του 49,5% (2 117) έχει καταστεί, 
στα πλαίσια εφαρμογής των διατάξεων του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία 
Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου του 2003, 
αορίστου χρόνου.  

 Ειδικότερα, έχουν κατατεθεί στην επιτροπή τα ακόλουθα στοιχεία, αναφορικά 
με αριθμούς υπηρετούντων εκτάκτων: 

1. Ορισμένου χρόνου συμβόλαια:  1 665 

2. Αορίστου χρόνου συμβόλαια:   2 117 

3. ∆εκαπενθήμεροι έκτακτοι:   493 
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4. ∆εκαπενθήμεροι έκτακτοι για αντικαταστάσεις:  292 

 Κατατέθηκαν επίσης στοιχεία αναφορικά με έκτακτους υπαλλήλους με 
συμβόλαια ορισμένου χρόνου τα οποία θα μετατραπούν σε αορίστου χρόνου ανά 
μήνα (∆εκέμβριος 2009-∆εκέμβριος 2010) όπως και για τα έτη 2011-2012.  Το σύνολο 
των υπαλλήλων αυτών ανέρχεται σε 2 046.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του βουλευτή του Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρη 
Συλλούρη, που εκπροσώπησε το μέλος της επιτροπής κ. Νίκο Κουτσού, εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση των δύο νομοσχεδίων σε νόμους.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση στην 
ολομέλεια του σώματος.  

 Αναφορικά με την πρόταση νόμου η οποία κατατέθηκε από τον κ. Μαρίνο 
Σιζόπουλο και συζητήθηκε μαζί με τα δύο κυβερνητικά νομοσχέδια, η επιτροπή, με τη 
σύμφωνη γνώμη του εισηγητή της, θεωρεί ότι οι προτάσεις της εν πολλοίς 
καλύπτονται και εξαντλούνται από τις κυβερνητικές προτάσεις που περιέχονται στα 
δύο νομοσχέδια και για το λόγο αυτό δεν υποβάλλεται στην ολομέλεια του σώματος 
για ψήφισή της σε νόμο, αλλά γίνεται εισήγηση για απόσυρσή της.   

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

2. Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη 
∆ημόσια Υπηρεσία και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009. 

3. Ο περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των Έκτακτων ∆ημόσιων 
Υπαλλήλων Νόμος του 2006. 
(Πρόταση νόμου). 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια και την πρόταση νόμου που αναφέρονται 

στο επισυνημμένο παράρτημα 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού επανεξέτασε 
τα πιο πάνω νομοσχέδια και την πρόταση νόμου σε πέντε συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 4ης Οκτωβρίου 2010 και 24ης Ιανουαρίου 
2011.  Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά θεμάτων κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού, εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας), του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως (Τμήμα Φυλακών), του Υπουργείου Υγείας, εκπρόσωπος της Παγκύπριας 
Συντεχνίας ∆ημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥ∆Υ), καθώς και ο πρόεδρος της 
Συντονιστικής Επιτροπής Εκτάκτων Υπαλλήλων.  

 Σημειώνεται ότι τα υπό συζήτηση νομοσχέδια και η πρόταση νόμου είχαν 
υποβληθεί στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση δύο φορές, στις 10 ∆εκεμβρίου 
2009 και στις 9 ∆εκεμβρίου 2010.  Ωστόσο, και στις δύο περιπτώσεις είχε κριθεί 
σκόπιμο η συζήτησή τους να αναβληθεί για σκοπούς διευκρίνισης ορισμένων σημείων 
αναφορικά με τις προτεινόμενες από την κυβέρνηση ρυθμίσεις. 

 Όπως είναι γνωστό, σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου, όπως αυτό είχε αρχικά 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων από την εκτελεστική εξουσία, είναι η 
τροποποίηση του περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμου, ώστε να συμπεριληφθούν ρυθμίσεις για 
συνέχιση της απασχόλησης των έκτακτων υπαλλήλων αορίστου χρόνου με καθεστώς 
ιδιωτικού δικαίου και την ένταξή τους σε ευρύτερες κατηγορίες προσωπικού με βάση 
τη μισθοδοτική τους κλίμακα.  Συγκεκριμένα, οι υπηρετούντες έκτακτοι υπάλληλοι 
προτείνεται όπως ενταχθούν, από την ημερομηνία που ο καθένας συμπληρώνει 
τριαντάμηνη συνολική υπηρεσία, σε ευρύτερες κατηγορίες ανάλογα με τη μισθοδοσία 
τους, προκειμένου να παρασχεθεί η δυνατότητα στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού, ανάλογα με την περίπτωση, να τους μετακινεί για εκτέλεση αντίστοιχου 
μισθοδοτικού επιπέδου καθηκόντων, αναλόγως των εκάστοτε παρουσιαζόμενων 
αναγκών.    

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων από την εκτελεστική εξουσία, είναι η θέσπιση νέου νομοθετικού 
πλαισίου με το οποίο να ρυθμίζονται η πρόσληψη και η απασχόληση 
εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας με σύμβαση απασχόλησης ιδιωτικού 
δικαίου ορισμένου χρόνου που υπαγορεύεται από αντικειμενικούς λόγους, μέσα στα 
πλαίσια του άρθρου 7 του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου 
(Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου, για εκτέλεση έργων τακτής 
προθεσμίας ή για κάλυψη ανάγκης προσωρινής φύσης μόνο.  Ως εκ τούτου, η 
σύμβαση απασχόλησης των υπαλλήλων αυτών δε θα μετατρέπεται σε αορίστου 
χρόνου και θα τερματίζεται με τη λήξη της, ενώ, σύμφωνα με τις πρόνοιες του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου, δε θα παρέχεται πλέον η δυνατότητα πρόσληψης έκτακτου 
προσωπικού έναντι κενών θέσεων, δεδομένου ότι η καθυστέρηση που αναγκαστικά 
προκύπτει στις διαδικασίες πλήρωσης κενών θέσεων αποτελεί την κύρια αιτία του 
διαχρονικού προβλήματος των έκτακτων υπαλλήλων. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνο Σιζόπουλο, είναι η  θεσμοθέτηση 
νομοθεσίας με την οποία να ρυθμίζεται καλύτερα το εργασιακό καθεστώς των 
έκτακτων δημόσιων υπαλλήλων που υπηρετούν στη δημόσια υπηρεσία με σύμβαση 
αορίστου χρόνου.  

 Ειδικότερα, σε σχέση με το πρώτο νομοσχέδιο υπενθυμίζεται ότι, παρά το 
γεγονός ότι, με βάση τις διατάξεις του εν λόγω τροποποιητικού νομοσχεδίου, δε θα 
προσλαμβάνονται στο εξής με βάση το υφιστάμενο καθεστώς άλλοι έκτακτοι 
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υπάλληλοι στη δημόσια υπηρεσία, είχε κριθεί εξαρχής αναγκαία η εξαίρεση από τη 
σχετική πρόνοια του Υπουργείου Υγείας και των τμημάτων του, του Τμήματος 
Φυλακών και των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.  Η εξαίρεση αυτή κρίθηκε ότι 
επιβάλλεται λόγω του ιδιαίτερου ρόλου των υπηρεσιών αυτών σε ευαίσθητους τομείς 
της κοινωνίας, ο οποίος επιβάλλει τη διατήρηση του υφιστάμενου καθεστώτος, ώστε 
τα νοσηλευτικά, τα σωφρονιστικά και άλλα ιδρύματα να μπορεί να προσλαμβάνουν 
ανά πάσα στιγμή το αναγκαίο έκτακτο προσωπικό, με βάση τους καταλόγους που 
ετοιμάζονται κάθε δύο χρόνια για κάθε κατηγορία αναγκών, όπως προβλέπεται στην 
υφιστάμενη νομοθεσία.  Επισημαίνεται επίσης ότι, σύμφωνα με τους εκπροσώπους 
του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, οι εξαιρέσεις αυτές δε θα έχουν 
ως αποτέλεσμα τη μετατροπή των συμβολαίων μεγάλου αριθμού εκτάκτων σε 
αορίστου χρόνου, δεδομένου ότι η συντριπτική πλειοψηφία, κυρίως στο Υπουργείο 
Υγείας, διορίζεται σε μόνιμες θέσεις.   

 Στα πλαίσια της πρώτης επανεξέτασης του θέματος από την επιτροπή, 
συζητήθηκαν εκ νέου ορισμένες από τις προταθείσες νομοθετικές ρυθμίσεις και 
υποβλήθηκαν από βουλευτές προτάσεις και εισηγήσεις επί συγκεκριμένων σημείων 
για περαιτέρω μελέτη και επεξεργασία από τα αρμόδια κυβερνητικά τμήματα. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών, αφού μελέτησε τις υποβληθείσες από την 
επιτροπή εισηγήσεις, με επιστολή του ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, σημειώνει 
στην επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Τη συμφωνία του με την τεθείσα εισήγηση για παράταση των υπηρεσιών των 
έκτακτων υπαλλήλων ορισμένου χρόνου που υπηρετούσαν κατά την 31η 
∆εκεμβρίου 2009 για την περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 2011 έως την 31η 
∆εκεμβρίου 2012.  Ωστόσο, για σκοπούς διαφύλαξης της ίσης μεταχείρισης 
όλων των έκτακτων υπαλλήλων, αλλά και προκειμένου να μην υπάρξουν 
εκκρεμότητες και κυρίως αμφισβητήσεις, το υπουργείο εκφράζει τη θέση ότι η 
οποιαδήποτε παράταση υπηρεσιών υπηρετούντων έκτακτων υπαλλήλων θα 
πρέπει να καλύψει όλους τους επηρεαζομένους, νοουμένου ότι αυτοί 
προσλήφθηκαν νομότυπα με βάση τις πρόνοιες και τις διαδικασίες του 
υφιστάμενου νόμου και θα εξακολουθούν να υπηρετούν κατά τη δημοσίευση 
του τροποποιητικού νόμου.  Σημειώνεται ότι η συγκεκριμένη ρύθμιση, 
νοουμένου ότι θα συμπεριλάβει όλους ανεξαίρετα τους έκτακτους υπαλλήλους 
που πληρούν τις πιο πάνω προϋποθέσεις, θα επηρεάσει περίπου 1 414 άτομα. 

2. Τη συμφωνία του με την τεθείσα εισήγηση για κατάργηση της πρόνοιας με την 
οποία παρέχεται η δυνατότητα στα υπουργεία να μετακινούν ή/και να 
μεταθέτουν εντός του ίδιου υπουργείου και των τμημάτων τους έκτακτους 
υπαλλήλους αορίστου χρόνου, αναλόγως των εκάστοτε παρουσιαζόμενων 
αναγκών, ώστε, κατά συνέπεια, η αρμοδιότητα της μετακίνησής τους να 
επαφίεται αποκλειστικά στο Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, κάτι 
που, σύμφωνα με το αρμόδιο υπουργείο, αφενός διαφυλάττει τη δίκαιη 
μεταχείριση των ίδιων των έκτακτων υπαλλήλων και αφετέρου συμβάλλει στην 
πιο εύρυθμη λειτουργία της δημόσιας υπηρεσίας. 

3. Τη διαφωνία του με την τεθείσα εισήγηση για κατάργηση των εξαιρέσεων του 
Υπουργείου Υγείας και των τμημάτων του, του Τμήματος Φυλακών και των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, καθώς επίσης την κατάργηση των 
εξαιρέσεων σε σχέση με τη Βουλή των Αντιπροσώπων, τη ∆ικαστική Υπηρεσία, 
το Γραφείο Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και κάθε υπηρεσίας υπαγόμενης σε 
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ανεξάρτητο, βάσει του συντάγματος, αξιωματούχο του κράτους για τις οποίες, 
για σκοπούς πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων, εφαρμόζεται ο περί της 
Προσλήψεως Έκτακτων Υπαλλήλων (∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 
Νόμος του 1985.  Η θέση του αρμόδιου υπουργείου είναι ότι η διατήρηση των 
εξαιρέσεων των υπηρεσιών αυτών εξακολουθεί να είναι αναγκαία.   

 Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά το Υπουργείο Υγείας, τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας και το Τμήμα Φυλακών, το υπουργείο θεωρεί ότι, σε περίπτωση που 
θα αποστερηθούν της δυνατότητας πρόσληψης έκτακτου προσωπικού, λόγω 
των ιδιαιτεροτήτων και δυσκολιών που αντιμετωπίζουν υπάρχει σοβαρό 
ενδεχόμενο να αντιμετωπίσουν σοβαρά λειτουργικά προβλήματα.  Αναφορικά 
με τις ανεξάρτητες υπηρεσίες, η θέση του αρμόδιου υπουργείου είναι ότι οι 
σχετικές εξαιρέσεις επίσης θα πρέπει να διατηρηθούν, αφενός γιατί οι όποιες 
προσλήψεις θα είναι πολύ μικρές σε αριθμό, αφετέρου γιατί λόγω του ρόλου 
τους χρειάζεται να έχουν την ευελιξία να προσλαμβάνουν έκτακτο προσωπικό 
με πολύ πιο σύντομες και απλές διαδικασίες πρόσληψης. 

 Στα πλαίσια της δεύτερης επανεξέτασης του θέματος από την επιτροπή, κατά 
τη συνεδρία της ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2011 οι εκπρόσωποι του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού επισήμαναν τα προβλήματα και τις δυσκολίες 
που θα προκύψουν λόγω της καθολικής απαγόρευσης προσλήψεων έκτακτου 
προσωπικού, απαγόρευση που ισχύει μετά τη συμπερίληψη σχετικής πρόνοιας στον 
κρατικό προϋπολογισμό για το 2011 εκ μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Όπως είναι γνωστό, στον κρατικό προϋπολογισμό για το 2011 έχουν 
συμπεριληφθεί πρόνοιες οι οποίες διαλαμβάνουν την καθολική απαγόρευση 
πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων, έκτακτου προσωπικού για εποχιακές ανάγκες και 
πρόσθετων προσώπων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών για χρονικό διάστημα που 
δεν υπερβαίνει κατ’ ανώτατο όριο τις δεκαπέντε εργάσιμες ημέρες.   

 Το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού θεωρεί ότι η εν λόγω καθολική 
απαγόρευση θα επηρεάσει αρνητικά την ομαλή λειτουργία ορισμένων υπηρεσιών 
λόγω του ιδιαίτερου ρόλου τους σε ευαίσθητους τομείς της κοινωνίας, όπως τα 
νοσηλευτικά, τα σωφρονιστικά και άλλα ιδρύματα, όπως και άλλες υπηρεσίες, καθότι, 
αν αυτά αποστερηθούν της δυνατότητας πρόσληψης έκτακτου προσωπικού, θα 
αντιμετωπίσουν σοβαρά λειτουργικά προβλήματα.  Όπως επίσης σημειώθηκε από 
τους ίδιους εκπροσώπους, αναμένεται να δημιουργηθούν δυσκολίες σε ό,τι αφορά την 
προετοιμασία για την ανάληψη από την Κύπρο της προεδρίας του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης το δεύτερο εξάμηνο του 2012, αφού δεν είναι δυνατή η 
πρόσληψη οποιουδήποτε πρόσθετου προσωπικού με βάση τις ανάγκες που 
υπέβαλαν τα υπουργεία/τμήματα. 

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι δε θα υπάρχει τρόπος 
διατήρησης στην υπηρεσία προσώπων των οποίων ο διορισμός ακυρώνεται από το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο για κάποιο χρονικό διάστημα, μέχρι την επανεξέταση της 
διαδικασίας πλήρωσης των κενών θέσεων από την Ε∆Υ, δεδομένου ότι η 
απαγόρευση αφορά και στην πρόσληψη πάνω σε δεκαπενθήμερη βάση, δυνάμει του 
άρθρου 10 του προϋπολογισμού.   

 Συναφώς, κατά την προαναφερθείσα συνεδρία οι κυβερνητικοί αρμόδιοι 
δεσμεύτηκαν να υποβάλουν στην επιτροπή αναλυτικό υπόμνημα με όλες τις 
περιπτώσεις για τις οποίες παρίσταται ανάγκη τροποποίησης των σχετικών 
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απαγορευτικών σημειώσεων του προϋπολογισμού για το 2011, καθώς επίσης και 
αναδιατυπωμένα σχέδια νόμου, ώστε οι πιο πάνω εξαιρέσεις να περιληφθούν στο 
νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 
2011».  Σημειώνεται ότι με τις διαφοροποιήσεις αυτές διασφαλίζεται ότι οι 
εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας που θα προσλαμβάνονται για συγκεκριμένο 
σκοπό δε θα έχουν τη δυνατότητα να καθίστανται υπάλληλοι αορίστου χρόνου.   

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή του ημερομηνίας 20 
Ιανουαρίου 2011, διαβίβασε στην επιτροπή αναδιατυπωμένα σχέδια νόμου, τα οποία 
έχουν διαφοροποιηθεί στη βάση των εισηγήσεων της επιτροπής.  

 Ειδικότερα, οι κυριότερες διαφοροποιήσεις αφορούν, μεταξύ άλλων,  τα 
ακόλουθα: 

1.  Τη συμπερίληψη πρόνοιας σ’ αυτά με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στο 
Υπουργείο Υγείας και στα τμήματά του, στις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, 
στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού (Εκπαιδευτικοί Ψυχολόγοι και 
Επιμελητές), στο Τμήμα Φυλακών και στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 
(Βοηθοί Λειτουργοί Αεροπορικών Κινήσεων) να προσλαμβάνουν προσωπικό 
ως εργοδοτουμένους καθορισμένης διάρκειας για κάλυψη συγκεκριμένης 
ανάγκης προσωρινής φύσης που προκύπτει λόγω της ύπαρξης κενής θέσης. 

2.  Τη συμπερίληψη πρόνοιας με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στους 
υπότροφους οι οποίοι αποκτούν πτυχίο ελεγκτή εναέριας κυκλοφορίας από την 
Εκπαιδευτική Μονάδα του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και στους αποφοίτους του ∆ασικού Κολεγίου 
Κύπρου να προσλαμβάνονται ως εργοδοτούμενοι καθορισμένης διάρκειας.  

 Επιπρόσθετα, στην επιστολή επισημαίνεται ότι η σχετική απαγορευτική 
σημείωση στον κρατικό προϋπολογισμό η οποία προβλέπει για την παγοποίηση της 
διαδικασίας πλήρωσης κενών μόνιμων θέσεων θα πρέπει να τροποποιηθεί, ώστε 
παρόμοια διαδικασία να εφαρμόζεται και στις περιπτώσεις πλήρωσης κενών θέσεων 
του τακτικού ωρομίσθιου κυβερνητικού προσωπικού.  Τούτο κρίνεται αναγκαίο, ώστε, 
μετά από έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου και της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
να παρέχεται η δυνατότητα κάλυψης κενών σε ορισμένες περιπτώσεις μεμονωμένων 
θέσεων ή εκεί όπου εφαρμόζεται σύστημα βάρδιας.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
επανεξέτασε τα νομοσχέδια, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσεται 
υπέρ της ψήφισης των νομοσχεδίων σε νόμους, αφού τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, 
ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων 
στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Ο 
περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2011», αντίστοιχα.  

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση των υπό αναφορά νομοσχεδίων στην ολομέλεια του σώματος.  
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 Σημειώνεται ότι για την πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων από το βουλευτή κ. Μαρίνο Σιζόπουλο και συζητήθηκε από κοινού με 
τα νομοσχέδια, η επιτροπή θεωρεί ότι οι προτάσεις της εν πολλοίς καλύπτονται και 
εξαντλούνται από τις κυβερνητικές προτάσεις που περιέχονται στα νομοσχέδια, όπως 
αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί, γι’ αυτό, με τη σύμφωνη γνώμη του εισηγητή της, 
υποβάλλει εισήγηση για απόσυρσή της.    

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009.   

2.  Ο περί της Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη 
∆ημόσια Υπηρεσία και άλλα Συναφή Θέματα Νόμος του 2009.    

3. Ο περί Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των Έκτακτων ∆ημόσιων 
Υπαλλήλων Νόμος του 2006.  

 (Πρόταση νόμου).  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βότσης. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Να διαβαστεί η τροπολογία ή την έχουμε όλοι υπόψη; 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Έχει κυκλοφορήσει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει κυκλοφορήσει.  Ωραία!   

 Άρα, κύριε Ευαγόρου… 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να αιτιολογήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Η τροπολογία αφορά στη συμπερίληψη στις εξαιρέσεις του Τμήματος Εργασίας 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Τμήματος Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και του Τμήματος Εργασιακών Σχέσεων. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να επαναλάβω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Στις εξαιρέσεις προστίθενται το Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Τμήμα 
Εργασιακών Σχέσεων.  Ο λόγος που υποβάλλουμε αυτή την τροπολογία, κύριε 
Πρόεδρε, είναι ξεκάθαρος.  Με την όξυνση του προβλήματος της ανεργίας αυτά ειδικά 
τα τμήματα στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι ιδιαίτερα 
βεβαρημένα.  Ο όγκος εργασίας στο να εγγραφούν οι άνεργοι, στο να εξυπηρετηθούν 
οι άνεργοι ή να σταλούν προς εξεύρεση εργασίας είναι πάρα πολύ μεγάλος και η 
αρμόδια υπουργός έστειλε γραπτό σημείωμά της προς την Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού.  Εμείς ως ομάδα το υποβάλλουμε υπό μορφή 
τροπολογίας. Αντιλαμβάνομαι οι υπόλοιπες ομάδες θα τοποθετηθούν.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Με την άδειά σου, κύριε Σιζόπουλε. 

 Κύριε Πρόεδρε, διερωτώμαι:  Υπάρχει επιβάρυνση του προϋπολογισμού με 
αυτή την πρόταση;   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Βεβαίως! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αν υπάρχει επιβάρυνση του προϋπολογισμού, χωρίς να είναι πρόταση από το 
νομοσχέδιο, τροποποιητικό, νομίζω ότι θα πρέπει να το σκεφτούμε!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Αγγελίδη, επειδή το κόμμα σας είχε συμφωνήσει και έγινε μια 
διευθέτησις… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 
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 Μα, δε διαφωνήσαμε τώρα!  Έν’ προβληματισμό που ήγειρα, κύριε Ευαγόρου! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να απαντήσω στον προβληματισμό σας.  Λόγω χρόνου και επειδή είχαμε 
αναβάλει -κατά συρροή έγιναν αναβολές- μέχρις ότου δούμε τις ενστάσεις από τη μια 
της επιτροπής των εκτάκτων, αλλά και τις ανάγκες των υπουργείων, αυτό προέκυψε 
την τελευταία στιγμή και με τη σύμφωνο γνώμη της κυβέρνησης.  Είναι γι’ αυτό το 
λόγο που δεν τίθεται θέμα αντισυνταγματικότητας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου και μετά ο κ. Σιζόπουλος. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα καλύψω και μια σύντομη τοποθέτηση για το νομοσχέδιο και 
θα σχολιάσω και για την τροπολογία.   

 Αυτό που έχουμε ενώπιόν μας δεν έχει σχεδόν καμία σχέση με το νομοσχέδιο 
που κατέθεσε η κυβέρνηση και διεύρυνε με το νομοσχέδιό της τη δυνατότητα και 
άλλων χιλιάδων εκτάκτων, έστω και μερικών βδομάδων ή μηνών, να αποκτήσουν το 
καθεστώς του αορίστου χρόνου.   

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ήταν ξεκάθαρος πως εκείνο το νομοσχέδιο και 
εκείνο το κείμενο έχρηζε σημαντικών βελτιώσεων.  Σκοπός μας ήταν και είναι να λυθεί 
το πρόβλημα με τους υπηρετούντες εκτάκτους και ειδικά τους αορίστου χρόνου, αλλά 
την ίδια στιγμή να μπει ένας φραγμός όσον αφορά τις νέες προσλήψεις.  Και είναι εδώ 
που ανοίγω παρένθεση.  ∆εν μπορούμε να κρατήσουμε μια συνέπεια σε αυτό το 
σώμα!  Ενώ όλοι αποφασίσαμε εδώ και δύο χρόνια που το συζητάμε ότι θα βρούμε 
μια ρύθμιση και αυτό προϋποθέτει ότι μπαίνει ένας φραγμός, έρχονται την τελευταία 
στιγμή ενώπιον του σώματος να κάνουμε τροπολογίες, για να αρχίσουμε να 
ανοίγουμε τις πόρτες και τις κερκόπορτες και να μην έχει σταματημό αυτή η ιστορία!  
Με αυτό το νομοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, ρυθμίζεται το εργασιακό καθεστώς των 
εκτάκτων και των αορίστου χρόνου και απαγορεύονται οι νέες προσλήψεις εκτάκτων, 
κάτι που θα καταστρατηγήσουμε, εάν υιοθετηθεί.  Εμείς θα σεβαστούμε την απόφαση 
της πλειοψηφίας του σώματος.   

 Έχουμε ενώπιόν μας ένα συμφωνημένο κείμενο, για το οποίο εργάστηκαν -και 
θέλω να τους δώσουμε τα συγχαρητήρια και τις ευχαριστίες μας- λειτουργοί της 
Βουλής σε συνεργασία και με τους αρμοδίους του Τμήματος Προσωπικού, αλλά και 
σε μια πλήρη συνεννόηση με την επιτροπή των εκτάκτων.  Καταλήξαμε σ’ αυτό το 
κείμενο και ευχόμαστε να μην ξαναχρειαστεί σ’ αυτό το σώμα να ξανασυζητούμε 
θέματα εκτάκτων, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Παρά το γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι είχα ζητήσει το λόγο αρχικά, για να κάνω 
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μια προφορική συμπλήρωση στην τροπολογία του συνάδελφου Σταύρου Ευαγόρου 
που έγινε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ΑΚΕΛ, όπως έχει εξελιχθεί η 
συζήτηση, θα είμαι υποχρεωμένος να κάνω και την τοποθέτησή μου επί του 
ζητήματος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα κάνετε και τη συμπληρωματική, κύριε Σιζόπουλε; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Θα καταθέσω πρώτα τη συμπληρωματική και να πω ότι ακριβώς σε 
αυτά τα συγκεκριμένα τμήματα, επειδή κατά τη συζήτηση του συγκεκριμένου 
νομοσχεδίου δε λήφθηκε πρόνοια για το νέο οργανόγραμμα το οποίο αφορούσε το 
Υπουργείο Υγείας και κυρίως τις Ιατρικές Υπηρεσίες, σε τρία καινούρια τμήματα τα 
οποία δημιουργούνται, που είναι το μεταμοσχευτικό, είναι το παιδογκολογικό και τα 
νεφρολογικά τμήματα του νοσοκομείου Λευκωσίας και Λεμεσού, με βάση τις πρόνοιες 
για τις θέσεις του 2010 δεν μπορούν να καλυφθούν οι ανάγκες, για να λειτουργήσουν 
με επάρκεια τα συγκεκριμένα τμήματα.  Γι’ αυτό θα ήθελα να καταθέσω προφορική 
τροπολογία όπως συμπεριληφθούν στην εξαίρεση και τα συγκεκριμένα τρία τμήματα 
των Ιατρικών Υπηρεσιών.   

 Το δεύτερο είναι ακριβώς το ερώτημα το οποίο έχει θέσει ο συνάδελφος ο κ. 
Αγγελίδης.  Υπάρχει εξαίρεση, αλλά, από τη στιγμή που θα παραστεί η ανάγκη να 
καλυφθούν οι συγκεκριμένες θέσεις, είναι προφανές ότι οι συγκεκριμένες υπηρεσίες, 
τα συγκεκριμένα υπουργεία θα πρέπει να έρθουν με συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό.  Γι’ αυτό δεν υπάρχει θέμα αύξησης των δαπανών και του 
προϋπολογισμού.  Άρα, συνταγματικά είναι νόμιμο να γίνει.   

 Και πολύ σύντομα όσον αφορά τα δύο νομοσχέδια.  Χαιρόμαστε ιδιαίτερα για 
το γεγονός ότι ζητήματα τα οποία έχουν ταλανίσει την κυπριακή κοινωνία και το 
κοινοβούλιο για πάρα πολλά χρόνια σήμερα βρίσκονται στο τέλος της επίλυσής τους 
με διαδικασίες και με τρόπο που να είναι αποδεκτός τουλάχιστον από όλα τα 
εμπλεκόμενα μέρη. 

 Εμείς από τη δική μας πλευρά θα στηρίξουμε αυτά τα νομοσχέδια και 
ταυτόχρονα θα εκφράσουμε την ικανοποίησή μας, γιατί ακριβώς η ρύθμιση όπως 
περιλαμβάνεται στα συγκεκριμένα νομοσχέδια στηρίζεται ακριβώς πάνω στις βασικές 
αρχές τις οποίες περιλαμβάνει η πρόταση νόμου την οποία είχαμε καταθέσει -και 
κατέθεσα εκ μέρους της Ε∆ΕΚ- τον Ιούνιο του 2006. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης.  

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα μιλήσω και επί των τροπολογιών, αλλά και επί των 
νομοσχεδίων.  Νομίζω ότι ίσως να έχει δημιουργηθεί μια σύγχυση με την προσθήκη 
αυτής της ειδικής κατηγορίας.   ∆ε θα έχουν άλλο καθεστώς.  Πάλι καταργείται η 
φιλοσοφία, όπως την ξέραμε σήμερα, των εκτάκτων.  Απλώς, με το δεύτερο 
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νομοσχέδιο δημιουργείται το καθεστώς της καθορισμένης διάρκειας σύμβασης, στην 
οποία οι εξαιρέσεις που έχουμε βάλει -στο Υπουργείο Υγείας, αυτά που λέει τώρα ο 
Μαρίνος, όσα έβαλε με την τροπολογία του το ΑΚΕΛ- απλώς θα έχουν τη δυνατότητα 
για δύο χρόνια αντί για έξι μήνες να παίρνουν αυτά τα συμβόλαια έναντι κενών 
θέσεων, που δε θα την έχουν οι άλλοι, οι “εξάμηνοι”, αν θέλετε, που θα εργάζονται με 
εξάμηνα συμβόλαια. 

 ∆εν πρέπει να περάσει η εικόνα ότι ανοίγονται οι ασκοί του Αιόλου, για να μπει 
ο οποιοσδήποτε και πάλι.  Όμως, για να δώσουμε όλη την εικόνα,  έγινε μια 
προσπάθεια, έντονη προσπάθεια μηνών, χρόνων, για να λυθεί το πρόβλημα των 
εκτάκτων.  Πρώτα πρώτα, να πούμε στον κόσμο, για να λέμε όλη την εικόνα, ότι δεν 
είναι αυτό που υποσχέθηκαν κάποιοι του κόσμου.  Και το ΑΚΕΛ και ο υποψήφιος του 
ΑΚΕΛ και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού έλεγαν ότι τούτοι ούλλοι οι έκτακτοι θα 
έχουν ίσα δικαιώματα με τους δημόσιους υπαλλήλους.  ∆ε θα έχουν ίσα δικαιώματα 
και με την ψήφιση αυτών των νόμων!  ∆ε θα δικαιούνται προαγωγές και δε θα έχουν 
τα ίδια συνταξιοδοτικά ωφελήματα που έχουν οι μόνιμοι υπάλληλοι.  Να λέμε στον 
κόσμο τι ακριβώς ψηφίζουμε!  Φυσικά, οι έκτακτοι λένε «εμείς, μόλις καταφέρουμε και 
κερδίσουμε αυτό το πρώτο θέμα, θα διεκδικήσουμε και τα υπόλοιπα».  Άρα, αυτή είναι 
η εικόνα.  Να ξέρει ο κόσμος τι ψηφίζουμε!  Από εδώ και πέρα, κλείνει η έννοια 
“έκτακτος” που είχε ο καθένας στο μυαλό του.  ∆ημιουργείται η νέα κατηγορία που θα 
είναι με συμβάσεις, που δε θα έχει υποχρέωση το κράτος έναντι αυτών.  Φυσικά, 
εντοπίστηκε στην επιτροπή, όταν και τούτοι πολλύνουν αύριο, μπορεί να κάνουν μια 
νέα οργάνωση τζιαι να ’ρτουν  να διεκδικούν τα δικά τους δικαιώματα.  Να λέμε του 
κόσμου όλη την εικόνα. 

 Παρ’ όλα αυτά, εμείς θα υποστηρίξουμε αυτά τα νομοσχέδια -θεωρούμε ότι 
είναι μια αρχή το να ξεπεράσουμε κάποια προβλήματα που υπάρχουν- και τη 
συγκεκριμένη τροπολογία, όπως αυτή έχει συμπληρωθεί από το Μαρίνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, έχω τοποθετηθεί πάνω στην τροπολογία.  Θα ήθελα πολύ 
σύντομα -να μην κουράσω την ολομέλεια, τα έχουμε πει πάρα πολλές φορές- να πω 
δυο λόγια μόνο.  Απορώ γιατί τόσα χρόνια τόσες κυβερνήσεις δε γνοιάστηκαν και δεν 
έδωσαν λύσεις!  ∆ε θέλω να πάω στο παρελθόν, αλλά για πάρα πολλά χρόνια ή για 
όσα χρόνια τουλάχιστον εγώ είμαι στην πολιτική ακούω συνεχώς ότι πρέπει να λυθεί 
το πρόβλημα των εκτάκτων. 

 ∆εύτερον, με αυτό το νόμο μπορεί να μη γίνεται εκείνο που λέει ο κ. Βότσης, η 
απόλυτη εξίσωση, διότι υπάρχουν τα προβλήματα και της νομοθεσίας που έχουν 
σχέση με την πρόσληψη δημόσιου υπαλλήλου μέσα από οργανική θέση, αλλά 
δίνονται λύσεις που έχουν σχέση με τη μονιμότητα και την ασφάλεια στην εργασία και 
πολλά άλλα.  

 Άρα, ένα διαχρονικό πρόβλημα, ένα πρόβλημα που δημιούργησαν άλλοι, ένα 
πρόβλημα το οποίο εξέθρεψαν στη συνέχεια και διατήρησαν άλλοι έρχεται μια 
κυβέρνηση και μέσα από διάλογο -και όντως διεξήχθη διάλογος μέσα στην επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού, ικανοποιητικός, θα έλεγα, για δύο χρόνια- τολμά 
λοιπόν αυτή η κυβέρνηση να δώσεις λύσεις οριστικές, δραστικές και μόνιμες.  
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, θυμίζω τους συναδέλφους ότι αυτό το θέμα το αναβάλαμε 
αρκετές φορές, για να δοθεί η ευκαιρία της επεξεργασίας του από την αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή, μια και είναι η φύση του θέματος τέτοια, που δεν μπορεί να 
λύονται τα θέματα αυτά ενώπιον της ολομέλειας ούτε με τροπολογίες ούτε με λύσεις 
της τελευταίας στιγμής.  Εμείς, συνεπείς προς τις τοποθετήσεις που κάναμε, τα 
νομοσχέδια όπως τα έχει διαμορφώσει η κοινοβουλευτική επιτροπή η αρμόδια θα τα 
υποστηρίξουμε.  Απ’ εκεί και πέρα, οποιεσδήποτε τροπολογίες τίθενται ενώπιόν μας 
θα τις καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Nαι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, προσπαθώντας να είμαστε βοηθητικοί, ας ψηφίσουμε τα 
νομοσχέδια όπως τα έχουμε ενώπιόν μας και, αν νιώθει έντονα η ομάδα του ΑΚΕΛ, 
να το δούμε στη συνεδρία με όλες τις λεπτομέρειες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kατ’ αρχάς, δεν είναι θέμα της ομάδας του ΑΚΕΛ!  Η συνεννόηση έχει γίνει από 
πλευράς της επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Σε παρακαλώ τωρά!  Άμα θέλεις να απαντάς και εκ μέρους του… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορεί να απαντήσει ο κ. Βότσης, αν δεν είναι έτσι τα πράγματα.    

 Λοιπόν, δεύτερον, με εκπλήσσει, ειλικρινά δηλαδή συγκινήθηκα από την 
ευαισθησία των απέναντί μου!  Άμπα τζιαι κάμουμεν κάτι αντισυνταγματικό!  
Προσέξετε, α!  Ποτέ δεν έκαναν έτσι πράμα οι ανθρώποι εν γνώση τους!  Τώρα, αν 
δεν το εκαταλάβαν τζιαι έφυέν τους… 

 Για όνομα του Θεού, δε δεχόμαστε!  Θα μπουν και οι τροπολογίες και να τις 
καταψηφίσετε, για να καταλάβει τζιαι ο κόσμος τι κάμνετε!  Σε σοβαρότατα θέματα δε 
σας νοιάζει η αντισυνταγματικότητα και τωρά θιχτήκατε!  Αλλού είναι η αλήθεια, αλλά, 
επειδή κάθουνται πάνω, εν θέλετε να την πείτε! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Nαι, κύριε Λαμάρη. 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Κύριε Νεοφύτου! 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα, επειδή έχει αναφερθεί, δεν μπορεί να 
περάσει  απαρατήρητο!  ∆εν υποσχέθηκε κανένας, τουλάχιστον εμείς δεν 
υποσχεθήκαμε σε κανέναν ότι θα εμετατρέπετουν από έκτακτο σε δημόσιο υπάλληλο.  
Καμία τέτοια υπόσχεση!  Αυτό που για χρόνια δεν άγγιξε κανένας, το πρόβλημα των 
εκτάκτων, που ασφαλώς δε δημιουργήθηκε σήμερα, ναι, αυτή η κυβέρνηση 
δεσμεύτηκε να το κλείσει.  Και εγώ θα διαβάσω μόνο τι γίνεται αυτή τη στιγμή, 
τέσσερις γραμμές:  «Πληροφορείστε», λέει ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Οικονομικών, «ότι στο παρόν στάδιο ετοιμάζεται νομοσχέδιο» -αυτό που έχουμε 
μπροστά μας- «με το οποίο σκοπείται η κατάργηση των περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων Νόμων του 1985 έως 1991».  Αυτό κάνουμε σήμερα.  Καταργούμε τη 
νομοθεσία με την  οποία προσλαμβάνονταν έκτακτοι στο δημόσιο, τακτοποιούνται οι 
υφιστάμενοι και δεν μπορούν να γίνουν με το καθεστώς του δημόσιου υπαλλήλου, 
γιατί προσλήφθηκαν με άλλο καθεστώς, και είναι άδικο με τη διαδικασία που 
προσλήφθηκαν να αποκτήσουν το καθεστώς και τα ωφελήματα πλήρως των 
δημόσιων υπαλλήλων και κανένας δεν τους  υποσχέθηκε το αντίθετο!   

 Λυπούμαστε πάρα πολύ!  Αν υπάρχει διαφορετική άποψη, η Βουλή μπορεί να 
το ψηφίσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης και ολοκληρώνεται η συζήτηση.  Παρατράβηξε ήδη! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Έχω τον πολύ δυσάρεστο ρόλο, παρ’ όλη την αγάπη που έχω του φίλου μου 
του Γιάννου, να διαβάζω την επιστολή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας, τότε 
υποψηφίου, προς τους εκτάκτους “∆ημήτρης Χριστόφιας, πολιτική με ανθρωπιά”, 
τέταρτη παράγραφος:  «Μέσα σε αυτά τα πλαίσια… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Θεμιστοκλέους) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Kύριε Θεμιστοκλέους, σας παρακαλώ! 

 Καλά, δεν μπορούμε να ζήσουμε… 

 Κύριε Βότση, μισό λεπτό! 

 ∆εν μπορεί να ζήσουμε χωρίς ατάκες;   

 Κύριε Θεμιστοκλέους, σας παρακαλώ! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Eπιβεβαιώνω, Πρόεδρε, αυτό που είπα χωρίς ένταση και χωρίς φανφάρες ή 
οτιδήποτε.  «Μέσα σε αυτό το πλαίσιο συμφωνούμε ότι θα πρέπει» -είναι το τέταρτο 
“θα πρέπει”- «οι αορίστου χρόνου δημόσιοι υπάλληλοι να έχουν τα ίδια δικαιώματα, 
ωφελήματα και υποχρεώσεις που έχουν και οι μόνιμοι υπάλληλοι του δημοσίου».  
Έχω πει ότι αυτό το πράγμα, που ήταν η υπόσχεση του Προέδρου προς τους 
εκτάκτους, δεν έχει υλοποιηθεί με αυτό το νόμο, για να λέμε του κόσμου την αλήθεια.  
Μπορεί στην πορεία με άλλα νομοθετήματα που θα έρθουν και, αν μπορούν να είναι 
συνταγματικά ομαλά, μπορεί να περάσουν άλλα ωφελήματα.  Με το συγκεκριμένο 
νόμο έχω πει ότι δεν υλοποιείται αυτή η απόφαση.  Το είπαμε στην επιτροπή, δεν 
είναι κάτι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Λοιπόν, ολοκληρώθηκε η συζήτηση, κύριοι. 

 Πάμε σε ό,τι αφορά την τροπολογία… 

 Κύριοι, παρακαλώ! 

 Πάμε σε σχέση με την τροπολογία την οποία υπέβαλε το ΑΚΕΛ και μάλιστα να 
προσθέσω και την επιπρόσθετη τροπολογία, που κατέθεσε ο συνάδελφος ο 
Σιζόπουλος, να πάει ως σύνολο. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 «Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

 Στον ορισμό του όρου «εργοδοτούμενος καθορισμένης διάρκειας» να 
προστεθούν στην παράγραφο (γ) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη «ασφαλίσεων» (έκτη 
γραμμή), οι ακόλουθες φράσεις: 

 «…, στο Τμήμα Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, στο Τμήμα Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στο Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, …». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι υπέρ της συγκεκριμένης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Tριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Mε τριάντα ψήφους υπέρ, δεκαοχτώ εναντίον και μία αποχή η τροπολογία του 
ΑΚΕΛ συν η επιπρόσθετη τροπολογία, η προφορική του συνάδελφου του 
Σιζόπουλου, εγκρίνεται. 

 Τώρα πάμε στην ψήφιση των υπ’ αριθμόν 1 και 2 θεμάτων.  Τα υπ’ αριθμόν 1 
και 2 θέματα θα τεθούν σε ψηφοφορία, ενώ το υπ’ αριθμόν 3 θέμα αποσύρεται από 
τον εισηγητή του, τον κ. Σιζόπουλο.  Έτσι είναι; 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Mάλιστα, κύριε Πρόεδρε.  Από τη στιγμή που ήδη τα βασικά στοιχεία της 
πρότασης έχουν συμπεριληφθεί στα νομοσχέδια που ήρθαν από πλευράς της 
κυβέρνησης, είναι προφανές ότι η πρόταση νόμου αποσύρεται. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα, έτσι για να το ξεκαθαρίζουμε. 

 Λοιπόν, δεύτερη  ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 1 νομοσχεδίου.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων 7, 7Α και 7Β.  
Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την κατάργηση των άρθρων 3, 4, 5, 6, 8, 
10, 10Α και 12.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 ∆ιαδικασία διαπίστωσης αναγκών για την πρόσληψη εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 3. 

 ∆ιαδικασία καταρτισμού Πίνακα εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  
Άρθρο 4. 
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 Πρόσληψη εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.   Άρθρο 5. 

 Κριτήρια καθορισμού της σειράς προτεραιότητας στον Πίνακα εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 6. 

 Τερματισμός σύμβασης απασχόλησης.  Άρθρο 7.  

 Πρόσληψη εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας από το Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας και από το Τμήμα ∆ασών.  Άρθρο 8. 

 Προσλήψεις κατά παράβαση των διατάξεων του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 9. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για άλλα 
Συναφή Θέματα Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα επτά υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Kανένας εναντίον. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα επτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2010». Έχει 
κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση. Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου «Ο 
περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων από τον πρόεδρό της κ. Νίκο 
Τορναρίτη, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 16 Νοεμβρίου 2010, 
καθώς και στις 11 και 18 Ιανουαρίου 2011.  Στις πιο πάνω συνεδρίες της επιτροπής 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, της ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ, της ΠΟΕ∆ και 
του Παγκύπριου Συνδέσμου Πολεμιστών Εκπαιδευτικών του 1974. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί ∆ημόσιας 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, έτσι ώστε να παρέχεται το δικαίωμα της χορήγησης 
πρόσθετων μονάδων στους άνδρες εκπαιδευτικούς που υπηρέτησαν τη στρατιωτική 
θητεία τους στην Εθνική Φρουρά για σκοπούς προαγωγής τους στη δημόσια 
εκπαιδευτική υπηρεσία.  

 Όπως επισήμανε ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρός της και εισηγητής της 
πρότασης, ο προτεινόμενος αυτός νόμος θα συμβάλει έως ένα βαθμό στην άρση της 
αδικίας που υφίστανται για χρόνια οι άνδρες εκπαιδευτικοί που υπηρέτησαν τη 
στρατιωτική τους θητεία στην Εθνική Φρουρά, επειδή οι γυναίκες συνάδελφοί τους,  
λόγω της χρονικής αυτής διαφοράς των δύο χρόνων, προηγούνται στη σειρά 
προτεραιότητας που τηρείται στους πίνακες διοριστέων, με βάση την υφιστάμενη 
νομοθεσία.  Όπως επίσης επισήμανε ο ίδιος, η ύπαρξη της ανισότητας αυτής 
διαπιστώθηκε ήδη από το 2005 σε σχετική έκθεση της Αρχής Ισότητας.  Ειδικότερα, 
στην έκθεση αυτή, με αρ. φακ. ΑΚΙ 27/2005, 28/2005, 47/2005 και 52/2005, η οποία 
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αφορούσε καταγγελία για έμμεση διάκριση λόγω φύλου στο σύστημα διορισμού στη 
δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία, γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας, κατά τρόπο που να επέλθει ουσιαστική ισότητα μεταξύ ανδρών και 
γυναικών υποψηφίων όσον αφορά το διορισμό τους. 

 Επισημαίνεται ότι, σε σχέση με την πιο πάνω έκθεση της Αρχής Ισότητας, με το 
επίμαχο θέμα της μοριοδότησης των ανδρών εκπαιδευτικών που υπηρέτησαν τη 
στρατιωτική τους θητεία, καθώς και με το γενικότερο θέμα της βελτίωσης του 
συστήματος διορισμού, εκκρεμούν ενώπιον της επιτροπής σχετικά αυτεπάγγελτα 
θέματα.  Ειδικότερα, τα θέματα αυτά, με εισηγητές τον πρόεδρο της επιτροπής κ. Νίκο 
Τορναρίτη και το μέλος της κ. Νίκο Κουτσού, είχαν εξεταστεί από την επιτροπή 
παλαιότερα σε αρκετές συνεδρίες της, στις οποίες κλήθηκαν και παρευρέθηκαν όλα τα 
εμπλεκόμενα μέρη, μεταξύ των οποίων και οι οργανώσεις νεολαίας.   

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη, στα πλαίσια των πιο πάνω συζητήσεων, είχαν 
επισημάνει την ανάγκη εξεύρεσης τρόπου άρσης της εν λόγω αδικίας που υφίσταται 
εις βάρος των ανδρών εκπαιδευτικών.  Σύμφωνα με τις θέσεις της Νομικής 
Υπηρεσίας, όπως είχαν εκφραστεί ενώπιον της επιτροπής, δεν υπάρχει δυνατότητα 
να μετακινηθούν αναδρομικά κατά δύο χρόνια οι άνδρες εκπαιδευτικοί, ώστε να 
βρεθούν πιο μπροστά στη σειρά που τηρείται στους πίνακες διοριστέων.  Γι’ αυτό το 
λόγο καταβλήθηκε προσπάθεια από πλευράς του εισηγητή της πρότασης νόμου να 
εξευρεθεί τρόπος που να αίρεται η πιο πάνω αδικία και προς αυτή την κατεύθυνση 
ετοιμάστηκε η πιο πάνω πρόταση νόμου, που αφορά το θέμα της μοριοδότησης των 
ανδρών εκπαιδευτικών.  Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση θα χορηγείται 
στους άνδρες εκπαιδευτικούς μόνο για μία φορά για σκοπούς προαγωγής τους ένα 
δωδέκατο της μονάδας για κάθε συμπληρωμένο μήνα υπηρεσίας στην Εθνική 
Φρουρά, με ανώτατο όριο τις δύο μονάδες, νοουμένου ότι θα επισυνάπτουν στην 
αίτησή τους σχετικό πιστοποιητικό.  Στη συνέχεια ο εισηγητής, βελτιώνοντας την 
πρόταση νόμου, εισηγήθηκε όπως το ανώτατο όριο γίνει τρεις μονάδες, διότι 
υπάρχουν άνδρες εκπαιδευτικοί οι οποίοι υπηρέτησαν τη στρατιωτική τους θητεία για 
περισσότερους μήνες λόγω της τουρκικής εισβολής την περίοδο του 1974.  
Συγκεκριμένα, με βάση σχετικό υπόμνημα που κατέθεσαν στην επιτροπή οι 
εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Πολεμιστών Εκπαιδευτικών του 1974, 
επισημαίνεται ότι τα μέλη του συνδέσμου υπηρέτησαν στην Εθνική Φρουρά από 
είκοσι τέσσερις έως τριάντα επτά μήνες. 

 Στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε ότι το υπουργείο συμφωνεί με την προτεινόμενη 
τροποποίηση, αφού και η ίδια η Αρχή Ισότητας σε σχετική έκθεσή της είχε εισηγηθεί 
την τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας, κατά τρόπο που να αντισταθμίζεται η 
δυσμενής θέση στην οποία βρίσκονται οι άνδρες εκπαιδευτικοί λόγω της υποχρέωσής 
τους για εκπλήρωση της στρατιωτικής θητείας τους στην Εθνική Φρουρά.  Όπως 
δήλωσε επίσης ο ίδιος, το υπουργείο μελετά και το γενικότερο θέμα του 
εκσυγχρονισμού του συστήματος διορισμού των υποψήφιων εκπαιδευτικών.  

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, τόσο γραπτώς, με επιστολή της 
ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2010 προς την επιτροπή, όσο και προφορικά ενώπιον της 
επιτροπής, ανέφερε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Ως μια γενικότερη προσέγγιση σε σχέση με τους ήδη καταρτισμένους πίνακες 
διοριστέων, για το χρονικό διάστημα της υπηρεσίας στην Εθνική Φρουρά ένα 
καλό αντιστάθμισμα θα μπορούσε να αποτελέσει η αναγνώριση της υπηρεσίας 
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αυτής ως υπηρεσίας προς την πατρίδα, η οποία θα υπολογίζεται κατά το 
διορισμό του άνδρα εκπαιδευτικού και θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί για 
καταβολή μισθολογικών προσαυξήσεων κατά τον πρώτο διορισμό ή κατά τον 
υπολογισμό των συντάξεων.   

2. Ειδικότερα, σε σχέση με την προτεινόμενη τροποποίηση επισημάνθηκε από 
την ίδια εκπρόσωπο ότι οι μονάδες που δίδονται δεν αντιστοιχούν με 
οποιαδήποτε από τα νόμιμα κριτήρια προβλέπονται στην υφιστάμενη 
νομοθεσία και αφορούν την αξία, τα προσόντα και την αρχαιότητα του 
εκπαιδευτικού, αφού η υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά δεν κατατάσσεται σ’ 
αυτά.  Επισήμανε επίσης ότι ήδη χορηγείται μία μονάδα στους άνδρες 
εκπαιδευτικούς για υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά, όταν εγγράφονται στον 
κατάλογο διοριστέων.  Εάν πάλι συμπεριληφθεί στην πρόταση νόμου ότι για 
σκοπούς προαγωγής η υπηρεσία στην Εθνική Φρουρά συνιστά υπηρεσία στην 
πατρίδα για την οποία θα δίδονται μονάδες, αυτό θα εισαγάγει ένα νέο στοιχείο 
στην επιλογή του καταλληλότερου υποψηφίου για σκοπούς προαγωγής που δε 
θα συναρτάται άμεσα με την εκπαιδευτική του εικόνα και προσφορά, με 
αποτέλεσμα να ενδέχεται να δημιουργηθεί δυσμενής διάκριση εις βάρος των 
γυναικών υποψηφίων.   

3. Εν κατακλείδι, όπως επισήμανε η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας, με την 
προώθηση της προτεινόμενης τροποποίησης υπάρχει πιθανότητα άσκησης 
προσφυγών από πλευράς των γυναικών για ακύρωση των ενδεχόμενων 
προαγωγών. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, αναφορικά με το ερώτημα που 
της απηύθυνε η επιτροπή για το κατά πόσο ενδέχεται να υπάρξει οποιοδήποτε άμεσο 
κόστος από την εφαρμογή της προτεινόμενης τροποποίησης, ανέφερε ότι δεν 
πρόκειται να υπάρξει οποιαδήποτε επιβάρυνση στα δημόσια οικονομικά.  Μελλοντικά 
όμως πιθανόν να υπάρξει ανάγκη για δημιουργία πρόσθετων θέσεων προαγωγής. 

 Η εκπρόσωπος της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας δήλωσε ότι 
συμφωνεί με τις θέσεις της εκπροσώπου της Νομικής Υπηρεσίας, επισημαίνοντας ότι 
η πρόταση νόμου εισάγει ένα νέο κριτήριο επιλογής υποψηφίου για προαγωγή που 
δεν ανταποκρίνεται στα προβλεπόμενα με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία.  

 Οι εκπρόσωποι όλων των εκπαιδευτικών οργανώσεων, ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και 
ΠΟΕ∆, καθώς και οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Πολεμιστών 
Εκπαιδευτικών του 1974 συμφώνησαν με την τροποποίηση που επιφέρει η πρόταση 
νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και τα μέλη της βουλευτές του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Ευρωπαϊκού Κόμματος δήλωσαν 
ότι τάσσονται υπέρ της ψήφισης σε νόμο της πρότασης νόμου, όπως αυτή 
βελτιώθηκε, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
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τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια της συζήτησης που θα 
διεξαχθεί για την εν λόγω πρόταση νόμου. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την 
πρόταση νόμου «Ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης  Γιώργος Βαρνάβα 

 Όπως είναι γνωστό, για την πιο πάνω πρόταση νόμου ετοιμάστηκε και 
υποβλήθηκε ήδη σχετική έκθεση από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας για 
συζήτηση προς την ολομέλεια της Βουλής, στις 27 Ιανουαρίου 2011.  Με απόφαση 
όμως της ολομέλειας της Βουλής η συζήτησή της αναβλήθηκε μετά από σχετικό 
αίτημα που υποβλήθηκε.  

 Παράλληλα, στα πλαίσια της συζήτησης του διαδικαστικού θέματος της 
αναβολής της συζήτησης της πιο πάνω πρότασης νόμου, κατά την πιο πάνω 
συνεδρία της ολομέλειας της Βουλής, έγινε αναφορά στην πρόσφατη έκδοση της 
απόφασης του Ανώτατου ∆ικαστηρίου (με αρ. Υποθ. 503/2009), η οποία σχετίζεται εν 
μέρει με την πιο πάνω πρόταση νόμου, με την εισήγηση όπως η πρόταση νόμου 
εξεταστεί υπό το πρίσμα της πρόσφατης απόφασης. 

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, έτσι ώστε να παρέχεται το δικαίωμα της 
χορήγησης πρόσθετων μονάδων στους άνδρες εκπαιδευτικούς που υπηρέτησαν τη 
στρατιωτική θητεία στους στην Εθνική Φρουρά για σκοπούς προαγωγής τους στην 
εκπαιδευτική υπηρεσία. Περισσότερα στοιχεία αναφορικά με το σκοπό της εν λόγω 
πρότασης νόμου περιλαμβάνονται στη σχετική έκθεση της επιτροπής που ήδη έχει 
κυκλοφορήσει στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή επανεξέτασε την πρόταση νόμου υπό το 
φως των εξελίξεων που επήλθαν με βάση την απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου 
(με αρ. Υποθ. 503/2009), σε συνεδρίασή της, που πραγματοποιήθηκε την 1η 
Φεβρουαρίου 2011. 

 Ειδικότερα, η εν λόγω απόφαση αφορούσε το θέμα της άνισης μεταχείρισης 
που υφίστανται οι άνδρες υποψήφιοι για διορισμό στη δημόσια εκπαιδευτική υπηρεσία 
σε σχέση με τη σειρά προτεραιότητας που τηρείται στους πίνακες διοριστέων, οι 
οποίοι συντάσσονται με βάση το άρθρο 28Β της υφιστάμενης νομοθεσίας.  Σύμφωνα 
με το καταληκτικό μέρος της απόφασης αυτής, οι πρόνοιες του άρθρου 28Β της 
υφιστάμενης νομοθεσίας δε διασφαλίζουν επαρκώς την αρχή της ισότητας για τους 
άνδρες υποψηφίους για διορισμό στην εκπαιδευτική υπηρεσία, αλλά δημιουργούν 
εμμέσως αδικαιολόγητη διάκριση εις βάρος τους.  Οι σχετικές αυτές διατάξεις 
παραβιάζουν τις πρόνοιες του άρθρου 28 του συντάγματος, καθώς επίσης και τις 
πρόνοιες του άρθρου 38 του περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμου 
[Ν. 158(I)/99] και των άρθρων 2 και 8 του περί Ίσης Μεταχείρισης Ανδρών και 
Γυναικών στην Απασχόληση και στην Επαγγελματική Εκπαίδευση Νόμου [Ν. 
205(I)/02]. 
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 Η επιτροπή, στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής, διαπίστωσε ότι η πιο πάνω 
απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου δεν αφορά την ουσία και το σκοπό του 
προτεινόμενου νόμου, που αναφέρεται στο άρθρο 35Β σε σχέση με τη διαδικασία 
πλήρωσης θέσεων προαγωγής των ήδη διορισμένων στη δημόσια εκπαίδευση 
εκπαιδευτικών λειτουργών.   

 Επιπρόσθετα, όπως διαπίστωσε η επιτροπή, το θέμα της ίσης μεταχείρισης και 
της σειράς προτεραιότητας στους πίνακες διοριστέων είναι ένα γενικότερο θέμα για το 
οποίο το αρμόδιο υπουργείο ήδη μελετά την αναθεώρηση και τον εκσυγχρονισμό του 
συστήματος διορισμού των εκπαιδευτικών λειτουργών. 

 Με την ευκαιρία της επανεξέτασης της πρότασης νόμου, η επιτροπή έκρινε 
σκόπιμο να επιφέρει στο κείμενο περαιτέρω βελτιώσεις σε συνεννόηση με τους 
αρμοδίους. 

 Ειδικότερα, η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο, έτσι ώστε να περιληφθούν οι 
ακόλουθες πρόνοιες: 

1. Το σχετικό πιστοποιητικό της θητείας στην Εθνική Φρουρά θα υποβάλλεται 
στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας εντός της προθεσμίας υποβολής 
αιτήσεων. 

2. Η έναρξη ισχύος της πρότασης νόμου θα είναι η 1η ∆εκεμβρίου 2011. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή κατά πλειοψηφία εισηγείται την ψήφιση σε 
νόμο της πρότασης νόμου. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ- 
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις  επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί της πρότασης νόμου, 
στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί στην ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έχει τροπολογία;  Προφορική; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προφορική τροπολογία; 

 Ε, πώς πρέπει να το ξέρω εγώ;  Eν μυρίζουμαι τα νύσια μου! 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Ιερωνυμίδη. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε εντοπίσει πιθανώς μια ανωμαλία όπως είναι 
διατυπωμένος ο νόμος και συγκεκριμένα για το θέμα της μοριοδότησης των 
προσώπων τα οποία μπορεί να επωφεληθούν.  Είναι αντιληπτό βέβαια ότι στην 
προκειμένη περίπτωση υπάρχει το δικαίωμα σε κάποιο πρόσωπο να μοριοδοτηθεί 
μέχρι και τρεις μονάδες σε δωδεκατημόρια.  ∆ηλαδή υπάρχουν περιπτώσεις 
στρατιωτών που σε πραγματικά δεδομένα έχουν υπηρετήσει μέχρι και τριάντα έξι 
μήνες θητεία.  Κάποιοι άλλοι βέβαια είκοσι έξι, κάποιοι άλλοι είκοσι τέσσερις και 
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κάποιοι οι οποίοι έχουν απολυθεί.  Στην προκειμένη όμως περίπτωση δεν έχει 
διασφαλιστεί ένα δεδομένο, ότι υπάρχει περίπτωση κάποιοι να έχουν τιμωρηθεί για τη 
συμπεριφορά τους να υπηρετήσουν επιπρόσθετη θητεία και αυτός ο χρόνος να 
λογιστεί για τη μοριοδότηση λόγω παραπτωμάτων! 

 Ως εκ τούτου, θέτουμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι θα πρέπει να μη λογίζεται ως 
χρόνος υπηρεσίας ο χρόνος που υπηρετεί κάποιος στην Εθνική Φρουρά ως 
αποτέλεσμα στρατιωτικού πειθαρχικού παραπτώματος.  Θα  θέλαμε να 
συμπεριληφθεί αυτό, ούτως ώστε να μην επωφελείται από το παράπτωμά του στη 
μοριοδότησή του για την προαγωγή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Kυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα είμαι σύντομος, αλλά ήρθα εδώ στο βήμα, 
γιατί θεωρώ ότι είναι μια σημαντική μέρα για τους εκπαιδευτικούς.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Θέλετε να ενταχθείτε και εσείς στο στράτευμα;  Eυχαρίστως! 

 Να πω ότι είναι μια σημαντική μέρα για τους εκπαιδευτικούς, γιατί η 
διαπίστωση της Αρχής Ισότητος ότι υπάρχει άνιση μεταχείριση μεταξύ ανδρών και 
γυναικών εκπαιδευτικών σήμερα τουλάχιστον επουλώνεται ως ένα σημείο.  Με την 
κατάθεση της πρότασης νόμου που κατέθεσε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δίδεται το 
δικαίωμα να δίδεται ένα δωδέκατο πρόσθετης μονάδας σε κάθε μήνα υπηρεσίας στην 
Εθνική Φρουρά.  Να πω ότι η συγκεκριμένη πρόταση νόμου που έχουμε καταθέσει 
υποστηρίχτηκε ανεξαρτήτως απ’ όλους τους φορείς και από το ίδιο το Υπουργείο της 
Παιδείας και ουσιαστικά δικαιώνει προσδοκίες πολλών χρόνων. 

 Ήρθα όμως εδώ στο βήμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να καλέσω με τον 
πιο επίσημο τρόπο τον Υπουργό της Παιδείας να προχωρήσει και στην κατάθεση του 
μεγάλου αιτήματος, αν θέλετε, των εκπαιδευτικών φορέων εδώ στην Κύπρο, ενός 
αιτήματος που χρονολογείται -τουλάχιστο πάει πίσω δύο δεκαετίες- για την αλλαγή, 
για τον εκσυγχρονισμό του καταλόγου διοριστέων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να μιλήσουμε με τη γλώσσα της αλήθειας 
και πρέπει να πούμε ότι πρέπει να λάβουμε αποφάσεις που έχουν πολιτικό κόστος, 
αποφάσεις όμως που δυναμώνουν το εκπαιδευτικό μας σύστημα. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 ∆εν είναι δυνατό να συνεχίσουμε να σπρώχνουμε είτε στο πλάι είτε μπροστά 
αποφάσεις που έπρεπε να παρθούν εδώ και πολύ καιρό, για να θωρακίσουν, να 
εκσυγχρονίσουν και να δυναμώσουν το δημόσιο σχολείο!  Γι’ αυτό, παράλληλα και με 
την απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που μιλά για τους στρατεύσιμους στην 
Εθνική Φρουρά και τα δικαιώματά τους, καλώ τον Υπουργό της Παιδείας πριν από τη 



126 

 

λήξη των εργασιών της παρούσας Βουλής να καταθέσει την πρότασή του -την έχουμε 
ήδη συζητήσει- και δηλώνουμε εξ υπαρχής ότι με καλό πνεύμα ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός θα στηρίξει τον εκσυγχρονισμό του καταλόγου διοριστέων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είχα πριν από δύο προηγούμενες συνεδρίες της Βουλής 
εισηγηθεί την αναβολή της ψήφισης του θέματος με βάση την απόφαση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου που έκρινε εξ υπαρχής την ένταξη στον κατάλογο διοριστέων ότι περιείχε 
ανισότητα, θα πρέπει να αναφέρω ότι ήδη εφεσιβλήθη εκείνη η απόφαση, οπότε καμία 
ένσταση πλέον εκ μέρους μου δεν υπάρχει, για να ψηφιστεί σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, ο κ. Λαμάρης και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αναμφίβολα υπάρχει μία αδικία, γιατί ακριβώς σε αυτό τον 
τόπο υπάρχει ανάγκη οι άρρενες να στρατεύονται.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 ∆εν ακούμε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επαναλαμβάνω.  Σαφέστατα υπάρχει μία αδικία σε βάρος των ανδρών, οι 
οποίοι είναι υποχρεωμένοι να υπηρετήσουν τη θητεία τους, με αποτέλεσμα να 
καθυστερούν στην όποια απόκτηση πτυχίου σε σχέση με τις κοπέλες.  Υπάρχει 
ταυτόχρονα ανάγκη άρσης αυτής της αδικίας, η οποία βέβαια υφίσταται για πάρα 
πάρα πολλά χρόνια.  Η πρόταση νόμου αυτό που κάμνει όμως είναι να εισάξει ένα νέο 
κριτήριο στη διαδικασία ανέλιξης ενός εκπαιδευτικού -μιλάμε για την Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία- αυτό της υπηρεσίας της θητείας στην Εθνική Φρουρά.  Είναι επιπρόσθετο 
στοιχείο, το οποίο δεν προβλέπεται στη βασική νομοθεσία που υπάρχει, που δίνει τη 
δυνατότητα στον οποιονδήποτε να διεκδικήσει ανέλιξη και προαγωγή.  Είναι εκτός 
άρα νομίμων κριτηρίων, ανοίγει κατά την άποψή μας πόρτες προβλημάτων και 
πιθανής ταλαιπωρίας από νομικά κενά, όπως επισημάνθηκαν και από τη Γενική 
Εισαγγελία.   

 Γιʼ αυτό, επειδή πιθανόν να οδηγήσει, συνάδελφοι, σε αμφισβητούμενες νομικά 
ενέργειες αρμόδιων οργάνων, εμείς θα τηρήσουμε αποχή υιοθετώντας το όγδοο 
σημείο της έκθεσης του Γενικού Εισαγγελέα, που να μου επιτρέψετε -είναι τέσσερις 
γραμμές- να τη διαβάσω:  «Με βάση όλα τα πιο πάνω έχω τη γνώμη ότι θα ήταν 
χρήσιμο…» 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Συνάδελφοι, αν θέλετε ακούετέ μας; 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 «Με βάση όλα τα πιο πάνω έχω τη γνώμη ότι θα ήταν χρήσιμο να υποβληθεί 
τροποποιητικό νομοσχέδιο από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στο οποίο να 
περιέχονται με σαφήνεια οι τρόποι μέσα από τους οποίους το Υπουργείο Παιδείας 
είναι διατεθειμένο να αντισταθμίσει έναντι των γυναικών το χρονικό διάστημα που οι 
άνδρες υπηρετούν στην Εθνική Φρουρά, χωρίς να επηρεάζει δικαιώματα που με βάση 
νόμιμες διαδικασίες αποκτήθηκαν.»  Επομένως, εμείς υιοθετούμε αυτή την 
προσέγγιση και θέλω να τελειώσω με το εξής:  Κατέθεσε για δημόσιο διάλογο η 
κυβέρνηση την άποψή της για τον εκσυγχρονισμό της διαδικασίας εισδοχής στην 
εκπαίδευση και εδώ είμαστε όλοι σύντομα να πάρουμε τις αποφάσεις μας, το ίδιο και 
οι ενδιαφερόμενες οργανώσεις και να μην πάρει το χρόνο που παίρνουν ως συνήθως 
άλλες τέτοιες προτάσεις, έτσι που πραγματικά ο εκσυγχρονισμός που χρειάζεται να 
γίνει να γίνει το συντομότερο δυνατό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.  Αυτό το οποίο συζητούμε σήμερα πράγματι 
είναι μία πρόταση νόμου η οποία άρει τη διάκριση ανάμεσα στους άνδρες και τις 
γυναίκες καθηγητές.  Θέλω να τονίσω ότι, όσον αφορά το θέμα της άρνησης την 
οποία μέχρι σήμερα είχε καταθέσει ενώπιον της Βουλής ο κ. Αγγελίδης, δεν είχε καμία 
σχέση το ένα με το άλλο σε σχέση με τη μοριοδότηση των ανδρών.  Όμως, κύριε 
Πρόεδρε, θέλω να πω το εξής:  Θα πρέπει να υπομνήσουμε το σώμα ότι ορθώς έχει 
πει ο κ. Λαμάρης ότι ήδη η κυβέρνηση, ο Υπουργός Παιδείας έχει δώσει στις πολιτικές 
δυνάμεις ένα προσχέδιο για την αλλαγή του καταλόγου διοριστέων, για την αλλαγή 
του συστήματος διορισμού, ενός συστήματος το οποίο δε δίνει πλέον τη δυνατότητα 
ανάπτυξης, ορθής ανάπτυξης του εκπαιδευτικού μας συστήματος.  Όμως, να θυμίσω 
το σώμα ότι για πρώτη φορά είχε κατατεθεί ενώπιον του σώματος νομοσχέδιο για 
αλλαγή του καταλόγου διοριστέων το 1992 επί υπουργίας του κ. Χριστόφορου 
Χριστοφίδη, επί διακυβέρνησης φυσικά του κ. Βασιλείου, κάτι το οποίο έμεινε στις 
ελληνικές καλένδες!   Άρα, θα ήταν σοφό, από τη στιγμή την οποία υπάρχει ενώπιον 
της Βουλής στο αρχείο κατατεθειμένο αυτό το νομοσχέδιο, να το μελετήσουμε και να 
πάρουμε από εκείνο το νομοσχέδιο, εάν υπάρχουν, κάποια θετικά στοιχεία. 

 Καταλήγω με το εξής, κύριε Πρόεδρε:  Χαίρομαι ειλικρινέστατα και ιδιαιτέρως 
για το ότι και το ΑΚΕΛ σήμερα έχει εκφράσει τη θετική του άποψη σε σχέση με την 
άρση της άνισης μεταχείρισης ανάμεσα στους άνδρες και στις γυναίκες.  
Ευελπιστούμε η σημερινή πράξη που έχει κάνει το ΑΚΕΛ να είναι η αρχή, ώστε να 
καταλήξει και στο θέμα της εκ μητρογονίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου και ολοκληρώνουμε τη συζήτηση. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Η πρόταση νόμου από το συνάδελφο προήλθε μετά από απόφαση της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για δυσμενή διάκριση εις βάρος των ανδρών εκπαιδευτικών 
στη δημόσια υπηρεσία.  Αυτή η πρόταση αποκαθιστά την αδικία και γι’ αυτό εμείς θα 
την υπερψηφίσουμε και ακριβώς γι’ αυτό το λόγο, επειδή υπάρχει την ίδια ώρα 
ξεκινημένη μία διαδικασία προαγωγής, κύριε Πρόεδρε, και για να μη… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 …και για να μη δημιουργήσει πρόβλημα στη διαδικασία, η έναρξη ισχύος της 
παρούσας πρότασης είναι την 1η ∆εκεμβρίου του 2011, ούτως ώστε ακριβώς να μη 
δημιουργηθεί σύγχυση στη διαδικασία που ήδη έχει ξεκινήσει.   

 Την ίδια ώρα είναι σωστό αυτό που λέχθηκε από προηγούμενους 
συναδέλφους, ότι αυτή η πρόταση νόμου δεν αποκαθιστά την αδικία σε όλο της το 
μέγεθος, την αδικία εις βάρος των ανδρών που υπηρετούν στο στρατό τη στρατιωτική 
τους θητεία, διότι ακριβώς πρέπει να γίνει και να προχωρήσουμε στον εκσυγχρονισμό 
του καταλόγου διοριστέων, ενός καταλόγου που έχει ξεπεράσει τα όριά του, ενός 
καταλόγου που πλέον δε δίνει καμιά ευκαιρία πρόσληψης στους νέους.  Εμείς είμαστε 
στο διάλογο για τον εκσυγχρονισμό, είμαστε έτοιμοι να τον ψηφίσουμε, έχουμε 
καταθέσει ως ∆ημοκρατικό Κόμμα τις δικές μας προτάσεις.  Ευελπιστούμε ότι θα 
αξιολογηθούν και θα υιοθετηθούν από τον Υπουργό της Παιδείας, ούτως ώστε πολύ 
σύντομα ο συγκεκριμένος εκσυγχρονισμός να κατατεθεί στην ολομέλεια προς ψήφιση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, κύριοι…   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα πούμε απλώς ότι θα υπερψηφίσουμε το νομοθέτημα, 
χωρίς οποιαδήποτε αναφορά στις γενικότερες άλλες αδικίες και αναχρονισμούς που 
υπάρχουν στο σύστημα διορισμού, θεωρώντας ότι στο βαθμό που ρυθμίζει 
αντικειμενικά τα ζητήματα που ρυθμίζει επιφέρει ισορροπία.  Βεβαίως, δεν είναι η 
πανάκεια που θα λύσει όλα τα προβλήματα.  Πολλά ζητήματα αναμένεται να 
προκύψουν.  Θα τα δούμε, όταν θα έρθει η ώρα τους.  Είμαστε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή δεν ξέρω αν ηθελημένα ή υπό άλλες συνθήκες δε 
γίνονται αντιληπτές κάποιες από τις θέσεις μας, εμείς και σ’ αυτό το θέμα και στο θέμα 
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της μητρογονίας έχουμε την ίδια θέση, να εξαλειφθεί η ανισότητα και να υπάρχει ίση 
μεταχείριση.  Αυτή ήταν, αυτή είναι και αυτή θα συνεχίσει να είναι η θέση αρχών μας.  
Ανέμενα όμως από την άλλη πλευρά να αγγίξει την ουσία του θέματος και η ουσία του 
θέματος είναι ότι, για να μην υπάρχει ανισότητα, θα έπρεπε να εισηγηθούν τη 
στράτευση των γυναικών και όχι να δίνουμε μοριοδότηση στους άνδρες!  Λοιπόν, 
αυτή θα ήταν η ισότητα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Λοιπόν, ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Υπάρχει πρώτα απʼ όλα ένα λάθος εκ πλευράς αρχείου της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Από το αρχείο της Βουλής, κύριε Πρόεδρε, έγινε ένα λάθος προφανώς.  
Έχουμε μπροστά μας λάθος κείμενο.  Το σωστό κείμενο πρέπει να αναφέρει ότι η 
έναρξη της ισχύος της πρότασης νόμου θα είναι η 1η ∆εκεμβρίου το 2011.  Απλώς, να 
καταγραφεί στα πρακτικά και απαντώντας στον κ. Γεωργίου, γιατί είναι προκλητική η 
τοποθέτησή του, να πω ότι εμείς είμαστε υπέρ της μείωσης της στρατιωτικής θητείας 
στους δεκατέσσερις μήνες και καλούμε όλες τις πολιτικές παρατάξεις να το εξετάσουν 
έτσι με σοβαρότητα το συγκεκριμένο θέμα, γιατί… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Από τη μητρογονία επήαμεν εις την… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ! 

 Ναι, κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, απλά να πω ότι εμείς είχαμε ταχθεί υπέρ της 
στράτευσης των γυναικών, εφόσον είμαστε σε μία ημικατεχόμενη πατρίδα, γι’ αυτό και 
μόνο το λόγο, αλλά απ’ εκεί και πέρα επί της ουσίας, εάν και εφόσον η ανισότητα που 
υπάρχει στην κυπριακή κοινωνία εξαλειφθεί παντελώς, τότε είμαστε έτοιμοι να 
συζητήσουμε οτιδήποτε θα χρειάζεται, για να υπάρχουν ίσες ευκαιρίες για όλους.  
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Προς το παρόν οι γυναίκες σ’ αυτή τη χώρα δεν έχουν ίσες ευκαιρίες όπως έχουν οι 
άνδρες!   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, απλώς να κάνω μία επισήμανση.  Μέσα από τις συζητήσεις κάποιος 
συνάδελφος ρίχνει ένα θέμα.  Έχουμε έναν κύκλο τέσσερις, πέντε που συζητούν ένα 
θέμα έξω που τούτο που ακριβώς συζητούμε!  Γι’ αυτό θέλω να παρακαλέσω… 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

(Αστειευόμενος) 

 Κύριε Πρόεδρε, έν’ η μόνη ολομέλεια που εν είσιεν προσφυγικό θέμα τζιαι είπα 
να πω για τα προσφυγικά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γιʼ αυτό θέλω να παρακαλέσω να εμμένουμε στα ζητήματα που έχουμε 
μπροστά μας.  Έχουμε καιρό να συζητήσουμε όλα τα θέματα.   

 Λοιπόν…   

 Ναι, κύριε Σταυριανέ.  Κι εσείς για το στρατό; 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα κάμω καμιά παρέμβαση, αλλά, επειδή δεν είμαι 
νομικός, οι φαντάροι οι άλλοι, όταν θα αισθάνονται ότι κάποιοι κερδίζουν ένα 
κεκτημένο για τη μοριοδότησή τους, όταν θα πιάσουν δουλειά έστω ως εκπαιδευτικοί, 
οι άλλοι φαντάροι που εννά παν σε άλλες οποιεσδήποτε υπηρεσίες θα μπορούσαν να 
εγείρουν το θέμα τούτο κάποτε και να έχουν και αυτοί το δικαίωμα μέσα από τη 
διαδικασία της δικής μας πεπατημένης;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, δεν έχει άλλη τοποθέτηση.  Ακούστηκαν όλα σήμερα.   

 Λοιπόν, κύριε Ιερωνυμίδη, αντιλαμβάνομαι η τροπολογία η προφορική που 
έχετε κάμει ισχύει, έτσι; 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ήθελα να διευκρινίσω μια για πάντα τα δεδομένα τα 
οποία δίδει και προσδίδει η νομοθεσία.  Γιʼ αυτό κάτω από οποιεσδήποτε 
προϋποθέσεις είναι η θέση μας ότι δε θα λογίζεται ως χρόνος υπηρεσίας ο χρόνος 
που υπηρετεί κάποιος στην Εθνική Φρουρά λόγω αποτελέσματος στρατιωτικού 
πειθαρχικού παραπτώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αλλά μας είπατε αυτό το πράγμα!  Αυτή είναι προφορική τροπολογία, 
κύριε;  Τι είναι;  
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ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Είναι τροπολογία, μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με τροπολογίες του ποδαριού προκοπή δε βλέπουμε!  Θα 
δεχόμουν την εισήγηση του συναδέλφου, εάν έμπαινε η προσθήκη ότι ο φαντάρος 
αυτός έχει καταδικαστεί από στρατοδικείο, διότι είτε έτσι είτε αλλιώς οι περισσότεροι 
υπηρετούν τη φυλακή τους ένα μήνα κ.λπ.  Αλλά, πέραν τούτου, αφού είχε τόσο καλές 
και εμφάνταστες ιδέες ο συνάδελφος, μέσα από τέσσερις πέντε απανωτές αναβολές 
αμέλησε να έρθει στην επιτροπή να τις καταθέσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, τωρά θα τον επικρίνουμε γιατί το έκαμε; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, την υπέβαλε.  Έχει το δικαίωμα! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Υπέβαλε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάποιος συμφωνεί, διαφωνεί, προχωρούμε! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Από πλευράς μας απορρίπτεται, αλλά να πω ακόμα μία κουβέντα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 …για τον κατάλογο διοριστέων.  Θεωρώ -η ταπεινή μου άποψη- ότι ενόψει των 
βουλευτικών εκλογών θα είναι λάθος να μπει η Βουλή στη συζήτηση και στη 
δημιουργία νομοθετήματος για το νέο κατάλογο διοριστέων, διότι θα επικρατήσουν 
απόψεις που θα είναι της εποχής και του κλίματος των εκλογών.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Φυττή, τι είναι το θέμα τώρα;  Είπαμε να το κλείσουμε, αλλά ο καθένας 
σηκώνεται να πει και κάτι!  Τι είναι το θέμα που ανακαλύφθηκε; 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όποτε σηκωθώ πάνω, εννά μου κάμνεις παρατήρηση; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επειδή είσαι δικός μου, γι’ αυτό! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Όταν γίνεται μία αδικία για χρόνια πάνω στους καθηγητές τους άρρενες, πρέπει 
να το σκεφτόμαστε διπλά, όταν βάλλουμε ημερομηνία 1η ∆εκεμβρίου, διότι δήθεν 
ξεκίνησε η διαδικασία προαγωγής και δεν μπορούμε να τους δώσουμε τώρα τις 
μονάδες.  Εάν είμαστε δίκαιοι άνθρωποι, θα πούμε, όπως κάνουμε σε άλλους νόμους, 
ότι από τη δημοσίευση του νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας αρχίζει 
η εφαρμογή της μοριοδότησης.  Γιατί να περιμένουμε 1η ∆εκεμβρίου;  ∆ηλαδή τούτοι 
που παν να προαχθούν τωρά -είτε πέντε είτε ένας είτε δεκαπέντε, ξέρω πόσοι έν’ που 
είναι- πρέπει να αδικηθούν; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Και δεύτερον, απʼ ότι ακούω τους στρατιωτικούς εδώ της Βουλής, της άμυνας, 
το απολυτήριο του στρατού δε γράφει πάνω τη φυλάκα που τρώσιν!  Επομένως, 
τζιείνο το απολυτήριο που παίρνουν, για να πάρουν το μόριο αυτό, δε γράφει πάνω τη 
φυλακή.  Επομένως, είναι άνευ αντικειμένου… 

(Γέλια) 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Πάντα παίρνει το μόριο μαζί του! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 …να βάλλουμε όρια! 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι! 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 
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 Με όλο το σέβας, κύριε Πρόεδρε, εδώ μιλούμε για δωδέκατα της μονάδας.  
Εγώ δεν κατάλαβα είντα που προσπαθεί να πει ο κ. Θεμιστοκλέους.  Έν’ πολλά απλά, 
κύριε Θεμιστοκλέους.  Εάν η ημερομηνία του απολυτηρίου είναι διαφορετική από την 
ημερομηνία η οποία καταγράφεται στην απόλυσή του και στο χρόνο υπηρεσίας του, 
θα μπορέσει να προσκομίσει πιστοποιητικό που να λέει ότι έμεινε ακόμα θκυο μήνες 
στην υπηρεσία για οποιοδήποτε λόγο και να πιάσει τα δύο δωδέκατά του.  Γι’ αυτό 
προσπαθώ να εξαλείψω κάθε πρόβλημα!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Ιερωνυμίδη, αντιλήφθηκα τι προσπαθείτε να κάμετε και νομίζω 
ότι οι συνάδελφοι το κατάλαβαν!   

 Μπαίνει σε ψηφοφορία η προφορική τροπολογία του κ. Ιερωνυμίδη. 

 Πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με εννέα ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και δεκαεπτά αποχές η τροπολογία 
του κ. Ιερωνυμίδη έχει απορριφθεί. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μένει το θέμα της ημερομηνίας έναρξης ισχύος, που έθιξε ο συνάδελφος. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Η ημερομηνία έν’ σοβαρό θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω έγινε μεγάλη συζήτηση για το συγκεκριμένο 
νομοσχέδιο.  Είχαν πράγματι όλοι την ευκαιρία και ειδικά οι συνάδελφοι, οι καλοί 
συνάδελφοι βουλευτές να παραστούν στις συνεδρίες της επιτροπής Παιδείας. 
Συζητήθηκε πολλές φορές το θέμα της ημερομηνίας και κατέληξε η επιτροπή στη 
σοφία που την περιβάλλει, μετά από τις συμβουλές που είχε και τις παραινέσεις από 
τους αρμόδιους φορείς, ειδικά την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, ότι δεν ήταν 
δυνατό μεσούσης της διαδικασίας προαγωγών να αλλάξουμε τους όρους του 
παιχνιδιού.   

 Πρέπει να υπενθυμίσω το σώμα ότι υπάρχει και γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η οποία λέει ότι, όταν προχωρεί η Βουλή ή το 
Υπουργείο Παιδείας σε αλλαγές που αφορούν εκπαιδευτικούς ή αφορούν το 
εκπαιδευτικό σύστημα και ταράζουν τα νερά ή διαφοροποιούν την κατάσταση 
πραγμάτων, πρέπει να δίδεται ένα εύλογο χρονικό διάστημα, για να ενημερωθούν 
εκείνοι τους οποίους αφορούν οι νομοθεσίες ή οι αλλαγές.  Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, 
σας παρακαλώ, προχωρήστε στη διαδικασία για ψήφιση ή απόρριψη της πρότασής 
μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρʼ όλο που είναι διαδικασία ψηφοφορίας, εγώ θα παρακαλούσα, αν 
μπορούν, να μας διαφωτίσουν οι συνάδελφοι. Θέλω να αντιληφθώ κάτι.  Αν 
ψηφίσουμε όπως λέει ο κ. Τορναρίτης, για πόσο κόσμο μιλούμε και, αν ψηφίσουμε 
όπως λέει ο κ. Φυττής, για πόσο κόσμο;  ∆ιότι, αν ψηφίζουμε με την άλφα ημερομηνία 
και θα αφορά τέσσερα συγκεκριμένα πρόσωπα, έν’ ένα ζήτημα και, αν ψηφίζουμε με 
μιαν άλλη διαδικασία και το ανοίγουμε για όλους, είναι άλλο θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Φυττής έθεσε το θέμα, διότι, αν η Βουλή αναγνωρίζει ότι υπάρχει 
ανισότητα και πρέπει να τη λύσει, δεν μπορεί να θέσει την ημερομηνία επίλυσης 
μελλοντικά.  ∆ιότι ουσιαστικά αυτοί που κρίνονται τώρα δικαίως θα πουν ότι έχουν 
αδικηθεί άνισα και με βάση αυτό που λέει και η ίδια η νομοθεσία.  Εν τοιαύτη 
περιπτώσει, τι εσπεύσαμε να το ψηφίσουμε, αφού υπήρχε το ενδεχόμενο να έρθει και 
ευρύτερο νομοσχέδιο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Στο ερώτημα του κ. Κατσουρίδη για πόσους και πόσες εκπαιδευτικούς μιλούμε 
η απάντηση είναι πάρα πολύ απλή.  Μιλούμε για το σύνολο των προαγωγών που 
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γίνονται μία φορά κάθε χρόνο!  Αφορά δηλαδή το ζήτημα τούτο όλες τις θέσεις, 
βοηθών διευθυντών, διευθυντών Α΄, γυμνασιαρχών, λυκειαρχών κ.λπ.  Αυτή όμως η 
διαδικασία ήδη έχει ξεκινήσει, ήδη έχουν γίνει οι συνεντεύξεις στη βάση των μορίων 
που πήραν οι εκπαιδευτικοί τα περασμένα χρόνια.  ∆ηλαδή, με άλλα λόγια… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι εφάπαξ που θα τους δοθούν τώρα;  Μια φορά;  Θα προστεθούν τα 
δύο μόρια και κλείουμε! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, αλλά οι διαδικασίες έχουν τελειώσει! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχει σημασία.  Τα δύο μόρια θα τα πάρουν ανεξαρτήτως επιτυχίας. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι διαδικασίες έχουν τελειώσει στη βάση των μοριοδοτήσεων 
που γινόντουσαν με το παλιό σύστημα.   Η νέα μοριοδότηση θα αφορά τις προαγωγές 
που θα γίνουν στον επόμενο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, η κ. Κυριακίδου και μετά ο κ. Βαρνάβα. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπήρξε έντονος προβληματισμός κατά πόσο τούτη η πρόταση 
νόμου θα μπορούσε να είναι συνταγματικά σωστή ή λάθος.  Όλες οι πλευρές, όλες οι 
εκπαιδευτικές οργανώσεις, η… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ!  ∆εν ακούμε τι λένε οι συνάδελφοί μας! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 …Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας είχαν τη γνώμη ότι μεσούσης της 
διαδικασίας θα ήταν δύσκολο να αλλάξει και να προστεθούν μόρια σε αυτούς για τους 
οποίους είχε ήδη γίνει ο κατάλογος ανέλιξης.  Κι εμείς έχουμε την ίδια ευαισθησία με 
τους συναδέλφους, αλλά δυστυχώς υπήρχε σοβαρότατος κίνδυνος αυτή η πρόταση 
νόμου να έχει αυξημένες πιθανότητες σε μια ενδεχόμενη προσφυγή να θεωρηθεί 
αντισυνταγματική.  Ηθελήσαμε να δυναμώσουμε την πρόταση νόμου, ούτως ώστε 
αυτή η αδικία να σταθεί σε μια ενδεχόμενη προσφυγή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, θα σχολιάσω δυο λεχθέντα.  Το ένα του κ. Κατσουρίδη όσον 
αφορά το θέμα της εφάπαξ μοριοδότησης.  Θέλω να πω ότι δεν έχει τελειώσει η 
διαδικασία της μοριοδότησης, είναι σε εξέλιξη και, από τη στιγμή που είναι σε εξέλιξη, 
αν προστεθούν οι δύο μονάδες τώρα, θα έρθουν τα πάνω κάτω! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όσες και να είναι οι μονάδες! 

 Άρα, αντιλαμβάνεστε ότι δεν μπορεί να γίνει αυτό το πράγμα τώρα, αυτή τη 
στιγμή. 

 Όσον αφορά, κύριε Πρόεδρε, το θέμα που έχει θέσει ο κ. Αγγελίδης -«αφού εν 
να’ ρτει νομοσχέδιο, γιατί βιαστήκαμε;»- να σας πω.  Υπάρχει ένα προσχέδιο, μια 
πρόταση της κυβέρνησης για αλλαγή του συστήματος διορισμού.  Όμως, αυτό θα 
πρέπει να γίνει αντιληπτό ότι είναι προς συζήτηση και αντιλαμβάνεστε ότι πιθανό να 
κατατεθεί ακόμη και το 2012. Άρα, η διαδικασία των επόμενων προαγωγών θα 
ξεκινήσει 1η ∆εκεμβρίου το 2011, όπου θα προκηρυχθούν οι νέες θέσεις για 
προαγωγές.  Γι’  αυτό το λόγο έχει τεθεί η συγκεκριμένη ημερομηνία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν θα επικαλούμαστε τις απόψεις της Νομικής Υπηρεσίας, δεν 
μπορούμε να παίρνουμε το ένα όγδοο των απόψεων!  Η Νομική Υπηρεσία, η Γενική 
Εισαγγελία μάς έβαλε οκτώ σημεία για τα οποία μας λέει ότι αυτή η πρόταση νόμου 
είναι επιρρεπέστατη στα δικαστήρια.  Επομένως, τι μας παρακάλεσε η Επιτροπή 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας;  «Να χαρείτε, αν θα το κάμετε, μεν το κάμετε που τα τωρά, 
γιατί εν να μας δυσκολέψετε».  ∆ε μας είπε «θα μας ανατρέψετε τη διαδικασία».  Αν 
έχει γίνει η διαδικασία, όσοι προήχθησαν προήχθησαν.  Έντζιε να πάμε πίσω!  Αν 
όμως μια διαδικασία είναι σε εξέλιξη, τότε δεν μπορούμε, εφόσον διαπιστώνουμε μία 
αδικία, να λέμε «ξέρετε, την άρση της αδικίας αφήστε την μετά που δώδεκα μήνες»!  
Νομίζω θα ήταν λάθος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση του θέματος. 

 Υπήρξε μια εισήγηση από μέρους του κ. Φυττή.   

 Πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία αποχή του κ. Περδίκη. 

 Η εισήγηση του κ. Φυττή εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 35Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν τα συγκεκριμένα άρθρα του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαέξι αποχές τα άρθρα 1 
μέχρι 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της πρότασης νόμου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαέξι αποχές η πρόταση 
νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα…  

 Κύριοι, παρακαλώ, πλέον είναι και θέμα σεβασμού! 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010»  

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7, 14 και 
την 21η  Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Τραπεζικών 
Εργασιών Νόμου για σκοπούς εναρμόνισης του κυπριακού δικαίου με το άρθρο 1 της 
Οδηγίας 2009/111/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης 
Σεπτεμβρίου 2009 στο βαθμό που αφορά τις τράπεζες που είναι συνδεδεμένες με 
κεντρικούς οργανισμούς.  
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 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η Οδηγία 
2009/111/ΕΚ, η οποία τροποποιεί, μεταξύ άλλων, τις Οδηγίες 2006/48/ΕΚ, 
2006/49/ΕΚ και 2007/64/ΕΚ, επιφέρει διαφοροποιήσεις στο νομικό πλαίσιο που διέπει 
σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) τα ακόλουθα: 

1. Τις εποπτικές ρυθμίσεις και τα σώματα εποπτών, 

2. ορισμένα στοιχεία των ίδιων κεφαλαίων, 

3. τα μεγάλα χρηματοδοτικά ανοίγματα των τραπεζών, 

4. τις τιτλοποιήσεις, 

5. τη διαχείριση του κινδύνου ρευστότητας και 

6. τη διαχείριση κρίσεων. 

 Σημειώνεται ότι πέραν των προτεινόμενων τροποποιήσεων, που πηγάζουν 
από τις διατάξεις της Οδηγίας 2009/111/ΕΚ, με το ίδιο νομοσχέδιο προτείνεται 
αριθμός τροποποιήσεων που προκύπτουν από τις ακόλουθες κοινοτικές Οδηγίες: 

1. Οδηγία 2009/14/ΕΚ, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2009, σχετικά με τα συστήματα 
εγγυήσεως των καταθέσεων όσον αφορά το επίπεδο κάλυψης και την 
προθεσμία εκταμίευσης. 

2. Οδηγία 2010/16/ΕΕ, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2010, σχετικά με την εξαίρεση 
ενός συγκεκριμένου ιδρύματος από το πεδίο εφαρμογής της Οδηγίας 
2006/48/ΕΚ. 

3. Οδηγία 2006/48/ΕΚ, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2006, μεταξύ άλλων, σχετικά με 
τη δημοσιοποίηση των προστίμων και την ανάληψη και την άσκηση 
δραστηριότητας πιστωτικών ιδρυμάτων (αναδιατύπωση). 

4. Οδηγία 2006/48/ΕΚ και Οδηγία 2006/49/ΕΚ, ημερομηνίας 14 Ιουνίου 2006, για 
σκοπούς ορθότερης εναρμόνισης με ορισμένα άρθρα αυτών που αφορούν την 
επάρκεια των ίδιων κεφαλαίων των επιχειρήσεων επενδύσεων και των 
πιστωτικών ιδρυμάτων και ειδικότερα ορθότερης διατύπωσης των αντίστοιχων 
άρθρων της εθνικής νομοθεσίας.  

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, σύμφωνα με το άρθρο 4 της Οδηγίας 2009111ΕΚ, 
τα κράτη μέλη της ΕΕ, περιλαμβανομένης και της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, θα έπρεπε 
να είχαν μεταφέρει τις πρόνοιες της Οδηγίας 2009/111/ΕΚ στην εθνική έννομη τάξη 
μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2010 και να τις είχαν θέσει σε εφαρμογή την 31η ∆εκεμβρίου 
2010. Επισημαίνεται όμως ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων στις 16 ∆εκεμβρίου 2010.  Επισημαίνεται επίσης ότι η ΕΕ έχει 
αποστείλει προειδοποιητική επιστολή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία λόγω της μη 
συμμόρφωσής της με την πιο πάνω υποχρέωση. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, οι εκπρόσωποι του  Συνδέσμου 
Τραπεζών εξέφρασαν διαφωνία ως προς τις πρόνοιές του που αφορούν τη 
δημοσιοποίηση των αποφάσεων της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου.  Ειδικότερα, 
ανέφεραν ότι ο στόχος ο οποίος επιδιώκεται με το άρθρο 54 της Οδηγίας 200648ΕΚ 
με την παροχή εξουσίας στις εποπτικές αρχές να επιβάλλουν κυρώσεις είναι ο 
τερματισμός γενόμενων παραβιάσεων χωρίς να γίνεται πρόνοια στην ανάγκη 
δημοσιοποίησης των επιβαλλόμενων κυρώσεων.  Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
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ανέφεραν ότι η δημοσιοποίηση των επιβαλλόμενων ποινών εμπεριέχει κινδύνους για 
το τραπεζικό σύστημα της Κύπρου και τη διατήρηση της αξιοπιστίας του, λόγω του ότι 
ενδέχεται στη δημοσιοποίηση της επιβολής κυρώσεων σε τράπεζες να δοθεί 
δυσανάλογη σημασία από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης ο εκπρόσωπος του Υπουργείου 
Οικονομικών κατέθεσε στην επιτροπή, με επιστολή του ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 
2011, νέο τροποποιημένο κείμενο σχεδίου νόμου, στο οποίο προτείνονται ορισμένες 
νομοτεχνικού περιεχομένου τροποποιήσεις οι οποίες κρίθηκαν στο μεταξύ αναγκαίες 
από τη Νομική Υπηρεσία.  Μεταξύ των προτεινόμενων διορθώσεων στο αρχικά 
κατατεθέν στη Βουλή νομοσχέδιο περιλαμβάνεται και πρόταση για τροποποίηση της 
αρχικής διατύπωσης του προτεινόμενου νέου άρθρου 27Ε(1)(δ), το οποίο, όπως 
διαπιστώθηκε από τη Νομική Υπηρεσία, δεν είχε αποδοθεί σωστά στο νομοσχέδιο, 
κατά τρόπο που να αποδίδεται πλήρως και ορθώς η νομική υποχρέωση της 
∆ημοκρατίας για εναρμόνιση με την αντίστοιχη διάταξη της σχετικής κοινοτικής 
Οδηγίας (Οδηγία 2009/111/ΕΚ). 

 Συναφώς σημειώνεται ότι, σύμφωνα με το άρθρο της σχετικής κοινοτικής 
Οδηγίας, η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου πρέπει να αναγνωρίζει και να εφαρμόζει τις 
αποφάσεις άλλων αρμόδιων αρχών με τον ίδιο τρόπο που οι δικές της αποφάσεις 
αναγνωρίζονται και εφαρμόζονται από τις υπόλοιπες.  Όπως σχετικά κατατέθηκε 
ενώπιον της επιτροπής, με τη νέα διατύπωση του σχετικού άρθρου συμφωνεί και η 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς 
και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ 
της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα 
πιο πάνω, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
Τραπεζικών Εργασιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Τροποποίηση των άρθρων 10Α, 10Γ, 11, 13, 21 και 22 του βασικού νόμου.  
Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22Α  του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Προσθήκη των νέων άρθρων 27Ε, 27ΣΤ και 27Ζ στο βασικό νόμο.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 42Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος ΙΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 16 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τραπεζικών Εργασιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα 6 και 7 αναβάλλονται για μια βδομάδα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι λάθος.  Κι εγώ έτσι είχα σημειωμένο, αλλά είναι λάθος.  
Είναι τα υπ’  αριθμόν 15 και 16 που αναβάλλονται.  Τα υπ’  αριθμόν 6 και 7 θέματα 
είναι ομόφωνα και αφορούν άλλα θέματα, δεν είναι οι εκλογές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ έχω σημειωμένο ότι και τα υπ’  αριθμόν 15 και 16 θέματα αναβάλλονται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, εκείνα τα δύο, ναι! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, είναι λάθος αυτά που μου έδωσαν! 

 Τα υπ’  αριθμόν 6 και 7 θέματα… 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Περί δήμων; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, κύριοι, τα υπ’ αριθμόν 6 και 7 θέματα νομίζω ότι αναβάλλονται. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ αυτό που θυμούμαι από τη σύσκεψη είναι ότι έγινε λόγος για τα δύο που 
αφορούν, όχι το εκλογοδικείο, τα υπόλοιπα εκλογικά θέματα και ελέχθη ότι θα 
κατατεθεί πρόταση νόμου από πλευράς του Ευρωπαϊκού Κόμματος και τροπολογίες 
από άλλους.  Αν όμως υπάρχει κόμμα που ζητά και γι’  αυτά τα δύο, να το ακούσουμε 
τώρα. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Μπορείτε να μας πείτε τους τίτλους των νομοσχεδίων, γιατί δεν τα έχουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, τα δύο αυτά θέματα είναι «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009» και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009»; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε, και σωστά έχετε σημειωμένο, διότι το ζητήσαμε από 
εχθές στη σύσκεψη την πρωινή. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Εντάξει, να ξέρουμε ποια είναι! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Για τα εκλογοδικεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία! 

 Άρα, τα θέματα με τους αριθμούς 6 και 7 αναβάλλονται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’  αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 

Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» 



143 

 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης  Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 
21η  Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, o πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο ανώτατος 
εκτελεστικός διευθυντής της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΤΗΚ για το 2011 προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €473.255.022 και συνολικά έσοδα ύψους €512.435.000, τα οποία θα 
προέλθουν από τηλεπικοινωνιακές υπηρεσίες (€439.955.000), τέλη διασύνδεσης 
(€22.380.000) και τόκους  (€50.100.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του οργανισμού 
αφορούν ειδικότερα: 

1. αποδοχές προσωπικού (€162.296.112),  

2. τρέχουσες δαπάνες (€178.835.100), οι οποίες περιλαμβάνουν: 

 α. έξοδα λειτουργίας γραφείου (€11.985.000), 

 β. έξοδα πωλήσεων (€14.370.000), 

 γ. φορολογία (€6.400.000), 

 δ. άλλα έξοδα λειτουργίας (€140.605.100), τα οποία αφορούν κυρίως 
υπηρεσίες από τρίτους/συντήρηση τηλεπικοινωνιακής υποδομής 
(€18.250.000), εξασφάλιση περιεχομένου για “Cytavision” 
(€23.710.000), αποδόσεις σε τηλεπικοινωνιακούς οργανισμούς 
(€35.700.000) και έξοδα διασύνδεσης (€13.280.000), 

3. κεφαλαιουχικές δαπάνες (€94.800.450) για την κάλυψη κυρίως αναγκών 
σχετικά με: 

 α. το δίκτυο πυρήνα (€15.700.000), 

 β. τον ηλεκτρομηχανολογικό εξοπλισμό (€11.915.000), 

 γ. το ενσύρματο δίκτυο πρόσβασης (€16.551.950), 

 δ. τα διεθνή υποβρύχια και επίγεια καλωδιακά συστήματα (€14.500.000), 

 ε. το ασύρματο δίκτυο πρόσβασης (€9.877.000), 

4. έργα επί πληρωμή για τρίτους (€18.823.360), 

5. εξοπλισμό για μεταπώληση (€6.800.000), 

6. επενδύσεις (€10.000.000), 
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7. απρόβλεπτες δαπάνες (€1.700.000).  

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, ο προϋπολογισμός ανάπτυξης της 
ΑΤΗΚ για το 2011 περιλαμβάνει σημαντικά τεχνολογικά έργα, τα οποία στοχεύουν στη 
βελτίωση του τηλεπικοινωνιακού δικτύου και της ποιότητας των προσφερόμενων 
υπηρεσιών, στην αναβάθμιση της ασφάλειας και της αξιοπιστίας των τηλεπικοινωνιών 
της Κύπρου, στην κάλυψη της αυξανόμενης τηλεπικοινωνιακής ζήτησης και των 
απαιτήσεων των πελατών και παράλληλα στην εισαγωγή καινοτόμων τεχνολογιών και 
προϊόντων.  

 Σημειώνεται ότι για το 2011 προβλέπεται η δημιουργία για νομικούς λόγους 
μιας υπεράριθμης θέσης Ανώτερου ∆ιευθυντή, ο οποία θα καταργηθεί, όταν κενωθεί.      

 Καταθέτοντας τις απόψεις του ενώπιον της επιτροπής, ο πρόεδρος του 
διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ επισήμανε ότι  η ΑΤΗΚ στο έντονα ανταγωνιστικό 
περιβάλλον στο οποίο λειτουργεί καταβάλλει προσπάθειες, ώστε να διατηρήσει το 
μερίδιο αγοράς που κατέχει στην Κύπρο και ταυτόχρονα να παραμείνει σημαντικός 
τηλεπικοινωνιακός κόμβος στο χώρο της ανατολικής Μεσογείου.  Τόνισε επίσης ότι 
όραμα της ΑΤΗΚ είναι να συμβάλει στη μεταμόρφωση της Κύπρου σε “κοινωνία της 
πληροφορίας και της γνώσης” και στην ικανοποίηση των επιταγών της κοινοτικής 
στρατηγικής για την “eEurope”. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος αρμόδιος παρέθεσε τους ακόλουθους στρατηγικούς στόχους 
της ΑΤΗΚ, οι οποίοι αναμένεται να επιτευχθούν με τον υπό αναφορά προϋπολογισμό: 

1. Ολοκληρωμένη εξυπηρέτηση πελατών. 

2. Ανάπτυξη ενιαίου δικτύου νέας γενιάς με τη χρήση του πρωτοκόλλου IP και με 
πλήρεις ευρυζωνικές δυνατότητες. 

3. Προσφορά υπηρεσιών σύγκλισης ηλεκτρονικής επικοινωνίας και περιεχομένου. 

4. Περαιτέρω ανάπτυξη της ευρυφασματικής υποδομής δικτύου στα σταθερά και 
κινητά δίκτυα. 

5. Περαιτέρω ανάπτυξη και δραστηριοποίηση στις υπηρεσίες προστιθέμενης 
αξίας (περιεχομένου, τηλεκπαίδευσης, τηλεφαρμογών και ηλεκτρονικού 
εμπορίου). 

6. Βελτίωση των υπηρεσιών που παρέχονται στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 
και σε άλλες κυβερνητικές υπηρεσίες. 

7. ∆ιατήρηση, αναβάθμιση και ενδυνάμωση του ρόλου της Αρχής ως 
τηλεπικοινωνιακού κόμβου στην ανατολική Μεσόγειο. 

8. Βέλτιστη διαχείριση του κόστους με σκοπό την παροχή υπηρεσιών με τα 
χαμηλότερα δυνατά τέλη.   

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή 
εξέφρασε μεταξύ άλλων ανησυχίες σχετικά με το έλλειμμα που παρουσιάζει το σχέδιο 
συντάξεων της ΑΤΗΚ και ζήτησε περαιτέρω επεξηγήσεις σε σχέση με το σχέδιο 
πρόωρης/ευδόκιμης αφυπηρέτησης, την εφαρμογή του συστήματος κινήτρων και 
αμοιβών, καθώς και το μεγάλο ποσοστό διευθυντικού προσωπικού που διατηρεί η 
ΑΤΗΚ. 
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 Συναφώς, ο ανώτατος εκτελεστικός διευθυντής της ΑΤΗΚ, απαντώντας στα πιο 
πάνω, κατέθεσε τα εξής: 
1. Το ποσό ύψους €4.400.000 που παρουσιάζεται στον προϋπολογισμό ως 

έλλειμμα του σχεδίου συντάξεων προέκυψε από  αναλογιστική εκτίμηση που 
διεξήχθη κατά το 2009 και αφορούσε το έλλειμμα για το έτος 2008.  Το ποσό 
αυτό, το οποίο παρουσιάζεται ως οφειλή προς το εν λόγω σχέδιο, θα εξοφληθεί 
αμέσως μετά την έγκριση του υπό εξέταση προϋπολογισμού.  Επιπρόσθετα, 
εντός του 2011 θα ετοιμαστεί νέα αναλογική εκτίμηση για το έτος 2010.  Σε 
περίπτωση που η εκτίμηση υποδείξει οποιοδήποτε έλλειμμα, αυτό πρέπει να 
καλυφθεί με την κατάθεση από την ΑΤΗΚ συμπληρωματικού προϋπολογισμού 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων.     

2. Το σχέδιο πρόωρης/ευδόκιμης αφυπηρέτησης υπαλλήλων της ΑΤΗΚ βοηθά 
στη συγκράτηση του συνολικού αριθμού του προσωπικού και του μέσου όρου 
ηλικίας αυτού, καθώς και τη διατήρηση του μέσου όρου του μισθολογίου σε 
χαμηλά επίπεδα.    

3. Το σύστημα αμοιβών και κινήτρων θα συνεχίσει να εφαρμόζεται για το 
προσωπικό πρώτης γραμμής σύμφωνα με παλιά συλλογική σύμβαση  μεταξύ 
της ΑΤΗΚ και των συνδικαλιστικών οργανώσεων και για το υπόλοιπο 
προσωπικό θα εφαρμοστεί πιλοτικά χωρίς δαπάνη οποιουδήποτε ποσού, στη 
βάση μελέτης η οποία έχει ήδη εκπονηθεί από ειδικούς συμβούλους της ΑΤΗΚ. 

4. Ο μεγάλος αριθμός τμηματαρχών και διευθυντών στην ΑΤΗΚ κρίνεται 
αναγκαίος λόγω της ύπαρξης πολλών τμημάτων και δομών εντός του 
οργανισμού, καθώς και της ανάγκης για καλύτερη εποπτεία του προσωπικού 
και λειτουργία της ΑΤΗΚ. 

Επιπροσθέτως των πιο πάνω, στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση γραπτώς 
περαιτέρω αναλυτικών στοιχείων και καταστάσεων αναφορικά με το Ταμείο 
Συντάξεων της ΑΤΗΚ και την επενδυτική πολιτική που ακολουθείται σχετικά με 
αυτό, τις επενδύσεις στην Ελλάδα μέσω της DIGIMED, καθώς και τα σχέδια 
πρόσληψης νεοεισερχομένων που προωθεί η ΑΤΗΚ, τα οποία κατατέθηκαν με 
σχετικό υπόμνημα της Αρχής, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2011.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε 
νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΤΗΚ για το 2011. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, το νομοσχέδιο τίθεται στην ολομέλεια της Βουλής 
για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι λόγοι για τους οποίους εμείς τα  τελευταία χρόνια 
καταψηφίζουμε τους προϋπολογισμούς ισχύουν και θα καταψηφίσουμε και φέτος.  Να 
μην κουράσω το σώμα σε μια πάρα πολύ κουραστική ημέρα.  Απλώς, επιπρόσθετα 
φέτος θέλουμε να παρατηρήσουμε ότι μας ανησυχεί η πολιτική -χωρίς να υπάρχει 
ξεκάθαρο θεσμικό πλαίσιο- που ακολουθείται από το διοικητικό συμβούλιο της ΑΤΗΚ 
τον τελευταίο ένα χρόνο για επενδύσεις του ταμείου συντάξεων σε ακίνητα.  Εμείς 
καταγράφουμε τον προβληματισμό μας ότι με αυτή την τακτική ευχόμαστε να μη 
συμβεί αυτό που προβλέπουμε.  Θα αφήσουμε εργαζομένους χωρίς συντάξεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς επιφυλαχθήκαμε να τοποθετηθούμε σήμερα στην 
ολομέλεια.  Θα υποστηρίξουμε τον προϋπολογισμό της Αρχής Τηλεπικοινωνιών 
Κύπρου.  Σίγουρα αυτό που έχει αναφέρει προηγουμένως ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου μάς 
προβληματίζει και εμάς και ακριβώς το συζητούμε και στην επιτροπή 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών στα 
πλαίσια ενός θέματος παρεμφερούς που είναι εγγεγραμμένο εκεί.  Είχαμε ζητήσει 
κάποια επιπρόσθετα στοιχεία, τα έχει υποβάλει η ΑΤΗΚ.  Εμείς λέμε ότι στηρίζουμε 
την Αρχή Τηλεπικοινωνιών Κύπρου. Παράλληλα ελέγχουμε, προσπαθούμε ό,τι 
μπορεί να κινείται σωστά να κινείται σωστά, όπου μπορούμε να βοηθούμε να 
βοηθούμε, αλλά εκεί που πρέπει να ελέγχουμε να ελέγχουμε.  Εγκρίνουμε το 
σημερινό προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς, για το λόγο ακριβώς του θέματος που υπάρχει στην επιτροπή 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών και δεν 
εξετάστηκε -και μας ανησυχεί πάρα πολύ και το γενικό πλαίσιο λειτουργίας, αλλά και 
οι ειδικές ενέργειες του διοικητικού συμβουλίου- θα καταψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς αισθανόμαστε πρώτα απ’ όλα την ανάγκη να συγχαρούμε 
το διοικητικό συμβούλιο, τη διεύθυνση και τους εργαζομένους του οργανισμού που, 
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παρ’  όλη την πολεμική που δέχονται, είτε πολιτική πολεμική είτε πολεμική 
ανταγωνισμού είτε υποχρεώσεις που έχει δημιουργήσει η ένταξη στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση -που φτάνουν στο σημείο να τους απαγορεύουν να μειώσουν τα τέλη, για να 
μπορεί να τους ανταγωνιστεί ο ιδιώτης- είναι εδώ που βρίσκονται!  Είναι άξιοι 
συγχαρητηρίων! 

 ∆εύτερον, όταν βάζουμε θέματα για τα οποία είμαστε ομόφωνοι, να είμαστε πιο 
ακριβείς.  ∆εν είναι εδώ και ένα χρόνο!  Οι επενδύσεις μέσα σε ένα συγκεκριμένο 
πλαίσιο γίνονται εδώ και μερικά χρόνια! 

 Τρίτον, έχουμε θέσει το θέμα στην επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, έχουν ζητηθεί οι απόψεις των 
αρμοδίων, για να βελτιωθεί το πλαίσιο.  Έχει αποσταλεί επιστολή και στο Γενικό 
Εισαγγελέα και στη Γενικό Ελεγκτή από τον πρόεδρο της επιτροπής Ελέγχου. Όμως, 
να πούμε και κάτι άλλο.  Μιλούμε για ταμείο ιδιωτικού δικαίου, που έτσι κι αλλιώς δεν 
έχει αρμοδιότητα να ασχολείται η Βουλή. ∆εύτερον, το σοβαρότερο από όλα, κατά τη 
δική μου κρίση ως βουλευτή, είναι στα πλαίσια που και οι σύμβουλοί τους τους έχουν 
συμβουλεύσει.  Και γιατί είναι τόσο πρόβλημα τα ακίνητα και δεν είναι τα ομόλογα και 
οι μετοχές, που εκεί θα καταστρέφονταν, αν επένδυαν κατά προτεραιότητα;   

 Αλλά, υπάρχει ακόμα ένα ζήτημα, όταν λέω να είμαστε ακριβείς.  Αυτό το 
ταμείο, που το συντηρεί σχεδόν 100% ο οργανισμός κι όχι οι εργαζόμενοι, και αν 
ακόμα σήμερα κληθεί να πληρώσει το σύνολο των συντάξεων, θα έχει και τεράστιο 
πλεόνασμα.  Αν αυτή δεν είναι καλή δουλειά, ε, δεν ξέρω ποια είναι η καλή δουλειά και 
δεν ξέρω ποιος ιδιωτικός ή άλλος κρατικός οργανισμός μπορεί να πληρώσει σήμερα 
που μιλούμε πλήρως τις συντάξεις και να έχει πλεόνασμα!  Ούτε οι Ηνωμένες 
Πολιτείες δεν μπορούν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Πρόεδρε, διαχρονική και πάγια θέση της Ε∆ΕΚ είναι σίγουρα η στήριξη των  
ημικρατικών οργανισμών.  Πάντοτε τασσόμαστε υπέρ μιας σωστής λειτουργίας και 
παράλληλα η λειτουργία των ημικρατικών οργανισμών θα πρέπει να είναι τέτοια που 
στο τέλος της ημέρας οι ημικρατικοί οργανισμοί να λειτουργούν, να αυτολειτουργούν, 
χωρίς στην πραγματικότητα να χρειάζονται τη στήριξη του κράτους.  ∆εν έχει 
αμφισβητήσει κανείς εάν το ταμείο σήμερα είναι σε θέση να πληρώσει σίγουρα τις 
συντάξεις όλων των υπαλλήλων του οργανισμού.   Όμως, είναι και δικαίωμα της 
Βουλής και της αρμόδιας επιτροπής, όταν και εφόσον τίθεται ένα θέμα ενώπιόν της, το 
οποίο αμφισβητεί πιθανές σωστές επιλογές, να το βλέπει.  Και από τη στιγμή που η 
ίδια η επιτροπή έχει ζητήσει τώρα από τη Γενική Ελέγκτρια του κράτους να αναλάβει 
αυτή πλέον με τους δικούς της λειτουργούς να εξετάσει το συγκεκριμένο θέμα νομίζω 
ότι εμείς ως Βουλή πρέπει εδώ να βάλουμε μια τελεία και να αναμένουμε το 
αποτέλεσμα το οποίο θα δώσουν οι αρμόδιοι, γιατί εμείς δεν είμαστε αρμόδιοι. 

 Εκείνο το οποίο θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι το εξής όμως:  Έχει πει 
ορθώς ο κ. Κατσουρίδης ότι η Αρχή Τηλεπικοινωνιών φαίνεται ότι ιδιαίτερα μετά την 
ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση κάποιος -και εγώ θα το πω με το όνομά του- ο 
Ρυθμιστής Τηλεπικοινωνιών προσπαθεί να κρατήσει το χαλινάρι της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών σε ένα σημείο, ώστε να δοθεί η ευκαιρία σε κάποιους ανταγωνιστές 
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να μπορούν να μπουν στην αγορά, να μπουν στο παζάρι.  Θεωρούμε ότι η Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών θα πρέπει να αφεθεί να λειτουργήσει μέσα στα σωστά πλαίσια του 
υγιούς ανταγωνισμού, ώστε να μπορεί να ανταποκριθεί στις προκλήσεις του 
μέλλοντος.   

 Ένα παράδειγμα να δώσω, κύριε Πρόεδρε.  Για παράδειγμα έχουμε τα τέλη της 
σταθερής τηλεφωνίας πάρα πολύ υψηλά και επιθυμία της Αρχής είναι να τα μειώσει, 
αλλά ο Ρυθμιστής Τηλεπικοινωνιών τα κρατεί υψηλά -και έχω πει το λόγο, γιατί τα 
κρατεί υψηλά- και ταυτόχρονα βλέπουμε ότι λόγω υψηλών τελών καθημερινά οι 
πελάτες κινητής τηλεφωνίας αποσύρονται από τους πελάτες της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου.  Απλό παράδειγμα αριθμητικό να δώσω, ότι στοιχίζει η 
λειτουργία της σταθερής τηλεφωνίας στην ΑΤΗΚ €50 εκατομ. το χρόνο και εισπράττει 
€30 εκατομ. το χρόνο. 

 Άρα, κύριε Πρόεδρε, εμείς θέλουμε να στείλουμε ένα μήνυμα και ιδιαίτερα το 
μήνυμα θα πρέπει να πάει στο Ρυθμιστή Τηλεπικοινωνιών.  Θα πρέπει να άρει όλα 
αυτά τα εμπόδια που έχει βάλει στην Αρχή Τηλεπικοινωνιών, ώστε η Αρχή να μπορεί, 
επαναλαμβάνω, να ανταποκριθεί στις προκλήσεις του μέλλοντος.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω, ανεξάρτητα τα όσα θα πω στη συνέχεια, να καλωσορίσω 
τον πρόεδρο του διοικητικού συμβουλίου της ΑΤΗΚ στο σώμα.  Η παρουσία του εδώ 
στέλλει ένα σωστό μήνυμα.  Το έχω πει πολλές φορές και θα το λέω συνεχώς για τους 
προέδρους ημικρατικών οργανισμών που σέβονται τη Βουλή, άρα, εκφράζουμε την 
ευαρέσκειά μας για την εδώ παρουσία του.  Από την άλλη ελπίζω ότι το διοικητικό 
συμβούλιο της ΑΤΗΚ, που χειρίζεται τα θέματα των συντάξεων, δε θα μοιράζεται την 
αισιοδοξία του κ. Κατσουρίδη.  ∆ιότι μέχρι τώρα ακούγαμε, ιδιαίτερα από το 
συνδικαλιστικό κίνημα, ότι το Ταμείο Συντάξεων της ΑΤΗΚ βρίσκεται σε οριακά 
σημεία.  Ακούγαμε ότι το Ταμείο Συντάξεων, εάν δε ληφθούν δραστικά μέτρα, σε πολύ 
σύντομο χρονικό διάστημα θα αδυνατεί να πληρώνει τις συντάξεις των υπαλλήλων 
της ΑΤΗΚ, Cyta όπως θέλει να αποκαλείται. 

 Συνεπώς, το να δίδεται σήμερα το μήνυμα ότι όλα είναι ρόδινα με το Ταμείο 
Συντάξεων της Cyta είναι το πιο λανθασμένο μήνυμα που υπάρχει.  Είναι ένα Ταμείο 
Συντάξεως με σοβαρότατα διαρθρωτικά προβλήματα, όπως και των υπόλοιπων 
ημικρατικών οργανισμών, που, αν δεν υπάρξουν προσεκτικές κινήσεις και αν 
συνεχίσουν κινήσεις όπως αυτή που βρίσκεται ενώπιον της επιτροπής Ελέγχου, που 
μας ανησυχεί βαθύτατα, και αν υπάρξουν τέτοιες άλλες παρόμοιας φύσης κινήσεις εις 
το μέλλον, πολύ φοβούμεθα ότι ούτε οι σημερινοί υπάλληλοι της ΑΤΗΚ δε θα είναι σε 
θέση να πιάνουν συντάξεις, όταν θα φθάσουν στο όριο να αφυπηρετήσουν.  Άρα, το 
μήνυμα που θέλουμε να στείλουμε είναι να υπάρξει μεγάλη προσοχή στον τρόπο 
διαχείρισης αυτού του ταμείου, διότι δεν είναι εύκολα τα πράγματα από δω και μπρος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης εμίλησε άνευ γνώσεως.  Οι συντεχνίες έχουν πολύ 
διαφορετική άποψη από αυτή που λέει, οι τρεις μεγάλες. 

 ∆εύτερον, είναι το αντίθετο που γίνεται λόγος ότι κινδυνεύει, ότι δηλαδή, αν δε 
ρυθμιστεί το συνταξιοδοτικό…  ∆εν είναι τα Ταμείο Συντάξεως που θα 
ριψοκινδυνεύσουν, κύριε Πουργουρίδη!  Είναι ο οργανισμός.  Γιατί υπάρχουν κάποιες 
απόψεις που λένε ότι υπάρχουν υπερβολικές εισφορές από πλευράς του εργατισμού 
σε αυτό το ταμείο.  Κατά συνέπεια, το ταμείο καλά κρατεί για την ώρα.  Συμφωνούμε, 
και γι’ αυτό συμφωνήσαμε και με τη διαδικασία που γίνεται τελικά στην επιτροπή 
Ελέγχου, ότι χρειάζεται να μελετήσουμε και τη βελτίωση του πλαισίου και τον 
καθορισμό, εκεί που χρειάζεται, αλλαγών στη νομοθεσία.  Αλλά όχι να λέμε τώρα ότι 
κινδυνεύει το ταμείο.  Ανάποδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νεοφύτου και ολοκληρώνουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ο κ. Κατσουρίδης στην πρωτολογία του είπε δύο σημεία στα οποία συμφωνώ. 

 Πρώτον, ότι το Ταμείο Συντάξεων είναι ιδιωτικού δικαίου.  Σε αυτό που 
διαφωνώ είναι το εξής:  Επειδή είναι ιδιωτικού δικαίου, δε σημαίνει ότι δε θα 
προστατεύουμε τα λεφτά των εργαζομένων, για να μπορέσουν να πάρουν συντάξεις. 

 ∆εύτερον, πολύ σωστά έχει πει: «μα δεν είναι η πρώτη φορά που επενδύουν 
στα ακίνητα».  Έχει δίκαιο με μία διαφορά.  Ενώ υπάρχει εδώ και δεκαετίες Ταμείο 
Συντάξεων και ενώ μέχρι πριν οκτώ μήνες είχαν επενδυθεί μόλις €4,5 εκατομ. σε 
αγορές ακινήτων, τους τελευταίους οκτώ μήνες έχουν προβεί σε αγορές €62 εκατομ. 
και έπονται άλλες δεκάδες εκατομμύρια.  

 Το τρίτο, δεν είμαστε ενάντια στο να γίνονται επενδύσεις στα ακίνητα.  Είμαστε 
υπέρ υπό μίαν προϋπόθεση, ότι θα υπάρχουν διαφανείς διαδικασίες αντικειμενικές, 
ούτως ώστε οι επενδύσεις να είναι με τον καλύτερο δυνατό τρόπο, για να μπορούμε 
να διασφαλίσουμε το μέλλον των συντάξεων των εργαζομένων στην ΑΤΗΚ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και ένα τελευταίο, κύριε Πρόεδρε.  Αυτά είπα που είναι σωστά, αλλά με τις 
διορθώσεις που έκανα.  Είπε όμως και ένα λάθος, “όχι σκόπιμα”.  Το Ταμείο 
Συντάξεων της ΑΤΗΚ τα τελευταία χρόνια είναι ελλειμματικό και κάθε χρόνο τα 
τελευταία χρόνια συμπληρώνει ο οργανισμός €20 εκατομ. έως €25 εκατομ. για κάθε 
χρόνο, με αποτέλεσμα να φθάσαμε στο σημείο -που είναι παραδεκτό από όλους, δεν 
υπάρχει διαφωνία- για κάθε ευρώ που πληρώνεται ως μισθός πρέπει να βάζουμε 
στην πάντα 40 σεντ και αν δεν παρθούν μέτρα -και εδώ συγχαίρουμε το διοικητικό 
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συμβούλιο, τη διεύθυνση και τους εργαζομένους που είναι σε ένα καλό δρόμο- να 
αλλάξουν οι όροι για το συνταξιοδοτικό, για να  διασφαλίσουμε τη βιωσιμότητά του…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πινγκ πονγκ.   

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα απαντήσω γενικά, στο τελευταίο σημείο. 

 ∆εν είναι ελλειμματικό με την έννοια που θα καταλάβει τώρα ο κάθε πολίτης, ότι 
βάζουν οι εργαζόμενοι και η Cyta που δεν πάει καλά δε βάζει το μερίδιό της.  
Ακριβώς, γιατί υπάρχουν κάποιες στρεβλώσεις, που τις ανέφερα προηγουμένως, και 
προς τιμή του συμβουλίου και των συντεχνιών στη Cyta κάθισαν ήδη και συζητούν 
τες.  Χρειάζεται λόγω αυτών των στρεβλώσεων να βάλλει επιπρόσθετα ο οργανισμός.  
Μπράβο του! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικό τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου ποσού ύψους 
€473.255.022 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4.  

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων και λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Συμπλήρωμα.  Άρθρο 6. 

 Ενσωμάτωση γενικών αυξήσεων μισθών και τιμαριθμικού επιδόματος στους 
βασικούς μισθούς των κλιμάκων.  Άρθρο 7. 

 Κωδικοποίηση κλιμάκων.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση βαθμών και ειδικοτήτων των θέσεων.  Άρθρο 9.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν τα συγκεκριμένα άρθρα; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και δεκαεπτά εναντίον τα άρθρα 1 έως 9 
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και δεκαεπτά εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων 

του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και στις 
21 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Συμβουλίου 
∆ανειστικών Επιτροπών. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το 2011 όπως 
κατατέθηκε στη Βουλή προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €508.300 και συνολικά 
έσοδα ύψους €7.060.445, τα οποία προέρχονται κυρίως από αποπληρωμή δανείων 
και τόκους, παρουσιάζοντας πλεόνασμα ύψους €6.578.645. 

 Όπως είναι γνωστό, το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων σταδιακά θα παύσει να 
λειτουργεί και συνεπώς δε θα συνάπτονται νέα δάνεια από τους ∆ανειστικούς 
Επιτρόπους, σύμφωνα με απόφαση του Συμβουλίου ∆ανειστικών Επιτρόπων, που 
επικυρώθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο με την απόφασή του με αριθμό 64.083, 
ημερομηνίας 13 Ιουλίου 2006.  Βάσει της σχετικής απόφασης, από την 1η Ιανουαρίου 
2007 τερματίσθηκε η έγκριση νέων δανείων. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι αναπτυξιακοί σκοποί και στόχοι τους 
οποίους εξυπηρετούσαν τα σχέδια δανειοδότησης του ταμείου θα εξακολουθήσουν να 
ικανοποιούνται με τη χρησιμοποίηση από τις αρμόδιες υπηρεσίες άλλων ανάλογων 
μεθόδων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, πρόνοια για δαπάνη ύψους €73.500 προορίζεται 
να καλύψει συμβατικές υποχρεώσεις του ταμείου για δάνεια που εγκρίθηκαν μέχρι την 
31η ∆εκεμβρίου 2006 σε φοιτητές, για σκοπούς πτυχιακών και μεταπτυχιακών 
σπουδών.  Τα δάνεια αυτά εγκρίθηκαν στα πλαίσια συγκεκριμένων σχεδίων 
δανειοδότησης με επιτόκιο προς 2,5%. 

 Σημειώνεται ότι το ταμείο εξακολουθεί να λειτουργεί, για να διαχειριστεί και να 
εισπράξει τα εκκρεμή δάνεια, συνεχίζοντας τις προσπάθειες για αντιμετώπιση 
είσπραξης των καθυστερημένων και προβληματικών δανείων.  

 Συναφώς, οι αρμόδιοι ανέφεραν ότι οι εισπράξεις του ταμείου σε σχέση με την 
αποπληρωμή των δανείων για το 2011 υπολογίστηκαν με βάση τις ετήσιες συμβατικές 
υποχρεώσεις (τοκοχρεωλύσια) των δανειζομένων. Στα ποσά που αναμένεται να 
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εισπραχθούν δεν περιλαμβάνονται εισπράξεις από καθυστερήσεις πληρωμών, που 
κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2009 ανήλθαν στο ποσό των €65.615.334. 

 Οι κατηγορίες δανείων που παρουσιάζουν τα μεγαλύτερα ποσά 
καθυστερήσεων αφορούν δάνεια προς εκτοπισθέντες γεωργοκτηνοτρόφους (δάνεια 
που παραχωρήθηκαν μέσω της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας και τα οποία 
αναμένεται να αποπληρωθούν, μόνο όταν τα εισπράξει η τράπεζα από τους 
δανειζομένους), ξενοδοχεία, περιφερειακές εταιρείες δημόσιων οδικών μεταφορών και 
αρδευτικά τμήματα.  

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης διαπιστώθηκε από την επιτροπή ότι 
οι ζητούμενες με το σχετικό νομοσχέδιο πιστώσεις λανθασμένα ανέρχονται στο ποσό 
των €508.300 αντί του ποσού των €481.800 που παρουσιάζεται στο δελτίο δαπανών 
του προϋπολογισμού.  

 Συναφώς, το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 17 
Φεβρουαρίου 2011, πληροφόρησε την επιτροπή ότι εκ παραδρομής στο νομοσχέδιο 
οι ζητούμενες πιστώσεις δε συνάδουν με το αντίστοιχο ποσό που παρουσιάζεται στο 
δελτίο δαπανών του προϋπολογισμού.  Ως εκ τούτου, κρίνεται σκόπιμη η προώθηση 
του προϋπολογισμού με την ανάλογη, σύμφωνα με τα πιο πάνω, διόρθωση στο ποσό 
των προνοούμενων δαπανών των οποίων ζητείται έγκριση πληρωμής με το 
νομοσχέδιο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων ∆ανείων για το 2011, όπως αυτό έχει 
τροποποιηθεί σε σχέση με το ποσό δαπανών των οποίων ζητείται έγκριση πληρωμής. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια 
του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλά, ότι είμαστε εναντίον.  Θα το καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ∆ημόσιων ∆ανείων ποσού €481.800 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την  έγκριση των άρθρων αυτών;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εφύρασε ένας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, επέστρεψε.   

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και δεκαεπτά εναντίον τα άρθρα 1 έως 6 
εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
∆ημόσιων ∆ανείων του 2011 Νόμος του 2011.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ και δεκαεπτά εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε  
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Φεβρουαρίου 2011.  Στη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, του Συμβουλίου του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου, ο διευθυντής 
∆ιοίκησης και Οικονομικών του Πανεπιστημίου Κύπρου, εκπρόσωποι της Φοιτητικής 
Ένωσης του Πανεπιστημίου Κύπρου (ΦΕΠΑΝ), καθώς και του Επιστημονικού 
Σωματείου Υποψήφιων ∆ιδακτόρων Κύπρου. 

 Ο προϋπολογισμός του Πανεπιστημίου Κύπρου για το έτος 2011 είναι 
ισοσκελισμένος και παρουσιάζει έσοδα ύψους €137.153.300 και ισόποσα έξοδα. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό 
πίνακα εσόδων του εν λόγω προϋπολογισμού αναλύονται ως ακολούθως: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2011 
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€ 

1. Χορηγίες και συνεισφορές 73.774.000 

2. Προπτυχιακά δίδακτρα 16.060.000 

3. Έσοδα για χρηματοδότηση διαρθρωτικών 
προγραμμάτων και σχεδίων 

3.364.150 

4. Άλλα έσοδα 3.090.450 

∆ιάφορες εισπράξεις 40.864.700 

Σύνολο εσόδων €137.153.300 

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα 
του εν λόγω προϋπολογισμού αναλύονται ως ακολούθως: 

∆απάνες κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2011 

€ 

1. Τρέχουσες δαπάνες 58.912.700 

2. Λειτουργικές δαπάνες   8.012.920 

3. ∆ιαχειριστικά έξοδα 12.750.330 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες 16.612.650 

(Το σύνολο δαπανών των κεφαλαίων 1-4 που θα 
χρηματοδοτηθούν από κρατική χορηγία) 

 

96.288.600 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό (από ίδια έσοδα) 

40.864.700 

Σύνολο δαπανών €137.153.300 

 Με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στο επεξηγηματικό μνημόνιο που 
συνοδεύει το πιο πάνω νομοσχέδιο επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Για την κατάρτιση του προϋπολογισμού για το 2011 λήφθηκε υπόψη η 
παρούσα δημοσιονομική κατάσταση του κράτους, οι προτεραιότητες του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, ιδιαίτερα όσον αφορά αναπτυξιακές του 
δραστηριότητες, καθώς και οι ειλημμένες υποχρεώσεις του. 

2. Ο προϋπολογισμός για το 2011 πρόκειται, μεταξύ άλλων, να καλύψει δαπάνες 
που αφορούν την ανάπτυξη των τμημάτων της Πολυτεχνικής Σχολής, του 
προπτυχιακού προγράμματος σπουδών του Τμήματος Βιολογικών Επιστημών, 
την ανάπτυξη του Τμήματος Νομικής, καθώς και του Τμήματος Αρχιτεκτονικής. 

3. Ο προϋπολογισμός αυτός πρόκειται να καλύψει δαπάνες του Πανεπιστημίου 
Κύπρου που απορρέουν από την αύξηση των φοιτητών και αφορούν δαπάνες 
σε σχέση με τα υφιστάμενα προγράμματα, καθώς και την προσφορά νέων 
προγραμμάτων σπουδών ή/και κατευθύνσεων τόσο σε προπτυχιακό όσο και 
σε μεταπτυχιακό επίπεδο. 

4. Τα κατασκευαστικά έργα στην πανεπιστημιούπολη συνεχίζονται και απαιτείται 
η πραγματοποίηση δαπανών σε σχέση με την ολοκλήρωση εργασιών σε 
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υφιστάμενα έργα, όπως τις εγκαταστάσεις κοινωνικών δραστηριοτήτων, το 
κτίριο της Σχολής Οικονομικών Επιστημών και ∆ιοίκησης, καθώς και τους 
κοινόχρηστους χώρους διδασκαλίας.  Οι δαπάνες αυτές όμως αφορούν και την 
έναρξη νέων έργων, όπως τις εργασίες για την ανέγερση του Κέντρου 
Πληροφόρησης-Βιβλιοθήκης “Στέλιος Ιωάννου”.  Το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
διατηρεί την πρόθεσή του να διαθέσει ποσό ύψους μέχρι €8 εκατομ. για την 
ανέγερση της βιβλιοθήκης αυτής από ίδια έσοδα πέραν της κρατικής χορηγίας.  
Οι δαπάνες για την ανέγερση του έργου αυτού από το έτος 2012 και μετέπειτα 
αναμένεται ότι θα χρηματοδοτηθούν από το κράτος.  

5. Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, αναμένεται η διενέργεια δαπανών για την 
προσωρινή στέγαση της Πολυτεχνικής Σχολής, την εκτέλεση 
προπαρασκευαστικών εργασιών για τη στέγαση του Τμήματος Βιολογικών 
Επιστημών, καθώς και συμπληρωματικά και βελτιωτικά έργα στις 
εγκαταστάσεις της πανεπιστημιούπολης και στον κεντρικό χώρο του 
Πανεπιστημίου Κύπρου (π.χ. εγκαταστάσεις συστημάτων κλιματισμού, 
αδιάλειπτου παροχής ρεύματος κ.ά.).  Επίσης, αναμένεται η διενέργεια 
δαπανών που αφορούν την εκπόνηση μελετών, όπως για την ίδρυση του 
Ινστιτούτου Έρευνας και Καινοτομίας, την πραγματοποίηση εξωτερικών 
εργασιών σε σχέση με τις δεξαμενές λυμάτων, τη φύλαξη ανακυκλώσιμου 
νερού κ.λπ., καθώς και βελτιωτικές εργασίες στο κτίριο όπου στεγάζεται το 
πολιτιστικό κέντρο του πανεπιστημίου στην παλιά Λευκωσία.   

6. Η ίδρυση και λειτουργία της Ιατρικής Σχολής αποτελεί το κυριότερο 
αναπτυξιακό έργο το οποίο το Πανεπιστήμιο Κύπρου καλείται να υλοποιήσει 
μέσα στα επόμενα χρόνια.  Το σχετικό άρθρο περιλήφθηκε για πρώτη φορά 
στο πλαίσιο του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου Κύπρου για το 2010 με 
ενδεικτική πρόνοια €10.  Στο παρόν στάδιο το άρθρο αυτό παραμένει στον 
προϋπολογισμό του 2011 με ενδεικτική πρόνοια €10 και η εξασφάλιση 
σχετικών πιστώσεων θα πραγματοποιηθεί με την υποβολή και έγκριση 
πρότασης συμπληρωματικού προϋπολογισμού για την Ιατρική Σχολή. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του υπό αναφορά προϋπολογισμού τόσο ο 
πρόεδρος του Συμβουλίου του Πανεπιστημίου Κύπρου όσο και ο πρύτανης του 
Πανεπιστημίου Κύπρου δήλωσαν ότι ο προϋπολογισμός αυτός συνεχίζει να είναι 
αναπτυξιακός, όπως και οι προηγούμενοι προϋπολογισμοί, αφού πρόκειται να 
καλύψει, μεταξύ άλλων, δαπάνες που αφορούν την ανάπτυξη των τμημάτων του και 
δαπάνες που απορρέουν από την αύξηση των φοιτητών.   

 Ο πρόεδρος του Συμβουλίου του Πανεπιστήμιου Κύπρου ανέφερε στην 
επιτροπή ότι, όσον αφορά τη λειτουργία του πανεπιστημίου, τον έλεγχο, καθώς και 
την οικονομική διαχείριση των οικονομικών υποθέσεών του, έχουν γίνει βαθιές τομές, 
έχουν επέλθει πολλές βελτιώσεις και επικρατεί διαφάνεια.  Όπως επίσης ανέφερε ο 
ίδιος, καταβλήθηκε προσπάθεια για πλήρη συμμόρφωση με τις υποδείξεις και 
παρατηρήσεις του Γενικού Ελεγκτή της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οι οποίες 
περιλαμβάνονται σε προηγούμενες εκθέσεις του Γραφείου του.   

 Ο πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού αναφέρθηκε στις 
προτεραιότητες και τις αναπτυξιακές δραστηριότητες του Πανεπιστημίου Κύπρου, 
επισήμανε την ανάγκη ίδρυσης και λειτουργίας Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών, η 
οποία θα συμβάλει, μεταξύ άλλων, στην προώθηση της έρευνας και στην ανάπτυξη 
διεθνών σχέσεων με άλλα εκπαιδευτικά ιδρύματα του εξωτερικού και οργανισμούς. 
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 Στο στάδιο της μελέτης του εν λόγω προϋπολογισμού η επιτροπή, αφού 
διεξήλθε τα επιμέρους άρθρα και τις πρόνοιές του, υπέβαλε αριθμό ερωτημάτων για 
σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσή της αναφορικά με διάφορα θέματα. 

 Ειδικότερα, τα ερωτήματα αυτά αφορούσαν, μεταξύ άλλων, τις πρόνοιες του 
άρθρου για τις απρόβλεπτες δαπάνες, τη λειτουργία της Ιατρικής Σχολής, τη 
λειτουργία των πολυτεχνικών τμημάτων του πανεπιστημίου, καθώς και τη λειτουργία 
του προγράμματος “Εκκολαπτήριο ∆ιογένης”, σε σχέση κυρίως με τις εταιρείες που 
λειτούργησαν βάσει αυτού του προγράμματος.  Επίσης, τα ερωτήματα αυτά 
αφορούσαν, μεταξύ άλλων, τη διενέργεια των ερευνητικών προγραμμάτων του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, τις αμοιβές εμπειρογνωμόνων για τη διενέργεια ορισμένων 
έργων, την ανάγκη λειτουργίας Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών και το κόστος 
αυτής, καθώς και τις πρόνοιες του συνταξιοδοτικού σχεδίου του προσωπικού του 
πανεπιστημίου. 

 Οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού απάντησαν στα διάφορα 
ερωτήματα που υποβλήθηκαν προς αυτούς και έδωσαν τις αναγκαίες επεξηγήσεις, 
δεσμεύτηκαν να στείλουν στην επιτροπή περαιτέρω στοιχεία για ορισμένα θέματα που 
εγέρθηκαν, όπως για το συνταξιοδοτικό σχέδιο του προσωπικού του πανεπιστημίου 
και την ίδρυση Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με την προώθηση της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την έγκριση του προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου για το 2011. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, το μέλος της επιτροπής βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της 
επιτροπής βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί του νομοσχεδίου στα πλαίσια της συζήτησης που θα 
διεξαχθεί στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την παρούσα έκθεσή της 
στην ολομέλεια για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του Πανεπιστημίου, γιατί είναι στα 
θέματα που ως κόμμα υπερψηφίζουμε, γιατί αφορά την εκπαίδευση την τριτοβάθμια 
του τόπου. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Θα ψηφίσουμε ακριβώς και εμείς το νομοσχέδιου για τον περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου Νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή αναγράφεται στην έκθεση ότι θα τοποθετηθούμε στην 
ολομέλεια, να δηλώσω ότι θα υπερψηφίσουμε και εμείς τον προϋπολογισμό του 
Πανεπιστημίου Κύπρου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Πανεπιστημίου Κύπρου ποσού που δεν 
υπερβαίνει τα €137.153.300 εκατομ. των οποίων, €73.774.000 προέρχονται από 
Κρατική Χορηγία, €16.060.000 από Προπτυχιακά ∆ίδακτρα, €3.364.150 από Έσοδα 
για Χρηματοδότηση ∆ιαρθρωτικών Προγραμμάτων και Σχεδίων, €3.090.450 από 
Άλλα Έσοδα, και €40.864.700 από Άλλες Εισπράξεις, για τη χρήση του έτους που 
λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Συμπλήρωμα.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Συμπλήρωμα.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με μίαν αποχή, του κ. Θεμιστοκλέους, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας του 2011 Νόμος του 

2011» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Ντίνα Ακκελίδου 

 Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 Φεβρουαρίου 2011.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Υγείας, συνοδευόμενος από υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο 
γενικός διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, συνοδευόμενοι από 
υπηρεσιακούς παράγοντες. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2011 
προβλέπει δαπάνες ύψους €6.246.603 και έσοδα ύψους €5.293.799, που 
προέρχονται από κρατική χορηγία. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
κυβερνητικούς αρμόδιους, ο υπό αναφορά προϋπολογισμός συντάχθηκε στα πλαίσια 
της δημοσιονομικής πολιτικής της κυβέρνησης για οικονομική περισυλλογή και λόγω 
και της μειωμένης κρατικής χορηγίας είναι ελλειμματικός.  Ειδικότερα, σύμφωνα με τα 
εν λόγω στοιχεία, οι δαπάνες του υπερβαίνουν τα έσοδά του κατά €952.804, ποσό 
που θα καλυφθεί από το αποθεματικό του οργανισμού, το οποίο προέκυψε από την 
κρατική χορηγία που είχε παραχωρηθεί στο παρελθόν.   

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, ο προϋπολογισμός προβλέπει 
λειτουργικά έξοδα ύψους €6.146.593, τα οποία κατανέμονται σε έξοδα αντιμισθίας του 
προέδρου και των μελών του διοικητικού συμβουλίου ύψους €46.281, σε αποδοχές 
προσωπικού ύψους €2.883.727 (στις οποίες περιλαμβάνονται οι εισφορές και οι 
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συνεισφορές του εργοδότη ύψους €578.869) και σε διάφορες άλλες δαπάνες ύψους 
€3.216.585.  Το κυριότερο κονδύλι των διάφορων άλλων δαπανών, το οποίο 
ανέρχεται σε €1.995.250, αφορά τη μίσθωση υπηρεσιών και, περιλαμβανομένης της 
σχετικής πρόνοιας αναφορικά με την καταβολή φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ), 
κατανέμεται ως ακολούθως: 

1. Σύμβουλοι για την εφαρμογή του Γενικού Συστήματος Υγείας (ΓΕΣΥ) 
(€575.000). 

2. Συμβουλευτικές υπηρεσίες αναλογιστών (€586.500). 

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες για εφαρμογή και υποστήριξη του συστήματος 
κωδικοποίησης ασθενειών και αποζημίωσης για νοσοκομειακή φροντίδα (DRG) 
(€339.250). 

4. ∆ικηγορικές υπηρεσίες σε σχέση με το σύστημα πληροφορικής (€345.000). 

5. Άλλες υπηρεσίες (€149.500). 

 Οι μη προβλεπόμενες δαπάνες και το αποθεματικό ανέρχονται σε €100.000. 

 Όπως επίσης επισημαίνεται στα ίδια στοιχεία, οι πρόνοιες για αποδοχές 
προσωπικού αφορούν εξήντα μόνιμες θέσεις και συγκεκριμένα μία θέση Γενικού 
∆ιευθυντή, τέσσερις θέσεις ∆ιευθυντή, δεκατέσσερις θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, είκοσι πέντε θέσεις Λειτουργού Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας, μία θέση Γραμματειακού Λειτουργού και δεκαπέντε θέσεις Βοηθού 
Γραμματειακού Λειτουργού.  Για την πλήρωση των τριάντα συνολικά νέων θέσεων 
που προβλέπονταν στον προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το 
2009 και έχουν εγκριθεί θα χρειαστεί η εκ των προτέρων έγκριση του Υπουργού 
Οικονομικών. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου και ο γενικός διευθυντής του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ενημέρωσαν 
την επιτροπή για διάφορα ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας του οργανισμού. 
Επεξηγώντας οι ίδιοι αναλυτικά τις πρόνοιές του στην επιτροπή δήλωσαν, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η πρόνοια για παροχή συμβουλευτικών και υποστηρικτικών υπηρεσιών για την 
εφαρμογή του ΓΕΣΥ αφορά κυρίως την αγορά υπηρεσιών από τον οίκο 
“McKinsey & Co” στη βάση του συμβολαίου που έχει υπογραφεί με τον 
οργανισμό. 

2. Η προσφορά που κατακυρώθηκε για συμβουλευτικές υπηρεσίες αναλογιστών 
αποτελείται από τέσσερις φάσεις, η πρώτη εκ των οποίων έχει ολοκληρωθεί. 
Το προτεινόμενο κονδύλι για παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών 
αναλογιστών αποτελεί συμβατική υποχρέωση του οργανισμού και αφορά την 
κάλυψη υπηρεσιών που σχετίζονται με τη συνεχή αναθεώρηση των αρχικών 
προβλέψεων που έγιναν κατά την πρώτη φάση με βάση τις εξελίξεις που 
προκύπτουν με την πάροδο του χρόνου, την επεξεργασία σεναρίων με βάση 
διαφοροποιημένες υποθέσεις και τη δημιουργία του αναλογιστικού μοντέλου 
προβλέψεων των εσόδων και εξόδων του ΓΕΣΥ. 

3. ∆εν προβλέπεται οποιαδήποτε δαπάνη για την παροχή συμβουλευτικών 
υπηρεσιών σχετικά με την εφαρμογή συστήματος πληροφορικής, μέχρις ότου 
ληφθεί η σχετική απόφαση πολιτικής για την προκήρυξη και κατακύρωση 
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προσφοράς για το εν λόγω έργο.   

4. Το ακριβές κόστος για την ετοιμασία συστήματος πληροφορικής εξαρτάται από 
πολλά στοιχεία που αφορούν την έκταση πολλών παραμέτρων που συνθέτουν 
το όλο έργο και δεν είναι γνωστά.   

5. Η πρόνοια για παροχή δικηγορικών υπηρεσιών για το σύστημα πληροφορικής 
αφορά την παροχή εξειδικευμένων δικηγορικών υπηρεσιών κατά τη διάρκεια 
του ανταγωνιστικού διαλόγου, καθώς και την ετοιμασία των εγγράφων 
προσφοράς και ειδικότερα του σχετικού συμβολαίου που θα υπογραφεί με τον 
επιτυχόντα προσφοροδότη.  

Σημειώνεται ότι εκκρεμεί η καταβολή ποσού που ανέρχεται στα €200.000 
αναφορικά με υπηρεσίες που προσφέρθηκαν για το σκοπό αυτό κατά το 2010. 

6. Η πρόνοια για παροχή συμβουλευτικών υπηρεσιών για το σύστημα 
αποζημίωσης υπηρεσιών ενδονοσοκομειακής περίθαλψης αφορά την αγορά, 
τροποποίηση και εφαρμογή στην Κύπρο του συστήματος κωδικοποίησης 
ασθενειών και αποζημίωσης για νοσοκομειακή φροντίδα (DRG), το οποίο 
αποφασίστηκε να υιοθετηθεί ως η μέθοδος αποζημίωσης υπηρεσιών 
ενδονοσοκομειακής περίθαλψης στα πλαίσια της  λειτουργίας του ΓΕΣΥ. 

7. Το προτεινόμενο κονδύλι για επικοινωνία, δημοσιεύσεις και δημοσιότητα 
αποτελεί συμβατική υποχρέωση του οργανισμού και αφορά τις υπηρεσίες 
συμβούλου επικοινωνιολόγου.  Έχει κατακυρωθεί σχετική προσφορά, η οποία 
αφορά τη διαμόρφωση της στρατηγικής επικοινωνίας, την παρακολούθηση της 
εφαρμογής της και την αναπροσαρμογή της, αλλά η υπογραφή του σχετικού 
συμβολαίου παραμένει σε εκκρεμότητα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες 
του προϋπολογισμού και αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έχει 
καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις:  

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους 
ομάδα θα καταψηφίσει τον προϋπολογισμό. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε 
νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας για το έτος 2011. 

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα 
τοποθετηθεί επί των προνοιών του προϋπολογισμού κατά τη συζήτησή του 
στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας 
καταθέτει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το γεγονός ότι και σήμερα συνήλθε η επιτροπή Υγείας το 
πρωί στην παρουσία των υπουργών Οικονομικών και Υγείας και παρά το γεγονός ότι 
αναμέναμε για μεγάλο χρονικό διάστημα να ακούσουμε ξεκάθαρες απόψεις από 
πλευράς κυβέρνησης, εάν, ναι, και εάν θέλει και εάν είναι σε θέση να προωθήσει και 
να εφαρμόσει το Γενικό Σχέδιο Υγείας, δυστυχώς και πάλι μία από τα ίδια ακούσαμε 
και είδαμε αναβλητικότητα, είδαμε μασημένα λόγια και αναποφασιστικότητα από 
πλευράς της κυβέρνησης.  Φαίνεται ότι είναι ίδιο αυτής της κυβέρνησης να μην 
παίρνει αποφάσεις για τα μεγάλα ζητήματα, όπως είναι και το υπό συζήτηση. 

 ∆υστυχώς, και είναι γεγονός ότι όλοι αναγνωρίζουμε ότι υπάρχει οικονομική 
ύφεση, ότι έχουν αλλάξει και τα οικονομικά δεδομένα και τα μεγέθη που έχουν σχέση 
με το ζήτημα αυτό, από το όταν σχεδιαζόταν και όταν είχε ψηφιστεί και πέρασε από 
την ολομέλεια και έγινε και συζήτηση.  ∆υστυχώς όμως, και ενώ η κυβέρνηση θα 
έπρεπε ήδη να είχε αποφασίσει, και δυστυχώς, και ενώ λέει συνέχεια και αναβάλλει τη 
θέση της και την τοποθέτησή της και λέει «ναι, θέλουμε» αλλά έμπρακτα δεν κάνει 
τίποτα απολύτως, για να αποδείξει ότι, ναι, θέλει να προωθήσει και να εφαρμόσει 
βασικά προαπαιτούμενα, όπως είναι η εκπαίδευση, η συνεισφορά και η αυτονόμηση 
των νοσηλευτηρίων, δυστυχώς δεν τα έχει προωθήσει και δεν τα έχει φέρει σε σημείο 
που να αποδείξει πράγματι ότι είναι σε θέση και θέλει να δημιουργήσει ερείσματα.  
Την ίδια στιγμή τα προβλήματα στο δημόσιο τομέα της υγείας αυξάνονται, 
μεγεθύνονται και πληθύνονται και βλέπουμε μετά λύπης μας συμπολίτες μας ασθενείς 
να ταλαιπωρούνται και δυστυχώς οι λίστες αναμονής για συγκεκριμένους και 
εξειδικευμένους τομείς, όπως είναι τα MRI, όπως είναι η επεμβατική καρδιολογία και 
άλλοι παρεμφερείς τομείς, να θέλουν έξι με οκτώ μήνες, για να μπορέσουν να 
ανταποκριθούν. 

 Ε, δεν μπορεί να συνεχιστεί αυτή η κατάσταση, τη στιγμή που δεν προωθείται η 
εφαρμογή και η προώθηση του Γενικού Σχεδίου Υγείας, με όλα εκείνα τα προβλήματα 
που είναι υπαρκτά και αντιληπτά, την ίδια στιγμή να μη γίνεται και οποιαδήποτε 
αλλαγή από πλευράς της κυβέρνησης, για να απαμβλύνονται τα όποια προβλήματα 
υπάρχουν και απασχολούν το δημόσιο τομέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ε, θα πρέπει επιτέλους να αποφασίσει η κυβέρνηση.  Τι θα κάνει επιτέλους 
όσον αφορά την πρωτοβάθμια ιατρική περίθαλψη.  Θα δώσει επιτέλους έστω στον 
ιδιωτικό τομέα μέρος αυτής της… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώνει.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 ∆ικαίωμά σας, αλλά θα μιλήσουμε και εμείς! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Να μιλήσετε. 

 Επιτέλους, η κυβέρνηση θα δώσει τουλάχιστον στον ιδιωτικό τομέα μέρος της 
πρωτοβάθμιας ιατρικής περίθαλψης, για να απαμβλυνθούν τα προβλήματα και να 
σταματήσει αυτή η μεγάλη ταλαιπωρία, η οποία απασχολεί σήμερα τους ασθενείς;  
Φαίνεται ότι δεν έχει αποφασίσει ακόμη αυτό που εμείς λέμε ξεκάθαρα, ότι επιτέλους 
θα πρέπει να παρθούν αποφάσεις, θα πρέπει να σταματήσει αυτή η ταλαιπωρία.  Και 
εμείς, επειδή έχουμε επισημάνει εδώ και αρκετό καιρό και αναμέναμε ξεκάθαρες 
τοποθετήσεις, θα καταψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, παρ’ όλο που 
βλέπουμε τη διστακτικότητα της κυβέρνησης, η οποία αγγίζει τα όρια της άρνησης να 
προχωρήσει με τες αναγκαίες μεταρρυθμίσεις.  Θέλουμε να ελπίζουμε ότι δίνουμε 
ακόμα μια ευκαιρία να προβληματιστούν, γιατί φτάνουμε σε αδιέξοδα στον τομέα της 
υγείας, και ελπίζουμε ότι η κυβέρνηση θα πάρει αυτή την ευκαιρία, για να προχωρήσει 
στες γρήγορες αλλαγές που χρειάζεται ο τομέας της υγείας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ιερωνυμίδης και μετά ο κ. Σιζόπουλος. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Είναι γεγονός ότι οι προϋπολογισμοί του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας για το 
φετινό χρόνο είναι περιορισμένοι και έχουν συντμηθεί πέραν των €3 εκατομ.  Είναι 
όμως και ένα άλλο γεγονός, κύριε Πρόεδρε, ότι θα πρέπει εμείς, ως πολιτεία και ως 
Βουλή, να υποβοηθήσουμε με κάθε τρόπο τον οργανισμό, ούτως ώστε να επιτελέσει 
το σκοπό τον οποίο έχει ταχτεί.  Αντιλαμβάνομαι ότι υπάρχουν προβλήματα και είναι 
γνωστά.  Ήδη, ο συνάδελφος κ. Συλλούρης έχει θέσει κάποια θέματα, τα οποία ίσως 
να είναι τροφή για σκέψη.  Αλλά, από την άλλη, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θεωρούμε ότι 
είναι πλέον υποχρέωσή μας να προχωρήσουμε, διότι, και αν ακόμα τα δεδομένα στα 
οποία αναφέρθηκε ο κ. Κωνσταντίνου είναι τέτοια, δε σημαίνει ότι δεν μπορεί να 
αλλάξουν τις τοποθετήσεις του οργανισμού, ούτως ώστε να εφαρμοστεί μέρος των 
στόχων και των προγραμματισμών των οποίων έχουν ταχτεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, περιμένετε.  Θέλω να πω, εννά τελειώσω, θέλω ακόμα μισό 
δευτερόλεπτο. 

 Έχουμε επίσης υπόψη μας και ένα δεδομένο, την ψήφιση από την Ευρωβουλή 
της Οδηγίας για τη διασυνοριακή περίθαλψη, και θα πρέπει οπωσδήποτε να παρθούν 
εκείνα τα μέτρα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, ούτως ώστε να μπορέσουμε στα τακτά 
εκείνα χρονικά διαστήματα να ανταποκριθούμε σ’ αυτή τη νομοθεσία. 

 Ως εκ τούτου, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε τους 
προϋπολογισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί του θέματος και μόνο. 

 Όπως φαίνεται από την έκθεση, η Ε∆ΕΚ είναι υπέρ της ψήφισης του 
προϋπολογισμού του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  Όμως, πρέπει να τονίσουμε ότι 
αυτός ο οργανισμός έχει συσταθεί με κύριο σκοπό και στόχο να εποπτεύσει και να 
ελέγξει και να προβεί στις απαραίτητες διαδικασίες για την εφαρμογή του Γενικού 
Σχεδίου Υγείας.  Ήδη, λειτουργεί εδώ και αρκετά χρόνια.  ∆εν έχει σημασία το πόσα 
λεφτά έχουν δαπανηθεί για τη λειτουργία.  Η ουσία είναι ότι ο οργανισμός είναι σε 
θέση άμεσα να προχωρήσει στην αποστολή του και στην υλοποίηση της αποστολής 
του.   

 ∆υστυχώς, μέχρι στιγμής δεν υπάρχει, απ’ ό,τι φαίνεται, προοπτική εφαρμογής 
Γενικού Σχεδίου Υγείας.  Θα πρέπει να τονίσω ότι από τη σημερινή σύσκεψη που 
έγινε στην επιτροπή Υγείας, με την παρουσία του Υπουργού Οικονομικών και του 
Υπουργού Υγείας, δεν είμαι καθόλου ικανοποιημένος.  Θεωρώ ότι το μήνυμα είναι 
συγκεκριμένο:  Με βάση το δημοσιονομικό πρόβλημα και την ενδεχόμενη επιβάρυνση 
στον προϋπολογισμό, από τη μια, και την ανάγκη επανασχεδιασμού του Γενικού 
Σχεδίου Υγείας, από την άλλη, εκτιμώ ότι πια η πρόθεση είναι να στείλουμε το Γενικό 
Σχέδιο Υγείας στις ελληνικές καλένδες.  Εάν αυτή είναι η πρόθεση, τότε πρέπει να 
τερματιστεί και η λειτουργία του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  Εγώ θέλω από 
πλευράς της κυβέρνησης μια ξεκάθαρη τοποθέτηση σε ένα εύλογο και σύντομο 
χρονικό διάστημα.  Ή εφαρμόζεται Γενικό Σχέδιο Υγείας, αρχίζει η εφαρμογή του, 
όπως ο Παγκύπριος Ιατρικός Σύλλογος έχει δεχτεί, με την αποδέσμευση της 
πρωτοβάθμιας περίθαλψης από την αυτονόμηση των νοσοκομείων, για να 
διευκολυνθεί η διαδικασία, έτσι ώστε να έχει λόγο ύπαρξης πια ο Οργανισμός 
Ασφάλισης Υγείας, ή, σε αντίθετη περίπτωση, πρέπει να αποφασιστεί άμεσα η 
διάλυση, ο τερματισμός της εργασίας του, γιατί δεν υπάρχει πια λόγος έστω τα €6 
εκατομ., τα  €7 εκατομ., τα €8 εκατομ. το χρόνο που δαπανούνται για τη λειτουργία 
του να συνεχίσουμε να τα δαπανούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Όμως, από κει και πέρα, κλείνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι όσο καθυστερεί η 
εφαρμογή του Γενικού Σχεδίου Υγείας δεν είναι μόνο επιπτώσεις στο επίπεδο και στην 
ποιότητα της προσφερόμενης περίθαλψης που έχουμε στους ασθενείς.  Είναι και μία 
τρομακτική δημοσιονομική επιβάρυνση.  Ήδη, με βάση τη μελέτη του 2003, θα 
απαιτείτο €0,5 δις για την εφαρμογή του σχεδίου, εφτά χρόνια μετά απαιτείται €1 δις.  
Οι αυξήσεις τρέχουν με ρυθμό 11% κάθε χρόνο.   

 Ως εκ τούτου λοιπόν είναι αναγκαιότητα η προώθηση εφαρμογής, για να 
μπορέσει να υπάρξει περιορισμός του ρυθμού αύξησης των δαπανών, για να μην 
επιβαρύνεται επιπλέον η κυπριακή οικονομία και να μην τίθεται σε κίνδυνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Μισιαούλη. 

ΣΤ. ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Αρχικά, να πω ότι η δική μας ομάδα τοποθετήθηκε θετικά στον προϋπολογισμό 
του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  Κύριος λόγος είναι ότι ελειτούργησε βάσει της 
δημοσιονομικής πολιτικής που απαίτησε η κυβέρνηση για οικονομική περισυλλογή.  
Και, αν θυμόμαστε καλά, εμείς πέρσι είχαμε δει κάποιες σπατάλες και κάποια 
κονδύλια τα οποία δεσμεύσαμε, ενώ φέτος είναι νοικοκυρεμένος, μας ικανοποιεί, και 
ιδιαίτερα το γεγονός ότι οποιαδήποτε νέα πρόσληψη θα είναι υπό την αίρεση του 
Υπουργείου Οικονομικών.  Πέραν τούτου, εγώ διερωτώμαι αν οι συνάδελφοι του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού με όσα λέσιν, τα οποία και αρκετά ισχύουν, θα 
μπορούσαμε να προχωρήσουμε προς την εφαρμογή ενός σχεδίου, αν 
καταψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.   

 Στη σημερινή συνάντηση που είχαμε στην επιτροπή Υγείας με τον Υπουργό 
Οικονομικών και τον Υπουργό Υγείας εκφράστηκε η βούληση της κυβέρνησης, και 
από τους δύο τους υπουργούς, παράλληλα όμως και οι προβληματισμοί ότι χρειάζεται 
αρκετή προσπάθεια και σημαντικά βήματα για βελτίωση του υφιστάμενου σχεδίου 
υγείας, λαμβάνοντας υπόψη τες σημερινές ανάγκες, που είναι αυξημένες, και το ότι 
καθοδηγείται όντως σε μία πορεία η οποία δε θα μας ικανοποιεί στο μέλλον, για να 
ανταποκριθεί ποιοτικά και ποσοτικά. 

 Πέραν τούτου, να πούμε ότι το Υπουργείο Οικονομικών, ιδιαίτερα, μελετώντας 
τες μελέτες που έκαμε η εταιρεία “Mercer”, διαπίστωσε ότι η βιωσιμότητα αυτού του 
σημερινού σχεδιασμού για το σχέδιο υγείας...  Είναι επικίνδυνο να εφαρμοστεί όπως 
μας το φέρνουν.  Άρα, δεν πιστεύω ότι κανένας από εδώ θα ήθελε να εφαρμοστεί ένα 
σχέδιο υγείας το οποίο σε λίγους μήνες να καταρρεύσει ή να μη βοηθήσει στις 
ανάγκες που απαιτεί το ίδιο ως σχέδιο.  Όμως, και στην προσπάθειά τους για 
βελτίωση της κατάστασης στα θέματα υγείας και οι δύο υπουργοί υποσχέθηκαν ότι θα 
καταβάλουν όλες τους τις προσπάθειες και το συντομότερο θα μας δώσουν κάποιες 
νέες εισηγήσεις για εύρυθμη λειτουργία στα θέματα υγείας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Κυριακίδου...και οι δύο Κυριακίδου.  Λοιπόν... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Συγγνώμη, εν εμιλήσαμεν...  Τόση ώρα μιλάτε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Κουλία... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μάλιστα.  Ζητώ το λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι η ώρα σας.   

 Η κ. Κυριακίδου έχει το λόγο. 

ΣΤ. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε αποφασίσει να καταψηφίσει τον 
προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, αλλά ήθελα έτσι να πω δυο 
λόγια, μετά που άκουσα και την τοποθέτηση της συναδέλφου Στέλλας Μισιαούλη.  
∆ιερωτώμαι κάποτε αν βρισκόμαστε στις ίδιες επιτροπές. 

 Σήμερα το πρωί ο Υπουργός Οικονομικών και ο Υπουργός Υγείας μας είπαν 
ότι θεωρούν, μετά από τη μελέτη που έγινε από την επιτροπή τη διυπουργική, ότι 
πιθανόν να μην είναι βιώσιμο αυτό το συγκεκριμένο σχέδιο υγείας.  Όλοι θέλουμε να 
εφαρμοστεί ένα σχέδιο υγείας, όμως εκεί φάνηκε ότι υπήρχε μια διαφορετική εκτίμηση 
των δύο υπουργών μαζί με τον πρόεδρο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας.  Και 
είναι ξεκάθαρη η διαφορετική τοποθέτηση, έχω και τα πρακτικά μπροστά μου, όπου ο 
μεν πρόεδρος του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας είπε ότι δεν υπάρχει πρόβλημα να 
αυξηθούν οι συνεισφορές στο 12% και ο Υπουργός Υγείας του ζήτησε να το δώσει 
γραπτώς, διότι ο ίδιος είχε εντελώς διαφορετική εντύπωση.   

 Με αυτά τα δεδομένα θεωρούμε ότι το να ψηφίσουμε ακόμη μία φορά έναν 
προϋπολογισμό της τάξης των €6 εκατομ. στον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας, που 
στόχο έχει να εφαρμόσει ένα γενικό σχέδιο υγείας που δύο υπουργοί σήμερα μας 
είπαν ότι πιθανόν να μην εφαρμόζεται, θα ήταν λάθος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Κυριακίδου...  Βότσης;  Είσαστε δίπλα δίπλα, συνεννοηθείτε ποιος που 
τους δύο. 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Πρόεδρε, συνάδελφοι, υπάρχουν δύο θέματα για τα οποία πραγματικά 
κινδυνεύει η οικονομία της πατρίδας μας:  το ασφαλιστικό και ο τομέας της υγείας.  
Καλούμαστε να ψηφίσουμε μεν τον προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας, ο οποίος θα πρέπει να εφαρμόσει ένα γενικό σχέδιο υγείας, την ίδια ώρα όμως 
καλούμαστε και ως κράτος να αποφασίσουμε, αν μπορούμε να αντέξουμε ένα γενικό 
σχέδιο υγείας όπως παρουσιάζεται.  Υπάρχει όντως και το ότι έχει αυξηθεί το κόστος 
της εφαρμογής και, την ίδια ώρα, το ποιος θα επωμισθεί αυτό το κόστος, ποιοι από 
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τους εταίρους θα επωμιστούν αυτό το κόστος και αν είναι έτοιμοι να το πληρώσουν.  
Την ίδια ώρα όμως υπήρχαν και κάποιες μελέτες, τις οποίες είχε μπροστά του ο 
Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας, στις οποίες μελέτες υπήρχαν σοβαρότατα κενά και τα 
οποία δεν είχαν αξιολογηθεί από τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας.  Η κυβέρνηση 
όμως υποχρεούται να μελετήσει, να προβεί σε τέτοιες τοποθετήσεις και να πάρει 
τέτοια μέτρα, ούτως ώστε να μην καταρρεύσει το σύστημα, όπως κατέρρευσε σε 
πολλές άλλες χώρες.  Αυτή είναι η ευθύνη της κυβέρνησης.  Και εμείς θα ψηφίσουμε 
μεν τον προϋπολογισμό του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας, την ίδια ώρα όμως αυτή 
η πολιτική απόφαση, που βαραίνει τους ώμους των Υπουργών Οικονομικών και 
Υγείας, θα πρέπει σε σύντομο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...σε σύντομο χρονικό διάστημα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...να πάρουν την απόφαση, να μας πουν το κόστος, να μας πουν ποια 
κομμάτια της υγείας θα μείνουν στο γενικό σχέδιο υγείας και ποια θα αφαιρεθούν, για 
να μπορέσουμε όλοι να ψηφίσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι! 

 Κυρία Ακκελίδου θα σας δώσω το λόγο και να ολοκληρώνεται η συζήτηση… 

 Μισό λεπτό, κύριε Κατσουρίδη. 

 Πραγματικά είναι απίστευτο το τι γίνεται.  ∆ηλαδή μιλούν συνάδελφοί μας, 
ακούγεται ένας θόρυβος, δεν καταλαβαίνει κανένας τίποτε.  Τούτο ονομάζεται έλλειψη 
σεβασμού, πραγματικά, και δεν είναι η πρώτη φορά που συμβαίνει τούτο το πράμα.  
Είναι άδικο! 

 Λοιπόν, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή εδώ έγινε λόγος και κατά έναν τρόπο κάλυψη πίσω από 
μία τοποθέτηση που έγινε από υπουργό σε επιτροπή, εμείς εδώ, ο καθένας μας 
εκπροσωπεί το κόμμα του.  Εμείς ως ΑΚΕΛ θεωρούμε ότι υπάρχει η δυνατότητα, δεν 
υπάρχει καμιά απόφαση της κυβέρνησης ότι δεν υπάρχει η δυνατότητα.  Εκτίμηση 
δύο υπουργών, όπως σας την είπαν, εντάξει.  Είναι πολλά τα χρόνια που γίνεται η 
μάχη γι’ αυτό το σχέδιο και πολύ ψύχραιμα και με πολύ ενδελεχή μελέτη πρέπει να 
αποφασίσουμε και το ένα και το άλλο, δηλαδή, αν το υιοθετούμε… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 
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 Πότε;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, πάλι με προκαλείς.  Είπα να μην πάω πίσω, ρωτάς με 
πότε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου!  Μα, συγγνώμη δηλαδή! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, δε θα υποκύψω στην πρόκληση να θυμίσω άλλα πράγματα. 

 Λοιπόν, λέω ότι… 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Πες τα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δεν θα σου πω, είπα.  Κανεί, έκανα τόσες μάχες σήμερα, φτάνει.   

 Λοιπόν, πρέπει να ζυγίσουμε και το κόστος εφαρμογής του, αλλά και το κόστος 
εγκατάλειψής του.  ∆εν είναι τόσο πρόχειρα που πρέπει να αποφασίσουμε. Αυτό λέμε. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μετά τις εκλογές; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πάλι ο κ. Κωνσταντίνου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αμάν επιμονή, κύριε Κωνσταντίνου!  Μα εφτά χρόνια είχεν το ο Μανώλης ο 
Χριστοφίδης που κα’ στο συρτάρι και δεν το εμφάνιζε! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ο θεός μακαρίσει τον. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και ήρθαν δύο φορές εκθέσεις των αναλογιστών και τις κρύψατε.  Αμάν, ρε 
παιδί μου πλέον! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα κάνετε και εσείς τα ίδια και χειρότερα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπα σου έτσι πράμα;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Αποφεύγω να συγκρουστούμε τζιαι επιμένεις.  Εν τζιαι να εκλεγείτε ούλλοι 
βουλευτές με το να συγκρούεστε μαζί μου, καταλάβετέ το.  Κάποιοι εννά εκλεγείτε.   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Κουλίας, του οποίου δεν έδωσα το λόγο προηγουμένως.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάνουν μας μποϊκοτάζ. 

 Κύριε Πρόεδρε, ζητώ επίμονα το λόγο για το εξής:  Να θυμίσω τους 
συναδέλφους δαμέσα, Υπουργός Υγείας ο κ. Σαββίδης, όταν γινόταν αυτό το 
νομοσχέδιο ήμουν στην επιτροπή Υγείας και επειδή μετείχαν τόσοι πολλοί, ξέρετε που 
γίνονταν οι συνεδρίες;  Στις συντεχνίες.  Θα είχε πενήντα άτομα.  Ο ένας έβαζε το 
άλφα, ο άλλος το βήτα.  ∆ιερωτήθηκα, λέω, είναι ποτέ δυνατόν να εφαρμοστεί ένα 
τέτοιο υδροκέφαλο νομοσχέδιο;  Τέλος πάντων, ήταν τζιαι οι εκλογές τότε, ήταν της 
μόδας το σχέδιο υγείας.   Να περάσουν το σχέδιο υγείας!   

Ο μεγάλος Τάσσος, ο μακαρίτης, τους εξήγησε με πολλή υπομονή ότι τέτοιο 
σχέδιο δεν πρόκειται ποτέ να εφαρμοστεί.  Και εδώ το ∆ημοκρατικό Κόμμα, καθόταν 
εδώ ο Τάσσος, εψηφίσαμεν εναντίον.  Ήταν το μοναδικό κόμμα και θυμίζω τους 
παλαιότερους.  Κύριε Κατσουρίδη, βάλλω σε μάρτυρα, θυμάσαι. 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

(Γέλια) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ:  

 Θυμάσαι και σε επικαλούμαι ως μάρτυρα, έναντί μου είσαι αξιόπιστος κύριος, 
και εσηκώστηκε πάνω ο Τάσσος και τους είπε επιγραμματικά ότι δεν πρόκειται να 
εφαρμοστεί τέτοιο σχέδιο και όσα λεφτά βάλλει τούτη η Βουλή θα πάνε μεσ’ τη μαύρη 
τρύπα.  Και ότι όσοι θα είναι σε τούντο κοινοβούλιο θα δουν, και μακάρι να έχει 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και να είναι εδώ το κοινοβούλιό μας να λειτουργεί, ότι δεν 
πρόκειται να εφαρμοστεί τέτοιο σχέδιο, διότι είναι πέραν των δυνατοτήτων μας, είναι 
ένα υδροκέφαλο νομικό πλαίσιο, το οποίο δεν έχει τύχη εφαρμογής. 

 Για την ιστορία τούτα, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν νομίζω ολοκληρώσαμε… 

 Ο κ. Κυρίτσης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ∆έχομαι αυτό που είπε ο κ. Κουλίας, ότι ο μεγάλος Τάσσος επίστευεν ότι εν 
εμπορούσε να εφαρμοστεί και γι’ αυτό κράτησε τη θέση που κράτησε.  Έσιει τζιαι 
πολλούς άλλους όμως που δεν επίστευαν ότι εν μπορεί να εφαρμοστεί, που εν θέλουν 
να εφαρμοστεί τζιαι δεν ήθελαν ποττέ τους να εφαρμοστεί και βρίσκουν ευκαιρία τώρα 
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με διάφορα προσχήματα και αμέσως να εκδηλώσουν αυτή τη χαρά τους, γιατί φαίνεται 
ότι δεν μπορεί να εφαρμοστεί.   

 Εγώ αυτό που λέω είναι ότι μιλούμε για ένα πολύ σοβαρό θέμα, που αφορά την 
υγεία και την ευημερία ολόκληρου του κυπριακού λαού.  Οφείλουμε να είμαστε πιο 
φειδωλοί και πιο υπεύθυνοι ως κοινοβούλιο, για να στέλνουμε και τα σωστά μηνύματα 
στον κόσμο.   

 Νομίζω ότι ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας δεν μπορεί να σταματήσει να 
λειτουργεί, επειδή έγινε μια συνεδρία σήμερα στην επιτροπή Υγείας και κάποιοι 
ερμήνευσαν κάποιες τοποθετήσεις που έδωσαν κάποιοι υπουργοί εκεί με τον άλφα ή 
το βήτα τρόπο.  ∆ιότι αυτό σημαίνει ότι λειτουργούμε μη σοβαρά και όχι υπεύθυνα σε 
τέτοια περίπτωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Μας ακούω να συζητούμε για τα προβλήματα τα οικονομικά που θα 
προκύψουν από το ΓΕΣΥ, αλλά δεν μας ακούω να συγκρίνουμε με τη σημερινή 
κατάσταση που υπάρχει.  Σήμερα είχα πάει και εγώ στην επιτροπή Υγείας, γιατί από 
παλιά ασχολούμαι με το ΓΕΣΥ και εξακολουθώ να παρευρίσκομαι στις συνεδρίες, 
όταν συζητείται το ΓΕΣΥ. 

 Σήμερα πράγματι δεν υπήρξε η απάντηση που ανέμενε η επιτροπή.  Το 
ερώτημα ήταν απλό:  Θα συνεχίσουμε να κάνουμε το ΓΕΣΥ παρά τα οικονομικά 
προβλήματα ή θα το εγκαταλείψουμε και να κάνουμε κάτι άλλο;  Εντοπίστηκαν τα 
οικονομικά προβλήματα από τον Υπουργό Οικονομικών αλλά, επαναλαμβάνω, η 
υφιστάμενη κατάσταση, χωρίς να γίνει ΓΕΣΥ, δεν είναι άμοιρη προβλημάτων.  Το 
σύστημα οδεύει προς έκρηξη.  Το αντιλαμβάνεστε όλοι καθημερινά με το τι τραβούμε 
με τον κόσμο που εννά μας πιάσει, γιατί εβάλαν του ένα χρόνο για το καρδιογράφημα, 
ενάμιση χρόνο το ΜRI και τα γνωστά καθημερινά.  Άρα, το να λέμε ότι θα έχει 
οικονομικό πρόβλημα το ΓΕΣΥ, που, παρένθεση, η μελέτη για το ΓΕΣΥ που μέχρι 
σήμερα εξέραμεν έλεεν ότι το σημερινό σύστημα υγείας στοιχίζει €1 δις, ιδιωτικός, 
κρατικός κ.λπ. τομέας, το ΓΕΣΥ θα στοιχίζει €1 δις πλην €50 εκατομ.  Άρα, ας μην 
κρεμάσουμε το ΓΕΣΥ, γιατί υπάρχει οικονομικό πρόβλημα. 

 Εκείνο που μας είπαν σήμερα όμως με τα προβλήματα του ΓΕΣΥ είναι ότι 
σκέφτεται ο Υπουργός Υγείας, το Υπουργείο Υγείας μαζί με τον Ιατρικό Σύλλογο, μετά 
τη νέα θέση του Ιατρικού Συλλόγου, να προχωρήσουμε καταρχάς με την 
πρωτοβάθμια ιατρική περίθαλψη.  Είναι μια εναλλακτική λύση, πιο γρήγορη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εάν γίνει αυτό, Πρόεδρε, το οποίο δε μας είπαν επίσημα ότι είναι έτοιμοι να μας 
πουν πότε ξεκινά, σίγουρα ο οργανισμός χρειάζεται και σίγουρα είναι άδικο να 
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σκοτώσουμε ένα οργανισμό που κάνει καλά τη δουλειά του, επειδή ακόμα εμείς 
συζητούμε τι εννά κάνουμε. 

 Εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα στηρίζουμε τον προϋπολογισμό του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας, θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, και στηρίζουμε, για άλλη μια 
φορά, το επαναλαμβάνω, ότι χρειάζεται στον τόπο μας ένα γενικό σύστημα υγείας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ναι, κύριε Κωνσταντίνου τζιαι ολοκληρώνουμε. Ε, εμιλήσετε όλοι, 
εξαντλήθηκε το θέμα.  ∆ηλαδή θα φκάλλουμε που την τσιέπη μας απλώς, για να 
πούμε κάτι! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, η απαξίωση και η υποτίμηση από 
συναδέλφους που δεν ήταν παρόντες στα όσα είχαν διαμειφθεί σήμερα ενώπιον της 
επιτροπής και που ήταν ξεκάθαρη η θέση, που δεν είχαν τοποθετηθεί, νομίζω ότι αυτό 
που γίνεται από πλευράς συναδέλφων είναι το λιγότερο ταπεινωτικό και είναι 
πρωτοφανές.  Και χαίρομαι γιατί ο συνάδελφος ο κ. Βότσης έχει ξεκαθαρίσει τα 
πράγματα ως έχουν στην πραγματικότητα και που είναι από άλλη κοινοβουλευτική 
ομάδα και όχι από τη δική μου.  Αλλά λυπάμαι, γιατί τέτοιες συμπεριφορές και 
πρακτικές πρέπει να ανήκουν κάπου αλλού και όχι σ’ αυτό το κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Κυπριανού, και εσείς τριάντα δευτερόλεπτα και τελειώσαμε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Φαίνεται κανένας δεν άκουσε σήμερα τον πρόεδρο του Οργανισμού Ασφάλισης 
Υγείας, ο οποίος είπε ξεκάθαρα «δεν έχω όρους εντολής».  Ποιο Γενικό Σχέδιο Υγείας 
θα εισάξει ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας;  Από τη μια άκουγε τον Υπουργό Υγείας 
να λέει ότι αυτό το Γενικό Σχέδιο Υγείας δεν μπορεί να τεθεί σε εφαρμογή, θα πρέπει 
να γίνουν αλλαγές και θα δούμε ποιο θα είναι το σχέδιο που θα προτείνουμε, και από 
την άλλη άκουγε τον Υπουργό Οικονομικών ο οποίος έλεγε ότι, παρ’ όλο που το 
κόστος είναι τεράστιο και δεν μπορεί το κράτος να αντέξει αυτό το δημοσιονομικό 
κόστος, θα δούμε ποιος θα το φορτωθεί και είμαστε στο διάλογο.  Άρα, άκουγε από 
δύο υπουργούς της κυβέρνησης δύο εκ διαμέτρου αντίθετες απόψεις και είπε 
ξεκάθαρα «έχω συγχυστεί, δεν ξέρω τι να κάνω, δεν έχω όρους εντολής».   

 Και επειδή ο μακαρίτης ο Τάσσος έλεγε το συγκεκριμένο, πολύ σωστά, 
διερωτώμαι γιατί το ∆ημοκρατικό Κόμμα ψηφίζει έναν προϋπολογισμό για έναν 
οργανισμό ο οποίος θα εισάξει ένα σχέδιο για το οποίο ο Τάσσος δεν επίστευε ότι 
μπορεί να τεθεί σε εφαρμογή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ποιο σχέδιο, κύριε, για τούτο το σχέδιο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας ποσού 
που δεν υπερβαίνει τα €6.246.603 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 

∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.  

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και Λειτουργοί που ασκούν 
έλεγχο πάνω στα κονδύλια δαπανών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δεκατρείς εναντίον τα άρθρα 1 έως 5 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δεκατρείς εναντίον το νομοσχέδιο ψηφίζεται 
σε νόμο.   
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 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.    

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Φεβρουαρίου 2011.  Στη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η Επίτροπος Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, εκπρόσωποι της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, καθώς και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ και ΠΟΕ∆. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
76 του περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση των 
υφιστάμενων κανονισμών για την επιθεώρηση και αξιολόγηση των εκπαιδευτικών 
λειτουργών, ώστε οι πρόνοιές τους να εναρμονιστούν με τις πρόνοιες του 
υφιστάμενου νόμου.   

 Ειδικότερα, με τις τροποποιήσεις που επιφέρουν οι υπό μελέτη κανονισμοί 
επιτυγχάνεται η συμμόρφωση προς τις υποδείξεις της Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, καθώς και τις υποδείξεις του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, μετά από σχετική γνωμάτευσή του που αφορούσε την 
ανάγκη διαγραφής των προνοιών που απαγορεύουν την πρόσβαση των 
εκπαιδευτικών λειτουργών στους φακέλους των υπηρεσιακών εκθέσεών τους.   

 Επιπρόσθετα, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις ικανοποιείται και το αίτημα 
των εκπαιδευτικών οργανώσεων για κοινοποίηση του πλήρους περιεχομένου των 
υπηρεσιακών εκθέσεων των εκπαιδευτικών λειτουργών και όχι μόνο της αριθμητικής 
βαθμολογίας τους.  Περαιτέρω, με τις τροποποιήσεις αυτές βελτιώνεται η διαδικασία 
αξιολόγησης, κοινοποίησης και εξέτασης των ενστάσεων των εκπαιδευτικών 
λειτουργών. 

 Όπως είναι γνωστό, για το θέμα που αφορά την ανάγκη ρύθμισης του 
δικαιώματος των εκπαιδευτικών λειτουργών για πρόσβαση στους φακέλους των 
υπηρεσιακών τους εκθέσεων, καθώς και κοινοποίησης σ’ αυτούς του πλήρους 
περιεχομένου τους είχε κατατεθεί στη Βουλή στις 14 Οκτωβρίου 2010 σχετική 
πρόταση νόμου από τον πρόεδρο της επιτροπής κ. Νίκο Τορναρίτη, με τίτλο «Ο περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010».  
Ειδικότερα, αυτή η πρόταση  νόμου, η οποία εξετάστηκε ήδη από την επιτροπή στην 
παρουσία όλων των εμπλεκόμενων μερών, αποτέλεσε το λόγο της επίσπευσης της 
ετοιμασίας και κατάθεσης στη Βουλή των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι 
ρυθμίζουν πιο ολοκληρωμένα το θέμα.  
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 Όπως ανέφερε στην επιτροπή ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, για την ετοιμασία των υπό εξέταση κανονισμών έγιναν όλες οι αναγκαίες 
διαβουλεύσεις με τους εμπλεκόμενους φορείς και υπήρξε ομοφωνία σε σχέση με τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη συμφώνησαν με τις πρόνοιες των κανονισμών. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Πρόεδρε,  

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα εγκρίνει τους συγκεκριμένους κανονισμούς.  
Να υπενθυμίσω το σώμα ότι στις 14 του ∆εκέμβρη του 2010 είχα καταθέσει πρόταση 
νόμου προς τη συγκεκριμένη κατεύθυνση εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  
Είχα κληθεί απ’ την κυβέρνηση να την αποσύρω, με την υπόσχεση ότι άμεσα θα 
προχωρούσε η κυβέρνηση στην κατάθεση των συγκεκριμένων κανονισμών, που 
πράγματι δίδουν ένα αέρα πρόσθετης ελευθερίας στους εκπαιδευτικούς, εδραιώνουν 
περισσότερο τα ανθρώπινά τους δικαιώματα, τους δίδουν το δικαίωμα πρόσβασης 
στους φακέλους που τους αφορούν στις υπηρεσιακές τους εκθέσεις, γι’ αυτό 
θεωρούμε ότι είναι ένα πολύ σημαντικό νομοθέτημα. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 12 κανονισμοί εγκρίνονται.   

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Μέτρα 
Εποπτείας και Συμμόρφωσης των Οργανισμών με Ορισμένους Κανονισμούς και 
Επιβολή Κυρώσεων) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.    

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Μέτρα Εποπτείας και 

Συμμόρφωσης των Οργανισμών με Ορισμένους Κανονισμούς και Επιβολή 
Κυρώσεων) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 



176 

 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 15 Φεβρουαρίου 
2011.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ο διευθυντής του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και εκπρόσωποι του Τομέα Αεροναυτιλίας του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, ο διευθυντής της 
Μετεωρολογικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, καθώς και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και της Εθνικής Εποπτικής Αρχής Υπηρεσιών Αεροναυτιλίας (ΕΕΑ).  

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 259 του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, είναι η συμμόρφωση του εθνικού 
νομοθετικού πλαισίου με τις πράξεις της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με αριθ. 549/2004, 
550/2004, 551/2004, 552/2004, 2096/2005, 1794/2006, 2150/2005, 1032/2006, 
1033/2006, 633/2007, 1265/2007, 1315/2007, 482/2008, 668/2008, 730/2006, 
29/2009, 30/2009, 262/2009 και με τους εφαρμοστέους κανόνες που εκδίδονται 
δυνάμει των πιο πάνω κοινοτικών κανονισμών. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς επιδιώκεται ο καθορισμός 
των κυρώσεων που δύνανται να επιβληθούν από τον υπουργό κατόπιν εισήγησης της 
ΕΕΑ, σε περιπτώσεις μη συμμόρφωσης των οργανισμών παροχής υπηρεσιών 
αεροναυτιλίας με τις διατάξεις των πιο πάνω αναφερόμενων κοινοτικών κανονισμών 
και των εφαρμοστέων κανόνων που εκδίδονται δυνάμει αυτών.  Ας σημειωθεί ότι, 
σύμφωνα με την ανάλυση αντικτύπου που συνοδεύει τους προτεινόμενους 
κανονισμούς, οι οργανισμοί αυτοί στο παρόν στάδιο είναι ο Τομέας Αεροναυτιλίας του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και η Μετεωρολογική Υπηρεσία. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, με τους προτεινόμενους κανονισμούς ορίζεται η ΕΕΑ ως 
αρμόδιος φορέας για την εποπτεία της εφαρμογής και συμμόρφωσης των οργανισμών 
παροχής υπηρεσιών αεροναυτιλίας με τους κοινοτικούς κανονισμούς.  Περαιτέρω, 
καθορίζονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι διαδικασίες που ακολουθούνται από την ΕΕΑ για την εποπτεία της 
εφαρμογής και συμμόρφωσης με τους κανονισμούς, την κοινοποίηση 
ευρημάτων, την απαίτηση για συμπλήρωση και κάλυψη διαπιστωθεισών 
ελλείψεων, τη διόρθωση ελλείψεων και τα μέτρα εξαναγκασμού. 

2. Η διαδικασία αποστολής επίσημης προειδοποίησης στους πιο πάνω 
οργανισμούς από την ΕΕΑ για την επιβολή διοικητικών κυρώσεων και η 
επιβολή διοικητικών κυρώσεων. 

3. Η ανάκληση του πιστοποιητικού που έχει χορηγηθεί στους οργανισμούς 
παροχής υπηρεσιών αεροναυτιλίας από την ΕΕΑ. 

 Η υπεύθυνη της ΕΕΑ αναφέρθηκε στην προβλεπόμενη αρμοδιότητα της εν 
λόγω Αρχής για την εποπτεία της εφαρμογής και συμμόρφωσης των υπό αναφορά 
οργανισμών με τους κανονισμούς της Ευρωπαϊκής Κοινότητας.   
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 Ο διευθυντής της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, χωρίς να διαφωνεί με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών, διατύπωσε τις επιφυλάξεις του όσον 
αφορά την επιβολή κυρώσεων από μια κυβερνητική υπηρεσία σε άλλη.  

 Ο εκπρόσωπος του Τομέα Αεροναυτιλίας του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων υιοθέτησε τις απόψεις του διευθυντή του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας και του διευθυντή της Μετεωρολογικής Υπηρεσίας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
υπέδειξε για διόρθωση συγκεκριμένες λανθασμένες αναφορές που εκ παραδρομής 
παρεισέφρησαν στο κείμενο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού διαμόρφωσε το 
κείμενο των κανονισμών σύμφωνα με τις πιο πάνω υποδείξεις της εκπροσώπου του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κατέληξε στις πιο κάτω 
αποφάσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των 
κανονισμών, όπως αυτοί διαμορφώθηκαν. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των διατάξεων των κανονισμών κατά τη 
συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων καταθέτει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Μητσόπουλος. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Ήθελα να πω ότι, παρά το γεγονός ότι οι κανονισμοί αυτοί είναι εναρμονιστικοί, 
κύριε Πρόεδρε, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τους καταψηφίσει, έχει σοβαρές 
επιφυλάξεις τις οποίες έχει καταθέσει στην επιτροπή Συγκοινωνιών.  Για μας υπάρχει 
ένα τεράστιο ζήτημα που έχει να κάνει με την ασφάλεια των πτήσεων στην Κύπρο.  
Πρέπει να πούμε ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία εγκαλείται από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή στους ελέγχους που ασκούνται στο Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας για το 
γεγονός ότι δεν έχει προχωρήσει ακόμα στη δημιουργία ανεξάρτητης Υπηρεσίας 
Πολιτικής Αεροπορίας.   

 Ουσιαστικά, είμαστε μαζί με την Ελλάδα οι χώρες εκείνες που δεν έχουμε 
ανεξάρτητες αρχές Πολιτικής Αεροπορίας, με αποτέλεσμα να παρουσιάζεται το 
παράδοξο φαινόμενο που αντιβαίνει σε βασικές αρχές ενός κράτους δικαίου ο 
ελεγχόμενος να είναι την ίδια ώρα και ελεγκτής.  
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 Για το λόγο αυτό, κύριε Πρόεδρε, εμείς έχουμε καταθέσει τις επιφυλάξεις μας.  
Θα καταψηφίσουμε τους κανονισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν τους συγκεκριμένους κανονισμούς;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ και δώδεκα εναντίον οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 15 και 16 αναβάλλονται για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010»  

Παρόντες:  

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 H Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε  αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 5 
Ιουλίου 2010 και 14 Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
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κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Εσωτερικών, ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου υπουργείου και εκπρόσωποι του Τμήματος 
Φυλακών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.   

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό είχε κατατεθεί αρχικά στη Βουλή από την 
εκτελεστική εξουσία, ήταν η τροποποίηση του περί Αρχείου Πληθυσμού Νόμου, ώστε, 
μεταξύ άλλων τροποποιήσεων που περιλαμβάνονταν σε αυτό, να καταστεί δυνατή η 
αποτελεσματική εφαρμογή της πράξης της Ευρωπαϊκής Κοινότητας με τίτλο 
«Κανονισμός (ΕΚ) 2252/2004 του Συμβουλίου της 13ης ∆εκεμβρίου 2004», όπως 
αυτός τροποποιήθηκε από τον κοινοτικό Κανονισμό (ΕΚ) 444/2009 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 6ης Μαΐου 2009, σχετικά με την καθιέρωση 
προτύπων για τα χαρακτηριστικά ασφαλείας και τη χρήση βιομετρικών στοιχείων στα 
διαβατήρια και τα ταξιδιωτικά έγγραφα των κρατών μελών.   

 Όπως είναι γνωστό, στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή 
αποφάσισε σε πρώτο στάδιο να προωθήσει για ψήφιση μόνο το μέρος του που είχε 
στόχο την εναρμόνιση της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας με το κοινοτικό 
κεκτημένο, το οποίο έχει ήδη ψηφιστεί σε νόμο από τη Βουλή. 

 Σημειώνεται ότι λόγω ορισμένων επιφυλάξεων που εξέφρασαν μέλη της 
επιτροπής δεν προωθήθηκαν για ψήφιση οι πιο κάτω προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
τροποποιήσεις: 

1. Η προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία: 

α. ο διευθυντής των Φυλακών σε περίπτωση καταδίκης πολίτη της 
∆ημοκρατίας σε ποινή φυλάκισης πέραν του ενός έτους θα ενημερώνει 
το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης και ο καταδικασθείς 
πολίτης θα υποχρεούται να παραδώσει το διαβατήριό του στο διευθυντή 
των Φυλακών. 

β.  σε περίπτωση που ο καταδικασθείς πολίτης για οποιοδήποτε λόγο δεν 
παραδώσει το διαβατήριό του σύμφωνα με τα πιο πάνω ο διευθυντής 
του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης θα προβαίνει σε 
ακύρωση του διαβατηρίου του, αν αυτό βρίσκεται σε ισχύ. 

γ.  ο διευθυντής του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης θα 
ακυρώνει ισχύον διαβατήριο προσώπου που καταδικάστηκε σε ποινή 
φυλάκισης πέραν των δέκα ετών.  

δ.  καταδικασθείς πολίτης της ∆ημοκρατίας θα δικαιούται να αποταθεί για 
έκδοση νέου διαβατηρίου μόνο μετά το πέρας της έκτισης της ποινής 
του. 

2. Η προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία το Υπουργικό Συμβούλιο 
θα δύναται να επιτρέπει τη χορήγηση της ιδιότητας του πολίτη της ∆ημοκρατίας 
σε αλλοδαπούς συζύγους Κυπρίων πολιτών που εισέρχονται ή παραμένουν 
παράνομα στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση περιοχές. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Εσωτερικών, η προτεινόμενη τροποποίηση με την 
οποία παρέχεται στο Υπουργικό Συμβούλιο η δυνατότητα να επιτρέπει την εγγραφή 
αλλοδαπού που εισέρχεται ή παραμένει παράνομα στις ελεγχόμενες από την 
κυβέρνηση περιοχές ως πολίτη της ∆ημοκρατίας κρίθηκε αναγκαία, ώστε να 
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παρασχεθεί η δυνατότητα σε εκατοντάδες αλλοδαπούς, που είναι σύζυγοι Κυπρίων 
πολιτών, οι οποίοι παρέμειναν παράνομα στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση 
περιοχές για ορισμένο χρονικό διάστημα και οι οποίοι, όπως σημείωσε ο ίδιος 
υπουργός, είναι παντρεμένοι για πολλά χρόνια με Κύπριους και έχουν αποκτήσει 
παιδιά από το γάμο τους αυτό να εγγραφούν ως Κύπριοι πολίτες.  Περαιτέρω, όπως 
ανέφερε ο ίδιος υπουργός, παρ’ όλο που με βάση την ισχύουσα νομοθεσία αλλοδαποί 
που εισέρχονται ή παραμένουν παράνομα στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση 
περιοχές μπορούν, όταν συμπληρώσουν νόμιμη διαμονή στη ∆ημοκρατία διάρκειας 
επτά χρόνων, να υποβάλουν αίτηση για πολιτογράφηση, δεν μπορούν να εγγραφούν 
ως πολίτες της ∆ημοκρατίας αλλοδαποί που είναι παντρεμένοι με Κύπριους, λόγω 
σχετικής απαγόρευσης που υπάρχει στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία.  

 Η διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο ρυθμίσεις που 
αφορούν τους φυλακισμένους κρίθηκαν αναγκαίες, ώστε άτομα τα οποία εκτίουν 
ισόβια ποινή φυλάκισης να μην μπορούν να εφοδιάζονται ανεξέλεγκτα με ταξιδιωτικά 
έγγραφα της ∆ημοκρατίας, αφού δεν επιτρέπεται σε αυτούς να ταξιδέψουν. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις υπό αναφορά πρόνοιές του. 

 Σε σχέση με την προτεινόμενη πρόνοιά του με την οποία παρέχεται στο 
Υπουργικό Συμβούλιο η δυνατότητα να επιτρέψει την εγγραφή αλλοδαπού που 
εισέρχεται ή παραμένει παράνομα στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση περιοχές ως 
πολίτη της ∆ημοκρατίας, μέλη της επιτροπής διατύπωσαν διαφωνίες ή/και επιφυλάξεις 
για την προτεινόμενη δυνατότητα παραχώρησης της ιδιότητας του πολίτη της 
∆ημοκρατίας σε πρόσωπα που εισήλθαν παράνομα, σύμφωνα με τα πιο πάνω, γι’ 
αυτό και εισηγήθηκαν τη διαγραφή της πρόνοιας αυτής.  Περαιτέρω, επειδή η εν λόγω 
τροποποίηση στοχεύει να βοηθήσει, όπως ανέφερε ο Υπουργός Εσωτερικών, να 
αποκτήσουν την ιδιότητα του πολίτη της ∆ημοκρατίας σύζυγοι Κυπρίων πολιτών οι 
οποίοι παρέμειναν για ορισμένο χρονικό διάστημα παράνομα στη ∆ημοκρατία, τα ίδια 
μέλη της επιτροπής εισηγήθηκαν να διασαφηνιστεί στο κείμενο του νομοσχεδίου ότι η 
πρόνοια αυτή θα εφαρμόζεται μόνο σε πρόσωπα που παρέμειναν παράνομα στο 
παρελθόν για καθορισμένη μόνο χρονική περίοδο. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο το Υπουργείο Εσωτερικών, στη βάση της πιο πάνω 
θέσης της επιτροπής, κατέθεσε νέο αναδιαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου, στο 
οποίο επέφερε τις ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Απάλειψε από αυτό την πρόνοια με την οποία παρέχεται η δυνατότητα 
εγγραφής ως πολίτη της ∆ημοκρατίας αλλοδαπού που εισήλθε παράνομα στις 
ελεγχόμενες από την κυβέρνηση περιοχές. 

2. ∆ιασαφήνισε σ’ αυτό ότι το Υπουργικό Συμβούλιο θα δύναται να επιτρέψει την 
εγγραφή αλλοδαπού που παρέμεινε στο παρελθόν παράνομα στις ελεγχόμενες 
από την κυβέρνηση περιοχές για χρονική περίοδο μέχρι δώδεκα μηνών ως 
πολίτη της ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως υιοθετούν τους σκοπούς και τις 
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επιδιώξεις του  νομοσχεδίου όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί από την 
εκτελεστική εξουσία και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγήθηκαν την τροποποίηση της διαμορφωμένης 
προτεινόμενης πρόνοιάς του με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στο 
Υπουργικό Συμβούλιο να επιτρέψει την εγγραφή αλλοδαπού που παρέμεινε 
στο παρελθόν παράνομα για χρονική περίοδο μέχρι δώδεκα μήνες στις 
ελεγχόμενες από την κυβέρνηση περιοχές ως Κύπριου πολίτη, έτσι ώστε η 
ρύθμιση αυτή να εφαρμόζεται μόνο σε Ευρωπαίους συζύγους Κυπρίων 
πολιτών. 

 Σε σχέση με τη θέση τους αυτή, όπως οι ίδιοι βουλευτές δήλωσαν, θα 
καταθέσουν σχετική τροπολογία κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην 
ολομέλεια της Βουλής. 

3. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν στις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
καταθέτει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής 
απόφασης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εδώ έχουμε δύο τροπολογίες.  Μία κοινή τροπολογία από μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και της Ε∆ΕΚ και μία τροπολογία από μέρους του κ. 
Περδίκη.   

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Θα αναφερθώ στην τροπολογία που είναι κοινή με το Κίνημα 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ η οποία αφορά την τροποποίηση του άρθρου 3 του 
νομοσχεδίου, ώστε να προστεθεί ένα “νοείται”, με το οποίο η συγκεκριμένη πρόνοια 
θα εφαρμόζεται μόνο καθ’ όσον αφορά πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ο λόγος 
για τον οποίο περιορίσαμε την εφαρμογή αυτής της πρόνοιας σ’ αυτή την κατηγορία 
των πολιτών είναι γιατί δεν υπάρχουν επαρκείς μέχρι στιγμής διαδικασίες που να 
μπορούν να ελέγξουν όλες εκείνες τις περιπτώσεις όπου, επιδιώκοντας να 
διασφαλίσουν τη δυνατότητα, να ικανοποιήσουν όλες τις απαιτήσεις του νόμου, για να 
εξασφαλίσουν την ιδιότητα του Κύπριου πολίτη, προβαίνουν σε πράξεις όπως είναι οι 
εικονικοί γάμοι και άλλες ενέργειες.  Ουσιαστικά αναμένουμε αποτελεσματικότερες, θα 
έλεγα, ρυθμίσεις και το αναμενόμενο νομοσχέδιο από πλευράς της κυβέρνησης, για 
να μπορούν να ελεγχθούν ουσιαστικά οι εικονικοί γάμοι στον τόπο μας, κάτι το οποίο 
δυστυχώς μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει.  Γι’ αυτό εισηγούμαστε να περιοριστεί αυτή η 
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διαδικασία της παραχώρησης μόνο καθ’ όσον αφορά τους Ευρωπαίους πολίτες και 
για τους οποιουσδήποτε άλλους πολίτες που προέρχονται από τρίτες χώρες θα το 
εξετάσουμε, όταν ουσιαστικά κατατεθεί ενώπιον της Βουλής και η ρύθμιση της 
δυνατότητας ελέγχου των εικονικών γάμων.   

 Περαιτέρω, όσον αφορά στις τροπολογίες που κατατίθενται από πλευράς του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών θα υπερψηφίσουμε τη δεύτερη τροπολογία, 
που καταθέτει ο κ. Περδίκης. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Τι επιδιώκεται μ’ αυτή τη ρύθμιση;  Χιλιάδες, πραγματικά χιλιάδες αλλοδαποί 
που συνήψαν γάμο με Κυπρίους ή Κυπρίες, λόγω αν θέλετε και αδυναμιών στην 
Υπηρεσία Μετανάστευσης να εκδοθούν έγκαιρα οι άδειες παραμονής τους, για ένα 
μικρό χρονικό διάστημα παρέμεναν στη ∆ημοκρατία χωρίς να έχουν άδεια 
παραμονής.  Και επειδή η πρόνοια του νόμου, η υφιστάμενη, λέει ότι, αν εισήλθες ή 
παρέμεινες παράνομα έστω και μια ημέρα στη ∆ημοκρατία, δε δικαιούσαι να 
εγγραφείς ως Κύπριος πολίτης μένει όλος αυτός ο κόσμος σε εκκρεμότητα και μάλιστα 
κινδυνεύουν και γάμοι από αυτή την αδυναμία του νόμου.   

 Έρχεται τώρα η πολιτεία να το ρυθμίσει.  Να δώσει δηλαδή διακριτική εξουσία 
στο Υπουργικό Συμβούλιο, εφόσον διαπιστωθεί ότι ο γάμος δεν είναι εικονικός, 
εφόσον, εφόσον κ.λπ. να έχει αυτή την εξαίρεση.  Και λένε οι συνάδελφοι τώρα:  Αν ο 
Γιάννος ο Λαμάρης είναι παντρεμένος με Ρωσίδα… 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 ΄Ηθελες πολλά! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ...δεν έχει αυτό το δικαίωμα. 

 Αν ο Γιάννος ο Λαμάρης είναι παντρεμένος με Γερμανίδα το έχει, αν είναι με 
Αμερικανίδα δεν το έχει, αν είναι με Αυστραλέζα δεν το έχει.  Μα ποια κοινοτική 
Οδηγία, ποιο κοινοτικό δίκαιο μπορεί να διαχωρίσει ένα πολίτη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης ανάλογα με ποιας φυλής ή χρώματος ή οτιδήποτε άλλο είναι ο σύζυγος ή η 
σύζυγος του;  Νομίζω ότι πάμε σε ένα λανθασμένο δρόμο που δεν έχει κανένα νόημα. 

 Για τη δεύτερη τροπολογία πραγματικά δεν μπορώ να καταλάβω τη δεύτερη 
τροποποίηση του συνάδελφου των Οικολόγων.  Βάζει επιφύλαξη να μην έχει το 
δικαίωμα λέει κάποιος ο οποίος απόκτησε το δικαίωμα τούτο από προηγούμενο γάμο.  
Αν το απόκτησε από προηγούμενο γάμο, έχει εγγραφεί ως Κύπριος πολίτης, 
δικαιούται να χωρίσει, να ξαναπαντρευτεί.  Εμείς θα το απαγορεύσουμε δηλαδή;  Θα 
του πάρουμε την υπηκοότητα πίσω;  ∆εν το αντιλαμβάνομαι.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα, ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κατ’ αρχάς, να πω ότι εμείς θα ψηφίσουμε τις τροποποιήσεις, γιατί φέρνουν μια 
βελτίωση σε ένα λανθασμένο νόμο, λανθασμένη πολιτική, την οποία και θα 
καταψηφίσουμε. 

 Να πω κάποια νούμερα.  Έχουν εξεταστεί πέραν των τετρακόσιων αιτήσεων 
και έχουν απορριφθεί πέραν των διακόσιων πενήντα, ένα ποσοστό πέραν του 55%.  
Εκκρεμούν όμως άλλες δύο χιλιάδες.  Όταν ψηφίσουμε αυτό το νόμο, όσες αιτήσεις 
έχουν απορριφθεί θα βρουν το παράθυρο να μπουν μέσα.  Άρα, με άλλα λόγια, 
χοντρά χοντρά, πάμε να δώσουμε περίπου τρεις χιλιάδες υπηκοότητες.  Αν αυτό είναι 
κατ’ εξαίρεση που θεωρείται και διακριτική ευχέρεια κ.λπ., ας το μετρήσετε εσείς που 
ακούετε τα νούμερα.  Έχουμε και πληροφορίες ότι και με τον υφιστάμενο νόμο πολλές 
υπηκοότητες εδόθηκαν παράτυπα.  Θα μείνω μέχρι εδώ, διότι θα φέρουμε θέμα στη 
Βουλή για εξέταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι για τα άτομα τα οποία δε συμμετείχαν στις συνεδριάσεις επιτρέπεται 
να υπάρχει τζιαι μια παρεξήγηση.  Γι’ αυτούς που συμμετείχαν στις συνεδριάσεις 
νομίζω η παρεξήγηση δεν επιτρέπεται.  Η διαφορά είναι δύο χρόνια.  ∆ύο χρόνια.  
Αυτό που λένε οι συνάδελφοι, αν εφαρμοστεί και περάσει, συνεπάγεται ότι αυτός ο 
οποίος δεν είναι Ευρωπαίος πολίτης θα πρέπει να μείνει στην Κύπρο για άλλα δύο 
χρόνια, παντρεμένος…  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τζιαι γιατί; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ:  

 … κανονικό γάμο… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, τζιαι γιατί; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 …για να πάρει την υπηκοότητα… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επειδή είναι Αμερικάνος; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 …κανονικότατα με άλλη διαδικασία η οποία μάλιστα είναι τζιαι πιο ασφαλής 
που πολλές απόψεις. 

 Να πούμε επίσης ότι ο νόμος, όταν ήρθε ως νομοσχέδιο ενώπιόν μας, ήταν 
γεμάτος ατέλειες, επέτρεπε ακόμα τζιαι τη νομιμοποίηση της παρουσίας των εποίκων.  
Έτσι είναι.  Τζιαι όταν του το υποδείξαμε του υπουργού είπε «ναι, έχετε δίκαιο».  
Όπως και όταν υποδείξαμε το πρόβλημα των εικονικών γάμων, είπε «ναι, έχετε 
δίκαιο».  Ναι είναι ένα από τα προβλήματα τα οποία πιθανό με αυτή τη διαδικασία να 
το αντιμετωπίσουμε μπροστά μας.  Αλλά είπε ο υπουργός υπάρχουν άλλες 
διαδικασίες.  Εγώ λέω ότι αυτές οι διαδικασίες οι άλλες δε μας ικανοποιούν.  Βάλουν 
ασφαλιστικές δικλίδες οι συνάδελφοι.  Κάποιες από αυτές που συζητήθηκαν για 
ασφαλιστικές δικλίδες και δεν πέρασαν στην επιτροπή τις θέτω ως τροπολογίες.  ∆εν 
υπάρχει ούτε ίχνος ρατσισμού στις δικές μου τροπολογίες.  ∆εν υπάρχει δηλαδή 
διαφορετική διάκριση σε πολίτες λόγω της φυλής τους.  Έχει διάκριση λόγω του 
τρόπου με τον οποίο θέλουν να αποκτήσουν την υπηκοότητα.  Με εικονικό γάμο ή 
προσπαθώ να αντιμετωπίσω το φαινόμενο όπως μας το είπαν οι εμπειρογνώμονες 
τζιειαμαί του υπουργείου, δεν το έβκαλα που την τζιοιλιά μου, ότι κάποιοι 
παντρεύονται, ύστερα χωρίζουν τζιαι κολλούν την υπηκοότητα πάνω στον πραγματικό 
τους σύζυγο που τον είχαν αφήσει στη χώρα τους.  Είναι ένας ψεύτικος γάμος.   

 Αντίθετα, πιστεύω ότι η τροπολογία των συναδέλφων του Συναγερμού και της 
Ε∆ΕΚ έχει ένα στοιχείο ρατσιστικό, με όλο το σεβασμό.  ∆εν το λέω, επειδή το έχουν 
σκοπό να το κάμουν, αλλά διότι καθορίζει τους ανθρώπους με βάση την καταγωγή 
τους, την ευρωπαϊκή καταγωγή τους ή την καταγωγή τους από τρίτη χώρα.  Η δική 
μου η επιλογή, η δική μου η πρόταση κτυπάει το πρόβλημα.  Η δική τους η πρόταση 
κτυπάει μάλλον την προσέγγιση από ένα θέμα περισσότερο φυλετικό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Γι’ αυτό η δική μου έκκληση είναι να υποστηριχθεί η δική μου η τροπολογία, η 
οποία πάει στο στόχο της, κάνει μια σωστή τοποθέτηση, κατά την άποψή μου, 
αποφεύγοντας παγίδες που έχουν να κάνουν με “ρατσιστικές προσεγγίσεις”.  

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Λόγω της μακράς σημερινής συνεδρίας, η κοινοβουλευτική μας ομάδα, που 
είχε προγραμματίσει να συνεδριάσει το μεσημέρι, όπως και αυτή του ΑΚΕΛ, δεν 
μπορέσαμε να συνεδριάσουμε.  Τα θέματα τούτα, επειδή είναι αρκούντος σοβαρά και 
υπάρχουν κάποιες λεπτές πτυχές τις οποίες δεν είχαμε χρόνο να μελετήσουμε σε 
βάθος στην κοινοβουλευτική ομάδα, παρακαλώ, παρ’ όλο που έγινε συζήτηση, αν 
είναι δυνατό, να αναβληθεί το θέμα για δεκαπέντε μέρες, να πάει πίσω στην αρμόδια 
επιτροπή, να τα δούμε σε βάθος τα ζητήματα, για να εξεταστούν με λεπτομέρεια.  
Ασφαλώς, κανένας δε θέλει να κατακλυζόμεθα από ξένους που να κάνουν κατάχρηση 
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του δικαιώματος που τους παρέχει η κυπριακή νομοθεσία και να αποκτούν κυπριακή 
ιθαγένεια.  Όλοι είμεθα εναντίον, αλλά στην προσπάθεια να πολεμήσουμε αυτό το 
καρκίνωμα να μην κάμουμε πράξεις που αύριο θα μας παρουσιάζουν ότι κάμνουμε 
ενέργειες που αφήνουν ένα άρωμα ρατσιστικό. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ ησυχία! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γι’ αυτό, παρακαλώ, αν συμφωνούν όλες οι πλευρές, να το αναβάλουμε 
δεκαπέντε μέρες, να πάει πίσω στην επιτροπή, να το δούμε με νηφαλιότητα και να 
έρθουμε να το εγκρίνουμε.  ∆ε νομίζω να χάθηκε ο κόσμος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ήταν η άποψη την οποία θα υποστηρίζαμε και εμείς, κύριε Πρόεδρε.  Το 
κάνουμε χωρίς προσυνεννόηση και χωρίς να έχει όποια διάθεση για συνωμοσία. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Συμφωνούμε απόλυτα με την πρόταση περί αναβολής για τον εξής επιπλέον 
λόγο:  Η παραχώρηση του δικαιώματος στις περιστάσεις ανθρώπου ο οποίος είναι 
παράνομα στη ∆ημοκρατία και με την επίκληση ότι ο σύζυγος του είναι νόμιμος και 
περιβάλλεται και αυτός στο ένδυμα του νόμιμου δεν τελειώνει εκεί η ιστορία.  Πιο 
κάτω, καθόσον αφορά το εργοδοτικό καθεστώς, αυτοί θα μπορούν να παραμείνουν 
ως επί μακρόν διαμένοντες που θα κάμουν την επόμενη αίτηση.  Λοιπόν, όλα αυτά 
δεν ξέρω, αν προσμετρήθηκαν σωστά.  Λοιπόν, πρέπει να ειδωθεί το θέμα με 
σοβαρότητα, με νηφαλιότητα, γιατί…  Και δε μιλάμε μόνο γι’ αυτούς που θα ’ρθουν, 
μιλάμε γι’ αυτούς που θα κάνουν την αίτηση αμέσως μετά την έγκριση του νόμου.  
Άρα, πρέπει να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σαρίκα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Απλώς, να πω ότι δε διαφωνούμε με την αναβολή.  Απλώς, ήθελα να πω στο 
συνάδελφο το Γιώργο τον Περδίκη ότι δεν είναι από ρατσιστική διάθεση που 
υποβάλαμε αυτή την τροπολογία.  Απλώς, υπάρχει ένα υπαρκτό πρόβλημα και 



186 

 

οφείλουμε να το αντιμετωπίσουμε μέσα από εμβάθυνση και μελέτη αυτού του 
προβλήματος. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εμείς θα δεχτούμε την πρόταση για αναβολή όι, για να το συζητήσουμε τωρά 
ξανά, αλλά θέλω να πω το εξής:  Επειδή ίσως εν τη ρύμη του λόγου λέχθηκε από το 
συνάδελφο τον κ. Ερωτοκρίτου να πάει πίσω να το δούμε σοβαρά.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όι, έν’ εντάξει, βέβαια. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πιο σοβαρά. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όι, είναι απόλυτα σοβαρά που είδαμε το θέμα.  Έχει μήνες που το συζητήσαμε.  
Είναι από νομοσχέδιο προηγούμενο που εξαιρέσαμε αυτές τις πτυχές.  Και θέλω να 
πω τζιαι το εξής πάρα πολύ σύντομα:  Ακριβώς, επειδή το συζητήσαμε σοβαρά, 
εκαταλήξαμε σε εκείνα που εκαταλήξαμε ομόφωνα.  Οι συνάδελφοι οι οποίοι, κύριε 
Πρόεδρε… Όχι, λυπούμαι…  Οι συνάδελφοι των οποίων η άποψή τους δεν επέρασε 
κατά πλειοψηφία στην επιτροπή με το δικαίωμα που έχουν το εφέραν με τροπολογίες.  
Όταν…  Να πάμε πίσω στην επιτροπή, αλλά δεν έχει τίποτε άλλο να συζητήσουμε, γι’ 
αυτό εγώ εισηγούμαι να πάρουμε την αναβολή, αλλά να μην ξαναφορτώσουμε την 
επιτροπή με συζήτηση που έγινε εξαντλητικά στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τι αναβολή θα πάρουμε, αν δε γίνει η συζήτηση ενώπιον της επιτροπής; 
Λυπούμαι, πραγματικά όχι.  Συγγνώμη, κύριε συνάδελφε, συγγνώμη κύριε 
συνάδελφε… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τι σημαίνει… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, κάτσετε… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Σας παρακαλώ, κύριε Λαμάρη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριοι, συγγνώμη… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Σας ακούσαμε, σας ακούσαμε, κύριε! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εν… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Λαμάρη, σας ακούσαμε.  Η πλειοψηφία της επιτροπής υποστήριζε την 
πρόταση της τροπολογίας.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η πλειοψηφία της επιτροπής που είναι εδώ υποστήριζε την πρόταση της 
τροπολογίας στο τέλος από τις τοποθετήσεις που έγιναν.  Εκείνο που είναι να 
προβληματίσει είναι το πώς λειτουργούμε στην επιτροπή, εάν θα έπρεπε να 
τοποθετηθούμε πρώτα σωστά και να είμαστε…  Να έχει εξαντληθεί η εξέταση του 
θέματος στην επιτροπή.  Να μάθουμε απλώς στις επιτροπές μας να κάνουμε 
εξαντλητική συζήτηση κάποιων θεμάτων και να μη βιαζόμαστε να τα κλείσουμε.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λυπούμαι… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε θα συζητήσω το θέμα όμως τούτο.  Εμείς συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε, 
όπως έχει εισηγηθεί ο κ. Πουργουρίδης, να πάει πίσω στην επιτροπή, αλλά πρέπει να 
γίνει συζήτηση στην επιτροπή.  Έντζιε μόνο απλώς, για να πάει στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Μαθήματα ο κ. Ιωνάς για το πώς θα λειτουργούν οι επιτροπές ας τα κάμει 
κάπου αλλού! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λυπούμαι πάρα πολύ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Νικολάου, ας πάρει ο καθένας την ευθύνη του.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 
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 Κύριε Νικολάου, ας πάρει ο καθένας την ευθύνη του.  Και εγώ προκαλώ όποιον 
θέλει να έρθει να παρακολουθήσει τη συνεδρία της επιτροπής Εσωτερικών, για να 
συνειδητοποιήσει πού βρίσκονται τα προβλήματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σέβομαι τα μάλα τον κ. Πουργουρίδη και το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό και την ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και να δεχθούμε βεβαίως 
την αναβολή, αλλά όπως συνήθως γίνεται, όταν γίνεται αναβολή, καθορίζουμε και ένα 
χρονικό περιθώριο.  Θέλω να πω ότι για αυτή τη συγκεκριμένη νομοθεσία υπάρχει 
κόσμος που περιμένει και νομίζω ότι δε χωρεί πολύ καθυστέρηση.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα έν’ τούτο που μας φοβίζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, κύριοι… λοιπόν κύριοι, σας άκουσα… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Περδίκη) 

 Λοιπόν, άκουσα όλες τις τοποθετήσεις, παρ’ ότι παραβιάζω τον κανονισμό, έτσι 
για να εξηγούμαστε, τον παραβιάζω.  Όμως, εφόσον υπάρχει βούληση απ’ όλες τις 
πλευρές να πάει για δεκαπέντε μέρες στην επιτροπή τούτη, να πάει, να γίνει η 
επιπρόσθετη συζήτηση που χρειάζεται και να επανέλθει πίσω στην ολομέλεια. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Όπως το τονίσετε, παραβιάζουμε τον κανονισμό.  Ελπίζω να μην έρθει κάποιος 
να επικαλεστεί αυτή την παραβίαση του κανονισμού στο μέλλον για άλλες 
περιπτώσεις.  Να μη μας γίνει συνήθεια δηλαδή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ξέρετε, αγαπητέ ∆ημήτρη, ήμουν πολύ διστακτικός στο να το αποδεχθώ τούτο 
το πράγμα, όμως, επειδή είναι όντως ένα σοβαρότατο θέμα και υπήρξε και κοινή 
βούληση απ’ όλες τις πλευρές, είπα να το δεχθώ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εξανασυνέβηκε αλλά εκάμετέ μου ττεμπίσια πολλά, όταν ξανασυνέβηκε, 
ιδιαίτερα ο Ρίκκος. 

 Λοιπόν, τα θέματα υπ’ αριθμόν 18 και 19 δεν είναι έτοιμα.  Το υπ’ αριθμόν 20 
θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες 

Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 17 
Φεβρουαρίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των υπό αναφορά κανονισμών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας 
Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Σκυροποιών, της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, ο Σύνδεσμος Γεωλόγων και 
Μεταλλειολόγων Κύπρου, το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra 
Cypria) και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής.  Ωστόσο, το Τμήμα Περιβάλλοντος απέστειλε στην επιτροπή 
γραπτή επιστολή, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, με την οποία επισημαίνει ότι 
συμφωνεί με τις πρόνοιες που οι εν λόγω κανονισμοί περιλαμβάνουν. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του 
άρθρου 59 του περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες 
Κατηγορίες Προϊόντων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Εκρηκτικές Ύλες Εμπορικής Χρήσης) Κανονισμών για εναρμόνιση του 
εθνικού νομοθετικού πλαισίου με την απόφαση της Επιτροπής, της 19ης Ιουνίου 2010, 
για την τροποποίηση της απόφασης 2004/388/ΕΚ σχετικά με το έγγραφο 
ενδοκοινοτικής μεταφοράς εκρηκτικών υλών. 

 Συγκεκριμένα, με τους υπό εξέταση κανονισμούς προτείνεται η καθιέρωση μιας 
νέας, επιπρόσθετης διαδικασίας έγκρισης μεταφοράς εκρηκτικών υλών εντός της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και έκδοσης του υφιστάμενου ενιαίου εντύπου ενδοκοινοτικής 
μεταφοράς εκρηκτικών υλών.  Η διαδικασία αυτή θα ακολουθείται από την Υπηρεσία 
Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, αντί της 
υφιστάμενης, στις περιπτώσεις κατά τις οποίες το κράτος μέλος προέλευσης των 
εκρηκτικών υλών, το κράτος μέλος προορισμού τους και οποιοδήποτε κράτος μέλος 
διαμετακόμισής τους χρησιμοποιούν το κοινό ηλεκτρονικό σύστημα για την έγκριση 
της πιο πάνω μεταφοράς εκρηκτικών υλών.  Επιπρόσθετα, προτείνονται ορισμένες 
ρυθμίσεις που αφορούν τροποποιήσεις υφιστάμενων προνοιών των κανονισμών, 
ώστε αυτές να συνάδουν με τη νέα προαναφερθείσα διαδικασία. 
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 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, όλοι οι 
παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των κανονισμών.  
Σημειώνεται ότι κατά την εξέταση των κανονισμών η επιτροπή υιοθέτησε ορισμένες 
διορθωτικές τροποποιήσεις, τις οποίες επέφερε η αρμόδια κυβερνητική υπηρεσία επί 
του αρχικού κειμένου των κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγούνται στην ολομέλεια του σώματος την 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, όπως αυτοί διαμορφώθηκαν σύμφωνα 
με τα πιο πάνω. 

2. Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των προνοιών των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους 
ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της 
στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Περίεργο, για τα εκρηκτικά δεν έχει σήμερα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Οι περί Μέτρων Προστασίας κατά της 
Εισαγωγής και Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και Φυτικά Προϊόντα 
(Επίσημα Μέτρα για την Παρεμπόδιση της Εξάπλωσης και Καταπολέμησης του 
Επιβλαβούς Οργανισμού Seiridium Cardinale) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και 
Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και Φυτικά Προϊόντα 

(Επίσημα Μέτρα για την Παρεμπόδιση της Εξάπλωσης και Καταπολέμησης του 
Επιβλαβούς Οργανισμού Seiridium Cardinale) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Πανίκος Χάμπας Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 
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 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 
Φεβρουαρίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας, του Τμήματος 
∆ασών και του Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και των αγροτικών 
οργανώσεων “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Το ΚΕΒΕ, ο Κυπριακός 
Σύνδεσμος Φυτοπροστασίας, ο Σύνδεσμος Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών, ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Ανθοκαλλιεργητών και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ 
και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία 
της επιτροπής, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011.  Ωστόσο, ο Σύνδεσμος 
Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών είχε καταθέσει τις θέσεις του με γραπτή επιστολή 
του, ημερομηνίας 1ης Σεπτεμβρίου 2010, προς το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος, η οποία κοινοποιήθηκε στην επιτροπή, προτού οι εν λόγω 
κανονισμοί κατατεθούν στη Βουλή.  Τα όσα αναφέρονται στην εν λόγω επιστολή 
αναλύονται πιο κάτω.   

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 26 του περί Μέτρων Προστασίας κατά της Εισαγωγής και Εξάπλωσης 
Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και τα Φυτικά Προϊόντα Νόμου, είναι η θέσπιση 
δευτερογενούς νομοθεσίας, για τον καθορισμό εθνικών μέτρων για την παρεμπόδιση 
της εξάπλωσης και για την καταπολέμηση του επιβλαβούς οργανισμού “seiridium 
cardinale”, ενός μύκητα που προσβάλλει τα κυπαρισσοειδή και αποτελεί την αιτία για 
την εμφάνιση μιας ασθένειας που είναι γνωστή ως “έλκος του κυπαρισσιού”.   

 Ειδικότερα, στους υπό αναφορά κανονισμούς περιλαμβάνονται ρυθμίσεις 
αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Την παραχώρηση δυνατότητας στην αρμόδια αρχή: 

α. να διενεργεί ελέγχους σε ιδιωτικά και κρατικά φυτώρια, καθώς επίσης σε 
ιδιωτικούς και δημόσιους χώρους για εντοπισμό του υπό αναφορά 
επιβλαβούς οργανισμού, 

β. να λαμβάνει δείγματα για εργαστηριακό έλεγχο, 

γ. να δεσμεύει παρτίδες φυτών, μέχρις ότου εξαχθούν τα αποτελέσματα 
των  σχετικών εργαστηριακών ελέγχων, 

δ. σε περίπτωση διαπίστωσης της παρουσίας του υπό αναφορά 
επιβλαβούς  οργανισμού, να λαμβάνει μέτρα για την καταστροφή των 
προσβεβλημένων φυτών, καθώς και για την πρόληψη της εξάπλωσής 
του σε άλλα ευπαθή φυτά του ίδιου χώρου, 

ε. να λαμβάνει, κατά την κρίση της, συμπληρωματικά μέτρα αυστηρότερης 
μορφής για την καταπολέμηση του επιβλαβούς οργανισμού. 

2. Τον καθορισμό των υποχρεώσεων των ιδιοκτητών των φυτών στις 
περιπτώσεις εντοπισμού του επιβλαβούς οργανισμού σε χώρους διάθεσης, 
πώλησης ή παραγωγής φυτών. 
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 Ο Σύνδεσμος Καλλιεργητών Ανθέων και Φυτών μέσω της γραπτής επιστολής 
του, όπως αναφέρθηκε πιο πάνω, επισημαίνει τη διαφωνία του με την υιοθέτηση 
εθνικών μέτρων για την παρεμπόδιση της εξάπλωσης και την καταπολέμηση του πιο 
πάνω επιβλαβούς οργανισμού, καθώς οι τοπικές συνθήκες της Κύπρου δεν 
επιτρέπουν την εξάπλωσή του και ως εκ τούτου η ασθένεια που προκαλεί δεν 
αναμένεται να λάβει διαστάσεις επιδημίας.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, 
οι πρόνοιες των υπό εξέταση κανονισμών κρίνονται αυστηρές και εκτιμάται ότι θα 
βαρύνουν τους φυτωριούχους με οικονομικές επιπτώσεις αλλά και με περιορισμό των 
δραστηριοτήτων τους. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ανάγκη 
υιοθέτησης εθνικών μέτρων προκύπτει, μεταξύ άλλων, από το γεγονός ότι το αρμόδιο 
υπουργείο προτίθεται να προωθήσει σχετικό φάκελο στη Μόνιμη Επιτροπή 
Φυτοϋγείας με σκοπό την αναγνώριση της Κύπρου ως προστατευόμενης ζώνης από 
τον υπό αναφορά επιβλαβή οργανισμό. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η 
εκπρόσωπος του Τμήματος Γεωργίας ανέφερε ότι για την εκπλήρωση του πιο πάνω 
σκοπού η Κύπρος πρέπει να αποδείξει ότι λαμβάνει τα απαραίτητα μέτρα 
καταπολέμησης του εν λόγω οργανισμού, μέσω εντατικών και προγραμματισμένων 
ελέγχων και επισκοπήσεων.  Η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε ότι το πιο πάνω 
πρόγραμμα επιθεωρήσεων, το οποίο διεξάγεται σε συνεργασία με το Τμήμα ∆ασών, 
άρχισε να εφαρμόζεται από το 2005.  Περαιτέρω, όπως η ίδια πρόσθεσε, η ανακήρυξη 
της Κύπρου ως προστατευόμενης ζώνης από τον υπό αναφορά επιβλαβή οργανισμό 
θα αποφέρει σημαντικά οφέλη για τη χλωρίδα του νησιού, καθώς τα κράτη από τα 
οποία πραγματοποιούνται εισαγωγές κυπαρισσοειδών στη χώρα μας θα είναι 
υποχρεωμένα να διεξάγουν τα ίδια ελέγχους και να πιστοποιούν εκ των προτέρων ότι 
τα φυτά που αποστέλλονται στην Κύπρο είναι απαλλαγμένα από τον εν λόγω 
επιβλαβή οργανισμό. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ασών, μεταξύ άλλων, τόνισε τη σημασία του 
υπό αναφορά είδους για τη χλωρίδα της Κύπρου, καθώς, όπως δήλωσε, το κυπαρίσσι 
αποτελεί ένα από τα τέσσερα ιθαγενή φυτά της Κύπρου.  Περαιτέρω, όπως ο ίδιος 
ανέφερε, λόγω της ξηρανθεκτικότητας που επιδεικνύει το κυπαρίσσι, χρησιμοποιείται 
εκτενώς από το τμήμα του για σκοπούς αναδάσωσης, κυρίως πεδινών και ημιορεινών 
περιοχών, ενώ, λόγω των κλιματικών αλλαγών που παρατηρούνται στην Κύπρο, 
εκτιμάται ότι η φύτευσή τους θα επεκταθεί.  Τέλος, ο πιο πάνω εκπρόσωπος δήλωσε 
ότι η λήψη των μέτρων που περιλαμβάνονται στους προτεινόμενους κανονισμούς 
κρίνεται επιτακτική, καθώς η εξάπλωση του υπό αναφορά οργανισμού είναι δυνατό να 
επιφέρει σοβαρές περιβαλλοντικές και οικονομικές ζημιές στα δάση κυπαρισσιού, 
αρκετά από τα οποία έχουν ενταχθεί στα πλαίσια του δικτύου προστατευόμενων 
περιοχών της Ευρωπαϊκής Ένωσης “ΦΥΣΗ 2000”. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των 
κανονισμών. 

 Σημειώνεται ότι, στα πλαίσια της νομοτεχνικής επεξεργασίας του κειμένου των 
κανονισμών, οι υπηρεσίες της Βουλής σε συνεργασία με τα αρμόδια κυβερνητικά 
τμήματα επέφεραν αριθμό νομοτεχνικών διορθώσεων σε αυτό. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών 



193 

 

των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς επίσης του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των υπό αναφορά 
κανονισμών, όπως αυτοί διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Επιπρόσθετα με τα πιο πάνω, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος κάλεσαν το αρμόδιο 
υπουργείο όπως μελετήσει το ενδεχόμενο πλήρους απαγόρευσης των εισαγωγών 
κυπαρισσοειδών από χώρες στις οποίες η ύπαρξη του επιβλαβούς οργανισμού είναι 
εκ των προτέρων γνωστή. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των προνοιών των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία.  Εδώ 
τελειώνει, κυρίες και κύριοι, η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 
2011 Νόμος (Αρ. 1) του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.078-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Έκθεση προς τη Βουλή των  
Αντιπροσώπων σχετικά με τις 
επενδύσεις του Ταμείου Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για την περίοδο από την 1η  
Ιουλίου 2010 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 
2010. 
(Αρ. Φακ. 11.06.001). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

3. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ.  60, 61, 
62, 63, 64, 65, 66, 67, 68, 70, 72, 73, 74, 
75, 77, 78, 79, 80, 81, 82, 83, 84, 85, 86, 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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88, 89, 90, 92, 94, 95, 96, 97, 98, 99, 100, 
101, 102 και 103) του 2010 αποσταλέντα 
από το Υπουργείο Οικονομικών στις 23 
Φεβρουαρίου 2011 σύμφωνα με το εδάφιο 
(1) του άρθρου 4 του περί Προϋπολογισμού 
του 2010 Νόμου του 2009 [Ν. 67(ΙΙ) του 
2009]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Πρόταση νόμου 
 

Κατατέθηκε 
από 

Παραπέμπεται  
στην επιτροπή 

  Ο Καταργητικός των περί των 
Προϋποθέσεων Πώλησης Εμπορευμάτων σε 
Τιμές Εκπτώσεων Νόμων του 1990 έως 
1998 Νόμος του 2011.  
(Αρ. Φακ. 23.02.052.017-2011). 

Νίκο Κλεάνθους 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.639, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι μετά την ψήφιση του περί Ελέγχου της Ρύπανσης των 
Νερών Νόμου έχουν εκδοθεί 275 εξώδικα για παραβίαση προνοιών του.  Όπως 
πληροφορήθηκα, τα στοιχεία που αφορούν το όνομα της επιχείρησης ή του ατόμου 
που έχει καταγγελθεί, καθώς και η τοποθεσία όπου διαπράχθηκε το αδίκημα δεν 
έχουν αναρτηθεί στο διαδίκτυο.  Έχω πληροφορηθεί επίσης ότι, με σκοπό να 
διερευνηθεί η δυνατότητα δημοσίευσης στο διαδίκτυο όλων των πληροφοριών για τις 
εξώδικες καταδίκες που επιβάλλονται στα πλαίσια εφαρμογής του περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών Νόμου, έχει ζητηθεί γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας.    

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ολοκληρωθεί η γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας και ποια 
τα πορίσματά της  αναφορικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.640, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Ποια κτίρια, με βάση τη χωροθέτηση του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου, 
έχετε αποφασίσει να απαλλοτριώσετε.  Παρακαλώ όπως παραθέσετε 
κατάλογο. 

2. Πότε αναμένετε ότι θα ολοκληρωθεί η διαδικασία απαλλοτρίωσης και η 
καταβολή των αποζημιώσεων. 

3. Κατά πόσο έχετε αξιολογήσει το ποσό των αποζημιώσεων για κλείσιμο 
επαγγελματικής στέγης, για φήμη και πελατεία (good will), αλλά και για 
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διαφεύγον κέρδος, καθώς οι πλείστοι των επιχειρηματιών στο κέντρο της πόλης 
δεν είναι ιδιοκτήτες των συγκεκριμένων κτιρίων αλλά ενοικιαστές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.641, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναφορικά με τους λόγους για τους οποίους παρατηρείται 
καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων απολυθέντων λόγω πλεονασμού.  Με βάση 
τις πληροφορίες μας, η εξέταση των ανωτέρω αιτήσεων ξεπερνά τους δώδεκα μήνες. 

 Παρακαλώ επίσης όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί μετά 
την έγκριση μιας αίτησης δεν καταβάλλεται επιτόκιο στο δικαιούχο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.642, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε και με ποιο τρόπο το υπουργείο του θα εναρμονιστεί στην 
πράξη με την απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου με αρ. 503/2009 για τους πίνακες 
διοριστέων εκπαιδευτικών.  Στη συγκεκριμένη απόφαση αναφέρονται ρητά η 
παραβίαση της συνταγματικά κατοχυρωμένης αρχής της ισότητας των φύλων και η 
διάκριση εις βάρος των ανδρών υποψηφίων. 

 Επισυνάπτεται η σχετική απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.643, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο είναι δυνατό να εξαιρεθεί ο ΦΠΑ από τα αναγνωρισμένα 
“ορφανά” φάρμακα (orphan drugs) για σπάνιες ασθένειες ως μια προσπάθεια να 
μειωθεί το υπέρογκο κόστος των φαρμάκων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.644, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τους λόγους για τους οποίους δεν έχει ακόμη 
ηλεκτροδοτηθεί ο σταθμός της ΑΤΗΚ στην κοινότητα Κλαυδιά και πότε υπολογίζεται 
να υλοποιηθεί η σύνδεσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.645, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχουν καταβληθεί οι αποζημιώσεις από το Υπουργείο Εσωτερικών 
στους κατοίκους του χωριού Αγία Βαρβάρα των οποίων οι κατοικίες υπέστησαν ζημιές 
κατά τη θεομηνία του Οκτώβρη του 2009 και, εάν ναι, για τα ποσά που έχουν δοθεί 
και τον αριθμό των κατοίκων που έχουν αποζημιωθεί.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.646, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Έχω πληροφορηθεί ότι για βαρέα αυτοκινούμενα οικοδομικά μηχανήματα, τα 
οποία ουδέποτε ή πολύ σπάνια χρησιμοποιούν το δημόσιο οδικό δίκτυο, απαιτείται 
άδεια κυκλοφορίας που σε ορισμένες περιπτώσεις ανέρχεται σε πολλές εκατοντάδες 
ευρώ.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να εξηγήσει στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τους λόγους για τους οποίους για αυτά τα οχήματα, που σε κάποιες περιπτώσεις είναι 
σχεδόν ακίνητα ή κινούνται μόνο εντός εργοταξίων, πρέπει να καταβάλλεται τόσο 
υψηλό τέλος άδειας κυκλοφορίας και να αναφέρει αν υπάρχει κάποιο σχέδιο για 
αλλαγή αυτής της κατάστασης.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.647, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Για 36 χρόνια η Τουρκία δεν επιτρέπει στους κατοίκους της Αθηένου 
(εμπόρους, βιοτέχνες, αγρότες και κτηνοτρόφους) να πηγαινοέρχονται στη Λευκωσία 
μέσω Πυροϊού.  Αυτό το γεγονός επιβαρύνει τους πολίτες με πολύ σημαντικό κόστος, 
το οποίο μέχρι σήμερα η πολιτεία δεν έχει αναγνωρίσει.  Με την ίδια λογική οι 
Κυπριακές Αερογραμμές αναμένεται να αποζημιωθούν με ειδική χορηγία λόγω της 
απαγόρευσης πτήσεων πάνω από τον εναέριο χώρο της Τουρκίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση μελετά το ενδεχόμενο αποζημίωσης των κατοίκων 
της Αθηένου για την οικονομική επιβάρυνση που υπόκεινται καθημερινά.»  

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.648, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος σε 
παλαιότερη ερώτησή μου, με αρ. 23.06.009.05.01.135, πληροφορήθηκα ότι το Τμήμα 
Περιβάλλοντος ετοιμάζει προσχέδιο άδειας απόρριψης των αποβλήτων που θα 
ρυθμίζει το θέμα των ομβρίων υδάτων του αεροδρομίου Λάρνακας.  Όπως 
πληροφορήθηκα, παλαιότερα τα όμβρια ύδατα από τον παλαιό χώρο στάθμευσης των 
αεροσκαφών κατέληγαν στη μικρή παραπλήσια αλυκή του αερολιμένα της Λάρνακας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν τελικά δόθηκε η άδεια απόρριψης αποβλήτων που ρυθμίζει το 
θέμα των ομβρίων υδάτων από τον παλαιό χώρο στάθμευσης των αεροσκαφών και 
αν εξετάζεται το ενδεχόμενο διοχέτευσης των ομβρίων υδάτων, μετά από κάποια 
επεξεργασία, στη θάλασσα.»  

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.01.370, 
ημερομηνίας 4 Μαΐου 2007, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 

Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Εγκαταλελειμμένα οχήματα στο τέλος του κύκλου ζωής τους, στη 
Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Ο υπό αναφορά Νόμος 157 (Ι) του 2003, που ρυθμίζει τη διαχείριση των 
οχημάτων στο τέλος του κύκλου ζωής τους και άλλα συναφή θέματα, τέθηκε σε ισχύ 
με την ένταξη της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση το Μάιο του 2004. Ο Νόμος 
καθόριζε, μεταξύ άλλων ότι, κάθε ιδιοκτήτης κάθε εγκατάστασης που διενεργούσε 
δραστηριότητες επεξεργασίας πριν την 1η Μαΐου 2004 όφειλε, μέχρι τις 30 Απριλίου 
2005, να συμμορφωθεί με τις σχετικές πρόνοιες του Νόμου. 

2.  Το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, μέσα στα πλαίσια εφαρμογής 
της νομοθεσίας, απέστειλε επιστολή (Παράρτημα Ι) προς όλες τις τοπικές αρχές και το 
∆ήμαρχο Αραδίππου στις 11 Φεβρουαρίου 2008. Στην επιστολή του, το Τμήμα 
ζητούσε από τις τοπικές αρχές να ενημερωθεί για τα άτομα που αποθηκεύουν ή 
επεξεργάζονται παράνομα, απόβλητα οχήματα και για τους χώρους στους οποίους τα 
άτομα αυτά δραστηριοποιούνται. 

3. Στις 9 Απριλίου 2008, λειτουργοί του Τμήματος επισκέφθηκαν το ∆ήμο 
Αραδίππου και ενημερώθηκαν για τους χώρους και τους ιδιοκτήτες αποβλήτων 
οχημάτων που παρανομούν, όπως αυτό προκύπτει από τα στοιχεία του Τμήματος 
που επισυνάπτονται (Παράρτημα II). 

4. Αφού επικοινώνησε πρώτα με τους ιδιοκτήτες των χώρων, λειτουργός του 
Τμήματος επισκέφθηκε τους χώρους και τους ιδιοκτήτες αποβλήτων οχημάτων. Στη 
συνέχεια, το Τμήμα απέστειλε επιστολές (Παράρτημα III), με τις οποίες τους ζητούσε 
να συμμορφωθούν με τις πρόνοιες της Νομοθεσίας, μέσα στα χρονικά πλαίσια που 
καθορίζονται από τη Νομοθεσία. 

5.  Στις 29 και 30 Σεπτεμβρίου 2008, το Τμήμα απέστειλε επιστολές προς τον 
Αρχηγό Αστυνομίας (Παράρτημα IV), με τις οποίες ενημέρωνε ότι συγκεκριμένα άτομα 
δεν συμμορφώθηκαν με την προειδοποιητική επιστολή του Τμήματος και ζητούσε 
όπως εξεταστεί το ενδεχόμενο προσαγωγής τους ενώπιον δικαστηρίου. 

6.  Το Αρχηγείο Αστυνομίας Κύπρου απέστειλε επιστολή προς το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών (Παράρτημα V) με αριθμό φακέλου Τμ. Β΄ 196/11 
και ημερομηνία 26 Μαρτίου 2009, με την οποία το ενημέρωνε ότι μέλη του 
Αστυνομικού Σταθμού Αραδίππου προέβησαν σε έλεγχο στους χώρους με τα 
απόβλητα οχήματα και διαπίστωσαν ότι οι ιδιοκτήτες είχαν συμμορφωθεί πλήρως. 

7. Τέλος, αναφέρεται ότι το Τμήμα Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, μέσα στα 
πλαίσια εφαρμογής της Νομοθεσίας, σε συνεργασία με τις τοπικές αρχές, κρατικές 
υπηρεσίες και άλλους εμπλεκόμενους φορείς συνεχίζει να διενεργεί ελέγχους σ’ όλη 
την Κύπρο, με σκοπό τη συμμόρφωση όσων παρανομούν, για την προστασία του 
εδάφους, υδάτινων πόρων και γενικά του περιβάλλοντος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
 Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.00904.940, 

ημερομηνίας 12 Μαρτίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

«Θέμα: Kατεδάφιση του παλαιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της επιστολή μου με αρ. 
φακ. 5.28.21.27/2 ημερομηνίας 5 Ιουλίου 2010 σας πληροφορώ ότι οι εργασίες 
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κατεδάφισης του Νοσοκομείου έχουν ολοκληρωθεί και όλα τα μπάζα έχουν 
απομακρυνθεί από το χώρο και έχουν απορριφθεί στον Κοτσιάτη, μετά από σχετική 
έγκριση που έχει εξασφαλίσει ο Εργολάβος από τη ∆ήμαρχο Λευκωσίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1077, 
ημερομηνίας 22 Απριλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Αντρέα Φακοντή 

«Εξετάσεις για απόκτηση επαγγελματικών αδειών για οδηγούς μηχανοκινήτων 
οχημάτων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.04.1077 και ημερομηνία 
30.4.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Μετά την ψήφιση του περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα Νόμου του 2001 [(Νόμος 101(Ι)/2001)] παρακάθησαν στις εξετάσεις για 
την απόκτηση του Πιστοποιητικού Επαγγελματικής Επάρκειας 4.085 άτομα. Από τα 
άτομα αυτά, 3.158 πέτυχαν στις εξετάσεις και απέκτησαν το Πιστοποιητικό 
Επαγγελματικής Επάρκειας ενώ τα 704 απέτυχαν. Κατέθεσαν το Πιστοποιητικό 
Επαγγελματικής Επάρκειας για άδεια Οδικού Μεταφορέα 2.953 άτομα, και 

3. Μετά την ψήφιση του περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Νόμου του 
1989 (Νόμος 225/89) παρακάθησαν στις εξετάσεις για όλες τις κατηγορίες 48.625 
άτομα και πέτυχαν σ’ αυτές 46.060. Για κάθε κατηγορία ξεχωριστά σημειώνονται τα 
πιο κάτω αποτελέσματα: 

- επαγγελματική άδεια λεωφορείου: 13.269 άτομα. Επιτυχία 12.235 - Αποτυχία 
1.034. 

- επαγγελματική άδεια Ταξί: 8.364 άτομα. Επιτυχία 7.258 - Αποτυχία 1.106 

- επαγγελματική άδεια Φορτηγού: 26.992 άτομα. Επιτυχία 26.567 - Αποτυχία 
425 

4. Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1236, 

ημερομηνίας 1ης Ιουνίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. 
Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω ερώτημα και σε συνέχεια της επιστολής σας με 
ημερομηνία 07/06/2010, σας ενημερώνω τα ακόλουθα σε σχέση με τα διάφορα 
ερωτήματα που εγείρετε: 

 Σε ό,τι αφορά στα ερωτήματα 1, 2 και 13 υπάρχει η σχετική πληροφόρηση στο 
Καταστατικό Ίδρυσης της Συμφωνικής Ορχήστρας Κύπρου καθώς επίσης και στη 
Συλλογική Σύμβαση που έχει υπογραφεί με τη Συντεχνία των μουσικών (τα δύο έγγραφα 
επισυνάπτονται). Ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά στο ερ. 13, ερ. 15, και ερ. 16 που αναφέρεται 
στους Κανονισμούς Λειτουργίας τόσο του Μουσικού Εργαστηρίου όσο και της 
Ορχήστρας Νέων αποστέλλονται συνημμένα οι σχετικοί κανονισμοί για δική σας 
ενημέρωση. Σε ό,τι αφορά στα ερωτήματα 3, 4, και 14 αναφέρεται ότι η καλή και εύρυθμη 
λειτουργία τόσο της Συμφωνικής Ορχήστρας όσο και της Ορχήστρας Νέων διασφαλίζεται 
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με την ύπαρξη ∆ιοικητικού Συμβουλίου, το οποίο καθορίζει τη γενική πολιτική του 
Ιδρύματος καθώς επίσης και με τη συμβολή ανεξάρτητων εμπειρογνωμόνων, οι 
οποίοι όταν υπάρχει ανάγκη, μετακαλούνται από το εξωτερικό για συγκεκριμένα 
θέματα. Ως προς τα ερωτήματα 6 και 7 σημειώνεται ότι οι θέσεις 
μαέστρου/καλλιτεχνικού διευθυντή είναι ενοποιημένες και μπορούν είτε να 
προκηρυχθούν είτε να γίνει συμφωνία με διαπραγμάτευση για συγκεκριμένη χρονική 
περίοδο με βάση τα διεθνή πρότυπα που ισχύουν για το θέμα αυτό. 

 Σε σχέση με το ερώτημα 8, ενημερώνεστε ότι στην Ορχήστρα υπάρχουν 38 
μουσικοί από τους οποίους 23 είναι πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 13 προέρχονται 
από χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 2 προέρχονται από τη Ρωσία και τη 
Σερβία, οι οποίοι για πολλά χρόνια ζουν και εργάζονται στην Κύπρο. 

 Τα ερωτήματά σας σε σχέση με το Πρόγραμμα Ανάπτυξης Νέων Ταλέντων (ή 
και εργαστήρι εγχόρδων) (ερ. 9, 10, 11, 12) απαντώνται σε μεγάλο βαθμό από την 
επιστολή της Προέδρου του Ιδρύματος «Συμφωνική Ορχήστρα Κύπρου» (αντίγραφο 
επισυνάπτεται). 

 Ως προς τις δραστηριότητες και τις δράσεις που το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού αναπτύσσει σε σχέση με την προώθηση της Κυπριακής δημιουργίας 
(ερώτημα 18) αναφέρονται συνοπτικά τα ακόλουθα μέτρα και δράσεις που έχουν ως 
στόχο την ανάπτυξη της μουσικής στην Κύπρο: πρόγραμμα ανάπτυξης μουσικών 
ταλέντων, θεσμός Μουσικών Λυκείων, Ορχήστρα Νέων, διοργάνωση εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων στα σχολεία, επιχορηγήσεις μουσικών για συμμετοχές στο εξωτερικό 
(μέσω των προγραμμάτων επιχορήγησης του Υπουργείου), αναθέσεις για σύνθεση 
έργων σύγχρονης κλασικής μουσικής, λειτουργία του Κέντρου Μουσικής 
Πληροφόρησης. 

 Σε σχέση με το ερώτημα 17 για τη διαδικασία έγκρισης των επιχορηγήσεων για 
τη μουσική, επισυνάπτεται για ενημέρωσή σας το σχετικό Πρόγραμμα Επιχορήγησης, το 
οποίο λειτουργεί στη βάση διαφανών και ορθολογιστικών διαδικασιών.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1283, 
ημερομηνίας 11 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 

κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στο νέο Οδικό ∆ίκτυο Λεωφόρων στην 
περιοχή Αρχαγγέλου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων επιλαμβάνεται και μελετά παράπονα και 
περιπτώσεις ηχορύπανσης σε περιοχές που γειτνιάζουν σε δρόμους ταχείας 
κυκλοφορίας (ανώτατο όριο ταχύτητας 80km/h και άνω), όπως Υπεραστικούς και 
Αστικούς δρόμους. 

3. Το ανώτατο όριο ταχύτητας στη Λεωφόρο Αρχαγγέλου είναι 50km/h, o δρόμος 
αυτός δεν θεωρείται δρόμος ταχείας κυκλοφορίας και ως εκ τούτου δεν προωθείται η 
τοποθέτηση ηχοπετασμάτων. 
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4. Σημειώνεται ότι ηχοπετάσματα, έχουν τοποθετηθεί στο Β΄ ∆ημοτικό Σχολείο και 
Νηπιαγωγείο Έγκωμης. 

 Απολογούμαστε για την καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. 
Χρίστου Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1317, ημερομηνίας 18 

Ιουνίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς 
Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι εντός του 
Νοσοκομείου Κυπερούντας, υπάρχει μια κατοικία η οποία από Αγγλοκρατίας 
χρησιμοποιείτο από το ∆ιευθυντή του Νοσοκομείου Κυπερούντας και έκτοτε την 
κατοικία αυτή τη χρησιμοποιεί ο κατά καιρούς ∆ιευθυντής του Νοσοκομείου. Η κατοικία 
αυτή, βρίσκεται εντός των χώρων του Νοσοκομείου και δεν θα μπορούσε να 
ενοικιαστεί σε άλλο ενδιαφερόμενο. Όσον αφορά τη συντήρηση της κατοικίας, το 
κράτος πλήρωσε το 2007 περίπου £20000 για τη συντήρησή της, η οποία είχε 
συντηρηθεί ξανά πριν 15 χρόνια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.102, ημερομηνίας 24 
Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.102 του Βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σε περίπτωση που τα τυφλά άτομα χρειάζονται οποιανδήποτε βοήθεια, το 
προσωπικό του ΓΝ Αμμοχώστου τους βοηθά άμεσα είτε προμηθεύοντας τους τα φάρμακα 
από το φαρμακείο χωρίς να χρειαστεί να μεταβούν εκεί οι ίδιοι είτε αν βρίσκονται στα 
εξωτερικά ιατρεία που απέχουν περί τα 500Μ από το κυρίως κτήριο και χρειάζονται 
ακτινολογικές εξετάσεις ή εξέταση στο ΤΑΕΠ μεταφέρονται με ασθενοφόρο. 

 Στα πολύ κοντινά σχέδια του Νοσοκομείου βρίσκεται και η εφαρμογή του θεσμού 
της εθελοντικής προσφοράς και έχει ήδη τροχοδρομηθεί η δημιουργία και η λειτουργία 
συνδέσμου Εθελοντών και Φίλων Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου όπου τα άτομα αυτά 
θα βοηθούν και ανθρώπους που έχουν δυσκολία στην όραση και στην κίνηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.123, ημερομηνίας 26 

Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. 
Χατζηγιάννη με αρ. 23.06.009.05.01.123, η οποία αποστάλθηκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 08/09/2010 και σας πληροφορώ για τα πιο κάτω: 

(α) Στις πολυκατοικίες της οδού ∆ωδεκανήσου στον Οικισμό Στέγασης 
Εκτοπισθέντων Άγιος Ελευθέριος στα Λατσιά βρίσκονται σε εξέλιξη διάφορες 
εργασίες για την επιδιόρθωση και συντήρηση των πολυκατοικιών (πελεκανικά, 
ηλεκτρολογικά, υδραυλικά κοκ.), με βάση το Συμβόλαιο Γενικής Συντήρησης. 

(β) Σε δεκατρείς (13) πολυκατοικίες του Οικισμού, στις οποίες περιλαμβάνεται και η 
πολυκατοικία στην οδό ∆ωδεκανήσου αρ. 13 έχουν αρχίσει εργασίες για την 
εγκατάσταση ανελκυστήρα. 
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(γ) Τα αποχετευτικά συστήματα των πολυκατοικιών στην οδό ∆ωδεκανήσου δεν 
είναι προβληματικά. Όταν διαπιστωθεί απόφραξη των σωλήνων των 
αποχετευτικών συστημάτων, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως λαμβάνει τα 
κατάλληλα μέτρα για την απόφραξή τους. Σε μεγάλο βαθμό, τα προβλήματα 
του αποχετευτικού συστήματος στις εν λόγω πολυκατοικίες προκαλούνται από 
τους ίδιους τους κατοίκους των διαμερισμάτων, οι οποίοι ρίχνουν διάφορα 
αντικείμενα στις τουαλέτες, με αποτέλεσμα να φράσσουν οι σωλήνες και να 
εισχωρούν υγρά απόβλητα στα ισόγεια διαμερίσματα των πολυκατοικιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.261, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.261 και ημερ. 3 Ιανουαρίου 2011 με την 
οποία διαβιβάζεται η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Τα είδη των δειγμάτων που στάληκαν στα εργαστήρια το έτος 2009, για 
εξετάσεις σχετικά με τα επίπεδα ∆ιοξινών και Pcbs σε τρόφιμα ζωικής προέλευσης, 
φαίνονται αναλυτικά στους επισυναπτόμενους πίνακες: 

• Γενικό Χημείο του Κράτους (ΠΙΝΑΚΑΣ 1) 

• Wessling Ktf Ουγγαρίας (ΠΙΝΑΚΑΣ 2) 

• Balint Ktf Ουγγαρίας (ΠΙΝΑΚΑΣ 3) 

 Τα αποτελέσματα των εργαστηριακών εξετάσεων έδειξαν ότι τα επίπεδα 
∆ιοξινών και Pcbs, κυμαίνονταν μέσα στα επίπεδα που καθορίζονται από τη 
νομοθεσία. 

 Τα επίπεδα δράσης ή συναγερμού-προειδοποίησης, αναφέρονται στο 
Παράρτημα της Σύστασης της Επιτροπής (2006/88/ΕΚ) της 6ης Φεβρουαρίου 2006, για 
τη μείωση της παρουσίας διοξινών, φουρανίων και πολυχλωριωμένων διφαινυλίων 
στις ζωοτροφές και στα τρόφιμα [κοινοποιηθείσα υπό τον αριθμό Ε(2006) 235] 
(Κείμενο που παρουσιάζει ενδιαφέρον για τον ΕΟΧ) (ΠΙΝΑΚΑΣ 4). 

 Τα επιτρεπτά όρια, αναφέρονται στο Παράρτημα του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 
1881/2006 της Επιτροπής, της 19ης ∆εκεμβρίου 2006, για καθορισμό μέγιστων 
επιτρεπτών επιπέδων για ορισμένες ουσίες οι οποίες επιμολύνουν τα τρόφιμα 
(Κείμενο που παρουσιάζει ενδιαφέρον για τον ΕΟΧ) (ΠΙΝΑΚΑΣ 5). 

 Στα δείγματα που λήφθηκαν κατά την δειγματοληψία αγελαδινού και 
αιγοπρόβειου γάλακτος, από κτηνοτροφικές εγκαταστάσεις που βρίσκονται 
εγκατεστημένες στην περιοχή γύρω από τον Σκυβαλότοπο Κοτσιάτη και τα οποία 
αποστάληκαν σε εργαστήριο Wessling στην Ουγγαρία για να γίνουν οι σχετικές 
εργαστηριακές εξετάσεις για ∆ιοξίνες, έγιναν ταυτόχρονα και εργαστηριακές εξετάσεις 
για Pcbs. Σημειώνεται ότι το εν λόγω εργαστήριο, είναι συμβεβλημένο με τις 
Κτηνιατρικές Υπηρεσίες για την διεξαγωγή των εργαστηριακών εξετάσεων δειγμάτων 
που αφορούν τις ∆ιοξίνες και τα Pcbs. 

 Το Εθνικό Πρόγραμμα Καταλοίπων για το έτος 2009, ολοκληρώθηκε τον 
∆εκέμβριο του ιδίου έτους. 
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 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.289, ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη με 
αρ. 23.06.009.05.01.289, ημερομηνίας 21 Οκτωβρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3 
Νοεμβρίου 2010, σχετικά με την αρμοδιότητα για την περισυλλογή απορριμμάτων 
από τις παραλίες ή τη θάλασσα πέραν των πετρελαιοειδών και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1.  Η μόνη πρακτική λύση για αντιμετώπιση του προβλήματος αιωρούμενων 
σκουπιδιών στη θάλασσα είναι ο συστηματικός καθαρισμός των παράλιων, 
όταν αυτά εκβραστούν. Στην ανοιχτή θάλασσα δεν μπορεί να γίνει συλλογή των 
σκουπιδιών, ούτως ώστε να προλαμβάνεται η συγκέντρωση τους στις 
παραλίες. Η πρακτική αυτή δύναται να εφαρμοστεί σε κλειστούς θαλάσσιους 
χώρους, όπως λιμάνια, μαρίνες κ.λ.π. Επομένως, το πρόβλημα με τα 
απορρίμματα σε θάλασσες και ακτές αντιμετωπίζεται στη μεν παραλιακή ζώνη 
με το συστηματικό καθαρισμό, στο δε θαλάσσιο περιβάλλον με την εφαρμογή 
μέτρων πρόληψης της ρύπανσης από απορρίψεις από πλοία. 

3. Όσον αφορά τη χρήση αντιρρυπαντικού φράγματος για την αντιμετώπιση του 
προβλήματος με τα επιπλέοντα απορρίμματα ή για τα περιττώματα, τα οποία 
τα τελευταία 2 χρόνια δημιουργούν πρόβλημα σε ορισμένες παραλίες (Άγιος 
Ερμογένης), το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
πιστεύει ότι δεν είναι η καταλληλότερη αντιμετώπιση του προβλήματος. Η 
συστηματική συλλογή των περιττωμάτων, τόσο από τη θάλασσα με τη χρήση 
απόχης από βάρκα όσο και από τη ξηρά αποτελεί την καλύτερη αντιμετώπιση 
του προβλήματος, αφού αφαιρεί από το θαλάσσιο περιβάλλον τα απορρίμματα 
και δεν επιτρέπει την περαιτέρω αποσύνθεση τους που μπορεί να επιφέρει 
περισσότερα προβλήματα στους λουόμενους. 

 Επισημαίνεται ότι βάσει του περί της Προστασίας της Παραλίας Νόμου 
(Κεφάλαιο 59) και συγκεκριμένα το άρθρο 6 του 75(1) του 1994: «Αποτελεί καθήκον 
κάθε αρχής τοπικής διοικήσεως ο καθαρισμός της παραλίας που βρίσκεται μέσα στα 
όρια της, καθώς και της θαλάσσιας περιοχής που χρησιμοποιείται από τους 
λουόμενους». 

 Τέλος, σημειώνεται ότι το ΤΑΘΕ δεν έχει την αρμοδιότητα του καθαρισμού των 
παράλιων και ούτε έχει τη δυνατότητα του καθαρισμού σκουπιδιών και απορριμμάτων 
στην ανοικτή θάλασσα. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.338, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 2 ∆εκεμβρίου 2010, σχετικά με την ερώτηση του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας, κ. Γεώργιου Τάσου και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Πρόθεση του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος είναι 
η ανέγερση νέων κτιρίων στο χώρο του Φυτωρίου, για τη στέγαση του 
Επαρχιακού Γεωργικού Γραφείου Λάρνακας και του Κέντρου Εκπαίδευσης των 
Γεωργών (ΚΕΓΕ). Προς την κατεύθυνση αυτή έχουν γίνει όλες οι απαραίτητες 
ενέργειες, ωστόσο στο παρόν στάδιο, μέσα στα πλαίσια της οικονομικής 
περισυλλογής, δεν αποτελεί άμεση προτεραιότητα. 

(β) Όσον αφορά τα αιωνόβια δέντρα, καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια 
διατήρησής τους από τα αρμόδια Τμήματα του Υπουργείου. Σημειώνεται ότι 
κατά τη χειμερινή περίοδο γίνεται άντληση του νερού σε τακτική βάση, αφού το 
φυτώριο βρίσκεται σε χαμηλότερο επίπεδο από τους γύρω δρόμους και το 
χειμώνα τα όμβρια ύδατα καταλήγουν σ’ αυτό. Οριστική λύση στο πρόβλημα 
αναμένεται να δοθεί με την κατασκευή αποστραγγιστικών έργων, παράλληλα με 
την ανέγερση των νέων κτιρίων και την τοπιοτέχνηση της περιοχής. 

(γ) Για την απαλλαγή του χώρου από τα τρωκτικά πληροφορείστε ότι το αρμόδιο 
Τμήμα του Υπουργείου έχει εγκαταστήσει μόνιμους σταθμούς καταπολέμησης 
της πόντικας όπου τοποθετείται συστηματικά ποντικοδόλωμα, ενώ ταυτόχρονα 
καταβάλλεται κάθε δυνατή προσπάθεια για τον καθαρισμό του.  

 Με τη ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.339, 

ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας 
κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.339 και 
ημερομηνία 30 Νοεμβρίου 2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα : 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού είχε προωθήσει τις αναγκαίες 
διαδικασίες για απαλλοτρίωση μέρους του τεμαχίου 481 στο Φ/Σχ. 49/61 στην 
Κοινότητα Χοιροκοιτίας, σε συνεργασία με τα υπόλοιπα συναρμόδια κυβερνητικά 
τμήματα, με σκοπό την κατασκευή αθλητικής υποδομής που θα εξυπηρετεί το 
∆ημοτικό σχολείο Χοιροκοιτίας. 

2. Μετά από νέα εισήγηση από την Κοινότητα για δημιουργία γηπέδου 
ποδοσφαίρου και στίβου με όλες τις απαιτούμενες προδιαγραφές, που θα εξυπηρετεί 
την Κοινότητα και το ∆ημοτικό σχολείο, προωθούνται οι απαιτούμενες ενέργειες, σε 
συνεννόηση με τον ΚΟΑ (Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού), για καθορισμό του 
αναγκαίου χώρου με την αύξηση του εμβαδού του προς απαλλοτρίωση τεμαχίου, έτσι 
ώστε να πληροί τις προδιαγραφές. Η απαλλοτρίωση θα προωθηθεί από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, ενώ το έργο θα κατασκευαστεί από τον ΚΟΑ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.347, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και παραθέτω πιο κάτω την απάντηση:  

1.  Με βάση τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 
μέχρι 2009, οι βιομηχανικές εγκαταστάσεις διακρίνονται σε αδειοδοτούμενες και 
μη αδειοδοτούμενες. Ως αδειοδοτούμενες εγκαταστάσεις θεωρούνται οι 
μεγάλης δυναμικότητας εγκαταστάσεις και εγκαταστάσεις οι οποίες εμπίπτουν 
σε Οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Οι φορείς εκμετάλλευσης των 
εγκαταστάσεων αυτών, με βάση το άρθρο 8 των πιο πάνω Νόμων, 
υποχρεούνται να υποβάλουν αίτηση στην Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για εξασφάλιση Άδειας Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων, στην 
οποία καθορίζονται συγκεκριμένοι όροι λειτουργίας και όρια εκπομπής. 

2. Ως μη αδειοδοτούμενες θεωρούνται οι μικρής δυναμικότητας εγκαταστάσεις ή/ 
και οι εγκαταστάσεις των οποίων οι διεργασίες είναι απλές και επιδέχονται 
ομαδοποίηση (π.χ. κλίβανοι, λατομεία, σκυροθραυστικά, εγκαταστάσεις 
παραγωγής ασφαλτικού και έτοιμου σκυροδέματος κ.λπ.). Οι φορείς 
εκμετάλλευσης των εγκαταστάσεων αυτών δεν απαιτείται να εξασφαλίσουν 
Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων, υποχρεούνται όμως να τηρούν Γενικούς 
Όρους Λειτουργίας, οι οποίοι καθορίζονται στους Περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
της Ατμόσφαιρας (Μη Αδειοδοτούμενες Εγκαταστάσεις) Κανονισμούς του 2004 
και 2008, που εκδίδονται με βάση το άρθρο 21 των πιο πάνω Νόμων. Οι εν 
λόγω Όροι Λειτουργίας στοχεύουν τόσο στην προστασία του περιβάλλοντος 
όσο και του κοινού. Σημειώνεται ότι για τις εγκαταστάσεις αυτές δεν υπάρχει 
προς το παρόν Ευρωπαϊκό Κεκτημένο. 

3. Η εγκατάσταση παραγωγής έτοιμου σκυροδέματος στην περιοχή που 
διεξάγονται τα έργα για τη μαρίνα Λεμεσού, εμπίπτει στις πρόνοιες των πιο 
πάνω Κανονισμών και ως εκ τούτου για τη λειτουργία της δεν απαιτείται Άδεια 
Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων. Οι επιθεωρήσεις στις εγκαταστάσεις αυτές 
γίνονται απροειδοποίητα, βάσει προγράμματος, και η συχνότητα τους 
καθορίζεται ανάλογα με τις δυνατότητες του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 
Κατά τις επιθεωρήσεις, ο Λειτουργός ελέγχει κατά πόσο λαμβάνονται μέτρα για 
μείωση των εκπομπών και διαφυγών σκόνης στο περιβάλλον και κατά πόσο 
αυτές είναι σε χαμηλά επίπεδα. Σε αντίθετη περίπτωση, απαιτεί τη λήψη 
μέτρων για μείωση τους. 

4. Τέλος, πληροφορείστε ότι έχω ήδη δώσει οδηγίες στο Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας όπως συνεχίσει τις επιθεωρήσεις στην πιο πάνω εγκατάσταση και, 
σε περίπτωση που διαπιστωθεί ότι υπάρχει παράβαση οποιουδήποτε Νόμου 
που εφαρμόζει το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, να ληφθούν όλα τα 
προβλεπόμενα μέτρα». 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.399, ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Μαρίνα Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.399 και 
ημερομηνία 25/11/2010, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκη, για τη Μαρίνα Λάρνακας και σας διαβιβάζω την ακόλουθη 
απαντητική επιστολή του Αν. Γενικού ∆ιευθυντή του Κυπριακού Οργανισμού 
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Τουρισμού με αριθμό φακέλου 01.21.002 και ημερομηνία 21/1/2011, που περιγράφει 
τα γεγονότα και τις ενέργειες που έγιναν, σχετικά με την υποχώρηση αποβάθρας 
πλαγιοδέτησης σκάφους αναψυχής: 

 “Σε συνέχεια της επιστολής σας με ημερ. 23/12/2010 αναφορικά με το πιο θέμα 
σημειώνονται τα εξής: 

1. Όσον αφορά την ερώτηση του βουλευτή κ. Γ. Περδίκη για το θέμα της 
υποχώρησης αποβάθρας πλαγιοδέτησης σκάφους αναψυχής, παραθέτουμε τα 
γεγονότα όπως έχουν συμβεί: 

 Στις 1/9/2010 υποχώρησε μεγάλο μέρος της αποβάθρας Ε6 όπου το 
ελλιμενισμένο σκάφος ‘Υπομονή’ πήρε μια κλίση στο νερό. Οι επί καθήκοντι 
υπάλληλοι της Μαρίνας απεγκλώβισαν το σκάφος (χαλαρώνοντας το σχοινί 
που ήταν δεμένο στην αποβάθρα) και στην συνέχεια ειδοποίησαν τον ιδιοκτήτη. 
Εκ πρώτης όψεως και σύμφωνα με τις γραπτές αναφορές των υπαλλήλων της 
Μαρίνας Λάρνακας (παράρτημα 1) το εν λόγω σκάφος δεν έπαθε μεγάλες 
ζημιές. Σημειώνεται ότι το σκάφος αυτό παρουσιάζει μια εικόνα εγκατάλειψης 
εδώ και αρκετό καιρό. 

 Ο Υπεύθυνος της Μαρίνας Λάρνακας ειδοποιήθηκε τηλεφωνικώς για το 
ατύχημα (απουσίαζε με άδεια) και έδωσε άμεσα οδηγίες όπως αποκλειστεί η εν 
λόγω αποβάθρα και στην συνέχεια τοποθετήθηκε μεταλλική απαγορευτική 
πινακίδα.  Για τα πιο πάνω ειδοποιήθηκε γραπτώς η Κεντρική Υπηρεσία του 
KOT (παράρτημα 2). 

 Στη συνέχεια ειδοποιήθηκε αρκετές φορές ο ιδιοκτήτης του σκάφους ‘Υπομονή’ 
για να του παραχωρηθεί άλλη θέση ελλιμενισμού και μέχρι στιγμής δεν 
ανταποκρίθηκε. 

2. Ο Οργανισμός διαφωνεί με την τοποθέτηση του κ. Περδίκη αναφορικά με τη 
‘δημιουργία χαοτικής κατάστασης’ στη μαρίνα της Λάρνακας, ως ‘συνέπεια της 
περιθωριοποίησης και παραγνώρισης εξειδικευμένων λειτουργών’, καθώς και 
της ‘απάθειας και της λήψης λανθασμένων αποφάσεων από πλευράς 
∆ιοικητικού Συμβουλίου’. 

 Επισημαίνεται ότι το ∆ιοικητικό Συμβούλιο, με απόφαση του στις 11/9/2009, 
διόρισε Ad Hoc Επιτροπή για την Μαρίνα Λάρνακας για αποτελεσματικότερο 
χειρισμό και επίλυση των προβλημάτων της Μαρίνας, ενώ από την 1/6/2010 το 
∆ιοικητικό Συμβούλιο διόρισε νέο Υπεύθυνο Μαρίνας Λάρνακας και στις 
2/1/2011 προσέλαβε έκτακτο Βοηθό Τουριστικό Λειτουργό για περαιτέρω 
ενίσχυσή της. 

 Στόχος του Οργανισμού παραμένει η διατήρηση της Μαρίνας σε καλή και 
ασφαλή κατάσταση μέχρι την επικείμενη ανάληψη της Μαρίνας Λάρνακας από 
τον στρατηγικό επενδυτή, που αναμένεται να γίνει μέσα στο πρώτο εξάμηνο 
του 2011. 

 Όσον αφορά το σχόλιο περί περιθωριοποίησης υπαλλήλων, διευκρινίζεται ότι ο 
Οργανισμός αξιοποιεί καταλλήλως τα στελέχη του μέσα από τοποθετήσεις στις 
διάφορες θέσεις, αναλόγως των εκάστοτε αναγκών της Υπηρεσίας.” 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις τυχόν 
χρειάζεστε.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.428, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Τοποθέτηση δεικτικών πινακίδων προς το κέντρο της Κοινότητας Γιόλου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση του έντιμου Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Ο Επαρχιακός Μηχανικός Πάφου του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων θα τοποθετήσει, 
όπου χρειάζεται, δεικτικές πινακίδες που να καθοδηγούν προς το Κέντρο της Κοινότητας 
Γιόλου στον υπεραστικό δρόμο Πάφου-Πόλης που διασχίζει την Κοινότητα. 

 Η εργασία προγραμματίζεται να εκτελεστεί μέχρι το τέλος Φεβρουαρίου του 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.443, ημερομηνίας 3 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Θέμα της αύξησης ενοικίων γεωργικών κλήρων στην Κοινότητα Τίμης 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.443 και ημερομηνία 13 ∆εκεμβρίου 
2010, με την οποία μας έχει διαβιβασθεί η ερώτηση του Βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα, σε 
σχέση με το θέμα της αύξησης των ενοικίων των γεωργικών κλήρων στην Κοινότητα 
Τίμης. 

2.  Συναφώς πληροφορείστε ότι, το πιο πάνω θέμα συζητήθηκε εκτενώς σε 
διάφορες συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων 
και γραπτή απάντηση σε διάφορα ερωτήματα που τέθηκαν κατά τις εν λόγω 
συνεδρίες, δόθηκε στις 22.4.2010, προς τον Πρόεδρο της προαναφερόμενης 
Επιτροπής. Αντίγραφο της επιστολής μου, το περιεχόμενο της οποίας εξακολουθεί να 
ισχύει, επισυνάπτεται για ενημέρωση σας.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.466, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στη σχετική επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 31.12.2010, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, αναφορικά με την διαπλάτυνση του αυτοκινητόδρομου 
Λευκωσίας-Λεμεσού και αφαίρεση μεγάλου αριθμού δέντρων, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Μερικά δέντρα όπως φοινικιές, ελιές και τρέμιθοι που έχουν φυτευθεί στα 
πρανή του αυτοκινητόδρομου είναι δέντρα που είχαν εκριζωθεί κατά τη διάρκεια των 
χωματουργικών εργασιών στον ίδιο αυτοκινητόδρομο και έχουν μεταφυτευθεί. 

 Το Τμήμα ∆ασών του Υπουργείου έχει ετοιμάσει σχέδιο δεντροφύτευσης για τα 
πρανή του αυτοκινητόδρομου. Η διαδικασία της φύτευσης (προετοιμασία εδάφους, 
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κλπ) έχει ήδη αρχίσει και τα πρανή θα δενδροφυτευτούν με είδη όπως πεύκα, 
κυπαρίσσια, τρέμιθοι, χαρουπιές, αγροελιές, σχινιές, ροδοδάφνες κ.ά. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.475, ημερομηνίας 15 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.475 που υποβλήθηκε από το 
Βουλευτή Λευκωσίας κ. Γ. Περδίκη και αποστάληκε με την επιστολή σας με ημερομηνία 
29/12/2010 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το θέμα των περίκλειστων ιδιοκτησιών εντός καθορισμένων Ζωνών Ανάπτυξης 
είναι κεφαλαιώδους σημασίας και αποτελεί μια από τις βασικές αιτίες της μέχρι 
σήμερα αδυναμίας ενεργοποίησης της γης που εμπίπτει στις ανωτέρω Ζώνες. 

(β) Το Πολεοδομικό Συμβούλιο απασχολήθηκε επανειλημμένα με το θέμα και 
συζήτησε εκτενώς ρυθμίσεις που είναι δυνατό να απαμβλύνουν το πρόβλημα. 
Συγκεκριμένα, κατά την υπό επεξεργασία τροποποίηση των Τοπικών Σχεδίων 
προγραμματίζεται να περιληφθούν πολιτικές που θα λειτουργήσουν ως κίνητρο 
για τη διασφάλιση προσπέλασης προς περίκλειστες ιδιοκτησίες. 

(γ) Το Υπουργείο Εσωτερικών αποδίδει τεράστια σημασία στην ψήφιση του 
νομοσχεδίου που υποβλήθηκε πριν ένα έτος περίπου στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με θέμα τη θεσμοθέτηση του αστικού αναδασμού και για την 
αντιμετώπιση του αναφερόμενου, δυσεπίλυτου προβλήματος. Είναι για αυτό το 
λόγο που επανειλημμένα ο Υπουργός Εσωτερικών έχει ζητήσει την επείγουσα 
έναρξη της σχετικής συζήτησης στην αρμόδια Κοινοβουλευτική Επιτροπή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.487, ημερομηνίας 28 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημερομηνία 10 
Ιανουαρίου 2011, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ήδη έγινε η καταγραφή και εκτίμηση των ζημιών από Λειτουργούς του 
Τμήματος Γεωργίας και του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης (ΟΓΑ). Για τις 
ζημιές που καλύπτονται από το γεωργοασφαλιστικό σύστημα του ΟΓΑ, θα 
καταβληθεί αποζημίωση με βάση τη σχετική Νομοθεσία. 

2. Οι ζημιές που δεν καλύπτονται από τον ΟΓΑ θα αξιολογηθούν σύμφωνα με το 
Εθνικό Πλαίσιο Χορήγησης Κρατικών Ενισχύσεων για την Αντιστάθμιση 
Ζημιών στον Τομέα της Γεωργίας. Μεταξύ των κριτηρίων αξιολόγησης είναι η 
τεκμηρίωση των καιρικών φαινομένων με μετεωρολογικά στοιχεία, καθώς 
επίσης και η ικανοποίηση των προϋποθέσεων για νόμιμη λειτουργία (άδεια 
οικοδομής μόνιμων εγκαταστάσεων) κτλ. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.494, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.494 και ημερ. 
14/1/2011 και σας παραθέτω τα ακόλουθα: 

 Με βάση τη νομοθεσία περί Ετησίων Αδειών μετ’ απολαβών του 1967 όπως 
αυτή τροποποιήθηκε, κάθε εργοδότης υποχρεούται να καταβάλλει εισφορά στο 
Κεντρικό Ταμείο Αδειών (ΚΤΑ), η οποία υπολογίζεται ως ποσοστό των ημερομισθίων 
των εργοδοτουμένων και ποικίλει ανάλογα με τον αριθμό ημερών αδείας που ο 
εργοδοτούμενος δικαιούται. Σύμφωνα με τη νομοθεσία, εργοδότης ο οποίος 
εφαρμόζει Σχέδιο Αδειών με ευνοϊκότερους όρους από ό,τι η νομοθεσία προβλέπει, 
δικαιούται να ζητήσει να εξαιρεθεί από την υποχρέωση καταβολής εισφορών στο ΚΤΑ, 
όπου και του εκδίδεται σχετικό πιστοποιητικό εξαίρεσης. Σε τέτοια περίπτωση, οι 
απολαβές αδείας για την περίοδο ετήσιας άδειας των εργοδοτουμένων καταβάλλονται 
απευθείας από τον εργοδότη. 

 Όταν ο εργοδότης δεν έχει εξασφαλίσει πιστοποιητικό εξαίρεσης από την 
υποχρέωση καταβολής εισφορών στο ΚΤΑ, και η εργοδοτούμενη απουσιάζει από την 
εργασία της λόγω μητρότητας χωρίς να λαμβάνει αποδοχές από τον εργοδότη για την 
περίοδο αυτή, δεν καταβάλλονται οποιεσδήποτε εισφορές/τέλη στα Ταμεία που 
διαχειρίζονται ή έχουν την ευθύνη είσπραξης οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
συμπεριλαμβανομένων και των εισφορών στο Κεντρικό Ταμείο Αδειών. Το γεγονός 
αυτό, έχει ως αποτέλεσμα η εργοδοτούμενη να δικαιούται ήμερες ετήσιας άδειας για 
την περίοδο απουσίας από την εργασία της με άδεια μητρότητας, αφού με βάση τη 
νομοθεσία, το χρονικό αυτό διάστημα προσωρινής απουσίας λογίζεται μεν ως 
περίοδος απασχόλησης, αλλά δε δικαιούται πληρωμή από το ΚΤΑ, αφού δεν έχουν 
καταβληθεί από τον εργοδότη της οι ανάλογες εισφορές για την περίοδο που 
απουσίαζε από την εργασία της. 

 Το θέμα αυτό έχει απασχολήσει τις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων και επί 
του παρόντος μελετάται από το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.515, ημερομηνίας 7 
Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.05.01.515, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 13/01/2011, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το Υπουργείο Εσωτερικών αποφάσισε όπως κατά την εφαρμογή της πολιτικής 
για παραχώρηση οικοπέδων ως αντιστάθμισμα σε δικαιούχους εκτοπισθέντες 
που διαμένουν σε Τ/Κ κατοικίες, τηρηθούν οι βασικές αρχές που εφαρμόζονται 
κατά τη διαδικασία παραχώρησης οικοπέδων αυτοστέγασης. Με βάση τις 
αρχές αυτές, κατά την παραχώρηση τέτοιων οικοπέδων δεν αποδίδεται 
προτεραιότητα σε εκτοπισθέντες που τυγχάνει να διαμένουν στην περιοχή 
όπου διαχωρίζονται τα οικόπεδα. Μια τέτοια απόφαση θα δημιουργούσε 
συνθήκες ανισότητας και διάκρισης ανάμεσα στους δικαιούχους εκτοπισθέντες 
που αναμένουν την παραχώρηση οικοπέδου αυτοστέγασης (κατά ανάλογο 
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τρόπο στη συγκεκριμένη περίπτωση, στους δικαιούχους που αναμένουν την 
παραχώρηση οικοπέδου ως αντιστάθμισμα), τόσο κατά το χρόνο 
παραχώρησης του οικοπέδου, όσο και κατά την αξία του οικοπέδου, ανάλογα 
με το κατά πόσο τυγχάνει να υπάρχει διαθέσιμη και κατάλληλη κρατική γη σε 
συγκεκριμένες περιοχές. 

(β) Με στόχο τη δίκαιη και όσο είναι εφικτό ισότιμη μεταχείριση όλων των 
δικαιούχων, ανεξάρτητα από το κατά πόσο κατοικούν σε περιοχή, όπου 
υπάρχει η δυνατότητα διαχωρισμού οικοπέδων ως αντιστάθμισμα επειδή 
τυγχάνει να διατίθεται κατάλληλη κρατική γη στη συγκεκριμένη διοικητική 
περιοχή, κατά την παραχώρηση οικοπέδου ως αντιστάθμισμα σε δικαιούχους 
εκτοπισθέντες που διαμένουν σε Τ/Κ κατοικίες στην Επαρχία Λάρνακας, θα 
τηρηθεί η ισχύουσα πολιτική που εφαρμόζεται στην παραχώρηση οικοπέδου 
ως αυτοστέγαση, δηλαδή θα κληρωθούν για τα οικόπεδα κάθε διαχωρισμού 
όλοι οι δικαιούχοι που διαβιούν στην ίδια Επαρχία, με βάση τα κριτήρια που 
ισχύουν (στην περίπτωση της Λάρνακας είναι πιθανό να κληρωθούν και 
οικόπεδα που διαχωρίζονται στην Επαρχία Αμμοχώστου, αφού δεν υπάρχουν 
στην Επαρχία αυτή εκτοπισθέντες που διαβιούν σε Τ/Κ κατοικίες). 

(γ)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως αξιολογεί εναλλακτικούς χώρους για 
διαχωρισμό οικοπέδων ως αντιστάθμισμα σε όλες τις Επαρχίες και διερευνά, 
επίσης, τη δυνατότητα διαχωρισμού οικοπέδων σε ορισμένες ιδιοκτησίες που 
έχουν υποδειχθεί από το ∆ήμο Λευκάρων για το σκοπό αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.527, ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ανακήρυξη του “έτους ψευδοκράτους” από την Τουρκία 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.527 και 
ημερομηνία 21/1/2011, σχετικά με την ερώτηση του Βουλευτή Εκλογικής Περιφέρειας 
Λευκωσίας, κ. Γ. Περδίκη, για το πιο πάνω θέμα, για να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

1. Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού παρακολουθεί στενά τις προσπάθειες 
του ψευδοκράτους και της Τουρκίας για την προώθηση του τουρισμού στα 
κατεχόμενα και ενημερώνει το Υπουργείο Εξωτερικών. 

2. Το τελευταίο διάστημα, έχει παρατηρηθεί εντατικοποίηση των πιο πάνω 
προσπαθειών, κυρίως προς τις κατευθύνσεις της προώθησης των 
αεροπορικών συνδέσεων με το παράνομο αεροδρόμιο της Τύμπου, της 
ενεργότερης συμμετοχής των κατεχομένων σε τουριστικές εκθέσεις, των 
εντατικοποιημένων προωθητικών και διαφημιστικών ενεργειών, καθώς και της 
παροχής πολύ ψηλών επιδοτήσεων προς Οργανωτές Ταξιδιών με στόχο την 
ενθάρρυνσή τους να περιλάβουν τα κατεχόμενα στα προγράμματά τους. 

3. Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού, προβαίνει σε ανάλογες παραστάσεις και 
ενέργειες προς τους Οργανωτές Ταξιδιών ή άλλους τουριστικούς φορείς που 
συνεργάζονται με τα κατεχόμενα, σε συνεννόηση με τις ∆ιπλωματικές 
Υπηρεσίες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και το Υπουργείο Εξωτερικών, με 
στόχο την αποτροπή συνεργασιών με τα κατεχόμενα, ενώ δεν έχει καμία 



210 

 

συνεργασία με Οργανωτές Εκδρομών που προωθούν τα κατεχόμενα, με 
εξαίρεση τυχόν δυνατότητας που προσφέρεται στα πλαίσια του κανονισμού της 
πράσινης γραμμής. Η διαχείριση του θέματος σε πολιτικό επίπεδο γίνεται από 
το Υπουργείο Εξωτερικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.539, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σε απάντηση της επιστολής σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.539 και 
ημερ. 24/1/2011, παρακαλώ όπως πληροφορήσετε τον κ. Μητσόπουλο ότι το θέμα 
της μεταστέγασης του Ανώτερου Ξενοδοχειακού Ινστιτούτου Κύπρου (ΑΞΙΚ) τελεί υπό 
εξέταση. 

 Θα επανέλθουμε με την απάντηση σε ευθετότερο χρόνο, όταν θα έχουμε 
καταλήξει σε συγκεκριμένες θέσεις.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Το Κεφάλαιο Τέταρτο το έχουμε καλύψει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία του σώματος ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 3 
Μαρτίου, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.032-2009). 

 2. Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.033-2009). 

 3. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.037-2009). 

 4. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.002-2011). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.025-2011). 

 6.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ.1) του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.063-2011). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του 2011, Νόμος του 2010 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου).  
(Αρ. Φακ. 23.02.052.014-2011). 
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 8. Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.054-2011). 

 9. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.077-2010). 

 10. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.078-2010). 

 11. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.079-2010). 

 12. Ο περί της Χρονομεριστικής Σύμβασης, 
Μακροπρόθεσμων Προϊόντων ∆ιακοπών, 
Μεταπώλησης και Ανταλλαγής Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.014-2011). 

 13. Ο περί της Ρύθμισης της Αβλαβούς ∆ιέλευσης Πλοίων 
από τα Χωρικά Ύδατα Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.195-2010). 

 14. Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.020-2011). 

 15. Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.007-2011). 

 16. Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών 
στους τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των 
Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για 
Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.006-2011). 

 17. Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.222-2010). 

 18. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για το 
διορισμό του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.001). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 2. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι τρόποι 
αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 3. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 4. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 5. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε διάφορες 
περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη προώθησης 
μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής 
τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 7. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 8. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της 
κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Έκθεση 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά με τα παράπονα με 
αρ. Α/Π 24/2007, 129/2007, 320/2007 και 660/2007 
κατά του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως). 
 (Αρ. Φακ. 23.04.025.098-2008). 

 10. Ενδιάμεση έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Παρουσίαση και υλοποίηση των στόχων του 
Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα των Ανδρών 
και Γυναικών 2007-2013».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.065-2008).   

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αναστασιάδης Νίκος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος  

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Γεώργιος Ομήρου Γιαννάκης 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 



214 

 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Ανδρέας Χάμπας Πανίκος 

Κυπριανού Άντρος Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κυρίτσης Πάμπης   

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αγορεύσεις και συζήτηση (∆. Συλλούρης, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Κλεάνθους, Σ. 
Χάσικος, Ν. Κατσουρίδης, Γ. Περδίκης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου, Α. 
Αγγελίδης, Ν. Αναστασιάδης, Άντρος Κυπριανού, Α. Νεοφύτου) για το θέμα 
«Το κυπριακό πρόβλημα και οι ευθύνες της Τουρκίας» και λήξη αυτού.  
[Ομαδοποιημένη συζήτηση των ακόλουθων θεμάτων:  

α. «Η πρόσφατα δημοσιοποιηθείσα έκθεση του Πρωθυπουργού της 
Βρετανίας υπό τον τίτλο “Ανασκόπηση στρατηγικής άμυνας και 
ασφάλειας” και η αναφορά σε αυτήν της εμμονής παραμονής των 
βρετανικών βάσεων στην Κύπρο, παρά τα ψηφίσματα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και τις επανειλημμένες αποφάσεις της Γενικής 
Συνέλευσης του ΟΗΕ». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Γιαννάκη Ομήρου). 

β. «Το προσφυγικό. Το δικαίωμα ιδιοκτησίας και επιστροφής 
(περιουσιακό)». 

 (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος).     
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γ. «Το πάγωμα των διαπραγματευτικών κεφαλαίων της Τουρκίας ως μέτρο 
αποτελεσματικής πίεσης για υλοποίηση των ευρωπαϊκών της 
δεσμεύσεων και οι προοπτικές που υπάρχουν, ώστε να λειτουργήσει ως 
καταλύτης για επίλυση του Κυπριακού». (Θέμα εγγραφέν με εισήγηση 
του βουλευτή κ. Νίκου Κλεάνθους εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος)]. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις πρόσφατες συγκρούσεις και ταραχές 
στη Μέση Ανατολή και ιδιαίτερα στην κατάσταση που εξελίσσεται στη Λιβύη και 
ομόφωνη έγκριση σχετικού ψηφίσματος. 

3. Αγορεύσεις και συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, Γ. 
Περδίκης, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης) για το «Σχέδιο απόφασης για ένταξη 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη» και έγκριση της 
απόφασης.  

4. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί της Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και άλλα 
Συναφή Θέματα Νόμος του 2009», καθώς και για την πρόταση νόμου «O περί 
Ρύθμισης του Εργασιακού Καθεστώτος των Έκτακτων ∆ημόσιων Υπαλλήλων 
Νόμος του 2006», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Στ. 
Ευαγόρου, Α. Αγγελίδης, Α. Νεοφύτου, Μ. Σιζόπουλος, Ά. Βότσης, Ν. 
Κατσουρίδης, Γ. Λαμάρης), ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους, του δεύτερου 
με τον τίτλο «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία και για άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμος του 2011», και απόσυρση της πρότασης νόμου.  

5. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί 
∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2010», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Στ. Ιερωνυμίδης, Ν. 
Τορναρίτης, Α. Αγγελίδης, Γ. Λαμάρης, Γ. Βαρνάβα, Α. Κυριακίδου, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Α. Γεωργίου, Ρ. Μαυρονικόλα, Π. Σταυριανός, Α. Θεμιστοκλέους, 
Σ. Φυττής, Ν. Κατσουρίδης) και ψήφισή της σε νόμο (με αρ. 2). 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τραπεζικών Εργασιών  (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010»  και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Α. Νεοφύτου, Ά. Βότσης, Ν. Κατσουρίδης, Γ. 
Βαρνάβα, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Νεοφύτου) και ψήφισή του σε νόμο.  

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου ∆ημόσιων 
∆ανείων του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Ασφάλισης Υγείας του 2011 Νόμος του 2011», οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
που ακολούθησαν (Κ. Κωνσταντίνου, ∆. Συλλούρης, Στ. Ιερωνυμίδης, Μ. 
Σιζόπουλος, Στ. Μισιαούλη ∆ημητρίου, Στ. Κυριακίδου, Α. Κυριακίδου, Ν. 
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Κατσουρίδης, Ζ. Κουλίας, Π. Κυρίτσης, Ά. Βότσης, Άντρος Κυπριανού) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Επιθεώρηση και Αξιολόγηση) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», οι 
σύντομες παρατηρήσεις του κ. Νίκου Τορναρίτη και έγκρισή τους με τον τίτλο 
«Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών (Επιθεώρησις και Αξιολόγησις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011». 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Μέτρα 
Εποπτείας και Συμμόρφωσης των Οργανισμών με Ορισμένους Κανονισμούς 
και Επιβολή Κυρώσεων) Κανονισμοί του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις του 
κ. Τάσου Μητσόπουλου και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Ι. Νικολάου, Γ. Λαμάρης, ∆. 
Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Φ. Σαρίκας) και 
απόφαση για αναβολή του. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Εκρηκτικές 
Ύλες Εμπορικής Χρήσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή 
τους.  

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μέτρων Προστασίας κατά της 
Εισαγωγής και Εξάπλωσης Οργανισμών Επιβλαβών για τα Φυτά και Φυτικά 
Προϊόντα (Επίσημα Μέτρα για την Παρεμπόδιση της Εξάπλωσης και 
Καταπολέμησης του Επιβλαβούς Οργανισμού Seiridium Cardinale) Κανονισμοί 
του 2011» και έγκρισή τους. 

16. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

17. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Γνωμάτευση της Νομικής Υπηρεσίας σχετικά με δημοσίευση πληροφοριών στο 
διαδίκτυο για εξώδικα που αφορούν παραβίαση του περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών Νόμου - Απαλλοτρίωση και αποζημιώσεις για το 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου - Καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων 
απολυθέντων λόγω πλεονασμού - Εναρμόνιση του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού με απόφαση του Ανώτατου ∆ικαστηρίου για τους πίνακες 
διοριστέων εκπαιδευτικών - Εξαίρεση του ΦΠΑ από αναγνωρισμένα “ορφανά” 
φάρμακα - Ηλεκτροδότηση του σταθμού της ΑΤΗΚ στην κοινότητα Κλαυδιών - 
Αποζημιώσεις στους πληγέντες από θεομηνία κατοίκους της Αγίας Βαρβάρας - 
Τέλη άδειας κυκλοφορίας βαρέων αυτοκινούμενων οικοδομικών μηχανημάτων 
- Αποζημίωση στους κατοίκους της Αθηένου για αυξημένο κόστος 
συγκοινωνιών εξαιτίας της κατοχής - Τα όμβρια ύδατα του αερολιμένα 
Λάρνακας. 

18. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

Εγκαταλελειμμένα αυτοκίνητα στη Βιομηχανική Περιοχή Αραδίππου - Η 
απόρριψη μπάζων από την κατεδάφιση του παλιού νοσοκομείου Λευκωσίας - 
Στοιχεία για τις εξετάσεις απόκτησης επαγγελματικής άδειας οδήγησης σε 
διάφορες κατηγορίες - Λειτουργία και στελέχωση της Συμφωνικής Ορχήστρας 
Κύπρου και της Συμφωνικής Ορχήστρας Νέων Κύπρου - Ηχοπετάσματα για 
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μείωση της ηχορρύπανσης στο Στρόβολο και στην Έγκωμη - Παροχή δωρεάν 
κατοικίας στο διευθυντή του νοσοκομείου Κυπερούντας - ∆ιακίνηση τυφλών 
στους χώρους του νοσοκομείου Αμμοχώστου - Περικοπή κονδυλίου για 
επιδιόρθωση πολυκατοικιών σε προσφυγικό οικισμό στα Λατσιά - 
Αποτελέσματα εργαστηριακών αναλύσεων σε προϊόντα για τα επίπεδα 
διοξινών και pcbs - ∆ημιουργία υπηρεσίας αρμόδιας για περισυλλογή και 
αφαίρεση αποβλήτων από τη θάλασσα - Αξιοποίηση του φυτωρίου του πρώην 
επαρχιακού γραφείου του Τμήματος Γεωργίας Λάρνακας - Αθλητικές υποδομές 
στο ∆ημοτικό Σχολείο Χοιροκοιτίας - Προβλήματα από τη σκόνη που προκαλεί 
η μονάδα παραγωγής σκυροδέματος στη μαρίνα Λεμεσού - Ευθύνες για 
αποφάσεις που αφορούν τη μαρίνα Λάρνακας - Τοποθέτηση δεικτικών 
πινακίδων στην κοινότητα Γιόλου - Αύξηση ενοικίων γεωργικών κλήρων στην 
Τίμη - Κατάλληλα δέντρα για φύτεμα σε δρόμους και πεζοδρόμια - Αίτημα για 
“ελευθέρωση” των περίκλειστων οικοπέδων - Ζημιές σε κτηνοτροφικές μονάδες 
στη ∆ρομολαξιά λόγω κακοκαιρίας - Μειωμένο επίδομα θερινής άδειας σε 
γυναίκες με άδεια μητρότητας στον ιδιωτικό τομέα - Παραχώρηση οικοπέδων 
σε πρόσφυγες στο δήμο Λευκάρων - Η κήρυξη  από την Τουρκία του 2011 ως 
έτους της λεγόμενης “Τουρκικής ∆ημοκρατίας της Βόρειας Κύπρου” - 
Πιθανότητα εγκατάστασης του ΑΞΙΚ στη Λάρνακα. 

 



 
 

Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 3ης Μαρτίου 2011 

Ώρα έναρξης:  4.20 μ.μ. 

Αρ. 24 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητές συναδέλφισσες, 

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Τιμούμε την ερχόμενη Τρίτη, 8 Μαρτίου, την Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας.  
Η μνήμη μας πάει ενάμιση αιώνα πριν, όταν εργάτριες στα υφαντουργεία της Νέας 
Υόρκης, στις 8 Μαρτίου του 1857, εξεγέρθηκαν ενάντια στην καταπίεση, την 
εκμετάλλευση και την αδικία που γινόταν εις βάρος τους και αξίωσαν καλύτερες 
συνθήκες εργασίας και κατοχύρωση των δικαιωμάτων τους.  Ο αγώνας των γυναικών 
αυτών θα αποτελεί πάντα φωτεινό φάρο και σταθμό στην παγκόσμια ιστορία. 

 Από τότε έχουν γίνει πολλά για την πολιτική και κοινωνική χειραφέτηση των 
γυναικών, αφού δεν υπάρχει κανένα σύγχρονο κοινωνικό πρόβλημα σε όλους τους 
τομείς, στην εργασία, στην παιδεία, στην υγεία, στον πολιτισμό, που να μην έχει τη 
γυναικεία διάσταση.  Στα πλαίσια αυτά η καταπολέμηση κάθε διάκρισης, άμεσης ή 
έμμεσης, αποτελεί σήμερα επίσημη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία είναι από τις πρώτες χώρες που υιοθέτησαν τις 
κοινοτικές Οδηγίες που αφορούν στην ισότητα ανδρών και γυναικών στην εργασία, 
στην ίση αμοιβή, στην ίση μεταχείριση μεταξύ ανδρών και γυναικών στην εργασία, 
στην επαγγελματική κατάρτιση και ανέλιξη και τις ενσωμάτωσαν στην εθνική 
νομοθεσία.  Με λύπη όμως παρατηρούμε προβλήματα στην πλήρη εφαρμογή της 
νομοθεσίας.  Για αυτό φταίει τόσο η ελλιπής ενημέρωση των γυναικών ως προς τα 
δικαιώματά τους που κατοχυρώνονται από τη νομοθεσία όσο και η ανυπαρξία 
μηχανισμών και δομών για επιθεώρηση και έλεγχο της εφαρμογής. 

 Πέρα από αυτό, παρ’ όλο που η ισότητα ως θέμα αρχής και ανθρώπινης 
αξιοπρέπειας είναι σήμερα αντιληπτή στην κυπριακή κοινωνία, δεν καταφέραμε να 
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καταστήσουμε την ισότητα όρο της καθημερινής μας ζωής.  Η Κύπρια γυναίκα 
εξακολουθεί να αντιμετωπίζει καθημερινά πολλαπλές δυσκολίες στην προσπάθειά της 
να ανταποκριθεί στους πολυσύνθετους ρόλους που καλείται να διαδραματίσει.  Συχνά 
βλέπουμε να περιορίζονται οι επιλογές της αναφορικά με τη σταδιοδρομία και την 
εξέλιξή της.  Ανισότητα αντιμετωπίζει ακόμη και σε θέματα ευθυνών έναντι της 
οικογένειας.  Εξάλλου, παρ’ όλο που στον τομέα της πολιτικής ζωής έχει σημειωθεί 
σημαντική πρόοδος, η συμμετοχή της Κύπριας στα κέντρα λήψης αποφάσεων και τα 
δημόσια αξιώματα δεν είναι ανάλογη με τη συνεισφορά της.  Επιβάλλεται λοιπόν η 
προσαρμογή των γονικών ρόλων, των οικογενειακών δομών και της οργάνωσης της 
εργασίας στα νέα κοινωνικά δεδομένα.  Επιβάλλεται η προστασία των γυναικών από 
κάθε μορφή βίας μέσα και έξω από την οικογένεια, η ενθάρρυνση της ενεργότερης 
συμμετοχής της σε όλα τα επίπεδα της κοινωνικής και πολιτικής ζωής.  Επιβάλλεται η 
καταπολέμηση των στερεοτύπων.  Προς αυτή την κατεύθυνση σημαντικό ρόλο 
μπορούν και πρέπει να διαδραματίσουν η παιδεία, τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, αλλά 
και όλοι εμείς, οι άνδρες πολιτικοί, οι σύζυγοι, οι πατεράδες, οι εργοδότες, οι 
συνάδελφοι. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σήμερα, εκατό πενήντα τέσσερα χρόνια μετά την εξέγερση των γυναικών της 
Νέας Υόρκης, εξακολουθούν να υπάρχουν στον πλανήτη μας γυναίκες για τις οποίες 
η χειραφέτηση και η κοινωνική καταξίωση αποτελούν ένα άπιαστο όνειρο.  Σήμερα 
στις ανεπτυγμένες και αναπτυσσόμενες χώρες οι γυναίκες αποτελούν τα πρώτα και τα 
περισσότερα θύματα της ανεργίας λόγω της οικονομικής κρίσης.  Σήμερα η Κύπρια 
γυναίκα, η πρόσφυγας στον ίδιό της τον τόπο, η μάνα, η αδελφή, η σύζυγος, η κόρη 
των αγνοούμενων και σκοτωμένων ηρώων μας, συνεχίζει την ανηφόρα της στο 
Γολγοθά.  

 Εκ μέρους όλων των μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων απευθύνω 
χαιρετισμό προς όλες τις γυναίκες της Κύπρου, Ελληνοκύπριες, Τουρκοκύπριες, 
Μαρωνίτισσες, Αρμένισσες και Λατίνες.  Η 8η του Μάρτη είναι μέρα αποτίμησης των 
συνεχών σκληρών αγώνων του γυναικείου κινήματος της πατρίδας μας και των όσων 
κερδήθηκαν.  Θερμό χαιρετισμό απευθύνω και σε όλες τις γυναικείες οργανώσεις του 
τόπου μας, με τις ευχές μου για επιτυχία στον καλό αγώνα που διεξάγουν. 

 Ευχές βέβαια απευθύνω και στις συναδέλφισσές μου για την ημέρα τη 
συγκεκριμένη, ευχόμενος κάθε επιτυχία και κάθε καλό. 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουμε με τη… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Πουργουρίδης, μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο Κατσουρίδης έκαμέ μας τζιαι εχάσαμε τζιαι τις ημερομηνίες!  
Αλλά βλέπω εδώ ότι είναι 3 του Μάρτη σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, θα ήταν πολύ αν εζητούσα να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή εις μνήμην του 
Αυξεντίου, του Γρηγόρη Αυξεντίου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με μεγάλη μου χαρά. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν το θυμήθηκα προηγουμένως, αλλά, βλέποντας μπροστά μου την 
ημερομηνία… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βεβαίως! 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη. 

 Τα πρώτα δύο θέματα είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί 
Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια «Ο περί 
∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί Κοινοτήτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 2 Ιουλίου 2009 και 10 
Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και 
της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό αναφορά νομοσχέδια είχαν αρχικά παραπεμφθεί από 
την ολομέλεια του σώματος για εξέταση στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών.  
Ωστόσο, η εν λόγω επιτροπή, στο αρχικό στάδιο της μελέτης των νομοσχεδίων, έκρινε 
σκόπιμη την εξέτασή τους από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, ως την καθ’ 
ύλην αρμόδια επιτροπή για θέματα που αφορούν τις αρμοδιότητες των κυπριακών 
δικαστηρίων, αφού οι ρυθμίσεις που προτείνονται με τα νομοσχέδια αυτά 
αποσκοπούν στον καθορισμό του αρμόδιου δικαστηρίου για την εκδίκαση των 
εκλογικών αιτήσεων για δημοτικές και κοινοτικές εκλογές.  Ως εκ τούτου, έπειτα από 
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σχετική συνεννόηση μεταξύ των προέδρων των δύο κοινοβουλευτικών επιτροπών, τα 
νομοσχέδια εξετάστηκαν από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

 Ειδικότερα, σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
∆ήμων Νόμου, ώστε οι εκλογικές αιτήσεις για δημοτικές εκλογές που δεν καθορίζονται 
ρητά στο άρθρο 145 του συντάγματος να εκδικάζονται από το αρμόδιο, κατά επαρχία, 
επαρχιακό δικαστήριο, δεδομένου ότι η φύση των εκλογικών αυτών αιτήσεων, στις 
πλείστες των οποίων απαιτείται και η προσκόμιση σχετικής μαρτυρίας, τις τοποθετεί 
προσφορότερα στο επαρχιακό δικαστήριο. 

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Κοινοτήτων 
Νόμου, ώστε να επέλθει η ίδια με την πιο πάνω ρύθμιση σε σχέση με την εκδίκαση 
των εκλογικών αιτήσεων για κοινοτικές εκλογές και για τους ίδιους λόγους που 
αναφέρονται πιο πάνω. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και 
με τα δύο νομοσχέδια παρέχεται δικαίωμα άσκησης έφεσης εναντίον απόφασης 
πρωτόδικου δικαστηρίου, που θα περιορίζεται όμως σε νομικό σημείο, ευκρινώς 
διατυπωμένο στη σχετική αίτηση έφεσης.  Με βάση τα ίδια στοιχεία, με τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις  δεν αναμένεται να προστεθεί όγκος εργασίας στα εν λόγω 
δικαστήρια, αφού τόσο δημοτικές όσο και κοινοτικές εκλογές διεξάγονται κάθε πέντε 
έτη. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ανέφερε στην επιτροπή ότι η 
ανάγκη για τροποποίηση των υπό αναφορά νόμων προέκυψε έπειτα από τη 
διαπίστωση  ότι εκλογικές αιτήσεις που αφορούσαν τόσο δημοτικές όσο και κοινοτικές 
εκλογές καταχωρίζονταν άλλες σε επαρχιακό δικαστήριο και άλλες στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο.  Ως εκ τούτου, και ύστερα από σχετική γραπτή επισήμανση του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας για ρύθμιση του όλου 
θέματος και αποφυγή οποιασδήποτε σύγχυσης δημιουργείτο για τον πιο πάνω λόγο, 
ετοιμάστηκαν  προτεινόμενοι νόμοι που αποσκοπούν σε ενιαία ρύθμιση του θέματος 
σε σχέση με εκλογικές αιτήσεις τόσο για τις δημοτικές όσο και για τις κοινοτικές 
εκλογές, ώστε όλες να εκδικάζονται από επαρχιακό δικαστήριο και όχι από το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 Στο στάδιο της μελέτης των νομοσχεδίων την επιτροπή απασχόλησε σε ποια 
κλίμακα εξόδων θα δικάζονται οι εν λόγω εκλογικές αιτήσεις και αν αυτές θα 
δικάζονται από επαρχιακό, ανώτερο ή πρόεδρο επαρχιακού δικαστηρίου, καθώς και η 
ενδεχόμενη ανάγκη για σχετική τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων (Εκλογικαί Αιτήσεις) ∆ιαδικαστικού Κανονισμού. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα,  η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε ότι το θέμα των δικαστικών εξόδων εμπίπτει 
στην αρμοδιότητα του δικαστηρίου και ενημέρωσε την επιτροπή πως η εισήγηση του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου ήταν όπως οι αιτήσεις αυτές εκδικάζονται από επαρχιακό 
δικαστή.  Περαιτέρω, σε σχέση με το αν χρήζει τροποποίησης ο πιο πάνω 
διαδικαστικός κανονισμός, η ίδια επισήμανε ότι αυτό είναι θέμα που άπτεται 
αποκλειστικά της αρμοδιότητας του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου. 

 Στα πλαίσια περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, ο εκπρόσωπος της 
Ένωσης ∆ήμων Κύπρου έθεσε το ζήτημα όπως κατά τη δευτεροβάθμια διαδικασία το 
εφετείο που θα επανεξετάζει το όλο θέμα να επανεξετάζει και τη μαρτυρία που είχε 
κατατεθεί πρωτοδίκως στο επαρχιακό δικαστήριο.  Αναφορικά με το ζήτημα αυτό, η 
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εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε ότι κάτι 
τέτοιο δε συνάδει με την πρόθεση των νομοσχεδίων, που είναι να αποφορτιστεί το 
Ανώτατο ∆ικαστήριο από τέτοιου είδους υποθέσεις και επισήμανε πως η έφεση θα 
πρέπει να περιορίζεται μόνο στην παράθεση νομικών λόγων ή σημείων. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και ιδιαίτερα το 
γεγονός ότι το δικαίωμα έφεσης κατά απόφασης του πρωτόδικου δικαστηρίου θα 
περιορίζεται σε νομικά σημεία, αποφάσισε να διαμορφώσει το κείμενο των  
νομοσχεδίων, ώστε η κάθε εκλογική αίτηση να εκδικάζεται από ανώτερο επαρχιακό 
δικαστή, εκτιμώντας ότι η απόφασή της αυτή δε συνεπάγεται σημαντικό φόρτο 
εργασίας για τον πιο πάνω δικαστή, αφού τέτοιες υποθέσεις εκδικάζονται κάθε πέντε 
χρόνια. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των δύο νομοσχεδίων, γι’ αυτό και ομόφωνα 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, όπως αυτά έχουν διαμορφωθεί από 
την ίδια στη βάση των πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του πρώτου 
νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011» και του δεύτερου νομοσχεδίου, ώστε να αναφέρεται ως «O περί Κοινοτήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Όχι. 

 Υπάρχουν βέβαια και τροπολογίες από μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  
Ερχόμαστε στην τροπολογία για το πρώτο νομοσχέδιο.  Είναι και ομόφωνη, απ’ ό,τι 
αντιλαμβάνομαι. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου με την 
ένθεση, αμέσως μετά τη λέξη “εκδικάζεται” (τέταρτη γραμμή) από την πρώτη 
επιφύλαξη αυτού, της φράσης «σε χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τους τρεις 
μήνες». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η τροπολογία εγκριθεί; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Θα πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε στην τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το δεύτερο 
νομοσχέδιο.  Αντιλαμβάνομαι και αυτή η τροπολογία είναι ομόφωνη. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 του νομοσχεδίου με την 
ένθεση, αμέσως μετά τη λέξη “εκδικάζεται” (τέταρτη γραμμή) από την πρώτη 
επιφύλαξη αυτού, της φράσης «σε χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει τους τρεις 
μήνες». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η τροπολογία εγκριθεί; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Ερχόμαστε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 3 και 4 είναι επίσης εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση 
και τιτλοφορούνται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο.  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2009» και την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 

Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 2ας 
Φεβρουαρίου 2009 και 7ης Φεβρουαρίου 2011, καθώς και την πιο πάνω πρόταση 
νόμου σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Ιανουαρίου και 7 
Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Εσωτερικών και ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας, συνοδευόμενοι από υπηρεσιακούς παράγοντες, ο γενικός διευθυντής 
του Υπουργείου Εσωτερικών και ο πρόεδρος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου.   

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, έτσι ώστε, μεταξύ άλλων 
τροποποιήσεων που περιλαμβάνονται σ’ αυτό, να αυξηθούν το καθοριζόμενο στην 
υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία ύψος του παραβόλου που καταβάλλουν οι 
υποψήφιοι, καθώς και το ανώτατο ύψος των εκλογικών εξόδων που δύναται να 
δαπανάται από κάθε υποψήφιο σε σχέση με τη διεξαγωγή των εκλογών. 

 Ειδικότερα, με τις υπό αναφορά πρόνοιες του νομοσχεδίου αυξάνεται το ύψος 
του παραβόλου που καταβάλλουν οι υποψήφιοι από διακόσιες πενήντα λίρες, που 
ισχύει σήμερα, σε πεντακόσια ευρώ.  Περαιτέρω, αυξάνονται τα ανώτατα ποσά των 
προσωπικών εξόδων, καθώς και οποιωνδήποτε άλλων εξόδων των υποψηφίων ή 
των εκλογικών αντιπροσώπων τους που δύναται να δαπανηθούν σε σχέση με τη 
διεξαγωγή των εκλογών από τριακόσιες λίρες και πεντακόσιες λίρες, που ισχύει 
σήμερα, στις πέντε χιλιάδες ευρώ και στις είκοσι πέντε χιλιάδες ευρώ, αντίστοιχα. 

 Σημειώνεται ότι στο υπό αναφορά νομοσχέδιο, όπως αρχικά κατατέθηκε στη 
Βουλή, περιλαμβάνονται και άλλες τροποποιήσεις της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, ορισμένες από τις οποίες έχουν ήδη ψηφιστεί από τη Βουλή, ενώ 
εκκρεμεί περαιτέρω η μελέτη της νομικής πτυχής ορισμένων τροποποιήσεων, η οποία 
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δεν έχει στο παρόν στάδιο ολοκληρωθεί από την επιτροπή. 

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Εσωτερικών, οι υπό αναφορά αυξήσεις κρίθηκαν 
αναγκαίες, έτσι ώστε τόσο το προτεινόμενο ύψος του παραβόλου όσο και το 
προτεινόμενο ύψος των εξόδων των υποψηφίων που θα δύναται να δαπανάται να 
συνάδουν με τη σημερινή πραγματικότητα.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγήθηκε την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας 
με την οποία να διασαφηνιστεί ότι η εκλογή υποψηφίων θα κηρύσσεται άκυρη, σε 
περίπτωση που υποψήφιος υπερβεί τα καθοριζόμενα ανώτατα ποσά που δικαιούται 
να δαπανήσει σε σχέση με τη διεξαγωγή των εκλογών.   

 Με την πιο πάνω εισήγηση, που υπέβαλε ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, 
διαφώνησαν τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ.   

 Σκοπός της υπό αναφορά πρότασης νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από 
τους βουλευτές κ. Γιάννο Λαμάρη, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά, Ντίνο Χατζηνικόλα, εκ 
μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, Χρήστο 
Στυλιανίδη, Ιωνά Νικολάου, Νίκο Τορναρίτη, εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και από το βουλευτή του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργο Περδίκη, είναι η τροποποίηση του περί 
Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, έτσι ώστε να 
διαφοροποιηθούν οι ισχύουσες προϋποθέσεις λειτουργίας εκλογικών κέντρων στο 
εξωτερικό.  Περαιτέρω, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου παρέχεται η ευχέρεια 
στον Έφορο Εκλογής να θέσει σε λειτουργία εκλογικά κέντρα σε οποιαδήποτε πόλη ή 
κοινότητα στη ∆ημοκρατία με τουλάχιστον τριάντα εκλογείς οποιασδήποτε εκλογικής 
περιφέρειας.   

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου προβλέπεται ότι, στις 
περιπτώσεις που ο Έφορος Εκλογής κρίνει αναγκαία τη δημιουργία εκλογικών 
κέντρων στο εξωτερικό, δυνάμει των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας, δύναται να θέσει σε λειτουργία τέτοια κέντρα σε πρεσβείες της 
∆ημοκρατίας ή οπουδήποτε αλλού, νοουμένου ότι έχουν εκφράσει ενδιαφέρον να 
ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα σε οποιαδήποτε πόλη στο εξωτερικό με σχετική 
δήλωση, στα πλαίσια του συμπληρωματικού καταλόγου της τριμηνίας που προηγείται 
της ημερομηνίας διεξαγωγής των εκλογών, τουλάχιστον τριάντα εκλογείς από κάθε 
εκλογική περιφέρεια οι οποίοι κατά την ημέρα των εκλογών βρίσκονται στο εξωτερικό.   

 Σύμφωνα με τους εισηγητές της πρότασης νόμου, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
αποσκοπούν στην παροχή δυνατότητας λειτουργίας μεγαλύτερου αριθμού εκλογικών 
κέντρων στο εξωτερικό, ώστε να διευκολυνθούν οι εκλογείς που βρίσκονται στο 
εξωτερικό στην άσκηση του εκλογικού τους δικαιώματος. 

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε 
πως το υπουργείο του υιοθετεί τις προτεινόμενες με την πρόταση νόμου ρυθμίσεις. 

 Στο στάδιο της μελέτης της πρότασης νόμου τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγήθηκαν την 
τροποποίηση των προνοιών της με την προσθήκη πρόνοιας με την οποία να καταστεί 
δυνατή η δημιουργία των υπό αναφορά εκλογικών κέντρων και στις περιπτώσεις που 
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εκφράσουν ενδιαφέρον, με σχετική δήλωσή τους, τουλάχιστον τριάντα εκλογείς, για να 
ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα σε οποιαδήποτε πόλη στο εξωτερικό, μόνο από 
ορισμένες εκλογικές περιφέρειες, έστω και αν δεν εκφραστεί τέτοιο ενδιαφέρον από 
εκλογείς από όλες τις εκλογικές περιφέρειες.   

 Περαιτέρω, τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγήθηκαν την τροποποίηση της πρότασης νόμου 
με την προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία οι εκλογείς που θα ασκήσουν το 
εκλογικό τους δικαίωμα στο εξωτερικό, δυνάμει των προτεινόμενων με την πρόταση 
νόμου ρυθμίσεων, να δύνανται να ψηφίσουν με την προσκόμιση του εκλογικού 
βιβλιαρίου τους ή του δελτίου πολιτικής ταυτότητάς τους.   

 Με την πιο πάνω εισήγηση, που υπέβαλαν τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, συμφώνησαν και τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Επιπρόσθετα, το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών εισηγήθηκε την προσθήκη στην προτεινόμενη με την πρόταση 
νόμου ρύθμιση της αναφοράς ότι η προβλεπόμενη σ’ αυτή δήλωση ενδιαφέροντος 
από εκλογείς, για να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα στο εξωτερικό, θα γίνεται 
αυτοπροσώπως ή ηλεκτρονικά.   

 Σε σχέση με την πιο πάνω εισήγηση για τροποποίηση της πρότασης νόμου, 
που υπέβαλε ο βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης, ο πρόεδρος και τα μέλη της 
επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του προτεινόμενου νόμου στην ολομέλεια της 
Βουλής. 

 Σχολιάζοντας την εισήγηση που υπέβαλαν τα μέλη της επιτροπής βουλευτές 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού για τη λειτουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό, 
έστω και αν δεν εκφραστεί τέτοιο ενδιαφέρον από όλες τις εκλογικές περιφέρειες, ο 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, με γραπτή 
επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή, αναφέρει ότι τέτοια ρύθμιση ενδέχεται να 
συγκρούεται με την αρχή της ισότητας που κατοχυρώνεται στο σύνταγμα, δεδομένου 
ότι αυτή θα προβλέπει τη δημιουργία εκλογικών κέντρων στο εξωτερικό όχι στη βάση 
ενιαίων κριτηρίων.  Όσον αφορά την εισήγηση που υπέβαλαν τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις για τη 
δυνατότητα ψήφισης στα εκλογικά κέντρα εξωτερικού και με δελτίο πολιτικής 
ταυτότητας, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
αναφέρει, στην ίδια επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή, ότι τέτοια ρύθμιση είναι 
νομικά επιτρεπτή και δε φαίνεται να συγκρούεται με οποιαδήποτε διάταξη του 
συντάγματος. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε τα ακόλουθα:   

1. Σε σχέση με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, έχει διαμορφώσει τις πιο κάτω 
θέσεις: 

α. Να υιοθετήσει ομόφωνα την πρόνοιά του με την οποία προτείνεται 
αύξηση του καθοριζόμενου στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία 
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ύψους του παραβόλου που καταβάλλουν οι υποψήφιοι. 

β. Αναφορικά με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου με τις οποίες προτείνεται 
αύξηση των καθοριζόμενων στη βασική νομοθεσία ανώτατων ποσών 
των προσωπικών εξόδων, καθώς και οποιωνδήποτε άλλων εξόδων των 
υποψηφίων ή των εκλογικών αντιπροσώπων τους θα δύναται να 
δαπανηθούν σε σχέση με τη διεξαγωγή των εκλογών, έχει διαμορφώσει 
τις πιο κάτω θέσεις: 

 i. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως η 
κοινοβουλευτική τους ομάδα υιοθετεί τις εν λόγω πρόνοιες.   

 ii. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική 
τους ομάδα υιοθετεί την προτεινόμενη στο νομοσχέδιο αύξηση 
του ανώτατου ποσού των προσωπικών εξόδων που δύναται να 
δαπανηθούν από υποψηφίους σε σχέση με τη διεξαγωγή των 
εκλογών.  Όσον αφορά την πρόνοιά του με την οποία προτείνεται 
αύξηση του ανώτατου ποσού οποιωνδήποτε άλλων εξόδων των 
υποψηφίων θα δύνανται να δαπανούν σε σχέση με τη διεξαγωγή 
των εκλογών, η κοινοβουλευτική τους ομάδα, λόγω της 
οικονομικής κρίσης που σήμερα παρατηρείται, εισηγείται τη 
μείωση του προτεινόμενου ποσού από τις είκοσι πέντε χιλιάδες 
ευρώ στις δέκα χιλιάδες ευρώ.   

  Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσε πως σε σχέση με τις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου που καθορίζουν τις εκλογικές δαπάνες των 
υποψηφίων το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ υιοθετεί την πιο 
πάνω θέση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.   

 iii. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής 
του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν επί των προνοιών αυτών του νομοσχεδίου κατά τη 
συζήτησή του στην ολομέλεια της Βουλής. 

2. Σε σχέση με τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, έχει διαμορφώσει τις πιο κάτω 
θέσεις:   

α. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού 
δήλωσαν ότι υιοθετούν τις πρόνοιές της και, επιπρόσθετα, αποφάσισαν 
την τροποποίησή της με την προσθήκη σ’ αυτή πρόνοιας σύμφωνα με 
την οποία οι εκλογείς που θα ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα στο 
εξωτερικό, δυνάμει των προτεινόμενων με την πρόταση νόμου 
ρυθμίσεων, να δύνανται να ψηφίσουν με την προσκόμιση του εκλογικού 
βιβλιαρίου τους ή του δελτίου πολιτικής ταυτότητάς τους. 

β. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες της 
πρότασης νόμου όπως αυτή κατατέθηκε στη Βουλή.  Παράλληλα, οι ίδιοι 
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βουλευτές δήλωσαν πως σε σχέση με την πιο πάνω απόφαση της 
πλειοψηφίας της επιτροπής με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στους 
εκλογείς που θα ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωμα στο εξωτερικό να 
ψηφίσουν με την προσκόμιση του εκλογικού βιβλιαρίου τους ή του 
δελτίου πολιτικής ταυτότητάς τους η κοινοβουλευτική τους ομάδα θα 
τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στη Βουλή. 

γ. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ διαφώνησε με τις πρόνοιές της και δήλωσε πως το κίνημα θα την 
καταψηφίσει.   

δ. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσε πως θα τοποθετηθεί επί των προνοιών της 
κατά τη συζήτησή της στην ολομέλεια της Βουλής.   

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών διαμόρφωσε τις πρόνοιες της πρότασης νόμου σύμφωνα με τις πιο 
πάνω αποφάσεις της πλειοψηφίας της και, αφού ενσωμάτωσε τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου και της πρότασης νόμου σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί 
Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 
υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής 
απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχουμε τροπολογία όλων των κομμάτων.  Έχουμε κοινή τροπολογία 
∆ημοκρατικού Συναγερμού-Ε∆ΕΚ.  Έχουμε τροπολογία από μέρους των Οικολόγων.  
Υπάρχει επίσης και τροπολογία από μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος, η οποία 
όμως αντιλαμβάνομαι ότι θα αποσυρθεί, εφόσον εγκριθεί η τροπολογία που έχει 
κατατεθεί από όλα τα κόμματα.  Έτσι είναι, κύριε Συλλούρη; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έτσι είναι, όπως το λέτε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής, πριν μπούμε στη διαδικασία 
των τροπολογιών; 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, μετά από σοβαρή ανταλλαγή απόψεων στη σημερινή συνεδρία της 
κοινοβουλευτικής ομάδας, αποφασίσαμε να αποσύρουμε την τροπολογία που έχουμε 
καταθέσει και να υιοθετήσουμε την άποψη του κυβερνητικού νομοσχεδίου ως προς το 
ύψος του ποσού που δικαιούται κάθε υποψήφιος.  Λυπούμαι, γιατί δεν είχαμε το 
χρόνο να ενημερώσουμε προηγουμένως τους συναδέλφους της Ε∆ΕΚ με τους 
οποίους καταθέσαμε από κοινού την τροπολογία, αλλά εμείς καταλήξαμε στο ότι υπό 
τας περιστάσεις τας σημερινάς το ποσό που προτείνεται από το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο είναι λογικό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κοιτάξετε, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα καταψηφίσουμε αυτή μόνο την πρόνοια του 
κυβερνητικού νομοσχεδίου για έναν απλό λόγο.  Για μας δεν είναι θέμα το ύψος του 
ποσού που δικαιούται ο κάθε υποψήφιος να ξοδέψει, αλλά είναι θέμα το κατά πόσο 
βρίσκει την εφαρμογή του.  Και, επειδή και γραπτώς πήρα απάντηση από τον Έφορο 
Εκλογών την προηγούμενη φορά ότι, ανεξάρτητα από το τι λέει ο νόμος, δεν υπάρχει 
μηχανισμός ούτε ελέγχου ούτε εφαρμογής ούτε θεραπείας, το θεωρώ κοροϊδία να 
ψηφίζουμε στα χαρτιά όρια, για τα οποία μάλιστα να συζητούμε και μεταξύ μας ποιο 
έν’ το λογικό, και στο τέλος της ημέρας να μην εφαρμόζονται.  Θα εψήφιζα ή θα 
ασχολούμουν να συζητήσω με τους συναδέλφους ποιο είναι το λογικό ποσό, αν 
πράγματι ταυτόχρονα ο νόμος έφερνε και μηχανισμό πραγματικής εφαρμογής του 
ίδιου του νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Σαρίκας. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα και όσο γίνεται πιο σεμνά προσπαθώ να 
εκφράσω τα γνήσια συναισθήματα τα δικά μου τζιαι πολλών άλλων· πρόκειται περί 
περιπαιξίματος τζιαι το ξέρουμε όλοι!  Μόνο που το πολύ περιπαίξιμο των £800 πάμε 
να το λιγοστέψουμε τζιαι να το κάμουμε λλιόττερον περιπαίξιμο, των €30.000.  Η 
ουσία βρίσκεται εκεί που αναφέρθηκε προηγούμενα και ο κ. Συλλούρης, στο να 
μπορεί αυτό το ποσό να το ελέγχει ένας αξιόπιστος μηχανισμός και αυτός ο έλεγχος 
να λειτουργεί αποτρεπτικά.   

 Αυτή η ιστορία εξεκίνησε από το 2009.  Εβάλαμε όλη τη σοφία μας κάτω οι 
βουλευτές.  Φαίνεται ότι προσκρούει σε ορισμένες αντιλήψεις περί του συντάγματος 
και περί της νομοθεσίας για την προστασία των προσωπικών δεδομένων, γι’ αυτό εγώ 
έχω εισηγηθεί αυτή την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, που δε δίνει θεραπεία βεβαίως 
στο θέμα του ελέγχου, αλλά εξισορροπεί τα πράγματα και δημιουργεί μία κατάσταση 
ισονομίας.   

 ∆ηλαδή, μέχρι το 2006, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, οι περισσότεροι 
από τους υποψηφίους ούτε καν υπέβαλλαν την από το νόμο απαιτούμενη καταγραφή 
και τον απολογισμό των οικονομικών τους εξόδων.  Τα πράγματα έγιναν πάρα πολύ 
αυστηρά, όταν ο ίδιος ο Γενικός Εισαγγελέας, μετά από δική μου αίτηση, εζήτησε να 
γίνει αστυνομική έρευνα για συγκεκριμένες υποψηφιότητες.  Όταν κατέληξε αυτή η 
έρευνα, εφάνηκε ότι δεν εμπορούσε να ξεκινήσει η διαδικασία σύμφωνα με το νόμο 
που να οδηγεί σε ποινές φυλάκισης ή προστίμου, γιατί κάποιοι απ’ αυτούς ήταν ήδη 
βουλευτές και εδημιουργείτο άνιση μεταχείριση μεταξύ των βουλευτών και των μη 
βουλευτών λόγω, κατά την αντίληψη του Γενικού Εισαγγελέα, βουλευτικής ασυλίας.  
Με τη δική μου την εισήγηση βελτιώνεται κατά τι ο νόμος, παρ’ όλο που υπάρχει η 
σχετική πρόνοια του νόμου και θεωρείται πλέον αυτόματη η διαδικασία ή σχεδόν 
αυτόματη η διαδικασία αιτίου για ακύρωση της εκλογής κάποιου βουλευτή, αν αυτός 
έχει παραβιάσει τη νομοθεσία και στο θέμα που αφορά τις εκλογικές δαπάνες.  ∆ε 
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διορθώνουμε, αγαπητέ συνάδελφε, το πρόβλημα, κάνουμε όμως το νόμο πιο ισχυρό 
και ίσως, ίσως -το λέω με πολλή επιφύλαξη- ολίγον πιο αποτρεπτικό. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σαρίκας και μετά ο κ. Νικολάου. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, εμείς πιστεύαμε και πιστεύουμε ότι θα ήταν μια μεγάλη 
πρόκληση προς τους πολίτες η αύξηση του ορίου των εξόδων για τους υποψήφιους 
βουλευτές, ειδικά σε μια τόσο δύσκολη περίοδο λόγω της οικονομικής κρίσης.  Όμως, 
επειδή είναι αλήθεια ότι είναι αδύνατο να υπάρξει σωστός έλεγχος και να ληφθούν τα 
αναγκαία μέτρα, συμφωνούμε στο να αποσυρθεί η τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η αρχική μας θέση ήταν ότι θα έπρεπε να περιορίσουμε τις 
δαπάνες στις €15.000, πιστεύοντας καταρχάς ότι οι £850 που προνοεί η υφιστάμενη 
νομοθεσία είναι σίγουρα εξωπραγματική πρόνοια, γι’ αυτό το λόγο δεν εφαρμόστηκε 
ποτέ από το Γενικό Εισαγγελέα η συγκεκριμένη διάταξη.  Όμως, λόγω του ότι δεν 
υπήρχε δυνατότητα άμεσα να προχωρήσουμε με επαρκείς μηχανισμούς ελέγχου και 
λόγω απόψεων που κατατέθηκαν που σχετίζονταν με τις πρόνοιες του συντάγματος, 
εισηγηθήκαμε αρχικά να προχωρήσουμε με τις €15.000, λαμβάνοντας τη δέσμευση 
ότι στη συνέχεια θα συζητούσαμε το θέμα της δημιουργίας των μηχανισμών ελέγχου.  
Όμως, βάσει της πρότασης την οποία κατέθεσε ο συνάδελφος ο κ. Περδίκης στην 
τροπολογία, ώστε να αποτελεί λόγο ακύρωσης εκλογικής αίτησης η υπέρβαση του 
ποσού των δαπανών αυτών, για να αποφευχθούν οι οποιεσδήποτε πιθανές, θα έλεγα, 
δυσκολίες που μπορούσε να δημιουργούνταν με μια πρόνοια των €15.000, 
αποσύραμε την πρότασή μας και θα υποστηρίξουμε την πρόταση των €30.000, όπως 
αυτή προνοείται στο νομοσχέδιο.  Αλλά την ίδια ώρα δηλώνουμε ότι θα 
υποστηρίξουμε και την πρόταση του κ. Περδίκη αναφορικά με το λόγο ακύρωσης σε 
περίπτωση που καταχωρισθεί η εκλογική αίτηση, γιατί πιστεύουμε ότι με αυτό τον 
τρόπο θα λειτουργήσει αυτή η πρόνοια, έστω προληπτικά, για κάποιους να 
αποφύγουν να προβούν σε δαπάνες πέραν των €30.000, θεωρώντας ότι πρόκειται 
για ένα ποσό αρκούντως ικανοποιητικό για οποιοδήποτε υποψήφιο για τις δαπάνες 
που μπορεί να διαθέσει σε μια προεκλογική περίοδο.   

 Πρέπει σίγουρα να υπάρξουν απαραίτητοι μηχανισμοί ελέγχου.  Εμείς 
δεσμευόμαστε ότι σε κάποια στιγμή αμέσως μετά από τις εκλογές θα εξαντλήσουμε 
κάθε δυνατότητα και ενδεχόμενο, ώστε να υπάρξουν αυτοί οι μηχανισμοί ελέγχου, 
γιατί πραγματικά και σε μια τελευταία επίσκεψη της γραμματείας… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 
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Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 …της GRECO στην Κύπρο ένα από τα θέματα που μας είχαν επισημάνει -και 
ήταν μάλιστα πολύ έντονοι- ήταν το θέμα των εκλογικών δαπανών των υποψηφίων σε 
προεκλογική περίοδο.  Είναι μια δέσμευσις την οποία και ως κοινοβούλιο έχουμε 
αναλάβει και καλούμε γι’ αυτό το σκοπό την κυβέρνηση να εξετάσει αυτό το θέμα και 
να καταθέσει όσο το δυνατό πιο γρήγορα γίνεται σχετικό νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, άκουσα από το πρωί την εισήγηση του συνάδελφου κ. 
Συλλούρη και βρίσκω ότι εκεί είναι η ουσία του θέματος.  Αν τροποποιηθεί ο νόμος με 
τη σωστή σκέψη που έχει υποβάλει η πρόταση του κ. Περδίκη, θα αποτελεί ένα 
μήνυμα μόνο.  Στην πραγματικότητα η δυνατότητα ελέγχου και η αδυναμία ακριβώς 
αυτού του ελέγχου θα καταστήσουν κι αυτή τη διάταξη ουσιαστικά ανεφάρμοστη.  Kαι 
έχω την εντύπωση ότι θα είναι πρόσθετος περίγελος για τη Βουλή, αν εν γνώσει μας, 
λόγω της αδυναμίας, που ο νόμος δεν επιτρέπει τον απόλυτο έλεγχο, ψηφίσουμε και 
συνέπεια η οποία πιθανότατα, κατά την ταπεινή μου άποψη, να είναι και αντίθετη 
προς συνταγματική πρόνοια, διότι τις εκλογές τις ρυθμίζει ο κυρίαρχος λαός και δεν 
μπορεί ο λαός που ψήφισε για συγκεκριμένο υποψήφιο να στερηθεί αυτό τον 
υποψήφιο για τέτοιο “αδίκημα”.  Ας υπάρξουν άλλες συνέπειες, οι οποίες να μπορούν 
να οδηγήσουν άλλως πως σε τιμωρία. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά σε τέτοιου είδους ζητήματα με το να βάζουμε 
πρόνοιες οι οποίες ποτέ δε θα εφαρμοστούν εκείνο που τελικά θα επιτύχουν αυτές οι 
πρόνοιες οι ανεφάρμοστες είναι να πλήξουν έτι περισσότερο και έτι χειρότερα το 
κύρος της Βουλής και την ουσία της δημοκρατίας.  Εφόσον μιλούμε για χρήμα, ο 
τηλεοπτικός χρόνος τι άραγε είναι εκτός από μαύρο πολιτικό χρήμα;  Όταν οι φίλοι και 
υποστηρικτές ενός υποψηφίου τού κάμνουν δεξιώσεις, δεν είναι άραγε πολιτικό 
χρήμα;  Όταν συγκεκριμένος καναλάρχης διατείνεται ότι και στην επόμενη Βουλή θα 
έχει τη δική του κοινοβουλευτική ομάδα, άραγε πού το βασίζει;  Στο λαμπρό κοφτερό 
μυαλό του και το λέει;  ∆ε λέει μήπως ότι κατά τον ουσιώδη χρόνο που ο λαός καλείται 
να αποτιμήσει κόμματα, να αποτιμήσει υποψηφίους επεμβαίνουν κάποιες δυνάμεις 
και βιάζουν την ώρα αυτή τη δημοκρατία; 

 Ήρθαμε εδώ σήμερα, για να πούμε «ξέρετε, θα βάλουμε πρόνοια», λέει ο κ. 
Περδίκης, «και, αν κάποιος υποψήφιος βουλευτής που με το θέλημα του Θεού εκλεγεί 
βουλευτής, τότε να ακυρώσουμε την εκλογή του».  Ε, να σας πω τι θα συμβεί!  Αυτοί 
που θα χάσουν τις εκλογές θα προσφύγουν εναντίον των περισσοτέρων που θα 



15 

 

εκλεγούν και δε θα μπορεί να γίνει τίποτε στην ουσία και θα μπούμε σε μια, όπως λέει 
ο κ. Τορναρίτης, κατάσταση νεποτισμού, αμοραλισμού που προηγούμενή της δε θα 
έχει υπάρξει.  Αν πράγματι θέλει αυτή η Βουλή να βάλει το δάχτυλο επί τον τύπον των 
ήλων, πρέπει να κάμει τρία πράγματα:  Πρώτον, να τροποποιήσει το σύνταγμα, για να 
μπορεί να εφαρμοστούν όλοι οι νόμοι, και για το πόθεν έσχες και για τις προεκλογικές 
δαπάνες και για τον τηλεοπτικό χρόνο, ιδιαίτερα δε κατά την προεκλογική περίοδο.  
∆εύτερον, θα πρέπει τα κόμματα να επιβάλουν στους φερέλπιδες υποψήφιούς τους 
μία αυτοσυγκράτηση.  Τρίτον, θα πρέπει να γίνει νόμος να περιοριστεί πράγματι τι 
επιτρέπεται, πότε επιτρέπεται, αν πρέπει να επιτρέπονται οι διαφημίσεις στον τύπο, οι 
διαφημίσεις στην τηλεόραση, εντός των εφημερίδων, οι πινακίδες, οι “πίζες”, οι 
“πύργοι”, όλες αυτές οι εικόνες, που το μόνο που κάμνουν είναι να προσβάλλουν το 
λαό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Με την άδειά σας, ζητώ την κατανόησή σας να διακόψουμε, διότι έχουμε 
εκλεκτούς προσκεκλημένους στη Βουλή των Αντιπροσώπων και θα ’θελα να τους 
προσφωνήσω. 

 Καλωσορίζω στην ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων τον επικεφαλής 
της γαλλικής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης, τον κ. Jean-Claude Mignon, και τα μέλη της αντιπροσωπίας γερουσιαστή κ. 
Denis Badré και βουλευτή κ. Μαριέττα Καραμανλή, που επισκέπτονται την Κύπρο 
αυτές τις μέρες, ύστερα από πρόσκληση της Βουλής.  Θα ήθελα με την ευκαιρία αυτή 
να εκφράσω την εκτίμηση του σώματος για την πολύτιμη και διαχρονική στήριξη της 
Γαλλίας στον αγώνα της Κύπρου για δίκαιη, βιώσιμη και λειτουργική λύση του 
κυπριακού προβλήματος. 

 Η κοινοβουλευτική διπλωματία έχει τη δυνατότητα να συμβάλει ουσιαστικά στην 
οικοδόμηση και εμπέδωση της δημοκρατίας, του κράτους δικαίου και του σεβασμού 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Για το λόγο αυτό η σύσφιγξη των σχέσεων της 
Κύπρου με όσες χώρες μοιράζονται κοινά οράματα και στόχους στη βάση αρχών και 
αξιών, όπως με τη Γαλλία, αποτελεί προτεραιότητα για τη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Είμαι βέβαιος πως η παρούσα επίσκεψη και οι επαφές των Γάλλων βουλευτών 
στο νησί μας θα αποτελούν την απαρχή για την περαιτέρω ενίσχυση και σύσφιγξη των 
σχέσεων και της συνεργασίας των δύο αντιπροσωπιών στη Συνέλευση, 
ενδυναμώνοντας ακόμη περισσότερο και τις σχέσεις Γαλλίας-Κύπρου γενικότερα, σε 
όλα τα επίπεδα. 

 Αγαπητοί φίλοι, σας καλωσορίζουμε και σας τιμούμε. 

(Χειροκροτήματα) 

 Βέβαια, έχω κάνει μια μικρή παράλειψη.  Καλωσορίζοντας τον κ. Mignon, 
καλωσορίζω και τη σύζυγο του κ. Mignon. 

(Χειροκροτήματα) 

 Λοιπόν, να επιστρέψουμε πίσω στα δικά μας. 

 Ο αγαπητός συνάδελφος Λαμάρης. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Βεβαίως, όταν η νομοθεσία προβλέπει £500 για έναν υποψήφιο σε 
προεκλογική περίοδο, δεν αναμένει κανένας ότι αυτό δε θα παραβιαστεί.  Αυτό είναι 
το ένα.  ∆εύτερον, όλοι εμείς εδώ μέσα κατερχόμαστε ως υποψήφιοι, και άλλοι πολλοί, 
κάτω από ένα κόμμα το οποίο αναλαμβάνει και την προεκλογική μας εκστρατεία κατά 
κύριο λόγο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Λέω κατά κύριο λόγο, γιατί σ’ εμάς δεν επιτρέπεται με βάση τον κώδικα 
δεοντολογίας των δικών μας υποψηφίων να έχουμε δική μας προεκλογική εκστρατεία, 
κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πκιάννουν σας τα ριάλια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συνάδελφοι, ενοχλείστε, το ξέρω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα καλά, συγγνώμη, δηλαδή δεν μπορεί να διατυπώσει τη θέση του;  ∆ηλαδή, 
πρέπει συνέχεια να κάνουμε παρεμβάσεις; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κατά τα άλλα, θέλουν να πάρουμε και μέτρα, κύριε Πρόεδρε! 

 Εκείνα τα κόμματα, πλην του ΑΚΕΛ, που επιτρέπουν στους υποψηφίους τους 
να κάμνουν προεκλογική εκστρατεία και δική τους μπορούν να την κάμουν με €800;  
Εδώ κι αν κοροϊδευόμαστε, συνάδελφοι!  Ή, αν θέλετε, εμείς, που υπερασπιζόμαστε 
τη δημοκρατία ως θεσμό, αντιλαμβάνομαι δίνουμε το δικαίωμα και σε κάποιον 
ανεξάρτητο, μη κομματικό, να διεκδικήσει.  Ε, συγγνώμη δηλαδή, εμάς τα κόμματά 
μας θα καλύπτουν την προεκλογική εκστρατεία και ο ανεξάρτητος θα απαιτούμε με 
€850 να κάμει προεκλογική και να μας συναγωνιστεί στην εκλογή;  Αυτό κι αν είναι 
κοροϊδία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Τι πιθανότητες έχει;  Έν’ καλά που λαλεί! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επομένως, εμείς θεωρούμε ότι, ναι, όσο πιο χαμηλό είναι το επιτρεπόμενο 
ποσό τόσο θα ξεφεύγουμε από την πραγματικότητα.  Γι’ αυτό θεωρούμε λογικό το 
ποσό σήμερα των €30.000.  Αυτό είναι το ένα.  
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 ∆εύτερον, εμείς δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία του κ. Περδίκη, γιατί ακριβώς 
είναι πλεονασμός.  Και είναι πλεονασμός, γιατί στον περί Εκλογής Μελών της Βουλής 
των Αντιπροσώπων Νόμο που υπάρχει και σήμερα το άρθρο 49 ορίζει ότι είναι 
ποινικό αδίκημα οι παράνομες ενέργειες.  Και παράνομη ενέργεια ορίζεται στο άρθρο 
58 και η υπέρβαση των επιτρεπομένων εξόδων του νόμου.  Άρα, προβλέπεται.  Γιατί 
δεν εφαρμόζεται;  Άλλη ιστορία.  Θα εφαρμοστεί, αν βάλουμε ακόμα μια πρόνοια ως 
πλεονασμό;  Γι’ αυτό εμείς δε θα την ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να ξεκαθαρίσω κάποια πράματα, κύριε Πρόεδρε.  Πρώτον -και το λέω ως 
άνθρωπος που ασχολήθηκα με τα ποινικά θέματα πάρα πολλά χρόνια- στον ποινικό 
κώδικα και σε πολλούς άλλους νόμους υπάρχουν δεκάδες ποινικά αδικήματα που, για 
να τα αποδείξεις, θέλεις τη βοήθεια του Ιησού Χριστού.  Αυτό δε σημαίνει ότι θα 
πρέπει να τα καταργήσομε, γιατί είναι εξαιρετικά δύσκολη η απόδειξη των αδικημάτων 
αυτών. 

 Εδώ η πρόνοια η νομοθετική πολλές φορές μπαίνει και για να στέλλει μηνύματα 
και να διαμορφώνει αντιλήψεις.  Αν λοιπόν άνθρωποι που φιλοδοξούν να γίνουν οι 
νομοθέτες τούτου του τόπου και να νομοθετούν για τον υπόλοιπο λαό θα έχουν μία 
πρόνοια €30.000 και θα θελήσουν να την καταστρατηγήσουν, θα το κάμουν.  Αλλά δε 
νομίζω ότι θα πρέπει πάνω στο θέμα αυτό να δώσομε και πολύ πολύ μεγάλη 
σημασία, εξαιτίας του ότι πράγματι θα είναι εξαιρετικά δύσκολο να αποδειχτεί αυτό το 
πράγμα και επί τούτου έχει δίκαιο απόλυτο ο κ. Συλλούρης. 

 Από την άλλη, υπάρχει και σωρεία άλλων αδικημάτων στον υφιστάμενο νόμο 
για τα οποία μπορεί ένας να προσβάλει την εκλογή κάποιου και να ζητήσει την 
ακύρωσή της.  Αναφέρομαι σε ένα φαινόμενο που παρατηρείται συχνά στην Κύπρο 
στη διάρκεια των εκλογών.  Υπάρχει στο νόμο που αναφέρθηκε μόλις τώρα ο κ. 
Λαμάρης το αδίκημα της μαζικής εστιάσεως.  Το αδίκημα δηλαδή να κάμνεις μαζικά 
τραπέζια στους ψηφοφόρους.  Αυτό το αδίκημα, αν αποδειχθεί στο δικαστήριο, 
αυτόματα εκείνος που το έκανε -και πλέον στο εκλογοδικείο θα αποδειχτεί, όχι σε 
ποινικό δικαστήριο- θα χάσει την έδρα!  Θα χάσει την έδρα! 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, εγώ εισηγούμαι να πάμε για τις €30.000, η υπέρβασις των οποίων θα 
είναι αδίκημα του εκλογικού νόμου και θα επισύρει κυρώσεις.  Έχει δίκαιο ο κ. 
Συλλούρης που λέει ότι θα είναι δύσκολο να αποδειχτεί, αλλά είναι πάρα πολλά τα 
άλλα αδικήματα που δύσκολα αποδεικνύονται.  Και την ίδια ώρα όντως η τροπολογία 
του κ. Περδίκη, που στην κοινοβουλευτική ομάδα είχαμε αποφασίσει να την 
υποστηρίξουμε, φέρνοντας στο νου μου τις εκλογικές αιτήσεις που ήμουν δικηγόρος, 
είναι πλεονασμός.  Αν αποδειχτεί ότι υπερέβη ένας τις €30.000, μπορεί να χάσει την 



18 

 

έδρα.  ∆ε χρειάζεται να το πούμε στο νόμο, διότι είναι αδίκημα που προνοείται από 
τον ίδιο το νόμο και μπορεί να καταδικαστεί από το εκλογοδικείο με ακύρωση της 
εκλογής του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Σιζόπουλος και μετά ο κ. Κλεάνθους και ολοκληρώνουμε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.   

 Η συζήτηση ουσιαστικά επαναφέρει στο προσκήνιο θέματα τα οποία είχαμε 
συζητήσει και στο νομοσχέδιο ή στην πρόταση νόμου περί πολιτικών κομμάτων.  Οι 
υποψήφιοι, όπως τόνισε ο κ. Λαμάρης, στην ουσία δεν είναι υποψήφιοι του εαυτού 
τους.  Είναι υποψήφιοι ενός συγκεκριμένου κόμματος, ενός συγκεκριμένου 
συνδυασμού.  Ως εκ τούτου, όταν επιχειρούμε σήμερα να θέσουμε υπό έλεγχο τις 
προεκλογικές δαπάνες των κομμάτων, δεν μπορούν οι υποψήφιοι εντός του κόμματος 
να έχουν ανεξέλεγκτες δαπάνες και ούτε μπορούν με τις δαπάνες που οι ίδιοι 
προσωπικά διενεργούν να υπερβαίνουν τις δαπάνες που το κόμμα που θα έχει.  Γι’ 
αυτό ακριβώς το λόγο κάποια στιγμή η Βουλή πρέπει να αποφασίσει να συζητήσει το 
συγκεκριμένο ζήτημα και να θεσπίσει συγκεκριμένη νομοθεσία γύρω από τις 
προεκλογικές δαπάνες των κομμάτων εντός των οποίων θα είναι και οι προεκλογικές 
δαπάνες των υποψηφίων, για να μην υπάρχει αυτό το πρόβλημα το οποίο σήμερα 
βιώνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Νομίζω ότι η πραγματικότητα είναι μια.  ∆ιαπιστώνουμε όλοι το αυτονόητο, 
κάποιοι και ενεχόμενοι προφανώς.  Εκείνο που έχει σημασία είναι το μήνυμα που 
μπορούμε να στείλουμε στον κόσμο σε μια δεδομένη στιγμή κατακόρυφης αύξησης 
της πολιτικής απαξίωσης.   

 Εμείς στέλλουμε ένα μήνυμα, έστω με αυτή την πρόταση νόμου, ότι 
αναγνωρίζουμε και ταυτόχρονα συνειδητοποιούμε και τις αδυναμίες, αλλά πρέπει να 
πω ότι σίγουρα πρέπει να βρούμε τους τρόπους.  Όμως δεν έχω ακούσει ένα πράμα, 
την κρυφή πολιτική διαφήμιση, που είναι το κυρίαρχο στοιχείο, που κατά 95% είναι 
αθέμιτη οποιαδήποτε μάχη με οποιοδήποτε υποψήφιο.  Και ερωτώ:  Όταν μπορεί να 
δεις παγκύπρια εκατό πινακίδες, ξέροντας πόσο στοιχίζουν, με μια δήλωση «εκάμαν 
μου τες τζιαι έν’ δωρεάν» ποιος κοροϊδεύεται, ποιος εμπαίζεται;  Άρα, αν δεν 
εξετάσουμε σε βάθος τι γίνεται, ειδικά τούτη την περίοδο, σε αριθμό συνεντεύξεων, σε 
αριθμό εμφανίσεων και σε πολλά άλλα που άρχισαν να αποστέλλονται με ειδικούς 
λογαριασμούς συμμετοχής των βουλευτών, διότι επήραν μας χαμπάρι...  Ερωτώ:  
Γιατί αυτοκοροϊδευόμαστε; 
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 Ένα είναι το ζητούμενο, κύριε Πρόεδρε:  Πόσο αυτοσεβασμό ο καθένας μας 
έχει, αν μπορούμε να το σκεφτούμε, ας τον ελέγξει ο καθένας και εύχομαι κάποια ώρα 
να μπορούν και οι πολίτες να μας κρίνουν σωστά και δίκαια αλλά αυστηρά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Κουλίας και τελειώνουμε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα έλεγα ότι στη νεαρά Κυπριακή 
∆ημοκρατία η ισονομία και η ισοπολιτεία σε μια προεκλογική εκστρατεία είναι 
καθοριστικής σημασίας για την ποιότητα της δημοκρατίας που έχουμε.  Μπορεί να 
μην είμαστε οι χειρότεροι, σημειώνουμε θετικά βήματα, αλλά να πω μια εμπειρία που 
είχα εγώ στην Αμμόχωστο.  Η προεκλογική εκστρατεία, όπως ξέρετε, τελειώνει την 
Παρασκευή το βράδυ.  Ξέρετε που ετοιμάζονται τα επιτελεία το Σάββατο, για να παν 
οι…  Εψάχναμε τα στελέχη μας, ήταν όλοι σε ένα γάμο.  Έστεκεν ο υποψήφιος τζιαι 
σιαιρετούσαν τον, όπως στο γάμο!  Το μόνο που εν εδίαν έν’ παστίτσια!  Εκατάγγειλά 
το στο Γενικό Εισαγγελέα -νομίζω τότε ήταν ο κ. Μαρκίδης- εξετάζεται η υπόθεση 
ακόμα!  Η αδυναμία μας να εφαρμόζεται ο νόμος δεν είναι η καλύτερη. 

 Επίσης θέλω να πω ακόμα κάτι, σε απάντηση αυτού που είπε ο συνάδελφος ο 
Λαμάρης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πάλε το Λαμάρη, πάλε; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Στο κόμμα τους πράγματι υπάρχει μια ευταξία. ούτε κάρτες βγάζουν ούτε 
φυλλάδια τυπώνουν.  Αλλά εξεχάσαν το εξής:  Το να έσιεις τηλεόραση έν’ μεγάλη 
υπόθεση, το να έσιεις ραδιόφωνο ακόμα καλύτερα, το να έσιεις μία εφημερίδα επίσης.  
Ας πούμε, αν ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχε το “Γαλάζιο Ραδιόφωνο” ή το “TV 
Ουρανί” και εμείς δεν είχαμε, τι θα γινόταν; 

(Γέλια) 

 Άρα λοιπόν, πρέπει να είμαστε δίκαιοι και αντικειμενικοί, κύριοι, και πρέπει να 
περάσει ένας νόμος με βάση τον οποίο να ξεκινούν όλοι από την ίδια αφετηρία, κύριε 
Πρόεδρε.  Αυτό είναι μία στρέβλωση της δημοκρατίας.   

 Ευχαριστώ πάρα πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, αφού τα είπαμε όλα, μπαίνουμε στη διαδικασία.   

 Πρώτα θα εξετάσουμε την κοινή τροπολογία όλων των κομμάτων. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του 

Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κόμματος και του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών  
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 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του ενιαίου κειμένου του νομοσχεδίου και 
της πρότασης νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 2 αυτού και τη συνεπακόλουθη 
αναρίθμηση των υπόλοιπων άρθρων. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Επί της διαδικασίας.  Επειδή ξέρουμε το αποτέλεσμα, εμείς δε θα βάλουμε 
προφορική τροπολογία γι’ αυτό που λέμε, απλώς να καταγραφεί στα πρακτικά ότι το 
ψηφίζουμε, με εξαίρεση το δικαίωμα εξόδου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, καταγράφτηκε στα πρακτικά. 

 Πόσοι υποστηρίζουν… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ομόφωνα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Άρα, η κοινή τροπολογία των κομμάτων υπερψηφίζεται. 

 Η τροπολογία των κομμάτων ∆ΗΣΥ και Ε∆ΕΚ αποσύρεται. 

 Πάμε στην τροπολογία των Οικολόγων.   

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του ενιαίου κειμένου του νομοσχεδίου και 
της πρότασης νόμου με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 5 αυτού, του 
ακόλουθου νέου άρθρου 6: 

«Τροποποίηση 
του άρθρου 58 του 
βασικού νόμου. 

6. Η παράγραφος (γ) του άρθρου 58 του βασικού νόμου 
τροποποιείται με την αντικατάσταση της άνω τελείας στο τέλος 
της με άνω και κάτω τελεία και την προσθήκη της ακόλουθης 
νέας επιφύλαξης: 

  Νοείται ότι η αναφερόμενη στην παρούσα παράγραφο 
παράνομος ενέργεια περιλαμβάνει και την υπέρβαση από 
υποψήφιο των καθοριζομένων στα άρθρα 48 και 49 του 
παρόντος Νόμου ανώτατων δαπανών.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία όπως την κατέθεσε ο συνάδελφος κ. 
Περδίκης; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με μία ψήφο υπέρ, τριάντα μία εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στη δεύτερη… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η συμμαχία εντός του ∆ημοκρατικού Συναγερμού...  
Στυλιανίδης και Θεμιστοκλέους εψηφίσαν το ίδιο πράμα! 

(Γέλια) 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Και το ΑΚΕΛ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Τι θα δουν τα μάθκια μας ακόμα!  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 48.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 49.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, για το άρθρο 3 είμαι κατά εγώ και θα δικαιολογήσω την ψήφο 
μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Λοιπόν, εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα δώσω το λόγο στον κ. Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Είμαι κατά και, όταν τελειώσουμε, θα δικαιολογήσω την ψήφο μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είσαι κατά, μάλιστα. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή το ενιαίο 
κείμενο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και τώρα θα δώσω το λόγο στον κ. Περδίκη να αιτιολογήσει την ψήφο του. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν πριν δύο χρόνια αυτή η Βουλή εψήφιζε την αύξηση των 
δικαιούμενων δαπανών για τις ευρωεκλογές, υπήρχε δέσμευση σε αυτή τη Βουλή -και 
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υπάρχουν τα πρακτικά της Βουλής- ότι αυτό δε θα επαναληφθεί στην περίπτωση των 
δαπανών για τις βουλευτικές εκλογές και θα συνοδεύεται οπωσδήποτε με μίας 
μορφής έλεγχο.  Εδεσμευτήκαμε όλοι μας.  Σήμερα εψηφίσαμε όλοι μας κανένα 
έλεγχο και αύξηση των δαπανών.  Καμιά φορά και φύλλο συκής έχει τη σημασία του!   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Τουρισμού του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 
28 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο 
αναπληρωτής γενικός διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΤ για το 2011 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €71.255.789 και συνολικά έσοδα του ιδίου ύψους.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία,  τα έσοδα του ΚΟΤ θα προέλθουν 
κυρίως από την κρατική χορηγία (€68.100.000), η οποία παρουσιάζεται μειωμένη 
κατά €18 εκατομ. περίπου σε σχέση με το 2010, τα δικαιώματα χορήγησης αδειών 
λειτουργίας τουριστικών επιχειρήσεων και εξασκήσεως τουριστικών επαγγελμάτων 
(€587.975), την παραχώρηση άδειας χρήσης των τουριστικών περιπτέρων και άλλων 
υποστατικών του ΚΟΤ, καθώς και από τη λειτουργία της μαρίνας Λάρνακας 
(€1.259.814). 

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του ΚΟΤ 
αφορούν κυρίως: 

1. αποδοχές προσωπικού (€15.859.479), 

2. αποζημιώσεις, αμοιβές και άλλα ωφελήματα (€2.401.680), 

3. έξοδα προβολής και δημοσιότητας (€39.608.033), 

4. έξοδα οργάνωσης και ανάπτυξης τουριστικού προϊόντος (€9.136.500), 
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5. λοιπές διοικητικές δαπάνες (€2.561.050). 

 Καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής ενημερωτικά στοιχεία αναφορικά με το 
έτος 2010, ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής του ΚΟΤ δήλωσε ότι τα έσοδα από τον 
τουρισμό παρουσίασαν αύξηση κατά 3,8% σε σχέση με τα έσοδα του 2009 
ξεπερνώντας τα €1,5 δις και ότι οι αφίξεις τουριστών παρουσίασαν οριακή αύξηση 
κατά 1,5% σε σχέση με τις αφίξεις του προηγούμενου έτους, η οποία οφείλεται κυρίως 
στην αύξηση των αφίξεων τουριστών από τις αγορές της Ρωσίας, της Γερμανίας, της 
Σουηδίας, της Γαλλίας και του  Ισραήλ.   

 Ο ίδιος αρμόδιος, αναφερόμενος στις προοπτικές για το 2011, επισήμανε ότι η 
τουριστική βιομηχανία της Κύπρου θα συνεχίσει να αντιμετωπίζει τις ίδιες δυσκολίες 
κατά το 2011 όπως και κατά το προηγούμενο έτος, λόγω των επιπτώσεων της 
οικονομικής κρίσης, των συνθηκών που επικρατούν στον τομέα των αερομεταφορών 
της Κύπρου, του έντονου ανταγωνισμού που αντιμετωπίζει το κυπριακό τουριστικό 
προϊόν από άλλους τουριστικούς προορισμούς, καθώς και της πολιτικής αστάθειας 
που επικρατεί στην περιοχή. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΚΟΤ ανέφερε μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Ο ΚΟΤ ετοίμασε το Νέο Στρατηγικό Σχέδιο 2011-2015, λαμβάνοντας υπόψη τις 
αδυναμίες και τις παραλείψεις του προηγούμενου στρατηγικού σχεδίου, το 
οποίο στοχεύει στη βελτίωση της ανταγωνιστικότητας του κυπριακού 
τουριστικού προϊόντος, στη βελτίωση της προσβασιμότητας των τουριστών 
προς την Κύπρο, στην ανάπτυξη και διεύρυνση του τουριστικού προϊόντος, στη 
βελτίωση της συνεργασίας του οργανισμού με τους διοργανωτές ταξιδιών του 
εξωτερικού και με τους εγχώριους εταίρους του οργανισμού, καθώς και στην 
προώθηση του ηλεκτρονικού μάρκετινγκ. 

2. Η αποδοτικότητα των γραφείων εξωτερικού απασχόλησε το διοικητικό 
συμβούλιο του οργανισμού και για το λόγο αυτό ο ΚΟΤ έχει προχωρήσει σε 
διαδικασίες ανάθεσης εκπόνησης μελέτης για αξιολόγηση της αποδοτικότητας, 
στελέχωσης και λειτουργίας των γραφείων εξωτερικού, καθώς και για εξεύρεση 
εναλλακτικών τρόπων εκπροσώπησης του οργανισμού στο εξωτερικό.   

3. Η προβολή της Κύπρου μέσω διαφόρων εκδηλώσεων που θα 
πραγματοποιηθούν στο εξωτερικό αναμένεται να ενισχύσει την αύξηση των 
τουριστικών αφίξεων τόσο για το τρέχον έτος όσο και για το 2012.  Για το λόγο 
αυτό παρίσταται ανάγκη έγκρισης επιπρόσθετου κονδυλίου ύψους €0,5 εκατομ. 
από το κράτος, ώστε να καλυφθούν συγκεκριμένες δραστηριότητες διαφήμισης 
και προβολής της Κύπρου στην αγορά της Αγίας Πετρούπολης, ανάγκη η 
οποία προέκυψε μετά την υπογραφή συμφώνου συνεργασίας μεταξύ του 
δήμου Λεμεσού και του δήμου Αγίας Πετρούπολης για περεταίρω σύσφιξη των 
σχέσεων των δύο πόλεων και κατ’ επέκταση της Ρωσίας και της Κύπρου.  Σε 
περίπτωση μη έγκρισης του αιτήματος του ΚΟΤ από το Υπουργικό Συμβούλιο, 
η δράση αυτή δε θα είναι δυνατό να πραγματοποιηθεί λόγω μη επαρκών 
πόρων του οργανισμού για κάλυψη της εν λόγω δαπάνης. 

4. Η χορηγία προς τις περιφερειακές εταιρείες τουριστικής ανάπτυξης 
παρουσιάζεται μειωμένη για το 2011 σε σχέση με το 2010 λόγω της μείωσης 
του προϋπολογισμού του ΚΟΤ για το έτος.  Ο οργανισμός προτίθεται να 
καταβάλει συμπληρωματική χορηγία προς αυτές σε μεταγενέστερο στάδιο, 
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νοουμένου ότι ο ΚΟΤ εξασφαλίσει πρόσθετες πιστώσεις, αν οι οικονομικές 
συνθήκες το επιτρέψουν. 

5. Η μείωση του προϋπολογισμού του ΚΟΤ για το 2011 στα πλαίσια της 
απόφασης για τη λήψη μέτρων εξυγίανσης των δημόσιων οικονομικών από το 
κράτος δεν αναμένεται να επηρεάσει τον αριθμό των τουριστικών αφίξεων 
βραχυπρόθεσμα, ενδέχεται όμως να επηρεάσει τη δυναμική του οργανισμού 
και την επίτευξη των στόχων του ΚΟΤ για το έτος, όπως επίσης τις πολιτιστικές 
και άλλες δραστηριότητες που τυγχάνουν χρηματοδότησης από τον ΚΟΤ, 
περιλαμβανομένου του ∆ιεθνούς Φεστιβάλ Πάφου και του Ράλι “Κύπρος”. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, τα μέλη της 
επιτροπής έθεσαν σωρεία ερωτημάτων προς τους παρευρισκομένους και ζήτησαν 
περαιτέρω στοιχεία, τα οποία κατατέθηκαν με γραπτό υπόμνημα του ΚΟΤ, 
ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2011.   

 Σημειώνεται ότι, στο διάστημα μεταξύ των δύο συνεδριάσεων της επιτροπής το 
Υπουργείο Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού κατέθεσε στη Βουλή νομοσχέδιο 
που τιτλοφορείται «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2011 Νόμος (Αρ. 1) του 2011», μετά από απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011.  Σκοπός του εν λόγω 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού είναι η έγκριση πληρωμής από το ταμείο του 
ΚΟΤ ποσού ύψους €500.000, ώστε να καλυφθεί η δαπάνη για διαφήμιση και προβολή 
στην Αγία Πετρούπολη.   

 Υπό το φως της πιο πάνω εξέλιξης, η επιτροπή αποφάσισε όπως οι πρόνοιες 
του υπό εξέταση προϋπολογισμού διαμορφωθούν ανάλογα, ώστε να ενσωματωθούν 
σε αυτές οι πρόνοιες του συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  Το Υπουργείο 
Εμπορίου Βιομηχανίας και Τουρισμού με σχετική επιστολή του, ημερομηνίας 1ης 
Μαρτίου 2011, κατέθεσε στην επιτροπή νέο αναθεωρημένο κείμενο προϋπολογισμού, 
ώστε να περιληφθούν σ’ αυτό οι επιπρόσθετες πιστώσεις ύψους €500.000, που 
προορίζονται να καλύψουν τη δαπάνη για διαφήμιση και προβολή στην Αγία 
Πετρούπολη.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους 
της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού για το 2011. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Θα υπερψηφίσει η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού τον 
προϋπολογισμό αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού 
ποσού ύψους €71.755.789 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

 ∆ιάθεση ειδικών εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση 
συγκεκριμένων προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2011 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 1) του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 1) 

του 2011» 

Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 
28 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών, η Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, ο 
Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, ο εκτελεστικός πρόεδρος των Κυπριακών 
Αερογραμμών και εκπρόσωποι των συντεχνιών των Κυπριακών Αερογραμμών Λτδ 
ΠΑΣΥΠΙ, ΣΥΝΥΚΑ-ΣΕΚ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ΑΣΥΣΕΚΑ, ΣΥΠΚΚΑ. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €20 εκατομ. για την 
κάλυψη της δαπάνης που αφορά αποζημίωση της εταιρείας των Κυπριακών 
Αερογραμμών για την περίοδο 2004-2010 λόγω της απαγόρευσης πτήσεων στον 
εναέριο χώρο της Τουρκίας.  

 Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, η απόφαση 
της κυβέρνησης για κάλυψη της πιο πάνω δαπάνης έχει ληφθεί στη βάση των 
ακόλουθων δεδομένων: 

1. Τα τελευταία χρόνια οι Κυπριακές Αερογραμμές αντιμετωπίζουν σοβαρές 
οικονομικές δυσκολίες που έχουν επηρεάσει αρνητικά την οικονομική 
κατάσταση της εταιρείας, με αποτέλεσμα το παθητικό της να υπερβαίνει το 
ενεργητικό της, μεταξύ άλλων, λόγω της απαγόρευσης που επιβάλλει η 
Τουρκία στην πραγματοποίηση πτήσεων πάνω από τον εναέριο χώρο της 
λόγω της τουρκικής εισβολής στην Κύπρο το 1974. 

2. Λόγω της πιο πάνω απαγόρευσης η εταιρεία, για να αποφύγει τον εναέριο 
χώρο της Τουρκίας, για πολλά δρομολόγιά της πραγματοποιεί πτήσεις 
μεγαλύτερης απόστασης και διάρκειας οι οποίες έχουν αυξημένο κόστος λόγω 
της αυξημένης κατανάλωσης καυσίμων, του αυξημένου κόστους συντήρησης 
των αεροσκαφών, των αυξημένων τελών υπερπτήσεων, των αυξημένων 
επιδομάτων του προσωπικού και της μείωσης της αξίας των αεροσκαφών 
λόγω αυξημένης χρήσης. 

3. Σύμφωνα με μελέτη, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, που εκπονήθηκε από 
την εταιρεία, η απαγόρευση υπερπτήσεων στον εναέριο χώρο της Τουρκίας 
έχει μετρήσιμο κόστος, το οποίο για το 2008 έχει υπολογιστεί στο ποσό των 
€3,665 εκατομ., ενώ για τα έτη 2009 και 2010 το κόστος υπολογίστηκε στο 
ποσό των €2,610 εκατομ. και €3,184 εκατομ. αντίστοιχα.  Για ολόκληρη την 
περίοδο 2004-2010 το συνολικό κόστος για την εταιρεία υπολογίζεται στα €20 
εκατομ. 

4. Οι αρνητικές συνέπειες είναι πιο έντονες μετά την ένταξη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αφού οι κυπριακοί αερομεταφορείς 
δραστηριοποιούνται πλέον σε ένα πλήρες ελευθεροποιημένο περιβάλλον 
ανοικτών ουρανών και βρίσκονται μονίμως σε μειονεκτική θέση έναντι άλλων 
αεροπορικών εταιρειών.   
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 Ο Υπουργός Οικονομικών, αναλύοντας περαιτέρω τους λόγους για τους 
οποίους κρίνεται σκόπιμη η παραχώρηση ποσού ύψους €20 εκατομ. ως αποζημίωση 
προς τις Κυπριακές Αερογραμμές, κατέθεσε στην επιτροπή ότι αυτή κρίνεται αναγκαία 
λόγω του αυξημένου κόστους πολλών πτήσεων της εταιρείας, κυρίως προς τη Ρωσία, 
ανάγκη που προκύπτει από την απαγόρευση πραγματοποίησης πτήσεων πάνω από 
τον εναέριο χώρο της Τουρκίας.   

 Ο ίδιος αρμόδιος επισήμανε ότι στο πιο πάνω ζητούμενο ποσό δεν 
περιλαμβάνεται το διαφυγόν κέρδος της εταιρείας, δηλαδή πελατεία που η εταιρεία 
χάνει λόγω της απαγόρευσης αυτής, όπως και λόγω της μη ύπαρξης δυνατότητας 
καθιέρωσης νέων κερδοφόρων δρομολογίων, όπως είναι η Ουκρανία και άλλες χώρες 
της ίδιας περιοχής. 

 Ο ίδιος αρμόδιος κατέθεσε περαιτέρω ότι το προσωπικό της εταιρείας έχει ήδη 
προβεί σε σημαντικές περικοπές στις μισθολογικές του απαιτήσεις, ενώ το συμβούλιο 
της εταιρείας προχώρησε σε αλλαγές στον τρόπο λειτουργίας της εταιρείας, 
προκειμένου να περιορίσει τα λειτουργικά της έξοδα.  Επισήμανε ταυτόχρονα ότι με 
την ενίσχυση της εταιρείας με το ζητούμενο ποσό των €20 εκατομ. δε θα επιλυθούν 
οριστικά τα προβλήματα βιωσιμότητας της εταιρείας και δεν εξασφαλίζεται η επιβίωσή 
της.  

 Η Υπουργός Συγκοινωνιών και Έργων, καταθέτοντας στην επιτροπή μελέτη 
αναφορικά με τον υπολογισμό των ζημιών της εταιρείας, ημερομηνίας 15 Οκτωβρίου 
2010,  ενημέρωσε ταυτόχρονα την επιτροπή για τις επαφές που είχε τον Οκτώβριο 
του 2010  με την Επιτροπή των Υπουργών Μεταφορών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
στην οποία παρουσίασε τα προβλήματα των κυπριακών αερομεταφορέων που 
οφείλονται στην απαγόρευση πτήσεων πάνω από τον εναέριο χώρο της Τουρκίας.  

  Ο εκτελεστικός πρόεδρος των Κυπριακών Αερογραμμών, τονίζοντας την 
ανάγκη έγκρισης του ζητούμενου ποσού των €20 εκατομ., ανέφερε ότι η εταιρεία 
κινδυνεύει να κλείσει τον Απρίλιο του 2011 και γι’ αυτό το ποσό αυτό αναμένεται να 
την ενισχύσει στις προσπάθειες επιβίωσής της.  Συναφώς, ανέφερε ότι, στα πλαίσια 
εξυγίανσης του πτητικού προγράμματος της εταιρείας, είναι δυνατό να μειωθούν τα 
λειτουργικά έξοδά της κατά €40 εκατομ. έως €45 εκατομ., αλλά, παρά τις 
οποιεσδήποτε μειώσεις, οι ζημιές  της εταιρείας για το 2011 αναμένεται να ανέλθουν 
στα €5 εκατομ. έως €7 εκατομ. 

 Ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων, καταθέτοντας ενώπιον της 
επιτροπής, ανέφερε τα ακόλουθα:   

1. Για το όλο θέμα έχει εκδοθεί γνωμοδότηση του γραφείου του, με ημερομηνία 3 
Σεπτεμβρίου 2009, μετά την κοινοποίηση προς αυτόν του σχεδίου 
αποζημίωσης των κυπριακών αερομεταφορέων για τις ζημιές που υφίστανται 
λόγω της απαγόρευσης από την Τουρκία της διέλευσης των αεροσκαφών τους 
από τον εναέριο της χώρο. 

2. Σύμφωνα με την πιο πάνω γνωμοδότηση, το σχέδιο αποζημίωσης προς τις δύο 
κυπριακές αεροπορικές εταιρείες (Κυπριακές Αερογραμμές και “Eurocypria”) 
συνιστά κρατική ενίσχυση και για το λόγο αυτό πρέπει να κοινοποιηθεί επίσημα 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για έγκριση κατ’ επίκληση του άρθρου 107(2)(β) 
της Συνθήκης για τη Λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το οποίο επιτρέπει 
τις κρατικές ενισχύσεις για επανόρθωση ζημιών που προκαλούνται από 
θεομηνίες ή άλλα έκτακτα γεγονότα. 
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3. Το Υπουργείο Οικονομικών στις 4 Φεβρουαρίου 2011 διαβίβασε προς το 
γραφείο του εφόρου το σχέδιο με τον τίτλο “Σχέδιο Αποζημίωσης προς τους 
Κυπριακούς Αερομεταφορείς που Επηρεάζονται από την Απαγόρευση 
Πτήσεων πάνω από την Τουρκία, Έχουν Άδεια Αερομεταφορέα και Είναι σε 
Θέση να Ασκήσουν Πτητικό Έργο”. 

4. Η όλη διαδικασία βρίσκεται στο στάδιο της προκοινοποίησης του πιο πάνω 
σχεδίου και δεν έχει ακόμα κοινοποιηθεί  επίσημα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Σημειώνεται ότι, όπως εξάγεται από τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής, ο Έφορος Ελέγχου Κρατικών Ενισχύσεων κατά την εξέταση 
του θέματος είχε θέσει ως προϋποθέσεις τον έλεγχο από το Τμήμα Πολιτικής 
Αεροπορίας ή από ανεξάρτητο συμβουλευτικό οίκο της μεθόδου υπολογισμού του 
ύψους της αποζημίωσης και το κατά πόσο τα ποσοτικά στοιχεία που 
χρησιμοποιήθηκαν είναι ρεαλιστικά και δεν οδηγούν σε υπεραποζημίωση των 
κυπριακών  αεροπορικών εταιρειών. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Οικονομικών, το σχέδιο αποζημίωσης προς τους κυπριακούς αερομεταφορείς είναι 
γενικό και συνεπώς στο μέλλον όποια κυπριακή εταιρεία κατέχει άδεια αερομεταφορέα 
και εκτελεί πτητικό έργο θα είναι δικαιούχος βάσει του εν λόγω σχεδίου. 

 Σε σχέση με επιμέρους πτυχές του όλου θέματος, κατατέθηκαν από τους 
αρμοδίους τα ακόλουθα 

1. Στις περιπτώσεις που χορηγείται ενίσχυση χωρίς την προηγούμενη έγκριση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, αυτή δεν έχει την εξουσία να ζητήσει την ανάκτηση 
της ενίσχυσης λόγω μη κοινοποίησής της προς αυτήν, παρά μόνο σε 
εξαιρετικές περιπτώσεις.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή επιτάσσει την ανάκτηση της 
ενίσχυσης, μόνο σε περίπτωση που κρίνει εκ των υστέρων ότι αυτή είναι 
ασύμβατη με την κοινή αγορά. 

2. Αναφορικά με εκκρεμούσες δικαστικές αγωγές εναντίον της εταιρείας, ο 
συνολικός αριθμός των υποθέσεων ανέρχεται στις εκατόν εξήντα. 

3. Αναφορικά με τη βελτίωση του επιχειρησιακού έργου της εταιρείας, η εταιρεία 
εξετάζει την υλοποίηση εσωτερικών δρομολογίων στην Ελλάδα, καθώς και νέα 
συνεργασία με διάφορες άλλες εταιρείες.   

4. Το θέμα εξεύρεσης  στρατηγικού επενδυτή αποτελεί γενικότερη πολιτική 
απόφαση και είναι θέμα το οποίο θα εξεταστεί από την κυβέρνηση, εφόσον 
προκύψει τέτοια ευκαιρία. 

5. Αναφορικά με το αεροσκάφος Α330, το οποίο κρίνεται ως ζημιογόνο,  
καταβάλλεται προσπάθεια ενοικίασής του, γεγονός που θα επιφέρει έσοδα 
στην εταιρεία. 

 Σημειώνεται ότι όλοι οι παριστάμενοι εκπρόσωποι των επηρεαζόμενων 
συνδικαλιστικών οργανώσεων δήλωσαν ότι στηρίζουν τις ληφθείσες κυβερνητικές 
αποφάσεις στήριξης των Κυπριακών Αερογραμμών και ζήτησαν την έγκριση του 
ποσού των €20 εκατομ. ως αποζημίωση προς την εταιρεία, για τους λόγους που 
αναφέρονται πιο πάνω. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω τοποθετήσεις:   

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά 
τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θεωρούμε ότι το παρόν νομοσχέδιο είναι σοβαρό και άπτεται της βιωσιμότητας 
των Κυπριακών Αερογραμμών.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που θέλουμε να καταθέσουμε 
από το επίσημο βήμα της Βουλής… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, με την άδειά σας, μισό λεπτό.  Θέλω να παρακαλέσω τους 
αγαπητούς συνάδελφους, αν μπορέσουμε να τηρήσουμε λίγη ησυχία, για να μπορέσει 
ο ομιλητής να διατυπώσει τις θέσεις και τις απόψεις του κόμματός του. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Επαναλαμβάνω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτό το νομοσχέδιο είναι για μας 
σοβαρότατο, γιατί η πολιτική πράξη αυτής της Βουλής θα καθορίσει αν θα σώσουμε ή 
θα βυθίσουμε σε περαιτέρω περιπέτειες τον κρατικό αερομεταφορέα.   

 Εμείς ως παράταξη τασσόμαστε υπέρ των Κυπριακών Αερογραμμών.  Είναι γι’ 
αυτό το λόγο που είμαστε ενάντια στη διατήρησή τους ως κρατικού αερομεταφορέα.  
Το θέμα των αερομεταφορών στην Κύπρο είναι ένα ζήτημα που κατάντησε 
κουραστικό, αλλά και πολύ δαπανηρό για τον Κύπριο φορολογούμενο.  Η 
ορθολογιστική για μας προσέγγιση είναι ότι έπρεπε να αναζητήσουμε στρατηγικό 
επενδυτή με πείρα στις αερομεταφορές, γιατί πιστεύουμε πως είναι ο μόνος δρόμος, 
για να παραμείνουν βιώσιμες οι Κυπριακές Αερογραμμές.  Είναι κοινώς αποδεκτό 
πως η κρατική επιχειρηματικότητα δημιουργεί ζημιές, ειδικά στο χώρο των 
αερομεταφορών.   

 Επιπρόσθετα, με το να δώσει η Βουλή σήμερα €20 εκατομ. εν γνώσει της ή εν 
αγνοία της ένα είναι το γεγονός, δημιουργεί ένα προηγούμενο, ένα προηγούμενο που 
θα δημιουργήσει απαιτήσεις ακόμα και από τη πτωχεύσασα Eurocypria, αλλά 
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ενδεχόμενα και από άλλες εταιρείες, όπως είναι οι ναυτιλιακές, που έχουν υποστεί τα 
τελευταία δεκαοκτώ χρόνια εκατοντάδες, ίσως εκατομμύρια ζημιές.  Η ουσία όμως του 
ζητήματος είναι πως αυτή η πολιτεία στο σύνολό της θα καλέσει τον Κύπριο 
φορολογούμενο, ο οποίος υπέφερε τα πάνδεινα από την τουρκική εισβολή, ακόμα και 
τον πρόσφυγα πολίτη της Κύπρου που έχασε τα πάντα από την τουρκική εισβολή να 
καταβάλει ακόμα μία φορά χρηματική αποζημίωση προς τις Κυπριακές Αερογραμμές.  
Θα πληρώσει δηλαδή ακόμα και ο πρόσφυγας τις συνέπειες της εισβολής.  Και αυτό 
θα γίνει μόνο στον τομέα των αερομεταφορών.  Και θα δοθούν τα €20 εκατομ., όταν 
υπάρχουν δηλώσεις, ακόμα και σημερινή απάντηση του Υπουργού Οικονομικών πως, 
και να δοθούν τα €20 εκατομ., δεν μπορεί με κανένα τρόπο να εγγυηθεί τη 
βιωσιμότητα των Κυπριακών Αερογραμμών.   

 Ο σκοπός δηλαδή είναι να λάβει την ενίσχυση η εταιρεία, για να καταφέρει να 
βγάλει ακόμα μερικούς μήνες.  Και στέλνουμε και ένα μήνυμα προς τους πολίτες, πως 
η κυβέρνηση, η Βουλή και τα πολιτικά κόμματα έχουν και αυτά τους δικούς τους 
λόγους, απλά να βγάλουμε και εμείς τις εκλογές του Μαΐου, με την ελπίδα πως μέχρι 
τότε θα αλλάξουν τα δεδομένα. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Συναισθανόμενοι την ευθύνη έναντι των εργαζομένων στις Κυπριακές 
Αερογραμμές, συναισθανόμενοι την ευθύνη μας έναντι της κοινωνίας και της 
αξιοπιστίας της χώρας μας, καταθέτουμε την άποψή μας.  Με την πρακτική αυτή που 
σε λίγα λεπτά θα ακολουθήσει η Βουλή σε συνέχεια της απόφασης της κυβέρνησης, 
δηλαδή να δοθεί η ενίσχυση χωρίς πρώτα να έχει εξασφαλιστεί η έγκριση της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, το μόνο αποτέλεσμα που θα έχει είναι να αναγκάσει την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή να επέμβει αυτεπάγγελτα και να αρχίσει διερεύνηση του 
θέματος.  Και, αν αποφασίσει αρνητικά, τότε τα λεφτά θα πρέπει να επιστραφούν από 
τις Κυπριακές Αερογραμμές.   

 Σήμερα ο Υπουργός Οικονομικών, εις απάντηση των ερωτήσεων που 
υποβάλαμε εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
αναφέρει τα ακόλουθα:  «Απάντηση στην ερώτηση 8:  Ναι, είναι ορατός ο κίνδυνος να 
κηρυχθεί παράνομη κρατική ενίσχυση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή».  Άρα, εν 
γνώσει του αυτό το σώμα θα προχωρήσει στην έγκριση των €20 εκατομ., όταν ο 
αρμόδιος υπουργός δηλώνει ότι είναι ορατός ο κίνδυνος να είναι παράνομη κρατική 
ενίσχυση.  Και στο ένατο απαντά ότι «αν κριθεί» -που είναι ορατό- «ως κρατική 
ενίσχυση, οι Κυπριακές Αερογραμμές δε θα είναι σε θέση να επιστρέψουν τα €20 
εκατομ., εφόσον τους ζητηθούν».  Άρα, αν ο μη γένοιτο αυτό που θεωρεί ορατό 
κίνδυνο ο Υπουργός Οικονομικών επισυμβεί, η σημερινή έγκριση των €20 εκατομ., 
από τη στιγμή που διαπιστώνει ότι δεν υπάρχει δυνατότητα επιστροφής, σημαίνει και 
το οριστικό κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών.   

 Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας -δε θα ήθελα να κουράσω το σώμα- θα καταθέσω 
ολόκληρη την τοποθέτησή μας τη γραπτή στη γραμματεία της Βουλής.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου καταθέτει στη γραμματεία το προαναφερθέν 
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Τελειώνοντας όμως, θα θέλαμε να αναφέρουμε πως τα €20 εκατομ. που θα 
πάρει η εταιρεία ως αποζημίωση δε θα βοηθήσουν στη μακροπρόθεσμη βιωσιμότητά 
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της.  Και αυτό γιατί;  Από τα €20 εκατομ. που θα δοθούν σήμερα τα €9,7 εκατομ. θα 
εκταμιευθούν για αποζημιώσεις στους υπαλλήλους που θα προχωρήσουν σε πρόωρη 
αφυπηρέτηση.  

 Για όλους τους πιο πάνω λόγους που έχω αναφέρει, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και 
κύριοι συνάδελφοι, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα καταψήφιζε το νομοσχέδιο.  
Τηρούμε όμως αποχή. τηρούμε αποχή από μια μεγάλη ευαισθησία προς τις 
οικογένειες των 1 300 εργαζομένων των Κυπριακών Αερογραμμών.  Τέτοιο καιρό 
πέρσι η κυβέρνηση, βάζοντας ασπίδα τους εργαζόμενους της Eurocypria, πήρε από 
τους φορολογούμενους πολίτες €35 εκατομ.  Και αφού γνωρίζουμε πού πήγαν τα €35 
εκατομ. -δεν είναι πρόθεσή μου να προκαλέσω- στείλαμε 300 οικογένειες να ζουν εδώ 
και μήνες το μόνιμο εφιάλτη της ανεργίας και τους έχουμε ακόμα απλήρωτους για τα 
δεδουλευμένα τους.   

 Απευχόμαστε ειλικρινά αυτό που έζησαν οι 300 οικογένειες της Eurocypria να 
το ζήσουν οι 1 300 οικογένειες των Κυπριακών Αερογραμμών.  Η νοοτροπία, η 
εμμονή και η θέση σε κρατική εταιρεία, έστω και αν με μαθηματική ακρίβεια οδηγείται 
προς κλείσιμο, παρά να επιλέξουμε στρατηγικό επενδυτή, εμάς στο ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό δε μας βρίσκει σύμφωνους και δεν μπορούμε να συμπλεύσουμε με αυτές 
τις πολιτικές, που ένα αποτέλεσμα θα έχουν, το τέλος που είχε η Eurocypria.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το πρώτο πράγμα που θέλω να πω είναι ότι νιώθω déjà vu, γιατί για ακόμα μια 
φορά βρισκόμαστε ενώπιον αυτού του σώματος και συζητάμε για την επιβίωση ενός 
κρατικού αερομεταφορέα, συζητάμε για ακόμα μια φορά κατά πόσο ο Κύπριος 
φορολογούμενος θα πρέπει και πάλι να πληρώσει τα σπασμένα και να διασώσει μια 
κρατική εταιρεία, βάζοντας το χέρι βαθιά στην τσέπη, μέσα σε μια πάρα πολύ 
δύσκολη οικονομικά περίοδο.  Ακόμα χειρότερα, δεν μπορούμε καν να του 
υποσχεθούμε ότι, όταν θα πληρώσει αυτά τα €20 εκατομ., θα έχουμε μία βιώσιμη 
εταιρεία.  Το μόνο που προσφέρουμε σήμερα είναι προσευχή και ελπίδα. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσει υπέρ αυτού του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού, αλλά νιώθουμε την ανάγκη να μεταφέρουμε την 
πικρία, την αγανάκτηση και τον προβληματισμό μας για το πώς φτάσαμε μέχρι εδώ 
και γιατί φτάσαμε μέχρι εδώ, γιατί φτάσαμε σε ένα σημείο να πρέπει να πληρώσουμε 
€20 εκατομ. σε μια εταιρεία και να μην έχουμε καμία απολύτως εγγύηση για τη 
βιωσιμότητά της.  Να είμαστε στη θέση να γνωρίζουμε ότι μπορεί να πληρώσουμε ως 
κράτος €20 εκατομ. και να μας ζητήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση να τα επιστρέψουμε.  
Επειδή μέχρι σήμερα που μιλάμε, ενάμιση χρόνο μετά που συζητάμε όλα αυτά τα 
ζητήματα, δεν έχουμε υποβάλει επίσημο αίτημα στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να 
εγκριθούν αυτά τα €20 εκατομ.  Να ξαναπάθουμε δηλαδή ό,τι πάθαμε με τη 
Eurocypria! Θα πληρώσουμε αυτά τα €20 εκατομ. και από αυτά τα €10 εκατομ. 
περίπου θα πάνε σε πλεονασμούς και θα μείνουν €10 εκατομ. να συγκρατήσουν μία 
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εταιρεία που παρουσίασε πέραν των €40 εκατομ. ζημιές, που έχει €35 εκατομ. 
περιουσιακά στοιχεία και πέραν των €80 εκατομ. υποχρεώσεις. 

 Θα πληρώσουμε τα €20 εκατομ. και είναι γεγονός…  Εδώ θέλω να σημειώσω, 
με μια μικρή παρένθεση, τις θετικές ενέργειες του προσωπικού της εταιρείας, που, 
αναλογιζόμενοι εκείνοι τον πραγματικό κίνδυνο που διατρέχει η εταιρεία, προχώρησαν 
σε συγκεκριμένες ενέργειες, αποδέχθηκαν περικοπές σε μισθούς τους, περικοπές 
ωφελημάτων…  Είναι οι μόνοι που έχουν υποβάλει με δική τους πρωτοβουλία 
συγκεκριμένες προτάσεις και αποδέχτηκαν ακριβώς συγκεκριμένα μέτρα, σε αντίθεση 
με τη διοίκηση της εταιρείας, που σε δύο ξεχωριστές συζητήσεις της επιτροπής 
Οικονομικών δεν έχει παρουσιάσει κανένα συγκεκριμένο σχέδιο, τουλάχιστον στο 
βαθμό και στο επίπεδο που θα αναμέναμε να ακούσουμε ως επιτροπή Οικονομικών, 
σε σχέση με το ποιες είναι οι εξοικονομήσεις που θα κερδηθούν με τις ενέργειες της 
διοίκησης της εταιρείας, έτσι ώστε η εταιρεία να προχωρήσει και να επανέλθει σε 
κερδοφορία.   

 Το μόνο που ακούσαμε, που ήταν ξεκάθαρο, ήταν το δίλημμα που μας έθεσε ο 
Υπουργός Οικονομικών.  Είτε πληρώνουμε αυτά τα χρήματα και προσευχόμαστε ότι 
θα διασωθεί η εταιρεία, αν όλα πάνε καλά, είτε δεν πληρώνουμε αυτά τα χρήματα και 
η εταιρεία κλείνει τον Απρίλιο.  Αυτό ήταν ξεκάθαρο.  Αυτό το εκβιαστικό δίλημμα από 
τον Υπουργό Οικονομικών όντως καταγράφηκε ξεκάθαρα και το έχουμε εισπράξει.  
Και γι’ αυτό η σημερινή μας απόφαση -μιλώ εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας- 
ίσως είναι μία από τις πιο δύσκολες αποφάσεις που έχουμε πάρει ως κοινοβουλευτική 
ομάδα, επειδή δεν είμαστε ικανοποιημένοι από τις εξηγήσεις που εδόθησαν ενώπιον 
της επιτροπής Οικονομικών για το ποιο είναι το σχέδιο.  ∆εν έχουμε ξεκάθαρο σχέδιο 
ενώπιόν μας για τη διάσωση της εταιρείας. 

 Γιατί φτάσαμε μέχρι εδώ;  Ποια διαχρονικά λάθη…  Και όταν λέω διαχρονικά 
εννοώ όλων των κυβερνήσεων, όλων των διοικήσεων της εταιρείας, επειδή η ίδια η 
εταιρεία δεν κατάφερε να καταστήσει τον εαυτό της ως μια ανταγωνιστική εταιρεία 
μέσα σε ένα πάρα πολύ δύσκολο ανταγωνιστικό διεθνές περιβάλλον.  Συμφωνώ με 
τον ισχυρισμό ότι όλοι έχουν ευθύνες για το πού καταντήσαμε και για το πού 
βρισκόμαστε σήμερα.  Όμως να μου επιτρέψετε για ακόμα μια φορά να πω το εξής:  
Κάποιοι έχουν περισσότερες ευθύνες παρά κάποιοι άλλοι, γιατί το 2005 με πολιτικό 
κόστος, με την αντίδραση τότε του προσωπικού, καταρτίστηκε ένα σχέδιο διάσωσης, 
το οποίο κατάφερε να επαναφέρει την εταιρεία μετά από επτά χρόνια ζημιών σε 
κερδοφορία.  Εκείνο το σχέδιο δυστυχώς διακόπηκε, δεν υλοποιήθηκε και ξανάπεσε 
ακριβώς η εταιρεία στην πορεία της ζημιάς και της προβληματικής βιωσιμότητας.  
Επομένως,  κάποιοι τότε έγκαιρα κατέθεσαν ένα συγκεκριμένο σχέδιο, το οποίο έφερε 
αποτελέσματα, ενώ τώρα είμαστε στο παρά πέντε, έχουμε ενώπιόν μας ένα ασαφές 
σχέδιο, που δε μας εγγυάται κανένας ότι θα δουλέψει.   

 Ο κ. Υπουργός Οικονομικών, ο έντιμος Υπουργός Οικονομικών, ανέφερε 
πρόσφατα ότι ο ίδιος αντιλήφθηκε ότι οι Κυπριακές Αερογραμμές αντιμετωπίζουν 
πρόβλημα βιωσιμότητας στα μέσα του 2010.  Είναι μια περίεργη δήλωση!  
Πραγματικά προκαλεί έκπληξη!  Γιατί η επιτροπή Οικονομικών ενέγραψε ως θέμα για 
συζήτηση τη βιωσιμότητα των Κυπριακών Αερογραμμών την 21η Σεπτεμβρίου 2009· 
πριν από ενάμιση χρόνο. Εμείς που δεν είμαστε εμπειρογνώμονες, που δεν έχουμε 
τις υπηρεσίες που έχει στη διάθεσή του ο Υπουργός Οικονομικών, καταλάβαμε ότι η 
εταιρεία αντιμετωπίζει προβλήματα.  Ο υπουργός μας κατάλαβε ότι η εταιρεία 
αντιμετωπίζει προβλήματα τον Ιούνιο του 2010 και ενώ είχε στην κατοχή του έκθεση 
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των ελεγκτών της εταιρείας, που προειδοποιούσαν ακριβώς ότι υπάρχει ένα 
σοβαρότατο πρόβλημα, ότι υπάρχει πρόβλημα βιωσιμότητας και όμως βρεθήκαμε στο 
παρά πέντε, βρεθήκαμε στο Φεβράρη του 2011, για να έχουμε μία και μοναδική 
πράξη και ενέργεια: Και πάλι να βάλουμε χρήματα στην εταιρεία, με την προσευχή και 
την ελπίδα ότι θα τη διασώσουμε. 

 Αυτή η απραξία, αυτή η καθυστέρηση, αυτά τα λάθη μάς έχουν φέρει σε μία 
πάρα πολύ δυσάρεστη θέση και ως Βουλή -μιλώ και για το δικό μας το κόμμα- που 
έχουμε επιλέξει να ψηφίσουμε υπέρ αυτού του συμπληρωματικού προϋπολογισμού.  
Είμαστε ευάλωτοι στην κατηγορία ότι ο μόνος λόγος που ψηφίζουμε είναι οι 
βουλευτικές εκλογές το Μάη και ο μόνος λόγος που ψηφίζουμε αυτά τα χρήματα είναι 
για να ξεπεράσουμε τις βουλευτικές εκλογές.  Εδώ δυστυχώς μας έχει φέρει αυτή η 
καθυστέρηση.  Ως σώμα έχουμε ακριβώς βάλει τους εαυτούς μας σε μια πάρα πολύ 
ευάλωτη θέση όσον αφορά την αξιοπιστία μας έναντι της κοινωνίας.   

 Όμως οφείλουμε να σταθμίσουμε και να ζυγίσουμε τις δυσάρεστες 
παρενέργειες που θα έχει η μη ψήφιση αυτού του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού, αν κλείσει η εταιρεία όντως τον Απρίλη, όπως μας έχει 
προειδοποιήσει ο Υπουργός Οικονομικών.  Ε, τι θα γίνει τον Ιούνη, όταν θα ξεκινήσει 
ακριβώς η τουριστική σεζόν, όταν οι Κυπριακές Αερογραμμές θα έχουν την ευθύνη να 
φέρουν μερικά εκατομμύρια τουρίστες στην Κύπρο; Και γι’ αυτό ακριβώς το λόγο δεν 
μπορούμε εύκολα να παραγνωρίσουμε αυτούς τους κινδύνους σε ό,τι αφορά τον 
τουρισμό μας, την οικονομία μας ευρύτερα.  Αυτό όμως δε σημαίνει ότι, ψηφίζοντας, 
είμαστε ικανοποιημένοι ότι έχουν γίνει όλα όσα έπρεπε να γίνουν, για να μη φτάσουμε 
εδώ.  Και το χειρότερο είναι ότι αυτές οι πρόχειρες λύσεις που πάμε να εφαρμόσουμε 
σήμερα δημιουργούν ένα κακό προηγούμενο.  Λόγω του πανικού με τον οποίο 
προφανώς ενεργεί το Υπουργείο Οικονομικών σε ό,τι αφορά τη διάσωση της 
εταιρείας, ναι, δημιουργείται ένα πάρα πολύ κακό προηγούμενο σε ό,τι αφορά 
παρόμοιες ενισχύσεις για παρόμοιους λόγους και σε άλλες εταιρείες.   

 Έχουμε ήδη τις απειλές της Eurocypria για αγωγές εναντίον της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας για ακριβώς τον ίδιο λόγο, για τις αποζημιώσεις για τα καύσιμα, όπως οι 
ίδιοι ισχυρίζονται, στις περιπτώσεις που δε δικαιούνταν να χρησιμοποιήσουν τον 
εναέριο χώρο της Τουρκίας.  Υπενθυμίζεται ότι είναι το ίδιο το Υπουργείο Οικονομικών 
που ανέθεσε ειδική μελέτη και για τη Eurocypria γι’ αυτό ακριβώς το σκοπό.  Και τότε 
ακριβώς είχε υποβληθεί αίτημα και από τη Eurocypria και εξετάστηκε από το 
Υπουργείο Οικονομικών μαζί με τις Κυπριακές Αερογραμμές.   

 ∆ημιουργείται προηγούμενο για τις ναυτιλιακές εταιρείες και το ερώτημα που 
όλοι οφείλουμε ακριβώς να θέσουμε είναι:  Τι φταίει η Κυπριακή ∆ημοκρατία για κάτι 
που κάνει η Τουρκία και για ποιο λόγο πρέπει να πληρώσουν οι Κύπριοι 
φορολογούμενοι για κάτι για το οποίο ευθύνεται μια τρίτη χώρα;  Βασανιστικά 
ερωτήματα, τα οποία δυστυχώς πρέπει να απαντήσουμε.  Εμείς ως ∆ημοκρατικό 
Κόμμα για ακόμα μια φορά, επαναλαμβάνω, ζυγίζοντας ακριβώς τον κίνδυνο που 
δημιουργείται σε ό,τι αφορά τον τουρισμό του τόπου, σε περίπτωση που θα κλείσουν 
οι Κυπριακές Αερογραμμές πριν ακριβώς από την καλοκαιρινή περίοδο, ζυγίζοντας τις 
επιπτώσεις για τον τουρισμό και την ευθύνη, από την άλλη, της διαχείρισης του 
δημόσιου χρήματος, αποφασίσαμε με υπευθυνότητα, σοβαρότητα αλλά και με 
αίσθημα ευθύνης να υποστηρίξουμε αυτό το συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  
Αποφασίσαμε να δώσουμε μια τελευταία ευκαιρία -ούτε καν ευκαιρία, προσδοκία 
ευκαιρίας- για να επιβιώσει αυτή η εταιρεία, γιατί εμείς πραγματικά αισθανόμαστε ότι 
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θα πρέπει να καταβληθεί και η τελευταία προσπάθεια, έτσι ώστε αυτή η ιστορική 
εταιρεία, ο κρατικός μας αερομεταφορέας να συνεχίσει να λειτουργεί. 

 Θα καταλήξω, ακριβώς απευθυνόμενος προς το προσωπικό της εταιρείας, το 
οποίο ενδεχομένως να ακούει τη σημερινή συζήτηση, λέγοντας:  ∆εν υπάρχει άλλη 
ευκαιρία.  ∆εν υπάρχουν δυνατότητες να δοθούν άλλα χρήματα από το κράτος προς 
τις Κυπριακές Αερογραμμές.  Νομικά είναι αδύνατο και ακόμα και αυτά τα χρήματα 
που θα δώσουμε είναι αμφίβολο κατά πόσο θα μπορέσει να τα διατηρήσει η εταιρεία.  
Είναι γεγονός ότι στο παρελθόν το προσωπικό είχε υποβάλει υπερβολικές αξιώσεις 
και απαιτήσεις έναντι της εταιρείας και αυτά τα υπερπρονόμια τα πληρώνει σήμερα η 
εταιρεία, όμως την τελευταία περίοδο το προσωπικό των Κυπριακών Αερογραμμών 
συμπεριφέρθηκε με υπευθυνότητα και σοβαρότητα και δέχθηκε θυσίες, δέχθηκε 
περικοπές, δέχθηκε συγκεκριμένα μέτρα.  Αυτή τη σοβαρότητα και την υπευθυνότητα 
πρέπει να συνεχίσουν να την επιδεικνύουν, γιατί είναι αυτοί που θα πληρώσουν τη 
νύφη, σε περίπτωση που δεν καταφέρει η εταιρεία να επανέλθει σε κερδοφορία.   

 «Εμείς δεν μπορούμε να σας σώσουμε!  Πρέπει να σώσετε τους εαυτούς σας!»  
Αυτό είναι ένα μήνυμα που πρέπει να λάβει και το ίδιο το προσωπικό και η διοίκηση 
της εταιρείας, γιατί πραγματικά θέλουμε να έχουμε όχι μόνο έναν κρατικό 
αερομεταφορέα, θέλουμε να έχουμε έναν εθνικό αερομεταφορέα, που θα μας κάμνει 
περήφανους. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η ολομέλεια του σώματος τα τελευταία πέντε χρόνια βρίσκεται για τρίτη φορά 
στη δυσχερή θέση να συζητήσει οικονομική χορηγία με οποιοδήποτε τρόπο προς 
αερομεταφορείς, κυπριακούς αερομεταφορείς, με κύριο στόχο τη διάσωση.  Και 
δυστυχώς και τις τρεις φορές η συζήτηση δεν έγινε στο παρά πέντε, η συζήτηση 
γίνεται στο παρά ένα. 

 Να υπενθυμίσω ότι παρόμοιες συζητήσεις είχαν γίνει και το 2005, όταν τέθηκε 
ζήτημα για τη διάσωση των Κυπριακών Αερογραμμών να γίνει η κυβερνητική εξαγορά 
της Eurocypria.  Να υπενθυμίσω το ίδιο έγινε και πέρσι τέτοια εποχή για τη 
Eurocypria, επαναλαμβάνεται σήμερα το ίδιο ακριβώς σενάριο και βρισκόμαστε 
μπροστά στην ίδια δύσκολη θέση.  Ακόμα να υπενθυμίσω ότι η κατάσταση που 
βιώνουν οι αερομεταφορείς μας είναι αποτέλεσμα διαχρονικών λαθών και 
παραλείψεων, είναι αποτέλεσμα λανθασμένων επιλογών και όχι μόνο. 

 Νομίζω ότι είχαμε την ευκαιρία σε δύο συνεδρίες παλαιότερα στη Βουλή, στην 
επιτροπή Οικονομικών, να συζητήσουμε ακριβώς πολλά ζητήματα που είχαν σχέση 
με τον τρόπο διαχείρισης των Κυπριακών Αερογραμμών, τα προβλήματα τα οποία 
είχαν προκύψει από τις λανθασμένες επιλογές και δυστυχώς θα πρέπει να τονίσουμε 
ότι όχι μόνο δεν υπήρξαν πειθαρχικές ή ποινικές ευθύνες, αλλά δεν υπήρξαν ούτε και 
πολιτικές ευθύνες.  Και είναι προφανές ότι, όταν μέσα από μια κακοδιαχείριση χρόνων 
και αλλεπάλληλων λανθασμένων αποφάσεων και επιλογών δεν κατανέμονται ούτε και 
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πολιτικές ευθύνες, κανένας δεν μπορεί να περιμένει ότι μπορεί να υπάρξει διόρθωση 
της πορείας, να υπάρξει ανασυγκρότηση, ανασχεδιασμός και βιωσιμότητα ενός 
αερομεταφορέα ο οποίος είναι τόσο αναγκαίος και απαραίτητος για τον τόπο μας. 

 Επειδή τα τελευταία ένα-δύο χρόνια, αλλά και τους τελευταίους μήνες έχουν 
ακουστεί πάρα πολλά και για τα θέματα του στρατηγικού επενδυτή και για τα θέματα 
των μετοχοποιήσεων και όλα τα υπόλοιπα, εγώ θα ήθελα να υπενθυμίσω και να σας 
παραπέμψω ακριβώς στο Μάιο του 2003, όταν η Ε∆ΕΚ είχε διαπιστώσει τα 
προβλήματα τα οποία θα αντιμετώπιζε ο εθνικός αερομεταφορέας και είχε θέσει αυτά 
τα ζητήματα της αναγκαιότητας της ανασυγκρότησης, του εκσυγχρονισμού και της 
προσέλκυσης στρατηγικού επενδυτή, γιατί κανένας στρατηγικός επενδυτής δεν 
πρόκειται να ενδιαφερθεί για μια χρεοκοπημένη εταιρεία απλά και μόνο για να 
πληρώσει το κόστος. ο στρατηγικός επενδυτής θα ενδιαφερθεί μόνο εάν η εταιρεία έχει 
προοπτικές βιωσιμότητας και κερδοφορίας.  Γι’ αυτό πριν από την ένταξη της Κύπρου 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση εμείς, εντοπίζοντας αυτά τα προβλήματα, είχαμε κάμει 
συγκεκριμένες προτάσεις: ότι ακριβώς θα έπρεπε εκείνη τη χρονική στιγμή που το 
κράτος θα μπορούσε, είτε με την πώληση μετοχών είτε με την κρατική ενίσχυση, να 
προχωρήσει στην ανασυγκρότηση, στην αναδιοργάνωση των Κυπριακών 
Αερογραμμών και στο να καταστήσει την εταιρεία βιώσιμη και κερδοφόρα, για να 
μπορέσει ακριβώς να προσελκύσει αξιόπιστο στρατηγικό επενδυτή, που να αναλάβει 
τη διαχείριση, την ίδια στιγμή το κράτος θα έπρεπε να διατηρήσει τέτοιο ποσοστό 
μετοχών, που να μπορεί να ασκεί έναν ισχυρό εποπτικό έλεγχο στις Κυπριακές 
Αερογραμμές, για τους σκοπούς τους οποίους ο καθένας μπορεί να αντιληφθεί, αλλά 
και γιατί ακριβώς, ως νησί που είμαστε, έχουμε άμεση ανάγκη τον κρατικό 
αερομεταφορέα.  Και βιώσαμε στο παρελθόν τους κινδύνους από το να μην υπάρχει 
ενδεχομένως ένας κρατικός αερομεταφορέας, και για τους σκοπούς της επικοινωνίας 
με άλλες χώρες, αλλά και για τους σκοπούς του τουριστικού μας προϊόντος.  Γι’ αυτό 
ακριβώς θα ήθελα να σας παραπέμψω να διαβάσετε τες εφημερίδες εκείνης της 
εποχής, για να φρεσκάρετε λίγο τη μνήμη σας και να δείτε ακριβώς ποιες ήταν οι 
τοποθετήσεις των διαφόρων πλευρών, επίσημων και ανεπίσημων.  Μας 
κατακεραύνωσαν για αυτό το οποίο έχουμε πει. 

 Σήμερα, οκτώ χρόνια μετά, θυμήθηκαν το στρατηγικό επενδυτή κάποιοι, 
θυμήθηκαν τη βιωσιμότητα των Κυπριακών Αερογραμμών, αλλά επιτρέψτε μου να πω 
ότι αυτή τη στιγμή στην ουσία κάνουμε νεκροτομή ή αυτοψία ενδεχομένως.  Η 
νεκροτομή θα γίνει πάρα πολύ σύντομα και αυτό ομολόγησε και ο Υπουργός 
Οικονομικών.  Μπροστά λοιπόν σε αυτή την κατάσταση, γιατί εμείς ως Ε∆ΕΚ θα 
πρέπει ουσιαστικά… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Πανίκκο Σταυριανό) 

 Συνάδελφε, είπα να μην αναφερθώ στο όνομά σου, γιατί ακριβώς θα ήταν  
τελεσίδικη πια η ληξιαρχική πράξη θανάτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Π. ΣΤΑΥΡΙΑΝΟΣ: 

 Θα περιμένω όμως! 

(Γέλια) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λοιπόν, γιατί, ενώ εμείς ως Ε∆ΕΚ διαπιστώνουμε όλα αυτά τα προβλήματα τα 
διαχρονικά, τα οποία πολλές φορές αναδείξαμε και τα φέραμε και στη Βουλή για 
συζήτηση, και τα σκάνδαλα των Κυπριακών Αερογραμμών και την κακοδιαχείριση της 
Eurocypria και όλα τα υπόλοιπα, και ενώ εν γνώσει μας ότι δεν υπάρχει έγκριση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα ψηφίσουμε υπέρ αυτού του συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού;  Υπάρχουν ουσιαστικά τρεις λόγοι. 

 Πρώτον, γιατί ακριβώς σε αυτή τη δύσκολη περίοδο, την οικονομική, το 
τουριστικό προϊόν της Κύπρου πρέπει να παραμείνει σε μια καλή προοπτική και 
γνωρίζουμε ότι μετά το πλήγμα από το κλείσιμο της Eurocypria, αν υπάρξει και άμεσο 
κλείσιμο των Κυπριακών Αερογραμμών, το κόστος θα είναι τρομακτικό για την Κύπρο.  
Και θα πλήξει όχι μόνο τους εργαζόμενους στις Κυπριακές Αερογραμμές, αλλά θα 
πλήξει και όλους αυτούς οι οποίοι δραστηριοποιούνται στην τουριστική βιομηχανία και 
δεν είναι μόνο οι ξενοδόχοι. είναι και όλοι οι υπόλοιποι.   

 ∆εύτερον, η ψήφιση αποτελεί μια μορφή αρωγής προς το προσωπικό των 
Κυπριακών Αερογραμμών, και το τονίζω, προς το προσωπικό και όχι προς τη 
διεύθυνση, η οποία έχει αλλεπάλληλες ευθύνες διαχρονικά για το πού έχουν οδηγηθεί 
τα πράγματα στις Κυπριακές Αερογραμμές.  Αρωγή και για τις θυσίες τις οποίες έχουν 
κάνει, αλλά και γιατί είναι οι τελευταίοι οι οποίοι θα πρέπει να πληρώσουν αυτό το 
τίμημα και αυτό το κόστος, που κανένας δεν τους έχει σκεφθεί μέχρι σήμερα.   

 Τρίτον, γιατί το ποσό είναι €20 εκατομ.  Επιτρέψτε μου, συνάδελφοι, να πω ότι 
ουσιαστικά στρουθοκαμηλίζουμε.  Κοπτόμαστε, χωρίς να αποτελεί αιχμή για κανέναν, 
για τα €20 εκατομ., για το ότι ο φορολογούμενος πολίτης θα πληρώσει όντως €20 
εκατομ. για τη διάσωση ενδεχομένως των Κυπριακών Αερογραμμών.  Και γιατί να το 
κάνουμε;  Γιατί να επιφορτιστούμε αυτό το πολιτικό κόστος;  Θα το επιφορτιστούμε.  
Όταν κλείνουμε τα μάτια στη διασπάθιση δεκάδων εκατομμυρίων του δημοσίου, στα 
σκάνδαλα και στις μίζες που κυκλοφορούν -και μη μου πείτε ότι δεν το γνωρίζουμε 
αυτό το πράγμα- γιατί λοιπόν να μην επιδείξουμε την ανάλογη ευαισθησία για τα €20 
εκατομ.;  Και σ’ αυτή τη Βουλή έχουν αποκαλυφθεί τα τελευταία χρόνια σκάνδαλα τα 
οποία ξεπερνούν τα €50 με €60 εκατομ. αποδεδειγμένα, όμως κανένας δεν έχει 
τιμωρηθεί, κανενός δεν έχει ιδρώσει το αυτί του απ’ αυτούς που έπρεπε.  Και μάλιστα 
αυτοί που ευθύνονται για τα σκάνδαλα είτε καλύπτονται είτε συγκαλύπτονται είτε 
υποστηρίζονται και κυρίως συνεχίζουν ανενόχλητοι τις επαγγελματικές, τις 
επιχειρηματικές, τις εμπορικές και τις όποιες άλλες δραστηριότητές τους.   

 Γι’ αυτό ακριβώς το λόγο εμείς, ναι, αναλαμβάνουμε την πολιτική ευθύνη να 
“διασπαθίσουμε” τα €20 εκατομ. του φορολογούμενου πολίτη, ζητούμε συγγνώμη από 
το φορολογούμενο πολίτη, ευχόμαστε και ελπίζουμε ότι θα μπορέσουν οι Κυπριακές 
Αερογραμμές, έστω και την υστάτη, να ανανήψουν, να ανακάμψουν και να μπορέσουν 
να ανασυγκροτηθούν, με κύριο στόχο ακριβώς να προσελκύσουν αξιόπιστο 
στρατηγικό επενδυτή.  Εάν αυτό δε γίνει κατορθωτό, τότε λυπούμαι να παρατηρήσω 
ότι την ευθύνη την έχουν αυτοί που είχαν και την πολιτική ευθύνη να καθοδηγήσουν 
και αυτοί που είχαν την επιχειρησιακή ευθύνη να διαχειριστούν και να καθοδηγήσουν 
τις Κυπριακές Αερογραμμές. 
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι όντως μεγάλο δίλημμα για οποιοδήποτε κόμμα, ανεξαρτήτως μεγέθους -
εξάλλου η πολιτική ευθύνη δεν εξαρτάται από το μέγεθος του κόμματος και από τον 
αριθμό των βουλευτών- να βρίσκεται μπροστά σ’ ένα δίλημμα, γιατί όντως πρόκειται 
για ένα πολύ σοβαρό δίλημμα.  Έχει ήδη εξηγηθεί και νομίζω με αρκετή πιστότητα και 
ειλικρίνεια η πραγματικότητα.  

 Έχουμε μπροστά μας έναν προϋπολογισμό για παραχώρηση €20 εκατομ. 
προς τις Κυπριακές Αερογραμμές από την κυβέρνηση, με επίκληση των ζημιών που 
έχει υποστεί η εταιρεία από το γνωστό εμπάργκο και μποϊκοτάζ που της επιβάλλει η 
Τουρκία.  Εγώ θεωρώ ότι είναι πραγματικές αυτές οι ζημιές και εν μέρει και σε κάποιο 
βαθμό έχει και ευθύνη η Κυπριακή ∆ημοκρατία, γιατί, κατά τη δική μας την αντίληψη, 
μέχρι σήμερα δεν έχει διεκδικήσει όπως θα έπρεπε και αποτελεσματικά την άρση 
αυτής της απαράδεκτης, παράνομης και άνομης απαγόρευσης.   

 Είναι όμως επίσης βέβαιο -ομολογήθηκε από τον Υπουργό Οικονομικών- ότι η 
Ευρωπαϊκή Ένωση δε θα εγκρίνει αυτή την κρατική βοήθεια.  Είχαμε και τη σχετική 
προειδοποίηση από τον Επίτροπο, τον Κύπριο Επίτροπο, περί των κρατικών 
επιδοτήσεων.  Άρα, βρισκόμαστε μπροστά στο πολύ πιθανό ενδεχόμενο αυτά τα €20 
εκατομ. να μη βοηθήσουν και να μην έχουν αποτέλεσμα.  Ποιος βουλευτής μπορεί να 
σηκώσει αυτό το βάρος, να γνωρίζει ότι εγκρίνει τη δαπάνη των €20 εκατομ. από τον 
κρατικό κορβανά σε μια εποχή κρίσης, σε μια εποχή που αυξάνεται η ανεργία, σε μια 
εποχή που μειώνεται το κοινωνικό κράτος, για να πεταχτούν στο λάκο τον απύθμενο 
μίας ακόμα λανθασμένης επιλογής;   

 Όμως υπάρχει και το “αλλά”, υπάρχει και η ελπίδα.  Εμείς θεωρούμε ότι, όταν 
αυτή η πολιτεία… 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χρήστος 
Πουργουρίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Υπάρχει το “αλλά” ή ο Αλλάχ, κύριε Περδίκη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Υπάρχει και ο Θεός, υπάρχει και ελπίδα. και η ελπίδα πεθαίνει τελευταία, κύριε 
Πρόεδρε, ως γνωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μακάρι!   
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Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Βέβαια, η γνωστή φράση λέει «πάμε στο άγνωστο με βάρκα την ελπίδα», εδώ 
ωστόσο φαίνεται θα πάμε στο άγνωστο με αεροπλάνο την ελπίδα τελικά. 

(Γέλια) 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Ανώμαλη προσγείωση! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω να ταυτιστώ με τη λογική που περιέγραψε ο προηγούμενος συνάδελφος.  
Αυτό το κράτος χαρίζει €100 εκατομ. για μία επένδυση η οποία ενδεχομένως θα φέρει 
κέρδη. μιλώ για την επένδυση του Κατάρ.  Θα προσευχηθούμε όλοι, όταν θα γίνει 
αυτή η επένδυση και θα ανάψουμε μία μεγάλη λαμπάδα, για να είναι αυτή η επένδυση 
κερδοφόρα.  ∆ε νομίζω να είναι καθόλου κακό και είναι εξίσου ελπιδοφόρο να 
ανάψουμε και ένα κεράκι για τις Κυπριακές Αερογραμμές, για να είναι αυτή η 
επένδυση των €20 εκατομ. ελπιδοφόρα και κερδοφόρα για τις Κυπριακές 
Αερογραμμές,  παρά το γεγονός ότι όλες οι ενδείξεις είναι αρνητικές. 

 Να πούμε και ορισμένα πράγματα που ειπώθηκαν στην επιτροπή.  Οι οιωνοί 
είναι οι χειρότεροι.  Η κρίση στον αραβικό κόσμο ανεβάζει τις τιμές του πετρελαίου, 
ανεβάζει επομένως και το κόστος των αερομεταφορών.  Οι Κυπριακές Αερογραμμές 
αναζητούσαν αγοραστή για το άχρηστο “Α330” στις αραβικές χώρες, που τώρα 
κλυδωνίζονται από εσωτερική κρίση.  Χάνουμε τους πελάτες μας.  Εντούτοις, εμείς 
λέμε ότι θα πρέπει να αναζητήσουμε και αλλού την επίλυση του προβλήματος. 

 Έχω την υποψία ότι πρέπει κάποιος να μιλήσει και για το πρόβλημα που 
υπάρχει με τη Hermes.  Κατατέθηκαν ενώπιον της Βουλής σημαντικά στοιχεία.  Οι 
Κυπριακές Αερογραμμές έχουν πληρώσει €17 εκατομ. για φόρους επιβατών στην 
εταιρεία που διαχειρίζεται...  Εμείς εδώ, σ’ αυτή τη Βουλή, με τη δική μου διαφωνία, 
δώσαμε σ’ αυτή την εταιρεία τη διαχείριση και των δύο αεροδρομίων της Κύπρου, 
επλήρωσαν €17 εκατομ. οι Κυπριακές Αερογραμμές και από πάνω, ως 
πουπανωπρίτζιν, πλήρωσαν πέρσι και €7,6 εκατομ. για υπηρεσίες οι οποίες είναι 
υπερτιμολογημένες σε σχέση με ξένες εταιρείες.  Και ενώ ανοίγει ο διάλογος, ενώ 
ζητείται από τη Hermes και δημόσια και επισήμως να μειώσει, που μπορεί να μειώσει, 
τα τέλη της, η κυβέρνηση κάμνει την πάπια! 

 Ερωτάται ενώπιον της Βουλής ποια είναι η θέση της -τρεις φορές την ερώτησαν 
σε τρεις συνεδριάσεις- ουδεμία απάντησις!  Ούτε από τον Υπουργό Οικονομικών ούτε 
από το Υπουργείο Συγκοινωνιών.  ∆εν έχει θέση επί τούτου!  ∆εν τοποθετείται!  ∆εν 
ασκεί οποιαδήποτε πίεση προς την εταιρεία, με τα οποιαδήποτε μέσα έχει, για να 
μειώσει τα τέλη.  Μα, μιλούμε για €4 εκατομ.!  Αν ήταν εδώ ο κ. Κουλίας, θα έλεγε: 
«Έντζιε κουτσιά, έντζιε φασόλια!  Έν’ ευρώ!».  Τέσσερα εκατομμύρια!  Για αυτά δε θα 
μιλήσει κανένας; 

 Αλλά εμείς εζητήσαμε και δυο-τρία άλλα πράγματα.  Εζητήσαμε να μας πουν 
αν μπορούσε να υπάρξει συμμετοχή των εργαζομένων στο μετοχικό κεφάλαιο της 
εταιρείας, να παραχωρήσει η κυβέρνηση ένα μέρος των μετοχών της στους 
εργαζόμενους.  Καμία απάντησις!  Εζητήσαμε να μάθουμε αν μπορούσε κάποιες από 
τις εργασίες των Κυπριακών Αερογραμμών να δοθούν σε ιδιώτες επιχειρηματίες.  
Καμία απάντησις!  Τώρα έχουμε μπροστά μας ένα ασαφές σχέδιο.  Καμία εγγύησις!  
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Το πιο πιθανό είναι να μην υπάρξει κάλυψη, όπως είπαμε, από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και να υπάρξει και τιμωρία.  Ίσως ο Κύπριος πολίτης να χρειαστεί να 
πληρώσει και πουπανωπρίτζιν στα λεφτά που θα δώσει σήμερα.  Εμείς λέμε χαλάλι, 
αν θα οδηγήσει όλη αυτή η δαπάνη έστω και στην ελπίδα ότι θα επιβιώσουν οι 
Κυπριακές Αερογραμμές.  Αν ψηφίζαμε κατά της δαπάνης αυτής, είναι ως να 
συναινούσαμε στην αντίληψη που λέει «τον κυπριακό αυτό οργανισμό, αυτή την 
επιχείρηση να την πουλήσουμε σε οποιοδήποτε στρατηγικό επενδυτή στο στάδιο αυτό 
ακριβώς που βρίσκεται, στο ναδίρ της αξίας του». 

 ∆εν είμαι σίγουρος ότι αυτό δε θα το βρούμε μπροστά μας το Σεπτέμβρη και 
τον Οκτώβρη, αλλά τουλάχιστον θα έχουμε επενδύσει σε μία ελπίδα.  Ελπίζω οι 
θυσίες των εργαζομένων και οι δαπάνες του λαού να πκιάσουν τόπο και κάνω και μια 
εισήγηση, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω.  Θα πρέπει να υπάρξει παρακολούθηση και 
από μέρους της Βουλής και από μέρους του προσωπικού.  Στους επόμενους τρεις-
τέσσερις μήνες θα πρέπει να υπάρξει ένα “monitoring”, που λένε στα αγγλικά, ένας 
έλεγχος του αν τα πράγματα πηγαίνουν σωστά, προς την ορθή κατεύθυνση.  Μπορεί 
να χρειαστούν επιπλέον μέτρα και από την πλευρά των εργαζομένων, αλλά κυρίως 
προς άλλες κατευθύνσεις, μία εκ των οποίων έχω ήδη περιγράψει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, αγαπητέ κύριε Περδίκη. 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου, γιατί τις απόψεις μας θα τις πει ο κ. 
Ευαγόρου. Αλλά ακούοντας τούτη τη συζήτηση, όπως και άλλες, μου δημιουργείται η 
αίσθηση ότι ορισμένοι σαν να εμφανιστήκαμε στην καθημερινότητα της Κύπρου την 
ώρα που μιλούμε.  Πρώτα απ’ όλα, εγώ διερωτώμαι:  Είναι οι Κυπριακές 
Αερογραμμές μια άλλη επιχείρηση και πρέπει να αντικρίζεται ως άλλη επιχείρηση ή 
είναι ο εθνικός αερομεταφορέας μιας χώρας υπό ημικατοχή, που είναι και νησί;  
∆εύτερον, δεν είναι εν ονόματι αυτής της λογικής που επί όλων των κυβερνήσεων 
έγιναν διάφορα και λήφθηκαν διάφορες αποφάσεις, για να κρατηθεί;  Τρίτον, 
πραγματικά διερωτώμαι:  Έσιει κανέναν που νιώθει αμέτοχος ευθύνης, είτε αφορά 
κυβερνήσεις είτε αφορά πολιτικούς σχηματισμούς είτε αφορά -εγώ δε θα δυσκολευτώ 
να το πω- και τους εργαζόμενους;  Συγγνώμη!  Ήταν πάντα η πιο υπεύθυνη στάση;  
Οι διοικήσεις;  Έκλεισα είκοσι χρόνια τώρα βουλευτής.  Πόσα σχέδια αναδιάρθρωσης 
δεν είδα που όλες οι διοικήσεις ήταν σίγουρες ότι θα πετύχουν!  Και το τελευταίο 
σημείο:  Αυτές είναι υποκειμενικές ευθύνες.  Ε, υπάρχουν και αντικειμενικές.  ∆ηλαδή 
μόνο στην Κύπρο, ας πούμε, δεν τα καταφέραμε με τις αερογραμμές;  Μεγαθήρια που 
έκλεισαν, που το ένα πάει να συγχωνευτεί με το άλλο, για να μπορέσουν να σταθούν;  
Κατά συνέπεια, να είμαστε λλίον πιο μετρημένοι, όταν τοποθετούμαστε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από την πτέρυγα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού) 

 Μα, έντζιε μιλώ για κανέναν συγκεκριμένα, μιλώ για όλους μας.  Και θα πρέπει 
να απαντήσουμε ένα ερώτημα-κλειδί, διότι ακούω «εν υπάρχουν εγγυήσεις, εν 
υπάρχουν εγγυήσεις!».  Ε, πέστε μου για ποια κίνηση οικονομικής φύσης υπάρχει 
εγγύηση, είτε ιδιωτική είτε κρατική.  Το ερώτημα είναι άλλο για μένα, το ερώτημα είναι 
άλλο:  Θέλουμε να έχουμε Κυπριακές Αερογραμμές και για λόγους οικονομικούς και 
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για λόγους πολιτικούς, εγώ λέω και για λόγους εθνικούς;  Θα πάρουμε κάποια ρίσκα!  
Κατά τα άλλα, με το να λέμε χίλιους λόγους για τους οποίους δε θα ’πρεπε να 
ψηφίσουμε, αλλά να καταλήγουμε σε τούτη την τελευταία θέση, την αδήριτη ανάγκη η 
ημικατεχόμενη Κύπρος να έχει αερομεταφορέα και θα υπερψηφίσουμε, ε, είναι με τον 
εαυτό μας που κάνουμε πάλη και αντιπαράθεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ήμουν ούτως ή άλλως έτοιμος να μη συμφωνήσω, αλλά τώρα θα διαφωνήσω 
έντονα στη συγκεκριμένη πτυχή με την οποία έκλεισε την ολιγόλεπτη παρέμβασή του 
ο κ. Κατσουρίδης, γιατί ακούστηκε και από άλλους συναδέλφους, οι οποίοι, ενώ δε 
συμμερίζονται την άποψη του κ. Κατσουρίδη, εντούτοις ασυνείδητα, εννοώ χωρίς να 
αντιλαμβάνονται, επανέλαβαν περίπου τη θέση του, ότι οι ευθύνες είναι διαχρονικές.  
Εγώ δε δέχομαι αυτή την τοποθέτηση, ούτε ότι οι ευθύνες είναι διαχρονικές και άρα 
ευθυνόμαστε όλοι, άρα δεν ευθύνεται κανένας, ούτε ότι από τη στιγμή κατά την οποία 
ένα ζήτημα μπορεί να ανάγεται στο παρελθόν, υπάρχουν ευθύνες από παλιά δηλαδή 
και πρέπει να κατανεμηθούν ευθύνες και στις προηγούμενες διοικήσεις, στις 
προηγούμενες κυβερνήσεις, άρα περίπου η σημερινή απαλλάττεται των ευθυνών.  Αν 
εγκαλείται η σημερινή κυβέρνηση και γίνεται κριτική, γίνεται για συγκεκριμένο λόγο, 
που είναι πολύ απλός, που δε θέλει να τον καταλάβει βέβαια η κυβερνητική παράταξη.  
Είναι δικαίωμά της να προσποιείται ότι δεν καταλαβαίνει, αλλά ο λόγος είναι 
ξεκάθαρος.   Και ο λόγος είναι ο εξής:  Ενώ η εταιρεία είχε δώσει απτά και σαφή 
δείγματα ότι όδευε προς χρεοκοπία από το 2010, δεν έκαμαν τίποτε από αυτά τα 
οποία κάμνει ο τελευταίος επιχειρηματίας σε ιδιωτική επιχείρηση, όπως είναι οι 
Κυπριακές Αερογραμμές με συμμετοχή του δημοσίου, για να αντιμετωπίσει την κρίση, 
πέρα από τα σχέδια δράσης, τα στρατηγικά σχέδια ή τα επιτελικά σχέδια επί χάρτου.  
Έπρεπε να διορίσει διαχειριστή και παραλήπτη.  Σύμφωνα με μια νομοθεσία η οποία 
υπάρχει από τον καιρό της Αγγλοκρατίας, όταν μια εταιρεία αρχίζει να δείχνει σημεία 
κάμψης, το πρώτο που κάμνουν αυτοί που τη δανείζουν είναι να απαιτούν να διοριστεί 
διαχειριστής και παραλήπτης, να παρακολουθεί τις πληρωμές, να παρακολουθεί τις 
εισπράξεις, να μεγιστοποιεί τη δυνατότητα εισπράξεων και να ελαχιστοποιεί τη 
δυνατότητα των δαπανών.  Το πιο απλό πράμα που κάμνουμε στο νοικοτζιυρκό μας 
οι επικεφαλής των οικογενειών και του προϋπολογισμού, για να μπορέσουμε να τα 
βκάλουμε πέρα.  Ε, αυτά δεν τα εκάμαν στα τρία χρόνια!  Εν μπορούν να λεν ότι 
ευθυνόμαστε όλοι και ότι τα προβλήματα είναι διαχρονικά και ότι περίπου, εφόσον έν’ 
διαχρονικά, πρέπει να κάμουμε κατανομή της ευθύνης επί ποσοστιαίας αναλογίας, 
«πάρτε ανά 25% όλοι τζι είμαστεν εντάξει, εξοφλήσαμεν».  Αυτά είναι σοφίσματα!   

 Εδώ ο Υπουργός των Οικονομικών -και λυπούμαι που θα αναφερθώ 
προσωπικά επί καθαρώς πολιτικού επιπέδου, εγώ δε μετρώ τα λόγια μου, όταν 
πρόκειται να κάμω πολιτική κριτική, ό,τι πω θα το πω μετά λόγου γνώσεως- ο 
άνθρωπος υπό την πολιτική του ιδιότητα σε αυτό το ζήτημα μόνο ή και όχι μόνο, αλλά 
θα μείνω σ’ αυτό που είναι η ουσία του θέματος, κατά την παλιά κοινοβουλευτική 
έκφραση εμετρήθη, εζυγίστη κι ευρέθη λιποβαρής!  Ελλειμματικός!  ∆εν κατάφερε 
δηλαδή να αντιληφθεί έγκαιρα το πρόβλημα και δεν κατάφερε να κινήσει διαδικασίες, 
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για να αρχίσει να αντιμετωπίζει το πρόβλημα, όχι να το λύσει!  Κανένας δεν είπε ότι ο 
Υπουργός των Οικονομικών ευθύνεται, γιατί δεν έλυσε το πρόβλημα.  Αυτά είναι 
διολισθήσεις της γλώσσας έξυπνες, που κάμνουν στις τηλεοπτικές συζητήσεις, όταν 
βκαίνουν να μιλήσουν, που δε θέλουν να ακριβολογούν οι φίλοι της αριστεράς, θέλουν 
να κάμνουν μια γενικότητα τζιαι να τα βάλλουν ούλλα μέσα, για να φεύγουν τα 
μηνύματα που θέλουν.  Το ζήτημα είναι απολύτως συγκεκριμένο.  Ο Υπουργός των 
Οικονομικών δεν τα κατάφερε, πρώτον, στο να αντιληφθεί και, δεύτερον, στο να βάλει 
σε ενέργεια μηχανισμό που να αρχίσει δοκιμάζοντας να αντιμετωπίσει την κρίση αυτή.  
Γι’ αυτό εγκαλείται, γι’ αυτό κατηγορείται και γι’ αυτό έχει βαριά και ασήκωτη πολιτική 
ευθύνη, για την οποία οφείλει να λογοδοτήσει και να απαντήσει, όταν από το βήμα της 
ολομέλειας τον κατηγορεί γι’ αυτό το ζήτημα η πλειοψηφία των πολιτικών κομμάτων. 

 Εξοργίζει ειλικρινά και παραπέμπει συνειρμικά αυτή η ιστορία σήμερα στο 
σύνολο των €62 εκατομ.  Είναι €62 εκατομ. που θα κληθούμε να πληρώσουμε για τον 
κρατικό αερομεταφορέα, συμπεριλαμβανομένης και της Eurocypria.  Ήταν τα €35 
εκατομ. της Eurocypria, είναι τα €20 εκατομ. σήμερα και τα €7,2 εκατομ. για τα οποία 
κατατέθηκε σήμερα νομοσχέδιο για συμπληρωματικό προϋπολογισμό για τα χρήματα 
των εργαζομένων στη Eurocypria.  Είναι σύνολο €62.200.000 από το Φεβρουάριο του 
2010, μέσα σ’ ένα χρόνο.  Μέσα σ’ αυτό το κλίμα της αφόρητης και βαθιάς ύφεσης 
όπου μας οδήγησαν λόγω του ότι ομοίως κάποιοι δεν ήθελαν να καταλάβουν, ενώ 
λέγαμε επί πολλούς μήνες ότι έπρεπε να ενεργοποιηθούν, καλείται ο κυπριακός λαός 
να πληρώσει €62 εκατομ.  Εμείς λυπούμαστε πάρα πολύ!  Θα πω τι θα κάμουμε στο 
τέλος, αλλά θα ακούσετε και αυτά τα οποία έχουμε να πούμε και θα τα ακούσει και ο 
κυπριακός λαός.   

 Αν και ο λόγος για τον οποίο καλείται σήμερα το σώμα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων να υπερψηφίσει τα €20 εκατομ. είναι στη γενικότητά του ορθότατος, -
η εταιρεία μπαίνει σε επιπλέον έξοδα σε σχέση με τα καύσιμα, τη συντήρηση, τα 
δρομολόγια, επειδή η Τουρκία έχει κηρύξει εμπάργκο από το 1974- να μη 
στρουθοκαμηλίζουμε!  Είναι απόλυτα προσχηματικός, περιοριζόμενοι στην οικονομική 
διάσταση του ζητήματος!  Και μη μου πείτε ότι ανακαλύψαμε σήμερα τον τροχό, εν έτει 
2011, και καταλάβαμε ότι εζημιώναν οι εταιρείες και ήρθαμε σήμερα και φέραμε αυτό 
το νομοσχέδιο επικαλούμενοι αυτό το ζήτημα.  Παρακολούθησα τους προηγούμενους 
ομιλητές και κατάλαβα περίπου ότι αποδέχονται την αιτιολογία αυτή.  Εγώ δεν την 
αποδέχομαι!  Μιλώντας για τα οικονομικά, δε δέχομαι αυτή την αιτιολογία.  Η 
αιτιολογία αυτή είναι προσχηματικότατη!  Είναι για να περιπαίζουμεν ο ένας τον άλλο 
τζιαι μαζί να περιπαίζουμεν τούτους που μας ακούν.  Πολιτικά είναι ορθός ο λόγος, 
αναμφίβολα, ότι έχουμε πρόβλημα, γιατί η Τουρκία έχει κηρύξει εμπάργκο και δεν 
μπορούν τα αεροπλάνα να πετούν, με όλες τις δυσκολίες, προς τις συγκεκριμένες 
κατευθύνσεις.  Οικονομικά όμως το να επικαλούμαστε προσχήματα, γιατί δεν είμαστε 
ικανοί να αντιμετωπίσουμε το πρόβλημα εν τη γενέσει και εν τη εξελίξει του, αυτό 
νομίζω είναι αυτοκοροϊδία, αλλά και κοροϊδία αυτών που ακούν.   

 Μέσα στην έκθεση αναφέρεται επί λέξει και πραγματικά δεν ξέρω αν είναι 
επιτήδεια διατύπωση, δηλαδή εσκεμμένη, ή αν είναι η σωστή πολιτική προσέγγιση 
στην υπόθεση αυτή:  «Το θέμα εξεύρεσης στρατηγικού επενδυτή αποτελεί» -διαβάζω 
από την έκθεση- «γενικότερη πολιτική απόφαση».  Ακούστε τώρα: «Γενικότερη 
πολιτική απόφαση»!  Ένα πράγμα δηλαδή το οποίο είναι τόσο μεγάλο και πλατύ, που 
μπορεί να αφορά αυτό για το οποίο μιλούμε, μπορεί να αφορά κι άλλα πράγματα, που 
να αναιρούν αυτό για το οποίο μιλούμε και είναι θέμα το οποίο θα εξεταστεί από την 
κυβέρνηση, εφόσον προκύψει τέτοια ευκαιρία.   
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 Εγώ περίμενα σήμερα, εμείς ως κόμμα περιμέναμε να ακούσουμε τουλάχιστον 
από τον Υπουργό των Οικονομικών, μέσα από την έκθεση αυτή, ότι, «ναι, κύριοι, 
υπάρχει σοβαρή προσπάθεια από την πλευρά του υπουργείου και της εταιρείας για 
την εξεύρεση στρατηγικού επενδυτή».  Και βεβαίως οικονομικά θα διαφωνήσω...  
Νομίζω είναι ο συνάδελφός μου ο Μαρίνος Σιζόπουλος που είπε ότι κανένας 
στρατηγικός επενδυτής δε θέλει μία χρεοκοπημένη εταιρεία.  είναι το αντίθετο.  Κι εγώ 
δε θέλω να βάλω το μυαλό κάποιων να δουλεύκει ανάποδα, υποψιασμένα, γιατί 
κάποιοι θα μου αποδώσουν και πρόθεση ότι θέλω να ενοχοποιήσω κάποιους.  
Ξέρετε, ο ασφαλέστερος τρόπος να αγοράσεις κάποια εταιρεία στη φθηνότερη τιμή 
είναι όταν είναι χρεοκοπημένη, έν’ παττισμένη. δεν είναι όταν η εταιρεία πάει καλά.  
Άρα, αφού κάποιοι που από τα αριστερά μπορεί να έχουν κάποια ιδεοληψία με τα 
ζητήματα αυτά και δημόσια να κατηγορούν άλλους που υιοθετούν την άποψη του 
στρατηγικού επενδυτή, γιατί να μην περάσει ’πού το μυαλό το δικό μου, που μπορεί 
να δουλεύκει ανάποδα, πλην όμως νομίζω δουλεύκει ορθολογιστικά, έστω τζι αν 
πηαίννει ανάποδα, ότι κάποιοι σε κάποια δώματα οδήγησαν εσκεμμένα την εταιρεία 
στη χρεοκοπία, για να την ξεπουλήσουν σε στρατηγικούς επενδυτές σε τιμή ευκαιρίας, 
γιατί υπάρχει και διαπλοκή.  ∆ικαιούμαι να σκέφτομαι ό,τι θέλω!  Εφόσον δε δίνουν 
εξηγήσεις, όταν τους ρωτούμε, δικαιούμαστε κι εμείς να σκεφτόμαστε και να 
υποθέτουμε ό,τι νομίζουμε. ό,τι σενάριο λοιπόν ο καθένας μπορεί και θέλει να το 
κάμει, να το κάμει στο μυαλό του.   

 Εγώ λοιπόν περιμένω απαντήσεις!  Και ως Ευρωπαϊκό Κόμμα περιμένουμε 
απαντήσεις γι’ αυτό το ζήτημα από τον Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος δεν πράττει 
καθόλου καλά με το να στρουθοκαμηλίζει πολιτικά και να προσποιείται ότι δεν 
υπάρχει πρόβλημα, αλλά και να μην τοποθετείται σε καμία επίκριση, μια πάγια 
τακτική, ποτέ δημόσια απ’ όσους τον κατηγορούν για ζητήματα γενικότερου 
ενδιαφέροντος, όπως είναι αυτό των αερογραμμών. 

 Ο υπουργός εθεώρησε ότι με αυτή την προσχηματική επίκληση του εμπάργκο 
της Τουρκίας θα μπορούσαμε να αποφύγουμε το νόμο για την απαγόρευση των 
δημόσιων ενισχύσεων.  Ακούστηκε προηγουμένως -και θα συμφωνήσω απόλυτα- 
από το συνάδελφο του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι μπορεί η Ευρωπαϊκή Ένωση να 
έρθει, παρά το ότι θα γίνει πληρωμή, και να απαιτήσει την επιστροφή του ποσού.  
Εδώ βέβαια θα μπορούσε κάποιος να πει: «Καλά, το απλούστατα λογικό δε θα ήταν 
εσείς να φροντίσετε να εξασφαλίσετε τη συγκατάθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
πρώτα και μετά να φέρετε το νομοθέτημα στη Βουλή;».  Βεβαίως, όλοι γνωρίζουμε ότι 
κάποιοι από το προσωπικό των Κυπριακών Αερογραμμών έχουν κάνει όχι αίτηση, για 
να βγουν σε πλεονασμό -θα διαφωνήσω σ’ αυτό, ο πλεονασμός είναι κάτι άλλο, είναι 
για εθελούσια έξοδο που μιλούν οι άνθρωποι και είναι κάθε δικαίωμά τους εργατικό, 
κατά την άποψή μου, να το επιδιώξουν- αλλά να πού παν τα €20 εκατομ.  Τα €20 
εκατομ. δεν πάνε για την υλοποίηση, έστω στα αρχικά στάδια, οποιουδήποτε 
αποτελεσματικού σχεδίου δράσης, παν για να κλείσουν τρύπες.  Τρύπες μάλιστα 
μέσα σε πίθους που δεν έχουν πάτο, που είναι χειρότεροι από αυτόν των ∆αναΐδων, 
διότι, όταν δανείζεσαι, για να πληρώσεις χρήματα σε κάποιους εργαζόμενους για 
πρόωρες αφυπηρετήσεις, δεν εξυπηρετείς καθόλου, μα καθόλου, μέσα στο κλίμα της 
βαθιάς ύφεσης της εταιρείας οποιοδήποτε λειτουργικό πρόγραμμα, έστω και αν 
υπάρχει στα χαρτιά.   

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Εμείς εγκαλούμε, κατηγορούμε δηλαδή, 
από αυτό το βήμα τον Υπουργό Οικονομικών ότι δε διαχειρίστηκε σωστά αυτό το 
ζήτημα των αερογραμμών, ότι θα χρεώσει μέσα σ’ αυτό το μήνα, μέσα σ’ ένα χρόνο, 
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τον κυπριακό λαό με 62 εκατομ., μέσα στο βαθύ κλίμα της ύφεσης, την κακοδαιμονία, 
την έλλειψη χρημάτων που αντιμετωπίζουν τα κυπριακά νοικοκυριά, και συλλογικά και 
ατομικά, και θεωρούμε ότι οφείλει να δώσει εξηγήσεις.  Με αυτή την έντονη κριτική, με 
πολύ μεγάλο δισταγμό θα υπερψηφίσουμε αυτό το νομοθέτημα ξέροντας ότι δεν 
υπάρχει άλλη ευκαιρία.  Είναι η τελευταία, γιατί και να εφεύρουμε άλλο πρόσχημα, 
όπως αυτό που αφορά το εμπάργκο, ε, σας λέω ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση κατά το 
μάλλον ή ήττον δεν πρόκειται να το δεχτεί και θα γελοιοποιηθούμε κατά το χείριστο 
δυνατό βαθμό, αν πάμε ξανά στην Ευρωπαϊκή Ένωση για δεύτερο λόγο με τα ίδια 
προσχήματα.  Θα ψηφίσουμε, αλλά αναμένουμε και ένα δημόσιο διάλογο από τον 
Υπουργό Οικονομικών.  Ας ευαισθητοποιηθεί και βγει και απαντήσει τουλάχιστον, 
αφού από το βήμα της Βουλής δεν του επιτρέπεται με βάση το πολιτειακό σύστημα να 
μας μιλήσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως θα δώσω το λόγο στον κ. Ευαγόρου, αλλά δε 
νομίζετε ότι το θέμα έχει υπερεξαντληθεί και δε νομίζετε ότι επιτέλους έφτασε η ώρα 
να βάλουμε κάποιους περιορισμούς στο χρόνο που μιλά ο κάθε ομιλητής;  ∆ηλαδή, 
δεν μπορεί ένα θέμα, με όλο το σεβασμό προς οποιοδήποτε συνάδελφο, αυτής της 
μορφής να το συζητούμε τώρα πέραν της μίας ώρας.  Σας ζητώ να μου υποδείξετε 
ένα άλλο κοινοβούλιο στον κόσμο που θα έκαμνε τούντο πράμα!  Ένα θέλω, όχι δύο!  
Υπάρχουν για όλα τα κοινοβούλια, ακόμα και για τα πιο σοβαρά θέματα, περιορισμοί 
στο χρόνο.  Είναι απίθανο αυτό πραγματικά!  Εγώ έχω πάει σε όλα τα κοινοβούλια της 
Ευρώπης, μηδενός εξαιρουμένου, από τον Καύκασο μέχρι τον Ατλαντικό Ωκεανό, ε, 
δεν υπάρχει αυτό το φαινόμενο να μιλούν οι βουλευτές για οποιοδήποτε θέμα για όση 
ώρα θέλουν.  

 Κύριε Ευαγόρου, έχετε το λόγο. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπόσχομαι να συμπεριφερθώ ως βουλευτής του Ατλαντικού 
Ωκεανού και να μιλήσω λιγότερο.   

(Γέλια) 

 Ο κ. Κατσουρίδης στη μονόλεπτη παρέμβασή του ανέφερε ότι ορισμένοι 
συνάδελφοι συμπεριφέρονται ωσάν για πρώτη φορά να ακούνε ότι οι Κυπριακές 
Αερογραμμές έχουν πρόβλημα.  Εγώ δεν ήξερα ότι εφωτογράφιζε το φίλο το Ρίκκο 
Ερωτοκρίτου πρώτιστα, διότι με την παρέμβασή του ο κ. Ερωτοκρίτου αυτό απέδειξε, 
ωσάν να μην υπήρξε ποτέ στέλεχος κόμματος το οποίο κυβέρνησε ή διοίκησε τις 
Κυπριακές Αερογραμμές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και τότε υποστήριζε το “στρατολογικό” επενδυτή, κύριε Ευαγόρου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το “στρατηγικό”, καλά το είπες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  



45 

 

 Το στρατηγικό, το στρατηγικό! 

(Γέλια) 

 Ήταν πάντα υπέρ του στρατηγικού επενδυτή, γι’ αυτό τζιαι εδκιώξαμέν τον! 

(Γέλια) 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπήρχαν στρατιωτικοί διοικητές, οπότε ήταν περιττοί οι 
στρατηγικοί επενδυτές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, συνεχίστε, κύριε Ευαγόρου. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆ε νομίζω να χρειάζεται ιδιαίτερη σοφία, για να αποδείξουμε γιατί η πατρίδα 
μας, ένα ημικατεχόμενο νησί, χρειάζεται να έχει εθνικό αερομεταφορέα.  ∆ε χρειάζεται 
ιδιαίτερη σοφία, για να μιλήσουμε για τις ανάγκες της κυπριακής οικονομίας, για το ότι 
είναι μια εξωστρεφής οικονομία, για το ότι η πατρίδα μας φιλοδοξεί να καταστεί 
χρηματοοικονομικό και επιχειρηματικό κέντρο πέρα από τουριστικό.  Κατά συνέπεια, 
αφού απαντήσουμε καταφατικά σε αυτό το ερώτημα, σίγουρα θα πρέπει να βρούμε 
τρόπους να στηρίξουμε τον εθνικό αερομεταφορέα, στηρίζοντας παράλληλα και τους 
εργαζόμενους.   

 ∆ε θέλω, κύριε Πρόεδρε, να μπω στην ψυχοφθόρα συζήτηση την οποία 
εκάμαμε απ’ αυτό το βήμα, δεν ξέρω πόσες φορές, για τα λάθη του παρελθόντος.  
Έγιναν και μικρά και μεγάλα και καθοριστικά λάθη και, εάν διαλεκτικά αναλύουμε ένα 
πρόβλημα, σίγουρα θα πρέπει να δούμε όλες τις παραμέτρους οι οποίες οδήγησαν 
μέχρις εδώ,  δεν είναι όμως της ώρας.  Ο καθένας διατηρεί τις δικές του τις απόψεις 
και θα ήταν, πιστεύω, αχρείαστη μια συζήτηση για το ποιος έχει κάμει τα περισσότερα 
ή τα μεγαλύτερα λάθη ή τα καθοριστικά.  Λάθη έγιναν και όσον αφορά στο θέμα που 
εθίγη από άλλους συναδέλφους, που έχει σχέση με το ότι έχουμε τα ακριβότερα, ως 
αποτέλεσμα, αεροδρόμια σχεδόν σε ολόκληρη την Ευρώπη.  Και αυτό είναι ένα θέμα 
που ίσως κάποτε να το συζητήσουμε.   

 Ανεξάρτητα από αυτό, πρέπει να δούμε ότι οι Κυπριακές Αερογραμμές από το 
2004 και μετά, με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, βρέθηκαν αντιμέτωπες με 
έναν ιδιαίτερα έντονο ανταγωνισμό, ενώ απολάμβαναν μονοπωλιακά προνόμια 
προηγούμενα.  Άνοιξαν οι αιθέρες και ο ανταγωνισμός εντάθηκε περισσότερο, ήρθε το 
2008 με την ξαφνική άνοδο τότε των τιμών των πετρελαιοειδών διεθνώς, οπότε 
πραγματικά άρχισαν να παρουσιάζονται εντονότατες ζημιές.   

 Κατά συνέπεια, οι επιλογές οι οποίες είναι ενώπιόν μας είναι είτε να βγάλουμε 
την εταιρεία στο σφυρί, που είναι μια άποψη, την οποία δε συμμεριζόμαστε, διότι 
πιθανόν να μη βρεθεί σήμερα, όπως είναι η κατάσταση, άνθρωπος να πλειοδοτήσει, 
πέραν των επιμέρους διαφωνιών οι οποίες υπάρχουν, είτε να προσκληθεί σε 
συμμετοχή στρατηγικός επενδυτής, που και πάλι, με τις σημερινές συνθήκες και 
πιθανή εκτίμηση της αξίας της εταιρείας, να μην μπορούμε να βρούμε και εξ όσων 
γνωρίζω κανένας δεν έχει εκδηλώσει ενδιαφέρον μέχρι σήμερα. 
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 Η τρίτη επιλογή, που εμείς θεωρούμε ότι είναι η πιο εφικτή, είναι αυτή που 
έχουμε ενώπιόν μας, ανεξάρτητα, λέω, από τα λάθη του παρελθόντος, είναι η στήριξη 
των Κυπριακών Αερογραμμών -προσχηματική ή όχι δεν ενδιαφέρει- διότι είναι η 
πρώτη φορά που έχουμε ενώπιόν μας ένα συγκεκριμένο σχέδιο με το οποίο 
συμφωνούν πλήρως διοίκηση, διεύθυνση, συνδικαλιστικό κίνημα, η πλειοψηφία του 
πολιτικού κόσμου.  ∆ηλαδή, να στηρίξουμε την εταιρεία, έχοντας κατά νουν ότι 
υπάρχουν ρίσκα -και τα ρίσκα είναι εκεί-, να δούμε τι θα κάνουμε στο μέλλον, αλλά 
την ίδια στιγμή να συνοδεύονται τα €20 εκατομ. από άλλα μέτρα τα οποία έχουν 
προταθεί, είτε αυτά αφορούν εκσυγχρονισμό των σχεδίων πτήσεων με κατάργηση 
πτήσεων, δρομολόγηση νέων πιο προσοδοφόρων, πιο κερδοφόρων πτήσεων είτε 
περικοπές.  Έχουν γίνει τα γραφεία του εξωτερικού, τα συμβόλαια ενοικίασης 
αεροσκαφών και πολλά άλλα τα οποία δε θέλω να αναγνώσω.  Είναι μία σειρά από 
μέτρα τα οποία μας έχει δώσει η διεύθυνση και η διοίκηση των Κυπριακών 
Αερογραμμών.   

 Κατά συνέπεια, μέσα από τη στήριξη του κράτους, τις θυσίες που έχουν κάμει 
και δέχονται να κάμουν οι εργαζόμενοι για πρώτη φορά ομόγνωμα, ομόφωνα, όλο το 
συνδικαλιστικό κίνημα παίρνει την εταιρεία στα χέρια του και θέλει να την κρατήσει και 
να τη σώσει.  Θα τους δώσουμε ή δε θα τους δώσουμε αυτή την ευκαιρία;  Εξάλλου 
είναι αυτοί οι οποίοι ζουν, αυτοί οι οποίοι εργάζονται και αυτοί των οποίων το μέλλον 
κρίνεται περισσότερο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταλήξετε, κύριε συνάδελφε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Καταλήγω.  Κατά συνέπεια, κύριε Πρόεδρε, εμείς ψηφίζουμε υπέρ για το καλό 
της οικονομίας, για την οποία υπάρχουν μετρήσιμα κριτήρια, για το καλό των 
εργαζομένων, για το καλό της Κύπρου. 

 Κλείνω με το εξής:  Ίσως κάποτε -και δεν είναι η ώρα των όποιων ιδεολογικών 
αντιπαραθέσεων- να χρειαστεί να κάμουμε και μια συζήτηση για το αν οτιδήποτε είναι 
κρατικό είναι και σωστό, αν οτιδήποτε είναι ιδιωτικό είναι και σωστό, διότι φαίνεται ότι 
υπάρχουν σίγουρα διαμετρικές απόψεις, αλλά εμείς ως ΑΚΕΛ δε θεωρούμε ότι όλα τα 
κρατικά είναι σωστά ή ότι όλα τα ιδιωτικά είναι σωστά.  Υπάρχει το μέτρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ευαγόρου. 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Θα μιλήσω από τη θέση μου και πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, γιατί συνήθως 
οι τελευταίοι πληρώνουμε την κατάχρηση που γίνεται προηγουμένως και κάποτε 
πρέπει να αντιμετωπίσουμε το θέμα αυτό.   

 Ο λόγος που θέλω να μιλήσω είναι ο εξής:  Πρώτα απ’ όλα να πω ότι το ίδιο 
έργο επαναλαμβάνεται -το είπαν και άλλοι- με τη Eurocypria, όμως υπάρχει μια 
διαφορά.  Με τη Eurocypria οι ειδικοί, κυβέρνηση και όχι μόνο, μας είχαν κάπως 
χρυσωμένο το χάπι.  Τώρα είναι καθαρότερα τα πράγματα.  Η ελπίδα είναι τόσο 
μικρή, που δεν ξέρω κατά πόσο μπορεί αυτή τη λέξη να τη μεταφράζει πλέον κανένας.  
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Γιατί παρ’ όλα αυτά, για να μην πω όλα τα αρνητικά και να αρχίσουμε να συζητούμε, 
θα ψηφίσουμε εμείς αυτά τα κονδύλια;  Εγώ λέω ότι… Εν εκαταλάβαινε κάποιος φίλος 
μου, αλλά και το δικό του κόμμα θα απέχει.  Πάλι είναι υπεύθυνη στάση υπό τας 
περιστάσεις.  Και εγώ λέω ότι, αναλόγως αυτού του θέματος, σήμερα η Βουλή είναι 
πάρα πολύ υπεύθυνη και κακώς υπήρξε μια αιχμή για ανευθυνότητα κ.λπ.  Αντίθετα!  
Για ένα θέμα που πρέπει όλοι να βάλουν ώμους αυτή η Βουλή για ακόμα μια φορά 
βάζει ώμους.  Και εγώ προσωπικά λέω το εξής για τα €20 εκατομ…  Εγώ είμαι απ’ 
αυτούς που υποστήριξαν και τα €35 εκατομ. της Eurocypria.  Και τότε έλεγα στους 
φίλους μου των Κυπριακών Αερογραμμών «εννά έρτει τζιαι η δική σας ώρα δυστυχώς 
τζιαι πάλε εννά σας στηρίξουμε».  Τότε τα πράγματα ήταν καλύτερα.  Σήμερα δεν 
είναι.  Γιατί το υποστηρίζω;  ∆ε με έπεισε ο Υπουργός Οικονομικών και η αλήθεια είναι 
πως ένιωσα ότι ούτε προσπάθησε να μας πείσει, όπως επίσης δε μας έπεισε ο 
πρόεδρος και τα μέλη του διοικητικού συμβουλίου των Κυπριακών Αερογραμμών, 
που εν πάση περιπτώσει θα ανέμενα να είναι εδώ σήμερα και να αγωνιούν για την 
εταιρεία τους.   

 Εμένα με επηρεάζει στις επιλογές μου το ότι έκαμαν οι εργαζόμενοι όλων των 
συντεχνιών, ανεξαρτήτως πολιτικών τοποθετήσεων, μία μάχη, για να σώσουν την 
εταιρεία τους.  ∆εν έχω πειστεί ότι θα τα καταφέρουν, αλλά έχω πειστεί ότι αγαπούν 
την εταιρεία τους και ελπίζω να λάβουν υπόψη τους κάποιες νουθεσίες που είχαν 
ειπωθεί από το βήμα από κάποιο άλλο συνάδελφο, ότι πρέπει και οι ίδιοι να έχουν το 
νου τους που δαμαί τζιαι κάτω για τούτη την εταιρεία, με την ελπίδα να τη σώσουμε. 

 Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα, που κατά 
καιρούς κάποιοι σχολιάζουν τη στάση του, άμα τους αρέσει, είναι υπεύθυνο, άμα δεν 
τους αρέσει, ίσως να μην είναι τόσο, για ακόμη μία φορά με υπεύθυνη στάση 
καθορίζει αποτελέσματα για το καλό, ελπίζω, του τόπου και του κυπριακού 
αερομεταφορέα.  Ελπίζω τούτη τη φορά να τα καταφέρουν και να μην έχουμε το 
παράδειγμα της Eurocypria, παρ’ όλο που οι προοπτικές δυστυχώς φαίνονται να είναι 
ακόμα χειρότερες και από την περίπτωση της Eurocypria που το χάπι ήταν 
χρυσωμένο.  Εδώ φαίνεται εντελώς ξεκάθαρο το θέμα και ελπίζω τα πράγματα να μην 
εξελιχθούν όπως τα φοβάμαι. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής επανέρχεται στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ολοκληρώθηκαν οι τοποθετήσεις.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας 
ποσού ύψους €20.000.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι είναι υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμιά εναντίον και έντεκα αποχές, τα άρθρα 1 
έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο Νόμος αυτός θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 1) του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ουδείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και έντεκα αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα παρακαλέσω θερμά στη σύσκεψη αρχηγών και εκπροσώπων κομμάτων, 
όποτε κρίνετε εσείς, αλλά πριν κλείσει η Βουλή, να βάλετε να δούμε το θέμα των 
ομιλιών στην ολομέλεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το σύνταγμα λέει ότι ο Πρόεδρος δίδει εύλογο χρόνο εις τους ομιλητές.  Να 
καθορίσομε αυτό τον εύλογο χρόνο.  ∆εν μπορεί να είναι πάνω από δύο-τρία λεπτά, 
που έχουν όλα τα κοινοβούλια του κόσμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η εισήγηση του κ. Πουργουρίδη γίνεται αποδεκτή και θα δούμε το θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 
2010 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011», (πρόταση νόμου).  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την πρόταση νόμου «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010 

(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνος Χατζηνικόλας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε την 
πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή εκ μέρους της, σε δύο 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 28 Φεβρουαρίου 2011. 

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ο διευθυντής 
του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του νόμου με τον οποίο 
εγκρίθηκε ο κρατικός προϋπολογισμός του 2011, ώστε στην ισχύουσα εξαίρεση από 
την καθολική απαγόρευση πρόσληψης πρόσθετου έκτακτου προσωπικού κατά τη 
διάρκεια του 2011 πέραν του αριθμού των ήδη υπηρετούντων έκτακτων υπαλλήλων 
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στη δημόσια υπηρεσία να περιληφθούν ορισμένα τμήματα του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Όπως είναι γνωστό, κατά την ψήφιση του νόμου για έγκριση του κρατικού 
προϋπολογισμού του 2011 η Βουλή με σχετική τροπολογία προέβη σε πλήρη 
απαγόρευση πρόσληψης στη δημόσια υπηρεσία πρόσθετου έκτακτου προσωπικού 
για το έτος 2011 σε αριθμό που να υπερβαίνει τον αριθμό των ήδη υπηρετούντων 
κατά το 2010 έκτακτων υπαλλήλων, απαγόρευση η οποία είχε κριθεί σκόπιμη λόγω 
της παρούσας δημοσιονομικής κατάστασης. 

 Ακολούθως, κρίθηκε αναγκαία η εξαίρεση από την πιο πάνω καθολική 
απαγόρευση ορισμένων υπηρεσιών των οποίων η λειτουργία κρίθηκε ότι επηρεάζει 
ευαίσθητους τομείς της κοινωνίας, ώστε να μπορούν να προσλαμβάνουν πρόσθετο 
έκτακτο προσωπικό για την κάλυψη έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών τους χωρίς 
οποιουσδήποτε περιορισμούς.  Συναφώς, με σχετική πρόταση νόμου, η οποία 
ψηφίστηκε ήδη σε νόμο, επήλθε η ανάλογη τροποποίηση στον κρατικό 
προϋπολογισμό του 2011.   

 Στο παρόν στάδιο, αφού διαπιστώθηκε η ανάγκη περαιτέρω τροποποιήσεων 
στον κρατικό προϋπολογισμού του 2011, ώστε να επιτραπεί η πρόσληψη πρόσθετου 
έκτακτου προσωπικού από διάφορα τμήματα του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, πέραν των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας που ήδη 
περιλαμβάνονται στη σχετική εξαίρεση, κρίθηκε αναγκαία η κατάθεση της υπό 
συζήτηση πρότασης νόμου. 

 Με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις το Τμήμα Εργασίας, το Τμήμα Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα εξακολουθήσουν κατά τη διάρκεια του 2011 να 
προσλαμβάνουν χωρίς περιορισμούς αριθμό πρόσθετων έκτακτων υπαλλήλων για 
κάλυψη των έκτακτων και απρόβλεπτων αναγκών τους σε προσωπικό. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της υπό αναφορά πρότασης νόμου ο γενικός 
διευθυντής του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατέθεσε 
αναλυτικά συγκριτικά στοιχεία για τον όγκο εργασιών και τις ανάγκες σε προσωπικό 
στα συγκεκριμένα τμήματα κατά τα τελευταία χρόνια. 

 Σύμφωνα με τα αρμοδίως κατατεθέντα στοιχεία, κατά το έτος 2008 οι αιτήσεις 
πλεονασμού, όταν η επιχείρηση περιορίζει τον κύκλο των εργασιών της, ανέρχονταν 
στις 2 576, ενώ σήμερα ανέρχονται στις 5 489 αιτήσεις.  Περαιτέρω, παρατηρείται 
αύξηση των περιπτώσεων παραχώρησης ανεργιακού επιδόματος μεταξύ 2008 και 
2010 κατά 51%.  Τέλος, όσον αφορά τον αριθμό των ανέργων, από 11 500 άτομα το 
2008 σήμερα αποτείνονται στο Τμήμα Εργασίας για εξεύρεση εργασίας γύρω στις 28 
000 άτομα. 

 Ο ίδιος αρμόδιος επισήμανε επίσης ότι στο Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων δημιουργήθηκαν και λειτουργούν μικτά κλιμάκια 
επιθεώρησης σε μια προσπάθεια πάταξης της παράνομης και αδήλωτης εργασίας.  
Από το χρόνο σύστασης  των εν λόγω κλιμακίων μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2010 
έγιναν 5 579 επιθεωρήσεις και από αριθμό 17 900 χώρων που επιθεωρήθηκαν (γύρω 
στο 25%) 4 668 εργαζόμενοι διαφάνηκε ότι ήταν αδήλωτοι στο Ταμείο Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 
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 Συναφώς με τα πιο πάνω, το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Αβέρωφ 
Νεοφύτου, δηλώνοντας ότι συμφωνεί με την ανάγκη εξαίρεσης των πιο πάνω 
αναφερόμενων τμημάτων από την απαγόρευση πρόσληψης πρόσθετου έκτακτου 
προσωπικού πέραν του υπηρετούντος ήδη σε αυτά έκτακτου προσωπικού κατά το 
2011, εισηγήθηκε ταυτόχρονα τη θέσπιση αριθμητικών περιορισμών σε σχέση με τις 
μελλοντικές προσλήψεις πρόσθετου έκτακτου προσωπικού. 

 Ειδικότερα και σύμφωνα με την τεθείσα από τον ίδιο βουλευτή εισήγηση, για 
σκοπούς κάλυψης των συνολικών αναγκών σε έκτακτο προσωπικό και των τριών πιο 
πάνω αναφερόμενων τμημάτων, να παρασχεθεί το δικαίωμα πρόσληψης είκοσι πέντε 
(25) κατ’ ανώτατο όριο πρόσθετων έκτακτων υπαλλήλων, εφόσον προκύπτουν 
έκτακτες ανάγκες, οι οποίοι να κατανέμονται ανάλογα με τις διαπιστωθείσες ανάγκες 
στα τρία τμήματα.  Με την εισήγηση αυτή συμφώνησαν τα υπόλοιπα μέλη της 
επιτροπής όπως και οι παριστάμενοι κυβερνητικοί αρμόδιοι. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε 
νόμο, όπως αυτή έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με την πιο πάνω τεθείσα εισήγηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος 
του 2010 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 

2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Αθηνά Κυριακίδου  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Φεβρουαρίου 2011.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος και τα μέλη της 
Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής, του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου, ο 
διευθυντής ∆ιοίκησης και Οικονομικών του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου και 
εκπρόσωποι του ακαδημαϊκού/διδακτικού προσωπικού του Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Κύπρου. 

 Στον προϋπολογισμό υπάρχει πρόνοια για έσοδα ύψους €12.340.100, καθώς 
και πρόνοια για ισόποσα έξοδα.  Τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο στο 
συγκεφαλαιωτικό πίνακα εσόδων του προϋπολογισμού αναλύονται ως ακολούθως: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο: Προϋπολογισμός 2011: 

 € 

1. Χορηγίες και συνεισφορές 7.200.000 

2. ∆ίδακτρα 3.259.798 

3. Έσοδα και δάνεια 1.538.750 

4. ∆ιάφορες εισπράξεις     341.552 

5. Αποθεματικό από μεταφορά εσόδων 
προηγούμενων ετών 

--- 

 Σύνολο 12.340.100 

 Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα κατά κεφάλαιο όπως περιλαμβάνονται στο 
συγκεφαλαιωτικό πίνακα δαπανών αναλύονται ως ακολούθως: 

 € 

1. Τρέχουσες δαπάνες 6.066.248 

2. Λειτουργικές δαπάνες 1.371.784 

3. ∆ιαχειριστικά έξοδα  3.133.890 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες 1.256.000 
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4.(α) ∆απάνες στέγασης        6.000 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό    506.178 

 Σύνολο 12.340.100 

 Ο πρόεδρος της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού κατέθεσε στην επιτροπή ενημερωτικά σημειώματα που 
αφορούν τη λειτουργία και τη στρατηγική ανάπτυξης του εν λόγω πανεπιστημίου, 
επισήμανε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το ύψος της κρατικής χορηγίας που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 
2011, όπως έχει τελικά διαφοροποιηθεί από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού και έχει κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων, δεν μπορεί να 
διασφαλίσει την εύρυθμη λειτουργία του πανεπιστημίου για το 2011, αφού μετά 
βίας μπορούν να καλυφθούν οι τακτικές του ανάγκες. 

2. Το ύψος της κρατικής χορηγίας για το πανεπιστήμιο μειώνεται για δεύτερη 
συνεχόμενη χρονιά και κάποιες εκ των προϋπολογιζόμενων δαπανών για τρίτη 
χρονιά, τη στιγμή που οι φοιτητές του αυξάνονται με πολύ γοργούς ρυθμούς. 

3. Στον προτεινόμενο προϋπολογισμό του 2011 είναι σχεδόν ανύπαρκτη 
οποιαδήποτε αναπτυξιακή πρόνοια που να πηγάζει από την κρατική χορηγία.  
Το γεγονός αυτό αναμένεται να προκαλέσει προβλήματα σε όλο το φάσμα των 
λειτουργιών του πανεπιστημίου και ιδιαίτερα όσον αφορά την εξυπηρέτηση των 
φοιτητών, αλλά και στη διεξαγωγή των προγραμμάτων σπουδών. 

4. Στο πανεπιστήμιο υπάρχουν σοβαρότατες μόνιμες ανάγκες για πρόσληψη νέου 
διοικητικού προσωπικού, κάποιες εκ των οποίων καλύπτονται από ωρομίσθιο 
προσωπικό, και δυστυχώς στον προϋπολογισμό του 2011 δεν υπάρχει 
πρόνοια για κάλυψη αυτών των αναγκών με μόνιμες θέσεις. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, στα πλαίσια της 
συζήτησης του προϋπολογισμού ενώπιον της επιτροπής,  δήλωσε στην επιτροπή ότι 
ο προϋπολογισμός για το 2011 παρουσιάζεται αυξημένος περίπου κατά €1 εκατομ. σε 
σχέση με τον περσινό προϋπολογισμό και ότι ο βαθμός απορρόφησης και 
υλοποίησης των προηγούμενων προϋπολογισμών του 2009 και 2010 κυμαίνεται 
μεταξύ του 70% και 80%.  

 Τα μέλη της επιτροπής, στα πλαίσια της εξέτασης του προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθαν τις πρόνοιές του, υπέβαλαν διευκρινιστικές ερωτήσεις προς τους αρμοδίους 
σε σχέση με θέματα που αφορούν τη λειτουργία του πανεπιστημίου για σκοπούς 
πληρέστερης ενημέρωσής τους. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, δηλώνει ότι, επειδή δεν κατέστη δυνατό να 
διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της θέσεις επί του νομοσχεδίου, αποφάσισε όπως 
όλες οι πλευρές της τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια της 
συζήτησης που θα διεξαχθεί για το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να ενημερώσω το σώμα ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
θα υπερψηφίσει τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Και εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε το νόμο του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου, παρ’ όλο που, κύριε Πρόεδρε, νιώθουμε πολύ έντονα ότι το Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο σε τούτη του τη φάση είναι και μια ανοικτή πληγή.  Υπάρχει μια 
διοικούσα η οποία είναι βαθύτατα διχασμένη, έχουμε ένα δημόσιο πανεπιστήμιο το 
οποίο θα έπρεπε να δίνει ως πανεπιστήμιο δεύτερης ευκαιρίας τη δυνατότητα στους 
φοιτητές να έχουν δεύτερα και τρίτα βασικά διπλώματα, ωστόσο βλέπουμε ότι κατά τη 
συζήτηση του προϋπολογισμού υπήρχε μια βαθιά έκκληση από κομμάτι της 
διοικούσας να πάρουμε ριζικές πολιτικές αποφάσεις.  Εμείς θα ψηφίσουμε το 
νομοσχέδιο, αλλά νιώθουμε βαθύτατα λυπημένοι, γιατί βρισκόμαστε αντιμέτωποι με 
αυτό το μεγάλο πρόβλημα του Ανοικτού Πανεπιστημίου.  Ελπίζω αυτή η μεγάλη 
πληγή να κλείσει σύντομα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό.  Τα όποια 
προβλήματα δεν έχουν σχέση με την έγκριση των προϋπολογισμών, ενός 
πανεπιστημίου ιδιαίτερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
ποσού €12.340.100 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 9, 10 και 11 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010». 

A. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, θα θέλαμε να ζητήσουμε αναβολή αυτών των τριών 
νομοσχεδίων.  Υπάρχουν κάποια θέματα για τα οποία νομίζω ότι μπορούμε στην 
επιτροπή να κάνουμε ακόμα μια προσπάθεια, για να τα ξεπεράσουμε.  Υπάρχει 
ακόμα ένα νέο θέμα που έχει προκύψει από το σύνδεσμο αναπήρων, το οποίο 
μπορούμε να δούμε και πιστεύω ότι μια δεκαπενθήμερη αναγκαστικά αναβολή, γιατί η 
∆ευτέρα είναι αργία, ίσως μας βοηθήσει να έρθουμε πιο έτοιμοι στην ολομέλεια.   

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Tι λένε οι άλλες ομάδες;   

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Με τον κ. Βότση έχουμε ήδη κάνει μια προσυνεννόηση με τον πρόεδρο της 
επιτροπής, τον κ. Λαμάρη.  Όντως ανακαλύπτουμε, διότι είναι ένα πολύ πολύπλοκο 
νομοσχέδιο, κάποια ζητήματα που μπορεί να δημιουργήσουν πρόβλημα και να 
τραυματίσουν και την ίδια την αποτελεσματικότητα του νομοσχεδίου.  Γι’ αυτό πιστεύω 
ότι πρέπει να προχωρήσουμε σε κάποιες διαβουλεύσεις όχι κατ’ ανάγκην στην ίδια 
την επιτροπή, αλλά μεταξύ μας, με τη βοήθεια τεχνοκρατών, ελπίζοντας να βρούμε 
λύσεις πριν το φέρουμε στην ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, καμία ένσταση.  Βεβαίως, έχουμε πει πάρα πολλές φορές ότι 
ουδείς αλάνθαστος, ιδιαίτερα όταν κάμνεις μεγάλες, συνολικές τομές.  Πιθανότατα να 
συναντήσουμε και στο μέλλον προβλήματα στην όποια νομοθεσία.  Γι’ αυτό υπάρχει η 
Βουλή, για να τα διορθώνει.  Εγώ θα εισηγούμουν, επειδή έχει εξαντληθεί η συζήτηση 
στην επιτροπή, δε χρειάζεται  συνεδρία της επιτροπής.  Ήδη έχω προετοιμάσει μια 
διαβούλευση με εκπροσώπους των κοινοβουλευτικών κομμάτων και ενδιαφερόμενους 
που έχουν κάποιες ανησυχίες -και αναφέρομαι συγκεκριμένα στις τράπεζες και στο 
συνεργατισμό- για την Τρίτη.  Eπομένως, μπορούμε την ερχόμενη Πέμπτη να το 
συζητήσουμε στην ολομέλεια, για να μην πάρει περισσότερο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, θέλω να συμφωνήσω με την εισήγηση του προέδρου της 
επιτροπής Εσωτερικών ως μέλος της επιτροπής.  Αυτό το θέμα έχει βεβαίως 
καθυστερήσει.  Είναι πολύ σημαντικό ζήτημα, αλλά κάνω και μία έκκληση.  Eπειδή 
άκουσα ακόμα και ψες τον Κυβερνητικό Εκπρόσωπο να εγκαλεί τη Βουλή για 
καθυστέρηση, πρέπει κάποιος να πει απ’ αυτό το βήμα ότι το τελικό κείμενο με τις 
τροπολογίες της κυβέρνησης έφθασε μόλις το ∆εκέμβριο στη Βουλή, δηλαδή πριν 
από δύο μήνες.  Έτσι, να ξεκαθαριστεί, να το ακούσουν όλοι, ότι δεν ευσταθεί καμία 
μομφή· καμία μομφή δεν ευσταθεί σε βάρος της Βουλής για την καθυστέρηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Κύριε Βότση, υπάρχει ένσταση, αντί για δύο βδομάδες, να πάμε στη μία 
βδομάδα;   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆εν έχω ένσταση.  Να προσπαθήσουμε και πιστεύω ότι μπορούμε να τα 
καταφέρουμε, αν βολέψουν τα υπόλοιπα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, απολογούμαι, κύριε Ερωτοκρίτου, δε σας έχω προσέξει.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ∆ε μας βλέπετε.  Βλέπετε το ένα κομμάτι.  ∆ε βλέπετε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πάντοτε σας βλέπω! 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το μεγαλύτερο από τον ένα βουλευτή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας βλέπω πάντοτε με κατανόηση.   

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Mετά από πέντε χρόνια καθυστέρηση, δε νομίζω ότι θα μας κατηγορήσει 
κανένας για μια ή δυο βδομάδες περαιτέρω.  Αν χρειάζεται μια συνεννόηση, που εγώ 
νομίζω πράγματι χρειάζεται…  Σίγουρα δε θα φθάσουμε στο τέλειο.  Ξέρετε τη σχέση 
μου με αυτά τα νομοσχέδια για περίπου μια δεκαετία.  Γι’ αυτό το λόγο, νομίζω, να 
χειριστεί το θέμα ο πρόεδρος της επιτροπής.  Αν καταφέρει τη συνεννόηση και είναι 
έτοιμο μέχρι την άλλη Πέμπτη, θα προχωρήσουμε.  ∆ιαφορετικά, ας πάει σε 
δεκαπέντε μέρες, για να μη χάνουμε το χρόνο μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πάμε για την ερχόμενη βδομάδα και, αν υπάρχει πιθανότητα να κλείσει 
την ερχόμενη βδομάδα, έχει καλώς.  ∆ιαφορετικά, αν δούμε ότι χρειάζεται ακόμα λίγος 
χρόνος, μάξιμουμ δύο βδομάδες, τον δίνουμε και τελειώνουμε.  Ωραία!  

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί της Χρονομεριστικής Σύμβασης, 
Μακροπρόθεσμων Προϊόντων ∆ιακοπών, Μεταπώλησης και Ανταλλαγής Νόμος του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Χρονομεριστικής Σύμβασης, Μακροπρόθεσμων 
Προϊόντων ∆ιακοπών, Μεταπώλησης και Ανταλλαγής Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 
Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και 
Προστασίας Καταναλωτών του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Ομοσπονδίας Εργοδοτών 
και Βιομηχάνων, του Κυπριακού Εμπορικού και Βιομηχανικού Επιμελητηρίου, του 
Συνδέσμου Τουριστικών Επιχειρήσεων Κύπρου, του Συνδέσμου Ταξιδιωτικών 
Πρακτόρων Κύπρου, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού (ΚΟΤ), του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Ξενοδόχων, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών και της 
Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Οι συνδικαλιστικές 
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οργανώσεις ΣΕΚ, ΠΕΟ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στη συνεδρίαση αυτή.  Οι εκπρόσωποι του Resort Development Organisation, παρ’ 
όλο που δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρίαση της επιτροπής, απέστειλαν γραπτώς τις 
απόψεις τους και συμφώνησαν με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με το 
κοινοτικό κεκτημένο και ιδιαίτερα με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο 
«Οδηγία 2008/122/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, της 14ης 
Ιανουαρίου 2009, για την προστασία των καταναλωτών ως προς ορισμένες πτυχές 
των συμβάσεων χρονομεριστικής μίσθωσης, μακροπρόθεσμων προϊόντων διακοπών, 
μεταπώλησης και ανταλλαγής», η οποία καταργεί την πράξη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης με τίτλο «Oδηγία 94/47/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου περί της προστασίας των αγοραστών ως προς ορισμένες πλευρές των 
συμβάσεων που αφορούν την απόκτηση δικαιώματος χρήσης ακινήτων υπό 
καθεστώς χρονομεριστικής μίσθωσης».  

 Ειδικότερα, σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατάργηση του περί 
Χρονομεριστικών Συμβάσεων Νόμου [Νόμος αριθμός 113(Ι) του 2001, όπως αυτός 
τροποποιήθηκε έκτοτε], με τον οποίο ενσωματώθηκε στην εθνική νομοθεσία η Oδηγία 
94/47/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, και η εισαγωγή νέου 
νομικού πλαισίου, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η ευρύτερη προστασία των 
συμφερόντων των καταναλωτών ως προς ορισμένες πτυχές των συμβάσεων 
χρονομεριστικής μίσθωσης, μακροπρόθεσμων προϊόντων διακοπών, μεταπώλησης 
και ανταλλαγής. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι κύριες 
πρόνοιες του νομοσχεδίου αφορούν: 

1. τη ρύθμιση της διαφήμισης των συμβάσεων πώλησης και μεταπώλησης 
χρονομεριδίων, μακροπρόθεσμων προϊόντων διακοπών και συμβάσεων 
ανταλλαγής, 

2. τη ρύθμιση της υποχρέωσης παροχής προσυμβατικών πληροφοριών από τον 
έμπορο προς τον καταναλωτή, 

3. τη ρύθμιση του περιεχομένου και της γλώσσας των συμβάσεων, καθώς και της 
προθεσμίας υπαναχώρησης, εντός της οποίας ο καταναλωτής δύναται να 
ακυρώσει ή να καταγγείλει τη σύμβαση, 

4. την παροχή στην Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού της εξουσίας για εφαρμογή 
του προτεινόμενου νόμου.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι του ΚΟΤ εξέφρασαν 
τις επιφυλάξεις τους αναφορικά με τη διεύρυνση του πεδίου εφαρμογής του νομικού 
πλαισίου που εφαρμόζεται στον τομέα των χρονομεριστικών συμβάσεων σε μη 
τουριστικά καταλύματα, συνδέοντας το θέμα αυτό με το φαινόμενο της άγρας 
πελατών. 

 Η εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών 
του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού διευκρίνισε ότι η εξαίρεση των 
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μη τουριστικών καταλυμάτων από το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο δεν έχει ως 
αποτέλεσμα την απαγόρευση της άσκησης δραστηριοτήτων που καλύπτονται από τον 
προτεινόμενο νόμο στα καταλύματα αυτά, αλλά την απουσία οποιουδήποτε ελέγχου 
επί αυτών.  Η ανάγκη για τροποποίηση του κοινοτικού κεκτημένου, διευκρίνισε 
περαιτέρω η ίδια, προέκυψε από τη διαπίστωση ότι η Oδηγία 94/47/ΕΚ και κατ’ 
επέκταση η υφιστάμενη εθνική νομοθεσία είχαν ως αποτέλεσμα τη στρέβλωση του 
ανταγωνισμού, την πρόκληση σοβαρών προβλημάτων στους καταναλωτές και τη 
δημιουργία εμποδίων στην εύρυθμη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς.  Σύμφωνα με 
την ίδια, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνεται όλο το φάσμα των υπηρεσιών που αφορούν 
τον εν λόγω τομέα, καλύπτοντας τα υπάρχοντα νομοθετικά κενά και παρέχοντας έτσι 
πιο ολοκληρωμένη προστασία στον καταναλωτή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 ∆ιαφήμιση.  Άρθρο 4. 

 Υποχρέωση εμπόρου για παροχή πληροφοριών πριν από τη σύναψη της 
σύμβασης.  Άρθρο 5. 

 Γλώσσα του τυποποιημένου ενημερωτικού εντύπου.  Άρθρο 6. 

 Περιεχόμενο της σύμβασης.  Άρθρο 7. 

 Υποχρεώσεις εμπόρου.  Άρθρο 8. 

 Γλώσσα του εγγράφου της σύμβασης.  Άρθρο 9. 

 Υπαναχώρηση.  Άρθρο 10. 

 Υποχρέωση καταναλωτή για ενημέρωση εμπόρου για απόφαση 
υπαναχώρησης.  Άρθρο 11. 

 Συνέπειες της άσκησης του δικαιώματος υπαναχώρησης.  Άρθρο 12. 

 Απαγόρευση  καταβολής οποιουδήποτε τμήματος πριν από τη λήξη 
προθεσμίας υπαναχώρησης.  Άρθρο 13. 

 Ακύρωση εξαρτώμενης σύμβασης ανταλλαγής και δευτερευουσών συμβάσεων.  
Άρθρο 14. 

 Ακύρωση πιστωτικής σύμβασης.  Άρθρο 15. 



60 

 

 Τρόπος καταβολής τιμήματος σε συμβάσεις μακροπρόθεσμων προϊόντων 
διακοπών.  Άρθρο 16. 

 Υποχρέωση εμπόρου για αποστολή γραπτής αίτησης πληρωμής.  Άρθρο 17. 

 Καταγγελία σύμβασης μακροπρόθεσμων προϊόντων διακοπών.  Άρθρο 18. 

 Καθήκοντα και αρμοδιότητες της Εντεταλμένης Υπηρεσίας.  Άρθρο 19. 

 Εξουσίες της Εντεταλμένης Υπηρεσίας σε σχέση με έρευνες.  Άρθρο 20. 

 Οδηγίες της Εντεταλμένης Υπηρεσίας αναφορικά με ανακοινώσεις και αγγελίες.  
Άρθρο 21. 

 Εξέταση παραβάσεων και επιβολή κυρώσεων.  Άρθρο 22. 

 Επιβολή διοικητικού προστίμου.  Άρθρο 23. 

 Ενημέρωση των καταναλωτών.  Άρθρο 24. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 25. 

 Καταγγελία στη διοίκηση και λήψη νομικών μέτρων.  Άρθρο 26. 

 ∆ιαφύλαξη του κύρους της σύμβασης και άλλων νομικών συνεπειών.  Άρθρο 
27. 

 Αναγκαστικός χαρακτήρας των διατάξεων.  Άρθρο 28. 

 Εφαρμοστέο δίκαιο.  Άρθρο 29. 

 Έκδοση διαταγμάτων.  Άρθρο 30. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 31. 

 Κατάργηση Νόμου.  Άρθρο 32. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 32; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 32 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Χρονομεριστικής Σύμβασης, 
Μακροπρόθεσμων Προϊόντων ∆ιακοπών, Μεταπώλησης και Ανταλλαγής Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 13 θέμα είναι «Ο περί της Ρύθμισης της Αβλαβούς ∆ιέλευσης 
Πλοίων από τα Χωρικά Ύδατα Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Ρύθμισης της Αβλαβούς ∆ιέλευσης Πλοίων από τα Χωρικά Ύδατα 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 23 Φεβρουαρίου 2011.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εξωτερικών, του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, του Υπουργείου Άμυνας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η ρύθμιση της αβλαβούς διέλευσης πλοίων από 
τα χωρικά ύδατα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Η εν λόγω ρύθμιση αποτελεί απόρροια 
της εφαρμογής των συναφών προνοιών της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για το 
∆ίκαιο της Θάλασσας, η οποία κυρώθηκε από τη ∆ημοκρατία το 1988. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών, το νομοσχέδιο 
αποσκοπεί στην κατοχύρωση των δικαιωμάτων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας όπως 
αυτά πηγάζουν από τη Σύμβαση των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της Θάλασσας.  
Συγκεκριμένα, στο νομοσχέδιο προνοούνται μεταξύ άλλων: 

 ο ορισμός του όρου “χωρικά ύδατα” ή “αιγιαλίτιδα ζώνη” ή “χωρική θάλασσα”, 

 η εισαγωγή και η ερμηνεία του όρου “διέλευση”, που σημαίνει “ναυσιπλοΐα μέσα 
από τα χωρικά ύδατα με συγκεκριμένο σκοπό”, και του όρου “αβλαβής 
διέλευση”, που σημαίνει “διέλευση που δε διαταράσσει την ειρήνη, την τάξη ή 
την ασφάλεια της ∆ημοκρατίας”,  

 η δυνατότητα του Υπουργικού Συμβουλίου να εκδίδει κανονισμούς, σύμφωνα 
με τις διατάξεις της Σύμβασης των Ηνωμένων Εθνών για το ∆ίκαιο της 
Θάλασσας, αναφορικά με την αβλαβή διέλευση από τα χωρικά ύδατα της 
∆ημοκρατίας σε σχέση με συγκεκριμένες δραστηριότητες, 

 ο προσδιορισμός από τη ∆ημοκρατία θαλάσσιων διαδρόμων και σχεδίων 
διαχωρισμού κυκλοφορίας στα χωρικά ύδατα, 

 οι υποχρεώσεις των ξένων πυρηνοκίνητων πλοίων και των πλοίων που φέρουν 
πυρηνικές ή άλλες εκ φύσεως επικίνδυνες ή ανθυγιεινές ουσίες, 

 τα καθήκοντα και τα δικαιώματα προστασίας της ∆ημοκρατίας,  

 τα τέλη που μπορεί η ∆ημοκρατία να επιβάλει σε ξένα πλοία,  

 η ποινική και αστική δικαιοδοσία της ∆ημοκρατίας σε ξένο πλοίο, 

 οι κανόνες που εφαρμόζονται στα πολεμικά πλοία και στα άλλα κρατικά πλοία  
που χρησιμοποιούνται για μη εμπορικούς σκοπούς. 
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 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου, ο πιο πάνω εκπρόσωπος, με τη 
σύμφωνη γνώμη όλων των εμπλεκομένων, εισηγήθηκε στην επιτροπή την προσθήκη 
δύο νέων επιφυλάξεων στο κείμενο του νομοσχεδίου, για σκοπούς ρύθμισης κάποιων 
τεχνικών θεμάτων.  Ειδικότερα, οι αναφερόμενες επιφυλάξεις προνοούν ότι η άσκηση 
των αρμοδιοτήτων της ∆ημοκρατίας δυνάμει συγκεκριμένων άρθρων του παρόντος 
Νόμου θα διενεργείται τηρουμένων των διατάξεων του περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Κοινοτικό Σύστημα Παρακολούθησης και Ενημέρωσης Σχετικά με την Κυκλοφορία 
Πλοίων) Νόμου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας ενημέρωσε την επιτροπή ότι οι εν 
λόγω εισηγήσεις αφορούν τεχνικές βελτιώσεις και δεν κρίνεται σκόπιμη η κατάθεση 
νέου αναθεωρημένου κειμένου από την εκτελεστική εξουσία.  

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη τα 
στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των 
διατάξεων του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό και συγγνώμη για την αργοπορία, πρόσεξα 
ότι η πρόνοια της νομοθεσίας που έχουμε μπροστά μας, η 7(2), αναφέρεται στον 
καθορισμό θαλασσίων διαδρόμων από μέρους της ∆ημοκρατίας για τη διέλευση 
δεξαμενοπλοίων, πυρηνοκίνητων πλοίων ή και πλοίων που φέρουν πυρηνικές ή 
άλλες εκ φύσεως επικίνδυνες ή ανθυγιεινές ουσίες ή υλικά. 

 Θα ήθελα να καταθέσω προφορική τροπολογία, ώστε η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
να δύναται και να απαγορεύει τη διέλευση τέτοιων σκαφών από τα χωρικά της ύδατα.  
Να τροποποιηθεί δηλαδή η πρόνοια σε «δύναται να περιορίζει ή να απαγορεύει». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, δεν μπορεί να γίνει αυτό.  Αυτό είναι ένα εναρμονιστικό 
νομοσχέδιο· είναι συμφωνημένο στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Μπορεί να 
πάρει μέτρα για την ασφαλή διέλευση η Κυπριακή ∆ημοκρατία, αλλά να την 
απαγορεύσει δεν μπορεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Koιτάξετε, αν θα δούμε οτιδήποτε, αν γίνεται, να γίνει αναβολή για δεκαπέντε 
μέρες, διότι αυτό είναι αντιγραφή της σύμβασης.  ∆εν είμαι σίγουρος αν μπορούμε να 
κάνουμε αλλαγές.  Επίσης, οι θαλάσσιοι διάδρομοι συζητήθηκαν για πολλά χρόνια 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και είμαι βέβαιος ότι, πριν έρθει το θέμα εδώ, η Κύπρος 
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έδωσε τη συγκατάθεσή της.  Τα περιθώρια για οποιαδήποτε αλλαγή πιστεύω ότι είναι 
μηδέν, αλλά είτε θα δώσουμε μιας βδομάδας αναβολή να δούμε οποιαδήποτε 
εισήγηση, κατά πόσο μπορούμε να κάνουμε αλλαγή, είτε θα προχωρήσουμε να το 
ψηφίσουμε ως έχει.  ∆ε νομίζω ότι μπορούμε να κάνουμε στα πρόχειρα αλλαγή που 
να μην προσαρμόζεται στις διαδικασίες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aκούστε: ∆ε θα δεχθώ την αναβολή.  Ο λόγος είναι απλός.  Το είχαμε στην 
επιτροπή, είναι εναρμονιστικό, είχαμε τη δυνατότητα όλοι να το δούμε κ.λπ.  Σωστά 
είπε ο κ. Συλλούρης ότι δεν υπάρχουν πολλά περιθώρια αλλαγών σε αυτή τη 
διαδικασία όλη.  Αντιλαμβάνομαι την όποια ενδεχομένως επιφύλαξη, αλλά έπρεπε να 
διατυπωθεί την ώρα που έπρεπε.  Λυπούμαι, αλλά θα προχωρήσουμε στην ψήφιση ή 
την καταψήφιση του συγκεκριμένου αυτού νομοσχεδίου. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Έννοια διέλευσης.  Άρθρο 3. 

 Έννοια αβλαβούς διέλευσης.  Άρθρο 4. 

 Υποβρύχια και άλλα υποβρύχια σκάφη.  Άρθρο 5. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 6. 

 Θαλάσσιοι διάδρομοι και σχέδια διαχωρισμού κυκλοφορίας στα χωρικά ύδατα.  
Άρθρο 7. 

 Ξένα πυρηνοκίνητα πλοία και πλοία που φέρουν πυρηνικές ή άλλες εκ φύσεως 
επικίνδυνες ή ανθυγιεινές ουσίες.  Άρθρο 8. 

 Καθήκοντα της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 9. 

 ∆ικαιώματα προστασίας της ∆ημοκρατίας.  Άρθρο 10. 

 Τέλη τα οποία μπορεί να επιβληθούν σε ξένα πλοία.  Άρθρο 11. 

 Ποινική δικαιοδοσία πάνω σε ξένο πλοίο.  Άρθρο 12. 

 Αστική δικαιοδοσία σχετική με ξένα πλοία.  Άρθρο 13. 

 Πολεμικά πλοία.  Άρθρο 14. 

 Μη συμμόρφωση πολεμικών πλοίων με τους νόμους και κανονισμούς της 
∆ημοκρατίας.  Άρθρο 15. 

 Ευθύνη του κράτους της σημαίας για ζημιά που προκλήθηκε από πολεμικό 
πλοίο ή άλλο κρατικό πλοίο που χρησιμοποιείται για μη εμπορικούς σκοπούς.  Άρθρο 
16. 

 Ασυλία πολεμικών πλοίων και άλλων κρατικών πλοίων που χρησιμοποιούνται 
για μη εμπορικούς σκοπούς.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 17; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Tριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Kανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Tα άρθρα 1 μέχρι 17 εγκρίνονται με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον 
και μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ρύθμισης της Αβλαβούς 
∆ιέλευσης Πλοίων από τα Χωρικά Ύδατα Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Kανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Mία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με τριάντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην 

Εργασία (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 20 και 27 Ιανουαρίου και στις 3 και 17 Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ και της εργοδοτικής οργάνωσης 
ΟΕΒ.  Η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Με το υπό εξέταση νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Ασφάλειας 
και Υγείας στην Εργασία Νόμου του 1996, όπως αυτός έχει έκτοτε τροποποιηθεί, έτσι 
ώστε: 

1. να υπάρξει πλήρης συμμόρφωση της εθνικής νομοθεσίας σε θέματα ασφάλειας 
και υγείας στην εργασία με τις διατάξεις του Αναθεωρημένου Ευρωπαϊκού 
Κοινωνικού Χάρτη, 

2. να υπάρξει πλήρης συμμόρφωση με τις πρόνοιες της Οδηγίας 89/391/ΕΟΚ του 
Συμβουλίου της 12ης Ιουνίου 1989 σχετικά με την εφαρμογή μέτρων για την 
προώθηση της βελτίωσης της ασφάλειας και της υγείας των εργαζομένων κατά 
την εργασία, 

3. να γίνουν διορθώσεις και απλοποιήσεις σε ορισμένες διαδικασίες που 
προβλέπονται στο βασικό νόμο, 

4. να αυξηθούν οι προβλεπόμενες στο νόμο ποινές, προκειμένου να καταστούν 
πιο αποτρεπτικές, και 

5. να εισαχθούν διατάξεις που να επιτρέπουν στον Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων να καθορίζει με διάταγμά του, μεταξύ άλλων, τα τέλη 
που θα καταβάλλονται για την εξασφάλιση από το αρμόδιο τμήμα υπηρεσιών, 
βεβαιώσεων, πιστοποιητικών και εκθέσεων. 
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 Ειδικότερα, σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
Κοινωνικών ∆ικαιωμάτων στα συμπεράσματά της αναφορικά με την εφαρμογή του 
Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Χάρτη διαπίστωσε ότι η Κύπρος δε βρίσκεται σε πλήρη 
συμμόρφωση με το άρθρο 3(2), επειδή η σχετική με την ασφάλεια και υγεία στην 
εργασία κυπριακή νομοθεσία δεν καλύπτει την ασφάλεια και υγεία των οικιακών 
βοηθών.  Ως εκ τούτου, όπως ο ίδιος δήλωσε, με τον προτεινόμενο νόμο επεκτείνεται 
το πεδίο εφαρμογής του βασικού νόμου, έτσι ώστε να καλύπτει οικιακά υποστατικά και 
οικιακές εγκαταστάσεις που βρίσκονται στη ∆ημοκρατία. Σημειώνεται επίσης ότι το 
πεδίο εφαρμογής του βασικού νόμου επεκτείνεται, έτσι ώστε να καλύπτει και 
εγκαταστάσεις ανελκυστήρων και δοχείων πίεσης. 

 Τοποθετούμενος στο θέμα της αύξησης των ποινών, ο διευθυντής του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας δήλωσε ότι προτείνεται θέσπιση αυστηρότερων 
ποινών, καθώς οι προβλεπόμενες στην υφιστάμενη νομοθεσία ποινές είναι πολύ 
χαμηλές και δε λειτουργούν αποτρεπτικά.  Επίσης, ο ίδιος επισήμανε ότι τα 
προβλεπόμενα στην υφιστάμενη νομοθεσία πρόστιμα παραμένουν αναλλοίωτα από 
τότε που τέθηκε σε ισχύ η νομοθεσία αυτή, δηλαδή από το 1996, και δεν 
ανταποκρίνονται στα σημερινά δεδομένα.  Ενδεικτικά αναφέρεται ότι οι ανώτατες 
ποινές που προβλέπονται για το αδίκημα της παράλειψης συμμόρφωσης προσώπου 
με υποχρεώσεις που επιβάλλονται αυξάνονται από τις £10.000, που είναι σήμερα, 
στα €80.000 και από τα δύο χρόνια φυλάκισης, που είναι σήμερα, στα τέσσερα χρόνια 
φυλάκισης. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με 
την προτεινόμενη νομοθεσία εισάγονται νέες υποχρεώσεις για τον εργοδότη, σε 
περίπτωση που αυτός επιτρέπει σε άλλο εργοδότη ή σε άλλο αυτοεργοδοτούμενο 
πρόσωπο να διεξάγει εργασίες στο υποστατικό του, όπως είναι για παράδειγμα η 
υποχρέωσή του να βεβαιωθεί ότι ο υπεργολάβος αυτός διαθέτει κατάλληλο σύστημα 
ασφάλειας ή διαχείρισης των κινδύνων και ότι είναι σε θέση να εφαρμόσει το ίδιο 
τουλάχιστον επίπεδο ασφάλειας και υγείας που ήδη ισχύει στο υποστατικό. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, ενώ με την υφιστάμενη νομοθεσία η εξουσία για τη 
σύσταση και προεδρία του Παγκύπριου Συμβουλίου Ασφάλειας και Υγείας ανήκει στον 
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με την προτεινόμενη νομοθεσία η 
εξουσία αυτή μεταφέρεται στον αρχιεπιθεωρητή, στον οποίο επίσης μεταφέρεται η 
εξουσία έγκρισης του διορισμού λειτουργών ασφάλειας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό εξέταση νομοσχέδιο, 
από την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας αναμένεται να υπάρξει αύξηση στο 
φόρτο εργασίας του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας για την επιτήρηση της 
εφαρμογής των νέων διατάξεων και συγκεκριμένα των διατάξεων που αφορούν την 
ασφάλεια και υγεία των οικιακών βοηθών.  Αναφέρεται επίσης ότι δυνητικά οι χώροι 
εργασίας προς επιθεώρηση αυξάνονται περίπου κατά 30 000, όσες είναι και οι 
οικιακές βοηθοί, ωστόσο στην παρούσα φάση δε γίνεται οποιαδήποτε εισήγηση για 
αύξηση του αριθμού των επιθεωρητών εργασίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που δόθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους, από 
την εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας αριθμός εργοδοτών θα επιβαρυνθεί με 
το κόστος που θα προκύπτει από την καταβολή των ανάλογων τελών για την 
εξασφάλιση από το αρμόδιο τμήμα εγγράφων, πληροφοριών και υπηρεσιών, όπως 
για παράδειγμα από την καταβολή τέλους για την εκτέλεση εξειδικευμένων 
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επιθεωρήσεων, ελέγχων, δοκιμών και επισκοπήσεων.  Ταυτόχρονα, επισημάνθηκε 
ότι, ως αποτέλεσμα της προαναφερόμενης επιβολής τελών σε εργοδότες για την 
εξασφάλιση εγγράφων και υπηρεσιών, θα προκύψει μικρή αύξηση στα δημόσια 
έσοδα. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
ότι το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας πρέπει να φροντίσει για την ενημέρωση των 
προσώπων που εργοδοτούν οικιακές βοηθούς σε σχέση με την έκταση των 
υποχρεώσεών τους, όπως αυτές προκύπτουν από την προτεινόμενη νομοθεσία.  
Τοποθετούμενος στην πιο πάνω εισήγηση, ο διευθυντής του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας δήλωσε ότι το τμήμα του θα ετοιμάσει οδηγό που θα κυκλοφορήσει στους 
εργοδότες οικιακών βοηθών και θα τους ενημερώνει σε απλή γλώσσα για τις 
υποχρεώσεις τους. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ 
εξέφρασαν τη συμφωνία τους με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου.  Η 
εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, με επιστολή της, ημερομηνίας 20 Ιανουαρίου 2011, 
επίσης εξέφρασε τη συμφωνία της με το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

 Ο εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασε την καταρχήν 
συμφωνία της οργάνωσης με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, διατυπώνοντας 
ταυτόχρονα διαφωνία για την προτεινόμενη αύξηση στις ποινές, καθώς, όπως ο ίδιος 
χαρακτηριστικά ανέφερε, οι ποινές δεν καθίστανται απλώς αποτρεπτικές, αλλά και 
εξοντωτικές για τους Κυπρίους εργοδότες. 

 Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ζήτησε από το Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας συγκριτικά στοιχεία για το ύψος των ποινών που 
προβλέπονται για αντίστοιχα αδικήματα σε άλλα ευρωπαϊκά κράτη. Ο διευθυντής του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας, ικανοποιώντας το πιο πάνω αίτημα του προέδρου 
της επιτροπής, παρέθεσε παραδείγματα άλλων ευρωπαϊκών χωρών που 
προβλέπουν αυστηρότερες από τις προτεινόμενες στο παρόν νομοσχέδιο ποινές για 
ανάλογα αδικήματα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και 
του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί ύστερα από 
νομοτεχνικές βελτιώσεις που επέφερε στο νομοσχέδιο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του   άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του τίτλου του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Κατάργηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Κατάργηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Κατάργηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Κατάργηση των άρθρων 11 και 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 ∆ιαγραφή και αντικατάσταση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 32 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 36 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Προσθήκη στο βασικό νόμο νέου άρθρου 38Α.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 ∆ιαγραφή του άρθρου 42 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 44 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 ∆ιαγραφή και αντικατάσταση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 51 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 55 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτό των νέων άρθρων 
55Α, 55Β, 55Γ και 55∆.  Άρθρο 31. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 32. 
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 Μεταβατική διάταξη.  Άρθρο 33. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 33 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 33 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμούς 15 και 16 στην ημερήσια διάταξη δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2010» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 13ης Ιανουαρίου και 
10ης Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της 
αστυνομίας.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση της υφιστάμενης 
νομοθεσίας για τα πυροβόλα και μη πυροβόλα όπλα, έτσι ώστε αφενός να 
εναρμονιστεί με την Οδηγία 2008/51/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 21ης Μαΐου 2008 για την τροποποίηση της Οδηγίας 91/477/ΕΟΚ του 
Συμβουλίου σχετικά με τον έλεγχο της απόκτησης και της κατοχής όπλων και 
αφετέρου να βελτιωθεί το ισχύον νομικό πλαίσιο για αποτελεσματικότερη εφαρμογή 
του.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, εκκρεμεί 
διαδικασία παράβασης εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για μη συμμόρφωσή της 
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με τις διατάξεις της Οδηγίας 2008/51/ΕΚ.  Συναφώς, σημειώνεται ότι η χρονική 
προθεσμία για την εναρμόνιση με την υπό αναφορά Οδηγία ήταν η 28η Ιουλίου 2010, 
ενώ το υπό συζήτηση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 16 
∆εκεμβρίου 2010.  Η καθυστέρηση αυτή, όπως ενημερώθηκε η επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της αστυνομίας, οφείλεται στην προσπάθεια 
να ενσωματωθούν στο εναρμονιστικό νομοσχέδιο και οι πρόνοιες που δεν αφορούν 
την εναρμόνιση, αλλά τη βελτίωση του υφιστάμενου νομικού πλαισίου.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τους εκπροσώπους της αστυνομίας, οι εν λόγω μη 
εναρμονιστικές πρόνοιες κρίθηκαν αναγκαίες, για να καλυφθούν ορισμένα κενά και 
αδυναμίες που διαπιστώθηκαν στις διατάξεις του ισχύοντος νόμου και να 
αντιμετωπιστούν προβλήματα που προκύπτουν κατά την εφαρμογή του.   

 Ωστόσο, η επιτροπή στο αρχικό στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου, 
λαμβάνοντας υπόψη την έκκληση των κυβερνητικών αρμοδίων για άμεση προώθηση 
του νομοσχεδίου προς συμμόρφωση της ∆ημοκρατίας με την πιο πάνω Οδηγία και 
διαπιστώνοντας ότι δεν παρέχεται αρκετός χρόνος για την εξέταση των μη 
εναρμονιστικών προνοιών του οι οποίες κυρίως λόγω μη προηγούμενης 
διαβούλευσης με τους εμπλεκόμενους φορείς χρήζουν περαιτέρω μελέτης, αποφάσισε 
με τη σύμφωνη γνώμη των πιο πάνω αρμοδίων να προωθήσει σε πρώτο στάδιο το 
εναρμονιστικό μέρος του νομοσχεδίου και να αφήσει την προώθηση του υπόλοιπου 
μέρους του, με εξαίρεση τις πρόνοιες που αφορούν τα συλλεκτικά όπλα, σε 
μεταγενέστερο στάδιο.   

 Στη βάση των πιο πάνω, η επιτροπή προχώρησε στην εξέταση του μέρους του 
νομοσχεδίου που αποσκοπεί στην εναρμόνιση με την Οδηγία 2008/51/ΕΚ, με την 
οποία θεσπίζονται διαδικασίες για πληρέστερο έλεγχο των όπλων και των 
πυρομαχικών τους από τον κατασκευαστή μέχρι τον αγοραστή με απώτερο στόχο την 
αποτελεσματική καταπολέμηση της παράνομης κατασκευής ή διακίνησής τους.   

 Ειδικότερα, στο εναρμονιστικό μέρος του νομοσχεδίου περιλαμβάνονται 
πρόνοιες που αφορούν τη διαδικασία σήμανσης, αναγνώρισης και ιχνηλάτησης 
πυροβόλου όπλου, καθώς και πρόνοιες με τις οποίες εισάγονται νέοι όροι, όπως οι 
όροι “ιχνηλάτηση”, “παράνομη διακίνηση”, “παράνομη κατασκευή”, “μέρος πυροβόλου 
όπλου”, “ουσιώδη συστατικά μέρη” και “πυρομαχικά”.  Επιπρόσθετα, εισάγεται 
πρόνοια που παρέχει στον Αρχηγό Αστυνομίας τη δυνατότητα παραχώρησης άδειας 
σε νομικά πρόσωπα για εισαγωγή, απόκτηση και κατοχή συλλεκτικών όπλων.  
Σημειώνεται ότι η εν λόγω πρόνοια δεν αφορά εναρμόνιση, αλλά συμπληρώνει κενό 
που διαπιστώθηκε στη βασική νομοθεσία.  Τέλος, περιλαμβάνονται πρόνοιες που 
στοχεύουν στην προσαρμογή των διαδικασιών του βασικού νόμου ως προς τις πιο 
πάνω νέες ρυθμίσεις.   

 Στο στάδιο της μελέτης των αναφερόμενων πιο πάνω νέων ρυθμίσεων που 
προτείνονται, η επιτροπή ζήτησε και πήρε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους 
πρόσθετες διευκρινίσεις αναφορικά με το σκοπό που επιδιώκεται με αυτές, τη 
δυνατότητα απόκλισης από το κεκτημένο, καθώς και τους λόγους συμπερίληψης ή μη 
στο νομοσχέδιο συγκεκριμένων διατάξεων της Οδηγίας.  Στη βάση των διευκρινίσεων 
αυτών, η επιτροπή σε συνεργασία με τον εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας προχώρησε στην επεξεργασία επιμέρους προνοιών του 
νομοσχεδίου για την ορθότερη απόδοση τόσο των διατάξεων της Οδηγίας όσο και των 
μη εναρμονιστικών προνοιών που αφορούν τα συλλεκτικά όπλα.   
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 Περαιτέρω, έπειτα από σχετική παράκληση της επιτροπής για διαχωρισμό των 
αναφερόμενων πιο πάνω προνοιών του νομοσχεδίου που αποτελούν το μέρος του το 
οποίο αποφάσισε η επιτροπή να προωθήσει στο παρόν στάδιο στην ολομέλεια του 
σώματος για ψήφιση, ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας επαναδιατύπωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου.  Στο κείμενο 
αυτό η επιτροπή επέφερε επιπρόσθετες τροποποιήσεις νομοτεχνικής φύσεως με 
σκοπό τη βελτίωση της διατύπωσης των διατάξεών του.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του επαναδιατυπωμένου μέρους 
του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, αφού προηγουμένως 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Πυροβόλων και Μη 
Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 31 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων 
Όπλων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για 
το διορισμό του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.  Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την 
απόφαση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ 

 ΕΠΕΙ∆Η, σύμφωνα με το εδάφιο (1) του άρθρου 3 των περί Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως Νόμων του 1991 μέχρι 2004, ο Επίτροπος ∆ιοικήσεως διορίζεται από τον 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ύστερα από εισήγηση του Υπουργικού Συμβουλίου και με 
προηγούμενη σύμφωνη απόφαση της πλειοψηφίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας με σχετική επιστολή του προς τον 
Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011, 
αναφέρει ότι τα μέλη του Υπουργικού Συμβουλίου στη συνεδρία τους ημερομηνίας 
22.2.2011 εξουσιοδότησαν τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας να διαβιβάσει στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων την εισήγησή τους για διορισμό της κ. Ελίζας Σαββίδου στη θέση 
του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η για τον πιο πάνω διορισμό απαιτείται και η προηγούμενη 
σύμφωνη απόφαση της πλειοψηφίας της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 ΓΙ’ ΑΥΤΟ  η Βουλή των Αντιπροσώπων, αφού έλαβε υπόψη την εισήγηση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, θεωρεί την κ. Ελίζα Σαββίδου ως κατάλληλο πρόσωπο για 
το διορισμό στη θέση του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και αποφασίζει να παράσχει τη 
συγκατάθεσή της για το διορισμό αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 H δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, θεωρεί ότι το πρόσωπο 
που έχει προταθεί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας πληρεί τα κριτήρια και τάσσεται 
υπέρ του να πληροφορηθεί ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ότι συναινούμε προς την 
κατεύθυνση αυτή για το διορισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 H επιστολή που στάληκε εκ μέρους του Προέδρου της ∆ημοκρατίας αποτελεί 
για τώρα ορθή αναφορά στις πρόνοιες του νόμου.  Με βάση τούτο το δεδομένο, το 
∆ημοκρατικό Κόμμα θα ταχθεί υπέρ της εισήγησης· εγκρίνει αυτή την εισήγηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Mάλιστα.   

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Kαι εμείς από την πλευρά μας, κύριε Πρόεδρε, θα αποδεχθούμε την εισήγηση 
του Προέδρου για το διορισμό της επιτρόπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ε θα αποδεχθούμε την εισήγηση του Προέδρου.  Θα κρατήσουμε αποχή, γιατί 
υπάρχει από μέρους μας -και θεωρούμε ότι είναι εύλογη- μια υποψία συνεννόησης 
μεταξύ των δύο κομμάτων, που κατά τα άλλα κάνουν ότι συγκρούονται, και αυτό 
θυματοποιεί ίσως, αν είναι αυτή η προσέγγιση και αυτά τα κριτήρια, τον κ. Καπαρδή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα.   

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Eγώ, κύριε Πρόεδρε, θα συμφωνήσω, παρά τις επιφυλάξεις που έχω και για τη 
διαδικασία, αλλά και για το συγκεκριμένο πρόσωπο.  Εγώ θεωρώ ότι θα έπρεπε η 
Βουλή να έχει περισσότερες δυνατότητες και επιλογές και να υπάρχει ένα πιο 
συγκεκριμένο νόημα σε αυτή τη διαβούλευση.  Θεωρώ όμως ότι τα προσόντα του 
προσώπου αυτού, καθώς και η εμπειρία του στο Γραφείο του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μπορούν να εξασφαλίσουν ότι μπορεί, με κάποιες επιφυλάξεις, να εκπληρώσει το 
ρόλο που επιβάλλει η νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ επιθυμεί να πληροφορήσει την ολομέλεια ότι 
συμφωνεί με την εισήγηση που έχει αποσταλεί από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας.  
Θεωρούμε ότι το πρόσωπο το οποίο προτείνεται κατέχει τα προσόντα και είναι 
κατάλληλο και έχει τις εμπειρίες, για να αντεπεξέλθει στα υψηλά καθήκοντα αυτής της 
θέσης.  Και θα ήθελα να πω, κλείνοντας, χωρίς να απαντήσω στις προκλήσεις, ότι έχει 
τηρηθεί πλήρως η διαδικασία που τηρήθηκε σε παρόμοιες περιπτώσεις και στο 
παρελθόν και μακάρι όλοι να μάθουμε να συνεργαζόμαστε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της απόφασης; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Kανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Η απόφαση για το διορισμό της νέας Επιτρόπου ∆ιοικήσεως εγκρίνεται με 
τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δύο αποχές. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Προχωρούμε στο ∆εύτερο Κεφάλαιο, που είναι η κατάθεση νομοσχεδίων και 
εγγράφων.  Τα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις 
αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου για Προώθηση 
και Ενθάρρυνση της Χρήσης 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.079-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού   

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2. Ο περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη 
∆ημόσια Υπηρεσία για την 
Προετοιμασία και ∆ιεκπεραίωση 
της Κυπριακής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ε.Ε. Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.080-2011). 

Οικονομικών   Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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3. Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και 
Κουρέων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.081-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

4. Ο περί Εγγραφής Φυσικών 
Ιατρικής (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.082-2011). 

Υγείας  Υγείας  

5. Ο περί Συμπληρωματικού 
Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.083-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6. Οι περί Εγγραφής Φυσικών 
Ιατρικών (Πιστοποιητικό 
Εγγραφής και Ετήσια Άδεια) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.035-2011). 

Υγείας  Υγείας  

7. Έκθεση για μεταφορά 
πιστώσεων από τον Κυπριακό 
Οργανισμό Αγροτικών 
Πληρωμών σύμφωνα με το 
άρθρο 4(3) του περί 
Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Αγροτικών 
Πληρωμών Νόμου του 2010 
[Ν.7(II)/2010]. 
(Αρ. Φακ. 10.04.002.001). 

Κυπριακό 
Οργανισμό 
Αγροτικών 
Πληρωμών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί του Κεντρικού Φορέα 
Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες 
και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.018-2011). 

Σοφοκλή Φυττή εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-
Παθόντων 

2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.019-2011). 

Ιωνά Νικολάου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Νομικών 

3. Ο περί Εταιρειών Ευρύτερων 
Κρατικών Συμφερόντων, 
Συνταξιοδοτικών Ταμείων και 

Γεώργιο Γεωργίου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής 

Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
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Ταμείων Προνοίας (Έλεγχος 
Λογαριασμών) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.020-2011). 

ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για το Κεφάλαιο ∆εύτερο απλά θέλω να επισημάνω ότι η 
πρόταση νόμου με αριθμό 2, ενώ αφορά θέμα κατά κύριο λόγο της επιτροπής 
Εσωτερικών, αφορά τον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικό) 
Νόμο, παραπέμπεται στην επιτροπή Νομικών.  ∆ε φέρω καμία απολύτως ένσταση -
ήδη παραπέμφθηκε- απλά επισημαίνω ότι αυτή η τακτική να παραπέμπονται θέματα 
τα οποία είναι κατά κύριο λόγο θέματα συγκεκριμένων επιτροπών σε άλλες νομίζω ότι 
δε βοηθά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα.   

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, η πρόταση νόμου με αριθμό 2, στην οποία αναφέρεται ο 
συνάδελφος, ήταν αποτέλεσμα μιας άλλης πρότασης που εξετάστηκε από την 
επιτροπή Νομικών και της διαπίστωσης ότι θα έπρεπε η αντίστοιχη ρύθμιση να γίνει 
και στον περί Οδών και Οικοδομών Νόμο.  Συνεπώς, η οποιαδήποτε αναφορά του 
συναδέλφου περί  “κλοπής”, με τη σύμφωνο γνώμη μάλιστα και της κυβέρνησης… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για το ίδιο θέμα, κύριε Χριστοφόρου, ή για άλλο;   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Για άλλο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου, λοιπόν. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡOY: 

 Kύριε Πρόεδρε, ως πρόεδρος της επιτροπής Εμπορίου ζητώ εκ μέρους της 
επιτροπής το υπ’ αριθμόν 1 θέμα της κατάθεσης, «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2011 Νόμος του 2011», όπως 
παραπεμφθεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας.   Είναι η 
πρώτη φορά που ως επιτροπή Εμπορίου, παρά το ότι έχουμε υπό την αρμοδιότητά 
μας πέραν των είκοσι οργανισμών και ημικρατικών και δε ζητήσαμε ποτέ να 
παραπεμφθεί οποιοδήποτε θέμα, το κάνουμε αυτό, γιατί αυτός ειδικά ο 
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προϋπολογισμός άπτεται ενός ευρύτερου ζητήματος, που έχει να κάνει με ενεργειακά 
ζητήματα για χρήση ανανεώσιμων πηγών ενέργειας, για τα οποία η επιτροπή μας 
αναλώθηκε σε δεκάδες συνεδριάσεις.  Υπάρχουν ανοικτά θέματα, αλλά ταυτόχρονα 
έχουμε και τη δυνατότητα ταχύτατης επίσπευσης της ψήφισης λόγω του ότι θα 
επίκειται η έκθεση για τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

 Γι’ αυτούς τους δυο σημαντικούς λόγους ζητούμε όπως δοθεί η δυνατότητα να 
το εξετάσει η επιτροπή Εμπορίου όλως ιδιαιτέρως και ιδιαίτερα γι’ αυτή τη χρονική 
περίοδο, που, όπως είπα, υπάρχουν ανοικτά θέματα που άπτονται αυτού του ταμείου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, θα φέρω ένσταση στο αίτημα του ευπαίδευτου συναδέλφου ως 
θέμα αρχής ότι οι προϋπολογισμοί πρέπει να εξετάζονται από την επιτροπή 
Οικονομικών.  Και επειδή στο παρελθόν είχε κατηγορηθεί η επιτροπή Οικονομικών ότι 
αποφεύγει τις ευθύνες της και δεν εξετάζει τους προϋπολογισμούς, δε νομίζω ότι 
συντρέχουν ειδικοί λόγοι αυτός ο προϋπολογισμός να μεταφερθεί από την επιτροπή 
Οικονομικών στην επιτροπή Εμπορίου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Θέλω να συνηγορήσω με τον κ. Χριστοφόρου και να ζητήσω όπως πάει στην 
επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός, χωρίς σε 
καμία περίπτωση αυτό να αποτελεί προηγούμενο εις βάρος της διαδικασίας που 
τηρούμε σε σχέση με τους προϋπολογισμούς και την επιτροπή Οικονομικών.  
Υπάρχουν σοβαρότατοι λόγοι.  Η επιτροπή Εμπορίου, κύριε Πρόεδρε, κύριοι 
συνάδελφοι, τους τελευταίους μήνες σε σχέση με αυτό τον προϋπολογισμό έχει κάνει 
προετοιμασία.  Έχει μελετήσει σε τρεις συνεδριάσεις για το θέμα στοιχεία αυτού του 
προϋπολογισμού, προγράμματα αυτού του προϋπολογισμού.  Είναι προετοιμασμένη, 
για να κάνει αυτή την εργασία ταχύτατα.  Πρέπει κάποια στιγμή, πέρα από τις 
διαδικασίες, να δούμε και την ουσία.  Επαναλαμβάνω χωρίς να υπάρξει οποιαδήποτε 
τάση για καθορισμό προηγούμενου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, αυτό το θέμα του πού παραπέμπονται θέματα έχει συζητηθεί 
εξαντλητικά και έχουμε πάρει αποφάσεις και είπαμε ότι, αν είναι προϋπολογισμοί, θα 
πηγαίνουν στην επιτροπή Οικονομικών, εκτός από εξαιρετικές περιπτώσεις που 
υπάρχει εξειδικευμένη επιτροπή της Βουλής που ασχολείται με αυτά τα πράγματα.  
Συνεπώς, η άποψή μας είναι ότι πρέπει να μείνει στην επιτροπή Οικονομικών, όπως 
παραπέμπεται στο έγγραφο.  Εξάλλου, ο φίλος μου ο Λευτέρης έχει το υπ’ αριθμόν 3 
θέμα για τους κομμωτές, που μπορεί να ασχοληθεί.   
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(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Αν ο φίλτατος ο Αριστοφάνης θέλει να διεκδικήσει τους κομμωτές και τους 
κουρείς, δεν έχει κανένα πρόβλημα η επιτροπή Εμπορίου να τους παραπέμψει σε 
δικές του επιτροπές και δε φέρουμε καμία ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Eγώ νομίζω ότι το θέμα για τους κομμωτές δε θα πάει σε καμία επιτροπή, θα 
έρθει στον Πρόεδρο της Βουλής.  τους έχω ιδιαίτερη αδυναμία! 

(Γέλια) 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Τόσο μαλλί! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, για ακόμα μια φορά, παρά το ότι υπάρχουν προϋπολογισμοί 
που διάφορες επιτροπές τούς πήραν και τους συζητούν και είναι οι ίδιες αυτές οι 
επιτροπές που φέρουν και ένσταση να μετακινηθεί προϋπολογισμός, εμείς θα 
συναινούσαμε να γίνει από κοινού συνεδρίαση με την επιτροπή Οικονομικών, γιατί 
υπάρχει και το θέμα της επίσπευσης, που ως επιτροπή Εμπορίου έχουμε τη 
δυνατότητα την Τρίτη να το βάλουμε σε συζήτηση, να το βάλουμε από κοινού με την 
επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O Υπουργός Οικονομικών…  O πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών τι λέει;  
Έκαμά σε και υπουργό, βρε Νικόλα! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Mη κακόν μου, κύριε Πρόεδρε!   

(Γέλια) 

 Αν θέλει να συμμετέχει η επιτροπή Εμπορίου, έχει ήδη οριστεί η συζήτηση του 
συγκεκριμένου προϋπολογισμού την Τρίτη, ακριβώς επειδή υπάρχουν και κάποιοι 
ιδιαίτεροι λόγοι που πρέπει να εξεταστεί σύντομα ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός, 
αλλά η θέση αρχής ότι είναι η επιτροπή Οικονομικών που πρέπει να εξετάζει αυτό και 
άλλους προϋπολογισμούς παραμένει.  Και κατ’ ακρίβειαν θεωρώ ότι η πρακτική άλλοι 
προϋπολογισμοί να εξετάζονται από άλλες κοινοβουλευτικές επιτροπές θα πρέπει να 
τερματιστεί, για να έρθουν όλοι πίσω στην επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα.   

 Θα δώσω τώρα το λόγο στον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, άλλως “Καμπέ”. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Kύριε Πρόεδρε, αντιλαμβάνεστε είμαστε όλοι ολίγον τι κουρασμένοι, αλλά 
τίθενται θέματα αρχής.  Ξέρω ότι θα έχω την απόλυτη κατανόηση του συνάδελφου του 
Χριστοφόρου.  Σε καιρούς που ολόκληρο το ευρωπαϊκό σύστημα συζητά πολιτικές για 
αυστηρή επιτήρηση όσον αφορά τη δημοσιονομική πολιτική και τη δημοσιονομική 
πειθαρχία θεωρώ ότι, αν ένα θέμα πρέπει να απασχολήσει το σώμα, είναι ότι και οι 
παρεκκλίσεις που έγιναν τα προηγούμενα χρόνια πρέπει να αρθούν.  Όποιος κι αν 
είναι ο επόμενος πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών και όποια κι αν είναι τα 
επόμενα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, όλοι ανεξαίρετα οι προϋπολογισμοί πρέπει 
να κατατίθενται και να συζητούνται στην επιτροπή Οικονομικών, για να έχουμε μία 
γενική εικόνα τουλάχιστον για το πού βαίνουν τα δημόσια οικονομικά.  Αυτό είναι 
αρχή, την οποία επαναλαμβάνω.  Αν ένα θέμα έπρεπε να συζητήσουμε προς το τέλος 
είναι τις οποιεσδήποτε παρεκκλίσεις έγιναν στο παρελθόν.  Και να το πούμε τώρα που 
δε γνωρίζει κανείς ποιοι θα είναι είτε ο πρόεδρος είτε τα μέλη της επιτροπής 
Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχουν ακουστεί τα διάφορα επιχειρήματα.  Το προεδρείο κρίνει ότι θα 
πρέπει το θέμα να παραμείνει στην επιτροπή Οικονομικών.  Γι’ αυτό, αν δεν υπάρχει 
άλλη εισήγηση για διαφοροποιήσεις, πάμε στο Κεφάλαιο Τρίτο…  Συγγνώμη, δεν είπα 
για το πρώτο θέμα, το οποίο ήταν για τον περί Ρυθμίσεως Οδών, ότι θα μείνει στην 
επιτροπή Νομικών.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Nαι, αλλά ήθελα να το επιβεβαιώσω, διότι εγώ δε θυμούμαι ότι το έχω πει. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Oρθή η παρατήρηση.  Έχουμε συμφωνήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aκριβώς.   

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.649, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έπειτα από πληροφορίες που είχα, οι σιτοπαραγωγοί της περιοχής Καλού 
Χωριού παρά το πεδίο βολής αντιμετωπίζουν συχνά προβλήματα με τις ασκήσεις που 
γίνονται από την Εθνική Φρουρά στο πεδίο βολής, με αποτέλεσμα να καταστρέφονται 
οι καλλιέργειές τους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων: 

1. αν αποζημιώνονται οι τυχόν ζημιές που γίνονται στις καλλιέργειες και 

2. κατά πόσο ανταποκρίνεται θετικά στο αίτημα των σιτοπαραγωγών για τον 
περιορισμό ή και παύση των ασκήσεων κατά την εποχή της σποράς, που είναι 
το μήνα Νοέμβριο, και του θέρους, που είναι το μήνα Μάιο, έτσι ώστε να 
μπορούν να διεκπεραιώνουν με ασφάλεια τη δουλειά τους.»  
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.650, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Μετά την παρέλευση αρκετών μηνών από τη διάλυση της Eurocypria και την 
κήρυξη της εταιρείας σε χρεοκοπία εξακολουθούν να παραμένουν σοβαρά και 
αναπάντητα ερωτηματικά. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο ακριβώς στάδιο βρίσκεται η αποζημίωση των υπαλλήλων, πόσοι έχουν 
αποζημιωθεί και με ποια ποσά; 

2. Τι συμβαίνει με την προοπτική απορρόφησης υπαλλήλων της Eurocypria είτε 
στις Κυπριακές Αερογραμμές είτε σε άλλες υπηρεσίες του δημοσίου; 

3. Υπάρχει ενδιαφέρον για εξαγορά της Eurocypria και από ποιες εταιρείες;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.651, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να προχωρήσει στην υλοποίηση της απόφασης για 
κατασκευή αποχετευτικού συστήματος στην κοινότητα Καλού Χωριού Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.652, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Σύμφωνα με πληροφορίες που είχα από το κοινοτικό συμβούλιο και τους 
τοπικούς φορείς της κοινότητας Καλού Χωριού Λάρνακας, εκκρεμεί το αίτημα της 
κοινότητας για έναρξη των εργασιών για τη διαμόρφωση του ελληνοκυπριακού και του 
τουρκοκυπριακού κοιμητηρίου.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πότε σκοπείται να ξεκινήσουν οι εργασίες για την υλοποίηση των έργων αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.653, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται το υπουργείο του να προχωρήσει στην υλοποίηση 
της απόφασης εξωραϊσμού της πλατείας του Αγίου Βασιλείου και διαμόρφωσης της 
πλατείας του κοινοτικού συμβουλίου στο Καλό Χωριό Λάρνακας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.654, ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο συνεχίζει να εφαρμόζεται η συλλογική σύμβαση του γεωργικού 
τομέα, η οποία ίσχυε μέχρι το τέλος του 2010. 

2. Κατά πόσο βρίσκεται σε εξέλιξη νέα σύμβαση και αν σ’ αυτήν έχουν αρθεί οι 
αδικίες σε βάρος των γεωργών, οι οποίοι πληρώνουν διπλή ιατροφαρμακευτική 
ασφάλιση.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.655, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Πότε προτίθεται να καταθέσει ολοκληρωμένη πρόταση για αλλαγή του 
συστήματος διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση; 

2. Σε ποιες κατευθύνσεις και αρχές θα στηρίζεται το νέο σύστημα διορισμού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.656, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί καθυστερεί το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού να καταθέσει 
νομοθεσία για την αναγνώριση της υπηρεσίας ή προϋπηρεσίας όσων εκπαιδευτικών 
εργάστηκαν σε αναγνωρισμένα ιδιωτικά φροντιστήρια, στα Κρατικά Ινστιτούτα 
Επιμόρφωσης και στο πρόγραμμα “Αθλητισμός για Όλους”. 

 Η ρύθμιση αυτή είναι αναγκαία, για να αρθεί μια αδικία που γίνεται σε βάρος 
των εκπαιδευτικών αυτών και να αποκατασταθεί η ίση μεταχείριση. 

 Επισυνάπτεται σχετική επιστολή από την Κίνηση Καθηγητών ∆ΙΕΚ∆ΙΚΩ.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.657, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η Κύπρος και η Ελλάδα είναι τα κράτη μέλη της ΕΕ που δεν έχουν ακόμη 
προχωρήσει στη δημιουργία ανεξάρτητων υπηρεσιών πολιτικής αεροπορίας.  Το 
γεγονός αυτό προκαλεί πολλά και σοβαρά προβλήματα και εκθέτει την Κύπρο στη 
διαρκή κριτική της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πότε θα προχωρήσει στην κατάθεση ολοκληρωμένης νομοθετικής πρότασης για τη 
σύσταση ανεξάρτητης υπηρεσίας πολιτικής αεροπορίας, όπως εξάλλου έχει δημοσίως 
δεσμευτεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.658, ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Πληροφορήθηκα ότι, μετά από παραστάσεις και διαβήματα, έχει γίνει 
αποδεκτό από τις βρετανικές αρχές να διαθέσουν αυξημένο ποσό για την επισκευή 
του δρόμου ο οποίος, διαμέσου της βάσης ∆εκέλειας, οδηγεί στις κοινότητες 
Ξυλοτύμπου, ∆άσους Άχνας κ.λπ. 

 Υπό το φως των πιο πάνω πληροφοριών, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να 
ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

3. Κατά πόσο όντως υπάρχει διαθέσιμο αυξημένο ποσό εκ μέρους των Βρετανών. 

4. Ποιες ενέργειες γίνονται εκ μέρους των αρχών της ∆ημοκρατίας για έναρξη των 
έργων και αποκατάσταση της κυκλοφορίας μέσω του συγκεκριμένου δρόμου. 
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5. Πότε προβλέπεται να αρχίσουν και πότε να αποπερατωθούν τα επισκευαστικά 
έργα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.659, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πού βρίσκεται το θέμα της λήψης τελικής απόφασης σε συνεργασία 
με το Υπουργείο Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρησκευμάτων της Ελλάδος για το 
πολύ σοβαρό πρόβλημα της παραχώρησης του δικαιώματος μετεγγραφής σε 
Κυπρίους φοιτητές που σπουδάζουν στην Ελλάδα.  Επισημαίνεται ότι η Υπουργός 
Παιδείας της Ελλάδας κ. Άννα ∆ιαμαντοπούλου, κατά την πρόσφατη επίσκεψή της 
στο κυπριακό κοινοβούλιο, δήλωσε ότι σε συνεννόηση με το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού θα βρεθεί λύση στο πρόβλημα αυτό που ταλαιπωρεί πολλές οικογένειες 
συμπολιτών μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.660, ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναλυτικά για τα ακόλουθα: 

1. Τον αριθμό των ατόμων με αναπηρία κατά επαρχία, μορφή αναπηρίας και 
επίπεδο εκπαίδευσης (πρωτοβάθμια, δευτεροβάθμια και τριτοβάθμια). 

2. Τη χωρητικότητα, αλλά και την πληρότητα των κέντρων φροντίδας και 
απασχόλησης κατά επαρχία. 

3. Τις υπηρεσίες που προσφέρουν τα κέντρα φροντίδας και απασχόλησης κατά 
επαρχία.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

Απάντηση ημερομηνίας 25 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.297, ημερομηνίας 25 

Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«Παλαιό Νοσοκομείο Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

1. Στις εγκεκριμένες Αναπτυξιακές ∆απάνες του έτους 2011 υπάρχει πρόνοια 
ποσού ύψους €274,700 για βελτιώσεις στο Παλαιό Νοσοκομείο Λάρνακας από 
τις οποίες οι €210,000 αφορούν την αλλαγή στέγης του Νοσοκομείου και οι 
υπόλοιπες €64,7020 διάφορα άλλα έργα. 

2. Όσον αφορά την ανάδειξη της αρχιτεκτονικής του αξίας και την προβολή της 
ιστορικότητας του, το θέμα αυτό θα συζητηθεί με άλλους αρμόδιους φορείς για 
να βρεθεί η καταλληλότερη λύση. 

3. Η αξιοποίηση του περιβάλλοντος χώρου θα συζητηθεί με το Τμήμα ∆ημοσίων 
Έργων λαμβάνοντας υπόψη και τις μελλοντικές ανάγκες του Νοσοκομείου και 
των ασθενών που επισκέπτονται το χώρο. 
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 Τα πιο πάνω υποβάλλονται για ενημέρωση σας και παραμένω στη διάθεσή 
σας για τυχόν πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.390, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση, η οποία διαβιβάστηκε με την επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 
23.06.009.05.01.390 και ημερομηνία 01/12/10 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στα πλαίσια των 
μέτρων που λαμβάνει για την προστασία και στήριξη της Κυπριακής Μελισσοκομίας, 
προβαίνει σε ενημερώσεις των μελισσοκόμων για τους ενδεικνυόμενους τρόπους 
αντιμετώπισης του υπερπληθυσμού της σφήκας, μέσω των εκπαιδεύσεων του 
Μελισσοκομικού Προγράμματος και των Συστημάτων Μαθητείας των Κέντρων 
Γεωργικής Εκπαίδευσης, καθώς και μέσω του περιοδικού “Αγρότης”. 

 Παράλληλα, τα Τμήματα Γεωργίας και Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, βρίσκονται 
στη διάθεση των μελισσοκόμων για να τους παρέχουν συμβουλευτική υποστήριξη, για 
την αντιμετώπιση του εν λόγω φαινομένου αλλά και οιωνδήποτε άλλων προβλημάτων 
μπορεί να αντιμετωπίζουν. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.396, 
ημερομηνίας 19 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.396 και 
ημερομηνία 25 Νοεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α) Ίδρυση δεύτερου νηπιαγωγείου στην εκπαιδευτική περιφέρεια ∆ροσιάς: Το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού καταβάλλει προσπάθεια δέσμευσης χώρου 
για μελλοντική ανέγερση νέου ∆ημοτικού σχολείου και Νηπιαγωγείου στην 
περιοχή ∆ροσιάς. 

(β) Επέκταση του υπαίθριου χώρου του νηπιαγωγείου: Σύμφωνα με τα ισχύοντα 
αυτή τη στιγμή πρότυπα του τοπικού σχεδίου ο ελάχιστος χώρος για 
νηπιαγωγείο τριών τμημάτων είναι 1100 τ.μ. Το υφιστάμενο οικόπεδο του 
νηπιαγωγείου είναι εμβαδού 1130 τ.μ. Το ΥΠΠ έχει προτείνει στο Πολεοδομικό 
Συμβούλιο την αύξηση του εμβαδού οικοπέδου για τρία τμήματα στα 1800 τ.μ. 
αλλά ακόμη δεν έχει επισημοποιηθεί. Το ΥΠΠ αποφάσισε όπως αναβληθεί η 
απαλλοτρίωση μέχρι να αλλάξει η πρόνοια του Τοπικού Σχεδίου λαμβάνοντας 
υπόψη και την οικονομική κρίση. Εκκρεμεί ενημέρωση του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας αναφορικά με την πιο πάνω απόφαση. 

(γ)  Ανάγκη κατασκευής φωτοελεγχόμενης διάβασης πεζών: Οι Τεχνικές Υπηρεσίες 
του ΥΠΠ έστειλαν επιστολή στο ∆ιευθυντή του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 
ζητώντας την επανεξέταση του αιτήματος για τη δημιουργία φωτοελεγχόμενης 
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διάβασης πεζών. Η κατασκευή του συγκεκριμένου έργου εγκρίθηκε σε 
συνεδρία της Επιτροπής Πολεοδομίας και Κυκλοφοριακών Ρυθμίσεων του 
∆ήμου Λάρνακας στις 8 Σεπτεμβρίου 2010. Το ΥΠΠ δεν μπορεί να επέμβει στη 
δημιουργία ή και στην υλοποίηση του χρονοδιαγράμματος του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων με στόχο την επίσπευση της κατασκευής της διάβασης 
πεζών. 

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.421, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. 23.06.009.05.01.421 και ημερ. 
15/12/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Για την αντιμετώπιση της αυξημένης ανεργίας που δημιουργήθηκε λόγω της 
παγκόσμιας οικονομικής ύφεσης, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων έχει λάβει ένα σύνολο μέτρων και δράσεων με στόχο τη μείωση 
των επιπτώσεων της ύφεσης πάνω στις επιχειρήσεις, τους εργαζόμενους και 
τους άλλους επηρεαζόμενους. 

2. Έχουν ενεργοποιηθεί πολλά νέα και υφιστάμενα προγράμματα κατάρτισης και 
επιμόρφωσης της ΑνΑ∆, του ΚΕΠΑ και του ΑΞΙΚ, μεταξύ των οποίων σχέδιο 
στελέχωσης επιχειρήσεων με απόφοιτους τριτοβάθμιας εκπαίδευσης, σχέδιο 
εκπαίδευσης και απασχόλησης ανέργων, σχέδιο για ευέλικτες μορφές 
απασχόλησης και σχέδιο για αναβάθμιση των επιχειρήσεων και του εργατικού 
τους δυναμικού. 

3. Το Τμήμα Εργασίας υλοποιεί τρία Σχέδια Στήριξης της Απασχόλησης. Η 
συγχρηματοδότησή τους γίνεται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο και την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, στα πλαίσια του Επιχειρησιακού Προγράμματος 
ΑΠΑΣΧΟΛΗΣΗ, ΑΝΘΡΩΠΙΝΟ ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗ ΣΥΝΟΧΗ. 

 Συγκεκριμένα τα σχέδια Χορηγιών που προωθούνται για την Προγραμματική 
Περίοδο 2007-2013 είναι το Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Πρόσληψη Ατόμων 
με Αναπηρία, το Έκτακτο Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Απασχόληση Ανέργων 
και το Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Πρόσληψη Ατόμων που Ανήκουν στις 
Ευπαθείς Κοινωνικά Ομάδες του Πληθυσμού στο οποίο πρόσφατα έχει 
προστεθεί και η ομάδα των ατόμων που παραμένουν άνεργα πέραν των 6 
μηνών. Ιδιαίτερη έμφαση δίδεται στα άτομα αυτά με παροχή εξατομικευμένης 
προσέγγισης από Συμβούλους Απασχόλησης με σκοπό την παραπομπή τους 
σε προγράμματα κατάρτισης και την τοποθέτησή τους σε εργασία. 

 Σημειώνεται ότι η παραλαβή αιτήσεων για το Έκτακτο Σχέδιο Παροχής 
Κινήτρων για Απασχόληση Ανέργων τερματίστηκε την 31η ∆εκεμβρίου 2010. Με 
βάση τα πιο πάνω Σχέδια Χορηγιών, έχουν γίνει μέχρι σήμερα, περίπου ένα 
χρόνο μετά την έναρξή τους, 2883 τοποθετήσεις σε θέσεις εργασίας. 

4. Επιπλέον, η ∆ημόσια Υπηρεσία Απασχόλησης προσφέρει υπηρεσίες 
εξεύρεσης εργασίας, πλήρωσης θέσεων εργασίας και επαγγελματικού 
προσανατολισμού στα κατά τόπους επαρχιακά και τοπικά γραφεία της, τα 
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οποία, μετά την αναβάθμιση της γεωγραφικής κάλυψης της ∆ΥΑ είναι 14. 
Ειδικά καταρτισμένοι Σύμβουλοι Απασχόλησης παρέχουν εξατομικευμένες 
υπηρεσίες εξεύρεσης εργασίας, επαγγελματικού προσανατολισμού και 
συμβουλευτική υποστήριξη σε ανέργους με δυσκολίες ένταξης στην 
απασχόληση με στόχο την επίτευξη υψηλότερου βαθμού απασχολησιμότητάς 
τους καθώς και εξατομικευμένες υπηρεσίες σε επιχειρήσεις. Επίσης, η ∆ΥΑ 
διοχετεύει ανέργους σε προγράμματα κατάρτισης που οργανώνονται σε 
συνεργασία με την Αρχή Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού με σκοπό την 
απόκτηση των απαραίτητων ικανοτήτων και γνώσεων για τη μετέπειτα ένταξή 
τους στην απασχόληση. 

5. Επίσης, έχει δημιουργηθεί μέσα στο 2010, με μίσθωση υπηρεσιών, 
Επιχειρησιακή Μονάδα Εργασιακών Συμβούλων για την ενίσχυση της 
υποδομής της ∆ΥΑ στην εξυπηρέτηση του αυξημένου αριθμού των ανέργων 
λόγω της οικονομικής ύφεσης, μέσω της παροχής εξατομικευμένων υπηρεσιών 
σε ανέργους και ευάλωτες ομάδες πληθυσμού που απευθύνονται στις δομές 
της καθώς και της προσέγγισης εργοδοτών για αποτελεσματική σύζευξη 
προσφοράς και ζήτησης εργασίας. Αυτή η δραστηριότητα της Μονάδας θα 
διαρκέσει για 18 μήνες.  Η Επιχειρησιακή Μονάδα Εργασιακών Συμβούλων θα 
εξυπηρετεί επίσης για 66 μήνες ανέργους ευάλωτων ομάδων που είναι 
δικαιούχοι Σχεδίων του Επιχειρησιακού Προγράμματος «Απασχόληση, 
Ανθρώπινο Κεφάλαιο και Κοινωνική Συνοχή» το οποίο είναι ένα πολυετές 
αναπτυξιακό σχέδιο με στόχο την πλήρη και ποιοτική απασχόληση, την 
ανάπτυξη του ανθρώπινου δυναμικού και την εμπέδωση συνθηκών κοινωνικής 
συνοχής και ίσων ευκαιριών. 

6. Όσον αφορά στην απασχόληση υπηκόων τρίτων χωρών, το Τμήμα Εργασίας 
εφαρμόζει αυστηρά τα υφιστάμενα κριτήρια με βάση την ισχύουσα πολιτική, 
όπως αυτή απορρέει από τη σχετική νομοθεσία, και τις πρόνοιες της 
Στρατηγικής για Απασχόληση Αλλοδαπών που υιοθέτησε το Υπουργικό 
Συμβούλιο, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά την  αρχή της εθνικής και κοινοτικής 
προτίμησης, το κριτήριο της οργανωμένης επιχείρησης και την δυνατότητα 
κατάρτισης του ανειδίκευτου προσωπικού για αντικατάσταση αλλοδαπών. 

7. Με στόχο την μείωση των ήδη απασχολουμένων αλλοδαπών και την 
αντικατάστασή τους με ντόπιους ή άλλους κοινοτικούς, το Τμήμα Εργασίας, σε 
συνεννόηση με τους κοινωνικούς εταίρους στα πλαίσια των Τριμερών 
Συμβουλευτικών Επιτροπών, περιορίζει με διάφορους τρόπους τις εγκρίσεις 
που παραχωρεί.  Για παράδειγμα: 

 (α) Η ανανέωση εγκρίσεων γίνεται μόνο για τον αριθμό των αλλοδαπών που 
βρίσκονται ήδη στην υπηρεσία του εργοδότη. Με τον τρόπο αυτό, οι 
εργοδότες που απασχολούν λιγότερους αλλοδαπούς από όσους έχουν 
έγκριση, δεν μπορούν να διευθετήσουν άφιξη νέων αλλοδαπών. 

 (β) Κατά την ανανέωση των εγκρίσεων εργοδοτών που απασχολούν μεγάλο 
αριθμό αλλοδαπών, ο αριθμός μειώνεται κατά ένα ποσοστό με στόχο τη 
σταδιακή μείωση των αλλοδαπών. 

 (γ) Ενημερώνονται γραπτώς όλοι οι εργοδότες των οποίων οι εγκρίσεις 
λήγουν τους επόμενους μήνες και αφορούν εξειδικευμένα άτομα ότι θα 
πρέπει να εκμεταλλευθούν τις δυνατότητες που παρέχουν τα διάφορα 
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Σχέδια Απασχόλησης και να αντικαταστήσουν τους αλλοδαπούς με τη 
λήξη της έγκρισης. 

 (δ) Επιπρόσθετα, τα Μικτά Κλιμάκια επιθεωρήσεων έχουν εντατικοποιήσει 
τις προσπάθειές τους σε ότι αφορά την πάταξη της 
αδήλωτης/παράνομης εργασίας και άλλες παραβάσεις της εργατικής 
νομοθεσίας. 

8. Στους τομείς οικονομικής δραστηριότητας και στα επαγγέλματα όπου με βάση 
την ισχύουσα πολιτική επιτρέπεται η απασχόληση αιτητών ασύλου όπως π.χ. 
στην ανακύκλωση, πλυντήρια αυτοκινήτων, σταθμούς βενζίνης, χονδρικό 
εμπόριο κ.λπ. κατά την ανανέωση γίνεται προσπάθεια σταδιακής 
αντικατάστασης των αλλοδαπών με αιτητές ασύλου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.426, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αναφορά Ερ. 23.06.009.05.01.426 και ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 
2010, με την οποία μας διαβιβάζεται ερώτηση του βουλευτή κ. Φειδία Σαρίκα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στη Βιομηχανική περιοχή Αγίας Βαρβάρας έχει εντός του 2010 παραχωρηθεί 
κρατικό τεμάχιο για σκοπούς μεταστέγασης των παρουσών αποθηκών Μωρόκαμπου 
και Τίμης και του εργαστηρίου του Τ.Α.Τ στην Τίμη. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προχωρά άμεσα στη διαμόρφωση και 
περίφραξη του χώρου ώστε να καταστεί δυνατή η σταδιακή μετακίνηση των υλικών 
αποθήκευσης σε ανοικτούς χώρους (σωλήνες και εξαρτήματα). 

 Η πλήρης μεταστέγαση θα διαρκέσει κάποια χρόνια καθότι χρειάζεται 
κατασκευή στεγασμένων χώρων αποθήκευσης, εργαστηρίου και γραφείων πράγμα 
που εξυπακούει σημαντική διάθεση πιστώσεων. 

 Στόχος είναι η μετακίνηση στο άμεσο μέλλον των υλικών της αποθήκης του 
Μωρόκαμπου όπου θα κατασκευαστεί το κοιμητήριο Πάφου, ενώ στην αποθήκη Τίμης 
θα σταματήσει η αποθήκευση νέων υλικών και θα δοθεί προτεραιότητα στη χρήση 
των παλιών υλικών, ώστε να αποφευχθούν τα περιττά έξοδα μετακίνησης. Επίσης, το 
Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων έχει περιποιηθεί την υφιστάμενη πράσινη περίφραξη του 
χώρου και η όλη εικόνα των εγκαταστάσεων έχει βελτιωθεί σημαντικά. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.447, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι εμπιστευτικής φύσεως. 

Aπάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.448, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Περάσματα ζώων σε δρόμους και ιδιαίτερα αγρινών 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τη νομοθεσία, για σημαντικά έργα που διέρχονται μέσα από 
περιβαλλοντικά ευαίσθητες περιοχές, διενεργείται, μετά από γνωμάτευση του 
Τμήματος Περιβάλλοντος, αφού του υποβληθεί προκαταρκτική περιβαλλοντική 
εκτίμηση, πλήρης περιβαλλοντική μελέτη. Οι εισηγήσεις/προτάσεις της μελέτης 
αυτής, όσον αφορά τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν για προστασία του 
περιβάλλοντος και κατόπιν έγκρισης της Περιβαλλοντικής Αρχής, υιοθετούνται. 
Στα πλαίσια αυτά τυχόν υποδείξεις για δημιουργία περασμάτων ζώων, 
ενσωματώνονται στα σχέδια. 

2. Συνήθως τέτοια περάσματα δεν κατασκευάζονται σε δρόμους δύο λωρίδων 
κυκλοφορίας οι οποίοι δεν είναι περιφραγμένοι. Περάσματα ζώων προνοούνται 
στους αυτοκινητόδρομους όπου ο δρόμος είναι περιφραγμένος και τα ζώα 
καθοδηγούνται σε συγκεκριμένες υπόγειες διαβάσεις. 

3. Όσον αφορά το συγκεκριμένο δρόμο Ορκόντα-Κάμπου-Πύργου που διέρχεται 
από βιότοπους αγρινών, πρέπει να σημειωθεί ότι η κατασκευή του δρόμου 
αυτού άρχισε από το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, αλλά λόγω των σοβαρών 
περιβαλλοντικών επιπτώσεων που είχε η εφαρμογή των γεωμετρικών 
προτύπων του Τμήματος, λήφθηκε απόφαση από την Κυβέρνηση και τη Βουλή 
(παρά τη διαφωνία του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων) για ολοκλήρωση του 
έργου αυτού από το Τμήμα ∆ασών υιοθετώντας μειωμένα γεωμετρικά 
χαρακτηριστικά. Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος (Τμήμα ∆ασών) στο οποίο ήδη έχετε απευθύνει την ερώτηση, 
είναι πιο αρμόδιο να απαντήσει για το συγκεκριμένο θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.458, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

«∆ρόμος Καλού Χωριού - Ριζοελιάς 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος Καλού Χωρίου - Ριζοελιάς αρχίζει από το Καλό Χωριό και καταλήγει 
στον κόμβο Αλόνας στον Παρακαμπτήριο Λάρνακας και είναι μήκους 3 χλμ.  Το έργο 
για τη βελτίωση του εν λόγω δρόμου προτάθηκε στον Προϋπολογισμό του 2009 
κατόπιν συζήτησης και οδηγιών της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων. Η ένταξη του έργου δεν είχε εγκριθεί από το Υπουργείο Οικονομικών και ως 
εκ τούτου το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν έχει προχωρήσει σε οποιεσδήποτε μελέτες. 
Σημειώνεται ότι ο δρόμος έχει ασφαλτοστρωθεί από την Επαρχιακή ∆ιοίκηση 
Λάρνακας. 

3. Παρόλα αυτά είχαν δοθεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να προχωρήσει σε 
προεργασία για τη μελέτη και να επαναπροτείνει το έργο στον Προϋπολογισμό του 
2010, αλλά λόγω της παρούσας οικονομικής κατάστασης το έργο δεν εγκρίθηκε. Κατά 
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τον Καταρτισμό του Προϋπολογισμού του 2011, επαναπροτάθηκε η δημιουργία 
σχετικού άρθρου έναντι του συμβολικού ποσού των 10 Ευρώ, το οποίο και πάλιν 
απορρίφθηκε. 

4. Με βάση τα πιο πάνω το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν μπορεί να προωθήσει 
στο παρόν στάδιο το εν λόγω έργο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.465, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 3 Ιανουαρίου 2011, σχετικά με την ερώτηση του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, κ. Γιώργου Περδίκη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Οι δραστικές ουσίες που περιέχονται σε φυτοπροστατευτικά προϊόντα 
ελέγχονται σε κοινοτικό επίπεδο και εάν αποδειχθεί ότι είναι ασφαλείς για τον 
άνθρωπο, τα ζώα και το περιβάλλον καταχωρούνται στο Παράρτημα Ι της Οδηγίας 
91/414/ΕΟΚ. Η δραστική ουσία glyphosate έχει καταχωρισθεί στο Παράρτημα Ι, 
σύμφωνα με την Οδηγία 2001/99/ΕΚ και η καταχώριση ίσχυε μέχρι τις 30 Ιουνίου 
2012. Απόφαση για τυχόν ανανέωση της καταχώρισης για μια δεκαετία, λαμβάνεται 
μετά από έλεγχο στοιχείων που υποβάλλει ο παρασκευαστής. 

Η Επιτροπή, σύμφωνα με την Οδηγία 2010/77/ΕΚ, προχώρησε στην ανανέωση της 
καταχώρισης της δραστικής ουσίας glyphosate μέχρι τις 31/12/2015, ώστε να δοθεί 
χρόνος, τόσο στους αιτητές για την υποβολή των απαραίτητων στοιχείων για έλεγχο, 
όσο και στην Επιτροπή για την οργάνωση της αξιολόγησης και τη λήψη αποφάσεων. 

2. Για την αρχική καταχώριση μιας δραστικής ουσίας (καθώς και για την 
ανανέωση της καταχώρισής της) ορίζεται υπεύθυνο κράτος-μέλος για την αξιολόγηση 
των στοιχείων του παρασκευαστή. Μετά τη θετική αξιολόγηση του κράτους-μέλους, 
ακολουθεί η θετική αξιολόγηση της Ευρωπαϊκής Αρχής Ασφάλειας Τροφίμων και στη 
συνέχεια η έγκριση της καταχώρισης από τα κράτη μέλη στην αρμόδια Μόνιμη 
Επιτροπή της Ε.Ε. Κατά τη διαδικασία εξετάζονται διάφορες παράμετροι μεταξύ των 
οποίων και η τερατογένεση. Για το glyphosate έγινε αποδεκτό ότι δεν έχει ιδιότητες 
τερατογένεσης. 

3. Σχετική έρευνα στην οποία περιλαμβάνονται πληροφορίες στις οποίες κάνετε 
αναφορά (“Glyphosate-based herbicides produce teratogenic effects on vertebrates 
by impairing retinoic acid signalling” by A. Paganelli, V. Gnazzo, H. Acosta, S.L. Lopez 
and A. E. Carrasco), έχει δημοσιευτεί ηλεκτρονικά στο “Chem. Res. Toxicol.”, στις 9 
Αυγούστου 2010. Η συγκεκριμένη έρευνα κοινοποιήθηκε στα κράτη μέλη στις 28 
Σεπτεμβρίου 2010, στη συνάντηση της Μόνιμης Επιτροπής της Ε.Ε. που ασχολείται 
με τη νομοθεσία για τα φυτοπροστατευτικά προϊόντα. 

Η Γερμανία, ως το υπεύθυνο κράτος-μέλος για την αξιολόγηση των στοιχείων του 
glyphosate, αξιολόγησε τη συγκεκριμένη έρευνα και υπέβαλε σχετική έκθεση στη 
συνάντηση της Μόνιμης Επιτροπής στις 27 Οκτωβρίου 2010. Σύμφωνα με την έκθεσή 
της, η Γερμανία θεωρεί ότι τα συμπεράσματα της έρευνας δε θέτουν υπό 
αμφισβήτηση την υφιστάμενη ανάλυση ρίσκου για το glyphosate σε σχέση με τη 
δημόσια υγεία. Τα συμπεράσματα αυτά βασίζονται σε μη ρεαλιστικά σενάρια και 



89 

 

μεθοδολογίες π.χ. ακατάλληλη η μελέτη σε έμβρυα βατράχου και κοτόπουλα για να 
εξαχθούν συμπεράσματα για τον άνθρωπο, ενώ θεωρούνται πιο σχετικές για τον 
άνθρωπο οι μελέτες σε ποντίκια και κουνέλια που έχουν ήδη αξιολογηθεί και δε 
δείχνουν κίνδυνο για την ανθρώπινη υγεία. Να σημειωθεί ότι πειράματα που είναι 
άκρως εργαστηριακά και στα οποία η ουσία εφαρμόζεται με ενέσεις σε κοτόπουλα, 
έχουν οδηγήσει σε δυσπλασίες, ακόμη και όταν η ουσία που χορηγήθηκε ήταν η 
καφεΐνη που εντοπίζεται σε προϊόντα καθημερινής χρήσης (καφέ, τσάι, αναψυκτικά, 
σοκολάτες, φάρμακα) και για την οποία δεν υπάρχουν ανησυχίες για επιδράσεις 
τερατογένεσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.466, ημερομηνίας 13 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«∆εντροφύτευση αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού στο τμήμα Λευκωσίας-
Αλάμπρας όπου γίνεται διαπλάτυνση 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι φοινικιές που φυτεύτηκαν στο τμήμα του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-
Λεμεσού στο οποίο γίνεται διαπλάτυνση, έχουν μεταφυτευτεί από υφιστάμενες 
δεντροστοιχίες που υπήρχαν κατά μήκος του αυτοκινητόδρομου. Η επιλογή των νέων 
δέντρων που θα φυτευτούν έχει γίνει από το Τμήμα ∆ασών, που είναι και το αρμόδιο 
να αποφασίζει για τα κατάλληλα είδη των φυτών. Ως εκ τούτου οι σχετικές 
λεπτομέρειες θα πρέπει να δοθούν από το αρμόδιο Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος (Τμήμα ∆ασών) στο οποίο επίσης απευθύνεται η πιο πάνω 
ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.476, ημερομηνίας 15 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.05.01.476 και 
ημερομηνία 15 ∆εκεμβρίου 2010 και σας πληροφορώ ότι έχουν ήδη δοθεί οδηγίες στο 
∆ήμαρχο Λεμεσού, ο οποίος έχει την ευθύνη διαχείρισης του σκυβαλότοπου, για 
καλύτερη εποπτεία του χώρου και για τη λήψη μέτρων για την αποτροπή των 
πυρκαγιών. 

2. Όσον αφορά το θέμα της ενδεχόμενης εκπόνησης μελέτης για τις επιπτώσεις 
στο περιβάλλον και στην υγεία των κατοίκων της περιοχής από την λειτουργία του 
σκυβαλότοπου, σας πληροφορώ ότι η λειτουργία του συγκεκριμένου σκυβαλότοπου 
θα τερματισθεί ολοκληρωτικά μέχρι το τέλος του 2014, οπότε προγραμματίζεται ότι θα 
αρχίσει να λειτουργεί η Μονάδα Ολοκληρωμένης ∆ιαχείρισης Στερεών Απορριμμάτων 
της Επαρχίας Λεμεσού, και αμέσως μετά θα εκπονηθεί μελέτη αποκατάστασής του.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.511, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.511 και 
ημερομηνία 24/01/11 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (ΥΕΚΑ), από το 2007 
διαπίστωσε την ανάγκη εισαγωγής στην Κύπρο ενός επιστημονικού, γενικά 
αποδεκτού συστήματος αξιολόγησης της αναπηρίας, το οποίο θα ενισχύσει τις 
προσπάθειες του Υπουργείου για ποιοτική εξυπηρέτηση των ατόμων με αναπηρίες 
από τη μια και από την άλλη θα προσφέρει ολοκληρωμένη εικόνα σε όλες τις κρατικές 
υπηρεσίες για τη διαμόρφωση και εφαρμογή των κατάλληλων πολιτικών. 

2. Γι’ αυτό το σκοπό το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε και σχεδίασε την 
εφαρμογή στην Κύπρο ενός Συστήματος Αξιολόγησης της Αναπηρίας και 
Λειτουργικότητας βασισμένου στο επιστημονικό εργαλείο του Παγκόσμιου 
Οργανισμού Υγείας, ICF (International Classification of Functionality, Disability and 
Health), το οποίο θα οδηγεί, μέσω της επιστημονικής αξιολόγησης, τεκμηρίωσης και 
ταξινόμησης της αναπηρίας και της λειτουργικότητας του ατόμου, στην ενίσχυση και 
στήριξη των δυνατοτήτων και προοπτικών για ένταξη και κοινωνική ενσωμάτωσή του. 

3. Το Έργο για την “Εφαρμογή Συστήματος Αξιολόγησης της Αναπηρίας και 
Λειτουργικότητας στην Κύπρο”, προβλεπόμενης δαπάνης ύψους €6,4 εκ. 
συγχρηματοδοτούμενο κατά 70% από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο, περιλαμβάνει 
την ίδρυση και λειτουργία Κέντρων Αξιολόγησης της Αναπηρίας και Λειτουργικότητας 
παγκύπρια, το σχεδιασμό και έκδοση εγχειριδίων και πρωτοκόλλων αξιολόγησης, την 
αξιολόγηση της αναπηρίας και τη διερεύνηση της λειτουργικότητας σταδιακά όλων 
των ατόμων με αναπηρίες, και τη δημιουργία Εθνικού Μητρώου Αναπήρων, γεγονός 
που θα υποβοηθήσει την παροχή πληροφοριών, διερευνητικών ελέγχων και 
στατιστικών δεδομένων για τη βελτίωση της στόχευσης των πολιτικών που αφορούν 
τα άτομα με αναπηρίες. 

4. Τα πορίσματα της αξιολόγησης της αναπηρίας και λειτουργικότητας θα 
καταχωρούνται σε ειδικό πληροφοριακό σύστημα που θα δημιουργηθεί και θα 
κωδικοποιούνται με κάρτα αναπηρίας ή/και εκθέσεις ή/και πιστοποιητικά κοινά 
αποδεκτά από τις κρατικές υπηρεσίες. 

5. Το Έργο ήδη βρίσκεται σε ισχύ, αφού προκηρύχθηκαν και κατακυρώθηκαν όλοι 
οι απαιτούμενοι διαγωνισμοί, και εντός του 2011 αναμένεται η δημιουργία και 
Λειτουργία της Μονάδας ∆ιαχείρισης Συστήματος Αξιολόγησης (Μ∆ΣΑ) του Τμήματος 
Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, η ολοκλήρωση των απαραίτητων 
μελετών και η λειτουργία του Κέντρου Αξιολόγησης Λευκωσίας, η εκπαίδευση Ιατρών 
και Επαγγελματιών Υγείας, η Πιλοτική Εφαρμογή του Συστήματος και τέλος η 
λειτουργία των Κέντρων Αξιολόγησης Λεμεσού και Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2011 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.531, ημερομηνίας 14 

Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«Ανάπτυξη Στρατιωτικής Συνεργασίας με τη Γαλλία (Απάντηση στο Ερώτημα 3 του 
βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου) 
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 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας με αρ. φακ. 
23.06.009.05.01.531 και ημερομηνία 26 Ιανουαρίου 2011 και σας πληροφορώ ότι το 
Υπουργείο Άμυνας δεν έχει υπογράψει ∆ιακρατική Συμφωνία με τη Γαλλική 
∆ημοκρατία το έτος 2003 που να αφορά τη συνεργασία στον αμυντικό τομέα πλην 
όμως: 

α. Το έτος 2007 υπογράφθηκε Συμφωνία μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας η οποία 
επικυρώθηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων με τον (Κυρωτικό) Νόμο 
12(111) του 2008. 

β. Με βάση την πιο πάνω Συμφωνία υλοποιούνται ετήσια προγράμματα 
συνεργασίας μεταξύ των δύο Υπουργείων Άμυνας. 

γ. Το έτος 2010 υπογράφθηκε Συμφωνία μεταξύ της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για την Ανταλλαγή και Αμοιβαία Προστασία 
∆ιαβαθμισμένων Πληροφοριών και έχουν δρομολογηθεί οι διαδικασίες 
επικύρωσής της. 

2. Παρακαλούμε για την ενημέρωσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Μαρτίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.535, 
ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 21 Ιανουαρίου 2011 αναφορικά 
με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι ο σχεδιασμός για ίδρυση και λειτουργία 
δημόσιων σχολών προκύπτει μέσα από την υποβολή ολοκληρωμένων εισηγήσεων 
και μελέτης από τους αρμόδιους φορείς και ότι μέχρι σήμερα καμιά ολοκληρωμένη 
εισήγηση ή μελέτη δεν υποβλήθηκε για ίδρυση και λειτουργία στη Λάρνακα ή σε άλλο 
μέρος της Κύπρου Ναυτικής Ακαδημίας. 

 Εισηγήσεις ή προτάσεις για την ίδρυση και λειτουργία τέτοιου είδους 
εξειδικευμένων σχολών προέρχονται από τους αρμόδιους φορείς, που στη 
συγκεκριμένη περίπτωση είναι το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων και το Τμήμα 
Εμπορικής Ναυτιλίας και εισηγούμαι να απευθυνθείτε στους φορείς αυτούς για να 
ενημερωθείτε για τις προθέσεις τους αναφορικά με το πιο πάνω θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.552, ημερομηνίας 19 
Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην αλληλογραφία που λήγει με την επιστολή μας με αρ. φακ. 
15.15.001 και ημερ. 20.10.2010, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση που υπέβαλε ο 
αξιότιμος Βουλευτής κ. Γιώργος Περδίκης και σας πληροφορώ ότι η Επίτροπος 
Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, με σχετική επιστολή της, μας 
ενημέρωσε ότι η δημοσίευση του καταλόγου των επιτυχόντων στις γραπτές εξετάσεις, 
με βάση τους περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμους του 1998 έως 2008, κατά σειρά επιτυχίας, με τον αριθμό υποψηφίου και τον 
αριθμό πολιτικής ταυτότητας, ως η ισχύουσα πρακτική, συστήνεται όπως παραμείνει 
σε ισχύ. 
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2. Όπως εξηγεί η Επίτροπος, η ρύθμιση αυτή εξασφαλίζει αφενός την 
πληροφόρηση του υποψήφιου ότι πέτυχε στις εξετάσεις και αφετέρου διασφαλίζει την 
προστασία των προσωπικών του δεδομένων, σύμφωνα με τους περί Επεξεργασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμους, συνάδει, δε 
απόλυτα με το άρθρο 4(1 )(γ) των εν λόγω Νόμων, το οποίο καθορίζει ότι ο 
υπεύθυνος επεξεργασίας διασφαλίζει ότι τα δεδομένα προσωπικού χαρακτήρα, 
μεταξύ άλλων, είναι συναφή, πρόσφορα και όχι περισσότερα από ό,τι κάθε φορά 
απαιτείται ενόψει των σκοπών της επεξεργασίας. 

3. Εξηγείται περαιτέρω, στην εν λόγω επιστολή, εξ αντιδιαστολής, ότι η 
δημοσίευση των διορισμών στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με ονομαστική 
αναφορά των προσώπων που διορίζονται στη δημόσια υπηρεσία εξυπηρετεί 
διαφορετικό σκοπό από τη δημοσίευση του Καταλόγου των επιτυχόντων στη γραπτή 
εξέταση, δεδομένου ότι ο διορισμός στη δημόσια υπηρεσία αποτελεί εκτελεστή 
διοικητική πράξη, η οποία μπορεί να προσβληθεί στο Ανώτατο ∆ικαστήριο από 
πρόσωπα που έχουν έννομο, ενεστώς, άμεσο και προσωπικό συμφέρον, σύμφωνα 
με τις διατάξεις του άρθρου 146 του Συντάγματος, εντός προθεσμίας 75 ημερών, η 
οποία αρχίζει από την ημέρα δημοσίευσης της πράξης ή, σε περίπτωση μη 
δημοσίευσης, από την ημέρα που αυτή περιήλθε σε γνώση του προσφεύγοντος. 
Οπότε, καταλήγει, σε αυτή την περίπτωση η ονομαστική δημοσίευση των διορισμών 
είναι επιτακτική. 

4. Υπό το φως των πιο πάνω απόψεων της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων 
Προσωπικού Χαρακτήρα, η Ειδική Επιτροπή, η οποία έχει την ευθύνη δημοσίευσης 
των αποτελεσμάτων των γραπτών εξετάσεων με βάση τους περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσίας Νόμους του 1998 έως 2008, σε 
συνεδρία της ημερ. 5.1.2011, αποφάσισε όπως η ισχύουσα πρακτική για δημοσίευση 
του καταλόγου επιτυχόντων, κατά σειρά επιτυχίας, με τον αριθμό υποψηφίου και τον 
αριθμό πολιτικής ταυτότητας, παραμένει σε ισχύ. 

5. Θα πρέπει, τέλος, να σημειωθεί ότι, σύμφωνα με πληροφόρηση που 
λαμβάνουμε διαχρονικά από το Γραφείο της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, οι 
προσφυγές που γίνονται εναντίον αποφάσεων της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
για διορισμούς με βάση τους πιο πάνω Νόμους είναι ελάχιστες, γεγονός που 
καταδεικνύει την αξιοπιστία του συγκεκριμένου συστήματος επιλογής και την 
εμπιστοσύνη που έχει εμπεδωθεί στους υποψηφίους.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε σήμερα 
σε αυτό.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής 
συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 10 
Μαρτίου 2011, στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.138-2010). 

 2. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.051.077-2010). 

 3. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.078-2010). 

 4. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.079-2010). 

 5. Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και  
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.007-2011). 

 6. Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών 
στους τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των 
Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και 
για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.006-2011). 

 7. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.020-2010). 

 8. Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης 
Χρυσοχούς (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.010-2011). 

 9. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.047-2011). 

 10. Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.029-2011). 

 11. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.037-2011). 

 12. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές 
Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.020-2011). 

 13. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Απαλλαγές για 
Εισαγόμενα Αγαθά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.048.021-2011). 

 14. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Επιστροφές 
Φόρου σε Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.024-2011). 

 15. Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας 
του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.046-2011). 

 16. Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.053-2011). 

 17. Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 
Μεταφορέα  (Τροποποιητικός) Νόμος  του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.004-2011). 

 18. Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.019-2011). 

 19. Οι περί του Υδατικού Έργου Κιτίου (Κατάργηση) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.016-2011). 

 20. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να 
πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων 
(Όργανα Μέτρησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.027-2011). 

 21. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.137-2010). 

 22. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις Πρώτου 
Ειδικού Ψυχολόγου, Ανώτερου Ειδικού Ψυχολόγου, 
Ειδικού Ψυχολόγου Α΄ και Ειδικού Ψυχολόγου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.001-2011). 

 23. Οι περί Εμπορικών Αντιπροσώπων (Συγκρότηση και 
Λειτουργία Συμβουλίου, Εγγραφή Μέλους και Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.002-2011). 

 24. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εθνικοί Κανονισμοί 
Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.005-2011). 
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 25. Οι περί της Σύμβασης ∆ιεθνούς Πολιτικής 
Αεροπορίας (Πιστοποίηση και Κρατική Εποπτεία 
Αεροδρομίων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.006-2011). 

 26. Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.011-2011). 

 27. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των 
Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με 
Λέβητες) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.139-2010). 

 28. Ο περί Πωλήσεως Γης (Ειδική Εκτέλεση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2006. 
(Αρ. Φακ. 23.01.198.2006). 

 29. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού του 2011 Νόμος 
(Αρ. 1) του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.078-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 2. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 3. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 4. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 5. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε διάφορες 
περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη προώθησης 
μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής 
τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 7. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 8. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της 
κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα 
«Έκθεση Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά με τα 
παράπονα με αρ. Α/Π 24/2007, 129/2007, 320/2007 
και 660/2007 κατά του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως). 
 (Αρ. Φακ. 23.04.025.098-2008). 

 10. Ενδιάμεση έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Παρουσίαση και υλοποίηση των στόχων του 
Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα των 
Ανδρών και Γυναικών 2007-2013».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών 
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μεταξύ Ανδρών και Γυναικών). 
 (Αρ. Φακ. 23.04.025.065-2008).   

(Ώρα λήξης:  6.35 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αντωνίου Αντώνης Λαμάρης Γιάννος 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυρονικόλα Ρούλα 

Βαρνάβα Γιώργος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βότσης Άγγελος  Μητσόπουλος Τάσος  

Γαβριήλ Γιαννάκης Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γεωργίου Γεώργιος Νικολάου Ιωνάς 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Παπαδόπουλος Νικόλας 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Περδίκης Γιώργος 

Ευαγόρου Σταύρος Πουργουρίδης Χρήστος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σαρίκας Φειδίας 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κατσουρίδης Νίκος Σταυριανός Πανίκκος 

Κλεάνθους Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουλίας Ζαχαρίας Τάσου Γεώργιος 

Κουτσού Νίκος  Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Ανδρέας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Άντρος Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χάσικος Σωκράτης 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας.  
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2. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη του Γρηγόρη Αυξεντίου. 

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί ∆ήμων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 
και «Ο περί Κοινοτήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και ψήφισή τους 
σε νόμους.  

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» και για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. 
Πουργουρίδης, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Φ. Σαρίκας, Ι. Νικολάου, Α. 
Αγγελίδης, Α. Θεμιστοκλέους, Γ. Λαμάρης, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Κλεάνθους, Ζ. 
Κουλίας) και ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί 
Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011». 

5. Ανακοίνωση από τον Πρόεδρο του σώματος της παρουσίας στην αίθουσα της 
ολομέλειας του επικεφαλής της γαλλικής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική 
Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώπης κ. Jean-Claude Mignon και μελών 
της.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Τουρισμού του 2011 Νόμος του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις 
του κ. Χρήστου Πουργουρίδη και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 1) του 2011», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Α. 
Νεοφύτου, Ν. Παπαδόπουλος, Μ. Σιζόπουλος, Γ. Περδίκης, Ν. Κατσουρίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Στ. Ευαγόρου, Ά. Βότσης) και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 
2010 (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» και ψήφισή της σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ν. Τορναρίτης, Α. Κυριακίδου, Γ. Λαμάρης) και ψήφισή του σε 
νόμο.  

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Χρονομεριστικής Σύμβασης, 
Μακροπρόθεσμων Προϊόντων ∆ιακοπών, Μεταπώλησης και Ανταλλαγής 
Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης της Αβλαβούς ∆ιέλευσης 
Πλοίων από τα Χωρικά Ύδατα Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε 
(Γ. Περδίκης, Χρ. Πουργουρίδης, ∆. Συλλούρης) και ψήφισή του σε νόμο.  

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για το διορισμό του Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως, η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Πουργουρίδης, Α. Αγγελίδης, Ρ. 
Μαυρονικόλα, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Α. Γεωργίου) και έγκρισή της. 
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15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε (Γ. 
Λαμάρης, Ι. Νικολάου, Λ. Χριστοφόρου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Περδίκης, Α. 
Γεωργίου, Α. Νεοφύτου, Πρόεδρος) για την παραπομπή των θεμάτων «Ο περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» 
και «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και 
Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2011 Νόμος του 2011». 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Προβλήματα σιτοπαραγωγών του Καλού Χωριού από τις ασκήσεις της Εθνικής 
Φρουράς στο πεδίο βολής - Ερωτήματα σχετικά με τη Eurocypria - Κατασκευή 
αποχετευτικού συστήματος στο Καλό Χωριό Λάρνακας - Εργασίες για τη 
διαμόρφωση του ελληνοκυπριακού και του τουρκοκυπριακού κοιμητηρίου της 
κοινότητας Καλού Χωριού Λάρνακας - Εξωραϊσμός και διαμόρφωση πλατειών 
στο Καλό Χωριό Λάρνακας - Συμβάσεις για το γεωργικό τομέα - Το νέο 
σύστημα διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση - Αίτημα Κίνησης Καθηγητών 
∆ΙΕΚ∆ΙΚΩ για αναγνώριση υπηρεσίας - Ανάγκη σύστασης ανεξάρτητης 
υπηρεσίας πολιτικής αεροπορίας - Επισκευή δρόμου ∆εκέλειας-Ξυλοτύμπου - 
Παραχώρηση δικαιώματος μετεγγραφής σε Κυπρίους που σπουδάζουν στην 
Ελλάδα - Στατιστικά στοιχεία και κέντρα φροντίδας και απασχόλησης για τα 
άτομα με αναπηρία. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Αξιοποίηση του κτιρίου του παλαιού νοσοκομείου Λάρνακας - Το πρόβλημα 
του υπερπληθυσμού της σφήκας - Νηπιαγωγείο ∆ροσιάς Λάρνακας - Μέτρα 
αντιμετώπισης της ανεργίας - Μετακίνηση του εργοταξίου του Τμήματος 
Αναπτύξεως Υδάτων από την κοινότητα Τίμης - Κρατικοποίηση ιδιωτικής γης 
στα κατεχόμενα - Πρόνοια για ασφαλή διέλευση ζώων και ερπετών κατά την 
κατασκευή των δρόμων - Έναρξη των εργασιών βελτίωσης του δρόμου Καλού 
Χωριού-Ριζοελιάς - Ανανέωση της άδειας κυκλοφορίας του φυτοφαρμάκου 
“Roundup” - Κατάλληλα δέντρα για φύτεμα σε δρόμους και πεζοδρόμια - Η 
λειτουργία του σκουπιδότοπου στο Βατί και οι επιπτώσεις της για το 
περιβάλλον και τους κατοίκους - Καθιέρωση Κάρτας Λειτουργικότητας Ατόμων 
με Αναπηρία - ∆ιακρατική συμφωνία μεταξύ Κύπρου και Γαλλίας του 2003 - 
Ίδρυση ναυτικής ακαδημίας στη Λάρνακα - ∆εδομένα προσωπικού χαρακτήρα 
κατά τη δημοσίευση αποτελεσμάτων γραπτών εξετάσεων. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 10ης Μαρτίου 2011 

Ώρα έναρξης: 4.19 μ.μ. 

Αρ. 25 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τη 
γραμματεία να διαπιστώσει κατά πόσο υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κυρία Πρόεδρε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Το ∆ΗΚΟ δεν είναι ακόμα εδώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχουν είκοσι εννέα μέσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Απαρτία υπάρχει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, αρχίζουμε.  Κακώς λείπουν! 
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 Αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία και παρακαλώ για τα θέματα για τα οποία 
υπάρχει ομοφωνία να μη διαβάζεται η έκθεση. 

 Το πρώτο θέμα, που είναι «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2010», αναβάλλεται για δεκαπέντε μέρες με τη συνεννόηση να 
παραπεμφθεί στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, για να εξεταστούν ορισμένοι 
προβληματισμοί που έχουν εγερθεί.  

 Τα υπ’ αριθμόν 2, 3 και 4 θέματα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010».  Για τα θέματα αυτά κυκλοφόρησε και συμπληρωματική έκθεση.  Το 
ΑΚΕΛ τοποθετείται υπέρ, οι υπόλοιποι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ:  

 Παρακαλώ, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος, θα ζητήσουμε 
αναβολή δεκαπέντε ημερών, για να συμπέσει η μελέτη η δική μας μαζί με την 
ολοκλήρωση της εργασίας των δύο άλλων από τα πέντε νομοσχέδια που βρίσκονται 
στην επιτροπή Νομικών.  Θεωρούμε την παράλληλη κίνηση για τα πέντε νομοσχέδια 
αναγκαία.  ∆εν έχουμε ολοκληρώσει -σήμερα το διαπιστώσαμε- και θέλουμε ως εκ 
τούτου αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Υπάρχει ένσταση στο αίτημα; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απλώς, θέλω να ρωτήσω δύο πράγματα -νομίζω έν’ συναφή- πρώτον, εάν 
όντως έν’ τόσο σχετικά τα δύο νομοσχέδια τζιαι, δεύτερον, πότε τελειώνει η επιτροπή 
Νομικών.  Αν τελειώνει σε τρεις μέρες, γιατί να πάμε για δεκαπέντε μέρες αναβολή; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 ∆εν ξέρω!   Εγώ ρωτώ!  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ως επιτροπή Νομικών, λόγω κάποιων δυσκολιών που παρουσιάστηκαν από 
τον αρμόδιο λειτουργό, για λόγους υγείας δηλαδή του αρμοδίου λειτουργού του 
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Κτηματολογίου, δυστυχώς επιφορτιστήκαμε το βάρος και την ευθύνη, ο πρόεδρος της 
επιτροπής μαζί με τη γραμματεία, να διαμορφώσουμε, να συντάξουμε όλες εκείνες τις 
παρατηρήσεις που έχουν γίνει ενώπιον της επιτροπής.  Ήδη χθες την Τετάρτη είχαμε 
συμπληρώσει, μπορώ να πω, τη συγγραφή του νομοσχεδίου, όπως αυτό 
διαμορφώνεται, αλλά χρειάζεται σίγουρα να το δούμε αύριο και ελπίζω τη ∆ευτέρα να 
το μοιράσω εις τα μέλη της επιτροπής για τις πρώτες απόψεις τους.  Σίγουρα δεν 
μπορεί να είναι έτοιμο την ερχόμενη Πέμπτη.  Υπολογίζω ότι θα είναι έτοιμο μάλλον τη 
μεθεπόμενη Πέμπτη.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, θεωρείτε ότι δεκαπέντε μέρες είναι η θέση σας… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κοιτάξετε, λέω ότι έχω αναλώσει χρόνο πολύ, για να συμπληρωθεί τούτη η 
δουλειά, αλλά κατά πόσο συνδέεται το ένα με το άλλο απόλυτα δεν μπορώ να το πω, 
γιατί κυρίως ο περί Πώλησης Γης (Ειδική Εκτέλεσις) Νόμος είναι ρυθμίσεις οι οποίες 
αφορούν γενικά τις διαδικασίες έκδοσης τίτλου μεταβίβασης των ακινήτων από 
πωλητές σε αγοραστές.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όμως, για να προλάβετε να ξεκαθαρίσετε… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη!  ∆εν αφορά μόνο το θέμα που σχετίζεται με την πολεοδομική 
αμνηστία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Νικολάου, δηλαδή θεωρείτε ότι για τον πρώτο λόγο, για να συζητηθεί, 
δηλαδή, να ετοιμαστεί η επιτροπή, χρειάζεστε δύο βδομάδες; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆εν μπορεί να είναι έτοιμο την ερχόμενη Πέμπτη.  Θα προσπαθήσουμε να είναι 
έτοιμο τη μεθεπόμενη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Κυπριανού εζήτησε το λόγο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή το θέμα τούτο, κυρία Πρόεδρε, είναι στην ημερήσια διάταξη εδώ και 
πάρα πολλές εβδομάδες και υπάρχει συνεχής αναβολή -για πρώτη φορά προβάλλεται 
το επιχείρημα το οποίο προβλήθηκε σήμερα από τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο 
του ∆ΗΚΟ, δηλαδή, επειδή τα άλλα δύο νομοσχέδια δεν είναι έτοιμα, να περιμένουμε 
να ολοκληρωθούν, γιατί διασυνδέονται- εμείς, για να συναινέσουμε σε κάτι τέτοιο, 
πρέπει να έχουμε μια επιχειρηματολογία για το ποια έν’ η διασύνδεση που καθιστά 
απαραίτητο να ψηφισθούν και αυτά τα τρία μαζί με τα άλλα δύο.  Εμείς δε 
διαπιστώσαμε τέτοιο πράμα.  Τζιαι μέχρι σήμερα, όταν εζητούνταν αναβολές, δεν 
τέθηκε αυτό το επιχείρημα κάτω. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή τυγχάνει να είμαι στην επιτροπή Νομικών και επειδή 
έχουμε συζητήσει πάρα πολλές φορές τα δύο νομοσχέδια,  τον περί Ειδικής 
Εκτέλεσης και τον περί Συμβάσεως, είναι ξεκάθαρο -και πιστεύω ότι αυτό πρέπει να 
βλέπουν όλοι- ότι δεν υπάρχει καμία σχέση των δύο νομοσχεδίων με τα τρία υπό 
συζήτηση σημερινά νομοσχέδια.  Τα δύο νομοσχέδια έχουν να κάμουν με το πώς θα 
γίνεται μια σύμβαση να είναι έγκυρη, πώς να διασφαλίζεται ο αγοραστής στο μέλλον 
κ.λπ., πώς θα γίνεται ειδική εκτέλεση της σύμβασης και όλα αυτά τα ζητήματα.  Αυτά 
δεν αφορούν τους τρεις νόμους που έχουμε μπροστά μας σήμερα˙ αυτά είναι εντελώς 
διαφορετικά πράγματα που έχουμε σήμερα μπροστά μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Ως μέλος της επιτροπής Εσωτερικών και επίτροπος του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού γι’ αυτό το  θέμα, παρ’ όλο που εμείς είμαστε έτοιμοι, αν και έχουμε ήδη 
κατακριθεί ότι κωλυσιεργούμε, προς Θεού δεν υπήρξε καμιά πρόθεση εκ μέρους μας 
για οποιαδήποτε κωλυσιεργία!  Αλλά από τη στιγμή που… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εν ακούμε τον κ. Στυλιανίδη! 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 …από τη στιγμή που ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ΗΚΟ ζητά αυτό το 
δεκαπενθήμερο -και αντιλαμβανόμαστε τη μεγάλη σημασία αυτής της νομοθεσίας- 
πιστεύω ότι, μετά και τις εξηγήσεις του κ. Νικολάου, η επιτροπή Νομικών θα είναι 
οριστικά έτοιμη σε δεκαπέντε μέρες… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Σε μία βδομάδα, είπε ο κ. Νικολάου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Σε δεκαπέντε μέρες το λιγότερο, είπε ο κ. Νικολάου.  Είπε ότι δεν μπορεί να 
είναι έτοιμο μέσα σε μια βδομάδα. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κυπριανού, εμείς λέμε σε δεκαπέντε μέρες οριστικά και αμετάκλητα να 
είναι στην ολομέλεια με στόχο την ψήφιση του νομοσχεδίου.   



 

5 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Φειδίας Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εμείς είμαστε έτοιμοι να προχωρήσουμε ακόμα και σήμερα 
στην  ψήφιση, διότι θεωρούμε ότι το θέμα είναι κάτι το πολύ σημαντικό και πολύ 
επείγον.  Όμως, εάν πραγματικά από πλευράς του ∆ημοκρατικού Κόμματος υπάρχει η 
άποψη ότι δεν είχαν το χρόνο να το μελετήσουν σε βάθος και να πάρουν τελική θέση 
επί του θέματος, εγώ θα πρότεινα να συμφωνήσουμε, είτε είναι έτοιμη η επιτροπή 
Νομικών σε δεκαπέντε μέρες είτε δεν είναι έτοιμη, να προχωρήσουμε σε δεκαπέντε 
μέρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα πρέπει να διευκρινίσω ότι δεν είπα ότι συνδέω άμεσα το αίτημα για 
αναβολή με το πώς θα ολοκληρωθεί η εργασία στην επιτροπή Νομικών.  Είπα ότι, με 
βάση τη μελέτη τη δική μας, ακόμα και σήμερα διαπιστώσαμε κάποια κενά και λέμε ότι 
χρειαζόμαστε χρόνο για τα τρία σημερινά ενώπιον της ολομέλειας νομοσχέδια.  
Παράλληλα είναι βοηθητικό να δούμε και την εξέλιξη των άλλων δύο νομοσχεδίων, 
διότι ετέθη το ερώτημα «ποια η διασύνδεσις;».  ∆ε θα δώσουμε εξετάσεις βέβαια με 
απαντήσεις που θα δώσουμε, αλλά εκείνοι οι οποίοι δεν έχουν καταθέσει το έγγραφό 
τους ποτέ στο παρελθόν, εάν δε δούμε πώς θα εξελιχθεί με τα άλλα δύο 
νομοθετήματα, με αυτούς τους νόμους δεν καλύπτονται.  Καλύπτεται μόνο ο 
αγοραστής που έχει καταθέσει ήδη στο Κτηματολόγιο.  Παράλληλα υπάρχει η 
διακύμανσις -και αυτό μόνο ως παράδειγμα- των τίτλων ιδιοκτησίας.  Μαθαίνουμε για 
πρώτη φορά μέσα από αυτή τη νομοθεσία, τη σημερινή, για διαμόρφωση 
διακύμανσης βάρους της ιδιοκτησίας για ό,τι αφορά τους τίτλους.  Αυτά τα πράγματα 
τα διαπιστώσαμε και νιώθουμε σήμερα, μετά από μελέτη που έγινε τις τελευταίες λίγες 
μέρες από το κόμμα, ότι χρειαζόμαστε ακόμα λίγες μέρες.  Νομίζω ότι είναι χρήσιμο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, έν’ διαφορετικά τώρα τα πράγματα όπως τα έθεσε ο κ. 
Αγγελίδης και αντιλαμβάνομαι ότι η πλειοψηφία είναι έτοιμη να παραχωρήσει αυτή την 
αναβολή,  οπόταν, ό,τι τζιαι να πούμε εμείς, το ίδιο πράμα κάμνει!  Απλώς, εγώ θέλω 
να πω το εξής: Λυπούμαι ειλικρινά, γιατί για αρκετούς μήνες αυτό το θέμα συζητιέται 
στην επιτροπή Εσωτερικών και ανακαλύπτουμε ποια είναι η βασική πρόνοια αυτής 
της συγκεκριμένης νομοθεσίας σήμερα!   Λυπάμαι ειλικρινά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Νομίζω ότι υπάρχει συμφωνία…  
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 Κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, απλώς να πούμε -είμαι και εγώ μέλος της επιτροπής 
Εσωτερικών και είμαι και μέλος της επιτροπής Θεσμών- την ίδια συμπεριφορά 
επέδειξε το ΑΚΕΛ, αλλά σε πολύ μεγαλύτερη διάσταση, όταν συζητείτο ο νόμος για τα 
κοινοβουλευτικά κόμματα, οπόταν έχω την εντύπωση ότι, όταν υπάρχει μια 
θεσμοθετημένη διαδικασία στο κοινοβούλιο, πρέπει να την τηρούμε, είτε μας αρέσει 
είτε δε μας αρέσει.  Μέχρι τώρα, όταν κάποιος εζητούσε αναβολή, του εδίδετο.  Τώρα 
δεν μπορώ να καταλάβω… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Από ό,τι εκατάλαβα υπάρχει συμφωνία, κύριε Τορναρίτη, και δεν υπάρχει 
λόγος να συζητήσουμε άλλο. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ο κ. Τορναρίτης εν εκατάλαβε τι είπα, κυρία Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό στον 
κ. Τορναρίτη!  Εγώ είπα ακριβώς το αντίθετο ʼπού τζιείνον που λέει ο κ. Τορναρίτης!  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Γιατί αμφιβάλλει ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Τορναρίτη, σας παρακαλώ!  Συμφώνησαν όλοι… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αμφιβάλλει ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ ότι το ΑΚΕΛ καθυστερούσε επί 
σχεδόν ένα χρόνο την ψήφιση του νόμου που του ανέφερα;  

 Ε, λυπάμαι πολύ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Τορναρίτη, για το συγκεκριμένο θέμα συμφωνούν όλοι να αναβληθεί για 
δύο βδομάδες και κλείουμεν εδώ.   

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Ωραία, φύγαμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε στα επόμενα… 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, είμαι πρόεδρος της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είσαι ο πρόεδρος της επιτροπής. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επειδή βλέπω ότι πάμε για αναβολή... Βέβαια ξεχνά ο συνάδελφος ότι είναι εξ 
αναβολής το θέμα… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι εξ αναβολής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, μα συγγνώμη!  Το ΑΚΕΛ έχει δεχτεί την αναβολή.  Τώρα, αν θέλει το 
κοινοβούλιο να πηγαίνει από αναβολή σε αναβολή, βεβαίως δημοκρατικά η 
πλειοψηφία έχει το δικαίωμα να το κάμνει.   

 Εγώ, κυρία Πρόεδρε, αυτό που θα ζητήσω από την ολομέλεια είναι να 
δεσμευτεί ότι σε δεκαπέντε μέρες, που θα είναι 24 του Μάρτη, είτε είναι έτσι είτε 
αλλιώς, αυτά τα τρία νομοσχέδια, τα οποία είναι ολοκληρωμένα από την επιτροπή και 
έτυχαν δύο αναβολών, δε θα τύχουν άλλης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφε, αυτό εδεσμεύτηκε το κοινοβούλιο, ότι θα είναι οι τελευταίες δύο 
εβδομάδες αναβολής˙ είναι οριστικό ότι σε δύο εβδομάδες κλείει το θέμα.  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κλεάνθους, σας παρακαλώ, αν δεν έχετε να προσθέσετε οτιδήποτε άλλο, 
αναβάλλεται το θέμα.  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Όχι, όχι, ζητώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Το χειρότερο απ’ όλα σε μια Βουλή είναι να νομίζει ότι εκατάλαβε τους νόμους 
και με μεγάλη ευκολία, για να μην ανακαλύψει τι υπάρχει σε αντινομία τζιαι που δε θα 
εξυπηρετήσει τζιαι τον πραγματικό σκοπό, εμείς να προχωρούμε να ψηφίζουμε!  Θα 
μου πείτε είναι η πρώτη και η τελευταία;  Ε, ας προσπαθούμε να μην είναι τόσο 
συχνά!  Λοιπόν, εν δέχομαι από τον κ. Κυπριανού ότι κάποιοι “ανακάλυψαν” σήμερα 
τη βασική πρόνοια.  Εκείνοι που την “ανακάλυψαν” έν’ η ίδια επιτροπή, η οποία μετά 
από ένα χρόνο συζητήσεις την “ανακάλυψε” τζιαι έκαμε τζιαι τροπολογίες...  Αυτό το 
κείμενο που μας ήρτεν τώρα είναι με τροπολογίες.  Ποιοι “ανακάλυψαν” την τελευταία 
στιγμή;  Εμείς, που μας το δίνουν τώρα, ή εκείνοι που είχαν την καθ’ ύλην 
αρμοδιότητα τζιαι την “ανακάλυψαν”;  Τζιαι μπράβο τους!   
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 Άρα, θέλω να πω: Ας μη βλέπουμε κακή πρόθεση πίσω από οποιοδήποτε 
θέμα θέλουμε τζιαι σοβαρά να ασχοληθούμε.  Εγώ πιστεύω ότι όλες οι πλευρές της 
Βουλής είναι υπέρ ενός νομοθετήματος το οποίο όμως να εξυπηρετεί πραγματικά τον 
αγοραστή.  Όι να του δώσει κάτι κουτσουρεμένο ή να έχει στρεβλώσεις, τις οποίες 
κανένας μας δε θέλει!  Αυτή είναι η προσπάθεια.  Για λίγες μέρες γιατί ο τόσος 
θόρυβος και οι αιχμές οι αχρείαστες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ.   

 Θα προσθέσετε κάτι, κύριε Κυπριανού; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Χρειάζεται.  Εγώ θα απαντήσω, κυρία Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ επήρα το λόγο, για να πω ότι δεν έπρεπε να μου δώσετε το λόγο!  ∆ύο 
φορές, όπως δικαιούται το προεδρείο, είπετε ότι έκλεισε το θέμα και δικαιούστε να 
πάρετε αυτή την απόφαση.  Και μετά, κατόπιν πιέσεως, εδίνατε το λόγο. 

 Ευχαριστώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Έδωσα το λόγο, κύριε Συλλούρη, για το λόγο ότι ετέθη θέμα να διορθώσει ο 
συνάδελφος την εντύπωση που εδημιουργήθηκε από προηγούμενη τοποθέτηση.  

 Σας παρακαλώ!  Αναβλήθηκε το θέμα.  Σε δύο βδομάδες θα κλείσει οριστικά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πολλά καλά εκάματε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Προχωρούμε στα θέματα υπ’ αριθμόν 5 και 6, για τα οποία υπάρχει κοινή 
έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών στους τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», αντίστοιχα.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για τα νομοσχέδια «Ο περί του 
Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, 
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Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011» και «Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων 

Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, 
των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Γεωργίου, πρόεδρος  Άγγελος Βότσης 

 Ντίνα Ακκελίδου  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Πανίκος Χάμπας  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών εξέτασε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε δύο συνεδρίες της, 
που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Φεβρουαρίου και στις 8 Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη 
υπό αναφορά συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Γενική 
Λογίστρια της ∆ημοκρατίας και εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της 
∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών και του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και του ΚΕΒΕ.  Η ΟΕΒ και το ΕΤΕΚ, 
παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην εν λόγω συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η μεταφορά στην κυπριακή έννομη 
τάξη των διατάξεων της Οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης με αριθμό 2009/33/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 23ης Απριλίου 2009 σχετικά με την 
προώθηση καθαρών και ενεργειακώς αποδοτικών οχημάτων οδικών μεταφορών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
αρμοδίους, δεδομένου ότι η πιο πάνω Οδηγία περιορίζεται στον καθορισμό τεχνικών 
παραμέτρων σχετικών με τις ενεργειακές και περιβαλλοντικές επιδόσεις οχημάτων 
οδικών μεταφορών που προκηρύσσονται, για να αγοραστούν, με βάση την περί της 
σύναψης δημόσιων συμβάσεων νομοθεσία, κρίθηκε σκόπιμο όπως η μεταφορά της 
στο κυπριακό δίκαιο πραγματοποιηθεί με τροποποίηση της υφιστάμενης νομοθεσίας 
για τη σύναψη συμβάσεων. 

 Κατά συνέπεια οι διατάξεις της Οδηγίας 2009/33/ΕΚ μεταφέρονται στο 
κυπριακό δίκαιο με τροποποίηση των αντίστοιχων νόμων που απαρτίζουν την περί 
της σύναψης συμβάσεων νομοθεσία και ειδικότερα του περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και 
για Συναφή Θέματα Νόμο του 2006 [Ν.12(I)/2006] και του περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών στους Τομείς 
του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και 
για Συναφή Θέματα Νόμο του 2006 [Ν.11(I)/2006]. 

 Στόχος της Οδηγίας και κατ’ επέκταση των προτεινόμενων τροποποιήσεων 
είναι η προκήρυξη διαγωνισμών για την αγορά οχημάτων οδικών μεταφορών που 
λαμβάνουν υπόψη τις επιπτώσεις που αφορούν στην κατανάλωση ενέργειας και το 
περιβάλλον καθ’ όλη τη διάρκεια ζωής του οχήματος, με σκοπό την προώθηση και την 
τόνωση της αγοράς των καθαρών και των ενεργειακώς αποδοτικών οχημάτων και τη 



 

10 

 

βελτίωση της συμβολής του τομέα των μεταφορών στις πολιτικές της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για το περιβάλλον, το κλίμα και την ενέργεια. 

 Σύμφωνα με τα πιο πάνω στοιχεία και τις αιτιολογικές εκθέσεις που 
συνοδεύουν τα δύο νομοσχέδια, οι κύριες αλλαγές που αντίστοιχα αυτά επιφέρουν 
είναι ότι επιβάλλεται στις αναθέτουσες αρχές και στους αναθέτοντες φορείς η 
υποχρέωση να λαμβάνουν υπόψη, οποτεδήποτε προκηρύσσουν διαγωνισμό για την 
αγορά οχημάτων οδικών μεταφορών, τις επιπτώσεις που αφορούν στην κατανάλωση 
ενέργειας και το περιβάλλον καθ’ όλη τη διάρκεια ζωής του οχήματος, με σκοπό την 
προώθηση και την τόνωση της αγοράς των καθαρών και των ενεργειακώς 
αποδοτικών οχημάτων και τη βελτίωση της συμβολής του τομέα των μεταφορών στις 
πολιτικές της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το περιβάλλον, το κλίμα και την ενέργεια.  Οι 
σχετικές διατάξεις ενσωματώνονται αντίστοιχα στους βασικούς νόμους με τρία νέα 
άρθρα, τα άρθρα 61Α, 61Β και 61Γ, με τα αντίστοιχα παραρτήματά τους.  
Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα πιο πάνω στοιχεία, στην πρώτη υπό τροποποίηση 
νομοθεσία εισάγεται σχετική πρόνοια, ώστε οι αναθέτουσες αρχές να μην έχουν 
υποχρέωση να εφαρμόζουν τις πιο πάνω νεοεισαχθείσες διατάξεις, όταν συνάπτουν 
συμβάσεις η αξία των οποίων είναι μικρότερη των κατώτατων ορίων που 
προβλέπονται στο άρθρο 19 του υπό αναφορά νόμου. 

 Η Γενική Λογίστρια της ∆ημοκρατίας, το Γραφείο της οποίας λειτουργεί ως η 
Αρμόδια Αρχή ∆ημόσιων Συμβάσεων, δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι και τα δύο 
υπό εξέταση νομοσχέδια είναι εναρμονιστικά και μεταφέρουν στην κυπριακή έννομη 
τάξη τις διατάξεις της ευρωπαϊκής Οδηγίας 2009/33/ΕΚ που αφορούν την προώθηση 
καθαρών και ενεργειακώς αποδοτικών οχημάτων οδικών μεταφορών με στόχο τη 
βελτίωση της συμβολής του τομέα των μεταφορών στις πολιτικές της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για το περιβάλλον, το κλίμα και την ενέργεια.  Περαιτέρω, ο σκοπός των δύο 
αυτών νομοθετημάτων, σύμφωνα με την εν λόγω Οδηγία, είναι τόσο οι αναθέτουσες 
αρχές όσο και οι αναθέτοντες φορείς να έχουν την υποχρέωση να λαμβάνουν υπόψη 
τους τις επιπτώσεις που αφορούν την κατανάλωση ενέργειας και τις εκπομπές ρύπων 
καθ’ όλη τη διάρκεια ζωής του οχήματος, όταν προκηρύσσουν διαγωνισμούς για την 
αγορά οχημάτων. 

 Ειδικότερα, όσον αφορά την προαναφερθείσα πρόνοια για εξαίρεση από τις 
νεοεισαχθείσες διατάξεις μεταξύ άλλων συμβάσεων, κρίθηκε σύμφωνα με τη Γενική 
Λογίστρια ορθό όπως, λόγω της πολυπλοκότητας που απαιτείται ως προς τη 
συμμόρφωση με τις προδιαγραφές από την εφαρμογή της εν λόγω Οδηγίας, οι 
αναθέτουσες αρχές μην υπέχουν υποχρέωση να εφαρμόζουν τις νεοεισαχθείσες 
διατάξεις, όταν συνάπτουν συμβάσεις η αξία των οποίων είναι μικρότερη των 
κατώτατων ορίων που προβλέπονται στο άρθρο 19 του εν λόγω νόμου. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, το 
οποίο έχει προβεί στο νομοτεχνικό έλεγχο επί του κειμένου των νομοσχεδίων, 
ανέφερε ότι συμφωνεί με τα εν λόγω νομοσχέδια, όπως αυτά έχουν κατατεθεί από την 
εκτελεστική εξουσία, αφού συνιστούν κατά γράμμα μεταφορά της εναρμονιστικής 
Οδηγίας.  Συνεπώς, όπως η ίδια πρόσθεσε, η εκτελεστική εξουσία, ειδικότερα με το 
τροποποιητικό νομοσχέδιο που αφορά τις αναθέτουσες αρχές οι οποίες εμπίπτουν 
στο πεδίο εφαρμογής του περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης ∆ημοσίων 
Συμβάσεων, Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα Νόμου, 
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επέλεξε όπως μη εφαρμόσει τις προτεινόμενες διατάξεις για συμβάσεις που δεν 
εμπίπτουν στο πεδίο εφαρμογής του ευρωπαϊκού δικαίου, δηλαδή για τις συμβάσεις 
εκείνες η αξία των οποίων είναι μικρότερη των κατώτατων ορίων που θέτει η 
ευρωπαϊκή Οδηγία.  Η ρύθμιση αυτή, πρόσθεσε, εκφράζει την πολιτική της 
κυβέρνησης, αφού ένα αυστηρότερο πλαίσιο θα εξανάγκαζε κάθε σύναψη σύμβασης 
να εμπίπτει στις διατάξεις της νεοεισαχθείσας προτεινόμενης νομοθεσίας και ως εκ 
τούτου οι αναβαθμισμένες απαιτήσεις που καθορίζει η προτεινόμενη νομοθεσία για 
ενεργειακώς καθαρά οχήματα θα οδηγούσαν σε αυξημένο κόστος αγοράς τέτοιων 
οχημάτων. 

 Επιπρόσθετα, όπως η πιο πάνω εκπρόσωπος σημείωσε, ειδικότερα το 
τροποποιητικό νομοσχέδιο που αφορά τους αναθέτοντες φορείς οι οποίοι εμπίπτουν 
στο πεδίο εφαρμογής του περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα Νόμου επιβάλλει την υποχρέωση, σύμφωνα και με σχετική γνωμάτευση της 
Νομικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας, εφαρμογής των προνοιών του και από τις 
ιδιωτικές εταιρείες οι οποίες έχουν συνάψει συμβάσεις με το κράτος. 

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας, του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών και του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, καθώς και του ΚΕΒΕ ανέφεραν ενώπιον 
της επιτροπής ότι συμφωνούν πλήρως με τις διατάξεις των εναρμονιστικών 
νομοσχεδίων, όπως αυτά κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία.  Συνεπώς, όπως 
διευκρίνισαν, οι υπηρεσίες και τα τμήματά τους θα εφαρμόσουν πλήρως τις εν λόγω 
νομοθεσίες, μόλις αυτές τεθούν σε ισχύ. 

 Τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα στοιχεία 
που τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των διατάξεων των 
νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

  Τα κόμματα θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια. 

 Ο κ. Γεωργίου ζητά το λόγο. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η κοινοβουλευτική μας ομάδα θα ταχθεί υπέρ του προτεινόμενου νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Γεωργίου. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Το ίδιο, κυρία Πρόεδρε.  Και εμείς θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα ψηφίσει επίσης υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Αγγελίδη. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, θα ψηφίσουμε υπέρ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Το ίδιο, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Το ΑΚΕΛ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ τοποθετημένο το ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Είναι τοποθετημένο.  Έχω σημειώσει ότι είναι όλοι στην ολομέλεια, εδώ. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου Τμήματος 4 στο Κεφάλαιο VI του Μέρους ΙΙ του βασικού νόμου, 
το οποίο περιλαμβάνει τα άρθρα 61Α, 61Β και 61Γ.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 81 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 
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 Προσθήκη του Παραρτήματος ΙΧ(Α) αμέσως μετά το υφιστάμενο Παράρτημα 
ΙΧ.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης ∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου Τμήματος 5 στο Κεφάλαιο VII του Μέρους II του βασικού 
νόμου, το οποίο περιλαμβάνει τα άρθρα 61Α, 61Β και 61Γ.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, 
της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί το νομοσχέδιο σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» (πρόταση νόμου).  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Γιώργος Περδίκης 

 Ιωνάς Νικολάου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Τορναρίτης Νίκος Κλεάνθους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, που κατατέθηκε στη Βουλή από το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. 
Νίκο Κλεάνθους, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η Ιουνίου 
2010 και στις 8 Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών και του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, ώστε να αυξηθούν οι βουλευτικές 
έδρες της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας από πέντε σε έξι και να μειωθούν 
αντίστοιχα οι βουλευτικές έδρες της εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας από είκοσι μία 
σε είκοσι. 

 Εισάγοντας την υπό αναφορά πρόταση νόμου στην επιτροπή, ο εισηγητής της 
δήλωσε πως η προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία δυνάμει των διατάξεων 
του άρθρου 4 της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, αφού, σύμφωνα με τα 
επίσημα στοιχεία του Υπουργείου Εσωτερικών που προκύπτουν από τον έλεγχο του 
ισχύοντος τελευταίου εκλογικού καταλόγου, επιβεβαιώνεται η ανάγκη ανακατανομής 
των ισχυουσών εδρών κατά εκλογική περιφέρεια με την αύξηση κατά μία των εδρών 
της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας έναντι της μείωσης κατά μία των εδρών της 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας.  Περαιτέρω, ο εισηγητής της πρότασης νόμου 
τόνισε την ανάγκη εφαρμογής του γράμματος και του πνεύματος της ισχύουσας 
νομοθεσίας και κάλεσε τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών να ενημερώσει 
την επιτροπή κατά πόσο επιβεβαιώνονται τα επίσημα στοιχεία που αφορούν το όλο 
θέμα της αύξησης του αριθμού των εδρών της εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας. 

 Ο διευθυντής της Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών, 
σχολιάζοντας τις πρόνοιες της πρότασης νόμου, δήλωσε πως το θέμα που ρυθμίζεται 
με αυτήν απασχολεί το υπουργείο του από το 2006 και συγκεκριμένα πριν από τη 
διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών κατά το εν λόγω έτος.  Ειδικότερα, 
ενημερώνοντας την επιτροπή για το όλο θέμα, δήλωσε τα πιο κάτω: 



 

15 

 

1. Στις 24 Φεβρουαρίου 2006, στη βάση του αριθμού των ψηφοφόρων που ήταν 
εγγεγραμμένοι στον εκλογικό κατάλογο που συμπληρώθηκε τη 2α Ιανουαρίου 
του 2006, ενημέρωσε το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών ότι δε 
δικαιολογούνταν η ανακατανομή των ισχυουσών εδρών κατά εκλογική 
περιφέρεια. 

2. Με τη συμπλήρωση του εκλογικού καταλόγου της 2ας Απριλίου 2006, όπου 
προστέθηκαν σε αυτόν 20 000 νέοι ψηφοφόροι, ο οποίος χρησιμοποιήθηκε για 
τη διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών του 2006, διαφάνηκε ότι 
δικαιολογούνταν η αύξηση κατά μία των εδρών της εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας με αντίστοιχη μείωση των εδρών της εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας.  Επειδή όμως κατά τον εν λόγω χρόνο είχε διαλυθεί η Βουλή για τη 
διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών του 2006, η κατανομή των εδρών δεν 
ήταν δυνατό να διαφοροποιηθεί. 

3. Έκτοτε ο αριθμός των εγγεγραμμένων ψηφοφόρων της εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας φαίνεται ότι δικαιολογεί οριακά την ανακατανομή των εδρών κατά 
εκλογική περιφέρεια με αύξηση κατά μία των εδρών της εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας και αντίστοιχη μείωση των εδρών της εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας.   

4. Με βάση τα στοιχεία που εμφαίνονται στο Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης, δικαίωμα εγγραφής στους εκλογικούς καταλόγους μέχρι τη 2α 
Απριλίου 2011, οπότε και θα οριστικοποιηθεί ο εκλογικός κατάλογος βάσει του 
οποίου θα διεξαχθούν οι επερχόμενες βουλευτικές εκλογές, θα έχουν 38 497 
νέοι ψηφοφόροι. Επειδή όμως η συμπλήρωση της διαδικασίας για 
οριστικοποίηση του εκλογικού καταλόγου θα γίνει περί τα τέλη Απριλίου 2011, 
ημερομηνία κατά την οποία η Βουλή θα τελεί υπό διάλυση, το Υπουργείο 
Εσωτερικών θα μελετήσει τα στοιχεία του εκλογικού καταλόγου της 2ας 
Ιανουαρίου 2011, για να αποφασίσει κατά πόσο δικαιολογείται η ανακατανομή 
των εδρών κατά εκλογική περιφέρεια. 

5. Για το θέμα της εγγραφής των νέων ψηφοφόρων που έχουν δικαίωμα 
εγγραφής στον εκλογικό κατάλογο το Υπουργείο Εσωτερικών άρχισε ήδη να 
αποστέλλει επιστολές στους δικαιούχους με τις οποίες τους καλεί να εγγραφούν 
σε αυτόν. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε στην επιτροπή ότι το κατά πόσο δικαιολογείται η ανακατανομή των 
ισχυουσών βουλευτικών εδρών θα διαφανεί από τον αριθμό των νέων ψηφοφόρων 
που θα εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους. 

 Ο εισηγητής της πρότασης νόμου υποστήριξε την άποψη ότι η ανακατανομή 
των βουλευτικών εδρών κατά εκλογική περιφέρεια θα πρέπει να γίνει στη βάση του 
εκλογικού καταλόγου που ίσχυσε κατά τις τελευταίες βουλευτικές εκλογές. 

 Στο στάδιο της συζήτησης της πρότασης νόμου, μέλη της επιτροπής ζήτησαν 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις από τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών 
σε σχέση με τις ημερομηνίες τόσο της εγγραφής των νέων ψηφοφόρων στον εκλογικό 
κατάλογο με βάση τις πρόνοιες της κείμενης νομοθεσίας όσο και για αυτές που 
αφορούν την οριστικοποίησή του.  Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής εξέφρασαν τον 
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προβληματισμό τους κατά πόσο θα πρέπει να μελετηθεί το ενδεχόμενο τροποποίησης 
της ημερομηνίας που καθορίζεται ως η ημερομηνία οριστικοποίησης του εκλογικού 
καταλόγου για τη διεξαγωγή των βουλευτικών εκλογών, η οποία με βάση την 
ισχύουσα νομοθεσία είναι η 2α Απριλίου, δεδομένου ότι κατά τον εν λόγω χρόνο η 
Βουλή των Αντιπροσώπων τελεί υπό διάλυση και ως εκ τούτου είναι πρακτικά 
αδύνατη η ψήφιση σχετικού σχεδίου νόμου για την ανακατανομή των εδρών κατά 
εκλογική περιφέρεια στη βάση του εν λόγω καταλόγου. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών 
κατέθεσε στην επιτροπή στοιχεία σε σχέση με τον αριθμό των εγγεγραμμένων 
ψηφοφόρων στον εκλογικό κατάλογο όπως αυτός διαμορφώθηκε στις 2 Ιανουαρίου 
2011.  Όπως αναφέρεται στα υπό αναφορά στοιχεία, με βάση τον αριθμό των 
εγγεγραμμένων εκλογέων στον εν λόγω εκλογικό κατάλογο, αν αποφασιστεί η 
ανακατανομή εδρών στις εκλογικές περιφέρειες, ο αριθμός των εδρών στη Λάρνακα 
πρέπει να αυξηθεί κατά μία έδρα, ενώ αντίστοιχα πρέπει να μειωθεί ο αριθμός των 
εδρών στη Λευκωσία κατά μία.  Περαιτέρω, στα εν λόγω στοιχεία γίνεται αναφορά 
στον αριθμό των πολιτών οι οποίοι, σύμφωνα με τα στοιχεία του Τμήματος Αρχείου 
Πληθυσμού και Μετανάστευσης, θα έχουν δικαίωμα εγγραφής στον εκλογικό 
κατάλογο μέχρι τις 2 Απριλίου 2011, ημερομηνία κατά την οποία θα οριστικοποιηθεί ο 
εκλογικός κατάλογος βάσει του οποίου θα διεξαχθούν οι επερχόμενες βουλευτικές 
εκλογές, καθώς και αναφορά στον αριθμό των νέων ψηφοφόρων οι οποίοι εκτιμάται 
ότι θα εγγραφούν στον εν λόγω κατάλογο.  Με βάση τα εν λόγω στοιχεία, όπως 
αναφέρεται, λαμβάνοντας υπόψη τον αριθμό των εγγεγραμμένων εκλογέων στην 
εκλογική περιφέρεια Λευκωσίας και στην εκλογική περιφέρεια Λάρνακας, αλλά και τον 
αριθμό των ψηφοφόρων που αναμένεται να εγγραφούν στις εν λόγω εκλογικές 
περιφέρειες μέχρι τις 2 Απριλίου 2011, η πιθανότητα να διατηρήσει τις είκοσι μία (21) 
έδρες η Λευκωσία είναι πολύ μικρή.    

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση της υπό αναφορά πρότασης νόμου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011».  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση η πρόταση νόμου να ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης 
Χρυσοχούς (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τους 
κανονισμούς «Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς 

(∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011» 

 Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 28 Φεβρουαρίου 2011.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και ο πρόεδρος 
του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις 
ΠΕΟ, ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην επιτροπή. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 
15Α και 49 του περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, σκοπείται η ρύθμιση των 
γενικών όρων υπηρεσίας των υπαλλήλων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης 
Χρυσοχούς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, οι προτεινόμενοι κανονισμοί ρυθμίζουν, μεταξύ άλλων, 
θέματα που αφορούν τη διάρθρωση της υπηρεσίας του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Πόλης Χρυσοχούς, καθώς και τους όρους υπηρεσίας και τα ωφελήματα των 
υπαλλήλων του, ενώ παράλληλα καθορίζεται ο πειθαρχικός κώδικας και η άσκηση 
πειθαρχικής εξουσίας, κατά το πρότυπο των σχετικών ρυθμίσεων που ισχύουν στη 
δημόσια υπηρεσία.  
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 Ο πρόεδρος του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς επεσήμανε 
στην επιτροπή πως η θέσπιση των υπό αναφορά κανονισμών κρίθηκε αναγκαία, ώστε 
να καταστεί εύρυθμη η λειτουργία του εν λόγω συμβουλίου, αφού η υιοθέτηση των 
προνοιών τους θα παραχωρήσει στο συμβούλιο τη δυνατότητα να προβεί σε 
πρόσληψη προσωπικού με σκοπό την προκήρυξη προσφορών για την κατασκευή και 
λειτουργία του αποχετευτικού συστήματος της Πόλης Χρυσοχούς. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού 
συμφώνησε με τις πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε στην επιτροπή πως η αφυπηρέτηση των μόνιμων συντάξιμων υπαλλήλων 
από την υπηρεσία του συμβουλίου θα διέπεται από τους περί Συντάξεων και 
Φιλοδωρημάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς Κανονισμούς, οι 
οποίοι όμως δεν έχουν ακόμα κατατεθεί στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία για 
έγκριση.  Ως εκ τούτου, όπως επεσήμανε η ίδια, οι πρόνοιες των υπό συζήτηση 
κανονισμών πρέπει να τεθούν σε εφαρμογή κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος 
των περί Συντάξεων και Φιλοδωρημάτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης 
Χρυσοχούς Κανονισμών, γι’ αυτό διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο των υπό αναφορά 
κανονισμών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, έχει καταλήξει στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και το μέλος της επιτροπής 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών εισηγούνται ως θέμα 
αρχής την απόρριψη μόνο των προνοιών των υπό συζήτηση κανονισμών που 
καθορίζουν το όριο αφυπηρέτησης των προσωρινών υπαλλήλων του 
Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης Χρυσοχούς στο εξηκοστό τρίτο έτος της 
ηλικίας τους. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος υιοθετούν τις 
πρόνοιες των υπό αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, με την επιφύλαξη σχετικά με την 
προαναφερθείσα εισήγηση μελών της, εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των υπό 
συζήτηση κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Το ΑΚΕΛ και το Κίνημα Οικολόγων διαφωνούν με την πρόνοια που αφορά το 
εξηκοστό τρίτο έτος, σύμφωνα με την πάγια θέση τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και το ΕΥΡΩΚΟ. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και εμείς διαφωνούμε πάγια με την επέκταση του ορίου αφυπηρέτησης στο 
εξηκοστό τρίτο, με άλλη αιτιολογία όμως… 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εντάξει, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 …όχι την ίδια με αυτή του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, διαφωνείτε με τη συγκεκριμένη πρόνοια. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Το ΑΚΕΛ φέρνει ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ποιος φέρνει ένσταση; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Το ΑΚΕΛ, το ΕΥΡΩΚΟ και οι Οικολόγοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Εκτός του εξηκοστού τρίτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Εθεωρήθηκε ότι η ένσταση αφορά το εξηκοστό τρίτο έτος.  

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2011 Νόμος του 2011».   

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Επιτρέψτε μου, κυρία Πρόεδρε, να χαιρετίσω την παρουσία του προέδρου και 
της διεύθυνσης του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού.  Περιποιεί αμφότερη τιμή το 
ότι είναι σταθερή η θέση τους να παρευρίσκονται εδώ, όταν συζητείται ο 
προϋπολογισμός του ΚΟΑ, και πρέπει να το υπομιμνήσκουμε ως Βουλή, για να 
στέλνουμε και τα σωστά μηνύματα.    
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 Είμαστε υποχρεωμένοι να ζητήσουμε αναβολή για μια εβδομάδα, διότι υπάρχει 
μία σοβαρή εκκρεμότητα.  Ο λόγος για τον οποίο ζητούμε αυτή την αναβολή εδράζεται 
στο ότι αναμένουμε και ως κοινοβουλευτική ομάδα, με επιστολή που αποστείλαμε 
στον Υπουργό Οικονομικών, εξήγηση και σαφή θέση όσον αφορά τη χρηματοδότηση 
των προσφυγικών σωματείων.  ∆ε θα επεκταθώ στην επεξήγηση του θέματος, γιατί, 
απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, η Βουλή ομοφώνως θα μας δώσει αυτή τη δυνατότητα και η 
επιτροπή Οικονομικών θα καλέσει τον Υπουργό Οικονομικών την ερχόμενη 
εβδομάδα, για να μας δώσει εξήγηση για ένα θέμα που ηγείραμε εμείς, ως 
∆ημοκρατικός Συναγερμός, στη συζήτηση του προϋπολογισμού του ΚΟΑ.  Αυτή μόνο 
είναι, ας το πούμε, η διαφοροποιημένη προσέγγιση όσον αφορά τον προϋπολογισμό, 
για να μην εκληφθεί ότι έχουμε οποιαδήποτε ένσταση για τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, έχετε το λόγο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση στην αναβολή, αλλά η δική μου εισήγηση 
είναι να μην έρθει ο προϋπολογισμός και πάλι στην επιτροπή Οικονομικών, γιατί 
ακριβώς τα ζητήματα που έχει θέσει ο κ. Χριστοφόρου τέθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής και εδόθησαν κάποιες απαντήσεις από πλευράς του ΚΟΑ.  Επομένως, 
νομίζω, αν εγείρονται οποιαδήποτε θέματα από πλευράς του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού διερεύνησης, αντιλαμβάνομαι, υποβολής οποιασδήποτε τροπολογίας, ας 
το ερευνήσουν, χωρίς να χρειαστεί να έρθει ο συγκεκριμένος προϋπολογισμός 
ενώπιον της επιτροπής.  ∆εν αντιλαμβάνομαι τι περισσότερο θα μας πουν απ’ αυτά 
που μας είπαν την προηγούμενη φορά. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, δεν έγινα αντιληπτός. 

 Ο ΚΟΑ, όσον αφορά αυτό το κεφάλαιο των προσφυγικών σωματείων -και 
οφείλω να εξάρω τη θέση, τη στάση και τη συμπεριφορά του- έπραξε το καθήκον του 
ως Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού.  Οι απαντήσεις που αναμένουμε είναι από το 
Υπουργείο Οικονομικών, το οποίο δεν παρίστατο ή ο λειτουργός που ήταν δεν ήταν 
σε θέση να δώσει απαντήσεις και μάλιστα ο ίδιος ο παρευρισκόμενος λειτουργός μάς 
είπε ότι είναι θέμα πολιτικής του υπουργείου.  Γι’ αυτό καλούμε στην επόμενη 
συνεδρία τον Υπουργό Οικονομικών, ο οποίος θα δώσει απάντηση για την πολιτική 
όσον αφορά τα προσφυγικά σωματεία.  Είναι μείζον θέμα για μας και νομίζω και για 
όλη τη Βουλή.  ∆εν μπορεί να ψηφιστεί ένας προϋπολογισμός που αφορά τον 
αθλητισμό, εάν γνωρίζετε όλοι σας ότι την επομένη πιθανώς να κλείσουν τα 
προσφυγικά σωματεία εξαιτίας του ότι δε συμπεριλήφθηκε μια συγκεκριμένη πρόνοια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έχουμε ένσταση για μιας βδομάδας αναβολή, αλλά εδώ εγείρεται ένα θέμα:  
Εάν έχει απαντηθεί το οποιοδήποτε ερώτημα στην επιτροπή θα πάτε στην επιτροπή, 
για να γίνει τι δηλαδή;  Να καλέσει απλώς τον υπουργό να απαντήσει εκ νέου τα ίδια; 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆εν απαντήθηκε από τον υπουργό.  Ο λειτουργός είπε:  «Είναι θέμα πολιτικής 
απόφασης». 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, ωραία! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εστείλαμε ως κοινοβουλευτική ομάδα και επιστολή και πάλι δεν… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όμως, κύριε Χριστοφόρου, όχι διαλογική συζήτηση. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 …και δεν ελάβαμε απάντηση από τον Υπουργό Οικονομικών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά η επιτροπή Οικονομικών τι θα κάμει; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Να καλέσει τον υπουργό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, αυτό είπα.  ∆ηλαδή, ζητάτε να καλέσει τον υπουργό η επιτροπή, ενώ η 
επιτροπή θεωρεί ότι απαντήθηκε το ερώτημα.  Εδώ είναι το ζήτημα! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆εν απαντήθηκε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 «Είναι θέμα πολιτικής», απαντήθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Κυρία Πρόεδρε, επειδή εκτιμώ ότι θα υπάρξει πρόβλημα…  Ενδεχομένως, ο 
υπουργός τη ∆ευτέρα να μην μπορεί να παρευρεθεί στην επιτροπή Οικονομικών, άρα 
την ερχόμενη Πέμπτη δεν μπορεί να συζητηθεί το συγκεκριμένο ζήτημα.  Σε αυτή την 
περίπτωση εκτιμώ ότι θα ʼταν καλύτερα, εάν ζητούσε η επιτροπή Οικονομικών από 
τον υπουργό γραπτώς να δώσει την άποψή του για το συγκεκριμένο θέμα, για να 
μπορέσει την ερχόμενη Πέμπτη να συζητηθεί και να εγκριθεί ο προϋπολογισμός του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Με πρόλαβε ο κ. Σιζόπουλος, διότι θα πρότεινα ακριβώς το ίδιο, με την 
επιπλέον επιχειρηματολογία, σε συνέχεια των όσων ελέχθησαν, την εξής:  Απ’ ό,τι 
κατάλαβα από την επιχειρηματολογία του συναδέλφου του κ. Χριστοφόρου -και ούτε 
βέβαια ο ίδιος προσδοκά κάτι τέτοιο- δεν πρόκειται να αλλάξει ο προϋπολογισμός· ο 
προϋπολογισμός θα παραμείνει ο ίδιος!  Άρα, εφόσον το πρόβλημα είναι αυτό, το 
οποίο μπορεί κάποιος να θεωρήσει ότι είναι θέμα τάξης ή και δεοντολογίας, που είναι 
κατανοητό, μπορεί να λυθεί με την απάντηση μιας επιστολής τζιαι να ʼρτει την επόμενη 
βδομάδα ο προϋπολογισμός τζιαι να προχωρήσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πραγματικά, οι τελευταίοι που θα θέλαμε να παρακωλύσουμε τη λειτουργία του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και των ευγενών στόχων που υπηρετεί είμαστε 
εμείς.  Γι’ αυτό ακριβώς, για να μην υπάρξει οποιαδήποτε περαιτέρω κωλυσιεργία ή 
καθυστέρηση, δεν έχουμε κανένα πρόβλημα να έχουμε έστω και γραπτώς, μεσούσης 
της εβδομάδος, την απάντηση του Υπουργού Οικονομικών και βάσει αυτής της 
απάντησης θα καθοριστεί και η στάση μας απέναντι σε ολόκληρο τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, συμφωνούν όλοι για μιας εβδομάδας αναβολή.  Αποφασίζεται ότι θα 
σταλεί από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών επιστολή προς το Υπουργείο 
Οικονομικών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς θεωρούμε ότι απαντήθηκε το θέμα.  Το ίδιο άκουσα ʼπού τον πρόεδρο 
της επιτροπής, ότι η επιτροπή Οικονομικών θα ζητήσει να απαντήσει ο υπουργός την 
επιστολή του Συναγερμού, όχι ότι η επιτροπή υιοθετεί τη θέση τούτη τζιαι στέλλει 
επιστολή. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έν’ το ίδιο πράμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, έννεν το ίδιο!  Εμείς θεωρούμε ότι απάντησε τζιαι έν’ η ίδια απάντηση που 
εννά ʼναι, ότι έν’ θέμα πολιτικής.  Έχετε άποψη, να την πείτε μετά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για να μην έχουμε οποιαδήποτε παρεξήγηση, κυρία Πρόεδρε, υπήρχε 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών στη συζήτηση, η ερώτηση τέθηκε από τον 
ευπαίδευτο συνάδελφο τζιαι απαντήθηκε ότι εκρίθηκε ότι δεν υπήρχαν τα χρήματα, για 
να δοθούν στα προσφυγικά σωματεία.  Αυτό που μπορεί να κάμει η επιτροπή είναι να 
κοινοποιήσει την επιστολή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, η οποία, αντιλαμβάνομαι, 
έχει ήδη αποσταλεί τζιαι ως επιστολή από πλευράς της προεδρίας της επιτροπής 
Οικονομικών.  Αντιλαμβάνομαι, για να μην έχουμε παρεξήγηση, ότι δε θα ξαναπάει ο 
προϋπολογισμός πίσω στην επιτροπή, για να ξανασυζητηθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Προχωρούμε… 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Έχουμε έτοιμο προϋπολογισμό εδώ του ΚΟΑ, δεν πρόκειται να αλλάξει και 
κάμνουμε, ας το πούμε σε εισαγωγικά, κάποια “πίεση” προς την κυβέρνηση, για να 
απαντήσει ο Υπουργός Οικονομικών σε μία επιστολή είτε της επιτροπής είτε του κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου.  Γιατί δεν τον ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό σήμερα και να 
ακολουθήσει η επιστολή;  Έσιει κανέναν που εννά την εμποδίσει την επιστολή;  Ή 
εννά μας πει ο υπουργός:  «Α, εν εψηφίσατε τον προϋπολογισμό, να κάμω δεκαπέντε 
μέρες να σας απαντήσω!»; Τζιαι να κλείσει η Βουλή τζιαι να μεν ψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό;  Το γιατί εν τον ψηφίζουμε σήμερα εν εκατάλαβα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Η αναβολή είναι αδικαιολόγητη! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Νομίζω δεν έτυχα της αναλόγου προσοχής από το συνάδελφο και δεν ξέρω για 
ποιο λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, νομίζω ότι σας έχουν κατανοήσει, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμάς θα κριθεί η στάση… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μα, δε χρειάζεται να απαντηθεί. 
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Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Όχι, χρειάζεται! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι, με όλο το σέβας, δε χρειάζεται!  Ελήφθη η απόφαση περί αυτού… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λήφθηκε η απόφαση… 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμάς θα κριθεί η στάση μας ανάλογα με τη στάση του Υπουργείου 
Οικονομικών, γιατί είμαστε ευαίσθητοι για τα προσφυγικά σωματεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Η απόφαση ελήφθη.  Θα αναβληθεί μόνο για μια εβδομάδα το θέμα. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς 

του 2011 Νόμος του 2011» 

 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού   

 Γιάννος Λαμάρης   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Φεβρουαρίου και 8 Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και ο πρόεδρος της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. 

 Ο προϋπολογισμός της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το 2011 προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €4.369.741 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία,  τα έσοδα της επιτροπής θα προέλθουν 
από κρατική χορηγία ύψους €2.390.000, η οποία μετά την αποκοπή προστίμων που 
συνυπολογίζονται στα έσοδα της ∆ημοκρατίας διαμορφώνεται στο ποσό των 
€1.759.491, ετήσιες εισφορές και δικαιώματα από τις Επιχειρήσεις Παροχής 
Επενδυτικών Υπηρεσιών (ΕΠΕΥ) (€750.000), εταιρείες που είναι εισηγμένες στο 
Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ) (€507.752) και τους Οργανισμούς Συλλογικών 
Επενδύσεων σε Κινητές Αξίες (ΟΣΕΚΑ) (€172.498).  Επιπρόσθετα, στα έσοδα της 
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επιτροπής περιλαμβάνεται ποσό ύψους €1.800.000 το οποίο αφορά την επιστροφή 
των εισφορών εργοδότη από το Ταμείο Προνοίας, λόγω διάλυσης αυτού μετά την 
εισαγωγή του κυβερνητικού σχεδίου συντάξεως στην επιτροπή.    

 Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς αφορούν μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€57.000), 
καθώς και διαχειριστικά έξοδα (€4.312.741), από τα οποία τα κυριότερα αναλύονται 
ως ακολούθως: 

1. Αντιμισθία επιτροπής  (€211.780). 

2. Αποδοχές προσωπικού (€1.890.8350).  

3. Εισφορές σε διάφορα ταμεία (€499.955). 

4. Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€373.554). 

5. Ναύλα και έξοδα για συνέδρια, αποστολές και άδειες για υπηρεσιακούς λόγους 
στο εξωτερικό (€172.600). 

6. Αγορά υπηρεσιών (€350.000). 

7. ∆ικηγορικά έξοδα (€105.000). 

8. Συνδρομές και συνεισφορές σε ιδρύματα και οργανισμούς εκτός Κύπρου 
(€125.000). 

9. Έξοδα για το πρόγραμμα πλαισίου εποπτείας ΕΠΕΥ βάσει της διαχείρισης 
κινδύνων (δημιουργία νέου άρθρου) (€230.000). 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά νομοσχεδίου, ο πρόεδρος της 
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς, ενημερώνοντας την επιτροπή σχετικά με τη δημιουργία 
νέου άρθρου στο δελτίο δαπανών με τίτλο “Πρόγραμμα πλαισίου εποπτείας ΕΠΕΥ 
βάσει διαχείρισης κινδύνων”, δήλωσε ότι το εν λόγω κονδύλι προορίζεται να καλύψει 
μέρος του προβλεπόμενου κόστους για τη δημιουργία λογισμικού ελέγχου και 
παρακολούθησης εποπτευόμενων ΕΠΕΥ, με σκοπό τον περιορισμό των κινδύνων 
στους οποίους είναι εκτεθειμένοι οι εποπτευόμενοι οργανισμοί ΕΠΕΥ.   

 Ο ίδιος αρμόδιος κατέθεσε περαιτέρω ότι η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς, στα 
πλαίσια ενίσχυσης της ανταγωνιστικότητας της Κύπρου στον χρηματοοικονομικό 
τομέα και ιδιαίτερα της κεφαλαιαγοράς, επιβάλλει στους εποπτευομένους χρεώσεις 
ίδιας αξίας με αυτές που ισχύουν σε ανταγωνιστικές προς την Κύπρο χώρες, ώστε να 
προσελκύονται νέες χρηματοοικονομικές εταιρείες στην Κύπρο.       

 Επιπρόσθετα, ο ίδιος αρμόδιος, απαντώντας σε ερωτήματα των μελών της 
επιτροπής, κατέθεσε τα εξής: 

1. Ο όγκος συναλλαγών του ΧΑΚ παρουσιάζει πτωτική πορεία λόγω του ότι 
ακολουθεί τις τάσεις των διεθνών χρηματιστηρίων και ιδιαίτερα του 
Χρηματιστηρίου Αθηνών (ΧΑ). Ειδικότερα, λόγω της σύνδεσης του ΧΑΚ με το 
ΧΑ μέσω της κοινής πλατφόρμας, καθώς και της ταυτόχρονης παρουσίας στο 
ΧΑ των μετοχών των δύο μεγαλύτερων σε κεφαλαιοποίηση εταιρειών στο ΧΑΚ 
οι επιδράσεις είναι έντονες και άμεσες. 
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2. Ο αριθμός των εγγεγραμμένων ΟΣΕΚΑ αναμένεται να αυξηθεί σύντομα, λόγω 
της προσδοκίας για υποβολή αιτήσεων για εγγραφή από εγχώριους ΟΣΕΚΑ, 
μετά την τροποποίηση του φορολογικού καθεστώτος το οποίο διέπει τους εν 
λόγω οργανισμούς.  Μέχρι στιγμής οι εγγεγραμμένοι ΟΣΕΚΑ προέρχονταν 
κυρίως από την αγορά της Ρωσίας και της Μέσης Ανατολής.  Επιπρόσθετα, η 
Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς έχει προβεί στην απαιτούμενη προεργασία για 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την ευρωπαϊκή Οδηγία 2009/65/ΕΚ, η 
οποία ρυθμίζει περαιτέρω το θεσμικό πλαίσιο λειτουργίας των ΟΣΕΚΑ, και 
αναμένεται να τεθεί σε ισχύ τον Ιούλιο του 2011, δημιουργώντας έτσι ευκαιρίες 
προσέλκυσης ξένων επενδυτικών κεφαλαίων στην Κύπρο.    

3. Ο χρηματοοικονομικός τομέας της Κύπρου αναμένεται να ενισχυθεί επιπλέον 
με την προοπτική προσέλκυσης Αντισταθμιστικών Ταμείων από το εξωτερικό 
(Hedge Funds), μετά τη θέσπιση από την Ευρωπαϊκή Ένωση ρυθμιστικού 
πλαισίου για τα Εναλλακτικά Επενδυτικά Ταμεία, το οποίο ρυθμίζει, μεταξύ 
άλλων, τη λειτουργία των Αντισταθμιστικών Ταμείων και των ιδιωτικών 
μετοχικών κεφαλαίων (Private Equity Funds).  Η Κύπρος, εκμεταλλευόμενη τα 
ανταγωνιστικά πλεονεκτήματα που διαθέτει, όπως είναι το ασφαλές, ευέλικτο 
νομοθετικό περιβάλλον, η ευρεία υποδομή στον τομέα παροχής 
χρηματοοικονομικών υπηρεσιών και το ευνοϊκό φορολογικό σύστημα, μπορεί 
να καταστεί μια ανταγωνιστική επιλογή προσέλκυσης τέτοιων κεφαλαίων.      

4. Η στελέχωση της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς με προσωπικό εξακολουθεί να 
παραμένει ανεπαρκής για τις ανάγκες ελέγχου του αυξημένου αριθμού 
εποπτευομένων και για την εφαρμογή της εθνικής νομοθεσίας και των 
ευρωπαϊκών Οδηγιών που αφορούν το χρηματοοικονομικό τομέα.   Η 
επιτροπή, παρ’ όλο που εξασφάλισε με συμπληρωματικό προϋπολογισμό κατά 
το 2010 επιπρόσθετα έξι νέες θέσεις (από τις οποίες η μια προορίζεται για τις 
ανάγκες της κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης 
για το 2012), θεωρεί ότι ο αριθμός τους δεν είναι επαρκής για την κάλυψη των 
αναγκών της και για το λόγο αυτό ζήτησε από το Υπουργείο Οικονομικών τη 
δημιουργία τριών νέων θέσεων με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό, αίτημα 
το οποίο δεν έγινε δεκτό.     

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
των όσων κατατέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του 
μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το οικονομικό έτος 
2011.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τοποθετηθεί στην ολομέλεια.   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για σκοπούς πρακτικών, κυρία Πρόεδρε, η Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσει το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς ποσού 
ύψους €4.369.741 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Μία ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μία.  Από τον κ. Περδίκη υπάρχει ένσταση. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

  Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε υπέρ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Υπάρχει μία ένσταση από τον κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να πω κάτι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Θέλετε να δικαιολογήσετε την ένστασή σας; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Προνοούνται σχεδόν €2 εκατομ. από τον κρατικό προϋπολογισμό για τη 
λειτουργία μιας επιτροπής που ασχολείται με τη διαχείριση των χρηματιστηριακών των 
εταιρειών.  Η άποψη του Κινήματος των Οικολόγων είναι ότι θα ʼπρεπε αυτό το ποσό 
να πληρωθεί από τις εισηγμένες στο Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου εταιρείες και όχι 
από τα δημόσια, κρατικά…  Είναι μια άσκοπη χορηγία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Τα θέματα υπʼ αριθμόν 11, 12 και 13 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Οι περί 
Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011» και «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Απαλλαγές για Εισαγόμενα Αγαθά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
νομοσχέδιο και τους κανονισμούς που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Φεβρουαρίου και 8 Μαρτίου 
2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου και των κανονισμών είναι η εναρμόνιση με 
την Οδηγία 2009/162/ΕΚ του Συμβουλίου της 22ας ∆εκεμβρίου 2009 για την 
τροποποίηση διάφορων διατάξεων της Οδηγίας 2006/112/ΕΚ σχετικά με το κοινό 
σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ). 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με το νομοσχέδιο και 
τους κανονισμούς προτείνονται τροποποιήσεις που επιφέρει η Οδηγία 2009/162/ΕΚ 
στη βασική Οδηγία για το ΦΠΑ, Οδηγία 2006/112/ΕΚ, που ρυθμίζουν κυρίως τα 
ακόλουθα: 

1. ∆ιευκρίνιση ότι το ειδικό καθεστώς σχετικά με τον τόπο παράδοσης αερίου και 
ηλεκτρικής ενέργειας εφαρμόζεται και στις εισαγωγές και παραδόσεις αερίου  
που πραγματοποιούνται μέσω οποιουδήποτε συστήματος φυσικού αερίου ή 
οποιουδήποτε δικτύου συνδεδεμένου με τέτοιο σύστημα. 
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2. Απαλλαγή από την καταβολή ΦΠΑ πράξεων που αφορούν όργανα που 
συστήνονται από τις κοινότητες. 

3. Θέσπιση κανόνων για την αναπροσαρμογή της έκπτωσης του φόρου εισροών, 
κατά τους οποίους θα λαμβάνονται υπόψη οι αλλαγές στη χρήση των εν λόγω 
αγαθών για επιχειρηματικούς και μη επιχειρηματικούς σκοπούς. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, με το υπό συζήτηση νομοσχέδιο προτείνεται η 
κατάργηση της παραγράφου 5(ε) του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου, το 
οποίο ρυθμίζει την καταβολή ΦΠΑ αναφορικά με τη διεθνή μεταφορά επιβατών, αφού 
η εν λόγω πρόνοια έχει καταστεί άνευ αντικειμένου μετά τη σχετική τροποποίηση του 
ίδιου νόμου σχετικά με την αλλαγή του τόπου υπηρεσιών για σκοπούς ΦΠΑ. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
καθεστώς που εφαρμόζεται για το φυσικό αέριο και την ηλεκτρική ενέργεια πρέπει να 
εφαρμόζεται και για την παράδοση ή εισαγωγή θερμότητας ή ψύχους.  Περαιτέρω, 
αναφορικά με το δικαίωμα έκπτωσης από το φόρο, ο βασικός κανόνας είναι ότι το εν 
λόγω δικαίωμα προκύπτει, μόνο εφόσον τα αγαθά ή οι υπηρεσίες χρησιμοποιούνται 
από υποκείμενο στο φόρο πρόσωπο για τις επιχειρηματικές του δραστηριότητες.  
Συναφώς, στα πλαίσια των προτεινόμενων ρυθμίσεων προβλέπεται σύστημα 
αναπροσαρμογής κατά το οποίο λαμβάνονται υπόψη αλλαγές στη χρήση αγαθών για 
επιχειρηματικούς ή μη επιχειρηματικούς σκοπούς. 

 Σημειώνεται ότι η εναρμόνιση των κρατών μελών με την Οδηγία 2009/162/ΕΚ  
θα έπρεπε να είχε γίνει το αργότερο μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2011.  Συναφώς, 
επισημαίνεται ότι το νομοσχέδιο κατατέθηκε στην Βουλή των Αντιπροσώπων στις 20 
Ιανουαρίου και οι κανονισμοί στις 27 Ιανουαρίου 2011. 

  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του 
μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, 
τάσσεται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο και της έγκρισης των 
κανονισμών όπως έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

2. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 

3. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Απαλλαγές για Εισαγόμενα Αγαθά) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος ζητά το λόγο. 
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Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το ίδιο, κυρία Πρόεδρε.  Για σκοπούς πρακτικών, η Ε∆ΕΚ θα τα υπερψηφίσει, 
όπως επίσης, για να μη λαμβάνω το λόγο, και το υπʼ αριθμόν 14.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Το ίδιο και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακού. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπʼ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του ∆εύτερου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του Έκτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του ∆έκατου Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 
7. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 8; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 8 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπʼ αριθμόν 12 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπʼ αριθμόν 12 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπʼ αριθμόν 13 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπʼ αριθμόν 13 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπʼ αριθμόν 14 θέμα είναι «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Επιστροφές Φόρου σε Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Επιστροφές 

Φόρου σε Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τους 
πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Φεβρουαρίου και  8  Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 30 του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου, είναι η εναρμόνιση με την 
Οδηγία 2010/66/ΕΕ του Συμβουλίου της 14ης Οκτωβρίου 2010 για την τροποποίηση 
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της Οδηγίας 2008/9/ΕΚ για τον καθορισμό λεπτομερών κανόνων σχετικά με την 
επιστροφή του φόρου προστιθέμενης αξίας που προβλέπεται από την Οδηγία 
2006/112/ΕΚ σε υποκείμενους στο φόρο μη εγκατεστημένους στο κράτος μέλος 
επιστροφής αλλά εγκατεστημένους σε άλλο κράτος μέλος. 

 Ειδικότερα, με τους πιο πάνω κανονισμούς προτείνεται η παράταση της 
προθεσμίας υποβολής των αιτήσεων επιστροφής φόρου που αφορούν την περίοδο 
από την 1η Ιανουαρίου 2009 μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2009 από την 30ή Σεπτεμβρίου 
2010 στην 31η Μαρτίου 2011. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με την Οδηγία 2008/9/ΕΚ, οι αιτήσεις 
επιστροφής του φόρου πρέπει να υποβληθούν στο κράτος μέλος εγκατάστασης μέχρι 
την 30ή Σεπτεμβρίου του επόμενου ημερολογιακού έτους από εκείνο της περιόδου 
επιστροφής. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, η 
προτεινόμενη τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, λόγω του ότι σε κάποια κράτη μέλη 
παρουσιάστηκαν σημαντικές καθυστερήσεις και ορισμένα τεχνικά προβλήματα στην 
ανάπτυξη και λειτουργία των διαδικτυακών πυλών, τα οποία εμποδίζουν την 
εμπρόθεσμη υποβολή αιτήσεων επιστροφής.  Συνεπώς, ορισμένοι υποκείμενοι στο 
φόρο διατρέχουν κίνδυνο να μην μπορέσουν να ασκήσουν το δικαίωμα έκπτωσης επί 
της φορολογίας στην οποία υποβλήθηκαν το 2009.  Γι’ αυτό το λόγο κρίθηκε αναγκαία 
η κατ’ εξαίρεση παράταση της προθεσμίας μέχρι την 31η Μαρτίου 2011 για τις αιτήσεις 
που αφορούν περιόδους επιστροφής του 2009. 

 Σημειώνεται ότι η σχετική τροποποίηση στην εθνική νομοθεσία έπρεπε να είχε 
γίνει μέχρι την 1η Ιανουαρίου 2010.  Επισημαίνεται όμως ότι οι υπό συζήτηση 
κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 3 Φεβρουαρίου 2011.  
Σημειώνεται περαιτέρω ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει πρόσφατα αποστείλει 
προειδοποιητική επιστολή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία αναφορικά με τη μη 
συμμόρφωσή της προς την πιο πάνω υποχρέωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και του 
μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, τάσσεται υπέρ της έγκρισης των κανονισμών, όπως έχουν κατατεθεί από 
την εκτελεστική εξουσία. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος δήλωσε ότι θα υπερψηφίσουν.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπʼ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Μαρτίου 2011.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
του Υπουργείου Οικονομικών, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου (ΟΝΕΚ), καθώς και εκπρόσωποι του Συμβουλίου 
Νεολαίας Κύπρου και των οργανώσεων νεολαίας. 

 Ο προϋπολογισμός του Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου για το 2011 είναι 
ισοσκελισμένος και προβλέπει έσοδα ύψους €6.759.299 και έξοδα του ίδιου ύψους. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό 
πίνακα εσόδων αναλύονται ως ακολούθως: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2011 

€ 

Ενοίκια  7.200,00 

Κάρτα νέων  70.000,00 

Τέλη και δικαιώματα εγγραφής 18.000,00 

∆ιάφορες υπερπληρωμές 10,00 

Άλλα έσοδα 5.000,00 

Έσοδα από Ευρωπαϊκή ΄Ενωση 1.726.789,00 

∆ιάφορες χορηγίες για συγκεκριμένα έργα 10,00 

Κυβερνητική χορηγία στα ειδικά ταμεία 4.932.290,00 

Σύνολο εσόδων  6.759.299,00 
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 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες κατά κεφάλαιο στο συγκεφαλαιωτικό πίνακα 
δαπανών του εν λόγω προϋπολογισμού αναλύονται ως ακολούθως: 

∆απάνες κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός  2011 

€ 

∆απάνες προσωπικού 1.185.593,00 

Λειτουργικές δαπάνες κεντρικών γραφείων 1.104.801,00 

Μεταβιβάσεις 4.323.735,00 

Πάγια  69.500,00 

Έργα υποδομής  25.670,00 

Λειτουργικές δαπάνες εκτός κεντρικών 
γραφείων 

0,00 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό 

50.000,00 

Σύνολο δαπανών  6.759.299,00 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και 
περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση του νομοσχεδίου, επισημαίνονται τα εξής: 

1. O προϋπολογισμός μπορεί να χαρακτηριστεί αναπτυξιακός.  Κατά τον 
καταρτισμό του προϋπολογισμού καταβλήθηκε προσπάθεια από τον ΟΝΕΚ για 
περιορισμό των διάφορων εξόδων στο χαμηλότερο δυνατό επίπεδο, σύμφωνα 
με τις κατευθυντήριες οδηγίες του Υπουργείου Οικονομικών, της Ελεγκτικής 
Υπηρεσίας και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, μέσα στο πνεύμα 
αυστηρής περισυλλογής και λιτότητας που διακήρυξε η κυβέρνηση. 

2. Ο ΟΝΕΚ έχει καθορίσει διαδικασίες παρακολούθησης και ελέγχου στα πλαίσια 
των παρατηρήσεων και εισηγήσεων της Ελεγκτικής Υπηρεσίας, του 
Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. 

3. Το ύψος της κρατικής χορηγίας που προβλέπεται στον προϋπολογισμό του 
ΟΝΕΚ είναι €4.932.290, ενώ η πρόνοια που περιλαμβάνεται στον 
προϋπολογισμό του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και έχει ήδη ψηφιστεί 
από τη Βουλή ανέρχεται στα €4.332.290, είναι δηλαδή χαμηλότερη κατά 
€600.000. 

4. Το Υπουργείο Οικονομικών συμφώνησε με την αύξηση της κυβερνητικής 
χορηγίας για το έτος 2011 κατά €600.000, νοουμένου ότι θα εξευρεθούν ισάξιες 
αποδεκτές εξοικονομήσεις από τις λειτουργικές δαπάνες του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού από τον προϋπολογισμό του για το έτος 2011. 

5. Τα περιθώρια ωστόσο να υπάρξουν εξοικονομήσεις στις λειτουργικές δαπάνες 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι περιορισμένα, λόγω του ότι κατά 
τον καταρτισμό του προϋπολογισμού του υπουργείου τηρήθηκαν αυστηρά οι 
οδηγίες για περιορισμό των δαπανών στο ελάχιστο δυνατό, καθώς και λόγω 
των περικοπών που έγιναν στη συνέχεια, γι’ αυτό και η διαφορά αυτή μπορεί 
να καλυφθεί από: 
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α.  την κατάθεση συμπληρωματικού προϋπολογισμού που θα προβλέπει 
ισάξιες εξοικονομήσεις από το σχολικό κτιριολογικό πρόγραμμα του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ή  

 β.   το αποθεματικό του ΟΝΕΚ. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΟΝΕΚ εξέφρασε την ευαρέσκειά 
του για την καλή συνεργασία που υπάρχει μεταξύ όλων των εμπλεκόμενων μερών, 
γεγονός το οποίο συνέβαλε στην πολύ καλή λειτουργία του ΟΝΕΚ.  Στη συνέχεια 
αφού δήλωσε ότι καταβλήθηκε προσπάθεια για μείωση των δαπανών του ΟΝΕΚ, 
αναφέρθηκε στο έργο του και έδωσε επεξηγήσεις για θέματα που αφορούν τη 
λειτουργία και τα διάφορα προγράμματά του. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε ότι ο ΟΝΕΚ  
βρίσκεται σε μία από τις καλύτερες φάσεις της λειτουργίας του, διανύοντας μια πολύ 
θετική πορεία και πραγματοποιώντας ένα σημαντικό έργο.  Όπως επισήμανε η ίδια, το 
έργο του ΟΝΕΚ επικροτείται και από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία έχει 
σχηματίσει πολύ θετική εικόνα για αυτό. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι πρέπει να 
διασαφηνιστεί καλύτερα από πλευράς του αρμόδιου υπουργείου το θέμα της 
εξεύρεσης των εξοικονομήσεων για την πλήρη κάλυψη της κρατικής χορηγίας προς 
τον ΟΝΕΚ και συγκεκριμένα της κάλυψης της διαφοράς των €600.000. 

 Στα πλαίσια της μελέτης του εν λόγω προϋπολογισμού, η επιτροπή διεξήλθε τις 
πρόνοιές του και υπέβαλε αριθμό ερωτημάτων που αφορούν τη λειτουργία του ΟΝΕΚ 
για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσης.  Ειδικότερα, τα ερωτήματα αυτά αφορούσαν, 
μεταξύ άλλων, τη διαδικασία και τις προϋποθέσεις καταβολής από τον ΟΝΕΚ των 
επιχορηγήσεων για προγράμματα που αφορούν συγκεκριμένες δράσεις και 
πρωτοβουλίες των νέων, για τις οποίες η επιτροπή ζήτησε περαιτέρω στοιχεία. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
συμφώνησαν με την προώθηση της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την 
έγκριση του προϋπολογισμού του ΟΝΕΚ για το 2011. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, έκρινε σκόπιμο, 
προτού προωθήσει το εν λόγω νομοσχέδιο για ψήφιση, να ζητήσει από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού να διευκρινίσει γραπτώς το συντομότερο δυνατόν το θέμα της 
εξεύρεσης των εξοικονομήσεων που απαιτούνται για τη συμπλήρωση του ποσού της 
κρατικής χορηγίας, που ανέρχεται στα €600.000. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, ανταποκρινόμενο στο πιο πάνω αίτημα 
της επιτροπής, με επιστολή του ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, επιβεβαίωσε ότι το 
ποσό των €600.000 θα καλυφθεί είτε από το αποθεματικό του ΟΝΕΚ είτε με 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό, προσφέροντας ισάξιες εξοικονομήσεις από το 
σχολικό κτιριολογικό πρόγραμμα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.  Στην 
επιστολή επισημαίνεται επίσης ότι το ποσοστό υλοποίησης του προϋπολογισμού του 
ΟΝΕΚ είναι χαμηλό και ανέρχεται γύρω στο 54%, γι’ αυτό και το κατά πόσο θα 
δαπανηθεί το ποσό των €600.000 θα διαφανεί προς το τέλος του 2011, οπότε και θα 
προωθηθούν οι δέουσες ενέργειες. 
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 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, επειδή δεν 
κατέστη δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της θέσεις επί του νομοσχεδίου, 
αποφάσισε όπως όλες οι πλευρές της τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος 
στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για το υπό αναφορά νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου ζητά το λόγο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό πλην του συγκεκριμένου ποσού των 
€135.000, που περιλαμβάνεται στο συγκεκριμένο άρθρο με αρ. 43(50) του 
προϋπολογισμού και που αφορά την ενίσχυση τουρκοκυπριακών οργανώσεων 
νεολαίας και του ∆ικοινοτικού Φόρουμ Νεολαίας και τις δικοινοτικές επαφές νέων, 
ζητώντας το κονδύλι αυτό το συνολικό των €135.000 να σταυρωθεί.  Ουσιαστικά 
δηλαδή πρόκειται περί τροπολογίας, θεωρώντας ότι, ενώ τα χρήματα αυτά βεβαίως 
πρέπει να ξοδεύονται, θα πρέπει να παρακολουθεί η επιτροπή Οικονομικών, μετά 
από συγκατάθεση την οποία πρέπει να δώσει, το πού ακριβώς ξοδεύονται.   

 Υπενθυμίζω ότι το ποσό των €90.000, που είναι το μεγαλύτερο, είναι ποσό το 
οποίο εκταμιεύεται από τον κρατικό προϋπολογισμό, το ποσό των €30.000 όχι -γιʼ 
αυτό είναι μία άλλη διευθέτηση που γίνεται- αλλά θεωρούμε σκόπιμο ότι θα πρέπει να 
υπάρχει κάποια ενημέρωση προς την επιτροπή προτού το εκταμιεύσει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να πω ότι η επιτροπή Παιδείας της Βουλής εξέταζε το θέμα και 
όχι η επιτροπή Οικονομικών.  ∆ε συμφωνούμε με τη σταύρωση του κονδυλίου.  
Ενημερωθήκαμε για τη διάθεση των χρημάτων του Οργανισμού Νεολαίας.  Να πω ότι 
είναι ένας οργανισμός που μπορούμε δημόσια να πούμε ότι λειτουργεί πολύ 
ικανοποιητικά.  Εκεί βρίσκονται στο ίδιο τραπέζι και συνομιλούν όλες οι κομματικές 
οργανώσεις του τόπου και μας δείχνουν ένα καλό παράδειγμα, που πρέπει να 
ακολουθήσουμε όλοι.   

 Πρέπει παράλληλα να πω ότι είναι η πρώτη χρονιά που κατόρθωσε ο 
οργανισμός, μετά από την αναδιοργάνωση των υπηρεσιών του, να εισπράξει το 
€1.726.000 και κάτι από την Ευρωπαϊκή Ένωση.  Το γνωστό πρόγραμμα “Νέα γενιά 
σε δράση” ήταν ένα θέμα που, αν θυμάστε, είχε εγερθεί και στην επιτροπή 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων και στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής.  Ευτυχώς 
πετύχαμε και σʼ αυτό το σημείο αποτελέσματα και μαζί με τα συγχαρητήριά μας και 
στον πρόεδρο του Οργανισμού Νεολαίας και στο διοικητικό συμβούλιο καλούμε την 
κυβέρνηση να μη συνεχίσει να προχωρεί σε περικοπές του συγκεκριμένου 
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προϋπολογισμού.  Λέμε σε όλους τους συναδέλφους ότι το Υπουργείο Παιδείας, όταν 
προσπαθούσε έτσι να διαμορφώσει το συγκεκριμένο προϋπολογισμό, άφησε 
αιωρούμενα €600.000, τα οποία ουσιαστικά δε μας έλεγε από πού θα αντληθούν, για 
να δοθούν προς τον Οργανισμό Νεολαίας, ενώ εν τω μεταξύ το Υπουργικό Συμβούλιο 
είχε εγκρίνει το συγκεκριμένο ποσό.  Μας ικανοποιεί η απάντηση που λάβαμε πριν 
τρεις μέρες από το Υπουργείο Παιδείας, γιʼ αυτό ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κι εμείς ως ∆ημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό του Οργανισμού Νεολαίας χωρίς σταυρώματα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου.   

 Η κ. Μισιαούλη. 

ΣΤΕΛΛΑ ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Κι εμείς με τη σειρά μας θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του 
Οργανισμού Νεολαίας Κύπρου υπογραμμίζοντας και κάτι που εκφράστηκε από την 
εκπρόσωπο του Υπουργείου Παιδείας την ημέρα της συζητήσεως του 
προϋπολογισμού, ότι ο οργανισμός αυτή τη στιγμή βρίσκεται σε μια από τις καλύτερες 
φάσεις της λειτουργίας του διανύοντας μια πολύ θετική πορεία και πραγματοποιώντας 
σημαντικό έργο.  Αυτό μας εκφράζει απόλυτα και από τη συναίνεση και των άλλων 
φορέων που συμμετέχουν ότι λειτουργεί άψογα υπερψηφίζουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Χωρίς σταυρώματα, αντιλαμβάνομαι. 

ΣΤΕΛΛΑ ΜΙΣΙΑΟΥΛΗ ∆ΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Βέβαια, χωρίς σταυρώματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Μισιαούλη. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, και εμείς ως Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Οργανισμού Νεολαίας ποσού 
€6.759.299 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ιάθεση ειδικώς εισπραττομένων/εμβαζομένων ποσών για υλοποίηση 
συγκεκριμένων προγραμμάτων/σκοπών.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο επί των δαπανών και εσόδων.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 6; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 
6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας Νόμος του 2011.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα έξι ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Θα αιτιολογήσετε την ένστασή σας, κύριε Περδίκη;  Παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πολύ σύντομα.  Εμείς 
καταψηφίζουμε για δεύτερη συνεχή χρονιά τον προϋπολογισμό του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου, γιατί έχει μετατραπεί, όπως είπαμε και πέρσι, σε τσιφλίκι των 
τεσσάρων αδελφών, δηλαδή των τεσσάρων κομματικών νεολαιών, οι οποίες 
διαχειρίζονται τα του τσιφλικιού αυτού κατά τρόπο που όζει μικροκομματισμού.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Το υπʼ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος 

του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους  Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  Γιώργος Βαρνάβα 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 1η Μαρτίου 2011.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού και του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και ο πρόεδρος της 
∆ιοικούσας Επιτροπής του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ) και ο 
διευθυντής ∆ιοίκησης και Οικονομικών του ΤΕΠΑΚ. Η φοιτητική ένωση του ΤΕΠΑΚ, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Ο προϋπολογισμός του ΤΕΠΑΚ είναι ισοσκελισμένος και παρουσιάζει έσοδα 
ύψους €71.700.000 και ισόποσα έξοδα. 

 Ειδικότερα, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 2011 αναλύονται κατά 
κεφάλαιο ως εξής: 

Έσοδα κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2011 

 € 

1. Κυβερνητική χορηγία 50.889.800 

2. Τέλη/δίδακτρα και άλλα δικαιώματα   6.150.600 

3. Εισοδήματα από εκμετάλλευση περιουσίας      550.000 

4. Εισφορές, δωρεές, χορηγήματα, 
κληροδοτήματα εξωτερικά ερευνητικά 
προγράμματα κ.ά. 

  8.950.000 

5. Αποθεματικό από μεταφορά εσόδων 
προηγούμενων ετών 

 2.859.600 

6. Έσοδα από συγχρηματοδοτήσεις με 
∆ιαρθρωτικά Ταμεία της ΕΕ 

2.300.000 

7. Άλλα έσοδα --- 

 Σύνολο εσόδων 71.700.000 

 Τα προϋπολογιζόμενα έξοδα για το 2011 αναλύονται κατά κεφάλαιο ως εξής: 

∆απάνη κατά κεφάλαιο Προϋπολογισμός 2011 

 € 

1. Τρέχουσες δαπάνες 30.654.009 

2. Λειτουργικές δαπάνες  7.985.941 

3. ∆ιαχειριστικά έξοδα  7.660.440 

4. Κεφαλαιουχικές δαπάνες 10.740.010 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και 
αποθεματικό 

14.659.600 

 Σύνολο δαπανών 71.700.000 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού δήλωσε στην 
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επιτροπή ότι ο προϋπολογισμός του 2011 παρουσιάζεται αυξημένος περίπου κατά €6 
εκατομ.   

 Όπως ανέφερε ο ίδιος, οι πρόνοιές του πρόκειται να καλύψουν ανάγκες του 
ΤΕΠΑΚ οι οποίες αφορούν, μεταξύ άλλων, την αύξηση του αριθμού των φοιτητών, 
καθώς και την ένταξη των είκοσι πρώην λειτουργών του ΑΤΙ, το οποίο, όπως είναι 
γνωστό, έπαψε να λειτουργεί. 

 Ο πρόεδρος της ∆ιοικούσας Επιτροπής του ΤΕΠΑΚ, αφού εξέφρασε την 
ικανοποίησή του για το ύψος του προϋπολογισμού, ενημέρωσε την επιτροπή 
αναφορικά με τη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ, τις σχολές του, τα έργα υποδομής που 
προωθούνται, τις ανάγκες του για περαιτέρω αναβάθμιση και εξέλιξή του κ.λπ. 

 Η επιτροπή στα πλαίσια της μελέτης του εν λόγω προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις πρόνοιές του, υπέβαλε προς τους αρμοδίους ερωτήματα για σκοπούς 
πληρέστερης ενημέρωσής της.  Ειδικότερα, τα ερωτήματα αφορούσαν, μεταξύ άλλων, 
τα ακόλουθα: 

1. Τη διαδικασία ανάδειξης των πρώτων πρυτανικών αρχών. 

2. Το θέμα της λειτουργίας τμημάτων στη Σχολή Μηχανικής και Τεχνολογίας του 
ΤΕΠΑΚ με ειδικότητες παρόμοιες με αυτές του Πανεπιστημίου Κύπρου, καθώς 
και τη διασπάθιση δημόσιου χρήματος. 

3. Το κόστος που απορρέει από το πρωτόκολλο συνεργασίας μεταξύ ΤΕΠΑΚ και 
δήμου Λεμεσού σε σχέση με την αξιοποίηση του κτιρίου της ∆ημοτικής 
Βιβλιοθήκης Λεμεσού. 

4. Τη συμμόρφωση με τις παρατηρήσεις της Γενικού Ελεγκτή. 

5. Τα κριτήρια με βάση τα οποία χορηγούνται τα επιδόματα φοιτητικής μέριμνας, 
όπως για σκοπούς στέγασης και σίτισης των φοιτητών του ΤΕΠΑΚ, και 
γενικότερα τις πρόνοιες του φοιτητικού πακέτου που αφορούν το ΤΕΠΑΚ. 

6. Τη λειτουργία της φοιτητικής εστίας και το ύψος του ποσού που απαιτείται 
μηνιαίως για τη διαμονή των φοιτητών εκεί. 

7. Τον προγραμματισμό που υπάρχει σε σχέση με την απόκτηση ιδιόκτητων 
κτιρίων. 

8. Τον προγραμματισμό που υπάρχει σε σχέση με την ίδρυση Σχολής Καλών 
Τεχνών. 

 Η επιτροπή για τα περισσότερα από τα πιο πάνω ερωτήματα ζήτησε όπως 
λάβει γραπτώς τις απαντήσεις, ώστε, αφού τις μελετήσει, να προωθήσει για ψήφιση το 
νομοσχέδιο για έγκριση του προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2011.  

 Οι εκπρόσωποι του ΤΕΠΑΚ δεσμεύτηκαν ενώπιον της επιτροπής ότι θα 
αποστείλουν γραπτώς το συντομότερο τα στοιχεία που ζήτησε η επιτροπή, τα οποία 
τελικά διαβιβάστηκαν στην επιτροπή με επιστολή τους, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, επειδή δεν 
κατέστη δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της θέσεις επί του νομοσχεδίου, 
αποφάσισε όπως όλες οι πλευρές τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος, στα 
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πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για το νομοσχέδιο για έγκριση του 
προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ για το 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε,  

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όπως έπραξε και πέρσι, θα υπερψηφίσει το 
συγκεκριμένο προϋπολογισμό, θα τον υπερψηφίσει όμως με αρκετή κριτική διάθεση 
για πάρα πολλούς λόγους.  Πρώτα και πάνω απʼ όλα, αναμένουμε από την ίδια την 
κυβέρνηση του τόπου να καταθέσει, σε συνεργασία με το ΤΕΠΑΚ, στη Βουλή τους 
κανονισμούς που ουσιαστικά θα δρομολογούν τις διαδικασίες ανάδειξης των νέων 
πρυτανικών αρχών.  Αυτό είναι το πρώτο θέμα που θέλουμε να θίξουμε. 

 ∆εύτερον, έφτασε η ώρα, πιστεύουμε, κυρία Πρόεδρε, που η Κυπριακή 
∆ημοκρατία, υπό τον Υπουργό της Παιδείας, πρέπει να καταστρώσει μια 
συγκροτημένη, συγκεκριμένη πολιτική για την ανώτατη εκπαίδευση στον τόπο μας, 
μια πολιτική η οποία να καλύπτει και τα δημόσια πανεπιστήμια της Κύπρου και τα 
ιδιωτικά.  ∆εν είναι δυνατό να υπάρχει πανσπερμία τμημάτων, ίδια τμήματα στα ίδια 
πανεπιστήμια και άλλα τμήματα ή άλλες σχολές που έπρεπε να υπάρχουν εδώ πέρα 
να μην υπάρχουν. 

 Τρίτον, πρέπει να συμμορφωθεί το ΤΕΠΑΚ με τις παρατηρήσεις της Γενικής 
Ελέγκτριας.  Κατανοούμε την εναλλαγή εις την ηγεσία και δίδουμε τη συγκεκριμένη 
πίστωση χρόνου.  Πρέπει να πω ότι υπάρχουν καταγγελίες σε σχέση με τη χρήση των 
φοιτητικών εστιών εκεί πέρα στο ΤΕΠΑΚ και τη διάθεση των κονδυλίων στους 
φοιτητές του φοιτητικού πακέτου που είχε εξαγγελθεί από την κυβέρνηση.  ∆όθηκαν 
κάποιες απαντήσεις που θεωρούμε ότι είναι αληθείς και πειστικές.  Θα 
παρακολουθούμε τη συγκεκριμένη πορεία και πρέπει να ενημερώσω το σώμα ότι στη 
συνεδρία που έγινε, για να εξετάσουμε τον προϋπολογισμό του ΤΕΠΑΚ, εμμέσως 
πλην σαφώς η κυβέρνηση μας είπε ότι δεν υπάρχει ειλημμένη πολιτική απόφαση για 
τη λειτουργία της Σχολής Καλών Τεχνών στο ΤΕΠΑΚ στη Λεμεσό.  Υπάρχουν, όπως 
μας είπαν, πολλές εξαγγελίες του Υπουργού της Παιδείας, αλλά ίσως και του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

 Πιστεύουμε εμείς, κυρία Πρόεδρε, ότι κάποτε αυτή η κυβέρνηση πρέπει να 
περάσει από τα μεγάλα και τα παχουλά λόγια στα μικρά έστω, αλλά συγκροτημένα και 
συντονισμένα έργα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Η κ. Κυριακίδου εζήτησε το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Ευχαριστώ.   
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 Να πούμε ότι, όσον αφορά το τελευταίο θέμα, εκείνο το οποίο μας λέχθηκε για 
τη Σχολή Καλών Τεχνών είναι ότι ο υπουργός δεσμεύθηκε και έχει παραπέμψει το 
θέμα... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...στο Υπουργικό για λήψη τελικής απόφασης.  Άρα, υπάρχει απόφαση, απλώς 
δεν έχει ολοκληρωθεί με υπουργική απόφαση.  Εμείς θα υπερψηφίσουμε, κυρία 
Πρόεδρε, τους προϋπολογισμούς του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου.  Παρʼ 
όλο που υποβάλαμε κάποιες ερωτήσεις για τις οποίες πήραμε απαντήσεις -δε μας 
βρίσκουν πλήρως ικανοποιημένους- θα δώσουμε ακόμα λίγη πίστωση χρόνου.  
Ζητήσαμε να μας κατατεθεί η γραπτή συμφωνία μεταξύ του δήμου Λεμεσού και του 
ΤΕΠΑΚ όσον αφορά τη βιβλιοθήκη, κάτι το οποίο χρονίζει.  Πήραμε μία απάντηση, 
αλλά δεν ήταν η γραπτή συμφωνία.  Αναμένουμε να μας κατατεθεί, για να τη δούμε, 
για να μπορούμε να παρακολουθούμε καλύτερα, γιατί ως Λεμεσιανοί βλέπουμε τη 
μεγάλη καθυστέρηση που παρατηρείται και δεν είμαστε καθόλου, μα καθόλου 
ικανοποιημένοι.  Έχουμε την ίδια ώρα κάποια παράπονα για τη διαδικασία 
κατακύρωσης, αν θέλετε, της φοιτητικής χορηγίας και ζητήσαμε διευκρινίσεις που πάλι 
δεν ήταν ικανοποιητικές.  Ήταν γενικές αρχές και όχι συγκεκριμένες και λεπτομερείς οι 
απαντήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, υπενθυμίζω, όταν μιλούμε από τη θέση μας... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Παρά ταύτα, θα τα υπερψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ...να είμαστε σύντομοι.  Ευχαριστώ. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Είμαι πάρα πολύ σύντομη.  ∆ε νομίζω να έχω υπερβεί τα τρία λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆ύο, δύο! 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Τα δύο λεπτά.  Και θεωρώ ότι με την ίδια αυστηρή διάθεση θα έπρεπε να 
κρίνετε όλους τους συναδέλφους.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κυρία Πρόεδρε, πολύ σύντομα.  Παρʼ όλες τις κατά διαστήματα ανησυχίες που 
έχουμε εκφράσει σε σχέση με τη λειτουργία του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου, απλά να πω ότι εμείς θα στηρίξουμε τον προϋπολογισμό.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.   

 Ξέρετε, καμιά φορά στη Βουλή, κυρία Πρόεδρε, γινόμαστε όπως το μωρό της 
οικογένειας, που έχουμε ερωτήσεις, ερωτήσεις, ερωτήσεις επί παντός, παράπονα με 
το ένα, παράπονα με το άλλο!  Η κοινωνία τι εισπράττει;  Η κοινωνία εισπράττει ότι 
είναι ένα ακαδημαϊκό ίδρυμα ανώτατης εκπαίδευσης δημόσιο, με τέσσερα χρόνια 
ζωής, και ειδικά στη Λεμεσό -εμείς που το ζούμε- ο κόσμος είναι ευχαριστημένος, γιατί 
και το ίδιο το ίδρυμα έχει αναπτύξει πρωτοποριακή, κατά την άποψή μας, σχέση με 
τους φορείς της κοινωνίας και τις αρχές.  Πραγματικά!  Έχοντας άλλες εμπειρίες, 
πιστεύω ότι είναι από τις λίγες περιπτώσεις που ένα τέτοιο ίδρυμα, αμέσως με τη 
λειτουργία του, έχει αγκαλιαστεί σχεδόν από όλους, ανεξάρτητα από κομματικά 
στρώματα, και νομίζω ότι αυτό έχει σημασία.  Μπορεί να έχει προβλήματα ένα ίδρυμα 
ή, αν θέλετε, και παρατυπίες σε εισαγωγικά ή εκτός εισαγωγικών, με τέσσερα χρόνια 
ζωής, γιατί στήνεται ένα ανώτατο ακαδημαϊκό ίδρυμα;  Ασφαλώς μπορεί να έχει!  
Νομίζω το κύριο είναι ότι καταφέραμε να αποκτήσουμε τρία δημόσια πανεπιστήμια, τα 
δύο σε πάρα πολύ σύντομο χρονικό διάστημα, το Τεχνολογικό και το Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο, και νομίζω πως πετυχαίνει ο στόχος του να δώσουμε θέσεις σε παιδιά 
στον τόπο μας.  

 Τελειώνω με το εξής:  Η Σχολή Καλών Τεχνών, επειδή επανέρχεται, 
επανέρχεται, επανέρχεται...  Ξεκάθαρα έχει δηλωθεί ότι η μοναδική πρόταση-μελέτη 
που έχει υποβληθεί για δημιουργία Σχολής Καλών Τεχνών είναι από το Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου και αυτή μελετάται για το πώς θα εφαρμοστεί.  Επομένως, δεν 
τίθεται θέμα Σχολής Καλών Τεχνών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, δεν είδα το χέρι σας, κύριε Θεμιστοκλέους. 
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Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Να κοιτάζετε τζιαι λίγο δεξιά!  Πάντα αριστερά; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Γελώντας) 

 Ε, προσπαθώ να θωρώ τζιαι δεξιά τζιαι αριστερά!  Τζιαι εμείς ενομίσαμεν ήταν 
να μεν μιλήσεις, Ανδρέα! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, μπορεί να απαλλαχτείτε από τον κόπο να με ακούσετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι, αλίμονο... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ...εάν ορίσετε το διάδοχό σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ...δεν είναι καθόλου κόπος! 

 Έχετε το λόγο, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Θα ήθελα να ξεκινήσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με το εξής:  Είμαστε μία 
μικρή χώρα, οι πόροι είναι περιορισμένοι, οι δυνατότητες του τόπου ακόμα πιο πολύ 
περιορισμένες και έχουμε την εντύπωση ότι μπορούμε να κάμνουμε πολιτική στα 
δημόσια πανεπιστήμια, όπως κάμνουν για παράδειγμα η Γαλλία, η Γερμανία, οι 
Ηνωμένες Πολιτείες ή οι άλλες μεγάλες χώρες.  ∆ηλαδή, είμαστε μια μικρή μπουκάλα 
της Coca-Cola και θέλουμε να κάμνουμε πολιτική του μιναρέ!  

(Γέλια) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είντα που έν’ τούτο;  Έσιει σοβαρό πρόβλημα!  Επήεν ’πού τους Αμερικάνους 
στους Τούρκους!   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κάπως έτσι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Λοιπόν, προχωράτε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 
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 Ούτε ο κατ’ έτος νέος φοιτητικός πληθυσμός ούτε τα δεδομένα της οικονομίας, 
της βιομηχανίας και της κοινωνίας εδικαιολογούσαν ή ακόμα δικαιολογούν να 
φορολογείται ο δύσμοιρος αυτός λαός, για να έχουμε διπλά πολυτεχνικά 
πανεπιστημιακά τμήματα.  ∆ηλαδή, με άλλα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν 
υπάρχει κανένας προγραμματισμός σε ό,τι αφορά τη δημόσια πανεπιστημιακή μας 
ανάπτυξη.  Κλασική περίπτωση της ανευθυνότητας των αρμοδίων, για να μην πω και 
της κουφότητας ορισμένων από αυτούς, το ότι, ενώ ελήφθη απόφαση να 
δημιουργηθούν σχολές στο ΤΕΠΑΚ, την ίδια ώρα ίδρυαν τις ίδιες σχολές στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου!  Και να θυμίσω στον κ. Κατσουρίδη ότι δεν ήταν ΤΕΠΑΚ η 
αρχική απόφαση. ήταν ΠΕΕΤ. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ΠΕΕΤ.  Με δκυο “έψιλον”! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Με δκυο “έψιλον”, κύριε Λαμάρη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνεχίστε, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Επειδή εγνώριζαν όλοι ότι με το ΤΕΠΑΚ χωρίς πολυτεχνική σχολή θα ήταν 
αδιανόητη η ύπαρξή του, εφρόντισαν να ιδρύσουμε διπλές!  Με το που 
ανακοινώνονται τα αποτελέσματα στην Ελλάδα, τα τμήματα στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου και στη Λεμεσό αδειάζουν.  Αποτέλεσμα;  Είναι καταδικασμένο το ΤΕΠΑΚ στη 
μετριότητα και στην καχεξία!  ∆ε μας έφτανε αυτό το πράγμα, είχε προκύψει το ζήτημα 
της Σχολής Καλών Τεχνών.  Την ώρα που το Υπουργικό Συμβούλιο του Προέδρου 
της δίκαιης κοινωνίας αποφάσιζε ότι η Σχολή Καλών Τεχνών θα ιδρυθεί στη Λεμεσό, 
το συμβούλιο του Πανεπιστημίου Κύπρου, που διόρισε πάλι ο ίδιος Πρόεδρος, έδινε 
οδηγίες να εξευρεθεί χώρος εις το ιστορικό κέντρο της Λευκωσίας για ίδρυση δεύτερης 
σχολής!  Τι πειράζει άραγε μια δεύτερη σχολή;  Καλά δεν ακούγεται;  Αλίμονο!  Να 
ανοίξουμε τρεις, δεκατρείς, είκοσι τρεις!  

 Τρίτη απόδειξη της ανευθυνότητας των αρμοδίων:  Ενώ είχαν σπαταληθεί 
εκατομμύρια για την ανακαίνιση του ΑΤΙ, ενώ είχε ιδρυθεί η Νοσηλευτική Σχολή 
Λευκωσίας, αφού εξοδεύσαμε αρκετά εκατομμύρια, επήραν μία μέρα την απόφαση να 
πάει η Νοσηλευτική στη Λεμεσό, για να μπορούν να διεκδικούν με αξιώσεις οι κύριοι 
του Πανεπιστημίου Κύπρου την Ιατρική Σχολή στο Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Κανένα 
κακό!  Απλά, τι λέω εγώ;  ∆εν αντέχει ο τόπος διπλά δημόσια, κρατικά 
πανεπιστημιακά τμήματα!  Τελεία και παύλα!  Πώς να το κάνουμε!  Και μάλιστα δεν τ’ 
αντέχει, την ώρα που βασικοί κλάδοι της βιομηχανίας, της οικονομίας και της 
κοινωνίας απουσιάζουν και από το ένα, απουσιάζουν και από το άλλο! 

 Τέταρτον, σε όλες τις χώρες τις προηγμένες ή, κατά άλλους, στις δυτικού τύπου 
δημοκρατίες, για συγκεκριμένες κατευθύνσεις των επιστημών, επειδή δεν αντέχει 
κανένα πανεπιστήμιο από μόνο του, συμπορεύονται όλα τα πανεπιστήμια μιας χώρας 
με την κρατική στήριξη και ιδρύουν για παράδειγμα Εθνικό Ίδρυμα Πυρηνικών 
Ερευνών- ένα έχει η Γερμανία, ένα έχει η Γαλλία!-  και σε διάφορους τομείς άλλους.  
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Για παράδειγμα στην Κύπρο, να έρθουμε στα εγκόσμια εδώ, κατά τη γνώμη σας, 
πόσα ινστιτούτα νευρολογίας αντέχει ο τόπος;  Έχουμε ένα.  Να κάμουμε δύο;  Όταν 
επροτάθη από το ΤΕΠΑΚ προς το Πανεπιστήμιο Κύπρου να ιδρυθούν κέντρα, τα 
οποία δεν αντέχει κανένα πανεπιστήμιο από μόνο του να τα κάμει, η πρόταση 
απερρίφθη μετά πολλών επαίνων!  Απερρίφθη!  Τώρα γιατί απερρίφθη, Κύριος οίδε! 

 Πέρσι είχατε την καλοσύνη... Σας έδειξα αυτή την πανσπερμία κτιρίων.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ανδρέας Θεμιστοκλέους επιδεικνύει ένα τοπικό σχέδιο.) 

 Φέτος σας έφερα νεότερη έκδοση, πολύ πιο μοντέρνα, για να δείτε τα κτίρια του 
ΤΕΠΑΚ.   

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ανδρέας Θεμιστοκλέους επιδεικνύει ένα δεύτερο τοπικό σχέδιο.) 

 Τα περισσότερα κτίρια, παρακαλώ, αφού υπεγράφοντο τα συμβόλαια, αφού 
εγίνοντο οι ανακαινίσεις των εκατομμυρίων, με τη μεγάλη σοφία η οποία ξεχειλίζει από 
τη διοικούσα, όχι αυτήν, την πρώην και την τέως, έπαιρναν αποφάσεις στη συνέχεια 
να τα απαλλοτριώνουν!  ∆ηλαδή, αφού ανέβαζαν την αξία του κτιρίου στα ύψη και 
βεβαίως τις απαιτήσεις των ιδιοκτητών, έπαιρναν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Σοφοκλέους, συγγνώμη, εγώ δε θέλω να διακόψω κανέναν, αλλά... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι “Θεμιστοκλέους”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να με διακόψετε, κυρία Πρόεδρε, αλλά το όνομά μου είναι “Θεμιστοκλέους”! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Με Σοφοκλή δε μοιάζω! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους!  Λοιπόν, λυπούμαι που σας διακόπτω, αλλά θέλω να 
σας θυμίσω να μένουμε στο θέμα το οποίο συζητούμε.  Το θέμα μας είναι ο 
προϋπολογισμός του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου της Κύπρου και έχετε ανοίξει ήδη, 
κατά την ταπεινή μου άποψη, αρκετά άλλα θέματα, κάτι που δεν επιτρέπεται ούτε από 
τον Κανονισμό της Βουλής. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 
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 Κατά τη γνώμη σας αυτά που αναφέρω, κυρία Ακκελίδου, είναι άσχετα;  Είναι 
άσχετα με τον προϋπολογισμό; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επί του θέματος, κύριε Θεμιστοκλέους! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ε, μα, τέλος πάντων είναι θέμα κρίσης!  Τι να σας κάμω;  Είναι θέμα κρίσης!  
Εφόσον λέτε εσείς ότι είναι άσχετο, δεν μπορώ εγώ να πω ότι είναι σχετικό! 

 Είναι στους στόχους του ΤΕΠΑΚ να παίρνει χρήματα του δημοσίου και να τα 
δίνει στο δήμο Λεμεσού;  Είναι μέσα στους στόχους του ΤΕΠΑΚ ο τομέας της τοπικής 
αυτοδιοίκησης;  Αν είναι, αυτοί που επιμένουν ότι είναι να βγουν δημόσια να το πουν!  
Και όχι, επειδή η κυβέρνηση είναι του ΑΚΕΛ και του κ. Χριστόφια, ο δήμαρχος του 
ΑΚΕΛ και του κ. Χριστόφια και η διοικούσα να κάμνουμε ένα τρίγωνο της αμαρτίας, να 
δίνουμε χρήματα στο ΤΕΠΑΚ, για να δοθούν στη συνέχεια στο δήμο Λεμεσού!  Αυτό 
μόνο στην Κύπρο γίνεται! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Στη Λεμεσό!  Όι στην Κύπρο! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Έξι εκατομμύρια, παρακαλώ!  Έξι εκατομμύρια!  Για να μετατρέψουν, λένε, λένε 
οι αρμόδιοι, την πηλαβάκειο βιβλιοθήκη σε πανεπιστημιακή βιβλιοθήκη!  Τεσσεράμισι 
εκατομμύρια η ανακαίνιση, ο ΦΠΑ, κάτι ψιλά, κάτι λιπαντικά τζιαι κάτι λάδια, 
’κουμπούμεν τα εξέμισι-εφτά! 

(Γέλια) 

 Αυτή είναι η πραγματικότητα! 

 Ήθελε το ΤΕΠΑΚ να κάμει φοιτητική εστία. €937 το μήνα ο κάθε φοιτητής.  Εγώ 
ισχυρίζομαι θα εμπορούσαν να δοθούν σε τριπλάσιο αριθμό φοιτητών αυτά τα €937, 
να ενοικιάζουν μόνοι τους τα καλύτερα διαμερίσματα, να ’χουν τζιαι την ιδιωτική τους 
ζωή τα παιδκιά, να περνούν τζιαι καλά, να μαθθαίννουν τζιαι καλλύττερα!  Προς τι η 
ενοικίαση, η απαλλοτρίωση στη συνέχεια;  ∆ιότι κάποτε θα ’ρτει τζιαι η απαλλοτρίωση! 

 Η κ. Κεραυνού, προς πίστην και τιμήν της, όταν δημόσια επροκλήθη από εμένα 
για όλα εκείνα τα συμβόλαια να ζητήσει από το Υπουργικό Συμβούλιο να βάλει 
ποινικούς ανακριτές αρμόδιους να μελετήσουν τα συμβόλαια, η κυρία αυτή, προς 
τιμήν της, επαναλαμβάνω, επήρε το θέμα στη διοικούσα.  Έγινε ψηφοφορία.  
Ακούστε, παρακαλώ, την απόφαση:  Έξι-τρία να μη ζητηθεί ο διορισμός ποινικών 
ανακριτών και εννιά στους εννιά να αποφασίσουν να μεν περαστεί μες στα πρακτικά η 
συγκεκριμένη απόφαση και οι εννιά στους εννιά να πουν «κύριοι, θα βάλουμε δικόν 
μας εμείς, εκείνον που θέλουμε, να ελέγξει τες δικές μας αμαρτίες»!  Αυτή είναι, κατά 
τον εκσυγχρονισμό του ΤΕΠΑΚ, η νέας κοπής χρηστή διοίκηση! 

 ∆ε θα μπω σε λεπτομέρειες, κυρία Πρόεδρε, αλλά είμαι υποχρεωμένος... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Μα, εννά μιλήσεις τζι άλλο; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ακόμα δύο λεπτά, κύριε Κατσουρίδη.  Είσαστε άνθρωπος υπομονετικός... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, έννεν για τούτο που λέω, Ανδρέα, έννεν για τούτο που λέω!  Υπάρχει ένα 
χρονικό περιθώριο στα ομόφωνα, το οποίο έχει ξεπεραστεί, αλλά εντάξει. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ακόμα δύο λεπτά. 

 Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι, ναι, αγκάλιασε η Λεμεσός το ΤΕΠΑΚ και δε 
θεωρώ ότι είναι μόνο το ΑΚΕΛ που αγκαλιάζει το ΤΕΠΑΚ στη Λεμεσό... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, ποιος το είπε τούτο; 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ...αλλά την ίδια ώρα καλό δημόσιο πανεπιστήμιο δε νοείται, αν δεν υπάρχει 
καλός δημόσιος έλεγχος για το πού παν τα χρήματα του κόσμου.  Καλό και 
δημοκρατικό πανεπιστήμιο δε νοείται, όταν οι ίδιοι οι λειτουργοί του, από τους 
οποίους περιμένει να του έρθει η καταξίωση και το ανέβασμα στην κοινωνία, 
προβαίνουν σε πράξεις ή μπαίνουν σε διαδικασίες, με τις οποίες -εγώ δε λέω ότι 
έχουν πρόθεση να βλάψουν την υπόληψη του πανεπιστημίου- σε έναν, ας πούμε, 
κακόπιστο, αντικειμενικό παρατηρητή ή κακόπιστο και αντικειμενικό -πέστε ότι εγώ 
είμαι κακόπιστος- δίνουν κίνητρα και λαβές να αμφισβητήσουν τα κίνητρα των 
ανθρώπων, την ειλικρίνεια των ανθρώπων, τις αποφάσεις των ανθρώπων και την 
υπευθυνότητά τους πού;  Απέναντι στα χρήματα που όλη αυτή η Βουλή φορολογεί 
κάθε χρόνο και τους τα δίνει.  

 Θα κλείσω, κύριε Κατσουρίδη, επειδή σας αφορά αυτό που θα πω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Οριστικά! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ...με το εξής:  Η θεωρία ότι «θα στελεχώσουμε το ΤΕΠΑΚ με ανθρώπους 
δικούς μας και μετά θα διορθώσουμε τις διαδικασίες και έτσι θα πετύχουμε το διπλό 
στόχο, από τη μια να έχουμε δικούς μας παντού και από την άλλη να ’ναι όλα νόμιμα 
και με διαφάνεια» δε με βρίσκει σύμφωνο.  Και κάμνουν καλά οι αρμόδιοι του ΤΕΠΑΚ 
και ορισμένοι έμμισθοι του ΑΚΕΛ στη Λεμεσό, που εμπλέκονται στις αποφάσεις του, 
να είναι πολύ πιο προσεκτικοί με ζητήματα που αφορούν την υπόληψη αυτού του 
πανεπιστημίου στην ευρύτερη κοινωνία και της Λεμεσού και της Κύπρου. 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 
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 Και εγώ ευχαριστώ. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Εύχομαι στη νέα Βουλή, αν επανεκλεγώ, να έχετε περισσότερη υπομονή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

(Γελώντας) 

 Κύριε Θεμιστοκλέους... 

 Η κ. Κυριακίδου εζήτησε προηγουμένως το λόγο. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Πρόεδρε, προηγουμένως μου εκάματε παρέμβαση στο χρόνο, είπα να 
κρατήσω λλίον... να δευτερολογήσω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Γνωρίζουμε τον Κανονισμό.  Μπορεί να έδειξα λίγη ανοχή στον κ. Τορναρίτη, 
αλλά... 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 ...να δευτερολογήσω ακριβώς γνωρίζοντας τον Κανονισμό.  

         Λόγω του ότι ακριβώς το ΤΕΠΑΚ είναι κοντά στην αυτονόμηση και επειδή η 
πρόθεση όλων μας είναι τα τρία δημόσια πανεπιστήμια να έχουν εναρμονισμένες 
νομοθεσίες, καλούμε τον Υπουργό της Παιδείας να καταθέσει νομοσχέδιο, ούτως 
ώστε με την αυτονόμηση του ΤΕΠΑΚ το συμβούλιο του πανεπιστημίου, ο τρόπος 
εκλογής ή διορισμού του προέδρου και αντιπροέδρου του συμβουλίου να συνάδει και 
να είναι εναρμονισμένος με τον ίδιο νόμο με βάση τον οποίο λειτουργεί και το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου.  ∆ιαφορετικά, είμαστε έτοιμοι να καταθέσουμε πρόταση 
νόμου, γιατί θεωρούμε ότι όλα τα δημόσια πανεπιστήμια θα πρέπει να λειτουργούν με 
τον ίδιο τρόπο και να είναι συγχρονισμένα.   Με τον υφιστάμενο νόμο και με βάση το 
ότι είναι πλειοψηφία οι καθηγητές του πανεπιστημίου, εκλέγονται μεταξύ τους, που 
σημαίνει ότι και ο πρόεδρος και ο αντιπρόεδρος θα προέρχονται από τους καθηγητές, 
ενώ δημοκρατικά το Πανεπιστήμιο Κύπρου προβλέπει διορισμό του προέδρου από το 
Υπουργικό Συμβούλιο και ο αντιπρόεδρος να είναι από τους καθηγητές και να είναι 
από το Υπουργικό Συμβούλιο και να μην εκλέγονται.  Άρα, ζητούμε εναρμονισμένη 
νομοθεσία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Κυριακίδου. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 

 Ο αγαπητός συνάδελφος… 
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ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Ο κ. Σοφοκλέους! 

(Γέλια) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όχι ο κ. Σοφοκλέους, ο κ. Θεμιστοκλέους, ενώ -τζιαι του το έχω πει μερικές 
φορές τζιαι δημόσια- είναι πολύ σωστά τοποθετημένος, με πάθος υπέρ της δημόσιας 
εκπαίδευσης, φρονώ πως έχει πέσει θύμα κυριολεκτικά παραπληροφόρησης, η οποία 
προήλθε από αντιπαράθεση δυστυχώς ακαδημαϊκών μέσα στη ∆ιοικούσα Επιτροπή 
του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου, στην προσπάθειά τους ποιος θα διεκδικήσει θέση 
ανέλιξης στην πρυτανεία του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου.  Και το λέω έτσι ξεκάθαρα, 
δημόσια και είμαι και σε θέση να το υποστηρίξω και να το αποδείξω.  Γι’ αυτό και οι 
πολλές αντιφάσεις στις προσεγγίσεις του.   

 Αν παραδείγματος χάριν το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο προχωρούσε σε 
δημιουργία δικής του βιβλιοθήκης, με τη λογική του κ. Θεμιστοκλέους, θα ήταν 
σπατάλη χρήματος, γιατί υπάρχει μια από τις μεγαλύτερες βιβλιοθήκες της Κύπρου 
στη Λεμεσό.  Και τι είναι το κακό τώρα που έγινε;  Η συνεργασία ενός νέου 
ακαδημαϊκού ιδρύματος, το οποίο, αντί να πάει να δημιουργήσει μια καινούρια, εκ του 
μηδενός πανεπιστημιακή βιβλιοθήκη, συνεργάστηκε με την τοπική αρχή, που ποια 
είναι η τοπική αρχή;  Ο Ανδρέας ο Χρίστου, οι έμμισθοι του ΑΚΕΛ, που με υποτιμητικό 
τρόπο και πολύ παραπλανητικό παρουσιάζει εδώ, σαν να είναι αυτοί που διοικούν το 
Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου;   Νομίζω πως υποτιμούμε πάρα πολύ και τους 
ανθρώπους που εδημιούργησαν το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο και τους ανθρώπους 
που το διαχειρίζονται σήμερα και που είπα πως -πολύ φυσιολογικά για μας- θα 
υπάρξουν αδυναμίες, γιατί δεν κτίζεται ’πού τη μιαν ημέραν στην άλλην ένα 
πανεπιστήμιο!  

 Μας έδειξε δύο χάρτες ο κ. Θεμιστοκλέους.  Ε, δεν εκατάλαβα!  Ποιο είναι το 
κακό;  ∆εκάδες και εκατοντάδες πανεπιστήμια στην Ευρώπη και αλλού είναι 
διάσπαρτα μέσα σε πόλεις.  Έχει πόλεις της Ευρώπης οι οποίες χαρακτηρίζονται κατά 
κύριο λόγο ως πανεπιστημιακές πόλεις.  Γιατί δηλαδή θα ’πρεπε να πάμε να βρούμε 
έναν κάμπο, όπως εκάμαμε στη Λευκωσία, και να μεταφέρουμε, να τσουβαλιάσουμε 
τους φοιτητές μας μέσα στον κάμπο της Αθαλάσσας, τι είναι τζιει κάτω τζιει;   

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ποιος το είπε τούτο; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Να ολοκληρώσω, κύριε Θεμιστοκλέους. 

 Ταυτόχρονα, λέει ο κ. Θεμιστοκλέους, αναλογικά ο κάθε φοιτητής στοιχίζει 
€937.  Είναι μαθηματικός ο κ. Θεμιστοκλέους και πολύ καλός μαθηματικός!  Ε, βέβαια, 
όταν πεις «αγόρασα ένα κτίριο σήμερα €1 εκατομ. τζιαι έδωκα τζιαι €100.000, για να 
το ανακαινίσω, τζιαι στεγάζω δκιακόσιους φοιτητές τζιαι μάλιστα ούλλα παν στους 
δκιακόσιους φοιτητές», εννά λαλείς «στοιχίζει μου €1.000 ο φοιτητής».  Ε, δεν είναι 
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έτσι! Τζιαι νομίζω ότι εν χρειάζεται πολλή ανάλυση, για να το καταδείξει κάποιος.  Γι’ 
αυτό εμείς πραγματικά πιστεύουμε πως αυτό που χρειάζεται το Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου είναι αυτό που έγινε από την αρχή, τη στήριξη της κοινωνίας 
και της πολιτείας στο σύνολό της, για να μπορέσει να αναπτυχθεί και να προσφέρει 
στα παιδιά μας μόρφωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Λαμάρη. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πολύ σύντομα.  Μπορεί να εξαντλήθηκε το θέμα, αλλά πάντα επανέρχεται από 
το παράθυρο το θέμα, όχι από το παράθυρο καθαρά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνήθως έτσι γίνεται με τα ομόφωνα.   

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 …το θέμα του γιατί έγινε στο κέντρο της πόλης αυτό το διάσπαρτο 
πανεπιστήμιο.  Εμείς, όταν επήραμε την απόφαση ως κοινωνία και ως πόλη της 
Λεμεσού και όλες οι πολιτικές δυνάμεις -κατά καιρούς συμφωνούσε και ο Συναγερμός 
μαζί μας, μετά μετάνιωσε- η ουσία ήταν ότι εμείς επιστεύαμε και πιστεύουμε ακόμη ότι 
για την πόλη της Λεμεσού η δημιουργία του ΤΕΠΑΚ στο κέντρο της πόλης είναι 
ευλογία.  Αυτό το καταθέτω, θα το καταθέτω και στα επόμενα χρόνια, αν είμαστε εδώ 
πάλι, γιατί ακριβώς κάτι που έπαθαν άλλες πόλεις, να διαλύεται το κέντρο τους, η 
Λεμεσός κατάφερε με το να πάρει αυτή τη σωστή απόφαση της δημιουργίας του 
ΤΕΠΑΚ στο κέντρο της πόλης, έστω με το διάσπαρτο τρόπο που ο συνάδελφος είπε...  
Ναι, είναι πραγματικός ο χάρτης που έδειξε ο συνάδελφος ο Ανδρέας, αλλά ακριβώς 
αυτή ήταν η μεγάλη και σωστή απόφαση.  Αυτά τα “πράσινα” που έδειξε θα ήταν 
εγκαταλελειμμένοι χώροι στο τέλος της ημέρας, οι οποίοι θα ήταν κέντρο -δε θα πάω 
ρατσιστικά να πω τώρα τι θα μπορούσε να γίνει, όπως έχει γίνει το κέντρο της 
Λευκωσίας, εν πάση περιπτώσει- και εμείς θεωρούμε ότι με αυτή την απόφαση 
καταφέραμε στη Λεμεσό να δώσουμε νέες χρήσεις, ανάπτυξη και έχουμε βοηθήσει 
την πόλη μας, βοηθώντας και το ΤΕΠΑΚ ταυτόχρονα.  Αυτό ήθελα να πω. 

 Για τη Σχολή Καλών Τεχνών ο Υπουργός Παιδείας, κατά τη συζήτηση των 
προϋπολογισμών του υπουργείου του στην επιτροπή μας, στην επιτροπή 
Οικονομικών, ξεκάθαρα δήλωσε ότι τελεσίδικα η Σχολή Καλών Τεχνών θα γίνει στο 
ΤΕΠΑΚ.  Τελεία και παύλα γι’ αυτό το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Ο κ. Κλεάνθους και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Ειλικρινά, ακούγοντας τους συναδέλφους από τη Λεμεσό για τα τόσα 
προβλήματα για τα οποία προβληματίζονται, νομίζω έν’ καιρός να μεταφέρουμε εκτός 
’πού έδρα τζιαι καμιά πανεπιστημιακή σχολή στη Λάρνακα και δε θα έχουμε εμείς 
τέθκοια προβλήματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ!   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κυρία Πρόεδρε, εγώ δεν είχα πρόθεση να μιλήσω, θα ψήφιζα τον 
προϋπολογισμό χωρίς οτιδήποτε που μπορούσε να λεχθεί εκ περισσού, όμως κάποια 
πράγματα τα οποία λέγονται πρέπει να ανταποκρίνονται στην πραγματικότητα.  
Λέχθηκαν κάποια πράγματα προηγουμένως από την πλευρά του ΑΚΕΛ-Αριστερά, 
’πού το φίλο μου τον κ. Λαμάρη, με τον οποίο δεν έχω πρόθεση να αντιδικήσω, αλλά 
πρέπει να του υπενθυμίσω ότι, θέλοντας να δικαιολογήσει κάποιες κομματικές θέσεις, 
μπαίνει σε κάποια πλαίσια τα οποία ούτε αξίζουν αλλά ούτε ανέμενα να τα ακούσω εκ 
μέρους του.  Τι σημαίνει «είπε κάποιος ή λεν κάποιοι ότι εβάλαμε τους φοιτητές μέσα 
στο κέντρο της πόλης, που δεν έπρεπε να τους βάλουμε τζιαι ότι έπρεπε να τους 
πάρουμε στον κάμπο της Αθαλάσσας, υποδηλώνοντας δηλαδή ότι οι 
πανεπιστημιουπόλεις δεν είναι κάτι καλό ή ήταν η πρώτη επιλογή το να πάνε στην 
πόλη;  Επήαμεν στο κέντρο της πόλης, διότι δεν υπήρχε αλλού χώρος και με βάση τη 
στρατηγική… 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Όι, δεν είναι έτσι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Άστε με να τελειώσω, παρακαλώ!  Το “όι” να το λαλείτε αλλού, όχι σε μένα!  
Τον τζιαιρό που μιλούσα εγώ για Σχολή Καλών Τεχνών στη Λεμεσό κανένας ’πού σας 
δεν ενδιαφερόταν τότε για τη Σχολή Καλών Τεχνών ή για το πανεπιστήμιο!  Τη 
δεκαετία του ’90!  Λοιπόν, ακούστε, δεν μπορεί…   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Και έτσι είναι και είναι και καταγεγραμμένο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχει και πρακτικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όμως να μείνουμε στο θέμα μας, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ακούστε, ακούστε: Το στρατηγικό σχέδιο λέει ότι το ΤΕΠΑΚ θα επεκταθεί 
σταδιακά από το χώρο που είναι στο χώρο που είναι η αστυνομία και το γενικό 
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νοσοκομείο και μεταγενέστερα στο χώρο όπου θα είναι η πανεπιστημιούπολη, στο 
χώρο των Πολεμιδκιών ή οπουδήποτε αλλού προκριθεί, γιατί απλούστατα το κέντρο 
της πόλης δε θεωρείται ότι είναι η πεμπτουσία της λειτουργικότητας.  Τώρα, αν ο νυν 
υπουργός αποφάσισε ότι εννά μείνει στο κέντρο της πόλης εφ’ όρου ζωής, για τα 
επόμενα εκατό χρόνια, πρόβλημά του.  Εγώ εν το ξέρω!  Εγώ ξέρω τι έλεγε το 
στρατηγικό σχέδιο παλαιότερα.  

 Άρα, δεν μπορεί κάποιος να επιχειρηματολογεί σήμερα ότι το πανεπιστήμιο 
είναι καλύτερα να είναι εγκλωβισμένο μέσα σε μία πόλη και δε θα είναι καλύτερα να 
είναι σε μία πανεπιστημιούπολη.  Αυτό καθόσον αφορά το σχέδιο. 

 ∆εύτερον, καθόσον αφορά τη διαχείριση των χρημάτων τα οποία δίδονται για 
το ΤΕΠΑΚ, υπάρχουν πάρα πολλά παράπονα, νομίζω οδηγήθηκαν ζητήματα στην 
επιτροπή Ελέγχου, τα οποία εξετάζονται.  Φτάνουν καθημερινά κοντά μας παράπονα 
για το ότι ο τρόπος με τον οποίο έγινε η διαχείριση των ενοικιάσεων των κτιρίων στο 
κέντρο της πόλης δεν είναι ο πλέον διαφανής ούτε ο πιο λειτουργικός, για να μεν πω 
και ο πιο καθαρός από την άποψη του τι ενοίκια είχαν δοθεί.  Τα θέματα όμως τούτα 
δεν είναι αντικείμενα να τύχουν συζήτησης σ’ αυτή τη συνεδρίαση ή να αρχίσουμε να 
λέμε επιχειρήματα τώρα.  Υπάρχουν προβλήματα· προβλήματα τα οποία πρέπει να 
λυθούν σε σχέση με τη διαφάνεια, με τη διαχείριση των χρημάτων, προβλήματα σε 
σχέση με το πώς θα αποδιπλωθεί αυτό το πανεπιστήμιο, για να γίνει μια 
πανεπιστημιούπολη.  Εν νομίζω ο κ. Λαμάρης να εννοεί ότι εμείς ανακαλύψαμε την 
τασινόπιτταν τζιαι είμαστε οι μόνοι που εννά κάμουμε πανεπιστήμιο στοιβαγμένο σε 
πολυκατοικίες τζιαι ότι αποτελούμε παράδειγμα προς μίμηση τζιαι ότι ούλλος ο 
πλανήτης που κάμνει πανεπιστημιουπόλεις έν’ λάθος τζιαι είμαστε εμείς οι σωστοί, 
στη Λεμεσό, που βάλαμε το ΤΕΠΑΚ μέσα στις πολυκατοικίες!  Άρα, να είμαστε 
ισορροπημένοι, όταν μιλούμε.   

 Τον προϋπολογισμό θα τον ψηφίσουμε, όμως θεωρούμε ότι γίνονται κάποια 
πράγματα που δε θα έπρεπε να γίνονται.  Περιμένουμε να περατωθούν οι έλεγχοι.  
Αντιλαμβάνομαι ότι γίνονται έλεγχοι από τη Γενική Ελέγκτρια και καθόσον αφορά τη 
διαχείριση, αλλά και κάποια θέματα που έχουν εγγραφεί στην επιτροπή Ελέγχου, για 
τα οποία αναμένουμε τα πορίσματα.  Με αυτή την επιφύλαξη τζιαι με αυτή την κριτική 
θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ.   

 Νομίζω ότι εξαντλήθηκε το θέμα.  ∆ε θα συζητήσουμε άλλο τούτο το θέμα, που 
είναι και ομόφωνο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ.    

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
ποσού που δεν υπερβαίνει τα €71.700.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η 
∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο ή άλλο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στο Νόμο αυτό.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Παρακαλώ, τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί το νομοσχέδιο σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» (πρόταση νόμου).  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του Οδικού 

Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Τάσος Μητσόπουλος 

 Αντρέας Φακοντής Φειδίας Σαρίκας 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τους βουλευτές κ. Αντρέα 
Φακοντή, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και Κλαύδιο Μαυροχάννα εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 8 Φεβρουαρίου και την 1η Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Τμήματος Οδικών 
Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
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∆ημοκρατίας, της Αρχής Αδειών και της ΠΟΒΕΚ.  Οι αυτοκινητιστικές οργανώσεις 
ΠΕΕΑ, ΣΕΑΚ και ΠΣΕΑ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί της Πρόσβασης 
στο Επάγγελμα του Οδικού Μεταφορέα Νόμου, έτσι ώστε οποιαδήποτε άδεια “Α” 
εσωτερικών μεταφορών ανακληθεί, είτε πριν είτε μετά την έναρξη της ισχύος του 
παρόντος νόμου, γιατί το φορτηγό όχημα έπαυσε να πληρεί τις διατάξεις των εκάστοτε 
σε ισχύ νόμων, κανονισμών και διαταγμάτων που αφορούν τα φορτηγά οχήματα, να 
δύναται να επανεκδοθεί μετά από αίτηση του κατόχου της με την καταβολή του 
καθορισμένου τέλους για επανέκδοση της άδειας “Α” και όχι με την καταβολή υψηλού 
αντιτίμου για επανάκτηση αυτής.  Η επανέκδοσή της προϋποθέτει ότι το φορτηγό 
όχημα, μέσω του οποίου η άδεια “Α” αποκτά οντότητα, πληρεί τις διατάξεις των 
εκάστοτε σε ισχύ νόμων, κανονισμών και διαταγμάτων που αφορούν τα φορτηγά 
οχήματα. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Οδικών Μεταφορών συμφώνησε με τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, επισημαίνοντας ότι είναι δίκαιο να 
επανεκδίδεται άδεια που έχει ανακληθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω με την πληρωμή 
του καθορισμένου τέλους και να μη χρειάζεται επανάκτηση αυτής με την καταβολή 
υψηλού αντιτίμου, νοουμένου ότι πληρούνται οι σχετικές προϋποθέσεις του νόμου. 

 Ο πρόεδρος της Αρχής Αδειών, χωρίς να διαφωνεί με τις προτεινόμενες 
διατάξεις, εξέφρασε στην επιτροπή τους προβληματισμούς της Αρχής για την 
ενδεχόμενη ανάγκη καθορισμού χρονικού πλαισίου εντός του οποίου η εν λόγω άδεια 
θα μπορούσε να παραμείνει ανενεργός μέχρι ο κάτοχός της να υποβάλει αίτηση για 
επανέκδοσή της.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της 
πρότασης νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της 
πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για θέματα αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 
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 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί το νομοσχέδιο σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Πανίκος Χάμπας, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 
Φεβρουαρίου και 3 Μαρτίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Σκυροποιών (ΚΕΒΕ), της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και 
της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου.  Το 
Τμήμα Περιβάλλοντος, η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, ο Σύνδεσμος Γεωλόγων και 
Μεταλλειολόγων Κύπρου, το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra 
Cypria) και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στις συνεδρίες της επιτροπής.  Ωστόσο, το Τμήμα Περιβάλλοντος με γραπτή επιστολή 
που απέστειλε στην επιτροπή, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, επισημαίνει ότι 
συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Ρύθμισης 
Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, ώστε να επιτευχθεί ο εκσυγχρονισμός και η 
διασαφήνιση ορισμένων διατάξεων που περιλαμβάνονται σε αυτόν. 

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, πρόνοιες 
αναφορικά με τα ακόλουθα: 
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1. Τη διασαφήνιση ότι η ∆ημοκρατία έχει την κυριότητα και τον έλεγχο όλων των 
μεταλλευμάτων και των λατομικών υλικών της, περιλαμβανομένων και αυτών 
που περιέχονται στο υπέδαφος των χωρικών υδάτων της, στην ηπειρωτική 
υφαλοκρηπίδα της και στην αποκλειστική οικονομική της ζώνη. 

2. Την υπό ορισμένες προϋποθέσεις παροχή δυνατότητας εφαρμογής των 
διατάξεων του περί Επιτάξεως Ιδιοκτησίας Νόμου ή του περί Αναγκαστικής 
Απαλλοτριώσεως Νόμου στην περίπτωση κατά την οποία o κάτοχος άδειας 
επισκόπησης ή o μισθωτής μεταλλευτικής μίσθωσης δεν είναι δυνατό να 
εξασφαλίσουν την απαιτούμενη συγκατάθεση του ιδιοκτήτη της ιδιωτικής γης 
στην οποία προτίθενται να διεξάγουν τέτοιες εργασίες. 

3. Την άρση της απαγόρευσης διεκδίκησης δεύτερης συνεχόμενης ανανέωσης 
μεταλλευτικής μίσθωσης. 

4. Την κατάργηση του δικαιώματος υποβολής έφεσης στο Υπουργικό Συμβούλιο, 
από πρόσωπο το οποίο δυσαρεστείται από διάταγμα, που εκδίδεται από τον 
Επιθεωρητή Μεταλλείων, με το οποίο επιβάλλεται το κλείσιμο λατομείου, λόγω 
της επικινδυνότητας των εργασιών που διεξάγονται σε αυτό για την ασφάλεια 
και την υγεία των προσώπων που απασχολούνται μέσα ή γύρω από αυτό.  
Παράλληλα, εισάγεται διάταξη, ώστε πρόσωπο που δε συμμορφώνεται με το 
πιο πάνω διάταγμα είναι ένοχο αδικήματος. 

5. Την παροχή δυνατότητας στο Υπουργικό Συμβούλιο να εκδίδει κανονιστικές 
διοικητικές πράξεις αναφορικά με τα μέτρα που δύνανται να ληφθούν για την 
είσπραξη των δικαιωμάτων της ∆ημοκρατίας σε σχέση με μεταλλεύματα, 
λατομικά υλικά και τα προϊόντα τους, περιλαμβανομένης και της δυνατότητας 
επιβολής εξώδικου προστίμου, το οποίο να μην υπερβαίνει το ποσό των 
πενήντα ευρώ. 

6. Τον εκσυγχρονισμό της υπό τροποποίηση νομοθεσίας με την κατάργηση των 
διατάξεων που αφορούν τη χορήγηση άδειας λατομείου, οι οποίες παραμένουν 
ανενεργές από το 1981, βάσει σχετικής απόφασης του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους 
κανονισμούς «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011» και έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, επειδή στο 
νομοσχέδιο περιλαμβάνονται εξουσιοδοτικές προς τους κανονισμούς πρόνοιες, 
κρίνεται σκόπιμο όπως οι εν λόγω κανονισμοί τεθούν ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος σε μεταγενέστερο στάδιο και αφού προηγηθεί η ψήφιση του νομοσχεδίου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, όλοι οι 
εμπλεκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται σε αυτό.  Ωστόσο, ο 
εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου εξέφρασε την άποψη ότι το ύψος του προαναφερθέντος εξώδικου προστίμου 
που δύναται να επιβάλει το Υπουργικό Συμβούλιο δεν είναι αποτρεπτικό.  

 Σημειώνεται ότι, στο στάδιο της επεξεργασίας του νομοσχεδίου, οι υπηρεσίες 
της Βουλής, σε συνεργασία με το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα, επέφεραν αριθμό 
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νομοτεχνικών και άλλων βελτιώσεων στο κείμενο του νομοσχεδίου οι οποίες κρίθηκαν 
αναγκαίες. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές για θέματα αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6.  

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 34 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με τη διαγραφή του άρθρου 38.  Άρθρο 12.  

 Τροποποίηση του άρθρου 39 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 40 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 43 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 47 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 17 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχει ένσταση να ψηφιστεί το νομοσχέδιο σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Οι περί του Υδατικού Έργου Κιτίου (Κατάργηση) 
Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί του Υδατικού Έργου Κιτίου (Κατάργηση) 

Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Πανίκος Χάμπας, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 10 και 17 
Φεβρουαρίου και στις 3 Μαρτίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως 
Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επαρχιακής ∆ιοίκησης Λάρνακας, ο 
πρόεδρος και ο γραμματέας του κοινοτικού συμβουλίου Κιτίου και εκπρόσωποι των 
αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός” και “Ευρωαγροτικός”. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα 
άρθρα 132 και 147 του περί της Ενιαίας ∆ιαχείρισης Υδάτων Νόμου, είναι η θέσπιση 
δευτερογενούς νομοθεσίας για την κατάργηση των περί Υδατικών Έργων Κιτίου 
Κανονισμών με την ταυτόχρονη παραχώρηση δυνατότητας άρδευσης των 
επηρεαζόμενων κτημάτων από το υδατικό έργο Νότιου Αγωγού και την εισαγωγή 
ορισμένων μεταβατικών διατάξεων σε σχέση με οποιεσδήποτε γεννηθείσες βάσει 
αγωγής ή εκκρεμούσες δικαστικές υποθέσεις, τα περιουσιακά στοιχεία, τα δικαιώματα 
και τις υποχρεώσεις της Επιτροπής του Υδατικού Έργου Κιτίου. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τη 
συγχώνευση του υπό κατάργηση υδατικού έργου στο υδατικό έργο Νότιου Αγωγού 
επιτυγχάνεται μεταξύ άλλων η ενίσχυση του υδατικού ισοζυγίου και η πιο 
ορθολογιστική και ενιαία διαχείριση των συστημάτων νερού, καθώς επίσης η 
αποτελεσματικότερη λειτουργία και συντήρηση των δικτύων νερού. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής ο πρόεδρος 
του κοινοτικού συμβουλίου Κιτίου επισήμανε την ανάγκη διαφύλαξης των δικαιωμάτων 
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της κοινότητας Κιτίου αναφορικά με το νερό που διατίθεται στην περιοχή, τόσο για 
σκοπούς ύδρευσης και άρδευσης όσο και για σκοπούς εμπλουτισμού των υπόγειων 
υδροφόρων στρωμάτων της. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται 
στους κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των 
κανονισμών όπως αυτοί διαμορφώθηκαν σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει 
να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Όργανα Μέτρησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 
κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν 
Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Όργανα Μέτρησης) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Φεβρουαρίου 
2011.  Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Κλάδου Μετρολογίας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 59 του περί 
των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες 
Προϊόντων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί των Βασικών Απαιτήσεων που 
πρέπει να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Όργανα Μέτρησης) 
Κανονισμών, με στόχο την περαιτέρω εναρμόνισή τους με το κοινοτικό κεκτημένο.  
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 Σύμφωνα με το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους κανονισμούς, η 
τροποποίηση κρίθηκε αναγκαία, ώστε να εναρμονιστεί το εθνικό δίκαιο με την Οδηγία 
2009/137/ΕΚ.  Ειδικότερα, με την εν λόγω τροποποίηση διευρύνονται οι απαιτήσεις σε 
σχέση με τα μέγιστα επιτρεπόμενα σφάλματα υδατομετρητών, μετρητών ενεργού 
ηλεκτρικής ενέργειας και συστημάτων μέτρησης για τη συνεχή και δυναμική μέτρηση 
ποσοτήτων υγρών εκτός του νερού, έτσι ώστε να παρέχεται όχι μόνο μια γενική 
προστασία από σφάλματα που αποκλίνουν αδικαιολόγητα εκτός του ελεγχόμενου 
φάσματος, αλλά και προστασία από σφάλματα που αποκλίνουν αδικαιολόγητα εντός 
του ελεγχόμενου φάσματος των οργάνων αυτών. 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται και στο σχετικό επεξηγηματικό σημείωμα που 
συνοδεύει τους κανονισμούς, η Κυπριακή ∆ημοκρατία όφειλε να είχε ήδη εναρμονιστεί 
με την εν λόγω Οδηγία μέχρι την 1η ∆εκεμβρίου 2010.  Σημειώνεται ότι οι κανονισμοί 
κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 10 Φεβρουαρίου 2010 και ότι η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη αποστείλει Προειδοποιητική Επιστολή για τη μη 
συμμόρφωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με αριθμό παράβασης 2011/0048.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με την 
προτεινόμενη τροποποίηση των κανονισμών προσαρμόζεται η κυπριακή νομοθεσία, 
έτσι ώστε τα συγκεκριμένα όργανα μέτρησης να μην εκμεταλλεύονται τα μέγιστα 
επιτρεπόμενα σφάλματα και να μην ευνοούν συστηματικά κανένα από τα 
συμβαλλόμενα μέρη οποιασδήποτε συναλλαγής υπηρεσιών που παρέχεται μέσω των 
οργάνων αυτών. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών ο εκπρόσωπος του Κλάδου 
Μετρολογίας του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού ενημέρωσε την 
επιτροπή για τις θετικές συνέπειες της υπό συζήτηση τροποποίησης όσον αφορά τους 
καταναλωτές, αφού με την εφαρμογή της θα διασφαλίζεται περαιτέρω η ακρίβεια στη 
συναλλαγή υπηρεσιών που παρέχονται μέσω των υδατομετρητών, μετρητών ενεργού 
ηλεκτρικής ενέργειας και συστημάτων μέτρησης για τη συνεχή και δυναμική μέτρηση 
ποσοτήτων υγρών εκτός του νερού. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011»   

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Φεβρουαρίου 2011.  Στη 
συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι 
του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και 
του Τμήματος Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  

 Σκοπός των κανονισμών είναι η τροποποίηση των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Γενικών) Κανονισμών, ώστε να ενσωματωθούν στον πρώτο και στο δεύτερο πίνακα 
αυτών οι αλλαγές που έχουν επέλθει με τη δημιουργία νέων τμημάτων και τη 
διόρθωση του εντύπου υποβολής αίτησης για διορισμό ή προαγωγή σε θέσεις στη 
δημόσια υπηρεσία, αντίστοιχα.   

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
τροποποίηση του πρώτου πίνακα, στον οποίο περιλαμβάνονται τα τμήματα, οι 
υπηρεσίες ή τα γραφεία που υπάγονται σε υπουργείο και που θεωρούνται “Τμήματα” 
για τους σκοπούς του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, αποσκοπεί στη συμπερίληψη 
σε αυτόν δύο νέων τμημάτων.  Συγκεκριμένα, προστίθενται στον εν λόγω πίνακα το 
Τμήμα Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
και το Τμήμα Ελέγχου του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, που 
δημιουργήθηκαν με τον προϋπολογισμό του 2010.  Τα δύο νέα τμήματα 
προηγουμένως αποτελούσαν ξεχωριστές διευθύνσεις κάτω από τη διοίκηση των 
υπουργείων τους και αποφασίστηκε όπως καταστούν τμήματα, ώστε να ασκούν 
αποτελεσματικότερα τις αρμοδιότητές τους και γενικότερα τον εκτελεστικό τους ρόλο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η τροποποίηση του δεύτερου πίνακα των 
βασικών κανονισμών, ο οποίος περιλαμβάνει το έντυπο υποβολής αίτησης για 
διορισμό ή προαγωγή σε θέσεις πρώτου διορισμού ή πρώτου διορισμού και 
προαγωγής, αποσκοπεί στην αντικατάσταση της παραγράφου 17 του εν λόγω 
εντύπου, για να συνάδει με τις πρόνοιες του περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες 
στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμου του 2009 [Ν. 146(Ι) του 
2009].  Συγκεκριμένα, προτείνεται να διαμορφωθεί η υπό αναφορά παράγραφος κατά 
τέτοιο τρόπο, ώστε οι ανάπηροι υποψήφιοι να καλούνται να δηλώσουν την αναπηρία 
τους και να επισυνάψουν σχετικές βεβαιώσεις και πιστοποιητικά σε περίπτωση 
αναπηρίας τους υπό την έννοια του άρθρου 44 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου 
ή υπό την έννοια του άρθρου 2 του περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμου. 
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 Αναφορικά με την παράγραφο 17 του εν λόγω εντύπου, η επιτροπή, με τη 
σύμφωνη γνώμη των κυβερνητικών αρμόδιων, αποφάσισε να διαμορφώσει τη λεκτική 
διατύπωσή της, ώστε να απλουστευθεί και να καταστεί πιο εύχρηστη στην πράξη από 
τους ενδιαφερομένους.   

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 
έχουν τελικά διαμορφωθεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ενημερώνω ότι τα θέματα με τους αριθμούς 22 μέχρι 29 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κεφάλαιο ∆εύτερο: Kατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί.  

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 
 

1. Ο περί του Πρωτοκόλλου 
Εφαρμογής μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 
της Ρωσικής Ομοσπονδίας για την 
Εφαρμογή της Συμφωνίας μεταξύ 
της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας για 
Επανεισδοχή της 25ης Μαΐου 2006 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.084-2011). 

Εσωτερικών    Εξωτερικών  

 

2. Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.085-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

3. Ο περί Στοιχημάτων Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.086-2011). 

Οικονομικών  Νομικών και 
Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
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∆ιοικήσεως   

4. Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης 
της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.087-2011). 

Οικονομικών  Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

5. Ο περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.088-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας 

6. Ο περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.089-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

7. Ο περί του Καταστατικού της 
∆ιάσκεψης της Χάγης για το 
Ιδιωτικό ∆ιεθνές ∆ίκαιο 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.090-2011). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών  

8. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και 
Πώληση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.091-2011). 

Υγείας  Περιβάλλοντος 

9. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής 
Ασφάλισης - Θέση Ανώτερου 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.036-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων   

10. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού (∆ιοίκηση) - Υπηρεσία 
Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας - 
Θέσεις Ανώτερου Εκπαιδευτικού 
Ψυχολόγου,  Εκπαιδευτικού 
Ψυχολόγου Α΄ και Εκπαιδευτικού 
Ψυχολόγου  (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.037-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Νομικών  

11. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Εποπτική Αρχή Αερολιμενικών 
Τελών) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.038-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών 
και Έργων  
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12. Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη 
Αεροδρομίου) (Καταργητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.039-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

13. Οι περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης 
της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.040-2011). 

Οικονομικών  Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

14. Οι περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Γλώσσες 
∆ιδασκαλίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

15. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Λογιστικών 
Υπηρεσιών και Λογιστικού 
Λειτουργού 1ης Τάξεως (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.042-2011). 

Οικονομικών  Νομικών  

16. Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, 
Νοσηλευτικός Κλάδος Ψυχικής 
Υγείας - Θέση Ανώτερου/ης 
Νοσηλευτικού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.043-2011). 

Υγείας  Νομικών 

17. Οι περί της Εφαρμογής 
Συστήματος Αποτίμησης της 
Επικινδυνότητας για τις 
Επιχειρήσεις Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.044-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

18. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας 
- Θέσεις Πρώτου Ειδικού 
Ψυχολόγου, Ανώτερου Ειδικού 
Ψυχολόγου, Ειδικού Ψυχολόγου Α΄ 
και Ειδικού Ψυχολόγου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.001-2011). 

Υγείας  Νομικών   

19. Οι περί Εμπορικών 
Αντιπροσώπων (Συγκρότηση και 
Λειτουργία Συμβουλίου, Εγγραφή 
Μέλους και Τέλη) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  
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(Αρ. Φακ. 23.03.048.002-2011). 

20. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Εθνικοί Κανονισμοί Ασφάλειας 
Πολιτικής Αεροπορίας) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.005-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

21. Οι περί της Σύμβασης ∆ιεθνούς 
Πολιτικής Αεροπορίας 
(Πιστοποίηση και Κρατική 
Εποπτεία Αεροδρομίων) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.006-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών 
και Έργων 

22. Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.011-2011). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

23. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής 
Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων 
Θέρμανσης με Λέβητες) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.139-2010). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

24. Έγγραφο (Αρ. 1/2011) που αφορά 
την απασχόληση έκτακτων 
υπαλλήλων στο Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, σύμφωνα 
με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.025) 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

 

 

 

 

25. Έγγραφο (Αρ. 1/2011) που αφορά 
την απασχόληση έκτακτων 
υπαλλήλων στο Τεχνολογικό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, σύμφωνα 
με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.022). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

26. Έγγραφο (Αρ. 1/2011) που αφορά 
την απασχόληση έκτακτων 
υπαλλήλων στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, σύμφωνα με τον περί 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.024). 

27. Έγγραφο (Αρ. 1/2011) που αφορά 
την απασχόληση έκτακτων 
υπαλλήλων στον Κυπριακό 
Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών, 
σύμφωνα με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985. 
(Αρ. Φακ. 10.10.019). 

Κυπριακό 
Οργανισμό 
Αγροτικών 
Πληρωμών  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

28. Έγγραφα (Υπ. Υγείας  Αρ. 1 και 
2/2011) που αφορούν την 
απασχόληση έκτακτων υπαλλήλων 
στο Υπουργείο Υγείας, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες του περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης 
∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
και για άλλα Συναφή Θέματα 
Νόμου του 2011  
[Ν. 25(Ι)/2011]. 
(Αρ. Φακ. 15.17.009).   

Υγείας  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

29. Έγγραφο (Αρ. 1/2011) που αφορά 
την απασχόληση έκτακτων 
υπαλλήλων στον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού, σύμφωνα 
με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985-
1999. 
(Αρ. Φακ. 10.10.005). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

30. Έγγραφο (Αρ. 1/2011) που αφορά 
την απασχόληση έκτακτων 
υπαλλήλων στον Οργανισμό 
Κυπριακής Γαλακτοκομικής 
Βιομηχανίας, σύμφωνα με τον περί 
Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων στην Υπηρεσία 
Νομικών Προσώπων ∆ημοσίου 
∆ικαίου Νόμο του 1985. 
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(Αρ. Φακ. 10.10.016). 

31. Έγγραφο Αρ. 1/2011 που αφορά 
την παράταση των υπηρεσιών 
έκτακτου υπαλλήλου στο 
Συμβούλιο Ζωοτροφών και 
Προσθετικών Ζωοτροφών 
σύμφωνα με τον περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων στην 
Υπηρεσία Νομικών Προσώπων 
∆ημοσίου ∆ικαίου Νόμο του 1985 
(αρ. 169/1985). 
 (Αρ. Φακ. 10.10.015). 

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

32. Ειδικά εντάλματα πληρωμής (αρ. 1, 
2, 4, 5, 6 και 7) του 2011 
αποσταλέντα από το Υπουργείο 
Οικονομικών στις 2 Μαρτίου 2011 
σύμφωνα με το εδάφιο (1) του 
άρθρου 4 του περί 
Προϋπολογισμού του 2011 Νόμου 
του 2010  
[Ν. 58(ΙΙ) του 2010]. 
(Αρ. Φακ. 13.04.001). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

Προτάσεις νόμου 
 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Καταπολέμησης των 
Καθυστερήσεων Πληρωμών στις 
Εμπορικές Συναλλαγές 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.021-2011). 

Κυριάκο Χατζηγιάννη, 
βουλευτή 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας 

2. Ο περί της ∆ιαδικασίας 
∆ιαβούλευσης Κρατικών και Άλλων 
Υπηρεσιών σε Θέματα που 
Αφορούν Ασθενείς Νόμος του 2011.
(Αρ. Φακ. 23.02.052.022-2011). 

Στέλλα Κυριακίδου  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Υγείας  

3. Ο περί Θρησκευτικών Ομάδων 
(Εκπροσώπησις) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.023-2011). 

Όλα τα κόμματα  Νομικών  

4. O περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.024-2011). 

Ιωνά Νικολάου 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 

Εσωτερικών 
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Συναγερμού  
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Κυρία Πρόεδρε, το υπ’ αριθμόν 3 νομοσχέδιο, «Ο περί Στοιχημάτων Νόμος του 
2011», έχει παραπεμφθεί στην επιτροπή Νομικών.  Επειδή σε αυτό το νομοσχέδιο 
υπάρχουν διατάξεις που έχουν να κάμουν με την επιβολή φορολογίας για το 
στοίχημα, θεωρώ ότι τουλάχιστον θα πρέπει να έχει κάποια συμμετοχή και η επιτροπή 
Οικονομικών στην εξέταση αυτού του νομοσχεδίου.  Γνωρίζω, επειδή είμαι τζιαι μέλος 
της επιτροπής Νομικών, ότι το προσχέδιο αυτού του νομοσχεδίου έχει τύχει 
επεξεργασίας σε πάρα πολύ μεγάλη έκταση από την επιτροπή Νομικών, επομένως 
είναι κατανοητό και λογικό ότι θα πρέπει να συνεχίσει την ανάλυση αυτού του 
νομοσχεδίου και η επιτροπή Νομικών.  Απλά, η δική μας η παράκληση είναι να 
παραπεμφθεί σε κοινή συνεδρία των δύο επιτροπών, έτσι ώστε να δοθεί η ευκαιρία 
στην επιτροπή Οικονομικών, στα μέλη της επιτροπής Οικονομικών να εξετάσουν το 
κομμάτι που έχει να κάμει με τη φορολογία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εντιμοτάτη, δεν έχω καμία ένσταση, αλλά θέλω να διορθώσω το φίλο μου τον 
κ. Νικόλα Παπαδόπουλο στο ότι δεν παραπέμφθηκε στην επιτροπή Νομικών μόνο, 
παραπέμφθηκε και στην επιτροπή Νομικών και στη Θεσμών και Αξιών.  Και δεν είναι 
μεγάλο το μέρος με το οποίο ασχολήθηκε η επιτροπή Νομικών στη συζήτηση του 
νομοσχεδίου, για το οποίο οι επιτροπές Νομικών και Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως εδούλεψαν και το καλοκαίρι και κατά την περίοδο των διακοπών, για να 
επεξεργαστούν μαζί με τους κυβερνητικούς το νομοθέτημα που θα στελνόταν στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, και δαπανήθηκε χρόνος και από τις δύο επιτροπές. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, λίγη υπομονή, τελειώνουμε.  Να ακούμε τους συναδέλφους μας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Γι’ αυτό γίνεται και η παραπομπή στις δύο επιτροπές.  Εγώ δεν έχω καμία 
ένσταση καθόσον αφορά το τμήμα των φορολογιών ή και οποιοδήποτε άλλο τμήμα 
αφορά την επιτροπή Οικονομικών να γίνει από κοινού συνεδρίαση.  Για τ’ όνομα του 
Θεού!  Κανένας δεν έχει τέθκοιου είδους ένσταση.  Αλλά η επεξεργασία του 
νομοθετήματος από την αρχή μέχρι το τέλος, στο βαθμό που έγινε με τους 
κυβερνητικούς, έγινε από κοινού από τις δύο επιτροπές, μάλιστα εργαζόμενες οι δύο 
επιτροπές και κατά τις διακοπές του καλοκαιριού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.   
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 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η αρχή βάσει της οποίας παραπέμπονται τα θέματα, κυρία Πρόεδρε, δεν είναι 
αν ασχολήθηκε η άλφα ή η βήτα επιτροπή.  Το πρώτο και καθοριστικό είναι ποιος έχει 
αρμοδιότητα.  Ο κανόνας είναι ότι έρχεται κάτι από ένα υπουργείο, πάει στην 
αντίστοιχη επιτροπή, εκτός αν συντρέχουν πολύ σοβαροί και ειδικοί λόγοι.  ∆εύτερον, 
είναι το αντικείμενο με το οποίο καλούνται να ασχοληθούν οι επιτροπές, η φορολογία 
του στοιχήματος και η ρύθμισή του, άρα έχει οικονομικές και νομικές πτυχές.  Με όλη 
την εκτίμηση για τη δουλειά που έγινε στην επιτροπή Θεσμών, θεωρώ ότι η καλύτερη 
διέξοδος είναι να πάει στις επιτροπές Οικονομικών και Νομικών μαζί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κατσουρίδη. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, θεωρώ ότι αυτό το νομοσχέδιο έχει ιδιομορφία, υπό την έννοια 
ότι πέρασε ως προσχέδιο νομοσχεδίου από τις δύο επιτροπές.  Και πέρασε υπό αυτή 
τη διαδικασία, ώστε το κράτος να μπορεί να το υποβάλει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
πράγμα το οποίο και έγινε και τώρα φαίνεται να έχει επιστρέψει από την επιτροπή -
ακόμα δεν είδαμε την επιστολή της επιτροπής και τις παρατηρήσεις της- και έχω τη 
γνώμη ότι, αν όντως υπάρχει επιτροπή με επιστολή που κάμνει κάποιες υποδείξεις, 
δεν έχουμε πολλά περιθώρια να κάνουμε και θεαματικές τροποποιήσεις.  Άλλως πως, 
θα είμαστε ανακόλουθοι με το τι υποβλήθηκε στην επιτροπή.  Γι’  αυτό το λόγο έχω τη 
γνώμη ότι δεν μπορούμε να αποκλείσουμε την επιτροπή Θεσμών, αν και ανήκω στην 
επιτροπή Νομικών ούτως ή άλλως, αλλά όσοι μπορούν να συμβάλουν σε αυτή την 
εργασία νομίζω πρέπει να είναι ευπρόσδεκτοι και από τις τρεις επιτροπές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, να ενημερώσω το σώμα κάτι που είναι καλά γνωστό, ότι όλοι 
μας δε συμμετέχουμε προφανώς ως πρόσωπα στις διάφορες επιτροπές, 
εκπροσωπούμε τις θέσεις και τις αποφάσεις των κοινοβουλευτικών μας ομάδων και 
των κομμάτων.  Επίσης να ενημερώσω το σώμα ότι έχει δίκιο ο κ. Ερωτοκρίτου ότι η 
επιτροπή Θεσμών με την επιτροπή Νομικών εξέτασαν για πολύ μεγάλο χρονικό 
διάστημα το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και τη συγκεκριμένη κατάσταση πραγμάτων.  
Τώρα, όστις ήθελε να ακολουθήσει τις δύο επιτροπές από την επιτροπή Οικονομικών 
ή οποιαδήποτε άλλη επιτροπή δικαίωμά του να έρθει!  Αλλά, αν αρχίσουμε τώρα να 
αναλύουμε κάθε νομοσχέδιο που έχουμε μπροστά μας κατά πόσο έχει μία οικονομική 
πτυχή ή μία πρόσθετη νομική πτυχή ή ένα θέμα παιδείας -και πρέπει να σας πω 
κιόλας ότι πριν πέντε χρόνια έγραψα προσωπικά το θέμα στην επιτροπή Παιδείας- θα 
βάλουμε και την επιτροπή Παιδείας να συνεδριάσει για το συγκεκριμένο θέμα;  
Απαντώ “όχι”.  Άρα, πιστεύω να συνεχίσουν οι δύο επιτροπές, ως άρχισαν, την 
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εξέταση του συγκεκριμένου θέματος και όποιος θέλει από την επιτροπή Οικονομικών 
ή ήθελε να ακολουθήσει τις δύο επιτροπές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Συλλούρης είχε ζητήσει το λόγο προηγουμένως. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εντάξει.  Ίσως να έπρεπε να μιλήσει κάποιος άλλος από άλλο κόμμα, αλλά 
ευχαριστώ που μου εδώσετε το λόγο.  θα είμαι σύντομος.  

 Εγώ συμφωνώ με το θέμα όπως το έχει βάλει ο κ. Κατσουρίδης, ότι έτσι πρέπει 
να γίνεται, όμως σε αυτή την περίπτωση υπάρχει μια προϊστορία, όπως την εξήγησε ο 
κ. Αγγελίδης.  Αλλά πέραν της προϊστορίας, που οι επιτροπές αυτές εξέτασαν το θέμα 
και άρα είναι και γνώστες του θέματος, υπάρχει και κάτι άλλο.  ∆ε θεωρώ ότι αυτό το 
θέμα είναι καθαρά νομικό, δε θεωρώ ότι είναι καθαρά οικονομικό. αυτό το θέμα είναι 
λειτουργία πολλών θεσμών και εκεί είναι που υστερούμε.  Εκεί είναι που έχουμε το 
πρόβλημα όλα αυτά τα χρόνια. Λειτουργούν όλοι οι θεσμοί του κράτους, εν σχέσει με 
αυτό το μεγάλο πρόβλημα που έχουμε, σωστά;  Άρα, και γι’  αυτό το λόγο, αλλά 
ιδιαίτερα για το λόγο που εξήγησε ο κ. Αγγελίδης πρέπει, νομίζω, να μείνει στην 
επιτροπή Θεσμών και στην επιτροπή Νομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Συλλούρη. 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

 ∆ε σας έχει καλύψει ο κ. Τορναρίτης; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Όχι.  Να μιλήσετε βέβαια. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λυπούμαι.  Είμαι πρόεδρος της επιτροπής Νομικών τζιαι έχω κάθε λόγο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λοιπόν, πρόκειται για ένα νομοσχέδιο του οποίου -και θέλω να το ξεκαθαρίσω 
έναντι όλων- η συζήτηση πρέπει να τελειώσει πριν να διαλυθεί η Βουλή.  Όσοι θέλουν 
και όσες επιτροπές θέλουν ας κοπιάσουν.  Αλλά να αναφέρω ένα πράγμα, ότι δε θα 
σταθεί εμπόδιο το να είμαστε πολλές επιτροπές στο να συμπληρώσουμε αυτή την 
εργασία, έστω κι αν χρειάζεται να συνερχόμαστε κάθε μέρα.  Το λέω έτσι ξεκάθαρα!  
Εμείς δεν έχουμε ένσταση.  Και η επιτροπή Θεσμών μπορεί να συμμετάσχει, με την 
οποία πράγματι μαζί είδαμε το προσχέδιο του νομοσχεδίου.  Φυσικά, δεν αποδέχομαι 
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το ότι είναι θεσμικό θέμα το στοίχημα.  Όι να αναδείξουμε τζιαι το στοίχημα τζιαι το 
κουμάριν σε θεσμικό θέμα!  Αλλά είναι γεγονός ότι το είδαμε μαζί και υπάρχει λόγος 
να συνεχίσουμε να το βλέπουμε μαζί με την επιτροπή Θεσμών.  Την ίδια ώρα όμως 
είναι γεγονός ότι υπάρχει και ένα ζήτημα που αφορά τη φορολόγηση του στοιχήματος, 
το οποίο πράγματι είναι ένα θέμα το οποίο χειρίζεται η επιτροπή Οικονομικών.  Εγώ 
δε θα είχα ένσταση να είναι και η επιτροπή Οικονομικών, αλλά θα πω ένα πράγμα.  
Τούτο δε θα σημαίνει καθυστέρηση στη συμπλήρωση της εργασίας των επιτροπών.  
Ήδη υπάρχει καθορισμένη συνεδρία την Τετάρτη, επειδή την Πέμπτη δε θα έχουμε 
συνεδρία.  Την Τετάρτη θα κάνουμε την πρώτη συνεδρία των επιτροπών τώρα όλων 
όπου θα παραπεμφθεί, για να συζητήσουμε το νομοσχέδιο αυτό. 

 Θέλω όμως, κυρία Πρόεδρε, να πω τζιαι κάτι άλλο.  Μετά λύπης μου -τζιαι 
θέλω να τελειώσω με τούτο- θα παρακαλέσω το γενικό διευθυντή της Βουλής και τον 
Πρόεδρο, δεν ξέρω, ο Πρόεδρος της Βουλής… Μετά λύπης μου έχω διαπιστώσει ότι 
δεν έχουμε πάρει απάντηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή στην επιστολή την οποία 
έχουμε στείλει σε απάντηση των ερωτημάτων που μας έθεσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
με την επιστολή της του ∆εκεμβρίου του 2010.  Στις 14 του ∆εκέμβρη του 2010 η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή μάς έστειλε επιστολή στην οποία μας έγραψε τις παρατηρήσεις 
της επί του προσχεδίου του νομοσχεδίου που τους έχουμε στείλει.  Στις 14 του Γενάρη 
του 2011 απαντήσαμε εμείς στις δικές τους παρατηρήσεις.  ∆εν έχουμε πάρει 
οποιαδήποτε απάντηση ή τουλάχιστον δεν είναι στο νομοσχέδιο.  Από ό,τι φαίνεται 
δεν έχουμε πάρει καν αυτή την απάντηση, γιατί το Υπουργείο Εμπορίου είπε ότι ίσως 
να μη χρειάζεται.  ∆εν είμαι βέβαιος αν δε χρειάζεται αυτή η επιστολή.  ∆ήθεν ότι 
επικοινώνησαν λειτουργοί του Υπουργείου Εμπορίου με την αρμόδια Επιτροπή και 
είπαν ότι πιθανόν να μη χρειάζεται.  Θα είναι προτιμότερο η Γενική… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ένα λεπτό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνεχίστε, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Άμα τελειώσουν οι συνάδελφοι, εννά τελειώσω! 

 Είναι, νομίζω, σωστό ο γενικός διευθυντής της Βουλής να αποταθεί στο Γενικό 
Εισαγγελέα και, αν υπάρχει αυτή η επιστολή, να τη ζητήσουμε άμεσα ή, αν είναι 
δυνατό, να μας πουν πού στηρίζεται το γεγονός ότι δε χρειάζεται αυτή η απάντηση.  
Για να μη βρεθούμε στο τέλος ότι εκάναμε μια δουλειά η οποία να είναι εκ των 
προτέρων και στο τέλος να είναι και αχρείαστη, γιατί θα πρέπει να αναμένουμε κάποια 
απάντηση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Νικολάου. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Επειδή έχει και “φρουτάκια” στην υπόθεση, να πάει και στην επιτροπή 
Γεωργίας! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν.  ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, τζιαι μόνο το γεγονός ότι γίνεται τούτος ο αστεϊσμός για τες 
επιτροπές με κάμνει να εγερθώ, όχι γιατί έχω πρόβλημα με τον αστεϊσμό, αλλά θέλω 
να πω το εξής:  Σε αυτή την πενταετία έχουμε δημιουργήσει προηγούμενα έξω από 
τον τρόπο λειτουργίας σαράντα χρόνων της Βουλής και έξω από τη λογική των 
κανονισμών.  Ο καθένας προσπαθεί να επιχειρηματολογήσει και να δικαιολογήσει 
γιατί πρέπει να πάει ένα θέμα κοντά του.  Και θεωρώ ότι αυτή τη στιγμή τι κάμνουμε;  
Από τη στιγμή που θέματα έχουν εγγραφεί αναρμόδια σε επιτροπές, αναρμόδια, μετά 
είναι δικαιολογία όλα τα άλλα, για να επιμένουμε η τελική παραπομπή να γίνει σε 
τζιείνες τες επιτροπές.  Το ενδιαφέρον των συναδέλφων το σέβομαι, αλλά, αν το 
έγραψε για παράδειγμα ο φίλος μου ο Ρίκκος, δεν ξέρω, έπρεπε να το γράψει στην 
επιτροπή Οικονομικών… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Στη θεσμική του διάσταση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία. Τώρα έρχεται… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Κύριε Αγγελίδη, είσαστε νομικός και εκουράστηκα να ακούω ότι υπάρχει το 
θεσμικό, το εθιμικό, πώς το λέτε, δίκαιο. 

 Η Βουλή… Εγώ επαναλαμβάνω ότι το κύριο και πρώτο κριτήριο -τζιαι δεν 
μπορεί να διαφωνήσει κανένας- είναι το αντικείμενο και το υπουργείο που το στέλλει.  
Γι’  αυτό εμείς, κυρία Πρόεδρε, έστω τζιαι αν αποχώρησε ο πρόεδρος της επιτροπής 
Οικονομικών, επιμένουμε στη θέση μας.  Είναι της Οικονομικών και Νομικών και να 
τοποθετηθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε, είναι γνωστό ότι η επιτροπή Θεσμών ασχολήθηκε επί μακρόν 
με το θέμα του τζόγου και στη συνέχεια μαζί με την επιτροπή Νομικών διαμόρφωσαν 



 

76 

 

το τελικό προσχέδιο νομοσχεδίου, το οποίο στάλθηκε στις Βρυξέλλες.  Πιστεύω ότι θα 
’ναι λάθος να παρακάμψουμε την επιτροπή Θεσμών, αλλά δε βλέπω κανένα 
πρόβλημα να συμμετάσχουν και οι τρεις επιτροπές σε αυτή την τελική εξέταση αυτού 
του νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Τότε θα μπει το θέμα σε… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κυρία Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Όπως θέτει ο κ. Κατσουρίδης το θέμα, έχω την εντύπωση ότι παραβιάζονται 
πλέον διαδικασίες της Βουλής.  ∆ηλαδή, θα αρχίζει μια επιτροπή να ελέγχει ή να 
εξετάζει ένα θέμα επί τρεις-τέσσερις μήνες, θα καταλήγει σε ορισμένα πορίσματα και 
θα αποφασίζουμε εμείς εδώ πέρα τώρα και, προφανώς επειδή υπάρχει ένταση και 
μεγάλος ντόρος και συζήτηση για το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, να το μεταφέρουμε 
στις επιτροπές της αρεσκείας μας.  ∆ιερωτώμαι πραγματικά για ποιο λόγο τούτο όλο 
το διάστημα δεν ηγέρθη ο κ. Κατσουρίδης να μας πει ότι αυτό το θέμα πρέπει να φύγει 
από την επιτροπή Θεσμών, που το είδε πρώτη και μετά με την επιτροπή Νομικών, και 
να μεταφερθεί οπουδήποτε αλλού.  Γι’  αυτό, για να κλείσει τούτη η υπόθεση και 
επειδή είμαι σίγουρος ότι εν πάση περιπτώσει πολλοί συνάδελφοι και από άλλες 
επιτροπές, επειδή είναι θέμα έτσι της δημοσιότητος, θα επισκεφθούν και θα 
παραστούν στις συνεδρίες, λέω, για να μην έχει κανέναν παραπονούμενο, ας γίνει το 
πρωτάκουστο, να συνεδριάζουν τρεις επιτροπές για το συγκεκριμένο θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Το θέμα είναι να μη μειωθεί η αποδοτικότητα της εργασίας, κύριε Τορναρίτη. 

 Λοιπόν, κύριε Κατσουρίδη, κάτι εθέλετε να πείτε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι.  Λέχθηκαν.  Αν ο ένας εκατάλαβε τι είπα ή εν εκατάλαβε, άλλη ιστορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αναφορικά με αυτό που είπε ο κ. Κατσουρίδης προηγουμένως…  Έχουμε 
ξεχάσει την ιδιομορφία αυτής της κατάστασης.  Ήταν σε άγνοια της Βουλής ότι το 
Υπουργικό Συμβούλιο έδωσε το νομοσχέδιο υπό μορφή προσχεδίου, για να γίνει ό,τι 
είναι αναγκαίο, ώστε, αν εγκριθεί από την Επιτροπή της Ευρώπης, να έρθει τελικά 
εδώ και να περάσει;  Μα, συγγνώμη δηλαδή!  Αυτή την ιδιομορφία θα τη διαγράψει 
κανένας, για να πει ότι «ξέρετε, παγίως τα σαράντα προηγούμενα χρόνια εκάμναμε 
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διαφορετική εφαρμογή κανονισμών;».  Ε, λυπούμαι!  Είναι μια διαδικασία η οποία 
πρώτη φορά έχει γίνει και έχει γίνει με υπευθυνότητα από εκείνους που ασχολήθηκαν.  
Μοιάζει τώρα το θέμα σαν να γίνεται μια αντιπαλότητα… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Παρακαλώ, συνάδελφοι! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ...ποιος να μην είναι μέσα, εδώ που υπάρχουν και ιδιάζοντα συμφέροντα. 

 Ε, λυπούμαι!   Εγώ προσωπικά θεωρώ ότι ήταν αχρείαστη όλη αυτή η 
συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, παρ’ όλο που έχω απάντηση σε αυτό που είπε ο κ. Αγγελίδης, για το 
πώς κατέληξε το προσχέδιο, το οποίο δεν το έστειλε το Υπουργικό, έθθα απαντήσω.  
Λοιπόν, να τοποθετηθεί η ολομέλεια όπως θέλει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆ηλαδή να βάλουμε το θέμα σε ψηφοφορία; 

 Ωραία, εξαντλήθηκε η συζήτηση.  Έχουμε δύο επιλογές.  Να συνεχίσει η 
συζήτηση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχουν δύο προτάσεις. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Επειδή μιλούν μεταξύ τους, να τελειώσουν οι συνάδελφοι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ εισηγήθηκα να πάει στις δύο επιτροπές, Οικονομικών και Νομικών.  Βάλτε 
το τούτο.  Αν δεν περάσει, η άλλη εισήγηση είναι να πάει στις τρεις. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η εισήγηση του κ. Αγγελίδη είναι για τες τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Συνάδελφοι, υπάρχουν δύο εισηγήσεις ή τρεις;  ∆ηλαδή, να συνεχίσουν όπως 
ήταν…  

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 
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 Όχι! 

 Κυρία Πρόεδρε, η μία εισήγηση είναι του κ. Κατσουρίδη, να φύγει από τη μέση 
η επιτροπή Θεσμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Μάλιστα.  Και η άλλη είναι στις τρεις. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Ωραία.  Πόσοι τοποθετούνται υπέρ του να συζητηθεί το θέμα από τις τρεις 
επιτροπές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 ∆εκαοκτώ υπέρ της εισήγησης να συζητείται από τις τρεις επιτροπές. 

 Πόσοι είναι υπέρ της εισήγησης του κ. Κατσουρίδη; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Άρα, το θέμα θα συζητείται από τις τρεις επιτροπές. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.661, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να αναφέρει στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους δεν παραχωρήθηκαν ακόμα οι 
αποζημιώσεις για τις ζημιές που υπέστησαν οι ανοικτές καλλιέργειες των παραγωγών 
το 2008, καθώς και πότε θα δοθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.662, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προγραμματίζεται η επιδιόρθωση του δρόμου Στατού-Αγίου 
Φωτίου προς Παναγιά, στην περιοχή Αγίου Λουκά, ο οποίος έχει υποστεί ζημιές λόγω 
κατολισθήσεων.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.663, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία διαχωρισμού οικοπέδων για 
φτωχές οικογένειες στην κοινότητα Αναρίτας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.664, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το νερό του υπό κατασκευή ντεποζίτου στην περιοχή της 
κοινότητας Στατού-Αγίου Φωτίου θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί με τρόπο που το 
μισό της χωρητικότητάς του να χρησιμοποιείται για κάλυψη των αναγκών ύδρευσης 
των κατοίκων της κοινότητας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.665, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκονται τα πιο κάτω έργα της κοινότητας Αναρίτας: 

1. Η κατασκευή του παρακαμπτήριου δρόμου προς το ΚΕΝ. 

2. Η κατασκευή οχετών ομβρίων υδάτων στην περιοχή του ΚΕΝ. 

3. Η βελτίωση του δρόμου που οδηγεί από τη βιοτεχνική περιοχή Αναρίτας προς 
την περιοχή της Αγίας Βαρβάρας. 

4. Η βελτίωση του δρόμου Τίμης-Αναρίτας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.666, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα πραγματοποιηθούν τα πιο κάτω έργα στην κοινότητα 
Αμαργέτης: 

1. Η βελτίωση του κύριου δρόμου της κοινότητας Αμαργέτης παρά τη 
διασταύρωση προς Νατά. 

2. Η διαπλάτυνση του δρόμου Αμαργέτης-Λεμώνας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.667, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα απαγορευτεί το κυνήγι της τζίκλας σε περιοχές που 
γειτνιάζουν με κατοικίες στην κοινότητα Αμαργέτης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.668, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πρόκειται να προχωρήσει με το διαχωρισμό οικοπέδων για νέα 
ζευγάρια στη χαλίτικη γη της κοινότητας Αμαργέτης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.669, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα ενισχυθεί ο Αστυνομικός Σταθμός Παναγιάς, ώστε να 
μπορεί να αντεπεξέλθει στις σημερινές πιεστικές ανάγκες της γύρω περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.670, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει πρόθεση να προβεί σε συντηρήσεις 
τουρκοκυπριακών κατοικιών και αντικαταστάσεις των αμιάντων στις στέγες τους στη 
Χούλου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.671, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα αναθεωρήσει ο ΚΟΑΠ τον υπολογισμό των εμβαδών 
των αγροτικών τεμαχίων της κοινότητας Θελέτρας.  Ισχυρίζονται οι ιδιοκτήτες 
αγροτικών τεμαχίων ότι ο υπολογισμός έγινε με λάθος τρόπο και ότι τους έχει 
δημιουργήσει αρκετά προβλήματα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.672, ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα δημιουργηθεί αίθουσα ειδικής εκπαίδευσης στο Λοϊζίδειο 
∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Στροβόλου. 

 ∆υστυχώς, τα μαθήματα ειδικής εκπαίδευσης και λογοθεραπείας γίνονται σε 
διαμορφωμένο χώρο στον προθάλαμο του σχολείου χωρίς τα απαραίτητα εποπτικά 
μέσα και υλικά, με αποτέλεσμα την περιορισμένη προσοχή και συγκέντρωση των 
μαθητών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.673, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία τοπιοτέχνησης των κεντρικών 
πλατειών των κοινοτήτων και δήμων της επαρχίας Αμμοχώστου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.674, ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται η τοπιοτέχνηση της κεντρικής πλατείας και 
του παραλιακού μετώπου της κοινότητας Σωτήρας Αμμοχώστου.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.675, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες και σε ποιους προγραμματισμούς έχει προβεί το 
υπουργείο του για τους εορτασμούς των διακοσίων χρόνων από την ίδρυση του 
Παγκυπρίου Γυμνασίου (Ελληνική Σχολή).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.676, ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το Παγκύπριο Γυμνάσιο και ο χώρος που το περιβάλλει 
εμπίπτουν στις διατάξεις του νόμου περί ∆ιατηρητέων και τι προστατεύει η νομοθεσία 
αυτή. 

 Επίσης, να ενημερώσει το σώμα για το ιδιοκτησιακό καθεστώς του Παγκυπρίου 
Γυμνασίου.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1339, ημερομηνίας 28 Ιουνίου 

2010, των βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Πάφου κ. Γιαννάκη 
Ομήρου και Φειδία Σαρίκα, αντίστοιχα 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και στην αλληλογραφία που λήγει 
με την ταυτάριθμη επιστολή μας ημερομηνίας 30.7.2010 και σας διαβιβάσω την 
ακόλουθη απαντητική επιστολή του Υπουργείου μου προς το ∆ήμαρχο Πέγειας 
ημερομηνίας 22.2.2011, σύμφωνα με την οποία έχει εγκριθεί η δομή των θέσεων του 
∆ήμου Πέγειας αλλά και ορισμένα από τα αιτήματα που υπέβαλε ο ∆ήμος, στο 
πλαίσιο του Προϋπολογισμού του για το έτος 2010, τα οποία αφορούν στη δημιουργία 
νέων/πρόσθετων θέσεων αλλά και μισθολογικών αναβαθμίσεων. 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην αλληλογραφία μας που λήγει με την 
επιστολή σας ημερομηνίας 4.10.2010 και σας πληροφορώ ότι ο Υπουργός 
Εσωτερικών ενέκρινε, με τη σύμφωνο γνώμη του Υπουργού Οικονομικών, σύμφωνα 
με τις πρόνοιες της Απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 41.163 και με 
ημερ. 1.6.1994, τόσο τη δομή των θέσεων του ∆ήμου, η οποία επισυνάπτεται ως 
παράρτημα, όσο και τα κατωτέρω αιτήματα του ∆ήμου που υποβλήθηκαν στο πλαίσιο 
του Προϋπολογισμού του ∆ήμου για το έτος 2010: 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι οι κατωτέρω εγκρίσεις δόθηκαν, αφού λήφθηκαν 
σοβαρά υπόψη τόσο η προς εμάς επιστολή της Γενικού Ελεγκτή ημερομηνίας 
17.5.2010, όσο και η κοινοποιηθείσα προς εμάς επιστολή του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας με αρ. φακ. 47(Β)/83 και ημερ. 22.9.2010, καθώς επίσης και τα όσα 
συμφωνήθηκαν σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε πρόσφατα στην Ελεγκτική 
Υπηρεσία. 

Ενέκρινε: 
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1. Τη δημιουργία μιας θέσης Υγειονομικού Επιθεωρητή (κλ. Α5(2η)-7-8(ι)), με την 
προϋπόθεση ότι η ρύθμιση αυτή θα υλοποιηθεί σε μεταγενέστερο 
προϋπολογισμό, όταν οι δημοσιονομικές συνθήκες το επιτρέψουν. 

2. Τη μισθοδοτική τοποθέτηση του ∆ημοτικού Γραμματέα του ∆ήμου στην κλίμακα 
Α9-11-13. Λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι η παράνομη απόφαση του 
∆ημοτικού Συμβουλίου για αναβάθμιση της μισθοδοτικής κλίμακας της θέσης 
∆ημοτικού Γραμματέα στην κλίμακα Α12-13-14, που λήφθηκε στις 18.3.2008, 
έχει ήδη ακυρωθεί από το Συμβούλιο, γίνεται εισήγηση όπως ο κάτοχος της εν 
λόγω θέσης επανέλθει στην κλίμακα που ήταν τοποθετημένος προ της 
παράνομης αναβάθμισης του 2008. Συναφώς αναφέρεται ότι θα 
παραχωρηθούν στον κάτοχο της θέσης οι προβλεπόμενες προσαυξήσεις από 
το 2008 έως το 2010. 

3. Τη μισθοδοτική τοποθέτηση του ∆ημοτικού Μηχανικού του ∆ήμου στην κλίμακα 
Α9-11-12. Λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι η παράνομη απόφαση του 
∆ημοτικού Συμβουλίου για αναβάθμιση της μισθοδοτικής κλίμακας της θέσης 
∆ημοτικού Μηχανικού στην κλίμακα Α11-13, που λήφθηκε στις 18.3.2008, έχει 
ήδη ακυρωθεί από το Συμβούλιο, γίνεται εισήγηση όπως ο κάτοχος της εν 
λόγω θέσης επανέλθει στην κλίμακα που ήταν τοποθετημένος προ της 
παράνομης αναβάθμισης του 2008. Συναφώς αναφέρεται ότι θα 
παραχωρηθούν στον κάτοχο της θέσης οι προβλεπόμενες προσαυξήσεις από 
το 2008 έως το 2010. 

4.  Τη μισθοδοτική τοποθέτηση της Οικονομικού ∆ιευθυντή/∆ημοτικού Ταμία στην 
κλίμακα Α8-10-11, η οποία είναι η εγκεκριμένη μισθοδοτική κλίμακα της θέσης, 
βάσει της ομαδοποίησης των τριών ανωτάτων θέσεων των ∆ήμων αλλά και 
των Ενιαίων Σχεδίων Υπηρεσίας, όπως αυτά καταρτίστηκαν από την Ένωση 
∆ήμων, αφού λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις των Υπουργείων Εσωτερικών και 
Οικονομικών. 

 Λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι η παράνομη απόφαση του ∆ημοτικού 
Συμβουλίου για αναβάθμιση της μισθοδοτικής κλίμακας της θέσης Οικονομικού 
∆ιευθυντή στην κλίμακα Α11-13, που λήφθηκε στις 18.3.2008, έχει ήδη 
ακυρωθεί από το Συμβούλιο, γίνεται εισήγηση όπως η κάτοχος της εν λόγω 
θέσης επανέλθει στην κλίμακα που ήταν τοποθετημένη προ της παράνομης 
αναβάθμισης του 2008 και ενταχθεί σε αντίστοιχη βαθμίδα της κλ. Α8-10-11, 
λαμβάνοντας παράλληλα τις προβλεπόμενες προσαυξήσεις από το 2008 έως 
το 2010. 

5. Τη μισθοδοτική τοποθέτηση της Εκτελεστικού Μηχανικού στην κλίμακα Α9-11 
από 18.3.2008, η οποία είναι η εγκεκριμένη μισθοδοτική κλίμακα σύμφωνα με 
τα Ενιαία Σχεδία Υπηρεσίας, όπως αυτά καταρτίστηκαν από την Ένωση 
∆ήμων, αφού λήφθηκαν υπόψη οι απόψεις των Υπουργείων Εσωτερικών και 
Οικονομικών. Λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι η παράνομη απόφαση 
του ∆ημοτικού Συμβουλίου για αναβάθμιση της μισθοδοτικής κλίμακας της 
θέσης Εκτελεστικού Μηχανικού στην κλίμακα Α9-11-12 (κλ. Α9(6η)), που 
λήφθηκε στις 18.3.2008, έχει ήδη ακυρωθεί από το Συμβούλιο, επιβάλλεται για 
σκοπούς αποκατάστασης της νομιμότητας όπως αυτή τοποθετηθεί στην αρχική 



 

83 

 

βαθμίδα της κλίμακας Α9, λαμβάνοντας παράλληλα τις προβλεπόμενες 
προσαυξήσεις από το 2009 έως το 2010. 

6. Την επαναφορά του κατόχου της θέσης Επιθεωρητή Λογαριασμών (κλ. Α10) 
στη θέση Λογιστικού Λειτουργού (κλ. Α4-7(ιι)). Λαμβανομένου υπόψη του 
γεγονότος ότι η παράνομη απόφαση του ∆ημοτικού Συμβουλίου για μετάταξη 
και αναβάθμιση του κατόχου της θέσης Λογιστικού Λειτουργού  (κλ. Α4-7(ιι))  
σε  Επιθεωρητή Λογαριασμών (κλ. Α10), που λήφθηκε στις 2.9.2008, έχει ήδη 
ακυρωθεί από το Συμβούλιο, γίνεται εισήγηση όπως ο κάτοχος της θέσης 
τοποθετηθεί στη βαθμίδα της κλίμακας που αμειβόταν προ της παράνομης 
απόφασης του 2008, λαμβάνοντας παράλληλα τις προβλεπόμενες 
προσαυξήσεις από το 2008 έως το 2010. 

  Αξίζει να σημειωθεί ότι όσον αφορά το θέμα των μισθοδοτικών τοποθετήσεων 
των ανωτέρω υπαλλήλων, θα πρέπει κατ’ αναλογία να τύχουν εφαρμογής οι πρόνοιες 
των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, Επιδόματα και άλλα Οικονομικά 
Ωφελήματα των ∆ημοσίων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια Υπηρεσία) Κανονισμών (Κ.∆.Π. 
175/95). 

Απέρριψε: 

1. Τη δημιουργία τριών πρόσθετων θέσεων Βοηθού Γραμματειακού Λειτουργού 
(κλ. Α2-5-7(ιι)), καθότι στο ∆ήμο υπηρετούν 3 έκτακτοι υπάλληλοι αορίστου 
χρόνου για εκτέλεση γραφειακών καθηκόντων. 

2.  Τη δημιουργία μιας πρόσθετης θέσης Λειτουργού Τεχνικής Υπηρεσίας (κλ. Α9-
11), καθότι στο ∆ήμο υπηρετεί μια έκτακτη Λειτουργός Τεχνικής Υπηρεσίας με 
καθεστώς απασχόλησης αορίστου χρόνου.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.020, ημερομηνίας 29 Ιουλίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Θέμα:  Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην περιοχή του Κόμβου Αρχαγγέλου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της ταυτάριθμης 
επιστολής μου ημερομηνίας 25 Νοεμβρίου 2010 σας πληροφορώ ότι για το 2011 
προγραμματίζεται η έναρξη εργασιών για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στο αριστερό 
σκέλος του κόμβου Αρχαγγέλου, συνολικού μήκους 1 200 μέτρων. 

 Η ζήτηση προσφορών αναμένεται τον Ιούλιο του 2011 έναντι συνολικής 
δαπάνης περίπου €1 εκατομ.  Έναρξη εργασιών γύρω στον Οκτώβριο του 2011 και 
συμπλήρωση μέσα Ιουνίου 2012. 

 Στον Προϋπολογισμό του 2011 έχει εγκριθεί πρόνοια ύψους €300.000 για 
έναρξη εργασιών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.045, ημερομηνίας 4 Αυγούστου 
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2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Κοινοτικό Ιατρείο Συνοικισμού Άγιοι Ανάργυροι Β΄ 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ως ακολούθως: 

 Το Κοινοτικό Ιατρείο στον Συνοικισμό Άγιοι Ανάργυροι Β΄ αποτελεί υπόκεντρο 
και εξυπηρετείται με εβδομαδιαίες περιοδείες, κάθε Παρασκευή, από το Ιατρικό 
Κέντρο Κόκκινες. Με τον ίδιο τρόπο εξυπηρετούνται και οι δύο άλλοι συνοικισμοί Άγιοι 
Ανάργυροι Α΄ και Τσιακκιλερό. 

 Μελετώντας τον κύκλο λειτουργίας του συγκεκριμένου υπόκεντρου και με βάση 
τα στατιστικά στοιχεία που υπάρχουν ο αριθμός των ασθενών που εξυπηρετούνται 
εβδομαδιαία είναι πολύ μικρός (23 ασθενείς κατά μέσον όρον), που είναι και 
μικρότερος από τον αριθμό που εξυπηρετείται στα άλλα δύο υπόκεντρα των πιο πάνω 
αναφερόμενων συνοικισμών. 

 Με βάση τα πιο πάνω και την ιεράρχηση των προτεραιοτήτων του Υπουργείου 
Υγείας δεν είναι μέσα στους άμεσους στόχους η μόνιμη λειτουργία ιατρείου. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε άλλη συμπληρωματική 
πληροφορία χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.109, ημερομηνίας 24 Αυγούστου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Θέμα:  Αίτημα της Σχολικής Εφορείας Παραλιμνίου για απαλλοτρίωση του τεμαχίου 
με αρ. 436 και επίλυση των προβλημάτων οδικής ασφάλειας που παρατηρούνται 

παρά το Λύκειο Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η Τεχνική Επιτροπή Οδικής Ασφάλειας Μαθητών σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 9 ∆εκεμβρίου 2010 ενέκρινε το οδικό δίκτυο που προτάθηκε 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως βόρεια της Λεωφόρου Κοραή για 
εξυπηρέτηση του Γυμνασίου, Λυκείου και Τεχνικής Σχολής Παραλιμνίου. Το 
προτεινόμενο οδικό δίκτυο είχε διαβιβαστεί στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων με επιστολή 
της Γενικής ∆ιευθύντριας του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού. Η κατασκευή του 
εγκεκριμένου οδικού δικτύου θα προωθηθεί από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, με πλήρες πλάτος οδοστρώματος και πλακόστρωτο πεζοδρόμιο στην 
πλευρά του σχολείου, σε συνεργασία με το ∆ήμο Παραλιμνίου και το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Το κόστος κατασκευής θα αναληφθεί από το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού με την προϋπόθεση ότι ο ∆ήμος Παραλιμνίου θα εξασφαλίσει 
τη συγκατάθεση των ιδιοκτητών των επηρεαζόμενων τεμαχίων γης. 

3. Όπως ενημέρωσε την Τεχνική Επιτροπή ο κ. Α. Παττίχης, Προϊστάμενος των 
Τεχνικών Υπηρεσιών Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, το αίτημα της Σχολικής 
Εφορείας Παραλιμνίου για απαλλοτρίωση του τεμαχίου με αρ. 436 για σκοπούς 
εξυπηρέτησης των σχολείων δεν γίνεται αποδεκτό από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού. Ο κ. Α. Παττίχης εξέφρασε την άποψη ότι τα σχολεία μπορούν να 
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εξυπηρετηθούν με την προώθηση/υλοποίηση του οδικού δικτύου που εγκρίθηκε από 
την Τεχνική Επιτροπή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.147, ημερομηνίας 1ης 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας λειτουργεί πλήρως στελεχωμένο και εξοπλισμένο 
Νευροχειρουργικό Τμήμα, το οποίο καλύπτει όλες τις ανάγκες παγκύπρια, 
συμπεριλαμβανομένων και αυτών της Επαρχίας Αμμοχώστου. 

 Ως εκ τούτου, στο παρόν στάδιο δεν γίνονται οποιεσδήποτε ενέργειες για τη 
δημιουργία Νευροχειρουργικού Τμήματος στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.357, ημερομηνίας 11 
Νοεμβρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 

Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 25/11/2010, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Προφορική εξέταση παιδιών με ειδική μαθησιακή δυσκολία-δυσλεξία 

 Σύμφωνα με το Νόμο Περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές 
Ανάγκες του 1999, ένα παιδί θεωρείται παιδί με ειδικές ανάγκες όταν: 

 Έχει σοβαρή μαθησιακή ή ειδική μαθησιακή, λειτουργική ή προσαρμοστική 
δυσκολία, που οφείλεται σε σωματικές (συμπεριλαμβανομένων των αισθητηριακών), 
διανοητικές ή άλλες γνωστικές ή ψυχικές ανεπάρκειες και που παρίσταται ανάγκη να 
του παρασχεθεί ειδική αγωγή και εκπαίδευση. Παιδί έχει μαθησιακή ή ειδική 
μαθησιακή, λειτουργική ή προσαρμοστική δυσκολία αν- 

(α) Έχει σημαντικά μεγαλύτερη δυσκολία μάθησης ή προσαρμογής σε σύγκριση με 
την πλειονότητα των παιδιών της ηλικίας του, ή 

(β) Έχει ανικανότητα που του αποκλείει τη δυνατότητα ή το παρεμποδίζει να 
χρησιμοποιεί τις εκπαιδευτικές διευκολύνσεις, του είδους που γενικά διαθέτουν 
τα σχολεία για παιδιά της ηλικίας του. 

 Το θέμα της προφορικής εξέτασης παιδιών με ειδική μαθησιακή δυσκολία-
δυσλεξία δεν αναφέρεται άμεσα στον Περί Αγωγής και εκπαίδευσης Παιδιών με 
Ειδικές ανάγκες Νόμο του 1999. Το θέμα αυτό εμπίπτει γενικότερα στις πρόνοιες του 
νόμου για τροποποιήσεις, και αλλαγές στο αναλυτικό πρόγραμμα καθώς και για 
προσαρμογές του σχολικού προγράμματος σε περίπτωση που με απόφαση των 
Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης κριθεί ένα παιδί ότι 
παρουσιάζει ειδικές εκπαιδευτικές ανάγκες. 

 Σύμφωνα με τους Κανονισμούς Περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με 
Ειδικές Ανάγκες του 2001, παραχωρούνται διευκολύνσεις και διαφοροποιήσεις στις 
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εξετάσεις στα σχολεία σε παιδιά με ειδικές ανάγκες με απόφαση της Επαρχιακής 
Επιτροπής Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης οι οποίες περιλαμβάνουν: 

1. Πρόσθετο χρόνο εξέτασης ανάλογο των αναγκών της κάθε περίπτωσης 

2. Περιόδους ανάπαυσης ή υπό εποπτεία διαλείμματα εντός ή εκτός της αίθουσας 
εξετάσεων 

3.  ∆ιαφοροποιήσεις της οπτικής παρουσίασης του εξεταστικού δοκιμίου 
(μεταγλώττιση σε Braille, μεγέθυνση γραμμάτων, χρήση οθόνης αφής, 
ανάγνωση ερωτήσεων, νοηματική υποβολή ή χειλανάγνωση, χρήση ειδικών 
ενισχυτών, χρήση ηχογραφημένων ερωτήσεων, απλοποίηση γλωσσικής 
διατύπωσης εξεταστικού δοκιμίου) 

4.  Χρήση μηχανικών ή τεχνολογικών μέσων 

5.  Χρήση “μεταγραφέα” στην παρουσία παρατηρητή 

6. Ηχογράφηση απαντήσεων σε μαγνητοταινία 

7. Υπαλλακτικούς χώρους εξέτασης (σπίτι, νοσοκομείο) 

8. Εξαίρεση από εξέταση μέρους του εξεταστικού δοκιμίου 

9. Εξαίρεση από τη βαθμολόγηση ορθογραφίας, στίξης και γραμματικής σε 
περιπτώσεις όπου δεν αποτελούν αντικείμενα εξέτασης 

 Η χρήση “μεταγραφέα” αναφέρεται ουσιαστικά στην προφορική εξέταση των 
μαθητών και μπορεί να γίνει μόνο σε περιπτώσεις όπου οι απαντήσεις δεν μπορεί να 
δοθούν διαφορετικά. Σε τέτοια περίπτωση η καταγραφή των απαντήσεων γίνεται επί 
λέξει στην παρουσία παρατηρητή. Ο “μεταγραφέας” και ο παρατηρητής ορίζονται από 
το ∆ιευθυντή του Οικείου τμήματος του Υπουργείου. Σε περιπτώσεις όπου κριθεί 
αναγκαίο μπορεί να γίνει επίσης ηχογράφηση απαντήσεων σε μαγνητοταινία. 

 Επισημαίνεται ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού μελετά το ενδεχόμενο 
για τροποποιήσεις του περί αγωγής και εκπαίδευσης παιδιών με ειδικές ανάγκες 
νόμου (1999). 

2. Η χρήση του προ-διαγνωστικού εξεταστικού δοκιμίου για παιδιά (screening test) 

 Η χρήση προ-διαγνωστικών εργαλείων για σκοπούς πρόληψης πρόκειται να 
ενταχθεί στο σχολικό πρόγραμμα. Αυτή τη στιγμή μελετάται το θέμα στα πλαίσια 
γενικότερων αλλαγών που αφορούν την ειδική αγωγή από επιτροπή που έχει 
συσταθεί στο Υπουργείο Παιδείας και στην οποία λαμβάνουν μέρος λειτουργοί του 
Υπουργείου και πανεπιστημιακοί ειδικοί στον τομέα της ψυχολογίας και της αγωγής. 
Σας ενημερώνουμε ότι εντός των επόμενων ημερών πρόκειται να ανακοινωθεί 
χρονοδιάγραμμα που θα αφορά το όλο θέμα. 

 Κρίνουμε σημαντικό να επισημάνουμε ότι πέραν από τα διαγνωστικά εργαλεία 
θεωρούμε εξίσου σημαντική την άποψη των εκπαιδευτικών που γνωρίζουν καλά τους 
μαθητές τους, οι οποίοι με τη βοήθεια του οικείου εκπαιδευτικού ψυχολόγου μπορούν 
να αναγνωρίσουν τα παιδιά που βρίσκονται σε επικινδυνότητα και να 
αναπροσαρμόσουν την ύλη και τις μεθόδους διδασκαλίας, με στόχο την κάλυψη των 
αναγκών των μαθητών τους και την εξατομίκευση του προγράμματος.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.372, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Τα κυβερνητικά κτίρια που έχουν ανεγερθεί μετά το 1986 έχουν μελετηθεί και 
κατασκευαστεί σύμφωνα με τα λεγόμενα «σύντομα αντισεισμικά μέτρα», που 
εφαρμόστηκαν το 1986 για όλα τα κτίρια. Τα «σύντομα αντισεισμικά μέτρα» 
εφαρμόζονταν μέχρι το 1993. Από το 1993 βρίσκεται σε εφαρμογή ο Κυπριακός 
Αντισεισμικός Κανονισμός που ισχύει και σήμερα. 

3.  Τα κυβερνητικά κτίρια που κατασκευάστηκαν πριν το 1986, μελετήθηκαν και 
κατασκευάστηκαν σύμφωνα με τους ισχύοντες τότε κανονισμούς οι οποίοι δεν 
προνοούσαν για αντισεισμικό σχεδιασμό. Το γεγονός αυτό όμως δεν σημαίνει ότι τα 
κτίρια αυτά δεν έχουν επαρκή σταθερότητα και ασφάλεια. Απόδειξη αποτελεί το 
γεγονός ότι στους ισχυρούς σεισμούς του 1995, 1996 και 1999, μεγέθους 5,6-6,5 
βαθμούς της κλίμακας Ρίχτερ, τα κτίρια αυτά δεν είχαν υποστεί ουσιαστικές ζημιές.» 

Απάντηση ημερομηνίας 9 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.419, ημερομηνίας 1ης ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9 ∆εκεμβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η Χερσόνησος της Καρπασίας αποτελεί μια από τις πιο σημαντικές περιοχές 
στην Κύπρο όσον αφορά την οικολογία της και την ύπαρξη στην περιοχή αυτή 
σημαντικών ειδών χλωρίδας και πανίδας. Στην περιοχή Καρπασίας απαντούν 10 
σημαντικοί τύποι οικοτόπων, όπως είναι οι αμμοθίνες και τα δάση αοράτων. Η 
Καρπασία είναι μια από τις περιοχές που χρησιμοποιείται από τις θαλάσσιες χελώνες 
(Chelonia mydas και Caretta caretta) για ωοτοκία. Επιπρόσθετα, η περιοχή φιλοξενεί 
το σπάνιο είδος της μεσογειακής φώκιας (Monachus monachus). 

 Στα πλαίσια του χρηματοδοτικού μέσου “LIFE-ΤΡΙΤΕΣ ΧΩΡΕΣ”, το 1998 
εγκρίθηκε από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή το Πρόγραμμα που υπέβαλε η Κύπρος με 
τίτλο: “Ειδικές Περιοχές Προστασίας (Οδηγία 92/43/ΕΟΚ) στην Κύπρο”. Βασικός 
στόχος του Προγράμματος ήταν η συλλογή και επεξεργασία των πληροφοριών που 
απαιτούνταν για την ίδρυση ενός ∆ικτύου περιοχών περιβαλλοντικής σημασίας στην 
Κύπρο, στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού ∆ικτύου Προστατευόμενων Περιοχών Natura 
2000. Το Πρόγραμμα ολοκληρώθηκε το 2003. 

 Στα πλαίσια του πιο πάνω Προγράμματος, αναγνωρίσθηκαν και αξιολογήθηκαν 
περιοχές μελέτης σε ολόκληρη την Κύπρο, επτά από τις οποίες βρίσκονται στα 
κατεχόμενα εδάφη. Μία από αυτές είναι και η κατεχόμενη Καρπασία και συγκεκριμένα 
η περιοχή Ακρωτήριο Απόστολος Ανδρέας-Νήσοι Κλείδες (CY3000002). ∆εδομένου 
ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν είναι σε θέση να ασκήσει έλεγχο στα κατεχόμενα, η 
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περιοχή της Καρπασίας προτάθηκε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή ως προστατευόμενη 
περιοχή με προοπτική ένταξης στο ∆ίκτυο Natura 2000 με τη λύση του Κυπριακού 
προβλήματος. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Aπάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.448, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 29 ∆εκεμβρίου 2010, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του Βουλευτή κ. Γ. Περδίκη και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Τα υπόγεια περάσματα ειδών άγριας πανίδας είναι αναγκαία σε περιπτώσεις 
δρόμων ευρείας χρήσης που διασχίζουν φυσικούς βιότοπους. Ένεκα του μεγάλου 
πλάτους τους, της εκτεταμένης κίνησης οχημάτων αλλά και της περίφραξης που 
συνήθως φέρουν οι δρόμοι αυτοί, προκαλείται μεταξύ άλλων κατάτμηση βιοτόπων με 
συνέπεια την γενετική απομόνωση ενιαίων πληθυσμών. Συνεπώς, η κατασκευή 
περασμάτων είναι απαραίτητη ώστε να διευκολύνεται η διέλευση και να περιορίζεται η 
θνησιμότητα που ενδεχομένως προκαλείται από τα οχήματα στους πληθυσμούς της 
τοπικής άγριας ζωής. 

 Στην περίπτωση των δρόμων του ∆άσους Πάφου και ειδικά των δρόμων 
Ορκόντα-Κάμπου, Κάμπου-Πύργου, έχει παρατηρηθεί μερική παρεμπόδιση της 
διακίνησης των αγρινών από τα στηθαία ασφαλείας. Όμως, η κυκλοφορία των 
οχημάτων και τα χαρακτηριστικά του δρόμου, δεν είναι τέτοια ώστε να δικαιολογούν 
την κατασκευή υπόγειων περασμάτων για τα αγρινά. Άλλωστε, η έντονη μορφολογία 
του εδάφους, σε συνδυασμό με τον τεράστιο αριθμό σημείων διέλευσης του είδους, 
καθιστούν την κατασκευή περασμάτων μη αποτελεσματική και περιβαλλοντικά μη 
αποδεκτή. 

 Το πρόβλημα της παρεμπόδισης της διακίνησης των αγρινών από τα στηθαία 
ασφαλείας έχει εντοπισθεί από τους εμπειρογνώμονες που ασχολήθηκαν με την 
ετοιμασία ∆ιαχειριστικών Σχεδίων του αγρινού και του ∆άσους Πάφου. Στα εν λόγω 
∆ιαχειριστικά Σχέδια προτείνεται η δημιουργία επαρκούς αριθμού ανοιγμάτων στα 
στηθαία, πλάτους 10 μέτρων, ώστε να διασφαλίζεται η απρόσκοπτη κίνηση των 
ζώων. Η υλοποίηση των πιο πάνω δράσεων αναμένεται να αρχίσει εντός του 
τρέχοντος έτους. 

 Επιπρόσθετα σημειώνεται ότι, στα πλαίσια υλοποίησης του προγράμματος 
LIFE+: "ICOSTACY", που χρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
προτείνεται η δημιουργία περασμάτων για την ερπετοπανίδα σε τρεις περιοχές του 
δικτύου «Natura 2000». Η αξιολόγηση και απόκτηση εμπειριών μέσω της εν λόγω 
δράσης, θα συμβάλει στον καλύτερο σχεδιασμό και υλοποίηση παρόμοιων μέτρων για 
μελλοντικά έργα οδοποιίας σε φυσικές περιοχές του τόπου μας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.461, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι 
ο αρχαιολογικός χώρος της Αλάμπρας ανασκάφηκε κατά την περίοδο 1974-1987 και ο 
χώρος και το σύνολο των πλινθόκτιστων τοίχων, που είναι συνεχώς εκτεθειμένοι στα 
στοιχεία της φύσης, αν δεν ετύγχαναν από το 1987 της συστηματικής φροντίδας και 
συντήρησης του Τμήματος Αρχαιοτήτων, σήμερα θα ήταν σωρός ερειπίων. Το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων σε τακτά διαστήματα διενεργεί με εξειδικευμένο προσωπικό τη 
συντήρηση και καθαρισμό του χώρου. Βέβαια, ο χώρος είναι υπαίθριος, δεν τυγχάνει 
καθημερινής φροντίδας και επομένως δεν μπορεί να βρίσκεται ανά πάσα στιγμή σε 
άριστη κατάσταση. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων καταβάλλει προσπάθειες για την βελτίωση του χώρου 
και την περίοδο ∆εκεμβρίου - Ιανουαρίου 2011, ειδικό συνεργείο του Τμήματος 
Αρχαιοτήτων διενήργησε συντήρηση των αρχιτεκτονικών καταλοίπων. Επίσης, μαζί με 
την Επαρχιακή ∆ιοίκηση έχει επενδύσει το ποσό των 200.000 ευρώ για κατασκευή 
δρόμου προς τον αρχαιολογικό χώρο. Σημειώνεται πως κατασκευάζεται λιθόστρωτος 
δρόμος, αντί της ασφάλτου που θα στοίχιζε πολύ λιγότερο, στα πλαίσια των 
προσπαθειών μας για σεβασμό της φυσικής ομορφιάς του χώρου, αλλά και του ίδιου 
του αρχαιολογικού χώρου. 

 Σε σχέση με την εισήγηση για δενδροφύτευση κατά μήκος του δρόμου, αυτή 
δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή γιατί ο δρόμος διασχίζει τα κατάλοιπα του αρχαίου 
οικισμού (έχει ανασκαφεί μόνο ένα μικρό μέρος του) και έτσι εκσκαφές για 
δενδροφυτεύσεις θα καταστρέψουν την αρχαιολογική στρωματογραφία. 

 Το Τμήμα Αρχαιοτήτων καταβάλλει συστηματικές προσπάθειες και επενδύει 
σημαντικούς πόρους για την διατήρηση και προβολή της πολιτιστική μας κληρονομιάς. 
Περιθώρια βελτίωσης βεβαίως υπάρχουν πάντα. 

 Σημειώνεται ότι ο κύριος Σταύρος Χατζησάββας, έχει αποταθεί στο Υπουργείο 
Συγκοινωνιών και Έργων με επιστολή του ημερομηνίας 22 Νοεμβρίου 2010, θέτοντας 
τα ίδια ερωτήματα και προτάσεις η οποία απαντήθηκε στις 4 Ιανουαρίου 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.481, ημερομηνίας 23 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή 
της Βουλής των Αντιπροσώπων με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.481 ημερ. 10/01/2011, 
με την οποία διαβιβάστηκε η πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω 
τα ακόλουθα αναφορικά με τα ερωτήματα που αφορούν το Υπουργείο Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος: 

 Αρμόδιος φορέας για την ολοκλήρωση του αποχετευτικού συστήματος της 
Κοινότητας Λυμπιών, είναι το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας και ως εκ τούτου, 
είναι υπεύθυνο για το χρονικό προγραμματισμό των εργασιών. 

 Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων, έχει προγραμματίσει από το 2009, την 
αντικατάσταση των παλαιών αγωγών του υφιστάμενου υδρευτικού δικτύου της 
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κοινότητας, έναντι δαπάνης €1.080.000. ∆υστυχώς όμως το έργο δεν κατέστη 
δυνατόν να υλοποιηθεί, λόγω των γνωστών προβλημάτων που παρουσιάζει η 
οικονομία του τόπου. Το έργο προγραμματίζεται να υλοποιηθεί κατά φάσεις και για το 
σκοπό αυτό, το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων θα συμπεριλάβει σχετικό κονδύλι για την 
Α΄ Φάση του έργου, στις προτάσεις του για τον προϋπολογισμό του 2012. 

 Μέχρι σήμερα, η ακολουθούμενη πολιτική για την κτηνοτροφική ανάπτυξη, είναι 
η παραχώρηση κρατικής γης προς το Τμήμα Γεωργίας, το οποίο σύμφωνα με τις 
πρόνοιες των περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας της ∆ημοκρατίας (Μίσθωση Γης Μέσα σε 
Κτηνοτροφικές Περιοχές) Κανονισμών, προχωρεί στη δημιουργία κτηνοτροφικής 
περιοχής και στην εκμίσθωση κτηνοτροφικών οικοπέδων σε ενδιαφερόμενους 
κτηνοτρόφους. 

 Στις περιπτώσεις όπου δεν δημιουργείται κτηνοτροφική περιοχή, οι 
ενδιαφερόμενοι κτηνοτρόφοι υποβάλλουν αίτηση στο Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, για εκμίσθωση κρατικής γης για κτηνοτροφικούς σκοπούς. 

 Στην προκείμενη περίπτωση, το Κοινοτικό Συμβούλιο Λυμπιών υπέβαλε αίτηση 
στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, για εκμίσθωση των κρατικών τεμαχίων 
με αρ. 392 και 312, Φ/Σχ. 40/26, που βρίσκονται εντός της Κτηνοτροφικής Ζώνης 
Λυμπιών, για κτηνοτροφικούς σκοπούς. Σκοπός του Κοινοτικού Συμβουλίου είναι ο 
διαχωρισμός της γης σε κτηνοτροφικά οικόπεδα και η υπεκμίσθωση τους σε 
ενδιαφερόμενους κτηνοτρόφους. Το Τμήμα Γεωργίας στις 20/04/2010, μετά από 
σχετική επιστολή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, εξέφρασε την 
άποψη ότι κάτι τέτοιο δεν αποτελεί πολιτική του Υπουργείου, δηλαδή η δημιουργία 
νέων κτηνοτροφικών περιοχών, και θεωρεί ότι η πλέον ενδεικνυόμενη λύση, είναι 
όπως η υπό αναφορά έκταση γης εκμισθωθεί απευθείας σε ενδιαφερόμενους 
κτηνοτρόφους, που θα υποβάλουν σχετική αίτηση στο Κτηματολόγιο. 

 Σημειώνεται ότι τα υπόλοιπα ερωτήματα αφορούν το Υπουργείο Εσωτερικών, 
προς το οποίο έχει διαβιβαστεί η ίδια Ερώτηση. Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω 
τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.495, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση, η οποία διαβιβάστηκε με την επιστολή 
του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 
23.06.009.05.01.495 και ημερομηνία 21/01/11 και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

 Το ζωολογικό πάρκο Melios Pet Centre, βρίσκεται στην Κοινότητα Αγίων 
Τριμιθιάς στη Λευκωσία. ∆ιαχειριστής του πάρκου είναι η εταιρεία Melios Pet Centre 
Ltd. Για τις εν λόγω εγκαταστάσεις, ο ιδιοκτήτης πρόσφατα εξασφάλισε πολεοδομική 
άδεια θεματικού πάρκου. Η πολεοδομική άδεια, η οποία αποτελεί προϋπόθεση για την 
εξέταση της σχετικής αίτησης για την έκδοση άδειας λειτουργίας ζωολογικού κήπου, 
έχει εκδοθεί μετά από την εξέταση των περιβαλλοντικών παραμέτρων από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος, το οποίο εξέδωσε σχετική γνωμάτευση. 
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 Σύμφωνα με την εν λόγω γνωμάτευση, η εγκατάσταση θα θεωρείται νόμιμη και 
θα μπορεί να λειτουργεί ως ζωολογικός κήπος/θεματικό πάρκο, μετά την αξιολόγηση 
από τα αρμόδια Τμήματα και Υπηρεσίες, των αναγκαίων ρυθμίσεων που θα γίνουν 
από τον ιδιοκτήτη του πάρκου στο χώρο, στα είδη και τους αριθμούς των ειδών που 
θα φιλοξενηθούν και νοουμένου ότι θα χορηγηθούν όλα τα απαραίτητα 
πιστοποιητικά/άδειες. 

 Όπως έχω πληροφορηθεί, μέχρι σήμερα δεν έχουν προχωρήσει οποιαδήποτε 
έργα ανακατασκευής του πάρκου και ως εκ τούτου δεν έχει εκδοθεί άδεια λειτουργίας 
ζωολογικού κήπου. Σημειώνεται ότι η λειτουργία των εγκαταστάσεων ως πάρκου 
ζώων για το κοινό δεν επιτρέπεται και έχει δοθεί εντολή στον ιδιοκτήτη να κλείσει το 
πάρκο, αφού πλέον απαγορεύεται η είσοδος του κοινού σε αυτό. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.519, ημερομηνίας 12 Ιανουαρίου 

2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.05.01.519, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 20/01/2011, και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α) Ο τρόπος υπολογισμού της αξίας των οικοπέδων που υιοθετήθηκε σχετικά 
πρόσφατα σε διαχωρισμούς οικοπέδων που παραχωρούνται σε οικογένειες με 
χαμηλά εισοδήματα είναι όμοιος με τον τρόπο υπολογισμού της αξίας των 
οικοπέδων που παραχωρήθηκαν στους επαναπατρισθέντες Αχνιώτες στο 
∆ασάκι Άχνας. Συγκεκριμένα και στις δύο περιπτώσεις δεν υπολογίζονται στην 
αξία τα εμβαδά του οδικού δικτύου και του δημόσιου ανοικτού χώρου. 

(β) Σημειώνεται, επίσης, ότι τα κρατικά οικόπεδα στο ∆ασάκι Άχνας 
παραχωρήθηκαν στους επαναπατρισθέντες Αχνιώτες μετά από ειδική σχετική 
απόφαση της Κυβέρνησης, με βάση συγκεκριμένους όρους και προϋποθέσεις. 
Μεταξύ των προϋποθέσεων, για τις οποίες οι δικαιούχοι είχαν ενημερωθεί 
έγκαιρα, περιλαμβάνεται και η καταβολή του ποσού που αντιστοιχεί στην 
αγοραία αξία του οικοπέδου κατά την ημερομηνία που τους παραχωρήθηκε, 
ώστε να εκδοθεί τίτλος ιδιοκτησίας για την κατοικία που ανέγειραν στα 
οικόπεδα. 

(γ) Αρκετοί από τους επαναπατρισθέντες Αχνιώτες, στους οποίους παραχωρήθηκε 
οικόπεδο με βάση την πιο πάνω διαδικασία, έχουν ήδη καταβάλει το ποσό της 
αγοραίας αξίας του οικοπέδου που καθορίστηκε με βάση την ημερομηνία που 
τους παραχωρήθηκε και ήδη προωθήθηκε η διαδικασία έκδοσης τίτλου 
ιδιοκτησίας σε αυτούς. 

(δ) Για το συγκεκριμένο θέμα έχει πραγματοποιηθεί και συνάντηση ορισμένων από 
τους επαναπατρισθέντες με τον Υπουργό Εσωτερικών, κατά την οποία 
ενημερώθηκαν για τις θέσεις του Υπουργείου Εσωτερικών, όπως 
περιγράφονται πιο πάνω. Οι θέσεις αυτές δεν έχουν διαφοροποιηθεί.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 4 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.580, ημερομηνίας 1ης  
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

«Θέμα:  Σχέδιο Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 9 
Φεβρουαρίου 2011, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Μετά την επιτυχή πιλοτική εφαρμογή του Σχεδίου Προώθησης της 
Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία κατά το περσινό σχολικό 
έτος 2009-2010, στα δημοτικά σχολεία των Επαρχιών Λάρνακας και Πάφου, το 
Σχέδιο κατά την φετινή σχολική χρονιά 2010-2011 εφαρμόζεται σε Παγκύπρια 
βάση. Η μείωση της διανομής των προϊόντων από δύο φορές την βδομάδα σε 
μία κατά την φετινή χρονιά θεωρήθηκε επιβεβλημένη λόγω του ύψους του 
προϋπολογισμού του Σχεδίου που παρόλο ότι υπερδιπλασιάστηκε σε σχέση με 
την περσινή χρονιά δεν μπορούσε να καλύψει τη διανομή φρούτων και 
λαχανικών δύο φορές την βδομάδα. Υπενθυμίζεται ότι, το εν λόγω Σχέδιο 
συγχρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το ύψος της Ενωσιακής 
ενίσχυσης εγκρίνεται κάθε έτος από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή με βάση 
αντικειμενικά κριτήρια όπως είναι ο αριθμός μαθητών ανά Κράτος Μέλος. 

β)  Αναφορικά με το ερώτημα αν υπάρχουν προδιαγραφές στην προμήθεια 
φρούτων και λαχανικών πληροφορείστε ότι, σύμφωνα με του όρους του 
σχετικού διαγωνισμού με βάση τον οποίο επιλέχθηκε η εταιρεία διανομής, τα 
προϊόντα που διανέμονται πρέπει να τηρούν αναλόγως του φρούτου ή 
λαχανικού, τις ποιοτικές προδιαγραφές της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή των 
Ηνωμένων Εθνών της κατηγορίας ΕΞΤΡΑ ή Ι και να ελέγχονται ώστε να μην 
έχουν υπολείμματα φυτοφαρμάκων πέραν των επιτρεπτών ορίων. Σημειώνεται 
ότι, δεν έχει συμπεριληφθεί πρόνοια στους όρους του σχετικού διαγωνισμού για 
τη διανομή βιολογικών φρούτων και λαχανικών λόγω του ότι η εγχώρια 
παραγωγή δεν θα μπορούσε να καλύψει τις ποσότητες που απαιτούνταν για 
την υλοποίηση του Σχεδίου με αποτέλεσμα να χρησιμοποιούνταν αποκλειστικά 
εισαγόμενα προϊόντα. Σύμφωνα με τις πρόνοιες των σχετικών Κοινοτικών 
Κανονισμών [Καν. (ΕΚ) 1234/2007 και Καν. (ΕΚ) 288/2009] δεν μπορεί να 
αποκλειστεί η χρησιμοποίηση προϊόντων από άλλα Κράτη Μέλη ή ακόμα και 
από τρίτες χώρες. Εντούτοις μέσα από τις προδιαγραφές που τέθηκαν στον εν 
λόγω διαγωνισμό για την προμήθεια φρούτων και λαχανικών στα σχολεία έγινε 
προσπάθεια να χρησιμοποιηθούν ντόπια προϊόντα. 

 Σημειώνεται ότι, μέσα από τα συνοδευτικά μέτρα του Σχεδίου που στόχο έχουν 
την αύξηση της αποτελεσματικότητάς του, γίνεται προσπάθεια να εμφυτευτεί στους 
μαθητές η οικολογική συνείδηση με τη δημιουργία σχολικών λαχανόκηπων όπου 
εφαρμόζονται μόνο οι αρχές της βιολογικής γεωργίας καθώς και τη λειτουργία 
μονάδων κομποστοποίησης   φυτικών υπολειμμάτων για τις ανάγκες των σχολικών 
κήπων. 

 Το Υπουργείο  Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα υπάρξει συζήτηση 
σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 17 Μαρτίου 
2011, στις 9.00 το πρωί, με τη συζήτηση για το Πόρισμα για το Φάκελο της Κύπρου 
και θα συνεχίσουμε το απόγευμα στις 4.00 με τη νομοθετική εργασία.  Η ημερήσια 
διάταξη είναι η εξής: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

  Πόρισμα της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής για το Φάκελο της 
Κύπρου. 
(Αρ. Φακ. 23.07.013.001). 

Έγκριση σχεδίου απόφασης για το 
πόρισμα της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής για το Φάκελο της 
Κύπρου. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Noμοθετική εργασία 

 1. Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2011 Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.047-2011). 

 2. Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2011 Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.045-2011). 

 3. Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και της Εξοικονόμησης 
Ενέργειας του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.079-2011). 

 4. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.192-2010). 

 5. Ο περί της Αναγνώρισης Γεωργικών 
Προϊόντων και Τροφίμων ως Εγγυημένων 
Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων 
Νόμος του 2011.  
(Αρ. Φακ. 23.01.052.032-2011). 
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 6. Οι περί Σπόρων (Λαχανικά)  
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.028-2011). 

 7. Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.029-2011). 

 8. Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.011-2011). 

 9. Ο περί Ετησίων Αδειών μετ’ Απολαβών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.071-2011). 

 10. Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος  του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.069-2010). 

 11. Απόφαση για ένταξη της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στο Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη. 
(Αρ. Φακ. 
23.10.002.001). 
(Άσκηση από τον Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας του δικαιώματος οριστικής 
αρνησικυρίας με βάση το άρθρο 50.1.Α 
του συντάγματος). 

 12. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων 
(Ηλεκτρολογικός Εξοπλισμός Χαμηλής 
Τάσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.014-2011). 

 13. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Καταβλητέα ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.017-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
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Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος  

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νικολάου Ιωνάς 

Βότσης Άγγελος  Ομήρου Γιαννάκης 

Γαβριήλ Γιαννάκης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Αριστοφάνης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Γεώργιος Πουργουρίδης Χρήστος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυπριανού Άντρος Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Αθηνά Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάμπας Πανίκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και Υπηρεσιών και για Συναφή 
Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Ο περί του Συντονισμού των 
∆ιαδικασιών Σύναψης Συμβάσεων Έργων, Προμηθειών και Υπηρεσιών στους 
Τομείς του Ύδατος, της Ενέργειας, των Μεταφορών και των Ταχυδρομικών 
Υπηρεσιών και για Συναφή Θέματα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», η 
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συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Γεωργίου, Γ. Βαρνάβα, Α. Αγγελίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Γ. Περδίκης) και ψήφισή τους σε νόμους. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και ψήφισή της σε νόμο με 
τον τίτλο «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011». 

3. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Πόλης 
Χρυσοχούς (∆ιάρθρωση και Όροι Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011», οι 
σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου και έγκρισή τους. 

4. Αναβολή του νομοσχεδίου «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2011 Νόμος του 2011», έπειτα από συζήτηση (Λ. 
Χριστοφόρου, Ν. Παπαδόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Μ. Σιζόπουλος, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Σ. Φυττής, Α. Αγγελίδης). 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής 
Κεφαλαιαγοράς του 2011 Νόμος του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου και της κ. Μαρίας Κυριακού, ψήφισή του σε νόμο και 
δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Γιώργο Περδίκη. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο και τους κανονισμούς: 

 α. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011», 

 β. «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Ειδικές Απαλλαγές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», 

 γ. «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Απαλλαγές για Εισαγόμενα 
Αγαθά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», οι σύντομες 
παρατηρήσεις του κ. Μαρίνου Σιζόπουλου και της κ. Μαρίας Κυριακού, 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο (με αρ. 2) και έγκριση των 
κανονισμών.  

7. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Επιστροφές Φόρου σε Πρόσωπα Εγκατεστημένα σε Κράτη Μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή 
τους. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2011 Νόμος του 2011», η συζήτηση που ακολούθησε (Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Ν. Τορναρίτης, Α. Κυριακίδου, Στ. Μισιαούλη ∆ημητρίου, Γ. 
Βαρνάβα), ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Προϋπολογισμού του 
Οργανισμού Νεολαίας Νόμος του 2011» και δικαιολόγηση της αρνητικής 
ψήφου από τον κ. Γιώργο Περδίκη. 

9.  Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Ν. Τορναρίτης, Α. Κυριακίδου, Γ. Βαρνάβα, Γ. 
Λαμάρης, Α. Θεμιστοκλέους, Ά. Βότσης, Ν. Κλεάνθους, Ρ. Ερωτοκρίτου) και 
ψήφισή του σε νόμο. 
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10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της Πρόσβασης στο Επάγγελμα του 
Οδικού Μεταφορέα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή της σε 
νόμο. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί του Υδατικού Έργου Κιτίου 
(Κατάργηση) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων που πρέπει 
να πληρούν Καθορισμένες Κατηγορίες Προϊόντων (Όργανα Μέτρησης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Παπαδόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, Ν. 
Τορναρίτης, ∆. Συλλούρης, Ι. Νικολάου, Φ. Σαρίκας) για την παραπομπή του 
θέματος «Ο περί Στοιχημάτων Νόμος του 2011». 

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Καθυστέρηση στην παραχώρηση αποζημιώσεων για τις ανοικτές καλλιέργειες - 
Επιδιόρθωση δρόμου Στατού-Αγίου Φωτίου προς Παναγιά - ∆ιαχωρισμός 
οικοπέδων στην κοινότητα Αναρίτας - Χρήση του νερού του υπό κατασκευή 
ντεποζίτου στην κοινότητα Στατού-Αγίου Φωτίου - Έργα στην Αναρίτα - Έργα 
στην Αμαργέτη - Απαγόρευση του κυνηγιού κοντά σε κατοικίες στην Αμαργέτη - 
Ανάγκη για διαχωρισμό οικοπέδων για νέα ζευγάρια στην Αμαργέτη - Ενίσχυση 
του Αστυνομικού Σταθμού Παναγιάς - Συντήρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών 
στη Χούλου - Αναθεώρηση υπολογισμού αγροτικών τεμαχίων στην κοινότητα 
Θελέτρας - ∆ημιουργία αίθουσας ειδικής εκπαίδευσης στο Λοϊζίδειο ∆ημόσιο 
Νηπιαγωγείο Στροβόλου - Τοπιοτέχνηση των κεντρικών πλατειών των 
κοινοτήτων και δήμων της επαρχίας Αμμοχώστου - Τοπιοτέχνηση της 
κεντρικής πλατείας και του παραλιακού μετώπου της κοινότητας Σωτήρας 
Αμμοχώστου - Οι εορτασμοί για τα διακόσια χρόνια από την ίδρυση του 
Παγκυπρίου Γυμνασίου - Ο νόμος περί ∆ιατηρητέων και το ιδιοκτησιακό 
καθεστώς του Παγκυπρίου Γυμνασίου. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Η έγκριση οργανικών θέσεων στο δήμο Πέγειας - Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων 
στην περιοχή γύρω από τον κόμβο Αρχαγγέλου - Προβλήματα στη λειτουργία 
εξωτερικού ιατρείου στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων Β΄ - Ανάγκη 
κυκλοφοριακής αποσυμφόρησης στον εμπορικό δρόμο Κοραή στο Παραλίμνι - 
Λειτουργία Νευροχειρουργικού Τμήματος στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου 
- Ανάγκη θεσμοθέτησης της προφορικής εξέτασης για μαθητές με δυσλεξία - 
Αντισεισμικότητα κρατικών κτιρίων - Το πρόγραμμα προστασίας του 
περιβάλλοντος στην κατεχόμενη Καρπασία - Πρόνοια για ασφαλή διέλευση 
ζώων και ερπετών κατά την κατασκευή των δρόμων - Καθαρισμός και 
συντήρηση του αρχαιολογικού οικισμού Αλάμπρας - Τα χρονοδιαγράμματα 
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εκτέλεσης έργων στην κοινότητα Λυμπιών - Λειτουργία ζωολογικού κήπου στην 
περιοχή Αγίων Τριμιθιάς χωρίς άδεια λειτουργίας - Μείωση της τιμής 
προσφυγικών οικοπέδων για επαναπατριζομένους στο ∆ασάκι Άχνας - 
∆ιανομή φρούτων ή λαχανικών στους μαθητές των δημοτικών σχολείων. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 17ης Μαρτίου 2011  

Ώρα έναρξης:  9.40 π.μ. 

Αρ. 26 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχουμε συνεννοηθεί, κατά την πρωινή 
συνεδρία θα διεξαχθεί η συζήτηση του θέματος του Κεφαλαίου Τέταρτου που αφορά 
το πόρισμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου και θα 
ακολουθήσει έγκριση σχεδίου απόφασης για το πόρισμα της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου. 

 Θα δώσω το λόγο, αρχίζοντας με τη σειρά όπως την έχουμε συμφωνήσει, στο 
συνάδελφο το Γιώργο τον Περδίκη. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε συνεννοηθεί ότι αρχικά θα γίνει μια γενική κατάθεση από 
πλευράς της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, έχετε δίκαιο.   

 Κύριε Σιζόπουλε, έχετε το βήμα. 
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Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Η σημερινή ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων πρέπει να θεωρείται 
ιστορικής σημασίας.  Σηματοδοτεί την ολοκλήρωση μιας επίπονης και δύσκολης 
προσπάθειας με στόχο τη διερεύνηση των γεγονότων και την καταγραφή των αιτίων 
και των αιτιατών που οδήγησαν στην προδοσία του 1974, που συνετέλεσαν στην 
πραγματοποίηση της μεγαλύτερης τραγωδίας στη σύγχρονη κυπριακή ιστορία και 
μιας από τις μεγαλύτερες του ελληνισμού. 

 Για σκοπούς ιστορικής αναφοράς, να πω ότι η πορεία διερεύνησης άρχισε το 
Φεβρουάριο του 1982 με συζήτηση στο Κεφάλαιο Τέταρτο θέματος που ενέγραψαν οι 
βουλευτές του ∆ΗΚΟ Αλέξης Γαλανός και Ρήνα Κατσελλή.  Η συζήτηση 
ολοκληρώθηκε στις 22 Απριλίου 1982 με την έγκριση ψηφίσματος για τη σύσταση 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου.  Το θέμα επανήλθε για 
συζήτηση και σύσταση της επιτροπής με επιστολές που κατέθεσαν στον Πρόεδρο του 
σώματος η Ε∆ΕΚ το 1986 και το 1987 και επίσης το ∆ΗΚΟ την ίδια περίοδο.  Την ίδια 
περίοδο με πρότασή τους εβδομήντα δύο βουλευτές του ΠΑΣΟΚ ζήτησαν τη σύσταση 
αντίστοιχης εξεταστικής επιτροπής στη Βουλή των Ελλήνων.  Τελικά, με απόφασή της 
η Βουλή των Αντιπροσώπων, στις 30 Ιανουαρίου 1989, αποφάσισε τη σύσταση Ad 
Hoc Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου με καθορισμένη 
σύνθεση και συγκεκριμένους όρους εντολής.  Στις 10 Οκτωβρίου 2002 η επιτροπή 
μετατράπηκε σε κανονική κοινοβουλευτική επιτροπή με τετραμελή σύνθεση. 

 Στην επιτροπή ανατέθηκε η ευθύνη να διερευνήσει γεγονότα τα οποία έλαβαν 
χώρα στην πατρίδα μας από το 1967 και μετά και τα οποία οδήγησαν στο 
πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου και στην τουρκική εισβολή της 20ής Ιουλίου 1974, να 
συγκεντρώσει και να αξιολογήσει στοιχεία της κυπριακής τραγωδίας, που επικράτησε 
να ονομάζονται “Φάκελος της Κύπρου”. 

 Στις 23 Φεβρουαρίου 1989 οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι των κομμάτων 
είχαν συνάντηση με τον τότε Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, από τον οποίο 
ζήτησαν να απαντήσει σε διάφορα νομικά ερωτήματα αναφορικά με τη λειτουργία της 
επιτροπής.  Σε σχετικό σημείωμα που απέστειλε στη Βουλή καθόριζε δύο τρόπους 
λειτουργίας:  Είτε με αλλαγή της νομοθεσίας να θεσπισθεί η δυνατότητα της σύστασης 
εξεταστικής των πραγμάτων επιτροπής κατά τα πρότυπα της Βουλής των Ελλήνων 
είτε, σε αντίθετη περίπτωση, η δραστηριότητα της επιτροπής, για να αποκτήσει 
κοινοβουλευτική ασυλία, να τύχει νομοθετικής έγκρισης από την ολομέλεια του 
σώματος.  Αυτός είναι ο λόγος που επέβαλε τη σημερινή συζήτηση και την έγκριση 
σχετικής απόφασης. 

 Η λειτουργία της επιτροπής διακρίνεται σε τρεις περιόδους:  Στην πρώτη 
περίοδο, από τον Απρίλιο του ’99 μέχρι και τον Απρίλιο του 2001.  Κατά την περίοδο 
αυτή η επιτροπή πραγματοποίησε 22 συνεδρίες και έλαβε καταθέσεις από 19 
μάρτυρες.  Στη δεύτερη περίοδο λειτουργίας, από τον Ιούνιο του 2001 μέχρι τον 
Απρίλιο του 2006, κατά την οποία η επιτροπή δεν είχε πραγματοποιήσει συνεδρίες. 

 Στην τρίτη περίοδο λειτουργίας, η οποία άρχισε στις 8 Ιουνίου του 2006 και 
ουσιαστικά ολοκληρώνεται τώρα.  Στις 8 Ιουνίου η Επιτροπή Επιλογής καθόρισε και 
τη νέα σύνθεση της επιτροπής, την οποία γνωρίζετε. 
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 Τη χρονική περίοδο από τον Ιούνιο του 2006 μέχρι και το Μάρτιο του 2007 η 
επιτροπή είχε προβεί σε σειρά συνεδριάσεων με στόχο τον καθορισμό του πλαισίου 
δράσης και οργάνωσης του τρόπου εργασίας της.  Αυτό βοήθησε σημαντικά στην 
ολοκλήρωση των εργασιών της επιτροπής εντός του προκαθορισμένου χρόνου, παρά 
τα απρόβλεπτα συμβάντα που υπήρξαν στην πορεία των εργασιών της.  Η πρώτη 
κατάθεση, για ιστορικούς λόγους το αναφέρω, λήφθηκε στις 25 Απριλίου 2007 με 
καλεσμένο τον πρώην Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας Γλαύκο Κληρίδη. 

 Συνολικά, πραγματοποιήθηκαν 188 συνεδρίες.  Από αυτές οι 40 αφορούσαν 
συζήτηση διαδικαστικών θεμάτων και οι υπόλοιπες αφορούσαν τη λήψη καταθέσεων. 

 Κλήθηκαν και κατέθεσαν συνολικά 155 άτομα. 
 Ο συνολικός χρόνος των συνεδριάσεων για καταθέσεις ανήλθε στις 448 ώρες. 
 Τηρήθηκαν συνολικά περίπου 20 000 σελίδες πρακτικών που αφορούν τις 

καταθέσεις μαρτύρων. 

 Αριθμός προσώπων αρνήθηκε να προσέλθει στην επιτροπή για κατάθεση.  Η 
επιτροπή, παρά τη δυνατότητα που είχε να κλητεύσει τα συγκεκριμένα άτομα με βάση 
τον Κανονισμό της Βουλής και με υποχρέωση να παρευρεθούν και να καταθέσουν, το 
απέφυγε.  Θεώρησε ότι οι μάρτυρες θα έπρεπε να προσέλθουν αυτόβουλα μετά την 
κοινοποίηση της πρόσκλησης και τη σχετική ενημέρωση που ετύγχαναν για τον τρόπο 
λειτουργίας της επιτροπής. 

 Η επιτροπή απέφυγε να καλέσει για κατάθεση υπηκόους άλλων χωρών και 
περιορίσθηκε, για ευνόητους λόγους, μόνο σε Κύπριους υπηκόους.  Εξαίρεση 
αποτέλεσαν οι ακόλουθοι: 

1. Ο τέως βασιλιάς των Ελλήνων Κωνσταντίνος.  Η επιτροπή θεώρησε ότι 
μπορούσε με την κατάθεσή του να φωτίσει σημαντικές πτυχές γεγονότων που 
διερευνούσε, δεδομένης της πιθανότητας να είναι κάτοχος σημαντικών 
πληροφοριών. 

2. Ο κ. Αλέξανδρος Σημαιοφορίδης, ο οποίος την περίοδο 1969-1974 ήταν 
προϊστάμενος του κλιμακίου της ελληνικής ΚΥΠ στην Κερύνεια και κάτοχος 
σημαντικών πληροφοριών για την προετοιμασία των τουρκικών στρατιωτικών 
δυνάμεων για την εισβολή της 20ής Ιουλίου 1974. 

 Κατά τη διάρκεια των εργασιών της η επιτροπή, με τη βοήθεια των συνεργατών 
της, εξασφάλισε από διάφορες πηγές εντός και εκτός Κύπρου έγγραφα τα οποία 
ξεπερνούν τις 150 000 και τα οποία αριθμούν πέραν των 350 000 σελίδων. 

 Από το Αρχείο της Εθνικής Φρουράς ψηφιοποιήθηκαν και λήφθηκαν 30 000 
έγγραφα πέραν των 50 000 σελίδων.  Από διασταυρωμένες πληροφορίες προκύπτει 
ότι σημαντικός αριθμός εγγράφων είτε καταστράφηκαν είτε υπεξαιρέθηκαν.  Φαίνεται 
ότι αριθμός εγγράφων μεταφέρθηκε και στην Ελλάδα.  Εκτιμώ ότι η Βουλή θα πρέπει 
να ζητήσει επίσημα τον επαναπατρισμό του Αρχείου της ΑΣ∆ΑΚ, το οποίο 
μεταφέρθηκε στην Ελλάδα με την αποχώρηση της Ελληνικής Μεραρχίας, το Γενάρη 
του 1968, και το οποίο περιέχει σημαντικά έγγραφα για την περίοδο 1964-1967, 
καθώς επίσης και τις εκθέσεις των αξιωματικών που υπηρετούσαν το καλοκαίρι του 
1974 στην Εθνική Φρουρά. 

 Σε σχέση με το Αρχείο της ΚΥΠ, από τη μελέτη του εντοπίσθηκαν και λήφθηκαν 
σε ψηφιοποιημένη μορφή έγγραφα συνολικού αριθμού πέραν των 69 000, που 
αριθμούν πέραν των 130 000 σελίδων. 
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 Επίσης, παραλήφθηκαν έγγραφα από το Αρχηγείο της Αστυνομικής ∆ύναμης 
Κύπρου που αφορούν κυρίως δικογραφίες, από το Αρχείο της Ιεράς Αρχιεπισκοπής 
Κύπρου, της κυπριακής πρεσβείας στην Αθήνα, από το Υπουργείο Εξωτερικών, από 
τα βρετανικά αρχεία, από αρχεία στις Ηνωμένες Πολιτείες, δικογραφίες, όπως 
αναφέρθηκε προηγουμένως, οι οποίες τηρήθηκαν και φυλάσσονται στο Κρατικό 
Αρχείο.   

 Υπάρχει υποχρέωση για ξεχωριστή αναφορά σε δύο αρχεία. 

 Το πρώτο είναι το Αρχείο του Γεώργιου Γρίβα ∆ιγενή της περιόδου 1971-1974.  
Η επιτροπή εντόπισε το συγκεκριμένο αρχείο και προέβη σε συζητήσεις με τα άτομα 
που το κατείχαν με στόχο την παραχώρησή του στη Βουλή.  Αρχικά υπήρξε θετική 
ανταπόκριση.  Στη συνέχεια όμως υπήρξε άρνηση παραχώρησης.  Εκτιμούμε ότι η 
επιλεκτική και αποσπασματική παράθεση τμημάτων του αρχείου, όπως κατατέθηκαν 
στην επιτροπή, δεν της επιτρέπει να προβεί σε αντικειμενική αξιολόγηση του 
περιεχομένου του αρχείου, έτσι που να οδηγεί σε ασφαλή συμπεράσματα.  Η 
επιτροπή όμως έχει κατορθώσει να συγκεντρώσει από διάφορες πηγές σημαντικό 
αριθμό εγγράφων της παράνομης οργάνωσης ΕΟΚΑ Β΄, μεταξύ των οποίων 
περιλαμβάνονται και τα σχέδια πραξικοπήματος τα οποία εκπονήθηκαν την περίοδο 
1971-1973 με τις κωδικές ονομασίες ΣΦΕΝ∆ΟΝΗ, ΑΠΟΛΛΩΝ και ΝΙΚΗ, σχέδια 
επιχειρήσεων, κατάλογοι προγραφών και άλλο σημαντικό υλικό που αφορά την 
αλληλογραφία μεταξύ των στελεχών της οργάνωσης. 

 Το δεύτερο είναι το Αρχείο της Εξεταστικής Επιτροπής για το Φάκελο της 
Κύπρου της Βουλής των Ελλήνων.  Παρά τις πολλαπλές και συνεχείς προσπάθειες 
που καταβλήθηκαν προς διάφορες κατευθύνσεις και σε όλα τα επίπεδα, δεν κατέστη 
δυνατή η παραχώρηση άδειας πρόσβασης για μελέτη ή για παραλαβή εγγράφων από 
το ως άνω αρχείο.  Όμως η επιτροπή έχει κατορθώσει να παραλάβει από διάφορες 
πηγές αριθμό σημαντικών εγγράφων, περιλαμβανομένων των καταθέσεων κάποιων 
από τους πρωταγωνιστές του πραξικοπήματος της 15ης Ιουλίου και όχι μόνο. 

 Παράλληλα, η επιτροπή προέβη στη συγκέντρωση και συλλογή 
οπτικοακουστικού υλικού, καθώς και βιβλιογραφίας που αναφέρεται στα γεγονότα τα 
οποία διερευνά.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή έχει αποδελτιώσει και ψηφιοποιήσει όλες 
τις ημερήσιες και εβδομαδιαίες εφημερίδες οι οποίες κυκλοφορούσαν στην Κύπρο την 
περίοδο 1967-1974. 

 Όλο το υλικό το οποίο έχει συγκεντρωθεί ψηφιοποιείται από τη Μηχανογραφική 
Υπηρεσία της Βουλής.  Η εργασία της ψηφιοποίησης και η δημιουργία λογισμικού 
προγράμματος αναμένεται να ολοκληρωθεί σε μερικούς μήνες.  Όλο το υλικό θα είναι 
έτοιμο για πρόσβαση μέσω ηλεκτρονικού υπολογιστή, μόλις η Βουλή ήθελε 
παραχωρήσει τη σχετική άδεια σε ιστορικούς ή επιστήμονες για μελέτη. 

 Λεπτομερής έκθεση για τον τρόπο διάθεσης επίσης του ειδικού 
προϋπολογισμού που εγκρίθηκε για τις ανάγκες της επιτροπής ετοιμάσθηκε από την 
Υπηρεσία Οικονομικής ∆ιαχείρισης της Βουλής και επισυνάπτεται ως μέρος των 
παραρτημάτων του πορίσματος που έχετε λάβει. 

 Με τη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας καλούμαστε: 

 να επικυρώσουμε τις μέχρι σήμερα εργασίες της επιτροπής, κατοχυρώνοντας 
τη διαδικασία για τη λήψη του μαρτυρικού υλικού, το μαρτυρικό υλικό, καθώς 
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και των συγκεντρωθέντων εγγράφων και του λοιπού υλικού που έχει 
παραληφθεί και αρχειοθετηθεί,  

 να προσδώσουμε σε αυτό το υλικό κοινοβουλευτική ασυλία και  

 να εγκρίνουμε το πόρισμα το οποίο έχει ετοιμάσει η επιτροπή με ομοφωνία των 
παρόντων μελών της. 

 Με αυτή την ευκαιρία, θα ήθελα εκ μέρους και των υπολοίπων μελών της 
επιτροπής να εκφράσω τις θερμές μας ευχαριστίες προς όλους όσοι βοήθησαν με 
οποιοδήποτε τρόπο στην ολοκλήρωση των εργασιών της επιτροπής.  Ξεχωριστή 
μνεία όμως επιβάλλεται να γίνει προς τον τέως Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας αείμνηστο 
Τάσσο Παπαδόπουλο, το σημερινό Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας ∆ημήτρη Χριστόφια, 
τον Πρόεδρο της Βουλής Μάριο Καρογιάν, τον τέως και το νυν γενικό διευθυντή της 
Βουλής και την προϊσταμένη της Υπηρεσίας Κοινοβουλευτικών Επιτροπών, τη 
γραμματεία της επιτροπής, την οποία αποτελούσαν η κ. Ελένη Ηλιάδη, ο κ. Ανδρέας 
Νεοφύτου και η κ. Γεωργία Πέτρου, τα μέλη της επιστημονικής ομάδας του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, τους καθηγητές Πέτρο Παπαπολυβίου και Γιώργο Καζαμία 
και τους συνεργάτες τους Μαρία Παναγιώτου, Χρίστο Κυριακίδη, Κωνσταντίνο 
Κωνσταντίνου, Ευαγγελία Ματθοπούλου, Χαράλαμπο Αλεξάνδρου, τον επιστημονικό 
συνεργάτη της επιτροπής Ρολάνδο Κατσιαούνη, το δημοσιογράφο Σπύρο Κέττηρο, 
τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Οικονομικής ∆ιαχείρισης της Βουλής Γιώργο 
Θεοφίλου, τον προϊστάμενο της Υπηρεσίας Επικοινωνίας της Βουλής Ανδρέα 
Χειμωνίδη, τις στενογράφους της Βουλής, τον Πανίκο Αντωνίου, που είχε την ευθύνη 
για τις ηχογραφήσεις των συνεδριάσεων. 

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Μαρίνο το Σιζόπουλο. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το Γιώργο τον Περδίκη. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μία παράλειψη, σας παρακαλώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή από πλευράς των κομμάτων παραλήφθηκε σειρά από παρατηρήσεις 
που αφορούν το πόρισμα και δυστυχώς οι παρατηρήσεις αυτές έφθασαν στην 
επιτροπή εκπρόθεσμα και δεν υπήρχε η δυνατότητα αυτές οι παρατηρήσεις να 
μελετηθούν σε βάθος, να αξιολογηθούν και να αποφασισθεί ποιες απ’ αυτές θα 
ενσωματωθούν στο πόρισμα ή όχι, στην τελευταία συνεδρία η επιτροπή αποφάσισε 
όλες αυτές τις παρατηρήσεις να τις καταθέσει σήμερα στην ολομέλεια, για να 
αποτελέσουν μέρος των πρακτικών της σημερινής συνεδρίας της ολομέλειας της 
Βουλής. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος καταθέτει στη γραμματεία το 
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ευχαριστώ τον κ. Σιζόπουλο. 

 Κύριε Περδίκη, έχετε το λόγο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι,  

 Το πολιτικό κίνημα που εκπροσωπώ είναι πολύ νεότερο των γεγονότων τα 
οποία εξετάζονται στο Φάκελο της Κύπρου.  Πολιτικά αισθανόμαστε ότι αυτή η 
συζήτηση και ιδιαίτερα το μέρος που αφορά τις ευθύνες δε μας αγγίζει, αλλά μας 
συγκινεί η διαπίστωση του μεγέθους της προδοσίας, του μεγέθους της καταστροφής.  
Για εμάς, τους Οικολόγους, που, όπως λέμε συχνά, κοιτάζουμε το μέλλον, η κατάδυση 
στις πικρές εμπειρίες και στα άδυτα της τραγωδίας του λαού μας μεταφράζεται σε 
αναζήτηση των κατάλληλων πολιτικών συμπερασμάτων.  Άλλωστε, μετά την πλήρη 
κατάρρευση του μύθου περί δίκαιης λύσης, τώρα που σίγουρα οι ηγέτες μας «δεν 
ξέρουν πού πατούν και πού μας πάνε» το μόνο που μας απομένει είναι να ξέρουμε 
από πού ερχόμαστε.  Από τον Ονήσιλο και τον αρχαίο Ευαγόρα μέχρι τον Ευαγόρα 
Παλληκαρίδη και το Βαγορή.  Αφού δεν ξέρουμε λοιπόν το μέλλον μας, ας 
γνωρίσουμε καλά το παρελθόν μας, την ιστορία μας.  Είναι ο καλύτερος κωδικός, η 
πιο ασφαλής πυξίδα, για ένα λαό που προδόθηκε το ’74, για ένα λαό που προδίδεται 
καθημερινά. 

 Τέλος πάντων, ξέρω ότι αυτά που λέω σας ακούονται περίεργα, εκτός γραμμής 
και εκτός συστήματος.  ∆ε θα απολογηθώ γι’ αυτό.  Όσο και να είναι βολικό για όσους 
φέρουν τη δική τους, μικρή ή μεγάλη, ευθύνη για τα βάσανα του λαού μας, για την 
εισβολή, τη συνεχιζόμενη κατοχή, αλλά και την αποτυχία της πολιτικής ηγεσίας να 
πετύχει μια δίκαιη και βιώσιμη λύση στο Κυπριακό, δεν μπορώ να ταυτιστώ ούτε 
προσωπικά ούτε ως πολιτικό κίνημα με τα εγκλήματα, τα λάθη και τις παραλείψεις 
τους, γιατί όσο ευθύνονται όσοι συνέβαλαν στην τραγωδία του ’74 -και δεν είναι 
άμοιροι δευτερευόντως ευθυνών οι πολιτικοί της εποχής- άλλο τόσο υπεύθυνοι είναι 
και οι επίγονοί τους, πολιτικοί και κόμματα, που μετέτρεψαν το Κυπριακό από 
πρόβλημα εισβολής, κατοχής και καταπάτησης των ανθρωπίνων δικαιωμάτων σε ένα 
θέμα δικοινοτικής διαφοράς.  Φρονώ δηλαδή ότι δεν αρκεί να λένε κάποιοι «ας 
όψονται» ή να επιρρίπτουν στην προδοσία του ’74 την ευθύνη για τα δικά τους λάθη, 
παραλείψεις και μειοδοτικές πολιτικές.  

 Σίγουρα, αν δεν ήταν η προδοσία, σε συνδυασμό με την ξένη συνωμοσία, δε 
θα είχαμε βιώσει την τραγωδία του ’74.  Αυτό τεκμηριώνεται και από το πόρισμα της 
επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου.  Οι Τούρκοι εκμεταλλεύτηκαν το προδοτικό 
πραξικόπημα και πάτησαν στο νησί αποκτώντας στρατηγικό πλεονέκτημα.  Ήταν 
όμως οι δεκαετίες λαθών και υποχωρήσεων που ακολούθησαν που οδήγησαν το λαό 
μας ένα βήμα πριν την πλήρη παράδοση στις επιδιώξεις της Τουρκίας.  

 Μια κριτική θεώρηση του πορίσματος του Φακέλου οδηγεί στην εξής θλιβερή 
διαπίστωση:  ∆ε διακρίνεται από την τόλμη και την πολιτική διείσδυση που απαιτεί η 
ανάγκη αναγνώρισης ευθυνών προς γνώση και αποφυγή.  Καταθέτω δημοσίως τις 
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παρατηρήσεις του Κινήματος Οικολόγων, οι οποίες κατατέθηκαν εγκαίρως 
παρεμπιπτόντως για το προσχέδιο του πορίσματος:  

1. Στην εισαγωγή του πορίσματος και συγκεκριμένα στην παράγραφο Ζ(7) 
αναφέρεται επί λέξει «το πόρισμα δεν αναφέρεται σε πολιτικές ή ποινικές 
ευθύνες». Αυτή η αναφορά έρχεται σε σαφή αντίθεση με την απόφαση της 
ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων της 30ής Ιανουαρίου 1989, στην 
οποία αναφέρεται σαφώς ότι η επιτροπή είχε εντολή «να διερευνήσει το ρόλο 
χωρών και υπηρεσιών, ομάδων και ατόμων με σκοπό τον καταλογισμό 
πολιτικών ευθυνών».  Ακόμα έχω την άποψη ότι η απόφαση της Βουλής των 
Αντιπροσώπων βάσει της οποίας ιδρύθηκε η επιτροπή για το Φάκελο της 
Κύπρου και στην οποία καταγράφηκε το πεδίο ευθύνης της όχι μόνο 
αναφέρεται σαφώς σε πολιτικές ευθύνες και στην ανάγκη κατανομής τους, αλλά 
θέτει και ζητήματα, έστω και εμμέσως, ποινικών ευθυνών, αφού αναφέρει «η 
επιτροπή δεν είναι δικαστικό σώμα και στόχος της δεν είναι ο καταλογισμός 
ποινικών ευθυνών, πράγμα που είναι έργο της δικαιοσύνης».  Κατά την άποψή 
μου, εμμέσως η απόφαση του ’89 αφήνει περιθώρια για καταλογισμό των 
ποινικών ευθυνών από τα αρμόδια δικαστήρια, προοπτική η οποία εκ των 
προτέρων αποκλείεται επίσημα από το πόρισμα.  

2. Το κείμενο χαρακτηρίζεται από πολλές πληροφορίες και ιστορικές αναφορές, 
υποστηριζόμενες από ένα πλούσιο υλικό από συνεντεύξεις και έγγραφα, 
εντούτοις σημειώνονται κενά πληροφόρησης, πέραν των όσων καταγράφονται 
από το ίδιο το πόρισμα, τα οποία δημιουργούν πολλές απορίες.  
Χαρακτηριστικό παράδειγμα η περίπτωση της συνάντησης Μακαρίου-Γρίβα ή 
της συνάντησης του Έβρου. 

3. Σε πολλές περιπτώσεις η έρευνα δεν προχωρά σε βάθος και δε φωτίζει 
άγνωστες πτυχές της ιστορίας, για τις οποίες πτυχές παραμένουν βασανιστικά 
ερωτηματικά.  Π.χ. ποιος τελικά ήταν πίσω από τη δολοφονία Γιωρκάτζη, ποιος 
τελικά σταμάτησε την τουρκική εισβολή το 1964;  

4. Φαίνεται ότι κάποιες πληροφορίες που ενδεχομένως θα ενοχλούσαν εν ζωή 
πολιτικούς δεν αναφέρονται.  Π.χ. δεν αναφέρεται σε ποιους προτάθηκε η 
παράνομη προεδρία του πραξικοπήματος και σωστά αρνήθηκαν, αλλά και σε 
ποιους προτάθηκε και απλά δε βρέθηκαν, για να αρνηθούν.  Άρα, αν 
ανευρίσκονταν, μπορεί να μην αρνούνταν.  

5. Παραδόξως, η ιστορική έρευνα σταματά μέχρι την πρώτη φάση της εισβολής, 
όμως το έγκλημα ολοκληρώθηκε με τη δεύτερη φάση της εισβολής, κατά την 
οποία χάθηκε η Αμμόχωστος, η Καρπασία, η Μόρφου και οι περισσότερες 
κατεχόμενες περιοχές.  Τι συνέβη στο μεσοδιάστημα που είχαν αναλάβει πλέον 
το χειρισμό της τύχης του λαού μας οι μεταβατικές διοικήσεις Καραμανλή και 
Κληρίδη σε Ελλάδα και Κύπρο, αντιστοίχως;  Τι έγινε στη ∆ιάσκεψη της 
Γενεύης;  Γιατί χάθηκε η Αμμόχωστος;  Γιατί οι Τούρκοι εκμεταλλεύτηκαν την 
εκεχειρία μέχρι ακόμα και το Σεπτέμβριο του 1974, χωρίς να υπάρξει 
ουσιαστική αντίδραση από τις νόμιμες κυβερνήσεις;  

6. Γενικώς, ως υπεύθυνοι της τραγωδίας της Κύπρου σαφώς δακτυλοδείχνονται 
οι ξένοι, είτε αυτοί είναι οι χουντικοί αξιωματικοί είτε οι ξένες δυνάμεις.  Ποιοι 
είναι αυτοί που συνωμότησαν εντός της Κύπρου;  Ποιοι συνεργάστηκαν με τους 
χουντικούς αξιωματικούς;  
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 Κυρίες και κύριοι, 

 Έχοντας υπόψη τα πιο πάνω, θεωρούμε ότι το πόρισμα της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου δεν εκπληρώνει τις προσδοκίες του κυπριακού 
λαού για αναζήτηση και ανάδειξη της πικρής αλήθειας.  Το πόρισμα αποτελεί μια καλή 
απογραφή των γεγονότων με αρκετά όμως κενά και δεν καταφέρνει να προχωρήσει 
στο βάθος που εμείς θα θέλαμε.  Οι ιστορικοί στο μέλλον μάλλον θα αξιοποιήσουν το 
υλικό της έρευνας της επιτροπής για το έργο τους.  Ελπίζω και εύχομαι να 
ασχολούνται με την τραγωδία της Κύπρου ως ιστορικό παρελθόν και όχι ως 
νομιμοποιημένη τραγική πραγματικότητα.  Ο Θεός να μας φυλάει από τον εαυτό μας! 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Περδίκη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το συνάδελφο το ∆ημήτρη Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρέπει να υπενθυμίσω ότι το Ευρωπαϊκό Κόμμα αποκλείστηκε από αυτή τη 
διαδικασία, με το επιχείρημα -και δε θέλω να επιρρίψω ευθύνες σε κανένα επιμέρους 
κόμμα- ότι η επιτροπή είχε δημιουργηθεί πριν τις βουλευτικές εκλογές και δεν 
μπορούσε τα μέλη της από τέσσερα να γίνουν πέντε.  Αυτό, κατά την άποψή μας, δεν 
ήταν σωστή προσέγγιση και δείχνει και το επίπεδο σοβαρότητας σε σχέση με το αν 
πράγματι θέλαμε να εξάξουμε ένα πόρισμα με τη συμμετοχή όλων.  Ταυτόχρονα, 
αφαίρεσε από την επιτροπή εκπρόσωπο κόμματος που είναι το μόνο καινούριο, 
φρέσκο, κόμμα, δεν είχε καμιά απολύτως σχέση με αυτά τα γεγονότα και θα 
μπορούσε να προσδώσει στην αντικειμενικότητα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

 Ούτε υπήρχε ως κόμμα ούτε δημιουργήθηκε από ανθρώπους που ήταν στα 
πολιτικά πράγματα του τόπου εκείνη την περίοδο, για να διορθώσω και το φίλο το 
Λευτέρη, που λέει «όπως και εμείς».   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

 Ναι, αλλά με ανθρώπους που συμμετείχαν στην πολιτική.  Και είναι ένα 
ερώτημα αν ένας ο οποίος συμμετέχει είτε ως κόμμα είτε ως προσωπικότητα μπορεί 
να είναι αντικειμενικός.   

 Είναι φανερό ότι η προσπάθεια μέσα από αυτή τη δουλειά που έγινε, που ήταν 
φιλότιμη εν πολλοίς, ήταν να εξυπηρετήσει κυρίως κομματικές σκοπιμότητες.  Είναι 
ιδιαίτερα φανερή η προσπάθεια επιβεβαίωσης και δικαίωσης πάγιων κομματικών 
προσεγγίσεων.  Υπήρχε παντελής έλλειψη επιστημονικότητας και απουσιάζουν 
αναφορές σε πολλά σημαντικότατα γεγονότα, πολυσυζητημένα.  Υπήρξαν, 
παραδείγματος χάριν, διάφορες και διαφορετικές εκδοχές για θέματα όπως το θέμα 
της Κοφίνου.  Ποια είναι η θέση της επιτροπής, για να μπορεί στη θέση της να εδράσει 
συμπεράσματα;  ∆εν μπορεί να δέχεσαι δέκα εκδοχές και να λες «συμπέρασμά μου 
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για το γενικό είναι τούτο»!  Για το κάθε θέμα που εξετάζεις επιστημονικά πρέπει να 
εξάξεις συμπέρασμα.  Φταίει η κολόνα ή η πλάκα που έπεσε το κτίριο;   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ναι, έτσι, με επιστημονικότητα, εννοώ, θα πρέπει να εξεταστεί το θέμα. 

 Παραγνωρίζονται σημαντικές αναφορές, ενώ καταγράφονται ισχυρισμοί 
ανωνύμων μέχρι απλών στρατιωτών.  ∆εν μπορώ να αναφερθώ στη σελίδα, γιατί με 
την προχειρότητα που έγινε δεν πρόλαβε η επιτροπή να σελιδώσει το πόρισμα.  
Ανατρέξετε στο πόρισμα, αλλά σελίδα δυστυχώς δεν μπορώ να σας δώσω.  Και 
επιβεβαιώνεται και με αυτό που ελέχθη προηγουμένως από τον πρόεδρο της 
επιτροπής, ότι τα κόμματα έστειλαν εισηγήσεις, αλλά «δεν προλάβαμε να τις 
εξετάσουμε».  Καλά, γιατί τόση βιασύνη, αν δεν υπήρχαν σκοπιμότητες, και δεν το 
αφήσαμε μετά τις εκλογές;  Ακόμα δύο μήνες, τρεις μήνες, να εξετάσουμε το θέμα, να 
βάλουμε σελίδες στο πόρισμα, να εξετάσουμε τις εισηγήσεις των κομμάτων!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πάντως σελίδες έσιει! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Νομίζεις! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, εμάς εν μας εδώσαν! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσείς είσαστε πάντα... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμάς εν μας το εδώσαν με σελίδες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...μπορεί να ’ναι κάτι άλλο που σας εδώσαν εσάς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Συλλούρη, συνεχίστε. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ακόμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Γεωργίου, σας παρακαλώ! 
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 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Γίνεται επιλεκτική καταγραφή από βιβλία μέχρι μιας λέξης και δεν τελειώνουμε 
καν την πρόταση ή την παράγραφο, που, φαίνεται, εξυπηρετεί κάποια σκοπιμότητα.  
Όταν γίνεται αναφορά σε βιβλίο παραδείγματος χάριν, πρέπει να το διαβάσουμε εις το 
σύνολο ή τουλάχιστον την πρόταση ή τουλάχιστον την παράγραφο, όταν εκείνο το 
σημείο το θεωρούμε σημαντικό.  Γίνεται επιλεκτική αξιοποίηση μαρτύρων.  
Παραδείγματος χάριν, θέλω να γνωρίζω ο κ. Σημαιοφορίδης -που σωστά τον εφέρετε 
και ήταν επιτυχία της επιτροπής- έδιδε πληροφορίες μόνο στην ελληνική ΚΥΠ ή 
ταυτόχρονα και στην κυπριακή ΚΥΠ;  Και, αν έδινε και εις την κυπριακή ΚΥΠ, τότε 
ποια είναι τα συμπεράσματά σας;  Ποιες είναι οι προτάσεις σας;  Ποιο είναι το 
επιστημονικό σας συμπέρασμα γι’ αυτό το θέμα;  Ποιο είναι το πολιτικό και ιστορικό 
συμπέρασμα;   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έδινε ή δεν έδινε πληροφορίες;   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ δεν ερεύνησα το θέμα...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  

 ... εγώ θέλω να γνωρίζω, λέω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω τις πληροφορίες μου.  Εγώ δεν ήμουν ερευνητής, δεν ήμουν στην 
επιτροπή, δεν είμαι ερευνητής!   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Γιατί ξεκινά η εξέταση του θέματος από το ’68 και όχι από το ’60;   

 Εγώ τελειώνω με μια εισήγηση, ακριβώς για όλους τους λόγους τους πιο πάνω 
που είπα, αλλά και σε σχέση με το ερώτημα που βάζει ο κ. Κατσουρίδης, αν έδινε ή 
δεν έδινε, διαβάστηκε ή δε διαβάστηκε, ακούστηκε ο μάρτυρας μέχρι τέλους για όλα τα 
θέματα ή όχι.  Αυτό το πόρισμα πρέπει να πάει σε επιστημονική ομάδα που να 
εξετάσει και την αντικειμενικότητά του, αλλά και να το συμπληρώσει, για να είναι ένα 
πραγματικό πόρισμα που να αρμόζει στη σοβαρότητα και την αξιοπιστία μιας Βουλής 
κράτους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον κ. Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Πόση ώρα μίλησα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έξι λεπτά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είκοσι τέσσερα ο Ρίκκος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλώ τώρα στο βήμα το Γιαννάκη Ομήρου.  

 Και να ετοιμάζεται ο κ. Αγγελίδης. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εκ μέρους της Ε∆ΕΚ θέλω να εκφράσω εκτίμηση προς τους συντελεστές της 
σύνταξης του πορίσματος για το Φάκελο της Κύπρου, τον πρόεδρο, τα μέλη της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου, που, ύστερα από πολυετή 
και επίπονη εργασία, παρέδωσαν στη Βουλή ένα ολοκληρωμένο έργο που αφορά στη 
μεγαλύτερη προδοσία και τραγωδία της νεότερης κυπριακής ιστορίας.  Εκτίμηση και 
ευχαριστίες απονέμονται καθηκόντως και σε όσους συνεργάστηκαν με την επιτροπή, 
αλλά και στα μέλη του προσωπικού της Βουλής που συνέδραμαν στο έργο της. 

 Πρόεδρε, 

 Τα όσα πραγματεύεται το πόρισμα αποτελούν αναμφίβολα θέματα που 
άπτονται της ίδιας της ιστορικής πορείας του λαού μας, μιας πορείας αγώνων, 
παγίδων, συνωμοσιών, αντίστασης και προδοσίας, μιας προδοσίας που οδήγησε 
στην τραγωδία της οποίας τα αποτελέσματα εξακολουθεί να υφίσταται ο κυπριακός 
λαός.   

 Η οδυνηρή κατοχή του 37% του εδάφους της πατρίδας μας από τα τουρκικά 
στρατεύματα, η προσφυγοποίηση 200 000 συμπατριωτών μας, οι αγνοούμενοι, οι 
νεκροί του πραξικοπήματος και της εισβολής, οι χήρες και τα ορφανά εξακολουθούν 
και σήμερα, τριάντα εφτά σχεδόν χρόνια μετά, να αποτελούν τα αποτελέσματα αυτού 
του φασιστικού εγκλήματος, του πραξικοπήματος, και του βάρβαρου τουρκικού 
εγκλήματος, της εισβολής.  Η ματωμένη αυτή κατάληξη μιας αδίστακτης 
επιθετικότητας ξένης συνωμοσίας με τη μόνιμη συνεργασία ντόπιων 
προγεφυρωμάτων δεν ήταν τυχαία. Ήταν αντίθετα μια καλά σχεδιασμένη απόπειρα 
για την υποδούλωση της πατρίδας μας σε μια μόνιμη ξένη κηδεμονία και τη 
μετατροπή της σε μια ημιαποικία, για να χρησιμοποιείται ως μόνιμη βάση πρόσβασης 
και ελέγχου της ευρύτερης περιοχής.   

 Αν συζητούμε αυτό το τεράστιο έγκλημα σε βάρος του τόπου και του λαού, δεν 
είναι απλώς για να αποδυθούμε σε ιστορικές αναδρομές αλλά κυρίως για να 
αντλήσουμε τα αναγκαία πολιτικά διδάγματα που θα οδηγήσουν το λαό μας σε μια 
σωστική πορεία.  Και το νόημα του πορίσματος του Φακέλου της Κύπρου βρίσκεται 
στην αξιοποίηση όλων εκείνων των στοιχείων που επίσημα πια βρίσκονται μπροστά 
στο λαό, για να μην υπάρχει η σκόπιμη σύγχυση που καλλιεργείται από ενόχους και 
απολογητές τους.   
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 Το ερώτημα που λογικά τίθεται μπροστά μας, όταν συζητούμε την κυπριακή 
τραγωδία είναι πώς φτάσαμε στο ’74, πώς φτάσαμε στον Ιούλη του φασιστικού 
πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής.  Για να απαντήσουμε σε αυτό το 
ερώτημα, θα πρέπει πρώτα να ασχοληθούμε με την υφή, το χαρακτήρα του 
κυπριακού προβλήματος.   

 Ήταν πάγια τακτική των αποικιστών, φεύγοντας από τις αποικίες, να διατηρούν 
κατάλοιπα δικαιωμάτων ή διαιρετικά στοιχεία τα οποία αργότερα θα 
χρησιμοποιούνταν για την εξυπηρέτηση των συμφερόντων τους σε περιοχές που 
παρουσίαζαν ενδιαφέρον για τις μητροπόλεις.  Η αποικιακή δύναμη, η Βρετανία, 
αποχωρώντας από την Κύπρο, διατήρησε μια κατάσταση ημιανεξαρτησίας, με ένα 
καθεστώς υπό εγγύηση, φυλετικά διαιρετικό, που θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί, 
και τελικά χρησιμοποιήθηκε, σαν πρόσχημα διαιώνισης και επέκτασης των 
μεταποικιακών δεσμών.  Στόχος η στρατηγική σημασία της Κύπρου και η αξιοποίηση 
της χώρας μας για την άσκηση οικονομικού και πολιτικού ελέγχου πάνω στις 
γειτονικές χώρες, συγκοινωνιακές δυνατότητες και πλουτοπαραγωγικούς πόρους.  Για 
να αλλοιώσουν τον πραγματικό χαρακτήρα του προβλήματος, προχώρησαν σε μια 
αδίστακτη διαστρέβλωση της πραγματικότητας που στηριζόταν πάνω στην εθνολογική 
σύσταση της χώρας μας.  Παρουσίαζαν, και εξακολουθούν να παρουσιάζουν μέχρι 
σήμερα, το θέμα σαν μια δήθεν αναμέτρηση ανάμεσα σε Ελληνοκυπρίους και 
Τουρκοκυπρίους, προβάλλοντας το αδύνατο της συμβίωσης των κοινοτήτων και 
προβάλλοντας την ανάγκη χωριστών τόπων διαμονής.  Με αυτή την ψεύτικη 
τοποθέτηση στοχεύουν μόνιμα στη δημιουργία δύο χωριστών ελεγχομένων κρατιδίων 
με μόνιμη υποθήκευση της Κύπρου στην τουρκική επεκτατική πολιτική.   

 Η άρνηση του Μακαρίου, η άρνηση της δημοκρατικής ηγεσίας και του 
κυπριακού λαού να αποδεχθούν αυτή τη θεώρηση του Κυπριακού και συνεπώς η 
αντίσταση σε μια πορεία διχοτόμησης οδήγησαν ακριβώς τους ξένους συνωμοτικούς 
κύκλους στην υιοθέτηση μιας πορείας συνωμοσιών, παγίδων και κατά μέτωπο 
επίθεσης εναντίον του κυπριακού λαού, εναντίον της ηγεσίας του, εναντίον της ίδιας 
της ύπαρξης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   

 Τα γεγονότα του 1963-1964 είναι στην πραγματικότητα η πρώτη φάση ενός 
καλά συγκροτημένου σχεδίου.  Τούρκοι και Άγγλοι, εκμεταλλευόμενοι τις λογικές 
προτάσεις του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου για τροποποίηση του συντάγματος, 
δημιούργησαν τη γνωστή σε όλους μας κρίση.  Το πρόβλημα δεν ήταν η 
παρεμπόδιση της αναθεώρησης του συντάγματος.  Ο στόχος ήταν ευρύτερος.  
Τούρκοι και Άγγλοι εκμεταλλεύτηκαν τα επεισόδια για τους δικούς τους σκοπούς.  
Στην πραγματικότητα τα γεγονότα του 1963-1964 ήταν η αφετηρία μιας μακράς 
διαδικασίας που οδήγησε στην τουρκική εισβολή.  Το σενάριο ήταν απλό.  Οι Τούρκοι 
προσπάθησαν να αποδείξουν ότι ο τουρκικός πληθυσμός κινδύνευε δήθεν να σφαγεί 
και να εξολοθρευθεί.  Κατά συνέπεια, η Τουρκία ήταν υποχρεωμένη να επέμβει, για να 
σώσει τους Τουρκοκύπριους.  Και ο μόνος τρόπος ήταν η διχοτόμηση της Κύπρου 
μεταξύ ελληνικής και τουρκικής κοινότητας. 

   Ενδεικτική αυτών των στόχων και των προθέσεων των Αμερικάνων ήταν η 
εμφάνιση του περιβόητου Σχεδίου Άτσεσον τον Ιούλιο του 1964.  Η εμφάνιση αυτού 
του απροκάλυπτα διχοτομικού σχεδίου συνοδεύτηκε από αφόρητες αμερικανικές 
πιέσεις πάνω στη Λευκωσία και την Αθήνα για την αποδοχή του.  Ο Ανδρέας 
Παπανδρέου στο βιβλίο του “Η ∆ημοκρατία στο απόσπασμα” περιγράφει ανάγλυφα τα 
γεγονότα:  «Οι αμερικανικές πιέσεις στις οποίες υποβληθήκαμε, για να δεχθούμε αυτό 
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το Σχέδιο Άτσεσον, ήταν πραγματικά ανυπόφορες.  Ο πρεσβευτής Χένρυ Λαμπουίζ 
και ο Νόμπερτ Άνσιουτς, που ήταν το δεξί του χέρι και, όπως μάθαμε πολύ αργότερα, 
πράκτορας της CIA, μας επισκέπτονταν καθημερινά το σπίτι του πατέρα μου στο 
Καστρί.  Μπροστά μας πάντα ο χάρτης της Κύπρου.  Και, όταν τελικά ο Γεώργιος 
Παπανδρέου το απέρριψε και διέκοψε τις διαπραγματεύσεις στη Γενεύη, υποστήριξαν 
πως αθέτησε την υπόσχεσή του κι αυτό ήταν ένα προφανές ψεύδος που είχε σκοπό 
να συγκαλύψει την αποτυχία τους και να δικαιολογήσει τις αισιόδοξες εκθέσεις που 
είχαν στείλει στην Ουάσινγκτον».    

 Ο Μακάριος υπήρξε απόλυτα αρνητικός στο διχοτομικό αυτό σχέδιο και ο 
Άτσεσον, οργισμένος και με απίστευτη κυνικότητα, δήλωνε, στις 27 Οκτώβρη του 
1966, στο Σάλεμ της Βόρειας Καρολίνας:  «Κατά τη γνώμη μου, η διχοτόμηση είναι η 
καλύτερη λύση του Κυπριακού και, διά να επιτύχει τούτο οιοσδήποτε, θα πρέπει να 
ασκήσει πίεση επί του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου.  Εάν είχα στη διάθεσή μου τον 6ο 
Αμερικανικό Στόλο στη Μεσόγειο, θα μπορούσα να διευθετήσω το κυπριακό 
πρόβλημα και αύριο».   Κι όμως στην Κύπρο οι ορκισμένοι εχθροί του Μακαρίου 
προσπαθούσαν να δηλητηριάσουν το λαό, κατηγορώντας τον ότι είχε απορρίψει μια 
σπουδαία ευκαιρία, για να πετύχει την ένωση με την Ελλάδα.  Και όσοι φωνασκούσαν 
για ένωση εκείνη την περίοδο και κατηγορούσαν το Μακάριο ανθενωτικό γνώριζαν 
πολύ καλά πως η ένωση που υποστήριζαν ήταν η ένωση του Σχεδίου Άτσεσον, 
δηλαδή η διχοτόμηση.  Η αντίσταση του λαού μας, η σθεναρή στάση του Μακαρίου 
και η αδυναμία των ξένων να επιβάλουν διχοτομική λύση στην Κύπρο οδήγησαν στο 
πραξικόπημα του Απρίλη του 1967 και στην επιβολή φασιστικής δικτατορίας στον 
αδελφό ελληνικό λαό.   

 Ο αρχηγός του Πανελλήνιου Απελευθερωτικού Κινήματος (ΠΑΚ) Ανδρέας 
Παπανδρέου στη διάρκεια της δικτατορίας στην Ελλάδα δήλωνε: «Η ουσία του 
ελληνικού προβλήματος είναι απλή.  Η πατρίδα μας είναι χώρα υπό κατοχή.  Και η 
κατοχή είναι αμερικανική.  Μόνο οι στολές και η γλώσσα είναι ελληνικές».  Αυτή την 
αλήθεια επιβεβαίωσαν αργότερα οι ίδιοι οι Αμερικανοί, οι Μπιλ Κλίντον και Ρίτσαρντ 
Χόλμπρουκ. Με δηλώσεις τους πριν μερικά χρόνια παραδέχθηκαν τις βαρύτατες 
αμερικανικές ευθύνες.  Τα στρατευμένα παιδιά της Ελλάδας που στάλθηκαν από μια 
κοινοβουλευτική κυβέρνηση με εντολή να αποτελέσουν την εμπροσθοφυλακή του 
έθνους, σε περίπτωση εξωτερικής επέμβασης, μετατράπηκαν σε όργανα 
προπαρασκευής συνωμοσιών που θα επέτρεπαν την επιβολή σχεδίων εθνικά 
καταστροφικών για την Κύπρο.   

 Κι ενώ ο ελληνικός λαός στέναζε κάτω από το πέλμα της δικτατορίας, η ηγεσία 
και οι παράγοντες της αντιμακαριακής παράταξης δέχτηκαν πρόθυμα να γίνουν 
υπηρέτες της δικτατορίας στην Κύπρο, για να προετοιμαστεί με αυτό τον τρόπο η εκ 
των έσω άλωση του κυπριακού ελληνισμού.  Τα πάντα άρχισαν να διαβρώνονται.  
Εφημερίδες, αθλητικά σωματεία, οργανώσεις υπήρξαν στόχος αυτής της 
προσπάθειας.  Σωματεία γιόρταζαν την “εθνοσωτήριον” επέμβαση της 21ης Απριλίου, 
ενώ στους τοίχους γράφονταν συνθήματα όπως «Παττακέ, η Κύπρος σε περιμένει»!  
Στην Εθνική Φρουρά η εθνική ηθική διαπαιδαγώγηση γαλουχούσε τους νέους στην 
ιδεολογία του φασισμού, ενώ λοιδορούνταν και εξυβρίζονταν όσοι έπαιρναν τη σωστή 
πατριωτική θέση, όσοι τολμούσαν κάτω από την απειλή της φασιστικής βίας να λεν τη 
χούντα “χούντα” και τους Έλληνες δικτάτορες “ελληνόφωνους επίορκους προδότες”.   

 Το κόμμα μου, το Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, στάθηκε εκείνη τη μαύρη 
περίοδο ο άγρυπνος φρουρός της δημοκρατίας, επιμένοντας πως η χούντα δεν 
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εξέφραζε την Ελλάδα και δίδοντας κάθε ηθική και υλική υποστήριξη προς τον αδελφό 
ελληνικό λαό.  Γι’ αυτή τη δράση της η Ε∆ΕΚ βρέθηκε στο στόχαστρο μιας αδίστακτης 
πολεμικής από τους κάθε λογής υπηρέτες της χούντας στην Κύπρο, τους υμνητές της 
δικτατορίας, που μιλούσαν μάλιστα για ανθελληνισμό της Ε∆ΕΚ και δική τους δήθεν 
φιλελληνική τοποθέτηση.   

 Μετά τα τελεσίγραφα του Παπαδόπουλου, τον εκκλησιαστικό εκβιασμό, με 
συντονιστή τον περιβόητο Παναγιώτακο, ο πληρεξούσιος της CIA Παπαδόπουλος 
απαίτησε η κυπριακή κυβέρνηση να μετατραπεί σε υποεπιτροπή της χούντας, 
“παραμάγαζο” το ονόμαζε ο θεωρητικός της δικτατορίας Κωνσταντόπουλος, και να 
αποδεχθούμε τις τουρκικές προτάσεις για διαχωρισμό με Τούρκο υπερυπουργό 
τοπικής αυτοδιοίκησης.   

 Την ίδια περίοδο ο Γενικός Γραμματέας του ΝΑΤΟ Λουνς σε συνέντευξή του 
στο BBC έλεγε, τον Ιούλιο του ’72, για το Μακάριο: «Και ο Αρχιεπίσκοπος βέβαια, που 
ερωτοτροπούσε με τη Μόσχα, δεν είναι, θα ’λεγα, πολύ ισχυρό στοιχείο 
σταθερότητας.  Ίσως να ακολουθεί επικίνδυνη πολιτική, αλλά υπάρχουν ισχυρές 
δυνάμεις στο νησί, όπως παραδείγματος χάριν οι τρεις μητροπολίτες που τον κάλεσαν 
δυο φορές να παραιτηθεί, να ενασχοληθεί με τα εκκλησιαστικά του καθήκοντα, 
προετοιμαζόμενος για ένα πολύ καλύτερο μέλλον». 

 Και βέβαια ακολουθεί νέος κύκλος βίας και ανωμαλίας, η χρησιμοποίηση της 
ΕΟΚΑ Β΄ και του Γρίβα ως φορέων αυτής της πολιτικής.  Ο στόχος αυτής της νέας 
τακτικής ήταν να υποχρεωθεί ο Μακάριος σε παραίτηση, ενώ η μέθοδος δολοφονίας 
του, και συνεπώς συνταγματικού πραξικοπήματος, παρέμενε πάντα στην εφεδρεία.  
Το αμερικανικό Πεντάγωνο, η CIA και ο Κίσσινγκερ δεν είχαν άλλη επιλογή.  
Προχώρησαν στο τελευταίο στάδιο, στο πραξικόπημα και την εισβολή, δίδυμες 
εκφράσεις της ίδιας κεντρικής συνωμοσίας.  Στόχος η κατάληψη της εξουσίας, η 
δολοφονία του Μακάριου και η επιβολή διάδοχων σχημάτων που θα ’ταν πρόθυμα να 
υπηρετήσουν τα ξένα σχέδια.  Έτσι, το φασιστικό όργιο της βίας και του αίματος 
απλώθηκε το πρωί της 15ης Ιουλίου σε μια αποκορύφωση της προδοσίας ενάντια στην 
πατρίδα μας.  Εν ψυχρώ δολοφονίες, φυλακίσεις, βασανιστήρια και εξευτελισμοί 
δημοκρατικών πολιτών ήταν τα αποτελέσματα  του φασιστικού εγκλήματος. 

 Ας προσέξουμε κάτι.  Το γεγονός της πλήρους σύνδεσης του πραξικοπήματος 
και της εισβολής σαν δίδυμων και προσυνεννοημένων φάσεων της προδοσίας 
αποδεικνύεται πλήρως από το αδιαμφισβήτητο γεγονός ότι, με εντολή της χούντας του 
Ιωαννίδη, Έλληνες στρατιωτικοί και η ΕΛ∆ΥΚ περιφέρονταν στους δρόμους της 
Λευκωσίας επιδεικτικά με εμφανή τα ελληνικά σήματα στις στολές και τα αυτοκίνητα. 
Προφανής στόχος ήταν η δημιουργία της έντονης εντύπωσης στους ξένους ότι 
επρόκειτο για επέμβαση της χούντας στην Κύπρο, για να υπάρξει η τυπική 
δικαιολόγηση της τουρκικής εισβολής.  Τα προδομένα παιδιά της ΕΛ∆ΥΚ ήταν εκείνα 
που αργότερα πολέμησαν και θυσιάστηκαν με απαράμιλλο ηρωισμό εναντίον της 
τουρκικής εισβολής.  Όμως υπάρχουν και αδιάψευστες μαρτυρίες στρατιωτών μετά 
την τουρκική εισβολή που αναφέρουν ότι, όταν φάνηκαν τα τουρκικά πολεμικά πλοία 
στις ακτές της Κερύνειας, Έλληνες αξιωματικοί, επίορκοι Έλληνες αξιωματικοί, 
προφανώς μυημένοι στην προδοσία, έλεγαν ότι δεν επρόκειτο για στρατιωτική 
επιχείρηση αλλά για προγραμματισμένες ασκήσεις.  

Ο Βασίλειος Πετρόπουλος, υποδιοικητής Ναυτικού, σε έκθεσή του, που 
δημοσιεύεται στο βιβλίο του Κακαουνάκη “2 650 μερόνυχτα συνωμοσίας”, λέει: «Την 
19η Ιουλίου και περί ώραν 3ην πρωινήν είμεθα έτοιμοι να αντιμετωπίσωμεν τον 
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εισβολέα.  Την αυτήν ώραν ο ∆ιοικητής του Σταθμού υπομοίραρχος Τσομάκης μού 
είπε: “Τα τουρκικά πολεμικά πλοία δίδουν σήματα προς το τουρκοκρατούμενο Κάστρο 
Αγίου Ιλαρίωνα.  Παρακαλώ να με ενημερώσεις σχετικώς με τα σήματά των”.  Το 
σήμα ήταν το εξής: “Θα καλύπτεσθε από θαλάσσης με κορβέττες.  ΣΤΟΠ.  Απόβασις 
άρχεται από 06.00 πρωινήν.  ΣΤΟΠ.  Πιθανή απόβασις περιοχή ΒΟΣΠΟΡΟΣ 
Κυρηνείας”.  Το ανωτέρω σήμα ανέφερα εις τον ∆ιοικητήν.  Ούτος ειδοποίησε το 
ΓΕΕΦ και το 3ο Τακτικό Συγκρότημα Κυρηνείας ότι η απόβασις κατά πάσαν 
πιθανότητα θα γίνει από τον Βόσπορον. Την πρωίαν της 19ης Ιουλίου ειδοποιήθημεν 
από το ΓΕΕΦ ότι ο εν Κύπρω Αμερικανός Πρέσβης Davis τούς διαβεβαίωσε ότι αι 
ύποπτοι κινήσεις των Τούρκων δεν είναι τίποτε άλλο από μίαν επίδειξιν δυνάμεως, 
ένεκα του ότι είχε πραγματοποιηθεί το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου.  Το αποτέλεσμα 
όμως ήτο τα τουρκικά πολεμικά σκάφη να εισέλθουν εντός των κυπριακών υδάτων και 
εις απόστασιν ουχί μεγαλυτέραν των δύο ναυτικών μιλίων εκ της ακτής της 
Κυρηνείας».  Ενώ λοιπόν τα τούρκικα σήματα δεν άφηναν καμιά απολύτως αμφιβολία 
για την επικείμενη εισβολή, αλλά αντίθετα καθόριζαν ακόμα και την ώρα και τον τόπο 
της απόβασης, ο Αμερικανός πρεσβευτής στη Λευκωσία διαβεβαίωνε ότι οι Τούρκοι 
κάνουν επίδειξη δυνάμεως. 

 Και υπάρχει και η περίοδος μετά το πραξικόπημα.  Ποιοι συντηρούσαν ή 
ανέχονταν τη διατήρηση των τρομοκρατικών ομάδων της ΕΟΚΑ Β΄ στη διάρκεια της 
εισβολής, για να οργανώσουν απόπειρα κατά του Βάσου Λυσσαρίδη και να 
δολοφονήσουν το ∆ώρο Λοΐζου, να τρομοκρατούν το λαό, ενώ εμπεδωνόταν η κατοχή 
από τα τουρκικά στρατεύματα εισβολής;  Κι ακόμα υπάρχουν ευρύτερα θέματα που 
αναφέρονται στη μετατροπή πολιτών σε αιχμαλώτους πολέμου, πράγμα που 
διευκόλυνε την ανταλλαγή των πληθυσμών με στόχο τελικό το διαχωρισμό των 
κοινοτήτων. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Η κυπριακή τραγωδία κατά αδιαμφισβήτητο τρόπο, πέραν πάσης λογικής 
αμφιβολίας, είναι προϊόν που κατασκευάστηκε και εισήχθη από τις Ηνωμένες 
Πολιτείες Αμερικής, γεγονός που επίσημα έγινε παραδεκτό από τους ίδιους τους 
Αμερικανούς.  Σε συνεργασία με την Τουρκία συνέλαβαν και εξετέλεσαν ένα σχέδιο 
όχι απλώς κατάληψης της Κύπρου αλλά γενοκτονίας του κυπριακού ελληνισμού, γιατί 
οι μαζικοί φόνοι και η προσφυγοποίηση 200 000 ανθρώπων ήταν μια προσπάθεια 
καταστροφής του κυπριακού λαού και διακοπής της ιστορικής του πορείας. 

 Στα 37 χρόνια που πέρασαν από την τραγωδία του 1974 υπήρξε μια 
συστηματική προσπάθεια να πεισθεί ο λαός ότι δεν υπάρχει δυνατότητα σωτηρίας, ότι 
θα πρέπει να υποχωρήσουμε και να συμβιβαστούμε, με την κακή έννοια του όρου, με 
τα τετελεσμένα γεγονότα, αν θέλουμε να επιβιώσουμε.  Ταυτόχρονα, χαρακτήριζαν και 
χαρακτηρίζουν εξτρεμισμό, ανευθυνότητα και συνθηματολόγηση την πατριωτική και 
συνετή θέση άρνησης των τετελεσμένων γεγονότων και τον αγώνα για πλήρη και 
χωρίς όρους απελευθέρωση της πατρίδας μας. 

 Εμείς της Ε∆ΕΚ, του κόμματος που στάθηκε πάντα με συνέπεια και πάνω σε 
αρχές σε όλα τα χρόνια της συνωμοσίας και της προδοσίας ενάντια στην πατρίδα μας, 
καλούμε σήμερα κάθε τίμιο Κύπριο πατριώτη να προσέλθει σε μια πλατιά λαϊκή 
ενότητα στο συνετό ρεαλιστικό αγώνα για τη σωτηρία της Κύπρου.  Εμείς απλώνουμε 
το χέρι σε όλες τις λαϊκές δυνάμεις για μια εθνική λαϊκή ενότητα στη βάση του 
υπέρτατου αγώνα για την ελευθερία.  Θέλω να το καταστήσω σαφές.  ∆εν αναζητούμε 
πεδίο αντιπαραθέσεων στη βάση του παρελθόντος.  Τις πολιτικές μας τις καθορίζουμε 
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και τις οριοθετούμε στη βάση των υπαρκτών σημερινών πολιτικών και κοινωνικών 
αντιθέσεων.  Η μνήμη ωστόσο πρέπει να παραμένει παρούσα και αλώβητη όχι για την 
αναπαραγωγή ενός απεχθούς διχαστικού παρελθόντος, αλλά για να φωτίζει διδακτικά 
το παρόν και το μέλλον.  Αυτό είναι το νόημα του πορίσματος του Φακέλου της 
Κύπρου. 

 Με παθητική αντιμετώπιση δε λύονται προβλήματα κατοχής, εθνικής επιβίωσης 
και απελευθέρωσης. Εμείς αρνούμαστε πως θα ’μαστε η τελευταία γενιά 
Ελληνοκυπρίων σε αυτό τον τόπο, γιατί πιστεύουμε πως λαοί που αγωνίζονται νικούν.  
Και ο λαός μας, ο προδομένος αλλά αγονάτιστος λαός μας, είναι έτοιμος να αγωνιστεί 
με ρεαλισμό, αλλά και διεκδικητικότητα για μια λύση που θα τερματίζει την κατοχή, θα 
αποκαθιστά τα ανθρώπινα δικαιώματα για όλους τους νόμιμους κατοίκους της 
Κύπρου και θα θέτει τα θεμέλια για την Κύπρο της ειρήνης, της δημοκρατίας, της 
ανάπτυξης και της ευημερίας μέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο, στο οποίο βρίσκεται η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία από την 1η Μαΐου του 2004. 

 Ευχαριστώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο Γιαννάκη Ομήρου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Για το ∆ημοκρατικό Κόμμα το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 δεν ήταν ένα 
απλό γεγονός στην πολιτική ιστορία του τόπου ούτε αποτελεί σήμερα, με τις όσες 
άφησε συνέπειες, μακρινό παρελθόν.  Το ξενοκίνητο πραξικόπημα της χούντας των 
συνταγματαρχών, που ορθά κρίθηκε ως τουρκοφόρο, με τη συμβολή των εδώ 
συνεργατών τους, επιχείρησε να καταλύσει τη νόμιμη κυβέρνηση και να δώσει 
ταυτόχρονα την αφορμή στην Τουρκία να επιτύχει ό,τι από χρόνια μεθόδευε και 
επεδίωκε, όπως για παράδειγμα από το ∆εκέμβρη του 1963, δηλαδή να αλώσει την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, βουλιμία της Τουρκίας που συνεχίζεται κατά του κράτους της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, που ήδη είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μέχρι και 
σήμερα.    

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, πέρα από την καθιερωμένη ετήσια καταδίκη του 
δίδυμου εγκλήματος κατά της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, υλοποίησε και ολοκλήρωσε 
μια απαραίτητη συμβολή στην ιστορία του τόπου και κυρίως στη μνήμη του λαού.  
Εμπλούτισε με ένα μεγάλο σε έκταση μαρτυρικό υλικό που αποκαλύπτει το μέγεθος 
της προδοσίας και βέβαια τούτο όχι στον απόλυτο δυνατό βαθμό.  Το νόημα αυτής 
της δύσκολης προσπάθειας, που με συνέπεια και εξαίρετο τρόπο εκπλήρωσαν τα 
μέλη της ειδικής επιτροπής, τους οποίους θερμά συγχαίρουμε, μαζί με όσους άλλους 
συνέβαλαν σ’ αυτή την εργασία, δεν αποτελεί μορφή απλής καταδίκης.  Αποτελεί 
καταγραφή ιστορίας, στο βαθμό που ήταν τούτο δυνατό να γίνει.  Θα πρέπει να 
λειτουργεί βέβαια ως πυξίδα και φάρος γνώσης, με στόχο εκ των παθημάτων και της 
προδοσίας να αναζητούμε την ορθή πορεία διάσωσης του κράτους, και βεβαίως όλων 
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των αρχών δικαίου, του διεθνούς και ευρωπαϊκού, περί τη λειτουργία και το 
ευρωπαϊκό μέλλον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Το πόρισμα δεν κατέληξε ρητά σε διαπίστωση ή απόδοση πολιτικών ευθυνών 
σε συγκεκριμένα πρόσωπα.  Η ευθύνη όμως είναι συγκεκριμένη, είναι σαφής και 
υπάρχει.  Το πολυσέλιδο κείμενο, που θα είναι προσβάσιμο στους μελετητές και το 
κοινό, ας συντελέσει, ώστε να αποδειχθούμε φορείς ιστορικής γνώσης και διεκδικητές 
ελευθερίας, ως μορφή διαρκούς αντίστασης στα κάθε υποχθόνια σχέδια του τότε και 
του σήμερα κατά του τόπου και των μελλοντικών γενιών.  Προϋπόθεση βέβαια η 
σύνθεση δράσης και αποφασιστικότητας με την απαραίτητη ενότητα.  Ακόμη και με τις 
σημερινές διατυπωθείσες επιφυλάξεις, το πόρισμα έχει εξαίρετη σημασία.  

 Μιλώντας όμως για το Φάκελο της Κύπρου και πριν δώσω την ευκαιρία στη 
συνέχεια στο συνάδελφο κ. Ζαχαρία Κουλία να αναπτύξει εκ μέρους του κόμματός 
μας εκτενέστερα το θέμα, θεωρώ οφειλόμενο καθήκον το να μνημονεύσουμε και να 
τιμήσουμε τις θυσίες, αιμάτινες και άλλες, όλων όσοι αντιστάθηκαν και όλων όσοι 
συνετέλεσαν στη διαφύλαξη και διάσωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας από τότε έως 
και σήμερα.  Ας φθάσουμε και εμείς στο μέγεθος του δικού τους αναστήματος. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο κ. Αγγελίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα το Γεώργιο Γεωργίου εκ μέρους του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός από της ιδρύσεώς του υποστήριζε σθεναρά το 
άνοιγμα του Φακέλου της προδοσίας της Κύπρου.  Οι ψυχές των χιλιάδων θυμάτων 
της κυπριακής τραγωδίας, που έχουν πληρώσει βαρύτατο τίμημα αιμάτων και 
δακρύων εξαιτίας της προδοσίας, απαιτούν να γίνει επιτέλους γνωστή η αλήθεια, η 
πραγματική όμως αλήθεια.  Είναι γι’ αυτούς τους λόγους που ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός συμμετείχε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Φάκελο της Κύπρου, 
που επαναδραστηριοποιήθηκε το 2006.  Η καθυστέρηση που παρατηρήθηκε στην 
έκδοση του ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων στις 22 Απριλίου 1982 για το 
άνοιγμα του Φακέλου της Κύπρου και η για είκοσι τέσσερα χρόνια διαχρονική και 
αδικαιολόγητη καθυστέρηση δεν οφειλόταν στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό αλλά σε 
εκείνες τις δυνάμεις που ήλεγχαν τότε απόλυτα τόσο τη νομοθετική όσο και την 
εκτελεστική εξουσία.  Το ψήφισμα θεωρούσε «ανεπίτρεπτο, απαράδεκτο και 
επικίνδυνο οκτώ σχεδόν χρόνια μετά το δίδυμο έγκλημα να κρατείται κλειστός ο 
Φάκελος της Κύπρου και να συγκαλύπτονται ευθύνες ντόπιων και ξένων 
πρωτεργατών και συνεργατών του πραξικοπήματος».  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
ήταν τότε εκτός Βουλής και εξουσίας, όταν συγκαλύπτονταν ευθύνες ντόπιων και 
ξένων πρωτεργατών και συνεργατών του πραξικοπήματος, οκτώ χρόνια μετά το 
πραξικόπημα και την εισβολή. 

 Κύριε Πρόεδρε,   
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,   

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, με πλήρη συναίσθηση των ευθυνών του έναντι 
της ιστορικής αλήθειας, εκφράζει τη διαφωνία του για το περιεχόμενο του πορίσματος 
της επιτροπής και διαχωρίζει τη θέση του από αυτό για τους πιο κάτω λόγους:    

  Όπως καταγράφεται στο πόρισμα, σελίδες 2 και 3, οι όροι εντολής της  
επιτροπής, που καθορίστηκαν στις 15 του Ιούλη του 2006, διελάμβαναν τα ακόλουθα:  
«1.  Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Φάκελο της Κύπρου αναλαμβάνει την ευθύνη 
για τη διερεύνηση των γεγονότων τα οποία διαδραματίστηκαν τη χρονική περίοδο που 
καλύπτεται μεταξύ του Ιανουαρίου του 1967 και του ∆εκεμβρίου του 1974.  Το υλικό 
που θα συγκεντρωθεί θα χρησιμοποιηθεί για τη δημιουργία αρχείου στη Βουλή, το 
οποίο θα αποτυπώνει όσο το δυνατό πιο αντικειμενικά τα διαδραματισθέντα 
γεγονότα».  Ενώ στην συνέχεια και πιο συγκεκριμένα στον όρο εντολής υπ’ αριθμόν 7 
αναφέρεται επί λέξει:  «Με την ολοκλήρωση των εργασιών της η επιτροπή θα 
ετοιμάσει πόρισμα στο οποίο θα αναφέρεται το σύνολο των δραστηριοτήτων της και 
το οποίο θα παρουσιασθεί στην ολομέλεια του σώματος.  Το πόρισμα δε θα 
αναφέρεται σε πολιτικές ή ποινικές ευθύνες». 

 Εκ των ως άνω σαφώς συνάγεται πως ως μέλη της επιτροπής στη σύσκεψη 
της 15ης Ιουλίου 2006, εν τη σοφία μας, περιορίσαμε τους όρους εντολής της 
επιτροπής: 

1. στη συγκέντρωση υλικού για δημιουργία αρχείου στη Βουλή, το οποίο υλικό θα 
αποτυπώνει όσο το δυνατό πιο αντικειμενικά τα διαδραματισθέντα γεγονότα, 

2. στην ετοιμασία πορίσματος στο οποίο θα αναφέρεται το σύνολο των 
δραστηριοτήτων της και 

3. στο ότι το πόρισμα δε θα αναφέρεται σε πολιτικές ή ποινικές ευθύνες. 

 Ήταν, κατά την άποψή μας, ξεκάθαρη η τότε πρόθεση του Προέδρου της 
Βουλής και της επιτροπής μας για αποφυγή αξιολόγησης μαρτυριών και εγγράφων και 
συναγωγής συμπερασμάτων και συνεπώς πορίσματος που θα απέδιδε ευθέως ή 
εμμέσως πολιτικές ή ποινικές ευθύνες.  Και τούτο προς διαφύλαξη της ιστορικής 
αλήθειας, αλλά και προς αποφυγή σύνταξης ενός πορίσματος που θα το διέκριναν 
αναπόφευκτα οι ιδεολογικές, πολιτικές και κομματικές επιρροές των συμμετεχόντων 
μελών της επιτροπή. 

 Ταυτόχρονα, όπως γίνεται παραδεκτό και στο πόρισμα της επιτροπής, δεν 
έγινε κατορθωτό να εξασφαλιστούν τα σημαντικότερα των εγγράφων που αφορούν 
την υπό εξέταση περίοδο, αφού δε μας επετράπη να έχουμε πρόσβαση στο αρχειακό 
υλικό που φυλάττεται στη Βουλή των Ελλήνων, το Υπουργείο Εθνικής Άμυνας, το 
Υπουργείο  Εξωτερικών της Ελλάδας ή και αλλού. 

 Λαμβάνοντας υπόψη λοιπόν το γράμμα και το πνεύμα των συντακτών των 
όρων εντολής, αλλά και διαπιστώνοντας πως μέσα από τα όσα καταγράφονται ή 
ηθελημένα ή αθέλητα παραλείπονται στο πόρισμα δεν αποφεύχθηκε ο πειρασμός της 
πολιτικοποίησής του, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός ζήτησε η έκθεση/πόρισμα να 
περιοριστεί στην παράθεση των δραστηριοτήτων της επιτροπής και/ή στην κατά 
αντικειμενικό τρόπο καταγραφή των γεγονότων χωρίς την αξιολόγηση μαρτυριών και 
τη συναγωγή συμπερασμάτων. 
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 Η ένσταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δεν έγινε αποδεκτή και η 
πλειοψηφία των μελών της επιτροπής αποφάσισε όπως προχωρήσει στη σύνταξη του 
παρόντος πορίσματος, το οποίο, κατά την άποψη του ∆ΗΣΥ, στερείται του τεκμηρίου 
της αντικειμενικότητας ή εγκυρότητας και τούτο γιατί στηρίζεται στα εξής: 

1. Σε μέρος μόνο του αρχειακού υλικού που έγινε κατορθωτό να συλλεγεί, αφού 
δεν επετράπη η πρόσβαση στον κύριο όγκο των εγγράφων και άλλων 
τεκμηρίων που φυλάσσονται στην ελληνική Βουλή, το Υπουργείο Εθνικής 
Άμυνας, το Υπουργείο Εξωτερικών της Ελλάδας ή και αλλού.   

2. Σε διά ζώσης μαρτυρίες που περιορίστηκαν σε καταθέσεις πολιτικών 
προσωπικοτήτων της Κύπρου και αριθμού Κυπρίων πολιτών οι οποίοι στις 
πλείστες περιπτώσεις ελάχιστη σχέση είχαν με τους πρωταγωνιστές ή τα 
διαδραματισθέντα γεγονότα.  Το γεγονός ακόμη ότι οι μαρτυρίες αυτές 
λήφθηκαν σχεδόν τέσσερις δεκαετίες μετά τα διαδραματισθέντα γεγονότα 
αυξάνει την πιθανότητα μετέπειτα κομματικών, πολιτικών και ιδεολογικών 
επιδράσεων.  

3. Σε μέρος μόνο των όσων έχουν επισυμβεί, αφού σημαντικά γεγονότα 
αγνοήθηκαν ή ηθελημένα ή αθέλητα δεν καταγράφονται ή παρουσιάζονται κατά 
τρόπο ελλιπή και υποκειμενικό. 

4. Σε επιλεκτική ή αποσπασματική χρήση εγγράφων ή μαρτυριών, κάτι που 
αναπόφευκτα οδηγεί σε εσφαλμένα ή στοχευμένα συμπεράσματα. 

 Προς ενίσχυση των όσων προανέφερα επισημαίνω ενδεικτικά και όχι 
εξαντλητικά ιστορικές ανακρίβειες, βασικές παραλείψεις γεγονότων ή ενεργειών, αλλά 
και επιλεγμένες αναφορές που οδηγούν σε εσφαλμένα συμπεράσματα και πλήττουν 
τόσο την εγκυρότητα του πορίσματος όσο και την, κατά τα άλλα, αξιέπαινη όντως, 
επίπονη και επίμοχθη εργασία των μελών της επιτροπής μας. 

Ιστορικές ανακρίβειες  

1. Ο σουλτάνος που παραχώρησε το 1878 την Κύπρο στη Μεγάλη Βρετανία δεν 
ήταν ο Σελίμ, όπως αναγράφεται στο πόρισμα, σελίδα 4, αλλά ο Αβδούλ Χαμίτ. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Έν’ τούτο το πρόβλημά μας, ρε Γιώργο, τωρά;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, παρακαλώ, κύριοι! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, συνάδελφε… 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

2. Τα άρθρα της Συνθήκης των Σεβρών, 1920, που αναφέρονται στην Κύπρο 
είναι τα υπ’ αριθμόν 115, 116 και 117 και όχι τα άρθρα 15 και 17, όπως 
λανθασμένα καταγράφεται στο πόρισμα.  Πρόσθετα, θα πρέπει να αναφερθεί 



20 

 

πως η παραίτηση της Τουρκίας «από όλα τα δικαιώματα και όλους τους τίτλους 
κυριότητάς της πάνω στην Κύπρο», σελίδα 15, αφορά το άρθρο 116 της πιο 
πάνω συνθήκης. 

3. Στο πόρισμα, σελίδα 15, εσφαλμένα αναφέρεται πως τα γεγονότα που 
οδήγησαν στην αυθόρμητη λαϊκή εξέγερση του 1931 επισυνέβησαν την 21η 
Απριλίου 1931, αντί της 21ης Οκτωβρίου του ιδίου χρόνου, γι’ αυτό και εξάλλου 
ονομάστηκαν “Οκτωβριανά”. 

4. Τα 13 σημεία υποβλήθηκαν στις 30 Νοεμβρίου του 1963 και όχι του 1964, 
όπως λανθασμένα αναφέρεται στο πόρισμα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

5. Η απόρριψη των 13 σημείων από την Τουρκία δεν έγινε στις 6 του ∆εκέμβρη το 
1963 αλλά στις 16 ∆εκεμβρίου 1963 με ρηματική διακοίνωση του Τούρκου 
πρέσβη Οζκόλ προς τον Πρόεδρο Μακάριο. 

6. Η απόπειρα δολοφονίας κατά του Προέδρου Μακαρίου έγινε στις 8 Μαρτίου 
1970 και όχι στις 10 του ιδίου μήνα, όπως λανθασμένα αναφέρεται στο 
πόρισμα. 

 ∆εν είναι επουσιώδη αυτά τα οποία αναφέρω, αγαπητέ συνάδελφε, αλλά 
πηγάζουν μέσα από την, κατά τα άλλα, τόση μελέτη που έχει γίνει και στο πρώτο και 
στο δεύτερο πόρισμα για διόρθωση των λαθών.  Αυτά καταγράφονται και στο 
πόρισμα το οποίο έχετε σήμερα ενώπιόν σας.  

Παραλείψεις σημαντικών γεγονότων 

 Στο πόρισμα της επιτροπής, ενώ επιχειρείται μια ιστορική αναδρομή από το 
1878 μέχρι το 1960 και καταγράφεται μια σειρά γεγονότων στις πλείστες των 
περιπτώσεων επουσιώδους σημασίας, παραλείφθηκε έστω και απλή αναφορά στον 
απελευθερωτικό, αντιαποικιακό αγώνα της ΕΟΚΑ για αυτοδιάθεση-ένωση, που 
ξεκίνησε την 1η Απριλίου 1955 και κατέληξε, όχι με ευθύνη και αποφάσεις των 
αγωνιστών της ΕΟΚΑ και του αρχηγού της, στις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου το 
Φεβράρη του 1959.  Έτσι, ενώ στο πόρισμα γίνεται αναφορά στη λαϊκή εξέγερση του 
Οκτώβρη του 1931, στο ενωτικό δημοψήφισμα της 15ης Ιανουαρίου 1950, ενώ δεν 
παραλείπεται η καταγραφή της προσφυγής της Ελλάδας στον ΟΗΕ για το Κυπριακό 
το 1954 ή της Τριμερούς ∆ιάσκεψης του Λονδίνου το Σεπτέμβρη του 1955, οι 
συντάκτες του πορίσματος αρνήθηκαν να καταγράψουν έστω και μια φράση για το 
έπος του 1955 και το ρόλο που διαδραμάτισαν οι δύο ηγέτες του αγώνα, οι Μακάριος 
και ∆ιγενής.  Το έπραξαν μόλις την περασμένη ∆ευτέρα.  ∆ιόρθωσαν το πρώτο 
προσχέδιο, μας έδωσαν το δεύτερο προσχέδιο, μετά που δημόσια εκφράσαμε την 
πρώτη αντίδρασή μας, με την απλή ανάγνωση της ιστορικής διαδρομής της ύπαρξης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Το έπραξαν λοιπόν, αφού εισέπραξαν την κατακραυγή 
του λαού για την εσκεμμένη αυτή παράλειψή τους.  Ούτε και απέδωσαν την όποια 
σημασία στα όσα δραματικά ακολούθησαν το άδοξο τέλος του απελευθερωτικού 
αγώνα, που υπήρξε η αφορμή για τη διχόνοια μεταξύ των Ελληνοκυπρίων, αλλά και 
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των κατά καιρούς συγκρούσεων μεταξύ των κυβερνήσεων Μακαρίου και των εκάστοτε 
ελληνικών κυβερνήσεων. 

 Ουδεμία αναφορά γίνεται στη σύλληψη του τουρκικού πλοιαρίου ΝΤΕΝΙΣ στις 
18 του Οκτώβρη του 1959, που μετέφερε οπλισμό από την Τουρκία για τις 
τουρκοκυπριακές εξτρεμιστικές οργανώσεις, ενώ μόλις την περασμένη ∆ευτέρα 
διορθώθηκε και έγιναν προσθήκες για τις εξτρεμιστικές αντιδράσεις και τις 
βιαιοπραγίες των Τουρκοκυπρίων κατά την περίοδο 1955-1960.   

 Ενώ στο πόρισμα υπάρχει εκτεταμένη αναφορά, και καλώς γίνεται, στη στάση 
των Ηνωμένων Πολιτειών έναντι του κυπριακού προβλήματος στη δεκαετία του 1960, 
οι συντάκτες του πορίσματος απέφυγαν οποιαδήποτε αναφορά στη στάση της τότε 
Σοβιετικής Ένωσης την ίδια περίοδο.  Έτσι, καμιά αναφορά δεν υπάρχει στο πόρισμα 
για τη δήλωση του Σοβιετικού Υπουργού Εξωτερικών Γκρομίκο, την 21η  Ιανουαρίου 
του 1965, περί ομοσπονδιακής λύσης του Κυπριακού, δήλωση που καταδικάστηκε 
ακόμη και από την εφημερίδα “Χαραυγή” στις 23 Ιανουαρίου του ’65, που, μεταξύ 
άλλων, ανέφερε ότι η ομοσπονδιακή μορφή κρατικής συγκρότησης είναι και 
λανθασμένη και ανεφάρμοστη στην πράξη και επιζήμια. 

 Για λόγους που οι συντάκτες του πορίσματος δεν αναφέρουν, παραλείπεται η 
αναφορά στο ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων της 26ης Ιουνίου του 
1967, που εξέφραζε την έμμονη θέση του κυπριακού ελληνισμού πως η μόνη λύση 
ήταν η ένωση της Κύπρου με την Ελλάδα. 

 Στο πόρισμα η επιτροπή, ενώ ασχολείται σε έκταση με διάφορα γεγονότα, 
ισχυρισμούς και σενάρια που αφορούν τα επεισόδια στην Κοφίνου το Νιόβρη του 
1967, με την εν συνεχεία αποχώρηση της Μεραρχίας και ανάκληση του στρατηγού 
Γεώργιου Γρίβα ∆ιγενή, παραλείπει την όποια μνεία σε ένα εξαιρετικής σημασίας 
γεγονός, που δεν μπορεί να ήταν άσχετο με τα πιο πάνω, το οποίο αφορούσε την 
απόπειρα δολοφονίας του στρατηγού στις 12 του Οκτώβρη του 1967.  Όπως είναι ή 
έπρεπε να είναι γνωστό στην επιτροπή, στις 12 Οκτωβρίου 1967, ένα μήνα πριν τα 
γεγονότα της Κοφίνου, ανατινάχθηκε το αεροπλάνο ΚΟΜΗΤΗΣ, που εκτελούσε την 
υπ’ αριθμόν CY-BEA 284 πτήση από το Λονδίνο στη Λευκωσία μέσω Αθηνών.  Με 
την εν λόγω πτήση ήταν προγραμματισμένο να ταξιδεύσει προς Κύπρο ο στρατηγός 
Γεώργιος Γρίβας ∆ιγενής, ο οποίος την τελευταία στιγμή ματαίωσε το ταξίδι του. 

 Ενώ η επιτροπή ασχολείται με σωρεία γεγονότων που έλαβαν χώρα από το 
1960 μέχρι το 1974, παραλείπει συστηματικά την όποια αναφορά σε πράξεις ή 
ενέργειες που πυροδοτούσαν και ενίσχυαν τη διχόνοια στο εσωτερικό μέτωπο, όπως 
οι δολοφονίες αντιφρονούντων, δολοφονίες αγωνιστών, απαγωγές δημοσιογράφων, 
επιθέσεις εναντίον εφημερίδων, ή γενικότερα στις παράνομες ομάδες ενόπλων που 
δρούσαν εν ονόματι του Προέδρου Μακαρίου. 

 Η παρουσίαση του στρατηγού Γεώργιου Γρίβα ∆ιγενή ως αρχιτέκτονα περίπου 
του χουντικού πραξικοπήματος δεν ανταποκρίνεται στην ιστορική πραγματικότητα, 
δεδομένου ότι ο στρατηγός Γρίβας απεβίωσε έξι μήνες πριν από το πραξικόπημα, ότι 
ανακηρύχθηκε από τη Βουλή των Αντιπροσώπων “ως άξιον τέκνον της ιδιαιτέρας 
αυτού πατρίδος Κύπρου”, όπως έλεγε το ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής την 31η του 
Γενάρη του 1974. 

Επιλεκτική ή αποσπασματική χρήση εγγράφων ή μαρτυριών 
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 Στη σελίδα 12 του πορίσματος η επιτροπή αναφέρει ότι εξασφάλισε μέρος μόνο 
του αρχείου του στρατηγού Γεώργιου Γρίβα, για τούτο και ορθώς θεωρεί «η επιλεκτική 
και αποσπασματική παράθεση τμημάτων του αρχείου προς την επιτροπή δεν της 
επιτρέπει να προβεί σε αντικειμενική αξιολόγηση του περιεχομένου, έτσι που να 
οδηγεί σε ασφαλή συμπεράσματα».  Είναι το τμήμα του αρχείου το οποίο παρέδωσα 
στην επιτροπή.  Η εν λόγω αναφορά δικαιολογεί απόλυτα και από μόνη της τις 
ενστάσεις που εγείρει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, αφού η επιτροπή, κατά παράβαση 
της πιο πάνω βασικής αρχής, όπως προ ολίγου ο πρόεδρος της επιτροπής ανέφερε 
από αυτό εδώ το βήμα, προχώρησε στη σύνταξη του πορίσματος στερούμενη των 
πρωτογενών πηγών πλήρους πληροφόρησης και του σημαντικότερου όγκου του 
αρχειακού υλικού ή έκαμε επιλεκτική και αποσπασματική παράθεση ισχυρισμών που 
περιέχονται σε καταθέσεις μαρτύρων που δεν προσήλθαν ενώπιόν της.   

 Ενδεικτικά και πάλι αναφέρω τα ακόλουθα: 

 «Η επιτροπή», όπως αναφέρεται στο πόρισμα, «απέφυγε να καλέσει για 
κατάθεση υπηκόους άλλων χωρών και περιορίστηκε για ευνόητους λόγους μόνο σε 
Κυπρίους υπηκόους».  Θα πρέπει να σημειωθεί ότι δεν κατανοούμε και αναμένουμε 
έστω και την υστάτη, σήμερα, να ακούσουμε ποιοι είναι οι “ευνόητοι λόγοι” που 
επικαλούνται τα μέλη της επιτροπής.  Παρά ταύτα, η επιτροπή δε διστάζει να κάνει 
εκτεταμένη χρήση επιλεγμένων αναφορών από αποσπασματικές καταθέσεις 
πρωταγωνιστών της χούντας που δημοσιεύτηκαν στην Αθήνα, αλλά και αυτούσια 
αντιγραφή από το πόρισμα της Εξεταστικής Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου 
στη Βουλή των Ελλήνων όπως αυτό καταγράφηκε από την πλειοψηφία, την 
κοινοβουλευτική ομάδα του ΠΑΣΟΚ.  Όμως υπήρξε και το πόρισμα της μειοψηφίας, 
της Νέας ∆ημοκρατίας, όπως και το πόρισμα του ΚΚΕ, όπως και το πόρισμα του 
βουλευτή επικρατείας Εμμανουήλ Ψαρουδάκη, όπως και το πόρισμα του ανεξάρτητου 
βουλευτή Αναστάσιου Παπαληγούρα, αλλά και το υπόμνημα του “γεφυροποιού” 
Ευάγγελου Αβέρωφ Τοσίτσα.  Ποιο από αυτά όλα τα πορίσματα να υιοθετήσουμε;  Το 
πόρισμα της πλειοψηφίας, του ΠΑΣΟΚ, το οποίο πολύ ορθά αναφέρεται σε ύπαρξη 
ποινικών ευθυνών και καταλογίζει τέτοιες ποινικές ευθύνες και κατονομάζει και 
παραπέμπει ονομαστικά τους πρωταίτιους της προδοσίας στη δικαιοσύνη;  
∆ικαιοσύνη η οποία ουδέποτε υπήρξε στον ελλαδικό χώρο.  Όταν αυτοί που 
συνέταξαν τα πορίσματα είχαν ενώπιόν τους τις πρωτογενείς μαρτυρίες και τους 
πρωταγωνιστές των γεγονότων, εξέδωσαν πέντε πορίσματα, τα οποία ποτέ δε 
συζητήθηκαν στη Βουλή των Ελλήνων!  Και αυτοί που αναφέρεται ότι παραπέμπονται 
στη δικαιοσύνη ουδέποτε δικάστηκαν και ουδέποτε καταδικάστηκαν για την προδοσία 
τους σε βάρος της Κύπρου, είτε είχαν ποινικές είτε είχαν πολιτικές ευθύνες.  Αντίθετα, 
είναι αυτοί που αποχώρησαν με τιμές και τρόπαια χρόνια ολόκληρα μετά τη 
μεταπολίτευση.  Είναι αυτοί που πήραν άφεση, συγχώρεση, από αυτούς οι οποίοι 
ενδεχομένως σχεδίασαν και εκτέλεσαν την παλινόρθωση της δημοκρατίας στην 
Ελλάδα.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ηλαδή;   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πρόσθετα και κατ’ εξαίρεση... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:   
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 Ο Καραμανλής και ο Μακάριος δηλαδή; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επειδή ακριβώς θα αναφέρω... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έτσι είπες! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όταν έλεγα προηγουμένως για τα πέντε πορίσματα...  Υπήρξε το πόρισμα της 
μειοψηφίας, της Νέας ∆ημοκρατίας.  Σε μια από τις περικοπές στο πόρισμα της Νέας 
∆ημοκρατίας...  ∆εν είναι κάτι το οποίο λέμε εμείς, είναι κάτι το οποίο καταγράφεται σ’ 
αυτό το πόρισμα της μειοψηφίας, η οποία υιοθετούσε -δεν εξετάζουμε αυτή τη στιγμή 
αν ναι ή όχι- υιοθετούσε σε εκείνο το πόρισμα ως ειλικρινείς τις καταθέσεις των 
πρωτεργατών του πραξικοπήματος αναφορικά με το σχεδιασμό και την εκτέλεσή του 
και τον τρόπο με τον οποίο έγινε.  Αναγράφεται μέσα σ’ αυτό το πόρισμα και 
κακολογείται η στάση τότε του Ευάγγελου Αβέρωφ Τοσίτσα αναφορικά με τη γνώση 
την οποία είχε από την 1η του Ιούλη του 1974 όσον αφορά το επικείμενο 
πραξικόπημα, την ακριβή ημέρα και ώρα.  «∆εν ενημέρωσε», αναγράφεται στο 
πόρισμα -το διαβάζω, δεν το έχω πλάσει εγώ- «ούτε την πρεσβεία μας στην Αθήνα 
ούτε την κυπριακή κυβέρνηση».  Η δικαιολογία που πρόβαλε στην επιτροπή ήταν ότι 
επρόκειτο για απόρρητο σήμα ξένης χώρας και δεν ήταν ορθό να το κοινοποιήσει.  
∆ηκτικές και καταπελτικές ήταν οι παρεμβάσεις του προέδρου της ελληνικής 
επιτροπής και του εκπροσώπου του ΚΚΕ, που άφησαν, εμμέσως πλην σαφώς, 
βαρύτατες πολιτικές ευθύνες στον “γεφυροποιό”, που, όπως τόνισαν, ο ρόλος του 
ήταν σκοτεινός στην τεκταινόμενη προδοσία που ακολούθησε.  Σε αντιπαραβολή με 
αυτό το πόρισμα αναφέρονται ρητώς πολιτικές ευθύνες για τον Κωνσταντίνο 
Καραμανλή για τον Αττίλα ΙΙ.   

 Τα ερωτήματα αυτά και οι αναφορές που κάνω είναι, ακριβώς για να 
συνειδητοποιήσουμε ότι η ελληνική Βουλή, η Εξεταστική των Πραγμάτων Επιτροπή, 
έχοντας ενώπιόν της τους πρωταγωνιστές της προδοσίας της Κύπρου, έχοντας 
υπόψη αυτούς για το πρωτογενές αρχειακό υλικό, τα έγγραφα και τις μαρτυρίες, 
προχώρησε και εξέδωσε πέντε πορίσματα. 

 Πρόσθετα, και κατ’ εξαίρεση, αλλά και για “ευνόητους λόγους”, η επιτροπή 
κάλεσε έναν τέως βασιλιά, ένα λοχαγό και έναν έμπορο λουλουδιών από την Ελλάδα, 
προκειμένου να τεκμηριώσει κάποια συμπεράσματα, ενώ απέφυγε ή απέρριψε την 
κατάθεση από ανώτερους Ελλαδίτες αξιωματικούς που ζήτησαν να καταθέσουν.  

 Στη σελίδα 18 του πορίσματος αναφέρεται πως οι συμφωνίες Ζυρίχης-
Λονδίνου περιελάμβαναν μια συμφωνία κυρίων μεταξύ Κωνσταντίνου Καραμανλή και 
Μεντερές, το περιεχόμενο της οποίας δε δόθηκε ποτέ στη δημοσιότητα και η ύπαρξη 
της οποίας ήταν εν πολλοίς άγνωστη.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 
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 Η επιτροπή, ηθελημένα ή αθέλητα, παραλείπει να καταγράψει πως η συμφωνία 
ήταν εν γνώσει και έγινε αποδεκτή από τον Αρχιεπίσκοπο Μακάριο, όπως 
αποδεικνύεται μέσα από το πρακτικό που τηρήθηκε στη συνάντηση Καραμανλή και 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου στις 29 του Γενάρη του ’59, στην παρουσία των Ευάγγελου 
Αβέρωφ, Κιτίου Άνθιμου και Άγγελου Βλάχου, όπου αναφέρεται το εξής: «Ο 
Αρχιεπίσκοπος Μακάριος παρατήρησε επί του σημείου τούτου ότι ήτο προς το 
απόλυτον συμφέρον των Κυπρίων το να συμμετάσχη η ανεξάρτητος Κύπρος εις την 
αμυντική συμμαχία του ΝΑΤΟ».  Τούτο επιβεβαιώνεται και από επιστολή του 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου με το ψευδώνυμο “Χάρης” που στάλθηκε στις 13 
Φεβρουαρίου του ’59 προς το στρατηγό Γεώργιο Γρίβα ∆ιγενή.  Αυτό αναφέρεται και 
στο “Απομνημονεύματα Αγώνος ΕΟΚΑ ’55-’59” και στο βιβλίο του Νίκου Κρανιδιώτη 
“Κύπρος 1950-1960”.   

 Στο πόρισμα, σελίδα 18, αφιερώνονται μόλις οκτώ λέξεις για τη δήλωση 
Μακαρίου περί προσχωρήσεως στο Κίνημα των Αδεσμεύτων.  Η επιτροπή 
παραλείπει δυστυχώς να αποδώσει την πρέπουσα σημασία σε όλα τα σημαντικά 
γεγονότα που σημάδεψαν καθοριστικά την πορεία μέχρι την καταστροφή.  Η απουσία 
αξιολόγησης των παρεπομένων από την άρνηση του Μακαρίου να υλοποιήσει τη 
συμφωνία κυρίων και η κατ’ αντίθεση με αυτήν προσχώρηση στο Κίνημα των 
Αδεσμεύτων σε μια εποχή κορύφωσης του Ψυχρού Πολέμου δε θεωρούμε πως 
συμβάλλουν στην αντικειμενική θεώρηση των αιτίων και αιτιατών που οδήγησαν στις 
εν συνεχεία συνωμοσίες σε βάρος της Κύπρου. 

 Στη σελίδα 18 του πορίσματος γίνεται αναφορά πως το Νοέμβριο του 1963 ο 
Πρόεδρος Μακάριος υπέβαλε προτάσεις από 13 σημεία για τροποποίηση του 
συντάγματος, ώστε η λειτουργία της νεαρής ∆ημοκρατίας να καταστεί πλέον εύρυθμη.  
Η επιτροπή ατυχώς αποφεύγει και πάλι να αναφερθεί σε σημαντικά γεγονότα όπως 
ήταν η αντίθεση της ελληνικής κυβέρνησης για τη χρονική στιγμή που επελέγη, για να 
υποβληθεί η πρόταση.  Η ίδια παράλειψη παρατηρείται και για το ρόλο που 
διαδραμάτισε ο τότε Ύπατος Αρμοστής της Μεγάλης Βρετανίας.  Πιστεύουμε πως για 
λόγους αντικειμενικής θεώρησης των γεγονότων η επιτροπή θα έπρεπε να κάμει 
αναφορά στην επιστολή του Υπουργού Εξωτερικών της Ελλάδος, που από πολύ 
νωρίς, στις 13 Απριλίου 1963, γνωστοποιούσε την αντίθεση της ελληνικής 
κυβερνήσεως.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ:  

 Στις σελίδες 40, 122 και 151 του πορίσματος η επιτροπή ξεκάθαρα αφήνει να 
υπονοείται πως η Ελληνική Μεραρχία στάλθηκε στην Κύπρο από τον Έλληνα 
Πρωθυπουργό Γεώργιο Παπανδρέου, για να ασκεί έλεγχο στο Μακάριο και όχι για να 
προστατεύσει το νησί από μια ενδεχόμενη τουρκική εισβολή.  Το ίδιο υπονοούμενο 
αφήνεται και για τις υπόλοιπες των πολιτικών κυβερνήσεων της Ελλάδος.  Με βάση τα 
πιο πάνω και κατά λογική συνέπεια, η απόσυρση της Μεραρχίας θα πρέπει να 
θεωρείται ως κατόρθωμα του Προέδρου Μακαρίου ή της χούντας των Αθηνών, αφού 
απάλλαξαν την κυπριακή κυβέρνηση από τον έλεγχο των Αθηνών.   
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 Είμαστε της άποψης πως η προσπάθεια ενοχοποίησης ή απόδοσης όλων των 
ευθυνών στις εκάστοτε ελληνικές κυβερνήσεις, ακόμη και στις δημοκρατικά 
εκλελεγμένες, όχι μόνο δεν προσφέρει την όποια υπηρεσία στην καταγραφή 
ιστορικών γεγονότων, αλλά αντίθετα μολύνει και σημαντικά στοιχεία που θα 
οδηγούσαν σε ασφαλή συμπεράσματα για τα πραγματικά αίτια της προδοσίας σε 
βάρος της Κύπρου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είχαν καμία ευθύνη; 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η αναφορά σε κάποια ατεκμηρίωτη μαρτυρία... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Η αναφορά σε κάποια ατεκμηρίωτη μαρτυρία κάποιου περί συνεργασίας 
Έλληνα αξιωματικού με Τούρκους σε τουρκικό στρατόπεδο πριν την εισβολή, με 
συναγόμενο συμπέρασμα ότι οι Έλληνες αξιωματικοί συνεργάστηκαν με τους 
Τούρκους στην προετοιμασία της εισβολής, εκθέτει και αδικεί συλλήβδην τους 
Έλληνες αξιωματικούς που αγωνίστηκαν και πολλοί έπεσαν ηρωικά μαχόμενοι κατά 
του Τούρκου εισβολέα.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Μα, έντζιε σοβαρομιλάς, φαντάζομαι, έννεν; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κουλία!  Παρακαλώ! 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυτό αναφέρεται στις σελίδες 131 και 132 του πορίσματος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κουλία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εννά βκω πάνω στο τραπέζι, οξά... 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία, όταν θα έρθει η στιγμή να μιλήσετε, να πείτε αυτά που θέλετε.  
Είναι η άποψή του. 

 Κύριε Γεωργίου, παρακαλώ, συνεχίστε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Στο πόρισμα, σελίδα 36, αναφέρεται ο πρωταγωνιστικός ρόλος που είχε στην 
πραγματοποίηση της επιχείρησης Κοφίνου ο στρατηγός Γρηγόρης Σπαντιδάκης, 
Υπουργός Εθνικής Αμύνης, που εμφανιζόταν ως συνεργάτης του τέως βασιλιά.  Από 
την έρευνα της επιτροπής διέφυγε ότι ο Σπαντιδάκης επισκέφθηκε την Κύπρο και είχε 
συνομιλίες με τον Πρόεδρο Μακάριο στις 25 Οκτωβρίου 1967, είκοσι μέρες πριν από 
τα γεγονότα και την επιχείρηση της Κοφίνου.  Επίσης, δε γίνεται καμιά μνεία στα όσα 
ο τότε πρέσβης της Ελλάδας στην Κύπρο Μενέλαος Αλεξανδράκης, μεταξύ άλλων, 
αναφέρει:  «Η κυπριακή κυβέρνηση απεφάσισε να τάξει προθεσμία στην Ειρηνευτική 
∆ύναμη για την άμεση επανάληψη των αστυνομικών περιπολιών με την κάλυψή της.  
Αν εκείνη δε συμφωνούσε, οι περιπολίες θα γίνονταν με την κάλυψη της κυπριακής 
Εθνοφρουράς.  Η Ειρηνευτική ∆ύναμη ζήτησε από το Μακάριο αναβολή για τη 
συνέχιση των προσπαθειών ειρηνευτικής διευθετήσεως.  Η αναβολή αυτή δεν δόθηκε  
[...].  Σε μια προσπάθεια να αποφευχθεί η επιδείνωση, ζήτησα από τον Αρχιεπίσκοπο 
να ικανοποιήσει το αίτημα του εκπροσώπου του Γενικού Γραμματέα του ΟΗΕ για 
εικοσιτετράωρη αναβολή.  Ο Αρχιεπίσκοπος δεν την έδωσε.  Επιφυλάχθηκε».  Την 
επόμενη μέρα έγινε η επιχείρηση Κοφίνου.  

 Η επιτροπή για άγνωστους λόγους αποσιώπησε και τη λεπτομερή έκθεση που 
υπέβαλε ο στρατηγός Γεώργιος Γρίβας ∆ιγενής στον τότε βασιλιά και στην ελληνική 
κυβέρνηση στις 24 Νοεμβρίου 1967. 

 Ανάλογες επιλεκτικές ή αποσπασματικές αναφορές από έγγραφα ή μαρτυρίες 
επιχειρούνται και σε σωρεία άλλων περιπτώσεων, ενώ σε πλείστες άλλες τα ευρήματα 
της επιτροπής ευρίσκονται σε πλήρη αντίφαση με τα αδιαμφισβήτητα ιστορικά 
γεγονότα.  Για παράδειγμα, ενώ αποτελεί αναντίλεκτο γεγονός το ότι η νατοϊκή και 
αγγλοαμερικανική συνωμοτική στάση  έναντι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας οδήγησε 
στη διχοτόμηση της Κύπρου, δε γίνεται καμία αναφορά στα στρατηγικά και τακτικά 
λάθη που διαπράχθηκαν από πλευράς κυπριακής ηγεσίας και της κυβέρνησης 
Μακαρίου, καθιστώντας έτσι το πόρισμα ιστορικά ελλιπές, διάτρητο και σκόπιμα 
μεροληπτικό. 

 Είπα εξ υπαρχής πως ο σχολιασμός του πορίσματος θα περιοριζόταν σε 
ενδεικτικές επισημάνσεις και έτσι δεν κρίνουμε σκόπιμο να επεκταθούμε στα όσα 
αφορούν τη δημιουργία του Εθνικού Μετώπου, τη δολοφονία του Πολύκαρπου 
Γιωρκάτζη, την ίδρυση και δράση της ΕΟΚΑ Β΄, τις σχέσεις ή αντιπαραθέσεις του 
στρατηγού Γρίβα με τη χούντα των Αθηνών ή τις ανάλογες σχέσεις και αντιθέσεις του 
Προέδρου Μακαρίου.  Και, επειδή λέχθηκε ότι δε σχολιάσαμε και δεν επεκταθήκαμε 
στα όσα αφορούν τα πιο πάνω γεγονότα, επειδή φοβόμαστε να τα αγγίξουμε ή έχουμε 
κάτι να κρύψουμε ή ακόμα επειδή θέλουμε να απαλλάξουμε από τις όποιες ιστορικές 
ευθύνες τούς πρωταγωνιστές της περιόδου αυτής, να πω ότι τα γεγονότα μιλούν από 
μόνα τους και καταμαρτυρούν την αναντίλεκτη έλλειψη στοιχείων και πρωτογενούς 
αρχειακού υλικού από τον ελλαδικό χώρο, κάτι που φαίνεται και από τη μόλις 
προχθές, μετά τη συρραφή του πορίσματος, τη δεύτερη συρραφή του προσχεδίου, 
παραλαβή του δεύτερου μέρους του ψηφιοποιημένου αρχειακού υλικού σε εξωτερικό 
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σκληρό δίσκο, που περιλαμβάνει 2 496 ηλεκτρονικούς φακέλους και 69 000 συνολικό 
αριθμό εγγράφων που αφορούν τα ως άνω γεγονότα.  Τα μέλη της επιτροπής καμία 
πρόσβαση δεν είχαν ούτε μελέτησαν το αρχειακό αυτό υλικό ούτε ποτέ τους 
παραδόθηκε και αμφιβάλλω και διερωτώμαι πραγματικά πώς το έχουμε μελετήσει, 
αφού ακόμα βρίσκονται στο σκληρό δίσκο, ο οποίος μας παραδόθηκε την περασμένη 
∆ευτέρα τελετουργικά! 

 Η καλλιέργεια της διχόνοιας σε ώρες κρίσιμες για την πατρίδα μας με τη  
μεροληπτική, αποσπασματική και εσφαλμένη εξαγωγή συμπερασμάτων βασισμένων 
σε εσφαλμένες υποθέσεις και υποθετικούς συσχετισμούς γεγονότων που έγιναν σε 
άλλες εποχές, χωρίς την αμφίπλευρη παράθεση πρωτογενών στοιχείων και 
εγγράφων, και με επιλεγμένες, ατεκμηρίωτες μαρτυρίες είναι ό,τι χειρότερο θα 
μπορούσαμε να προσφέρουμε στη δοκιμαζόμενη σήμερα για σωτηρία και επιβίωση 
πατρίδα μας.   

 Πρόθεση της παράταξής μας δεν είναι η όποια αντιπαράθεση και η δημιουργία 
διχαστικού κλίματος διχόνοιας.  Γνώμονάς μας η καθολική συστράτευση, όραμά μας 
να ενώσουμε δυνάμεις, για να αντιμετωπίσουμε τον κοινό μας εχθρό.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Ανεξάρτητα από τη θέση μας όσον αφορά το πόρισμα, δεν υπάρχει αμφιβολία 
ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων έχει συλλέξει αξιόλογο αρχειακό υλικό που θα μπορεί 
να αποτελέσει για τους ιστορικούς πολυτιμότατη πηγή ιστορικής έρευνας.  Όμως 
πολλές μαρτυρίες και στοιχεία δεν έχει γίνει κατορθωτό για διάφορους λόγους να 
εξασφαλιστούν.  Γι’ αυτό πιστεύουμε ότι το αρχείο αυτό της Βουλής πρέπει να 
συνεχίσει να εμπλουτίζεται, ώστε να συγκεντρώσει  όσο το δυνατό περισσότερα 
στοιχεία και περισσότερο πρωτογενές μαρτυρικό υλικό, για να φτάσει ο ιστορικός του 
μέλλοντος, αυτός που θα γράψει την πραγματική ιστορία, στην πραγματική και 
αληθινή ιστορία της προδοσίας της πατρίδας μας.   

 Τέλος, οι ενδεικτικές επισημάνσεις, παρατηρήσεις και τα σχόλια που ανέφερα 
πιο πάνω τεκμηριώνουν την άποψη ότι το πόρισμα δε συντάχθηκε με ιστορικό δέος 
και αμεροληψία, πολιτική έστω, και αποδεικνύουν δειγματοληπτικά ότι και σκόπιμες 
αποσιωπήσεις και στρεβλώσεις γεγονότων έγιναν κατά τη σύνταξη του πορίσματος 
και σε όλες τις περιπτώσεις υπήρξε επιλεκτική αναφορά σε γεγονότα και στοιχεία κατά 
τρόπο μονόπλευρο και όχι αμφίπλευρο.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς, όπως είναι γνωστό, η ιστορία των λαών δεν έχει μονάχα 
προσκήνιο, αλλά και παρασκήνιο.  Και το προσκήνιο είναι η μάσκα που φοριέται κάθε 
φορά, για να παραμένει άγνωστη η πραγματική ιστορία.  Γι’ αυτό σωστό έργο δεν είναι 
η περιγραφή και ανιστόρητη συρραφή αλλά η αφαίρεση αυτής της μάσκας.  Αυτό 
πρέπει κάποτε να το συνειδητοποιήσουμε οι Έλληνες.  Και να καταλάβουμε ότι, όσο 
και αν στις εθνικές μας περιπέτειες το παρασκήνιο της προδοσίας δούλεψε άγρια σε 
βάρος μας, την κύρια ευθύνη τη φέρουμε πάντα εμείς, είτε ως άρχοντες με 
αλλοτριωμένη κρίση και συνείδηση είτε ως λαός που διαχρονικά αναδεικνύουμε ή 
ανεχόμαστε τέτοιους άρχοντες.  Στο τέλος όμως προδομένος στους αγώνες του 
υπήρξε ο ίδιος ο λαός μας, προδότης ποτέ.      
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 Για όλους αυτούς τους λόγους ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός δε συμφωνεί με το 
περιεχόμενο του πορίσματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επειδή από τη διαδικασία δεν έχει προβλεφθεί, υπάρχει τοποθέτηση της 
επιτροπής για τα όσα λέγονται εναντίον της, και είναι σημαντικά, επιχειρείται μία 
προσπάθεια κατακεραύνωσης της επιτροπής, θα ήθελα να ρωτήσω αν θα δοθεί 
καθόλου χρόνος στην επιτροπή, για να δώσει απαντήσεις σε αρκετά από αυτά που 
έχουν λεχθεί, τα οποία είναι ανακριβή, ή αν θα μου δώσετε μισό λεπτό χρόνο τώρα, 
για να αναφερθώ ακριβώς σ’ αυτά και να αποδείξω ότι σε δύο συγκεκριμένες 
περιπτώσεις γίνεται συστηματική και σκόπιμη προσπάθεια παράθεσης ανακριβών 
στοιχείων, όπως προκύπτει από το πόρισμα, σε μια προσπάθεια απαξίωσης ακριβώς 
του περιεχομένου του πορίσματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά την ουσία της άποψης του κ. Σιζόπουλου, 
συμφωνώ απολύτως, όμως λέω ότι ο καθένας από εμάς θα πάρει το λόγο στη 
συνέχεια, θα μιλήσουν όλα τα μέλη της επιτροπής.  Νομίζω μέσα από τις ομιλίες μας 
θα απαντήσουμε στα ζητήματα τα οποία έχουν εγερθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Συμφωνώ απόλυτα με την τοποθέτηση του κ. Κυπριανού.  Έχω την εντύπωση 
ότι θα δοθεί η δυνατότητα και στον κ. Σιζόπουλο στη συνέχεια να απαντήσει.  ∆ύο 
ανακρίβειες, λέτε...  Εγώ είμαι βέβαιος ότι θα έχετε πολύ περισσότερα ενδεχομένως 
να πείτε.  Συνεπώς, δε βλέπω γιατί πρέπει να δοθεί ξεχωριστός χρόνος και να 
αρχίσουμε ένα δαιδαλώδη διάλογο, ο οποίος δεν οδηγεί πουθενά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κι εγώ θα συμφωνήσω με τον κ. Αναστασιάδη και τον κ. Κυπριανού, ότι έχει ο 
κάθε ομιλητής το χρόνο να καλύψει αυτά τα σημεία, και επί της ουσίας και επί των 
παρατηρήσεων της διαδικασίας της επιτροπής.  Εξάλλου, μια τέτοια πρακτική δεν την 
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έχουμε δει ποτέ πουθενά.  Και δε νομίζω ότι ένας ο οποίος συντονίζει ή προεδρεύει 
μιας επιτροπής είναι ο υπεύθυνος να απαντά και για τη διαδικασία της λειτουργίας της 
επιτροπής.  Αν θα το κάνουμε τώρα, να το κάνουμε για όλες τις επιτροπές, και για την 
επιτροπή Παιδείας και για πολλές άλλες ad hoc επιτροπές.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Κουλίας κάτι θέλει να πει. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εδώ η Βουλή κάνει μια ιστορική συνεδρία και, αντί να μείνουμε 
επί της ουσίας, ηγέρθησαν εκατό διαδικαστικά ζητήματα εναντίον της επιτροπής, ότι 
περίπου είμαστε διαστρεβλωτές, ψεύτες, απίστευτοι ανθρώποι!  Και, λέμε, θα 
απαντήσουμε μέσα από την ομιλία μας.  Θα εγκαταλείψουμε την ουσία που αφορά 
τους προδότες και θα πάμε σ’ αυτά που σκέφτηκε ο Γιώργος να μας πει!  Ο κ. 
Γεωργίου είχε την ευκαιρία να είναι στο Φάκελο, τον εγκατέλειψε, έφυγε και αυτά που 
είπε τώρα να κάτσει να τα γράψει και να μας πει και για τον Ισμαήλη και για τον 
Οσμάνη!  ∆εν έκατσε εκεί, εσηκώστην τζι έφυεν τζιαι τωρά κάμνει αφ’ υψηλού κριτική!  
Εγώ ζητώ, κύριε Πρόεδρε, για όσα είπε ένα-ένα να απαντηθούν χωριστά.  Και θέλω 
στο χρόνο που έχει το ∆ημοκρατικό Κόμμα να απαντήσω επί της ουσίας για τους 
αρχιπροδόταρους, όχι να απαντώ του Γεωργίου!  Είναι πρωτάκουστα πράγματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όταν γίνεται συζήτηση στο Κεφάλαιο ∆΄, οι εισηγητές έχουν το 
δικαίωμα στο τέλος να κάνουν μια τοποθέτηση, δηλαδή να κλείσουν το θέμα.  Κατ’ 
αναλογία, νομίζω πρέπει να δοθεί το δικαίωμα στην πλειοψηφία της επιτροπής να 
κλείσει το θέμα με μία τοποθέτηση, πέραν της τοποθέτησης που θα κάμουν ως μέλη 
των κοινοβουλευτικών ομάδων, στα μέλη της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Σιζόπουλος και μετά ο κ. Αναστασιάδης. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο χρόνος ο οποίος έχει δοθεί στην Ε∆ΕΚ δόθηκε, για να 
τοποθετηθώ εκ μέρους της Ε∆ΕΚ και όχι εκ μέρους της επιτροπής.  Αυτό πρέπει να 
ξεκαθαρίσει.  Από εκεί και πέρα, εμείς δεχτήκαμε μεν ότι θα γίνει μια συζήτηση στο 
Κεφάλαιο ∆΄ με τη συγκεκριμένη διαδικασία, χωρίς ο πρόεδρος της επιτροπής να 
κλείσει τη συζήτηση, όπως γίνεται σε άλλες περιπτώσεις, όταν κοινοβουλευτικές 
επιτροπές καταθέτουν έκθεση ή πόρισμα στην ολομέλεια, γιατί θεωρούσαμε ότι η 
συζήτηση θα γίνει επί της ουσίας και θα επικεντρωθεί σ’ αυτά τα ζητήματα και όχι να 
αφήνονται αιχμές ηθελημένα ή άθελα εναντίον της επιτροπής για τον τρόπο 
λειτουργίας.  Ως εκ τούτου, εγώ δεν έχω κανένα απολύτως πρόβλημα να δώσω τις 
απαντήσεις, όμως το ζήτημα είναι άλλο.  Αυτή τη στιγμή υπάρχει ένα συγκεκριμένο 



30 

 

θέμα το οποίο απορρίπτεται και καταρρίπτεται.  Εδώ είναι το πόρισμα, κύριε Πρόεδρε, 
όπως έχει δοθεί στα κόμματα.  Και ανέφερε ο συνάδελφος ότι στη σελίδα 18, λέει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα μπούμε τώρα στο σχολιασμό του πορίσματος, δε θα μπούμε στο 
σχολιασμό. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ:  

 Όχι, απλά -δε θα μπω στο σχολιασμό και δε θα το χρησιμοποιήσω μετά- δύο 
στοιχεία μόνο, για να καταδείξω ακριβώς τη σκοπιμότητα και τον τρόπο 
αντιμετώπισης.  Λέει ότι γράφει το πόρισμα ότι το Νοέμβριο του 1964 έδωσε ο 
Μακάριος τις προτάσεις και όχι το ’63.  Το πόρισμα γράφει το 1963.  Απλώς, ο 
συνάδελφος δεν το διάβασε καλά.  Και στην αμέσως επόμενη παράγραφο, και δεν 
είναι η πρώτη φορά που συμβαίνει, λέει ότι τις προτάσεις η Τουρκία τις απέρριψε στις 
16 ∆εκεμβρίου του ’63, όπως ο συνάδελφος έχει πει.  Αλλά θα έχουμε την ευκαιρία να 
πούμε πολλά, συνάδελφοι.  ∆υστυχώς, πολλές φορές διαπιστώνω ότι δε διαβάζει 
σωστά αυτά τα οποία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κύριε Σιζόπουλε, δε θα μπούμε στην ουσία. 

 Ο κ. Αναστασιάδης. 

Ν. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτός ο κατάλογος των ομιλητών και ο χρόνος που εδόθη 
συνεφωνήθη μεταξύ των αρχηγών πολύ αργότερα, αφού κατετέθησαν στις 10 του 
Μάρτη οι παρατηρήσεις του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Ό,τι είπε ο συνάδελφος κ. 
Γεωργίου περιλαμβάνεται σ’ αυτές τις παρατηρήσεις που δόθηκαν, δηλαδή το γεγονός 
ότι αμφισβητείτο η πλήρης έστω αποπολιτικοποίηση στα πορίσματα κ.λπ. 
καταγράφεται.  Συνεπώς, έπρεπε να ληφθεί υπόψη κατά τη συζήτηση, κύριε 
Σιζόπουλε, των αρχηγών.  ∆εν μπορεί το πρωί να συμφωνούμε έτσι και το απόγευμα 
να λέμε ότι τώρα διαφοροποιούμαστε, γιατί ακούσαμε και διά ζώσης αυτά που ήταν εν 
γνώσει μας γραπτώς.  Επομένως, δεν είναι θέμα ανάγνωσης μιας έκθεσης και 
διαφοροποιούμε τα θέματα, για να έχουμε το δικαίωμα.  Επαναλαμβάνω εμείς δε θα 
παίξουμε το παιχνίδι της όξυνσης.  Όσοι θέλετε απαντήστε όπως θέλετε, είναι 
δικαίωμά σας.   

 Και εγώ λέω και το εξής, κύριοι συνάδελφοι:  Παρά το γεγονός ότι στην αρχή η 
συμφωνία με τον Πρόεδρο της Βουλής, τότε, και με την επιτροπή ήτο να μην εκδοθεί 
πόρισμα, εν τη ουσία αυτό έλεγε, εγώ λέω η πλειοψηφία μπορεί να τροποποιήσει 
ακόμα και εκείνη την εντολή και να αποφασίσει ότι έχει δικαίωμα να βγάλει πόρισμα.  
Συνεπώς, δε σας αποκλείει κανένας το δικαίωμα να εκδώσετε το πόρισμα.   

 Εμείς λέμε ότι, εφόσον δεν άλλαξαν εκείνοι οι όροι εντολής, κακώς 
προχωρήσαμε σε συμπεράσματα.  Αν απεφεύγοντο, ήταν τόσο αξιόλογο το έργο που 
επιτέλεσε η επιτροπή, που δε θα εχρειάζετο να συζητούμε σήμερα.  Ακόμα, αν θέλετε, 
και μπορεί, να πάμε και ομόφωνα με το ψήφισμα, διότι δεν επηρεάζει το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό το πόρισμα, για να έχει ενστάσεις ή επιφυλάξεις.  Απλώς, αναφέρεται ότι 
με επιφυλάξεις, που εκφράζονται στο κείμενό μας, όπως κατετέθη, υιοθετούνται τα 
πάντα, αν θέλετε.  
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Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια αποκατάσταση πρέπει να γίνει, ότι ο καθορισμός του 
χρόνου και των ομιλητών έγινε πριν από την παράδοση των παρατηρήσεων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και όχι εκ των υστέρων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στον πειρασμό να μιλήσω για το ποιοι μεθοδεύουν 
ή εξωθούν προς την όξυνση και τη διχόνοια, που είπε ο κ. Γεωργίου.  Νομίζω ότι έν’ 
άσκοπα που συζητούμε.  Ο καθένας από εμάς, παίρνοντας το λόγο, θα τοποθετηθεί 
σε ζητήματα και θα καταρρίψει τους ισχυρισμούς του κ. Γεωργίου. 

 Εκείνο που ήθελα να πω όμως στον κ. Αναστασιάδη...  Έχει απόλυτο δίκαιο ότι 
όσα συμφωνούμε θα πρέπει να τηρούνται, και όταν μας αφορούν όμως.  Το λέω αυτό, 
διότι ανατράπηκε εδώ στην ολομέλεια της Βουλής απόφαση που είχε ληφθεί 
προηγουμένως, γιατί ο κ. Αναστασιάδης δεν μπορούσε να ήταν εδώ, όταν 
συζητούσαμε για το Κυπριακό, όπως είχε συμφωνηθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην μπαίνουμε σε άλλα πράγματα.  Πάλι θα κάνουμε συζητήσεις 
άνευ λόγου και αιτίας. 

 Κύριε Συλλούρη. 

 Και ολοκληρώνουμε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.   

 Εγώ δε θα αναφερθώ στη σύσκεψη των αρχηγών, το είπαν οι άλλοι τι 
συμφωνήσαμε, και δεν έχω πρόβλημα, αν βοηθά την ουσία, να ανατραπεί αυτό που 
συμφωνήθηκε.  Και προς τούτο εισηγούμαι, αν όλοι θέλουμε πράγματι να μπούμε 
στην ουσία και όχι να το κάνουμε τώρα που είναι και προεκλογική περίοδος, είτε για 
όξυνση είτε για προβολή κ.λπ., το θέμα να συζητηθεί, όπως συμφωνήθηκε το πρωί, 
να μην κλείσει και να συνεχιστεί μετά τις βουλευτικές εκλογές και μάλιστα με ανοιχτή 
ατζέντα και να μιλήσουν όλοι οι βουλευτές με απεριόριστο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, άκουσα τις απόψεις όλων, η σειρά θα πάει όπως 
συμφωνήθηκε, όμως το προεδρείο θα είναι ελαστικό για κάποια λεπτά που μπορεί να 
δώσει σε κάποιους ομιλητές, για να μπορέσουν να καλύψουν και αυτό το θέμα.  
Νομίζω ότι αυτή είναι μια λογική προσέγγιση, για να μην έχουμε τις ίδιες ιστορίες. 

 Λοιπόν, θέλω να παρακαλέσω τον Άντρο τον Κυπριανού, το συνάδελφο, να 
πάρει το λόγο και τον κ. Πουργουρίδη να έρθει πάνω, αν μπορεί. 

(Στο σημείο αυτό τον Πρόεδρο της Βουλής αντικαθιστά στην έδρα ο κ. Χρήστος 
Πουργουρίδης.) 
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 ∆ιεξάγεται σήμερα μια από τις σημαντικότερες και ίσως τις ιστορικότερες 
συζητήσεις που έγιναν ποτέ στη σύγχρονη περίοδο στη Βουλή των Αντιπροσώπων, η 
συζήτηση για το πόρισμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της 
Κύπρου.  Από το 1999, που ξεκίνησε τις εργασίες της η επιτροπή, καταβλήθηκε 
σημαντική προσπάθεια, ώστε να μελετηθεί επισταμένα όλο το υλικό που τέθηκε στη 
διάθεσή της.  Λήφθηκαν καταθέσεις και μελετήθηκαν από επιστημονικό προσωπικό τα 
τεκμήρια που δόθηκαν σε αυτήν. Υπήρξε συστηματική προσπάθεια για 
στοιχειοθέτηση όσων ειπώθηκαν στην επιτροπή.  Θέλω λοιπόν να συγχαρώ από 
μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις την επιτροπή και τους συνεργάτες της, 
εντός και εκτός της Βουλής, για το έργο που έχουν επιτελέσει.   

 Το ΑΚΕΛ είχε από την αρχή επιμείνει τόσο στη σύσταση της επιτροπής όσο και 
στη δημοσιοποίηση του πορίσματός της, όχι για να αναξέσουμε πληγές ή για να 
επιδιώξουμε την παραδειγματική τιμωρία κάποιων τριάντα έξι χρόνια μετά ούτε για να 
καταγράψουμε ως Βουλή την ιστορία της σύγχρονης τραγωδίας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Θεωρούμε όμως ότι είναι χρέος και υποχρέωσή μας να καταθέσουμε τα 
γεγονότα εκείνης της εποχής ενώπιον του κυπριακού λαού, να δώσουμε ως Βουλή 
έναυσμα σε ιστορικούς για την επιστημονική και αντικειμενική συγγραφή της ιστορίας 
εκείνης της ταραχώδους περιόδου.  Είναι σημαντικό να αντλούμε μαθήματα και 
παραδείγματα από λάθη του παρελθόντος, για να μην τα επαναλαμβάνουμε.  Άλλο 
τόσο σημαντικό είναι να αποδώσουμε τα του καίσαρος τω καίσαρι, για να μην μπορεί 
ο καθένας να διαστρεβλώνει και παραχαράζει την ιστορία με τη μεγαλύτερη ευκολία, 
όπως επιχειρείται να γίνει δυστυχώς και για το συγκεκριμένο θέμα.   

 Από αυτή την άποψη θεωρούμε ότι το πόρισμα, παρ’ όλες τις τυχόν ελλείψεις 
και αδυναμίες του, επιτελεί το ρόλο του στο ακέραιο.  Η ιστορία, κύριε Πρόεδρε, 
αγαπητοί συνάδελφοι, μπορεί να είναι χρήσιμη, μόνο όταν γίνεται μάρτυρας του 
παρελθόντος, παράδειγμα και δάσκαλος για το παρόν και πολύτιμος σύμβουλος για 
το μέλλον.  Η αποκατάσταση της ιστορικής αλήθειας είναι μια μεγάλη ηθική δικαίωση 
για όλους όσοι αγωνίστηκαν για τη δημοκρατία και την ανεξαρτησία της Κύπρου.  
Είναι ταυτόχρονα όνειδος αιώνιο για όλους όσοι πρόδωσαν με τις πράξεις τους το λαό 
μας και έφεραν την τουρκική εισβολή και κατοχή. 

 Πυξίδα μας στη σημερινή συζήτηση πρέπει να είναι η αλήθεια, όσο πικρή κι αν 
είναι.  Όπως είχε γράψει και ο Μακρυγιάννης, τον οποίο επικαλούνται πολλοί για άλλα 
θέματα βέβαια, όσοι εκάναν το κακό τούς κακοφαίνεται, γιατί και το κακό το θέλανε και 
το συμφέρον τους το θέλανε και καλούς πατριώτες θέλουν να τους λένε και αυτό δε 
γίνεται.  Πρέπει λοιπόν η αλήθεια να λεχθεί στο λαό, για να αντληθούν διδάγματα από 
αυτή, να γκρεμιστούν, εάν χρειάζεται, μύθοι, για να δούμε καθαρά τα γεγονότα.  Η 
σωστή γνώση της ιστορικής αλήθειας ας είναι η κάθαρση της κυπριακής τραγωδίας 
και ο ακρογωνιαίος λίθος, για να οικοδομήσουμε το μέλλον μας, αποφεύγοντας τα 
λάθη και τις προδοσίες του παρελθόντος.  Είναι αδιαφιλονίκητο γεγονός ότι μέσα από 
το πόρισμα καταρρέουν μύθοι οι οποίοι σκόπιμα φτιάχτηκαν, φτιάχτηκαν, για να 
εξυπηρετήσουν κομματικές ή παραταξιακές σκοπιμότητες.   

 Ως ΑΚΕΛ αναδείξαμε κάποια απ’ αυτά τα ζητήματα από την αρχή και 
δεχθήκαμε έντονες και ισοπεδωτικές επιθέσεις, γιατί επιδιώξαμε την ιστορική αλήθεια.  
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Χαιρόμαστε, γιατί το πόρισμα μας δικαιώνει, επιβεβαιώνοντας την ορθότητα των 
θέσεών μας για τα ιστορικά γεγονότα.  Μέσα από το πόρισμα επιβεβαιώνεται ο 
συνωμοτικός ρόλος του ΝΑΤΟ, που σχεδίασε το δίδυμο έγκλημα σε βάρος της 
Κύπρου και εξασφάλισε εκτελεστικά όργανα για την υλοποίησή του.  Ξεσκεπάζεται ο 
προδοτικός ρόλος της ελλαδικής χούντας, που επεξεργαζόταν σχέδια σε βάρος της 
Κύπρου σε συνεννόηση με την Τουρκία.  Αποκαλύπτεται σε όλη τη μεγαλοπρέπειά 
του ο προδοτικός ρόλος της ΕΟΚΑ Β΄, του Γρίβα, του Γιωρκάτζη, του Σαμψών και 
άλλων.  Αποκαλύπτεται η στενή  τους συνεργασία και η ενεργός τους συμμετοχή στα 
αλληλοφαγώματα μεταξύ των ανωτάτων στελεχών της χούντας.  Επιβεβαιώνεται η 
εκπόνηση σειράς σχεδίων πραξικοπήματος από το Γρίβα και την ΕΟΚΑ Β΄.  
Καταρρέει ο μύθος ότι τάχατε στο πραξικόπημα οδηγηθήκαμε λόγω της επιστολής 
Μακαρίου προς τον Γκιζίκη.  Με λίγα λόγια, αποκαθίσταται η ιστορική πραγματικότητα 
σε πολλά σημεία. 

 Η Κύπρος, αγαπητοί συνάδελφοι, ευλογήθηκε με μια ευχή και φορτώθηκε μια 
κατάρα.  Ευτύχησε να έχει σημαντική γεωγραφική θέση.  Ευτύχησε να είναι χώρα 
σταθμός ανάμεσα σε διάφορους λαούς και πολιτισμούς, μετατρεπόμενη έτσι σε 
γέφυρα επικοινωνίας και δραστηριοτήτων.  Για τους ίδιους ακριβώς λόγους η Κύπρος 
μπορεί να θεωρηθεί και καταραμένη.  Οι ισχυροί κάθε ιστορικής περιόδου επεδίωκαν 
πάντοτε να την έχουν υπό την επιρροή τους ή υπό την κατοχή τους, για να μπορούν 
έτσι να ελέγχουν την ευρύτερη περιοχή.  

 Για να εξετάσουμε  ολοκληρωμένα τη νεότερη και σύγχρονη ιστορία της 
Κύπρου, πρέπει να λάβουμε υπόψη κάποιες ιστορικές αφετηρίες και σημαντικά 
γεγονότα πριν από την ανεξαρτησία που σημάδεψαν την Κύπρο και τον κόσμο.  
Τέτοιο γεγονός ήταν ο Β΄ Παγκόσμιος Πόλεμος.  Σε αυτόν συμμετείχαν, κατά χιλιάδες, 
εθελοντές Κύπριοι, ανάμεσά τους και οι εθελοντές που ανταποκρίθηκαν στο κάλεσμα 
του ΑΚΕΛ.  Αυτοί πολέμησαν για την ελευθερία του κόσμου, της Ελλάδας και της 
Κύπρου.  Η συμμετοχή αυτή ώθησε τη Βρετανία να δώσει υποσχέσεις για 
παραχώρηση αυτοδιάθεσης στον κυπριακό λαό μετά τη νίκη.  Η συντριβή του 
χιτλεροφασισμού, η δημιουργία του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών και η διακήρυξη 
για το δικαίωμα της αυτοδιάθεσης των λαών έδωσαν ισχυρή ώθηση στο 
αντιαποικιακό, εθνικοαπελευθερωτικό κίνημα σε ολόκληρο τον κόσμο.  Ο κυπριακός 
λαός δίκαια προσδοκούσε ότι η ημέρα και της δικής του ελευθερίας δε θα αργούσε, 
όμως οι μεγαλόστομες βρετανικές υποσχέσεις παρέμειναν στα λόγια.  Τα 
ψυχροπολεμικά δεδομένα που δημιουργήθηκαν με το τέλος του πολέμου 
καθιστούσαν την Κύπρο αναγκαία για τα συμφέροντα της Βρετανίας και της νατοϊκής 
συμμαχίας.  Όλα τα γεγονότα που ακολούθησαν από αυτό το ιστορικό σημείο και μετά 
στόχευαν από τη μια στην ικανοποίηση των νατοϊκών γεωστρατηγικών συμφερόντων 
και από την άλλη στη δημιουργία ανεξάρτητου κυπριακού κράτους.  

 Ο κυπριακός λαός από πολύ νωρίς έδειξε ότι ήταν αποφασισμένος να 
αγωνιστεί, για να απαλλαγεί από την αποικιοκρατία.  Το ΑΚΕΛ, ως το αρχαιότερο 
πολιτικό κόμμα του τόπου, συνέδεσε την ιστορία του με αυτούς τους αγώνες του 
κυπριακού λαού. Πρωτοστάτησε στην κινητοποίηση του λαού σε μαζικά συλλαλητήρια 
και διαδηλώσεις κατά της αποικιοκρατίας.  Άνοιξε το δρόμο για τη διεθνοποίηση του 
Κυπριακού με διάφορες πρωτοβουλίες.  Αποκορύφωμα ήταν το υπόμνημα του ΑΚΕΛ 
προς τον Οργανισμό Ηνωμένων Εθνών με τίτλο “Ο κυπριακός λαός κατηγορεί τη 
Βρετανία”.  Με αυτό τον τρόπο το Κυπριακό έγινε για πρώτη φορά γνωστό στα 
Ηνωμένα Έθνη το Νιόβρη του 1949.  
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 Πάνω σε αυτή τη βάση είχαμε εισηγηθεί να συνεχιστεί η πάλη του λαού μας.  
Με μαζικό πολιτικό αντιαποικιακό αγώνα.  Σε ένα ενιαίο αντιαποικιακό μέτωπο στο 
οποίο, αν ήταν δυνατό, να ενταχθούν και οι Τουρκοκύπριοι συμπατριώτες μας.  Η 
ηγεσία της δεξιάς εκείνης της εποχής απέρριπτε κάτι τέτοιο ασυζητητί.  Αυτή η άρνηση 
δεν είχε τις ρίζες της μόνο στην πολιτική μονοπώλησης του αντιαποικιακού αγώνα.  Ο 
αντικομμουνισμός εκείνη την εποχή βρισκόταν στο ζενίθ.  Αυτό, σε συνδυασμό με τις 
σκοπιμότητες και τις κοντόφθαλμες παραταξιακές προσεγγίσεις, δεν επέτρεψε να 
παραμείνει ο λαός μας ενωμένος απέναντι στους αποικιοκράτες.  Επιπλέον, η ηγεσία 
της δεξιάς επέλεξε να χρησιμοποιήσει την ένοπλη μορφή αγώνα, γεγονός το οποίο 
χαρακτήρισε ως λανθασμένο πολλά χρόνια αργότερα και ο Γλαύκος Κληρίδης.  Ο 
αγώνας της ΕΟΚΑ όντως συνεπήρε και ενθουσίασε το μεγαλύτερο μέρος του 
κυπριακού λαού.  Από αυτόν ξεχώρισαν ο ηρωισμός και οι θυσίες αγωνιστών, τις 
οποίες αναγνωρίζουμε και τιμούμε.  Όμως δεν οδήγησε, όπως ήταν αναμενόμενο για 
μας, στο ποθητό αποτέλεσμα της αυτοδιάθεσης και της ένωσης.  Αντίθετα, με 
επικεφαλής του αγώνα το Γρίβα, ο οποίος εξ υπαρχής απέκλεισε απ’ αυτόν το ΑΚΕΛ 
και τους Τουρκοκυπρίους, ο αγώνας της ΕΟΚΑ οδήγησε σε περαιτέρω περιπλοκές 
και περιπέτειες.  Αυτό είναι κάτι που ο ίδιος ο Γρίβας παραδέχθηκε, ομολογώντας 
προς τον Έλληνα υπουργό και ηγέτη Αβέρωφ τον Αύγουστο του 1958, και διαβάζω σε 
εισαγωγικά:  «Ο μαχητικός αγών του οποίου σκοπός ήταν να υποβοηθήσει τη 
διπλωματία ευρίσκεται σήμερα προ αδιεξόδου». 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Η διαφωνία του ΑΚΕΛ για τον ένοπλο χαρακτήρα του αγώνα, αντί να αναλυθεί 
σωστά και πρωτίστως πολιτικά, οδήγησε στις κατηγορίες περί προδοσίας.  Το ΑΚΕΛ 
τέθηκε τότε στο στόχαστρο φανατικών και ακραίων στοιχείων που έφτασαν δυστυχώς 
μέχρι και τη δολοφονία στελεχών του.  Ούτε το ΑΚΕΛ ούτε η ηγεσία του ούτε τα 
στελέχη και τα απλά μέλη ή οι οπαδοί της αριστεράς πρόδωσαν κανέναν ή 
συνεργάστηκαν με την αποικιοκρατία.  Ο Γρίβας και τα όργανά του έπρεπε να ψάξουν 
αλλού για προδότες.  Όπως παραστατικά υπογράμμισε η Ουρανία Κοκκίνου σε 
συνέντευξή της τον Απρίλη του 1991, και πάλι διαβάζω σε εισαγωγικά:  «Προδότες 
υπήρχαν και μάλιστα συνειδητοί πράκτορες των Άγγλων και πολλές φορές η ΕΟΚΑ 
πέρασε από τον έσχατο κίνδυνο εξαιτίας τους.  Όλοι οι προδότες υπήρξαν μέλη της 
οργάνωσης και φανατικοί εθνικόφρονες».  

 Οι διαφορετικοί στόχοι της ελληνοκυπριακής και της τουρκοκυπριακής ηγεσίας, 
καθώς και η έξαρση του εθνικισμού στις δύο κοινότητες δημιούργησαν δεδομένα που 
οι αποικιοκράτες φρόντισαν να υποθάλψουν και να εκμεταλλευθούν.  Οι δύο 
κοινότητες βρέθηκαν το 1958 ουσιαστικά σε ένοπλη σύγκρουση μεταξύ τους.  Η 
υπαγωγή της Κύπρου υπό την τριπλή κυριαρχία της Βρετανίας, της Τουρκίας και της 
Ελλάδας με το Σχέδιο Μακμίλλαν επεκρέματο ως δαμόκλειος σπάθη πάνω από το 
μέλλον του κυπριακού λαού.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε Πρόεδρε, ακούω περισσότερο τη φωνή των άλλων από κάτω παρά τη 
δική μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 
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 Έχετε δίκαιο, κύριε Κυπριανού, αλλά ελπίζω να μην παρατηρηθεί τώρα και να 
πάει. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Μπροστά στα αδιέξοδα που δημιουργήθηκαν, η Βρετανία ενέπλεξε ως 
ενδιαφερόμενο μέρος την Τουρκία, μετατρέποντας τον εαυτό της από αποικιοκράτη σε 
διαιτητή ανάμεσα στις δύο κοινότητες.  Το μέλλον της Κύπρου κρίθηκε στα 
παρασκήνια του ΝΑΤΟ και στη συνάντηση Καραμανλή-Μεντερές στη Ζυρίχη.  Στις 11 
του Φλεβάρη του 1959, στη Ζυρίχη, Αθήνα και Άγκυρα συμφώνησαν στη λύση, υπό 
δέσμευση, ανεξαρτησίας.  Σε αυτό το σημείο να υπενθυμίσουμε ότι η συμφωνία της 
Ζυρίχης περιείχε και ένα μυστικό πρωτόκολλο που έγινε γνωστό πολύ αργότερα και 
που προνοούσε την ένταξη της Κύπρου στο ΝΑΤΟ και τη διατήρηση του ΑΚΕΛ εκτός 
νόμου.  

 Ως ΑΚΕΛ είχαμε διαφωνήσει με τις συμφωνίες Ζυρίχης-Λονδίνου.  Πέραν του 
ότι παραχωρούσαν βάσεις στη Βρετανία και δέσμευαν την Κύπρο με το σύστημα των 
εγγυήσεων και της παρουσίας ξένων στρατευμάτων, επέβαλλαν στον κυπριακό λαό 
ένα δοτό, χωριστικό, αντιδημοκρατικό σύνταγμα.  Όμως η ανεξαρτησία αποτελούσε 
πολύτιμη κατάκτηση πάνω στην οποία θα μπορούσαμε να οικοδομήσουμε καλύτερο 
μέλλον για την Κύπρο και το λαό μας.  Γι’ αυτό, διατηρώντας τη διαφωνία μας, 
καλέσαμε τον κυπριακό λαό να στηρίξει και να αγκαλιάσει τη νεοσύστατη Κυπριακή 
∆ημοκρατία, καλέσαμε τις δύο κοινότητες να εργαστούν μαζί για την επούλωση των 
πληγών και την ευημερία του τόπου.  

 ∆υστυχώς, η Κύπρος δεν αφέθηκε να βαδίσει το δρόμο της ελεύθερη.  Οι 
αμερικανονατοϊκοί δεν είχαν ποτέ παραιτηθεί από το στόχο της υποταγής της στην 
υπηρεσία τους.  Επεδίωξαν να χρησιμοποιήσουν ως μέσο για την υλοποίηση του 
στόχου τους τις επεκτατικές βλέψεις της Τουρκίας και τους εθνικιστικούς και 
σοβινιστικούς κύκλους στο νησί, κύκλους της ελληνοκυπριακής και τουρκοκυπριακής 
κοινότητας που θεώρησαν την ανεξαρτησία της Κύπρου ως ένα σκαλοπάτι οι μεν για 
την ένωση, οι δε για τη διχοτόμηση.  Η υποδαύλιση της αντιπαράθεσης μεταξύ τους 
είχε ως αποτέλεσμα τις διακοινοτικές συγκρούσεις, που πλήγωσαν καίρια τη 
νεοσύστατη Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Φορώντας το μανδύα του αυτόκλητου 
μεσολαβητή, ο ιμπεριαλισμός άρχισε να επεξεργάζεται το ένα μετά το άλλο σχέδια για 
την εξομάλυνση τάχατε των διαφορών των δύο κοινοτήτων, σχέδια Μπωλ, Λέμνιτσερ, 
Άτσεσον, Σάυρους Βανς κ.λπ., όλα με τον ίδιο σκοπό, απαλλαγή από το Μακάριο και 
την αδέσμευτη πολιτική που ακολουθούσε, πρόσδεση της Κύπρου στο άρμα του 
ΝΑΤΟ και παραχώρηση μέρους του εδάφους της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στην 
Τουρκία.  Προς τούτο σχεδιαζόταν να χρησιμοποιηθεί και η Ελληνική Μεραρχία, που 
είχε εγκατασταθεί το 1964 στην Κύπρο.  Είναι χαρακτηριστική η αναφορά του 
πορίσματος σε μήνυμα του Μπωλ προς τις πρεσβείες των ΗΠΑ σε Αθήνα και 
Λονδίνο.  Σε αυτό έλεγε ότι ο Ελληνικός Στρατός έχει την ισχύ, για να «κανονίσει το 
Μακάριο», όπως ακριβώς έλεγε, αν υπάρξει εντολή από την Αθήνα, και ότι ίσως ο 
Γρίβας θα μπορούσε να αναλάβει αυτή την ευθύνη.  

 Όπως ο ίδιος ο Σπύρος Παπαγεωργίου αναφέρει στο βιβλίο του “Μακάριος, 
Πορεία διά πυρός και σιδήρου”, ο Γρίβας είχε αναλάβει και την προώθηση του 
διχοτομικού Σχεδίου Άτσεσον.  Γράφει στη σελίδα 77 του βιβλίου του ο Σπύρος 
Παπαγεωργίου, σε εισαγωγικά διαβάζω:  «Όταν έστελνε για δημοσίευση στις φιλικές 
του εφημερίδες τα δύο σχέδια του Άτσεσον για το Κυπριακό, ο Γρίβας έγραφε στους 
συνεργάτες του:  “Να δώσουμε προβολή, σε αυτό θα στηρίξουμε την πολιτική μας”.».  
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Το Σχέδιο Άτσεσον αποτελεί μια από τις πιο αδιάσειστες αποδείξεις ότι από το 1964 
το ΝΑΤΟ προωθούσε τη διχοτόμηση της Κύπρου.  Μέσα από σειρά στοιχείων που 
παραθέτει το πόρισμα διαφαίνονται ξεκάθαρα αυτές οι προθέσεις.  

 Όταν, παρά τις διακοινοτικές συγκρούσεις, τις διχοτομικές επιβουλές και τις 
απειλές της Τουρκίας για εισβολή, η Κυπριακή ∆ημοκρατία επέζησε, επιστρατεύτηκε η 
υπόσκαψη εκ των έσω με την ενεργό συμμετοχή της ελληνικής δικτατορίας.  Η χούντα 
φόρεσε το διπλό της πρόσωπο.  Από τη μια πουλούσε εθνικοφροσύνη και 
ευαγγελιζόταν την “ένωσιν”, προειδοποιώντας τους “κομμουνιστάς” ότι θα 
μετανοήσουν, ως και αν η Κύπρος κινδύνευε από τους κομμουνιστές, και την ίδια ώρα 
πουλούσε εκδούλευση στην άλλη πλευρά του Ατλαντικού, συνομιλώντας με την 
Τουρκία, αποδεχόμενη τη διπλή ένωση και παραχώρηση κυρίαρχων βάσεων στην 
Κύπρο.   

 Το πόρισμα παραθέτει τις διάφορες εκδοχές σχετικά με τα γεγονότα της 
Κοφίνου. Προφανώς, το θέμα χρήζει περαιτέρω μελέτης.  Είναι όμως γεγονός ότι 
κατάφεραν ακόμα ένα τραύμα στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Για τους Τουρκοκυπρίους 
εξτρεμιστές η παρουσία της Ελληνικής Μεραρχίας στην Κύπρο θα μπορούσε να 
χρησιμοποιηθεί ως αφορμή για ένοπλη σύγκρουση.  Αυτό θα επιδιωκόταν με σειρά 
προκλήσεων από μέρους των Τουρκοκυπρίων.  Οι Έλληνες αξιωματικοί θεωρούσαν 
ότι η πρόκληση αναστάτωσης θα μπορούσε να χρησιμοποιηθεί ως αφορμή για 
εκκαθάριση του θύλακα. Η επιχείρηση Κοφίνου-Αγίου Θεοδώρου διεύρυνε το χάσμα 
ανάμεσα στις δύο κοινότητες.  Σημαντικό ρόλο στην επιχείρηση είχε και ο Γρίβας, 
σύμφωνα με μαρτυρίες που περιλαμβάνονται στο πόρισμα.  Οι σχετικές μαρτυρίες 
απέδωσαν την απόφασή του για διεξαγωγή της επιχείρησης στον «οίστρο της 
επιθυμίας του να εξαλείψει την τουρκική περιοχή».  Και αυτό το διαβάζω από τις ίδιες 
τις μαρτυρίες, όπως ακριβώς κατατέθηκε.  

 Η χούντα, προφανώς κατόπιν εντολής από το εξωτερικό, αποδέχτηκε 
αδιαμαρτύρητα την αποχώρηση της Ελληνικής Μεραρχίας.  Στο πόρισμα 
περιλαμβάνεται μαρτυρία σύμφωνα με την οποία η Τουρκία ποτέ δεν είχε 
διαμαρτυρηθεί για την παρουσία της Ελληνικής Μεραρχίας στην Κύπρο ούτε και ποτέ 
είχε ζητηθεί η ανάκλησή της.  Εξάλλου, ήταν το ίδιο το ΝΑΤΟ που έψαχνε την αφορμή, 
για να θέσει ξανά στο τραπέζι το Σχέδιο Άτσεσον.  Για να το πετύχει, έπρεπε η 
Ελληνική Μεραρχία να αποχωρήσει, για να υλοποιηθεί το σχέδιο της ένοπλης 
ελεγχόμενης σύρραξης Ελλάδας- Τουρκίας, ώστε να δικαιολογηθεί τελικά ο 
διαμελισμός της Κύπρου, όπως ακριβώς και έγινε το 1974.  Σχεδόν μια δεκαετία πριν 
η χούντα και ο Γρίβας, μιλώντας για την “καθαρότητα του έθνους”, καλωσόριζαν από 
την πίσω πόρτα τούς εχθρούς της Κύπρου.  Αυτοί δεν ήταν οι άμαχοι Τουρκοκύπριοι 
που κατοικούσαν στο Μαρί ή στην Κοφίνου αλλά το State Department, το ΝΑΤΟ, η 
CIA, το Γενικό Επιτελείο Στρατού Ελλάδας και η ΕΟΚΑ Β΄. 

 Μέσα σε αυτό το ταραγμένο κλίμα ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος είχε το θάρρος 
να διακηρύξει την πολιτική του εφικτού, να διακηρύξει ότι η πραγματικότητα έθετε 
ενώπιον του κυπριακού λαού την Κυπριακή ∆ημοκρατία, το κοινό σπίτι 
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων.  Ορθά διέβλεψε ότι η πραγματικότητα δεν 
επέτρεπε παλινδρομήσεις στο ευκταίο και ότι η Κύπρος θα παρέμενε πραγματικά 
ανεξάρτητη, μόνο αν ακολουθούσε αδέσμευτη πολιτική.  Στη βάση αυτής της 
πολιτικής, ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος επανεκλέχθηκε με πολύ ψηλά ποσοστά.  Αυτό 
πείσμωσε τους εχθρούς της Κύπρου.  Ο Μακάριος εξακολουθούσε να έχει 
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συντριπτική λαϊκή υποστήριξη.  Αυτό φανάτισε ακόμα περισσότερο τα ακραία ενωτικά, 
γριβικά, στοιχεία.   

 Το 1969 ιδρύθηκε το Εθνικό Μέτωπο.  Υπό την καθοδήγηση της χούντας, με τη 
χρηματοδότηση αντιμακαριακών στοιχείων, όπως ο μητροπολίτης Κιτίου Άνθιμος, 
άνοιξε ο δρόμος για την προετοιμασία του πραξικοπήματος.  ∆εν άργησαν έτσι να 
καταστρωθούν τα πρώτα σχέδια δολοφονίας του Μακαρίου, απόπειρες όλες 
συντονισμένες, σύμφωνα με τις μαρτυρίες, από το διοικητή των ∆υνάμεων 
Καταδρομών ∆ημήτρη Παπαποστόλου και τον τότε Υπουργό Εσωτερικών Πολύκαρπο 
Γιωρκάτζη, ο οποίος μάλιστα διέθετε και τον οπλισμό γι’ αυτές.  Αυτό είναι ένα ακόμη 
στοιχείο που πρέπει να μας προβληματίσει, πριν βιαστούμε να βαφτίσουμε ξανά ως 
πατριώτες και αγωνιστές τους συνωμότες και τους στυλοβάτες του παρακράτους, που 
κατάστρωναν σχέδια εξόντωσης του Μακαρίου και της Κύπρου.  Μέσα από το 
πόρισμα προκύπτει αβίαστα το συμπέρασμα ότι όλες αυτές οι ενέργειες ήταν μέρος 
ενός ευρύτερου σχεδίου που περιλάμβανε τη δολοφονία του Μακαρίου, την πρόκληση 
συνθηκών εμφύλιας αντιπαράθεσης και την επέμβαση και ανάληψη της εξουσίας από 
το στρατό για δήθεν αποφυγή του εμφύλιου σπαραγμού.  

 Η κάθοδος του Γρίβα στην Κύπρο έφερε την υλοποίηση αυτών των σχεδίων 
ένα βήμα πιο κοντά.  Στα τέλη του 1971 είχε ήδη συσταθεί η ΕΟΚΑ Β΄.  Πολλοί 
διατείνονταν κατά καιρούς ότι ο Γρίβας είχε έρθει στην Κύπρο εν αγνοία της χούντας, 
άλλοι υποστήριξαν ότι είχε έρθει, για να διεξαγάγει αντιχουντικό αγώνα.  Από το 
πόρισμα διαφαίνεται καθαρά ότι η χούντα ήταν ενήμερη για την κάθοδο του Γρίβα 
στην Κύπρο. Ενήμερος ήταν και ο Ιωαννίδης, που επένδυε πάνω στο Γρίβα για τον 
εξοβελισμό του Παπαδόπουλου από την ηγεσία της χούντας και την ανατροπή του 
Μακαρίου.  

 Η ΕΟΚΑ Β΄, αμέσως μετά τη σύστασή της, ξεκίνησε την προετοιμασία του 
πραξικοπήματος σε όλα τα επίπεδα.  Σε στρατιωτικό επίπεδο, από το 1972, ξεκίνησε 
να εισαγάγει παράνομα οπλισμό.  Στην επιτροπή δόθηκαν στοιχεία και για τη 
χρηματοδότηση της οργάνωσης.  Χώρα αποστολής των χρημάτων η Αμερική, 
ενδιάμεσος σταθμός η Ελλάδα και χώρα παραλαβής η Κύπρος.  Σε οργανωτικό 
επίπεδο, στα τριάμισι χρόνια κατά τα οποία ο Γρίβας ήταν αρχηγός της ΕΟΚΑ Β΄, 
αλλά και νωρίτερα, ετοιμάστηκε σειρά σχεδίων για ανατροπή του Μακαρίου και 
ανάληψη της εξουσίας, σχέδια ΕΡΜΗΣ, ΣΦΕΝ∆ΟΝΗ, ΑΠΟΛΛΩΝ, ΓΡΟΝΘΟΣ, 
ΤΥΦΩΝ, σχέδιο ΑΝΤΑΠΟ∆ΟΣΙΣ, το οποίο στοχοποιούσε πολιτικά πρόσωπα, 
ανάμεσά τους και ο αείμνηστος Εζεκίας Παπαϊωάννου, καθώς και γραφεία 
εφημερίδων, όπως η “Χαραυγή”, και το τελευταίο, το σχέδιο ΝΙΚΗ, που, όπως 
αναφέρει το ίδιο το πόρισμα, εκπόνησε ο ίδιος ο Γρίβας.  Έτσι καταρρίπτεται και ο 
τελευταίος ανιστόρητος ισχυρισμός ότι τάχα ο Γρίβας δεν είχε σχέση με το 
πραξικόπημα, ότι δε σχεδίασε το πραξικόπημα, επειδή ήταν νεκρός, όταν αυτό 
πραγματοποιήθηκε.  Όλα τα σχέδια καταστρώθηκαν είτε από τον ίδιο το Γρίβα είτε με 
οδηγίες του.  Μετά το θάνατό του, η ΕΟΚΑ Β΄ ελεγχόταν πλήρως και απευθείας από 
το καθεστώς των Αθηνών για τη δρομολόγηση αυτών των σχεδίων.  

 Άκαιρος αποδεικνύεται και ο ισχυρισμός ότι το πραξικόπημα ήταν μια πράξη 
αυθόρμητη, μια τάχατε άφρονη πράξη.  Το πραξικόπημα σχεδιάστηκε συνειδητά και 
προετοιμάστηκε μεθοδικά χρόνια πριν.  Ετελειοποιείτο από την ΕΟΚΑ Β΄ μέχρι και την 
τελευταία στιγμή.  Τα σχέδια αυτά προωθήθηκαν με την ιδεολογική προετοιμασία του 
πραξικοπήματος στην κοινωνία και μέσα στα στρατόπεδα.  Υπάρχουν μαρτυρίες μέσα 
στο ίδιο το πόρισμα που πιστοποιούν τη συνεργασία της ΕΟΚΑ Β΄ με αξιωματικούς 
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και στελέχη της Εθνικής Φρουράς, που πιστοποιούν την ανάμειξη της οργάνωσης σε 
όλες τις εγκληματικές ενέργειες κατά του Μακαρίου, που βέβαια δε σχετίζονταν με το 
αίτημα της ένωσης.  Στόχος ήταν η ανάληψη της εξουσίας και ο παραμερισμός του 
Μακαρίου και του ΑΚΕΛ.  Το αντιμακαριακό, αντικομμουνιστικό ντελίριο της ΕΟΚΑ Β΄ 
κορυφώθηκε με εγκλήματα και δολοφονίες.  Εξάλλου, η εντολή της χούντας προς τα 
πειθήνια όργανά της ήταν καθαρή, «χτυπάτε στο ψαχνό».  Αυτό τους έλεγαν, όπως 
δυστυχώς και έγινε.  

 Ας μην επιμένουν λοιπόν σε αιτιάσεις και δικαιολογίες όσοι ακόμα προσπαθούν 
να εξαγνίσουν το Γρίβα και να δικαιολογήσουν όσους συμμετείχαν στην ΕΟΚΑ Β΄, 
υμνώντας τον πρώτο και προσφέροντας στους δεύτερους κομματική στέγη, ας μην 
προσπαθούν να καλύψουν τις αμαρτίες τους, προφασιζόμενοι λάθη τάχατες της 
όποιας άλλης πλευράς.  Ακόμα και με αυτή τη λογική, το λάθος απέχει από το 
έγκλημα. Ο Γρίβας και η ΕΟΚΑ Β΄ γνώριζαν ότι η συνταγματική εκτροπή θα έδινε στην 
Τουρκία το άλλοθι να εισβάλει στην Κύπρο.  Προειδοποίησε κατ’ επανάληψη γι’ αυτό 
το ενδεχόμενο ο Μακάριος.  Παρ’ όλα αυτά, τη σχεδίασαν και την εκτέλεσαν 
συνειδητά, μόλις βρήκαν την ευκαιρία. 

 Ούτε το ανυπόστατο επιχείρημα ότι ο ίδιος ο Μακάριος προκάλεσε το 
πραξικόπημα με την επιστολή του προς τον Γκιζίκη έχει ίχνος αλήθειας.  Ήταν 
πράγματι αδύνατο, όπως διαπιστώνεται μέσα στο πόρισμα, να αποφασιστεί και να 
προετοιμαστεί μέσα σε λιγότερο από δέκα μέρες η οργάνωση και η εκδήλωση του 
πραξικοπήματος.  Ο ίδιος ο Αραπάκης μαρτύρησε ότι, όταν η επιστολή Μακαρίου 
έφτασε στην Αθήνα, η εκτέλεση του πραξικοπήματος είχε ήδη διαταχθεί.  

 Το 1972 το πραξικόπημα απείχε μια ανάσα από την πραγματοποίησή του.  Οι 
ΗΠΑ είχαν τότε δώσει προφορικώς τη συγκατάθεσή τους και οι χουντικοί 
αδημονούσαν να εκτελέσουν, αγωνιώντας μήπως «χάσουν το λεωφορείο», όπως 
αναφέρει σχετική μαρτυρία στο πόρισμα.  Η πληροφορία διέρρευσε.  Πρώτος τη 
μετέφερε στο Μακάριο ο Σοβιετικός πρέσβης Αστάβιν, όπως αναφέρεται στο πόρισμα, 
ο οποίος τον ενημέρωσε για τη σχετική απόφαση της συνόδου του ΝΑΤΟ στη 
Λισαβόνα.  Με πρωταγωνιστή το ΑΚΕΛ, ο κυπριακός λαός τότε κινητοποιήθηκε 
μαζικά, ώστε να το αποτρέψει, διανυκτερεύοντας στην πλατεία της Αρχιεπισκοπής.  
Και αυτά είναι ιστορικά γεγονότα, τα οποία κανένας δεν μπορεί να αμφισβητήσει.  
Αποδεικνύεται έτσι ξεκάθαρα ότι όπως ούτε στο εσωτερικό ούτε στο εξωτερικό δεν 
είχαμε τον ίδιο ρόλο.   

 Εναντίον του Μακαρίου είχαν αναλάβει δράση και οι γνωστοί αντιμακαριακοί 
μητροπολίτες.  Στην εκκλησιαστική κρίση φτάσαμε, όταν, καθοδηγούμενοι οι τρεις 
μητροπολίτες, “ξέθαψαν” από τους ιερούς κανόνες τον κανόνα ότι όποιος φέρει 
ιερατικό αξίωμα δεν μπορεί να κατέχει και πολιτειακό αξίωμα.  Όλα τα προηγούμενα 
χρόνια δεν ενοχλούνταν από αυτό.  Τους ενόχλησε τη συγκεκριμένη στιγμή, γιατί τότε 
πήραν τις εντολές.  Θέση την οποία έσπευσε να υποστηρίξει από την άλλη πλευρά 
του Ατλαντικού ο τότε Γενικός Γραμματέας του ΝΑΤΟ Τζόζεφ Λουνς.  Αυτό ενισχύει το 
συμπέρασμα ότι οι τρεις μητροπολίτες λειτουργούσαν εντεταλμένα, για να 
προκαλέσουν αστάθεια.  Αυτή ήταν μόνο η μια πτυχή του ιερού τους τάχατε αγώνα 
για ανατροπή του Μακαρίου.  Είχαν ήδη φροντίσει να χρηματοδοτήσουν την ΕΟΚΑ Β΄, 
η οποία αποθρασυνόταν μέρα με τη μέρα, επιδιδόμενη σε όργιο εγκλημάτων.  

 Παρ’ όλο που το σχεδιαζόμενο πραξικόπημα του 1972 είχε αποτραπεί, το 
ΑΚΕΛ, βλέποντας την εγκληματική δράση της ΕΟΚΑ Β΄ να κλιμακώνεται, δεν 
εφησύχαζε. Αντιθέτως, παρακολουθούσε τις εξελίξεις ανήσυχο και προειδοποιούσε.  
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Ο τότε γενικός γραμματέας της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ, ο αείμνηστος Εζεκίας 
Παπαϊωάννου, τόνιζε από το βήμα του δεκάτου τρίτου συνεδρίου του ΑΚΕΛ, τον 
Απρίλη του 1974, διαβάζω σε εισαγωγικά:  «Όχι μόνο δεν έχουν εγκαταλειφθεί τα 
εγκληματικά σχέδια κατά της Κύπρου, αλλά και τελειοποιούνται.  Κύριος στόχος 
παραμένει η δολοφονία του Προέδρου Μακαρίου και η πραξικοπηματική κατάληψη 
της εξουσίας».  Το ΑΚΕΛ δεν έμεινε απλώς στις προειδοποιήσεις.  Εισηγήθηκε τη 
δημιουργία λαϊκής πολιτοφυλακής, που θα ήταν το αντίπαλο δέος απέναντι στην 
ΕΟΚΑ Β´, αλλά και στην ελεγχόμενη από τη χούντα Εθνική Φρουρά.  Γι’ αυτό το 
σκοπό, προσφέραμε τη δύναμη χιλίων ανδρών σε ομάδες ανά δέκα και θέσαμε όλες 
τις δυνάμεις του κόμματος στη διάθεση του Μακαρίου.  Η εισήγηση του ΑΚΕΛ, χωρίς 
να απορριφθεί, δεν υλοποιήθηκε.  Ο Μακάριος προχώρησε στη σύσταση του 
Εφεδρικού Σώματος, το οποίο πάλεψε με αυταπάρνηση, για να υπερασπιστεί τη 
δημοκρατία και τη νομιμότητα.  Το Εφεδρικό ουσιαστικά εξάρθρωσε την ΕΟΚΑ Β΄, δεν 
ήταν όμως σε θέση να σταματήσει το πραξικόπημα.  ∆ικαιώθηκε έτσι δυστυχώς η 
πρόταση του ΑΚΕΛ για δημιουργία λαϊκής πολιτοφυλακής.   

 Με ηρωισμό και αυταπάρνηση πολέμησαν όλοι όσοι συμμετείχαν στη 
δημοκρατική αντίσταση, όταν ξέσπασε το πραξικόπημα και η εισβολή.  Ανάμεσά τους 
και χιλιάδες στελέχη και μέλη του λαϊκού κινήματος τα οποία έτρεξαν στην πρώτη 
γραμμή, για να υπερασπιστούν τη δημοκρατία και την εδαφική ακεραιότητα της 
πατρίδας μας.  Είναι γι’ αυτό που ως ΑΚΕΛ επιμένουμε ότι ο πατριωτισμός δεν 
κρίνεται από τις ρητορείες και τα ψεύτικα τα λόγια τα μεγάλα, κρίνεται την κρίσιμη 
στιγμή, όταν κινδυνεύει η ανεξαρτησία και η ακεραιότητα της πατρίδας.  Είναι γι’ αυτό 
που στη δική μας συνείδηση τα παλικάρια που έτρεξαν, ακόμα και με άδεια χέρια, να 
υπερασπιστούν τη δημοκρατία και την Κύπρο είναι δύο φορές ήρωες, γιατί ήξεραν ότι 
πήγαιναν σε μια μάχη εξαρχής προδομένη. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Οι πραξικοπηματίες επιχείρησαν μέσα από σειρά ενεργειών να “αποκοιμίσουν” 
το Μακάριο.  Λίγες μέρες πριν από το πραξικόπημα είχαν στείλει αγγελιαφόρους τους, 
για να εκτονώσουν τάχατες την κρίση στις σχέσεις Αθηνών-Λευκωσίας.  Την ίδια 
στιγμή, όπως καταγράφεται στο πόρισμα, ο Μπονάνος διέταζε τα πρωτοπαλίκαρά του 
να συλλάβουν ή να σκοτώσουν το Μακάριο.  Ο Ιωαννίδης ζήτησε από το Σαμψών να 
του πάει ο ίδιος την “κεφαλή του Μούσκου”, όπως είπε.  Ο ρόλος του Νίκου Σαμψών 
είναι εν πολλοίς γνωστός.  Τα ερωτήματα που τέθηκαν για το αν ήταν οργανικό 
στέλεχος της ΕΟΚΑ Β΄, αν ήταν στον κατάλογο των υποψηφίων για την προεδρία ή αν 
ήταν λύση ανάγκης ίσως να μην έχει τελικά τόση σημασία να απαντηθούν.  Είναι 
στοιχειοθετημένο ότι ο Νίκος Σαμψών ήταν σε απευθείας επικοινωνία με τον ίδιο τον 
Ιωαννίδη. Τεκμαίρεται επίσης από τις μαρτυρίες στο πόρισμα ότι διατηρούσε στενές 
σχέσεις με Ελλαδίτες αξιωματικούς από τους οποίους λάμβανε οδηγίες και για τη 
γραμμή της εφημερίδας του και για όλες του τις ενέργειες.  

 Πέντε μέρες μετά το πραξικόπημα η τουρκική εισβολή ολοκλήρωσε το έγκλημα 
του 1974.  Η χούντα ως άλλος Πόντιος Πιλάτος ένιψε τα χέρια της στο αίμα του λαού 
μας.  Πώς αλλιώς μπορεί να χαρακτηριστεί η μαρτυρία ενός εκ των Ελλαδιτών 
πρωτεργατών του πραξικοπήματος, όπως καταγράφεται στο ίδιο το πόρισμα, ο 
οποίος παραδέχθηκε ότι γνώριζε από τα χαράματα της 20ής Ιουλίου για την έναρξη της 
απόβασης, αλλά «είχε ιεραρχήσει άλλα πράγματα να κάνει», γι’ αυτό δεν 
επικοινώνησε με το ΓΕΕΦ;  Πώς αλλιώς μπορεί να χαρακτηριστεί το γεγονός ότι τα 



40 

 

βομβαρδιστικά ήταν πανέτοιμα και τα πληρώματα περίμεναν διαταγές που ποτέ δεν 
έλαβαν, ότι η ΕΛ∆ΥΚ δεν αξιοποιήθηκε όσο και όπως έπρεπε;  

 Καταρρέουν λοιπόν ένας-ένας οι μύθοι με τους οποίους χρόνια προσπαθούσαν 
ορισμένοι να παραπλανήσουν τον κυπριακό λαό, μύθοι που στόχευαν να αποδώσουν 
στο Μακάριο ίσες ευθύνες με το Γρίβα ή τον Ντενκτάς.  Οι δυο τελευταίοι, ο Γρίβας και 
ο Ντενκτάς δηλαδή, φέρουν ασήκωτες ευθύνες για την τραγωδία του λαού μας.  Τα 
λάθη του Μακαρίου είναι στην κρίση του καθενός και της ιστορίας.  Σε καμιά όμως 
περίπτωση δεν μπορούν να εξισωθούν με τα εγκλήματα του Γρίβα ή του Ντενκτάς.  Ο 
Μακάριος απέδειξε ότι σε δύσκολες στιγμές είχε το θάρρος και την τόλμη να πάρει 
ιστορικές αποφάσεις, που έως σήμερα είναι σημεία αναφοράς.  Τέτοιες αποφάσεις 
ήταν η στροφή προς την ανεξαρτησία το 1958, η διακήρυξη της πολιτικής του εφικτού 
τις παραμονές των προεδρικών εκλογών του 1968 και η αποδοχή της ομοσπονδιακής 
λύσης του Κυπριακού λίγο πριν το θάνατό του.  

 Καταρρέουν λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, και οι μύθοι που στόχευαν να 
ψέξουν για την κυπριακή τραγωδία μόνο τους εκτός Κύπρου ή μαζί με αυτούς τη 
χούντα και μόνο αυτή.  Μέσα από το πόρισμα διαφαίνεται ξεκάθαρα αυτό που από 
την επόμενη κιόλας μέρα της εισβολής διακηρύτταμε ως ΑΚΕΛ και καταγγέλλαμε 
πολύ πριν το πραξικόπημα και την εισβολή.  Οι ξένοι, κυνηγώντας τα συμφέροντά 
τους, βυσσοδομούσαν σε βάρος της Κύπρου.  Στα σχέδια υπόσκαψης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ενεργό μέρος πήρε και η χουντική κυβέρνηση στην Ελλάδα, η οποία 
διαδραμάτισε το δικό της αισχρό και καταλυτικό ρόλο.  Εξέχοντα ρόλο διαδραμάτισε 
και η Τουρκία, η οποία ευθύνεται για τη δημιουργία και τη διαιώνιση του κυπριακού 
προβλήματος στη σημερινή του μορφή.  Όμως όλοι αυτοί δε θα μπορούσαν να 
υλοποιήσουν τα σχέδιά τους, αν αποφεύγονταν δικά μας λάθη και αν δε βρίσκονταν 
Κύπριοι να παίξουν το επαίσχυντο παιχνίδι των ξένων επιβουλών.  Ο σοβινισμός 
εντός Κύπρου τις υπηρέτησε δυστυχώς τυφλά και φανατισμένα.  Έθεσε εαυτόν στην 
υπηρεσία του ΝΑΤΟ, που εποφθαλμιούσε την ακεραιότητα της πατρίδας μας από τη 
δεκαετία του 1960.  Αυτός βρήκε έκφραση τότε στο πρόσωπο της ΕΟΚΑ Β΄ και όλων 
όσοι τη στήριξαν ή έστω την ανέχτηκαν. 

 Αυτή είναι η αλήθεια, όσο και αν προσπαθούν κάποιοι να την καλύψουν 
σήμερα.  Είναι οι ίδιοι οι οποίοι υποστηρίζουν με πάθος την ιδέα πως, αν μπαίναμε 
στο ΝΑΤΟ, θα αποφεύγαμε όλα τα κακά.  Το πόρισμα μιλά αφ’  εαυτού για το ρόλο 
του ΝΑΤΟ στην κυπριακή τραγωδία.  Ας προβληματιστούν όσοι εναγωνίως 
προσπαθούν σήμερα να μας πείσουν ότι το ΝΑΤΟ άλλαξε τάχατε.  Με νατοϊκή εντολή 
θα διευθετούσε το Κυπριακό ο Άτσεσον το 1964 με τον 6ο Στόλο, με νατοϊκή 
υπογραφή σφράγισε την ανατροπή του Μακαρίου και πρόσφερε την κάλυψη στην 
Τουρκία για την τουρκική εισβολή ο Λουνς, με νατοϊκή διαταγή βομβαρδίστηκε η 
Γιουγκοσλαβία, με νατοϊκή διαταγή αναγνωρίστηκε το Κόσσοβο, με νατοϊκή επίθεση 
είναι σήμερα υπό την κατοχή των μελών της Συμμαχίας το Ιράκ και το Αφγανιστάν.  

 Ας προβληματιστούν κι όσοι ακόμα υμνούν και καταθέτουν στεφάνια στο 
μνημείο του ολετήρα της Κύπρου, να μου επιτρέψετε να χρησιμοποιήσω το 
χαρακτηρισμό.  Ο Γρίβας μια μέρα πριν πεθάνει είχε χαρακτηριστεί από το Γλαύκο 
Κληρίδη ως κοινός δολοφόνος.  Παρά τις ενστάσεις του ΑΚΕΛ, την επομένη η Βουλή 
τον ανακήρυξε ήρωα. Η απόδοση τιμών μέχρι σήμερα σε έναν άνθρωπο που οδήγησε 
την πατρίδα μας στο χείλος της καταστροφής συνιστά πρόκληση για το λαό μας.  Ας 
αφεθούν κατά μέρος οι δικαιολογίες ότι ο Γρίβας τιμάται για την περίοδο του 1955-
1959.  Είναι σαν να ζητούμε, για παράδειγμα, από τη δικαιοσύνη να αθωώσει έναν 
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κατά συρροή δολοφόνο λόγω πρότερου εντίμου βίου, λες και ο βίος και η πολιτεία του 
σταμάτησαν πριν να εγκληματήσει!  

 Ας γίνει κατανοητό ότι ο εξαγνισμός του Γρίβα εκτρέφει τον εθνικισμό και την 
αναβίωση των ολέθριων συνθημάτων που προκλητικά σήμερα αναφωνούν κάποιοι 
πολιτικοί απόγονοί του.  Ο λαός μας έχει μνήμη, για να θυμάται ότι πλήρωσε με το ίδιό 
του το αίμα τις αμαρτίες της κυπριακής εθνικοφροσύνης.  Είναι επίσης λογικό να 
εξοργίζεται ο κάθε δημοκρατικός πολίτης, όταν μέχρι σήμερα εμφανίζονται κάποιοι 
από τους πρωτεργάτες της προδοσίας αμετανόητοι και περήφανοι για τις πράξεις 
τους.  Όταν όμως κλήθηκαν να καταθέσουν την αλήθεια στην επιτροπή, είτε δε 
θυμούνταν είτε δεν απαντούσαν.  Σήμερα ο κυπριακός λαός δε ζητά εκδίκηση για όσα 
πέρασε εξαιτίας των πράξεών τους.  Αυτό που ζητά είναι η λύτρωση της Κύπρου.  
Ζητά να βαδίσουμε στο δρόμο του εφικτού, για να καταφέρουμε να απαλλάξουμε την 
Κύπρο από την κατοχή και να την επανενώσουμε, να πάψουμε να αλληθωρίζουμε 
προς ιδεατές λύσεις και να κοιτάξουμε την πραγματικότητα κατάματα.  Ως ΑΚΕΛ θα 
συνεχίσουμε να στηρίζουμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας και τη συνετή και 
πατριωτική πολιτική που ακολουθεί.  Συστρατευόμαστε μαζί του στη μάχη που δίνει 
για λύση που να απαλλάσσει την Κύπρο από την κατοχή, να τερματίζει τον εποικισμό, 
να επανενώνει το κράτος, τους θεσμούς, την οικονομία και το λαό μας, να αποκαθιστά 
τα ανθρώπινα δικαιώματα και τις βασικές ελευθερίες όλων των Κυπρίων.  Από την 
έκβαση αυτής της προσπάθειας θα κριθεί το μέλλον του λαού και του τόπου μας.  

 Μας αναμένουν, αγαπητοί συνάδελφοι, ώρες δύσκολες.  Η Τουρκία δυστυχώς 
δε φαίνεται να είναι έτοιμη να προχωρήσει στα αναγκαία βήματα για την επίλυση του 
Κυπριακού.  Μερίδα της διεθνούς κοινότητας, εξαιτίας των δικών της συμφερόντων, 
ανέχεται ή και στηρίζει την τουρκική αδιαλλαξία.  Αυτά τα δεδομένα δε μας αφήνουν 
άλλη επιλογή από το να παραμείνουμε συνεπείς στην απόφαση για λύση που να 
βασίζεται στο διεθνές δίκαιο και στα ψηφίσματα των Ηνωμένων Εθνών, λύση 
διζωνικής δικοινοτικής ομοσπονδίας, όπως αυτή συμφωνήθηκε με τη διεθνή και με 
την τουρκοκυπριακή κοινότητα, να επιμείνουμε στη διαδικασία των απευθείας 
συνομιλιών, όπως συμφωνήθηκε μεταξύ των δυο κοινοτήτων, αλλά και με τα 
Ηνωμένα Έθνη, παρά τις αντιξοότητες και τις δυσκολίες, να κατανοήσουμε ότι η όποια 
αλλαγή στη διαδικασία θα ανοίξει δρόμους για ασφυκτικά χρονοδιαγράμματα και 
διαιτησίες και θα μας οδηγήσει σε νέες περιπέτειες. 

 Αυτό που απαιτείται είναι να συνεχίσουμε και να εντείνουμε τη διεθνοποίηση 
του Κυπριακού, προβάλλοντας λογικές, εφικτές και ρεαλιστικές θέσεις, έτσι που να 
πείθουμε τους Ευρωπαίους εταίρους μας, αλλά και ευρύτερα το διεθνή χώρο.  Η 
αξιοπιστία και το κύρος του Προέδρου Χριστόφια στο διεθνή χώρο, τα οποία 
αναγνωρίζονται σήμερα εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του Οργανισμού 
Ηνωμένων Εθνών, είναι ισχυρά όπλα της Κύπρου, που πρέπει να αξιοποιήσουμε.  
Έχουμε ακόμη χρέος να συνεχίσουμε να απλώνουμε το χέρι στους Τουρκοκυπρίους 
συμπατριώτες μας και να απομονώσουμε τα ακραία σοβινιστικά στοιχεία, που με τα 
τάχα εθνοπρεπή και απροσκύνητα συνθήματα παραπλανούν το λαό.  Τα δεινά που 
επέφεραν στον τόπο μας οι πολιτικοί τους πρόγονοι είναι ακόμα εδώ.  Ας μην 
επιτρέψουμε ολοκλήρωση της καταστροφής της Κύπρου με επανάληψη των ίδιων 
συνθημάτων και των ίδιων λαθών.  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 
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 Το ΑΚΕΛ ουδέποτε θα πάψει να αγωνίζεται για την ειρήνη και την επανένωση 
της Κύπρου.  Είμαστε η πολιτική δύναμη που στάθηκε με συνέπεια και ανιδιοτέλεια 
δίπλα στον Πρόεδρο Mακάριο, στηρίζοντας την πολιτική του για απόκρουση των 
διπλοενωτικών και διχοτομικών σχεδίων.  Στηρίξαμε την αδέσμευτη εξωτερική 
πολιτική της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στις κρίσιμες στιγμές των διακοινοτικών 
συγκρούσεων δεν πάψαμε να αγωνιζόμαστε για την επίλυση των διαφορών των δύο 
κοινοτήτων.  Στις κρίσιμες στιγμές της προδοσίας δώσαμε ήρωες και αίμα, σταθήκαμε 
τροχοπέδη μπροστά από τις ερπύστριες του φασισμού.  Χτίσαμε πάνω στα 
χαλάσματα της εισβολής και της καταστροφής την προοπτική της ειρηνικής 
συμβίωσης των δύο κοινοτήτων και της επανένωσης του τόπου μας.  ∆ε θα πάψουμε 
να παλεύουμε για το ξημέρωμα εκείνης της μέρας που αδελφωμένοι οι Ελληνοκύπριοι 
και Τουρκοκύπριοι θα χτίζουμε  το κοινό μας μέλλον. 

 Τον ίδιο στόχο διακηρύττουμε ότι έχουμε όλα τα πολιτικά κόμματα.  Απαραίτητη 
προϋπόθεση για την υλοποίησή του είναι η ενότητα στη βάση των κοινών μας 
επιδιώξεων.  Απευθύνουμε έκκληση λοιπόν σε όλους να εργαστούμε από κοινού στη 
βάση αρχών, με συνέπεια, σεβασμό και προσήλωση στους στόχους μας, ώστε να 
καταφέρουμε να παραδώσουμε στα παιδιά και στα εγγόνια μας μια Κύπρο 
απαλλαγμένη από τις συνέπειες της προδοσίας και τα συρματοπλέγματα, μια Κύπρο 
επανενωμένη και ελεύθερη από άκρη σε άκρη. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και εγώ ευχαριστώ, κύριε Κυπριανού. 

 Έχετε καλύψει σαράντα τρία λεπτά, έτσι απομένουν δεκαεπτά λεπτά για την 
κοινοβουλευτική σας ομάδα. 

 Θα παρακαλέσω τώρα στο βήμα να ανέλθει ο κ. Ρίκκος Ερωτοκρίτου του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν μετρούσα καλά τους χρόνους, υπάρχει ακόμα χρόνος εκατό δέκα λεπτών 
στα κόμματα και μετά είναι η ανάγνωση και η ψηφοφορία.  Μιλούμε για ακόμα δύο 
ώρες.  Θα μπορούσαμε να….   ∆εν ξέρω αν θα πάμε συνέχεια… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Είναι μόνο δώδεκα ακόμα.  Αν ξεκινούσαμε στην ώρα μας, θα τελειώναμε στην 
ώρα μας.  Τωρά θα πάμε το απόγευμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Γι’ αυτό το λέω, για το απόγευμα το λέω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Να δούμε πώς θα εξελιχθούν τα πράγματα.   

 Κύριε Ερωτοκρίτου, έχετε το λόγο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμείς δε θα εγκρίνουμε το πόρισμα για λόγους διαδικασίας, που έχουν σχέση 
και με την ουσία, αλλά και για λόγους άκρως ουσιαστικούς, που αναπόδραστα θα μας 
οδηγήσουν να αναφερθούμε σε κάποια από τα γεγονότα που αποτέλεσαν το 
αντικείμενο της εξέτασης στην επιτροπή.   

 Είμαι υποχρεωμένος όμως, χωρίς ειλικρινά να θέλω να υψώσω τους τόνους ή 
να συνεισφέρω στην όξυνση με την ανάξεση πληγών, να σχολιάσω τα όσα ο 
προηγούμενος ομιλητής για λογαριασμό του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις έχει 
αναφέρει για το στρατηγό Γεώργιο Γρίβα ∆ιγενή, τον επικεφαλής, μαζί με τον 
Αρχιεπίσκοπο Μακάριο, του αγώνα του 1955-’59, που αποτίναξε τον αγγλικό ζυγό 
από την Κύπρο, που οδήγησε στη σύσταση της νέας ∆ημοκρατίας.  Και, αν σήμερα 
κάποιοι κάθονται στα έδρανα της Βουλής των Αντιπροσώπων, οφείλεται στις θυσίες 
αυτών των παιδιών και τη στρατιωτική προσπάθεια που καθοδηγούσε ο στρατηγός 
Γεώργιος Γρίβας ∆ιγενής.   

 ∆εν μπορώ να δεχθώ -και έχω την αίσθηση πως μαζί μας και πολλές χιλιάδες 
πολιτών- την έκφραση χαρακτηρισμών του τύπου “ολετήρας” ή ακόμα την αναφορά 
σε όσους παρευρίσκονται στο συγκεκριμένο μνημόσυνο.  Ήταν ορθή η προσέγγιση 
του γενικού γραμματέα του ΑΚΕΛ, που διαχώρισε, μιλώντας για τον Αρχιεπίσκοπο 
Μακάριο, διάφορες πτυχές και εποχές των τοποθετήσεών του, αν και δε διευκρίνισε 
ποιες ήταν οι τοποθετήσεις οι πολιτικές διαχρονικά.  Έχει πει χαρακτηριστικά, και θα 
το επαναλάβω, ότι, αν έκαμε λάθη ο Μακάριος, ήταν διαφορετικής φύσεως τα λάθη 
του Μακαρίου και διαφορετικής φύσεως τα λάθη των άλλων.  Αν λοιπόν για τον 
Αρχιεπίσκοπο Μακάριο κάνει αυτό το διαχωρισμό, που είναι πάρα πολύ εύκολος και 
σωστός, γιατί δεν τον κάνει και για το στρατηγό Γεώργιο Γρίβα ∆ιγενή;  Γιατί δεν 
αναγνωρίζει το ΑΚΕΛ ότι το 1955-’59 αυτός ο τόπος απελευθερώθηκε, δημιουργήθηκε 
η Κυπριακή ∆ημοκρατία και δημιουργήθηκαν τα αξιώματα που κατέχουν διαχρονικά 
όλοι από τότε μέχρι σήμερα χάρη στους αγώνες αυτών των παιδιών, στους αγώνες 
ενός Μάτση, ενός Αυξεντίου, ενός Παλληκαρίδη, ενός Καραολή;  Άραγε, και τελειώνω, 
έχει σχέση με τη διαχρονική ενοχή που νιώθει το ΑΚΕΛ, γιατί καταδίκασε τον αγώνα 
αυτό από την έναρξή του, την 1η Απριλίου του 1955;  Να μια καλή ερώτηση!  Και 
βεβαίως με προσοχή και πολύ μεθοδικά η επιτροπή αποφεύγει να ασχοληθεί με τα 
γεγονότα της εποχής εκείνης, γιατί με βάση τους όρους εντολής, παρά τις ιστορικές 
αναφορές που έγιναν από όλους τους ομιλητές, σύμφωνα με τους όρους εντολής, η 
συζήτηση για την επιτροπή ξεκινά από το 1968. 

 Μπαίνοντας τώρα στην ουσία των όσων θέλω να πω, ερωτώ:  Γιατί από το 
1967;  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία ιδρύθηκε στα 1960.  Τι είναι αυτό που μεσολάβησε σε 
αυτή την επταετία, που να γίνει “διάλειψη” και κανονικά διαγραφή πλήρης του 
πολιτικού βίου κατά την επταετία εκείνη;  Βεβαίως, οι συντάκτες του πορίσματος δεν 
παραλείπουν να επικαλούνται στοιχεία από την εποχή εκείνη, στο βαθμό που τους 
βολεύει και τους εξυπηρετεί, και να κάνουν αναφορές σε γεγονότα τα οποία είχαν 
σχέση με την ίδρυση της ∆ημοκρατίας, γεγονότα που είχαν σχέση με την 
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τουρκανταρσία, γεγονότα που είχαν σχέση με το βίο και την πολιτεία πολιτικών 
προσώπων που είχαν πρωταγωνιστικό ρόλο στην εποχή.  Όμως δεν ήταν αυτός ο 
ρόλος της επιτροπής.  Ο ρόλος της επιτροπής ήταν να μελετήσει τα πολιτικά γεγονότα 
της εποχής.  Και τα πολιτικά γεγονότα απέφυγε επιμελέστατα να τα μελετήσει.  
Ξαφνικά, ξεκινά από το 1967, ξεκινά με την αποχώρηση της Μεραρχίας από την 
Κύπρο, βγάζει μία εκδοχή η οποία τυγχάνει τεσσάρων ή πέντε ερμηνειών για τα 
βασικά γεγονότα, όπως παραδείγματος χάριν για τα γεγονότα της Κοφίνου, που 
προηγήθηκαν της απόσυρσης της Μεραρχίας, και βεβαίως εισάγει, χωρίς να 
ονοματίζει, πρόκειται περί συμπερασμάτων, εισάγει ουσιαστικά πολιτικά 
συμπεράσματα.  Πολιτικές ευθύνες, ναι, δεν είχε εντολή να αποδώσει ούτε και 
ποινικές, αλλά η πλειοψηφία όσων μετείχαν στην επιτροπή είχαν την ευχέρεια να 
διαμορφώσουν κατά το δοκούν, διαλέγοντας ιστορικές περιόδους, καταλήγοντας σε 
συμπεράσματα και ευρήματα με βάση την αρχή της πλειοψηφίας, όπως μπορούσαν 
να την καθοδηγήσουν, και οδηγώντας καταληκτικά σε ευρήματα τα οποία δεν ήταν 
αυστηρώς ευρήματα επιτροπής μετά από την ακρόαση μιας μαρτυρίας, αλλά ήταν 
ουσιαστικά τοποθετήσεις οι οποίες αφορούσαν πολιτικές ευθύνες. 

 Εμείς δεν μπορούμε να δεχθούμε το πόρισμα αυτής της επιτροπής, γιατί 
πρώτα και πάνω απ’ όλα δε μετείχαμε σ’ αυτή την επιτροπή.  Φρόντισαν κάποιοι, δεν 
ενδιαφέρει ποιοι, να μας κόψουν έξω από τη συμμετοχή από αυτή την επιτροπή και 
είναι λάθος και είναι διαστροφή της πραγματικότητας να ισχυρίζονται κάποιοι ότι έτσι 
ήταν από την αρχή η σύσταση της επιτροπής, τετραμελής, και κατά συνέπεια έτσι 
πήγε το πράγμα μέχρι την ημέρα που συντάχθηκε το πόρισμα.  Εμείς, από την ίδρυση 
του κόμματος και απ’ όταν συγκροτήθηκε η επιτροπή στη νέα Βουλή, από το 2006, και 
εντεύθεν, που συμμετείχαμε στη Βουλή των Αντιπροσώπων, ζητήσαμε να 
συμμετέχουμε στην επιτροπή.  Μας είπαν «δεν μπορείτε να συμμετέχετε, γιατί η 
επιτροπή είναι τετραμελής».  Στις 29 Ιουλίου 1999 όμως η επιτροπή ήταν πενταμελής, 
δεν ήταν τετραμελής, με πρόεδρο τον Τάκη Χατζηδημητρίου από την πλευρά της 
Ε∆ΕΚ και με πέμπτη συμμετοχή την κ. Ανδρούλα Βασιλείου, μονοεδρικό κόμμα, που 
δεν υπάρχει σήμερα στο πολιτικό σκηνικό ή στη Βουλή των Αντιπροσώπων, γιατί 
βεβαίως ενδεχομένως κάποιοι τότε να συναριθμούσαν ή να θεωρούσαν ότι αυτό 
βόλευε και δε βόλευε από το 2006 και εντεύθεν να μπει εκπρόσωπος του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος στην επιτροπή.   

 Εμείς δε συμφωνούμε ακόμα με τον τρόπο που διαχειρίστηκε η επιτροπή 
πολλά ζητήματα.  ∆ε συμφωνούμε με την ανάθεση σε εγνωσμένης έλλειψης 
αντικειμενικότητας συνεργάτες ρόλου με συμβόλαια τα οποία έχει δώσει.  Και δεν 
έχουμε κανένα πρόβλημα να ονοματίσουμε συγκεκριμένους συνεργάτες, όπως 
παραδείγματος χάριν τον πολύ κ. Ρολάνδο Κατσιαούνη, ο οποίος οφείλω να 
υπενθυμίσω ότι σε επιτροπή στην οποία του ανατέθηκε να εργαστεί για το σκοπό του 
εκσυγχρονισμού δήθεν των βιβλίων της ιστορίας είναι αυτός ο κύριος που υποστήριξε 
στον τότε Υπουργό Παιδείας -που δεν είναι ο νυν, για να είμαστε δίκαιοι, ήταν κάποιος 
από τους προηγούμενους- ότι ο Αρχιεπίσκοπος Κυπριανός ήταν δωσίλογος και 
συνεργάτης των Τούρκων και στην πραγματικότητα δεν αποκεφαλίστηκε για την 
εθνοπρεπή στάση του κατά την 9η Ιουλίου, αλλά επειδή ήταν συνεργάτης των 
Τούρκων και μειοδότης!  Ανεξάρτητα αν δεν πέρασε αυτή η εισήγησή του για την 
αλλαγή των βιβλίων της ιστορίας, ο άνθρωπος αυτός, που εισηγήθηκε αυτά τα 
εξωφρενικά πράγματα προς τον Υπουργό Παιδείας για το δήθεν εκσυγχρονισμό των 
βιβλίων της ιστορίας, ήταν ο ερευνητής που χρησιμοποιήθηκε από την επιτροπή.  
Υπενθυμίζω ότι η επιτροπή είχε στη διάθεσή της προϋπολογισμό.  Ο 
προϋπολογισμός αυτός δεν ξοδεύτηκε και δεν κατανεμήθηκε κατά τρόπο διαφανή.  
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Ούτε προσφορές προκηρύχθηκαν ούτε ζητήθηκε με τρόπο διαφανή και αμερόληπτο η 
πρόσληψη αυτών των συνεργατών και των δημοσιογράφων. 

 Υπάρχει λοιπόν ζήτημα το οποίο έχει σχέση με την αντικειμενικότητα της 
επιτροπής.  Εξάλλου, αρκεί κάποιος, παρακολουθώντας τη συζήτηση από την αρχή, 
όπως ξεκίνησε, να επικαλεστεί σε σχέση με την αντικειμενικότητα και την έλλειψη 
αμεροληψίας τα όσα έχει πει ένα οργανικό μέλος της επιτροπής που ήταν από την 
πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Η συγγραφή ή η συρραφή της ιστορίας από 
τους πολιτικούς, από τους οποίους μάλιστα κάποιοι έζησαν, γιατί είναι κοντά τα 
γεγονότα χρονικά, έζησαν τα γεγονότα, δεν μπορεί να είναι αντικειμενική.  
Λυπούμαστε πάρα πολύ!  Η ιστορία πρέπει να γίνεται σεβαστή.  Και, όταν επιχειρείται 
καταγραφή γεγονότων από ένα σοβαρό σώμα όπως είναι η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, δε θα πρέπει να επιχειρείται με τον τρόπο που επιχειρήθηκε.  Αν η 
Βουλή ήθελε να κάμει σοβαρή εργασία, θα έπρεπε να αναθέσει επιμέρους εργασίες 
σε ερευνητές και ιστορικούς και αυτοί να φέρουν τα ευρήματα, με βάση τις πηγές, 
μπροστά της.  Και, μελετώντας τις πηγές και τα ευρήματα, με βάση τις πηγές που θα 
της έφερναν, τότε να καταλήξει σε ευρήματα.  Ποια η λογική του να γίνει η επιτροπή 
ανακριτής-αστυνομικός, ρωτώντας διάφορους που ήρθαν στην επιτροπή και 
λαμβάνοντας καταθέσεις, όταν αυτές οι καταθέσεις με βάση τη διακήρυξη της 
επιτροπής δεν έχουν καμία καταληκτική συνέπεια, ώστε να βασιστεί κάποιος, για να 
αποδώσει οποιεσδήποτε ευθύνες;  Και, εφόσον και ενόσω η επιτροπή δεν είχε την 
έξωθεν καλή μαρτυρία, ως αντικειμενικός ιστορικός ερευνητής, απροκατάληπτος και 
φερέγγυος, να καταλήξει σε συγκεκριμένο συμπέρασμα, πώς χρησιμοποίησε τότε τις 
καταθέσεις αυτές;  Συνεπώς, δεν ήταν σωστή η διαδικασία αυτή που ακολουθήθηκε 
και δεν μπορούμε εμείς, αφού καθάπτεται της ουσίας, να δεχθούμε ότι έγινε σοβαρή 
εργασία σ’ αυτή την επιτροπή.   

 Έγινε καταγραφή διαφορετικών εκδοχών για τα ίδια γεγονότα και κατάληξη σε 
συμπεράσματα με προδιαγεγραμμένο τρόπο.  Θα αναφέρω ένα που νομίζουμε ότι 
είναι και το κομβικό, είναι το καθοριστικό, είναι το μοναδικό μέσα σε αυτό το πόρισμα, 
ένα γεγονός που δε μας βρίσκει σύμφωνους και νομίζουμε ότι δε βρίσκει σύμφωνους 
τη συντριπτική πλειοψηφία του κυπριακού λαού.  Μέσα από αυτό το πόρισμα 
αναδύεται σε δύο γραμμές η εξής ιδέα:  Όσοι υποστήριξαν την ενωτική παράταξη κατά 
τα χρόνια εκείνα που προηγήθηκαν του 1974, αν δεν ήταν προδότες, δηλαδή αν δεν 
είχαν συμμετοχή όντες σε κάποια κλιμάκια υψηλά στα όσα διαδραματίστηκαν, τότε 
ήταν πολιτικά ηλίθιοι!  Βεβαίως, η επιτροπή αυτή δεν είχε εξουσία και εντολή να 
ασχοληθεί με το τι ρόλο διαδραμάτισε ο στρατηγός Γεώργιος Γρίβας ∆ιγενής, ο Νίκος 
Σαμψών, ο Πολύκαρπος Γιωρκάτζης ή άλλοι πρωταγωνιστές της εποχής.  Είχε ρόλο 
και ευθύνη να αναλύσει σωστά και τις πράξεις και τις παραλείψεις που οδήγησαν στις 
πολιτικές τοποθετήσεις που καταληκτικά δρομολόγησαν γεγονότα για τα οποία 
πληρώσαμε όλοι.  Κάτι τέτοιο δε γίνεται.   

 Τι θέλουμε να πούμε;   Θέλουμε να πούμε πως δεν είναι δυνατό ειλικρινά, όταν 
ο απελευθερωτικός αγώνας της ΕΟΚΑ μέσα από το συμβιβασμό της Ζυρίχης, ενώ 
είχε σύνθημα την ένωση, κατέληξε στην ανεξαρτησία αθέλητα, σύμφωνα με τις 
διακηρύξεις των πρωταγωνιστών...  Εξάλλου, ο Μακάριος -και είναι εδώ που 
διαφωνούμε με το ΑΚΕΛ- ποτέ δεν έβλεπε την ανεξαρτησία ως τελικό σταθμό, 
τουλάχιστον καθόσον αφορούσε τις διακηρύξεις του, αλλά την ανεξαρτησία την 
έβλεπε ως ένα μεταβατικό σταθμό προς την ένωση, που δεν εγκατέλειψε ούτε στις 
εκλογές του 1968.  Και αυτό δεν το λέω εγώ και η βιβλιογραφία.  Το λέει και το 
πόρισμα της επιτροπής.  ∆εν ξέρω αν ο γενικός γραμματέας του ΑΚΕΛ διάβασε 
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ολόκληρο το πόρισμα, αλλά στη σελίδα 44, μιλώντας για τις εκλογές του 1968, ενώ 
εκτίθεται το τι έλεγε η πλευρά του Τάκη Ευδόκα, που ήταν η τότε αντιπολίτευση, που 
διεκδικούσε την ένωση και μόνο την ένωση, λέει «η πλευρά του Μακαρίου απαντούσε 
ότι η ένωση διέρχεται μέσα από την ακηδεμόνευτη ανεξαρτησία και ότι η επίλυση του 
Κυπριακού θα πρέπει να προέλθει […]» κ.λπ. κ.λπ. 

 Συνεπώς, η ένωση ως πολιτική διακήρυξη δεν ήταν έτσι όπως θέλουν να την 
παρουσιάσουν κάποιοι.  Η ένωση ήταν διαχρονικό αίτημα.  Τι είναι αυτό που συνέβη 
από το 1960 έως το 1967, για να μη γίνεται αναφορά στο πόρισμα;  Από το 1960 
μέχρι το 1967 έγιναν πάρα πολλά.  Μπήκε ο σπόρος της διχόνοιας, με τη διαφωνία 
λόγω της υπογραφής των συμφωνιών Ζυρίχης-Λονδίνου, έγιναν πολιτικές δολοφονίες 
από αυτούς που ήταν με την κυβερνητική παράταξη σε βάρος των διαφωνούντων, η 
διχόνοια έγινε περαιτέρω βαθύτερη, μέχρι που οδηγηθήκαμε, μετά από καταδιώξεις, 
συλλήψεις και φυλακίσεις όλων όσοι αντιπολιτεύονταν την πλευρά που κυβερνούσε, 
στη δημιουργία ένοπλων ομάδων, όπως ήταν το Εθνικό Μέτωπο και η ΕΟΚΑ Β΄, με 
κατάληξη το πραξικόπημα.  Πολιτικά ομιλούντες -και το σώμα είναι πολιτικό- δε θα 
έπρεπε να σκεφτεί η επιτροπή και να μελετήσει ποιες ήταν οι πολιτικές πράξεις και οι 
παραλείψεις κατά την επταετία εκείνη, κατά τα πρώτα επτά χρόνια της νεαρής 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, όλων και ιδιαίτερα αυτών που είχαν αυξημένη ευθύνη;  Που 
ποιοι ήταν; Ήταν αυτοί που κυβερνούσαν που είχαν την αυξημένη ευθύνη.  Ποιες ήταν 
οι πολιτικές πράξεις και οι παραλείψεις τους που οδήγησαν στο να εκκολαφθούν και 
να δημιουργηθούν αυτά τα γεγονότα; 

 Εξάλλου, αν το πολιτικό συμπέρασμα είναι ότι όσοι υποστήριζαν την ένωση, αν 
δεν ήταν προδότες, ήταν πολιτικώς ηλίθιοι, ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος, που 
υπερασπιζόταν και διακήρυσσε την ένωση συνέχεια, παρά το ότι μπορεί να 
διαφωνούσε το ΑΚΕΛ μαζί του, που τον υποστήριζε -αυτό είναι άλλο κεφάλαιο κατά 
την περίοδο εκείνη- και θεωρούσε την ανεξαρτησία ως μεταβατικό σταθμό προς την 
ένωση ήταν πολιτικά ηλίθιος και προδότης;  Όχι βέβαια!  ∆εν μπορεί να υποστηριχθεί 
κάτι τέτοιο!  Αν λοιπόν έτσι έχουν τα πράγματα, τότε το πόρισμα πάσχει.  Πάσχει και 
υπό αυτή την έννοια, υπό την έννοια του ότι επιλεκτικά παίρνει τα γεγονότα και τα 
κομμάτια που του συμφέρει, για να καταλήξει σε συγκεκριμένα συμπεράσματα που 
και πάλι συμφέρουν και που βεβαίως δεν καλύπτουν διαχρονικά τη μελέτη για 
σκοπούς εξαγωγής συμπερασμάτων κατά τρόπο συνεχή και συνεπή, για να δούμε 
ποιοι και τι έκαναν σε σχέση με τις πολιτικές παραλείψεις. 

 ∆εν μπορεί και δεν είναι δυνατό να θεωρείται ότι όσοι -και ήταν πολλές χιλιάδες 
των Ελλήνων τότε- υποστήριζαν την ένωση της Κύπρου με τη μητέρα Ελλάδα αμέσως 
μετά την ανεξαρτησία ήταν προδότες ή τουλάχιστον πολιτικά ηλίθιοι!  Γιατί;  Γιατί δε 
διέβλεπαν τον κίνδυνο της τουρκικής εμπλοκής με την ενδεχόμενη επέμβαση της 
Τουρκίας, αφού η ένωση με την ύστερη σκέψη της επιτροπής και την εκ των υστέρων 
κρίση ήταν ανέφικτο να γίνει.  Αν είναι έτσι, τότε και ο Μακάριος ήταν πολιτικά ηλίθιος 
με βάση το σκεπτικό της επιτροπής, όχι με βάση το σκεπτικό το δικό μου.  Και πρέπει 
να απαντήσετε, κύριε πρόεδρε της επιτροπής, όταν θα βγείτε σε αυτό το βήμα.  
Βεβαίως, κανένας δεν μπορεί να δικαιολογήσει αυτά που δεν μπορούν να 
δικαιολογηθούν, αλλά θα πρέπει να έχουμε υπόψη ότι τα γεγονότα δεν μπορούν να 
διαστρέφονται κατά το δοκούν και να παρουσιάζονται όπως συμφέρει στον καθένα.         

 Είναι αλήθεια, ναι, ότι όλα όσα έγιναν τότε, με τις πράξεις και τις παραλείψεις 
τις πολιτικές, με τις παράνομες ενέργειες, με την ανάληψη στρατιωτικών ενεργειών, 
που κάποιες από αυτές ή εν πολλοίς ήταν παράνομες, με τις συνωμοσίες οι οποίες 
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είχαν εξυφανθεί και είχαν εκκολαφθεί σε βάρος του κυπριακού ελληνισμού, μας 
οδήγησαν εδώ που οδηγηθήκαμε.  Σήμερα όμως σε αυτή τη συζήτηση ο κυπριακός 
ελληνισμός αναμένει από εμάς να διασυνδέσουμε αυτά που έγιναν τότε με το σήμερα.  
Η παρεμβολή του ξένου παράγοντα εξακολουθεί να είναι παρούσα;  Εξακολουθεί να 
είναι παρούσα.  Η παρεμβολή του ξένου παράγοντα μετουσιώνεται και 
συγκεκριμενοποιείται σε συγκριμένες παρεμβάσεις;  Εμείς απαντούμε “ναι”.    
Συγκεκριμενοποιείται σε όλα αυτά τα οποία μας υποχρεώνουν κάποιοι, επικαλούμενοι 
το παρελθόν, να δεχθούμε σήμερα, που μας λένε ότι πρέπει να δεχθούμε τη διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία, γιατί φταίγαμε και εμείς τότε για τις “διακοινοτικές”, όπως τις 
αποκαλούν, “διαφορές”, αποφεύγοντας να χρησιμοποιήσουν τον όρο 
“τουρκανταρσία”, που μας λένε ότι για τη λογική του “ένα σου, ένα μου” φταίμε και 
εμείς, φταίνε και εκείνοι, που μας λένε ότι με τη λογική των “ωραίων Ελλήνων”, που 
δεν καταλαβαίνουν, με τα όσα έκαναν υποστηρίζοντας την ένωση, ότι, απορρίπτοντας 
σήμερα τη διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, οδηγούν τα πράγματα πάλι προς τη 
διχοτόμηση!   

 Εμείς επιμένουμε ότι σήμερα η διζωνική δικοινοτική ομοσπονδία, ανεξάρτητα 
από την καταρχήν συμφωνία τότε του Μακαρίου και μεταγενέστερα του Κυπριανού με 
τον Ντενκτάς -που δεν ήταν βέβαια δικοινοτική, ήταν μόνο διζωνική, αυτό είναι ένα 
άλλο κεφάλαιο- ανεξάρτητα από τη συνομολόγηση τότε και τη συναποδοχή, που 
μπορεί μέσα στο ιστορικό γίγνεσθαι της εποχής να ήταν σωστό, ενώ η Κύπρος είναι 
στην Ενωμένη Ευρώπη, μετά από τριάντα τέσσερα ολόκληρα χρόνια, η  διζωνική 
δικοινοτική ομοσπονδία στη συνείδηση της συντριπτικής πλειοψηφίας των Κυπρίων 
πολιτών δεν είναι τίποτε άλλο παρά μια φθαρμένη και γερασμένη και κουρασμένη 
έννοια και επιδίωξη, μαζί με την οποία αφήνει στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων 
στα τρία χρόνια της διακυβέρνησής του ο κ. Χριστόφιας ως πολιτική προίκα την εκ 
περιτροπής προεδρία, τη διασταυρούμενη και τη σταθμισμένη ψήφο, την παραμονή 
των πενήντα χιλιάδων εποίκων ως οροφή προς τα πάνω, τις ρατσιστικές και 
διχαστικές ιδέες αναφορικά με τη διαχείριση των ελληνοκυπριακών περιουσιών και 
του μέλλοντος των παιδιών μας και των παιδιών των παιδιών μας.   

 Αν λοιπόν θα πρέπει να παραδειγματιστούμε από το τι προσπάθησαν να 
επιβάλουν τότε οι ξένοι και τι προσπαθούν να επιβάλουν σήμερα οι ξένοι, οι βίοι είναι 
παράλληλοι.  Με τη μόνη διαφορά ότι φαίνεται ότι κάποιοι δε διδάσκονται από το 
παρελθόν.  Και οφείλουμε να διδαχθούμε από το παρελθόν, να υιοθετήσουμε μια νέα 
στρατηγική, μια νέα αντίληψη, μια νέα διεκδίκηση, να διεκδικήσουμε αυτό που 
δικαιούται ο κάθε Ευρωπαίος πολίτης, σε οποιαδήποτε ευρωπαϊκή χώρα, τίποτε 
λιγότερο και τίποτε περισσότερο.  Αν το χωνέψουμε και το καταλάβουμε και 
αποφασίσουμε να το επιδιώξουμε συλλογικά, ως πολιτική ηγεσία, είναι τότε που θα 
μας χειροκροτήσει ολόκληρος ο κυπριακός ελληνισμός. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ ευχαριστώ, κύριε Ερωτοκρίτου. 

 Θα παρακαλέσω να έρθει στο βήμα τώρα ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριε υπουργέ, 
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 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Από τα όσα έχουν ήδη αναφερθεί, φαίνεται ότι το πόρισμα ενοχλεί κάποιους, 
γιατί η πληθώρα των νέων στοιχείων και εγγράφων που έχει συλλέξει η επιτροπή 
ανατρέπει μύθους και προκατασκευασμένες σκοπιμότητες.  Και πραγματικά θα ήταν 
για την πλευρά της επιτροπής ακατανόητο, αν δεν υπήρχαν αντιδράσεις.  Σημαίνει δεν 
κάναμε καλά τη δουλειά μας. 

 Πριν τοποθετηθώ εκ μέρους της Ε∆ΕΚ, θα ήθελα να δώσω κάποιες απαντήσεις 
εκ μέρους της επιτροπής για κάποια από τα θέματα τα οποία ετέθηκαν από 
προηγούμενους ομιλητές και είναι διαδικαστικά. 

 Γιατί η συζήτηση να μη γίνει μετά τις εκλογές;  Γιατί ακριβώς πρέπει αυτή η 
δουλειά να τύχει έγκρισης, νομιμοποίησης από αυτό το σώμα, το οποίο έχει συστήσει 
ουσιαστικά και την επιτροπή, που έχει ολοκληρώσει την εργασία της.  Η συζήτηση 
στην επόμενη περίοδο της Βουλής ενδεχομένως να μη νομιμοποιεί αυτή τη 
διαδικασία. 

 Γιατί από το 1967 ξεκινά η μελέτη και όχι από το 1960;  Γιατί αυτοί που 
αποφάσισαν να μας δώσουν όρους εντολής καθόρισαν ότι θα πρέπει να ξεκινήσουμε 
από το 1967, θεωρώντας ότι η άνοδος της χούντας στην εξουσία στην Ελλάδα μέχρι 
και το πραξικόπημα και την επιστροφή του Μακαρίου το ∆εκέμβρη του ’74 αποτελεί 
μια συγκεκριμένη πολιτική ενότητα. 

 Συμφωνώ ότι η περίοδος ’60-’67 είναι εξίσου σημαντική, γιατί ήταν η περίοδος 
των μεγάλων σχεδιασμών σε βάρος της Κύπρου, και εύχομαι και ελπίζω η επόμενη 
Βουλή να ξανασυστήσει την επιτροπή με οποιαδήποτε σύνθεση θέλει, για να 
διερευνήσει ακριβώς και την περίοδο ’60-’67.  Υπάρχουν αρκετά ενδιαφέροντα 
στοιχεία, τα οποία μπορούν να φωτίσουν και να εμπλουτίσουν την επιστημονική 
έρευνα, αλλά και την ιστορική πραγματικότητα. 

 Το ερώτημα:  Πού έδινε πληροφορίες ο επικεφαλής του κλιμακίου της 
ελληνικής ΚΥΠ εις την Κερύνεια ο λοχαγός Αλέξανδρος Σημαιοφορίδης;  Τις 
πληροφορίες τις έδινε εις την ελληνική πρεσβεία στη Λευκωσία, τις έδινε εις το ΓΕΕΦ -
το χουντοκρατούμενο ΓΕΕΦ- τις έδινε στο προϊστάμενο κλιμάκιο της ελληνικής ΚΥΠ 
εις την Αθήνα.  Και όπως ο ίδιος δήλωσε εις την επιτροπή, αλλά και δημόσια, όταν 
μετά από το πραξικόπημα και την εισβολή επέστρεψε στην Ελλάδα, συνάντησε τον 
προϊστάμενό του και τον ρώτησε «Καλά, όλες αυτές τις πληροφορίες που σας έδινα 
μεταξύ του Απριλίου και του Ιουλίου του 1974 για τις προετοιμασίες των τουρκικών 
στρατευμάτων για εισβολή στην Κύπρο τι τις κάνατε;», η απάντηση ήταν: «Όταν 
ετοιμάσαμε το σχετικό σημείωμα και το είδε ο Μπονάνος, είπε: “Αντιλαμβάνεσαι τι 
είναι αυτό που μου δίνετε;  Αυτό σημαίνει πόλεμος.  Πάρτε το πίσω και ετοιμάστε άλλο 
έγγραφο και άλλο σημείωμα εντελώς διαφορετικό”». 

 Η έρευνα της επιτροπής, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και 
το πόρισμα το οποίο έχει συνταχθεί με βάση τα ευρήματα, αλλά και η πρόθεσή μας 
κατά τη σημερινή συζήτηση ως Ε∆ΕΚ δεν αποσκοπούν στην αναμόχλευση παθών 
του παρελθόντος, στη δημιουργία διχαστικού κλίματος και αποδυνάμωσης του 
εσωτερικού μετώπου.  Αντίθετα, η διαλεκτική προσέγγιση των γεγονότων που 
προηγήθηκαν ή επακολούθησαν τη 15η Ιουλίου του ’74, η αντικειμενική καταγραφή 
τους και αποτύπωση της ιστορικής αλήθειας οδηγούν στην ψυχική και πολιτική 
κάθαρση και συμβάλλουν στη σφυρηλάτηση της ενότητας.  Όπως ορθά διατύπωσε ο 
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Ιπποκράτης: «Η μελέτη του παρελθόντος, η σωστή διάγνωση του παρόντος οδηγούν 
στην πρόληψη αρνητικών επιπτώσεων στο μέλλον». 

 Η επιτροπή για το Φάκελο με τη σύνθεσή της, όπως αυτή είχε καθοριστεί από 
την Επιτροπή Επιλογής το 2006, συνεπικουρούμενη από το γραμματειακό 
προσωπικό και τους επιστημονικούς συνεργάτες, εργάστηκε -και το τονίζω αυτό- για 
τεσσεράμισι χρόνια κατά τρόπο υποδειγματικό.  Όλες οι αποφάσεις ομόφωνες και 
χωρίς διαρροές του περιεχομένου των συνεδριάσεων.  Όμως δυστυχώς αυτό κράτησε 
μέχρι το ∆εκέμβρη του 2010, όταν η προετοιμασία του πορίσματος έδωσε στο 
∆ημοκρατικό Συναγερμό την ευκαιρία -με τις δικές του δικαιολογίες- να αποχωρήσει 
από την επιτροπή και την έγκριση του πορίσματος.  Επιχειρήθηκε μάλιστα να 
δικαιολογηθεί αυτή η απουσία με διάφορες αιτιάσεις -κατά την άποψή μου- οι οποίες 
ενδεχομένως να εξυπηρετούν και σκοπιμότητες. 

 Τα όσα σήμερα ακούσαμε ενώπιον της Βουλής, αλλά και το κείμενο που μας 
δόθηκε αποτελούν προφάσεις εν αμαρτίαις.  Θα καταθέσω εις τη γραμματεία οκτώ 
συνεδρίες της επιτροπής, τα πρακτικά, στις οποίες λήφθησαν ομόφωνες αποφάσεις 
και αναφέρονται στην έκδοση πορίσματος.  Μάλιστα σε μία από αυτές... υπάρχει και 
το δημοσίευμα στις εφημερίδες από το 2009, όπου αναφέρεται ακριβώς ότι μέχρι το 
2010, το ∆εκέμβριο, θα υπάρχει έτοιμο πόρισμα.  Και πραγματικά διερωτώμαι γιατί 
ξαφνικά ανακαλύψαμε ποιος εξουσιοδότησε την επιτροπή να ετοιμάσει το σχετικό 
πόρισμα.  Γιατί η έκδοση του πορίσματος να γίνει τώρα, πριν από τις βουλευτικές 
εκλογές;  Μας αποδόθηκαν πολιτικές σκοπιμότητες.  Όμως η απόφαση για 
ολοκλήρωση των εργασιών της επιτροπής πριν από τη λήξη της θητείας αυτής της 
Βουλής ήταν εισήγηση του εκπροσώπου του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και έγινε 
αποδεκτή από την επιτροπή.  Υπάρχουν τα πρακτικά της συνεδρίας 29 Ιουνίου του 
’06, στη σελίδα 4, όπου αναφέρεται ρητώς η συγκεκριμένη πρόταση, υπάρχουν τα 
πρακτικά της συνάντησης της επιτροπής με τον Πρόεδρο της Βουλής στις 15 Ιουλίου 
του ’06, όπου στη σελίδα 2 αναφέρεται ότι ο κ. Γεωργίου συμφώνησε ότι πρέπει η 
προσπάθεια της επιτροπής να τελειώσει πριν από τη λήξη της Βουλής αυτής.  Άρα, 
κάποιοι άλλοι πρέπει να δικαιολογηθούν και όχι εμείς.  Παραδίδω τα πρακτικά εις τη 
γραμματεία για σκοπούς πρακτικών. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Μαρίνος Σιζόπουλος καταθέτει στη γραμματεία τα 
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Αλλά η ολοκλήρωση των εργασιών της επιτροπής δεν προκύπτει μόνο μέσα 
από τις αποφάσεις της επιτροπής και τις δημοσιογραφικές διασκέψεις, στις οποίες 
όλοι ήταν παρόντες, όταν γινόντουσαν.  Προκύπτει και από το γεγονός ότι 
υπογράψαμε τριετές Μνημόνιο Συνεργασίας με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, από το 
2007 μέχρι και το 2010.  Προκύπτει ακόμα και από την έγκριση του τριετούς 
προϋπολογισμού.  Τότε δεν τα αντιλαμβανόμασταν αυτά;  Τα αντιληφθήκαμε ξαφνικά 
το ∆εκέμβριο του 2010, όταν η επιτροπή ολοκλήρωνε τις εργασίες της, για να 
προβάλουμε προσχήματα και δικαιολογίες σαφώς αστήριχτες; 

 «∆εν μπορεί», μας ειπώθηκε από πλευράς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, «να 
εκδοθεί πόρισμα, γιατί η Βουλή των Ελλήνων δε μας δίνει το υλικό που έχει στην 
κατοχή της».  Η ηγεσία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και ο εκπρόσωπός της εις την 
επιτροπή γνώριζαν ή τουλάχιστον όφειλαν να γνωρίζουν ότι από το 1997 η Βουλή των 
Ελλήνων δε θα έδινε πρόσβαση στο αρχείο που τηρεί.  Υπάρχει σχετικό σημείωμα, το 
οποίο διανεμήθηκε σε όλους.   
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 Γιατί δεν εισηγήθηκε τότε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός η έναρξη των εργασιών 
της επιτροπής να πραγματοποιηθεί αφού προηγουμένως εξασφαλιστεί η σχετική 
έγκριση πρόσβασης;  Παρ’ όλα αυτά, η επιτροπή έχει εξασφαλίσει από διάφορες 
πηγές σημαντικό υλικό.  ∆εν είναι η ποσότητα των εγγράφων που έχει σημασία, αλλά 
η σπουδαιότητα των εγγράφων και αρκετά απ’ αυτά βλέπουν το φως της 
δημοσιότητας για πρώτη φορά.  Ναι, συνάδελφοι, έχουμε σημαντικά έγγραφα, τα 
οποία αριθμούν πέραν των χιλίων σελίδων, από το Αρχείο της Βουλής των Ελλήνων!  
Έχουμε τις καταθέσεις και δεν είναι από δημοσιεύματα της Αθήνας, συνάδελφοι, που 
τα έχουμε.  Αν ήσασταν στην επιτροπή, θα εβλέπατε ότι είναι τα πρωτότυπα που 
έχουμε.  Τις καταθέσεις του Μπονάνου, τις καταθέσεις του Γεωργίτση, τις καταθέσεις 
του Κομπόκη, τις καταθέσεις του Σκλαβενίτη, τις καταθέσεις του Κόλλια, τις καταθέσεις 
όλων αυτών που συνωμότησαν στην Αθήνα εναντίον της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 
καθώς επίσης και άλλες σημαντικές καταθέσεις και έγγραφα τα οποία έχουν σχέση με 
τα τεκταινόμενα από την Αθήνα.  Έγγραφα του Υπουργείου Εξωτερικών, πρακτικά 
συζητήσεων τα οποία αποκαλύπτουν ότι η χούντα στις 19 Ιουλίου του ’74 είχε δώσει 
τη συγκατάθεσή της εις τους Αμερικανούς για την κατάληψη εδαφών της επαρχίας 
Κερύνειας, για να υπάρχει ένωση του τουρκοκυπριακού θύλακα με τη θάλασσα και 
έξοδος προς τη θάλασσα.  Υπάρχουν και άλλα σημαντικά έγγραφα, αλλά δεν κάνατε 
τον κόπο να παραμείνετε στην επιτροπή, για να τα δείτε. 

 Μπορεί η Αθήνα να αποτελούσε το κέντρο της συνωμοσίας σε βάρος της 
πατρίδας μας, αλλά το έγκλημα διαπράχθηκε στην Κύπρο, όπου και υπάρχει και 
αρκετό υλικό, παρά τη λεηλασία που έχει υποστεί, για να στοιχειοθετήσει, για να 
τεκμηριώσει τα γεγονότα!  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός μπορούσε να συμμετάσχει 
στη συζήτηση για τη διαμόρφωση του πορίσματος και όπου διαφωνούσε -όπως 
αποφάσισε η επιτροπή- να καταγράψει τη διαφωνία του, να την τεκμηριώσει και να 
ενσωματωθεί εις το τελικό κείμενο.  Αντί όμως αυτής της υπεύθυνης στάσης, για τους 
δικούς του λόγους προτίμησε την ασφάλεια της φυγομαχίας, τις αντιφατικές 
τοποθετήσεις, τις αστήρικτες -κατά την άποψή μου- δικαιολογίες.  Και το χειρότερο:  
να υπονομεύσει την προσπάθεια της επιτροπής για την έκδοση του πορίσματος μέσα 
από την επιλεκτική διαρροή του προσχεδίου! 

 Σας κατηγορώ, συνάδελφοι του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ότι διαρρεύσατε το 
προσχέδιο του πορίσματος!  Ναι ή όχι;  Τοποθετηθείτε!  Γιατί το διαρρεύσατε;  Αυτή 
είναι η υπευθυνότητά σας;  Το γνωρίζατε από την αρχή, όπως το γνώριζε και ο 
Πρόεδρος της Βουλής, ότι τα προσχέδια των πορισμάτων που δόθηκαν σε κάθε 
κόμμα ήσαν διαφορετικά, ήσαν παγιδευμένα!  Υπήρχαν στοιχεία που αποδείκνυαν 
ποιο κόμμα θα έκανε τη διαρροή.  Το γνωρίζατε!  Σας προειδοποίησα!  ∆εν το λάβατε 
υπόψη.  Φροντίσατε όμως επιλεκτική διαρροή του πορίσματος σε δικούς σας 
ανθρώπους, με κύριο στόχο ακριβώς την υπονόμευση αυτής της προσπάθειας.  Και 
πρέπει να απολογηθείτε γι’ αυτό και ενώπιον της Βουλής και ενώπιον του κυπριακού 
λαού που μας ακούει! 

 Όσον αφορά τις παρατηρήσεις που έχουν υποβληθεί, θεωρώ ότι τα τρία 
κόμματα κατέθεσαν καλόπιστες προτάσεις, με στόχο ακριβώς τη συμπλήρωση του 
πορίσματος,  όπως τα κόμματα την αντιλαμβάνονται.  ∆εν μπορώ να ισχυριστώ όμως 
το ίδιο και για τις προτάσεις που έχουν δοθεί από πλευράς ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού.  Η χρήση βαρύγδουπων εκφράσεων, με στόχο τον εντυπωσιασμό και 
την απαξίωση του περιεχομένου του πορίσματος, είναι εμφανής.  Όμως η ουσία είναι 
μία.  Το είπα προηγουμένως.  Προτίμησε τη φυγή από τη δημιουργική συμμετοχή.  Εν 
πάση περιπτώσει, επέλεξε να είναι υπό διαμαρτυρία ακροβολιστής και δυστυχώς να 
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επιβεβαιώνει κατά έμμεσο τρόπο και σε μερικές περιπτώσεις και άμεσο ότι δεν έχει 
απαλλαγεί από τις ιδεοληψίες τής προ-πραξικοπηματικής και της πραξικοπηματικής 
περιόδου, παρά τις κατά καιρούς φραστικές προσπάθειες.   

 Αναφέρεται σε ιστορικές ανακρίβειες.  Από πότε το τυπογραφικό λάθος 
θεωρείται ιστορική ανακρίβεια, συνάδελφοι;  Από πότε το αντί να γραφτεί στο πόρισμα 
ότι η απόπειρα εναντίον του Μακαρίου έγινε στις 8 Μαρτίου -που αναφέρεται σε άλλο 
σημείο- και γράφει “10 Μαρτίου”, θεωρείται ιστορική ανακρίβεια;  Από πότε θεωρείται 
ιστορική ανακρίβεια το ότι η Τουρκία απέρριψε τις προτάσεις για τα δεκατρία σημεία 
στις δεκαέξι αντί στις έξι...  Που είναι στις δεκαέξι που γράφει, αλλά στην 
πραγματικότητα, συνάδελφοι, εκάματε διπλό λάθος, γιατί, σύμφωνα με τα στοιχεία 
που υπάρχουν...  Εκείνο που θα μου δείξεις, συνάδελφε, είναι το πρώτο προσχέδιο.  
Το τελικό προσχέδιο, που δόθηκε στα κόμματα, να μου δείξεις, όπου έγιναν οι 
διορθώσεις. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με συγχωρείτε... 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Στο δεύτερο προσχέδιο πορίσματος σε τρεις περιπτώσεις υπάρχουν 
διαφορετικές ημερομηνίες.  Είναι μέσα στα πλαίσια της μελέτης...  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...την οποία έχετε κάμει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, να σε παρακαλέσω όμως... 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆έχομαι τη διακοπή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όχι, όχι. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εγώ θα παρακαλέσω να επιδειχθεί... 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Όλο αυτό το οποίο έχω πει προηγουμένως. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Όχι, κύριε συνάδελφε... 
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Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Στο δεύτερο πόρισμα, σας το καταθέτω, στη σελίδα 121 υπάρχουν 
διαφορετικές ημερομηνίες. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αυτό το οποίο, κύριε συνάδελφε, καταθέτεις... 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...με βάση αυτό το πόρισμα. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αυτό το οποίο, κύριε συνάδελφε, καταθέτεις είναι το πόρισμα το οποίο δόθηκε 
και ήταν υπό συζήτηση και διόρθωση. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μόλις το έχουμε... 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Το πόρισμα... 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 ...ο γραμματέας της επιτροπής μας, κύριε συνάδελφε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Γεωργίου, σας παρακαλώ πολύ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στο πόρισμα το τελικό, κύριε συνάδελφε, που δόθηκε δεν υπάρχει η 
υδατογραφία του κόμματος πάνω.  Είναι το πόρισμα το οποίο σας έδειξα 
προηγουμένως. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μας δόθηκε χθες. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εν δικαιολογείται τόση διακοπή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Λοιπόν.  Όμως... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε, συνεχίστε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε συνάδελφε, 
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 Ιστορική ανακρίβεια είναι η επιχειρούμενη προσπάθεια να παρουσιαστεί ο 
Γεώργιος Γρίβας ως αντιχουντικός.  Είναι η προβαλλόμενη άποψη ότι το 1971 ο 
Γρίβας ήρθε στην Κύπρο, για να συνεργαστεί με τον Μακάριο και να αποτρέψει τους 
τουρκικούς σχεδιασμούς.  Την απάντηση δε θα τη δώσω εγώ.  Την απάντηση τη δίνει 
ένας αξιόπιστος, ο Σπύρος ο Παπαγεωργίου, τον οποίο πολλές φορές είχατε 
επικαλεστεί.  Γι’ αυτό θα σας παρακαλέσω να ξαναδιαβάσετε την κατάθεση του 
Σπύρου Παπαγεωργίου στην επιτροπή, ο οποίος είναι αρκούντως αποκαλυπτικός για 
αυτές τις προθέσεις. 

 Ιστορική ανακρίβεια είναι η άποψη ότι το πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου το 
σχεδίασε ο Μακάριος με τον Καραμανλή, για να ανατραπεί η χούντα και να επανέλθει 
ο Καραμανλής στην Ελλάδα. 

 Ιστορική ανακρίβεια είναι το επιχείρημα ότι την τουρκική εισβολή την 
προκάλεσε η ομιλία του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου στο Συμβούλιο Ασφαλείας του 
Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών.   

 Όσον αφορά το κεφάλαιο “Παραλείψεις Σημαντικών Γεγονότων”, είναι γεγονός 
ότι κάποια γεγονότα παραλείφθηκαν άθελα από την ιστορική αναδρομή.  Κατά τη 
συζήτηση έγκρισης του πορίσματος εντοπίστηκαν και ήδη κάποια απ’ αυτά έχουν 
ενσωματωθεί.  Ορισμένα γεγονότα, που αφορούσαν περισσότερο δολοφονίες ή και 
τρομοκρατικές ενέργειες, σκόπιμα παραλείφθηκαν -και δηλώθηκε και δημόσια- γιατί δε 
θέλαμε να μπούμε σε διαδικασία ποινικών αδικημάτων.  Όπως ήταν η απόπειρα 
δολοφονίας του Βάσου Λυσσαρίδη και η δολοφονία του ∆ώρου Λοΐζου και η 
δολοφονική απόπειρα εναντίον του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου στον Άγιο Σέργιο το 
1973.  Και θα πρέπει κάποιοι να κατανοήσουν ότι, αν θέλαμε να τα διερευνήσουμε 
αυτά τα γεγονότα, θα μπορούσαμε να τα διερευνήσουμε.  Όμως δε θα ήταν σε ευτυχή 
θέση, αν τα διερευνούσαμε, γιατί θα ήξεραν και ξέρουν μέχρι πού θα έφθανε η άκρη 
του νήματος!  Γι’ αυτό θα ήταν πολύ καλύτερο και σοφότερο να είναι προσεκτικοί και 
να μην προκαλούν.   

 Οι μαζικές δολοφονίες των υποστηρικτών του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου από 
την ΕΟΚΑ Β΄, οι επιθέσεις και καταστροφές εναντίον αστυνομικών σταθμών, οι 
δολοφονίες κατά τη διάρκεια του πραξικοπήματος, ναι, δεν τις μελετήσαμε!  Υπάρχουν 
οι δικογραφίες τις οποίες παραλάβαμε από την αστυνομία και τις καταθέσαμε στο 
αρχείο, για να μπορεί όποιος θέλει στο μέλλον να τις μελετήσει.   

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, όπως μας δηλώθηκε, μελέτησε με κάθε δυνατή 
λεπτομέρεια το πόρισμα για τον εντοπισμό παραλείψεων και ιστορικών ανακριβειών, 
δε μας υπόδειξε όμως και τα παρακάτω σημαντικά γεγονότα, τα οποία παραλείπονται 
από το πόρισμα, για να μας επιβεβαιώσει την πολιτική και την ιστορική του 
αντικειμενικότητα όσον αφορά την ίδρυση της Επιτροπής Αποκατάστασης της 
∆ημοκρατίας στην Ελλάδα, όσον αφορά τις βιαιοπραγίες που έγιναν κατά των 
διαδηλωτών την 21η Απριλίου το ’71 στην οδό Σοφοκλέους, όταν διαδήλωναν εναντίον 
της χούντας, καθώς επίσης και τη στάση που κάποιοι τήρησαν εντός της Βουλής στη 
συζήτηση του θέματος στη συνέχεια.  Η άρνηση κάποιων να αποδεχθούν την 
επιστροφή του Αρχιεπισκόπου Μακαρίου και την απειλή για απόσχιση της 
Αμμοχώστου και την εγκατάσταση σ’ αυτήν της πραξικοπηματικής κυβέρνησης.  
Υπάρχει τηλεγράφημα της ελληνικής πρεσβείας, το οποίο κατέχει η επιτροπή, που τα 
αναφέρει αυτά και ποιοι τον επισκέφθηκαν τον πρέσβη τότε.  Τον επιτετραμμένο ή τον 
πρέσβη, ποιος ήταν δε θυμάμαι ακριβώς.  Ο τρόπος εγκατάλειψης της Αμμοχώστου.  
Η σύσκεψη της 15ης Αυγούστου στο Γραφείο Τύπου και Πληροφοριών.  ∆εν υπήρξε 
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καμία αναφορά από πλευράς του ∆ημοκρατικού Συναγερμού στη δημοκρατική 
αντίσταση εναντίον του πραξικοπήματος.  Άρα λοιπόν, μη μας κατηγορείτε για 
σκοπιμότητες.  Είσαστε από τους πρώτους διδάξαντες.   

 Είναι προφανές ότι ο κατάλογος των γεγονότων που θα μπορούσαν να 
συμπεριληφθούν στο πόρισμα είναι μακρύς.  Όμως ο στόχος μας δεν ήταν η 
εξαντλητική παράθεση των γεγονότων, αλλά ο εντοπισμός των αιτίων και των 
αιτιατών που οδήγησαν στην προδοσία και στην τραγωδία του 1974.  Κατηγορείται η 
επιτροπή ότι επιχειρεί μέσα από το πόρισμα να παρουσιάσει το Γρίβα ως τον 
αρχιτέκτονα του πραξικοπήματος.  Μα είναι γνωστό ότι το 1972, στο εκκολαπτόμενο 
πραξικόπημα της 15ης του Φλεβάρη, τις παραμονές του πραξικοπήματος, ο στρατηγός 
Γρίβας είχε συνάντηση με τον Παναγιωτάκο στην ελληνική πρεσβεία στη Λευκωσία.  
Είχε συνάντηση με τον Αρχηγό του ΓΕΕΦ εις το ΓΕΕΦ, ο οποίος μόλις είχε επιστρέψει 
από την Αθήνα όπου είχε πάει να πάρει οδηγίες και εντολές.  Ναι και εδώ θα πρέπει 
να αναφέρω ότι αυτό το πραξικόπημα εματαιώθηκε κυρίως για δύο λόγους:  Ο 
πρώτος λόγος ήταν, γιατί ακριβώς διέρρευσε η τηλεφωνική συνομιλία Παναγιωτάκου 
με το Υπουργείο Εξωτερικών της Ελλάδας με την οποία ζητούσε την έγκριση για την 
πραγματοποίηση του πραξικοπήματος, και ο δεύτερος ήταν η μαζική κινητοποίηση 
του λαού στην πλατεία της Αρχιεπισκοπής με την κάλυψη και την υποστήριξη των 
οπαδών της Ε∆ΕΚ, οι οποίοι κράτησαν ανοιχτές τις διόδους για το συλλαλητήριο που 
έγινε, και να θυμίσω και κάτι το οποίο κάποιοι θέλουν να παραλείψουν, ότι ο ομιλητής 
σ’ αυτό το συλλαλητήριο ήταν ο Βάσος ο Λυσσαρίδης.  

 Στο  πόρισμα καταγράφονται τα τρία σχέδια πραξικοπήματος που εκπόνησε ο 
Γρίβας την περίοδο ’71-’73.  Το επιβεβαίωσαν οι συνεργάτες του στην επιτροπή.  ∆εν 
διαψεύστηκαν.  Σας διαβάζω όμως αυτούσια για όλα αυτά το τι κατέθεσε στη σελίδα 
79 των πρακτικών ο Σπύρος ο Παπαγεωργίου.  Που κανένας δεν μπορεί να 
αμφισβητήσει ούτε την αντικειμενικότητά του ούτε το πόσο στενός συνεργάτης ήταν 
του στρατηγού Γρίβα.  Λέει ο κ. Παπαγεωργίου: «∆εν ήταν σκοπός, όπως διαδίδουν 
μερικές ένοχες συνειδήσεις και δειλά στόματα, η συνεργασία του Γρίβα με το Μακάριο, 
για να πιέσουν τον Παπαδόπουλο να στραφεί προς την ενωτική γραμμή.  Αρκεί να 
σας διαβεβαιώσω εγώ που τα ξέρω γραπτώς και τα γράφω στο νέο μου βιβλίο ότι, 
από το 1971 που ήρθε, σε όλα τα εύηχα ονόματα των σχεδίων» -εννοεί 
“πραξικοπήματος”- «όλα είχαν ένα κοινό παρανομαστή: τη δολοφονία Μακαρίου και 
την κατάληψη της εξουσίας.  Μη λένε ψέματα!  Μη λένε πράγματα αστήρικτα!  Το 
1977 έγραφε ο Άδωνης Κύρου στην “Εστία” ότι ίσως ο μόνος που εθεώρεν ότι φεύγει 
μυστικά από την Αθήνα ήταν ο Γρίβας και άφηνε υπονοούμενο, βέβαια, ότι ήταν πίσω 
του η χούντα».  Υπάρχει φυσικά και το νέο στοιχείο που κατέχει η επιτροπή.  Το 
έγγραφο του ελληνικού Υπουργείου Εξωτερικών, το οποίο προσυπογράφει ο 
πληρεξούσιος Υπουργός Άγγελος Χωραφάς, του Νοεμβρίου του 1971, και στο οποίο 
αναλύεται πως η χούντα θα πρέπει να αξιοποιήσει την παρουσία του Γρίβα στην 
Κύπρο, για να ανατρέψει το Μακάριο.   

 Υπάρχει τέλος και η αλληλογραφία του Γρίβα με τον Ιωαννίδη τον Οκτώβριο 
του 1973 και η απάντηση που έλαβε στις 3 Νοεμβρίου του ’73 -με την ιδιόχειρη 
σημείωση του Γρίβα πάνω στην επιστολή- από τον Ιωαννίδη που του λέει να κάνει 
υπομονή, γιατί θα ’ρθουν καλύτερες μέρες και θα έχει απεριόριστη υποστήριξη στην 
ευόδωση του στόχου και του αγώνα του.  Και αυτή την επιστολή δεν είμαστε εμείς που 
την καταθέσαμε.  Την κατέθεσε στην επιτροπή ο Σπύρος Παπαγεωργίου, ο στενός 
συνεργάτης του Γρίβα.  Αυτά λοιπόν δεν είναι συμπεράσματα της επιτροπής.  Αυτά 
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είναι αποτελέσματα, συμπεράσματα και καταθέσεις στενών συνεργατών του 
στρατηγού Γρίβα. 

 Ακόμα δύο λεπτά και ολοκληρώνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας έδωσα πέντε λεπτά, προχωρήστε όμως ακόμα δύο-τρία λεπτά, δε χάθηκε 
ο κόσμος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  Ούτως ή άλλως τα υπόλοιπα θα είναι στην ομιλία 
που θα καταθέσω, θεωρώ όμως αναγκαίο και απαραίτητο να διευκρινίσω δύο 
στοιχεία, τα οποία εν πολλοίς μπορεί να θεωρηθούν, από τα όσα λέχθηκαν, και 
ανακρίβειες.  Το πρώτο αφορά τις ευθύνες ή τα όσα έλαβαν χώρα εις την επιχείρηση 
Κοφίνου.  Εγώ, πέρα απ’ αυτά που γράφω στο πόρισμα, δεν έχω να προσθέσω 
τίποτε περισσότερο.  Αυτό που έχω όμως είναι να καταθέσω εις την ολομέλεια το 
τηλεγράφημα το οποίο απέστειλε εις το ΓΕΕΘΑ ο στρατηγός Γρίβας στις 17 
Νοεμβρίου του ’67, στις πέντε η ώρα το απόγευμα, δηλαδή δώδεκα ώρες μετά την 
ολοκλήρωση της επιχείρησης.  Μιλά από μόνο του, δεν υπάρχει λόγος να το διαβάσω.  
Ο καθένας μπορεί να το διαβάσει και να βγάλει τα συμπεράσματά του. 

 Το δεύτερο που θα ήθελα, επειδή αναφέρεται στο σχέδιο παρατηρήσεων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, για τα θέματα της μυστικής συμφωνίας, το τέταρτο 
έγγραφο των συμφωνιών Ζυρίχης-Λονδίνου, και αναφέρονται διάφορα, περί ΝΑΤΟ, 
περί συμφωνίας του Μακαρίου, περί γνώσης του Μακαρίου και όλα τα υπόλοιπα.   

 Αγαπητοί συνάδελφοι, 

 Όλα αυτά είναι εκτός της ιστορικής πραγματικότητας.  Κατέχω τη συγκεκριμένη 
συμφωνία και η συμφωνία είναι μία και απλή.  Είναι μια σελίδα γεμάτη στα δύο τρίτα 
στην οποία αναφέρεται ρητά ότι ο κ. Καραμανλής ή ο κ. Μεντερές θα ασκήσουν την 
επιρροή τους εις τον Πρόεδρο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και στον Αντιπρόεδρο της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, ούτως ώστε μετά την ανακήρυξη της Κύπρου σε ανεξάρτητο 
κράτος να κηρυχθεί παράνομο το κομμουνιστικό κόμμα της Κύπρου, καθώς επίσης 
και παράνομη κάθε κομμουνιστική δραστηριότητα.  Αντιλαμβάνεστε ότι για αυτούς 
κάθε κομμουνιστική δραστηριότητα είναι οτιδήποτε έξω από τη δική τους τη λογική.   

 Η σημερινή συζήτηση για το Φάκελο και τα αίτια και τα αιτιατά τα οποία 
οδήγησαν στην προδοσία του ’74 και ίσως στη μεγαλύτερη τραγωδία της σύγχρονης 
κυπριακής ιστορίας θεωρώ ότι αποτελεί κορυφαίο πολιτικό γεγονός για τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  Αποτελεί οφειλόμενο χρέος, που θα πρέπει να αποδοθεί έστω και με 
καθυστέρηση τριάντα εφτά χρόνων.  Ταυτόχρονα, αποτελεί απόδοση φόρου τιμής 
στους νεκρούς εναντίον της παρανομίας και της συνταγματικής εκτροπής, του 
πραξικοπήματος και της τουρκικής εισβολής, τους αγνοούμενους, τους εκτοπισθέντες 
και τους παθόντες.  Αποτελεί ηθική ικανοποίηση για αυτούς που αντιστάθηκαν 
εναντίον της συνωμοσίας, της προδοσίας και της κατοχής, που υπερασπίσθηκαν τη 
∆ημοκρατία εναντίον της συνταγματικής εκτροπής που είχε επιχειρηθεί και πολέμησαν 
για την ελευθερία της πατρίδας μας εναντίον της τουρκικής εισβολής και κατοχής. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Εγώ ευχαριστώ, κύριε Σιζόπουλε. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επειδή έχει αναφερθεί ο κ. Σιζόπουλος σε ορισμένες αναφορές, αποδίδοντας 
σ’ εμένα τα όσα έχει πει, θα ήθελα να πω το εξής:  Οι όποιες αναφορές έγιναν κατά τη 
διάρκεια της ομιλίας μου στα πορίσματα της Βουλής των Ελλήνων, είναι αυτούσιες και 
αυτολεξεί περικοπές από αυτά τα πορίσματα.  Τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγότερο.  
Περαιτέρω δε, δεν αισθάνομαι την ανάγκη, κύριε συνάδελφε, να απολογηθώ σε 
κανέναν.  Γιατί συνήγορος κανενός δεν είμαι.  Ούτε εγώ, αλλά ούτε και η παράταξή 
μου, ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός.  Τα όσα ανέφερα είναι ενσυνείδητες αναφορές 
εκπροσωπώντας το ∆ημοκρατικό Συναγερμό και την παράταξή μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ζαχαρίας Κουλίας έχει τώρα το λόγο. 

 Παρακαλώ το συνάδελφο να έλθει στο βήμα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Κύριε Υπουργέ της Άμυνας, καλωσόρισες στη Βουλή.   

 Αφορά σας το θέμα, διότι τα περισσότερα θύματα είναι από τα στρατευμένα 
παιδιά μας, δυστυχώς.  Νέα παιδιά, αμούστακα, τα οποία εστείλαμεν  να 
υπηρετήσουν την πατρίδα και κάποιοι τους επροδώσαν.  Ο άξονας της ομιλίας μου 
ήταν τελείως διαφορετικός, αλλά θα τον μετατοπίσω λίγο με όσα έχω ακούσει από το 
συνάδελφο το Γεωργίου και θα έλεγα ακόμα και το εξής:  Όλη αυτή η προσπάθεια που 
έγινε δεν είναι ωραίο να αποτελεί υλικό προεκλογικής εκστρατείας τέτοια ώρα για 
πολλούς και διάφορους αντικειμενικούς λόγους.  ∆ιότι το τι εκάμαν τα κόμματά μας, το 
τι έκαμεν ο ∆ιγενής, το τι έκαμεν ο Μακάριος είναι πράξεις καταγεγραμμένες.  Η 
προσπάθεια ποια ήταν;  Η προσπάθεια ήταν να αποκαλυφθεί η πραγματική αλήθεια 
ως ένα οφειλόμενο χρέος προς το δοκιμαζόμενο κυπριακό λαό, προς τους νεκρούς 
μας, τους αγνοούμενούς μας, τους εγκλωβισμένους μας, όλους αυτούς που 
πλήρωσαν με τίμημα τη ζωή τους. 

 Προτού προχωρήσω στην ουσία της ομιλίας μου, θέλω να πω ένα μεγάλο 
ευχαριστώ -το είπε ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος και οι συνάδελφοι 
προηγουμένως-  στους υπηρεσιακούς μας ασφαλώς και στους δύο συναδέλφους -και 
στον κ. Γεωργίου και στον Αριστοφάνη- που, έτσι, με θρησκευτική ευλάβεια, θα έλεγα, 
εκάμαν ό,τι μπορούσαν στα πέντε χρόνια.  Αλλά όλως ιδιαιτέρως θέλω να εκφράσω 
από του βήματος τούτου θερμότατες ευχαριστίες προς τον πρόεδρο της επιτροπής, το 
Μαρίνο το Σιζόπουλο, ο οποίος δε φείσθηκε κόπου, μόχθου και προσωπικού 
χρήματος για να κάνει ταξίδια στο εξωτερικό, να βρει έγγραφα και να πείσει μάρτυρες 
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να έρθουν να καταθέσουν.  Βέβαια, δεν ήταν εύκολο έργο να προσέρχονται οι 
μάρτυρες στην επιτροπή. 

 Θέλω επίσης από το επίσημο αυτό βήμα της Βουλής των Αντιπροσώπων να 
ευχαριστήσω θερμότατα όλους τους μάρτυρες οι οποίοι προσήλθαν στο Φάκελο και 
έδωσαν με ειλικρίνεια τη μαρτυρία τους.  Θα ήταν σωστό, έτσι, να σας μεταφέρει 
κάποιος το δύσκολο κλίμα της επιτροπής.  Όσοι μετείχαν σε αυτή την επιτροπή, θα 
έλεγα, περνούσαν δύο ζωές.  Παρακολουθούσαν βήμα βήμα τη δραματική πορεία του 
λαού μας και έβγαιναν έξω και ήταν ένας άλλος κόσμος. Πάρα πολλοί μάρτυρες 
έκαμναν κόμπο στο λαιμό, έκλαιαν, έβγαλλαν τα σώψυχά τους.  Αυτή ήταν μια 
δραματική εμπειρία, την οποία καθηκόντως μεταφέρω ενώπιον του σώματος και σε 
αυτούς τους ανθρώπους επαναλαμβάνω τις θερμότατες ευχαριστίες -αντιλαμβάνομαι- 
όλων των πλευρών. 

 Ασφαλώς άκουσα το συνάδελφο το Γεωργίου να λέει: «Οκτώ χρόνια είμαστε 
στη Βουλή και δεν άνοιξε ο Φάκελος».  Ε, μετά που άνοιξε, δε σας είδα να βουράτε να 
τον ανοίξετε!  Και τώρα που άνοιξε ο Φάκελος ποιο είναι το μήνυμα του συναδέλφου;  
«Μην τους πιστέψετε, διότι έν’ ψέματα».  Αυτό είναι το μήνυμα και ασφαλώς το 
Φάκελο γιατί τον εκάμαμεν;  Για να λύσουμε εμείς οι τέσσερις την περιέργειά μας και 
οι υπηρεσιακοί που ήταν παρόντες;  Ήταν ένα οφειλόμενο χρέος προς τον τόπο μας.  
Ακόμα κάτι.  Τo είπε ο Άντρος ο Κυπριανού προηγουμένως, θα το επεκτείνω:  Να 
λειτουργήσει ως καθαρτήριο ψυχών και σωμάτων και της λογικής μας.  Να 
καταλάβουμε, να μην είμαστε οι ευκολόπιστοι.  

 Είπε και ο Σπύρος ο Παπαγεωργίου, που ήταν της ΕΟΚΑ  Β΄ -εθθύμησέ μου το 
ο Ανδρέας ο Θεμιστοκλέους προηγουμένως- το είπε και στην επιτροπή, ότι κατέθεσε 
ότι αυτοί που τους εγελάσαν και ενταχθήκαν στην ΕΟΚΑ Β΄ επαίξαν το ρόλο του 
χρήσιμου ηλίθιου.  Και ένας στρατιώτης, όταν είδε τον επίσκοπο Κυρηνείας που 
καθαίρεσε το Μακάριο, έδωκεν μία απάντηση.  Έχω την μες στο πρακτικό, να σας 
διαβάσω τι είπε αυτός ο επίσκοπος.  Να σας πω επί λέξει, είναι απρεπής, αλλά να 
σας πω.   

 Ασφαλώς όμως υπάρχει ακόμα κάτι.  O χρόνος που παρήλθε…  Ξέρετε, η 
ατιμωρησία προκαλεί την ασυδοσία.  Και να μου επιτραπεί να πω κάτι.  Aυτά που θα 
πω -ο σεβασμός του ∆ημοκρατικού Κόμματος είναι απόλυτος και προς την Ελλάδα 
και προς τον ελληνικό λαό και προς τους Έλληνες αξιωματικούς- αλλά οι Έλληνες 
αξιωματικοί πέφτουν στα πεδία των μαχών· οι ελληνόφωνοι ανεδιπλούντο ομαλώς και 
εγκατέλειπαν τα πεδία εις το έλεος του Τούρκου κατακτητή.  ∆ιαμαρτύρομαι, κύριε 
Γεωργίου, όταν λες:  «Έλληνες έπεσαν μαχόμενοι».  Οι Έλληνες που έπεσαν 
μαχόμενοι ήταν μετρημένοι.  Ναι, έπεσαν πέντε μαχόμενοι Έλληνες στο πραξικόπημα.  
Έχω τη λίστα, να σας την πω.  Να σας πω ποιο ήταν το τίμημα της προδοσίας και της 
αναισχυντίας.  

 Επίσης θέλω να πω από την αρχή το εξής:  Oι αρχιτέκτονες των κακών μας και 
των δεινών μας ήταν οι Εγγλέζοι από το 1956 με τις εκθέσεις του Νιχάτ Ερίμ -
αναφέρεται μέσα- και με εκτελεστές την εγκληματική τουρκική πολιτική και την 
επλήρωσαν και Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι.  Θύματα:  Τουρκοκύπριοι 502, 
Έλληνες θα σας πω πιο κάτω πόσοι είναι.  Ποιοι ήταν οι συντελεστές του εγκλήματος;  
Ήταν η χούντα.  ∆υστυχώς δεν ήταν πέντε, δέκα, ήταν η χούντα από την Ελλάδα και 
τα πλοκάμια της επεκτείνονταν και σε χαμηλούς βαθμούς, μέχρι το βαθμό του 
ανθυπολοχαγού και του λοχία.  Αυτοί οι απαράδεκτοι δεν ήταν μόνο προδότες, ήταν 
και εγκληματίες.  Θα σας πω μέσα από το πρακτικό, ένα δραματικό πρακτικό, που 
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διέταξε τον Τσολάκη, το διοικητή της τορπιλακάτου, να εφορμήσει, δήθεν να 
επιθεωρήσει τον τουρκικό στόλο, και, όταν ένας δικός μας του είπε «Τι κάνεις;  
Eγκληματείς», έβγαλε το περίστροφο και τον απειλούσε.  Αυτοί ήταν, κύριοι, και αυτό 
θέλουμε να μάθει ο καθένας από εμάς και εδώ και στην Ελλάδα.  ∆ιερωτώμαι, ο 
συνάδελφος ο Γεωργίου, που τα άκουε μετά προσοχής τούτα ούλλα, εν του έκαμεν 
εντύπωση;   Εσύ που είσαι που την Πηγή, που δεν μπορείς να πάεις έσσω σου, εν το 
εθθυμήθηκες να το πεις; 

 Είναι δραματικό όντως -με συγχωρείτε- κάτω από τις δυσκολίες που περνούμε 
τις σημερινές να μετατρέψουμε μια σπουδαία και σημαντική πράξη που κάναμε ως 
κοινοβούλιο -είτε ως κοινοβουλευτικό εργαλείο, τωρά έν’ προεκλογικό- να 
συγκαλύψουμε τον οποιοδήποτε.   

 Μα νομίζετε, αγαπητοί συνάδελφοι, ο Μακάριος είχε την ανάγκη μας, ποιος 
ήταν;  Ότι έδωσε τη ζωή του για τον τόπο του;  Ο Γρίβας τού ’55-’59, τον οποίο τιμά ο 
λαός μας, ήταν ο αρχηγός και ο λόγος που σήμερα έχουμε κράτος· το είπε ένας 
συνάδελφός μας.  Το αμφισβητεί κανένας;  Αμφισβητεί κανένας ότι η ΕΟΚΑ Β΄ ήταν ο 
βατήρας πάνω στον οποίο εστήσαν αυτοί οι κύριοι την καταστροφή μας;  
Επιστράτευσαν μαθητές, φοιτητές, νεολαίους, παπάδες, κατακόμβες και επλήρωσαν 
εκατομμύρια και πακτωλούς χρημάτων, για να μας κάνουν τι;  Για να μας φανατίσουν! 

 Αυτό πώς έγινε;  Πώς ένας νοικοκυραίος δηλαδή της ΕΟΚΑ Β΄ εξαπόλαν το 
χωράφι του και έβκαιννεν πάνω στα βουνά;  Είχε κανένα λόγο;  Ξέρουμε πολλούς 
ανθρώπους.  Ξέρετε γιατί το εκάμαν;  Ο Γρίβας, με την πολιτική αντίληψη που διέθετε 
-και είναι γνωστό ποιες ήταν οι ικανότητες του ανδρός- τον επιστράτευσαν, τον 
έπεισαν και μόνο αυτόν θα ακολουθούσε πολύς κόσμος, διότι στο όνομα της ΕΟΚΑ 
και του Γρίβα τότε εκρεμάζονταν παιδιά στην αγχόνη με τον εθνικό ύμνο στα χείλη.  
Σου λέει, τούτος είναι ο κατάλληλος.  Τον έπεισαν ποικιλοτρόπως και παντοιοτρόπως 
και είπε ο Κροίσος ο Χριστοδουλίδης:  «Ο Αρχηγός μάς έδωσε οδηγίες να 
στρατολογήσουμε στελέχη από το 1969».  Ο Κροίσος ο Χριστοδουλίδης ήρθε και 
κατέθεσε με πλήρη εντιμότητα και είπε την αλήθεια, ξεκίνησε από το 1969.  Από το 
1969 που ξεκίνησαν για την επιστράτευση όλων αυτών, ανθρώποι οι οποίοι άκουαν 
∆ιγενή τζιαι εκολλούσαν τα σιείλη τους προσέτρεξαν.  Αυτοί οι κύριοι έδιναν 
πακτωλούς χρημάτων, για να φανατίζουν.  Εγοράζαν εφημερίδες, δημοσιογράφους, 
πολιτικούς.  Θα μου πείτε:  «Μα καλά, εν το καταλαβαίναν;».  Ο καθένας εμπορούσε 
να πάθει τέθκοια δουλειά.  Τα λέω, συνάδελφοι, για να τα ακούει και ο κυπριακός 
λαός.  Πρέπει να φέρουμε νουν στην κεφαλή μας και να χρησιμοποιούμε τη λογική 
μας, όι να πιστεύκουμε του καθενός ή του κάθε Ντάουνερ ή του κάθε Ανάν.  ∆ιότι 
έντζιε έχουν τζιαι πολλή διαφορά!  Οι κίνδυνοι δεν έχουν εξαλειφθεί, είναι άχρι ημερών 
και δεν έλειψε τίποτε.  Οι Τούρκοι, οι οποίοι είναι οι εγκληματίες όλης αυτής της 
κατάστασης, είναι σήμερα… 

 Ξέρετε τι είπε ο αρχηγός των εισβολέων της 28ης μεραρχίας, ο Οσμάν;  Έχω το 
όνομά του, θα το πω και πιο κάτω, ο Οσμάν Πολάτ είπε· είπεν το ο Σημαιοφορίδης 
τούτο, η μάχη του Καραβά στις έξι, εφτά του μηνός ολοκληρώθηκε.  Ακούει τον, 
παρακολουθεί τον ο σπουδαίος αυτός μάρτυρας, ο σπουδαίος αυτός Έλληνας 
αξιωματικός, που τίμησε τη στολή του.  Ο Αλέξανδρος Σημαιοφορίδης παρακολουθεί. 
Λέει ο Οσμάν Πολάτ στους συνταγματάρχες του και στους ηγέτες των μονάδων: 
«Mαζέψετε νεκρούς και τραυματίες, ανοίξετε τάφρο, βάλτε τους μέσα», 
επαναλαμβάνει, «και τραυματίες, βάλτε τους μέσα και να κάμετε άσφαλτο από πάνω.  
Και πλέον η γη είναι δική μας, να μην την μολύνουν».  Αυτοί είναι οι απέναντί μας.  Και 
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το τι θα πεις για τον τάδε ή τον τάδε λόγο λίγη σημασία έχει.  Τι θα γίνει από τούδε και 
στο εξής έν’ το βκιολίν και το μεγάλο ερώτημα και το μεγάλο δίλημμα. 

 Μάλιστα κάποιοι, έτσι, με διάφορους ειρωνικούς τρόπους:  «Είντα, αφήκαν το 
Μακάριο τζιαι έφυεν!  Εγέλασέν τους ο Μακάριος!».   Εννά παραιτήσω το κείμενο τζιαι  
εννά σας δκιεβάσω που τα έγγραφα.  Παρά το ότι έκατσα δκυο-τρεις ημέρες να τα 
γράψω, θα αλλάξω γραμμή και τακτική.  Ένας σπουδαίος δικαστικός, κύριε 
Κατσουρίδη, έστειλέ μου και το κατέθεσα στην επιτροπή τούτο.  Είναι ένα πρακτικό, 
στενογραφημένα πρακτικά της δεύτερης ολομέλειας του Lancaster House του 
Λονδίνου, ώρα 7.00 μ.μ., 18 Φεβρουαρίου του 1959.  Ο περιβόητος Αβέρωφ, «η 
κακοδαιμονία μας», θα έλεγε.  Είπεν του ο Ζορλού, ακούστε τι είπε ο Αβέρωφ:  
«Συζήτησα με το φίλο κ. Ζορλού το θέμα της εγγύησης.  Μου είπε»  -λέει ο Ζορλού, 
λέει ο Αβέρωφ-  «Νομίζετε ότι θέλουμε να δημιουργήσουμε προβλήματα για 
μικροπράγματα;  Αλλά δε νομίζετε ότι, βλέποντας την ατμόσφαιρα καχυποψίας που 
επικράτησε, θα πρέπει να έχουμε δικαίωμα να επέμβουμε;” “Αν γίνει τι;  Αν γίνει 
πραξικόπημα;”».  Η λέξη κλειδί ποια ήταν;  H λέξη “πραξικόπημα”.  Από τότε, εντάξει;  
Αυτοί οι κύριοι σχέδια πραξικοπηματιών επί πραξικοπήματος κάθε δεκαπέντε του 
μηνός.  Άμα παρακολουθήσετε τα πρακτικά του Φακέλου, θα δείτε ότι πάντα εβάλλαν 
το δεκαπέντε του μηνός.  Τώρα, γιατί ήταν δεκαπέντε εν εκατάλαβα.  ∆εκαπέντε του 
Φεβράρη, δεκαπέντε του Ιούλη και όλα τα άλλα που ανέφερε ο κ. Μαρίνος ήταν 
δεκαπέντε. 

 Μάλιστα έχω και ένα έγγραφο…  Ένας πολύ σπουδαίος μάρτυρας και 
εξαιρετικός άνδρας, που προσέφερε στην πολιτεία μας εξαίρετες υπηρεσίες, ο Χάρης 
ο Βωβίδης, έφερε κάποια έγγραφα.  Εγλύτωσε μερικά, διότι τα περισσότερα ο 
Μακάριος τα κατέστρεψε, και του αντέταξε:  «Mα, Μακαριότατε, γιατί τα 
καταστρέφεις;». Λέει:  «Προτιμώ να τα καταστρέψω, παρά να μείνουν».  Στην 
προσπάθειά του έσωσε μερικά.  Θα σας διαβάσω ένα που τούντα έγγραφα να δείτε, 
εμείς οι αφελείς Έλληνες της Κύπρου, που αγοράζαμε και τες εφημερίδες τους, ποιοι 
ήταν και μέχρι σήμερα κάμνουν τζιαι τους καθηγητές!  Τούντο έγγραφο λέει επί λέξει:  
«Το όλο εγχείρημα εναντίον του Προέδρου της Κύπρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου 
εσχεδιάζετο εις Αθήνας από ενός και πλέον έτους βάσει μιας παλαιάς μελέτης την 
οποία είχε κάνει ο υπηρετών τότε στην Κύπρο, ο συμμαθητής και φίλος, συνεργάτης 
του ταξίαρχου Ιωαννίδη, πρώην συνταγματάρχης Α. Ν. Λέκκας».  Νομίζω είναι 
Αντώνης Λέκκας, κύριε Σιζόπουλε. 

 «Την προσαρμογή εις τη σημερινή πραγματικότητα επεξεργάζουντο τελευταίως 
και δη προ ενός έτους, ότε ακόμη ήτο εις την εξουσίαν ο Γεώργιος Παπαδόπουλος, τα 
εξής πρόσωπα:  Noύμερο ένα:  ο ∆ιευθυντής της ΕΣΑ ταξίαρχος Ιωαννίδης και ο 
αρχηγός και γενικός υπεύθυνος του μέλλοντος να πραγματοποιηθεί εγχειρήματος.  
Νούμερο δύο: αντισυνταγματάρχης Μ. Πηλιχός».  Νομίζω έν’ Μιχάλης, κύριε 
Σιζόπουλε;  Μιχάλης Πηλιχός.  Επικαλούμαι τη μνήμη του κ. Σιζόπουλου, διότι πάντα 
θυμάται.  «Ο αντισυνταγματάρχης Μ. Πηλιχός υπηρετών στη ∆ιεύθυνση της ΕΣΑ και 
έχων άμεσον παρακολούθησιν της όλης οργανώσεως του εγχειρήματος 
εμφανιζόμενος εις πάσαν περίπτωσιν και ομιλών εξ ονόματος του αρχηγού, ως 
έλεγεν, υπονοών τον ταξίαρχο Ιωαννίδη.  Νούμερο τρία:  Ο συνταγματάρχης 
Κονδύλης, υπηρετών εις Κύπρον, ήτο ο εισηγητής, αλλά και ο υπεύθυνος διά την εκεί 
εφαρμογήν από πλευράς ΕΛ∆ΥΚ και εθνοφρουράς των προϋποθέσεων αι οποίαι 
έπρεπε να έχουν δημιουργηθεί διά την εφαρμογήν του σχεδίου.  Νούμερο τέσσερα:  Ο 
Ανδρέας Ποταμιάνος, εφοπλιστής.  Υπήρξε εκ των στενοτέρων συνεργατών του 
στρατηγού Γεώργιου Γρίβα και υπήρξε ούτος ο εις της τριανδρίας.  Χρ. Λαμπράκης», 
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Χρήστος Λαμπράκης, ξεκινούμεν με τους πολιτικούς, «Ι. Σωσίδης, Α. Ποταμιάνος.  Ο 
κύριος υπεύθυνος διά την μεταφοράν εις Κύπρον πολεμικού υλικού-ανδρών, εκτελών 
ταυτοχρόνως και καθήκοντα συνδέσμου μεταξύ του κύκλου των προσώπων των 
Αθηνών εις Κύπρον.  Νούμερο πέντε».  Επεξηγεί:  «O Xρ. Λαμπράκης, ιδιοκτήτης και 
διευθυντής των καθημερινών εφημερίδων των Αθηνών “Το Βήμα” και “Τα Νέα”, ήτο ο 
πολιτικός νους του όλου εγχειρήματος, μεμυημένος στον εναντίον του Μακαρίου 
σχεδιασμόν υπ’ αμφοτέρων των προσωπικών του φίλων Ποταμιάνου και Σωσίδη, 
κυρίως του δευτέρου όστις ήτο και διπλωματικός σύμβουλος εις το εγχείρημα του 
Μακαρίου.  Ο Σωσίδης, πρέσβης, ήτο διπλωματικός σύμβουλος του εγχειρήματος…» 
και ούτω καθεξής.  Για να μη χάνουμε χρόνο, να πάμε στους δικούς μας.  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 H πηγή προέλευσης του εγγράφου; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Την πηγή προέλευσης του εγγράφου θα την καταλάβετε τώρα.  Είναι έγγραφο 
το οποίο προφανώς συνετάχθη και εδόθη στον Καραμανλή, διότι -όταν διαβάσω την 
επόμενη παράγραφο- αυτό το έγγραφο συνετάχθη τις οκτώ μέρες και  λέει:  «O 
Παντελής ∆ημητρίου, ο νυν Υπουργός των Εσωτερικών και ∆ημοσίας Τάξεως εις 
Κύπρον, ήτο άνθρωπος του Ιωαννίδη εις Κύπρον, ευγενής και μειλίχιος, όπως και ο 
ταξίαρχος Ιωαννίδης.  Ήτο ο κατευθυντήριος νους από κυπριακής πλευράς, ο 
αθόρυβος οργανωτής, ο άνθρωπος που ελάμβανεν τας εντολάς του ταξίαρχου 
Ιωαννίδη και έδιδε τας οδηγίας εις Κύπρον συνεννοούμενος με τον αρχηγόν και 
ευρισκόμενος εις καθημερινήν επαφήν με τον αντισυνταγματάρχη Πηλιχό εις Αθήνας 
και το συνταγματάρχη Κονδύλην εις την Κύπρον.  Όταν αφικνείτο εις Αθήνας» -και 
τούτο συνέβαινε συχνά- «κατέλυε στο ξενοδοχείο “Εσπέρια” των Αθηνών επί της οδού 
Σταδίου και Εδουάρδου Λω, στα δωμάτια του οποίου επραγματοποιούντο αι πλέον 
αποφασιστικαί συσκέψεις με συμμετοχή εκτός των ανωτέρων και δύο-τριών 
διαφορετικών εκάστοτε προσώπων από την Κύπρο, τα οποία εσυνόδευον τον κ. 
Παντελή ∆ημητρίου και τα οποία επίσης κατέλυον μετ’ αυτού στο εν λόγω 
ξενοδοχείο».   

 Υπάρχει ακόμα μια ακροτελεύτιος παράγραφος, άκρως σημαντική και 
εξέχουσα.  Λέει παρακάτω, η τελευταία:  «Η τελευταία των συσκέψεων εγένετο τρεις 
ημέρας προ του εγχειρήματος και μετέσχον εις αυτήν άπαντες με συμμετοχή του 
αφιχθέντος επίσης εν συνεχεία προέδρου κ. Νίκου Σαμψών.  Αυτή επραγματοποιήθη 
στην εν Πόρω πολυτελή έπαυλην του Χρ. Λαμπράκη εις την οποίαν αρκετάς φοράς 
εφιλοξενείτο ο ταξίαρχος Ιωαννίδης».  Ο κ. Λαμπράκης, ο δημοκρατικός, των 
εφημερίδων “Τα Νέα” και “Το Βήμα”, ήταν ο κολλητός και ο μέντορας της χούντας.  Αν 
είναι δυνατό δηλαδή!  Ιδού, κύριοι, το έγγραφο, να σας το φωτοτυπήσω και να σας το 
δώσω.  Αποτελεί ξεχωριστό τεκμήριο αυτών των αρχιπροδοτών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν μου επιτρέπεις, ο Λαμπράκης έσιει τζιαι καταδίκη του Ειδικού ∆ικαστηρίου 
για τη συνεργασία του με τους Γερμανούς στην κατοχή.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Xαίρομαι που το ακούω, αλλά λυπούμαι που εγώ τουλάχιστον αγόραζα Τα Νέα 
και Το Βήμα, όταν ήμουν φοιτητής.   
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Mιλάτε για το Λαμπράκη τον εκδότη των εφημερίδων “Το Βήμα” και “Τα Νέα”, 
κύριε; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Aκριβώς, κύριε Πρόεδρε.  Περί αυτού του κυρίου πρόκειται. 

 Επειδή, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες και κύριε 
υπουργέ, καμπόσοι έλεγαν «Mα ξέρετε, εκάμαμεν το πραξικόπημα και επήγαμεν από 
την τάδε πλευρά και όι την τάδε, για να φύει ο Μακάριος», θα σας διαβάσω ένα 
έγγραφο από χείρας Μακαρίου διαμέσου του σπουδαίου Χάρη Βωβίδη, το οποίο λέει:  
«Γύρω στις 10.00 η ώρα το πρωί της 15ης του Ιούλη, ενώ το πραξικόπημα 
συνεχιζόταν, είχανε από το ΓΕΕΦ αποκαταστήσει απευθείας τηλεφωνική επικοινωνία 
μετά του Γενικού Επιτελείου του Στρατού Ελλάδος απ’ όπου διεύθυνε αυτοπροσώπως 
το πραξικόπημα ο Μήτσος» -“Μήτσο” τον γράφει- «Ιωαννίδης», μέσα στην παρένθεση 
«και κάποιος άλλος ονόματι Μιχάλης», προφανώς θα είναι ο Πηλιχός, κύριε 
Σιζόπουλε, «ως και μερικοί άλλοι με δευτερεύοντα ρόλο».   

 Από συνδιάλεξη που ακολούθησε παραθέτω μερικά χαρακτηριστικά 
αποσπάσματα.  Από το ΓΕΕΦ ο υπεύθυνος του πραξικοπήματος ζήτησε αμέσως τον 
Ιωαννίδη στο τηλέφωνο, για να τον ενημερώσει «περί της καταστάσεως γενικώς εις 
Κύπρον».  Ευθύς ως πήρε το ακουστικό ο Ιωαννίδης, ρώτησε τον ανταποκριτή του 
ΓΕΕΦ, ερώτηση πρώτη:  «Τι γίνεται, ρε, με το Μούσκο;  Τον σκοτώσατε ή ακόμα;  
Γιατί καθυστερείτε τόσο πολύ;  Υπάρχει τίποτα εμπόδιο;».  Αυτή ήταν η πρώτη έγνοια 
του Ιωαννίδη.  Εις απάντησιν των Αθηνών εδώ, των χρήσιμων ηλίθιων που πιστεύουν 
ότι ο κ. Μήτσος περίπου έκαμνέν του πάντα να περάσει του Μακαρίου!  Αν ήθελε να 
του κάμει πάντα, δε θα έστελνε τα τανκς στο Προεδρικό.  Και ούτω καθεξής, πάμε πιο 
κάτω.  «Το Προεδρικό το κάναμε στάχτη».  «Ψάξτε μέσα στα ερείπια, ίσως τον βρείτε 
νεκρό.  Ψάξτε παντού, ερευνείστε ολόκληρη τη γύρω περιοχή και να με 
ενημερώσετε».  Να σας πω κάτι το οποίο… Οι εδώ φαίνεται δεν ήθελαν το Σαμψών 
να μπει, να αναλάβει και λέει… μια στιχομυθία, έν’ πολλύν το έγγραφο, να μη χάσουμε 
την ώρα μας.  Το ΓΕΣ προτείνει στο ΓΕΕΦ να βάλουν Πρόεδρο το Νίκο Σαμψών.  Ο 
συνομιλητής από το ΓΕΕΦ απάντησε:  «∆εν κάνει για Πρόεδρος αυτός».  Η απάντηση 
του ΓΕΣ ήτο:  «Άστα αυτά κατά μέρος.  Θα τακτοποιηθεί αυτό σε λίγες μέρες».  Ο 
νοών νοείτω.  

 Υπάρχουν και διάφορες αισχρότητες, αλλά, αν θέλετε, να σας διαβάσω και μια 
συνομιλία που είχε ο κ. Ιωαννίδης με τον κ. Σαμψών.  «ΓΕΕΦ:  “Υπάρχει απόλυτος 
ηρεμία…”».  Ο Μήτσος αργότερα σε άλλη συνδιάλεξη είπε σε κάποιο Σκλαβενίτη:  
«Για δώσε μου τον Πρόεδρο ένα λεπτό!».  Αυτός σάστισε προς στιγμή, δεν κατάλαβε 
ποιον εννοούσε και ο Μήτσος τού λέει:  «∆ώσε μου το Σαμψών, μωρέ!».  Τον κάλεσαν 
και ήρθε στο τηλέφωνο και επακολούθησε η εξής συνδιάλεξη:  «Μήτσος:  “Γεια σου, 
κύριε Πρόεδρε, τι κάνεις; Τώρα είμαστε εντάξει, ε;”.  Σαμψών:  “Εντάξει, εντάξει.”».  
Ξανά ο Μήτσος:  «Είσαι εντάξει τώρα, Νικολάκη, ε;  Η κατάσταση πώς είναι;  Βλέπω 
σάς ξέφυγε αυτός…».  Έγραφε μία υβρισία για το Μακάριο, η οποία από σεβασμό 
εσβήστη.  «Πού βρίσκεται τώρα άραγε αυτός ο Μούσκος;  Να τον βρεις και να μου 
φέρεις εσύ το κεφάλι του προσωπικά».  Αυτά είναι τα επιτεύγματα όχι των ανόητων, 
διότι τους βολεύει πολλές φορές να τους λέμε ηλίθιους και ανόητους, των συνειδητών 
προδοτών.  Αυτό είναι, διότι αυτοί που είναι αφελείς και ψυχοπαθείς και τρελοί έχουν 
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άφεση αμαρτιών από το νομικό καθεστώς.  Αυτοί ήταν συνειδητοί προδότες, 
αρχιπροδόταροι και δολοφόνοι! 

 Ένα πράγμα, ειρήσθω εν παρόδω, θα σας πω, αγαπητοί συνάδελφοι: εγώ 
ήμουν θύμα πολλές φορές των μυθολογιών που πλάστηκα, όμως ο Φάκελος έχει την 
αλήθεια, όλη την αλήθεια και μόνο την αλήθεια και ο κάθε κατεργάρης μπαίνει στον 
πάγκο του.  Αυτοί όμως, επειδή τους εβόλευαν αυτές οι κλωστρές κουρτίνες και ήταν 
το σκοτάδι, ήρωες, προδότες, σωστοί και λανθασμένοι ήταν μέσα στο πέπλο της 
ομίχλης, τώρα που έφυγε φαίνονται.  Πολλοί απ’ αυτούς εγράφαν και βιβλία.  Αυτός ο 
απαράδεκτος μάλιστα ήρθε και στην Κύπρο και του εκάμαμε και εκδήλωση στην 
Τράπεζα Κύπρου.  Έγραψε το βιβλίο “Κύριοι, πάτε για ύπνο”.  Αυτός ο 
αρχιπροδόταρος.  Πολλοί απ’ αυτούς επήραν αξιώματα στην Ελλάδα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Θα εισηγηθώ, αγαπητοί συνάδελφοι, να πιάσετε τα πρακτικά, να τα διαβάζετε 
ένα-ένα και οι λόγοι είναι όλοι μέσα.  Στο ΓΕΕΦ, κατά συγκυρία…  Αλλά, πριν να πάω 
στο ΓΕΕΦ, να σας πω το τίμημα της προδοσίας τους.  Πεσόντες στο πραξικόπημα,  
νούμερο: 98.  Επέσαν υπέρ της ∆ημοκρατίας: σαράντα ένας.  Επέσαν, αυτοί που τους 
επήραν για να ρίξουν το Μακάριο, οι στρατιώτες μας -και εγώ δεν τους θεωρώ αυτούς 
πραξικοπηματίες και να σας πω γιατί- τριάντα έξι.  Θύματα με διασταυρωμένα πυρά, 
μέσα σε αυτά περιλαμβάνεται και ένα κοριτσάκι εφτά χρονών: δεκαέξι.  Ελλαδίτες: 
πέντε.  Άμα τους μετρήσουμε, εσκοτωθήκαν σαράντα ένας από τη μια πλευρά και 
σαράντα ένας από την άλλη ακριβώς.   

 Όμως υπάρχει μια δραματική μαρτυρία του Σωτήρη του Καϊττάνη, ενός 
εξαίρετου και δημοκρατικού ανθρώπου, ο οποίος ήταν ανθυπολοχαγός και τους 
εξεγέλασε με διάφορους τρόπους.  Χειρίστηκαν όλες τις τέχνες, για να ξεγελάσουν 
τους δικούς μας, για να κάμουν το πραξικόπημα.  Αυτά τα παιδιά εγώ ενόμιζα μέχρι 
τώρα ότι καμπόσους τους επέλεγαν.  ∆εν τους επέλεγαν.  Και θα το πω -δεν ξέρω, με 
την άδεια του Αριστοφάνη· και ο Αριστοφάνης εβρέθη σε αυτή τη δύσκολη θέση και 
άλλοι συνάδελφοί μας- τα παιδιά που σκοτωθήκαν -και ορθώς, λέω εγώ, ο 
Αρχιεπίσκοπος μνημονεύει και τα είκοσι δύο παιδιά- δεν ήταν πραξικοπηματίες τούτοι 
οι άνθρωποι.  Εβάλαν τους μέσα στο αυτοκίνητο και τους επήραν.  Ποιος μπορούσε 
να αντισταθεί στον Κονδύλη και σε αυτούς τους κυρίους;  Άμα διαβάσει κάποιος τα 
πρακτικά του Σωτήρη του Καϊττάνη, θα δει το δραματικό της κατάστασης. 

 Για φανταστείτε, κύριοι, αυτούς πώς κατάφεραν και τους πήραν;  Εφέραν τους 
από τη μοίρα τους, επήραν τους στην Τύμπου, εβάλλαν τους μέσα στο δρόμο τζιαι 
εβλέπαν τους οι αστυνομικοί με τα Μάζντα ότι εκάμναν γυμναστική μες στο δρόμο, 
τους εβάλαν από την πίσω πλευρά του BMH και τους εβγάλαν από την μπροστινή και 
τους επήραν εις τη διάπραξη του πραξικοπήματος με τα μπερέ.  ∆εν τους επέτρεψαν 
να φορούν ούτε κράνη για ευνόητο λόγο.  Για να παρασυρθούν οι δυνάμεις ασφαλείας 
του κράτους ότι δεν επρόκειτο να πάνε για πραξικόπημα.  Τόσο εγκληματική ήταν η 
συμπεριφορά αυτών των ανθρώπων, που μετά ενεπλάκησαν στις εχθροπραξίες με 
τους Τούρκους χωρίς κράνη.  Αν δείτε τους καταδρομείς, κανένας καταδρομέας δε 
φέρει κράνος.   

 Ο Χάρης ο Βωβίδης έδωσε ακόμα μία λεπτομέρεια.  Την Πέμπτη επήγε μια 
Αμερικάνα που καθόταν εδώ στον Άγιο ∆ομέτιο και του είπε: «Κύριε Βωβίδη, θα 
μπουν οι Τούρκοι.  Ξέρει το ο άντρας μου».  Εργάζετουν σε ένα ραδιοσταθμό 
αμερικάνικο -στον Καραβά, νομίζω- και επήρεν του και μια σημαία αμερικάνικη να 
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βάλει πάνω.  Της είπε ο κ. Βωβίδης: «Λυπούμαι, ευχαριστώ για την πληροφορία, αλλά 
εμένα είναι η πατρίδα μου και δεν μπορώ να φύγω».  Ο κ. Βωβίδης καθηκόντως 
βρήκε κάποιον από τούτους τους “φωστήρες” και του είπε: «Ρε φίλε, “το και το” εννά 
κάμουν οι Τούρκοι».  Έφερέν του και απάντηση.  Εμήνυσέν του ο Παντελής 
∆ημητρίου:  «Είπε μου ο Ντίμης ο ∆ημητρίου να πάψεις να διαδίδεις ψευδείς ειδήσεις, 
διότι θα στείλει να σε συλλάβουν».  Αυτή ήταν η αντιμετώπιση.   

 Όμως το τραγικό και το δραματικό ποιο είναι;  Είναι η κατάθεση του σπουδαίου 
μάρτυρα που ανακάλυψε ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος, του Αλέξανδρου Σημαιοφορίδη.  Ο 
οποίος Αλέξανδρος Σημαιοφορίδης ήταν από το ’69 -τώρα δεν τίθεται θέμα 
μυστικότητος, έχει ένα σπουδαίο κλιμάκιο η ΚΥΠ Ελλάδος με έντεκα άτομα- και 
παρακολουθούσε από την Κερύνεια και άκουγε ακριβώς όλες τις μονάδες τις 
τούρκικες.  Μόλις έγινε η ΕΟΚΑ Β΄, εφέραν την 39η Μεραρχία -για να συντομεύω- και 
αρχίσαν, μόλις ξεκίνησε η ΕΟΚΑ Β΄ -προσέξτε το χρονικό σημείο, ’70, ’71, ’72, ’73- να 
κάμνουν αποβατικές ασκήσεις στον κόλπο της Αντιοχείας κάθε Σεπτέμβρη.  Η 
μεραρχία αυτή είχε τρία συντάγματα, το 49, το 44 και το 50 -δε θυμούμαι ακριβώς τα 
ονόματα- και τους παρακολουθούσε ο Σημαιοφορίδης.   

 Το 1974 ξεκινά η άσκηση πότε;  Απρίλιο μήνα.  Ξεκινά η άσκηση τον Απρίλη, 
τελειώνει το ένα σύνταγμα, φεύγει, έρχεται το άλλο σύνταγμα, φεύγει, έρχεται το άλλο 
σύνταγμα και ούτω καθεξής.  Ειδοποιεί αυτούς τους κυρίους: «Κύριοι!». Για 
απειροελάχιστα γεγονότα διαμαρτυρόταν, γι’ αυτό δεν έδρωννε το αφτί τους.».  Τι 
έκαμναν οι Τούρκοι;  Τους το λέει μέσα στην έκθεση.  Παρακολουθούμε τώρα λοιπόν 
τις κινήσεις ετησίως της 39ης Μεραρχίας.  Λοιπόν, τον υπόλοιπο καιρό είναι μια 
συνηθισμένη μεγάλη μονάδα, που ασχολείται σταδιακά με μικρές ασκήσεις και 
καταλήγει σε ασκήσεις συντάγματος.  Κάθε Σεπτέμβριο μήνα, πάντα, ένα από τα τρία 
εκ περιτροπής συντάγματα τα έφερνε εις τη Μερσίνα και συγκροτούσαν ένα 
συγκρότημα με διοικητή τον εκάστοτε υποδιοικητή της ταξιαρχίας ταξίαρχο και 
επάνδρωναν το σύνταγμα με μονάδες βοηθητικές και όπλα υποστηρίξεως, μια Μοίρα 
Πυροβολικού, ένα Τάγμα Μηχανικού, Υγειονομικό, ∆ιαβιβάσεις, τεθωρακισμένα και 
έκαναν πραγματική αποβατική άσκηση, προσέξτε, από τη Μερσίνα απέναντι στην 
Αντιόχεια και τη θεωρούσαν κυπριακό έδαφος.  Το όνομα της άσκησης ήταν 
“Κύπρος”, κωδικό. 

 «Προσέξτε», λέει ο Σημαιοφορίδης, «τι γίνεται τον Απρίλιο».  Τον Απρίλιο 
αρχίζει όλη αυτή η διαδικασία, αλλά να σας πάρω στην επίμαχη, όταν άρχισε…  
«Σημειώστε», λέει ο κ. Σημαιοφορίδης, «ότι το καλοκαίρι εθεάθη ο ∆ιοικητής της 
ΤΟΥΡ∆ΥΚ να χαρτογραφεί την περιοχή εις την Κερύνεια».  Και άρχισε η κάθοδος των 
μυρίων από την Τρίτη.  Αρχίζουν να μαζεύουν στρατό και να κατεβάζουν τόνους 
πυρομαχικών.  Ακούει του που λέει του πρώτου που οργανώνει το επιτελείο επί της 
παραλίας:  «Κόψε τα δέντρα».  «Κόψε τα δέντρα;», λέει του,  «Γιατί να κόψω τα 
δέντρα;  Είναι χίλια δέντρα».  «Όχι χίλια, και δυο χιλιάδες και τρεις να τα κόψεις, για να 
μαζέψουν τα στρατεύματα».  Όλα αυτά τα ακούει μετά μεγάλης προσοχής ο κ. 
Σημαιοφορίδης.  Φθάνει το απόγευμα της Παρασκευής και έρχεται ο αρχιστράτηγος, η 
ώρα 5.00, τους παρατάσσει και δίνει τις ευχές του για το εγχείρημα.  Και είχαμε το 
πλοίο ΕΛΚΙΝ.  Ήξερε πάνω ο Σημαιοφορίδης.  Τόσα άρματα, τόσο Πυροβολικό, τόσοι 
αξιωματικοί, οι τάδε λόχοι, με τα ονόματά τους:  “Νίκος Κλεάνθους”, “Αγγελίδης”, 
“Κατσουρίδης” και ούτω καθεξής και τα διαβίβαζε σ’ αυτούς τους αρχιπροδόταρους.   
Στοιχεία συντριπτικά!  Τα ραντάρ του Κορμακίτη, της Καντάρας, του Ριζοκαρπάσου 
εδίναν την κινητικότητα που ξεκίνησε την τελευταία εβδομάδα.  Οι λεπτομέρειες είναι 
συγκλονιστικές.  Συνέλαβαν και έναν, τον Τσεντινέλ, τον ανέκρινε ο Σημαιοφορίδης και 
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του είπε:  «Κύριε, γιατί τα αντιαεροπορικά σου, εσύ που έχεις επιλαρχία» -βασική 
αρχή στα στρατιωτικά δρώμενα- «να έχεις αντιαεροπορικά;  Πούντα;».  «Εμείς, κύριε, 
του λέει, είχαμε διαβεβαιώσεις από τους ανωτέρους μας ότι δεν πρόκειται να έρθουν 
ελληνικά αεροπλάνα». Συμφωνημένη η δουλειά.  Και αξίζει τον κόπο δηλαδή… ∆εν 
ξέρω, πόση ώρα έχω, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχεις ακόμα μερικά λεπτά, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆εν πιστεύω να έχετε ένσταση να συνεχίσω, αγαπητοί συνάδελφοι. 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει ακόμα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ώδεκα λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Α, πολύ ωραία.  Πριν να πάμε στην εισβολή, να σας μεταφέρω στην αίθουσα 
επιχειρήσεων.  Εβρήκαμε ένα σπουδαίο μάρτυρα, τον Κρίστη τον Ασημένο, ο οποίος 
ήταν είκοσι έξι χρονών και υπηρετούσε στην αίθουσα επιχειρήσεων αυτού του 
περιβόητου Παπαγιάννη.  Προδότης, επρόσβαλε και τον Ιούδα και τον Εφιάλτη!  Και 
προδότης και δολοφόνος!  Θα εξηγήσω πώς και γιατί. 

 Λέει του ο μακαρίτης ο Τσολάκης:  «Έχουμε οπτική επαφή.  Είχαμε τους 
στόχους, είχαμε τους στόχους».  Ασημένος:  «Με το ραντάρ, ναι, όταν ήρθαν σε 
οπτική επαφή, μόλις χάραξε, είχαμε οπτική επαφή από το διοικητή του κάστρου».  
Σημειώστε τούτοι είχαν δύο αίθουσες επιχειρήσεων.  Η μία ήταν του Ναυτικού και, 
επειδή το Ναυτικό είχε τα ραντάρ, εμαζεύονταν όλοι εκεί και ήταν όλη νύχτα εκεί και 
παρακολουθούσαν.  Κάθε δεκαπέντε λεπτά έβαλλεν τις σημαιούδες ο Ασημένος πάνω 
στο χάρτη, διότι οι Τούρκοι εκάμαν δύο νηοπομπές.  Τη μια την έστειλαν προς τον 
Απόστολο Ανδρέα, αλλά εκείνη ήταν ταχύπλοη, και την άλλη την έστελναν από την 
Κερύνεια· ήταν πιο αργή, γιατί ήταν φορτωμένη.  Απλώς εκάμαν αυτή την 
παραπλανητική κίνηση, αλλά ήταν βέβαιο πλέον ότι θα εισβάλουν.  Σημειώστε, ο 
Σημαιοφορίδης… ένα πράγμα που μου κάμνει δραματική εντύπωση… πάνω από το 
κλιμάκιο περνούσαν και ελικόπτερα.  ∆ιά του κυρίου στην Ελλάδα:  «Περνούν 
ελικόπτερα». Ένα, δύο, τρία, τα μέτρησε.  Εβδομήντα τρία εμετρήσαν και λαλεί του: 
«Μα η Τουρκία δεν έχει τόσα».  Φυσικά το ελικοπτεροφόρο ΕΡΜΗΣ, για να ξέρετε, 
ήταν απέναντι, το οποίο κατέφθασε, το ελικοπτεροφόρο ΕΡΜΗΣ, αμέσως με το 
πραξικόπημα, ή ήταν στις βόρειες περιοχές.  Η έγνοιά του ήταν αν ήταν ελληνικά ή 
τούρκικα!  Αν είχε τόσα ελικόπτερα η Τουρκία!  Άκουσον, άκουσον!  «Ο ∆ιοικητής του 
κάστρου ήταν το Ναυτικό;».  Απαντά ο Τσολάκης: «Ναι, ο Ασημένος».  Και ρωτά τον ο 
κ. Γεωργίου:  «Ο Τσολάκης;».  «Μάλιστα». 

 Έρχεται η ώρα 6.00 το πρωί, τέσσερις μπήκαν μέσα.  Ήρταν τρεις-τέσσερις 
επιτελείς ταξίαρχοι μαζί με το Γεωργίτση.  Το πρωί τώρα, τελική ευθεία.  Μόλις 
αντελήφθη ο Γεωργίτσης τι ήταν, ποια ήταν η πρώτη και μοναδική διαταγή που τους 
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έδωσε;  «Αφαιρέστε τα εθνόσημα από το γιακά σας».  Εις την παρουσία του 
Ασημένου τούς εδιέταξε να αφαιρέσουν τα διακριτικά των βαθμών τους από τα 
φαιοπράσινα.  Είναι ξεκάθαρο γιατί το εκάμναν.  Αξιολογούσαν το θέμα της 
απόβασης.  Βγήκαν μαζί στην ταράτσα, έπεφταν αλεξιπτωτιστές.  Πεντέμισι-έξι το 
πρωί λέει του ο Ασημένος:  «“Κύριε Γεωργίτση, αυτή την ώρα τους αλεξιπτωτιστές 
τους βλέπεις;”  Μου λέει:  “Είναι άσκηση, γυμνάσια, να μην ανησυχείτε και είναι όλα 
εντάξει”».  Άκουε!  Στην Κερύνεια αρχίσαν οι βομβαρδισμοί.  «Του λέω συγκεκριμένα:  
“Κανόνισες με το Λευκαρίτη να τους βάλεις στο λεωφορείο να τους φύγει;”.  Μου λέει:  
“∆εν έχει δουλειά στην ταράτσα, πήγαινε κάτω στο θάλαμο επιχειρήσεων.”».   

 Είχαμε δύο τορπιλακάτους στην Κερύνεια.  Στην αίθουσα επιχειρήσεων ο 
Παπαγιάννης λέει του Τσολάκη:  «Αυτές οι τορπιλάκατοι, αν εβγαίναν την ώρα που 
έπρεπε, οι Τούρκοι δε θα πατούσε ένας».  Ήταν αρκετές οι τορπίλες που διέθεταν, 
έριχναν κάθε φορά δύο και είχαμε δύο στην Κερύνεια και τέσσερις στη Χρυσούλλη.  
Αν εμπορούσε, να πάνε στην μπούκα του λιμανιού της Κερύνειας και να ρίξουν 
τέσσερις τορπίλες.  Αν έριχναν μία στο “ΕΛΚΙΝ”, που ήταν το φορτωμένο, η 
ναυαρχίδα τους, το εγχείρημα θα ανατρέπετουν.  ∆εν τους επέτρεψε.  Τους έβλεπαν 
το πρωί, έδωσε αναφορά ο Τσολάκης ότι είναι τόσα πλοία, τα νούμερά τους, τα 
ονόματά τους.  Του λέει:  «Να βγεις να κάμεις επιθεώρηση».  Του λέει ο Ασημένος:  
«Μην τους στείλεις και θα τους σκοτώσω».  Και διατάζει: «Να βγούμε;».  Του λέει:  
«Γιατί να βγούμε;  Αφού σας έχουμε…  Ποιοι, τους στόχους;».  Ναυτικός ∆ιοικητής 
προς Τσολάκη:  «Να εκτελέσεις τη διαταγή μου, διαφορετικά θα αναλάβει ο 
Υποδιοικητής».  Γιατί ο Τσολάκης δεν έβγαινε, αρνείτο να βγει.  «Εγώ του λέω:  “Γιατί 
να βγουν;  Αυτό που θες σου το λέω και τώρα.  Θα σκοτώσεις τους ανθρώπους, αν 
είναι μόνο για αναγνώριση το πλοίο.”».  Αφού του είπαν ήδη από το κάστρο.  Η 
απάντηση ∆ιοικητή προς Τσολάκη:  «Να βγείτε και να μη ρίξετε».  «Τότε ήρθαμε σε 
αντιπαράθεση με το ναυτικό διοικητή, ο οποίος φορούσε ένα κολτ πιστόλι, ένα μεγάλο 
περίστροφο, το ξεκούμπωσε, το έπιασε και με έβλεπε στα μάτια.  Έξω από την 
πόρτα, που ήταν στρογγυλή γυάλινη, εγώ έβλεπα σκιές ανθρώπων και ήξερα ότι ήταν 
δύο ναύτες δικοί μας και τους φώναξα:  “Ρε, μείνετε δαμαί και θα σας χρειαστώ.”».  
Αντελήφθη πλέον ο… δύο ήταν, ο Παπαγιάννης με τον Ασημένο.  «Ο Ναυτικός 
∆ιοικητής λέει:  “Εγώ είμαι ο Ναυτικός ∆ιοικητής, εγώ κάμνω κουμάντο” και συνέχισε 
και κρατούσε το πιστόλι.  Μετά το έβαλε πίσω στη θήκη, όταν είδε ότι εγώ είχα επαφή 
με τους ναύτες.  Βγήκε ο Τσολάκης από το λιμάνι της Κερύνειας και φωνάζει…».  
Υπάκουσε τελικά ο Τσολάκης, δυστυχώς.  Ναι, αφού είπε:  «Αν δεν υπακούσεις, 
αναλαμβάνει ο Υποδιοικητής».  «Ο Τσολάκης λέει:  “Βγήκαμε από το λιμάνι, τι να 
κάνουμε;”  Ναυτικός ∆ιοικητής προς Τσολάκη:  “Προχωράτε για αναγνώριση”.  Εγώ 
πάλι επιμένω.  “∆ε χρειάζεται άλλο να προχωρήσουν.  Ήδη τους βλέπουν οι 
Τούρκοι”.».  ∆ηλαδή μόλις βγήκαν από το λιμάνι τους έβλεπαν οι Τούρκοι.  Τότε, σε 
λίγο, ο Τσολάκης φωνάζει στον ασύρματο:  «Μας βάζουν, μας βάζουν…», η 
Αεροπορία.  Και σίγησε η πρώτη τορπιλάκατος.  Στη δεύτερη τορπιλάκατο που 
ακολουθούσε, η οποία γλύτωσε, πρέπει να ήταν ο κυβερνήτης ο πυροβόλος.   

 Ο πρώτος κατάλογος των αγνοουμένων συνετάχθη από τον Κρίστη τον 
Ασημένο.  «Πρώτη φορά…», λέει, «άκουα τη λέξη “αγνοούμενος”».  Πολλά δραματικά 
περιγράφονται πιο κάτω και μάλιστα υπάρχει μια άλλη δραματική… η μόνη διαταγή 
που έδωσαν… σημειώστε ότι στο ΓΕΕΦ δεν τους έριξαν ούτε μια πόμπα.  Αφού οι 
προδότες ήταν εκεί, οι συνεργάτες τους.  Ξέρετε πότε έριξαν στο ΓΕΕΦ;  Εκεί που 
είναι το άγαλμα του Μακαρίου έριξαν μια βόμβα οι Τούρκοι και τότε, η ώρα 11.00, 
μετακινήθηκαν και πήγαν στη Μαλούντα και η μόνη διαταγή που έδωσαν ήταν να 
εκκενωθεί το πυροβολικό από το Τρίκωμο, μέρα μεσημέρι.  Σκοτώθηκε ο διοικητής και 
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η γυναίκα του κλαίοντας πήγε έξω από τη Μαλούντα και τους φώναζε:  «∆ολοφόνοι!».  
Αυτές είναι οι παλληκαρκές αυτών των αισχρών υποκειμένων, οι οποίοι στον 
Ελληνικό Στρατό πήραν και προαγωγές.  Αίσχος και ντροπή!  Σε όλους δηλαδή!  Και 
σε εκείνους που τους εκάμαν!  Άμα διαβάζετε τούτα τα πρακτικά και ακούετε αυτούς 
τους μάρτυρες, είναι συγκλονιστικά αυτά.  Είναι συγκλονιστικό δε, να σας πω έναν… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε λεπτά σάς έμειναν. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε…  Από το Σωτήρη τον Καϊττάνη.  Ο θάνατος του Αντώνη 
Ριαλά.  Ένα συγκλονιστικό γεγονός.  Αυτό το παιδί τραυματίστηκε στην Αρχιεπισκοπή.  
Ήταν καταδρομέας και δεν ήταν ούτε εθνικόφρονας ούτε δεξιός.  Ήταν ένα 
δημοκρατικό παιδί του λαού μας, αγροτόπαιδο.  Πήγε να υπηρετήσει την πατρίδα.  
Τον πήραν στην Αρχιεπισκοπή, υπέστη ένα τεράστιο τραύμα στην κοιλιά.  Σημειώστε, 
ο Καϊττάνης, ο οποίος εκατάφερε να γλυτώσει τους άντρες του στο Προεδρικό με την 
ψυχραιμία του     -είναι μεγάλο το περιστατικό να το πούμε, είναι μέσα στα πρακτικά- 
ήταν εκπαιδευτής του.  Τον Καϊττάνη τον πυροβόλησαν στο πόδι, στο γόνατο με 
σφαίρα F-Ν, δική του δηλαδή, και στην πλάτη.  Πήγε στο νοσοκομείο.  Βρήκε εκεί τον 
Αντώνη.  Την Κυριακή, αφού ξεκίνησε η εισβολή, αυτοί ήταν στο νοσοκομείο, ο 
Καϊττάνης είπε:  «Παιδιά, εμείς μπορούμε να περπατούμε.  Θα κατεβούμε να πάμε 
στις μοίρες μας».  Ήταν τρεις καταδρομείς και ο Καϊττάνης τέσσερις.  Κατέβηκε και ο 
Αντώνης, έπιασε τον ορρό ο Αντώνης, εκατέβηκε από τον όροφο κάτω και τους λέει:  
«Είντα εσείς είσαστε καλλύττεροι;  Να με πάρετε και εμένα».  Ο διοικητής του, ο 
ανθυπολοχαγός, έφεδρος και αυτός, τον έπιασε, τον επήρε πίσω και τους είπε και 
τους τέσσερις… οι γιατροί είπαν:  «∆ε σας δίνουμε χαρτί.  ∆εν είσαστε εντάξει, για να 
πάτε».  Τον Αντώνη τον έπεισε, τον διέταξε μάλλον και έμεινε πίσω.  Και είπε του 
διοικητή του:  «Εγώ δε θα σου το συγχωρήσω τούτο ποτέ».   

 Φεύγουν οι τέσσερις, πάνε στην μονάδα τους.  Ο Αντώνης -αυτός ο 
ευσυνείδητος πατριώτης, τιμή και δόξα σε αυτό το παιδί- όταν έφυγαν, επήρε τον 
ορρό του, έβγαλέν τον και πήγε στις φυλακές.  Νομίζω είναι χωριανός τού… είναι από 
την Καλοψίδα, αλλά οι γονείς του μένουν στις Βρυσούλλες. 

(Μη ευκρινές σχόλιο από βουλευτή) 

 Ναι, αλλά μένουν στις Βρυσούλλες.  Αλλά τυχαία αυτό το περιστατικό και 
καθηκόντως οφείλουμε να το πούμε.  Υπάρχουν και άλλα τέτοια περιστατικά.  Πήγε 
στις φυλακές, τραυματίζεται, έρχεται πίσω.  Επέρασε το “κακό”, εγλύτωσε ο Σωτήρης, 
το Σεπτέμβρη που ήρθε πίσω πήγε να ρωτήσει για το στρατιώτη του.  Ο γιατρός, με 
τον οποίο γνωριζόταν, του είπε το εξής γεγονός:  «Ο δικός σου», του λέει, «επήγε στις 
φυλακές.  Ύστερα από δύο μέρες εξανατραυματίστη τζιαι εφέραν τον πίσω».  Ήρθε 
ένας κύριος απ’ αυτά τα φυντάνια, τους αξιωματικούς, εις το δεύτερο γύρο μπήκε 
μέσα στους θαλάμους και έλεγε:  «Εν αντρέπεστε;  Είσαστε στρατιώτες, να πάτε να 
πολεμήσετε».  Ο πιο ευσυνείδητος ξανακατέβηκε, ο Αντώνης ο Ριαλάς, και τον 
επήραν μεταξύ Καϊμακλίου και δεξιότερα είναι η… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μια Μηλιά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Όχι, όχι, δεξιότερα… Σοπάζ.  Καϊμακλίου και Σοπάζ.  Εκεί που τον είδε ο 
λοχίας του Πεζικού λέει του:  «Ρε Αντώνη, μείνε πίσω, γιε μου, εσύ δεν μπορείς».  
Έμεινε πίσω, άρχισε ο δεύτερος γύρος, είχαν μια μπαζούκα.  ∆εν ήξερε κανένας να τη 
χρησιμοποιήσει, ο μόνος που ήξερε, που ήταν καταδρομέας, ήταν ο Αντώνης.  Λέει 
τους:  «Εγώ».  Εσηκώστην ο Αντώνης, επήεν εις το χαράκωμα, τραβά μια του 
άρματος, το κατέστρεψε και, λόγω της μπαζούκας που εντοπίστηκε, τους αρχίσαν 
καταιγιστικά πυρά.  Όταν ετέλειωσε το “κακό”, εσηκωστήκαν όλοι εκτός από έναν, τον 
Αντώνη Ριαλά!   

 Με τούτο και θα τελειώσω.  Μια άλλη συγκλονιστική μαρτυρία.  Ένα παιδί του 
οποίου πήραμε τη μαρτυρία στο σπίτι του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ολοκληρώνετε, κύριε συνάδελφε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα δευτερόλεπτο δώσ’ μου, γιατί είναι πολύ σημαντικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, ναι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συνέβη το εξής δραματικό.  Ήταν με άδεια, φωνάζει τον ο διοικητής.  Ο 
διοικητής, σημειώστε, αυτός που λέω… είναι το Τάγμα 251 στην Κερύνεια, του 
Παύλου Κουρούπη.  Μπαίνουν μέσα… ήταν οδηγός του διοικητή.  «Όταν πήγε στο 
Γραφείο ο ∆ιοικητής, ήρθε ένα αυτοκίνητο Land Rover των Ηνωμένων Εθνών με 
τέσσερα άτομα.  Όταν επήγα στο γραφείο, ο ∆ιοικητής μού είπε να συνοδεύσω τον 
Τσίτσα Αθανάσιο μαζί με τους Οηέδες με το Land Rover. Αριθμός Land Rover 3400.  
Ο Τσίτσας έπιασε μια μάτσα, εννοώ δέσμη με φάιλ και χάρτες, και ο ∆ιοικητής μού 
είπε να μη μιλήσω σε κανέναν, ωσότου έρθω να του δώσω αναφορά.  Ήταν μέρα 
Πέμπτη, ξεκινάμε».  Λίγες μέρες πριν το πραξικόπημα αυτό.  «Πρόεδρος:  “Πηγαίνατε 
εσείς μπροστά και τα Ηνωμένα Έθνη από πίσω;”.  “Πηγαίναμε εμείς μπροστά και τα 
Ηνωμένα Έθνη ακολουθούσαν και ο Τσίτσας μού είπε:  ‘Όπου έχουμε πολυβολεία και 
φυλάκια να πηγαίνουμε να τα βλέπουμε’.  Και ξεκινήσαμε και τα βλέπαμε ένα-ένα.  “Σε 
ποια περιοχή, Μιχάλη, είδατε τα πολυβολεία και φυλάκια;”.  Μιχάλης Έλληνας:  “Άγιο 
Γεώργιο, Αηρκώτισσα, πάνω ψηλά στο βουνό”.  “Στο Πέντε Μίλι”, ρωτά τον ο 
πρόεδρος,  “έχετε πάει;”.  “Ναι”.  “Στο Έξι Μίλι είχατε πάει;”.  “Την περιοχή όλη τη 
γυρίσαμε”.  “Πες μου, τους Οηέδες εσύ τους είδες;”.  “Ναι”.  “Ήταν πράγματι Οηέδων ή 
μπορεί να ήταν Τούρκοι ντυμένοι Οηέδες;”.  Έλληνας:  “Φορούσαν στολή Οηέδων και 
μιλούσαν Αγγλικά”.  “Μετά που περιοδεύσατε και επιθεωρήσατε όλα τα φυλάκια και τα 
πολυβολεία τι εκάμετε;”.  “Όταν πήγαμε στο 26ο φυλάκιο και είχε συρματόπλεγμα, είχε 
καγκέλι, το ανοίξαμε, πιάσαμε το χωματόδρομο που οδηγά στο Τέμπλος, ένα οχυρό 
τουρκικό.  Όταν πήγαμε εκεί, πήγαιναν μπροστά οι Οηέδες και ακολουθούσα εγώ με 
το Land Rover.  Φθάσαμε σε δύο πύλες τούρκικες.  Εκεί τηλεφώνησε ο φρουρός ο 
Τούρκος και μας άνοιξαν.  Πήγαμε στο ∆ιοικητήριο των Τούρκων.  Εγώ έμεινα μέσα 
στο Land Rover, ο Τσίτσας και οι Οηέδες κατέβηκαν κάτω, ο οδηγός των Οηέδων 
έμεινε μαζί μου”.  “Όταν κατέβηκε ο Τσίτσας βαστούσε τους χάρτες και τα φάιλ;”.  
“Όλα”.  “Τι έγινε μετά, Μιχάλη;”.  “Έμεινα εκεί κάμποση ώρα, μας έβαλαν μια λεμονάδα 
και ήπιαμε.  Μετά ήρθε ο Τσίτσας και μου είπε να πάω στο στρατόπεδο.  Εγώ του 
είπα φοβάμαι να βγω έξω μόνος μου μες τους Τούρκους.  Εκεί κάτι μίλησε στα 
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Αγγλικά”.  “Με ποιους εμίλησε;”  “Με τους Οηέδες.  Είχε και Τούρκους αξιωματικούς.  
Μετά από λίγη ώρα ο οδηγός των Οηέδων μού είπε στα Αγγλικά να τον ακολουθήσω, 
με έβγαλε μέχρι την πύλη την τουρκική.  Αμέσως εγώ πάτησα το Land Rover, γιατί 
φοβήθηκα, πήγα στο στρατόπεδο και ζήτησα το ∆ιοικητή.  Ο ∆ιοικητής είχε σχολάσει, 
έφυγε από το στρατόπεδο”.  “Τι ώρα ήταν περίπου;”  “∆υόμισι”.  “Τι ώρα ξεκίνησε το 
πρωί, Μιχάλη;”.  “Η ώρα οχτώ.  Ήταν ο Μπουλούκος, τον πίεσε, του είπε και το βράδυ 
είδε το ∆ιοικητή.  Του είπε:  ‘Μίλησες σε κανέναν;’.  Του είπα:  ‘Στον Μπουλούκο’.  Και 
άλλαξε χρώμα ο ∆ιοικητής.”».  Αυτό καταδεικνύει τι δουλειές εκάμναν και -δεν ξέρω αν 
είναι φρόνιμο να το πω- είδε και το ∆εσπότη… 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Σαράντα τέσσερα λεπτά. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ.  Για το ∆εσπότη να το διαβάσετε, είναι και απρέπεια, να μην 
την πω.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κουλία, πάρα πολύ για την ομιλία σας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό, με την άδειά σας. 

 Φαντάζομαι ότι τούντο υλικό εν το εκάμαμε, για να λύσουμε την περιέργειά μας· 
θα είναι υλικό με το οποίο εννά ’χει επαφή ο κάθε ενδιαφερόμενος, οι δημοσιογράφοι, 
οι φοιτητές, οι ενδιαφερόμενοι.  Ελπίζω η Βουλή να πάρει αυτή την απόφαση και να 
είναι κοινό τοις πάσι και να μας προβληματίζει όλους εμάς, διότι τα κακά μας έν’ πίσω, 
αν δε φέρουμε νουν στην τζιεφαλή μας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θα παρακαλέσω τον κ. Αγγελίδη να ανέλθει στο προεδρείο, για να κάμω κι εγώ 
τη δική μου παρέμβαση. 

(Στο σημείο αυτό τον προεδρεύοντα της συνεδρίασης αντικαθιστά στην έδρα ο κ. 
Ανδρέας Αγγελίδης.) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καλωσορίζω και εγώ με τη σειρά μου την παρουσία του υπουργού κ. 
Παπακώστα, γιατί ομολογουμένως είχε ένα σημαντικό ρόλο ως στέλεχος του 
Εφεδρικού Σώματος στα γεγονότα που επισκοπούμε.   

 Ενόμιζα ότι μόνον εγώ φωνάζω, όταν μιλώ, αλλά φαίνεται ότι υπάρχουν τζιαι 
άλλοι που φωνάζουν, όταν μιλούν. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν υπάρχει καμιά αμφιβολία απολύτως ότι ο λαός της Κύπρου υπήρξε θύμα 
έξωθεν υποκινούμενων συνωμοσιών.  Το ότι κάποιοι στο εξωτερικό, ιδιαίτερα οι 
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μυστικές υπηρεσίες των Ηνωμένων Πολιτειών, συνωμοτούσαν εναντίον του τότε 
Προέδρου της Κύπρου Αρχιεπισκόπου Μακαρίου είναι αδιαμφισβήτητο γεγονός.  Η 
περίοδος 1960-1980 άλλωστε θα μείνει στην παγκόσμια ιστορία ως η εποχή των 
καθοδηγούμενων από τις μυστικές υπηρεσίες των ΗΠΑ πραξικοπημάτων και 
δικτατοριών.  Από πού να ξεκινήσω και πού να τελειώσω;  Από τον ωραίο και 
γλυκύτατο Αλιέντε στη Χιλή και τόσους άλλους στην Αφρική όπως το Λουμούμπα;  Με 
την πρόφαση του κομμουνιστικού κινδύνου οι διάφορες δημοκρατικές κυβερνήσεις 
ανατρέπονταν με τη βία των όπλων και στη θέση τους τοποθετούνταν ανδρείκελα των 
Ηνωμένων Πολιτειών.  ∆εκάδες χιλιάδες άνθρωποι σε διάφορες περιοχές της γης, 
ιδιαίτερα στη Λατινική Αμερική και στην Ασία και Αφρική, υπήρξαν θύματα 
απάνθρωπων βασανιστηρίων και κτηνωδιών με τις ευλογίες και την κάλυψη των 
εκάστοτε αμερικανικών κυβερνήσεων.  

 Ο κόσμος ήταν τότε χωρισμένος σε δύο μεγάλα στρατόπεδα.  Από τη μία οι 
ΗΠΑ και οι σύμμαχοί τους, με πρώτη και καλύτερη τη Μεγάλη Βρετανία, από την άλλη 
η Σοβιετική Ένωση με τους συμμάχους της.  Στη μέση αυτών των γιγάντων 
συνεθλίβετο το Κίνημα των Αδεσμεύτων, ένα κίνημα που η μοναδική του ισχύς ήταν 
να επηρεάζει τα ψηφίσματα της Γενικής Συνέλευσης του ΟΗΕ.  Η μικρή Κύπρος, με 
την Ελλάδα, την Τουρκία και τη Μεγάλη Βρετανία να είναι μέλη του ΝΑΤΟ, έπρεπε να 
ακολουθεί σχοινοβατική εξωτερική πολιτική.  Η σχοινοβασία ακόμη και για τους 
ακροβάτες είναι μια δύσκολη και επικίνδυνη αποστολή.  Χρειάζεται πολύ 
προσεκτικούς ελιγμούς, για να αποφευχθεί το γκρεμοτσάκισμα στο τσιμεντένιο 
δάπεδο.  

 Το πρώτο πράγμα που έπρεπε να εξετάσει συνεπώς η επιτροπή για το Φάκελο 
της προδοσίας της Κύπρου είναι τις όποιες ευθύνες της δικής μας πλευράς.  Τα πάντα 
φορτώθηκαν δογματικά εξ ολοκλήρου στους ξένους.  Το κατά πόσο η δική μας 
πλευρά βαρύνεται με λανθασμένες πράξεις και παραλείψεις δεν απασχόλησε την 
πλειοψηφία της επιτροπής.  Αυτή και μόνη η παράλειψη πλήττει το κύρος του 
πορίσματος κατά τρόπο καίριο.  

 Μια άλλη σοβαρή παράλειψη έχει σχέση με το ποια ήταν η κατάσταση της 
ΕΟΚΑ Β΄ κατά το χρόνο αποστολής της επιστολής για την ανάκληση των Ελλήνων 
αξιωματικών.  Είναι σε όλους γνωστό πως μετά το θάνατο του Γεώργιου Γρίβα ∆ιγενή 
η ΕΟΚΑ Β΄ είχε υποστεί αλλεπάλληλα ισχυρά πλήγματα από τις δυνάμεις ασφαλείας.  
Τα πιο πολλά ηγετικά της στελέχη είχαν συλληφθεί και γενικά δεν είχε πλέον τη 
δυνατότητα να δημιουργήσει σοβαρές ανώμαλες καταστάσεις.   

 Ορθά επισήμανε ο γενικός γραμματέας της Κεντρικής Επιτροπής του ΑΚΕΛ ότι 
το Εφεδρικό Σώμα -στο οποίο συμμετείχε τότε ο κ. Παπακώστας, που είναι σήμερα 
παρών- είχε ουσιαστικά διαλύσει την ΕΟΚΑ Β΄.  Παρά ταύτα, η επιτροπή δεν 
ασχολήθηκε με το κατά πόσο, υπό τις περιστάσεις που επικρατούσαν, ήταν αναγκαίο 
και ορθό να σταλθεί η επιστολή Μακαρίου προς Γκιζίκη για ανάκληση των Ελλήνων 
αξιωματικών, που αποτέλεσε την αφορμή για το πραξικόπημα.   

 Η σοβαρότερη όμως παράλειψη έχει να κάνει με την ίδια την Τουρκία.  Ενώ 
στους όρους εντολής περιλαμβάνετο και η εντολή για διερεύνηση όλων των στοιχείων 
που σχετίζονται με την εισβολή, ευθύνες και παραλείψεις...  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη, προχωρήστε, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Η Τουρκία στήριξε την πολιτική της για να εισβάλει στην Κύπρο στη θέση ότι 
κινδύνευαν οι Τουρκοκύπριοι και πως υπήρχε πρόθεση να κηρυχθεί η ένωση της 
Κύπρου με την Ελλάδα και να ανατραπεί η συνταγματική τάξη.  Ποια διερεύνηση έγινε 
των ισχυρισμών αυτών της Τουρκίας;  Ποιου Τουρκοκύπριου έσπασε η μύτη στη 
διάρκεια του πραξικοπήματος;  Υπήρχε οποιοσδήποτε σχεδιασμός για κήρυξη της 
ένωσης ή μήπως η σοβαρότατη αυτή πτυχή αφέθηκε χωρίς καμιά ουσιαστική 
διερεύνηση, για να προσφερθεί κάλυψη στα όσα λέχθηκαν από τον τότε Πρόεδρο της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στα Ηνωμένα Έθνη; 

 Εμείς θεωρούμε ότι ο πιο σοβαρός όρος εντολής, αυτός που είχε να κάμει με 
τον εισβολέα, δεν έτυχε κάποιας ουσιαστικής διερεύνησης, ενώ θα έπρεπε, μέσα από 
το πόρισμα,  η προπαγάνδα της Τουρκίας να είχε καταρριφθεί γραμμή προς γραμμή, 
λέξη προς λέξη.  

 Υπάρχουν και άλλες σοβαρές παραλείψεις, αλλά δε θα ασχοληθώ με αυτές.  
Είναι πολλές, τόσες πολλές, που ακόμη και για την απλή παράθεσή τους θα χρειαστεί 
χρόνος πολύς.  Πέραν των παραλείψεων, το πόρισμα περιέχει και πάρα πολλές 
ανακρίβειες και ατεκμηρίωτα και αυθαίρετα συμπεράσματα.  Είναι ολοφάνερο ότι οι 
συντάκτες του πορίσματος σκοπό είχαν να υπηρετήσουν κάποιες σκοπιμότητες και 
όχι την ιστορική αλήθεια.  Και να ήθελαν βέβαια να γράψουν αντικειμενικά την ιστορία 
της περιόδου, δε θα μπορούσαν να το κάμουν, γιατί η ιστορία δε γράφεται απλά από 
πολιτικούς.  Ακόμη και η ώρα που γίνεται αυτή η συζήτηση επιλέχθηκε για να 
ικανοποιήσει κάποιες σκοπιμότητες.  Γιατί τόση βιασύνη να γίνει η συζήτηση σήμερα 
και το πόρισμα να κυκλοφορεί σε ηλεκτρονική μορφή γεμάτο ανακρίβειες και λάθη;  
∆εν μπορούσε η επιτροπή, με σεβασμό προς την αλήθεια, να πάρει την πρωτοβουλία 
η ίδια και να ζητήσει αναβολή της συζήτησης, για να της δοθεί ο χρόνος να κάμει τις 
αναγκαίες διορθώσεις; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τριάντα χρόνια εν εβρέθηκε ο χρόνος, ρε Χρήστο!  Πάλε ήταν να πείτε «πάμε 
πάρατζιει»! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τόσος είναι ο σεβασμός προς την ιστορική αλήθεια; 

 Εμείς ως ∆ημοκρατικός Συναγερμός είχαμε όλη την καλή διάθεση να 
καταλήξουμε σε ένα πόρισμα που να γίνει ομόφωνα δεκτό.  Η προδοσία άλλωστε έχει 
πλήξει όλους ανεξαίρετα τους Κυπρίους· και αυτούς που ανήκουν στην αριστερά και 
αυτούς που ανήκουν στη δεξιά.  ∆εν υπάρχει Κύπριος που να μην έχει δεχθεί 
πλήγματα από την εισβολή και την κατοχή.  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ακούεστε, κύριε Κατσουρίδη· πιο σιγά, παρακαλώ. 
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 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με στόχο την ευρύτερη δυνατή συναίνεση, καταθέσαμε τις δικές μας 
παρατηρήσεις και εισηγήσεις.  Η επιτροπή, με πρόσχημα την έλλειψη χρόνου, δεν 
ασχολήθηκε με τις παρατηρήσεις μας και τις εισηγήσεις μας.  Είμαι βέβαιος ότι πολλές 
από τις εισηγήσεις μας μπορούσαν να υιοθετηθούν.  Ήσαν λογικές και τεκμηριωμένες 
εισηγήσεις.  Αυτή η συμπεριφορά δε μας αφήνει άλλο περιθώριο, όσο και αν δεν το 
θέλαμε, από το να μη δώσουμε ψήφο υιοθέτησης του πορίσματος.  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το κάνουμε, τονίζω, με μεγάλη λύπη.  Ομόφωνα όλα τα κόμματα 
καταδικάζουμε το δίδυμο έγκλημα της προδοσίας.  Ομόφωνα συνεπώς έπρεπε να 
πορευτούμε και στα αίτια που οδήγησαν σ’ αυτό.  Η ευθύνη για να μην πορευτούμε 
ομόφωνα βαρύνει άλλους και όχι το ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Η ενότητα πρέπει να 
στηρίζεται ασφαλώς στην ιστορική αλήθεια και όχι στην κομματική αλήθεια.  Οι 
κομματικές και προσωπικές σκοπιμότητες οδήγησαν το Κυπριακό στο οριακό σημείο 
που βρίσκεται σήμερα.  Έπρεπε να τις είχαμε αφήσει κατά μέρος, τουλάχιστον ως 
προς το ιστορικό μας παρελθόν. 

 Παρά τις διαφωνίες μας, που πολύ αδρομερώς παραθέσαμε πιο πάνω, δε 
μηδενίζουμε το έργο της επιτροπής.  Εκτιμούμε την κοπιώδη εργασία που έκαμε.  
Πράγματι, συγκέντρωσε υλικό που θα αποβεί πολύ αξιόλογο εργαλείο στα χέρια των 
ιστορικών που θα ασχοληθούν στο μέλλον με την περίοδο που οδήγησε στην 
προδοσία.  Αυτοί που θα γράψουν την πραγματική ιστορία, με δέος μπροστά στην 
ιστορική αλήθεια, θα βρουν αρκετό από το υλικό που συγκεντρώθηκε πάρα πολύ 
χρήσιμο.  

 Κλείνω με μια επισήμανση και μια απάντηση στο γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ.   

 Όταν για το παρελθόν δεν μπορούμε να βρούμε μια κοινή προσέγγιση, πώς θα 
βρούμε για το μέλλον;  Ο κυπριακός λαός απαιτεί από όλους μας να βρούμε μια κοινή 
γραμμή πορείας πλεύσης.  Εμείς σε αυτό το κάλεσμα απαντούμε και δηλώνουμε 
παρόντες.  Μπορούσαμε να είχαμε πει πολύ περισσότερα, όμως δε θέλαμε να 
δημιουργήσουμε κλίμα αντιπαραθέσεων γι’ αυτά που μας οδήγησαν στο παρελθόν σε 
αντιπαλότητες και εμφύλιες συγκρούσεις.  Όλες οι πλευρές κάναμε λάθη· άλλες 
πλευρές μεγάλα λάθη, άλλες πλευρές μικρά.  Αφήσαμε δυστυχώς τα πάθη να μας 
τυφλώσουν και να κατευθύνουν τις σκέψεις και τις πράξεις μας.  Ας μην 
επαναλάβουμε τα ίδια λάθη στο μέλλον, ας κοιτάξουμε το μέλλον.  Ο κυπριακός λαός 
απαιτεί από εμάς, την πολιτική ηγεσία του τόπου, να του διασφαλίσουμε ένα μέλλον 
απαλλαγμένο από τα πάθη και τα λάθη του παρελθόντος.   

 Τώρα η απάντηση στο γενικό γραμματέα του ΑΚΕΛ.  Εμείς που 
παρευρισκόμεθα στο μνημόσυνο του ∆ιγενή κάμνουμε αυτό που έκανε η ολομέλεια 
της Βουλής την 31η Ιανουαρίου 1974, μερικές μέρες μετά το θάνατό του, που τον 
ανακήρυξε άξιο της Κύπρου τέκνο.  Κάμνουμε αυτό που έκανε ο Αρχιεπίσκοπος 
Μακάριος, που με το θάνατό του κήρυξε τριήμερο επίσημο πένθος.  Με την ίδια λογική 
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παρευρισκόμεθα και στο μνημόσυνο του Νίκου Σαμψών… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με την ίδια λογική παρευρισκόμεθα και στο μνημόσυνο του Νίκου Σαμψών, 
αυτού του λαμπρού αγωνιστή της θρυλικής ΕΟΚΑ.  Αυτά που πρόσφεραν στην 
Κύπρο ο ∆ιγενής και τα παλικάρια του στη διάρκεια του έπους της ΕΟΚΑ είναι τόσο 
πελώρια, που όσα λάθη και να έκαμαν μεταγενέστερα δεν μπορεί να οδηγήσουν στη 
διαγραφή αυτής της πελώριας προσφοράς.  Θα αφαιρέσουμε δηλαδή από το ∆ιγενή 
τον πολιτικό και μοναδικό τίτλο που σε κανένα άλλο Κύπριο δε δόθηκε, αυτόν του 
άξιου τέκνου της Κύπρου, που του απένειμε τον τίτλο αυτό μετά το θάνατό του η 
Βουλή των Αντιπροσώπων… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Χωρίς την ψήφο μας, κύριε Πουργουρίδη! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 …επειδή έτσι επιθυμεί η ηγεσία… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για να εξηγούμαστε!  Χωρίς την ψήφο μας, χωρίς την ψήφο του ΑΚΕΛ. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ετήρησαν μονόλεπτη σιγή όμως! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε παρακαλώ, κύριε Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Ετηρήσετε… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δώστε μου το βήμα καλό τζιαι να το πάρεις τζιαι εσύ, άμα θέλετε να 
συζητήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντί της αντιπαράθεσης, παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να σας δώσω το λόγο 
κανονικά, όταν τελειώσει ο κ. Πουργουρίδης, αν επιθυμείτε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μα συνειδητά λέει ο κ. Πουργουρίδης τζιείνο που λέει.  Κατά τα άλλα εν θέλει 
κόντρα!   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη… 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το Γιωρκάτζη, που τον κατηγορείτε ότι εσκότωσε το Νούρο, τον Παντελίδη τζιαι 
τόσους άλλους, το Στεφανίδη, γιατί τον τιμάτε;  Να ανοίξουμε δεύτερο κύκλο, άμα 
θέλετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τιμούμε το Γιωρκάτζη… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για ποιο λόγο; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για το λόγο ότι η προσφορά του στον αγώνα της ΕΟΚΑ του ’59 ήταν η ίδια 
προσφορά με του ∆ιγενή και του Σαμψών.  Για τους ίδιους λόγους τον τιμούμε!  Λέμε 
ότι δεν μπορεί να διαγραφεί η ιστορία του τόπου, η μεγάλη προσφορά στον αγώνα 
του ’55-’59, επειδή έτσι θέλει η ηγεσία του ΑΚΕΛ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και με την ίδια λογική ούτε η ιστορία, μετά το ’60, του καθενός! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, θα σας παρακαλέσω να συνεχίσουμε κανονικά την…   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω ολοκληρώσει την ομιλία μου, κύριε Πρόεδρε.  Προσπάθησα να είμαι όσο 
το δυνατό μειλίχιος, ταπεινόφρων εις τες τοποθετήσεις μου, αλλά φαίνεται ότι κάποιες 
αλήθειες ενοχλούν κάποιους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρ’ όλη τη μεγάλη προσπάθειά σας.   

 Θα παρακαλέσω λοιπόν τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, συγγνώμη, κύριε Κυπριανού, δε σας πρόσεξα, με συγχωρείτε. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Εγώ δε συνηθίζω να διακόπτω άλλους, όταν μιλούν, γι’ αυτό επερίμενα να 
τελειώσει ο κ. Πουργουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Άλλωστε και οι κανονισμοί δεν το επιτρέπουν, κύριε Κυπριανού.   
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ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, πέστε μας. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Επειδή απευθύνθηκε σε εμένα ο κ. Πουργουρίδης, δε θα του απαντήσω· θα 
του πω ότι ολόκληρη η ομιλία, η εισηγητική ομιλία από μέρους της κοινοβουλευτικής 
μας ομάδας, του απαντά σε αυτά τα οποία έχει πει.  Τζιαι είπα, επειδή έν’ νομικός ο κ. 
Πουργουρίδης, ότι ένας κατά συρροήν δολοφόνος έντζιε απαλλάσσεται που τες 
δολοφονίες, γιατί προηγουμένως είχε έντιμο βίο!  Αυτά μόνο. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Γιατί τότε ετηρήσετε μονόλεπτη σιγή… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κωνσταντίνου, παρακαλώ, να προχωρήσουμε. 

 Κύριε Γεωργίου. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κύριοι… 

 Λοιπόν, προχωρούμε κανονικά, κύριοι συνάδελφοι. 

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Περιμένω όσους ευρίσκονται στην αίθουσα να κάνουν σιγή, για να μπορέσω να 
αρχίσω να μιλώ. 

 Μπορεί κάποιοι να συναισθάνονται την ιστορικότητα αυτής της στιγμής με τον 
άλφα τρόπο, με το βήτα τρόπο, με το γάμα τρόπο.  Θεωρώ ότι αυτή η στιγμή είναι μια 
από τις ιστορικότερες ευκαιρίες που έχει το κοινοβούλιο, οι εκπρόσωποι του λαού να 
δώσουμε το στίγμα ότι ερευνούμε, μαθαίνουμε για το παρελθόν μας και ακολουθούμε 
το μέλλον μας, το οποίο δε νομίζω κανείς να θέλει να είναι αρνητικό.  Γι’ αυτό το λόγο 
απαιτείται όλοι να αρθούν στο ύψος των περιστάσεων. 

 Προσωπικά θεωρώ μεγάλη μου τιμή και ευχαριστώ το κόμμα μου που με 
υπέδειξε να είμαι σ’ αυτή την επιτροπή για έντεκα χρόνια, από το ’99, και το 
κοινοβούλιο το οποίο επίσης ενέκρινε τη συμμετοχή μου σε αυτή την επιτροπή. 
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 Συναισθηματικά είμαι πολύ φορτισμένος, γιατί έζησα τα γεγονότα τόσο του 
πραξικοπήματος όσο και της εισβολής.  Θέλω να δηλώσω ότι βρίσκομαι σ’ αυτό το 
βήμα σήμερα, γιατί στάθηκα τυχερός όσες φορές πυροβολήθηκα κατά το 
πραξικόπημα, αρνούμενος διαταγή στο Προεδρικό, έξω από τη Λεμεσό και αλλού.  
Στάθηκα επίσης τυχερός, γιατί δε σκοτώθηκα στη μάχη σώμα με σώμα με τους 
Τούρκους εισβολείς στην Κερύνεια, όπου η ηγεσία τής τότε Εθνικής Φρουράς, όντας 
προδότες, μας έστειλε και είχαμε συγκρουστεί με τον Τούρκο εισβολέα πρόσωπο με 
πρόσωπο, σώμα με σώμα.   

 ∆ε βλέπω δυστυχώς να υπάρχει εκείνο το σωστό κλίμα και η σωστή διάθεση 
και η πολιτική βούληση έστω μετά από τριάντα επτά χρόνια να δούμε κατάματα τις 
αλήθειες, να δούμε κατάματα τα γεγονότα, να βρούμε τους προδότες, τους ένοχους, 
τους υπεύθυνους.   

 Ναι, υπήρχε σκοπιμότητα στην επιτροπή και αυτή η σκοπιμότητα ήταν ο όρος 
εντολής που πήρε από την ολομέλεια: να ερευνήσει από το ’67 μέχρι το ’74 και να πει 
εδώ στο σώμα, αλλά και στον κυπριακό λαό ποιοι ευθύνονται.  Το έκανε η επιτροπή;  
Η απάντηση είναι ότι το έκανε η επιτροπή.  Η επιτροπή έχει πει μέσα από την αρκετά 
καλή δουλειά που έχει κάμει ότι ευθύνεται πρώτα το ΝΑΤΟ, που ήταν ο καθοδηγητής, 
ο σύμβουλος και ο εκτελεστής των πράξεων.  Ευθύνονται οι Αμερικανοί ευρύτερα.  
Εξάλλου μας έχουν ζητήσει και συγγνώμη!  Αυτό θυμίζει φυσικά τη λαϊκή παροιμία, το 
“συγγνώμη” των Αμερικανών.  Γιατί το “συγγνώμη” θα μπορούσε να ήταν συγγνώμη, 
εάν έπαιρναν και την Τουρκία από το αφτί να σταματήσει την κατοχή της Κύπρου και 
να δώσει τη δυνατότητα στις δύο κοινότητες να λύσουν το κυπριακό πρόβλημα και να 
ζήσουμε μαζί όπως πρέπει να ζήσουμε μαζί.   

 Έχει πει για τις ευθύνες της Ελλάδας, έχει πει για τις ευθύνες της χούντας, έχει 
πει για τις ευθύνες κάποιων Κυπρίων.  Αυτό φυσικά σε κάποιους δεν αρέσκει, 
κάποιους δε βολεύει, κάποιων δεν εξυπηρετεί τα πολιτικά τους συμφέροντα και τα 
κομματικά τους συμφέροντα και σκοπιμότητες.  Γι’ αυτό έχω ακούσει τόσο τους 
ομιλητές από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό όσο και από το ΕΥΡΩΚΟ, που ουσιαστικά 
δεν είπαν τίποτε.  Ουσιαστικά αυτό το οποίο έχουν κάνει είναι ότι ισχυρίστηκαν για 
λάθη και παραλείψεις της επιτροπής, για ανακρίβειες της επιτροπής. 

 Εγώ λέω: Εάν το σύνολο αυτών των ισχυρισμών περί ανακριβειών το δεχτώ 
για λόγους συζήτησης, αλλάζει το τελικό συμπέρασμα αυτής της επιτροπής ότι 
Αμερικάνοι, Βρετανοί, Τούρκοι, ΝΑΤΟ, χούντα και η ΕΟΚΑ Β΄, τα στελέχη και τα μέλη 
της, συνήργησαν στο να καταστραφεί αυτός ο τόπος;  Συνήργησαν στο να γίνει το 
πραξικόπημα, να φύγει η νόμιμη κυβέρνηση, να έρθει ο Τούρκος εισβολέας;   

 ∆ιαφοροποιείται κανείς από αυτό το πράγμα;  Εάν δε διαφοροποιούμαστε από 
αυτό το πράγμα, τότε ομόφωνα πρέπει να βρούμε τη δύναμη να εγκρίνουμε το 
πόρισμα της επιτροπής, για να δώσουμε στις νέες γενιές το μήνυμα ότι εμείς οι 
νεότεροι δε μένουμε απαθείς θεατές στην προδοσία και την καταστροφή αυτού του 
τόπου, αλλά πιο μυαλωμένοι προχωρούμε για το μέλλον αυτού του τόπου, που δεν 
είναι άλλο από το να λύσουμε το Κυπριακό και να επανενώσουμε την πατρίδα μας, 
που θα είναι το καλύτερο μνημόσυνο για τους πεσόντες, για τους αγωνιστές, για τον 
καθένα, ξεκινώντας από της ύπαρξης της Κύπρου μέχρι και σήμερα, που έχει 
προσφέρει για να υπάρχει αυτός ο τόπος, για να υπάρχει η Κυπριακή ∆ημοκρατία.   

 Στοιχεία που αποδεικνύουν ότι η επιτροπή δε λειτούργησε με σκοπιμότητα είναι 
οι χιλιάδες σελίδες που έχουμε μαζέψει και αντικειμενικά έχουν παρατεθεί.  Και, ναι, 
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σωστά σταθήκαμε στην ουσία και μπορεί κάποιες λεπτομέρειες να μην έχουν μπει στο 
πόρισμα.  Η ουσία όμως είναι μία.  Αυτός ο τόπος προδόθηκε και ο προδότης σήμερα 
μέσα απ’ αυτή τη συζήτηση, σήμερα μέσα απ’ αυτό το πόρισμα παίρνει και όνομα.   
Είναι αυτοί που έχω αναφέρει αμέσως προηγουμένως.   

 Είναι αλήθεια ότι έχουμε ζήσει συγκινητικές στιγμές στην επιτροπή.  Είναι 
αλήθεια ότι επιβεβαιώθηκαν όλα αυτά τα οποία ο λαός μας ψιθύριζε καθημερινά, 
έλεγε καθημερινά, ήταν βίωμά του.  Επιβεβαιώθηκε ο ρόλος των Αμερικανών, ο ρόλος 
του ΝΑΤΟ, ο ρόλος κάποιων ελληνικών κυβερνήσεων και της χούντας, η συνεργασία 
με συντονιστή και καθοδηγητή τους Αμερικανούς και τους Άγγλους για να εισέλθουν 
στην Κύπρο.  Γιατί είπε ο κ. Πουργουρίδης πριν από λίγο, δεν αναλύσαμε, λέει, την 
ευθύνη του εισβολέα, της Τουρκίας. Την αναλύσαμε και πειστικά την απαντά το 
πόρισμα και λέει ότι οι Αμερικανοί, ο Σίσκο πηγαινοερχόταν, οι δύο πρέσβεις, Αθήνα-
Λευκωσία και της Τουρκίας, οι Αμερικανοί ενεργούσαν ως μεσολαβητές και έδωσαν το 
πράσινο φως με συγκατάθεση του Ιωαννίδη και των άλλων ηγετών της χούντας προς 
την Τουρκία.   

 Η Τουρκία πήρε πρώτα το πράσινο φως από τους Έλληνες επίορκους και 
προδότες, δόθηκε αυτή η συγκατάθεση στους Αμερικανούς και αυτοί τη διαβίβασαν 
στην Τουρκία και η Τουρκία μπήκε στην Κύπρο.  Και δεν ξεκίνησε αυτή η διαδικασία 
την τελευταία στιγμή, δηλαδή στις 20 του Ιούλη.  Από το Μάιο ετοιμάστηκαν οι 
μεραρχίες.  Το πραξικόπημα ξέρετε πότε ετοιμάστηκε;  Τον Απρίλιο αποφασίστηκε το 
πραξικόπημα.  ∆ηλαδή οι κρίκοι συνδέονται.  Πρώτο βήμα, δεύτερο βήμα και τρίτο 
βήμα.  Άρα, όλα αυτά που μας έχουν λεχθεί εδώ και απαντώνται και αποστομωτικά 
είναι.  Απλά αυτοί που λεν ότι δε θέλουν για λόγους ανεπάρκειας και ανακριβειών 
είναι, γιατί δε θέλουν πολιτικά και δεν έχουν την πολιτική βούληση να αναγνωρίσουν 
τις ευθύνες σε κάποιους.   

 Ο Γρίβας, που ήταν ένα από τα κεντρικά ζητήματα, τι ήταν πριν το ’55;  ∆εν το 
αναλύσαμε.  ∆εν ήταν στις ευθύνες μας.  Έχει κανέναν απ’ εδώ που δεν ξέρει ότι ήταν 
χίτης;  Έχει κανέναν που δεν ξέρει ποιος ήταν ο ρόλος των χιτών;  Ακούσατε στην 
ομιλία του Άντρου του Κυπριανού να λέει οτιδήποτε για τους αγωνιστές της ΕΟΚΑ;  
Τουναντίον εξήρε και υποστήριξε το έργο τους και τιμούμε αυτούς τους αγωνιστές!  
Όμως ένας ο οποίος θέλει να προσφέρει για την πατρίδα του σε μια ∆ημοκρατία δεν 
ξεκινά από την Αθήνα να έρθει δήθεν μυστικά στην Κύπρο, με πλοιάριο, να 
συνοδεύεται από το πρωτοπαλλήκαρο της χούντας, τον Ποταμιάνο, ο οποίος ήταν και 
ο χρηματοδότης της ΕΟΚΑ Β΄, από τους αδελφούς Σκλαβενίτη, ένας εκ των οποίων 
διαδέχθηκε το Γρίβα στην αρχηγία της ΕΟΚΑ Β΄.   

 Ήρθε στην Κύπρο μετά που έδωσε οδηγίες στον Κροίσο το Χριστοδουλίδη και 
την ώρα που πατούσε το πόδι του ο Γρίβας στην Κύπρο είχε και πεντακόσιους εξήντα 
ένοπλους δραστηριοποιημένους σε ομάδες, για να είναι έτοιμοι να κάνουν τι;  Αυτό 
που το ’67 είχε αποφασιστεί από τους Αμερικανούς και τους χουντικούς: ότι 
χρειαζόμαστε να πείσουμε το Γρίβα να ενεργήσει, για να δημιουργηθεί κατάσταση 
αποσταθεροποίησης στην Κύπρο, έτσι που να δικαιολογείται το πέσιμο του Μακαρίου 
και να φύγει από τη μέση εκείνος που εθεωρούσαν ότι επέτρεπε στην τότε Σοβιετική 
Ένωση και στον κομμουνιστικό κίνδυνο να έρθει προς τη Μεσόγειο.  Εθεωρούσαν ότι 
η ανατροπή Μακαρίου θα διευκόλυνε τα σχέδια για τον κύριο στόχο των Αμερικανών˙ 
που ποιος ήταν;  Η επίλυση του κυπριακού προβλήματος σε νατοϊκά πλαίσια, για να 
εξυπηρετούνται οι σκοποί του ΝΑΤΟ και της Τουρκίας κύρια.   ∆ιότι η Τουρκία είχε 
φύγει από το παιχνίδι, όταν πούλησε την Κύπρο, και εισήλθε στο παιχνίδι το ’55 και 
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μετά.  Στις συμφωνίες που είχαν γίνει μεταξύ Ελλήνων ηγετών και Τούρκων ηγετών 
έδιναν στην Τουρκία εκείνο που ζητά και σήμερα, έδαφος στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, 
ξεκινώντας με την αποδοχή των Σχεδίων Άτσεσον 1, 2, 3 και φτάνοντας στην κατοχή.   

 Ξέρετε τι έλεγαν κάποιοι Ελλαδίτες αξιωματικοί μετά το πραξικόπημα και την 
εισβολή;  Εγελάσαν μας, γιατί είπαν μας ότι απλά θα μπει και θα πάρει ένα μικρό 
μέρος η Τουρκία, αλλά στο τέλος επήρε μεγαλύτερο.  ∆εν είναι γελασιόν τούτο.  Είναι 
προδοσία, εσχάτη προδοσία! Και, ναι, κακώς δεν εδικάστηκαν, κακώς δεν 
καταδικάστηκαν και κακώς δεν εκτελέστηκαν κάποιοι από αυτούς, για να 
παραδειγματίζονται οι νεότεροι! 

 Θα ήθελα να πω και τούτο:  Στην επιτροπή εφάνη καθαρά ότι τα στελέχη της 
ΕΟΚΑ Β΄ μέχρι και σήμερα συνεννοούνται μεταξύ τους.  Κάθε επόμενος που ερχόταν 
ήξερε τις ερωτήσεις που κάμαμε στον προηγούμενο, τι του είπαμε, τι ελέχθη με τον 
προηγούμενο.  Όταν θα έπρεπε να δώσουν το αρχείο Γρίβα, αυτός που το κατείχε -
που φέρεται ότι το κατέχει- είπε: «Πρέπει να ρωτήσω και τους άλλους».  Και αφού 
ρώτησε και τους άλλους, είπε: «Όχι, δε θα σας το δώσουμε».  Ο κ. Γεωργίου, ο 
συνάδελφος, έφερε ένα μέρος, επιλεκτικά, και όλη η συζήτηση εδώ από το Συναγερμό 
έγινε, γιατί επιλεκτικά ακολουθούμε κάποια κομμάτια.  Στο αρχείο Γρίβα γιατί 
επιλεκτικά εφέρετε κάποια κομμάτια;  Για να βγάλουμε το Γρίβα αντιστασιακό ή ότι δεν 
ήθελε να καταστρέψει την Κύπρο;  Ακόμα και σήμερα, αφού έχετε σχέσεις μαζί τους -
και εσείς το εδηλώσετε σήμερα σ’ αυτή την αίθουσα- γιατί δεν το φέρνετε;   

 Εμείς είμαστε έτοιμοι, αν διαφοροποιείται οτιδήποτε από το πόρισμα, να 
έρθουμε να το αλλάξουμε.  Ακόμα και σήμερα!  Φέρτε το!  Είναι δικοί σας άνθρωποι 
που το κατέχουν, είναι δικοί σας άνθρωποι που κρατούν αυτά τα στοιχεία.  Γιατί 
αποκρύπτετε από τον κυπριακό λαό σκόπιμα την αλήθεια, την οποία κατέγραψαν 
αυτοί που ενέχονται, που ευθύνονται και που επρόδωσαν αυτό τον τόπο;  Γιατί, αν η 
Κύπρος είναι μοιρασμένη, είναι γιατί υπάρχουν ένοχοι και ένοχοι υπάρχουν και στην 
Κύπρο.  Εμείς τους συγχωρέσαμε.  Πολλούς!  Γι’ αυτό και δεν επιμένουμε στο 
πόρισμα για ποινικές ευθύνες ή για οτιδήποτε.  Όμως ας ζητήσουν και εκείνοι τη 
“συγγνώμη” που αρμόζει από τον κυπριακό λαό και ο κυπριακός λαός έχει μεγάλη 
καρδιά.  Θα τους συγχωρέσει!     

 Όμως υπήρξαν -και κλείνω με αυτό, κυρία Κυριακού- κάποιοι που είπαν ότι, αν 
τους δοθεί η δυνατότητα, είναι έτοιμοι και σήμερα να το ξανακάνουν!   

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Να τους στήσουμε στα τρία μέτρα! 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Εμείς εμείναμε πρόσφυγες όμως. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ο συγκεκριμένος κύριος... 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όνομα;   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πέστε μας και ποιος κρατά το αρχείο.   
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Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αυγουστής.  Μας είπε: «Βρείτε μου χρηματοδότη και εγώ θα ξεκινήσω αμέσως 
πόλεμο εναντίον όλων όσοι υποστηρίζουν διζωνική και του Προέδρου».  Και είναι εδώ 
το πρακτικό.  Λοιπόν, ακόμα και μετά από τριάντα επτά χρόνια κάποιοι εξ αυτών είναι 
έτοιμοι να προχωρήσουν και να επαναλάβουν εκείνα που έγιναν το ’74.   

 Λοιπόν, φίλοι μου, αν πάμε με έτσι μυαλά, αυτός ο τόπος δεν έχει μέλλον.  Αν 
τα λέμε αυτά τα πράγματα, τα λέμε, για να τα ξέρουν οι νέες γενιές, τα λέμε, για να τα 
ξέρει αυτός ο τόπος, αυτός ο λαός και για να βάλλουμε νουν για το μέλλον.  Εγώ είμαι 
αισιόδοξος ότι αυτός ο λαός θα βρει τη δύναμη και θα πάει μπροστά.  Και θα πάει 
μπροστά λύνοντας και επανενώνοντας την πατρίδα μας, λύνοντας το Κυπριακό. 

 Σας ευχαριστώ και ευχαριστώ και όσους συνεργάστηκαν για την επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αντιλαμβάνεστε, έχει ολοκληρωθεί 
η συζήτηση και θα πρέπει να προχωρήσουμε στην έγκριση ενός προσχεδίου 
απόφασης για το πόρισμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της 
Κύπρου.  Θα παρακαλέσω λοιπόν το γραμματέα να διαβάσει το σχέδιο... 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, παρακαλώ.  Κύριε Σιζόπουλε, με την άδειά σας, παρακαλώ το γενικό 
διευθυντή να φέρει ένα αντίγραφο της απόφασης, διότι δεν έχει ο γραμματέας. 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα ήθελα, αν ήταν δυνατό, πριν από την έγκριση, να ενσωματωθεί ακριβώς 
στο συγκεκριμένο κείμενο, εκεί που λέει ότι θα αποφασίσει η Βουλή  πού θα επιδοθεί, 
ότι θα πρέπει να επιδοθεί και στον Πρόεδρο της Ελληνικής ∆ημοκρατίας, στον 
Πρωθυπουργό της Ελλάδας και στον Πρόεδρο της ελληνικής Βουλής.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κατεγράφη η εισήγησή σας.  Θα ξεκινήσουμε πρώτα με την απόφαση. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή θα κάνουμε μια ύστατη προσπάθεια, γιατί ίσως υπάρξει 
δυνατότητα να πάμε ομόφωνοι γι’ αυτό το θέμα, θα παρακαλέσω να αφήσουμε την 
έγκριση της απόφασης στην απογευματινή συνεδρία, για να μας δοθεί ο χρόνος 
κάποιων διαβουλεύσεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προσωπικά δεν έχω καμία ένσταση.  Θα πρέπει όμως να ακούσω απόψεις 
από τα κόμματα.  Υπάρχει άποψις αντίθετη; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Θα είναι ευχής έργο να πάμε ομόφωνα! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, γι’ αυτό είπα, κύριε Κουλία. 

 Παρακαλώ, κύριε Κυπριανού. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ε, είντα μ’ που θέλει ο Συναγερμός; 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εγώ δεν έχω ένσταση, εάν διαφαίνεται προοπτική όντως να πάμε ομόφωνα.  
Βέβαια εγώ δυστυχώς θα απουσιάζω το απόγευμα, αλλά λέω το εξής: Ο 
∆ημοκρατικός Συναγερμός εδήλωσε από το βήμα της Βουλής με τον πλέον επίσημο 
τρόπο ότι δε συμμερίζεται τα ευρήματα του πορίσματος και ότι διαφωνεί με την 
υιοθέτηση του πορίσματος.  Εδώ το σημείο τρία της απόφασης, το οποίο εμείς 
θεωρούμε εκ των ων ουκ άνευ, λέει ότι η Βουλή υιοθετεί το περιεχόμενο και τα 
συμπεράσματα του πορίσματος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της 
Κύπρου στο σύνολό τους.  Εάν λοιπόν θέλει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός να μπούμε 
σε διαπραγμάτευση γι’ αυτό το σημείο, εμείς θεωρούμε ότι είναι αδιαπραγμάτευτο για 
μας.  Θέλω να το ξεκαθαρίσω.  Γι’ αυτό να μας πει ο κ. Πουργουρίδης, υπάρχει ορατό 
ενδεχόμενο να καταλήξουμε ή απλώς είναι για να κερδίσουμε λίγο χρόνο, για να 
δούμε παρακάτω τι θα γίνει; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι υποκειμενική η εκτίμησή του εν πάση περιπτώσει, κύριε Κυπριανού, αλλά 
να τον ακούσουμε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν είναι για να κερδίσουμε χρόνο, να δούμε τι γίνεται... πραγματικά διερωτώμαι 
δηλαδή πόσο αντιλαμβάνονται κάποιοι την ενότητα και τις προσπάθειες!  Εμείς θα 
θέλαμε να εισηγηθούμε η παράγραφος (3) να διαφοροποιηθεί “με τις επιφυλάξεις των 
κομμάτων όπως έχουν κατατεθεί στη συζήτηση κατά τη διάρκεια της ολομέλειας το 
πόρισμα υιοθετείται”.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι φανερό όμως ότι η τοποθέτηση του κ. Κυπριανού είναι αντίθετη περί 
τούτου.  Άρα, μετά από τη διευκρίνιση του κ. Πουργουρίδη, θα παρακαλέσω και πάλι 
το ΑΚΕΛ να τοποθετηθεί.  ∆έχεστε διαφοροποίηση με άλλο τρόπο αυτής της 
παραγράφου (3); 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε, εμείς επιμένουμε στη διατύπωση όπως ακριβώς είναι στο 
κείμενο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ομήρου, παρακαλώ. 
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Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ...ενσωματωθούν οι εισηγήσεις, οι απόψεις ακόμα και οι επιφυλάξεις και οι 
διαφωνίες των κομμάτων με τις εκθέσεις που έχουμε ήδη καταθέσει όλα τα κόμματα.  
Αλλά, εάν διαφοροποιηθεί η παράγραφος (3)... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ...τότε θα πλανάται μία σκιά... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ...η οποία θα καθιστά αυτό το πόρισμα διαβλητό.  Συνεπώς, τα κόμματα 
μπορούν να κρατήσουν τις απόψεις τους σε ό,τι αφορά το πόρισμα στις ήδη 
κατατεθείσες εκθέσεις τους, αλλά, σε ό,τι αφορά την απόφαση που θα λάβουμε 
σήμερα, διότι πρόκειται περί απόφασης, δεν πρέπει να υπάρξει καμία 
διαφοροποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ηλαδή, κύριε Ομήρου, με την άδειά σας, εισηγείστε να μείνει η απόφαση ως 
έχει και να διατηρηθεί απλώς η επιφύλαξη την οποία είπε ο κ. Πουργουρίδης από το 
∆ΗΣΥ. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Με την πρόταση που έχουν ήδη καταθέσει, την εισήγηση τη γραπτή.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λυπούμαι πάρα πολύ.  Αφού έτσι αντιλαμβάνονται την ενότητα, 
αποσύρω την πρότασή μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Άρα, το πράγμα έχει προχωρήσει... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μετά από τόσα χρόνια από την ιστορία, που την έζησε ο κόσμος, αισθάνομαι 
την ανάγκη να πω ότι κανένας δεν άσκησε αυτοκριτική γιατί επιτρέψαμε τόσα χρόνια 
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να περάσουν και ξέρουμε καλά αν η δικαιοσύνη απονέμεται με τέτοιο τρόπο.  
∆εύτερον, θα μπορούσε αυτή η Βουλή, μπροστά στα κρίσιμα προβλήματα που πρέπει 
να μας ενώσουν και να κτίσουμε ενότητα, πέρα από αυτά που συζητούμε, να έφευγε 
και ένα μήνυμα, γιατί εγώ το θεωρώ το κυριότερο, όχι να διαπιστώσουμε την ιστορία, 
το γεγονός είναι πώς είμαστε πραγματικοί δημοκράτες και αντιστεκόμαστε σ’ αυτά 
που ήταν εξόφθαλμα εκείνη την εποχή;  Άρα, πρέπει να είμαστε ενωμένοι για αξίες και 
εθνικά συμφέροντα ύψιστης σημασίας, να είμαστε παρόντες και να τα 
υπερασπιζόμαστε όλοι μαζί εκείνη την ώρα.  Αυτό θέλει να ακούσει ο λαός από εμάς 
και λυπούμαι να πω ότι από αυτή τη Βουλή δεν εβγήκε τέτοιο πράγμα.  Μακάρι να 
σκεφτόμασταν τούτο το συμπέρασμα!  Θα μας ένωνε χωρίς τροπολογίες με το 
Συναγερμό.  Κάποιοι άλλοι πριν από εμάς, κύριε Αγγελίδη... Πιστεύω ότι μόνος του ο 
λαός έφερε και εθνική συμφιλίωση και εθνική εξιλέωση.  Ας αναζητήσουμε και τις 
ευθύνες πάνω μας σήμερα, αν οδηγούμε το λαό!  Την ιστορία κανένας δεν μπορεί να 
την παραχαράξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Καταγράφηκε η άποψή σας, κύριε Κλεάνθους, αλλά να μου επιτρέψετε, με την 
άδειά σας, κύριοι, να πω ότι οι αναφορές έγιναν όπως θεωρούσαν αναγκαίο οι 
ομιλητές.  

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, κάτι έχετε να πείτε, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλη την εκτίμηση και την αγάπη προς το Νίκο Κλεάνθους, 
είναι τοποθέτηση επί της ουσίας του θέματος την ώρα που θα ψηφίζαμε, με την 
οποία... ναι, το επιτρέψατε όμως.  ∆εν μπορούμε να συμφωνήσουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη.  ∆εν ήξερα... Κύριε Κατσουρίδη, ζήτησε το λόγο... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν μπορώ να συμφωνήσω ότι όλες οι πλευρές φέρουν την ίδια ευθύνη γιατί 
επεράσαν δεκαετίες, για να φτάσουμε εδώ.  Να μην κάτσουμε να το αναλύσουμε, όταν 
υπήρχαν οι χίλιοι φάκελοι και δεν προχώρησε η δικαστική έρευνα.  Λοιπόν, θα μείνω 
ως εδώ.  Όποτε θέλετε, το ξανασυζητούμε χωρίς χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εγώ επιμένω.  Είτε κανονισμοί υπάρχουν στη Βουλή είτε αυστηροί περιορισμοί, 
όποτε θέλουμε να τους επικαλούμαστε, εγώ εννοώ ότι αυτό που είπα είναι η ουσία.  
Και αυτό περιμένει ο λαός από εμάς και δεν ισοπέδωσα τίποτε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι η άποψή σας, κύριε Κλεάνθους, καταγράφηκε, είμαστε στο στάδιο όμως 
που προχωρούμε στην ανάγνωση του κειμένου από το γραμματέα.  

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πριν αναγνώσετε το κείμενο, μια ύστατη προσπάθεια. Θέλω να πω το εξής, 
γιατί ήμουν μέλος της επιτροπής.  Είμαστε τέσσερα μέλη της επιτροπής και 
προήδρευε ο κ. Μαρίνος.  Έγινε μια εξαιρετική δουλειά, ο καθένας μπορούσε να φέρει 
όποιους μάρτυρες ήθελε, οι μάρτυρες εμπιστεύονταν την επιτροπή, εξού και μόνο 
επτά άτομα δεν ήρθαν στην επιτροπή, και εκεί είχαμε μια αγαστή και εξαιρετική 
συνεργασία.  ∆ηλαδή είναι κρίμα από το Θεό.  Αυτό δεν έγινε, για να ικανοποιήσουμε 
την περιέργειά μας, αλλά είναι ένα οφειλόμενο χρέος προς τον κυπριακό λαό.  ∆ε 
νομίζω ότι θα έκαναν διαφορετική κίνηση αν ήταν Ακελικοί, Εδεκίτες, ∆ηκοϊκοί ή 
οποιοιδήποτε άλλοι έγιναν.  Η Βουλή τούτη έκαμε ένα εξαιρετικό έργο δηλαδή με τα 
έξοδα του φορολογούμενου πολίτη.  Θερμή παράκληση είναι -κακώς απέσυρε την 
πρότασή του ο κ. Πουργουρίδης, νομίζω αξίζει τον κόπο, αξίζει πραγματικά τον κόπο, 
αφού μπήκαν και οι διαφωνίες τους στο ειδικό πρακτικό- να το σκεφτείτε, σιόρ!  Είναι 
κρίμα από το Θεό δηλαδή!  ∆εν έχουμε αυτή τη δύσκολη ώρα... τούτα τα παιδκιά όλα 
που εσκοτωθήκαν εννά τους μοιράσουμε τις ευθύνες μας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κουλία, κάποια στιγμή αυτή η Βουλή σ’ αυτή τη συνεδρίαση πρέπει να 
ολοκληρώσει.  Από την ώρα που απέσυρε την πρόταση για αναβολή λήψης της 
απόφασης η πλευρά του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, θα προχωρήσουμε.   

 Έχετε κάτι άλλο σημαντικό να πείτε, κύριε Σιζόπουλε;  Αν όχι, να 
προχωρήσουμε, παρακαλώ. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι η οποιαδήποτε μορφή 
υιοθέτησης της συγκεκριμένης πρότασης του κ. Πουργουρίδη -και καλά έκαμε που την 
απέσυρε- στην ουσία καταργούσε πλήρως το πόρισμα και την εργασία της επιτροπής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να μην κάνουμε συζήτηση επ’ αυτού. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

   Γι’ αυτό ακριβώς και δεν μπορούσε να γίνει αποδεκτή.  Καλώς, κατά την άποψή 
μας, την απέσυρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  

 Λοιπόν, κύριοι, λέτε ότι την έχετε διαβάσει και δε χρειάζεται να διαβαστεί ξανά; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία.  Τότε θα προχωρήσουμε.  Η απόφαση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική απόφαση) 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 
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για το Φάκελο της Κύπρου 

 ΕΠΕΙ∆Η η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Φάκελο της Κύπρου έλαβε εντολή 
από το σώμα το 1989, η οποία ανανεώθηκε και επιβεβαιώθηκε κατά τις επόμενες 
βουλευτικές περιόδους μέχρι και την παρούσα. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Φάκελο της Κύπρου, στα 
πλαίσια των όρων εντολής που πήρε από το σώμα, επαναδραστηριοποιήθηκε από 
τον Ιούνιο του 2006, με σκοπό την ολοκλήρωση του έργου της αναφορικά με: 

 τις συνθήκες και τα γεγονότα που σχετίζονται με την ετοιμασία, την οργάνωση, 
την εκτέλεση και τη συμμετοχή στο πραξικόπημα της 15ης Ιουλίου 1974 και την 
καθ’ οιονδήποτε τρόπο στήριξη της πραξικοπηματικής κυβέρνησης, καθώς και 
τη συμμετοχή σε δραστηριότητες που είχαν στόχο την κατάργηση της έννομης 
τάξης,  

 τη διερεύνηση όλων των στοιχείων που σχετίζονται με την εισβολή, τις ευθύνες 
και παραλείψεις,  

 τη διερεύνηση του ρόλου χωρών και υπηρεσιών, μεθόδων και ατόμων με 
σκοπό τον καταμερισμό πολιτικών ευθυνών. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η για την υλοποίηση της πιο πάνω εντολής της η επιτροπή 
συγκέντρωσε αρχειακό υλικό από την Κύπρο και το εξωτερικό, έλαβε μαρτυρικό υλικό 
από την κατάθεση ενώπιόν της προσώπων τα οποία είχαν ρόλο ή γνώση γεγονότων 
της υπό διερεύνηση περιόδου, συγκέντρωσε συναφές οπτικοακουστικό υλικό, 
αποδελτίωσε και ψηφιοποίησε τον κυπριακό τύπο εκείνης της περιόδου, εντόπισε, 
συνέλεξε και μελέτησε σχετικά έγγραφα από ιδιώτες, από κρατικές αρχές ή 
οποιαδήποτε άλλη πηγή και συγκέντρωσε βιβλία το περιεχόμενο των οποίων αφορά 
τα γεγονότα της υπό διερεύνηση περιόδου. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η για τη συγκέντρωση μεγάλου μέρους του υλικού αυτού η 
επιτροπή συνεργάστηκε με το Πανεπιστήμιο Κύπρου, με το οποίο συνήψε Μνημόνιο 
Συνεργασίας, καθώς και με άλλους επιστημονικούς συνεργάτες. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η επιτροπή για τη συλλογή όλου του προαναφερθέντος υλικού 
ακολούθησε, με βάση την εντολή της ολομέλειας του σώματος, συγκεκριμένη 
διαδικασία και μεθοδολογία. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η το πιο πάνω υλικό φυλάττεται σε ειδικό αρχείο της Βουλής με τη 
μορφή έγγραφου, οπτικοακουστικού, ψηφιακού ή/και ηλεκτρονικού υλικού. 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙ∆Η η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για το Φάκελο της Κύπρου, στα 
πλαίσια των όρων εντολής της, έχοντας ολοκληρώσει την έρευνα της υπό διερεύνηση 
περιόδου έχει συντάξει πόρισμα του οποίου στόχος δεν είναι ο καταμερισμός 
ποινικών ευθυνών. 

 ∆ΙΑ ΤΑΥΤΑ η Βουλή των Αντιπροσώπων,  

  Στη βάση των όρων εντολής της οποίας διεξήχθη το όλο έργο από την 
επιτροπή,  

 Αποφασίζει ως ακολούθως:  

1.  Θεωρεί ότι η διαδικασία και μεθοδολογία της λήψης του υλικού, σε όποια 
μορφή και εάν είναι καταγεγραμμένο, περιλαμβανομένης της κατάθεσης 
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μαρτυρικού υλικού, αλλά και ο τρόπος εξασφάλισης και συλλογής του 
καλύπτονται από κοινοβουλευτικό προνόμιο. 

2. Αναγνωρίζει ότι το έργο που έχει διεκπεραιώσει η επιτροπή συνιστά έργο 
μεγάλης ιστορικής και πολιτικής αξίας, αλλά και σημαντική συνεισφορά για τις 
παρούσες και τις επόμενες γενιές.  

3. Υιοθετεί το περιεχόμενο και τα συμπεράσματα του πορίσματος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου στο σύνολό τους.  

4. Θέτει το πόρισμα και το αρχειακό υλικό στη διάθεση ιστορικών, μελετητών και 
ολόκληρου του κυπριακού λαού με τρόπο που η ίδια η Βουλή θα καθορίσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ αυτής της απόφασης; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Τριάντα δύο υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τριάντα δύο. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον λοιπόν δεκαπέντε ψήφοι. 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εν τοιαύτη περιπτώσει, το σχέδιο απόφασης γίνεται απόφαση της Βουλής με 
ψήφους όπως έχουν αναφερθεί προηγουμένως. 

 Όπως ξέρετε, τώρα τελειώνει η πρωινή μας συνεδρίαση.  Στις 4.00 το 
απόγευμα θα γίνει η κανονική συνεδρίαση με τα θέματα που είναι ορισμένα.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ε, θέλετε πιο αργά; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στις 4.00 είναι καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Στις 4.00.   

 Λοιπόν, ευχαριστώ πάρα πολύ.  Η πρωινή συνεδρίαση τερματίζεται. 

(Ώρα διακοπής:  2.16 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  4.30 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡOΣ: 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Προ ημερησίας διατάξεως... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να κάμω μια εισήγηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μια εισήγηση.  Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν ξέρω αν θα μιλήσετε για το ίδιο και αν θα σας προλάβω. 

 Εισηγούμαι να τηρήσει η Βουλή μονόλεπτη σιγή για τα θύματα στην Ιαπωνία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προ ημερησίας διατάξεως έχουμε το ψήφισμα που αφορά τον κίνδυνο από 
ενδεχόμενη διαρροή ραδιενέργειας από την προγραμματιζόμενη από την Τουρκία 
εγκατάσταση πυρηνικής μονάδας στην περιοχή του Άκκιουγιου.  ∆ε θα ζητήσω από το 
γραμματέα να το διαβάσει, φαντάζομαι το έχετε όλοι μπροστά σας. 

(Το σχετικό ψήφισμα) 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Παρακολουθώντας με αγωνία, όπως όλη η ανθρωπότητα, το δράμα του 
ιαπωνικού λαού, ο οποίος υποφέρει από τις συνέπειες του τρομακτικού σεισμού της 
11ης Μαρτίου, το παλιρροιακό κύμα που προκάλεσε και τις συνεπακόλουθες 
καταστροφικές επιπτώσεις του, 

 Ανησυχώντας ιδιαίτερα για τη διαρροή ραδιενέργειας από τους πληγέντες 
πυρηνικούς σταθμούς παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας και για την πιθανότητα 
πρόκλησης ενός σοβαρού πυρηνικού ατυχήματος, 
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 Εκφράζοντας ανησυχία για το ενδεχόμενο  εκτεταμένης διαρροής ραδιενέργειας 
από τα ιαπωνικά πυρηνικά εργοστάσια, 

 Προειδοποιώντας για την επικινδυνότητα ανάπτυξης πυρηνικών 
προγραμμάτων σε γεωλογικά ακατάλληλες περιοχές του πλανήτη, 

 Παρακολουθώντας  με ανησυχία την προώθηση των σχεδίων της Τουρκίας για 
τη δημιουργία του πρώτου πυρηνικού αντιδραστήρα στην περιοχή Άκκιουγιου, μια 
υψηλά ενεργό σεισμογενή περιοχή στις νότιες ακτές της Μεσογείου, 

 Υπενθυμίζοντας  το σχετικό ψήφισμά της, της 26ης Ιουνίου 2008, 

Ψηφίζει ως ακολούθως: 

1. Εκφράζει τη συμπαράστασή της στον ιαπωνικό λαό και την ελπίδα ότι θα 
περιοριστούν οι ανθρώπινες απώλειες και οι υλικές ζημιές. 

2. Απευθύνει έκκληση προς τη διεθνή κοινότητα να στηρίξει έμπρακτα τις 
προσπάθειες της ιαπωνικής κυβέρνησης για διαχείριση των επιπτώσεων και 
μείωση των αρνητικών συνεπειών, όπως επίσης να στηρίξει τον ιαπωνικό λαό 
με διάφορους τρόπους στις ανάγκες που έχουν προκύψει. 

3. Εκφράζει την ανησυχία της για τις εξελίξεις οι οποίες επηρεάζουν άμεσα την 
Κύπρο λόγω της γειτνίασής της με την περιοχή Άκκιουγιου και λόγω του μικρού 
μεγέθους της χώρας μας, καθώς και της ύπαρξης ισχυρών ανέμων, θαλάσσιων 
ρευμάτων και σεισμικών κινδύνων, στοιχεία τα οποία δυνατό να 
μεγιστοποιήσουν μια ενδεχόμενη καταστροφή, όχι μόνο στην περίπτωση 
ισχυρού σεισμού, αλλά και ενός απλού πυρηνικού ατυχήματος. 

4. Απευθύνει έκκληση προς τη διεθνή κοινότητα όπως ασκήσει την επιρροή της, 
προκειμένου η Τουρκία να πεισθεί να μην προχωρήσει στη δημιουργία της 
πυρηνικής μονάδας στην περιοχή Άκκιουγιου. 

5. Απευθύνει έκκληση προς την Ευρωπαϊκή Ένωση να θέσει υπό 
παρακολούθηση το πυρηνικό πρόγραμμα της Τουρκίας, λαμβάνοντας υπόψη 
ότι η Τουρκία είναι αιτήτρια χώρα για ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ψήφισμα εγκρίνεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει μια πρόταση νόμου η οποία θα 
κατατεθεί σήμερα από τον πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών κ. 
Ιωνά Νικολάου και για την οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να 
ψηφιστεί σήμερα.  Η πρόταση νόμου τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση, 
κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, με την παράκληση να συνέλθει, να τη 
μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 
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 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται 
στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει 
ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν  
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται  
στις επιτροπές 

1. Ο περί ∆ιαπίστευσης, 
Τυποποίησης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.092-2011).  

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

2. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας 
της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι 
Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.045-2011). 

Εξωτερικών    Εξωτερικών 

 

 

3. Οι περί Τυποποίησης, 
∆ιαπίστευσης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης (Τέλη 
Αξιολόγησης και ∆ιαπίστευσης) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.046-2011). 

Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

4. Οι περί των Βασικών 
Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός 
Εξοπλισμός Χαμηλής Τάσης) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.014-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

5. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Καταβλητέα ∆ικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.017-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

Συγκοινωνιών και 
Έργων  

 Προτάσεις νόμου 

 

Κατατέθηκαν από Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί Παραγραφής Αγώγιμων 
∆ικαιωμάτων Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.026-2011). 

Ιωνά Νικολάου εκ μέρους 
της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του 
∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, 
Αριστοφάνη Γεωργίου εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 

Νομικών  
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ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις,  
Ανδρέα Αγγελίδη εκ 
μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, 
Γιαννάκη Ομήρου εκ 
μέρους του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και Ρίκκο 
Ερωτοκρίτου εκ μέρους 
του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος  

2. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.027-2011). 

Λευτέρη Χριστοφόρου, 
Κυριάκο Χατζηγιάννη και 
Μαρία Κυριακού,  
βουλευτές ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.028-2011). 

Λευτέρη Χριστοφόρου, 
Κυριάκο Χατζηγιάννη και 
Μαρία Κυριακού,  
βουλευτές ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού  

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Σχετικά με τις προτάσεις νόμου που κατατέθηκαν ουσιαστικά από τα μέλη του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού που ανήκουν στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας και οι οποίες έχουν να κάνουν με την εμπορία των γεωργικών 
προϊόντων, επειδή αυτές οι προτάσεις συζητήθηκαν ως αυτεπάγγελτα θέματα από 
ολόκληρη την επιτροπή εξαντλητικά, θεωρώ ότι, αυστηρά ομιλούντες, μπορεί να 
ανήκουν εις την επιτροπή Οικονομικών, αλλά θα ήταν πιο χρήσιμο και παραγωγικό να 
γίνει κοινή συνεδρίαση των επιτροπών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με έχει ενημερώσει ο αγαπητός συνάδελφος γι’ αυτή την εισήγηση, κύριε 
Πρόεδρε.  Επειδή ακριβώς αφορά τη διαφοροποίηση φορολογίας και ιδιαίτερα του 
ΦΠΑ, θεωρώ ότι είναι ένα ζήτημα που αφορά, νομίζω, αν όχι αποκλειστικά, σε πάρα 
πολύ μεγάλο βαθμό την επιτροπή Οικονομικών, επομένως σίγουρα είναι ζήτημα που 
πρέπει να εξετάσει η επιτροπή Οικονομικών.  Εάν αυτό θα γίνει σε κοινή συνεδρία με 
την επιτροπή Εμπορίου, φυσικά δεν υπάρχει καμία απολύτως ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ωραία!  Η εισήγηση αποδεκτή.  Θα αποτελέσει αντικείμενο συζήτησης και από 
τις δύο επιτροπές, την Εμπορίου και την Οικονομικών. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε άλλη εισήγηση, οποιαδήποτε άλλη... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι.  Μάλιστα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 ∆ιερωτώμαι κατά πόσο θα μπορούσε η ολομέλεια να δεσμευτεί, σίγουρα με 
απόλυτο σεβασμό προς τον όγκο εργασίας που έχουν και οι δύο αυτές επιτροπές, ότι 
θα μπορούσαμε να τελειώσουμε με αυτή την πρόταση νόμου, με αυτές τις προτάσεις 
νόμου, πριν λήξει η θητεία αυτής της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό εξαρτάται από τους προέδρους και από τα μέλη.  Είναι άνθρωποι που 
ξέρουν τα θέματα και έχουν και αυτοί την ευαισθησία και θέλουν να επισπεύσουν και 
να τελειώσουν το συντομότερο.   

 Τώρα ερχόμαστε στα θέματα της νομοθετικής εργασίας.  Όπως έχουμε 
συμφωνήσει, θα ξεκινήσουμε με το υπ’ αριθμόν 11 θέμα, που αφορά την απόφαση για 
ένταξη της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη και την άσκηση 
από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του δικαιώματος οριστικής αρνησικυρίας... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχει ξεκινήσει το πρώτο θέμα, είναι η νομοθετική 
εργασία, απλά να ενημερώσω το σώμα ότι... Κατ’ ακρίβειαν ζητώ την άδεια του 
Προέδρου να διαμοιραστεί μία τροπολογία εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος που αφορά τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ωραία!  Αντιλαμβάνομαι ότι θα διανεμηθεί τώρα σε όλους τους 
συναδέλφους.  Έτσι;  Ωραία! 
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 Λοιπόν, έλεγα άσκηση από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του δικαιώματος 
οριστικής αρνησικυρίας με βάση το άρθρο 50.1.Α. του συντάγματος.  Αυτό που θα 
μας απασχολήσει σε σχέση με το θέμα αυτό είναι ο τρόπος χειρισμού του όλου 
ζητήματος μετά την άσκηση από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του δικαιώματος 
οριστικής αρνησικυρίας.  Έχουμε επίσης συμφωνήσει ότι από κάθε πλευρά θα 
υπάρχει ένας ομιλητής και θα έχει χρόνο μέχρι πέντε λεπτά. 

 Λοιπόν...  Λοιπόν, κύριοι, αρχίζουμε. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τι αρχίζουμε;  Ομιλίες έννεν; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αρχίζουμε, ναι, τις ομιλίες. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν έχει άλλο μεγαλύτερο κόμμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, έχουμε πει σήμερα το πρωί ότι θα ξεκινήσουμε από τα μικρότερα και 
πηγαίνοντας... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, να μιλήσει ο κ. Περδίκης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...αν έχω αντιληφθεί σωστά, γι’ αυτό παρακαλώ το συνάδελφο Γιώργο 
Περδίκη... 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Από το βήμα ή από τη θέση μου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είτε από το βήμα είτε από τη θέση σας. όπως εσείς επιθυμείτε.  

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Βήμα, καλύτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βήμα, καλύτερα.  Εντάξει. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να πάμε από το βήμα, για να ευκολύνω την... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Συμφωνήσαμε χρόνο;  Εν θυμούμαι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ήταν μέχρι πέντε λεπτά. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Α, εντάξει.  Μάλιστα.  Οκέι, αποδεκτό. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Έχουμε όντως μπροστά μας ένα δύσκολο πολιτικό ζήτημα, που αφορά την 
απόφαση του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να μην ευθυγραμμιστεί με την απόφαση της 
πλειοψηφίας της Βουλής, για τους δικούς του, αντιλαμβάνομαι, ιδεολογικοπολιτικούς 
λόγους, που είναι απόλυτα σεβαστοί.  Έτσι, η Βουλή θα πρέπει να επιλέξει σήμερα αν 
θα ακολουθήσει την οδό της νομικής διεκδίκησης και ενίσχυσης πολιτικής της 
απόφασής της, που κάποιοι αντιλαμβάνομαι ότι προκρίνουν, ή αν θα εύρει μίαν άλλη 
εναλλακτική διέξοδο, για να ξεπεράσουμε αυτό το όντως δύσκολο πολιτικό και 
γνωμικό ζήτημα. 

 Εμείς ως Κίνημα Οικολόγων είχαμε από την αρχή προβλέψει ότι η απόφαση 
της πλειοψηφίας να θέσει ενώπιον του Προέδρου ένα αποφασιστικό δίλημμα σε 
σχέση με το Συνεταιρισμό για την Ειρήνη θα οδηγούσε σε δύσκολες ατραπούς και σε 
δύσκολες αποφάσεις, γι’ αυτό και δεν ακολουθήσαμε την πλειοψηφία, παρά το 
γεγονός ότι θεωρούμε ότι στις σημερινές συνθήκες μία αίτηση για προσχώρηση -γιατί 
ο όρος “ένταξη” είναι λάθος- για προσχώρηση της Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη θα μπορούσε με τους κατάλληλους χειρισμούς να αποβεί θετική για την 
υπόθεση του κυπριακού λαού.  

 Έχοντας μπροστά μας αυτό το δίλημμα, έχουμε κατ’ επανάληψη υποστηρίξει 
ως Κίνημα Οικολόγων ότι η μόνη διέξοδος που νομιμοποιεί και την άποψη της 
πλειοψηφίας, αλλά δίνει και το δικαίωμα στο λαό να εκφραστεί, αφού υπάρχει διαφορά 
μεταξύ εκτελεστικής και νομοθετικής εξουσίας, κατά την άποψή τη δική μας, ο 
απόλυτος κριτής δεν είναι ένα δικαστήριο, ο απόλυτος κριτής πρέπει να είναι ο ίδιος ο 
λαός.  Γι’ αυτό εισηγηθήκαμε να καλέσει η Βουλή των Αντιπροσώπων -όπως έχει 
κάνει ήδη με ψήφισμά της το Μάρτιο του 2009- να εφαρμοστεί η νομοθεσία περί 
δημοψηφισμάτων και να τεθεί ενώπιον του λαού αυτό το σημαντικό πολιτικό θέμα.   

 Μάλιστα, εμείς ως Οικολόγοι έχουμε ζητήσει με την ευκαιρία της διοργάνωσης 
δημοψηφίσματος, επειδή πιστεύουμε ότι όντως χρειάζεται να τεθούν σε αυτή τη 
χρονική συγκυρία των εξελίξεων στο Κυπριακό, νομιμοποιημένοι από τη λαϊκή 
βούληση και θέληση, τα περιθώρια των διεκδικήσεών μας, αυτό που κάποιοι άλλοι 
ονομάζουν “κόκκινες γραμμές”.  Πιστεύουμε ότι σε αυτό το δημοψήφισμα είναι 
ευκαιρία να τεθούν και τα σημαντικότερα ζητήματα που αφορούν το Κυπριακό, όπως 
η εκ περιτροπής προεδρία με σταθμισμένη ψήφο, η παραμονή εποίκων, οι εγγυήσεις, 
η αποστρατιωτικοποίηση.  Βεβαίως, γνωρίζω ότι ο τελικός αποδέκτης αυτής της 
εισήγησης θα είναι ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας, ο οποίος θα τεθεί πλέον 
ενώπιον μίας σημαντικής απόφασης.  Ελπίζω αυτή η απόφαση να οδηγήσει σε 
εμβάθυνση της δημοκρατίας και ανάδειξη των πολιτών ως πρωταγωνιστών στη 
διαχείριση των πιο σημαντικών ζητημάτων που τους αφορούν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Η πλειοψηφία της Βουλής, η πλειοψηφία των κομμάτων της Βουλής, πολιτικά 
υποστηρίζει την αίτηση για ένταξη της Κύπρου στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη.  Αυτό 
έπρεπε να ήταν το σημαντικό και το μείζον για τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, ο 
οποίος επέλεξε να ασκήσει ένα συνταγματικό δικαίωμα το οποίο, με βάση και δικές 
μας μελέτες ή γνωμοδοτήσεις νομικών, είναι αμφίβολο αν έχει αυτό το δικαίωμα.  
Επειδή όμως το θέμα είναι πολιτικό και επειδή θεωρούμε, ως πολιτικό που είναι, ότι 
πρέπει να προσπαθήσουμε να διατηρήσουμε τη συμφωνία που έχουμε με τα άλλα 
κόμματα να το προωθήσουμε πολιτικά, αλλά και διότι δε συμφωνούμε με τη 
νοοτροπία και προσέγγιση του Προέδρου να οδηγήσει τα πράγματα σε συνταγματική 
ρήξη, δεν υπάρχει η πρόθεση να προχωρήσουμε είτε ως Βουλή -που έπρεπε η 
Βουλή, ανεξάρτητα, εγώ λέω, από το ποιος ψηφίζει τι, να προστάτευε τον εαυτό της 
και λογικά- είτε και ως η ομάδα των κομμάτων που υποστηρίξαμε αυτή την 
προσέγγιση να πάμε δικαστικά.  Φυσικά, εμείς ως κόμμα επιφυλασσόμαστε του 
δικαιώματός μας και συνεχίζουμε τες μελέτες μας προς αυτή την κατεύθυνση.  
Πολιτικά όμως ομιλούντες, το θέμα θα προωθηθεί με όλους τους τρόπους και όλα τα 
μέσα. 

 Εμείς από την αρχή δεν εξαιρέσαμε την προσέγγιση για το δημοψήφισμα.  
Αντίθετα, ήταν και εις την τοποθέτησή μας στην ολομέλεια της Βουλής, όταν 
ψηφίστηκε το θέμα, ως εισήγηση.  Παραμένει εκεί και εισηγούμαστε να 
επεξεργαστούμε τες νομοθεσίες περί δημοψηφισμάτων, με τρόπο ώστε να προωθηθεί 
το θέμα με δημοψήφισμα και με άλλους πολιτικούς τρόπους, γιατί είναι ένα θέμα που, 
σύμφωνα και με το νόμο, σύμφωνα και με τη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα 
που έδωσε στη σύσκεψη των αρχηγών τον Ιούνιο του 2008, είναι ενδιαφέρον για την 
κοινωνία γενικότερα και τα θέματα που είναι με βάση τον περί ∆ημοψηφισμάτων Νόμο 
ενδιαφέροντα έχουν ενδιαφέρον γενικό για την κοινωνία, μπορεί από τη Βουλή ή από 
την εκτελεστική εξουσία ή από κοινού να μπουν σε δημοψήφισμα. 

 Αυστηρά ομιλούντες, ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας -ή το ΑΚΕΛ- θα έπρεπε να 
ζητά το δημοψήφισμα, διότι, αν αμφισβητείται ότι η πλειοψηφία των κομμάτων 
εκπροσωπεί την πλειοψηφία και του λαού, τότε ο καλύτερος τρόπος, για να αποδειχτεί 
τούτο, είναι ένα δημοψήφισμα.  Άρα, θέλω να πιστεύω ότι ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας και το ΑΚΕΛ θα συνεργαστούν προς αυτή την κατεύθυνση, ώστε η 
δημοκρατία να δώκει τη λύση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ το συνάδελφο Συλλούρη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Γιαννάκη Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Tο θέμα πάνω στο οποίο καλούμαστε σήμερα να τοποθετηθούμε είναι αυτό 
που προέκυψε από τη χρησιμοποίηση από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας αυτού του 
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δικαιώματος ή προνομίου για οριστική αρνησικυρία, άλλως βέτο, σε ό,τι αφορά την 
απόφαση της Βουλής για υποβολή αίτησης για ένταξη στο Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη.   

 Όμως να μου επιτραπεί να απορρίψω έναν ανυπόστατο και διαστρεβλωτικό 
ισχυρισμό που προβάλλεται από τους συναδέλφους του ΑΚΕΛ ως προς την 
τοποθέτηση της Ε∆ΕΚ αναφορικά με το τι είναι ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη.  
Λέγεται ότι ως Ε∆ΕΚ υποστηρίζουμε ότι αποτελεί πυλώνα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
τον πυλώνα της ασφάλειας και της άμυνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι ψεύδος 
και είναι ασύστολο ψεύδος!  Εξηγήσαμε και θέλω να σας το ξαναεξηγήσω, για να το 
καταλάβετε, ότι το θέμα που προκύπτει είναι το θέμα που το 2002, το ∆εκέμβριο, το 
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο καθόρισε ως προϋπόθεση, για να ενταχθεί και να συμμετέχει η 
Κύπρος πλήρως στο Ευρωπαϊκό Συλλογικό Σύστημα Ασφάλειας.  Το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο είπε τότε ότι η Κύπρος και η Μάλτα θα ενταχθούν μεν στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, πλην όμως δε θα συμμετέχουν σε όλες τις επιχειρησιακές δραστηριότητες της 
πολιτικής άμυνας και ασφάλειας, επειδή δεν είναι χώρες μέλη ούτε του ΝΑΤΟ ούτε του 
Συνεταιρισμού για την Ειρήνη.  Και είπα ότι η μεν Μάλτα υπέβαλε αμέσως αίτηση και 
ενετάχθη, η δε Κύπρος παραμένει η μόνη από τις είκοσι επτά χώρες που δε μετέχει.  
Τόσο απλό, για να γίνει αντιληπτό. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς θεωρούμε ότι ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας με την άσκηση αυτού του 
δικαιώματος ή προνομίου παραγνώρισε κατάφωρα τη θέληση της πλειοψηφίας του 
λαού, όπως αυτή εκφράζεται από το κατεξοχήν όργανο της λαϊκής κυριαρχίας, που 
είναι η Βουλή των Αντιπροσώπων.  Αντί προσφυγής στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, για να 
κρίνει τη συνταγματικότητα της απόφασης της Βουλής, επέλεξε την άσκηση αυτού του 
προνομίου, που είχε περιληφθεί στο σύνταγμα, κατά τη γνώμη μας, ως μία 
ασφαλιστική δικλίδα προστασίας της μειοψηφούσας τουρκοκυπριακής κοινότητας από 
τυχόν αυθαίρετες αποφάσεις της πλειοψηφούσας ελληνοκυπριακής κοινότητας σε 
επίπεδο είτε Υπουργικού Συμβουλίου είτε Βουλής των Αντιπροσώπων.   

 Σε μία κρίσιμη περίοδο για την πορεία του εθνικού μας θέματος και με 
δεδομένη την ανάγκη σεβασμού προς το σύνταγμα ως θώρακα και ασπίδα της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας απέναντι στις δόλιες προσπάθειες της Τουρκίας να 
αμφισβητήσει τη νομιμότητά της, ο Πρόεδρος επέλεξε να ενεργήσει με τρόπο που, 
κατά τη γνώμη μας, θα ήταν δυνατό να οδηγήσει σε συνταγματικές αμφισβητήσεις και 
περιπέτειες.  Εμείς δε θα ακολουθήσουμε τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στο δρόμο 
που επέλεξε.   

 Ενεργώντας με αίσθημα ευθύνης, θα αποφύγουμε την υιοθέτηση διαδικασιών 
που θα ήταν δυνατό να οδηγήσουν τον τόπο σε μια συνταγματική διελκυστίνδα με 
αυτόδηλους τους κινδύνους για τη συνταγματική και πολιτειακή ομαλότητα.  
Πιστεύοντας ωστόσο στην τεράστια πολιτική αναγκαιότητα συμμετοχής της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στο Ευρωπαϊκό Συλλογικό Σύστημα Ασφάλειας, στη νέα αρχιτεκτονική 
ασφάλειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, θα συνεχίσουμε ακόμα πιο έντονα τις πολιτικές 
μας παρεμβάσεις, πρωτοβουλίες για την επίτευξη αυτού του στόχου.  Η αδιανόητη και 
ακατανόητη εμμονή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας να κρατά την Κύπρο έξω από την 
ολοκληρωμένη συμμετοχή μας στο Ευρωπαϊκό Συλλογικό Σύστημα Ασφάλειας, 
απομονώνοντας την Κύπρο από τους είκοσι έξι εταίρους μας, ζημιώνει τα εθνικά και 
τα κρατικά μας συμφέροντα και με αυτή τη στάση εμείς δεν πρόκειται να 
συμφιλιωθούμε.  Θα εξετάσουμε όλους τους δυνατούς και συνταγματικά αποδεκτούς 
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τρόπους, για να υλοποιηθεί η θέληση της πλειοψηφίας της Βουλής και κατ’ επέκταση 
η θέληση της πλειοψηφίας του κυπριακού λαού.  Θα εξετάσουμε και το θέμα του 
δημοψηφίσματος και θέλω απλώς να υπενθυμίσω ή να επισημάνω ότι ήδη από το 
2008, δηλαδή σε ανύποπτο χρόνο, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας είχε 
γνωματεύσει εντός αυτού του σώματος ότι η Βουλή για θέματα της αρμοδιότητάς της 
μπορεί να προκαλέσει εισήγηση-πρόταση του Υπουργικού Συμβουλίου για διενέργεια 
δημοψηφίσματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Γιαννάκη Ομήρου. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Πρώτα πρέπει να τονίσουμε και να ξεκαθαρίσουμε ότι η Βουλή συνταγματικά 
δικαιούται να ψηφίζει νόμους υπό μορφή νομοσχεδίων ή προτάσεων νόμου και 
βεβαίως να λαμβάνει αποφάσεις.  Αυτή η δυνατότητά της ρυθμίζεται με βάση τη 
δημοκρατική αρχή ότι η πλειοψηφία αποφασίζει σε ένα συλλογικό όργανο.  Πρέπει να 
πούμε επίσης εδώ, και είναι το δεύτερο σημείο που πρέπει να τονιστεί, ότι στες 23 
Φεβρουαρίου κλήθηκε ο Γενικός Εισαγγελέας εις τη συνεδρίαση υπό την προεδρία 
του Προέδρου που γίνεται κάθε Πέμπτη με τους αρχηγούς και εκπροσώπους των 
κομμάτων και δήλωσε ρητά -είναι γραμμένο στα πρακτικά- ότι ο ίδιος δεν μπορούσε 
να δώσει γνώμη περί του εάν είναι διεθνής οργανισμός ή συνθήκη συμμαχίας αυτή η 
λεγόμενη “συμμαχία για την ειρήνη”.   

 Με δεδομένο αυτό, η Βουλή κατά πλειοψηφία ψήφισε την επομένη, 24 
Φεβρουαρίου, την απόφασή της, στην οποία αντέδρασε ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας 
με την απόφαση που μας έστειλε την 1η του Μάρτη του 2011.  Είναι παράδοξο το ότι η 
απόφασις αυτή, η τόσο σημαντική...  Σαράντα οκτώ χρόνια Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
δεν υπήρξε τέτοιο βέτο, πολύ δε περισσότερο δεν υπήρξε βέτο από Ελληνοκύπριο 
Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας εναντίον απόφασης που δυνάμει του δικαίου της ανάγκης 
λαμβάνεται στη Βουλή μόνο από Ελληνοκύπριους βουλευτές.   

 ∆εν υπάρχει λοιπόν καμιά αιτιολογία δημοσίου συμφέροντος.  Βεβαίως, ο 
Πρόεδρος προφανώς μπορεί να διαφωνεί με τη Βουλή.  ∆ικαίωμά του.  ∆ικαιούται 
ακόμα να λέει «αυτή η διαφωνία μου με οδηγεί εις την ανάγκη να πάω στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο, για να κρίνει το Ανώτατο ∆ικαστήριο».  Οριστικά όμως!  Ούτε ο Πρόεδρος 
ούτε πολύ περισσότερο το ΑΚΕΛ ούτε ο Κυβερνητικός Εκπρόσωπος μπορεί να μιλά 
για εκτροπή, για συνωμοσία και για άλλα πολλά πράγματα.  

 Η δική μας λοιπόν άποψις είναι ότι το θέμα, ως καθαρά πολιτικό θέμα, 
παραμένει ανοικτό τόσο για τη διάσταση του βέτο όσο και για τον τρόπο αντίδρασης 
του μειοψηφήσαντος στη Βουλή κόμματος.  Για μας λοιπόν όσες εισηγήσεις 
προηγήθηκαν σήμερα ενώπιον αυτού του σώματος είναι ανοικτές προς συζήτηση, για 
να αποφασίσουμε επί του πολιτικού θέματος, και αυτή η απόφασις θα παραμένει εκεί 
ανοικτή, για να χρησιμοποιηθεί.   

 Κατά τη δική μου άποψη, απαιτείτο, αντί της αναφοράς για προσπάθεια 
εκβιασμού ή για προσπάθεια για υπόσκαψη του Προέδρου, να υπήρχε εκείνη η 
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συνομιλία, ο λόγος και ο αντίλογος, η οποία θα ήταν ουσιαστικά καταφυγή σε ένα 
διάλογο ο οποίος έπρεπε να πείθει και την κοινή γνώμη.  Η κοινή γνώμη, νομίζω, 
επήρε μία γεύση μίας αντιδικίας η οποία με τους χαρακτηρισμούς εναντίον της 
απόλυτης πλειοψηφίας εμφανίζεται ως απαξιωτική έναντι της πολιτικής.   

 Για το λόγο αυτό, το ∆ημοκρατικό Κόμμα αφήνει ανοικτό το θέμα του βέτο ως 
πολιτικού ζητήματος και θα συζητήσει ό,τι είναι αναγκαίο για το μέλλον. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον Ανδρέα Αγγελίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Πουργουρίδη, που με τόση επιτυχία προήδρευσε 
της σημερινής πρωινής συνεδρίας! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κάμνεις μου καψώνι, Πρόεδρέ μου, καλέ μου!  Άρρωστος ήμουν με πυρετό!  
Τέλος πάντων. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Η άσκηση από τον Πρόεδρο Χριστόφια του δικαιώματος οριστικής 
αρνησικυρίας έχει χαρακτηρισθεί από όλες τις πλευρές, εκτός βέβαια του ΑΚΕΛ, ως 
ένα ολέθριο σφάλμα.  Επέδειξε ο Πρόεδρος πλήρη περιφρόνηση προς τις απόψεις 
της πλειοψηφίας και οδήγησε σε μια πολιτική κρίση, που εύκολα θα μπορούσε να είχε 
αποφευχθεί, αν έκαμνε αναφορά στο Ανώτατο ∆ικαστήριο.   

 Ας μου επιτραπεί εδώ μια παρένθεσις.  Όταν του υποδεικνύαμε ότι έπρεπε να 
κάνει αναφορά στο Ανώτατο ∆ικαστήριο, για μέρες ολόκληρες μας προκαλούσαν ο 
Κυβερνητικός Εκπρόσωπος και το ΑΚΕΛ: «Κάμετε εσείς αναφορά!  Πηγαίνετε εσείς 
εις το δικαστήριο!».  Μόλις το ∆ΗΚΟ είπε ότι δεν κάμνει προσφυγή στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο, δεν κρίνει ότι είναι πρόσφορο να κάνει προσφυγή, αμέσως χειροκρότησαν 
τη στάση του ∆ΗΚΟ.  Ξέχασαν ότι μας καλούσαν για μέρες να πάμε δικαστήριο.   

 Ο Πρόεδρος Χριστόφιας και το ΑΚΕΛ αντιδρούν έντονα στις επικρίσεις ημών 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ότι διακατέχονται από εμμονές και ιδεοληψίες.  Μας 
πώς είναι δυνατό να μη διακατέχονται από εμμονές και ιδεοληψίες, όταν αρνούνται 
πεισματικά να κάμουν αυτό που έκαμαν οι άλλες είκοσι έξι χώρες μέλη της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης;  Αυτές οι ιδεοληψίες δυστυχώς κρατούν την Κύπρο 
καθηλωμένη με το ένα πόδι μέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και το άλλο έξω.   

 Μπήκαμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για να γίνει η Ευρώπη ο καταλύτης 
επίλυσης του Κυπριακού, και εμείς με τους χειρισμούς του Προέδρου Χριστόφια 
κρατούμε την Κύπρο μακριά από την Ευρώπη και τις πολιτικές της, όπως είναι ο 
συνεταιρισμός.   

 Σήμερα βέβαια δε θα αναπτύξουμε τους λόγους που επιβάλλουν τη χωρίς 
καθυστέρηση υποβολή αίτησης για ένταξη ή προσχώρηση στο Συνεταιρισμό για την 
Ειρήνη στην Ευρώπη.  Αυτό έγινε, πριν πάρει η Βουλή τη σχετική απόφαση.  Σήμερα 
πρέπει να ασχοληθούμε με το τι κάμνει η Βουλή για αντιμετώπιση του ολέθριου 
σφάλματος που έκαμε ο Πρόεδρος Χριστόφιας.  Ο ρόλος μας ασφαλώς δε θα πρέπει 
να περιοριστεί στη διάγνωση του ολέθριου σφάλματος· θα πρέπει καθηκόντως να 
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κάμουμε ό,τι περνά από το χέρι μας, για να ανατραπεί το σφάλμα.  Αλλιώτικα, 
γινόμεθα συνυπεύθυνοι του σφάλματος.  Αν δεν προσπαθήσουμε να γίνει 
επανόρθωση, θα φέρουμε την ίδια ευθύνη με αυτόν που έκανε το ολέθριο σφάλμα.   

 Η Βουλή έχει στη διάθεσή της μια σειρά μέτρων αντίδρασης.  Μπορεί να 
παραπέμψει το θέμα σε μια κοινοβουλευτική επιτροπή, κατεξοχήν την επιτροπή 
Νομικών, για μελέτη σε βάθος όλων των τρόπων αντίδρασης στο βέτο του Προέδρου.  
Μπορεί να μελετήσει το ενδεχόμενο λήψης απόφασης για διεξαγωγή δημοψηφίσματος 
σε χρόνο που θα κριθεί κατάλληλος.  Θα πρέπει να μελετηθούν και οποιοιδήποτε 
άλλοι τρόποι πρόσφορης αντίδρασης.  ∆εν πρέπει να αφήσουμε το ολέθριο σφάλμα 
ατιμώρητο.  Οι όποιες σκοπιμότητες δεν πρέπει να εμποδίσουν τη Βουλή από του να 
κάμει το καθήκον της απέναντι στον κυπριακό λαό. 

 Εμείς είμεθα έτοιμοι για συνεργασία με όλες τις πλευρές που πιστεύουν στην 
ανάγκη να βρεθούν τρόποι, για να υποβληθεί η αίτηση το ταχύτερο δυνατό, για να 
σταλεί στον Πρόεδρο Χριστόφια το μήνυμα πως σε κάθε δημοκρατία, κοινοβουλευτική 
ή προεδρευόμενη, είναι η πλειοψηφία που αποφασίζει.  Κανένας δεν μπορεί να 
παραγνωρίζει τη βούληση της πλειοψηφίας.  Καθήκον και υποχρέωσή μας είναι να 
κάμουμε την αρχή του σεβασμού της βούλησης της πλειοψηφίας σεβαστή από όλους, 
περιλαμβανομένου ασφαλώς και του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Χρήστο Πουργουρίδη. 

 Καλώ τώρα στο βήμα τον κ. Νίκο Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κατ’ αναλογία με τους προλαλήσαντες υποχρεωτικά θα κάμω μία-δύο 
αναφορές που κατά τη γνώμη μου είναι εκτός των συμφωνηθέντων, δηλαδή 
μπαίνουμε στην ουσία, αλλά, αφού έγινε και από τους υπόλοιπους, θα το κάμω τζι 
εγώ, με τη διαφορά ότι το δηλώνω.   

 «Κανένα ολέθριο σφάλμα δεν πρέπει να μένει ατιμώρητο τζιαι πρέπει να πάρει 
το μήνυμα ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας το τιμωρητικό»!  Κανένα, πράγματι!  Όπως το 
πρωινό που συζητούσαμε, που ετιμωρήθηκε επαρκώς, όπως τους S300, που 
ετιμωρήθηκαν επαρκώς οι υπεύθυνοι, όπως το χρηματιστήριο, που ομόφωνα η Βουλή 
και με πρωταγωνιστή τον προλαλήσαντα κατένειμε ευθύνες!  Αλλά εν είδα να 
τιμωρηθεί ο τότε Πρόεδρος ’πού κανέναν! 

 ∆εύτερον, είναι εκπληκτικό, εάν ένας πολίτης ακούσει, ξαναδιαβάσει με 
προσοχή τες πρωινές τοποθετήσεις όλων των πλευρών τζιαι ακούει τζιαι τούτη τη 
μεγάλη, την αδήριτη ανάγκη, για να σωθεί η Κύπρος, να ενταχθεί στο πρόγραμμα του 
ΝΑΤΟ που λέγεται “Συνεταιρισμός για την Ειρήνη”.  Τότε, που το ΝΑΤΟ είχε 
αντίπαλον δέος, δε συγκινήθηκε και έκαμε όσα έκαμε εναντίον μας τζιαι έγιναν γενικώς 
παραδεκτά από όλους εδώ το πρωί.  Τώρα, που δεν έχει αντίπαλον δέος, θα μας 
λυπηθεί! 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας εις τη σύσκεψη δεν ανεφέρθη μόνο στο αν είναι 
συμμαχία ή αν είναι συνεταιρισμός, αλλά και αν είναι πρόγραμμα.  Είπε «για κανένα 
από τα τρία δεν μπορώ αυτή τη στιγμή να πάρω θέση και θα πρέπει να ζητηθεί η 
γνώμη ειδικών νομικών από το εξωτερικό».  Τι έκαμε η Βουλή;  Η Βουλή, ενώ είχε 
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αυτή τη θέση του Γενικού Εισαγγελέα, ενώ εν γνώσει της άγγιζε άρθρο δικοινοτικό, 
άρθρο που για τους λόγους που κατηγορούν τον Πρόεδρο όφειλαν να μην το 
αγγίξουν, που ενέπλεκε τες τρεις εγγυήτριες, περιλαμβανομένης της Τουρκίας, 
προχώρησε.  Άρα, πρώτη η Βουλή έκαμε την κίνηση για πολιτειακή κρίση και εκτροπή 
τζιαι όχι τώρα να αντιστρέφουμε τα πράματα, να τα φορτώσουμε σε εκείνον που 
εδέχθη την επίθεση. 

 Και όταν ο άλλος, δηλαδή ο Πρόεδρος, υπερασπίστηκε τες εξουσίες της 
εκτελεστικής εξουσίας, μας εκακοφάνηκε, εκακοφάνηκε της πλειοψηφίας και είπε: 
«Γιατί, κύριε, ασκείς το βέτο;  Εμείς που ξέρουμε καλύτερα ’πού σένα σου λέμε να 
κάμεις προσφυγή»!  Λοιπόν, αφού είσαστε τόσο σίγουροι για την προσφυγή, εγώ θα 
το ξαναπώ, για να μη νομίζει ο κ. Αγγελίδης ότι τάχατές μου επηρεάστηκε η θέση μας 
από τη θέση του ∆ΗΚΟ, ας την κάμει ο ∆ΗΣΥ!  Εμείς είχαμε τη θέση ότι δεν έπρεπε 
να γίνει ούτε η κίνηση που έγινε ούτε η προσφυγή και βεβαίως εχαιρετίσαμε τη θέση 
την υπεύθυνη που επήρε το ∆ΗΚΟ, που είπε να μη μεγιστοποιήσουμε την πολιτειακή 
κρίση.   

 Ερώτημα, όχι για τους βουλευτές, αλλά για όσους μας ακούουν:  Το ΕΥΡΩΚΟ 
είχε δεδηλωμένη θέση υπέρ της προσφυγής.  Γιατί ο Συναγερμός δεν πάει με το 
ΕΥΡΩΚΟ να κάμουν την προσφυγή και, σώνει και καλά, θέλει να πάρει μαζί του το 
∆ΗΚΟ και την Ε∆ΕΚ;  Γιατί;  Ας το απαντήσει ο κάθε πολίτης. 

 Τώρα ακούω τη νέα θέση ότι ο Πρόεδρος και πάλι, επειδή δεν καταλάβει και 
αυτοί που τον συμβουλεύουν δεν καταλάβουν, πρέπει να προσφύγει σε 
δημοψήφισμα.  Καταρχάς να πω ότι εδώ δεν υπάρχει μεταξύ σας ομοφωνία στο τι 
θέλετε να τεθεί σε δημοψήφισμα.  ∆εύτερον, άλλοι θέλουν να τεθεί το θέμα του 
συνεταιρισμού, άλλοι θέλουν να προσθέσουν τζιαι τες προτάσεις για το Κυπριακό και 
είμαι βέβαιος ότι ενδόμυχα αυτό είναι το σκεπτικό πίσω από το κεφάλι κάποιων.  Θα 
κάμουμε ένα δημοψήφισμα για το συνεταιρισμό τζιαι μετά για κάθε πρόταση που 
υποβάλλει ο Πρόεδρος τζιαι διαφωνεί ένα κόμμα ή δύο κόμματα θα πηγαίνουμε στο 
λαό να το λύσει.  ∆ηλαδή εννά γίνει απευθείας συνομιλητής για το Κυπριακό ο 
κυπριακός λαός!  Και εδώ είναι που λαϊκίζει ο Συναγερμός.  Ενώ διαφωνεί πλήρως με 
τέτοιες τακτικές εις το Κυπριακό, στην προσπάθειά του τάχατες να απομονώσει το 
ΑΚΕΛ, τες υιοθετεί. 

 Τζιαι κλείω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Από αυτό το βήμα άκουσα σωρεία 
επιχειρημάτων, όταν ήταν να μπούμε στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν θα εμπαίναμε 
στην Ευρωζώνη, όταν θα εγκρίναμε τη Συνθήκη της Λισαβόνας, ότι δεν πρέπει να 
πάμε σε δημοψήφισμα, ότι έχει τη νομιμοποίηση η Βουλή να αποφασίσει.  Τώρα για 
ένα μικρότερης σημασίας θέμα η άποψη… 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Αποφάσισε η Βουλή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Τορναρίτη, σε παρακαλώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Εγώ αυτό το θεωρώ καιροσκοπισμό και λαϊκισμό, όταν για τα μείζονος 
σημασίας λέεις «δεν πρέπει να πάω στο λαό» τζιαι για τα ήσσονος λες «πρέπει να 
πάω».  Τι είναι η Βουλή δηλαδή, η σοφία μαζεμένη;  Και το ξαναείπαμε:  Όπως η 
Βουλή έχει λαϊκή κυριαρχία, έχει και ο Πρόεδρος. 

 ∆εν μπορώ να αφήσω ασχολίαστο, Πρόεδρε, λυπούμαι, το χαρακτηρισμό του 
κ. Ομήρου για αισχρά ψεύδη.  Είναι χαρακτηρισμός! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 “Ασύστολο ψεύδος”, είπα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα μπορούσε να χρησιμοποιήσει άλλο λεκτικό. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να καταδικάσει τους δικούς σας χαρακτηρισμούς! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αγγελίδη, αν ελέγετε κάτι, θα το σχολίαζα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είπα “συνωμοσία”. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, είπες, αλλά, σε ό,τι με αφορά, αφού με προκαλείς, τα έβγαλα όλα.  Σε 
συνεντεύξεις μου σε εφημερίδες, σε ραδιόφωνα και τηλεοράσεις, πουθενά δε σας είπα 
“συνωμότη”, αφού επιμένετε.  Τα απομαγνητοφωνήσαμε στο μηχανισμό της κεντρικής 
επιτροπής όλα.  Εμένα προκαλείτε, εγώ σας απαντώ.  

Ο κ. Ομήρου θα μπορούσε να πει «δεν ανταποκρίνεται στην πραγματικότητα», 
όμως, αφού επιμένει, θα επιμένω κι εγώ.  Όταν συζητούσαμε στις ευρωεκλογές το 
θέμα του συνεταιρισμού, εχαρακτήριζε το συνεταιρισμό “πυλώνα της ευρωπαϊκής 
πολιτικής”.  Και τώρα, στην ομιλία του τώρα -ας την απομαγνητοφωνήσουν- την ώρα 
που έκλειε, είπε:  «Αρνείται ο Πρόεδρος την προσχώρηση, την ένταξη, αρνείται 
ουσιαστικά τη συμμετοχή μας σε όλους τους πυλώνες της ευρωπαϊκής πολιτικής».  
Εάν νομίζει κανένας ότι τούτο που είπετε με τζιείνο που αρνείστε ότι είπετε έχει 
διαφορά, ας το καταλάβει όπως θέλει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εξακολουθεί να μη θέλει να καταλάβει ο κ. Κατσουρίδης, είναι προφανές.  Όταν 
λέμε ότι είναι προϋπόθεση να μπούμε στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη, για να 
συμμετέχουμε πλήρως στο Ευρωπαϊκό Συλλογικό Σύστημα Ασφάλειας, ο κ. 
Κατσουρίδης θέλει να αντιλαμβάνεται ότι ο Συνεταιρισμός για την Ειρήνη -κατά το δικό 
μου ισχυρισμό, λέει- είναι πυλώνας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Όσοι μας ακούν 
μπορούν να κρίνουν. 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Απευθύνθηκε και σε μένα, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν απευθύνθηκα… 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Απαντήσετέ μου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ερώτησές με τζιαι απάντησά σου. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά ερώτησα κάτι άλλο και απαντήσετε κάτι άλλο, κύριε Κατσουρίδη.  
Εγώ είπα «εμείς είχαμε την αδυναμία του Γενικού Εισαγγελέα να μας πει, ο Πρόεδρος 
είχε άραγε αυτή την αδυναμία ή είχε γνώμη;».  Έν’ καλά να ξέρουμε δηλαδή και αυτό 
να είναι ανοικτό προς το λαό.  ∆ηλαδή σε μας δεν είχε γνώμη, είχε γνώμη για τον 
Πρόεδρο;  Εκτός αν δεν είχε δώσει τη γνώμη του στον Πρόεδρο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να απαντήσω εγώ για το Γενικό Εισαγγελέα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, αλλά έν’ ένα θέμα που έν’ καλά να απαντηθεί κάποτε, για να μη μιλούμε 
για υπόσκαψη του Προέδρου ή του ΑΚΕΛ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ρωτάτε με εμένα; 

Ας τον ρωτήσει δημόσια! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ερώτησα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπήρξε η τοποθέτηση από μέρους όλων των κομμάτων όπως έχει 
συμφωνηθεί, ακουστήκαν οι προσεγγίσεις, η κάθε πλευρά τοποθετήθηκε με τον τρόπο 
που έκρινε.  Από εκεί και πέρα θα συνεχίσουμε με τα υπόλοιπα θέματα της 
νομοθετικής εργασίας. 
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 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 2011 Νόμος του 2011».   

 Υπάρχει κοινή τροπολογία από τους βουλευτές κ. Λαμάρη, Βότση και από το 
Κίνημα Οικολόγων, υπάρχουν τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων και υπάρχουν 
και τροπολογίες οι οποίες κατατέθηκαν προ ολίγου από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο.  
Έτσι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Όχι, από την κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σωστό.  από την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού 

Αθλητισμού του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Φεβρουαρίου και  8  Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (ΚΟΑ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ για το οικονομικό έτος 2011 προβλέπει δαπάνες 
ύψους €40.561.110 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται κυρίως από 
κρατική χορηγία, που για το 2011 ανέρχεται στα €36.000.000.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι κυριότερες δαπάνες του ΚΟΑ στον 
υπό συζήτηση προϋπολογισμό αναλύονται ως ακολούθως: 

∆ιαχειριστικά έξοδα €9.506.682 

Χορηγίες €21.059.271 

∆ημιουργία και βελτιώσεις αθλητικών χώρων €7.623.127 

Αποπληρωμή δανείων και άλλων υποχρεώσεων €802.020 

Αστυνόμευση/επιτήρηση αθλητικών εκδηλώσεων €620.010 

Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό €950.000 
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 Σημειώνεται ότι τα έσοδα του ΚΟΑ για το οικονομικό έτος 2011 παρουσιάζουν 
μείωση κατά €5.369.020, η οποία οφείλεται κυρίως στη μείωση της κρατικής χορηγίας 
προς τον οργανισμό για το ίδιο έτος κατά €4.675.000.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής για τον υπό 
συζήτηση προϋπολογισμό, οι βασικότερες παράμετροι στις οποίες στηρίχθηκε η 
κατάρτισή του είναι οι ακόλουθες: 

1. Η υλοποίηση του προϋπολογισμού του 2011 σε βαθμό πέραν του 90%, με 
στόχο το μη επηρεασμό του αθλητισμού κατά το 2011 λόγω της 
παρουσιαζόμενης μείωσης της κρατικής χορηγίας προς τον οργανισμό για το 
ίδιο έτος. 

2. Για την υλοποίηση του προϋπολογισμού του 2011 στο μεγαλύτερο δυνατό 
βαθμό, οι επιχορηγήσεις για τη δημιουργία αθλητικών εγκαταστάσεων 
ομαδοποιήθηκαν, έτσι που να επιτρέπουν την επιχορήγηση άλλων αθλητικών 
εγκαταστάσεων, σε περίπτωση που για κάποιες από αυτές δεν είναι δυνατό να 
αντληθούν τα εγκεκριμένα κονδύλια.   

3. Το αποθεματικό του οργανισμού έχει αυξηθεί, ώστε να επιτρέψει σε αυτόν να 
λειτουργεί πιο ευέλικτα, αφού με έγκριση του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού θα μπορούν να καλύπτονται απρόβλεπτες δαπάνες, όπως είναι οι 
διεθνείς επιτυχίες σωματείων και αθλητών.   

4. Ο περιορισμός κατά το δυνατό των περικοπών προς τους αθλητικούς φορείς 
και ιδιαίτερα προς τις ομοσπονδίες, λαμβανομένου υπόψη του γεγονότος ότι το 
2011 είναι έτος προετοιμασίας για τους Ολυμπιακούς Αγώνες του Λονδίνου του 
2012. 

5. Η μείωση της κρατικής χορηγίας προς τα ποδοσφαιρικά σωματεία σε €1 
εκατομ. από €2,5 εκατομ. προηγουμένως.  

Επιπροσθέτως των πιο πάνω, οι αρμόδιοι του ΚΟΑ ενημέρωσαν την επιτροπή 
για άλλα συναφή θέματα ως ακολούθως: 

1. Στα πλαίσια της ανάληψης της προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την 
Κύπρο κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2012 έχουν αρχίσει εντατικές 
προετοιμασίες και έχουν συναφώς καθοριστεί οι βασικές προτεραιότητες στον 
αθλητισμό, οι οποίες συμφωνήθηκαν προκαταρκτικά με την Πολωνία, τη ∆ανία, 
αλλά και με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  

2. Με στόχο τη βελτίωση των δομών και την επίτευξη καλύτερης διακυβέρνησης, 
διαχείρισης και διαφάνειας σε όλα τα επίπεδα, όπως και για την ενίσχυση του 
εσωτερικού ελέγχου, εξασφαλίσθηκε πιστοποιητικό ποιότητας ISO 9000.   

3. Με στόχο τη βελτίωση της διαχείρισης των ομοσπονδιών που χρηματοδοτεί ο 
ΚΟΑ, έγινε συμφωνία κατόπιν προσφορών με ελεγκτικό οίκο για τη διενέργεια 
διαχειριστικών ελέγχων.  Από τους ελέγχους αυτούς έχει εντοπιστεί μία σειρά 
αδυναμιών και ελλείψεων οι οποίες παρουσιάστηκαν στις ομοσπονδίες και 
εντός του 2011 αναμένεται η ετοιμασία ενός πρόχειρου εγχειριδίου διαδικασιών 
που θα δοθεί στις ομοσπονδίες για προσαρμογή στα δικά τους δεδομένα.   

Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι παριστάμενοι 
αρμόδιοι κλήθηκαν να απαντήσουν σε σειρά ερωτημάτων που τέθηκαν από τα μέλη 
της επιτροπής, μεταξύ των οποίων για τα ακόλουθα επιμέρους ζητήματα: 
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1. Για τους λόγους που δικαιολογούν την αναβάθμιση μελών του προσωπικού του 
ΚΟΑ και την τοποθέτησή τους μισθολογικά επί προσωπικής βάσεως ή σε 
προσωπικές κλίμακες.  Ειδικότερα, ζητήθηκε η αιτιολόγηση της αναβάθμισης 
του λογιστή του ΚΟΑ, σε συνέχεια τοποθέτησής του σε προσωπική κλίμακα 
(Κλίμακα Α13+2) στον προϋπολογισμό του 2010, στην κλίμακα Α14(ii) (τέταρτη 
βαθμίδα) από την κλίμακα της οργανικής του θέσης που είναι η Α9, Α11 και 
Α12.   

2. Για τους κυβερνητικούς σχεδιασμούς αναφορικά με την ανάγκη ενίσχυσης των 
προσφυγικών σωματείων, όπως και για την υλοποίηση προηγούμενης 
απόφασης της εκτελεστικής εξουσίας για ενίσχυση των προσφυγικών 
σωματείων ετήσια με επιπρόσθετο ποσό ύψους €2 εκατομ. και ειδικότερα για 
τον τρόπο υλοποίησης της σχετικής απόφασης από τούδε και στο εξής. 

3. Για την κατάσταση του οργανισμού από πλευράς δανειοδότησής του. 

∆ίδοντας περαιτέρω επεξηγήσεις και λεπτομέρειες αναφορικά με τα πιο πάνω 
ζητήματα, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι κατέθεσαν στην επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Παρά τη σημαντική αύξηση στον όγκο εργασίας του οργανισμού, 
καταβάλλονται προσπάθειες, ώστε η επιπρόσθετη εργασία να απορροφηθεί 
από το υφιστάμενο προσωπικό με την κατανομή πρόσθετων καθηκόντων.  Η 
τοποθέτηση του σημερινού κατόχου της θέσης “Λογιστή” σε προσωπική 
κλίμακα, σύμφωνα με τα πιο πάνω, βασίζεται σε συμφωνία που επιτεύχθηκε με 
τη συντεχνιακή πλευρά από το 1998 για αναβάθμιση της μισθολογικής 
κλίμακας της θέσης.  Συναφώς, πρέπει να σημειωθεί ότι στο συγκεκριμένο 
λειτουργό έχουν ανατεθεί πρόσθετα καθήκοντα πέραν του σχεδίου υπηρεσίας 
του, όπως είναι η εκπροσώπηση του οργανισμού σε διάφορα διεθνή σώματα 
και ομάδες εργασίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ο εντοπισμός, η συμμετοχή και 
ο συντονισμός διάφορων προγραμμάτων χρηματοδοτούμενων από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση, η ευθύνη εισήγησης θεμάτων πολιτικής στον τομέα 
αθλητισμού και η εκπροσώπηση της διοίκησης σε θέματα ISO, καθώς και η 
επίβλεψη της μηχανογράφησης του οργανισμού.   

2. Ενώπιον του Υπουργείου Οικονομικών δεν εκκρεμεί οποιαδήποτε πρόταση για 
ενίσχυση του προϋπολογισμού του ΚΟΑ με πρόσθετο ποσό ύψους €2 εκατομ. 
για σκοπούς υλοποίησης του καλούμενου σχεδιασμού αναφορικά με τη 
διαχρονική ενίσχυση των προσφυγικών σωματείων, πέραν των ενεργειών που 
έγιναν για το σκοπό αυτό εντός του 2010.  Το Υπουργείο Οικονομικών 
συναφώς αναμένει όπως τεθεί ενώπιόν του νέο σχετικό αίτημα, το οποίο θα 
εξεταστεί και θα εγκριθεί, εφόσον το ευνοούν οι δημοσιονομικές συνθήκες.  Σε 
περίπτωση που θα εγκριθεί το αίτημα για την παροχή επιπρόσθετου ποσού 
ετησίως σύμφωνα με το σχεδιασμό διαχρονικής ενίσχυσης των προσφυγικών 
σωματείων, πρέπει να δημιουργηθεί νέο άρθρο στον προϋπολογισμό του ΚΟΑ.   

Επισημαίνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που έχουν τεθεί ενώπιον της 
επιτροπής, ο σχεδιασμός για ενίσχυση των προσφυγικών σωματείων 
προέβλεπε τη δανειοδότηση εντός του 2010 όλων των προσφυγικών 
σωματείων από πιστωτικά ιδρύματα με συνολικό ποσό που να μην υπερβαίνει 
τα €2 εκατομ.  Τα επηρεαζόμενα σωματεία προχώρησαν συναφώς σε 
δανειοδότησή τους, καταμερίζοντας μεταξύ τους το ποσό των €2 εκατομ. που 
είχε συμφωνηθεί από τους αρμοδίους.  Ο ΚΟΑ ανέλαβε υποχρέωση για 
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αποπληρωμή των δανείων αυτών με ετήσιες δόσεις, αρχής γενομένης από το 
2011, και η πρώτη δόση ανέρχεται σε €360.000.   

3. Το ύψος των δανειακών υποχρεώσεων του οργανισμού ανέρχεται σε περίπου 
€24 εκατομ., ποσό που συγκρινόμενο με τα περιουσιακά στοιχεία του ΚΟΑ 
θεωρείται μικρό.  Το ποσό αυτό έχει συγκεντρωθεί σε ένα μόνο δάνειο και 
αφορά την ολοκλήρωση της αθλητικής υποδομής του οργανισμού.  Αναμένεται 
η σύναψη νέου δανείου για το 2011 ύψους €5 εκατομ.   

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του 
ΚΟΑ για το 2011. 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι τα μέλη της επιτροπής κ. Γιάννος Λαμάρης και Άγγελος Βότσης 
επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν τροπολογία στο στάδιο της συζήτησης του 
προϋπολογισμού στην ολομέλεια του σώματος για δέσμευση του κονδυλίου που 
αφορά την επιχορήγηση προς την Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου (ΚΟΠ).   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Γνωρίζετε τη σημασία και τη σπουδαιότητα που προσδίδει ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός στον αθλητισμό και ιδιαίτερα στον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού για 
το έργο το οποίο επιτελεί.  Οφείλω για μια ακόμη φορά να εξάρω τόσο την παρουσία 
του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου και της διευθύνσεως του ΚΟΑ όσο και την 
άψογη συνεργασία που έχουμε εις την επιτροπή Οικονομικών.  Και μπορώ να πω 
ακόμα και για το συνεπικουρικό τρόπο με τον οποίο στηρίζουν και διάφορα ζητήματα 
τα οποία εγείρουμε εις τη Βουλή.  Άρα, για μας ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ είναι ένα 
σημαντικό κεφάλαιο για την κοινωνία, για τον αθλητισμό, ιδιαίτερα σε δύσκολες 
κοινωνικά εποχές. 

 Άρα, αυτά τα οποία θα πω ουσιαστικά δεν ακυρώνουν τα αισθήματα ούτε και 
τη διαχρονική στάση και συμπεριφορά που έχει ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός προς τον 
Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού.  Όμως εδώ οφείλω να διαχωρίσω  τη στάση του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού από τη στάση της κυβερνήσεως και δη του 
Υπουργείου Οικονομικών.  Πρέπει να πω μετ’  επιτάσεως ότι πέρσι με πρωτοβουλίες 
της επιτροπής Προσφύγων της Βουλής, προεξάρχοντος και του Προέδρου της 
Βουλής, τον οποίο επαίρω για τη στάση, τη συμπεριφορά και το έργο του προς αυτή 
την κατεύθυνση, κατορθώσαμε να υιοθετήσουμε την πρόταση του Κυπριακού 
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Οργανισμού Αθλητισμού, το σχεδιασμό για υποστήριξη των προσφυγικών 
σωματείων.  Εκρίθη από τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού ότι τα προσφυγικά 
σωματεία φυλλορροούν, ότι τα προσφυγικά σωματεία κλείνουν το ένα μετά το άλλο, 
ότι τα γεγονότα και τα δεδομένα είναι αμείλικτα και αδυσώπητα ενώπιόν μας.  Αρκεί 
να σας αναφέρω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι από τα δεκατέσσερα σωματεία της 
πρώτης κατηγορίας επεβίωσαν μόνο δύο προσφυγικά σωματεία.  Στις άλλες 
κατηγορίες σχεδόν είναι ανύπαρκτη η παρουσία αυτών των προσφυγικών σωματείων.  
∆ηλαδή τα προσφυγικά σωματεία, που ουσιαστικά εκφράζουν και εκπροσωπούν το 
37% του κόσμου, τον προσφυγικό κόσμο, τες εκατοντάδες μικρές και μεγάλες ομάδες, 
συλλόγους και σωματεία, όχι μόνο εξηφανίσθησαν, αλλά διαρκώς πάνε να φτάσουν 
ακόμα και σε μονοψήφιο αριθμό. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αγαπητέ μου Λευτέρη, μισό λεπτό σε παρακαλώ; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, εγώ νομίζω ότι είναι άδικο.  ∆ηλαδή ο ομιλητής προσπαθεί 
να εκφράσει τις θέσεις, τις απόψεις του και τελικά δεν ακούγεται κανένας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα, φωνάζει τζιαι πολλά, κύριε Πρόεδρε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, γι’ αυτό παρακαλώ, αγαπητοί συνάδελφοι, να ησυχάσουμε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εγώ απολογούμαι προς τους συναδέλφους που με υποχρεώνουν να υψώνω 
τον τόνο της φωνής μου, ενώ είναι γνωστό ότι είναι σε πολύ χαμηλότερους τόνους 
που διάγω αυτή την πολιτική μου πορεία! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Μάλιστα.  Σωστό! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εάν πραγματικά αυτά τα οποία λέγαμε και υποστηρίζαμε στην επιτροπή 
Προσφύγων της Βουλής για την αναγκαιότητα σχεδίου διάσωσης αυτών των 
σωματείων, το οποίο δέχθηκε και υλοποίησε το Υπουργείο Οικονομικών και ο ΚΟΑ 
την πρώτη χρονιά, σήμερα παύουν να ισχύουν, καλώ τους συναδέλφους που έχουν 
αντίθετη άποψη να τη στηρίξουν από αυτό το βήμα. Σας διαβεβαιώνω, συνάδελφοι, 
αυτή τη στιγμή ψηφίζεται ένας προϋπολογισμός του ΚΟΑ δεκάδων εκατομμυρίων, 
που ορθώς ψηφίζεται, αλλά σ’  αυτό τον προϋπολογισμό δε συμπεριλαμβάνεται το 



105 

 

ενάμισι εκατομμύριο διάσωσης των προσφυγικών σωματείων.  Ανοίγουμε την πόρτα, 
για να στηρίξουμε αρκετά σωματεία στην Κύπρο, και ταυτόχρονα κλείνουμε την πόρτα 
για τα προσφυγικά σωματεία.  ∆ε θέλω να είμαι μάντης κακών, αλλά καθεχρονικά, αν 
δε δώσουμε το ενάμισι εκατομμύριο για τα προσφυγικά σωματεία, θα έχουμε 
προσκλητήριο απόντων για τα προσφυγικά σωματεία.  Θα χρειαστεί να κάνουμε 
μνημείο του “άγνωστου προσφυγικού σωματείου”, γιατί δε θα υπάρχει σε αυτό τον 
τόπο και θα είναι πραγματικά μόνο στοιχείο ανάμνησης.   

 Και χαρακτηριστικά εγώ σας αναφέρω ότι από όλα τα προσφυγικά σωματεία, 
για να ξέρετε και ποιοι ζητούμε να βοηθηθούν, ακούστε πόσα εναπέμειναν συγκριτικά 
με πόσα άλλα σωματεία δραστηριοποιούνται στες ελεύθερες περιοχές:  Εναπέμειναν, 
συνάδελφοι, όλα κι όλα είκοσι σωματεία όλων των κατηγοριών και δε μιλούμε για 
ποδόσφαιρο, για να παρεξηγούμεθα.  Και τα σωματεία, για να γνωρίζετε, που 
εναπέμειναν και ζητούμε ενάμισι εκατομμύριο -αλλά του χρόνου σίγουρα αυτή η λίστα 
θα είναι πολύ μικρότερη, αν δε συναινέσετε να πάρουμε μέτρα, για να τα στηρίξομε- 
είναι τα ακόλουθα:  Η “Ανόρθωση” στο ποδόσφαιρο και στην πετόσφαιρα, η “Νέα 
Σαλαμίνα” στο ποδόσφαιρο και στην πετόσφαιρα, ο “Εθνικός” Άχνας στο ποδόσφαιρο, 
ο “Εθνικός” Άσσιας, ο ΑΣΙΛ, ο “∆ιγενής”, η ΠΑΕΚ, η “∆όξα”, ο “Ηρακλής” Γερολάκκου, 
ο ΓΣΕ στο στίβο, ο ΓΣ “Πράξανδρος”, ο Ναυτικός Όμιλος Αμμοχώστου, ο Ναυτικός 
Όμιλος Κερύνειας, η Σκοπευτική Οργάνωση, η ΑΕ Καραβά, η “Ολυμπιάδα” 
Νεαπόλεως, ο “Μαραθώνας” Κάτω Βαρωσίων, η ΑΕΚ Κυθρέας, η “Πρόοδος” Μιας 
Μηλιάς, ο ΑΠΟΠ Παλαικύθρου, η “Κώμα του Γιαλού”, το σωματείο “Κορμακίτης” και ο 
“Κέδρος” Αγίας Μαρίνας Σκυλλούρας.   

 Άρα, γνωρίζετε πολύ καλά -γιατί όσοι είναι πρόσφυγες κατάγονται από 
εκατοντάδες χωριά που αφήσαμε- ότι εξηφανίσθησαν από το χάρτη, γιατί δεν υπήρχε 
σχέδιο στήριξης αυτών των σωματείων.  Και αυτά τα είκοσι σωματεία που έμειναν 
ζητούν αυτή τη στιγμή όχι βοήθεια, για να μεγαλουργήσουν, αλλά βοήθεια, για να 
διατηρηθούν, όχι για να παίζουν ποδόσφαιρό ή πετόσφαιρα, αλλά για να κρατούν 
αναπεπταμένη τη σημαία της επιστροφής εις τες κατεχόμενες εστίες μας!  Και θα σας 
ρωτήσω, αγαπητοί συνάδελφοι:  Τι να κάμω ακόμα ένα νέο γήπεδο, που θα το 
ακριβοπληρώσουμε μέσα από τους προϋπολογισμούς του ΚΟΑ, και αυτά τα λεφτά δε 
δίδονται, για να σωθούν δέκα σωματεία;  ∆εν είναι το ζήτημα αν έχουν ή δεν έχουν 
γήπεδο.  ∆ε θα υπάρχουν προσφυγικά σωματεία, για να αγωνίζονται στα γήπεδα! 

 Και σίγουρα δε θέλω να αναφερτώ σε αυτό που όλοι γνωρίζετε, ότι ο 
προσφυγικός κόσμος συμβάλλει κατά ένα τρίτο εις τες δαπάνες του προϋπολογισμού, 
συμβάλλει με  €2,5 δις κάθε χρόνο, και ζητούμε ενάμισι εκατομμύριο, για να σώσουμε 
τα προσφυγικά σωματεία.  ∆ε θέλω να κάνω άλλες αναφορές για το πού παν τα λεφτά 
κι αν έχουν δικαίωμα αυτά τα σωματεία να ζήσουν.  

 Ξέρετε, θα μπορούσε η στάση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να είναι 
επιπόλαιη, ανεύθυνη και λαϊκιστική.  Εμείς ουδέποτε ακολουθήσαμε αυτό το δρόμο· 
ακολουθήσαμε το δρόμο της ευθύνης.  Και, επειδή είναι υπεύθυνη η στάση μας, θα 
μπορούσα εγώ έτσι ανερυθρίαστα και ανενδοίαστα να σας πω ότι σήμερα, κύριοι, 
ζητούμε αναβολή και πάλι για τον ΚΟΑ για έναν και μόνο λόγο: Μπροστά στην 
υπεύθυνη στάση μας, που εγερθήκαμε και ζητήσαμε αναβολή, για να απαντήσει ο κ. 
Υπουργός Οικονομικών σε επιστολή που εστείλαμε και την οποία ξαναπέστειλε η 
επιτροπή Οικονομικών, δε λάβαμε καμία απάντηση μέχρι σήμερα!  Παρά τις εκκλήσεις 
των γραμματειών της Βουλής, το Υπουργείο Οικονομικών έγραψε στα παλαιότερα 
των υποδημάτων του, αν έχει τέθκοια, τη Βουλή.  Αυτή είναι η σκληρή 
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πραγματικότητα!  Αυτή είναι η σκληρή πραγματικότητα για τα συμβαίνοντα σ’ αυτή την 
κυπριακή πολιτεία!   

 Αυτή τη στιγμή η Βουλή για μια βδομάδα ανέμενε τρεις γραμμές επιστολή-
απάντηση από τον Υπουργό Οικονομικών και δεν καταδέχτηκε το Υπουργείο 
Οικονομικών να απαντήσει στο σήμα κινδύνου που εξέπεμψε η Βουλή για τα 
προσφυγικά μας σωματεία!  Θα μπορούσαμε κάλλιστα να ζητήσουμε ακόμα μια 
βδομάδα, μέχρι να πάρουμε απάντηση.  ∆εν το ζητούμε!  ∆εν το ζητούμε, γιατί 
πονάμε για τον αθλητισμό.  Πονάμε και για τα υπόλοιπα σωματεία, αλλά δεν 
μπορούμε εμείς ταυτόχρονα με τη δική μας συγκατάθεση και αδιαμαρτύρητα να 
κλείσουμε τα άλλα είκοσι σωματεία, γιατί ο Υπουργός Οικονομικών κρύβεται και δεν 
απαντά στις επιστολές της Βουλής.   

 Άρα, με όλα αυτά που λέω είναι αυταπόδεικτο χρέος της πολιτείας να στηρίζει 
αυτά τα σωματεία και πιστεύω ότι είναι απροϋπόθετη προϋπόθεση η πολιτεία να 
συνδράμει κατ’ αυτό τον τρόπο.  Γι’ αυτό εμείς δεν έχουμε άλλη επιλογή.  Αφενός μεν 
εμείς ως πρόσφυγες δεν πρόκειται, στέλλοντας, όχι μήνυμα άρνησης και διαμαρτυρίας 
προς τον ΚΟΑ -και το ξεκαθαρίζω- το μήνυμα διαμαρτυρίας είναι προς την κυβέρνηση 
και τον Υπουργό Οικονομικών...  Εμείς θα ζητήσουμε τη δέσμευση του κονδυλίου “Μη 
Προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό”, 06, που είναι στο Συγκεφαλαιωτικό 
Πίνακα ∆απανών, ούτως ώστε αυτό να αποτελέσει, όχι μοχλό πίεσης, απλώς μια 
προειδοποίηση προς την κυβέρνηση ότι δεν μπορεί αυτή η Βουλή αφενός μεν να δίνει 
τα λεφτά του φορολογούμενου -που καλά πράττει- για να στηρίξει την αθλητική 
δραστηριότητα στις ελεύθερες περιοχές, και ταυτόχρονα να γυρίζει την πλάτη προς τα 
προσφυγικά σωματεία.   

 Με αυτά λέγοντας, θέλω για μια ακόμη φορά, για να μην υπάρξει καμία 
παρεξήγηση, να συγχαρώ τον ΚΟΑ για το έργο το οποίο επιτελεί, να πω ότι και αυτό 
που ζητούμε ως Βουλή είναι αυτά τα λεφτά να πηγαίνουν πραγματικά στον αθλητισμό, 
γιατί το έχει ανάγκη ο τόπος, το έχει ανάγκη η κοινωνία σε μια εποχή δύσκολη 
κοινωνικά, νεανικής παραβατικότητας, κοινωνικών νοσηρών φαινομένων.  Εμείς θα 
στηρίξουμε και θα συνεχίσουμε να στηρίζουμε κάθε αθλητική δραστηριότητα, όμως 
εδώ λέμε και το «δεν ξεχνούμε τα προσφυγικά σωματεία» στην πράξη και όχι στα 
μεγάλα λόγια και στις διακηρύξεις, που κάποιοι φαίνεται ότι αρέσκονται μόνο σε αυτά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο το Λευτέρη το Χριστοφόρου. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα δοκιμάσω να είμαι σύντομος και θα περιοριστώ μόνο ακριβώς σε αυτό το 
ζήτημα που έχει προκύψει, για το οποίο είχε ζητηθεί η αναβολή την προηγούμενη 
φορά, γιατί είναι γεγονός πως ο προϋπολογισμός του ΚΟΑ αυτή τη χρονιά έχει έρθει 
με σημαντικές περικοπές και όλοι κατανοούμε ότι προσπαθεί ο οργανισμός να προβεί 
σε μία συγκεκριμένη διαχείριση, να δαπανήσει τα κονδύλια που έχει στη διάθεσή του 
κάτω από πάρα πολύ δύσκολες οικονομικές συνθήκες, και επομένως μας έχει 
απασχολήσει ως κοινοβουλευτική ομάδα το ζήτημα υπό μία πάρα πολύ απλή μορφή: 
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αν είναι σωστές οι προτεραιότητες σε ό,τι αφορά τα κονδύλια που δαπανώνται σε 
αθλητικά σωματεία και ιδιαίτερα στα ποδοσφαιρικά σωματεία.  Θέλω να σημειώσω 
καταρχάς ότι, σε ό,τι αφορά τη χορηγία των αθλητικών σωματείων, αυτή έχει μειωθεί 
κατά ένα εκατομμύριο.   

 Επομένως… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, ξεκινάμε με ένα δεδομένο, ότι η χορηγία των 
αθλητικών σωματείων και των ποδοσφαιρικών σωματείων έχει μειωθεί από τα €2 
εκατομ. στο €1.950.000.  Ιδιαίτερα όμως σε ό,τι αφορά το ζήτημα των προσφυγικών 
σωματείων, που παίρνουν μια επιπρόσθετη χορηγία από άλλο κονδύλι, έχει προκύψει 
το εξής δεδομένο, που είναι γεγονός ότι μας έχει προβληματίσει ιδιαίτερα: Μετά 
ακριβώς από την πρωτοβουλία της επιτροπής Προσφύγων είχε αποφασιστεί και είχε 
ληφθεί η δέσμευσις από το Υπουργείο Οικονομικών να αυξηθεί το σχετικό κονδύλι 
που έχει να κάμει με τα εκτοπισμένα σωματεία, να αυξηθεί από τες €500.000 σε €1,5 
εκατομ.  ∆υστυχώς, ενώ αυτή η αύξησις όντως υλοποιήθηκε και υπάρχει στον 
προϋπολογισμό του 2010, δεν υπάρχει στον προϋπολογισμό του 2011, με την 
εξήγηση που έχει δοθεί, ότι δεν υπάρχουν τα διαθέσιμα χρήματα, για να συνεχιστεί 
αυτή η επιχορήγησις.  Είναι επίσης γεγονός ότι είχε σχηματιστεί η εντύπωση στα 
προσφυγικά αθλητικά σωματεία ότι αυτή η ενισχυμένη χορηγία θα γινόταν θεσμός και 
θα συνεχιζόταν και επομένως, με βάση αυτό το δεδομένο και με αυτή τη σχηματική 
παράσταση που είχε δημιουργηθεί στη δική τους την αντίληψη, ετοίμασαν τους δικούς 
τους προϋπολογισμούς για το 2011, προέβησαν σε έξοδα, ανέλαβαν έξοδα και 
ευθύνες, προχώρησαν σε δαπάνες και επομένως σήμερα… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ένα παπούτσι ενός παίχτη! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Εξαρτάται ποιος το αγοράζει! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Έσιετε απόλυτο δίκαιο, κύριε Κατσουρίδη, ότι, όταν διαμοιραστεί το κονδύλι, 
ενδεχομένως να μην είναι σημαντική βοήθεια για τα επιμέρους, όπως έχετε αναφέρει, 
αλλά, όταν κάποιος βασίζεται σε αυτά τα χρήματα, αντιλαμβάνεστε -τζιαι είμαι 
σίγουρος ότι συμφωνείτε- ότι επηρεάζονται τζιαι οι σχεδιασμοί του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Επομένως, έχουμε καθήκον τζιαι ευθύνη να παραθέσουμε όλα τα δεδομένα 
ενώπιον του σώματος, για να εξηγήσουμε τζιαι τη δική μας πρωτοβουλία για την 
τροπολογία που έχουμε θέσει ενώπιον της ολομέλειας.  Ξεκίνησα λέγοντας ότι 
αναγνωρίζουμε τις δύσκολες οικονομικά περιστάσεις κάτω από τις οποίες… 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, μισό λεπτό, σας παρακαλώ; 

 Κύριοι συνάδελφοι, είναι η πολλοστή φορά που υποχρεώνομαι να 
παρακαλέσω να έχουμε λίγη ησυχία!  Όμως κάθε πέντε λεπτά έχουμε την ίδια ιστορία.  
Είναι θέμα τζιαι σεβασμού στο τέλος της ημέρας.  ∆ηλαδή, την ώρα που μιλάτε εσείς ή 
αγορεύετε, έχετε την απαίτηση οι άλλοι να σας ακούουν!  Υπάρχει ένας ομιλητής που 
προσπαθεί να εξηγήσει ποια είναι η τροπολογία του, ποια είναι η θέση του.  Ας τον 
σεβαστούμε, αν μη τι άλλο! 

 Λοιπόν, προχωρήστε, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Με το ίδιο σκεπτικό που έχει αναφερθεί προηγουμένως, ότι, όταν διαμοιραστεί 
αυτό το κονδύλι, δε μιλάμε ενδεχομένως για μια σημαντική στήριξη, όταν κάποιος δει 
τα πράγματα με έναν αντικειμενικό τρόπο -φυσικά όχι με υποκειμενικό τρόπο όπως 
την αναμένουν αυτή τη στήριξη- το ίδιο μπορεί κάποιος να ισχυριστεί και για άλλα 
κονδύλια του προϋπολογισμού.  Όπως για παράδειγμα το φόρο θεάματος που 
καλείται να πληρώσει ο Κύπριος φορολογούμενος στα σωματεία, στα αθλητικά 
σωματεία, καλούμαστε δηλαδή να πληρώνουμε το φόρο άλλων και το φόρο κάποιων 
ομάδων που πηγαίνουν ενδεχομένως τζιαι στο “Champions League” και εισπράττουν 
πάνω από €8 εκατομ. υπό μορφή τηλεοπτικών δικαιωμάτων, και όμως επιμένουμε ως 
πολιτεία -και ο ΚΟΑ το κάμνει εδώ και χρόνια- να τους πληρώνουμε το δικό τους το 
φόρο!  Ποια είναι η εξήγησις του να πληρώνουμε το δικό τους το φόρο;  Είτε θα 
αποφασίσουμε ότι θα πρέπει να τους δώσουμε περισσότερη χορηγία είτε θα πρέπει 
να καταργηθεί αυτό το κονδύλι.  Γνωρίζω ότι και ο ίδιος ο ΚΟΑ ήθελε να τον 
καταργήσει, δυστυχώς αυτό δεν έχει υλοποιηθεί μέχρι σήμερα και γι’ αυτό ακριβώς το 
λόγο η δική μας η εισήγησις είναι αυτό το αμφιλεγόμενο κονδύλι να καταργηθεί στον 
προϋπολογισμό του 2011 και να προστεθεί στο σχετικό κονδύλι που θα διανεμηθεί 
στα εκτοπισμένα σωματεία.  ∆ε θα φτάσουμε το στόχο του €1,5 εκατομ., αλλά, όταν 
προσθέσουμε τες €500.000 που ήδη βρίσκονται στο κονδύλι με τες €500.000 που θα 
μεταφερθούν από το φόρο θεάματος, πετυχαίνουμε το 66% του στόχου.  Και μπορεί 
με αυτό τον τρόπο ακριβώς να δοθεί μια σημαντική βοήθεια στα προσφυγικά 
σωματεία, στα εκτοπισμένα σωματεία, έτσι ώστε ακριβώς να αντιμετωπιστούν σε 
κάποιο βαθμό οι δυσμενείς συνέπειες, τες οποίες έχει αναφέρει και ο κ. Χριστοφόρου, 
και με αυτό τον τρόπο ακριβώς να βοηθήσουμε ενδεχομένως κάποια σωματεία που 
ανέμεναν να πάρουν αυτή την επιπρόσθετη στήριξη. 

 ∆εν μπορούμε ως Βουλή να αυξήσουμε τες δαπάνες του κράτους, δεν 
μπορούμε από μόνοι μας να δώσουμε τα χρήματα που ζητούν τα προσφυγικά 
σωματεία, αλλά εμείς καταθέτουμε αυτή την εισήγηση, είναι μια συγκεκριμένη 
πρόταση, που μπορεί να αξιοποιηθεί από τη Βουλή, για να δοθεί μια μερική στήριξη 
σε αυτά τα σωματεία.  



109 

 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, θέλω να προσθέσω μίαν επιφύλαξη στην τροπολογία 
που έχει διανεμηθεί με την άδειά σας στα μέλη της Βουλής, ότι, σε περίπτωση που θα 
δοθεί -και αναφέρομαι στην παράγραφο (γ) της δικής μας τροποποίησης, η δική μας η 
εισήγησις είναι να προστεθεί και η συγκεκριμένη επιφύλαξις- ότι, σε περίπτωση που 
θα δοθεί αυτή η χορηγία σε ποδοσφαιρικά σωματεία, θα εξαιρούνται τα ποδοσφαιρικά 
σωματεία της Α΄ κατηγορίας.  Τα σωματεία της Α΄ κατηγορίας έχουν την ευκαιρία να 
εισπράξουν και να λάβουν έσοδα μέσω διαφημίσεων, μέσω άλλων τρόπων και 
επομένως αυτή η επιπρόσθετη χορηγία δεν είναι απόλυτα αναγκαία σε αυτά τα 
σωματεία, σε αντίθεση με άλλα σωματεία, κύριε Πρόεδρε, που δε βρίσκονται στην Α΄ 
κατηγορία και αντιμετωπίζουν σοβαρά οικονομικά προβλήματα.   

 Πάρα πολύ σύντομα να σχολιάσω και τες άλλες δύο προτεινόμενες 
τροπολογίες.  Σε ό,τι αφορά την πρώτη τροπολογία που έχει καταθέσει ο συνάδελφος 
ο Άγγελος ο Βότσης μαζί με τον κ. Λαμάρη και τον κ. Περδίκη, απλά σημειώνουμε ότι, 
σε ό,τι αφορά τες €180.000 που δίνονται στην Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου, 
εισηγούμαστε…   Συγγνώμη, σε ό,τι αφορά την επιχορήγηση των €11 εκατομ., 
θεωρούμε ότι από αυτό το κονδύλι η χορηγία που θα δοθεί στην Κυπριακή 
Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου θα πρέπει ακριβώς να σημειωθεί με σταυρό, έτσι ώστε να 
εξεταστεί ο τρόπος με τον οποίο θα δαπανηθεί.  Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που 
εισηγείται ο κ. Περδίκης η οποία αφορά τες €120.000 που προορίζονται ως δαπάνη 
να καλύψουν τα έξοδα αστυνομικής δύναμης για την αστυνόμευση των γηπέδων, ενώ 
είναι γεγονός ότι μας απασχολεί και εμάς το ζήτημα της βίας στα γήπεδα και κατά 
πόσο αυτά τα χρήματα δαπανώνται με τον πιο αποτελεσματικό τρόπο, έτσι ώστε να 
αντιμετωπιστεί αυτό το φαινόμενο, θα πρέπει να λάβουμε σοβαρά υπόψη το γεγονός 
ότι η Βουλή θα διακόψει τες εργασίες της από τον Απρίλη και θα ξεκινήσει 
ενδεχομένως την 1η του Οκτώβρη, επομένως θα ξεκινήσει σε ένα πάρα πολύ 
προχωρημένο χρονικό σημείο σε ό,τι αφορά το… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η ολομέλεια… 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η πρώτη ολομέλεια θα είναι μετά το καλοκαίρι, ενδεχομένως να μην 
προλάβουμε να αποδεσμεύσουμε το συγκεκριμένο κονδύλι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι αυτό που λέω. 

 Ενδεχομένως να ξεκινήσει να εξετάζεται το ζήτημα για το νέο πρωτάθλημα μετά 
το Σεπτέμβρη, η πρώτη ολομέλεια είναι 1η του Οκτώβρη και αυτό θα προκαλέσει 
τεράστια προβλήματα σε ό,τι αφορά την αποδέσμευση του συγκεκριμένου κονδυλίου. 

 Επομένως, εμείς δε θα υποστηρίξουμε τη σταύρωση του συγκεκριμένου 
κονδυλίου, θα παραμείνουμε στη σταύρωση του πρώτου κονδυλίου, ως έχω 
αναφέρει. 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Λαμάρης. 

 Στη θέση του Αριστοφάνη φαντάζομαι εννά μιλήσει ο κ. Λαμάρης ή και οι δύο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και οι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και οι δύο.  Μάλιστα. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Βέβαια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να υπενθυμίσω πως συζητούμε τον 
προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού.  Βεβαίως, είναι και τα 
προσφυγικά σωματεία, είναι και όλα τα σωματεία και είναι όλο το φάσμα του 
αθλητισμού μας.  Και είναι όχι μόνο οι συγκεκριμένες επιχορηγήσεις μέσω του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού και της ΚΟΠ προς τα ποδοσφαιρικά σωματεία, 
προσφυγικά και μη, αλλά ένα ευρύτερο φάσμα του αθλητισμού.  Γι’ αυτό και εμείς 
χαιρετίζουμε και την παρουσία των αρμοδίων του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
εδώ, αλλά και τη βελτίωση που όλοι επισημαίνουμε στη λειτουργία του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού και πολύ περισσότερο τες μεγάλες προσπάθειες που έγιναν 
και με αποτέλεσμα τα τελευταία χρόνια, για έλεγχο ακριβώς όλων αυτών τα οποία μας 
ανησυχούσαν και μας ανησυχούν κάθε φορά συζητώντας τον προϋπολογισμό: αν 
δηλαδή τα λεφτά που η πολιτεία δίνει για τον ευρύτερο αθλητισμό πηγαίνουν εκεί που 
πρέπει να πηγαίνουν.  Γι’ αυτό και εμείς υπερψηφίζομε τον προϋπολογισμό και για το 
επίμαχο θέμα θέλω να πω το εξής:  Μετά τη μελωδική ομιλία του συνάδελφου του 
Λευτέρη του Χριστοφόρου... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Μελωδική ή μυρωδική; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Μελωδική!  Εγώ ο ίδιος αμφισβήτησα ότι εφώναζε! 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Άλλο... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Για τα σωματεία... 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Και ας μην κοροϊδευόμαστε, αν μιλάμε για σωματεία σήμερα και για τα €6,8 
εκατομ. τα οποία πηγαίνουν, είναι για τις δαπάνες των σωματείων στα ποδοσφαιρικά 
τους τμήματα.  Και πρέπει να είμαστε ειλικρινείς.  Τώρα, αν ενόψει εκλογών θέλομε να 
δώσουμε μια άλλη διάσταση, νομίζω κοροϊδεύουμε πρώτα και κύρια τους εαυτούς 
μας.  Επομένως, €6,8 εκατομ. δίδονται μέσα από τον Κυπριακό Οργανισμό 
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Αθλητισμού στα ποδοσφαιρικά σωματεία.  Και η ερμηνεία που δόθηκε...  Συγγνώμη, 
στα σωματεία που είναι εγγεγραμμένα στην ΚΟΠ.  Αυτά είναι που παίρνουν τη 
χορηγία και τα εγγεγραμμένα στην ΚΟΠ σωματεία είναι τα ποδοσφαιρικά σωματεία 
από την Α΄ μέχρι την ∆΄ κατηγορία και παίρνουν γύρω στα €7 εκατομ. χωρίς να 
διαχωρίζονται μέσα από διάφορες πολιτικές και σχεδιασμούς, χωρίς κανένας να τα 
διαχωρίζει, πολύ σωστά, σε προσφυγικά και μη προσφυγικά σωματεία.  Αυτή είναι η 
πραγματικότητα.  Είναι αυτά τα €6,8 εκατομ. για φέτος ή ήταν για πέρσι, ας πούμε, τα 
€7,2 εκατομ.;  Ποιος έκτισε τα γήπεδα στα οποία αγωνίζονται τα σωματεία μας;  Είτε 
στο ποδόσφαιρο είτε στην καλαθόσφαιρα -να πιάσω τα μεγάλα, δημοφιλή αθλήματα- 
είτε στην πετόσφαιρα και πρόσφατα τα μικρά γήπεδα, τα μίνι football, futsal κ.λπ. 
ποιος τα έκαμε;  Τα σωματεία από τα εισιτήρια, από τις εισπράξεις των εισιτηρίων 
τους, από τις εισφορές των μελών τους;  Εμείς, συνάδελφοι, χαιρόμαστε πραγματικά 
τζιαι πολλές φορές ζηλεύομε.  Είμαι φίλαθλος του ποδοσφαίρου και όχι μόνο και 
πολλές φορές ζηλεύω αυτό που λέγεται “έδρα”, όταν βλέπω την “Ανόρθωση” να παίζει 
στο γήπεδό της και να είναι έδρα, όταν βλέπω τον “Εθνικό” Άχνας να παίζει στο 
γήπεδό του και να είναι έδρα, όταν βλέπω τη “Σαλαμίνα” να παίζει στο γήπεδό της και 
να είναι έδρα, προσφυγικά σωματεία.  Ποιος τα έκτισε τα γήπεδα; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Με δάνεια. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ποιος τα έκτισε τα γήπεδα;   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Με δάνεια! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ε, θα απαντήσω!  Με δάνεια από συνεργατικές πιστωτικές εταιρείες, με 
υποθήκη τη γη που παραχωρήθηκε από το κράτος!  Αν θέλετε να μας πείτε και τα 
χρέη που υπάρχουν αυτή τη στιγμή, είναι ευπρόσδεκτη η Βουλή να τα ακούσει!   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Τα χρέη τους... 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τα χρέη... Όχι, για τα γήπεδα!  Γιατί κοιτάξετε να δείτε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, μα συγγνώμη, ο συνάδελφος, εφόσον διακόπτει, θα παίρνει απαντήσεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τωρά εννά παίζουμε πινγκ πονγκ,  ο ένας να ρωτά ο άλλος να απαντά; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ολοκληρώστε την τοποθέτησή σας! 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, παρακαλώ!  Oύτε ερωτήματα ούτε οτιδήποτε άλλο!  Ο κ. Λαμάρης 
κάμνει την τοποθέτησή του, να την ολοκληρώσει τζιαι φτάνει! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αυτό το δέχομαι, θα το τηρήσω, αλλά, εφόσον υπάρχουν ερωτήσεις και 
επιτρέπεται να γίνονται, θα απαντώ.   

 Μήπως δεν είχαν ανάγκη και άλλα σωματεία μεγάλα, τα οποία αιμοδοτούν με 
τον ίδιο τρόπο το κυπριακό ποδόσφαιρο;  Το ΑΠΟΕΛ δε θα ήθελε να είχε ένα γήπεδο 
δικό του;  Η “Ομόνοια”, η οποία έχασε και γη μάλιστα από την εισβολή, δεν είχε 
δικαίωμα;  Τα λεμεσιανά σωματεία δεν είχαν δικαίωμα;  Επομένως, αγαπητέ Λευτέρη 
Χριστόφορου, ας μη διαχωρίζομε, σας παρακαλώ, τα σωματεία και την πολιτική 
διαχρονικά αυτού του κράτους και των κυβερνήσεων που στήριξαν τον προσφυγικό 
κόσμο είτε στην καθημερινή του ανάγκη είτε στον αθλητισμό είτε οπουδήποτε αλλού.  
Ας μην το αναγάγουμε τζιαι τούτο σε προεκλογική αντιπαράθεση! 

 Επιπλέον, για τα σωματεία τα προσφυγικά, ναι, έγινε συζήτηση στην επιτροπή 
Προσφύγων για εγγραφή αυτεπάγγελτου θέματος και κλήθηκε ο Κυπριακός 
Οργανισμός Αθλητισμού να πει την άποψή του.  Και τι θα σήμαινε, αν υπήρχε μια 
επιπρόσθετη επιχορήγηση στα προσφυγικά σωματεία;  Και αποφάνθηκε ότι θα 
στοιχίζει €1,3 εκατομ. ή €1,5 εκατομ.  Ε, και;  Από πότε οι αυτεπάγγελτες συζητήσεις 
των επιτροπών της Βουλής αποτελούν θεσμοθετημένες πράξεις της πολιτείας;  
Υιοθετήθηκε αυτή η εισήγηση της επιτροπής η ομόφωνη, της Βουλής, από κανένα 
θεσμικό όργανο της εκτελεστικής εξουσίας;  Ποτέ και από κανένα!  Εμείς λέμε ότι, 
παρ’ όλα αυτά, αν υπάρχει οικονομική βάση σήμερα να γίνει κάτι τέτοιο, εμείς θα το 
υποστηρίξομε.  Θα το υποστηρίξομε με μία προϋπόθεση, ότι θα ενισχυθούν από αυτά 
τα κονδύλια όχι οι αγορές ποδοσφαιριστών, λυπούμαστε πάρα πολύ!   

 Και είπε ο αγαπητός Λευτέρης Χριστοφόρου ότι φυλλορροούν τα προσφυγικά 
σωματεία.  Φυλλορροούν όλα τα σωματεία μας!  Και φυλλορροούν, όχι γιατί δεν 
πήραν επιπρόσθετα κονδύλια από την πολιτεία, αλλά φυλλορροούν, γιατί η πολιτική 
που ακολούθησαν τα τελευταία χρόνια είναι αδιέξοδη.  Χτες εδικάζονταν πρόεδροι 
σωματείων μεγάλων για μη καταβολή των κοινωνικών ασφαλίσεων και κινδυνεύουν 
άνθρωποι επιχειρηματίες, με αυτή τη λογική που συρθήκαμε όλοι, κινδυνεύουν να 
χάσουν τις δουλειές τους τζιαι να παν τζιαι φυλακή!  Και εμείς ζητούμε να διούμεν 
επιπρόσθετα χωρίς έλεγχο, για να αγοράζουν καλύτερους ποδοσφαιριστές τα 
σωματεία μας!  Εμείς λέμε, ναι, αν υπάρχουν κονδύλια, να δοθούν, αλλά να 
διασφαλιστεί ότι αυτά θα παν να ενισχύσουν την υποδομή του κυπριακού 
ποδοσφαίρου, να ενισχύσουν το πρωτάθλημα κάτω των δεκατριών.  Και κάποιος μου 
είπε «γιατί όι τζιαι των δεκαεφτά;». ∆ιότι, συνάδελφοι, μάθετε ότι πάνω από δεκατριών 
χρονών δικαιούται ο ποδοσφαιριστής σήμερα να κάμει συμβόλαιο με σωματείο, 
επαγγελματικό συμβόλαιο.  Άνω των δεκατριών κάμνει συμβόλαιο, αν είσαι ταλέντο 
κάμνουν σου συμβόλαιο τωρά τζιαι δένουν σε τζιειαχαμαί!  Επομένως, ναι, ενίσχυση 
των πρωταθλημάτων κάτω ’πού δεκατριών χρονών.  Το γυναικείο ποδόσφαιρο, το 
οποίο αναπτύσσεται και φυλλορροεί εν τη γενέσει του, να ενισχυθεί, όπως και το 
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ποδόσφαιρο της “σάλας”, αλλά και οι ακαδημίες μας, η προετοιμασία των ομάδων μας 
σε επίπεδο ακαδημιών.   

 Εμείς είναι γι’ αυτό το λόγο που λέμε ότι, επειδή -και έρχομαι στην τροπολογία 
μας, κύριε Πρόεδρε- η Κυπριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου κατ’ εξακολούθηση 
απαξιεί να δώσει εξηγήσεις ή και να παρουσιαστεί σε συνεδρίες της Βουλής -και δε 
μιλώ για τον πρόεδρο της ΚΟΠ, μιλώ για την ηγεσία της ΚΟΠ, που είναι και τα 
σωματεία όλα- επειδή απαξιούν να παρευρεθούν σε συνεδρίες της Βουλής, γιατί λένε 
ότι η ΟΥΕΦΑ είναι μια “κυβέρνηση” υπεράνω όλων και η ΦΙΦΑ και σ’ αυτήν 
υπακούουν και σε κανέναν άλλο -αυτή είναι η προσέγγιση και δε δίνουν ούτε 
λογαριασμό στον ΚΟΑ, που τους δίνει τες €180.000- εμείς το δεσμεύομε, θέλουμε να 
δεσμευτεί το κονδύλι, ακριβώς για να διασφαλίσομε ότι θα δαπανηθεί για τα 
πρωταθλήματα κάτω των δεκατριών χρονών, για το γυναικείο ποδόσφαιρο και για το 
fοοtsal, για το οποίο λέει ο Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού ότι το δαπανά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.  Απλά, για σκοπούς 
πρακτικών θα δηλώσουμε ότι από πλευράς Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού.  ∆ύο σύντομες 
παρατηρήσεις, για να δώσω στη συνέχεια το λόγο στο συνάδελφο το Γιώργο το 
Βαρνάβα, για να τοποθετηθεί επί των τροποποιήσεων.   

 Η πρώτη είναι ότι θα θέλαμε να επιστήσουμε την προσοχή της διεύθυνσης και 
του συμβουλίου του ΚΟΑ στο να ασχοληθούν με μεγαλύτερη προσοχή με τα θέματα 
που αφορούν τα δύο κολυμβητήρια της Λεμεσού, τα οποία δυστυχώς λόγω του 
τρόπου λειτουργίας σε αρκετές περιπτώσεις εκθέτουν σε κινδύνους τους 
αθλούμενους.  Και, δεύτερον, ότι θα πρέπει να ληφθούν δραστικά μέτρα πια για το 
κυπριακό ποδόσφαιρο, δεδομένου πια πως ο καθένας αντιλαμβάνεται ότι δεν 
υπάρχουν πια Κύπριοι ποδοσφαιριστές στις περισσότερες ομάδες Α΄ κατηγορίας.  
Είναι λυπηρό αυτή τη στιγμή να διαπιστώνουμε ότι σε έναν ποδοσφαιρικό αγώνα από 
τους είκοσι δύο ποδοσφαιριστές οι δύο είναι Κύπριοι.  Και αν υπάρχουν δύο, έχει 
φορές που υπάρχει ένας.  Πρέπει να ληφθούν κάποια μέτρα.  Τη στιγμή που τα 
σωματεία αντιμετωπίζουν σοβαρά οικονομικά προβλήματα, θα πρέπει να υπάρξουν 
και δραστικές λύσεις και ενδεχομένως, γιατί όχι, εάν είναι δυνατό, να μειωθεί ο 
αριθμός των ξένων ποδοσφαιριστών που συμμετέχουν στις κυπριακές ομάδες, έτσι 
ώστε να μειωθεί και η άδικη σπατάλη χρημάτων που γίνεται για την αγορά σε πολλές 
περιπτώσεις αμφίβολης αξίας ποδοσφαιριστών.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε.  Παρ’ όλο που φαίνεται ότι 
κοντά στις εκλογές ο αθλητισμός έχει πάρα πολλούς υποστηριχτές, δε χρειαζόταν να 
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στηρίξουμε και εμείς τον αθλητισμό.  Εμείς θα κάμουμε κάποιες σύντομες 
παρατηρήσεις, οι οποίες νομίζω ότι πρέπει να προβληματίσουν.   

 Θεωρούμε ότι, όταν ένας προϋπολογισμός κατά το ένα τέταρτο πάει για 
διαχειριστικά έξοδα, είναι κάτι το οποίο πρέπει να μας προβληματίσει.  Μπορεί να μην 
ευθύνεται το παρόν συμβούλιο της ΚΟΠ, αλλά, όταν έχουμε έναν οργανισμό ο οποίος 
θα πρέπει να στηρίξει τον αθλητισμό, αλλά ο ίδιος, για να υπάρχει, θέλει το ένα 
τέταρτο, από τα σαράντα εκατομ. θέλει τα δέκα, νομίζω είναι κάτι το οποίο πρέπει να 
προβληματίσει και να δούμε τι μεταρρυθμίσεις πρέπει να γίνουν.   

 Το άλλο σημείο που θέλω να θίξω είναι ότι η κυβέρνηση έχει μειώσει τη 
χορηγία στον αθλητισμό κατά τεσσεράμισι εκατομ., κάτι το οποίο...  Ναι μεν υπάρχει 
οικονομική κρίση και χρειαζόμαστε περισυλλογή, αλλά είναι θέμα φιλοσοφίας.  Πρέπει 
να αποφασίσουμε κατά πόσο σε έτσι περιόδους σε θέματα αθλητισμού, σε θέματα 
υγείας, σε θέματα παιδείας πρέπει να επενδύουμε.   

 Το τρίτο σημείο και τελειώνω είναι ότι πρέπει να δούμε και να συζητήσουμε με 
τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού τους τρόπους που στηρίζεται το ποδόσφαιρο, 
αλλά και πως δε στηρίζονται πολλά άλλα αθλήματα.  Ακόμα και στο ποδόσφαιρο είναι 
ελάχιστη η στήριξη που δίδεται στο γυναικείο ποδόσφαιρο και νομίζω ότι πρέπει να 
εξετάσουμε και τη γενικότερη φιλοσοφία.  Ως προς το θέμα των αθλητικών 
σωματείων, θα συμφωνήσω, και να μην τα επαναλάβω, περισσότερο με τον κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου παρά με τον κ. Λαμάρη και ας εξετάσει, αν όχι την “Ανόρθωση”, 
ας εξετάσει τα οικονομικά της “Νέας Σαλαμίνας”, μιας και στα αθλητικά και στα 
ποδοσφαιρικά ακόμα συνεχίζουμε να πηγαίνουμε κομματικά, και να δει πόσο 
υποφέρει αυτό το σωματείο στα οικονομικά του, επειδή είναι πρόσφυγες.  ∆ε λέω ότι 
δεν υποφέρουν και τα άλλα σωματεία, αλλά έχουν αυξημένα προβλήματα, επειδή 
είναι προσφυγικά σωματεία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βότσης. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου.  Απλώς, να 
επιχειρηματολογήσω για την τροπολογία που έχουμε καταθέσει μαζί με τους δύο 
συναδέλφους.  Ελπίζουμε ότι θα έχουμε την ευκαιρία να μας τιμήσει με την παρουσία 
του στην επιτροπή, όταν θα συζητήσουμε το θέμα, ο πρόεδρος της ΚΟΠ, ο οποίος 
θεωρεί ότι ηγείται μιας οργάνωσης που είναι πέραν του κράτους.  Έχει εντολές, λέει, 
από την ΟΥΕΦΑ να μην εμπλέκονται πολιτικοί μες στα πόδια του.  Και εμείς τι 
εζητήσαμε, όταν εγράψαμε ένα θέμα για συζήτηση;  Να έρτει κοντά η ΚΟΠ, να 
κουβεντιάσουμε ανοιχτά στη Βουλή, ενώπιον του κόσμου τα σοβαρά προβλήματα του 
κυπριακού ποδοσφαίρου, ούτε για να δικάσουμε κανέναν ούτε για να τιμωρήσουμε 
κανέναν, για να μοιραστούμε μαζί τους αυτά τα οποία μοιραζόμαστε καθημερινά με 
τον κόσμο.  Η ΚΟΠ μάς απάντησε ότι εννά θυμώσει η ΟΥΕΦΑ, αν έρτει στη Βουλή, 
και αποφάσισαν να μη μας τιμήσουν με την παρουσία τους.  Ελπίζω ότι κατά τη 
συζήτηση του ξεσταυρώματος του κονδυλίου, για να πάρουν τις €180.000, θα έρθουν 
μαζί με τον ΚΟΑ στη Βουλή, για να κουβεντιάσουμε. 

 Όσον αφορά γενικά τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ, στηρίζουμε τον ΚΟΑ, 
παράλληλα παρακολουθούμε τον ΚΟΑ, με την καλή έννοια της λέξης.  Όσον αφορά 
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την επαρχία μας, ναι, και τα κολυμβητήρια, αλλά και τα γήπεδα τα οποία ενδεχομένως 
προγραμματίζονται είναι κάτω από την παρακολούθηση των βουλευτών της πόλης, 
ώστε να έχουμε τα καλύτερα δυνατά αποτελέσματα υπέρ του κυπριακού αθλητισμού, 
αλλά εντοπίζουμε και εμείς, Πρόεδρε, ότι δυστυχώς μιλούμε για κυπριακό αθλητισμό, 
αλλά ένα μεγάλος μέρος αυτών των χρημάτων φεύγει στο εξωτερικό με τους 
πολυδάπανους ξένους παίχτες και πρέπει σίγουρα και ο ΚΟΑ, αλλά και η ΚΟΠ να 
βρουν εκείνους τους τρόπους, ώστε το μεγάλο ποσό που δίνεται να μένει στα 
κυπριακά σωματεία είτε για την υποδομή είτε για τους Κύπριους παίχτες και ευρύτερα 
την ανάπτυξη του αθλητισμού.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πολύ σύντομα από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε, να πω δυο λόγια για τις 
τροπολογίες που έχω υπογράψει. 

 Η μία αφορά τη χρηματοδότηση της ΚΟΠ από τον ΚΟΑ και να θυμίσω απλά ότι 
είναι εις το μικροσκόπιο της Βουλής και η διαχείριση η συνολική των κονδυλίων της 
ΚΟΠ και των ποδοσφαιρικών σωματείων σε σχέση και με τις υποχρεώσεις τους προς 
το κράτος, ΦΠΑ, φόροι κ.λπ., και όλα αυτά που αναφέρθηκαν πριν για μυστήριες 
μεταγραφές, συμβόλαια διπλά, τριπλά, “ιστορίες” εξετάζονται από τη Βουλή.  Γι’ αυτό 
πάρα πολύ σωστά οι δύο συνάδελφοι είχαν την πρωτοβουλία -και εγώ συμφωνώ μαζί 
τους- να γίνει αυτή η δέσμευση. 

 Όσον αφορά τη δέσμευση την οποία προτείνουμε ως Κίνημα Οικολόγων, να 
θυμίσω ότι πριν από λίγες εβδομάδες, όταν επιχειρήσαμε ξανά να γίνει αυτή η 
δέσμευση σε ένα συμπληρωματικό προϋπολογισμό, ο ίδιος ο πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών με προέτρεψε να καταθέσω τέτοια τροπολογία για δέσμευση 
σήμερα.  Εγώ, επειδή είμαι συνεπής, ακολουθώ τις υποδείξεις των προέδρων των 
επιτροπών, ιδιαίτερα άμαν έν’ λογικές.  Καταθέτω αυτή την τροπολογία για δέσμευση 
έχοντας υπόψη και προσέχοντας λίγο τη διαμόρφωση του σχετικού κονδυλίου ότι για 
το θέμα των επιτηρητών, το οποίο νομίζω ότι θα δώσει πραγματικά κάποιες λύσεις 
στο ζήτημα της ασφάλειας και της αστυνόμευσης, έχει μια συμβολική ρήτρα €10.  Εγώ 
πιστεύω ότι, εάν συζητήσουμε σε λίγες εβδομάδες το θέμα αυτό της αστυνόμευσης, 
μπορεί να γίνει μια εσωτερική μεταφορά και αυτά τα λεφτά να μην παν στους 
αστυνομικούς, οι οποίοι οι ίδιοι λένε ότι εν μπορούν να κάμουν αστυνόμευση, οι 
οποίοι λεν με διάφορους τρόπους, εκφράζουν το παράπονό τους, «δεν μπορούμε να 
τους βάλλουμε στην κλούβα τζιαι, ώσπου να τους πάρουμε στο αστυνομικό τμήμα, να 
φεύκουν οι μισοί για πολλούς τζιαι διάφορους λόγους, τηλεφωνήματα γνωστού, φίλου, 
κόμματος κ.λπ.».   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Έχουν τρύπες οι κλούβες! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πιστεύω ότι μπορεί να δεσμευτεί, για να συζητηθεί ακριβώς η ανακατανομή του 
κονδυλίου και να δοθούν περισσότερα κονδύλια, να επενδυθούν, θα έλεγα, στο θέμα 
των επιτηρητών, όπου ο προϋπολογισμός που θα ψηφίσουμε σε λίγο έχει τη 



116 

 

συμβολική πρόνοια των €10 και μόνο.  ∆ιαφορετικά, εννά περιμένουμε να ’ρτει 
συμπληρωματικός προϋπολογισμός για τους επιτηρητές.  Αυτή είναι η δική μου η 
θέση και η πρόταση, την υποβάλλω ταπεινά. 

 Κατά τα άλλα, να εκφράσω τζι εγώ την υποστήριξή μου στον Κυπριακό 
Οργανισμό Αθλητισμού.  Έχει προσφέρει και συνεχίζει να προσφέρει.  Η κριτική που 
γίνεται είναι καλοπροαίρετη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα και ολοκληρώνουμε απ’ ό,τι φαίνεται. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ο κ. Μουσκάλλης! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριε Μουσκάλλη.  Απολογούμαι που δε σας επρόσεξα.   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

(Αστειευόμενος) 

 Νομίζω, κύριε Πρόεδρε, δικαιωματικά ο κ. Μουσκάλλης πρέπει να μιλήσει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Καταρχάς θα ήθελα να χαιρετίσω την παρουσία του προέδρου, του διευθυντή 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριε συνάδελφε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Αστειευόμενος) 

 Όποιος συνεχίσει να μιλά δε θα τοποθετηθεί! 

(Γέλια) 



117 

 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Καθοδηγεί την ομάδα!  Έν’ γι’ αυτό που μιλούμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να επαναλάβω.  Καλωσορίζω την παρουσία εδώ, χαιρετίζω την 
παρουσία του προέδρου και του διευθυντή του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού.   

 Και, όταν μιλάμε, κύριε Πρόεδρε, για αθλητισμό, θα πρέπει σίγουρα, ιδιαίτερα 
την εποχή αυτή κατά την οποία ζούμε σε δύσκολες συνθήκες -και εννοώ όχι μόνο της 
οικονομικής κρίσης, αλλά και της κοινωνικής κρίσης η οποία υπάρχει- θα πρέπει το 
κράτος να επενδύει ιδιαίτερα στον τομέα του αθλητισμού, της παιδείας και να μην 
τσιγγουνεύεται, ιδιαίτερα στους τομείς αυτούς που όλοι μας επικαλούμαστε, όταν 
διεξάγουμε συζητήσεις κατ’ ιδίαν.  Πόσες είναι οι φορές που ο καθένας από εμάς, όταν 
και εφόσον συλληφθούν κάποιοι με τα ναρκωτικά ή με κάποιους άλλους τρόπους, 
λέμε ότι οι αθλητές και τα παιδιά τα οποία ασχολούνται με τον αθλητισμό έχουν 
μικρότερες πιθανότητες είτε να βιαιοπραγούν είτε να παρασύρονται με τα ναρκωτικά 
είτε με οποιουσδήποτε άλλους τρόπους οι οποίοι έχουν καταλήξει να καταστρέφουν 
την κοινωνική συνοχή και την κυπριακή κοινωνία;  

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆υστυχώς όμως, φαίνεται η κυβέρνηση έχει αποφασίσει, εκτός του γεγονότος 
ότι έχει μειώσει σε άλλους κοινωνικούς τομείς τα κονδύλια, αντί να ασκήσει μια 
επιθετική πολιτική, για να στηρίξει την οικονομία του τόπου, φαίνεται ότι η πολιτική 
είναι μείωση κονδυλίων και ιδιαίτερα στους τομείς τους οποίους έχω προαναφέρει.  
∆υστυχώς, παρατηρείται και αυτό το φαινόμενο, της μείωσης του προϋπολογισμού 
του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού.   

 Θέλω να τονίσω ότι στην επιτροπή Προσφύγων της Βουλής -έχει ειπωθεί ήδη- 
συζητώντας αυτό το συγκεκριμένο θέμα ομόφωνα -και το υπογραμμίζω αυτό- 
ομόφωνα, που αυτό σημαίνει όλες οι πολιτικές δυνάμεις που υπάρχουν σε αυτό το 
κοινοβούλιο, στήριξαν την αύξηση, τη συμπερίληψη, καλύτερα να πω, του €1,5 
εκατομ. στον προϋπολογισμό του ΚΟΑ για την ενίσχυση των προσφυγικών 
σωματείων.   

 Και εδώ θέλω να πω κάποια πράματα, κύριε Πρόεδρε.  Σίγουρα, όλα τα 
σωματεία θα πρέπει να δέχονται τη στήριξη της πολιτείας.  Όλα τα σωματεία σίγουρα 
έχουν τα οικονομικά τους προβλήματα.  Όμως θα πρέπει να γίνει αντιληπτό από 
κάποιους ότι τα προσφυγικά σωματεία, εάν κάποια, λέω -που δε θα πω ότι 
μετριούνται ούτε στα δάκτυλα του ενός χεριού, γιατί και αυτά τα δάκτυλα είναι πάρα 
πολλά- εάν κάποια από αυτά διαπρέπουν, είναι εξαιτίας των δικών τους προσπαθειών 
κι, εάν κάποια άλλα δε διαπρέπουν, που δεν είναι προσφυγικά, δε φέρει ευθύνη ο 
οποιοσδήποτε, αλλά αυτοί που διαχειρίζονται αυτά τα σωματεία.  Και να τονίσω 
επίσης ότι ο ρόλος τον οποίο έχουν να διαδραματίσουν τα προσφυγικά σωματεία δεν 
είναι ο ίδιος με το ρόλο τον οποίο έχουν να διαδραματίσουν, κύριε Πρόεδρε, τα 
υπόλοιπα σωματεία των ελεύθερων πόλεων και περιοχών μας.   

 Εάν, κύριε Πρόεδρε, κάποιος από εσάς είχε την ευκαιρία να παραστεί στους 
εορτασμούς, τους πρόσφατους εορτασμούς των εκατοντάχρονων της “Ανόρθωσης” 
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Αμμοχώστου, εκεί θα έβλεπε με μεγάλη συγκίνηση να μαζεύονται χιλιάδες παιδιά των 
προσφύγων και αυτά τα παιδιά εκείνη τη στιγμή που διεξαγόταν η εκδήλωση να 
νιώθουν και να μπαίνουν μέσα στο κλίμα της προσφυγικής τους πόλης, της 
Αμμοχώστου.  Άρα, κύριε Πρόεδρε, τα αθλητικά σωματεία, τα προσφυγικά αθλητικά 
σωματεία έχουν να διαδραματίσουν και το ρόλο του να μην αφήσουν τη μνήμη των 
κατεχομένων περιοχών μας να σβήσει.  Έχουν να διαδραματίσουν το ρόλο τα παιδιά 
της μικρής ηλικίας να λεν «καταγόμαστε από την Αμμόχωστο», να έρχονται σε επαφή 
με τες προσφυγικές τους περιοχές.  Άρα, δε θα πρέπει να τα βάζουμε όλα σε ένα 
σακούλι.   

 Και να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς θεωρούμε ότι η κυβέρνηση θα πρέπει 
σίγουρα να επανεξετάσει τη θέση της.  Και λέω, κύριε Πρόεδρε, το εξής:  Ναι, 
υπάρχουν αθλητικά σωματεία Α΄ και Β΄ κατηγορίας προσφυγικά.  Έχει αναφερθεί 
προηγουμένως   -τζιαι άκουσα το συνάδελφο τον κ. Ευαγόρου, ο οποίος έκαμε τα τρία 
μάλιστα δάκτυλα έτσι- ότι η “Σαλαμίνα” χρωστεί €3 εκατομ., κύριε συνάδελφε.  Σωστά;  
Και πιστεύω ότι δεν είναι από κακοδιαχειρίσεις που τα χρωστά.  Άρα, γιατί αφέθηκε 
εδώ να νοηθεί ότι αρκετά από τα αθλητικά προσφυγικά σωματεία, και αν χρωστούν, 
είναι από κακοδιαχειρίσεις;  ∆εν είναι έτσι.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, πώς δεν είναι έτσι;  Τα €10 εκατομ. που εισέπραξε συγκεκριμένο μεγάλο 
προσφυγικό σωματείο και μετά ο ένας εκατηγόραν τον άλλο για το πού επήαν τα 
λεφτά τζιείνα...  Έλεος πκιον!  Τζιαι διδάσκουν τζιαι την προσφυγική τους ιδιότητα 
συναντώντας τζιείνους που τους επροσφυγοποιήσαν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Έχει παραβιάσει το λόγο σας, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κατσουρίδης, οπότε να 
αποστερήσουμε το λόγο από τον Ανδρέα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βέβαια!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έθθα μιλήσω, Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο Ανδρέας έφαέν την, ετέλειωσε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Γελώντας) 

 Εγώ έθθα μιλήσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν... 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Και αν το συγκεκριμένο αθλητικό σωματείο στο οποίο έχει κάμει αναφορά ο κ. 
Κατσουρίδης προηγουμένως είχε την ευτυχία να συμμετάσχει στους ομίλους του 
“Champions League” και να πάρει μερικά εκατομμύρια, εγώ να δηλώσω ότι, εκτός 
από την περηφάνια την οποία έκαμε τους Κύπριους να νιώθουν, θα επικαλεστώ 
συναδέλφους βουλευτές που ήταν μαζί μας εκείνη την εποχή στη Γαλλία με την 
επιτροπή Εξωτερικών, όπου το πρώτο πράγμα στο οποίο έκαμναν αναφορά οι ξένοι 
πολιτικοί που συναντούσαμε ήταν η καλή επιτυχία του προσφυγικού σωματείου.  Kαι 
μάλιστα εκεί πάνω σε αυτή την ομάδα επατούσαμε εμείς, κύριε Πρόεδρε, για να πούμε 
στους ξένους «ξέρετε, αυτή η ομάδα την οποία εσείς σήμερα εκθειάζετε είναι 
προσφυγική ομάδα, είναι ομάδα η οποία δεν μπορεί να πάει στην πόλη της, είναι 
ομάδα η οποία διεξάγει τους ποδοσφαιρικούς της αγώνες και φιλοξενείται σε μια άλλη 
πόλη, γιατί η πόλη της κατέχεται από τα τουρκικά στρατεύματα»! 

 Τώρα, όσον αφορά την κακοδιαχείριση, κύριε Κατσουρίδη, σίγουρα δεν έχει 
υποστηρίξει οποιοσδήποτε ότι στα αθλητικά σωματεία δεν υπάρχουν 
κακοδιαχειρίσεις, αλλά, αν είδες, δεν είπα ότι σε όλα τα αθλητικά σωματεία δεν 
υπάρχουν· είπα για μερικά και ανέφερα και τη “Νέα Σαλαμίνα”, κύριε Κατσουρίδη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Άρα, προχωρώ, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής:  Εμείς καλούμε την 
κυβέρνηση να προχωρήσει στην αναθεώρηση της δικής της απόφασης να μειώσει, 
μάλλον να μην εντάξει το κονδύλι για το οποίο ομόφωνα η επιτροπή Προσφύγων είχε 
με έκκλησή της αποταθεί στην κυβέρνηση, του €1,5 εκατομ., για επιπλέον ενίσχυση 
των προσφυγικών σωματείων και με συμπληρωματικό προϋπολογισμό ακόμη και 
πριν τελειώσει τις εργασίες της η θητεία αυτής της Βουλής να το καταθέσει ενώπιον 
της Βουλής των Αντιπροσώπων προς ψήφιση.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα τοποθετηθώ για τις τροπολογίες τις οποίες έχουμε σήμερα ενώπιόν μας.  
Όσον αφορά την τροπολογία των τριών συναδέλφων, Λαμάρη, Βότση και Περδίκη, για 
το σταύρωμα του κονδυλίου των €180.000 της ΚΟΠ, εμείς ως Ε∆ΕΚ θα στηρίξουμε 
αυτή την τροπολογία.  Όπως επίσης να τονίσω ότι για την τροπολογία του 
συναδέλφου κ. Περδίκη, σε σχέση με τη δέσμευση των €500.000 για την 
αστυνόμευση, ως Ε∆ΕΚ δε θα τη στηρίξουμε.  Και όσον αφορά την τροποποίηση η 
οποία έχει κατατεθεί από πλευράς του ∆ημοκρατικού Κόμματος σε σχέση με τη 
μεταφορά του €0,5 εκατομ. από το κονδύλι του φόρου θεάματος στο γενικό κονδύλι 
των €11.752, το οποίο πρέπει να γίνει €12.252, θα τη στηρίξουμε, κύριε Πρόεδρε, με 
μοναδικό όρο, εάν και εφόσον αφαιρεθεί η προσθήκη την οποία έχει βάλει ο 
συνάδελφος κ. Παπαδόπουλος, ώστε τα ποδοσφαιρικά σωματεία ή τα οποιαδήποτε 
σωματεία Α΄ κατηγορίας να μη λάβουν αυτή την επιπλέον επιδότηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Μουσκάλλης. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε μισή ώρα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όχι, θα σεβαστώ το χρόνο.   

 ∆υστυχώς, θα νιώσω άσχημα, αν δε μιλήσω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το ξέρω!   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Και πρόσφυγας και αθλητής! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Θα νιώσω ειλικρινά άσχημα.  Ήδη νιώθω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είντα φαντάσου στην επόμενη Βουλή, αν έρτει τζιαι ο Μιχαηλίδης, είντα μ’ που 
να κάμνετε δαμαί!   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Στην επόμενη Βουλή δε θα είμαι.  ∆εν επαναδιεκδικώ.  Είναι γνωστό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έκαμες κόλπο τζιειαμαί!   

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όχι, δεν έκαμα κόλπο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Μουσκάλλη. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Καταρχάς θέλω, επειδή είναι και οι φίλοι, ο πρόεδρος του ΚΟΑ, να συγχαρώ 
τζιαι τον πρόεδρο τζιαι το διοικητικό συμβούλιο τζιαι όλους τους αξιωματούχους για 
την πολύ καλή δουλειά που κάμνουν εις τον οργανισμό.  Ο οργανισμός ιδρύθη το 
1969.  Βήμα βήμα τον εζήσαμε τον οργανισμό.  Πρέπει να πω ότι το παρόν διοικητικό 
συμβούλιο δουλεύει πάρα πολύ καλά.  Ήδη τα δείγματα γραφής είναι εκεί, τα οποία 
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όλοι ψηλαφούμε.  Γενικά, ο κυπριακός αθλητισμός πάει πάρα πολύ καλά και μπορώ 
να πω ως προπονητής ποδοσφαίρου εκτός ’πού το ποδόσφαιρο!  Εκτός ’πού το 
ποδόσφαιρο!  Συμφωνώ με το συνάδελφο το Γιάννο το Λαμάρη ότι έχουμε μια 
αδιέξοδη πολιτική, η οποία πολιτική των σωματείων, ιδιαίτερα η οικονομική, 
ενεθαρρύνθη από πιο ψηλά, για να κάμουμε “prestige”!  Και ορίστε πού εφτάσαμε!  
Εφτάσαμε στο μηδέν, να κλείσουμε!  Λέω ειλικρινά, τώρα μιλώ γενικά όμως για τον 
κυπριακό αθλητισμό, αλλά ειδικά για τα προσφυγικά σωματεία, ένα θέμα για το οποίο 
νομίζω το κοινοβούλιο έσιει την εκτίμηση, νομίζω τούτος ο χρόνος που τρώμε αδικεί 
τα ποδοσφαιρικά σωματεία τα προσφυγικά -πρέπει να το καταθέσω- τούτος ο χρόνος, 
διότι πάντοτε από τούτη τη Βουλή -τουλάχιστον εγώ πέντε χρόνια που ήμουν εδώ- 
όποτε της εζητήθη για τα προσφυγικά σωματεία και έκτακτα, συνάδελφε -ήταν να πω 
“σύντροφε”- Λευτέρη, δόθηκε.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι,  

 Πέρσι στες 6 Οκτωβρίου, όταν τα σωματεία πάλι είχαν τεράστια προβλήματα -
θα το καταθέσω, διότι δεν κατετέθη αυτό- στις 6 Οκτωβρίου εκάμαμε συνεδρία μετά 
’πού πιέσεις σωματείων, ότι εκλείαν τζιαι πράγματι είχαν τεράστιες ανάγκες, κύριε 
Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, και ήρθε εδώ ο ΚΟΑ με μια ειδική έκτακτη, αγαπητέ 
Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, χορηγία των προσφυγικών σωματείων.  Ήταν περίπου 
€2,5 εκατομ.   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ενάμισι! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 €1,5 εκατομ. να δώσει ο ΚΟΑ και €1 εκατομ., πρέπει να τονίσω -παρ’ όλον ότι 
αρκετοί διαφωνούν εδώ- €1 εκατομ. έδωκέν τους η ΚΟΠ, το οποίο δεν αναφέρτηκε!  
€1 εκατομ. η ΚΟΠ δώρο!  Τζι ήρθε ο ΚΟΑ, οι κύριοι, σε μια θυελλώδη, μπορώ να πω, 
συνεδρία και αντί €1,5 εκατομ. εδώκαν €2 εκατομ. και εκάμαν τα τρία!  Σωστά, 
συνάδελφε;  Πρέπει να το καταθέσουμε, να το γνωρίζουν τζιαι οι συνάδελφοι! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Επαναληφθήκαν τούτα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Εγώ είμαι δίκαιος.  Εν αδικούνται τα προσφυγικά σωματεία.  Όχι!  Όποτε 
εχρειαστήκαμε τζιαι την κυβέρνηση τζιαι το κοινοβούλιο, ήταν πάντα δίπλα μας τζιαι 
εκφράζω την ευαρέσκειά μου σε όλους τους βουλευτές, στο κοινοβούλιό μας τζιαι 
στην κυβέρνηση για τη διαχρονική στήριξη του αθλητισμού και ιδιαίτερα των 
προσφυγικών μας σωματείων.  Και σε αυτή την περίπτωση, εάν από τα σωματεία μας 
κάπως αποκόπηκαν εκατό, διακόσιες, τριακόσιες χιλιάδες, με ένα συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό δε θα αρνηθεί τούτο το κοινοβούλιο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Νικολάου και μετά ο κ. Κλεάνθους. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Επειδή έχουν λεχθεί πάρα πολλά, εγώ απλώς δυο-τρεις επισημάνσεις θα 
κάμω.  Γίνεται μια προσπάθεια να σταυρωθεί το κονδύλι των €180.000 προς την 
ΚΟΠ.  Την ίδια ώρα όμως παραγνωρίζουμε ότι η ΚΟΠ επιστρέφει στον ΚΟΑ €120.000 
για την αστυνόμευση των γηπέδων.  ∆ηλαδή ουσιαστικά τι θα γίνει;  Θα έρθουμε να 
σταυρώσουμε ένα κονδύλι, για να μην επιστρέψει και η ΚΟΠ εις τον ΚΟΑ εκείνα τα 
οποία υπόσχεται κάθε χρόνο να επιστρέφει για λόγους αστυνόμευσης;   

 Θα ήθελα όμως εγώ περισσότερο να σταθώ σε ένα ειδικό θέμα, που αφορά 
ειδικότερα τα γήπεδα.  Υπάρχουν δύο γήπεδα τα οποία είναι ιδιοκτησία του ΚΟΑ και 
στα οποία παίζονται αγώνες ποδοσφαίρου Α΄ κατηγορίας, είναι το “Μακάρειο” και το 
“Παφιακό”. γήπεδα τα οποία δεν ικανοποιούν τες πρόνοιες του νόμου, γήπεδα τα 
οποία από την 1η Αυγούστου, όπως και άλλα γήπεδα, δε θα μπορούν να 
χρησιμοποιηθούν, για να παίζονται αγώνες ποδοσφαίρου, και το τονίζω.  Και θέλω το 
μήνυμα αυτό να σταλεί επίσημα από το βήμα της Βουλής, ότι η Βουλή δεν έχει 
πρόθεση να δώσει παράταση χρόνου.  Να αναλάβουν όλοι τις δικές τους ευθύνες.  
Καλέσαμε τον ΚΟΑ εις την επιτροπή κατά της βίας στο Προεδρικό να συντονίσει αυτή 
την προσπάθεια, αλλά δε βλέπω στον προϋπολογισμό να υπάρχει έστω και η 
παραμικρή δαπάνη για τα δικά τους γήπεδα, που θα ’πρεπε να υπάρχει πρόνοια 
καθόσον αφορά τα δικά τους γήπεδα, για να μπορέσουν αυτά να διαμορφωθούν και 
να είναι κατάλληλα.  Το ένα δεν μπορεί να είναι κατάλληλο σε καμία περίπτωση, το 
“Μακάρειο”, εκτός αν δεν υπολογίζουμε ότι θα υπάρχει παφιακή ομάδα... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Όχι, όχι, το “Μακάρειο” δεν υπάρχει περίπτωση να διαμορφωθεί να είναι 
κατάλληλο, εκτός αν υπολογίζουμε ότι δε θα υπάρχει παφίτικη ομάδα στην Α΄ 
κατηγορία και δεν έχουν ανάγκη να διαμορφώσουν το γήπεδο... 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Θα επιβιώσουμε! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ...να είναι κατάλληλο το “Παφιακό” για αγώνες Α΄ κατηγορίας. 

 Και θέλω επίσης να επισημάνω ακόμα κάτι.  Υπάρχει πρόνοια για €620.000 για 
την αστυνόμευση και επιτήρηση -“Αστυνόμευση/Επιτήρηση”, έτσι σημειώνεται στον 
προϋπολογισμό- των αγώνων ποδοσφαίρου.  Θέλω να πιστεύω ότι η αναφορά και σε 
επιτήρηση εξυπακούεται ότι κάποιο από τα ποσά αυτά θα αξιοποιηθεί για σκοπούς 
δαπάνης αναφορικά με τους επιτηρητές, οι οποίοι τουλάχιστον για τα μικρά σωματεία 
θα είναι ένα δυσβάστακτο κονδύλι, που δε θα μπορέσουν ποτέ να το αντέξουν.  
Μιλούμε για τους επιτηρητές, για τους οποίους προβλέπουμε ότι τη νομοθεσία θα την 
περάσουμε τις επόμενες μέρες. 

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κλεάνθους και ολοκληρώνουμε. 



123 

 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εγώ δε θέλω απλά να χαιρετίσω, θέλω να ακούσουν αυτά που αισθάνομαι, ότι 
μιλά ο κόσμος έξω και πρέπει να τα ακούσει τζιαι ο ΚΟΑ.  Πρώτον, είναι πρωτόγνωρο 
να υπάρχουν εγκρίσεις από τον ΚΟΑ με κρατικά χρήματα να εγγράφουν ιδιόκτητα 
γήπεδα σε οποιοδήποτε ποδοσφαιρικό σωματείο, με χρήματα του κράτους!  Ας 
σκεφτούν αν είναι παρατυπία ή ενδεχόμενη παρανομία επίσης.  ∆εύτερον, θέλω να 
δούμε μέσα στο νόμο η προαγωγή του αθλητισμού ποιο νόημα έχει, όταν στην 
Κύπρο, που χάσαμε κάθε μέτρο, δεν υπάρχει ίχνος δυνατότητας ανάδειξης -αφού 
μιλούν ιδιαίτερα για το ποδόσφαιρο-  Κύπριου ποδοσφαιριστή.  Εγώ λέω από τώρα 
ότι κινδυνεύουμε να μην έχουμε ούτε εθνική ομάδα πολύ σύντομα, εκτός αν τους 
πολιτογραφήσουμε όλους τους ξένους!   Αυτό είναι το κατάντημά μας!  Είναι και 
ευθύνη όλων μας, την ώρα που εγκρίνουμε. 

 Ναι, είναι γεγονός ότι για τα προσφυγικά σωματεία υπάρχει και μια άλλη 
πραγματικότης.  Εκείνη η αναφορά που έγινε...  Εγώ τυγχάνει να είμαι από μια πόλη 
που έχει τέσσερα σωματεία και κανένας δεν έχει γήπεδο.  Κανένας!  ∆ε ζηλεύουμε, 
χαιρόμαστε, όπως εχαιρόμαστε τζιαι επερηφανευόμαστε για σωματεία, για 
παράδειγμα όπως η “Ανόρθωση”, που διέπρεψαν τζιαι μας έκαμαν περήφανους.  
Όπως τζιαι λυπηθήκαμε διπλά εμείς που τους παρακολουθήσαμε να αυτοχειριάζονται, 
κυριολεκτικά να αυτοχειριάζονται, και να αποτελεί ένα όνειδος και για το κυπριακό 
ποδόσφαιρο όσα διαδραματιστήκαν στες οθόνες μας για πολλά και διάφορα, που όλοι 
ξέρουμε πλέον. 

 Επίσης, όσο εθελοτυφλούμε ότι με αυτή τη σαθρή κατάσταση της διάρθρωσης 
του ποδοσφαίρου, είτε με επιτηρητές είτε με οτιδήποτε...  Είναι μια κατάσταση 
αλληλοανοχής, αλληλοεκβιασμού, για να εξυπηρετεί ο καθένας τα δικά του 
συμφέροντα!  Να μην το ποδοσφαιροποιήσω και να το εξατομικεύσω!  Κάποιες 
ομάδες, άμα θέλουν να τες κερδίσουν, μπορεί να τους κάμουν να παίζουν τζιαι με 
πέντε παίχτες μόνο!  Έτσι είναι και πολλά συμβαίνουν!  Εάν δεν αφουγκραστούμε 
σωστά όλα αυτά τα πράματα, πρέπει να ξέρουμε ότι τη Βουλή τη θεωρούν 
συνυπεύθυνη, γιατί εδώ είναι κάτι παραπάνω από ανοχή, αλλά, όπως και να ’χει, και 
ανοχή να ’ναι, σημαίνει συνενοχή.  Τζιαι τούτο το διαχωρισμό με τα προσφυγικά τζιαι 
μη ας μην τον κάμνουμε, γιατί πραγματικά αδικούμε τζιαι τα προσφυγικά σωματεία.  
Και, αν αγαπούσαμε τόσο πολύ τα προσφυγικά σωματεία, περίμενα να ακούσω ότι, 
όσο μειώνεται ένα κονδύλι, θα παν σ’ αυτούς που έχουν μεγαλύτερη ανάγκη, που 
έχουν προοπτική, παιδιά, Κύπριους, να τους σπρώξουν στον αθλητισμό, σε 
ακαδημίες και όχι σ’ αυτούς οι οποίοι σήμερα υπερβαίνουν κάθε όριο!  Και μπράβο 
τους, τους ζηλεύουν και τα μη προσφυγικά σωματεία!  Επιτέλους, πρέπει να υπάρξει 
τζιαι δικαιοσύνη και εμπέδωση αισθήματος δικαίου.  ∆ηλαδή τα χρήματα έν’ δικά μας 
τζιαι δκιαμοιράζουμέν τα ο καθένας, για να κάμνει πολιτική πλέον;  Ας δούμε τα 
υπαρκτά προβλήματα.  Τζιαι εύχομαι η νέα Βουλή να είναι η τελευταία φορά, να 
συζητήσει, γιατί εν μέσω οικονομικής κρίσης, άμα πρόκειται να λαϊκίσουμε, λέμε «ας 
κόψουμε τους μισθούς μας, ας κάμουμε το ένα, ας κάμουμε το άλλο», για να 
αποπροσανατολίσουμε.  Ε, αυτό το πράμα, το οποίο είναι μάστιγα τζιαι το οποίο δεν 
προάγει τον αθλητισμό και το οποίο...  Λέμε να βάλλουμε τζιαι επιτηρητές!  Ε, πρώτα 
πρώτα ας διορθώσουμε τζιείνους που τα προκαλούν, που τα εκτρέφουν, που τα 
εκκολάπτουν για χρόνια μες στα μμάθκια μας!  Ε, ας προβληματιστούμε όλοι τζιαι όλοι 
έχουμε κάποιο μερίδιο ευθύνης γι’ αυτή την ανοχή που επιδεικνύουμε. 

 Ευχαριστώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά επειδή έγινε μια αναφορά στην Πάφο, ναι, είναι γεγονός 
ότι τα διάφορα προσκήνια, αλλά και παρασκήνια οδήγησαν στο κατάντημα να 
κινδυνεύει η Πάφος να μην έχει ποδοσφαιρική ομάδα.  Ελπίζομε κι ευχόμαστε ότι 
έστω και την υστάτη δε θα περάσει αυτή η θέση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, έχει ολοκληρωθεί η συζήτηση, ήταν εξαντλητική, ήταν γεμάτη, 
ήταν ζωντανή. 

 Λοιπόν, πάμε.  Κοινή τροπολογία από τους κ. Λαμάρη, Βότση και Κίνημα 
Οικολόγων. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κ. Γιάννου Λαμάρη, Άγγελου Βότση και Γιώργου 
Περδίκη 

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 02, άρθρο 01, 02, 
“Επιχορηγήσεις Αθλητικών Φορέων” (€11.752.000) ως ακολούθως: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό για σκοπούς επιχορήγησης 
της Κυπριακής Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου (ΚΟΠ) (€180.000) χωρίς 
προηγουμένως να ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι την υποστηρίζουν; 

 Τζιαι μετράτε σωστά τώρα!  Να μεν ξαναξεκινήσουμε το ίδιο βκιολίν πάλε, μισοί 
τζιαι μισοί! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δώδεκα εναντίον και καμία αποχή, η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Τώρα μπαίνουμε στις τροπολογίες όπως έχουν υποβληθεί από το συνάδελφο 
τον Περδίκη. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

α. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 05, άρθρο 01,   
“Αστυνόμευση Αθλητικών Εκδηλώσεων”, συνολικού ύψους €500.000 ως ακολούθως: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

β. Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 05, άρθρο 03, 
“Αστυνόμευση Αθλητικών Εκδηλώσεων-Συνεισφορά ΚΟΠ”, συνολικού ύψους 
€120.000 ως ακολούθως:  

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο αυτό χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τριάντα έξι εναντίον.   

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με τριάντα έξι ψήφους εναντίον, μία υπέρ και καμία αποχή, απορρίπτεται η 
πρώτη τροπολογία του συνάδελφου Περδίκη. 
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 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Με τριάντα έξι ψήφους εναντίον, μία υπέρ και καμία αποχή, η δεύτερη 
τροπολογία του κ. Περδίκη απορρίπτεται. 

 Οι τροπολογίες όπως έχουν κατατεθεί από το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση ως ακολούθως: 

α. Με τη διαγραφή από το Κεφάλαιο 02, άρθρο 05, 01, “Χορηγία Φόρου 
Θεάματος”, κάτω από τη στήλη “Εγκεκριμένος Προϋπολογισμός για το 2011”, 
του ποσού “€500.000” και του ποσού “€30.000” που αντιστοιχεί στη στήλη 
“Αύξηση ή Μείωση”. 

β. Με την αντικατάσταση στο Κεφάλαιο 02, άρθρο 01, 02, “Επιχορηγήσεις 
Αθλητικών Φορέων”, κάτω από τη στήλη “Εγκεκριμένος Προϋπολογισμός για 
το 2011”, του ποσού “€11.752.000” με το ποσό “€12.252.000” και του ποσού 
“€390.990” κάτω από τη στήλη “Αύξηση ή Μείωση” με το ποσό “€890.990”. 

γ. Με την ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 02, άρθρο 01, 02, “Επιχορηγήσεις 
Αθλητικών Φορέων” ως ακολούθως: 

 «Ποσό ύψους €500.000 προορίζεται για την επιχορήγηση όλων των 
προσφυγικών σωματείων, σύμφωνα με το συνήθη τρόπο κατανομής 
επιχορηγήσεων που ακολουθείται από τον ΚΟΑ.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους εναντίον, εννέα υπέρ και πέντε αποχές, η πρώτη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεννέα ψήφους εναντίον, εννέα υπέρ και πέντε αποχές, η δεύτερη 
τροπολογία απορρίπτεται.   

 Προχωρούμε στην τρίτη τροπολογία. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Τροπολογία στην τροπολογία, να απαλειφθούν οι εξαιρέσεις, γιατί ουσιαστικά 
κτυπούμε τη “∆όξα” Κατωκοπιάς, κτυπούμε τη “Σαλαμίνα”, που έρχεται Α΄ κατηγορία, 
και είναι άδικο.  Νομίζω να απαλειφθούν οι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Είναι δικαίωμα του οποιουδήποτε κόμματος να καταψηφίσει την τροπολογία, 
αλλά έν’ προχειρότητα τούτο το πράγμα, εξαίρεση στην εξαίρεση.  Κατετέθη μια 
τροπολογία, όποιος διαφωνεί ας την καταψηφίσει.  Τωρά έν’ σοβαρό, τροπολογία της 
τροπολογίας, εξαίρεση της εξαίρεσης; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εμείς λέμε να συμπεριληφθούν και τα άλλα σωματεία, να ψηφιστεί αν 
συμπεριλαμβάνονται ή όχι, της Α΄ κατηγορίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά για να ξεκαθαρίσει ποια θα είναι τελικά η τροπολογία που 
θα τεθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, αυτό προσπαθούμε να κάμουμε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Για να καταλάβουμε, θα τεθεί ως την έχει βάλει γραπτώς ο κ. Παπαδόπουλος, 
το ∆ημοκρατικό Κόμμα, ή με την τροπολογία του κ. Παπαδόπουλου; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Στην τροπολογία που έχει διαμοιραστεί δεν υπάρχει εξαίρεσις.  Η δική μας η 
θέσις είναι ότι πρέπει να προστεθεί η εξαίρεσις και να παραμείνει να εξαιρούνται τα 
ποδοσφαιρικά σωματεία της Α΄ κατηγορίας.  Άρα, σ’ ό,τι αφορά εμάς, είναι με αυτή 
την προσθήκη. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πρώτα η εξαίρεση, την οποία καταψηφίζουμε, και μετά όπως έχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, σε ό,τι αφορά την εξαίρεση όπως έχει τεθεί από την κοινοβουλευτική 
ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος, πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ώδεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με δώδεκα ψήφους εναντίον, επτά υπέρ και δεκαεπτά αποχές, η 
εξαίρεση απορρίπτεται. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την τρίτη τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από το 
∆ημοκρατικό Κόμμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννιά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, με δεκαεννέα ψήφους εναντίον, εννέα υπέρ και πέντε αποχές, η τρίτη 
τροπολογία έχει απορριφθεί. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εθέσαμε σταύρωμα κονδυλίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ένας, ένας.  Να συνέλθω από το σοκ με τα προσφυγικά σωματεία!  
Επαλιώνναμεν τόσο τζιαιρόν τζι ήρτασιν πούκουππα ούλλα!  ∆εν ξέρω είνταλως τα 
καταφέραμε.  Λοιπόν, πάμε παρακάτω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Να σου εξηγήσω! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μου εξηγήσεις! 

 Λοιπόν, μπαίνουμε στο σταύρωμα όπως έχει προταθεί από τον κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου.  Σωστό; 
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 Πόσοι υποστηρίζουν... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Το σταύρωμα να αναφέρω ότι αφορά το Συγκεφαλαιωτικό Πίνακα ∆απανών,  
06, “Μη Προβλεπόμενες ∆απάνες και Αποθεματικό”, €950.000. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι το υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Έντεκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, συγγνώμη, μα δηλαδή εν μπορώ να καταλάβω σήμερα τι επάθαμε!  
Είπαμε «πόσοι υποστηρίζουν το σταύρωμα;»! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αλλάξαν τα χέρια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι το υποστηρίζουν;  Τόσο δύσκολο είναι να πείτε τη γνώμη σας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και καμία αποχή, το σταύρωμα 
απορρίπτεται. 

 Λοιπόν, κύριοι, σε ό,τι αφορά τωρά τη συνολική ψήφιση με τες τροπολογίες 
που έχουν περάσει. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού 
ποσού ύψους €40.561.110 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3.  

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Λευτέρη Χριστοφόρου) 

 Συγγνώμη;   

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κατά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι κατά;  Αφού ετελειώσαν οι τροπολογίες, μιλούμε τωρά για τον 
προϋπολογισμό, το σύνολο του προϋπολογισμού.  Είπες ότι συμφωνείτε, τωρά 
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αλλάξατε γνώμη;  Εμπήκαμε στην τρίτη ανάγνωση και πάμε στην τελική έγκριση του 
προϋπολογισμού.  Αφού ο Συναγερμός θα τον υποστηρίξει, είπε.  ∆εν είναι έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ναι, ναι, Πρόεδρε, ετέλειωσε.  Ψηφίζεται ομόφωνα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θέλετε να τον υποστηρίξετε; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είπαμε ότι θα είμαστε αποχή εμείς προσωπικά για μήνυμα προς το Υπουργείο 
Οικονομικών που περιφρόνησε και τη Βουλή και τις επιτροπές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι εννοείτε “εσείς προσωπικά”; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Ένα άτομο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη, “εσείς προσωπικά”, ποιοι εννοείτε;  Ο Συναγερμός στο σύνολό του; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Βουλευτές Αμμοχώστου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βουλευτές Αμμοχώστου. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή είμαι σε δύσκολη θέση εδώ, εκπροσωπώ το κόμμα όλο, 
αντιλαμβάνεστε ότι προσωπικά θα μπορούσα να κρατήσω...  Κρατώ τη στάση των 
συναδέλφων, όμως ως Ε∆ΕΚ στηρίζουμε και ψηφίζουμε τον προϋπολογισμό του 
ΚΟΑ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Συνάδελφε, πόσα βάρη σε τούτους τους ώμους σου;  Πόσα βάρη; 

 Λοιπόν, με τέσσερις αποχές... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Τρεις αποχές. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Τζιαι ο Βαρνάβα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τέσσερις αποχές το νομοσχέδιο... 

 Με τριάντα μία ψήφους υπέρ... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εν μπορεί να είναι τέσσερις.  Αν είναι τέσσερις, σημαίνει η 
Ε∆ΕΚ απέχει.  Η Ε∆ΕΚ είναι υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ακριβώς, είπαμε τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αφού είσιεν τέσσερις! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, ο κ. Σιζόπουλος προηγουμένως στην τοποθέτησή 
του είπε ότι ως Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του ΚΟΑ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, κύριε Βαρνάβα, απλό το θέμα.  Εσείς είστε βουλευτής, η θέση του 
κόμματός σας έχει καταγραφεί στα πρακτικά, εσείς είστε ελεύθερος να κάμετε εκείνο 
που κρίνετε. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ:  

 Αυτό κάμνω, κύριε Πρόεδρε, αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ερωτώ:  Πόσες αποχές, κύριοι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με τριάντα μία ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και τέσσερις αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικό! 

 ∆εν ψηφίζει κανένας με δήλωση.  Η Ε∆ΕΚ τηρεί αποχή! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη. 

 Αφού το θέτει ο κ. Κατσουρίδης… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η τοποθέτησή του, κύριε Κατσουρίδη, ήταν ως κόμμα, για να μπει στα 
πρακτικά… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τα πρακτικά, κύριε Πρόεδρε;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα πρακτικά της Βουλής. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στην ψηφοφορία δεν ισχύει η δήλωση «φεύκω, έν’ η ψήφος μου τζιείνη»!  
Ισχύει η ψήφος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η ψήφος του κ. Βαρνάβα έχει μετρηθεί στις αποχές. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άρα, η Ε∆ΕΚ είναι αποχή! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Όχι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα συγγνώμη, γιατί να αλλάξουν οι κανονισμοί τωρά;  Η Ε∆ΕΚ δεν είναι 
παρούσα.  Εψήφισε με δήλωση ο Σιζόπουλος, ο οποίος δεν άκουσε τες τροπολογίες, 
δεν είδε τη συζήτηση!  Πώς γίνονται τούντα πράματα;  ∆ηλαδή εγώ δικαιούμαι να σας 
δηλώσω τωρά ότι το ΑΚΕΛ ψηφίζει υπέρ, να φύω τζι όλοι οι άλλοι να ψηφίσουν 
εναντίον;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, ακούστε.  Επειδή νομίζω ότι πρέπει να αντιλαμβανόμαστε 
τζιαι να προσπαθούμε ο ένας να κατανοήσει τον άλλο, η εκπεφρασμένη βούληση του 
κόμματός τους, οι οποίοι μπορεί για διάφορους λόγους να μην είναι εδώ -δεν έφυγαν 
επιδεικτικά, μπορεί για διάφορους λόγους να μην ήταν εδώ- η εκπεφρασμένη 
τοποθέτησή τους είναι ότι αυτοί το ψηφίζουν.  Αν ήταν ο κ. Σιζόπουλος, θα σηκωνόταν 
πάνω να πει «εμείς ως Ε∆ΕΚ το υποστηρίζουμε, ο κ. Βαρνάβα τηρεί αποχή».   

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, σε περιπτώσεις δηλαδή που οι συνάδελφοι του 
ΑΚΕΛ εδώ αντί να είναι δεκαοχτώ είναι δέκα για παράδειγμα ή δώδεκα και ψηφίζει το 
ΑΚΕΛ υπέρ, τότε τίθεται θέμα, κύριε Πρόεδρε;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆έκα μετρούν. 
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Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Ναι, αλλά αν κάποιοι από εσάς… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, για τ’ όνομα του Θεού, Πρόεδρε, μα… είναι άνω ποταμών πλέον τα 
πράγματα!  ∆ηλαδή ο Συναγερμός με την ίδια λογική έχει δεκαοχτώ ψήφους τούντην  
στιγμή!  Κύριε ελέησον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, συγγνώμη!  Είπα εγώ ότι είναι η Ε∆ΕΚ όλη;  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για να τελειώσει η συζήτηση… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, εδώ υπάρχει… η Ε∆ΕΚ εδώ εκπροσωπείται με ένα βουλευτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με τη λογική της δήλωσης έχει δεκαοχτώ τζιαι δεκαοχτώ για κάθε θέμα.  
∆ηλαδή, αν λείπουν δέκα στο εξωτερικό, μετρούν οι ψήφοι τους; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι έτσι που έχουν συνυπολογιστεί.  ∆εν είναι έτσι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω δίκαιο, είντα με κόφτει ’πού τη δυσκολία του Βαρνάβα;  Ας βκει μόνος του 
’πού τη δυσκολία! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆ιαδικαστικά.  Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Βαρνάβα είπε τι είπε, ελέχθη τι ελέχθη.  
Πιστεύω -και δοκιμάστε το- εάν κάνετε ψηφοφορία και μετρήσετε χέρια, θα λυθεί το 
πρόβλημα.  Ανεξάρτητα δηλώσεων, μετράτε χέρια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν έχω συνυπολογίσει στους αριθμούς τους βουλευτές που έχουν φύγει, δεν 
τους έχω συνυπολογίσει! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Για να λύσω το πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, δώστε μου το λόγο.  Αποσύρω την 
αποχή μου και ψηφίζω τον προϋπολογισμό, να τελειώνει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ηλαδή, ας πούμε, διυλίζουμε τον κώνωπα!   
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 Κύριε Κατσουρίδη, δεν έχω συνυπολογίσει τους άλλους που έχουν φύγει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι αυτό που λέω, Πρόεδρε!  Να μεν το συνεχίσουμε.  ∆ικαιούμαι με 
δήλωση, σαν λείπω ’πού τη Βουλή, να ψηφίζω;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κανένας δεν είπε αυτό το πράγμα, κύριε Κατσουρίδη! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Βάλτε το σε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι…   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Αφού το διατάσσεις, έτσι πρέπει να είναι.  ∆ικαιούται, κύριε, να δικαιολογήσει 
την ψήφο του και να πει ότι… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η Ε∆ΕΚ τι έκανε τωρά; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε, ο ίδιος ψηφίζει ως βουλευτής και λέει «εγώ μένω στη λευκή, 
το κόμμα μου όμως ήταν υπέρ», με τη δήλωση του άλλου, χωρίς ψήφο της Ε∆ΕΚ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε μετράμε τις δηλώσεις στην ψηφοφορία! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μα δε θα μετρήσει η δήλωση ως ψήφος.  Εξηγεί τη δική του τη θέση, 
συγγνώμη δηλαδή! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 ∆ηλαδή, κύριε Πρόεδρε, αν το κόμμα μου ετοποθετείτο εις την επιτροπή θετικά 
και το ανέγραφε μέσα η έκθεση, ότι η Ε∆ΕΚ υποστηρίζει τον προϋπολογισμό, και εγώ 
ήμουν εδώ τζι εψήφιζα ή ετηρούσα αποχή, η Ε∆ΕΚ δε θα ψήφιζε τον προϋπολογισμό;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε, μετρά η ψήφος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, δε θα δώσω συνέχεια σ’ αυτό. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Η Ε∆ΕΚ ψηφίζει τον προϋπολογισμό!  Τζιαι εγώ το ίδιο!   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Βαρνάβα, το έχω κατανοήσει και επαναλαμβάνω ότι διυλίζουμε τον 
κώνωπα!  Λοιπόν, δε θα δώσω συνέχεια, ο καθένας έχει την άποψή του, όπως και το 
προεδρείο έχει την άποψή του!   

Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.    

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού 

Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Μαρία Κυριακού  

 Ντίνος Χατζηνικόλας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 14 
Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο διευθυντής του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου (ΘΟΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΘΟΚ για το 2011 είναι ισοσκελισμένος και προβλέπει 
συνολικές δαπάνες ύψους €15.079.595 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους.   

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία,  τα έσοδα του ΘΟΚ θα προέλθουν 
κυρίως από κρατική χορηγία (€14.200.000), καθώς και από παραστάσεις και 
περιοδείες (€741.980). 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του ΘΟΚ αφορούν τα 
ακόλουθα: 

1. Έξοδα διαχείρισης (€1.261.365), τα οποία περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων: 

α.  αποδοχές προσωπικού (€981.628) και 

β.  έξοδα λειτουργίας γραφείου (€123.510). 

2. Λειτουργία  σκηνών (€4.583.251), από τις οποίες οι κυριότερες αφορούν: 

α.  αποδοχές προσωπικού (€2.500.255), 

β.  παραγωγή και προβολή θεατρικών έργων (€721.630), 

γ.  έξοδα λειτουργίας γραφείου θεάτρου (€328.496), 

δ.  έξοδα δημόσιων και διεθνών σχέσεων (€204.000).  

3. Θεατρική ανάπτυξη (€9.062.575) με κυριότερες πρόνοιες τις εξής: 
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α.  Αποπεράτωση του νέου θεάτρου και των γραφείων του ΘΟΚ (€7.000.000). 

β.  ∆ιάφορες επιχορηγήσεις θεάτρων και άλλων οργανισμών (€1.756.835). 

4. Αποπληρωμή δανείων (€60.0000). 

5. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό (€112.404). 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή σχετικά με το νέο κτίριο του ΘΟΚ, ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου του οργανισμού δήλωσε ότι το έργο έχει σχεδόν 
ολοκληρωθεί και αναμένεται εντός του επόμενου μήνα η μετακίνηση του διοικητικού 
προσωπικού του οργανισμού στα νέα γραφεία, ενώ η τελική παράδοση του έργου θα 
γίνει τον Ιούλιο του 2011.        

 Στο στάδιο της συζήτησης του προϋπολογισμού η επιτροπή ζήτησε επιπλέον 
επεξηγήσεις σχετικά με τη μη υιοθέτηση εκ μέρους του ΘΟΚ των κατευθυντήριων 
γραμμών του Υπουργείου Οικονομικών για τη συγκράτηση ορισμένων κονδυλίων του  
προϋπολογισμού στα επίπεδα των πραγματικών δαπανών του 2009.  Συναφώς, η 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι, παρ’ όλες 
τις συστάσεις που έγιναν από το Υπουργείο Οικονομικών προς το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού αναφορικά με τη συγκράτηση του προϋπολογισμού του ΘΟΚ 
στα επίπεδα των πραγματικών δαπανών του 2009, διαφάνηκε ότι αυτό δεν ήταν 
εφικτό να πραγματοποιηθεί.    

 Σημειώνεται ότι στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας της η επιτροπή επισήμανε 
σειρά αδυναμιών και κενών στον τρόπο παρουσίασης του προϋπολογισμού του ΘΟΚ 
για το 2011 και έθεσε σειρά ερωτημάτων προς τους εκπροσώπους του ΘΟΚ, για τα 
οποία στάλθηκαν γραπτές απαντήσεις με σχετική επιστολή του ΘΟΚ, ημερομηνίας 14 
Μαρτίου 2011. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου 
για το 2011.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Το γνωστό θέμα που επαναλαμβάνεται κάθε χρόνο για τον προϋπολογισμό του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου από δικής μου πλευράς.  ∆εν μπορώ να 
συμμετάσχω, θα είναι λευκή η ψήφος μου, εξαιτίας του γεγονότος ότι είμαι δικηγόρος 
του ΘΟΚ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου ποσού 
ύψους €15.079.595 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Χρηματικά ποσά για υλοποίηση συγκεκριμένων σκοπών και/ή προγραμμάτων.  
Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών;  

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, σας παρακαλώ! 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εμείς θα ψηφίσουμε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να το πείτε!  Είπα «υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;», δεν εμίλησε 
κανένας! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Περιμέναμε την ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Και εμείς και το κόμμα μας είμαστε εναντίον.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εμείς θα καταψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ωραία! 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση των άρθρων;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 7 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, εννέα εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο.   

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.    

 (Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για 

Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και 14 
Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού και ο πρόεδρος του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση 
της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας. 

 Ο προϋπολογισμός του Ειδικού Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και της Εξοικονόμησης Ενέργειας για το έτος 
2011 προβλέπει δαπάνες ύψους €26.489.510 και συνολικά έσοδα ύψους 
€24.005.020.  

 Τα έσοδα του Ειδικού Ταμείου θα προέλθουν κυρίως από εισπράξεις του 
τέλους ανανεώσιμων πηγών ενέργειας ύψους €24.000.000 και τόκους που 
προέρχονται από την επένδυση των αποθεμάτων του Ειδικού Ταμείου ύψους €5.000. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι δαπάνες του Ειδικού Ταμείου 
προορίζονται κυρίως για τα ακόλουθα: 

1. Επιχορηγήσεις μέσω σχεδίων για προώθηση και ενθάρρυνση της χρήσης των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (αιολική, φωτοβολταϊκά, ηλιακή, 
υδροηλεκτρική, βιομάζα κ.ά.)  (€25.677.500). 

2. Λειτουργικές δαπάνες (€18.010).  

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες και έρευνες (€700.00). 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι αρμόδιοι 
ενημέρωσαν την επιτροπή για το εθνικό σχέδιο δράσης για τις ανανεώσιμες πηγές 
ενέργειας αναφέροντας ότι η επίτευξη των στόχων του προαναφερόμενου σχεδίου 
μέχρι το 2020 βασίζεται στη λειτουργία φωτοβολταϊκών συστημάτων, ο αριθμός των 
οποίων αυξάνεται κάθε χρόνο προοδευτικά.  
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 Σύμφωνα με τους ίδιους αρμοδίους, η τεθείσα ενώπιον του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού εισήγηση για αύξηση του πράσινου τέλους 
από 0,44 σεντ ανά KWh σε 0,55 σεντ ανά KWh, καθώς και η ακόμα ευνοϊκότερη για το 
Ειδικό Ταμείο εισήγηση για αύξηση του τέλους στο 1 σεντ/KWh δεν έγιναν αποδεκτές, 
κατά συνέπεια δεν είναι δυνατή η ικανοποίηση όλων των αιτητών από τον 
προϋπολογισμό του Ειδικού Ταμείου για το 2011.    

 Περαιτέρω, οι ίδιοι αρμόδιοι κατέθεσαν τους σκοπούς διάθεσης του ποσού 
ύψους €5.490.000, το οποίο προορίζεται για χορηγίες/επιδοτήσεις φωτοβολταϊκών 
συστημάτων και αναλογεί στο 21,38% του συνόλου των χορηγιών/επιδοτήσεων.  Το 
ποσό θα κατανεμηθεί ως ακολούθως: 

Κατηγορία Ποσό 

€ 

Φωτοβολταϊκά συστήματα ενωμένα με το δίκτυο 
(φυσικά πρόσωπα) 

2.500.000 

Φωτοβολταϊκά συστήματα ενωμένα με το δίκτυο 
(νομικά πρόσωπα) 

1.280.000 

Αυτόνομα φωτοβολταϊκά συστήματα 
(φυσικά πρόσωπα) 

   300.000 

Αυτόνομα φωτοβολταϊκά συστήματα 
(νομικά πρόσωπα) 

     30.000 

Αυτόνομα φωτοβολταϊκά συστήματα άντλησης νερού 
(φυσικά πρόσωπα) 

     30.000 

Αυτόνομα φωτοβολταϊκά συστήματα άντλησης νερού 
(νομικά πρόσωπα) 

     50.000 

Μεγάλα εμπορικά φωτοβολταϊκά 21-150 kW     800.000 

Μικρά εμπορικά φωτοβολταϊκά μέχρι 20 kW     500.000 

Σύνολο 5.490.000 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, οι 
αρμόδιοι ανέφεραν ότι πέραν των αιτήσεων που έλαβε η επιτροπή διαχείρισης του 
Ειδικού Ταμείου υπάρχουν πρόσθετες αιτήσεις δυναμικότητας 14 MW, που έλαβαν 
ήδη άδεια από τη Ρυθμιστική Αρχή Εξοικονόμησης Ενέργειας και δεν υπέβαλαν 
αίτηση για επιδότηση.   

 Παράλληλα, όσον αφορά τις μελέτες εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον 
(ΜΕΕΠ) από έργα εγκατάστασης φωτοβολταϊκών συστημάτων, έχουν ήδη δοθεί 
ογδόντα πέντε γνωματεύσεις από το Τμήμα Περιβάλλοντος.  Η ελάχιστη ισχύς των 
συστημάτων για τα οποία απαιτείται η υποβολή ΜΕΕΠ είναι 100kW και συναφώς τα 
εν λόγω συστήματα εκτιμάται ότι ξεπερνούν τα 10MW.  

 Σε περίπτωση που ικανοποιηθούν οι εν λόγω αιτήσεις και ολοκληρωθούν οι 
σχετικές επενδύσεις, η ενδεδειγμένη πορεία για το σχέδιο φωτοβολταϊκών που 
καταγράφεται στο εθνικό σχέδιο δράσης υπερκαλύπτεται μέχρι και το έτος 2014. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
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διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία 
του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της ψήφισης του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας για το 2011. 

  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα ψηφίσω αυτό τον προϋπολογισμό, αλλά πρέπει να πω 
τζιαι την αμαρτία μου.  Είναι ένας προϋπολογισμός που βάζει ταφόπετρα για το 2011 
στην ανάπτυξη των ανανεώσιμων πηγών ενέργειας στην Κύπρο και ιδιαίτερα των 
φωτοβολταϊκών.  Αν κάποιος δκιαβάσει προσεκτικά την ανάλυση, λέει ξεκάθαρα ότι 
από τες χίλιες τριακόσιες ουσιαστικά αιτήσεις που κατατέθηκαν στο ταμείο το 2010 θα 
υλοποιηθούν ελάχιστες, αν υλοποιηθούν οι πενήντα.   

 Αύριο ξεκινάει η έκθεση για την ενέργεια, ο κόσμος, οι πολίτες, οι 
συμπατριώτες μας θα πάνε στην έκθεση, για να αγοράσουν προϊόντα, οι εταιρείες δε 
θα είναι παρούσες για έναν απλούστατο λόγο:  Πώς θα πουλήσεις προϊόν, όταν δεν 
υπάρχει πρόγραμμα χορηγιών;   

 Η έκκλησή μας -και ελπίζω να είναι ομόφωνη- προς την κυβέρνηση είναι να 
καταθέσει σύντομα συμπληρωματικό προϋπολογισμό ή να τροποποιήσει τη 
διαδικασία της χρηματοδότησης του ταμείου, ούτως ώστε να προκύψουν κονδύλια και 
πόροι, για να αναπτυχθούν στη συνέχεια οι ανανεώσιμες πηγές στην Κύπρο και 
ιδιαίτερα τα φωτοβολταϊκά.  

 Ευχαριστώ πολύ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και εμείς θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, αλλά έχουμε πάρα πολλές 
παρατηρήσεις.  Ιδιαίτερα για τις χρονοβόρες διαδικασίες, τη γενική πολιτική 
προσέγγιση, που στο τέλος καταστρέφει την όλη προσπάθεια, εξού και τα 
αποτελέσματα που έχουμε σε ποσοστά συμμετοχής αυτών των μορφών ενέργειας, 
που δεν ανταποκρίνονται στες ευρωπαϊκές απαιτήσεις και δεν ανταποκρίνονται 
φυσικά και σε μία δική μας πολιτική, ότι πρέπει να ενθαρρυνθούν.    
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 Θέλω να ελπίζω ότι σε μελλοντικούς προϋπολογισμούς θα αλλάξουν ριζικά τα 
πράγματα, διαφορετικά είναι αστεία αυτή η προσέγγιση, να λέμε ότι στηρίζουμε τες 
ανανεώσιμες πηγές ενέργειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς ως παράταξη θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, 
αλλά, δίχως να επαναλάβω τους προλαλήσαντες, θεωρούμε ότι ο προϋπολογισμός 
ουσιαστικά βρίσκεται σε μια αντίφαση και αντίθεση με μια μακροπρόθεσμη πολιτική σε 
σχέση με τις ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.   

 Πιστεύουμε ότι σε μια περίοδο όπου η πράσινη ενέργεια, η πράσινη ανάπτυξη 
γενικά θεωρείται ως μια λύση ακόμα και για θέματα ανεργίας, ελπίζουμε ότι είτε με 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό, γιατί έχουν κατατεθεί πάρα πολλές νέες ιδέες και 
απόψεις για το πώς θα ενισχυθεί αυτός ο προϋπολογισμός, είτε με μια διεξοδική 
διαβούλευση νέας Βουλής και κυβέρνησης θα βρούμε ένα βηματισμό επιτέλους, για 
να αποκτήσει η πράσινη ενέργεια αυτό που χρειάζεται η Κύπρος και μέσα στα πλαίσια 
μάλιστα των ευρωπαϊκών Οδηγιών και αντιλήψεων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Χατζηγιάννη. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Ψηφίζουμε, κύριε Πρόεδρε, ένα ελάχιστο ουσιαστικά του αναγκαίου που 
χρειάζεται, προκειμένου να επιτευχθεί η στόχευση τουλάχιστον που έχουμε 
υποχρέωση κάποια στιγμή να πετύχουμε μέχρι το 2020, όπου λίγο ή πολύ θα πρέπει 
να αγγίξουμε το 20-20-20.  Με αυτά τα δεδομένα ή με αυτά τα ποσά ποσώς μπορεί 
κάποιος να εκτιμήσει ή να δημιουργηθεί μια προσδοκία ότι μπορούμε σοβαρά να 
αντιμετωπίσουμε τις ανάγκες που  υπάρχουν προς την κατεύθυνση των ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας.  

 ∆εύτερον, η κατανομή αυτού του κονδυλίου ανισοβαρεί προς όφελος του 
αιολικού δυναμικού -το οποίο χαιρετίζουμε, δεν είμαστε αντίθετοι- ωστόσο όμως, αν 
λάβουμε υπόψιν τις δυνατότητες των φωτοβολταϊκών και πολύ περισσότερο προς την 
κατεύθυνση της εξοικονόμησης ενέργειας, που έχουν κοπεί όλα τα κονδύλια ή εν 
πάση περιπτώσει υπάρχει μηδενική πολιτική επί του θέματος αυτού στο παρόν 
στάδιο, θεωρώ ότι δε συμβάλλουμε καθόλου θετικά προς την κατεύθυνση αυτή και 
διατηρούμε μια κατάσταση άκρως ανορθόδοξη, όπου μονοπωλεί η ΑΗΚ με την 
παραγωγή των ρύπων, που και αυτό θα έχει ένα πρόσθετο επακόλουθο, όπου θα 
πληρώσουμε μέχρι το 2020 πέραν των €500 εκατομ., γύρω στα  €500 με €600 
εκατομ. υπό μορφή ρύπων. 

 Άρα λοιπόν, έκκλησή μας, εξαιτίας του γεγονότος ότι η πράσινη ανάπτυξη 
προσφέρει και προοπτικές απασχόλησης και του γεγονότος ότι, εάν και εφόσον 
αποκεντρώσουμε τον τρόπο που λειτουργεί -και σήμερα υπάρχουν τα τεράστια 
γραφειοκρατικά προβλήματα- να δημιουργήσουμε απασχόληση, να δημιουργήσουμε 
ανάπτυξη και πάνω απ’ όλα να απασχολήσουμε κόσμο ο οποίος με καινοτόμες λύσεις 
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έχει τη δυνατότητα να δραστηριοποιηθεί ή εν πάση περιπτώσει να προωθήσουμε 
ακόμα και την ίδια την καινοτομία.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2.  

 Έγκριση πληρωμής από το Ειδικό Ταμείο για Προώθηση και Ενθάρρυνση της 
Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας ποσού ύψους €26.489.510 για τη χρήση του 
έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 3. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 4. 

 Χρησιμοποίηση περισσεύματος για κάλυψη ελλείμματος.  Άρθρο 5. 

 Υπεύθυνοι Λειτουργοί.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού 
Ταμείου για Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
και της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 4 θέμα, που είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος  Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 3 Φεβρουαρίου 
και 10 Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, της 
αστυνομίας, του Υπουργείου Οικονομικών και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του ποινικού κώδικα, 
ώστε να προστεθούν σ’ αυτόν δύο νέα αδικήματα, το αδίκημα της απειλής και το 
αδίκημα της εκβίασης. 

 Ειδικότερα, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, ώστε να καλύψει 
το νομοθετικό κενό που υπάρχει σήμερα στον ποινικό κώδικα όσον αφορά την 
ποινικοποίηση αθέμιτων συμπεριφορών που σχετίζονται με απειλές, εκφοβισμό και 
εκβίαση, οι οποίες έχουν αυξηθεί τον τελευταίο καιρό. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, οι διατάξεις του ποινικού κώδικα που σχετίζονται με το αδίκημα της 
απειλής βιαιοπραγίας (άρθρο 91) και με αδικήματα που περιλαμβάνουν στα συστατικά 
τους στοιχεία την απειλή και την εκβίαση (άρθρα 288-290) δεν καλύπτουν σήμερα το 
σύνολο των αθέμιτων συμπεριφορών που σχετίζονται με απειλές, εκφοβισμό και 
εκβίαση, με αποτέλεσμα σε ορισμένες περιπτώσεις να μην είναι δυνατή η άσκηση 
ποινικής δίωξης.  Ενδεικτικά, αναφέρεται ότι η εκτόξευση απειλών κατά της ζωής και ο 
εκφοβισμός προσώπου για πληρωμή οφειλόμενων ενοικίων δεν καλύπτονται από τις 
υφιστάμενες διατάξεις του ποινικού κώδικα. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, με τον 
προτεινόμενο νόμο το αδίκημα της απειλής διαπράττει όποιος προκαλεί σε άλλον 
τρόμο ή ανησυχία, απειλώντας τον με βία ή άλλη παράνομη πράξη ή παράνομη 
παράλειψη, και επισύρει ποινή φυλάκισης μέχρι ενός έτους. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, το αδίκημα της 
εκβίασης διαπράττει όποιος, με σκοπό να αποκομίσει ο ίδιος ή άλλος παράνομο 
περιουσιακό όφελος, εξαναγκάζει κάποιον, με βία ή με απειλή, σε πράξη, παράλειψη 
ή ανοχή από την οποία επέρχεται ζημιά στην περιουσία του εξαναγκαζομένου.  Το 
αδίκημα αυτό επισύρει ποινή φυλάκισης μέχρι δεκατέσσερα έτη. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συμφωνεί 
με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

  Ο. κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα ήθελα πάρα πολύ να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, αλλά νομίζω ότι το 
προχωρημένο του χρόνου δε μας επιτρέπει. 
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 Θέλω να κάμω δύο τροπολογίες οι οποίες είναι ομόφωνες.  Στο άρθρο 91Α, 
που είναι το άρθρο 2 του τροποποιητικού νόμου, θα παρακαλούσα όπως αυξηθεί η 
ποινή.  Εκεί που αναφέρεται στην τελευταία γραμμή «που δεν υπερβαίνει το ένα (1) 
έτος» να γίνει «που δεν υπερβαίνει τα τρία (3) έτη».   Επιπρόσθετα, στο άρθρο 290Α, 
στη δεύτερη γραμμή, μετά από τη φράση “με βία ή με απειλή” να προστεθεί η φράση 
“χρήσης βίας”.  Τούτο κρίνεται αναγκαίο για σκοπούς καλύτερης διευκρίνισης.  Το 
πρώτο, κύριε Πρόεδρε, κρίνεται αναγκαίο, για να μπορεί να υπάρχει καλύτερη 
εναρμόνιση με άλλα άρθρα του ποινικού κώδικα, καθόσον αφορά το ύψος της ποινής,  
γιατί η απειλή υπό αυτή τη μορφή είναι ένα νέο αδίκημα το οποίο εισάγεται στον 
ποινικό μας κώδικα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της πρώτης τροπολογίας; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση της δεύτερης τροπολογίας; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 91Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 290A στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της 
Αναγνώρισης Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων ως Εγγυημένων Παραδοσιακών 
Ιδιότυπων Προϊόντων Νόμος του  2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Αναγνώρισης Γεωργικών Προϊόντων και Τροφίμων ως 

Εγγυημένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος  Γεώργιος Τάσου 

 Πανίκος Χάμπας    Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ    Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού    Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ 10 Φεβρουαρίου και 10 Μαρτίου 2011.  Στο στάδιο της εξέτασης του 
νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Τμήματος Γεωργίας του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
του Γενικού Χημείου του Κράτους (ΓΧΚ), του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας (ΚΟΠΠ), του ΚΕΒΕ 
και των αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Οι 
αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την 
εναρμόνιση του εθνικού νομοθετικού πλαισίου με τον Κανονισμό (ΕΚ) αριθ. 509/2006 
του Συμβουλίου, της 20ής Μαρτίου 2006, για τα γεωργικά προϊόντα και τα τρόφιμα που 
χαρακτηρίζονται ως εγγυημένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα και τον Κανονισμό 
(ΕΚ) αριθ. 1216/2007 της Επιτροπής, της 18ης Οκτωβρίου 2007, για τον καθορισμό 
λεπτομερών κανόνων εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 509/2006 του 
Συμβουλίου, για τα γεωργικά προϊόντα και τα τρόφιμα που χαρακτηρίζονται ως 
εγγυημένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα. 

 Ειδικότερα, στο νομοσχέδιο περιλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, ρυθμίσεις 
αναφορικά με τα ακόλουθα: 

1. Τον ορισμό του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος ως 
Αρμόδιας Αρχής για την εφαρμογή του προτεινόμενου νόμου και τον 
καθορισμό των αρμοδιοτήτων και των υποχρεώσεων αυτής.  

2. Την καθίδρυση πενταμελούς Συμβουλευτικής Επιτροπής τετραετούς θητείας, 
στην οποία ανατίθενται η εξέταση των αιτήσεων καταχώρισης γεωργικών 
προϊόντων και τροφίμων ως εγγυημένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων 
και η υποβολή σχετικών με τις εν λόγω αιτήσεις εισηγήσεων προς την Αρμόδια 
Αρχή. 

3. Τον ορισμό ως δικαιούχων υποβολής αιτήσεων καταχώρισης για την 
αναγνώριση γεωργικών προϊόντων ή τροφίμων ως εγγυημένων παραδοσιακών 
ιδιότυπων προϊόντων κάθε ομάδας μεταποιητών ή παραγωγών που ασχολείται 
με το ίδιο γεωργικό προϊόν ή τρόφιμο και τον καθορισμό της διαδικασίας 
εξέτασης των πιο πάνω αιτήσεων. 



149 

 

4.  Τον καθορισμό της διαδικασίας υποβολής αιτήσεων για τροποποίηση 
προδιαγραφών ή ενστάσεων αναφορικά με αιτήσεις καταχώρισης γεωργικών 
προϊόντων ή τροφίμων ως εγγυημένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων, 
οι οποίες κατατίθενται από άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

5. Τον καθορισμό των κανόνων σήμανσης των γεωργικών προϊόντων και 
τροφίμων που έχουν εγκριθεί ως εγγυημένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα, 
καθώς και της διαδικασίας εξασφάλισης έγκρισης χρήσης τέτοιου προϊόντος. 

6. Το διορισμό λειτουργών του Τμήματος Γεωργίας από την Αρμόδια Αρχή ως 
επιθεωρητών και τον καθορισμό των αρμοδιοτήτων, των εξουσιών και των 
υποχρεώσεών τους. 

7. Τη θέσπιση σχετικών με τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου αδικημάτων και 
απαγορεύσεων και τον καθορισμό των σχετικών ποινών που δύναται να 
επιβληθούν σε περίπτωση διάπραξης ή παραβίασής τους. 

8. Την παραχώρηση εξουσίας έκδοσης κανονιστικών διοικητικών πράξεων από το 
Υπουργικό Συμβούλιο, καθώς επίσης την παραχώρηση εξουσίας έκδοσης 
διαταγμάτων από τον Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος 
για την περαιτέρω ρύθμιση θεμάτων που αφορούν την εφαρμογή των 
διατάξεων που περιλαμβάνονται στο νομοσχέδιο. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η ψήφιση 
του νομοσχεδίου κρίνεται ιδιαίτερα σημαντική, καθώς η προώθηση κυπριακών 
παραδοσιακών προϊόντων τα οποία παρουσιάζουν ιδιότυπα χαρακτηριστικά εκτιμάται 
ότι θα λειτουργήσει θετικά για την κυπριακή αγροτική οικονομία, τη βελτίωση του 
εισοδήματος των γεωργών και τη συγκράτηση του αγροτικού πληθυσμού στην 
ύπαιθρο.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προτεινόμενες ρυθμίσεις 
παρέχουν τη δυνατότητα απόκτησης συγκριτικού πλεονεκτήματος από τις κυπριακές, 
κυρίως μικρομεσαίες, επιχειρήσεις, οι οποίες παράγουν προϊόντα που μπορούν να 
κατοχυρωθούν ως εγγυημένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα έναντι άλλων 
επιχειρήσεων που παράγουν ομοειδή προϊόντα. 

Στα πλαίσια της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή η εκπρόσωπος 
του Τμήματος Γεωργίας ανέφερε ότι σχετικός με το θέμα ευρωπαϊκός κανονισμός 
υφίσταται από το 1982.  Ωστόσο, επειδή δεν κατέστη εφικτό να επιτύχει τους στόχους 
για τους οποίους θεσπίστηκε, η Ευρωπαϊκή Ένωση αποφάσισε να θέσει σε εφαρμογή 
νέες, λειτουργικότερες, πρόνοιες, οι οποίες προσομοιάζουν με αυτές που 
περιλαμβάνονται στον υφιστάμενο περί Ονομασιών Προέλευσης και Γεωγραφικών 
Ενδείξεων Γεωργικών Προϊόντων ή Τροφίμων Νόμο.  Η διαφορά της κείμενης 
νομοθεσίας από την προτεινόμενη, όπως η ίδια πρόσθεσε, έγκειται στο γεγονός ότι 
στη δεύτερη οι πρώτες ύλες των εν λόγω γεωργικών προϊόντων ή τροφίμων δεν 
απαιτείται να συνδέονται με την τοπική παράδοση, όπως απαιτείται στην πρώτη.  
Αυτό που απαιτείται να συνδέεται με την τοπική παράδοση, στην περίπτωση της 
αναγνώρισης γεωργικού προϊόντος ή τροφίμου ως εγγυημένου παραδοσιακού 
ιδιότυπου προϊόντος, όπως διευκρίνισε, είναι η παρασκευή του, η οποία πρέπει να 
γίνεται βάσει παραδοσιακών μεθόδων ή συνταγών. 

Η εκπρόσωπος του ΓΧΚ, τόσο προφορικώς όσο και γραπτώς, με επιστολή της, 
ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, αιτήθηκε την εκπροσώπηση του ΓΧΚ στη 
Συμβουλευτική Επιτροπή, η οποία καθιδρύεται με το υπό εξέταση νομοσχέδιο.  
Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, η συμμετοχή του ΓΧΚ στην εν λόγω επιτροπή 
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κρίνεται ουσιαστική, λόγω του ρόλου, των εμπειριών και των διαχρονικών δεδομένων 
που τηρούνται στο ΓΧΚ αναφορικά με διάφορα παραδοσιακά τρόφιμα. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΟΠΠ, ο οποίος επίσης κατέθεσε σχετική γραπτή 
επιστολή, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, επισήμανε ότι ορισμένες από τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου συγκρούονται με τον περί Εγγραφής Χημικών Νόμο, 
καθώς οι αναφορές που περιλαμβάνονται σε αυτόν σε σχέση με τον όρο “Γεωργικός 
Χημικός” δε συνάδουν με τις διατάξεις της πιο πάνω κείμενης νομοθεσίας. 

 Όλοι οι υπόλοιποι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες του 
νομοσχεδίου. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή κάλεσε το Τμήμα Γεωργίας όπως σε 
συνεργασία με το ΓΧΚ και τον ΚΟΠΠ μελετήσει περαιτέρω τα προαναφερθέντα 
ζητήματα με σκοπό τη διαμόρφωση κοινά αποδεκτών νομοθετικών ρυθμίσεων.    

Συνεπώς, το Τμήμα Γεωργίας, ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής, 
απέστειλε σε αυτή γραπτή επιστολή, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011, 
συνοδευόμενη από αναθεωρημένο κείμενο νομοσχεδίου, επισημαίνοντας ότι σε 
συσκέψεις που πραγματοποιήθηκαν με τους πιο πάνω εμπλεκόμενους 
συμφωνήθηκαν τα ακόλουθα: 

1. Το αίτημα του ΓΧΚ αποσύρθηκε, καθώς οι δύο πλευρές έκριναν ως πιο 
εποικοδομητική και ουσιαστική τη συμμετοχή του ΓΧΚ στην Τεχνική Επιτροπή, 
η οποία, σύμφωνα με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, δύναται να οριστεί από τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή για την τεχνική επεξεργασία των στοιχείων και την 
εξέταση των προαναφερόμενων αιτήσεων καταχώρισης. 

2. Αναφορικά με το αίτημα του ΚΟΠΠ, δεν κατέστη δυνατό να σημειωθεί σύγκλιση 
απόψεων μεταξύ των δύο πλευρών και ως εκ τούτου το Τμήμα Γεωργίας 
αποφάσισε να τροποποιήσει τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, διαγράφοντας από 
αυτές τον όρο “Γεωργικός Χημικός” και αναδιατυπώνοντάς τις κατάλληλα, ώστε 
να προβλέπεται ότι οι απαραίτητες αναλύσεις διενεργούνται από το χημείο του 
Τμήματος Γεωργίας ή, σε περίπτωση που για οποιοδήποτε λόγο το εν λόγω 
χημείο αδυνατεί να διεξάγει αποτελεσματική ανάλυση, το Τμήμα Γεωργίας έχει 
τη δυνατότητα να αποστείλει το δείγμα σε άλλο διαπιστευμένο εργαστήριο. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που ακολούθησε ενώπιον της επιτροπής ο 
εκπρόσωπος του ΚΟΠΠ ανέφερε ότι δε φέρει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου 
όπως αυτό διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω.  Ωστόσο, όπως ο ίδιος 
επισήμανε, το πρόβλημα δεν έχει ξεπεραστεί, καθώς, σύμφωνα με τον περί Εγγραφής 
Χημικών Νόμο, με τα υφιστάμενα σχέδια υπηρεσίας των λειτουργών του Τμήματος 
Γεωργίας δεν επιτρέπεται σε αυτούς η διενέργεια οποιωνδήποτε χημικών αναλύσεων. 

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί έπειτα από αριθμό νομοτεχνικών και άλλων 
βελτιώσεων που επήλθαν στο κείμενό του, οι οποίες κρίθηκαν αναγκαίες από την 
επιτροπή και το αρμόδιο κυβερνητικό τμήμα. 

Επιπρόσθετα, η επιτροπή έκρινε σκόπιμο όπως τόσο με την παρούσα έκθεσή 
της όσο και με γραπτή επιστολή της, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2011, προς τον 
Υπουργό Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στα πλαίσια της ανάγκης 
διατήρησης και ανάπτυξης της κυπριακής παράδοσης, καλέσει το αρμόδιο υπουργείο 
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όπως προβεί στους αναγκαίους σχεδιασμούς, ώστε, μεταξύ άλλων, να υποβοηθήσει 
μονάδες παραγωγών ή και μεταποιητών να δημιουργήσουν τις προβλεπόμενες από 
το νομοσχέδιο ομάδες, οι οποίες θα έχουν τη δυνατότητα να υποβάλουν τις αναγκαίες 
αιτήσεις, με σκοπό την αναγνώριση κυπριακών γεωργικών προϊόντων και τροφίμων 
ως εγγυημένων παραδοσιακών ιδιότυπων προϊόντων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

Πεδίο εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

Ορισμός, αρμοδιότητες και υποχρεώσεις της Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 4. 

Μεταβίβαση αρμοδιοτήτων Αρμόδιας Αρχής.  Άρθρο 5. 

Καθίδρυση και αρμοδιότητες Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 6. 

Σύνθεση Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 7. 

Εξουσίες προέδρου Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 8. 

Σύγκληση συνεδριάσεων Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 9. 

Απαρτία και πόρισμα/εισήγηση Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 10. 

Γραμματειακή και υλικοτεχνική στήριξη Συμβουλευτικής Επιτροπής.  Άρθρο 11. 

∆ικαίωμα και αίτηση καταχώρισης.  Άρθρο 12. 

Προκαταρκτική εξέταση της αίτησης καταχώρισης.  Άρθρο 13. 

∆ιαδικασία εξέτασης της αίτησης καταχώρισης από τη Συμβουλευτική 
Επιτροπή.  Άρθρο 14. 

Αιτήσεις που απορρίπτονται και δεν προωθούνται.  Άρθρο 15. 

∆ικαίωμα υποβολής ένστασης.  Άρθρο 16. 

Προώθηση της αίτησης καταχώρισης στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Άρθρο 17. 

Σήμανση ΕΠΙΠ.  Άρθρο 18. 

Ενστάσεις προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή.  Άρθρο 19. 

Τροποποίηση των προδιαγραφών.  Άρθρο 20. 

Έγκριση χρήσης αναγνωρισμένου ΕΠΙΠ.  Άρθρο 21. 

Τήρηση Μητρώου.  Άρθρο 22. 

∆ιορισμός Επιθεωρητών.  Άρθρο 23. 

Εξουσίες και αρμοδιότητες Επιθεωρητών.  Άρθρο 24. 
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∆ικαίωμα ένστασης για την κατακράτηση ή την κατάσχεση προϊόντων.  Άρθρο 
25. 

Υποχρέωση προς εχεμύθεια.  Άρθρο 26. 

Υποχρεώσεις παραγωγών.  Άρθρο 27. 

Επίσημος έλεγχος.  Άρθρο 28. 

Παρακώλυση Επιθεωρητή.  Άρθρο 29. 

Γνωστοποίηση αποτελεσμάτων ελέγχου επί κατακράτησης και κατάσχεσης 
προϊόντων ή τροφίμων.  Άρθρο 30. 

Ποινικό αδίκημα περί της παράβασης της υποχρέωσης προς εχεμύθεια.  
Άρθρο 31. 

Ψευδείς παραστάσεις.  Άρθρο 32. 

Απαγόρευση ορισμένων πράξεων.  Άρθρο 33. 

Εξουσία έκδοσης Κανονισμών.  Άρθρο 34. 

Εξουσία έκδοσης διαταγμάτων.  Άρθρο 35. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 35 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 35 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναγνώρισης Γεωργικών 
Προϊόντων και Τροφίμων ως Εγγυημένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στα θέματα με αριθμούς 6 και 7, που τιτλοφορούνται «Οι περί 
Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και «Οι περί  
Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του  2011».  Τα θέματα έχουν κοινή έκθεση και 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011» και «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργουμένων 

Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 
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Παρόντες:  

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου  

 Πανίκος Χάμπας  Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  Αντώνης Αντωνίου 

 Μαρία Κυριακού Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων εξέτασε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 10 
Μαρτίου 2011.  Στο στάδιο της εξέτασης των κανονισμών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Γεωργίας και του 
Ινστιτούτου Γεωργικών Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των 
αγροτικών οργανώσεων ΕΚΑ, “Αγροτική” και “Παναγροτικός Σύνδεσμος”.  Οι 
αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ και “Ευρωαγροτικός” και ο Κυπριακός Σύνδεσμος 
Φυτοπροστασίας, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός και των δύο προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει 
του άρθρου 14 του περί Σπόρων Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Σπόρων 
(Λαχανικά) Κανονισμών και των περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση της 
εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2010/46/ΕΕ της Επιτροπής, της 2ας Ιουλίου 2010, 
για τροποποίηση των Οδηγιών 2003/90/ΕΚ και 2003/91/ΕΚ για τη θέσπιση μέτρων για 
την εφαρμογή του άρθρου 7 των Οδηγιών 2002/53/ΕΚ και 2002/55/ΕΚ του 
Συμβουλίου, αντίστοιχα, όσον αφορά τα ελάχιστα χαρακτηριστικά που πρέπει να 
καλύπτονται κατά την εξέταση και τις ελάχιστες προϋποθέσεις για την εξέταση 
ορισμένων ποικιλιών καλλιεργούμενων φυτικών ειδών και κηπευτικών ειδών. 

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς προτείνεται η αντικατάσταση ορισμένων 
παραρτημάτων των περί Σπόρων (Λαχανικά) Κανονισμών και των περί Σπόρων 
(Κατάλογοι Ποικιλιών των Καλλιεργούμενων Γεωργικών Ειδών) Κανονισμών, ώστε να 
εναρμονιστεί το εθνικό δίκαιο που διέπει τον τομέα των σπόρων προς σπορά με το 
αντίστοιχο κοινοτικό αναφορικά με τον καθορισμό των ελάχιστων χαρακτηριστικών και 
προϋποθέσεων που πρέπει να καλύπτονται κατά την εξέταση ορισμένων ποικιλιών 
καλλιεργούμενων γεωργικών και κηπευτικών ειδών.  Τα εν λόγω ελάχιστα 
χαρακτηριστικά καθορίζονται με βάση τα πρωτόκολλα του Κοινοτικού Γραφείου 
Φυτικών Ποικιλιών, ενώ οι ελάχιστες προϋποθέσεις που πρέπει να καλύπτονται κατά 
την εξέταση ορισμένων ποικιλιών καλλιεργούμενων γεωργικών και κηπευτικών ειδών 
καθορίζονται με βάση τις κατευθυντήριες γραμμές του ∆ιεθνούς Οργανισμού 
Προστασίας των Φυτικών Ποικιλιών. 

 Σύμφωνα με τα έγγραφα που συνοδεύουν τους κανονισμούς, αυτοί έπρεπε να 
είχαν μεταφερθεί στο εθνικό δίκαιο μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2010.  Ως εκ τούτου, η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει ήδη αποστείλει στη ∆ημοκρατία προειδοποιητική επιστολή, 
ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2010, για τη μη μεταφορά της σχετικής Οδηγίας στην 
εθνική της νομοθεσία.  Σημειώνεται ότι οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή 
στις 17 Φεβρουαρίου 2011. 

Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών από την επιτροπή η εκπρόσωπος 
του Τμήματος Γεωργίας, αφού ανέλυσε τις κυριότερες πρόνοιές τους, σύμφωνα με τα 
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πιο πάνω, επισήμανε ότι αυτοί δε σχετίζονται με οποιοδήποτε τρόπο με γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται 
στους κανονισμούς. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την έγκριση των προτεινόμενων κανονισμών όπως αυτοί κατατέθηκαν στη 
Βουλή από την εκτελεστική εξουσία.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 6 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που είναι «Οι περί Μεταλλείων και 
Λατομείων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Πανίκος Χάμπας, αναπλ. πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Αντώνης Αντωνίου 

 Γεώργιος Τάσου Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους υπό 
αναφορά κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 
Φεβρουαρίου και στις 3 Μαρτίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής ο προϊστάμενος της 
Υπηρεσίας Μεταλλείων του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Συνδέσμου Σκυροποιών (ΚΕΒΕ), της 
Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου και της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών 
Οργανώσεων Κύπρου.  Το Τμήμα Περιβάλλοντος, η Ένωση ∆ήμων Κύπρου, ο 
Σύνδεσμος Γεωλόγων και Μεταλλειολόγων Κύπρου, το Κυπριακό Ίδρυμα Προστασίας 
του Περιβάλλοντος (Terra Cypria) και οι αγροτικές οργανώσεις ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, 
“Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’  όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  Ωστόσο, το Τμήμα Περιβάλλοντος 
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με γραπτή επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 
2011, επισημαίνει ότι συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το 
άρθρο 47 του περί Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των περί Μεταλλείων και Λατομείων Κανονισμών, ώστε να επιτευχθεί ο 
εκσυγχρονισμός ορισμένων προνοιών που περιλαμβάνονται σε αυτούς και η μείωση 
του διοικητικού φόρτου τόσο των εμπλεκόμενων επιχειρήσεων όσο και των αρμόδιων 
κυβερνητικών υπηρεσιών. 

 Ειδικότερα, οι κανονισμοί περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων ρυθμίσεις αναφορικά 
με τα ακόλουθα: 

1. Την εισαγωγή ενός νέου τύπου άδειας επισκόπησης, της “άδειας 
αναγνώρισης”, με την οποία χορηγείται το δικαίωμα αναζήτησης 
μεταλλευμάτων σε μια ενιαία περιοχή που δεν υπερβαίνει τα είκοσι πέντε 
τετραγωνικά χιλιόμετρα, χρησιμοποιώντας οποιαδήποτε πρόσφορη μέθοδο, 
εξαιρουμένης της διεξαγωγής οποιωνδήποτε γεωτρήσεων ή εκσκαφών. 

2. Την τροποποίηση των υφιστάμενων διατάξεων που αφορούν το σχήμα και την 
έκταση της περιοχής για την οποία δύναται να υποβληθεί αίτηση εξασφάλισης 
άδειας επισκόπησης μεταλλευμάτων και λατομικών υλικών.  Συγκεκριμένα, 
γίνεται εισήγηση η μέγιστη έκταση της εν λόγω περιοχής αναφορικά με την 
αναζήτηση μεταλλευμάτων να μην υπερβαίνει τα πέντε τετραγωνικά χιλιόμετρα, 
ενώ για την αναζήτηση λατομικών υλικών να μην υπερβαίνει τα δύο 
τετραγωνικά χιλιόμετρα. 

3. Την τροποποίηση της διαδικασίας ανανέωσης αδειών επισκόπησης, την 
επέκταση της διάρκειας των εν λόγω ανανεώσεων και την προσθήκη 
ορισμένων σχετικών περιορισμών. 

4. Την τροποποίηση της διαδικασίας μεταβίβασης ή εκχώρησης των δικαιωμάτων 
κατόχου άδειας επισκόπησης, μεταλλευτικής μίσθωσης ή προνομίου λατομείου 
και την προσθήκη ορισμένων σχετικών απαιτήσεων. 

5. Τον καθορισμό των ελάχιστων δαπανών τις οποίες υποχρεούται να καταβάλλει 
ο κάτοχος άδειας επισκόπησης για κάθε τέτοια άδεια που κατέχει, τον 
καθορισμό του συνόλου των οικονομικών υποχρεώσεων που αφορούν την 
προαναφερθείσα νέα άδεια αναγνώρισης, καθώς και την αύξηση των 
υφιστάμενων δικαιωμάτων, τελών, μισθωμάτων και ενοικίων που αφορούν τις 
υφιστάμενες άδειες επισκόπησης, τις μεταλλευτικές μισθώσεις και τα προνόμια 
λατομείου. 

6. Τη μεταβίβαση, από το Υπουργικό Συμβούλιο στον Επιθεωρητή Μεταλλείων, 
της αρμοδιότητας για αναστολή των εργασιών και των υποχρεώσεων κατόχου 
άδειας επισκόπησης, μεταλλευτικής μίσθωσης ή προνομίου λατομείου. 

7. Τον εκσυγχρονισμό των διατάξεων με τις οποίες καθορίζονται οι υποχρεώσεις 
των κατόχων μεταλλευτικών μισθώσεων και προνομίων λατομείων σε σχέση με 
το προσωπικό και τα μηχανήματα που απασχολούνται στο μεταλλείο ή στο 
λατομείο. 

8. Την τροποποίηση της υποχρέωσης υποβολής μηνιαίων καταστάσεων 
αναφοράς εργασιών από τους κατόχους αδειών επισκοπήσεων, μεταλλευτικών 
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μισθώσεων ή προνομίων λατομείων.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τις 
προτεινόμενες πρόνοιες, τα εν λόγω στοιχεία θα υποβάλλονται με ετήσια 
έκθεση από τους κατόχους μεταλλευτικών μισθώσεων και προνομίων 
λατομείων, ενώ οι κάτοχοι αδειών επισκόπησης θα υποβάλλουν τέτοια έκθεση 
με την αίτηση ανανέωσης της άδειας επισκόπησής τους ή κατά τη λήξη της 
τελευταίας για τη συνολική διάρκεια της ισχύος της άδειας.  Παρόμοια ρύθμιση 
γίνεται και για την υποβολή σχεδίων επισκοπήσεων από τους κατόχους αδειών 
επισκόπησης, ώστε αντί αυτά να κατατίθενται κάθε έξι μήνες να κατατίθενται 
μαζί με την υποβολή των πιο πάνω εκθέσεων. 

9. Τη νομοτεχνική και τη λεκτική διόρθωση ορισμένων προνοιών που 
περιλαμβάνονται σ’ αυτούς. 

 Σημειώνεται ότι οι υπό εξέταση κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή μαζί με το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Ρύθμισης Μεταλλείων και Λατομείων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011» και έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, 
επειδή για νομικούς λόγους η ψήφιση των προνοιών του νομοσχεδίου έπρεπε να 
προηγηθεί της έγκρισης των κανονισμών, το εν λόγω νομοσχέδιο έχει ήδη ψηφιστεί 
από την ολομέλεια του σώματος σε νόμο. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, ο 
προϊστάμενος της Υπηρεσίας Μεταλλείων, αφού επισήμανε τις κυριότερες πρόνοιες 
των κανονισμών, αναφέρθηκε μεταξύ άλλων στην πτωτική πορεία των τιμών των 
οικοδομικών υλικών που παρατηρείται κατά το τελευταίο χρονικό διάστημα.  Ως εκ 
τούτου, εισηγήθηκε την τροποποίηση του αρχικού κειμένου των κανονισμών, ώστε τα 
ποσά των δικαιωμάτων που αντιστοιχούν στα τούβλα και στα κεραμίδια να μην 
αυξηθούν, όπως ήταν η αρχική εισήγηση, αλλά να παραμείνουν ως έχουν στους 
υφιστάμενους κανονισμούς. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες πρόνοιες των υπό 
αναφορά κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού υιοθέτησε 
την προαναφερθείσα εισήγηση και διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, 
επιφέροντας παράλληλα και άλλες νομοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες κρίθηκαν 
αναγκαίες, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί 
έχουν τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 9 θέμα, που είναι «Ο περί Ετησίων Αδειών μετ’ 
Απολαβών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «O περί Ετησίων Αδειών μετ’ Απολαβών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού  Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 
και 10 Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι  του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΕΚ, 
∆ΕΟΚ και της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ.  Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, της ΠΕΟ και του ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν 
στη συνεδρίαση της επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου 
για τις ετήσιες άδειες μετ’ απολαβών, έτσι ώστε να μπορούν να καταβάλλονται στους 
παρέδρους του ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών έξοδα παραστάσεως, όπως 
καταβάλλονται και στους παρέδρους του ∆ικαστηρίου Ελέγχου Ενοικιάσεων, με στόχο 
την περαιτέρω στήριξη του θεσμού των εν λόγω παρέδρων και την κατ’ ακολουθία 
πλέον εύρυθμη λειτουργία του δικαστηρίου. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της τροποποίησης της νομοθεσίας προηγήθηκε αίτημα των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων, αρχικά της ∆ΕΟΚ και αργότερα της ΠΕΟ και της ΣΕΚ, 
όπως καταβάλλεται από το Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού αντίστοιχο ποσό στο 
ταμείο των συντεχνιών τους ως αποζημίωση για τη συμμετοχή των μελών τους στο 
∆ικαστήριο Εργατικών ∆ιαφορών. Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι παρόμοια 
πρακτική εφαρμόζεται ήδη και για τα μέλη (παρέδρους) του ∆ικαστηρίου Ελέγχου 
Ενοικιάσεως σύμφωνα με το άρθρο 4(6) του περί Ενοικιοστασίου Νόμου (νόμος 
αριθμός 23 του 1983 όπως αυτός τροποποιήθηκε έκτοτε).  Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε 
ότι το θέμα απασχόλησε το Εργατικό Συμβουλευτικό Σώμα, που υιοθέτησε το εν λόγω 
αίτημα για καταβολή δαπάνης από το Ταμείο Πλεονάζοντος Προσωπικού σε όλα τα 
μέλη του ∆ικαστηρίου Εργατικών ∆ιαφορών.  

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέφερε ότι το νομοσχέδιο έτυχε νομοτεχνικού ελέγχου και πως αυτό μπορεί να 
προωθηθεί στην ολομέλεια της Βουλής προς ψήφιση. 

 Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ, ∆ΕΟΚ, καθώς και η εργοδοτική 
οργάνωση ΟΕΒ εξέφρασαν τη συμφωνία τους με την προτεινόμενη τροποποίηση.  

 Το ΚΕΒΕ, με επιστολή που απέστειλε στην επιτροπή, δήλωσε ότι συμφωνεί με 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του τροποποιητικού νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα 
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εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό 
κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ετησίων Αδειών μετ’ Απολαβών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα δεν είναι έτοιμο.   

 Τα θέματα με τους αριθμούς 12 και 13 αποσύρονται από την εκτελεστική 
εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στην πρόταση νόμου που έχουμε κηρύξει επείγουσα και 
τιτλοφορείται «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος του  2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες:  

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου  

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε αυθημερόν την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από την ίδια στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα.   
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 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι να παραταθεί η χρονική περίοδος της 
αναστολής της εφαρμογής των διατάξεων του περί Παραγραφής Νόμου, Κεφ. 15, 
μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Όπως είναι γνωστό, η εφαρμογή των διατάξεων του 
πιο πάνω νόμου έχει ανασταλεί με διαδοχικές τροποποιήσεις του, ώστε να δοθεί ο 
αναγκαίος χρόνος για εκσυγχρονισμό και αναθεώρησή του.  Σημειώνεται ότι η 
ισχύουσα περίοδος αναστολής της εφαρμογής του εν λόγω νόμου εκπνέει την 31η 
Μαρτίου 2011. 

 Ειδικότερα, η κατάθεση της εν λόγω πρότασης νόμου κρίθηκε αναγκαία, καθότι 
για ακόμη μια φορά θα συμπληρωθεί η περίοδος αναστολής της εφαρμογής του 
νόμου όπως καθορίζεται στον περί Παραγραφής (Τροποποιητικό) (Αρ. 2) Νόμο του 
2010 [Ν. αρ. 111(Ι)/2010], χωρίς ωστόσο να έχει καταστεί δυνατή η αναθεώρησή του.  
Συγκεκριμένα, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, επειδή δεν παρέχεται 
επαρκής χρόνος εξέτασης σχετικής πρότασης νόμου που έχει μόλις κατατεθεί από την 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και αναθεωρεί τον υπό αναφορά νόμο, λόγω της 
επικείμενης λήξης των εργασιών της παρούσας βουλευτικής περιόδου ενόψει των 
βουλευτικών εκλογών τον προσεχή Μάιο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση της πρότασης νόμου σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;   

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ένα σχόλιο, κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να κάνω.  Η πρόταση αυτή 
κατατέθηκε μαζί με μία άλλη πρόταση η οποία στην ουσία θα ρυθμίσει το ζήτημα της 
παραγραφής εις τον τόπο μας και η οποία ρύθμιση πρέπει να γίνει σίγουρα από τη 
νέα Βουλή και πριν φυσικά να εκπνεύσει ξανά ο χρόνος της αναστολής που δίνουμε 
στην υφιστάμενη νομοθεσία.  Η παράκλησή μας σε όσους θα έρθουν και θα 
αποτελέσουν τη νέα Βουλή είναι όπως αυτή η πρόταση νόμου, την οποία 
υπογράψαμε όλα τα κόμματα, εξεταστεί, γιατί μιλούμε για ένα θέμα το οποίο χρονίζει 
και από μόνο του δημιουργεί σημαντικά προβλήματα στην οικονομία του τόπου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 11 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 και 2 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Έχει ήδη γίνει. 

Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Έχουν  ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.677, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Με επιστολή του προς πολίτη τον Απρίλιο του 1996, στην οποία γινόταν 
αναφορά στα σχέδια που ο πολίτης είχε υποβάλει για αυτοστέγασή του σε 
κυβερνητικό οικόπεδο στο συνοικισμό αυτοστέγασης Μουτταγιάκας-Φάση Κ, ο 
υπουργός τον πληροφορούσε ότι δεν υπήρχε ένσταση για ανέγερση κατοικίας με 
συγκεκριμένους όρους. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Τα οικόπεδα στον εν λόγω συνοικισμό είναι σε χαλίτικη γη κρατικής ιδιοκτησίας, 
όπως αναγράφεται και στην άδεια που παραχωρείται;  Εάν όχι, μπορεί να 
πραγματοποιηθεί ανάπτυξη (ανέγερση κατοικιών) στα οικόπεδα αυτά;  Tι 
πρόκειται να γίνει για αντιμετώπιση των συνεπειών για τον κάτοχο, στην 
περίπτωση που η γη δεν είναι χαλίτικη; 

2. Θα παραχωρηθεί τίτλος ιδιοκτησίας στους κατόχους οικοπέδων που 
συμπεριλαμβάνονται στην εν λόγω φάση;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.678, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για ποιο λόγο τα θέματα πολιτικής αγωγής και τα θέματα της ισότητας 
των φύλων δεν περιλαμβάνονται στα υποχρεωτικά προγράμματα επιμόρφωσης των 
εκπαιδευτικών και των στελεχών της εκπαίδευσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.679, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η εφαρμογή της Εθνικής Ψηφιακής Στρατηγικής; 
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2. Ποια μέτρα λαμβάνονται για ενημέρωση των πολιτών και ενθάρρυνσή τους 
στην ανάπτυξη ψηφιακών δεξιοτήτων; 

3. Ποια μέτρα λαμβάνονται για βελτίωση της πρόσβασης στην τεχνολογία της 
πληροφορίας και των επικοινωνιών και για μείωση των τιμών χρήσης της; 

4. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται η μηχανογράφηση των δημόσιων υπηρεσιών; 

5. Πότε αναμένεται η ολοκλήρωση της μηχανογράφησης στα νοσοκομεία; 

6. Ποια μέτρα λαμβάνονται για υιοθέτηση της ηλεκτρονικής επικοινωνίας στη 
δημόσια υπηρεσία, έτσι ώστε να περιοριστεί η άσκοπη σπατάλη χαρτιού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.680, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Οι οικογένειες των υπηρετούντων εθνοφρουρών υφίστανται μια έμμεση 
φορολόγηση, τόσο με την υποστήριξη των παιδιών τους κατά τη διάρκεια της θητείας 
όσο και για άλλα επιπλέον απρογραμμάτιστα έξοδα.  Όλα αυτά εν μέσω οικονομικής 
κρίσης, που μας έχει επηρεάσει όλους. 

 Από καιρό έπρεπε να είχε διευθετηθεί μια λογική και δικαιότερη αντιμισθία για 
το χρόνο και την προσπάθεια των εθνοφρουρών, οπωσδήποτε πάνω από τον 
ελάχιστο μισθό, που να καλύπτει τα τρέχοντα έξοδά τους και να απαλλάσσει τις 
οικογένειές τους από αυτά. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση προτίθεται να αυξήσει τη μισθοδότηση των 
εθνοφρουρών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.681, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι τριακόσιοι είκοσι δύο εγκλωβισμένοι Καρπασίτες και 
Μαρωνίτες αντιμετωπίζουν σοβαρές δυσκολίες στην άσκηση του δημοκρατικού τους 
δικαιώματος του εκλέγειν και εκλέγεσθαι.  Οι πλείστοι από αυτούς βρίσκονται στην 
τρίτη ηλικία, αντιμετωπίζουν κινησιακά προβλήματα και είναι αδύνατον να 
μεταφερθούν στις ελεύθερες περιοχές, για να ψηφίσουν.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυβέρνηση έχει προβεί στις απαραίτητες ενέργειες, ούτως ώστε 
να εξασφαλιστεί στους εγκλωβισμένους το δικαίωμα να ψηφίσουν στις 22 Μαΐου σε 
εκλογικά κέντρα στο Ριζοκάρπασο, στην Αγία Τριάδα και στον Κορμακίτη αντί στη 
Λευκωσία, στη Λάρνακα και στη Λεμεσό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.682, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην κοινότητα Αθηένου γίνεται ανεξέλεγκτη 
απόρριψη οικιακών βοθρολυμάτων, υγρών καταλοίπων γαλακτοβιομηχανιών, καθώς 
και άλλων υγρών ακαθαρσιών σε τοποθεσίες πολύ κοντά στην οικιστική ζώνη.  Εδώ 
και μήνες πανέμορφες αγροτικές και αρχαιολογικές περιοχές στην Αθηένου 
υποφέρουν και μολύνονται εξαιτίας της ασυνείδητης δράσης κάποιων οδηγών 
βυτιοφόρων, οι οποίοι, αντί να μεταφέρουν τα λύματα στο σταθμό επεξεργασίας στη 
Βαθιά Γωνιά, προτιμούν να τα απορρίπτουν έξω από την κοινότητα. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τις ενέργειες των αρμόδιων τμημάτων για την αντιμετώπιση αυτού 
του τεράστιου προβλήματος που έχει μετατρέψει τη ζωή εκατοντάδων κατοίκων της 
Αθηένου σε κόλαση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.683, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το πολυδύναμο κέντρο στην κοινότητα Πάνω 
Πολεμιδιών έχει κτιστεί σε χώρο πρασίνου, χωρίς να έχει εξασφαλιστεί πολεοδομική 
άδεια.  Παράλληλα, έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργικό Συμβούλιο έχει 
παραχωρήσει άδεια, για να δημιουργηθεί χώρος στάθμευσης για το πολυδύναμο 
κέντρο και πάλι σε χώρο πρασίνου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους το Υπουργικό Συμβούλιο έχει 
παραχωρήσει άδεια στην κοινότητα για δημιουργία χώρου στάθμευσης σε χώρο 
πρασίνου.  Παρακαλώ επίσης όπως πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για 
τις ενέργειες στις οποίες είχε προβεί, ώστε να σταματήσει την παράνομη ανέγερση 
του πολυδύναμου κέντρου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.684, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα ακόλουθα: 

1. Πόσες Τουρκοκύπριες είναι λήπτριες του επιδόματος οικοκυράς; 

2. Πόσοι λήπτες δημόσιου βοηθήματος έχουν πέραν της μίας δηλωμένες 
συζύγους, τι βοήθημα λαμβάνουν και πώς αυτό τεκμηριώνεται; 

3. Πόσοι αιτητές πολιτικού ασύλου έχουν τουρκικό διαβατήριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.685, ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει καταβληθεί ο 13ος μισθός στους υπαλλήλους του 
Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου, βάσει της δέσμευσης που έχει πάρει ο πρόεδρος του 
συμβουλίου κατά τη συζήτηση του θέματος στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή 
της Βουλής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.686, ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιοι είναι οι προγραμματισμοί του υπουργείου σε σχέση με τα 
δημόσια και κοινοτικά νηπιαγωγεία.  Επίσης, καλείται να απαντήσει στα ερωτήματα 
της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων και Κοινοτικών 
Νηπιαγωγείων.  Επισυνάπτεται σχετική επιστολή.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.687, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Αθηνάς Κυριακίδου 

 «Σε απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού, ημερομηνίας 16 
Φεβρουαρίου 2011, στην ερώτηση υπ’ αριθμόν 23.06.009.05.01.445, ημερομηνίας 3 
∆εκεμβρίου 2010, που αφορούσε θέματα υποτροφιών προς τους Έλληνες ομογενείς, 
αναφέρεται πως “μια πτυχή του προβλήματος που αφορά τις υποτροφίες θα 
μπορούσε πιθανόν να επιλυθεί από το Ίδρυμα Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου με 
εισαγωγή ειδικής ρύθμισης που να αφορά αποκλειστικά τη συγκεκριμένη κατηγορία 
φοιτητών και το Υ.Π.Π. προτίθεται να προβεί σε ενέργειες προς αυτή την κατεύθυνση”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τις ενέργειες στις οποίες προτίθεται να προβεί το 
υπουργείο για την επίλυση του προαναφερθέντος προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.688, ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχουν ληφθεί υπόψη οι έντονες ανησυχίες και η ένσταση 
του δήμου Λατσιών για την επέκταση του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού από 
τέσσερις σε έξι λωρίδες κυκλοφορίας, χωρίς να υπάρξει η όποια ρύθμιση για τις 
υφιστάμενες προσβάσεις από την αερογέφυρα Λατσιών. 

 Επισυνάπτονται σχετικές επιστολές που έχει αποστείλει ο δήμος Λατσιών και η 
Συντονιστική Επιτροπή Κατοίκων Περιοχής Ολυμπιακού Σκοπευτηρίου και καλείται ο 
αρμόδιος υπουργός να απαντήσει σε όλα τα θέματα που θίγονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.04.809, ημερομηνίας 3 Φεβρουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ 23.06.009.04.809 και ημερ. 
6.10.2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εταιρεία "CYPRA LTD" έχει εξασφαλίσει από τον Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις 4.9.2007 Άδεια Εκπομπής Αερίων Αποβλήτων με βάση 
τους περί Ελέγχου της Ρύπανσης της Ατμόσφαιρας Νόμους του 2002 μέχρι 2009 και 
τους περί της Ολοκληρωμένης Πρόληψης και Ελέγχου της Ρύπανσης Νόμους του 
2003 μέχρι 2008 για την εγκατάσταση στην περιοχή της Κάτω Μονής. Η πιο πάνω 
Άδεια ισχύει για χρονική περίοδο τεσσάρων ετών από 1.10.2007 μέχρι 1.10.2011. 

 Από τις επιθεωρήσεις καθώς επίσης και από τον έλεγχο των δεδομένων που 
έχει υποχρέωση να υποβάλλει η εν λόγω εταιρεία στο Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας, 
διαπιστώνεται ότι γενικά τηρούνται οι όροι της πιο πάνω Άδειας Εκπομπής. Εκκρεμεί 
μόνο η υποβολή στο Τμήμα ορισμένων εκθέσεων. 
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 Σημειώνεται ότι ο έλεγχος για τις υγειονομικές συνθήκες καθώς και για τη 
νομιμότητα των υποστατικών εμπίπτουν στις αρμοδιότητες άλλων αρχών, στις οποίες 
διαβιβάζεται αντίγραφο της παρούσας, μαζί με αντίγραφο της δικής σας επιστολής. 
Εντούτοις, πληροφορείστε ότι στις 18.1.2011, μετά από γραπτή καταγγελία για 
παράνομη/αδήλωτη απασχόληση αλλοδαπών στην πιο πάνω εταιρεία, το Μικτό 
Κλιμάκιο Επιθεωρητών επισκέφτηκε τον χώρο της εταιρείας στην Κάτω Μονή. Στην 
έκθεση του επιθεωρητή για την εν λόγω επιθεώρηση αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι 
στους χώρους διαμονής δίπλα από το σφαγείο, βρέθηκαν προκατασκευασμένα μικρά 
σπίτια. Σε όσα σπίτια ήταν ανοιχτά, διαπιστώθηκε ότι διέμεναν 2 άτομα ανά σπίτι σε 
χώρο με κρεβάτια και μικρή κουζίνα και οι χώροι δεν ήταν ακάθαρτοι. Υπήρχαν 
λυόμενα στα οποία βρίσκονταν πλυντήρια, τα περισσότερα από τα οποία ήταν 
κλειστά, καθώς οι εργαζόμενοι δούλευαν. Γενικά ο χώρος δεν ήταν ούτε ασυγύριστος 
ούτε ακάθαρτος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1093, ημερομηνίας 26 Απριλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι κρίθηκε 
ασύμφορη η επιδιόρθωση του μηχανήματος Μέτρησης Οστικής Πυκνότητας του 
Γενικού Νοσοκομείου Αμμοχώστου και ως εκ τούτου αποφασίστηκε η αγορά 
καινούριου. 

2. Το καινούριο μηχάνημα αναμένεται να παραδοθεί μέχρι τέλος Απριλίου του 
τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1318, 
ημερομηνίας 18 Ιουνίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. 

Φειδία Σαρίκα 

«Τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στην περιοχή της Κοινότητας Επισκοπής 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Κατόπιν έντονων παραστάσεων της Κοινότητας Επισκοπής και 
επηρεαζόμενων κατοίκων της για τοποθέτηση ηχοπετασμάτων στον 
αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου παρά την Κοινότητα Επισκοπής, δόθηκαν 
οδηγίες στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων να προχωρήσει σε μετρήσεις θορύβου 
για να διαπιστωθεί αν όντως υπάρχει πρόβλημα που να δικαιολογεί την 
τοποθέτηση ηχοπετασμάτων. 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων στις 18/6/2009 ζήτησε την έγκριση του 
Υπουργείου Οικονομικών, σύμφωνα με τις νενομισμένες διαδικασίες, για 
ανάθεση της μελέτης για τις μετρήσεις των επιπέδων θορύβου. Η απάντηση του 
Υπουργείου Οικονομικών ήταν αρνητική. Λόγω των έντονων παραστάσεων 
των ενδιαφερόμενων προς το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, ζητήθηκε 
εκ νέου από το Υπουργείο Οικονομικών τόσο στις 25/1/2010 όσο και στις 
7/10/2010 η επανεξέταση του θέματος αλλά και πάλι οι απαντήσεις ήταν 
αρνητικές. Ως εκ τούτου το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν νομιμοποιείται να 
προχωρήσει στις πιο πάνω μελέτες. 

3. Επειδή η περιοχή Επισκοπής δεν περιλαμβάνεται στις περιοχές προτεραιότητας 
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που προσδιορίστηκαν με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων με επιστολή του ημερομηνίας 7/2/2011 ζήτησε από το 
∆ιευθυντή Τμήματος Περιβάλλοντος όπως προχωρήσει στη διεξαγωγή 
μετρήσεων στην περιοχή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1388, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, 
του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«∆ημιουργία Καρδιολογικής Κλινικής στο Γ.Ν. Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι υπάρχει 
ειλημμένη απόφαση για δημιουργία ανεξάρτητης καρδιολογικής κλινικής στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λάρνακας. Για το σκοπό αυτό γίνονται προσπάθειες για εξασφάλιση 
όλων των προϋποθέσεων για να καταστεί δυνατή η υλοποίηση της απόφασης. 

 Παραμένω στη διάθεση σας για τυχόν πρόσθετες πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1407, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νεόφυτου 
Κωνσταντίνου 

Σημείωση: Η απάντηση του υπουργού είναι απόρρητη. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.215, ημερομηνίας 23 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα 
Φακοντή 

«∆ημιουργία Παραλιακού Πεζόδρομου στην Πέγεια 

Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.009.05.01.215 που υποβλήθηκε 
από το Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή και αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 11/02/11 και σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

(α)  Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με βάση τη δέσμευση που ανέλαβε 
έναντι του ∆ήμου Πέγειας, προχώρησε στη διαδικασία ετοιμασίας 
προκαταρκτικής μελέτης για την Α΄ Φάση του Έργου. Παράλληλα, το Έργο 
προωθήθηκε και εντάχθηκε στον προϋπολογισμό του 2011. 

(β)  Ωστόσο, η μορφολογία του εδάφους, σε συνάρτηση με την ανάπτυξη της 
περιοχής που εφάπτεται του προτεινόμενου πεζόδρομου, δημιουργούν κάποιες 
επιμέρους δυσκολίες στο σχεδιασμό του, που η επίλυσή τους απαιτεί ανάλωση 
περισσότερου χρόνου. Ως εκ τούτου, το εν λόγω Τμήμα θα συνεργαστεί με το 
∆ήμο Πέγειας, όπως είχε αρχικά συμφωνηθεί, με στόχο την επίλυση των 
προβλημάτων που προέκυψαν και τη συμπλήρωση της μελέτης εντός του 
2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.303, ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Έργα που προγραμματίζονται για το 2011 στην Επαρχία Λάρνακας 
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 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι μέσα στο 2011 έχει 
προγραμματιστεί η ζήτηση προσφορών και η έναρξη εργασιών για τα πιο κάτω έξι 
έργα συνολικής δαπάνης 60,8 εκ. Ευρώ, εφ' όσον φυσικά δεν παρουσιαστούν 
οποιαδήποτε προβλήματα ή καθυστερήσεις: 

1. Λεωφόρος Βάττενας στην Ορμήδεια προϋπολογιζόμενης δαπάνης 2,5 εκ. 
Ευρώ 

2. Λεωφόρος Μακαρίου στην Ορμήδεια προϋπολογιζόμενης δαπάνης 2,6 εκ. 
Ευρώ 

3. Λεωφόρος Πιαλέ Ππασιά προϋπολογιζόμενης δαπάνης 12 εκ. Ευρώ 

4. Αναπαλαίωση Οθωμανικής τράπεζας στη Λάρνακα προϋπολογιζόμενης 
δαπάνης 1,7 εκ. Ευρώ 

5. Κτίρια Λαθρομεταναστών στη Μεσόγεια προϋπολογιζόμενης δαπάνης 17 εκ. 
Ευρώ 

6. Επέκταση Νοσοκομείου Λάρνακας προϋπολογιζόμενης δαπάνης 25 εκ. Ευρώ. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες και 
διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.333, ημερομηνίας 4 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το φαινόμενο της μη χρήσης ταξιμέτρου από ασυνείδητους επαγγελματίες 
οδηγούς ταξί, με αποτέλεσμα να παρατηρείται το φαινόμενο αισχροκέρδειας σε βάρος 
κυρίως των ξένων τουριστών που χρησιμοποιούν ταξί, είναι υπαρκτό και επιτείνεται 
κυρίως κατά την Καλοκαιρινή περίοδο. 

3. Για το σκοπό αυτό το αρμόδιο Τμήμα, Τμήμα Οδικών Μεταφορών, προβαίνει 
σε λήψη μέτρων περιορισμού του πιο πάνω φαινομένου, με συστηματικούς και 
αιφνίδιους ελέγχους των επαγγελματιών οδηγών ταξί από τους Επόπτες Οδικών 
Μεταφορών του Τμήματος, και προσάγει κάθε παρανομούντα οδηγό ταξί, που 
εντοπίζεται να παρανομεί, ενώπιον της αρμόδιας αρχής, της Αρχής Αδειών, για 
άσκηση πειθαρχικού ελέγχου και επιβολή ποινής. Η ποινή μπορεί κατά την κρίση της, 
να είναι χρηματικό πρόστιμο που ανέρχεται μέχρι 850 Ευρώ ή στέρηση άδειας 
άσκησης του επαγγέλματος του επαγγελματία οδηγού ταξί για συγκεκριμένο, κατά 
περίπτωση, χρονικό διάστημα. 

4. Επιπρόσθετα κατά την πραγματοποίηση σεμιναρίων επιμόρφωσης και 
επεξήγησης της επαγγελματικής δεοντολογίας του οδηγού ταξί, που κατά καιρούς 
πραγματοποιούνται από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, τονίζεται εμφαντικά η 
αναγκαιότητα προσήλωσης στον κώδικα δεοντολογίας του επαγγέλματος, τόσο για τη 
διατήρηση καλής εικόνας για τον επαγγελματία οδηγό ταξί στην Κύπρο, όσο και κύρια, 
για να επιτευχθεί άριστη εικόνα των παρεχόμενων υπηρεσιών μεταφοράς με ταξί των 
τουριστών, και του Κύπριου πολίτη, σε μια περίοδο παγκόσμιας οικονομικής ύφεσης.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2010 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.365, 
ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 26 Νοεμβρίου 2010, η οποία 
αναφέρεται στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.365, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 
2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη, και σας 
ενημερώνω τα ακόλουθα: 

1.  Στη Μέση Γενική και Τεχνική Εκπαίδευση οι Ειδικές Μονάδες στελεχώνονται 
από εκπαιδευτικούς διαφόρων ειδικοτήτων. Οι εκπαιδευτικοί τυγχάνουν 
εξειδίκευσης σε θέματα Ειδικής Αγωγής σχετικής με την ειδικότητά τους.  
Συγκεκριμένα στη  Μέση Εκπαίδευση εργοδοτούνται εκπαιδευτικοί που: 

 α)  έχουν μεταπτυχιακό στην Ειδική Αγωγή ή/και 

 β)  τυγχάνουν συνεχούς επιμόρφωσης σε θέματα Ειδικής Αγωγής, 

 γ)  διακρίνονται για την ευαισθησία τους σε θέματα Ειδικής Αγωγής, τη 
σχεσιακή και εμψυχωτική τους ικανότητα και το ενδιαφέρον τους να 
εργασθούν με παιδιά με Ειδικές Ανάγκες και 

 δ) έχουν εμπειρία στη διδασκαλία παιδιών με Ειδικές Ανάγκες. 

2. Τα τελευταία χρόνια παρατηρείται αύξηση στον αριθμό των Εκπαιδευτικών 
Ειδικής Εκπαίδευσης που στελεχώνουν τα ∆ημόσια Νηπιαγωγεία, ∆ημοτικά και 
Ειδικά Σχολεία και στηρίζουν παιδιά με ειδικές ανάγκες. 

 Ο διδακτικός χρόνος που παρέχεται σε κάθε παιδί βασίζεται στις αξιολογημένες 
εκπαιδευτικές του ανάγκες και μπορεί να διαφέρει από παιδί σε παιδί. Η στήριξη 
μπορεί να είναι σε ατομικό επίπεδο, σε μικρή ομάδα παιδιών ή και με τους δύο 
πιο πάνω τρόπους. 

3. Οι υπηρεσίες όπως εργοθεραπεία, φυσιοθεραπεία και μουσικοθεραπεία 
παρέχονται μόνο στα Ειδικά Σχολεία, όπου υπάρχουν ειδικά διαμορφωμένες 
αίθουσες, εξοπλισμένες με σύγχρονα μέσα.  Ως εκ τούτου, δεν μπορούν να 
παρέχονται αυτές οι θεραπείες στα πλαίσια του γενικού σχολείου. 

Η δημιουργία πολυθεματικών κέντρων παροχής τέτοιων υπηρεσιών μελετάται 
σε συνεργασία με τα άλλα αρμόδια Υπουργεία (Υπουργείο Υγείας και 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων). 

4. Στο άρθρο 9, του Ν.113(1)/99 όπου γίνεται αναφορά σε «αξιολόγηση του 
παιδιού από πρωτοβάθμια πολυθεματική ομάδα, που περιλαμβάνει κλινικό 
ψυχολόγο, εκπαιδευτικό ειδικής εκπαίδευσης, γιατρό, λογοπαθολόγο και 
οποιοδήποτε άλλο ειδικό απαιτεί η περίπτωση» τηρείται αυστηρά η πρόνοια 
του Νόμου σχετικά με την παρουσία του Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου, Κλινικού 
Ψυχολόγου και άλλων Ειδικών στην Πρωτοβάθμια Ομάδα Αξιολόγησης. 

Όσον αφορά στη στήριξη των παιδιών με Ειδικές Ανάγκες στα συνηθισμένα 
σχολεία, αυτή βασίζεται πάντοτε στη συνεργασία των Εκπαιδευτικών και των 
διάφορων Ειδικών, η οποία και θεωρείται δεδομένη. Ο εκπαιδευτικός 
Ψυχολόγος, ο οποίος έχει ουσιαστικό λόγο στην εκτίμηση της κάθε περίπτωσης 
και στη βασική παρέμβαση για στήριξη οποιουδήποτε παιδιού, συνεργάζεται με 
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άλλους επαγγελματίες (Ειδικούς Εκπαιδευτικούς, Κλινικούς Ψυχολόγους, 
Παιδοψυχίατρους κ.ά.). 

5. Οι γονείς έχουν ενημέρωση κατά τη διάρκεια όλων των σταδίων 
αξιολόγησης/παρακολούθησης και εκπαίδευσης του παιδιού τους. Για να 
ξεκινήσουν οποιεσδήποτε διαδικασίες λαμβάνεται γραπτή έγκριση από το 
γονέα, ο οποίος ακολούθως ενημερώνεται για όλα τα στάδια αξιολόγησης. 
Σημειώνεται ότι το ΥΠΠ νομικά έχει την ευθύνη παροχής υπηρεσιών σε παιδιά 
ηλικίας 3 ετών και άνω. Νοείται ότι ο γονέας έχει δικαίωμα πρόσβασης στον 
ατομικό φάκελο του παιδιού του που βρίσκεται στο γραφείο της αντίστοιχης 
Επαρχιακής Επιτροπής Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης. 

Όσο αφορά στη στήριξη των ίδιων των γονέων, σημειώνεται ότι γίνεται εν μέρει 
από τους ειδικούς του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού οι οποίοι 
παραπέμπουν, εάν χρειαστεί, τους γονείς και σε άλλους κρατικούς ή μη φορείς. 
Σας ενημερώνουμε επίσης ότι ήδη έχει αρχίσει ένας μηχανισμός συνεργασίας 
μεταξύ των τριών υπουργείων για το θέμα αυτό. Τονίζεται ότι στα σχολεία 
Μέσης Εκπαίδευσης υπάρχει ο Καθηγητής Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής 
Αγωγής που συμβάλει στη συναισθηματική στήριξη τόσο των γονέων όσο και 
των ίδιων των παιδιών με Ειδικές Ανάγκες. Ο καθηγητής Συμβουλευτικής και 
Επαγγελματικής Αγωγής με τον υπεύθυνο Β.∆. Ειδικής Αγωγής, το Συνδετικό 
Λειτουργό και τον Εκπαιδευτικό Ψυχολόγο, αποτελούν την ομάδα Ειδικής 
αγωγής στα σχολεία, η οποία είναι υπεύθυνη μεταξύ άλλων για: 

α) την παροχή στήριξης και καθοδήγησης στους γονείς των παιδιών με 
ειδικές ανάγκες, και 

β) την επίλυση προβλημάτων που αναφύονται και την παροχή κάθε 
βοήθειας, στα πλαίσια της έννοιας της ειδικής αγωγής και εκπαίδευσης. 

Στη ∆ημοτική Εκπαίδευση η εφαρμογή των πιο πάνω αποτελεί κύρια ευθύνη 
του Συνδετικού Λειτουργού. 

6. Έχει εντοπισθεί το πρόβλημα καθυστέρησης της αξιολόγησης των μαθητών και 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει επιληφθεί του θέματος με 
βελτιωτικές παρεμβάσεις. 

 Εντούτοις κάποια καθυστέρηση στην αξιολόγηση κάποιων περιπτώσεων 
δικαιολογείται αφού κατά κανόνα οφείλεται στη διαδικασία αξιολόγησης η οποία 
προϋποθέτει: 

 α) Αρχική παρέμβαση για να διαπιστωθεί ότι πραγματικά το παιδί πληροί τα 
κριτήρια για να εμπίπτει στον όρο “Παιδί με Ειδικές Ανάγκες”. Αυτό 
συνεπάγεται μια σειρά διαδικασιών παροχής βοήθειας και στήριξης από 
την ίδια τη σχολική μονάδα σε συνεργασία με τους Εκπαιδευτικούς 
Ψυχολόγους του Υπουργείου Παιδείας. 

 β) Εκθέσεις/Αξιολογήσεις από εκπαιδευτικούς της τάξης και Ειδικούς άλλων 
Υπουργείων/Φορέων. 

 γ) Πληθώρα περιπτώσεων και αύξηση των παραπομπών προς Επαρχιακές 
Επιτροπές Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης (ΕΕΕΑΕ), οι οποίες έχουν 
την ευθύνη για αξιολόγηση των παιδιών που παραπέμπονται σ' αυτές και 
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καθορισμό της εκπαίδευσης που χρειάζεται να παρασχεθεί στα παιδιά με 
ειδικές ανάγκες. 

7. Για το θέμα αυτό έγιναν πολλές προσπάθειες από το Υπουργείο Παιδείας και η 
κατάσταση έχει βελτιωθεί σημαντικά. Ειδικότερα σε εγκύκλιο του Υπουργείου 
Παιδείας με θέμα Κατευθυντήριες γραμμές για τα Προγράμματα Ειδικής Αγωγής 
στη Μέση Εκπαίδευση (ημερ. 27 Αυγούστου 2009, Αρ. Φακ.: 7.1.10.2/3) 
τονίζεται εμφαντικά ότι «Οι ώρες Στήριξης αποτελούν διδακτικές περιόδους 
και δεν πρέπει να χάνονται παρά μόνο για κοινές δραστηριότητες του 
σχολείου. ( . . . )  Τα  μαθήματα Στήριξης αρχίζουν με την έναρξη των 
μαθημάτων και τερματίζονται κανονικά με το τέλος του σχολικού έτους 
όπως και τα υπόλοιπα μαθήματα.» 

 Η στελέχωση των Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης με Ειδικούς 
Εκπαιδευτικούς ολοκληρώνεται πριν την έναρξη κάθε σχολικής χρονιάς. Μικρή 
καθυστέρηση παρατηρείται μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις, όπου πιθανόν να 
αναμένεται συμπληρωματικός διορισμός από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας. 

8. Η ενημέρωση των εκπαιδευτικών Μέσης Εκπαίδευσης για τα παιδιά ειδικής 
αγωγής είναι θεσμικά κατοχυρωμένη και πραγματοποιείται από τον καθηγητή 
Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής. 

 Σημειώνεται ότι ο Υπεύθυνος Βοηθός ∆ιευθυντής των Προγραμμάτων Ειδικής 
Αγωγής τηρεί στο γραφείο του ατομικό φάκελο για κάθε παιδί της Ειδικής 
Αγωγής με τις αποφάσεις της ΕΕΕΑΕ, αντίγραφο του ατομικού δελτίου, τις 
αξιολογήσεις τετραμήνων, ενδεικτικές εργασίες, διαγωνίσματα του μαθητή και 
άλλα. Οι εκπαιδευτικοί μπορούν να ενημερωθούν ειδικότερα για κάθε 
περίπτωση από το φάκελο αυτό. 

 Επίσης, μεταξύ των καθηκόντων του Υπεύθυνου Βοηθού ∆ιευθυντή των 
Προγραμμάτων Ειδικής Αγωγής είναι: 

 α) ο συντονισμός των διδασκόντων στα προγράμματα ΕΑΕ με τους 
διδάσκοντες στα τμήματα των μαθητών ΕΑΕ, καθώς και  

 β) η οργάνωση, τουλάχιστον ανά τρίμηνο, συντονισμών/πολυθεματικών 
συναντήσεων που αφορούν σε παιδιά ΕΑΕ, με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς (γονείς, εκπαιδευτικό ψυχολόγο, Σ.Λ., Β.∆., ΣΕΑ, 
διδάσκοντες, μαθητές ΕΑΕ), τήρηση ημερολογίου και πρακτικών των 
συναντήσεων αυτών προς ενημέρωση όλων των εμπλεκομένων. 

Στη ∆ημοτική Εκπαίδευση, οι εκπαιδευτικοί της γενικής εκπαίδευσης 
ενημερώνονται για τις ιδιαιτερότητες των παιδιών με ειδικές ανάγκες που 
φοιτούν στις τάξεις τους, μέσα από τη συμμετοχή τους σε πολυθεματικές 
συναντήσεις που γίνονται στο σχολείο με στόχο τον καταρτισμό των 
Ατομικών Προγραμμάτων Εκπαίδευσης τους, όπως αυτό προνοείται και 
στη νομοθεσία. 

9. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ενθαρρύνει τους εκπαιδευτικούς των 
γενικών μαθημάτων (∆ημοτικής Εκπαίδευσης) και της ειδικής εκπαίδευσης 
στην εφαρμογή ποικίλων εκπαιδευτικών μεθόδων, συμπεριλαμβανομένης και 
της συνδιδασκαλίας.  Αυτή, εφαρμόζεται όπου κρίνεται αναγκαία, λαμβάνοντας 
πάντοτε υπόψη τις εκπαιδευτικές ανάγκες όλων των παιδιών. 
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 Ο μέγιστος αριθμός των παιδιών που φοιτούν στις τάξεις του ∆ημοτικού 
σχολείου έχει καθοριστεί σε 25. Ο αριθμός αυτός συνάδει με τις σύγχρονες 
πρακτικές που εφαρμόζονται στις Ευρωπαϊκές χώρες για την εκπαίδευση 
παιδιών σε τάξεις μεικτής ικανότητας. 

10. Η ομαδοποίηση των παιδιών της Ειδικής Αγωγής γίνεται με βάση τις 
αποφάσεις των Επαρχιακών Επιτροπών Ειδικής Αγωγής και την ένδειξη που 
υπάρχει σε αυτές σχετικά με την ιδιαιτερότητα ή δυσκολία του μαθητή. Γίνεται 
προσπάθεια για τη δημιουργία όσο το δυνατόν πιο ομοιογενών ομάδων. 

11. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο 
Κύπρου εργάζεται για τη δημιουργία και στάθμιση κατάλληλων ανιχνευτικών και 
διαγνωστικών εργαλείων για την εξακρίβωση των εκπαιδευτικών αναγκών των 
παιδιών. 

 Η αναστολή φοίτησης συστήνεται μόνο στις περιπτώσεις παιδιών που 
παρουσιάζουν τέτοιου είδους δυσκολίες, που δε θα τους επιτρέψουν να 
ανταποκριθούν στο εκπαιδευτικό πρόγραμμα της Α' τάξης του ∆ημοτικού 
Σχολείου (π.χ. ανωριμότητα, σοβαρές μαθησιακές δυσκολίες κτλ). Στις 
περισσότερες περιπτώσεις, παράλληλα με την αναστολή φοίτησης, γίνεται 
παραπομπή των παιδιών στις Επαρχιακές Επιτροπές Ειδικής Αγωγής και 
Εκπαίδευσης και παρέχεται ανάλογη στήριξή τους στο νηπιαγωγείο, σύμφωνα 
με τις αξιολογημένες τους ανάγκες. 

12. Η απόφαση για το καθεστώς φοίτησης των παιδιών Ειδικής Αγωγής 
λαμβάνεται από την Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, 
σύμφωνα πάντα με τις ιδιαιτερότητές του. Η εν λόγω επιτροπή αποφασίζει 
λαμβάνοντας υπόψη όλες τις εκθέσεις των ειδικών και με βάση όλα τα 
προβλήματα/δυσκολίες που παρουσιάζει ο μαθητής.  Ως εκ τούτου παιδιά με 
∆ΕΠ είναι δυνατόν να παρουσιάζουν και άλλες δυσκολίες/ιδιαιτερότητες που 
χρήζουν ένα καθεστώς φοίτησης εκτός της συνηθισμένης τάξης. 

13. Ο φάκελος ενός παιδιού με ειδικές ανάγκες κλείνει μόνο μετά από απόφαση της 
Επαρχιακής Επιτροπής Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, αφού, μετά από 
επαναξιολόγηση της περίπτωσης, κριθεί ότι έχουν ξεπεραστεί οποιεσδήποτε 
δυσκολίες και το παιδί μπορεί να ανταποκριθεί στις απαιτήσεις της γενικής 
εκπαίδευσης, χωρίς την παροχή ειδικής αγωγής. 

14. Στα προγράμματα Ειδικής Αγωγής της Μέσης Γενικής και Τεχνικής 
Εκπαίδευσης διδάσκουν και στηρίζουν εκπαιδευτικοί διαφόρων ειδικοτήτων 
που: 

 α) έχουν μεταπτυχιακό στην Ειδική Αγωγή ή/και 

 β)  τυγχάνουν συνεχούς σεμιναριακής επιμόρφωσης σε θέματα Ειδικής 
Αγωγής 

 γ) είναι καθηγητές Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής. 

 Σημειώνεται ότι τους εκπαιδευτικούς και τις σχολικές Μονάδες γενικότερα 
στηρίζει και καθοδηγεί πολυθεματική ομάδα που αποτελείται από Εκπαιδευτικό 
Ψυχολόγο, Παιδοψυχίατρο, Κοινωνικό Λειτουργό, Συνδετικό Λειτουργό ή 
Λειτουργούς άλλων φορέων ανάλογα με τις ανάγκες του κάθε παιδιού. 
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 Σας ενημερώνουμε επίσης ότι ειδικά για το θέμα της ∆ιαταραχής Ελλειμματικής 
Προσοχής/Υπερκινητικότητας, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε 
συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου έχει οργανώσει ημερίδα με θέμα: 
«Σύγχρονες Θεωρητικές Προσεγγίσεις και Πρακτικές Παρεμβάσεις για Παιδιά με 
∆ιαταραχή Ελλειμματικής Προσοχής/Υπερκινητικότητα στην Εκπαίδευση», την 
οποία παρακολούθησαν εκπαιδευτικοί όλων των ∆ιευθύνσεων από όλη την 
Κύπρο. Επίσης, λειτουργοί της Μέσης Εκπαίδευσης σε συνεργασία με το 
Σύνδεσμο Ατόμων με ∆ιαταραχή Ελλειμματικής Προσοχής και 
Υπερκινητικότητας πραγματοποιούν παιδαγωγικές συναντήσεις σε 
καθηγητικούς συλλόγους για το θέμα της ∆ΕΠ/Υ. 

 Όσο αφορά στις απουσίες και ποινές λαμβάνονται σύμφωνα με τους 
κανονισμούς Λειτουργίας των ∆ημοσίων σχολείων, αφού τα παιδιά Ειδικής 
αγωγής που φοιτούν σε συνηθισμένη τάξη δεν παύουν να προάγονται με τους 
ίδιους όρους που ισχύουν για όλα τα παιδιά. Νοείται ότι για τις διάφορες 
παραβατικές συμπεριφορές που πιθανόν να παρουσιάσουν παιδιά με Ειδικές 
Ανάγκες ενημερώνεται αμέσως, από τη ∆ιεύθυνση του σχολείου, η Επιτροπή 
Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης. 

15. Η αξιολόγηση και οι διευκολύνσεις των μαθητών με Ειδικές Ανάγκες 
παρέχονται όπως ακριβώς προνοεί η νομοθεσία. Για το θέμα αυτό 
παραθέτουμε σχετικά εδάφια του Περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με 
Ειδικές Ανάγκες Νόμου του 1999 και των Κανονισμών του 2001: 

 α.  Παιδιά για τα οποία έχει προσδιοριστεί ειδική αγωγή και εκπαίδευση 
υποβάλλονται σε εξετάσεις και σε διαγωνίσματα του ίδιου επιπέδου και 
απαιτήσεων όπως και για τους υπόλοιπους μαθητές, που προνοούνται 
από το εκπαιδευτικό πρόγραμμα, σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης, 
προσαρμοσμένα στις επιστημονικά αξιολογημένες ειδικές τους ανάγκες. 

Παιδιά για τα οποία προσδιορίστηκε ειδική αγωγή και εκπαίδευση που 
φοιτούν σε συνηθισμένη τάξη ή ειδική μονάδα συνηθισμένου σχολείου 
προάγονται με τους ίδιους όρους που ισχύουν για όλα τα παιδιά, με βάση 
το ατομικό εκπαιδευτικό πρόγραμμα. Νοείται ότι, στις περιπτώσεις όπου 
το παιδί δεν μπορεί να ανταποκριθεί στην απαιτούμενη από το εδάφιο (4) 
δοκιμασία, έπειτα από εισήγηση της Επαρχιακής Επιτροπής χορηγείται 
στο παιδί πιστοποιητικό παρακολούθησης (Ν113(Ι)/99, κεφ. 18, εδάφια 
4α-6). 

 β.  Η παροχή κατά τις εξετάσεις ειδικών διευκολύνσεων πρέπει να βασίζεται 
(1) α) στο λεπτομερή καθορισμό των διευκολύνσεων ανάλογα με τις 
ανάγκες και ιδιαιτερότητες του κάθε εξεταζομένου, β) στη μη προσφορά 
στον εξεταζόμενο οποιουδήποτε πλεονεκτήματος ή προβαδίσματος ή 
προνομιακής μεταχείρισης έναντι των κανονικώς εξεταζόμενων μαθητών, 
και γ) στη διασφάλιση της εγκυρότητας και της αξιοπιστίας της εξέτασης.  

  (2) Η παροχή των πιο πάνω ειδικών διευκολύνσεων, όσο είναι εφικτό, δεν 
πρέπει να συνεπάγεται τη διαφοροποίηση της διαδικασίας της διόρθωσης 
των γραπτών, εκτός από τις περιπτώσεις όπου τέτοια διαφοροποίηση δεν 
αντίκειται προς την φύση και τις κατ’ ιδίαν απαιτήσεις του εξεταζόμενου 
θέματος (Κ.∆.Π. 186/2001, Καν. 61). 
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16. Όλα τα παιδιά που, μετά από αξιολόγησή τους από την Επαρχιακή Επιτροπή 
Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, εμπίπτουν στον όρο «παιδί με ειδικές 
ανάγκες» λαμβάνουν τις ανάλογες υπηρεσίες, σύμφωνα με τις αξιολογημένες 
τους ανάγκες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.424, ημερομηνίας 2 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 16/12/2010 και αρ. φακ. 
23.06.009.05.01.424 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Εργασίας (ΤΕ) του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων στα πλαίσια της γενικότερης κυβερνητικής πολιτικής για στήριξη και 
ενθάρρυνση του επαναπατρισμού, προωθεί διάφορες δραστηριότητες με σκοπό την 
ενημέρωση των αποδήμων/επαναπατριζομένων για την κατάσταση της αγοράς 
εργασίας στην Κύπρο, συμπεριλαμβανομένων των όρων και συνθηκών εργασίας, και 
την παροχή βοήθειας σ’ αυτούς για την επαγγελματική τους αποκατάσταση στην 
Κύπρο. Συγκεκριμένα: 

 Εφαρμόζει Πρόγραμμα ενημέρωσης των αποδήμων για κενές θέσεις εργασίας 
στην Κύπρο. Από το 2009 το Τ.Ε., σε συνεργασία με τον Ελληνικό 
Ραδιοφωνικό Σταθμό του Λονδίνου LGR, δημιούργησε μια ηλεκτρονική μερίδα 
(Banner) στην Ιστοσελίδα του ραδιοσταθμού μέσα από την οποία διαδίδεται η 
βάση δεδομένων κενών θέσεων εργασίας στη Κύπρο -
www.pescps.dl.mlsi.gov.cy- περιλαμβανομένων και θέσεων του Ευρωπαϊκού 
∆ικτύου Υπηρεσιών Απασχόλησης (EURES). ∆ιαθέσιμο μέσω της ίδιας 
ιστοσελίδας είναι το ειδικό έντυπο αίτησης για εργασία στη Κύπρο που 
απευθύνεται αποκλειστικά σε επαναπατρισθέντες. Επίσης, το ΤΕ συμμετέχει 
στην ετήσια Έκθεση Κυπριακών Προϊόντων που διοργανώνεται στο Λονδίνο, 
στην οποία παρέχεται στους ενδιαφερόμενους απόδημους ενημέρωση και 
καθοδήγηση για θέματα επαγγελματικής αποκατάστασης στην Κύπρο. 

 Ενημερώνει τους Κύπριους απόδημους, οι οποίοι επικοινωνούν με το Τμήμα 
Εργασίας τηλεφωνικώς, γραπτώς ή και μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου, για τις 
ευκαιρίες και όρους απασχόλησης στην Κύπρο, τις υπηρεσίες και 
διευκολύνσεις που παρέχει το Τμήμα για σκοπούς επαγγελματικής 
αποκατάστασής τους κ.λπ., αποστέλλοντάς τους και σχετικό πληροφοριακό υλικό. 

 Παρέχει τη δυνατότητα στους απόδημους Κύπριους, οι οποίοι εκδηλώνουν 
ενδιαφέρον για εγκατάσταση στην Κύπρο και εξεύρεση εργασίας, να εγγραφούν στο 
μηχανογραφημένο μητρώο του ΤΕ, ως αιτητές εργασίας. Για το σκοπό αυτό οι 
ενδιαφερόμενοι απόδημοι συμπληρώνουν το έντυπο “Αίτηση από Κύπριους που 
διαμένουν στο εξωτερικό για απασχόληση στην Κύπρο” το οποίο μπορούν να 
προμηθευτούν είτε από τις ∆ιπλωματικές Αντιπροσωπίες της ∆ημοκρατίας στο 
εξωτερικό, είτε από το ΤΕ, είτε να το εκτυπώσουν από την ιστοσελίδα του Τμήματος 
(www.mlsi.gov.cy/dl). 

 Στους επαναπατρισθέντες Κύπριους προσφέρονται όλες οι υπηρεσίες, 
εξυπηρετήσεις και διευκολύνσεις για προώθηση της επαγγελματικής τους 
αποκατάστασης, όπως ακριβώς και στους υπόλοιπους Κύπριους. Τα Γραφεία 
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Εργασίας έχουν οδηγίες να προσφέρουν, ειδικά στους επαναπατριζόμενους που 
απευθύνονται σ’ αυτά, πολύ προσεγμένη και ειδική μεταχείριση και να τους 
παρέχουν, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων τους, κάθε βοήθεια για την 
επαγγελματική τους αποκατάσταση. Για αποτελεσματικότερη προώθηση των εν λόγω 
ενεργειών, στα Γραφεία Εργασίας σε όλες τις επαρχίες, έχουν οριστεί συγκεκριμένοι 
Λειτουργοί ως υπεύθυνοι για εξυπηρέτηση των επαναπατριζομένων. 

 Στο Τμήμα Εργασίας λειτουργεί το “Σχέδιο Παροχής Κινήτρων για Πρόσληψη 
Ατόμων που ανήκουν στις Ευπαθείς Κοινωνικά Ομάδες” μέσω του οποίου 
επιχορηγείται ο μισθός ατόμων της κατηγορίας αυτής, και στο οποίο μπορούν να 
συμμετέχουν και επαναπατριζόμενοι νοούμενου ότι ανήκουν στις συγκεκριμένες 
ομάδες πληθυσμού. Πληροφορίες για το Σχέδιο στην ιστοσελίδα του ΤΕ στη 
διεύθυνση www.mlsi.gov.cy/dl. 

 Επιπλέον, το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε συνεργασία με 
το Υπουργείο Οικονομικών μελετούν ειδικό σχέδιο οικονομικής στήριξης για 
επαναπατρισθέντες Κυπρίους από τρίτες χώρες στις οποίες δεν εφαρμόζεται σχέδιο 
κοινωνικής ασφάλισης. Οι πρόνοιες του εν λόγω σχεδίου αναμένεται ότι θα 
ανακοινωθούν σύντομα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.425, ημερομηνίας 16 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της 
Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 3 ∆εκεμβρίου 2010, και σας πληροφορώ 
ότι ο σκυβαλότοπος Αγ. Μαρινούδας περιλαμβάνεται στον κατάλογο αποκατάστασης 
τριανταεπτά (37) συνολικά σκυβαλότοπων στην Επαρχία Πάφου. Η αποκατάσταση 
των χώρων αναμένεται να αρχίσει πριν το τέλος του τρέχοντος έτους και θα 
ολοκληρωθεί μέχρι το τέλος του πρώτου εξαμήνου του 2013.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.431, ημερομηνίας 3 ∆εκεμβρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Αργάκας για μείωση της κοινοτικής 
συνεισφοράς για εκτέλεση αναπτυξιακών έργων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό ερώτησης ως ανωτέρω και ημερομηνία 13 ∆εκεμβρίου 
2010, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ ότι το ποσοστό της 
συνεισφοράς που οφείλει να καταβάλλει κάθε κοινότητα για σκοπούς εκτέλεσης 
αναπτυξιακών έργων, έχει καθορισθεί με σχετική Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου (με αριθμό 53.082) στις 24/01/2001, έχοντας ως κριτήρια τον πληθυσμό 
και το υψόμετρο της κάθε κοινότητας, και κυμαίνεται από 0% μέχρι και 30%. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, μετά από αριθμό αιτημάτων που υποβάλλονται 
από κοινότητες για μείωση του ποσοστού της συνεισφοράς τους, μελέτησε το θέμα και 
ετοίμασε σχετική εισήγηση, η οποία εξετάζεται σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Οικονομικών και αποσκοπεί στην αναθεώρηση των κοινοτικών συνεισφορών 
παγκύπρια, για την εκτέλεση αναπτυξιακών έργων, στη βάση παραμέτρων, όπως ο 
πληθυσμός, το ποσοστό προσφύγων, το υψόμετρο, την απόσταση από το αστικό 
κέντρο, το ταμειακό υπόλοιπο κ.λπ.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.446, ημερομηνίας 8 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφορικά με το πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια επιστολής σας ημερ. 
16.12.2010 επιθυμώ να αναφέρω τα ακόλουθα: 

 Η απόφαση του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων (Ε∆Α∆) 
στην υπόθεση ∆ημόπουλος και άλλοι εν. Τουρκίας, εξέτασε μόνο το ζήτημα της 
εξάντλησης των ενδίκων μέσων που εισήγαγε η Τουρκία αναφορικά με τα 
περιουσιακά δικαιώματα των Ελληνοκυπρίων αιτητών. Το Ε∆Α∆ αποφάσισε πως το 
ένδικο μέσο που εισήγαγε η Τουρκία συμμορφώνεται προς τις απαιτήσεις της 
Ευρωπαϊκής Σύμβασης ∆ικαιωμάτων του Ανθρώπου. Στην εν λόγω απόφαση, 
επισημαίνεται ταυτόχρονα, πως το ένδικο μέσο είναι τουρκικό, αποκλείοντας κάθε 
νομιμοποίηση της παράνομης αποσχιστικής οντότητας ως χωριστής “κρατικής” 
οντότητας που έχει εξουσία να διαθέτει αυτόνομα ένδικα μέσα. 

 Η απόφαση του Ε∆Α∆ δεν αναιρεί από τα πολιτικά και νομικά επιχειρήματα 
που έχει καταθέσει η πλευρά μας στο πλαίσιο των διαπραγματεύσεων, κυρίως όσον 
αφορά στη θέση ότι οι νόμιμοι ιδιοκτήτες θα πρέπει να έχουν την πρώτη επιλογή και 
να αποφασίσουν οι ίδιοι κατά πόσο επιθυμούν αποκατάσταση, ανταλλαγή ή 
αποζημίωση της περιουσίας τους. 

 Η Κυβέρνηση δεν ευνοεί την προσφυγή πολιτών στην “επιτροπή 
αποζημιώσεων/περιουσιών”, ιδιαίτερα από τη στιγμή που συνεχίζονται οι 
διαπραγματεύσεις για επίλυση του Κυπριακού. Σχετικές ήταν οι τοποθετήσεις από 
εκπροσώπους της Κυβέρνησης και του ιδίου του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 
Ανεξαρτήτως του ότι αποτελεί ατομικό δικαίωμα του κάθε πολίτη η προσφυγή ή μη 
στον εν λόγω μηχανισμό, οι αρχές της Κυπριακής ∆ημοκρατίας δεν δεσμεύονται από 
ενδεχόμενους συμβιβασμούς που μπορεί να προκύψουν μεταξύ Κυπρίων πολιτών και 
της “επιτροπής”. 

 Έχοντας υπόψη τους εγγενείς περιορισμούς από τη συνεχιζόμενη κατοχή, το 
έργο του εν λόγω μηχανισμού αξιολογείται από τις αρμόδιες υπηρεσίες της 
∆ημοκρατίας, ενημερώνοντας το διεθνή παράγοντα για τις αδυναμίες και ανεπάρκειες 
του μηχανισμού αυτού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.538, 
ημερομηνίας 14  Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 21/1/2011 αναφορικά με το πιο 
πάνω ερώτημα του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας και 
Πολιτισμού για συγκεκριμένες πρωτοβουλίες, εκδηλώσεις και δραστηριότητες με τις 
οποίες θα τιμηθεί στην Κύπρο η μνήμη του Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη, από το θάνατο 
του οποίου συμπληρώθηκαν στις 3/1/2011 100 χρόνια, καθώς επίσης και η μνήμη του 
Οδυσσέα Ελύτη, από τη γέννηση του οποίου συμπληρώνονται το Νοέμβρη 100 χρόνια, και 
σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προγραμματίζει τα 
ακόλουθα: 

1. Ημερίδα αφιερωμένη στον Αλέξανδρο Παπαδιαμάντη. 
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2. Ημερίδα αφιερωμένη στον Οδυσσέα Ελύτη. 

3. Αποστολή εγκυκλίου στα σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης με την οποία γίνεται 
εισήγηση για πραγματοποίηση διάφορων εκδηλώσεων και δραστηριοτήτων 
ώστε να τιμηθούν οι δύο λογοτέχνες, όπως είναι λογοτεχνικοί ή/και εικαστικοί 
διαγωνισμοί, αφιερώματα στο σχολικό περιοδικό, ετοιμασία λευκωμάτων, 
μελοποίηση αποσπασμάτων από το έργο τους, διαθεματικές εργασίες μαθητών 
κ.ά.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.542, ημερομηνίας 17 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Θέμα: ∆ημιουργία πάρκου παρά την αλυκή Λάρνακας-Μετακίνηση Αποθήκης του 
Τμήματος ∆ημοσίων Έργων 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν έχει ένσταση στη μετακίνηση της αποθήκης 
του από το πρώην Στρατόπεδο Πετράκη Κυπριανού που βρίσκεται στην περιοχή που 
θα δημιουργηθεί το πάρκο, παρά την αλυκή Λάρνακας. 

3. Το όλο θέμα συντονίζει ο Έπαρχος Λάρνακας ο οποίος ήδη, σε συνεργασία με 
το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, εξετάζει το ενδεχόμενο η μεταστέγαση της 
εν λόγω αποθήκης να γίνει σε κρατική γη που βρίσκεται στην περιοχή Καλού Χωριού. 

4. Περαιτέρω ενημέρωση όσον αφορά τη δημιουργία του πάρκου θα πρέπει να 
δοθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών/Έπαρχο Λάρνακας προς τον οποίο επίσης 
απευθύνεται η ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.545, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 7.2.2011, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Χατζηγιάννη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η στήριξη του μελισσοκομικού τομέα αποτελεί ένα από τους στόχους 
προτεραιότητας του Τμήματος ∆ασών του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος και επιτυγχάνεται μέσω μιας σειράς μέτρων και άρχισαν να 
υλοποιούνται. Συγκεκριμένα, προωθούνται τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα ∆ασών κατά την επιλογή περιοχών για αναδάσωση/δάσωση 
λαμβάνει υπ όψη την μελισσοτροφική αξία της υπάρχουσας βλάστησης, έτσι 
ώστε να μην καταστρέφονται σημαντικοί βιότοποι για τη μελισσοκομία (π.χ. 
θυμαρότοποι και άλλοι φρυγανότοποι). Επίσης, τα μελισσοτροφικά φυτά 
χρησιμοποιούνται σε μεγάλο βαθμό στις αναδασώσεις /δασώσεις που 
πραγματοποιεί τα Τμήμα ∆ασών. Ήδη στις περιοχές Σαϊττά και Μαχαιρά έχουν 
χρησιμοποιηθεί πάρα πολλά μελισσοτροφικά φυτά όπως θυμάρι, λασμαρί, 
σπατζιά, αγνιά, χαρουπιά, αντρουκλιά κ.λπ. 
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(β) Το Τμήμα ∆ασών ετοίμασε κατάλογο δασικών μελισσοτροφικών φυτών, ο 
οποίος έχει δοθεί στα ∆ασικά φυτώρια, για προώθηση της παραγωγής των 
φυτών αυτών. 

(γ) Στα πλαίσια παραχώρησης δωρεάν δενδρυλλίων προς διάφορα οργανωμένα 
σύνολα και το κοινό, τα μελισσοτροφικά φυτά προωθούνται. 

(δ) Στις τοπιοτεχνήσεις χώρων πρασίνου συμπεριλαμβάνονται πάντοτε είδη 
μελισσοτροφικών φυτών. 

(ε) Το Τμήμα ∆ασών παρέχει δωρεάν μελισσοτροφικά φυτά προς τον Παγκύπριο 
Σύνδεσμο Μελισσοκόμων. 

 Σημειώνεται επίσης ότι, στα πλαίσια του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 
2007-2013, του Υπουργείου Γεωργίας Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, οι 
επιλέξιμες ∆απάνες του Μέτρου 1.5.1 περιλαμβάνουν έξοδα εγκατάστασης νέων 
μόνιμων φυτειών για την αναδιάρθρωση καλλιεργειών, όπως παραδοσιακά δέντρα και 
θάμνοι που αποτελούν σημαντικά μελισσοκομικά φυτά. 

 Επίσης, στον Άξονα Προτεραιότητας 2, που αφορά στη βελτίωση του 
περιβάλλοντος και της υπαίθρου, ενισχύεται η διατήρηση και ο εμπλουτισμός δέντρων 
αμυγδαλιάς, χαρουπιάς καθώς και θαμνώδους βλάστησης, με στόχο τη διατήρηση της 
βιοποικιλότητας, το αγροτικό παραδοσιακό περιβάλλον και την αποφυγή χρήσης 
διαφόρων χημικών ζιζανιοκτόνων. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.549, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 28 Ιανουαρίου 2011, σχετικά με την ερώτηση του 
βουλευτή της εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη και σας 
πληροφορώ ότι το Τμήμα Γεωργίας στοχεύει στη βελτίωση και ανάπτυξη της 
καλλιέργειας των αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών στην Κύπρο. Προς την 
κατεύθυνση αυτή συνεργάζεται με το Γεωπονικό Πανεπιστήμιο Αθηνών για την 
ταυτοποίηση όχι μόνο του κυπριακού δυόσμου, αλλά και άλλων αρωματικών και 
φαρμακευτικών φυτών που καλλιεργούνται και παράγονται στην Κύπρο. 

 Με την ευκαιρία αυτή σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 15 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.560, ημερομηνίας 20 
Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η καταγγελία σχετικά με το ιστορικό που κατέληξε στο χαμό του αποβιώσαντος 
κ. Λοΐζου Ττοφή Κκίμη στάλθηκε κατευθείαν στο Υπουργείο Υγείας με επιστολή 
της κ. Νίτσας Κκίμη προς τον Υπουργό Υγείας με ημερομηνία 13/12/10 και 
ανατέθηκε στις Ιατρικές Υπηρεσίες και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας η διεξαγωγή 
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διοικητικής έρευνας για να διαφανεί κατά πόσο οι καταγγελίες ευσταθούν ώστε 
να δικαιολογείται πειθαρχική έρευνα εναντίον συγκεκριμένων λειτουργών. 

2. Θα επανέλθουμε να σας ενημερώσουμε σχετικά με την έκβαση του πορίσματος 
περί τα μέσα Απριλίου οπότε αναμένεται να ολοκληρωθεί η διοικητική έρευνα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.570, 
ημερομηνίας 31ης  Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα: Αριθμός μαθητών στο Ενιαίο Ολοήμερο ∆ημοτικό Σχολείο “Πεύκιος 
Γεωργιάδης” 

1.  Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 10 
Φεβρουαρίου 2011, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

α)  Το ∆ημοτικό Σχολείο “Πεύκιος Γεωργιάδης” είναι το μόνο Ενιαίο 
Ολοήμερο στην περιοχή Λευκωσίας. Πρόθεση του Υπουργείου Παιδείας 
και Πολιτισμού είναι η δημιουργία συνθηκών για την ομαλότερη και 
αποδοτικότερη λειτουργία του σχολείου. 

β)  Στο πλαίσιο του δημοκρατικού και ανθρώπινου σχολείου, θα πρέπει να 
διασφαλισθεί η αποτροπή του κοινωνικού αποκλεισμού μέσω της 
εκπαίδευσης. Η άσκηση του δικαιώματος του κάθε παιδιού στην 
εκπαίδευση προϋποθέτει ισότητα ευκαιριών και μέσα στα πλαίσια αυτά 
δεν μπορεί να αποκλεισθεί κανένα από τα 16 παιδιά τα οποία, ύστερα 
από την εξέταση των ενστάσεων και των αιτήσεων για 
εγγραφή/μεταγραφή έχουν εγκριθεί να φοιτήσουν στην Α΄ τάξη του 
συγκεκριμένου σχολείου. 

γ)  Το σχολείο διαθέτει πέρα από τις διδακτικές αίθουσες, αίθουσα 
εκδηλώσεων και πληθώρα εργαστηρίων (Οικοκυρικών, Τέχνης, 
Σχεδιασμού & Τεχνολογίας, Μουσικής, Ηλεκτρονικών Υπολογιστών). Οι 
χώροι αυτοί με κατάλληλο προγραμματισμό και αξιοποίηση μπορούν να 
ικανοποιήσουν τις στεγαστικές ανάγκες του σχολείου προσωρινά, αφού 
αναμένεται σύντομα η ανέγερση νέου σχολείου στην περιοχή της Αγίας 
Σοφίας, το οποίο θα λειτουργήσει ως Ενιαίο Ολοήμερο. 

δ) ∆εν υπάρχει πρόθεση για περαιτέρω αύξηση των παιδιών κατά την 
επόμενη σχολική χρονιά. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.588, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.588 και 
ημερομηνία 10/02/11 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 



178 

 

 Με βάση το άρθρο 10(2) του περί Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον 
Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμου κάθε διορίζον όργανο έχει 
υποχρέωση να αποστέλλει στο Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με 
Αναπηρίες, μέσα στο πρώτο τρίμηνο κάθε χρόνου, αναλυτικά στοιχεία σε σχέση με τον 
αριθμό των ατόμων με αναπηρίες που προσλήφθηκαν τον προηγούμενο χρόνο. 

 Ως εκ τούτου, τα συνολικά στοιχεία για τις προσλήψεις ατόμων με αναπηρίες 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα κατά το 2010 θα είναι διαθέσιμα εντός των επόμενων 
δύο μηνών. Ενδεικτικά αναφέρεται ότι η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας έχει 
διορίσει, κατά το 2010, 28 άτομα με αναπηρίες με βάση τις πρόνοιες του πιο πάνω 
Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 16 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.612, ημερομηνίας 10 
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ.: Ερ. 23.06.009.05.01.612 και 
ημερ. 21 Φεβρουαρίου 2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Το Συμβούλιο Οικονομικών Εμπειρογνωμόνων συστάθηκε το 2003 και είχε 
συμβουλευτικό χαρακτήρα. Αποτελείτο από εννέα μέλη, τα οποία προέρχονταν από 
τον ιδιωτικό τομέα και συμμετείχαν αυστηρά σε αυτό υπό την προσωπική τους 
ιδιότητα. Ο εν λόγω θεσμός δεν έφερε τα επιθυμητά αποτελέσματα και έτσι η 
λειτουργία του κατέστη ανενεργή. 

 Από την ανάληψη των καθηκόντων μου ως Υπουργού Οικονομικών 
θεσπίστηκε άτυπο Συμβουλευτικό Συμβούλιο των πρώην Υπουργών Οικονομικών, 
στο οποίο γίνεται ενδελεχής ανταλλαγή απόψεων για την πορεία της κυπριακής 
οικονομίας. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας σε περίπτωση που χρειαστείτε περαιτέρω 
πληροφορίες.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Έχει ήδη γίνει. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής. 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 24 Μαρτίου 2011, στις 
4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.162-2009). 

 2. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός)  
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.138-2010). 
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 3. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.077-2010). 

 4. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.078-2010). 

 5. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή 
και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.079-2010). 

 6. Ο περί  Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.043-2011). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.048-2011). 

 8. Ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.082-2011). 

 9. Οι περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής (Πιστοποιητικό 
Εγγραφής και Ετήσια Άδεια) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.035-2011). 

 10. Ο περί Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.069-2010). 

 11. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και 
Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.118-2009). 

 12. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής 
Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.119-2009). 

 13. Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 
Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων 
Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.063-2010). 

 14. Ο περί της Πολυμερούς Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, 
της ∆ημοκρατίας της Αλβανίας, της Βοσνίας-
Ερζεγοβίνης, της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, της 
∆ημοκρατίας της Κροατίας, της πρώην 
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Γιουγκοσλαβικής ∆ημοκρατίας της Μακεδονίας, της 
∆ημοκρατίας της Ισλανδίας, της ∆ημοκρατίας του 
Μαυροβουνίου, του Βασιλείου της Νορβηγίας, της 
Ρουμανίας, της ∆ημοκρατίας της Σερβίας και της 
Προσωρινής ∆ιοίκησης των Ηνωμένων Εθνών στο 
Κοσσυφοπέδιο για τη δημιουργία Κοινού 
Ευρωπαϊκού Εναέριου Χώρου (ΚΕΕΧ) που 
υπογράφηκε στο Λουξεμβούργο στις 9 Ιουνίου 2006 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.135-2010).   

 15. Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών 
μελών της, αφενός, και των Ηνωμένων Πολιτειών 
της Αμερικής, αφετέρου, που υπογράφηκε στις 
Βρυξέλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην 
Ουάσιγκτον στις 30 Απριλίου 2007 (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.134-2010).   

 16. Ο περί της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των κρατών μελών της, αφενός, και 
του Βασιλείου του Μαρόκου, αφετέρου, που 
υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου του 
2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.136-2010).   

 17. Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των 
Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με 
Λέβητες) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.139-2010). 

 18. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.060-2010). 

 19. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.019-2011). 

 20. Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών 
και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.015-2011). 

 21. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, Επιδόματα 
και άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των ∆ημόσιων 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.048.018-2011). 

 22. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές 
και Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.019-2011). 

 23. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Φαρμακούχες Ζωοτροφές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

 24. Οι περί της Εξαγωγής, ∆ιαμεσολάβησης και 
Παροχής Τεχνικής Βοήθειας σε σχέση με 
Ελεγχόμενο Είδος (Στρατιωτικός Εξοπλισμός) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.108-2010). 

 25. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (∆ημοτικοί)  Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.116-2010). 

 26. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών Σύναψης 
∆ημοσίων Συμβάσεων Προμηθειών, Έργων και 
Υπηρεσιών (Οργανισμοί ∆ημοσίου ∆ικαίου και 
Κοινότητες) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.120-2010). 

 27. Οι περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
(∆ιεξαγωγή Έρευνας για την Πηγή των Οικονομικών 
των Εκπαιδευτικών Λειτουργών) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. ∆Ν.61/99). 

 28. Οι περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Έλεγχος 
∆ιαφημίσεων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.251.2002). 

 29. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.059.2005). 

 30. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 31. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 32. Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ταμείο Ευημερίας 
Προσωπικού) Κανονισμοί του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.086-2009). 
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 33. Οι περί Συντεχνιών Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.114-2009). 

 34. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 35. Οι περί Αποχετεύσεων Πάφου (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.014-2010). 

 36. Οι περί της Εκτέλεσης ∆ημοσίων Συμβάσεων 
(Προμήθειες, Έργα και Υπηρεσίες) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.042-2010). 

 37. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Όροι Υπηρεσίας 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.072-2010). 

 38. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια Υπηρεσίας 
Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

 39. Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

 40. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση 
Προϊσταμένου Κέντρου Αίματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 2. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
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(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 3. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 4. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 5. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που 
δημιουργούνται στις τοπικές κοινωνίες από τη 
συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε διάφορες 
περιοχές της Κύπρου και η ανάγκη προώθησης 
μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής 
τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 7. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 8. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της 
κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα 
«Έκθεση Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά με τα 
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παράπονα με αρ. Α/Π 24/2007, 129/2007, 320/2007 
και 660/2007 κατά του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.098-2008). 

 10. Ενδιάμεση έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το 
θέμα «Παρουσίαση και υλοποίηση των στόχων του 
Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα των 
Ανδρών και Γυναικών 2007-2013».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.065-2008).   

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το 
θέμα «Ο συντονισμός των αρμόδιων κρατικών 
υπηρεσιών και των εθελοντικών οργανώσεων στην 
προσπάθεια για πρόληψη και πάταξη του 
φαινομένου της εμπορίας ανθρώπων και στην 
αντιμετώπιση των συνεπειών για τα θύματα.» 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.027.133-2010). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.37 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Κωνσταντίνου Κώστας 

Ακκελίδου Ντίνα Κωνσταντίνου Νεόφυτος 

Αναστασιάδης Νίκος Λαμάρης Γιάννος 

Αντωνίου Αντώνης Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μητσόπουλος Τάσος 

Βότσης Άγγελος  Μουσκάλλης Ανδρέας 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 
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Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σιζόπουλος Μαρίνος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κουτσού Νίκος  Φυττής Σοφοκλής 

Κυπριανού Ανδρέας Χάμπας Πανίκος 

Κυπριανού Άντρος Χάσικος Σωκράτης 

Κυριακίδου Αθηνά Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυριακού Μαρία Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κυρίτσης Πάμπης   

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αγορεύσεις και συζήτηση (Μ. Σιζόπουλος, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. 
Ομήρου, Α. Αγγελίδης, Γ. Γεωργίου, Άντρος Κυπριανού, Ν. Αναστασιάδης, Ζ. 
Κουλίας, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Α. Γεωργίου, Ν. 
Κλεάνθους) για το θέμα «Πόρισμα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το 
Φάκελο της Κύπρου», το κείμενο του σχετικού σχεδίου απόφασης και έγκριση 
της απόφασης. 

2. Τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων του σεισμού της 11ης 
Μαρτίου στην Ιαπωνία.  

3. Ψήφισμα συμπαράστασης στον ιαπωνικό λαό για το δράμα που προκάλεσε ο 
τρομακτικός σεισμός της 11ης Μαρτίου 2011 και ανησυχίας για την 
προγραμματιζόμενη από την Τουρκία εγκατάσταση πυρηνικής μονάδας στην 
περιοχή του Άκκιουγιου και ομόφωνη έγκρισή του. 

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Αγορεύσεις και συζήτηση (Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. Ομήρου, Α. 
Αγγελίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Ν. Κατσουρίδης) για την άσκηση από τον 
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Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας του δικαιώματος οριστικής αρνησικυρίας με βάση το 
άρθρο 50.1.Α. του συντάγματος στην απόφαση της Βουλής για ένταξη της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας στο Συνεταιρισμό για την Ειρήνη. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2011 Νόμος του 2011», οι αγορεύσεις και η 
συζήτηση που ακολούθησαν (Λ. Χριστοφόρου, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. Λαμάρης, 
Μ. Σιζόπουλος, ∆. Συλλούρης, Ά. Βότσης, Γ. Περδίκης, Γ. Βαρνάβα, Ν. 
Κατσουρίδης, Α. Μουσκάλλης, Ι. Νικολάου, Ν. Κλεάνθους, Κ. Κωνσταντίνου) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις 
που ακολούθησαν (Α. Αγγελίδης, Ι. Νικολάου, Λ. Χριστοφόρου) και ψήφισή του 
σε νόμο.  

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου για 
Προώθηση και Ενθάρρυνση της Χρήσης Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
της Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2011 Νόμος του 2011», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Χρ. Στυλιανίδης, Κ. Χατζηγιάννη) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ιωνά Νικολάου και ψήφισή 
του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011». 

10. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αναγνώρισης Γεωργικών Προϊόντων 
και Τροφίμων ως Εγγυημένων Παραδοσιακών Ιδιότυπων Προϊόντων Νόμος 
του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

11. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Σπόρων (Λαχανικά)  (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011» και «Οι περί Σπόρων (Κατάλογοι Ποικιλιών των 
Καλλιεργουμένων Γεωργικών Ειδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 
και έγκρισή τους. 

12. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Μεταλλείων και Λατομείων 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ετησίων Αδειών μετ’ Απολαβών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Παραγραφής (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ιωνά Νικολάου και ψήφισή της σε 
νόμο. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ερωτήματα για την αυτοστέγαση σε κυβερνητικά οικόπεδα στο συνοικισμό 
αυτοστέγασης Μουτταγιάκας-Φάση Κ - Συμπερίληψη επιπρόσθετων θεμάτων 
στα προγράμματα επιμόρφωσης των εκπαιδευτικών - Ερωτήματα για την 
Εθνική Ψηφιακή Στρατηγική - Αύξηση μισθοδότησης εθνοφρουρών  - Εκλογικά 
κέντρα για τους εγκλωβισμένους στα κατεχόμενα - Παράνομη απόρριψη 
λυμάτων στην κοινότητα Αθηένου - Ανέγερση πολυδύναμου κέντρου και 
δημιουργία χώρου στάθμευσης σε χώρο πρασίνου στην κοινότητα Πάνω 
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Πολεμιδιών - Επιδόματα σε Τουρκοκυπρίους και αριθμός αιτητών πολιτικού 
ασύλου με τουρκικό διαβατήριο - Καταβολή 13ου μισθού στους υπαλλήλους του 
Κεντρικού Σφαγείου Κοφίνου - Προγραμματισμοί σε σχέση με τα δημόσια και 
κοινοτικά νηπιαγωγεία - Ειδική ρύθμιση στις κρατικές υποτροφίες για Έλληνες 
ομογενείς - Επέκταση αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας-Λεμεσού και προσβάσεις 
από την αερογέφυρα Λατσιών. 

16. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Συνθήκες διαβίωσης των εργατών της εταιρείας CYPRA LTD - Λειτουργία 
μετρητή οστικής πυκνότητας στο νοσοκομείο Αμμοχώστου - Ηχοπετάσματα 
στον αυτοκινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου στην περιοχή της κοινότητας 
Επισκοπής - Αυτονόμηση Καρδιολογικής Μονάδας στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λάρνακας - ΑΠΟΡΡΗΤΗ - Τα σχέδια για τον παραλιακό πεζόδρομο από 
Κισσόνεργα προς κόλπο των Κοραλλίων - Μέτρα αντιμετώπισης της αυξημένης 
ανεργίας στη Λάρνακα - Αισχροκέρδεια εις βάρος τουριστών από οδηγούς ταξί 
- Προβλήματα ειδικής αγωγής στα δημόσια σχολεία - Επανασύνδεση Κυπρίων 
μεταναστών με τις ρίζες τους - Αποκατάσταση σκυβαλότοπου Αγίας 
Μαρινούδας - Αίτημα της κοινότητας Αργάκας για μείωση της συνεισφοράς της 
για τα κοινοτικά έργα - Θέσεις της κυβέρνησης για το περιουσιακό - 
Εκδηλώσεις μνήμης Αλέξανδρου Παπαδιαμάντη και Οδυσσέα Ελύτη - Ανάγκη 
μετακίνησης παλαιών αποθηκών του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων από το 
πάρκο για την ΕΛ∆ΥΚ στη Λάρνακα - Ανάγκη εμπλουτισμού της κυπριακής 
χλωρίδας με μελισσοκομικά φυτά - Πολιτική για ταυτοποίηση του κυπριακού 
δυόσμου - ∆ιερεύνηση συνθηκών θανάτου σε κρατικό νοσηλευτήριο - Μείωση 
των μαθητών του σχολείου “Πεύκιος Γεωργιάδης” - Προσλήψεις ατόμων με 
αναπηρία στη δημόσια υπηρεσία - Συμβούλιο Οικονομικών Εμπειρογνωμόνων. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 24ης Μαρτίου 2011  

Ώρα έναρξης: 4.15 μ.μ.  

Αρ. 27 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ׃ 

(ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

 Χαίρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και παρακαλώ τους γραμματείς να διαπιστώσουν κατά πόσο υπάρχει 
απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε γραμματέα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Προ ημερησίας διατάξεως να πω μερικά λόγια ως προεδρεύων του σώματος 
για την αυριανή επέτειο της 25ης Μαρτίου, που τιμούμε κάθε χρόνο οι Έλληνες της 
Κύπρου. 

 Τιμούμε αύριο την επέτειο της 25ης Μαρτίου 1821, την έναρξη της Ελληνικής 
Επανάστασης, που ιστορικά ορίζεται ως το πρώτο μέρος του απελευθερωτικού 
αγώνα που διεξήγαγε ο υπόδουλος ελληνισμός ενάντια στην Οθωμανική 
Αυτοκρατορία και που κατέληξε στην αναγνώριση της ανεξαρτησίας του ελληνικού 
κράτους. 

 Η 25η Μαρτίου 1821 αποτελεί σταθμό στην εξέλιξη της νεότερης ελληνικής 
ιστορίας, καθώς σηματοδοτεί τη δημιουργία του νέου ελληνικού κράτους μετά από 
τετρακόσια χρόνια τουρκοκρατίας.  Το μήνυμα της απελευθέρωσης μας θυμίζει κάθε 
χρόνο τη δύναμη του ανθρώπου μπροστά στην επιθυμία για εθνική και κοινωνική 
ελευθερία, μας θυμίζει ότι ο μικρός και αδύνατος θεωρητικά μπορεί στην πράξη να 
αποδειχθεί μεγάλος.  Ο ηρωισμός και η τόλμη διέκριναν τους εξεγερμένους σε όλη τη 
διάρκεια της επανάστασης από την έναρξή της μέχρι τις κορυφαίες στιγμές του 



2 

 

αγώνα, στα ∆ερβενάκια, στην Ύδρα, στα Ψαρά, ακόμα και στο Μεσολόγγι, όπου οι 
αποκλεισμένοι για μήνες Έλληνες ήσαν ελεύθεροι· πολιορκημένοι, αλλά ελεύθεροι.  

 Οι διεθνείς εξελίξεις στο τέλος του 18ου αιώνα επηρέασαν βαθιά τους Έλληνες, 
ιδιαίτερα τους Έλληνες του εξωτερικού, που οργάνωσαν ουσιαστικά την επανάσταση 
και δεν έμειναν ανεπηρέαστοι από τις ιδέες του ∆ιαφωτισμού.  Η Ελληνική 
Επανάσταση με τη σειρά της επηρέασε τα επίσης τουρκοκρατούμενα Βαλκάνια και 
φυσικά την Κύπρο.   

 Εμπνευσμένοι από το μεγάλο αγώνα, εκατοντάδες Κύπριοι εντάχθηκαν στις 
απελευθερωτικές ομάδες των Ελλήνων οπλαρχηγών Μακρυγιάννη, Κανάρη και 
άλλων, ενώ πρόσφεραν και κατά την προεπαναστατική περίοδο δίπλα στο Ρήγα 
Φεραίο.  Στο κυπριακό έδαφος τα ιδεώδη της Ελληνικής Επανάστασης εκδηλώθηκαν 
την 9η Ιουλίου 1821, μέρα που εκφράζει τον πόθο των Κυπρίων για απελευθέρωση 
από τον τουρκικό ζυγό.  Ο μυημένος στη Φιλική Εταιρεία Αρχιεπίσκοπος Κυπριανός 
και τρεις μητροπολίτες συνελήφθησαν και αποκεφαλίστηκαν με σκοπό την αποτροπή 
εξέγερσης και στην Κύπρο.  

 Στη σημερινή εποχή της παγκοσμιοποίησης και των ραγδαίων εξελίξεων, η 
επέτειος της 25ης Μαρτίου 1821 εκφράζει τους συνεχείς αγώνες ενός ολόκληρου λαού 
για ό,τι πολυτιμότερο μπορεί να κατακτήσει, την ελευθερία του.  Μόνο με ιστορική 
μνήμη, γνώση, σεβασμό και πίστη στα δίκαιά της μπορεί η Κύπρος να διατηρήσει την 
οντότητα και την ταυτότητά της, να συνεχίσει να αντιστέκεται στις πιέσεις, απ’  όπου κι 
αν αυτές προέρχονται, για λύση του Κυπριακού που δε θα διασφαλίζει τα δικαιώματα 
των πολιτών της και να διεκδικεί ένα καλύτερο αύριο για όλους τους Κυπρίους.  

 Θα κουραστούμε σήμερα λίγο, αγαπητοί συνάδελφοι, διότι θα ακολουθήσει μια 
άλλη αναφορά για την Ημέρα της Μεσογείου. 

 Εδώ και τρία χρόνια η Κοινοβουλευτική Συνέλευση της Μεσογείου, στην οποία 
η Βουλή των Αντιπροσώπων συμμετέχει ενεργά με διακομματική αντιπροσωπία, έχει 
καθιερώσει μετά από σχετική απόφασή της την 21η Μαρτίου ως Ημέρα της 
Μεσογείου. 

 Η φετινή επέτειος συμπίπτει δυστυχώς με μία χρονική περίοδο κατά την οποία 
η περιοχή της νότιας και ανατολικής Μεσογείου δοκιμάζεται από σοβαρές ταραχές και 
ένοπλες συγκρούσεις στις πλείστες των χωρών, με απρόβλεπτη ακόμα έκβαση και 
ακόμα πιο απρόβλεπτες συνέπειες για τη σταθερότητα και την ειρήνη. 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων με σχετικό ψήφισμά της, στις 24 Φεβρουαρίου 
2011, εξέφρασε τη μεγάλη της ανησυχία για τις συγκρούσεις, όχι μόνο στη Λιβύη, 
αλλά και στις άλλες γειτονικές μας χώρες.  Η Βουλή προσβλέπει στην όσο το δυνατόν 
συντομότερη επιστροφή στην ομαλότητα της περιοχής, με πλήρη σεβασμό στα 
ανθρώπινα δικαιώματα των πολιτών των χωρών που αντιμετωπίζουν τη ρευστή αυτή 
κατάσταση. 

 Η Κύπρος θα συνεχίσει να διατηρεί τις πολύ καλές της σχέσεις με όλους τους 
γείτονές της και να λειτουργεί ως γέφυρα ειρήνης, διαλόγου και συνεργασίας μεταξύ 
όλων των χωρών της περιοχής, αλλά και μεταξύ της Ευρώπης και της περιοχής.  Θα 
συνεχίσει να συμβάλλει στην προώθηση των στόχων και επιδιώξεων της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Μεσογείου σε όλους τους τομείς, για την 
αντιμετώπιση των προβλημάτων της περιοχής της Μεσογείου και της Μέσης 
Ανατολής. 
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 Το μήνυμα της ημέρας αυτής είναι η ευχή και έκκλησή μας να πρυτανεύσουν 
στις κοινωνίες και τα κράτη της περιοχής μας, όπως βέβαια και σ’ όλο τον κόσμο, οι 
οικουμενικές αξίες της ειρήνης, της δημοκρατίας και του σεβασμού των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων προς όφελος των λαών.  Να καταστεί η Μεσόγειος περιοχή 
σταθερότητας, συνεργασίας, προόδου και ευημερίας. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε τώρα τη νομοθετική μας εργασία.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θέλω να υπενθυμίσω μια απόφαση που επήρε η ολομέλεια πριν ενάμιση μήνα 
και κάτι με δική σας εισήγηση.  Φαίνεται ότι κάποιοι συνάδελφοι την εξέχασαν.  Είχε 
αποφασιστεί ότι σταματά η εγγραφή αυτεπάγγελτων θεμάτων ενόψει βουλευτικών.  
Προφανώς, κάποιοι ή έλειπαν ή εξέχασαν τζιαι αντιλαμβάνομαι ότι συνεχίζεται τούτη η 
διαδικασία και απλώς θα ήθελα να το υπενθυμίσουμε.   

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εκ παραδρομής, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε είπα... 

Γ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εντάξει, αφού είναι για το LEFCO που αναφέρεστε.  Εκ παραδρομής έχει 
αναφερθεί η εγγραφή θέματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ.  Είχαμε αποφασίσει 
στην ολομέλεια ότι σταματά η εγγραφή και να παρακαλέσω να τεθεί οριστικό τέρμα 
στην εγγραφή των θεμάτων, άλλωστε μας έχουν μείνει μόνο τρεις συνεδρίες.  Εκ των 
πραγμάτων, και να θέλουμε, δεν μπορούμε να συζητήσουμε οποιαδήποτε θέματα. 

 Στη σημερινή σύσκεψη των αρχηγών και εκπροσώπων των κομμάτων 
αποφασίστηκε ότι στις 7 του Απρίλη θα συζητηθεί το θέμα που η ολομέλεια 
αποφάσισε, η έκθεση της Γενικής Ελέγκτριας για το έτος 2009, και άλλα θέματα δεν 
ευρίσκονται στην ημερησίαν διάταξιν και ούτε υπάρχει δυνατότητα συζήτησης άλλων 
θεμάτων.  Άρα, να παρακαλέσω και τις υπηρεσίες και τους συναδέλφους να 
σταματήσουμε την εγγραφή οποιωνδήποτε θεμάτων, που δεν εξυπηρετούν 
ουσιαστικά κανένα απολύτως σκοπό. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη.  Κάτι έχετε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Για το θέμα αυτό υπάρχει 
τροπολογία εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 1ης Μαρτίου 
και 22ας Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, της 
Υπηρεσίας Εκλογών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμου, ώστε σε κοινότητες των οποίων ο αριθμός των εγγεγραμμένων 
εκλογέων είναι κάτω από διακόσιους να παρασχεθεί, από την ημερομηνία έναρξης 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου, η δυνατότητα σε εκλογείς που δεν έχουν τη συνήθη 
διαμονή τους στις υπό αναφορά κοινότητες να εγγράφονται, κατόπιν δικής τους 
επιλογής, ως εκλογείς των κοινοτήτων αυτών υπό τις προϋποθέσεις που καθορίζονται 
σ’ αυτόν. 

 Ειδικότερα, με το υπό αναφορά νομοσχέδιο παρέχεται σε εκλογέα το δικαίωμα 
εγγραφής στον εκλογικό κατάλογο κοινότητας της οποίας ο αριθμός των 
εγγεγραμμένων εκλογέων είναι κάτω από διακόσιους από την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, έστω και αν δεν έχει τη συνήθη διαμονή του 
στην κοινότητα αυτή, υπό την προϋπόθεση ότι: 

1. ο εκλογέας αυτός κατάγεται από την εν λόγω κοινότητα ή είναι σύζυγος ή παιδί 
τέτοιου εκλογέα και έχει κατοικία στην κοινότητα αυτή, είτε ο ίδιος είτε η 
σύζυγός του είτε το παιδί του, και 

2. ο εκλογέας που θα εγγραφεί στην εν λόγω κοινότητα δε θα δικαιούται να 
αλλάξει την εγγραφή του από τον υπό αναφορά εκλογικό κατάλογο πριν από 
την παρέλευση δέκα χρόνων από την εν λόγω εγγραφή. 

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η κατάθεση του υπό αναφορά νομοσχεδίου στη Βουλή 
κρίθηκε αναγκαία, στα πλαίσια της προσπάθειας που καταβάλλει το υπουργείο του για 
στήριξη των κοινοτήτων, λόγω της παρατηρούμενης συνεχούς μείωσης του αριθμού 
των κατοίκων τους.  Περαιτέρω, ενημέρωσε την επιτροπή ότι το νομοσχέδιο 
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διαμορφώθηκε έπειτα από διαβούλευση που είχε το υπουργείο του με εκπροσώπους 
των πολιτικών κομμάτων.  Συναφώς, όπως ο ίδιος δήλωσε, ενώ η αρχική θέση του 
υπουργείου του ήταν το δικαίωμα εγγραφής των εκλογέων να μπορεί να ασκηθεί σε 
κοινότητες των οποίων ο αριθμός των εγγεγραμμένων εκλογέων είναι κάτω από 
τριακόσιους, εντούτοις, έπειτα από την πιο πάνω αναφερόμενη διαβούλευση και από 
αρκετό προβληματισμό, αποφασίστηκε όπως το εν λόγω δικαίωμα δοθεί σε εκλογείς, 
υπό τις προϋποθέσεις που καθορίζονται στο νομοσχέδιο, για κοινότητες των οποίων 
ο αριθμός των εγγεγραμμένων εκλογέων είναι κάτω από διακόσιους. 

 Τέλος, ενημέρωσε την επιτροπή ότι, με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται 
στον εκλογικό κατάλογο της 2ας Ιανουαρίου 2010, από το σύνολο των τριακοσίων 
πενήντα έξι κοινοτήτων που υπάρχουν, ο αριθμός των κοινοτήτων με αριθμό 
εγγεγραμμένων εκλογέων κάτω από διακόσιους ανέρχεται στις εκατό πενήντα οκτώ 
και με αριθμό εγγεγραμμένων εκλογέων κάτω από τριακόσιους στις διακόσιες επτά. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου δήλωσε πως η Ένωση ∆ήμων 
Κύπρου διαφωνεί με τις πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, όπως 
ο ίδιος ανέφερε, η Ένωση ∆ήμων Κύπρου διατηρεί επιφυλάξεις κατά πόσο τα άτομα 
που δε θα κατοικούν μόνιμα σε μια κοινότητα και θα κατέχουν αξιώματα στην εν λόγω 
κοινότητα, δυνάμει των προνοιών του προτεινόμενου νόμου, θα είναι διαθέσιμα να 
χειρίζονται τα διάφορα θέματα που θα προκύπτουν σ’ αυτές.  Τέλος, υποστήριξε ότι 
ενόψει της επικείμενης αναδιοργάνωσης της τοπικής αυτοδιοίκησης οι πρόνοιες του 
νομοσχεδίου δεν πρέπει να προωθηθούν για ψήφιση από τη Βουλή, αλλά να 
συζητηθούν στα πλαίσια της αναδιάρθρωσης του νομικού πλαισίου που διέπει την 
τοπική αυτοδιοίκηση. 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου διαφώνησε με τις πρόνοιες 
του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και παράλληλα εξέφρασε τη δυσαρέσκεια της 
Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου για το γεγονός ότι στο στάδιο της επεξεργασίας του 
νομοσχεδίου από το Υπουργείο Εσωτερικών δεν έγινε οποιαδήποτε διαβούλευση με 
εκπροσώπους της.  Ειδικότερα, όπως ο ίδιος δήλωσε, οι διαφωνίες της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου αφορούν τα πιο κάτω: 

1. Οι πρόνοιες του νομοσχεδίου προσκρούουν στις πρόνοιες του Ευρωπαϊκού 
Χάρτη Τοπικής Αυτοδιοίκησης, με τον οποίο κατοχυρώνονται τα συμφέροντα 
του τοπικού πληθυσμού, γι’ αυτό και πρόσωπο που δεν έχει τη συνήθη 
διαμονή του στην κοινότητα δεν μπορεί να θεωρείται μέλος του τοπικού 
πληθυσμού, καθώς και στις πρόνοιες του περί Κοινοτήτων Νόμου στις οποίες 
ενσωματώθηκαν οι πρόνοιες του Ευρωπαϊκού Χάρτη Τοπικής Αυτοδιοίκησης.   

2. Οι πρόνοιες του νομοσχεδίου προσκρούουν στο άρθρο 23 του συντάγματος, 
αφού η διάκριση που γίνεται σε σχέση με τα πρόσωπα στα οποία παρέχεται το 
δικαίωμα εγγραφής στον εκλογικό κατάλογο άλλης κοινότητας από αυτή στην 
οποία έχουν τη συνήθη διαμονή τους, έστω και υπό προϋποθέσεις, δεν είναι 
εύλογη και συνιστά αυθαίρετη και αδικαιολόγητη διάκριση. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της ζήτησαν 
πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές του από τον εκπρόσωπο 
του Υπουργείου Εσωτερικών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, γιʼ αυτό και, αφού διαμόρφωσε το κείμενό του από νομοτεχνικής 
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άποψης, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, αφού τροποποιηθεί 
ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Στυλιανίδης έχει το λόγο. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Προσεγγίζοντας πάνω σε μια άλλη βάση την όλη φιλοσοφία του νομοσχεδίου 
και βλέποντας ότι δημιουργείται μια πολύ σοβαρή διάκριση σε κοινότητες μικρές και 
μεγάλες, καταλήξαμε ως κοινοβουλευτική ομάδα να επανέλθουμε με τροπολογία που 
αφορά ουσιαστικά στην ελεύθερη επιλογή του κάθε εκλογέα να αποφασίσει πού θα 
ασκεί το εκλογικό του δικαίωμα, είτε στον τόπο διαμονής του είτε εις τον τόπο 
καταγωγής του.  Ουσιαστικά δηλαδή η δική μας θέση είναι μια διαφορετική φιλοσοφία.  
Γνωρίζοντας το μικρό και περιορισμένο του χώρου της Κύπρου και τις δυνατότητες να 
έχουμε άσκοπες μετακινήσεις και θέλοντας να δημιουργήσουμε ασφαλιστική δικλίδα, 
προτείνουμε ουσιαστικά ο κάθε εκλογέας να μπορεί να αποφασίσει την άσκηση του 
εκλογικού του δικαιώματος είτε στον τόπο διαμονής του είτε στον τόπο καταγωγής 
του, είτε από μητέρα είτε από πατέρα, δεσμευόμενος ωστόσο για μια εικοσαετία.   

 Με αυτό τον τρόπο εξασφαλίζουμε ότι δε θα υπάρχουν συνεχείς μετακινήσεις 
και ανατροπές σε ενδεχομένως διαφιλονικούμενες περιοχές και την ίδια στιγμή ο 
καθένας παίρνει την απόφαση αποκλειστικά μόνος του και ορίζει τα του εαυτού του σε 
ό,τι αφορά το εκλογικό του δικαίωμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ομήρου έχει ζητήσει το λόγο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 ...είναι ενιαίο.  Ενιαίο. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ...πολύ σημαντική, είναι θεμελιακή η τροποποίηση.  ∆ε νομίζω ότι...  Παρ’ όλο 
που έχει κάθε δικαίωμα ο συνάδελφος να το εγείρει...  Το κόμμα.  Πρέπει να 
μελετηθεί, πρέπει να συζητηθεί στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, γι’ αυτό η 
δική μας η εισήγηση είναι αυτή η τροποποίηση να συζητηθεί σε επίπεδο επιτροπής.  
Τώρα, εάν θα γίνει σ’ αυτή τη Βουλή ή στην επόμενη, είναι άλλο θέμα.  Εξαρτάται από 
το κατά πόσο θα υπάρξει κατάληξη στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Ευχαριστώ, κύριε Ομήρου. 
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 Ο κ. Άγγελος Βότσης, παρακαλώ. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εδώ και αρκετό καιρό προσπαθούμε μέσα απ’ αυτό το 
νομοσχέδιο να αντιμετωπίσουμε ένα σοβαρό πρόβλημα, το οποίο πολλές κοινότητες 
της υπαίθρου αντιμετωπίζουν καθημερινά.  Χάνονται!  Στην ουσία χάνονται!  Και εκεί 
που μπορεί να υπάρξει τζιαι κανένας άνθρωπος ο οποίος μπορεί να βοηθήσει την 
κοινότητα, είτε γιατί μπορεί να είναι νεότερος είτε γιατί μπορεί να μετακινείται κάποιες 
περιόδους σ’ αυτή την κοινότητα και να κατοικεί και να λειτουργεί εκεί είτε να εργάζεται 
είτε να πηγαίνει τα σαββατοκυρίακα και όχι μόνο, του λέμε «ξέρεις, δε δικαιούσαι να 
εγγραφείς σ’ αυτή την οικογένεια και να αυξήσεις, αν θέλεις, τη δυναμικότητα του 
χωριού σου, γιατί δεν είσαι μόνιμος κάτοικος, δε μένεις πάνω από τέσσερις μέρες».  
Τζιαι γνωρίζουμε και τα ευτράπελα να τρέχει ο ένας να δει πόσες ώρες έμεινε ο άλλος, 
αν είναι ανθυποψήφιός του στις εκλογές, ή αν θέλει να τον εγγράψει ή όχι.  Με 
αποτέλεσμα σε πολλά χωριά -και στη δική μας την επαρχία, αλλά και σε άλλες, απ’ 
ό,τι γνωρίζω- έχει ξεκινήσει ένας καβγάς μεταξύ των χωριανών: «Αν έμεινες τέσσερις 
μέρες ή τρεις τζιαι μπορεί να μου φάεις το αξίωμα».  Εμείς θεωρούμε ότι με το 
νομοσχέδιο που έρχεται ενώπιόν μας επιλύουμε αυτό το πρόβλημα.  Με το να 
ανοίξουμε όμως ευρύτερα το θέμα «όπου θέλει να μετακινείται ο καθένας», μπαίνουμε 
σε άλλη φιλοσοφία, σε άλλη προσέγγιση.  Θεωρώ ότι πρέπει να προχωρήσουμε 
σήμερα, γιατί τελειώνει και η δική μας θητεία και όντως θα υπάρχουν δημοτικές 
εκλογές το ∆εκέμβριο και δε θα προλάβει οποιαδήποτε νέα Βουλή, νομίζω, να 
τροποποιήσει το νόμο, να κάνουμε αυτή την τροποποίηση και, εάν στο μέλλον 
υπάρξει οποιοσδήποτε προβληματισμός για κάτι ευρύτερο και μεγαλύτερο, τότε η νέα 
Βουλή ας το αποφασίσει.  Αλλά εισηγούμαστε σήμερα να τελειώνουμε με αυτή την 
πρόταση και να προχωρήσουμε χωρίς την έγκριση της τροπολογίας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ βρίσκω ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα την εισήγηση του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, κύριε Πρόεδρε, αλλά είναι γεγονός ότι μόλις τώρα την ακούσαμε.  Σε 
τόση συζήτηση που έγινε στην επιτροπή Εσωτερικών, όπου είμαι μέλος, ακούστηκαν 
πολλές σκέψεις, όπως για παράδειγμα να ισχύει αυτή η δυνατότητα της μεταφοράς 
και χωρίς όριο, αλλά ουδέποτε την είχα συνδυασμένη με τα είκοσι χρόνια.  Εμένα 
προσωπικά με προβληματίζουν τα είκοσι χρόνια, που είναι σχεδόν μισή ζωή.  
Θέλουμε να το συζητήσουμε, αλλά δεν είναι της ώρας, αφού τελειώνει η Βουλή τις 
εργασίες της.  Νομίζω ότι το φρόνιμο και το σωστό είναι να ψηφίσουμε τη νομοθεσία 
όπως έφθασε και είμαστε στη διάθεση των φίλων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού με 
τη νέα θητεία να το ξανασυζητήσουμε. 

 Ευχαριστώ.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Εγώ ανάφερα, κύριε Πρόεδρε, αν διευκρινίζεται ότι ο κ. Ομήρου ζητά αναβολή, 
να συζητηθεί το θέμα της αναβολής, αλλά μετά άκουσα ότι έχουν μιλήσει επί της 
ουσίας της τροποποίησης.  Να συνεχίσω επί της τροποποίησης;  Επί της ουσίας;  Ή 
θα συζητηθεί το θέμα αναβολής;  ∆ιότι μετά δε θα μπορούμε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ποιος έθεσε θέμα αναβολής; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν έθεσε. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν έθεσε;  Οκέι, εάν ο ίδιος λέει ότι δεν έθεσε... 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆εν έθεσα θέμα αναβολής, αλλά δεν έχω ένσταση σε αναβολή, για να 
συζητηθεί.  Αυτή είναι η θέση μου. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε,  μα καλά, αφού δεν τη ζητά κανένας... 

 Εντάξει, επί της ουσίας.  Επί της ουσίας εμείς θα συμφωνήσουμε με την 
πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και δεν είναι αλήθεια ότι για πρώτη φορά 
ακούεται αυτή η πρόταση, ακόμα και στη σύσκεψη των αρχηγών έχει συζητηθεί.  Παρ’ 
όλο που δεν μπαίνουμε στην ουσία, όταν συζητούμε στη σύσκεψη, εντούτοις είχε 
συζητηθεί.  Άρα, εμείς θα υποστηρίξουμε την πρόταση και για συνταγματικούς 
λόγους, αλλά και για λόγους ουσίας.  Αν θέλουμε πράγματι να δώσουμε αυτό το 
δικαίωμα, πρέπει να το δώσουμε σε όλους τους πολίτες.  Ναι μεν για μικρές 
κοινότητες υπάρχει ένα επιπλέον επιχείρημα, ότι τες προστατεύουμε να μη διαλυθούν, 
αλλά υπάρχει και το ανάποδο επιχείρημα, ότι μπορεί να επηρεάζονται από 
μετακινήσεις πολύ περισσότερο οι μεγαλύτερες κοινότητες.  Άρα, νομίζω θα πρέπει να 
δώσουμε το δικαίωμα εις τον πολίτη να επιλέξει, αν αυτή είναι η φιλοσοφία μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρέπει να πω ότι έχω υπόψη μου ότι στη σύσκεψη αυτό που συζητήθηκε ήταν 
η επέκταση και όχι ο περιορισμός στα είκοσι χρόνια.  ∆εν έγινε συζήτηση για τα είκοσι 
χρόνια, αλλά, κύριε Πρόεδρε, εγώ να υπενθυμίσω πως η φιλοσοφία της 
τροποποίησης ποια ήταν;  Η φθίνουσα πορεία πάρα πολλών κοινοτήτων μέχρι 
σημείου που να...  Στη Λεμεσό εζήσαμε δύο μόνο οικογένειες να διεκδικούν σε 
αντιπαράθεση από ποια οικογένεια θα είναι ο κοινοτάρχης. δεν υπήρχε τρίτη 
οικογένεια.  Και φθίνουν οι κοινότητες.  Αυτή ήταν.  Να θυμίσω επίσης ότι εξεκινήσαμε 
από κοινότητες μέχρι τριακόσιους και καταλήξαμε στην ενδιάμεση λύση των 
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διακόσιων, που αφορά γύρω στις εκατό είκοσι τέσσερις, αν δεν κάμνω λάθος, 
κοινότητες μόνο. 

 Οπωσδήποτε θέλει συζήτηση η διεύρυνση αυτού του θεσμού.  Και γιατί όχι και 
ο πολίτης ο οποίος έχει σπίτι στον Άι Αθανάση και θέλει να εγγραφεί στον Άι Γιάννη εν 
τοιαύτη περιπτώσει;  Αλλά εγώ να πω μόνο μια πρώτη σκέψη:  Εξυπηρετεί αυτή η 
πρόταση αν πάμε σε όλες τις κοινότητες;  Ας σταθούμε στις κοινότητες.  Νομίζω ότι 
δεν εξυπηρετεί για τον εξής λόγο:  Μια οικογένεια, ένα ζευγάρι που προέρχεται ο ένας 
από το Πελένδρι και ο άλλος από μια κοινότητα μικρότερη θα τους βάζουμε και εδώ 
τζιαι δεν ξέρω πού τελικά θα καταλήξουν να μεταφέρουν την ψήφο τους, δεδομένου 
ότι θα επιδιώκεται πλέον, αν είναι τόσο ελεύθερο, και από υποψηφίους να μεταφέρουν 
ψήφους, έστω και για δέκα, είκοσι χρόνια κ.λπ.  Γι’ αυτό, νομίζω, ας μείνουμε σ’ αυτό 
που εξυπηρετεί και το θέλουν και οι κοινότητες και ας δούμε το ευρύτερο ζήτημα 
αργότερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ προσωπικά, κύριε Λαμάρη, δε βλέπω κανένα λόγο γιατί η σύζυγος να μην 
πάει στο χωριό της και ο σύζυγος στο χωριό του!  ∆ημοκρατία έχουμε, ο καθένας 
επιλέγει πού νιώθει να πάει, άμα θέλει να πάει. 

 Ο κ. Θεμιστοκλέους είχε ζητήσει το λόγο. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, αν περάσει το νομοσχέδιο όπως είναι, τότε είναι ακριβώς που 
θα συμβούν αυτά που λέει ο κ. Λαμάρης.  Είναι τότε που θα δούμε το παράξενο 
φαινόμενο πολίτες, κάθε φορά που έχει εκλογές, να μετακινούν το δικαίωμα του 
εκλέγειν και εκλέγεσθαι όπου τους υποδειχθεί ή όπου αποφασίσουν.  Η πρόταση η 
δική μας σε εκείνο που αποσκοπεί είναι να ξέρει ο κάθε πολίτης ότι, από την ώρα που 
θα αλλάξει τον τόπο άσκησης των δικαιωμάτων του, δε θα μπορεί να παίζει με 
ευκολία με αυτό το δικαίωμα.  Και πολύ καλά είπατε και εσείς:  Πού είναι το 
πρόβλημα, αν ο ένας είναι εγγεγραμμένος στο Μονιάτη και ο άλλος στον Άγιο 
∆ημήτριο; 

 Γι’ αυτό, αν είναι να ξανασυζητηθεί η πρόταση εκ νέου, μήπως πιθανόν 
υπάρχουν άλλα πράγματα τα οποία δεν μπορούμε να δούμε τώρα, να πάει πίσω στην 
επιτροπή και εκεί να συζητηθεί η συγκεκριμένη πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Φειδίας Σαρίκας, παρακαλώ. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια ότι, μετά από πολλή συζήτηση, καταλήξαμε 
ομόφωνα στην πρόταση που έχουμε ενώπιόν μας.  ∆εν είχε τεθεί από το συνάδελφο 
στην επιτροπή το θέμα.  Πιστεύω ότι θα πρέπει να ψηφίσουμε σήμερα, για να 
προλάβουμε τις επερχόμενες κοινοτικές εκλογές, και να το δούμε σε κάποιο άλλο 
στάδιο, αφού συζητηθεί σε βάθος και σε όλες του τις διαστάσεις αυτό το σημαντικό 
θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Eυχαριστώ, κύριε Σαρίκα.  
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 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 To όλο θέμα είχε τεθεί ενώπιον της επιτροπής Εσωτερικών έγκαιρα και με 
συγκεκριμένη εισήγηση.  Μάλιστα, ζητήθηκε όπως παραχωρηθεί αυτή η δυνατότητα 
για χρονικό περιθώριο το οποίο ήταν ανοικτό για συζήτηση.  Πρώτα η τροπολογία 
σίγουρα έπρεπε να καταλήξει σε ένα συγκεκριμένο χρονικό περιθώριο.  Η φιλοσοφία 
η οποία τέθηκε με τη συγκεκριμένη τροπολογία ήταν ενώπιον της επιτροπής.  Το 
συζητήσαμε.  Μπορεί κάποιοι να έχουν διαφορετική άποψη, αλλά εκείνο το οποίο εγώ 
θέλω να επισημάνω είναι ότι η τροπολογία αυτή, με καλύτερο, θα έλεγα, τρόπο και 
μάλιστα σεβόμενο και την αρχή της ισότητας, αλλά και γενικότερα το χάρτη για την 
τοπική αυτοδιοίκηση μπορεί να ρυθμίσει κατά έναν ενιαίο τρόπο το ζήτημα αυτό, 
χωρίς να υπάρχουν οι οποιεσδήποτε διακρίσεις.  ∆ηλαδή σε μια κοινότητα η οποία 
έχει μέχρι διακόσιους κατοίκους εγγεγραμμένους ψηφοφόρους να επιτρέπεται, ενώ σε 
μια άλλη η οποία μπορεί να έχει διακόσιους δέκα να μην επιτρέπεται.  Αυτό το 
πράγμα δημιουργεί από μόνο του μια διάκριση, η οποία είναι και πιθανό να επιφέρει 
προβλήματα αύριο και στις ίδιες τις εκλογές.  Σκεφτείτε δηλαδή ουσιαστικά να πάμε με 
την τροποποίηση η οποία προτείνεται με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο, να γίνουν οι 
ανάλογες ρυθμίσεις και με εκλογικές αιτήσεις αύριο να ακυρωθούν εκλογές, γιατί σε 
κάποιους δεν επετράπη να εγγραφούν στον εκλογικό κατάλογο της συγκεκριμένης 
κοινότητας, γιατί οι κάτοικοι ήταν πάνω από διακόσιοι. 

 Αυτά τα προβλήματα θα τα βρούμε μπροστά μας.  Με την τροπολογία την 
οποία υποβάλλουμε -και αν οι συνάδελφοι ήθελαν να συζητήσουμε αν τα 20 είναι 
πολλά και αν παραδείγματος χάριν τα 15 είναι καλύτερα, δεν είναι θέμα να μιλούμε για 
τον αριθμό των ετών, την περίοδο που θα επιτρέπεται- ουσιαστικά διασφαλίζουμε τη 
διαφύλαξη της συνταγματικότητας της συγκεκριμένης τροποποίησης και 
εξυπηρετούμε το σκοπό τον οποίο επιδιώκει το νομοσχέδιο που είναι ενώπιόν μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρ’ όλο που θα ʼθελα να μιλήσω, κύριε Πρόεδρε, είναι άλλη η εισήγηση που 
θα υποβάλω.  Έχει εξαντληθεί η συζήτηση.  Έναν ολόκληρο χρόνο συζητούσε η 
επιτροπή, έγινε τι έγινε, ήρθαμε τωρά, υπάρχει μια τροπολογία, να τοποθετηθούμε να 
τελειώσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης, αλλά επειδή ζήτησαν το λόγο… 

 Πολύ σύντομα, κύριε Συλλούρη, διότι νομίζω εξαντλήθηκε το θέμα και μετά ο κ. 
Στυλιανίδης.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα, επειδή εξαντλήθηκε και συμφωνώ.  ∆ε θέλω να μου απαντήσει 
κανένας τώρα, αλλά να προβληματιστούν όσοι θα ψηφίσουν τους διακόσιους.  Αν σε 
ένα χωριό υπάρχουν εκατόν ενενήντα εννέα και κάνουν αίτηση δύο, ποιος από τους 
δύο θα εγγραφεί, για να κλείσει ο κατάλογος στους διακόσιους, και με ποιο κατάλογο.  
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 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Στυλιανίδης και νομίζω εξαντλήθηκε το θέμα, έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης.   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Eξαντλήθηκε, κύριε Πρόεδρε, το θέμα, όμως βλέπω ότι υπάρχει ένας σωστός   
προβληματισμός γύρω από τη θέση μας.  Μήπως θα ήταν καλύτερα, κάνοντας όλοι 
δεύτερες σκέψεις, γιατί ειπώθηκε στην επιτροπή Εσωτερικών εξ αρχής αυτή η θέση, 
αφού δε μας πιέζει ο χρόνος, μιλούμε για κοινοτικές εκλογές του ∆εκεμβρίου, μήπως 
πρέπει να το αναβάλουμε για την επόμενη Βουλή;   Γιατί όχι; 

 ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, τη θέση μας είπαμέ την και το πρωί.  ∆ε θέλω να επαναλάβω, 
για να μη δημιουργήσω ένταση.  ∆ε συναινούμε.  ∆ε θα πω γιατί δε συναινούμε, αλλά 
δε συναινούμε.  

(Mη ευκρινή σχόλια από τον κ. Χρήστο Στυλιανίδη) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Aποσύρουμε την τροπολογία ουσιαστικά. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Eδώ υπάρχουν διαδικασίες.  ∆εν μπορεί να παίζουμε και να ξηπαίζουμε, 
επειδή σηκωννούμαστεν ʼπού τα έδρανά μας τζιαι κάμνουμε κάποιες συνεννοήσεις.  
Από την ώρα που μπήκαμε στη συζήτηση της ουσίας και της τροπολογίας και του 
θέματος αρχής, τώρα να μου λέτε εννά βάλετε πρόταση για αναβολή;   Είναι εκτός 
τάξεως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης.  Είμαστε στη διαδικασία της τροπολογίας.  Να τη 
διαβάσει ο γραμματέας και θα ζητήσω να τοποθετηθούν οι πλευρές υπέρ ή εναντίον 
της τροπολογίας. 

 Προχωρήστε, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την 
αντικατάσταση του άρθρου 2 αυτού από το ακόλουθο νέο άρθρο 2: 

«Tροποποίηση 2.  Ο βασικός νόμος τροποποιείται με την προσθήκη, αμέσως 



12 

 

του βασικού  
νόμου με την  
προσθήκη  
νέου άρθρου 

μετά το άρθρο 97 αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου 97(Α):  

“97(Α).  Ανεξάρτητα από τις διατάξεις του άρθρου 2 του περί 
Κοινοτήτων Νόμου και από τις διατάξεις του άρθρου 92 του 
παρόντος Νόμου, δύνανται να εγγράφονται ως εκλογείς σε 
κοινότητα, κατόπιν δικής τους επιλογής, πρόσωπα που δεν 
έχουν τη συνήθη διαμονή τους εκεί, νοουμένου ότι οι εν λόγω 
εκλογείς κατάγονται από την κοινότητα ή είναι σύζυγοι ή παιδιά 
τέτοιων εκλογέων: 

  Noείται ότι οι εκλογείς που εγγράφονται δυνάμει του 
παρόντος άρθρου δε δικαιούνται να αλλάξουν την εγγραφή τους, 
πριν παρέλθουν είκοσι χρόνια από την εν λόγω εγγραφή”». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Πέντε αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και πέντε αποχές, η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων, διότι η 
τροπολογία δεν αφορούσε τη φιλοσοφία του νομοσχεδίου, έτσι; 

 Άρα, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 



13 

 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αρχείου Πληθυσμού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με ομόφωνη τοποθέτηση των παρευρισκόμενων βουλευτών στην αίθουσα το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Αρχείου 
Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».   

 Ναι, κύριε Ιωνά Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, το θέμα αυτό θα παρακαλούσα όπως αναβληθεί, το δεύτερο 
θέμα, ώστε να παρασχεθεί και ο χρόνος όπως κατατεθεί στη Βουλή και το νομοσχέδιο 
που θα ρυθμίζει τα θέματα ελέγχου των εικονικών γάμων.  Έτσι, θα παρακαλούσαμε 
όπως το θέμα αυτό αναβληθεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Κατσουρίδης, παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, εσυζητήσαμέν το και αυτό το πρωί σε έκταση.  Εμείς δε 
συμφωνούμε.  Είναι ένα μήνα, είναι η δεύτερη, η τρίτη αναβολή.  ∆εν υπάρχει θέμα 
που δεν έχει ουσιαστικά εξαντληθεί η συζήτησή του και ο καθένας έχει τις απόψεις του 
και να τοποθετηθεί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Νικόλας Παπαδόπουλος.   

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν έχουμε ένσταση στο αίτημα για αναβολή, κύριε Πρόεδρε, καθώς είναι 
γεγονός πως προκύπτουν κάποια ζητήματα που θα ήταν καλά να εξεταστούν 
περαιτέρω, καθώς έχει κατατεθεί και σειρά τροπολογιών, που ενδεχομένως ακριβώς 
να αλλάζουν κάποια συγκεκριμένα δεδομένα.  Επομένως, συναινούμε σε αυτό το 
αίτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς όχι μόνο δεν έχουμε ένσταση, αλλά επρόλαβέν μας ο κ. Ιωνάς.  Θέλουμε 
να πάει μαζί με τους εικονικούς γάμους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 O κ. Φειδίας Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, δεν έχουμε ένσταση να αναβληθεί, διότι πράγματι είναι ένα 
θέμα που χρειάζεται περαιτέρω επεξεργασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, εγώ απλά θα πω πως είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο 
συζητήθηκε κατά κόρον.  Υπάρχουν διαφορετικές απόψεις και αναβλήθηκε δύο φορές.  
Θεωρώ πως τουλάχιστον θα έπρεπε να ολοκληρωθεί σήμερα η συζήτηση για έναν και 
μοναδικό λόγο:  Αν δε γνωρίζαμε παραδείγματος χάριν ή αν δεν υπήρχε πρόθεση για 
κατάθεση νομοσχεδίου που θα αφορούσε τους εικονικούς γάμους, ποιο θα ήταν το 
επιχείρημα αναβολής;  Ένα επιχείρημα αναβολής που κρατά σε αναμονή 1 600 
γάμους νόμιμους, 250 περιπτώσεις αφορούν πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, γύρω 
στους 100 επαναπατρισθέντες Κύπριους… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  ∆εν ξέφυγε ο συνάδελφος.  Μιλά για την 
αναβολή. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Eκατόν περίπου επαναπατρισθέντες Κύπριοι από Αυστραλία, Καναδά, Αμερική 
και 750 περιμένουν να πάρουν την υπηκοότητά τους, έχουν παιδιά τα οποία είναι στη 
φάση των σπουδών τους, θέλουν να πάρουν δάνεια και τους ζητούν υπηκοότητες, για 
να μπορέσουν, γιατί αγόρασαν σπίτια στην Κύπρο και μια σειρά άλλων ζητημάτων και  
νομίζω ότι είναι άδικο να τους ταλαιπωρούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Κουλίας και θα βάλω το θέμα στην ψηφοφορία, διότι εξαντλήθηκε το 
διαδικαστικό θέμα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, αυτό το νομοσχέδιο είναι όντως πολύ κρίσιμο.  Σε μια 
ημικατεχόμενη πατρίδα, με δημογραφικό πρόβλημα και που μαστίζεται από τη 
λαθρομετανάστευση, κανένας σωστός γάμος δεν κινδυνεύει, γιατί δεν έχουμε το 
συγκεκριμένο νόμο.  Θα κάνουν όλοι υπομονή να μελετηθεί σε βάθος και να είμαστε 
προσεκτικοί, κύριοι, τι θα γίνει.  Άρα, η αναβολή είναι η πιο σοφή εισήγηση που έγινε 
και πρέπει αυτό να υποστηριχθεί από το σώμα.  Κοντός ψαλμός αλληλούια! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής, για τους λόγους που έχουν εκτεθεί; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εψηφίσαμε, κύριε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, είμαστε στη διαδικασία της ψηφοφορίας αυτή τη στιγμή. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θέλω να κάμνω ιστορίες, αλλά για πόσο αναβάλλεται, όταν το πρωί το 
∆ΗΚΟ απέρριψε την αναβολή;  Για πόσο αναβάλλεται;  Και μάλιστα διά του στόματος 
του προέδρου του, του κ. Καρογιάν;  Μία εβδομάδα, ένα χρόνο, πόσο;   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, σας παρακαλώ πολύ, δεν είναι ανάγκη να δημιουργούμε 
αχρείαστα ένταση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία!  Ρωτούμε σας πόσο… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Η εισήγησις που ετέθη ήταν να αναβληθεί το θέμα, για να εξεταστεί μαζί με το 
νομοσχέδιο για τους εικονικούς γάμους. Άρα, ήταν, νομίζω, πολύ καθαρή η 
τοποθέτηση του αιτήματος της αναβολής. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της αναβολής; 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, δεν μπορεί να αναβάλλεται…  

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Σε παρακαλώ, κύριε Παπαδόπουλε!  Να  ʼρτουν τα πρακτικά της σύσκεψης! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Nα ’ρτουν! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Eντάξει, άτε, κανεί, κανεί!  Αναβολή όπως το λέτε, Πρόεδρε, αν έρτει σε έξι 
μήνες το νομοσχέδιο, τι σημαίνει;  Σε έξι μήνες;  Θέλω να το ξεκαθαρίσουμε, κύριοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 O κ. Παπαδόπουλος. 

 Σας παρακαλώ, είμαστε στη διαδικασία της ψηφοφορίας όμως τώρα και 
κάνουμε κάτι το ανορθόδοξο! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε νομίζω αυτός να είναι ο σωστός τρόπος να αντιμετωπίζεται 
ένα αίτημα, που ακριβώς υποβάλλεται από μια άλλη κοινοβουλευτική ομάδα.  Το τι το 
∆ημοκρατικό Κόμμα είπε στη σύσκεψη των αρχηγών, όπως αντιλαμβάνομαι, ήταν μια 
συγκεκριμένη θέση.  Άλλαξαν τα δεδομένα.  Έχουν δοθεί τροπολογίες ακριβώς… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Άλλαξαν τα δεδομένα; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Φυσικά, άλλαξαν τα δεδομένα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πριν δεκαπέντε λεπτά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  Μιλά ο κ. Παπαδόπουλος. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε, ολοκληρώστε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να αναθεωρήσουμε τη θέση μας, επειδή άλλαξαν τα δεδομένα;  Επομένως, γι’ 
αυτό ακριβώς το λόγο συναινούμε στην αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Kύριε Ομήρου, σας παρακαλώ, διευκολύνετε τη διαδικασία.  Ναι, κύριε 
Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Απλώς, θα ήθελα να πω ότι εδώ η Βουλή, η ολομέλεια είναι σώμα κυρίαρχο, με 
ό,τι αυτό σημαίνει.  Αποφασίζουμε εδώ για οιονδήποτε θέμα.  Το τι γίνεται στη 
σύσκεψη αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων, μία προσπάθεια συναινέσεως, 
είναι ένα άλλο θέμα.  Εδώ είναι κυρίαρχο σώμα!  Τίποτε άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχει τεθεί ενώπιόν σας αίτημα για αναβολή του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, 
για να συζητηθεί μαζί με το νομοσχέδιο που προτίθεται να καταθέσει η κυβέρνηση 
περί εικονικών γάμων.  Αυτό ήταν το αίτημα που τέθηκε ενώπιον της ολομέλειας.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ αυτού του αιτήματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δεκαεφτά εναντίον και μία αποχή το θέμα 
αναβάλλεται. 

 Και προχωρούμε στα υπ’ αριθμόν 3, 4 και 5 θέματα, που είναι εξ αναβολής, 
έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010».  Έχει 
κυκλοφορήσει και συμπληρωματική έκθεση για τα θέματα αυτά.  Οι σχετικές εκθέσεις 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νίκος Τορναρίτης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Άγγελος Βότσης 

 Ιωνάς Νικολάου Φειδίας Σαρίκας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια 
σε πολλές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3ης Μαΐου 
2010 και 14ης Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν στην επιτροπή ο Υπουργός Εσωτερικών συνοδευόμενος από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ), της 
Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Συλλόγου 
Αρχιτεκτόνων Κύπρου, του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων 
Κύπρου, του Κυπριακού Εμπορικού Βιομηχανικού Επιμελητηρίου (ΚΕΒΕ), της 
Ομοσπονδίας Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ), του Συνδέσμου Πολεοδόμων 
Κύπρου, της Παγκύπριας Οργάνωσης Ελεύθερων Επαγγελματιών Μελετητών 
Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών, του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών 
Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και 
Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου, του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων, του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου και του Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης 
Επενδύσεων. 

 Σκοπός όλων των νομοσχεδίων είναι η τροποποίηση των βασικών νομοθεσιών 
τους αντίστοιχα, ώστε να παρασχεθεί η δυνατότητα ταχείας και απλοποιημένης 
νομιμοποίησης παρατυπιών σε υφιστάμενες αναπτύξεις, προς όφελος χιλιάδων 
πολιτών/αγοραστών οι οποίοι έχουν παγιδευτεί σε αδιέξοδο αναφορικά με την έκδοση 
τίτλου για ιδιοκτησίες που έχουν αγοράσει και για τη μεταβίβαση των εν λόγω 
ιδιοκτησιών επ’ ονόματί τους.     

 Σύμφωνα με τον Υπουργό Εσωτερικών, η τροποποίηση των υπό αναφορά 
βασικών νομοθεσιών στοχεύει στην αντιμετώπιση της ιδιαίτερα δυσχερούς 
κατάστασης που δημιουργήθηκε σταδιακά κατά τις τελευταίες δεκαετίες λόγω της 
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έντονης οικοδομικής ανάπτυξης, σε συνάρτηση με την αδυναμία του ισχύοντος 
συστήματος ελέγχου της ανάπτυξης να προλαμβάνει τη δημιουργία οικοδομικών 
παρατυπιών, καθώς και των περίπλοκων και χρονοβόρων διαδικασιών διαχείρισης 
και αποτροπής/αποκατάστασης τέτοιων παρατυπιών.  Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω 
αναφερόμενων αδυναμιών του ισχύοντος συστήματος, των οικονομικών λόγων που 
ενθάρρυναν πολλούς ιδιοκτήτες να αμελούν να ολοκληρώσουν τις κατά νόμο 
αναγκαίες διαδικασίες για τη νομιμοποίηση των οικοδομών που ανεγείρουν ή των 
όποιων παρατυπιών πραγματοποιούν και να προβούν στην έκδοση 
εκσυγχρονισμένων τίτλων ιδιοκτησίας, της γενικής πρακτικής που έχει εμπεδωθεί 
σταδιακά για τη χρησιμοποίηση οικοδομών που ανεγείρονται από επιχειρηματίες 
ανάπτυξης γης χωρίς να έχει προηγουμένως εξασφαλιστεί πιστοποιητικό έγκρισης και 
άδεια διαχωρισμού σε σχέση με αυτές, καθώς και της διστακτικότητας των αρμόδιων 
οικοδομικών αρχών να επιβάλουν τη νομιμότητα, εκτιμάται ότι σήμερα υπάρχουν 130 
000 περίπου μονάδες σε οικοδομές ή συγκροτήματα οικοδομών που δε διαθέτουν 
εκσυγχρονισμένους τίτλους ιδιοκτησίας.  

 Για την επίλυση των προβλημάτων που δημιούργησε η πιο πάνω κατάσταση, 
όπως σημείωσε ο ίδιος υπουργός, είχαν ψηφιστεί το 2004 και το 2005 από τη Βουλή 
σχετικοί νόμοι, με τους οποίους τροποποιήθηκαν ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
Νόμος και ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμος, οι οποίοι είχαν 
περιορισμένη χρονική περίοδο εφαρμογής.  Παρ’ όλο που η προσπάθεια που 
καταβλήθηκε με τους υπό αναφορά τροποποιητικούς νόμους δεν τελεσφόρησε και τα 
αποτελέσματά της δεν ήταν ουσιαστικά, η εμπειρία που αποκτήθηκε από την 
εφαρμογή των νόμων και η αξιολόγησή της συνέβαλαν στην πληρέστερη διάγνωση 
τόσο των αιτιών της αναφερόμενης προβληματικής κατάστασης όσο και των 
προσεγγίσεων που είναι αναγκαίες να υιοθετηθούν για την επιτυχή αντιμετώπισή της.  
Ως εκ τούτου, το Υπουργείο Εσωτερικών, συνεκτιμώντας όλα τα δεδομένα της 
σημερινής κατάστασης, έκρινε ότι για την επίλυση των πιο πάνω πολλαπλών 
προβλημάτων απαιτούνται σύγχρονες, σύνθετες και ολοκληρωμένες τροποποιήσεις 
του μέχρι σήμερα ισχύοντος νομικού συστήματος, αντί των αποσπασματικών 
ρυθμίσεων που υιοθετήθηκαν στο παρελθόν.  Συναφώς, το Υπουργείο Εσωτερικών 
έκρινε σκόπιμη την τροποποίηση όλων των νομοθεσιών που ρυθμίζουν θέματα 
οικοδομικής ανάπτυξης και σε συνεργασία με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως 
και το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας επεξεργάστηκε μια ολοκληρωμένη 
δέσμη νομοσχεδίων για τροποποίηση των πιο κάτω βασικών νομοθεσιών: 

1. Του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 

2. Του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου. 

3. Του περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου. 

4. Του περί Πώλησης Γης (Ειδική Εκτέλεση) Νόμου. 

5. Του περί Συμβάσεων Νόμου. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ίδιο υπουργό, οι τροποποιήσεις των πιο πάνω 
νομοθεσιών ως ενιαίου και αλληλοεξαρτώμενου συνόλου ισοδυναμούν με ουσιώδη σε 
κλίμακα και σημασία μεταρρύθμιση του συστήματος ελέγχου της ανάπτυξης και 
έκδοσης εκσυγχρονισμένων τίτλων ιδιοκτησίας και εκτιμάται ότι με αυτές θα 
διαφοροποιηθούν ριζικά οι δυνατότητες που παρέχονται σήμερα σε δεκάδες χιλιάδες 
αγοραστές που είναι παγιδευμένοι σε αδιέξοδα, αλλά και στις αρμόδιες αρχές να 
ενεργοποιήσουν τις πρόνοιες της νομοθεσίας για τη νομιμοποίηση πολλών χιλιάδων 
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οικοδομών.  Οι προτεινόμενες νομοθετικές ρυθμίσεις εκσυγχρονίζουν το σύστημα 
ελέγχου της ανάπτυξης, καθώς και τις υποχρεώσεις των συμβαλλόμενων μερών για 
αγοραπωλησίες οικοδομών ή τμημάτων οικοδομικών συγκροτημάτων. 

 Οι κεντρικοί άξονες της ολοκληρωμένης προσέγγισης που υιοθετήθηκε από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, όπως δήλωσε ο ίδιος ο υπουργός, αφορούν τα ακόλουθα꞉ 

1.  Καθορίζεται η χρονική διάρκεια της ισχύος πολεοδομικής άδειας και άδειας 
οικοδομής. 

2.  Παρέχεται η δυνατότητα νομιμοποίησης μεγάλου ποσοστού μη 
εξουσιοδοτημένων τροποποιήσεων σε υφιστάμενες οικοδομές που έχουν 
επέλθει με πρωτοβουλία είτε του ιδιοκτήτη είτε του αγοραστή τμήματος ενιαίας 
ανάπτυξης, μόνο στις περιπτώσεις όπου δε θα επηρεάζονται οι ανέσεις ή τα 
δικαιώματα περιοίκων ή συνιδιοκτητών, αφού καταβληθούν ταυτόχρονα τα 
προβλεπόμενα στα νομοσχέδια αντισταθμίσματα, που θα ισούνται με την 
αγοραία αξία των όποιων επεκτάσεων εγκριθούν. 

 Η παροχή της πιο πάνω δυνατότητας δεν αποσκοπεί στη με οποιοδήποτε 
τρόπο ενθάρρυνση της επανάληψης της παρανομίας στο μέλλον, αλλά 
αποκλειστικά στην επίλυση αδιεξόδων που έχουν ήδη δημιουργηθεί 
διαχρονικά, εξ υπαιτιότητας πολλών προσώπων και για διάφορες αιτίες. 

3. Ανάλογα με την έκταση της επέκτασης ή τροποποίησης της οικοδομής που 
επήλθε, η διαδικασία νομιμοποίησης θα μπορεί να διεκπεραιωθεί είτε από την 
πολεοδομική αρχή είτε κατευθείαν από την οικοδομική αρχή, με την παρεμβολή 
τριμελών επιτροπών που θα αποφασίζουν για το θέμα.  Ο αριθμός των 
επιτροπών που θα συσταθούν θα εξαρτηθεί από τον αριθμό των αιτήσεων που 
θα υποβληθούν μετά την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων νόμων, ώστε 
να αποφευχθεί το ενδεχόμενο συσσώρευσης πολλών τέτοιων αιτήσεων σε ένα 
και μοναδικό όργανο.  Περαιτέρω, με τα νομοσχέδια παρέχεται η δυνατότητα 
άσκησης ιεραρχικής προσφυγής κατά των αποφάσεων των τριμελών 
επιτροπών προς τον Υπουργό Εσωτερικών. 

4.  Οι υπό αναφορά επιτροπές θα μπορούν να εγκρίνουν καθορισμένης κλίμακας 
και σημασίας αποκλίσεις από τα ισχύοντα πολεοδομικά δεδομένα σε κάθε 
επιμέρους περιοχή, νοουμένου ότι οι εν λόγω αποκλίσεις δεν επηρεάζουν 
αρνητικά τις ανέσεις και τα δικαιώματα τρίτων. 

5.  Για υφιστάμενες οικοδομές καθορίζονται προθεσμίες μέσα στις οποίες 
πρόσωπο θα δύναται να δηλώσει την πρόθεσή του να υποβάλει αίτηση για 
νομιμοποίηση παρατυπίας, καθώς και για να υποβάλει την εν λόγω αίτηση.  
Σημειώνεται πως η δυνατότητα αυτή θα παρασχεθεί για υφιστάμενες μόνο 
οικοδομές και δε θα καλύπτει παρανομίες που θα συντελεστούν στο μέλλον. 

6.  Επιβάλλεται για πρώτη φορά  υποχρέωση υποβολής αίτησης για έκδοση 
άδειας διαχωρισμού οικοδομής που αποτελείται από περισσότερες από μια 
αυτοτελείς μονάδες ταυτόχρονα με την υποβολή αίτησης για έκδοση άδειας 
οικοδομής, με εκ των προτέρων καθορισμό των κοινόχρηστων χώρων με 
αποκλειστικά δικαιώματα χρήσης που αναλογούν στην κάθε μονάδα. 

7. Με στόχο την απλοποίηση και την επιτάχυνση των διαδικασιών ελέγχου και 
αδειοδότησης, παρέχεται για πρώτη φορά στην αρμόδια οικοδομική αρχή 
εξουσία να χειρίζεται υπό προϋποθέσεις και ορισμένα θέματα που δεν είναι 
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σύμφωνα με το σχέδιο ανάπτυξης ή δεν καλύπτονται από γενικό ή ειδικό 
διάταγμα ανάπτυξης, χωρίς να είναι αναγκαία η επαναφορά των αιτήσεων στην 
πολεοδομική αρχή. 

8.  Παρέχεται για πρώτη φορά εξουσία στις αρμόδιες αρχές να αναλάβουν την 
πρωτοβουλία για έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης αυτεπάγγελτα ή μετά από 
αίτηση προσώπου που έχει συμφέρον σε οικοδομή, με στόχο να 
απεγκλωβίσουν περιπτώσεις όπου επιχειρηματίες ανάπτυξης γης δεν 
υποβάλλουν τις αναγκαίες αιτήσεις για έγκριση ορισμένων παρατυπιών ή 
επικαλούνται παρατυπίες αγοραστών, για να μην προχωρήσουν στην έκδοση 
πιστοποιητικού έγκρισης ή τίτλου ιδιοκτησίας.  Στις περιπτώσεις αυτές η 
αρμόδια αρχή θα μπορεί, ενδεχομένως μετά από παραστάσεις αγοραστών, να 
προχωρεί αυτεπάγγελτα στην εξέταση της οικοδομής και στην έκδοση 
διάφορων αδειών ή εγκρίσεων με ή χωρίς ειδικές σημειώσεις. 

9.  Παρέχεται δυνατότητα στην αρμόδια αρχή να εκδίδει πιστοποιητικό έγκρισης 
οικοδομής με τη συμβατική έννοια του όρου ή πιστοποιητικό έγκρισης με 
σημειώσεις αναφορικά με μικρής κλίμακας ή σημασίας παρατυπίες σε σχέση με 
εκδοθείσα άδεια οικοδομής ή πιστοποιητικό μη εξουσιοδοτημένων εργασιών 
αναφορικά με ουσιώδεις παρατυπίες σε σχέση με εκδοθείσα άδεια, αντίγραφο 
των οποίων θα είναι υποχρεωμένη  να αποστείλει στον οικείο Επαρχιακό 
Κτηματολογικό Λειτουργό. 

10.   Σε περιπτώσεις ενιαίας ανάπτυξης θα εκδίδονται για πρώτη φορά 
πιστοποιητικά για κάθε επιμέρους μονάδα και όχι ένα μοναδικό πιστοποιητικό 
για το σύνολο της ανάπτυξης, για να καταστεί δυνατή η απεμπλοκή και η άμεση 
προώθηση της νομιμοποίησης και της έκδοσης τίτλου ιδιοκτησίας για όσες 
μονάδες δεν παρουσιάζουν ουσιώδη προβλήματα και παρατυπίες, ώστε οι 
ενδεχόμενες παρατυπίες σε μια ή περισσότερες από τις μονάδες να μη 
συμπαρασύρουν ή παγιδεύουν το σύνολο της ανάπτυξης και η ευθύνη όπως 
και οι συνέπειες για τις παρατυπίες να εξατομικεύονται. 

11.  Ανάλογα με τον τύπο του πιστοποιητικού που θα εκδίδεται, ο διευθυντής 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα έχει εξουσία, είτε κατόπιν 
αίτησης του ιδιοκτήτη είτε αυτεπάγγελτα, να εκδίδει εκσυγχρονισμένο τίτλο 
ιδιοκτησίας για ενιαία οικοδομή ή ξεχωριστούς εκσυγχρονισμένους τίτλους 
ιδιοκτησίας για επιμέρους μονάδες συγκροτήματος ή πολυκατοικίας, στο όνομα 
του ιδιοκτήτη.  Οι τίτλοι ιδιοκτησίας είναι δυνατό να έχουν τη σημερινή τους 
μορφή ή να έχουν σημειώσεις αναφορικά με μη νομιμοποιηθείσες παρατυπίες 
για ενημέρωση του ιδιοκτήτη, καθώς και κάθε πιθανού αγοραστή ή να έχουν 
καταγεγραμμένες ουσιώδεις παρατυπίες, οπότε θα τίθενται περιορισμοί στη 
δυνατότητα δικαιοπραξιών μέχρι την αναίρεση των παρατυπιών. 

12. Εισάγεται για πρώτη φορά η δυνατότητα επιβολής διοικητικού προστίμου σε 
ιδιοκτήτη που είναι απρόθυμος να εκπληρώσει τις υποχρεώσεις του που 
προβλέπονται στους προτεινόμενους νόμους, για να καταστεί δυνατή η έκδοση 
εκσυγχρονισμένου τίτλου ιδιοκτησίας για μια μονάδα ή εκσυγχρονισμένων 
τίτλων ιδιοκτησίας για αυτοτελείς και ανεξάρτητες μονάδες σε συγκρότημα ή σε 
πολυκατοικία. 
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 Σημειώνεται ότι τα νομοσχέδια  που τροποποιούν τον περί Πώλησης Γης 
(Ειδική Εκτέλεση) Νόμο και τον περί Συμβάσεων Νόμο κατατέθηκαν στη Βουλή και 
παραπέμφθηκαν για μελέτη στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών.  

 Σημειώνεται επίσης πως πριν από την κατάθεση των νομοσχεδίων στη Βουλή 
από την εκτελεστική εξουσία κατατέθηκε συναφής με τις πρόνοιές τους πρόταση 
νόμου στη Βουλή από το βουλευτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Ιωνά Νικολάου 
με τίτλο «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2008», η οποία συζητήθηκε με αυτά.  Επειδή όμως το εύρος των τροποποιήσεων 
που περιλαμβάνονται στα νομοσχέδια είναι μεγαλύτερο από το εύρος των ρυθμίσεων 
που προτείνονται στην πρόταση νόμου, ορισμένες από τις οποίες καλύπτονται από τα 
νομοσχέδια, η επιτροπή αποφάσισε να προωθήσει για ψήφιση στην ολομέλεια της 
Βουλής μόνο τα νομοσχέδια. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου τροποποιείται ο περί 
Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμος ως ακολούθως: 

1. Καθορίζονται οι προϋποθέσεις για διασφάλιση της αναγκαίας υποδομής σε 
σχέση με την προς ανάπτυξη ακίνητη ιδιοκτησία με την εξασφάλιση 
πολεοδομικής άδειας για την οικοπεδοποίησή της ή τη συμπερίληψη στην 
αίτηση του αναγκαίου οδικού δικτύου.      

2. Καθορίζεται η περίοδος ισχύος πολεοδομικής άδειας, καθώς και οι 
προϋποθέσεις παράτασης της ισχύος της.   

3. Εισάγονται πρόνοιες με τις οποίες παρέχεται η δυνατότητα νομιμοποίησης 
παρατυπιών που επήλθαν σε υφιστάμενες αναπτύξεις πριν από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου και καθορίζονται τα 
είδη και η έκταση των παρατυπιών που θα δύναται να νομιμοποιηθούν.  

4. Καθορίζονται η διαδικασία και οι προϋποθέσεις υπό τις οποίες θα δύναται να 
νομιμοποιηθούν οι   καθοριζόμενες στο νομοσχέδιο παρατυπίες. 

5. Καθορίζεται χρονικός περιορισμός έξι μηνών από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου εντός του οποίου πρόσωπο θα δύναται να 
υποβάλει την πρόθεσή του για υποβολή αίτησης για νομιμοποίηση παρατυπίας 
στον Υπουργό Εσωτερικών, καθώς και χρονικός περιορισμός τριών χρόνων 
από την πιο πάνω ημερομηνία εντός του οποίου θα δύναται στη συνέχεια να 
υποβάλει την εν λόγω αίτηση. 

6. Εισάγεται πρόνοια με την οποία προβλέπεται η σύσταση τριμελούς επιτροπής 
ως του οργάνου που θα συμμετέχει στη διαδικασία νομιμοποίησης παρατυπιών 
που καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο, υπό τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται σ’ αυτόν.  Περαιτέρω, καθορίζεται ο τρόπος λειτουργίας της εν 
λόγω επιτροπής. 

7. Παρέχεται η δυνατότητα άσκησης ιεραρχικής προσφυγής κατά των αποφάσεων 
της υπό αναφορά επιτροπής. 

 Σκοπός του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου ως ακολούθως: 

1. Εισάγεται η υποχρέωση υποβολής αίτησης και εξασφάλισης άδειας διαίρεσης 
οικοδομής που αποτελείται από περισσότερες της μιας αυτοτελείς και 
ανεξάρτητες μονάδες μαζί με την αίτηση για έκδοση άδειας οικοδομής. 
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2. Παρέχεται εξουσία στην αρμόδια αρχή να εκδίδει άδεια οικοδομής ακόμη και 
για εργασίες που δεν είναι σύμφωνες με χορηγηθείσα πολεοδομική άδεια σε 
καθορισμένες περιπτώσεις αποκλίσεων, υπό προϋποθέσεις που καθορίζονται 
στον προτεινόμενο νόμο. 

3. Παρέχεται η δυνατότητα στην αρμόδια αρχή να επιτρέπει την υλοποίηση 
εργασιών που προνοούνται σε άδεια χωρίς να απαιτεί το διορισμό 
επιβλέποντος μηχανικού για περιορισμένης κλίμακας και σημασίας εργασίες σε 
οικοδομή.  

4. Εισάγεται η υποχρέωση για τον κάτοχο άδειας οικοδομής και στον επιβλέποντα 
μηχανικό να ενημερώνουν την αρμόδια αρχή αναφορικά με την ολοκλήρωση 
αδειοδοτηθείσας οικοδομής σύμφωνα με την άδεια ή με αποκλίσεις από 
εκδοθείσα άδεια και παρέχεται εξουσία στην αρμόδια αρχή να απαιτεί από τον 
επιβλέποντα μηχανικό πλήρη έκθεση σε σχέση με την εκτέλεση της εργασίας 
για την οποία εκδόθηκε η άδεια. 

5. Εισάγεται η υποχρέωση για τον κάτοχο άδειας οικοδομής να γνωστοποιεί στην 
αρμόδια αρχή, μέσα σε καθορισμένη χρονική περίοδο από την ολοκλήρωση 
οικοδομής, τη συμπλήρωση των εργασιών της και να υποβάλλει αίτηση για 
έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης.  Περαιτέρω, παρέχεται εξουσία στην αρμόδια 
αρχή να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο στα πρόσωπα που δε συμμορφώνονται 
με την εν λόγω υποχρέωση. 

6. Παρέχεται η δυνατότητα στην αρμόδια αρχή, μετά τη συμπλήρωση των 
εργασιών, να εκδίδει πιστοποιητικό έγκρισης με σημειώσεις, όταν αυτή κρίνει 
ότι έχουν πραγματοποιηθεί εργασίες επουσιώδους σημασίας που δεν είναι 
σύμφωνες με εκδοθείσα άδεια, με σκοπό την έκδοση εκσυγχρονισμένου τίτλου 
ιδιοκτησίας ή τμημάτων της, έπειτα από αίτηση του κατόχου της άδειας ή 
οποιουδήποτε προσώπου έχει συμφέρον στην οικοδομή ή στο διαχωρισμό ή 
και αυτεπάγγελτα.  Το εν λόγω πιστοποιητικό έγκρισης με σημειώσεις θα 
αποστέλλεται από την αρμόδια αρχή στον οικείο επαρχιακό κτηματολογικό 
λειτουργό και θα θεωρείται ως απαίτησή της προς αυτόν για την εγγραφή 
σημείωσης παρατυπίας στον εκσυγχρονισμένο τίτλο ιδιοκτησίας.  

7. Παρέχεται η δυνατότητα στην αρμόδια αρχή, μετά τη συμπλήρωση των 
εργασιών για τις οποίες έχει εξασφαλιστεί σχετική άδεια, να εκδίδει 
πιστοποιητικό μη εξουσιοδοτημένων εργασιών, όταν αυτή κρίνει ότι έχουν 
πραγματοποιηθεί εργασίες ουσιώδους σημασίας που δεν είναι σύμφωνες με 
εκδοθείσα άδεια, έπειτα από αίτηση του κατόχου της άδειας αυτής ή 
οποιουδήποτε προσώπου έχει συμφέρον στην οικοδομή ή στο διαχωρισμό ή 
και αυτεπάγγελτα.  Το εν λόγω πιστοποιητικό μη εξουσιοδοτημένων εργασιών 
θα αποστέλλεται από την αρμόδια αρχή στον οικείο επαρχιακό κτηματολογικό 
λειτουργό και θα θεωρείται ως απαίτησή της προς αυτόν για την εγγραφή 
απαγόρευσης μεταβίβασης ή επιβάρυνσης της επηρεαζόμενης ακίνητης 
ιδιοκτησίας ή αυτοτελούς τμήματός της.   

 Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά απαγόρευση δε θα εφαρμόζεται σε περίπτωση 
μεταβίβασης της εν λόγω ιδιοκτησίας δυνάμει κληρονομικής διαδοχής ή 
δωρεάς σε σύζυγο ή σε τέκνα.  

8. Παρέχεται η δυνατότητα στην αρμόδια αρχή να εκδίδει πιστοποιητικό έγκρισης 
υφιστάμενης οικοδομής ή υφιστάμενου υπό δημιουργία οικοπέδου, που έχει 
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ολοκληρωθεί και δεν είναι σύμφωνη ή σύμφωνο με την άδεια, έστω και αν 
υπάρχουν παρατυπίες σε αυτά, έπειτα από σχετική αίτηση του κατόχου της 
άδειας ή οποιουδήποτε προσώπου έχει συμφέρον στην οικοδομή ή στο 
διαχωρισμό ή και αυτεπάγγελτα, νοουμένου ότι οι εν λόγω παρατυπίες 
εμπίπτουν σε αυτές που περιλαμβάνονται σε σχετικό παράρτημα στον 
προτεινόμενο νόμο, ύστερα από γνωμάτευση της καθοριζόμενης σ’ αυτόν 
επιτροπής.  

9. Εισάγεται πρόνοια με την οποία προβλέπεται η σύσταση τριμελούς επιτροπής 
ως του οργάνου που θα συμμετέχει στη διαδικασία νομιμοποίησης των 
παρατυπιών που καθορίζονται στον προτεινόμενο νόμο, υπό τις προϋποθέσεις 
που καθορίζονται σ’ αυτόν.  Περαιτέρω καθορίζεται ο τρόπος λειτουργίας της εν 
λόγω επιτροπής. 

10.  Παρέχεται η δυνατότητα άσκησης ιεραρχικής προσφυγής κατά των αποφάσεων 
της υπό αναφορά επιτροπής. 

 Σκοπός του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμου, έτσι ώστε να 
ρυθμιστεί η διενέργεια εκσυγχρονισμένων εγγραφών και η έκδοση εκσυγχρονισμένων 
τίτλων ακίνητης ιδιοκτησίας για όλες τις αναπτύξεις, ακόμη και στις περιπτώσεις που 
παρουσιάζουν παρατυπίες.   

 Ειδικότερα, με τον προτεινόμενο νόμο προτείνεται η τροποποίηση της υπό 
αναφορά βασικής νομοθεσίας ως ακολούθως: 

1. Καθορίζεται η διαδικασία διενέργειας εκσυγχρονισμού εγγραφής από 
εγγεγραμμένο κύριο ακίνητης ιδιοκτησίας και έκδοσης εκσυγχρονισμένων 
τίτλων ακίνητης ιδιοκτησίας. 

2. Παρέχεται η δυνατότητα στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας, σε περίπτωση που εγγεγραμμένος κύριος ακίνητης ιδιοκτησίας 
της οποίας η εγγραφή χρήζει εκσυγχρονισμού παραλείπει να υποβάλει αίτηση 
για εκσυγχρονισμό της εγγραφής της, να τον εξαναγκάσει για τον 
εκσυγχρονισμό της εγγραφής, είτε αυτεπάγγελτα είτε έπειτα από αίτηση της 
αρμόδιας αρχής ή προσώπου το οποίο έχει συμφέρον στην ιδιοκτησία, 
περιλαμβανομένου και ενυπόθηκου δανειστή ή αγοραστή ο οποίος έχει 
καταθέσει το πωλητήριο έγγραφο με βάση την κείμενη νομοθεσία και 
καθορίζεται η διαδικασία με την οποία θα δύναται να προβεί στον εν λόγω 
αναγκαστικό εκσυγχρονισμό εγγραφής. 

3. Παρέχεται η δυνατότητα στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας να επιβάλει διοικητικό πρόστιμο στα πρόσωπα τα οποία δε 
συνεργάζονται με αυτόν και παραλείπουν να συμμορφωθούν με ειδοποίησή 
του για υποβολή αίτησης εκσυγχρονισμού εγγραφής ακίνητης ιδιοκτησίας.  
Επιπρόσθετα, παρέχεται η δυνατότητα στα εν λόγω πρόσωπα να ασκήσουν 
ιεραρχική προσφυγή προς τον Υπουργό Εσωτερικών κατά της εν λόγω 
απόφασης του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 

4. Καθορίζεται η διαδικασία διενέργειας εκσυγχρονισμού εγγραφής με σημείωση 
παρατυπίας ή με απαγόρευση μεταβίβασης ή επιβάρυνσης επηρεαζόμενου 
ακινήτου σε περίπτωση που, κατά τη διαδικασία εκσυγχρονισμού εγγραφής, 
διαπιστώνεται από την αρμόδια αρχή οποιαδήποτε παρατυπία αναφορικά με 
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ακίνητη ιδιοκτησία ή αναφορικά με οποιαδήποτε μονάδα ή ξεχωριστό τεμάχιο 
το οποίο προκύπτει. 

5. Καθορίζεται η διαδικασία διαγραφής σημείωσης παρατυπίας ή και 
απαγόρευσης μεταβίβασης ή επιβάρυνσης επηρεαζόμενου ακινήτου.    

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων, οι εκπρόσωποι 
όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών που παρευρέθηκαν στην επιτροπή, παρ’ όλο 
που συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις τους, διατύπωσαν παράλληλα 
εισηγήσεις και παρατηρήσεις επί των προνοιών τους.  Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, οι εν 
λόγω εκπρόσωποι υπέβαλαν στην επιτροπή τις πιο κάτω παρατηρήσεις/εισηγήσεις: 

Επιστημονικό Τεχνικό Επιμελητήριο Κύπρου (ΕΤΕΚ)  

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ ανέφεραν ότι με την υιοθέτηση των προτεινόμενων 
νόμων η πολιτεία αναπόφευκτα θα δώσει μήνυμα αποδοχής της οικοδομικής 
παρανομίας έναντι αντιτίμου για τις υφιστάμενες οικοδομές, γι’ αυτό και θα πρέπει 
παράλληλα να δώσει και ένα αυστηρό μήνυμα ότι στο μέλλον θα επιβάλλει την τήρηση 
της κείμενης νομοθεσίας και ότι δε θα παραχωρήσει οποιεσδήποτε άλλες χαλαρώσεις.  
Συναφώς, απαιτείται όπως, με την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων νόμων, οι 
αρμόδιες αρχές προχωρήσουν στην κατεδάφιση έκδηλα παράνομων οικοδομών.  
Επιπρόσθετα, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, επειδή ο χρόνος ανταπόκρισης του μηχανισμού 
εξέτασης των αιτήσεων που προβλέπονται στα υπό αναφορά νομοσχέδια είναι 
ουσιαστικός, θα πρέπει να καταβληθεί κάθε προσπάθεια, ώστε όλες οι διαδικασίες 
που θα ακολουθούνται να μην είναι γραφειοκρατικές. 

  Πέραν των πιο πάνω, σε σχέση με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι υπέβαλαν στην επιτροπή τις πιο κάτω εισηγήσεις: 

1. Τη διασαφήνιση στο κείμενό του ότι οι πρόνοιες που αφορούν τη νομιμοποίηση 
παρατυπιών υφιστάμενων οικοδομών δε θα τυγχάνουν εφαρμογής σε 
ξενοδοχεία και σε μεγάλες εμπορικές αναπτύξεις και ότι οι πολεοδομικές 
παρατυπίες των εν λόγω αναπτύξεων θα πρέπει να τεθούν προς διευθέτηση 
ενώπιον του Συμβουλίου Μελέτης Παρεκκλίσεων.  

2. Την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιάς του σύμφωνα με την οποία θα 
μπορεί να εκδοθεί πολεοδομική άδεια για νομιμοποίηση παρατυπιών σε 
υφιστάμενες οικοδομές που υπερβαίνουν το εγκριθέν δομήσιμο εμβαδόν κατά 
ανώτατο ποσοστό μέχρι 30%, νοουμένου ότι το ήμισυ της υπό αναφορά 
υπέρβασης αφορά παρατυπία εντός του εγκεκριμένου κελύφους οικοδομής, 
έτσι ώστε η υπό αναφορά υπέρβαση εκτός του εγκεκριμένου κελύφους 
οικοδομής να περιοριστεί κατά ανώτατο ποσοστό στο 10% και να καθοριστεί 
ως ανώτατο ποσοστό υπέρβασης εντός του εγκεκριμένου κελύφους της το 
20%.  Επιπρόσθετα, εισηγήθηκαν την ανάγκη να διασαφηνιστεί στην πρόνοια 
αυτή ότι το υπό αναφορά ποσοστό υπέρβασης αφορά τις επιμέρους αυτοτελείς 
μονάδες ανά ενιαία ανάπτυξη και ότι δε θα μπορεί να χρησιμοποιηθεί 
αθροιστικά από τους επιχειρηματίες ανάπτυξης γης.   

3.  Την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας με την οποία να παρασχεθούν κίνητρα σε 
ιδιοκτήτες οικοδομών στις οποίες παρατηρούνται παρατυπίες, με στόχο την 
κατά το δυνατόν υποβολή μεγαλύτερου αριθμού αιτήσεων για νομιμοποίηση 
παρατυπιών που υφίστανται σ’ αυτές, με τη μείωση του προτεινόμενου 



25 

 

αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται ανάλογα με το χρόνο κατά τον οποίο οι 
ενδιαφερόμενοι θα υποβάλλουν τις αιτήσεις τους. 

 Περαιτέρω, σε σχέση με το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι υπέβαλαν τις πιο κάτω παρατηρήσεις: 

1. ∆ιαφώνησαν με την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία ο 
επιβλέπων μηχανικός οφείλει μέσα σε είκοσι μία ημέρες από τη συμπλήρωση 
της εργασίας ή θέματος ή μεγάλου ποσοστού της εργασίας σε σχέση με την 
οποία εκδόθηκε η καθοριζόμενη στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία 
άδεια ή από την έναρξη χρήσης του συνόλου ή τμήματός της, χωρίς να έχουν 
συμπληρωθεί πλήρως ή επακριβώς όλες οι εργασίες που προνοούνται στην 
άδεια οικοδομής, να υποβάλει στην αρμόδια αρχή πιστοποιητικό με το οποίο 
να βεβαιώνεται η συμπλήρωση της εργασίας ή του θέματος σύμφωνα με την 
εκδοθείσα άδεια ή το στάδιο και το βαθμό εκτέλεσης της εργασίας ή τμήματός 
της, καθώς και τα θέματα για τα οποία η εργασία δεν είναι σύμφωνη με την 
άδεια.  Ειδικότερα, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, η διαφωνία τους αφορά το αυστηρό 
χρονοδιάγραμμα των είκοσι μίας ημερών που τίθεται, καθώς και το ότι η μη 
κοινοποίηση πιστοποιητικού βεβαίωσης συμπλήρωσης έργου ή των θεμάτων 
στα οποία η εργασία δεν είναι σύμφωνη με την άδεια καθίσταται ποινικό 
αδίκημα και το πρόσωπο που το διαπράττει θα υπόκειται στις ποινές που 
καθορίζονται στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία.   

 Περαιτέρω, όπως οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν, στο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο εισάγεται πρόνοια με την οποία παρέχεται το δικαίωμα στην 
αρμόδια αρχή να ζητήσει, όποτε το κρίνει σκόπιμο, από τον επιβλέποντα 
μηχανικό έκθεση αναφορικά με την εκτέλεση της εργασίας και συνεπώς 
ρυθμίζεται το θέμα αυτό.  Επιπρόσθετα, υποστήριξαν ότι η υπό τροποποίηση 
βασική νομοθεσία, καθώς και οι σχετικοί κανονισμοί που εκδίδονται δυνάμει 
αυτής καθορίζουν σειρά υποχρεώσεων στην αρμόδια αρχή, οι οποίες έπονται 
της έκδοσης άδειας οικοδομής, γι’ αυτό και το ΕΤΕΚ θεωρεί ότι είναι καιρός οι 
αρμόδιες αρχές να αναλάβουν με σοβαρότητα και επιμέλεια τις ευθύνες και τις 
αρμοδιότητές τους και να μην περιορίζονται μόνο στις γραφειοκρατικές 
εργασίες που απαιτούνται για την εξέταση της αίτησης που υποβάλλεται σ’ 
αυτές.  Πέραν των πιο πάνω, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, το ΕΤΕΚ θεωρεί ότι δε θα 
είναι πρακτικά δυνατόν ο μελετητής/επιβλέπων μηχανικός να υποβάλλει 
απευθείας στην αρμόδια αρχή το υπό αναφορά πιστοποιητικό συμπλήρωσης 
εργασιών.  Συναφώς, εισηγήθηκαν την τροποποίηση της εν λόγω πρόνοιας, 
ώστε η υπό αναφορά υποχρέωση να παραμείνει μόνο στον κάτοχο της άδειας, 
ενώ η υποχρέωση του επιβλέποντος μηχανικού να περιοριστεί μόνο στην 
παραχώρηση του εν λόγω πιστοποιητικού συμπλήρωσης εργασιών στον 
κάτοχο της άδειας.  Περαιτέρω, εισηγήθηκαν την εισαγωγή σ’ αυτό πρόνοιας με 
την οποία να προβλέπεται ότι η αρμόδια αρχή δε θα προχωρεί στην εξέταση 
οποιουδήποτε θέματος που αφορά χορήγηση πιστοποιητικού έγκρισης, εκτός 
αν έχει ενώπιόν της και το πιστοποιητικό συμπλήρωσης του έργου ή τμήματος 
το οποίο εκδίδεται κατά τον καθορισμένο τρόπο από τον επιβλέποντα 
μηχανικό.      

2.  Όσον αφορά την προτεινόμενη πρόνοιά του με την οποία παρέχεται η 
δυνατότητα στην αρμόδια αρχή να εκδίδει πιστοποιητικό έγκρισης με 
σημειώσεις, όταν μετά τη συμπλήρωση των εργασιών κρίνει ότι έχουν 
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πραγματοποιηθεί εργασίες επουσιώδους σημασίας που δεν είναι σύμφωνες με 
εκδοθείσα άδεια, με σκοπό την έκδοση εκσυγχρονισμένων τίτλων ιδιοκτησίας ή 
τμημάτων της, υποστήριξαν ότι η  υιοθέτηση της εν λόγω πρόνοιας, χωρίς να 
καθορίζονται παράλληλα και αντικίνητρα για την απόκτηση πιστοποιητικού 
έγκρισης με σημειώσεις, θα έχει ως αποτέλεσμα την αποτροπή των πολιτών 
από την απόκτηση καθαρού τίτλου ιδιοκτησίας.  Περαιτέρω, εισηγήθηκαν 
όπως, σε περίπτωση που η εν λόγω πρόνοια υιοθετηθεί από τη Βουλή, οριστεί 
σ’ αυτήν ο όρος “εργασίες επουσιώδους σημασίας”.  

3. Εισηγήθηκαν την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας με την οποία να προβλέπεται ότι 
για οικοδομές οι οποίες αδειοδοτήθηκαν πριν από την εισαγωγή του σεισμικού 
κώδικα, πέραν των καθοριζόμενων στους προτεινόμενους νόμους στοιχείων 
που πρέπει να υποβάλλονται στις αρμόδιες αρχές, να υποβάλλεται 
επιπρόσθετα έκθεση κατάστασης του στατικού φορέα της οικοδομής, ώστε να 
διασφαλιστεί ότι οι κατασκευές των οικοδομών με παρατυπίες οι οποίες 
πρόκειται να νομιμοποιηθούν με βάση τις πρόνοιες των προτεινόμενων νόμων 
πληρούν τους ελάχιστους όρους ασφάλειας.  Περαιτέρω, εισηγήθηκαν την 
εισαγωγή πρόνοιας σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που ο στατικός 
φορέας της οικοδομής έχει υποστεί τροποποιήσεις σε σχέση με την άδεια, 
ανεξάρτητα από την ημερομηνία έκδοσής της, η αίτηση να συνοδεύεται και από 
στατική μελέτη με βάση τον κώδικα που ίσχυε κατά την περίοδο αδειοδότησής 
της, καθώς και από έκθεση της παρούσας κατάστασης του φορέα της 
κατασκευής. 

4. Εισηγήθηκαν την τροποποίηση της διάταξης της βασικής νομοθεσίας που 
καθορίζει τα ποινικά αδικήματα και τις ποινές που επισύρει η παράβαση των 
προνοιών της, ώστε να απαλειφθεί από αυτά η διάταξη που καθιστά ποινικό 
αδίκημα την παράλειψη από τον επιβλέποντα μηχανικό να υποβάλει στον 
καθορισμένο χρόνο το πιστοποιητικό συμπλήρωσης εργασιών ή θέματος, ώστε 
η εν λόγω παράλειψη να υπόκειται μόνο σε διοικητικό πρόστιμο.  

Ένωση ∆ήμων Κύπρου 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου δήλωσαν πως συμφωνούν με τη 
φιλοσοφία των προτεινόμενων νόμων και θεωρούν ότι η πολιτεία πρέπει  να 
προχωρήσει στη λήψη δραστικών μέτρων, προκειμένου να επιλυθούν προβλήματα 
που υπάρχουν σήμερα σε σχέση με την απόκτηση τίτλων ιδιοκτησίας, χωρίς όμως να 
στέλνεται στην κοινωνία το μήνυμα ότι επιβραβεύεται η παρανομία.  Συναφώς, 
δήλωσαν οι ίδιοι εκπρόσωποι, απαιτείται όπως, παράλληλα με την προώθηση των 
μέτρων που προτείνονται στα υπό συζήτηση νομοσχέδια, ληφθούν και μέτρα που να 
διασφαλίζουν, στο βαθμό που αυτό είναι δυνατό, ότι τα προβλήματα που στοχεύουν 
να επιλύσουν οι προτεινόμενοι νόμοι δε θα επαναληφθούν στο μέλλον.   

 Περαιτέρω, σχολιάζοντας τις πρόνοιες του πρώτου και δεύτερου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, οι ίδιοι εκπρόσωποι ανέφεραν τα ακόλουθα:  

1. Οι προβλεπόμενες σ’ αυτά ρυθμίσεις που αφορούν τη νομιμοποίηση 
παρατυπιών σε υφιστάμενες οικοδομές παρέχουν μεγάλα περιθώρια 
διακριτικής ευχέρειας στην προτεινόμενη επιτροπή να αποφασίζει επί 
διάφορων θεμάτων τα οποία καθορίζονται στα νομοσχέδια.  

2. Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις παρέχουν μεγάλα περιθώρια νομιμοποίησης 
παρατυπιών σε όλα τα είδη οικοδομών χωρίς να τίθενται ανώτατα όρια. 



27 

 

3. Οι καθοριζόμενες σ’ αυτά διαδικασίες θα δημιουργήσουν επιπρόσθετη 
γραφειοκρατία και δε θα παράσχουν τη δυνατότητα ταχείας εξέτασης των 
αιτήσεων που θα υποβάλλονται, δυνάμει των προνοιών τους, η οποία θα 
μπορούσε να επιτευχθεί με  ενδεχόμενη ομαδοποίηση διάφορων θεμάτων για 
λήψη αποφάσεων επί αυτών.   

4. Με τις πρόνοιές τους προβλέπεται διπλή εξέταση των θεμάτων από την 
πολεοδομική ή την οικοδομική αρχή και από την καθιδρυόμενη σ’ αυτά 
επιτροπή που θα συστήνεται για μελέτη των αιτήσεων. 

5. Η γνωμάτευση της υπό αναφορά επιτροπής ουσιαστικά θα είναι απόφαση, 
αφού με βάση τις προτεινόμενες πρόνοιές τους η πολεοδομική αρχή δε θα 
μπορεί να την απορρίψει.   

 Πέραν των πιο πάνω απόψεων που εξέφρασαν, οι ίδιοι εκπρόσωποι υπέβαλαν 
στην επιτροπή τις πιο κάτω εισηγήσεις για τροποποίηση του πρώτου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου: 

1. Την κατηγοριοποίηση των διάφορων παρατυπιών που παρατηρούνται σε 
οικοδομές, ώστε οι απλές από πλευράς πολεοδομικής σημασίας και έκτασης 
να εξετάζονται με συνοπτικό τρόπο, αλλά με προκαθορισμένες προϋποθέσεις, 
από την οικεία πολεοδομική αρχή και να αποστέλλονται μόνο οι περίπλοκες 
στην καθιδρυόμενη επιτροπή.   

2. Την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιας σύμφωνα με την οποία θα 
μπορεί να εκδοθεί πολεοδομική άδεια για νομιμοποίηση παρατυπιών σε 
υφιστάμενες οικοδομές που υπερβαίνουν το εγκριθέν δομήσιμο εμβαδόν κατά 
ανώτατο ποσοστό μέχρι 30%, ώστε να μειωθεί το εν λόγω ποσοστό στο 20%, 
γιατί, στις περιπτώσεις που η εν λόγω υπέρβαση είναι οριζόντια, ενδεχομένως 
να επηρεάζονται ουσιωδώς ανέσεις περιοίκων.  

3. Την τροποποίηση της πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η πολεοδομική άδεια 
που θα χορηγείται στις περιπτώσεις υπέρβασης του εγκεκριμένου συντελεστή 
δόμησης πέραν του επιτρεπόμενου στο αντίστοιχο σχέδιο ανάπτυξης θα 
χορηγείται, μόνο εφόσον η αξία του εμβαδού της ανάπτυξης πέραν του 
επιτρεπόμενου αντισταθμίζεται, μεταξύ άλλων προϋποθέσεων που 
καθορίζονται, και με την καταβολή χρηματικού ποσού που θα ισούται με την 
αξία της γης που αντιστοιχεί η υπέρβαση, με τη διασαφήνιση σ’ αυτήν ότι το εν 
λόγω χρηματικό ποσό θα κατατίθεται σε ειδικό ταμείο της οικείας τοπικής 
αρχής.    

 Όσον αφορά το δεύτερο υπό αναφορά νομοσχέδιο, οι ίδιοι εκπρόσωποι 
εισηγήθηκαν την προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας με την οποία να δύνανται οι αρμόδιες 
αρχές να αντιμετωπίζουν δυσκολίες σε σχέση με την υλοποίηση έργων υποδομής και 
να εισπράττουν τα οφειλόμενα προς αυτές ποσά από την κατασκευή των εν λόγω 
έργων.   

Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου 

 Οι εκπρόσωποι της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου συμφώνησαν με τους 
στόχους των προτεινόμενων νόμων και παράλληλα εισηγήθηκαν στην επιτροπή, 
μεταξύ άλλων, τα πιο κάτω: 



28 

 

1. Τη διασαφήνιση στα υπό αναφορά νομοσχέδια ότι οι πρόνοιές τους που 
αφορούν τη νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες οικοδομές δε θα 
εφαρμόζονται στο διηνεκές και ότι, σε περίπτωση που οι επηρεαζόμενοι δεν 
επωφεληθούν από τη δυνατότητα νομιμοποίησης που τους παρέχεται με τις 
πρόνοιές τους, θα εφαρμόζεται η κειμένη νομοθεσία χωρίς οποιαδήποτε 
αναστολή. 

2. Την τροποποίηση της πρόνοιας του δεύτερου υπό αναφορά νομοσχεδίου 
σύμφωνα με την οποία η πολεοδομική άδεια που θα χορηγείται στις 
περιπτώσεις υπέρβασης του εγκεκριμένου συντελεστή δόμησης πέραν του 
επιτρεπόμενου στο αντίστοιχο σχέδιο ανάπτυξης θα χορηγείται, μόνο εφόσον η 
αξία του εμβαδού της ανάπτυξης αντισταθμίζεται, μεταξύ άλλων 
προϋποθέσεων που καθορίζονται σ’ αυτό, και με την καταβολή χρηματικού 
ποσού με τον τρόπο που καθορίζεται στο εν λόγω νομοσχέδιο, ώστε να 
διασαφηνιστεί σ’ αυτήν ότι το εν λόγω αντιστάθμισμα θα κατατίθεται σε ειδικό 
ταμείο της οικείας τοπικής αρχής. 

Παγκύπριος Σύνδεσμος Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης 
και Οικοδομών επικρότησαν την προσπάθεια που καταβάλλει η κυβέρνηση για 
μεταρρύθμιση του νομικού πλαισίου που διέπει την αδειοδότηση οικοδομών και 
έκδοση εκσυγχρονισμένων τίτλων ιδιοκτησίας και παράλληλα υποστήριξαν τα πιο 
κάτω: 

1. Την ανάγκη, επειδή όλες οι παρατυπίες που παρατηρούνται σε υφιστάμενες 
οικοδομές προκύπτουν λόγω της αδυναμίας του ισχύοντος συστήματος να 
εκδίδει έγκαιρα τις προβλεπόμενες στις σχετικές νομοθεσίες άδειες και να ασκεί 
έλεγχο των διάφορων έργων στο στάδιο της κατασκευής τους, οι σχετικές 
άδειες να εκδίδονται το αργότερο εντός τριών μηνών από την υποβολή της 
αίτησης, διαφορετικά αυτές να θεωρούνται εκδοθείσες σύμφωνα με τα 
υποβληθέντα σχέδια.    

2. Την ανάγκη απλοποίησης του όλου συστήματος αδειοδότησης, ώστε αυτό να 
απαλλαγεί από τις ισχύουσες γραφειοκρατικές διαδικασίες με την παράλληλη  
επικέντρωση των αρμόδιων αρχών στον έλεγχο της σωστής εφαρμογής των 
διατάξεων της κειμένης νομοθεσίας, για να προλαμβάνονται οι όποιες 
παρανομίες. 

3. Την εισαγωγή του θεσμού της ενιαίας αρχής ανάπτυξης και της μονοθυριδικής 
πρόσβασης, ώστε να διεξάγονται όλες οι εργασίες και οι διαδικασίες για έκδοση 
των σχετικών στην κειμένη νομοθεσία αδειών από την εν λόγω Αρχή, υπό την 
προϋπόθεση ότι όλες οι αρμόδιες υπηρεσίες θα συνυπάρχουν, με στόχο την 
κατάργηση της σημερινής γραφειοκρατίας και την έκδοση των σχετικών αδειών 
σε πολύ σύντομο χρονικό διάστημα. 

4. Την εισαγωγή του θεσμού της έκδοσης προκαταρκτικής πολεοδομικής άδειας 
με στόχο τη μείωση των καθυστερήσεων που παρατηρούνται στην έκδοσή της. 

5. Την επέκταση του θεσμού του αυτοελέγχου και για μεγαλύτερες αναπτύξεις, 
καθώς  και σε περισσότερα στάδια της αδειοδότησης με παράλληλη οργάνωση 
από το ΕΤΕΚ υποχρεωτικής εκπαίδευσης των μελετητών σε θέματα που 
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αφορούν τις σχετικές νομοθεσίες και τους κανονισμούς, καθώς και τις ευθύνες 
τους. 

6. Τη δημοσιοποίηση του ύψους του αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται, 
ώστε με την υποβολή της αίτησης για νομιμοποίηση παρατυπιών να γνωρίζουν 
οι ενδιαφερόμενοι εκ των προτέρων το ποσό που πρέπει να καταβάλουν. 

7. Τη μείωση των δικαιωμάτων που θα καταβάλλονται για αιτήσεις χορήγησης 
κατά παρέκκλιση αδειών με στόχο την ενθάρρυνση των επηρεαζόμενων 
πολιτών για υποβολή των εν λόγω αιτήσεων.  Περαιτέρω, με στόχο τη 
διασφάλιση της επιτυχούς εφαρμογής της προτεινόμενης με τα νομοσχέδια 
πολεοδομικής διευθέτησης των οικοδομών που αντιμετωπίζουν προβλήματα 
λόγω παρατυπιών που υπάρχουν σ’ αυτές, απαιτείται η παροχή κινήτρων 
στους αιτητές με τη μείωση του προτεινόμενου στο πρώτο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται για τη νομιμοποίησή τους.  
Συναφώς, εισηγήθηκαν το προτεινόμενο αντιστάθμισμα να μειωθεί κατά 30% 
για αυτούς που θα υποβάλουν αιτήσεις κατά τον πρώτο χρόνο εφαρμογής του 
προτεινόμενου νόμου, την καταβολή του προβλεπόμενου σ’ αυτό ποσού για 
αυτούς που θα υποβάλουν αιτήσεις κατά το δεύτερο χρόνο εφαρμογής του και 
την καταβολή του προβλεπόμενου στο νομοσχέδιο ποσού και επιπλέον 
προστίμου για αυτούς που θα υποβάλουν αιτήσεις μετά το δεύτερο χρόνο 
εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου. 

8. Την τροποποίηση της προτεινόμενης στο πρώτο και δεύτερο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο πρόνοιας, αντίστοιχα, με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στον 
Υπουργό Εσωτερικών να συστήνει περισσότερες της μιας επιτροπές και να 
ορίζει τη γεωγραφική περιοχή στην οποία αυτές θα ασκούν τις αρμοδιότητές 
τους, έτσι ώστε να καθοριστεί ότι με την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων 
νόμων ο εν λόγω υπουργός θα προβεί στη σύσταση περισσότερων επιτροπών 
χωρίς να  επαφίεται η σύστασή τους στη διακριτική του ευχέρεια, με στόχο την 
ταχύτερη μελέτη των αιτήσεων που θα υποβάλλονται για νομιμοποίηση των 
διάφορων παρατυπιών. 

9. Την τροποποίηση της προτεινόμενης πρόνοιας του πρώτου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία θα μπορεί να εκδοθεί πολεοδομική άδεια 
για νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες οικοδομές που υπερβαίνουν το 
εγκριθέν δομήσιμο εμβαδόν μέχρι το ποσοστό του 30%, νοουμένου ότι το 
ήμισυ της υπό αναφορά υπέρβασης θα αφορά παρατυπία εντός του 
εγκεκριμένου κελύφους της οικοδομής, έτσι ώστε η υπό αναφορά υπέρβαση 
εκτός του εγκεκριμένου κελύφους της οικοδομής να περιοριστεί και μην 
υπερβαίνει το 10%. 

10. Την προσθήκη πρόνοιας στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο με την οποία να 
παρασχεθεί το δικαίωμα στον ιδιοκτήτη του έργου να εξαντλεί τα αναπτυξιακά 
δικαιώματα χωρίς την έγκριση του αγοραστή.     

11. Την παροχή δυνατότητας εξασφάλισης ξεχωριστού τίτλου ιδιοκτησίας μόνο για 
τον ανεξάντλητο συντελεστή με γενική αναφορά χωρίς να προϋποθέτει την  
εξασφάλιση όλων των αδειών και χωρίς να αναφέρονται τα τετραγωνικά μέτρα, 
έτσι ώστε για τον ανεξάντλητο συντελεστή να απαιτούνται οι άδειες ανάπτυξης 
που εξασφάλισε ή θα μπορεί να εξασφαλίσει ο ιδιοκτήτης του έργου στα 
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πλαίσια της κειμένης νομοθεσίας και των χρονικών πλαισίων υλοποίησης του 
έργου.   

12. Την παροχή δυνατότητας ανανέωσης ή παράτασης των αδειών ανάπτυξης, 
νοουμένου ότι υπάρχει ενεργός εκτέλεση των εργασιών στις εν λόγω 
αναπτύξεις η οποία είναι σύμφωνη με τις εκδοθείσες άδειες και εντός του 
χρονικού διαστήματος των δώδεκα και δεκαοκτώ ετών, ανεξάρτητα αν έχουν 
επέλθει οποιεσδήποτε αλλαγές στα σχέδια ανάπτυξης. 

13. Την τροποποίηση της σχετικής διάταξης του δεύτερου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου, έτσι ώστε η χρήση ακινήτου να μην προϋποθέτει την έκδοση 
πιστοποιητικού τελικής έγκρισης αλλά την έκδοση πιστοποιητικού 
συμπλήρωσης εργασιών.   

14. Τη θέση στους χορηγούμενους από τις αρμόδιες αρχές τίτλους ιδιοκτησίας να 
μην καταγράφονται οποιεσδήποτε σημειώσεις σε σχέση με παρατυπίες, αλλά 
αυτές να καταχωρίζονται στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, το οποίο 
θα παρέχει το δικαίωμα στον ιδιοκτήτη της ακίνητης ιδιοκτησίας να τις 
νομιμοποιήσει/εξαγοράσει εντός εύλογου χρονικού διαστήματος, έτσι ώστε οι 
υπό αναφορά τίτλοι να καθίστανται εμπορεύσιμοι.  

15. Τη θέση το κράτος να μεριμνήσει για την εξασφάλιση χρηματοδότησης, μέσω 
ειδικών προγραμμάτων από τραπεζικά ιδρύματα, σε αιτητές που θα 
αξιοποιήσουν την προτεινόμενη διαδικασία νομιμοποίησης παρατυπιών. 

Σύνδεσμος Πολεοδόμων Κύπρου 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Πολεοδόμων Κύπρου εξέφρασαν την 
ικανοποίηση του συνδέσμου τους για την κατάθεση από την εκτελεστική εξουσία των 
πιο πάνω νομοσχεδίων, με την ψήφιση των οποίων, όπως οι ίδιοι ανέφεραν, θα 
αρχίσει η διευθέτηση διάφορων εκκρεμοτήτων που έχουν συσσωρευθεί και 
παρεμποδίζουν την εύρυθμη λειτουργία του πολεοδομικού συστήματος.  Περαιτέρω, 
εκφράζοντας τις απόψεις τους για τα υπό αναφορά νομοσχέδια, υπέβαλαν στην 
επιτροπή τις πιο κάτω εισηγήσεις: 

1. Απαιτείται όπως η κάθε αίτηση για πολεοδομικό διακανονισμό εξετάζεται κατά 
περίπτωση και επιπρόσθετα να αξιολογούνται οι επιπτώσεις της, έτσι ώστε να 
αποφεύγεται η αδειοδότηση απαράδεκτων και ζημιογόνων αναπτύξεων.   

2. Απαιτείται να διασαφηνιστούν στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο τα 
ανώτατα όρια με βάση τα οποία θα επιτρέπεται η παράτυπη αλλαγή χρήσης, 
δεδομένου ότι υπάρχουν πολλές περιπτώσεις οι οποίες συνοδεύονται από 
παράπονα περιοίκων για όχληση.   

3. Απαιτείται, για σκοπούς διαφάνειας, η δημοσίευση των αποφάσεων των 
αρμόδιων αρχών επί των διάφορων αιτήσεων στο διαδίκτυο.   

Σύλλογος Αρχιτεκτόνων Κύπρου 

 Οι εκπρόσωποι του Συλλόγου Αρχιτεκτόνων Κύπρου συμφώνησαν με τους 
σκοπούς των υπό συζήτηση νομοσχεδίων και παράλληλα υπέβαλαν στην επιτροπή 
τις ακόλουθες εισηγήσεις: 

1. Απαιτείται να διασφαλιστεί ότι τα προβλήματα τα οποία στοχεύουν να 
επιλύσουν τα υπό αναφορά νομοσχέδια δε θα επαναληφθούν στο μέλλον και 
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επιπρόσθετα να διασαφηνιστεί σ’ αυτά ότι με τις πρόνοιές τους σκοπείται η 
νομιμοποίηση παρατυπιών και όχι η αδειοδότηση οικοδομών.  

2. Απαιτείται να δοθούν κίνητρα στους αιτητές για την υποβολή κατά το δυνατό 
μεγαλύτερου αριθμού αιτήσεων για νομιμοποίηση παρατυπιών.   

3. Απαιτείται ο χρόνος ανταπόκρισης του όλου μηχανισμού εξέτασης αιτήσεων 
που προβλέπονται στα υπό αναφορά νομοσχέδια να λειτουργήσει χωρίς 
γραφειοκρατικές διαδικασίες, ώστε να μη δημιουργούνται οποιαδήποτε 
προβλήματα. 

4. Απαιτείται να διασαφηνιστεί στο πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο ότι οι 
πρόνοιές του που αφορούν τη νομιμοποίηση παρατυπιών υφιστάμενων 
οικοδομών δε θα τυγχάνουν εφαρμογής σε ξενοδοχεία και σε μεγάλες 
αναπτύξεις και ότι οι πολεοδομικές παρατυπίες των εν λόγω αναπτύξεων θα 
τεθούν για διευθέτηση ενώπιον του Συμβουλίου Μελέτης Παρεκκλίσεων.  

5. Απαιτείται να τροποποιηθεί η προτεινόμενη πρόνοια του πρώτου υπό αναφορά 
νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία θα μπορεί να εκδοθεί πολεοδομική άδεια 
για νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες οικοδομές που υπερβαίνουν το 
εγκριθέν δομήσιμο εμβαδόν μέχρι 30%, νοουμένου ότι το ήμισυ της υπό 
αναφορά υπέρβασης θα αφορά παρατυπία εντός του εγκεκριμένου κελύφους 
της οικοδομής, ώστε η υπό αναφορά υπέρβαση εκτός του εγκεκριμένου 
κελύφους της οικοδομής να μην υπερβαίνει το 10% και να καθοριστεί ως 
ανώτατο ποσοστό υπέρβασης εντός του εγκεκριμένου κελύφους της οικοδομής 
το ποσοστό 20%. 

Κυπριακό Εμπορικό Βιομηχανικό Επιμελητήριο (ΚΕΒΕ) 

 Οι εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ υιοθέτησαν τους σκοπούς των υπό συζήτηση 
νομοσχεδίων και παράλληλα υποστήριξαν τα πιο κάτω: 

1. Απαιτείται να καταστεί σαφές προς όλους τους επηρεαζομένους ότι οι πρόνοιες 
των υπό συζήτηση νομοσχεδίων αποτελούν τη μοναδική ευκαιρία 
νομιμοποίησης παρατυπιών οι οποίες έχουν συντελεστεί στο παρελθόν και 
πως τυχόν απροθυμία ή αδιαφορία των πολιτών να υποβάλουν σχετικές 
αιτήσεις για τη νομιμοποίησή τους θα συνεπάγεται την επιβολή από τις 
αρμόδιες αρχές των προβλεπόμενων στην κειμένη νομοθεσία κυρώσεων στους 
παρανομούντες.   

2. Απαιτείται η παροχή κινήτρων στους επηρεαζόμενους πολίτες για την υποβολή 
κατά το δυνατό μεγαλύτερου αριθμού αιτήσεων για νομιμοποίηση των υπό 
αναφορά παρατυπιών με τη μείωση του προτεινόμενου στα νομοσχέδια ποσού 
του αντισταθμίσματος που θα καταβάλλεται από αυτούς, σε περίπτωση που 
υποβληθεί η αίτησή τους εντός του πρώτου έτους από την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος των προτεινόμενων νόμων, κατά 30%, με τη μείωση του εν λόγω 
ποσού κατά 15%, σε περίπτωση που η αίτηση υποβληθεί εντός του δεύτερου 
έτους από την πιο πάνω ημερομηνία, και τη μη παραχώρηση οποιασδήποτε 
έκπτωσης, όταν η αίτησή τους υποβληθεί εντός του τρίτου έτους από την 
ημερομηνία έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων νόμων.   

3. Απαιτείται ο μηχανισμός μελέτης των αιτήσεων που θα υποβάλλονται να είναι 
ευέλικτος και αποτελεσματικός, ώστε οι μικροπαραβάσεις να εξετάζονται μέσα 
από μια απλουστευμένη διαδικασία με ελάχιστη παρέμβαση των 
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προβλεπόμενων στους προτεινόμενους νόμους επιτροπών για γρήγορη 
διεκπεραίωσή τους.   

4. Απαιτείται για την ταχύτερη μελέτη των αιτήσεων που θα υποβάλλονται για 
νομιμοποίηση των διάφορων παρατυπιών όπως τροποποιηθεί η 
προβλεπόμενη στα εν λόγω νομοσχέδια πρόνοια με την οποία παρέχεται η 
δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών να συστήνει περισσότερες της μιας 
επιτροπές και να ορίζει τη γεωγραφική περιοχή στην οποία αυτές θα ασκούν τις 
αρμοδιότητές τους, που καθορίζονται στο πρώτο και δεύτερο υπό αναφορά 
νομοσχέδιο, έτσι ώστε να καθοριστεί ότι ο υπουργός θα συστήσει τέτοιες 
επιτροπές με την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων νόμων χωρίς να 
επαφίεται η σύσταση μεγαλύτερου αριθμού επιτροπών στη διακριτική του 
ευχέρεια.  

5. Απαιτείται να καθοριστεί εκ των προτέρων με σαφήνεια το εύρος και το είδος 
των παραβάσεων/παρατυπιών που θα μπορεί να τυγχάνουν άμεσου χειρισμού 
από τις αρμόδιες αρχές στη βάση σχετικών εκθέσεων των μελετητών, ώστε να 
αποφεύγεται η διαβίβαση όλων των αιτήσεων στις υπό αναφορά επιτροπές, για 
αποφυγή οποιωνδήποτε καθυστερήσεων στη διεκπεραίωση των διάφορων 
υποθέσεων και στην έκδοση των σχετικών τίτλων ιδιοκτησίας. 

6. Απαιτείται να εξευρεθεί μηχανισμός έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας ο οποίος, με 
βάση την εξέταση της αίτησης και αφού διαπιστωθεί ότι αυτή συνοδεύεται από 
το ανάλογο αντιστάθμισμα, να διασφαλίζει την έκδοση των εν λόγω τίτλων 
εντός λογικού χρονικού διαστήματος, το οποίο δε θα υπερβαίνει τους έξι μήνες 
από την ημερομηνία κατάθεσης της αίτησης.  

7. Υποστηρίζουν, παρ’ όλο που συμφωνούν με την προβλεπόμενη υποχρεωτική 
υποβολή αίτησης για έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης, ότι αυτό θα πρέπει να 
εκδίδεται εντός έξι μηνών από την ημερομηνία σύνδεσης του υποστατικού με 
την Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου και, σε περίπτωση μη συμμόρφωσης των 
κατόχων της άδειας με την πρόνοια αυτή, εισηγούνται την επιβολή σ’ αυτούς 
υψηλών προστίμων.   

8. Απαιτείται η περαιτέρω μελέτη της προτεινόμενης στο δεύτερο και στο τρίτο 
νομοσχέδιο πρόνοιας με την οποία παρέχεται δικαίωμα στο διευθυντή του 
Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, υπό τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται σ’ αυτά, να προχωρεί σε υποβάθμιση τίτλων ιδιοκτησίας οι οποίοι 
έχουν εκδοθεί, ώστε τέτοια ενέργεια να μην υποσκάπτει και να θέτει υπό 
αμφισβήτηση τόσο την εγκυρότητα των τίτλων ιδιοκτησίας που εκδίδει το 
κράτος όσο και την ασφάλεια των συναλλαγών. 

9. Απαιτείται να εξευρεθεί ο κατάλληλος τρόπος αντιμετώπισης των περιπτώσεων 
που τίτλοι ιδιοκτησίας είναι ήδη υποθηκευμένοι σε τραπεζικά και συνεργατικά 
ιδρύματα και οι οποίοι, με βάση τις πρόνοιες των προτεινόμενων νόμων, δε θα 
δύναται να μεταβιβαστούν, ώστε να μην προκύψουν νομικά προβλήματα σε 
σχέση με δάνεια που έχουν παραχωρηθεί για τις εν λόγω ιδιοκτησίες λόγω 
παρατυπιών που παρατηρούνται στις ιδιοκτησίες αυτές.  

Παγκύπρια Οργάνωση Ελεύθερων Επαγγελματιών Μελετητών Αρχιτεκτόνων 
και Πολιτικών Μηχανικών 
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 Οι εκπρόσωποι της Παγκύπριας Οργάνωσης Ελεύθερων Επαγγελματιών 
Μελετητών Αρχιτεκτόνων και Πολιτικών Μηχανικών διαφώνησαν με την προτεινόμενη 
στο δεύτερο νομοσχέδιο πρόνοια με την οποία προβλέπεται ότι ο επιβλέπων 
μηχανικός υποχρεούται να εφοδιάζει την αρμόδια αρχή, οποτεδήποτε του ζητηθεί, με 
πιστοποιητικό στο οποίο να αναφέρεται το στάδιο και ο βαθμός εκτέλεσης του έργου ή 
τμήματος αυτού, καθώς και με βεβαίωση ότι η εκτέλεση του έργου ή τμήματος αυτού 
γίνεται σύμφωνα με τους όρους της άδειας, γιατί, όπως οι ίδιοι υποστήριξαν, η 
εφαρμογή της εν λόγω πρόνοιας εκθέτει τους μελετητές των έργων έναντι των 
πελατών τους. 

Σύνδεσμος Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου  

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων 
Ακινήτων Κύπρου, σχολιάζοντας τις πρόνοιες των νομοσχεδίων, ανέφεραν τα πιο 
κάτω: 

1. Απαιτείται να δοθεί σαφές μήνυμα προς όλους τους επηρεαζομένους ότι με τις 
πρόνοιες των προτεινόμενων νόμων παρέχεται μοναδική ευκαιρία 
νομιμοποίησης παρατυπιών που έχουν συντελεστεί στο παρελθόν και πως 
τυχόν απροθυμία ή/και αμέλεια υποβολής αίτησης από μέρους τους εντός 
ευλόγου χρονικού διαστήματος θα συνεπάγεται την επιβολή από τις αρμόδιες 
αρχές των προβλεπόμενων στην κείμενη νομοθεσία κυρώσεων στους 
παρανομούντες. 

2. Επειδή με βάση τις πρόνοιες των προτεινόμενων νόμων το αντιστάθμισμα που 
θα καταβάλλεται από τον αιτητή για νομιμοποίηση των παρατυπιών θα 
υπολογίζεται από τον ίδιο στη βάση της αξίας για κάθε δομήσιμο τετραγωνικό 
μέτρο που θα καθορίσει με διάταγμά του ο Υπουργός Εσωτερικών, οι 
καθοριζόμενες σ’ αυτό αξίες πρέπει να είναι με τέτοιο τρόπο διατυπωμένες, 
ώστε να υπάρχει σαφής καθοδήγηση των αιτητών.  Επιπρόσθετα, θα πρέπει 
κατά τον καθορισμό των αξιών των εν λόγω ακινήτων να λαμβάνονται υπόψη, 
εκτός από την περιοχή στην οποία βρίσκονται τα ακίνητα, η χρήση και η ηλικία 
τους και να καθοριστούν οι αξίες, έτσι ώστε να παρέχονται κίνητρα για υποβολή 
αίτησης από τους επηρεαζόμενους ιδιοκτήτες το συντομότερο δυνατό.   

3. Απαιτείται να υπάρξει ενεργότερη εμπλοκή του ιδιωτικού τομέα για τις επιτόπιες 
έρευνες ή για τους διάφορους ελέγχους που θα διενεργούνται για τη 
νομιμοποίηση των διάφορων παρατυπιών, με στόχο την επιτάχυνση της όλης 
διαδικασίας μέχρι και την έκδοση εκσυγχρονισμένων τίτλων ιδιοκτησίας, 
δεδομένου ότι σ’ αυτήν εμπλέκονται τμήματα τα οποία θα πρέπει να 
επιταχύνουν το ρυθμό διεκπεραίωσης της εργασίας τους, διαφορετικά θα 
παρατηρούνται οι ίδιες καθυστερήσεις στην έκδοση των τίτλων ιδιοκτησίας που 
παρατηρούνται σήμερα.    

4. Θα πρέπει να εκδίδεται ένα μόνο είδος τίτλου ιδιοκτησίας και στις περιπτώσεις 
που  υπάρχουν παρατυπίες σε ιδιοκτησίες αυτές να αναγράφονται στον τίτλο 
ιδιοκτησίας, ώστε να γνωρίζει ο κάθε ενδιαφερόμενος τις λεπτομέρειες που 
αφορούν το κάθε ακίνητο. 

5. Με σκοπό την επίτευξη των στόχων που επιδιώκουν οι προτεινόμενοι νόμοι 
απαιτείται όπως το κράτος σε συνεργασία τόσο με τις αρμόδιες πολεοδομικές 
και οικοδομικές αρχές όσο και με τις ενδιαφερόμενες οργανώσεις καταβάλουν 
κοινή προσπάθεια ενημέρωσης των πολιτών για τις διαδικασίες που θα πρέπει 
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να ακολουθήσουν για εκσυγχρονισμό του τίτλου ιδιοκτησίας τους, καθώς και 
για τα οφέλη που θα αποκομίσουν από τον εν λόγω εκσυγχρονισμό. 

Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος  

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου εξέφρασαν την 
ικανοποίησή τους για την κατάθεση των νομοσχεδίων στη Βουλή και ενημέρωσαν την 
επιτροπή ότι ο σύλλογός τους είχε καταθέσει γραπτώς τις απόψεις του στο Υπουργείο 
Εσωτερικών κατά την επεξεργασία των νομοσχεδίων.  Περαιτέρω, ανέφεραν πως, 
παρ’ όλο που ορισμένες από τις εισηγήσεις που υπέβαλαν υιοθετήθηκαν από το 
Υπουργείο Εσωτερικών, για να επιτευχθούν οι επιδιωκόμενοι στόχοι, απαιτείται η 
τροποποίηση του δεύτερου και του τρίτου νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την απλοποίηση των προτεινόμενων σ’ αυτά διαδικασιών και τη μείωση της 
γραφειοκρατίας. 

2. Με την ανάθεση διάφορων εργασιών που προβλέπονται στους προτεινόμενους 
νόμους στον ιδιωτικό τομέα και ειδικότερα σε αρχιτέκτονες και ιδιώτες 
χωρομέτρες με στόχο την ταχύτερη διεκπεραίωσή τους.   

3.  Με την τροποποίηση της προβλεπόμενης στα εν λόγω νομοσχέδια πρόνοιας 
με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στον Υπουργό Εσωτερικών να συστήνει 
περισσότερες της μίας επιτροπές και να ορίζει την γεωγραφική περιοχή στην 
οποία αυτές θα ασκούν τις αρμοδιότητές τους που καθορίζονται στο πρώτο και 
στο δεύτερο νομοσχέδιο, έτσι ώστε να καθοριστεί σ’ αυτά ότι ο υπουργός θα 
συστήσει τέτοιες επιτροπές με την έναρξη της ισχύος των προτεινόμενων 
νόμων, χωρίς να επαφίεται η σύσταση μεγαλύτερου αριθμού επιτροπών στη 
διακριτική του ευχέρεια.  Η τροποποίηση αυτή στόχο έχει την ταχύτερη μελέτη 
αιτήσεων που θα υποβάλλονται για νομιμοποίηση των διάφορων παρατυπιών. 

4. Με τον καθορισμό χρονοδιαγραμμάτων στους δημόσιους λειτουργούς για την 
ταχύτερη λήψη αποφάσεων από αυτούς σε σχέση με διάφορα θέματα που 
προβλέπονται στους προτεινόμενους νόμους.   

 Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι κατέθεσαν στην επιτροπή νέα κείμενα σε 
σχέση με το δεύτερο και το τρίτο νομοσχέδιο στα οποία περιλαμβάνονται πρόνοιες 
στη βάση, μεταξύ άλλων, των πιο πάνω θέσεών τους και με τα οποία, όπως 
υποστήριξαν, αναμένεται ότι θα επιλυθούν τα υφιστάμενα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν οι επηρεαζόμενοι πολίτες.   

 Εκφράζοντας τις απόψεις τους για τις πρόνοιες του τρίτου νομοσχεδίου 
δήλωσαν ότι διαφωνούν με την πρόνοιά του με την οποία προβλέπεται η επιβολή 
διοικητικού προστίμου μέχρι €10.000 σε πρόσωπα τα οποία δε συνεργάζονται με το 
διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας και παραλείπουν να 
συμμορφωθούν με ειδοποίησή του για υποβολή αίτησης εκσυγχρονισμού εγγραφής 
ακίνητης ιδιοκτησίας, γιατί, όπως οι ίδιοι υποστήριξαν, η επιβολή του εν λόγω 
προστίμου είναι αυθαίρετη και δε βασίζεται σε οποιαδήποτε κριτήρια.  Συναφώς, 
εισηγήθηκαν όπως το πρόστιμο που θα επιβάλλεται είναι ξεχωριστό για κάθε μονάδα 
και καθορίζεται ανάλογα με το συντελεστή δόμησης, το εμβαδό και την οικονομική της 
αξία.  

 Καταλήγοντας οι ίδιοι εκπρόσωποι υποστήριξαν ότι το νομοσχέδιο παρέχει 
τεράστιες εξουσίες στο Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας χωρίς να δημιουργεί 
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στο τμήμα αυτό υποχρεώσεις για έκδοση των τίτλων ιδιοκτησίας σε τακτή προθεσμία 
και, ως εκ τούτου, η έκδοση των τίτλων θα γίνεται με μεγάλη καθυστέρηση.   

Κυπριακός Οργανισμός Προσέλκυσης Επενδύσεων 

 Ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Προσέλκυσης Επενδύσεων 
ανέφερε ότι, επειδή η αγορά κατοικίας από υπηκόους τρίτων χωρών ή χωρών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης αποτελεί ξένη επένδυση, θέση του οργανισμού είναι ότι η 
σημερινή κατάσταση στον τομέα της ανάπτυξης γης αποτελεί τροχοπέδη στην 
προσέλκυση ξένων εταιρειών, γι’ αυτό και θεωρεί καλοδεχούμενη οποιαδήποτε 
πρωτοβουλία υπάρξει προς απάμβλυνση της παρούσας κατάστασης. 

Κυπριακός Σύνδεσμος Ιδιοκτητών Ακινήτων 

 Οι εκπρόσωποι του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων εξέφρασαν 
την ικανοποίηση του συνδέσμου τους για την κατάθεση των νομοσχεδίων στη Βουλή.  
Παράλληλα όμως, εξέφρασαν επιφυλάξεις για τις προτεινόμενες με τα νομοσχέδια 
διαδικασίες, οι οποίες, όπως υποστήριξαν, είναι γραφειοκρατικές, γι’ αυτό και η 
επίλυση των προβλημάτων που στοχεύουν να αντιμετωπίσουν δεν αναμένεται να 
επέλθει σε σύντομο χρονικό διάστημα.   

 Πέραν των πιο πάνω, διαφώνησαν με την πρόνοια του δεύτερου νομοσχεδίου 
με την οποία παρέχεται η δυνατότητα στο διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας να καταχωρίζει σημειώσεις παρατυπίας σε τίτλους ιδιοκτησίας, γιατί, 
όπως υποστήριξαν, η πρόνοια αυτή υποβαθμίζει την αξία των τίτλων ιδιοκτησίας. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών, σχολιάζοντας τις απόψεις που 
εξέφρασαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι των ενδιαφερόμενων πλευρών, ανέφερε ότι 
οι απόψεις τους είχαν ήδη κατατεθεί στο Υπουργείο Εσωτερικών στο στάδιο της 
διαβούλευσης που πραγματοποίησε το υπουργείο μαζί τους πριν από τη διαμόρφωση 
των κειμένων των νομοσχεδίων.  Συναφώς, όπως ο ίδιος δήλωσε, το Υπουργείο 
Εσωτερικών, αφού αξιολόγησε όλες τις απόψεις που τέθηκαν ενώπιόν του, υιοθέτησε 
όσες από αυτές κρίθηκε ότι συνάδουν με τη φιλοσοφία του υπουργείου για την 
επίλυση των προβλημάτων και διαμόρφωσε ανάλογα τα κείμενα των νομοσχεδίων.  
Οι πρόνοιες των νομοσχεδίων, όπως ο ίδιος επισήμανε, είναι ισορροπημένες και 
αναμένεται ότι θα επιλύσουν τα προβλήματα τα οποία παρατηρούνται σήμερα σε 
σχέση με τις διάφορες παρατυπίες που έχουν συντελεστεί σε διάφορες αναπτύξεις.  

 Αναφερόμενος ο ίδιος εκπρόσωπος στη θέση που εκφράστηκε από ορισμένες 
ενδιαφερόμενες πλευρές ότι οι πρόνοιες των νομοσχεδίων εμπεριέχουν 
γραφειοκρατικές διαδικασίες, διευκρίνισε ότι πολλές από τις εισηγήσεις που 
υποβλήθηκαν στην επιτροπή σε σχέση με την περαιτέρω απλοποίηση των 
προτεινόμενων διαδικασιών μπορεί να φαίνονται απλές, το υπουργείο όμως διαφωνεί 
για συγκεκριμένους λόγους, οι οποίοι προκύπτουν από τις εμπειρίες των 
αδειοδοτικών αρχών, είτε αυτές είναι οι τοπικές αρχές στο επίπεδο των οικοδομικών 
αδειοδοτήσεων είτε είναι οι πολεοδομικές αρχές στο επίπεδο της πολεοδομικής 
νομοθεσίας.   

 Όσον αφορά  την εισήγηση που υποβλήθηκε για ενεργότερη εμπλοκή του 
ιδιωτικού τομέα στις επιτόπιες έρευνες ή στους διάφορους ελέγχους που θα 
διενεργούνται με στόχο την επιτάχυνση της όλης διαδικασίας, δήλωσε ότι θέση του 
υπουργείου είναι ότι στους προτεινόμενους νόμους περιλαμβάνονται αρκετές 
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πρόνοιες οι οποίες δίνουν στον ιδιωτικό τομέα αρκετά ισορροπημένο και αυξημένο 
ρόλο από αυτό που σήμερα διαδραματίζει.  

 Αναφορικά με την εισήγηση που υποβλήθηκε για την ανάγκη επέκτασης του 
θεσμού του αυτοελέγχου και στις αιτήσεις που υποβάλλονται για έκδοση άδειας 
οικοδομής, δήλωσε ότι αυτό είναι θέμα που αφορά κυρίως τους δήμους, γι’ αυτό και το 
υπουργείο θα συζητήσει το θέμα με εκπροσώπους τους. 

 Σε σχέση με την προβλεπόμενη στο δεύτερο νομοσχέδιο πρόνοια, με βάση την 
οποία ο επιβλέπων μηχανικός οφείλει μέσα σε είκοσι μία μέρες από τη συμπλήρωση 
της εργασίας ή θέματος σε σχέση με την οποία εκδόθηκε η καθοριζόμενη στην υπό 
τροποποίηση βασική νομοθεσία άδεια ή μεγάλου ποσοστού της εργασίας ή της 
έναρξης χρήσης του συνόλου ή τμήματός της, χωρίς να έχουν συμπληρωθεί πλήρως 
ή επακριβώς όλες οι εργασίες που προνοούνται στην άδεια οικοδομής, να υποβάλει 
στην αρμόδια αρχή πιστοποιητικό με το οποίο να βεβαιώνεται η συμπλήρωση της 
εργασίας ή του θέματος σύμφωνα με την υπό αναφορά άδεια ή το στάδιο και το 
βαθμό εκτέλεσης της εργασίας ή τμήματός της, καθώς και τα θέματα στα οποία η 
εργασία δεν είναι σύμφωνη με την άδεια, δήλωσε πως, παρ’ όλο που τέτοια 
εντύπωση υπέχει και ο κάτοχος άδειας οικοδομής, η θέση του υπουργείου είναι ότι την 
υποχρέωση αυτή θα πρέπει να έχει και ο μελετητής του έργου, ο οποίος έχει 
υποχρεώσεις έναντι της πολιτείας.  Συναφώς, οι μελετητές ως επιστήμονες, τόνισε ο 
ίδιος εκπρόσωπος, θα πρέπει να είναι υπεύθυνοι και έναντι των αρμόδιων αρχών και 
να καταστούν μέλη του συστήματος παρακολούθησης με σχετική έκθεση που θα 
υποβάλλουν στις αρμόδιες αρχές.   

 Όσον αφορά την εισήγηση που υποβλήθηκε για τη σύσταση από τον Υπουργό 
Εσωτερικών περισσότερων της μίας επιτροπών που προβλέπονται στους 
προτεινόμενους νόμους, ενημέρωσε την επιτροπή ότι το υπουργείο προτίθεται να 
συστήσει τις εν λόγω επιτροπές ανάλογα με τον αριθμό των αιτήσεων που θα 
υποβληθούν.  

 Ο διευθυντής του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως δήλωσε ότι οι 
προτεινόμενοι νόμοι αποτελούν ολοκληρωμένη δέσμη μέτρων και εξέλιξη της 
εμπειρίας που αποκτήθηκε από προηγούμενους νόμους που ψήφισε η Βουλή και 
στόχευαν στην αντιμετώπιση των προβλημάτων που αποσκοπούν να επιλύσουν τα 
νομοσχέδια.  Συναφώς, όπως ο ίδιος δήλωσε, στα νομοσχέδια περιλαμβάνονται 
πρόνοιες που καθορίζουν τη διαδικασία νομιμοποίησης παρατυπιών και παράλληλα 
εισάγονται ρυθμίσεις που εκσυγχρονίζουν το σύστημα ελέγχου της ανάπτυξης.  

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας ανέφερε ότι το 
τμήμα του, σε συνεργασία με όλα τα αρμόδια τμήματα, εντόπισε τις διαδικαστικές και 
ουσιαστικές αγκυλώσεις που παρατηρούνται σε σχέση με την έκδοση τίτλων 
ιδιοκτησίας και στη βάση των απόψεων και των εμπειριών των λειτουργών του 
τμήματός του και των απόψεων των ενδιαφερόμενων πλευρών διαμορφώθηκαν τα 
νομοσχέδια στα οποία εκφράζονται οι θέσεις και οι απόψεις τους σε ό,τι αφορά την 
πρόληψη, με τις οποίες σκοπείται αφενός η επίλυση των προβλημάτων που 
παρατηρούνται σήμερα και αφετέρου η μη επανάληψή τους στο μέλλον.   

 Όσον αφορά τις ανησυχίες που εκφράστηκαν από ορισμένες ενδιαφερόμενες 
πλευρές ότι θα υπάρξει κατηγοριοποίηση των τίτλων ιδιοκτησίας, όπως ο ίδιος 
σημείωσε, δεν υπάρχουν λόγοι ύπαρξής τους, γιατί η καταχώριση σημειώσεων για 



37 

 

παρατυπίες στους τίτλους ιδιοκτησίας αποτελεί πρακτική η οποία ακολουθείται και 
σήμερα με στόχο την προστασία των αγοραστών.   

 Σε σχέση με τη θέση που εκφράστηκε ότι δεν καθορίζεται τακτή προθεσμία 
μέσα στην οποία το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας θα εκδίδει τίτλους 
ιδιοκτησίας και, ως εκ τούτου, η έκδοση των εν λόγω τίτλων θα γίνεται με μεγάλη 
καθυστέρηση, δήλωσε πως ο ισχυρισμός αυτός δεν ευσταθεί, γιατί οι πλείστες 
καθυστερήσεις που παρατηρούνται αναφορικά με το θέμα αυτό δεν οφείλονται στο 
τμήμα του, αλλά στους αιτητές, οι οποίοι δεν ανταποκρίνονται στις εκκλήσεις του 
τμήματος για προσκόμιση των πρόσθετων στοιχείων που τους ζητείται να υποβάλουν.  
Τέλος, επισήμανε ότι τα προβλήματα που παρατηρούνται κατά την έκδοση των εν 
λόγω τίτλων ιδιοκτησίας θα αντιμετωπιστούν με την ψήφιση των νομοσχεδίων σε 
νόμους.     

 Στο στάδιο της συζήτησης των νομοσχεδίων από την επιτροπή η τελευταία 
ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές τους και υπέβαλε 
διάφορες εισηγήσεις για τροποποίηση των κειμένων τους, έτσι ώστε να διασφαλιστεί η 
επιτυχής εφαρμογή της προτεινόμενης με τα νομοσχέδια πολεοδομικής διευθέτησης 
των διάφορων αναπτύξεων που αντιμετωπίζουν προβλήματα λόγω παρατυπιών που 
έχουν συντελεστεί σ’ αυτές. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη τις εισηγήσεις που 
υποβλήθηκαν εκ μέρους των μελών της επιτροπής και των ενδιαφερόμενων πλευρών, 
υιοθέτησε ορισμένες από αυτές και κατέθεσε νέα αναδιαμορφωμένα κείμενα των 
νομοσχεδίων στην επιτροπή.   

 Ειδικότερα, επέφερε στο κείμενο του πρώτου νομοσχεδίου, μεταξύ άλλων, τις 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Επαναδιατύπωσε τις ερμηνείες των όρων “οικόπεδο” και “υπό δημιουργία 
οικόπεδο” πρόσθεσε τις ερμηνείες των όρων “κέλυφος οικοδομής” και “φέρων 
οργανισμός” και απάλειψε την ερμηνεία του όρου “εγκεκριμένο οικόπεδο”. 

2. ∆ιασαφήνισε ότι οι πρόνοιές του που αφορούν τη νομιμοποίηση παρατυπιών 
θα εφαρμόζονται μόνο για οικιστικές και παραθεριστικές αναπτύξεις, για 
τουριστικά καταλύματα, για εμπορικές αναπτύξεις μικρής κλίμακας που δεν 
υπερβαίνουν τα χίλια τετραγωνικά μέτρα, καθώς και για μικτές 
οικιστικές/παραθεριστικές και εμπορικές αναπτύξεις, εφόσον το 
οικιστικό/παραθεριστικό μέρος τους υπερισχύει του συνόλου της ανάπτυξης, 
νοουμένου ότι η αδειοδότηση των υπό αναφορά οικοδομών δεν έγινε κατά 
παρέκκλιση των προνοιών του σχεδίου ανάπτυξης. 

3. Τροποποίησε την προτεινόμενη πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία θα μπορεί 
να εκδοθεί πολεοδομική άδεια για νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες 
οικοδομές που υπερβαίνουν το εγκριθέν δομήσιμο εμβαδόν ολόκληρης της 
οικοδομής, αλλά και των επιμέρους μονάδων κατά ανώτατο ποσοστό μέχρι 
30%, νοουμένου ότι το ήμισυ της υπό αναφορά υπέρβασης αφορά παρατυπία 
εντός του εγκεκριμένου κελύφους της οικοδομής, έτσι ώστε να μπορεί να 
εκδοθεί πολεοδομική άδεια για νομιμοποίηση παρατυπιών σε υφιστάμενες 
οικοδομές που υπερβαίνουν το εγκριθέν δομήσιμο εμβαδό ολόκληρης της 
οικοδομής, αλλά και των επιμέρους μονάδων κατά ανώτατο ποσοστό μέχρι 
30%, νοουμένου ότι το ποσοστό υπέρβασης εκτός του εγκεκριμένου κελύφους 
της οικοδομής δε θα υπερβαίνει το 10%.  Περαιτέρω, τροποποίησε την εν λόγω 
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πρόνοιά του, ώστε να διασαφηνιστεί σ’ αυτήν ότι επιμέρους μονάδες ή/και 
κοινόχρηστοι χώροι θα δύναται να έχουν αύξηση του εγκριθέντος δομήσιμου 
εμβαδού κατά ανώτατο ποσοστό μέχρι και 30%, ανεξαρτήτως του αν 
βρίσκονται μέσα ή έξω από το κέλυφος οικοδομής, εφόσον η συνολική αύξηση 
του εγκριθέντος δομήσιμου εμβαδού ολόκληρης της οικοδομής έξω από το 
εγκεκριμένο κέλυφός της δε θα υπερβαίνει κατά ανώτατο ποσοστό το 10%. 

4. Πρόσθεσε πρόνοια με την οποία διασαφηνίζεται ότι οι αιτήσεις που θα 
υποβάλλονται για έκδοση πολεοδομικής άδειας σε υφιστάμενες οικοδομές με 
παρατυπίες που συνάδουν με τις πρόνοιες των σχεδίων ανάπτυξης και οι 
οποίες θα δύνανται με σχετική αίτηση να μελετηθούν από την πολεοδομική 
αρχή και να αντικρισθούν ευνοϊκά, δε θα μελετώνται με βάση τις πρόνοιες του 
προτεινόμενου νόμου.    

5. Τροποποίησε την πρόνοιά του με την οποία καθορίζεται η σύνθεση της 
προβλεπόμενης σ’ αυτό τριμελούς επιτροπής που θα συμμετέχει στη 
διαδικασία μελέτης και εξέτασης αιτήσεων για νομιμοποίηση παρατυπιών, 
σύμφωνα με την οποία σ’ αυτή συμμετέχουν ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εσωτερικών ή εκπρόσωπός του ως πρόεδρος, ο διευθυντής του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ή εκπρόσωπός του και πρόσωπο που 
είναι εγγεγραμμένο μέλος του ΕΤΕΚ και ορίζεται από τον Υπουργό 
Εσωτερικών, έπειτα από συνεννόηση με την Ένωση ∆ήμων Κύπρου και την 
Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου, ως μέλη, έτσι ώστε ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ να 
μην απαιτείται να είναι εγγεγραμμένο μέλος του. 

6. Πρόσθεσε πρόνοια σύμφωνα με την οποία το ύψος του αντισταθμίσματος που 
θα καταβάλλεται με την υποβολή αίτησης για νομιμοποίηση παρατυπιών θα 
είναι μειωμένο κατά 20% στις περιπτώσεις που οι εν λόγω αιτήσεις 
υποβληθούν κατά τη διάρκεια του πρώτου έτους από την ημερομηνία έναρξης 
της ισχύος του προτεινόμενου νόμου και κατά 10% στις περιπτώσεις που οι εν 
λόγω αιτήσεις υποβληθούν κατά το δεύτερο έτος από την εν λόγω ημερομηνία. 

 Ειδικότερα, επέφερε στο κείμενο του δεύτερου νομοσχεδίου, μεταξύ άλλων, τις 
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Τροποποίησε την πρόνοια του σύμφωνα με την οποία ο επιβλέπων μηχανικός 
οφείλει μέσα σε είκοσι μία μέρες από τη συμπλήρωση της εργασίας ή θέματος 
ή μεγάλου ποσοστού της εργασίας σε σχέση με την οποία εκδόθηκε η 
καθοριζόμενη στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία άδεια ή από την 
έναρξη χρήσης του συνόλου ή τμήματος της εργασίας, χωρίς να έχουν 
συμπληρωθεί πλήρως ή επακριβώς όλες οι εργασίες που προνοούνται στην 
άδεια οικοδομής, να υποβάλει στην αρμόδια αρχή πιστοποιητικό με το οποίο 
να βεβαιώνεται η συμπλήρωση της εργασίας ή του θέματος σύμφωνα με την 
εκδοθείσα άδεια ή το στάδιο και το βαθμό εκτέλεσης της εργασίας ή τμήματός 
της, καθώς και τα θέματα για τα οποία η εργασία δεν είναι σύμφωνη με την 
άδεια, έτσι ώστε το πιο πάνω αναφερόμενο χρονικό διάστημα των είκοσι μία 
ημερών να καθοριστεί στις τριάντα ημέρες. 

2. Τροποποίησε την πρόνοιά του με την οποία καθορίζεται το χρονικό διάστημα 
ενός έτους από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου 
εντός του οποίου θα δύναται να υποβληθεί αίτηση στην αρμόδια αρχή για 
έγκριση υφιστάμενης οικοδομής ή υπό δημιουργία οικοπέδου που δεν είναι 
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σύμφωνο με την άδεια, έτσι ώστε να επεκταθεί η πιο πάνω χρονική προθεσμία 
και να μπορεί να υποβληθεί η εν λόγω αίτηση εντός χρονικού διαστήματος 
τριών χρόνων από την πιο πάνω αναφερόμενη ημερομηνία. 

3. Πρόσθεσε σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία παρέχεται η δυνατότητα 
στην αρμόδια αρχή να επιβάλλει διοικητικό πρόστιμο σε πρόσωπα που δεν 
υποβάλλουν την προβλεπόμενη σ’ αυτό δήλωση πρόθεσης ή δεν υποβάλλουν 
αίτηση για έγκριση υφιστάμενης οικοδομής ή υπό δημιουργία οικοπέδου στα 
οποία έχουν συντελεστεί παρατυπίες εντός έξι μηνών ή εντός τριών χρόνων 
από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, αντίστοιχα. 

4. Τροποποίησε την πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία η αίτηση που θα 
υποβάλλεται για έκδοση πιστοποιητικού έγκρισης για παρατυπίες θα 
παραπέμπεται για μελέτη στην καθιδρυόμενη με βάση τις πρόνοιές του 
επιτροπή, συνοδευόμενη από όλα τα καθοριζόμενα σ’ αυτό έγγραφα, έτσι 
ώστε, σε περίπτωση που η άδεια οικοδομής έχει εκδοθεί πριν από την 1η 
Ιανουαρίου 1994, μαζί με τα εν λόγω έγγραφα να υποβάλλεται επιπρόσθετα και 
έκθεση αναφορικά με την κατάσταση του στατικού φορέα της οικοδομής.  
Περαιτέρω, προστέθηκε στην πρόνοια αυτή η αναφορά ότι, σε περίπτωση που 
ο στατικός φορέας της οικοδομής έχει υποστεί τροποποιήσεις σε σύγκριση με 
την άδεια οικοδομής, ανεξάρτητα από την ημερομηνία έκδοσης της άδειας, η 
αίτηση θα συνοδεύεται και από στατική μελέτη, με βάση τον κώδικα που ίσχυε 
κατά την ημερομηνία έκδοσης της άδειας, καθώς και από έκθεση της παρούσας 
κατάστασης του στατικού φορέα της οικοδομής. 

5. Τροποποίησε την πρόνοιά του με την οποία καθορίζεται η σύνθεση της 
προβλεπόμενης σ’ αυτό τριμελούς επιτροπής που θα συμμετέχει στη 
διαδικασία μελέτης και εξέτασης αιτήσεων για νομιμοποίηση παρατυπιών 
σύμφωνα με την οποία σ’ αυτή συμμετέχουν ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εσωτερικών ή εκπρόσωπός του ως πρόεδρος, ο διευθυντής του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ή εκπρόσωπός του και πρόσωπο που 
είναι εγγεγραμμένο μέλος του ΕΤΕΚ και ορίζεται από τον Υπουργό 
Εσωτερικών, έπειτα από συνεννόηση με την Ένωση ∆ήμων Κύπρου και την 
Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου ως μέλη, έτσι ώστε ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ να 
μην απαιτείται να είναι εγγεγραμμένο μέλος του. 

6. Πρόσθεσε σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία οποιαδήποτε γνωμάτευση 
της προβλεπόμενης σ’ αυτό τριμελούς επιτροπής σε σχέση με αίτηση για 
χορήγηση ή μη πιστοποιητικού έγκρισης θα δημοσιοποιείται από την αρμόδια 
αρχή στο διαδικτυακό της τόπο.   

7. Πρόσθεσε σ’ αυτό πρόνοια με την οποία διασαφηνίστηκε ότι, σε περίπτωση 
υποβολής αίτησης για εξασφάλιση πιστοποιητικού έγκρισης για παρατυπίες σε 
υφιστάμενη οικοδομή σε σχέση με τις οποίες η πολεοδομική αρχή έχει 
χορηγήσει πολεοδομική άδεια, η αρμόδια αρχή θα εκδίδει πιστοποιητικό 
έγκρισης χωρίς να απαιτείται γνωμάτευση της υπό αναφορά τριμελούς 
επιτροπής, νοουμένου ότι μαζί με τη σχετική αίτηση θα υποβάλλεται και έκθεση 
της κατάστασης του φέροντα οργανισμού της οικοδομής από το μηχανικό του 
έργου.   

8. Επαναδιατύπωσε τις ερμηνείες των όρων “αυτοτελής και/ή άνετη κάρπωση”,  
“υπό δημιουργία οικόπεδο” και “υφιστάμενη οικοδομή”. 
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Ειδικότερα, επέφερε στο κείμενο του τρίτου νομοσχεδίου, μεταξύ άλλων, τις 
ακόλουθες τροποποιήσεις:   

1. Τροποποίησε την πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία η ιεραρχική προσφυγή 
που πρόσωπο δύναται να ασκήσει στον Υπουργό Εσωτερικών κατά απόφασης 
του διευθυντή του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας να του επιβάλει 
διοικητικό πρόστιμο στις περιπτώσεις που το πρόσωπο αυτό παραλείπει να 
υποβάλει αίτηση εκσυγχρονισμού εγγραφής ακίνητης ιδιοκτησίας δε θα 
αναστέλλει την εκτέλεση της εν λόγω απόφασής του, έτσι ώστε η εκτέλεση της 
απόφασης αυτής να αναστέλλεται μέχρι την έκδοση της απόφασης επί της 
ιεραρχικής προσφυγής. 

2. Επέφερε ορισμένες διασαφηνίσεις και βελτιώσεις σε πρόνοιές του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε να τροποποιήσει περαιτέρω τα διαμορφωμένα 
κείμενα του πρώτου και του δεύτερου νομοσχεδίου ως ακολούθως:   

 Ειδικότερα, σε σχέση με το πρώτο νομοσχέδιο επέφερε τις ακόλουθες 
τροποποιήσεις: 

1. Πρόσθεσε σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία θα επιβάλλεται διοικητικό 
πρόστιμο στον κάτοχο πολεοδομικής άδειας ο οποίος δε θα υποβάλλει την 
προβλεπόμενη σ’ αυτό σχετική αίτηση για νομιμοποίηση παρατυπιών.   

2. Πρόσθεσε σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία οποιαδήποτε γνωμάτευση 
της προβλεπόμενης σ’ αυτό επιτροπής σε σχέση με τη χορήγηση ή μη 
πολεοδομικής άδειας θα δημοσιοποιείται από την αρμόδια αρχή στο 
διαδικτυακό της τόπο. 

 Ειδικότερα, σε σχέση με το δεύτερο νομοσχέδιο επέφερε τις ακόλουθες 
τροποποιήσεις: 

1. ∆ιασαφήνισε στην πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία η αρμόδια αρχή θα 
δύναται να επιτρέψει, όταν έργο είναι περιορισμένης κλίμακας και σημασίας, 
την υλοποίηση εργασιών που προνοούνται σε άδεια χωρίς να απαιτήσει το 
διορισμό επιβλέποντα μηχανικού ότι ο ορισμός του όρου “έργο περιορισμένης 
κλίμακας και σημασίας” θα γίνεται από τον Υπουργό Εσωτερικών με διάταγμά 
του που θα εκδίδεται μετά από διαβούλευσή του με τις αρμόδιες αρχές. 

2. ∆ιασαφήνισε στην πρόνοιά του σύμφωνα με την οποία σε περίπτωση που μετά 
τη συμπλήρωση των εργασιών η αρμόδια αρχή κρίνει ότι έχουν 
πραγματοποιηθεί εργασίες ουσιώδους σημασίας που δεν είναι σύμφωνες με 
εκδοθείσα άδεια θα δύναται να εκδώσει πιστοποιητικό μη εξουσιοδοτημένων 
εργασιών στη βάση της καθοριζόμενης σ’ αυτό διαδικασίας την ερμηνεία του 
όρου “εργασίες ουσιώδους σημασίας”.   

3. Πρόσθεσε σ’ αυτό πρόνοια με την οποία τροποποιείται η σχετική διάταξη της 
υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας με την οποία καθορίζονται οι ποινές 
που επισύρει η παράβαση ορισμένων προνοιών της, έτσι ώστε να μην 
αποτελεί αδίκημα η παράλειψη του επιβλέποντα μηχανικού να υποβάλει στην 
αρμόδια αρχή εντός χρονικού διαστήματος τριάντα ημερών από τη 
συμπλήρωση εργασίας ή θέματος σε σχέση με την οποία εκδόθηκε άδεια το 
προβλεπόμενο σ’ αυτήν πιστοποιητικό. 
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4. Πρόσθεσε σ’ αυτό πρόνοια σύμφωνα με την οποία η προβλεπόμενη στον 
προτεινόμενο νόμο επιτροπή δε θα μπορεί να εκδίδει θετική γνωμάτευση για 
παρατυπίες που έχουν συντελεστεί σε υφιστάμενες οικοδομές και αφορούν την 
πρόσβαση αναπήρων για τις οποίες η άδεια οικοδομής εκδόθηκε πριν από την 
εισαγωγή των ισχυόντων κανονισμών που ρυθμίζουν θέματα πρόσβασης 
αναπήρων.  

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών έχει 
διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως η κοινοβουλευτική τους ομάδα υιοθετεί 
τις πρόνοιες των νομοσχεδίων, όπως αυτά έχουν τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα 
με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή τους σε νόμους, αφού 
τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών 
και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Ο περί Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011», αντίστοιχα.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη 
της  βουλευτές του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν στις πρόνοιες 
των νομοσχεδίων κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στο σώμα για λήψη τελικής απόφασης από την 
ολομέλεια. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

3. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010.   

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για τα 
νομοσχέδια του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης Άγγελος Βότσης  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Όπως είναι γνωστό, για τα υπό αναφορά νομοσχέδια έχει ήδη κυκλοφορήσει  
σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών, με ημερομηνία 1η 
Μαρτίου 2011.  Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή της συζήτησής τους από την 
ολομέλεια του σώματος στις 3 Μαρτίου 2011, η επιτροπή επανεξέτασε τα εν λόγω 
νομοσχέδια σε έκτακτη συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 8 Μαρτίου 2011.  
Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
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εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας Λτδ, 
της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών. 

  Σημειώνεται ότι ο σκοπός των εν λόγω νομοσχεδίων, οι απόψεις των 
ενδιαφερομένων, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο 
στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας της η επιτροπή επανεξέτασε τα προτεινόμενα 
νομοσχέδια σε σχέση με ορισμένες επιφυλάξεις που εξέφρασαν οι εκπρόσωποι του 
Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας 
Λτδ, της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών.   

 Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου 
και της Παγκύπριας Συνεργατικής Συνομοσπονδίας Λτδ εξέφρασαν επιφυλάξεις σε 
σχέση με τις προτεινόμενες με το δεύτερο και τρίτο υπό αναφορά νομοσχέδιο 
ρυθμίσεις, σύμφωνα με τις οποίες σε περίπτωση που η αρμόδια αρχή κρίνει ότι έχουν 
πραγματοποιηθεί εργασίες ουσιώδους σημασίας, οι οποίες δεν είναι σύμφωνες με την 
άδεια που εκδόθηκε, θα εκδίδεται πιστοποιητικό μη εξουσιοδοτημένων εργασιών, στο 
οποίο ο οικείος Επαρχιακός Κτηματολογικός Λειτουργός θα καταχωρίζει σημείωση 
παρατυπίας και απαγόρευση μεταβίβασης και επιβάρυνσης του επηρεαζόμενου 
ακινήτου.  Όπως επισήμαναν οι ίδιοι εκπρόσωποι, η εν λόγω απαγόρευση 
μεταβίβασης ακίνητης ιδιοκτησίας, όταν αυτή είναι ήδη υποθηκευμένη, μειώνει την 
αξία του ακινήτου και συνεπώς της σχετικής υφιστάμενης εξασφάλισης, επηρεάζοντας 
ταυτόχρονα τα υφιστάμενα δικαιώματα του ενυπόθηκου πιστωτή.  Συναφώς, 
εισηγήθηκαν όπως τροποποιηθούν οι εν λόγω πρόνοιες των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων, ώστε να εξαιρεθούν της απαγόρευσης μεταβίβασης τα ήδη 
υποθηκευμένα ακίνητα.   

 Ο εκπρόσωπος της Οργάνωσης Παραπληγικών Κύπρου επισήμανε στην 
επιτροπή την ανάγκη διασφάλισης μέσα από τις πρόνοιες των υπό αναφορά 
νομοσχεδίων της προσβασιμότητας των αναπήρων σε όσο το δυνατό περισσότερα 
κτίρια δημόσιας χρήσης.  Ειδικότερα, όπως ανέφερε ο ίδιος εκπρόσωπος, η 
δυνατότητα νομιμοποίησης παρατυπιών σε κτίρια δημόσιας χρήσης για τα οποία 
εξασφαλίστηκε άδεια οικοδομής ή πολεοδομική άδεια μετά την ψήφιση των περί 
Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Κανονισμών του 1999 θα πρέπει να παρέχεται μόνο 
στις περιπτώσεις που τα εν λόγω κτίρια ικανοποιούν τους όρους των αδειών που 
εκδόθηκαν και σχετίζονται με την εφαρμογή των υπό αναφορά κανονισμών.  
Περαιτέρω, όπως υποστήριξε ο ίδιος, για κτίρια δημόσιας χρήσης για τα οποία 
εξασφαλίστηκε άδεια οικοδομής ή πολεοδομική άδεια πριν από την ημερομηνία 
εφαρμογής των υπό αναφορά κανονισμών και για τα οποία υποβάλλεται αίτηση για 
νομιμοποίηση παρατυπιών που επήλθαν σ’ αυτές θα πρέπει να απαιτείται όπως 
καταστεί προσβάσιμο τουλάχιστο το ισόγειο των εν λόγω κτιρίων και, όπου αυτό είναι 
εφικτό, να καθίσταται προσβάσιμο στους αναπήρους ολόκληρο το κτίριο.  Τέλος, 
όπως ανέφερε ο ίδιος, η εν λόγω υποχρέωση διασφάλισης της προσβασιμότητας 
αναπήρων πρέπει να υφίσταται και για κτίρια για τα οποία υποβλήθηκε αίτηση και 
εξασφαλίστηκε σχετική άδεια αλλαγής χρήσης, με αποτέλεσμα να καταστούν 
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δημόσιας χρήσης, και για τα οποία υποβάλλεται αίτηση για νομιμοποίηση των 
παρατυπιών τους με βάση τα υπό αναφορά νομοσχέδια.  

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης 
και Οικοδομών επαναδιατύπωσαν τη θέση την οποία είχαν εκφράσει στο στάδιο της 
εξέτασης των υπό αναφορά νομοσχεδίων με την οποία υποστήριξαν την ανάγκη 
παροχής δυνατότητας εξασφάλισης ξεχωριστού τίτλου ιδιοκτησίας μόνο για τον 
ανεξάντλητο συντελεστή χωρίς να προαπαιτείται η εξασφάλιση άδειας οικοδομής, έτσι 
ώστε για τον ανεξάντλητο συντελεστή να απαιτούνται οι άδειες ανάπτυξης που θα 
μπορεί να εξασφαλίσει ο ιδιοκτήτης του έργου στα πλαίσια της κείμενης νομοθεσίας 
και των χρονικών πλαισίων υλοποίησης του έργου. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών δήλωσε στην επιτροπή ότι οι 
επιφυλάξεις που εκφράστηκαν από τον εκπρόσωπο της Οργάνωσης Παραπληγικών 
Κύπρου διασφαλίζονται μέσα από τις πρόνοιες των υπό αναφορά νομοσχεδίων.  
Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος εξέφρασε την άποψη,  σε σχέση με την πιο πάνω 
θέση του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών, ότι 
το εν λόγω θέμα θα πρέπει να εξεταστεί σε μεταγενέστερο στάδιο.  Παράλληλα, ο 
ίδιος εκπρόσωπος επισήμανε στην επιτροπή ότι με τις πρόνοιες του τρίτου υπό 
αναφορά νομοσχεδίου παρέχεται η δυνατότητα έκδοσης τίτλου για τον ανεξάντλητο 
συντελεστή στις περιπτώσεις που έχει εξασφαλιστεί σχετική άδεια οικοδομής η οποία 
υλοποιήθηκε μερικώς.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, με τη σύμφωνη γνώμη της εκπροσώπου του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αποφάσισε την περαιτέρω τροποποίηση των 
προνοιών του δεύτερου και του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου στη βάση της 
θέσης του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου και της Παγκύπριας Συνεργατικής 
Συνομοσπονδίας Λτδ. Ειδικότερα, η επιτροπή διαμόρφωσε το κείμενο του δεύτερου 
και του τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίου, ώστε να διασαφηνιστεί ότι η εγγραφή 
απαγόρευσης μεταβίβασης αναφορικά με ιδιοκτησία στην οποία εντοπίζεται ουσιώδης 
παρατυπία θα αφορά μόνο απαγόρευση εκούσιας μεταβίβασης.  Συναφώς, 
διευκρινίζει ότι η εν λόγω απαγόρευση δε θα ισχύει, πέραν της περίπτωσης 
μεταβίβασης λόγω κληρονομικής διαδοχής ή δωρεάς σε σύζυγο ή τέκνα ή πρόσωπο 
μέχρι τρίτου βαθμού συγγένειας, όπως προβλέπεται ήδη στο νομοσχέδιο, και στις 
περιπτώσεις μη εκούσιας μεταβίβασης ή επιβάρυνσης.  Τέλος, για σκοπούς 
σαφέστερης ερμηνείας καθορίζεται η ερμηνεία του όρου «εκούσια μεταβίβαση ή 
επιβάρυνση» ως η μεταβίβαση ή επιβάρυνση της επηρεαζόμενης ακίνητης ιδιοκτησίας 
με την ελεύθερη βούληση του πωλητή χωρίς οποιοδήποτε καταναγκασμό του μετά τη 
λήψη νομικών μέτρων, χωρίς να περιλαμβάνει μεταβίβαση ή επιβάρυνση μετά από 
διαδικασία ειδικής εκτέλεσης, δυνάμει του περί Πώλησης Γης (Ειδική Εκτέλεση) 
Νόμου, μετά από δικαστικό ένταλμα, αναγκαστική εκτέλεση, εκποίηση συνεπεία 
υποθήκης ή άλλου ασφαλιστικού μέτρου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών διατηρούν τις θέσεις τους, όπως αυτές διατυπώνονται στην 
αρχική έκθεση της επιτροπής που κυκλοφόρησε στην ολομέλεια της Βουλής σε σχέση 
με τα υπό αναφορά νομοσχέδια, και υποβάλλουν την παρούσα έκθεση στο σώμα για 
λήψη τελικής απόφασης.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
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1. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

3. Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν κάποιες τροπολογίες.  Αντιλαμβάνομαι ότι όλες οι πλευρές είναι 
υπέρ ή κάμνω λάθος;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Όλες οι πλευρές είναι υπέρ και επομένως θα ζητήσω να ακούσω κατά πόσο 
υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία!  Πρώτα ακούμε τους ομιλητές επί θέματος αρχής και μετά βλέπουμε τις 
τροπολογίες.  Αυτή είναι η ορθόδοξη διαδικασία.   

 Ο κ. Στυλιανίδης για θέμα αρχής, παρακαλώ. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είχαμε μπροστά μας στην επιτροπή Εσωτερικών ένα πολύ 
πολύπλοκο και πολύ σημαντικό νομοσχέδιο.  Είναι γεγονός ότι τα θέματα αυτά που 
αφορούν στο νομοσχέδιο της μεταρρύθμισης της πολεοδομικής ταλανίζουν την 
κυπριακή οικονομία, τον Κύπριο πολίτη ακόμη και το κύρος της Κύπρου ως 
τουριστικού προορισμού εδώ και πάρα πολλά χρόνια, με γνωστά δημοσιεύματα στο 
εξωτερικό που μας επηρέασαν ακόμη και ως χώρα “εξοχικής κατοικίας”, όπως λέμε.   

 Εμείς το έχουμε μελετήσει, έχουμε κάμει πάρα πολλές ώρες συζητήσεις και 
στην επιτροπή και ως κοινοβουλευτική ομάδα και έχουμε καταλήξει ότι το νομοσχέδιο 
έχει δυστυχώς ακόμη πάρα πολλά κενά, υπάρχουν πολλά πράγματα που θα κριθούν 
με την εφαρμογή τους, υπάρχει ακόμα μια σημαντική γραφειοκρατία που μπορεί να 
επηρεάσει την εφαρμογή του νομοσχεδίου και κυρίως υπάρχει ένα σοβαρό 
πρόβλημα, εάν μπορούν οι υπάρχοντες θεσμοί, ειδικά στην τοπική αυτοδιοίκηση, να 
εξυπηρετήσουν την εφαρμογή αυτού του νομοσχεδίου.  Όμως, επειδή 
αντιλαμβανόμαστε και την ίδια στιγμή και τους άλλους πολύ σημαντικούς λόγους που 
πρέπει να ψηφιστεί το νομοσχέδιο, θα δώσουμε τη θετική μας ψήφο, υπερτονίζοντας 
τις επιφυλάξεις μας και θέτοντας μια πρόταση ενώπιον της ολομέλειας που ουσιαστικά 
κατατείνει στο εξής:  Η επιτροπή Εσωτερικών, μετά το πρώτο εξάμηνο ή εννιάμηνο 
της εφαρμογής του νομοσχεδίου, θα πρέπει να τύχει ολοκληρωμένης ενημέρωσης για 
την τύχη και τα αποτελέσματα της εφαρμογής και να επανεξετάσει ενδεχομένως μια 
σειρά από προβλήματα που θα δημιουργηθούν. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βότσης, παρακαλώ. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μόνο μια παράκληση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, παρακαλώ.  Να ακούσω την παράκληση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι μεγάλο θέμα και μεγάλες τροπολογίες.  Στην καταρχήν τοποθέτηση να 
είναι ένας από την κάθε πλευρά.  Το λέω, πριν προχωρήσουμε σε άλλο κόμμα, για να 
τελειώνουμε. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Μας έχει απασχολήσει ως επιτροπή αυτό το θέμα πάρα πολύ.  Εγώ κατέθεσα 
και πρόταση νόμου για αυτό το θέμα.  Νομίζω ότι δεν μπορούμε να στερούμε το 
δικαίωμα σε ένα βουλευτή που θέλει να μιλήσει.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπα “παρακαλώ”! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λυπούμαι, εντάξει.  Σέβομαι αυτό το οποίο λες, αγαπητέ μου Νίκο, αλλά έχω 
δικαίωμα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ εγώ, αντί αυτού που πρότεινε ο κ. Κατσουρίδης, λέω να είναι δύο 
βουλευτές σύντομα από κάθε πλευρά. μάξιμουμ.  Εμίλησε ένας εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, το λόγο έχει ο κ. Βότσης τώρα.  Θα προχωρήσω στον κ. 
Συλλούρη που ζήτησε μετά το λόγο και, αν υπάρχουν δύο από κάθε κόμμα, θα δώσω 
μία σύντομη παρέμβαση σε δύο βουλευτές. 

 Παρακαλώ, κύριε Βότση. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουμε φτάσει επιτέλους στο τέρμα ενός μεγάλου και δύσκολου 
δρόμου όπου γίνεται μια προσπάθεια πολλών χρόνων, αν θέλετε, να διορθωθούν 
πολλά κακώς έχοντα όλων αυτών των νόμων, των κανονισμών, με στόχο να 
απεγκλωβιστεί ο κόσμος από τα διάφορα πολεοδομικά προβλήματα τα οποία δεν του 
δίνουν την ευκαιρία να αποκτήσει τίτλο ιδιοκτησίας και είναι εγκλωβισμένος όλα αυτά 
τα χρόνια, με στόχο και να βοηθήσουμε τον κόσμο, αλλά και την οικονομία ευρύτερα 
να έχει μια επιπλέον ώθηση σε αυτή την ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο.  Εμείς δε 
φιλοδοξούμε ότι έχουμε πετύχει τους καλύτερους νόμους και έχουμε επιλύσει όλα τα 
προβλήματα.  Είπαμε από την πρώτη στιγμή ότι θεωρούμε ότι αυτοί οι νόμοι θα 
χρειαστούν βελτιώσεις. όμως είναι μία αρχή. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, έχω την εντύπωση ότι ο κ. Βότσης αυτά τα οποία λέει ξέρει 
τα.  ∆εν είναι ανάγκη να τα ακούει μόνο ο ίδιος, διότι αυτά τα οποία λέει προφανώς ο 
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ίδιος τα γνωρίζει.  Τα λέει, για να τα ακούσουν κάποιοι άλλοι, αλλά, με το κλίμα που 
επικρατεί μέσα στην αίθουσα, νομίζω ότι ακούει μόνο τον εαυτό του και λυπούμαι που 
το λέω αυτό το πράγμα. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Λοιπόν, θα είμαι και πολύ σύντομος, για να ευκολύνουμε τους συναδέλφους 
που αντιλαμβάνομαι όλοι μπορεί να είναι σε πίεση αυτή την περίοδο.   

 Λέω λοιπόν ότι το ∆ημοκρατικό Κόμμα θα στηρίξει αυτά τα νομοσχέδια.  
Οφείλω όμως να απαντήσω και απ’ αυτό το βήμα στο φίλο μου τον Υπουργό 
Εσωτερικών ο οποίος όλη αυτή την περίοδο, τις τελευταίες δεκαπέντε μέρες δηλαδή, 
εθεώρησε ότι έγιναν κακώς οι δικές μας δύο αναβολές που είχαμε ζητήσει, που ήταν 
αναβολές δημιουργικές, και το λέω με όλη την ειλικρίνεια και τη σημασία της λέξεως.  
Επροσπαθήσαμε να αποφύγουμε τυχόν προβλήματα.  ∆εν μπορείς, όταν σου λένε, 
είτε γενικά το τραπεζικό σύστημα ολόκληρο, συνεργατισμός και τράπεζες, ότι θα 
ανατινάξεις το σύστημα με τούτο το νόμο που θα κάμεις είτε οι developers, όταν σου 
λένε «με αυτό το νόμο, όπως κατέληξε, μας δημιουργείτε χίλια δυο αλυσιδωτά 
προβλήματα» είτε οι ανάπηροι, όταν ήρθαν με το τελευταίο αίτημά τους, να λες 
«ξέρετε, επειδή μπορεί να θυμώσει ο υπουργός ή να νομίσει ότι θα τρενάρουμε τα 
πράγματα και να μην περάσουν, εννά κωφεύσουμε».  Γι’ αυτό αποδεικνύεται σήμερα 
ότι θα ψηφίσουμε τα νομοσχέδια, θα υποβάλουμε δύο τροπολογίες, αν περάσουν, 
καλώς, αν δεν περάσουν πάλι, δικαίωμα της Βουλής να αποφασίσει, αλλά είμαστε 
έτοιμοι, όπως ήμασταν από την πρώτη στιγμή, να πάρουμε την ευθύνη που μας 
αναλογεί και να συνεχίσουμε μια προσπάθεια δύσκολη, που θα βρει και μπροστά της 
νέα ζητήματα που θα πρέπει να αντιμετωπίσουμε. 

 Άρα, το ∆ημοκρατικό Κόμμα υποστηρίζει αυτά τα τρία νομοσχέδια και είμαστε 
στη διάθεσή σας στη συνέχεια να αναφέρουμε τις τροπολογίες που έχουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βότση. 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καταρχάς να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι αυτή η Βουλή δεν είναι η πρώτη φορά 
που ασχολείται με αυτή την προσέγγιση.  Και η προηγούμενη προσπάθεια, παρ’ 
όλους τους κόπους πολλών βουλευτών και προσωπικού και τη συνεργασία τμημάτων 
της κυβέρνησης, ουσιαστικά απέτυχε.  Γι’ αυτό εγώ δεν είμαι αισιόδοξος ότι και η 
προσπάθεια τούτη θα υλοποιηθεί και θα εφαρμοστεί στην πράξη.  Χρειάζονται πάρα 
πολλά, δεν είναι του παρόντος να τα πούμε.  Η προσπάθεια τούτη είχε τουλάχιστον 
τρεις συγκεκριμένους στόχους. 

 Πρώτον, την πολεοδομική ευταξία, υπό την έννοια να διορθωθεί η υφιστάμενη 
κατάσταση, αλλά και να αναχαιτιστεί η πιθανότητα να δημιουργηθεί καινούρια 
παρόμοια σε λίγα χρόνια.  Πολύ φοβούμαι ότι τουλάχιστον για το δεύτερο δεν 
υπάρχουν πρόνοιες, οπότε καλώ την επιτροπή και το αρμόδιο υπουργείο να συνεχίσει 
τη μελέτη και την προσπάθεια, ώστε αυτά τα θέματα να διορθωθούν στο μέλλον, διότι 
σε παρόμοια κατάσταση, έστω και αν καταφέρουμε, που και αυτό το αμφιβάλλω, να 
τα διορθώσουμε…  Και ξέρετε, κάποιοι συνάδελφοι, όταν μιλώ…  Ήμουν και ο 
πρώτος ο οποίος έκαμα την εισήγηση αυτή και εργάστηκα πάρα πολύ και έφτασα στο 
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σημείο να αμφιβάλλω εάν έπρεπε να ψηφίσω αυτά τα νομοσχέδια!  Τα ψηφίζω, γιατί 
πιστεύω ότι, όσα λάθη και αν έχουν, όσες ατέλειες και αν έχουν, είναι ακόμα μια 
προσπάθεια προς τη σωστή κατεύθυνση.   

 Ο δεύτερος στόχος, που δεν ήταν πρωτεύων στόχος, αλλά ήταν αποτέλεσμα, 
αν θέλετε, είναι η είσπραξη ποσού για τα κρατικά ταμεία πέραν του €1 με €1,5 δις.  
Εδώ δε βλέπω ότι υπάρχουν οι ανάλογες πρόνοιες πίεσης.  Θα μπορούσα να 
αναπτύξω πολλή ώρα το θέμα και να το συσχετίσω και με το θέμα της αμνηστίας για 
τη φορολογία.  ∆ε θα το κάμω, αλλά και εδώ κρούω τον κώδωνα σε όσους έχουν 
ασχοληθεί πρόσφατα να βρουν εκείνους τους τρόπους, ώστε να υπάρχει η πίεση 
πράγματι, να υπάρχει το ενδιαφέρον, για να σπεύσουν οι πολίτες να αξιοποιήσουν 
αυτούς τους νόμους. 

 Ο τρίτος στόχος ήταν η βελτίωση της εικόνας της Κύπρου ως αγορά που είναι 
τουριστικής κατοικίας.  Έχουμε εκτεθεί, ιδιαίτερα στο Ηνωμένο Βασίλειο, και εδώ θα 
πρέπει να δούμε με ποιο τρόπο πράγματι θα επιτευχθεί αυτός ο στόχος. 

 Όπως και να έχουν τα πράγματα, κλείνω με ένα σχόλιο, γιατί δεν ήθελα να 
μπω στην προσέγγιση των τροποποιήσεων, παρ’ όλο που, αν υπάρχουν 
τροποποιήσεις από άλλα κόμματα, θα τις υποστηρίξουμε.  ∆εν μπορεί να δίδεται το 
δικαίωμα στον υπουργό ή δεν μπορεί να υπάρχει οποιαδήποτε πρόνοια που να δίδει 
το δικαίωμα, όσο και αν θέλουμε να χαλαρώσουμε τα πράγματα, και εγώ είμαι υπέρ 
της προσέγγισης να χαλαρώσουν τα πράγματα, να νομιμοποιείται οτιδήποτε 
επηρεάζει γειτνιάζουσες περιουσίες.  Αυτό δεν μπορεί να γίνει.  Ανεξάρτητα τι ψηφίζω 
σήμερα, θα επανέλθω με τις αναγκαίες τροποποιήσεις, γιατί είναι πολύ σημαντικό 
πρώτα και πάνω από όλα να σεβαστούμε το δικαίωμα της ιδιοκτησίας και, αν ένας 
παρανομεί, δεν μπορεί να είναι εις βάρος του γείτονά του. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Σαρίκας. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Τα τρία νομοσχέδια που βρίσκονται σήμερα ενώπιόν μας έχουν ως στόχο να 
ανοίξουν το δρόμο για απεγκλωβισμό χιλιάδων αγοραστών που λόγω πολεοδομικών 
παρανομιών ή αδιαφορίας των ιδιοκτητών αδυνατούν να προχωρήσουν στην έκδοση 
τίτλων ιδιοκτησίας.  Αυτή η απαράδεκτη κατάσταση δημιουργήθηκε τα τελευταία 
χρόνια λόγω της μεγάλης ανάπτυξης, αλλά και της αδυναμίας των αρμοδίων αρχών 
να ελέγχουν την ανάπτυξη και να προλάβουν τη δημιουργία διαφόρων οικοδομικών 
παρανομιών.  Είναι επίσης αποτέλεσμα του διαχρονικού προβλήματος της έλλειψης 
προσωπικού στις διάφορες αρμόδιες αρχές, της κακής οργάνωσής τους, των 
χρονοβόρων διαδικασιών και της έλλειψης πολιτικής βούλησης για λήψη των 
αναγκαίων μέτρων πρόληψης και καταστολής των διαφόρων προβλημάτων.  
Αποτέλεσμα αυτής της απαράδεκτης κατάστασης ήταν να παραμείνουν παγιδευμένοι 
χιλιάδες αγοραστές, το κράτος να χάνει σημαντικά έσοδα και να μένουμε εκτεθειμένοι 
στους χιλιάδες ξένους αγοραστές και να γίνεται μεγάλη δυσφήμηση της Κύπρου. 

 Οι προτεινόμενες νομοθεσίες θα βελτιώσουν και θα εκσυγχρονίσουν το 
σύστημα ρύθμισης και ελέγχου της ανάπτυξης και θα διευκολύνουν με τις πρόνοιές 
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τους τη νομιμοποίηση πολλών πολεοδομικών και οικοδομικών παρανομιών, με στόχο 
την έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας και τη νόμιμη μεταβίβασή τους.   

 Εμείς θα ψηφίσουμε τους προτεινόμενους νόμους, παρ’ όλο που πιθανόν να 
υπάρχουν διάφορα σημεία προς διευκρίνιση.  Πιστεύω όμως ότι με την εφαρμογή 
τους, εάν διαπιστώσουμε αδυναμίες ή ελλείψεις, θα μπορέσουμε την κατάλληλη 
στιγμή να τις αντιμετωπίσουμε με μελλοντικές προτάσεις νόμου.  Το σημαντικό όμως 
για μας είναι ότι δε θα πρέπει να δοθεί το μήνυμα ότι η πρόθεση της πολιτείας είναι να 
συνεχίσει να ανέχεται αυτού του είδους τις αυθαιρεσίες και παρανομίες και ούτε θα 
υπάρξει στο μέλλον ανάλογη αντιμετώπιση αυτών των προβλημάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Σαρίκα. 

 Ο κ. Λαμάρης και μετά ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Αναμφίβολα, τα τρία αυτά νομοσχέδια μαζί με τα δύο που θα ακολουθήσουν 
από την επιτροπή Νομικών συνθέτουν μια σημαντική μεταρρύθμιση στα ζητήματα τα 
πολεοδομικά, αλλά και στην πορεία ανάπτυξης του τόπου, γιατί θέτουν ακριβώς σε 
πιο ορθολογιστική βάση ένα μεγάλο κεφάλαιο της οικονομίας και της κοινωνίας.  Ο 
Κύπριος έθετε σε πρώτη προτεραιότητα πάντα την απόκτηση κατοικίας, στέγης.  Οι 
στρεβλώσεις όμως όλων αυτών των χρόνων μαζί με την αδυναμία του κράτους, με τη 
γραφειοκρατία, έχουν οδηγήσει σε παρατυπίες, αλλά και σε εγκλωβισμό πάρα 
πολλών αγοραστών.  Η δε μη άσκηση πολεοδομικού ελέγχου από τις αρμόδιες αρχές 
εδημιούργησε μια κατάσταση τραγική, με αποτέλεσμα να έχουμε σήμερα 130 000 
υποστατικά τα οποία χρησιμοποιούνται χωρίς να έχουν πάρει την τελική τους έγκριση, 
με όλα όσα συνεπάγεται τούτο το ζήτημα.   

 Πραγματικά, έγινε μια πάρα πολύ σκληρή δουλειά, γι’ αυτό εμείς θέλομε να 
ευχαριστήσομε ως ΑΚΕΛ και τον αρμόδιο υπουργό, ο οποίος για πρώτη φορά 
δημιούργησε προϋποθέσεις διαβούλευσης μακροχρόνιας, μέσα από την οποία 
υιοθετήθηκαν πάρα πολλές προτάσεις ενδιαφερομένων, ακόμα και των κομμάτων, 
ευχαριστούμε όσους συμμετείχαν στη συζήτηση αυτή, από τη Νομική Υπηρεσία μέχρι 
και το ΕΤΕΚ, αλλά πολύ περισσότερο, για την ταλαιπωρία που έχουν υποστεί, τους 
λειτουργούς της Βουλής, για να μας μπάζουν κάθε φορά σωστά στα ζητήματα.   

 Προβλέπεται μια διαδικασία απλοποίησης των διαδικασιών έκδοσης των 
αδειών, αλλά και νομιμοποίησης· νομιμοποίησης όμως όχι σε επίπεδο επηρεασμού 
των ανέσεων των περιοίκων, όχι μόνο όχι σε βάρος περιουσίας περιοίκου, αλλά 
ακόμα και των ανέσεων.  Επομένως, δεν τίθεται θέμα.  Αντίθετα, μια τροπολογία που 
θα ακολουθήσει μετά οδηγεί εδώ -θα τα πούμε βέβαια μετά, όταν θα κατατεθεί η 
τροπολογία- σε κίνδυνο, όχι μόνο να επηρεάζεται ο περίοικος, αλλά να εκποιείται και η 
περιουσία του περιοίκου, αν κατά λάθος εχρησιμοποίησες μέρος του ή και όλο το 
τεμάχιο.  Επομένως, είναι πάρα πολύ σημαντικό.  Σίγουρα, αδυναμίες θα υπάρχουν, 
κύριε Πρόεδρε.  Αν δεν προχωρήσομε σε εφαρμογή, δε θα μπορέσομε να τις 
εντοπίσομε. 

 Θέλω να πω κάτι για τον υπουργό και τις δηλώσεις του, όχι γιατί αισθάνομαι 
την ανάγκη να τον υπερασπιστώ, αλλά, ε, λυπούμαι, συνάδελφοι, αλλά είχαμε πάρα 
πολλές παρεμβάσεις!  Είχαμε πάρα πολλές παρεμβάσεις!  Σήμερα -δεν ξέρω αν 
επήρετε όλοι- με επιδότη δικαστηρίου μού παραδόθηκε αίτημα πολιτών το οποίο 
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μάλιστα με καθιστά υπεύθυνο από την ψήφισή του, αν προκύψουν, λέει, προβλήματα 
στη δική τους ιδιοκτησία!  Μέχρι αυτού του σημείου είχαμε!  Επομένως, νομίζω σωστά 
και ο υπουργός ασκούσε την πίεση πάνω μας, για να στέλλει και το μήνυμα στην 
κοινωνία, στις ομάδες ενδιαφερομένων -σε εισαγωγικά ή χωρίς εισαγωγικά- ότι η 
Βουλή πρέπει να μείνει απερίσπαστη στο ρόλο της.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Το 2004, όταν η Βουλή, ψηφίζοντας σχετική νομοθεσία, που έφερε μπροστά 
της η κυβέρνηση, επιχείρησε να κάνει κάτι παρόμοιο, ήμουν αυτός που είπε απ’ αυτό 
το βήμα ακριβώς ότι θα αποδειχθεί στην πράξη ότι ούτε την αξία των ανθρωποωρών 
που εξόδεψαν οι βουλευτές μελετώντας τούντο νομοσχέδιο δε θα έβγαζε ο νόμος με 
την εφαρμογή του.  Τζιαι δυστυχώς επιβεβαιώθηκα.  Αν με ρωτάτε σήμερα να σας πω 
αν όλες αυτές οι ώρες που έχουμε ξοδέψει ως βουλευτές και ως υπηρεσία της Βουλής 
και ως αρμόδιοι των υπουργείων, όλες αυτές oι ανθρωποώρες, αν τις μετατρέψουμε 
σε ευρώ, θα εισρεύσουν τελικά στα κρατικά ταμεία, δε θα είμαι τόσο βέβαιος όπως 
ήμουν το 2004, που είπα «όχι, δε θα εισρεύσουν», αλλά έχω να πω ότι στον αέρα 
οσφραίνομαι ότι κάπου προς τα τζιει πηγαίνουμε.  Γιατί;  ∆έστε στα έδρανα πόσοι 
βουλευτές ενδιαφέρονται για το θέμα.  ∆έστε στο ακροατήριο πόσοι λειτουργοί του 
κράτους, ο ίδιος ο υπουργός, αν είναι παρόντες.  Καθηκόντως κάποιοι 
κοινοβουλευτικοί συνεργάτες και κάποιοι λειτουργοί της Βουλής.  Ουδείς ενδιαφέρεται 
γι’ αυτά τα νομοσχέδια.  Έχουν καταρρεύσει στη συνείδηση της απλής λογικής, πριν 
ακόμα ψηφιστούν.  Και αυτό είναι μία αλήθεια που τη βλέπουμε γύρω μας.  Κοιτάξετε 
γύρω σας.  Κανείς δεν ενδιαφέρεται, γιατί κανείς δεν πιστεύει ότι αυτά τα νομοσχέδια 
θα είναι επιτυχημένα.   

 Έχω την άποψή ότι οι ατέλειές τους είναι πάρα πολλές.  Ακόμα και αν 
ψηφιστούν οι τροπολογίες που έχουμε καταθέσει, πολύ λίγα θα καταφέρουμε.  Και ο 
κύριος λόγος είναι γιατί αυτά τα νομοσχέδια δεν εισάγουν πραγματικούς μηχανισμούς 
εφαρμογής αυτών των σπουδαίων και ωραίων που καταγράφονται στις πρόνοιές 
τους.  ∆εν υπάρχει πρόληψη.  ∆εν υπάρχει πρόνοια να μην επαναληφθεί αυτό για το 
οποίο κάθε λίγα χρόνια θα ερχόμαστε, όπως έρχονται και οι αδελφοί Έλληνες…  
Νομίζετε ότι στα νομοσχέδια που πάνε στην ελληνική Βουλή γράφουν “περί 
πολεοδομικής αμνηστίας”, όταν κατά σειρά ετών το ελληνικό κοινοβούλιο ψηφίζει τη 
νομιμοποίηση των αυθαιρέτων;  “Περί πολεοδομικού εκσυγχρονισμού” είναι τα 
νομοσχέδια αυτά.  Τζιαι κάθε πέντε-έξι χρόνια τι κάμνουν;  Νομιμοποιούν τα 
αυθαίρετα!  Εσταμάτησαν τα αυθαίρετα εις την αδελφή χώρα, τη διπλανή μας, την 
Ελλάδα;  ∆εν έχουν σταματήσει.  Ούτε σε μας θα σταματήσουν οι πολεοδομικές 
“παρατυπίες”, τις έχουμε βαφτίσει, με αυτά τα νομοσχέδια.   

 Έχω την εντύπωση ότι καλώς θα τα ψηφίσουμε, αλλά να ξέρουμε ότι δεν 
πρέπει να παίζουμε με ψευδαισθήσεις.  Ούτε εισροές στα κρατικά ταμεία θα φέρουν 
ούτε πολεοδομική ευταξία θα φέρουν, αγαπητέ συνάδελφε, ούτε τάξη ούτε θα 
απελευθερωθούν και οι ξένοι, οι οποίοι θα συνεχίσουν να μας κατηγορούν γι’ αυτά τα 
οποία συμβαίνουν στην Κύπρο -γιατί έν’ πολλά που συμβαίνουν- και γενικώς έχω την 
εντύπωση ότι -να το πω έτσι κυπριακά- κρίμα στους κόπους μας! 
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 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ιωνάς Νικολάου και μπαίνομε στις τροπολογίες. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς καταρχάς θέλουμε να χαιρετίσουμε το σκοπό των νομοσχεδίων αυτών 
για τη νομιμοποίηση μεγάλου ποσοστού μη εξουσιοδοτημένων τροποποιήσεων σε 
υφιστάμενες οικοδομές.  Είναι χιλιάδες δυστυχώς οι συμπολίτες μας, αλλά και άλλοι 
αγοραστές και κάτοχοι, οι οποίοι παραμένουν εγκλωβισμένοι, λόγω αυτών των μη 
εξουσιοδοτημένων τροποποιήσεων που επήλθαν ή επέφεραν εις τα ακίνητά τους, 
κατά τρόπο μάλιστα που δεν μπορούν να αποκτήσουν τίτλους ιδιοκτησίας και να τους 
μεταβιβαστούν, να γίνουν οι εγγεγραμμένοι ιδιοκτήτες των ακινήτων τους.   

 Από πολύ νωρίς έχουμε διαπιστώσει αυτά τα προβλήματα.  Είχαμε καταρχάς 
καταθέσει μία πρόταση νόμου, η οποία τελικά συζητήθηκε και εγκρίθηκε από τη Βουλή 
παλαιότερα, ως κοινοβουλευτική ομάδα και έχουμε επίσης καταθέσει μια δεύτερη 
πρόταση νόμου το 2008, η οποία τελικά ενσωματώθηκε, συζητήθηκε με τους 
προτεινόμενους νόμους και, επειδή ήταν ευρύτερη η ρύθμιση των νομοσχεδίων, 
τελικά εκρίθηκε ότι δε θα ʼπρεπε να προωθηθεί εκείνη παρά μόνο τα νομοσχέδια. 

 Λυπούμαι όμως να παρατηρήσω το εξής:  ∆υστυχώς, οι διαδικασίες οι οποίες 
καθορίζονται στα νομοσχέδια αυτά είναι χρονοβόρες.  Τόσο χρονοβόρες που εκ των 
πραγμάτων φαίνεται ότι δε θα υπάρξει περίπτωση που να μπορεί να συμπληρωθούν 
πριν τους δώδεκα ή δεκαοκτώ μήνες.  Λυπούμαι να παρατηρήσω επιπρόσθετα ότι οι 
διαδικασίες είναι πολύπλοκες, που μάλιστα δε θα μπορέσουν να ανταποκριθούν στις 
προσδοκίες του Υπουργού Οικονομικών, για να εισρεύσουν εκείνα τα χρήματα τα 
οποία προσδοκούσε να εισρεύσουν στα κρατικά ταμεία.  Εμείς κατά τη συζήτηση των 
προτεινόμενων νόμων είχαμε καταθέσει συγκεκριμένη απλουστευμένη διαδικασία 
εξέτασης όλων αυτών των περιπτώσεων -δυστυχώς όμως, αυτή δεν έγινε αποδεκτή- 
και την οποία μάλιστα απλουστευμένη διαδικασία την είχαμε καταθέσει και κατά το 
στάδιο της προδιαβούλευσης με τους μηχανικούς, καθώς και τη δυνατότητα της 
άμεσης καταβολής των χρημάτων που θα απαιτούνταν για την περίπτωση της 
νομιμοποίησης.   

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, παρά τη μεγάλη προσπάθεια που έγινε από πλευράς 
της επιτροπής και όλων των συναδέλφων, ώστε να διαμορφωθούν έστω τα κείμενα τα 
οποία έχουμε σήμερα ενώπιόν μας, λυπούμαι να παρατηρήσω ότι οι αναφορές οι 
οποίες έγιναν από τον κ. υπουργό για κάποια από τα μέλη, και σε κάποιες 
περιπτώσεις μάλιστα με προσωπικές αναφορές σε συγκεκριμένα μέλη της Βουλής, 
είναι όχι μόνο απαράδεκτες, αλλά μπορώ να πω ότι δυστυχώς συνιστούν έλλειψη 
σεβασμού προς τα μέλη της Βουλής των Αντιπροσώπων.  ∆εν είναι απλή πίεσις η 
οποία έγινε προσπάθεια να ασκηθεί στα μέλη της Βουλής.  Η Βουλή καθορίζει τις 
διαδικασίες της, εξετάζει τα θέματα μέσα από τις δικές της διαδικασίες και, όταν κρίνει, 
κύριε Πρόεδρε, ότι έχει συμπληρωθεί η διαδικασία ενός θέματος, προωθείται εις την 
ολομέλεια.  ∆εν μπορούν να ασκούνται αυτού του είδους οι πιέσεις από πλευράς του 
υπουργείου και ειδικότερα οι πιέσεις που ασκήθηκαν από τον Υπουργό Εσωτερικών, 
σε μια προσπάθεια να δώσει τα δικά του κομματικά ή πολιτικά μηνύματα, και 
λυπούμαι που μιλώ με αυτό τον τρόπο!   
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 Θα ήταν προτιμότερο ο κ. υπουργός, αντί γι’ αυτές τις δηλώσεις, να εξέταζε τες 
διαδικασίες που έχει σήμερα ενώπιόν του.  Θα ήταν καλύτερα να προσπαθήσει να 
διευκολύνει τη διαδικασία εξέτασης όλων αυτών των περιπτώσεων και, αντί να 
διοριστεί μία επιτροπή σε κάθε επαρχία, να διορίζονταν περισσότερες, ώστε να 
μπορούσαν να εξεταστούν πιο γρήγορα οι αιτήσεις που θα κατατεθούν ενώπιόν τους.  
Θα έπρεπε επίσης να αξιολογήσει τις δυνατότητες των κυβερνητικών τμημάτων να 
ανταποκριθούν σε αυτή την πρόσθετη εργασία που θα προκύψει με τις αιτήσεις που 
θα υποβληθούν, όπως για παράδειγμα στο Κτηματολόγιο και στην Πολεοδομία, ώστε 
να μην υπάρχει καθυστέρηση -που υπολογίζουμε ότι θα υπάρξει- στην εξέταση όλων 
αυτών των περιπτώσεων.   

 Είναι γεγονός ότι έχει πολλούς που προσδοκούν από αυτή τη νομοθεσία.  
Λυπούμαι όμως να παρατηρήσω ότι δυστυχώς οι προσδοκίες τους δε θα είναι εκείνες 
τις οποίες έχουν εναποθέσει σε αυτή τη νομοθεσία και εμείς ως ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός θα παρακολουθούμε τις διαδικασίες αυτές και, αν χρειαστεί, στην 
επιτροπή Εσωτερικών θα επανέλθουμε, ώστε να δούμε με ποιο τρόπο μπορούμε να 
διευκολύνουμε περισσότερο αυτά τα οποία έχουμε επισημάνει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης εζήτησε το λόγο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα μπω στα νομοσχέδια, γιατί θεωρώ ότι υπάρχουν άλλοι 
αρμοδιότεροι.  Θέλω όμως να σημειώσω δυο-τρία πράγματα.   

 Καταρχάς, τα νομοσχέδια που θα ψηφιστούν σε νόμους είναι προϊόν 
συλλογικής δουλειάς, που αξιοποίησε και τις εμπειρίες του παρελθόντος, τις 
ολοκλήρωσε, τις εκσυγχρόνισε.  Με ενοχλεί όμως ως βουλευτή το ότι όλη αυτή η 
προσπάθεια αποδίδεται από ορισμένους ομιλητές αποκλειστικά στις επιτροπές, τη 
Βουλή, τους λειτουργούς της και τις επιτροπές της.  Πουθενά ο ρόλος της 
κυβέρνησης.  Και αυτή δεν είναι μικρόψυχη αντιμετώπιση του θέματος· είναι 
υπεύθυνη. 

 ∆εύτερον, η σημασία ενός θέματος δεν καθορίζεται από την παρουσία στην 
αίθουσα ούτε από την προσοχή δυστυχώς!  Μακάρι να ήταν έτσι τα πράγματα!  
Εμιλούσαμε για πολύ σοβαρότερα θέματα και αυτή η αίθουσα ήταν άδεια.  Και για το 
Κυπριακό έτυχε.  Άρα, δεν μπορεί να μηδενίζουμε τη σημασία των νομοσχεδίων και 
να λέμε ότι ήδη έχουν απορριφθεί από την κοινωνία, επειδή είναι μικρή η παρουσία 
βουλευτών ή υπαλλήλων της Βουλής ή συνεργατών εις τες θέσεις πίσω από τα 
έδρανα. 

 Τρίτον, όλοι μιλούν για την τεράστια σημασία των νομοσχεδίων, αλλά υπήρξαν 
και δύο τοποθετήσεις που τα ακυρώνουν, πριν εμφανιστούν, πριν γεννηθούν.  Οι ίδιοι, 
όταν προτείνουν το ελάχιστο, το ελάχιστο, το μετατρέπουν σε θέμα υπέρτατο.   

 Λέχθηκε ότι οι δηλώσεις του υπουργού ήταν προσπάθεια κομματικής 
εκμετάλλευσης.  Ε, η προσπάθεια ακύρωσής του, πριν φύγει από την αίθουσα, τι 
είναι;  Και γιατί να μην αγωνιά ο υπουργός, όταν αυτή η Βουλή πριν λίγο -τζιαι δε 
θέλω να ξανανοίξω το θέμα, αλλά ανοίξετε τους κανονισμούς- παραβίασε τους 
κανονισμούς με την αναβολή του δευτέρου θέματος;  ∆ιότι δεν μπορεί να αναβληθεί 
επ’ αόριστον ένα θέμα που είναι εξ αναβολής, όπως έγινε δηλαδή. 
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 Το τελευταίο μου σημείο.  Εγώ αντιλαμβάνομαι ότι ο αριθμός των επιτροπών 
θα καθοριστεί έξι μήνες μετά, όταν θα υπάρχει το σύνολο του εκδηλωμένου 
ενδιαφέροντος.  Κατά συνέπεια, αν θα είναι πέντε ή δεκαπέντε, θα φανεί. 

 Εγώ θέλω να κλείσω τονίζοντας τη μεγάλη τους σημασία και πρέπει να έχουμε 
το θάρρος να αναγνωρίσουμε ότι μαζί με τη δική μας δουλειά υπήρξε τζιαι μία 
κυβέρνηση τζιαι ένα υπουργείο που εργάστηκε τζιαι έφερε μία ολοκληρωμένη 
πρόταση… με αδυναμίες, έντζιε ψηφίζουμε κανένα νόμο που είναι τέλειος ποτέ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ερχόμαστε τώρα στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι «Ο περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Υπάρχουν για το θέμα αυτό 
τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει τις τροπολογίες για το υπʼ αριθμόν 3 
νομοσχέδιο.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προτεινόμενες τροπολογίες... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι γραπτές, Πρόεδρε.  Είναι πάρα πολλές.  ∆ε χρειάζεται να τις διαβάσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆ε χρειάζεται.  Τις έχετε όλοι στην κατοχή σας τις τροπολογίες.  Θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 45Α, όπως αυτό περιλαμβάνεται 
στο άρθρο 9 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση του σημείου του κόμματος στο τέλος της 
υποπαραγράφου (v) της παραγράφου (α) του εδαφίου (3) αυτού με άνω και 
κάτω τελεία και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης επιφύλαξης: 

        «Νοείται ότι πολεοδομική άδεια δεν παραχωρείται, στις περιπτώσεις που 
υφίστανται παρατυπίες κατά παράβαση οποιουδήποτε νόμου ή κανονισμών που 
προβλέπουν την υποχρέωση διασφάλισης απροσπέλαστης διακίνησης ατόμων 
με αναπηρίες.». 

2. Με την αντικατάσταση της τελείας στο τέλος της επιφύλαξης του εδαφίου (7) 
αυτού με άνω και κάτω τελεία και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης 
δεύτερης επιφύλαξης: 

        «Νοείται περαιτέρω ότι ιδιοκτήτες ακίνητης ιδιοκτησίας που ενδεχομένως να 
επηρεάζονται από την εξεταζόμενη αίτηση δύνανται να προβούν σε 
παραστάσεις στην Επιτροπή.». 

3. Με την τροποποίηση του εδαφίου (22) αυτού ως ακολούθως: 
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 (α) Με την αντικατάσταση σ’ αυτό της λέξης “και” (δέκατη γραμμή) με το 
σημείο στίξης του κόμματος και  

 (β) με τη διαγραφή της τελείας στο τέλος του και την προσθήκη αμέσως μετά 
της ακόλουθης φράσης και επιφύλαξης:  

 «και εκτέλεση έργων παραγωγής ενέργειας μέσω φωτοβολταϊκών: 

         Νοείται ότι, σε περίπτωση που ως αντισταθμιστικό μέτρο επιβληθεί η 
εκτέλεση έργων παραγωγής ενέργειας μέσω φωτοβολταϊκών, θα αφαιρείται από 
το αντιστάθμισμα που θα καταβάλλεται από τον αιτητή, δυνάμει της 
υποπαραγράφου (i) της παραγράφου (α) του εδαφίου (20) του παρόντος 
άρθρου, ποσό €2.000 ανά 5 kw, ανεξάρτητα από την οποιαδήποτε άλλη κρατική 
χορηγία ή επιδότηση.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Θέτω τις τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων σε ψηφοφορία για το υπʼ 
αριθμόν 3 θέμα.   

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εμείς από τις τροπολογίες του Κινήματος Οικολόγων για τον περί Πολεοδομίας 
και Χωροταξίας Νόμο θα ψηφίσουμε μόνο τη δεύτερη.  Τη δεύτερη και την τρίτη, 
συγγνώμη.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Τις δύο από τις τρεις, ναι.  Τη δεύτερη και την τρίτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία!  Είμαστε στην πρώτη τροπολογία, που αντιλαμβάνομαι ψηφίζουν υπέρ 
πόσοι; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη.  Είμαστε σε ψηφοφορία επί των τροπολογιών αυτή τη 
στιγμή. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Για τις τροπολογίες μπορούμε να μιλήσουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, βέβαια.   
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Η δεύτερη τροπολογία του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 
περιλαμβάνεται μέσα στο κείμενο.  Βεβαίως ο γείτονας της ιδιοκτησίας για την οποία 
θα γίνει αίτηση θα λάβει γνώση ότι ο διπλανός του το ζήτησε!  Είναι επιπλέον αυτή η 
πρόνοια.  Για δε το δεύτερο, αντιλαμβάνομαι είναι εκεί που συνδέει τα αντισταθμιστικά 
μέτρα που θα ζητηθούν για αμνήστευση παρατυπίας, να διοχετεύονται σε έργα 
εκτέλεσης παραγωγής ενέργειας μέσω φωτοβολταïκών.  Μα είναι ποτέ δυνατό σε 
τέτοιο νόμο να υποχρεώσεις τις αρχές να διοχετεύουν τα όποια χρήματα πάρουν στα 
φωτοβολταϊκά;  Συγκεκριμένα δηλαδή;  Εδώ, πέραν του γεγονότος ότι 
επικεντρωνόμαστε σε μια ανανεώσιμη πηγή ενέργειας, εγώ θα έλεγα να πηγαίνουν 
στα ντεπόζιτα τα ηλιακά.  Εν πάση περιπτώσει, δεν μπορεί οι υπηρεσίες οι 
πολεοδομικές να μπουν στη λογική τούτη!  ∆εν μπορούν να το κάνουν και στην 
πράξη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία, κύριε Λαμάρη. 

 Κύριε Περδίκη, να σας παρακαλέσω για την πρώτη τροπολογία σε τριάντα 
δευτερόλεπτα να την παρουσιάσετε. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η πρώτη τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, είναι πάρα πολύ απλή.  Υποχρεώνει τις 
επιτροπές, όταν πρόκειται για περιπτώσεις που αφορούν την προσπελασιμότητα των 
αναπήρων ατόμων, να μην εγκρίνουν την πολεοδομική παρατυπία.  Είπαν στην 
επιτροπή οι αρμόδιοι «αφήστε το στη διακριτική εξουσία των επιτροπών».  Εγώ δεν 
τους εμπιστεύομαι, γιʼ αυτό και το βάζω μέσα στο νόμο.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πολύ ωραία!  Πεντακάθαρη η τοποθέτησή σας! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και καμία αποχή, η τροπολογία 
απορρίπτεται.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη τροπολογία του κ. Περδίκη.   

 Παρακαλώ να την παρουσιάσετε, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρουσιάστηκε κάπως διαφορετικά απʼ ό,τι πραγματικά είναι.  
Εδώ λέω ότι ο οποιοσδήποτε ιδιοκτήτης έχει πληροφόρηση ή ξέρει ότι ο γείτονάς του 
έχει κάνει παρατυπία και προτίθεται να ζητήσει έγκριση να πληροφορεί την επιτροπή.  
Ο νόμος που θα ψηφίσουμε λέει τι;  Η επιτροπή, εάν κρίνει ότι χρειάζεται και 
απαιτείται, θα πληροφορήσει το γείτονα, για να πει ο γείτονας εάν έχει ένσταση ή όχι, 
ενώ εμείς δίνουμε το δικαίωμα στο γείτονα, στον ενδιαφερόμενο στο σύνορο, να 
πληροφορεί την επιτροπή «εγώ έχω ένσταση» εκ των προτέρων.  Είναι 
πληροφόρηση που δίνει· δεν έχει κάποιο άλλο δικαίωμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας αυτής; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Σας παρακαλώ! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους εναντίον, τρεις υπέρ και καμία αποχή η τροπολογία 
απορρίπτεται. 

 Η τρίτη τροπολογία, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Να την εξηγήσω, βεβαίως.  Είναι πάρα πολύ απλό.  Οι επιτροπές, κατά το 
νόμο, δικαιούνται να ζητήσουν απʼ αυτό ο οποίος κερδίζει τετραγωνικά να κάνει 
εισφορές στους δήμους, στο ταμείο του δήμου.  Εγώ λέω, αντί να κάνουν εισφορές 
στο ταμείο του δήμου, επειδή μιλούμε για οικιακές κατασκευές, για σπίτια, θα 
μπορούσε το ποσό να αξιοποιηθεί σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειας.  Η ίδια η 
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Πολεοδομία μάς είπε «όχι γενικά σε ανανεώσιμες πηγές ενέργειες, σε φωτοβολταϊκά».  
Μας είπε η ίδια η Πολεοδομία στη συνεδρίαση!  Ε, τζιαι εβάλαμέ τους φωτοβολταϊκά!  
∆ε μας είπαν όχι, ότι δεν είναι σωστό.  Απλά μας είπαν ότι δε θέλουν να συγχύζουμε 
το ένα υπουργείο με υπηρεσίες του άλλου υπουργείου και μας είπαν να το 
αναβάλουμε για άλλη φορά.  ∆εν υπήρξε άρνηση από την πλευρά της Πολεοδομίας· 
πρέπει να το πω αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται... 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πολύ σύντομα.  Εδώ, για να καταλάβετε τι γίνεται, γιʼ αυτό έχω πει ότι 
υπάρχουν πάρα πολλά τα οποία έπρεπε να αλλάξουν, ανεξαρτήτως της θετικής μου 
προσέγγισης, ερχόμαστε ουσιαστικά και χρηματοδοτούμε τους κύριους υπαίτιους της 
παρατυπίας.  Τα δημαρχεία έπρεπε να σταματούν αυτές τις παρανομίες και εμείς 
ερχόμαστε και τους δίνουμε κίνητρο «να παρατυπούμε και να εισπράττετε».  
Συνεχίστε το! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας του κ. Περδίκη; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κάτι θέλω να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αφού μίλησε εναντίον ένας, κύριε Λαμάρη.  Θα μιλούμε όλοι για μία τροπολογία 
εναντίον;  ∆εν είναι πρακτική αυτή που πρέπει να την ακολουθήσουμε.  Ένας, όταν 
μιλήσει εναντίον, είναι υπεραρκετό.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι υπέρ της τροπολογίας που μίλησα εγώ, όχι εναντίον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Έχετε το λόγο τότε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πρώτη φορά ακούω ότι ένας μιλά για κάθε άποψη.  Όι, συγγνώμη! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, έχετε το λόγο, κύριε συνάδελφε. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Όλοι είμαστε κουρασμένοι, αλλά...  Εδώ η ουσία της πρότασης του κ. Περδίκη 
ποια είναι;  Λυπούμαι που πρέπει να υπενθυμίσω τις πρόνοιες της νομοθεσίας.  
Εμείς, η ίδια η επιτροπή, απαιτήσαμε όλες οι εισπράξεις των τοπικών αρχών από 
αυτή τη διαδικασία να μην πηγαίνουν στο ταμείο του δήμου, αλλά σε ειδικό ταμείο για 
έργα στην περιοχή από την οποία θα εισπράττονται.  Αυτό κάναμε εμείς.  Τους είπαμε 
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«όχι, κύριε, έθθα πηγαίνει για προαγωγές, για αυξήσεις κ.λπ., σε ειδικό ταμείο».  
Τώρα τι πάμε να κάνουμε εμείς;  Αντί να αφήσουμε τη δυνατότητα σε ένα δήμο, σε μία 
περιοχή που δεν έχει πεζοδρόμια να πάμε να κάνουμε πεζοδρόμια, τους λέμε τι, σας 
παρακαλώ;  Ότι €2.000 ανά 5 κιλοβατώρες, ανεξάρτητα από οποιαδήποτε άλλη 
κρατική χορηγία, που τούντην διαδικασία να πηγαίνουν σε φωτοβολταϊκά.  Αν είναι 
ποτέ δυνατόν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Είκοσι τέσσερις. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Είκοσι πέντε με τον κ. Χάσικο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαεπτά υπέρ και καμία αποχή, η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Χάσικε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ψηφίζοντας τώρα απεδείχθη ότι καμιά φορά μέσα από την 
ολομέλεια είναι δυνατό, ναι, να αλλάξεις γνώμη.  Εμένα έπεισέ με ο κ. Λαμάρης.  Αυτό 
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ήθελα να πω.  Και αυτό το λέω, κύριε Πρόεδρε, επειδή φεύκω, επειδή ένʼ η τελευταία 
μου θητεία τούτη, ναι, είναι δυνατό μέσα από την ολομέλεια κάποιος να αλλάξει 
γνώμη.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ να προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπʼ αριθμόν 3 
θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του τίτλου του Τέταρτου Μέρους του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αναρίθμηση του άρθρου 34Α του βασικού νόμου ως άρθρου 18Α.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 9. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να τα βάλω στην ψηφοφορία;   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων του υπʼ αριθμόν 3; 

 Ομόφωνο.  Ωραία!  Τα άρθρα 1 μέχρι 9 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο ομόφωνα. 

 Και προχωρούμε στο υπʼ αριθμόν 4 θέμα το οποίο αντιλαμβάνομαι έχει 
τροπολογίες.  Ο κ. Κλεάνθους και ο κ. Περδίκης έχουν τροπολογίες. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κάτι διαδικαστικό, κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι. 
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Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή τουλάχιστον οι δικές μου τροπολογίες, που γνωρίζω πού αποσκοπούν, 
τόσο για το νομοσχέδιο υπʼ αριθμόν 4 όσο και για το 5 είναι εντελώς αλληλένδετες, με 
την έννοια ότι έχουν συγκεκριμένο στόχο, να μην υπάρχουν δύο κατηγοριών τίτλοι και 
στον τρόπο που μπορεί να τους διαθέσει ο καθένας.  Άρα, εξηγώντας το αυτό, αν είναι 
δυνατό και χάριν εξοικονόμησης χρόνου, να τις δούμε μες τούτα τα πλαίσια.  Βεβαίως, 
επιφυλάσσομαι, δεν ξέρω αν είναι με τον ίδιο τρόπο η προσέγγιση άλλων 
τροπολογιών, αλλά τουλάχιστον οι δικές μου αποσκοπούν και οι δύο στο ίδιο ζήτημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους, αντιλαμβάνεστε όμως ότι οι τροπολογίες...  Μπορείτε να 
παρουσιάσετε και για τα δύο θέματα τις τροπολογίες, αλλά η ψηφοφορία πρέπει να 
γίνει ξεχωριστά.   

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να δούμε πρώτα την τροπολογία του κ. Περδίκη. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Γιώργου Περδίκη εκ μέρους του Κινήματος 
Οικολόγων Περιβαλλοντιστών 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (4) του άρθρου 10∆, όπως αυτό 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 9 του πιο πάνω νομοσχεδίου, με την αντικατάσταση της 
τελείας στο τέλος της επιφύλαξης αυτού με άνω και κάτω τελεία και την προσθήκη, 
αμέσως μετά, της ακόλουθης δεύτερης επιφύλαξης: 

 «Νοείται περαιτέρω ότι η Επιτροπή ζητά από την αρμόδια οικοδομική αρχή να 
ενημερώσει ιδιοκτήτες ακίνητης ιδιοκτησίας που ενδεχομένως επηρεάζονται από την 
εξεταζόμενη αίτηση και να υποβάλει οποιεσδήποτε σχετικές παραστάσεις σ’ αυτήν.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Περδίκης, παρακαλώ, έχει το λόγο, για να παρουσιάσει την τροπολογία 
του.   

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε.  Όταν έρχεται το στάδιο της έκδοσης της 
οικοδομικής άδειας με τις παρατυπίες, δηλαδή νομιμοποιούνται οι παρατυπίες, εγώ 
εισηγούμαι όπως η επιτροπή ζητά πάντα από την οικοδομική αρχή να ενημερώνει 
τους ιδιοκτήτες ακίνητης ιδιοκτησίας που έχουν επηρεαστεί από αυτή την αίτηση.  

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Περδίκη. 

 Υπάρχει κανένας που εναντιώνεται, θέλει να μιλήσει εναντίον;  

 Ουδείς.   
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 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους εναντίον, δεκατέσσερις υπέρ και καμία αποχή, η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Προχωρούμε τώρα στις τροπολογίες του κ. Κλεάνθους. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Νίκου Κλεάνθους 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 10Γ, όπως αυτό περιλαμβάνεται 
στο άρθρο 8 του πιο πάνω νομοσχεδίου, ως ακολούθως:   

1. Με την αντικατάσταση από το εδάφιο (2) αυτού της φράσης «απαγόρευσης 
εκούσιας μεταβίβασης και επιβάρυνσης της επηρεαζόμενης ακίνητης ιδιοκτησίας 
ή αυτοτελούς τμήματός της:» (έβδομη μέχρι δέκατη γραμμή) με τη φράση 
«σημείωσης μη εξουσιοδοτημένων εργασιών στον εκσυγχρονισμένο τίτλο 
ιδιοκτησίας.» και τη διαγραφή της επιφύλαξης αυτού.  

2. Με τη διαγραφή του εδαφίου (3) αυτού.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Να παρακαλέσω τον κ. Κλεάνθους να παρουσιάσει τις τροπολογίες για τα υπʼ 
αριθμόν 4 και 5 μαζί, αλλά τώρα θα ψηφίσουμε για το υπʼ αριθμόν 4 θέμα. 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Με την άδειά σας να μιλήσω από το βήμα. 

 Κύριε Πρόεδρε, σύντομος θα είμαι, για να μη φοβούνται οι συνάδελφοι, που 
έχουμε όλοι άλλα τρεχάματα.  Όμως, για να μην τρέχουμε και εκ των υστέρων, θα πω 
αυτά που θα πω, ενθαρρυμένος και από το τι είπε μόλις πρόσφατα ο συνάδελφος, ο 
φίλος ο Σωκράτης ο Χάσικος, ενθαρρυμένος ότι μπορούμε να ακούμε στην ολομέλεια 
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και δεν έχουμε πάντοτε οποιαδήποτε σκοπιμότητα, για να βοηθήσουμε αυτό το 
νομοσχέδιο.   

 Συγχαίρω και την κυβέρνηση... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αλλά όχι για τον ίδιο λόγο που το είπε ο Σωκράτης. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν ξέρω τα κίνητρα του καθενός, κύριε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ήλωσε ότι επειδή φεύκει. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή φεύκει;  Επειδή εμείς θα μείνουμε, εμείς θέλουμε διόρθωση.  Ο κ. 
Χάσικος φεύκει, εμείς πρέπει να διορθωθούμε, όσοι θα είμαστε.   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε φεύκει ʼπού την Κύπρο, κύριε... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε.  Εννοούμε να ακούμε στην ολομέλεια και να τοποθετούμαστε. 

 Λοιπόν, να μη χάνουμε χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Λέω θέλω να συγχαρώ την κυβέρνηση, γιατί πραγματικά ήταν για πολλά 
χρόνια η σκέψη γιʼ αυτή την πολεοδομική αμνηστία, που φαινόταν δυσκολότερη από 
εκείνη τη φορολογική που τότε πραγματοποιήσαμε.   

 Εδώ η αμνηστία έχει ένα νόημα.  Από τη μια συγχώρεση, για κάποιους καλούς 
σκοπούς που στοχεύουμε με ένα νομοσχέδιο, αλλά από την άλλη δε σημαίνει ότι 
στέλλουμε μήνυμα ότι στο διηνεκές θα μπορούμε να είμαστε ανεχτικοί.  Για να το λέμε 
όμως αυτό, πρέπει να αναζητήσουμε τα αίτια και τα αίτια οφείλοντο διαχρονικά στο 
κράτος, κυρίως στες αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης, που πλείστες φορές δεν έχουν 
τους κατάλληλους ελέγχους ή ανέχονται και δεν είναι τυχαία που τα ανέχονται.  Άρα, 
ας μη στρέφουμε ούτε στους νομοθέτες ούτε σε κανέναν άλλο τα προβλήματα αυτά, 
αν επαρουσιάστηκαν ή αν και στο μέλλον θα παρουσιαστούν.  Απ’ εδώ πρέπει να 
φύει το μήνυμα ότι πρέπει εκείνοι που έχουν την αρμοδιότητα του ελέγχου να έχουν 
τζιαι την ευθύνη τζιαι δεν μπορεί αυτή η κατάσταση να συνεχίζεται.   

 Από την άλλη, έχουμε αποφασίσει, αγαπητές συνάδελφοι και συνάδελφοι, ότι 
εδώ κάμνουμε μίαν υπέρβαση.  Η υπέρβαση είναι για τους σκοπούς τζιαι την 
αιτιολογία που όλοι συγκλίνουμε τζιαι συναποφασίζουμε.  Έχω συγχαρεί την 
κυβέρνηση, αλλά να πω ότι και η επιτροπή και η Βουλή έχει κάμει πολύ σημαντικό 
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έργο, πέρα από την ιδέα τζιαι την κατάθεση του νομοσχεδίου, γιατί φάνηκε ότι 
πλείστες τόσες αντινομίες, πλείστες τόσες αντιφάσεις, αν θέλετε και προχειρότητες, 
έπρεπε να τες δούμε σωστά, για να μην είμαστε για ακόμα μια φορά ασυνεπείς στο 
ρόλο και στη δική μας ευθύνη.  Τζιαι εδώ αποσκοπώ να σας προβληματίσω και θέλω 
την κατανόησή σας και την προσοχή σας. 

 Είπαμε ότι γίνεται η υπέρβαση, για οποιασδήποτε μορφής παρατυπία ή 
παρανομία, να εκδώσουμε τα πιστοποιητικά, τους τίτλους -τα κκοτσιάνια- για να 
απεγκλωβίσουμε, λέμε, τον κόσμο.  Εγώ θα προσπαθήσω να σας καταδείξω, είτε για 
λίγους είτε για πολλούς, ότι, την ώρα που απεγκλωβίζουμε εκδίδοντας τους τίτλους, 
φυλακίζουμε τα κκοτσιάνια τζιαι τα φυλακίζουμε επιλεγμένα όσον αφορά την άσκηση 
του δικαιώματος της ιδιοκτησίας, ενώ υποφέρουμε τζιαι από κατακτητές τζιαι θα 
έπρεπε να είμαστε λίγο πιο ευαίσθητοι στην άνιση μεταχείριση.  Τζιαι ακούστε, 
παρακαλώ.  Σ’ αυτό το νομοθέτημα -χωρίς την τροπολογία που αποσκοπώ εγώ να 
πείσω, για να περάσει- ενώ έρχεται με το νομοσχέδιο αυτό, με το νόμο που θα 
ψηφίσουμε, να αποφασίσει κάποιος... μάλλον για να ξεπεραστούν όλα, είτε σοβαρές 
έν’ οι παρατυπίες είτε λιγότερο σοβαρές, να εκδοθούν οι τίτλοι.  Άρα, η πρώτη μεγάλη 
υπέρβαση γίνεται!  Τζιαι, ενώ κάμνουμε τούτη την υπέρβαση, μετά έχουμε μια 
διστακτικότητα τζιαι λέμε: Να μεν δώσουμε του ιδιοκτήτη, του αγοραστή, του 
εγκλωβισμένου κατά τα άλλα, που όλοι τείνουμε να λέμε τζιαι να φωνάζουμε ότι έν’ για 
τους εγκλωβισμένους τζιαι έννεν για τα χρήματα που εννά εισπράξουμε, να μεν έχει 
δικαίωμα να πουλήσει, αλλά να του το πουλήσει ένας τρίτος, που έν’ η τράπεζα, μπας 
τζιαι φτωσιύνουν οι τράπεζες, το επιτρέπουμε!  Αλλά ο άνθρωπος ο φτωχός που εννά 
’σιει το κκοτσιάνι να μην μπορεί!  Είτε να πάει στο φέρετρο πρέπει, για να του 
συγχωρηθούν οι αμαρτίες, είτε να μπορεί μόνο σ’ ένα δικό του πρόσωπο, αλλά τζιαι 
τζιείνος που εννά το πιάσει... κουτσουρεμένο τζι άχρηστο, αφού δε θα μπορεί να το 
διαθέσει! 

 Αυτό πιστεύω ότι καλοπροαίρετα, αγαπητές συνάδελφοι και αγαπητοί 
συνάδελφοι, δεν το ’χουμε συνειδητοποιήσει, δεν το ’χουμε προσέξει τζιαι αφεθήκαμε 
στην τύχη κάποιων αξιωματούχων μανδαρίνων, που διαθέτουμε στην κρατική μηχανή 
διαχρονικά, που, αντί να έκαμναν τη δουλειά τους, έρχονται σήμερα να τιμωρήσουν 
ποιους;  Όχι αυτούς που κτίζουν τζιαι αναπτύσσουν τη γη!  Τους φτωχούς, τα θύματα 
που θέλουμε να απεγκλωβίσουμε!   

 Τζιαι έρχομαι τζιαι λέω τζιαι πρακτικά:  Τι θα πάθει ένας άνθρωπος, αν μπορεί 
να πουλήσει τζιαι να χρησιμοποιήσει το κκοτσιάνι του;  Τι είναι αυτό που θα 
εμποδίσει;  Αφού η επιβάρυνσις, το ελάττωμα, η παρατυπία αναγράφεται!  Τζιαι για 
όσους δεν ξέρετε πρακτικά, από την ίδρυση του Κτηματολογίου, που είναι από τα πιο 
ασφαλή συστήματα που διαθέτουμε εδώ στην Κύπρο τζιαι πρέπει να 
περηφανευόμαστε, έχουμε κκοτσιάνια που υπάρχουν κτίρια -τζιαι το γράφουν με 
κόκκινο μελάνι μάλιστα- μη εγκεκριμένα κτίρια, δηλαδή παράνομα, που ούτε έχει 
εκδοθεί άδεια ούτε μπορεί να εκδοθεί ποτέ άδεια τζιαι όμως τα κκοτσιάνια εκδίδονται 
και διατίθενται και κυκλοφορούν!  Πέστε μου, να χαρείτε, τούτη την έμπνευση ποιος 
την είσιεν ειλικρινά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κλεάνθους, συντομεύετε, παρακαλώ...  

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ...διότι παρουσιάζετε μια τροπολογία, να είστε πιο σύντομος. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μα, επειδή έν’ τροπολογία...  Έν’ ουσία όμως! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ασφαλώς, αλλά... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Τζι όποιος δεν το αντιλαμβάνεται έτσι...  Εγώ έντζιε χάριν τροπολογίας που 
ήρτα δαπάνω, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Αν ενοχλούνται κάποιοι που τ’ ακούν, να απαντήσουν στον κόσμο, στα θύματα, 
αύριο πώς επιτρέπεται να του πουλούν οι τράπεζες το κτήμα τζιαι τζιείνος να μεν 
μπορεί να το πουλήσει, που έν’ δικό του!  Κάτι μου θυμίζει με την κατοχή εμένα!  
Ενοχλεί με, κύριε Πρόεδρε, ενοχλεί με!  Τζιαι να ’ρχόμαστε να λαϊκίζουμε τζιαι με το 
ένα σιέριν να κάμνουμε δώρο τζιαι να του το παίρνουμε πίσω άδωρο;  Τζιαι να 
λαλούμεν «έν’ για σένα, καημένε εγκλωβισμένε», τάχατες, για να εισπράξουμε μόνο 
χρήματα!  Ε, δεν τρώει κουτόχορτο ο κόσμος!  Επιτέλους, να προβληματιστούμε!  
Τζιαι αν αυτά που λέω... Θέλω να μου δώσετε το δικαίωμα και να δευτερολογήσω!  
Θέλω να ακούσω επιχείρημα περί του αντιθέτου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στις τροπολογίες δε γίνονται συζητήσεις επί θέματος αρχής τζιαι δευτερολογίες 
τζιαι τριτολογίες!   

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, εν είμαι συνηθισμένος σε συνοπτικές διαδικασίες, όπως 
εσείς!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εντάξει; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Κλεάνθους, έθθα απαντήσω... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν είμαι συνηθισμένος!  Τζι εν θέλω μαθήματα ’πού κανέναν! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Τες ύβρεις σου, δε θα τις απαντήσω! 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν είναι ύβρεις, είναι πραγματικότητες!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συνοπτικά... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Με τον τρόπο που συμπεριφέρεστε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συνοπτικές διαδικασίες...  Εγώ λέω ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κλεάνθους, σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ...εδικαιούστο να μιλάτε... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Να κατεβώ από το βήμα τζιαι ας προβληματιστούν οι συνάδελφοι! 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Νίκος Κλεάνθους κατεβαίνει από το βήμα.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εδικαιούτο να μιλήσει όση ώρα θέλει, την ώρα που εζητήσετε 
να μιλήσει επί θέματος αρχής.  Στην τροπολογία έχει άλλη διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει κάποιος που επιθυμεί να μιλήσει εναντίον της τροπολογίας; 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, επειδή δε λαϊκίζουμε, δε θα την ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Συγγνώμη; 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Επειδή δε λαϊκίζουμε, δε θα ψηφίσουμε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κυρία Αθηνά Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου δέκα δευτερόλεπτα.  Υπάρχει μια λογική στην 
τροπολογία του κ. Κλεάνθους, αλλά υπάρχει και ένας παραλογισμός.  ∆ηλαδή το 
νομοσχέδιο έχει ως στόχο να απεγκλωβίσει τους τίτλους ιδιοκτησίας στους 
εγκλωβισμένους.  Την ίδια ώρα, αυτοί που έχουν μικρή παρανομία μπορούν να 
αγοράσουν τον καυκάν τζιαι να πάρουν τον τίτλο.  Αυτοί που έχουν τη μεγάλη 
παρανομία ούτε πληρώνουν ούτε κάμνουν τίποτε!  Μπαίνει η παρανομία πάνω στον 
τίτλο τους τζιαι μπορούν να τον εμπορευτούν.  Ε, αν αυτό είναι δίκαιο, δεν το 
κατανοώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολ... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Θέλω το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 ∆εν έσιει σημασία, αν έχουμε δύσκολους ακόμα τζιαι στο κόμμα μας, το οποίο 
αποφασίζει πολύ δημοκρατικά, για να λέει ο καθένας ό,τι θέλει -τζιαι δικαίωμά του- 
όμως δεν αντιλήφθηκε η συνάδελφος!  Εδώ το πρόβλημα δεν είναι αν θα 
νομιμοποιήσουμε, για να εκδώσουμε τίτλο!  Όλους τους εκδίδουμε!  Όλους!  Απλώς, 
στερούμε το δικαίωμα να διαθέτουμε.  Είναι εντελώς διαφορετικό πράμα.  Και ούτε 
νομιμοποιείται οτιδήποτε, από την ώρα που το ελάττωμα αναγράφεται, όπως 
αναγράφετουν μέχρι σήμερα.  Είναι τόσο απλό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Κλεάνθους. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρώτης τροπολογίας του κ. Κλεάνθους; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι μία ψήφους εναντίον, δεκαέξι ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, η 
πρώτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δεύτερης τροπολογίας του κ. Κλεάνθους; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι μία ψήφους εναντίον, δεκαέξι ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, η 
δεύτερη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Και προχωρούμε τώρα στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5.  

 Τροποποίηση του άρθρου 9Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 10Α, 10Β, 10Γ, 10∆ και 10Ε στο βασικό νόμο.  Άρθρο 
8. 

 Κατάργηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 5 θέμα.  Έχουμε και εδώ τροπολογίες από 
τον κ. Κλεάνθους. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του κ. Νίκου Κλεάνθους  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως:   

1. Με την τροποποίηση του άρθρου 65ΚΖ, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 
του πιο πάνω νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 

 α. Με την προσθήκη στον πλαγιότιτλο αυτού του σημείου της τελείας αμέσως 
μετά τη λέξη “παρατυπίας” (πέμπτη γραμμή) και τη διαγραφή από αυτόν 
των λέξεων “ή/και απαγόρευση.” (έκτη και έβδομη γραμμή), 

 β. με την προσθήκη στο εδάφιο (1) αυτού του σημείου της τελείας μετά τη 
λέξη “παρατυπίας” (δέκατη γραμμή) και τη διαγραφή από αυτό της φράσης 
«ή/και απαγόρευσης εκούσιας μεταβίβασης και επιβάρυνσης του 
επηρεαζόμενου ακινήτου, ανάλογα με την περίπτωση.» (δέκατη μέχρι 
δέκατη τρίτη γραμμή), 

 γ. με την προσθήκη στο εδάφιο (2) αυτού, αμέσως μετά τη λέξη “παρατυπίας” 
(δεύτερη γραμμή), της φράσης «ή πιστοποιητικού μη εξουσιοδοτημένων 
εργασιών» και την προσθήκη, αμέσως μετά τη λέξη “παρατυπίας” (έκτη 
γραμμή), της φράσης “ή μη  εξουσιοδοτημένων εργασιών” και 

 δ. με τη διαγραφή των εδαφίων (3) και (4) αυτού. 

2. Με την τροποποίηση του άρθρου 65ΚΗ, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 
του πιο πάνω νομοσχεδίου, ως ακολούθως: 
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 α. Με τη διαγραφή από τον πλαγιότιτλο αυτού των λέξεων “ή  απαγόρευσης” 
(τρίτη και τέταρτη γραμμή), 

 β. με τη διαγραφή από αυτό της φράσης «ή/και απαγόρευσης εκούσιας 
μεταβίβασης και επιβάρυνσης του επηρεαζόμενου ακινήτου, προς όφελος 
αρμόδιας αρχής» (τρίτη μέχρι έκτη γραμμή) και 

 γ. με τη διαγραφή από την επιφύλαξη αυτού της φράσης «ή/και απαγόρευσης 
εκούσιας μεταβίβασης και επιβάρυνσης του επηρεαζόμενου ακινήτου» 
(δεύτερη μέχρι τέταρτη γραμμή). 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ των τροπολογιών του κ. Κλεάνθους; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, είμαστε σε ψηφοφορία! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρώτης τροπολογίας του κ. Κλεάνθους; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, δεκαέξι ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, η πρώτη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της δεύτερης τροπολογίας του κ. Κλεάνθους; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι ψήφους εναντίον, δεκαέξι ψήφους υπέρ και τρεις αποχές, η δεύτερη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ακόμα μια τροπολογία.  Υπάρχει ακόμα μια 
τροπολογία από τον κ. Αγγελίδη, απουσιάζει στο εξωτερικό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στην τροπολογία του κ. Αγγελίδη. 

 (Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του κ. Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου με την 
αντικατάσταση από αυτό του ορισμού του όρου “μονάδα”, όπως αυτός 
περιλαμβάνεται στο άρθρο 2 αυτού, με τον ακόλουθο νέο ορισμό:   

 «“μονάδα” σημαίνει όροφο ή τμήμα ή τμήμα ορόφου, δωμάτιο, γραφείο, 
διαμέρισμα ή κατάστημα ή οποιοδήποτε άλλο τμήμα ή χώρο κοινόκτητης 
οικοδομής που μπορεί κατάλληλα και άνετα να τυγχάνει κατοχής και κάρπωσης 
ως πλήρης χωριστή και αυτοτελής μονάδα για οποιοδήποτε σκοπό για τον 
οποίο εξασφαλίστηκε άδεια οικοδομής: 

      Νοείται ότι, εφόσον με την εκάστοτε αίτηση για οριζόντιο διαχωρισμό 
ακίνητης ιδιοκτησίας ή τμήματος αυτής προκύπτουν υπολειπόμενα μη 
αξιοποιούμενα δικαιώματα ανάπτυξης, όπως ανεξάντλητος συντελεστής 
δόμησης, τα οποία δεν παραχωρούνται συμβατικά με τον οριζόντιο διαχωρισμό 
σε μελλοντικούς συνιδιοκτήτες, τα δικαιώματα αυτά ανήκουν στον αρχικό 
ιδιοκτήτη και εγγράφονται σαν μονάδα σε ξεχωριστό τίτλο ιδιοκτησίας μαζί με 
δικαιώματα αποκλειστικής χρήσης επί τμήματος της ακίνητης ιδιοκτησίας προς 
όφελος του δικαιούχου, όπως προνοεί η σχετική αίτηση, με συγκεκριμένο 
καθορισμό σύμφωνα με εν ισχύ πολεοδομική άδεια ή αδειούχο πολεοδομικό 
γενικό χωροταξικό σχέδιο είτε, εφόσον το ζητήσει ο αιτητής, χωρίς συγκεκριμένο 
καθορισμό, οπόταν τα δικαιώματα αυτά θα καθορίζονται εκάστοτε εν όλω ή εν 
μέρει, κατά το χρόνο υποβολής μεταγενέστερων σχετικών αιτήσεων 
διαχωρισμού σύμφωνα με εν ισχύ πολεοδομική άδεια ή αδειούχο γενικό 
πολεοδομικό χωροταξικό σχέδιο σύμφωνα με την εκάστοτε σε ισχύ πολεοδομική 
νομοθεσία.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, έχετε το λόγο να την παρουσιάσετε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 
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 Λοιπόν, πολύ σύντομα, η τροπολογία αυτή αναφέρεται σε τυχόν υπολειπόμενο 
συντελεστή που προκύπτει από μη αξιοποιούμενα δικαιώματα ανάπτυξης, τα οποία 
δεν παραχωρούνται συμβατικά με τον οριζόντιο διαχωρισμό σε μελλοντικούς 
συνιδιοκτήτες.  Τα δικαιώματα αυτά, σύμφωνα με την τροπολογία αυτή, θα ανήκουν 
στον αρχικό ιδιοκτήτη και θα εγγράφονται ως μονάδα σε ξεχωριστό τίτλο ιδιοκτησίας 
μαζί με δικαιώματα αποκλειστικής χρήσης επί τμήματος της ακίνητης ιδιοκτησίας.  
Είναι μια προσπάθεια να μην εγκλωβίζεται ο ιδιοκτήτης ο οποίος θα κάνει μια 
οριζόντια ανάπτυξη από τυχόν άλλους αγοραστές, οι οποίοι στο τέλος της ημέρας 
μπορεί να ανατρέπουν, αν θέλετε, ολόκληρο το σχεδιασμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με πάρα πολύ λίγα λόγια.  Μέχρι σήμερα, τι γινόταν;  
Αναγκάζετουν ο developer να κρατήσει ένα διαμέρισμα από την ανάπτυξη τη μεγάλη, 
αν είχε αδιάθετο συντελεστή.  ∆ηλαδή, αν είχε μία ανάπτυξη των 2 000 τ.μ. και 
χρησιμοποιούσε τα 1 800 τ.μ., σε ένα διαμέρισμα, μεταβίβαζε τα υπολειπόμενα 200 
τ.μ.  Τώρα δε θα έχει αυτή την υποχρέωση, θα μπορεί να τα μεταφέρει σε έναν 
ξεχωριστό τίτλο δικό του το υπόλοιπο, αλλά θα είναι υποχρεωμένος να τα 
παρουσιάσει αυτά τα μέτρα δόμησης σε μια ενιαία αίτηση, γιατί αυτός που αγοράζει 
σήμερα αγοράζει πάνω σ’ ένα σχέδιο, το οποίο δεν πρέπει μετά να είναι στην εξουσία 
του οποιουδήποτε να το διαφοροποιεί, χωρίς να λαμβάνει υπόψη τον ιδιοκτήτη.  

 Επομένως, δε θα στηρίξουμε αυτή την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ωραία! 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και μία αποχή, η 
τροπολογία εγκρίνεται. 
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 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους VIA.  Άρθρο 
3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

  Μη υπαρχούσης ενστάσεως, το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Και έχουμε τερματίσει τη συζήτηση για την πολεοδομική αμνηστία και πάμε στο 
υπ’ αριθμόν 6 θέμα, που είναι «Ο περί  Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου 

του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 
21η  Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο 
γενικός διευθυντής της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) και ο διευθυντής του 
∆ιαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς (∆ΣΜ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΑΗΚ για το έτος 2011 προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €1.151.109.194, περιλαμβανομένων και των δαπανών για το ∆ΣΜ ύψους 
€4.306.462, και συνολικά έσοδα ύψους €955.767.000, στα οποία περιλαμβάνονται και 
τα έσοδα του ∆ΣΜ ύψους €88.000. 

 Σημειώνεται ότι, με βάση τη νομοθεσία για τη ρύθμιση της αγοράς ηλεκτρισμού, 
μαζί με τον προϋπολογισμό της ΑΗΚ κατατίθεται ταυτόχρονα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων υπό τη μορφή ενιαίου νομοσχεδίου και ο προϋπολογισμός του ∆ΣΜ.  
Ο εν λόγω προϋπολογισμός καταρτίζεται μετά από διαβουλεύσεις της ΑΗΚ με τη 
Ρυθμιστική Αρχή Ενέργειας Κύπρου και το ∆ΣΜ και, όπως έχει αναφερθεί, 
υποβάλλεται ενσωματωμένος στο νομοσχέδιο που αφορά τον ετήσιο προϋπολογισμό 
της ΑΗΚ.  Ωστόσο, παρουσιάζεται ως ξεχωριστός προϋπολογισμός σύμφωνα με το 
άρθρο 64 του περί Ρύθμισης της Αγοράς Ηλεκτρισμού Νόμου.  Η ενσωμάτωση των 
δύο προϋπολογισμών σε ένα νομοσχέδιο οφείλεται στο γεγονός ότι οι πλείστες 
δαπάνες για τη λειτουργία του ∆ΣΜ καλύπτονται από την ΑΗΚ, η οποία, σύμφωνα με 
την ισχύουσα νομοθεσία περί ρύθμισης της αγοράς ηλεκτρισμού, θέτει στη διάθεση 
του ∆ΣΜ τους αναγκαίους πόρους για την άσκηση των αρμοδιοτήτων του, 
συμπεριλαμβανομένης της χρηματοδότησης, του προσωπικού και των υποστατικών 
του. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο προϋπολογισμός του ∆ΣΜ για το 2011 
προβλέπει δαπάνες ύψους €7.206.562 και έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία 
προέρχονται κυρίως από ανάκτηση δαπανών από χρεώσεις για συνδέσεις στο 
σύστημα μεταφοράς (€2.610.000) και από την παραχώρηση πόρων από την ΑΗΚ 
προς το ∆ΣΜ (€4.508.462).  Οι κυριότερες δαπάνες του ∆ΣΜ για το ίδιο έτος αφορούν 
αποδοχές προσωπικού (€2.976.312),  δαπάνες λειτουργίας (€4.188.250) και άλλες 
δαπάνες (€7.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, τα κυριότερα έσοδα της ΑΗΚ για το έτος 
2011 προέρχονται από παροχή ηλεκτρικής ενέργειας προς τους καταναλωτές και 
αναλύονται ως ακολούθως: 

1. Εμπορική ενέργεια €397.948.000. 

2. Οικιακή ενέργεια €346.504.000. 

3. Βιομηχανική ενέργεια €145.754.000. 

4. Αγροτική ενέργεια €28.652.000. 

5. Οδικός φωτισμός €14.845.000. 

6. Υπηρεσίες δημόσιας ωφέλειας €6.623.000. 

 Επιπρόσθετα, στα έσοδα της ΑΗΚ περιλαμβάνεται ποσό ύψους €9.100.000, το 
οποίο θα προέλθει από τη χρέωση δικαιωμάτων θερμοκηπιακών αερίων. 

7. Σύμφωνα με τα ίδια πιο πάνω στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες της ΑΗΚ 
αφορούν: 
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8. ∆απάνες λειτουργίας €664.249.000 για την κάλυψη κυρίως των ακόλουθων 
αναγκών: 

α. Αγορά καυσίμων (€586.334.000). 

β. Αγορά ηλεκτρισμού από ανανεώσιμες πηγές ενέργειας (€17.500.000). 

γ. Συντήρηση εξοπλισμού σταθμών παραγωγής (€13.495.000). 

δ. Συντήρηση εξοπλισμού μεταφοράς και διανομής (€5.170.000). 

ε. Έξοδα λειτουργίας γραφείου (€8.449.000). 

στ. Έξοδα ευημερίας προσωπικού (€7.135.000). 

1. Κεφαλαιουχικές δαπάνες €310.613.000, οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

α. Κατασκευή των Μονάδων 5 και 6 στο σταθμό Βασιλικού (€85.291.000). 

β. Ολοκλήρωση του έργου για τη Μονάδα 4 στο σταθμό Βασιλικού 
(€10.060.000). 

γ. Επέκταση και ενδυνάμωση του δικτύου διανομής (€56.753.000).  

δ. Βελτίωση και επέκταση του δικτύου μεταφοράς (€39.106.000). 

ε. Βελτίωση και ανέγερση κτιρίων και υποστατικών (€10.083.000). 

στ. Εγκατάσταση και λειτουργία μονάδας αφαλάτωσης (€25.000.000). 

ζ. Επένδυση στο τερματικό αποθήκευσης και αποϋγροποίησης 
υγροποιημένου φυσικού αερίου (€69.000.000). 

2. Αποδοχές προσωπικού €134.334.345. 

3. Άλλες δαπάνες €36.129.000, από τις οποίες οι σημαντικότερες αφορούν: 

α. Τόκους δανείων (€23.279.000). 

β. Εταιρικό φόρο (€6.700.000). 

4. Απρόβλεπτες δαπάνες €1.000.000. 

 Περαιτέρω, με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό γίνεται πρόβλεψη για μείωση 
κατά πέντε άτομα του συνολικού αριθμού των εργαζομένων της ΑΗΚ, μείωση η οποία 
οφείλεται σε συλλογικές συμβάσεις και στη δημιουργία δύο νέων θέσεων (δύο θέσεις 
Εργάτη) με ταυτόχρονη κατάργηση επτά θέσεων. 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή σχετικά με το κονδύλι για την αγορά από την 
ΑΗΚ καυσίμων για την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, ο πρόεδρος του διοικητικού 
συμβουλίου της Αρχής ανέφερε ότι το συγκεκριμένο κονδύλι αντιπροσωπεύει 
ποσοστό ύψους 60% επί των συνολικών δαπανών χρήσης της ΑΗΚ και επισήμανε τη 
δυσκολία επακριβούς πρόβλεψης της τιμής αγοράς των εν λόγω καυσίμων.  Ο ίδιος 
αρμόδιος επεξήγησε ότι το κόστος αγοράς καυσίμων είναι δύσκολο να 
προϋπολογισθεί με ακρίβεια, λόγω του ότι η διεθνής τιμή των καυσίμων είναι 
ευμετάβλητη λόγω της αστάθειας που επικρατεί στις διεθνείς αγορές, ενώ ταυτόχρονα 
επηρεάζεται τόσο από την τιμή του πετρελαίου διεθνώς όσο και από την ισοτιμία του 
ευρώ έναντι του αμερικανικού δολαρίου.  
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 Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η ποσότητα καυσίμων 
που αναμένεται να καταναλωθεί κατά το 2011 υπολογίζεται να ανέλθει σε 1 222 500 
μετρικούς τόνους μαζούτ και 74 900 μετρικούς τόνους ντίζελ, ενώ γίνεται πρόβλεψη 
για αγορά 1 228 100 μετρικών τόνων μαζούτ και 72 900 μετρικών τόνων ντίζελ εντός 
του τρέχοντος έτους. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, η επιτροπή 
ζήτησε από τους αρμοδίους περαιτέρω επεξηγήσεις και άλλα στοιχεία για επιμέρους 
ζητήματα, ειδικότερα όσον αφορά τα δικαιώματα υπερωριών των υπαλλήλων, τα 
έξοδα ευημερίας προσωπικού, τα έξοδα ταξιδιών και παραστάσεως, την επενδυτική 
πολιτική του Ταμείου Συντάξεων της ΑΗΚ, το σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης 
εργαζομένων της Αρχής, την αγορά θερμοκηπιακών αερίων, καθώς και τη δημιουργία 
του τερματικού αποθήκευσης και αποϋγροποίησης υγροποιημένου φυσικού αερίου. 

 Συναφώς, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ, απαντώντας στα 
πιο πάνω, κατέθεσε τα ακόλουθα: 

1. Τα δικαιώματα υπερωριών παρουσιάζονται μειωμένα κατά €1.000.000 στον 
υπό συζήτηση προϋπολογισμό σε σχέση με την αντίστοιχη προϋπολογισθείσα 
δαπάνη για το 2010. Η κατάργηση του εν λόγω κονδυλίου δεν είναι εφικτό να 
πραγματοποιηθεί λόγω της φύσης των εργασιών της ΑΗΚ, για τις οποίες είναι 
αναγκαία η παροχή υπηρεσιών εκτός των εργάσιμων ωρών του προσωπικού.   

2. Τα έξοδα ευημερίας προσωπικού αφορούν μεταξύ άλλων την επιχορήγηση του 
επιτοκίου εκπαιδευτικών δανείων που συνάπτουν οι υπάλληλοι της ΑΗΚ από 
το Ταμείο Συντάξεων, την καταβολή εισφοράς στα Ταμεία Ευημερίας των 
υπαλλήλων, καθώς και αριθμό υποτροφιών που παραχωρούνται σε παιδιά 
υπαλλήλων της Αρχής κάθε χρόνο για περίοδο μέχρι και τριών ετών. Τα 
κριτήρια αξιολόγησης για έγκριση των αιτήσεων των υπαλλήλων της ΑΗΚ είναι 
ιδιαίτερα αυστηρά, ώστε η αξιοποίηση των εν λόγω ωφελημάτων να είναι 
στοχευμένη. 

3. Τα έξοδα ταξιδιών και παραστάσεως για το 2011 περιλαμβάνουν κονδύλι 
ύψους €492.000, το οποίο προορίζεται για την κάλυψη των εξόδων για την 
επιμόρφωση του προσωπικού στο εξωτερικό σε θέματα που αφορούν το 
φυσικό αέριο ενόψει και της δημιουργίας του τερματικού σταθμού παραλαβής, 
αποθήκευσης και αποϋγροποίησης υγροποιημένου φυσικού αερίου. 

4. Ο σχεδιασμός της επενδυτικής πολιτικής του Ταμείου Συντάξεων των 
υπαλλήλων της ΑΗΚ δεν έχει καθοριστεί στο παρόν στάδιο, αναμένεται όμως 
να ληφθεί απόφαση μετά την ολοκλήρωση του κοινωνικού διαλόγου μεταξύ 
των συνδικαλιστικών οργανώσεων και του διοικητικού συμβουλίου της ΑΗΚ.  
Μέχρι στιγμής παραχωρήθηκε προς το ταμείο αδρανής ακίνητη περιουσία της 
ΑΗΚ για σκοπούς ανάπτυξης και αξιοποίησής της, ενώ παράλληλα προτάθηκε 
προς το ταμείο όπως αυτό αναλάβει τη μονάδα αφαλάτωσης στο Βασιλικό και 
προβεί σε επενδύσεις στη θυγατρική εταιρεία της ΑΗΚ που θα διαχειρίζεται το 
θέμα του φυσικού αερίου.  Η διοίκηση της ΑΗΚ εισηγείται γενικότερα όπως το 
Ταμείο Συντάξεων επενδύσει σε εταιρείες χαμηλού επιχειρηματικού ρίσκου. 

5. Το σχέδιο πρόωρης αφυπηρέτησης εργαζομένων της ΑΗΚ κρίνεται ως 
απαραίτητος θεσμός για την Αρχή, αφού στοχεύει στην αύξηση της 
παραγωγικότητας των υπαλλήλων και σε εξοικονομήσεις επί του μισθολογίου.  
Το κονδύλι για πρόωρη αφυπηρέτηση ακολουθεί φθίνουσα πορεία διαχρονικά, 
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αφού υπάρχει πρόθεση εκ μέρους της Αρχής ο θεσμός να εκλείψει σταδιακά. 

6. Η δαπάνη για την αγορά δικαιωμάτων θερμοκηπιακών αερίων για το 2011 
παρουσιάζεται μειωμένη κατά €9.176.000 σε σχέση με την αντίστοιχη 
προϋπολογισθείσα δαπάνη για το 2010, λόγω της έναρξης λειτουργίας της 
Μονάδας 4 στο σταθμό Βασιλικού, η οποία είναι τεχνολογίας συνδυασμένου 
κύκλου διπλής καύσης (φυσικό αέριο/ντίζελ).  Με τη λειτουργία της εν λόγω 
μονάδας για παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας, οι εκπομπές θερμοκηπιακών 
αερίων θα μειωθούν και κατ’ επέκταση θα μειωθούν οι ανάγκες για αγορά των 
απαιτούμενων δικαιωμάτων εκπομπής των εν λόγω αερίων.  Η συγκεκριμένη 
μείωση του κονδυλίου αναμένεται να επηρεάσει θετικά τους καταναλωτές 
ηλεκτρικής ενέργειας. 

7. Η ΑΗΚ με βάση την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 31ης  
Μαρτίου 2009, καθίσταται υπεύθυνη για τη δημιουργία χερσαίου τερματικού 
σταθμού παραλαβής, αποθήκευσης και αποϋγροποίησης υγροποιημένου 
φυσικού αερίου στην περιοχή του ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό.  Το 
συνολικό κόστος κατασκευής του τερματικού αναμένεται να ανέλθει στα €600 
εκατομ. και θα χρηματοδοτηθεί με δανεισμό ύψους €480 εκατομ. και με 
μετοχικό κεφάλαιο ύψους €120 εκατομ.  Η ΑΗΚ θα επενδύσει στο έργο μέσω 
της θυγατρικής επενδυτικής εταιρείας “EAC LNG Investments Company 
Limited”, η οποία θα συμμετάσχει στο μετοχικό κεφάλαιο της εταιρείας 
“Vasilikos LNG Terminal Co. Ltd” με ποσοστό που θα κυμανθεί μεταξύ 51% και 
70%.  Το ανώτατο ποσό επένδυσης υπολογίστηκε στα €84 εκατομ., από τα 
οποία ποσό ύψους €15 εκατομ. ζητήθηκε όπως εγκριθεί από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων υπό τη μορφή συμπληρωματικού προϋπολογισμού του 2010, 
ενώ το υπολειπόμενο ποσό ύψους €69 εκατομ. περιλαμβάνεται στον υπό 
συζήτηση προϋπολογισμό. 

8. Επιπροσθέτως των πιο πάνω, στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά 
προϋπολογισμού, τα μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση επιπρόσθετων 
στοιχείων και καταστάσεων, τα οποία αφορούν μεταξύ άλλων τα έσοδα που 
προκύπτουν προς όφελος της ΑΗΚ από τη λειτουργία της μονάδας 
αφαλάτωσης, στοιχεία τα οποία κατατέθηκαν με σχετικό υπόμνημα της ΑΗΚ, 
ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2011. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι της ΑΗΚ δεσμεύτηκαν επίσης να καταθέσουν 
στατιστικά στοιχεία αναφορικά με τις εγκρίσεις που παραχωρούνται σε υπαλλήλους 
της Αρχής για πρόωρη αφυπηρέτηση, στοιχεία για τα οποία αναμένεται γραπτή 
απάντηση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο 
έγκριση του προϋπολογισμού της ΑΗΚ για το 2011. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
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Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Υπάρχουν προτεινόμενες τροπολογίες εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος  

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ) για το 2011, στο ∆ελτίο ∆απανών αυτού, με την ένθεση 
σημείωσης: 

1. Στο Κεφάλαιο 2-άρθρο 242 “Αποζημίωση για Πρόωρη Αφυπηρέτηση” 
(€500.000) και 

2. στο Κεφάλαιο 4-άρθρο 536 “Επένδυση στο Έργο Τερματικού Αποθήκευσης και 
Αποϋγροποίησης Υγροποιημένου Φυσικού Αερίου” [+(€69.000.000)] - Νέο 
άρθρο ως ακολούθως: 

 «Ουδεμία δαπάνη διενεργείται από το άρθρο χωρίς προηγουμένως να 
ενημερώνεται η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
και να εξασφαλίζεται η συγκατάθεσή της.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχουν κατατεθεί εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δύο τροπολογίες που έχουν σχέση με το σταύρωμα δύο 
κονδυλίων.  Το ένα αφορά το γνωστό κεφάλαιο που έχει σχέση με το κονδύλι που έχει 
να κάμει με την αποζημίωση για πρόωρη αφυπηρέτηση, ένα κονδύλι που 
σταυρώνεται κάθε χρόνο, καθώς σχολιάζεται κάθε χρόνο από τη Γενικό Ελεγκτή, η 
οποία πιστεύει ότι σε κάποιες περιπτώσεις ενδεχομένως να εγείρονται ζητήματα 
κατάχρησης αυτού του δικαιώματος.  Και το δεύτερο κονδύλι αφορά την επένδυση στο 
έργο τερματικού αποθήκευσης και αποϋγροποίησης υγροποιημένου φυσικού αερίου, 
καθώς πιστεύουμε ότι θα πρέπει να ενημερωθεί η Βουλή πώς προτίθεται η 
κυβέρνηση να προχωρήσει σε σχέση με τη συγκεκριμένη επένδυση και με την έλευση 
του φυσικού αερίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος εισηγείται με δύο τροπολογίες το σταύρωμα δύο 
κονδυλίων, τα οποία ακούσατε. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από τον κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 



77 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Αστειευόμενος) 

 Πολύ περίεργη συμμαχία του Σαμψών με τον Κατσουρίδη!  ∆εν ξέρω τι 
συμβαίνει σήμερα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απελπίστην ο άνθρωπος! 

Σ. ΣΑΜΨΩΝ: 

 Έν’ φίλος μου, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ και δεκαέξι ψήφους εναντίον, η πρώτη 
τροπολογία για το σταύρωμα εγκρίνεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από τον κ. 
Νικόλα Παπαδόπουλο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ και δεκαέξι ψήφους εναντίον, η δεύτερη 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Και πάμε τώρα στην ψήφιση του προϋπολογισμού.   

 Πόσοι τάσσονται υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κύριος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Αβέρωφ Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, πέραν των άλλων λόγων που τις προηγούμενες χρονιές 
εκθέταμε για την καταψήφιση του συγκεκριμένου προϋπολογισμού -που για σκοπούς 
εξοικονόμησης χρόνου δε θα επαναλάβω- έχουμε και έναν επιπρόσθετο λόγο: ότι 
φέτος η γενική διεύθυνση της ΑΗΚ επίμονα προσπαθούσε να αιχμαλωτίσει την 
κυπριακή οικονομία και να οδηγήσει τον τόπο σε οικονομικές περιπέτειες μέχρι το 
2035, επιμένοντας ότι εδώ και τώρα και πριν από το τέλος του 2010 έπρεπε να 
υπογραφεί μία συμφωνία που κατά την άποψή μας θα ήταν καταστροφική για την 
οικονομία του τόπου, η συμφωνία με τη Shell.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Νομίζω ότι δεν είναι θέμα που θα αρχίσουμε να το συζητούμε σε τόση έκταση.  
Να σας παρακαλέσω να είσαστε σύντομοι.   

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η θέση μας είναι καθαρή.  Εμείς επικροτούμε το έργο το οποίο 
η Αρχή επιτελεί γι’ αυτό τον τόπο.  Θεωρούμε ότι η έγκριση των προϋπολογισμών 
αυτής της Αρχής, που δίδει το τεχνικό φως σε όλους μας σ’ αυτό τον τόπο, θα έπρεπε 
να μη συζητείται καν.  Αν έχουμε παρατηρήσεις, αν έχουμε απόψεις, αν έχουμε 
προτάσεις, αυτά είναι θέματα τα οποία μπορούμε να τα βάζουμε κάτω, να τα 
συζητούμε και κανείς δεν αρνήθηκε το διάλογο.  Με τη λογική της σκέψης που έχει πει 
ο αγαπητός μου ο κ. Αβέρωφ, έτσι πολύ μου ερχόταν μέχρι εδώ να πω στους 
βουλευτές του Συναγερμού, γιατί ο κόσμος του Συναγερμού δεν ευθύνεται, να κόψετε 
το ρεύμα, άμα δεν εγκριθούν οι προϋπολογισμοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Ρίκκος Εωτοκρίτου, παρακαλώ για τη δική του παρέμβαση.  Σύντομα, 
κύριε Ερωτοκρίτου, από τη θέση σας. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ:  

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε, πέραν των λόγων που έχουν λεχθεί, εμείς θεωρούμε ότι δεν 
πρέπει να ψηφιστεί ο προϋπολογισμός για τον εξής λόγο: Η παλιά ιστορία του ΦΠΑ 
που εξακολουθεί, όταν δεν είχε προκύψει η κρίση, εξακολουθεί να ταλανίζει και να 
βασανίζει, μαζί με την ακρίβεια η οποία προέκυψε, τους καταναλωτές.  Εμείς 
θεωρούμε, εξακολουθούμε να θεωρούμε ότι τώρα επιβάλλεται αντισταθμιστικά η 
μείωση του φόρου προστιθέμενης αξίας σε όρια που επιτρέπει η Ευρωπαϊκή Ένωση.  
Επιτρέπει μέχρι και 5% μείωση.  Ένα. 

 ∆εύτερον, εμείς θέλουμε να πληροφορήσουμε το σώμα ότι -δεν ξέρω αν είναι 
με υπόδειξη της Αρχής Ηλεκτρισμού, που αποτελεί το συντονιστικό και δεσπόζον 
σώμα της διαχείρισης για τις πηγές εναλλακτικής ενεργείας με βάση απόφαση του 
Υπουργικού Συμβουλίου, δεν ξέρω αν είναι με υπόδειξη, επαναλαμβάνω, της Αρχής 
Ηλεκτρισμού- όλα τα κονδύλια τα οποία παρεχωρούντο για σκοπούς προώθησης των 
εναλλακτικών πηγών ενέργειας και ιδιαίτερα για την αιολική ενέργεια έχουν παγώσει.  
Προχθές ο Πρόεδρος, την περασμένη Κυριακή, επήγε και έκαμε τα εγκαίνια, στα 
πλαίσια μιας ιδιωτικής πρωτοβουλίας, για την ίδρυση ενός αιολικού πάρκου €460 
εκατομ., όλα κεφάλαια από το εξωτερικό και δάνεια από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα.  Η 
κυπριακή κυβέρνηση δεν πρόσφερε ούτε ένα ευρώ!  ∆ε λέω ότι είναι καλό ή κακό, λέω 
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ότι υπήρχε σχέδιο σε σχέση με την επιδότηση αυτών των προσπαθειών που 
συνιστούν αναπτυξιακά έργα και ελευθερώνουν από το βάρος του πετρελαίου -
οικονομικά και πολιτικά- και έχουν σταματήσει και αυτού του είδους την ανάπτυξη 
σηκώνοντας τα χέρια ψηλά.   

 Γι’ αυτούς τους λόγους δε θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλον ότι η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα έχει 
τοποθετηθεί θετικά στο να υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, απλά θα 
συμφωνήσω σε ένα σημείο με τον κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, ότι σίγουρα η Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου μάς ανάβει τα φώτα, αλλά ταυτόχρονα μας αλλάζει και τα φώτα!  
Θεωρώ ότι οι Κύπριοι καταναλωτές είναι από τους πιο άτυχους, από τη στιγμή την 
οποία πληρώνουμε ένα από τα ακριβότερα ηλεκτρικά ρεύματα, μπορώ να πω, 
ανάμεσα στις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Θεωρούμε επίσης ότι είναι καθήκον 
της κυβέρνησης να επισπεύσει την οποιαδήποτε διαδικασία και εμείς θεωρούμε ότι η 
διαδικασία της έλευσης του φυσικού αερίου, χωρίς να έχουμε την οποιαδήποτε 
πρόσφατη ενημέρωση, έχει παγώσει.  Έχει παγώσει, φαίνεται, γιατί δεν 
εξυπηρετήθηκαν κάποιων τα συμφέροντα.  Όμως παράλληλα, εμείς δηλώνουμε ότι, 
όσο κρατούν εκεί σταθερή και παγωμένη αυτή τη διαδικασία, ο Κύπριος πολίτης θα 
πληρώνει ακριβότερο ηλεκτρικό ρεύμα.   

 Παράλληλα, κύριε Πρόεδρε, εμείς θέλουμε να τονίσουμε ότι θέλουμε από 
πλευράς της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου να δώσει και να καταθέσει ενώπιον της 
Βουλής -κάτι του οποίου δεν τύχαμε ακόμη- εκείνο το οποίο έχει δεσμευτεί και έναντι 
της ΡΑΕΚ, γιατί, εάν θυμόμαστε πολύ καλά, προσφάτως, για να επιτραπεί στην Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου να αυξήσει κατά 1% την τιμή του ηλεκτρικού ρεύματος, έχει 
δεσμευτεί για μείωση των διοικητικών της δαπανών.  ∆ε γνωρίζουμε ως Βουλή αν 
αυτό έχει συμβεί.  Γιατί αλίμονο από τη μία να λέμε ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού Κύπρου 
δεν μπορεί να αντεπεξέλθει στις αναπτυξιακές της υποχρεώσεις και από την άλλη να 
μην προσπαθεί η ίδια να μειώσει το διοικητικό της κόστος!  

 Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση κονδυλίων της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου ποσού ύψους 
€1.151.109.194 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 
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 Κατάργηση υφιστάμενων θέσεων.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 7. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ του ανάμματος των φώτων από την ΑΗΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον να μας αλλάζει τα φώτα η ΑΗΚ; 

(Γέλια) 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Μα, το πετρέλαιο έν’ της Shell, κύριε Πρόεδρε, πάλε! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2011 Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον, ο προϋπολογισμός της ΑΗΚ 
εγκρίνεται. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 7 θέμα, που είναι «Ο περί Προϋπολογισμού 
της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 

Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρία Κυριακού 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Νίκος Κουτσού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 
21η Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος και άλλοι εκπρόσωποι της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου (ΡΑΕΚ). 

 Ο προϋπολογισμός της ΡΑΕΚ για το έτος 2011 προβλέπει δαπάνες ύψους 
€2.026.976 και έσοδα ύψους €2.190.854, τα οποία προέρχονται κυρίως από την 
επιβολή ετήσιου τέλους για την παραχώρηση διάφορων αδειών, όπως είναι η άδεια 
λειτουργίας σταθμού παραγωγής ηλεκτρισμού και η άδεια προμήθειας ηλεκτρισμού, 
καθώς και από τόκους εισπρακτέους από καταθέσεις της Αρχής σε τραπεζικούς 
λογαριασμούς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, ο υπό 
συζήτηση προϋπολογισμός είναι πλεονασματικός και δεν επιβαρύνει τον κρατικό 
προϋπολογισμό.   

 Οι προϋπολογιζόμενες δαπάνες αναλύονται σε: 

1. αποδοχές προσωπικού ύψους €935.333, 

2. δαπάνες λειτουργίας ύψους €168.120, 

3. άλλες δαπάνες ύψους €681.523, 

4. κεφαλαιουχικές δαπάνες ύψους €202.000 και 

5. απρόβλεπτες δαπάνες ύψους €40.000. 

 Με τον υπό συζήτηση προϋπολογισμό προνοείται επίσης η δημιουργία έξι 
νέων, πρόσθετων θέσεων.  Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της ΡΑΕΚ, η δημιουργία 
των θέσεων αυτών κρίνεται απόλυτα αναγκαία για τους ακόλουθους λόγους: 
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α. Για σκοπούς εναρμόνισης με τις νέες ευρωπαϊκές Οδηγίες που προνοούν για 
περαιτέρω ενίσχυση των εθνικών ρυθμιστικών αρχών, καθώς και για την 
ανάθεση σ’ αυτές νέων υποχρεώσεων, εξουσιών και καθηκόντων.   

β. Για σκοπούς αύξησης των ανθρώπινων και οικονομικών πόρων των 
ρυθμιστικών αρχών των κρατών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σύμφωνα με 
υπόδειξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε σχέση με την ανάγκη αυτονομίας του 
προϋπολογισμού των αρχών αυτών. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους αρμοδίους, πέραν των πιο πάνω, λήφθηκαν επίσης 
υπόψη τα ακόλουθα: 

 Οι αυξημένες υποχρεώσεις της ΡΑΕΚ που απορρέουν από την έναρξη των 
διαδικασιών έλευσης του φυσικού αερίου, οι πολύ μεγάλες απαιτήσεις για χρήση των 
ανανεώσιμων πηγών ενέργειας (ΑΠΕ) στην ηλεκτροπαραγωγή, καθώς και οι 
υποχρεώσεις της ΡΑΕΚ για το άνοιγμα της αγοράς ηλεκτρισμού και την προστασία 
του καταναλωτή. 

 Σύμφωνα με σχετικό υπόμνημα της ΡΑΕΚ, ημερομηνίας 10 Μαρτίου 2011, 
βασικό χαρακτηριστικό της δράσης της Αρχής για τη χρονιά που πέρασε ήταν η λήψη 
μιας σειράς σημαντικών αποφάσεων που επιλύουν εκκρεμότητες και δημιουργούν τις 
βάσεις και τις προϋποθέσεις για τη λειτουργία της αγοράς ηλεκτρισμού.  Οι 
σημαντικότερες από αυτές τις αποφάσεις έχουν ως ακολούθως: 

1. Εγκρίθηκαν για πρώτη φορά τα τέλη χρήσης δικτύου μεταφοράς και διανομής, 
καθώς και οι χρεώσεις για επικουρικές υπηρεσίες και για το ∆ιαχειριστή 
Συστήματος Μεταφοράς.  Εγκρίθηκε επίσης και δημοσιεύτηκε για σκοπούς 
δημόσιας διαβούλευσης το προσχέδιο ρυθμιστικής απόφασης για τη 
μεθοδολογία για την παροχή και αποζημίωση επικουρικών υπηρεσιών και 
μακροχρόνιας εφεδρείας. 

2. Εκδόθηκε απόφαση επιβολής υποχρέωσης για διατήρηση ελάχιστων 
αποθεμάτων εναλλακτικού καυσίμου στις εγκαταστάσεις ηλεκτροπαραγωγής 
που έχουν ως καύσιμο το φυσικό αέριο για σκοπούς ασφάλειας εφοδιασμού. 

3. Η απόφαση σταθμός για την ορθολογιστική λειτουργία της αγοράς 
ηλεκτρισμού, η οποία ισχύει από τον Ιανουάριο του 2011 και αφορά τη 
διαφοροποίηση και αναϊσορρόπηση των διατιμήσεων της ΑΗΚ.   

 Περαιτέρω, στο ίδιο υπόμνημα αναλύονται οι σημαντικότεροι στόχοι που έχει 
θέσει η ΡΑΕΚ για το 2011, οι οποίοι είναι, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθοι: 

α.  Εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας για τη ρύθμιση της αγοράς ηλεκτρισμού 
και φυσικού αερίου με τις σχετικές ευρωπαϊκές Οδηγίες, που προνοούν, μεταξύ 
άλλων, ενίσχυση της ανεξαρτησίας, του ρόλου και των αρμοδιοτήτων των 
ρυθμιστικών αρχών. 

β. Εφαρμογή της απόφασης για αναϊσορρόπηση των διατιμήσεων της ΑΗΚ και 
προγραμματισμό για πλήρη αναδόμησή τους μετά την εφαρμογή του 
διαφανούς διαχωρισμού των λογαριασμών της ΑΗΚ κατά δραστηριότητα. 

γ. Ολοκλήρωση των αποφάσεων που σχετίζονται με τα θέματα της λειτουργίας 
της αγοράς ηλεκτρισμού, όπως είναι π.χ. τα θέματα επικουρικών υπηρεσιών, 
εφεδρειών και προσομοιωμένης τιμής αγοράς ηλεκτρισμού. 
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δ. Τροποποίηση της νομοθεσίας για τις ΑΠΕ με τρόπο που να επιτυγχάνεται η 
ένταξη και συμμετοχή τους στο σύστημα παραγωγής ηλεκτρισμού, χωρίς να 
δημιουργούνται στρεβλώσεις, μέσω του διαχωρισμού του ταμείου ΑΠΕ 
ηλεκτροπαραγωγής από το ταμείο για εξοικονόμηση και από τις άλλες ΑΠΕ. 

ε. Παρακολούθηση, στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων της Αρχής, της όσο το δυνατό 
ταχύτερης και οικονομικά πιο συμφέρουσας έλευσης του φυσικού αερίου στην 
Κύπρο, κυρίως για σκοπούς ηλεκτροπαραγωγής. 

στ. Ενίσχυση της οργανικής δομής της ΡΑΕΚ σε τομείς όπου δεν είναι επαρκώς 
στελεχωμένη με τρόπο που να διασφαλίζεται η ομαλή λειτουργία της Αρχής. 

ζ. Προώθηση της υλοποίησης του έργου για ανέγερση ιδιόκτητων γραφείων της 
ΡΑΕΚ με σχεδιασμό ελάχιστης ενεργειακής κατανάλωσης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, έχει διαμορφώσει τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της 
ΡΑΕΚ για το έτος 2011. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση 
του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι και το ΕΥΡΩΚΟ υποστηρίζει το πιο πάνω νομοσχέδιο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είμαστε ομόφωνοι. 

 Αντιλαμβάνομαι δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
ποσού ύψους €2.026.976 για τη χρήση του έτους που λήγει στις 31 ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 
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 ∆ημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 ως 6; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 6 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής 
Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο υπ’ αριθμόν 7 ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8 και 9 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Οι περί 
Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής (Πιστοποιητικό Εγγραφής και Ετήσια Άδεια) Κανονισμοί 
του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και τους 
κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής (Πιστοποιητικό Εγγραφής 

και Ετήσια Άδεια) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος  Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

Στέλλα Κυριακίδου  Στέλιος Ιερωνυμίδης 

Ντίνα Ακκελίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε τα πιο πάνω νομοθετήματα σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 10 Μαρτίου 2011.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συμβουλίου Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής 
και του Συνδέσμου Ιατρικής Φυσικής και Βιοϊατρικής Μηχανικής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εγγραφής 
Φυσικών Ιατρικής Νόμου, ώστε να αντιμετωπιστούν ορισμένα κενά και αδυναμίες που 
παρουσιάστηκαν κατά την εφαρμογή του.  

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προβλέπονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη 
βασική νομοθεσία:  

1. Η τροποποίηση της διάταξής της που καθορίζει τα προσόντα που πρέπει να 
πληρεί πρόσωπο, προκειμένου να εγγραφεί στο Μητρώο Φυσικών Ιατρικής, 
ώστε απαραίτητο προσόν για την εγγραφή να μην είναι πλέον η κατοχή 
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πανεπιστημιακού διπλώματος ή τίτλου φυσικού ιατρικής πτυχιακού επιπέδου, 
αλλά η κατοχή πανεπιστημιακού διπλώματος ή τίτλου φυσικού ιατρικής 
μεταπτυχιακού επιπέδου.   

2. Η τροποποίηση των διατάξεών της που προβλέπουν για τη διάρκεια ισχύος της 
άδειας ασκήσεως του επαγγέλματος του φυσικού ιατρικής, ώστε αυτή να μην 
είναι πλέον ετήσια, αλλά τριετής. 

3. Η διόρθωση των τυπογραφικών λαθών που έχουν εντοπιστεί αναφορικά με 
ορισμένες διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
26 του περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής Νόμου, σκοπείται η θέσπιση κανονισμών 
που να καθορίζουν το έντυπο υποβολής αίτησης για εγγραφή στο υπό αναφορά 
μητρώο, το έντυπο του πιστοποιητικού που εκδίδεται και το ύψος των τελών για την εν 
λόγω εγγραφή, καθώς και το ύψος των τελών για την έκδοση άδειας ασκήσεως του 
επαγγέλματος του φυσικού ιατρικής. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τον εκπρόσωπο 
του Υπουργείου Υγείας, η τροποποίηση της διάταξης της βασικής νομοθεσίας που 
καθορίζει τα ακαδημαϊκά προσόντα που πρέπει να πληρεί κάποιο πρόσωπο, 
προκειμένου να εγγραφεί στο Μητρώο Φυσικών Ιατρικής, κρίθηκε αναγκαία, επειδή, 
με βάση τη διεθνή πρακτική, το επάγγελμα του φυσικού ιατρικής ασκείται μόνο από 
πρόσωπα που κατέχουν μεταπτυχιακά προσόντα πανεπιστημιακού επιπέδου. Με την 
προτεινόμενη τροποποίηση, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, θα καταστεί δυνατή η 
εφαρμογή διατάξεων της ισχύουσας βασικής νομοθεσίας που ήταν ανεφάρμοστες, 
λόγω του ότι δεν ήταν δυνατή η εγγραφή προσώπων στο υπό αναφορά μητρώο με 
βάση την κατοχή των απαιτούμενων ανά το παγκόσμιο ακαδημαϊκών προσόντων 
μεταπτυχιακού επιπέδου. 

 Περαιτέρω, όπως επισημαίνεται στα ίδια στοιχεία, η τροποποίηση της διάρκειας 
ισχύος της άδειας που εκδίδεται για σκοπούς άσκησης του επαγγέλματος του φυσικού 
ιατρικής, ώστε αυτή να αυξηθεί από ένα χρόνο σε τρία χρόνια, κρίθηκε αναγκαία, 
δεδομένου ότι έχει παρατηρηθεί ότι τα προσόντα των φυσικών ιατρικής δε 
διαφοροποιούνται σε ετήσια βάση. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες των υπό συζήτηση νομοσχεδίων και κανονισμών.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
νομοθετημάτων και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο, καθώς και την έγκριση των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 
νομοσχεδίου, κύριε γραμματέα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4.   

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται ομόφωνα σε νόμο. 

 Και πάμε στους κανονισμούς τώρα. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι 
περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2010».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2010».  

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Αθηνά Κυριακίδου 

 Γεώργιος Τάσου Γιώργος Βαρνάβα 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Νίκος Κουτσού 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
αρκετές συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 27 
Οκτωβρίου 2009 και 15 Μαρτίου 2011. 

 Στα πλαίσια της εξέτασής τους κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Πανεπιστημίου Κύπρου και της Φοιτητικής Ένωσης Πανεπιστημίου 
Κύπρου (ΦΕΠΑΝ). 

 Σκοπός των πρώτων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 32 
του περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
κανονισμών, ούτως ώστε να συμπεριληφθεί σε αυτούς πρόνοια για την ίδρυση 
Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών. 

 Με τους δεύτερους κανονισμούς, οι οποίοι επίσης εκδίδονται με βάση το ίδιο 
άρθρο του πιο πάνω νόμου, ρυθμίζεται η λειτουργία της Σχολής Μεταπτυχιακών 
Σπουδών. 

 Ειδικότερα, η ίδρυση και η λειτουργία της Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών 
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου θα συμβάλει στα εξής: 

1. Στην αναβάθμιση και στην ενδυνάμωση των μεταπτυχιακών προγραμμάτων 
των τμημάτων του Πανεπιστημίου Κύπρου. 

2. Στον καθορισμό ενιαίας πολιτικής αναφορικά με τα μεταπτυχιακά 
προγράμματα. 

3. Στη διασύνδεση του Πανεπιστημίου Κύπρου με ευρωπαϊκά προγράμματα σε 
μεταπτυχιακό επίπεδο.  

4. Στην ενδυνάμωση της έρευνας στο Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης και των δύο κανονισμών, την επιτροπή απασχόλησε 
ιδιαίτερα το θέμα της ανάγκης ίδρυσης Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών στο 
Πανεπιστήμιο Κύπρου και γι’ αυτό ζήτησε όπως της αποσταλούν αναλυτικά στοιχεία 
που να δικαιολογούν το αίτημα αυτό και να καταδεικνύουν το ακριβές κόστος που θα 
απαιτηθεί γι’ αυτό το σκοπό.  

 Οι εκπρόσωποι του Πανεπιστημίου Κύπρου, ανταποκρινόμενοι στο αίτημα της 
επιτροπής, με επιστολές τους, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 2009 και 21ης  
Φεβρουαρίου 2011, απέστειλαν σε αυτήν τα στοιχεία που ζητήθηκαν. 

 Ειδικότερα, στις πιο πάνω επιστολές, μεταξύ άλλων, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

1. Η ανάγκη για ίδρυση Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου προέκυψε λόγω της πολιτικής για ανάπτυξη των μεταπτυχιακών 
προγραμμάτων σπουδών και της πολιτικής για αύξηση του αριθμού των 
μεταπτυχιακών φοιτητών.  Σήμερα οι εγγεγραμμένοι μεταπτυχιακοί φοιτητές 
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου ανέρχονται στους 1 853.  Συγκεκριμένα φοιτούν 1 
339 φοιτητές σε επίπεδο μάστερ και 514 φοιτητές σε διδακτορικό επίπεδο.  Η 
αύξηση του αριθμού των φοιτητών και των προγραμμάτων σπουδών απαιτεί τη 
διασφάλιση της ποιότητας τόσο των σπουδών όσο και των πτυχίων που θα 
απονέμονται. 
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2. Για να βελτιωθεί η ποιότητα των προσφερόμενων προγραμμάτων 
μεταπτυχιακής φοίτησης, το Πανεπιστήμιο Κύπρου έκρινε αναγκαία τη 
δημιουργία ξεχωριστής δομής η οποία θα συντονίζει την προσφορά των 
μεταπτυχιακών προγραμμάτων σπουδών.  Η Σχολή Μεταπτυχιακών Σπουδών 
δε θα έχει δικό της ακαδημαϊκό προσωπικό όπως οι άλλες σχολές του 
πανεπιστημίου.  Όπως προτείνεται από το πανεπιστήμιο, η δομή αυτή 
πρόκειται να πάρει τη μορφή σχολής όπως είναι η διεθνής πρακτική και οι 
ευρωπαϊκές τάσεις για ίδρυση σχολών μεταπτυχιακών σπουδών στα 
πανεπιστήμια.  Σε ποσοστό μεγαλύτερο του 60% των πανεπιστημίων της 
Ευρώπης λειτουργεί ήδη σχολή μεταπτυχιακών σπουδών και αυτό το ποσοστό 
των πανεπιστημίων αυξάνεται χρόνο με χρόνο.  Επισημαίνεται ότι σε πίνακα 
που αποστάλθηκε στην επιτροπή περιέχονται ενδεικτικά διακόσια δεκαπέντε 
ευρωπαϊκά πανεπιστήμια και πανεπιστήμια των ΗΠΑ στα οποία λειτουργεί ήδη 
με επιτυχία σχολή μεταπτυχιακών σπουδών. 

3. Η ίδρυση της σχολής αυτής προϋποθέτει ότι τα προγράμματα σπουδών θα 
εξακολουθήσουν να προσφέρονται από τα ακαδημαϊκά τμήματα του 
πανεπιστημίου, χωρίς η Σχολή Μεταπτυχιακών Σπουδών να παρεμβαίνει στη 
λειτουργία και στο ακαδημαϊκό έργο των τμημάτων του πανεπιστημίου.  Η 
Σχολή Μεταπτυχιακών Σπουδών θα αποτελεί οριζόντια δομή πάνω από τις 
άλλες σχολές και η ίδρυσή της εγκρίθηκε ομόφωνα από τη σύγκλητο στην 
οποία εκπροσωπούνται όλες οι υπόλοιπες σχολές του πανεπιστημίου. 

4. Η Σχολή Μεταπτυχιακών Σπουδών θα συντονίζει την προσφορά των 
προγραμμάτων σπουδών και θα συμβάλλει στην ποιοτική αναβάθμιση και 
ενδυνάμωση των μεταπτυχιακών σπουδών στο πανεπιστήμιο.  Στόχοι της 
λειτουργίας της θα είναι επίσης ο καθορισμός ενιαίας πολιτικής από το 
πανεπιστήμιο αναφορικά με την προσφορά μεταπτυχιακών προγραμμάτων, η 
ενθάρρυνση της συμμετοχής σε ευρωπαϊκά προγράμματα σπουδών και η 
συνεργασία με άλλα πανεπιστήμια. 

5. Η ίδρυση της σχολής αυτής αναμένεται επίσης να συμβάλει σε μεγάλο βαθμό 
στην ενδυνάμωση της έρευνας, στην περαιτέρω ανάπτυξη της ερευνητικής 
κουλτούρας και στη δημιουργία νέων θέσεων εργασίας ερευνητών.  Όπως είναι 
γνωστό, το πανεπιστήμιο απασχολεί ένα μεγάλο αριθμό μεταπτυχιακών 
φοιτητών στα ερευνητικά του προγράμματα και με την ίδρυση της σχολής αυτής 
αναμένεται ότι θα δημιουργηθεί το κατάλληλο ερευνητικό περιβάλλον το οποίο 
θα προσελκύσει και θα απασχολήσει μεγαλύτερο αριθμό ακαδημαϊκών και 
ερευνητών, αλλά και αυξημένο αριθμό εσόδων από ανταγωνιστικά ερευνητικά 
προγράμματα. 

6. Στόχος του πανεπιστημίου είναι όπως μέχρι το έτος 2011 κατορθώσει να 
περιληφθεί μεταξύ των πεντακοσίων καλύτερων πανεπιστημίων του κόσμου.   

7. Η διοικητική υποστήριξη της σχολής αυτής θα γίνει από διοικητικό προσωπικό 
το οποίο θα μετακινηθεί από το Γραφείο Μεταπτυχιακών Σπουδών της 
Υπηρεσίας Σπουδών και Φοιτητικής Μέριμνας, το οποίο στελεχώνεται από ένα 
Λειτουργό Πανεπιστημίου Α΄ και δύο γενικούς γραφείς.  Το επιπρόσθετο 
κόστος για την ίδρυση της Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών θα ανέρχεται 
περίπου στα €37.522,09 ανά έτος.  Συγκεκριμένα, ποσό €19.146,39 αφορά το 
κόστος ενός επισκέπτη επίκουρου καθηγητή για την περίοδο από 1η 
Σεπτεμβρίου έως 31η Μαΐου (εννέα μήνες) για τη διδασκαλία ενός μαθήματος 
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και ποσό €18.375,70 αφορά το κόστος μιας θέσης γενικού γραφέα για δώδεκα 
μήνες (κλίμακα Α2). 

 Οι εκπρόσωποι της ΦΕΠΑΝ συμφώνησαν με την προώθηση της ψήφισης των 
κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη της όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος τάχθηκαν υπέρ της έγκρισης των δυο κανονισμών. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις,  το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην ολομέλεια του 
σώματος στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για τους δύο κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της 
στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης κατά τη συζήτηση των 
κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα ζήτησε το λόγο. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά στην έκθεση αναγράφεται ότι θα τοποθετηθούμε στην 
ολομέλεια.  Να πω ότι θα υπερψηφίσουμε τα συγκεκριμένα νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Βαρνάβα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, να πληροφορήσω το σώμα ότι δεν είμαι υπέρ της 
ψήφισης των κανονισμών· είμαι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αντιλαμβάνομαι και το ΑΚΕΛ είναι υπέρ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και το ∆ΗΚΟ. Πολύ ωραία! 

 Υπάρχει οποιοσδήποτε που θέλει να τοποθετηθεί εναντίον; 

 Ο κ. Περδίκης.   
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 Οποιοσδήποτε άλλος;    

 Όχι. 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Άρα οι υπ’ αριθμόν 11 κανονισμοί, που είναι «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», 
εγκρίνονται με μία ψήφο εναντίον. 

 Το ίδιο ισχύει και για τους άλλους κανονισμούς, κύριε Περδίκη; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Και οι κανονισμοί που τιτλοφορούνται «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Λειτουργία Σχολής Μεταπτυχιακών Σπουδών) Κανονισμοί του 2010» εγκρίνονται 
πάλι με μία ψήφο εναντίον.  Οι υπόλοιποι όλοι είναι υπέρ. 

 Και προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα, που είναι «Ο περί Αναγνώρισης 
∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών 
Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Αντιλαμβάνομαι είναι 
πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και 

Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Θεμιστοκλέους Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από το μέλος της επιτροπής βουλευτή κ. Γιώργο Βαρνάβα και το 
βουλευτή κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 23 Νοεμβρίου 2010 και στις 22 Φεβρουαρίου και 15 Μαρτίου 2011. 

 Στα πλαίσια της μελέτης της πρότασης νόμου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, του Κυπριακού Συμβουλίου Αναγνωρίσεως Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ), 
καθώς και των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΠΟΕ∆, ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Αναγνώρισης 
∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών 
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Ιδρυμάτων του Εξωτερικού Νόμου, ώστε να υπάρξει αναγνώριση και για τους τίτλους 
σπουδών οι οποίοι αποκτήθηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2008 αντί μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2006, που προβλέπεται σήμερα στο άρθρο 3Α της υφιστάμενης 
νομοθεσίας. 

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη τροποποίηση οι εκπαιδευτικοί λειτουργοί που 
είναι κάτοχοι τίτλων σπουδών που αποκτήθηκαν μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2008 θα 
τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης με αυτούς που κατέχουν όμοιους τίτλους σπουδών 
που αναγνωρίστηκαν ήδη από την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, για σκοπούς 
πρόσληψης ή προαγωγής τους στην εκπαιδευτική υπηρεσία. 

 Όπως ανέφεραν στην επιτροπή οι εισηγητές της πρότασης νόμου, η 
προτεινόμενη αυτή τροποποίηση θα συμβάλει στην άρση της αδικίας που έχει υποστεί 
ένας περιορισμένος αριθμός εκπαιδευτικών, οι οποίοι κατά τη διάρκεια των σπουδών 
τους για την απόκτηση συγκεκριμένου τίτλου σπουδών είχαν ασθενήσει πολύ σοβαρά 
και δεν κατέστη δυνατό να τις ολοκληρώσουν έγκαιρα.  Οι εκπαιδευτικοί όμως που 
ολοκλήρωσαν έγκαιρα τις σπουδές τους και των οποίων αναγνωρίστηκαν οι τίτλοι από 
την Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας στην πορεία ανελίχθηκαν στην υπηρεσία, σε 
αντίθεση με τους εκπαιδευτικούς που δεν τις ολοκλήρωσαν έγκαιρα λόγω ασθένειας.  
Επιπλέον, αυτοί οι εκπαιδευτικοί λόγω της σύστασης του Κυπριακού Συμβουλίου 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥΣΑΤΣ) το 1996 αντιμετώπισαν στην πορεία 
προβλήματα όσον αφορά την αναγνώριση των τίτλων σπουδών τους και 
συγκεκριμένα του μεταπτυχιακού τους.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης, τόσο το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και η 
Νομική Υπηρεσία όσο και το ΚΥΣΑΤΣ και η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας 
διαφώνησαν με την προτεινόμενη τροποποίηση.   

 Συγκεκριμένα, η Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας σε γραπτό υπόμνημα 
που κατέθεσε στην επιτροπή επισημαίνει μεταξύ άλλων ότι τόσο η προτεινόμενη 
τροποποίηση όσο και προηγούμενη, που επήλθε το 2003 για συναφή σκοπό, 
ουσιαστικά εξουδετερώνουν την αρμοδιότητα της επιτροπής να ερευνά κατά πόσο τα 
ακαδημαϊκά προσόντα των υποψήφιων για διορισμό ή προαγωγή εκπαιδευτικών 
ικανοποιούν τις απαιτήσεις του οικείου σχεδίου υπηρεσίας.  Πέραν των πιο πάνω, 
εκφράζει ειδικά την άποψη ότι τόσο με την προγενέστερη όσο και με την προτεινόμενη 
τροποποίηση παραβιάζεται το άρθρο 39 του περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού 
∆ικαίου Νόμου του 1969 [Ν.158(Ι)/1999], το οποίο προνοεί ότι δεν αναγνωρίζεται 
ισότητα στην παρανομία.  Και τούτο γιατί με την τροποποίηση αυτή η επιτροπή 
δεσμεύεται να αναγνωρίζει τίτλους οι οποίοι ύστερα από νέα έρευνα διαπιστώνεται ότι 
εσφαλμένα ή και παράνομα είχαν αναγνωριστεί στο παρελθόν. 

 Η Νομική Υπηρεσία επισήμανε ενώπιον της επιτροπής ότι με την προτεινόμενη 
τροποποίηση καταστρατηγείται η νομοθεσία που αφορά το ΚΥΣΑΤΣ και επιπρόσθετα 
ενδέχεται η τροποποίηση να είναι αντισυνταγματική, διότι προσκρούει στο άρθρο 28 
του συντάγματος, που αναφέρεται στην αρχή της ισότητας.  

 Οι εκπρόσωποι των εκπαιδευτικών οργανώσεων ΠΟΕ∆, ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ 
συμφώνησαν με την προτεινόμενη τροποποίηση, διότι, όπως ανέφεραν, θα συμβάλει 
στην άρση της αδικίας που έχει υποστεί μία μικρή μερίδα εκπαιδευτικών σε σχέση με 
τη μη αναγνώριση των τίτλων σπουδών τους. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:  Ο πρόεδρος και τα μέλη της 
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επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
καθώς και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος.  Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκε υπέρ της ψήφισης σε νόμο της υπό 
αναφορά πρότασης νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υποβάλλει 
την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης και 
συζήτηση της πρότασης νόμου.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Και δύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 
Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του 
Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της πρότασης νόμου;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆ύο αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ, δύο εναντίον και δύο αποχές, η πρόταση νόμου 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου θέλει να εξηγήσει την ψήφο του. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Από τη θέση μου να εξηγήσω την αρνητική μου ψήφο. 

 Μερικές βδομάδες πριν κλείσει η Βουλή, νομίζω πως δεν είναι σωστό να 
αλλάζονται οι όροι παιχνιδιού που επηρεάζουν πιθανές προαγωγές στον τομέα της 
εκπαίδευσης. 

 ∆εύτερον, θεωρώ πως δεν είναι σωστό με νομοσχέδια να φωτογραφίζονται 
πρόσωπα, αλλά υπάρχει και ένας θεσμικός λόγος, κύριε Πρόεδρε: Η Βουλή, κατά την 
ταπεινή μου άποψη, δεν μπορεί να προχωρά και να υποκαθιστά διά νομοθεσιών το 
ΚΥΣΑΤΣ, που αυτή η Βουλή τού έδωσε τη νομική αρμοδιότητα της αναγνώρισης των 
σπουδών.   

 Και ένα τελευταίο, ηθικό για μένα ζήτημα, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν μπορεί αυτό το 
σώμα να ασχολείται μόνο με όσους έχουν την τύχη να αποκαθίστανται στο δημόσιο 
τομέα είτε στη δημόσια εκπαίδευση είτε στη δημόσια υπηρεσία.  Να απασχολεί αυτό 
το σώμα, ο πλείστος χρόνος του να αφιερώνεται για κλίμακες, για σχέδια υπηρεσίας, 
για προαγωγές, για επιπρόσθετα επιδόματα, αλλά και ακόμα σε νόμους που 
φωτογραφίζουν αυριανές προαγωγές, παρά την ευαισθησία μου για κάποιους λόγους 
υγείας που κάποιοι απ’ αυτούς τους ανθρώπους έτυχε να μείνουν εκτός.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ο κ. Τορναρίτης, παρακαλώ. 

 Πολύ σύντομα, σας παρακαλώ. 
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Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι κατά τη συζήτηση της συγκεκριμένης 
πρότασης νόμου η Νομική Υπηρεσία, το ΚΥΣΑΤΣ και η Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας διαφώνησαν με τη συγκεκριμένη πρόταση, γι’ αυτό ακριβώς το λόγο 
θεωρώ ως πρόεδρος της επιτροπής ότι η στάση της αποχής ικανοποιεί τη δική μου 
συνείδηση. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Απλά για θέμα τάξης, κύριε Πρόεδρε, οι αποχές δεν αιτιολογούνται, αλλά 
είπαμε να μη φανούμε κακοί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Πολυμερούς Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, της ∆ημοκρατίας της Αλβανίας, 
της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, της ∆ημοκρατίας της 
Κροατίας, της πρώην Γιουγκοσλαβικής ∆ημοκρατίας της Μακεδονίας, της 
∆ημοκρατίας της Ισλανδίας, της ∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου, του Βασιλείου της 
Νορβηγίας, της Ρουμανίας, της ∆ημοκρατίας της Σερβίας και της Προσωρινής 
∆ιοίκησης των Ηνωμένων Εθνών στο Κοσσυφοπέδιο για τη δημιουργία Κοινού 
Ευρωπαϊκού Εναέριου Χώρου (ΚΕΕΧ) που υπογράφηκε στο Λουξεμβούργο στις 9 
Ιουνίου 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Πολυμερούς Συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
κρατών μελών της, της ∆ημοκρατίας της Αλβανίας, της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, 
της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, της ∆ημοκρατίας της Κροατίας, της πρώην 

Γιουγκοσλαβικής ∆ημοκρατίας της Μακεδονίας, της ∆ημοκρατίας της 
Ισλανδίας, της ∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου, του Βασιλείου της Νορβηγίας, 
της Ρουμανίας, της ∆ημοκρατίας της Σερβίας και της Προσωρινής ∆ιοίκησης 

των Ηνωμένων Εθνών στο Κοσσυφοπέδιο για τη δημιουργία Κοινού 
Ευρωπαϊκού Εναέριου Χώρου (ΚΕΕΧ) που υπογράφηκε στο Λουξεμβούργο στις 

9 Ιουνίου 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σωτήρης Σαμψών Γιώργος Βαρνάβα 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 Νοεμβρίου 2010 και στις 23 
Φεβρουαρίου 2011.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του 
Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 
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 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169(2) του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της πολυμερούς συμφωνίας 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της και των πιο πάνω 
συμβαλλόμενων μερών για τη δημιουργία Κοινού Ευρωπαϊκού Εναέριου Χώρου 
(ΚΕΕΧ), που υπογράφτηκε στο Λουξεμβούργο στις 9 Ιουνίου 2006. 

 Ειδικότερα, με βάση το επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό 
εξέταση νομοσχέδιο, επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Η πολυμερής αυτή συμφωνία στοχεύει στη δημιουργία ΚΕΕΧ μεταξύ των 
συμβαλλόμενων μερών, ούτως ώστε να επιτευχθούν η αμοιβαία πρόσβαση 
στην αγορά αερομεταφορών και η ελευθερία εγκατάστασης, εφαρμόζοντας 
ισότιμους όρους ανταγωνισμού και τηρώντας τους ίδιους κανόνες στους τομείς 
της ασφάλειας πτήσεων, της ασφάλειας εδάφους, της διαχείρισης της εναέριας 
κυκλοφορίας, της κοινωνικής εναρμόνισης και του περιβάλλοντος.  Οι κανόνες 
του ΚΕΕΧ θα βασιστούν στην ισχύουσα νομοθεσία της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας, όπως αυτή αναφέρεται στο Παράρτημα Ι της πολυμερούς 
συμφωνίας. 

2. Η συμφωνία αυτή θα υπερισχύει των σχετικών διατάξεων διμερών συμφωνιών 
που ισχύουν μεταξύ των συμβαλλόμενων μερών, εκτός αν οι εν λόγω διμερείς 
συμφωνίες είναι πιο ευέλικτες όσον αφορά την ελευθερία των ενδιαφερόμενων 
αερομεταφορέων. 

3. Μέχρι τώρα δεν έχει υπογραφεί παρόμοια αεροπορική συμφωνία μεταξύ της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και των συμβαλλόμενων μερών. 

4. ∆ε θα υπάρξουν οικονομικές, κοινωνικές ή άλλες επιπτώσεις και ο 
προτεινόμενος νόμος θα επηρεάσει θετικά τους καταναλωτές, τους 
αερομεταφορείς και τους εργαζομένους, μεγιστοποιώντας τα οφέλη για αυτούς.  
Επίσης, δεν υπάρχει και δεν αναμένεται να υπάρξει οικονομικό κόστος από την 
εφαρμογή της προτεινόμενης νομοθεσίας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης του προτεινόμενου κυρωτικού νόμου, η επιτροπή 
έκρινε σκόπιμο, με τη σύμφωνη γνώμη του αρμόδιου υπουργείου, να ζητήσει από τη 
Νομική Υπηρεσία να ετοιμάσει νέα γνωμάτευση αναφορικά με το υφιστάμενο νομικό 
καθεστώς της Προσωρινής ∆ιοίκησης του Κοσσυφοπεδίου και τις ενδεχόμενες 
συνέπειες από την κύρωση της πολυμερούς συμφωνίας, αφού η προηγούμενη 
γνωμάτευση, που είχε ετοιμαστεί το 2008, δεν είχε λάβει υπόψη τις τελευταίες εξελίξεις 
σε σχέση με τη μονομερή ανακήρυξη της ανεξαρτησίας του Κοσσυφοπεδίου.  
Ειδικότερα, ζητήθηκε, μεταξύ άλλων, από τη Νομική Υπηρεσία να εξετάσει κατά πόσο 
υπάρχει ο κίνδυνος να συναχθεί το συμπέρασμα ότι μετά την έκδοση της 
Συμβουλευτικής Γνώμης του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου της Χάγης στις 22 Ιουλίου 2010,  
στην οποία το εν λόγω δικαστήριο αποφάνθηκε ότι οι γενικοί κανόνες του διεθνούς 
δικαίου δεν επιβάλλουν απαγόρευση ανακηρύξεων ανεξαρτησίας, το καθεστώς της 
Προσωρινής ∆ιοίκησης του Κοσσυφοπεδίου πρέπει να αλλάξει για σκοπούς 
υλοποίησης της εν λόγω πολυμερούς συμφωνίας. 

 Η Νομική Υπηρεσία με πολυσέλιδη επιστολή της, ημερομηνίας 28 Ιανουαρίου 
2011, αφού ανέλυσε εμπεριστατωμένα το όλο ζήτημα, κατέληξε σε αρνητική 
απάντηση, επισημαίνοντας ότι η Συμβουλευτική Γνώμη του ∆ιεθνούς ∆ικαστηρίου της 
Χάγης δεν επηρεάζει ούτε αλλάζει το καθεστώς που επικρατεί σήμερα στο 
Κοσσυφοπέδιο, όπως αυτό διαμορφώθηκε με το Ψήφισμα 1244 του Συμβουλίου 
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Ασφαλείας των Ηνωμένων Εθνών.  Συνεπώς, η προσωρινή διοίκηση που υπάρχει 
σήμερα συνεχίζει να ασκεί τις αρμοδιότητές της με βάση το εν λόγω ψήφισμα, το 
οποίο παραμένει σε ισχύ, όπως εξάλλου σε ισχύ παραμένει η κυριαρχία της Σερβίας 
επί της περιοχής του Κοσσόβου.  Επομένως, η κύρωση της πολυμερούς συμφωνίας 
δεν πρόκειται να επηρεάσει ή να αλλάξει το υφιστάμενο καθεστώς της Προσωρινής 
∆ιοίκησης του Κοσσυφοπεδίου.  Επισημαίνεται ότι η ∆ημοκρατία της Σερβίας είναι 
μεταξύ των συμβαλλόμενων μερών που ήδη έχουν κυρώσει τη συμφωνία αυτή. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών ανέφερε ότι μετά την κύρωση της 
συμφωνίας από τη Βουλή το κείμενό της θα συνοδεύεται και από ένα ξεχωριστό 
έγγραφο το οποίο θα αποτελεί ∆ήλωση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, με την οποία θα 
διευκρινίζεται ότι η κύρωσή της, καθώς και η εφαρμογή της δεν πρέπει να 
ερμηνευθούν ως αναγνώριση κράτους που η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει 
αναγνωρίσει.  Το έγγραφο της ∆ήλωσης θα κατατεθεί στο Θεματοφύλακα της εν λόγω 
συμφωνίας και συγκεκριμένα στη γραμματεία του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης στις Βρυξέλλες μαζί με το σχετικό κυρωτικό έγγραφο. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε 
νόμο για την κατά νόμο κύρωση της πολυμερούς αυτής συμφωνίας, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί της Πολυμερούς 
Συμφωνίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, της 
∆ημοκρατίας της Αλβανίας, της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, της ∆ημοκρατίας της 
Βουλγαρίας, της ∆ημοκρατίας της Κροατίας, της πρώην Γιουγκοσλαβικής 
∆ημοκρατίας της Μακεδονίας, της ∆ημοκρατίας της Ισλανδίας, της ∆ημοκρατίας του 
Μαυροβουνίου, του Βασιλείου της Νορβηγίας, της Ρουμανίας, της ∆ημοκρατίας της 
Σερβίας και της Προσωρινής ∆ιοίκησης των Ηνωμένων Εθνών στο Κοσσυφοπέδιο για 
τη δημιουργία Κοινού Ευρωπαϊκού Εναέριου Χώρου (ΚΕΕΧ) που υπογράφηκε στο 
Λουξεμβούργο στις 9 Ιουνίου 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Πολυμερούς Συμφωνίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, της ∆ημοκρατίας της 
Αλβανίας, της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, της 
∆ημοκρατίας της Κροατίας, της πρώην Γιουγκοσλαβικής ∆ημοκρατίας της 
Μακεδονίας, της ∆ημοκρατίας της Ισλανδίας, της ∆ημοκρατίας του Μαυροβουνίου, του 
Βασιλείου της Νορβηγίας, της Ρουμανίας, της ∆ημοκρατίας της Σερβίας και της 
Προσωρινής ∆ιοίκησης των Ηνωμένων Εθνών στο Κοσσυφοπέδιο για τη δημιουργία 
Κοινού Ευρωπαϊκού Εναέριου Χώρου (ΚΕΕΧ) που υπογράφηκε στο Λουξεμβούργο 
στις 9 Ιουνίου 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ναι, κύριε Αριστοφάνη Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Με την άδειά σας, κύριε Πρόεδρε. 

 Εμείς θα ψηφίσουμε με εκείνη τη διευκρίνιση που έγινε σε ό,τι αφορά το 
Κόσοβο, που είναι γνωστή σε όλους, να μην την επαναλάβω.  Με αυτό τον τρόπο την 
ψηφίζουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα, κύριε Αριστοφάνη. 

 Τα υπ’  αριθμόν 15 και 16 θέματα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορούνται «Ο περί 
της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
Κρατών Μελών της αφενός και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής αφετέρου που 
Υπογράφηκε στις Βρυξέλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 
Απριλίου 2007 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί της Ευρωμεσογειακής 
Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
Κρατών Μελών της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου που 
Υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου του 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010».  Για τα θέματα αυτά έχει ετοιμαστεί και συμπληρωματική έκθεση.  Η πρώτη 
έκθεση αφορά και το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για τη Σήμανση Πλαστικών 
Εκρηκτικών Υλών για Σκοπούς Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010», που έχει ήδη ψηφιστεί σε νόμο στις 10 Φεβρουαρίου.  Οι εκθέσεις θεωρούνται 
αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Γιώργος Βαρνάβα 

 Χρήστος Στυλιανίδης ∆ημήτρης Συλλούρης 
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 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ανδρέας Αγγελίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 3 
Νοεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια της εξέτασης των νομοσχεδίων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου 
υπουργείου και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Συμφωνίας Αεροπορικών 
Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός 
και των Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής αφετέρου, που υπογράφηκε στις 
Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007. 

 Σκοπός του δεύτερου νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου, που υπογράφηκε στις 
Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου 2006.  

 Σκοπός του τρίτου νόμου που προτείνεται είναι η κατά το άρθρο 169.2 του 
Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση της τροποποίησης της Σύμβασης 
για τη Σήμανση Πλαστικών Εκρηκτικών Υλών για Σκοπούς Ανίχνευσης.   

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, καθώς και 
με τα όσα ανέφερε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, η 
κύρωση των συμφωνιών που αφορούν ο πρώτος και ο δεύτερος προτεινόμενος 
νόμος στοχεύει κυρίως στην εναρμόνιση με το κοινοτικό κεκτημένο, καθώς και στα 
εξής: 

1. Στη βελτίωση της πρόσβασης των αεροπορικών εταιρειών στις αγορές 
κεφαλαίου, ώστε να μεγιστοποιηθούν τα οφέλη για τους εργαζομένους και τις 
κοινωνίες των εμπλεκόμενων κρατών. 

2. Στην προώθηση ενός διεθνούς αεροπορικού συστήματος βασιζόμενου στον 
ανταγωνισμό μεταξύ των αεροπορικών εταιρειών μέσα στην αγορά με ελάχιστη 
κρατική παρέμβαση και ρύθμιση. 

3. Στην ανάπτυξη των αεροπορικών δικτύων μεταφορών προς ικανοποίηση των 
αναγκών για κατάλληλες υπηρεσίες αερομεταφοράς των επιβατών και των 
φορτωτών. 

4. Στην προσφορά από τις αεροπορικές εταιρείες ανταγωνιστικών τιμών και 
υπηρεσιών μεταφοράς στο κοινό που ταξιδεύει και χρησιμοποιεί υπηρεσίες 
μεταφοράς στα πλαίσια ανοικτών αγορών. 

5. Στην εξασφάλιση υψηλότερου επιπέδου ασφάλειας πτήσεων και αεροπορικής 
ασφάλειας. 

6. Στην αναγνώριση απ’ όλα τα συμβαλλόμενα μέρη ότι οι κρατικές επιδοτήσεις 
μπορεί να επηρεάσουν δυσμενώς τον ανταγωνισμό μεταξύ των αεροπορικών 
εταιρειών. 
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 Όπως ανέφερε η εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, σε 
σχέση με τον τρίτο προτεινόμενο κυρωτικό νόμο, τροποποιείται το Τεχνικό 
Παράρτημα της σύμβασης, με σκοπό να καταστούν πιο ανιχνεύσιμες οι πλαστικές 
εκρηκτικές ύλες και να αποτραπούν τρομοκρατικές πράξεις που αποβλέπουν στην 
καταστροφή αεροσκαφών ή άλλων μεταφορικών μέσων και στόχων.  Ειδικότερα, 
όπως επισήμανε η ίδια, με την τροποποίηση αυτή αυξάνεται το ποσοστό 
συγκεκριμένης ανιχνευτικής ουσίας που καθορίζεται στο Τεχνικό Παράρτημα. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη που παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις πρόνοιες των τριών προτεινόμενων κυρωτικών 
νόμων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των τριών πιο πάνω 
προτεινόμενων νόμων και κατά πλειοψηφία των μελών της εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή τους σε νόμους για την κατά νόμο κύρωση των συμφωνιών.  

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των 
προτεινόμενων  κυρωτικών νόμων στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και των Ηνωμένων Πολιτειών 
της Αμερικής αφετέρου που Υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 
2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007 (Κυρωτικός) Νόμος του 
2010.  

2. Ο περί της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και του Βασιλείου 
του Μαρόκου αφετέρου που Υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου 
του 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010.  

3. Ο περί της Σύμβασης για τη Σήμανση Πλαστικών Εκρηκτικών Υλών για 
Σκοπούς Ανίχνευσης (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2010. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα 
νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 

Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και των Ηνωμένων 
Πολιτειών της Αμερικής αφετέρου που Υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 

Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007 (Κυρωτικός) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας Αεροπορικών 

Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της 
αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου που Υπογράφηκε στις 

Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά ∆ημήτρης Συλλούρης 
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 Όπως είναι γνωστό, για τα πιο πάνω κυρωτικά νομοσχέδια κυκλοφόρησε 
σχετική έκθεση για σκοπούς συζήτησής τους στην ολομέλεια της 18ης Νοεμβρίου 
2010.   

 Σκοπός του πρώτου προτεινόμενου κυρωτικού νόμου είναι η κατά το άρθρο 
169(2) του συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και των Ηνωμένων 
Πολιτειών της Αμερικής αφετέρου, που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 
2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007. 

 Σκοπός του δεύτερου νόμου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του συντάγματος 
κύρωση της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και του Βασιλείου του 
Μαρόκου αφετέρου, που υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου 2006. 

 Με απόφαση της ολομέλειας του σώματος, κατά τη συνεδρίασή της στις 18 
Νοεμβρίου 2010, η συζήτηση των κυρωτικών αυτών νομοσχεδίων αναβλήθηκε, ώστε 
να τύχουν επανεξέτασης από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών. 

 Με βάση την πιο πάνω εντολή, η επιτροπή πραγματοποίησε δύο συνεδρίες, 
στις 2 Φεβρουαρίου και 16 Μαρτίου 2011, στα πλαίσια των οποίων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και των Κυπριακών 
Αερογραμμών.   

 Στα πλαίσια της συνεδρίας που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2011, στην 
οποία παρευρέθηκαν οι εκπρόσωποι των Κυπριακών Αερογραμμών, η επιτροπή 
ζήτησε να πληροφορηθεί από τους εν λόγω εκπροσώπους κατά πόσο η κύρωση των 
δύο προτεινόμενων νόμων θα επηρεάσει δυσμενώς τα συμφέροντα των Κυπριακών 
Αερογραμμών και ειδικότερα τον κύκλο εργασιών της εταιρείας ή/και θα επιφέρει 
μείωση των πελατών της. 

 Οι εκπρόσωποι των Κυπριακών Αερογραμμών διαβεβαίωσαν την επιτροπή ότι 
τα συμφέροντα της εταιρείας δεν πρόκειται να επηρεαστούν αρνητικά από την 
ενδεχόμενη ψήφιση των προτεινόμενων νόμων, διότι θα καταρτιστούν σχετικές 
συμφωνίες και στα πλαίσια των συμφωνιών αυτών θα γίνονται συνεννοήσεις με τις 
αεροπορικές εταιρείες των χωρών που αναφέρονται στα νομοσχέδια. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του μέλους της βουλευτή 
του Ευρωπαϊκού Κόμματος, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση των δύο νομοσχεδίων 
σε νόμους για την κύρωση των συμφωνιών.  Επισημαίνεται ότι για την ψήφιση των 
νομοσχεδίων σε νόμους πρέπει προηγουμένως να τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε 
να αναφέρονται ως «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και των Ηνωμένων 
Πολιτειών της Αμερικής αφετέρου που Υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 25 Απριλίου 
2007 και στην Ουάσιγκτον στις 30 Απριλίου 2007 (Κυρωτικός) Νόμος του 2011» και 
«Ο περί της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και του Βασιλείου του 
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Μαρόκου αφετέρου που Υπογράφηκε στις Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου 2006 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι θα τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος 
στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για τα δύο αυτά κυρωτικά νομοσχέδια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Αριστοφάνη Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, και στα δύο θέματα θα απέχουμε της ψηφοφορίας, για 
τους λόγους που έχουν εξηγηθεί προηγουμένως και στην επιτροπή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εγώ και το κόμμα μου… 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Που εξαφανίστηκε… 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

Ούτε τρεις τζιαι ο κούκος εν εμείνετε! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 15 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται 
και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και των Ηνωμένων Πολιτειών της 
Αμερικής αφετέρου που Υπογράφηκε στις Βρυξέλες στις 25 Απριλίου 2007 και στην 
Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007 (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Συμφωνούμε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Και πάμε στο υπ’ αριθμόν 16 νομοσχέδιο. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι απέχουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ και δεκαπέντε αποχές, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται 
και προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου που Υπογράφηκε στις 
Βρυξέλες στις 12 ∆εκεμβρίου του 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ και δεκαπέντε αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 17 θέμα, «Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης 
των Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) Κανονισμοί του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 
κανονισμούς «Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων 
(Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος  Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 8 και 15 
Μαρτίου 2011.   

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Ενέργειας του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος ∆ημοσίων 
Έργων και του Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (ΕΤΕΚ). Το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το Ίδρυμα 
Ενέργειας Κύπρου, παρʼ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση 
αυτή. Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, παρ’ όλο που δεν παρευρέθηκαν στη 
συνεδρίαση της επιτροπής, απέστειλαν γραπτώς τις απόψεις τους και συμφώνησαν 
με τις πρόνοιες των κανονισμών. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 19 του περί 
Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης των Κτιρίων Νόμου (Νόμος αριθμός 142(Ι) του 
206, όπως τροποποιήθηκε), είναι η περαιτέρω εναρμόνιση του εθνικού δικαίου με την 
Οδηγία 2002/91/ΕΚ, του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 16ης 
∆εκεμβρίου 2002, για την ενεργειακή απόδοση των κτιρίων, αναφορικά με την 
επιθεώρηση των λεβήτων και των εγκαταστάσεων θέρμανσης με λέβητες.  

 Ειδικότερα, σκοπός των κανονισμών είναι η ρύθμιση της υποχρεωτικής και 
τακτικής επιθεώρησης των συστημάτων θέρμανσης με λέβητες ονομαστικής ωφέλιμης 
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ισχύος μεγαλύτερης των εκατό κιλοβάτ, με στόχο τη μείωση της κατανάλωσης 
ενέργειας και τον περιορισμό των εκπομπών διοξιδίου του άνθρακα στο περιβάλλον. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, τα μικρά 
συστήματα θέρμανσης με λέβητες ονομαστικής ωφέλιμης ισχύος μικρότερης των 
εκατό κιλοβάτ, που χρησιμοποιούνται σε οικίες, δεν εμπίπτουν στις πρόνοιες των 
προτεινόμενων κανονισμών και ήδη καλύπτονται από το άρθρο 12 του βασικού 
νόμου, το οποίο προβλέπει ότι η επιθεώρησή τους διενεργείται από λειτουργούς της 
Υπηρεσίας Ενέργειας ή/και επιθεωρητές μηχανολογικών εγκαταστάσεων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι κανονισμοί συζητήθηκαν στη Συμβουλευτική 
Επιτροπή Παρακολούθησης Εφαρμογής της Οδηγίας 2002/91/ΕΚ, που καθιδρύθηκε 
δυνάμει του άρθρου 16 του βασικού νόμου και στην οποία εκπροσωπούνται όλοι οι 
αρμόδιοι φορείς. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους.   

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 ∆εν υπάρχει ένσταση και οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 18 και 19 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010», 
πρόταση νόμου, και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2011»,  πρόταση νόμου. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Γι’  αυτά τα δύο θέματα, κύριε Πρόεδρε, εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος 
θα ζητήσουμε όπως δοθεί μιας εβδομάδας αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Για τα δύο θέματα; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Για τα υπ’  αριθμόν 18 και 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ευχαριστώ. 

 Υπάρχει ένσταση; 
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 Όχι.  Αναβάλλονται τα υπ’  αριθμόν 18 και 19 θέματα για μία εβδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Πρόκειται 
για πρόταση νόμου.   

 Ο κ. Αριστοφάνης Γεωργίου, παρακαλώ. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρά το ότι αφαιρούνται έσοδα από το κράτος, από τη στιγμή 
που ο Φόρος Εισοδήματος το έχει δεχθεί, δεν έχουμε λόγους να διαφωνήσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα. 

 Άρα, αντιλαμβάνομαι όλες οι πλευρές συμφωνούν με την ίδια θέση. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Και για το υπ’  αριθμόν 20 θέμα, κύριε Πρόεδρε, η δική μας η θέση είναι να 
δοθεί μίας εβδομάδας αναβολή. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ωραία!  ∆ε χαλούμε χαττίρκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εντάξει.  Αναβάλλεται και αυτό το θέμα για μία εβδομάδα. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 21 μέχρι και τον αριθμό 40 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν 
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Συμφωνίας για την Ίδρυση 
της ∆ιεθνούς Ακαδημίας κατά της 
∆ιαφθοράς ως ∆ιεθνούς Οργανισμού 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.093-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

 

Εξωτερικών 

 

2. Ο περί Εμπορικής Ναυτιλίας 
(Έλεγχος του Κράτους του Λιμένα) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.094-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

3. Ο περί των Επαρχιακών Συμβουλίων Εσωτερικών Εσωτερικών 
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Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.095-2011). 

4. Ο περί της Σύστασης Ταμείου 
Στήριξης του Χρηματοοικονομικού 
Συστήματος Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.096-2011). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Ποινικής ∆ικονομίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.097-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

6. Ο περί της Ενεργειακής Απόδοσης 
κατά την Τελική Χρήση και τις 
Ενεργειακές Υπηρεσίες 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.098-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Εμπορίου και  

Βιομηχανίας  

7. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της 
Συριακής Αραβικής ∆ημοκρατίας για 
συνεργασία στον Τομέα των 
Τηλεπικοινωνιών και των Υπηρεσιών 
της Τεχνολογίας της Πληροφορικής 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.099-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Εξωτερικών 

8. Ο περί Χώρων Κράτησης 
Απαγορευμένων Μεταναστών Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.100-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

9. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής 
Υπηρεσιών Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.101-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

10. Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.102-2011). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και  
Έργων 

11. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2010  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.103-2011). 

Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

12. Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.104-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Εργασίας και  
Κοινωνικών  
Ασφαλίσεων 

13. Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.105-2011). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 
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14. Ο περί Στρατιωτικού Ποινικού Κώδικα 
και ∆ικονομίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.106-2011). 

Άμυνας Άμυνας 

15. Οι περί της Συγκρότησης και 
Λειτουργίας (∆ιαδικασία Εκλογών, 
∆ιορισμοί και Άλλα Συναφή Θέματα) 
των Οργάνων και Αξιωματούχων του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.047-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού 

Παιδείας 

16. Οι περί Χώρων Κράτησης 
Απαγορευμένων Μεταναστών 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.048-2011). 

∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως 

Νομικών 

17. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας 
(Απολαβές, Επιδόματα και άλλα 
Οικονομικά Ωφελήματα των 
∆ημόσιων Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.018-2011). 

Οικονομικών Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

18. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων 
από Εκσκαφές, Κατασκευές και 
Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.019-2011). 

Εσωτερικών Περιβάλλοντος 

19. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 
Προϊόντων (Φαρμακούχες 
Ζωοτροφές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

20. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

Υγείας Υγείας 

21. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων 
Επιβατηγών Σκαφών Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και  

Έργων 

22. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών 
και Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου 
Λειτουργού Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου Επιθεωρητή 

Οικονομικών Νομικών 
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Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών, Ανώτερου 
Αποθηκάριου και Αποθηκάριου 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

23. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Σχέδια Υπηρεσίας Θέσεων) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

Συγκοινωνιών και 
Έργων 

24. Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική 
Χρήση Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων 
και Περιβάλλοντος 

Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων 

25. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση 
- Θέση Προϊσταμένου Κέντρου 
Αίματος (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

Υγείας Νομικών 

26. Έγγραφο (Υπ. Εργ. Αρ. 1/2011) που 
αφορά την πρόσληψη έκτακτων 
υπαλλήλων στο Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί 
της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμων 
του 1995 έως 2011. 
(Αρ. φακ. 15.17.007). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

27. ∆ημοσιονομική έκθεση για το έτος 
2010 σύμφωνα με το άρθρο 81(2) 
του συντάγματος. 
(Αρ. Φακ. 13.06.001). 

Οικονομικών Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων 
Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

 Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας  
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση)  
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.029-2011). 

Φειδία Σαρίκα, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου 

Εσωτερικών  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 
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(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.689, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πολλές εταιρείες οργανικών-βιολογικών καλλυντικών 
και ευρωπαϊκοί οργανισμοί πιστοποίησης έχουν οδηγηθεί στα δικαστήρια για 
παραπλάνηση των καταναλωτών, αφού ορισμένα από τα πρότυπα σήματα που 
χρησιμοποιούν επιτρέπουν την παρουσία παραγώγων πετρελαίου που μολύνουν το 
προϊόν με διοξίνη 1-4.  Μάλιστα, ερευνητές υποστηρίζουν ότι υπάρχουν σοβαρές 
ενδείξεις ότι οι συνδυασμένες επιδράσεις που έχουν οι χημικές ουσίες είναι δυνατό να 
προκαλέσουν γενετικές ανωμαλίες, νευρολογικές διαταραχές και καρκίνο.  Για το λόγο 
αυτό είναι απαραίτητο πλέον ένα κοινώς αποδεκτό σήμα στο πλαίσιο της ευρωπαϊκής 
νομοθεσίας το οποίο θα εφαρμόζεται σε όλα τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  
Όπως πληροφορούμαι, οι διαφορετικοί πιστοποιητικοί οργανισμοί που εκδίδουν 
διάφορα σήματα συμφώνησαν στο πρότυπο “Cosmus”. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν εκκρεμούν υποθέσεις καταγγελιών καταναλωτών ενάντια σε 
εταιρείες οργανικών-βιολογικών καλλυντικών.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει πληροφορηθεί για 
το σχετικό ISO που ετοιμάζει η Ευρωπαϊκή Ένωση και πώς έχει αυτό διαμορφωθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.690, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Ευρωκοινοβούλιο θα θέσει σε συζήτηση το σχέδιο 
ψηφίσματος της εισηγήτριας κ. Άννυς Ποδηματά σχετικά με τις επιλογές που 
υπάρχουν για την αύξηση των εσόδων από τον τομέα των χρηματοπιστωτικών 
υπηρεσιών και την αύξηση της φορολογικής επιβάρυνσης των εκπομπών CO2.  Τα 
φορολογικά μέσα αυτού του τύπου θα μπορούσε επίσης να αποθαρρύνουν την 
κερδοσκοπία και να μειώσουν τη ρύπανση. 

 Στο σχέδιο ψηφίσματος προτείνεται η υιοθέτηση ενός φόρου 
χρηματοπιστωτικών συναλλαγών ο οποίος θα μπορούσε να οδηγήσει σε αύξηση των 
εσόδων της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά περίπου €200 δις ετησίως και να καταστήσει 
τις κερδοσκοπικές συναλλαγές λιγότερο ελκυστικές.  Στο ίδιο ψήφισμα ζητείται ακόμη 
να ληφθούν περισσότερα μέτρα για τη μείωση της φοροδιαφυγής και της φορολογικής 
απάτης και προτείνεται η μεγαλύτερη ενσωμάτωση της αρχής “ο ρυπαίνων πληρώνει” 
στη φορολογική πολιτική, δίνοντας ιδιαίτερη έμφαση στις εκπομπές CO2.      

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν η κυπριακή κυβέρνηση εξετάζει το ενδεχόμενο υιοθέτησης ενός 
φόρου χρηματοπιστωτικών συναλλαγών με βάση τη φορολογική επιβάρυνση των 
εκπομπών CO2.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.691, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει πρόθεση συμπερίληψης της κοινότητας Αυγόρου 
στο Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο, που σχετίζεται με την περιφερειακή πολιτική, 
λαμβάνοντας υπόψη τα ακόλουθα: 
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1. Απαιτείται χρόνος πέραν των σαράντα πέντε λεπτών μέχρι το κέντρο της 
Λάρνακας, παρ’ όλον ότι η Αυγόρου απέχει περίπου 32 χμ. από το κέντρο της 
Λάρνακας. 

2. Η κάθε διαδρομή προς τη Λάρνακα γίνεται διαμέσου του κέντρου της 
κοινότητας Ορμίδειας ή της κοινότητας του ∆άσους Άχνας. 

3. Οι δύο πιο πάνω διαδρομές πρόσβασης σε αυτοκινητοδρόμους γίνονται μέσα 
από στενούς, ελικοειδείς και με απότομες στροφές δρόμους, που εφάπτονται 
φυτειών και κτηνοτροφικών υποστατικών. 

4. Η κοινότητα Αυγόρου έχει πληθυσμό 6 000 κάτοικων, μεγάλη έκταση της γης 
της είναι υπό τουρκική κατοχή και ένα άλλο μέρος ανήκει στις βρετανικές 
βάσεις.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.692, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή 

 «Κατά την επίσκεψή μου στις κοινότητες του διαμερίσματος Πόλης Χρυσοχούς 
μού τέθηκε το αίτημα των γεωργών της περιοχής πέριξ του φράγματος της Αργάκας 
για εφαρμογή του προνομίου που τους παραχωρήθηκε, μετά από σχετική απόφαση 
δικαστηρίου, να χρησιμοποιούν δωρεάν μέχρι το τέλος Μαΐου το νερό της 
υπερχείλισης του φράγματος της Αργάκας.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους δεν παραχωρήθηκε δωρεάν τα 
τελευταία χρόνια το νερό της υπερχείλισης του φράγματος της Αργάκας, καθώς και για 
το αν θα υλοποιηθεί, τουλάχιστον για φέτος, η σχετική απόφαση του δικαστηρίου για 
δωρεάν παραχώρηση του νερού της υπερχείλισης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.693, ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι η θέση του υπουργείου του σε σχέση με τους ωρομίσθιους 
γενικούς βοηθούς που εργάζονται στα δημόσια νοσοκομεία.  Σας επισυνάπτω 
τρισέλιδη επιστολή που έχω λάβει από την ομάδα ωρομίσθιων γενικών βοηθών των 
δημόσιων νοσοκομείων.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.694, ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα πιο κάτω: 

1. Πόσοι δικαιούχοι έχουν επωφεληθεί από το σχέδιο νεανικής 
επιχειρηματικότητας στα πλαίσια του επιχειρησιακού προγράμματος “Αειφόρος 
ανάπτυξη και ανταγωνιστικότητα 2007-2013” τα τελευταία δύο χρόνια; 

2. Προτίθεται η κυβέρνηση να επαναξιολογήσει το συγκεκριμένο σχέδιο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.695, ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων με ποιο τρόπο το υπουργείο σχεδιάζει να ενισχύσει τα ιδρύματα που 
διοργανώνουν εκπαιδευτικές συναυλίες και παρουσιάζουν στην Κύπρο ξεχωριστές 
πολιτιστικές εκδηλώσεις και εκδόσεις βιβλίων. 

 Επισυνάπτεται σημείωμα από το Ίδρυμα Τεχνών Φάρος.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.696, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Γεώργιου Τάσου 

 «Τα τελευταία χρόνια παρατηρούνται τρομερές καθυστερήσεις αλλά και 
ταλαιπωρίες όσον αφορά την επιστροφή του ΦΠΑ στους αγρότες. Υπάρχουν 
καθυστερήσεις μέχρι και για ενάμιση χρόνο. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή για τα εξής:  

1. Ποιοι είναι οι λόγοι των καθυστερήσεων; 

2. Πότε αναμένεται να καταβληθούν τα οφειλόμενα ποσά και για ποιους λόγους 
δεν καταβάλλονται αυτά τα ποσά εντός τριών μηνών, όπως προβλέπεται από 
το νόμο; 

3. Γιατί δεν υπάρχει ενιαία πολιτική στην εφαρμογή του νόμου και αυτή αφήνεται 
στην καλή θέληση του κάθε λειτουργού;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.697, ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2011, της 
βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν τα τελευταία δύο χρόνια έχει εντοπιστεί ότι αριθμός οπλοβομβίδων 
ARGES EM 01, ελληνικής κατασκευής και προέλευσης, ήταν ελαττωματικές και αν 
έχει αποσυρθεί αριθμός από αυτές.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.231, 

ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στα κυβερνητικά κτίρια, υφιστάμενα και νέα, εξασφαλίζονται διευκολύνσεις για 
τα άτομα με κινητικές δυσκολίες που περιλαμβάνουν ράμπες εισόδου, 
ανελκυστήρες, χώρους στάθμευσης για αναπηρικά οχήματα σε κατάλληλη 
θέση, κατάλληλα διαμορφωμένους χώρους υγιεινής καθώς και διευκολύνσεις 
διακίνησης εντός των κτιρίων. Τα ίδια μέτρα εφαρμόζονται και στα 
ενοικιαζόμενα κτίρια όπου είναι δυνατόν. 

2. Επίσης τα τελευταία χρόνια σε όλα τα πολεοδομικά έργα που εκτελούνται από 
την Κυβέρνηση, γίνεται πρόνοια για την απρόσκοπτη διακίνηση των 
εμποδιζόμενων ατόμων π.χ. ράμπες στα πεζοδρόμια και ιδιαίτερα σε σημεία 
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όπου λειτουργούν διαβάσεις πεζών. Παράλληλα τοποθετείται ηχητικό σήμα για 
τυφλούς στις φωτοελεγχόμενες διαβάσεις πεζών τύπου pelican. 

3. Επιπλέον βρίσκεται σε εξέλιξη σχέδιο κατασκευής ραμπών για την καλύτερη 
διακίνηση αναπήρων στα υφιστάμενα πεζοδρόμια που υπάγονται στην 
αρμοδιότητα του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων. Για το σκοπό αυτό διατίθεται 
κάθε χρόνο ποσό της τάξεως των 500.000 ευρώ. 

4. Σημειώνεται ότι τα μέτρα αυτά προωθούνται με βάση τους Τροποποιητικούς 
Κανονισμούς του περί Οδών και Οικοδομών Νόμου, Κανονισμοί οι οποίοι 
αφορούν τη διακίνηση ατόμων με κινητικές δυσκολίες σε κοινόχρηστους 
χώρους και δρόμους και έχουν εγκριθεί από τη Βουλή των Αντιπροσώπων. Οι 
Κανονισμοί αυτοί δημοσιεύτηκαν στην εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στις 30.4.1999. 

5. Πρέπει να αναφερθεί επίσης ότι μέτρα για εξυπηρέτηση ατόμων με αναπηρίες 
που επισκέπτονται την Κύπρο λαμβάνονται και από άλλα Τμήματα του 
Υπουργείου όπως τα Τμήματα Οδικών Μεταφορών, Αρχαιοτήτων κ.ά. 

 Απολογούμαστε για την πολύ μεγάλη καθυστέρηση στην απάντησή μας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.474, ημερομηνίας 10 Νοεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στη μεταξύ μας αλληλογραφία σχετικά με την αναγραφόμενη στο 
θέμα Ερώτηση, η οποία λήγει με την ταυτάριθμη επιστολή μας ημερομηνίας 14.1.2011 
και παραθέτω τις απαντήσεις μας στα επιμέρους ερωτήματα που τίθενται με την υπό 
αναφορά Ερώτηση και τα οποία, λόγω της φύσεώς τους, εξετάστηκαν σε συνεργασία 
με το Υπουργείο Οικονομικών. 

2. Οι χειριστές των πτητικών μέσων της Εθνικής Φρουράς, οι κληρωτοί, οι 
έφεδροι και τα μόνιμα στελέχη, όπως και οι λοιποί κρατικοί υπάλληλοι, δεν είναι 
ασφαλισμένοι, υπό την έννοια της σύναψης ασφάλειας με ασφαλιστική εταιρεία. Και 
τούτο, αφενός, προς το σκοπό όπως το κράτος μη επιβαρύνεται με την πάγια δαπάνη 
καταβολής ασφαλίστρων σε ασφαλιστικές εταιρείες έναντι της μικρής πιθανότητας να 
επισυμβεί οποιοδήποτε ατύχημα και, αφετέρου, γιατί οι ασφαλιστικές εταιρείες δεν 
προσφέρουν κάλυψη σε περίπτωση τραυματισμού που καθιστά το άτομο ανίκανο για 
εργασία. 

3. Ειδικότερα, σημειώνεται ότι στην Εθνική Φρουρά, η μοναδική περίπτωση για 
την οποία ρυθμίζεται το θέμα αναφορικά με το ενδεχόμενο να επισυμβεί ατύχημα κατά 
την εκτέλεση των καθηκόντων μέλους της είναι σε ό,τι αφορά τη ∆ιμοιρία 
Εκκαθαρίσεων Ναρκοπεδίων Ξηράς (∆ΕΝΞ), όπου η πιθανότητα αυτή είναι αυξημένη 
λόγω της επικίνδυνης εργασίας που εκτελείται. Συγκεκριμένα, στην περίπτωση αυτή, 
με Κανονισμούς, οι οποίοι αναφέρονται ως οι περί Επιδόματος Επικίνδυνης Εργασίας 
και Συναφών Ωφελημάτων των Αξιωματικών, Μόνιμων Υπαξιωματικών και Οπλιτών 
της ∆ημοκρατίας Κανονισμοί, τα μέλη της ∆ΕΝΞ είναι ασφαλισμένα από την 
Κυβέρνηση, για την περίπτωση θανάτου τους που θα οφείλεται στην εκτέλεση 
επικίνδυνης εργασίας, για το ποσό των €85.430 ΛΚ50.000) και ανεξάρτητα από τα 
τυχόν άλλα ωφελήματα, τα οποία οι νόμιμοι κληρονόμοι του δικαιούνται βάσει της 
κείμενης νομοθεσίας. Το ποσό αυτό, στην πράξη, λειτουργεί ως κατώτατο ποσό, ώστε 
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να παρέχεται η ευχέρεια στο Υπουργικό Συμβούλιο να παραχωρεί στους νόμιμους 
κληρονόμους του αποθανόντα πρόσθετη οικονομική βοήθεια, ανάλογα με την 
οικογενειακή και οικονομική κατάστασή του. Ενδεικτικό τούτου, είναι το γεγονός ότι 
στις δύο περιπτώσεις αποθανόντων μελών του Στρατού της ∆ημοκρατίας κατά τη 
διάρκεια εκκαθάρισης ναρκοπεδίων καταβλήθηκε στην οικογένεια του ενός που ήταν 
έγγαμος με ένα παιδί, το τετραπλάσιο ποσό που διελάμβαναν οι σχετικοί Κανονισμοί 
και του δεύτερου, που ήταν άγαμος, το ποσό που διελάμβαναν οι σχετικοί Κανονισμοί, 
επαυξημένο κατά 50%. 

4. Πέραν των πιο πάνω, σημειώνεται ότι η περί Συντάξεων Νομοθεσία προνοεί 
για την παραχώρηση αυξημένων συνταξιοδοτικών ωφελημάτων για την περίπτωση 
θανάτου οποιουδήποτε υπαλλήλου κατά την εκτέλεση των καθηκόντων του, καθώς 
και για την παραχώρηση αυξημένων συνταξιοδοτικών ωφελημάτων, στην περίπτωση 
που οποιοσδήποτε υπάλληλος καταστεί ανάπηρος. 

5. Είμαστε στη διάθεσή σας για τυχόν επιπρόσθετα στοιχεία ή διευκρινίσεις 
απαιτηθούν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.788, ημερομηνίας 29 

Ιανουαρίου 2010, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Σκεύης 
Κούτρα Κουκουμά 

«Θέμα: Η πρόοδος των εργασιών κατασκευής πεζοδρομίων και εγκατάστασης οδικού 
φωτισμού στην οδό ∆ημοκρατίας, στην κοινότητα Μουτταγιάκας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.788, ημερ. 2/2/2010, σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα, η οποία μας έχει διαβιβαστεί από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων, λόγω αρμοδιότητας και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 

(α) Η αναβάθμιση και βελτίωση του δρόμου από το παραλιακό μέτωπο, μέχρι τον 
πυρήνα της κοινότητας Μουτταγιάκας, χωρίστηκε σε δύο φάσεις. Η πρώτη 
φάση περιλαμβάνει το τμήμα του δρόμου από το παραλιακό μέτωπο μέχρι τον 
υπεραστικό δρόμο Λεμεσού-Λευκωσίας, για το οποίο έχει ήδη ετοιμαστεί 
ρυθμιστικό σχέδιο, ενώ προωθούνται τα αναγκαία κατασκευαστικά σχέδια από 
το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων. 

(β)  Στη δεύτερη φάση του έργου περιλαμβάνεται το τμήμα του δρόμου από τον 
υπεραστικό δρόμο Λεμεσού-Λευκωσίας μέχρι τον πυρήνα της κοινότητας (οδός 
∆ημοκρατίας), για το οποίο το οικείο Κοινοτικό Συμβούλιο έχει κληθεί όπως 
αναθέσει την εκπόνηση του ρυθμιστικού σχεδίου σε ιδιώτη μελετητή, 
διευκρινίζοντας ότι το αντίστοιχο κόστος θα αναληφθεί από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Το Κοινοτικό Συμβούλιο βρίσκεται σήμερα στο 
στάδιο της προκήρυξης προσφορών, με σκοπό την ανάθεση της εργασίας 
εκπόνησης του ρυθμιστικού σχεδίου της δεύτερης φάσης του έργου, σε ιδιώτη 
μελετητή. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1141, ημερομηνίας 7 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. Ερ.:23.06.009.04.1141 και ημερ. 18/05/10, η οποία αφορά 
ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Λευκωσίας, κ. Γιαννάκης Ομήρου και αφορά το 
χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης του Πολεοδομικού Έργου της κατασκευής της Λεωφόρου 
Ευαγόρα Λανίτη, καθώς και της διεύρυνσης/βελτίωσης της οδού 1ης Απριλίου στο 
∆ήμο Λεμεσού και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το εν λόγω Έργο, συμπεριλαμβάνεται στους Προϋπολογισμούς του Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως για τα έτη 2011-2013 και εκτελείται με συνεισφορά 
της Κυβέρνησης κατά τα 4/5 της συνολικής δαπάνης. 

(β) Το Ρυθμιστικό Σχέδιο που αφορά το Έργο, ετοιμάστηκε από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και αφού πρώτα έτυχε της έγκρισης της Τεχνικής 
Επιτροπής του Κεντρικού Φορέα για την Επίλυση Κυκλοφοριακών 
Προβλημάτων, διαβιβάστηκε, το Μάιο του 2008, μαζί με τη σχετική γνωμάτευση 
της Περιβαλλοντικής Αρχής, στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων με σκοπό την 
ετοιμασία των κατασκευαστικών σχεδίων. 

(γ) Στο παρόν στάδιο έχει εγκριθεί η Έκθεση Επιβεβαίωσης Οριστικοποίησης του 
Ρυθμιστικού Σχεδίου και απαιτούνται πενήντα τέσσερις εβδομάδες για την 
ολοκλήρωση του Προσχεδίου Τελικής Έκθεσης Μελέτης. Τα κατασκευαστικά 
σχέδια υπολογίζεται ότι θα είναι έτοιμα περί το τέλος του 2011 και οι 
κατασκευαστικές εργασίες για την εκτέλεση του Έργου, αναμένεται να αρχίσουν 
το δεύτερο εξάμηνο του 2012. 

(δ) Το Έργο για τη σύνδεση της οδού 1ης Απριλίου με τη Λεωφόρο Ευαγόρα 
Λανίτη, χρηματοδοτήθηκε από το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, ως 
αντισταθμιστικό για την κατασκευή του ανισόπεδου κυκλοφοριακού κόμβου 
Αγίας Φυλάξεως του αυτοκινητόδρομου Λευκωσίας - Λεμεσού, και υλοποιήθηκε 
από το ∆ήμο Λεμεσού. Η κατασκευή του άρχισε τον Ιούλιο του 2010 και έχει 
ήδη ολοκληρωθεί. Ωστόσο, εκκρεμεί η παράδοση του εν λόγω τμήματος στην 
κυκλοφορία, επειδή δεν έχουν τοποθετηθεί ακόμη οι αναγκαίες κολώνες οδικού 
φωτισμού, κάτι το οποίο αναμένεται να περατωθεί περί το τέλος του τρέχοντος 
μήνα περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.215, ημερομηνίας 15 

Σεπτεμβρίου 2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

«∆ημιουργία Παραλιακού Πεζόδρομου στην Πέγεια 

 Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αριθμό 23.06.005.01.215 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Αντρέα Φακοντή στις 23/09/10 και διαβιβάστηκε στο Υπουργείο 
Εσωτερικών με επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, με αριθμό φακέλου Υ.Σ.Ε. 19.1.6.2 και ημερομηνία 25/11/10 για περαιτέρω 
χειρισμό λόγω αρμοδιότητας, και σας ενημερώνω τα ακόλουθα: 

(α) Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, με βάση τη δέσμευση που ανέλαβε 
έναντι του ∆ήμου Πέγειας, προχώρησε στη διαδικασία ετοιμασίας 
προκαταρτικής μελέτης για την Α' Φάση του Έργου. Παράλληλα, το Έργο 
προωθήθηκε και εντάχθηκε στον προϋπολογισμό του 2011. 
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(β) Ωστόσο, η μορφολογία του εδάφους, σε συνάρτηση με την ανάπτυξη της 
περιοχής που εφάπτεται του προτεινόμενου πεζόδρομου, δημιουργούν κάποιες 
επιμέρους δυσκολίες στο σχεδιασμό του, που η επίλυση τους απαιτεί ανάλωση 
περισσότερου χρόνου. Ως εκ τούτου, το εν λόγω Τμήμα θα συνεργαστεί με το 
∆ήμο Πέγειας, όπως είχε αρχικά συμφωνηθεί, με στόχο την επίλυση των 
προβλημάτων που προέκυψαν, και συμπλήρωση της μελέτης εντός του 2011. 

2. Παρακαλώ όπως η προς εσάς ταυτάριθμη επιστολή μου ημερομηνίας 9/03/11, 
αντικατασταθεί με την παρούσα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.343, ημερομηνίας 5 

Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 17.11.2010 που αφορά στην 
Ερώτηση που περιγράφεται στον τίτλο της παρούσας και σας πληροφορώ ότι στη 
Βιοτεχνική Περιοχή Πάφου έχουν διαχωριστεί από το ∆ήμο Πάφου πριν δέκα περίπου 
χρόνια 95 οικόπεδα, τα οποία έχουν παραχωρηθεί σε δικαιούχους βιοτέχνες. 
Πρόσφατα έχει διαχωριστεί μεγάλος αριθμός βιοτεχνικών οικοπέδων από ιδιώτες, τα 
οποία είναι διαθέσιμα για σκοπούς εγκατάστασης βιοτεχνών. Περισσότερες 
πληροφορίες για την Βιοτεχνική Περιοχή Πάφου, όπως και για ενδεχόμενες 
περιπτώσεις οχληρίας εντός του οικισμού Μουττάλλου, διαθέτει η αρμόδια Τοπική 
Αρχή (∆ήμος Πάφου).» 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.347, ημερομηνίας 9 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.347 ημερομηνίας 
9.11.2010 του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη, κατά πόσο η μονάδα παραγωγής σκυροδέματος που λειτουργεί στο 
χώρο που παραχωρήθηκε από το ∆ήμο Λεμεσού στους ανάδοχους του Έργου της 
Μαρίνας Λεμεσού έχει άδεια λειτουργία και, αν ναι, ποια μέτρα έχουν ληφθεί ή 
πρόκειται να ληφθούν για περιορισμό της σκόνης, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Το Έργο ανάπτυξης της Μαρίνας Λεμεσού προωθείται από την εταιρεία 
Limassol Marina Ltd (Στρατηγικός Επενδυτής) με την μέθοδο της 
αυτοχρηματοδότησης, σύμφωνα με την Σύμβαση Μίσθωσης μεταξύ Κράτους 
και Στρατηγικού Επενδυτή, 

(β) Σύμφωνα με πρόσφατη ενημέρωση που είχα για το θέμα, τηρούνται όλες οι 
σχετικές πρόνοιες και οι νενομισμένες διαδικασίες που αφορούν το θέμα, 

(γ) Συγκεκριμένα αναφέρω ότι: 

 i) Όλα τα υλικά που χρησιμοποιούνται για την παραγωγή σκυροδέματος, 
βρέχονται συνεχώς σ' όλα τα στάδια της παραγωγής, ώστε να 
περιορίζεται στο μέγιστο δυνατό η σκόνη,  

 ii) Η μονάδα παραγωγής σκυροδέματος είναι προσωρινή και 
χρησιμοποιείται αποκλειστικά και μόνον για τις ανάγκες του Έργου και 
όχι για εμπορία του σκυροδέματος. 
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(δ) Σχετική επίσης για το θέμα είναι η προς εσάς επιστολή του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων με αρ. φακ. Υ.Σ.Ε. 2.10.2/18 ημερομηνίας 14.3.2011, 
η οποία μας έχει κοινοποιηθεί, αντίγραφο της οποίας επισυνάπτεται ως 
Παράρτημα, για εύκολη αναφορά. 

 Τέλος θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού σε συνεργασία με όλα τα εμπλεκόμενα Τμήματα/Αρχές/Υπηρεσίες 
κ.λ.π. καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια για τήρηση όλων των νενομισμένων 
διαδικασιών που απαιτούνται για την ανάπτυξη του όλου Έργου της Μαρίνας 
Λεμεσού.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.   
    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.366, ημερομηνίας 23 

Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.366 ημερ. 
23/11/2010 σχετικά με τα αποτελέσματα της εφαρμογής του προγράμματος 
χορήγησης υποκατάστατων ουσιών εξάρτησης και σας διαβιβάζω αντίγραφο 
επιστολής του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου ημερ. 13/12/2010 σχετικής με το 
θέμα. 

 “Σε συνέχεια επιστολής σας με ημερ. 2 ∆εκεμβρίου 2010 και 
Αρ.Φακ.:5.25.04.17.1, κατ’ αρχάς σας πληροφορούμε ότι στην Κύπρο λειτουργούν 3 
προγράμματα υποκατάστασης, 2 κυβερνητικά και ένα ιδιωτικό. 

 Σας παρατίθενται συνημμένα στοιχεία από το Εθνικό Κέντρο Τεκμηρίωσης και 
Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά, τα οποία καλύπτουν τις ερωτήσεις 1 και 2. 

 Σε ό,τι αφορά την ερώτηση 3, αναφέρουμε ότι δεν έχει τεθεί ενώπιον μας καμιά 
αξιολόγηση των προγραμμάτων υποκατάστασης. Σημειώνουμε όμως ότι σε σχέση με 
τη νεοεισαχθείσα από το ΑΣΚ διαδικασία έγκρισης προγραμμάτων στο πλαίσιο της 
οποίας όλα τα προγράμματα πρέπει να υποβληθούν, ζητείται όπως το κάθε 
πρόγραμμα προνοεί τη διεξαγωγή εσωτερικής αλλά κυρίως εξωτερικής αξιολόγησης, 
έτσι που να συνάδει με τα κριτήρια καλής πρακτικής. Στο πλαίσιο αυτό μας έχουν 
υποβληθεί στοιχεία που αφορούν στο Πρόγραμμα ΣΩΣΙΒΙΟ και στην Ιδιωτική Κλινική 
Βερεσιέ. Στη βάση αυτών, που δεν αποτελούν όμως αξιολόγηση, το ΑΣΚ έχει 
καταλήξει στις εξής εισηγήσεις. 

1. Πρόγραμμα Υποκατάστασης ΣΩΣΙΒΙΟ 

Θα πρέπει να: 

• παρέχονται οι ιατρικές παρεμβάσεις καθώς και οι εμβολιασμοί εντός 
της ∆ομής και να διασφαλιστεί χώρος για κάλυψη ιατρικών αναγκών, 

• θεσμοθετηθεί μια διαδικασία για συστηματική εξωτερική αξιολόγηση 
του Προγράμματος, 

• ενισχυθεί η στελέχωση του προσωπικού με ψυχολόγο, 
εργοθεραπευτή, λειτουργούς τοξικοεξάρτησης και κοινωνικό 
λειτουργό, 
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• παρέχεται μηνιαία εξωτερική εποπτεία στο προσωπικό, 

• καταγραφούν τα δικαιώματα των ατόμων σύμφωνα με τον οδηγό του 
ΑΣΚ. 

2. Κλινική Βερεσιέ 

 Σε ό,τι αφορά την κλινική στο σύνολο της, θα πρέπει να: 

• διασφαλιστεί η συστηματική εφαρμογή τυχαιοποιημένου 
ουροληπτικού ελέγχου, 

• στελεχωθεί η ∆ομή με εργοθεραπευτή ή άλλο θεραπευτή μέσω 
τέχνης και να διασφαλιστεί ο ρόλος του Ατομικού Συντονιστή, 

• θεσμοθετηθεί μια διαδικασία για συστηματική εξωτερική αξιολόγηση 
του Προγράμματος, 

• διασφαλιστεί η ανάρτηση έντυπου με τα δικαιώματα και τις 
υπευθυνότητες των ατόμων στο χώρο της Κλινικής, 

• διασφαλιστεί η ενίσχυση της ασφαλείας του χώρου ή μεταφορά του 
εσωτερικού προγράμματος σε άλλο ανεξάρτητο κτίριο. 

• Ιδιαίτερα σε σχέση με την Εξωτερική ∆ομή Υποκατάστασης, θα 
πρέπει να ενσωματωθούν στο Πρόγραμμα ομαδικές ψυχοκοινωνικές 
παρεμβάσεις (π.χ. πρόληψη υποτροπής) και να δοθεί έμφαση σε 
παρεμβάσεις κοινωνικής επανένταξης. Επιπλέον γίνεται εισήγηση 
όπως η αποτοξίνωση και υποκατάσταση σε εξωτερική βάση 
πραγματοποιούνται με τις ουσίες που αποτελούν τη βέλτιστη 
πρακτική σύμφωνα με τον ΠΟΥ. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.405, ημερομηνίας 23 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ Ερ. 23.06.009.05.01.405 ημερ. 
23/11/10 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και με την παράκληση όπως τεθεί υπόψη του 
κ. βουλευτή σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

Τα στοιχεία που ζητούνται για την κατηγορία των διαζευγμένων τουρκοκυπρίων 
γυναικών από το 2004 είναι δύσκολο να εντοπιστούν αφού αυτό απαιτεί τη 
διερεύνηση όλων των φακέλων της κατηγορίας αυτής καθώς και αυτών που έχουν 
τερματιστεί. 

 Σύμφωνα με στοιχεία του μηχανογραφημένου συστήματος των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας, κατά το μήνα ∆εκέμβριο του 2010, το συνολικό κόστος για το 
σύνολο των τουρκοκύπριων ληπτών δημόσιου βοηθήματος ανήλθε στις €189.539 και 
μόνο 4 περιπτώσεις ήταν διαζευγμένες τουρκοκύπριες με ανήλικα παιδιά. Το μηνιαίο 
κόστος για τις 4 αυτές περιπτώσεις, ανήλθε στα €3148,10. Για τον ∆εκέμβριο του 
2009 το συνολικό κόστος για το σύνολο των τουρκοκύπριων ληπτών δημόσιου 
βοηθήματος ανήλθε στις €143,077 και μόνο 4 περιπτώσεις ήταν διαζευγμένες 
τουρκοκύπριες με ανήλικα παιδιά. Το μηνιαίο κόστος για τις 4 αυτές περιπτώσεις, 
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ανήλθε στα €2,933. Για τον ∆εκέμβριο του 2008 το συνολικό κόστος για το σύνολο 
των τουρκοκύπριων ληπτών δημόσιου βοηθήματος ανήλθε στις €112,138 εκ των 
οποίων 2 περιπτώσεις ήταν διαζευγμένες τουρκοκύπριες και το μηνιαίο κόστος τους 
ανήλθε στα €1,224. 

 Σχετικά με το αίτημά σας να σας παραχωρηθούν τα στοιχεία των υπό αναφορά 
ατόμων, όπως αντιλαμβάνεσθε δεν είμαστε σε θέση να δώσουμε τα ονόματα και τις 
διευθύνσεις των περιπτώσεων των διαζευγμένων τουρκοκυπρίων γυναικών, αφού 
κάτι τέτοιο προϋποθέτει τη γραπτή συγκατάθεση των βοηθούμενων, για να μην 
υπάρξει παραβίαση του περί Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα 
Νόμου 138(1)/2001.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.411, ημερομηνίας 25 

Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Νίκου 
Κλεάνθους 

«Φορολογικός χειρισμός των επιδοτήσεων που παραχωρούνται είτε υπό τη μορφή 
εκταρικής επιδότησης είτε ως χορηγία από επενδυτικά προγράμματα στα οποία 

συνεισφέρει το κράτος και n Ευρωπαϊκή Ένωση 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 13 ∆εκεμβρίου 2010, αναφορικά 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. (α) Πρόσωπα τα οποία επιδίδονται σε εμπορική ή επαγγελματική 
δραστηριότητα και τα οποία λαμβάνουν ενισχύσεις/επιδοτήσεις/χορηγίες 
από τον Κυπριακό Οργανισμό Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ), μέσα στα 
πλαίσια εφαρμογής των διαφόρων σχετικών σχεδίων, υπόκεινται σε 
φορολογία με βάση τη φύση της ενίσχυσης/επιδότησης. 

(β) (i) Εάν η ενίσχυση/επιδότηση/χορηγία είναι εισοδηματικής φύσης, το 
ποσό της ενίσχυσης/επιδότησης υπόκειται σε φόρο εισοδήματος. 

 (ii) Εάν η ενίσχυση/επιδότηση/χορηγία είναι κεφαλαιουχικής φύσης, 
το ποσό της ενίσχυσης/επιδότησης/χορηγίας μειώνει το κόστος 
της σχετικής κεφαλαιουχικής δαπάνης επί της οποίας 
παραχωρούνται κεφαλαιουχικές εκπτώσεις. 

2. Ο λόγος για τον οποίο εφαρμόζεται ο πιο πάνω φορολογικός χειρισμός είναι το 
γεγονός ότι οι εν λόγω ενισχύσεις/επιδοτήσεις/χορηγίες σκοπό έχουν την 
κάλυψη της απώλειας εσόδων των δικαιούχων, τα οποία έσοδα δεν 
προέκυψαν εξαιτίας διαφόρων παραγόντων, π.χ. κλιματικοί παράγοντες κ.λπ. 

 Σε περίπτωση που οι δικαιούχοι κέρδιζαν τα εισοδήματα, η απώλεια των 
οποίων καλύπτεται από τις πιο πάνω ενισχύσεις/επιδοτήσεις/χορηγίες, τα εισοδήματα 
αυτά θα υπάγονταν σε φορολογία, με βάση το άρθρο 5(α) του περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος Νόμου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.413, ημερομηνίας 29 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.413 και 
ημερ. 13/12/2010 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν έχει, μέχρι σήμερα, αποταθεί για χρηματοδότηση 
στο Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσαρμογής στην Παγκοσμιοποίηση (ΕΤΠ). Στην 
περίπτωση μικρών κρατών-μελών, όπως η Κύπρος, οι αιτήσεις συνήθως 
υποβάλλονται στη βάση του κριτηρίου, όπου απολύσεις σε μικρές αγορές εργασίας ή 
σε εξαιρετικές περιστάσεις, έχουν σοβαρό αντίκτυπο στην απασχόληση και στην 
τοπική οικονομία, και οι οποίες δικαιολογούνται δεόντως από το σχετικό κράτος-
μέλος. Σημειώνεται ότι στην Κύπρο δεν υπήρξε τέτοια περίπτωση μέχρι σήμερα (με 
εξαίρεση την περίπτωση της εταιρείας “Eurocypria”), που γνωστοποιήθηκε στο 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων στις 12 Νοεμβρίου 2010. 

 Η χρηματοδότηση από το ΕΤΠ, η οποία δεν μπορεί να υπερβαίνει το 50% του 
συνόλου του εκτιμώμενου κόστους (για τις αιτήσεις που θα υποβληθούν μέχρι τις 
31/12/2011 η συνεισφορά δύναται να ανέρχεται μέχρι το 65%), χορηγείται σε εφάπαξ 
δόση για ενεργητικά μέτρα για την αγορά εργασίας, μέσω μιας δέσμης 
εξατομικευμένων υπηρεσιών που αποσκοπούν στην επανένταξη των εργαζομένων 
που θα απολυθούν, στην αγορά εργασίας και τα οποία περιλαμβάνουν: 

(α) βοήθεια για την αναζήτηση εργασίας, επαγγελματικό προσανατολισμό, 
κατάρτιση και επανακατάρτιση (περιλαμβανομένων δεξιοτήτων ΤΠΕ), 
πιστοποίηση της αποκτηθείσας πείρας, βοήθεια για επανατοποθέτηση στην 
αγορά εργασίας και προώθηση της επιχειρηματικότητας ή της 
αυτοαπασχόλησης, 

(β) ειδικά μέτρα για μικρό χρονικό διάστημα, όπως επιδόματα αναζήτησης 
εργασίας, επιδόματα κινητικότητας, ή επιδόματα σε άτομα που συμμετέχουν σε 
δια βίου μάθηση και δραστηριότητες κατάρτισης και  

(γ) μέτρα για την ενθάρρυνση κυρίως μειονεκτούντων ή ηλικιωμένων 
εργαζομένων, προκειμένου αυτοί να παραμείνουν ή να επιστρέψουν στην 
αγορά εργασίας. 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων λαμβανομένου υπόψη 
ότι: 

 η χρηματοδότηση από το ΕΤΠ δεν καλύπτει αποζημίωση σε 
εργαζόμενους που έχουν απολυθεί, αλλά ενεργητικά μέτρα όπως αυτά 
που αναφέρονται στις υποπαραγράφους (α) έως (γ) πιο πάνω που 
αποσκοπούν στην επανένταξη των εργαζομένων στην αγορά εργασίας, 

 η αποζημίωση των εργαζομένων της "Eurocypria" που απολύθηκαν, 
συζητείται σε άλλα πλαίσια και 

 ήδη υλοποιούνται δράσεις στα πλαίσια του Επιχειρησιακού 
Προγράμματος “Απασχόληση, Ανθρώπινο Κεφάλαιο και Κοινωνική 
Συνοχή”, που συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταμείο, 
από τις οποίες θα μπορούσαν να επωφεληθούν οι απολυόμενοι της 
"Eurocypria", 

 έκρινε ότι δεν ενδείκνυται η υποβολή τέτοιας αίτησης για χρηματοδότηση από 
το ΕΤΠ.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.435, ημερομηνίας 3 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Θέμα: Αίτημα της κοινότητας Λετύμπου για προσθήκη Πολιτιστικού Κέντρου στο 
υπό ανέγερση έργο των κοινοτικών κτιρίων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αριθμό Φακέλου Ερ. 23.06.009.05.01.435, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, 
σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Σήμερα στην κοινότητα Λετύμπου βρίσκονται σε εξέλιξη τρία μεγάλα 
αναπτυξιακά έργα: 

i)  Το πρώτο είναι η ανέγερση των κοινοτικών κτιρίων που περιλαμβάνει 
γραφείο κοινοτάρχη, ιατρείο, αίθουσα πολλαπλής χρήσης κ.λπ., το 
οποίο αναμένεται να παραδοθεί από τον εργολάβο σε δύο μήνες 
περίπου. Η ολική δαπάνη ανέγερσης των κοινοτικών κτιρίων ανήλθε στο 
ποσό των €539.350, συμπεριλαμβανομένου του Φ.Π.Α. 

ii) Το δεύτερο έργο είναι η διαμόρφωση της Κεντρικής Πλατείας, το οποίο 
θα συγχρηματοδοθηθεί από το Ευρωπαϊκό Γεωργικό Ταμείο Αγροτικής 
Ανάπτυξης έναντι δαπάνης €877.250, πλέον Φ.Π.Α. (η δαπάνη θα 
καταβληθεί κατά 45% από την Ευρωπαϊκή Ένωση, 45% από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία και 10% ως κοινοτική συνεισφορά). 

 Σημειώθηκε καθυστέρηση στην έναρξη των εργασιών, γιατί εκκρεμεί η 
απόφαση της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών, σε προσφυγή 
εργολάβου. 

iii) Το ∆ημοτικό Σχολείο Λετύμπου, μετά από αίτημα του Κοινοτικού 
Συμβουλίου έχει κηρυχθεί ως διατηρητέο με δυνατότητα χορηγίας το 
50% της εκτιμηθείσας δαπάνης για την συντήρηση του, δηλαδή €90.000. 
Επίσης το Κοινοτικό Συμβούλιο έτυχε της έγκρισης του Επάρχου για 
σύναψη δανείου πρόσθετου ποσού, ύψους €90.000, μετά από την 
εξασφάλιση προσφορών από Συνεργατικά Πιστωτικά Ιδρύματα. 

(β) (i) Το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου για την προσθήκη Πολιτιστικού 
Κέντρου στα νέα κοινοτικά κτίρια, παρά το ότι έχει συμπεριληφθεί στα 
εγκριθέντα σχέδια και την εκδοθείσα άδεια οικοδομής, δεν θα μπορούσε 
να προωθηθεί περαιτέρω, γιατί προσκρούει στα κριτήρια που έχουν 
θεσπιστεί, με βάση την ισχύουσα σχετική Απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου ημερ. 31.3.2009, η οποία διέπει την πολιτική ανέγερσης 
κοινοτικών κτιρίων και η οποία θέτει περιοριστικά κριτήρια τόσο στο 
ύψος του ποσού, όσο και στο εμβαδό των κτιρίων, που συναρτώνται με 
τον αριθμό των εγγεγραμμένων ψηφοφόρων σε κάθε κοινότητα. 

 ii) Σύμφωνα με τα κριτήρια αυτά η Λετύμπου δικαιούται ως μέγιστη 
επιχορήγηση €322.000 για κτιριακές εγκαταστάσεις μέχρι 278μ2. 

 iii) Οι οικοδομικές εργασίες έχουν συμπληρωθεί και η ολική δαπάνη ανήλθε 
στις €539.350. 

(γ) Πέραν των πιο πάνω, επισημαίνεται ότι η κοινότητα διαθέτει ήδη σήμερα την 
ανεγερθείσα στα νέα κοινοτικά κτίρια, αίθουσα πολλαπλής χρήσης καθώς και 
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το ∆ημοτικό Σχολείο, το οποίο θα είναι διαθέσιμο με την προωθούμενη 
αναπαλαίωσή του. 

(δ) Ενόψει τούτου, είναι φανερό ότι εναπόκειται στο Κοινοτικό Συμβούλιο να 
διαχειρίζεται και αξιοποιεί σωστά και ορθολογιστικά τους δύο πιο πάνω 
αναφερόμενους χώρους, οι οποίοι είναι υπεραρκετοί όχι μόνο για τις 
οποιεσδήποτε ανάγκες της κοινότητας που αριθμεί μόλις 303 ψηφοφόρους, 
αλλά ακόμα και για τις ανάγκες των γειτονικών κοινοτήτων Χούλου και 
Λεμόνας. Η συνολική δαπάνη των αναφερόμενων έργων ξεπερνά το ποσό του 
€1.642.771. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.452, ημερομηνίας 8 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Το Υπουργείο Εξωτερικών παρακολουθεί στενά τα θέματα που αφορούν την 
κατεχόμενη Μονή του Αποστόλου Ανδρέα και βρίσκεται σε συνεχή συνεννόηση με την 
Ιερά Αρχιεπισκοπή Κύπρου και τους άλλους εμπλεκόμενους φορείς για αντιμετώπιση 
των αδικαιολόγητων προσκομμάτων που προβάλλει το κατοχικό καθεστώς. 

 Αναφορικά με την απαγόρευση στο Θεοφιλέστατο Χωρεπίσκοπο Καρπασίας 
Χριστόφορο για την τέλεση της λειτουργίας κατά τη γιορτή του Αποστόλου Ανδρέα 
στις 30/11/2010, καθώς και με τη γενικότερη άρνηση στην τέλεση λειτουργιών στην 
Καρπασία υπό το Θεοφιλέστατο, το Υπουργείο Εξωτερικών προβαίνει σε συνεχή 
διαβήματα προς την Ειρηνευτική ∆ύναμη με στόχο την άρση των αδικαιολόγητων 
εμποδίων. Παράλληλα, οι ενέργειές μας στοχεύουν στη διασφάλιση των θρησκευτικών 
δικαιωμάτων των εγκλωβισμένων μας, ενώ ενέργειες λαμβάνονται και για την 
αναστήλωση της Μονής του Αποστόλου Ανδρέα. 

 Πληροφορείστε, επίσης, ότι τα γενικότερα θέματα παραβίασης θρησκευτικών 
δικαιωμάτων των Ελληνοκυπρίων εγκλωβισμένων εγείρονται συνεχώς από τις 
διπλωματικές μας αποστολές, με ιδιαίτερη έμφαση στην Ε.Ε., τα Ηνωμένα Έθνη και το 
Συμβούλιο της Ευρώπης. 

 Συγκεκριμένα, η διακοπή της Χριστουγεννιάτικης λειτουργίας στον Άγιο Συνέσιο 
στο Ριζοκάρπασο, η απαγόρευση τέλεσης λειτουργιών στην Αγία Τριάδα Γιαλούσας 
τα Χριστούγεννα, την Πρωτοχρονιά και τα Θεοφάνεια, καθώς και οι νέοι περιορισμοί 
τους οποίους έθεσε το κατοχικό καθεστώς για την τέλεση λειτουργιών στα κατεχόμενα 
καταγγέλθηκαν από την κυβέρνηση τόσο απευθείας όσο και μέσω των διπλωματικών 
αποστολών της Κυπριακής ∆ημοκρατίας στον Ο.Η.Ε., την Ευρωπαϊκή Ένωση, το 
Συμβούλιο της Ευρώπης, τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις Η.Π.Α. και την 
Αγία Έδρα. 

 Μάλιστα, κατά την τελευταία Σύνοδο του Συμβουλίου Εξωτερικών Υποθέσεων 
της Ε.Ε. την 31η Ιανουαρίου 2011, ο Υπουργός Εξωτερικών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας κ. Μάρκος Κυπριανού ενημέρωσε τους Ευρωπαίους ομολόγους του για 
τις παραβιάσεις αυτές και υπογράμμισε την ευθύνη της Τουρκίας, ως κατοχικής 
δύναμης να σεβαστεί το διεθνές δίκαιο και τις αποφάσεις του Ε∆Α∆. 
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 Σημειώνουμε επίσης, ότι οι παραβιάσεις των θρησκευτικών ελευθεριών των 
εγκλωβισμένων από το κατοχικό καθεστώτος καταδικάστηκαν, μεταξύ άλλων, από το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, τα Υπουργεία Εξωτερικών ευρωπαϊκών κρατών και την 
Αμερικανική Επιτροπή για την ∆ιεθνή Θρησκευτική Ελευθερία (USCIRF). 

 Συγκεκριμένα, το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στο ψήφισμα της 20ήήςς Ιανουαρίου 
2011 σχετικά με την κατάσταση των Χριστιανών στο πλαίσιο της ελευθερίας της 
θρησκείας “καταδικάζει τη διά της βίας διακοπή της λειτουργίας των Χριστουγέννων 
300 Χριστιανών που έχουν απομείνει σε ένα χωριό του βορείου τμήματος της Κύπρου 
από τις τουρκικές αρχές”.  Επίσης, ο Εκπρόσωπος του Ελληνικού Υπουργείου 
Εξωτερικών κ. Γρηγόρης ∆ελαβέκουρας σε δηλώσεις του ανέφερε ότι το περιστατικό 
“αποτελεί, σοβαρότατη παραβίαση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων των 
Ελληνοκυπρίων εγκλωβισμένων της Καρπασίας και αποκαλύπτει το πραγματικό 
πρόσωπο του κατοχικού καθεστώτος, αφήνοντας εκτεθειμένους αυτούς που το 
στηρίζουν και προσπαθούν να το ωραιοποιήσουν”. Ενώ, και το Γαλλικό Υπουργείο 
Εξωτερικών διά του εκπροσώπου του έκανε έκκληση “για σεβασμό, σε κάθε 
περίπτωση, της ελευθερίας της θρησκείας και των πεποιθήσεων, μεταξύ των οποίων 
είναι και η ελευθερία της λατρείας, όπως ορίζεται από το άρθρο 18 της Οικουμενικής 
∆ιακήρυξης των Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων”.  Τέλος, η Αμερικανική Επιτροπή για 
∆ιεθνή Θρησκευτική Ελευθερία (USCIRF) σε δελτίου τύπου ημερομηνίας 3 Ιανουαρίου 
2011, αναφέρει ότι το περιστατικό αποτελεί σφάλμα και σύμβολο μισαλλοδοξίας και 
ότι η απαίτηση εξασφάλισης άδειας για τη διεξαγωγή θρησκευτικών λειτουργιών 
αποτελεί τεχνοκρατικό τέχνασμα το οποίο παραβιάζει το παγκοσμίως 
προστατευόμενο δικαίωμα της ελευθερίας της θρησκείας. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.463, ημερομηνίας 13 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Σας πληροφορώ ότι για το συμβάν έγιναν έντονα διαβήματα διαμαρτυρίας 
προς την Ειρηνευτική ∆ύναμη του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών στην Κύπρο, η 
οποία ακολούθως μας ενημέρωσε ότι με τη σειρά της προέβη στις δέουσες ενέργειες 
και συστάσεις προς την κατοχική δύναμη, ώστε να μην επαναληφθεί το απαράδεκτο 
αυτό περιστατικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Μάρκου 
Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.469, ημερομηνίας 15 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη 

 «Σας πληροφορώ ότι ο Μόνιμος Αντιπρόσωπος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
στα Ηνωμένα Έθνη προέβη σε έντονες διαμαρτυρίες προς τη Γραμματεία του 
Οργανισμού για την αναφορά σε “νότο” που συμπεριλήφθηκε σε έκθεση του Γενικού 
Γραμματέα. 

 Επιπλέον, έχω εξηγήσει τη θέση της πλευράς μας προς το Γενικό Γραμματέα 
των Ηνωμένων Εθνών σε συνάντησή μας στο πλαίσιο της Συνόδου Κορυφής του 
ΟΑΣΕ στο Καζακστάν τον περασμένο ∆εκέμβριο. 
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 Τα πιο πάνω είχαν ως αποτέλεσμα στην τελευταία έκθεση του Γενικού 
Γραμματέα να γίνεται αναφορά σε “προγραμματισμένες εκλογές στην Κύπρο”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.473, ημερομηνίας 15 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. 
Γιώργου Περδίκη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το Γενικό 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
29.12.2010, και αφορά τη σύνδεση του ∆ήμου Γεροσκήπου με το αποχετευτικό 
σύστημα Πάφου, και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

(α) Σύμφωνα με το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Πάφου, η σύνδεση περιοχών του 
∆ήμου Γεροσκήπου που βρίσκονται νότια της λεωφόρου Γρίβα ∆ιγενή και 
δυτικά της οδού Κωνσταντίνου Παλαιολόγου έχει ξεκινήσει από την 1.1.2011. Η 
σύνδεση των υπόλοιπων περιοχών του ∆ήμου θα γίνεται σταδιακά μέσα στους 
επόμενους έξι μήνες. 

(β) Με βάση τα πιο πάνω, οι ιδιοκτήτες υποστατικών, τα οποία βρίσκονται μέσα 
στα όρια της περιοχής που συνδέεται, μπορούν να προχωρήσουν άμεσα στη 
σύνδεση με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα. Σε ό,τι αφορά τα προβληματικά 
υποστατικά που θα ενωθούν σε κατοπινό στάδιο, είναι ευθύνη των ιδιοκτητών 
ή/και των αρμόδιων υπηρεσιών της Τοπικής Αρχής να επιλύουν προσωρινά το 
πρόβλημα, με συστηματικό καθαρισμό των υγειονομικών εγκαταστάσεων. 

(γ)  Ειδικότερα, σε σχετική επιστολή του ημερομηνίας 8.3.2011, ο ∆ημοτικός 
Υγειονομικός Επιθεωρητής Γεροσκήπου διευκρινίζει ότι στα δημοτικά όρια 
Γεροσκήπου υπάρχουν περίπου δέκα (10) υποστατικά με προβλήματα 
υπερχείλισης λυμάτων. Τρία (3) από αυτά τα υποστατικά έχουν ήδη συνδεθεί 
με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα Πάφου, ενώ στα υπόλοιπα υποστατικά 
διενεργείται συστηματικά καθαρισμός των αποχετεύσεων, είτε από τους 
ιδιοκτήτες είτε από το ∆ήμο Γεροσκήπου, έτσι ώστε να μη δημιουργείται 
οποιοδήποτε πρόβλημα οχληρίας ή κίνδυνος για τη δημόσια υγεία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 17 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.506, ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 
2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 17/01/2011 σχετικά με την πιο 
πάνω ερώτηση που αφορά το Κέντρο Υγείας Αθηένου και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

1. Η κτιριολογική κατάσταση του Κέντρου Υγείας Αθηένου θεωρείται πολύ καλή 
εφόσον μόλις το 2008 έγιναν βελτιωτικές εργασίες ύψους €40,000 περίπου και 
οι οποίες αφορούσαν αλλαγή πατώματος, αλλαγή αποχωρητηρίων, αλλαγή 
πόρτων, βάψιμο μέσα και έξω του κτιρίου κ.λ.π. καθώς και ποσού €7,000 για 
αγορά επίπλων και σκευών. Στους προϋπολογισμούς του 2011 έχει 
συμπεριληφθεί πρόνοια ποσού €6,500 για αλλαγή των παραθύρων του 
Κέντρου Υγείας και οι εργασίες αυτές θα ξεκινήσουν πολύ σύντομα. 

2.  Όσον αφορά τον εξοπλισμό του Κέντρου Υγείας σας πληροφορούμε ότι 
υπάρχει όλος ο αναγκαίος εξοπλισμός για την παροχή της Πρωτοβάθμιας 
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Φροντίδας Υγείας όπως και στα άλλα Κέντρα Υγείας στην υπόλοιπη Κύπρο. 
Συγκεκριμένα υπάρχει καρδιογράφος, απινιδωτής, πιεσόμετρα, 
οφθαλμοσκόπια, ωτοσκόπια και γενικά όλος ο απαραίτητος εξοπλισμός για να 
μπορεί ο γενικός γιατρός να εξετάζει ικανοποιητικά τους ασθενείς. 

3. Σχετικά με το αίτημα για ενίσχυση του προσωπικού, σας πληροφορώ ότι στο 
Κέντρο Υγείας είναι τοποθετημένοι ένας γιατρός, ένας φαρμακοποιός, δύο 
νοσηλευτικοί λειτουργοί, ένας γραφέας και μία καθαρίστρια. Το προσωπικό του 
Κέντρου Υγείας παραμένει στο Κέντρο τρεις μέρες την βδομάδα (∆ευτέρα, 
Τετάρτη και Πέμπτη) και τις άλλες δύο μέρες ο γιατρός καλύπτει τη σχολιατρική 
και το γηροκομείο. Το υπόλοιπο προσωπικό καλύπτει με περιοδεία με τη 
συνοδεία γιατρού από το Παλαιό Νοσοκομείο Λάρνακας, την Κοινότητα 
Αραδίππου και Αβδελλερό. 

4. Με το υφιστάμενο προσωπικό που υπάρχει στη διάθεση των Ιατρικών 
Υπηρεσιών, είναι αδύνατο να παραμένει ο γιατρός όλες τις μέρες της βδομάδας 
στο Κέντρο Υγείας στην Αθηένου. Τυχόν οποιαδήποτε αλλαγή του 
προγράμματος λειτουργίας του Κέντρου Υγείας θα έχει αλυσιδωτές επιπτώσεις 
στην εξυπηρέτηση των ασθενών στις άλλες Κοινότητες της Επαρχίας 
Λάρνακας. 

5.  Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες συμπληρωματικές 
πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.537, 
ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2011 αναφορικά 
με την πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το θέμα της μεταφοράς του 
Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΑΠΚΥ) στη Λάρνακα συζητήθηκε στη σύσκεψη της 
24ης Σεπτεμβρίου 2010 στο γραφείο του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού (ΥΠΠ) με 
το ∆ήμαρχο Λάρνακας και εμπλεκόμενους φορείς. Στη σύσκεψη αυτή ο ΥΠΠ ζήτησε 
από το ∆ήμαρχο Λάρνακας την επίσημη υποβολή από το ∆ήμο Λάρνακας και τους 
αρμόδιους φορείς συγκεκριμένης και ολοκληρωμένης πρότασης για τη στέγαση του 
ΑΠΚΥ. 

 Με βάση τα πιο πάνω διαφαίνεται ότι υπάρχει πολιτική βούληση για μεταφορά 
του ΑΠΚΥ στη Λάρνακα, νοουμένου ότι θα εξασφαλιστούν οι κατάλληλοι χώροι, οπότε 
και θα προωθηθεί σχετική πρόταση στο Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.553, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.553 και 
ημερομηνία 28/01/11 σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, και πληροφορώ ότι το 
τροποποιητικό νομοσχέδιο του περί Νοητικά Καθυστερημένων Ατόμων Νόμου 
(Ν.117/89) δεν προωθήθηκε κατά το 2010 λόγω του ότι είχαν εντοπιστεί σʼ αυτό 
κάποιες αδυναμίες και ήταν απαραίτητη η περαιτέρω επεξεργασία του από τις 
Υπηρεσίες του Υπουργείου. Μόλις ολοκληρωθούν οι απαραίτητες ενέργειες από 
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πλευράς της αρμόδιας Υπηρεσίας, το νομοσχέδιο θα προωθηθεί για διαβούλευση με 
όλους τους εμπλεκόμενους φορείς στα πλαίσια επίσημης διαδικασίας δημοσίου 
διαλόγου και αναμένεται να εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο και κατατεθεί στη 
Βουλή για ψήφιση εντός του 2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.583, ημερομηνίας 1ης 
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 

Περδίκη 

 «Αναφέρομαι σε επιστολή σας με ημερ. 21 Φεβρουαρίου, 2011 που αφορά 
ερώτημα που έχει υποβάλει ο βουλευτής κος Γιώργος Περδίκης σε σχέση με την 
πιθανότητα εξαίρεσης από το ΦΠΑ των φιλανθρωπικών ιδρυμάτων που ασχολούνται 
με την ευημερία των ζώων και τα οποία για την ενίσχυση των εισοδημάτων τους 
παρέχουν υπηρεσίες ή πωλούν προϊόντα και σας πληροφορώ ότι δεν παρέχεται η 
ευχέρεια για εξαίρεση των οργανισμών αυτών από το ΦΠΑ όταν ασκούν οικονομική 
δραστηριότητα με την έννοια που καθορίζεται στο άρθρο 3 των περί ΦΠΑ Νόμων του 
2000 μέχρι 2011. 

 Η περί ΦΠΑ νομοθεσία και συγκεκριμένα η παράγραφος 15 του Πίνακα Α του 
Έβδομου Παραρτήματος, που αποτελεί εναρμονιστική διάταξη, και προβλέπει ότι 
εξαιρούνται από το ΦΠΑ, οι παραδόσεις αγαθών και παροχές υπηρεσιών από 
φιλανθρωπικά ιδρύματα με την ευκαιρία εκδηλώσεων που οργανώνονται, για την 
οικονομική τους ενίσχυση, νοουμένου ότι η εξαίρεση αυτή δε δημιουργεί κίνδυνο 
στρεβλώσεως του ανταγωνισμού. 

 Επομένως, οι εξαιρέσεις για τις οποίες παρέχεται η ευχέρεια από το κοινοτικό 
κεκτημένο [άρθρο 132, παρ. 1(ιβ) και (ιε) της οδηγίας 2006/112/ΕΚ] και αφορούν τα 
φιλανθρωπικά ιδρύματα, έχουν ενσωματωθεί στην περί ΦΠΑ νομοθεσία που 
εφαρμόζεται στη ∆ημοκρατία, αλλά δεν καλύπτουν και δεν δύνανται να καλύψουν 
φιλανθρωπικά ιδρύματα τα οποία παρέχουν στα πλαίσια άσκησης οικονομικής 
δραστηριότητας υπηρεσίες και παραδίδουν αγαθά έναντι αντιπαροχής, έστω και αν τα 
εισοδήματα αυτά χρησιμοποιούνται για φιλανθρωπικούς σκοπούς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 22 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.643, ημερομηνίας 21ης 

Φεβρουαρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας 
Κυριακού 

 «Αναφέρομαι σε επιστολή σας με ημερ. 28 Φεβρουαρίου 2011 που αφορά 
ερώτημα που έχει υποβάλει η βουλευτής κ. Μαρία Κυριακού σε σχέση με την εξαίρεση 
από το ΦΠΑ των «ορφανών» φαρμάκων (orphan drugs) για σπάνιες ασθένειες και 
σας πληροφορώ ότι σύμφωνα με το κοινοτικό κεκτημένο και συγκεκριμένα με την 
Οδηγία 2006/112/ΕΚ του Συμβουλίου της 28ης Νοεμβρίου 2006 σχετικά με το κοινό 
σύστημα φόρου προστιθέμενης αξίας, δεν παρέχεται η ευχέρεια για εξαίρεση από το 
ΦΠΑ των εν λόγω προϊόντων. 

 Πληροφορείστε όμως, ότι η Οδηγία και συγκεκριμένα το άρθρο 98, παρέχει την 
ευχέρεια στα Κράτη μέλη να επιβάλλουν μειωμένο συντελεστή ΦΠΑ, που δεν μπορεί 
να είναι κατώτερος από πέντε τοις εκατόν (5%), στα φαρμακευτικά προϊόντα που 
συνήθως χρησιμοποιούνται για θεραπευτική αγωγή, για την πρόληψη ασθενειών και 
για σκοπούς ιατρικούς. 
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 Η εν λόγω ευχέρεια έχει ασκηθεί από την Κυβέρνηση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και από 10 Ιανουαρίου 2011, που καταργήθηκε ο μηδενικός 
συντελεστής, εφαρμόζεται ο κατώτερος μειωμένος συντελεστής ΦΠΑ, που είναι πέντε 
τοις εκατόν (5%).» 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα έχουμε σήμερα. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  

Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 31η Μαρτίου 2011, 
στις 4.00 το απόγευμα, με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

 ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.060-2010). 

 2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.019-2011). 

 3. Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.015-2011). 

 4. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αναπομπή).  
(Αρ. Φακ. 23.01.051.192-2010). 

 5. Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.051-2011). 

 6. Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.044-2011). 

 7. Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2011 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.056-2011). 

 8. Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.040-2011). 

 9. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.037-2009). 

 10. Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.089-2011). 

 11. Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.025-2011). 

 12. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της αφενός και της ∆ημοκρατίας της 
Κορέας αφετέρου για ένα μη Στρατιωτικό 
Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης 
(GNSS) (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.074-2011). 

 13. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της αφενός και του Βασιλείου του 
Μαρόκου  αφετέρου για ένα Παγκόσμιο  
Σύστημα ∆ορυφορικής Πλοήγησης (GNSS) 
Πολιτικής Χρήσης (Κυρωτικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.075-2011). 

 14. Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας 
για Συνεργασία στην Καταπολέμηση της 
Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης ∆ιακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των 
Πρόδρομών τους, της Παράνομης 
Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.077-2011). 

 15. Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.189-2010). 

 16. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
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Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.049.011-2008). 

 17. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.067-2010). 

 18. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.018-2011). 

 19. Ο περί της Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.008-2011). 

 20. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.076-2011) 

 21. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.136-2010). 

 22. Οι περί της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας 
Κύπρου (Πρόσληψη, Προαγωγή, Υπηρεσία 
και Πειθαρχικός Έλεγχος) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.022-2011). 

 23. Οι περί Εκπαιδευτικών Λειτουργών 
(Τοποθετήσεις, Μετακινήσεις και Μεταθέσεις) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.026-2011). 

 24. Οι περί Ιατρικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών 
∆ημόσιας Υγείας - Θέση Προϊστάμενου 
Υγειονομικής Υπηρεσίας (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.144-2010). 

 25. Οι περί Προστασίας των Νέων κατά την 
Απασχόληση Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.124-2010). 

 26. Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
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(Προστασία των Νέων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.125-2010). 

 27. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως (Τροποποιητικοί) (Αρ. 4) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

 28. Οι περί της Πρόληψης και της Καταστολής της 
Βίας στους Αθλητικούς Χώρους (Επιτηρητές 
Σταδίων) Κανονισμοί του 2011.  
(Αρ. Φακ. 23.03.047.130-2010). 

 29. Οι περί του Συντονισμού των ∆ιαδικασιών 
Σύναψης Συμβάσεων Προμηθειών, ΄Εργων  
και Υπηρεσιών στους Τομείς του Ύδατος, της 
Ενέργειας, των Μεταφορών και των 
Ταχυδρομικών Υπηρεσιών (Αναθέτουσες 
Αρχές του Κράτους) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.132-2010). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο 
ρόλος, η αποστολή, το καθεστώς και τα 
προβλήματα στη λειτουργία του Ευρωπαϊκού 
Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
του βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 2. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και 
οι τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 

(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 3. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
κρατικοί αερομεταφορείς και οι προκλήσεις 
του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 4. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της 
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κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 5. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Ανδρέα Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 6. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα 
ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών 
μεταναστών στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά 
προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της 
Κύπρου και η ανάγκη προώθησης μέτρων 
άμεσης και μακροπρόθεσμης αντιμετώπισής 
τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση 
των βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και 
Στέλλας Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 7. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 8. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και 
εκσυγχρονισμού της κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή  
κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 9. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
για το θέμα «Έκθεση Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
αναφορικά με τα παράπονα με αρ. Α/Π 
24/2007, 129/2007, 320/2007 και 660/2007 
κατά του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.098-2008). 

 10. Ενδιάμεση έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών 
και Γυναικών για το θέμα «Παρουσίαση και 
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υλοποίηση των στόχων του Εθνικού Σχεδίου 
∆ράσης για την Ισότητα των Ανδρών και 
Γυναικών 2007-2013».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.065-2008).   

 11. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών για το θέμα «Ο συντονισμός των 
αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών και των 
εθελοντικών οργανώσεων στην προσπάθεια 
για πρόληψη και πάταξη του φαινομένου της 
εμπορίας ανθρώπων και στην αντιμετώπιση 
των συνεπειών για τα θύματα.» 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.027.133-2010). 

 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
για το θέμα «Έκθεση της Αρχής Ισότητας 
αναφορικά με δυσμενή μεταχείριση 
υποψηφίου με ειδικές ανάγκες στον τομέα της 
πρόσβασης σε θέσεις εργασίας του δημόσιου 
τομέα (αρ. φακ. 37/2008)». 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.186-2008). 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα: 
 α. «Η πρόοδος των εργασιών για επέκταση 
των κτιρίων των φυλακών-Αποσυμφόρηση και 
διαχωρισμός των καταδίκων»,   
β. «Η παρεχόμενη ιατρική περίθαλψη στους 
καταδίκους και η μεταχείριση των ψυχικά 
ασθενών καταδίκων» και  
γ. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για την κοινωνική 
επανένταξη των φυλακισμένων από την 
ημέρα φυλάκισης και μετά την αποφυλάκισή 
τους». 
(Αρ. Φακ. 23.04.477-2006). 
(Αρ. Φακ. 23.04.478-2006). 
(Αρ. Φακ. 23.04.479-2006).  

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  6.05 μ.μ.) 
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Παρόντες βουλευτές 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αριστοτέλους Άριστος Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Βαρνάβα Γιώργος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βότσης Άγγελος  Νεοφύτου Αβέρωφ 

Γαβριήλ Γιαννάκης Νικολάου Ιωνάς 

Γεωργίου Αριστοφάνης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σαρίκας Φειδίας 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κυρίτσης Πάμπης  Χάμπας Πανίκος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηνικόλας Ντίνος 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Ομιλία του προεδρεύοντος της συνεδρίασης κ. Χρήστου Πουργουρίδη για την 
επέτειο της 25ης Μαρτίου 1821. 

2. Ομιλία του προεδρεύοντος της συνεδρίασης για την Ημέρα της Μεσογείου. 

3. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2009», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Στυλιανίδης, Γ. Ομήρου, 
Ά. Βότσης, Γ. Περδίκης, ∆. Συλλούρης, Γ. Λαμάρης, προεδρεύων, Α. 
Θεμιστοκλέους, Φ. Σαρίκας, Ι. Νικολάου) και ψήφισή του σε νόμο. 

4. Συζήτηση (Ι. Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, Ν. Παπαδόπουλος, ∆. Συλλούρης, Φ. 
Σαρίκας, Γ. Λαμάρης, Ζ. Κουλίας, Γ. Ομήρου) για αναβολή του νομοσχεδίου «Ο 
περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και 
απόφαση για αναβολή του. 
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5. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τα νομοσχέδια: 

 α. «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010»,  

 β. «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010»,  

 γ. «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010»,  

οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Χρ. Στυλιανίδης, Ά. Βότσης, 
∆. Συλλούρης, Φ. Σαρίκας, Γ. Λαμάρης, Γ. Περδίκης, Νικολάου, Ν. 
Κατσουρίδης, Σ. Χάσικος, Ν. Κλεάνθους, Α. Κυριακίδου) και ψήφισή τους σε 
νόμους, του τρίτου με τον τίτλο «Ο περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, 
Εγγραφή και Εκτίμηση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού 
Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011», η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Παπαδόπουλος, Α. Νεοφύτου, Α. Γεωργίου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Βαρνάβα) και 
ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής 
Ενέργειας Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Εγγραφής Φυσικών Ιατρικής (Πιστοποιητικό Εγγραφής και Ετήσια Άδεια) 
Κανονισμοί του 2011», ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 
κανονισμών. 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση 
Σχολών και Τμημάτων κατά Σχολή) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010» και 
«Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Λειτουργία Σχολής Μεταπτυχιακών 
Σπουδών) Κανονισμοί του 2010» και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 
Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και ΄Αλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του 
Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», ψήφισή της σε νόμο, 
δικαιολόγηση της αρνητικής ψήφου από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου και της 
αποχής από τον κ. Νίκο Τορναρίτη. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Πολυμερούς Συμφωνίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της, της ∆ημοκρατίας της 
Αλβανίας, της Βοσνίας-Ερζεγοβίνης, της ∆ημοκρατίας της Βουλγαρίας, της 
∆ημοκρατίας της Κροατίας, της πρώην Γιουγκοσλαβικής ∆ημοκρατίας της 
Μακεδονίας, της ∆ημοκρατίας της Ισλανδίας, της ∆ημοκρατίας του 
Μαυροβουνίου, του Βασιλείου της Νορβηγίας, της Ρουμανίας, της ∆ημοκρατίας 
της Σερβίας και της Προσωρινής ∆ιοίκησης των Ηνωμένων Εθνών στο 
Κοσσυφοπέδιο για τη δημιουργία Κοινού Ευρωπαϊκού Εναέριου Χώρου 
(ΚΕΕΧ) που υπογράφηκε στο Λουξεμβούργο στις 9 Ιουνίου 2006 (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2010», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου και 
ψήφισή του σε νόμο. 
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12. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας Αεροπορικών Μεταφορών 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και των 
Ηνωμένων Πολιτειών της Αμερικής αφετέρου που υπογράφηκε στις Βρυξέλες 
στις 25 Απριλίου 2007 και στην Ουάσινγκτον στις 30 Απριλίου 2007 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και «Ο περί της Ευρωμεσογειακής Συμφωνίας 
Αεροπορικών Μεταφορών μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών 
Μελών της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου που υπογράφηκε 
στις Βρυξέλλες στις 12 ∆εκεμβρίου του 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2010» και 
ψήφισή τους σε νόμους. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Ρύθμισης της Ενεργειακής Απόδοσης 
των Κτιρίων (Επιθεώρηση Συστημάτων Θέρμανσης με Λέβητες) Κανονισμοί 
του 2011» και έγκρισή τους. 

14. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

15. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ανάγκη εφαρμογής σήματος πιστοποίησης της ΕΕ σε οργανικά-βιολογικά 
καλλυντικά - Υιοθέτηση φόρου χρηματοπιστωτικών συναλλαγών με φορολογική 
επιβάρυνση των εκπομπών CO2 - Αίτημα συμπερίληψης της Αυγόρου στο 
Ενιαίο Στεγαστικό Σχέδιο - Αίτημα για δωρεάν παραχώρηση νερού στους 
γεωργούς από υπερχείλιση του φράγματος της Αργάκας - Αίτημα ωρομίσθιων 
γενικών βοηθών που εργάζονται στα δημόσια νοσοκομεία - Σχέδιο νεανικής 
επιχειρηματικότητας και “Αειφόρος ανάπτυξη και ανταγωνιστικότητα 2007-
2013” - Ενίσχυση ιδρυμάτων που διοργανώνουν πολιτιστικές εκδηλώσεις - 
Καθυστερήσεις στην επιστροφή του ΦΠΑ στους αγρότες - Οπλοβομβίδες 
ARGES EM01. 

16. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Πρόσβαση στην Κύπρο ατόμων με κινητικές αναπηρίες από το εξωτερικό - 
Ασφάλιση των μελών της Εθνικής Φρουράς - Κατασκευή πεζοδρομίων και 
εγκατάσταση οδικού φωτισμού στη Μουτταγιάκα - Χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης 
οδικών έργων στη Λεμεσό - Τα σχέδια για τον παραλιακό πεζόδρομο από 
Κισσόνεργα προς Κόλπο των Κοραλλίων - Ανάγκη μετακίνησης σε άλλο χώρο 
των εντός του οικισμού Μουττάλλου βιοτεχνιών - Προβλήματα από τη σκόνη 
που προκαλεί η μονάδα παραγωγής σκυροδέματος στη μαρίνα Λεμεσού - Τα 
αποτελέσματα του προγράμματος χορήγησης υποκατάστατων ουσιών 
εξάρτησης - Τουρκοκύπριες γυναίκες λήπτριες δημόσιου βοηθήματος - 
Φορολογία εκταρικών επιδοτήσεων και χορηγιών - Η αξιοποίηση από την 
Κύπρο του “European Globalisation Adjustment Fund” - Αίτημα της κοινότητας 
Λετύμπου για προσθήκη πολιτιστικού κέντρου στα υπό ανέγερση κοινοτικά 
κτίρια - Απαγόρευση τέλεσης λειτουργίας στη μονή του Αποστόλου Ανδρέα - 
∆ιαβήματα σε διεθνείς οργανισμούς για τη ρίψη πυροβολισμών κατά ψαράδων 
από Τούρκους στη θαλάσσια περιοχή Τηλλυρίας - Η αναφορά του Μπαν Κι-
μουν σε “νότια Κύπρο”, η πρόκληση του Έρογλου και η στάση της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας - ∆ιαρροές λυμάτων από πολυκατοικίες σε δρόμους της 
Γεροσκήπου - Ανάγκη αναβάθμισης και εκσυγχρονισμού του Κέντρου Υγείας 
Αθηένου - Πρόταση για εγκατάσταση του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου στη 
Λάρνακα - Καθυστέρηση στην τροποποίηση του περί Νοητικά 
Καθυστερημένων Ατόμων Νόμου - Αίτημα των φιλοζωικών οργανώσεων για 
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εξαίρεση των καταστημάτων τους από την καταβολή ΦΠΑ - Εξαίρεση του ΦΠΑ 
από αναγνωρισμένα “ορφανά” φάρμακα.  
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 31ης Μαρτίου 2011 

(Ώρα έναρξης: 4.21 μ.μ.) 

Αρ. 28 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.   

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ στην αυριανή ημέρα, 
επέτειο της 1ης Απριλίου του 1955, ημέρα έναρξης του εθνικοαπελευθερωτικού αγώνα 
της ΕΟΚΑ για την αποτίναξη του βρετανικού ζυγού, που αποτελεί έναν από τους 
σημαντικότερους σταθμούς της ιστορίας του τόπου μας.  Με ηρωισμό, αυτοθυσία και 
αυταπάρνηση οι αγωνιστές της ΕΟΚΑ σήκωσαν ψηλά το λάβαρο του αγώνα, 
αψηφώντας την πολιτική πρακτική, τη στυγνή και βάρβαρη, των Βρετανών 
αποικιοκρατών, που προσπάθησαν με κάθε τρόπο και χρησιμοποίησαν κάθε μέσο, 
για να κλονίσουν το σθένος και την αποφασιστικότητα των Κυπρίων.  ∆εν τα 
κατάφεραν! 

 Η επιβολή κατ’ οίκον περιορισμού, οι εξορίες, τα βασανιστήρια, οι συλλήψεις, οι 
φυλακίσεις, οι εκτελέσεις, οι απαγχονισμοί δεν πτόησαν το ηθικό και την 
αγωνιστικότητα του λαού μας.  Οι ήρωές μας βάδισαν περήφανοι το δρόμο της 
ανηφοριάς για τα ιδανικά και τις ιδέες τους, για την πατρίδα, γράφοντας με χρυσά 
γράμματα τα ονόματά τους στο πάνθεο της κυπριακής ιστορίας:  Μόδεστος Παντελή, 
ο πρώτος νεκρός του Αγώνα, Μιχαλάκης Καραολής, Ανδρέας Ζάκος, Ιάκωβος 
Πατάτσος, Μάρκος ∆ράκος, Κυριάκος Μάτσης, Γρηγόρης Αυξεντίου, Ευαγόρας 
Παλληκαρίδης, ο νεότερος και ο τελευταίος στη σειρά των απαγχονισθέντων και τόσοι 
ακόμα άλλοι.   

 Αξίζει να σημειωθεί η απήχηση αυτού του Αγώνα, ενός αγώνα απαράμιλλου σε 
πράξεις ηρωισμού και αυτοθυσίας, ο οποίος δεν άφησε αδιάφορη τη διεθνή κοινότητα 
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και συγκίνησε ιδιαίτερα ανθρώπους του πνεύματος, διανοητές, όπως το Γάλλο 
φιλόσοφο Αλμπέρ Καμύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ως αποτέλεσμα των αγώνων του λαού μας η πατρίδα μας απέκτησε την 
ελευθερία της και τον Αύγουστο του 1960 ανακηρύχθηκε ανεξάρτητο κράτος.  
Αναλογιζόμενοι τη δύσκολη πορεία της από τότε μέχρι σήμερα, αποτίνουμε φόρο 
τιμής σε όλους όσοι αγωνίστηκαν, σε όλους όσοι μαρτύρησαν στο βωμό της λευτεριάς 
της πατρίδας μας.  Αντλώντας σθένος από τη θυσία τους, δεσμευόμαστε να 
αγωνιστούμε κι εμείς μέχρι τη δικαίωση, από τις δικές μας επάλξεις, για την ελευθερία, 
την ειρήνη, την επανένωση και την ευημερία του τόπου μας.   

 Σας καλώ στη μνήμη τους να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή.  

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη.   

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.  Τα υπ’  
αριθμόν 1 και 2 θέματα είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και «Ο 
περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011», 
προτάσεις νόμου. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά τα θέματα υπ’ αριθμόν 1 και 2, επειδή ακριβώς, 
κατά την άποψή μας και μετά από περαιτέρω μελέτη των συγκεκριμένων προτάσεων 
νόμου, προκύπτουν κάποια νομικά ζητήματα που επιθυμούμε να αναλύσουμε 
περαιτέρω, η δική μας εισήγηση είναι να επιστρέψουν στην επιτροπή Νομικών, για να 
συνεχιστεί η συζήτηση επί αυτών των προτάσεων, για να παραθέσουμε και κάποιες 
επιπρόσθετες απόψεις εμπειρογνωμόνων που ήρθαν στην αντίληψή μας από την 
περαιτέρω μελέτη των προτάσεων νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή η επιτροπή Νομικών θα συνέλθει τη ∆ευτέρα η ώρα 
δώδεκα, θα ζητούσα, εάν έχουν για το θέμα οτιδήποτε οι συνάδελφοι το οποίο θέλουν 
να θέσουν, θα τους παρακαλούσα να είναι παρόντες τη ∆ευτέρα η ώρα δώδεκα στην 
επιτροπή Νομικών να το θέσουν και να είναι στην ολομέλεια την ερχόμενη Πέμπτη, 
διότι  πραγματικά έχουμε πάρα πολλή δουλειά στην επιτροπή.  ∆εν μπορούμε να 
αναβάλλουμε συνεχώς κάποια θέματα και να τα παίρνουμε παρακάτω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άλλοι συνάδελφοι; 
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 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρ’  όλο, κύριε Πρόεδρε, που είναι εξ αναβολής -και πάλι ήταν αίτημα του 
∆ημοκρατικού Κόμματος- θα συμφωνήσουμε με την πρόταση του κ. Νικολάου, αλλά 
θα παρακαλέσουμε η ολομέλεια να πάρει απόφαση ότι στις 7 Απριλίου θα ψηφίσει 
τελεσίδικα.  Όχι να έρθουμε την επόμενη Πέμπτη και κάποιοι άλλοι συνάδελφοι να 
σκεφτούν ότι ήβραν άλλα κενά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Συμφωνώ με την πρόταση του κ. Κατσουρίδη, δηλαδή να καθορίσουμε 
ημερομηνία πέραν της οποίας δε θα υπάρξει νέα αναβολή.  Ούτως ή άλλως, βεβαίως, 
δεν υπάρχουν και μεγάλα περιθώρια, δεδομένου ότι έχουν μείνει δύο συνεδρίες.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Και εμείς επαναλαμβάνουμε τα ίδια με τον ίδιο όρο, ότι θα είναι μόνο μίας 
εβδομάδας η αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, η απόφαση είναι μιας εβδομάδας αναβολή.  Τη ∆ευτέρα θα 
συνέλθει ούτως ή άλλως η επιτροπή Νομικών, που θα εξετάσει τις όποιες 
επιπρόσθετες λεπτομέρειες χρειάζεται, και την ερχόμενη Πέμπτη θα τεθεί στην 
ολομέλεια και θα ολοκληρωθεί.   

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι επίσης εξ αναβολής και τιτλοφορείται 
«Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο 
περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Γιαννάκης Ομήρου 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από τον πρόεδρο και το μέλος της βουλευτές κ. Ιωνά Νικολάου 
και Τάσο Μητσόπουλο εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3 και 16 Μαρτίου 
2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, του Τμήματος Εσωτερικών 
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Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ομορρύθμων 
και Ετερορρύθμων Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών Νόμου, ώστε να εισαχθούν 
διατάξεις που διευκολύνουν την αναδιοργάνωση και συγχώνευση ομόρρυθμων 
εταιρειών, ανάλογες με τις σχετικές διατάξεις του περί Εταιρειών Νόμου, στην έκταση 
που οι εν λόγω διατάξεις αφορούν τη διευκόλυνση της αναδιοργάνωσης και 
συγχώνευσης εταιρειών, καθώς και τις εξουσίες του δικαστηρίου.  Πρόσθετα, η 
προτεινόμενη ρύθμιση προνοεί την ανάλογη εφαρμογή των διατάξεων του περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου για τις αναδιοργανώσεις εταιρειών, στην έκταση 
που αυτές αφορούν τη μη επιβολή φορολογίας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, η 
εκπρόσωπος του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων του Υπουργείου Οικονομικών, 
καταθέτοντας σχετικό υπόμνημα, δήλωσε ότι δεν μπορεί να γίνει αποδεκτή η 
επέκταση της φορολογικής απαλλαγής σε σχέση με αναδιοργανώσεις συνεταιρισμών, 
λόγω του ότι οι συνεταιρισμοί δεν αποτελούν πρόσωπα για τους σκοπούς του περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, άρα δεν εμπίπτουν στις πρόνοιές του.  Όπως 
επεξήγησε η ίδια, για να τεθεί θέμα απαλλαγής από τη φορολογία λόγω 
αναδιοργάνωσης, εξυπακούεται ότι φορολογούνται οι συνεταιρισμοί, πράγμα που δεν 
ισχύει.  Περαιτέρω, σύμφωνα με την ίδια, οι σχετικές διατάξεις του περί Φορολογίας 
του Εισοδήματος Νόμου που αφορούν αναδιοργανώσεις είναι εναρμονισμένες με 
ευρωπαϊκή Οδηγία η οποία δε συμπεριλαμβάνει τους συνεταιρισμούς. 

 Τέλος, δήλωσε ότι συμφωνεί με την προβλεπόμενη στην πρόταση νόμου 
εισαγωγή ελέγχου των βιβλίων λογαριασμών των συνεταιρισμών, πριν την άσκηση 
του δικαιώματος αναδιοργάνωσης που δυνατό να επηρεάσει και τρίτα πρόσωπα, 
εφόσον, σύμφωνα με την ίδια, το δικαίωμα για συγχώνευση και αναδιοργάνωση δεν 
μπορεί να δοθεί χωρίς νομοθετικές ρυθμίσεις σχετικά με τον έλεγχο και την απόδοση 
ευθύνης για ενέργειες που αντίκεινται στην προτεινόμενη νομοθεσία. 

 Στα πλαίσια περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, η ίδια εκπρόσωπος, 
ανταποκρινόμενη σε σχετικό αίτημα της επιτροπής, σε συνεργασία με την εκπρόσωπο 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κατέθεσε στην επιτροπή 
διαμορφωμένο κείμενο της υπό συζήτηση πρότασης νόμου στο οποίο διαλαμβάνεται 
ότι, σε περίπτωση αναδιοργάνωσης και συγχώνευσης ομόρρυθμων εταιρειών σε 
εταιρεία ή εταιρείες περιορισμένης ευθύνης, οι συνέταιροι θεωρείται ότι εμπίπτουν 
στον ορισμό του όρου “εταιρεία”, σύμφωνα με τον περί Φορολογίας του Εισοδήματος 
Νόμο, και απαλλάσσονται από τη φορολόγηση, αφού εφαρμόζονται κατ’ αναλογία οι 
σχετικές διατάξεις του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, του περί 
Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών Νόμου, του περί Χαρτοσήμων Νόμου και του 
περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και ∆ικαιώματα) Νόμου. 

 Σημειώνεται ότι ο Έφορος Εταιρειών και Επίσημος Παραλήπτης δήλωσε, 
απευθυνόμενος γραπτώς στην επιτροπή, ότι συμφωνεί πλήρως με το πιο πάνω 
διαμορφωμένο κείμενο της πρότασης νόμου. 

 Λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού τάσσονται υπέρ της ψήφισης της πρότασης νόμου 
σε νόμο, όπως αυτή διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω. 
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2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή υποβάλλει την παρούσα 
έκθεση στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής απόφασης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θέλουμε να δηλώσουμε, κύριε Πρόεδρε, ότι θα ταχθούμε υπέρ της πρότασης 
νόμου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Αναφορικά με τη θέση μας, την οποία έχουμε επιφυλάξει για την ολομέλεια, 
κύριε Πρόεδρε, το ΑΚΕΛ θα είναι υπέρ, δεδομένου ότι όλοι γνωρίζουμε ότι θα υπάρχει 
μείωση εσόδων, αλλά, από τη στιγμή που το Υπουργείο Οικονομικών έχει δεχθεί αυτή 
τη μείωση, δεν έχουμε καμία ένσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε το νομοθέτημα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 37 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.    

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’  αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011».  Εδώ πρόκειται για την αναπομπή.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τον αναπεμφθέντα νόμο 
«Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Γιαννάκης Θωμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 24 Μαρτίου 2011, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, τον οποίο 
ψήφισε η Βουλή των Αντιπροσώπων στις 17 Μαρτίου 2011 και ο οποίος 
αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του 
συντάγματος. 

 Όπως είναι γνωστό, με τον αναπεμφθέντα νόμο σκοπείται η τροποποίηση του 
ποινικού κώδικα, ώστε να προστεθούν σ’ αυτόν δύο νέα αδικήματα, το αδίκημα της 
απειλής και το αδίκημα της εκβίασης. 

 Οι λόγοι αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του Προέδρου 
της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, ημερομηνίας 24 
Μαρτίου 2011, είναι οι ακόλουθοι: 

1. Στο νέο άρθρο 290Α του αρχικού νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε από το 
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και με το οποίο εισάγεται στον 
ποινικό κώδικα το αδίκημα της εκβίασης, προστέθηκε από τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων η φράση “χρήσης βίας” μετά τη λέξη “απειλή” (δεύτερη 
γραμμή). 

2. Αυτό έχει ως αποτέλεσμα το δραστικό περιορισμό του εύρους του αδικήματος, 
εφόσον ο εξαναγκασμός του θύματος με το διαζευκτικό τρόπο της απειλής 
συνδέεται και πάλι με τη βία και όχι με απειλή οποιουδήποτε περιεχομένου. 

3. Με αυτή επομένως τη διατύπωση εξακολουθεί να μην καλύπτεται στον ποινικό 
κώδικα το σύνολο των αθέμιτων συμπεριφορών που σχετίζονται με εκβίαση, 
όπως ήταν ο σκοπός του νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

 Ειδικότερα, σημειώνεται διευκρινιστικά ότι στο κείμενο του σχετικού 
νομοσχεδίου όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία, στα στοιχεία που 
σχετίζονται με το αδίκημα της εκβίασης, το οποίο εισάγεται με το νέο άρθρο 290Α, 
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καθόσον αφορά τον τρόπο της εκβίασης, περιλαμβάνεται διαζευκτικά ο εξαναγκασμός 
«με βία ή με απειλή», ενώ στον αναπεμφθέντα νόμο καθορίστηκε «με βία ή με απειλή 
χρήσης βίας». 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών αποδέχεται 
την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και συναφώς επαναφέρει το κείμενο 
του αναπεμφθέντος νόμου με τη διαγραφή από το νέο άρθρο 290A, που αφορά το 
αδίκημα της εκβίασης, της φράσης “χρήσης βίας”. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η επιτροπή αποδέχεται την αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας και 
επαναφέρει το κείμενο του αναπεμφθέντος νόμου στην προηγούμενή του μορφή. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει ένσταση στην αποδοχή της αναπομπής. 

 Το υπ’  αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 

Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 
28 Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου (ΡΙΚ). 

 Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ για το έτος 2011 προβλέπει συνολικές δαπάνες 
ύψους €49.600.000 και συνολικά έσοδα του ίδιου ύψους, τα οποία προέρχονται 
κυρίως από κρατική χορηγία (€40.000.000) και από άλλες δραστηριότητες 
(€9.600.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι συνολικές δαπάνες του ΡΙΚ αφορούν 
δαπάνες για το μόνιμο προσωπικό (€16.160.000), γενικά έξοδα και υπηρεσίες 
(€2.375.000), έξοδα προγραμμάτων (€19.078.000), συντήρηση και λειτουργία 
μηχανημάτων και άλλων εγκαταστάσεων (€1.982.000), αποπληρωμές δανείων 
(€4.105.000), κεφαλαιουχικές δαπάνες (€5.200.000), καθώς και μη προβλεπόμενες 
δαπάνες και αποθεματικό (€700.000). 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή σε σχέση με θέματα αρμοδιότητας του 
ιδρύματος, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ επικεντρώθηκε στο 
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τηλεοπτικό πρόγραμμα, αναφέροντας ότι αυτό έχει αναπτυχθεί και βελτιωθεί τόσο 
όσον αφορά τα εγχώρια τηλεοπτικά κανάλια του ΡΙΚ όσο και σε σχέση με τα 
προγράμματα του δορυφορικού καναλιού.  Συναφώς, η προβολή του δορυφορικού 
προγράμματος του ΡΙΚ έχει επεκταθεί στις ΗΠΑ και στον Καναδά, ενώ στο εσωτερικό 
το ποσοστό κάλυψης του πληθυσμού φτάνει το 85%.  Περαιτέρω, το πρόγραμμα του 
ΡΙΚ προς το τηλεοπτικό κοινό περιλαμβάνει την προβολή κυπριακών παραγωγών, εκ 
των οποίων ποσοστό πέραν του 50% αφορά ειδησεογραφικές εκπομπές, το 20% 
πολιτιστικές εκπομπές, ενώ το υπόλοιπο 30% αφορά ψυχαγωγικό πρόγραμμα.  Εντός 
του τρέχοντος έτους το ΡΙΚ θα συνάψει επίσης συμφωνία με την EΡT, ώστε να 
περιληφθούν στο πρόγραμμα του διεθνούς καναλιού “Euronews” προγράμματα και 
δελτία ειδήσεων στην ελληνική γλώσσα.    

 Ο ίδιος κατέθεσε επίσης στην επιτροπή ενημερωτικά στοιχεία αναφορικά με 
άλλα ζητήματα που άπτονται της λειτουργίας του ΡΙΚ, δηλώνοντας μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα:  

1. Ο Κώδικας ∆ιακυβέρνησης του ιδρύματος, που έχει πρόσφατα εγκριθεί από το 
διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ, στοχεύει στην καλύτερη διακυβέρνηση του 
ιδρύματος και ρυθμίζει μεταξύ άλλων τις αρμοδιότητες του διοικητικού 
συμβουλίου, τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις των διοικητικών συμβούλων, 
την ετοιμασία οικονομικών εκθέσεων, την εφαρμογή του συστήματος 
εσωτερικού ελέγχου, καθώς και τις σχέσεις του διοικητικού συμβουλίου με την 
κοινωνία και το δημόσιο.   

2. Η πολιτική ασφάλειας και υγείας αποτελεί δέσμευση του διοικητικού 
συμβουλίου και της διεύθυνσης του ΡΙΚ και βρίσκεται στο στάδιο της 
υλοποίησης. Συναφώς, προβλέπει τη λήψη όλων των δυνατών μέτρων, ώστε οι 
ανασφαλείς συνθήκες και οι κίνδυνοι για την ασφάλεια και την υγεία του 
προσωπικού να εκλείψουν όπου αυτό είναι δυνατό ή να περιοριστούν στον 
ελάχιστο δυνατό βαθμό.  

3. Η στέγαση του Αρχείου του ΡΙΚ σε νέο κτίριο έχει ολοκληρωθεί και αναμένεται 
σύντομα να μεταφερθεί σε αυτό το απαιτούμενο προσωπικό, όπως και όλο το 
διαθέσιμο υλικό, ώστε να αρχίσει η ψηφιοποίησή του.  Το ΡΙΚ προβαίνει επίσης 
σε σχεδιασμούς συντήρησης και ανακαίνισης των υφιστάμενων κτιρίων του στα 
πλαίσια εφαρμογής της πολιτικής ασφάλειας και υγείας, ενώ έχει εξασφαλίσει 
άδεια για την ανέγερση νέου κτιρίου, το οποίο εκτιμάται ότι θα παραδοθεί στα 
επόμενα τέσσερα με πέντε χρόνια.  Στο παρόν στάδιο, το ίδρυμα βρίσκεται σε 
διαδικασία προκήρυξης διαγωνισμού για την εξεύρεση διευθυντή έργου για την 
ανέγερση των νέων εγκαταστάσεών του.        

4. Το Ταμείο Συντάξεων του ΡΙΚ παρουσιάζει έλλειμμα, το οποίο εκτιμάται ότι 
ξεπερνά τα €70 εκατομ., γεγονός που προβληματίζει ιδιαίτερα το διοικητικό 
συμβούλιο και τη διεύθυνση του ΡΙΚ.  Συναφώς, έχουν υποβληθεί προτάσεις 
και εισηγήσεις, καθώς και αναλογιστική μελέτη εκ μέρους του ΡΙΚ προς τον 
Υπουργό Εσωτερικών με στόχο την εξέταση και αντιμετώπιση του 
προβλήματος. 

5. Η στελέχωση του ιδρύματος γίνεται από μόνιμο προσωπικό (135 άτομα), από 
προσωπικό αορίστου χρόνου και συνεργάτες ορισμένου χρόνου (273 και 124 
άτομα αντίστοιχα).  Ο μέσος όρος ηλικίας του μόνιμου προσωπικού κυμαίνεται 
στα πενήντα οχτώ χρόνια, γεγονός το οποίο υποδηλώνει υψηλότερο μέσο όρο 
μισθοδοσίας σε σχέση με τη μισθοδοσία του προσωπικού αορίστου χρόνου.  
Σημειώνεται ότι στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό γίνεται πρόβλεψη για 
κατάργηση τεσσάρων θέσεων Λειτουργού Στήριξης Παραγωγής χωρίς να 
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προβλέπεται η δημιουργία οποιασδήποτε νέας θέσης, ενώ το διοικητικό 
συμβούλιο του ΡΙΚ έχει αρχίσει τη διαδικασία πλήρωσης είκοσι μίας κενών 
θέσεων, από τις οποίες η μία αφορά την ενίσχυση της υπηρεσίας εσωτερικού 
ελέγχου του ιδρύματος.     

6. Το ΡΙΚ αναμένεται να επιτελέσει σημαντικό ρόλο κατά τη διάρκεια της 
ανάληψης της Προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή 
∆ημοκρατία το 2012, γεγονός το οποίο επιβαρύνει το ίδρυμα με επιπρόσθετο 
κόστος, το οποίο για το 2011 θα ανέλθει σε €1.860.000 και η κάλυψή του 
προέρχεται από εξοικονομήσεις πόρων από άλλα κονδύλια του υπό συζήτηση 
προϋπολογισμού.  Οι εν λόγω δαπάνες χαρακτηρίζονται ως κεφαλαιουχικές 
δαπάνες, αφού προορίζονται για την αγορά εξοπλισμού νέας τεχνολογίας, ο 
οποίος θα παραμείνει στη διάθεση του ιδρύματος μετά το πέρας της 
προεδρίας. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού, τα μέλη της 
επιτροπής έθεσαν προς τους αρμοδίους σωρεία ερωτημάτων και ζήτησαν την 
κατάθεση περαιτέρω στοιχείων, τα οποία κατατέθηκαν με υπόμνημα του ΡΙΚ, 
ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2011. 

 Σημειώνεται ότι, κατά την εξέταση του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, η 
επιτροπή επισήμανε ορισμένες αδυναμίες στον τρόπο παρουσίασης του 
προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το 2011 και τόνισε την ανάγκη για πιο λεπτομερή 
ανάλυση και επεξήγηση των κονδυλίων που παρουσιάζονται στους ετήσιους 
προϋπολογισμούς του ιδρύματος. 

 Συναφώς, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ δεσμεύτηκε 
ενώπιον της επιτροπής ότι για την παρουσίαση των προϋπολογισμών του ΡΙΚ στο 
μέλλον θα καταβληθεί προσπάθεια, ώστε να ανταποκρίνεται στις απαιτήσεις της 
επιτροπής.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις:  

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος 
της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν 
κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, για την κατά 
νόμο έγκριση του προϋπολογισμού του ΡΙΚ για το 2011. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή καταθέτει την έκθεσή της στην 
ολομέλεια του σώματος για τη λήψη σχετικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επιθυμώ να επεξηγήσω τις τροπολογίες, τις οποίες έχει 
καταθέσει το ∆ημοκρατικό Κόμμα, σε σχέση με τον προϋπολογισμό του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Θα ξεκινήσω καταρχάς να πω ότι σημειώνουμε 
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και χαιρετίζουμε το γεγονός ότι έγιναν κάποια βήματα προς τη σωστή κατεύθυνση σε 
ό,τι αφορά την οικονομική διαχείριση του ιδρύματος.  Έχουν μειωθεί οι λειτουργικές 
δαπάνες -εμείς αυτό το σημειώνουμε- και υπενθυμίζω ότι ήταν με πρωτοβουλία της 
Βουλής πέρσι που είχαμε προχωρήσει σε περικοπές των συγκεκριμένων δαπανών, οι 
οποίες πλέον έχουν υιοθετηθεί και από τη διοίκηση του ιδρύματος.  Ως επίσης, 
σημειώνουμε ότι έχουν γίνει και άλλα θετικά βήματα, όπως είναι η έναρξη της 
συζήτησης για τη μεταρρύθμιση του συνταξιοδοτικού συστήματος και άλλα. 

 Όμως θεωρούμε ότι υπάρχουν ακόμα περιθώρια για περαιτέρω εξοικονομήσεις 
και μέσα σε αυτό ακριβώς το πνεύμα καταθέτουμε δύο τροπολογίες:  Η μία αφορά την 
περικοπή ποσού €2.000.000 από το κονδύλι που αφορά τις αμοιβές συνεργατών.  
Θέλω να τονίσω ότι αυτή η περικοπή δε θα επηρεάσει τα δικαιώματα ή τους μισθούς 
οποιουδήποτε από το υφιστάμενο προσωπικό.  Κατ’ ακρίβεια, θεωρούμε ότι οι 
συνεργάτες ως κατηγορία εργαζομένων ενδεχομένως να αδικούνται σε σχέση με το 
μόνιμο προσωπικό.  Ο λόγος που καταθέτουμε αυτή την εισήγηση είναι ακριβώς γιατί 
δεν έχουμε πειστεί ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου χρειάζεται να προσλάβει 
ακόμα σαράντα συνεργάτες για την παραγωγή προγραμμάτων ή τουλάχιστον δεν 
έχουμε πειστεί με τα στοιχεία που μας έχουν δοθεί μέχρι στιγμής και εκεί είναι που 
αποσκοπεί, για να μην προσληφθούν καινούργιοι, όχι για να επηρεασθούν οι 
υφιστάμενοι.   

 Ως επίσης, καταθέτουμε τη δεύτερη τροπολογία.  Αντιλαμβάνομαι ότι ακόμα μία 
κοινοβουλευτική ομάδα έχει παρόμοια εισήγηση, αλλά τουλάχιστον να εξηγήσω τη 
δική μας.  Θέλουμε να προστεθεί ένα σχετικό άρθρο στον προϋπολογισμό, που να 
προνοεί ότι απαγορεύεται η πλήρωση οποιασδήποτε κενής θέσης πρώτου διορισμού 
για την οποία δεν έχει αρχίσει η νόμιμη διαδικασία πλήρωσής της κατά την 
ημερομηνία ψήφισης του παρόντος νόμου.  Είναι μια πρόνοια που ακολουθεί σε 
φιλοσοφία ακριβώς την ίδια διάταξη που είχε υιοθετηθεί και πέρσι, αλλά και τη διάταξη 
που και πάλι με τη δική μας πρωτοβουλία περιλήφθηκε στον κρατικό προϋπολογισμό 
του 2011, απλά με μία διευκρίνιση, ότι στη δική μας την εισήγηση αφορά μόνο την 
πλήρωση θέσεων πρώτου διορισμού.  Στη δική μας αντίληψη δεν πρέπει να 
εφαρμοστεί αυτή η διάταξη για οποιεσδήποτε προαγωγές υφιστάμενου προσωπικού.  

 Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Υπάρχει και μία τροπολογία από πλευράς του κ. Ομήρου.   

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Θα τη δικαιολογούσαμε στη συνέχεια, κύριε Πρόεδρε, όταν θα λαμβάναμε το 
λόγο, για να τοποθετηθούμε επί της ουσίας του θέματος που συζητούμε.  Αυτό που 
θα πρέπει να αναφέρουμε είναι ότι από την πλευρά της Ε∆ΕΚ θα υπερψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου.  Όμως αυτό δε σημαίνει ότι 
δεν έχουμε απόψεις γύρω από τα θέματα λειτουργίας του, τις οποίες και θα 
διατυπώσουμε.   

 Θεωρούμε ότι σε μια περίοδο οικονομικής κρίσης απαιτείται όσο το δυνατόν 
περαιτέρω περιστολή αχρείαστων δαπανών οι οποίες ενδεχομένως γίνονται από το 
ίδρυμα.  Εκτιμούμε όμως το γεγονός ότι το ΡΙΚ έχει προχωρήσει σε διορθωτικές 
κινήσεις, όμως περιμένουμε ότι θα προβεί σε περαιτέρω ορθολογιστική διαχείριση των 



11 
 

οικονομικών του.  Μέσα σε αυτά τα πλαίσια ακριβώς καταθέτουμε και τη συγκεκριμένη 
πρόταση απαγόρευσης της πλήρωσης οποιασδήποτε κενής θέσης για την οποία δεν 
έχει αρχίσει ακόμα η διαδικασία πλήρωσής της κατά την ημερομηνία ψήφισης του 
συγκεκριμένου νόμου.  

 Όμως με αυτή την ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, πολύ σύντομα, θα θέλαμε να 
τονίσουμε ότι βρισκόμαστε στην τροχιά της... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, κύριε Σιζόπουλε, απλώς για να μπούμε στη διαδικασία.  Έδωσα τη 
δυνατότητα να γίνει επεξήγηση των τροπολογιών από μέρους των κομμάτων που 
έχουν υποβάλει τις τροπολογίες. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επιφυλασσόμαστε τότε στη συνέχεια. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η δεύτερη φορά που γίνεται ανάποδα η διαδικασία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η διαδικασία είναι ότι πρώτα μιλούμε επί θέματος αρχής.  Εφόσον απαντούν 
ότι δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ένα λεπτό, σας παρακαλώ!  Οι τροπολογίες είναι μετά που μπαίνουν στη 
συζήτηση.  Έπρεπε πρώτα να γίνει συζήτηση επί θέματος αρχής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσηκώστην ο κ. Παπαδόπουλος, εμπήκε απευθείας έτσι φουριόζος, 
αγωνιώντας άμπα τζιαι εν τους κόψει κάτι...  Πάμε στην κανονική διαδικασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος ήταν πρακτικός! 

 Λοιπόν, θα μπούμε τώρα στη διαδικασία.  Είχα πει προηγουμένως να είναι οι 
τοποθετήσεις επί θεμάτων αρχής, όμως εγώ λέω, μια και ξεκίνησε ο κ. Σιζόπουλος, να 
θεωρήσω την τοποθέτησή του ως την έναρξη αυτής της συζήτησης. 

 Λοιπόν, κύριε Σιζόπουλε, μπορείτε να συνεχίσετε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ.   

 Λοιπόν, όπως ήδη έχουμε τονίσει, είμαστε στην τροχιά μιας κρίσιμης 
προεκλογικής περιόδου.  Γι’  αυτό αναμένουμε από το κρατικό ίδρυμα ότι θα είναι όσο 
το δυνατόν αντικειμενικό, όχι μόνο σε ό,τι αφορά τις ρυθμίσεις που υπάρχουν στον 
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κώδικα προεκλογικής συμπεριφοράς, αλλά γενικά στον τρόπο που θα παρουσιαστούν 
τα κόμματα και οι υποψήφιοι. 

 Πολλές φορές στο παρελθόν από την πλευρά της Ε∆ΕΚ είχαμε στηλιτεύσει είτε 
μεροληπτική συμπεριφορά του ιδρύματος είτε ακόμα και σε μερικές περιπτώσεις μια 
δυσμενή διάκριση σε βάρος της Ε∆ΕΚ.  Οφείλουμε να τονίσουμε ότι το τελευταίο 
χρονικό διάστημα διαπιστώνουμε πάλι να υπάρχουν κάποιες μεροληπτικές 
συμπεριφορές, που θεωρούμε ότι είναι αδικαιολόγητες ειδικά σε αυτή την περίοδο.  
Και αυτό δεν έχει σχέση μόνο με την αριθμητική κυρίως παρουσία εκπροσώπων του 
κόμματος, γιατί όλες οι παρουσιάσεις δεν είναι το ίδιο.  Η κάθε παρουσίαση έχει μια 
διαφορετική σημασία ανάλογα με το περιεχόμενο του θέματος και ανάλογα με τη 
στιγμή που γίνεται η συγκεκριμένη συζήτηση.  Έχουμε διαπιστώσει ότι και στις 
περιπτώσεις εκείνες όπου το κόμμα είχε έναν πρωταγωνιστικό ρόλο, είτε στην 
κατάθεση προτάσεων είτε στη διαμόρφωση προτάσεων, ακούγονται όλες οι 
υπόλοιπες απόψεις εκτός από την άποψη και τη θέση της Ε∆ΕΚ.  Αυτό θεωρούμε ότι 
δεν μπορεί να συνεχίσει.  Το θέσαμε και σε κατ’  ιδίαν συναντήσεις που είχαμε 
παλαιότερα με το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ.  Οφείλουμε να το επαναλάβουμε και 
οφείλουμε να τονίσουμε ότι εμείς στηρίζουμε την προσπάθεια του ΡΙΚ, 
αντιλαμβανόμαστε το ρόλο τον οποίο καλείται να διαδραματίσει, αλλά και από την 
άλλη πλευρά το ΡΙΚ θα πρέπει να συμπεριφέρεται ανάλογα προς τις πολιτικές 
δυνάμεις, στα πλαίσια ενός δημοκρατικού πολιτεύματος. 

 Να υπενθυμίσω ότι ακόμα και πρόσφατα η επίσκεψη του προέδρου του 
κόμματος στην Ελλάδα και οι συναντήσεις που είχε με τις πολιτικές ηγεσίες, με τον 
Πρόεδρο της Ελληνικής ∆ημοκρατίας, αυτή η επίσκεψη και οι συναντήσεις πέρασαν 
από τις τελευταίες ειδήσεις με την ταχύτητα των δέκα δευτερολέπτων!  Αυτό είναι κάτι 
το οποίο δεν μπορεί να περάσει απαρατήρητο.  Ως εκ τούτου, από αυτό το βήμα θα 
καλέσουμε το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ, αλλά και τη διεύθυνση να είναι ιδιαίτερα 
προσεκτικοί στο εναπομείναν χρονικό διάστημα μέχρι τις βουλευτικές εκλογές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Καταρχάς, επειδή υπάρχουν εργαζόμενοι στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, 
από ό,τι καταλαβαίνω, εκτός της αίθουσας, εγώ εισηγούμαι από το βήμα να τους 
επιτραπεί η είσοδος, για να μπουν μέσα, για να ακούσουν από πρώτο χέρι ορισμένα 
πράγματα και όχι μόνο κατά κατεύθυνση συνδικαλιστική και κομματική.  Έχω εδώ 
μπροστά μου σήμερα σε σχέση με τον προϋπολογισμό -και νομίζω όλοι οι 
συνάδελφοι το έχουν- ένα μανιφέστο της Συντεχνίας Ημικρατικών ∆ημοτικών και 
Κοινοτικών Εργατοϋπαλλήλων Κύπρου, της ΣΗ∆ΗΚΕΚ ΠΕΟ -έτσι λέει ο τίτλος- και 
βεβαίως θα διαφωνήσω μαζί τους, γιατί αυτοί που τους είπαν προφανώς ότι έχει τη 
συγκεκριμένη συμπεριφορά η Βουλή δεν ξέρουν το σύνταγμα και δεν ξέρουν τη 
σχετική νομοθεσία. 

 Ο προϋπολογισμός του ΡΙΚ, για τον οποίο η συντεχνιακή οργάνωση αιτιάται τη 
Βουλή, κατατέθηκε, με βάση τα στοιχεία που είναι κατατεθειμένα στην επιτροπή 
Οικονομικών, στις 3 Φεβρουαρίου.  Με βάση το άρθρο 81 του συντάγματος, αλλά και 
το Νόμο 194/87, άρθρο 3, παράγραφος 4, υπάρχει υποχρέωση από τους 
οργανισμούς, όπως το ΡΙΚ, να καταθέτουν τους προϋπολογισμούς τους το αργότερο 
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τρεις μήνες πριν τη λήξη του υπό συζήτηση οικονομικού έτους.  Ήρθαν και τον 
κατέθεσαν το Φεβρουάριο!   

 Κατά συνέπεια, η κατάθεση του προϋπολογισμού από τον καθ’  ύλην αρμόδιο 
υπουργό -που έν’ με τζιείνον που πρέπει να τα ’χουν και όχι με τη Βουλή-  έγινε 
καθυστερημένα.  Αλλά οι υπουργοί της κυβέρνησης το συνηθίζουν αυτό το πράγμα.  
Να θυμηθούμε τι έγινε στην περίπτωση του ξυλοδαρμού του αστυνομικού στα 
Γραφεία Κοινωνικής Ευημερίας της Λάρνακας, που βγήκε η Υπουργός Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και είπε:  «Μα, γιατί έρχονται οι Παλαιστίνιοι στα γραφεία τα 
οποία υπάγονται στην αρμοδιότητα του υπουργείου μου και διαμαρτύρονται;».  Έχω 
τη δήλωση και θα τη θυμάστε όλοι:  «Κανονικά έπρεπε να πάνε στη Βουλή, γιατί είναι 
η Βουλή που εδέσμευσε τα κονδύλια.  Εγώ έκαμα ό,τι μπορούσα, για να τα 
αποδεσμεύσω».  Ε, δεν είναι πολιτική συμπεριφορά αυτή η οποία μπορεί να γίνει 
ανεκτή.  ∆ηλαδή, στην Κύπρο είμαστε οι βόρειοι με τους νότιους;  ∆ηλαδή, τα 
υπουργεία σε σχέση με τη Βουλή των Αντιπροσώπων είναι εχθροί και αντιπαραθετικά 
θα πρέπει να παραπέμπει ο ένας στον άλλο, είτε γιατί υπάρχουν εκλογές είτε γιατί 
κάποιοι δε θέλουν να αναλάβουν τις ευθύνες τους και ότι ευθύνονται οι μεν σε σχέση 
με τους δε;  Και πάντα, βέβαια, από την πλευρά των υπουργών ευθύνεται η Βουλή, 
δεν ευθύνονται οι υπουργοί! 

 Συνεπώς, ο καθ’ ύλην αρμόδιος υπουργός, στην προκείμενη περίπτωση αυτός 
που έχει την αρμοδιότητα, όφειλε να καταθέσει τον προϋπολογισμό τρεις μήνες πριν 
τη λήξη του δημοσιονομικού έτους που προηγήθηκε.  Έπρεπε να κατατεθεί δηλαδή το 
Σεπτέμβριο του 2010.  Κατατέθηκε το Φεβρουάριο του 2011.  Γιατί έχουν παράπονο 
με τη Βουλή και στη συγκεκριμένη επιστολή λένε «παρά τις όποιες πιθανές διαφωνίες 
των κοινοβουλευτικών κομμάτων, θεωρούμε απαράδεκτο να μην καταβάλλονται οι 
μισθοί του προσωπικού»;  Ποιος από τους συναδέλφους που κάθονται κάτω θέλει να 
μην πληρώνονται κάποιοι που εργάζονται;  ∆ε νομίζω να υπάρχει κάποιος ο οποίος 
να θέλει να κόψει τους μισθούς οποιουδήποτε.  Είναι άλλοι που τους παραπλανούν, 
ότι η Βουλή θέλει να κόψει τους μισθούς, και οφείλουν να απολογηθούν για το ότι 
έχουν εκθέσει μια ολόκληρη συνδικαλιστική παράταξη, όπως τη συγκεκριμένη, ώστε 
να μιλά ακατανόητα και να παραμένει εκτεθειμένη. 

 Θα μιλήσω όμως και για κάτι άλλο.  Γίνονται συγκεκριμένα πράγματα μέσα στο 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου στις συνεδριάσεις του διοικητικού συμβουλίου, κατά 
τρόπο που, όταν βγαίνουν έξω και τα πληροφορούμαστε, πραγματικά μένουμε 
κατάπληκτοι αν αυτός ο ημικρατικός οργανισμός, ο οποίος διαχειρίζεται εθνικό 
πλούτο, που πρέπει να αποπνέει αντικειμενικότητα, ύψος και ήθος, συμπεριφέρεται 
με αυτό τον τρόπο όχι προς τους βουλευτές -η συμπεριφορά προς τους βουλευτές 
είναι η τελευταία- προς τους ίδιους τους δημοσιογράφους που εργοδοτεί.  Και 
επικαλούμαι συνεδρίαση του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ, από τις τελευταίες, που 
η συνεδρία διεκόπη... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ...κατόπιν παρέμβασης του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου, διότι η τάξις 
είχε εντελώς διαλυθεί στη συνεδρίαση με αναφορά κατά τη συζήτηση ενός 
συγκεκριμένου θέματος ενόψει του προεκλογικού για τις βουλευτικές.  Ποιου;  Για 
ποιους δημοσιογράφους από τους εργοδοτούμενους στο ΡΙΚ -τους γνωστούς, να μην 
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αναφέρω ονόματα, πέντε, έξι, εφτά, πόσοι είναι- θα πρέπει να γίνει χαρακτηρισμός -
χαρακτηρισμός, όπως το ακούτε επί λέξει- ότι είναι εχθρικοί και για ποιους ότι είναι 
φιλικοί δημοσιογράφοι.  Και ρώτησαν μέλη του διοικητικού συμβουλίου: «Μα, 
σοβαρομιλάτε;  Είσαστε σοβαροί;  Θα κάτσουμε να κάμουμε χαρακτηρισμό των 
δημοσιογράφων, για σκοπούς κατανομής των προεκλογικών προγραμμάτων, ποιοι 
είναι οι εχθρικοί και ποιοι είναι οι φιλικοί;  Και με ποια κριτήρια, ποιοι είναι οι εχθρικοί 
και οι φιλικοί»;  Εκτός, εάν κάποιοι θεωρούν ότι έχουν εντεταλμένο κομματικό 
καθήκον, κατά τα πρότυπα κομματικής αστυνομίας παλαιού τύπου, να φακελώνουν 
τους δημοσιογράφους και, τώρα που ήρθε η ώρα που θα διαχειριστούν τα πολιτικά 
προγράμματα, θα πρέπει να γραφτεί κάτω ποιοι είναι εχθρικοί και ποιοι φιλικοί.  
Μάλιστα δεν ήθελαν να το κάμουν κρυφά, ήθελαν να το κάμουν και επίσημα, 
ταυτίζοντας για μία ακόμα φορά στην αντίληψή τους το κόμμα με το κράτος.  Ε, το ΡΙΚ 
δεν ανήκει σε κανένα κόμμα!  Και βεβαίως δεν ανήκει στο κυβερνών κόμμα!  Όλα αυτά 
έγιναν, υπάρχουν συγκεκριμένες καταγγελίες, έχει καταγραφεί η συγκεκριμένη θέση 
πολιτικών κομμάτων με επιστολές που εστάλησαν και το γνωρίζουν οι συνάδελφοι. 

 Ακούστηκε για αντικειμενικότητα.  Ναι, πραγματικά αναμένεται από το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου να έχει αντικειμενικότητα.  Εμείς θεωρούμε ότι δεν έχει 
αντικειμενικότητα και δε θα προσωποποιήσω από αυτό το βήμα μια αντιδικία η οποία 
παραμένει ανοικτή με το διοικητικό συμβούλιο και τη γενική διεύθυνση.  Αλλά δεν 
αποπνέει αντικειμενικότητα, όταν υψηλόβαθμοι υπάλληλοι, στην παρουσία χιλιάδων 
τηλεθεατών του ΡΙΚ, επιτίθενται εναντίον εκπροσώπων πολιτικών κομμάτων, λες και 
πρόκειται περί υπαλλήλων τους, μη ανεχόμενοι την αντίθετη άποψη, αλλά και 
απαγορεύοντας σε καλεσμένους άλλους να εκφέρουν την άποψή τους την τεχνική για 
συγκεκριμένο ζήτημα εκείνο το βράδυ της δημοσκόπησης.  ∆ηλαδή, έκαμναν τους 
ειδήμονες και τους επαΐοντες για τη δημοσκόπηση χωρίς οι ίδιοι να είναι μέρος της 
διενέργειας της δημοσκόπησης, αφού ήταν απλά πολιτικοί παρουσιαστές, 
απαγόρευαν στους επαΐοντες και στους γνωρίζοντες να εξηγήσουν, που έκαμαν τη 
δημοσκόπηση, με αποτέλεσμα να μας αναγκάσουν να αποχωρήσουμε.  Ε, αυτό δεν 
είναι αντικειμενικότητα!  Εμείς δεν αποχωρήσαμε, επειδή συνηθίζουμε να 
αποχωρούμε.  Εμείς δεν αποχωρούμε από καμιά πολιτική εκπομπή είτε του 
Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ή οποιουδήποτε άλλου.  Είμαστε μαθημένοι να 
αντέχουμε το δημόσιο διάλογο και τις πιέσεις.  Εκείνο το βράδυ όμως η συμπεριφορά 
του συγκεκριμένου κυρίου ήταν απαράδεκτη.   

 Ωστόσο, για να μείνω στον προϋπολογισμό, εμείς θα υπερψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό, υιοθετώντας βέβαια προηγουμένως τις τροπολογίες για τις οποίες 
δόθηκε ο λόγος στον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο, αλλά το δηλώνουμε, κατά τη διάρκεια 
του προεκλογικού δε θα είναι εύκολες οι μέρες για το διοικητικό συμβούλιο και τη 
διεύθυνση σε σχέση με τον έλεγχο.  Οφείλουν να μάθουν να συμπεριφέρονται όπως 
συμπεριφέρονται άλλα κρατικά ραδιοτηλεοπτικά δίκτυα, συμπεριλαμβανομένων των 
δημοσιογράφων που τους διούν κατευθύνσεις, και να ξεχάσουν τα φακελώματα.  Τα 
φακελώματα εγίνονταν σε άλλα καθεστώτα, εγίνονταν κάτω από άλλες συνθήκες, 
εγίνονταν σε χώρες όπου σήμερα καταδικάζονται από όλους, ακόμα και όσους εζήσαν 
κάτω από τα καθεστώτα εκείνα.  Η Κύπρος έχει δημοκρατία, έχει νόμους, έχει πολιτική 
δημοκρατία και πολιτικά δικαιώματα και δεν είναι ανεκτές σε μια σύγχρονη δημοκρατία 
αυτές οι νοοτροπίες.  Αν θέλουν να φακελώνουν άλλους, να φακελώνουν τους 
ομοϊδεάτες τους στο κόμμα τους, όχι τους δημοσιογράφους του ΡΙΚ. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Επειδή έχουν κατατεθεί δύο τροπολογίες από μέρους του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, θα ήθελα για θέμα αρχής να αναφερθώ στο εξής:  Εγώ προσωπικά, όσον 
αφορά την τροπολογία για τις αμοιβές των συνεργατών, το άρθρο 300 στη σελίδα 12, 
θέλω να σας αναφέρω, κύριε Πρόεδρε, ότι θα διαφοροποιηθώ και θα προχωρήσω 
στην υπερψήφιση του προϋπολογισμού, συμπεριλαμβανομένου και αυτού του ποσού 
όπως είναι κατατεθειμένο.   

 Θέλω να αναφερθώ στο εξής:  Στις λεπτομέρειες, οι οποίες παρατίθενται στη 
σελίδα 12 της νομοθεσίας, αναφέρεται ότι τα πραγματικά έξοδα για τις αμοιβές των 
συνεργατών ήταν γύρω στα €10 εκατομ., συγκεκριμένα €9.931.000.  Ο εγκεκριμένος 
προϋπολογισμός του 2010 ήταν €13.150.000, αλλά διαφάνηκε, τουλάχιστον στην 
επιτροπή Οικονομικών, ότι ουσιαστικά το ποσό το οποίο εχρησιμοποιήθηκε για τις 
αμοιβές των συνεργατών ήταν πάλι της τάξης των €10 εκατομ.  Στον προϋπολογισμό 
του 2012 αναφέρεται ένα ποσό των €12.492.000, δηλαδή υπάρχει μείωση €658.000 
από την προηγούμενη χρονιά.   

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Εμένα μου δίδεται πλέον το δικαίωμα να μιλήσω για την έξωθεν καλή μαρτυρία, 
όσον αφορά τη διαχείριση του ποσού για τις αμοιβές των συνεργατών, που ήταν πολύ 
καλή από μέρους του διοικητικού συμβουλίου.  ∆εν έχω κανένα λόγο να την 
αμφισβητήσω.  Παρά το γεγονός της έγκρισης του προηγούμενου προϋπολογισμού 
των €13 εκατομ., χρησιμοποιήθηκαν €3 εκατομ. λιγότερα.  Ερχόμαστε σήμερα, σε μια 
περίοδο η οποία μαστίζεται από ανεργία, σε μια περίοδο στην οποία κόσμος ζητά 
δουλειά, ερχόμαστε εμείς, η Βουλή, να αποκόπτουμε αυτό το δικαίωμα κάποιων οι 
οποίοι μπορεί να ζητήσουν δουλειά.  

 Γι’ αυτό το λόγο, κύριε Πρόεδρε, σας αναφέρω ότι λυπούμαι που θα 
διαφοροποιηθώ από την ομάδα μου όσον αφορά στο δεδομένο αυτό και θα 
υπερψηφίσω και το άρθρο 300 της σελίδας 12 του προϋπολογισμού. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, δεν υπάρχει άλλος που θα μιλήσει.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
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 Αλήθεια, ακούγοντας το συνάδελφο τον Ερωτοκρίτου και παρακολουθώντας το 
ύφος και το πάθος ενάντια στο φακέλωμα, διερωτάται κανένας πραγματικά σε ποιους 
απευθύνεται.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έν’ καθαρό. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Καθαρό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι, αφήστε τα “καθαρά”.  Αφήστε τον να ολοκληρώσει! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Οι γνώστες του τι σημαίνει φακέλωμα δε βρίσκονται εδώ.  Κοιτάξετε κάπου 
αλλού.  Κοιτάξετε και διαχρονικά στην ιστορία αυτού του τόπου και της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας πότε σ’ αυτό τον τόπο εφακελλώννετουν ο κάθε εργαζόμενος και όχι 
μόνο.  Αλλά, επειδή συζητούμε τον προϋπολογισμό του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου, θα περιοριστώ στα σχετικά και ακριβώς θα πρέπει κανείς να δει με 
αντικειμενικότητα τη διαφορά σε μια εποχή που όλοι ανεξαίρετα οι πολίτες, αλλά κι 
εμείς πολλές φορές και από το βήμα της Βουλής ζητούμε εκσυγχρονισμό στη 
συμπεριφορά των μέσων μαζικής ενημέρωσης, περισσότερη αντικειμενικότητα.  
Πόσες φορές σε επιτροπές της Βουλής συζητήσαμε προβλήματα που προκύπτουν 
από συμπεριφορές μετά την ευρεία ανάπτυξη της ιδιωτικής ραδιοτηλεόρασης και των 
μέσων ενημέρωσης;  Υπάρχει διαφορά της κρατικής ραδιοτηλεόρασης από όλα αυτά;  
Ε, νομίζω, αν το δούμε αντικειμενικά, υπάρχει και μάλιστα και αντίστροφη.  Ποιο είναι 
το παράπονο του συναδέλφου Ερωτοκρίτου;  Η δημοκρατία μήπως είναι απόλυτος 
ορισμός;  ∆ηλαδή, αν δυο μεγάλα κόμματα συνυπολογίζονται στο 60%-65% και 
συμμετέχουν το καθένα σε κάθε συζήτηση που γίνεται με έναν εκπρόσωπο το καθένα 
και άλλα τέσσερα κόμματα, τα οποία όλα μαζί είναι του 25%, εκπροσωπούνται με 
άλλους τέσσερις, είναι δημοκρατία.  Αυτό βέβαια δεν το κάνουν όλοι οι 
ραδιοτηλεοπτικοί σταθμοί ούτε όλα τα έντυπα μέσα ενημέρωσης.  Το κάμνει μόνο το 
ΡΙΚ και δίνει τη δυνατότητα και στο κόμμα του 1,5% να εκπροσωπείται, ιδιαίτερα σε 
περιόδους πολιτικών ενδιαφερόντων, επί ίσοις όροις με αυτό του 30% και με αυτό του 
35%.  Και βέβαια δεν μπορούμε να κρίνουμε τη συμπεριφορά της κρατικής 
ραδιοτηλεόρασης από μια συζήτηση ούτε πρέπει η αντικειμενικότητα να μετριέται με 
το αν το αποτέλεσμα μιας συζήτησης μας ευνοεί ή δε μας ευνοεί ή, αν μιας 
δημοσκόπησης που παρουσιάζεται από έναν τηλεοπτικό σταθμό τα αποτελέσματα 
μας αρέσουν, έν’ καλή η συζήτηση, αν δε μας αρέσουν, είναι κακή η συζήτηση.  Το αν 
μένει κάποιος ή φεύγει έν’ πρόβλημα δικό του.  Ε, ο αγαπητός Ρίκκος δεν είναι 
μαθημένος να φεύγει.   Έφυγες και από κόμμα! 

(Γέλια) 

 Γι’ αυτό εμείς θεωρούμε ότι... 

 ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Έντζιε έφυεν, εδκιώξαμέν τον! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Εν ηξέρω αν τον εδκιώξετε! 
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(Γέλια) 

 Λοιπόν, εμείς θεωρούμε ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου, μια απόλυτη 
αναγκαιότητα σε μια δημοκρατικά ευνομούμενη πολιτεία, η κρατική ραδιοτηλεόραση, 
έχει κάνει σημαντικά βήματα, γι’ αυτό εμείς δε θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες των 
συναδέλφων, ακριβώς γιατί δεν μπορείς, την περίοδο που ανταποκρίνεται το ΡΙΚ στις 
απαιτήσεις σου, εσύ να το τιμωράς και από πάνω.  Και γιατί ανταποκρίνεται;  Γιατί το 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου έχει μειωμένη χορηγία φέτος κατά €3 εκατομ.  Έχει 
αυξημένες διαφημίσεις €400.000, σχεδόν μισό εκατομμύριο.  Έχει μειωμένες δαπάνες 
προσωπικού μόνιμου €1,8 εκατομ.  Ανταποκρίθηκε πλήρως στη μείωση των 
υπερωριών το 2010 κατά 25% και έχει αυξήσει τις κυπριακές παραγωγές, που ήταν 
πάντοτε απαίτηση δική μας, στο 80,7% του συνολικού προγράμματος.  Αν εμείς, η 
Βουλή, υιοθετήσουμε την τροπολογία που λέει «αποκοπή των τακτικών και έκτακτων 
συνεργατών», τι σημαίνει;  Ότι θα αναγκαστεί το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου να 
περικόψει προγράμματα δικά του, γιατί τα προγράμματα τα κάμνει με συνεργάτες, 
έκτακτους και μόνιμους.  Θα σταματήσει δηλαδή να εργοδοτεί άτομα για να παράγει 
δικές του παραγωγές, οι οποίες είναι πολύ πιο φθηνές, στοιχίζουν στην κοινωνία μας, 
στην πολιτεία μας λιγότερο απ’ ό,τι να αγοράζει εκπομπές από άλλα κανάλια.  Θα του 
στερήσουμε αυτό το δικαίωμα.  Βέβαια, το τρίτο σκέλος δεν το καταλαβαίνω εγώ, 
«καθώς και τις συνεισφορές του ΡΙΚ στα διάφορα ταμεία».  Ταμεία είναι και των 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ταμεία είναι και τα συνταξιοδοτικά, ταμεία είναι και τα 
επιπρόσθετα ωφελήματα των υπαλλήλων.  ∆εν ξέρω τι εννοούν οι συνάδελφοι που 
θέλουν να δεσμεύσουν τις συνεισφορές του ΡΙΚ στα διάφορα ταμεία. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, με το εξής:  Ακριβώς έχω υπόψη μου ότι του 
διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ, ενώ η διεύθυνση αποφάσισε στα πλαίσια της 
προεκλογικής περιόδου να περιορίσει τον αριθμό των δημοσιογράφων που θα 
παρουσίαζαν τις συζητήσεις για τις εκλογές σε ένα μικρό αριθμό, αντίθετα του 
συμβουλίου η θέση του ήταν να διευρυνθεί, γιατί στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου 
δεν υπάρχουν μόνο τρεις ικανοί και άξιοι δημοσιογράφοι, για να επιβλέπουν τις 
συζητήσεις. υπάρχουν και άλλοι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εφακελώσατέ τους. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ποιος εφακελώθηκε;  Αντίθετα! 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Γιατί δεν είναι φακέλωμα, κύριε Συλλούρη, το “μόνο τρεις”;  ∆εν είναι φακέλωμα 
των υπόλοιπων οκτώ;  Και είναι φακέλωμα, όταν λέεις:  «Κύριε, όλους όσους 
εργοδοτώ θεωρώ ικανούς και άξιους δημοσιογράφους να συμμετέχουν όλοι σ’ αυτές 
τις συζητήσεις»;  Ποιο από τα δύο είναι το φακέλωμα;   

 Επομένως, κύριε Πρόεδρε, εμείς συγχαίρουμε -και χαιρετίζω την παρουσία και 
του προέδρου του συμβουλίου εδώ και των συνεργατών του- το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα 
Κύπρου.  Σε καμία περίπτωση δε λέμε ότι έχουν γίνει τα πάντα που θα ’πρεπε να 
γίνουν στο ΡΙΚ.  Εξάλλου, είναι διαχρονικά τα προβλήματα και συσσωρευμένα, αλλά 
το θετικό πρέπει να το εκτιμούμε.  Θέλω επίσης να πω στους αγαπητούς φίλους 
συνδικαλιστές ότι, ναι, δεν μπορεί η Βουλή να είναι το κλοτσοσκούφι του καθενός.      

 Η επιτροπή Οικονομικών, αν δεν κάμνω λάθος, έστειλε τρεις επιστολές στην 
κυβέρνηση, όχι μόνο σ’ αυτή, σε όλες τις κυβερνήσεις ότι εκκρεμούν προϋπολογισμοί 
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ημικρατικών οργανισμών.  Ήρθε το Φεβρουάριο και, παρ’ όλα αυτά, με μεγάλη πίεση 
προχωρούμε, αν είναι δυνατόν, σήμερα να ψηφιστεί.  Επομένως, αλλού τα πυρά για 
την όποια αργοπορία και τη μη πληρωμή των υπαλλήλων του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, απ’ ό,τι φαίνεται, έχει ολοκληρωθεί... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μα, εν θωρείς πιο πίσω;   Ως δαμαί εν θωρείς; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βλέπω! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δε θα διορθώσω το αριθμητικό λάθος για το ποσοστό 60% έως 
65% των δύο μεγάλων κομμάτων, άρα μένει 25%.  Αν είναι σωστή η αριθμητική, 
πρέπει να είναι 35%.  Εν πάση περιπτώσει, δεν έχει σημασία.  Θα σταματήσω στην 
αποκοπή και συνεισφορών του ΡΙΚ στα διάφορα ταμεία.  Στην επεξήγηση της 
πρότασης, δηλαδή, αν αποκοπούν εκείνα που προβλέπονται για τα πρόσωπα, οι 
“αμοιβές συνεργατών”, τότε αντίστοιχα θα αποκοπούν οι εισφορές που έχουν σχέση 
με τούτο το κονδύλι προφανώς.  ∆εν εννοούμε οτιδήποτε άλλο, για να μη γίνεται και 
παραπλάνηση αχρείαστη.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ θα ήθελα να ευχαριστήσω τον κ. Λαμάρη για δύο λόγους.   Πρώτον, διότι 
έχει ξεκαθαρίσει και εκ μέρους του ΑΚΕΛ το θέμα του από ποιους πρέπει να έχουν 
παράπονο οι υπάλληλοι του ΡΙΚ που ήρθαν έξω από τη Βουλή˙ και δεν είναι από τη 
Βουλή. 

 ∆εύτερον, γιατί επιβεβαίωσε τον κ. Ερωτοκρίτου ότι πράγματι έγιναν 
χαρακτηρισμοί στους δημοσιογράφους του ΡΙΚ.  Ξέρετε ότι εμείς είμαστε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Έτσι είπες ακριβώς!  Είπες ότι... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Να επαναλάβεις τι είπες.  Είπες -είμαστε όλοι εδώ, νομίζω όλοι 
καταλαβαίνουμε-  ότι υπήρχαν τρεις δημοσιογράφοι, ότι σωστά το διοικητικό 
συμβούλιο του ΡΙΚ ήρθε και είδε ότι οι τρεις είναι χαρακτηρισμένοι και «γιατί, κύριε 
Συλλούρη», είπες, «δεν είναι χαρακτηρισμένοι οι τρεις και είναι οι υπόλοιποι;».  Έγινε 
συζήτηση στο διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ περί χαρακτηρισμών των 
δημοσιογράφων και αντιλαμβάνομαι -βγαίνει από αυτά που έχετε πει- ότι οι τρεις 
εθεωρούνταν χαρακτηρισμένοι με έναν τρόπο και έπρεπε να αυξηθεί ο αριθμός, για 
να μπουν και άλλοι που είναι χαρακτηρισμένοι με άλλο τρόπο.  Υπάρχει σε έγγραφο 
του ΡΙΚ, έγινε αυτή η συζήτηση και είναι, επαναλαμβάνω, επιβεβαίωση και με τον 
τρόπο που το είπετε, ότι «γιατί, κύριε Συλλούρη, υπάρχουν τρεις δημοσιογράφοι και 
δεν το θεωρείτε χαρακτηρισμό;».  Εμείς δεν ξέρουμε αν υπήρχαν τρεις ή πέντε 
δημοσιογράφοι και πώς ήταν χαρακτηρισμένοι, ποιος ήταν χαρακτηρισμένος από τους 
τρεις δημοσιογράφους ή ποιους άλλους δημοσιογράφους εσείς εθέλετε να περιλάβετε, 
που τους είχετε χαρακτηρισμένους άλλως πως.   

 Μια τζιαι σηκώθηκα, θα πω και κάτι το οποίο δεν το είπε προηγουμένως ο κ. 
Ερωτοκρίτου, το είχε στις σημειώσεις του και είναι θέση του κόμματός μας. 
Επαναλαμβάνουμε, εμείς, παρ’ όλη την κριτική, βλέπουμε το έργο του διοικητικού 
συμβουλίου και θα ψηφίσουμε υπέρ.  Όμως το διοικητικό συμβούλιο υστέρησε στις 
υποσχέσεις του και προς τη Βουλή και τουλάχιστον και σε μένα προσωπικά στο 
γραφείο μου στο κόμμα.  Είχαν υποσχεθεί ότι θα δώσουν οργανόγραμμα για 
εξυγίανση και ότι χωρίς οργανόγραμμα δε θα προχωρούσαν σε προσλήψεις.  Αυτό 
που κάνουν τώρα δεν εξυπηρετεί τη χρηστή διοίκηση, με καθεστώς αορίστου χρόνου 
συνεχίζουν να μετατρέπουν το ΡΙΚ σε κομματικό εργοδότη και αυτό πρέπει να 
τερματιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, λέχθηκαν πολλά.  Κατανοώ ότι έχουμε σειρά άλλων θεμάτων 
να συζητήσουμε σήμερα.  Θα περιορίσω την παρέμβασή μου στο ελάχιστο, 
δηλώνοντας ότι θα στηρίξουμε τις δύο τροπολογίες που έχουν υποβληθεί και 
επεξηγηθεί από το ∆ημοκρατικό Κόμμα και, όσον αφορά το νομοσχέδιο στο σύνολό 
του, θα ψηφίσουμε όπως ψηφίσαμε και τα προηγούμενα χρόνια, για να μην εκληφθεί 
ότι θα υπερψηφίσουμε.  Θα ψηφίσουμε όπως ψηφίσαμε και τα προηγούμενα χρόνια, 
δηλαδή αρνητικά. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι καταψήφιση τούτο, όχι ψήφιση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, οι λόγοι είναι δύο:  Ο ένας είναι που σε περιόδους οικονομικής 
κρίσης ο Κύπριος φορολογούμενος, που βιώνει τις επιπτώσεις της παγκόσμιας 
οικονομικής κρίσης, βλέπει ένα κράτος να σπαταλά˙ να σπαταλά χωρίς να σκέφτεται 
πως κάποιοι υποφέρουν.  Σχεδόν €50 εκατομ. το χρόνο σε μια περίοδο οικονομικής 
κρίσης, τη στιγμή που των υπόλοιπων ιδιωτικών ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών 
καναλιών οι προϋπολογισμοί τους το σύνολο των εξόδων τους και των 
προϋπολογισμών τους είναι πολύ μικρότερο από τον προϋπολογισμό μόνο του ΡΙΚ, 
κάπου πρέπει αυτό να μας προβληματίσει.  



20 
 

 Ο δεύτερος λόγος είναι πολιτικός.  Και θέλουμε να είμαστε αντικειμενικοί.  
∆ιαχρονικά χτίστηκε μια λανθασμένη κουλτούρα στο Ραδιοφωνικό Ίδρυμα της 
Κύπρου, μια κουλτούρα σύμφωνα με την οποία θεωρούν οι εργαζόμενοι ή οι εκάστοτε 
διοικούντες ότι το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου δεν είναι κρατική ραδιοτηλεόραση 
στην αντίληψή τους και λειτουργούν ωσάν να είναι κυβερνητική ραδιοτηλεόραση.  
Αυτό είναι ευθύνη ολωνών μας, να εμπεδώσουμε σε μια Κύπρο που βρίσκεται στην 
Ευρώπη ότι δεν μπορεί να συνεχίσει αυτή η διαχρονική λανθασμένη κουλτούρα, που 
μετατρέπει την κρατική ραδιοτηλεόραση σε κυβερνητική ή καμιά φορά και σε 
κομματική.   

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν είχα πρόθεση να μιλήσω, αλλά νομίζω ότι είμαστε για μια ακόμη φορά 
θεατές στο ίδιο έργο.  Κατά τη μακρά μου θητεία σ’ αυτό το σώμα κάθε φορά 
παρακολουθούμε την ίδια σκηνή: ∆ηλαδή ασκείται μια κριτική και το εκάστοτε 
κυβερνών κόμμα αντιδρά σε αυτή την κριτική.  Αυτό συμβαίνει για τριάντα τώρα 
χρόνια που είμαι μέλος σ’ αυτό το σώμα.  Το θέμα είναι να υπερβούμε αυτή τη 
νοοτροπία και αυτή την αντιμετώπιση.  Ενδιαφερόμαστε όλοι -πρέπει να 
ενδιαφερόμαστε- για την αντικειμενικότητα, την πολυφωνία και την αμεροληψία του 
ιδρύματος.  Αυτός πρέπει να είναι ο στόχος, ανεξάρτητα από το ποιο κόμμα ή το 
ποιος πρόεδρος βρίσκεται στην εξουσία.   

 Το δεύτερο είναι ότι η άσκηση κριτικής δεν πρέπει να θεωρείται ανάθεμα˙ 
άσκηση κριτικής από πλευράς της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Εγώ στην 
περασμένη συζήτηση του προϋπολογισμού είχα ασκήσει κριτική για ένα συγκεκριμένο 
πρόβλημα.  Έγινα στόχος, ακόμα και μέσα στα στούντιο του ΡΙΚ αναθεματίστηκα, 
διότι προσπάθησα να “φιμώσω” -άκουσον άκουσον- τους δημοσιογράφους και την 
ελευθεροτυπία!  Εν τοιαύτη περιπτώσει, η Βουλή των Αντιπροσώπων τι ρόλο 
διαδραματίζει ως η νομοθετική εξουσία και το ελεγκτικό σώμα της κυπριακής 
πολιτείας;  Άρα λοιπόν πρέπει, νομίζω, να υπάρξει μια αλλαγή νοοτροπίας.   

 Το τρίτο που ήθελα να πω είναι ότι, ναι, υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι 
αξιολογούν ειδήσεις με κομματικά κριτήρια και αυτό είναι διαχρονικό φαινόμενο.   ∆ε 
θέλω να το αποδώσω κατ’ αποκλειστικότητα στη σημερινή τάξη πραγμάτων, στη 
σημερινή πολιτική τάξη πραγμάτων.  Αυτό πρέπει να διορθωθεί και πρέπει να 
διορθωθεί με παρεμβάσεις αποφασιστικές της διεύθυνσης και του διοικητικού 
συμβουλίου, για να έχουμε μια διαχρονική, ας πω, δημοκρατική εξυγίανση και τη 
δημιουργία αυτού του κλίματος το οποίο θα δημιουργήσει αίσθημα εμπιστοσύνης και 
στους πολίτες.  Κατά τα άλλα, επειδή δε θέλω να είμαι μηδενιστής, οφείλω να 
αναγνωρίσω ότι έχουν γίνει σημαντικά βήματα, όπως είπε ο κ. Σιζόπουλος, για την 
εξοικονόμηση και την οικονομική εξυγίανση και αυτό πρέπει να πιστωθεί στο 
διοικητικό συμβούλιο και στη διεύθυνση.  Θέλω να πω ότι εμείς, ως Ε∆ΕΚ, θα 
στηρίξουμε ασφαλώς τη δημόσια ραδιοτηλεόραση, αλλά ουδόλως θα επιτρέψουμε να 
αναθεματίζεται και να αφορίζεται η άσκηση κριτικής και ελπίζω ότι σταδιακά το ΡΙΚ θα 
διορθώνεται, για να μπορεί πιο αποτελεσματικά να επιτελεί το ρόλο και την αποστολή 
του.  
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  Σε ό,τι αφορά τη συγκεκριμένη τροποποίηση, νομίζω είναι σαφές: Σε περίοδο 
οικονομικής περισυλλογής όλοι θα πρέπει να κάνουν θυσίες και, εφόσον εφάνη ότι 
ελειτούργησε το ΡΙΚ την περασμένη χρονιά χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα, νομίζω ότι 
μπορεί να γίνει και φέτος το ίδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης.  Και ετοιμαζόμαστε για ένα δεύτερο γύρο! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Προσπαθώ να αντιληφθώ ποια ήταν η μεγάλη αντίδραση στην κριτική που 
οδηγεί το φίλο μου τον κ. Ομήρου να λέει ότι δε δεχόμαστε την κριτική!  Είπε κάποιες 
απόψεις ο κ. Λαμάρης σε πολύ ήπιο τόνο.  Από πού εξήχθη αυτό το συμπέρασμα;  

 ∆εύτερον, θα φρεσκάρω τη μνήμη μας, διότι είναι πολύ τακτικό το φαινόμενο 
της αμνησίας!  Ασκείται απλώς κριτική διαχρονικά για το ΡΙΚ;  Είναι απλά ένα θέμα 
κουλτούρας, όπως είπε ο συνάδελφος;  Ή υπήρξαν και συστηματικές απόπειρες 
περίπου να κλείσει το ίδρυμα;  Την εποχή της “δεκαετίας” υπήρξε πρόταση από 
Υπουργό Εσωτερικών που ουσιαστικά οδηγούσε στο κλείσιμο του ιδρύματος, αλλά 
ό,τι θέλουμε θυμούμαστε.  Να θυμίσω, την εποχή που κάναμε το νόμο για τη 
ραδιοτηλεόραση, τις συνεργασίες βουλευτών με καναλάρχες μέσα στη συνεδρία της 
επιτροπής που προέδρευα, σε μια προσπάθεια να διαμορφωθεί νόμος που να 
εξοντώνει το ΡΙΚ;  Να θυμίσω ότι εδόθησαν άδειες στα ιδιωτικά κανάλια χωρίς να 
υπάρχει νομοθεσία, για να ανταγωνιστούν άνετα το ΡΙΚ και να μη διέπονται από καμιά 
νομοθεσία;  Να θυμίσω ότι οι κοινοβουλευτικές ομάδες κατά καιρούς ήρθαν και 
έφεραν τρελές προτάσεις:  «Το ΡΙΚ μόνο του να αντιμετωπίζει τα οικονομικά του, αλλά 
να μην παίρνει από την πίτα της διαφήμισης και να ενοχλεί τους καναλάρχες!».  Και 
μας ζητά συνάδελφος να μιμηθεί το ίδρυμα -ακούστε τώρα- τα ιδιωτικά κανάλια!   

 Τι κάμνεις καταγγελίες, κύριε Θεμιστοκλέους, αφού η ηγεσία του κόμματός σου 
θέλει να μιμηθεί και το ΡΙΚ τα ιδιωτικά κανάλια;  Και είναι ευτυχισμένοι οι εργαζόμενοι 
των ιδιωτικών καναλιών με τους όρους εργασίας!  Είμαστε ευτυχείς ως Βουλή, γιατί 
ιδιώτες, για να ξεφύγουν από τη λαβίδα του νόμου για τη ραδιοτηλεόραση, κάμνουν 
ιδιωτικές εταιρείες και προσλαμβάνουν τους εργαζόμενούς τους στις ιδιωτικές, για να 
μην είναι υπόχρεοι να τηρούν το νόμο στο κομμάτι που αφορά τους εργαζόμενους!  
Έλεος, πραγματικά!  Ορισμένοι συνάδελφοι έχουν πρόβλημα με ό,τι ονομάζεται 
“κρατικό” ή “ημικρατικό”.   

 Τι είπε ο κ. Λαμάρης και εθεώρησε ο ∆ημήτρης ο Συλλούρης ότι «έπιασε λαγό» 
και «με πετραχήλια» μάλιστα; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆κυο!  ∆κυο!  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ύο λαγούς!   

 Ε, 2% θα είναι και το αποτέλεσμα!   

(Γέλια) 

 Λοιπόν, είπε ότι δεν είναι μόνο τρεις άξιους που διαθέτει το ΡΙΚ, διαθέτει και 
άλλους.  Αυτή ήταν η θέση του συμβουλίου.  Ακούστε τωρά λογική!  Το ότι διαθέτει 
περισσότερους από τρεις άξιους ίσον φακέλωμα!   
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∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι που το είπε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έτσι είπε, κύριε Συλλούρη.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έγινε συζήτηση... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ σχολιάζω τι είπε ο κ. Λαμάρης, όχι τι είπε ο κ. Ερωτοκρίτου.  Και αν 
είσαστε τόσο σίγουρος -εγώ είμαι- όποιος έσιει άδικο αποσύρεται ʼπού υποψήφιος.  
Εάν έχεις δίκαιο εσύ, ότι ο Λαμάρης αναγνώρισε ότι γίνεται φακέλωμα, εγώ 
αποσύρομαι.  Αν έχω δίκαιο, αποσύρεσαι εσύ. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εάν έχει οποιοδήποτε λογικό άνθρωπο ο οποίος άκουσε τον κ. Λαμάρη να λέει 
ότι το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ εξέτασε ότι ήταν τρεις υποψήφιοι εκεί και αυτό 
που έκαμε δεν είναι φακέλωμα, αλλά ήθελε να μεγαλώσει τον κατάλογο των 
δημοσιογράφων, και δεν εκατάλαβε ότι επρόκειτο περί συζήτησης γύρω από 
χαρακτηρισμό, τότε εγώ αποσύρομαι από υποψήφιος.   Αλλά δε θα βρεις άνθρωπο 
που να μην το κατάλαβε τούτο εκτός από εσένα!  

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Εγώ είμαι ο δεύτερος που εκατάλαβε ό,τι εκατάλαβε ο κ. Κατσουρίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Γεωργίου, μισό λεπτό.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εσύ δε μετράς, διότι έν’ κομματική γραμμή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, κύριοι, μισό λεπτό! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Α, έν’ κομματική γραμμή τωρά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Κύριε Γεωργίου, παρακαλώ.  Κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα, Πρόεδρε, δεν είναι τι ερμηνεία δίνει ο καθένας.  Εδώ ελέχθη στο 
Γιάννο Λαμάρη ότι επαραδέχτηκε το φακέλωμα, ενώ είπε ακριβώς το αντίθετο.  Και 
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βεβαίως γίνεται παντού αξιολόγηση και γνωρίζουν τα συμβούλια την αξιολόγηση που 
κάνει η διεύθυνση και οι τμηματάρχες.  Τώρα, τούντην λογική, το να θεωρούμε το ότι 
έχει πιο πολλούς άξιους ίσον φακέλωμα... Άστε που υπάρχει και ένα άλλο θέμα τάξης 
δηλαδή.  Και αν ακόμα έγινε αυτή η συζήτηση, τι σημαίνει δηλαδή;  Ότι το μέλος σας 
στο ΡΙΚ σάς φέρνει τα πρακτικά και παρακολουθείτε το ίδρυμα ολόκληρο εσείς και το 
συμβούλιο ολόκληρο και φακελώνετε τα μέλη του συμβουλίου και τα μέλη της 
διεύθυνσης για το τι λένε!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Συλλούρη) 

 Κύριε Συλλούρη, σε παρακαλώ, ηρέμησε!  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είμαι πολύ ήρεμος!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είσαι ήρεμος!  Ηρέμησε τζι εννά χρειαστεί τζιαι στες 23 του Μάη!  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Μα, τούτη την εμπάθεια... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Καμία εμπάθεια... 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 ...και την αλαζονεία...  να προβλέψεις τα ποσοστά εσύ!  Θα μιλήσουμε και στις 
23 του Μάη, ναι!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, σας παρακαλώ!  Κύριε Κατσουρίδη, σας παρακαλώ! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θα μιλήσουμε και παρακάτω.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Κύριοι!   

 Συγγνώμη, κύριε Κατσουρίδη, προτού προχωρήσετε.  Ο καθένας είχε το 
δικαίωμα και έχει το δικαίωμα να τοποθετηθεί.  ∆ε θέλω, την ώρα που τοποθετείται 
κάποιος, να μπαίνουν διάφοροι να διακόπτουν και να ανακυκλώνεται η όλη συζήτηση!  
∆εν καταλήγουμε πουθενά! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα.   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έχετε δίκαιο, όταν δε γίνεται προσωπική αναφορά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Συλλούρη, αν γίνει προσωπική αναφορά, έχει το δικαίωμα επί 
προσωπικού να τοποθετηθεί την ώρα που πρέπει!  Σας παρακαλώ!  Σας παρακαλώ! 

 Λοιπόν, κύριε Κατσουρίδη, συνεχίστε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, Πρόεδρε.   

 Προσωπική αναφορά δεν ήταν η αναφορά στο Λαμάρη και δεν ήταν εμπάθεια 
όσα μας αφιέρωσε ο κ. Ερωτοκρίτου ως κόμμα: φακελώματα, καθεστώτα και λοιπά 
και λοιπά.   ∆ε θα μπω σε τούτη τη συζήτηση.  Τα ίδια απηύθυνε κάποτε και προς το 
Συναγερμό, τα ίδια απηύθυνε και προς το ∆ΗΚΟ· δεν έχει σημασία.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μα εγώ; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Συνεχίστε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν.  Τι λέει τώρα η Βουλή;  Να έρθω στην οικονομική πτυχή των 
τροπολογιών:  “όχι” στους συνεργάτες, γιατί την εποχή της κρίσης δεν πρέπει και δεν 
πρέπει, αλλά βέβαια, για να μπορεί το ίδρυμα να αντεπεξέλθει αύριο, θα υποχρεωθεί 
να κάμει υπερωρίες, εκτός αν ο στόχος των τροπολογιών είναι τα προγράμματα να 
μην μπορούν να παρουσιαστούν, να πέσει η τηλεθέαση του ιδρύματος και να 
ωφεληθούν βέβαια κάποιοι άλλοι, γιατί καμιά επιχείρηση δε θα μείνει χωρίς 
προγράμματα.  Και βέβαια θα έρθουν μετά οι ίδιοι συνάδελφοι να φωνάζουν, γιατί το 
ΡΙΚ κατέφυγε σε υπερωρίες.  Την ίδια στιγμή που αναγνωρίζεται η καλή διαχείριση, 
τιμωρείται το ίδρυμα με δύο εκατομμύρια, έτσι.  Εκόψαμε δύο εκατομμύρια χωρίς να 
εξεταστούν.  Απλώς θέλουμε να τιμωρήσουμε, να τιμωρήσουμε ανθρώπους, να 
τιμωρήσουμε το συμβούλιο που το θεωρούμε ακελοκρατούμενο, που το θεωρούμε 
εξάρτημα, ελέχθηκε, της κυβέρνησης!  Από ποιους να τιμωρηθεί;  Εδώ εκπλήσσομαι, 
πραγματικά!  Ο Συναγερμός το καταλάβω να νιώθει έτσι, όχι γιατί έχει δίκαιο, αλλά, 
εντάξει, έν’ η αντιπολίτευση.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Όι τζιαι αντιπολίτευση!  Για όνομα του Θεού!  Πού εκάμαν αντιπολίτευση; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και ακούσαμε και την άλογη λογική -όχι του αλόγου, την άλογη- «δε θα 
καταψηφίσουμε, θα ψηφίσουμε αρνητικά».  Είναι όλη η πολιτεία τριών χρόνων αυτή,  
«ψηφίζουμε αρνητικά, τοποθετούμαστε αρνητικά, είμαστε μία άρνηση από την αρχή 
ως το τέλος».  Εδώ το πρόβλημα το διαχρονικό δεν είναι απλά κουλτούρας -θα 
συμφωνήσω ότι υπάρχει σε ένα βαθμό και υπάρχει και στα ιδιωτικά- εδώ είναι 
πρόβλημα αντίληψης για το ρόλο του κρατικού ιδρύματος, της αποδοχής της ύπαρξής 
του με τα κακά του ή όχι.   Όσον αφορά εμάς, δεκαετίες δεν επλάσκετουν άνθρωπος 
της αριστεράς μέσα στο ΡΙΚ.  Ξέρετε πολύ καλά ποιος προσλάμβανε.  Ξέρετε και τη 
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λογική που προσλάμβανε.  Ξέρετε ότι υπήρχε ένα ολόκληρο χωριό που μετοίκησε στο 
ΡΙΚ. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

Μα ποιο χωριό; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

Πάνω στην Πιτσιλιά. 

Ποτέ δεν καταψηφίσαμε, ποτέ, γιατί έχουμε μια άλλη αντίληψη, ότι 
Ραδιοφωνικό Ίδρυμα, Κυπριακές Αερογραμμές, Αρχή Ηλεκτρισμού, Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών χρειάζονται στον τόπο μας και γιατί αποδίδουν, αλλά και γιατί, 
ακόμα και αν έχουν προβλήματα, ενόσω υπάρχει κατοχή, δεν μπορεί όλα αυτά να 
περάσουν στα χέρια των ιδιωτών.  Γι’ αυτό καλά κάμνουν ορισμένοι συνάδελφοι να 
κάμουν δεύτερες σκέψεις και να περιοριστεί το συναίσθημα, όταν κάμνουμε 
τοποθετήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Συλλούρης, επί προσωπικού αντιλαμβάνομαι. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

  Και μετά εγώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επί προσωπικού, έτσι; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Βεβαίως!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης δεκαπέντε λεπτά ανάφερε “Συλλούρης” και “Ερωτοκρίτου” 
συνέχεια.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και ο κ. Λαμάρης, από ό,τι αντιλαμβάνομαι, επί προσωπικού. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Πρέπει να μιλήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ετοιμαστείτε για τρίτο γύρο! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, ακούσαμε τον κ. Κατσουρίδη και πραγματικά μου θύμισε 
αλαζονεία, αλλά και μία ελπίδα, ότι μπορεί η Κύπρος να γίνει μονοκομματικό κράτος.  
Ε, δεν μπορεί η Κύπρος να γίνει μονοκομματικό κράτος.  Έστω και αν πάρουμε 2% 
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εμείς, θα υπάρχουν άλλα κόμματα, που δε θα είσαστε μόνοι σας, μονοκομματικά να 
κυβερνάτε σε αυτό τον τόπο.   

 Όσον αφορά το θέμα του χαρακτηρισμού, ανάμενα από όλες τις πλευρές να 
ευαισθητοποιηθούν.  Είναι μια συζήτηση που έγινε και είναι μια συζήτηση για την 
οποία θα γράψουμε θέμα στη Βουλή και θα το φέρουμε στη Βουλή μετά τις εκλογές, 
για να μη νομίζουν ότι το κάμνουμε για προεκλογικούς λόγους, με ολόκληρο το 
διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ.  Εσείς, αν ανέχεστε αυτές τις νοοτροπίες, εμείς δεν τις 
ανεχόμαστε και είμαστε βέβαιοι ότι δεν τις ανέχονται και πολλοί άλλοι συνάδελφοι, 
που δεν ανήκουν στο Ευρωπαϊκό Κόμμα, σε αυτή τη Βουλή.  Είναι άξιον απορίας 
κατά πόσο η λογική λειτουργεί σωστά, όταν ο κ. Λαμάρης γνώριζε ότι ήταν τρεις οι 
δημοσιογράφοι για τους οποίους γινόταν ο λόγος, να τεθεί θέμα από πού εμείς 
γνωρίζαμε.  Με τον ίδιο τρόπο που ο κ. Λαμάρης γνώριζε ότι έγινε συζήτηση οι τρεις 
να γίνουν περισσότεροι.  Και λέμε και επαναλαμβάνουμε, για να γίνει κατανοητό και σε 
εκείνους που προσποιούνται ότι δεν εκατάλαβαν, και, αν χρειαστεί, θα συζητηθεί και 
το θέμα στη Βουλή, επαναλαμβάνω, ότι η συζήτηση, για να αυξηθεί ο κατάλογος από 
τους τρεις σε περισσότερους, έγινε στη βάση χαρακτηρισμών.  Αυτό δεν το 
δεχόμαστε, το καταδικάζουμε, μας θυμίζει μονοκομματικές προσεγγίσεις και τις 
καταδικάζουμε με όλη τη δύναμη της ψυχής μας και την πολιτική μας συνείδηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

   Το Ευρωπαϊκό Κόμμα σε απαρτία τώρα! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ο κ. Κατσουρίδης, ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ΑΚΕΛ-Αριστερά είναι 
δεινός συζητητής -εγώ το παραδέχομαι- αλλά δεινότερη για τον κ. Κατσουρίδη είναι η 
λογική, την οποία πρέπει να παραδεχθεί.  Όταν ξεκίνησε αυτή η συζήτηση, εμείς δεν 
είπαμε ούτε για άξιους ούτε για ανάξιους.  Εγώ είπα για φιλικούς και εχθρικούς και 
επιμένω επ’ αυτού.  Το μέλος του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ που ακούει στο 
όνομα Χρυσάνθου, που προέρχεται από το χώρο του ΑΚΕΛ, αφού με προκαλείτε, 
επήεν στη συνεδρίαση του διοικητικού συμβουλίου του ΡΙΚ και ζήτησε να 
χαρακτηριστούν οι δημοσιογράφοι με κριτήριο ποιοι είναι οι φιλικοί και ποιοι είναι οι 
εχθρικοί, όχι ποιοι είναι οι άξιοι ή οι λιγότερο άξιοι, όπως το παρουσίασε ο κ. 
Λαμάρης, που νομίζει ότι απευθύνετο ενδεχομένως σε κομματικό αφτί.  Εδώ δεν είναι 
κομματικό αφτί, εδώ είναι Βουλή και αυτοί που ακούουν έχουν λογική και κρίση, γι’ 
αυτό να μη γίνονται διαστρεβλώσεις.  Και επιμένουμε επ’ αυτού.  Η συνεδρία, μετά 
από την έντονη αντιπαράθεση -να σας πω και μεταξύ ποίων, μεταξύ του γενικού 
διευθυντή και του προέδρου του διοικητικού συμβουλίου αναφορικά με το ζήτημα- 
διεκόπη άρον άρον, γιατί η ένταση που επικρατούσε, με τους μεν να υποστηρίζουν ότι 
έπρεπε να προχωρήσει ο χαρακτηρισμός και τους δε να αρνούνται, μεταξύ αυτών που 
αρνήθηκαν για το θέμα αυτό -και είναι προς τιμή του- ο γενικός διευθυντής…   

 Αυτή είναι η πληροφόρηση που έχουμε και δεν είναι πληροφόρηση κατόπιν 
κατασκοπίας.  Μα, για όνομα του Θεού!  Οι συνεδρίες του διοικητικού συμβουλίου του 
ΡΙΚ είναι περίπου οι συνεδριάσεις του FBI ή οι συνεδριάσεις του Πενταγώνου;  Τι 
σημαίνει «παρακολουθείτε»;  Υπάρχουν εκπρόσωποι μέσα που προέρχονται, με 
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βάση την κατεστημένη πολιτική πρακτική, από συγκεκριμένους πολιτικούς χώρους.  
Όταν ο κ. Χρυσάνθου πήγε στο ΡΙΚ και ζήτησε να φακελωθούν και να 
χαρακτηριστούν, έκαμέν το μόνος του;  Προφανέστατα πήρε κομματικές οδηγίες από 
τους πιο πάνω.  Άρα, να μη διαστρεβλώνετε αυτά τα οποία λέχθηκαν. 

 ∆εύτερον, αυτή η ιστορία, όποτε τεθεί το θέμα του ΡΙΚ, το ΑΚΕΛ να ανατρέχει 
στη δεκαετία του ’60 ή στις προγενέστερες διακυβερνήσεις, για να δικαιολογεί τα 
αδικαιολόγητα, ξέρετε τι μου θυμίζει.  Μου θυμίζει ότι επικαλούμαστε πεθαμένους, για 
να δικαιολογήσουμε τους ζωντανούς, ή συνταγογραφούμε συνταγές του παρελθόντος 
για φάρμακα που έληξαν, για να αντιμετωπίσουμε παρούσες ασθένειες.  Ό,τι και να 
έγινε στο παρελθόν, είναι δικαιολογητικό για μια κυβέρνηση να λέει «εκάμναν τα ίδια οι 
προηγούμενοι, άρα δικαιούμαστε να τα κάμνουμε τζιαι εμείς;», όσο δίκαιο και αν 
ιστορικά μπορεί να έχει το ΑΚΕΛ στο ζήτημα αυτό, που δεν είναι ώρα να το λύσουμε.  
Επειδή τους έκαμνε δηλαδή έτσι ο τότε Υπουργός των Εσωτερικών, πρέπει και τούτοι 
σήμερα να κάθονται, σε εποχές σύγχρονης ευρωπαϊκής δημοκρατίας, του 2011, που 
υποτίθεται έχει η Κύπρος, να φακελώνουν τους δημοσιογράφους ενόψει βουλευτικών 
εκλογών;  ∆ηλαδή τους διαχειριστές των πολιτικών προγραμμάτων; 

 Τρίτον, εγώ δεν απηύθυνα ποτέ μου κατηγορίες στο ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι 
έκαμε φακέλωμα oύτε στο ∆ημοκρατικό Συναγερμό.  Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός 
ήταν ένα κόμμα που ο κόσμος του με ετίμησε, εκλέγοντάς με πρώτο βουλευτή στην 
εκλογική μου περιφέρεια, μετά τον πρόεδρο του κόμματος, για δέκα χρόνια!  Και τον 
κόσμο αυτό εγώ τον τιμώ.  ∆εν ήταν ποτέ δυνατόν εγώ να στραφώ και να πω ότι 
αυτός ο κόσμος ανέχεται τα φακελώματα.  Τον ξέρω και τον έζησα από κοντά αυτό 
τον κόσμο.  Και να μη λέτε ότι είπα εναντίον του ∆ΗΚΟ εγώ, είτε της ηγεσίας είτε 
οποιουδήποτε από αυτούς που υποστηρίζουν το ∆ΗΚΟ, ότι είναι υπέρ του 
φακελώματος, δηλαδή υπέρ αντιδημοκρατικών ενεργειών.  Υπέρ αντιδημοκρατικών 
ενεργειών ξέρουμε ποιοι έν’ που ήταν.  Ξέρουμε ποιοι εφακέλωναν ποιους, σε ποια 
καθεστώτα και ξέρουμε και ποιοι έχουν επαγρύπνηση ακόμα σε συγκεκριμένο κόμμα, 
αν την έχουν. 

 Τελειώνω με το εξής:  Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι εμείς, εφόσον το ΑΚΕΛ 
μάς ρίχνει το γάντι, το σηκώνουμε.  Για το 2% -και τελειώνω- για να βάζουμε τα 
πράγματα εντελώς στη θέση τους, εγώ εξέλαβα τον αστεϊσμό του κ. Κατσουρίδη, γιατί 
περί αστεϊσμού επρόκειτο, ότι ήταν το 2% που έν’ κάτω το κόμμα του σταθερά, ’πού 
κάτω από το πρώτο κόμμα που δείχνουν οι δημοσκοπήσεις.  Και να θυμάστε ότι η 
αλαζονεία σε κάποιες προεδρικές εκλογές, η αλαζονεία η άκαιρη και η 
ετεροχρονισμένη, οδήγησε και στην απώλεια της πρωτιάς και στην απώλεια της 
προεδρίας, γι’ αυτό χαμηλά οι πτήσεις ή, κατά το καθομιλούμενο, χαμηλά η μάππα.     

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Πουργουρίδης και μετά ο Νικόλας ο Παπαδόπουλος, που ζήτησε 
το λόγο προηγουμένως.  Μπήκαμε στο στάδιο των δευτερολογιών τώρα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παίρνω το λόγο, για να πω, να κάμω μια έκκληση σε όλες τις πλευρές…  Θα 
υπάρχει Κύπρος και Βουλή και στις 23 Μαΐου.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κάτι θα ξέρεις εσύ, για να λέεις έτσι πράγμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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Παρακαλώ, κύριοι. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν τελειώνουν ούτε η Κύπρος ούτε η Βουλή την ημέρα των εκλογών, που θα 
κάμουμε στις 22 του Μάη.  Άρα, να δείξουμε όλοι μια ανοχή ο ένας προς τις απόψεις 
του άλλου και δεν είναι ανάγκη να οδηγήσουμε τα πράγματα για τον προϋπολογισμό 
του ΡΙΚ σε μία κόντρα με επιθέσεις που δεν περιποιούν τιμή σε καμιά πλευρά. 

 ∆εύτερον, να τονίσω ότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός χωρίς καμιά απολύτως 
επιφύλαξη τάσσεται υπέρ της ύπαρξης και διατήρησης μιας ρωμαλέας και με μεγάλη 
επιρροή δημόσιας ραδιοτηλεόρασης.  ∆εν έχομε καμιά επιφύλαξη ως προς τον 
τεράστιο ρόλο που διαδραματίζει σε όλες τις δημοκρατικές κοινωνίες η δημόσια 
ραδιοτηλεόραση. 

 Τρίτον, με αφορμή τον προϋπολογισμό του ΡΙΚ, πρέπει η κυπριακή κοινή 
γνώμη να κατανοήσει ότι τούτη η Βουλή, με όσα πολλοί της καταμαρτυρούν, εξετάζει 
κάποια νομοσχέδια σε χρόνο ρεκόρ.  Εγώ, που έχω επαφές με πολλά ευρωπαϊκά 
κοινοβούλια, δε γνωρίζω, ειλικρινά δε γνωρίζω κανένα ευρωπαϊκό κοινοβούλιο, 
τουλάχιστον από τις χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που ένας 
προϋπολογισμός κατατίθεται το τέλος του Φεβράρη και οδηγείται σε έγκριση το τέλος 
του Μάρτη.  Είναι ρεκόρ για τα κοινοβουλευτικά δεδομένα της Ευρώπης.   

 Αυτό το λέω, για να θίξω και ένα άλλο θέμα. Μας έχουν κατατεθεί τις τελευταίες 
μέρες και αναμένονται και τις υπόλοιπες μέρες κάποια πολύ σοβαρά νομοσχέδια.  Να 
αποβάλουν κάποιοι τη νοοτροπία ότι σοβαρότατα νομοσχέδια τούτη η Βουλή πρέπει 
να τα εγκρίνει χωρίς να τα μελετήσει, χωρίς να τα εξετάσει, απλώς και μόνο γιατί 
έχουν κατατεθεί ενώπιον του σώματος.  ∆ε γίνονται αυτά τα πράγματα σε 
πολιτισμένες χώρες.  Σας λέω ότι ο μέσος όρος έγκρισης ενός νομοσχεδίου στις 
ευρωπαϊκές χώρες, στα μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι έξι μήνες.  Τέτοια 
χρονικά διαστήματα ουδέποτε παρατηρούνται στην Κύπρο.  Εγκρίνουμε τα 
νομοσχέδια σε χρόνο ρεκόρ για τα ευρωπαϊκά επίπεδα, αλλά όχι να φτάσουμε και στο 
σημείο να κατατίθενται νομοσχέδια, κύριε Πρόεδρε, για πολύ σοβαρά θέματα και να 
υπάρχει απαίτηση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων «εγκρίνετέ τα σε δεκαπέντε 
μέρες, χωρίς να τα εξετάσετε ουσιαστικά».  Έχει κανένα λογικό άνθρωπο που νομίζει 
ότι ένα σοβαρό νομοσχέδιο μπορεί να εξεταστεί μέσα σε δεκαπέντε μέρες; 

 Ήθελα λοιπόν να ξεκαθαρίσω ότι και οι υπάλληλοι του ΡΙΚ…  Βεβαίως, 
κατανοεί ένας την αγωνία τους πλήρως, έν’ οι μισθοί τους, έν’ τα χρήματα που 
συντηρούν τα παιδιά τους, αλλά τούτη η Βουλή έχει εγκρίνει τον προϋπολογισμό του 
ΡΙΚ μέσα σε χρόνο ρεκόρ.  Και πρέπει να αναγνωρίζεται από όλους αυτό το οποίο 
έχει κάμει η Βουλή των Αντιπροσώπων.   

 Αυτά ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, και να κάμω ξανά έκκληση -νομίζω ότι και 
εσείς προς τα εκεί θέλατε να οδηγήσετε τα πράγματα- να χαμηλώσουμε τους τόνους.  
Νομίζω ότι το θέμα έχει εξαντληθεί· είπαν όλες οι πλευρές τις απόψεις τους.  Αν δεν 
υπάρχει κάποιος που αισθάνεται πολύ έντονα, ας προχωρήσουμε στην έγκριση ή 
απόρριψη του προϋπολογισμού, για να μη δώσομε περαιτέρω λαβή σε αντεγκλήσεις, 
που νομίζω δε χρειάζονται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε.    

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εμείς συμφωνούμε με την τελευταία πρόταση του κ. Πουργουρίδη.  Θεωρούμε 
ότι το θέμα έχει εξαντληθεί.  Απ’ εδώ και πέρα οποιαδήποτε συζήτηση δε θα είναι επί 
της ουσίας, θα είναι απλά αντιπαράθεση και αντιδικία για επιμέρους ζητήματα, γι’ αυτό 
και ζητούμε να προχωρήσουμε στη διαδικασία της ψηφοφορίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οφείλω προηγουμένως όμως να ρωτήσω τον κ. Παπαδόπουλο, ο οποίος έχει 
κάνει την πρωτολογία του, είναι και ο πρόεδρος της επιτροπής Οικονομικών, και τον 
κ. Λαμάρη, ενδεχομένως επί προσωπικού, έτσι;  

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν θα συμφωνήσουμε και δε θα προσθέσει οποιοσδήποτε 
τίποτε, και εγώ θα σεβαστώ αυτή την επιθυμία του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Λαμάρη. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω αναφέρθηκε κατά κόρον το όνομά μου και θέλω απλά 
να πω ότι στήνεται μια ιστορία εδώ από το Ευρωπαϊκό Κόμμα η οποία στηρίζεται 
πάνω σε λανθασμένη πληροφόρηση.  Ξεκάθαρα!  Οφείλω να πω ότι όλοι έχουμε τις 
πληροφορίες μας, εξάλλου δημοσιοποιήθηκαν.  Εκείνη η συνεδρία του διοικητικού 
συμβουλίου είδε το φως της δημοσιότητας, κύριε Συλλούρη!  Είδε το φως της 
δημοσιότητας!   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. ∆ημήτρη Συλλούρη) 

 Ακριβώς!  Και ακριβώς το διοικητικό συμβούλιο του ΡΙΚ έκανε το αντίθετο.  
Ήθελε να αφαιρεθούν οι όροι “εχθρικοί” και “φιλικοί” από υπηρεσιακό έγγραφο, όχι να 
τους χαρακτηρίσει.  Και στήνεται τώρα μια ιστορία αντίθετη.  Επομένως, μπορεί ο 
κάθε λογικός άνθρωπος να κρίνει τι λέει ο καθένας μας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

 Βλάκες οι ακελικοί δεν είναι, για να πάει ο ακελικός σ’ ένα συμβούλιο μπροστά 
σε έντεκα άτομα από διάφορα φάσματα, όπου η μονοκομματική κυβέρνηση του 
Χριστόφια διόρισε και εκπρόσωπο του ΕΥΡΩΚΟ…  Αυτή η μονοκομματική κυβέρνηση 
διόρισε και άνθρωπο του ΕΥΡΩΚΟ!  Ε, λυπούμαι πάρα πολύ, δεν είμαστε βλάκες να 
πάμε σ’ ένα τέθκοιο συμβούλιο και να λαλούμε «τούτος έν’ εχθρικός…».   

 Τελειώνω με το εξής:  Ο δημοσιογράφος με τον οποίο συγκρούστηκε ο κ. 
Ερωτοκρίτου ήταν στην τριάδα της υπηρεσίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Ποια τριάδα;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

 Λοιπόν, ολοκληρώθηκε η συζήτηση. ήταν εξαντλητική.   

 Έχουμε μπροστά μας τρεις τροπολογίες, μία από μέρους της Ε∆ΕΚ και δύο 
από μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Θα αρχίσω από την τροπολογία της Ε∆ΕΚ.  
Την έχετε μπροστά σας όλοι, έτσι;   

 Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από την Ε∆ΕΚ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οκτώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οκτώ, μάλιστα. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με οκτώ ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και είκοσι δύο αποχές, η 
τροπολογία της Ε∆ΕΚ απορρίπτεται. 

 Πάμε τώρα στην πρώτη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   

 Πόσοι είναι υπέρ;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι δύο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι δύο. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεννέα. 
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 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι δύο ψήφους υπέρ, δεκαεννέα εναντίον και έξι αποχές, η πρώτη 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στη δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   

 Πόσοι είναι υπέρ;  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η προηγούμενη ψηφοφορία έπρεπε να ήταν είκοσι με δεκαεννέα.  Μετρήθηκε 
δύο φορές η κ. Κυριακίδου, και υπέρ και αποχή.  

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, έν’  δικός σου ο γραμματέας, Νίκο, να του πεις να μετρά καλά! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι τάσσονται υπέρ της δεύτερης τροπολογίας;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι τρεις υπέρ. 

 Εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι…  Επτά, κύριε Πρόεδρε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε γίνεται, επτά είναι.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Επτά, είπαμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Έν’ πέντε η Ε∆ΕΚ, ένας ο Περδίκης και μία η Αθηνά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ε, αφού είπαμε, επτά.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όι, έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης, έξι είπετε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, έν’ επτά που είπαμε και επιμένω πάνω σε τούτο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Κατσουρίδης.’ έν’  έξι που είπετε, ενώ ήταν επτά. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, είπαν έξι και… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλά, κύριε, εντάξει, έκανα λάθος εγώ. 

 Λοιπόν, με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκαεπτά εναντίον και επτά αποχές, η 
δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος εγκρίνεται.  

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου 
ποσού ύψους €49.600.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 
2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Ίδρυση και κατάργηση θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών, με τις τροποποιήσεις 
που έχουν περάσει; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τριάντα τρεις. 

 Εναντίον;  
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκατρείς. 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ, δεκατρείς εναντίον και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων 

του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 
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 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 
28 Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, καθώς και ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου και ο γενικός 
διευθυντής της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων. 

 Ο προϋπολογισμός της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων, όπως αυτός έχει κατατεθεί 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων, προβλέπει δαπάνες ύψους €4.943.203 και έσοδα 
ύψους €4.389.116, τα κυριότερα των οποίων θα προέλθουν από δικαιώματα για τη 
διοργάνωση ειδικών εκθέσεων (€1.878.200) και από τη διοργάνωση της ∆ιεθνούς 
Εκθέσεως Κύπρου (€1.204.550). 

 Σημειώνεται ότι κατά την εξέταση του νομοσχεδίου διαπιστώθηκε από την 
επιτροπή ότι το ύψος του ποσού δαπανών για το οποίο ζητείται η έγκριση της Βουλής 
των Αντιπροσώπων δε συνάδει με το ύψος του συνόλου των δαπανών για το 2011, 
όπως αυτό προβλέπεται στο επισυνημμένο ∆ελτίο ∆απανών. 

 Συναφώς, το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού μετά από 
σχετική επισήμανση της επιτροπής απέστειλε επιστολή, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 
2011, με την οποία διευκρινίζεται ότι εκ παραδρομής το ύψος των δαπανών για τις 
οποίες απαιτείται η έγκριση της Βουλής των Αντιπροσώπων ανέρχεται στα 
€4.286.476 και όχι στα €4.943.203, όπως αναφέρεται στο αρχικά κατατεθέν 
νομοσχέδιο. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι κυριότερες δαπάνες της Αρχής για το 
2011 είναι οι ακόλουθες: 

1. Κεφαλαιουχικές δαπάνες:  €267.010. 

2. ∆απάνες διαχείρισης:  €3.999.466. 

3. Μη προβλεπόμενες δαπάνες και αποθεματικό:  €20.000. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα προϋπολογιζόμενα έσοδα για το 2011 
παρουσιάζουν αύξηση κατά €1.088.386 σε σχέση με το 2010, η οποία αναμένεται να 
προέλθει από την προβλεπόμενη αύξηση των εσόδων από την 36η ∆ιεθνή Έκθεση 
Κύπρου, από την Αγροτική Έκθεση, που διοργανώνεται ανά διετία, και από άλλες 
ειδικές εκθέσεις, καθώς και από εκδηλώσεις από τρίτους στους χώρους της Αρχής και 
από μακροχρόνιες εμπορικές συμφωνίες.   

 Οι προβλεπόμενες δαπάνες για το 2011 παρουσιάζουν μείωση κατά €657.227 
σε σχέση με το 2010, η οποία οφείλεται κυρίως στη μείωση των κεφαλαιουχικών 
δαπανών κατά €487.000 και των δαπανών διαχείρισης κατά €167.936. 

 Ειδικότερα, μείωση παρουσιάζουν οι προβλεπόμενες για το 2011 δαπάνες σε 
σχέση με επεκτάσεις, προσθήκες και βελτιώσεις κτιρίων, δρόμων και εγκαταστάσεων. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι της Αρχής κατά τη 
συζήτηση του θέματος ενώπιον της επιτροπής, η Αρχή δεν έχει περιλάβει στον 
προϋπολογισμό πρόνοιες για το αναπτυξιακό της πρόγραμμα, αλλά προγραμματίζει 
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να προχωρήσει με την κατάθεση εντός του 2011 συμπληρωματικού προϋπολογισμού, 
στη βάση πρόσφατης απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 2 
Νοεμβρίου 2010, με την οποία διευθετείται οριστικά η έκταση του χώρου που θα έχει 
στη διάθεσή της η Αρχή.   

 Σύμφωνα με την εν λόγω απόφαση, η Αρχή Κρατικών Εκθέσεων Κύπρου θα 
επιστρέψει στο κράτος την εκμισθωμένη γη που έχει αυτή τη στιγμή στη διάθεσή της  
και ως αντάλλαγμα μέρος της θα εγγραφεί επ’ ονόματι της Αρχής, ένα άλλο μέρος θα 
εκμισθωθεί σ’ αυτή με ενοίκιο, ενώ το υπόλοιπο θα παραμείνει στο κράτος. 

 Σημειώνεται επίσης ότι στον προϋπολογισμό δε γίνεται πρόβλεψη για τη 
δημιουργία νέων θέσεων ή για την αναβάθμιση θέσεων και, όπως έχει αναφερθεί 
ενώπιον της επιτροπής, τίθεται ζήτημα υπεράριθμου προσωπικού στην Αρχή.   

 Ως εκ τούτου, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής εισηγήθηκε 
προς την εκτελεστική εξουσία όπως εξεταστούν μέτρα μετακίνησης προσωπικού σε 
άλλες υπηρεσίες του κράτους, όπου υπάρχει ανάγκη, κάνοντας ειδική αναφορά στο 
ενδεχόμενο της κάλυψης των αναγκών που θα προκύψουν από την ανάληψη της 
προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, κατά τη διάρκεια  
της οποίας το υπεράριθμο προσωπικό της Αρχής, το οποίο διαθέτει σχετική πείρα στη 
διοργάνωση συνεδρίων και εκδηλώσεων, θα μπορούσε να αξιοποιηθεί κατάλληλα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του προϋπολογισμού, κατά πλειοψηφία του 
προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου για 
την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων για το 
2011, αφού γίνει η απαραίτητη διόρθωση που αναφέρεται πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της επιτροπής βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Κρατικών Εκθέσεων ποσού 
ύψους €4.286.476 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 
2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση…   

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ:  

 Κύριε Πρόεδρε…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Α, με συγχωρείτε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως και πέρσι και τις προηγούμενες χρονιές, θα 
καταψηφίσουμε το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Πόσοι υποστηρίζουν τα συγκεκριμένα άρθρα;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆έκα. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μια αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μια αποχή.  Μάλιστα. 

 Λοιπόν, με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και μια αποχή, τα άρθρα 1 
έως 6 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Κρατικών Εκθέσεων του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆έκα. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, δέκα εναντίον και μία αποχή, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2011 
Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου 

Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2011 Νόμος του 
2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης   Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 
28 Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, καθώς επίσης ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων και ο γενικός διευθυντής του ίδιου γραφείου. 
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 Ο προϋπολογισμός του Γραφείου Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων (ΓΕΡΗΕΤ) για το έτος 2011 προνοεί δαπάνες ύψους 
€5.830.840 και έσοδα του ίδιου ύψους.   

 Τα έσοδα του ΓΕΡΗΕΤ για το 2011 προέρχονται από: 

1. Τέλη χορήγησης αδειών για τη δημιουργία ηλεκτρονικών 
τηλεπικοινωνιακών δικτύων και την παροχή ηλεκτρονικών 
τηλεπικοινωνιών υπηρεσιών 

2.607.998 

2. Τέλη χορήγησης αδειών για την παροχή ταχυδρομικών 
υπηρεσιών 

44.972 

3. Τέλη και δικαιώματα εξέτασης και χορήγησης έγκρισης 
τερματικού εξοπλισμού 

0 

4. Εκχώρηση αριθμοδοτικών πόρων 353.960 

5. Τόκους εισπρακτέους 600.000 

6. ∆ιοικητικά πρόστιμα σε παροχείς τηλεπικοινωνιακών δικτύων, 
τηλεπικοινωνιακών και ταχυδρομικών υπηρεσιών 

0 

7. Άλλα έσοδα 0 

8. Κέρδος από την πώληση στοιχείων πάγιου ενεργητικού 0 

 Οι κυριότερες δαπάνες του ΓΕΡΗΕΤ για το 2011 είναι οι ακόλουθες: 

1. Αποδοχές προσωπικού 3.108.929 

2. Λειτουργικές δαπάνες 307.380 

3. Συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες  477.000 

4. Μίσθωση υπηρεσιών  100.000 

5. Επιστροφή χορηγιών/τελών  545.125 

6. Κτίριο  800.000 

7. Εκπαίδευση προσωπικού 131.000 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το σύνολο 
των δαπανών για τη λειτουργία του ΓΕΡΗΕΤ για το 2011 συγκρινόμενο με το σύνολο 
των δαπανών του ίδιου γραφείου για το προηγούμενο έτος παρουσιάζει μείωση κατά 
€383.710 ή σε ποσοστό 6,2%.  Η μείωση αυτή οφείλεται στην προσπάθεια 
συγκράτησης των λειτουργικών δαπανών του γραφείου, σύμφωνα με σχετική εγκύκλιο 
του Υπουργείου Οικονομικών για μείωση των λειτουργικών δαπανών κατά 5% για το 
2011. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, τα έσοδα του ΓΕΡΗΕΤ για το 2011 παρουσιάζουν 
αύξηση κατά €159.930 συγκρινόμενα με το σύνολο των εσόδων για το 2010.  Η 
ανισότητα που παρουσιάζεται μεταξύ εσόδων και δαπανών για το 2010 αναμένεται να 
καλυφθεί από τα αποθεματικά, αφού, σύμφωνα με τη νομοθεσία λειτουργίας του 
ΓΕΡΗΕΤ, το γραφείο οφείλει να μη συσσωρεύει αποθεματικό.   

 Σημειώνεται ότι, με βάση στοιχεία που εξάγονται από την εισηγητική έκθεση 
του αρμόδιου υπουργείου, ο υπό συζήτηση προϋπολογισμός εγκρίθηκε από το 
Υπουργικό Συμβούλιο διαφοροποιημένος σε σχέση με τον προϋπολογισμό που 
αρχικά είχε υποβληθεί για έγκριση σ’ αυτό.  Οι σχετικές διαφοροποιήσεις από το 
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Υπουργικό Συμβούλιο σε σχέση με τον αρχικά υποβληθέντα σ’ αυτό προϋπολογισμό 
είναι οι ακόλουθες:   

1. Η διατήρηση του ετήσιου επιδόματος παραστάσεως που παραχωρείται στον 
επίτροπο στο ποσό των €10.000. 

2. Η διαγραφή περιληφθείσας σ’ αυτόν πρόνοιας για σκοπούς αποταμίευσης με 
στόχο την απόκτηση ιδιόκτητου κτιρίου. 

Στο στάδιο της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού κατατέθηκε 
επίσης ενώπιον της επιτροπής επιστολή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
ημερομηνίας 16 Φεβρουαρίου 2011, με την οποία διαβιβάζεται στη Βουλή  επιστολή 
του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, 
ημερομηνίας 7 Φεβρουαρίου 2011, προς το γενικό διευθυντή του ίδιου υπουργείου.  
Με την εν λόγω επιστολή διαβιβάζεται στο αρμόδιο υπουργείο ένσταση του επιτρόπου 
για τις πιο πάνω αναφερόμενες διαφοροποιήσεις που το Υπουργικό Συμβούλιο 
επέφερε στις πρόνοιες του αρχικά υποβληθέντος για έγκριση προϋπολογισμού 
αναφορικά με το ύψος του  επιδόματος παραστάσεως του επιτρόπου και το ύψος 
αποταμίευσης για σκοπούς απόκτησης νέου ιδιόκτητου κτιρίου.   

 Όπως ειδικότερα αναφέρεται στη σχετική επιστολή του επιτρόπου, σύμφωνα με 
τη νομοθεσία που διέπει τη λειτουργία του ΓΕΡΗΕΤ, οι απολαβές του επιτρόπου 
πρέπει να είναι του ίδιου ύψους με αυτές του Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  
Συνεπώς, για λόγους αρχής, η οποιαδήποτε μείωση των παραχωρούμενων στον 
επίτροπο ετήσιων επιδομάτων παραστάσεως, η οποία είχε επιβληθεί και στον 
προϋπολογισμό του 2010, δε νομιμοποιεί την επανάληψή της στον προϋπολογισμό 
του 2011.  Όπως σχετικά τονίζεται στην ίδια επιστολή, πρέπει να ληφθεί υπόψη το 
γεγονός ότι το Υπουργείο Οικονομικών εισηγήθηκε την τριπλάσια σχεδόν αύξηση των 
επιδομάτων παραστάσεως για όλους τους άλλους αξιωματούχους τους κράτους 
(επιτρόπους, εφόρους, προέδρους επιτροπών), καθώς και για όλους τους γενικούς 
διευθυντές των υπουργείων. 

 Περαιτέρω, στην ίδια πιο πάνω αναφερόμενη επιστολή τονίζεται ότι η διαγραφή 
από το Υπουργικό Συμβούλιο της αρχικά περιληφθείσας στον υπό αναφορά 
προϋπολογισμό πρόνοιας για αποταμίευση για σκοπούς απόκτησης ιδιόκτητου 
κτιρίου παραβιάζει την ίδια τη νομοθεσία με βάση την οποία λειτουργεί το ΓΕΡΗΕΤ, 
στην οποία ρητά προβλέπεται ότι, προς εκπλήρωση εντολής του επιτρόπου και 
σύμφωνα με τυχόν όρους και προϋποθέσεις που ο επίτροπος κρίνει σκόπιμο να 
διατυπώσει, το γραφείο δύναται να αποκτά με αγορά, ανταλλαγή, δωρεά ή 
οποιοδήποτε άλλο τρόπο ακίνητη ή κινητή περιουσία για τις ανάγκες στέγασης και 
λειτουργίας του επιτρόπου και του γραφείου, να συνάπτει δάνεια και συμβάσεις και να 
πράττει οτιδήποτε άλλο απαιτούμενο προς εκπλήρωση των πιο πάνω.  Η εν λόγω 
πρόνοια δεν προϋποθέτει την έγκριση του Υπουργικού Συμβουλίου για την αγορά 
ιδιόκτητου κτιρίου ούτε νομιμοποιεί την παρέμβαση οποιασδήποτε άλλης 
κυβερνητικής αρχής.   

 Στην ίδια επιστολή τονίζεται επίσης η ανάγκη διατήρησης του σχετικού 
κονδυλίου στο ποσό των €100.000 για σκοπούς διεκπεραίωσης των υποχρεώσεων 
του ΓΕΡΗΕΤ που απορρέουν από διαδικασία που βρίσκεται σε εξέταση για την 
εξασφάλιση συμβουλευτικών υπηρεσιών για την αγορά ή/και ανέγερση ιδιόκτητου 
κτιρίου. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά προϋπολογισμού από την 
επιτροπή, ο Επίτροπος Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων 
επικεντρώθηκε στην ανάγκη διασφάλισης της οικονομικής και θεσμικής αυτοδυναμίας 
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του ΓΕΡΗΕΤ, ώστε αυτό να μπορεί να επιτελεί απρόσκοπτα το ρόλο του.  Όπως ο 
ίδιος αρμόδιος ανέφερε, η αναγκαία αυτοδυναμία δεν μπορεί να διασφαλιστεί στο 
παρόν στάδιο, αφού οι ταχυδρομικές υπηρεσίες, ενώ πρέπει να εποπτεύονται 
αποκλειστικά από τον ίδιο, αποτελούν τμήμα του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων.  Επιπροσθέτως, το ίδιο το ΓΕΡΗΕΤ υπάγεται στο Υπουργείο Συγκοινωνιών 
και Έργων, κατά τρόπο που ο επίτροπος να μην μπορεί να έχει τον τελικό λόγο σε 
όλα τα ζητήματα της αρμοδιότητάς του.   

 Στα ίδια πλαίσια ενημέρωσης της επιτροπής, ο επίτροπος τόνισε περαιτέρω 
την ανάγκη μεταστέγασης του ΓΕΡΗΕΤ σε νέα ιδιόκτητα κτίρια, αφού, όπως ανέφερε, 
τα υφιστάμενα κτίρια είναι ακατάλληλα και δεν υποβοηθούν στην αποτελεσματική 
επιτέλεση του ρόλου του.  Συναφώς, επικεντρώθηκε και πάλι στην αποκοπή από το 
Υπουργικό Συμβούλιο της αρχικά περιληφθείσας στον υπό συζήτηση προϋπολογισμό 
πρόνοιας για αποταμίευση ποσού ύψους €800.000 για το σκοπό αυτό, σε συνέχεια 
σχετικής πρόνοιας για αποταμίευση ποσού ύψους €1.500.000 στον προϋπολογισμό 
του 2010. 

 Συναφώς, ο αρμόδιος εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών, 
αναφερόμενος στο ειδικό αυτό ζήτημα, δήλωσε ότι η απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου για αποκοπή της αρχικά περιληφθείσας στον υπό συζήτηση 
προϋπολογισμό πρόνοιας ύψους €800.000 για σκοπούς απόκτησης νέου ιδιόκτητου 
κτιρίου από το ΓΕΡΗΕΤ οφείλεται στη μη λήψη προηγουμένως ειδικής για το ζήτημα 
αυτό απόφασης από το Υπουργικό Συμβούλιο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση προϋπολογισμού, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγούνται στη Βουλή την 
ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του ΓΕΡΗΕΤ για το 2011.   

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος 
επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Επιτρόπου ποσού ύψους €5.830.840 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 
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 ∆ιαχείριση ελλειμμάτων και περισσευμάτων άρθρων του προϋπολογισμού 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, αυτό το ψηφίζετε, έτσι;  

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4;  

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 2011 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών 
και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων 

Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Άγγελος Βότσης Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Σταύρος Ευαγόρου Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 21η και στις 
28  Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Συνδέσμου Ασφαλιστικών 
Εταιρειών Κύπρου (ΣΑΕΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί της 
Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων Νόμου, ώστε να 
μειωθεί η χρονική προθεσμία υποβολής των ετήσιων λογαριασμών των ασφαλιστικών 
εταιρειών στον Έφορο Ασφαλίσεων.   
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 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, 
το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο προβλέπει χρονική περίοδο μέχρι έξι μήνες μετά τη 
λήξη του οικονομικού έτους για την υποβολή των λογαριασμών των ασφαλιστικών 
εταιρειών στον Έφορο Ασφαλίσεων για σκοπούς ελέγχου. Με την προτεινόμενη 
ρύθμιση η πιο πάνω προθεσμία καθορίζεται σε πέντε αντί σε έξι μήνες.  

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών ανέφεραν ότι με την προτεινόμενη τροποποίηση θα ελέγχονται αφενός 
συντομότερα οι εν λόγω λογαριασμοί από τον Έφορο Ασφαλίσεων και αφετέρου ο 
χρόνος υποβολής των λογαριασμών των ασφαλιστικών εταιρειών θα συνάδει με 
αυτόν των πλείστων χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Σημειώνεται ότι οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Κύπρου συμφωνούν με την πιο πάνω προτεινόμενη ρύθμιση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών 
της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος και των μελών της 
βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής του Ευρωπαϊκού 
Κόμματος επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 92 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε… θα ζητήσετε αναβολή; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ενώ τασσόμεθα υπέρ της κατάργησης του παραβόλου, νομίζω -βεβαίως, 
εξαρτάται, να ακούσουμε και το φίλο Λαμάρη τι θα πει- επειδή έχουμε ακόμη μια-δυο 
συνεδρίες, αν μπορεί, να πάει το θέμα πίσω στην επιτροπή και να γίνει κάποια 
ρύθμιση ως προς το θέμα του να αντικατασταθεί το παράβολο με κάτι άλλο, όπως για 
παράδειγμα έναν αριθμό ψήφων…   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Υπογραφών.  

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπογραφών. αυτό εννοούσα, συγγνώμη.   

 Να αναβληθεί για μία εβδομάδα ή στο κάτω κάτω για δεκαπέντε μέρες, για την 
τελευταία συνεδρία της Βουλής, και να τοποθετηθούμε εκεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ε με χαλά σε οτιδήποτε, αν μείνουμε την άλλη εβδομάδα, η ουσία όμως δεν 
είναι εδώ.  Η επιτροπή το συζήτησε και είπαμε το εξής:  Επειδή είμαστε στα πρόθυρα 
των βουλευτικών εκλογών, παραμένει ο νόμος ως…  Ουσιαστικά, στρογγυλοποιείται 
το ποσό των λιρών σε ευρώ. ήταν €424 και γίνεται €500.  Να προχωρήσουμε με αυτή 
τη ρύθμιση τώρα για τις βουλευτικές και να δεσμευτεί η Βουλή με την έναρξη της νέας 
περιόδου να συζητήσει συνολικά το θέμα και για τις προεδρικές και για τις κοινοτικές 
και δημοτικές και για τις ευρωεκλογές και για όλα, γιατί, και να αναβληθεί τώρα, που 
δεν έχουμε ένσταση, δεν μπορεί να γίνει ώριμα αυτή η συζήτηση εντός της 
εβδομάδας.  ∆ηλαδή, θα επανέλθουμε πάλι με αυτή την πρόταση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, ωραία. 

 Ο κ. Συλλούρης.  

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

   Κοιτάξτε, παρ’ όλο που εξετάστηκε το θέμα -εντάξει, δεν είμαι αντικειμενικός, 
διότι έχω πρόταση για κατάργηση- εγώ νομίζω, κύριε Λαμάρη, ότι δε χάνετε τίποτε, αν 
το ξανασκεφτούμε.  ∆ηλαδή, τι θα χάσετε, αν έρθει μετά από δεκαπέντε μέρες;  Θα 
λυθεί πριν, οπότε ας δεχτούμε την αναβολή.  Να κάνω εγώ άλλη μια προσπάθεια και 
μπορεί να σας πείσω και εσάς, μετά ’πού τη σημερινή συζήτηση για το ΡΙΚ. 



44 
 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό που δεν είμαι σε θέση αυτή τη στιγμή να πω είναι κατά 
πόσο η εκτελεστική εξουσία έχει περιθώρια με τη δημοσίευση/προκήρυξη των 
εκλογών.  ∆εν ξέρω. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Είναι 2 του Μάη που θα γίνει.  

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ναι, στις 2 του Μάη είναι η υποβολή των αιτήσεων. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ε, έν’ τζειαμαί που διάς τα λεφτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να πάμε εκ του ασφαλούς.  Εγώ λέω μιας εβδομάδας αναβολή και να 
γίνει μια προσπάθεια απ’ όλες τις πλευρές, αν είναι δυνατόν, να βρούμε εκείνη τη 
χρυσή τομή που όλοι επιδιώκουμε και θέλουμε.  Γι’ αυτό πάει πίσω στην επιτροπή και 
δίδεται μιας εβδομάδας αναβολή. 

 Πάμε τώρα στο υπ’ αριθμόν 10 θέμα, που είναι «Ο περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα.  

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 

2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 22 Μαρτίου 2011.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ). 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, ώστε, μέχρι την έγκριση κανονισμών για το ΤΕΠΑΚ, 
να εφαρμόζονται, σύμφωνα με το άρθρο 38 του υφιστάμενου νόμου, τηρουμένων των 
αναλογιών, οι συναφείς κανονισμοί που έχουν εγκριθεί για το Πανεπιστήμιο Κύπρου 
σχετικά με τη ρύθμιση οποιουδήποτε θέματος που αφορά την οργάνωση, τη 
διαχείριση και τη διοίκηση του ΤΕΠΑΚ.   

 Ειδικότερα, με την προτεινόμενη επιφύλαξη καλύπτεται το νομοθετικό κενό που 
υπάρχει σήμερα λόγω της μη θέσπισης ακόμη σχετικών κανονισμών που να 
ρυθμίζουν τα πιο πάνω θέματα, διευκολύνοντας έτσι την ομαλή λειτουργία του 
ΤΕΠΑΚ. 
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 Με βάση την ενημέρωση που είχε η επιτροπή στα πλαίσια της εξέτασης του εν 
λόγω νομοσχεδίου από τους εκπροσώπους του αρμόδιου υπουργείου και του 
ΤΕΠΑΚ, παρόμοια πρόνοια ισχύει ήδη και στη σχετική νομοθεσία για το Ανοικτό 
Πανεπιστήμιο Κύπρου.  Σύμφωνα επίσης με τους ιδίους, η ανάγκη για την 
τροποποίηση αυτή προκύπτει από το γεγονός ότι η επεξεργασία των κειμένων των 
σχετικών κανονισμών δεν έχει ακόμη ολοκληρωθεί, διότι απαιτείται η διενέργεια 
διαλόγου με τους εμπλεκόμενους φορείς για κάθε ζήτημα ξεχωριστά, με αποτέλεσμα 
να υπάρχει νομοθετικό κενό για αρκετά σοβαρά ζητήματα. 

       Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν 
της, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, συμφωνεί με την 
ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, 
ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

       Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην 
ολομέλεια του σώματος, στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για το εν λόγω 
νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Απλά, κύριε Πρόεδρε, να ενημερώσω το σώμα ότι η δική μας κοινοβουλευτική 
ομάδα θα υπερψηφίσει το συγκεκριμένο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Και η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα θα υπερψηφίσει.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 38 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 11 θέμα είναι «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Μαρτίου 2011.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του 
Παιδιού, εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
ΟΕΛΜΕΚ, της ΟΛΤΕΚ και της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων ∆ημοσίων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης.  Η Παγκύπρια 
Συντονιστική Επιτροπή Μαθητών (ΠΣΕΜ), παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν 
εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων 
κανονισμών περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, έτσι 
ώστε μεταξύ άλλων να επέλθουν οι ακόλουθες αλλαγές: 

1. Να αναθεωρηθούν τα επιβαλλόμενα παιδαγωγικά μέτρα, με έμφαση την 
αλλαγή σχολείου, στην περίπτωση σοβαρού παραπτώματος.  

2. Να συμπληρωθούν τα κενά που έχουν επισημανθεί, κυρίως στη διαδικασία 
εκλογής μαθητικών συμβουλίων στα σχολεία μέσης εκπαίδευσης. 

 Ειδικότερα, στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το κείμενο των κανονισμών 
περιλαμβάνονται τα εξής:  

1. Οι πιο πάνω κανονισμοί συζητήθηκαν σε έκταση με τους εμπλεκόμενους 
φορείς και ολοκληρώθηκαν οι διαβουλεύσεις.  Οι πλείστες τροποποιήσεις 
εγκρίθηκαν ομόφωνα, εκτός από τις τροποποιήσεις που αφορούν την αποβολή 
μαθητή για πάντα από το σχολείο με δυνατότητα εγγραφής σε άλλο σχολείο με 
τις οποίες τροποποιήσεις διαφώνησαν οι εκπαιδευτικές οργανώσεις ΟΕΛΜΕΚ 
και ΟΛΤΕΚ.  Ειδικότερα, η ΟΕΛΜΕΚ και η ΟΛΤΕΚ θεωρούν ότι 
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αποδυναμώνονται οι εξουσίες του καθηγητικού συλλόγου, διότι, με τις 
προτεινόμενες αυτές τροποποιήσεις, η εξουσία που έχει σήμερα ανατίθεται σε 
νέο όργανο, την Επιτροπή Αλλαγής Σχολείου.   

2. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού θεωρεί ότι οι πιο πάνω συγκεκριμένες 
τροποποιήσεις είναι αναγκαίες, λόγω σοβαρών προβλημάτων που προέκυψαν 
μετά από αποφάσεις καθηγητικών συλλόγων να αποβληθούν διά παντός 
μαθητές που δημιουργούσαν προβλήματα, χωρίς προηγουμένως να γίνει η 
αναγκαία προετοιμασία για ομαλή ένταξη του μαθητή σε άλλο σχολείο.   

3. Οι εκπρόσωποι των γονέων συμφώνησαν με την πιο πάνω θέση του 
υπουργείου.   

4. Η ΠΣΕΜ εξέφρασε την επιφύλαξή της σε σχέση με τη λήψη αυστηρότερων 
παιδαγωγικών μέτρων για ορισμένα παραπτώματα που αφορούν μεταξύ 
άλλων θέματα φοίτησης, εμφάνισης, συμπεριφοράς, καθώς επίσης και 
ορισμένα αδικήματα κατά της περιουσίας. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών ενώπιον της επιτροπής κρίθηκε 
σκόπιμο, με τη σύμφωνη γνώμη του αρμόδιου υπουργείου, να διαγραφούν από το 
κείμενό τους οι συγκεκριμένες πιο πάνω τροποποιήσεις, με τις οποίες διαφωνούν οι 
εκπαιδευτικές οργανώσεις ΟΕΛΜΕΚ και ΟΛΤΕΚ, ώστε να γίνουν περαιτέρω 
διαβουλεύσεις. 

 Η Επίτροπος Προστασίας των ∆ικαιωμάτων του Παιδιού τόσο προφορικά όσο 
και γραπτώς με υπόμνημά της που κατέθεσε στην επιτροπή εξέφρασε την ευαρέσκειά 
της για το ότι στους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπεται ρητά η απαγόρευση 
άσκησης κάθε μορφής φυσικής βίας ως παιδαγωγικού μέτρου. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις 
ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος αυτής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της βουλευτής της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν στην ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια της συζήτησης που θα 
διεξαχθεί για τους κανονισμούς. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι υιοθετούν τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των κανονισμών και γι’ αυτό εισηγούνται στη Βουλή την έγκρισή 
τους. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υποβάλλει 
την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για συζήτηση των κανονισμών 
και λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κατά τον ίδιο τρόπο με το προηγούμενο θα υπερψηφίσουμε τους 
συγκεκριμένους κανονισμούς.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα.  

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα υπερψηφίσουμε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών;  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχουν αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές, με συγχωρείτε. 

 Να καταγραφούν στα πρακτικά, παρακαλώ, οι αποχές του κ. Αγγελίδη και του 
κ. Παπαδόπουλου. 

 Tα θέματα υπ’ αριθμόν 12 και υπ’ αριθμόν 13 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και της ∆ημοκρατίας της Κορέας 
αφετέρου για ένα μη Στρατιωτικό Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης 
(GNSS) (Κυρωτικός) Νόμος του 2011» και «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας 
μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και του 
Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου για ένα Παγκόσμιο Σύστημα ∆ορυφορικής 
Πλοήγησης (GNSS) Πολιτικής Χρήσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος  

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2011.  Στη συνεδρίαση 
αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του 
συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας Συνεργασίας για ένα μη Στρατιωτικό Παγκόσμιο 
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∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS), η οποία συνομολογήθηκε στο Ελσίνκι, στις 
9 Σεπτεμβρίου 2006, μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των κρατών μελών της 
αφενός και της ∆ημοκρατίας της Κορέας αφετέρου.  

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του 
συντάγματος κύρωση της Συμφωνίας Συνεργασίας για ένα Παγκόσμιο Σύστημα 
∆ορυφορικής Πλοήγησης (GNSS) Πολιτικής Χρήσης, που συνομολογήθηκε στις 
Βρυξέλλες, στις 12 ∆εκεμβρίου 2006, μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των 
κρατών μελών της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου.  

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, 
καθώς και τα επεξηγηματικά σημειώματα που συνοδεύουν τα πιο πάνω αναφερόμενα 
νομοσχέδια, οι εν λόγω συμφωνίες θα είναι αρχικής διάρκειας πέντε ετών και σκοπός 
τους είναι η διαμόρφωση του πλαισίου συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής 
Κοινότητας και της ∆ημοκρατίας της Κορέας, σχετικά με την πρώτη αναφερόμενη 
συμφωνία, και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και του Βασιλείου του Μαρόκου, σχετικά 
με τη δεύτερη αναφερόμενη συμφωνία, για την ενθάρρυνση, τη διευκόλυνση και την 
προώθηση ενός παγκόσμιου δορυφορικού συστήματος πλοήγησης (GNSS) για μη 
στρατιωτικούς σκοπούς.  Τα πεδία δραστηριοτήτων συνεργασίας που καλύπτουν οι εν 
λόγω συμφωνίες είναι, μεταξύ άλλων, θέματα ραδιοφάσματος, επιστημονικής έρευνας 
και εκπαίδευσης, βιομηχανικής συνεργασίας, ανάπτυξης εμπορίου και αγοράς, 
προτύπων, πιστοποίησης και κανονιστικών μέτρων, ανάπτυξης επίγειων συστημάτων 
επέκτασης του παγκόσμιου και περιφερειακού GNSS, ασφάλειας, ευθύνης και 
ανάκτησης του κόστους.  Σημειώνεται ότι τα μέρη και των δύο πιο πάνω 
αναφερόμενων συμφωνιών μπορούν να αναπροσαρμόσουν τον κατάλογο των 
θεμάτων κατόπιν κοινής συμφωνίας. 

 Όπως είναι γνωστό, η Ευρωπαϊκή Κοινότητα αναπτύσσει το GALILEO, ένα 
πολιτικής χρήσης παγκόσμιο δορυφορικό σύστημα πλοήγησης, χρονοπροσδιορισμού 
και εντοπισμού θέσης, το οποίο θα έχει ραδιοσυχνότητα συμβατή με τη 
ραδιοσυχνότητα του αμερικανικού “GPS” και θα είναι διαλειτουργικό με τις υπηρεσίες 
πολιτικής χρήσης του “GPS” από άποψη χρήστη.  Με το αμερικανικό “GPS”, πολιτικής 
χρήσης, και το ευρωπαϊκό σύστημα GALILEO, εφόσον έχουν συμβατή 
ραδιοσυχνότητα και είναι διαλειτουργικά σε επίπεδο χρήστη, θα μπορούσε να αυξηθεί 
ο αριθμός δορυφόρων ορατών από οποιοδήποτε σημείο της γης και να ενισχυθεί η 
δυνατότητα πρόσβασης σε σήματα πλοήγησης για τους πολιτικούς χρήστες 
παγκοσμίως.   

 Σημειώνεται ότι οι εφαρμογές του δορυφορικού συστήματος GALILEO 
αναμένεται να επιφέρουν θετικά αποτελέσματα για την Κυπριακή ∆ημοκρατία, αφού το 
εν λόγω σύστημα παρέχει, μεταξύ άλλων, δυνατότητες βελτίωσης της οδικής 
ασφάλειας, της εναέριας κυκλοφορίας, της ναυσιπλοΐας και της διακίνησης πλοίων στα 
λιμάνια, του εντοπισμού αλιευτικών πόρων, των εφαρμογών στη γεωργία, των 
μεγάλων κατασκευαστικών έργων, του εντοπισμού κοιτασμάτων πετρελαίου/φυσικού 
αερίου και της καθοδήγησης τυφλών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών, λαμβάνοντας υπόψη τα στοιχεία 
που τέθηκαν ενώπιόν της, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί των προνοιών των 
συμφωνιών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και 
των Κρατών Μελών της αφενός και της ∆ημοκρατίας της Κορέας αφετέρου για 
ένα μη Στρατιωτικό Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) 
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(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

2. Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και 
των Κρατών Μελών της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου αφετέρου για 
ένα Παγκόσμιο Σύστημα ∆ορυφορικής Πλοήγησης (GNSS) Πολιτικής Χρήσης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν.   

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες Υπουργικού Συμβουλίου για την έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και της ∆ημοκρατίας 
της Κορέας αφετέρου για ένα μη Στρατιωτικό Παγκόσμιο ∆ορυφορικό Σύστημα 
Πλοήγησης (GNSS) (Kυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 13 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 4. 

 Εξουσίες Υπουργικού Συμβουλίου για την έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Yπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ 
της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και του Βασιλείου του 
Μαρόκου αφετέρου για ένα Παγκόσμιο Σύστημα ∆ορυφορικής Πλοήγησης (GNSS) 
Πολιτικής Χρήσης (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία στην Καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου Εγκλήματος, 
της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Πρόδρομών 
τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών Αδικημάτων (Κυρωτικός) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 

της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για Συνεργασία στην 
Καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου Εγκλήματος, της 
Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των 

Πρόδρομών τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Χρήστος Στυλιανίδης Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 16 Μαρτίου 2011.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως, του Υπουργείου Εξωτερικών και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

 Σκοπός του υπό αναφορά κυρωτικού νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του 
περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση της 
Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου Εγκλήματος, της Παράνομης ∆ιακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των Πρόδρομών τους, της Παράνομης 
Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών Αδικημάτων (Κυρωτικού) Νόμου του 2010 
[Νόμος αρ. 8 (III) του 2010], έτσι ώστε το πρωτότυπο κείμενο της εν λόγω συμφωνίας 
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στη σερβική γλώσσα να αποτελέσει αναπόσπαστο μέρος του κυρωτικού αυτού νόμου 
και να καταστεί εφικτή η δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Σύμφωνα με την ενημέρωση που είχε η επιτροπή από τους εκπροσώπους των 
αρμόδιων υπουργείων, κατόπιν σύστασης του Γραφείου της Επιτρόπου Νομοθεσίας, 
κρίθηκε σκόπιμη η τροποποίηση του άρθρου 3 του υφιστάμενου κυρωτικού νόμου, 
ώστε το πρωτότυπο κείμενο της εν λόγω συμφωνίας στη σερβική γλώσσα να 
δημοσιευθεί στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, έτσι ώστε να αποτελέσει 
αναπόσπαστο μέρος του νόμου αυτού. 

 Η επιτροπή, αφού άκουσε όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επειδή δεν κατέστη 
δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα θέσεις επί του κυρωτικού αυτού νομοσχεδίου, 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια της 
συζήτησης που θα διεξαχθεί για το εν λόγω νομοσχέδιο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαέξι αποχές, τα άρθρα 1 
μέχρι 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της 
Σερβίας για Συνεργασία στην Καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των 
Πρόδρομών τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών Αδικημάτων 
(Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαέξι.  Εμέτρησά τους! 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δεκαέξι αποχές, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010». Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα.   

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος  Αθηνά Κυριακίδου 

 Ντίνα Ακκελίδου Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 27 Ιανουαρίου 
και 24 Μαρτίου 2011. Στα πλαίσια των συνεδριάσεων της επιτροπής κλήθηκαν και 
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παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας Κύπρου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Εφόρου Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, της Συμβουλευτικής Επιτροπής Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων. Η Επιτροπή Εποπτείας και Προστασίας ∆ικαιωμάτων 
Ψυχικά Ασθενών, παρ’  όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) Νόμου, ώστε: 

1. να καταστεί δυνατή η αποτελεσματική λειτουργία της Συμβουλευτικής 
Επιτροπής Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων,  

2. να διασφαλίζεται ότι όλα τα αδειούχα νοσηλευτήρια θα είναι συνεχώς 
εφοδιασμένα με τα απαιτούμενα για την ασφάλεια των ασθενών, των 
επισκεπτών και των εργαζομένων σε αυτά πιστοποιητικά ή άδειες ή βεβαιώσεις 
και 

3. να αποφευχθεί η σύγκρουση αρμοδιοτήτων και μονομερών ενεργειών των 
αρμόδιων αρχών κατά την εφαρμογή των νομοθεσιών που διέπουν την 
ψυχιατρική νοσηλεία, την προστασία από ιονίζουσες ακτινοβολίες, καθώς και 
την ασφάλεια και υγεία στην εργασία. 

 Ειδικότερα, με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, όπως αυτό αρχικά κατατέθηκε 
στη Βουλή, προβλέπονται μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στη βασική 
νομοθεσία: 

1. Η τροποποίηση των διατάξεών της οι οποίες καθορίζουν τα στοιχεία που 
πρέπει να κατατίθενται από τα ενδιαφερόμενα ιδιωτικά νοσηλευτήρια κατά την 
υποβολή της αίτησής τους, για να αποκτήσουν τη σχετική άδεια για τη 
λειτουργία τους, ώστε: 

 α. το πιστοποιητικό πυρασφάλειας, το οποίο εκδίδεται από το διευθυντή 
της Πυροσβεστικής Υπηρεσίας και το οποίο κάθε ενδιαφερόμενο 
ιδιωτικό νοσηλευτήριο υποβάλλει στον Έφορο Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων, να είναι έγκυρο και   

 β. να υποβάλλονται επιπρόσθετα με την εν λόγω αίτηση τα ακόλουθα: 

 i. Έγκυρη άδεια από τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Προστασίας από 
Ιονίζουσες Ακτινοβολίες Νόμου. 

  ii. Έγκυρη βεβαίωση από το διευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
για την εφαρμογή και λειτουργία κατάλληλου συστήματος 
ασφάλειας ή συστήματος διαχείρισης των κινδύνων. 

  iii. Έγκυρη έκθεση ελέγχου ανελκυστήρα από αρμόδιο επιθεωρητή 
του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, όπου αυτή απαιτείται. 

2. Η τροποποίηση των διατάξεών της οι οποίες καθορίζουν τις γενικές 
υποχρεώσεις των αδειούχων νοσηλευτηρίων, για σκοπούς διατήρησης της 
σχετικής άδειας για τη λειτουργία τους, έτσι ώστε: 
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 α. κάθε αδειούχο ιδιωτικό νοσηλευτήριο να είναι εφοδιασμένο με έγκυρο 
πιστοποιητικό πυρασφάλειας από το διευθυντή της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας, το οποίο θα ισχύει για περίοδο δύο ετών από την 
ημερομηνία έκδοσής του και θα ανανεώνεται για περαιτέρω διετείς 
περιόδους, έπειτα από σχετική αίτηση του ενδιαφερομένου, 

 β. κάθε αδειούχο ιδιωτικό νοσηλευτήριο στο οποίο υπάρχουν και 
λειτουργούν μηχανήματα με ιονίζουσα ακτινοβολία και στο οποίο 
πραγματοποιείται φύλαξη και χρήση ραδιενεργών πηγών να είναι 
εφοδιασμένο με έγκυρη άδεια από τον Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η οποία θα ανανεώνεται, έπειτα από σχετική 
αίτηση του ενδιαφερομένου προς τον Υπουργό Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 

 γ. κάθε αδειούχο ιδιωτικό νοσηλευτήριο να είναι εφοδιασμένο με έγκυρη 
βεβαίωση από το διευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για την εφαρμογή 
και λειτουργία επικαιροποιημένου και κατάλληλου συστήματος 
ασφάλειας ή συστήματος διαχείρισης των κινδύνων, η οποία θα ισχύει 
για περίοδο δύο ετών από την ημερομηνία έκδοσής της και θα 
ανανεώνεται για περαιτέρω διετείς περιόδους, έπειτα από σχετική αίτηση 
του ενδιαφερομένου προς το διευθυντή του εν λόγω τμήματος και  

 δ. κάθε αδειούχο ιδιωτικό νοσηλευτήριο στο οποίο υπάρχουν και 
λειτουργούν ανελκυστήρες να είναι εφοδιασμένο με έγκυρη έκθεση 
ελέγχου ανελκυστήρα από αρμόδιο επιθεωρητή του Τμήματος 
Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, η οποία θα ανανεώνεται, έπειτα από σχετική αίτηση του 
ενδιαφερομένου προς τον προϊστάμενο του αρμόδιου επαρχιακού 
γραφείου επιθεώρησης εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

3. Η τροποποίηση της διάταξής της η οποία καθορίζει τη σύνθεση της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, ώστε μέλος αυτής να 
είναι επιπρόσθετα ένας εκπρόσωπος του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

4. Η τροποποίηση των διατάξεών της που καθορίζουν τις συνέπειες που 
προκύπτουν από την έκδοση διατάγματος του Εφόρου Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων για αναστολή ή ακύρωση της άδειας λειτουργίας ιδιωτικού 
νοσηλευτηρίου, ώστε: 

 α. οι εσωτερικοί ασθενείς που θα παραμένουν στο νοσηλευτήριο μέχρις 
ότου είναι σε θέση να απολυθούν ή να μεταφερθούν σε άλλο 
νοσηλευτήριο να είναι υπό την ευθύνη και τη φροντίδα του υπεύθυνου 
ιατρού αντί του Εφόρου Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων που προβλέπεται σ’ 
αυτήν και 

 β. σε περίπτωση μεταφοράς εσωτερικών ασθενών σε άλλο νοσηλευτήριο 
δικής τους επιλογής ο υπεύθυνος ιατρός του ιδιωτικού νοσηλευτηρίου να 
ευθύνεται για την ασφαλή μεταφορά των ασθενών αυτών και την 
πληρωμή των απαιτούμενων δαπανών. 

5. Η τροποποίηση της διάταξής της η οποία προβλέπει την υποβολή ετήσιας 
έκθεσης αναφορικά με τη λειτουργία του νοσηλευτηρίου από τον υπεύθυνο 
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ιατρό κάθε ιδιωτικού νοσηλευτηρίου στον Έφορο Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων, 
ώστε η εν λόγω έκθεση να αποστέλλεται στον έφορο μέχρι την 1η Μαρτίου κάθε 
έτους αντί μέχρι την 31η Ιανουαρίου που προβλέπεται σ’ αυτή. 

6. Η τροποποίηση της διάταξής της που καθορίζει τις πράξεις ή παραλείψεις που 
συνιστούν ποινικά αδικήματα, ώστε να συνιστά ποινικό αδίκημα και η 
παράλειψη προσώπου να συμμορφωθεί προς οποιαδήποτε απαίτηση του 
επιβάλλεται λόγω της έκδοσης διατάγματος του Εφόρου Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων για αναστολή ή ακύρωση της άδειας λειτουργίας ιδιωτικού 
νοσηλευτηρίου. 

7. Η τροποποίηση των διατάξεων του Τμήματος ΙΒ του Μέρους ΙΙΙ του Πρώτου 
Παραρτήματός της, οι οποίες καθορίζουν τις προϋποθέσεις που πρέπει να 
πληρούν τα ψυχιατρικά κέντρα, προκειμένου να αποκτήσουν και να 
διατηρήσουν τη σχετική άδεια για τη λειτουργία τους, ώστε η εν λόγω άδεια να 
χορηγείται, νοουμένου ότι έχει εξασφαλισθεί η γραπτή συγκατάθεση της 
Επιτροπής Εποπτείας και Προστασίας ∆ικαιωμάτων Ψυχικά Ασθενών.  

8. Η τροποποίηση των διατάξεων του Μέρους ΧΙ του Πρώτου Παραρτήματός της, 
οι οποίες καθορίζουν τις προϋποθέσεις που πρέπει να πληρούν τα ιδιωτικά 
νοσηλευτήρια που διαθέτουν ασθενοφόρα οχήματα, προκειμένου να 
αποκτήσουν και να διατηρήσουν τη σχετική άδεια για τη λειτουργία τους, ώστε 
κάθε ιδιωτικό νοσηλευτήριο να υποχρεούται να λαμβάνει τα αναγκαία μέτρα και 
να προβαίνει έγκαιρα στις κατάλληλες ενέργειες, με στόχο ο εγκατεστημένος 
στα ασθενοφόρα οχήματα εξοπλισμός να βρίσκεται σε κατάσταση καλής και 
ασφαλούς λειτουργίας. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Υγείας, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο 
τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες για τη βελτίωση ορισμένων διατάξεων της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, ώστε να καταστεί αποτελεσματική η εφαρμογή της. 
Περαιτέρω, όπως επισημαίνεται στα εν λόγω στοιχεία, ο εκσυγχρονισμός της βασικής 
νομοθεσίας που ρυθμίζει τον έλεγχο της ίδρυσης και της λειτουργίας των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων εντάσσεται στα πλαίσια της υλοποίησης σχετικής απόφασης της 
κυβέρνησης αναφορικά με το τραγικό περιστατικό της προσβολής νεογνών από το 
βακτήριο της λεγεωνέλλας στο Ιπποκράτειο Νοσοκομείο.  

 Στα πλαίσια της μελέτης του νομοσχεδίου, η επιτροπή ζήτησε πρόσθετα 
στοιχεία και επεξηγήσεις σε σχέση με τις πρόνοιές του από τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους και, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κάλεσε το 
Υπουργείο Υγείας όπως, σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, διαμορφώσει το κείμενο του νομοσχεδίου με τέτοιο τρόπο, ώστε να 
διασαφηνίζονται περαιτέρω ορισμένες πρόνοιές του.    

 Ανταποκρινόμενο στην παράκληση της επιτροπής, το Υπουργείο Υγείας 
κατέθεσε σε μεταγενέστερο στάδιο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου στην 
επιτροπή, με το οποίο επήλθαν μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. ∆ιαμορφώθηκαν οι πρόνοιές του που αφορούν τις γενικές υποχρεώσεις των 
αδειούχων νοσηλευτηρίων για σκοπούς διατήρησης της σχετικής άδειας για τη 
λειτουργία τους, ώστε να καθοριστεί σ’ αυτές ότι οι αιτήσεις των 
ενδιαφερόμενων ιδιωτικών νοσηλευτηρίων για ανανέωση των απαιτούμενων 
εγγράφων θα υποβάλλονται προς τις αρμόδιες αρχές τουλάχιστον τριάντα 
ημέρες πριν από την ημερομηνία λήξης τους. 
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2. ∆ιαμορφώθηκε η πρόνοια του νομοσχεδίου που καθορίζει ότι η άδεια 
λειτουργίας των ψυχιατρικών κέντρων θα χορηγείται, νοουμένου ότι έχει 
εξασφαλισθεί η γραπτή συγκατάθεση της Επιτροπής Εποπτείας και 
Προστασίας ∆ικαιωμάτων Ψυχικά Ασθενών, ώστε να διασαφηνιστεί σ’ αυτήν 
ότι η εν λόγω εξουσία χορηγείται στην υπό αναφορά επιτροπή δυνάμει του 
προτεινόμενου νόμου αντί του περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Νόμου.  

 Σε μεταγενέστερο στάδιο και στη βάση των όσων εκφράστηκαν στην επιτροπή 
από τις ενδιαφερόμενες πλευρές κατά τη συζήτηση του αναθεωρημένου κειμένου του 
νομοσχεδίου, το Υπουργείο Υγείας, έπειτα από σχετική διαβούλευση που είχε με το 
Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και την Πυροσβεστική Υπηρεσία Κύπρου, κατέθεσε δεύτερο 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου σε αντικατάσταση του πιο πάνω κειμένου, με 
το οποίο προτάθηκαν μεταξύ άλλων οι ακόλουθες τροποποιήσεις στο αρχικό κείμενο 
του νομοσχεδίου: 

1. ∆ιαμορφώθηκαν οι πρόνοιές του που αφορούν τις γενικές υποχρεώσεις των 
αδειούχων νοσηλευτηρίων για σκοπούς διατήρησης της σχετικής άδειας για τη 
λειτουργία τους, ώστε οι αιτήσεις των ενδιαφερόμενων ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων για ανανέωση των απαιτούμενων εγγράφων να υποβάλλονται 
προς τις αρμόδιες αρχές τουλάχιστον ενενήντα ημέρες πριν από την 
ημερομηνία λήξης τους. 

2. ∆ιαμορφώθηκαν οι πρόνοιές του που αφορούν την υποχρέωση των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων για υποβολή κατά την αίτησή τους για απόκτηση της σχετικής 
άδειας για τη λειτουργία τους έγκυρης βεβαίωσης από το διευθυντή του 
Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων σχετικά με την εφαρμογή και λειτουργία επικαιροποιημένου και 
κατάλληλου συστήματος ασφάλειας ή συστήματος διαχείρισης των κινδύνων, 
καθώς και την υποχρέωση των αδειούχων νοσηλευτηρίων για κατοχή τέτοιας 
βεβαίωσης, ώστε: 

  α. η εν λόγω βεβαίωση να αφορά την ύπαρξη κατάλληλου συστήματος 
ασφάλειας ή συστήματος διαχείρισης των κινδύνων αντί την εφαρμογή 
και λειτουργία επικαιροποιημένου και κατάλληλου τέτοιου συστήματος 
που προβλέπεται σ’ αυτό, 

  β. η εν λόγω βεβαίωση να μην ισχύει για περίοδο διάρκειας δύο ετών από 
την έκδοσή της, όπως προβλέπεται σ’ αυτό, και να μην απαλλάσσει 
οποιοδήποτε νοσηλευτήριο από τις υποχρεώσεις του που προκύπτουν 
δυνάμει των διατάξεων της ισχύουσας νομοθεσίας για την ασφάλεια και 
υγεία στην εργασία. 

3. Καταργήθηκαν οι πρόνοιές του που αφορούν την υποχρέωση των ιδιωτικών 
νοσηλευτηρίων στα οποία υπάρχουν και λειτουργούν ανελκυστήρες για 
υποβολή κατά την αίτησή τους για απόκτηση της σχετικής άδειας για τη 
λειτουργία τους έγκυρης έκθεσης ελέγχου ανελκυστήρα από αρμόδιο 
επιθεωρητή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καθώς και την υποχρέωση των εν λόγω 
νοσηλευτηρίων για κατοχή τέτοιας έκθεσης. 

 Κατά τη συζήτηση του δεύτερου αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου  
διαπιστώθηκαν από την επιτροπή διαφωνίες μεταξύ των εμπλεκόμενων υπουργείων 
σε σχέση με ορισμένες πρόνοιές του, γι’ αυτό και η τελευταία κάλεσε το Υπουργείο 
Υγείας να διαβουλευτεί εκ νέου με το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
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Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε να επιτευχθεί κατά το δυνατό συναίνεση 
επί των θεμάτων για τα οποία υπήρξαν διαφωνίες. 

 Το Υπουργείο Υγείας, ενεργώντας στη βάση της πιο πάνω απόφασης της 
επιτροπής, έπειτα από σχετική διαβούλευση που είχε με το Τμήμα Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σε συνεργασία με 
το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατέθεσε στην επιτροπή τρίτο 
αναθεωρημένο κείμενο.  Στο εν λόγω κείμενο περιλήφθηκαν οι αρχικές θέσεις του 
υπουργείου σε σχέση με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν τη βεβαίωση 
που χορηγείται από το διευθυντή του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ώστε αυτή να αφορά την 
εφαρμογή και λειτουργία επικαιροποιημένου και κατάλληλου συστήματος ασφάλειας ή 
συστήματος διαχείρισης των κινδύνων αντί την ύπαρξη κατάλληλου τέτοιου 
συστήματος, που προβλέπεται στο δεύτερο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου. 
Περαιτέρω, στο τρίτο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου περιλήφθηκε πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία κάθε αδειούχο ιδιωτικό νοσηλευτήριο πρέπει να εξασφαλίζει 
νέα βεβαίωση για την εφαρμογή και λειτουργία επικαιροποιημένου και κατάλληλου 
συστήματος ασφάλειας ή συστήματος διαχείρισης των κινδύνων το αργότερο εντός 
δύο ετών από την ημερομηνία έκδοσης της προγενέστερης βεβαίωσης που του 
χορηγήθηκε.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην επιτροπή συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του τρίτου 
αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου.   

 Επισημαίνεται ότι ο απερχόμενος πρόεδρος της Επιτροπής Εποπτείας και 
Προστασίας ∆ικαιωμάτων Ψυχικά Ασθενών με γραπτό υπόμνημά του ενημέρωσε την  
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας ότι δεν είναι δυνατή η εκπροσώπηση της εν λόγω 
επιτροπής στις συνεδρίες της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας μέχρις ότου 
ολοκληρωθεί η όλη διαδικασία διορισμού των νέων μελών αυτής. Παράλληλα, με το εν 
λόγω υπόμνημα ο ίδιος διατύπωσε απόψεις και εισηγήσεις για τροποποίηση του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου, οι οποίες όμως δεν κρίθηκε σκόπιμο να υιοθετηθούν, επειδή 
αφορούν θέματα που ρυθμίζονται στον περί Ψυχιατρικής Νοσηλείας Νόμο. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, έχει διαμορφώσει τις πιο κάτω θέσεις:   

1. Ο πρόεδρός της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως οι κοινοβουλευτικές τους ομάδες θα 
τοποθετηθούν στις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως αυτό έχει 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω κατά τη συζήτησή του στην ολομέλεια 
του σώματος. 

2. Τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
δήλωσαν πως υιοθετούν τις πρόνοιες του υπό αναφορά νομοσχεδίου όπως 
αυτό έχει διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω και εισηγούνται στη Βουλή 
την ψήφισή του σε νόμο. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή κατά πλειοψηφία των 
μελών της εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ιδιωτικών 
Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος Ίδρυσης και Λειτουργίας) Νόμος του 2011». 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η κοινοβουλευτική μας ομάδα τάσσεται υπέρ της ψήφισης των 
προνοιών του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 20 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 26 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 11; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 16, 17 και 18 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 
Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 
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πρόταση νόμου, «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010», πρόταση νόμου, και «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011», πρόταση νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-
Αγνοουμένων-Παθόντων για τις προτάσεις νόμου του επισυνημμένου 

παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Αριστοφάνης Γεωργίου, πρόεδρος Σωτήρης Σαμψών 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Σοφοκλής Φυττής 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Ζαχαρίας Κουλίας 

 Λευτέρης Χριστοφόρου Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου σε συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν μεταξύ 2 Φεβρουαρίου και 23 Μαρτίου 2011.  Στις συνεδριάσεις 
αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, ο 
πρόεδρος και εκπρόσωποι του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (ΚΦΙΚΒ) 
και εκπρόσωποι της Παγκύπριας Ένωσης Προσφύγων (ΠΕΠ). 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από το μέλος της 
επιτροπής βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λευτέρη Χριστοφόρου, 
είναι η τροποποίηση του περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) Νόμου, ώστε να 
προστεθεί ειδική διάταξη που τροποποιεί τους περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας) Κανονισμούς.  Συγκεκριμένα, 
με την εν λόγω ειδική διάταξη θα παρέχεται η δυνατότητα σε δικαιούχο πρόσωπο το 
οποίο υποβάλλει αίτηση στο φορέα για στεγαστικό δάνειο να καταγράφει στην αίτησή 
του την επιλογή του είτε για απευθείας δανειοδότηση είτε για επιδότηση του επιτοκίου 
στεγαστικού δανείου που συνήψε από οποιοδήποτε χρηματοπιστωτικό ίδρυμα με 
δικές του προσωπικές εγγυήσεις ή υποθήκευση ακίνητης περιουσίας που βρίσκεται 
στις ελεύθερες περιοχές χωρίς εγγυήσεις του φορέα.  Περαιτέρω, προβλέπεται η κατά 
προτεραιότητα εξέταση και έγκριση των αιτήσεων τέκνων αγνοουμένων, 
εγκλωβισμένων και παθόντων.   

 Σκοπός της δεύτερης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον ίδιο 
βουλευτή, είναι επίσης η τροποποίηση του ίδιου πιο πάνω νόμου, ώστε να προστεθεί 
ειδική διάταξη που επίσης τροποποιεί τους ίδιους πιο πάνω κανονισμούς.  
Συγκεκριμένα, με την εν λόγω διάταξη παρέχεται η δυνατότητα στα προσφυγικά 
σωματεία να δανείζονται από το φορέα έως και €200.000.  Περαιτέρω, προβλέπεται η 
δυνατότητα εξέτασης από το φορέα αιτήσεων που υποβλήθηκαν εντός έξι μηνών από 
τη σύναψη δανείου μέσω χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων.  Επιπλέον, η προτεινόμενη 
ρύθμιση αποσκοπεί στην ισότιμη αντιμετώπιση από το φορέα των εκ μητρογονίας 
προσφύγων με τους υπόλοιπους αιτητές.   

 Σκοπός της τρίτης πρότασης νόμου, η οποία κατατέθηκε από το μέλος της 
επιτροπής βουλευτή κ. Σοφοκλή Φυττή εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
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∆ημοκρατικού Κόμματος, είναι η τροποποίηση του περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
Νόμου, ώστε οι κανονισμοί που εκδίδονται δυνάμει του νόμου αυτού να προβλέπουν 
τα ακόλουθα:   

1. Τη δημιουργία σχεδίου με τίτλο “Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής 
Φερεγγυότητας Ιδιοκτητών Κατεχόμενης ή Απροσπέλαστης Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας”, το οποίο θα καθορίζει τους δικαιούχους, το είδος και το ύψος του 
ποσού για την παροχή δανείων από το φορέα.  Ειδικότερα, όσον αφορά την 
αγορά, ανέγερση, επέκταση οικήματος, κατασκευή γηπέδου ή πραγματοποίηση 
έργων υποδομής σε υφιστάμενο γήπεδο και εξοπλισμό σωματείων, 
οργανώσεων και ενώσεων προσώπων προβλέπεται ποσό ύψους μέχρι 
€200.000 για παροχή δανείου για εξοπλισμό, αντί του ποσού των €85.000 που 
ισχύει σήμερα, και ποσό ύψους μέχρι €200.000 για κτιριακές εγκαταστάσεις, 
αντί του ποσού των €85.000 που ισχύει σήμερα. 

2. Την υποχρέωση του φορέα να αποδέχεται την επιλογή των δικαιούχων 
προσώπων είτε για απευθείας δανειοδότησή τους είτε για επιδότηση του 
επιτοκίου στεγαστικού δανείου που συνήψαν από οποιοδήποτε 
χρηματοπιστωτικό ίδρυμα με δικές τους προσωπικές εγγυήσεις ή υποθήκευση 
ακίνητης περιουσίας στις ελεύθερες περιοχές χωρίς εγγυήσεις του φορέα.   

3. Τη δυνατότητα του φορέα να εξετάζει αιτήσεις που υποβάλλονται μέσα σε έξι 
μήνες από τη σύναψη δανείου μέσω χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων. 

4. Την επιβολή από το φορέα όρων, προϋποθέσεων, περιορισμών, επιφυλάξεων 
ή και τη ρύθμιση οποιωνδήποτε άλλων θεμάτων σύμφωνα με τον υπό 
συζήτηση νόμο.   

Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά τρίτη πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή 
στις 3 Μαρτίου 2011 και οι πρόνοιές της μελετήθηκαν από κοινού με αυτές της 
πρώτης και της δεύτερης πρότασης νόμου.   

Στα πλαίσια της καταρχήν συζήτησης της πρώτης και δεύτερης πρότασης 
νόμου, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
κληθείσα να εκφέρει άποψη από νομικής πλευράς, δήλωσε τόσο προφορικά όσο και 
γραπτά τα ακόλουθα: 

1. Με τις προτάσεις αυτές επιχειρείται η τροποποίηση κατά τρόπο 
αντισυνταγματικό των περί Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σχέδιο 
Αποκατάστασης Προπολεμικής Φερεγγυότητας) Κανονισμών. 

2. Η εξουσία για έκδοση κανονισμών δυνάμει οποιουδήποτε νόμου ανήκει στο 
Υπουργικό Συμβούλιο, σύμφωνα με το άρθρο 54(ζ) του συντάγματος, έπειτα 
από πρόταση του αρμόδιου υπουργού, σύμφωνα με το άρθρο 58.2(β) του 
συντάγματος.   

3. Το άρθρο 16(1) του περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) Νόμου, το οποίο 
εξουσιοδοτεί την έκδοση των πιο πάνω κανονισμών, προνοεί ότι το συμβούλιο 
του φορέα καταρτίζει και υποβάλλει, διά του υπουργού, στο Υπουργικό 
Συμβούλιο προς έγκριση κανονισμούς για τη ρύθμιση οποιουδήποτε θέματος 
που σύμφωνα με τον πιο πάνω νόμο χρήζει ή είναι δεκτικό καθορισμού.  
Επίσης, το άρθρο 29 του περί Ερμηνείας Νόμου προνοεί ότι οι διοικητικές 
πράξεις, τόσο κανονιστικές όσο και ατομικές, τροποποιούνται, καταργούνται ή 
αντικαθίστανται από το ίδιο διοικητικό όργανο που τις έχει εκδώσει.   
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4. Εάν διαφανεί ότι οι πρόνοιες των προτάσεων νόμου εξυπακούουν την αύξηση 
του προϋπολογισμού του φορέα και, μέσω της αύξησης αυτής, αυξηθούν 
ανάλογα και οι δαπάνες στον κρατικό προϋπολογισμό, τότε οι εν λόγω 
προτάσεις νόμου προσκρούουν στο άρθρο 80.2 του συντάγματος και θα είναι 
αντισυνταγματικές.   

Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, αφού ήδη κατατέθηκε 
και η τρίτη πρόταση νόμου, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας δήλωσε στην επιτροπή ότι η εν λόγω πρόταση νόμου ρυθμίζει με τον πιο 
σωστό τρόπο το όλο θέμα, αφού παρέχει ρητή εξουσιοδότηση στο νόμο για την 
έκδοση κανονισμών που προβλέπουν τη δημιουργία του Σχεδίου Αποκατάστασης 
Προπολεμικής Φερεγγυότητας Ιδιοκτητών Κατεχόμενης ή Απροσπέλαστης Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας.   

Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ενημέρωσε την επιτροπή ότι έχει 
συσταθεί ειδική επιτροπή στο φορέα, για να εξετάσει όλα τα υπό συζήτηση θέματα, 
και θα ήταν προτιμότερο να μην προωθηθεί οποιαδήποτε τροποποίηση, προτού 
ολοκληρωθεί η εξέτασή τους.   

Ο πρόεδρος του ΚΦΙΚΒ, τοποθετούμενος σε σχέση και με τις τρεις προτάσεις 
νόμου, δήλωσε ότι ο φορέας αντιμετωπίζει θετικά το ζήτημα της εξέτασης αιτήσεων 
που υποβάλλονται εντός χρονικού πλαισίου έξι μηνών από τη σύναψη δανείου μέσω 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων και πως ήδη έχει τροχοδρομηθεί η ετοιμασία σχετικών 
τροποποιητικών κανονισμών.  Σε σχέση με την πρόνοια για την κατά προτεραιότητα 
εξέταση των αιτήσεων τέκνων αγνοουμένων, εγκλωβισμένων και παθόντων δήλωσε 
ότι και σήμερα εφαρμόζεται αυτό από το φορέα.  Περαιτέρω, ο ίδιος διαφώνησε με την 
πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο αιτητής δύναται να καταγράφει στην αίτησή του το 
δικαίωμα επιλογής του είτε για απευθείας δανειοδότηση είτε για επιδότηση του 
επιτοκίου στεγαστικού δανείου που έχει συνάψει από οποιοδήποτε χρηματοπιστωτικό 
ίδρυμα, καθώς και με την πρόνοια με την οποία αυξάνεται το ύψος των ποσών που 
δικαιούνται τα σωματεία για σκοπούς σύναψης δανείων από το φορέα.   

Στα πλαίσια της πιο πάνω συζήτησης, ο πρόεδρος της επιτροπής κ. 
Αριστοφάνης Γεωργίου ενημέρωσε την επιτροπή ότι η εκτελεστική εξουσία μελετά τα 
ζητήματα που άπτονται του φορέα και αφορούν τους εκ μητρογονίας πρόσφυγες.  

Ο εισηγητής της πρώτης και δεύτερης πρότασης νόμου, λαμβάνοντας υπόψη 
τα πιο πάνω, δήλωσε ότι δεν επιθυμεί την περαιτέρω προώθηση των προνοιών που 
αφορούν το δικαίωμα επιλογής για απευθείας δανειοδότηση ή για επιδότηση του 
επιτοκίου στεγαστικού δανείου, την κατά προτεραιότητα εξέταση και έγκριση αιτήσεων 
τέκνων αγνοουμένων, εγκλωβισμένων και παθόντων, καθώς και την πρόνοια για τους 
εκ μητρογονίας πρόσφυγες.  Ο εισηγητής της τρίτης πρότασης νόμου δήλωσε και 
αυτός με τη σειρά του ότι δεν επιθυμεί την περαιτέρω προώθηση της πρόνοιας που 
αφορά το δικαίωμα επιλογής για απευθείας δανειοδότηση ή για επιδότηση του 
επιτοκίου στεγαστικού δανείου.  Περαιτέρω, με τη σύμφωνη γνώμη των εισηγητών, ο 
πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής διαμόρφωσαν ενιαίο κείμενο πρότασης νόμου, 
στο οποίο διαλαμβάνεται ότι ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών 
(Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) Νόμος παρέχει την 
εξουσιοδότηση για την έκδοση κανονισμών οι οποίοι μπορούν να προβλέπουν μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Τη δημιουργία σχεδίου με τίτλο “Σχέδιο Αποκατάστασης Προπολεμικής  
Φερεγγυότητας Ιδιοκτητών Κατεχόμενης ή Απροσπέλαστης Ακίνητης 
Ιδιοκτησίας”, το οποίο θα καθορίζει τους δικαιούχους, το είδος και το ύψος του 
ποσού για την παροχή δανείων από το φορέα.   
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2. Ειδικότερα, την παροχή δανείων αναφορικά με: 

α. σπουδές ποσού ύψους μέχρι €105.000, 

β. βοήθεια σε νεοδημιουργούμενα ζευγάρια ποσού ύψους μέχρι €17.000, 

γ. ιατροφαρμακευτική περίθαλψη ποσού ύψους μέχρι €85.000, 

δ. επαγγελματική στέγη ή επαγγελματική δραστηριοποίηση ή επέκταση 
ποσού ύψους μέχρι €70.000, 

ε. αγορά, ανέγερση, επέκταση οικήματος, κατασκευή γηπέδου ή 
πραγματοποίηση έργων υποδομής σε υφιστάμενο γήπεδο και 
εξοπλισμό σωματείων, οργανώσεων και ενώσεων προσώπων ποσού 
ύψους μέχρι €100.000 για εξοπλισμό και ποσού ύψους μέχρι €100.000 
για κτιριακές εγκαταστάσεις. 

3. Τη δυνατότητα του φορέα να εξετάζει αιτήσεις που υποβάλλονται εντός 
χρονικού πλαισίου έξι μηνών από τη σύναψη δανείου μέσω 
χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων. 

4. Την επιβολή από το φορέα όρων, προϋποθέσεων, περιορισμών, επιφυλάξεων 
ή και τη ρύθμιση οποιωνδήποτε άλλων θεμάτων σύμφωνα με τον υπό 
συζήτηση νόμο.   

Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του 
σώματος την ψήφιση του ενιαίου κειμένου της πρότασης νόμου σε νόμο, όπως αυτό 
διαμορφώθηκε, και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος της, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί 
του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες 
και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008.  

(Πρόταση νόμου). 

2. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 

 (Πρόταση νόμου). 

3. Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, 
Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

 (Πρόταση νόμου). 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τις τρεις προτάσεις νόμου έχει ετοιμαστεί ενιαίο κείμενο. 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του ενιαίου κειμένου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το ενιαίο κείμενο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ενιαίο κείμενο ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 19 θέμα είναι «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011».   Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 Φεβρουαρίου και 
22 Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών 
και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος 
Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Άμυνας, του ΓΕΕΦ, της 
Αστυνομίας, της Κεντρικής Υπηρεσίας Πληροφοριών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Hermes Airports Ltd, του Συνδέσμου Εκπροσώπων 
Αεροπορικών Εταιρειών στην Κύπρο και της Επιτροπής Χρηστών Αερολιμένων 
Λάρνακας και Πάφου.  Το Υπουργείο Εξωτερικών και ο Σύνδεσμος Ταξιδιωτικών 
Πρακτόρων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες 
της επιτροπής. 

 Ας σημειωθεί ότι το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή και συζητήθηκε στην 
επιτροπή μαζί με τους περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εθνικοί Κανονισμοί Ασφάλειας 
Πολιτικής Αεροπορίας) Κανονισμούς του 2011, οι οποίοι για νομικούς λόγους κρίθηκε 
ορθό όπως προωθηθούν για έγκριση από την ολομέλεια του σώματος σε 
μεταγενέστερο στάδιο, αφού προηγουμένως ψηφιστεί σε νόμο το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο. 
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 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας 
με τις ακόλουθες πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης: 

1. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 300/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 
Συμβουλίου της 11ης Μαρτίου 2008 για τη θέσπιση κοινών κανόνων στο πεδίο 
της ασφάλειας της πολιτικής αεροπορίας και την κατάργηση του Κανονισμού 
(ΕΚ) αριθ. 2320/2002, όπως εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται. 

2. Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 18/2010 της Επιτροπής, της 8ης Ιανουαρίου 2010 για 
τροποποίηση του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 300/2008 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά τις προδιαγραφές των εθνικών 
προγραμμάτων ποιοτικού ελέγχου στον τομέα της ασφάλισης της πολιτικής 
αεροπορίας από έκνομες ενέργειες, όπως εκάστοτε τροποποιείται ή 
αντικαθίσταται. 

3. Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 72/2010 της Επιτροπής, της 26ης Ιανουαρίου 2010 για 
καθορισμό των διαδικασιών διεξαγωγής των επιθεωρήσεων της Επιτροπής στο 
πεδίο ασφάλισης της πολιτικής αεροπορίας από έκνομες ενέργειες, όπως 
εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται. 

 Ο ∆ιευθυντής του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, αφού ανέλυσε τις πρόνοιες 
του νομοσχεδίου στην επιτροπή, ζήτησε από αυτή όπως το προωθήσει άμεσα για 
ψήφιση σε νόμο, καθότι εκκρεμεί προειδοποιητική επιστολή η οποία εστάλη από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία λόγω καθυστέρησης της 
τελευταίας να υιοθετήσει εφαρμοστικές διατάξεις για σκοπούς συμμόρφωσης με τους 
προαναφερθέντες Ευρωπαϊκούς Κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, μετά την προειδοποιητική επιστολή, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ανέλαβε τη δέσμευση να θέσει σε ισχύ την προτεινόμενη 
νομοθεσία μέχρι τις 30 Νοεμβρίου 2010.   

 Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων στις 
13 Ιανουαρίου 2011. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο ορίζεται το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας 
(αρμόδια αρχή) ως η υπεύθυνη αρχή για το σχεδιασμό, την ανάπτυξη, την εφαρμογή 
και την παρακολούθηση των Εθνικών Προγραμμάτων Ασφάλειας Πολιτικής 
Αεροπορίας.  Περεταίρω, παρέχεται στην αρμόδια αρχή εξουσιοδότηση για έκδοση 
τεχνικών οδηγιών για τη ρύθμιση θεμάτων τεχνικής φύσης, ενώ επίσης προβλέπεται η 
έκδοση κανονισμών με τους οποίους θα επιβάλλονται διοικητικές κυρώσεις για την 
παράβαση των τεχνικών οδηγιών ασφαλείας.  Επίσης, στο νομοσχέδιο 
περιλαμβάνεται ρύθμιση με την οποία εξαιρείται από το πεδίο εφαρμογής της 
νομοθεσίας η αδειοδότηση για λειτουργία αεροδρομίου δημόσιας χρήσης, όταν αυτό 
ρυθμίζεται από τους περί της Σύμβασης ∆ιεθνούς Πολιτικής Αεροπορίας 
(Πιστοποίηση και Κρατική Εποπτεία Αεροδρομίων) Κανονισμούς. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στις συνεδριάσεις της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του προτεινόμενου νόμου.   

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, διαπιστώθηκε από 
τις υπηρεσίες της Βουλής ότι η προτεινόμενη διάταξη του άρθρου 3 αυτού, που αφορά 
την εξαίρεση της αδειοδότησης για λειτουργία αεροδρομίου δημόσιας χρήσης από το 
πεδίο εφαρμογής της νομοθεσίας, δεν μπορεί να προωθηθεί για ψήφιση καθότι οι 
κανονισμοί στους οποίους γίνεται αναφορά σε αυτό δεν έχουν ακόμη εγκριθεί από την 
ολομέλεια του σώματος.  Ας σημειωθεί ότι οι εν λόγω κανονισμοί, οι οποίοι 
τιτλοφορούνται ως «οι περί της Σύμβασης ∆ιεθνούς Πολιτικής Αεροπορίας 
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(Πιστοποίηση και Κρατική Εποπτεία Αεροδρομίων) Κανονισμοί του 2011» 
κατατέθηκαν στη Βουλή στις 13 Ιανουαρίου 2011 και εξετάστηκαν σε μια συνεδρία της 
επιτροπής.  Η εξέτασή τους όμως δεν ολοκληρώθηκε καθότι διαπιστώθηκε ότι δεν είχε 
προηγηθεί ο αναγκαίος διάλογος με τους επηρεαζόμενους, οι οποίοι είχαν έντονες 
απόψεις για το θέμα, και ως εκ τούτου με τη σύμφωνη γνώμη όλων των 
εμπλεκομένων δόθηκε χρόνος για περεταίρω διαβούλευση μεταξύ τους. 

 Με βάση την πιο πάνω εξέλιξη, η επιτροπή αποτάθηκε στο Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας προκειμένου να αποφανθεί για το 
προαναφερόμενο ζήτημα της διάταξης για την αδειοδότηση της λειτουργίας 
αεροδρομίων δημόσιας χρήσης. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
κατόπιν συνεννόησης με το Τμήμα Πολιτικής Αεροπορίας, εισηγήθηκε στην επιτροπή 
τη διαγραφή της εν λόγω διάταξης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με την εισήγηση της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, εισηγείται στη 
Βουλή, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε. 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των διατάξεων του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μάλιστα, κύριε Μητσόπουλε. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρότι ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός κατά πάγια τακτική και 
πρακτική τάσσεται υπέρ της υπερψήφισης εναρμονιστικών νομοσχεδίων, στην 
περίπτωση αυτή θα τηρήσουμε αποχή, γιατί πιστεύουμε ότι το υπουργείο θα έπρεπε 
κατά προτεραιότητα να προωθήσει άλλες εκκρεμότητες που αφορούν το Τμήμα 
Πολιτικής Αεροπορίας και συγκεκριμένα την υπόδειξη της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και 
των αρμόδιων ελεγκτικών υπηρεσιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για θέματα ασφάλειας 
των πτήσεων για τη δημιουργία ανεξάρτητης αρχής πολιτικής αεροπορίας.  Είμαστε 
μαζί με την Ελλάδα οι μοναδικές χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης που δε 
διαθέτουμε ανάλογη αρχή και μάλιστα η Ρυθμιστική Αρχή, η οποία θα έπρεπε να 
ασκεί εποπτικό έλεγχο επί των αρχών πολιτικής αεροπορίας, αποτελεί σήμερα απλά 
και μόνο ένα τμήμα του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Αντικατάσταση του Άρθρου 8Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 259 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Άρθρου 260 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 μέχρι 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Eίκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Kανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 4 εγκρίνονται με είκοσι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
δέκα αποχές. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολιτικής Αεροπορίας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Eίκοσι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Kανένας εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Aποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα αποχές, κύριε Πρόεδρε. 



68 
 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και δέκα αποχές, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε  νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Μαρία Κυριακού Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη Γιώργος Βαρνάβα 

 Γιαννάκης Γαβριήλ  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Μαρτίου 
2011.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Τμήματος Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της 
Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, της Κεντρικής 
Τράπεζας της Κύπρου και του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Εταιρειών Νόμου, έτσι 
ώστε να μην απαιτείται εγγραφή καλύμματος, που προνοείται από τον περί 
Καλυμμένων Αξιογράφων Νόμο του 2010, στο μητρώο επιβαρύνσεων και υποθηκών 
του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, καθώς και να διευκολύνεται η 
επαλήθευση χρεών στις περιπτώσεις όπου ίδρυμα με υποχρεώσεις καλυμμένων 
αξιογράφων είναι υπό εκκαθάριση.  

 Ειδικότερα, προνοείται ότι αξιώσεις με βάση καλυμμένα αξιόγραφα δεν 
υποβάλλονται ατομικά προς τον εκκαθαριστή, αλλά συνολικά μέσω διαχειριστή 
καλυμμένων αξιογράφων. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η προτεινόμενη 
τροποποίηση κατέστη αναγκαία μετά τη θέσπιση του περί Καλυμμένων Αξιογράφων 
Νόμου [Νόμος αρ. 130(Ι) του 2010], έτσι ώστε να καθοριστεί με σαφήνεια η θέση των 
καλυμμένων αξιογράφων σε σχέση με τον περί Εταιρειών Νόμο. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης του πιο πάνω νομοσχεδίου, μετά από 
εισήγηση της εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονομικών και με τη σύμφωνη γνώμη 
όλων των παρευρισκομένων, κοινοποιήθηκε στην επιτροπή γραπτή εισήγηση για 
νομοτεχνική τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 90 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 298Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 
10 Φεβρουαρίου και 16 Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών, 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και του Τμήματος Υπηρεσιών Πληροφορικής 
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(ΤΥΠ) του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις 
πρόνοιες του άρθρου 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι η τροποποίηση 
των περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμών, ώστε να 
καθοριστεί ο τρόπος αξιολόγησης των υπαλλήλων του ΤΥΠ που θα τοποθετούνται για 
υπηρεσία εκτός του τμήματός τους, σύμφωνα με σχετική απόφαση του Υπουργικού 
Συμβουλίου. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε να εγκρίνει την αποκέντρωση υπηρεσιών 
πληροφορικής και την αναδιάταξη του προσωπικού του ΤΥΠ στην κεντρική υπηρεσία 
και στις μονάδες πληροφορικής στα διάφορα υπουργεία/ανεξάρτητες υπηρεσίες, κατά 
το πρότυπο του Γενικού Λογιστηρίου.  Συγκεκριμένα, το προσωπικό του ΤΥΠ θα 
εξακολουθήσει να υπάγεται στο διευθυντή του ΤΥΠ, αλλά, όπως γίνεται και με το 
προσωπικό του Γενικού Λογιστηρίου, θα είναι τοποθετημένο στα διάφορα 
υπουργεία/ανεξάρτητες υπηρεσίες (μονάδες πληροφορικής) ανάλογα με τις 
υπηρεσιακές ανάγκες.  Επισημαίνεται ότι η αποκέντρωση εφαρμόζεται πιλοτικά, από 
τον Ιανουάριο του 2010, στα Υπουργεία Υγείας, Εσωτερικών και Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προτεινόμενη τροποποίηση κρίνεται αναγκαία, 
ώστε να υιοθετηθεί για τους υπαλλήλους του ΤΥΠ ο τρόπος αξιολόγησης που ισχύει 
για τους υπαλλήλους του Γενικού Λογιστηρίου.  Συγκεκριμένα, οι υπάλληλοι του ΤΥΠ 
οι οποίοι υπηρετούν σε υπουργείο, ανεξάρτητο γραφείο, υπηρεσία ή άλλη υπηρεσία ή 
γραφείο θα αξιολογούνται από ομάδα αξιολόγησης, η οποία θα απαρτίζεται από τον 
προϊστάμενο του τμήματος στο οποίο θα υπηρετούν και από δύο μέλη του ΤΥΠ, τα 
οποία θα ασκούν διοικητική εποπτεία σε αυτούς.  Σημειώνεται ότι η υπό αναφορά 
ρύθμιση περιλαμβανόταν στις εισηγήσεις του Υπουργείου Οικονομικών, στα πλαίσια 
της σχετικής πρότασής του προς το Υπουργικό Συμβούλιο, βάσει της οποίας λήφθηκε 
η πιο πάνω απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. 

 Στα πλαίσια της μελέτης των προτεινόμενων κανονισμών, η επιτροπή, με τη 
σύμφωνη γνώμη των κυβερνητικών αρμοδίων, αποφάσισε να προσθέσει στο κείμενο 
των κανονισμών πρόνοια με την οποία διευκρινίζεται η ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος της προτεινόμενης ρύθμισης.  Συγκεκριμένα, προστέθηκε πρόνοια σύμφωνα 
με την οποία οι προτεινόμενοι κανονισμοί τυγχάνουν εφαρμογής για τις εκθέσεις 
αξιολόγησης των εν λόγω υπαλλήλων για το έτος 2011 και μετέπειτα. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκριση των κανονισμών, όπως αυτοί 
έχουν τελικά διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 
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 Τα θέματα από τον αριθμό 21 μέχρι και τον αριθμό 29 αποσύρονται από την 
εκτελεστική εξουσία.   

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

 Κεφάλαιο ∆εύτερο:  Kατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα προτεινόμενα 
νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που σας έχει διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν 
από τα 
υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί  ∆ήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.107-2011). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

2. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.108-2011). 

Εσωτερικών  Εσωτερικών  

3. Ο περί της Σύμβασης για τα Πυρομαχικά 
∆ιασποράς (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.109-2011). 

Εξωτερικών  Εξωτερικών 

4. Ο περί Προσλήψεως Εκτάκτων 
Υπαλλήλων (∆ημόσια και Εκπαιδευτική 
Υπηρεσία) (Κατάργηση) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.110-2011). 

Οικονομικών  Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Συντάξεων Κρατικών 
Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.111-2011). 

Οικονομικών Οικονομικών  

6. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης 
Εργασίας Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.112-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

7. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης 
(ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον 
Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.113-2011). 

Παιδείας και 
Πολιτισμού  

Παιδείας  

8. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - 
Θέσεις ∆ιευθυντή Υπηρεσιών Υγείας, 
Ανώτερου Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας 
και Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.049-2011). 

Υγείας  Νομικών  

9. Οι περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης 
Εργασίας Κανονισμοί  του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.050-2011). 

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Εργασίας και 
Κοινωνικών 
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Ασφαλίσεων  

10. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και 
Τροχαίας Κινήσεως  
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

Συγκοινωνιών 
και Έργων  

11. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα 
τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών 
και για την πλήρωση των οποίων 
διεξάγεται γραπτή εξέταση από την Ειδική 
Επιτροπή δυνάμει των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

12. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν απολυτήριο 
σχολής μέσης παιδείας ή δίπλωμα 
τριετούς μεταλυκειακού κύκλου σπουδών, 
για την πλήρωση των οποίων διεξάγεται 
ειδική γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η 
αξιολόγηση για επιλογή γίνεται με βάση τα 
κριτήρια που καθορίζονται στους περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 
2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

13. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα 
ή ισότιμο προσόν, των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου, για την 
πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται 
γραπτή εξέταση σε θέματα που 
καθορίζονται από την Ειδική Επιτροπή 
δυνάμει των περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

14. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
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βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα 
ή ισότιμο προσόν, των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου, για την 
πλήρωση των οποίων θα διεξάγεται ειδική 
γραπτή εξέταση από τις οικείες 
Συμβουλευτικές Επιτροπές, αλλά η 
αξιολόγηση για επιλογή γίνεται με βάση τα 
κριτήρια που καθορίζονται στους περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη 
∆ημόσια Υπηρεσία Νόμους του 1998 έως 
2008. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

∆ιοικήσεως 

15. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία, των οποίων η αρχική κλίμακα 
δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α7 του 
κυβερνητικού μισθολογίου, για τις οποίες 
απαιτείται ως βασικό προσόν για διορισμό 
απολυτήριο σχολής μέσης παιδείας ή 
δίπλωμα τριετούς μεταλυκειακού κύκλου 
σπουδών,  για την πλήρωση των οποίων 
θα ακολουθούνται οι διατάξεις των περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμων του 1990 
έως 2009. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών  Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

16. Κατάλογος θέσεων εισδοχής στη δημόσια 
υπηρεσία για τις οποίες απαιτείται ως 
βασικό προσόν πανεπιστημιακό δίπλωμα 
ή ισότιμο προσόν, των οποίων η αρχική 
κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 
του κυβερνητικού μισθολογίου, για την 
πλήρωση των οποίων θα ακολουθούνται 
οι διατάξεις των περί ∆ημόσιας Υπηρεσία 
Νόμων του 1990 έως 2009. 
(Αρ. Φακ. 15.15.002). 

Οικονομικών Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως 

   Πρόταση νόμου 
 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται  
στην επιτροπή 

  Ο περί Σχολών Τριτοβάθμιας 
Εκπαίδευσης (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.030-2011). 

Νίκο Τορναρίτη, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λευκωσίας, 
Γεώργιο Τάσου 
και Τάσο 
Μητσόπουλο, 
βουλευτές 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Λάρνακας, 
και Γιώργο 

Παιδείας   
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Βαρνάβα, 
βουλευτή 
εκλογικής 
περιφέρειας 
Αμμοχώστου 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κάτι θέλει να πει ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη σελίδα 3 και σχεδόν έως το τέλος υπάρχει μια σειρά 
από κανονισμούς οι οποίοι πρέπει οπωσδήποτε να εξεταστούν και να είναι ενώπιον 
της Βουλής την τελευταία ημερομηνία, διότι διαφορετικά θα χαθούν οι ημερομηνίες 
εξετάσεων κ.λπ., και άρα πρέπει να δοθεί, νομίζω, η εντολή από την ολομέλεια να 
θεωρηθούν ως κατεπείγοντα όλα εκείνα που πηγαίνουν στην επιτροπή Θεσμών, το 
έντεκα δηλαδή, το δώδεκα, το δεκατρία, το δεκατέσσερα και το δεκαπέντε ακόμα, το 
δεκαέξι...  Μέχρι το τέλος, μάλιστα, διότι, αν δε συνεδριάσει η επιτροπή αυτή την 
Πέμπτη... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ο κ. Αγγελίδης έχει δίκαιο, αλλά υπάρχουν δύο ζητήματα από τα οποία νομίζω 
το ένα απαντά το ερώτημα του κ. Αγγελίδη.  Πληροφορούμαι από τη διεύθυνση της 
Βουλής ότι έχει γίνει συνεννόηση με το υπουργείο ότι μπορούν να περάσουν, να 
εγκριθούν οι θέσεις αυτές κατά την τυπική παραπομπή τους ενώπιον της αρμόδιας 
επιτροπής, διότι έντζιε γίνεται συζήτηση ουσιαστική. είναι απλώς θέμα 
πληροφόρησης.  Μπορεί να γίνει αμέσως μετά τις εκλογές, δηλαδή όταν θα 
επαναλειτουργήσει η Βουλή, η νέα που θα δημιουργηθεί. 

 ∆εύτερον, χωρίς να έχω ισχυρή άποψη επί του ζητήματος, δεν ξέρω γιατί 
εμφανίζεται και η επιτροπή Οικονομικών.  Κατά πάγια τακτική, οι θέσεις αυτές 
πηγαίνουν για σκοπούς πληροφόρησης, όπως ορίζει ο νόμος, εις την επιτροπή 
Θεσμών και Αξιών.  Είναι...   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Α, με συγχωρείτε!  Είναι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι στην επιτροπή Θεσμών. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Είναι το Υπουργείο Οικονομικών. έχει δίκαιο ο κ. Αγγελίδης.  Πρόκειται για 
παραπομπή σε μια επιτροπή από το Υπουργείο Οικονομικών. έχει δίκαιο.  Συνεπώς, 
κύριε Πρόεδρε, δεν υπάρχει ανάγκη να κηρυχθεί ως κατεπείγον. μπορεί να ρυθμιστεί 
στη νέα Βουλή.  Απλώς, λόγω του υπερβολικού φόρτου εργασίας...  Υπενθυμίζω ότι 
έχει επιτροπές που συνεδριάζουν συνέχεια εκτός της Πέμπτης, ειδικά τρεις επιτροπές.  
Θα συνεδριάσουμε η Νομικών, η Θεσμών και η Οικονομικών, πέραν των άλλων 
συνεδριάσεων, και την Τετάρτη εμείς!    

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα ιδιαίτερα σοβαρό ζήτημα, το οποίο άπτεται και της 
οικονομίας και της ανάπτυξης σ’ αυτό τον τόπο, για ένα από τα πιο μεγαλεπήβολα 
έργα, που αφορά την ενιαία ανάπτυξη του λιμανιού και της μαρίνας της Λάρνακας.  
Υπάρχει μια προϊστορία που δείχνει ότι είναι το μοναδικό έργο που μπορεί να 
αποδώσει στην οικονομία.  Μισό εκατομμύριο επκιερώσαμεν το ’93, για να μας το 
πουν!  Ήρθε ένα νομοσχέδιο.  Με όλο το σεβασμό είτε στην επιτροπή Συγκοινωνιών 
και Έργων είτε στον πρόεδρό της είτε στα μέλη της, θα παρακαλούσα αυτό το θέμα, 
επειδή κάποιοι από εμάς θεωρούν έντονα ότι πρέπει να προωθηθεί εδώ στην 
ολομέλεια, να οδηγηθεί την Πέμπτη και να τοποθετηθούν όλοι ανεξάρτητα πάνω σ’ 
αυτό το θέμα.  Είναι καθαρά ένα τυπικό ζήτημα, που όμως χωρίς αυτό δε θα μπορέσει 
ούτε να προωθηθεί η υπογραφή συμβολαίου ούτε αυτό το έργο να δημιουργήσει την 
αίσθηση ότι βρισκόμαστε σε τροχιά, για να δημιουργηθεί η ανάπτυξη που χρειάζεται.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Μητσόπουλος.   

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί του ιδίου ακριβώς θέματος, η κατάθεση του νομοσχεδίου 
έγινε κατεπειγόντως από πλευράς του αρμοδίου υπουργείου και συζητήθηκε κατά 
πρώτο λόγο στην επιτροπή Συγκοινωνιών την περασμένη Τρίτη.  Η ψήφιση αυτού του 
νομοσχεδίου, το οποίο είναι πάρα πολύ σύντομο όσον αφορά την έκτασή του, 
αποτελεί αναγκαία προϋπόθεση, για να προχωρήσει η υπογραφή της συμφωνίας 
μεταξύ του κράτους και της επιτυχούσας κοινοπραξίας, προκειμένου επιτέλους το 
έργο αυτό το μεγαλεπήβολο των δεκαπέντε ετών να μπει στο στάδιο της υλοποίησης.  
Συνεπώς, απευθύνουμε θερμότατη έκκληση η επιτροπή το ζήτημα αυτό να το 
παραπέμψει το ταχύτερο δυνατό και σίγουρα πριν το κλείσιμο της παρούσης Βουλής 
στην ολομέλεια του σώματος, δεδομένου ότι, όπως διεφάνη και στην επιτροπή 
Συγκοινωνιών, υπάρχει μία ευρύτατη πολιτική συναίνεση, την οποία μπορείτε και 
εσείς να πιστοποιήσετε εδώ στο σώμα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυρίτση. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, την ίδια έκκληση απευθύνουμε και εμείς, με τη βεβαιότητα ότι 
ένα-δυο ζητήματα που ετέθησαν εκεί και που εφάνηκε να είναι αντικείμενο τέλος 
πάντων συζήτησης μπορούν να αντιμετωπιστούν άμεσα και έτσι αποτελεσματικά, 
ώστε το νομοσχέδιο να έρθει στην ώρα του να ψηφιστεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, έν’ λίγο πρωτόγνωρη τούτη η διαδικασία δηλαδή.  Είμαι ’πού 
το ’99 βουλευτής και το να γίνεται παρέμβαση σε θέματα που εκκρεμούν σε μια 
επιτροπή κατ’ αυτό τον τρόπο πρώτη φορά το βλέπω!  Αλλά οι συνάδελφοι που 
εμιλήσαν έχουν άφεση αμαρτιών λόγω εκλογών!  Ακούστε!  Είπεν το ο κ. 
Πουργουρίδης προηγουμένως, να το πω τζιαι τωρά!  Γίνεται συζήτηση ενός 
νομοσχεδίου χωρίς την παρέμβαση κανενός, εζητήθη τηλεφωνικώς από την κ. 
υπουργό από εμένα ως πρόεδρο της επιτροπής και με τη συγκατάθεση των 
συναδέλφων το έβαλα αμέσως!  Επαραγνωρίσαμε όλη την άλλη νομοθετική εργασία, 
για να μπει αυτό το επείγον θέμα!  Και εις το επείγον αυτό θέμα ήρταν πέντε 
συντεχνίες εργαζομένων και είπαν «δε δεχόμαστε, διότι, κύριοι, δε μας 
κατοχυρώνουν».  Αντιλαμβάνεστε.  Το ένα έν’ τούτο.   

 Το άλλο κρίσιμο θέμα, κύριε Πρόεδρε -και θα το πω δημόσια, μια και ηγέρθη το 
θέμα- είναι ότι οι ημικρατικοί οργανισμοί σε τούτο τον τόπο ήταν ένα θεμελιώδες, έτσι, 
εργαλείο του τόπου, που άφησε αγαθά υπέρμετρα στον τόπο.  Και το λιμάνι της 
Λάρνακας αποτελεί περιουσία της Αρχής Λιμένων, ενός σπουδαίου ημικρατικού 
οργανισμού!  Ερώτησα εγώ «κύριοι, τι θα γίνει το λιμάνι μετά που εννά λήξουν τα 
τριάντα πέντε χρόνια»;  Μου απάντησαν:  «Θα πάει στην κυβέρνηση».  Μα, τούτο έν’ 
περιουσία του ημικρατικού οργανισμού!  Εμείς για πρώτη φορά θα εγκαταλείψουμε 
τους ημικρατικούς οργανισμούς;  Εγείρεται ένα θεσμικό θέμα.  Αύριο θα βάλουν χέρι 
της Cyta, της Αρχής Ηλεκτρισμού και ούτω καθεξής.  Καθηκόντως ηγέρθη αυτό το 
κρίσιμο και πρωταρχικό ζήτημα και ερώτησα: «Πότε εννά είσαστε έτοιμοι, κύριοι, να 
υπογράψετε»;  «Σε δύο μήνες.».  «Η ιδιωτική εταιρεία έν’ έτοιμη;».  «Η ιδιωτική 
εταιρεία που θα υπογράψει θα είναι έτοιμη, όταν και εφόσον εξασφαλίσει δάνεια από 
τις τράπεζές της».                         

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Τάσο Μητσόπουλο) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριοι, σας παρακαλώ!  Κύριε Μητσόπουλε, εδιάκοψά σε;  ∆εν κάμνω τον 
τραπεζίτη εγώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ λέω τα θέματα που εγερθήκαν εις την επιτροπή.  Αυτή η κυβέρνηση που 
επείγεται έτσι... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Τάσο Μητσόπουλο) 

 Συγγνώμη, κύριε, επιτρέπεται να ολοκληρώσω; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Επιτρέπεται, αλλά δεν είναι αυτό που... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ για την άδειά σας!  Αυτής της κυβέρνησης, η οποία είχε έγνοια 
για τούντο θέμα, τόσο καιρό πού ήταν ο νους της να φέρει το νομοσχέδιο, κρίσιμο 
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νομοσχέδιο, να ικανοποιήσει και τις συντεχνίες;  Οι εργαζόμενοι τι θα γίνουν;  Θα 
υπογράψουν ένα νόμο και θα πάνε στο καλό του Θεού;   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε ελέησον δηλαδή!      

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επί προσωπικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Εγώ δεν επιτρέπω ούτε σε βουλευτή του κόμματός μου ούτε σε κανέναν 
περίπου να υπαινίσσεται λαϊκισμό, ιδίως όταν οι λαϊκιστές είναι καταγεγραμμένοι από 
τον κόσμο και τους κρίνει και τους παρακολουθεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ αντιλαμβάνομαι ότι, ανεξαρτήτως αποχρώσεως, υπάρχει μία κοινή 
συναίνεση ότι το θέμα θα τεθεί στην επιτροπή και όλα αυτά που θέτει ο κ. Κουλίας θα 
τεθούν εκεί.  Έντζιε να λυθεί το θέμα, εάν δεν το συζητήσουμε εκεί, και, αν συζητούμε 
εδώ, αντιλαμβάνομαι ότι τζιαι ο κ. Κουλίας συμφωνεί ότι εννά τεθεί το θέμα. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, χαίρομαι που ήρθες, αλλά έν’ πρωτόγνωρο τούτο, να γίνεται 
τέτοια συζήτηση στην ολομέλεια κατ’ αυτό τον τρόπο!  Η επιτροπή...  Καταργήσαμε 
την επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων της Βουλής; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Μητσόπουλε... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Λυπούμαι δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ...θέλετε να πείτε κάτι; 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πολύ σύντομα.  Απλώς, εάν ετέθη το ζήτημα εδώ, που ίσως να είναι και λίγο 
ανορθόδοξο -και σε αυτό δε θα διαφωνήσω- έγινε, διότι η τοποθέτηση του αγαπητού 
προέδρου της επιτροπής ήταν να αφεθεί για συζήτηση στην επόμενη Βουλή.  Η 
έκκληση όμως δεν είναι αυτή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν... 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...διότι η συμφωνία είναι σχεδόν έτοιμη να υπογραφεί... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ...’πού τους ημικρατικούς οργανισμούς στους ιδιώτες. 

Τ. ΜΗΤΣΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...ενδεχομένως ενώπιον της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ζαχαρία Κουλία) 

 Σας παρακαλώ, κύριε Κουλία! 

 Κύριοι, απλώς να παρακαλέσω κάτι.  Πρώτα απ’ όλα, δύο θέματα:  Το πρώτο 
είναι το θέμα το οποίο έχει θέσει ο κ. Αγγελίδης.  Ο κ. Ερωτοκρίτου έδωσε 
διευκρινίσεις στη βάση και της ενημέρωσης και της συνεννόησης που έχει με τη 
διεύθυνση, ότι αυτό δεν επηρεάζεται, άρα μπορεί να πάρει την κανονική του πορεία 
χωρίς να δημιουργείται το οποιοδήποτε πρόβλημα.   

 Σε ό,τι αφορά την έκκληση ή την εισήγηση από μέρους του κ. Κλεάνθους, του κ. 
Μητσόπουλου, του κ. Κυρίτση, αλλά και βεβαίως και του κ. Κουλία, με τον τρόπο που 
έχει τοποθετηθεί, σίγουρα δε δημιουργεί πρόβλημα υπό την εξής έννοια:  Και το 
προεδρείο σε συνεννόηση με τον κ. Κουλία, διότι κοινός στόχος είναι να γίνει το 
σωστό, να γίνει κάτι το οποίο είναι εντάξει, προς όφελος και των ημικρατικών 
οργανισμών και προς όφελος της Λάρνακος και προς όφελος της κοινωνίας -ήδη 
έχουν εντοπιστεί ένα-δυο ζητήματα, τα οποία είναι θέματα τα οποία προέκυψαν- κάνει 
κάποιες συνεννοήσεις με ωραίο τρόπο, όμορφο τρόπο, να υπάρξει η απαραίτητη 
κατοχύρωση, για να μπορέσει το θέμα που ενδιαφέρει και τη Λάρνακα, που 
ενδιαφέρει -είμαι βέβαιος- όλες τις πλευρές, να πάρει την πορεία του, να ολοκληρωθεί, 
έτσι που να μη δημιουργούνται περισσότερα προβλήματα.  Γι’ αυτό, με την άδειά σας, 
ας μη συνεχίσουμε τη συζήτηση σ’ αυτό το θέμα. δεν είναι της ώρας.  Εγώ προσδοκώ 
ότι θα βρεθεί εκείνη η χρυσή τομή, για να πάει το πράγμα όπως πρέπει. 

 Λοιπόν, υπάρχει άλλη τοποθέτηση από σας σε σχέση με τα έγγραφα που 
έχουν κατατεθεί και τα νομοσχέδια;  Είναι εντάξει όπως είναι κατατεθειμένα εδώ;  
Ωραία. 

 Πάμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, που είναι οι ερωτήσεις και οι απαντήσεις.  Έχουν 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.698, ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αναλυτικά για τις ενέργειες που έγιναν μετά τη συζήτηση στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας του θέματος για την έλλειψη αξιοποίησης των 
δομών των ειδικών σχολείων και την ανάγκη επέκτασης του σχολικού ωραρίου 
(ολοήμερο), του θερινού σχολείου και των θεραπειών.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.699, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε προτίθεται να προχωρήσει στην απαλλοτρίωση κατάλληλου 
χώρου για κατασκευή ντεποζίτου, ώστε να καλυφθούν οι ανάγκες της κοινότητας 
Λυσού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.700, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε αναμένεται η ολοκλήρωση των έργων αναδασμού που 
επηρεάζουν τις κοινότητες Κεδάρων και Πραιτωρίου στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.701, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα πρόκειται να λάβει, ώστε να λυθεί το πρόβλημα διαρροών 
στο υδρευτικό δίκτυο της κοινότητας Πραιτωρίου στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.702, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προγραμματίζεται η διάνοιξη δρόμων εντός των ορίων 
ανάπτυξης της κοινότητας Πραιτωρίου στην επαρχία Πάφου, για να εξυπηρετηθούν οι 
ιδιοκτήτες περίκλειστων τεμαχίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.703, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν θα ανακοινωθεί σχέδιο εκρίζωσης οπωροφόρων δέντρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.704, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πρόκειται να λάβει μέτρα κυκλοφοριακής ύφεσης κατά μήκος του 
κεντρικού δρόμου της κοινότητας Κέδαρες στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.705, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα μπορούσε να λειτουργήσουν δρομολόγια που να 
εξυπηρετούν τις κοινότητες Κεδάρων, Πραιτωρίου και Φιλούσας προς και από την 
πόλη της Λεμεσού με λεωφορείο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.706, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων πότε θα υλοποιηθούν τα πιο κάτω έργα, τα οποία αφορούν το οδικό 
δίκτυο της κοινότητας Λυσού στην επαρχία Πάφου: 

1. Βελτίωση του δρόμου Λυσού-Κινούσας. 
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2. Συντήρηση του δρόμου Περιστερώνας-Λυσού. 

3. Τοποθέτηση κιγκλιδωμάτων στο δρόμο Λυσού-Πελαθούσας. 

4. Τοποθέτηση κιγκλιδωμάτων στο δρόμο Σταυρού της Ψώκας. 

5. Βελτίωση του δρόμου Λυσού-Αγίου Χαραλάμπους (προς το τουρκοκυπριακό 
χωριό Ινστιντζιώ).» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.707, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζονται έργα συντήρησης του δρόμου Στενής-
Περιστερώνας στην επαρχία Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.708, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο βρίσκεται ο διαχωρισμός οικοπέδων για άπορες 
οικογένειες της κοινότητας Αχέλειας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.709, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Έχω δεχθεί παράπονα από κατοίκους της κοινότητας Αχέλειας για την 
οχληρία που προκαλεί το εργοστάσιο επεξεργασίας λυμάτων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα πρόκειται να λάβει προς επίλυση του πιο πάνω 
προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.710, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν προγραμματίζεται βελτίωση του κοινοτικού γηπέδου Αναρίτας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.711, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια μέτρα πρόκειται να λάβει για την αντιμετώπιση των πιο κάτω 
προβλημάτων της κοινότητας Αχέλειας: 

1. Ανάγκη μετακίνησης του καταφυγίου σκύλων. 

2. Προβλήματα οχληρίας από τα κτηνοτροφικά υποστατικά του Τμήματος 
Γεωργίας. 

3. Προβλήματα καθαριότητας του ποταμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.712, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν πρόκειται να παραχωρηθεί κρατική γη για δημιουργία κοινοτικού 
πάρκου στην κοινότητα Αναρίτας.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.713, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο χωριό Καλοπαναγιώτης πρόκειται να ξεκινήσουν 
έργα που περιλαμβάνουν τη δημιουργία προβόλου πλάτους τριών μέτρων σε ένα από 
τα πλέον γραφικά δρομάκια του χωριού για τη δημιουργία πέντε χώρων στάθμευσης.  
Ο πρόβολος θα στηριχτεί σε πυλώνες ύψους περίπου δέκα μέτρων και θα αλλοιώσει 
το χαρακτήρα της περιοχής. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν έχει ετοιμαστεί μελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων για την 
κατασκευή των αναφερόμενων έργων, καθώς και αν έχει εκδοθεί πολεοδομική άδεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.714, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους για τους οποίους καθυστερεί η παραχώρηση τίτλων 
ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες που διαμένουν στο συνοικισμό Αγίων Αναργύρων Α΄ 
και πότε υπολογίζεται να τους παραχωρηθούν.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.715, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Όπως όλοι γνωρίζουμε, στις 10 ∆εκεμβρίου 2009 ψηφίστηκε ο περί της 
Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος [Ν.146(Ι)/2009], ο οποίος ουσιαστικά προνοεί ότι στους 
διορισμούς στη δημόσια υπηρεσία θα τηρείται η ποσόστωση 10% για ανάπηρα άτομα.  
Συμπληρώθηκε ήδη ένας χρόνος από την ψήφιση και εφαρμογή της σχετικής 
νομοθεσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για την εφαρμογή του περί της Πρόσληψης Ατόμων με Αναπηρίες 
στον Ευρύτερο ∆ημόσιο Τομέα (Ειδικές ∆ιατάξεις) Νόμου που αφορά την ποσόστωση 
των αναπήρων και συγκεκριμένα πόσα ανάπηρα άτομα προσλήφθηκαν με βάση αυτή 
τη νομοθεσία, καθώς και αν τηρήθηκε η αναλογία του 10% επί του συνόλου των 
προσλήψεων στο δημόσιο τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.716, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από την απάντηση του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου Πατσαλίδη, ημερομηνίας 
25 Οκτωβρίου 2010, στην ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.01.005, ημερομηνίας 28 
Ιουλίου 2006, πληροφορήθηκα ότι οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας 
προέβησαν κατά την περίοδο Ιανουαρίου-Οκτωβρίου 2006 σε έλεγχο 561 
κολυμβητικών δεξαμενών με τη λήψη δειγμάτων νερού για εργαστηριακές εξετάσεις. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι Υγειονομικές Υπηρεσίες του κράτους έχουν προβεί σε λήψη 
δειγμάτων νερού από τις κολυμβητικές δεξαμενές τον τελευταίο χρόνο.  Παρακαλώ 
επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα 
αποτελέσματα των εργαστηριακών εξετάσεων του τελευταίου χρόνου.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.305, ημερομηνίας 6 Οκτωβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

«Θέμα:  Λειτουργία του κέντρου “Μεσόγειος” 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.305 ημερ. 9/10/2009 
και σε συνέχεια της ταυτάριθμης επιστολή μας ημερ. 22/10/2010 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας διαβιβάζω την ακόλουθη απαντητική επιστολή του Αντιναρκωτικού 
Συμβουλίου Κύπρου ημερ. 10/2/2011 σχετικής με το θέμα: 

 “Σύμφωνα με το πιο πάνω θέμα, και σε συνέχεια της επιστολής μας ημερ. 29 
Σεπτεμβρίου 2010 και αρ. φακ 46, σας ενημερώνουμε τα εξής: 

 Το ΑΣΚ, μέσα από το πλαίσιο που η νομοθεσία ορίζει, οφείλει να εγκρίνει τα 
προγράμματα που πληρούν τις προδιαγραφές καλής πρακτικής, αλλά και να στηρίζει 
με κάθε τρόπο όσα χρήζουν βελτίωσης. 

 Στο πιο πάνω πλαίσιο, μετά από την υποβολή στο Αντιναρκωτικό Συμβούλιο 
Κύπρου του Θεραπευτικού Προγράμματος της “Μεσογείου” προς έγκριση, το ΑΣΚ 
ενέκρινε τη λειτουργία του Θεραπευτικού Προγράμματος Αυτοβοήθειας για την 
περίοδο 2011 -12. 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι το Θεραπευτικό Προγράμματα Αυτοβοήθειας είναι ένα 
εντελώς διαφορετικό Θεραπευτικό Πρόγραμμα από αυτό που είχε εγκριθεί αρχικά από 
το ΑΣΚ. Συγκεκριμένα, το Πρόγραμμα Αυτοβοήθειας της “Μεσογείου” λειτουργεί μεν 
στον χώρο της Πύλας όπως είχε λειτουργήσει το αρχικό Πρόγραμμα, αποτελεί δε ένα 
Ανοικτό Πρόγραμμα που περιορίζεται σε τρεις μεμονωμένες παρεμβάσεις: α) Ομάδα 
Αυτοβοήθειας Εξαρτημένων Γυναικών, β) Ομάδα Αυτοβοήθειας Εξαρτημένων 
Αλλοδαπών Ατόμων και γ) Ομάδα Αυτοβοήθειας Εξαρτημένων Ατόμων και των 
Συμμάχων τους. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.973, ημερομηνίας 19 Μαρτίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Πάφου κ. Φειδίας 
Σαρίκα με αρ. 23.06.009.04.973, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας ημερομηνίας 
13/04/2010, και σας πληροφορώ ότι εντός του 2011 θα παραχωρηθεί οικονομική 
βοήθεια για τη συντήρηση της εκκλησίας των Αγίων Σαράντα στη Φασούλα από την 
αρμόδια Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1371, ημερομηνίας 7 Ιουλίου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.04.1371 ημερ. 
7/7/2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι το Ιατρικό Μουσείο το 
οποίο βρίσκεται σε χώρο του Παλαιού Νοσοκομείου Λάρνακας, για να καταστεί 
βιώσιμο και λειτουργικό, είναι αναγκαίο να επιδιορθωθεί και να ανακαινισθεί ο χώρος 
όπου στεγάζεται και επιπλέον να εμπλουτισθεί με περισσότερα αντικείμενα που να 
έχουν σχέση με το μουσείο. Προκειμένου να αρχίσει η υλοποίηση της απόφασης για 
ιατρικό μουσείο, έχει καταχωρηθεί το σχετικό κονδύλι στον Προϋπολογισμό του 2011 
για επιδιόρθωση της στέγης του. 
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2.  Όσον αφορά την ένταξή του στα Προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για επισκέψεις σχολείων αυτό θα εξεταστεί μετά την αποπεράτωση του 
έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.279, ημερομηνίας 20 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«∆ρόμος από την Αστυνομία ∆εκέλειας μέχρι τον κυκλικό κόμβο ∆εκέλειας 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

2. Ο δρόμος από την Αστυνομία ∆εκέλειας μέχρι τον κυκλικό κόμβο ∆εκέλειας 
βρίσκεται εντός των ορίων των Βρετανικών Βάσεων ∆εκέλειας. Οι Αρχές των Βάσεων, 
αφού παρουσίασαν στο Τμήμα ∆ημοσίων Έργων γεωλογική μελέτη για το δρόμο 
αυτό, ζήτησαν τις απόψεις του Τμήματος αναφορικά με τη βελτίωσή του καθώς και την 
αναμενόμενη εκτίμηση της δαπάνης. 

3.  Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων ενημέρωσε τις αρχές των Βάσεων ότι μπορεί να 
αναλάβει την κατασκευή του έργου υπό προϋποθέσεις και νοουμένου ότι θα 
παραχωρηθούν οι αναγκαίες πιστώσεις και εφαρμοστούν τα εγκεκριμένα γεωμετρικά 
πρότυπα για παρόμοια έργα. 

4.  Η τελική απόφαση για την επιδιόρθωση του δρόμου θα ληφθεί από τις Αρχές 
των Βρετανικών Βάσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.310, ημερομηνίας 27 Οκτωβρίου 

2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

«Υποχρεώσεις που έχει το κράτος για καταβολή αποζημιώσεων, έναντι 
απαλλοτριώσεων που έχουν διενεργηθεί 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αριθμό φακέλου Ερ. 23.06.009.05.01.310, ημερομηνίας 3 
Νοεμβρίου 2010 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Οι συνολικές υποχρεώσεις του κράτους που αντιστοιχούν σε αποζημιώσεις 
έναντι απαλλοτριώσεων που έχουν διενεργηθεί, (αποδοχές ιδιοκτητών, 
εξώδικοι διακανονισμοί κ.λπ.) ανέρχονται στο ποσό των €220.000.000 περίπου 
συμπεριλαμβανομένων των τόκων μέχρι 30 Ιουνίου 2011. 

(β) Το Υπουργικό Συμβούλιο στην συνεδρία του ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011 
αποφάσισε να μειώσει το ύψος του επιτοκίου που επιβαρύνεται το κράτος σε 
περιπτώσεις απαλλοτρίωσης, από 9% σε 4%. Η σχετική τροποποίηση του Περί 
Αναγκαστικής Απαλλοτρίωσης Νόμου εκκρεμεί ενώπιόν σας για ψήφιση από 
τις 20 Ιανουαρίου 2011. 

(γ) Το ποσό που  καλείται το κράτος να καταβάλει άμεσα, ως απόρροια δικαστικών 
αποφάσεων ανέρχεται σε €28.837.695,38. 

(δ) Ο Προϋπολογισμός του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας για το 
τρέχον έτος, διαλαμβάνει πρόνοια ύψους €79.500.000. 

2. Παραμένω στην διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.462, ημερομηνίας 10 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 1/2/2011 και αρ. φακ. 
23.06.009.05.01.462 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη, και παραθέτω την απάντηση σχετικά με το ερώτημα 
(1), που σχετίζεται εν μέρει με το δικαίωμα του χορογράφου ή χορευτή να ασφαλίζεται 
στο Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων: 

 Με βάση το Νόμο περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων του 2010 (Ν. 59(Ι)/2010), για 
κάθε περίοδο εισφοράς μέσα στην οποία πρόσωπο απασχολήθηκε ως μισθωτός ή ως 
αυτοτελώς εργαζόμενος υπάρχει υποχρέωση καταβολής εισφορών στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά την εγγραφή οποιουδήποτε 
προσώπου στο  Σχέδιο  Κοινωνικών Ασφαλίσεων ή κατά την πληρωμή εισφορών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων για άσκηση οποιουδήποτε επαγγέλματος, δεν απαιτούν 
όπως το επάγγελμα αυτό είναι καταχωρημένο από οποιαδήποτε αρμόδια αρχή. 

 Ως εκ των πιο πάνω, οποιοδήποτε πρόσωπο το οποίο ασκεί το επάγγελμα του 
χορογράφου ή του χορευτή, ασφαλίζεται στο Σχέδιο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.510 ημερομηνίας 5 Ιανουαρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα 
ακόλουθα: 

(α) Η πλήρης απελευθέρωση της ταχυδρομικής αγοράς, όπως προβλέπεται από 
την Οδηγία 2008/6/ΕΚ ημερομηνίας 20 Φεβρουαρίου 2008, θα τεθεί σε 
εφαρμογή στην Κύπρο από 1/1/2013. 

(β) Η υπό αναφορά Οδηγία δεν υποχρεώνει την αλλαγή θεσμικού πλαισίου των 
κρατικών ταχυδρομείων, ωστόσο η οικονομική και διοικητική αυτονομία τους 
κρίνεται απαραίτητη ώστε αυτά να είναι σε θέση να είναι ανταγωνιστικά σε ένα 
πλήρως απελευθερωμένο περιβάλλον της αγοράς. 

 Προς την κατεύθυνση αυτή εργάζεται και το Υπουργείο Συγκοινωνιών και 
Έργων σε συνεργασία με άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες του Κράτους αλλά και τις 
συνδικαλιστικές οργανώσεις των εργαζομένων. 

 Ήδη βρίσκεται ενώπιον της Μικτής Επιτροπής Προσωπικού και της Μικτής 
Επιτροπής Εργατικού Προσωπικού, σχετικό νομοσχέδιο, το οποίο συζητείται με τις 
οργανώσεις των εργαζομένων μέσα στα πλαίσια των θεσμοθετημένων διαδικασιών 
του Κράτους αλλά και των οικονομικών δυνατοτήτων του κράτους όπως έχουν 
διαμορφωθεί. 

(γ)  Ανεξάρτητα από τα πιο πάνω και για σκοπούς έγκαιρης προσαρμογής του 
Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών στις επερχόμενες αλλαγές προωθείται: 

(i) Η πλήρης αξιοποίηση του υφιστάμενου ταχυδρομικού δικτύου, ο 
επανακαθορισμός στόχων και προτεραιοτήτων, η εξοικείωση του 
προσωπικού στις νέες συνθήκες και η εισαγωγή νέων προϊόντων και 
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υπηρεσιών προστιθέμενης αξίας έτσι ώστε το Τμήμα να 
ανταποκρίνεται στις μεταβαλλόμενες ανάγκες των πελατών αλλά και 
στις ιδιαιτερότητες της ταχυδρομικής αγοράς, όπως προκύπτουν από 
τις εξελίξεις των τεχνολογιών πληροφοριακής. 

 (ii) Η συνεχής βελτίωση των υφιστάμενων υπηρεσιών και προϊόντων 
καθώς και η κοστολόγηση τους για να επιτυγχάνεται τόσο η 
ορθολογιστική διαχείριση των διαθέσιμων πόρων όσο και η διατήρηση 
των τελών σε προσιτές και ομοιόμορφες τιμές, βασιζόμενες στην αρχή 
της κοστοστρέφειας. 

(δ) Παράλληλα και μέσα στο γενικότερο πνεύμα οικονομικής περισυλλογής 
εξετάζεται και η δυνατότητα δημιουργίας μιας νέας οργανωτικής δομής που να 
ανταποκρίνεται στις νέες ανάγκες και συνθήκες, ιδιαίτερα δε με την ενίσχυση 
του Τμήματος με εξειδικευμένο επιστημονικό προσωπικό σε συγκεκριμένους 
τομείς. 

2. Σημειώνεται τέλος ότι το Υπουργείο θα καταβάλει κάθε δυνατή προσπάθεια σε 
συνεργασία με τις άλλες εμπλεκόμενες υπηρεσίες του κράτους και το προσωπικό, 
ώστε το Τμήμα Ταχυδρομικών Υπηρεσιών να είναι κατάλληλα προετοιμασμένο για να 
αντιμετωπίσει την επικείμενη απελευθέρωση της ταχυδρομικής αγοράς.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.544, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.544 και ημερ. 
28.1.2011, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι ποινικές υποθέσεις οι οποίες καταχωρήθηκαν στο Επαρχιακό ∆ικαστήριο 
Λευκωσίας για τις παραβάσεις των ορίων εκπομπής οξειδίων του αζώτου στις 
μονάδες 1 και 2 στις 14.10.2009 και στη μονάδα 3 στις 21.10.2009 στον 
Ηλεκτροπαραγωγό Σταθμό ∆εκέλειας, εκδικάστηκαν στις 14.2.2011 και υπήρξε 
παραδοχή από μέρους της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου σε όλες τις κατηγορίες.  Η 
επιβολή ποινής για τις πιο πάνω υποθέσεις ορίστηκε στις 29.3.2011.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.573, ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Πυλώνες και εναέριες γραμμές μεταφοράς ρεύματος στα Πολεμίδια 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
10.2.2011 (αρ. φακ. 23.06.009.05.01.573) σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Από την ευρύτερη περιοχή Πολεμιδιών, διέρχονται οι πιο κάτω τέσσερις 
γραμμές μεταφοράς: 

α. Μονή-Γερμασόγεια-Αγία Φύλα-Πολεμίδια 

β. Βασιλικός-Πολεμίδια 

γ. Πολεμίδια-Ύψωνας 

δ. Πολεμίδια-Ανατολικό 
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 Από τις πιο πάνω γραμμές, αυτή που περισσότερο σε σχέση με τις υπόλοιπες 
διέρχεται από ανεπτυγμένες/κατοικημένες περιοχές, είναι η γραμμή Μονή-
Γερμασόγεια-Αγία Φύλα-Πολεμίδια. 

 Η γραμμή αυτή, σύμφωνα με τον προγραμματισμό της ΑΗΚ, είναι και η πρώτη 
από τις γραμμές αυτές που θα αποξηλωθεί. Για να γίνει αυτό, θα πρέπει πρώτα να 
εγκατασταθούν και λειτουργήσουν τα υπόγεια καλώδια που θα την αντικαταστήσουν.   

 Το έργο της εγκατάστασης των υπογείων καλωδίων όπως πληροφορεί η ΑΗΚ, 
έχει ήδη ξεκινήσει και αναμένεται να ολοκληρωθεί μέχρι το καλοκαίρι του 2011. 
Αμέσως μετά, θα γίνει η απενεργοποίηση της εναέριας γραμμής και στη συνέχεια η 
αποξήλωσή της, η οποία αναμένεται να ολοκληρωθεί περί τα τέλη του 2011 ή αρχές 
του 2012. 

 Σε ό,τι αφορά τα άλλα τρία τμήματα γραμμών η αποξήλωσή τους 
περιλαμβάνεται στο δεκαετές πρόγραμμα της ΑΗΚ. Στο παρόν όμως στάδιο, η Αρχή 
δεν είναι δυνατό να καθορίσει τον ακριβή χρόνο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.577, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι στις 23 Νοεμβρίου, 
2010 έγιναν μετρήσεις της ποιότητας του αέρα από την ανεξάρτητη Εταιρεία 
"Monimax" και τα αποτελέσματα επιβεβαιώνουν ότι, μετά τη λήψη των διορθωτικών 
μέτρων που έγιναν από την εταιρεία Hermes ακολουθώντας της υποδείξεις του 
Τμήματος Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, τα ποιοτικά χαρακτηριστικά του αέρα 
στα Γραφεία της Πολιτικής Αεροπορίας είναι σε πολύ ικανοποιητικά επίπεδα και τα 
προβλήματα που είχαν παρουσιαστεί έχουν επιλυθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.598, ημερομηνίας 4 
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 

Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.598 και 
ημερομηνία 14 Φεβρουαρίου 2011 με την οποία μας έχετε διαβιβάσει αντίγραφο της 
πιο πάνω ερώτησης. 

 Συναφώς θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι, σύμφωνα με την Αρχή 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου (ΑΤΗΚ) στην περιοχή Τραχυπέδουλας (Πάφου) 
προγραμματίζεται η εγκατάσταση εξοπλισμού για παροχή ευρυφασματικών 
υπηρεσιών σε τρεις περίπου μήνες.  Η συνημμένη επιστολή της ΑΤΗΚ με αρ. φακ. 
Ε∆Π-52/2011-ΕΑ∆ και ημερομηνίας 2 Μαρτίου 2011, είναι σχετική.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
    Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.605, ημερομηνίας 10 
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.605 και 
ημερομηνία 28 Φεβρουαρίου 2011, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας επισυνάπτω 
τους πιο κάτω πίνακες: 
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Πίνακας 1: Ετήσια μέση δαπάνη των νοικοκυριών και ποσοστό των συνολικών 
δαπανών των κυπριακών νοικοκυριών που δαπανήθηκε για τον 
Πολιτισμό κατά τα έτη 2009 και 2003. 

Πίνακας 2:  Ποσοστό των συνολικών δαπανών των νοικοκυριών χωρών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (συμπεριλαμβανομένης και της Κύπρου) που 
δαπανήθηκε για τον Πολιτισμό κατά το 2005.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
     Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 29 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.610, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 

εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«Πράσινη Επιχειρηματικότητα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.610 
ημερομηνίας 24 Φεβρουαρίου 2011 και σας πληροφορώ ότι στο Υπουργείο 
Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, δε λειτουργεί ειδικό σχέδιο για την προώθηση 
και στήριξης της πράσινης επιχειρηματικότητας. Όλα τα σχέδια και προγράμματα του 
Υπουργείου λαμβάνουν υπόψη την προστασία του περιβάλλοντος σύμφωνα με το 
Εθνικό Μεταρρυθμιστικό Σχέδιο 2020, για το οποίο αρμόδια αρχή είναι το Γραφείο 
Προγραμματισμού, και την Εθνική Στρατηγική Αειφόρου Ανάπτυξης για την οποία 
αρμόδια αρχή είναι το Τμήμα Περιβάλλοντος. 

 Τα σχέδια παροχής χορηγιών για την προστασία του περιβάλλοντος από τη 
βιομηχανική ρύπανση που λειτούργησαν από το 1993 μέχρι το 2009 αφού 
παρεχώρησαν €8,4 εκατομμύρια σε 220 επιχειρήσεις (συμπεριλαμβανομένων 
αρκετών Επιχειρήσεων ανακύκλωσης) δεν ισχύουν πλέον, εφόσον οι περιβαλλοντικές 
απαιτήσεις έχουν πλέον ενσωματωθεί στο εθνικό δίκαιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Νεοκλή 
Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.630, ημερομηνίας 14 

Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία 
Σαρίκα 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.630 που υποβλήθηκε από 
το Βουλευτή Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα, η οποία αποστάληκε με την επιστολή σας με 
ημερομηνία 21.2.2011 και σας πληροφορώ ότι το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Αρμού για μείωση της έκτασης που καταλαμβάνει η Ζώνη Προστασίας στο βόρειο 
τμήμα της κοινότητας, μελετάται σύμφωνα με την καθορισμένη διαδικασία 
τροποποίησης των Πολεοδομικών Ζωνών.  Κατά συνέπεια, δεν είναι δυνατή στην 
παρούσα φάση η διατύπωση οποιωνδήποτε απόψεων σε σχέση με το θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 30 Μαρτίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.634, 
ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 22/2/2011, σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μαθητές που παρουσιάζουν σοβαρές διαταραχές ψυχικής υγείας στο χώρο του 
σχολείου, τις περισσότερες φορές παραπέμπονται στην Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής 
Αγωγής και Εκπαίδευσης με στόχο την αξιολόγηση των αναγκών τους και την παροχή 
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της κατάλληλης εκπαίδευσης προσαρμοσμένης στις ιδιαιτερότητές τους. Σε τέτοιες 
περιπτώσεις κρίνεται επιβεβλημένη η εμπλοκή παιδοψυχιάτρου ο οποίος αξιολογεί το 
παιδί σε ατομικό επίπεδο, μαζί με άλλους ειδικούς που θα κριθεί απαραίτητο επίσης 
να αξιολογήσουν ατομικά το παιδί (πολυθεματική ομάδα: εκπαιδευτικός ψυχολόγος, 
δάσκαλος, σύμβουλος, κοινωνικός λειτουργός). 

2.  Το σχολείο ενημερώνεται μέσα από μια σειρά από διαδικασίες για τις δυσκολίες 
του μαθητή και ακολουθείται ατομικό πρόγραμμα το οποίο επαναξιολογείται 
συστηματικά. Ο οικείος εκπαιδευτικός ψυχολόγος παρακολουθεί το μαθητή και τους 
γονείς και παρέχει στήριξη στον/στην εκπαιδευτικό της τάξης. Όταν τα προβλήματα 
είναι έντονα, υπάρχει η δυνατότητα για πρόσληψη συνοδού με στόχο την επιπλέον 
παροχή βοήθειας προς τον/την εκπαιδευτικό της τάξης. 

 Σύμφωνα και με διεθνείς έρευνες, βιβλιογραφία αλλά και σύμφωνα με τη διεθνή 
πρακτική που ακολουθείται στο χώρο της εκπαίδευσης και της ψυχολογίας, η 
απομάκρυνση ενός μαθητή από τη σχολική μονάδα δεν αποτελεί λύση στα 
προβλήματα αλλά συχνά μπορεί να δημιουργήσει σοβαρές δυσκολίες τόσο στον ίδιο 
όσο  και  στην ευρύτερη  κοινότητα. Αναφέρουμε όμως ότι  σε εξαιρετικές περιπτώσεις 
όπου η ψυχική διαταραχή είναι ιδιαίτερα έντονη και μόνο με εισήγηση 
παιδοψυχιάτρου, μπορεί ένας μαθητής να απομακρυνθεί για κάποιο συγκεκριμένο 
χρονικό διάστημα από το σχολείο και να του παρέχεται “κατ’ οίκον φροντίδα και 
εκπαίδευση” μέχρι να μπορέσει να επανενταχθεί ομαλά στη σχολική μονάδα.» 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  ∆ε θα μπούμε στη 
συζήτηση σήμερα, την ερχόμενη συνεδρία όμως θα έχουμε συζήτηση στο Κεφάλαιο 
Τέταρτο για την έκθεση της Γενικής Ελεγκτού. 

 Εδώ φθάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Η επόμενη 
συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 7 Απριλίου 2011, στις 4.00 το απόγευμα, 
με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.060-2010). 

 2. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.019-2011). 

 3. Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.037-2009). 

 4. Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.083-2011). 

 5. Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.067-2011). 

 6. Ο περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.068-2011). 

 7. Οι περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.031-2011). 

 8. Ο περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.069-2011). 

 9. Οι περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.030-2011). 

 10. Ο περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.070-2011). 

 11. Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.032-2011). 

 12. Οι περί της Εφαρμογής Συστήματος Αποτίμησης της 
Επικινδυνότητας για τις Επιχειρήσεις Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.044-2011). 

 13. Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

(Αρ. Φακ. 23.01.052.087-2011). 

 14. Οι περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.040-2011). 

 15. Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Νόμος του 
2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.006-2011). 

 16. Ο περί ∆ιαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.092-2011). 

 17. Ο περί Επιτρόπου Προστασίας Καταναλωτών Νόμος του 
2009. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.050.004-2009). 

 18. Οι περί της Συγκρότησης και Λειτουργίας (∆ιαδικασία 
Εκλογών, ∆ιορισμοί και Άλλα Συναφή Θέματα) των 
Οργάνων και Αξιωματούχων του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.047-2011). 

 19. O περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος 
Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση 
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και Χρήση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.152-2010). 

 20. Οι περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Φαρμακούχες Ζωοτροφές) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.113-2010). 

 21. Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση 
Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.036-2011). 

 22. Ο περί Θρησκευτικών Ομάδων (Εκπροσώπησις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση Νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.023-2011). 

 23. Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και 
Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.167-2010). 

 24. Ο περί της Εξώδικης ∆ιευθέτησης των Καταναλωτικών 
Απαιτήσεων με την Παραπομπή τους σε ∆ιαιτησία Νόμος 
του 2005. 
(Αρ. Φακ. 23.01.123-2005). 

 25. Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.080-2010). 

 26. Ο περί Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.081-2010). 

 27. Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.041-2011). 

 28. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2008. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ.  23.02.049.041-2008). 

 29. Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.091-2011). 

 30. Ο περί της Σύστασης Ταμείου Στήριξης του 
Χρηματοοικονομικού Συστήματος Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.096-2011). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 
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 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια Έκθεση Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το έτος 2008». 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.332-2009). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η αποστολή, το 
καθεστώς και τα προβλήματα στη λειτουργία του 
Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του βουλευτή 
κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι τρόποι 
αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Μαρίνου 
Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και καθοδήγηση 
των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Ανδρέα 
Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το θέμα «Tα ανθρώπινα 
δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην Ευρωπαϊκή 
Ένωση, πιθανά προβλήματα που δημιουργούνται στις 
τοπικές κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών 
μεταναστών σε διάφορες περιοχές της Κύπρου και η 
ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης 
αντιμετώπισής τους». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση των 
βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας 
Κυριακίδου). 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.269-2009). 

 8. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Λευτέρη 
Χριστοφόρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού). 



92 
 

(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 9. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού της 
κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

 10. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Έκθεση 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά με τα παράπονα με αρ. 
Α/Π 24/2007, 129/2007, 320/2007 και 660/2007 κατά του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.098-2008). 

 11. Ενδιάμεση έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων 
Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών για το θέμα 
«Παρουσίαση και υλοποίηση των στόχων του Εθνικού 
Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα των Ανδρών και Γυναικών 
2007-2013».  
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.065-2008).   

 12. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την 
Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών 
και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα «Ο συντονισμός 
των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών και των εθελοντικών 
οργανώσεων στην προσπάθεια για πρόληψη και πάταξη 
του φαινομένου της εμπορίας ανθρώπων και στην 
αντιμετώπιση των συνεπειών για τα θύματα.» 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση με απόφαση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών). 
(Αρ. Φακ. 23.04.027.133-2010). 

 13. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών 
και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως για το θέμα «Έκθεση της Αρχής 
Ισότητας αναφορικά με δυσμενή μεταχείριση υποψηφίου 
με ειδικές ανάγκες στον τομέα της πρόσβασης σε θέσεις 
εργασίας του δημόσιου τομέα (αρ. φακ. 37/2008)». 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.186-2008). 

 14. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα 
Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα θέματα: 

 α. «Η πρόοδος των εργασιών για επέκταση των κτιρίων 
των φυλακών - Αποσυμφόρηση και διαχωρισμός των 
καταδίκων»,   

β. «Η παρεχόμενη ιατρική περίθαλψη στους καταδίκους και 
η μεταχείριση των ψυχικά ασθενών καταδίκων» και  

γ. «Η ανάγκη λήψης μέτρων για την κοινωνική επανένταξη 
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των φυλακισμένων από την ημέρα φυλάκισης και μετά την 
αποφυλάκισή τους». 

(Αρ. Φακ. 23.04.477-2006). 
(Αρ. Φακ. 23.04.478-2006). 
(Αρ. Φακ. 23.04.479-2006).  

[Στις 6 Απριλίου 2011 κυκλοφόρησε συμπληρωματική ημερήσια διάταξη: 

 Ο Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων ανακοινώνει στα αξιότιμα μέλη ότι 
στην ημερήσια διάταξη της συνεδρίας της Βουλής για την Πέμπτη, 7 Απριλίου 2011, 
στις 4.00 το απόγευμα, προστίθενται στο τέλος του Τέταρτου Κεφαλαίου τα ακόλουθα 
θέματα: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα 
και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών για τα θέματα:  

1.  «Ο συντονισμός των αρμόδιων υπηρεσιών και των εθελοντικών 
οργανώσεων για προστασία των μαθητών στα σχολεία από το 
κάπνισμα σε συνδυασμό με τα ναρκωτικά και τις εξαρτησιογόνες 
ουσίες». 
(Αρ. Φακ. 23.04.638-2006). 

2.  «Ενημέρωση για τις νόμιμες ουσίες εξάρτησης, κάπνισμα και 
αλκοόλ, και την κατανάλωση αλκοόλ ακόμη και σε παιδικές 
ηλικίες». 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.042-2008)]. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης: 6.00 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Ακκελίδου Ντίνα Μητσόπουλος Τάσος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Πουργουρίδης Χρήστος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαμψών Σωτήρης 

Ευαγόρου Σταύρος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 
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Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυριακού Μαρία Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Κώστας  

Λαμάρης Γιάννος  

Μαυρονικόλα Ρούλα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην επέτειο της 1ης Απριλίου 1955 και 
τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των πεσόντων. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Ομορρύθμων και Ετερορρύθμων 
Εταιρειών και Εμπορικών Επωνυμιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Α. Αγγελίδης, Α. Γεωργίου, Ρ. Ερωτοκρίτου) και 
ψήφισή της σε νόμο.  

3. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Ποινικού Κώδικα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και αποδοχή της αναπομπής. 

4. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ραδιοφωνικού 
Ιδρύματος Κύπρου του 2011 Νόμος του 2011», οι αγορεύσεις και η συζήτηση 
που ακολούθησαν (Ν. Παπαδόπουλος, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Κατσουρίδης, Ρ. 
Ερωτοκρίτου, Στ. Ιερωνυμίδης, Γ. Λαμάρης, Α. Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης, Α. 
Νεοφύτου, Γ. Ομήρου, Χρ. Πουργουρίδης) και ψήφισή του σε νόμο. 

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Κρατικών 
Εκθέσεων του 2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του 
Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων του 
2011 Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Ασκήσεως Ασφαλιστικών Εργασιών και 
Άλλων Συναφών Θεμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του 
σε νόμο. 
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8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο με τον 
τίτλο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011». 

9. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Λειτουργίας των ∆ημόσιων Σχολείων 
Μέσης Εκπαίδευσης (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», οι σύντομες 
παρατηρήσεις των κ. Νίκου Τορναρίτη και Γιώργου Βαρνάβα και έγκρισή τους. 

10. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Ευρωπαϊκής Κοινότητας και των Κρατών Μελών της αφενός και της 
∆ημοκρατίας της Κορέας αφετέρου για ένα μη Στρατιωτικό Παγκόσμιο 
∆ορυφορικό Σύστημα Πλοήγησης (GNSS) (Κυρωτικός) Νόμος του 2011» και 
«Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της Ευρωπαϊκής Κοινότητας και 
των Κρατών Μελών της αφενός και του Βασιλείου του Μαρόκου  αφετέρου για 
ένα Παγκόσμιο  Σύστημα ∆ορυφορικής Πλοήγησης (GNSS) Πολιτικής Χρήσης 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή τους σε νόμους. 

11. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Συμφωνίας μεταξύ της Κυβέρνησης της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της ∆ημοκρατίας της Σερβίας για 
Συνεργασία στην Καταπολέμηση της Τρομοκρατίας, του Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης ∆ιακίνησης Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών 
και των Πρόδρομών τους, της Παράνομης Μετανάστευσης και Άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του 
σε νόμο.  

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Νοσηλευτηρίων (Έλεγχος 
Ίδρυσης και Λειτουργίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», οι σύντομες 
παρατηρήσεις του κ. Κώστα Κωνσταντίνου και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

 α. «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 
Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008»,  

 β. «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 
Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2010»,  

 γ. «Ο περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, 
Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011»  

και ψήφισή τους σε ενιαίο κείμενο νόμου με τον τίτλο «Ο περί του Κεντρικού 
Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών (Σύσταση, Σκοποί, Αρμοδιότητες και Άλλα 
Συναφή Θέματα) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Τάσου Μητσόπουλου και 
ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση 
Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους. 
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17. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων και η συζήτηση που ακολούθησε (Ν. 
Κλεάνθους, Τ. Μητσόπουλος, Π. Κυρίτσης, Ζ. Κουλίας, Ν. Κατσουρίδης, 
Πρόεδρος) για την ανάγκη κατεπείγουσας μελέτης του νομοσχεδίου «Ο περί 
της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» από την 
αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή. 

18. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Ενέργειες για αξιοποίηση και επέκταση των δομών των ειδικών σχολείων - 
Ανάγκη κατασκευής ντεποζίτου στη Λυσό - Έργα αναδασμού στις κοινότητες 
Κεδάρων και Πραιτωρίου της επαρχίας Πάφου - ∆ιαρροές στο υδρευτικό δίκτυο 
Πραιτωρίου - ∆ιάνοιξη δρόμων στην κοινότητα Πραιτωρίου - Σχέδιο εκρίζωσης 
οπωροφόρων δέντρων - Μέτρα κυκλοφοριακής ύφεσης στον κεντρικό δρόμο 
της κοινότητας Κεδάρων στην Πάφο - ∆ρομολόγιο λεωφορείων για τις 
κοινότητες Κεδάρων, Πραιτωρίου και Φιλούσας προς και από τη Λεμεσό - 
Έργα βελτίωσης του οδικού δικτύου της κοινότητας Λυσού - Ανάγκη έργων 
συντήρησης του δρόμου Στενής-Περιστερώνας - ∆ιαχωρισμός οικοπέδων για 
άπορες οικογένειες της κοινότητας Αχέλειας - Οχληρία από το εργοστάσιο 
επεξεργασίας λυμάτων στην Αχέλεια - Ανάγκη βελτίωσης του κοινοτικού 
γηπέδου Αναρίτας - Προβλήματα κοινότητας Αχέλειας - ∆ημιουργία κοινοτικού 
πάρκου στην κοινότητα Αναρίτας - Κατασκευή προβόλου για τη δημιουργία 
πέντε χώρων στάθμευσης στο χωριό Καλοπαναγιώτης - Παραχώρηση τίτλων 
ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες του συνοικισμού Αγίων Αναργύρων Α΄ - 
Εφαρμογή του νόμου για ποσοστιαία πρόσληψη αναπήρων στη δημόσια 
υπηρεσία - Λήψη δειγμάτων νερού από κολυμβητικές δεξαμενές. 

19. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Μονάδα απεξάρτησης ατόμων εθισμένων σε ναρκωτικές ουσίες στην Πύλα - 
Αίτημα για συντήρηση της εκκλησίας των Αγίων Σαράντα στη Φασούλα - 
Ερωτήματα για το ιατρικό μουσείο στο παλιό νοσοκομείο Λάρνακας - 
Καθυστέρηση των έργων επιδιόρθωσης δρόμου στη ∆εκέλεια - Υποχρεώσεις 
κράτους για πληρωμή αποζημιώσεων λόγω απαλλοτριώσεων - Θέματα που 
αφορούν την κυπριακή χορευτική κοινότητα - Εκσυγχρονισμός του θεσμικού 
πλαισίου του Τμήματος Ταχυδρομικών Υπηρεσιών - Ποινική υπόθεση για 
υπερβάσεις ορίων εκπομπής οξιδίων του αζώτου στον Ηλεκτροπαραγωγό 
Σταθμό ∆εκέλειας - Απομάκρυνση πυλώνων και εναέριων γραμμών της ΑΗΚ 
στα Πολεμίδια - Η ποιότητα του αέρα στα γραφεία της Υπηρεσίας Πολιτικής 
Αεροπορίας στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας - Η βελτίωση της 
τηλεπικοινωνιακής σύνδεσης στην Τραχυπέδουλα - Οι δαπάνες του κυπριακού 
νοικοκυριού για τον πολιτισμό - Σχέδιο προώθησης και στήριξης της πράσινης 
επιχειρηματικότητας - Αίτημα για κατάργηση της ζώνης προστασίας βόρεια της 
κοινότητας Άρμου στην Πάφο - Πρόνοιες των σχολικών μονάδων για παιδιά με 
διαταραχές ψυχικής υγείας. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ E΄ 

Συνεδρίαση 7ης Απριλίου 2011  

Ώρα έναρξης: 4.30 μ.μ. 

Αρ. 29  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουμε με τη νομοθετική εργασία.   

 Τα πρώτα δύο θέματα είναι εξ αναβολής.  Έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2011», προτάσεις νόμου. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας να αναφέρω ότι έχουμε συνεννοηθεί μεταξύ 
μας και ζητούμε αναβολή των δύο αυτών προτάσεων νόμου για την άλλη βδομάδα, 
διότι χρειάζονται κάποια ακόμα τελική επεξεργασία.  Οριστικά την άλλη Πέμπτη... 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει συνεννόηση ανάμεσα σε όλες τις πλευρές; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Τότε να προχωρήσουμε στο υπ’ αριθμόν 3 θέμα, που είναι επίσης εξ αναβολής 
και τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2009»  

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Μη μέλη της επιτροπής: 

 Ιωνάς Νικολάου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Όπως είναι γνωστό, για τις πρόνοιες του πιο πάνω νομοσχεδίου σε σχέση με 
την αύξηση του καθοριζόμενου στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία ύψους του 
παραβόλου που καταβάλλουν οι υποψήφιοι βουλευτές, καθώς και του ανώτατου 
ύψους των εκλογικών εξόδων που δύναται να δαπανά κάθε υποψήφιος σχετικά με τη 
διεξαγωγή των εκλογών, έχει ήδη κυκλοφορήσει σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Εσωτερικών, ημερομηνίας 21ης Φεβρουαρίου 2011.  Ωστόσο, ύστερα από 
αναβολή της συζήτησης της πρώτης υπό αναφορά πρόνοιας του εν λόγω νομοσχεδίου 
από την ολομέλεια του σώματος στις 3 Μαρτίου 2011, η επιτροπή την επανεξέτασε σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 21η Μαρτίου 2011.  Στη συνεδρίαση αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας 
Εκλογών του Υπουργείου Εσωτερικών και εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Υπό το φως της πιο πάνω απόφασης της ολομέλειας της Βουλής, η επιτροπή 
επανεξέτασε την πρόνοια του υπό αναφορά νομοσχεδίου με την οποία προτείνεται 
αύξηση του ύψους του παραβόλου που καταβάλλουν οι υποψήφιοι  βουλευτές από 
διακόσιες πενήντα λίρες, που ισχύει σήμερα, σε πεντακόσια ευρώ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή, ο βουλευτής του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος κ. ∆ημήτρης Συλλούρης υποστήριξε ότι το προβλεπόμενο 
παράβολο που καταβάλλεται από τους υποψήφιους βουλευτές δυνάμει των διατάξεων 
της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας όχι μόνο δεν πρέπει να αυξηθεί, αλλά 
πρέπει να καταργηθεί, γιατί η καταβολή του δημιουργεί γραφειοκρατικές διαδικασίες, 
ενώ η άποψη που διατυπώνεται ότι η καταβολή του παραβόλου αποτελεί αποτρεπτικό 
μέτρο της ανεξέλεγκτης υποβολής υποψηφιοτήτων δεν επιβεβαιώνεται, δεδομένου ότι 
η εμπειρία των προηγούμενων χρόνων απέδειξε ότι η καταβολή του παραβόλου δεν 
ήταν αποτρεπτική.      

 Ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Εκλογών, σχολιάζοντας την πιο πάνω θέση, 
υποστήριξε ότι το υπουργείο του διαφωνεί με την κατάργηση του υπό αναφορά 
παραβόλου, γιατί η καταβολή του αποτελεί είδος αποτρεπτικού παράγοντα για μη 
σοβαρές υποψηφιότητες.  Περαιτέρω, όπως ο ίδιος επισήμανε, η προτεινόμενη με το 
νομοσχέδιο αύξηση του ύψους του παραβόλου που ισχύει σήμερα έχει συμφωνηθεί σε 
διάφορες συσκέψεις που πραγματοποίησε ο Υπουργός Εσωτερικών με εκπροσώπους 
όλων των κομμάτων, στα πλαίσια της μελέτης αριθμού τροποποιήσεων της εκλογικής 
νομοθεσίας. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί την υπό αναφορά πρόνοια του νομοσχεδίου με την 
οποία προτείνεται αύξηση του ύψους του παραβόλου και ομόφωνα εισηγείται στη 
Βουλή την ψήφισή της σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του νομοσχεδίου, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011».  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ έχουμε και τροπολογία από μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχω το λόγο, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τον έχετε, διότι μπήκαμε στη διαδικασία των ομιλητών επί θεμάτων αρχής.  
Άρα, έχετε το λόγο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η διαφωνία μας, εξ ου και η τροποποιητική πρόταση, έχει σχέση 
με το ότι εμείς δεν πιστεύουμε ότι εξυπηρετείται οποιαδήποτε σκοπιμότητα με την 
ύπαρξη του παραβόλου.  Εμείς θεωρούμε ότι το ποσό του παραβόλου έχει πάψει πια 
να επενεργεί αναβλητικά ή αποτρεπτικά για την υποβολή υποψηφιότητας.  ∆εν έχει 
καμία σημασία σήμερα όπως είχε στα παρελθόντα χρόνια, που μπορούσε να 
επενεργεί, γιατί εξάλλου το ποσό των £250 που αυξάνεται σε €500 δεν είναι καν 
σημαντική διαφορά.  Σημαντική διαφορά θα ήταν, αν το ποσό του παραβόλου ήταν, ας 
πούμε, €5.000 ή €10.000.  Θα μπορούσε να πει κάποιος ότι θα επενεργούσε 
αναβλητικά.  Με αυτό το σκεπτικό εκφράσαμε την άποψη, διά μέσου του προέδρου του 
κόμματος, που ήταν παρών στη συνεδρίαση της επιτροπής, ότι δεν πιστεύουμε πια σε 
αυτή τη φιλοσοφία και, θεωρώντας ότι θα έπρεπε να εκμοντερνιστεί, να εκσυγχρονιστεί 
η νομοθεσία αυτή, ότι δε θα έπρεπε να μπει αυτή η πρόνοια.  Το υπουργείο είχε 
διαφορετική άποψη και θεωρεί ότι εξακολουθεί να επενεργεί ως επενεργεί, όπως το 
έχω πει.  Για τους λόγους αυτούς έχει μπει η τροποποιητική πρόταση, προς το σκοπό 
της διαγραφής της πρόνοιας που έχει σχέση με την εισαγωγή του ποσού των €500.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς υποστηρίζομε τη φιλοσοφία της τροπολογίας του 
Ευρωπαϊκού Κόμματος· είναι κατά βάση σωστή.  Γίνεται δε ακόμα πιο σωστή με τα 
γεγονότα των ημερών, διότι, αν κάποιος βάλει το παράβολο και δεν έχει λεφτά ο 
άνθρωπος, μέχρις ότου να του επιστραφεί, μπορεί να αναγκαστεί να απευθυνθεί στο 
ταμείο το ανεργιακό και να βγει ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας να κάμει αναφορές για το 
ότι κάποιος υποψήφιος κατέφυγε στο ανεργιακό ταμείο μέχρι να πάρει το παράβολο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Κύριε Πουργουρίδη, τις πλείστες φορές είστε προεδρεύων και τώρα ανοίξετε 
φάλιες.  Τώρα, μετά απ’ αυτό, είμαι βέβαιος ότι θα υπάρξουν απαντήσεις και θα φάμε 
μισή ώρα να συζητάμε αυτό το θέμα.   

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Και βέβαια θα μπορούσα να σε πειράξω λέγοντάς σου «δάσκαλε που δίδασκες 
και νόμο δεν εκράτεις».    

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όσο και αν έχετε δίκαιο στην παρατήρησή σας, την οποία δέχομαι ευχαρίστως, 
κύριε Πρόεδρε, πρέπει όμως να πω ότι την ίδια ώρα, ενώ συμφωνούμε με την 
τροπολογία, η συμφωνία μας βασίζεται στο ότι το παράβολο πρέπει να αντικατασταθεί 
με κάτι άλλο, ώστε να διασφαλίζεται ότι δεν υπάρχουν επιπόλαιες υποψηφιότητες.  
Ξέρουμε όλοι ότι στο παρελθόν, ακόμα και για το ύπατο αξίωμα της ∆ημοκρατίας, 
υπήρχαν επιπόλαιοι υποψήφιοι και είπαμε αυτό να ρυθμιστεί με το να φέρνει ο 
υποψήφιος κάποιες υπογραφές, έναν αριθμό υπογραφών για παράδειγμα, ή με 
κάποια άλλη ρύθμιση.  Από τη στιγμή που αυτό το πράγμα δεν έγινε κατορθωτό να 
εξεταστεί από την αρμόδια επιτροπή, εμείς κάμνουμε εισήγηση προς το Ευρωπαϊκό 
Κόμμα να εγκαταλείψει αυτή την τροπολογία, με τη δέσμευση όλων των κομμάτων εν 
τη Βουλή, που θα είναι ξανά στη Βουλή τον Ιούνιο, μόλις επανέλθομε, να εγκρίνομε 
αυτό που έχουμε ενώπιόν μας και να κάμουμε μία καλή ρύθμιση, γιατί ομολογουμένως 
έχει δίκαιο το Ευρωπαϊκό Κόμμα στο ότι το παράβολο είναι αναχρονισμός· δεν 
εξυπηρετεί τη σύγχρονη δημοκρατία.  Στη δημοκρατία πρέπει ο πολίτης να μπορεί να 
διεκδικεί το δικαίωμα να εκλέγεται βουλευτής και αν ακόμα είναι πένης και δε διαθέτει 
φράγκο, για να βάλει το παράβολο. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πτωχός! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Φτωχός, πάμφτωχος!   

 Γι’ αυτούς τους λόγους νομίζω, αν ο πρόεδρος του ΕΥΡΩΚΟ και ο κ. 
Ερωτοκρίτου, που παρευρίσκονται σήμερα, συμφωνούν, να μην προχωρήσομε σε 
περαιτέρω συζήτηση, διαφορετικά θα αναγκαστούμε να καταψηφίσουμε την 
τροπολογία εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς πιστεύουμε ότι συνιστά έναν αναχρονιστικό θεσμό η 
καταβολή του παραβόλου.  ∆ηλαδή, δίνει το μήνυμα ότι κάποιος πρέπει να είναι 
εύπορος ή εν πάση περιπτώσει να έχει τα οικονομικά μέσα, για να είναι υποψήφιος σε 
οποιαδήποτε εκλογή στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Πράγματι θα έπρεπε να βρεθεί 
κάποιος άλλος τρόπος.  Θυμίζει και την τιμαριακή ψήφο, που ψήφιζαν όσοι είχαν 
περιουσία.   
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 Η δική μας η εισήγηση θα ήταν η συγκέντρωση ενός αριθμού υπογραφών, που 
θα μπορούσε να συζητηθεί, για να διασφαλίζεται η σοβαρότητα τέλος πάντων μιας 
υποψηφιότητας.  Αυτό δεν έχει επιτευχθεί.  Συνεπώς, βλέπουμε τη θετικότητα και τη 
χρησιμότητα της εισήγησης σε ένα μεταγενέστερο στάδιο.  ∆εν ξέρω αν αυτό το 
μεταγενέστερο στάδιο θα είναι σε αυτή τη Βουλή, δηλαδή την ερχόμενη Πέμπτη, αν 
υπάρχουν περιθώρια -ξέρει η επιτροπή Εσωτερικών να μας πει- ή στη νέα Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ακριβώς ανταλλάξαμε απόψεις στην επιτροπή Εσωτερικών 
στην τελευταία συνεδρία και συμφωνεί απόλυτα η επιτροπή με την εισήγηση του 
συνάδελφου του κ. Πουργουρίδη, το ίδιο κι εμείς ως ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Είναι καθαρά προσωπική μου άποψη, δεν έτυχε συζήτησης στην 
κοινοβουλευτική ομάδα, αλλά πραγματικά, ακούγοντας τα επιχειρήματα των 
συναδέλφων που έχουν προλαλήσει, διερωτώμαι για ένα απλό πράγμα.  Σωστά, είναι 
αναχρονιστικό.  Γιατί το αναβάλλουμε, όταν με τόση ευκολία άλλα νομοσχέδια που 
εθέλαν υπευθυνότητα τζιαι μελέτη εννά σπεύσουμε να τα συζητήσουμε σε μερικές 
ώρες;  Πραγματικά, ειλικρινά λέω ότι οι πολίτες που μας παρακολουθούν καταγράφουν 
ακόμα μια αντινομία στην όλη συμπεριφορά μας τζιαι θέλω να το τονίσω αυτό.  Εγώ 
δεν έχω πεισθεί.  Αντίθετα, έχω πεισθεί περί του αντιθέτου!  Τώρα επείσθηκα με όσα 
άκουσα ότι έν’ αναχρονιστικό και ότι δεν εξυπηρετεί τίποτε τζιαι εν εκατάλαβα γιατί να 
πάει στη νέα Βουλή, ειλικρινά!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εγώ συμφωνώ με την εισήγηση του Ευρωπαϊκού Κόμματος, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Τώρα, μισό λεπτό! 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου, που είναι και ο εισηγητής. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν θα είναι ο τελευταίος. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Αν θα είμαι ο τελευταίος, κύριε Πρόεδρε, αν εκλείσαν οι πρωτομιλίες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι πρωτομιλίες έχουν κλείσει.   

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εντάξει.  Πρέπει να τοποθετηθούμε στην εισήγηση του κ. Πουργουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τελευταίος σε ποιο πράγμα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εννοεί αν εμπήκαμε στη διαδικασία των δευτερολογιών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, συγγνώμη, ποιος καθορίζει το ποιος έν’ ο τελευταίος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιος είπε για τελευταίον;  Λέω μπήκαμε στο στάδιο των δευτερολογιών. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εάν θεωρήσω ότι λέει κάτι που δεν πρέπει, θα χρησιμοποιήσω το δικαίωμά μου 
ως κοινοβουλευτικού εκπροσώπου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιος είπε το αντίθετο, κύριε Κατσουρίδη;  Ποιος είπε το αντίθετο; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν εκατάλαβα δηλαδή!  Θέλει απάντηση ’πού πριν ότι εννάν ο τελευταίος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ποιος το είπε, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 O ίδιος!  Είναι η τρίτη εβδομάδα που το κάμνει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Το προεδρείο όμως να ’στε βέβαιος ότι θα τηρήσει τις διαδικασίες όπως πρέπει.  
Μην έχετε έγνοια. 

 Λοιπόν, κύριε Ερωτοκρίτου, έχετε το λόγο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι υποχρεωμένος να απαντήσω ότι δεν ήταν πρόθεσή μου 
να φιμώσω κανέναν.  Ούτε από την ιδεολογία μου απορρέει ούτε υπήρξα ποτέ οπαδός 
κόμματος που θέλει να φιμώνει όποιους διαμαρτύρονται ή θέλουν να πουν την άποψή 
τους.  Αν έκαμα την παρατήρηση, την έκαμα μετά λόγου γνώσεως, θεωρώντας ότι, 
ενόσω κλείνουν οι πρωτομιλίες, όπως λέει ο Κανονισμός της Βουλής, δικαιούμαι να 
δευτερολογήσω.  Και ορθώς, βεβαίως, κανένας δεν μπορεί να αφαιρέσει το 
συνταγματικό δικαίωμα οποιουδήποτε να τοποθετηθεί, αν θεωρήσει από τη 
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δευτερομιλία μου ότι πρέπει να τοποθετηθεί.  Αλλά νομίζω συζητούμε περί όνου σκιάς.  
Τα θέματα είναι ξεκάθαρα.   

 Λοιπόν, επανέρχομαι στην πρόταση του κ. Πουργουρίδη.  Φαίνεται ότι η 
πρόταση του κ. Πουργουρίδη είναι μια συναινετική πρόταση, την οποία όμως, κύριε 
Πρόεδρε, δυστυχώς δεν μπορούμε να αποδεχτούμε για έναν απλούστατο λόγο.  
Ξέρετε τι είναι το επιχείρημα, μέσα σε μία γραμμή, που ακούστηκε σήμερα;  Εάν θα 
παίρνουμε αποφάσεις, για να μην κάμνουμε ψηφοφορία, να το λέμε καθαρά.  Αν θα 
παίρνουμε αποφάσεις που είναι συμβατές και με την κοινή λογική, πάλι πρέπει να το 
λέμε καθαρά.  Η τοποθέτηση ήταν ότι είναι αναχρονισμός, ότι θα πρέπει να τύχει 
κατάργησης, πλην όμως το υπερψηφίζουμε και μάλιστα αυξημένο.  Τουλάχιστον δε 
μεινίσκει το ίδιο!  Ψηφίζουμε, ώστε να είναι αυξημένο το παράβολο!  Λυπούμαστε!  ∆ε 
θέλουμε να αντιδικήσουμε με τους συναδέλφους μας, αλλά θα επιμείνουμε στο να μπει 
σε ψηφοφορία τζιαι έκαστος να τοποθετηθεί με γνώμονα τη συνείδησή του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 O κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την ώρα που δε γίνεται αποδεκτή η εισήγηση του κ. 
Πουργουρίδη από τους εισηγητές, εμείς θα ψηφίσουμε υπέρ της άποψης του εισηγητή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε σε ψηφοφορία για την τροπολογία του Ευρωπαϊκού Κόμματος. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία του Ευρωπαϊκού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου ως 
ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση του άρθρου 2 αυτού από το ακόλουθο νέο άρθρο:   

«Τροποποίηση του 
άρθρου 19 του 
βασικού νόμου. 

2.  Το άρθρο 19 του βασικού νόμου τροποποιείται με 
τη διαγραφή του εδαφίου (5) αυτού.». 

2. Με την προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 2 αυτού, του ακόλουθου νέου άρθρου 
3: 

«Τροποποίηση του 
άρθρου 21 του 
βασικού νόμου. 

3.  Το εδάφιο (1) του άρθρου 21 του βασικού νόμου 
τροποποιείται με τη διαγραφή της παραγράφου (δ) 
αυτού.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από 
το Ευρωπαϊκό Κόμμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Είκοσι πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, δεκαπέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, η 
τροπολογία, όπως κατατέθηκε από το Ευρωπαϊκό Κόμμα, απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, γιατί είκοσι πέντε;  Αφού επροστέθηκε ο κ. Βότσης. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κύριοι, συγγνώμη!   

 Είχα ρωτήσει πόσοι υπέρ· ήταν είκοσι έξι. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και δέκα αποχές, τα άρθρα 1 και 2 
εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν το συγκεκριμένο νομοσχέδιο; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, τρεις εναντίον και δέκα αποχές, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) 

του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Άγγελος Βότσης  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Σταύρος Ευαγόρου  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 
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 Ντίνος Χατζηνικόλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 Μαρτίου 
και στις 4 Απριλίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ο Υπουργός Οικονομικών και εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών 
οργανώσεων ΟΙΥΚ-ΣΕΚ και ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, καθώς και εκπρόσωπος της συντεχνίας 
των πιλότων της εταιρείας “Eurocypria Airlines Ltd”.  

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από το 
λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας ποσού ύψους €7.200.000 που 
αφορά την παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων για κάλυψη της δαπάνης καταβολής 
χαριστικών αποζημιώσεων προς το προσωπικό της “Eurocypria Airlines Ltd”, ανάγκη η 
οποία προέκυψε μετά τον τερματισμό των εργασιών της εταιρείας. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, μετά τον 
τερματισμό του πτητικού έργου της “Eurocypria Airlines Ltd” και την απόφαση της 
γενικής συνέλευσης των πιστωτών της εταιρείας για εκούσια εκκαθάριση, η κυβέρνηση 
προχώρησε στην επεξεργασία ενός σχεδίου χαριστικών αποζημιώσεων προς το 
προσωπικό της εταιρείας. 

 Συναφώς, ο Υπουργός Οικονομικών σε σειρά συναντήσεων που είχε με τις 
συντεχνίες του προσωπικού της “Eurocypria Airlines Ltd” υπέβαλε πρόταση για ένα 
τελικό σχέδιο αποζημίωσης, το οποίο κρίθηκε ισοβαρές και δίκαιο για όλο το 
προσωπικό της εταιρείας. 

 Το τελικό συμφωνηθέν σχέδιο διαλαμβάνει ότι για το προσωπικό της εταιρείας 
(191 άτομα), εκτός των κυβερνητών, συγκυβερνητών και διευθυντικών στελεχών της 
εταιρείας, η αποζημίωση θα είναι ίση με πεντέμισι εβδομαδιαίους μισθούς 
πολλαπλασιαζόμενη με τα χρόνια υπηρεσίας.  Για τους κυβερνήτες, συγκυβερνήτες 
(63 άτομα) και τα διευθυντικά στελέχη της εταιρείας (18 άτομα) η αποζημίωση θα είναι 
ίση με τρεις εβδομαδιαίους μισθούς πολλαπλασιαζόμενη με τα χρόνια υπηρεσίας και 
ανώτατη αποζημίωση ο ένας ετήσιος μισθός.  Το συνολικό ποσό που θα απαιτηθεί για 
τις πιο πάνω αποζημιώσεις με βάση το τελικά συμφωνηθέν σχέδιο υπολογίζεται στα 
€7,2 εκ. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών, αναλύοντας τους λόγους για τους οποίους κρίνεται 
σκόπιμη η παραχώρηση του πιο πάνω ποσού, κατέθεσε στην επιτροπή ότι, παρά το 
γεγονός ότι από νομικής άποψης δεν υπάρχει για την κυβέρνηση οποιαδήποτε  
υποχρέωση για αποζημίωση των υπαλλήλων μιας ιδιωτικής εταιρείας, επειδή αυτή 
τερματίζει τις εργασίες της, καταβλήθηκε προσπάθεια κατάρτισης ενός δίκαιου και 
σωστού πακέτου χαριστικών αποζημιώσεων προς το προσωπικό της εταιρείας, 
ιδιαίτερα στα πλαίσια των παρόντων πολύ περιοριστικών δημοσιοοικονομικών 
συνθηκών. 

 Περαιτέρω, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι το εν λόγω σχέδιο έχει 
βασιστεί σε ένα παρόμοιο σχέδιο εθελοντικής αφυπηρέτησης που είχε εφαρμοστεί στις 
Κυπριακές Αερογραμμές παλαιότερα.  Το υφιστάμενο σχέδιο όμως καταρτίστηκε σε 
πιο στοχευμένη βάση, με αυξημένη χαριστική αποζημίωση στους χαμηλά 
αμειβόμενους υπαλλήλους της εταιρείας και με καθορισμό ανώτατου ορίου 
αποζημίωσης για τους υψηλότερα αμειβομένους. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του όλου θέματος, οι εκπρόσωποι των 
συνδικαλιστικών οργανώσεων της εταιρείας ανέφεραν τα ακόλουθα: 

1. Ο εκπρόσωπος της ΟΥΙΚ-ΣΕΚ δήλωσε ότι παρατηρείται καθυστέρηση στην 
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καταβολή των οφειλόμενων ποσών προς τους υπαλλήλους της εταιρείας από 
τις κρατικές υπηρεσίες και τον εκκαθαριστή, με αποτέλεσμα οφειλόμενα ποσά, 
όπως είναι η υποχρέωση επιστροφής Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (ΦΠΑ) να 
κατακρατείται εδώ και καιρό και να μην έχει καταβληθεί στην εταιρεία. 

2. Ο εκπρόσωπος της ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ δήλωσε ότι έχουν γίνει πάρα πολλές 
επαφές, συναντήσεις και διαβουλεύσεις μέχρι να καταρτιστεί το υπό αναφορά 
σχέδιο.  Περαιτέρω, δήλωσε ότι οι αποζημιώσεις είναι χαριστικές, αλλά η 
συνδικαλιστική πλευρά θεωρεί ότι επειδή στη συγκεκριμένη περίπτωση 
εργοδότης είναι το κράτος, σωστά έχει επιδειχθεί ιδιαίτερη ευαισθησία. 

3. Ο εκπρόσωπος της συντεχνίας των πιλότων της “Eurocypria Airlines Ltd” 
δήλωσε ότι, παρ’ όλο που το ύψος των σχετικών αποζημιώσεων δεν έχει 
συμφωνηθεί με τις επηρεαζόμενες συνδικαλιστικές οργανώσεις και παρά το 
γεγονός ότι διαφωνεί με τη  χρησιμοποιηθείσα μέθοδο υπολογισμού των 
αποζημιώσεων, το νομοσχέδιο θα πρέπει να ψηφιστεί σε νόμο. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε επίσης ότι θεωρεί το υπό συζήτηση σχέδιο 
αποζημίωσης των υπαλλήλων της “Eurocypria Airlines Ltd” ετεροβαρές σε 
σχέση με το αντίστοιχο σχέδιο του 2006, που αφορούσε τους υπαλλήλους των 
Κυπριακών Αερογραμμών, το οποίο προέβλεπε για τεσσερισήμισι εβδομάδες 
αποζημιώσεις και ήταν προϊόν εθελούσιας συμφωνίας και όχι απόλυσης, όπως 
είναι η προκειμένη περίπτωση. 

 Περαιτέρω, ανέφερε ότι το Υπουργείο Οικονομικών, γνωρίζοντας ότι οι 
υπάλληλοι της “Eurocypria Airlines Ltd” παραμένουν απλήρωτοι, συνεχίζει να 
κατακρατεί δεσμευμένο ποσό ύψους €1.3 εκατομ. στα ταμεία του ΦΠΑ, το οποίο 
δεν έχει ακόμη αποδοθεί στην εταιρεία, ενώ από τις 7 Ιανουαρίου έχει ληφθεί η 
τελική εκκαθάριση του συγκεκριμένου λογαριασμού και συνεπώς το αρμόδιο 
υπουργείο όφειλε να είχε καταβάλει τα οφειλόμενα. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών ανέφερε ότι το σχέδιο χαριστικής 
αποζημίωσης έτυχε εκτενούς διαβούλευσης μεταξύ του Υπουργού Οικονομικών και 
των επηρεαζόμενων συντεχνιών μέχρι να λάβει την τελική του μορφή.  Το σχέδιο έγινε 
πιο κοινωνικά στοχευμένο, στη βάση πολιτικής απόφασης, εξ ου και ο διαχωρισμός 
μεταξύ των χαμηλότερα και υψηλότερα αμειβόμενων υπαλλήλων της εταιρείας. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε ότι η μέση αποζημίωση για το 
υπαλληλικό προσωπικό (191 άτομα) ανέρχεται στις €19.604, για την κατηγορία των 
κυβερνητών και συγκυβερνητών (63 άτομα) η μέση αποζημίωση ανέρχεται στις 
€45.043 και για την κατηγορία του διευθυντικού προσωπικού (18 άτομα) η μέση 
αποζημίωση ανέρχεται σε €30.431. 

 Αναφορικά με το θέμα των δεδουλευμένων, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι η 
ιεράρχηση με την οποία γίνονται οι πληρωμές αποτελούν θέμα καθαρά του 
εκκαθαριστή, αλλά το προσωπικό βρίσκεται στην πρώτη κατηγορία ικανοποίησης των 
αιτημάτων του.  Η κυβέρνηση, συμπλήρωσε, σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
δεν επιτρέπεται να καταβάλει οποιοδήποτε ποσό αφορά δεδουλευμένα, πέραν της 
χαριστικής αποζημίωσης. 

 Αναφορικά με το θέμα της επιστροφής ΦΠΑ προς την εταιρεία, δήλωσε ότι 
εκκρεμεί η ικανοποίηση της οφειλής και θα γίνουν προσπάθειες εκ μέρους του 
υπουργείου για επίσπευση της όλης διαδικασίας. 

 Κατά τη διάρκεια της συνεδρίας την επιτροπή απασχόλησε επίσης το θέμα των 
πληρωμών προς δικαιούχα πρόσωπα εκ μέρους της εταιρείας, για την περίοδο μεταξύ 
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του χρόνου τερματισμού των εργασιών της εταιρείας και του χρόνου ανάληψης 
καθηκόντων από το διορισμένο εκκαθαριστή. 

 Συναφώς, μέλη της επιτροπής ζήτησαν από τους αρμοδίους  την κατάθεση 
σχετικών στοιχείων για την περίοδο αυτή, στοιχεία τα οποία τελικά κατατέθηκαν στις  4 
Απριλίου 2011 από τον εκπρόσωπο της συντεχνίας των πιλότων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά  πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, τάσσεται υπέρ της 
ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Η δική μας κοινοβουλευτική ομάδα, κύριε Πρόεδρε, θα ψηφίσει υπέρ αυτού του 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού με πολύ μεγάλο δισταγμό.  Ο δισταγμός μας 
προέρχεται εκ του γεγονότος ότι, την ίδια ώρα που ψηφίζουμε εφτά εκατομμύρια ευρώ 
και, για να δοθούν εις τους εργαζόμενους της Eurocypria, δεκάδες, εκατοντάδες 
συνάνθρωποί μας, πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, οικοδόμοι, πελεκάνοι, 
καλουπτσιήδες και από άλλα επαγγέλματα απολύονται από τις δουλειές τους και δε 
σπεύδει κανένας να πει ότι για αυτούς τους ανθρώπους που απολύονται από τις 
δουλειές τους πρέπει να ψηφίσουμε συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς, για να 
τους δοθεί κάποιο ποσό χαριστικά. 

 ∆εύτερον, εάν τα €35 εκατομ. που ενέκρινε η Βουλή για τη διάσωση της 
Eurocypria δεν εδαπανούντο, κατά το μεγαλύτερο δυνατό ποσοστό, για να εξοφληθούν 
οι τράπεζες, θα υπήρχαν χρήματα διαθέσιμα, για να καταβληθούν εις τους υπό 
απόλυση υπαλλήλους.  Παρά ταύτα, κρίνουμε ότι ο κάθε εργαζόμενος που χάνει τη 
δουλειά του δικαιούται τη συμπάθεια του κοινωνικού συνόλου που εκφράζεται μέσα 
από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Την ίδια ώρα όμως νιώθουμε την ανάγκη να 
πούμε πως δεν πρέπει αυτή η συμπάθεια να εκδηλώνεται μόνο για όσους εργάζονται 
στον ευρύτερο δημόσιο τομέα ή σε εταιρείες στις οποίες το κράτος είναι ο βασικός 
μέτοχος, γιατί με αυτό τον τρόπο γίνεται μια πολύ μεγάλη αδικία εις βάρος του 
υπόλοιπου πληθυσμού. 

 Με αυτά, κύριε Πρόεδρε, τα επιχειρήματα η κοινοβουλευτική μας ομάδα με 
δισταγμό θα υπερψηφίσει το συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 
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 Εδώ που φτάσαμε αναφορικά με το ζήτημα της Eurocypria δεν έχουμε και άλλη 
επιλογή.  Οι χειρισμοί που έγιναν -και δε θέλω να ανοίξω το κεφάλαιο σε πλάτος- ήταν 
τέτοιοι, για τους οποίους πολλά ακούστηκαν και από το βήμα της ολομέλειας, αλλά και 
από τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, αλλά το κυριότερο, κύριε Πρόεδρε, μέσα στην 
κοινωνία, στους τόπους δουλειάς, στους χώρους εργασίας, σε κοινωνικές 
συναναστροφές, στις πλατείες και στους δρόμους, για τον απαράδεκτο τρόπο με τον 
οποίο χειρίστηκε το όλο ζήτημα ευθύς εξαρχής ο Υπουργός των Οικονομικών, για να 
υπεξαιρέσει, γιατί περί αυτού πρόκειται -και είναι ακριβέστατη η φράση που 
χρησιμοποιώ- τη συναίνεση εν αγνοία των βουλευτών για την έγκριση εκείνου του 
ποσού που είχε αποφασίσει να διαλύσει την εταιρεία.   

 Ξέρετε τι ζήτημα προκύπτει τώρα;  Προκύπτει το εξής ζήτημα:  Σήμερα είδε το 
φως της δημοσιότητας και είναι επίκαιρο αυτό το εικοσιτετράωρο το ότι δεκάδες 
Ελληνοκύπριοι συνωθούνται στις δουλειές που αφορούν τον τουριστικό τομέα, σε 
ξενοδοχεία, σε εστιατόρια, σε καφετέριες, ιδιαίτερα με την έναρξη της νέας περιόδου, 
και συνδιαγωνίζονται μαζί με τους κοινοτικούς ποιος θα προσληφθεί.  Αυτό συμβαίνει 
στην Πάφο, συμβαίνει στην Αγία Νάπα, με βάση τα στατιστικά στοιχεία που τηρούν οι 
αρμόδιες υπηρεσίες.  Εάν μία από τις “σημαίες” αυτής της κυβέρνησης σε κάθε κριτική 
ή επίκριση που τους γίνεται αναφορικά με την κακή πορεία της οικονομίας και την 
αυξημένη ανεργία είναι «μα, εμείς δίνουμε επιδόματα», γιατί περί αυτού πρόκειται, 
αυτό λέγεται συνέχεια και αυτό είπε και ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας πριν σαράντα 
οκτώ ώρες, θέλουμε να ακούσουμε από την κυβερνητική πλευρά επ’ ευκαιρία αυτού 
του νομοθετήματος εάν προτίθενται να δώσουν επιδόματα.  Και, αν ναι, προς ποίαν 
κατεύθυνση και σε ποίον ύψος.  Για να μην πω ότι είναι και αρκετά επίκαιρο το ζήτημα 
των επιδομάτων, ενόσω μπαίνουμε στην περίοδο την πασχαλινή.  Νομίζω ότι είναι με 
πολλή έπαρση η κυβερνητική πλευρά, ιδιαίτερα οι υπουργοί, αλλά και οι βουλευτές 
που μας υπενθυμίζουν κάθε φορά ότι δίνονται επιδόματα σε συνταξιούχους, 
πασχαλινά, χριστουγεννιάτικα.  Τι σκοπεύουν να κάμουν με όλο αυτό τον κόσμο;  Θα 
πρέπει δηλαδή να γίνουν πιλότοι της Eurocypria τζιαι να απολυθούν ή αεροσυνοδοί ή 
να δουλεύκουν σε αεροπορική εταιρεία, για να πάρουν έστω αυτό το μειωμένο ποσό 
που συμφώνησε εκών άκων η συντεχνία, που αφορά τον προϋπολογισμό που θα 
ψηφίσουμε;   

 Θα υπερψηφίσουμε και εμείς τον προϋπολογισμό, αλλά δεν ξεχνούμε πώς 
καταγράφηκε το συμβάν της Eurocypria εις τα δελτία της πολιτικής συνείδησης του 
τελευταίου πολίτη που απορρίπτει κατηγορηματικά τον τρόπο χειρισμού από τον 
Υπουργό των Οικονομικών.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Χωρίς να διαφωνούμε με τα όσα είπε ο κ. Πουργουρίδης, είναι προφανές ότι οι 
εργαζόμενοι στη Eurocypria και το ποσό το οποίο εγκρίνουμε ως αποζημίωση δεν 
τίθενται στην ίδια μοίρα με αυτό που πήγα να νιώσω προηγουμένως, γιατί ακριβώς 
αυτά είναι δικαιώματα τα οποία απορρέουν μέσα από την εργασιακή σχέση την οποία 
είχαν στη συγκεκριμένη εταιρεία, κύριος μέτοχος της οποίας ήταν το κράτος και το 
οποίο κράτος όφειλε να τους αποζημιώσει.  Και μάλιστα πρέπει να πούμε ότι οι 
αποζημιώσεις αυτές δεν ήταν και στο επίπεδο που θα έπρεπε υπό κανονικές συνθήκες 
να είναι.  Σε αντίθετη περίπτωση θα είχαν κάθε δικαίωμα οι εργαζόμενοι να 
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προσφύγουν στο εργατικό δικαστήριο και να διεκδικήσουν ακριβώς αυτές τις 
αποζημιώσεις και να επιδικαστούν. 

 Το ζητούμενο είναι άλλο για μας.  Πρόκειται για ένα καθαρό πολιτικό θέμα.  Το 
συζητήσαμε και την προηγούμενη φορά, όταν είχαμε την ευκαιρία να εγκρίνουμε τα 
€35 εκατομ. για τη Eurocypria, ότι αυτή η κατάσταση είναι αποτέλεσμα μίας 
κακοδιαχείρισης η οποία υπήρχε στην εταιρεία, είναι αποτέλεσμα διασπάθισης πόρων 
και χρημάτων της εταιρείας.  ∆υστυχώς, για τα σκάνδαλα τα οποία ταλάνιζαν την 
εταιρεία, ενώ είχαν αποκαλυφθεί, ενώ ήσαν γνωστά, δεν ελήφθησαν τα κατάλληλα 
μέτρα, για να αντιμετωπιστούν τη στιγμή που έπρεπε.  Και θα έχουμε την ευκαιρία στη 
συνέχεια και στο Κεφάλαιο Τέταρτο να μιλήσουμε γι’ αυτή την περίπτωση, όπως το 
αναφέραμε και τότε.   

 Απ’ εκεί και πέρα, υπάρχει και ένα δεύτερο σοβαρό ζήτημα, το οποίο κυρίως 
προκύπτει μέσα από τον τρόπο που η κυβέρνηση, τα συναρμόδια υπουργεία και η 
διοίκηση της Eurocypria χειρίστηκαν όλο το ζήτημα.  Είναι πολύ καλά γνωστό ότι πριν 
από δεκατέσσερις μήνες με εκβιαστικούς τρόπους επιχείρησαν να αποσπάσουν τη 
συγκατάθεση της Βουλής για την έγκριση των €35 εκατομ., με κύρια ακριβώς 
δικαιολογία ότι η εταιρεία θα μπορούσε να ήταν βιώσιμη και να ισοφαρίσει τον 
ισολογισμό της για το 2010 και να είναι κερδοφόρα το 2011, όμως σε μερικούς μήνες 
έκλεισε.  Έχουν τακτοποιηθεί οι χρεώστες της εταιρείας, έχουν όμως παραμείνει 
εκτεθειμένοι όλοι οι υπόλοιποι, συμπεριλαμβανομένης και της κυπριακής οικονομίας. 

 Παρ’ όλα αυτά, εμείς θα ψηφίσουμε το συγκεκριμένο προϋπολογισμό, όπως 
ανέφερα, αλλά θα πρέπει κάποια στιγμή και κάποιοι να αναλαμβάνουν πολιτικές 
ευθύνες.  Από τη στιγμή που δεν υπάρχει πρόθεση να ξεκαθαρίσουν πειθαρχικές και 
ποινικές ευθύνες, τουλάχιστον κάποιοι τις πολιτικές ευθύνες τους θα πρέπει να τις 
αναλαμβάνουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι γεγονός ότι αυτό το νομοσχέδιο αφήνει μια πικρή γεύση, γιατί νιώθουμε, 
νομίζω, όλοι ότι αυτή τη στιγμή πληρώνουμε τα λάθη μας, τα λάθη ως πολιτεία, ίσως 
και ως Βουλή, γιατί ακριβώς αυτά τα ζητήματα είχαν τεθεί από το κοινοβούλιο από το 
Νιόβρη του 2009.  Αν είχαν έγκαιρα παρθεί εκείνα τα μέτρα που εμείς τότε ήμασταν 
διατεθειμένοι να συζητήσουμε και είχαμε υποβάλει και εισηγήσεις, ίσως να μην 
εχρειαζόταν σήμερα να φτάσουμε εδώ, ίσως σήμερα να μπορούσαμε να έχουμε είτε 
μια Eurocypria που θα μπορούσε να λειτουργεί μ’ ένα βιώσιμο επιχειρηματικό μοντέλο 
είτε να είχαν συγχωνευθεί οι δύο αερομεταφορείς ή οι εργασίες τους.  Αλλά δυστυχώς 
δεν προχωρήσαμε ως πολιτεία να πάρουμε εκείνα τα μέτρα που έπρεπε να πάρουμε 
τότε, χάσαμε τα €35 εκατομ., πληρώνουμε ακόμα €7 εκατομ. σήμερα σε αποζημιώσεις 
και ακόμη ηχούν στα αυτιά μας οι υποσχέσεις του Υπουργού Οικονομικών που έδινε 
τότε, ότι θα απορροφήσει το προσωπικό της Eurocypria στο δημόσιο ή στις Κυπριακές 
Αερογραμμές.  Φυσικά εκείνες οι υποσχέσεις δεν μπορούσαν να υλοποιηθούν και 
αναγκάστηκε ακριβώς αυτό το σώμα, μέσω της επιτροπής Οικονομικών, να 
ενημερώσει τους υπαλλήλους ότι εκείνες οι υποσχέσεις ήταν φρούδες, 
παραπλανητικές, δεν μπορούσε να γίνει κάτι τέτοιο.  Επομένως, σήμερα τουλάχιστον 
γι’ αυτούς τους ανθρώπους ψηφίζουμε να καταβληθεί μια βοήθεια, γιατί ακριβώς 
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μένουν χωρίς δουλειά από λάθη του εργοδότη τους και ο εργοδότης τους είναι το 
κράτος.   

 Καταλήγω με το εξής:  Πληρώνουμε αυτή τη στιγμή €7 εκατομ. για τους 
τριακόσιους, ας ελπίσουμε ότι οι Κυπριακές Αερογραμμές δε θα ακολουθήσουν τη 
Eurocypria, ας ελπίσουμε ότι το δικό τους το σχέδιο εξυγίανσης θα πετύχει, γιατί, αν 
δεν πετύχει, για τις Κυπριακές Αερογραμμές θα πρέπει να πληρώσουμε €40 εκατομ., 
αν εφαρμοστούν τα ίδια κριτήρια που έχουν εφαρμοστεί στην υπόθεση της Eurocypria.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια ότι πληρώνομε λάθη, ναι.  Τα λάθη μιας 
κακοδιαχείρισης για χρόνια και επιλογών διαχείρισης πέραν των δέκα χρόνων όχι μόνο 
της Eurocypria, αλλά και των Κυπριακών Αερογραμμών, οι οποίες εδημιούργησαν 
τέτοια προβλήματα, που ασφαλώς, ιδιαίτερα σήμερα, που οι αερομεταφορές στον 
κόσμο περνούν κρίση, μεγαθήρια περνούν κρίση, αυτά αναδεικνύονται με πιο 
δραματικό τρόπο.  Βέβαια, εμείς, αν είχαμε τις απόψεις που ακούστηκαν, δε θα 
ψηφίζαμε. 

ΚΟΣΜΗΤΟΡΑΣ: 

(Σ. ΦΥΤΤΗΣ) 

 Ε, μεν τους προκαλείτε! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Συγγνώμη, τα πράγματα πρέπει να λέγονται με το όνομά τους! 

 Είναι μια υποχρέωση βεβαίως προς τους εργαζόμενους, όπως υποχρέωση έχει 
η πολιτεία προς όλους τους εργαζόμενους που βρίσκονται σ’ αυτή τη θέση.  Και η 
υποχρέωση που εκπληρώνεται και σε άλλους εργαζόμενους από την αντιπολίτευση 
χαρακτηρίζεται ως “επιταγές ελεημοσύνης” και οι 5 300 θέσεις που δόθηκαν σε 
άνεργους αυτό το χρόνο από τα προγράμματα του Υπουργείου Εργασίας και της 
Υπηρεσίας Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού χαρακτηρίζονται ως “παρανυχίδες”.  
Επομένως, ας μη χρησιμοποιούμε το καθετί, για να ασκούμε την κριτική μας εφ’ όλης 
της ύλης.  Αν θέλουμε να συζητήσουμε, να συζητήσουμε συγκεκριμένα το κάθε ζήτημα.   

 Για τη Eurocypria θέλω να πω το εξής:  Η κριτική δεν απαντά σε βασικά 
ζητήματα -μιλώ για τα €35 εκατομ.- δεν απαντά παραδείγματος χάριν στο τι θα γινόταν 
με τους διακόσιες τόσες χιλιάδες τουρίστες που δε θα έφερνε η Eurocypria.  Να 
θυμίσω ότι σ’ αυτή την αίθουσα έγινε θέμα για 1 700 που εν εκαταφέραμε να φέρομε οι 
Κυπριακές Αερογραμμές μετά που έκλεισε η Eurocypria;  Ε, τους 220 000 τουρίστες 
ποιος θα τους έφερνε;  Τι σημαίνει 220 000 τουρίστες στην Κύπρο;  Με βάση τα 
στατιστικά στοιχεία του ΚΟΤ, είναι €750 ανά κεφαλή και για κάθε Ρώσο πέραν των 
€900 ανά κεφαλή.  Τι εισοδήματα είχε το κράτος και η κυπριακή οικονομία από αυτά τα 
δεκάδες εκατομμύρια;  ∆εκάδες εκατομμύρια διοχετεύτηκαν στην αγορά σε μια 
δύσκολη περίοδο, εισέπραξε το κράτος το 15% του φόρου προστιθέμενης αξίας και 
άλλα τέλη από τους τουρίστες.  Τι θα συνέβαινε, αν έκλειε το Φεβράρη του 2010 η 
Eurocypria;  ∆ε θα πληρώναμε την αποζημίωση;  Τα €35 εκατομ. θα ήταν με τους πιο 
επιεικείς υπολογισμούς που υιοθετήθηκαν από τους πλείστους €54 εκατομ. και κατά 
άλλους €84 εκατομ.  Επομένως, ας περιοριστούμε σ’ αυτό το ζήτημα που καλύπτει μια 
αποζημίωση εργαζομένων, που φέρουν τη λιγότερη ευθύνη για την κακοδιαχείριση 
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που έγινε για τόσα χρόνια και οδήγησε τη Eurocypria στο κλείσιμο, και ας πάρομε όλα 
εκείνα τα μέτρα, για να μη βρεθούμε μπροστά σε καινούργια παρόμοια φαινόμενα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Χριστοφόρου, μετά ο κ. Κουλίας και ολοκληρώνεται ο κύκλος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Πιστεύω και εγώ ακράδαντα ότι οι εργαζόμενοι είναι οι τελευταίοι που 
ευθύνονται και είναι οι πρώτοι που καλούνται πλειστάκις να πληρώσουν το τίμημα 
λαθών, παραλείψεων, όχι μόνο της πολιτείας, αλλά και διοικήσεων.  Αλλά, 
συνάδελφοι, εφόσον σ’ αυτό τον τόπο ουσιαστικά έγινε άγραφος νόμος το 
ακαταδίωκτο και το ατιμώρητο των ενόχων για όλα τα σκάνδαλα, τελικά την 
πληρώνουν αυτοί οι αθώοι και ανυποψίαστοι εργαζόμενοι, που στο κάτω κάτω είναι με 
κόπο και ιδρώτα που αγωνίζονταν όλα αυτά τα χρόνια μέσα στην εταιρεία. 

 ∆εν είναι τυχαίο ότι η ύψιστη ευαισθησία μας ως ∆ημοκρατικού Συναγερμού για 
τους εργαζόμενους διεφάνη και διεγράφη και την περίοδο των δέκα χρόνων που 
εκυβερνήσαμε.  ∆εν ξεπουλήσαμε καμιά κρατική ή ημικρατική εταιρεία, δεν κλείσαμε 
καμιά κρατική ή ημικρατική εταιρεία, δεν απολύσαμε κανέναν εργαζόμενο, δεν 
περικόψαμε δικαιώματα εργαζομένων.  Τουναντίον προσπαθούσαμε να 
δημιουργήσουμε ανάπτυξη, εξ ου και είχαμε και συνθήκες πλήρους απασχολήσεως, 
και σίγουρα δίκαια ο λαός σήμερα νοσταλγεί, αναπολεί και αναμιμνήσκεται εκείνων 
των καλών ημερών της διακυβέρνησης του Γλαύκου Κληρίδη.   

 Με αυτά τα δεδομένα εμείς θεωρούμε ότι θα ήμαστε οι τελευταίοι που θα 
περικόπταμε δικαιώματα εργαζομένων ή αποζημιώσεις.  Θα ήμαστε οι τελευταίοι, όταν 
έφυγαν μάλιστα δεκάδες εκατομμύρια, για να ξεπληρώσουν άλλες οφειλές.  Είναι 
τεράστια η υλική και η ηθική οφειλή μας προς τους εργαζόμενους, όπου και αν 
βρίσκονται αυτοί, όμως έχουμε μια διαφορά αντίληψης και φιλοσοφίας και 
προσέγγισης.  Εμείς, όταν είδαμε τον κίνδυνο και προβλέψαμε -στο κάτω κάτω, αν 
ευρισκόμαστε στην πολιτική, ένα βασικό κριτήριο και ικανότητα του πολιτικού είναι η 
διορατικότητα- επειδή προβλέψαμε ότι αυτές οι αερογραμμές θα προσγειώνονταν 
ανώμαλα, τι επροτείναμε, για να μη συζητάμε αυτό το θέμα;  Επροτείναμε την πιο 
βελούδινη λύση:  Αντί να οδηγηθούμε σε οριστικό κλείσιμο, όπως ήταν οι προβλέψεις 
μας, να δοθεί σε στρατηγικό επενδυτή, που αυτή τη στιγμή και οι εργαζόμενοι θα 
έκαναν τις δουλειές τους και οι τουρίστες θα έρχονταν στην Κύπρο και η εταιρεία θα 
πλήρωνε φόρους στο κράτος και τα κρατικά ταμεία θα είχαν εισοδήματα και δε θα 
έφευγαν από τα ταμεία του κράτους όλα αυτά τα εκατομμύρια.  Αντ’ αυτού όμως, 
κάποιοι έμειναν προσκολλημένοι σε ιδεολογικές αγκυλώσεις του τύπου «παρά να την 
ξεπουλήσουμε» -το γνωστό σύνθημα- «στο ιδιωτικό κεφάλαιο, προτιμήσαμε να την 
κλείσουμε».  Εάν συνεχίσουμε με αυτή τη νοοτροπία, δυστυχώς πολύ φοβάμαι ότι δε 
θα είναι το μοναδικό παράδειγμα χείριστης διαχείρισης διαχρονικά, λέω.  ∆εν την 
περιορίζω στη διακυβέρνηση Χριστόφια, να είμαστε ξεκάθαροι, αφού χείριστη 
διαχείριση, κομπίνες, σκάνδαλα και απάτες στη Eurocypria έγιναν διαχρονικά. 

 Φτάσαμε εδώ, γιατί κάποιοι είχαν φοβία να σώσουν την εταιρεία βάζοντας 
στρατηγικό επενδυτή, μπας και ξηλωθεί το σύνθημα αιώνων από το 1917 ότι «τίποτε 
δεν ξεπουλιέται στο ιδιωτικό κεφάλαιο».  Αυτή είναι η σκληρή πραγματικότητα και ας 
μη μας πουν κάποιοι, με αυτό που είπα τώρα, ότι «ο Συναγερμός θέλει να ξεπουλήσει 
κερδοφόρους ημικρατικούς οργανισμούς».  Μακριά από εμάς αυτά!  Μακριά από εμάς 
αυτά!  Εμείς δείξαμε έργο στα δέκα χρόνια.  Ούτε διάθεση είχαμε ούτε πρόθεση.  
Υπάρχει μεγαλύτερο ξεπούλημα από το να κλείεις μια εταιρεία;  Και να αφήνεις τους 
εργαζόμενους στους δρόμους;  Αυτό κι αν είναι ξεπούλημα!   
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, τις τελευταίες εβδομάδες έχω κουραστεί να θέτω θέματα 
διαδικασίας.  Ειλικρινά η απογοήτευσή μου δε λέγεται.  Το πρωί, με εισήγηση του κ. 
Πουργουρίδη, είπαμε ότι θα περιοριστεί το άλφα, το βήτα, το γάμα.  Πάντα εσείς, 
κύριοι, το παραβιάζετε!  Έλεος πλέον!  Απ’ αφορμή τα €7 εκατομ. άκουσα ολόκληρη 
διάλεξη και για την αποτυχημένη διακυβέρνηση Χριστόφια και την πετυχεμένη δεκαετία 
που τη νοσταλγεί ο λαός, που περπατά στους δρόμους, κλαίει, βάλλει το τραγούδι 
“Νοσταλγία”, αφιερώσεις, come back!  Κύριε ελέησον πλέον!  

(Γέλια) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Τρία λεπτά είπα να μιλήσω τζιαι εγώ, κύριε Πρόεδρε, τζιαι έγινε θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλίας και τελειώνει η συζήτηση. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν δεν έμενε όρθιος ο κ. Λαμάρης, δε θα εζητούσα το λόγο.  
Επειδή υπάρχει αυτό το επιχείρημα των προηγουμένων και ξέρουμε η προηγούμενη 
κυβέρνηση ποια ήταν...  Ήταν η κυβέρνηση του Τάσσου Παπαδόπουλου, με μια 
νοικοκυρεμένη και συσταρισμένη πολιτική, με ένα πλεόνασμα των €550 εκατομ.  Και 
θυμούμαι, όταν εξεκίνησαν να ζητούν τα €35 εκατομ., η συντεχνία της Eurocypria ήταν 
πρώτη.  Έκαμνε διακόσια τηλεφωνήματα, για να τα δώκουμε!  Ήτανε κάποιος κ. 
Ιωάννου ο πρόεδρος, με κάτι αλχημείες λογιστικές έλεγε περίπου ότι εννά κάμει και 
κέρδος.  Με την κοινή λογική των συναδέλφων, συμπεριλαμβανομένου και του 
υποφαινομένου, εφαίνετουν παράξενο να γίνει τούτο το πράγμα.  Και σε μια περίοδο 
κρίσης είχαμε δύο αεροπορικές εταιρείες του κυπριακού λαού στην Κύπρο.  Τη Cyprus 
Airways και τη Eurocypria.  Ποια δυσκολία υπήρχε να γίνει μια συγχώνευση ή μια 
στρατηγική συμμαχία και να λέγαμε και στους τραπεζίτες που εκαραδοκούσαν μόλις 
είδαν τα πράγματα και εζοφφώσαν πώς θα πκιάσουν τα λεφτά!  Εσοφιστήκαν εκατό 
τέχνες!  Και το αποτέλεσμα ήταν παρά πολλοί συνάδελφοι, όλων των πλευρών, είτε 
κατ’ ιδίαν είτε σε πηγαδάκια, να λένε: «Ρε, μα εννά μας γελάσουν τούτοι, εννά μας 
πκιάσουν τα εκατομμύρια, για να πληρωθούν, και θα βρεθούν στο δρόμο οι 
εργαζόμενοι!».  Ιδού το αποτέλεσμα!  Και τα €7 εκατομ. έντζιε λύουν το πρόβλημα 
πάλαι!  Οι άνθρωποι εμείναν χωρίς δουλειά!  Με μια ππάτσια των €7 εκατομ. δε 
λύνουμε τα προβλήματά τους.  Εβρεθήκαν και αυτοί άνεργοι. 

 Σήμερα το πρωί -ξυπνώ πρωί- μπήκα στο διαδίκτυο τζιαι είδα αυτό που έγραψε 
ο Μιτίδης σε ένα σκίτσο:  «Η Ελλάδα μεταφέρει το σταυρό της και η Κύπρος το 
Σταυράκη της»!  Ιδού τα αποτελέσματα!  Επήαν τα €45 εκατομ! 

(Γέλια) 

 Επήαν γυαλί! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι... 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Επειδή συνήθως είμαστε μόνο για να κατακεραυνώνουμε ο ένας τον άλλο, εγώ 
θέλω να θυμίσω με αυτοκριτική διάθεση αυτό που είπα σε μια προηγούμενη συζήτηση.  
Ακόμα περιμένουν οι πολίτες!  Είτε τον υπουργό να αποκαλύψει εκείνους τους 
πολιτικούς τζιαι τους βουλευτές που έκαμαν παρέμβαση στον ίδιο για αποδεδειγμένη 
ευθύνη κάποιου ανώτερου στελέχους της Eurocypria όχι μόνο να μην τιμωρηθεί, αλλά 
και να επιβραβευθεί με αποζημίωση, είτε κάποιους από μας, οι οποίοι δεν μπορεί να 
είναι αόρατοι, αν λέει αλήθεια ο υπουργός, να δηλώσουν ότι έκαμαν έστω λάθος!  Είναι 
αυτό που δε θα ακούσουν οι πολίτες τζιαι μπορεί να μας στείλουν ένα άλλο μήνυμα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, ακουστήκαν όλες οι πλευρές.  Να επαναλάβω μια έκκληση την 
οποία εκάμαμε το πρωί στη σύσκεψη των αρχηγών.  Επειδή έχουμε παρά πολλά 
θέματα και, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι, σχεδόν όλες οι πλευρές, οι βουλευτές όλων των 
πλευρών έχουν δεσμεύσεις που θα πρέπει να εκπληρώσουν, η παράκληση είναι να 
τοποθετείται η κάθε πλευρά για τα θέματα τα οποία κρίνει, όμως να μην παρουσιαστεί 
το φαινόμενο τέσσερις-πέντε από μια κοινοβουλευτική ομάδα να μιλούν και μετά άλλοι 
τέσσερις-πέντε.  Ένας, αν είναι εύκολο, ο αρμόδιος της κάθε ομάδας να τοποθετηθεί 
και να προχωρήσουμε.  Εν είδει έκκλησης το λέω. 

 Ναι, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει μια εισήγησις να αναβληθεί και το Κεφάλαιο ∆΄.   

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Εντάσσεται στη σκέψη που έχετε ήδη καταθέσει.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όχι, δεν είναι σκέψη. ήταν ένας προβληματισμός που είχαμε σήμερα στη 
σύσκεψη των αρχηγών, που έχει ακουστεί απ’ όλους. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Επεκτείνω τον προβληματισμό σας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να το δούμε την ώρα που πρέπει. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ωραία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της ∆ημοκρατίας 
ποσού ύψους €7.200.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή από τον κ. Περδίκη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Απέχετε;  Μάλιστα. 

 Τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και 
μία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού 
Νόμος (Αρ. 2) του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, καμία εναντίον 
και μία αποχή.  

 Τα θέματα από τον αριθμό 5 μέχρι και 11 έχουν κοινή έκθεση και είναι «Ο περί 
Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Ο περί Κέντρων Προστασίας και 
Απασχόλησης Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Οι περί Κέντρων 
Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», «Ο 
περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Οι περί Κέντρων 
Ενηλίκων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», «Ο περί Στεγών για Ηλικιωμένους 
και Αναπήρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Οι περί Στεγών για 
Ηλικιωμένους και Αναπήρους (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς του επισυνημμένου 

παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου   

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
τα υπό αναφορά νομοσχέδια και κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 3, 10 και την 31η Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο ιατρός εργασίας του ίδιου υπουργείου, εκπρόσωποι του 
Γραφείου Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Στεγών Ευγηρίας, καθώς και της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΟΕΒ εκπροσωπώντας το Σύνδεσμο Εγκεκριμένων Ιδιωτικών 
Νηπιαγωγείων Κύπρου και τον Παγκύπριο Σύνδεσμο Βρεφοκομικών-Παιδοκομικών 
Σταθμών και Νηπιαγωγείων, που είναι μέλη της. 

 Σκοπός όλων των υπό αναφορά νομοσχεδίων και κανονισμών είναι η πλήρης 
εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την Οδηγία 2006/123/ΕΚ του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 12ης ∆εκεμβρίου 2006 σχετικά με τις υπηρεσίες 
στην εσωτερική αγορά.  Επισημαίνεται ότι η ουσιαστική μεταφορά των διατάξεων της 
εν λόγω Οδηγίας στην κυπριακή νομοθεσία έγινε τον περασμένο Ιούλιο με την ψήφιση 
από την ολομέλεια του σώματος του περί της Ελευθερίας Εγκατάστασης Παρόχων 
Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών Νόμου του 2010 
[Ν.76(Ι)/2010], με τον οποίο θεσπίστηκαν οι γενικές διατάξεις με τις οποίες 
διευκολύνεται η άσκηση της ελευθερίας εγκατάστασης παρόχων υπηρεσιών στη 
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∆ημοκρατία, καθώς και η ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών που προσφέρονται 
στη ∆ημοκρατία από παρόχους που βρίσκονται εγκατεστημένοι σε άλλα κράτη μέλη, 
διατηρώντας ταυτόχρονα υψηλό ποιοτικό επίπεδο υπηρεσιών.  Ωστόσο, για να 
επιτευχθεί πλήρης εναρμόνιση με την Οδηγία αυτή, απαιτείται, επιπρόσθετα και πέραν 
της θέσπισης του προαναφερόμενου νόμου-πλαίσιο, η τροποποίηση επιμέρους 
υφιστάμενων νομοθεσιών που ρυθμίζουν την παροχή συγκεκριμένων υπηρεσιών. 

 Επισημαίνεται περαιτέρω ότι η τροποποίηση των αναφερόμενων στο 
επισυνημμένο παράρτημα νομοθεσιών κρίθηκε σκόπιμη ύστερα από σχετική 
διαβούλευση που συντόνισε το Γραφείο Προγραμματισμού με το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων με σκοπό την αξιολόγηση της συμβατότητας (screening) 
της νομοθεσίας και διοικητικής πρακτικής με την προαναφερόμενη Οδηγία στους 
τομείς αρμοδιότητας του εν λόγω υπουργείου. 

 Σκοπός του πρώτου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Παιδιών 
Νόμου, Κεφ. 352, όπως αυτό έχει έκτοτε τροποποιηθεί, και ειδικότερα η τροποποίηση 
των άρθρων 28 και 29, που αφορούν τη διαδικασία υποβολής αίτησης για την εγγραφή 
παιδοκομικού σταθμού ή κατ’ οίκον παιδοκόμου, τον καθορισμό των απαιτούμενων 
προσόντων που πρέπει να διαθέτει ο αιτητής και το προσωπικό του, καθώς και των 
εγγράφων που πρέπει να συνοδεύουν τη σχετική αίτηση.  Περαιτέρω, στο νομοσχέδιο 
αυτό προβλέπεται ότι κάθε αίτηση πρέπει να εξετάζεται από την αρμόδια αρχή μέσα σε 
τέσσερις μήνες και ότι η προθεσμία αυτή αρχίζει από την ολοκλήρωση της υποβολής 
όλων των απαιτούμενων εγγράφων.  Ταυτόχρονα, στο εν λόγω νομοσχέδιο 
διευκρινίζεται ότι, σε περίπτωση που ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας δεν απαντήσει εντός της τετράμηνης προθεσμίας, τότε η άδεια δε θεωρείται 
ότι χορηγείται αυτόματα.     

 Σκοπός του δεύτερου νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Κέντρων 
Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών Νόμου του 1996 και συγκεκριμένα η 
τροποποίηση των διατάξεων που προβλέπουν τη διαδικασία εγγραφής κέντρου 
προστασίας και απασχόλησης παιδιών.  Και σε αυτή την περίπτωση εισάγεται 
τετράμηνη προθεσμία μέσα στην οποία η αρμόδια αρχή πρέπει να εξετάσει την αίτηση 
και διευκρινίζεται ότι η άδεια δε θα θεωρείται χορηγηθείσα, εάν παρέλθει ο χρόνος 
αυτός χωρίς απάντηση από την αρμόδια αρχή.  

 Με τους πρώτους προτεινόμενους κανονισμούς του επισυνημμένου 
παραρτήματος τροποποιούνται οι βασικοί περί Κέντρων Προστασίας και 
Απασχόλησης Παιδιών Κανονισμοί του 1997 με την αντικατάσταση του σχετικού τύπου 
της αίτησης για εγγραφή κέντρου προστασίας και απασχόλησης παιδιών και την 
προσθήκη στους βασικούς κανονισμούς αριθμού εγγράφων που πρέπει να 
συνοδεύουν την αίτηση, όπως είναι, μεταξύ άλλων, αποδεικτικά στοιχεία για τα 
προσόντα όλων των μελών του προσωπικού, ιατρικά πιστοποιητικά, γενικές αναλύσεις 
και εκθέσεις ακτινογραφίας θώρακος όλων των μελών του προσωπικού, πιστοποιητικά 
λευκού ποινικού μητρώου για όλα τα μέλη του προσωπικού, πολεοδομική άδεια για τη 
χρήση των υποστατικών ως τέτοιο κέντρο κ.ά.  Επιπλέον, τροποποιούνται οι 
κανονισμοί που ρυθμίζουν την αναλογία προσωπικού και παιδιών, τον εξοπλισμό του 
κέντρου και τα προσόντα που πρέπει να διαθέτει το διευθύνον πρόσωπο και κάθε 
υπεύθυνος ομάδας του κέντρου.  

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 4 του επισυνημμένου παραρτήματος νομοσχεδίου είναι 
η τροποποίηση του βασικού περί Κέντρων Ενηλίκων Νόμου του 1997 με την 
αντικατάσταση του άρθρου 4, που προβλέπει τη διαδικασία εγγραφής κέντρου 
ενηλίκων από τον ιδιοκτήτη του.  Περαιτέρω, στο εν λόγω νομοσχέδιο καθορίζεται ότι η 
σχετική αίτηση εξετάζεται σε τετράμηνη προθεσμία και διευκρινίζεται ότι, σε περίπτωση 
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που ο διευθυντής των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας δεν απαντήσει εντός της εν 
λόγω προθεσμίας, τότε η άδεια δε θα θεωρείται ως χορηγηθείσα. 

 Στους υπ’ αριθμόν 5 του επισυνημμένου παραρτήματος τροποποιητικούς 
κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί Κέντρων Ενηλίκων 
Νόμου του 1997, καθορίζονται το σχετικό έντυπο και τα έγγραφα που πρέπει να 
συνοδεύουν την αίτηση εγγραφής κέντρου ενηλίκων.  Επίσης, καθορίζονται τα 
προσόντα που πρέπει να διαθέτει το προσωπικό που θα εργοδοτείται στο κέντρο  
ενηλίκων, καθώς και τα προσόντα του διευθύνοντος προσώπου του κέντρου.  

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 6 του επισυνημμένου παραρτήματος νομοσχεδίου είναι 
η τροποποίηση του βασικού περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμου του 
1991, όπως αυτός έχει έκτοτε τροποποιηθεί, με την αντικατάσταση των διατάξεων που 
ρυθμίζουν τη διαδικασία εγγραφής στεγών, καθώς και τη διαδικασία εγγραφής 
φροντιστών.  Και σε αυτό το νομοσχέδιο καθορίζεται τετράμηνη προθεσμία μέσα στην 
οποία η αρμόδια αρχή πρέπει να απαντήσει σε αίτηση για εγγραφή στέγης ή σε αίτηση 
για εγγραφή φροντιστή, ανάλογα, και διευκρινίζεται ότι άδεια για εγγραφή στέγης ή για 
εγγραφή φροντιστή δε θεωρείται ως χορηγηθείσα, εάν παρέλθει η τετράμηνη 
προθεσμία, χωρίς να υπάρξει απάντηση του διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας.  

 Με τους υπ’ αριθμόν 7 του επισυνημμένου παραρτήματος τροποποιητικούς 
κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται κατ’ εξουσιοδότηση του περί Στεγών για 
Ηλικιωμένους και Αναπήρους Νόμου του 1991, όπως αυτός έχει έκτοτε τροποποιηθεί, 
τροποποιούνται οι βασικοί περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους Κανονισμοί 
του 2000.  Συγκεκριμένα, ο τύπος της αίτησης για εγγραφή στέγης ηλικιωμένων και 
αναπήρων, καθώς και ο τύπος της αίτησης για εγγραφή φροντιστή αντικαθίστανται 
από νέους τύπους αιτήσεων και προβλέπεται αριθμός εγγράφων που πρέπει να 
συνοδεύουν τις εν λόγω αιτήσεις. Επίσης, τροποποιούνται οι διατάξεις που αφορούν 
τα προσόντα που πρέπει να διαθέτει το προσωπικό και το διευθύνον πρόσωπο της 
στέγης, καθώς και τα προσόντα που απαιτείται να διαθέτουν οι φροντιστές.  

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, με όλα τα υπό αναφορά τροποποιητικά νομοθετήματα εισάγονται 
διαφανείς και εύκολα προσβάσιμες διαδικασίες για την εξασφάλιση των σχετικών 
αδειών, με σαφή και αντικειμενικά κριτήρια για την καλύτερη και γρηγορότερη 
εξυπηρέτηση των πολιτών.  Περαιτέρω, η ίδια δήλωσε ότι από τις υπό τροποποίηση 
βασικές νομοθεσίες απαλείφθηκαν οι διατάξεις που απέδιδαν υποκειμενικό χαρακτήρα 
στην κρίση του διευθυντή ή που άφηναν περιθώρια άσκησης της διακριτικής του 
ευχέρειας κατά την έγκριση των σχετικών αδειών.  

 Ο Σύνδεσμος Εγκεκριμένων Ιδιωτικών Νηπιαγωγείων Κύπρου και ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Βρεφοκομικών-Παιδοκομικών Σταθμών και Νηπιαγωγείων 
διαβίβασαν στην επιτροπή γραπτώς τις θέσεις τους επί των υπ’ αριθμόν 1, 2 και 3 
θεμάτων του επισυνημμένου παραρτήματος μέσω της ΟΕΒ.   

 Ειδικότερα, οι δύο σύνδεσμοι εξέφρασαν, μεταξύ άλλων, τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Θεωρούν ότι η προθεσμία εντός της οποίας ο διευθυντής των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας πρέπει να απαντά σε αιτήσεις για εγγραφή παιδοκομικού 
σταθμού, κατ’ οίκον παιδοκόμου και κέντρων προστασίας και απασχόλησης 
παιδιών πρέπει να μειωθεί από τους τέσσερις μήνες, που προβλέπουν οι 
προτεινόμενες νομοθεσίες, σε τρεις μήνες και, σε περίπτωση παρέλευσης της 
τρίμηνης προθεσμίας, τότε η άδεια να θεωρείται αυτόματα χορηγηθείσα, 
προκειμένου να ασκείται μια μορφή πίεσης προς την αρμόδια αρχή, για να 
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απαντά εντός της καθορισμένης προθεσμίας.  Συναφώς, οι σύνδεσμοι 
επισημαίνουν στο σημείωμά τους ότι η τρίμηνη προθεσμία ισχύει ως γενικός 
κανόνας με βάση την Οδηγία 2006/123/ΕΚ σχετικά με τις υπηρεσίες στην 
εσωτερική αγορά. 

2. Εκφράζουν τη συμφωνία τους με τις προτεινόμενες διατάξεις που απαιτούν την 
υποβολή, μαζί με την αίτηση για εγγραφή παιδοκομικού σταθμού, κατ’ οίκον 
παιδοκόμου και κέντρου προστασίας και απασχόλησης παιδιών, ιατρικών 
πιστοποιητικών και αιματολογικών εξετάσεων που βεβαιώνουν ότι τα μέλη του 
προσωπικού τους, και στην περίπτωση του κατ’ οίκον παιδοκόμου ο ίδιος και τα 
μέλη της οικογένειάς του, είναι απαλλαγμένα από οποιαδήποτε ασθένεια, 
ταυτόχρονα όμως εκφράζουν τη διαφωνία τους με την απαίτηση τα εν λόγω 
ιατρικά πιστοποιητικά να υποβάλλονται κάθε χρόνο και να συνοδεύονται από 
έκθεση ακτινογραφίας θώρακος, δεδομένου ότι η συχνή έκθεση σε ακτινοβολία 
μπορεί να συνεπάγεται προβλήματα για την υγεία των ίδιων των μελών του 
προσωπικού.  Οι σύνδεσμοι διαφωνούν επίσης με την προτεινόμενη 
υποχρέωση υποβολής πιστοποιητικού από ειδικό ψυχίατρο που να βεβαιώνει 
τη διανοητική και ψυχική υγεία των μελών του προσωπικού. 

3. Εκφράζουν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη υποχρέωση υποβολής 
πιστοποιητικού λευκού ποινικού μητρώου των μελών του προσωπικού, και όχι 
απλού πιστοποιητικού ποινικού μητρώου, στοιχείο που αποκλείει από την 
εργασία άτομα που έχουν καταδικαστεί στο παρελθόν από δικαστήριο για 
μικροπαραβάσεις και για αδικήματα που ενδεχομένως να είναι άσχετα με την 
παροχή των συγκεκριμένων υπηρεσιών. 

4. Εκφράζουν τη διαφωνία τους με την προτεινόμενη υποχρέωση υποβολής 
πιστοποιητικών ασφάλειας/καταλληλότητας των υποστατικών που θα 
χρησιμοποιηθούν ως παιδοκομικός σταθμός, όπως είναι το πιστοποιητικό για 
την υφιστάμενη κατάσταση και την αντισεισμική ασφάλεια της οικοδομής από το 
Τμήμα ∆ημοσίων Έργων, για την πυρασφάλεια από την Πυροσβεστική 
Υπηρεσία, για την υγειονομική τους κατάσταση από την Υγειονομική Υπηρεσία 
και για τις ηλεκτρομηχανολογικές τους εγκαταστάσεις από το Τμήμα 
Ηλεκτρομηχανολογικών Υπηρεσιών, καθώς η εξασφάλιση των εγγράφων αυτών 
προκαλεί καθυστερήσεις στη διαδικασία εγγραφής.  

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιοκτητών Στεγών Ευγηρίας 
τοποθετούμενοι επί των υπ’ αριθμόν 4, 5, 6 και 7 του επισυνημμένου παραρτήματος 
θεμάτων εξέφρασαν αρχικά τη διαφωνία τους με τις σχετικές πρόνοιες που 
προβλέπουν προθεσμία τεσσάρων μηνών εντός της οποίας η αρμόδια αρχή 
υποχρεούται να απαντήσει σε αίτηση για εγγραφή κέντρων ενηλίκων ή στεγών για 
ηλικιωμένους και αναπήρους, καθώς και με την πρόνοια που ορίζει ότι, σε περίπτωση 
παρόδου της τετράμηνης προθεσμίας χωρίς απάντηση της αρμόδιας αρχής, η σχετική 
άδεια δε θεωρείται χορηγηθείσα.  Στην πορεία της συζήτησης των νομοσχεδίων και 
των κανονισμών ο σύνδεσμος, αφού είχε διαβεβαιώσεις από το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ότι η καταβολή τροφείων σε ενοίκους στεγών δε θα 
επηρεαζόταν από την επίμαχη προθεσμία, με επιστολή του προς την επιτροπή, 
ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2011, εξέφρασε τη συμφωνία του με τα νομοσχέδια και τους 
κανονισμούς, διατηρώντας τις επιφυλάξεις του ως προς την αναγκαιότητα υποβολής 
των υπαλλήλων των κέντρων σε ακτινογραφία θώρακος κάθε χρόνο. 

 Ο ιατρός εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο 
οποίος κλήθηκε από την επιτροπή κατά τη δεύτερη συνεδρία της, προκειμένου να 
απαντήσει στο ζήτημα της αναγκαιότητας υποβολής των προσώπων που αιτούνται 
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άδειας λειτουργίας των σχετικών κέντρων και των μελών του προσωπικού τους σε 
ακτινογραφία θώρακος, δήλωσε ότι η απαίτηση στις προτεινόμενες νομοθετικές 
ρυθμίσεις για υποβολή των προσώπων αυτών σε ακτινογραφία θώρακος κατά την 
υποβολή μιας αίτησης εγγραφής παιδοκομικού σταθμού ή στέγης ηλικιωμένων κρίνεται 
απόλυτα δικαιολογημένη, όμως η απαίτηση για επανάληψη της εξέτασης αυτής κάθε 
χρόνο, χωρίς να υπάρχει ένας ιδιαίτερος λόγος με βάση σχετική γνωμάτευση του 
εξετάζοντος ιατρού, κρίνεται υπερβολική και αχρείαστη. 

 Τοποθετούμενη στα σημεία που ηγέρθησαν από τους πιο πάνω 
αναφερόμενους συνδέσμους, η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 
διευκρίνισε ότι ο νόμος-πλαίσιο για την ελεύθερη εγκατάσταση παρόχων υπηρεσιών 
και την ελεύθερη κυκλοφορία των υπηρεσιών προβλέπει ως γενικό κανόνα την 
υποχρέωση της αρμόδιας αρχής να απαντήσει στον αιτητή εντός τριών μηνών και, σε 
περίπτωση που παρέλθει η εν λόγω προθεσμία, χωρίς να υπάρξει απάντηση, τότε η 
άδεια θεωρείται ότι έχει χορηγηθεί.  Ταυτόχρονα, η ίδια επισήμανε ότι ο ίδιος νόμος 
επιτρέπει τη θέσπιση ειδικού καθεστώτος όσον αφορά το χρόνο εξέτασης μιας αίτησης 
για εξασφάλιση άδειας παροχής συγκεκριμένων υπηρεσιών σε ειδικό νόμο, όταν αυτό 
δικαιολογείται από επιτακτικό λόγο δημόσιου συμφέροντος, συμπεριλαμβανομένων 
των θεμιτών συμφερόντων τρίτων. 

 Σύμφωνα με την ίδια, λόγω της φύσης των υπό εξέταση υπηρεσιών, οι οποίες 
αφορούν ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού, όπως είναι τα παιδιά και οι ηλικιωμένοι, 
κρίθηκε σκόπιμο οι σχετικές άδειες να μη χορηγούνται αυτόματα σε περίπτωση 
καθυστέρησης απάντησης του διευθυντή.  Επίσης, η ίδια δήλωσε ότι με βάση την 
εμπειρία των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας κρίθηκε ότι η τρίμηνη προθεσμία δε 
θα ήταν επαρκής για την εξέταση των σχετικών αιτήσεων. 

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας επισήμανε 
ότι λόγω της φύσης των εν λόγω υπηρεσιών κρίθηκε απαραίτητη η υποβολή αριθμού 
πιστοποιητικών που να βεβαιώνουν την υγεία και καταλληλότητα του αιτητή και μελών 
του προσωπικού του, καθώς και πιστοποιητικών που να βεβαιώνουν την ασφάλεια και 
καταλληλότητα των υποστατικών στα οποία θα παρέχονται τέτοιες υπηρεσίες.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
υιοθετώντας την πιο πάνω τοποθέτηση του ιατρού εργασίας σε σχέση με την υποβολή 
του αιτητή και των μελών του προσωπικού του σε ακτινογραφία θώρακος, ζήτησε από 
το υπουργείο να εξετάσει το ενδεχόμενο αναθεώρησης της σχετικής πρόνοιας, έτσι 
ώστε η ακτινογραφία θώρακος να απαιτείται κατά την υποβολή της αίτησης και να μη 
χρειάζεται η επανάληψή της κάθε χρόνο, εκτός εάν ο εξετάζων ιατρός κρίνει ότι σε 
συγκεκριμένη περίπτωση αυτό είναι απαραίτητο.  Περαιτέρω, η επιτροπή ζήτησε από 
το υπουργείο να μελετήσει την αναγκαιότητα υποβολής ιατρικού πιστοποιητικού από 
ειδικό ψυχίατρο. 

 Ανταποκρινόμενο στο πιο πάνω αίτημα της επιτροπής, το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων απέστειλε αναθεωρημένα κείμενα των υπ’ αριθμόν 1, 3, 5 
και 7 του επισυνημμένου παραρτήματος θεμάτων που ρυθμίζουν το επίμαχο θέμα, τα 
οποία διαμόρφωσε στη βάση των πιο πάνω θέσεων της επιτροπής.  Περαιτέρω, όσον 
αφορά την αναγκαιότητα υποβολής ιατρικού πιστοποιητικού από ειδικό ψυχίατρο, με 
βάση τις διαμορφωμένες πρόνοιες ο παθολόγος ιατρός που εκδίδει το ιατρικό 
πιστοποιητικό, εάν το κρίνει απαραίτητο, μπορεί να παραπέμπει μέλος του 
προσωπικού στον ειδικό ψυχίατρο, ο οποίος θα εκδίδει πιστοποιητικό που θα 
βεβαιώνει τη διανοητική και ψυχική υγεία του προσώπου αυτού.   
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των νομοσχεδίων και των κανονισμών, όπως αυτά 
έχουν διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφισή των νομοσχεδίων σε νόμους, καθώς και την 
έγκριση των κανονισμών. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. O περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

2. O περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

3. Οι περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών   
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 

4. Ο περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

5. Οι περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 

6. Ο περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 

7. Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν υπάρχουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 29 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 6 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κέντρων Προστασίας και 
Απασχόλησης Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 7 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι υπ’ αριθμόν 9 κανονισμοί εγκρίνονται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με αντικατάσταση του άρθρου 14 αυτού.  
Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 4; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 4 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στεγών για Ηλικιωμένους και 
Αναπήρους (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 11 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Οι περί της Εφαρμογής Συστήματος Αποτίμησης 
της Επικινδυνότητας για τις Επιχειρήσεις Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για τους κανονισμούς «Οι περί της Εφαρμογής Συστήματος 

Αποτίμησης της Επικινδυνότητας για τις Επιχειρήσεις Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
τους κανονισμούς σε δύο συνεδριάσεις της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 
31η Μαρτίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ, της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ 
και της ΠΟΒΕΚ. Το Υπουργείο Συγκοινωνιών και Έργων, οι συνδικαλιστικές 
οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, καθώς και οι αυτοκινητικές οργανώσεις ΠΕΕΑ, ΣΕΑΚ και 
ΠΣΕΑ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η εναρμόνιση της εθνικής 
νομοθεσίας με το κοινοτικό κεκτημένο και ειδικότερα με το άρθρο 9 της Οδηγίας 
2006/22/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου, το οποίο προβλέπει 
ότι τα κράτη μέλη εισάγουν το Σύστημα Αποτίμησης της Επικινδυνότητας για τις 
Επιχειρήσεις, που πρέπει να βασίζεται στον αριθμό και τη σοβαρότητα των 
παραβάσεων της σχετικής νομοθεσίας που διαπράττει μια επιχείρηση. 

 Σημειώνεται ότι οι πρόνοιες των κανονισμών θα έπρεπε, σύμφωνα με την 
Οδηγία 2006/22/ΕΚ (Παράρτημα V), να μεταφερθούν στο εθνικό δίκαιο και να τεθούν 
σε ισχύ το αργότερο μέχρι την 1η Απριλίου 2007. Η καθυστέρηση στη μεταφορά 
οφείλεται κατά κύριο λόγο στην καθυστέρηση της ετοιμασίας των τυποποιημένων 
παραβάσεων σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης, που καθορίστηκαν μέσω της Οδηγίας 
2009/5/ΕΚ (Παράρτημα VI), η οποία μεταφέρθηκε στην κυπριακή νομοθεσία με τον 
τροποποιητικό νόμο αρ. 67(Ι)2010. Οι κανονισμοί εκδίδονται από το Υπουργικό 
Συμβούλιο δυνάμει του άρθρου 20 των περί Ελέγχου των Ωρών Οδήγησης και 
Ανάπαυσης των Οδηγών Ορισμένων Οχημάτων Νόμων του 2007 και 2010.  

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Τμήματος Επιθεώρησης 
Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, με την εισαγωγή 
του Συστήματος Αποτίμησης της Επικινδυνότητας για τις Επιχειρήσεις τόσο ο 
προγραμματισμός όσο και οι επιθεωρήσεις, για σκοπούς ελέγχου της εφαρμογής της 
νομοθεσίας, θα γίνονται κατά τρόπο πιο παραγωγικό και αποτελεσματικό. Επίσης, 
όπως πρόσθεσε ο ίδιος εκπρόσωπος, το εν λόγω σύστημα θα συμβάλει στη βελτίωση 
των συνθηκών εργασίας των οδηγών οχημάτων με ταχογράφο και γενικότερα της 
οδικής ασφάλειας με την επικέντρωση του συστήματος επιθεώρησης σε επιχειρήσεις 
υψηλότερης επικινδυνότητας. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, με τους 
κανονισμούς αυτούς θα υπάρχει έλεγχος για τον ετήσιο και το συνολικό βαθμό 
επικινδυνότητας, καθώς και για τη συχνότητα επιθεώρησης των επιχειρήσεων 
μεταφορών.  

 Τέλος, σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, στη διαβούλευση των κανονισμών 
προσχέδιό τους τέθηκε ενώπιον των εκπροσώπων των εργοδοτικών και εργατικών 
οργανώσεων (ΟΕΒ, ΚΕΒΕ, ΠΕΟ, ΣΕΚ, ∆ΕΟΚ, ΠΟΒΕΚ, ΠΕΕΑ, ΣΕΑΚ, ΠΣΕΑ και 
Συνδέσμου Οδηγών Τουριστικών Λεωφορείων), του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων και του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, οι οποίοι 
συμφώνησαν με το κείμενο των κανονισμών. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα, οι υπό 
αναφορά κανονισμοί έτυχαν νομοτεχνικού ελέγχου από το γραφείο του. 

 Οι εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ, της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών. 
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά 
κανονισμών, γι’ αυτό και εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή τους. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Kόμματος επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα ταχθούμε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 13 και 14 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011» και «Οι περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
το νομοσχέδιο «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και τους κανονισμούς «Οι περί 
Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε το 
υπό αναφορά νομοσχέδιο  και τους κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
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Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων 
Οικοδομών Κύπρου, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ, της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, 
καθώς και η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 
Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών Νόμου του 1989, όπως αυτός 
έχει έκτοτε τροποποιηθεί, έτσι ώστε αυτός να καταστεί αυστηρότερος και πιο 
αποτελεσματικός όσον αφορά την τήρηση της υποχρέωσης των εργοδοτών να 
ασφαλίζουν την ευθύνη τους έναντι των εργοδοτουμένων τους. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις προβλέπονται τα ακόλουθα:  

1. Προστίθεται στο βασικό νόμο το άρθρο 15Α, βάσει του οποίου οι ασφαλιστικές 
εταιρείες θα υποχρεούνται να παρέχουν στο διευθυντή των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων τα στοιχεία που αναφέρονται στον Τύπο ΕΕ2 των 
βασικών περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
Κανονισμών του 1997 και τα οποία θα καταχωρίζονται στο Μητρώο 
Ασφαλισμένων Εργοδοτών, που θα τηρείται από το διευθυντή Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα 
αντιπαραβάλλουν τις πληροφορίες αυτές με το μητρώο που ήδη τηρείται για 
σκοπούς πληρωμής των κοινωνικών ασφαλίσεων, ώστε να εντοπίζονται οι 
εργοδότες εκείνοι που δεν έχουν συμμορφωθεί με το νόμο. 

2. Εισάγονται αυστηρότερες κυρώσεις για τους εργοδότες που παραλείπουν να 
ασφαλιστούν με βάση τις διατάξεις του εν λόγω νόμου.   

3. Μεταφέρονται από τους υφιστάμενους περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της 
Ευθύνης των Εργοδοτών Κανονισμούς του 1997 στον υπό τροποποίηση νόμο 
οι διατάξεις που ορίζουν το ελάχιστο ποσό ευθύνης του εργοδότη ύστερα από 
σχετική υπόδειξη της Νομικής Υπηρεσίας.  Ταυτόχρονα, προτείνεται η αύξηση 
του ελάχιστου ποσού με το οποίο υποχρεούται ένας εργοδότης να ασφαλίσει 
την ευθύνη έναντι των εργοδοτουμένων του για κάθε ατύχημα ή επαγγελματική 
ασθένεια από πενήντα χιλιάδες λίρες (£50.000), δηλαδή γύρω στις ογδόντα 
πέντε χιλιάδες ευρώ (€85.000), σε εκατόν εξήντα χιλιάδες ευρώ (€160.000), 
συμπεριλαμβανομένου τόκου και εξόδων, σε σχέση με κάθε εργοδοτούμενο. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το Υπουργείο 
Οικονομικών είχε μακράς διάρκειας διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους φορείς και 
κυρίως με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, ο οποίος συμφώνησε με τις 
τροποποιήσεις, προκειμένου ο νόμος να καταστεί αυστηρότερος και 
αποτελεσματικότερος για τον εντοπισμό των ανασφάλιστων εργοδοτών. 

 Ως προς την προτεινόμενη υποχρέωση των ασφαλιστικών εταιρειών να 
διαβιβάζουν στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων στοιχεία των 
πελατών τους, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών επισήμανε ότι για την 
τροποποίηση αυτή ζητήθηκε και λήφθηκε η έγκριση της Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, στην οποία διαβάστηκαν αντίγραφα του 
προτεινόμενου νόμου και προσχεδίου κανονισμών, ώστε να συνάδουν με τον περί 
Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμο.  
Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, οι εισηγήσεις της 
Επιτρόπου έχουν ενσωματωθεί στον προτεινόμενο νόμο. 
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 Αναφερόμενη στην προτεινόμενη αύξηση του ελάχιστου ορίου κάλυψης της 
ευθύνης του εργοδότη, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η 
αύξηση αποφασίστηκε ύστερα από σχετική διαβούλευση που έγινε με το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και κρίθηκε αναγκαία για την προστασία τόσο 
των εργαζομένων όσο και των εργοδοτών, δεδομένων των υψηλών αποζημιώσεων 
που επιδικάζονται από τα δικαστήρια, οι οποίες βρίσκονται τις περισσότερες φορές 
εκτός των δυνατοτήτων των εργοδοτών και κυρίως των εργοληπτών.   

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των περί 
Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών Κανονισμών του 1997 και 
1998, κατ’ εξουσιοδότηση του περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών Νόμου του 1989, όπως αυτός έχει έκτοτε τροποποιηθεί, έτσι ώστε, 
πρώτον, να γίνουν ορισμένες λεκτικές διορθώσεις που έχουν σχέση με τον αριθμό 
μητρώου εργοδότη και, δεύτερον, να καταστούν αυστηρότερες οι σχετικές κυρώσεις 
που αφορούν ασφαλιστές και ασφαλιζόμενους εργοδότες. 

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ και η εκπρόσωπος της 
εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασαν τη συμφωνία τους τόσο με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο όσο και με τους υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Ο εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου 
εξέφρασε τη συμφωνία της ομοσπονδίας με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών, αναφέροντας ότι η αύξηση του ελάχιστου ορίου 
κάλυψης της ευθύνης του εργοδότη αποτελούσε πάγιο αίτημα της ομοσπονδίας. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου ανέφερε ότι 
κατά την ετοιμασία του υπό εξέταση νομοσχεδίου και κανονισμών υπήρξε εκτενής 
διαβούλευση των εμπλεκόμενων υπουργείων με το σύνδεσμο και ως εκ τούτου ο 
σύνδεσμος συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις.  Ωστόσο, η ίδια 
εκπρόσωπος διατύπωσε τις επιφυλάξεις του συνδέσμου σε σχέση με την εφαρμογή 
της προτεινόμενης τροποποιητικής νομοθεσίας και ειδικότερα σε σχέση με το 
μηχανισμό παροχής πληροφοριών από τις ασφαλιστικές εταιρείες στις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το ακριβές περιεχόμενο των πληροφοριών αυτών, 
προκειμένου να διασφαλίζεται η ορθή ταύτιση των δεδομένων που θα καταχωρίζονται 
στο Μητρώο Ασφαλισμένων Εργοδοτών με αυτά που καταχωρίζονται στο μητρώο των 
εισφορέων που ήδη τηρείται στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Τις πιο πάνω 
ανησυχίες του ο σύνδεσμος διατύπωσε και γραπτώς σε επιστολή του, ημερομηνίας 28 
Μαρτίου 2011, η οποία διανεμήθηκε στα μέλη της επιτροπής.  Επιπρόσθετα, σύμφωνα 
με την ίδια επιστολή, η προτεινόμενη αύξηση των ελάχιστων ορίων κάλυψης της 
ευθύνης του εργοδότη έναντι των εργοδοτουμένων δεν πρέπει να ισχύσει άμεσα από 
τη δημοσίευση του προτεινόμενου νόμου, αλλά πρέπει να προστεθεί στο νομοσχέδιο 
μεταβατική διάταξη που να δίδει περίοδο δύο μηνών στις ασφαλιστικές εταιρείες, 
προκειμένου να ενημερώσουν τους αντασφαλιστές και τους πελάτες τους για την 
αύξηση αυτή και να προγραμματίσουν σχετικά τα ηλεκτρονικά τους συστήματα. 

 Η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι το μηχανογραφικό σύστημα το 
οποίο θα χρησιμοποιείται από τις υπηρεσίες για την κατάρτιση του Μητρώου 
Ασφαλισμένων Εργοδοτών πολύ σύντομα θα είναι έτοιμο και θα υπάρξει η κατάλληλη 
συνεννόηση με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών, προκειμένου να αποφευχθούν 
προβλήματα κατά την ταύτιση των στοιχείων στα δύο μητρώα. Η ίδια επισήμανε ότι με 
βάση σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου τα στοιχεία των ήδη ασφαλισμένων 
εργοδοτών θα διαβιβαστούν στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων εντός τριών 
μηνών από την έναρξη της ισχύος του νόμου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου 
σε νόμο και της έγκρισης των κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχουμε μια προφορική τροπολογία, κύριε Πρόεδρε.  Η χρονική διάρκεια των 
τριών μηνών, αν είναι δυνατόν, να γίνει τεσσάρων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακού. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Με την άδειά σας, να συμπληρώσω; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ναι, ναι. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Ευχαριστώ. 

 Πράγματι, μελετώντας το, βλέπαμε ότι εχρειάζετο περισσότερος χρόνος, αλλά 
είμαστε της άποψης, συζητώντας το θέμα, ότι θα πρέπει να ζητηθεί αναβολή, διότι, 
ακόμη και εάν οι τρεις μήνες γίνονταν τέσσερις, επειδή το ίδιο το υπουργείο ανέφερε -
και είναι μέσα στην έκθεση- ότι το μηχανογραφικό σύστημα για τις υπηρεσίες που 
προβλέπεται με το νομοσχέδιο αυτό δεν είναι έτοιμο από τις μηχανογραφικές 
υπηρεσίες, θεωρούμε ότι δεν είναι σωστό να ψηφίσουμε μια νομοθεσία για την οποία 
δεν υπάρχει έτοιμο μηχανογραφικό σύστημα, έστω και εάν παρατείνουμε το χρόνο 
εφαρμογής του.  Και έχουμε την άποψη και προτείνουμε να αναβληθεί η ψήφιση του 
νομοσχεδίου αυτού μέχρι η Μηχανογραφική Υπηρεσία να δηλώσει ότι είναι έτοιμο το 
μηχανογραφικό σύστημα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  
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 Είχα επικοινωνία σήμερα με την Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, η οποία μας έχει διαβεβαιώσει ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα όσον 
αφορά την αναφορά που έκανε η κ. Κυριακού.  Είμαστε έτοιμοι να αποδεχτούμε την 
πρόταση του κ. Πουργουρίδη αντί τρεις μήνες η μεταβατική περίοδος να είναι τέσσερις 
και πιστεύω ότι με βάση αυτή την εισήγηση μπορούμε να προχωρήσουμε, εάν γίνει 
αποδεκτή η ψήφιση του σχετικού νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Νομίζω διαδικαστικά, κύριε Πρόεδρε, πρέπει να δούμε πρώτα αν ισχύει η 
πρόταση για αναβολή ή η πρόταση για τους τέσσερις μήνες και μετά να 
τοποθετηθούμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα ήθελα να ενισχύσω την άποψη της κ. Κυριακού για ένα συγκεκριμένο λόγο.  
Ξέρετε, σε αυτή τη Βουλή, όπως και σε όλα τα κοινοβούλια, δεν μπορούμε να 
ψηφίζουμε νόμους από τη στιγμή που δεν υπάρχει το συγκεκριμένο σύστημα.  Να 
υπάρχει το σύστημα και να το ψηφίσουμε.  ∆εν πιστεύω ότι υπάρχει τόση βιασύνη, αν 
μείνει για έναν-ενάμιση μήνα.  Ειλικρινά δεν καταλαβαίνω γιατί επιμένουμε. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ψηφοφορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ένα πολύ απλό θέμα, κύριε Πρόεδρε, από την εμπειρία μου σε αυτά τα 
ζητήματα ως νομικού είναι ότι οτιδήποτε αφορά θέμα ασφάλειας στους χώρους 
εργασίας πρέπει να γίνεται χθες.  Γι’ αυτό, όσο πιο γρήγορα μπορούμε να 
αποπερατώσουμε αυτό το πράγμα που θα συμβάλει σε κάτι, να το κάμουμε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, είμαι υποχρεωμένος από τη στιγμή που υπήρξε πρόταση για 
αναβολή και, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, αυτό που είπε η κ. Κυριακού αντικατοπτρίζει σε 
τελευταία ανάλυση και αυτά που είπε και ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός, παρ’ όλο που ο 
κ. Πουργουρίδης είχε πει αντί τρεις να γίνουν τέσσερις μήνες, όμως η κ. Κυριακού ήρθε 
με μια συγκεκριμένη πρόταση, αυτή δηλαδή της αναβολής...  Αυτό ισχύει από μέρους 
σας, κύριε Πουργουρίδη, για να τεθεί σε ψηφοφορία, αν χρειαστεί; 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς ισχύει, διότι λόγω άλλης υποχρέωσης εγώ είπα να 
διευκρινιστεί εάν το σύστημα είναι σε λειτουργία, να ζητήσουμε παράταση για τέσσερις 
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μήνες αντί για τρεις.  Εάν όμως το σύστημα δεν είναι σε λειτουργία, ασφαλώς και η 
ψήφισις του νομοσχεδίου δεν εξυπηρετεί κανένα απολύτως σκοπό, απλώς δημιουργεί 
προβλήματα μεγάλα.  Εδώ το πρόβλημα που υφίσταται όμως είναι η μια κυβερνητική 
πλευρά να λέει ότι δεν είναι, ενώ ο συνάδελφος, που δεν έχει κανένας κανένα λόγο να 
αμφισβητεί την ορθότητα και την αντικειμενικότητα της πληροφόρησης που μας κάμνει, 
να λέει ότι η πλευρά της Υπουργού Εργασίας θεωρεί ότι το σύστημα υπάρχει.  
Βεβαίως, η πληροφόρηση πρέπει να προέρχεται από την Ηλεκτρομηχανολογική 
Υπηρεσία και όχι από την Υπουργό Εργασίας.  Άρα, με αυτά τα δεδομένα, νομίζω ότι η 
πρόταση για αναβολή είναι πέρα για πέρα λογική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το ποιος θα στείλει στη Βουλή την πληροφόρηση είναι θέμα της 
κυβέρνησης.  Αλίμονο τώρα αν θα τίθεται θέμα ότι ο υπουργός δε δεσμεύει την 
κυβέρνηση τζιαι δεσμεύει την τμηματάρχης.   

 Εισηγούμαι αναβολή για μία βδομάδα.  Στο διάστημα τούτο να ζητηθεί γραπτώς 
από την κυβέρνηση το θέμα τούτο που τίθεται και αποφασίζουμε την άλλη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Θα συμφωνήσουμε και εμείς για αναβολή μιας εβδομάδας μόνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να ζητηθεί η διευκρίνιση επίσημα από τη Βουλή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, αναβάλλεται το θέμα για μια βδομάδα και θα ζητηθούν από τη Βουλή 
διευκρινίσεις και γραπτές, για να είμαστε κατοχυρωμένοι όλοι.  

 To υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού 
Νόμος του 2011».   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλά αυτό που θα ήθελα να θίξω, γιατί περιλαμβάνεται στην 
έκθεση και θεωρώ ότι είναι αντιδεοντολογική η διατύπωση, είναι ότι δεν μπορεί ένα 
ιατρικό πιστοποιητικό να καθορίζεται ότι έχει εγκυρότητα μόνο εάν προέρχεται από 
γιατρό του δημόσιου τομέα.  Αυτό δεν μπορεί να γίνει!  Από τη στιγμή που σήμερα σε 
ιατρικά συμβούλια, είτε για συντάξεις ανικανότητας είτε για οτιδήποτε άλλο, 
συμμετέχουν ιδιώτες γιατροί, θα καθορίζεται με έκθεση του κοινοβουλίου ότι η 
εγκυρότητα ιατρικού πιστοποιητικού ισχύει μόνο εάν προέρχεται από κυβερνητικό 
γιατρό; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 
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 Αναφέρεται στην έκθεση, κύριε. 

 Λοιπόν, αυτό θεωρώ ότι δεν μπορεί να ισχύσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Φακοντή. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή υπάρχει γραπτή επιστολή της υπουργού για τη 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου, η οποία δυστυχώς δεν έφθασε έγκαιρα και δεν 
μπόρεσε να συζητηθεί ούτε και στην επιτροπή, ζητούμε να αναβληθεί το θέμα αυτό, να 
ξαναπάει πίσω στην επιτροπή, να δούμε και την αναφορά, την υπόδειξη του κ. 
Σιζόπουλου, αλλά να δούμε και τη θέση του αρμόδιου υπουργείου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή η νομοθεσία προτείνεται με πρόταση της επιτροπής 
Συγκοινωνιών.  Και τι πραγματεύεται τούτη η πρόταση νόμου που είναι ενώπιόν μας 
σήμερα;  Μετά κόπων και μόχθων συμβαίνει το εξής:  ∆ιορθώνει κάποιες στρεβλώσεις 
στο σύστημα, που πολύς κόσμος, οι επαγγελματίες οδηγοί βρίσκονται εκτός εργασίας, 
γιατί τους στερείται η άδεια οδήγησης, γιατί καταδικάστηκαν…  Φέρ’ ειπείν ένας που 
οδηγούσε το ιδιωτικό του όχημα, που έτυχε να είναι οδηγός λεωφορείου ή ταξί, σε 
ώρες εκτός εκείνου του επαγγέλματος πήγε σ’ ένα γάμο, ήπιε ένα ποτήρι κρασί 
παραπάνω, πήγε στο δικαστήριο και το δικαστήριο του είπε «κύριε, πληρώνεις €500 
πρόστιμο ή €300 πρόστιμο».  Μετά οι άδειες τούτες επήγαν ανά τριετία, έπρεπε να 
ανανεώσει την άδεια, έπρεπε να πάρει πιστοποιητικό καθαρού μητρώου από την 
αστυνομία και έτσι εστερείτουν εφτά χρόνια την άδειά του. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για την αναβολή, κύριε Κουλία! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Περιμένετε, κύριε.  Ο λόγος που ζητήθηκε η αναβολή είναι τούτες οι μικρές 
λεπτομέρειες, που μπορούμε να διορθώσουμε μετά, αλλά δεν μπορεί…  Υπάρχει 
κόσμος έξω από τη δουλειά του για πολλά χρόνια.  Ήταν μία μεγάλη αδικία και η 
πρόταση νόμου διορθώνει κάποια πράγματα.   

 Τώρα να πω και για την παρατήρηση του συνάδελφου του Μαρίνου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όμως επειδή, κύριε Κουλία… 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αν μου επιτρέπετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό, σας παρακαλώ!  Επειδή είμαστε στη διαδικασία τώρα αν θα 
αναβληθεί για μια βδομάδα ή όχι, αντιλαμβάνομαι ότι ο καθένας έχει την 
επιχειρηματολογία του, που είναι απολύτως σεβαστή.  Όμως τέθηκε από συναδέλφους 
το θέμα κατά πόσο θα πρέπει να αναβληθεί, γιατί υπάρχει και επιστολή της υπουργού 
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συν κάποια ζητήματα που έχουν τεθεί, και το ερώτημα είναι αν θα ζητηθεί και θα πάμε 
για αναβολή μίας βδομάδας και να επανέλθουμε την ερχόμενη εβδομάδα, ίσως πιο 
ολοκληρωμένα, για να ψηφίσουμε ή όχι.  Αυτό έν’ το θέμα! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ξέρετε, έν’ η τελευταία βδομάδα.  Εννά βάλω συνεδρία, αλλά 
εννά είμαι μόνος μου στο τέλος και το θέμα θα αναβληθεί και θα πάει στες ελληνικές 
καλένδες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Όχι! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει, εννά δω ποιοι εννά ’ρτετε, καλό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν είναι αυτή η βούληση, απ’ ό,τι αντιλαμβάνομαι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εντάξει!  Να ’ρτετε, κύριοι, ’πού την Πάφο, α! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς για μίας εβδομάδας αναβολή θα συναινέσουμε.   

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εγώ έχω ένσταση! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εάν όμως για οποιοδήποτε λόγο η επιτροπή δε συνέλθει ή κατά τη συνεδρία της 
δεν έχει απαρτία, εμείς δε συναινούμε στο να υπάρχει αναβολή και μεταφορά στην 
επόμενη Βουλή.  Πρέπει την ερχόμενη Τετάρτη να ’ναι ξεκάθαρο ότι θα πρέπει να 
ψηφιστεί, γιατί ακριβώς, σύμφωνα με αυτό που είπε ο κ. Κουλίας, υπάρχει αριθμός 
επαγγελματιών οι οποίοι έχουν χάσει τη δουλειά τους. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Βάλτε τροπολογίες, κύριε, προφορικές τροπολογίες, σε δυο λεπτά να το 
κάνουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς συναινούμε να αναβληθεί για μια εβδομάδα, με τη 
δέσμευση την καθαρή ότι την ερχόμενη Πέμπτη θα εγκριθεί από την ολομέλεια ή θα 
απορριφθεί.  Επί της ουσίας δηλώνω εκ μέρους της κοινοβουλευτικής μας ομάδας ότι 
τασσόμεθα υπέρ της αναβολής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Λοιπόν, το συγκεκριμένο θέμα αναβάλλεται για μία βδομάδα.   

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 16 θέμα, που είναι «Ο περί ∆ιαπίστευσης, Τυποποίησης 
και Τεχνικής Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο μαζί με τους σχετικούς κανονισμούς για τέλη αξιολόγησης και 
διαπίστευσης σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Μαρτίου 
2011.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας (ΚΟΠΠ) του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, 
του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τυποποίησης, 
του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας 
Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, του Συνδέσμου Μηχανολόγων 
Μηχανικών Κύπρου και του Συνδέσμου Εργαστηρίων Κύπρου (“Cyprus Lab”). Το 
Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η Παγκύπρια Ένωση Επιστημόνων 
Χημικών και ο Σύνδεσμος Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, παρ’ όλο 
που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρίαση αυτή. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί ∆ιαπίστευσης, 
Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης Νόμου [Νόμος 156(Ι) του 2002, όπως 
τροποποιήθηκε το 2010], έτσι ώστε η κυπριακή νομοθεσία να είναι πλήρως 
εναρμονισμένη με τον Κανονισμό (ΕΚ) αρ. 765/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
και του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου για τον καθορισμό των απαιτήσεων διαπίστευσης και 
εποπτείας της αγοράς όσον αφορά την εμπορία των προϊόντων και για την κατάργηση 
του Κανονισμού (ΕΟΚ) αρ. 339/93 του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου, καθώς και η στήριξη 
της προσπάθειας του ΚΟΠΠ για προσχώρηση στην Πολυμερή Συμφωνία με την 
Ευρωπαϊκή Συνεργασία για τη ∆ιαπίστευση. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι κύριες 
πρόνοιες του νομοσχεδίου αφορούν: 

1. την προβολή της διαπίστευσης ως κύριας δραστηριότητας του ΚΟΠΠ· 

2. την αποσαφήνιση του γεγονότος ότι η διεκπεραίωση της τυποποίησης 
πραγματοποιείται από τον Κυπριακό Οργανισμό Τυποποίησης· 

3. την  τροποποίηση των προνοιών που αφορούν τον προϋπολογισμό του ΚΟΠΠ, 
έτσι ώστε:  

α. ο προϋπολογισμός να υποβάλλεται στον Υπουργό Εμπορίου, 
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Βιομηχανίας και Τουρισμού, χωρίς όμως να αποτελεί μέρος του 
προϋπολογισμού του υπουργείου του, με σκοπό την τεκμηρίωση της 
ανεξαρτησίας του ΚΟΠΠ, 

β.  να συμπεριλαμβάνεται στον προϋπολογισμό και η μισθοδοσία του 
προσωπικού και 

γ.  να καθορίζεται ως ελέγχων λειτουργός ο διευθυντής του ΚΟΠΠ· 

4. την εισαγωγή συγκεκριμένης αναφοράς στα προσόντα του διευθυντή του ΚΟΠΠ 
και 

5. τον καθορισμό του CYS-CYSAB ως ακρωνυμίου του ΚΟΠΠ. 

 Στα πλαίσια περαιτέρω εξέτασης του νομοσχεδίου, μετά από εισήγηση του 
εκπροσώπου του ΚΟΠΠ και με τη σύμφωνη γνώμη όλων των παρευρισκομένων, 
κοινοποιήθηκε στην επιτροπή γραπτή εισήγηση για νομοτεχνική τροποποίηση του 
κειμένου του νομοσχεδίου.  

 Κατά τη νέα συζήτηση του νομοσχεδίου που πραγματοποιήθηκε ενώπιον της 
επιτροπής ο εκπρόσωπος του Κυπριακού Οργανισμού Τυποποίησης τόνισε την 
ανάγκη για διαχωρισμό του οργανισμού του και του ΚΟΠΠ, με την έκδοση ξεχωριστής 
νομοθεσίας για τον κάθε οργανισμό. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι μετά την ένταξη του ΚΟΠΠ στην Πολυμερή Συμφωνία με 
την Ευρωπαϊκή Συνεργασία για τη ∆ιαπίστευση το υπουργείο έχει πρόθεση να 
μελετήσει το ενδεχόμενο της ανεξαρτητοποίησης των δύο οργανισμών και για το 
σκοπό αυτό να προωθήσει σχετικό νομοσχέδιο. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, δηλώνοντας ότι οι σχετικοί κανονισμοί θα 
προωθηθούν ξεχωριστά σε μεταγενέστερο στάδιο για νομικούς λόγους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 1 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 30 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 14 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί ∆ιαπίστευσης, Τυποποίησης και 
Τεχνικής Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Οι περί της Συγκρότησης και Λειτουργίας 
(∆ιαδικασία Εκλογών, ∆ιορισμοί και Άλλα Συναφή Θέματα) των Οργάνων και 
Αξιωματούχων του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Κανονισμοί του 2011».  Η 
έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τους κανονισμούς «Οι 
περί της Συγκρότησης και Λειτουργίας (∆ιαδικασία Εκλογών, ∆ιορισμοί και 
Άλλα Συναφή Θέματα) των Οργάνων και Αξιωματούχων του Τεχνολογικού 

Πανεπιστημίου Κύπρου Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  

 Γεώργιος Τάσου Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε τους υπό αναφορά κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Μαρτίου 2011.  Στην 
πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας και του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ). 
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 Με τους πιο πάνω κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τα άρθρα 38 και 
40 του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, ρυθμίζονται οι σχετικές 
διαδικασίες εκλογής, διορισμού και συγκρότησης των οργάνων του ΤΕΠΑΚ.  
Ειδικότερα, με βάση τους εν λόγω κανονισμούς, το ΤΕΠΑΚ θα έχει τη δυνατότητα να 
θεσπίσει κανόνες, για να προχωρήσει στη διαδικασία αυτονόμησής του. 

 Όπως ανέφεραν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του αρμόδιου υπουργείου και 
του ΤΕΠΑΚ, οι πιο πάνω κανονισμοί είναι απαραίτητοι για την αναγκαία προετοιμασία 
του ΤΕΠΑΚ ενόψει της αναμενόμενης αυτονόμησής του, γι’ αυτό και θα πρέπει να 
προωθηθούν το ταχύτερο στην ολομέλεια της Βουλής για έγκριση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού άκουσε όσα κατατέθηκαν ενώπιόν 
της, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις των εν λόγω κανονισμών και εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί των 
κανονισμών αυτών στην ολομέλεια του σώματος, στα πλαίσια της συζήτησης που θα 
διεξαχθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς τασσόμαστε υπέρ της ψήφισης των συγκεκριμένων 
κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα θέματα με αριθμό 19 και 20 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, 
Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και «Οι περί 
Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και 
Φυσικών Πόρων για το νομοσχέδιο «Ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 

Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση 
και Χρήση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και για τους κανονισμούς «Οι 
περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 
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 Πανίκος Χάμπας Αντώνης Αντωνίου 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Φειδίας Σαρίκας 

 Μαρία Κυριακού  

 Γεώργιος Τάσου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη  Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Όπως είναι γνωστό, για τα πιο πάνω νομοθετήματα έχει ήδη κυκλοφορήσει 
στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας 
και Φυσικών Πόρων, ημερομηνίας 7 ∆εκεμβρίου 2010.  Ωστόσο, ύστερα από απόφαση 
της ολομέλειας του σώματος τα νομοθετήματα παραπέμφθηκαν εκ νέου στην αρμόδια 
επιτροπή, για σκοπούς επανεξέτασης συγκεκριμένων προνοιών που περιλαμβάνονται 
στο υπό αναφορά νομοσχέδιο.  Συνεπώς, η επιτροπή μελέτησε εκ νέου το εν λόγω 
νομοσχέδιο σε αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 13 Ιανουαρίου και 31ης Μαρτίου 2011.   

 Στο στάδιο της επανεξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιόν της ο διευθυντής των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, συνοδευόμενος από 
υπηρεσιακούς παράγοντες, εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου, ο πρόεδρος του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Εισαγωγέων και ∆ιανομέων Κτηνιατρικών Φαρμάκων (ΚΕΒΕ) 
και εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ και “Αγροτική”.  Οι αγροτικές 
οργανώσεις ΕΚΑ, “Παναγροτικός Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός του νομοσχεδίου, καθώς και οι απόψεις των 
εμπλεκομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο 
της εξέτασής του περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεών της την επιτροπή απασχόλησαν οι 
πρόνοιες του νομοσχεδίου με τις οποίες εισάγονται ρυθμίσεις σε σχέση με τη 
διαφήμιση κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων.  Συγκεκριμένα, σε πρώτο στάδιο η 
επιτροπή εισηγήθηκε την τροποποίηση του νομοσχεδίου, ώστε να διασαφηνιστεί ότι οι 
πιο πάνω προτεινόμενες πρόνοιες σχετίζονται αποκλειστικά με τη διαφήμιση 
κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων για τη χορήγηση των οποίων δεν απαιτείται 
κτηνιατρική συνταγή και τα οποία δεν περιέχουν ψυχοτρόπες ή ναρκωτικές ουσίες. 

 Σε σχέση με την πιο πάνω εισήγηση της επιτροπής τόσο η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας όσο και οι αρμόδιες κυβερνητικές 
υπηρεσίες εξέφρασαν την ομόγνωμη θέση τους και συμφώνησαν με την προτεινόμενη 
τροποποίηση των προνοιών. 

 Επιπρόσθετα, την επιτροπή απασχόλησε εισήγηση βουλευτή μη μέλους της, 
σύμφωνα με την οποία οι πιο πάνω προτεινόμενες ρυθμίσεις για τη διαφήμιση  έπρεπε 
να τύχουν ταυτόχρονης εξέτασης με την πρόταση νόμου που εκκρεμεί ενώπιον της 
επιτροπής και τιτλοφορείται «Ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», καθότι και αυτή πραγματεύεται θέματα 
διαφήμισης κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων. 

 Σημειώνεται ότι η πιο πάνω πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε ενώπιον της 
επιτροπής από τον κ. Γιαννάκη Θωμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις την 21η Μαΐου 2009, είχε απασχολήσει την επιτροπή σε δύο 
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συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την ίδια χρονιά.  Σκοπός της πρότασης νόμου 
είναι η τροποποίηση του περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Έλεγχος 
Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) Νόμου, δηλαδή 
της ίδιας βασικής νομοθεσίας που προτείνεται να τροποποιηθεί με το υπό εξέταση 
νομοσχέδιο, ώστε να επιτρέπεται η διαφήμιση οποιουδήποτε κτηνιατρικού 
φαρμακευτικού προϊόντος προς κτηνιάτρους και κτηνοτρόφους. 

 Ωστόσο, η εξέταση της προαναφερθείσας πρότασης νόμου από την επιτροπή 
δεν κατέστη εφικτό να ολοκληρωθεί, καθώς ο Γενικός Εισαγγελέας με γνωμάτευσή του, 
ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2009, αποφάνθηκε ότι οι πρόνοιες που αυτή 
περιλαμβάνει είναι αντίθετες με το κοινοτικό κεκτημένο.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή είχε 
αποφασίσει να συνεχίσει τη συζήτηση της εν λόγω πρότασης νόμου εν ευθέτω χρόνω, 
ώστε να δοθεί η ευχέρεια στον εισηγητή και στους αρμοδίους να μελετήσουν εκ νέου 
τις πρόνοιές της και να τις διαμορφώσουν κατά τρόπο που να συνάδουν με το 
ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Στο διάστημα αυτό και στα πλαίσια της ανάγκης εναρμόνισης 
της εθνικής νομοθεσίας με το κοινοτικό δίκαιο η εκτελεστική εξουσία κατέθεσε στη 
Βουλή το υπό εξέταση νομοσχέδιο μαζί με τους υπό εξέταση κανονισμούς. 

 Η επιτροπή, αναγνωρίζοντας την ανάγκη εκσυγχρονισμού των διατάξεων της 
υφιστάμενης εθνικής νομοθεσίας σε σχέση με τη διαφήμιση κτηνιατρικών 
φαρμακευτικών προϊόντων, θεώρησε ορθό να μελετήσει την εισήγηση του 
προαναφερόμενου βουλευτή για ενσωμάτωση των προνοιών της πρότασης νόμου στο 
νομοσχέδιο.  Ωστόσο, λόγω της γνωστής θέσης του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, όπως αυτή εκφράσθηκε στη γνωμάτευσή του, η επιτροπή αποφάσισε να 
διαφοροποιήσει τις πρόνοιες της προρρηθείσας πρότασης νόμου. Συναφώς, μέλη της 
επιτροπής, καθώς και το μη μέλος της κ. Αριστοφάνης Γεωργίου εισηγήθηκαν 
τροποποιήσεις επί των διατάξεων του νομοσχεδίου αναφορικά με τα ακόλουθα:  

1. Την εξαίρεση των εγγεγραμμένων κτηνιάτρων, καθώς και όσων ασχολούνται 
επαγγελματικά με τον κλάδο της κτηνοτροφίας από την έννοια του όρου “ευρύ 
κοινό”, στο οποίο, σύμφωνα με τον υφιστάμενο νόμο, απαγορεύεται η 
διαφήμιση κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων των οποίων η χορήγηση 
απαιτεί την προηγούμενη εξασφάλιση κτηνιατρικής συνταγής και τα οποία 
περιέχουν ψυχοτρόπες ή ναρκωτικές ουσίες.  Ως εκ τούτου, η διαφήμιση 
οποιουδήποτε κτηνιατρικού φαρμακευτικού προϊόντος προς κτηνιάτρους και 
επαγγελματίες κτηνοτρόφους καθίσταται επιτρεπτή. 

2. Την προσθήκη μιας νέας υποχρέωσης αναφορικά με το περιεχόμενο ορισμένων 
διαφημίσεων.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με την εν λόγω υποχρέωση, σε 
περίπτωση που διαφήμιση κτηνιατρικού φαρμακευτικού προϊόντος αφορά 
φαρμακευτικό προϊόν για τη χορήγηση του οποίου απαιτείται η προηγούμενη 
εξασφάλιση κτηνιατρικής συνταγής ή το οποίο περιέχει ψυχοτρόπες ή 
ναρκωτικές ουσίες, όπως προνοείται στις υφιστάμενες διατάξεις του κειμένου 
νόμου, στην εν λόγω διαφήμιση πρέπει απαραίτητα να περιλαμβάνεται κατά 
τρόπο ρητό και ευανάγνωστο ειδική επισήμανση, η οποία πρέπει να 
τοποθετείται σε περίοπτη θέση, ότι αυτό χορηγείται μόνο με κτηνιατρική 
συνταγή. 

3. Τις συνέπειες της παράβασης ή της παράλειψης συμμόρφωσης προσώπου με 
την πιο πάνω υποχρέωση. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού 
δήλωσε τη διαφωνία της με τις πιο πάνω εισηγήσεις για τροποποιήσεις, επισήμανε 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 
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1. Η διαφήμιση κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων των οποίων η χορήγηση 
απαιτεί την προηγούμενη εξασφάλιση κτηνιατρικής συνταγής ή τα οποία 
περιέχουν ψυχοτρόπες ή ναρκωτικές ουσίες σε πρόσωπα που δεν είναι 
εξουσιοδοτημένα από τον υφιστάμενο νόμο να συνταγογραφούν κτηνιατρικά 
φάρμακα αντίκειται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Περαιτέρω, η διαφήμιση τέτοιων 
προϊόντων σε κτηνοτρόφους αποτελεί τεράστιο κίνδυνο για τη δημόσια υγεία.  

2. Η εισαγωγή της απαίτησης για αναγραφή της φράσης «ΧΟΡΗΓΕΙΤΑΙ ΜΟΝΟ 
ΜΕ ΚΤΗΝΙΑΤΡΙΚΗ ΣΥΝΤΑΓΗ» θα δημιουργήσει μια επιπλέον υποχρέωση και 
αυξημένο κόστος για τις εταιρείες που εμπορεύονται τέτοια προϊόντα στην 
Κύπρο, θέτοντας τη χώρα μας σε μειονεκτικότερη θέση έναντι των άλλων 
κρατών μελών.  Ειδικότερα, στην περίπτωση που η διαφήμιση τέτοιων 
προϊόντων θα πραγματοποιείται με διανομή δειγμάτων προκύπτουν 
προβλήματα εφαρμογής της σχετικής διάταξης, καθώς σύμφωνα με τη 
νομοθεσία η συσκευασία του δείγματος δεν αποτελεί διαφήμιση. 

 Ο διευθυντής των Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, υιοθετώντας τις απόψεις της 
εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, εξέφρασε τη 
διαφωνία του με τις συγκεκριμένες προτεινόμενες τροποποιήσεις. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου Κτηνιατρικού Συλλόγου υποστήριξε ότι η 
κυπριακή νομοθεσία πρέπει να είναι σύμφωνη με το κοινοτικό κεκτημένο και ως εκ 
τούτου η διαφήμιση κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων πρέπει να απευθύνεται 
μόνο σε κτηνιάτρους οι οποίοι δύνανται να συνταγογραφούν τα εν λόγω φαρμακευτικά 
προϊόντα. 

 Ο πρόεδρος του Παγκύπριου Συνδέσμου Εισαγωγέων και ∆ιανομέων 
Κτηνιατρικών Φαρμάκων, αφού συμφώνησε με τις προαναφερθείσες εισηγήσεις, 
υποστήριξε ότι η διαφήμιση κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων πρέπει να 
επιτραπεί και στην Κύπρο, καθώς αυτή διεξάγεται χωρίς περιορισμούς σε όλες τις 
ευρωπαϊκές χώρες.  Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι οι κτηνοτρόφοι και οι κτηνίατροι 
είναι ήδη δέκτες διαφημίσεων τέτοιων προϊόντων, τόσο από έντυπα, που προέρχονται 
από άλλες ευρωπαϊκές χώρες, στα οποία είναι συνδρομητές όσο και από το διαδίκτυο, 
αλλά και από σεμινάρια και εκθέσεις του κλάδου στα οποία συμμετέχουν. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, αφού μελέτησε 
διεξοδικά τα εγερθέντα ζητήματα, κατά πλειοψηφία των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, αποφάσισε να υιοθετήσει μέρος των εισηγήσεων, ώστε η διαφήμιση 
κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων να επιτρέπεται μόνο σε εγγεγραμμένους 
κτηνιάτρους.  Συναφώς, η επιτροπή, κατά πλειοψηφία των ίδιων πιο πάνω μελών της, 
εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό 
διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί ο τίτλος 
του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».   

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι προτίθενται να καταθέσουν κατά τη 
συζήτηση του νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας της Βουλής σχετική τροπολογία 
επί του κειμένου του, ώστε οι προαναφερθείσες εισηγήσεις να υιοθετηθούν στο σύνολό 
τους κατά τρόπο που η διαφήμιση κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων να 
επιτρέπεται πέρα από τους εγγεγραμμένους κτηνιάτρους και σε όσους ασχολούνται 
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επαγγελματικά με τον κλάδο της κτηνοτροφίας. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού κ. Κυριάκος Χατζηγιάννη, διαχωρίζοντας τη θέση του από 
αυτήν της κοινοβουλευτικής του ομάδας, τάσσεται εναντίον της τροποποίησης του 
κειμένου του νομοσχεδίου και της υιοθέτησης οποιωνδήποτε εισηγήσεων που 
αφορούν τη διεύρυνση των προνοιών που διέπουν τη διαφήμιση κτηνιατρικών 
φαρμακευτικών προϊόντων.  Σύμφωνα με τον ίδιο, ζητήματα που άπτονται της 
προστασίας της δημόσιας υγείας δεν πρέπει να αποτελούν με οποιοδήποτε τρόπο 
αντικείμενο διαφήμισης ή/και προώθησης.  Ειδικότερα, σε σχέση με τα κτηνιατρικά 
φαρμακευτικά προϊόντα ο βουλευτής υποστηρίζει ότι η παρουσίασή τους πρέπει να 
γίνεται αποκλειστικά με επιστημονικό τρόπο, ενώ η προτεινόμενη επέκταση της 
διαφήμισής τους δυνατόν να ενέχει τον κίνδυνο παραπληροφόρησης.  

 Αναφορικά με τους κανονισμούς, η επιτροπή ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους όπως αυτοί είχαν διαμορφωθεί κατά το πρώτο στάδιο της συζήτησής 
τους ενώπιον της επιτροπής. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι οι Κτηνιατρικές Υπηρεσίες με γραπτή επιστολή τους, 
ημερομηνίας 24 Μαρτίου 2011, γνωστοποίησαν στην επιτροπή τη λήψη σχετικής με το 
θέμα προειδοποιητικής επιστολής εκ μέρους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής με την οποία 
επισημαίνεται η λήξη της προθεσμίας που είχε δοθεί στη ∆ημοκρατία για μεταφορά 
των σχετικών κοινοτικών πράξεων στο εθνικό δίκαιο.  Στην ίδια επιστολή επισημαίνεται 
επίσης η ανάγκη αντικατάστασης συγκεκριμένης πρόνοιας που περιλαμβάνεται στο 
προτεινόμενο νομοσχέδιο αναφορικά με τις αιτήσεις τροποποίησης των όρων άδειας 
κυκλοφορίας κτηνιατρικού φαρμακευτικού προϊόντος.  Ειδικότερα, σύμφωνα με την 
εισήγηση της εκτελεστικής εξουσίας, με την έναρξη της εφαρμογής του νέου 
ευρωπαϊκού κανονισμού που καταρτίζεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή η διαδικασία 
υποβολής της πιο πάνω αίτησης τροποποίησης θα διέπεται από τις διατάξεις του εν 
λόγω ευρωπαϊκού κανονισμού. 

 Η επιτροπή, αφού υιοθέτησε και την πιο πάνω εισήγηση της εκτελεστικής 
εξουσίας, την έχει ενσωματώσει στο κείμενο του νομοσχεδίου όπως αυτό έχει 
διαμορφωθεί από την πλειοψηφία της επιτροπής με βάση τα πιο πάνω.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν και τροπολογίες για το υπ’ αριθμόν 19 θέμα από μέρους του ΑΚΕΛ.   

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις  

1. Γίνεται εισήγηση για την τροποποίηση της παραγράφου (α) του άρθρου 18 του 
νομοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί το άρθρο 76 του βασικού νόμου,  με την 
προσθήκη σ’ αυτήν, αμέσως μετά τις λέξεις “εγγεγραμμένοι κτηνίατροι” (τέταρτη 
γραμμή) της φράσης «, καθώς και όσοι ασχολούνται επαγγελματικά με τον 
κλάδο της κτηνοτροφίας». 

2. Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του πλαγιότιτλου του άρθρου 76Γ, όπως 
αυτό περιλαμβάνεται στην παράγραφο (β) του άρθρου 18 του νομοσχεδίου, ως 
ακολούθως:  

«Τύπος και περιεχόμενο διαφήμισης που απευθύνεται σε εγγεγραμμένους 
κτηνιάτρους και άλλους επαγγελματίες κτηνοτρόφους.». 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Μάλιστα, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 ∆ε θα μακρηγορήσω, γιατί οι τροπολογίες που έχουμε κάνει σ’ αυτά τα δύο τα 
νομοσχέδια, παρ’ όλο που έχει συζητηθεί πάρα πάρα πολλές φορές στην επιτροπή 
μας αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε -είναι από το 2009 συγκεκριμένα που έχει ξεκινήσει η 
συζήτηση- και έχουμε καταλήξει στο τελευταίο στάδιο με όσα υπάρχουν στο 
νομοσχέδιο, που είναι και εναρμονιστικό, πρέπει να πούμε, και πρέπει να ψηφιστεί 
πριν τη λήξη αυτής της θητείας…  Τα δύο θέματα τα οποία υποβάλλομε εμείς, κύριε 
Πρόεδρε, οι τροπολογίες, είναι το δικαίωμα των ίδιων των επαγγελματιών 
κτηνοτρόφων να ενημερώνονται απευθείας από αυτούς που παράγουν τα φάρμακα 
και δε χρειάζονται οι οποιοιδήποτε ενδιάμεσοι οι οποίοι θα τους φορτώσουν με 
επιπλέον κόστος, για να διαφημίσουν τα προϊόντα τους.  Αυτές περίπου είναι οι 
τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, και επιμένουμε στο δικαίωμα αυτών των ανθρώπων 
χωρίς την παρέμβαση κτηνιάτρων, που θα τους ανεβάζουν και το κόστος, για να 
επιμορφώνονται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  

 Να έχετε υπόψη σας ότι όχι μόνο για τις τροπολογίες που αναφέρει ο 
συνάδελφος, αλλά και για ό,τι βάζουμε μέσα για τη διαφήμιση τόσο το Τμήμα 
Κτηνιατρικών Υπηρεσιών, αλλά κυρίως η Εισαγγελία, όπως και ο σύνδεσμος των 
κτηνιάτρων είχαν πλήρη αντίθεση, γιατί αντίκειται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Και σας 
διαβάζω από την έκθεση, γιατί πιστεύω ότι θα πρέπει να γίνει πλήρης διαφώτιση σ’ 
αυτό το θέμα.  Το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα, που ήρθε τρεις φορές γι’ αυτό το 
θέμα, μας λέει:  «Η διαφήμιση κτηνιατρικών φαρμακευτικών προϊόντων των οποίων η 
χορήγηση απαιτεί την προηγούμενη εξασφάλιση κτηνιατρικής συνταγής ή τα οποία 
περιέχουν ψυχοτρόπες ή ναρκωτικές ουσίες σε πρόσωπα που δεν είναι 
εξουσιοδοτημένα από τον υφιστάμενο νόμο να συνταγογραφούν κτηνιατρικά φάρμακα 
αντίκειται στο ευρωπαϊκό κεκτημένο».  Και παρακάτω εβάλαμε μία φράση, για να 
“κολάσουμε” λίγο τα πράματα: «Χορηγείται μόνο με κτηνιατρική συνταγή», θα 
απαιτήσει έξοδα από τις εταιρείες, οι οποίες θα δίδουν διαφημιστικά απ’ εδώ και απ’ 
εκεί.   

 Τι σημαίνει διαφήμιση;  ∆εν είναι μόνο σε κάποιο περιοδικό που θέλει να του 
δίνουν διαφημίσεις.  ∆ιαφήμιση είναι παντού, και με αφίσες και με δείγματα και στις 
εφημερίδες και παντού!  Και θα πρέπει να προστατεύσουμε τον κτηνοτροφικό μας 
κόσμο.   

 Σήμερα συζητούσαμε για τον περί Βιοκτόνων Νόμο, που μας έφερε το 
υπουργείο, και λέμε ότι θα γίνει η ενημέρωση των κτηνοτρόφων όλων με σεμινάρια, με 
εκπαίδευση, μονοήμερη, διήμερη, εβδομαδιαία, για να ψεκάζουν τες μάντρες τους, τες 
φάρμες τους, για τα διάφορα έντομα, τσιβίτζια κτλ.  Εδώ θα επιτρέψουμε, σύμφωνα με 
την τροπολογία που μας λεν οι συνάδελφοι, να αγοράζουν οποιαδήποτε φάρμακα είτε 
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μόνοι τους είτε θα τους τα δίνουν χωρίς συνταγή είτε να τ’ αγοράζουν ’πού τα 
κατεχόμενα, παρακαλώ;  Προσέξετε τούτο το σημείο!  Εμείς ως ∆ΗΚΟ και οι άλλοι 
συνάδελφοι είπαμε επιτέλους να γίνεται διαφήμιση προς τους κτηνιάτρους, που είναι 
επιστήμονες με έξι χρόνια σπουδές και παραπάνω, να το δούμε.  Και έχω και μια 
υποψία ότι μπορεί να αναπεμφθεί αυτός ο νόμος από τον Πρόεδρο, γιατί αντίκειται στο 
ευρωπαϊκό κεκτημένο.  Αλλά επιτέλους να κάμουμε μια δοκιμή, αλλά όχι και προς τους 
κτηνοτρόφους.  Τι σημαίνει “κτηνοτρόφοι”;  Κτηνοτρόφοι όλων των ζώων, των 
πουλιών, των κουνελιών και οποιουδήποτε ζώου.  Είμαστε βέβαιοι ότι δε θα 
δημιουργηθεί τέλος πάντων μια κατάσταση που θα επηρεάσει σ’ αυτό το στάδιο όλους 
αυτούς τους κτηνοτρόφους που αγωνίζονται να βγάλουν το ψωμί τους;  Να παίρνουν 
συνταγή τζιαι να τ’ αγοράζουν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Συμφωνούμε απόλυτα με τα όσα έχει πει ο κ. Φυττής.  Τασσόμεθα εναντίον της 
τροπολογίας.  Υπάρχουν φάρμακα εξαιρετικά επικίνδυνα που, αν επιτραπεί να 
διαφημίζονται ελεύθερα σε περιοδικά, θα οδηγηθούμε σε τραγωδίες.  Θα πηγαίνουν να 
τ’ αγοράζουν και να απαιτούν οι κτηνοτρόφοι να τ’ αγοράσουν, θα πηγαίνουν να 
απαιτούν από τον κτηνίατρό τους «εγώ θέλω το συγκεκριμένο φάρμακο, διότι 
εδιάβασα τη συγκεκριμένη διαφήμιση», αλλά, ενόσω υπάρχει και η κατοχή, που 
υπάρχει η ελευθερία να πηγαίνουν εις τα κατεχόμενα και ν’ αγοράζουν μόνοι τους αυτά 
τα φάρμακα χωρίς καμία συνταγή, θα έχομε άκρως καταστροφικά αποτελέσματα.  
Υποστηρίζομε την καταψήφιση της τροπολογίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία, όπως έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεπτά ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και καμία αποχή, η πρώτη 
τροπολογία απορρίπτεται. 
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 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία, όπως έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαπέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεπτά ψήφους εναντίον, δεκαπέντε υπέρ και καμία αποχή, η δεύτερη 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 19 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 8Α.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 10 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 45 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Τροποποίηση του άρθρου 46 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Τροποποίηση του άρθρου 50 του βασικού νόμου.  Άρθρο 11. 

 Τροποποίηση του άρθρου 52 του βασικού νόμου.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 53 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 59 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 61 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 62 του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 75Α.  Άρθρο 
17. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 76 του βασικού νόμου και προσθήκη νέων άρθρων.  
Άρθρο 18. 

 Τροποποίηση του άρθρου 82 του βασικού νόμου.  Άρθρο 19. 

 Τροποποίηση του άρθρου 83 του βασικού νόμου.  Άρθρο 20. 

 Τροποποίηση του άρθρου 84 του βασικού νόμου.  Άρθρο 21. 

 Τροποποίηση του άρθρου 85 του βασικού νόμου.  Άρθρο 22. 

 Τροποποίηση του άρθρου 87 του βασικού νόμου.  Άρθρο 23. 

 Τροποποίηση του άρθρου 88 του βασικού νόμου.  Άρθρο 24. 

 Τροποποίηση του άρθρου 91 του βασικού νόμου.  Άρθρο 25. 

 Τροποποίηση του άρθρου 92 του βασικού νόμου.  Άρθρο 26. 

 Τροποποίηση του άρθρου 95 του βασικού νόμου.  Άρθρο 27. 

 Τροποποίηση του άρθρου 97 του βασικού νόμου.  Άρθρο 28. 

 Τροποποίηση του άρθρου 98 του βασικού νόμου.  Άρθρο 29. 

 Τροποποίηση του άρθρου 100 του βασικού νόμου.  Άρθρο 30. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 30 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών 
Προϊόντων (Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και 
Χρήση) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 20 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται.  

 Το υπ’ αριθμόν 21 θέμα είναι «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων για 
τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - Θέση 

Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011» 
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Παρόντες: 

 Ντίνος Χατζηνικόλας, πρόεδρος Γεώργιος Τάσου 

 Πανίκος Χάμπας Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Γιαννάκης Γαβριήλ Σοφοκλής Φυττής 

 Μαρία Κυριακού  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών Πόρων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η  
Μαρτίου 2011.  Στο στάδιο της μελέτης των κανονισμών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην επιτροπή εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, ο διευθυντής του Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης και 
εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και οι 
εκπρόσωποι των αγροτικών οργανώσεων ΠΕΚ, ΕΚΑ, “Αγροτική”, “Παναγροτικός 
Σύνδεσμος” και “Ευρωαγροτικός”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη 
συνεδρία της επιτροπής. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
13 του περί Γεωργικής Ασφαλίσεως Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίου υπηρεσίας για 
τη θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού στον Οργανισμό Γεωργικής Ασφάλισης. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η θέση 
Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού υπήρχε στον οργανισμό, αλλά καταργήθηκε την 
1η Μαρτίου 2010 μετά την αφυπηρέτηση της κατόχου της, καθώς στον προϋπολογισμό 
του οργανισμού για την ίδια χρονιά η εν λόγω θέση ήταν σημειωμένη με διπλό σταυρό.  
Ωστόσο, όπως αναφέρεται στα ίδια στοιχεία, κατά τον καταρτισμό του 
προϋπολογισμού του ίδιου οργανισμού για το 2011 κρίθηκε σκόπιμο όπως επανέλθει 
η προαναφερθείσα θέση για σκοπούς κάλυψης των υπηρεσιακών αναγκών του 
οργανισμού, αλλά και για τη διασφάλιση της εύρυθμης και απρόσκοπτης λειτουργίας 
του.  Ως αποτέλεσμα της πιο πάνω επαναφοράς προέκυψε η ανάγκη καταρτισμού του 
υπό εξέταση σχεδίου υπηρεσίας, το οποίο συντάχθηκε σύμφωνα με το σχέδιο 
υπηρεσίας που ίσχυε πριν από την κατάργηση της θέσης.  

 Στα πλαίσια της εξέτασης των κανονισμών όλοι οι παρευρισκόμενοι 
συμφώνησαν με τις πρόνοιες που περιλαμβάνονται σε αυτούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Γεωργίας και Φυσικών 
Πόρων ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκριση των υπό συζήτηση 
κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 22 θέμα είναι «Ο περί Θρησκευτικών Ομάδων (Εκπροσώπησις) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», πρόταση νόμου. Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για την πρόταση νόμου «Ο περί 
Θρησκευτικών Ομάδων (Εκπροσώπησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου  Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε την πιο πάνω πρόταση νόμου, 
η οποία κατατέθηκε από όλα τα κόμματα, σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής οι 
αντιπρόσωποι στη Βουλή των θρησκευτικών ομάδων των Αρμενίων, των Λατίνων και 
των Μαρωνιτών, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Τμήματος 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών και του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, 
παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί 
Θρησκευτικών Ομάδων (Εκπροσώπησις) Νόμου, ώστε να καταστεί πιο ουσιαστική η 
συμμετοχή των αντιπροσώπων των θρησκευτικών ομάδων των Αρμενίων, των 
Λατίνων και των Μαρωνιτών στη διαδικασία λήψης αποφάσεων τόσο σε νομοθετικό 
επίπεδο  όσο και σε διοικητικό επίπεδο, αλλά και για να καταστεί η εν λόγω νομοθεσία 
γενικότερα πιο λειτουργική και αποτελεσματική και η προβλεπόμενη σε αυτή 
διαδικασία πιο διαφανής. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου, σ’ αυτήν περιλαμβάνονται οι ακόλουθες πρόνοιες: 

1. Πρόνοια, έτσι ώστε τόσο η Βουλή των Αντιπροσώπων όσο και η εκτελεστική 
εξουσία όχι μόνο να ζητούν τις απόψεις του αντιπροσώπου της οικείας ομάδας 
επί των θεμάτων που υπάγονταν στην Ελληνική Κοινοτική Συνέλευση, κάτι που 
ισχύει και σήμερα, αλλά και να τις λαμβάνουν σοβαρά υπόψη.  Συγκεκριμένα, η 
πρόνοια αυτή βελτιώνει ουσιαστικά τη συμμετοχή των πιο πάνω αντιπροσώπων 
στη διαδικασία λήψεως αποφάσεων. 

2. ∆ιαδικαστικές πρόνοιες, έτσι ώστε να διασφαλίζεται και διά νόμου η εκ των 
προτέρων ενημέρωση των αντιπροσώπων των θρησκευτικών ομάδων για τα 
θέματα που τους αφορούν και για τα οποία πρόκειται να ληφθούν αποφάσεις σε 
νομοθετικό ή διοικητικό επίπεδο και παράλληλα να διασφαλίζεται ότι θα 
λαμβάνονται τα αναγκαία μέτρα, ώστε οι οικείοι αντιπρόσωποι να παρίστανται 
στις σχετικές συνεδρίες των αρμόδιων κοινοβουλευτικών επιτροπών ή σε 
συσκέψεις της διοίκησης και να εκφράζουν τις απόψεις τους για τα θέματα αυτά. 

3. Πρόνοιες που διασφαλίζουν ότι οι απόψεις που εκφράζουν οι εν λόγω 
αντιπρόσωποι σε επίπεδο κοινοβουλευτικών επιτροπών θα περιλαμβάνονται 
στη σχετική έκθεση της επιτροπής και συνεπώς θα δημοσιοποιούνται.  
Προβλέπεται επίσης ότι, σε περίπτωση που οι αρμόδιες κοινοβουλευτικές 
επιτροπές ή η διοίκηση, ανάλογα με την περίπτωση, δεν υιοθετούν τις απόψεις 
των αντιπροσώπων των θρησκευτικών ομάδων, η διαφωνία των επιτροπών ή 
της διοίκησης αντίστοιχα θα καταγράφεται ή και θα αιτιολογείται.  Επιπλέον, η εν 
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λόγω διαφωνία τους θα δημοσιοποιείται με τη συμπερίληψή της στην έκθεση 
της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής ή θα κοινοποιείται στους 
ενδιαφερομένους με γραπτή επιστολή της διοίκησης, ανάλογα με την 
περίπτωση. 

 Κρίνεται σκόπιμο να αναφερθεί ότι των προτεινόμενων ρυθμίσεων προηγήθηκε 
σχετική διαβούλευση στη σύσκεψη των αρχηγών ή εκπροσώπων των κομμάτων, υπό 
την καθοδήγηση του Προέδρου της Βουλής, μεταξύ όλων των κοινοβουλευτικών 
ομάδων και κομμάτων, έπειτα από σχετικά διαβήματα των αντιπροσώπων των 
θρησκευτικών ομάδων στη Βουλή, στην οποία και διεφάνη ότι η υφιστάμενη νομοθεσία 
σε πολλές περιπτώσεις δεν εφαρμόζεται ή εφαρμόζεται με ελλιπή τρόπο τόσο από τη 
νομοθετική όσο και από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ως εκ τούτου, όλα τα κόμματα έκριναν σκόπιμη την τροποποίηση της σχετικής 
νομοθεσίας, λόγω του ότι συνιστά έννομη υποχρέωση και των δύο εξουσιών του 
κράτους, νομοθετικής και εκτελεστικής, αλλά και λόγω του ότι αποτελεί διεθνή 
υποχρέωσή μας σύμφωνα με σχετική σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, οι 
αντιπρόσωποι των θρησκευτικών ομάδων των Αρμενίων, των Λατίνων και των 
Μαρωνιτών, εκφράζοντας την ευαρέσκειά τους για την πρόθεση των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων να ρυθμίσουν νομοθετικά το όλο ζήτημα, δήλωσαν στην επιτροπή ότι από 
τη διάλυση της Ελληνικής Κοινοτικής Συνέλευσης και τη μεταφορά των νομοθετικών 
αρμοδιοτήτων της στη Βουλή των Αντιπροσώπων ο ρόλος τους στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων περιορίστηκε σε αυτόν του απλού παρατηρητή, χωρίς δικαίωμα λόγου 
και ψήφου.  Περαιτέρω, οι ίδιοι δήλωσαν ότι οι διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας 
δεν εφαρμόζονται ή εφαρμόζονται με ελλιπή τρόπο και/ή αποσπασματικά, αφού από 
πλευράς εκτελεστικής εξουσίας λαμβάνονται αποφάσεις χωρίς να λαμβάνονται υπόψη 
οι απόψεις του οικείου αντιπροσώπου της θρησκευτικής ομάδας για θέματα που 
αφορούν την ομάδα του.  Σύμφωνα με τους ιδίους, με την προτεινόμενη ρύθμιση 
αναβαθμίζεται ο ρόλος τους και καθίσταται πιο ουσιαστικός και αποτελεσματικός. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών, χαιρετίζοντας την όλη 
προσπάθεια για αναβάθμιση του ρόλου των αντιπροσώπων των θρησκευτικών 
ομάδων στη Βουλή των Αντιπροσώπων, δήλωσε στην επιτροπή ότι θα ήταν ίσως 
ορθότερο αντί της νομοθετικής ρύθμισης να εξευρεθούν άλλοι τρόποι ρύθμισης του 
θέματος.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον ίδιο, η προτεινόμενη ρύθμιση ενδέχεται να 
περιορίζει σε κάποιο βαθμό τις εξουσίες της εκτελεστικής εξουσίας ή τον τρόπο με τον 
οποίο θα ασκείται η εκτελεστική εξουσία και πως θα ήταν ορθότερη μία ρύθμιση 
διοικητικής φύσεως. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού δήλωσε ότι 
ορισμένες από τις πρόνοιες της προτεινόμενης ρύθμισης υπερκαλύπτονται από τον 
περί των Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμο. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε 
στην επιτροπή ότι το υπουργείο συμφωνεί με το περιεχόμενο και τη φιλοσοφία της 
προτεινόμενης ρύθμισης. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δήλωσε 
ότι η υφιστάμενη νομοθεσία οριοθετεί με σωστό τρόπο την έννοια της 
αντιπροσώπευσης των θρησκευτικών ομάδων, παρέχοντας το δικαίωμα στους 
αντιπροσώπους των θρησκευτικών ομάδων να υποβάλλουν τις απόψεις τους, και 
προβλέπει ταυτόχρονα την αντίστοιχη υποχρέωση της εκτελεστικής και της 
νομοθετικής εξουσίας, προτού ασκήσουν διοικητική εξουσία ή υιοθετήσουν νομοθετικά 
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μέτρα, να ακούνε τις απόψεις τους.  Επιπλέον, η ίδια δήλωσε ότι, παρ’ όλο που δεν 
είναι σε θέση να γνωρίζει αν οι διατάξεις της υφιστάμενης νομοθεσίας εφαρμόζονται, το 
ενδεχόμενο της μη ορθής εφαρμογής τους πρέπει να αντιμετωπιστεί με διοικητικές και 
όχι νομοθετικές ρυθμίσεις.  Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος σημείωσε ότι δεν είναι όλα τα 
θέματα της Ελληνικής Κοινοτικής Συνέλευσης που αφορούν τις θρησκευτικές ομάδες 
και δεν είναι για όλα που πρέπει να έχουν λόγο οι αντιπρόσωποί τους, γι’ αυτό και 
πρέπει να συγκεκριμενοποιηθεί η υπό συζήτηση πρόταση νόμου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, υιοθετώντας τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της υπό συζήτηση πρότασης νόμου, ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια 
του σώματος την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση της πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Θρησκευτικών Ομάδων 
(Εκπροσώπησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 
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 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ της 18ης Νοεμβρίου 2010 και της 31ης 
Μαρτίου 2011.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, του 
Γραφείου του Εφόρου Εταιρειών και Επίσημου Παραλήπτη, της αστυνομίας, του 
Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, της “The Performing Right 
Society Ltd”, της GRAMMO, της Κυπριακής Εταιρείας Προστασίας Οπτικοακουστικών 
Έργων και της “Business Software Alliance”. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί του 
∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας Νόμου, ώστε να επιτευχθεί η 
αποτελεσματικότερη καταπολέμηση της παραποίησης και πειρατείας των έργων και 
αντικειμένων που προστατεύονται με τον πιο πάνω νόμο. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τις πρόνοιες του προτεινόμενου νόμου, ενισχύονται τα 
μέσα επιβολής των δικαιωμάτων πνευματικής ιδιοκτησίας και συγγενικών δικαιωμάτων 
με ρυθμίσεις που διασφαλίζουν τα αποδεικτικά στοιχεία και αντιστρέφουν το βάρος 
απόδειξης της ύπαρξης συγκατάθεσης ή άδειας του δικαιούχου. 

 Περαιτέρω, το εν λόγω νομοσχέδιο περιέχει πρόνοιες σύμφωνα με τις οποίες 
παρέχεται εξουσία στον Αρχηγό Αστυνομίας να συμβιβάζει αδικήματα που 
προβλέπονται στον υπό αναφορά νόμο, ανάλογη με την εξουσία που παρέχεται στο 
διευθυντή του Τμήματος Τελωνείων, σύμφωνα με τις διατάξεις της σχετικής 
νομοθεσίας, για το συμβιβασμό αδικημάτων που αφορούν εμπορεύματα τα οποία 
εισάγονται από τρίτες χώρες και παραβιάζουν δικαιώματα πνευματικής ιδιοκτησίας. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής την επιτροπή 
απασχόλησαν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Η πρόνοια του νομοσχεδίου σε σχέση με την αντιστροφή του βάρους απόδειξης 
της ύπαρξης συγκατάθεσης ή άδειας του δικαιούχου της πνευματικής 
ιδιοκτησίας ενός έργου ή προστατεύσιμου αντικειμένου, είτε πρόκειται για 
ποινική είτε πρόκειται για αστική διαδικασία, θεωρώντας ορθότερη την 
αντιστροφή του βάρους απόδειξης μόνο καθ’ όσον αφορά ποινικές διαδικασίες.   

2. Η πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία σε ποινική ή αστική 
δικαστική διαδικασία ικανό δείγμα σημαντικού αριθμού αντιτύπων ενός 
προστατεύσιμου αντικειμένου συνιστά βάσιμο αποδεικτικό στοιχείο ως προς τη 
φύση, την προέλευση και τα χαρακτηριστικά του συνόλου των αντιτύπων 
αυτών.  Συγκεκριμένα, υπήρξε προβληματισμός κατά πόσο πρέπει να αφεθεί 
στην κρίση του δικαστηρίου ο αριθμός των αντιτύπων που σε κάθε περίπτωση 
θα συνιστά ικανό δείγμα ή αν θα ήταν καλύτερα να εισαχθεί σχετική πρόνοια 
στο νομοσχέδιο για την ερμηνεία της έννοιας του όρου “ικανό δείγμα”.   

3. Οι πρόνοιες του νομοσχεδίου που αφορούν τον τρόπο είσπραξης της 
χρηματικής πληρωμής που επιβάλλεται από τον Αρχηγό Αστυνομίας, στα 
πλαίσια της εξουσίας που του παρέχεται για συμβιβασμό αδικημάτων που 
προβλέπονται στο βασικό νόμο.   

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης η εκπρόσωπος του 
Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε συνεργασία με την εκπρόσωπο 
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας κατέθεσαν διαδοχικά στην 
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επιτροπή διαμορφωμένα κείμενα του υπό συζήτηση νομοσχεδίου.  Στο τελευταίο 
διαμορφωμένο κείμενο διαλαμβάνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Γίνεται πρόβλεψη σύμφωνα με την οποία σε οποιαδήποτε ποινική διαδικασία το 
βάρος απόδειξης της ύπαρξης άδειας ή συγκατάθεσης του δικαιούχου για τον 
έλεγχο του έργου ή ουσιώδους τμήματός του φέρει ο κατηγορούμενος.   

2. Εισάγεται πρόνοια με βάση την οποία ο αριθμός του ικανού δείγματος 
καθορίζεται ενδεικτικά σε πίνακα ανάλογα με το συνολικό αριθμό των 
κατασχεθέντων αντιτύπων ενός προστατεύσιμου αντικειμένου, με παράλληλη 
δυνατότητα του δικαστηρίου να αποφασίσει διαφορετικά. 

3. Προστίθεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία, σε περίπτωση που το πρόσωπο 
που διέπραξε αδίκημα σε σχέση με το οποίο γίνεται ο συμβιβασμός δεν 
καταβάλει το χρηματικό πρόστιμο που του επιβλήθηκε, είναι ένοχο ποινικού 
αδικήματος που προβλέπεται στο άρθρο 14 του βασικού νόμου. 

 Επιπλέον, το υπό αναφορά διαμορφωμένο κείμενο του νομοσχεδίου 
διαλαμβάνει επιμέρους νομοτεχνικές βελτιώσεις στη βάση σχετικών παρατηρήσεων 
της επιτροπής. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος τάσσονται υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό διαμορφώθηκε στη βάση των πιο πάνω.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ταχθούμε εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Εναντίον, μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να σας πω το γιατί όμως.  Από την εποχή του κ. Αλέκου Μαρκίδη, με μια  
επιχειρηματολογία τότε ότι θα απεδεικνύετο μία υπόθεση που ήταν στο δικαστήριο, η 
οποία τελικά δεν αποδείχθηκε, κομμάτι κομμάτι, όπως το είχαμε προβλέψει, είναι η 
τέταρτη, η πέμπτη φορά τωρά που αντιστρέφεται η λογική του δικαίου της απόδειξης.  
Τώρα έχει στη Λάρνακα ο άλλος ένα δισκάδικο, πουλά CD, αποφασίζει μια πολυεθνική 
εταιρεία…   

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ιωνά Νικολάου) 

 Ε, περίμενε να τελειώσω και μετά μιλάς, καλέ!  Τόση αγωνία, ας πούμε, να 
υπερασπιστούμε τις πολυεθνικές!  Λοιπόν, έρχεται και τον κατηγορά και πρέπει να 
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αποδείξει εκείνος τωρά ότι έννεν ελέφαντας, αντί να αποδείξουν εκείνοι ότι κατηγορά!  
Εμείς δεν μπορούμε να συναινέσουμε σε μια τέτοια συνειδητή, τμηματική διάλυση του 
δικαίου της απόδειξης που υπάρχει στην Κύπρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρόκειται για ένα νομοσχέδιο το οποίο ουσιαστικά έρχεται να 
προστατεύσει κατά τρόπο πιο αποτελεσματικό τα πνευματικά δικαιώματα.  Ως γνωστό, 
τα πνευματικά δικαιώματα δεν είναι στις πολυεθνικές. τα πνευματικά δικαιώματα 
ανήκουν στους δημιουργούς.  Και πολλοί από τους δημιουργούς σήμερα, μάλιστα και 
κάποιοι Κύπριοι, δεν εκατάφεραν να προστατεύσουν τα δικαιώματα αυτά, γιατί 
υπάρχει συγκεκριμένη αδυναμία.  Και δεν είναι μόνο τα CD.  Κάποιοι παράγουν CD 
κατά δεκάδες χιλιάδες, τα διαθέτουν σε πολύ χαμηλή, θα έλεγα, τιμή, αλλά σίγουρα σε 
βάρος των δημιουργών τους, σε βάρος όλων εκείνων των ανθρώπων οι οποίοι 
αναμένουν μέσα από αυτή τη δραστηριότητα και την πώληση των CD, των 
πραγματικών CD δηλαδή, των σωστών, των original, επιδιώκουν να έχουν τα 
αναμενόμενα οφέλη. 

 Είναι μια υποχρέωση την οποία έχουμε και για την οποία έχουμε επικριθεί κατ’ 
επανάληψη ως Κύπρος διεθνώς και σε διεθνείς οργανισμούς οι οποίοι ουσιαστικά 
προστατεύουν αυτά τα δικαιώματα και μας έχουν γίνει και ανάλογες υποδείξεις κατά 
καιρούς.  Πρόκειται για ένα νομοσχέδιο το οποίο κατέθεσε η κυβέρνηση, αφού 
προηγουμένως έκαμε το δημόσιο διάλογο με όλους και κατέληξαν σε αυτή τη 
φόρμουλα.  Πρόκειται για ένα νομοσχέδιο το οποίο η αστυνομία έκρινε ότι είναι 
απόλυτα αναγκαίο, για να μπορέσει να εφαρμόσει αποτελεσματικά το νόμο.  Αλλά και 
την ίδια ώρα, και εδώ είναι που θέλω να καταλήξω, όλοι τελικά, όλες οι πλευρές, όλοι 
οι ενδιαφερόμενοι και ενώπιον της Βουλής, ενώπιον της επιτροπής Νομικών είχαν 
συμφωνήσει.  Γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, εμείς τασσόμαστε υπέρ του νομοσχεδίου, το 
οποίο δεν έχει να κάμει, όπως έχει ισχυριστεί ο συνάδελφος, με την προστασία των 
δικαιωμάτων πολυεθνικών εταιρειών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Σε αυτά τα θέματα το Ευρωπαϊκό Κόμμα, εγώ προσωπικά, αλλά και το κόμμα 
γινόμαστε ακελικοί.  Το δηλώνω ανυπερθέτως.  ∆εν μπορούμε να ψηφίσουμε αυτό το 
νομοθέτημα ούτε εμείς για τον εξής λόγο:  επειδή οι συνάδελφοι δε γνωρίζουν πώς 
λειτουργεί αυτή η διαδικασία της διακρίβωσης κατά πόσο έγινε παραβίαση των 
συγγενικών δικαιωμάτων ή όχι, πώς γίνεται σήμερα και τι στοχεύει η υπό συζήτηση 
πρόνοια...  Σήμερα, για να διευκρινιστεί αν κάποιος έχει παραβεί τη νομοθεσία περί 
συγγενικών δικαιωμάτων, πρέπει ο πράκτορας, να το ονομάσω έτσι, ο οποίος είναι 
Κύπριος και ο οποίος αντιπροσωπεύει διάφορες εταιρείες από το εξωτερικό που με τη 
σειρά τους αντιπροσωπεύουν εκατοντάδες ή και χιλιάδες πνευματικούς δημιουργούς, 
με τη συνήθη πορεία των πραγμάτων να παρουσιάσει κάποια απόδειξη, ότι όντως έχει 
δικαίωμα να ζητά αυτά τα χρήματα, πρώτον, ότι είναι εξουσιοδοτημένος, αλλά και ότι η 
υπό συζήτηση συμφωνία έχει δεόντως ανανεωθεί.  Οι συμφωνίες αυτές μεταξύ των 
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πρακτόρων των εταιρειών που εκπροσωπούν τους πνευματικούς δημιουργούς και 
τους δημιουργούς είναι μία σειρά που ακολουθεί και θα πρέπει να ανανεώνεται.  
Επειδή είναι ζόρικο αυτό το πράγμα να γίνεται -καταλαβαίνετε τώρα, πολλή φασαρία- 
αντιστρέφεται το βάρος της απόδειξης. 

 Εγώ λέω ότι πρακτικά μπορεί αυτό να βοηθά.  Από την άλλη όμως, κύριε 
Πρόεδρε, δεν μπορεί να γίνονται εκπτώσεις για αυτά τα ζητήματα.  Εμείς ήμασταν 
υπέρ της μη έκπτωσης και σε σοβαρότερα ζητήματα και κατηγορηθήκαμε πολλές 
φορές, και ατομικά και κομματικά, γιατί για τα ζητήματα αυτά του δικαίου της απόδειξης 
ηθέλαμε να τηρηθεί το σύνταγμα, αλλά και οι αρχές της φυσικής δικαιοσύνης.  
Συνεπώς, αν κάποιοι έχουν προβλήματα, για να εισπράξουν τα χρήματα, να 
ανατρέξουν στο τι κάμνουν στις άλλες νομοθεσίες.  Οι άλλες νομοθεσίες, που δε θα το 
εισηγηθώ εγώ -τυγχάνει να γνωρίζω- ακολουθούν άλλες κατευθύνσεις.  ∆εν 
ανατρέπουν τα τεκμήρια της αθωότητας ούτε εισάγουν σε ποινική διαδικασία το βάρος 
πάνω στον κατηγορούμενο να αποδείξει την αθωότητά του.  Είναι πρωτοφανές!  Να 
ακολουθηθεί η άλλη διαδικασία.  Εμείς θα καταψηφίσουμε.  Αν θέλουν αναβολή να το 
ξαναδούν, ας ζητηθεί αναβολή από οποιονδήποτε, αλλά, αν προχωρήσει η διαδικασία, 
θα καταψηφίσουμε και εμείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πραγματικά, παρ’ όλο που δεσμευτήκαμε στη σύσκεψη να είναι σύντομες οι 
παρεμβάσεις και από έναν ομιλητή, τριάντα δευτερόλεπτα...   

 Από αμνημονεύτων χρόνων, όταν κλαπεί η τηλεόραση από το σπίτι μου και 
βρεθεί στο σπίτι κάποιου άλλου, το βάρος αυτού του οποίου στο σπίτι βρέθεται η 
τηλεόραση να αποδείξει ότι δεν την έκλεψε έν’ δικό του! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ναι, όταν τον πιάσεις επ’ αυτοφώρω! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι!  Βρέθηκε η τηλεόρασή μου στο σπίτι του!  Η τηλεόρασή μου εκλάπηκε!  
Εκείνος πρέπει να αποδείξει ότι δεν εγνώριζε ότι είναι κλοπιμαία η τηλεόρασή του.  
Εδώ με την πνευματική περιουσία έν’ ακριβώς το ίδιο.  Γιατί δηλαδή, όταν μου κλέβεις 
την πνευματική μου περιουσία και την έχεις παράνομα στην κατοχή σου, να έχω εγώ 
οποιοδήποτε βάρος να αποδείξω οτιδήποτε;  Είναι κωμικά αυτά τα πράγματα τα οποία 
ακούγονται! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μια σύντομη αναφορά, κύριε Πρόεδρε.  Πρέπει να απαντήσω, διότι βασικά 
αφορούσε το επιχείρημα το δικό μου.  Ακούστε, αυτά που λέει ο κ. Πουργουρίδης, 
χωρίς να θέλω να ανοίξω νομική συζήτηση, είναι ορθά, δεν έχουν καμιά σχέση με αυτό 
το οποίο συζητούμε όμως. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Απόλυτα έχουν σχέση! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Γιατί απλούστατα το συγγενικό δικαίωμα που καλείται να πληρώσει ο 
συγκεκριμένος πολίτης αφορά παρελθούσα χρήση, μάλιστα ποινική προσαγωγή του 
στο δικαστήριο, γιατί δεν επλήρωσε, άρα παρέβη τη νομοθεσία, γιατί εχρησιμοποίησε 
τα τραούδκια ή έπαιξε τες μουσικές κατά το παρελθόν χωρίς να έσιει δικαίωμα.  Από τα 
πόθθεν ως τα πόθθεν η παρομοίωση έν’ η ίδια;  Έν’ το ίδιο με την τηλεόραση που τον 
ηύρε να παίζει σπίτι του και πρέπει να δώκει εξηγήσεις, γιατί η τηλεόραση του άλλου 
έν’ σπίτι του;  Αφού δαμαί μιλούμε για το παρελθόν!  Άλλο το ένα, άλλο το άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, κύριοι, έχουν ακουστεί τα διάφορα επιχειρήματα.   

 Θα προχωρήσουμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 14 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 4; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τα άρθρα 1 έως 4 καταψηφίζονται με δεκαοχτώ ψήφους εναντίον, δεκαπέντε 
ψήφους υπέρ και καμία αποχή. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής 
Ιδιοκτησίας και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 ∆εκαπέντε υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαοχτώ εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαοχτώ ψήφους εναντίον, δεκαπέντε ψήφους υπέρ και καμία αποχή, το 
νομοσχέδιο καταψηφίζεται. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα δεν είναι έτοιμο.  Τα θέματα υπ’ αριθμόν 25 και 26…  

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Για τα θέματα υπ’ αριθμόν 25 και 26, «Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική 
Εκτέλεση) Νόμος του 2010» και «Ο περί Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010» θα ζητήσουμε αναβολή, για να ψηφιστούν την άλλη βδομάδα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τελεσίδικα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Τελεσίδικα, ναι, πέραν πάσης αμφιβολίας.  Το ένα θα καταψηφιστεί, το άλλο 
υπάρχει πιθανότητα να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Τι λένε οι υπόλοιπες πλευρές; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Θα δεχθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ωραία.  Τα θέματα αναβάλλονται για μια βδομάδα. 

 Το υπ’ αριθμόν 27 θέμα είναι «Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πανίκος Χάμπας Γιώργος Περδίκης  

 Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε έξι συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3 Φεβρουαρίου 
και 31ης Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του 
Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Περιβάλλοντος και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Προστασίας του 
Ανταγωνισμού, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της ΑΗΚ, της Cyta, της 
ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, του ΕΤΕΚ, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών 
Κύπρου (ΟΣΕΟΚ), του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών 
και Τεχνικών Έργων, του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, 
της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής, του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης Κύπρου, του Συνδέσμου 
Βιομηχάνων Ανακύκλωσης και Συνεργατών Κύπρου (ΣΥΒΑΣΥΚ), του Οργανισμού 
Ανακύκλωσης Κύπρου (ΟΑΚ), της Ομοσπονδίας Οικολογικών και Περιβαλλοντικών 
Οργανώσεων Κύπρου και των ενδιαφερόμενων φορέων για δημιουργία μονάδων 
επεξεργασίας- ανακύκλωσης αποβλήτων από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις 
(ΑΕΚΚ) (C&D Cyprus Waste Industries Ltd, D.A.F. Recycling Ltd, Promenicka Ltd).  O 
Σύνδεσμος Μηχανολόγων Μηχανικών Κύπρου, ο Σύλλογος Αρχιτεκτόνων Κύπρου, η 
Παγκύπρια Οργάνωση Ελεύθερων Επαγγελματιών Μελετητών Αρχιτεκτόνων και 
Πολιτικών Μηχανικών, ο Σύλλογος Πολιτικών Μηχανικών Κύπρου (ΣΠΟΛΜΗΚ) και το 
Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν. 

 Σκοπός του προτεινόμενου νόμου είναι η τροποποίηση του περί Στερεών και 
Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμου, ώστε τα μη επικίνδυνα απόβλητα από εκσκαφές, 
κατασκευές και κατεδαφίσεις, καθώς και οι εργασίες διαχείρισής τους να περιληφθούν 
στις κατηγορίες αποβλήτων και στις εργασίες διαχείρισης για τις οποίες αρμόδιος είναι 
ο Υπουργός Εσωτερικών.   
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 Σημειώνεται ότι το υπό εξέταση νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή μαζί με τους 
κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων 
από Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2011» και έτυχαν 
ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή.  Ωστόσο, για νομικούς λόγους κρίθηκε 
σκόπιμο να προηγηθεί η ψήφιση του εν λόγω νομοσχεδίου σε νόμο και ακολούθως σε 
μεταγενέστερη συνεδρία της Βουλής να τεθούν για έγκριση οι πιο πάνω κανονισμοί.    

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η προτεινόμενη 
νομοθεσία κρίνεται σκόπιμο να τεθεί σε ισχύ άμεσα, έτσι ώστε να ακολουθήσει η 
έγκριση των υπό αναφορά κανονισμών, με τους οποίους εξασφαλίζεται η ορθολογική 
διαχείριση των ΑΕΚΚ.  Με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και την ακόλουθη 
έγκριση των κανονισμών αναμένεται ότι θα περιοριστεί το φαινόμενο της ανεξέλεγκτης 
απόρριψης των ΑΕΚΚ στο περιβάλλον. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις προτεινόμενες διατάξεις του υπό 
συζήτηση νομοσχεδίου.    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, εισηγείται 
στην ολομέλεια του σώματος την ψήφιση του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική εξουσία. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσε πως θα τοποθετηθεί επί των διατάξεων του 
νομοσχεδίου κατά τη συζήτηση αυτού ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση του Παραρτήματος VI του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Στερεών και Επικίνδυνων 
Αποβλήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο.  

 Τα υπ’  αριθμόν 28 και 29 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008»,  
πρόταση νόμου, και «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 
2) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για την πρόταση 
νόμου «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2008» και για το νομοσχέδιο «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και 

Πώληση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011»  

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πανίκος Χάμπας Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος εξέτασε την πιο πάνω πρόταση 
νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από τον κ. Γιώργο Περδίκη, βουλευτή του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών, με συνεισηγητή σε μεταγενέστερο στάδιο τον 
κ. Στέλιο Ιερωνυμίδη, βουλευτή του ∆ημοκρατικού Κόμματος, και το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε κοινές συνεδρίες της, που πραγματοποίησε στις 24 και την 31η Μαρτίου 
του 2011.  Σημειώνεται ότι η επιτροπή πραγματοποίησε ακόμα μία συνεδρία, στις 10 
Μαρτίου 2011, στην οποία συζήτησε μόνο την πιο πάνω πρόταση νόμου, γιατί εν τω 
μεταξύ δεν είχε ακόμη κατατεθεί το υπό αναφορά νομοσχέδιο στη Βουλή.  Κατά την εν 
λόγω συνεδρία, οι αρμόδιες κυβερνητικές υπηρεσίες πληροφόρησαν την επιτροπή ότι 
επίκειται η κατάθεση στη Βουλή σχετικού νομοσχεδίου, το οποίο τελικά κατατέθηκε 
αυθημερόν.  Το εν λόγω νομοσχέδιο περιλαμβάνει διατάξεις πανομοιότυπες με αυτές 
της υπό συζήτηση πρότασης νόμου. 

 Στα πλαίσια των πιο πάνω συνεδριάσεων, κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, των Υγειονομικών 
Υπηρεσιών του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Περιβάλλοντος του Υπουργείου 
Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
του Κυπριακού Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και 
Ποιότητας Ζωής, του ΚΕΒΕ, του Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών, του 
Συνδέσμου Εισαγωγέων και ∆ιανομέων Συμπληρωμάτων ∆ιατροφής, της 
Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων Κύπρου και του 
Κυπριακού Ιδρύματος Προστασίας του Περιβάλλοντος (Terra Cypria). 

 Σκοπός και των δύο προτεινόμενων νομοθετημάτων είναι η τροποποίηση του 
περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) Νόμου, ώστε να καταστεί αποτελεσματικότερη 
η ενημέρωση των καταναλωτών ως προς την έκθεση προς πώληση των γενετικά 
τροποποιημένων τροφίμων και των τροφίμων που περιέχουν γενετικά τροποποιημένα 
συστατικά σε καταστήματα πώλησης τροφίμων. 
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 Ειδικότερα, με τα υπό αναφορά νομοθετήματα καθίσταται υποχρεωτική η 
τοποθέτηση των εν λόγω τροφίμων σε ξεχωριστά ράφια στα καταστήματα πώλησης, 
με την παράλληλη τοποθέτηση σε περίοπτη θέση πινακίδας στην οποία αναγράφεται 
ευδιάκριτα και ευκρινώς στην ελληνική, τουρκική και αγγλική γλώσσα η φράση 
“Γενετικά Τροποποιημένα Τρόφιμα/Τρόφιμα που περιέχουν Γενετικά Τροποποιημένα 
Συστατικά”.  Επιπρόσθετα, τα εν λόγω νομοθετήματα καθορίζουν ποινές, σε 
περίπτωση που καταστηματάρχης παραβαίνει ή παραλείπει να συμμορφωθεί με τις 
πρόνοιές τους.   

 Σημειώνεται ότι σχετική πρόταση νόμου με το ίδιο πιο πάνω περιεχόμενο 
ψηφίστηκε σε νόμο από τη Βουλή στις 14 Ιουνίου 2007, αλλά στη συνέχεια 
αναπέμφθηκε από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας στις 28 Ιουνίου 2007.  Η Βουλή, στις 
12 Ιουλίου 2007, επανεξετάζοντας τον ψηφισθέντα νόμο δεν έκανε δεκτή την 
αναπομπή εμμένοντας στην αρχική της απόφαση και ακολούθως ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας, την 31η Ιουλίου 2007, καταχώρισε σχετική αναφορά στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο, σύμφωνα με το άρθρο 140.1 του συντάγματος. 

 Στις 15 Φεβρουαρίου 2008 το Ανώτατο ∆ικαστήριο εξέδωσε την απόφασή του, 
στην οποία σημειώνεται ότι ο ψηφισθείς νόμος είναι αντίθετος με το άρθρο 19 της 
Οδηγίας 2000/13/ΕΚ, το οποίο καθορίζει ότι κάθε κράτος μέλος που κρίνει αναγκαία τη 
θέσπιση νέας νομοθεσίας σχετικής με το αντικείμενο της Οδηγίας οφείλει να κοινοποιεί 
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και στα λοιπά κράτη μέλη τα σχεδιαζόμενα μέτρα, 
διαδικασία την οποία η Βουλή δεν ακολούθησε.  Ως εκ τούτου ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας δεν προώθησε τη δημοσίευση του εν λόγω νόμου στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Με βάση τα πιο πάνω δεδομένα, ο ίδιος βουλευτής κατέθεσε νέα πρόταση 
νόμου, την υπό εξέταση, με την παράκληση προς τον Πρόεδρο της Βουλής όπως, 
προτού αυτή προωθηθεί για ψήφιση, ακολουθηθεί η διαδικασία που προβλέπεται στο 
άρθρο 19 της σχετικής Οδηγίας, για την παράλειψη εφαρμογής της οποίας γίνεται 
αναφορά στην απόφαση του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου που έκρινε τον προηγούμενο 
νόμο αντίθετο με το εν λόγω άρθρο.  Στη συνέχεια οι αρμόδιες υπηρεσίες του κράτους 
ετοίμασαν σχετικό προσχέδιο νομοσχεδίου, στη βάση της εκκρεμούσας στη Βουλή 
πρότασης νόμου, και ακολουθώντας την υπόδειξη της απόφασης του Ανωτάτου 
∆ικαστηρίου απέστειλαν το κείμενο του προσχεδίου στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για 
απόψεις.  Με το πέρας της τρίμηνης προθεσμίας που ορίζει το άρθρο 19 της Οδηγίας 
και αφού στο μεταξύ δεν εκφράστηκαν οποιεσδήποτε αντίθετες απόψεις, η εκτελεστική 
εξουσία κατέθεσε στη Βουλή το νομοσχέδιο. 

 Στο στάδιο της μελέτης των νομοθετημάτων από την επιτροπή ο εκπρόσωπος 
των Υγειονομικών Υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας εισηγήθηκε όπως η έναρξη της 
ισχύος τού προς ψήφιση νομοθετήματος μετατεθεί για περίοδο τριών μηνών μετά τη 
δημοσίευση αυτού στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ώστε να παρασχεθεί ο 
απαραίτητος χρόνος στις επηρεαζόμενες επιχειρήσεις να υλοποιήσουν τις 
προτεινόμενες διατάξεις.   

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
υπό αναφορά νομοθετημάτων, καθώς και με την πιο πάνω εισήγηση για τρίμηνη 
μετάθεση της έναρξης της ισχύος των προτεινόμενων διατάξεων.  Εντούτοις, η 
εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Περιβαλλοντικών και Οικολογικών Οργανώσεων 
Κύπρου, χωρίς να διαφωνεί με τις προτεινόμενες διατάξεις, δήλωσε ότι το πιο 
αποτελεσματικό μέτρο για προφύλαξη των πολιτών είναι η ραφοποίηση όλων των 
τροφίμων που περιέχουν και το ελάχιστο (κάτω από 0,9%) ποσοστό ανιχνεύσιμων 



 63

ουσιών από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς, καθώς και η σήμανση των 
ζωικών προϊόντων από ζώα που τρέφονται με γενετικά τροποποιημένες ζωοτροφές.  

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
επισήμανε στην επιτροπή ότι, παρ’ όλο που και τα δύο νομοθετήματα έχουν το ίδιο 
περίπου περιεχόμενο, θα πρέπει να προωθηθεί στην ολομέλεια του σώματος για 
ψήφιση το νομοσχέδιο και όχι η πρόταση νόμου, αφού αυτό είχε υποβληθεί ως 
προσχέδιο στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για απόψεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο 
πάνω και κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της βουλευτών των 
κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και των μελών της βουλευτών του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ και του Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών αποφάσισε να εισηγηθεί στην 
ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσε πως η κοινοβουλευτική του ομάδα θα τοποθετηθεί 
επί των διατάξεων του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, με την παρούσα έκθεση η πρόταση νόμου 
αποσύρεται για καθαρά τυπικούς λόγους, με τη σύμφωνη γνώμη των εισηγητών της, οι 
οποίοι θεωρούν ότι έχει επιτελέσει το σκοπό για τον οποίο κατατέθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γι’ αυτό που ήρθα σήμερα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Απλά θέλω να εκφράσω την ικανοποίησή μου, γιατί μετά από εννιά χρόνια 
Βουλή και κυβέρνηση φαίνεται ότι είναι αποφασισμένες να υλοποιήσουν ένα 
προσωπικό, αν θέλετε, και όραμα του κινήματός μας για τη ραφοποίηση των γενετικά 
τροποποιημένων τροφίμων.  Ελπίζω ότι σύντομα η κυβέρνηση θα υλοποιήσει και την 
άλλη της δέσμευση, που αφορά την κήρυξη της Κύπρου σε ζώνη απαλλαγμένη από 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάγια θέση του ΑΚΕΛ είναι η ανακήρυξη της Κύπρου σε ζώνη 
ελεύθερη από γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς και προϊόντα, γι’ αυτό και 
χαιρετίζουμε την πρωτοβουλία της κυβέρνησης για προώθηση αυτού του στόχου.   
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 Ταυτόχρονα χαιρετίζουμε την κατάθεση του συγκεκριμένου νομοσχεδίου, το 
οποίο προνοεί τη ραφοποίηση των προϊόντων τα οποία περιέχουν γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς πέραν του 0,9%.  Ταυτόχρονα όμως δηλώνουμε ότι με 
το σχετικό νομοσχέδιο δεν επιλύεται πλήρως το πρόβλημα ενημέρωσης του πολίτη, 
διότι η πλειοψηφία των προϊόντων διατροφής και ζωοτροφών περιέχουν γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς κάτω από 0,9 και αυτό λόγω σχετικού κανονισμού της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Ως ΑΚΕΛ δηλώνουμε ότι θα συνεχίσουμε να αγωνιζόμαστε και 
να διεκδικούμε τροποποίηση των κανονισμών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ώστε να 
παρέχεται η δυνατότητα ραφοποίησης όλων των προϊόντων που περιέχουν γενετικά 
τροποποιημένους οργανισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Πουργουρίδης. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και εγώ με τη σειρά μου, υιοθετώντας πλήρως την πρόνοια αυτή, κάμνω 
έκκληση σε όλο τον κυπριακό λαό να κρατηθεί παντελώς μακριά από τα γενετικά 
τροποποιημένα προϊόντα, είτε είναι πάνω στα ράφια, σε ξεχωριστούς χώρους, είτε δεν 
είναι.  Και στους κτηνοτρόφους να αποφεύγουν παντός είδους ζωοτροφές που έχουν 
μέσα έστω και ελάχιστη ποσότητα γενετικά τροποποιημένων τροφών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όχι επί της ουσίας, αλλά νομίζω είναι οφειλόμενη αναγνώριση 
να αναφέρουμε ότι πριν από το νομοσχέδιο υπήρχε συγκεκριμένη πρόταση ακριβώς η 
ίδια, η οποία συνετέλεσε στο να φτάσουμε στο νομοσχέδιο.  Και αυτή η πρόταση 
προήλθε από το συνάδελφο κ. Περδίκη.  Νομίζω είναι οφειλόμενη διευκρίνιση μετά 
από τη διθυραμβική αναφορά που υπήρξε προηγουμένως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Η κ. Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Από την πλευρά τη δική μας, κύριε Πρόεδρε, να πούμε ότι θεωρούμε ότι το 
νομοσχέδιο είναι ένα βήμα προς την ορθή κατεύθυνση προστασίας των καταναλωτών 
όσον αφορά τα γενετικά τροποποιημένα τρόφιμα.  Χαιρετίζουμε και εμείς με τη σειρά 
μας την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου και ευελπιστούμε ότι πολύ σύντομα θα έχουμε 
την πρόταση της κυβέρνησης για ανακήρυξη της Κύπρου σε ζώνη ελεύθερη από 
γενετικά τροποποιημένους οργανισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαστε υπέρ και συμφωνούμε με τα όσα έχουν λεχθεί 
προηγουμένως.  Αν πήραμε το λόγο είναι για να υπενθυμίσουμε ότι, όταν υπάρχουν 
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ζητήματα τα οποία μπορούν να αποτελούν περίπου εθνικά μέτωπα επιβίωσης για τον 
κυπριακό λαό, υπάρχει δυνατότητα να συμφωνήσουμε και να συνυπάρξουμε, όπως 
γίνεται στο ζήτημα των μεταλλαγμένων.  Υπενθυμίζω ότι σ’ αυτό το θέμα, ως πολιτεία, 
τόσο νομοθετική όσο και εκτελεστική εξουσία υπέστημεν σφοδρότατες πιέσεις από την 
πλευρά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, μέχρι σημείου που κινδυνεύαμε να κηρυχθούμε 
“μαύρο πρόβατο”, γιατί δε δεχόμασταν τα μεταλλαγμένα.  Να όμως που η αντίστασή 
μας προς αυτά τα οποία θεωρήσαμε όλοι μαζί, χωρίς εξαίρεση, ότι δεν ήταν σωστά 
έχει αποτελέσματα.  Αυτό εύχομαι να αποτελέσει παράδειγμα και για άλλα ζητήματα 
που απασχολούν τον κυπριακό λαό στην ολότητά του. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, όντως πρέπει να γίνει εύφημη μνεία και στον κ. Περδίκη.  Ξέρω 
ότι από χρόνια πολλά παλεύει για αυτό το πράγμα, γι’ αυτό νομίζω ότι οφείλεται σ’ 
αυτόν αυτή η εύφημη μνεία. 

 Το υπ’ αριθμόν 2 θέμα, όπως αναφέρεται και στην έκθεση, για καθαρά τυπικούς 
λόγους αποσύρεται από τους εισηγητές του. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 29 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Μη υπαρχούσης ενστάσεως, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

 (Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα αποσύρεται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 
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ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το νομοσχέδιο για την πνευματική ιδιοκτησία που απερρίφθη είναι ένα πάρα 
πολύ σοβαρό νομοσχέδιο και θα δημιουργήσει σοβαρότατα προβλήματα στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, πολύ σοβαρά, γιατί εγώ γνωρίζω τι ισχύει στην Ευρώπη και 
πώς νιώθουν για τα θέματα αυτά… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κύριε Πουργουρίδη, όμως… 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Είμαστε εκτός διαδικασίας. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Παρακαλώ, θέλω το λόγο.  ∆εν είμαστε εκτός διαδικασίας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είμαστε, βεβαίως! 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αυτό το νομοσχέδιο απερρίφθη, γιατί οι βουλευτές της κοινοβουλευτικής μου 
ομάδας, ένα μεγάλο μέρος, δεν ήταν παρόντες, όπως είχαν καθήκον να είναι 
παρόντες.  ∆ε θα μιλήσω για άλλη κοινοβουλευτική ομάδα, διότι δε μου πέφτει λόγος.  
Πέφτει μου λόγος για τη δική μου κοινοβουλευτική ομάδα και εκφράζω βαθύτατη λύπη, 
γιατί ένα τόσο σοβαρό νομοσχέδιο έτυχε αυτής της μεταχείρισης με το να απουσιάζουν 
οι βουλευτές της κοινοβουλευτικής μου ομάδας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, Κεφάλαιο ∆εύτερο: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Τα 
προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με το σχετικό κατάλογο που έχει ήδη 
διανεμηθεί. 

 (Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, 
έγγραφα, εκθέσεις 

Κατατέθηκαν 
από τα υπουργεία 

Παραπέμπονται 
στις επιτροπές 

1. Ο περί της Θέσπισης 
Συστήματος Εμπορίας 
∆ικαιωμάτων Εκπομπής Αερίων 
του Θερμοκηπίου Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.114-2011).

Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και 
Περιβάλλοντος 

Περιβάλλοντος 

2. Οι περί Χυμών  Φρούτων και 
Ορισμένων Ομοειδών 
Προϊόντων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.051-2011). 

Υγείας Υγείας 

3. Οι περί Εγγραφής Κομμωτών Εμπορίου, Εμπορίου και 
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και Κουρέων Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.052-2011). 

Βιομηχανίας και 
Τουρισμού 

Βιομηχανίας 

4. Έκθεση του Υπουργού 
Εσωτερικών για την 
παραχώρηση, εκμίσθωση, 
ανταλλαγή ή παραχώρηση 
άδειας χρήσεως κρατικής γης, 
σύμφωνα με το άρθρο 18(2) του 
περί Ακινήτου Ιδιοκτησίας 
(∆ιακατοχή, Εγγραφή και 
Εκτίμηση) Νόμου, 74/88, όπως 
αυτή έχει εγκριθεί από το 
Υπουργικό Συμβούλιο με την 
απόφαση με αρ. 67.231, 
ημερομηνίας 21ης Μαΐου 2008. 
(Αρ. Φακ. 06.03.003.001). 

Εσωτερικών Εσωτερικών 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.717, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το χωριό Νατά, αλλά και τα γύρω χωριά της επαρχίας 
Πάφου αντιμετωπίζουν πολύ σοβαρό πρόβλημα με την παρουσία ποντίκας στα 
χωράφια.  Η κατάσταση μάλιστα έχει οξυνθεί τόσο πολύ, που τα τρωκτικά έχουν 
επιτεθεί στα δέντρα, με αποτέλεσμα αυτά να ξηραίνονται το ένα μετά το άλλο.  Όπως 
πληροφορήθηκα, το Τμήμα Γεωργίας δεν μπορεί να τις καταπολεμήσει, επειδή 
βρίσκονται εντός οικιστικών ζωνών.  Ενόψει του καλοκαιριού και λόγω των υψηλών 
θερμοκρασιών, που προκαλούν αύξηση της αναπαραγωγής, το πρόβλημα αναμένεται 
να οξυνθεί ακόμη περισσότερο.        

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποιες είναι οι αρμόδιες υπηρεσίες για την αντιμετώπιση τέτοιων 
προβλημάτων εντός οικιστικών περιοχών, καθώς και για τα μέτρα που λαμβάνουν οι 
υπηρεσίες αυτές για την απάλειψη του συγκεκριμένου προβλήματος στις 
προαναφερθείσες περιοχές της επαρχίας Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.718, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το ενδεχόμενο εφαρμογής μέτρων αναδασμού σε 
τμήμα ξηρικής περιοχής στην κοινότητα Βουνιού της επαρχίας Λεμεσού και στην 
κοινότητα Κάτω Κουτραφά της επαρχίας Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν τεκμηριώνεται μέσω στρατηγικής μελέτης επιπτώσεων στο 
περιβάλλον ότι ο αναδασμός επιβάλλεται να γίνει, αν θα είναι βιώσιμος και αν 
αποσκοπεί πραγματικά στην αγροτική ανάπτυξη.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο 
υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν το αρμόδιο υπουργείο 
ετοιμάζει νομοσχέδιο, έτσι ώστε οι περιοχές στις οποίες εκπονείται αναδασμός να μην 
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μετατρέπονται τελικά σε δούρειο ίππο της οικιστικής ανάπτυξης και να μην επιτρέπεται 
οικοδόμηση για μη αγροτικούς σκοπούς.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.719, ημερομηνίας 5 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι πρόκειται να τροποποιηθεί το κυπριακό πρότυπο 
σκυροδέματος.  Η τροποποίηση των απαιτήσεων ενός τεχνικού προτύπου είναι εκ της 
φύσης της ένα ουσιωδώς τεχνικό θέμα.  Όπως πληροφορήθηκα, οι εισηγήσεις που 
έγιναν από τις αρμόδιες τεχνικές επιτροπές που διορίστηκαν, για να μελετήσουν το 
θέμα, δεν έχουν γίνει αποδεκτές.  Συγκεκριμένα, έχουν γίνει εισηγήσεις για 
τροποποίηση συγκεκριμένων παραμέτρων που αφορούν τη μέγιστη θερμοκρασία του 
σκυροδέματος και τη μέγιστη περιεκτικότητα ιόντων χλωρίου.  Η επέμβαση στα όρια 
αυτά μειώνει την ποιότητα του σκυροδέματος και συνεπώς και την ασφάλεια των 
κατασκευών στην Κύπρο.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους δεν έγιναν αποδεκτές οι εισηγήσεις των 
αρμόδιων τεχνικών επιτροπών για τροποποίηση συγκεκριμένων παραμέτρων που 
αφορούν τη μέγιστη θερμοκρασία του σκυροδέματος και τη μέγιστη περιεκτικότητα 
ιόντων χλωρίου.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.460, ημερομηνίας 10 
∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Στην Κυπριακή ∆ημοκρατία κυκλοφορούν σε διάφορες δυνάμεις ως χάπια, τέσσερα 
(4) φαρμακευτικά προϊόντα (φ.π.), για τη θεραπευτική αντιμετώπιση της στυτικής 
δυσλειτουργίας. To Viagra και το Sildenafil Actavis με δραστική ουσία την 
Σιλντεναφίλη, το Cialis με δραστική ουσία την Τανταλαφίλη και το Levitra με 
δραστική ουσία την Βαρντεναφίλη. 

2. Τα πιο πάνω φ.π. έχουν ευρωπαϊκή άδεια κυκλοφορίας από την Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή. Πληροφορίες σχετικά με την αξιολόγηση της ασφάλειας των φ.π. κατά 
τη χρήση, καθώς και η Περίληψη των Χαρακτηριστικών του Προϊόντος (ΠΧΠ), 
για ενημέρωση των επαγγελματιών υγείας και το Φύλλο Οδηγιών Χρήσης 
(ΦΟΧ), για ενημέρωση των ασθενών είναι διαθέσιμες στην ιστοσελίδα του 
Ευρωπαϊκού Οργανισμού Φαρμάκων (ΕΜΑ) http://www.ema.europa.eu. 

3. Κανένα από τα πιο πάνω φάρμακα ενδείκνυται για χορήγηση σε γυναίκες. Κανένα 
σκεύασμα για αύξηση της σεξουαλικότητας σε γυναίκες κυκλοφορεί νόμιμα στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ως φάρμακο με άδεια κυκλοφορίας (ΑΚς) από το 
Συμβούλιο Φαρμάκων ή με ευρωπαϊκή άδεια κυκλοφορίας από την Επιτροπή. 

4. Από τα στοιχεία που έχουν υποβληθεί από τους κατόχους ΑΚς, στις 
Φαρμακευτικές Υπηρεσίες σχετικά με τον όγκο πωλήσεων των φ.π. Viagra, 
Cialis και Levitra φαίνεται ότι η νόμιμη διακίνηση δεν παρουσιάζει σημαντική 
αύξηση. 

5. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες κατά τον έλεγχο των φαρμακείων ουδέποτε 
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διαπίστωσαν μη συμφιλίωση των αποθεμάτων των φαρμάκων αυτών, τα οποία 
διατέθηκαν και των συνταγών που υπήρχαν στα φαρμακεία ακόμη και όταν ο 
έλεγχος ήταν στοχευμένος μετά από καταγγελία. Σε περίπτωση υπόδειξης της 
«σειράς φαρμακείων» που χορηγούν τα φάρμακα αυτά χωρίς ιατρική συνταγή, ο 
τομέας επιθεώρησης φαρμακείων θα ερευνήσει το θέμα άμεσα. 

6. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες παρακολουθούν σε συνεχή βάση το προφίλ 
ασφαλείας των φαρμάκων αξιολογώντας τη σχέση οφέλους - κινδύνου ώστε το 
ισοζύγιο να είναι πάντα θετικό υπέρ του οφέλους και λαμβάνουν τα δέοντα 
μέτρα. Οι λειτουργοί των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών οι οποίοι είναι εντεταλμένοι 
εκπρόσωποι των Φαρμακευτικών Υπηρεσιών στην CHMP και στην Ομάδα 
Εργασίας για τη Φαρμακοεπαγρύπνηση του ΕΜΑ παρακολουθούν και 
συμμετέχουν στις συνεδρίες των εν λόγω επιτροπών και ενημερώνονται για όλα 
τα θέματα ασφάλειας των φαρμάκων. 

7. Οι Φαρμακευτικές Υπηρεσίες προβαίνουν σε τακτική ενημέρωση του κοινού, 
τόσο μέσω ανακοινώσεων στον τύπο, όσο και μέσω της ιστοσελίδας τους 
(www.moh.gov.cy/phs), για θέματα που αφορούν την ασφάλεια φαρμάκων. 
Επίσης, επανειλημμένα, έχουν απευθύνει προειδοποιήσεις στο κοινό να μην 
προμηθεύεται φάρμακα από το ίντερνετ ή από άλλα μη νόμιμα σημεία πώλησης 
(π.χ. κομμωτήρια, ινστιτούτα αισθητικής, sex shops). 

8. Αναφορές για θανάτους από την χρήση των πιο πάνω φαρμάκων σύμφωνα με 
τις ενδείξεις τους δεν έχουν σημειωθεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.493, 

ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ. 23.06.009.05.01.493 και ημερομηνία 18.1.2011, σχετικά 
με την ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το πρόγραμμα του Παναγροτικού Συνδέσμου Κύπρου για την αύξηση της 
ενημέρωσης και την προώθηση «καλαθιού» αγροτικών προϊόντων σε Τρίτες χώρες, 
στο οποίο περιλαμβάνονταν το ελαιόλαδο/ελιές, κρασιά/Κουμανδαρία, χαλλούμι και 
σταφίδα, ήταν από τα πρώτα προγράμματα που προτάθηκαν και εγκρίθηκαν για την 
Κύπρο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το 2005. Το συγκεκριμένο πρόγραμμα, 
συνολικής αξίας €2.155.000, το οποίο χρηματοδοτήθηκε σε ποσοστό 50% από την 
Ε.Ε. και 30% από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, υλοποιήθηκε την περίοδο 18.1.2006-
17.1.2009 και στόχευε στις αγορές της Ρωσίας, Ρουμανίας, Ελβετίας και Νορβηγίας. 

 Παρά τις δυσκολίες που αντιμετωπίστηκαν, λόγω κυρίως δασμολογικών και 
άλλων περιορισμών που υφίσταντο σε μερικές από τις αγορές αυτές για τα εν λόγω 
προϊόντα, οι δράσεις του προγράμματος υλοποιήθηκαν με επιτυχία και θετικά 
αποτελέσματα, ιδιαίτερα για τα οινικά προϊόντα και το χαλλούμι, όπου επιτεύχθηκε η 
διείσδυση των προϊόντων στις αγορές της Ελβετίας και Νορβηγίας και σημαντικό 
άνοιγμα στη Ρωσική αγορά, λόγω και της άρσης στους περιορισμούς εισαγωγής 
χαλλουμιού από τις Ρωσικές Αρχές. 

 Συγκεκριμένα, από στοιχεία εξαγωγών της περιόδου 2006-2008, διαφαίνεται ότι 
υπήρξε σημαντική αύξηση στις εξαγωγές οινικών προϊόντων στην Ελβετία (55%), 
Νορβηγία (125%) και Ρωσία (45%), τόσο σε αξία όσο και σε ποσότητα, ενώ 
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αξιοσημείωτη ήταν η αύξηση της σημασίας της Ρωσικής αγοράς στις συνολικές 
εξαγωγές, το μερίδιο της οποίας αυξήθηκε από 14% το 2006 σε 23% το 2008. 

 Σ’ ό,τι αφορά το χαλλούμι, μετά και την άρση των περιορισμών εισαγωγής από 
τις Ρωσικές Αρχές το 2008, ως αποτέλεσμα των συντονισμένων προσπαθειών του 
Υπουργείου μας, επετεύχθη σημαντικό άνοιγμα της αγοράς για το προϊόν, οι εξαγωγές 
του οποίου αυξήθηκαν από €15.065 το 2008 σε €63.300 την περίοδο Ιανουαρίου-
Νοεμβρίου 2010 (αύξηση 320%), με τεράστιες προοπτικές για περαιτέρω αύξηση στο 
μέλλον. 

 Στα πλαίσια της προσπάθειας ενημέρωσης των εμπλεκομένων φορέων και 
καταναλωτών των αγορών-στόχων, για τα νέα πιο πάνω Κοινοτικά προϊόντα, 
περιλήφθηκαν στο εν λόγω πρόγραμμα προώθησης και η σταφίδα, το ελαιόλαδο και οι 
ελιές. Από τα στοιχεία εξαγωγών της περιόδου φαίνεται ότι, πέραν κάποιων 
περιορισμένων εξαγωγών, δεν επιτεύχθηκε η διείσδυση των προϊόντων στις 
στοχευόμενες αγορές, γεγονός που αντικατοπτρίζεται και από τη γενικότερη πτωτική 
πορεία των συνολικών εξαγωγών των προϊόντων αυτών, κυρίως του ελαιολάδου. 

 Είναι γεγονός ότι τα υψηλά κόστα παραγωγής/μεταφοράς/διάθεσης των 
προϊόντων μας, ο χαμηλός βαθμός οργάνωσης των παραγωγών συγκεκριμένων 
κλάδων της γεωργοκτηνοτροφικής παραγωγής και ο οξύς ανταγωνισμός που 
αντιμετωπίζεται από φθηνότερα ομοειδή προϊόντα άλλων Κοινοτικών και Τρίτων 
χωρών συντείνουν στην περαιτέρω πίεση των κυπριακών εξαγωγών γεωργικών 
προϊόντων. 

 Το Υπουργείο, στοχεύοντας στην περαιτέρω βελτίωση της ανταγωνιστικότητας 
των προϊόντων αυτών, εφαρμόζει μια σειρά μέτρων, μεταξύ των οποίων η 
παραχώρηση ενισχύσεων για τεχνολογική αναβάθμιση των μονάδων συσκευασίας και 
εμπορίας, για ενημέρωση των παραγωγών/εξαγωγέων αναφορικά με τις εξελίξεις στις 
διεθνείς αγορές μέσω της συμμετοχής τους σε εμπορικές εκθέσεις και για την 
υλοποίηση προωθητικών ενεργειών, ενώ η επιτυχής έκβαση των προσπαθειών της 
Κυβέρνησης για εγγραφή του χαλλουμιού καθώς και άλλων προϊόντων ως Προϊόντα 
Ονομασίας Προέλευσης και Γεωγραφικής Ένδειξης αναμένεται να αποτελέσουν επίσης 
καθοριστικό παράγοντα για την ανάπτυξη υφιστάμενων και νέων αγορών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.524, 

ημερομηνίας 13 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 21 Ιανουαρίου 2011, με την 
οποία υποβάλατε την πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ως ακολούθως. 

1. Το θέμα της υποχρεωτικής αναγραφής της χώρας προέλευσης συζητείται στις 
αρμόδιες επιτροπές της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Κατά τη συζήτηση του θέματος εκφράστηκαν από τα κράτη μέλη διάφορες 
απόψεις με κυριότερες τις πιο κάτω: 

 α. Η υποχρεωτική σήμανση των προϊόντων να ισχύει μόνο για προϊόντα 
που προέρχονται από τρίτες χώρες. 

 β. Να παραμείνει ως έχει, δηλαδή προαιρετική. 

 γ. Να είναι υποχρεωτική γενικά για όλα τα προϊόντα, ανεξάρτητα από τη 
χώρα κατασκευής τους. 
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3. Η Κύπρος υποστήριξε τη θέση ότι όλα τα προϊόντα θα πρέπει να φέρουν 
υποχρεωτικά ένδειξη της χώρας κατασκευής τους, είτε αυτά κατασκευάστηκαν 
σε κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε όχι. 

 Η Κυπριακή ∆ημοκρατία θα αναμένει την ολοκλήρωση των διαβουλεύσεων και 
την θέση που θα παρθεί στα αρμόδια όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης και θα πράξει 
ανάλογα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Μαρτίου 2011 του Υπουργού Εξωτερικών κ. 
Μάρκου Κυπριανού στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.531, ημερομηνίας 14 
Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 

Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την ερώτηση του βουλευτή Λάρνακας κ. Μητσόπουλου, 
ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, με την οποία απαριθμούνται τρία ερωτήματα για τη 
διακρατική Συμφωνία του 2003 μεταξύ Κύπρου-Γαλλίας, θα ήθελα να σας 
γνωστοποιήσω τα εξής: 

 Η μόνη συναφής Συμφωνία της ∆ημοκρατίας με τη Γαλλία υπογράφηκε το 
Φεβρουάριο του 2007 (και όχι το 2003 όπως αναφέρεται) και αφορά τη διακρατική 
«Συμφωνία μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης 
της Γαλλικής ∆ημοκρατίας για Συνεργασία σε Θέματα Άμυνας», με στόχο την 
ανάπτυξη μιας στρατιωτικής και τεχνικής συνεργασίας μεταξύ των δύο χωρών σε έναν 
αριθμό συνδεδεμένων τομέων. 

 Όσον αφορά τα πρώτα δύο σκέλη της ερώτησης, πληροφορείσθε πως η εν 
λόγω Συμφωνία δεν περιλαμβάνει πρόνοια που να προβλέπει τη δυνατότητα 
διενέργειας ερευνών στην αποκλειστική οικονομική ζώνη της Κύπρου για τον 
εντοπισμό υδρογονανθράκων, ούτε και τη δυνατότητα συμπράξεων για τη 
συνεκμετάλλευση πιθανών κοιτασμάτων. 

 Οι λεπτομέρειες της συνεργασίας αυτής, ως και το σχετικό τρίτο σκέλος της 
ερώτησής σας, αναμένεται να σας αποσταλούν λόγω αρμοδιότητας, όπως 
ενημερώθηκε αρμοδίως το Υπουργείο Εξωτερικών, από το Υπουργείο Άμυνας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.548, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημ. 28 Ιανουαρίου 
2011, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, στα πλαίσια του 
ρόλου που διαχρονικά επιτελεί, στοχεύει μεταξύ άλλων στην ανάπτυξη της 
καλλιέργειας των αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών στην Κύπρο, 
παρέχοντας κάθε δυνατή βοήθεια στους παραγωγούς. Συγκεκριμένα, μέσω του 
Μέτρου 1.4 “Χρήση συμβουλευτικών υπηρεσιών από τους γεωργούς και τους 
δασοκαλλιεργητές” του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007-2013, 
οι παραγωγοί δέχονται συμβουλές από διαπιστευμένους από το Τμήμα 
Γεωργίας φορείς, για θέματα όπως ο ποιοτικός επαναπροσανατολισμός της 
παραγωγής και η εφαρμογή νέων τεχνικών παραγωγής, και μπορούν να 
λαμβάνουν ενισχύσεις, ανάλογα με τις δράσεις που θα υλοποιήσουν στα πλαίσια 
του συγκεκριμένου Μέτρου. 
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2. Επιπρόσθετα, μέσω του Καθεστώτος 1.5.1 “Επενδύσεις στις γεωργικές και 
κτηνοτροφικές εκμεταλλεύσεις” του ΠΑΑ 2007-2013, οι παραγωγοί μπορούν να 
λάβουν ενισχύσεις για την υλοποίηση επενδύσεων που σκοπό έχουν τη 
βελτίωση της ανταγωνιστικότητας των γεωργικών τους εκμεταλλεύσεων. 
Σημειώνεται ότι, οι παραγωγοί που εφαρμόζουν σύστημα ολοκληρωμένης 
διαχείρισης παραγωγής και έχουν πιστοποιητικό από αναγνωρισμένο φορέα, 
λαμβάνουν επιπρόσθετα μόρια κατά τη μοριοδότηση των αιτήσεών τους που 
γίνεται στα πλαίσια του ίδιου Καθεστώτος του ΠΑΑ 2007-2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.572, 

ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Θέμα: Πυλώνες και εναέριες γραμμές μεταφοράς ρεύματος στη ∆εκέλεια 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
9.2.2011 (αρ. φακ. 23.06.009.05.01.572) σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ ότι η Αρχή Ηλεκτρισμού και ο ∆ιαχειριστής Συστήματος Μεταφοράς δεν 
προγραμματίζουν την αποξήλωση των πιο πάνω πυλώνων και γραμμών στο άμεσο 
μέλλον.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.578, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. Ερ.23.06.009.05.01.578 και ημερ. 
1/3/2011 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εν λόγω Σύμβαση υπογράφηκε από την Κυπριακή ∆ημοκρατία στις 
25/10/2007. Η Σύμβαση έχει ελεγχθεί από την Επίτροπο Νομοθεσίας κατά πόσο οι 
μεταφρασμένοι όροι συνάδουν με τη μετάφραση των συναφών Συμβάσεων για το 
παιδί και βρίσκεται σε εξέλιξη διαδικασία για την ετοιμασία του σχετικού Νομοσχεδίου 
επικύρωσής της.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Απριλίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.590, 

ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Θέμα:   Εξόφληση Λογαριασμών της ΑΗΚ με τραπεζική εντολή 

 Αναφέρομαι στην επιστολή της Βουλής των Αντιπροσώπων ημερομηνίας 
14.2.2011 (αρ. φακ. 23.06.009.05.01.590) σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Η εξόφληση λογαριασμών της ΑΗΚ μέσω τραπεζικής εντολής (standing order) 
είναι μια από τις επιλογές που προσφέρει η Αρχή στο θέμα αυτό. 

 Άλλοι τρόποι εξόφλησης λογαριασμών είναι μέσω διαδικτύου, μέσω των 
ταμείων των τραπεζών και μέσω των κέντρων εξυπηρέτησης πελατών της ΑΗΚ. 

 Η ΑΗΚ δεν προτίθεται να εφαρμόσει σε αναγκαστική βάση την εξόφληση 
λογαριασμών μέσω τραπεζικής εντολής.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 2011 του Υπουργού Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού κ. Αντώνη Πασχαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.611, 

ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

«“Πράσινος τουρισμός” 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αριθμό φακέλου 23.06.009.05.01.611 και 
ημερομηνία 17/2/2011, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι στα 
πλαίσια της Στρατηγικής Τουριστικής Ανάπτυξης 2011-2015, του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού, προωθείται η ανάπτυξη ειδικών προϊόντων, εμπλουτιστικών έργων και 
προγραμμάτων που σχετίζονται με τον “πράσινο τουρισμό”. 

 Χαρακτηριστικά αναφέρονται τα πιο κάτω προγράμματα: 

1. Πρόγραμμα Αγροτουρισμού/Τουρισμού Υπαίθρου: Προσφέρονται κίνητρα από 
το Σχέδιο Χορηγιών για επενδύσεις στον Αγροτουρισμό με χρηματοδότηση 
∆ιαρθρωτικών Ταμείων. 

2. Ευρωπαϊκό Πρόγραμμα “European Destinations of Excellence” “EDEN” το 
οποίο αφορά τη βράβευση προορισμών τουρισμού σύμφωνα με κριτήρια της 
Μονάδας Τουρισμού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Το 2007 το πρόγραμμα 
αφορούσε βράβευση για το θέμα “Τουρισμός Υπαίθρου”, το 2008 την “Άυλη 
Πολιτιστική Κληρονομιά”, το 2009 τις “Προστατευόμενες Περιοχές-Φύση 2000” και 
το 2010 το “Υγρό Στοιχείο”. 

3. Πρόγραμμα Γαλάζιας Σημαίας “Blue Flag” που αφορά βράβευση παραλιών και το 
πρόγραμμα “Green Key” που αφορά βράβευση τουριστικών 
επιχειρήσεων/ξενοδοχείων. 

4. Μονοπάτια της Φύσης: Το Σχέδιο Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 προσφέρει 
κίνητρα για δημιουργία μονοπατιών της φύσης και Σημείων Θέας. 

5. Θεματικές ∆ιαδρομές: Ο Κυπριακός Οργανισμός Τουρισμού με συγχρηματοδότηση 
των ∆ιαρθρωτικών Ταμείων έχει δημιουργήσει υποδομές στην ύπαιθρο για 
προώθηση ειδικών ενδιαφερόντων στην ύπαιθρο όπως π.χ. ∆ρόμοι του Κρασιού 
και Ποδηλατικές ∆ιαδρομές. 

6. Παροχή κινήτρων σε τουριστικές επιχειρήσεις για εξασφάλιση διεθνών 
πιστοποιήσεων για περιβαλλοντική διαχείριση.  

 Επιπρόσθετα, στα πλαίσια μνημονίου πενταετούς συνεργασίας με το Travel 
Foundation του Ηνωμένου Βασιλείου με στόχο την προώθηση δράσεων που θα 
καταστήσουν την Κύπρο προορισμό-παράδειγμα αειφορίας, προωθούνται μέσα στο 
2011 δύο δράσεις που αφορούν τη διαχείριση Στερεών Απόβλητων στην Τουριστική 
Βιομηχανία και την αειφόρο διαχείριση των παραλιών. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις τυχόν 
χρειάζεστε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.623, ημερομηνίας 11 
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

«Θέμα:   Κατάλογος προτεινομένων για προαγωγή εκπαιδευτικών από τις 
Συμβουλευτικές Επιτροπές 
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 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.623 και με 
ημερομηνία 21/02/2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

(α)  Η διαδικασία για τον καταρτισμό του καταλόγου προτεινομένων για προαγωγή 
εκπαιδευτικών προβλέπεται από τους περί ∆ημόσιας Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας Νόμους του 1969 έως 2011. Συγκεκριμένα το εδάφιο (6) του 
άρθρου 35Β προβλέπει: «Οι εκθέσεις μαζί με τους καταλόγους που 
καταρτίζονται σύμφωνα με τα εδάφια (3) και (4) αποστέλλονται στην Επιτροπή 
και αντίγραφά τους αναρτώνται στο Υπουργείο Παιδείας» και το εδάφιο (7) 
«Κάθε επηρεαζόμενος εκπαιδευτικός λειτουργός μπορεί να ζητήσει την 
αναθεώρηση του καταλόγου που τον αφορά με γραπτή ένστασή του η οποία 
υποβάλλεται στην Επιτροπή, μέσα σε προθεσμία δέκα ημερών από την ημέρα 
ανάρτησης του καταλόγου». 

(β)  Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, επειδή η νομοθεσία προβλέπει την 
ανάρτηση του καταλόγου στο Υπουργείο και, επομένως, την έκθεση των 
δεδομένων στη διάθεση κάθε ενδιαφερομένου, δεν αρνήθηκε στο παρελθόν να 
κοινοποιήσει τους καταλόγους και τις εκθέσεις στις εκπαιδευτικές οργανώσεις 
ΠΟΕ∆, ΟΕΛΜΕΚ, ΟΛΤΕΚ, θεωρώντας ότι έτσι διευκόλυνε τη διαδικασία 
ενημέρωσης και εξασφάλιζε στους ενδιαφερομένους το προσωπικό δικαίωμα 
της εντός του καθορισμένου από τη νομοθεσία χρονικού ορίου υποβολής 
ένστασης. 

(γ) Όμως, η Επίτροπος Προστασίας Προσωπικών ∆εδομένων σε επιστολή της 
προς το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού με αρ. φακ. 12.3.002 και ημερ. 
02/04/2007 (αντίγραφο εσωκλείεται) μετά από διερεύνηση παραπόνου, 
ανέφερε, μεταξύ άλλων, ότι η όλη πρακτική της κοινοποίησης των εκθέσεων 
στις Οργανώσεις αυτές συνιστά παράβαση του άρθρου 35Β(6) του Ν. 10/1969 
που προνοεί μόνο για ανάρτηση των καταλόγων στο Υπουργείο Παιδείας, σε 
συνδυασμό και με το άρθρο 5(2)(α) του Ν. 138(Ι)/2001, αφού η επεξεργασία 
δεδομένων είναι απόρρητη και διεξάγεται αποκλειστικά και μόνο από 
πρόσωπα που τελούν υπό τον έλεγχο του υπεύθυνου επεξεργασίας και 
επιτρέπεται χωρίς τη συγκατάθεση του υποκειμένου των δεδομένων στο 
βαθμό μόνο που εκπληρώνει ο υπεύθυνος επεξεργασίας υποχρέωσή του που 
επιβάλλεται από νόμο. Με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού έχει εξουσία να αναρτά τους καταλόγους στο ίδιο το 
Υπουργείο και στα κατά τόπους επαρχιακά του γραφεία. Το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού, λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη το περιεχόμενο της 
σχετικής επιστολής της Επιτρόπου Προστασίας ∆εδομένων Προσωπικού 
Χαρακτήρα από τις αρχές του 2007, δεν κοινοποιεί πλέον στις συνδικαλιστικές 
οργανώσεις των εκπαιδευτικών ή στα σχολεία τους καταλόγους των 
προτεινόμενων για προαγωγή, αλλά περιορίζεται στο να τους αποστέλλει 
μόνο στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας και να τους αναρτά στα 
κεντρικά και στα κατά τόπους επαρχιακά γραφεία του Υπουργείου. 
Επίσης αντίγραφο των καταλόγων αυτών διαβιβάζεται στους ∆ιευθυντές των 
Σχολείων όπου υπηρετούν υποψήφιοι εκπαιδευτικοί. Στο αντίγραφο που 
αποστέλλεται στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας περιλαμβάνεται και η 
ημερομηνία γέννησης, γιατί πρέπει η Επιτροπή να γνωρίζει, ενώ στα 
αντίγραφα που αναρτώνται στα γραφεία του Υπουργείου και στα Επαρχιακά 
Γραφεία δεν περιλαμβάνεται ημερομηνία γέννησης. 
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2. Μας προκάλεσε εντύπωση δε το γεγονός ότι ο Κατάλογος των υποψηφίων για τη 
θέση του ∆ιευθυντή Σχολείων ∆ημοτικής Εκπαίδευσης βρέθηκε στην κατοχή του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας και Προέδρου της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Παιδείας κου Ν. Τορναρίτη, καθ’ ότι σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία και 
τις διαδικασίες που τηρούνται, ως επεξηγήθηκε ανωτέρω, το έγγραφο αυτό παραμένει 
στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και διαβιβάζεται στην Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας, στα Επαρχιακά Γραφεία Παιδείας και στους ∆ιευθυντές Σχολείων για τα 
Σχολεία όπου υπάρχουν υποψήφιοι εκπαιδευτικοί.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 5 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.637, ημερομηνίας 16 
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

«Θέμα:  Ετήσια Επιχορήγηση για σίτιση των μαθητών των Ενιαίων Ολοήμερων 
Σχολείων 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 24 Φεβρουαρίου 2011 και σε 
απάντηση της ερώτησής σας με αρ. 23.06.009.05.01.637 και ημερομηνίας 16 
Φεβρουαρίου 2011 σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Με το τέλος της πιλοτικής εφαρμογής του θεσμού του Ενιαίου Ολοήμερου 
Σχολείου, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επεξεργάστηκε ολοκληρωμένη 
Πρόταση, κατόπιν διαβουλεύσεων με όλους τους εταίρους, η οποία προωθήθηκε 
στο Υπουργικό Συμβούλιο για έγκριση. Η Πρόταση εγκρίθηκε στις 16 
Φεβρουαρίου 2011. 

2. Ανάμεσα στα ζητήματα που ρυθμίζονται με τη νέα Απόφαση είναι και το ζήτημα 
της επιχορήγησης της σίτισης των μαθητών που φοιτούν στα Ενιαία 
Ολοήμερα Σχολεία. Η Πρόταση εισηγείται τη στοχευμένη επιχορήγηση της 
σίτισης, η οποία θα παραχωρείται στις οικογένειες που αποδεδειγμένα είναι 
άπορες και χρήζουν της βοήθειας αυτής. 

3. Το Θέμα της σίτισης των μαθητών των κοινοτήτων που βρίσκονται στις ορεινές 
περιοχές, και περιλαμβάνει τα Ενιαία Ολοήμερα Σχολεία Κυπερούντας, 
Πελενδρίου, Παλαιχωρίου, «Ιαματικής» και Τριμίκλινης, ρυθμίζεται επίσης με 
τη νέα Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου. Σύμφωνα λοιπόν με την 
Απόφαση αυτή, όλοι οι μαθητές των πιο πάνω Σχολείων θα επιχορηγούνται για 
τη σίτιση τους με το ποσό των €470 ανά μαθητή. Στόχος του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού ήταν και είναι η στήριξη των ορεινών κοινοτήτων, 
στην προσπάθεια που καταβάλλουν για την παραμονή των κατοίκων στις 
περιοχές αυτές. 

4. Οι Επιχορηγήσεις για τη σχολική χρονιά 2010-2011 έχουν ήδη αποσταλεί στις 
οικείες Σχολικές Εφορείες των Ενιαίων Ολοήμερων Σχολείων. 

 Καταληκτικά σας αναφέρω ότι η συγκεκριμένη απάντηση έχει τύχει της έγκρισης 
του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού. 

 Οι αρμόδιοι λειτουργοί του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού είναι στη 
διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις ή άλλες πληροφορίες χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2011 του Υπουργού Οικονομικών κ. 
Χαρίλαου Σταυράκη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.650, ημερομηνίας 24 
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Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Αναφορικά με την πιο πάνω Ερώτηση σας υποβάλλονται οι εξής απαντήσεις: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο κατά τη συνεδρία του στις 2 Μαρτίου, 2011 
αποφάσισε μετά από σχετική Πρόταση του Υπουργείου Οικονομικών όπως: 

 (α) εγκρίνει την παραχώρηση χαριστικών αποζημιώσεων προς το 
προσωπικό της εταιρείας Eurocypria, ύψους μέχρι €7,2 εκ. και 

 (β) εξουσιοδοτήσει τον Υπουργό Οικονομικών να καταθέσει Νομοσχέδιο 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού ύψους μέχρι €7,2 εκ. προς τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση και να προβεί σε όλες τις δέουσες 
ενέργειες για υλοποίηση του σχεδίου. 

 Το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του ημερ. 3 Μαρτίου, 2011 απέστειλε 
στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικό Νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί 
Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2011» για ποσό ύψους 
€7,2 εκ. που απαιτείται να πληρωθούν οι πιο πάνω αποζημιώσεις από το 
Λογαριασμό Πάγιου Ταμείου. 

2. Η εργοδότηση του προσωπικού της Eurocypria Airlines ltd στις Κυπριακές 
Αερογραμμές μπορεί να γίνει ως το προσωπικό να προέρχεται από την αγορά, 
διαφορετικά ενδέχεται να εγερθούν θέματα κρατικών ενισχύσεων τόσο για τη 
Eurocypria όσον και για τις Κυπριακές Αερογραμμές. Το θέμα απορρόφησης 
υπαλλήλων της Eurocypria σε άλλες υπηρεσίες του ∆ημοσίου μπορεί να γίνει με 
τις νενομισμένες διαδικασίες σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία. 

3. Μετά τον τερματισμό του πτητικού έργου της Eurocypria Airlines Ltd και την 
απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των πιστωτών της εταιρείας για εκούσια 
εκκαθάριση της εταιρείας Eurocypria Airlines Ltd όλα τα θέματα αναφορικά με 
την εταιρεία τυγχάνουν χειρισμού από τον κ. Κρις Ιακωβίδη, Εκκαθαριστή της 
εταιρείας Eurocypria Airlines Ltd και η Κυβέρνηση δεν έχει καμιά ενημέρωση για 
το κατά πόσο υπάρχει ενδιαφέρον για εξαγορά της Eurocypria ή για 
οποιοδήποτε άλλο θέμα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 4 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού 
κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.656, ημερομηνίας 28 
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου 

Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 11.03.2011 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

 Το θέμα αναγνώρισης της υπηρεσίας ή προϋπηρεσίας όσων εκπαιδευτικών 
εργάστηκαν σε αναγνωρισμένα ιδιωτικά φροντιστήρια, στα Κρατικά Ινστιτούτα 
Επιμόρφωσης και στο πρόγραμμα “Αθλητισμός για Όλους”, έχει συζητηθεί σε έκταση 
σε Υποεπιτροπή μετά από παραπομπή από την Ολομέλεια της ΜΕΠΕΥ. Λόγω του ότι 
δεν κατέστη δυνατή συμφωνία επί του θέματος, τούτο παραπέμπεται ξανά στην 
Ολομέλεια της ΜΕΠΕΥ, διαδικασία που προνοείται στο Καταστατικό σε περίπτωση 
διαφωνίας. 

 Σημειώνεται ότι ετοιμάζεται σχετική Έκθεση από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, η οποία θα υποβληθεί στην Ολομέλεια της ΜΕΠΕΥ το συντομότερο 
δυνατό.» 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Λοιπόν, πάμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Υπάρχει εισήγηση;  Από ποιον;   

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Από τον κ. Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχει γίνει μια συζήτηση στην κοινοβουλευτική μας ομάδα, κύριε Πρόεδρε, και 
αποφασίσαμε να ζητήσουμε αναβολή του πρώτου θέματος του Τέταρτου Κεφαλαίου, 
δηλαδή της έκθεσης της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων 
Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια Έκθεση Γενικού 
Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το έτος 2008», για να μπορέσει να συζητηθεί νηφάλια 
εκτός της προεκλογικής περιόδου.  Η Ελεγκτική Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας κάμνει ένα 
εξαιρετικά αξιόλογο και σημαντικό έργο.  Αυτή η έκθεσις, έχουμε την άποψη, πρέπει να 
συζητηθεί μέσα σε κλίμα όχι προεκλογικό.  Το προεκλογικό κλίμα δεν επιτρέπει...  Θα 
ακουστούν πράγματα που θα κάμουν ζημιά στο σημαντικό έργο αυτής της υπηρεσίας 
εξαιτίας της περιόδου που συζητείται αυτό το θέμα, γι’ αυτό και εισηγούμαστε να 
αναβληθεί και να συζητηθεί με την πρώτη ευκαιρία στη διάρκεια της νέας Βουλής. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχουν και σωστές αποφάσεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην εισήγηση του κ. Πουργουρίδη; 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς αντιλαμβανόμαστε το επιχείρημα, αλλά με αυτή τη λογική 
δεν πρέπει να συζητούμε τίποτε.  Εδώ ακριβώς εβάλαμε περιορισμό στο χρόνο, ούτως 
ώστε να λεχθούν τα ουσιώδη.  ∆εν καταλαβαίνω γιατί στην προεκλογική περίοδο δεν 
πρέπει να συζητούνται αυτά τα θέματα που άπτονται θεσμών.  Τώρα πρέπει να 
συζητούνται.  Τώρα πρέπει να λέμε τα επιχειρήματά μας στον κόσμο, για να 
αντιλαμβάνεται και ο κόσμος τι πρέπει να ψηφίζει, όχι να αφήνουμε τα ουσιώδη και να 
ασχολούμαστε με όσα, παραδείγματος χάριν, ασχοληθήκαμε αυτό το διήμερο, αν 
κάποιοι υπουργοί εζήτησαν να πάρουν ανεργιακό ή όχι και έγινε μείζον θέμα σε 
κάποια κόμματα και σε κάποια μέσα μαζικής ενημέρωσης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από ό,τι αντιλαμβάνομαι, η συντριπτική πλειοψηφία της Βουλής συμφωνεί με 
την εισήγηση του κ. Πουργουρίδη, όμως μη φύγετε, γιατί έχουμε ακόμα κάποια 
πράγματα κάτω! 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Να κάνουμε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θέλετε να κάνουμε ψηφοφορία; 
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Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Εμείς είμαστε εναντίον! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ έχω πει η συντριπτική πλειοψηφία… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Να καταμετρηθούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να καταμετρηθούμε, μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Από τη στιγμή που ο κ. Ερωτοκρίτου και ο κ. Συλλούρης θέλουν να γίνει αυτό το 
πράγμα, εγώ θα το κάνω. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την εισήγηση του κ. Πουργουρίδη; 

 Να το βάλω διαφορετικά.  Είναι όλοι υπέρ πλην του ΕΥΡΩΚΟ και των 
Οικολόγων. 

 Στο σημείο αυτό θα ήθελα να σας ενημερώσω ότι οι εκθέσεις των θεμάτων με 
τους αριθμούς 7, 10, 11, 12, 13, 14 και 15 είναι ομόφωνες και, αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, εφαρμόζοντας τον Κανονισμό της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
θα παρακαλούσα να τις υιοθετήσουμε χωρίς συζήτηση, με την εισήγηση οι εκθέσεις 
αυτές να παραπεμφθούν στα αρμόδια υπουργεία για ενημέρωσή τους.  Οι εκθέσεις 
θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για το 
θέμα «Τα ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών στην 

Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε διάφορες περιοχές 
της Κύπρου και η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης 

αντιμετώπισής τους» 

Παρόντες: 

 Σοφοκλής Φυττής, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Στέλιος Ιερωνυμίδης Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ντίνα Ακκελίδου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Πανίκκος Σταυριανός Γιώργος Περδίκης 

 Στέλλα Κυριακίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα συζήτησε το πιο 
πάνω θέμα, το οποίο ενεγράφη για αυτεπάγγελτη εξέταση από την επιτροπή ύστερα 
από πρόταση των βουλευτών κ. Ρούλας Μαυρονικόλα και Στέλλας Κυριακίδου, σε έξι 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 3, 10, 17 και 24 Νοεμβρίου 2009, 8 
∆εκεμβρίου 2009 και 22 Ιουνίου 2010.  
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 Στα πλαίσια των εν λόγω συνεδριάσεων κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ο γενικός 
διευθυντής και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, εκπρόσωποι της Υπηρεσίας 
Ασύλου και του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας και των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Βοηθός Αρχηγός Υποστήριξης και 
εκπρόσωποι της αστυνομίας, εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
εκπρόσωποι των ∆ιευθύνσεων ∆ημοτικής και Μέσης Εκπαίδευσης του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, η 
δήμαρχος Λευκωσίας, ο δήμαρχος Πάφου, εκπρόσωποι των δήμων Λεμεσού και 
Λάρνακας, εκπρόσωποι της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφύγων, της Ένωσης ∆ήμων 
Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, της Ύπατης Αρμοστείας των Ηνωμένων 
Εθνών για τους Πρόσφυγες (UNHCR) και της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, 
Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ).  Ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος, παρ’ όλο που κλήθηκε, 
δεν εκπροσωπήθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής.   

 Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα κ. 
Σοφοκλής Φυττής τόνισε ότι το υπό συζήτηση θέμα της μετανάστευσης και των 
πιθανών προβλημάτων που δημιουργούνται απ’ αυτήν είναι ένα πολύπλευρο θέμα το 
οποίο σε επιμέρους πτυχές του συζητήθηκε και σε άλλες κοινοβουλευτικές επιτροπές, 
στην προκειμένη όμως περίπτωση η συζήτηση επικεντρώνεται στο σεβασμό των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων τόσο των μεταναστών όσο και των Κυπρίων πολιτών και τα 
διάφορα ζητήματα αντικρίζονται υπό το πρίσμα της προστασίας των δικαιωμάτων 
αυτών.   

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Ρούλα Μαυρονικόλα, μία από τις δύο 
εισηγήτριες του θέματος, ανέφερε ότι, λόγω του μεγάλου αριθμού μεταναστών που 
κάθε χρόνο εισρέουν στην Κυπριακή ∆ημοκρατία και λόγω της έλλειψης πολιτικών 
ένταξης των ανθρώπων αυτών, παρουσιάστηκαν φαινόμενα περιθωριοποίησης και 
γκετοποίησής τους σε διάφορες περιοχές της Κύπρου.  Η ίδια αναφέρθηκε ενδεικτικά 
σε δημοσιεύματα για “σχολεία γκέτο” σε συγκεκριμένες περιοχές της Κύπρου και 
τόνισε την ανάγκη να ληφθούν μέτρα για εξάλειψη αυτών των φαινομένων.   

 Επιπλέον, η ίδια βουλευτής επισήμανε ότι η έλλειψη ολοκληρωμένης πολιτικής 
για τη μετανάστευση είχε ως αποτέλεσμα τη δημιουργία αισθήματος ανασφάλειας 
στους Κυπρίους με επακόλουθο την ανάπτυξη τάσεων ξενοφοβίας και ρατσισμού στην 
κυπριακή κοινωνία.  Περαιτέρω, η ίδια αναφέρθηκε στις απαράδεκτες συνθήκες 
διαβίωσης των μεταναστών, καθώς μένουν πολλά άτομα μαζί  και χωρίς τους 
ανάλογους χώρους υγιεινής.   

 Η δεύτερη εισηγήτρια του θέματος και μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Στέλλα 
Κυριακίδου αναφέρθηκε επίσης στην ξενοφοβική και ρατσιστική αντιμετώπιση των 
αλλοδαπών, καθώς και στην έλλειψη επικοινωνίας και αλληλοκατανόησης ανάμεσα 
στους αλλοδαπούς και τους ημεδαπούς. Συναφώς, η βουλευτής τόνισε την ανάγκη 
λειτουργίας ή επέκτασης της λειτουργίας προγραμμάτων εκμάθησης της ελληνικής 
γλώσσας σε αλλοδαπούς.   

 Η ίδια επισήμανε επίσης τα προβλήματα που υπάρχουν στους χώρους που 
διαμένουν αλλοδαποί, καθώς και τα ζητήματα της πρόσβασης των αλλοδαπών στην 
εκπαίδευση, στις κοινωνικές υπηρεσίες και τις υπηρεσίες υγείας. 

Επίτροπος ∆ιοικήσεως 
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 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως δήλωσε ότι το υπό εξέταση θέμα είναι ένα πολύ 
σοβαρό θέμα, αν λάβει κανείς υπόψη τα μεγέθη των μεταναστευτικών ροών που 
δέχεται η Κύπρος λόγω της γεωγραφικής της θέσης. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως χαρακτήρισε ως πολύ θετική εξέλιξη τη σύσταση με 
απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, το Μάρτιο του 2007, της Ειδικής Επιτροπής 
Εμπειρογνωμόνων για τη διαμόρφωση πλαισίου πολιτικής για την ένταξη των 
μεταναστών στην κυπριακή κοινωνία και δήλωσε ότι για πρώτη φορά μπορούμε να 
μιλούμε για χάραξη εθνικής μεταναστευτικής πολιτικής. 

 Σημειώνεται ότι στην εν λόγω επιτροπή εμπειρογνωμόνων συμμετέχουν 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, 
Παιδείας και Πολιτισμού και Υγείας, καθώς και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας.  Σημειώνεται επίσης ότι της εν λόγω επιτροπής προεδρεύει το 
Υπουργείο Εσωτερικών ως το καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργείο για την εφαρμογή της 
κυβερνητικής πολιτικής σχετικά με τη μετανάστευση και οι όροι εντολής της επιτροπής 
είναι η επεξεργασία μιας ολοκληρωμένης πολιτικής και ο σχεδιασμός στρατηγικών και 
σχεδίων δράσης που θα θέτουν μηχανισμούς παρακολούθησης της εφαρμογής τους. 

 Σύμφωνα με την ίδια, το φαινόμενο της μετανάστευσης δεν είναι κατ’ ανάγκη 
κακό, καθώς μπορεί να συνεπάγεται οφέλη τόσο για τους ίδιους τους μετανάστες και 
τις χώρες προέλευσής τους όσο και για τη χώρα υποδοχής τους, που στην προκειμένη 
περίπτωση είναι η Κύπρος.  Ειδικότερα, οι μετανάστες συνεισφέρουν στην οικονομική 
ανάπτυξη της χώρας μας και σε πολιτισμικό επίπεδο αποτελούν πηγή ανανέωσης, 
προάγοντας τις αρχές της πολυπολιτισμικότητας και της πολυμορφίας, αρχές που, 
όπως η ίδια ανέφερε, γεφυρώνουν τις διαφορές μεταξύ των λαών.  Μέσα σε αυτό το 
πλαίσιο, όπως η ίδια επισήμανε, θα πρέπει να διασφαλιστεί η ομαλή κοινωνική ένταξη 
των μεταναστών και η δημιουργία στέρεων δεσμών με τη χώρα φιλοξενίας.  Η 
επίτροπος διευκρίνισε ότι με τον όρο “ένταξη” εννοούμε μια δυναμική, συνεχή και 
αμφίδρομη διαδικασία αμοιβαίων υποχρεώσεων και δικαιωμάτων μεταξύ των 
μεταναστών και της κοινωνίας υποδοχής και τόνισε ότι η ένταξη δε σημαίνει σε καμία 
περίπτωση την αφομοίωση των μεταναστών. 

 Περαιτέρω, η ίδια δήλωσε ότι, για να επιτευχθεί η ένταξη των μεταναστών, 
απαιτούνται εθνικές πρωτοβουλίες και δράσεις, καθώς και η οικονομική στήριξη των 
δράσεων αυτών από την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Η επίτροπος δήλωσε ότι το γραφείο της παρακολουθεί τις πολιτικές και τις 
βασικές αρχές που προτείνει η Ευρωπαϊκή Ένωση για την οικοδόμηση μιας πολιτικής 
ένταξης.  Επιπλέον, το γραφείο της κατέγραψε κάποιες γενικές θέσεις αρχής, ως βάση 
για μια ολοκληρωμένη πολιτική ένταξης των νόμιμων μεταναστών, οι οποίες 
συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. Πρόσβαση των παιδιών των μεταναστών στην εκπαίδευση και προώθηση της 
διαπολιτισμικής εκπαίδευσης.  Η εκπαιδευτική πολιτική πρέπει να στοχεύει στην 
εξάλειψη του ρατσισμού και των διακρίσεων, στην προώθηση της ανεκτικότητας 
και της πολυμορφίας και στην ενεργή συμμετοχή των μεταναστών στην 
κοινωνία. 

 Η επίτροπος διευκρίνισε ότι ειδικότερα το δικαίωμα των παιδιών των 
μεταναστών στην εκπαίδευση δεν πρέπει να εξαρτάται από τη νομιμότητα της 
διαμονής των ίδιων των παιδιών ή των γονιών τους.  Αντίθετα, και τα παιδιά των 
παράνομων μεταναστών πρέπει να εγγράφονται στα σχολεία και να έχουν 
πρόσβαση στην εκπαίδευση, χωρίς να τους ζητούνται οποιαδήποτε έγγραφα ή 
στοιχεία σε σχέση με τη διαμονή τους. 
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2. Λειτουργία προγραμμάτων εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας, της ιστορίας και 
των θεσμών της Κύπρου για τους ενήλικους μετανάστες. 

3. Πρόσβαση των μεταναστών στην εργασία, ισότητα στη μεταχείριση στην 
εργασία, στην αμοιβή και επαγγελματική ανέλιξη. 

4. Ισότιμη πρόσβαση στην κοινωνική ασφάλιση, σε αγαθά και υπηρεσίες, 
συμπεριλαμβανομένης και της στέγασης. 

5. ∆υνατότητα απόκτησης της κυπριακής ιθαγένειας με διαφανείς και σαφείς 
διαδικασίες κατά το τελικό στάδιο της διαδικασίας κοινωνικής ένταξης. 

6. Εφαρμογή της διαδικασίας οικογενειακής επανένωσης κατά τρόπο που να 
συνάδει με το κοινοτικό κεκτημένο και την Ευρωπαϊκή Σύμβαση για τα 
∆ικαιώματα του Ανθρώπου. 

7. Προώθηση μέτρων, όπως διάφορων εκδηλώσεων, που θα έχουν ως στόχο την 
ανάπτυξη του διαλόγου και την εξάλειψη ρατσιστικών και ξενοφοβικών 
φαινομένων.  Η επίτροπος επισήμανε τον πολύ σημαντικό ρόλο που 
διαδραματίζουν τα μέσα μαζικής ενημέρωσης (ΜΜΕ) στη διαμόρφωση της 
κοινής γνώμης, αναφέροντας ότι πολλές φορές καλλιεργείται ένα αρνητικό κλίμα 
από τα ΜΜΕ που παρουσιάζουν τους μετανάστες ως απειλή για την κυπριακή 
κοινωνία. 

8. Κατοχύρωση των πολιτικών δικαιωμάτων των μεταναστών, του εκλέγειν και 
εκλέγεσθαι, τουλάχιστον για την ανάδειξη των αρχών τοπικής αυτοδιοίκησης. 

9. ∆ημιουργία μηχανισμών αξιολόγησης της πολιτικής ένταξης και ανταλλαγή 
πληροφοριών και καλών πρακτικών με άλλα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

10. Συμμετοχή οργανώσεων των ίδιων των μεταναστών και μη κυβερνητικών 
οργανώσεων στη διαμόρφωση της πολιτικής ένταξης.  Συναφώς, η επίτροπος 
επισήμανε την ανάγκη συμμετοχής στην Ειδική Επιτροπή Εμπειρογνωμόνων 
για τη διαμόρφωση πλαισίου πολιτικής για την ένταξη των νόμιμων μεταναστών 
στην κυπριακή κοινωνία και εκπροσώπων οργανώσεων των ίδιων των 
μεταναστών ή μη κυβερνητικών οργανώσεων που δραστηριοποιούνται σ’ αυτό 
το χώρο. 

 Τέλος, η επίτροπος αναφέρθηκε στην ανάγκη σεβασμού των στοιχειωδών 
ανθρώπινων δικαιωμάτων των παράνομων μεταναστών και επισήμανε ότι θα 
πρέπει να αναγνωρίζεται στα άτομα αυτά το δικαίωμα πρόσβασης σε υπηρεσίες 
που έχουν να κάνουν με την προστασία της ζωής, της υγείας και της 
ανθρώπινης αξιοπρέπειας. 

∆ήμαρχος Λευκωσίας 

 Η δήμαρχος Λευκωσίας αναφέρθηκε στην ανάγκη διαμόρφωσης το 
συντομότερο δυνατό μίας ολοκληρωμένης μεταναστευτικής πολιτικής, που θα 
λαμβάνει υπόψη τα σημερινά δεδομένα και θα προωθεί την ένταξη και συμμετοχή των 
μεταναστών στην κυπριακή κοινωνία. 

 Η ίδια δήλωσε ότι τα διάφορα προβλήματα που παρουσιάζονται σε διάφορες 
περιοχές της Λευκωσίας ή άλλων δήμων ως αποτέλεσμα της ευρείας κλίμακας 
μεταναστευτικής ροής δεν είναι τοπικά προβλήματα και ούτε πρέπει να 
αντιμετωπίζονται σε τοπικό επίπεδο, μεμονωμένα και αποσπασματικά.   
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 ∆υστυχώς, όπως η ίδια χαρακτηριστικά ανέφερε, μέχρι σήμερα η κυπριακή 
πολιτεία αντιμετώπιζε τους μετανάστες σαν “εταιρεία εισαγωγών-εξαγωγών” και 
εξέφρασε την ελπίδα όπως η Ειδική Επιτροπή Εμπειρογνωμόνων που συστάθηκε για 
τη διαμόρφωση πλαισίου πολιτικής για την ένταξη των μεταναστών προχωρήσει το 
συντομότερο στη διαμόρφωση αυτού του πλαισίου.    

 Σύμφωνα με σχετικό σημείωμα που κατέθεσε η δήμαρχος στην 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, ο δήμος Λευκωσίας 
υλοποιεί την κοινωνική του πολιτική μέσω του ιδρύματος “Πολυδύναμο ∆ημοτικό 
Κέντρο Λευκωσίας”, το οποίο συστάθηκε το 2003 με απόφαση του δημοτικού 
συμβουλίου Λευκωσίας και στο πλαίσιο της λειτουργίας του οποίου υλοποιούνται 
διάφορα κοινωνικά προγράμματα, κάποια από τα οποία απευθύνονται αποκλειστικά 
σε μετανάστες. 

 Ειδικότερα, ο δήμος εφαρμόζει το πρόγραμμα του Πολυπολιτισμικού Κέντρου 
Φροντίδας Παιδιών Λευκωσίας, που απευθύνεται σε παιδιά ηλικίας πέντε έως δώδεκα 
ετών των οποίων οι μητέρες δεν έχουν κυπριακή υπηκοότητα, διαμένουν νόμιμα στην 
Κύπρο σε περιοχή του δήμου Λευκωσίας και ιδιαίτερα στην εντός των τειχών πόλη και 
έχουν δικαίωμα εργασίας.  Στόχος του προγράμματος είναι να δοθεί η δυνατότητα στις 
γυναίκες μετανάστριες να αποδεσμευτούν από την καθημερινή φροντίδα των παιδιών 
τους και να ενταχθούν ή να παραμείνουν στην αγορά εργασίας.  Το εν λόγω 
πρόγραμμα προσφέρει δημιουργική απασχόληση στα παιδιά με διάφορες 
εκπαιδευτικές δραστηριότητες, όπως τέχνη, σκάκι, χορό, θέατρο κ.ά. 

 Επίσης, στα πλαίσια λειτουργίας του εν λόγω ιδρύματος εφαρμόζεται το 
πρόγραμμα “∆ιαπολιτισμικό Κέντρο”, το οποίο προσφέρει μαθήματα ελληνικής 
γλώσσας, ηλεκτρονικών υπολογιστών και αγγλικής γλώσσας αποκλειστικά σε 
αλλοδαπούς.  Παράλληλα, παρέχονται δωρεάν υπηρεσίες διαδικτύου και 
διοργανώνονται διαλέξεις με θέματα που ενδιαφέρουν τη συγκεκριμένη ομάδα 
πληθυσμού. 

 Στο σημείωμα επισημαίνεται το γεγονός ότι για το σχεδιασμό και την υλοποίηση 
των συγκεκριμένων προγραμμάτων ο δήμος συνεργάστηκε στενά με διάφορες μη 
κυβερνητικές οργανώσεις, όπως η ΚΙΣΑ, οι οργανώσεις των Ποντίων και η Ζώνη 
Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας Φανερωμένης, τις οποίες αφουγκράστηκε, προτού 
προχωρήσει στο σχεδιασμό των προγραμμάτων. 

 Η δήμαρχος επισήμανε ότι αυτά τα προγράμματα επιχορηγούνται πλήρως από 
το δήμο και καλύπτουν ένα πολύ μικρό μέρος των αναγκών των μεταναστών.  
Σύμφωνα με την ίδια, οι ανάγκες για τέτοια προγράμματα είναι πολύ μεγαλύτερες, γι’ 
αυτό και απαιτείται η στήριξη των τοπικών αρχών σε αυτή τους την προσπάθεια. 

 Ως προς το ζήτημα που τέθηκε από μέλη της επιτροπής για την εργοδότηση 
αλλοδαπών από το δήμο, σύμφωνα με το σημείωμα που κατατέθηκε στην επιτροπή, 
με βάση την υφιστάμενη νομοθεσία ο δήμος μπορεί να εργοδοτεί Κυπρίους ή 
κοινοτικούς υπηκόους, όχι όμως υπηκόους τρίτων χωρών.  

 Τέλος, η δήμαρχος αναφέρθηκε στα προβλήματα που παρατηρούνται στο δήμο 
σε σχέση με τη στέγαση των αλλοδαπών και στα μέσα που διαθέτει ο δήμος για την 
αντιμετώπιση αυτών των προβλημάτων.  Ως προς τα προβλήματα που παρατηρούνται 
σε σχέση με τη στέγαση των αλλοδαπών, η δήμαρχος δήλωσε ότι πράγματι υπάρχουν 
υποστατικά στο δήμο τα οποία είναι υπερπλήρη, είναι ακατάλληλα για ανθρώπινη 
οίκηση και δε διαθέτουν τις στοιχειώδεις ανέσεις ή χώρους υγιεινής.  Γι’ αυτούς τους 
λόγους, όπως η ίδια ανέφερε, ο δήμος λαμβάνει τα δέοντα μέτρα για κλείσιμο τέτοιων 
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ακατάλληλων υποστατικών, τα οποία ωστόσο μέτρα ακολούθως δημιουργούν άλλα 
κοινωνικά προβλήματα.   

 Σημειώνεται ότι ο δήμος ακολουθεί κατά κύριο λόγο τη διαδικασία της έκδοσης 
ειδοποιήσεων και της προώθησης της έκδοσης σχετικών δικαστικών διαταγμάτων με 
βάση το άρθρο 15 του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, που προβλέπει 
το κλείσιμο οποιασδήποτε οικοδομής που, σύμφωνα με τη γνώμη της δημοτικής 
αρχής, είναι «ακατάλληλη για ανθρώπινη κατοίκηση λόγω συνθηκών ανθυγιεινών, 
κακού εξαερισμού ή συνωστισμού ή είναι επικίνδυνη για ανθρώπινη κατοίκηση λόγω 
των δομικών της ελαττωμάτων», καθώς και με βάση τα άρθρα 91 έως 101 του περί 
∆ήμων Νόμου, όπου χαρακτηρίζονται ως προκαλούντα οχληρία υποστατικά που 
βρίσκονται σε κατάσταση επιβλαβή για την υγεία ή τα οποία είναι τόσο “υπερπλήρη”, 
ώστε να είναι επικίνδυνα για την υγεία των ενοίκων ή των κατοίκων της περιοχής.  Στο 
σημείωμα που κατέθεσε ο δήμος επισημαίνεται ότι στον περί ∆ήμων Νόμο δε δίδεται 
ερμηνεία του όρου “υπερπλήρης”, με αποτέλεσμα να υπάρχει πρόβλημα στον 
καθορισμό της έννοιας του όρου και στη στοιχειοθέτηση των υποθέσεων ενώπιον 
δικαστηρίου. 

 Η δήμαρχος επισήμανε ότι οι προβλεπόμενες στην υφιστάμενη νομοθεσία 
διαδικασίες είναι δύσκολες και χρονοβόρες, γι’ αυτό και απαιτείται να θεσπισθούν πιο 
ευέλικτες και αποτελεσματικές νομοθεσίες. 

∆ήμος Λεμεσού 

 Η εκπρόσωπος του δήμου Λεμεσού ενημέρωσε την επιτροπή για την πολιτική 
ένταξης και τα προγράμματα στήριξης των αλλοδαπών που έχει εφαρμόσει ο δήμος.  
Η εκπρόσωπος αναφέρθηκε συγκεκριμένα στη στήριξη που παρέχει ο δήμος προς 
τους αλλοδαπούς μέσω του Ιδρύματος Κοινωνικής Προσφοράς, στην ανάπτυξη 
προγραμμάτων σε συνεργασία με το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων στην τουρκοκυπριακή περιοχή της πόλης της Λεμεσού και στο 
πρόγραμμα “Ελεύθερα Χέρια”, το οποίο χρηματοδοτείται από την Ευρωπαϊκή Ένωση 
και έχει στόχο την απασχόληση των παιδιών των μεταναστών τις απογευματινές ώρες, 
ούτως ώστε οι γονείς να μπορούν ελεύθερα να ενταχθούν στην αγορά εργασίας. 

 Η ίδια εκπρόσωπος αναφέρθηκε στα προβλήματα στέγασης των μεταναστών 
και στο φαινόμενο της παράνομης αλλαγής χρήσης καταστημάτων, προκειμένου αυτά 
να ενοικιάζονται σε μετανάστες για σκοπούς οίκησης.  Επιπλέον, η εκπρόσωπος 
αναφέρθηκε στα προβλήματα που παρουσιάζουν παλαιές και ασυντήρητες 
πολυκατοικίες της πόλης στις οποίες διαμένουν μετανάστες και για τις οποίες ο δήμος 
επιδιώκει δικαστικά την έκδοση διαταγμάτων εκκένωσής τους λόγω της 
επικινδυνότητάς τους.   

 Περαιτέρω, η εκπρόσωπος του δήμου ενημέρωσε την επιτροπή για τα 
προβλήματα που παρατηρούνται στην παραλιακή κυρίως περιοχή της πόλης, λόγω 
του ότι εκεί συχνάζουν ομάδες αλλοδαπών που καταναλώνουν αλκοολούχα ποτά, 
ρυπαίνουν το χώρο και συχνά εμπλέκονται σε μικροσυμπλοκές.  Κατά συνέπεια, όπως 
η ίδια ανέφερε, δημιουργείται μια άσχημη εικόνα στην ακτή, που σίγουρα επηρεάζει 
αρνητικά την πόλη από τουριστική άποψη.  Προς αντιμετώπιση των 
προαναφερόμενων προβλημάτων, ο δήμος ετοιμάζει εκστρατεία ενημέρωσης στις 
γλώσσες των μεταναστών και επιδιώκει επαφές με τα οργανωμένα σύνολά τους και τα 
προξενεία τους, ώστε να εξαλειφθούν αυτά τα προβλήματα. 

 Αξίζει να σημειωθεί ότι για την τουρκοκυπριακή περιοχή ο δήμος προχώρησε 
στη σύσταση συμβουλευτικής επιτροπής, στην οποία συμμετέχουν μεταξύ άλλων και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Εργασίας και 
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Κοινωνικών Ασφαλίσεων και της αστυνομίας, που έχει στόχο τον εντοπισμό των 
αναγκών ή/και των προβλημάτων των κατοίκων της περιοχής, καθώς και το σχεδιασμό 
και την προώθηση προγραμμάτων για την αντιμετώπισή τους. 

∆ήμος Λάρνακας 

 Ο εκπρόσωπος του δήμου Λάρνακας δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι και 
στο δήμο Λάρνακας παρουσιάζονται τα προαναφερόμενα προβλήματα που αφορούν 
τη στέγαση των αλλοδαπών και ειδικότερα το φαινόμενο της παράνομης αλλαγής 
χρήσης υποστατικών.   

 Οι τοπικές αρχές, όπως ο ίδιος ανέφερε, έχουν πολύ περιορισμένα μέσα και ως 
εκ τούτου είναι αδύναμες και ανέτοιμες να αντιμετωπίσουν τα προβλήματα που 
εμφανίζονται ως αποτέλεσμα της μεταναστευτικής ροής.   

 Επιπλέον, όπως ο ίδιος ανέφερε, παρατηρείται έντονα το στοιχείο της 
προκατάληψης, του ρατσισμού και της ξενοφοβίας από μέρους των δημοτών και αυτό 
προκύπτει από τις αντιδράσεις και τα παράπονα που δέχεται καθημερινά ο δήμος από 
τους δημότες του τα οποία στρέφονται εναντίον των μεταναστών.   

 Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του δήμου επισήμανε την έλλειψη συντονισμού με 
τις υπηρεσίες του κράτους και την ελλιπή συνεργασία του δήμου με την αστυνομία 
λόγω της αρνητικής στάσης που τηρεί πολλές φορές η τελευταία. 

 Τέλος, ο εκπρόσωπος του δήμου ανέφερε στα μέλη της επιτροπής ότι ο δήμος 
Λάρνακας, στα πλαίσια των προσπαθειών του για στήριξη και ένταξη των μεταναστών, 
εφαρμόζει σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού το πρόγραμμα 
“Ανοικτό Σχολείο”, το οποίο προσφέρει μαθήματα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας 
σε μετανάστες. 

∆ήμος Πάφου 

 Ο δήμαρχος Πάφου ανέφερε στα μέλη της επιτροπής ότι τα τελευταία τρία 
χρόνια υπήρξε αισθητή βελτίωση στην κατάσταση που είχε δημιουργηθεί από τη 
μαζική κάθοδο μεταναστών και κυρίως Ελληνοποντίων στην πόλη της Πάφου.  
Ειδικότερα, όπως ο ίδιος ανέφερε, το τελευταίο διάστημα έχει σταματήσει το φαινόμενο 
της γκετοποίησης των μεταναστών σε ορισμένες περιοχές της πόλης και ενδεικτικά 
ανέφερε ότι τα παιδιά των μεταναστών δεν είναι πλέον συγκεντρωμένα σε 
συγκεκριμένα σχολεία, αλλά αντίθετα υπάρχει διασπορά τους σε όλα τα σχολεία της 
πόλης. 

 Ο δήμαρχος επισήμανε ότι ο δήμος διατηρεί πολύ στενές και συχνές επαφές με 
τα οργανωμένα σύνολα των Ελληνοποντίων, γεγονός που βοήθησε ουσιαστικά στην 
απάμβλυνση των προβλημάτων των ιδίων, αλλά και της τοπικής κοινωνίας.  
Παράλληλα, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή ότι υπάρχει ο απαιτούμενος συντονισμός 
με τις υπηρεσίες του κράτους για τα θέματα αυτά και ότι οργανώνονται συχνά στο 
δήμο συσκέψεις με όλες τις εμπλεκόμενες υπηρεσίες και την αστυνομία και 
συζητιούνται τα διάφορα προβλήματα και ανάγκες. 

 Στα πλαίσια των προσπαθειών του δήμου για στήριξη και ένταξη των 
μεταναστών, ο δήμος, σε συνεργασία με τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, λειτουργεί το Κέντρο 
Απασχόλησης Παιδιών Πάφου, το οποίο φιλοξενεί γύρω στα ογδόντα παιδιά, η 
συντριπτική πλειοψηφία των οποίων είναι παιδιά Ελληνοποντίων.  Συναφώς, ο 
δήμαρχος πληροφόρησε τα μέλη της επιτροπής ότι τα παιδιά Ελληνοποντίων μιλούν 
άπταιστα την ελληνική γλώσσα, έχουν ενταχθεί στο κοινωνικό σύνολο και συμμετέχουν 
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σε εκδηλώσεις που οργανώνει ο δήμος, όπως στην τελευταία δενδροφύτευση που 
οργάνωσε ο δήμος. 

 Τέλος, ο δήμαρχος ενημέρωσε την επιτροπή για ορισμένα προβλήματα που 
δημιουργούνται το τελευταίο διάστημα στην τοπική κοινωνία από συμπεριφορές 
μεταναστών που προέρχονται από χώρες της Ανατολικής Ευρώπης και κυρίως τη 
Βουλγαρία, τη Ρουμανία και την Πολωνία, οι οποίοι καταναλώνουν μεγάλες ποσότητες 
αλκοολούχων ποτών και συχνά ενέχονται σε μικροσυμπλοκές και κλοπές. 

Ένωση ∆ήμων Κύπρου 

 Ο εκπρόσωπος της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου ανέφερε στα μέλη της επιτροπής 
ότι υπάρχει η πολιτική βούληση για ουσιαστική συμβολή της τοπικής αυτοδιοίκησης 
στα θέματα της ένταξης των μεταναστών.  Προς αυτή την κατεύθυνση, όπως ο ίδιος 
επισήμανε, το Υπουργείο Εσωτερικών ζήτησε από την Ένωση ∆ήμων Κύπρου 
εισηγήσεις και προτάσεις για προγράμματα που θα επιχορηγηθούν από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου 

 Ο γραμματέας της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου ανέφερε στην επιτροπή ότι οι 
περισσότεροι κοινοτάρχες δε γνωρίζουν ούτε τον ακριβή αριθμό αλλοδαπών στην 
κοινότητά τους ούτε τους χώρους διαμονής τους.  Κυρίως, σε σχέση με τους 
παράνομους αλλοδαπούς, η κοινοτική αρχή είναι αδύνατο να γνωρίζει πού διαμένουν,   
καθώς  τα άτομα αυτά διατηρούν κρυφό το χώρο διαμονής τους, ακόμα και από τον 
íδιó τους τον εργοδότη.  Συνεπώς, η κοινοτική αρχή δεν μπορεί να ελέγξει την 
καταλληλότητα αυτών των υποστατικών και κατά πόσο αυτά προσφέρουν κάποιες 
ελάχιστες ανέσεις για ανθρώπινη οίκηση. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, είναι αξιοσημείωτο το γεγονός ότι ορισμένες 
κοινότητες της επαρχίας Λάρνακας πέτυχαν την επιχορήγηση από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση και εφαρμόζουν προγράμματα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας σε 
αλλοδαπές οικιακές βοηθούς.   

 Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος διαβεβαίωσε την επιτροπή ότι, αφού διαμορφωθεί η 
πολιτική ένταξης, η Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου και οι κοινότητες θα κάνουν αυτό που 
τους αναλογεί. 

Υπουργείο Εσωτερικών 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Εσωτερικών παρουσίασε σε συντομία 
τους στόχους και τις βασικές αρχές που διέπουν τη μεταναστευτική πολιτική του 
κράτους, απαντώντας ταυτόχρονα σε σωρεία ερωτήσεων που τέθηκαν από τα μέλη 
της επιτροπής.   

 Ειδικότερα, ο γενικός διευθυντής ανέφερε, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργικό Συμβούλιο είναι το αρμόδιο όργανο για τη χάραξη της 
μεταναστευτικής πολιτικής του κράτους.  Για το σκοπό αυτό έχει οριστεί μια 
μόνιμη Υπουργική Επιτροπή για την Απασχόληση των Αλλοδαπών με μόνιμα 
μέλη τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως και Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού και μια ad hoc 
Υπουργική Επιτροπή για Θέματα Λαθρομετανάστευσης και Κατάχρησης του 
Συστήματος Ασύλου, στην οποία συμμετέχουν οι Υπουργοί Εσωτερικών, 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 
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2. Η μεταναστευτική πολιτική του κράτους διαρκώς αναθεωρείται και βελτιώνεται, 
με στόχο την ολοκλήρωσή της, ενσωματώνοντας ταυτόχρονα το δίκαιο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης στον τομέα αυτό, το οποίο επίσης διαρκώς εξελίσσεται. 

3. ∆εδομένων των τεράστιων μεταναστευτικών πιέσεων που δέχεται σήμερα η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, καθώς και των ιδιαίτερων πιέσεων στο σύστημα ασύλου 
της, το Υπουργείο Εσωτερικών έχει θέσει ως προτεραιότητα τη σωστή 
στελέχωση των σχετικών τμημάτων και υπηρεσιών του, την εκπαίδευση του 
προσωπικού του σε θέματα μετανάστευσης και ασύλου και τη συνεχή 
προσπάθεια για περαιτέρω αναβάθμιση των προσφερόμενων υπηρεσιών του. 

4. Κύριος στόχος του Υπουργείου Εσωτερικών είναι η πλήρης απορρόφηση των 
κονδυλίων που κατανεμήθηκαν από την Ευρωπαϊκή Ένωση για τη διαχείριση 
των μεταναστευτικών ροών.  Ο γενικός διευθυντής ενημέρωσε τα μέλη της 
επιτροπής ότι, στα πλαίσια του Προγράμματος της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την 
Αλληλεγγύη και ∆ιαχείριση των Μεταναστευτικών Ροών, έχουν δημιουργηθεί 
τέσσερα ταμεία: το Ταμείο Ένταξης, το Ταμείο Εξωτερικών Συνόρων, το 
Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσφύγων και το Ταμείο Επιστροφών.  Το κονδύλι που 
έχει κατανεμηθεί στην Κυπριακή ∆ημοκρατία για την υλοποίηση δράσεων κάτω 
από αυτά τα ταμεία  ανέρχεται περίπου στα €50 εκατομ. για την προγραμματική 
περίοδο 2007-2013. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο με σχετική απόφασή του, ημερομηνίας 29 Αυγούστου 
2007, εξουσιοδότησε το Υπουργείο Εσωτερικών να προχωρήσει στη δημιουργία 
του συντονιστικού μηχανισμού και των απαραίτητων δομών για την αξιοποίηση 
των κονδυλίων των προαναφερόμενων ταμείων και στη βάση αυτής της 
απόφασης συστάθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών ο Κλάδος Ταμείων 
Αλληλεγγύης, που είναι η  αρμόδια αρχή για τη διαχείριση των ταμείων.  
Περαιτέρω, με την υπ’ αριθμόν 68.009 απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 2008, ορίστηκε το Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης ως η εξουσιοδοτημένη αρχή για το Ταμείο Ένταξης και το 
Ταμείο Επιστροφών, η Αστυνομία Κύπρου και το Υπουργείο Εξωτερικών ως η 
εξουσιοδοτημένη αρχή για το Ταμείο Εξωτερικών Συνόρων και η Υπηρεσία 
Ασύλου ως η εξουσιοδοτημένη αρχή για το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσφύγων. 

 Ειδικότερα, το Ταμείο Ένταξης έχει ως στόχο τη διευκόλυνση της ένταξης 
υπηκόων τρίτων χωρών με διαφορετικό οικονομικό, κοινωνικό, θρησκευτικό, 
γλωσσικό και εθνικό υπόβαθρο στην κοινωνία των ευρωπαϊκών χωρών.  Η 
συμβολή του ταμείου δεν περιορίζεται μόνο στην ανάπτυξη και εφαρμογή 
διαδικασιών εισδοχής και ένταξης, αλλά επεκτείνεται και στην αύξηση της 
ικανότητας των κρατών μελών να αναπτύσσουν, να εφαρμόζουν και να 
αξιολογούν σχετική πολιτική και μέτρα προωθώντας παράλληλα και τη 
συνεργασία μεταξύ των χωρών στον τομέα αυτό. 

 Το Ταμείο Εξωτερικών Συνόρων αποτελεί ανάπτυξη των διατάξεων του 
κεκτημένου Σένγκεν, όπου με την κατάργηση των εσωτερικών συνόρων στο 
χώρο Σένγκεν δημιουργείται η ανάγκη για αποδοτικούς και αποτελεσματικούς 
ελέγχους στα εξωτερικά σύνορα.  Το ταμείο αναπτύσσει ένα μηχανισμό 
οικονομικής αλληλεγγύης, για να υποστηρίξει τα κράτη μέλη που επιφορτίζονται 
το οικονομικό βάρος το οποίο πηγάζει από την εφαρμογή των κοινών επιπέδων 
ελέγχου και επίβλεψης των εξωτερικών συνόρων. 

 Το Ταμείο Επιστροφών έχει ως στόχο τη στήριξη των προσπαθειών για 
βελτίωση της διαχείρισης των εθελοντικών και αναγκαστικών επιστροφών 
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υπηκόων τρίτων χωρών και την ενίσχυση της συνεργασίας μεταξύ των κρατών 
μελών για την προώθηση της ενιαίας εφαρμογής κοινών προδιαγραφών για τις 
επιστροφές. 

 Το Ευρωπαϊκό Ταμείο Προσφύγων έχει ως στόχο την υποστήριξη και την 
ενθάρρυνση των προσπαθειών για την υποδοχή προσφύγων και 
εκτοπισθέντων και για την αντιμετώπιση των συνεπειών της υποδοχής αυτής με 
τη συγχρηματοδότηση διάφορων δράσεων. 

5.  Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει θέσει ως προτεραιότητά του την καταπολέμηση 
της εμπορίας και εκμετάλλευσης προσώπων.  Η νέα σχετική νομοθεσία, που 
τέθηκε σε ισχύ το 2007 με τον περί Καταπολέμησης της Εμπορίας και 
Εκμετάλλευσης Προσώπων και της Προστασίας των Θυμάτων Νόμο [Ν. 
87(I)/2007], διασφαλίζει τα δικαιώματα των θυμάτων εμπορίας και 
εκμετάλλευσης και εναρμονίζει πλήρως την εθνική νομοθεσία με το ευρωπαϊκό 
κεκτημένο και τις διεθνείς συμβάσεις στον τομέα αυτό.  Βάσει της εν λόγω 
νομοθεσίας, έχει συσταθεί η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα για την Εμπορία 
Προσώπων, της οποίας προεδρεύει ο Υπουργός Εσωτερικών ως εθνικός 
συντονιστής και η οποία έχει σκοπό τη διαπίστωση των πραγματικών 
διαστάσεων του προβλήματος και την επεξεργασία συγκεκριμένων λύσεων.  
Στην ομάδα αυτή συμμετέχουν επίσης τα Υπουργεία Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, Εξωτερικών, Παιδείας και 
Πολιτισμού, Υγείας και δύο μη κυβερνητικές οργανώσεις, το Μεσογειακό 
Ινστιτούτο Κύπρου και η οργάνωση “Στίγμα”.  Σημειώνεται ότι είναι η πρώτη 
φορά που συμμετέχουν επίσημα μη κυβερνητικές οργανώσεις στο σχεδιασμό 
και την υλοποίηση πολιτικής, ιδιαίτερα σε έναν τόσο ευαίσθητο τομέα. 

6. Το Υπουργείο Εσωτερικών επιδιώκει και προωθεί μεγαλύτερη εμπλοκή των 
τοπικών αρχών στην πολιτική ένταξης και στη μεταναστευτική πολιτική 
γενικότερα.  Προς αυτή την κατεύθυνση έγιναν επαφές με τους μεγαλύτερους 
δήμους, προκειμένου να ευαισθητοποιηθούν για τις δράσεις στα πλαίσια του 
Ταμείου Ένταξης. 

7. Το Υπουργείο Εσωτερικών έχει θέσει ως βασική προτεραιότητα την 
καταπολέμηση της παράνομης αδήλωτης εργασίας.  Ο γενικός διευθυντής του 
ίδιου υπουργείου  επισήμανε στην επιτροπή ότι το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων διεξάγει εκστρατεία για καταπολέμηση της παράνομης 
εργασίας με αυξημένους ελέγχους και επιθεωρήσεις στους χώρους εργασίας, 
αναφέροντας παράλληλα ότι η σχετική νομοθεσία προβλέπει αυστηρότατες 
ποινές για τους εργοδότες που εργοδοτούν παράνομα αλλοδαπούς. 

8. Βασικός στόχος του Υπουργείου Εσωτερικών είναι η αντιμετώπιση της 
κατάχρησης που παρατηρείται στο σύστημα ασύλου της ∆ημοκρατίας. 

 Προς αυτή την κατεύθυνση κρίθηκε απαραίτητη η μείωση του χρόνου εξέτασης 
των αιτήσεων που υποβάλλονται για εξασφάλιση του καθεστώτος του πολιτικού 
πρόσφυγα.  Ήδη ο χρόνος εξέτασης των αιτήσεων έχει μειωθεί αισθητά.  Η 
Υπηρεσία Ασύλου, η οποία είναι το αρμόδιο όργανο για την πρωτοβάθμια 
εξέταση αιτημάτων ασύλου, έχει στελεχωθεί με επιπρόσθετο προσωπικό, το 
οποίο εκπαιδεύτηκε κατάλληλα, για να μπορέσει να ανταποκριθεί στη μεγάλη 
αύξηση του αριθμού των αιτημάτων για παροχή διεθνούς προστασίας, που 
παρουσιάστηκε κυρίως την περίοδο μετά την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση.  Από τα στατιστικά στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής φαίνεται ότι η προσπάθεια απέδωσε, καθώς, ενώ παλαιότερα η 
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εξέταση μιας αίτησης ασύλου χρειαζόταν ένα έως δύο χρόνια για να 
ολοκληρωθεί, σήμερα χρειάζεται κατά μέσο όρο έξι μήνες.  Στόχος του 
υπουργείου είναι αυτός ο χρόνος να μειωθεί στους δύο μήνες κατά μέσο όρο. 

 Σημειώνεται ότι μέχρι σήμερα έχουν απορριφθεί αιτήσεις για παροχή διεθνούς 
προστασίας που αφορούν γύρω στις 35 000-36 000 άτομα.  Πολλά από αυτά τα 
άτομα έχουν απελαθεί, ενώ ένας αριθμός συνεχίζει να παραμένει και να 
εργάζεται παράνομα στη ∆ημοκρατία.   

 Σημειώνεται επίσης ότι, για να εξασφαλίσει κάποιος το καθεστώς του 
πρόσφυγα, πρέπει να αποδείξει στους εξεταστές ότι διώκεται ο ίδιος 
προσωπικά στη χώρα του.  Επιπλέον, διευκρινίστηκε στην επιτροπή ότι 
παραχωρείται καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας σε αιτητές που δε 
διώκονται οι ίδιοι προσωπικά στις χώρες προέλευσής τους, αλλά για τις οποίες 
είναι αποδεκτό ότι υπάρχει αδιάκριτη βία.   

 ∆ιευκρινίζεται περαιτέρω ότι το καθεστώς διαμονής για ανθρωπιστικούς λόγους 
παραχωρείται για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα σε άτομα με σοβαρά 
προβλήματα υγείας ή σε άτομα που χρήζουν φροντίδας, όπως είναι οι έγκυες 
γυναίκες και στις περιπτώσεις που τα παιδιά φοιτούν σε σχολείο παραχωρείται 
αυτό το καθεστώς μέχρι τη λήξη της σχολικής χρονιάς.  

 Σύμφωνα με το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών, η Κύπρος 
στηρίζει τις προσπάθειες που αφορούν στη δημιουργία ενός κοινού ευρωπαϊκού 
συστήματος ασύλου, στα πλαίσια του οποίου θα πρέπει να υπάρχει πρακτική 
συνεργασία και αλληλεγγύη μεταξύ των κρατών μελών. 

 Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τον ίδιο, η Κύπρος προσβλέπει στη λειτουργία και 
στην ενεργό συμμετοχή της στο Ευρωπαϊκό Γραφείο Στήριξης για το Άσυλο.  
Όπως είναι γνωστό, η Κύπρος είχε υποβάλει επίσημα την υποψηφιότητά της, 
για να φιλοξενήσει την έδρα του εν λόγω γραφείου, τελικά όμως αποφασίστηκε 
η έδρα του γραφείου αυτού να είναι στη Μάλτα. 

9. Το ίδιο υπουργείο προωθεί τη συνομολόγηση και εφαρμογή διμερών 
συμφωνιών επανεισδοχής.  Μια τέτοια συμφωνία ήδη συνομολογήθηκε με τη 
∆ημοκρατία του Λιβάνου [Ν. 17(III)/2009] και αυτή την περίοδο είναι υπό 
διαπραγμάτευση συμφωνία επανεισδοχής με την Ιορδανία. 

 Παράλληλα, σύμφωνα με το γενικό διευθυντή του ίδιου υπουργείου, η 
Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκεται σε μια προσπάθεια συνομολόγησης συμφωνιών 
επανεισδοχής με διάφορες χώρες, περιλαμβανομένης της Τουρκίας.  Όπως ο 
ίδιος ανέφερε, η Τουρκία δεν προωθεί τη διαπραγμάτευση μιας τέτοιας 
συμφωνίας, με τη δικαιολογία ότι η ίδια δεν είναι κράτος μέλος της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης, αλλά μια υπό ένταξη χώρα. 

 Σημειώνεται ότι, παρ’ όλο που η Τουρκία έχει υπογράψει συμφωνία 
επανεισδοχής με την Ελλάδα, δεν την εφαρμόζει και απορρίπτει τη θέση ότι 
αποτελεί πηγή λαθρομεταναστών. 

Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης 

 Πρόσθετα με τα όσα ανέφερε ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου 
Εσωτερικών, σε ό,τι ειδικότερα αφορά θέματα που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα του 
Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, η διευθύντρια του τμήματος 
κατέθεσε στην επιτροπή σημείωμα, στο οποίο αναλύονται τα προγράμματα που 
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ετοιμάστηκαν στα πλαίσια του Ευρωπαϊκού Ταμείου Ένταξης Υπηκόων Τρίτων Χωρών 
για τα έτη 2007, 2008, 2009 και 2010. 

 Σύμφωνα με το εν λόγω σημείωμα, τα προγράμματα του Ταμείου Ένταξης για 
τα έτη 2007 και 2008 έχουν ήδη εγκριθεί, ενώ τα προγράμματα για τα έτη 2009 και 
2010 είναι υπό έγκριση. 

 Ενδεικτικά αναφέρεται ότι το ετήσιο πρόγραμμα για το 2007 περιλαμβάνει τα 
ακόλουθα: 

1. Την οργάνωση μαθημάτων για εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας σε παιδιά 
μεταναστών. 

2. Την έκδοση ενημερωτικού οδηγού για το εκπαιδευτικό σύστημα της Κύπρου. 

3. Τη διοργάνωση σεμιναρίων για δασκάλους σε θέματα όπως είναι η 
διαπολιτισμική εκπαίδευση και η διδασκαλία της ελληνικής ως δεύτερης 
γλώσσας.  

4. Τη διοργάνωση σεμιναρίων για κοινωνικούς λειτουργούς σε θέματα όπως είναι 
η διαπολιτισμικότητα και η μεταχείριση των μεταναστών. 

5.  Τη διοργάνωση μεσογειακού συνεδρίου για ανταλλαγή απόψεων, βέλτιστων 
πρακτικών και νέων αντιλήψεων σε θέματα ένταξης. 

 Το εν λόγω σημείωμα είναι κατατεθειμένο στο Αρχείο της Βουλής των 
Αντιπροσώπων και κάθε μέλος του σώματος μπορεί να ανατρέξει σε αυτό για 
περαιτέρω στοιχεία για τα έτη 2008, 2009 και 2010. 

 Σύμφωνα με τη διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης, ο συνολικός προϋπολογισμός του Ταμείου Ένταξης για ολόκληρη την 
προγραμματική περίοδο 2007-2013 ανέρχεται περίπου στα €9,5 εκατομ.  Μέχρι 
στιγμής έχει προκηρυχθεί πρόσκληση υποβολής προτάσεων για τις δράσεις του 2007 
και του 2008, με στόχο την υλοποίησή τους από τους ενδιαφερόμενους φορείς. 

 Η διευθύντρια του εν λόγω τμήματος κατέθεσε επίσης στην επιτροπή στοιχεία 
για τον αριθμό των υπηκόων τρίτων χωρών που βρίσκονται νόμιμα στη ∆ημοκρατία 
ανά επαρχία, καθώς και το συνολικό αριθμό των ατόμων αυτών, όπως φαίνεται στην 
πιο κάτω αναλυτική κατάσταση: 

ΕΠΑΡΧΙΕΣ ΕΡΓΑΖΟΜΕΝΟΙ ΕΠΙΣΚΕΠΤΕΣ ΦΟΙΤΗΤΕΣ ΣΥΝΟΛΟ 

Λευκωσία         26 000         4 000          6 000              36 000 

Αμμόχωστος           3 000            350             350          3 700 

Λάρνακα           6 000         1 100             100          7 200 

Λεμεσός         11 000         3 000             500        14 500 

Πάφος           6 000         1 500                0          7 500 

Παγκύπριος συνολικός αριθμός νόμιμων υπηκόων τρίτης χώρας             68 900 

 Η ίδια κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής και στοιχεία για τον αριθμό των 
Ευρωπαίων υπηκόων που βρίσκονται στη ∆ημοκρατία, όπως φαίνεται πιο κάτω: 

ΕΠΑΡΧΙΕΣ ΑΡΙΘΜΟΣ ΕΥΡΩΠΑΙΩΝ ΥΠΗΚΟΩΝ 

Λευκωσία        34 000 
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Αμμόχωστος          5 300 

Λάρνακα          8 700 

Λεμεσός         15 900 

Πάφος         16 500 

Παγκύπριος συνολικός αριθμός Ευρωπαίων υπηκόων στην Κύπρο:    80 400  

  

 Απαντώντας σε σχετικό ερώτημα που τέθηκε από μέλη της επιτροπής για τον 
αριθμό των παράνομων αλλοδαπών που βρίσκονται στη ∆ημοκρατία, η διευθύντρια 
του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης ανέφερε ότι, με βάση τους 
υπολογισμούς του τμήματος, ο αριθμός των ατόμων αυτών είναι γύρω στις 25 000 με  
30 000. 

 Τοποθετούμενη σε σχετικό ζήτημα που εγέρθηκε από μέλη της επιτροπής ως 
προς την έκταση της ασφαλιστικής κάλυψης που έχει ένας αλλοδαπός 
εργοδοτούμενος και κατά πόσο η κάλυψη αυτή είναι ικανοποιητική, η διευθύντρια του 
τμήματος ανέφερε ότι η εν λόγω ασφάλεια καλύπτει ενδονοσοκομειακή και 
εξωνοσοκομειακή περίθαλψη για ασθένεια ή ατύχημα και καλύπτει συγκεκριμένες 
υπηρεσίες, όπως είναι για παράδειγμα  το ωφέλημα τοκετού και τα έξοδα μεταφοράς 
σορού αλλοδαπού στη ∆ημοκρατία, ενώ δεν καλύπτει οδοντιατρικές υπηρεσίες. 

Υπηρεσία Ασύλου 

 Ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου, όπως και ο γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου Εσωτερικών τόνισαν την ανάγκη αντιμετώπισης του μεγάλου αριθμού των 
αιτήσεων για καθεστώς πρόσφυγα που κατατίθενται καταχρηστικά, κυρίως από 
υπηκόους τρίτων χωρών των οποίων λήγει η άδεια διαμονής και εργασίας στη 
∆ημοκρατία.  Ο ίδιος ανέφερε ότι η Κύπρος υφίσταται ιδιαίτερη πίεση στο σύστημα 
ασύλου της λόγω της γεωγραφικής της εγγύτητας με πολιτικά ασταθείς χώρες. 

 Όπως ο ίδιος επισήμανε, το πρόβλημα για την Κυπριακή ∆ημοκρατία γίνεται 
εντονότερο σε σύγκριση με άλλες χώρες της περιοχής λόγω της εύκολης πρόσβασης 
λαθρομεταναστών και αιτητών ασύλου στη ∆ημοκρατία μέσω των κατεχόμενων από 
την Τουρκία περιοχών, στις οποίες η ∆ημοκρατία δεν μπορεί να ασκήσει οποιοδήποτε 
έλεγχο. 

 Απαντώντας σε σχετικό ερώτημα που τέθηκε από μέλος της επιτροπής για τα 
ευρωπαϊκά κονδύλια που χειρίζεται η Υπηρεσία Ασύλου και το ποσοστό απορρόφησής 
τους, ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου σε επιστολή του, ημερομηνίας 9 
Νοεμβρίου 2009, αναφέρει ότι η Υπηρεσία Ασύλου ήταν η αρμόδια αρχή για τη 
διαχείριση του Ευρωπαϊκού Ταμείου Προσφύγων για την προγραμματική περίοδο 
2004-2005 και η εξουσιοδοτημένη αρχή του εν λόγω ταμείου για την προγραμματική 
περίοδο 2008-2013.  Η συγχρηματοδότηση των δράσεων που υλοποιούνται στα 
πλαίσια του Ευρωπαϊκού Ταμείου Προσφύγων γίνεται κατά 75% από το ταμείο και 
κατά 25% από εθνικούς πόρους οι οποίοι καλύπτονται από τον κρατικό 
προϋπολογισμό.  Κατά τις προγραμματικές περιόδους 2004-2007 τα προγράμματα 
του Ευρωπαϊκού Ταμείου Προσφύγων αφορούσαν θέματα βελτίωσης των συνθηκών 
υποδοχής των αιτητών ασύλου, των διαδικασιών ασύλου, καθώς και της ένταξης 
δικαιούχων διεθνούς προστασίας, όπως είναι οι πρόσφυγες και τα άτομα με 
επικουρική προστασία.  Στα πλαίσια των προγραμμάτων αυτών υλοποιήθηκαν 
διάφορες δράσεις, όπως είναι η εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας σε αιτητές ασύλου, 
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η παροχή κοινωνικής και ψυχολογικής στήριξης σε αιτητές ασύλου, η παροχή νομικών 
συμβουλών και νομικής αρωγής, η λειτουργία Μονάδας Αποκατάστασης Θυμάτων 
Βασανιστηρίων, η βελτίωση των υπηρεσιών που παρέχονται στο Κέντρο Υποδοχής 
Κοφίνου, προγράμματα επαγγελματικού προσανατολισμού και επαγγελματικής 
κατάρτισης σε δικαιούχους διεθνούς προστασίας, ενημέρωση και ευαισθητοποίηση της 
κοινής γνώμης σε θέματα προσφύγων κ.ά. 

 Σύμφωνα με την ίδια επιστολή, η απορροφητικότητα των ευρωπαϊκών 
κονδυλίων ανήλθε το 2004 σε €147.164, ποσοστό 88%, το 2005 σε €54.331, ποσοστό 
8,4%, το 2006 σε €326.737, ποσοστό 36%, και το 2007 σε €553.296, ποσοστό 36%.  
Για την προγραμματική περίοδο του 2008, που λήγει στις 30 Ιουνίου 2010, έχει 
δημοσιευθεί πρόσκληση για υποβολή προτάσεων. 

 Τοποθετούμενος σε σχετική εισήγηση μέλους της επιτροπής για εφαρμογή 
συστήματος κουπονιών αντί επιδομάτων προς τους αιτητές ασύλου, ο προϊστάμενος 
της υπηρεσίας αναφέρει στην ίδια επιστολή ότι δε θεωρεί ότι η εφαρμογή συστήματος 
κουπονιών θα εξυπηρετούσε καλύτερα τους σκοπούς που καθορίζονται στη 
νομοθεσία. 

 Στην ίδια επιστολή διευκρινίζεται ότι στους αιτητές ασύλου είτε παρέχεται 
φιλοξενία σε κέντρα υποδοχής, όπου τους εξασφαλίζονται υλικές συνθήκες υποδοχής, 
που περιλαμβάνουν στέγη, διατροφή και άλλες υπηρεσίες, καθώς και ένα επίδομα για 
προσωπικά τους έξοδα, είτε λαμβάνουν δημόσιο βοήθημα από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας δυνάμει του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
Νόμου, όπως στους Κυπρίους πολίτες. 

 Για το θέμα της οικογενειακής επανένωσης του πρόσφυγα στη σχετική επιστολή 
αναφέρεται ότι, σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, «παρέχεται άσυλο σε μέλη 
της οικογένειας του πρόσφυγα τα οποία εισέρχονται στη ∆ημοκρατία ταυτόχρονα με 
τον πρόσφυγα ή μεταγενέστερα.  Μέλη της οικογένειας του πρόσφυγα που δεν τον 
συνοδεύουν κατά την είσοδό του στη ∆ημοκρατία και που δε βρίσκονται μαζί του λόγω 
των καταστάσεων που τον οδήγησαν στην υποβολή της αίτησης για αναγνώρισή του 
ως πρόσφυγα δικαιούνται να επανασυνδεθούν μαζί του στη ∆ημοκρατία, εφόσον ο 
ίδιος το ζητήσει». 

 Η αίτηση υποβάλλεται στην Υπηρεσία Ασύλου, η οποία διερευνά τη συγγένεια 
του προσώπου με τον πρόσφυγα και στη συνέχεια ακολουθείται διαδικασία μέσω του 
Υπουργείου Εξωτερικών και του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης.  
Τα πιο πάνω εφαρμόζονται κατ’ αναλογία και για δικαιούχους συμπληρωματικής 
προστασίας. 

 Τέλος, ο προϊστάμενος της Υπηρεσίας Ασύλου κατέθεσε στην επιτροπή 
αναλυτική κατάσταση για τα έτη 2002 έως 2009 με τους αριθμούς των αιτήσεων που 
υποβλήθηκαν, των αποφάσεων που εκδόθηκαν, των αιτητών ασύλου που 
αναγνωρίστηκαν ως πρόσφυγες, των περιπτώσεων παραχώρησης ανθρωπιστικού 
καθεστώτος και των εκκρεμουσών υποθέσεων.  Ο εν λόγω πίνακας είναι 
κατατεθειμένος στο Αρχείο της Βουλής των Αντιπροσώπων.  Από τα στοιχεία που 
τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής προκύπτει ότι υπήρξε αισθητή μείωση στον αριθμό 
των εκκρεμουσών αιτήσεων και αυτό οφείλεται στην καλύτερη στελέχωση της 
Υπηρεσίας Ασύλου τα τελευταία χρόνια. 

Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 

 Όπως είναι γνωστό, η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων είναι ανεξάρτητη αρχή, 
η οποία εγκαθιδρύθηκε με βάση τις πρόνοιες του περί Προσφύγων (Τροποποιητικού) 
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Νόμου Αρ. 9(I) του 2004, με εξουσία και αρμοδιότητα την εξέταση διοικητικών 
προσφυγών που ασκούνται από αιτητές κατά των αποφάσεων του προϊσταμένου της 
Υπηρεσίας Ασύλου και του διευθυντή του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και 
Μετανάστευσης σε σχέση με απέλαση προσώπων υπό διεθνή προστασία ή με 
καθεστώς προσωρινής διαμονής για ανθρωπιστικούς λόγους. 

 Ο γραμματέας της Αρχής τόνισε στην επιτροπή ότι η Αναθεωρητική Αρχή 
Προσφύγων δεν είναι φορέας διαμόρφωσης πολιτικής και ταυτόχρονα κατέθεσε στην 
επιτροπή αναλυτικά στοιχεία για τις εργασίες της Αρχής.  Σύμφωνα με τα τελευταία 
ανανεωμένα στοιχεία για τις εργασίες της Αρχής που καλύπτουν την περίοδο από το 
τέλος του 2004, που άρχισε τις εργασίες της, μέχρι και την 31η ∆εκεμβρίου 2009, 
υποβλήθηκαν στην Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων 13 948 διοικητικές προσφυγές, 
από τις οποίες αποπερατώθηκαν 10 441.  Ο κύριος όγκος των προσφευγόντων 
προέρχεται από ασιατικές χώρες και κυρίως από το Μπανγκλαντές, το Πακιστάν και το 
Ιράν, ένας αριθμός προέρχεται από αραβικές χώρες, όπως η Συρία και η Παλαιστίνη, 
και ένας αριθμός προέρχεται από τη Γεωργία και τη Σρι Λάνκα. 

 Σημειώνεται επίσης ότι μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2009 αναγνωρίστηκε το 
καθεστώς πρόσφυγα συνολικά σε 44 άτομα, το καθεστώς διαμονής για 
ανθρωπιστικούς λόγους σε 134 άτομα και το καθεστώς συμπληρωματικής προστασίας 
σε 20 άτομα. 

 Σημειώνεται ότι οι σχετικοί πίνακες με τα λεπτομερή στοιχεία που αφορούν τον 
αριθμό των διοικητικών προσφυγών που ασκήθηκαν, των αποφάσεων της Αρχής, των 
εκκρεμουσών διοικητικών προσφυγών, καθώς και τον αριθμό και τις χώρες 
προέλευσης των ατόμων στα οποία αναγνωρίστηκε καθεστώς πρόσφυγα ή καθεστώς 
συμπληρωματικής προστασίας ή καθεστώς διαμονής για ανθρωπιστικούς λόγους 
τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και βρίσκονται κατατεθειμένα στο Αρχείο της Βουλής 
των Αντιπροσώπων. 

 Περαιτέρω, η Αναθεωρητική Αρχή Προσφύγων, με σχετικό σημείωμα που 
υπέβαλε στην επιτροπή, εκφράζει τις ακόλουθες απόψεις: 

1. Πρέπει να υιοθετηθεί μία επιστημονική προσέγγιση στη χάραξη της εθνικής 
μεταναστευτικής πολιτικής, η οποία πρέπει να βασίζεται σε δύο πυλώνες, 
πρώτον, στην ελεγχόμενη μετανάστευση και, δεύτερον, στους μηχανισμούς 
ενσωμάτωσης/ένταξης. 

2. Η οικονομική ανάπτυξη μίας κοινωνίας είναι άμεσα συνυφασμένη με τους 
διαθέσιμους πόρους της και το πληθυσμιακό της μέγεθος.  Η παραγωγή 
πλεονασμάτων και η ευημερία μίας κοινωνίας ακυρώνεται από την ανεξέλεγκτη 
αύξηση του πληθυσμού της.  Γι’ αυτούς τους λόγους, όπως αναφέρεται στο 
σημείωμα, χώρες όπως η Ινδία και η Κίνα έχουν προβεί σε παρεμβατισμούς 
ελέγχου των πληθυσμών τους, προκειμένου να περιορίσουν τη φτώχια.  Ως 
παράδειγμα αναφέρεται επίσης η περίπτωση της Αυστραλίας, που, λόγω των 
περιορισμένων υδάτινων πόρων της, αναθεωρεί σε τακτά χρονικά διαστήματα 
τη δημογραφική της δυναμική μέσα από τη μεταναστευτική της πολιτική, 
λαμβάνοντας πάντοτε υπόψη την παραγωγική δυνατότητα της οικονομίας της. 

3. Η ευημερία του τόπου μπαίνει σε αμφίβολη τροχιά ανάπτυξης, αν λάβει κανείς 
υπόψη τις πρόσφατες δημοσιεύσεις της “Eurostat” που προβλέπουν ότι ο 
πληθυσμός της Κυπριακής ∆ημοκρατίας σε 20-25 χρόνια θα φτάσει το 1,1 
εκατομ. και η καθαρή ροή μεταναστών θα είναι γύρω στις 400 000.  Η άποψη 
αυτή ενισχύεται  δεδομένων και των περιορισμένων υδάτινων πόρων, της 
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ανεξέλεγκτης παράνομης μετανάστευσης και της απουσίας ολοκληρωμένης 
μεταναστευτικής πολιτικής. 

4. Η πολιτεία θα πρέπει να εξετάσει επιστημονικά: 

 α. τη σχέση της οικονομικής δομής της χώρας με το μεταναστευτικό ρεύμα 
και τα ποιοτικά χαρακτηριστικά των μεταναστών σε σχέση με τις ανάγκες 
της οικονομίας, 

 β. τους μηχανισμούς ένταξης για ουσιαστική και αξιοπρεπή συμμετοχή των 
νόμιμων μεταναστών στην οικονομία και στην κοινωνία. 

5. Όπως αναφέρεται στο σημείωμα της Αρχής, «η διαχείριση της σημερινής 
μεταναστευτικής πρακτικής αντιμετωπίζεται μέσα σε ένα πλαίσιο πολιτικού 
συναισθηματισμού, χωρίς να λαμβάνονται υπόψη επιστημονικά κριτήρια όπως:  
η αντοχή της οικονομίας, το αξιακό σύστημα της κοινωνίας, οι ποιοτικές κι 
έμπρακτες απαιτήσεις της καθημερινότητας, καθώς και η μονόπλευρη 
κοινωνικοπολιτισμική επιβάρυνση των μη προνομιούχων στρωμάτων της 
κοινωνίας». 

Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

 Ο εκπρόσωπος του εν λόγω υπουργείου δήλωσε στην επιτροπή ότι βρίσκονται 
υπό κατασκευή στη Μεννόγεια νέοι, σύγχρονοι χώροι προσωρινής κράτησης 
παράνομων υπό απέλαση μεταναστών.  Σύμφωνα με τον ίδιο, οι χώροι αυτοί 
σχεδιάστηκαν σύμφωνα με τις Οδηγίες και τις προδιαγραφές που θέτει η Ευρωπαϊκή 
Ένωση στον τομέα αυτό, έτσι ώστε να υπάρχει σεβασμός των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων των κρατουμένων στο χώρο αυτό. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή για σχετική πρόταση που 
μελετάται για δημιουργία κέντρων εξυπηρέτησης μεταναστών στο πρότυπο των 
Κέντρων Εξυπηρέτησης του Πολίτη.  Όπως ο ίδιος ανέφερε, υπάρχει διυπουργική 
απόφαση για μελέτη της πιο πάνω πρότασης από το Υπουργείο Εσωτερικών, καθώς 
και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, η οποία αντιμετωπίζεται θετικά. 

Αστυνομία 

 Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής ο εκπρόσωπος της αστυνομίας 
επιβεβαίωσε τα προβλήματα που επισημάνθηκαν από τους εκπροσώπους των δήμων 
και που έχουν σχέση με την παράνομη αλλαγή χρήσης υποστατικών για σκοπούς 
οίκησης από αλλοδαπούς, καθώς και τις συναθροίσεις αλλοδαπών στα πάρκα, τις 
μικροσυμπλοκές ή οχληρίες, οι οποίες έχουν ως συνέπεια τη δημιουργία 
“παρκοφοβίας” και την προκατάληψη εναντίον των αλλοδαπών.   

 Ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε στην επιτροπή ότι η αστυνομία αναγνωρίζει την 
ανάγκη αναθεώρησης και επικαιροποίησης των εκπαιδευτικών της πυλώνων, 
προκειμένου να υπάρχει σωστή διαχείριση της πολυπολιτισμικότητας (diversity 
management).  Σε αυτό το πλαίσιο η αστυνομία εξασφάλισε τη συγχρηματοδότηση 
από την Ευρωπαϊκή Ένωση έργου ύψους €112.000, που καλύπτει, μεταξύ άλλων, την 
αγορά υπηρεσιών από ειδικούς για την πολυπολιτισμικότητα σε συνεργασία με το 
ίδρυμα “European Diversity in Policing” (EDPOL). 

 O Βοηθός Αρχηγός Υποστήριξης, ο οποίος παρευρέθηκε στις επόμενες 
συνεδρίες της επιτροπής, απαντώντας σε σχετικά ερωτήματα που τέθηκαν από μέλη 
της επιτροπής, ανέφερε τα ακόλουθα: 



 94

1. Η αστυνομία έχει αυξήσει την αστυνόμευση σε περιοχές που παρουσιάζουν 
προβλήματα λόγω της ανεξέλεγκτης συγκέντρωσης μεταναστών με την 
ενίσχυση του θεσμού του αστυνομικού της γειτονιάς και με αυξημένες πεζές και 
μηχανοκίνητες περιπολίες στις περιοχές αυτές. 

2. Υπάρχει άψογη συνεργασία μεταξύ της αστυνομίας και των αρχών τοπικής 
αυτοδιοίκησης, σε αντίθεση με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι των δήμων που 
παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής.  Σύμφωνα με το Βοηθό Αρχηγό 
Υποστήριξης, η αστυνομία ανταποκρίνεται και συμμετέχει σε όλες τις συσκέψεις 
που συγκαλούν οι δήμοι. 

3. ∆ιαπιστώνεται ότι σημαντικός αριθμός αλλοδαπών ενέχεται στο έγκλημα.  Ο 
Βοηθός Αρχηγός Υποστήριξης κατέθεσε στην επιτροπή εμπιστευτικά στατιστικά 
στοιχεία με τους ακριβείς αριθμούς των αλλοδαπών που εμπλέκονται σε 
σοβαρές υποθέσεις για τα έτη 2007 και 2008.  Τα στοιχεία αυτά διανεμήθηκαν 
στα μέλη της επιτροπής ως εμπιστευτικά έγγραφα και βρίσκονται κατατεθειμένα 
στο Αρχείο της Βουλής ως τέτοια. 

4. ∆ιαπιστώνεται επίσης ότι σημαντικός αριθμός αλλοδαπών ενέχεται σε τροχαία 
δυστυχήματα.  Ο Βοηθός Αρχηγός Υποστήριξης κατέθεσε στην επιτροπή 
εμπιστευτικά στοιχεία με τους αριθμούς των αλλοδαπών που ενεπλάκησαν σε 
τροχαία δυστυχήματα τα έτη 2008 και 2009, καθώς και τους αριθμούς των 
θυμάτων από τροχαία δυστυχήματα για το 2009. 

 Σημειώνεται ότι η αστυνομία, στα πλαίσια των προσπαθειών της για πρόληψη 
και μείωση των τροχαίων δυστυχημάτων και λόγω της ανησυχητικής αύξησης 
των νεκρών ποδηλατιστών το 2008, οργάνωσε σε συνεργασία με την Αρχή 
Ηλεκτρισμού Κύπρου την Εβδομάδα ∆ιαφώτισης για Ποδηλάτες.  Κατά τη 
διάρκεια της εκστρατείας γινόταν τροχονομικός έλεγχος σε ποδήλατα και 
ελεγχόταν κατά πόσο αυτά έφεραν φαναράκι ή αντανακλαστική πέτρα, τα οποία 
προσφέρονταν κατά τη διάρκεια της εκστρατείας δωρεάν. 

 Η εν λόγω εκστρατεία φαίνεται να απέδωσε, καθώς κατά τη διάρκεια του 2009 
δεν υπήρξε κανένας νεκρός ποδηλατιστής. 

 Ο Βοηθός Αρχηγός Υποστήριξης ενημέρωσε την επιτροπή και για την 
εκστρατεία διαφώτισης σε θέματα οδικής ασφάλειας που έγινε στις 15 
Νοεμβρίου 2009 και που αφορούσε τις ευάλωτες ομάδες στο δρόμο, όπως είναι 
οι πεζοί, οι ποδηλάτες και οι μοτοσικλετιστές. 

 Στα πλαίσια της εκστρατείας αυτής έγιναν επισκέψεις σε χώρους όπου 
συναθροίζονται κυρίως αλλοδαποί και τους διανεμήθηκαν φωσφορούχα 
περιβραχιόνια και γιλέκα, καθώς και διαφωτιστικό υλικό. 

 Περαιτέρω, η αστυνομία σε συνεργασία με το Πολυδύναμο ∆ημοτικό Κέντρο 
Λευκωσίας θα οργανώσει διαλέξεις για την οδική ασφάλεια και θα διανέμει 
διαφωτιστικό υλικό σε διάφορες γλώσσες. 

5. Τοποθετούμενος σε σχόλιο μέλους της επιτροπής για την πληθώρα παλιών 
αυτοκινήτων που οδηγούνται από αλλοδαπούς και που πιθανό να δημιουργούν 
επιπλέον κινδύνους για τους οδηγούς των αυτοκινήτων αυτών, αλλά και τους 
άλλους οδηγούς, ο Βοηθός Αρχηγός Υποστήριξης δήλωσε ότι επιτρέπεται να 
κυκλοφορούν οχήματα που εμπίπτουν στην κατηγορία των οχημάτων για 
απόσυρση, νοουμένου ότι αυτά έχουν υποβληθεί στον έλεγχο ΜΟΤ και έχουν 
ασφαλιστική κάλυψη. 
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 Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι οι αλλοδαποί, για να δικαιούνται να οδηγούν, 
πρέπει να έχουν άδεια οδήγησης, γι’ αυτό και υποβάλλονται στις εξετάσεις στις 
οποίες υποβάλλονται και οι Κύπριοι οδηγοί. 

 Περαιτέρω, διευκρινίστηκε στην επιτροπή ότι ο Έφορος Μηχανοκινήτων 
Οχημάτων έχει την εξουσία, με βάση το άρθρο 20 του περί άδειας Οδήγησης 
Νόμου, να αναγνωρίζει με γνωστοποίησή του, που δημοσιεύεται στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, άδεια οδήγησης που εκδίδεται από αρμόδια αρχή 
οποιασδήποτε χώρας, αν πεισθεί ότι οι προϋποθέσεις και τα κριτήρια που 
τίθενται από τη νομοθεσία της συγκεκριμένης χώρας για τη χορήγηση της 
άδειας δεν υστερούν των αντίστοιχων προϋποθέσεων και κριτηρίων που 
τίθενται από τις διατάξεις του περί Άδειας Οδήγησης Νόμου.  Σημειώνεται ότι, 
σύμφωνα με σχετική γνωστοποίηση του Εφόρου που δημοσιεύτηκε στην 
Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας (Κ∆Π 4/2009), αναγνωρίζεται η άδεια 
οδήγησης δεκαέξι χωρών οι οποίες αναφέρονται στον πίνακα της εν λόγω 
γνωστοποίησης και οι οποίες είναι οι Νορβηγία, Ισλανδία, Λιχτενστάιν, 
Αυστραλία, Ελβετία, Ζιμπάμπουε, Ηνωμένες Πολιτείες Αμερικής, Ιαπωνία, 
Καναδάς, Νέα Ζηλανδία, Νότιος Αφρική, Ρωσία, Γεωργία, Ουκρανία, Νότιος 
Κορέα και Σερβία. 

 Απαντώντας σε σχετικό ερώτημα μέλους της επιτροπής κατά πόσο υπηρετούν 
αλλοδαποί στην αστυνομία ή εάν υπάρχει η πρόθεση πρόσληψης αλλοδαπών 
στην αστυνομία, ο Βοηθός Αρχηγός Υποστήριξης δήλωσε ότι δεν είναι νομικά 
επιτρεπτή η πρόσληψη αλλοδαπού στις δυνάμεις ασφαλείας, καθώς τίθεται από 
το νόμο ως προϋπόθεση για διορισμό να είναι κάποιος πολίτης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας και στην περίπτωση των ανδρών να έχει υπηρετήσει τη 
στρατιωτική του θητεία.  Τέλος, απαντώντας σε  σχετικό ερώτημα μελών της 
επιτροπής για τους χώρους κράτησης που θα δημιουργηθούν στη Μεννόγεια, ο 
Βοηθός Αρχηγός Υποστήριξης ανέφερε ότι σε πρώτη φάση και εντός του 2010 
θα είναι έτοιμη σιδεροκατασκευή χωρητικότητας 256 ατόμων, η οποία θα έχει 
τέσσερις πτέρυγες των 64 ατόμων, τέσσερα εστιατόρια, ιατρεία, γήπεδα 
καλαθοσφαίρισης, και ότι σε δεύτερη φάση μέχρι το 2014 θα κατασκευαστεί 
δεύτερος χώρος κράτησης από σιδερομπετόν χωρητικότητας 300 ατόμων, ο 
οποίος θα έχει παρόμοια διαρρύθμιση με τον πρώτο χώρο. 

Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ενημέρωσαν την 
επιτροπή για τους στόχους και τις προτεραιότητες της πολιτικής ένταξης υπηκόων 
τρίτων χωρών στην εκπαίδευση.  Οι ίδιοι τόνισαν ότι όλοι οι μαθητές, ανεξαρτήτως 
εθνικής καταγωγής, φυλής, γλώσσας, θρησκείας και χρώματος και κυρίως 
ανεξαρτήτως του καθεστώτος διαμονής τους στην Κύπρο, έχουν δικαίωμα εγγραφής 
και δωρεάν εκπαίδευσης. 

 Όπως αναφέρεται σε σχετικό σημείωμα που κατατέθηκε από τους πιο πάνω 
εκπροσώπους στην επιτροπή, η σύνθεση του μαθητικού πληθυσμού τα τελευταία 
χρόνια έχει διαφοροποιηθεί αισθητά λόγω της έλευσης μεγάλου αριθμού μεταναστών. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, κατά το σχολικό 
έτος 2008-2009 ο αριθμός των αλλόγλωσσων μαθητών στα δημόσια σχολεία ανήλθε 
στους 8 158, από τους οποίους 939 φοιτούσαν σε νηπιαγωγεία, 4 605 σε δημοτικά, 1 
651 σε γυμνάσια, 783 σε ενιαία λύκεια και 180 σε τεχνικές σχολές. 

 Σύμφωνα με σχετικό σημείωμα που επίσης κατατέθηκε στην επιτροπή από τους 
ίδιους εκπροσώπους, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει θέσει τους 
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ακόλουθους στόχους στην εκπαιδευτική του πολιτική για την ένταξη μαθητών από 
τρίτες χώρες: 

1. ∆ιαπολιτισμική προσέγγιση ως βασική διάσταση της εκπαιδευτικής πολιτικής, η 
οποία συμβάλλει στην αλληλοαποδοχή, στην καλλιέργεια κλίματος 
εμπιστοσύνης και στην εξάλειψη αρνητικών στερεοτύπων και προκαταλήψεων 
μεταξύ των μαθητών.  

2. ∆ημοκρατικό σχολείο που ενσωματώνει και δεν αποκλείει.  ∆ημιουργία των 
προϋποθέσεων εκείνων που διασφαλίζουν σε όλους τους μαθητές ίσες 
ευκαιρίες πρόσβασης και επιτυχίας στην εκπαίδευση, αναγνωρίζοντας τη 
διαφορετικότητα και πολυπολιτισμικότητα του μαθητικού πληθυσμού, καθώς και 
τις ατομικές ανάγκες. 

3. Παιδεία που σέβεται τη διαφορετικότητα, τον πλουραλισμό και την πολλαπλή 
νοημοσύνη (multiple intelligence). 

 Περαιτέρω, το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει θέσει τέσσερις βασικούς 
άξονες προτεραιότητας για την ένταξη αλλόγλωσσων μαθητών στην εκπαίδευση. 

 Ο πρώτος άξονας προτεραιότητας περιλαμβάνει την ανάπτυξη εκπαιδευτικών 
προγραμμάτων για την υποδοχή νεοαφιχθέντων μαθητών από τρίτες χώρες και για την 
ταχύρρυθμη εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας.  

 Ο δεύτερος άξονας προτεραιότητας περιλαμβάνει την ανάπτυξη προγραμμάτων 
εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας για ενήλικες υπηκόους τρίτων χωρών. 

 Ο τρίτος άξονας προτεραιότητας περιλαμβάνει την ανάπτυξη προγραμμάτων 
επιμόρφωσης εκπαιδευτικών σε θέματα διαπολιτισμικής εκπαίδευσης. 

 Ο τέταρτος άξονας προτεραιότητας αφορά την εισαγωγή συστημάτων για τη 
συλλογή και ανάλυση πληροφοριών σχετικά με τις ανάγκες διάφορων κατηγοριών 
μαθητών από τρίτες χώρες. 

∆ιεύθυνση Μέσης Εκπαίδευσης 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο της ∆ιεύθυνσης Μέσης Εκπαίδευσης, το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού εφαρμόζει από την περσινή σχολική χρονιά το 
Πρόγραμμα Ένταξης Αλλόγλωσσων Μαθητών στα Σχολεία Μέσης Εκπαίδευσης στα 
πλαίσια υλοποίησης της υπ’ αριθμόν 67.598 απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου, 
ημερομηνίας 30 Ιουλίου 2008.  Το πρόγραμμα συγχρηματοδοτείται κατά 75% από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή μέσω του Ευρωπαϊκού Ταμείου Ένταξης και κατά 25% από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία.  

 Στα πλαίσια του εν λόγω προγράμματος λειτούργησε την περσινή και τη φετινή 
σχολική χρονιά πιλοτικό πρόγραμμα ταχύρρυθμης εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας.  
Σύμφωνα με σχετικό υπόμνημα που κατατέθηκε στην επιτροπή, στο πιλοτικό αυτό 
πρόγραμμα κατά την περσινή σχολική χρονιά συμμετείχαν δεκαοκτώ σχολεία που 
συγκέντρωναν τους μεγαλύτερους αριθμούς αλλόγλωσσων μαθητών, από τα οποία τα 
τέσσερα ήταν λύκεια, μία τεχνική σχολή, δώδεκα γυμνάσια και ένα εσπερινό γυμνάσιο-
λύκειο και στα οποία δίδαξαν δεκαέξι φιλόλογοι με έκτακτο διορισμό. 

 Όπως επεξηγείται στο εν λόγω υπόμνημα, η λειτουργία του εν λόγω 
προγράμματος γίνεται με την αποχώρηση των αλλόγλωσσων μαθητών από τα 
μαθήματα των αρχαίων ελληνικών, των θρησκευτικών και της ιστορίας και τη 
συγκέντρωσή τους σε χωριστά τμήματα για την εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας. 
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 Σημειώνεται ότι για τη διδασκαλία της ελληνικής ως δεύτερης ή ξένης γλώσσας 
χρησιμοποιείται σειρά βιβλίων παραγωγής του Πανεπιστημίου Κρήτης, που 
προορίζονται αποκλειστικά για τη διδασκαλία της ελληνικής γλώσσας σε 
αλλόγλωσσους μαθητές.  Κατά τη φετινή σχολική χρονιά 2009-2010 το πρόγραμμα 
επεκτάθηκε, ώστε να καλύπτει τριάντα ένα σχολεία σε όλη την Κύπρο (πέντε στη 
Λευκωσία, εννέα στη Λεμεσό, επτά στη Λάρνακα, ένα στην Αμμόχωστο και  εννέα στην 
Πάφο) και για τη λειτουργία του έχουν γίνει είκοσι τρεις έκτακτοι διορισμοί φιλολόγων.  
Σημειώνεται ότι στο πρόγραμμα συμμετέχουν 700 από τους 900 περίπου 
αλλόγλωσσους μαθητές μέσης εκπαίδευσης που έχουν ανάγκη εκμάθησης της 
ελληνικής γλώσσας και συνεπώς εξυπηρετείται ποσοστό περίπου 78%. 

 Επιπλέον, στα πλαίσια του εν λόγω προγράμματος εκδόθηκε από το 
Παιδαγωγικό Ινστιτούτο οδηγός υποδοχής σε οκτώ ξένες γλώσσες (Αγγλικά, Τουρκικά, 
Γεωργιανά, Ρουμανικά, Βουλγαρικά, Ρωσικά, Ουκρανικά, Αραβικά), ο οποίος 
ενημερώνει γονείς και μαθητές για το κυπριακό εκπαιδευτικό σύστημα. 

 Τέλος, στα πλαίσια του προγράμματος αυτού γίνεται επιμόρφωση των 
εκπαιδευτικών με τη διοργάνωση ημερίδων σε θέματα ετερότητας, γλωσσικής 
ετερότητας κ.ά. 

∆ιεύθυνση ∆ημοτικής Εκπαίδευσης 

 Η εκπρόσωπος της ∆ιεύθυνσης ∆ημοτικής Εκπαίδευσης ενημέρωσε την 
επιτροπή για τη σύνθεση του μαθητικού πληθυσμού παγκύπρια στα δημοτικά σχολεία 
και τα νηπιαγωγεία και κατέθεσε στην επιτροπή σημείωμα με στατιστικά στοιχεία που 
καταδεικνύουν τη ραγδαία αύξηση που παρατηρήθηκε τα τελευταία χρόνια στους 
αλλόγλωσσους μαθητές στη δημοτική εκπαίδευση.  Ενδεικτικά, αναφέρεται ότι κατά τη 
σχολική χρονιά 2009-2010 ο αριθμός των αλλόγλωσσων μαθητών που φοιτούν στα 
δημοτικά σχολεία της Κύπρου ανέρχεται σε 5 281 σε σύνολο 50 475 μαθητών, αριθμός 
που αντιπροσωπεύει ένα ποσοστό της τάξης του 10,5% του συνόλου του μαθητικού 
πληθυσμού των δημοτικών σχολείων, και ο αριθμός αλλόγλωσσων μαθητών που 
φοιτούν στα νηπιαγωγεία ανέρχεται σε 1 164 σε σύνολο 10 423 μαθητών, αριθμός που 
αντιπροσωπεύει ένα ποσοστό της τάξης του 11,2% του συνόλου των μαθητών. 

 Σημειώνεται ότι οι χώρες από τις οποίες προέρχονται οι αλλοδαποί μαθητές στα 
δημοτικά σχολεία είναι κυρίως η Γεωργία, η Βουλγαρία, η Ελλάδα, η Ρουμανία και το 
Ηνωμένο Βασίλειο. 

 Η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού επιδιώκει 
την ομαλή ενσωμάτωση των αλλόγλωσσων παιδιών στο κυπριακό εκπαιδευτικό 
σύστημα και όχι την αφομοίωσή τους.  Όπως η ίδια επισήμανε, στο μέτρο του δυνατού 
γίνεται προσπάθεια ομοιόμορφης και ισόρροπης κατανομής των αλλόγλωσσων 
μαθητών σε διάφορα δημοτικά σχολεία, χωρίς να επιδιώκεται η συγκέντρωσή τους σε 
ορισμένα μόνο σχολεία. 

 Σημειώνεται ότι και στη δημοτική εκπαίδευση λειτουργούν τμήματα εκμάθησης 
της ελληνικής γλώσσας σε αλλόγλωσσους μαθητές.  Συγκεκριμένα, κατά την τρέχουσα 
σχολική χρονιά 2009-2010 έχει δοθεί χρόνος 2 069 διδακτικών περιόδων σε όλες τις 
τάξεις των δημοτικών σχολείων στις οποίες φοιτούν αλλόγλωσσα παιδιά που έχουν 
ανάγκη ενισχυτικής διδασκαλίας για εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας. 

 Η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προωθεί 
σε οικονομικά και κοινωνικά υποβαθμισμένες περιοχές το θεσμό των ζωνών 
εκπαιδευτικής προτεραιότητας (ΖΕΠ).  Στις ζώνες αυτές εντάσσονται τα νηπιαγωγεία, 
τα δημοτικά και το γυμνάσιο της περιοχής, οι φορείς των οποίων συνεργάζονται στενά 
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και εκπονούν κοινά προγράμματα προς την κατεύθυνση της ομαλής κοινωνικοποίησης 
των μαθητών.  Στα σχολεία που είναι ενταγμένα στις ΖΕΠ. λαμβάνονται μια σειρά από 
μέτρα που, ανάμεσα σε άλλα, περιλαμβάνουν τη μείωση του αριθμού των παιδιών ανά 
τμήμα, την παροχή ενισχυτικού χρόνου διδασκαλίας, τη δωρεάν παροχή προγεύματος 
σε όλους τους μαθητές, καθώς και διάφορα άλλα μέτρα που αναπτύσσονται με 
πρωτοβουλία της σχολικής μονάδας και σε συνεργασία με τις τοπικές κοινωνίες. 

Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Τμήμα Εργασίας 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας δήλωσε στην επιτροπή ότι οι 
εργαζόμενοι πλέον στην Κύπρο αποτελούν ένα μωσαϊκό, καθώς μεγάλη μερίδα των 
εργαζομένων προέρχεται από διάφορες ευρωπαϊκές ή τρίτες χώρες.  Ο ίδιος σημείωσε 
ότι ένα από τα βασικά κριτήρια για την παραχώρηση έγκρισης για άδεια απασχόλησης 
αλλοδαπών είναι η αδυναμία εξεύρεσης ντόπιου ή κοινοτικού προσωπικού για 
ικανοποίηση των αναγκών του εργοδότη.  Συναφώς, σύμφωνα με τον ίδιο, στόχος της 
εργοδότησης αλλοδαπών είναι η βραχυπρόθεσμη αντιμετώπιση των ελλείψεων 
εργατικού δυναμικού που παρατηρούνται σε συγκεκριμένους τομείς οικονομικής 
δραστηριότητας και συγκεκριμένα επαγγέλματα. 

 Ως προς την εργοδότηση Ευρωπαίων πολιτών, ο εκπρόσωπος του Τμήματος 
Εργασίας επισήμανε ότι το εν λόγω τμήμα διαχειρίζεται δίκτυα της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για ενημέρωση, καθοδήγηση και τοποθέτηση Ευρωπαίων πολιτών που 
αναζητούν ευκαιρίες εκπαίδευσης ή κατάρτισης (EURO GUIDANCE) ή ευκαιρίες 
εργοδότησης (EURES-EUROPEAN EMPLOYMENT SERVICES) στην ευρωπαϊκή 
αγορά εργασίας. 

 Όσον αφορά την εργοδότηση αλλοδαπών από τρίτες χώρες, ο εκπρόσωπος του 
Τμήματος Εργασίας δήλωσε στην επιτροπή ότι το τμήμα φροντίζει για την κατοχύρωση 
των δικαιωμάτων των αλλοδαπών εργαζομένων και ελέγχει τα συμβόλαια εργασίας και 
τους όρους απασχόλησης αλλοδαπών, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η ίση μεταχείριση 
των αλλοδαπών εργαζομένων με το ντόπιο εργατικό δυναμικό. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή για την εντατικοποίηση των 
επιθεωρήσεων που γίνονται στους χώρους εργασίας και την ποινική δίωξη εργοδοτών 
που απασχολούν παράνομα προσωπικό, ούτως ώστε να παταχθεί η παράνομη και 
αδήλωτη εργασία. 

Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 

 Ο εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας δήλωσε στην επιτροπή 
ότι, με βάση τον περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμο [Ν. αρ. 95(I) του 
2006], οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας δίνουν σε διάφορες ομάδες του 
πληθυσμού κοινωνικές παροχές για την κάλυψη βασικών αναγκών τους. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με σχετικό σημείωμα που ο ίδιος κατέθεσε στην επιτροπή, 
δικαιούχοι δημόσιου βοηθήματος είναι πέρα από τους Κυπρίους και τους Ευρωπαίους 
πολίτες που πληρούν τις προϋποθέσεις του νόμου και οι ακόλουθες κατηγορίες 
αλλοδαπών: 

1. Υπήκοοι τρίτων χωρών που έχουν καθεστώς επί μακρόν διαμένοντος στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, διαμένουν στις ελεγχόμενες από την κυβέρνηση της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας περιοχές και των οποίων τα εισοδήματα και οι άλλοι 
οικονομικοί πόροι δεν επαρκούν για την ικανοποίηση των βασικών τους 
αναγκών και για τη στέγασή τους. 
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2. Αναγνωρισμένοι πολιτικοί πρόσφυγες και άτομα με καθεστώς 
συμπληρωματικής προστασίας, εφόσον διαμένουν στις ελεγχόμενες από την 
κυβέρνηση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας περιοχές και των οποίων τα 
εισοδήματα και οι άλλοι οικονομικοί πόροι δεν επαρκούν για την ικανοποίηση 
των βασικών και ειδικών τους αναγκών. 

3. Αιτητές πολιτικού ασύλου ή άτομα με καθεστώς προσωρινής διαμονής για 
ανθρωπιστικούς λόγους, εφόσον διαμένουν στις ελεύθερες περιοχές της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας και τα εισοδήματα και οι άλλοι οικονομικοί πόροι των 
οποίων δεν επαρκούν για την ικανοποίηση των υλικών συνθηκών υποδοχής 
κατά την έννοια των περί Προσφύγων (Συνθήκες Υποδοχής Αιτητών) 
Κανονισμών του 2005.  Σημειώνεται ότι οι υλικές συνθήκες υποδοχής 
περιορίζονται στην ικανοποίηση των αναγκών στέγης, τροφής και ρουχισμού. 

 Κατά το 2008, σύμφωνα με τα στοιχεία του μηχανογραφημένου συστήματος 
που τηρούν οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, έπαιρναν δημόσιο βοήθημα κατά 
μέσο όρο 800 περίπου αιτητές πολιτικού ασύλου, με δαπάνη €1 εκατομ. περίπου το 
μήνα.  Κατά το 2009 και μέχρι τον περασμένο Σεπτέμβριο βοηθούνταν κατά μέσο όρο 
1 200 αιτητές πολιτικού ασύλου το μήνα, με κόστος €1,5 εκατομ. το μήνα. 

 Σημειώνεται ότι σε αιτητές πολιτικού ασύλου παραχωρούνται τα ίδια ποσά που 
παραχωρούνται σε λήπτες δημόσιου βοηθήματος για κάλυψη των βασικών τους 
αναγκών και επιπλέον ποσοστό 50% των βασικών αναγκών για την κάλυψη του 
ενοικίου, όπως προβλέπεται από τη νομοθεσία. 

 Τα ποσά που ισχύουν από την 1η Ιουλίου 2009 για την κάλυψη των βασικών 
αναγκών, με βάση τους περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών (Ανώτατο Ποσό 
για Κάλυψη Βασικών Αναγκών) Κανονισμούς, είναι τα ακόλουθα: 

 Βασικές Ανάγκες    

      €        

Ενοίκιο 

€ 

  Για το λήπτη 452       + 212.50 

  Για κάθε εξαρτώμενο που έχει 
συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του 

226       + 113 

  Για κάθε εξαρτώμενο που δεν έχει 
συμπληρώσει το 14ο έτος της ηλικίας του 

135.60  + 67.80 

Υπουργείο Υγείας 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας ανέφεραν στην επιτροπή ότι, με βάση 
τους περί Κυβερνητικών Ιδρυμάτων και Υπηρεσιών (Γενικούς) Κανονισμούς, ταυτότητα 
νοσηλείας δίδεται μόνο σε πολίτες της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ή υπηκόους κρατών 
μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τους οποίους ισχύουν οι διατάξεις των Κοινοτικών 
Κανονισμών 1408/71, 572/72 και 859/03.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τους ίδιους 
εκπροσώπους, δικαιούχοι δωρεάν ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης και ίσης 
μεταχείρισης με τους Κυπρίους πολίτες είναι οι ακόλουθοι: 

1. Πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και μέλη της οικογένειάς τους που δεν είναι 
υπήκοοι κράτους μέλους, οι οποίοι έχουν δικαίωμα μόνιμης διαμονής με βάση 
τις πρόνοιες του περί του ∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών 
των Οικογενειών τους να Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στην 
Επικράτεια της ∆ημοκρατίας Νόμου (Αρ. 7) του 2007. 
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2.   υπήκοοι τρίτων χωρών στους οποίους παραχωρείται το καθεστώς του επί 
μακρόν διαμένοντος, σύμφωνα με τις διατάξεις του περί Αλλοδαπών και 
Μεταναστεύσεων Νόμου, και 

3.    αιτητές πολιτικού ασύλου ή αναγνωρισμένοι πολιτικοί πρόσφυγες, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του περί Προσφύγων Νόμου. 

 Σημειώνεται ότι οι Τουρκοκύπριοι που διαμένουν στα κατεχόμενα και 
αποτείνονται στις ιατρικές υπηρεσίες του κράτους για ιατροφαρμακευτική περίθαλψη 
εξυπηρετούνται δωρεάν με την παρουσίαση ταυτότητας ή διαβατηρίου της 
∆ημοκρατίας. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν στην επιτροπή ότι το βασικό 
πρόβλημα που αντιμετωπίζει το υπουργείο σε σχέση με τους παράνομους και 
νόμιμους μετανάστες μη δικαιούχους δωρεάν περίθαλψης είναι η δημιουργία και 
συσσώρευση ανείσπρακτων λογαριασμών. 

 Όπως διευκρινίστηκε στα μέλη της επιτροπής, όλοι οι μετανάστες, ανεξάρτητα 
από το αν είναι νόμιμοι ή παράνομοι, περιθάλπονται στις Πρώτες Βοήθειες.  Όσον 
αφορά δε τη δευτεροβάθμια ιατρική περίθαλψη, αυτή καλύπτεται από το ασφαλιστήριο 
συμβόλαιο που υποχρεούται να παρέχει ο εργοδότης στον αλλοδαπό εργοδοτούμενό 
του.   

 Απαντώντας στις επικρίσεις που εκφράστηκαν από τον εκπρόσωπο της ΚΙΣΑ 
εναντίον του Υπουργείου Υγείας για την άρνηση του τελευταίου να παράσχει 
οικονομική βοήθεια σε αλλοδαπούς που χρήζουν ειδικής φροντίδας στο εξωτερικό, ο 
εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας δήλωσε ότι για το συγκεκριμένο θέμα ζητήθηκε η 
θέση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, το οποίο, σε σχετική 
επιστολή του ημερομηνίας 15 Ιανουαρίου 2008, αναφέρει ότι το Σχέδιο Παροχής 
Οικονομικής Αρωγής για Υπηρεσίες Υγείας εφαρμόζεται μόνο σε Κυπρίους πολίτες ή 
Ευρωπαίους πολίτες που διαμένουν στην Κύπρο.  Ύστερα από αίτημα μελών της 
επιτροπής, ο εκπρόσωπος του υπουργείου κατέθεσε στην επιτροπή τον Κανονισμό 
(ΕΚ) αριθ. 1408/71 του Συμβουλίου της 14ης Ιουνίου 1971 περί εφαρμογής των 
συστημάτων κοινωνικής ασφάλισης στους μισθωτούς, στους μη μισθωτούς και στα 
μέλη των οικογενειών τους που διακινούνται εντός της κοινότητας και τον Κανονισμό 
(ΕΟΚ) αριθ. 574/72 του Συμβουλίου της 21ης Μαρτίου 1972 περί του τρόπου 
εφαρμογής του Κανονισμού (ΕΟΚ) αριθ. 1408/71, καθώς και την πιο πάνω 
αναφερόμενη γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, τα οποία 
βρίσκονται κατατεθειμένα στο Αρχείο της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

Κίνηση για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ) 

 Ο εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ τόνισε ότι, ενώ από τις αρχές του 1990 στη χώρα μας 
εισέρρεαν πρόσφυγες και μετανάστες, το κράτος δε λάμβανε κανένα μέτρο για 
αντιμετώπιση των προβλημάτων και αναγκών που παρουσιάζονταν. Ο ίδιος εξέφρασε 
την ικανοποίησή του, που, έστω και τώρα, το κράτος άρχισε να ασχολείται σοβαρά με 
τη χάραξη εθνικής μεταναστευτικής πολιτικής. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος αναφέρθηκε στα προβλήματα του ρατσισμού και  της 
ξενοφοβίας που παρατηρούνται έντονα μέσα στα σχολεία και στην κοινωνία 
γενικότερα. Όπως ο ίδιος ανέφερε, η ρατσιστική αντιμετώπιση των αλλοδαπών 
καλλιεργείται από μερίδα των μέσων μαζικής ενημέρωσης που, κατά τον ίδιο, 
εξυπηρετούν συγκεκριμένες πολιτικές σκοπιμότητες. 

 Ο ίδιος επισήμανε στην επιτροπή  ότι η ΚΙΣΑ είναι η μόνη μη κυβερνητική 
οργάνωση που στηρίζει και εργάζεται για τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των 
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αλλοδαπών και δυστυχώς η στήριξη που λαμβάνει από το κράτος είναι πολύ 
περιορισμένη.  Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τον ίδιο, η ΚΙΣΑ λαμβάνει από το κράτος 
κάθε χρόνο €15.000, ποσό που σίγουρα δεν καλύπτει τα έξοδα της οργάνωσης, η 
οποία μεταξύ άλλων διατηρεί και χώρο φιλοξενίας αλλοδαπών. 

 Αναφερόμενος στη νεοσυσταθείσα Ειδική Επιτροπή Εμπειρογνωμόνων για την 
ένταξη των μεταναστών στην κυπριακή κοινωνία, ο εκπρόσωπος της κίνησης επέκρινε 
το γεγονός ότι στην επιτροπή αυτή δε συμμετέχουν εκπρόσωποι μη κυβερνητικών 
οργανώσεων ούτε εμπειρογνώμονες, όπως θα ανέμενε κάποιος από το όνομα της 
επιτροπής, αλλά την επιτροπή απαρτίζουν λειτουργοί διάφορων υπουργείων και ένας 
εκπρόσωπος από το Γραφείο του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

 Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ κατήγγειλε στην επιτροπή ότι το 
σύστημα και η ίδια η αστυνομία δε διώκουν αποτελεσματικά τα άτομα που κατ’ 
επανάληψη η ΚΙΣΑ κατήγγειλε ότι εμπλέκονται στη διακίνηση και εκμετάλλευση 
μεταναστών. Κατά συνέπεια, σύμφωνα με τον ίδιο, το κράτος πρέπει να παρέμβει 
αποτελεσματικά για την καταπολέμηση της εμπορίας και εκμετάλλευσης προσώπων 
και κυρίως το κράτος πρέπει να παρέχει ειδική προστασία στα θύματα εμπορίας και 
εκμετάλλευσης και να μην τα αντιμετωπίζει με τον ίδιο τρόπο που αντιμετωπίζει τους 
θύτες. 

 Επιπρόσθετα, ο εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ ανέφερε στην επιτροπή ότι οι 
αλλοδαποί θα πρέπει ν’ απολαύουν στη χώρα υποδοχής βασικών ανθρώπινων 
δικαιωμάτων, όπως το δικαίωμα στην υγεία, την εργασία, τη στέγαση και την 
εκπαίδευση, καθώς και κοινωνικά και πολιτικά δικαιώματα.  Όσον αφορά δε στο 
δικαίωμα στην υγεία ειδικότερα, σύμφωνα με τον ίδιο, αυτό πρέπει να παρέχεται σε 
όλα τα άτομα που βρίσκονται στην επικράτεια της ∆ημοκρατίας χωρίς κανένα όρο και 
περιορισμό και ανεξάρτητα από το καθεστώς διαμονής τους, όπως συμβαίνει για 
παράδειγμα στην Ισπανία. 

 Περαιτέρω ο ίδιος ανέφερε ότι η ασφάλιση ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης 
που παρέχεται υποχρεωτικά από τον εργοδότη στον αλλοδαπό εργαζόμενο είναι 
υποτυπώδης και ως εκ τούτου πρέπει να επεκταθεί η προσφερόμενη κάλυψη. 

 Τέλος ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι είναι απαράδεκτο να αποκλείονται οι 
υπήκοοι τρίτων χωρών από το Σχέδιο Παροχής Οικονομικής Αρωγής για Υπηρεσίες 
Υγείας που δεν προσφέρονται στο δημόσιο τομέα, διότι τα άτομα αυτά στερούνται 
κατάλληλης και εξειδικευμένης περίθαλψης που προσφέρεται μόνο σε νοσηλευτήρια 
του εξωτερικού, γεγονός που επιφέρει καταστροφικές συνέπειες στην υγεία τους. 

Ύπατη Αρμοστεία των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες (UNHCR) 

 Η εκπρόσωπος της Ύπατης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους 
Πρόσφυγες δήλωσε στην επιτροπή ότι, παρ’ όλο που το υπό εξέταση θέμα αφορά 
κυρίως τους οικονομικούς μετανάστες και όχι τους πολιτικούς πρόσφυγες, οι δύο αυτές 
ομάδες αλλοδαπών αντιμετωπίζουν παρόμοια προβλήματα, στα οποία μπορεί να 
δοθούν παρόμοιες, αν όχι και ταυτόσημες, λύσεις. 

 Η ίδια αναφέρθηκε στην ανάγκη υιοθέτησης ολοκληρωμένης στρατηγικής 
ένταξης των πολιτικών προσφύγων στην κυπριακή κοινωνία και ειδικότερα στην 
ανάγκη υιοθέτησης προγραμμάτων για τα θέματα της στέγασης και της εργοδότησής 
τους. 

 Τέλος η εκπρόσωπος κατέθεσε στην επιτροπή πολυσέλιδο έγγραφο στο οποίο 
καταγράφονται οι εμπειρίες άλλων χωρών στον τομέα της ένταξης, όπως της Μεγάλης 
Βρετανίας, της Γαλλίας, της Αυστραλίας και της Τσεχίας, καθώς και καλές πρακτικές 
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στους τομείς της στέγασης και της εργασίας οι οποίες εφαρμόστηκαν σε άλλες χώρες, 
όπως η Ολλανδία, το Βέλγιο, η Μεγάλη Βρετανία, η Ιταλία, η Γερμανία κ.ά. Το εν λόγω 
έγγραφο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής των Αντιπροσώπων και σ’ αυτό μπορεί να 
ανατρέξει οποιοδήποτε μέλος του σώματος. 

Μεταναστευτική πολιτική σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης 

 Ύστερα από αίτημα της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα 
∆ικαιώματα, οι υπηρεσίες της Βουλής εφοδίασαν την επιτροπή με τις βασικές πράξεις 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αφορούν τον τομέα της μετανάστευσης, τις οποίες η 
επιτροπή μελέτησε, προκειμένου να μπορέσει να καταλήξει σε ασφαλή και συμβατά 
προς το ευρωπαϊκό δίκαιο συμπεράσματα. 

 Η Ευρωπαϊκή Ένωση απέκτησε για πρώτη φορά αρμοδιότητα στους τομείς της 
δικαιοσύνης και των εσωτερικών υποθέσεων, στους οποίους εμπίπτουν τα θέματα της 
μετανάστευσης και του ασύλου, με τη Συνθήκη του Άμστερνταμ, το Μάιο του 1999.  
Στα συμπεράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου του Τάμπερε, τον Οκτώβρη του 
1999, το Συμβούλιο δημοσιοποίησε τις γενικές κατευθυντήριες γραμμές για τις 
πολιτικές που θα έπρεπε να αναπτυχθούν στους τέσσερις τομείς μιας κοινής πολιτικής 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη μετανάστευση και το άσυλο:  την εταιρική σχέση με τις 
χώρες καταγωγής, την κοινή ευρωπαϊκή πολιτική ασύλου, τη δίκαιη μεταχείριση των 
υπηκόων τρίτων χωρών και τη διαχείριση των μεταναστευτικών ροών.   

 Έκτοτε τα όργανα της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουν εκδώσει σωρεία πράξεων 
δεσμευτικού ή μη δεσμευτικού χαρακτήρα για τα θέματα της μετανάστευσης.  Στα 
πλαίσια της παρούσας έκθεσης δεν είναι δυνατό να γίνει λεπτομερής αναφορά στις 
πράξεις αυτές. Παρ’ όλα αυτά, πιο κάτω παρατίθενται επιγραμματικά σημαντικές 
πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης που αποτελούν μέρος της μεταναστευτικής της 
πολιτικής: 

Α.  Πράξεις που αφορούν τη νόμιμη μετανάστευση: 

1. Οδηγία 2003/86/ΕΚ του Συμβουλίου της 22ας Σεπτεμβρίου 2003 σχετικά με το 
δικαίωμα οικογενειακής επανένωσης.  Η Οδηγία καθορίζει τους όρους υπό τους 
οποίους μπορούν να ασκούν το δικαίωμα οικογενειακής επανένωσης οι 
υπήκοοι τρίτων χωρών που διαμένουν νόμιμα στην επικράτεια των κρατών 
μελών.  Η εν λόγω Οδηγία μεταφέρθηκε στο εθνικό μας δίκαιο με τον περί του 
∆ικαιώματος των Πολιτών της Ένωσης και των Μελών των Οικογενειών τους να 
Κυκλοφορούν και να ∆ιαμένουν Ελεύθερα στη ∆ημοκρατία Νόμο, [Ν. αρ. 7(I) 
του 2007]. 

2. Οδηγία 2003/109/ΕΚ του Συμβουλίου της 25ης Νοεμβρίου 2003 σχετικά με το 
καθεστώς υπηκόων τρίτων χωρών οι οποίοι είναι επί μακρόν διαμένοντες.  Τα 
άτομα στα οποία αναγνωρίζεται το εν λόγω καθεστώς απολαύουν ενός συνόλου 
δικαιωμάτων παραπλήσιων προς τα δικαιώματα των πολιτών της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

3. Οδηγία 2004/114/ΕΚ του Συμβουλίου της 13ης ∆εκεμβρίου 2004 σχετικά με τις 
προϋποθέσεις εισδοχής υπηκόων τρίτων χωρών με σκοπό τις σπουδές, την 
ανταλλαγή μαθητών, την άμισθη πρακτική άσκηση ή την εθελοντική υπηρεσία. 

4. Οδηγία 2009/50/ΕΚ του Συμβουλίου της 25ης Μαΐου 2009 σχετικά με τις 
προϋποθέσεις εισόδου και διαμονής υπηκόων τρίτων χωρών με σκοπό την 
απασχόληση υψηλής ειδίκευσης. 



 103

5. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 1030/2002 του Συμβουλίου της 13ης Ιουνίου 2002 για την 
καθιέρωση αδειών διαμονής ενιαίου τύπου για τους υπηκόους τρίτων χωρών. 

6. Οδηγία 2004/81/ΕΚ του Συμβουλίου της 29ης Απριλίου 2004 σχετικά με τον τίτλο 
παραμονής που χορηγείται στους υπηκόους τρίτων χωρών θύματα εμπορίας 
ανθρώπων ή συνέργειας στη λαθρομετανάστευση, οι οποίοι συνεργάζονται με 
τις αρμόδιες αρχές. 

7. Η Επιτροπή των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων εξέδωσε αριθμό Ανακοινώσεων 
προς το Συμβούλιο και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που αφορούν κυρίως την 
ένταξη και την απασχόληση των μεταναστών. 

 Στην Ανακοίνωση της Επιτροπής των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, 
ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2008, COM (2008) 359, με τίτλο «Μια κοινή 
μεταναστευτική πολιτική για την Ευρώπη:  Αρχές, ενέργειες και μέσα», η 
επιτροπή αναφέρει μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

 Η μετανάστευση στην Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελεί μια πραγματικότητα 
που χρειάζεται αποτελεσματική διαχείριση, καθώς «δεν υπάρχουν λόγοι 
που να επιτρέπουν να θεωρηθεί ότι οι μεταναστευτικές ροές θα 
μειωθούν».  Από το 2002 ο ετήσιος καθαρός αριθμός αφίξεων στην 
Ένωση κυμαίνεται μεταξύ ενάμισι και δύο εκατομμυρίων και αναφέρεται 
ότι την 1ην Ιανουαρίου 2006 διέμεναν στην Ευρωπαϊκή Ένωση 
δεκαοκτώμισι εκατομμύρια υπήκοοι τρίτων χωρών.  

 Στο πλαίσιο της γηράσκουσας Ευρώπης, η δυνάμει συμβολή της 
μετανάστευσης στις οικονομικές αποδόσεις της Ένωσης είναι σημαντική.  
Οι Ευρωπαίοι ζουν περισσότερο, η γενιά του “baby boom” πλησιάζει την 
ηλικία συνταξιοδότησης και τα ποσοστά γεννήσεων είναι χαμηλά.  Αυτές 
οι εξελίξεις δημιουργούν κινδύνους για τη βιωσιμότητα των 
συνταξιοδοτικών συστημάτων, των συστημάτων υγειονομικής 
περίθαλψης και κοινωνικής ασφάλισης και απαιτούν αύξηση των 
δημόσιων δαπανών. 

 Η μετανάστευση μπορεί να συμβάλει στην κάλυψη μελλοντικών 
ελλείψεων εργατικού δυναμικού και δεξιοτήτων, καθώς και στην ενίσχυση 
του δυναμικού ανάπτυξης της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της ευημερίας, 
συμπληρωματικά με διεξαγόμενες διαρθρωτικές μεταρρυθμίσεις.  Αυτός 
είναι ο  λόγος για τον οποίο η μετανάστευση έχει καταστεί σημαντικό 
σκέλος της Στρατηγικής της Λισαβόνας για την ανάπτυξη και την 
απασχόληση, η οποία αναγνωρίζει ότι η κατάλληλη διαχείριση της 
οικονομικής μετανάστευσης αποτελεί θεμελιώδες στοιχείο της 
ανταγωνιστικότητας της Ένωσης. 

 Η μετανάστευση μπορεί επίσης να εμπλουτίσει τις ευρωπαϊκές κοινωνίες 
από απόψεως πολιτιστικής πολυμορφίας, νοουμένου ότι η ένταξη στις 
κοινωνίες υποδοχής είναι επιτυχής. 

 Οι μετανάστες είναι περισσότερο εκτεθειμένοι σε επισφαλείς εργασίες, 
εργασίες χαμηλότερης ειδίκευσης ή εργασίες για τις οποίες είναι 
υπερειδικευμένοι, με αποτέλεσμα να μην  αξιοποιούνται πλήρως οι 
ικανότητές τους (“σπατάλη εγκεφάλων”).   

 Χρειάζονται μηχανισμοί βασισμένοι στην αλληλεγγύη μεταξύ των κρατών 
μελών και Ευρωπαϊκής Ένωσης, με σκοπό την κατανομή των βαρών και 
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το συντονισμό των πολιτικών.  Αυτό προϋποθέτει τη διάθεση πόρων για 
τη διαχείριση συνοριακών ελέγχων, καθώς και για πολιτικές ένταξης.  Η 
ορθή διαχείριση της μετανάστευσης προϋποθέτει επίσης στενή 
συνεργασία με τις τρίτες χώρες, προκειμένου να εξετάζονται ζητήματα 
κοινού ενδιαφέροντος, όπως είναι για παράδειγμα τα προβλήματα που 
προξενούνται από την “αφαίμαξη εγκεφάλων”. 

 Η παράνομη εργασία πρέπει να καταπολεμηθεί, επειδή οδηγεί σε 
καταστάσεις κατάχρησης και προσβολής των θεμελιωδών δικαιωμάτων 
και ελευθεριών.  Υποσκάπτει επίσης τη νόμιμη μετανάστευση και έχει 
αρνητικές συνέπειες όσον αφορά τη συνοχή και το θεμιτό ανταγωνισμό. 

 Μια κοινή μεταναστευτική πολιτική πρέπει να στηρίζεται στους βασικούς 
άξονες της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που είναι η ευημερία, η 
αλληλεγγύη και η ασφάλεια.  

 Περαιτέρω, στην ίδια Ανακοίνωση η Επιτροπή των Ευρωπαϊκών 
Κοινοτήτων διατυπώνει δέκα κοινές αρχές γύρω από τις οποίες θα διαρθρωθεί 
η κοινή μεταναστευτική πολιτική, οι οποίες αναφέρονται επιγραμματικά πιο 
κάτω: 

1. Σαφείς κανόνες και ισότιμοι όροι:  Η κοινή μεταναστευτική πολιτική 
πρέπει να ευνοεί τη νόμιμη μετανάστευση, η οποία με τη σειρά της 
πρέπει να διέπεται από σαφείς, διαφανείς και δίκαιους κανόνες.  Οι 
πολίτες τρίτων χωρών πρέπει να λαμβάνουν πληροφορίες που να τους 
επιτρέπουν να κατανοούν τις απαιτήσεις και τις διαδικασίες νόμιμης 
εισόδου και διαμονής στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

2. Αντιστοίχηση των δεξιοτήτων και των αναγκών:  Η μετανάστευση για 
οικονομικούς σκοπούς, η οποία αποτελεί ένα από τα σκέλη της 
Στρατηγικής της Λισαβόνας, πρέπει να ανταποκρίνεται σε κοινή 
αξιολόγηση των αναγκών των αγορών εργασίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης σε όλα τα επίπεδα δεξιοτήτων και σε όλους τους τομείς, 
προκειμένου να προωθεί την ευρωπαϊκή οικονομία της γνώσης, να 
υποστηρίζει την οικονομική ανάπτυξη και να ανταποκρίνεται στις 
απαιτήσεις της αγοράς απασχόλησης. 

3. Η ένταξη αποτελεί το κλειδί μιας επιτυχημένης μετανάστευσης:  Η ένταξη 
των νόμιμων μεταναστών πρέπει να βελτιωθεί με την εντατικοποίηση των 
προσπαθειών που καταβάλλονται από τα κράτη υποδοχής και με την 
αυξημένη συμβολή των ίδιων των μεταναστών (διαδικασία διπλής 
κατεύθυνσης), σύμφωνα με τις κοινές βασικές αρχές για την ένταξη, που 
θεσπίστηκαν το 2004.  Στους μετανάστες πρέπει να προσφέρονται 
δυνατότητες συμμετοχής και ανάπτυξης του δυναμικού τους.  Οι 
ευρωπαϊκές κοινωνίες πρέπει να ενισχύσουν την ικανότητά τους να 
διαχειρίζονται την πολυμορφία που συνδέεται με τη μετανάστευση και να 
προωθούν την κοινωνική συνοχή. 

4. ∆ιαφάνεια, εμπιστοσύνη, συνεργασία:  Η κοινή μεταναστευτική πολιτική 
πρέπει να θεμελιώνεται σε υψηλό επίπεδο πολιτικής και επιχειρησιακής 
αλληλεγγύης, αμοιβαίας εμπιστοσύνης, διαφάνειας, επιμερισμένης 
ευθύνης και κοινών προσπαθειών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των 
κρατών μελών της. 
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5. Αποτελεσματική και συνεκτική χρήση των διαθέσιμων μέσων:  Η 
απαραίτητη αλληλεγγύη για την υλοποίηση των στρατηγικών στόχων των 
κοινών πολιτικών της μετανάστευσης πρέπει να περιλαμβάνει ισχυρό 
χρηματοδοτικό στοιχείο, που να λαμβάνει υπόψη την ιδιαίτερη κατάσταση 
στα εξωτερικά σύνορα ορισμένων κρατών μελών και τις ιδιαίτερες 
μεταναστευτικές προκλήσεις που αυτά αντιμετωπίζουν. 

6. Εταιρική σχέση με τρίτες χώρες:  Η αποτελεσματική διαχείριση των 
μεταναστευτικών ροών προϋποθέτει ουσιαστική εταιρική σχέση και 
συνεργασία με τις τρίτες χώρες.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να 
αναπτύξει στενή συνεργασία με τις χώρες εταίρους σχετικά με τις 
δυνατότητες νόμιμης κινητικότητας, τις ικανότητες διαχείρισης της 
μετανάστευσης, τον εντοπισμό των παραγόντων που ευνοούν τη 
μετανάστευση, την προστασία των θεμελιωδών δικαιωμάτων, την 
καταπολέμηση των παράνομων ροών και τη βελτίωση των δυνατοτήτων 
χρησιμοποίησης της μετανάστευσης προς όφελος της ανάπτυξης. 

7. Πολιτική θεωρήσεων που εξυπηρετεί τα συμφέροντα της Ευρώπης και 
των εταίρων της:  Η κοινή πολιτική θεωρήσεων πρέπει να διευκολύνει την 
είσοδο καλόπιστων επισκεπτών και να ενισχύει την ασφάλεια.  Οι νέες 
τεχνολογίες πρέπει να χρησιμοποιούνται κατά περίπτωση, για να 
καθίσταται δυνατή η διεξαγωγή διαφοροποιημένων ελέγχων των 
αιτούντων θεωρήσεις, βάσει ανάλυσης κινδύνου, με ευρεία ανταλλαγή 
πληροφοριών μεταξύ των κρατών μελών, και παράλληλα να τηρούνται οι 
κανόνες περί προστασίας των δεδομένων και της ιδιωτικής ζωής. 

8. Ολοκληρωμένη διαχείριση των συνόρων:  Η ακεραιότητα του χώρου 
Σένγκεν, στον οποίο έχουν καταργηθεί οι εσωτερικοί συνοριακοί έλεγχοι 
των προσώπων, πρέπει να διαφυλαχθεί.  Πρέπει να ενισχυθεί η 
ολοκληρωμένη διαχείριση των εξωτερικών συνόρων και να αναπτυχθούν 
πολιτικές συνοριακών ελέγχων σε αντιστοιχία με τις πολιτικές 
τελωνειακών ελέγχων και πρόληψης έναντι άλλων απειλών που έχουν 
σχέση με την ασφάλεια και την προστασία. 

9. Εντατικοποίηση της καταπολέμησης της λαθρομετανάστευσης και 
μηδενική ανοχή για την εμπορία ανθρώπων:  Η Ευρωπαϊκή Ένωση και 
τα κράτη μέλη της οφείλουν να επεξεργαστούν μία συνεκτική πολιτική 
καταπολέμησης της λαθρομετανάστευσης και της εμπορίας ανθρώπων.  
Η παράνομη απασχόληση και η αδήλωτη εργασία στις διάφορες μορφές 
τους πρέπει να καταπολεμηθούν αποτελεσματικά με προληπτικά και 
κατασταλτικά μέτρα και κυρώσεις.  Πρέπει να ενισχυθούν η προστασία 
και η υποστήριξη που προσφέρονται στα θύματα της εμπορίας 
ανθρώπων. 

10. Βιώσιμες και αποτελεσματικές πολιτικές επιστροφής:  Οι μαζικές και 
συστηματικές νομιμοποιήσεις προσώπων που διαμένουν παράνομα 
πρέπει να αποφεύγονται και ταυτόχρονα να διατηρηθεί η δυνατότητα 
επιμέρους νομιμοποιήσεων βάσει δίκαιων και διαφανών κριτηρίων. 

Β.  Πράξεις που αφορούν την παράνομη μετανάστευση: 

1. Οδηγία 2001/40/ΕΚ του Συμβουλίου της 28ης Μαΐου 2001 σχετικά με την 
αμοιβαία αναγνώριση αποφάσεων απομάκρυνσης υπηκόων τρίτων χωρών. 
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2.   Οδηγία 2002/90/ΕΚ του Συμβουλίου της 28ης Νοεμβρίου 2002 για τον ορισμό 
της υποβοήθησης της παράνομης εισόδου, διέλευσης και διαμονής. 

3. Απόφαση πλαίσιο του Συμβουλίου της 28ης Νοεμβρίου 2002 για την ενίσχυση 
του ποινικού πλαισίου για πρόληψη της υποβοήθησης της παράνομης εισόδου, 
διέλευσης και διαμονής. 

4. Οδηγία 2008/115/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 
16ης ∆εκεμβρίου 2008 σχετικά με τους κοινούς κανόνες και διαδικασίες στα 
κράτη μέλη για επιστροφή των παράνομων διαμενόντων υπηκόων τρίτων 
χωρών. 

5. Οδηγία 2009/52/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 18ης 
Ιουνίου 2009 σχετικά με την επιβολή ελάχιστων προτύπων όσον αφορά τις 
κυρώσεις και τα μέτρα κατά των εργοδοτών που απασχολούν παράνομα 
διαμένοντες υπηκόους τρίτων χωρών.   

 Στο προοίμιο της εν λόγω Οδηγίας αναφέρεται, μεταξύ άλλων, ότι «τα ισχύοντα 
συστήματα κυρώσεων έχουν αποδειχθεί ανεπαρκή, για να εξασφαλίσουν την 
πλήρη τήρηση των απαγορεύσεων που επιβάλλονται όσον αφορά την 
απασχόληση παράνομα διαμενόντων υπηκόων τρίτων χωρών».  Σύμφωνα με 
την ίδια Οδηγία, πέρα από τη θέσπιση κατάλληλων ανάλογα με την περίπτωση 
ποινών, τα κράτη μέλη πρέπει να προβλέψουν τη δυνατότητα περαιτέρω 
κυρώσεων κατά εργοδοτών, περιλαμβανομένου του μερικού ή πλήρους 
αποκλεισμού από δημόσιες παροχές, ενισχύσεις ή επιδοτήσεις, 
συμπεριλαμβανομένων των γεωργικών επιδοτήσεων, του αποκλεισμού από 
διαδικασίες δημόσιων συμβάσεων και της μερικής ή πλήρους ανάκτησης των 
δημόσιων παροχών, ενισχύσεων ή επιδοτήσεων που χορηγήθηκαν, 
περιλαμβανομένων των χρηματοδοτήσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης που 
διαχειρίζονται τα κράτη μέλη. 

6. Απόφαση του Συμβουλίου της 27ης Μαρτίου 2000 για τη βελτιωμένη ανταλλαγή 
πληροφοριών για καταπολέμηση των παραποιημένων ταξιδιωτικών εγγράφων 
(2000/261/∆ΕΥ). 

7. Απόφαση πλαίσιο του Συμβουλίου της 19ης Ιουλίου 2002 για την καταπολέμηση 
της εμπορίας ανθρώπων (2002/629/∆ΕΥ). 

Τοποθετήσεις της επιτροπής 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της από τους εκπροσώπους των δήμων, τους 
κυβερνητικούς αρμοδίους, την αστυνομία και τις ενδιαφερόμενες οργανώσεις, καθώς 
και τις βασικές αρχές και τις κατευθυντήριες γραμμές που θέτει η Ευρωπαϊκή Ένωση 
για τη μεταναστευτική πολιτική, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις/εισηγήσεις: 

1. Οι οικονομικές διαφορές μεταξύ ανεπτυγμένων και αναπτυσσόμενων χωρών, η 
παγκοσμιοποίηση, το εμπόριο, τα πολιτικά προβλήματα και η αστάθεια στις 
χώρες καταγωγής, οι δυνατότητες εξεύρεσης εργασίας και εξασφάλισης 
καλύτερης ζωής στις ανεπτυγμένες χώρες συγκαταλέγονται μεταξύ των 
βασικών παραγόντων που ωθούν τα άτομα σε διεθνή κινητικότητα.  Η Κύπρος, 
τα σύνορα της οποίας αποτελούν το ανατολικότερο εξωτερικό σύνορο της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αντιμετωπίζει ιδιαίτερες μεταναστευτικές προκλήσεις, 
που απαιτούν σωστή διαχείριση στα πλαίσια μιας ολοκληρωμένης 
μεταναστευτικής πολιτικής.  Το πρόβλημα της παράνομης εισόδου μεταναστών 
παρουσιάζεται εντονότερο στην Κύπρο σε σχέση με τις άλλες μεσογειακές 
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χώρες, καθώς μεγάλος αριθμός παράνομων μεταναστών εισέρχεται στη 
∆ημοκρατία από τα κατεχόμενα από την Τουρκία εδάφη, στα οποία η Κυπριακή 
∆ημοκρατία δεν ασκεί οποιοδήποτε έλεγχο. 

2. Η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να προβεί σε διαβήματα προς τον ευρωπαϊκό 
οργανισμό FRONTEX, ο οποίος είναι αρμόδιος για τη διαχείριση και διαφύλαξη 
των εξωτερικών συνόρων της Ένωσης, προκειμένου να υπάρξει ο 
απαιτούμενος συντονισμός και να ενισχυθεί η Κυπριακή ∆ημοκρατία στις 
προσπάθειες που καταβάλλει για έλεγχο και αποτελεσματική διαχείριση των 
μεταναστευτικών ροών. 

3. Στη βάση της αρχής της αλληλεγγύης μεταξύ των κρατών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και της δίκαιης κατανομής των βαρών, η Κυπριακή 
∆ημοκρατία πρέπει να διεκδικεί περαιτέρω οικονομική στήριξη από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση για τη διαχείριση της μεταναστευτικής ροής, που είναι 
δυσανάλογα μεγάλη σε σχέση με το μέγεθος και τον πληθυσμό της. 

4. Η επιτροπή χαιρετίζει τη σύσταση της Ειδικής Επιτροπής Εμπειρογνωμόνων για 
την ένταξη των μεταναστών στην κυπριακή κοινωνία και αναμένει να δει το έργο 
της επιτροπής αυτής.  

5. Η επιτροπή καλεί το κράτος να στηρίξει τις τοπικές αρχές στην κατάρτιση 
προγραμμάτων που συμβάλλουν στην ομαλή ένταξη των μεταναστών στην 
κυπριακή κοινωνία.  Επίσης, η επιτροπή καλεί την κυβέρνηση να ετοιμάσει 
νομοθετική ρύθμιση που θα βελτιώνει το νομικό πλαίσιο που διέπει τη δίωξη της 
παράνομης αλλαγής χρήσης υποστατικών από ιδιοκτήτες για τη στέγαση 
αλλοδαπών και το κλείσιμο ακατάλληλων για οίκηση οικοδομών, έτσι ώστε η εν 
λόγω νομοθεσία να καταστεί πιο ευέλικτη και αποτελεσματική. 

6. Η επιτροπή καλεί την αστυνομία να επεκτείνει τις εκστρατείες ενημέρωσης και 
επιμόρφωσης των αλλοδαπών για τους κανόνες οδικής ασφάλειας, ούτως ώστε 
οι ίδιοι να μην κινδυνεύουν κατά τη διακίνησή τους στους δρόμους και 
ταυτόχρονα να μη συνιστούν κίνδυνο για τους άλλους οδηγούς. 

7. Η επιτροπή θεωρεί ότι το δικαίωμα στην εκπαίδευση δεν μπορεί να εξαρτάται 
από την εθνική καταγωγή, τη γλώσσα, τη θρησκεία ούτε βεβαίως από τη 
νομιμότητα ή το καθεστώς διαμονής των γονιών ενός παιδιού στην Κύπρο.  Η 
επιτροπή αναγνωρίζει ότι οι πολιτικές και οι προτεραιότητες που έχει θέσει το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού για την ένταξη των παιδιών των 
οικονομικών μεταναστών στο εκπαιδευτικό μας σύστημα βρίσκονται προς τη 
σωστή κατεύθυνση, ταυτόχρονα όμως επισημαίνει την ανάγκη καλλιέργειας 
πνεύματος αποδοχής και αλληλοκατανόησης και καταπολέμησης της 
προκατάληψης και της ξενοφοβίας στα σχολεία.  

8. Η επιτροπή εισηγείται τη μελέτη από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων του ενδεχομένου εισαγωγής 
συστήματος κουπονιών για σίτιση των αιτητών ασύλου με ανάλογη μείωση του 
επιδόματος που δίδεται σ’ αυτούς.  

9. Η επιτροπή επισημαίνει τα προβλήματα που παρουσιάζονται στην πρόσβαση 
των μεταναστών στις υπηρεσίες υγείας.  Η επιτροπή αναγνωρίζει τις αδυναμίες 
που υπάρχουν στο υφιστάμενο νομικό πλαίσιο και καλεί το υπουργείο να 
μελετήσει συγκριτικά με άλλες ευρωπαϊκές χώρες την έκταση της ιατρικής 
περίθαλψης που προσφέρεται σε αλλοδαπούς και να την επεκτείνει, στο βαθμό 
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που αυτό είναι δυνατό στα πλαίσια των διεθνών και ευρωπαϊκών μας 
υποχρεώσεων. 

10. Τέλος η επιτροπή διαπιστώνει την έλλειψη συντονισμού ανάμεσα στις 
υπηρεσίες του κράτους, τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης και την αστυνομία και 
εισηγείται το Υπουργείο Εσωτερικών, ως το καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργείο, να 
θεσμοθετήσει διαδικασίες που θα ενισχύουν το συντονισμό και την 
ολοκληρωμένη αντιμετώπιση των προβλημάτων που προκύπτουν από τη 
μετανάστευση. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για το θέμα «Έκθεση Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά με τα 
παράπονα με αρ. Α/Π 24/2007, 129/2007, 320/2007 και 660/2007 κατά του 

Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος  Χρήστος Πουργουρίδης 

 Φειδίας Σαρίκας  Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Πανίκκος Σταυριανός  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μελέτησε αυτεπάγγελτα το πιο πάνω θέμα σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 12 Ιουνίου 2008 και στις 10 Φεβρουαρίου 2011.  Στην πρώτη 
συνεδρίαση κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και εκπρόσωποι της 
Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Εκτάκτων ∆ημοσίων Υπαλλήλων. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
εξέτασε την πιο πάνω έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η οποία αφορά τα 
παράπονα ομάδας έκτακτων υπαλλήλων που υποβλήθηκαν στο Γραφείο του 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως στις 3 και 18 Ιανουαρίου, στις 12 Φεβρουαρίου και την 21η και 
στις 28 Μαρτίου 2007 κατά του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού. 

 Όπως αναφέρεται στην έκθεση, όλα τα παραπονούμενα πρόσωπα, τα οποία 
μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2006 υπηρετούσαν εκτάκτως στη δημόσια υπηρεσία στη 
βάση ετήσιων/διετών συμβολαίων και που έκτοτε υπηρετούν με δεκαπενθήμερα 
συμβόλαια, ισχυρίζονται ότι, ενώ μέχρι και την υποβολή των παραπόνων τους είχαν 
συμπληρώσει διάστημα τριάντα μηνών ως εργοδοτούμενοι με εργασία ορισμένου 
χρόνου, το εμπλεκόμενο τμήμα παραλείπει και/ή αρνείται να θεωρήσει τις υφιστάμενες 
συμβάσεις εργασίας τους ως συμβάσεις αορίστου διαρκείας.   

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως στη σχετική έκθεσή της, αποσπάσματα της οποίας 
περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα, κατέληξε στο συμπέρασμα ότι, 
σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία, όταν εργοδότης απασχολεί εργοδοτούμενο με 
σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου, είτε κατόπιν ανανέωσης της σύμβασης 
εργασίας ορισμένου χρόνου είτε άλλως, εφόσον ο εργοδοτούμενος αυτός είχε 
προηγουμένως απασχοληθεί για συνολική περίοδο τριάντα μηνών ή περισσότερο με 
σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου, ανεξαρτήτως σειράς διαδοχικών συμβάσεων 
εργασίας ορισμένου χρόνου, η σύμβαση θα θεωρείται για όλους τους σκοπούς ως 
σύμβαση αορίστου διαρκείας και οποιαδήποτε πρόνοια στη σύμβαση αυτή η οποία 
περιορίζει τη διάρκειά της δε θα ισχύει, εκτός αν ο εργοδότης αποδείξει ότι η 
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εργοδότηση του εργοδοτουμένου με σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου μπορεί να 
δικαιολογηθεί από αντικειμενικούς λόγους. 

 Με βάση την πρόνοια αυτή, οποιαδήποτε σύμβαση εργασίας ορισμένου 
χρόνου, είτε αυτή είχε μονοετή/διετή διάρκεια είτε δεκαπενθήμερη, εφόσον συντρέχουν 
οι λοιπές προϋποθέσεις που η ίδια πρόνοια τάσσει, θεωρείται αυτοδίκαια ως σύμβαση 
αορίστου διαρκείας, εκτός αν ο εργοδότης αποδείξει ότι συντρέχουν αντικειμενικοί 
λόγοι για να μη συμβεί κάτι τέτοιο. 

 Από την άλλη, οι εκπρόσωποι του αρμόδιου τμήματος, του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού, είχαν ισχυριστεί ότι στην περίπτωση των εν λόγω 
εκτάκτων συνέτρεχαν οι αντικειμενικοί λόγοι που προβλέπει η νομοθεσία, αφού η 
πρόσληψη σε δεκαπενθήμερη βάση γίνεται κυρίως για την αναπλήρωση κάποιων 
άλλων εργοδοτουμένων που βρίσκονται σε άδεια ασθενείας/μητρότητας ή για την 
εκτέλεση προσωρινών εργασιών και για τους λόγους αυτούς μπορεί να αποκλειστεί η 
μετατροπή της σύμβασης εργασίας σε αορίστου χρόνου δυνάμει της σχετικής 
νομοθεσίας.   

 Θα πρέπει να σημειωθεί ότι η επιτροπή εξέτασε διεξοδικά την έκθεση της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, στην οποία παρουσιάζονται οι θέσεις των ενδιαφερόμενων 
προσώπων, η νομική άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, οι απόψεις του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, καθώς και τα συμπεράσματα/ 
εισηγήσεις και συστάσεις της επιτρόπου.  Για σκοπούς καλύτερης κατανόησης του 
θέματος, παρατίθενται στο επισυνημμένο παράρτημα αυτούσια ή προσαρμοσμένα 
αποσπάσματα από την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως. 

 Εισάγοντας το θέμα, ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, 
Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, βουλευτής του Ευρωπαϊκού Κόμματος, κ. Ρίκκος 
Ερωτοκρίτου τόνισε ότι, παρά τη σχετική πληροφόρηση που είχε από την Επίτροπο 
∆ιοικήσεως ότι το εμπλεκόμενο τμήμα τελικά συμμορφώθηκε με την έκθεσή της, έστω 
και αν πράγματι υπήρξε συμμόρφωση, εξακολουθεί να υπάρχει η ανάγκη 
αντιμετώπισης των θεσμικών ζητημάτων που απορρέουν από αυτή την έκθεση.  Και 
τούτο γιατί με τη λύση που δόθηκε δεν έχει ρυθμιστεί θεσμικά το ζήτημα, με κίνδυνο, 
αν ξαναπαρουσιαστούν στο μέλλον οι ίδιες περιστάσεις, το τμήμα να λειτουργήσει 
πιθανότατα με τον ίδιο τρόπο.  Ως εκ τούτου, σύμφωνα με τον ίδιο, θα πρέπει να 
διευκρινιστεί η ερμηνεία που δίνει η εκτελεστική εξουσία στο καθεστώς των 
απασχολουμένων σε δεκαπενθήμερη βάση.  Είναι συναφώς υποχρέωση της 
εκτελεστικής εξουσίας να αντιμετωπίσει το ζήτημα σε θεσμικά συντεταγμένη πρακτική, 
έχοντας ως βάση την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και τη σχετική γνωμάτευση 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Εκφράζοντας τις απόψεις της και επεξηγώντας το περιεχόμενο της έκθεσής της 
ενώπιον της επιτροπής, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως ανέφερε τα ακόλουθα:  

1. Το παράπονο υποβλήθηκε στο Γραφείο του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως από 
μεμονωμένα άτομα που υπηρετούσαν τότε ως έκτακτοι υπάλληλοι, καθώς και εκ 
μέρους της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Εκτάκτων ∆ημοσίων 
Υπαλλήλων.  Το θέμα που εγείρετο ουσιαστικά αφορούσε την ερμηνεία 
συγκεκριμένης νομοθεσίας σε σχέση με τα άτομα που υπηρετούσαν στη βάση 
δεκαπενθήμερων συμβολαίων, αλλά είχαν συμπληρώσει διάστημα τριάντα 
μηνών ως εργοδοτούμενοι και το κατά πόσο θα έπρεπε να τους δοθούν 
συμβάσεις αορίστου χρόνου. 
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2. Η θέση του τμήματος, όπως δόθηκε τότε στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως, ήταν ότι 
αυτό μπορούσε να γίνει μόνο για όσους υπαλλήλους είχαν διετή συμβόλαια, 
αλλά όχι γι’ αυτούς που είχαν δεκαπενθήμερα. 

3. Εξέφρασε τη διαφωνία της με την ερμηνεία της νομοθεσίας που δόθηκε από το 
αρμόδιο τμήμα, δεδομένου ότι, εφόσον συνέτρεχαν όλες οι υπόλοιπες 
προϋποθέσεις που προνοούσε ο νόμος, δεν είχε σημασία αν οι υπάλληλοι 
υπηρετούσαν σε δεκαπενθήμερη ή ετήσια βάση και συνεπώς θα έπρεπε οι 
συμβάσεις τους να μετατραπούν σε  αορίστου διαρκείας. 

4. Επί του θέματος υπήρξε σχετική γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, με την οποία η επίτροπος συμφώνησε. 

5. Η πιο πάνω έκθεση υποβλήθηκε από το γραφείο της επιτρόπου στις 10 Μαΐου 
2007.  Στη συνέχεια, στις 29 Ιουνίου 2007, με επιστολή που απέστειλε ο τότε 
διευθυντής του τμήματος στην επίτροπο, την πληροφόρησε ότι αποφασίστηκε η 
συμμόρφωση με τις θέσεις της, όπως αυτές εκφράζονταν στην έκθεση.  Για το 
λόγο αυτό οι έκτακτοι υπάλληλοι ορισμένου χρόνου που απασχολούνταν σε 
συνεχή διετή βάση, των οποίων τα συμβόλαια εξέπνευσαν την 30ή ∆εκεμβρίου 
2006 και οι οποίοι στη συνέχεια προσελήφθησαν σε δεκαπενθήμερη βάση από 
την 1η Ιανουαρίου 2007, μέχρι τον καταρτισμό των νέων κατά περίπτωση 
καταλόγων, εφόσον συμπλήρωσαν ή θα συμπληρώσουν κατά την περίοδο της 
δεκαπενθήμερης αυτής εργοδότησης τριάντα συνολικά μήνες απασχόλησης, θα 
καταστούν από την ημερομηνία συμπλήρωσης της περιόδου αυτής έκτακτοι με 
συμβόλαια αορίστου χρόνου. 

6. Ο αριθμός των έκτακτων υπαλλήλων που θα προσληφθούν με βάση τους νέους 
καταλόγους, σύμφωνα με την πιο πάνω εγκύκλιο, πρέπει να μειωθεί ανάλογα 
με τον αριθμό των εκτάκτων των οποίων οι συμβάσεις έχουν καταστεί ή θα 
καταστούν μέχρι την ημερομηνία προσλήψεως αορίστου χρόνου. 

7. Παρά τα πιο πάνω νεότερα στοιχεία, διευκρίνισε ότι η προσέγγιση του γραφείου 
της είναι γενικότερη, θεωρώντας ότι τα συμβόλαια που ήταν δεκαπενθήμερα δε 
διαφοροποιούσαν την κατάσταση και ότι και αυτά θα έπρεπε να γίνουν 
αορίστου χρόνου.  Πρόσθεσε όμως ότι, επειδή όλοι οι παραπονούμενοι 
υπάλληλοι που προσέφυγαν ενώπιόν της καλύπτονται από την πιο πάνω 
εγκύκλιο, το θέμα για την ίδια έχει λήξει. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, αναπτύσσοντας τις θέσεις του τμήματός του επί του 
θέματος, ανέφερε τα ακόλουθα: 

1. Η εγκύκλιος η οποία εξεδόθη δεν ισχύει μόνο για την περίπτωση των 
υπαλλήλων που προσέφυγαν στο Γραφείο του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, αλλά 
ισχύει για όλες τις περιπτώσεις, συμπεριλαμβανομένων και εκείνων για τις 
οποίες κάθε φορά υπάρχει ανανέωση ανά διετία.  Αν το Υπουργικό Συμβούλιο 
αποφάσιζε ότι θα προσλάβει ξανά εκτάκτους, η νέα περίοδος θα κάλυπτε την 
επόμενη διετία από την 1η Ιανουαρίου 2009 μέχρι και το 2010.  Επειδή δε θα 
καταρτίζονταν οι κατάλογοι για χρονικό διάστημα τεσσάρων-πέντε μηνών, 
εκείνοι που απασχολούνταν βάσει του προηγούμενου συμβολαίου, που έληγε 
το ∆εκέμβρη του 2008, θα απασχολούνταν σε δεκαπενθήμερη βάση, μέχρι να 
καταρτιστούν οι νέοι κατάλογοι με βάση τα νέα κριτήρια και τη νέα κατάταξη. 
Εφόσον συντρέχουν οι προϋποθέσεις της νομοθεσίας, καλύπτονται επίσης και 
οι υπόλοιποι, που δεν είχαν διετή συμβόλαια. Τα δεκαπενθήμερα συμβόλαια 
αφορούν συνήθως προσωρινές εργασίες, στον κανόνα αυτό όμως υπάρχει 
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παρέκκλιση όπου έναντι μόνιμης ανάγκης για κάποιο διάστημα, είτε γιατί δε 
δόθηκε η έγκριση του υπουργείου είτε για άλλο λόγο, προσλαμβάνεται κάποιος 
σε δεκαπενθήμερη βάση.  Αυτές οι περιπτώσεις καλύπτονται.  Ωστόσο, δεν 
πρέπει να καλύπτονται οι περιπτώσεις όπου κάποιος προσλαμβάνεται για 
κάποιο διάστημα για αντικατάσταση άλλου υπαλλήλου που απουσιάζει ή 
κάποιου που είναι άρρωστος.  Προσμετράται βεβαίως και η διακεκομμένη 
απασχόληση. 

2. Επεξηγώντας την ισχύουσα διαδικασία, ανέφερε ότι το Υπουργικό Συμβούλιο 
κατά το μήνα Οκτώβριο κάθε χρόνου υπολογίζει τις ανάγκες του επόμενου 
χρόνου όσον αφορά προσλήψεις έκτακτου προσωπικού.  Υπάρχει 
συγκεκριμένη διαδικασία, προβλέπεται από το νόμο η προκήρυξη της ανάγκης, 
γίνεται δημοσίευση στον τύπο, υποβάλλονται αιτήσεις οι οποίες εξετάζονται σε 
δεκαπέντε ημέρες, προβάλλονται ενστάσεις κ.λπ. 

3. Το έκτακτο προσωπικό βρίσκεται σε μια μισθολογική κλίμακα, αλλά οι 
υπάλληλοι αυτοί δεν προάγονται, δηλαδή κατέχουν κάποιες κλίμακες, όπως 
ενδεικτικά αναφέρθηκε η Κλίμακα Α8-10-11, και παραμένουν εκεί.  Για τους 
πτυχιούχους η περίοδος παραμονής τους στην Κλίμακα Α8-10-11 είναι 
δεκαοκτώ χρόνια. 

4. Το καθεστώς των συμβάσεων των εκτάκτων δεν είναι θέμα του τμήματος, αλλά 
της πολιτικής βούλησης της κάθε κυβέρνησης, που καθορίζει την κατάστασή 
τους. 

5. Η εκτελεστική εξουσία έχει ήδη καταθέσει νομοσχέδιο στη Βουλή που ρυθμίζει 
το θέμα των εκτάκτων.  Ας σημειωθεί ότι και στο παρελθόν προσμετρήθηκε η 
περίοδος των δεκαπενθήμερων συμβολαίων χωρίς να ερμηνευθεί σαφώς κατά 
πόσο η εργασία που προσέφεραν οι έκτακτοι αυτοί ήταν προσωρινής φύσεως. 

6. Τα συμβόλαια του 80% των εκτάκτων έχουν γίνει αορίστου χρόνου και σε μικρό 
διάστημα όλοι θα έχουν τέτοια συμβόλαια. 

7. Το τμήμα δεν πρόκειται να εκδώσει πλέον δεκαπενθήμερα συμβόλαια, αλλά 
μόνο διετή, για εργασίες που είναι διετείς ή και διάρκειας πέραν των δύο 
χρόνων. 

8. Η προσπάθεια του τμήματος εστιάζεται στο να εξευρεθεί νομοθετικός τρόπος οι 
έκτακτοι αυτοί να παραμείνουν στη δημόσια υπηρεσία και η εγκύκλιος έγινε για 
να εξυπηρετήσει αυτή την προσπάθεια. 

9. Αποφασίστηκε από το δικαστήριο ότι οι σχέσεις των εκτάκτων είναι σχέσεις 
ιδιωτικού δικαίου και ότι αρμόδιο δικαστήριο για επίλυση αυτών των θεμάτων 
είναι το ∆ικαστήριο Εργατικών ∆ιαφορών.  Ωστόσο, το τμήμα δραστηριοποιείται 
συνεχώς, για να επιλύσει τα κάθε λογής προβλήματα που εγείρονται, κάνοντας 
πολύ περισσότερα από όσα θα έπρεπε να κάνει. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
συμπληρωματικά με τη γνωμάτευση που δόθηκε επί του θέματος και η οποία 
περιλαμβάνεται αναλυτικά στην έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και στο 
επισυνημμένο παράρτημα της παρούσας έκθεσης, ανέφερε ενώπιον της επιτροπής τα 
ακόλουθα: 

1. Η γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ομιλεί από μόνη της 
για το θέμα αυτό, η ουσία όμως του θέματος έγκειται στο πώς ερμηνεύονται οι 
αντικειμενικοί λόγοι που αναφέρονται στη σχετική νομοθεσία.  Είναι σημαντικό 
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να διασαφηνιστεί ότι οι αντικειμενικοί λόγοι μπορεί να συντρέχουν και σε μια 
σύμβαση εργασίας η οποία μπορεί να είναι και πέραν των τριάντα μηνών, αλλά 
να εξακολουθεί να είναι προσωρινή.  Η ερμηνεία για το αν συντρέχουν 
αντικειμενικοί λόγοι πρέπει να γίνεται για κάθε περίπτωση ξεχωριστά, 
εξετάζοντας τη συγκεκριμένη σύμβαση εργασίας, τα καθήκοντα που ασκούνται, 
τη φύση των καθηκόντων αυτών και με ποιο τρόπο ανανεώνονται οι συμβάσεις. 

2. Η γενική αρχή και φιλοσοφία του νόμου είναι ότι πρέπει να αποτρέπεται η 
κατάχρηση των διαδοχικών συμβάσεων, ώστε να μην έχουμε εργαζομένους για 
τους οποίους να υπάρχουν διαδοχικές συμβάσεις ορισμένου χρόνου χωρίς 
ουσιαστικά να μπορούν να έχουν τα δικαιώματα σύμβασης αορίστου χρόνου. 

3. Η θέση του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας είναι ξεκάθαρη 
ότι πρέπει σε κάθε περίπτωση να εξετάζεται ποια ήταν τα συγκεκριμένα 
καθήκοντα που ασκούσαν οι δεκαπενθήμεροι υπάλληλοι.   

4. Συντρέχουν οι αντικειμενικοί λόγοι, όταν η σύμβαση στηρίζεται σε συγκεκριμένη 
θέση και σε συγκεκριμένη αναπλήρωση. 

 Εκφράζοντας τις θέσεις της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Εκτάκτων 
∆ημοσίων Υπαλλήλων, ο πρόεδρός της δήλωσε στην επιτροπή τα ακόλουθα: 

1. Οι υπάλληλοι που προσέφυγαν στο Γραφείο του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως το έτος 
2007 είχαν συμπληρώσει ήδη τριάντα μήνες εργασίας και η σύμβασή τους 
μετατράπηκε σε σύμβαση αορίστου χρόνου.  Μετά την κατάθεση του σχετικού 
παραπόνου κυκλοφόρησε η εγκύκλιος του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού και προσφέρθηκαν στους υπαλλήλους μη δεκαπενθήμερα 
συμβόλαια. 

2. Οι μοναδικές περιπτώσεις δεκαπενθήμερων υπαλλήλων που υπάρχουν σήμερα  
αφορούν εργαζομένους στο ταχυδρομείο οι οποίοι προσλαμβάνονται είτε για 
δύο μήνες κατά την περίοδο των Χριστουγέννων είτε για δύο μήνες κατά την 
περίοδο του καλοκαιριού, όπου υπάρχει πολλή δουλειά, και κανένας από 
αυτούς δεν εξέφρασε παράπονο. 

3. Η Παγκύπρια Συντονιστική Επιτροπή Εκτάκτων ∆ημοσίων Υπαλλήλων συζητά 
με τους αρμοδίους για το ποια πρέπει να είναι η ημερομηνία που κάποιος 
γίνεται εργαζόμενος με σύμβαση αορίστου χρόνου, διότι πιθανόν να 
δημιουργηθούν προβλήματα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
εκφράζει την ικανοποίησή της για το γεγονός ότι έχει επιλυθεί το πρόβλημα των 
συγκεκριμένων έκτακτων υπαλλήλων, ωστόσο σημειώνει ότι αυτό έγινε μετά την 
υποβολή του σχετικού παραπόνου από τους ενδιαφερομένους προς την Επίτροπο 
∆ιοικήσεως και μετά από το σχετικό συμπέρασμα της έκθεσής της, που 
αδιαμφισβήτητα κατέληξε στην ανάγκη μετατροπής των συμβολαίων των 
παραπονουμένων σε αορίστου διαρκείας.  Ωστόσο, η επιτροπή σημειώνει ότι η 
κυβέρνηση έλυσε προσωρινά μόνο το πρόβλημα χωρίς να το ρυθμίσει θεσμικά.  Και 
τούτο γιατί η τακτική της κατάργησης στο μέλλον των δεκαπενθήμερων συμβολαίων 
και η παροχή στους εκτάκτους διετών συμβολαίων μπορεί να ισχύσει για κάποιο 
διάστημα, υπάρχει όμως το ενδεχόμενο, αν η κυβέρνηση αποφασίσει εκ νέου να 
προσλάβει έκτακτους υπαλλήλους σε δεκαπενθήμερη βάση, να προκύψουν τα ίδια 
προβλήματα.   

 Για όλους αυτούς τους λόγους το αρμόδιο τμήμα της εκτελεστικής εξουσίας 
οφείλει να μελετήσει σε βάθος το όλο ζήτημα και, αφού λάβει υπόψη τη γνωμάτευση 
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του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και τα συμπεράσματα και τις εισηγήσεις της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, να ρυθμίσει θεσμικά το ζήτημα των εκτάκτων, 
διαμορφώνοντας ανάλογα και το κατάλληλο νομοθετικό πλαίσιο εκεί και όπου 
απαιτείται. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις συμφωνούν με τη ρύθμιση του όλου θέματος με θεσμικό 
τρόπο ως θέμα αρχής, αλλά παράλληλα χαιρετίζουν την πρωτοβουλία της κυβέρνησης 
να καταθέσει τον Ιούλιο του 2009 στη Βουλή των Αντιπροσώπων δύο νομοσχέδια, 
βάσει των οποίων ρυθμίζονται τα ζητήματα που αφορούν το πλαίσιο εργοδότησης των 
δημόσιων έκτακτων υπαλλήλων. 

 Τέλος, η επιτροπή επιφυλάσσεται να παρακολουθεί την εξέλιξη του όλου 
θέματος και να επανέλθει για επανεξέτασή του, εφόσον το κρίνει σκόπιμο. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

ΑΠΟΣΠΑΣΜΑΤΑ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΟΥ ∆ΙΟΙΚΗΣΕΩΣ ΣΤΟ ΥΠΟ 
ΣΥΖΗΤΗΣΗ ΘΕΜΑ 

 Στην έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως επί του θέματος αναφέρεται ότι το 
εμπλεκόμενο τμήμα στηρίζει την άρνησή του σε σχετική γνωμάτευση του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, σύμφωνα με την οποία: 

«1. Η πρόσληψη έκτακτου προσωπικού για την ικανοποίηση αναγκών στη δημόσια 
υπηρεσία σε δεκαπενθήμερη βάση γίνεται κυρίως για την αναπλήρωση 
κάποιων άλλων εργοδοτουμένων που βρίσκονται σε άδεια 
ασθενείας/μητρότητας ή για την εκτέλεση προσωρινών εργασιών.  Σημειώνεται 
ότι οι εργοδοτούμενοι επί δεκαπενθήμερης βάσης αποτελούν εργοδοτούμενους 
με εργασία ορισμένου χρόνου κατά την έννοια του περί Εργοδοτουμένων με 
Εργασία Ορισμένου Χρόνου Νόμου του 2003 (στο εξής “ο σχετικός νόμος”). 

2. Οι πιο πάνω λόγοι πρόσληψης εμπίπτουν εκ πρώτης όψεως στους 
αντικειμενικούς λόγους του άρθρου 7(2)(α) και (β) του σχετικού νόμου, του περί 
Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς 
Μεταχείρισης) Νόμου του 2003 [Ν. 98(1)/2003] και ως εκ τούτου μπορεί να 
αποκλειστεί η μετατροπή της σύμβασης εργασίας σε αορίστου χρόνου δυνάμει 
του άρθρου 7(1) του σχετικού νόμου.   

3. Παρά ταύτα, ορισμένα από τα πρόσωπα που απασχολούνται επί 
δεκαπενθήμερης βάσης για τους πιο πάνω λόγους έχουν ήδη συμπληρώσει 
περίοδο συνολικής απασχόλησης στη δημόσια υπηρεσία διάρκειας τριάντα 
μηνών. 

4. Ο σχετικός νόμος υιοθετεί την Οδηγία 1999/70/ΕΚ σχετικά με τη συμφωνία 
πλαίσιο για την εργασία ορισμένου χρόνου που συνήφθη από τη CES, τη 
UNICE και το CEEP (στο εξής “η σχετική Οδηγία”), στόχος της οποίας είναι 
μεταξύ άλλων η αποτροπή της κατάχρησης διαδοχικών συμβάσεων εργασίας 
ορισμένου χρόνου από τους εργοδότες.  Ως εκ τούτου, η ερμηνεία και εφαρμογή 
του σχετικού νόμου θα πρέπει να επιτυγχάνει τους σκοπούς τους οποίους θέτει 
η σχετική Οδηγία. 

5. Υπό το φως των πιο πάνω, για να κριθεί κατά πόσο οι συμβάσεις εργασίας των 
εν λόγω προσώπων θα πρέπει να μετατραπούν σε αορίστου χρόνου σύμφωνα 
με τις διατάξεις του άρθρου 7(1) ή κατά πόσο εμπίπτουν στις περιπτώσεις των 
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αντικειμενικών λόγων του άρθρου 7(2) του σχετικού νόμου, θα πρέπει να 
εξετάζονται κατά περίπτωση τα πιο κάτω: 

 Κατά πόσο τα πιο πάνω αναφερόμενα πρόσωπα αντικαθιστούν 
συγκεκριμένα πρόσωπα για περίοδο τουλάχιστον τριάντα μηνών, 
περίπτωση κατά την οποία θα μπορούσαν να εφαρμοστούν οι διατάξεις 
του άρθρου 7(2)(β) ή κατά πόσο αξιοποιούνται από το Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού για την αντικατάσταση διαφορετικών 
προσώπων που κατά καιρούς απουσιάζουν από τη δημόσια υπηρεσία με 
άδεια ασθενείας/μητρότητας.  Στη δεύτερη περίπτωση συμπεραίνεται ότι 
δεν είναι δυνατή η επίκληση των αντικειμενικών λόγων του άρθρου 7(2) 
του σχετικού νόμου, αφού ουσιαστικά τα πρόσωπα αυτά απασχολούνται 
σε συνεχή δεκαπενθήμερη βάση για την αντικατάσταση γενικά όσων 
προσώπων απουσιάζουν για οποιοδήποτε λόγο από την εργασία τους. 
Τυχόν αντίθετη ερμηνεία θα οδηγούσε σε καταστρατήγηση των 
διατάξεων του σχετικού νόμου, καθώς και των στόχων της σχετικής 
Οδηγίας αναφορικά με την αποτροπή της κατάχρησης των διαδοχικών 
συμβάσεων εργασίας ορισμένου χρόνου. 

 Το ίδιο με τα πιο πάνω θα πρέπει να ισχύσει και σε σχέση με πρόσωπα 
τα οποία προσλαμβάνονται σε δεκαπενθήμερη βάση για την εκτέλεση 
προσωρινών εργασιών. Σε περίπτωση που τα πρόσωπα αυτά 
απασχολούνται για την εκτέλεση διαφόρων προσωρινών εργασιών που 
είναι αναγκαίες στη δημόσια υπηρεσία και όχι για συγκεκριμένη 
προσωρινή εργασία σε συγκεκριμένο τμήμα, τότε συμπεραίνεται ότι δεν 
μπορούν να εφαρμοστούν οι διατάξεις του άρθρου 7(2)(α). 

 Τέλος, για σκοπούς υπολογισμού της συνολικής απασχόλησης με σύμβαση 
εργασίας ορισμένου χρόνου, θα πρέπει να λαμβάνεται υπόψη ο χρόνος απασχόλησης 
στη δημόσια υπηρεσία επί οποιασδήποτε βάσης, δηλαδή δεκαπενθήμερης, ετήσιας ή 
διετούς. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, αφού έλαβε υπόψη της την πιο πάνω γνωμοδότηση, 
αφού επικοινώνησε μέσω επιστολών με το εμπλεκόμενο τμήμα και περαιτέρω αφού 
μελέτησε τη σχετική νομοθεσία, κατέληξε στις πιο κάτω διαπιστώσεις ή/και προέβη 
στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Η διαδικασία πλήρωσης εκτάκτων θέσεων στη δημόσια υπηρεσία διέπεται από 
τους περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους.  Σύμφωνα με το άρθρο 3(3) του νόμου αυτού, 
πρόσληψη έκτακτου υπαλλήλου στη δημόσια υπηρεσία μόνο δυνάμει του εν 
λόγω νόμου γίνεται.   

2. Η Σημείωση 10 του Πρώτου Πίνακα-∆ελτία ∆απανών του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου του 2007 προβλέπει περί δαπανών την απασχόληση προσωπικού σε 
κάθε υπουργείο για δεκαπέντε εργάσιμες ημέρες και, αν είναι απαραίτητο, 
παράταση της εργοδότησης για άλλες δεκαπέντε εργάσιμες ημέρες. 

3. Τον Απρίλιο του έτους 2002 κατατέθηκε στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου 
(Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμος του 2002».  Σύμφωνα με την 
αιτιολογική έκθεση του κατατεθέντος νομοσχεδίου, σκοπός του ήταν η 
εναρμόνιση της κυπριακής νομοθεσίας με την Οδηγία 1999/70/ΕΚ του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, της 28ης Ιουνίου 1999, σχετικά με τη 
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συμφωνία πλαίσιο για την εργασία ορισμένου χρόνου που συνήφθη από τη 
CES, τη UNICE και το  CEEP. 

 Το άρθρο 7 του εν λόγω νομοσχεδίου, το οποίο έφερε τον πλαγιότιτλο “Μέτρα 
Αποφυγής Κατάχρησης”, στα εδάφια (1) και (2) αυτού περιλάμβανε τις εξής 
προβλέψεις: 

   “7.(1)  Όπου: 

    (α) εργοδότης απασχολεί εργοδοτούμενο με σύμβαση 
εργασίας ορισμένου χρόνου, είτε κατόπιν ανανέωσης της 
σύμβασης ή άλλως. 

    (β) ο εργοδοτούμενος αυτός είχε προηγουμένως απασχοληθεί 
για συνολική περίοδο τριάντα μηνών ή περισσότερο με 
σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου ανεξαρτήτως σειράς 
διαδοχικών συμβάσεων εργασίας ορισμένου χρόνου, η 
σύμβαση θα θεωρείται για όλους τους σκοπούς ως 
σύμβαση αορίστου διάρκειας και οποιαδήποτε πρόνοια στη 
σύμβαση αυτή η οποία περιορίζει τη διάρκειά της δε θα 
ισχύει, εκτός εάν ο εργοδότης αποδείξει ότι η εργοδότηση 
του εργοδοτουμένου με σύμβαση εργασίας ορισμένου 
χρόνου μπορεί να δικαιολογηθεί από αντικειμενικούς 
λόγους. 

     (2)  Αντικειμενικοί λόγοι υφίστανται ιδιαίτερα όταν: 

    (α) Οι ανάγκες της επιχείρησης ως προς την εκτέλεση μιας 
εργασίας είναι προσωρινές. 

    (β) Ο εργοδοτούμενος αναπληρώνει κάποιον άλλο 
εργοδοτούμενο. 

    (γ) Η ιδιαιτερότητα της υπό εκτέλεση εργασίας δικαιολογεί την 
ορισμένη χρονική διάρκεια της σύμβασης. 

    (δ) Ο εργοδοτούμενος με εργασία ορισμένου χρόνου 
εργοδοτείται υπό δοκιμασία. 

    (ε) Η εργοδότηση με σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου 
γίνεται κατ’ εφαρμογή δικαστικής απόφασης. 

   (στ) Ο εργοδοτούμενος αμείβεται από πιστώσεις του 
Προϋπολογισμού, που προορίζονται για εργασία ορισμένου 
χρόνου.”. 

4. Το νομοσχέδιο αυτό ψηφίστηκε και αποτελεί νόμο, τον περί Εργοδοτουμένων με 
Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμο του 
2003 [Ν. 98(Ι)/2003, όπως στη συνέχεια τροποποιήθηκε].  Όσον αφορά το 
άρθρο 7(2), στο τελικό κείμενο του νόμου περιλήφθηκαν όλες οι προβλέψεις 
που παρατίθενται στην παράγραφο (2) πιο πάνω, πλην αυτής που 
περιλαμβανόταν στο εδάφιο (στ).  Ο νομοθέτης δηλαδή απάλειψε την πρόνοια 
σύμφωνα με την οποία αντικειμενικό λόγο μη μετατροπής της σύμβασης από 
ορισμένου σε αορίστου χρόνου θα αποτελούσε το γεγονός ότι ο 
εργοδοτούμενος αμείβεται από πιστώσεις του προϋπολογισμού που 
προορίζονται για εργασία ορισμένου χρόνου.  Το εδάφιο (στ) στο τελικό κείμενο 
του νόμου περιλαμβάνει πρόνοια άσχετη με την παρούσα υπόθεση. 
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5. Όλες οι συμβάσεις εργασίας που με βάση τις πρόνοιες των περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
Νόμων το δημόσιο ως εργοδότης είχε συνάψει με πρόσωπα που απασχόλησε 
εκτάκτως σε θέσεις της δημόσιας υπηρεσίας, τόσο οι μονοετούς όσο και οι 
διετούς διάρκειας, έληξαν την 31η ∆εκεμβρίου 2006.  Από την 1η Ιανουαρίου 
2007 και μέχρι την ολοκλήρωση των διαδικασιών σύναψης νέων συμβάσεων με 
βάση τον ίδιο νόμο οι ανάγκες που προκύπτουν, ένεκα της ύπαρξης κενών 
θέσεων στη δημόσια υπηρεσία, καλύπτονται με προσωπικό που 
προσλαμβάνεται σε δεκαπενθήμερη βάση και με πρόνοια για παράτασή τους 
για ακόμα ένα δεκαπενθήμερο.  Όταν οι συμβάσεις αυτές λήξουν, συνάπτονται 
πανομοιότυπες, με τα ίδια πρόσωπα, για τα επόμενα δύο δεκαπενθήμερα κ.ο.κ. 

6. Στις 6 Απριλίου 2006 ο διευθυντής του Τμήματος Αρχαιοτήτων, αναφερόμενος 
στο θέμα της απασχόλησης έκτακτου προσωπικού στο τμήμα του, ζήτησε να 
πληροφορηθεί από το διευθυντή του εμπλεκόμενου τμήματος κατά πόσο οι 
περιπτώσεις υπαλλήλων που υπηρέτησαν εκτάκτως και που κατά το κρίσιμο 
χρονικό διάστημα της ετοιμασίας των καταλόγων υποψηφίων εκτάκτων για τις 
προσλήψεις που θα ακολουθούσαν υπηρετούσαν σε δεκαπενθήμερη βάση και 
οι οποίοι είχαν ήδη συμπληρώσει ή επρόκειτο να συμπληρώσουν πριν από την 
ετοιμασία των καταλόγων αυτών περίοδο συνολικής (δηλαδή σε έκτακτη και 
δεκαπενθήμερη βάση) απασχόλησης τριάντα μηνών έπρεπε να τύχουν 
αξιολόγησης, για σκοπούς έκτακτου διορισμού, ή αν τα συμβόλαιά τους θα 
μετατρέπονταν σε αορίστου διαρκείας.  

7. Στις 18 Απριλίου 2006 ο διευθυντής του εμπλεκόμενου τμήματος με επείγουσα 
επιστολή του προς το Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας με θέμα το νόμο 
98(Ι)/2003 ζήτησε να έχει τη γνωμοδότησή του για το κατά πόσο τυγχάνει 
εφαρμογής το εδάφιο (1) του άρθρου 7 του πιο πάνω αναφερόμενου νόμου, 
στις περιπτώσεις των εργοδοτουμένων με το καθεστώς της δεκαπενθήμερης 
βάσεως, δηλαδή κατά πόσο και αυτοί οι εργοδοτούμενοι θα μετατραπούν σε 
εργοδοτουμένους αορίστου χρόνου. 

8. Την 21η Ιουνίου 2006, απαντώντας ο διευθυντής του εμπλεκόμενου τμήματος 
στο διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων, ανέφερε ότι, δεδομένου ότι δεν 
κατέστη δυνατή η ολοκλήρωση της διαδικασίας για καταρτισμό καταλόγου 
εκτάκτων, η υπηρεσία των εν λόγω εκτάκτων πάνω σε δεκαπενθήμερη βάση 
μπορεί να ληφθεί υπόψη, για σκοπούς υπολογισμού του χρόνου απασχόλησής 
τους.  Επίσης, ο ίδιος ανέφερε πως, δεδομένου ότι οι έκτακτοι υπάλληλοι στους 
οποίους γίνεται αναφορά έχουν συμπληρώσει τους τριάντα μήνες 
απασχόλησης, το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού έχει την άποψη 
ότι το υφιστάμενο έκτακτο προσωπικό μπορεί να παραμείνει και να ετοιμαστούν 
συμβόλαια αορίστου χρόνου.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 
7 του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση 
∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου του 2003 [Ν. 98(Ι)/2003], ο οποίος 
δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας με ημερομηνία 25 
Ιουλίου 2003, οι εργοδοτούμενοι με σύμβαση ορισμένου χρόνου που, από την 
ημερομηνία δημοσίευσης του νόμου και μετά θα συμπληρώνουν συνολική 
περίοδο απασχόλησης τριάντα μηνών, ανεξαρτήτως σειράς διαδοχικών 
συμβάσεων, θα καθίστανται εργοδοτούμενοι αορίστου χρόνου, αφού από την 
περίοδο αυτή αφαιρεθούν οι άδειες απουσίας χωρίς απολαβές.   

9. Γνωματεύοντας σχετικά με όσα του ζητήθηκαν με την επιστολή που αναφέρεται 
στην έβδομη παράγραφο ανωτέρω, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
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αναφέρει ότι, για να κριθεί κατά πόσο οι συμβάσεις εργασίας των εν λόγω 
προσώπων θα πρέπει να μετατραπούν σε αορίστου χρόνου, σύμφωνα με τις 
διατάξεις του άρθρου 7(1), ή κατά πόσο εμπίπτουν στις περιπτώσεις των 
αντικειμενικών λόγων του άρθρου 7(2) του σχετικού νόμου, θα πρέπει να 
εξετάζονται κατά περίπτωση τα πιο κάτω: 

“α. Κατά πόσο τα πιο πάνω αναφερόμενα πρόσωπα αντικαθιστούν 
συγκεκριμένα πρόσωπα για περίοδο τουλάχιστον τριάντα μηνών, 
περίπτωση κατά την οποία θα μπορούσαν να εφαρμοστούν οι διατάξεις 
του άρθρου 7(2)(β), ή κατά πόσο αξιοποιούνται από το Τμήμα ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού για την αντικατάσταση διαφορετικών 
προσώπων που κατά καιρούς απουσιάζουν από τη δημόσια υπηρεσία με 
άδεια ασθενείας/μητρότητας.  Στη δεύτερη περίπτωση έχω την άποψη ότι 
δεν είναι δυνατή η επίκληση των αντικειμενικών λόγων του άρθρου 7(2) 
του σχετικού νόμου, αφού ουσιαστικά τα πρόσωπα αυτά απασχολούνται 
σε συνεχή δεκαπενθήμερη βάση για την αντικατάσταση γενικά όσων 
προσώπων απουσιάζουν για οποιοδήποτε λόγο από την εργασία τους.  
Τυχόν αντίθετη ερμηνεία θα οδηγούσε σε καταστρατήγηση των 
διατάξεων του σχετικού νόμου, καθώς και των στόχων της σχετικής 
Οδηγίας αναφορικά με την αποτροπή της κατάχρησης των διαδοχικών 
συμβάσεων εργασίας ορισμένου χρόνου. 

β. Το ίδιο με τα πιο πάνω θα πρέπει να ισχύσει και σε σχέση με πρόσωπα 
τα οποία προσλαμβάνονται σε δεκαπενθήμερη βάση για την εκτέλεση 
προσωρινών εργασιών.  Σε περίπτωση που τα πρόσωπα αυτά 
απασχολούνται για την εκτέλεση διαφόρων προσωρινών εργασιών που 
είναι αναγκαίες στη δημόσια υπηρεσία και όχι για συγκεκριμένη 
προσωρινή εργασία σε συγκεκριμένο τμήμα, τότε έχω την άποψη ότι δεν 
μπορούν να εφαρμοστούν οι διατάξεις του άρθρου 7(2)(α). 

γ. Τέλος, για σκοπούς υπολογισμού της συνολικής απασχόλησης με 
σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου θα πρέπει να λαμβάνεται υπόψη ο 
χρόνος απασχόλησης στη δημόσια υπηρεσία επί οποιασδήποτε βάσης, 
δηλαδή δεκαπενθήμερης, ετήσιας ή διετούς”. 

10. Με επιστολή της η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, ημερομηνίας 29 Ιανουαρίου 2007, 
αναφορικά με το παράπονο υπ’ αριθμόν Α/Π 24/2007, ζήτησε από το 
εμπλεκόμενο τμήμα να την ενημερώσει για κάθε μια από τις παραπονούμενες 
αν είχε συμπληρώσει τριαντάμηνη υπηρεσία με σύμβαση εργασίας ορισμένου 
χρόνου και, αν ναι, κατά πόσο αξιοποιήθηκε από το τμήμα για την 
αντικατάσταση γενικά προσώπων που κατά καιρούς απουσίαζαν από τα 
καθήκοντά τους, κυρίως για λόγους υγείας/μητρότητας. 

11. Το εμπλεκόμενο τμήμα κοινοποίησε απάντησή του στο Γραφείο της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως προς τους παραπονούμενους του Α/Π 129/2007, ημερομηνίας 26 
Φεβρουαρίου 2007, όπου την πληροφορούσε ότι, σύμφωνα με την ισχύουσα 
πολιτική, υπάλληλοι αορίστου χρόνου μπορούν να καταστούν υπάλληλοι οι 
οποίοι συμπληρώνουν τριάντα μήνες συνολικής υπηρεσίας.  Απαραίτητη όμως 
προϋπόθεση για μετατροπή της σύμβασης απασχόλησης έκτακτου υπαλλήλου 
σε σύμβαση αορίστου χρόνου είναι αυτός να απασχολείται με σύμβαση 
απασχόλησης συνεχούς βάσης (με ετήσιο ή διετές συμβόλαιο).  ∆ιευκρινίζεται 
ωστόσο ότι η υπηρεσία των υπαλλήλων που συμπληρώνουν συνολική 
απασχόληση τριάντα μηνών, ενώ εργοδοτούνται σε δεκαπενθήμερη βάση, 
συνυπολογίζεται, για σκοπούς υπολογισμού της απαιτούμενης υπηρεσίας, για 
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μετατροπή της σύμβασης απασχόλησής τους από ορισμένου σε αορίστου 
διαρκείας, όταν και εφόσον αυτοί προσληφθούν πάνω σε συνεχή βάση. 

12. Στις 28 Μαρτίου 2008 η Επίτροπος ∆ιοικήσεως απέστειλε επιστολή προς το 
διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού ζητώντας του να 
την πληροφορήσει περί της νομικής βάσης επί της οποίας εδράζεται η άρνηση 
του τμήματός του να υπολογίσει την περίοδο που οι παραπονούμενες 
εργάζονται επί δεκαπενθήμερης βάσης, για σκοπούς μετατροπής των 
συμβάσεών τους σε συμβάσεις αορίστου χρόνου.  Όπως και το ίδιο το τμήμα 
γνωρίζει, οι έκτακτοι λειτουργοί των οποίων τα συμβόλαια έχουν λήξει στη 
συντριπτική τους πλειοψηφία εξακολουθούν να υπηρετούν σε δεκαπενθήμερη 
βάση, εξασφαλίζοντας πολλά και συνεχόμενα συμβόλαια μέχρι την ετοιμασία 
των επόμενων καταλόγων (διαδικασία η οποία διαρκεί συνήθως έξι περίπου 
μήνες) και ασκώντας τα ίδια καθήκοντα με αυτά που ασκούσαν στη βάση 
μονοετούς ή διετούς συμβολαίου.  Περαιτέρω, οι περιπτώσεις των προσώπων 
που προσλαμβάνονται σε δεκαπενθήμερη βάση, για σκοπούς αναπλήρωσης 
άλλων εργοδοτουμένων που βρίσκονται σε άδεια ασθενείας/μητρότητας, ή για 
την εκτέλεση προσωρινών εργασιών, στις οποίες αναφέρθηκε ο διευθυντής του 
εμπλεκόμενου τμήματος ζητώντας γνωμοδότηση από το Γενικό Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, δεν αποτελούν παρά ένα μικρό ποσοστό του συνόλου των 
περιπτώσεων των προσώπων που εργοδοτούνται σε τέτοια βάση.   

 Με δεδομένα τα πιο πάνω, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως εξέφρασε την άποψη πως 
από το γεγονός και μόνο ότι ένας εργοδοτούμενος υπηρετεί σε δεκαπενθήμερη 
βάση (σε αντιδιαστολή με τη μονοετή ή διετή) δεν αποδεικνύεται ότι η 
εργοδότησή του δικαιολογείται από “αντικειμενικούς λόγους” και ότι συνεπώς η 
σύμβασή του μπορεί, με βάση το άρθρο 7(1) του Ν. 98(Ι)/2003, να μη 
μετατρέπεται σε σύμβαση αορίστου χρόνου.  Οι λόγοι για τους οποίους τα 
πρόσωπα αυτά προσλαμβάνονται (συνήθως επανειλημμένα) σε 
δεκαπενθήμερη βάση στις περισσότερες περιπτώσεις δεν είναι άλλοι από 
αυτούς για τους οποίους προσλαμβάνονται σε μονοετή ή διετή βάση:  η κάλυψη 
αναγκών που προκύπτουν από την ύπαρξη κενών μόνιμων θέσεων. 

13. Με επιστολή του προς το Γραφείο της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, ημερομηνίας 27 
Μαρτίου 2007, η οποία παραλήφθηκε στις 26 Απριλίου 2007, αναφορικά με το 
παράπονο με αριθμό Α/Π 24/2007, ο διευθυντής του εμπλεκόμενου τμήματος, 
αφού τοποθετείται κατά τον τρόπο κατά τον οποίο τοποθετήθηκε, όπως φαίνεται 
στη δωδέκατη παράγραφο, σημειώνει ότι η πολιτική του τμήματός του έχει 
καθοριστεί στα πλαίσια σχετικής καθοδήγησης από λειτουργούς της Νομικής 
Υπηρεσίας κατά τη διάρκεια συναντήσεων που πραγματοποιήθηκαν, με σκοπό 
τη ρύθμιση επιμέρους θεμάτων που προκύπτουν όσον αφορά την εφαρμογή 
του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου (Απαγόρευση 
∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου του 2003 [Ν. 98(Ι)/2003].   

 ∆οθέντων των πιο πάνω, όπως αναφέρει, και σε συνάρτηση με το γεγονός ότι 
οι παραπονούμενες κατά το χρόνο που συμπλήρωσαν τριάντα μήνες συνολικής 
απασχόλησης εργοδοτούνταν σε δεκαπενθήμερη βάση, σύμφωνα με τα 
διαλαμβανόμενα στην εγκύκλιο του τμήματος με αριθμό 1323/14.12.06, θα 
έχουν τη δυνατότητα να καταστούν υπάλληλοι αορίστου χρόνου, μόνο όταν και 
εφόσον με τον καταρτισμό των νέων καταλόγων εργοδοτηθούν πάνω σε συνεχή 
βάση.  

14. Με επιστολή του ημερομηνίας 26 Απριλίου 2007 ο ίδιος διευθυντής, 
αναφερόμενος στην παραπονούμενη Α/Π 660/2007, πληροφόρησε το Γραφείο 
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της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως ότι το Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 
στα πλαίσια εφαρμογής της ισχύουσας νομοθεσίας, σύμφωνα με την οποία 
υπάλληλοι ορισμένου χρόνου μπορούν να καταστούν υπάλληλοι αορίστου 
χρόνου με τη συμπλήρωση τριάντα μηνών συνολικής απασχόλησης, μετατρέπει 
τα συμβόλαια των έκτακτων υπαλλήλων, οι οποίοι προσλαμβάνονται με βάση 
τον περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και 
Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμο, σε συμβόλαια αορίστου χρόνου μόλις αυτοί 
συμπληρώσουν τριάντα μήνες συνολικής απασχόλησης. Ωστόσο, έκτακτοι 
υπάλληλοι που προσλαμβάνονται επί δεκαπενθήμερης βάσης, σύμφωνα με τη 
Σημείωση 10 του Πρώτου Πίνακα-∆ελτία ∆απανών του περί Προϋπολογισμού 
Νόμου, δεν τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης, αφού αυτοί επιβαρύνουν 
συγκεκριμένα κονδύλια, που αφορούν στην κάλυψη έκτακτης απασχόλησης για 
καθορισμένη περίοδο ή/και εποχιακές ανάγκες. 

 Περαιτέρω, για τις συγκεκριμένες αυτές περιπτώσεις, που αφορούν έκτακτες 
υπαλλήλους με διετή συμβόλαια που έληξαν την 31η ∆εκεμβρίου 2006, 
ημερομηνία κατά την οποία αυτές δε συμπλήρωναν τριάντα μήνες συνολικής 
απασχόλησης, με την εκπνοή των συμβολαίων τους και για σκοπούς 
διευκόλυνσης της ομαλής λειτουργίας των κυβερνητικών τμημάτων κρίθηκε ως 
η πλέον υπό τις περιστάσεις πρόσφορος κατ’ οικονομία διευθέτηση η συνέχιση 
της εργοδότησής τους υπό το καθεστώς της δεκαπενθήμερης απασχόλησης, 
σύμφωνα με τη Σημείωση 10 του περί Προϋπολογισμού Νόμου, έτσι ώστε να 
παρασχεθεί χρόνος μέχρι τον καταρτισμό των νέων καταλόγων, όπως 
προβλέπεται στον περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη 
∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμο.  Με την εν λόγω διευθέτηση 
παρασχέθηκε η δυνατότητα στους έκτακτους υπαλλήλους ορισμένου χρόνου να 
συνεχίσουν να εργοδοτούνται μέχρι τον καταρτισμό των τελικών καταλόγων, 
γεγονός που γι’ αυτούς συνιστά ευνοϊκή μεταχείριση, η οποία όμως σε καμιά 
περίπτωση δεν προϋποθέτει ούτε διασφαλίζει τη συνέχιση της εργοδότησής 
τους, αφού δεν είναι δεδομένη η κατάταξή τους σε σειρά των καταλόγων που να 
επιτρέπει την πρόσληψή τους πάνω σε διετή βάση. 

 Σύμφωνα με το διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, 
η μη μετατροπή των συμβολαίων των συγκεκριμένων έκτακτων υπαλλήλων σε 
αορίστου χρόνου κατά τη διάρκεια της απασχόλησής τους επί δεκαπενθήμερης 
βάσης δεν μπορεί σε καμιά περίπτωση να θεωρηθεί ότι συγκρούεται με την 
πρόνοια του άρθρου 7 του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου 
Χρόνου (Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου, αφού ο λόγος για τον 
οποίο αυτό γίνεται εμπίπτει στους αντικειμενικούς λόγους στους οποίους ο 
νόμος αναφέρεται.  Το γεγονός ότι ο συγκεκριμένος λόγος δεν είναι μεταξύ 
αυτών που ο νόμος ενδεικτικά αναφέρει δε δικαιολογεί διαφορετική μεταχείριση 
των παραπονουμένων, λαμβανομένου μάλιστα υπόψη ότι, αν και εφόσον αυτοί 
τελικά περιληφθούν στους νέους καταλόγους που θα ετοιμαστούν, η πάνω σε 
δεκαπενθήμερη βάση απασχόλησή τους θα συνυπολογιστεί, για σκοπούς 
συμπλήρωσης των τριάντα μηνών απασχόλησης που απαιτείται για μετατροπή 
τους από ορισμένου σε αορίστου χρόνου. 

 ∆ιαφορετική αντιμετώπιση του θέματος θα καταστρατηγούσε τις αρχές του 
διοικητικού δικαίου και ειδικότερα την αρχή της ισότητας, δοθέντος ότι η ούτως ή 
άλλως ευνοϊκή μεταχείριση της οποίας οι εν λόγω υπάλληλοι έτυχαν θα 
δημιουργούσε κατάσταση άνισης μεταχείρισης έναντι των λοιπών υποψηφίων 
για πρόσληψη για έκτακτη απασχόληση, δυνάμει του περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Έκτακτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία 
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Νόμου, αφού θα αποστερούσε από τους τελευταίους το δικαίωμα, όπως τούτο 
ρητά ορίζεται στο άρθρο 41 του νόμου που κωδικοποιεί τις γενικές αρχές του 
διοικητικού δικαίου, σύμφωνα με το οποίο “η αρχή της ισότητας ενώπιον του 
νόμου και της διοίκησης επιβάλλει την ισότητα πρόσβασης στις δημόσιες 
λειτουργίες και την εξασφάλιση ίσων ευκαιριών σε κάθε πολίτη για τη διεκδίκηση 
θέσης ή αξιώματος στην πολιτεία”. 

 Όπως από τα πιο πάνω συνάγεται, αναφέρει ο ίδιος, η μη μετατροπή των 
συμβολαίων των παραπονουμένων σε αορίστου χρόνου δε συνιστά άρνηση 
από μέρους της διοίκησης για παροχή των δικαιωμάτων τους, αλλά 
συμμόρφωση προς τις αρχές που πρέπει να διέπουν τη δράση της, μεταξύ των 
οποίων και η αρχή της αναλογικότητας, με βάση την οποία το διοικητικό όργανο 
κατά την άσκηση της διακριτικής του εξουσίας οφείλει να λαμβάνει υπόψη και να 
σταθμίζει όλα τα άμεσα αναμιγμένα στην υπόθεση συμφέροντα, αναντίλεκτα 
περιλαμβανομένων και εκείνων των λοιπών υποψηφίων που αποτείνονται για 
πρόσληψη για έκτακτη απασχόληση. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, αφού έλαβε υπόψη της τα πιο πάνω, κατέληξε στα 
ακόλουθα συμπεράσματα-κριτική-εισηγήσεις-συστάσεις: 

 Το άρθρο 7(1) και (2) του περί Εργοδοτουμένων με Εργασία Ορισμένου Χρόνου 
(Απαγόρευση ∆υσμενούς Μεταχείρισης) Νόμου του 2003 προβλέπει ότι, όταν 
εργοδότης απασχολεί εργοδοτούμενο με σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου, είτε 
κατόπιν ανανέωσης της σύμβασης εργασίας ορισμένου χρόνου είτε άλλως, εφόσον ο 
εργοδοτούμενος αυτός είχε προηγουμένως απασχοληθεί για συνολική περίοδο τριάντα 
μηνών ή περισσότερο με σύμβαση εργασίας ορισμένου χρόνου, ανεξαρτήτως σειράς 
διαδοχικών συμβάσεων εργασίας ορισμένου χρόνου, η σύμβαση θα θεωρείται για 
όλους τους σκοπούς ως σύμβαση αορίστου διάρκειας και οποιαδήποτε πρόνοια στη 
σύμβαση αυτή η οποία περιορίζει τη διάρκειά της δε θα ισχύει, εκτός αν ο εργοδότης 
αποδείξει ότι η εργοδότηση του εργοδοτουμένου με σύμβαση εργασίας ορισμένου 
χρόνου μπορεί να δικαιολογηθεί από αντικειμενικούς λόγους. 

 Με βάση την πρόνοια αυτή, οποιαδήποτε σύμβαση εργασίας ορισμένου 
χρόνου, είτε αυτή είχε μονοετή/διετή διάρκεια είτε δεκαπενθήμερη, εφόσον συντρέχουν 
οι λοιπές προϋποθέσεις που η ίδια πρόνοια τάσσει, θεωρείται αυτοδίκαια ως σύμβαση 
αορίστου διάρκειας, εκτός αν ο εργοδότης αποδείξει ότι συντρέχουν αντικειμενικοί 
λόγοι, για να μη συμβεί κάτι τέτοιο. 

 Αυτή φαίνεται ότι ήταν και η θέση του διευθυντή του εμπλεκόμενου τμήματος 
αρχικά, αφού στην επιστολή του προς το διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων ρητά 
αναφέρεται ότι η υπηρεσία των υπηρετούντων σε δεκαπενθήμερη βάση μπορεί να 
ληφθεί υπόψη, για σκοπούς υπολογισμού του χρόνου απασχόλησής τους.  Όπως 
αναφέρεται στην εν λόγω επιστολή, το προσωπικό αυτό μπορεί να παραμείνει στην 
υπηρεσία και να ετοιμαστούν συμβόλαια αορίστου χρόνου. 

 Σύμφωνα με βάσιμες πληροφορίες της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, όπως η ίδια 
αναφέρει, το ίδιο συνέβη και με το προσωπικό που υπηρετούσε με δεκαπενθήμερα 
συμβόλαια στο Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού. 

 ∆εν είναι γνωστό τι ήταν αυτό που μεσολάβησε, ώστε το εμπλεκόμενο τμήμα να 
αλλάξει στάση επί του συγκεκριμένου θέματος.  Όπως ανέφερε ο διευθυντής του, το 
τμήμα ενεργεί κατόπιν προφορικών συμβουλών του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας.  Αυτό είναι κάτι που, όπως η ίδια η επίτροπος διευκρίνισε, δεν είναι σε 
θέση να γνωρίζει.  Το μόνο στοιχείο που είχε στα χέρια της σχετικά με ζητηθείσα εκ 
μέρους του εμπλεκόμενου τμήματος και δοθείσα από το Γενικό Εισαγγελέα της 
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∆ημοκρατίας γνωμοδότηση είναι τα όσα αναφέρονται ανωτέρω και που αφορούν τις 
περιπτώσεις πρόσληψης προσωπικού σε δεκαπενθήμερη βάση, κυρίως για σκοπούς 
αναπλήρωσης εργοδοτουμένων που βρίσκονται σε άδεια μητρότητας ή ασθενείας ή 
για την εκτέλεση προσωρινών εργασιών. 

 Όχι μόνο δεν προκύπτει από πουθενά ότι οι περιπτώσεις των 
παραπονουμένων έγιναν για τέτοιους σκοπούς (για συγκεκριμένες παραπονούμενες η 
Επίτροπος ∆ιοικήσεως ζήτησε γραπτώς να πληροφορηθεί αν οι προσλήψεις τους 
έγιναν για τέτοιους σκοπούς, όμως δεν πήρε απάντηση), αλλά όπως ο Γενικός 
Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας γνωμάτευσε, ακόμα και σ’ αυτές τις περιπτώσεις πρέπει 
να γίνονται συγκεκριμένοι διαφορισμοί, χωρίς να σημαίνει εξ ορισμού ότι, αν ο σκοπός 
της πρόσληψης προσωπικού σε δεκαπενθήμερη βάση είναι αυτός που περιγράφει ο 
διευθυντής του εμπλεκόμενου τμήματος, θεωρείται ότι συντρέχουν αντικειμενικοί λόγοι 
μη μετατροπής των συμβολαίων από ορισμένης σε αορίστου διαρκείας.  Πολύ 
περισσότερο, αν ο σκοπός της πρόσληψης σε αυτή τη βάση δεν είναι αυτός. 

 Είναι φανερό πως η γνωμοδότηση αυτή, για την οποία δε γνωρίζει η επίτροπος 
αν το εμπλεκόμενο τμήμα επικαλείται ή όχι στις απαντήσεις του προς τους 
παραπονουμένους, όχι μόνο δε στηρίζει τη στάση του στο γενικότερο θέμα της 
μετατροπής των συμβολαίων από ορισμένης σε αορίστου διάρκειας, αλλά αντίθετα, 
σύμφωνα με αυτή, η μη μετατροπή των δεκαπενθήμερων συμβολαίων σε αορίστου 
διάρκειας τότε μόνο θα είναι σύννομη, αν οι εργοδοτούμενοι αυτοί προσλαμβάνονται 
για αντικατάσταση συγκεκριμένων προσώπων.  Αντίθετη ερμηνεία, όπως αναφέρει ο 
Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, με τον οποίο συμφωνεί η επίτροπος, θα 
οδηγούσε σε καταστρατήγηση των διατάξεων του σχετικού νόμου, καθώς και των 
στόχων της Οδηγίας αναφορικά με την αποτροπή κατάχρησης των διαδοχικών 
συμβάσεων εργασίας ορισμένου χρόνου. 

 Το εμπλεκόμενο τμήμα επικαλείται ακόμα τις πρόνοιες του Ν. 158(Ι)/99, για να 
στηρίξει τις απόψεις του.  Εκτός του ότι δημιουργεί ερωτήματα το γεγονός ότι αυτές οι 
πρόνοιες δεν απασχόλησαν το τμήμα στο πρόσφατο παρελθόν (παράδειγμα Τμήματος 
Αρχαιοτήτων), θα πρέπει να αναφερθούν τα εξής:  Ο νομοθέτης, ψηφίζοντας το Ν. 
98(Ι)/2003 και χωρίς να αγνοεί την ύπαρξη του Ν. 158(Ι)/99, ρύθμισε συγκεκριμένα 
θέματα.  Όσες περιπτώσεις εμπίπτουν στις πρόνοιές του δεν μπορεί παρά να 
διέπονται από αυτόν.  Οι συμβάσεις ορισμένου χρόνου μετατρέπονται, βάσει του ιδίου, 
σε αορίστου διάρκειας και όσες θέσεις εξακολουθούν να παραμένουν κενές μπορεί να 
τις διεκδικήσει πας ενδιαφερόμενος.  Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως δεν μπορεί να 
αντιληφθεί γιατί ο διευθυντής του εμπλεκόμενου τμήματος να μην έχει τις ίδιες 
ανησυχίες (παραβίαση του δικαιώματος ισότητας πρόσβασης στις δημόσιες 
λειτουργίες κ.λπ.), όταν η περίοδος των τριάντα μηνών συμπληρώνεται κατά το χρόνο 
που βρίσκονται εν ισχύ συμβόλαια μονοετούς ή διετούς διάρκειας. 

 Επί του τελευταίου αυτού ζητήματος πρέπει να σημειωθεί το εξής οξύμωρο, 
κατά την Επίτροπο ∆ιοικήσεως:  Ο διευθυντής του εμπλεκόμενου τμήματος αναφέρει 
ότι, εφόσον συναφθούν συμβόλαια μονοετούς/διετούς διάρκειας, τότε, για σκοπούς 
μετατροπής των συμβολαίων αυτών σε αορίστου διάρκειας, θα συνυπολογίζεται η 
περίοδος κατά την οποία ο έκτακτος έχει υπηρετήσει με δεκαπενθήμερο συμβόλαιο.  Η 
επίτροπος κατέβαλε σοβαρότατη προσπάθεια να βρει ένα λόγο για τον οποίο το ίδιο 
γεγονός στη μια περίπτωση, δηλαδή πριν από τον καταρτισμό των νέων συμβάσεων, 
να μην μπορεί να ληφθεί υπόψη (να εγείρονται γι’ αυτό ζητήματα παραβίασης 
δικαιωμάτων άλλων διοικούμενων κ.λπ.) και στην άλλη, μετά τον καταρτισμό των νέων 
συμβάσεων, να λαμβάνεται υπόψη και να προσμετράται (χωρίς να εγείρεται κανένα 
παρόμοιο ζήτημα και χωρίς να δημιουργείται κανένα πρόβλημα). 
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 Ο διευθυντής του εμπλεκόμενου τμήματος ως λόγο μη μετατροπής των 
δεκαπενθήμερων συμβολαίων σε αορίστου διάρκειας επικαλείται και το γεγονός ότι οι 
βάσει τέτοιων συμβολαίων εργοδοτούμενοι επιβαρύνουν συγκεκριμένα κονδύλια του 
προϋπολογισμού, που αφορούν την κάλυψη έκτακτης απασχόλησης για καθορισμένη 
περίοδο. 

 Το θέμα, όπως προκύπτει, έχει απασχολήσει το νομοθέτη, ο οποίος κατά την 
ψήφιση του τελικού κειμένου του νόμου απάλειψε την πρόβλεψη που περιλαμβανόταν 
στο νομοσχέδιο, σύμφωνα με την οποία θα συνιστούσε αντικειμενικό λόγο μη 
μετατροπής μιας σύμβασης από ορισμένου σε αορίστου χρόνου το γεγονός ότι ο 
εργοδοτούμενος αμείβεται από πιστώσεις του προϋπολογισμού που προορίζονται για 
εργασία ορισμένου χρόνου.  Συνεπώς, η επίκληση του λόγου αυτού δε στηρίζει την 
πολιτική που ακολουθεί το εμπλεκόμενο τμήμα. 

 ∆εδομένων των πιο πάνω, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως κατέληξε στο ότι ο 
νομοθέτης έχει κάνει τις επιλογές του, προκειμένου να ρυθμίσει το θέμα της 
μετατροπής των συμβολαίων των εργοδοτουμένων για ορισμένο χρόνο σε 
εργοδοτουμένους για αόριστο χρόνο.  Σε αυτό το νόμο, ο οποίος όπως και κάθε άλλος 
υπερισχύει οποιασδήποτε προσωπικής άποψης και οποιασδήποτε πολιτικής που το 
εμπλεκόμενο τμήμα θέλει να εφαρμόσει για το συγκεκριμένο θέμα, δεν περιλήφθηκε 
οποιαδήποτε πρόνοια που να διαφοροποιεί τους μη μονίμως εργοδοτουμένους στο 
δημόσιο ανάλογα με τη χρονική διάρκεια των συμβολαίων τους.  Οι εργοδοτούμενοι, 
τόσο στη βάση συμβολαίων μονοετούς/διετούς διάρκειας όσο και στη βάση 
δεκαπενθήμερης διάρκειας, καλύπτουν τις ανάγκες της δημόσιας υπηρεσίας σε 
προσωπικό λόγω ύπαρξης κενών μόνιμων θέσεων.  Το εμπλεκόμενο τμήμα, με βάση 
όλα όσα εκτίθενται πιο πάνω και λόγω της ανερμάτιστης πολιτικής του επί του 
θέματος, κρίνεται ότι απέτυχε στο να αποδείξει την ύπαρξη αντικειμενικών λόγων για 
μη μετατροπή των δεκαπενθήμερων συμβολαίων σε συμβόλαια αορίστου διάρκειας.  
Η απόδειξη αυτή είναι όρος απαράβατος για τη μη μετατροπή.  Στην ανυπαρξία της, 
σύμφωνα με τις πρόνοιες του νόμου, η σύμβαση, δεκαπενθήμερης ή μεγαλύτερης 
διάρκειας, για όλους τους σκοπούς θα θεωρείται ως αορίστου διάρκειας.  Και αυτό 
κρίνεται ότι συμβαίνει και μάλιστα αυτοδίκαια, χωρίς να υπάρχει ανάγκη για έκδοση 
οποιασδήποτε σχετικής διοικητικής πράξης εκ μέρους του εμπλεκόμενου υπουργείου 
για όσους μη μονίμως εργοδοτουμένους του δημοσίου έχουν συμπληρώσει υπηρεσία 
τριάντα μηνών στη βάση συμβολαίων οποιασδήποτε διάρκειας, εκτός και αν η 
περίπτωσή τους είναι αυτή για την οποία ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας 
γνωμάτευσε ότι είναι δυνατή η επίκληση των διατάξεων του άρθρου 7(2)(β) του Ν. 
98/2003. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως εισηγήθηκε όπως τα πιο πάνω τύχουν της αναγκαίας 
μελέτης από το διευθυντή του εμπλεκόμενου τμήματος, που αναμένεται να 
προσαρμόσει ανάλογα τις πολιτικές του τμήματος στο θέμα της μετατροπής των 
συμβολαίων από ορισμένης σε αορίστου διάρκειας. 

 Επισημαίνεται ότι η πιο πάνω εισήγηση εξυπηρετεί πρώτιστα τα συμφέροντα 
του ίδιου του κράτους, που με τη μετατροπή των συμβολαίων καρπούται το 
αποτέλεσμα από την πρόσληψη του πιο πάνω προσωπικού, στο οποίο για δυο 
ολόκληρα χρόνια είχε επενδύσει χρόνο, κόπο και χρήμα». 

Ενδιάμεση έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών για το θέμα «Παρουσίαση και υλοποίηση των στόχων του 
Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα των Ανδρών και Γυναικών 2007-2013» 

Παρόντες: 
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 Ντίνα Ακκελίδου, πρόεδρος Ανδρέας Κυπριανού 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Σοφοκλής Φυττής 

 Στέλλα Κυριακίδου Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Γεώργιος Γεωργίου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 
συζήτησε το πιο πάνω θέμα, το οποίο ενεγράφη στις 14 Μαΐου 2008, για σκοπούς 
αυτεπάγγελτης εξέτασης έπειτα από πρόταση της επιτροπής σε δεκαεπτά συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 28ης Μαΐου 2008 και 19ης Μαΐου 
2010.   

 Στα πλαίσια της συζήτησης του υπό αναφορά θέματος κλήθηκαν και εξέφρασαν 
θέσεις και απόψεις ενώπιον της επιτροπής η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο Υπουργός Παιδείας 
και Πολιτισμού, εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα Εργασίας, Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας, Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, Μονάδα Ευρωπαϊκού 
Ταμείου), του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η 
Επίτροπος ∆ιοικήσεως, η Επίτροπος Νομοθεσίας, η γενική γραμματέας του Εθνικού 
Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, εκπρόσωποι των γυναικείων 
οργανώσεων ΠΟΓΟ, ΓΟ∆ΗΣΥ, ΓΟ∆ΗΚ, “Σοσιαλιστική Γυναικεία Κίνηση”,  ΓΟΕ∆, 
ΓΟΕΚ, του Γυναικείου Ομίλου “Πρωτοπορία”, του Τμήματος Γυναικών 
Εργατοϋπαλλήλων ΠΕΟ, του Τμήματος Εργαζομένων Γυναικών ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, της 
ΟΕΒ, της ΠΑΣΥ∆Υ, της Κυπριακής Ομοσπονδίας Επιχειρηματιών/Επαγγελματιών 
(ΚΟΓΕΕ), της Επιτροπής Ισότητας των Φύλων στην Απασχόληση και στην 
Επαγγελματική Εκπαίδευση, του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου Κύπρου, του 
Πανεπιστημίου Κύπρου, των ιδιωτικών πανεπιστημίων “Frederick University”, 
“European University Cyprus” και “Πανεπιστήμιο Λευκωσίας”, του The CTL 
Eurocollege, του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου (ΤΕΠΑΚ), του Ανώτερου Τεχνολογικού 
Ινστιτούτου (ΑΤΙ), του Ανώτερου Ξενοδοχειακού Ινστιτούτου Κύπρου (ΑΞΙΚ), του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Ιδιωτικών Σχολών Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (ΠΑΣΙΣΤΕ), του 
Συνδέσμου Ιδρυμάτων Ανώτατης Εκπαίδευσης Κύπρου, του Μεσογειακού Ινστιτούτου 
Μελετών Κοινωνικού Φύλου, του Ερευνητικού Κέντρου Ισότητας, της Ένωσης ∆ήμων 
Κύπρου, της Επιτροπής Αιρετών Γυναικών της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης 
Κοινοτήτων Κύπρου, της Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, του Συνδέσμου Πρόληψης και 
Αντιμετώπισης της Βίας στην Οικογένεια, της Παγκύπριας Κίνησης “Ίσα ∆ικαιώματα-
Ίσες Ευθύνες”, της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, της Ένωσης Συντακτών, του 
Συνδέσμου Εκδοτών Εφημερίδων και Περιοδικών, του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος 
Κύπρου, του Συνδέσμου Επιχειρήσεων ∆ιαφήμισης-Επικοινωνίας Κύπρου, καθώς και 
του Κέντρου Πληροφόρησης και Στήριξης ΑΝΕΜΙ. 

Α. ΕΙΣΑΓΩΓΗ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών 
ενέγραψε αυτεπάγγελτα το υπό αναφορά θέμα στα πλαίσια της άσκησης του 
δέοντος κοινοβουλευτικού ελέγχου σε σχέση με την πρόοδο στην υλοποίηση 
των κυβερνητικών πολιτικών και στρατηγικών αναφορικά με θέματα ισότητας 
των φύλων και ίσων ευκαιριών μεταξύ ανδρών και γυναικών, καθώς και σε 
σχέση με την αποτελεσματική εφαρμογή της ισχύουσας σχετικής νομοθεσίας.  
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Πέραν της άσκησης του δέοντος κοινοβουλευτικού ελέγχου, η επιτροπή με την 
εγγραφή του όλου θέματος στοχεύει στην ενεργότερη κινητοποίηση όλων των 
εμπλεκόμενων φορέων, στην ενδελεχή αλληλοενημέρωση, καθώς και στη 
διαπίστωση τυχόν αναγκών για αποτελεσματικότερο  συντονισμό και στήριξη 
των φορέων υλοποίησης των στόχων και δράσεων του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης 
για την Ισότητα Ανδρών και Γυναικών 2007-2013 (ΕΣ∆Ι).  Συναφώς,  η επιτροπή 
στις 19 Μαΐου 2010 αποφάσισε να προχωρήσει σε υποβολή ενδιάμεσης 
έκθεσης, η οποία να καταλήγει σε συγκεκριμένες παρατηρήσεις-εισηγήσεις 
σχετικά με την περαιτέρω προώθηση της υλοποίησης των στόχων και δράσεων 
του ΕΣ∆Ι και να καταστεί ένα από τα σημεία αναφοράς για την πρόοδο, αλλά και 
για τον περαιτέρω έλεγχο της πορείας υλοποίησής του. 

 Όπως είναι γνωστό, τα δικαιώματα της γυναίκας και τα ζητήματα της ισότητας 
των φύλων βρίσκονται στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος και της συζήτησης των 
διεθνών οργανισμών και ειδικότερα του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, ο 
οποίος το 1979 θεσμοθέτησε τη ∆ιεθνή Σύμβαση για την Εξάλειψη κάθε Μορφής 
∆ιάκρισης σε Βάρος της Γυναίκας (CEDAW).  Η σύμβαση αυτή, όπως και όλα τα 
διεθνή σύμφωνα για τα ανθρώπινα δικαιώματα επαναβεβαιώνουν αφενός την 
πίστη στα θεμελιώδη ανθρώπινα δικαιώματα, στην αξιοπρέπεια, στην αξία του 
ατόμου και στα ίσα δικαιώματα ανδρών και γυναικών και αφετέρου την 
απαγόρευση κάθε διάκρισης με βάση το φύλο. 

 Η προώθηση της ισότητας μεταξύ ανδρών και γυναικών αποτελεί δέσμευση της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης (ΕΕ) από το 1957 σύμφωνα με τη Συνθήκη της Ρώμης.  Η 
προαγωγή και προστασία των δικαιωμάτων των γυναικών είναι αναπόσπαστο 
μέρος των κοινωνικοοικονομικών πολιτικών της ΕΕ και βασική συνισταμένη των 
διμερών και ευρύτερα των διεθνών της σχέσεων. Ο Χάρτης Πορείας της ΕΕ για 
την Ισότητα των Φύλων για την περίοδο 2006-2010 καλύπτει τους ακόλουθους 
πέντε τομείς: 

1. Οικονομική ανεξαρτησία επί ίσοις όροις για άνδρες και γυναίκες. 

2. Συμφιλίωση της ιδιωτικής και επαγγελματικής ζωής. 

3. Εξάλειψη όλων των μορφών βίας με βάση το φύλο. 

4. Εξάλειψη των στερεοτύπων των φύλων. 

5. Προώθηση της ισότητας των φύλων στις εξωτερικές και αναπτυξιακές 
πολιτικές.  

 Στην Κύπρο, με πρωτοβουλία του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και ενεργό συμμετοχή των γυναικείων οργανώσεων, εκπονήθηκε το 
πρώτο ΕΣ∆Ι, το οποίο εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 29 
Αυγούστου 2007. 

  Το ΕΣ∆Ι αποτελεί το πλαίσιο σφαιρικής πολιτικής και στρατηγικής της  
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, στην υλοποίηση του οποίου εμπλέκονται ο 
κυβερνητικός μηχανισμός, συνδικαλιστικές και γυναικείες οργανώσεις, μη 
κυβερνητικές οργανώσεις (ΜΚΟ), πανεπιστήμια και άλλοι  φορείς του δημόσιου 
και ιδιωτικού τομέα. 

 Αναλύοντας το υπό συζήτηση θέμα ενώπιον της επιτροπής η γενική 
γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως κατέθεσε το ιστορικό εκπόνησης 
του ΕΣ∆Ι, αναφέροντας ότι το ΕΣ∆Ι συνάδει με τις υποδείξεις της ΕΕ και το 
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πνεύμα και τη φιλοσοφία της πλατφόρμας του Πεκίνου, με βασική επιδίωξη 
αφενός τον εκσυγχρονισμό του κοινωνικού προτύπου και την αξιοποίηση του 
συνόλου του ανθρώπινου δυναμικού ανεξαρτήτως φύλου και αφετέρου την 
εξάλειψη κάθε μορφής διάκρισης κατά των γυναικών. 

 Το ΕΣ∆Ι χρηματοδοτείται τόσο από εθνικούς πόρους όσο και, εφόσον 
προσφέρεται η δυνατότητα, από ευρωπαϊκά κονδύλια και περιλαμβάνει τη 
στρατηγική-πλαίσιο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για την ενσωμάτωση της 
ισότητας των φύλων σε όλες τις πολιτικές της (gender mainstreaming).  Η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία υιοθετώντας την αρχή “gender mainstreaming” επιδιώκει 
μέσω του ΕΣ∆Ι την προώθηση της ισότητας των φύλων στην οικονομική, 
κοινωνική και πολιτική ζωή.  Πρόκειται συνεπώς για στρατηγική οριζόντιου 
χαρακτήρα, όπως επιτάσσει άλλωστε η αρχή “mainstreaming”.  

 Οι έξι πυλώνες προτεραιότητας του ΕΣ∆Ι είναι οι εξής:  

1. Προώθηση της ισότητας μεταξύ ανδρών και γυναικών στην απασχόληση 
και επαγγελματική εκπαίδευση. 

2. Προώθηση της ισότητας στην εκπαίδευση, την επιστήμη και την έρευνα. 

3. Προώθηση της ίσης συμμετοχής και εκπροσώπησης ανδρών και γυναικών 
στον πολιτικό, κοινωνικό και οικονομικό τομέα. 

4. Καταπολέμηση όλων των μορφών βίας κατά των γυναικών 
περιλαμβανομένης της σωματεμπορίας. 

5. Προώθηση της ίσης πρόσβασης και ίσης εφαρμογής των κοινωνικών 
δικαιωμάτων για άνδρες και γυναίκες. 

6. Αλλαγή των κοινωνικών στερεοτύπων και διαμόρφωση μίας συλλογικής 
κοινωνικής συνείδησης προς όφελος και των γυναικών. 

 Κύριος συντονιστικός φορέας για την προώθηση των δικαιωμάτων της γυναίκας 
και της ισότητας των φύλων είναι ο Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της 
Γυναίκας, ο οποίος τελεί υπό την προεδρία του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, με αναπληρωτή πρόεδρο το γενικό διευθυντή του ίδιου 
υπουργείου.  Σ’ αυτόν μετέχουν όλα τα υπουργεία, καθώς και μεγάλος αριθμός 
γυναικείων, συνδικαλιστικών και άλλων μη κυβερνητικών οργανώσεων, ενώ ο 
προϋπολογισμός του εντάσσεται στον προϋπολογισμό του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

 Σημειώνεται ότι το ΕΣ∆Ι δεν περιλαμβάνει αναλυτική κοστολόγηση, διότι πολλές 
δαπάνες για θέματα ισότητας μεταξύ ανδρών και γυναικών είναι διάσπαρτες σε 
άλλες δράσεις που περιλαμβάνουν την ισότητα ως έναν από τους βασικούς 
τους στόχους και το κάθε υπουργείο πρέπει στα πλαίσια του δικού του 
προϋπολογισμού να αναλάβει την προώθηση-υλοποίηση των μέτρων του ΕΣ∆Ι 
που το αφορούν. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του εγγραφέντος θέματος η επιτροπή διαπίστωσε ότι 
η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας 
δεν είχε επαρκή ενημέρωση για την πορεία υλοποίησης των δράσεων του ΕΣ∆Ι 
από τα συναρμόδια υπουργεία και ότι, προκειμένου να επιτευχθεί η 
κινητοποίηση και ο συντονισμός μεταξύ των συναρμόδιων υπουργείων για την 
προώθηση των δράσεων του ΕΣ∆Ι, ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως το 2009 απηύθυνε προς όλους τους αρμόδιους φορείς (υπουργεία, 
ημικρατικούς οργανισμούς, φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης, φορείς τριτοβάθμιας 
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εκπαίδευσης) επιστολή ζητώντας την υποβολή στοιχείων για την πρόοδο 
υλοποίησης των δράσεων που τους αφορούν.    

 Στη βάση των στοιχείων που λήφθηκαν απ’ όλους τους φορείς 
επικαιροποιήθηκε σχετικός πίνακας, ο οποίος καταγράφει την πορεία 
υλοποίησης και τον προγραμματισμό όλων των αρμόδιων φορέων για την κάθε 
δράση ξεχωριστά.  

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, έπειτα από υποβολή προς το Υπουργικό 
Συμβούλιο σχετικής πρότασης από τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως συστάθηκε μόνιμη υπουργική επιτροπή για θέματα ισότητας στις αρχές 
του 2010.  Στην εν λόγω μόνιμη υπουργική επιτροπή, η οποία υποστηρίζεται 
από τεχνική επιτροπή, μετέχουν ο Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, 
η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, ο Υπουργός Οικονομικών, 
καθώς και ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού. 

Β. ΘΕΣΕΙΣ ΑΡΜΟ∆ΙΩΝ ΚΑΙ ΣΥΝ∆ΕΣΜΩΝ ΠΟΥ ΠΑΡΕΥΡΕΘΗΚΑΝ ΣΤΙΣ 
ΣΥΝΕ∆ΡΙΕΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

 1. Πρώτος στόχος του ΕΣ∆Ι - Η προώθηση της ισότητας μεταξύ 
ανδρών και γυναικών στην απασχόληση και επαγγελματική 
εκπαίδευση και κατάρτιση  

 Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας 

Η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα 
της Γυναίκας αναλύοντας τον πρώτο στόχο του ΕΣ∆Ι κατέθεσε 
ενώπιον της επιτροπής ότι ο χώρος της αγοράς εργασίας διέπεται 
από πλήθος ανισοτήτων οι οποίες βασίζονται στο φύλο.  Η 
απουσία των γυναικών είναι ορατή στα κέντρα λήψης οικονομικών 
και συνδικαλιστικών αποφάσεων, ενώ είναι επίσης εμφανής η 
διαίρεση των επαγγελμάτων σε ανδρικά και γυναικεία, η 
επαγγελματική στασιμότητα των γυναικών και η μειωμένη 
παρουσία τους σε διευθυντικές θέσεις.  Οι γυναίκες αποτελούν 
επίσης το μεγαλύτερο ποσοστό ανέργων, ειδικότερα σε μακράς 
διάρκειας, στην πλειοψηφία των ευρωπαϊκών χωρών.  
Παράλληλα, μισθωτοί, άνδρες και γυναίκες, δεν κατανέμονται 
ομοιόμορφα μεταξύ των επαγγελμάτων, των κλάδων, των μορφών 
απασχόλησης.  Στόχος παραμένει η άρση των διακρίσεων και της 
ανισότητας που βασίζονται στο φύλο με έμφαση στη σμίκρυνση 
του χάσματος των μισθών, στην προώθηση των γυναικών σε 
διοικητικές θέσεις ευθύνης, στην εξάλειψη του φαινόμενου της 
γυάλινης οροφής1, στη συμφιλίωση της επαγγελματικής με την 
οικογενειακή ζωή με ταυτόχρονη ανακατανομή των κοινωνικών 
ρόλων των φύλων στην οικογένεια και στη μείωση της γυναικείας 
ανεργίας.   

Η προώθηση του υπό αναφορά στόχου γίνεται σε συνδυασμό με 
την ανάπτυξη δομών και υπηρεσιών για παιδιά, ηλικιωμένους και 

                                            
1  Η τάση σύμφωνα με την οποία γυναίκες στελέχη, όταν φθάνουν σε ένα συγκεκριμένο σημείο 
ανέλιξης, παραμένουν στάσιμες.  Ο όρος αυτός αναφέρεται στα τεχνητά σύνορα που εμποδίζουν τις 
γυναίκες να καταλαμβάνουν κορυφαίες διευθυντικές θέσεις. 
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ασθενείς και αναμένεται ότι θα συμβάλει στην πρόσβαση των 
γυναικών με ίσους όρους στην αγορά εργασίας και στην 
ανακατανομή των κοινωνικών ρόλων στο εσωτερικό της 
οικογένειας. 

  Στα πλαίσια του πιο πάνω πρώτου στόχου του ΕΣ∆Ι 
καθορίστηκαν οι ακόλουθες δράσεις: 

α. Η καταγραφή και αναβάθμιση των ήδη υφιστάμενων δομών 
φύλαξης παιδιών και ηλικιωμένων και η δημιουργία νέων 
τόσο στο κέντρο όσο και στην περιφέρεια.  Επίσης, η 
προσαρμογή των όρων λειτουργίας και προσφοράς 
υπηρεσιών στις ανάγκες των εργαζομένων, σύμφωνα και 
με τις επιδιώξεις του ΕΣ∆Ι για την απασχόληση και το 
εθνικό σχέδιο για την κοινωνική ενσωμάτωση. 

β. Η εκπόνηση σχετικής διαγνωστικής μελέτης με θέμα 
“Ανάλυση του χάσματος αμοιβών μεταξύ ανδρών και 
γυναικών στην Κύπρο και πρακτικές εισηγήσεις για μείωσή 
του”, με σκοπό την ανάλυση του χάσματος αμοιβών μεταξύ 
ανδρών και γυναικών και των αιτιών που το προκαλεί, 
καθώς και την αποτελεσματική αξιοποίηση των 
συμπερασμάτων σε συνεργασία με τους κοινωνικούς 
εταίρους. 

γ. Η συνέχιση του Προγράμματος Ενίσχυσης της Γυναικείας 
Επιχειρηματικότητας, που εκπονήθηκε και επιχορηγείται 
από το Υπουργείο Εμπορίου και Βιομηχανίας, το οποίο 
εφαρμόζεται από το 2002 και αναμένεται να τροποποιηθεί 
σύντομα σύμφωνα με τις εμπειρίες που αποκτήθηκαν μέχρι 
σήμερα από την εφαρμογή του.  Το πρόγραμμα στοχεύει 
στην οικονομική ενίσχυση γυναικών ηλικίας δεκαοκτώ με 
πενήντα ετών για τη δημιουργία μικρών επιχειρηματικών 
μονάδων στους τομείς της μεταποίησης, του εμπορίου και 
των υπηρεσιών.  Ιδιαίτερη σημασία θα δοθεί στην 
περιφερειακή ανάπτυξη και στην τοπική οικονομία. 

δ. Η συνέχιση του προγράμματος κατάρτισης γυναικών που 
επιλέγονται να χρηματοδοτηθούν στο πλαίσιο του 
Προγράμματος Ενίσχυσης της Γυναικείας 
Επιχειρηματικότητας.  Σκοπός του προγράμματος 
κατάρτισης είναι η παροχή προς τις συμμετέχουσες 
εξειδικευμένων θεωρητικών και πρακτικών γνώσεων, 
προσαρμοσμένων στα κυπριακά δεδομένα, σε θέματα 
ανάπτυξης της επιχειρηματικότητας και διεύθυνσης 
νεοσύστατων επιχειρήσεων. 

ε. Η προώθηση της κατάρτισης και απασχολησιμότητας του 
αδρανούς γυναικείου δυναμικού.  Σκοπός του 
προγράμματος είναι η προσφορά ευκαιριών 
επαγγελματικής κατάρτισης και οργανωμένης εργασιακής 
πείρας σε οικονομικά αδρανείς γυναίκες, με σκοπό να 
αυξηθούν οι δυνατότητες ένταξης/επανένταξής τους στην 
αγορά εργασίας. 
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στ. Η προώθηση της κατάρτισης και απασχολησιμότητας 
ανέργων.  Σκοπός του προγράμματος είναι η προσφορά 
ευκαιριών επαγγελματικής κατάρτισης και οργανωμένης 
εργάσιμης πείρας σε ανέργους, ώστε να αυξηθούν οι 
δυνατότητες ένταξης/επανένταξής τους στην αγορά 
εργασίας. 

ζ. Η προώθηση της κατάρτισης και απασχολησιμότητας 
αποφοίτων δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης.  Σκοπός του 
σχεδίου είναι η προσφορά ευκαιριών επαγγελματικής 
κατάρτισης και οργανωμένης εργασιακής πείρας σε νέους 
απόφοιτους σχολών δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης που δεν 
έχουν ολοκληρώσει το εικοστό πέμπτο έτος της ηλικίας τους 
και δεν έχουν αποκτήσει πείρα πέραν των εννέα μηνών 
από την αποφοίτησή τους, έτσι που να βελτιωθεί η 
απασχολησιμότητά τους και οι δυνατότητες ένταξής τους 
στην εργασία. 

η. Η διαμόρφωση πολιτικής για ευρύτερη εφαρμογή ευέλικτων 
μορφών απασχόλησης, που να καλύπτουν και άλλες 
ομάδες του πληθυσμού με βάση τα αποτελέσματα του 
πιλοτικού Σχεδίου Επιχορήγησης Επιχειρήσεων που 
προσλαμβάνουν γυναίκες σε νέες θέσεις εργασίας με 
ευέλικτες ρυθμίσεις και όρους εργασίας. 

θ. Η έρευνα καταγραφής των αναγκών και προσδοκιών 
γυναικών διαφορετικών πολιτισμικών ομάδων, καθώς και 
των παιδιών τους και η δημιουργία 
εκπαιδευτικών/επαγγελματικών δομών με στόχο την 
παροχή γλωσσομάθειας και επαγγελματικού 
προσανατολισμού. 

ι. Η εκπόνηση προγραμμάτων πληροφόρησης-
ευαισθητοποίησης συνδικαλιστικών στελεχών, ανδρών και 
γυναικών, προκειμένου να εντάξουν τη διάσταση του φύλου 
στις συνδικαλιστικές τους διεκδικήσεις. 

ια. Η εκπόνηση προγραμμάτων ενημέρωσης-
ευαισθητοποίησης εργοδοτών, προκειμένου να 
υιοθετήσουν πολιτικές συμφιλίωσης επαγγελματικής και 
οικογενειακής ζωής τόσο για γυναίκες όσο και για άνδρες 
(ευέλικτες μορφές, υπηρεσίες φροντίδας, προστασία 
μητρότητας, γονική άδεια, καταπολέμηση σεξουαλικής 
παρενόχλησης στο χώρο εργασίας). 

ιβ. Η θέσπιση κινήτρων, προκειμένου οι επιχειρήσεις να 
προχωρήσουν σε ενέργειες δημιουργίας επιχειρηματικού 
περιβάλλοντος φιλικού προς τις γυναίκες και την οικογένεια, 
όπως και η  θέσπιση ετήσιου βραβείου. 

ιγ. Η προώθηση δράσεων ενίσχυσης της γυναικείας 
επιχειρηματικότητας και αυτοαπασχόλησης με τη χορήγηση 
οικονομικών, εκπαιδευτικών και οργανωτικών-διοικητικών 
κινήτρων. Ειδικότερα, η δημιουργία εξειδικευμένων φορέων, 
περιλαμβανομένου φορέα μικρομεσαίων επιχειρήσεων, 
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στήριξης και πληροφόρησης, εισαγωγής σχεδίων 
διευκόλυνσης πρόσβασης στη χρηματοδότηση και 
ανάπτυξης επιχειρηματικών δικτύων.   

ιδ. Η προώθηση δράσεων για την ενίσχυση της 
αυτοαπασχόλησης στο γεωργικό τομέα μέσω κυρίως του 
Σχεδίου Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013, με χορήγηση 
οικονομικών κινήτρων και εκπαιδευτικών σεμιναρίων σε 
θέματα αγροτουρισμού και οργάνωσης διαχείρισης 
αγροτικής εκμετάλλευσης. 

ιε. Η συστηματική παρακολούθηση και αξιολόγηση της 
εφαρμογής των νομοθεσιών που αφορούν την ισότητα στην 
εργασία (προστασία μητρότητας, γονική άδεια, ισομισθία, 
ισότητα ευκαιριών στην απασχόληση και επαγγελματική 
κατάρτιση, σεξουαλική παρενόχληση κ.ά.). 

ιστ. Η επεξεργασία νέων μέτρων που να συμβάλλουν στη 
συμφιλίωση της οικογενειακής και επαγγελματικής ζωής. 

 Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας) 

Καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Τμήμα 
Επιθεώρησης Εργασίας) ανέφεραν ότι, στα πλαίσια καταγγελιών 
εγκύων γυναικών κατά εργοδοτών για παράνομες απολύσεις ή μη 
ενδεδειγμένη συμπεριφορά έναντί τους στο χώρο εργασίας, 
υποβλήθηκαν συνολικά πενήντα πέντε καταγγελίες από 
εργαζόμενες το 2009.  Οι είκοσι τέσσερις από αυτές κατατέθηκαν 
στο γραφείο της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, οι τριάντα στο Τμήμα 
Εργασίας και μία καταγγελία στην Επιτροπή Ισότητας Φύλων.   

Από τις τριάντα καταγγελίες που κατατέθηκαν οι τέσσερις 
κρίθηκαν αβάσιμες, τέσσερις λύθηκαν με συμβιβασμό ή υπήρξε 
συμμόρφωση εκ μέρους του εργοδότη, πέντε αποσύρθηκαν ή 
διευθετήθηκαν διμερώς, τρεις δεν έγιναν αποδεκτές,  επειδή δεν 
καλύπτονταν από νομοθεσία ή ένεκα άλλων τυπικών λόγων, εννέα 
κρίθηκαν αβάσιμες, μία τερματίστηκε, γιατί δεν προσήλθε η 
παραπονούμενη, όταν κλήθηκε από το τμήμα να δώσει περαιτέρω 
πληροφορίες, και άλλες τέσσερις εκκρεμούν ακόμη.  ∆ίδοντας 
παραδείγματα για το χειρισμό των καταγγελιών αναφέρθηκε σε 
περίπτωση κατά την οποία υπήρξε απόλυση με τη λήξη της άδειας 
μητρότητας χωρίς σοβαρό λόγο, γεγονός το οποίο οδήγησε σε 
δικαίωση της παραπονουμένης.  Αναφέρθηκε επίσης και σε 
περιπτώσεις παραπόνων που δεν ευσταθούν, όπως στην 
περίπτωση εργοδότη ο οποίος επεδείκνυε ορθή συμπεριφορά 
έναντι όλων των εγκύων και λεχώνων, γεγονός που συνέβαλε 
στην απόρριψη παραπόνου εναντίον του. 

Όσον αφορά τις ποινές που επιβάλλονται για παραβίαση της 
σχετικής νομοθεσίας, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι περίπου 
δύο περιπτώσεις κάθε χρόνο οδηγούνται στο δικαστήριο και οι 
ποινές που επιβάλλονται δεν είναι αποτρεπτικές, αφού 
κυμαίνονται γύρω στα €200-€250. 
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Σε σχέση με το ειδικό αυτό ζήτημα η Επίτροπος ∆ιοικήσεως 
δήλωσε ότι διαπίστωσε περιπτώσεις παραβίασης της νομοθεσίας 
και στο δημόσιο τομέα.  Στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων της 
εξέτασε ανάμεσα σε άλλα και θέματα που αφορούν τη μη 
ανανέωση συμβολαίου εγκύου, καθώς και άρνηση προϊσταμένων 
να συναινέσουν στον περιορισμό των μετακινήσεων εγκύων, 
αδιαφορώντας για την ιδιαίτερη κατάστασή τους.  Όπως σημείωσε, 
παρατήρησε γενικότερα απροθυμία ως προς την παροχή 
ευνοϊκότερων όρων εργασίας στις γυναίκες που κυοφορούν και 
έδωσε ως παράδειγμα την επιμονή κάποιων προϊσταμένων να 
μεταβαίνουν οι έγκυες γυναίκες υπάλληλοι σε ταξίδια στο 
εξωτερικό. 

 Ομοσπονδία Εργοδοτών και Βιομηχάνων (ΟΕΒ) 

Οι εκπρόσωποι της ΟΕΒ ενημερώνοντας την επιτροπή σε σχέση 
με διάφορες πτυχές του υπό συζήτηση θέματος ανέφεραν ότι το 
2005 διεξήχθη έρευνα στον τραπεζικό και ημικρατικό τομέα, με 
σκοπό την καταγραφή των λόγων που περιορίζουν την πρόσβαση 
της Κύπριας γυναίκας στις θέσεις ανώτερης διεύθυνσης.  Η εν 
λόγω έρευνα εντάσσεται στα πλαίσια της αναβάθμισης των 
προσπαθειών της ΟΕΒ για προώθηση της ισότητας ανδρών και 
γυναικών στην απασχόληση.  

Σύμφωνα με την προαναφερόμενη έρευνα εξάγονται τα ακόλουθα 
συμπεράσματα:  

α. Το ποσοστό των γυναικών που κατέχουν θέση ανώτερης 
διεύθυνσης από τις εργαζόμενες που έλαβαν μέρος στην 
έρευνα περιορίζεται στο 5% στους ημικρατικούς 
οργανισμούς, ενώ στις τράπεζες το 27,5% των 
συμμετεχουσών στην έρευνα είναι κάτοχοι οργανικής θέσης. 

β. Οι τρεις κυριότεροι λόγοι για τους οποίους εργάζονται οι 
γυναίκες είναι η οικονομική ανεξαρτησία, βιοποριστικοί λόγοι 
και λόγοι ενίσχυσης του οικογενειακού εισοδήματος.  Η 
καριέρα κατατάσσεται στην τέταρτη θέση στον ημικρατικό 
τομέα και στην τρίτη θέση στον τραπεζικό τομέα.  

γ. Η πλειοψηφία των εργαζόμενων γυναικών στους 
ημικρατικούς οργανισμούς θεωρεί πως έχει ίσες ευκαιρίες 
ανέλιξης με τους άντρες.  Η άποψη αυτή ενισχύεται και από 
το γεγονός ότι, σύμφωνα με τις απαντήσεις των 
ερωτηθεισών, το 30% των αντρών που προσλήφθηκαν την 
ίδια περίοδο με αυτές έχει προαχθεί και το αντίστοιχο 
ποσοστό για τις γυναίκες είναι 23%.  Αντιθέτως, σύμφωνα 
με τις απαντήσεις των ερωτηθεισών γυναικών που 
εργάζονται στις τράπεζες, το 69% των αντρών που 
προσλήφθηκαν την ίδια περίοδο με αυτές έχει προαχθεί, 
ενώ το αντίστοιχο ποσοστό για τις ίδιες είναι μόλις το 28%.  
Γι’ αυτό και η πλειοψηφία των εργαζόμενων γυναικών στις 
τράπεζες θεωρούν πως οι ευκαιρίες ανέλιξής τους είναι 
λιγότερες έως πολύ λιγότερες από αυτές των αντρών.  Πιο 
απογοητευμένες παρουσιάζονται οι γυναίκες ηλικίας 36-45 
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ετών, ενώ όλες οι γυναίκες κάτοχοι μεταπτυχιακού τίτλου 
θεωρούν πως οι ευκαιρίες ανέλιξής τους είναι ίσες με αυτές 
των αντρών.  

δ. Η πλειοψηφία των ερωτηθεισών θεωρεί πως οι ευκαιρίες 
ανέλιξης της Κύπριας σε σχέση με της Ευρωπαίας 
εργαζόμενης είναι λιγότερες ή πολύ λιγότερες. 

ε. Οι κυριότεροι λόγοι που περιορίζουν τη γυναικεία 
συμμετοχή στις θέσεις ανώτερης διεύθυνσης είναι οι 
οικογενειακές υποχρεώσεις, οι προκαταλήψεις και τα 
στερεότυπα.  Επίσης, ένα ποσοστό 30% αναδεικνύει ως 
σημαντικό λόγο την απουσία ευέλικτου ωραρίου. 

στ. Οι ερωτηθείσες θεωρούν πως τα κυριότερα μέτρα που θα 
βελτίωναν τη γυναικεία συμμετοχή είναι η παροχή 
διευκολύνσεων για τη φροντίδα του παιδιού, η 
συμπαράσταση από το σύζυγο, η εξουδετέρωση των 
προκαταλήψεων και η εισαγωγή ευέλικτου ωραρίου. 

ζ. Ποσοστό της τάξεως του 88-90% των γυναικών 
ενδιαφέρονται από αρκετά έως πάρα πολύ για προαγωγή 
σε ανώτερη θέση, καθώς το 78%-85% θεωρεί πως η κατοχή 
τέτοιας θέσης ενισχύει την προσωπική τους κοινωνική 
καταξίωση.  Για το σκοπό αυτό το 76%-79% έκανε ή θα 
έκανε θυσίες για αναβάθμιση.  Οι σημαντικότερες θυσίες 
είναι η κατάρτιση σε μη εργάσιμες ώρες, η εκτέλεση 
καθηκόντων που δεν είναι συναφή με τη θέση, οι σπουδές 
παράλληλα με την εργασία και η υπερωρία χωρίς 
αποζημίωση. 

η. Στις τράπεζες ποσοστό 10% των ερωτηθεισών έχει δεχθεί 
ανήθικες ή απρεπείς προτάσεις, με τα περισσότερα 
κρούσματα να παρουσιάζονται στη Λεμεσό σε διαζευγμένες 
ανώτερου μορφωτικού επιπέδου.  Το ποσοστό αυτό στους 
ημικρατικούς κυμαίνεται στο 16%, με τα περισσότερα 
κρούσματα να παρουσιάζονται στην Αμμόχωστο επίσης σε 
διαζευγμένες, στοιχειώδους ωστόσο μόρφωσης. 

θ. Η συντριπτική πλειοψηφία των ερωτηθεισών θεωρεί πως οι 
γυναίκες τα καταφέρνουν το ίδιο καλά ή και καλύτερα από 
τους άντρες σε θέσεις ανώτερης διεύθυνσης.  Γι’ αυτό και δε 
θα τις επηρέαζε αρνητικά η ύπαρξη γυναίκας προϊστάμενης.  
Αντιθέτως, θεωρούν πως αυτό θα άλλαζε θετικά την 
κουλτούρα του οργανισμού ή της τράπεζάς τους. 

ι. Τα σημαντικότερα χαρακτηριστικά που πρέπει να έχει μια 
γυναίκα, για να καταλάβει θέση ανώτερης διεύθυνσης είναι 
διοικητικές ικανότητες, κατάλληλες σπουδές, 
αποφασιστικότητα, πείρα και υπομονή. 

ια. Οι κυριότεροι λόγοι που, ενώ υπάρχουν γυναίκες στον 
οργανισμό ή στην τράπεζα που συγκεντρώνουν τα πιο 
πάνω χαρακτηριστικά, δεν κατέχουν ανώτερη διευθυντική 
θέση είναι η κυρίαρχη κουλτούρα, που ευνοεί τους άντρες, η 
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ηλικία, οι βεβαρημένες οικογενειακές υποχρεώσεις και η 
έλλειψη κατάλληλων γνωριμιών.  Σημαντικό ποσοστό των 
ερωτηθεισών στους ημικρατικούς θεωρεί πως ένας από 
τους λόγους είναι ότι οι γυναίκες δε διεκδίκησαν αυτές τις 
θέσεις. 

ιβ. Η πλειοψηφία των γυναικών θεωρεί πως η ανέλιξη των 
γυναικών είναι το ίδιο δύσκολη σε όλους τους τομείς της 
οικονομίας.  Εντούτοις, οι εργαζόμενες στις τράπεζες 
θεωρούν πως είναι ευκολότερη η ανέλιξη στο δημόσιο 
τομέα, ενώ οι εργαζόμενες στους ημικρατικούς θεωρούν 
πως είναι ευκολότερη στις τράπεζες. 

ιγ. Τα ποσοστά των ερωτηθεισών που γνωρίζουν την ύπαρξη 
νομοθεσιών που είτε προστατεύουν τη γυναίκα είτε 
προωθούν την αρχή της ισότητας είναι πολύ υψηλά και 
ανέρχονται στο 70%-80%. 

ιδ. Το 83%-88% των ερωτηθεισών θεωρούν ότι εξισορροπούν 
από πολύ έως απόλυτα την επαγγελματική και την 
προσωπική τους ζωή.  Αυτό το επιτυγχάνουν κυρίως με 
αυξημένη δική τους θυσία χρόνου, με βοήθεια από το 
σύζυγο και από τους γονείς, καθώς και με τις υπηρεσίες 
οικιακής βοηθού. 

ιε. Η πλειοψηφία των γυναικών διαφωνεί πως η επέκταση της 
άδειας μητρότητας θα ήταν ανασταλτικός παράγοντας για 
την αύξηση της συμμετοχής της γυναίκας σε θέσεις 
ανώτερης διεύθυνσης.  ∆ιαφωνεί επίσης με την άποψη πως 
το γεγονός ότι οι γυναίκες περιορίζονται στις χαμηλόμισθες 
θέσεις είναι αποτέλεσμα των δικών τους επιλογών ή της 
ανάγκης να προτιμήσουν μια θέση χωρίς πολλές ευθύνες 
και υποχρεώσεις, για να αφιερώνουν περισσότερο χρόνο 
στην οικογένειά τους. 

ιστ. Σύμφωνα με τα πορίσματα της ίδιας έρευνας, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι ανέφεραν συνοπτικά ότι ο βασικότερος λόγος 
που περιορίζει ή αποκλείει τη γυναίκα από θέσεις ανώτερης 
διεύθυνσης (με ποσοστό 70%) στους ημικρατικούς 
οργανισμούς είναι οι οικογενειακές υποχρεώσεις.  Εξίσου 
σημαντικός λόγος θεωρούνται οι προκαταλήψεις και τα 
στερεότυπα (60%), ενώ σημαντική αιτία θεωρείται και η 
απουσία ευέλικτου ωραρίου (30%). Ακολουθούν ως λόγοι η 
έλλειψη ευκαιριών επανακατάρτισης (17%), η έλλειψη 
προσόντων από τις γυναίκες (10%), οι απολαβές (5%)  και 
η σεξουαλική παρενόχληση (4%).  

 Τα αποτελέσματα της έρευνας, η οποία χρηματοδοτήθηκε 
από τον Εθνικό Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, 
δόθηκαν στα αρμόδια Υπουργεία ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως και Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για 
περαιτέρω αξιοποίηση. 

 2. ∆εύτερος στόχος του ΕΣ∆Ι - Προώθηση της ισότητας στην 
εκπαίδευση, στην επιστήμη και στην έρευνα 
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 Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας 

Η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα 
της Γυναίκας, αναλύοντας το δεύτερο στόχο του ΕΣ∆Ι, κατέθεσε 
ενώπιον της επιτροπής τα ακόλουθα: 

Οι κοινωνικές διακρίσεις που βασίζονται στα φύλα αντανακλώνται 
και στο χώρο της εκπαίδευσης και μάλιστα σε όλα τα είδη και 
βαθμίδες της.  Ειδικότερα, οι διακρίσεις αυτές εντοπίζονται στα 
αναλυτικά προγράμματα, στα εγχειρίδια και στα συγγράμματα, 
στις διδακτικές πρακτικές, στις προσδοκίες των εκπαιδευτικών 
από τα αγόρια και τα κορίτσια, στην έλλειψη μαθημάτων που να 
προωθούν την επικοινωνία και τη συντροφικότητα ανάμεσα στα 
φύλα, στον επαγγελματικό προσανατολισμό, στην έμφυλη 
κατανομή των εκπαιδευτικών στην επαγγελματική ιεραρχία, στα 
συνδικαλιστικά όργανα και στα όργανα λήψης των εκπαιδευτικών 
αποφάσεων. Οι γυναίκες εκπαιδευτικοί στην πρωτοβάθμια και 
δευτεροβάθμια εκπαίδευση αποτελούν το 71%, αλλά η 
εκπροσώπησή τους στα κέντρα λήψης εκπαιδευτικών και 
συνδικαλιστικών αποφάσεων είναι ιδιαίτερα χαμηλή.  

Ενδεικτική συνέπεια των ανωτέρω αποτελεί ο καταμερισμός των 
σπουδών μεταξύ των φύλων που προσδιορίζεται από 
παραδοσιακές αντιλήψεις και πρακτικές και είναι εμφανής τόσο 
στις πανεπιστημιακές σχολές όσο και σε πεδία αρχικής 
επαγγελματικής κατάρτισης. Το γεγονός αυτό επηρεάζει 
αποφασιστικά τις επαγγελματικές επιλογές των γυναικών και τη 
μετέπειτα επαγγελματική τους σταδιοδρομία.  Για παράδειγμα το 
2001-2002 το 79% του κυπριακού φοιτητικού πληθυσμού των 
ανθρωπιστικών επιστημών ήταν γυναίκες, ενώ στις πολυτεχνικές 
και στις οικονομικές σχολές το ποσοστό των γυναικών έφτανε 
μόλις το 21%.  

Εξετάζοντας τις εκπαιδευτικές επιλογές των κοριτσιών, είναι 
προφανές πως, ενώ αποτελούν την πλειοψηφία του φοιτητικού 
πληθυσμού στις Φιλοσοφικές και Παιδαγωγικές Σχολές και στις 
σχολές επαγγελματικής κατάρτισης που αφορούν επαγγέλματα 
φροντίδας (βρεφοκόμοι, αισθητικοί κ.λπ.), υποαντιπροσωπεύονται 
στις θετικές επιστήμες, στις νέες τεχνολογίες και στα τεχνικά 
επαγγέλματα. 

Η πλειοψηφία των ενασχολουμένων με την εισαγωγή στοιχείων 
στους ηλεκτρονικούς υπολογιστές είναι γυναίκες δακτυλογράφοι.  
Αντίθετα, στην ειδικότητα των προγραμματιστών/αναλυτών οι 
άνδρες αποτελούν την απόλυτη πλειοψηφία.  Σύμφωνα με 
στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, υφίσταται σημαντική διαφορά 
ακόμα και στη χρήση του διαδικτύου, καθώς αυτό χρησιμοποιείται 
από το 26,9% των αγοριών άνω των δεκαπέντε ετών έναντι 
ποσοστού 20,1% των κοριτσιών της ίδιας ηλικίας. 

   Τόσο όλοι οι εμπλεκόμενοι όσο και η επιτροπή επισήμαναν ότι, 
στα πλαίσια του εκπαιδευτικού συστήματος, βασικό ρόλο 
επιτελούν τα ακόλουθα: 
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   α. Ο εμπλουτισμός των διδακτικών προγραμμάτων της 
πρωτοβάθμιας, δευτεροβάθμιας και τριτοβάθμιας 
εκπαίδευσης, λαμβάνοντας υπόψη τη διάσταση του φύλου.  
Ο εμπλουτισμός αυτός μπορεί για παράδειγμα να γίνει με 
την καθιέρωση μαθήματος για την ιστορία του γυναικείου 
φύλου, την ενημέρωση για τη θέση των γυναικών στην 
κοινωνία σήμερα, την αναγκαιότητα της ανακατανομής των 
κοινωνικών ρόλων στην οικογένεια, την προβολή του 
μοντέλου της ισότιμης πρόσβασης των φύλων στην 
κοινωνία, στην εργασία και στα κέντρα λήψης των 
αποφάσεων, καθώς και με άλλους συναφείς τρόπους. 

    β. Ο εμπλουτισμός του μαθήματος του σχολικού 
επαγγελματικού προσανατολισμού με τη πτυχή της 
διάστασης του φύλου.   

    γ. Η ευαισθητοποίηση/ενημέρωση των εκπαιδευτικών, 
ανδρών και γυναικών, ώστε να είναι σε θέση να διακρίνουν 
τις ανισότητες και να προωθούν την ισότητα στα πλαίσια 
του εκπαιδευτικού συστήματος. 

    δ. Η εισαγωγή των σπουδών για το γυναικείο φύλο στην 
τριτοβάθμια εκπαίδευση. 

   Υπό το φως των πιο πάνω, έχει ειδικότερα υλοποιηθεί ένα πλέγμα 
δράσεων δραστηριοτήτων στις οποίες εμπλέκεται πρωτίστως το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου, τριτοβάθμιοι φορείς του δημόσιου και του 
ιδιωτικού τομέα, εκπαιδευτικές οργανώσεις κ.ά.  Οι δράσεις αυτές 
αφορούν τα ακόλουθα: 

   α. ∆ιεξαγωγή ευρείας και ολοκληρωμένης μελέτης-έρευνας για 
την αποτύπωση του έμφυλου χάρτη της εκπαίδευσης στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία. 

    β. Σχεδιασμό/υλοποίηση  ολοκληρωμένων  προγραμμάτων   
πληροφόρησης/ευαισθητοποίησης εκπαιδευτικών 
πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης σε θέματα 
ισότητας των φύλων και ισότητας ευκαιριών ή/και 
ενσωμάτωσή τους στη συνεχή ενδοϋπηρεσιακή 
επιμόρφωση εκπαιδευτικών. 

    γ. ∆ιαμόρφωση σύγχρονου εκπαιδευτικού υλικού που να 
περιλαμβάνει τη διάσταση του φύλου, με στόχο την 
καταπολέμηση των στερεότυπων των φύλων από μικρή 
ηλικία, ιδιαίτερα μέσω της ενθάρρυνσης των αγοριών για 
ενεργότερη συμμετοχή στην οικογενειακή ζωή και των 
κοριτσιών στην πολιτική/δημόσια ζωή, και την καλλιέργεια 
σχέσεων ισότητας και αλληλοσεβασμού μεταξύ των φύλων. 

    δ. ∆ιοργάνωση ευρωπαϊκού συνέδριου με θέματα 
“Εκπαίδευση και ισότητα των φύλων” και “Οι σπουδές του 
κοινωνικού φύλου στον 21ο αιώνα”. 

    ε. Προώθηση άμεσα της οριζόντιας και ολοκληρωμένης 
εισαγωγής των σπουδών του γυναικείου φύλου στο 
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Πανεπιστήμιο Κύπρου σε προπτυχιακό και μεταπτυχιακό 
επίπεδο. 

    στ. Πρόγραμμα ενθάρρυνσης των κοριτσιών για αυξημένη 
συμμετοχή σε τεχνικές κατευθύνσεις και στη χρήση νέων 
τεχνολογιών και ειδικότερα πρόγραμμα για διαμόρφωση 
νέας σύγχρονης μαθητείας που να προνοεί διεύρυνση των 
επιλογών εξειδίκευσης με στόχο την προσέλκυση 
κοριτσιών. 

    ζ. Σχεδιασμό και υλοποίηση συγκεκριμένων στρατηγικών 
προώθησης γυναικών σε θέσεις λήψεως αποφάσεων σε 
όλους τους τομείς και τις βαθμίδες της εκπαίδευσης. 

    η. Κατάρτιση προγραμμάτων ενημέρωσης/ευαισθητοποίησης 
αγοριών και κοριτσιών, ώστε να ενθαρρύνονται να μην 
επιλέγουν αποκλειστικά παραδοσιακά ανδρικά και γυναικεία 
επαγγέλματα, αντίστοιχα. 

    θ. Μελέτη, σχεδιασμός και υλοποίηση προγραμμάτων 
ενημέρωσης/ευαισθητοποίησης εκπαιδευτικών σε θέματα 
σεξουαλικής αγωγής και ανάδειξης της συντροφικότητας 
ανάμεσα στα φύλα, ιδιαίτερα σε σχέση με τους γονεϊκούς 
ρόλους, με ταυτόχρονη παραγωγή σχετικού εκπαιδευτικού 
υλικού. 

    ι. Ενίσχυση και διεύρυνση των προγραμμάτων αγωγής υγείας 
στα σχολεία με την εισαγωγή του μαθήματος της 
σεξουαλικής αγωγής, όπως και της έμφυλης επικοινωνίας 
και συντροφικότητας. 

    ια. Επέκταση του θεσμού του ολοήμερου σχολείου, κατά 
τρόπο που να επιτρέπει σε όλους τους μαθητές να 
παρατείνουν την παραμονή τους στο σχολείο, μελετώντας 
και απασχολούμενοι με άλλες καλλιτεχνικές, παιδαγωγικές 
και αθλητικές δραστηριότητες, με την αρωγή κατάλληλα 
επιμορφωμένου για το σκοπό αυτό εκπαιδευτικού 
προσωπικού. 

   Όπως κατατέθηκε περαιτέρω, αναγνωρίζεται από τα Ηνωμένα 
Έθνη, την Ευρωπαϊκή Ένωση, το Συμβούλιο της Ευρώπης ότι η 
εκπαίδευση έχει καθοριστικό ρόλο στην προαγωγή της ισότητας 
ανδρών και γυναικών στην κοινωνία και στην εξάλειψη των 
στερεότυπων αντιλήψεων, γι’ αυτό τα κράτη μέλη καλούνται μέσα 
από σωρεία συμβάσεων και συστάσεων να αξιοποιήσουν την 
εκπαίδευση ως ένα βασικό εργαλείο προς την κατεύθυνση αυτή. 

   Η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα 
της Γυναίκας επισήμανε επίσης ότι η προωθούμενη εκπαιδευτική 
μεταρρύθμιση πρέπει να ενσωματώνει πλήρως τη φιλοσοφία, τις 
κατευθυντήριες γραμμές και τις δράσεις του ΕΣ∆Ι σε μια 
μακροπρόθεσμη προοπτική, τονίζοντας ότι κρίνεται επιβεβλημένη 
η ρητή αναφορά στην ισότητα ανδρών και γυναικών και στην 
εξάλειψη των κοινωνικών στερεοτύπων σε όλες τις βαθμίδες της 
εκπαίδευσης, με αρχή από το νηπιαγωγείο. 
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   Η ίδια πιο πάνω αρμόδια δήλωσε ότι ο Εθνικός Μηχανισμός για τα 
∆ικαιώματα της Γυναίκας έχει εκφράσει ετοιμότητα για στενότερη 
συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού προς 
υλοποίηση συγκεκριμένων δράσεων και προγραμμάτων στα 
πλαίσια του ΕΣ∆Ι, όπως και για την προώθηση της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης.  

   Η ίδια αρμόδια κατέθεσε στην επιτροπή ότι στις 7 Ιουλίου 2009 ο 
Υπουργός ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως  υπέβαλε προς τον 
Υπουργό Παιδείας και Πολιτισμού παράκληση να δοθεί ιδιαίτερη 
προσοχή στην ενσωμάτωση της ισότητας σε όλες τις βαθμίδες της 
εκπαίδευσης, στην εξάλειψη των στερεοτύπων στον τομέα της 
εκπαίδευσης και στην υλοποίηση του ΕΣ∆Ι, ιδιαίτερα στα πλαίσια 
της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης που βρίσκεται σε εξέλιξη.  Την 
ίδια παράκληση υπέβαλε προς τον Υπουργό Παιδείας και 
Πολιτισμού η επιτροπή, τονίζοντας τη σημασία της παιδείας στην 
αλλαγή των στερεοτύπων των φύλων και στον επαγγελματικό 
προσανατολισμό με βάση ορθές επιλογές και όχι με βάση το φύλο. 

    Η επιτροπή ενημερώθηκε ότι το νέο σχέδιο δράσης για την ισότητα 
των φύλων που ετοιμάστηκε από το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού καταρτίστηκε τόσο στα πλαίσια των δράσεων του ΕΣ∆Ι 
όσο και στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης. 

   Όσον αφορά το δεύτερο στόχο του ΕΣ∆Ι σχετικά με την έρευνα, η 
γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα 
της Γυναίκας κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής κατάλογο των 
ερευνών για θέματα ισότητας των φύλων που εκπονήθηκαν από 
διάφορους φορείς, όπως υπουργεία, ερευνητικά κέντρα, 
οργανώσεις και άτομα, αρκετές από τις οποίες επιχορηγήθηκαν 
από τον Εθνικό Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

   Σημειώνεται ότι δεν ήταν δυνατή η κατάθεση όλων των ερευνών 
και τονίστηκε, τόσο από τους εκπροσώπους όσο και από την 
επιτροπή, η επιτακτική ανάγκη δημιουργίας τράπεζας 
πληροφοριών, καθώς και αρχείου όλων των ερευνών που 
σχετίζονται με την ισότητα ανδρών και γυναικών και τη διάσταση 
του φύλου. 

 Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 

 Ο Υπουργός  Παιδείας και Πολιτισμού κατέθεσε στην επιτροπή 
γραπτώς τις νέες προτάσεις του υπουργείου σε σχέση με το υπό 
συζήτηση θέμα, επισημαίνοντας παράλληλα τα ακόλουθα: 

 Η εκπαίδευση ως χώρος εργασίας είναι από τους χώρους όπου 
δεν παρατηρούνται διακρίσεις.  Παρά ταύτα εξακολουθεί σε 
μεγάλο βαθμό να υφίσταται διαχωρισμός των επαγγελμάτων σε 
ανδρικά και γυναικεία, να παρατηρείται υποβάθμιση ορισμένων 
επαγγελμάτων, τα οποία θεωρούνται γυναικεία και ασκούνται μόνο 
από γυναίκες, όπως και υποεκπροσώπηση των γυναικών στις 
υψηλότερες αμειβόμενες θέσεις εργασίας, φαινόμενο γνωστό ως 
“γυάλινη οροφή”. 
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 Σύμφωνα με την έρευνα “Η ισότητα γυναικών-ανδρών στις 
συλλογικές συμβάσεις εργασίας”, που διεξήχθη τον Ιούνιο του 
2008 από το Μηχανισμό Παρακολούθησης και Ελέγχου της 
Εφαρμογής της Νομοθεσίας για την Ισότητα, που βασίστηκε στις 
συλλογικές συμβάσεις του Γραφείου Γυναικών της ΠΕΟ, τις 
τελευταίες δεκαετίες το εκπαιδευτικό επίπεδο των εργαζόμενων 
γυναικών βελτιώνεται με πιο ταχείς ρυθμούς απ’ αυτό των 
ανδρών, γεγονός που συντείνει στο κλείσιμο του χάσματος των 
φύλων στον τομέα αυτό. 

 Σημειώνεται ότι το 2006 για πρώτη φορά ο αριθμός των 
εργαζόμενων γυναικών με προσόντα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης 
ανήλθε σε 60 678 ή 50,7%, ξεπερνώντας αυτό των ανδρών, ενώ 
το αντίστοιχο ποσοστό για το 2005 ήταν 49,3%. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, αξιοσημείωτο είναι το γεγονός 
ότι η ποσοτική υπεροχή των γυναικών στην τριτοβάθμια 
εκπαίδευση δεν έχει επιφέρει ουσιαστικές ποιοτικές 
διαφοροποιήσεις ως προς τους κλάδους και τα θέματα σπουδών 
που επιλέγονται από γυναίκες και άνδρες και τα οποία καθορίζουν 
τις επαγγελματικές τους επιλογές.  Οι γυναίκες αποτελούν την 
καταπληκτική πλειοψηφία εκείνων με πρώτο δίπλωμα 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης σε κλάδους σπουδών υγείας, 
κοινωνικής μέριμνας και εκπαίδευσης, ενώ υστερούν αισθητά των 
ανδρών σε θέματα διοίκησης επιχειρήσεων, στα νομικά, στη 
δημοσιογραφία και τις τέχνες. 

 Αντίθετα, οι άνδρες αποτελούν τη συντριπτική πλειοψηφία σε 
θέματα τεχνολογίας, στη μεταποιητική βιομηχανία, στις 
κατασκευές, στις θετικές επιστήμες, στα μαθηματικά και στους 
ηλεκτρονικούς υπολογιστές.  Η πιο πάνω κατάσταση αντανακλάται 
στις επιλογές των κοριτσιών και αγοριών ως προς τους 
κλάδους/θέματα που ακολουθούν στο λύκειο, οι οποίες 
υποδηλώνουν την προτίμηση και προσήλωσή τους σε 
παραδοσιακά γυναικεία επαγγέλματα (επαγγέλματα γραφείου, 
όπως γραμματείς, υπάλληλοι γραφείων, καθώς και στις υπηρεσίες 
και στις πωλήσεις) έναντι των ανδρικών επαγγελμάτων.  
Ενδεικτικό σημείο είναι η συνεχιζόμενη πτωτική συμμετοχή των 
κοριτσιών σε κλάδους/θέματα τεχνικής και επαγγελματικής 
εκπαίδευσης με ποσοστό συμμετοχής 15,5%. 

 Συναφώς, διαπιστώνεται στην Κύπρο ντε φάκτο διαχωρισμός 
μεταξύ γυναικών και ανδρών στην εκπαίδευση και στην 
απασχόληση.  Μία από τις κύριες επιπτώσεις του επαγγελματικού 
διαχωρισμού των δύο φύλων είναι το χάσμα αμοιβών. 

  Ο ίδιος εκπρόσωπος παρατήρησε ότι θα μπορούσε, ειδικά στη 
δημοτική εκπαίδευση, να υπήρχαν περισσότεροι άνδρες 
εκπαιδευτικοί, ώστε να είναι πιο ισορροπημένη η εκπροσώπηση 
των φύλων.  ∆ιακρίσεις παρατηρούνται επίσης σε σχέση με το 
ακαδημαϊκό προσωπικό των πανεπιστήμιων, όπου ακόμη 
παρατηρείται συντριπτική υπεροχή των ανδρών.  Το γεγονός αυτό 
δε σχετίζεται με το νομοθετικό ή το θεσμικό πλαίσιο, αλλά με τις 
ειδικές απαιτήσεις των ανώτερων βαθμίδων, που συχνά είναι 
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ασυμβίβαστες με τις οικογενειακές υποχρεώσεις των  γυναικών.  
Όσον αφορά τις κατώτερες βαθμίδες, και πάλι πλειοψηφούν οι 
γυναίκες, ενώ μέχρι να φτάσουν στην πρώτη βαθμίδα και άνω η 
διαφορά που παρατηρείται είναι συντριπτική (20% με 80%).   

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού αναφερόμενος στα 
αναλυτικά προγράμματα του υπουργείου δήλωσε ότι αυτά έχουν 
ολοκληρωθεί και ότι θα τεθούν συγκεκριμένα χρονοδιαγράμματα 
για σκοπούς υλοποίησής τους. 

 Η γενική διευθύντρια του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
αναφέρθηκε λεπτομερέστερα στην προσπάθεια αναθεώρησης των 
αναλυτικών εκπαιδευτικών προγραμμάτων και σημείωσε ότι η 
κεντρική επιτροπή, στην οποία έχει ανατεθεί ο συντονιστικός 
ρόλος για την υλοποίηση αυτής της προσπάθειας, έχει ήδη δώσει 
τις κατευθυντήριες γραμμές της ως προς την προσέγγιση που θα 
υιοθετηθεί σε σχέση με την προώθηση της ισότητας των φύλων 
στα σχολεία.  Η υλοποίηση της προσπάθειας αυτής θα αρχίσει 
από το έτος 2010.   

 Όπως η ίδια δήλωσε συναφώς, η συνεργασία με το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων είναι στενή σε ό,τι αφορά 
τα προγράμματα επιμόρφωσης, με προτεραιότητα στους 
σύμβουλους καθοδήγησης στα σχολεία μέσης εκπαίδευσης. 

 Τόνισε επίσης τη μεγάλη σημασία των μεθόδων προσέγγισης σε 
σχέση με την προώθηση των θεμάτων ισότητας ανάμεσα στους 
μαθητές, διευκρινίζοντας ότι η πιο ορθή προσέγγιση και η πιο 
αποτελεσματική μέθοδος θα ήταν να καλύπτεται από κάθε μορφή 
ισότητας και η ισότητα των φύλων και η εξάλειψη των 
στερεοτύπων των φύλων. 

 Παιδαγωγικό Ινστιτούτο Κύπρου 

  Ο διευθυντής του Παιδαγωγικού Ινστιτούτου Κύπρου, 
καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής, δήλωσε τα ακόλουθα: 

  Έχει συσταθεί στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
διατμηματική επιτροπή για προώθηση του θέματος της ισότητας 
των δύο φύλων, η οποία κατάρτισε σχέδιο δράσης αναφορικά με 
τις αρμοδιότητες της κάθε διεύθυνσης.  Τα σχετικά 
χρονοδιαγράμματα θα καθοριστούν μέχρι το τέλος της σχολικής 
χρονιάς.  Η εφαρμογή του σχεδίου δράσης θα αρχίσει από το 
Σεπτέμβριο του 2010.  Ανέφερε ενδεικτικά το συνέδριο 
“Pestallozzi”2, το οποίο διοργανώθηκε το ∆εκέμβριο του 2009 και 
είχε θέμα τη διάσταση του φύλου στην εκπαίδευση.  Στο εν λόγω 
συνέδριο συμμετείχαν εκπαιδευτικοί από την Κύπρο και από 
διάφορες χώρες της Ευρώπης.  

                                            
2
 ∆ιοργάνωση εργαστηρίων από το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο Κύπρου, στα πλαίσια του προγράμματος   
“Pestallozzi” του Συμβουλίου της Ευρώπης, που αφορά τη χρήση του διαδικτύου. Το πρόγραμμα 
αυτό  περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, εκπαιδευτικά σενάρια και άλλες δραστηριότητες. 
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  Οι βασικές δράσεις του προαναφερόμενου σχεδίου 
περιλαμβάνονται στα αναλυτικά προγράμματα.  Στόχος του εν 
λόγω σχεδίου δράσης είναι η διαμόρφωση πολιτών που να 
βιώνουν συνθήκες ισότητας ανάμεσα στα δύο φύλα και να 
διαχειρίζονται με γνώση και ευαισθησία τα φαινόμενα ετερότητας 
των σημερινών κοινωνιών.  Αυτό μετατρέπεται σε πράξη μέσα 
από το αναλυτικό πρόγραμμα αγωγής της υγείας, το οποίο 
περιλαμβάνει παρατηρήσεις και εισηγήσεις για όλα τα θέματα του 
αναλυτικού προγράμματος. 

  Στα πλαίσια του πιο πάνω σχεδίου δράσης ο εκπρόσωπος του 
Παιδαγωγικού Ινστιτούτου Κύπρου ενημέρωσε την επιτροπή για 
το βασικό ρόλο που διαδραματίζουν οι λειτουργοί του 
επαγγελματικού προσανατολισμού.   

  Σημειώνεται ότι στο πιο πάνω σχέδιο δράσης έχουν περιληφθεί 
προτάσεις από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού, από την ΥΕΣΕ, τις Υπηρεσίες της 
Εκπαίδευσης και Επαγγελματικού Προσανατολισμού και από την 
Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας.   

 Πανεπιστήμιο Κύπρου  

  Καταθέτοντας ενώπιον της επιτροπής, η εκπρόσωπος του 
Πανεπιστημίου Κύπρου αναφέρθηκε στην έρευνα με τίτλο “Ο 
Έμφυλος Χάρτης στην Εκπαίδευση της Κύπρου: Τα εκπαιδευτικά 
ιδρύματα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης”, της οποίας η εκπόνηση έχει 
επιχορηγηθεί από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως.   

  Όπως ειδικότερα ανέφερε, στα πλαίσια του δεύτερου στόχου του 
ΕΣ∆Ι πρέπει μέχρι το έτος 2013 να έχει αποτυπωθεί ο Έμφυλος 
Χάρτης στην Εκπαίδευση της Κύπρου με στόχο να διαπιστωθεί 
κατά πόσο με τις θετικές δράσεις και παρεμβάσεις έχει βελτιωθεί η 
εικόνα των δύο φύλων στην εκπαίδευση.  Οι στόχοι 
περιλαμβάνουν ειδικότερα την ποσοτική αποτύπωση της 
παρουσίας των δύο φύλων σε όλα τα εκπαιδευτικά ιδρύματα 
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης της Κύπρου, δημόσια και ιδιωτικά, τη 
μελέτη και αποτύπωση της σχέσης των δύο φύλων στα δημόσια 
και ιδιωτικά εκπαιδευτικά ιδρύματα και τη διερεύνηση και 
αποτύπωση μέτρων που διευκολύνουν ή δυσχεραίνουν την 
παρουσία και τη σχέση των φύλων στην τριτοβάθμια εκπαίδευση 
της Κύπρου. 

  Η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή για το ποιες έρευνες 
έχουν διεξαχθεί σε σχέση με την ισότητα των φύλων, 
περιλαμβανομένων των ερευνών που αφορούν τη βία κατά των 
γυναικών.  Οι έρευνες αυτές έχουν συγκεντρωθεί και 
αρχειοθετηθεί, ώστε να είναι εφικτή η πρόσβαση σε αυτές από 
κάθε ενδιαφερόμενο. 

  Η ίδια εκπρόσωπος αναφέρθηκε επίσης στη μικτή μεθοδολογία 
που θα χρησιμοποιηθεί, ποσοτική και ποιοτική.  Το ποσοτικό 
μέρος περιλαμβάνει τη συγκέντρωση στατιστικών στοιχείων σε 



 140

σχέση με τους σκοπούς της έρευνας και το ποιοτικό μέρος αφορά 
ερωτηματολόγιο διερεύνησης στάσεων.   

  Ο εκπρόσωπος του ΑΞΙΚ κατέθεσε ότι η αναδιοργάνωση της 
διδακτικής ύλης είναι ένα θέμα που θα απασχολήσει το ινστιτούτο, 
ενώ η εκπρόσωπος του ιδιωτικού πανεπιστημίου “Frederick 
University” αναφέρθηκε στον προγραμματισμό των ενεργειών της 
συσταθείσας διατμηματικής επιτροπής για την υλοποίηση των 
δράσεων που εμπίπτουν στο δεύτερο στόχο του ΕΣ∆Ι.   

  Ειδικότερα, η πιο πάνω επιτροπή συζητεί τις ακόλουθες 
προτάσεις, οι οποίες πρόκειται να υλοποιηθούν κατά τη διάρκεια 
του ακαδημαϊκού έτους 2009-2010: 

   α. Ευαισθητοποίηση των φοιτητών, ώστε να μπορούν να 
διακρίνουν την ανισότητα που υπάρχει με στόχο την 
προώθηση της ισότητας στους τομείς της μελλοντικής 
επαγγελματικής τους απασχόλησης.  Η σχετική εισήγηση 
αφορά την ετοιμασία χάρτας, η οποία θα αποτελέσει οδηγό 
με κατευθυντήριες γραμμές προς αναφορά για όποιους 
διδάσκοντες επιθυμούν να εντάξουν τέτοια ζητήματα προς 
ευαισθητοποίηση των φοιτητών. 

   β. Ένταξη σε συγκεκριμένα μαθήματα εργασιών με θέμα την 
ισότητα των φύλων και τον προβληματισμό για τα αίτια που 
προκαλούν τις υπάρχουσες ανισότητες. 

   γ. Ανάθεση πτυχιακών εργασιών για τη μελέτη των διαφόρων 
διαστάσεων παρατηρούμενης ανισότητας των φύλων. 

   δ. ∆ιεξαγωγή έρευνας μεταξύ των φοιτητών για τη διερεύνηση 
των απόψεων των φοιτητών σχετικά με θέματα φύλου και 
ισότητας. 

   ε. Εισαγωγή επιλεγόμενου μαθήματος ισότητας των φύλων. 

   στ. Οργάνωση ημερίδας με θέμα “Οι διαστάσεις του φύλου και 
της ισότητας στην κοινωνία και στο σχολείο”. 

  Ο εκπρόσωπος του The CTL Eurocollege κατέθεσε ότι θα 
αναληφθεί προσπάθεια για ένταξη στη διδακτική ύλη του κολεγίου 
μαθημάτων που να προωθούν την ισότητα των φύλων. 

  Η εκπρόσωπος του ιδιωτικού πανεπιστημίου “Πανεπιστήμιο 
Λευκωσίας” κατέθεσε ότι υπάρχει στενή συνεργασία με το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου για δραστηριοποίηση σε θέματα που 
αφορούν την ισότητα των φύλων και συγκεκριμένα των δράσεων 
που αφορούν το δεύτερο στόχο του ΕΣ∆Ι.  Το ίδιο πανεπιστήμιο 
απασχόλησαν τα ακόλουθα δύο σημαντικά προγράμματα: 

 α. Η έρευνα για την έμφυλη βία, τα αποτελέσματα της οποίας 
θα ανακοινωθούν σύντομα. 

 β. Τα εργαστήρια που πραγματοποιούνται στα σχολεία 
αναφορικά με την έμφυλη βία και την καταπολέμηση των 
στερεοτύπων των φύλων. 
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Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι υπάρχει συνεργασία με το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού στο πρόγραμμα  “Progress”3. 

 Γυναικεία Οργάνωση των Ενωμένων ∆ημοκρατών (ΓΟΕ∆) 

Η πρόεδρος της ΓΟΕ∆ χαιρετίζοντας το σχέδιο δράσης του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού για την ισότητα των δύο 
φύλων στην εκπαίδευση, του οποίου η εισαγωγή αναμενόταν να 
γίνει το Σεπτέμβριο του 2010, ανέφερε ότι η ΓΟΕ∆ έχει συμβάλει 
στην κατάρτιση του σχεδίου αυτού μέσω του Εθνικού Μηχανισμού 
και μέσω της υποεπιτροπής του Εθνικού Μηχανισμού για τα 
∆ικαιώματα της Γυναίκας.  Το εν λόγω σχέδιο θα 
παρακολουθείται, για να διαπιστωθεί κατά πόσο στο μέλλον θα 
έχει τα επιθυμητά αποτελέσματα. 

 Παγκύπρια Ομοσπονδία Γυναικείων Οργανώσεων (ΠΟΓΟ) 

Η εκπρόσωπος της ΠΟΓΟ, χαιρετίζοντας τις προσπάθειες που 
γίνονται από την κυβέρνηση για την υλοποίηση της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης και ειδικότερα του δεύτερου στόχου που έχει τεθεί 
από το ΕΣ∆Ι, ανέφερε ότι αναμένεται η επιτυχία του σχεδίου να 
αξιολογηθεί στην πορεία με την πρακτική εφαρμογή του. 

 Γυναικείος Όμιλος “Πρωτοπορία” 

Η πρόεδρος του Γυναικείου Ομίλου “Πρωτοπορία” εισηγήθηκε 
όπως τα προγράμματα και οι σχεδιασμοί ξεκινήσουν από τη 
νηπιακή βαθμίδα και όχι μόνο από το δημοτικό, αφού, όπως 
ανέφερε, τις πρώτες παραστάσεις τις παίρνουν τα παιδιά από το 
νηπιαγωγείο.  Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι η εκπαίδευση θα 
πρέπει να στοχεύει στα αγόρια, διότι ήδη η εκπαίδευση, όπως 
είπε, «έχει άρωμα γυναίκας» και αυτό δίδει πρότυπο το οποίο δεν 
είναι θετικό για τη νεολαία και για τις νέες γενεές.  Το αρμόδιο 
υπουργείο πρέπει να λάβει υπόψη την ανάγκη ανάληψης τέτοιου 
είδους δράσεων, ώστε να πείσει τη μαθητιώσα νεολαία ότι η 
εκπαίδευση αφορά τόσο τα αγόρια όσο και τα κορίτσια.   

1. Τρίτος στόχος του ΕΣ∆Ι - Προώθηση της ίσης συμμετοχής και 
εκπροσώπησης ανδρών και γυναικών στον πολιτικό, κοινωνικό και 
οικονομικό τομέα 

  Όλοι οι αρμόδιοι που κλήθηκαν στα πλαίσια της ανάλυσης του τρίτου 
στόχου του ΕΣ∆Ι επεσήμαναν τη νευραλγική σημασία που διαδραματίζει 
ο ρόλος της τοπικής αυτοδιοίκησης στην υλοποίηση του ΕΣ∆Ι και 
τονίστηκε ότι αυτός είναι καθοριστικός. 

                                            
3 Πρόγραμμα της ΕΕ υπέρ της απασχόλησης και της κοινωνικής αλληλεγγύης, το οποίο θεσπίστηκε, 
για να χρηματοδοτήσει την υλοποίηση των στόχων της ΕΕ στους τομείς της απασχόλησης, των 
κοινωνικών υποθέσεων και των ίσων ευκαιριών.  Το πρόγραμμα συμβάλλει επίσης στην επίτευξη 
των στόχων της ευρωπαϊκής στρατηγικής της Λισαβόνας για την ανάπτυξη και την απασχόληση. 
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  Όπως αναφέρθηκε, οι γυναίκες, παρά τις κοινωνικές και οικονομικές τους 
κατακτήσεις, εξακολουθούν να υποαντιπροσωπεύονται στα κέντρα 
λήψης των πολιτικών, κοινωνικών και οικονομικών αποφάσεων.  
Αποτελούν περιορισμένη μειοψηφία σε ικανό αριθμό χωρών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε κοινοβούλια, κυβερνητικές θέσεις, ανώτατα 
συνδικαλιστικά όργανα, καθώς και στην ηγεσία των επιχειρήσεων, ενώ 
περισσότεροι από το 80% των κοινοβουλευτικών εκπροσώπων 
παγκόσμια είναι άνδρες. 

  Στην Κύπρο, παρά τα βήματα που έχουν γίνει τα τελευταία χρόνια προς 
την κατεύθυνση της αύξησης του αριθμού των γυναικών στα κέντρα 
λήψης των πολιτικών, κοινωνικών και οικονομικών αποφάσεων, το 
ποσοστό εξακολουθεί να είναι χαμηλό.  Σημειώνεται πως στην 
υποαντιπροσώπευση αυτή συμβάλλει σημαντικά ο άνισος καταμερισμός 
ευθυνών στην οικογενειακή ζωή.  Οι Κύπριες γυναίκες καλούνται να 
ανταποκριθούν σε πολλαπλούς ρόλους, ενώ ακόμα διαμοιράζονται άνισα 
την εξουσία και την ευθύνη των αποφάσεων σε όλους τους τομείς. 

  Ταυτόχρονα, πρόσφατες έρευνες έχουν δείξει πως το κυπριακό εκλογικό 
σώμα δεν εμπιστεύεται τις γυναίκες και ότι τόσο το εκπαιδευτικό σύστημα 
όσο και η οικογένεια κάθε άλλο παρά ενθαρρύνουν την εμπλοκή των 
γυναικών στην πολιτική ζωή και τις διαδικασίες της. 

  Οι δράσεις του ΕΣ∆Ι προτείνουν τα ακόλουθα: 

  α. Εκστρατείες ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης της κοινής 
γνώμης σχετικά με τη σημασία της συμμετοχής των γυναικών στα 
κέντρα λήψης πολιτικών, οικονομικών, συνδικαλιστικών και 
λοιπών αποφάσεων. 

  β. ∆ημιουργία παρατηρητηρίου και τράπεζας δεδομένων για τη 
συστηματική συλλογή στοιχείων, παρακολούθηση προόδου, 
δημοσίευση δεδομένων και πληροφοριών που αφορούν τη 
συμμετοχή των γυναικών στις θέσεις ευθύνης στους τομείς της 
πολιτικής, οικονομικής, πολιτιστικής, κοινωνικής και 
επαγγελματικής ζωής, καθώς και δημιουργία τράπεζας δεδομένων 
γυναικείων προσωπικοτήτων σ’ όλους τους τομείς. 

  γ. Καθιέρωση ποσοστώσεων, τουλάχιστον 30%, όσον αφορά τη 
συμμετοχή των γυναικών στα ψηφοδέλτια όλων των εκλογικών 
διαδικασιών (κοινοτικών, δημοτικών, βουλευτικών και 
ευρωβουλευτικών). 

  δ. Καθιέρωση ποσοστώσεων και στις εσωτερικές διεργασίες των 
πολιτικών κομμάτων, των συνδικαλιστικών και εργοδοτικών 
οργανώσεων και επαγγελματικών φορέων για την εξασφάλιση 
ισόρροπης συμμετοχής των γυναικών στα σώματα λήψης των 
αποφάσεών τους. 

   ε. Προγράμματα ενδυνάμωσης/κατάρτισης γυναικών σχετικά με τη 
δραστηριοποίησή τους στην πολιτική και εν γένει τη δημόσια ζωή, 
σύνταξη και έκδοση Οδηγού Καλών Πρακτικών για τη συμμετοχή 
των γυναικών στην πολιτική. 

   στ. Ειδικά προγράμματα στα ΜΜΕ για προβολή γυναικών υποψηφίων 
σε προεκλογικές περιόδους, καθώς και προγραμμάτων καθ’ όλη 
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τη διάρκεια του έτους για προβολή γυναικείων προσωπικοτήτων 
και θεμάτων ισότητας 

   ζ. Καθιέρωση ποσόστωσης 30% για το διορισμό γυναικών στα 
διοικητικά συμβούλια ημικρατικών οργανισμών/φορέων, καθώς και 
στις επιτροπές δημόσιου τομέα. 

   η. Προγράμματα ενθάρρυνσης και ενδυνάμωσης αγροτισσών, 
προκειμένου να συμμετέχουν ενεργά στους αγροτικούς και 
συνεταιριστικούς φορείς, αλλά και ευρύτερα στην πολιτική ζωή της 
χώρας και να επιδιώκουν την εκλογή τους στα διάφορα όργανα. 

   θ. Παροχή διευκολύνσεων για την προστασία παιδιών κατά τη 
διάρκεια των συνεδριάσεων/συνεδρίων κομμάτων και άλλων 
δημόσιων/ιδιωτικών φορέων. 

 Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας 

Η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα 
της Γυναίκας αναλύοντας τον τρίτο στόχο του ΕΣ∆Ι κατέθεσε τα 
ακόλουθα: 

Το ΕΣ∆Ι έχει στόχο να εμπλέξει στις δράσεις του όλους όσοι έχουν 
ρόλο να διαδραματίσουν.  Όπως η ίδια επισήμανε στα πλαίσια της 
ενημέρωσης που ζητήθηκε σχετικά με το τι έχει υλοποιηθεί έως 
σήμερα με βάση το σχέδιο δράσης, έγιναν επαφές με τα 
εμπλεκόμενα μέρη. 

Όσον αφορούσε όμως την ενημέρωση σε σχέση με την τοπική 
αυτοδιοίκηση, δεν υπήρξε ολοκληρωμένη εικόνα, διότι δεν είχε 
σταλεί μέχρι στιγμής από πλευράς τους σχετική ενημέρωση, παρ’ 
όλο που είναι γνωστή η συμβολή και η δράση τους στον τομέα 
αυτό. Η τοπική αυτοδιοίκηση στην υλοποίηση του ΕΣ∆Ι είναι πολύ 
σημαντική και καθοριστική, κυρίως σε ό,τι αφορά την 
προτεινόμενη δράση για αναβάθμιση των υφιστάμενων υποδομών 
φύλαξης παιδιών και ηλικιωμένων και τη δημιουργία νέων στην 
περιφέρεια για τη συμφιλίωση της επαγγελματικής και της 
οικογενειακής ζωής, ιδιαίτερα για τις εργαζόμενες γυναίκες που 
είναι και μητέρες.  Επισημαίνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει σημαντικές αρμοδιότητες στον τομέα 
αυτό και στα πλαίσια αυτών των αρμοδιοτήτων προώθησε σχετικό 
σχέδιο δράσης για τη συμφιλίωση της οικογενειακής με την 
επαγγελματική ζωή. 

Σύμφωνα με τα ευρήματα έρευνας της Στατιστικής Υπηρεσίας 
αναφορικά με το Στατιστικό Πορτρέτο της Κύπριας Γυναίκας με 
χρόνο αναφοράς το Μάρτιο του 2008, ισχύουν τα ακόλουθα: 

 α. Σε όλες τις κατηγορίες ηλικιών το ποσοστό απασχόλησης 
των ανδρών είναι μεγαλύτερο απ’ αυτό των γυναικών και οι 
διαφορές αυτές είναι ακόμη εντονότερες στις ηλικίες από 
πενήντα ετών και άνω. 

 β. Τα ποσοστά απασχόλησης γυναικών ηλικίας δεκαπέντε 
έως εξήντα τεσσάρων ετών στην Κύπρο είναι αρκετά υψηλά 
σε σύγκριση με αυτά της ΕΕ.  Τα ποσοστά της ΕΕ 
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παρουσιάζουν μια σταθερή αύξηση, ενώ τα ποσοστά στην 
Κύπρο παρουσιάζουν περισσότερες διακυμάνσεις.   

 γ. Στην τριτοβάθμια εκπαίδευση και τα δύο φύλα έχουν ίση 
εκπροσώπηση, με τις γυναίκες όμως να παρουσιάζουν 
αυξητική τάση.  Αντίθετα, ανάμεσα στους εργαζομένους με 
χαμηλά επίπεδα μόρφωσης, το ποσοστό των γυναικών 
είναι συγκριτικά μικρότερο απ’ αυτό των ανδρών. 

 δ. Παρατηρείται περιορισμένη βελτίωση στην επαγγελματική 
κατανομή των γυναικών και οι μεταβολές είναι 
περιορισμένες.  Το μερίδιο των γυναικών στην 
επαγγελματική ομάδα των διευθυντών και διοικητικών 
λειτουργών παρουσίασε περιορισμένη βελτίωση.  
Παρέμεινε έτσι σε σημαντικά χαμηλό επίπεδο· περίπου 
τρεις στους είκοσι διευθυντές/διοικητικούς λειτουργούς είναι 
γυναίκες. 

 ε. ∆ιαχρονικά το συνολικό ποσοστό ανεργίας των γυναικών 
παρουσιάζεται υψηλότερο απ’ αυτό των ανδρών.  Τα 
ποσοστά ανεργίας των γυναικών κατά ηλικία είναι 
μεγαλύτερα απ’ αυτά των ανδρών σ’ όλες σχεδόν τις 
κατηγορίες ηλικίας. 

 στ. Η συμμετοχή των γυναικών στα δημοτικά συμβούλια, παρ’ 
όλο που αυξάνεται σταδιακά, παραμένει σε χαμηλά 
επίπεδα. 

 ζ. Τα τελευταία χρόνια παρουσιάζεται μια σταδιακή αύξηση 
στον αριθμό των γυναικών δικαστών.  Σε διάστημα είκοσι 
έξι ετών το ποσοστό των γυναικών δικαστών έφτασε στο 
38%.  

  η. Το ποσοστό των γυναικών στο αξίωμα του βουλευτή 
αυξάνεται σταδιακά και από 5,4% το 1991 έφθασε το 
14,13% το 2006. 

 θ. Στο σύνολο των 156,9 χιλιάδων εργαζόμενων γυναικών οι 
τομείς της εκπαίδευσης και υγείας συγκεντρώνουν το 
μεγαλύτερο ποσοστό με 18,5% και ακολουθεί ο τομέας του 
χονδρικού και λιανικού εμπορίου με 16,5%.  Στην ΕΕ 
κυριαρχούν οι ίδιες τάσεις με πολύ μεγαλύτερη 
συγκέντρωση γυναικών στους τομείς της εκπαίδευσης και 
υγείας. 

 ι. Στους τομείς της εκπαίδευσης και υγείας τρεις στους 
τέσσερις απασχολουμένους είναι γυναίκες.  Σχεδόν εννέα 
στους δέκα στα ιδιωτικά νοικοκυριά είναι γυναίκες, ενώ 
αντίθετα στον τομέα των κατασκευών εννέα στους δέκα 
απασχολουμένους είναι άνδρες.  Επτά στους δέκα τομείς 
της βιομηχανίας, γεωργίας, θήρας και δασοκομίας είναι 
άνδρες. 

 ια. Παρατηρείται μια σταδιακή αύξηση του ποσοστού των 
αυτοεργοδοτούμενων γυναικών.  Το ποσοστό αυτό 
αυξάνεται από 24,6% σε 32,4%, ενώ το ποσοστό των 
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γυναικών που εργάζονται σε οικογενειακή επιχείρηση χωρίς 
μισθό μειώθηκε από 82,9% σε 71,7%. 

 ιβ. Στους τομείς της εκπαίδευσης και υγείας εννέα στους δέκα 
μερικώς απασχολουμένους είναι γυναίκες.  Η ίδια σχεδόν 
αναλογία γυναικών υπάρχει και στον τομέα των 
χρηματοπιστωτικών και άλλων επιχειρησιακών υπηρεσιών.  
Αντίθετα, στον τομέα των κατασκευών μόνο μία στους 
τέσσερις μερικώς απασχολουμένους είναι γυναίκα. 

Οι μελέτες και τα στατιστικά στοιχεία επιβεβαιώνουν ότι υπάρχουν 
πάρα πολλά να γίνουν σε σχέση με τη θέση της γυναίκας στην 
κυπριακή κοινωνία και κυρίως στην αγορά εργασίας.  Έντονο 
επίσης χαρακτηριστικό της αγοράς εργασίας της Κύπρου είναι η 
απουσία των γυναικών από τις υψηλές θέσεις της εργασιακής και 
επιχειρηματικής πυραμίδας. 

Η Σύνοδος της Λισαβόνας έθεσε την ισότητα ευκαιριών μεταξύ 
ανδρών και γυναικών ως βασικό συστατικό στοιχείο των 
αναπτυξιακών πολιτικών της ΕΕ και της πολιτικής για την 
απασχόληση.  Έθεσε επίσης ως ιδιαίτερο στόχο την αύξηση του 
ποσοστού απασχόλησης από 51% που ήταν το 2000 σε 60% το 
2010.  Για την Κύπρο ο στόχος αυτός τέθηκε στο 63% μέχρι το 
2010. 

Ταυτόχρονα, επιδιώκεται η άρση των διακρίσεων και ανισοτήτων 
που βασίζονται στο φύλο με έμφαση στο χάσμα των μισθών, την 
προώθηση των γυναικών σε διοικητικές θέσεις ευθύνης, τη 
συμφιλίωση επαγγελματικής και οικογενειακής ζωής με 
ανακατανομή των κοινωνικών ρόλων των φύλων, τη μείωση της 
γυναικείας ανεργίας και τη βελτίωση και ανάπτυξη των 
επιχειρήσεων των γυναικών κ.ά. 

Σημειώνεται ότι σχεδόν σε όλα τα κράτη μέλη της ΕΕ το ποσοστό 
ανεργίας των γυναικών παραμένει συστηματικά μεγαλύτερο σε 
σχέση με το αντίστοιχο ποσοστό των ανδρών, ενώ η μακροχρόνια 
ανεργία πλήττει περισσότερο τις γυναίκες.  Η διαφορά στο 
ποσοστό απασχόλησης μεταξύ ανδρών και γυναικών ανέρχεται 
κατά μέσο όρο περίπου στο 20%.  Το ποσοστό απασχόλησης των 
γυναικών μειώνεται, όταν αυτές έχουν παιδιά, ενώ το αντίθετο 
ισχύει για τους άνδρες.  Ο διαχωρισμός ανδρών και γυναικών στην 
αγορά εργασίας παραμένει κύριο πρόβλημα για την ΕΕ.  Η αμοιβή 
των γυναικών είναι μικρότερη από την αμοιβή των ανδρών για την 
ίδια ή/και ίσης αξίας εργασία κατά 15% στην ΕΕ, ενώ το φαινόμενο 
αυτό είναι εντονότερο στην Κύπρο, όπου το ποσοστό της 
διαφοράς ανέρχεται περίπου στο 25%. 

 Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κατέθεσαν ότι το εν λόγω υπουργείο έχει σημαντικές 
αρμοδιότητες όσον αφορά την επίτευξη των στόχων της 
ανάπτυξης της απασχόλησης και της κοινωνικής συνοχής.  
Ειδικότερα, αυτές αφορούν τη λήψη μέτρων για αύξηση της 
γυναικείας συμμετοχής στην αγορά εργασίας και για ανάληψη 



 146

δράσεων με στόχο την καταπολέμηση των αιτιών που συντηρούν 
και αναπαράγουν χρόνια εμπόδια στην πραγμάτωση της ισότητας 
των φύλων.  Τέτοια εμπόδια είναι οι στερεότυποι κοινωνικοί και 
οικογενειακοί ρόλοι των δύο φύλων και η έλλειψη υποδομών για 
τη φροντίδα παιδιών, ειδικότερα βρεφών, αλλά και ηλικιωμένων με 
βολικό ωράριο λειτουργίας, καλή ποιότητα φροντίδας και προσιτό 
κόστος.  Συναφώς, εκπονήθηκε Σχέδιο ∆ράσης για τη Συμφιλίωση 
της Οικογενειακής και Επαγγελματικής Ζωής και έχει δημιουργηθεί 
Φορέας ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής με στόχο την 
ανάπτυξη πλαισίου πολιτικών για το πρόβλημα της δημογραφίας, 
αλλά και για τη συμφιλίωση επαγγελματικών και οικογενειακών 
υποχρεώσεων.  Το φιλόδοξο αυτό έργο στοχεύει στην 
καταπολέμηση του επαγγελματικού διαχωρισμού με βάση το φύλο 
και των στερεότυπων αντιλήψεων για το ρόλο των δύο φύλων στο 
εκπαιδευτικό σύστημα και τον επαγγελματικό προσανατολισμό, 
καθώς και στην αναβάθμιση των μηχανισμών επιθεώρησης της 
ισότητας στην απασχόληση και στην αμοιβή. 

  Για την υλοποίηση του έργου θα αναπτυχθούν και θα 
εφαρμοστούν τυποποιημένες διαδικασίες διερεύνησης υποθέσεων 
και παραπόνων για άνιση μεταχείριση στην απασχόληση και στην 
αμοιβή, εκπαιδευτικά προγράμματα αρμόδιων λειτουργών σε 
θέματα ισότητας και εφαρμογής της σχετικής νομοθεσίας, καθώς 
και κίνητρα, όπως η πιστοποίηση επιχειρήσεων για την εφαρμογή 
καλών πρακτικών για την ισότητα και η επιχορήγηση 
επιχειρήσεων για την εφαρμογή καλών πρακτικών για την 
ισομισθία.  Θα αναπτυχθούν επίσης οδηγοί και εγχειρίδια για 
αξιολόγηση των επαγγελμάτων σε σχέση με τις αμοιβές για 
καθοδήγηση των εργοδοτών, οδηγός για συνδικαλιστικές 
οργανώσεις και εκπροσώπους εργοδοτών για προώθηση της 
ισότητας αμοιβών στη διάρκεια της συλλογικής διαπραγμάτευσης 
και για βελτίωση της εκπροσώπησης των γυναικών στη συλλογική 
διαπραγμάτευση και στα σώματα κοινωνικού διαλόγου ως μέσου 
πιο αποτελεσματικής προώθησης της ισότητας των φύλων.  
Τέλος, θα αναπτυχθούν προγράμματα επιμόρφωσης των 
συμβούλων επαγγελματικού προσανατολισμού και των 
εκπαιδευτικών της πρωτοβάθμιας και δευτεροβάθμιας 
εκπαίδευσης, καθώς και σεμινάρια για τους γονείς για απάλειψη 
των στερεοτύπων και καθοδήγηση των παιδιών στην επιλογή 
κλάδου σπουδών και επαγγέλματος βάσει προτίμησης και 
ικανοτήτων και όχι βάσει φύλου. 

 Επιτροπή Αιρετών Γυναικών της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου 

  Η εκπρόσωπος της πιο πάνω επιτροπής τόνισε ότι οι δράσεις και 
ενέργειες των δήμων σε σχέση με το υπό αναφορά θέμα γίνονται 
χωρίς τους αναγκαίους πόρους και, όπως τόνισε, εντελώς βάσει 
πρωτοβουλίας.  Επισήμανε επίσης ότι στην ΕΕ η κοινωνική 
πολιτική ασκείται από τους δήμους. 

  Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, παρ’ όλο που δεν υπάρχουν οι 
αναγκαίοι πόροι, οι δήμοι αναπτύσσουν διάφορες δράσεις στον 
τομέα της προώθησης της ισότητας των φύλων, ιδιαίτερα δε ο 
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δήμος Λευκωσίας, ο οποίος έχει αναπτύξει μεγάλη δράση.  Εντός 
του 2010 στο δήμο Λευκωσίας προχωρούσε η διαδικασία τελικής 
έγκρισης του προγράμματος δράσης από το δημοτικό συμβούλιο, 
το οποίο μετά την έγκριση θα έμπαινε αμέσως σε εφαρμογή. 

Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε τέλος ότι όσον αφορά την εφαρμογή 
του Ευρωπαϊκού Χάρτη για την Ισότητα στην Τοπική Ζωή υπήρξε 
η αναγκαία ενημέρωση, έγιναν σεμινάρια και προωθούνται σχετικά 
μέτρα. 

 Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου 

Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου κατέθεσε, 
μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

    α. Ο ρόλος της τοπικής αυτοδιοίκησης στην υλοποίηση του 
ΕΣ∆Ι είναι πολύ σημαντικός και καθοριστικός. 

    β. Η συμφιλίωση της επαγγελματικής και της οικογενειακής 
ζωής αποτελεί καίριο ζήτημα για τις οικογένειες που 
διαμένουν σε κοινότητες, ιδιαίτερα για τις εργαζόμενες 
γυναίκες που είναι μητέρες. 

    γ. Στις ορεινές και ημιορεινές περιοχές το πρόβλημα της 
κοινωνικής φροντίδας των παιδιών, των ηλικιωμένων και 
των ατόμων με ειδικές ανάγκες είναι πολύ πιο έντονο, 
επειδή δεν υπάρχουν οι κατάλληλες υποδομές.  Το 
πρόβλημα θα πρέπει να αντιμετωπιστεί με τη λειτουργία της 
κατ’ οίκον φροντίδας τόσο ηλικιωμένων όσο και παιδιών 
κάτω των τριών ετών. 

    δ. Θα πρέπει να προωθηθεί εκστρατεία ενημέρωσης των 
γυναικών για τα αναπαραγωγικά δικαιώματά τους, καθώς 
και προγράμματα για την παροχή βασικών γνώσεων σε 
αλλοδαπούς και μετανάστες με σκοπό την εκμάθηση 
κυρίως της ελληνικής γλώσσας. 

    ε. Θα πρέπει να υπάρξει ευαισθητοποίηση των γυναικών 
όσον αφορά την καθιέρωση ποσοστώσεων, όπως για 
παράδειγμα ποσοστού τουλάχιστον 30% για τη συμμετοχή 
τους στα ψηφοδέλτια όλων των εκλογικών διαδικασιών. 

 Γυναικείες οργανώσεις 

Οι εκπρόσωποι των γυναικείων οργανώσεων επισήμαναν ότι η 
τοπική αυτοδιοίκηση έχει έναν ιδιαίτερο ρόλο να διαδραματίσει στα 
θέματα ισότητας και στήριξης της γυναίκας.  Με βάση τις 
εισηγήσεις που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η τοπική 
αυτοδιοίκηση μπορεί να συμβάλει στην προώθηση της ισότητας 
των φύλων και στη συμφιλίωση της οικογενειακής και εργασιακής 
ζωής.   

Σύμφωνα με τις εκπροσώπους των γυναικείων οργανώσεων, τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι γυναίκες αφορούν κυρίως στη 
φύλαξη και στη φροντίδα παιδιών, ηλικιωμένων και εξαρτημένων 
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ατόμων, καθώς και στις περιορισμένες ευκαιρίες απασχόλησής 
τους. 

Η προώθηση της δημιουργίας περισσότερων βρεφοκομικών 
σταθμών, κέντρων ημερήσιας φροντίδας ηλικιωμένων και άλλων 
αποτελεί μια καλή πρακτική που θα συμβάλει στην προώθηση της 
ισότητας των φύλων.   

Η πραγματοποίηση επίσης διαλέξεων και ομιλιών οι οποίες θα 
προωθούν την ισότητα κρίνεται αρκετά σημαντική, όπως και η 
εφαρμογή προγραμμάτων που θα αφορούν τη βελτίωση των 
συνθηκών ζωής και του βιοτικού επιπέδου των ευαίσθητων 
κοινωνικών κατηγοριών, όπως είναι οι μονογονεϊκές οικογένειες 
και οι ηλικιωμένες μετανάστριες.  Τέλος, η εφαρμογή 
προγραμμάτων στήριξης και κατάρτισης των γυναικών για 
σκοπούς δραστηριοποίησής τους στην πολιτική και δημόσια ζωή 
κρίνεται αρκετά σημαντική. 

Περαιτέρω, επισημάνθηκε ότι η παρουσία γυναικών στα κέντρα 
λήψης αποφάσεων είναι περιορισμένη παρά τις κοινωνικές και 
οικονομικές κατακτήσεις, όπως και ότι τα μικρά ποσοστά 
συμμετοχής των γυναικών στην κοινωνική και πολιτική ζωή 
καταδεικνύουν την ανάγκη να ενταθούν οι προσπάθειες για 
ενθάρρυνση της συμμετοχής τους. 

Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της Τμήματος Ισότητας και Ίσης 
Μεταχείρισης της ∆ΕΟΚ, το ΕΣ∆Ι έχει περιορισμένο ρόλο και 
περιλαμβάνει περιορισμένες δράσεις για την τοπική αυτοδιοίκηση, 
γι’ αυτό θα πρέπει να αναβαθμιστεί, αφού κρίνεται ότι έχει 
ουσιαστικό ρόλο να διαδραματίσει στην επίτευξη της ισότητας των 
δύο φύλων.  Οι προτεινόμενες δράσεις που είναι δυνατόν να 
τεθούν υπό την ομπρέλα της τοπικής αυτοδιοίκησης είναι μεταξύ 
άλλων όσες αναφέρθηκαν πιο πάνω. 

 Η εκπρόσωπος της ΠΟΓΟ εισηγήθηκε επίσης τη διοργάνωση 
ειδικού σεμιναρίου με αντικείμενο τη συνεργασία όλων των 
εμπλεκομένων, με στόχο να υπάρξει συντονισμός για κοινές 
δράσεις μέσω του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της 
Γυναίκας. 

2. Τέταρτος στόχος ΕΣ∆Ι - Καταπολέμηση όλων των μορφών βίας 
κατά των γυναικών, περιλαμβανομένης της σωματεμπορίας 

 Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας 

 Η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα 
της Γυναίκας, αναλύοντας τον τέταρτο στόχο του ΕΣ∆Ι, κατέθεσε 
ενώπιον της επιτροπής ότι σύμφωνα με την Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
η βία σε βάρος των γυναικών αποτελεί παλιά μάστιγα της 
κοινωνίας και κατάφωρη παραβίαση των βασικών δικαιωμάτων 
του ανθρώπου. 

Στα πλαίσια του υφιστάμενου νομοθετικού πλαισίου, λειτουργεί ο 
θεσμός της Συμβουλευτικής Επιτροπής για την Πρόληψη και 
Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια, ο οποίος παρακολουθεί 
το πρόβλημα σε όλες του τις διαστάσεις, ενημερώνει σχετικά την 
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κοινή γνώμη, προωθεί ανάλογες έρευνες και συνεργάζεται με την 
κυβέρνηση.  Στον τομέα αυτό δραστηριοποιείται ιδιαίτερα 
σημαντικός αριθμός γυναικείων φορέων και ΜΚΟ σε στενή 
συνεργασία και με χρηματοδότηση από το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τις Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας, τον Εθνικό Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας 
και το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

Σε ό,τι αφορά στην εμπορία γυναικών για σεξουαλική 
εκμετάλλευση, η Κύπρος θεωρείται χώρα προορισμού για τις 
διακινούμενες γυναίκες από την Ανατολική Ευρώπη και την πρώην 
Σοβιετική Ένωση.  Έχουν ληφθεί μέτρα για την πρόληψη και την 
καταπολέμηση της σωματεμπορίας (trafficking), όπως το πάγωμα 
αδειών λειτουργίας νυχτερινών κέντρων, η νομική, συμβουλευτική 
και οικονομική στήριξη θυμάτων που συνεργάζονται με τις αρχές, 
ο νόμος κατά της διακίνησης γυναικών και παιδιών, η αλλαγή των 
αδειών που χορηγούνται στις καλλιτέχνιδες, η δημιουργία ειδικού 
γραφείου και μονάδας πρόληψης στο πλαίσιο της αστυνομίας και 
η νομική συμφωνία με τη Βουλγαρία.  Επισημαίνεται ωστόσο ότι 
πρέπει να ενταθεί η πληροφόρηση και η ευαισθητοποίηση της 
κοινής γνώμης, καθώς και η διασύνδεση και η ενεργοποίηση των 
κοινωνικών φορέων και των ΜΚΟ για την από κοινού 
αντιμετώπιση του προβλήματος.  

Η επιτροπή ενημερώθηκε για τη χρηματοδότηση των σχετικών 
προσπαθειών της πτυχής αυτής από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως, αφού εμπίπτει στα πλαίσια του ΕΣ∆Ι.  
Σύμφωνα με τα αποτελέσματα παγκύπριας έρευνας που 
αναλήφθηκε με πρωτοβουλία της Συμβουλευτικής Επιτροπής για 
τη Βία Εναντίον των Παιδιών, διαφαίνεται ότι η έκταση του 
προβλήματος είναι μεγαλύτερη από ό,τι αναμενόταν.  Περαιτέρω, 
σύμφωνα με τα στοιχεία που συλλέχθηκαν από το Τμήμα Μελετών 
και Ανάπτυξης σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και το Γραφείο Ευημερίας, οι 
γυναίκες αποτελούν το 80% των θυμάτων βίας. 

Οι προτεινόμενες δράσεις του ΕΣ∆Ι στα πλαίσια του τέταρτου 
στόχου είναι οι ακόλουθες: 

α. Ολοκλήρωση και εφαρμογή του Σχεδίου ∆ράσης για την 
Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια. 

    β. ∆ιαφωτιστικές εκστρατείες ενημέρωσης και 
ευαισθητοποίησης της κοινής γνώμης όσον αφορά τη 
διάσταση και τις συνέπειες της βίας κατά των γυναικών. 

    γ. ∆ιαφωτιστικές εκστρατείες και κίνητρα ενθάρρυνσης των 
γυναικών να καταγγέλλουν περιστατικά βίας, καθώς και 
μέτρα εξασφάλισης αποτελεσματικής προστασίας θυμάτων. 

    δ. ∆ράση για έλεγχο και εφαρμογή της υφιστάμενης 
νομοθεσίας όσον αφορά τη σεξουαλική παρενόχληση στο 
χώρο εργασίας με έμφαση στην εκπαίδευση και 
ευαισθητοποίηση κρατικών λειτουργών. 
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    ε. Προγράμματα στήριξης γυναικών θυμάτων και προώθησής 
τους στην αγορά εργασίας. 

    στ. Κατάρτιση και ευαισθητοποίηση αστυνομικών, δικαστών, 
δικηγόρων και λοιπών επαγγελματιών που εμπλέκονται στο 
χειρισμό περιστατικών βίας όσον αφορά στα θέματα 
ισότητας και βίας κατά των γυναικών. 

    ζ. Εξασφάλιση τεχνολογικού εξοπλισμού και διευθέτηση 
αιθουσών σε αστυνομία και δικαστήρια για τη λήψη 
μαρτυρίας. 

    η. ∆ημιουργία ηλεκτρονικών πρατηρίων για τη συλλογή, 
επεξεργασία και διάχυση δεδομένων και πληροφοριών 
σχετικών με τη διεθνή σωματεμπορία, την ενδοοικογενειακή 
βία και όλες τις μορφές βίας κατά των γυναικών. 

    θ. Εφαρμογή Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για το Συντονισμό των 
Ενεργειών Καταπολέμησης της Εμπορίας Προσώπων και 
της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης Ανηλίκων. 

    ι. Ευαισθητοποίηση και ενημέρωση επαγγελματικών ομάδων, 
όπως δημοσιογράφων, ψυχολόγων, νοσηλευτών, γιατρών, 
τουριστικών πρακτόρων και κρατικών υπαλλήλων για 
αναγνώριση και χειρισμό περιστατικών καταναγκαστικής 
πορνείας και εκμετάλλευσης γυναικών. 

    ια. Έρευνα για τις διαστάσεις της βίας εναντίον των γυναικών, 
όπως για παράδειγμα σωματική βία, ψυχολογική 
κακοποίηση, βιασμός, σεξουαλική παρενόχληση. 

    ιβ. Έρευνα για τις στάσεις και τις αντιλήψεις για τις σχέσεις των 
δύο φύλων και το φαινόμενο της πορνείας. 

Η Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, καταθέτοντας 
ενώπιον της επιτροπής, δήλωσε ότι ο τέταρτος στόχος του ΕΣ∆Ι 
είναι ένα πολυδιάστατο θέμα, το οποίο περιλαμβάνει δράσεις 
πρόληψης, καθώς και δράσεις ευαισθητοποίησης του κοινού, για 
τις οποίες χρειάζεται καλός σχεδιασμός.  Η Κύπρος, όπως 
ανέφερε, έχει πετύχει ένα εκσυγχρονισμένο νομοθετικό πλαίσιο,  
αλλά θα πρέπει να δοθεί έμφαση στην ενημέρωση και στην 
ευαισθητοποίηση του κοινού.  Παράλληλα, καταβάλλεται σχετική 
προσπάθεια να διασαφηνιστούν οι δράσεις, με τρόπο που να 
ανταποκρίνονται στις πραγματικές κοινωνικές ανάγκες και για το 
σκοπό αυτό η Πολυθεματική Επιτροπή αναπτύσσει καλή 
συνεργασία με κυβερνητικές και μη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Η ίδια ενημέρωσε την επιτροπή για την έναρξη λειτουργίας της 
κυβερνητικής στέγης για παροχή ασφαλούς διαμονής θυμάτων 
βίας το Νοέμβριο του 2007, αναφέροντας ότι εκεί έχουν 
φιλοξενηθεί μέχρι σήμερα εβδομήντα εννέα άτομα. Περαιτέρω, 
ανέφερε ότι εξετάζεται το ενδεχόμενο εισαγωγής εξειδικευμένων 
προγραμμάτων κατάρτισης των λειτουργών που εργάζονται στις 
ήδη λειτουργούσες στέγες και ότι η μεγαλύτερη δυσκολία που 
αντιμετωπίζουν τα θύματα είναι η πρόσβαση και επανένταξή τους 
στον εργασιακό χώρο.  



 151

Τέλος, η υπουργός κατέθεσε ότι το Νοέμβριο του 2009 το 
Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την αξιολόγηση των 
προγραμμάτων που αφορούν τη βία κατά των γυναικών και ότι 
κατά το έτος 2010 θα ολοκληρωνόταν η μελέτη για την πιο πάνω 
αξιολόγηση. 

 Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων 

   (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας)   

Οι εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας κατέθεσαν 
ενώπιον της επιτροπής, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

   α. Ο χειρισμός των περιπτώσεων βίας στην οικογένεια από τις 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας είναι άμεσος και 
εναρμονισμένος με τις διαδικασίες του Εγχειριδίου 
∆ιατμηματικών ∆ιαδικασιών για το Χειρισμό Περιστατικών 
Βίας στην Οικογένεια, το οποίο συντάχθηκε από τη 
Συμβουλευτική Επιτροπή για τη Βία στην Οικογένεια το 
2002.  Ωστόσο, επιδιώκεται η συνεχής βελτίωση του 
προγράμματος μέσω της επιμόρφωσης των λειτουργών 
κοινωνικών υπηρεσιών και της διεξαγωγής σχετικών 
σεμιναρίων.  Επιπρόσθετα, με στόχο τη βελτίωση των 
παρεχόμενων υπηρεσιών προς τα θύματα βίας στην 
οικογένεια, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έχουν 
προκηρύξει μελέτη για την αξιολόγηση της εφαρμογής του 
αναφερόμενου προγράμματος. 

   β. Αναφορικά με την ανάγκη τοποθέτησης λειτουργών 
κοινωνικών υπηρεσιών στα σχολεία, εφαρμόστηκε το Μάιο 
του 2009 πιλοτικό πρόγραμμα σε έντεκα σχολεία μέσης 
εκπαίδευσης, συγκεκριμένα σε δέκα γυμνάσια, από τα 
οποία τα τρία είναι στη Λάρνακα, τέσσερα στη Λεμεσό και 
τρία στη Λευκωσία, καθώς επίσης στην Α΄ Τεχνική Σχολή 
Λευκωσίας.  Από την έναρξη της σχολικής χρονιάς 2009-
2010 οι λειτουργοί εδρεύουν μια φορά τη βδομάδα σε 
καθένα από τα πιο πάνω σχολεία, όπου συνεργάζονται με 
το σύμβουλο καθηγητή επαγγελματικής αγωγής και τον 
εκπαιδευτικό ψυχολόγο.  Το πρόγραμμα αξιολογείται στο 
τέλος της σχολικής χρονιάς και ανάλογα με τα 
συμπεράσματα εξετάζεται το ενδεχόμενο βελτίωσης του 
θεσμού τόσο άποψης μηχανισμών συνεργασίας με το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όσο και από πλευράς 
εξασφάλισης πρόσθετου αριθμού λειτουργών. 

   γ. Ο Σύνδεσμος Πρόληψης και Αντιμετώπισης της Βίας στην 
Οικογένεια έχει διαπιστώσει από τη μέχρι σήμερα ζήτηση 
των υπηρεσιών του την ανάγκη λειτουργίας δεύτερου 
καταφυγίου στην επαρχία Πάφου. 

   δ. Ενθαρρύνονται οι ΜΚΟ να αναπτύσσουν προγράμματα 
στους τομείς αυτούς και να στηρίζονται τόσο τεχνικά όσο 
και οικονομικά. 
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Όσον αφορά τους λειτουργούς του κρατικού καταφυγίου, η 
εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας κατέθεσε 
στην επιτροπή τα ακόλουθα 

   α. Οι ιδρυματικοί λειτουργοί διορίζονται με βάση τα ισχύοντα 
σχέδια υπηρεσίας με απαιτούμενο προσόν το απολυτήριο 
αναγνωρισμένης σχολής μέσης εκπαίδευσης. 

   β. Το καταφύγιο στελεχώνεται από τη διευθύντρια 
(Ιδρυματικός Λειτουργός 1ης Τάξεως), η οποία 
παρευρίσκεται στο χώρο του καταφυγίου δύο μέρες τη 
βδομάδα, από πέντε ιδρυματικούς λειτουργούς και ένα 
λειτουργό κοινωνικών υπηρεσιών, ο οποίος επισκέπτεται το 
καταφύγιο, όταν παραστεί ανάγκη. 

   γ. Οι ιδρυματικοί λειτουργοί που υπηρετούν στο καταφύγιο 
έχουν μεταλυκειακή εκπαίδευση, όπως κοινωνική εργασία, 
βρεφονηπιοκομία και κοινωνικές επιστήμες. 

   δ. Οι ιδρυματικοί λειτουργοί και η λειτουργός κοινωνικών 
υπηρεσιών παρακολουθούν επί συνεχούς βάσεως 
σεμινάρια που αφορούν θέματα προστασίας θυμάτων. 

Όπως η ίδια εκπρόσωπος κατέθεσε, οι λειτουργοί των Υπηρεσιών 
Κοινωνικής Ευημερίας που χειρίζονται τις περιπτώσεις 
προσώπων που έτυχαν εκμετάλλευσης, ανεξάρτητα από το χώρο 
φιλοξενίας τους, καλούν, όπου χρειάζεται, διερμηνέα για σχετική 
βοήθεια στη συνεργασία τους με το εκάστοτε εξυπηρετούμενο 
πρόσωπο. 

Επιπρόσθετα, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας έχουν 
ετοιμάσει ενημερωτικό έντυπο σε διάφορες γλώσσες με τα 
δικαιώματα των αναγνωρισμένων θυμάτων που έχουν διακινηθεί 
με σκοπό τη σεξουαλική εκμετάλλευσή τους και το οποίο τίθεται 
στη διάθεση των θυμάτων για ενημέρωσή τους. 

Τέλος, επισημαίνεται ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας είναι 
ανοικτές στη συνεργασία με τις ΜΚΟ για την καλύτερη 
εξυπηρέτηση των προσώπων που έτυχαν εκμετάλλευσης 
ανεξάρτητα από την τοποθέτησή τους (καταφύγιο ή αλλού), ενώ 
μελετώνται σχετικά αιτήματα από δύο μη κυβερνητικές 
οργανώσεις για το ενδεχόμενο συνεργασίας.  

 Υπουργείο Εσωτερικών  

Καταθέτοντας εκ μέρους του Υπουργείου Εσωτερικών, ο γενικός 
διευθυντής του υπουργείου ανέφερε τις ακόλουθες δράσεις του 
υπουργείου σε σχέση με την υλοποίηση του υπό συζήτηση 
στόχου 

   α. Σχεδιασμός αναβαθμισμένων δράσεων από πολυθεματική 
ομάδα και εισαγωγή δράσεων άλλων κρατών μελών στο 
εθνικό σχέδιο δράσης. Ειδικότερα, όσον αφορά την εμπορία 
προσώπων, ολοκλήρωση του εγχειριδίου για το 
σωματεμπόριο. 
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   β. Εκπόνηση διαφημιστικής εκστρατείας κατά της βίας 
εναντίον των γυναικών, η οποία περιλαμβάνει τη 
δημιουργία τηλεοπτικού φιλμ σε συνεργασία με τα Ηνωμένα 
Έθνη, το Συμβούλιο της Ευρώπης και την Αρχή  
Ραδιοτηλεόρασης. 

   γ. ∆ιοργάνωση σχετικών συνεδρίων τόσο στην Κύπρο όσο και 
στο εξωτερικό. 

   δ. Αναθεώρηση της πολιτικής για το καθεστώς εισδοχής 
καλλιτέχνιδων στην Κύπρο, μετά από έγκριση σχετικής 
πρότασης από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

Η νέα πολιτική για την είσοδο και απασχόληση αλλοδαπών 
καλλιτεχνών στη ∆ημοκρατία τέθηκε σε ισχύ την 1η 
Φεβρουαρίου 2009 και, ένα χρόνο μετά την εφαρμογή της, 
τα στοιχεία καταδεικνύουν ότι η πολιτική αυτή είναι 
αποτελεσματική σε ικανοποιητικό βαθμό. 

Η αναθεώρηση της όλης πολιτικής εντάσσεται στις 
γενικότερες προσπάθειες της κυβέρνησης για πάταξη του 
φαινομένου της εμπορίας προσώπων.  Η υιοθέτηση 
ομοιόμορφων και ξεκάθαρων διαδικασιών και ο καθορισμός 
συγκεκριμένων κριτηρίων και προϋποθέσεων που να 
διασφαλίζουν την πραγματική καλλιτεχνική ιδιότητα των 
αλλοδαπών καλλιτεχνών που εισέρχονται στη ∆ημοκρατία 
στοχεύουν στην ελαχιστοποίηση της πιθανότητας 
εκμετάλλευσης και εμπορίας των προσώπων αυτών. 

Παράλληλα, τα συμβόλαια απασχόλησης των αλλοδαπών 
καλλιτεχνών έχουν αναθεωρηθεί, ώστε να είναι σύμφωνα 
με το πρότυπο συμβόλαιο που ετοίμασε το Τμήμα 
Εργασιακών Σχέσεων του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και έτσι να συνάδουν πλήρως με 
τα συμβόλαια που ισχύουν για τους αλλοδαπούς 
εργαζομένους.  Τα συμβόλαια αυτά είναι διάρκειας ενός 
έτους και καθορίζουν τις απολαβές, τα τυχόν επιδόματα, το 
ωράριο εργασίας, την ετήσια άδεια και την άδεια ασθενείας 
και γενικά τις υποχρεώσεις και των δύο μερών. 

   ε. Επικύρωση της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης 
για τις ∆ράσεις κατά της Εμπορίας Προσώπων.  Η Κύπρος 
είναι η δέκατη χώρα που επικύρωσε τη συνθήκη αυτή.  Η 
έναρξη της ισχύος της σύμβασης αυτής ήταν η 1η 
Φεβρουαρίου 2008 και ως εκ τούτου έχει εκλεγεί 
εμπειρογνώμονας από την Κύπρο στην ομάδα GRETA που 
αποτελεί το μηχανισμό για την εποπτεία της εφαρμογής της 
εν λόγω σύμβασης. 

Ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος ενημέρωσε την επιτροπή για τη 
σύσταση και λειτουργία της Πολυθεματικής Συντονιστικής Ομάδας 
για την εμπορία προσώπων, της οποίας προεδρεύει ο Υπουργός 
Εσωτερικών ως εθνικός συντονιστής, και κατέθεσε ότι 
αποκλειστικός σκοπός της λειτουργίας της εν λόγω oμάδας είναι η 
αναγνώριση των πραγματικών διαστάσεων του προβλήματος και 
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η επεξεργασία συγκεκριμένων λύσεων.  Σ’ αυτή μετέχουν δε όλες 
οι εμπλεκόμενες υπηρεσίες, καθώς και δύο μη κυβερνητικές 
οργανώσεις.  Πρόσθετα, αποφασίστηκε η σύσταση ομάδας 
εργασίας για μελέτη των επιμέρους θεμάτων και για υποβολή 
εισηγήσεων στην ολομέλεια της ομάδας, ώστε οι δράσεις και τα 
μέτρα που αποφασίζονται να είναι όσο το δυνατόν πιο 
αποτελεσματικά. 

Η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα για την εμπορία προσώπων 
έχει ετοιμάσει αναθεωρημένο και λεπτομερές σχέδιο δράσης για 
την εμπορία προσώπων το οποίο θα καλύπτει την περίοδο 2010-
2012.  Το σχέδιο δράσης εγκρίθηκε από το Υπουργικό Συμβούλιο 
τον Απρίλιο του 2010.  Το νέο σχέδιο αποτελεί ένα χρήσιμο 
εργαλείο και οδηγό στα χέρια των διάφορων υπηρεσιών, βάσει του 
οποίου θα κατευθύνουν και θα υλοποιούν τις προσπάθειές τους 
για πραγματική αντιμετώπιση του προβλήματος. 

 Επίτροπος Νομοθεσίας  

Η Επίτροπος Νομοθεσίας, αναλύοντας το υφιστάμενο νομικό 
πλαίσιο στην Κύπρο, δήλωσε ότι αυτό κρίνεται πολύ ικανοποιητικό 
και τόνισε την ανάγκη καλύτερης συνεργασίας με όλες τις κρατικές 
υπηρεσίες για την επίτευξη των στόχων του ΕΣ∆Ι.  Τόνισε επίσης 
την ανάγκη αλλαγής νοοτροπίας και κοινωνικής αντίληψης και 
τέλος ενημέρωσε την επιτροπή για την ετήσια έκθεση που 
ετοιμάστηκε για το έτος 2008, η οποία θα κατατεθεί στη Βουλή σε 
μεταγενέστερο στάδιο.  

 Σύνδεσμος Πρόληψης και Αντιμετώπισης της Βίας στην 
Οικογένεια  

Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Πρόληψης και Αντιμετώπισης της 
Βίας στην Οικογένεια κατέθεσε στην επιτροπή, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα 

   α. Ο σύνδεσμος, αναγνωρίζοντας τη βοήθεια και τη στήριξη 
που χρειάζονται τόσο τα θύματα βίας όσο και οι θύτες, 
βρίσκεται στο τελικό στάδιο επεξεργασίας ολοκληρωμένου 
σχεδίου δράσης σε συνεργασία με τους εμπλεκόμενους 
φορείς.  Το εν λόγω σχέδιο θα προωθηθεί σύντομα για 
έγκριση στο Υπουργικό Συμβούλιο. Ήδη είκοσι πέντε 
λειτουργοί παρέχουν τις συμβουλευτικές τους υπηρεσίες 
παγκύπρια και ο αριθμός τους αναμένεται να αυξηθεί. 

   β. Από το έτος 1991 και εντεύθεν δεκάδες χιλιάδες ακτιβιστές 
από όλες τις περιοχές του κόσμου λαμβάνουν μέρος 
ετησίως στην εκστρατεία “∆εκαέξι ημέρες ακτιβισμός κατά 
της έμφυλης βίας”.  Τα κεντρικά μηνύματα της εκστρατείας 
αυτής είναι ότι τα δικαιώματα των γυναικών είναι 
ανθρώπινα δικαιώματα, ότι η βία κατά των γυναικών 
αποτελεί παραβίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων και ότι 
χρειάζεται συσπείρωση του γυναικείου κινήματος για 
καταπολέμηση του φαινομένου.  Η εκστρατεία αρχίζει την 
25η Νοεμβρίου, Παγκόσμια Ημέρα κατά της Βίας κατά των 
Γυναικών, και λήγει τη 10η ∆εκεμβρίου, ∆ιεθνή Ημέρα για τα 
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Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, προκειμένου να συνδεθεί 
συμβολικά η βία κατά των γυναικών με τα ανθρώπινα 
δικαιώματα και να τονιστεί ότι η έμφυλη βία είναι μια 
παραβίαση των ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

 Συμβουλευτική Επιτροπή για τη Βία στην Οικογένεια  

Η εκπρόσωπος της Συμβουλευτικής Επιτροπής για τη Βία στην 
Οικογένεια,  καταθέτοντας στην επιτροπή την Ετήσια Έκθεση 
∆ραστηριοτήτων 2008, κατέθεσε τα ακόλουθα 

   α. Η συμβουλευτική επιτροπή δέχεται μεγάλο αριθμό κλήσεων 
αναφορικά με καταγγελίες βίας στην οικογένεια.  

   β.   Εφαρμόζεται το νέο πρόγραμμα της επιτροπής “Αγάπη χωρίς 
πόνο”, στο οποίο συμμετέχουν άντρες και γυναίκες.  Το 
πρόγραμμα αυτό σημειώνει επιτυχία, η οποία εκφράζεται με 
την αύξηση της συμμετοχής των ανδρών σε αυτό. 

   γ. Η συμβουλευτική επιτροπή κατά το έτος 2010 εξέδωσε 
ενημερωτικό βιβλιάριο με θέμα τη βία στην οικογένεια και 
παράλληλα βρίσκεται στο στάδιο της αξιολόγησης της 
επάρκειας των υπηρεσιών που παρέχονται στα σχολεία. 

   δ. Με βάση τη νομοθεσία για τη βία στην οικογένεια, η 
συμβουλευτική επιτροπή έχει ετοιμάσει ετήσια έκθεση για το 
έτος 2008, στην οποία καταγράφεται η πραγματοποίηση 
δεκατριών συνεδριών στις οποίες συζητήθηκαν τα πιο κάτω 
θέματα 

    i. Υποβολή του πενταετούς Σχεδίου Εθνικής 
Στρατηγικής και Σχεδίου ∆ράσης για την Πρόληψη 
και Καταπολέμηση της Βίας στην Οικογένεια (2008-
2013) στην Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων. 

    ii. Εκπόνηση έρευνας με θέμα “Η συσχέτιση βίας 
ενάντια στα παιδιά μέσα στην οικογένεια με τη 
νεανική παραβατικότητα”, η οποία υλοποιείται μέσα 
στα πλαίσια του σχεδίου δράσης για την 
εγκληματικότητα. 

    iii. Αναβάθμισηβελτίωση του Εγχειριδίου των 
∆ιατμηματικών ∆ιαδικασιών για τη Βία στην 
Οικογένεια. 

    iv. ∆ιεξαγωγή του προγράμματος “Αξιολόγηση των 
υπηρεσιών που παρέχονται στα σχολεία για την 
πρόληψη και αντιμετώπιση των περιστατικών βίας 
στην οικογένεια”. 

    v. Καθιέρωση σειράς σεμιναρίων επιμόρφωσης των 
επαγγελματιών σε τακτική βάση. 

    vi. Πρόγραμμα Στήριξης Θυτών Βίας στην Οικογένεια. 



 156

    vii. Αξιοποίηση της Αξιολόγησης της ∆ιαδικασίας της 
Υποχρεωτικής Αναφοράς προς το Γενικό Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας όλων των αναφορών, καταγγελιών 
και υποθέσεων βίας στην οικογένεια. 

    viii. Καθορισμός συντονιστή για θέματα βίας στο 
Υπουργείο Υγείας. 

    ix. Άρση του ιατρικούεπαγγελματικού απορρήτου σε 
περιπτώσεις παιδικής κακοποίησης. 

    x. Καταγραφή και στατιστική επεξεργασία των 
περιπτώσεων βίας στην οικογένεια (από το 1998 
μέχρι το 2005) από τη Νομική Υπηρεσία με βάση 
σχετική εγκύκλιο του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

    xi. Μελέτη για την έκδοση ενημερωτικού δελτίου σε 
περιοδική βάση. 

    xii. Μελέτη για την έκδοση εντύπου με θέμα “Θετική 
γονική μέριμνα”. 

    xiii. Συνεργασία της συμβουλευτικής επιτροπής με το 
Σύνδεσμο για την Πρόληψη και Αντιμετώπιση της 
Βίας στην Οικογένεια, καθώς και με φορείς της 
τοπικής αυτοδιοίκησης για διεξαγωγή διαλέξεων. 

 Γυναικεία Σοσιαλιστική Κίνηση 

Η πρόεδρος του Επαρχιακού Γραφείου της Γυναικείας 
Σοσιαλιστικής Κίνησης κατέθεσε ότι οι προσπάθειες της κίνησης 
εστιάστηκαν στην έκδοση βιβλίου, με στόχο να σταματήσει η 
σιωπή των θυμάτων βίας στην οικογένεια, καθώς και στη 
λειτουργία τηλεφωνικής γραμμής ενημέρωσης του κοινού για τις 
υπηρεσίες που παρέχονται από το Γραφείο της Γυναικείας 
Σοσιαλιστικής Κίνησης. 

 Αστυνομία Κύπρου 

Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας ενημέρωσαν την επιτροπή για τις 
ενέργειες στις οποίες έχει προβεί η αστυνομία αναφορικά με την 
αγορά χρόνου για την παγκύπρια προβολή τηλεοπτικού 
μηνύματος (περίοδος από τις 23 μέχρι τις 29 Νοεμβρίου 2009) για 
την ευαισθητοποίηση των τηλεθεατών σε θέματα βίας στην 
οικογένεια.  

Ενημέρωσαν επίσης την επιτροπή για άλλες ενέργειες της 
αστυνομίας, αναφέροντας ότι διεξάγεται σχετική μελέτη για την 
καλύτερη αξιολόγηση του αστυνομικού της γειτονιάς, έρευνα για 
την αξιολόγηση των χειρισμών της αστυνομίας σε υποθέσεις που 
αφορούν βία και ότι λήφθηκε δείγμα από 2 000 άτομα για τη 
διεξαγωγή έρευνας για περιστατικά βίας στην οικογένεια, τα οποία 
δεν καταγγέλλονται. 

 Πανεπιστήμιο Κύπρου  
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Η εκπρόσωπος του Πανεπιστημίου Κύπρου κατέθεσε ενώπιον της 
επιτροπής τα ακόλουθα 

   α. Σύμφωνα με την απόφαση αριθμ. 779/2007/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου θεσπίστηκε 
ειδικό πρόγραμμα για την πρόληψη και την καταπολέμηση 
της βίας εις βάρος παιδιών, νέων και γυναικών και την 
προστασία των θυμάτων και των ομάδων κινδύνου 
(πρόγραμμα “∆άφνη ΙΙΙ”4) στο πλαίσιο του γενικού 
προγράμματος “Θεμελιώδη δικαιώματα και δικαιοσύνη”. Η 
προαναφερόμενη απόφαση βασίστηκε στις πολιτικές και 
τους στόχους των προγραμμάτων “∆άφνη” και “∆άφνη ΙΙ”, 
προκειμένου να συμβάλει στη διασφάλιση υψηλότερου 
επιπέδου προστασίας από τη βία, με στόχο την καλύτερη 
διαφύλαξη της σωματικής και πνευματικής υγείας.  Το 
πρόγραμμα καλύπτει την περίοδο από την 1η Ιανουαρίου 
2007 έως την 31η  ∆εκεμβρίου 2013. 

  β. Σύμφωνα με τα μέχρι σήμερα ευρήματα των δύο 
προηγούμενων προγραμμάτων, ένα μεγάλο ποσοστό 
παιδιών (90%) έχει εκτεθεί σε επεισόδια βίας στην 
οικογενειακή σφαίρα.  Τα παιδιά αυτά αναπτύσσουν βίαιη 
συμπεριφορά ή ανέχονται τη βίαιη συμπεριφορά, όταν οι 
άλλοι την εκδηλώνουν εναντίον τους. 

   γ. Σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες, όπως και στην Κύπρο, δεν 
έχει γίνει σχετική έρευνα και οι εμπλεκόμενοι δεν είναι 
ενήμεροι για τις επιπτώσεις της έμμεσης βίας σε παιδιά και 
μητέρες.  Ο βασικότερος στόχος της έρευνας είναι η 
ενημέρωση, σε σχέση με τα αποτελέσματά της, όλων όσοι 
μπορούν να αποτρέψουν τέτοια φαινόμενα.  Τα ευρήματα 
της έρευνας θα ενσωματωθούν στα σχετικά προγράμματα 
του Πανεπιστημίου Κύπρου για σκοπούς επιμόρφωσης. 

   δ. Το Πανεπιστήμιο Κύπρου δημιούργησε ιστοσελίδα στο 
διαδίκτυο, μέσω της οποίας γυναίκες θύματα βίας μπορούν 
να υποβάλλουν ανώνυμα παράπονα. 

 Frederick University 

Η εκπρόσωπος του πιο πάνω ιδιωτικού πανεπιστημίου δήλωσε 
στην επιτροπή ότι στα εκπαιδευτικά προγράμματα του 
πανεπιστημίου εντάσσεται η παράδοση σχετικών μαθημάτων από 
εκπαιδευμένους καθηγητές, παρά ταύτα το πανεπιστήμιο δεν έχει 
ασχοληθεί με το θέμα αυτό από ερευνητικής πλευράς.   

                                            
4
 Τίτλος του ερευνητικού έργου “An Indirect Harmful Effect of Violence: Victimizing the child and re-

Victimizing the woman-mother through her child’s exposure to violence against herself”, διάρκειας δύο 
ετών με έναρξη το ∆εκέμβριο του 2009.  Η αίτηση για το συγκεκριμένο έργο υποβλήθηκε από το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου και την Έδρα UNESCO για την Ισότητα και την Ενδυνάμωση των Φύλων. 

 



 158

 Μεσογειακό Ινστιτούτο Μελετών Κοινωνικού Φύλου  

Η εκπρόσωπος του Μεσογειακού Ινστιτούτου Μελετών Κοινωνικού 
Φύλου κατέθεσε στην επιτροπή τα ακόλουθα: 

   α. Τα αίτια της βίας κατά των γυναικών συνδέονται άμεσα και 
ευθέως με τις ιεραρχημένες και εξουσιαστικές σχέσεις 
μεταξύ των φύλων, γεγονός που αποτελεί δομικό στοιχείο 
και των σύγχρονων πατριαρχικών κοινωνιών (δομική βία). 

   β. Με ανησυχία παρατηρείται ο συνεχώς αυξανόμενος 
αριθμός θυμάτων οικογενειακής βίας στην Κύπρο τα 
τελευταία χρόνια. 

   γ. Η αναποτελεσματικότητα των κρατικών μέτρων και η 
έλλειψη καταφυγίων για προστασία, καθώς και η 
υποστελέχωση των κρατικών μηχανών από άτομα 
εξειδικευμένα στο χειρισμό των θυμάτων βίας οδηγούν στην 
αποτυχία της καταστολής του φαινομένου και στην 
περαιτέρω διαιώνισή του. 

   δ. Ποσοστό ύψους 80% των θυμάτων οικογενειακής βίας είναι 
γυναίκες,  σύμφωνα με στοιχεία του Γραφείου της 
Αστυνομίας για την Καταπολέμηση της Βίας στην 
Οικογένεια. 

   ε. Παρατηρείται έλλειψη εμπεριστατωμένης και συστηματικής 
έρευνας σχετικά με τα αίτια και την έκταση του υπό 
αναφορά φαινομένου στην Κύπρο,  η οποία θα 
υποβοηθούσε σε πιο ουσιαστική αντιμετώπισή του και θα 
συνέβαλλε στην παραγωγή, όσο το δυνατόν, 
αποτελεσματικότερων πρακτικών και εκστρατειών 
ενημέρωσης του κοινού. 

   στ. Η βία στην οικογένεια, αλλά και κάθε μορφή βίας κατά των 
γυναικών, αποτελεί κοινωνικό φαινόμενο που πηγάζει από 
τις κοινωνικές αντιλήψεις  για τους ρόλους των δύο φύλων. 

   ζ. Είναι αναγκαία η δημιουργία εκπαιδευτικών προγραμμάτων 
αναφορικά με τα ζητήματα των δύο φύλων, αφού η βία στην 
οικογένεια, αλλά και κάθε μορφή βίας κατά των γυναικών, 
αποτελεί κοινωνικό φαινόμενο. 

   η. Οι αρμόδιοι κρατικοί φορείς πρέπει να αναγνωρίσουν τη 
σημασία και σοβαρότητα του φαινομένου της βίας κατά των 
γυναικών, όχι μόνο όταν αυτή διαπράττεται εντός της 
οικογενειακής εστίας, αλλά και σε άλλες περιπτώσεις, όπως 
είναι η περίπτωση της σεξουαλικής εκμετάλλευσης  και της 
σωματεμπορίας γυναικών, η άσκηση βίας σε σχέσεις-
ραντεβού,  η βία εντός των σεξουαλικών σχέσεων εκτός 
συμβίωσης, η βία κατά των γυναικών που ανήκουν σε 
μειονοτικές και άλλες ευάλωτες κοινωνικές ομάδες, όπως 
και κατά των μεταναστριών και γυναικών με αναπηρικά 
προβλήματα. 
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   θ. Ανεξάρτητα καταρτισμένη υπηρεσία ή ΜΚΟ πρέπει να 
παρακολουθεί συστηματικά τις προτεραιότητες και την 
πορεία υλοποίησης του ΕΣ∆Ι, αλλά και τη σωστή 
αξιολόγηση των δράσεών του. 

Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι ολοκληρώθηκαν δύο 
προγράμματα που αφορούν την εκφοβιστική συμπεριφορά 
(bullying) και τη νεανική παραβατικότητα και ετοιμάστηκαν 
σχετικές εισηγήσεις.   

 Ερευνητικό Κέντρο Ισότητας Φύλου 

Η εκπρόσωπος του Ερευνητικού Κέντρου Ισότητας Φύλου 
κατέθεσε στην επιτροπή, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

   α. Λαμβάνοντας υπόψη ότι η Κύπρος έχει καταστεί την 
τελευταία εικοσαετία χώρα υποδοχής μεταναστριών και 
αλλοδαπών εργατριών, αποφασίστηκε η διεξαγωγή 
έρευνας για διαπίστωση των αναγκών των μεταναστριών 
και αλλοδαπών εργατριών στην πληροφόρηση, 
επιμόρφωση και επαγγελματική κατάρτιση. 

   β. Η πιο πάνω έρευνα βρίσκεται στο στάδιο της ηλεκτρονικής 
καταχώρισης των δεδομένων και εστιάζεται, μεταξύ άλλων, 
στη σκιαγράφηση του προφίλ της μετανάστριας/αλλοδαπής 
εργάτριας όσον αφορά το επίπεδο μόρφωσης, την 
οικογενειακή κατάσταση και το εργασιακό καθεστώς στην 
Κύπρο, όπως και στα προβλήματα που αντιμετωπίζει σε 
εργασιακό και κοινωνικό επίπεδο. 

Η ίδια εκπρόσωπος, αναφερόμενη στα μέτρα πρόληψης εναντίον 
της βίας, υπέβαλε εισήγηση για λήψη μέτρων, μεταξύ των οποίων 
η παροχή ευκαιριών εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας, η ίδρυση 
γραφείων εξυπηρέτησης, η ενημέρωση για τα δικαιώματα και τις 
υποχρεώσεις στην Κύπρο και η υιοθέτηση πρακτικών μέτρων για 
την ενσωμάτωση των αλλοδαπών γυναικών και ιδιαίτερα των 
κοριτσιών στον κοινωνικό ιστό. 

 Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού  

Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού ανέφερε 
ότι η πρόσφατη σύσταση τριμελούς επιτροπής σε συνεργασία με 
τη γενική γραμματέα του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα 
της Γυναίκας είχε ως αποτέλεσμα τη δραστηριοποίηση για την 
αναδιαμόρφωση των αναλυτικών προγραμμάτων και την ένταξη 
υποχρεωτικών σχετικών σεμιναρίων στη σχολική μονάδα.  
Συναφώς δήλωσε ότι προαιρετικά σεμινάρια σε θέματα βίας 
εναντίον των γυναικών προσφέρονται τα απογεύματα στους 
εκπαιδευτικούς.   

 Γυναικείες οργανώσεις 

Στα πλαίσια των συζητήσεων που διεξήχθησαν ενώπιον της 
επιτροπής, οι γυναικείες οργανώσεις εξέφρασαν, μεταξύ άλλων, 
θέσεις/εισηγήσεις αναφορικά με τη λήψη μέτρων προς την 
κατεύθυνση της πάταξης του υπό εξέταση φαινομένου και της 
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ευαισθητοποίησης του κοινού.  Οι εν λόγω θέσεις/εισηγήσεις 
επικεντρώνονται στα ακόλουθα: 

   α. Έκδοση ανακοινώσεων, προβολών ειδικών σποτ και 
σύντομων σε διάρκεια φιλμ από τα ΜΜΕ. 

   β. ∆ιοργάνωση διαλέξεων και ημερίδων σε όλες τις επαρχίες, 
εμπλοκή της τοπικής αυτοδιοίκησης (δήμοι/κοινότητες) και 
της αστυνομίας, ενημέρωση ενήλικων και ανήλικων ατόμων 
(στρατόπεδα/σχολεία), διαλέξεις στους συνδέσμους 
γονέων. 

   γ. Ετοιμασία αφισών, ενημερωτικού και άλλου υλικού. 

   δ. Σωστή εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας και ενδεχόμενη 
τροποποίησή της για θεσμοθέτηση πιο αυστηρών ποινών. 

   ε. Ετοιμασία εκλαϊκευμένης έκδοσης της σχετικής νομοθεσίας 
για τη βία στην οικογένεια και διανομή της στο ευρύ κοινό. 

   στ. ∆ημιουργία εκπαιδευτικών προγραμμάτων, ενσωμάτωσή 
τους στα αναλυτικά προγράμματα των σχολείων για την 
καλλιέργεια κουλτούρας μη βίας και ανάπτυξη δεξιοτήτων 
διαπραγμάτευσης (αλλαγή κακής νοοτροπίας και αρνητικών 
προτύπων). 

   ζ. Συστηματική ενημέρωση/σεμινάρια για γονείς και 
εκπαιδευτικούς. 

   η. Εκπαίδευση των αστυνομικών και εξέταση των θυμάτων 
από εξειδικευμένους αστυνομικούς του ίδιου φύλου. 

   θ. Πρόσληψη περισσότερων οικογενειακών συμβούλων, αφού 
η στελέχωση των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας 
κρίνεται μη επαρκής. 

   ι. ∆ημιουργία περισσότερων καταφυγίων (σε όλες τις 
επαρχίες),  τα οποία θα στελεχώνονται με επαρκές και 
κατάλληλο προσωπικό. 

   ια. Εκπόνηση προγραμμάτων θεραπευτικής αγωγής του θύτη. 

   ιβ. Οικονομική στήριξη των γυναικείων και μη κυβερνητικών 
οργανώσεων για την προαγωγή προγραμμάτων 
ενημέρωσης και διαφώτισης. 

   ιγ. Σύσταση αρχείου/τράπεζας στατιστικών στοιχείων και 
προώθηση της έρευνας για συλλογή, καταγραφή και 
επεξεργασία στοιχείων. 

 5. Πέμπτος στόχος ΕΣ∆Ι - Προώθηση της ίσης πρόσβασης και ίσης 
εφαρμογής των κοινωνικών δικαιωμάτων για άνδρες και γυναίκες 

   Ο  πέμπτος στόχος του ΕΣ∆Ι θα συζητηθεί από την επιτροπή σε εύθετο 
χρόνο. 

6. Έκτος στόχος του ΕΣ∆Ι - Αλλαγή κοινωνικών στερεοτύπων και 
διαμόρφωση συλλογικής κοινωνικής συνείδησης προς όφελος των 
γυναικών 
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 Εθνικός Μηχανισμός για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας 

Η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα 
της Γυναίκας κατέθεσε σε σχέση με τον έκτο στόχο του ΕΣ∆Ι τα 
ακόλουθα: 

Τα στερεότυπα που συνδέονται με τα κοινωνικά φύλα αποτελούν 
ένα σύνολο προσχηματισμένο κοινωνικών αντιλήψεων αναφορικά 
με τους τρόπους συμπεριφοράς, τις ικανότητες, τους ρόλους, τα 
επαγγέλματα κ.λπ. των ατόμων με βάση απλώς και μόνο το φύλο 
τους.  Οι κοινωνικές αντιλήψεις για τα φύλα δεν περιορίζονται και 
δεν αφορούν μόνο στα χαρακτηριστικά της προσωπικότητας, αλλά 
και στους ρόλους που οι άνδρες και οι γυναίκες αναλαμβάνουν και 
εκτελούν στο χώρο της οικογένειας και κατ’ επέκταση στο χώρο 
της εργασίας, στα επαγγέλματα στα οποία θεωρούνται κατάλληλοι.  
Έτσι, σύμφωνα με τις κυρίαρχες παραδοσιακές, στερεότυπες, 
αντιλήψεις, για τους ρόλους των φύλων στην οικογένεια, οι άνδρες 
αναλαμβάνουν το ρόλο του οικονομικού συντηρητή, ενώ οι 
γυναίκες αναλαμβάνουν την ευθύνη της ομαλής λειτουργίας του 
νοικοκυριού, τη φροντίδα των παιδιών και των ηλικιωμένων, κάτι 
που συνεπάγεται παράλληλα πολύ λιγότερες ευκαιρίες και 
δυνατότητες για τις γυναίκες για συμμετοχή στην οικονομική, 
πολιτική και πολιτιστική ζωή.  Η συμμετοχή τους μάλιστα στην 
αγορά εργασίας ελάχιστα τις απαλλάσσει από την επιτέλεση του 
στερεότυπου βασικού ρόλου της νοικοκυράς και της μητέρας, με 
τεράστιες αρνητικές συνέπειες στην επαγγελματική τους εξέλιξη, 
άνοδο και καταξίωση.  Ενδεικτικά, αναφέρονται ο κατά φύλο 
καταμερισμός των επαγγελμάτων και των θέσεων εργασίας, το 
φαινόμενο της γυάλινης οροφής, καθώς και το γεγονός ότι στους 
τομείς και τα επαγγέλματα που απασχολούνται άνδρες και 
γυναίκες οι τελευταίες συγκεντρώνονται και απασχολούνται στις 
κατώτερες ιεραρχικά θέσεις με χαμηλότερη αμοιβή και κύρος και 
με ελάχιστες δυνατότητες για συμμετοχή στα κέντρα λήψης των 
αποφάσεων που αφορούν στο επάγγελμα. 

Στα πλαίσια της συζήτησης του έκτου στόχου τονίστηκε ότι τα 
ΜΜΕ συμβάλλουν σημαντικά στην αναπαραγωγή και διαιώνιση 
των έμφυλων στερεοτύπων.  Εκτιμάται ότι τα ΜΜΕ μπορούν να 
εφαρμόσουν κώδικα δεοντολογίας όσον αφορά την ισότητα των 
φύλων και να προχωρήσουν σε σχετικές αυτορρυθμίσεις, για να 
συμβάλουν στην ευαισθητοποίηση και πληροφόρηση της κοινής 
γνώμης, καθώς και στην αλλαγή των αναχρονιστικών 
στερεοτύπων. 

Τα ΜΜΕ συμβάλλουν σημαντικά στην αναπαραγωγή και διαιώνιση 
των έμφυλων στερεοτύπων με τον τρόπο παρουσίασης των 
γυναικών, ιδιαίτερα του γυναικείου σώματος.  Εκτιμάται ωστόσο 
ότι τα ΜΜΕ μπορούν, εφόσον ενθαρρυνθούν, εφαρμόζοντας 
κώδικα δεοντολογίας όσον αφορά την ισότητα των φύλων, να 
προχωρήσουν σε σχετικές μεταρρυθμίσεις και να συμβάλουν στην 
ευαισθητοποίηση και πληροφόρηση της κοινής γνώμης, καθώς και 
στην αλλαγή των αναχρονιστικών στερεοτύπων. 
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Η ΕΕ ήδη από το 2000 προωθεί την οργάνωση εκστρατειών 
πληροφόρησης σε συνεργασία με ευρωπαϊκά μέσα ενημέρωσης, 
όπως και εκδηλώσεων για τη διακρατική ανταλλαγή πληροφοριών, 
καθώς και για τον προσδιορισμό και τη διάδοση καλών πρακτικών 
(όπως λ.χ. απονομή ετήσιου βραβείου σε εταιρείες και οργανώσεις 
που πέτυχαν να προαγάγουν την ισότητα μεταξύ ανδρών και 
γυναικών), με σκοπό την ενίσχυση της θετικής δημοσιότητας των 
θεμάτων των δύο φύλων. 

Συναφώς με τα πιο πάνω, βρίσκεται σε εξέλιξη μια πιο 
γενικευμένη προσπάθεια, με επικεφαλής τον Εθνικό Μηχανισμό 
για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, ενημέρωσης/ευαισθητοποίησης 
της κοινής γνώμης και σημαντικών για την προώθηση της ισότητας 
κοινωνικών ομάδων.  Τέτοιες ομάδες είναι οι εργαζόμενοι και οι 
ιδιοκτήτες των ΜΜΕ, οι κρατικοί λειτουργοί, η αστυνομία, οι 
επιχειρήσεις κ.λπ.  Για το σκοπό αυτό έχει αναπτυχθεί πλούσια 
παραγωγή ανάλογου διαφωτιστικού υλικού. 

Οι προτεινόμενες δράσεις είναι οι ακόλουθες: 

   α. Κατάρτιση εκπαιδευτικών προγραμμάτων και 
ευαισθητοποίηση ιδιοκτητών και λειτουργών ΜΜΕ σε 
θέματα ισότητας με κύριο στόχο την καταπολέμηση των 
στερεοτύπων (δημιουργία και υπογραφή κώδικα 
δεοντολογίας όσον αφορά την παρουσίαση και προβολή 
των έμφυλων θεμάτων). 

   β. Θέσπιση κινήτρων για ενθάρρυνση και διευκόλυνση της 
ανάδειξης μεγαλύτερου αριθμού γυναικών στα κέντρα 
λήψης αποφάσεων των ΜΜΕ. 

   γ. ∆ιεξαγωγή ευρείας και ολοκληρωμένης έρευνας σχετικά με 
τον τρόπο που τα κυπριακά ΜΜΕ μεταχειρίζονται γυναίκες 
στα προγράμματα και στις διαφημίσεις τους. 

   δ. Προγράμματα για ευρύτερη προβολή γυναικείων θεμάτων 
και γυναικείων προσωπικοτήτων και γενικότερα της 
γυναικείας συμμετοχής σ’ όλους τους τομείς της ζωής.  

Όπως η γενική γραμματέας του Εθνικού Μηχανισμού για τα 
∆ικαιώματα της Γυναίκας κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής, μετά 
από εποικοδομητικό διάλογο με τους αρμόδιους φορείς με στόχο 
τη θέσπιση νέου κώδικα δημοσιογραφικής δεοντολογίας, 
αποφασίστηκε και προωθήθηκε η πραγματοποίηση συνάντησης 
με εκπροσώπους της Ένωσης Συντακτών Κύπρου, της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου και του Συνδέσμου Εκδοτών 
Εφημερίδων και Περιοδικών για συζήτηση του ενδεχομένου 
θέσπισης νέου κώδικα ή/και ενσωμάτωσης νέων προνοιών στον 
υφιστάμενο κώδικα.  Για το σκοπό αυτό συστάθηκε ειδική 
επιτροπή. 

Περαιτέρω, η ίδια κατέθεσε ότι η Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου, 
η Ένωση Συντακτών Κύπρου και ο Σύνδεσμος Εκδοτών 
Εφημερίδων και Περιοδικών συμφώνησαν στην έναρξη διαλόγου 
για την αξιολόγηση των προνοιών του κώδικα δεοντολογίας και 
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του ενδεχομένου εισαγωγής σχετικών μεταρρυθμίσεων, 
υιοθετώντας τη θέση ότι ο υφιστάμενος κώδικας δημοσιογραφικής 
δεοντολογίας είναι περιοριστικός, αφού σ’ αυτόν δε γίνεται ρητή 
αναφορά στην ισότητα των φύλων. 

 Υπουργείο Εσωτερικών 

  Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών αναφέρθηκε στην 
πρόσφατη σχετική αλληλογραφία με το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως, καθώς και με την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης 
Κύπρου, προκειμένου να προωθηθούν οι δράσεις του ΕΣ∆Ι που 
αφορούν την εμπλοκή των ΜΜΕ.  Ο ίδιος εκπρόσωπος έκανε 
επίσης αναφορά στην κοινοτική Οδηγία της ΕΕ, για την εφαρμογή 
της οποίας εκκρεμεί ενώπιον της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Εσωτερικών νομοσχέδιο, η οποία προωθεί, μεταξύ άλλων, την 
ισότιμη προβολή των φύλων στα ΜΜΕ (Media Literacy) και τόνισε 
την ανάγκη τροποποίησης του υφιστάμενου κώδικα 
δημοσιογραφικής δεοντολογίας, ώστε να ενσωματωθούν σ’ αυτόν 
νέες πρόνοιες που να αφορούν ρητά την ισότιμη προβολή των δύο 
φύλων από τα ΜΜΕ. 

 Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου (ΡΙΚ) 

  Ο εκπρόσωπος του ΡΙΚ διαφώνησε με τον ισχυρισμό ότι 
παρατηρούνται φαινόμενα άνισης προβολής των φύλων από τα 
ΜΜΕ και ανέφερε ότι, αν υπάρχουν τέτοια φαινόμενα, δεν 
ευθύνεται ο τηλεοπτικός σταθμός.  Τόνισε επίσης ότι το ΡΙΚ 
προωθεί τα θέματα ισότητας των φύλων μέσω των παιδικών του 
προγραμμάτων και ότι η άνιση προβολή των φύλων στα ΜΜΕ 
οφείλεται κυρίως σε εσφαλμένη κοινωνική αντίληψη. 

 Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου 

  Η εκπρόσωπος της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου ενημέρωσε 
εκτενέστερα την επιτροπή για τη νομοθεσία και τους κώδικες 
δεοντολογίας που ρυθμίζουν τα θέματα ισότητας και σεβασμού 
προς το άτομο γενικά και τις σχετικές αρχές που υιοθετούνται από 
την Αρχή Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου. Σύμφωνα με τον περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμο, η διαφήμιση και η 
τηλεμπορία δεν πρέπει να απάδουν προς το σεβασμό της 
ανθρώπινης αξιοπρέπειας και να εισάγουν διακρίσεις λόγω φυλής, 
φύλου, θρησκείας ή ιθαγένειας, ενώ σύμφωνα με τους περί 
Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών Κανονισμούς 
απαγορεύονται η χρήση της γλώσσας με τρόπο που να μπορεί να 
θίξει τις ευαισθησίες θρησκευτικών, φυλετικών ή άλλων 
κοινωνικών ομάδων, καθώς και η μετάδοση εκπομπών που 
θίγουν την αξιοπρέπεια των δύο φύλων. 

  Η ίδια πιο πάνω εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή για τον 
κώδικα διαφημίσεων-τηλεμπορικών μηνυμάτων και 
προγραμμάτων, ο οποίος προβλέπει ρητά ότι οι διαφημίσεις 
δημιουργούνται με αίσθημα ευθύνης προς την κοινωνία και με 
σεβασμό προς την αξιοπρέπεια και την ισότητα όλων των 
ανθρώπων. Στα πλαίσια αυτά, η ισότητα των φύλων θεωρείται ότι 
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περιλαμβάνεται στις σχετικές ρυθμίσεις, χωρίς όμως να υπάρχει 
ειδική πρόνοια για το θέμα αυτό. 

 Ένωση Συντακτών Κύπρου 

  Ο εκπρόσωπος της Ένωσης Συντακτών Κύπρου τόνισε ότι δεν 
είναι αναγκαία οποιαδήποτε περαιτέρω νομοθετική ρύθμιση για 
περαιτέρω ενίσχυση των θεμάτων που αφορούν την ισότητα των 
φύλων. 

 Πανεπιστήμιο Κύπρου 

  Η εκπρόσωπος του Πανεπιστημίου Κύπρου κατέθεσε ότι η Έδρα 
UNESCO για την Ισότητα και την Ενδυνάμωση των Φύλων, το 
Ερευνητικό Κέντρο Ισότητας Φύλου και το Τμήμα Επιστημών της 
Αγωγής του Πανεπιστημίου Κύπρου ανέλαβαν τη διεξαγωγή του 
ερευνητικού προγράμματος ΚΕΓΥΜΕ (Κύπρος, Ευρώπη, Γυναίκα 
και ΜΜΕ) με τίτλο “Η διάσταση του φύλου στα ΜΜΕ της Κύπρου 
και η σχέση της με τις αντιλήψεις των νέων.  Συγκρίσεις με τη 
διακηρυγμένη πολιτική της ΕΕ για τα δύο φύλα”. 

Σκοποί του προγράμματος είναι:  

   α. η μελέτη των κοινωνικών ρόλων και των πιθανών 
στερεοτύπων για τον Κύπριο άνδρα και την Κυπρία 
γυναίκα, όπως προβάλλονται από τα ΜΜΕ (κυπριακές 
σειρές υψηλής τηλεθέασης) και κατά πόσο αυτά 
ανακυκλώνονται στις αντιλήψεις των νέων στην Κύπρο, 

   β. η σκιαγράφηση του μοντέλου της Ευρωπαίας γυναίκας, 
όπως διαμορφώνεται από την πολιτική ισότητας της ΕΕ, 

   γ. η σύγκριση της εικόνας που διαμορφώνεται για τα δύο φύλα 
από τα ΜΜΕ και οι αντιλήψεις των νέων με την ευρωπαϊκή 
διάσταση και πολιτική που προωθείται για το ρόλο της 
γυναίκας. 

  Η πιο πάνω έρευνα διεξάγεται με τη συγχρηματοδότηση του 
Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας και βρίσκεται στο 
στάδιο της συλλογής ποιοτικών δεδομένων. 

 Σύνδεσμος Επιχειρήσεων ∆ιαφήμισης-Επικοινωνίας Κύπρου 

  Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Επιχειρήσεων ∆ιαφήμισης-
Επικοινωνίας Κύπρου ανέφερε ότι ο σύνδεσμος είναι εξαιρετικά 
ευαίσθητος στα θέματα που αφορούν την ισότητα μεταξύ ανδρών 
και γυναικών και ότι πάγια αρχή του είναι η χρησιμοποίηση 
μοντέλων εκπροσώπων των δύο φύλων στη διαφήμιση που να 
είναι απαραίτητα σχετικά με την παρουσίαση του διαφημιζόμενου 
προϊόντος, ώστε η διαφήμιση να μην μπορεί να χαρακτηριστεί 
υποτιμητική για κανένα φύλο. 

 Επίτροπος ∆ιοικήσεως  

  Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως ανέλαβε να μελετήσει τη δυνατότητα της 
δικής της εμπλοκής και ενημέρωσε την επιτροπή ότι το Γραφείο 
της ως η Αρχή Ίσης Μεταχείρισης ανέλαβε τη θέσπιση νέου 



 165

δεοντολογικού κώδικα σε συνεργασία με τα μέλη της 
νεοσυσταθείσας ειδικής επιτροπής. 

Γ. ΠΑΡΑΤΗΡΗΣΕΙΣ/ΘΕΣΕΙΣ/ΑΠΟΨΕΙΣ/∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, 
συνεκτιμώντας και αξιολογώντας όλα τα κατατεθέντα ενώπιόν της στοιχεία, 
καταλήγει στα ακόλουθα: 

 Η συσσωρευμένη εμπειρία, η ανάπτυξη εθνικών μηχανισμών προώθησης της 
αρχής της ισότητας των φύλων, η ενεργητική συμμετοχή και συμβολή των 
γυναικείων οργανώσεων, των συνδικαλιστικών οργανώσεων, καθώς και άλλων 
ΜΚΟ διαμόρφωσαν τις συνθήκες σχεδιασμού και υλοποίησης του ΕΣ∆Ι με 
συντονιστή τον Εθνικό Μηχανισμό για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας.  Το ΕΣ∆Ι 
συμμετέχει πλέον ενεργά στη γενικευμένη ευρωπαϊκή προσπάθεια για επίτευξη 
της ισότητας ανάμεσα στα δύο φύλα και με αυτό αναδεικνύεται η πολιτική, η 
οικονομική, η κοινωνική και η πολιτιστική διάσταση του εγχειρήματος και η 
άμεση σύνδεσή του με τις ευρύτερες εθνικές προσπάθειες ανάπτυξης και 
κοινωνικής συνοχής.   

 Τα τελευταία χρόνια έχει συντελεστεί στην Κύπρο σημαντικό έργο σε επίπεδο 
θεσμών αρχικά και ακολούθως σε σχέση με την ανάγκη ανάπτυξης 
ολοκληρωμένων πολιτικών και στρατηγικών και εκπόνησης ερευνών και 
σχεδίων δράσης με απώτερο στόχο την αποτελεσματική προώθηση της 
ισότητας των φύλων.  Σημαντική ώθηση στο μεγάλο αυτό εθνικό 
κοινωνικοπολιτικό και οικονομικό στόχο έδωσαν η ένταξη της χώρας στην ΕΕ 
και η αναγκαία προσαρμογή της στο ευρωπαϊκό κεκτημένο (acquis 
communautaire). 

 Η επιτροπή συνεπακόλουθα διαπιστώνει ότι στην Κύπρο η συμμετοχή των 
γυναικών στα κέντρα λήψης αποφάσεων και στην κοινωνία ευρύτερα είναι 
ελλειμματική, ενώ παρατηρούνται έντονα φαινόμενα όπως η γυάλινη οροφή και 
το χάσμα αμοιβών που έχουν αρνητική επίδραση επί των προκαθορισμένων 
κοινωνικών ειδώλων και συντελούν στην ανάπτυξη αρνητικών στερεοτύπων 
των φύλων.  Ειδικότερα, παρατηρούνται σημαντικές αδυναμίες, όπως έλλειψη 
υποδομών φροντίδας νηπίων, παιδιών και μελών της οικογένειας που 
χρειάζονται φροντίδα, κατά τρόπο που η διάχυση της διάστασης των φύλων σε 
όλους τους τομείς πολιτικής που έχουν αντίκτυπο στην καθημερινή ζωή των 
γυναικών και των ανδρών να είναι απαραίτητη. 

 Παρά την πρόοδο που έχει σημειωθεί, η επιτροπή κρίνει ότι άνδρες και γυναίκες 
εξακολουθούν να διατηρούν ασύμμετρες και ιεραρχημένες σχέσεις τόσο στο 
πλαίσιο της οικογένειας όσο και στη δημόσια σφαίρα της ζωής, δηλαδή στην 
εκπαίδευση/κατάρτιση, στην απασχόληση και στην επιχειρηματικότητα, αλλά και 
στην αντιπροσώπευση στα κέντρα εξουσίας και λήψης των κοινωνικών, 
πολιτικών και οικονομικών αποφάσεων.   

 Παρά ταύτα, η επιτροπή εκτιμά ότι από το χρόνο εγγραφής του θέματος για 
συζήτηση μέχρι το παρόν στάδιο υπήρξε σημαντική πρόοδος στην υλοποίηση 
των στόχων του ΕΣ∆Ι με την ενεργό εμπλοκή όλων σχεδόν των φορέων 
υλοποίησής του, όπως και με τον καλύτερο συντονισμό μεταξύ των 
συναρμόδιων υπουργείων.  

 Η επιτροπή σημειώνει συναφώς τη σημαντική συμβολή των διεξαχθεισών 
κοινοβουλευτικών συζητήσεων στην προώθηση της υλοποίησης των στόχων 



 166

του ΕΣ∆Ι.  Σημειώνει επίσης τη σημαντική συμβολή και το ρόλο του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το οποίο, υπό την επίβλεψη της 
αρμόδιας υπουργού, έχει περιλάβει στις άμεσες προτεραιότητές του το 
συντονισμό των δράσεων προς την κατεύθυνση αυτή, παράγοντας σημαντικό 
και αξιόλογο έργο το οποίο αποσκοπεί στην προώθηση σημαντικών στόχων της 
ισότητας. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή σημειώνει τη δράση του Υπουργείου Εσωτερικών στους 
τομείς της αρμοδιότητάς του, το οποίο έχει προχωρήσει σε σχεδιασμούς 
δράσεων, ειδικότερα όσον αφορά στην εμπορία προσώπων, στην ολοκλήρωση 
του εγχειριδίου για το σωματεμπόριο και στην αναθεώρηση της πολιτικής για το 
καθεστώς εισδοχής καλλιτέχνιδων στην Κύπρο. 

 Σημειώνεται ότι μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων του το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού κατέθεσε νέα προγράμματα στα πλαίσια της εκπαιδευτικής 
μεταρρύθμισης τα οποία συνάδουν με τις δράσεις του ΕΣ∆Ι. 

 Τέλος, σημειώνεται ότι έχει κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής η πληροφορία ότι 
το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως βρίσκεται ήδη στο στάδιο της 
ετοιμασίας ολοκληρωμένης και επιστημονικής αξιολόγησης της πορείας 
υλοποίησης των στόχων του ΕΣ∆Ι με την προκήρυξη δημόσιας σύμβασης για 
την εξασφάλιση υπηρεσιών συμβούλων για σκοπούς ετοιμασίας ενδιάμεσης 
έκθεσης αξιολόγησης.  Στην εν λόγω έκθεση θα περιλαμβάνονται η αξιολόγηση 
της αποτελεσματικότητας των δράσεων του ΕΣ∆Ι, η αξιολόγηση του βαθμού 
συνεργασίας μεταξύ των διάφορων φορέων, η καταγραφή των ανθρώπινων και 
οικονομικών πόρων που απαιτούνται από τον κάθε φορέα, καθώς και η 
καταγραφή των προβλημάτων που πιθανόν να παρουσιάζονται στην υλοποίηση 
των δράσεων του ΕΣ∆Ι.  Τα πορίσματα της έκθεσης αυτής θα αξιολογηθούν και 
θα αποτελέσουν νέες κατευθυντήριες γραμμές στην προώθηση της υλοποίησης 
των δράσεων του ΕΣ∆Ι. 

 Πέραν των πιο πάνω ενεργειών της εκτελεστικής εξουσίας, στην πρόοδο και 
στην επιτάχυνση της υλοποίησης των στόχων του ΕΣ∆Ι η επιτροπή θεωρεί 
επίσης ότι συνέβαλε η αυτεπάγγελτη από την ίδια εγγραφή ξεχωριστών 
θεμάτων για σκοπούς διεξοδικότερης συζήτησης κάθε στόχου του ΕΣ∆Ι, 
συμπεριλαμβανομένων των πιο κάτω επιμέρους θεμάτων: 

1. Της οικονομικής στήριξης των κρατών μελών για τη δημιουργία 
υποδομών που είναι απαραίτητες για τη συμφιλίωση της οικογενειακής 
και της επαγγελματικής ζωής των γυναικών, όπως οι υποδομές 
φροντίδας για τα παιδιά και τους ηλικιωμένους, από τα ∆ιαρθρωτικά 
Ταμεία και άλλα χρηματοδοτικά μέσα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

2. Της επαναξιολόγησης των αμοιβών στα επαγγέλματα που θεωρούνται 
παραδοσιακά γυναικεία. 

3. Της βελτίωσης της συμμετοχής των γυναικών στην πολιτική ζωή και στα 
κέντρα λήψης αποφάσεων. 

4. Του ρόλου της πληροφορικής σε ό,τι αφορά την αλλαγή στερεοτύπων και 
τη διαμόρφωση συλλογικής κοινωνικής συνείδησης προς όφελος και των 
γυναικών. 

5. Του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της 
Βίας στην Οικογένεια (2010-2013). 



 167

6. Του Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης κατά της Εμπορίας Προσώπων (2010-
2012). 

 Στο στάδιο της συζήτησης η επιτροπή επισήμανε συναφώς ότι οι επιμέρους 
δράσεις του ΕΣ∆Ι χρήζουν συνεχούς επαναξιολόγησης, ώστε να συνάδουν με 
τις εξελίξεις και την πρόοδο στην πολιτική και κοινωνική ζωή στην Κύπρο και να 
λαμβάνουν υπόψη τα προβλήματα που εντοπίζονται κατά την υλοποίηση των 
δράσεών του.  Επισήμανε επίσης ότι η προώθηση των θεμάτων ισότητας των 
φύλων δεν εξαντλείται στη διαπιστωθείσα κατά την εξέταση της υλοποίησης του 
ΕΣ∆Ι πρόοδο.  

 Καταθέτοντας την παρούσα έκθεσή της στο σώμα, η επιτροπή σημειώνει με 
έμφαση ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων πρέπει να συνεχίσει να παρακολουθεί 
συστηματικά την προώθηση της υλοποίησης των δράσεων του ΕΣ∆Ι, μέσα στα 
πλαίσια των δραστηριοτήτων της, με γνώμονα την επίσπευση της υλοποίησής 
τους, καθώς και της υλοποίησης άλλων πολιτικών προγραμμάτων και σχεδίων 
δράσης, όπως είναι τα ακόλουθα: 

1. Το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Πρόληψη και Καταπολέμηση της Βίας 
στην Οικογένεια (2010-2013). 

2. Το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης κατά της Εμπορίας Προσώπων (2010-2012). 

3. Το Σχέδιο ∆ράσης για τη Συμφιλίωση Οικογενειακής και Επαγγελματικής 
Ζωής των Γυναικών, το οποίο βρίσκεται στο στάδιο έγκρισής του από το 
Υπουργικό Συμβούλιο. 

4. Τα νέα αναλυτικά προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
που έχουν ενσωματωμένη τη διάσταση του φύλου. 

5. Το συγχρηματοδοτούμενο από την ΕΕ πρόγραμμα για την 
καταπολέμηση του χάσματος μεταξύ των αμοιβών ανδρών και γυναικών 
και την καταπολέμηση των στερεοτύπων των φύλων ειδικότερα σε σχέση 
με τον επαγγελματικό προσανατολισμό. 

 Τέλος, η επιτροπή δηλώνει ότι θα συνεχίσει να παρακολουθεί το όλο θέμα και 
ειδικότερα την ανάπτυξη τράπεζας πληροφοριών και αρχείου ερευνών, ανάγκη 
η οποία αναδείχθηκε στα πλαίσια των συζητήσεων στην επιτροπή. 

   Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ίσων Ευκαιριών 
μεταξύ Ανδρών και Γυναικών δεσμεύεται μέσα στα πλαίσια των αρμοδιοτήτων 
της να παρακολουθεί συνεχώς την πρόοδο στην υλοποίηση του ΕΣ∆Ι και 
επιφυλάσσεται να καταθέσει την τελική της έκθεση για το όλο θέμα στην 
ολομέλεια του σώματος σε εύθετο χρόνο. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για το θέμα «Ο 

συντονισμός των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών και των εθελοντικών 
οργανώσεων στην προσπάθεια για πρόληψη και πάταξη του φαινομένου της 
εμπορίας ανθρώπων και στην αντιμετώπιση των συνεπειών για τα θύματα» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος Τάσος Μητσόπουλος 

 Πανίκκος Σταυριανός Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Ρούλα Μαυρονικόλα 
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 Στέλλα Κυριακίδου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών μελέτησε το πιο πάνω θέμα, που 
ενέγραψε η ίδια αυτεπαγγέλτως, σε συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο 
διάστημα μεταξύ Ιουνίου 2010 και Μαρτίου 2011. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν για να 
εκφράσουν τις απόψεις τους ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Εσωτερικών και 
εκπρόσωποί του, του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του 
Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας, του Τμήματος Εργασίας και των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Αρχηγείου Αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, εκπρόσωποι της οργάνωσης 
ΣΤΙΓΜΑ, του Μεσογειακού Ινστιτούτου Μελετών Κοινωνικού Φύλου (MIGS), της 
Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό (ΚΙΣΑ), του Pregnancy Care Center, της 
οργάνωσης “Cyprus Stop Trafficking” και της οργάνωσης “Index, Έρευνα και 
∆ιάλογος”. 

 Εισάγοντας το θέμα ο πρόεδρος της επιτροπής ανέφερε ότι το θέμα της 
εμπορίας και εκμετάλλευσης ανθρώπων έχει τις ρίζες του στα αρχαία χρόνια και οι 
συνέπειες για τα θύματα είναι καταστροφικές, γι’ αυτό και πρόθεση της επιτροπής είναι 
να συντονίσει μια συλλογική προσπάθεια για την καλύτερη εφαρμογή της σχετικής 
νομοθεσίας, με στόχο την εξάλειψη, αν είναι δυνατό, του φαινομένου αυτού.  
Περαιτέρω, όπως τόνισε ο ίδιος, στην Κύπρο παρουσιάζεται το φαινόμενο της 
εμπορίας και σεξουαλικής εκμετάλλευσης κυρίως γυναικών, αλλά υπήρξαν και 
περιπτώσεις εκμετάλλευσης ανδρών ως σκλάβων, γεγονός όμως που έχει ήδη 
εξιχνιάσει η αστυνομία. 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής προέβη σε μια ιστορική αναφορά στις ρίζες του 
φαινομένου, αναφέροντας ότι σε περιόδους πολέμων άνθρωποι πωλούνταν ως 
σκλάβοι και επικρατούσε το σύστημα της δουλείας, κυρίως στους κλασικούς χρόνους, 
στην Ελλάδα και στη Ρώμη.  Το φαινόμενο αυτό καταδικάζεται πλέον από τη διεθνή 
κοινότητα, αλλά δυστυχώς εξακολουθεί να υφίσταται.  Στην Κύπρο εφαρμόζεται ήδη 
σχετική νομοθεσία, έχει συσταθεί η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα και έχει αρχίσει 
τη λειτουργία του καταφύγιο για τα θύματα.  Όπως επισήμανε, είναι σημαντικό το ότι 
έχει αλλάξει το καθεστώς της εξασφάλισης βίζας για τις καλλιτέχνιδες, γεγονός που 
έχει συμβάλει αρκετά στην εξάλειψη του φαινομένου, όμως πολλές οικιακοί βοηθοί 
είναι ακόμα θύματα εκμετάλλευσης, αφού με ένα μισθό μπορεί να εξυπηρετούν πέραν 
της μιας οικογένειας. 

 Στη συνέχεια ο πρόεδρος της επιτροπής ανέφερε χαρακτηριστικά μια υπόθεση 
που συγκλόνισε το παγκύπριο και καταδικάστηκε από το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο, την 
υπόθεση Ranseva, μιας γυναίκας η οποία προσπάθησε να διαφύγει από το κύκλωμα 
της πορνείας, όμως παραδόθηκε από την αστυνομία πίσω στους βασανιστές της και 
τελικά κατέληξε νεκρή στο πεζοδρόμιο.  Τόνισε επίσης την ανάγκη του συντονισμού 
όλων των αρμόδιων φορέων και των εθελοντικών οργανώσεων για πρόληψη και 
πάταξη του φαινομένου της εμπορίας ανθρώπων και της σεξουαλικής εκμετάλλευσης 
κυρίως γυναικών. 

 Τέλος, ο ίδιος υπογράμμισε ότι για όλους τους πιο πάνω λόγους πρέπει το θέμα 
να μελετηθεί σε βάθος και ότι η επιτροπή θα παρακολουθεί στενά την εφαρμογή της 
σχετικής νομοθεσίας, με στόχο, αν εντοπιστούν κενά σ’ αυτήν, να τροποποιηθούν οι 
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πρόνοιές της, ώστε αυτή να καταστεί λειτουργική και να εκπληρώσει το σκοπό για τον 
οποίο εφαρμόζεται. 

 Ο αναπληρωτής πρόεδρος και τα υπόλοιπα μέλη της επιτροπής, αναφερόμενοι 
στο θέμα, τόνισαν την αναγκαιότητα της εφαρμογής του σχετικού σχεδίου δράσης που 
αφορά το όλο ζήτημα, τονίζοντας ότι πρέπει να δραστηριοποιηθούν οι αρμόδιοι φορείς 
ενάντια στο φαινόμενο της εμπορίας ατόμων, διότι σε ολόκληρο τον κόσμο ήδη 
τυγχάνουν εμπορίας περίπου δύο εκατομμύρια άνθρωποι.  Υπέδειξαν επίσης ότι η 
κυριότερη και πιο συνηθισμένη μορφή εκμετάλλευσης είναι η σεξουαλική και ανέφεραν 
ότι η εμπορία ανθρώπων στις μέρες μας καταγράφεται ως το τρίτο έγκλημα μετά τη 
διακίνηση ναρκωτικών και την πώληση όπλων. 

 Υπογράμμισαν ότι ο αριθμός των καταδικών από τα κυπριακά δικαστήρια είναι 
πολύ μικρός, γι’ αυτό πρέπει να εξευρεθεί τρόπος καταστολής του εγκλήματος.  
Μερικά ιδιωτικά γραφεία εξευρέσεως εργασίας λειτουργούν ως κύκλωμα και 
διοχετεύουν κυρίως γυναίκες για σεξουαλική εκμετάλλευση, γι’ αυτό πρέπει οι αρμόδιοι 
φορείς να εξεύρουν τρόπους προστασίας των γυναικών αυτών, ώστε να μην πέφτουν 
θύματα εμπορίας.  

 Τέλος, ανέφεραν ότι στις μέρες μας η δουλεία και η αδήλωτη εργασία ανθούν, γι’ 
αυτό και παρουσιάζονται στρεβλώσεις στην αγορά και αθέμιτος ανταγωνισμός, με 
αποτέλεσμα το κράτος να χάνει πολλά χρήματα, αφού κάποιοι δεν καταβάλλουν στο 
κράτος τις ανάλογες κοινωνικές ασφαλίσεις. 

 Καταθέτοντας τις θέσεις και απόψεις του ο Υπουργός Εσωτερικών ενημέρωσε 
την επιτροπή ότι στη Λεμεσό πραγματοποιήθηκε εκδήλωση, που διοργάνωσαν η 
Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα, η οποία ιδρύθηκε με βάση τη σχετική νομοθεσία 
κατά της εμπορίας ανθρώπων, και το Τεχνολογικό Πανεπιστήμιο Κύπρου, την ημέρα 
που έχει καθιερωθεί ως Παγκόσμια Ημέρα κατά της Εμπορίας Προσώπων.  Στο 
σχετικό σχέδιο δράσης 2010-2012 προβλέπεται ότι παρόμοια εκδήλωση θα 
διοργανώνεται κάθε χρόνο.  Ο υπουργός ανέφερε ότι η Κύπρος στο παρελθόν ήταν 
τοποθετημένη στη μαύρη λίστα διεθνώς και στις διάφορες εκθέσεις για το 
συγκεκριμένο θέμα.  Με τη νέα έκθεση του αμερικάνικου Κογκρέσου ήδη από πέρσι η 
Κύπρος κατατάσσεται στη δεύτερη ομάδα, γεγονός που υποδηλώνει ότι σημειώνεται 
πρόοδος σε πολλούς τομείς.  Το 2007 πραγματοποιήθηκε ημερίδα στην Κύπρο, στην 
οποία συμμετείχε η αναπληρώτρια γενική γραμματέας του Συμβουλίου της Ευρώπης, 
και η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεσμεύτηκε να ενσωματώσει τη σχετική σύμβαση περί 
Εμπορίας Προσώπων, όπως τελικά και έπραξε.  Η Κύπρος ως εκ τούτου είναι η 
δέκατη χώρα που ενσωμάτωσε αυτή τη σύμβαση στη νομοθεσία της.  Βάσει αυτής της 
νομοθεσίας, συστάθηκε στη συνέχεια η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα, στην οποία 
μετέχουν πολλές κυβερνητικές υπηρεσίες και εκπρόσωποι δύο μη κυβερνητικών 
οργανώσεων (ΜΚΟ). 

 Ο Επίτροπος για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα του Συμβουλίου της Ευρώπης και 
αρμόδιος για την παρακολούθηση του θέματος στην Κύπρο κ. Τόμας Χάμμαρμπεργκ, 
μετά την ολοκλήρωση επίσκεψής του το 2009 και το 2010, απέστειλε επιστολή με την 
οποία συνεχάρη την Κύπρο για τις βελτιώσεις που έγιναν στις υπηρεσίες της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας όσον αφορά την αντιμετώπιση του θέματος και κατέθεσε 
επίσης τις παρατηρήσεις του.  Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε έκθεσή της που κατατέθηκε 
στο Συμβούλιο Υπουργών το  2009 αναφέρει ότι η Κύπρος είναι ανάμεσα στα κράτη 
μέλη που διαθέτουν τις πιο ολοκληρωμένες νομοθεσίες σ’ ό,τι αφορά τα ζητήματα της 
εμπορίας προσώπων, καθώς επίσης και της παιδικής πορνογραφίας.  Σε επίπεδο 
Ευρωπαϊκής Ένωσης γίνεται συζήτηση στα πλαίσια πολιτικής απόφασης για τη 
σύσταση νέων Οδηγιών που αφορούν το θέμα.  Η Κύπρος μαζί με τα άλλα κράτη μέλη 
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που θα αποτελούν το τρίο της προεδρίας του Συμβουλίου από τον Ιούνιο του 2012 θα 
θέσουν βασικές προτεραιότητες δράσεων στα ζητήματα της εμπορίας προσώπων.   

 Ο υπουργός επισήμανε ότι η Κύπρος έχει ακόμα αρκετό δρόμο να διανύσει 
όσον αφορά αυτό το ζήτημα και, παρά τα μέτρα που λαμβάνονται και τις ενέργειες που 
γίνονται και αφορούν είτε την ίδρυση του καταφυγίου είτε τα θέματα της αλλαγής στη 
θεώρηση της βίζας για τις δραστηριότητες των καλλιτέχνιδων, εξελίξεις που 
χαιρετίζονται, πρέπει επίσης να καλυφθούν θέματα καταστολής και δίωξης για τα 
οποία σημειώνονται παρατηρήσεις σε ό,τι αφορά τις ποινές για τα εγκλήματα αυτά.   

 Η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα διαμόρφωσε το σχετικό σχέδιο δράσης 
2010-2012, το οποίο εγκρίθηκε τον περασμένο Απρίλιο και, σε σχέση με το σχέδιο 
δράσης του 2005, προσεγγίζει για πρώτη φορά τα ζητήματα με τρόπο ολιστικό, 
ξεκινώντας από τα θέματα του συντονισμού, της πρόληψης, της ενημέρωσης και του 
εντοπισμού και από την αναγνώριση των θυμάτων, την προστασία και τη στήριξη των 
θυμάτων, την καταστολή και τη δίωξη, τη συλλογή δεδομένων, την εκπαίδευση και τη 
διεθνή συνεργασία και την αξιολόγηση.  

 Η ομάδα αυτή παρακολουθεί την υλοποίηση του σχεδίου δράσης, στη 
διαμόρφωση του οποίου ενεργό συμμετοχή είχαν και οι ΜΚΟ.  Ένας από τους στόχους 
της ομάδας είναι η τροποποίηση της νομοθεσίας, ώστε να μπορούν να συμμετέχουν 
στην Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα περισσότερες ΜΚΟ που δραστηριοποιούνται  
στα θέματα της καταπολέμησης της εμπορίας ανθρώπων. 

 Καταβάλλεται προσπάθεια διαφώτισης της κοινής γνώμης μέσω εκστρατειών, 
όπως και μεγάλη προσπάθεια ενημέρωσης των υποψήφιων θυμάτων.  Η 
Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα υιοθέτησε εισήγηση της οργάνωσης “Stop 
International” και εξέδωσε κάρτα σε διάφορες γλώσσες με την οποία ενημερώνονται 
και προστατεύονται τα “υποψήφια θύματα”.  Έχει ετοιμαστεί ειδικό έντυπο 
επικοινωνίας από τους αρμόδιους κυβερνητικούς φορείς και ΜΚΟ με το οποίο το 
“υποψήφιο θύμα”, αν κινδυνεύσει να πέσει θύμα εμπορίας, θα μπορεί να ζητά βοήθεια 
μέσω τηλεφώνου.  Ετοιμάζεται περαιτέρω ενημερωτικό έντυπο, το οποίο θα εκτυπωθεί 
σε διάφορες γλώσσες και θα διανέμεται στις προξενικές αρχές κατά τη διαδικασία 
θεώρησης εισόδου στη χώρα, ώστε να ενημερώνονται τα “υποψήφια θύματα”. 

 Ετοιμάζεται μελέτη, ώστε να δίδεται η δυνατότητα στα θύματα να εργοδοτούνται 
σε άλλους τομείς, αφού η προσπάθεια δεν είναι μόνο να βγαίνουν τα θύματα από τα 
κυκλώματα και να απελαύνονται στις χώρες τους, διότι υπάρχει πάλι ο κίνδυνος να 
ξαναπέσουν στα δίχτυα των εμπόρων.   

 Μέσα από το σχέδιο δράσης υπάρχει σχεδιασμός, ώστε να ενημερώνονται και 
οι δικαστές μέσω της παρακολούθησης σεμιναρίων και γι’ αυτό το ζήτημα έγιναν ήδη 
επαφές με το Ανώτατο ∆ικαστήριο. 

 ∆ιευκρινίζεται επίσης ότι είναι λάθος να θεωρείται η πορνεία εμπορία 
ανθρώπων.  Αυτά είναι δύο ξεχωριστά ζητήματα.  Στην Κύπρο, όπως πρόσθεσε ο 
υπουργός, εμφανίζεται και το πρόβλημα της εκμετάλλευσης εργαζομένων που 
προέρχονται τόσο από τρίτες χώρες όσο και από την Ευρώπη.  Οι Ευρωπαίοι πολίτες 
διακινούνται ελεύθερα, όταν όμως έλθουν στην Κύπρο, πρέπει να δηλωθούν, πράγμα 
που δυστυχώς δε γίνεται, γι’ αυτό και μπορεί να καταστούν θύματα εκμετάλλευσης, 
αφού η Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν μπορεί να τους εντοπίσει.  Η Κύπρος βρίσκεται σε 
διάλογο με τη Ρουμανία σε μια προσπάθεια συζήτησης και συνεργασίας για αυτό το 
ζήτημα, διότι εμφανίστηκαν και στην Κύπρο περιπτώσεις εμπορίας Ρουμάνων 
εργαζόμενων και αυτή η εκμετάλλευση πρέπει να τύχει ριζικής αντιμετώπισης. 
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 Το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε αναθεώρηση της πολιτικής που αφορά τους 
οικιακούς βοηθούς εργαζόμενους, με αποτέλεσμα να εισαχθούν νέα στοιχεία σε ό,τι 
αφορά την ενημέρωση, τα συμβόλαια εργασίας και τις συνθήκες εργασίας σε μια 
προσπάθεια να περιοριστεί το φαινόμενο της εκμετάλλευσής τους.    

 Όσον αφορά το σχέδιο δράσης, ανέφερε ότι θα πρέπει να τονιστεί ότι αυτό δεν 
είναι στάσιμο, γι’ αυτό και εμπλουτίζεται με την υλοποίηση δράσεων και με την 
εμφάνιση νέων δράσεων, ενώ απαιτείται όπως η προσπάθεια όλων να είναι συλλογική 
και η πολιτεία οφείλει να αντιμετωπίσει το ζήτημα ριζικά. 

 Μέσα από το σχέδιο δράσης διαφαίνονται πολλές δράσεις που θα υλοποιηθούν 
και με τη συμμετοχή των ΜΚΟ, οι οποίες συμμετέχουν και στην Πολυθεματική 
Συντονιστική Ομάδα.  Συμμετείχαν επίσης στο στάδιο της συζήτησης του σχεδίου 
δράσης κατά το οποίο οι ΜΚΟ επεξεργάστηκαν προτάσεις μαζί με τις κυβερνητικές 
υπηρεσίες.  Όσον αφορά ειδικότερα το μνημόνιο που κατέθεσαν οι ΜΚΟ, το οποίο 
αναφέρεται κατωτέρω στην παρούσα έκθεση, ο υπουργός υπογράμμισε ότι θα 
μελετηθεί όπως και τα αιτήματα των άλλων ΜΚΟ που δε συμμετέχουν στην 
Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα, την οποία συντονίζει το Υπουργείο Εσωτερικών, 
ώστε αυτές να έχουν ρόλο να διαδραματίσουν και να ενταχθούν κατά κάποιο τρόπο σε 
αυτή.   ∆ήλωσε επίσης ότι το σχέδιο δράσης εγκρίθηκε πριν από μερικούς μήνες και οι 
δράσεις του θα πρέπει να αξιολογούνται ετήσια με σκοπό την αλλαγή τους ή τη 
συμπλήρωσή τους ή την εφαρμογή νέων δράσεων. 

 Είναι θετικό, όπως τόνισε ο υπουργός στη συνέχεια, το γεγονός ότι υπάρχει και 
λειτουργεί το κρατικό καταφύγιο για το οποίο, όπως ο ίδιος ανέφερε, ζήτησε να γίνει 
μια έκθεση για συγκεκριμένη δράση, ώστε να αξιολογηθεί.  Είναι μια δράση που 
ανέλαβαν οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (ΥΚΕ) μαζί με τις ΜΚΟ να ετοιμάσουν 
και να καταθέσουν στην Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα.  Το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε συνεργασία με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού 
ετοιμάζουν δράση για εκμάθηση της γλώσσας, προγράμματα κατάρτισης και ό,τι 
αφορά τη χρονική διάρκεια της εργοδότησης, θέματα που αφορούν τα θύματα, διότι 
υπό τις παρούσες συνθήκες το θύμα δεν μπορεί να εργοδοτηθεί και αυτόματα 
απελαύνεται. 

 Όπως επίσης επισήμανε ο υπουργός, το κράτος οφείλει να συνεργαστεί και με 
χώρες μη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αντιμετώπιση του θέματος.  Βεβαίως, 
όταν μια χώρα λαμβάνει μέτρα έναντι μιας άλλης χώρας, για να περιοριστούν οι 
δυνατότητες απασχόλησης, η πρώτη χώρα πρέπει να το κάμει σε συνεννόηση με την 
άλλη χώρα και αυτό απαιτεί βεβαίως και την ανάμειξη των διπλωματικών θέσμιων, 
αλλά και σε αυτό τον τομέα το κράτος θα προχωρήσει με σωστά βήματα. 

 Οι χώρες πρέπει να ελέγχουν τα σύνορα για την παράνομη διακίνηση ατόμων, 
ωστόσο η Κύπρος δεν μπορεί να αντλήσει κονδύλια από την Ευρωπαϊκή Ένωση για 
τον έλεγχο της Πράσινης Γραμμής, διότι αυτή δε θεωρείται εξωτερικό σύνορο.  Για 
αυτό το σοβαρό θέμα ο υπουργός είχε συναντήσεις με τον προηγούμενο αντιπρόεδρο 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής κ. Ζακ Μπαρόκ και πρόσφατα έθεσε το θέμα στη βελγική 
προεδρία, υποδεικνύοντας ότι τα εξωτερικά σύνορα της Κύπρου και της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης είναι οι βόρειες και βορειοανατολικές ακτές της Κύπρου και ότι εκεί θα έπρεπε 
να επιτηρεί και η Ευρωπαϊκή Ένωση.  Σημαντικό είναι το γεγονός ότι η αστυνομία 
ασκεί σημαντικούς ελέγχους στην Πράσινη Γραμμή και στα οδοφράγματα και με βάση 
στοιχεία έχει περιοριστεί η εισροή λαθρομεταναστών από τα κατεχόμενα.  Ωστόσο, 
παρά το γεγονός ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία αποτάθηκε στην Ευρωπαϊκή Ένωση για 
τη συνδρομή της σε κάποιες περιπολίες, οι αρμόδιοι δε δέχθηκαν να τη δώσουν.   
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 Απαντώντας ο υπουργός στο σχόλιο ότι τα καμπαρέ μειώθηκαν, αλλά τώρα οι 
κοπέλες που εργάζονται σε καφενεία πέφτουν θύματα εμπορίας, τόνισε ότι είναι 
μεγάλο λάθος για μεμονωμένα περιστατικά να στιγματίζονται όλα τα καφενεία της 
υπαίθρου.  Είπε επίσης ότι η ποινικοποίηση της αγοράς υπηρεσιών σεξουαλικού 
περιεχομένου υπάρχει σε νέα Οδηγία που προτείνεται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, 
παρουσιάζονται όμως αντικρουόμενες  απόψεις για την αποτελεσματικότητά της.  Αυτό 
που απαιτείται, κατά την άποψή του, είναι να εντατικοποιηθούν οι προσπάθειες 
ελέγχου και καταστολής της παρανομίας.  

 Το υπουργείο προσπαθεί να διατηρεί στην Κύπρο τα θύματα που είναι 
μάρτυρες σε σχετική υπόθεση στο δικαστήριο.  Επίσης λειτουργεί ήδη τηλεφωνική 
γραμμή επί εικοσιτετραώρου βάσεως μέσω της οποίας παρέχεται βοήθεια ανάλογα με 
την περίπτωση. 

 Εν κατακλείδι, ο Υπουργός Εσωτερικών τόνισε ότι η Βουλή των Αντιπροσώπων 
όρισε, με βάση νομοθεσία, το Υπουργείο Εσωτερικών ως την εντεταλμένη αρχή να 
υλοποιεί τη συγκεκριμένη νομοθεσία.  Παράλληλα, σε όλες τις αρμόδιες υπηρεσίες 
υπάρχουν σχετικά κονδύλια στον προϋπολογισμό, ώστε να υλοποιούνται όλες οι 
δράσεις ή ακόμα και οι νέες που θα αποφασιστούν.   

 Σχολιάζοντας το θέμα η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών ανέφερε ότι 
υπάρχει συντονισμός και επικοινωνία μεταξύ όλων των αρμόδιων φορέων και των 
ΜΚΟ για την πλήρη εφαρμογή του σχετικού σχεδίου δράσης, παρ’ όλο που 
παρουσιάζονται κάποια προβλήματα στη συνεργασία μεταξύ των διάφορων 
υπηρεσιών και πρέπει να τεθεί επί τάπητος το πώς θα λειτουργεί η Πολυθεματική 
Συντονιστική Ομάδα.  Πρόθεση της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η δημιουργία ενός 
ευρωπαϊκού συντονισμού για την καλύτερη συνεργασία των χωρών μελών για την 
αντιμετώπιση του φαινομένου.  Υπάρχουν ωστόσο ήδη και δράσεις που ρυθμίζουν το 
θέμα όσον αφορά υπηκόους τρίτων χωρών. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο, το υπουργείο μέσω του γενικού διευθυντή του 
πραγματοποίησε συνάντηση με τον Πρόεδρο του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, με στόχο οι 
δικαστές να συμμετάσχουν σε ενημερωτικά σεμινάρια για το θέμα της αντιμετώπισης 
της εμπορίας ανθρώπων.  Μέσα από εικονικούς γάμους γυναίκες εξωθούνται στη 
σεξουαλική κυρίως εκμετάλλευση, όμως θα απαιτούνται πλέον περισσότερα 
πιστοποιητικά για την παροχή σχετικής άδειας τέλεσης γάμου και αυτό πιστεύεται ότι 
θα συμβάλει στην πάταξη του φαινομένου.  Το Υπουργικό Συμβούλιο μελετά πρόταση 
για την αναθεώρηση των διαδικασιών της παροχής άδειας οικιακών βοηθών, με σκοπό 
αυτές να μην πέφτουν θύματα εκμετάλλευσης στην εργασία.   

 Περαιτέρω, η ίδια ανέφερε ότι η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα ήδη συζητά 
θέμα τροποποιήσεων στη σχετική νομοθεσία, οι οποίες θα κατατεθούν ενώπιον της 
Βουλής για μελέτη και ψήφιση νέου νόμου. 

 Το Υπουργείο Εσωτερικών μελετά ήδη προτάσεις που βρίσκονται ενώπιόν του 
από ΜΚΟ για συνεργασία στο όλο ζήτημα, με στόχο το υπουργείο να επιτρέψει στις 
ΜΚΟ να αναλάβουν πρωτοβουλίες, αφού υπάρχει πρόνοια στη σχετική νομοθεσία που 
προβλέπει μηχανισμό συνεργασίας μεταξύ των εμπλεκόμενων υπηρεσιών και των 
ΜΚΟ, που ονομάζεται “Εθνικός Συντονιστής”, για την παρακολούθηση εφαρμογής των 
προνοιών της νομοθεσίας.  Επίσης, στους προϋπολογισμούς του 2010 και του 2011 
προνοούνται μεγάλα κονδύλια για την πρόληψη και καταστολή του φαινομένου.  Το 
σχετικό κονδύλι για το 2010 είναι €120.000 και για το 2011 €100.000.  Η ίδια 
υπογράμμισε ότι το υπουργείο ετοιμάζει κανονισμό που θα διέπει τη λειτουργία της 
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Πολυθεματικής Συντονιστικής Ομάδας με τέτοιο τρόπο, ώστε αυτή να λειτουργήσει και 
περισσότερο προς την κατεύθυνση της πρόληψης του φαινομένου.  

 Στη συνέχεια, όπως η ίδια τόνισε, ενώπιον του Υπουργικού Συμβουλίου 
υπάρχει νέα πρόταση για τις θεωρήσεις εισόδου και απασχόλησης αλλοδαπών στην 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, που ετοιμάστηκε από το Υπουργείο Εσωτερικών σε 
συνεργασία με το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τα οποία είναι τα 
δύο αρμόδια υπουργεία για τη μεταναστευτική πολιτική, η οποία συζητήθηκε πρώτα 
στην Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα και σκοπό έχει κυρίως την πρόληψη της 
εμπορίας ανθρώπων κυρίως όσον αφορά την εργασία. 

 Η εκπρόσωπος ανέφερε ότι υπάρχει πρόνοια στο σχέδιο δράσης που 
προβλέπει τη συνεργασία με άλλες χώρες για το ζήτημα του συντονισμού και της 
πρόληψης της καταπολέμησης της εμπορίας ανθρώπων.  Υπάρχει στενή συνεργασία 
με την αστυνομία και μέσω της Europol και της Interpol για διερεύνηση της υπόθεσης 
που προέκυψε με Ρουμάνους οι οποίοι έπεσαν θύματα εκμετάλλευσης στην εργασία.  
Το υπουργείο είναι σε συνεχή επικοινωνία με τις Βρυξέλλες για διαμόρφωση πολιτικής 
και Οδηγιών και ετοιμάζεται τώρα ο διορισμός Ευρωπαίου συντονιστή για το ζήτημα. 

 Πολλές από τις δράσεις που αναφέρονται στο μνημόνιο των ΜΚΟ βρίσκονται 
ήδη εντός του σχεδίου δράσης.  Τέλος, τα θέματα που αφορούν τη νομοθεσία θα 
συζητηθούν στην Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα σε σύσκεψη το ∆εκέμβριο του 
2010. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του 
Υπουργείου Εσωτερικών ανέφερε ότι λειτουργός του τμήματος λειτουργεί ως 
σύνδεσμος στην Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα και φαίνεται ότι υπάρχει πλήρης 
συνεργασία με τα υπόλοιπα μέλη του.  Η ίδια εκπρόσωπος, σχολιάζοντας το θέμα της 
σεξουαλικής εκμετάλλευσης, είπε ότι την εκμετάλλευση αυτή αντιμετωπίζουν κυρίως οι 
barmaids, γι’ αυτό και θα πρέπει να εκδίδονται στα θύματα αυτά γρήγορα οι άδειες για 
εξασφάλιση των επιδομάτων και εξεύρεση άλλης αξιοπρεπούς εργασίας. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως ανέφερε ότι 
το υπουργείο εκπροσωπείται με λειτουργό του στην Πολυθεματική Συντονιστική 
Ομάδα και υπάρχει πολύ καλή συνεργασία όλων των αρμόδιων φορέων.  Το 
υπουργείο έχει συνάψει συμφωνίες με άλλα κράτη για την πρόληψη του φαινομένου 
και τώρα προωθείται διαδικασία για σύναψη νέας συμφωνίας και με τη Μολδαβία. 

 Η εκπρόσωπος του Εθνικού Μηχανισμού για τα ∆ικαιώματα της Γυναίκας του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως τόνισε ότι ο μηχανισμός αγκαλιάζει 
όλες τις ΜΚΟ και τις ενθαρρύνει να συνεργαστούν για την επίτευξη του σκοπού της 
νομοθεσίας για την πάταξη του φαινομένου της εμπορίας ανθρώπων.  Υπάρχουν 
πολλές οργανώσεις που εξειδικεύονται στο θέμα και η βοήθειά τους κρίνεται αναγκαία, 
διότι παρουσιάζουν ένα ανθρώπινο πρόσωπο στα θύματα.  Όσον αφορά την 
ενημέρωση των αρμόδιων φορέων σχετικά με το ζήτημα, η ίδια εκπρόσωπος τόνισε ότι 
έχει δημιουργηθεί επιτροπή για το θέμα και έχουν ήδη επιχορηγηθεί σεμινάρια και 
έχουν εκπονηθεί σχετικές μελέτες στις οποίες φαίνεται καθαρά ότι πρέπει να 
αναπτυχθεί μια ομαλή πρακτική συνεργασίας με τις ΜΚΟ που ασχολούνται με το 
ζήτημα. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων υπογράμμισε ότι στον τομέα της εκμετάλλευσης στην 
εργασία υπάρχει και εφαρμόζεται αρκετά επαρκής νομοθεσία, αλλά υστερεί στο θέμα 
της ενημέρωσης των εργαζομένων, που θεωρείται το καταλληλότερο εργαλείο για 
κάποιον, ώστε να γνωρίζει τα δικαιώματά του και, όταν αυτά καταπατούνται, να 



 174

καταγγέλλει το γεγονός.  Στην Ευρώπη, όπως είπε, λειτουργεί δίκτυο για ενημέρωση 
των πολιτών. 

 Το Τμήμα Εργασίας έχει ετοιμάσει σχετικά φυλλάδια που περιγράφουν τα 
δικαιώματα των εργαζομένων σε όλες τις γλώσσες, παρακολουθεί στενά τους όρους 
εργοδότησης των εργαζομένων, διαθέτει μηχανισμό ελέγχου για αλλοδαπούς 
εργαζόμενους και παρεμβαίνει όπου χρειάζεται και επιλύει διάφορα προβλήματα. 

 Λειτουργός του τμήματος μετέχει ως μέλος στην Πολυθεματική Συντονιστική 
Ομάδα και προσπαθεί να βρίσκει εργασία στα θύματα εμπορίας.  Σύμφωνα με 
στατιστικά στοιχεία, προκύπτει ότι υπήρξαν δώδεκα περιπτώσεις θυμάτων το 2010 στα 
οποία το τμήμα εξασφάλισε εργασία. 

 Εφαρμόζεται τώρα νέα διαδικασία για έκδοση άδειας εργασίας καλλιτέχνη.  Στα 
πλαίσια της διαδικασίας η επιτροπή που εξετάζει το αίτημα του καλλιτέχνη εξετάζει την 
οργάνωση και την υποδομή του εργοδότη πριν παραχωρήσει την άδεια εργασίας.  Με 
τη νέα αυτή διαδικασία δόθηκαν μέχρι σήμερα 550 εγκρίσεις και απασχολούνται 350 
λιγότεροι καλλιτέχνες.   

 Παρατηρήθηκε μείωση των μουσικοχορευτικών κέντρων-καμπαρέ λόγω της 
αλλαγής της διαδικασίας στην έκδοση άδειας λειτουργίας τους και λόγω των αυστηρών 
ελέγχων, ωστόσο παρατηρείται το φαινόμενο της σεξουαλικής εκμετάλλευσης 
γυναικών σε ορισμένες μπιραρίες. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος ανέφερε στην επιτροπή ότι, σύμφωνα με στατιστικά 
στοιχεία, διαφαίνεται ότι κατά το έτος 2007 παρουσιάστηκαν τρεις περιπτώσεις 
σεξουαλικής εκμετάλλευσης, κατά το έτος 2008 τέσσερις περιπτώσεις, κατά το 2009 
εννέα περιπτώσεις και μέχρι σήμερα άλλες δώδεκα περιπτώσεις.  Από τα στοιχεία 
φαίνεται ότι συνήθως πίσω από τα κρούσματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης κρύβονται 
κυρίως ιδιωτικά γραφεία εξευρέσεως εργασίας.  Τα γραφεία είναι υποχρεωμένα να 
ανανεώνουν την άδεια λειτουργίας τους ανά δύο χρόνια και τότε εκεί κρίνεται το αν 
τηρούν τα κριτήρια για την παροχή άδειας.  Αν υπάρξει μία καταδικαστική απόφαση 
εναντίον τους, τότε τους αφαιρείται πάραυτα η άδεια λειτουργίας.  Ήδη το τμήμα 
ετοιμάζει πιο αυστηρή νομοθεσία, που θα προνοεί για αυξημένες προϋποθέσεις για 
την παροχή άδειας λειτουργίας στα γραφεία αυτά.   

 Ο ίδιος εκπρόσωπος, σχολιάζοντας το θέμα της αλλαγής της διαδικασίας 
παροχής βίζας σε καλλιτέχνιδες, τόνισε ότι, παρ’ όλο που η διαδικασία άλλαξε, αυτό 
από μόνο του δεν επιλύει το πρόβλημα, διότι ο έλεγχος περιορίζεται στις αφίξεις.  Τα 
πιστοποιητικά που ζητούνται από τους καλλιτέχνες πρέπει να είναι πιστοποιημένα 
(apostail), αλλά αυτό δεν μπορεί να ελέγχεται από το κράτος.  Παρ’ όλα όμως τα 
προβλήματα στη διαδικασία, έχει παρατηρηθεί μείωση του φαινομένου της 
σεξουαλικής εκμετάλλευσης των ατόμων.   

 Η εκπρόσωπος των ΥΚΕ του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων ανέφερε ότι λειτουργός των ΥΚΕ συμμετέχει στην Πολυθεματική 
Συντονιστική Ομάδα που συστάθηκε με βάση την ισχύουσα σχετική νομοθεσία.  
Αρμόδιος επαρχιακός λειτουργός, ο οποίος είναι εχέμυθος, ανάλογα με την περιοχή 
όπου διαμένει το θύμα, αναλαμβάνει την περίπτωση και σέβεται και ενημερώνει το 
θύμα για όλα τα δικαιώματά του που προβλέπονται στο νόμο.  Αν το θύμα δε γνωρίζει 
αγγλικά, τότε παρέχεται η δυνατότητα χρησιμοποίησης διερμηνέα.  Γενικά, οι ΥΚΕ 
υποστηρίζουν τα θύματα με συμβουλές και με ιατρική και οικονομική βοήθεια.  Τα 
θύματα τοποθετούνται αμέσως στο καταφύγιο, αλλά υπάρχει η δυνατότητα, όταν το 
θύμα δε θέλει να μείνει στο καταφύγιο, να τοποθετηθεί σε διαμέρισμα και το ενοίκιο να 
επιχορηγείται από το κράτος.  Το καταφύγιο είναι μεγάλο και δεν ενδείκνυται να γίνουν 
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άλλα καταφύγια σε άλλες πόλεις, διότι το ήδη υπάρχον δεν είναι πάντοτε πλήρες και 
μπορεί άνετα να φιλοξενεί τα θύματα.  Υπάρχει παράλληλα η δυνατότητα και η 
προοπτική οι ΜΚΟ να λειτουργήσουν καταφύγια τα οποία θα επιχορηγούνται από το 
κράτος.  Το καταφύγιο που λειτουργεί και φιλοξενεί τα θύματα είναι πάντοτε ανοικτό 
στις ΜΚΟ για συνεργασία και στήριξη των θυμάτων.  

 Η εκπρόσωπος ενημέρωσε στη συνέχεια την επιτροπή για την περίπτωση του 
θύματος Dobrina Raychova Georgieva, η οποία είχε πέσει θύμα σεξουαλικής 
εκμετάλλευσης, και ανέφερε ότι είχαν δοθεί οδηγίες, ώστε να προωθηθεί η 
αποκατάσταση της κοπέλας εκτός του πλαισίου του καταφυγίου, αφού μια υποτροπή 
στην υγεία της οδήγησε τους αρμόδιους να την εισαγάγουν στο νοσοκομείο 
Αθαλάσσας όπου έτυχε εξειδικευμένης βοήθειας.  Όλοι οι αρμόδιοι φορείς με 
συντονιστή το Επαρχιακό Γραφείο Ευημερίας Λευκωσίας συγκλήθηκαν με στόχο να 
καταρτίσουν ένα σχέδιο για την καλύτερη δυνατή διαχείριση της συγκεκριμένης αυτής 
περίπτωσης.  Αποφασίστηκε, με βάση τη διάγνωση της ψυχιάτρου, να αναζητηθούν 
τρόποι επαναπατρισμού της κοπέλας, αφού και η ίδια το επιθυμούσε.  Υπήρξε 
συνεργασία με την εκπρόσωπο της ΜΚΟ “Pregnancy Care Center” και με τη 
βουλγαρική πρεσβεία και εντοπίστηκε ο διεθνής οργανισμός για την καταπολέμηση της 
βίας προσώπων στη Βουλγαρία, που δεσμεύτηκε να αναλάβει την κοπέλα, να τη 
στηρίξει οικονομικά και να επιβλέπει την περαιτέρω εξέλιξη της υγείας της.  Οι ΥΚΕ 
ενέκριναν ποσό χρημάτων που κάλυπτε τις ανάγκες της κοπέλας και το αεροπορικό 
εισιτήριο για τη χώρα της και αυτή αναχώρησε την 31η Αυγούστου 2010. Οι ΥΚΕ θα 
έχουν συνεχώς ανταλλαγή πληροφοριών μέσω της βουλγαρικής πρεσβείας με στόχο 
να παρακολουθούν την περαιτέρω αποκατάσταση της κοπέλας στη χώρα καταγωγής 
της. 

 Πρέπει να σημειωθεί ότι η επιτροπή έλαβε από το Αρχηγείο Αστυνομίας σχετική 
επιστολή για το πιο πάνω ζήτημα στις 18 Ιουνίου 2010 και ενημερώθηκε σχετικά για τις 
ενέργειες των αρμοδίων. 

 Η ίδια εκπρόσωπος τόνισε ότι οι ΥΚΕ συγκάλεσαν στις 13 Ιουλίου 2010 
συνεδρία των ΜΚΟ που είχαν εκφράσει παράπονα, καθώς επίσης και συναρμόδιων 
κρατικών υπηρεσιών στην οποία παρευρέθηκε και ο εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ.  Η 
εκπρόσωπος του ΣΤΙΓΜΑ και η εκπρόσωπος του Μεσογειακού Ινστιτούτου Μελετών 
Κοινωνικού Φύλου (MIGS) απουσίαζαν λόγω άλλων ειλημμένων υποχρεώσεών τους. 

 Η συζήτηση επικεντρώθηκε στη δυνατότητα παροχής υπηρεσιών στα θύματα με 
διαβάθμιση κάποιου είδους συγκεκριμένου προγράμματος.  Επεξηγήθηκε ότι υπάρχει 
η δυνατότητα, στην περίπτωση που διαμορφωθεί πρόταση για συγκεκριμένο 
πρόγραμμα παροχής υπηρεσιών στα θύματα, να αιτηθούν οι συγκεκριμένες ΜΚΟ 
κρατικής χορηγίας και με βάση τα σχετικά κριτήρια να εξεταστεί το αίτημά τους.   

 Περαιτέρω, βρίσκεται σε εξέλιξη η διαμόρφωση τύπων πρωτοκόλλων 
συνεργασίας, αλλά, για να διαμορφωθεί το συγκεκριμένο αυτό πρωτόκολλο, θα πρέπει 
να υπάρχει συγκεκριμένη πρόταση από συγκεκριμένο ΜΚΟ για το τι είδους 
πρόγραμμα θα χρειαστεί να αναπτύξει. 

 Όσον αφορά την προσβασιμότητα των ΜΚΟ στη λειτουργία του καταφυγίου 
υπάρχει δυσκολία, διότι το καταφύγιο λειτουργεί με κανονισμούς λόγω του ότι τα 
θύματα τοποθετούνται εκεί βραχυπρόθεσμα με μια πολλαπλότητα.   

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες του σχεδίου δράσης για την εμπορία προσώπων, 
προβλέπονται συγκεκριμένες δράσεις που μπορεί να αναπτύξουν οι ΜΚΟ, π.χ. η 
λειτουργία εικοσιτετράωρης γραμμής παροχής στήριξης προς τα θύματα, η λειτουργία 
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καταφυγίου, νοουμένου ότι διασφαλίζονται οι προδιαγραφές κ.λπ., και βρίσκεται σε 
εξέλιξη ο καταρτισμός των κανονισμών για τη λειτουργία των καταφυγίων. 

 Η εκπρόσωπος κατέθεσε και σχετικό υπόμνημα ενώπιον της επιτροπής στο 
οποίο αναφέρονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Τα περισσότερα θύματα εντοπίζονται στις ευάλωτες ομάδες του πληθυσμού 
στις οποίες εντάσσονται οι γυναίκες και τα παιδιά, χωρίς να αποκλείονται και οι 
άντρες.  Συνήθως οι γυναίκες είναι θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης, ενώ οι 
άντρες στην πλειοψηφία των περιπτώσεων είναι θύματα εργασιακής 
εκμετάλλευσης.  Τα παιδιά ωθούνται στην πορνογραφία, σε δραστηριότητες 
σεξουαλικού περιεχομένου, “στρατολογούνται” στην επαιτεία και 
συγκατατίθενται στην αφαίρεση οργάνων. 

2. Στα πλαίσια της κοινωνικής προστασίας αναγνωρισμένου θύματος η παροχή 
υπηρεσιών είναι καθοριστική και επικεντρώνεται στους πιο κάτω τομείς: 

α. Στην αντιμετώπιση των τραυματικών εμπειριών του. 

β. Στην κάλυψη βασικών και ιδιαίτερων αναγκών του. 

γ. Στη στήριξή του, ώστε να διεξέλθει τη δικαστική διαδικασία. 

δ. Στην κοινωνική και συναισθηματική αποκατάστασή του.  

ε. Στην ενίσχυσή του, ώστε να μην οδηγηθεί εκ νέου στην 
επαναθυματοποίησή του. 

3. Οι λειτουργοί των ΥΚΕ, με βάση τις αρχές που διέπουν την εργασία με τα 
θύματα εμπορίας, δηλαδή την προάσπιση και προαγωγή των ανθρώπινων 
δικαιωμάτων τους σύμφωνα με διεθνείς συμβάσεις, εφαρμόζουν τις πρόνοιες 
του περί της Καταπολέμησης της Εμπορίας και της Εκμετάλλευσης Προσώπων 
και την Προστασία των Θυμάτων Νόμου [Ν.87(1)/2007]. 

4. Παρέχεται σε κλίμα εχεμύθειας και εμπιστευτικότητας εξατομικευμένη 
υποστηρικτική/συμβουλευτική και πρακτική βοήθεια με σεβασμό στην 
ιδιαιτερότητα των εμπειριών και των αναγκών, αλλά και το δικαίωμα των 
αποφάσεων και των επιλογών του κάθε θύματος.  Στη βοήθεια αυτή, αν το θύμα 
δεν έχει επαρκείς οικονομικούς πόρους, περιλαμβάνεται και οικονομική βοήθεια 
με βάση το άρθρο 3(8) του περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών Νόμου 
[Ν.95(Ι)/2006], καθώς επίσης και καθοδήγηση για νομική αρωγή και βοήθεια για 
τη στέγασή του είτε σε χώρο της επιλογής του είτε, αν πρόκειται για γυναίκες και 
το επιθυμούν, στο κρατικό καταφύγιο.  Σημειώνεται ότι στο κρατικό καταφύγιο 
Λευκωσίας δυναμικότητας δεκαπέντε ατόμων φιλοξενούνται σήμερα τρία 
θύματα ηλικίας 19, 21 και 24 χρονών και η προέλευσή τους είναι από 
Βουλγαρία, Ρουμανία και Βιετνάμ. 

5. Το θύμα τυγχάνει πλήρους και αντικειμενικής ενημέρωσης σε απλή και 
κατανοητή γλώσσα (όπου χρειάζεται καλείται διερμηνέας) για την υπόθεσή του 
και τα δικαιώματά του με βάση το συνημμένο έντυπο το οποίο δίνεται στο θύμα 
και είναι μεταφρασμένο σε έντεκα γλώσσες: ελληνικά, αγγλικά, γαλλικά, 
ισπανικά, βουλγαρικά, ουκρανικά, κινεζικά, λατβικά, ρουμανικά, πολωνικά, 
τακάλοκ. 

6. ∆ικτύωση του θύματος προκειμένου να καλύψει σχετικά τις ανάγκες του με 
άλλες υπηρεσίες: αστυνομία, Τμήμα Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, 
Υπηρεσίες Υπουργείου Υγείας, Τμήμα Εργασίας.  Επίσης το θύμα 
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πληροφορείται ότι μπορεί να αναζητήσει βοήθεια σε ΜΚΟ που 
δραστηριοποιούνται σε θέματα αλλοδαπών και εκμετάλλευσης προσώπων. 

7. Προστασία των προσωπικών δεδομένων του θύματος με βάση τους περί  
Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα Νόμους [Ν.138(Ι)/2001 και 
37(Ι)/2003]. 

8. Στόχος της εργασίας είναι η στήριξη και η ενδυνάμωση των θυμάτων με την 
παροχή ευκαιριών μέσω της αξιοποίησης και άλλων υπηρεσιών για την 
κατάλληλη εκπαίδευση και στήριξή τους, ώστε να οδηγηθούν σταδιακά στην 
ομαλή κοινωνική, επαγγελματική και οικονομική ενσωμάτωση και 
αποκατάστασή τους στην κοινωνία. 

9. Κατά τη χρονική περίοδο 15 Φεβρουαρίου 2009-15 Φεβρουαρίου 2010 έτυχαν 
διαχείρισης από τις ΥΚΕ 229 περιπτώσεις θυμάτων από τις οποίες 66 
περιπτώσεις ήταν θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης και 163 περιπτώσεις 
ήταν θύματα εργασιακής εκμετάλλευσης.  Κατά την εν λόγω περίοδο δεν 
υπήρχαν περιπτώσεις ανήλικων θυμάτων.  Οι 163 περιπτώσεις θύματα 
εργασιακής εκμετάλλευσης ήταν από τη Ρουμανία και έτυχαν προστασίας με 
την παραμονή τους σε ξενοδοχείο και την παροχή στέγης και τροφής για 
τέσσερις βδομάδες και δημόσιου βοηθήματος σε εβδομαδιαία βάση μέχρι την 
επιστροφή στη χώρα τους.  Το σύνολο της δαπάνης για την κάλυψη των 
αναγκών τους ήταν  €174.258.  Από τις 66 περιπτώσεις που ήταν θύματα 
σεξουαλικής εκμετάλλευσης (μόνο γυναίκες) 47 θύματα παρέμειναν στο κρατικό 
καταφύγιο (20 θύματα έμειναν πέραν των τεσσάρων εβδομάδων, για 2-3 
μήνες), 18 σε ενοικιαζόμενο διαμέρισμα και 1 θύμα έμεινε με φιλικά/συγγενικά 
πρόσωπα.  Η προέλευση των θυμάτων ήταν από Βουλγαρία, Ρουμανία, 
Βιετνάμ, Μολδαβία, Ρωσία, Ουκρανία, Ουζμπεκιστάν, Πολωνία, Μαρόκο, 
∆ομινικανή ∆ημοκρατία, Φιλιππίνες, Συρία και Ιράκ.  Τα θύματα του κρατικού 
καταφυγίου έχουν δωρεάν διαμονή, διατροφή, κάλυψη των αναγκών τους σε 
είδη ένδυσης και υπόδησης και επίσης σε κάθε θύμα παρέχεται επίδομα 
προσωπικής άνεσης ύψους €17 εβδομαδιαίως. 

10. Το κόστος της δαπάνης για τη λειτουργία και τα έξοδα συντήρησης των 
θυμάτων του κρατικού καταφυγίου ήταν για την εν λόγω χρονική περίοδο 
€205.871. 

11. Οι ΜΚΟ οι οποίες λειτουργούν βιώσιμα προγράμματα για τα εν λόγω θύματα, με 
βάση σχετική αίτησή τους που προμηθεύονται από τις ΥΚΕ, μπορούν να 
διεκδικήσουν κρατική χορηγία με βάση το Σχέδιο Κρατικών Χορηγιών. 

12. Τέλος, σημειώνεται ότι δύο λειτουργοί των κεντρικών γραφείων των ΥΚΕ 
συμμετέχουν στην Πολυθεματική Ομάδα του Υπουργείου Εσωτερικών που 
συντονίζει το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης για την Εμπορία Προσώπων και έχουν μια 
σειρά δράσεων που θα υλοποιήσουν σε καθορισμένο χρονοδιάγραμμα, μεταξύ 
των οποίων προτεραιότητα έχει η σύνταξη του Εγχειριδίου ∆ιατμηματικών 
∆ιαδικασιών για την Εμπορία Προσώπων. 

Όσον αφορά το καταφύγιο, έχουν συνταχθεί οι σχετικοί κανονισμοί και ήδη 
έχουν αποσταλεί στις ΜΚΟ για σχόλια.  Στη συνέχεια θα προωθηθούν στη Νομική 
Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο. 

Η ίδια εκπρόσωπος τόνισε ότι το καταφύγιο πρέπει να είναι ασφαλές, διότι τα 
θύματα είναι πρόσωπα υψηλού κινδύνου και η πρόσβαση των ΜΚΟ πρέπει να είναι 
ελεγχόμενη, να γίνεται διαβούλευση και να προγραμματίζεται η επίσκεψη φορέων από 
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τις ΜΚΟ.  Πρέπει ωστόσο να καθοριστεί και χώρος εντός του καταφυγίου όπου θα 
μπορούν να γίνονται οι συναντήσεις των θυμάτων με αυτές τις οργανώσεις.  Τέλος, 
τόνισε ότι τα έξοδα του καταφυγίου καλύπτονται από τον προϋπολογισμό των ΥΚΕ. 

Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Αρχηγείου Αστυνομίας, το έγκλημα της 
εμπορίας και εκμετάλλευσης ατόμων είναι δύσκολο να αντιμετωπιστεί και δεν υπήρξαν 
πολλές καταδίκες εγκληματιών, διότι το δικαστήριο αναμένει από το θύμα να είναι ο 
τέλειος μάρτυρας, πράγμα που είναι αδύνατο να γίνει, αφού το θύμα είναι πολύ 
ταλαιπωρημένο και φοβισμένο εξαιτίας του εγκλήματος εις βάρος του. 

Η νομοθεσία παρουσιάζει ελλείψεις και δεν καλύπτει όλες τις περιπτώσεις 
εμπορίας ατόμων, π.χ. γίνονται εικονικοί γάμοι και κατόπιν η γυναίκα εξωθείται στην 
πορνεία.  Στην εφαρμογή της νομοθεσίας εμπλέκονται πολλές υπηρεσίες της 
αστυνομίας, αλλά απαιτείται καλύτερος συντονισμός τους.  Η αστυνομία προσπαθεί να 
βρίσκεται συνεχώς κοντά στα θύματα, παρατηρείται όμως πρόβλημα, επειδή ο 
λειτουργός των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας που είναι υπεύθυνος για τα θύματα 
δεν μπορεί να είναι κοντά τους είκοσι τέσσερις ώρες το εικοσιτετράωρο.  Μέχρι στιγμής 
υπήρξαν ενενήντα ένα αναγνωρισμένα θύματα, όπως προκύπτει από το αρχείο που 
τηρεί η αστυνομία και συλλέγει στατιστικά στοιχεία. 

Απαιτείται να υπάρξει σύντομα ένας μηχανισμός, πριν η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
αναλάβει την προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η εκπρόσωπος υπογράμμισε ότι οι ευρωπαϊκές χώρες έχουν νομοθεσία για το 
ζήτημα και τώρα προσπαθούν να βοηθήσουν άλλες χώρες, με αποτέλεσμα οι ίδιες να 
μην καταβάλλουν προσπάθεια να βελτιώσουν τις πρόνοιες των νομοθεσιών τους και η 
μη βελτίωση που παρατηρείται να αποτελεί τροχοπέδη στην πρόληψη και την πάταξη 
του φαινομένου. 

Πρέπει να αυξηθούν οι αρμόδιοι που ασχολούνται με το θέμα, διότι το 
φαινόμενο της εμπορίας ατόμων απαιτεί εξειδίκευση και δεν μπορεί η πολιτεία να το 
αντιμετωπίζει με δύο λειτουργούς των υπουργείων και πέντε αστυνομικούς. 

Το πρόβλημα της πορνείας είναι μεγάλο και η εκπρόσωπος του Αρχηγείου 
Αστυνομίας εισηγήθηκε όπως ποινικοποιηθεί η αγορά υπηρεσιών σεξουαλικού 
περιεχομένου. 

Η ίδια τόνισε ότι, όσον αφορά τα θύματα που προσέρχονται ως μάρτυρες 
ενώπιον των δικαστηρίων, αυτά πρέπει να προετοιμάζονται καλύτερα από τους 
αρμόδιους λειτουργούς του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, διότι 
τα θύματα παρουσιάζουν ιδιαίτερα χαρακτηριστικά και απαιτείται πιο σωστή 
καθοδήγησή τους, με στόχο να είναι ικανοί μάρτυρες. 

Όσον αφορά το θέμα της αναγνώρισης θυμάτων, η ίδια εκπρόσωπος τόνισε ότι 
ως “θύμα”, σύμφωνα με το Νόμο 87(Ι) του 2007, καθορίζεται το άτομο που δέχεται 
ψυχολογική και οικονομική απώλεια, εκφράζοντας την εκτίμηση ότι ο ορισμός είναι 
πολύ ευρύς.  Το αρμόδιο τμήμα της αστυνομίας ετοίμασε εγχειρίδιο διαδικασίας 
αναγνώρισης θυμάτων, το οποίο κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής και διανεμήθηκε 
στα μέλη της.  Σύμφωνα με την ίδια, οι ΜΚΟ, πριν ετοιμάσουν το μνημόνιο που 
κατέθεσαν και αναφέρεται κατωτέρω, θα έπρεπε να ρωτήσουν τι υπάρχει στο τραπέζι 
για το θέμα της αναγνώρισης, διότι ό,τι αναφέρεται στο μνημόνιο για την αναγνώριση 
θυμάτων είναι ανακριβές.  Το πιο πάνω εγχειρίδιο βασίστηκε σε διεθνείς ενδείξεις του 
∆ιεθνούς Οργανισμού Μετανάστευσης, του ∆ιεθνούς Οργανισμού Υγείας και του 
ICMPD, που είναι διεθνώς αναγνωρισμένες ενδείξεις, και έρχεται να δικαιολογήσει τον 
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ορισμό στο νόμο, δηλαδή γιατί αυτό το θύμα έχει υποστεί ψυχολογική ή οικονομική 
απώλεια.  

Τέλος, η εκπρόσωπος κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής εμπιστευτικό σημείωμα 
στο οποίο παρουσιάζονται στατιστικά στοιχεία από το 2006 μέχρι σήμερα, τα οποία 
τηρεί το Γραφείο Καταπολέμησης Εμπορίας Προσώπων Τμήμα Γ΄ του Αρχηγείου 
Αστυνομίας.  Το σημείωμα είναι κατατεθειμένο στον οικείο φάκελο στο Αρχείο της 
Βουλής των Αντιπροσώπων και είναι στη διάθεση των μελών της επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι ανώτερος αστυνόμος του Αρχηγείου Αστυνομίας απέστειλε στις 
6 ∆εκεμβρίου 2010 επιστολή προς την επιτροπή στην οποία αναφέρονται, μεταξύ 
άλλων, οι ακόλουθες θέσεις: 

1. Η διάσταση του φύλου απαιτεί στρατηγικό σχεδιασμό.  Είναι σημαντικό να 
ληφθεί υπόψη ότι η διάσταση του φύλου περιλαμβάνει και τους άντρες.  
Αξιολόγηση των ενεργειών που έγιναν για την καταστολή της εμπορίας 
προσώπων στη Λευκορωσία κατέδειξε ότι το ενδιαφέρον πρέπει να μετακινηθεί, 
για να περιλάβει επίσης άντρες θύματα εκμετάλλευσης στην εργασία. 

2. Ενώ άλλες πολιτικές και πρακτικές πιθανόν να εξουδετερώνουν προσπάθειες 
διάστασης του φύλου που αναλαμβάνονται προς έναν τομέα, οι εξελίξεις σε 
όλους τους τομείς της πολιτικής που ακολουθείται αναφορικά με τη 
μετανάστευση χρειάζεται να ληφθούν υπόψη, όπως είναι οι πολιτικές για την 
αγορά εργασίας, οι πολιτικές για την ασφάλεια, καθώς και κοινωνικές πολιτικές. 

3. Με βάση τα πιο πάνω, οι εισηγήσεις των ΜΚΟ πρέπει να αναβαθμιστούν και να 
εμπλουτιστούν με περαιτέρω εισηγήσεις οι οποίες να αναφέρονται επίσης σε 
θύματα της ευάλωτης θέσης ομάδων στη μετανάστευση ανδρών και γυναικών 
και ειδικότερα των γυναικών και πώς θα αντιμετωπιστεί η ευάλωτη αυτή θέση 
που βρίσκονται άτομα ή ομάδες.  Οπότε η ευαισθητοποίηση και τα 
επιμορφωτικά σεμινάρια πρέπει να εστιάσουν την προσοχή τους στο τι 
συμβαίνει σήμερα, γιατί συμβαίνει, ποιες είναι οι ευάλωτες ομάδες, ποια η 
σχέση τους με τη μετανάστευση κ.λπ.  Η ισότητα των φύλων στην οποία 
εστιάζονται οι ΜΚΟ είναι μόνο ένα μικρό κομμάτι στο θέμα της διάστασης του 
φύλου. 

4. Στις εισηγήσεις τους οι ΜΚΟ αναφέρουν ότι στη Σουηδία έχει μειωθεί δραματικά 
η εμπορία γυναικών και η πορνεία στους δρόμους.  Πρόσφατη έρευνα στη 
Σουηδία έχει καταδείξει ότι, ναι μεν η πορνεία στους δρόμους έχει μειωθεί, 
έχουν όμως αυξηθεί η πορνεία μέσω διαδικτύου, η παιδική πορνογραφία και 
άλλα συναφή αδικήματα.  Ως εκ τούτου, έχουν αυξηθεί άλλες μορφές 
εγκλήματος, περισσότερο κρυφές και αναπτυγμένες τεχνολογικά, κάτι που, αν 
συμβεί στην Κύπρο, ως αποτέλεσμα της απαγόρευσης της πορνείας, δε θα 
έχουμε τη δυνατότητα να αντιμετωπίσουμε.  Επίσης, από την άλλη πλευρά η 
νομιμοποίηση της πορνείας που υπάρχει σε ευρωπαϊκές χώρες έχει επιτρέψει, 
σύμφωνα με έρευνες, την ανάπτυξη της διαφθοράς ανάμεσα σε αξιωματούχους 
που ελέγχουν το σύστημα της νόμιμης πορνείας, όπως στα δημαρχεία.  
∆ηλαδή, ούτε το ένα μοντέλο φαίνεται να είναι ιδανικό αλλά ούτε και το άλλο.  
Στην πρόταση για ποινικοποίηση της αγοράς ερωτικών υπηρεσιών, εκτός από 
τους κινδύνους που αναφέρονται πιο πάνω, υπάρχουν επίσης οι εξής κίνδυνοι: 

 α. Το ενδιαφέρον των διωκτικών αρχών θα στραφεί προς τη δίωξη του 
πελάτη, κάτι που θα είναι πολύ ευκολότερο να αποδειχτεί, παρά στη 
δίωξη του   διακινητή. 
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β. Οι διακινητές θα είναι πιο εύκολο να κρύβονται πίσω από τους πελάτες. 

γ. Τα αδικήματα της εμπορίας δε θα είναι εύκολο να αποδειχτούν. 

5. Ποσοστό Κινέζων ή Βιετναμέζων γυναικών -περισσότερες οικιακές βοηθοί- 
έρχονται στην Κύπρο, για να κάνουν καριέρα στην πορνεία.  ∆υστυχώς, το 
φαινόμενο που παρατηρείται οφείλεται στην έκθεση των γυναικών αυτών στην 
αισχροκέρδεια των διακινητών στη χώρα τους και των νόμιμων ή παράνομων 
γραφείων εξευρέσεως εργασίας στην Κύπρο. 

6. Παρά να ποινικοποιηθεί η αγορά ερωτικών υπηρεσιών, θα μπορούσαν να 
υιοθετηθούν μέτρα για εφαρμογή νομοθεσίας και ανάπτυξη προγραμμάτων για 
γυναίκες μετανάστες, τα οποία θα τις ενδυναμώνουν και θα τις καθιστούν 
έτοιμες, για να ανταποκριθούν στην αγορά εργασίας, θα βελτιώσουν τις 
συνθήκες ζωής και εργασίας, ώστε να μην είναι τόσο ευάλωτες στην εμπορία 
προσώπων. 

7. Όσα καταλέγονται στις εισηγήσεις των ΜΚΟ για την αναγνώριση θυμάτων είναι 
επιεικώς ανακριβέστατα, αφού η αστυνομία το πρώτο πράγμα που λαμβάνει 
υπόψη κατά τη διαδικασία αναγνώρισης είναι το συμφέρον όχι του θύματος 
αλλά του πιθανού θύματος.  Η έννοια θύμα δεν περιλαμβάνει μόνο τα θύματα 
που είναι πρόθυμα να συνεργαστούν με τις αρχές, αλλά αυτό που συμβαίνει 
είναι εντελώς το αντίθετο.  Του λόγου το αληθές αποδεικνύει το γεγονός ότι 
έχουν αναγνωριστεί θύματα που όχι μόνο δεν επιθυμούσαν να συνεργαστούν 
με την αστυνομία, αλλά και θύματα τα οποία δεν εμπίπτουν  στις πρόνοιες της 
νομοθεσίας μόνο και μόνο λόγω της ευρείας αντίληψης που επικρατεί στην 
αστυνομία για το τι συνιστά εμπορία προσώπων. 

8. Όσον αφορά στις εισηγήσεις για το ότι η αναγνώριση των θυμάτων πρέπει να 
γίνεται από τις ΥΚΕ, κρίνεται ότι αυτές δεν είναι έτοιμες να αναλάβουν το 
κομμάτι αυτό.  Αυτό που ισχύει σήμερα είναι ότι οι ΥΚΕ δέχονται αρκετές πιέσεις 
από τα θύματα μέσω της αστυνομίας, για να πράξουν αυτό που είναι 
αυτονόητο, σύμφωνα με τα καθήκοντα που τους επιβάλλει η νομοθεσία. 

9. Η αστυνομία με βάση τους όρους εντολής της, τη δομή και το ωράριο εργασίας 
της είναι ευκολότερο να ανταποκριθεί στο ρόλο αυτό.  Οι ΥΚΕ με τον 
υφιστάμενο τρόπο εργασίας δεν είναι εφικτό να ανταποκριθούν σε κάτι τέτοιο. 

 Η ένταξη των θυμάτων στο Σχέδιο Προστασίας Μαρτύρων δεν ενδείκνυται για 
τους εξής λόγους: 

1. Το πρώτο πράγμα που ένα θύμα χρειάζεται είναι η ελευθερία.  ∆εν ενδείκνυται 
να περιορίζεται το θύμα υπό την προστασία της αστυνομίας.  Αυτό ισοδυναμεί 
με εκ νέου φυλάκιση. 

2. Ωστόσο, η προστασία του θύματος είναι πρώτιστου ενδιαφέροντος, οπότε και 
μπορεί να κληθεί ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας ή η αστυνομία όπως 
προτείνουν μέτρα προστασίας τα οποία να επιτρέπουν στο θύμα να 
επανενταχθεί στην κοινωνία, να εργάζεται, για να συντηρεί την οικογένειά του, 
και να κυκλοφορεί ως ελεύθερος πολίτης. 

3. Κρίνεται σκόπιμο να αναφερθεί ότι στο καταφύγιο δε φιλοξενούνται μόνο 
αναγνωρισμένα από την αστυνομία θύματα, αλλά ακόμα και δυνάμει θύματα, 
μέχρι να αναγνωριστούν από την αστυνομία.  Παρ’ όλο που η νομοθεσία 
προνοεί για τη φιλοξενία αναγνωρισμένων θυμάτων, η πρακτική που 
ακολουθείται είναι διαφορετική. 
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4. Στο εξωτερικό έχουν αναφερθεί περιπτώσεις όπου άτομα έχουν παριστάνει τα 
εν δυνάμει θύματα, για να ενταχθούν σε καταφύγια, με απώτερο στόχο την 
εξασφάλιση πληροφοριών για τους διακινητές.   

5. Η διεκπεραίωση της δικαστικής διαδικασίας σε χρονικό διάστημα όχι 
μεγαλύτερο των  έξι μηνών, ως η εισήγηση των ΜΚΟ, χρήζει περαιτέρω 
συζήτησης.  Ο επαναπατρισμός των θυμάτων εντός περιόδου έξι μηνών 
αποφορτίζει την Κυπριακή ∆ημοκρατία από τα καθήκοντα προστασίας τους και 
ό,τι άλλο εκπηγάζει από αυτά.  Ωστόσο, λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι τα 
περισσότερα θύματα επιθυμούν να εργαστούν, για να στείλουν λεφτά στις 
οικογένειές τους, και ότι ο χρόνος που χρειάζεται, για να επανενταχθούν ομαλά 
στην κοινωνία είναι αρκετός, τότε το μέτρο αυτό ίσως να μην είναι το 
ιδανικότερο.  Θα ήταν καλή εισήγηση όπως υπάρχει η δυνατότητα άμεσης 
εκδίκασης ανάλογα με την κάθε περίπτωση ξεχωριστά. 

  Πέραν των όσων αναφέρθηκαν πιο πάνω, παρατίθενται οι πιο κάτω εισηγήσεις: 

1. Η συμβολή των ΜΚΟ είναι πολύτιμη.  Ωστόσο, αυτοί πρέπει να καθορίσουν 
τους τομείς των υπηρεσιών τους, να συνεργάζονται και να καλύπτουν τα κενά 
των κυβερνητικών υπηρεσιών και να μην είναι πολέμιοί τους. 

2. Οι ΜΚΟ οι οποίοι ασχολούνται με θύματα να παρουσιάζουν πιστοποιητικό 
λευκού ποινικού μητρώου και ανάλογη εμπειρία. 

3. Πολλά θέματα έχουν προσεγγιστεί πολύ επιφανειακά, αφού οι απόψεις που 
παρατέθηκαν δε διασταυρώθηκαν και αποδεικνύουν επίσης έλλειψη γνώσεων 
για το τι πραγματικά συμβαίνει, όσον αφορά στη δράση των κυβερνητικών 
υπηρεσιών ή ακόμα και στην εξέλιξη του φαινομένου.  Το μνημόνιο αφήνει κενά 
για τον απώτερο στόχο των ΜΚΟ και οι ίδιοι αφήνονται εκτεθειμένοι.  Πρέπει να 
προειδοποιηθούν οι ΜΚΟ ότι τέτοιου είδους εργασία εκθέτει την Κύπρο ακόμα 
και στο εξωτερικό.  ∆εν είναι λίγες οι φορές που οι μη τεκμηριωμένες απόψεις 
τους είναι πρωτοσέλιδα εφημερίδων ή/και αντικείμενο συζήτησης σε διεθνείς 
αναφορές για την Κύπρο.  Το σχόλιο αυτό δε γίνεται για προσπάθεια φίμωσης 
των ΜΚΟ.  Αντίθετα, γίνεται, για να τους τονιστεί ότι οτιδήποτε λέγεται και 
γράφεται πρέπει πρώτα να διασταυρώνεται. 

4. Όλη η προσπάθεια πρόληψης, καταστολής κ.λπ. της εμπορίας προσώπων 
πρέπει να έχει ως πρώτιστο στόχο την ευημερία του εν δυνάμει θύματος και στη 
συνέχεια του αναγνωρισμένου θύματος.  Η προστασία, η ψυχολογική στήριξη, η 
ευημερία και η υγιής επανένταξη του θύματος στην κοινωνία σε όλα τα στάδια 
είναι επιβεβλημένη.  Ακόμα, θα επιβαλλόταν όπως αναθεωρηθούν νομοθεσίες, 
ειδικότερα όσον αφορά στην παραχώρηση αδειών παραμονής, στις 
προϋποθέσεις και στο είδος τους, και κανονισμοί, έτσι ώστε να δοθούν 
περισσότερα προνόμια στα θύματα.  Σ’ αυτό το κομμάτι οι ΜΚΟ έχουν 
σπουδαίο ρόλο να επιτελέσουν ή να εισηγηθούν τέτοια μέτρα.  Επίσης, πρέπει 
να προσφερθούν σε ευάλωτες ομάδες μέτρα ενδυνάμωσής τους, π.χ. εκμάθηση 
γλώσσας σε οικιακές βοηθούς ή εργάτες, επισκέψεις τους σε επιθεωρητές 
εργασίας ή το αντίθετο, ενημέρωση για τα δικαιώματά τους, κ.λπ. 

5. Οι κυβερνητικές υπηρεσίες πέραν της Πολυθεματικής Συντονιστικής Ομάδας ή 
μέσω της να συνεργαστούν μεταξύ τους, έτσι ώστε να επιτευχθεί η άμεση 
πολυθεματική προσέγγιση, όσον αφορά στο χειρισμό θυμάτων, επίλυση 
προβλημάτων, βελτίωση διαδικασιών και εφαρμογή βέλτιστων πρακτικών. 
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Τέλος, σύμφωνα με στατιστικά στοιχεία που αναφέρονται στην επιστολή, 
υπήρξαν 13 καταδίκες το έτος 2006, 9 το έτος 2007,  12 το έτος 2008  και 4 το έτος 
2009. 

Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας ανέφερε 
ότι το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας δεν τηρεί αρχείο με στατιστικά 
δεδομένα για το θέμα της εμπορίας ατόμων. 

 Η νομοθεσία που έχει ψηφιστεί και ήδη εφαρμόζεται είναι πολύ λεπτομερειακή 
στις πρόνοιές της και καλύπτει όλες τις παραμέτρους του προβλήματος και δε χρήζει 
τροποποίησης.  Η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει ήδη εγκρίνει όλες τις σχετικές Οδηγίες 
που αφορούν τη ρύθμιση και αντιμετώπιση του φαινομένου.  Παρουσιάζεται ωστόσο 
το φαινόμενο να μην υπάρχουν πολλές καταδίκες κατηγορουμένων  για το έγκλημα 
αυτό από τα δικαστήρια, επειδή δεν υπάρχει επαρκής μαρτυρία και σε αυτές τις 
περιπτώσεις εφαρμόζονται αναγκαστικά άλλες σχετικές πρόνοιες του ποινικού κώδικα 
που επισύρουν ελαφρότερες ποινές.  Είναι σημαντικό οι δικαστές να εκπαιδευτούν, 
ώστε να είναι ικανότεροι να χειρίζονται καλύτερα υποθέσεις εμπορίας και 
εκμετάλλευσης ανθρώπων. 

Συνήθως, αστυνομικοί που είναι γυναίκες αναλαμβάνουν το ρόλο να 
προετοιμάσουν το θύμα, που συνήθως είναι γυναίκα, για την παρουσία του στο 
δικαστήριο. 

Οι δημόσιοι κατήγοροι είναι πλήρως ενημερωμένοι για τις υποθέσεις και 
καθοδηγούν το μάρτυρα με το σωστό τρόπο. 

Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος τόνισε ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία παρέχει κίνητρα 
για σκοπούς επανένταξης των θυμάτων στην κοινωνία. 

Η εκπρόσωπος του Γραφείου της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως τόνισε ότι τα τελευταία 
χρόνια έχουν θεσπιστεί πρόνοιες που αφορούν το trafficking και σημαντικό είναι το 
γεγονός ότι άλλαξε το καθεστώς έκδοσης βίζας σε καλλιτέχνιδες.  Αυτό αποτελεί 
σημαντικό μέτρο για πρόληψη του εγκλήματος της σεξουαλικής εκμετάλλευσης. 

Το ήδη εφαρμοζόμενο σχέδιο δράσης δίνει έμφαση στην προστασία των 
ατόμων και όχι μόνο στη δίωξη υπόπτων.  Η Ευρωπαϊκή Ένωση προωθεί συστάσεις 
προς τα κράτη μέλη της για επιμόρφωση όλων των εμπλεκόμενων υπηρεσιών. 

Οφείλουν οι αρμόδιοι φορείς να τηρούν δεδομένα και στατιστικά στοιχεία με 
στόχο αυτά να βοηθήσουν στην καλύτερη εφαρμογή και άλλων δράσεων για πρόληψη 
και καταστολή του εγκλήματος της εμπορίας και εκμετάλλευσης ανθρώπων. 

Περαιτέρω, η ίδια ενημέρωσε την επιτροπή ότι εκκρεμεί σήμερα παράπονο που 
αφορά ελλιπή βοήθεια προς τα θύματα ενώπιον του Γραφείου της Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως.  Επίσης, τα τελευταία έτη δέχθηκε παράπονα το γραφείο για τη λειτουργία 
του καταφυγίου, για την εφαρμογή της σχετικής νομοθεσίας, καθώς και για τη 
διαχείριση θυμάτων.  Τέλος, η ίδια τόνισε ότι ο ρόλος του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως είναι 
πάντα εισηγητικός. 

Ενώπιον της επιτροπής κατά τη διάρκεια της μελέτης του πιο πάνω θέματος οι 
ΜΚΟ, ΚΙΣΑ, MIGS, “Pregnancy Care Center” και ΣΤΙΓΜΑ, κατέθεσαν γραπτό 
υπόμνημα όπου ανέπτυξαν από κοινού τις θέσεις και εισηγήσεις τους.  Πιο κάτω 
παρατίθενται αποσπάσματα από το εν λόγω υπόμνημα: 

«Μέρος Α:  Πρόληψη 
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 Η πολυπλοκότητα και οι διαστάσεις του προβλήματος της εμπορίας ανθρώπων 
απαιτούν μια ολιστική και συνεκτική προσέγγιση, με συγκεκριμένα μέτρα πολιτικής που 
να εστιάζουν στην πρόληψη, στην προστασία των θυμάτων, καθώς και στην ποινική 
δίωξη των θυτών.  Οι σημαντικότεροι παράγοντες που πρέπει να ληφθούν υπόψη 
κατά τη διαμόρφωση μιας τέτοιας πολιτικής είναι τα εγκληματικά δίκτυα για τη 
διακίνηση γυναικών και κοριτσιών, η συνεχιζόμενη λειτουργία εγκαταστάσεων υψηλού 
κινδύνου, η ζήτηση για σεξουαλικές υπηρεσίες, η έλλειψη ευαισθητοποίησης του 
κοινού όσον αφορά την εμπορία και την εκμετάλλευση ανθρώπων και, τέλος, το 
κρίσιμο ζήτημα της ανισότητας μεταξύ ανδρών και γυναικών, που αποτελεί τη βάση 
κάθε μορφής εκμετάλλευσης των γυναικών. 

1. Ισότητα των φύλων και βία κατά των γυναικών 

 Σύμφωνα με τα Ηνωμένα Έθνη, πάνω από το 80% των θυμάτων εμπορίας 
ανθρώπων είναι γυναίκες και οι γυναίκες αποτελούν το 85% των θυμάτων εμπορίας με 
σκοπό τη σεξουαλική εκμετάλλευση.  Η σωματεμπορία γυναικών είναι μια μορφή βίας 
κατά των γυναικών και ως τέτοια πρέπει να αντιμετωπιστεί.  Επιπλέον, η 
σωματεμπορία γυναικών αποτελεί εκδήλωση της συνεχούς και επίμονης ανισότητας 
των φύλων και της υποδεέστερης θέσης της γυναίκας σε παγκόσμιο επίπεδο. 

 Εισηγήσεις: 

 Ευαισθητοποίηση της κοινής γνώμης σχετικά με το πως η εμπορία 
γυναικών και η σεξουαλική εκμετάλλευση είναι μορφές βίας κατά των 
γυναικών και συνδέονται άμεσα με την ανισότητα των φύλων. 

 Εκπαιδευτικά και επιμορφωτικά σεμινάρια για λειτουργούς των 
εμπλεκόμενων κυβερνητικών υπηρεσιών, με ιδιαίτερη έμφαση αυτών της 
αστυνομίας και των ΥΚΕ, σε θέματα ισότητας των φύλων, βίας κατά των 
γυναικών και σωματεμπορίας γυναικών. 

 Επιμόρφωση και ευαισθητοποίηση των εκπαιδευτικών όλων των 
βαθμίδων, καθώς και των συμβούλων καθηγητών/εκπαιδευτικών 
ψυχολόγων πάνω σε θέματα ισότητας των φύλων, βίας κατά των 
γυναικών και σωματεμπορίας. 

2. Ποινικοποίηση της ζήτησης για σεξουαλικές υπηρεσίες 

 Η αντιμετώπιση της ζήτησης για σεξουαλικές υπηρεσίες συστήνεται από σειρά 
διεθνών συμβάσεων, όπως η Σύμβαση για την Καταστολή της ∆ιακίνησης Ανθρώπων 
και της Εκμετάλλευσης και Πορνείας (1949), το Πρωτόκολλο των Ηνωμένων Εθνών 
για την Πρόληψη, Καταστολή και Τιμωρία της Εμπορίας Ανθρώπων, ειδικά Γυναικών 
και Παιδιών, και η Σύμβαση του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη ∆ράση κατά της 
Εμπορίας Ανθρώπων. 

 Τις γυναίκες που είναι θύματα εμπορίας τις συναντούμε στη συντριπτική τους 
πλειοψηφία στο σύστημα της πορνείας, με σκοπό τη σεξουαλική τους εκμετάλλευση.  
Όσο συνεχίζεται να επιτρέπεται η λειτουργία αυτού του συστήματος και να διατηρείται 
η ατιμωρησία των ενόχων, θα υπάρχει χώρος για ένα σύστημα πορνείας με τη 
συμμετοχή διάφορων παραγόντων, όπως εκδιδόμενα άτομα, προμηθευτές, αγοραστές 
σεξουαλικών υπηρεσιών, δημόσιες αρχές και κοινωνία γενικότερα, η οποία στο σύνολό 
της εθελοτυφλεί και ανέχεται ένα τέτοιο σύστημα. 

 Εισηγήσεις: 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών πρέπει να 
μελετήσει σοβαρά το ενδεχόμενο ποινικοποίησης της αγοράς 
σεξουαλικών υπηρεσιών, ακολουθώντας το σουηδικό μοντέλο 
προσαρμοσμένο στην κυπριακή πραγματικότητα.  Η εν λόγω νομοθεσία 
έχει αποδειχθεί ότι μειώνει δραματικά την εμπορία γυναικών για 
σεξουαλική εκμετάλλευση, καθώς και την πορνεία.  Στη Σουηδία από το 
1999 μέχρι σήμερα ο αριθμός των γυναικών που εμπλέκονται στην 
πορνεία του δρόμου έχει μειωθεί τουλάχιστον κατά 30% έως 50% και η 
προσέλκυση νέων γυναικών βρίσκεται σχεδόν σε στασιμότητα.  Αντίθετα, 
στη Γερμανία, όπου η πορνεία είναι νόμιμη, σύμφωνα με τον Γερμανό 
Αρχηγό Αστυνομίας, έχει αυξηθεί κατά 11% το 2009 και κατά 70% την 
τελευταία πενταετία. 

3. Ευαισθητοποίηση των Μέσων Μαζικής Ενημέρωσης (ΜΜΕ)   

 Τα ΜΜΕ είναι ένα ισχυρό μέσο για την ευαισθητοποίηση του κοινού σε θέματα 
ανθρώπινων δικαιωμάτων και ισότητας των φύλων.  Παράλληλα, με βάση τη δύναμή 
τους θα μπορούσαν να αποτελέσουν και ένα σημαντικό μοχλό αλλαγής και να 
συμβάλουν στην επίτευξη της ισότητας γυναικών και ανδρών, καθώς και στην 
πρόληψη όλων των μορφών βίας κατά των γυναικών.  Ωστόσο, αυτή η δυνατότητα έχει 
αγνοηθεί σε μεγάλο βαθμό στις πρωτοβουλίες για την καταπολέμηση της εμπορίας 
ανθρώπων στην Κύπρο.  Τα ΜΜΕ δίνουν έμφαση στην απεικόνιση γεγονότων που 
σκανδαλίζουν, τα οποία όχι μόνο δεν εξυπηρετούν την ορθή πληροφόρηση του κοινού, 
αλλά λειτουργούν ως μορφή ηδονοβλεψίας, θυματοποιώντας ξανά το θύμα που έζησε 
αυτές τις οδυνηρές καταστάσεις και προβάλλοντάς τις στο κοινό με σεξιστική έμφαση.  

 Εισηγήσεις: 

 Χρήση των ΜΜΕ όσο το δυνατό περισσότερο ως εργαλείο για την 
καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων και την προώθηση των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων. 

 Επιμόρφωση των δημοσιογράφων για την ισότητα των φύλων και τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, έτσι ώστε να συμπεριλαμβάνουν την πτυχή 
αυτή, όταν διερευνούν ή παρουσιάζουν θέματα που σχετίζονται με τη 
σωματεμπορία και άλλες μορφές εκμετάλλευσης. 

4. Εμπορία προσώπων για εκμετάλλευση στην εργασία 

 Τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο έχει παρατηρηθεί αύξηση του φαινομένου της 
εμπορίας ανθρώπων με σκοπό την εκμετάλλευση στην εργασία.  Μέχρι τώρα δεν έχει 
δοθεί στο θέμα η απαραίτητη προσοχή από τις δημόσιες αρχές, γι’ αυτό είναι 
απαραίτητο να αναγνωριστεί και να κατανοηθεί το πρόβλημα στις σωστές του 
διαστάσεις, έτσι ώστε να αναπτυχθεί η αναγκαία στρατηγική και πολιτική και να 
ληφθούν συγκεκριμένα μέτρα για την καταπολέμηση του φαινομένου και για την 
προστασία των θυμάτων. 

 Εισηγήσεις: 

 Έρευνα για την έκταση και τις μορφές εμπορίας για εκμετάλλευση στην 
εργασία. 

 Εκστρατεία ενημέρωσης και ευαισθητοποίησης του κοινού για την 
εμπορία ανθρώπων για εκμετάλλευσή τους στην εργασία. 
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 Εκπαιδευτικά/επιμορφωτικά σεμινάρια για την εμπορία ανθρώπων με 
σκοπό την εκμετάλλευση στην εργασία για λειτουργούς των 
εμπλεκόμενων δημόσιων αρχών, συμπεριλαμβανομένων της 
αστυνομίας, των Τμημάτων Εργασίας, Επιθεώρησης Εργασίας και των 
ΥΚΕ, καθώς και των εκπαιδευτικών όλων των βαθμίδων. 

 Άμεση δημιουργία των κατάλληλων υποδομών στήριξης και προστασίας 
για τα θύματα εκμετάλλευσης στην εργασία. 

Μέρος Β:  Προστασία των θυμάτων 

1. Εισαγωγή 

 Η εμπορία και εκμετάλλευση προσώπων δεν είναι μόνο ένα σοβαρό ποινικό 
αδίκημα ή μορφή οργανωμένου εγκλήματος, η οποία ενδεχομένως να χρηματοδοτεί 
άλλες μορφές οργανωμένου εγκλήματος, αλλά αποτελεί πρώτιστα σοβαρή παραβίαση 
των περισσότερων ανθρώπινων δικαιωμάτων των θυμάτων. 

 Επομένως, από τη σκοπιά των ΜΚΟ, στόχος οποιωνδήποτε πολιτικών για την 
καταπολέμηση της εμπορίας προσώπων πρέπει να είναι όχι μόνο η δίωξη ή καταδίκη 
των εμπόρων, αλλά πρωταρχικά η προστασία των θυμάτων, η αποκατάσταση των 
δικαιωμάτων τους και η επανένταξή τους στον κοινωνικό ιστό, είτε στην Κύπρο είτε στη 
χώρα καταγωγής τους.  

 Οι θέσεις των ΜΚΟ εστιάζονται σε τρεις βασικές αρχές: Πρώτον, στην 
ουσιαστική και αποτελεσματική προστασία και στήριξη των θυμάτων που οδηγεί στην 
αποτελεσματικότερη υλοποίηση όλων των πολιτικών που αφορούν στις άλλες 
παραμέτρους της εμπορίας προσώπων, όπως είναι η πρόληψη, η δίωξη και καταδίκη 
των εγκληματιών, η ευαισθητοποίηση και ενημέρωση της κοινής γνώμης.  ∆εύτερον, 
στην ανάγκη αναγνώρισης ότι ο περί της Καταπολέμησης της Εμπορίας και 
Εκμετάλλευσης Προσώπων και Προστασίας των Θυμάτων Νόμος του 2007 καλύπτει 
στο άρθρο 28(β) όλα τα θύματα, είτε αυτά συνεργάζονται με τις διωκτικές αρχές για την 
προσαγωγή των υπευθύνων ενώπιον δικαστηρίων είτε όχι.  Τρίτον, στο ότι ο νόμος 
αναφορικά με τις διαδικασίες αναγνώρισης και ενημέρωσης των θυμάτων καλύπτει και 
τα εν δυνάμει θύματα, δηλαδή πρόσωπα τα οποία εκ πρώτης όψεως φαίνεται να έχουν 
πέσει θύματα εμπορίας και εκμετάλλευσης, αλλά ακόμα δεν έχουν αναγνωριστεί ως 
τέτοια. 

2. Μηχανισμός αναγνώρισης θυμάτων 

 Κατά τη διαδικασία υιοθέτησης του περί Καταπολέμησης της Εμπορίας και 
Εκμετάλλευσης Προσώπων Νόμου (Ν.87(Ι)/2007) η Βουλή των Αντιπροσώπων 
υιοθέτησε την άποψη ότι η καταλληλότερη υπηρεσία για την αρχική επαφή και 
αναγνώριση των θυμάτων ήταν οι ΥΚΕ.  ∆υστυχώς, οι υπηρεσίες εξέφρασαν τότε 
επίμονα την άποψη ότι ήταν αδύνατο να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις που θα 
προέκυπταν από μια τέτοια απόφαση, με αποτέλεσμα η Βουλή να προχωρήσει σε 
προσωρινή ανάθεση της αναγνώρισης των θυμάτων στην αστυνομία, τονίζοντας 
παράλληλα την αναγκαιότητα επαναφοράς του θέματος για συζήτηση, ώστε να βρεθεί 
μόνιμη και αποτελεσματική διευθέτηση. 

 Έκτοτε, η αναγνώριση των θυμάτων γίνεται από την αστυνομία, με αποτέλεσμα 
να προκύπτουν διάφορα προβλήματα που οδηγούν σε αναποτελεσματική εφαρμογή 
του νόμου και κατά συνέπεια στη μη ουσιαστική προστασία όλων των θυμάτων.  Τα 
κυριότερα από τα προβλήματα αυτά παρατίθενται πιο κάτω: 
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 Η έννοια του όρου “θύμα” ερμηνεύεται με τρόπο που κατά κύριο λόγο 
περιλαμβάνει μόνο εκείνα τα θύματα τα οποία είναι πρόθυμα να 
συνεργαστούν με τις διωκτικές αρχές και ως εκ τούτου ταυτίζεται 
ουσιαστικά με την έννοια του όρου “μάρτυρας”. 

 Η αστυνομία αναγνωρίζει ουσιαστικά ως θύματα μόνο όσα είναι πρόθυμα 
να συνεργαστούν μαζί της για δίωξη των υπευθύνων.  Ως εκ τούτου, τα 
θύματα τα οποία δεν επιθυμούν ή δεν είναι σίγουρα κατά πόσο 
επιθυμούν να συνεργαστούν με την αστυνομία δεν τυγχάνουν καμίας 
στήριξης και στην ουσία, με βάση την υφιστάμενη πρακτική, δεν 
αναγνωρίζονται ως θύματα. 

 Τα δικαιώματα των θυμάτων σύμφωνα με το νόμο δε συνδέονται κατά 
κανόνα με την επιθυμία τους να συνεργαστούν με τις διωκτικές αρχές.  
Μόνο κάποια δικαιώματα συνδέονται με αυτό, όπως για παράδειγμα το 
δικαίωμα σε άδεια παραμονής μετά την προθεσμία περίσκεψης.  Η μη 
αναγνώριση θυμάτων που για διάφορους λόγους δεν είναι πρόθυμα να 
συνεργαστούν με την αστυνομία οδηγεί ουσιαστικά στη μη εφαρμογή του 
νόμου σε σχέση με μια σειρά από διατάξεις του. 

 Η δίωξη των δραστών μετατρέπεται στο κυρίαρχο στοιχείο που διέπει τη 
δράση της αστυνομίας, ενώ, κατά την άποψή μας, το κυρίαρχο στοιχείο 
θα έπρεπε να ήταν πρωταρχικά η προστασία των θυμάτων. 

 Επηρεάζεται η ετοιμότητα και αποφασιστικότητα των θυμάτων να 
αποταθούν για βοήθεια είτε στην αστυνομία είτε σε άλλους οργανισμούς, 
αφού σε περίπτωση που αυτά δεν είναι πρόθυμα να συνεργαστούν με τις 
αρχές δε θα τύχουν αντιμετώπισης ως θύματα εμπορίας και 
εκμετάλλευσης. 

 Τα θύματα είναι πολύ πιο επιφυλακτικά να αποταθούν στην αστυνομία, 
ενώ θα ήταν ενδεχομένως πολύ πιο πρόθυμα, αν μπορούσαν να 
αποταθούν σε άλλες αρχές, όπως στις ΥΚΕ ή ΜΚΟ, για να καταγγείλουν 
τους υπευθύνους ή να ζητήσουν προστασία και στήριξη.  

 Εισηγήσεις: 

 Για σκοπούς αντιμετώπισης των πιο πάνω ελλείψεων και αδυναμιών 
υποβάλλονται οι πιο κάτω εισηγήσεις: 

 Πρέπει να τροποποιηθεί η νομοθεσία, έτσι ώστε η αναγνώριση των 
θυμάτων να γίνεται από τις ΥΚΕ.  Μόνο έτσι μπορεί να εφαρμοστεί ορθά 
η νομοθεσία, αφού η αναγνώριση των θυμάτων αποσυνδεθεί από την 
ποινική δίωξη των δραστών. 

 Μέχρι την τροποποίηση της νομοθεσίας, πρέπει να ακολουθείται η πιο 
κάτω διαδικασία:  Άτομο το οποίο ενδεχομένως να είναι θύμα διακίνησης 
και αποτείνεται, εντοπίζεται ή παραπέμπεται από/προς οποιοδήποτε 
φορέα, κυβερνητικό ή μη κυβερνητικό, πρέπει να παραπέμπεται στις 
ΥΚΕ για ενημέρωση, σύμφωνα με τα όσα προβλέπονται στο νόμο.  
Πρέπει να παρέχεται από το αρχικό στάδιο στο θύμα ανεξάρτητη 
ενημέρωση και συνδρομή, όπως αυτή περιγράφεται πιο κάτω στο παρόν 
μνημόνιο.  Το θύμα πρέπει, μετά από την ολοκλήρωση της διαδικασίας 
ενημέρωσης, να παραπέμπεται στην αστυνομία για αναγνώρισή του ως 
θύμα, πριν και ανεξάρτητα από τη διαδικασία και απόφασή του για 
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συνεργασία με τις διωκτικές αρχές για σκοπούς ποινικής δίωξης των 
υπευθύνων.  Στη συνέχεια το θύμα πρέπει να έχει ικανοποιητικό χρόνο, 
ώστε με την ολοκληρωμένη ενημέρωση και στήριξή του να αποφασίσει 
για τη συνεργασία του με τις διωκτικές αρχές της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Η ανεξάρτητη συνδρομή προς το θύμα πρέπει, όπως ήδη 
αναφέρθηκε, να συνοδεύει το θύμα καθόλα τα πιο πάνω στάδια. 

3. Ανεξάρτητη συνδρομή για διασφάλιση της προστασίας και των δικαιωμάτων 
των θυμάτων στο πλαίσιο δικαστικών διαδικασιών (Προστασία μαρτύρων, 
απόφαση πλαίσιο σχετικά με το καθεστώς των θυμάτων σε ποινικές 
διαδικασίες, δικαίωμα αποζημίωσης των θυμάτων) 

 Εισηγήσεις: 

 Πρέπει να προβλεφθεί η παροχή ανεξάρτητης συνδρομής στα θύματα 
εμπορίας και εκμετάλλευσης.  Η ανεξάρτητη συνδρομή πρέπει να 
περιλαμβάνει ενημέρωση των θυμάτων αναφορικά με όλα τα θέματα που 
αφορούν στην κατάστασή τους, ανάλογα με το στάδιο της διαδικασίας, 
περιλαμβανομένης της ενημέρωσης αναφορικά με τις δικαστικές, ποινικές 
ή αστικές διαδικασίες.  Περαιτέρω, πρέπει να παρέχεται συμβουλευτική 
υποστήριξη και καθοδήγηση των θυμάτων αναφορικά με τη διεκδίκηση 
των δικαιωμάτων τους που προβλέπει ο νόμος, όπως και 
διαμεσολάβηση με τις αρμόδιες αρχές εκεί και όπου δεν εφαρμόζεται 
ικανοποιητικά ο νόμος.  Η ανεξάρτητη συνδρομή πρέπει να περιλαμβάνει 
επίσης ψυχολογική στήριξη των θυμάτων, συμβουλευτική αναφορικά με 
τις καλύτερες επιλογές που εξυπηρετούν το συμφέρον του θύματος, όσον 
αφορά την παραμονή του στην Κυπριακή ∆ημοκρατία ή τον εθελοντικό 
του επαναπατρισμό στη χώρα καταγωγής του, καθώς και στήριξη των 
θυμάτων για ένταξη και επανένταξή τους στην κοινωνία.  Η συνδρομή 
αυτή μπορεί να παρέχεται από ΜΚΟ που είναι πρόθυμες να 
υλοποιήσουν τέτοια προγράμματα και οι οποίες, λόγω της φύσης τους 
και της ανεξαρτησίας τους, αλλά και της δυνατότητάς τους για δικτύωση 
με άλλες ΜΚΟ στις χώρες καταγωγής των θυμάτων, είναι πιο 
προσβάσιμες από τα θύματα και πιο αποτελεσματικές. 

 Πρέπει να προβλέπεται η νομική εκπροσώπηση και στήριξη των 
θυμάτων στο πλαίσιο των ποινικών διαδικασιών, καθώς και στο πλαίσιο 
αγωγών για αποζημιώσεις.  Η νομική στήριξη πρέπει να περιλαμβάνει 
επίσης την ορθή προετοιμασία των θυμάτων αναφορικά με τις δικαστικές 
διαδικασίες, είτε ποινικές είτε αστικές, ιδιαίτερα την προετοιμασία τους ως 
μάρτυρες σε συνεργασία με τις διωκτικές αρχές, όπως επίσης και την 
παρακολούθηση των ποινικών διαδικασιών. 

 Πρέπει να ενεργοποιηθεί και αξιοποιηθεί ουσιαστικά και αποτελεσματικά 
το Πρόγραμμα Προστασίας Μαρτύρων προς όφελος των θυμάτων. 

 Πρέπει να ενσωματωθεί άμεσα η πιο πάνω αναφερόμενη απόφαση 
πλαίσιο για τα δικαιώματα των θυμάτων με νομοθεσία η οποία να 
προβλέπει συγκεκριμένα μέτρα που θα ληφθούν για την εφαρμογή της. 

4. Καταφύγιο/α θυμάτων  

 Το καταφύγιο θυμάτων όπως λειτουργεί μέχρι σήμερα δεν μπορεί να κριθεί 
ικανοποιητικό για τους πιο κάτω λόγους: 
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 Εξυπηρετεί μόνο αναγνωρισμένα θύματα σεξουαλικής εκμετάλλευσης και 
μόνο γυναίκες. 

 Είναι περιορισμένης χωρητικότητας. 

 ∆εν εξυπηρετεί τις ανάγκες των θυμάτων για ένταξη στην κοινωνία, αλλά 
λειτουργεί ουσιαστικά μόνο ως καταφύγιο για την αρχική περίοδο 
αναγνώρισης, ενώ στη συνέχεια δεν υπάρχουν άλλοι χώροι/καταφύγια 
εξυπηρέτησης των αναγκών των θυμάτων για ένταξη. 

 ∆εν έχει σαφείς κανόνες λειτουργίας, όρους και προϋποθέσεις εισδοχής 
και εγκατάλειψής του και γενικά διαφανείς διαδικασίες και όρους 
λειτουργίας του. 

 ∆εν υπάρχει πρόσβαση των ΜΚΟ στο καταφύγιο, σε περίπτωση που 
θέλουν να επισκεφθούν θύματα για στήριξή τους. 

 Εισηγήσεις: 

 Για σκοπούς αντιμετώπισης των πιο πάνω ελλείψεων και αδυναμιών 
υποβάλλονται οι πιο κάτω εισηγήσεις: 

 ∆ημιουργία καταφυγίων που να φιλοξενούν όχι μόνο αναγνωρισμένα από 
την αστυνομία θύματα εμπορίας και εκμετάλλευσης, αλλά και εν δυνάμει 
θύματα μέχρι να διαπιστωθεί και αναγνωρισθεί το καθεστώς τους. 

 Τα καταφύγια να καλύπτουν τις ανάγκες όλων των θυμάτων εμπορίας και 
εκμετάλλευσης, ανεξάρτητα από το είδος της εκμετάλλευσης, είτε 
σεξουαλικής είτε της εργασίας είτε άλλης μορφής. 

 Στα καταφύγια να μπορούν να φιλοξενούνται και άνδρες. 

 Οι κανόνες λειτουργίας των καταφυγίων και οι παρεχόμενες υπηρεσίες 
προς τα θύματα να υιοθετούνται από πολυθεματική ομάδα στην οποία να 
συμμετέχουν και ΜΚΟ, έτσι ώστε να υπάρχει πολυθεματική προσέγγιση 
που να καλύπτει όλα τα θέματα, όπως ασφάλεια, προστασία, παροχή 
ανεξάρτητης συνδρομής, ψυχολογική στήριξη, προγράμματα ένταξης 
κ.λπ. 

 Να υπάρχει πρόσβαση των ΜΚΟ στα καταφύγια υπό όρους και 
προϋποθέσεις που θα καθοριστούν σε μνημόνια συνεργασίας μεταξύ 
των ΜΚΟ, που θα παρέχουν ανεξάρτητη συνδρομή ή άλλες υπηρεσίες 
στα θύματα και των ΥΚΕ. 

5.  Ένταξη/επανένταξη/εθελοντικός επαναπατρισμός 

 Ο περί Καταπολέμησης της Εμπορίας και Εκμετάλλευσης Προσώπων και 
Προστασίας των Θυμάτων Νόμος δεν κατοχυρώνει το δικαίωμα των θυμάτων, είτε 
αυτά συνεργάζονται με τις διωκτικές αρχές είτε όχι, σε παραμονή στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία.  Στο πλαίσιο δε του ακολουθούμενου μεταναστευτικού μοντέλου της 
Κύπρου, τα περισσότερα θύματα επαναπατρίζονται είτε εθελοντικά είτε με απέλαση, 
χωρίς όμως να προηγηθεί καμία αξιολόγηση του συμφέροντος του θύματος και κατά 
πόσο είναι δυνατή η ένταξή του στην κοινωνία της χώρας καταγωγής του, μετά από 
την τραυματική εμπειρία της εμπορίας και εκμετάλλευσής του. 

 Στην πράξη η ακολουθούμενη διοικητική πρακτική όχι μόνο δε διασφαλίζει την 
έστω και προσωρινή παραμονή των θυμάτων που δεν αποφασίζουν να συνεργαστούν 
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με την αστυνομία μετά την περίοδο περίσκεψης, αλλά δεν αναγνωρίζει δικαίωμα 
διαμονής ή άλλα δικαιώματα, ακόμα και σε θύματα που έχουν συνεργαστεί με τις 
διωκτικές αρχές μετά το πέρας των δικαστικών διαδικασιών.  Και αυτό παρά τις 
διατάξεις της Οδηγίας 2004/81/ΕΚ, με τις οποίες η κυπριακή νομοθεσία έχει 
εναρμονιστεί, σχετικά με τον τίτλο παραμονής που χορηγείται στους υπηκόους τρίτων 
χωρών θύματα εμπορίας ανθρώπων ή συνέργειας στη λαθρομετανάστευση οι οποίοι 
συνεργάζονται με τις αρμόδιες αρχές. 

 Όλες οι μελέτες, τόσο της Ευρωπαϊκής Ένωσης όσο και άλλων διεθνών 
οργανισμών, μιλούν για την αναγκαιότητα όπως η επιστροφή θυμάτων στη χώρα 
καταγωγής τους να γίνεται μόνο σε εθελοντική βάση και μόνο μετά από ενημερωμένη 
απόφαση του θύματος και εφόσον είναι προς το συμφέρον του, διασφαλίζοντας τόσο 
την προστασία του θύματος όσο και τη δυνατότητα επανένταξής του. 

 Εισηγήσεις: 

 Για σκοπούς αντιμετώπισης των πιο πάνω ελλείψεων και αδυναμιών 
υποβάλλονται οι πιο κάτω εισηγήσεις: 

 Η αποσύνδεση της παραχώρησης άδειας παραμονής και παραχώρησης 
δικαιωμάτων στην Κύπρο από την προθυμία ή όχι του θύματος να 
συνεργαστεί με τις διωκτικές αρχές.  Αυτό είναι ίσως ένα από τα πιο 
σημαντικά μέτρα για τα θύματα.  Ένα θύμα εμπορίας και εκμετάλλευσης 
είναι θύμα είτε συνεργαστεί με τις διωκτικές αρχές είτε όχι και τα 
δικαιώματά του διασφαλίζονται από το διεθνές δίκαιο ανθρώπινων 
δικαιωμάτων. 

 Η παραχώρηση άδειας μόνιμης διαμονής στην Κύπρο, εφόσον αυτό 
κρίνεται ότι είναι απαραίτητο και προς το συμφέρον του θύματος, μετά 
από αξιολόγηση της κατάστασης του θύματος από ψυχολόγους και 
άλλους ειδικούς.  Στο πνεύμα της διεθνούς συνεργασίας και αλληλεγγύης 
μεταξύ των κρατών, και ιδιαίτερα των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, 
για καταπολέμηση της εμπορίας και εκμετάλλευσης προσώπων είναι 
απαραίτητο το κάθε κράτος να αναλάβει μέρος της ευθύνης και να 
αποδέχεται τη μακρόχρονη ή μόνιμη διαμονή θυμάτων στο έδαφός του 
και την παραχώρηση δικαιωμάτων, ανεξάρτητα από το κατά πόσο αυτά 
συνεργάστηκαν με τις διωκτικές αρχές ή όχι. 

 Σε κάθε περίπτωση θύματα που συνεργάστηκαν με τις διωκτικές αρχές 
να έχουν δικαίωμα μόνιμης διαμονής στην Κύπρο, εφόσον το επιλέγουν 
τα ίδια. 

 Σε κάθε περίπτωση να αποφεύγεται η απέλαση θυμάτων, ο 
επαναπατρισμός να γίνεται πάντοτε σε εθελοντική βάση και αφού 
διασφαλιστεί ότι κατά την επιστροφή στη χώρα καταγωγής του το θύμα 
θα τύχει ψυχολογικής και κοινωνικής στήριξης και ενημέρωσης και ότι 
μπορεί να επανενταχθεί στην κοινωνία της χώρας καταγωγής. 

Μέρος Γ:  Καταστολή 

1. Προτεραιότητα σε υποθέσεις διακίνησης και εμπορίας προσώπων 

 Είναι γνωστό πως στη συντριπτική τους πλειοψηφία τα θύματα διακίνησης και 
εμπορίας προσώπων, τα οποία είναι και οι κύριοι μάρτυρες κατηγορίας, είναι νεαρές 
γυναίκες από τρίτες χώρες που έχουν αφήσει πίσω τους μια οικογένεια που περιμένει 
από την “ξενιτεμένη” τα μέσα επιβίωσης όσων έμειναν πίσω. 
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 Είναι επίσης γνωστό από τη μέχρι σήμερα εμπειρία πως τα θύματα που 
παραμένουν όχι πάντα με την απόλυτη θέλησή τους στην Κυπριακή ∆ημοκρατία με 
σκοπό τη μαρτυρία τους στο δικαστήριο δεν απολαμβάνουν το εύρος, την ποιότητα και 
την ποσότητα των υπηρεσιών που θα έπρεπε να απολαμβάνουν.  Σε αυτό έρχεται να 
προστεθεί και το πρόβλημα των πολλών και μεγάλων αναβολών στη διεκπεραίωση 
της δικαστικής υπόθεσης, με αποτέλεσμα την ταλαιπωρία του θύματος και την 
αναγκαστική στην ουσία απόφασή του να απαιτήσει και να διευθετήσει, όπως έχει το 
δικαίωμα, τον άμεσο επαναπατρισμό του.  Να σημειωθεί εδώ ότι τα τελευταία δύο 
χρόνια είναι συχνό φαινόμενο ο απροειδοποίητος επαναπατρισμός των μαρτύρων, με 
συχνά παράπονα εκφοβισμού, αλλά και με σαφείς ενδείξεις χρηματισμού. 

 Με βάση τα παραπάνω θεωρείται απαραίτητη η διεκπεραίωση της δικαστικής 
διαδικασίας σε χρονικό διάστημα όχι μεγαλύτερο των 6 μηνών. 

2. Εκπαίδευση δικαστικού σώματος  

3. Εξειδίκευση και εκπαίδευση δημόσιων κατήγορων 

4. Εκδίκαση υποθέσεων κεκλεισμένων των θυρών 

 Η εικόνα στην αίθουσα του δικαστηρίου, όπου ή όποιου και αν είναι, είναι πάντα 
η ίδια.  Μια αίθουσα γεμάτη από φίλους και υποστηρικτές των κατηγορουμένων, οι 
οποίοι πολύ συχνά στέλλουν με διάφορους τρόπους νοήματα, κάνουν εκφράσεις, 
στέλλουν απειλητικά μηνύματα στους μάρτυρες, κ.ά.  Μερικές φορές μάλιστα δεν 
παραλείπουν να εκφράζουν τις απειλές τους ευθαρσώς και σε εκπροσώπους ΜΚΟ 
που τυχόν παρακολουθούν τη διαδικασία.  Ως εκ τούτου, η ακροαματική διαδικασία 
πρέπει να διεξάγεται κεκλεισμένων των θυρών, έτσι ώστε να διασφαλίζεται και η 
παρουσία εκπροσώπων των ΜΚΟ. 

5. Ενδυνάμωση και υποστήριξη του θύματος μάρτυρα 

 Τα θύματα μάρτυρες σε υποθέσεις σεξουαλικής εκμετάλλευσης παρουσιάζονται 
στο δικαστήριο συνοδευόμενα μόνο από γυναίκα αστυνομικό, χωρίς να λαμβάνεται 
καθόλου υπόψη η ψυχολογική κατάσταση του θύματος και επομένως η παροχή της 
απαραίτητης στήριξης και βοήθειας. 

 Θεωρούμε επιβεβλημένη την προετοιμασία του θύματος για την παρουσία του 
στο δικαστήριο και τη συνοδεία, παρουσία και υποστήριξη του θύματος από ψυχολόγο 
ή άλλο σύμβουλο καθ’ όλη την ακροαματική διαδικασία.  

6. Ενδυνάμωση του Γραφείου Καταπολέμησης Εμπορίας Προσώπων της 
Αστυνομίας 

  Θεωρείται πως το Γραφείο Καταπολέμησης Εμπορίας Προσώπων της 
Αστυνομίας πρέπει να στελεχωθεί με ικανοποιητικό αριθμό αστυνομικών, έτσι ώστε να 
δύναται να καλύπτει τις ανάγκες σε εικοσιτετράωρη βάση.  Πρέπει επίσης να 
παραχωρηθεί στο εν λόγω γραφείο ανεξάρτητο κονδύλι για την κάλυψη έκτακτων ή/και 
άμεσων αναγκών που κατά καιρούς αναγκάζονται να καλύψουν οι ΜΚΟ». 

 Επιπρόσθετα, οι πιο πάνω εκπρόσωποι των ΜΚΟ σε δεύτερο υπόμνημά τους 
που κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής εισηγούνται να γίνουν μνημόνια συνεργασίας 
με τα οποία θα πραγματοποιούνται συγκεκριμένοι στόχοι και θα είναι ξεκαθαρισμένες 
οι υποχρεώσεις και οι ευθύνες όλων όσοι εμπλέκονται με το όλο ζήτημα.  Σημαντικό να 
αναφερθεί ότι οι ίδιοι εκπρόσωποι εισηγήθηκαν την ποινικοποίηση της ζήτησης αγοράς 
σεξουαλικών υπηρεσιών, επειδή πιστεύεται ότι θα βοηθήσει όχι μόνο στην πρόληψη, 
αλλά και στην καταστολή του εγκλήματος αυτού. 
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 Πρόσθετα από τις πιο πάνω θέσεις που κατέθεσαν με τα γραπτά υπομνήματά  
τους οι πιο πάνω εκπρόσωποι των ΜΚΟ, εκφράζοντας τις θέσεις και απόψεις τους 
ενώπιον της επιτροπής, επισήμαναν, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1.  Εκπρόσωπος του ΣΤΙΓΜΑ: 

α.  Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει ψηφίσει τη σχετική νομοθεσία, η οποία στα 
χαρτιά παρουσιάζεται άψογη, έχει συνταχθεί το σχετικό σχέδιο δράσης, 
όμως στην ουσία δεν έχουν γίνει πολλά πράγματα. Παρουσιάζονται κενά 
και δημιουργούνται προβλήματα. 

β. Αν και το καθεστώς της βίζας καλλιτέχνιδων έχει αλλάξει, το πρόβλημα 
εξακολουθεί να υφίσταται σε μεγάλο βαθμό και πλέον οι ίδιες κοπέλες 
εργάζονται σε μπιραρίες και “internet cafe” όπου και πάλι προωθούνται 
στη σεξουαλική εκμετάλλευση. 

γ. Παρατηρείται το φαινόμενο να πηγαίνουν τα θύματα ως μάρτυρες στο 
δικαστήριο απροετοίμαστα και σε άσχημη ψυχολογική κατάσταση.  Οι 
ΥΚΕ δεν εμπλέκονται σ’ αυτό το στάδιο σε υποθέσεις ενώπιον των 
δικαστηρίων και απουσιάζουν οι αρμόδιοι που μπορούν να στηρίζουν το 
θύμα στην προσπάθειά του να μαρτυρήσει ενώπιον των δικαστικών 
αρχών. 

δ. Οι δικηγόροι υπεράσπισης ασκούν πίεση στα θύματα που είναι μάρτυρες 
και αυτά λειτουργούν κάτω από μεγάλο φόβο, διότι στις αίθουσες των 
δικαστηρίων υπάρχουν και συγγενείς των κατηγορουμένων και οι ίδιοι οι 
κατηγορούμενοι μπορούν εύκολα να εκφοβίσουν το θύμα, αφού 
βρίσκονται όλοι στην αίθουσα του δικαστηρίου και πολλές φορές σε 
κοντινή απόσταση μεταξύ τους.  Η εκδίκαση των υποθέσεων καθυστερεί 
και αυτό δυσχεραίνει την προστασία του θύματος. 

ε. Η οργάνωση ΣΤΙΓΜΑ εισηγείται ότι η πολιτική που πρέπει να εφαρμοστεί 
είναι η παροχή βοήθειας προς τα θύματα και οι αρμόδιοι φορείς να τα 
προετοιμάζουν, για να επαναπατρίζονται. 

στ. Η τακτική που ισχύει οι αρμόδιοι φορείς να περιμένουν από τα ίδια τα 
θύματα να ζητήσουν βοήθεια ψυχολόγου θεωρείται εσφαλμένη, διότι τα 
θύματα δεν είναι σε θέση να κρίνουν τα ίδια την ψυχολογική τους 
κατάσταση και επομένως πρέπει να τους παραχωρείται η στήριξη 
ψυχολόγου, αμέσως μόλις αυτά αναγνωριστούν ως θύματα. 

ζ. Η οργάνωση ΣΤΙΓΜΑ έχει συνεργασία με το καταφύγιο το οποίο 
προσφέρει υπηρεσίες, π.χ. μεταφορές θυμάτων, προμήθεια παπουτσιών 
κ.λπ., όμως δεν έχει την επιθυμητή ουσιαστική εμπλοκή στη λειτουργία 
του. 

η. Η οργάνωση ΣΤΙΓΜΑ δεν έχει πληροφορίες για περιπτώσεις όπου 
θύματα γυναίκες πούλησαν ωάρια ως δότριες. 

θ. Το σχετικό σχέδιο δράσης που εφαρμόζεται παρουσιάζει κενό, όσον 
αφορά την αποκατάσταση θυμάτων, άρα πρέπει σύντομα να 
δημιουργηθεί και γι’ αυτό σχετική δράση. 

ι. Λειτουργεί η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα και έχουν δημιουργηθεί 
πέντε υποεπιτροπές, όμως η οργάνωση ΣΤΙΓΜΑ συμμετέχει μόνο σε δύο 
από αυτές. 
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ια. Η οργάνωση πολλές φορές υπέβαλε στην Πολυθεματική Συντονιστική 
Ομάδα ζητήματα για εξέταση που ήταν σοβαρά, αλλά δεν έχει γίνει 
οτιδήποτε σχετικό με την εκτέλεση των θεμάτων αυτών. 

ιβ. ∆εν μπορεί μέχρι σήμερα να επιχορηγηθεί ή κατασκευασθεί καταφύγιο, 
διότι δεν υπάρχουν ακόμα οι σχετικοί κανονισμοί.  Η πιο πάνω 
οργάνωση αιτήθηκε για κατασκευή καταφυγίου δύο φορές μέχρι σήμερα, 
αλλά η απάντηση ήταν ότι δεν πληρεί τους κανονισμούς, οι οποίοι ακόμα 
δεν υφίστανται. 

2.  Εκπρόσωπος του MIGS: 

α. Οι ΜΚΟ πρέπει και αυτοί να διαδραματίζουν σημαντικό ρόλο για την 
πρόληψη και πάταξη του φαινομένου. 

β. Το MIGS συνεργάζεται με διεθνείς οργανισμούς και πιστεύεται ότι μια 
καλή πρακτική θα ήταν η ποινικοποίηση της αγοράς υπηρεσιών 
σεξουαλικού περιεχομένου. 

γ. Έγιναν σοβαρά βήματα για την πάταξη του φαινομένου, έχει αλλάξει η 
πολιτική από το 2008, αλλά απαιτείται και άλλη προσπάθεια, για να 
εξαλειφθεί τελείως το πρόβλημα. 

δ. Το MIGS εισηγείται έρευνα για την έκταση και τις μορφές εμπορίας, 
εκμετάλλευσης στην εργασία, εκστρατεία ενημέρωσης και 
ευαισθητοποίησης του κοινού, εκπαιδευτικά επιμορφωτικά σεμινάρια για 
την εμπορία ανθρώπων και τη δημιουργία κατάλληλων υποδομών 
στήριξης και προστασίας των θυμάτων εκμετάλλευσης στην εργασία. 

ε. Το MIGS είναι μέλος της Πολυθεματικής Συντονιστικής Ομάδας, αλλά δεν 
κλήθηκε ποτέ στην υποεπιτροπή η οποία εκπόνησε το σχέδιο δράσης, αν 
και έστειλαν οι αρμόδιοι προσχέδιο για παρατηρήσεις.  Επίσης, το MIGS 
δεν κλήθηκε, όπως και οι άλλοι ΜΚΟ, στην υποεπιτροπή που ήταν 
αρμόδια για τις θεωρήσεις εισόδου καλλιτέχνιδων για σχόλια και 
παρατηρήσεις.  Παρουσιάζεται λοιπόν μεγάλο πρόβλημα και εμπόδια στη 
συνεργασία των ΜΚΟ με τις άλλες κρατικές αρμόδιες αρχές για το ζήτημα 
αυτό. 

στ. Στην κυπριακή νομοθεσία ο ορισμός του θύματος είναι πολύ 
περιορισμένος, ενώ στη σχετική σύμβαση ο ορισμός του θύματος 
καλύπτει περισσότερες περιπτώσεις.  

3.   Εκπρόσωπος της ΚΙΣΑ: 

α. Η ΚΙΣΑ έρχεται κυρίως σε επαφή με θύματα εκμετάλλευσης στην εργασία 
και έχει ήδη ζητήσει από το Υπουργείο Εσωτερικών να της επιτραπεί να 
συμμετάσχει με εκπρόσωπό της στην Πολυθεματική Συντονιστική 
Ομάδα, αλλά το υπουργείο απάντησε ότι θα κλητεύεται εκπρόσωπός της 
στις συναντήσεις για ενημέρωση.  Εν συνεχεία, το ίδιο υπουργείο 
ενημέρωσε την ΚΙΣΑ ότι θα ετοιμαστεί μνημόνιο συνεργασίας, αλλά αυτό 
μέχρι σήμερα δεν κατέστη δυνατό να υλοποιηθεί. 

β. Η ΚΙΣΑ ζήτησε από αρμόδιους φορείς να έχει πρόσβαση σε θύματα που 
αυτή αναγνώρισε και τοποθέτησε στο καταφύγιο, αλλά αυτό δεν κατέστη 
δυνατό. 
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γ. Απαιτείται τροποποίηση της νομοθεσίας, διότι από μελέτη διαφάνηκε ότι 
πολλά θύματα προέρχονται από τα ιδιωτικά γραφεία εξευρέσεως 
εργασίας, και επίσης πρέπει να τροποποιηθεί και η διαδικασία παροχής 
άδειας οικιακών βοηθών από τρίτες χώρες, επειδή παρουσιάζεται το 
φαινόμενο εκμετάλλευσης στην εργασία τους.  Περαιτέρω, η νομοθεσία 
παρουσιάζει κενό, διότι ανατέθηκε προσωρινά στην αστυνομία η 
αρμοδιότητα της αναγνώρισης θυμάτων, και απαιτείται επειγόντως 
συμπλήρωση του κενού αυτού, ώστε βάσει του νόμου να οριστεί το 
κατάλληλο όργανο για αυτό το ζήτημα. 

δ. ∆εν υπάρχουν προγράμματα επανένταξης των θυμάτων στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία ούτε στη χώρα προέλευσης των θυμάτων και αυτό το θέμα 
χρήζει άμεσης αντιμετώπισης. 

ε. Πρέπει να βρεθούν τρόποι συνεργασίας και παροχής υπηρεσιών από τις 
ΜΚΟ, διότι μέχρι σήμερα δεν είναι ξεκάθαρος ο ρόλος που οι αρμόδιες 
αρχές περιμένουν να αναλάβουν οι ΜΚΟ που έχουν ήδη δηλώσει 
ετοιμότητα ως προς το όλο ζήτημα. 

στ. Η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα έπρεπε να ετοιμάσει πρώτα σχέδιο 
και μετά να εμπλέξει όλες τις ΜΚΟ που ασχολούνται με την 
καταπολέμηση της εμπορίας ανθρώπων, αλλά και να μην αξιολογεί η ίδια 
τον εαυτό της όσον αφορά την υλοποίηση των δράσεων που η ίδια 
εκπονεί. 

4. Εκπρόσωπος του Pregnancy Care Center: 

α. Το κέντρο άρχισε τη λειτουργία του από το 2003 και δέχθηκε πολλές 
κοπέλες για βοήθεια. 

β. Το κέντρο διατηρεί καλή συνεργασία με το καταφύγιο, όπου εκπρόσωποί 
του μπορούν και προσφέρουν υπηρεσίες στήριξης στα θύματα. 

γ. Η εκπρόσωπος ζήτησε από την επιτροπή να επέμβει για μια περίπτωση 
θύματος που βρίσκεται σε διαμέρισμα, ώστε αυτό το θύμα να επανέλθει 
στο καταφύγιο, να το βοηθήσουν οι αρμόδιοι φορείς να επανενταχθεί 
στην κοινωνία και να παραμείνει στην Κυπριακή ∆ημοκρατία, γιατί στη 
χώρα της είχε μεγαλώσει σε ιδρύματα και τυχόν επαναπατρισμός της θα 
της δημιουργούσε μεγάλο πρόβλημα με κίνδυνο το θύμα να μεταπέσει 
στα δίκτυα επιτηδείων που θα το εκμεταλλευτούν ξανά.  Να σημειωθεί ότι 
ενεργοποιήθηκαν οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και αντιμετώπισαν 
ορθά το όλο θέμα. 

δ. Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος έθεσε ενώπιον της επιτροπής 
παραδείγματα γυναικών που έπεσαν θύματα εκμετάλλευσης και ζήτησε 
την επέμβαση της επιτροπής για την αντιμετώπιση με όσο το δυνατόν 
καλύτερο τρόπο αυτών των θυμάτων. 

ε. Επιπροσθέτως, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι πρέπει η λειτουργός των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να εργάζεται στο καταφύγιο σε συνεχή 
βάση και όχι περιοδικά, ώστε να βοηθηθούν ουσιαστικά οι κοπέλες και 
γενικά όλα τα θύματα που φιλοξενούνται εκεί. 

στ. Σε υπόμνημά της η πιο πάνω εκπρόσωπος αναφέρθηκε στους στόχους 
και στις επιδιώξεις του κέντρου και υπέβαλε τις ακόλουθες εισηγήσεις για 
την αντιμετώπιση του ζητήματος: 
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i. Η διαδικασία ενώπιον των δικαστηρίων να γίνεται σε πιο 
γρήγορους ρυθμούς, ώστε η απόφαση να λαμβάνεται από τους 
δικαστές γρήγορα και τα θύματα να μπορούν να θεραπεύονται 
σωστότερα. 

ii. Στα αναγνωρισμένα θύματα πρέπει να δίνονται αμέσως κάρτες 
νοσηλείας και εργασίας. 

iii. Τα θύματα να παραμένουν στο καταφύγιο και να μην 
τοποθετούνται σε διαμερίσματα, ώστε οι λειτουργοί των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας να μπορούν να τα επιβλέπουν. 

iv. Πρέπει να δίνεται αμέσως εργασία στα θύματα και να ξεκινούν 
μαθήματα εκμάθησης της γλώσσας, όσο είναι στο καταφύγιο, 
ώστε να ετοιμαστούν για την εργασιακή αγορά. 

v. Να αυξηθεί το ποσό του επιδόματος που παίρνουν τα θύματα.  

 Εν κατακλείδι, η ίδια εκπρόσωπος κατέθεσε και επιπρόσθετο υπόμνημα, όπου 
αναλύονται περιεκτικά οι προβληματισμοί και οι θέσεις του κέντρου για το όλο ζήτημα. 

 Επιπρόσθετα, οι πιο κάτω ΜΚΟ κατέθεσαν στην επιτροπή τις ακόλουθες 
απόψεις: 

5. Εκπρόσωπος της ΜΚΟ “Cyprus Stop Trafficking”: 

α. Πρέπει να επισπευσθούν οι διαδικασίες εκδίκασης υποθέσεων που 
αφορούν εκμετάλλευση ανθρώπων για πολλούς και ευνόητους λόγους.  
Από τη στιγμή που τα θύματα θα καταθέσουν στην αστυνομία μέχρι την 
έναρξη της δίκης μπορεί να περάσουν δύο ή και περισσότερα χρόνια και, 
όταν αρχίσει η δίκη, δίνονται ατελείωτες αναβολές, οι οποίες συμφέρουν 
τους κατηγορουμένους και ταλαιπωρούν τους μάρτυρες, τους οποίους 
παίρνει και φέρνει στο δικαστήριο η αστυνομία χωρίς να καταφέρουν να 
καταθέσουν.  Αποθαρρύνονται, κουράζονται και χάνουν την εμπιστοσύνη 
τους.  Η ζωή τους, μετά που θα φύγουν από το κυβερνητικό καταφύγιο, 
δεν είναι καθόλου εύκολη.  ∆ε μιλούν τη γλώσσα, άρα δε βρίσκουν 
δουλειά.  Πρέπει να στέλνουν χρήματα στις οικογένειές τους.  Πολλές 
γυναίκες θύματα έχουν παιδιά, έχουν χρέη που δημιούργησαν, για να 
έλθουν εδώ, με τα οποία τις κρατούν οι “έμποροι” που τις έφεραν.  Είναι 
εκτεθειμένες σε απειλές από τους καμπαρετζήδες και σε υποσχέσεις 
αποπληρωμής των χρεών τους, για να φύγουν και να μη μαρτυρήσουν 
στο δικαστήριο.  Στην απελπισία τους μερικές καταλήγουν πάλι στα 
κυκλώματα της νύχτας.  Ως αποτέλεσμα, πολλά από τα θύματα δεν 
παρουσιάζονται ως μάρτυρες κατηγορίας στο δικαστήριο, για αυτό και 
είναι πολύ μικρός ο αριθμός υποθέσεων που καταδικάζονται οι 
σωματέμποροι. 

β. Οι κοπέλες φεύγοντας από το καταφύγιο δεν έχουν καθόλου χρήματα.  
Αν δεν υπάρξουν καθυστερήσεις, θα πάρουν το κυβερνητικό βοήθημα 
που δικαιούνται σε ένα μήνα.  Στο μεταξύ, μένουν χωρίς χρήματα και 
πρέπει οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας να εξετάσουν και να 
διευθετήσουν αυτό το θέμα. 

6. Εκπρόσωποι της ΜΚΟ “Index, Έρευνα και ∆ιάλογος”: 

α. Πρέπει να διοργανωθεί συνάντηση για πληροφόρηση των ΜΚΟ που 
ασχολούνται με το πρόβλημα της εμπορίας ανθρώπων σχετικά με τις 
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δραστηριότητες που προβλέπονται στο σχέδιο δράσης 2010-2012, τον 
τρόπο σχεδιασμού και υλοποίησής τους, όπως και ενημέρωση για το 
ύψος των κονδυλίων που θα δαπανηθούν για αυτές. 

β. Πρέπει να ετοιμαστούν πρωτόκολλα συνεργασίας που να ρυθμίζουν τη 
σχέση μεταξύ κρατικών υπηρεσιών και ΜΚΟ, καθώς και που να 
διασφαλίζουν πως όσοι προσφέρουν υπηρεσίες σε θύματα ακολουθούν 
συμφωνημένα επαγγελματικά πρότυπα.  Αυτό πρέπει να αποτελέσει 
προτεραιότητα δεδομένου ότι η προσφορά υπηρεσιών σε θύματα απαιτεί 
εξειδικευμένες γνώσεις και προσεγγίσεις. 

γ. Επιπρόσθετα, χρειάζεται να αναπτυχθεί συνεργασία σχετικών ΜΚΟ με 
υπηρεσίες του κράτους, με στόχο να διασφαλιστεί η πιο αποτελεσματική 
εφαρμογή του νόμου.  Είναι πολύ σημαντικό οι σχέσεις αυτές να 
διέπονται από πρωτόκολλα συνεργασίας, όπως προβλέπεται και από τα 
σχετικά άρθρα του νόμου.    

δ. Όσον αφορά στη θετική πλευρά, η νομοθεσία αναφέρεται τόσο στην 
εμπορία προσώπων όσο και στην εκμετάλλευση προσώπων που δεν 
αποτελούν συγχρόνως θύματα εμπορίας και δε διαχωρίζει μεταξύ του 
θύματος εμπορίας και του θύματος σεξουαλικής εκμετάλλευσης με τα 
ακόλουθα αποτελέσματα: 

i. Τα ίδια δικαιώματα αποδίδονται σε θύματα σεξουαλικής 
εκμετάλλευσης και σε θύματα εμπορίας προσώπων. 

ii. Η πρόνοια για τη μη απαίτηση ενισχυτικής μαρτυρίας ισχύει και για 
θύματα εκμετάλλευσης που δεν έχουν αναγνωριστεί συγχρόνως 
ως θύματα εμπορίας προσώπων. 

iii. Ενώ διαφέρει η ποινή που αντιστοιχεί στα δύο αδικήματα, δε 
διαφέρουν τα δικαιώματα που παρέχονται στο θύμα της κάθε 
περίπτωσης. 

ε. Την ίδια στιγμή παρουσιάζονται αδυναμίες στην εφαρμογή του νόμου, 
αφού η προσφορά υπηρεσιών στήριξης θυμάτων, που προβλέπεται από 
τα άρθρα 34-38, υστερεί.  Αυτό είναι εν μέρει αποτέλεσμα της μη 
δέσμευσης πόρων για την εφαρμογή του νόμου.  Είναι σημαντικό να 
δοθούν οι κατάλληλοι πόροι για την εφαρμογή του.  Αυτό πρέπει να 
συνδυαστεί με την παροχή εξειδικευμένης κατάρτισης στους 
επαγγελματίες και στις υπηρεσίες που καλούνται να υλοποιήσουν αυτό 
το νόμο, δηλαδή κατάρτιση σε αστυνομικούς, στο προσωπικό των 
ιατρικών και ψυχιατρικών υπηρεσιών, σε κοινωνικούς λειτουργούς, σε 
ενδιαφερόμενους δικηγόρους και ΜΚΟ.   

στ. Επιπρόσθετα, η Κυπριακή ∆ημοκρατία επέλεξε να ακολουθήσει τις 
ελάχιστες απαιτήσεις της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης.  Για 
παράδειγμα, η σύμβαση εισηγείται ένα ελάχιστο διάστημα περισυλλογής 
ενός μηνός, με στόχο όμως τα κράτη να υιοθετήσουν τελικά το διάστημα 
των τριών μηνών.  Θα ήταν σημαντικό να αναθεωρηθεί η περίοδος 
περισυλλογής, αφού το διάστημα του ενός μηνός δεν αποτελεί αρκετό 
χρόνο, για να διασφαλίζεται η βασική αποκατάσταση του θύματος. 

ζ. Είναι απαραίτητο να γίνουν εκστρατείες ενημέρωσης που να 
αποσκοπούν στην ευαισθητοποίηση του πληθυσμού σε θέματα που 
αφορούν στην εκμετάλλευση εργασίας και στη σεξουαλική εκμετάλλευση.   
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η. Πρέπει να διασφαλιστεί η ενημέρωση των θυμάτων σχετικά με τις 
επιλογές και τα δικαιώματά τους.  Επίσης, το θύμα πρέπει να λαμβάνει 
την κατάλληλη ενημέρωση σχετικά με την έκβαση της υπόθεσής του, 
όπως προβλέπεται από το άρθρο 40 του νόμου.  Συγχρόνως, μέρος της 
ενημέρωσης θα ήταν προτιμότερο να γίνεται από ΜΚΟ.  

θ. Πρέπει να δημιουργηθεί ένας κεντρικός μηχανισμός που να είναι 
υπεύθυνος για τη συστηματική συλλογή πληροφοριών.  Οι πληροφορίες 
αυτές πρέπει να είναι προσβάσιμες από όλους τους ενδιαφερόμενους 
φορείς. 

ι. Η οργάνωση “Index, Έρευνα και ∆ιάλογος” ιδρύθηκε το 2004 με σκοπό 
τη διεξαγωγή επιστημονικής έρευνας, την παρέμβαση στη διαμόρφωση 
πολιτικής και την ανάπτυξη προγραμμάτων με πολιτισμικά, κοινωνικά και 
πολιτικά θέματα που σχετίζονται με την ένταξη της Κύπρου στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και με την προσπάθεια επίλυσης του κυπριακού 
προβλήματος.  Η οργάνωση αυτή στοχεύει σε πρωτοβουλίες ανάπτυξης 
δεξιοτήτων που αποσκοπούν στην αναβάθμιση της δραστηριότητας των 
πολιτών και οργανισμών στις κοινότητές τους.  ∆ιαθέτει εκτενή εμπειρία 
στην υλοποίηση δράσεων, προγραμμάτων και έργων μέσω διεθνών 
εταιρικών σχέσεων και είναι ενεργό μέλος της ΜΚΟ Αναπτυξιακής 
Στρατηγικής στην Κύπρο και της πρωτοβουλίας ΜΚΟ για την 
αναθεώρηση του νομικού πλαισίου ΜΚΟ. 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της εξέτασης του υπό αναφορά θέματος η επιτροπή 
απέστειλε στις 9 Ιουνίου 2010 επιστολή προς το διευθυντή του Κυπριακού Οργανισμού 
Τουρισμού (ΚΟΤ), ζητώντας στατιστικά στοιχεία για τον αριθμό των κέντρων αναψυχής 
κατηγορίας “μπιραρία” που βρίσκονται σε λειτουργία τα τελευταία πέντε χρόνια. 

 Με επιστολή, ημερομηνίας 17 Ιουνίου 2010, ο αναπληρωτής γενικός διευθυντής 
του ΚΟΤ ενημέρωσε την επιτροπή ότι το 2005 λειτουργούσαν παγκύπρια 189 τέτοια 
κέντρα, το 2006 196, το 2007 195, το 2008 190, το 2009 189 και το 2010 182. 

 Υπό το φως της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιον της επιτροπής, καθώς και 
των στοιχείων και άλλων επεξηγήσεων που κατατέθηκαν από τους προσκεκλημένους, 
η επιτροπή διαμόρφωσε την άποψη ότι έχουν γίνει πολλά θετικά βήματα προς τη 
σωστή κατεύθυνση, μεταξύ των οποίων η ψήφιση του νόμου περί της Καταπολέμησης 
της Εμπορίας και της Εκμετάλλευσης Προσώπων και της Προστασίας των Θυμάτων 
[Ν.87(Ι)/2007], καθώς και ο περί της Σύμβασης του Συμβουλίου της Ευρώπης για τη 
∆ράση ενάντια στην Εμπορία Ανθρώπων (Κυρωτικός) Νόμος [Ν.38(ΙΙΙ)/2007].  Επίσης, 
συστάθηκε η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα που προβλέπει η σχετική νομοθεσία 
και έχει καταρτιστεί και εγκριθεί το νέο Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης 2010-2012, το οποίο 
αναθεωρεί το Εθνικό Σχέδιο ∆ράσης 2005 και αποσκοπεί στο να θέσει ένα συνολικό 
πλαίσιο για την αντιμετώπιση της εμπορίας προσώπων, θέτοντας πραγματικούς 
στόχους που καλύπτουν όλες τις πτυχές του προβλήματος και προωθώντας 
συγκεκριμένες δράσεις.  Περαιτέρω, η επιτροπή διαπιστώνει ότι έχει σημειωθεί 
αισθητή πρόοδος σε πολλούς τομείς του όλου ζητήματος, όπως το νέο καθεστώς βίζας 
καλλιτέχνιδων, η εφαρμογή της ενημερωτικής κάρτας στα σημεία εισόδου της χώρας, η 
εικοσιτετράωρη γραμμή βοήθειας, οι έλεγχοι που γίνονται από το Τμήμα Εργασίας του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων σε εργοδότες και προσωπικό στα 
κέντρα αναψυχής και η μείωση των κέντρων τύπου “καμπαρέ”, γεγονός το οποίο 
συμβάλλει θετικά στην πρόληψη και πάταξη του φαινομένου της εμπορίας και 
εκμετάλλευσης ατόμων. 



 197

 Με συγκεκριμένες ενέργειες όλων των εμπλεκόμενων φορέων έχουν επιτευχθεί 
διεθνείς θετικές αξιολογήσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας για το όλο θέμα.  Στις 
τελευταίες σχετικές εκθέσεις που έχουν εκπονηθεί διαφαίνεται καθαρά ότι η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει εξαιρεθεί από τη μαύρη λίστα στην οποία κατατασσόταν από τις 
διεθνείς αρχές τα προηγούμενα έτη.  

 Από την όλη συζήτηση η επιτροπή κρίνει ότι υπάρχει πολλή δουλειά ακόμα, η 
οποία πρέπει να προωθηθεί από όλους τους αρμόδιους φορείς, και διαπιστώνεται 
επίσης ότι δεν υπάρχει ο αναγκαίος συντονισμός των κρατικών φορέων μεταξύ τους, 
αλλά και μεταξύ αυτών και των ΜΚΟ, ενώ παρουσιάζονται παράλληλα διαφορετικές 
αντιλήψεις και μεταξύ των ίδιων των ΜΚΟ.  

 Η επιτροπή διαπιστώνει από την εκτεταμένη συζήτηση που διεξήχθη ενώπιόν 
της ότι πρέπει να υπάρξει πλήρης συντονισμός όλων των αρμόδιων φορέων και για το 
σκοπό αυτό απαιτείται να ληφθούν πρακτικά μέτρα. 

 Υπό το φως όλων των πιο πάνω, η επιτροπή ομόφωνα κατέληξε στις 
ακόλουθες εισηγήσεις:    

1. Θα πρέπει να εξευρεθούν τρόποι από τους αρμόδιους φορείς, ώστε να 
ελέγχονται οι αδήλωτοι εργαζόμενοι, κυρίως αλλοδαποί που προέρχονται από 
τρίτες χώρες, ως μέτρο για τη μείωση της εργασιακής εκμετάλλευσης. 

2. Οι αστυνομικοί έλεγχοι στα σημεία εισόδου στην Κυπριακή ∆ημοκρατία και στην 
Πράσινη Γραμμή θα πρέπει να αυξηθούν με στόχο τον εντοπισμό 
λαθρομεταναστών, οι οποίοι αποτελούν την κύρια ομάδα θυμάτων 
εκμετάλλευσης στην εργασία. 

3. Το Τμήμα Εργασίας πρέπει να αυξήσει τους ελέγχους σε εργοδότες που 
απασχολούν προσωπικό σε κέντρα αναψυχής, μουσικοχορευτικά κέντρα και 
καμπαρέ. 

4. Οι αρμόδιοι φορείς πρέπει να ενημερώνουν καλύτερα στα σημεία εισόδου της 
χώρας τους αλλοδαπούς τόσο για τα δικαιώματά τους όσο και για την 
πιθανότητα αυτοί να πέσουν θύματα εκμετάλλευσης, καθώς επίσης να τους 
ενημερώνουν σε ποιες υπηρεσίες θα μπορούν να απευθύνονται, όταν έχουν 
υποψίες ότι τυγχάνουν εκμετάλλευσης. 

5.  Η αναγνώριση των θυμάτων δεν πρέπει να γίνεται μόνο από την αστυνομία, 
αλλά σε συνεργασία με λειτουργούς των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας και 
με τη βοήθεια ειδικευμένων ψυχολόγων, ώστε να παρέχεται αμέσως 
ψυχολογική στήριξη στα θύματα. 

6.  Οι λειτουργοί των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας πρέπει να στηρίζουν τα 
θύματα σε εικοσιτετράωρη βάση, κυρίως αυτά που φιλοξενούνται στο 
καταφύγιο. 

7.  Η Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα πρέπει να εφαρμόσει δράσεις που να 
αφορούν την αποκατάσταση των θυμάτων και να δημιουργήσει νέα 
προγράμματα επανένταξης των θυμάτων αυτών.  Παράλληλα, η Πολυθεματική 
Συντονιστική Ομάδα σε συνεργασία με το Τμήμα Εργασίας και τους ΜΚΟ που 
ασχολούνται με το φαινόμενο αυτό θα πρέπει να μεριμνήσουν για τη γρήγορη 
εξεύρεση εργασίας στα θύματα. 

8. Θα πρέπει να παρέχονται μαθήματα εκμάθησης της ελληνικής γλώσσας 
αμέσως στα θύματα, ώστε να διευκολύνεται η γρήγορη ένταξή τους στην 
εργασιακή αγορά. 



 198

9. Θα πρέπει να αυξηθούν τα επιδόματα προς τα θύματα που παραχωρούν οι 
Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας και να τους καταβάλλονται αμέσως μόλις τα 
θύματα αναγνωριστούν ως τέτοια. 

10. Θα πρέπει πρόσθετα, αμέσως μόλις ένα θύμα αναγνωριστεί ως τέτοιο, να του 
παρέχεται κάρτα νοσηλείας. 

11. Το Υπουργείο Εσωτερικών, ως ο συντονιστικός φορέας, πρέπει να εφαρμόσει 
μνημόνια συνεργασίας με ΜΚΟ που ασχολούνται με το όλο ζήτημα και να 
διευρύνει την Πολυθεματική Συντονιστική Ομάδα  με εκπροσώπηση αυτών των 
ΜΚΟ σε αυτή. 

12. Θα πρέπει να δημιουργηθεί φορέας ο οποίος θα αξιολογεί σε τακτά χρονικά 
διαστήματα το σχέδιο δράσης, καθώς και τις νέες δράσεις που θα 
δημιουργηθούν. 

13. Απαιτείται μεγαλύτερη στελέχωση όλων των αρμόδιων υπηρεσιών και κυρίως 
του Γραφείου Καταπολέμησης Εμπορίας Προσώπων Τμήμα Γ΄ του Αρχηγείου 
Αστυνομίας.  

14. Θα πρέπει να υπάρξει καλύτερος συντονισμός μεταξύ των κρατικών υπηρεσιών 
και των εθελοντικών οργανώσεων στην κοινή προσπάθεια για πάταξη του 
φαινομένου. 

15. Η πολιτεία θα πρέπει να εκπαιδεύσει όλους τους λειτουργούς των αρμόδιων 
φορέων με σεμινάρια και γενικά με εκπαιδευτικά προγράμματα, με σκοπό τη 
μεγαλύτερη δυνατή πρόοδο στην πρόληψη και καταστολή του φαινομένου και 
την καλύτερη παροχή βοήθειας προς τα θύματα. 

16. Οι δημόσιοι κατήγοροι και οι δικαστές θα πρέπει να τύχουν εκπαίδευσης, ώστε 
να αυξηθούν οι καταδίκες κατηγορουμένων για σχετικά αδικήματα. 

17. Η αστυνομία σε συνεργασία με τους δημόσιους κατήγορους και με τη βοήθεια 
ψυχολόγων οφείλουν να προετοιμάζουν σωστότερα τα θύματα μάρτυρες, με 
στόχο αυτά να παρουσιάζονται στα δικαστήρια ως ικανοί μάρτυρες. 

18. Θα πρέπει να αναπτυχθεί διεθνής συνεργασία για τον καλύτερο συντονισμό 
στην πρόληψη και πάταξη του φαινομένου.  

19. Το Υπουργικό Συμβούλιο θα πρέπει με απόφασή του να αναθεωρήσει τις 
διαδικασίες παροχή άδειας οικιακών βοηθών, διότι αυτή η ομάδα εργαζομένων 
καθίσταται εύκολα θύμα εκμετάλλευσης στην εργασία. 

20. Τα δικαστήρια θα πρέπει να εκδικάζουν υποθέσεις εκμετάλλευσης ατόμων 
σύντομα και οι δίκες πρέπει να γίνονται κεκλεισμένων των θυρών για 
μεγαλύτερη ασφάλεια των θυμάτων και για να αποφεύγεται η εγκατάλειψη της  
χώρας από τον μάρτυρα θύμα.  

21. Θα πρέπει να θεσπιστούν αμέσως κανονισμοί που προνοούν για τη λειτουργία 
του καταφυγίου και το κράτος θα πρέπει να παρέχει χορηγίες σε ΜΚΟ που 
επιθυμούν να λειτουργήσουν και αυτές σχετικά καταφύγια. 

22. Τα ΜΜΕ πρέπει να αφυπνιστούν και να συμβάλουν με φιλμάκια και 
διαφημιστικά σποτ στην πληροφόρηση και ευαισθητοποίηση του κοινού για το 
έγκλημα της εμπορίας και εκμετάλλευσης ατόμων. 

 Τέλος, η επιτροπή καταθέτει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια, στην 
οποία εκφράζει τις θέσεις και τις εισηγήσεις της.  Εκφράζει επίσης την πρόθεσή της να  
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παρακολουθεί το όλο ζήτημα και να συμβάλει μέσα από τις αρμοδιότητές της σε 
συνεργασία με όλους τους αρμόδιους φορείς στην πάταξη του σοβαρού αυτού 
εγκλήματος. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου 
∆ιοικήσεως για το θέμα «Έκθεση της Αρχής Ισότητας αναφορικά με δυσμενή 
μεταχείριση υποψηφίου με ειδικές ανάγκες στον τομέα της πρόσβασης σε 

θέσεις εργασίας του δημόσιου τομέα (αρ. φακ. 37/2008)» 

Παρόντες: 

 Ρίκκος Ερωτοκρίτου, πρόεδρος   Πανίκκος Σταυριανός 

 Φειδίας Σαρίκας    Χρήστος Πουργουρίδης 

 Γιαννάκης Θωμά    Ανδρέας Θεμιστοκλέους 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
μελέτησε το πιο πάνω θέμα, το οποίο ενέγραψε η ίδια ως αυτεπάγγελτο, σε συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 11ης ∆εκεμβρίου 2008 και 24ης 
Μαρτίου 2011.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, ο 
διευθυντής Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ), της 
Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ) και του Παγκύπριου 
Συνδέσμου για τη ∆υσλεξία, που εκπροσωπούσε και άτομα με ∆ΕΠ-Υ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
εξέτασε την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως η οποία αφορά παράπονο που 
υποβλήθηκε στο γραφείο της με επιστολή, σύμφωνα πάντα με όσα αναφέρονται στην 
έκθεσή της, από τον κ. Γρηγόρη Γρηγορίου στις 20 Μαΐου 2008, ο οποίος υπέβαλε 
καταγγελία υποστηρίζοντας ότι κατά τη διεξαγωγή των γραπτών εξετάσεων που 
γίνονται για σκοπούς διορισμού σε θέσεις στη δημόσια υπηρεσία τα άτομα με 
αναπηρία βρίσκονται σε δυσμενέστερη θέση σε σύγκριση με τους υπόλοιπους 
υποψηφίους και αυτό συμβαίνει, επειδή δε λαμβάνονται ικανοποιητικά αντισταθμιστικά 
της αναπηρίας τους μέτρα.  Ο κ. Γρηγορίου έθεσε υπόψη της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
ότι η όρασή του και στους δύο οφθαλμούς είναι μικρότερη από το ένα δέκατο λόγω 
οπτικής ατροφίας και νυσταγμού και ότι παρακάθισε τον Οκτώβριο του 2007 στη 
γραπτή εξέταση που είχε διεξαχθεί δυνάμει των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για 
∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 1998 έως 2006, προκειμένου να 
διεκδικήσει θέση της οποίας η αρχική κλίμακα δεν υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του 
κυβερνητικού μισθολογίου.  Ο κ. Γρηγορίου υποστήριξε ότι, λόγω της αναπηρίας του, 
με το να συγκρίνεται με βάση το βαθμό που εξασφάλισε στις γραπτές εξετάσεις 
(βαθμός 55,56 με ανώτατο το 100) με τους υπόλοιπους υποψηφίους που δεν είναι 
άτομα με αναπηρία τίθεται σε δυσμενέστερη θέση και εκτός συναγωνισμού. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως διαπίστωσε μετά από έρευνα ότι ο κ. Γρηγορίου 
υπέβαλε αίτημα στην αρμόδια ειδική επιτροπή για τη διεξαγωγή των εξετάσεων όπως 
του δοθούν ορισμένες διευκολύνσεις στη διάρκεια της εξέτασης λόγω της μειωμένης 
του όρασης και είχε κατ’ ιδίαν συνάντηση με τον προεδρεύοντα της ειδικής επιτροπής, 
όπου και συζήτησε το θέμα των διευκολύνσεων. 
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 Η ειδική επιτροπή αποφάσισε να του δοθούν οι πιο κάτω διευκολύνσεις: 

1. Τα εξεταστικά δοκίμια για όλα τα θέματα να είναι σε μεγέθυνση γραμματοσειράς 
16. 

2. Να του επιτραπεί να χρησιμοποιήσει ηλεκτρονικό υπολογιστή του εξεταστικού 
κέντρου, τόσο στο θέμα των ελληνικών όσο και στο θέμα των αγγλικών. 

3. Να του παραχωρηθούν οι υπηρεσίες μεταγραφέα για τη μεταφορά των 
απαντήσεών του στο ειδικό τετράδιο της εξέτασης στα ελληνικά και στα αγγλικά 
και να του παραχωρηθούν οι υπηρεσίες μεταγραφέα για τη μεταφορά της 
απάντησης στο ειδικό απαντητικό φύλλο στα θέματα γενικού ενδιαφέροντος και 
αριθμητικού/λογικού συλλογισμού. 

4. Να του δοθεί παράταση χρόνου τριάντα λεπτών. 

 Ο κ. Γρηγορίου ισχυρίστηκε ότι η παράταση χρόνου των τριάντα λεπτών δεν 
επαρκούσε ως αντισταθμιστικό μέτρο της μειωμένης του όρασης. 

 Η ειδική επιτροπή υποστήριξε ότι η παράταση χρόνου των τριάντα λεπτών 
αποφασίστηκε κατ’ αναλογία με την πρακτική που ακολουθείται στις παγκύπριες 
εξετάσεις για τα ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της Κύπρου και της 
Ελλάδας, εφόσον άτομα με ειδικές ανάγκες το ζητήσουν και νοουμένου ότι 
υποστηρίξουν μια τέτοια αίτηση με τα αναγκαία πιστοποιητικά/δικαιολογητικά. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως κατέληξε μετά από έρευνα ότι είναι παρακινδυνευμένο 
η ειδική επιτροπή να ακολουθεί τη ρύθμιση της πρόνοιας του άρθρου 22(5) του περί 
της ∆ιεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων Νόμου, η ορθότητα της οποίας έχει 
αμφισβητηθεί από οργανωμένους φορείς παιδιών με ειδικές ανάγκες με κύριο 
επιχείρημα ότι ανάλογα με τη φύση και το βαθμό της αναπηρίας ή μαθησιακής 
δυσκολίας ενός μαθητή μπορεί να απαιτείται πέραν των τριάντα λεπτών χρόνος 
παράτασης της γραπτής εξέτασης.  Στον πιο πάνω νόμο έχει θεσμοθετηθεί διαδικασία 
παροχής διευκολύνσεων στη διάρκεια των εισαγωγικών γραπτών εξετάσεων για τους 
υποψηφίους που είναι άτομα με ειδικές ανάγκες και έχει ανατεθεί σε επιτροπή η 
επιλογή των διευκολύνσεων που θα δοθούν, ανάλογα με την περίπτωση.  Η 
επίτροπος επισημαίνει ότι αντίστοιχη πρόνοια δεν περιέχεται στον περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο. 

 Από την έρευνα διαπιστώθηκε ότι ο χρόνος παράτασης που δόθηκε στον κ. 
Γρηγορίου αφαιρέθηκε από το χρόνο του διαλείμματος. 

 Περαιτέρω, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως στην έκθεσή της, απόσπασμα της οποίας 
παρατίθεται στο παράρτημα που επισυνάπτεται στην παρούσα έκθεση, αναφέρθηκε 
σε δύο αποφάσεις του ∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων από τις οποίες εξάγονται 
δύο αρχές για την αποδοχή της συμφωνίας θετικών μέτρων με το δίκαιο της Ένωσης.  
Σε εθνικό επίπεδο η απαγόρευση των διακρίσεων σε βάρος των ατόμων με αναπηρία 
στον τομέα της απασχόλησης θεσμοθετήθηκε με τους περί Ατόμων με Αναπηρία 
Νόμους του 2000 έως 2007. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως κατέληξε ότι ο κ. Γρηγορίου είχε το δικαίωμα για 
εύλογες προσαρμογές/διευκολύνσεις στη γραπτή εξέταση που παρακάθισε, 
προκειμένου να εξασφαλίσει ισότητα στο σημείο εκκίνησης για τη διεκδίκηση μιας 
επαγγελματικής θέσης στη δημόσια υπηρεσία.  Η ειδική επιτροπή ανταποκρίθηκε μεν 
θετικά, αλλά οι διευκολύνσεις που δόθηκαν στον κ. Γρηγορίου δεν ήταν στο σύνολό 
τους ικανοποιητικές για την επίτευξη του επιδιωκόμενου σκοπού, αυτού της διάπλασης 
συνθηκών πραγματικής ισότητας.  Περαιτέρω, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως τονίζει ότι οι 
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διευκολύνσεις υπέρ ατόμων με αναπηρία επιβάλλεται να ρυθμιστούν νομοθετικά με 
σχετικές προσθήκες στον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία Νόμο και έως ότου αυτό ρυθμιστεί πρέπει η ειδική επιτροπή σε κάθε 
περίπτωση υποψηφίου με ειδικές ανάγκες που αιτείται διευκολύνσεις να 
συμβουλεύεται την ΚΥΣΟΑ πριν από τη λήψη σχετικής απόφασης, ώστε να 
διασφαλίζεται η καλύτερη δυνατή επιλογή των αντισταθμιστικών της αναπηρίας του 
μέτρων. 

 Εισάγοντας το θέμα ο πρόεδρος της επιτροπής βουλευτής κ. Ρίκκος 
Ερωτοκρίτου ανέφερε ότι η έκθεση της Αρχής Ισότητας εκπονήθηκε κατόπιν 
παραπόνου που υπέβαλε στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως ο κ. Γρηγόρης Γρηγορίου, ο 
οποίος πάσχει από μειωμένη όραση και στους δύο οφθαλμούς λόγω οπτικής ατροφίας 
και νυσταγμού και για το λόγο αυτό θεωρείται άτομο με ειδικές ανάγκες.  Ο κ. 
Γρηγορίου παρακάθισε τον Οκτώβριο του 2007 σε γραπτή εξέταση, προκειμένου να 
διεκδικήσει θέση εργασίας στο δημόσιο τομέα, και όπως ο κ. Γρηγορίου υποστήριξε, 
λόγω της αναπηρίας του, με το να συγκρίνεται με βάση το βαθμό που εξασφάλισε στις 
γραπτές εξετάσεις (βαθμός 55,56 με ανώτατο το 100) με τους υπόλοιπους 
υποψηφίους που δεν είναι άτομα με αναπηρία τίθεται σε δυσμενέστερη θέση και εκτός 
συναγωνισμού. 

 Όπως ανέφερε ο πρόεδρος της επιτροπής, η έκθεση της Αρχής Ισότητας ανοίγει 
το τεράστιο κεφάλαιο της ίσης μεταχείρισης σε τέτοιου είδους εξετάσεις ή διαδικασίες 
υποψηφίων οι οποίοι θεωρούνται άτομα με ειδικές ανάγκες.   

 Σύμφωνα με σωρεία αποφάσεων του Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων, έχει καθιερωθεί ότι η ίση μεταχείριση υπάρχει πάντα μεταξύ ίσων.  
∆ιαλαμβάνεται ακριβώς η υποχρεωτική διαφορετική αντιμετώπιση των άνισων σε 
σχέση με τους ίσους, δηλαδή εκείνων που λόγω κάποιων προβλημάτων υγείας που 
αντιμετωπίζουν πρέπει να τους δίνεται η δυνατότητα, αλλά και τα μέσα να μπορούν να 
διαγωνιστούν επί ίσοις όροις.   

 Περαιτέρω, τόνισε ο ίδιος, η έννοια της φράσης “επί ίσοις όροις” στη δημοκρατία 
σημαίνει ότι ο καθένας πρέπει να ασκεί το δικαίωμά του και, όταν κάποιος δεν μπορεί 
να το ασκήσει, τότε πρέπει να του παρέχεται βοήθεια, για να το ασκήσει τελικά. 

 Τέλος, ο πρόεδρος της επιτροπής διευκρίνισε ότι η εξέταση του θέματος δεν 
έχει στόχο να εξασφαλίσει οποιοδήποτε προνομιακό καθεστώς αυτών των ατόμων σε 
βάρος των υπολοίπων και υπογράμμισε σε όλους ότι η επιτροπή θεωρεί ότι είναι 
παντελώς απαράδεκτο μέσα στη σύγχρονη ευρωπαϊκή κοινωνία της Κύπρου του 2011 
να μην έχουν φροντίσει οι αρμόδιοι τέτοιου είδους ζητήματα, ώστε να μη φαίνεται ότι τα 
άτομα με αναπηρίες βρίσκονται σε ένα καθεστώς το οποίο λειτουργεί ανάλογα με τον 
πατριωτισμό ή τη φυγοπονία ή τον ανθρωπισμό του εκάστοτε επικεφαλής, στη 
συγκεκριμένη περίπτωση. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως και εκπρόσωποι του γραφείου της ανέφεραν ενώπιον 
της επιτροπής ότι με την υποβολή του σχετικού παραπόνου που υποβλήθηκε από τον 
κ. Γρηγόρη Γρηγορίου και με την έρευνα που διεξήγαγαν διαπίστωσαν ότι ο νόμος περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία, που ρυθμίζει τον 
τρόπο εισδοχής σε πολλές θέσεις εργασίας στη δημόσια υπηρεσία, παρουσιάζει κενό 
και δεν προβλέπει τη δυνατότητα λήψης αντισταθμιστικών της μειονεκτικής θέσης των 
ατόμων με αναπηρία μέτρων, ώστε να μπορούν σε ισότιμη βάση να συμμετέχουν στις 
γραπτές εξετάσεις.  Το κενό αυτό πρέπει να πληρωθεί, ώστε η νομοθεσία να 
συμβαδίζει και με τη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία, αλλά και με το νόμο που ρυθμίζει 
θέματα των ατόμων με αναπηρία.  Τα μέτρα που πρέπει να ληφθούν πρέπει να 
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αφορούν και τα δυσλεκτικά άτομα τα οποία προχωρούν σε διαδικασίες εισδοχής σε 
θέσεις εργασίας.  Για τα πιο πάνω άτομα το Γραφείο του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως 
εκπόνησε δύο εκθέσεις, με τις οποίες εντοπίστηκαν αδυναμίες στην κείμενη νομοθεσία.  
Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ανταποκρίθηκε θετικά στις δύο εκθέσεις και 
προχώρησε σε μερικές τροποποιήσεις στη σχετική νομοθεσία, οι οποίες όμως 
κρίνονται από την Επίτροπο ∆ιοικήσεως όχι απόλυτα ικανοποιητικές.   

 Σύμφωνα με την Επίτροπο ∆ιοικήσεως, πολλές υπηρεσίες του κράτους δεν 
αναγνωρίζουν ότι ένα δυσλεκτικό άτομο ανήκει στα άτομα με αναπηρία, όσον αφορά 
την εφαρμογή των κειμένων νομοθεσιών από αυτές.  Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως τόνισε 
ότι και μέσα από την έκθεσή της εξάγεται η θέση του γραφείου της πως το όλο ζήτημα 
πρέπει να ρυθμιστεί νομοθετικά και όλες οι διευκολύνσεις που δίνονται στους 
υποψηφίους με αναπηρία πρέπει να αποφασίζονται σε συνεργασία με ειδικούς και 
ανάλογα για κάθε περίπτωση.  Η επίτροπος επικεντρώθηκε στο πρόβλημα της 
σύστασης της πολυθεματικής ομάδας που αξιολογεί τα άτομα με αναπηρία, τονίζοντας 
ότι αυτή, αν και ρυθμίζεται η λειτουργία της νομοθετικά, δε συστήνεται συνήθως και 
αυτό αποτελεί σοβαρό πρόβλημα.  Πρέπει, τόνισε, να θεσμοθετηθεί επίσης και το 
εγχειρίδιο διεθνούς ταξινόμησης για τους αναπήρους που προβλέπεται από το ∆ιεθνή 
Οργανισμό Υγείας, το οποίο θα γνωστοποιεί στον κάθε ανάπηρο πού βρίσκεται και 
πώς κινείται.   

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως τόνισε ότι δεν πρέπει να διευρυνθεί η σύσταση της 
πολυθεματικής ομάδας, αλλά πρέπει το κράτος να τροποποιήσει τη σχετική νομοθεσία.   

 Τέλος, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, σχολιάζοντας 
το γεγονός ότι εκκρεμεί στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων νομοσχέδιο που περιέχει πρόνοιες για ρύθμιση θεμάτων των αναπήρων, 
αλλά προβλέπει και την ποσόστωση ως δικαίωμα για εισδοχή στη δημόσια υπηρεσία, 
υπογράμμισε ότι αυτές οι εξελίξεις είναι θετικές, το νομοσχέδιο έχει κοινωνικό 
χαρακτήρα, αλλά δήλωσε πως, αν τεθεί θέμα συνταγματικότητας, ίσως θα έπρεπε 
πρώτα να τροποποιηθούν σχετικές πρόνοιες του συντάγματος, όπως έχουν ήδη 
πράξει σε ανάλογες περιπτώσεις άλλα κράτη.  Βέβαια, τόνισε ότι στην Κυπριακή 
∆ημοκρατία υπάρχουν αντιδράσεις σε μια πιθανή τροποποίηση του συντάγματος και 
κυρίως του άρθρου 28. 

 Σύμφωνα με τις εισηγήσεις και θέσεις του Παγκύπριου Συνδέσμου για τη 
∆υσλεξία και της ΚΥΣΟΑ, οι οποίες κατατέθηκαν γραπτώς ενώπιον της επιτροπής και 
των αρμόδιων φορέων που παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής και έτυχαν 
διεξοδικής ανάλυσης και μελέτης, αναφέρονται τα ακόλουθα: 

Εισηγήσεις του Παγκύπριου Συνδέσμου για τη ∆υσλεξία: 

1. Ο περί Αγωγής και Εκπαίδευσης Παιδιών με Ειδικές Ανάγκες Νόμος 
113(Ι)/99 

 Ο πιο πάνω νόμος πρέπει να αναφέρεται στα “άτομα με ειδικές ανάγκες”, 
δηλαδή πρέπει να μετονομασθεί σε «Νόμος περί Αγωγής και Εκπαίδευσης 
Ατόμων με Ειδικές Ανάγκες».  Οι λόγοι που ωθούν στην εισήγηση αυτή είναι ότι 
τα παιδιά με ειδικές ανάγκες ενηλικιώνονται κατά τη διάρκεια της εκπαίδευσής 
τους, καθώς και το γεγονός ότι η ειδική μαθησιακή δυσκολία/δυσλεξία και άλλες 
αναπτυξιακές διαταραχές είναι εγγενείς καταστάσεις που διατηρούνται καθ’ όλη 
τη διάρκεια της ζωής.  Επιπλέον, η εκπαίδευση, το αντικείμενο του νόμου, στη 
σημερινή κοινωνία είναι αναγκαία διά βίου. 

2. Νόμος 127(Ι)/2000, που προνοεί για τα άτομα με αναπηρίες  
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 Στο νόμο αυτό ο ορισμός “αναπηρία” πρέπει να τροποποιηθεί ως εξής:  
«“Αναπηρία” σε σχέση με άτομο σημαίνει οποιασδήποτε μορφής ανεπάρκεια ή 
μειονεξία η οποία προκαλεί μόνιμο ή απροσδιόριστης διάρκειας σωματικό, 
διανοητικό ή ψυχικό περιορισμό στο άτομο που, λαμβάνοντας υπόψη το 
ιστορικό και άλλα προσωπικά στοιχεία του εν λόγω ατόμου, μειώνει ουσιωδώς ή 
αποκλείει τη δυνατότητα εκτέλεσης μιας ή περισσότερων δραστηριοτήτων ή 
λειτουργιών που θεωρούνται φυσιολογικές και ουσιώδεις για την ποιότητα ζωής 
κάθε ατόμου της ίδιας ηλικίας που δεν έχει τέτοια ανεπάρκεια ή μειονεξία.».  Η 
συμπλήρωση της λέξης “καθημερινών” στηρίζεται στον ορισμό που δίνεται από 
το disability discrimination. 

3. Νόμοι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας του 1990 έως 2006 

 Στο νόμο να διαφοροποιηθεί ο ορισμός ως εξής: «“άτομο με αναπηρία” σημαίνει 
άτομο το οποίο εκ γενετής ή λόγω γεγονότος που του συνέβη πριν 
συμπληρώσει το 65ο έτος της ηλικίας του παρουσιάζει οποιασδήποτε μορφής 
ανεπάρκεια ή μειονεξία η οποία προκαλεί μόνιμο ή απροσδιόριστης διάρκειας 
σωματικό, διανοητικό ή ψυχικό περιορισμό σ’ αυτό και η οποία, λαμβάνοντας 
υπόψη το ιστορικό και άλλα προσωπικά στοιχεία του εν λόγω ατόμου, μειώνει 
ουσιωδώς ή αποκλείει τη δυνατότητα εκτέλεσης μιας ή περισσότερων 
δραστηριοτήτων ή λειτουργιών που θεωρούνται φυσιολογικές και ουσιώδεις για 
την ποιότητα ζωής κάθε ατόμου της ίδιας ηλικίας που δεν έχει τέτοια ανεπάρκεια 
ή μειονεξία.». 

 Η σχετική νομοθεσία περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια 
Υπηρεσία έχει ως βασική προϋπόθεση ότι η βαρύτητα των αποτελεσμάτων των 
γραπτών εξετάσεων αποτελεί το 80% των κριτηρίων στην τελική απόφαση.  
∆ηλαδή, έστω και αν ένας υποψήφιος έχει τα προσόντα για τη συγκεκριμένη 
θέση στο δημόσιο, τα πάντα κρίνονται στην επίδοση του υποψηφίου στη 
συγκεκριμένη γραπτή εξέταση.   

 Το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων γνωμοδότησε στην 
υπόθεση Thlimmenos Vs Greece ότι η αρχή της ίσης μεταχείρισης μπορεί να 
σημαίνει την ίση μεταχείριση των ίσων και τη διαφορετική μεταχείριση των 
άνισων.  Συγκεκριμένα, απόσπασμα από την έκθεση της Αρχής Ισότητας 
αναφέρει: «το δικαίωμα της μη διάκρισης [...] παραβιάζεται και όταν τα κράτη 
χωρίς μια αντικειμενική και λογική εξήγηση αδυνατούν να διαφοροποιήσουν τη 
μεταχείριση εκείνων των ατόμων τα οποία βρίσκονται σε διαφορετική βάση από 
τους υπολοίπους». 

 Ο σύνδεσμος υποστηρίζει ότι σε περιπτώσεις υποψηφίων με ειδικές ανάγκες 
ή/και αναπηρία για τη δημόσια υπηρεσία πρέπει η προϋπόθεση αυτή (80%) να 
διαφοροποιηθεί, για το λόγο ότι άτομα με σοβαρές δυσχέρειες διαχείρισης του 
γραπτού λόγου αποκλείονται εξαρχής από τη διεκδίκηση θέσης στη δημόσια 
υπηρεσία.  Επίσης, ο σύνδεσμος παρακαλεί όπως τεθεί ενώπιον 
διεπιστημονικής επιτροπής και της Αρχής Ισότητας το όλο ζήτημα περί της 
βαρύτητας του 80% στη γραπτή εξέταση για την τελική απόφαση.  Όντως, 
ασκείται δυσμενής διάκριση ακόμη και σε περιπτώσεις που παραχωρούνται οι 
διευκολύνσεις κατά τη γραπτή εξέταση. 

4. Νόμος 8/91, που ενοποιεί τους περί ∆ημοσίων Βοηθημάτων και 
Υπηρεσιών Νόμους 

 Στο νόμο αυτό ο όρος “ανάπηρος” πρέπει να αντικατασταθεί με τον όρο “άτομο 
με αναπηρία”, του οποίου η επεξήγηση να έχει ως ακολούθως:  «“άτομο με 
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αναπηρία” σημαίνει άτομο το οποίο εκ γενετής ή λόγω γεγονότος που του 
συνέβη πριν συμπληρώσει το 65ο έτος της ηλικίας του παρουσιάζει 
οποιασδήποτε μορφής ανεπάρκεια ή μειονεξία η οποία προκαλεί μόνιμο ή 
απροσδιόριστης διάρκειας σωματικό, διανοητικό ή ψυχικό περιορισμό σ’ αυτό 
και η οποία, λαμβάνοντας υπόψη το ιστορικό και άλλα προσωπικά στοιχεία του 
εν λόγω ατόμου, μειώνει ουσιωδώς ή αποκλείει τη δυνατότητα εκτέλεσης μιας ή 
περισσότερων δραστηριοτήτων ή λειτουργιών που θεωρούνται φυσιολογικές και 
ουσιώδεις για την ποιότητα ζωής κάθε ατόμου της ίδιας ηλικίας που δεν έχει 
τέτοια ανεπάρκεια ή μειονεξία.». 

5. Οι περί παροχής Ειδικών Χορηγιών Νόμοι  

 Στη σχετική νομοθεσία, ενώ υπάρχει η πρόνοια ειδικής επιπρόσθετης παροχής 
φοιτητικής χορηγίας για άτομα που βιώνουν προβλήματα όρασης (τυφλοί), δε 
συμπεριλαμβάνονται ειδικές διατάξεις για άτομα με ειδική μαθησιακή 
δυσκολία/δυσλεξία, με αποτέλεσμα να ασκείται δυσμενής διάκριση μεταξύ των 
ατόμων με ειδικές ανάγκες. 

6. ∆ημιουργία ανεξάρτητων κέντρων αξιολόγησης και αποκατάστασης 
ειδικών μαθησιακών δυσκολιών  

 Η δημιουργία των κέντρων αυτών θα επιλύσει σε μεγάλο βαθμό τις δυσκολίες 
που υπάρχουν σήμερα σε όλο το φάσμα της κοινωνικής ζωής σχετικά με την 
αντιμετώπιση των ατόμων με ειδική μαθησιακή δυσκολία/δυσλεξία με 
αποτέλεσμα τη δυσμενή διάκριση εις βάρος τους σε πολλά επίπεδα.   

 Η ιδέα αυτή πηγάζει και από τις πρόσφατες εξαγγελίες της Υπουργού Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, σύμφωνα με τις οποίες κατά το 2009 
εγκαθιδρύεται μια νέα διοικητική δομή στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, το Τμήμα Κοινωνικής Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες, το 
οποίο «θα δώσει μια καινούρια ώθηση και θα εφαρμόσει πολιτικές και δράσεις 
μέσα από μια πιο σύγχρονη προσέγγιση στα θέματα των αναπήρων, αφού θα 
είναι ο κεντρικός φορέας για τη διαμόρφωση, το συντονισμό, την 
παρακολούθηση και τον έλεγχο των πολιτικών για τα άτομα με αναπηρίες, με τη 
συνεργασία των συναρμόδιων υπουργείων, καθώς και του κοινωνικού εταίρου, 
της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων».   

 Με βάση τα πιο πάνω, πρέπει να αναγνωριστεί το δικαίωμα της συμμετοχής του 
συνδέσμου ο οποίος διαχειρίζεται άτομα με ειδική μαθησιακή δυσκολία στην όλη 
διαδικασία. 

Εισηγήσεις της Κυπριακής Συνομοσπονδίας Οργανώσεων Αναπήρων (ΚΥΣΟΑ): 

1. ∆ιεξαγωγή των εξετάσεων σε κατάλληλους χώρους (ισόπεδη είσοδος και 
ευρύτητα των χώρων διεξαγωγής των εξετάσεων, προσβάσιμοι χώροι υγιεινής, 
κατάλληλος φωτισμός, ήσυχο περιβάλλον και κατάλληλες συνθήκες διεξαγωγής 
των εξετάσεων γενικά). 

2. Ελεύθερη και απρόσκοπτη πρόσβαση στα ίδια τα δοκίμια ή άλλα γραπτά 
κείμενα των εξετάσεων με τη διάθεση κατάλληλα εκπαιδευμένου προσωπικού 
που κατέχει τη νοηματική γλώσσα ή τη γραφή Μπράιγ και άλλες ειδικές 
μεθόδους και τεχνικές για τα άτομα με αναπηρίες (μεταγραφή/μετατροπή του 
υλικού των εξετάσεων και διάθεσή του στα άτομα με αναπηρίες σε προσβάσιμη 
γι’ αυτά μορφή). 
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3. Κατάλληλες τροποποιήσεις στη μορφή και τον τρόπο διεξαγωγής των 
εξετάσεων, όπως από γραπτά σε προφορικά ή αντίστροφα, ώστε να υπάρχει 
δηλαδή εκ των προτέρων στη διάθεση των υποψηφίων γραπτό δοκίμιο σε 
αντικατάσταση προφορικής συνέντευξης ενώπιον της εκάστοτε επιτροπής, 
συμμετοχή σε ατομική και όχι ομαδική προφορική συνέντευξη κ.λπ. 

4. Χρήση κατά τη διάρκεια των εξετάσεων οποιωνδήποτε ειδικών μέσων και 
βοηθημάτων επιθυμούν οι ίδιοι οι υποψήφιοι, όπως για παράδειγμα 
ηλεκτρονικού υπολογιστή, φορητού υπολογιστή, συσκευής μεγέθυνσης της 
συνηθισμένης γραφής και φακού μεγέθυνσης, γραφομηχανής της γραφής 
Μπράιγ, συσκευής καταγραφής ήχου, αναλογίων, ειδικών πληκτρολογίων κ.λπ. 

5. ∆ικαίωμα να απαντούν στις ερωτήσεις, να επιλύουν ασκήσεις και οποιαδήποτε 
θέματα των γραπτών εξετάσεων γενικά σε προσβάσιμη γι’ αυτούς μορφή 
(προφορικά, στη γραφή Μπράιγ, στη νοηματική γλώσσα κ.λπ.). 

6. ∆ικαίωμα παράτασης μέχρι ποσοστού 20% του προκαθορισμένου χρόνου 
διάρκειας της εκάστοτε εξέτασης, ανάλογα με την περίπτωση, για σκοπούς 
εξίσωσής τους με τους ανθυποψηφίους τους.  Νοείται ότι η περίοδος αυτή θα 
μπορεί να παρατείνεται σε ειδικές περιπτώσεις όπου αντικειμενικές συνθήκες 
επιβάλλουν περαιτέρω παράταση. 

7. Σε περίπτωση σοβαρού κωλύματος από μέρους των ατόμων με αναπηρίες να 
παρακαθίσουν σε συγκεκριμένη προφορική ή γραπτή εξέταση στον 
προκαθορισμένο χώρο και τη συγκεκριμένη ημερομηνία και ώρα, να ορίζεται 
άμεσα άλλος χώρος ή/και διαφορετική ημερομηνία και ώρα διεξαγωγής της 
εκάστοτε εξέτασης. 

 Τα πιο πάνω κριτήρια πρέπει να γίνουν γνωστά και να κοινοποιηθούν στα ίδια 
τα άτομα με αναπηρίες και στις οργανώσεις τους, καθώς και στους αρμόδιους για τη 
διεξαγωγή των εξετάσεων λειτουργούς των διάφορων τμημάτων και υπηρεσιών και 
στις υπηρεσίες που έχουν αρμοδιότητες σε θέματα που αφορούν τα άτομα με 
αναπηρίες. 

 Οι υποψήφιοι που είναι άτομα με αναπηρίες πρέπει να υποβάλλουν έγκαιρα 
στην εκάστοτε αρμόδια αρχή ειδική αίτηση μαζί με όλα τα απαραίτητα δικαιολογητικά 
για τη διευκόλυνσή τους κατά τη διάρκεια της εκάστοτε εξέτασης. 

 Τα αιτήματα των ατόμων με αναπηρίες για παραχώρηση των πιο πάνω 
διευκολύνσεων πρέπει να εξετάζονται και να εγκρίνονται από ειδική επιτροπή παροχής 
διευκολύνσεων σε υποψηφίους άτομα με αναπηρίες για πρόσληψη ή διορισμό. 

 Η ειδική αυτή επιτροπή πρέπει να απαρτίζεται τουλάχιστον από έναν 
εκπρόσωπο της Ε∆Υ, έναν εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού ή/και έναν εκπρόσωπο της εκάστοτε συμβουλευτικής επιτροπής, όπου 
αυτή υπάρχει, καθώς και οπωσδήποτε από έναν τουλάχιστον εκπρόσωπο της 
ΚΥΣΟΑ. 

 Στους στόχους και στις αρμοδιότητες της ειδικής επιτροπής παροχής 
διευκολύνσεων πρέπει να περιλαμβάνονται και τα ακόλουθα: 

1. Η μελέτη των αιτήσεων που θα υποβάλλονται από υποψηφίους για πρόσληψη 
ή διορισμό στη δημόσια υπηρεσία και στον ευρύτερο δημόσιο τομέα άτομα με 
αναπηρίες για την παραχώρηση διευκολύνσεων κατά τη διάρκεια των γραπτών 
ή προφορικών εξετάσεων. 
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2. Η ενημέρωση των υπευθύνων και των επιτηρητών στο εκάστοτε εξεταστικό 
κέντρο και η εποπτεία της εφαρμογής της σχετικής νομοθεσίας. 

3. Η διασφάλιση των θεσμοθετημένων δικαιωμάτων των ατόμων με αναπηρίες 
κατά τη διάρκεια των γραπτών ή προφορικών εξετάσεων ως αντιστάθμιση της 
αναπηρίας ή των αναπηριών που αυτά αντιμετωπίζουν. 

4. Η διασφάλιση πάντοτε του αδιάβλητου της εκάστοτε εξέτασης. 

5. Η διασφάλιση της ανωνυμίας και της ίσης μεταχείρισης των γραπτών των 
υποψηφίων. 

6. Η μη απόδοση προβαδίσματος σε οποιοδήποτε άτομο ή ομάδα ατόμων. 

7. Η θετική εξέταση κάθε αίτησης που υποβάλλεται από υποψήφιο άτομο με 
αναπηρίες για παροχή των πιο πάνω διευκολύνσεων, λαμβάνοντας υπόψη 
οποιεσδήποτε επιπρόσθετες διευκολύνσεις ζητεί το άτομο αυτό, τους λόγους 
που επικαλείται και τα πιστοποιητικά και/ή δικαιολογητικά που συνοδεύουν και 
υποστηρίζουν την αίτησή του. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού του 
Υπουργείου Οικονομικών, εκφράζοντας την άποψή τους επί του θέματος ενώπιον της 
επιτροπής, ανέφεραν ότι για σκοπούς των εξετάσεων για πρόσληψη στο δημόσιο 
τομέα ατόμων με ειδικές ανάγκες εφαρμόζεται αναλογικά η νομοθεσία για τις 
παγκύπριες εξετάσεις, η οποία καθορίζει παράταση χρόνου τριάντα λεπτών στα παιδιά 
με ειδικές ανάγκες σε γραπτά των δυόμισι ωρών.  Ωστόσο, το τμήμα παραχωρεί 
τριάντα λεπτά και για γραπτά που διαρκούν μιάμιση ώρα.  Ήδη λειτουργεί 
πολυθεματική επιτροπή που απαρτίζεται από ειδικούς, η οποία αξιολογεί τα άτομα με 
ειδικές ανάγκες και μπορεί να διαμορφώνει μια έγκυρη θέση.  Αυτή η επιτροπή 
ενδεχομένως να μπορούσε να ενισχυθεί με τέτοιο τρόπο, ώστε να προβαίνει σε πιο 
ουσιαστική διάγνωση των ατόμων με ειδικές ανάγκες και κυρίως των ατόμων με 
δυσλεξία, που παρουσιάζονται ως η πιο δύσκολη ομάδα ατόμων με ειδικές ανάγκες 
για σκοπούς διάγνωσης.  Όταν υπάρχει ένα άτομο δυσλεκτικό το οποίο δεν μπορεί να 
γράψει, δεν μπορεί να θυμάται, δεν μπορεί να αποτυπώσει σε ένα γραπτό τις 
απόψεις/γνώσεις του, τότε ίσως πρέπει να μην εφαρμόζεται η γραπτή εξέταση, αλλά η 
προφορική.  Αυτό ενδεχομένως να δημιουργεί το ζήτημα ότι πιθανόν αυτή η 
προφορική εξέταση να μην είναι του ίδιου επιπέδου με τη γραπτή που θα ισχύσει για 
τους υπόλοιπους υποψηφίους.  Ένα σοβαρό ερώτημα που τίθεται είναι το πώς 
συγκρίνεται ένας δυσλεκτικός με έναν τυφλό. 

 Οι πιο πάνω εκπρόσωποι εξέφρασαν τη γνώμη ότι δεν πρέπει να τροποποιηθεί 
η σχετική νομοθεσία με τον τρόπο που εισηγούνται η ΚΥΣΟΑ και ο Παγκύπριος 
Σύνδεσμος για τη ∆υσλεξία, διότι προσμετράται κάθε φορά η προσέγγιση της 
διαφορετικότητας των ατόμων με ειδικές ανάγκες και δίνονται διευκολύνσεις.  Από το 
1998 που διεξάγονται γραπτές εξετάσεις ουδέποτε δημιουργήθηκε οποιοδήποτε 
πρόβλημα, αφού όλα τα αιτήματα που υποβλήθηκαν ικανοποιήθηκαν και μερικές 
φορές δόθηκαν περισσότερες διευκολύνσεις από όσες είχαν ζητηθεί.  Στην εξέταση 
που διεξήχθη το 2008 δόθηκαν διευκολύνσεις που αντιστοιχούσαν με 25% του 
δικαιώματος παράτασης του χρόνου στη δίωρη εξέταση και 33% του δικαιώματος 
πρόσθετου χρόνου για μιάμισης ώρας εξέταση, καθώς και τέτοια διαλείμματα, ώστε να 
υπάρχει ακριβώς ίση αντιμετώπιση των υποψηφίων.  Πρέπει να σημειωθεί ότι πάντα 
προηγείται αίτηση από τον υποψήφιο, ώστε να παρασχεθούν όλες οι αναγκαίες 
διευκολύνσεις, διότι πολλές φορές απαιτείται ειδική προετοιμασία.  Κατά τη διάρκεια 
των εξετάσεων ο κάθε παρατηρητής όπου παρουσιάζονται προβλήματα σε σχέση με 
υποψηφίους που είναι άτομα με ειδικές ανάγκες μπορεί, αφού συμβουλευθεί ακόμα και 
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τον πρόεδρο της Ε∆Υ, να δώσει άμεσα επιπρόσθετες διευκολύνσεις και να λύσει 
οποιοδήποτε θέμα προκύψει.  Η διεξαγωγή των εξετάσεων γίνεται πάντα σε 
κατάλληλους χώρους και ποτέ δεν υπήρξε παράπονο.  Για τους τυφλούς υποψηφίους 
δίδεται το δικαίωμα, σε συνεργασία με τη Σχολή Τυφλών η οποία παραχωρεί ειδικό 
δάσκαλο που μεταφράζει το κείμενο των εξετάσεων μισή ώρα πριν από την εξέταση 
στο σύστημα Μπράιγ, να απαντούν στο σύστημα αυτό και μετά ο ειδικός δάσκαλος με 
κάθε εχεμύθεια να το μεταφράζει στην ελληνική γλώσσα.  Όπου απαιτείται τώρα η 
διευκόλυνση του μεταγραφέα, αυτή δίδεται ανεπιφύλακτα. 

 Ο περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για Εισδοχή στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμος 
καθορίζει ότι η εξέταση διεξάγεται γραπτώς και όχι προφορικώς, διότι η γραπτή 
εξέταση εμπεριέχει το στοιχείο της αντικειμενικότητας και του απορρήτου.  ∆εν υπήρξε 
μέχρι τώρα αίτημα για προφορική εξέταση και οι πόρτες δεν είναι κλειστές από 
πλευράς της ειδικής επιτροπής που εξετάζει τα υποβαλλόμενα αιτήματα σε 
συνεργασία και με τους υπόλοιπους υπευθύνους για τη διεξαγωγή των γραπτών 
εξετάσεων που προβλέπονται από το νόμο.   

 Άλλη διευκόλυνση που παρέχεται, εάν ζητηθεί, είναι ο ηλεκτρονικός 
υπολογιστής, η συσκευή μεγέθυνσης της συνηθισμένης γραφής κ.λπ. Το δικαίωμα 
χρήσης της συσκευής καταγραφής ήχου δε δόθηκε, επειδή δε ζητήθηκε από κάποιο 
υποψήφιο μέχρι σήμερα.  

 Όσον αφορά το αίτημα της ΚΥΣΟΑ να διεξάγεται η εξέταση για τα άτομα με 
ειδικές ανάγκες σε άλλο χώρο ή άλλη ημερομηνία και ώρα, αυτό είναι δύσκολο να 
ρυθμιστεί, διότι σημαίνει ότι πρέπει να αλλάζει κάθε φορά το κείμενο της εξέτασης 
(paper).   

 Για τη θέση επίσης της ΚΥΣΟΑ να θεσμοθετηθεί μια ειδική επιτροπή για παροχή 
διευκολύνσεων σε υποψηφίους με αναπηρίες που θα απαρτίζεται από ένα μέλος της 
Ε∆Υ, έναν εκπρόσωπο του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού και έναν 
της εκάστοτε συμβουλευτικής επιτροπής, εκεί όπου λειτουργεί, οι εκπρόσωποι τόνισαν 
ότι η υφιστάμενη διαδικασία εξασφαλίζει καλύτερα τις διευκολύνσεις που θα 
παρέχονται και που θεωρούνται οι καταλληλότερες και ότι ειδική επιτροπή για παροχή 
διευκολύνσεων σε υποψηφίους με ειδικές ανάγκες ήδη λειτουργεί υπό την Υπηρεσία 
Εξετάσεων του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού.  Αυτή η επιτροπή απαρτίζεται 
από έναν εκπρόσωπο της Υπηρεσίας Εξετάσεων, το γενικό υπεύθυνο ειδικής αγωγής 
και εκπαίδευσης, έναν εκπρόσωπο της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας και έναν 
εκπρόσωπο της Υπηρεσίας Εκπαιδευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής.  ∆εδομένης 
δε της ισχύος του Ν. 143/2006, ο οποίος προβλέπει ότι για θέματα που αφορούν 
αναπήρους πρέπει να προηγείται διαβούλευση με την ΚΥΣΟΑ, αυτή η διαβούλευση 
γίνεται.  Περαιτέρω, αυτή η ειδική επιτροπή, κατόπιν σχετικού αιτήματος για παροχή 
διευκολύνσεων, μπορεί να καλεί δύο ειδικούς εκπαιδευτικούς στο θέμα της ειδικής 
ανάγκης που αντιμετωπίζει ο κάθε υποψήφιος.  Η πιο πάνω επιτροπή εξασφαλίζει την 
ομοιομορφία στην αντιμετώπιση αιτημάτων, καθώς και το ότι οι εξετάσεις θα είναι 
παρόμοιας φύσης, δηλαδή ανταγωνιστικές εξετάσεις.  Έτσι, εφόσον υπάρχει αυτός ο 
μηχανισμός, δεν απαιτείται η δημιουργία άλλου θεσμού ο οποίος δε θα απαρτίζεται 
από ειδικούς. 

 Οι πιο πάνω εκπρόσωποι κατέθεσαν στην επιτροπή υπόμνημα με τις 
διευκολύνσεις που δόθηκαν σε διάφορες κατηγορίες υποψηφίων με ειδικές ανάγκες 
στις εξετάσεις που διεξήχθησαν κατά το έτος 2009.  Το σχετικό αυτό υπόμνημα είναι 
αρχειοθετημένο στον οικείο φάκελο στο Αρχείο της Βουλής των Αντιπροσώπων και 
βρίσκεται στη διάθεση όλων των μελών της. 
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 Τέλος, οι πιο πάνω εκπρόσωποι ενημέρωσαν την επιτροπή ότι ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων βρίσκεται για 
εξέταση σχέδιο νόμου που ρυθμίζει την πρόσληψη ατόμων με αναπηρίες στο δημόσιο 
τομέα.  Το συγκεκριμένο σχέδιο νόμου προβλέπει ότι το νεοσυσταθέν τμήμα που θα 
χειρίζεται τα θέματα αναπήρων θα έχει την ευθύνη να ρυθμίζει διευκολύνσεις στις 
περιπτώσεις των εξετάσεων και θα διοργανώνει εκπαιδευτικά προγράμματα για τους 
υποψηφίους με αναπηρίες, ώστε αυτοί να συναγωνίζονται τους υπολοίπους επί ίσοις 
όροις. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και ο διευθυντής 
Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης του ίδιου υπουργείου, σχολιάζοντας το θέμα, 
τόνισαν και αυτοί ότι η διαδικασία που εφαρμόζεται για τις εξετάσεις για πρόσληψη στο 
δημόσιο τομέα είναι η ίδια με αυτήν που προβλέπεται για τις εξετάσεις που γίνονται 
βάσει της νομοθεσίας για τις παγκύπριες εξετάσεις.  Πρέπει το υπουργείο, όπως και η 
Υπηρεσία Εξετάσεων να είναι προσεκτικοί, για να μη δημιουργούνται δυσμενείς 
συνθήκες για κάποιο υποψήφιο και να υπάρχει ισότητα στην αξιολόγηση όλων των 
υποψηφίων.  Οι διευκολύνσεις που δίνονται σε άτομα με ειδικές ανάγκες τούς 
κοινοποιούνται πριν από την εξέταση με γραπτή επιστολή και δίνονται πάντα οδηγίες 
στους εκάστοτε επιτηρητές των εξετάσεων να τις εφαρμόζουν.  Η ειδική επιτροπή, που 
καθορίζεται διά νόμου, εξετάζει ποιες διευκολύνσεις πρέπει να δίνονται σε άτομα με 
ειδικές ανάγκες τόσο για την εκπαίδευσή τους στα σχολεία και τα ανώτερα ιδρύματα 
όσο και κατά τη διαδικασία των εξετάσεων.  Όσον αφορά τις παγκύπριες εξετάσεις, η 
Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης, στην οποία συμμετέχουν ένας 
εκπαιδευτικός ψυχολόγος, ένας υπάλληλος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, 
ένας ειδικός ψυχολόγος, ο επιθεωρητής ειδικής εκπαίδευσης και εκπρόσωπος της 
μέσης και ανώτατης εκπαίδευσης, αξιολογεί την έκθεση που της διαβιβάζει η 
πολυθεματική ομάδα που αξιολογεί το κάθε παιδί.  Η αξιολόγηση του παιδιού από την 
πολυθεματική ομάδα εφαρμόζεται τόσο στην πρωτοβάθμια όσο και στη δευτεροβάθμια 
εκπαίδευση και, όταν διαπιστωθεί ότι υπάρχει και άλλο πρόβλημα που δεν μπορεί να 
αξιολογηθεί από την πολυθεματική ομάδα, τότε το παιδί παραπέμπεται σε κλινικό 
ψυχολόγο, σε παιδονευρολόγο και σε γιατρούς άλλων ειδικοτήτων, ανάλογα με την 
περίπτωση.   

 Παράλληλα με αυτή την επιτροπή λειτουργεί και άλλη επιτροπή που εξετάζει τα 
παιδιά για σκοπούς των παγκύπριων εξετάσεων.  Υπάρχει βέβαια και μια τριμερής 
επιτροπή η οποία εξετάζει τα παιδιά για σκοπούς των εξετάσεων για θέσεις στο 
δημόσιο τομέα.  Όλες οι πιο πάνω επιτροπές συστήνονται διά νόμου.  Στην Επαρχιακή 
Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης μπορούν να παραπέμψουν ένα 
περιστατικό παιδιού με προβλήματα ειδικής εκπαίδευσης τόσο οι γονείς όσο και ο 
εκπαιδευτικός, ακόμα και ένας γιατρός και, ανάλογα με την αξιολόγηση που θα τύχει, 
το συγκεκριμένο παιδί μπορεί να εξεταστεί περαιτέρω από γιατρό οποιασδήποτε 
ειδικότητας.  Για παράδειγμα, για ένα παιδί δυσλεκτικό θα ζητηθεί από εκπαιδευτικό 
ψυχολόγο να προβεί σε περαιτέρω αξιολόγηση και, αν η πολυθεματική ομάδα με τις 
εκθέσεις των εκπαιδευτικών ψυχολόγων συστήσει ότι το παιδί χρειάζεται εξέταση από 
παιδονευρολόγο, τότε το παιδί παραπέμπεται στον τελευταίο για αξιολόγηση.  Είναι 
σημαντικό να αναφερθεί ότι το παιδί πριν να εξεταστεί από την πολυθεματική ομάδα 
εξετάζεται από εκπαιδευτικούς ψυχολόγους μέσω συνεντεύξεων, δοκιμίων κ.λπ. 

 Η Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης αξιολογεί τα παιδιά 
και μπορεί, για παράδειγμα, να συστήσει στους αρμοδίους να παραχωρήσουν σε 
παιδιά της δημοτικής εκπαίδευσης ειδική εκπαίδευση, όπως λογοθεραπεία κ.λπ.  Αν 
ένα παιδί φοιτά στη μέση εκπαίδευση, θα έχει τις ανάλογες διευκολύνσεις ή και κάποιες 
απαλλαγές, ανάλογα με το πρόβλημα που αντιμετωπίζει.  Αν χρειάζεται ειδικό 



 209

εξοπλισμό, θα αξιολογηθεί από ειδικούς για το θέμα αυτό.  Όλες οι πιο πάνω 
διευκολύνσεις θα ληφθούν υπόψη και για σκοπούς εξετάσεων. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι υπογράμμισαν ότι, αν ένα παιδί δε σταλεί για αξιολόγηση, 
γιατί κανένας δεν το έχει παραπέμψει στην αρμόδια επιτροπή αξιολόγησης έγκαιρα, 
τότε μπορεί να χάσει και τη χρονιά του.  Πολλές φορές γίνονται παραπομπές τον 
Απρίλιο ή το Μάιο, κοντά στο χρόνο των εξετάσεων, και είναι δύσκολο να γίνονται 
έγκαιρα οι αξιολογήσεις, αν και καταβάλλεται πάντοτε προσπάθεια από την επιτροπή.  
Έτσι, είναι πιθανόν να καθυστερήσουν οι αξιολογήσεις ένα με δύο μήνες.   

 Οι αξιολογήσεις που γίνονται από την Επαρχιακή Επιτροπή Ειδικής Αγωγής και 
Εκπαίδευσης αφορούν άτομα ηλικίας μέχρι είκοσι τριών χρόνων.  Τα άτομα 
μεγαλύτερης ηλικίας εξετάζονται ανάλογα από κλινικούς ψυχολόγους, διότι πλέον αυτά 
τα άτομα θεωρούνται ενήλικες.  Από το 2009 ισχύει απόφαση του υπουργείου με βάση 
την οποία, όταν ένα παιδί αξιολογηθεί στη Γ΄ Γυμνασίου, η ίδια αξιολόγηση θα ισχύσει 
και κατά τις παγκύπριες εξετάσεις, με όλα τα συνεπακόλουθα αυτής της αξιολόγησης.  
Τέλος, υπογραμμίστηκε ότι το παιδί που θα αξιολογηθεί, αν θεωρήσει λανθασμένη την 
αξιολόγηση, έχει το δικαίωμα βάσει του νόμου να ασκήσει ένσταση προς την 
επαρχιακή επιτροπή και, αν δεν ικανοποιηθεί, τότε να απευθυνθεί στην κεντρική 
επιτροπή, η οποία κρίνει τελεσίδικα το ζήτημα. 

 Οι εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
σχολιάζοντας το όλο θέμα, ανέφεραν ότι ο νόμος που προνοεί για τα άτομα με ειδικές 
ανάγκες καλύπτει όλες τις κατηγορίες ατόμων με αναπηρίες ή με ειδικές ανάγκες.  Ο 
ορισμός είναι ευρύτερος και η συγκεκριμένη νομοθεσία είναι εναρμονισμένη με το 
κοινοτικό κεκτημένο.  Περαιτέρω, ο νόμος αυτός περιέχει μια συγκεκριμένη 
υποχρέωση προς κάθε εργοδότη.  Για παράδειγμα, αν το κράτος ενεργεί ως 
εργοδότης, πρέπει να προβλέψει εύλογες προσαρμογές για το σκοπό πρόσβασης 
στην απασχόληση ατόμων με ειδικές ανάγκες.  Το κράτος δηλαδή πρέπει να καθορίσει 
συγκεκριμένη πολιτική για την πρόσβαση στην απασχόληση, η οποία ενδεχομένως να 
μεταφραστεί σε νομική υποχρέωση, μέσω κανονισμών, νομοθεσιών κ.λπ., που να 
διέπει τα θέματα εύλογων προσαρμογών.  Η συγκεκριμένη υποχρέωση απορρέει από 
την κοινοτική Οδηγία 2078 και υπερισχύει οποιασδήποτε άλλης αντίθετης διάταξης. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι υπογράμμισαν το γεγονός πως η νομοθεσία δίνει κάποιες 
εύλογες προσαρμογές ή διευκολύνσεις σε σχέση με συγκεκριμένες εξετάσεις.  Αυτό δε 
σημαίνει αυτόματα πως μπορούν κατ’ αναλογία να εφαρμοστούν οι ίδιες διευκολύνσεις 
ή εύλογες προσαρμογές σε εξετάσεις που αφορούν την απασχόληση.  Πρέπει το θέμα 
της αξιολόγησης του κάθε υποψηφίου για πρόσληψη στη δημόσια υπηρεσία να 
ρυθμιστεί νομοθετικά, να υπάρξει συγκεκριμένη πολιτική, να καθοριστούν διαδικασίες 
και να οριστούν θεσμικά όργανα που θα έχουν την ευθύνη της πιο πάνω αξιολόγησης.  
Συναφώς, αυτό θα διευκολύνει τα άτομα με αναπηρία να γνωρίζουν ποιες διαδικασίες 
υπάρχουν ενώπιόν τους.  Έτσι, θα μπορούν να έχουν μια ισοδύναμη βάση για 
πρόσβαση σε θέσεις εργασίας.  Περαιτέρω, η έννοια “εύλογες προσαρμογές”, που 
απορρέει από το ευρωπαϊκό δίκαιο, δεν περιορίζεται μόνο στην πρόσβαση σε θέσεις 
εργασίας, αλλά επεκτείνεται και στην υποχρέωση του  εργοδότη να παρέχει εύλογες 
προσαρμογές κατά τη διάρκεια της απασχόλησης του ατόμου με ειδικές ανάγκες, ώστε 
αυτό να μπορεί με ικανοποιητικό τρόπο να ασκεί το επάγγελμά του. 

 Τέλος, οι πιο πάνω εκπρόσωποι, τοποθετούμενοι επί της εισήγησης της 
ΚΥΣΟΑ να συμμετέχει στην ειδική επιτροπή που εξετάζει αιτήματα για διευκολύνσεις 
ατόμων με ειδικές ανάγκες και ένας εκπρόσωπός της και αυτό να ρυθμιστεί 
νομοθετικά, υπογράμμισαν ότι η ρύθμιση δεν είναι αντισυνταγματική και εναπόκειται 
στην εκτελεστική εξουσία να την προωθήσει με νομοσχέδιο. 
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 Ο γραμματέας και οι εκπρόσωποι της Ε∆Υ ανέφεραν ότι, σύμφωνα με τον περί 
Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο, διεξάγονται κάθε 
χρόνο γραπτές εξετάσεις, ώστε να μπορούν να διεκδικήσουν οι υποψήφιοι θέσεις που 
προκηρύσσονται για τον επόμενο χρόνο.  Σύμφωνα με το νόμο αυτό, υπεύθυνη για τη 
γραπτή εξέταση είναι μια ειδική επιτροπή, της οποίας προεδρεύει ο πρόεδρος της Ε∆Υ 
ή μέλος της και συμμετέχουν ο διευθυντής του Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και 
Προσωπικού και ο διευθυντής Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης, οι οποίοι 
ενεργούν ως μέλη της επιτροπής. 

 Στο συγκεκριμένο νόμο δεν υπάρχουν πρόνοιες για την παροχή διευκολύνσεων 
στους υποψηφίους, επειδή όμως υπήρξαν αιτήματα από υποψηφίους με ειδικές 
ανάγκες για την παροχή διευκολύνσεων, η ειδική επιτροπή εφαρμόζει κατ’ αναλογία τις 
διευκολύνσεις που παρέχονται στους υποψηφίους για τις προεισαγωγικές εξετάσεις, οι 
οποίες περιέχονται στον περί ∆ιεξαγωγής των Παγκύπριων Εξετάσεων Νόμο. 

 Σύμφωνα με τους ίδιους εκπροσώπους, ο παραπονούμενος κ. Γρηγόρης 
Γρηγορίου είχε υποβάλει αίτημα στην ειδική επιτροπή το 2007, διότι θα παρακαθόταν 
σε εξετάσεις τον Οκτώβρη του 2007.  Ικανοποιήθηκαν όλα τα αιτήματά του και 
επιπλέον του παραχωρήθηκε μεταγραφέας όχι μόνο για τα αγγλικά, αλλά και για τα 
ελληνικά.  Του δόθηκε επίσης ηλεκτρονικός υπολογιστής, επειδή δε γνώριζε ο ίδιος τη 
γραφή Μπράιγ.  ∆εν του δόθηκε παράταση χρόνου πέραν των τριάντα λεπτών, επειδή 
αυτό ρυθμίζεται με το σχετικό νόμο.  Το 2008 είχε υποβάλει τα ίδια αιτήματα για την 
εξέταση που θα γινόταν την 1η Νοεμβρίου 2008 και του παραχωρήθηκαν οι πιο κάτω 
διευκολύνσεις:   

1. Τα εξεταστικά δοκίμια για όλα τα θέματα τού δόθηκαν σε μεγέθυνση 
γραμματοσειράς 16. 

2. Του επιτράπηκε να χρησιμοποιήσει ηλεκτρονικό υπολογιστή του εξεταστικού 
κέντρου κατά τη διάρκεια της εξέτασης, τόσο στα θέματα των ελληνικών όσο και 
των αγγλικών. 

3. Του παραχωρήθηκαν οι υπηρεσίες μεταγραφέα για μεταφορά των απαντήσεών 
του στο ειδικό τετράδιο για τις εξετάσεις στα ελληνικά και αγγλικά και στο ειδικό 
απαντητικό φύλλο στα θέματα γενικού ενδιαφέροντος και αριθμητικού/λογικού 
συλλογισμού. 

4. Του δόθηκε παράταση χρόνου τριάντα λεπτών σε όλα τα εξεταζόμενα θέματα. 

5. Η παράταση χρόνου που του δόθηκε για κάθε εξεταζόμενο μάθημα δεν ήταν σε 
βάρος των δύο κανονικών διαλειμμάτων που είχαν οριστεί μεταξύ των τριών 
εξεταζόμενων μαθημάτων.  Ο χρόνος των δύο διαλειμμάτων αποφασίστηκε 
όπως είναι διάρκειας τριάντα πέντε λεπτών το καθένα (αντί δεκαπέντε λεπτών 
που ήταν στην εξέταση της προηγούμενης χρονιάς). 

6. Του δόθηκαν επιπρόσθετα δεκάλεπτα διαλείμματα για κάθε εξεταζόμενο 
μάθημα, που τοποθετήθηκαν στο μέσο του χρόνου εξέτασης κάθε μαθήματος.  
Ο χρόνος των εν λόγω διαλειμμάτων δεν αφαιρέθηκε από το χρόνο διάρκειας 
της εξέτασης. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι σημείωσαν ότι οι διευκολύνσεις υπ’ αριθμόν 1 μέχρι 4 
δόθηκαν στον κ. Γρηγορίου και κατά την εξέταση που είχε διεξαχθεί στις 22 Οκτωβρίου 
2007, ενώ οι διευκολύνσεις υπ’ αριθμόν 5 και 6 δόθηκαν για πρώτη φορά. 

 Η ειδική επιτροπή, ενώ εξέταζε τις διευκολύνσεις που θα παραχωρούσε στον κ. 
Γρηγορίου, αυτός υπέβαλε καταγγελία στο Γραφείο του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, που 
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ετοίμασε και τη σχετική έκθεση.  Όταν η ειδική επιτροπή πήρε την έκθεση της 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, θεώρησε σκόπιμο, πριν πάρει την τελική απόφασή της, να 
ζητήσει τις απόψεις ειδικής επιτροπής του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, η 
οποία μελετά την παροχή διευκολύνσεων σε άτομα με ειδικές ανάγκες που 
παρακάθονται στις εξετάσεις για τα ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα.  
Αυτή η επιτροπή εξέτασε την περίπτωση του κ. Γρηγορίου και ζήτησε τις απόψεις του 
διευθυντή της Σχολής Τυφλών, διότι επρόκειτο για άτομο το οποίο αντιμετωπίζει 
πρόβλημα στην όραση.  Τελικά η εν λόγω επιτροπή εισηγήθηκε στην ειδική επιτροπή 
διευκολύνσεις οι οποίες και παραχωρήθηκαν όπως αναφέρεται ανωτέρω.  Επιπλέον, η 
εξέταση του κ. Γρηγορίου έγινε στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού αντί στο Ενιαίο 
Λύκειο Κύκκου. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν ότι ουδέποτε υποβλήθηκαν αιτήματα από 
δυσλεκτικά άτομα, πέρσι όμως υποβλήθηκε αίτημα από το σύνδεσμο των δυσλεκτικών 
ατόμων και η θέση της ειδικής επιτροπής ήταν όπως τα αιτήματα υποβάλλονται 
ατομικά και υποστηρίζονται από σχετικά πιστοποιητικά και βεβαιώσεις. 

 Όπλο στα χέρια της Ε∆Υ είναι το ειδικό έντυπο που στέλνει η επιτροπή μαζί με 
την προσφορά διορισμού κάποιου υποψηφίου, το οποίο αποτελεί υπεύθυνη δήλωση 
και υπογράφεται, αφού συμπληρωθεί από επαρχιακό ιατρικό λειτουργό.  Το εν λόγω 
έντυπο αποτελεί πιστοποιητικό για το αν είναι ή δεν είναι ικανός ο υποψήφιος να 
ασκήσει τα καθήκοντά του.  Επίσης, υπάρχει η διετής περίοδος δοκιμασίας, με την 
οποία η Ε∆Υ κρίνει την καταλληλότητα ή όχι του υποψηφίου να ασκήσει τα καθήκοντα 
της θέσης. 

 Όσον αφορά το αίτημα της ΚΥΣΟΑ και του Παγκύπριου Συνδέσμου για τη 
∆υσλεξία που αφορούν τη συμμετοχή εκπροσώπου τους στην ειδική επιτροπή, 
εναπόκειται στους ίδιους τους συνδέσμους να ορίσουν τον εν λόγω εκπρόσωπο.  
Αναφορικά με το αίτημά τους το δικαίωμα προφορικής αντί γραπτής εξέτασης να 
δίνεται στα άτομα με δυσλεξία, πιστεύεται ότι αυτό θα επιφέρει ανισότητα ανάμεσα σε 
όλους τους υποψηφίους. 

 Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι ο γραμματέας της Ε∆Υ τόνισε την ύπαρξη 
ημερολογίου, το οποίο τηρείται στις γραπτές εξετάσεις από τον υπεύθυνο του 
εξεταστικού κέντρου, ο οποίος, στο τέλος της γραπτής εξέτασης, υπογράφει όλες τις 
διευκολύνσεις που δόθηκαν σε άτομα με ειδικές ανάγκες και δίνει αναφορά για κάθε 
περιστατικό που συνέβη κατά τη διάρκεια της γραπτής εξέτασης. 

 Ο πρόεδρος και εκπρόσωποι της ΚΥΣΟΑ κατέθεσαν υπόμνημα και, αφού 
ανέλυσαν τις εισηγήσεις/θέσεις της συνομοσπονδίας για το όλο ζήτημα, οι οποίες 
αναφέρονται ανωτέρω, υπογράμμισαν ότι οι διευκολύνσεις που δίνονται για σκοπούς 
εξετάσεων σε άτομα με αναπηρίες αποφασίζονται σε ατομικό επίπεδο και πρέπει να 
ληφθούν συγκεκριμένα μέτρα με βάση τη νομοθεσία.  Η διεξαγωγή των εξετάσεων 
πρέπει να γίνεται σε προσβάσιμους χώρους, να υπάρχει ελεύθερη πρόσβαση στα 
δοκίμια ή άλλα γραπτά κείμενα, να επιτρέπεται η εξέταση να γίνεται και προφορικά εκεί 
όπου απαιτείται, όπως επίσης να παρέχονται διευκολύνσεις στους υποψηφίους 
(ηλεκτρονικός υπολογιστής, σύστημα γραφής Μπράιγ κ.λπ.).  Η παράταση χρόνου 
που δίνεται σήμερα στις εξετάσεις δεν είναι ικανοποιητική, όμως οποιαδήποτε νέα 
κριτήρια ή νέες ρυθμίσεις αποφασιστούν από τους αρμόδιους κρατικούς φορείς θα 
πρέπει να συζητηθούν με τις οργανώσεις των ατόμων με αναπηρίες, ώστε να 
διασφαλιστεί ότι θα ληφθούν όντως τα καταλληλότερα μέτρα για διευκόλυνση των 
ατόμων αυτών σε περιόδους εξετάσεων. 



 212

 Οι εισηγήσεις που κατέθεσε η ΚΥΣΟΑ έγιναν κατόπιν της υποβολής της 
εκθέσεως της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, η οποία εισηγείται τη συμπερίληψη διατάξεων 
στον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμο, ώστε 
να ρυθμιστούν με ικανοποιητικό τρόπο οι διευκολύνσεις που θα δίνονται σε 
υποψηφίους με αναπηρίες. 

 Τέλος, οι πιο πάνω εκπρόσωποι θεωρούν πολύ σημαντική την παρουσία 
εκπροσώπου της ΚΥΣΟΑ στην ειδική επιτροπή, η οποία μελετά τις διευκολύνσεις που 
δίνονται σε υποψηφίους με αναπηρίες. 

 Είναι σημαντικό να αναφερθεί ότι τα άτομα με ∆ΕΠ-Υ εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδριάσεις της επιτροπής από τον Παγκύπριο Σύνδεσμο για τη ∆υσλεξία.  Οι 
εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου για τη ∆υσλεξία, αφού κατέθεσαν τις 
εισηγήσεις και απόψεις τους με υπόμνημα, το οποίο αναφέρεται ανωτέρω, 
υπογράμμισαν ενώπιον της επιτροπής ότι διαπίστωσαν τα προβλήματα που 
αναφύονται στις σχετικές νομοθεσίες, όπως και τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα 
άτομα με ∆ΕΠ-Υ, και έστειλαν επιστολή στο διευθυντή του Τμήματος ∆ημόσιας 
∆ιοίκησης και Προσωπικού σε μια προσπάθεια επίλυσης των ζητημάτων που 
προκύπτουν.  Στη συνέχεια, ο διευθυντής απευθύνθηκε στην ειδική επιτροπή, η οποία 
απέρριψε το αίτημα του συνδέσμου για ακρόαση. 

 Τα προβλήματα των δυσλεκτικών ατόμων εντοπίζονται κυρίως στη δυσχέρεια 
διαχείρισης του γραπτού λόγου και ο σύνδεσμος πιστεύει ότι οι υποψήφιοι που είναι 
μέλη του πρέπει στις διάφορες εξετάσεις που παρακάθονται να εξετάζονται 
προφορικά.  Η εξειδικευμένη διαχείριση των διευκολύνσεων που δίνονται σε 
δυσλεκτικά άτομα πρέπει να είναι αποκλειστικά αρμοδιότητα της πολυθεματικής 
ομάδας αξιολόγησης.  Στην Κύπρο υπάρχει σοβαρό πρόβλημα αξιολόγησης των 
ενήλικων ατόμων με ειδικές ανάγκες, διότι δεν υπάρχουν ειδικοί, γι’ αυτό και ο 
σύνδεσμος αποτάθηκε με σχετικό αίτημά του στον Υπουργό Υγείας και τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού, με αποτέλεσμα να του παραχωρηθεί ένας κλινικός 
ψυχολόγος, ο οποίος αναλαμβάνει την αξιολόγηση αυτή. 

 Σοβαρό πρόβλημα παρουσιάζεται στην εφαρμογή του νόμου που ρυθμίζει το 
θέμα των παγκύπριων εξετάσεων, αφού δεν έχει συσταθεί μέχρι τώρα η πολυθεματική 
ομάδα αξιολόγησης. Στην αξιολόγηση πρέπει να εμπλέκονται κλινικοί ψυχολόγοι, 
εκπαιδευτικοί ψυχολόγοι, λογοπαθολόγοι, ειδικοί παιδαγωγοί κ.λπ. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν την ανάγκη της σωστής ερμηνείας των όρων 
“άτομα με αναπηρία” και “άτομα με ειδικές ανάγκες” και απαιτούν το δικαίωμα ίσης 
μεταχείρισης όλων αυτών των ατόμων από την πολιτεία.   

 Στον περί Ειδικής Αγωγής και Εκπαίδευσης Νόμο προνοείται ότι για τα άτομα με 
ειδικές ανάγκες, αφού αυτά αποφοιτήσουν, υπεύθυνη είναι η Υπηρεσία Ειδικής 
Αγωγής και Εκπαίδευσης, η οποία έχει αρμοδιότητα να κατατοπίζει, να διασφαλίζει και 
να δίνει πληροφορίες, όπου χρειάζεται, σε οποιαδήποτε υπηρεσία είναι αρμόδια για 
σκοπούς απασχόλησης και εργοδότησης των ατόμων με ειδικές ανάγκες.  ∆υστυχώς η 
πρόνοια αυτή δεν εφαρμόζεται, γι’ αυτό και ο σύνδεσμος εισηγείται τη δημιουργία 
ανεξάρτητων κέντρων, τα οποία θα λειτουργούν σε μόνιμη βάση.   

 Επειδή υπάρχουν σοβαρά προβλήματα στην αξιολόγηση των ατόμων με 
δυσλεξία, η πολιτεία οφείλει να διορίσει έναν εκπρόσωπο του συνδέσμου στην ειδική 
επιτροπή, ο οποίος θα διασφαλίζει ότι η παροχή των διευκολύνσεων θα δίνεται με 
βάση επιστημονικά τεκμηριωμένες αξιολογήσεις των υποψηφίων.  Πολλά άτομα με 
δυσλεξία αποτείνονται στον ιδιωτικό τομέα για αξιολόγηση, όμως η επαρχιακή 
επιτροπή του δημοσίου δε δέχεται την αξιολόγηση αυτή και ζητά να επαναξιολογηθεί 
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το άτομο από εκπαιδευτικό ψυχολόγο, διαδικασία η οποία διαρκεί τουλάχιστο δύο 
χρόνια, με αποτέλεσμα να χάνεται πολύτιμος χρόνος. 

 Τέλος, οι ίδιοι εκπρόσωποι κατέθεσαν στην επιτροπή υπόμνημα, το οποίο 
αναφέρεται σε περιστατικά δυσμενούς διαχείρισης των ατόμων με δυσλεξία κατά τη 
διαδικασία συγκεκριμένων εξετάσεων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, αφού μελέτησαν ενδελεχώς 
όλες τις απόψεις και εισηγήσεις που τέθηκαν ενώπιόν τους, διαπίστωσαν ότι το 
σημερινό θεσμικό καθεστώς που αφορά το υπό αναφορά θέμα, όπως είναι 
καταγεγραμμένο αλλά και όπως εφαρμόζεται, είναι ελλιπές και χρήζει βελτίωσης και 
τροποποίησης από τα αρμόδια όργανα του κράτους με την υιοθέτηση από αυτά της 
γενικής αρχής “όπου υπάρχει αμφιβολία αναφορικά με τις διευκολύνσεις οποιουδήποτε 
είδους που πρέπει να παρέχονται, αυτή να τακτοποιείται πάντα υπέρ του 
εξεταζομένου”, αρχή που ομόφωνα εισηγείται η επιτροπή να υιοθετηθεί για την 
περαιτέρω βελτίωση του θεσμικού πλαισίου.  Εν κατακλείδι, η επιτροπή, καταθέτοντας 
την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια, εκφράζει την πρόθεσή της να συνεχίσει την 
παρακολούθηση του θέματος.  

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

ΑΠΟΣΠΑΣΜΑΤΑ ΑΠΟ ΤΗΝ ΕΚΘΕΣΗ ΤΗΣ ΑΡΧΗΣ ΙΣΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΓΡΑΦΕΙΟΥ ΤΟΥ 
ΕΠΙΤΡΟΠΟΥ ∆ΙΟΙΚΗΣΕΩΣ ΣΤΟ ΥΠΟ ΣΥΖΗΤΗΣΗ ΘΕΜΑ 

 Σύμφωνα με την έκθεση της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, ο κ. Γρηγόρης Γρηγορίου, 
με επιστολή του, η οποία παραλήφθηκε στις 20 Μαΐου 2008 από το Γραφείο του 
Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, υπέβαλε καταγγελία στην Επίτροπο ∆ιοικήσεως, 
υποστηρίζοντας ότι κατά τη διεξαγωγή των γραπτών εξετάσεων που γίνονται για 
σκοπούς διορισμού σε θέσεις στη δημόσια υπηρεσία τα άτομα με αναπηρία βρίσκονται 
σε δυσμενέστερη θέση σε σύγκριση με τους υπόλοιπους υποψηφίους και αυτό επειδή 
δε λαμβάνονται ικανοποιητικά αντισταθμιστικά της αναπηρίας τους μέτρα.  Ο κ. 
Γρηγορίου έθεσε υπόψη της Επιτρόπου ∆ιοικήσεως ότι η όρασή του και στους δύο 
οφθαλμούς είναι λιγότερη από το 1/10 λόγω οπτικής ατροφίας και νυσταγμού και ότι 
παρακάθισε τον Οκτώβριο του 2007 στη γραπτή εξέταση που είχε διεξαχθεί δυνάμει 
των περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμων του 
1998 έως 2006, προκειμένου να διεκδικήσει θέση της οποίας η αρχική κλίμακα δεν 
υπερβαίνει την Κλίμακα Α8 του κυβερνητικού μισθολογίου.  Ο κ. Γρηγορίου υποστήριξε 
ότι, λόγω της αναπηρίας του, το να συγκρίνεται με βάση το βαθμό που εξασφάλισε 
στις γραπτές εξετάσεις (βαθμός 55,56 με ανώτατο το 100) με τους υπόλοιπους 
υποψήφιους που δεν είναι άτομα με αναπηρία τον θέτει σε δυσμενέστερη θέση και 
εκτός συναγωνισμού. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως διαπίστωσε από έρευνα που διεξήγαγε ότι ο κ. 
Γρηγορίου με επιστολή του, ημερομηνίας 1ης Αυγούστου 2007, υπέβαλε αίτημα στην 
αρμόδια για τη διεξαγωγή των πιο πάνω γραπτών εξετάσεων ειδική επιτροπή, στην 
οποία προεδρεύει ο πρόεδρος της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας, να του δοθούν 
ορισμένες διευκολύνσεις  κατά τη διάρκεια της εξέτασης λόγω της μειωμένης του 
όρασης.  Ζήτησε συγκεκριμένα να του δοθεί παράταση χρόνου διάρκειας 50% πέραν 
του κανονικού, να του επιτραπεί να χρησιμοποιήσει φορητό ηλεκτρονικό υπολογιστή 
για σκοπούς διεκπεραίωσης του αγγλικού μέρους της εξέτασης και να του επιτραπεί να 
υπαγορεύσει τις απαντήσεις στις ερωτήσεις του ελληνικού μέρους της εξέτασης και 
των θεμάτων γενικού ενδιαφέροντος και αριθμητικού/λογικού συλλογισμού σε ειδικό 
από τη Σχολή Τυφλών ή σε άλλον της επιλογής της ειδικής επιτροπής, ο οποίος θα τις 
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κατέγραφε στη συνέχεια στο ειδικό τετράδιο, διότι ο ίδιος δε γνωρίζει τη γραφή Μπράιγ 
και οι γνώσεις του στην ελληνική δακτυλογραφία είναι περιορισμένες, λόγω 
πολύχρονης παραμονής του στο εξωτερικό. 

 Ο κ. Γρηγορίου είχε και κατ’ ιδίαν συνάντηση με τον προεδρεύοντα της ειδικής 
επιτροπής, όπου συζήτησε το θέμα των διευκολύνσεων. 

 Η ειδική επιτροπή αποφάσισε να του δοθούν οι πιο κάτω διευκολύνσεις: 

1. Τα εξεταστικά δοκίμια για όλα τα θέματα να είναι σε μεγέθυνση γραμματοσειράς 
16. 

2. Να του επιτραπεί η χρησιμοποίηση ηλεκτρονικού υπολογιστή του εξεταστικού 
κέντρου τόσο στο θέμα των ελληνικών όσο και στο θέμα των αγγλικών. 

3. Να του παραχωρηθούν υπηρεσίες μεταγραφέα για τη μεταφορά των 
απαντήσεών του στο ειδικό τετράδιο της εξέτασης στα ελληνικά και στα αγγλικά 
και να του παραχωρηθούν οι υπηρεσίες μεταγραφέα για τη μεταφορά των 
απαντήσεων στο ειδικό απαντητικό φύλλο στα θέματα γενικού ενδιαφέροντος 
και αριθμητικού/λογικού συλλογισμού. 

4. Να του δοθεί παράταση χρόνου τριάντα λεπτών. 

 Ο κ. Γρηγορίου ισχυρίστηκε ότι η παράταση χρόνου των τριάντα λεπτών δεν 
επαρκούσε ως αντισταθμιστικό μέτρο της μειωμένης του όρασης.   

 Από την άλλη μεριά η ειδική επιτροπή υποστήριξε ότι η παράταση χρόνου των 
τριάντα λεπτών αποφασίστηκε κατ’ αναλογία με την πρακτική που ακολουθείται στις 
παγκύπριες εξετάσεις για τα ανώτερα και ανώτατα εκπαιδευτικά ιδρύματα της Κύπρου 
και της Ελλάδας, εφόσον άτομα με ειδικές ανάγκες το ζητήσουν και νοουμένου ότι 
υποστηρίζουν μια τέτοια αίτηση με τα αναγκαία πιστοποιητικά/δικαιολογητικά.  Η ειδική 
επιτροπή επικαλέστηκε τη διάταξη του άρθρου 22(5) του περί της ∆ιεξαγωγής των 
Παγκύπριων Εξετάσεων Νόμου. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως θεωρεί παρακινδυνευμένο η ειδική επιτροπή να 
ακολουθεί τη ρύθμιση του πιο πάνω άρθρου, αφού η ορθότητά της έχει αμφισβητηθεί 
από οργανωμένους φορείς γονέων παιδιών με ειδικές ανάγκες με κύριο επιχείρημα ότι 
ανάλογα με τη φύση και το βαθμό της αναπηρίας ή μαθησιακής δυσκολίας ενός 
μαθητή μπορεί να απαιτείται πέραν των τριάντα λεπτών χρόνος παράτασης της 
γραπτής εξέτασης.  Πρέπει να σημειωθεί ότι με τον περί ∆ιεξαγωγής των Παγκύπριων 
Εξετάσεων Νόμο έχει θεσμοθετηθεί διαδικασία παροχής διευκολύνσεων κατά τη 
διάρκεια των εισαγωγικών γραπτών εξετάσεων για τους υποψήφιους που είναι άτομα 
με ειδικές ανάγκες και έχει ανατεθεί σε επιτροπή που απαρτίζεται από ειδικούς η 
επιλογή των διευκολύνσεων ανάλογα με την περίπτωση.  Αντίστοιχη πρόνοια δεν 
περιέχεται στον περί Αξιολόγησης Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία 
Νόμο. 

 Από την περαιτέρω έρευνα προέκυψε ότι ο χρόνος παράτασης που δόθηκε 
στον κ. Γρηγορίου αφαιρέθηκε από το χρόνο του διαλείμματος.  Έτσι, ενώ οι 
υποψήφιοι έχουν σε σύνολο εξίμισι ωρών διάλειμμα μιάμισης ώρας, τα άτομα με 
ειδικές ανάγκες έχουν διάλειμμα μόνο τριάντα λεπτά. 

 Οι εύλογες προσαρμογές ή διευκολύνσεις υπέρ των ατόμων με αναπηρία στον 
τομέα της πρόσβασης σε θέσεις εργασίας εμπίπτουν στην πολιτική της διάπλασης 
κοινωνικών σχέσεων ουσιαστικής ισότητας.  Τα θετικά εν γένει μέτρα υπέρ ομάδας 
που μειονεκτεί είναι επιτρεπτά ως μέσα επίτευξης πραγματικής ισότητας ευκαιριών και 
άρα η κανονιστικά προβλεπόμενη αντιστάθμιση συνίσταται μόνο στην αποκατάσταση 
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της ισότητας των ευκαιριών μεταξύ των διάφορων ομάδων με την εξάλειψη των 
συνεπειών των διακρίσεων και όχι στην ισότητα των αποτελεσμάτων. 

 Από δύο αποφάσεις του ∆ικαστηρίου Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων εξάγονται δύο 
αρχές για την αποδοχή της συμφωνίας θετικών μέτρων με το δίκαιο της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης.  Σύμφωνα με την πρώτη αρχή, επιδιωκόμενος στόχος με τα θετικά μέτρα δεν 
μπορεί να είναι το ίσο αποτέλεσμα, αλλά μόνο η εξασφάλιση ισότητας στο σημείο 
εκκίνησης για τη διεκδίκηση μιας επαγγελματικής θέσης.  Σύμφωνα με τη δεύτερη 
αρχή, κανένα θετικό μέτρο αυτόματου προβαδίσματος δεν μπορεί να διεκδικήσει 
κοινοτική νομιμότητα, δεδομένου ότι αναγνωρίζεται ως αθέμιτη παρέκκλιση από την 
αρχή της ισότητας. 

 Σε εθνικό επίπεδο η απαγόρευση των διακρίσεων σε βάρος των ατόμων με 
αναπηρία στον τομέα της απασχόλησης θεσμοθετήθηκε με τους περί Ατόμων με 
Αναπηρία Νόμους του 2000 έως 2007.  Ιδιαίτερης σημασίας είναι οι διατάξεις του 
άρθρου 5(1)(α) και 5(1Α), σύμφωνα με τις οποίες, αφενός, απαγορεύεται οποιαδήποτε 
διάκριση σε βάρος προσώπου με αναπηρία όσον αφορά τους όρους πρόσβασης στην 
απασχόληση και, αφετέρου, προνοείται ότι, για να εξασφαλιστεί η τήρηση της αρχής 
της ίσης μεταχείρισης έναντι προσώπων με αναπηρίες προβλέπονται εύλογες 
προσαρμογές και για το σκοπό αυτό ο εργοδότης λαμβάνει τα ενδεδειγμένα μέτρα, 
ανάλογα με τις ανάγκες που παρουσιάζονται σε μια συγκεκριμένη κατάσταση, ώστε το 
πρόσωπο με αναπηρία να μπορεί να έχει πρόσβαση σε θέση εργασίας. 

 Από το σύνολο των πιο πάνω προκύπτει ότι με βάση το κοινοτικό δίκαιο, που 
ενσωματώθηκε και στο εθνικό κυπριακό δίκαιο, ο κ. Γρηγορίου είχε το δικαίωμα για 
εύλογες προσαρμογές/διευκολύνσεις στη γραπτή εξέταση που παρακάθισε, 
προκειμένου να εξασφαλίσει ισότητα στο σημείο εκκίνησης για τη διεκδίκηση μιας 
επαγγελματικής θέσης στη δημόσια υπηρεσία.  Η ειδική επιτροπή ανταποκρίθηκε μεν 
θετικά, οι διευκολύνσεις εντούτοις που αποφασίστηκαν υπέρ του κ. Γρηγορίου δεν 
ήταν στο σύνολό τους ικανοποιητικές για την επίτευξη του επιδιωκόμενου σκοπού, 
αυτού της διάπλασης συνθηκών πραγματικής ισότητας. 

 Η Επίτροπος ∆ιοικήσεως, λαμβάνοντας υπόψη ότι ο περί Αξιολόγησης 
Υποψηφίων για ∆ιορισμό στη ∆ημόσια Υπηρεσία Νόμος ρυθμίζει τον τρόπο εισδοχής 
σε μεγάλο αριθμό θέσεων εργασίας του δημόσιου τομέα, καθιερώνοντας γραπτές 
εξετάσεις, έχει την άποψη ότι το θέμα των διευκολύνσεων υπέρ των ατόμων με 
αναπηρία που διεκδικούν πρόσβαση σ’ αυτές τις θέσεις επιβάλλεται να ρυθμιστεί 
νομοθετικά με σχετική προσθήκη στον υπό αναφορά νόμο.  Ο νομοθέτης πρέπει να 
διασφαλίσει με σχετική πρόνοια ότι οι αποφάσεις ως προς τις διευκολύνσεις υπέρ των 
υποψηφίων με αναπηρία θα λαμβάνονται σε συνεργασία με ειδικούς σε θέματα 
αναπηρίας και ανάλογα με την κάθε ειδική περίπτωση. 

 Περαιτέρω, η ίδια εισηγείται ότι, μέχρις ότου προωθηθεί και ολοκληρωθεί η πιο 
πάνω νομοθετική ρύθμιση, πρέπει η ειδική επιτροπή σε κάθε περίπτωση υποψήφιου 
που είναι άτομο με ειδικές ανάγκες και αιτείται διευκολύνσεων κατά τη γραπτή εξέταση 
να συμβουλεύεται πριν τη λήψη σχετικής απόφασης την Κυπριακή Συνομοσπονδία 
Οργανώσεων Αναπήρων, ώστε να διασφαλίζεται η καλύτερη δυνατή επιλογή των 
αντισταθμιστικών της αναπηρίας του μέτρων.   

 Τέλος, η Επίτροπος ∆ιοικήσεως στην έκθεσή της αναφέρει ότι, δυνάμει του 
άρθρου 3(2) του περί της ∆ιαδικασίας ∆ιαβούλευσης Κρατικών και άλλων Υπηρεσιών 
σε Θέματα που Αφορούν Άτομα με Αναπηρία Νόμου του 2006, κάθε υπηρεσία η οποία 
πρόκειται να αποφασίσει σε θέματα ή ασχολείται με θέματα που αφορούν με 
οποιοδήποτε τρόπο άμεσα ή έμμεσα άτομα με αναπηρία διαβουλεύεται κατά τη 
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συζήτηση των θεμάτων αυτών με την Κυπριακή Συνομοσπονδία Οργανώσεων 
Αναπήρων.  

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα για τα 
θέματα του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Σοφοκλής Φυττής, πρόεδρος Ανδρέας Μουσκάλλης   

 Στέλιος Ιερωνυμίδης Στέλλα Κυριακίδου 

 Ντίνα Ακκελίδου Ανδρέας Κυπριανού 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα εξέτασε τα θέματα 
του παραρτήματος, τα οποία ενεγράφησαν για αυτεπάγγελτη εξέταση από την 
επιτροπή ύστερα από πρόταση του προέδρου της επιτροπής βουλευτή κ. Σοφοκλή 
Φυττή, σε τέσσερις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Ιανουαρίου, 9 και 
16 Φεβρουαρίου 2010 και 22 Φεβρουαρίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων 
αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο γενικός διευθυντής και 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, ο αναπληρωτής 
διευθυντής των Κεντρικών Φυλακών, εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας, Τμήμα Εργασίας), του 
Υπουργείου Υγείας και των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας του ίδιου υπουργείου, η 
ιατρική λειτουργός, ο ψυχίατρος, οι ψυχολόγοι και η εργοθεραπεύτρια των Κεντρικών 
Φυλακών και εκπρόσωποι του Συμβουλίου Φυλακών, του Κέντρου Καθοδήγησης και 
Εξωιδρυματικής Απασχόλησης Καταδίκων και των εργοδοτικών οργανώσεων ΟΕΒ και 
ΚΕΒΕ. Οι εκπρόσωποι του συλλόγου συμπαράστασης φυλακισμένων “Απόστολος 
Ονήσιμος”, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Ο πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα 
και εισηγητής των πιο πάνω θεμάτων κ. Σοφοκλής Φυττής, εισάγοντας τη συζήτηση, 
τόνισε ότι η επιτροπή ενδιαφέρεται και ανησυχεί για τους κρατουμένους στις Κεντρικές 
Φυλακές, καθώς πρόκειται για μια ευάλωτη ομάδα του πληθυσμού που βρίσκεται σ’ 
ένα χώρο εγκλεισμού και στέρησης της ελευθερίας, αναφέροντας ταυτόχρονα ότι η 
στέρηση της ελευθερίας του κρατουμένου πρέπει να γίνεται υπό συνθήκες που 
διασφαλίζουν το σεβασμό της ανθρώπινης αξιοπρέπειας.  Σύμφωνα με τον ίδιο, ένα 
σωφρονιστικό ίδρυμα έχει ως βασικό σκοπό, πέρα από την ασφαλή κράτηση των 
προσώπων που καταδικάστηκαν σε φυλάκιση, το σωφρονισμό, την αποκατάσταση και 
επανένταξή τους στην κοινωνία ως χρήσιμων και έντιμων πολιτών. 

 Ο κ. Φυττής επισήμανε το τεράστιο πρόβλημα υπερπληθυσμού που υπάρχει 
σήμερα στις Κεντρικές Φυλακές και ζήτησε από τους κυβερνητικούς αρμοδίους 
ενημέρωση για την πρόοδο των εργασιών για επέκταση των κτιρίων στις φυλακές, 
καθώς και για τα μέτρα που λαμβάνονται για διαχωρισμό των καταδίκων ανάλογα με 
το φύλο, τη φύση και τη σοβαρότητα του εγκλήματος που διέπραξαν, την ηλικία, τη 
χρήση ή μη εξαρτησιογόνων ουσιών κ.λπ. 

 Τέλος, ο πρόεδρος της επιτροπής αναφέρθηκε στις ελλείψεις που υπάρχουν σε 
προσωπικό για την παροχή ιατρικής περίθαλψης στους καταδίκους, καθώς και στις 
προσφερόμενες δομές των ψυχιατρικών υπηρεσιών για την ψυχολογική στήριξη των 
κρατουμένων και των οικογενειών τους και για τη φροντίδα των ψυχικά ασθενών. 

 Ακολούθως, οι προσκεκλημένοι παρέθεσαν τις θέσεις και τις απόψεις τους σε 
σχέση με τα εγερθέντα θέματα, οι οποίες διατυπώνονται πιο κάτω περιληπτικά. 
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Α. Επέκταση κτιρίων - Αποσυμφόρηση - ∆ιαχωρισμός καταδίκων  

1. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

Κατά την πρώτη συνεδρία της επιτροπής ο τότε γενικός διευθυντής του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι υπάρχει σοβαρό 
πρόβλημα υπερπληθυσμού στις φυλακές, το οποίο το υπουργείο του 
προσπαθεί να αντιμετωπίσει με κάθε τρόπο, όπως είναι ο σχεδιασμός έργων 
υποδομής, η ανάπτυξη των έργων επέκτασης των κτιρίων των φυλακών και των 
κρατητηρίων, ακόμη και η χρησιμοποίηση του προνομίου του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας για την απονομή χάριτος στο μεγαλύτερο δυνατόν βαθμό, 
προκειμένου να δημιουργηθεί χώρος στις φυλακές. 

Ο ίδιος διευκρίνισε στην επιτροπή ότι το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως έχει την ευθύνη για το σχεδιασμό των έργων υποδομής, δεν έχει όμως 
την ευθύνη υλοποίησης των έργων αυτών, η οποία ανήκει στα αρμόδια τεχνικά 
υπουργεία, τα οποία έχουν και την ευθύνη και τον έλεγχο της τήρησης των 
χρονοδιαγραμμάτων που τίθενται για κάθε έργο. 

Ακολούθως, ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή για τις εργασίες ανακαίνισης των πτερύγων 
1Α, 1Β, 2Α, και 2Β των φυλακών αναφέροντας ότι αυτές έχουν ήδη ξεκινήσει και 
βρίσκονται σε εξέλιξη.  Ο ίδιος διευκρίνισε ότι το έργο εκτελείται από τον 
Επαρχιακό Μηχανικό του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων και δήλωσε ότι η πρώτη 
φάση του έργου, που αφορά την κατασκευή νέων χώρων υγιεινής για 
κρατουμένους και προσωπικό, έχει ήδη ολοκληρωθεί.  Σύμφωνα με τον ίδιο, 
αυτή τη στιγμή είναι σε εξέλιξη η δεύτερη φάση των εργασιών που αφορούν την 
ανακαίνιση της πτέρυγας 2Α και που αναμένεται να ολοκληρωθεί τον Ιούλιο του 
2010.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με νεότερη ενημέρωση που είχε η επιτροπή 
κατά την τελευταία συνεδρία της, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011, η 
ολοκλήρωση της εν λόγω πτέρυγας καθυστέρησε και αναμένεται η ολοκλήρωσή 
της μέσα στους πρώτους μήνες του 2011. 

Σύμφωνα με σχετικό σημείωμα που ο γενικός διευθυντής κατέθεσε στην 
επιτροπή, το όλο έργο ανακαίνισης των πτερύγων 1A, 1Β, 2A και 2Β έχει 
κοστολογηθεί με δαπάνη που υπολογίζεται στο ύψος του ποσού των 
€9.600.000 συμπεριλαμβανομένου του ΦΠΑ και με την ολοκλήρωσή του θα 
έχουν ανακαινιστεί πλήρως εκατό τριάντα υφιστάμενα κελιά και θα έχουν 
διαμορφωθεί επιπλέον σαράντα νέα κελιά. 

Ταυτόχρονα, σύμφωνα με τον ίδιο, είναι σε εξέλιξη το έργο επέκτασης της 
Ανοικτής Φυλακής με το οποίο θα διαμορφωθούν πενήντα νέα κελιά έναντι 
δαπάνης €963.000 συν ΦΠΑ.   

∆ιευκρινίζεται ότι με βάση το άρθρο 5 του περί Φυλακών Νόμου η Ανοικτή 
Φυλακή είναι ειδικός χώρος κράτησης καταδίκων εκτός του αυστηρά 
φρουρούμενου χώρου των φυλακών, ο οποίος αποτελεί μέρος των φυλακών και 
βρίσκεται υπό τη διεύθυνση του διευθυντή.  Σημειώνεται ότι κατά την επίσκεψή 
της στις Κεντρικές Φυλακές την 1η Μαρτίου 2011 η επιτροπή επισκέφθηκε το εν 
λόγω έργο το οποίο έχει ολοκληρωθεί και είναι έτοιμο να παραδοθεί.   

Επιπλέον, ο τότε γενικός διευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως ανέφερε στην επιτροπή ότι ήδη έχει προκηρυχθεί η υποβολή 
προσφορών για τις οικοδομικές εργασίες ανακαίνισης της πτέρυγας 9, η οποία 
θα στεγάζει ανήλικους και νεαρούς καταδίκους.  Συγκεκριμένα, με το έργο αυτό 
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προβλέπεται η πλήρης αναπαλαίωση του διατηρητέου πετρόκτιστου κτιρίου με 
τη δημιουργία είκοσι τεσσάρων κελιών και η κατασκευή νέου βοηθητικού κτιρίου 
συνολικού εμβαδού 360 μ2 έναντι δαπάνης ποσού ύψους €4.600.000 συν ΦΠΑ.  
Σημειώνεται ότι κατά την επίσκεψή της στις Κεντρικές Φυλακές την 1η Μαρτίου 
2011 η επιτροπή επισκέφθηκε το εργοτάξιο της Φυλακής Ανηλίκων, της οποίας 
οι εργασίες βρίσκονται σε εξέλιξη, και ενημερώθηκε ότι αναμένεται η παράδοσή 
της σε δεκαέξι μήνες. 

Πέραν των πιο πάνω, ο τότε γενικός διευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
και ∆ημοσίας Τάξεως ενημέρωσε την επιτροπή ότι έχουν γίνει οι αναγκαίες 
μελέτες και έχει προκηρυχθεί η υποβολή προσφορών για τροποποιήσεις σε 
διατηρητέο κτίριο, που θα στεγάζει το κέντρο εξωιδρυματικής απασχόλησης, το 
επισκεπτήριο και την Ανοικτή Φυλακή Γυναικών.  Σύμφωνα με το 
προαναφερόμενο σημείωμα, το συμβόλαιο προνοεί δώδεκα μήνες εκτέλεση των 
εργασιών έναντι δαπάνης ποσού ύψους €222.000 συν ΦΠΑ.  Σημειώνεται ότι 
κατά την τελευταία συνεδρία της η επιτροπή ενημερώθηκε ότι το εν λόγω έργο 
βρίσκεται σε εξέλιξη και αναμένεται να ολοκληρωθεί το Μάιο του 2011.  Στο 
προαναφερόμενο σημείωμα αναφέρεται επίσης ότι το Τμήμα Φυλακών μελετά 
την επέκταση της πτέρυγας 3, που είναι η πτέρυγα των γυναικών, με την 
κατασκευή νέου κοιτώνα. 

Τέλος, ο τότε γενικός διευθυντής αναφέρθηκε στην απόφαση για κατασκευή του 
πολυδύναμου ιατρικού κέντρου, η μελέτη και κατασκευή του οποίου καθυστερεί 
λόγω δημοσιονομικών προβλημάτων, αν ληφθεί υπόψη και η υψηλή δαπάνη, 
που το έργο αυτό απαιτεί για την ολοκλήρωσή του.  Σημειώνεται ότι το συνολικό 
κόστος του έργου αυτού υπολογίζεται στα €16.000.000 συν ΦΠΑ.  Σημειώνεται 
ότι με βάση νεότερη ενημέρωση που είχε η επιτροπή κατά την τελευταία 
συνεδρία της, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011, τα αρχικά σχέδια για 
κατασκευή του πολυδύναμου ιατρικού κέντρου εγκαταλείφθηκαν και στη θέση 
του αποφασίστηκε η τοποθέτηση σε χώρο εντός των φυλακών 
προκατασκευασμένου κτιρίου, που θα λειτουργεί ως ιατρικό κέντρο των 
φυλακών.  Περαιτέρω, σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, υπάρχει πρόταση του Υπουργού 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως για ανέγερση νέων κτιρίων φυλακών και 
επομένως τα σχέδια για δημιουργία ενός πολυδάπανου έργου εντός των 
υφιστάμενων φυλακών πρέπει να εγκαταλειφθούν. 

2. Αναπληρωτής διευθυντής των φυλακών 

Ο αναπληρωτής διευθυντής των φυλακών κατέθεσε στην επιτροπή αναλυτικές 
καταστάσεις με αριθμητικά στοιχεία για τον πληθυσμό και τις διάφορες 
κατηγορίες καταδίκων στις φυλακές, καθώς και για τη χωρητικότητα των 
φυλακών με αριθμούς των υφιστάμενων κελιών, της χωρητικότητάς τους σε 
άτομα υπό κανονικές συνθήκες και της υπερπλήρωσής τους υπό τις σημερινές 
συνθήκες.  Τα στοιχεία αυτά βρίσκονται κατατεθειμένα στο Αρχείο της Βουλής 
και οποιοδήποτε μέλος του σώματος μπορεί να ανατρέξει σε αυτά.  Σημειώνεται 
ότι η χωρητικότητα των φυλακών υπό κανονικές συνθήκες είναι τριακόσια 
σαράντα άτομα, ενώ υπό τις σημερινές συνθήκες στεγάζει σχεδόν το διπλάσιο 
αριθμό ατόμων.  Ενδεικτικά, αναφέρεται ότι στις 16 Φεβρουαρίου 2010 στις 
φυλακές έμειναν εξακόσια σαράντα ένα άτομα. 

Ο αναπληρωτής διευθυντής των φυλακών επισήμανε επίσης ότι οι ανακαινίσεις 
και οι επεκτάσεις κτιρίων στο χώρο των φυλακών δεν είναι μια εύκολη υπόθεση, 
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καθώς τίθενται θέματα ασφάλειας και απαιτούνται συνεχείς έλεγχοι των 
προσώπων που μπαινοβγαίνουν στα εργοτάξια. 

Στο στάδιο της διεξαγωγής της συζήτησης ο πρόεδρος και τα μέλη της 
επιτροπής επισήμαναν ότι, παρά τις ανακαινίσεις και επεκτάσεις που γίνονται 
στα κτίρια των φυλακών, ο αριθμός των νέων κελιών είναι μικρός και δεν μπορεί 
να αντιμετωπίσει επαρκώς το πρόβλημα του υπερπληθυσμού.  Κατά συνέπεια, 
σύμφωνα με τους ιδίους, πρέπει να γίνει ένας ολοκληρωμένος σχεδιασμός για 
δημιουργία κτιρίων που θα αντιμετωπίζουν τόσο το πρόβλημα του 
υπερπληθυσμού όσο και την ανάγκη για διαχωρισμό των καταδίκων σε 
κατηγορίες όπως ενήλικες-ανήλικοι, φορείς μολυσματικών ασθενειών, ψυχικά 
ασθενείς, ελαφροποινίτες-βαρυποινίτες κ.λπ. 

Απαντώντας στο πιο πάνω εγερθέν ζήτημα ο γενικός διευθυντής δήλωσε ότι 
αυτή τη στιγμή γίνονται οι απολύτως απαραίτητοι διαχωρισμοί των καταδίκων 
σε κατηγορίες, διότι δεν υπάρχει η πολυτέλεια, δεν υπάρχει χώρος, για να 
λειτουργούν ξεχωριστές πτέρυγες για όλες τις κατηγορίες καταδίκων.  Όπως ο 
ίδιος επισήμανε, υπάρχει αρκετή δημόσια γη που θα μπορούσε να 
χρησιμοποιηθεί για την ανέγερση νέων κτιρίων φυλακών και κρατητηρίων, 
δυστυχώς όμως πάντοτε εγείρονται σοβαρές αντιδράσεις από τους περιοίκους 
της εκάστοτε περιοχής.  

Σύμφωνα με τον ίδιο η λύση για ανέγερση ενός νέου κτιρίου φυλακών που να 
ανταποκρίνεται στα σύγχρονα δεδομένα και αντιλήψεις θα είναι πολύ 
χρονοβόρα, ενδεχομένως να απαιτηθούν δέκα χρόνια για την ολοκλήρωσή του, 
ενώ δε θα δώσει απάντηση στα επείγοντα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι 
υφιστάμενες φυλακές και γι’ αυτό ακριβώς απαιτείται η σταδιακή βελτίωση του 
υφιστάμενου κτιρίου. 

Περαιτέρω, εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι σε δύο περίπου χρόνια θα είναι έτοιμο το 
στρατηγικό σχέδιο (master plan), που θα προτείνει λύσεις σε σχέση με τις 
δυνατότητες του υφιστάμενου κτιρίου. 

Το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Ανδρέας Κυπριανού ήγειρε το ζήτημα του 
περιορισμένου χώρου στα αστυνομικά κρατητήρια αναφέροντας ότι δεν 
καλύπτουν τις ανάγκες της αστυνομίας.  Συγκεκριμένα, ο βουλευτής ανέφερε ότι 
η αστυνομία δε συλλαμβάνει άτομα και κυρίως αλλοδαπούς, γιατί δεν υπάρχει 
χώρος στα κρατητήρια.   

Τοποθετούμενος στην πιο πάνω θέση του βουλευτή ο γενικός διευθυντής 
δήλωσε ότι πράγματι υπάρχει πρόβλημα έλλειψης χώρου στα κρατητήρια, όμως 
σε καμιά περίπτωση δεν αναστέλλεται η δίωξη ποινικών αδικημάτων για το λόγο 
αυτό.  Συναφώς, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή για τα νέα κελιά που 
προγραμματίζεται να δημιουργηθούν στα κρατητήρια σε όλες τις επαρχίες. 

Β.  Ιατρική περίθαλψη και μεταχείριση των ψυχικά ασθενών καταδίκων 

1. Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 

Αναφερόμενος στο θέμα της παρεχόμενης στους καταδίκους ιατρικής 
περίθαλψης ο πρώην γενικός διευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως δήλωσε ότι η ιατρική φροντίδα που παρέχεται εντός των 
φυλακών είναι πρωτοβάθμια και τα περιστατικά που χρήζουν περαιτέρω 
φροντίδας παραπέμπονται σε ειδικό ιατρό στα δημόσια νοσηλευτήρια και στις 
περιπτώσεις που χρειάζεται νοσηλεία οι κρατούμενοι εισάγονται σε κυβερνητικό 
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νοσηλευτικό ίδρυμα για όσο χρόνο χρειαστεί.  Συναφώς, ο ίδιος επισήμανε ότι 
είναι πρακτικά αδύνατο να στεγάζονται στις Κεντρικές Φυλακές ιατροί όλων των 
ειδικοτήτων με τον απαραίτητο για κάθε ειδικότητα ιατρικό εξοπλισμό.  
Επομένως, σύμφωνα με τον ίδιο, δεν τίθεται θέμα παροχής δευτεροβάθμιας 
ιατρικής περίθαλψης στις φυλακές, αλλά αυτό που μπορεί να γίνει και το οποίο 
επιδιώκει το υπουργείο του με διαβήματα/αιτήματα προς το καθ’ ύλην αρμόδιο 
υπουργείο, το Υπουργείο Υγείας, είναι η βελτίωση του επιπέδου παροχής 
πρωτοβάθμιας ιατρικής περίθαλψης. 

Ειδικότερα, τόσο ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως όσο και ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Φυλακών 
αναφέρθηκαν στην έλλειψη επαρκούς νοσηλευτικού προσωπικού στις Κεντρικές 
Φυλακές και στα προβλήματα που δημιουργούνται από την έλλειψη αυτή.  
Ενδεικτικά, αναφέρθηκε ότι τα φάρμακα που συνταγογραφεί η ιατρική 
λειτουργός στους καταδίκους χορηγούνται σ’ αυτούς από τους δεσμοφύλακες 
με προφανή τον κίνδυνο να γίνονται λάθη κατά τη χορήγησή τους. 

Σύμφωνα με σχετικό σημείωμα που κατέθεσε στην επιτροπή ο αναπληρωτής 
διευθυντής του Τμήματος Φυλακών για το θέμα της παρεχόμενης ιατρικής 
περίθαλψης στους καταδίκους, επισημαίνονται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

α. Στις Κεντρικές Φυλακές προσφέρονται ιατρικές υπηρεσίες σε καθημερινή 
βάση από τις 7:30 μέχρι τις 14:20 και επιπλέον ημερησίως τρίωρη 
υπερωριακή απασχόληση.  Επιπλέον, η ιατρική λειτουργός βρίσκεται σε 
αναμονή κλήσης (on call) όλο το εικοσιτετράωρο, για να αντιμετωπίσει 
οποιοδήποτε επείγον περιστατικό. 

 Από τις 19 Ιανουαρίου 2009 μέχρι τις 18 Ιανουαρίου 2010 εξετάστηκαν 
και αντιμετωπίστηκαν 8 349 περιστατικά, που καθ’ όλο το έτος 
αφορούσαν    1 432 καταδίκους και 1 372 υποδίκους.  Κατά το 2009 
εντοπίστηκαν πενήντα πέντε κατάδικοι με ηπατίτιδα C, πενήντα κατάδικοι 
με ηπατίτιδα Β, δώδεκα κατάδικοι με σύφιλη και ένας κατάδικος με AIDS-
HIV.  Επίσης, το 2009 κρατήθηκαν για νοσηλεία στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας είκοσι έξι κατάδικοι, ως εξής: τρία άτομα στο Καρδιολογικό, 
τέσσερα άτομα στο Χειρουργικό-Γναθοχειρουργικό, εννέα άτομα στο 
Παθολογικό και δέκα άτομα υπεβλήθησαν σε χειρουργική επέμβαση. 

β. Ο ιατρικός λειτουργός εξετάζει σε καθημερινή βάση και αξιολογεί τους 
κρατουμένους και δεσμοφύλακες, εκδίδει ιατρικές γνωματεύσεις, τηρεί 
αρχείο, καθορίζει τη φαρμακευτική αγωγή και ελέγχει την ακριβή τήρηση 
και την επανεκτίμηση της κατάστασης του ασθενούς, γνωματεύει για την 
εισαγωγή των ασθενών κρατουμένων σε νοσηλευτικό ίδρυμα ή την 
παραπομπή τους σε ειδικό ιατρό, αντιμετωπίζει μικρής βαρύτητας 
χειρουργικά περιστατικά, όπως ονυχεκτομές, διανοίξεις και παροχέτευση 
αποστήματος κ.λπ., αντιμετωπίζει περιστατικά στο ιατρείο που χρήζουν 
βραχείας νοσηλείας με τοποθέτηση ενδοφλέβιου υγρού και ενδοφλέβιας 
φαρμακευτικής αγωγής.  Σε περίπτωση εισαγωγής κρατουμένου σε 
νοσηλευτήριο ο ιατρικός λειτουργός επισκέπτεται καθημερινά τον 
κρατούμενο και ενημερώνεται καθημερινά για την πορεία της υγείας του 
από τους θεράποντες ιατρούς. 

 Επίσης, ο ιατρικός λειτουργός διερευνά και παρακολουθεί σε καθημερινή 
βάση τον ασθενή σε περιπτώσεις χρόνιων νοσημάτων και τον 
παραπέμπει σε ιατρούς των ανάλογων ειδικοτήτων και αρκετές φορές, 
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εάν ο κρατούμενος το επιθυμεί, εξετάζεται εντός ή/και εκτός των 
Κεντρικών Φυλακών από ιδιώτη ιατρό συγκεκριμένης ειδικότητας της 
δικής του επιλογής στην παρουσία του ιατρού των φυλακών. 

 Πέραν των πιο πάνω, ο ιατρικός λειτουργός επισκέπτεται και επιθεωρεί 
τους χώρους διαβίωσης, σίτισης και εργασίας των κρατουμένων μια 
τουλάχιστον φορά κάθε τριάντα ημέρες και καταγράφει τυχόν ελλείψεις σε 
θέματα καθαριότητας, αποχέτευσης, θερμοκρασίας ή εξαερισμού ή 
οποιαδήποτε άλλη παρατήρησή του σε θέματα που επηρεάζουν 
αρνητικά την υγεία των κρατουμένων.  Σε περίπτωση που διαπιστωθούν 
οποιεσδήποτε ελλείψεις στα πιο πάνω θέματα, υποβάλλεται σχετική 
έκθεση στο διευθυντή. 

γ. Το ιατρείο των Κεντρικών Φυλακών στελεχώνεται σε δωδεκάωρη βάση 
με το αναγκαίο νοσηλευτικό προσωπικό των Ιατρικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου Υγείας, ενώ τις υπόλοιπες δώδεκα ώρες αναλαμβάνουν 
καθήκοντα νοσηλευτή οι δεσμοφύλακες. 

δ. Ο ιατρικός λειτουργός εκδίδει γραπτές οδηγίες για τον περιορισμό 
κρατουμένου ο οποίος πάσχει ή είναι φορέας μολυσματικής ή 
μεταδοτικής νόσου ή για τον οποίο υπάρχει υπόνοια ότι πάσχει από 
μολυσματική ή μεταδοτική νόσο, η οποία εγκυμονεί κινδύνους για την 
υγεία του προσωπικού ή των άλλων κρατουμένων σε ειδικά καθορισμένο 
χώρο, καθώς και για τον καθαρισμό, απολύμανση ή την καταστροφή 
μολυσμένου ρουχισμού ή κλινοσκεπασμάτων.  Ο περιορισμός 
τερματίζεται κατόπιν γραπτών οδηγιών του ιατρικού λειτουργού.  Επίσης, 
ο ίδιος σε συνεργασία με την επισκέπτρια υγείας μεριμνούν για τον 
εμβολιασμό των κρατουμένων και των δεσμοφυλάκων με σκοπό την 
πρόληψη επιδημιών και προστασία από μεταδοτικές ασθένειες. 

ε. Σε περίπτωση που ο ιατρικός λειτουργός κρίνει ότι η παραπέρα κράτηση 
ενός ατόμου στις φυλακές θα αποβεί επικίνδυνη για τη ζωή του, ετοιμάζει 
έκθεση προς το γενικό διευθυντή του Υπουργείου Υγείας και το διευθυντή 
του Τμήματος Φυλακών. 

 Επίσης, σε περίπτωση που ο ιατρικός λειτουργός κρίνει ότι για ιατρικούς 
λόγους πρέπει να δοθεί ιδιαίτερη προσοχή στη μεταχείριση ενός 
κρατουμένου, ώστε να μην επιδεινωθεί, λόγω της κράτησής του, η υγεία 
του, υποβάλλει χωρίς καθυστέρηση ειδική έκθεση στο διευθυντή.  Ο 
ιατρικός λειτουργός μεριμνά για την καθημερινή ιατρική παρακολούθηση 
κρατουμένων που αρνούνται να λάβουν τροφή και ενημερώνει το 
διευθυντή για τη σωματική και ψυχική τους υγεία. 

2. Υπουργείο Υγείας 

Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι το 
υπουργείο του συμφωνεί στο ότι υπάρχει ανάγκη για βελτίωση της 
παρεχόμενης στους καταδίκους ιατρικής περίθαλψης και γι’ αυτό λαμβάνει 
συνεχώς μέτρα προς την κατεύθυνση αυτή. 

Συναφώς, ο ίδιος ανέφερε ότι πρόσφατα αυξήθηκε ο αριθμός των ιατρικών 
λειτουργών-παθολόγων στις Κεντρικές Φυλακές από έναν σε δύο.  Επίσης, 
σύμφωνα με τον ίδιο, τις φυλακές επισκέπτεται μια φορά την εβδομάδα 
οδοντίατρος, μια φορά το μήνα δερματολόγος και μια φορά το μήνα διαιτολόγος. 
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Περαιτέρω, ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας δήλωσε ότι 
προγραμματίζονται συναντήσεις ανάμεσα στα αρμόδια υπουργεία Οικονομικών, 
Υγείας και ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, προκειμένου να δοθούν κονδύλια 
για κάλυψη των αναγκών των φυλακών στον τομέα της ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης και κυρίως για την αύξηση του νοσηλευτικού προσωπικού. 

3. Η ιατρική λειτουργός των φυλακών 

Η ιατρική λειτουργός-παθολόγος των φυλακών επανέλαβε την ανάγκη για 
ενίσχυση του νοσηλευτικού προσωπικού και για αναβάθμιση του ιατρικού 
εξοπλισμού. 

Ειδικότερα, σύμφωνα με σχετικό σημείωμα που κατέθεσε η ίδια στην επιτροπή, 
οι ανάγκες στον υπό συζήτηση τομέα συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

α. Απαιτείται ενίσχυση του νοσηλευτικού προσωπικού, έτσι ώστε να 
υπάρχουν νοσηλευτές σε εικοσιτετράωρη βάση, οι οποίοι θα μπορούν να 
αξιολογούν σωστά τα περιστατικά που προκύπτουν τις απογευματινές 
και βραδινές ώρες και να μην αφήνεται το έργο αυτό στους 
δεσμοφύλακες, οι οποίοι δεν είναι σε θέση να αξιολογήσουν ορθά πότε 
ένα περιστατικό χρήζει επείγουσας ή μη αντιμετώπισης, ούτως ώστε να 
καλέσουν τον ιατρικό λειτουργό που βρίσκεται σε αναμονή κλήσης. 

β. Aπαιτείται ενίσχυση του ιατρικού εξοπλισμού με τα ακόλουθα: 

i. Κλίβανος αποστείρωσης χειρουργικών εργαλείων που 
χρησιμοποιούνται για επείγοντα περιστατικά (συρραφές 
τραυμάτων). 

ii. Μικρό σετ χειρουργικών εργαλείων. 

iii. Χ-RAY. 

iv.  Pulse Oxymeters. 

v. Τέσσερα τροχοκαθίσματα. 

γ. Απαιτείται βελτίωση στο σύστημα πρόσβασης των κρατουμένων στα 
ιατρεία.  Με το υφιστάμενο σύστημα, τα ραντεβού των κρατουμένων με 
την ιατρική λειτουργό διευθετούνται μέσω του λοχία του ιατρείου ο οποίος 
κρίνει εάν κάποιο περιστατικό είναι επείγον ή μη.  Η ιατρός τόνισε ότι η 
αξιολόγηση του επείγοντος των περιστατικών πρέπει να γίνεται από 
ιατρικό λειτουργό ή από νοσηλευτή και όχι από δεσμοφύλακα. 

 Συναφώς, η ίδια επισήμανε ότι ο σημερινός μηχανισμός προκαλεί 
προβλήματα εις βάρος της υγείας των κρατουμένων, όπως καθυστέρηση 
στην αντιμετώπιση ή μη ορθή αξιολόγηση του περιστατικού, με 
αποτέλεσμα κρατούμενοι να προχωρούν σε νομικές διαδικασίες εναντίον 
των φυλακών και του ιατρείου των φυλακών. 

δ. Οι υπάρχουσες εγκαταστάσεις δεν ανταποκρίνονται στις ανάγκες 
παρακολούθησης των κρατουμένων και προτείνεται τα τέσσερα 
υπάρχοντα ιατρεία να αντικατασταθούν με ένα πολυδύναμο ιατρείο στο 
οποίο να στεγάζονται όλες οι υπηρεσίες παροχής ιατροφαρμακευτικής 
περίθαλψης. 

ε. Επιβάλλεται η εισαγωγή συστήματος μηχανογράφησης για την 
απρόσκοπτη λειτουργία του ιατρείου και για την ανά πάσα στιγμή 
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διάθεση πληροφοριών που αφορούν το σύστημα παροχής 
ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης.  Στο ίδιο σημείωμα επισημαίνεται ότι 
δεν τηρείται αρχείο φύλαξης ιατρικών φακέλων και ουσιαστικά δεν 
προστατεύεται το ιατρικό απόρρητο, με αποτέλεσμα την παραβίαση των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων, των θεσμών και της δεοντολογίας. 

4. Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας στο Τμήμα Φυλακών 

 Ο ψυχίατρος των Κεντρικών Φυλακών κατέθεσε στην επιτροπή λεπτομερή 
απολογισμό των θεραπευτικών παρεμβάσεων των υπηρεσιών του στις 
Κεντρικές Φυλακές, σχετική αλληλογραφία των υπηρεσιών του με τα 
εμπλεκόμενα υπουργεία και σημειώματα με τις θέσεις και τις εισηγήσεις του που 
αφορούν την κτιριακή υποδομή, το υπό μελέτη πολυδύναμο ιατρικό κέντρο, τη 
στελέχωση και την εκπαίδευση του προσωπικού.  Τα εν λόγω έγγραφα, που 
είναι πολυσέλιδα, έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής και είναι στη 
διάθεση οποιουδήποτε μέλους του σώματος. 

 Ο ψυχίατρος των φυλακών αναφέρθηκε σε συντομία στο ιστορικό της 
παρουσίας λειτουργών ψυχικής υγείας στο Τμήμα Φυλακών σημειώνοντας ότι 
πριν το 2000 οι ανάγκες ήταν πολύ περιορισμένες, καθώς ο πληθυσμός των 
κρατουμένων δεν ξεπερνούσε τους τριακόσιους κρατουμένους και οι ανάγκες 
καλύπτονταν από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως με την 
εκμίσθωση υπηρεσιών ψυχολόγου ή κλινικού ψυχολόγου και εργοθεραπευτή.  
Το Υπουργείο Υγείας παρείχε υπηρεσίες ψυχιάτρου των Υπηρεσιών Ψυχικής 
Υγείας με έναν επισκέπτη γιατρό δύο ώρες την εβδομάδα. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο, σταθμό στην παρουσία των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας 
στις φυλακές αποτέλεσε η σύσταση το 2004 της πολυθεματικής ή αλλιώς 
διεπαγγελματικής ομάδας των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας, η οποία σήμερα 
αποτελείται από έναν ψυχίατρο με πενθήμερη αποκλειστική απασχόληση, τρεις 
κλινικούς ψυχολόγους επί πενθημέρου βάσεως, δύο εργοθεραπευτές με μερική 
απασχόληση και με συνολική παρουσία πέντε ημερών την εβδομάδα, έναν 
ανώτερο ψυχιατρικό νοσηλευτικό λειτουργό και τέσσερις ψυχιατρικούς 
νοσηλευτικούς λειτουργούς με πενθήμερη αποκλειστική απασχόληση.  Η ομάδα 
αυτή εξυπηρετεί κατά μέσο όρο έναν πληθυσμό επτακοσίων κρατουμένων, ενώ 
η χωρητικότητα των φυλακών παραμένει η ίδια στις τριακόσιες σαράντα κλίνες. 

 Ο ψυχίατρος δήλωσε ότι προσπάθεια των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας στο 
Τμήμα Φυλακών είναι να δίδεται το σωστό θεραπευτικό περιεχόμενο στο 
σωφρονισμό και γι’ αυτό οι επαγγελματίες που συμμετέχουν στη 
διεπαγγελματική ομάδα ανανεώνουν συστηματικά τις γνώσεις τους και 
εφαρμόζουν τις καλές πρακτικές που διασφαλίζουν το σεβασμό των 
ανθρώπινων δικαιωμάτων κατά τη μεταχείριση του ευάλωτου πληθυσμού των 
κρατουμένων και την τήρηση της επαγγελματικής δεοντολογίας.  Όπως 
επισημαίνεται σε σχετικό σημείωμα που δόθηκε στην επιτροπή, ήδη 
εφαρμόζεται η αρχή της ενημερωμένης συνειδητής συγκατάθεσης σε κάθε 
μορφή θεραπευτικής παρέμβασης προς τους κρατουμένους. 

 Οι λεπτομέρειες των παρεμβάσεων περιγράφονται εκτενώς στα εν λόγω 
έγγραφα, οι οποίες όμως δεν είναι δυνατόν, στα πλαίσια της παρούσας 
έκθεσης, να εκτεθούν αναλυτικά. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τον ψυχίατρο των φυλακών, οι κρατούμενοι στις 
φυλακές αποτελούν έναν ανομοιογενή πληθυσμό και για τις διάφορες ομάδες 
κρατουμένων απαιτούνται εξειδικευμένες παρεμβάσεις/προγράμματα και 
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αντίστοιχοι χώροι για τη λειτουργία αυτών των προγραμμάτων.  Ανήλικοι, 
αλλοδαποί, μητέρες ανήλικων παιδιών, οικονομικοί μετανάστες, αιτητές 
πολιτικού ασύλου, θύματα βασανιστηρίων στις χώρες τους, άτομα με 
παθολογικά και ψυχολογικά προβλήματα, χρήστες ουσιών, σεξουαλικά 
αδικοπραγήσαντες, αποτελούν παραδείγματα ομάδων στις φυλακές που 
χρήζουν εξειδικευμένης μεταχείρισης. 

 Σε σχετικό σημείωμα που δόθηκε στην επιτροπή αναφέρεται ότι με την ποινή 
που κάθε φορά επιβάλλεται σκοπείται η προστασία της κοινωνίας από 
εγκληματικές πράξεις και η ικανοποίηση του αισθήματος δικαίου της κοινωνίας 
και ειδικότερα του θύματος και της οικογένειάς του.  Συναφώς, ο ψυχίατρος των 
φυλακών ανέφερε ότι η ευθύνη του Υπουργείου Υγείας και των λειτουργών του 
στο Τμήμα Φυλακών είναι, αφενός, να φροντίσει έτσι ώστε το τιμωρητικό και 
ποινικό μέρος να μην είναι εκδικητικό, και, αφετέρου, να δώσει θεραπευτικό και 
σωφρονιστικό περιεχόμενο στην κράτηση. 

 Περαιτέρω, τόσο ο ψυχίατρος των φυλακών όσο και οι ψυχολόγοι των φυλακών 
εξέφρασαν την απογοήτευσή τους, λέγοντας ότι, ενώ η διεπαγγελματική ομάδα 
διαθέτει τις σύγχρονες επιστημονικές γνώσεις, δεν μπορεί να τις εφαρμόσει, 
διότι δεν υπάρχουν οι κατάλληλοι χώροι ούτε και επαρκές προσωπικό. 

 Επιπρόσθετα, ο ψυχίατρος επισήμανε ότι οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας είναι οι 
μόνες που παρέχουν δευτεροβάθμια ιατρική περίθαλψη εντός της φυλακής και ο 
στόχος είναι να καλύπτουν και τριτοβάθμια ιατρική περίθαλψη.  Συναφώς, ο 
ίδιος τόνισε ότι η στελέχωση και η υλικοτεχνική υποδομή στο Τμήμα Φυλακών 
θα πρέπει να αποτελεί προτεραιότητα για το Υπουργείο Υγείας, αναφέροντας 
ότι το Τμήμα Φυλακών έχει πολύ μεγαλύτερες ανάγκες απ’ ό,τι το Νοσοκομείο 
Αθαλάσσας. 

 Σύμφωνα με τα προαναφερόμενα έγγραφα που υπέβαλε στην επιτροπή ο 
ψυχίατρος των φυλακών, οι ανάγκες των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας στο Τμήμα 
Φυλακών, σε γενικές γραμμές, είναι οι ακόλουθες: 

α.  ∆ημιουργία πολυδύναμου ιατρικού κέντρου εκτός του χώρου των 
φυλακών, στελέχωση του κέντρου με επαρκές προσωπικό σε 
εικοσιτετράωρη βάση με δύο ψυχιάτρους, νοσηλευτές ψυχικής υγείας και 
βοηθούς νοσηλευτές. 

β. Αύξηση του αριθμού των κλινικών ψυχολόγων και των εργοθεραπευτών. 

γ. ∆ημιουργία φαρμακείου στο Τμήμα Φυλακών με φαρμακοποιό, βοηθό 
φαρμακοποιού και τεχνικό φαρμακείου. 

δ.  Ενίσχυση με γραμματειακό προσωπικό και βοηθούς γραφέων. 

ε.  Συνεχής εκπαίδευση του προσωπικού και των λειτουργών ψυχικής 
υγείας σε θέματα που αφορούν την υγεία σε χώρους κράτησης.  
Εισήγηση όπως ένα μέρος της ειδικότητας στην ψυχιατρική γίνεται στις 
φυλακές.  Εισήγηση για πρακτική εξάσκηση κλινικών ψυχολόγων, 
εργοθεραπευτών και φοιτητών νοσηλευτικής στις φυλακές.   

στ. Εκπαίδευση όλων των λειτουργών υγείας σε θέματα που άπτονται των 
κανονισμών και των θεμάτων ασφαλείας του Τμήματος Φυλακών, όπως 
και εκπαίδευση όλων των δεσμοφυλάκων σε θέματα πρώτων βοηθειών 
και σε θέματα που άπτονται της ψυχικής υγείας.  Εμπλοκή των 
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δεσμοφυλάκων υγείας σε από κοινού δραστηριότητες με τις Υπηρεσίες 
Ψυχικής Υγείας.   

ζ. Στήριξη των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας από ανεξάρτητο ψυχίατρο και 
ψυχολόγο οι οποίοι να εκτελούν χρέη δικανικού πραγματογνώμονα για 
σκοπούς δικαστικών διαδικασιών ή για σκοπούς άσκησης του 
δικαιώματος αποφυλάκισης επ’ αδεία.   

η.  Αύξηση του αριθμού των λειτουργών των Υπηρεσιών Κοινωνικής 
Ευημερίας. 

θ. Πρόσληψη μεταφραστών για πέντε βασικές γλώσσες (αραβικά, 
mandarin, ρωσικά, τουρκικά, φαρσί) ή εναλλακτικά χρηματοδότηση της 
εντατικής εκμάθησης των εν λόγω γλωσσών από τους λειτουργούς των 
Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας. 

Αναφερόμενος ειδικότερα στις ανάγκες στο Τμήμα Φυλακών σε επαγγελματίες 
ψυχικής υγείας, ο ψυχίατρος ανέφερε ότι, για να λειτουργήσει ικανοποιητικά η 
διεπαγγελματική ομάδα θα πρέπει να αποτελείται από τις ακόλουθες 
ειδικότητες: 

 ∆ύο ψυχιάτρους, έναν ψυχίατρο πλήρους και αποκλειστικής 
απασχόλησης στο Τμήμα Φυλακών για τη γενική ψυχοπαθολογία και 
έναν ψυχίατρο μερικής απασχόλησης για τις τοξικοεξαρτήσεις. 

 Έξι ψυχιατρικούς νοσηλευτικούς λειτουργούς, έναν ανώτερο ψυχιατρικό 
λειτουργό και πέντε ψυχιατρικούς λειτουργούς, από τους οποίους οι δύο 
θα ασχολούνται με τις τοξικοεξαρτήσεις και οι άλλοι τρεις με τη λοιπή 
ψυχοπαθολογία.  Από αυτούς οι δύο τουλάχιστον θα πρέπει να είναι 
γυναίκες. Τρεις κλινικούς ψυχολόγους πλήρους και αποκλειστικής 
απασχόλησης. 

 Τέσσερις εργοθεραπευτές πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης, 
από τους οποίους ο ένας θα ασχολείται αποκλειστικά με τον τομέα των 
νόμιμων και παράνομων ουσιών, άλλοι δύο εργοθεραπευτές θα 
ασχολούνται με τη λοιπή ψυχοπαθολογία και ο τέταρτος με την 
αποκατάσταση των κρατουμένων. 

 Τρεις λειτουργούς, ένα δραματοθεραπευτή, ένα μουσικοθεραπευτή και 
έναν εικαστικό θεραπευτή. 

 Ένα γραφέα και ένα βοηθό γραφέα. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία που δόθηκαν στην επιτροπή από τον ψυχίατρο των 
φυλακών, ο τελευταίος είναι ο επιστημονικός συντονιστής της διεπαγγελματικής 
ομάδας, συντονίζει τη λειτουργία της διεπαγγελματικής ομάδας, καθορίζει τους 
στόχους και τη στρατηγική των θεραπευτικών προγραμμάτων στο 
σωφρονιστικό ίδρυμα, εποπτεύει τη λειτουργία των προγραμμάτων αυτών και 
αξιολογεί την αποτελεσματικότητά τους. 

Επίσης, ο ψυχίατρος προβαίνει σε διάγνωση της ψυχοπαθολογίας και προτείνει 
φαρμακευτικές και ψυχοθεραπευτικές λύσεις στις δυσκολίες που υπάρχουν ή 
προκύπτουν στους κρατουμένους με τον εγκλεισμό τους στις φυλακές.   

Πέραν των πιο πάνω, ο ίδιος προάγει εκπαιδευτικά και ερευνητικά 
προγράμματα και συμμετέχει ενεργά σε επιτροπές του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης 
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και ∆ημοσίας Τάξεως και επίσης σε επιτροπές φορέων ή οργανισμών με κύριο 
αντικείμενο το σωφρονιστικό σύστημα. 

Με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στον απολογισμό των Υπηρεσιών 
Ψυχικής Υγείας στο Τμήμα Φυλακών, το 2009 εξετάστηκαν από τον ψυχίατρο 
των φυλακών, ύστερα από δικό τους αίτημα, το ένα τρίτο των κρατουμένων.  
Ειδικότερα, το 2009, έγιναν χίλιες πεντακόσιες πενήντα συναντήσεις με 
τριακόσιους δέκα ξεχωριστούς κρατουμένους από τους οποίους οι εβδομήντα 
ένας πάσχουν με ψυχωτική διαταραχή.  Την ίδια περίοδο τέσσερις κρατούμενοι 
εγκλείστηκαν στο Νοσοκομείο Αθαλάσσας για νοσηλεία, δεκαπέντε κρατούμενοι 
αυτοτραυματίστηκαν, τέσσερις έκαναν σοβαρή απόπειρα αυτοκαταστροφής και 
τέσσερις έκαναν απεργία πείνας. 

Όσον αφορά τους νοσηλευτές ψυχικής υγείας στο Τμήμα Φυλακών, αυτοί 
συμμετέχουν ενεργά στη διεπαγγελματική ομάδα, εμπλεκόμενοι στην 
υλοποίηση διάφορων προγραμμάτων θεραπευτικού, εκπαιδευτικού και 
ερευνητικού χαρακτήρα. 

Επίσης, οι νοσηλευτές ψυχικής υγείας αναλαμβάνουν μεταξύ άλλων: 

α. την ενημέρωση των νεοεισερχόμενων κρατουμένων στις φυλακές για τις 
προσφερόμενες υπηρεσίες ψυχικής υγείας στο χώρο των φυλακών, την 
εξέταση του επιπέδου των ψυχικών τους λειτουργιών και την αξιολόγηση 
της ανάγκης για παροχή ψυχιατρικής βοήθειας, 

β. την καθημερινή προετοιμασία του εξωτερικού ιατρείου, 

γ. τη διαχείριση των υποτροπών και κρίσεων.  Οι νοσηλευτές δίνουν τις 
πρώτες θεραπευτικές παρεμβάσεις, αφού εκτιμήσουν τα συμπτώματα και 
τις εξατομικευμένες ανάγκες του κρατουμένου τη συγκεκριμένη στιγμή και 
παραπέμπουν τον κρατούμενο στον ανάλογο θεραπευτή. 

Όσον αφορά τα καθήκοντα των ψυχολόγων στις φυλακές, μία από τις 
ψυχολόγους των φυλακών, η οποία παρευρέθηκε στις συνεδρίες της επιτροπής, 
ανέφερε ότι οι ψυχολόγοι στο Τμήμα Φυλακών έχουν ποικίλα καθήκοντα, όπως 
είναι η ψυχοδιαγνωστική, ο σχεδιασμός θεραπευτικού πλάνου, οι ατομικές 
θεραπευτικές παρεμβάσεις και οι ομαδικές θεραπευτικές παρεμβάσεις για 
χρήστες παράνομων ουσιών και αλκοόλ και για νεαρούς κρατουμένους ηλικίας 
16-21 ετών, η διασύνδεση για κοινωνική αποκατάσταση, οι συναντήσεις με 
λειτουργούς των φυλακών για διεκπεραίωση θεμάτων και καθοδήγηση για 
χειρισμό κρατουμένων, η ετοιμασία εκθέσεων/ψυχολογικών εκτιμήσεων για τους 
κρατουμένους, οι συναντήσεις με άλλους επαγγελματίες ψυχικής υγείας και 
επαγγελματίες εκτός του χώρου ψυχικής υγείας, όπως κοινωνικούς λειτουργούς, 
νομικούς συμβούλους, δραματοθεραπευτές και η παροχή εκπαίδευσης σε 
νεοεισερχόμενους δεσμοφύλακες. 

Συναφώς, η ίδια δήλωσε ότι θα μπορούσαν να γίνονται περισσότερες 
παρεμβάσεις, που λόγω έλλειψης χώρου και προσωπικού δε γίνονται. 

Η ψυχολόγος αναφέρθηκε ειδικότερα στην ανάγκη εισαγωγής εξειδικευμένων 
προγραμμάτων στο Τμήμα Φυλακών, όπως είναι οικογενειακές παρεμβάσεις 
στο χώρο των φυλακών, εξειδικευμένα προγράμματα για χρήστες κάνναβης, 
εξειδικευμένα προγράμματα για πολυχρήστες, εξειδικευμένα προγράμματα για 
χρήστες αλκοόλ, εξειδικευμένα προγράμματα για νεαρούς ενήλικες χρήστες και 
ενήλικες χρήστες, εξειδικευμένα προγράμματα για αλλοδαπούς χρήστες, 
εξειδικευμένα προγράμματα για άνδρες και γυναίκες με λοιπή ψυχοπαθολογία, 
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όπως μετατραυματική διαταραχή του στρες ή/και γενικευμένη διαταραχή 
άγχους, ψυχώσεις, εξειδικευμένα προγράμματα για αλλοδαπούς με λοιπή 
ψυχοπαθολογία και εξειδικευμένα προγράμματα για σεξουαλικά 
αδικοπραγούντες. 

Στις συνεδρίες της επιτροπής παρευρέθηκε εργοθεραπεύτρια των Κεντρικών 
Φυλακών, η οποία ανέφερε στην επιτροπή ότι στις Κεντρικές Φυλακές 
υπάρχουν δύο εργοθεραπεύτριες μερικής απασχόλησης που συμπληρώνουν 
τις ώρες μίας εργοθεραπεύτριας πλήρους απασχόλησης. 

Η ίδια ενημέρωσε την επιτροπή για προγράμματα που οργανώνονται από τις 
εργοθεραπεύτριες, όπως είναι τα ακόλουθα: 

α. Συναντήσεις αξιολόγησης νέων περιστατικών.  

β. Ατομικές συναντήσεις. 

γ. Ομάδες εργοθεραπείας (ομάδα νεαρών, ομάδα για γυναίκες, τρεις 
ομάδες του προγράμματος ψυχολογικής απεξάρτησης, ομάδα 
περιοδικού, ομάδα κοινωνικών δεξιοτήτων, ομάδα προσωπικής 
ανάπτυξης, επίλυσης προβλημάτων, ανάπτυξης κινήτρων, έκφρασης 
συναισθημάτων).  Οι ομάδες αποτελούνται συνήθως από πέντε μέχρι 
οκτώ άτομα και έχουν διάρκεια μιάμιση μέχρι δύο ώρες. 

δ. Αξιολογήσεις των κρατουμένων για την ένταξή τους στο Κέντρο 
Καθοδήγησης, Εξωιδρυματικής Απασχόλησης και Αποκατάστασης 
Καταδίκων (ΚΕΑΑΚ).  Ειδικότερα, οι εργοθεραπεύτριες αξιολογούν τις 
εργασιακές δεξιότητες των κρατουμένων, την ικανότητά τους να μπουν 
στην αγορά εργασίας και να διατηρήσουν την εργασία τους. 

Γ.  Κοινωνική επανένταξη φυλακισμένων 

1. Τμήμα Φυλακών 

 Αναφερόμενος στα μέτρα που λαμβάνονται για την κοινωνική επανένταξη των 
φυλακισμένων, ο αναπληρωτής διευθυντής του Τμήματος Φυλακών επισήμανε 
μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

α. Η επανένταξη ξεκινά από την ώρα της εισδοχής των καταδίκων στη 
φυλακή.  Η διαδικασία που ακολουθείται σύμφωνα με τον περί Φυλακών 
Νόμο είναι η σταδιακή ένταξή τους αρχικά στην κλειστή φυλακή, στη 
συνέχεια στην Ανοικτή Φυλακή και τέλος στο ΚΕΑΑΚ, όπου διαβιούν σε 
καθεστώς ημιελευθερίας και το πρωί δικαιούνται να πηγαίνουν σε 
εξωτερικές εργασίες και να επιστρέφουν αμέσως μετά τη λήξη της 
εργασίας τους στο κέντρο.   

 Σύμφωνα με το άρθρο 21Α του περί Φυλακών Νόμου, η Επιτροπή 
Κατάταξης, η οποία απαρτίζεται από το διευθυντή, τους λειτουργούς 
φυλακών, το δάσκαλο των φυλακών, τον κοινωνικό λειτουργό και τον 
ψυχολόγο των φυλακών, είναι μεταξύ άλλων αρμόδια για την αξιολόγηση 
των κρατουμένων, την ανάθεση σε αυτούς της κατάλληλης εργασίας και 
την ένταξή τους στην Ανοικτή Φυλακή. 

 Σύμφωνα με το άρθρο 21 του περί Φυλακών Νόμου, η επιτροπή του 
ΚΕΑΑΚ απαρτίζεται από το διευθυντή των φυλακών ως πρόεδρο, τους 
λειτουργούς των φυλακών και άλλα μέλη, τα οποία ορίζει ο Υπουργός 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, και είναι αρμόδια για την επιλογή των 
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κρατουμένων που κρίνονται κατάλληλοι για ένταξη στο κέντρο.  Η εν 
λόγω επιτροπή μεριμνά για την ομαλή επανένταξη των κρατουμένων που 
απολύονται στην κοινωνία και ειδικότερα για την εξασφάλιση σε αυτούς 
εργασίας, διαμονής, ειδών ένδυσης, επαρκών μέσων μετάβασης στον 
προορισμό τους και μικρών χρηματικών ποσών για την αντιμετώπιση 
των πρώτων βασικών αναγκών τους αμέσως μετά την αποφυλάκισή 
τους. 

 Επισημαίνεται ότι το ΚΕΑΑΚ βρίσκεται σε ειδικό χώρο εκτός του αυστηρά 
φρουρούμενου χώρου των φυλακών, ο οποίος αποτελεί μέρος των 
φυλακών και βρίσκεται υπό τη διεύθυνση του διευθυντή φυλακών.  Ο 
τελευταίος ορίζει υπεύθυνο λειτουργό των φυλακών, που έχει 
τουλάχιστον το βαθμό του αρχιδεσμοφύλακα, για αποτελεσματικότερο 
έλεγχο και εποπτεία του κέντρου. 

 Οι κρατούμενοι που επιλέγονται διαμένουν στο κέντρο εκτός από τις 
γυναίκες κρατούμενες, οι οποίες συνεχίζουν να διαμένουν στην πτέρυγα 
γυναικών.  Μετά από εισήγηση του Τμήματος Φυλακών, ετοιμάστηκαν 
σχέδια για επέκταση του κέντρου, ούτως ώστε να μπορούν να διαμένουν 
εκεί γυναίκες κρατούμενες τόσο του ΚΕΑΑΚ όσο και της Ανοικτής 
Φυλακής. 

 Οι κρατούμενοι στο κέντρο εκτίουν το υπόλοιπο της ποινής τους υπό 
καθεστώς περιορισμένης και ελεγχόμενης ελευθερίας.  Ωστόσο, 
σύμφωνα με τον αναπληρωτή διευθυντή των φυλακών, οι αρχές 
συμπεριφοράς, πειθαρχίας και τάξης ισχύουν όπως και για τους 
υπόλοιπους κρατουμένους, έτσι, σε περίπτωση παραβίασης 
οποιουδήποτε κανονισμού ή διάπραξης πειθαρχικού ή άλλου 
αδικήματος, ο κατάδικος μεταφέρεται πίσω στην κλειστή φυλακή, μέχρις 
ότου εξεταστεί το παράπτωμά του. 

 Ο αναπληρωτής διευθυντής των φυλακών κατέθεσε στην επιτροπή 
σημείωμα στο οποίο δίδονται λεπτομέρειες για τη μετάβαση των 
κρατουμένων στην εργασία τους και για τις άδειες που δικαιούνται 
ανάλογα με την ποινή τους.  Σημειώνεται ότι από την εργασία του 
κρατουμένου μέρος του μισθού του απαραίτητα παραδίδεται και 
κατατίθεται σε προσωπικό λογαριασμό του κρατουμένου, ούτως ώστε με 
την αποφυλάκισή του να έχει στη διάθεσή του ένα ποσό για τις πρώτες 
του ανάγκες. 

β.  Παρέχονται στους κρατουμένους διευκολύνσεις για εκπαίδευση, 
επιμόρφωση και επαγγελματική αποκατάσταση.  Για το σκοπό αυτό έχει 
τοποθετηθεί από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δάσκαλος, ο 
οποίος με τη συνεργασία και άλλου διδακτικού προσωπικού από τη 
δημοτική και τεχνική εκπαίδευση λειτουργεί εκπαιδευτικό πρόγραμμα στα 
πλαίσια των επιμορφωτικών μαθημάτων και της νυκτερινής τεχνικής και 
επαγγελματικής εκπαίδευσης.  Μεταξύ των μαθημάτων περιλαμβάνονται 
τα αγγλικά, τα ρωσικά, τα τουρκικά, οι ηλεκτρονικοί υπολογιστές, η 
ψυχολογία, η μαγειρική, οι γραφικές τέχνες, οι υδραυλικές εγκαταστάσεις 
και η συντήρηση/επιδιόρθωση οικιακών συσκευών.  Η ένταξη ενός 
κρατουμένου σε ένα ή περισσότερα προγράμματα εκπαίδευσης είναι 
εθελοντική. 
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 Ο αναπληρωτής διευθυντής των φυλακών επισήμανε το κενό που 
υπάρχει στην προσφερόμενη στους κρατουμένους εκπαίδευση, καθώς οι 
δάσκαλοι/εκπαιδευτές του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
παρέχουν τις υπηρεσίες τους με βάση το πρόγραμμα που ισχύει για τα 
επιμορφωτικά μαθήματα γενικότερα, δηλαδή από τα τέλη του Οκτώβρη 
μέχρι το Μάη, με αποτέλεσμα οι κρατούμενοι που ενδιαφέρονται και 
παρακολουθούν αυτά τα μαθήματα να μένουν αδρανείς όλο το καλοκαίρι, 
όπως επίσης και δεκαπέντε μέρες κατά τις περιόδους των 
Χριστουγέννων και του Πάσχα αντίστοιχα. 

 Ο ίδιος δήλωσε ότι το τμήμα του έχει ήδη επισημάνει το πρόβλημα αυτό 
στο αρμόδιο υπουργείο και αναμένει ότι θα υπάρξει μία ιδιαίτερη 
διευθέτηση για την περίπτωση των φυλακών. 

 Απαντώντας σε σχετικό ερώτημα που τέθηκε από μέλη της επιτροπής, ο 
αναπληρωτής διευθυντής των φυλακών επισήμανε ότι δυστυχώς ο 
αριθμός των συμμετεχόντων στα προαναφερόμενα μαθήματα είναι 
μικρός και κατέθεσε στοιχεία με τους αριθμούς των κρατουμένων που 
παρακολούθησαν τα επιμορφωτικά μαθήματα το 2009, που έχουν ως 
εξής: 

 Μαθήματα 
 Μαθητές 

i. Αγγλικά χαμηλού επιπέδου 22 

ii. Αγγλικά προχωρημένου επιπέδου - 

iii. Ελληνικά (αλλοδαποί) 29 

iv. Ελληνικά (αναλφάβητοι) - 

v. Χειροτεχνία (για γυναίκες) 2 

vi. Ψυχολογία 19 

vii. Μαγειρική 12 

viii. Εργαστήρια χαλκογραφίας 20 

ix. Ζωγραφική (για άνδρες) 25 

x. Κοπτική-ραπτική (για γυναίκες) - 

xi. Ψηφιδωτό (χειροτεχνία) 5 

xii. Υδραυλικές εγκαταστάσεις 11 

xiii. Τουρκικά 16 

xiv. Ρωσικά 34 

xv. Ηλεκτρονικοί υπολογιστές 18 

xvi. Συντήρηση/επιδιορθώσεις οικιακών συσκευών 12 

xvii. Γραφικές τέχνες 11 

Περαιτέρω, ο ίδιος ενημέρωσε την επιτροπή για τους αριθμούς των 
καταδίκων που εργάζονταν καθημερινά στα εργαστήρια φυλακών κατά τη 
διάρκεια του 2009, που έχουν ως εξής: 
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 Καθαριστές εργαστηρίων   9 

 Βαφείο   9 

 Σιδηρουργείο  10 

 Βιβλιοδετεία (τρία)  67 

 Ξυλουργείο  12 

 Οικοδομικές εργασίες  19 

 Κουρεία (δύο)   4 

 Ηλεκτρολογικές εργασίες   6 

 Πλυντήριο 16 

 

γ. Σύμφωνα με το άρθρο 12 του περί Φυλακών Νόμου, κρατούμενοι που 
επιδεικνύουν καλή διαγωγή και εργατικότητα εξασφαλίζουν μείωση της 
ποινής τους, εκτός αν τους έχει επιβληθεί η ποινή της διά βίου 
φυλάκισης. 

 Η Επιτροπή Κατάταξης, κατά την επιλογή της εργασίας στην οποία 
κατατάσσεται ένας κρατούμενος, καταβάλλει κάθε δυνατή προσπάθεια, 
ώστε η εργασία αυτή να συνάδει με την ειδικότητα, την ικανότητα και την 
προτίμηση του κρατουμένου σε συνάρτηση με τις δυνατότητες 
απασχόλησής του στη φυλακή και τις ευκαιρίες απασχόλησής του στην 
αγορά εργασίας μετά την αποφυλάκισή του.  Σύμφωνα με σχετικό 
σημείωμα που ο αναπληρωτής διευθυντής κατέθεσε στην επιτροπή, 
μελετάται η δημιουργία και νέων θέσεων εργασίας σε συνεργασία με 
άλλα κυβερνητικά τμήματα και με τον ιδιωτικό τομέα, προκειμένου να 
μπορεί να υπάρξει πλήρης απασχόληση, περισσότερη παραγωγή και 
έσοδα για τους ίδιους τους κρατουμένους και το Ταμείο Ευημερίας 
Κρατουμένων.   

 Σύμφωνα με το ίδιο σημείωμα, το 2009 οι κρατούμενοι με την 
καθοδήγηση των τεχνικών υπηρεσιών του Τμήματος Φυλακών και των 
εκπαιδευτών τους είχαν αναλάβει την εκτέλεση διάφορων έργων μέσα 
στη φυλακή συνολικής δαπάνης €480.000. 

δ. Επιτρέπονται επισκέψεις προς τον κρατούμενο από μέλη της οικογένειάς 
του, καθώς και του κοινωνικού και επαγγελματικού του περιβάλλοντος.  
Σύμφωνα με τους κανονισμούς των φυλακών, επιτρέπονται έξι 
επισκέψεις το μήνα και επιπρόσθετα επιτρέπονται έκτακτες επισκέψεις 
για σοβαρούς λόγους.   

 Μετά την έκτιση του απαιτούμενου με βάση τη νομοθεσία μέρους της 
ποινής, παρέχονται στον κρατούμενο άδειες εξόδου με ή χωρίς συνοδεία 
για σκοπούς επίλυσης οικογενειακών προβλημάτων, ενίσχυσης και 
ενδυνάμωσης των οικογενειακών δεσμών, επανασύνδεσής του με τον 
κοινωνικό του περίγυρο, καθώς και για σκοπούς προκαταρκτικών 
επαφών για εξασφάλιση εργασίας. 
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 Σημειώνεται ότι κρατούμενοι που εντάσσονται στην Ανοικτή Φυλακή και 
στη συνέχεια στο ΚΕΑΑΚ απολαύουν συχνότερα αδειών εξόδου χωρίς 
συνοδεία, για να επισκέπτονται τις οικογένειές τους. 

ε. Με βάση τους σχετικούς περί Φυλακών Κανονισμούς, στους 
κρατουμένους επιτρέπεται ένα τηλεφώνημα το μήνα.  Παρ’ όλ’ αυτά, στην 
πράξη τούς παραχωρείται ένα τηλεφώνημα την εβδομάδα, αλλά και 
επιπρόσθετα όποτε παραστεί έκτακτη ανάγκη. 

στ. Το Τμήμα Φυλακών και οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας στο Τμήμα 
Φυλακών εξέδωσαν τρεις αξιόλογους οδηγούς, που απευθύνονται στους 
συντρόφους και τις οικογένειες των κρατουμένων.  Ο ένας οδηγός φέρει 
τίτλο “∆ιατηρώντας την επαφή”, ο δεύτερος “Μιλώντας με τα μικρά 
παιδιά” και ο τρίτος “Προετοιμασία για απόλυση”. 

ζ. Τέλος, σε κάθε αποφυλακιζόμενο δίδεται οικονομική βοήθεια ανάλογα με 
την οικονομική του κατάσταση για τα πρώτα του έξοδα. 

2. Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας 

Η λειτουργός κοινωνικών υπηρεσιών των φυλακών ενημέρωσε την επιτροπή 
για τα καθήκοντά της, τα οποία έχουν σχέση με την κοινωνική επανένταξη των 
αποφυλακισμένων, αναφέροντας μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

α. Ενημερώνεται καθημερινά από τις φυλακές για τις νέες εισδοχές 
καταδίκων και, στις περιπτώσεις των καταδίκων που έχουν ανήλικα 
παιδιά, προγραμματίζει το συντομότερο δυνατό συνέντευξη για 
αξιολόγηση και διαχείριση των αναγκών τους.  Όπου χρειάζεται, 
συνεργάζεται με τα επαρχιακά γραφεία ευημερίας για αξιοποίηση 
υπηρεσιών που μπορούν να βοηθήσουν τη διατήρηση της 
λειτουργικότητας των οικογενειών των φυλακισμένων. 

β.  Ενεργεί ως σύνδεσμος μεταξύ των καταδίκων και των οικογενειών τους 
και, στις περιπτώσεις που χρειάζεται, συνεργάζεται με τα επαρχιακά 
γραφεία ευημερίας στην περιφέρεια των οποίων διαμένουν οι οικογένειες 
των φυλακισμένων για διαχείριση των κοινωνικών προβλημάτων που 
αντιμετωπίζουν. 

γ. Ετοιμάζει κοινωνικοοικονομικές εκθέσεις για καταδίκους, που μπορεί να 
απευθύνονται είτε στο δικαστήριο είτε στο διευθυντή των φυλακών είτε 
στις διάφορες επιτροπές, με τις οποίες αξιολογείται η συμπεριφορά και οι 
δυνατότητες των καταδίκων για εξωιδρυματική απασχόληση.   

δ. Συμμετέχει σε επιτροπές/συμβούλια που σχετίζονται με την 
αποκατάσταση και ευημερία των κρατουμένων/καταδίκων.  

Συναφώς, η λειτουργός ερευνά κατά πόσο το οικογενειακό περιβάλλον του 
προσώπου που πρόκειται να αποφυλακισθεί λειτουργεί υποστηρικτικά προς 
αυτό ή τηρεί εχθρική ή μη υποστηρικτική στάση και στη δεύτερη περίπτωση 
φροντίζει να του παρέχει την απαιτούμενη στήριξη. 

Σημειώνεται ότι, στις περιπτώσεις που ο αποφυλακισθείς δε διαθέτει τους 
απαραίτητους για ικανοποίηση βασικών του αναγκών πόρους και συντρέχουν οι 
προϋποθέσεις που προβλέπει ο περί ∆ημόσιων Βοηθημάτων και Υπηρεσιών 
Νόμος, τότε ο αποφυλακισθείς λαμβάνει δημόσιο βοήθημα.   
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Η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας δήλωσε ότι, ύστερα από 
αξιολόγηση του όγκου εργασίας της λειτουργού κοινωνικών υπηρεσιών στις 
φυλακές, αποφασίστηκε και δρομολογήθηκε η διαδικασία δημιουργίας 
πρόσθετης θέσης Λειτουργού Κοινωνικών Υπηρεσιών που θα απασχολείται 
στις φυλακές.  Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με νεότερη ενημέρωση που είχε η 
επιτροπή κατά την τελευταία συνεδρία της, ημερομηνίας 22 Φεβρουαρίου 2011, 
προσλήφθηκε και ήδη εργάζεται στις φυλακές και δεύτερος λειτουργός 
κοινωνικών υπηρεσιών. 

Σύμφωνα με σημείωμα που κατέθεσε στην επιτροπή η εκπρόσωπος των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, στις 20 Οκτωβρίου 2009, δόθηκαν οδηγίες 
σε όλους τους επαρχιακούς λειτουργούς ευημερίας για τη χρήση του Οδηγού 
Κοινωνικής Επανένταξης και Ενσωμάτωσης/Αποφυλάκισης, που εξέδωσε η 
Επιτροπή για την Κοινωνική Επανένταξη Αποφυλακιζομένων του Συμβουλίου 
Εγκληματικότητας.  Στόχος των υπηρεσιών είναι ο εν λόγω οδηγός να περιέλθει 
σε γνώση όλων των λειτουργών που ασχολούνται με περιπτώσεις 
αποφυλακιζομένων, έτσι ώστε όλοι οι επηρεαζόμενοι να είναι ενήμεροι για το 
περιεχόμενό του για την καλύτερη δυνατή εξυπηρέτησή τους.  Ο υπό αναφορά 
οδηγός διανέμεται και επεξηγείται στους αποφυλακιζομένους ένα μήνα πριν 
από την αποφυλάκισή τους από τους καθοδηγητές εργασίας και τους 
υπόλοιπους επιστήμονες που απαρτίζουν τη διεπαγγελματική ομάδα στις 
φυλακές.   

3. Τμήμα Εργασίας  

Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας δήλωσαν στην επιτροπή ότι οι 
αποφυλακισθέντες αντιμετωπίζονται από το τμήμα ως μία ευάλωτη/ευπαθής 
ομάδα του πληθυσμού, ως εκ τούτου τυγχάνουν εξατομικευμένης προσέγγισης 
από τους συμβούλους εργασίας και δίδεται προτεραιότητα σε αυτούς κατά την 
εξεύρεση εργασίας.  Οι ίδιοι εκπρόσωποι επισήμαναν ότι είναι σημαντικό, 
προτού ο αποφυλακισθείς επανέλθει στην αγορά εργασίας, να έχει την 
απαιτούμενη πειθαρχία και ψυχική ηρεμία, στοιχεία που θα επιτρέψουν την 
ομαλή επάνοδό του.  

Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Εργασίας ενημέρωσαν περαιτέρω την επιτροπή 
για τη λειτουργία του Σχεδίου Παροχής Κινήτρων για Πρόσληψη Ατόμων που 
Ανήκουν στις Ευπαθείς Ομάδες του Πληθυσμού, με βάση το οποίο 
επιχορηγούνται εργοδότες που προσλαμβάνουν ανέργους που ανήκουν στις 
ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού.  Η επιχορήγηση γίνεται με την επιστροφή 
στον εργοδότη των δύο τρίτων του μισθολογικού κόστους του υπαλλήλου για 
ένα έτος. 

Συναφώς, οι ίδιοι εκπρόσωποι σημείωσαν ότι υπάρχει προκατάληψη εκ μέρους 
των εργοδοτών, καθώς διαπιστώνεται ότι απορρίπτουν υποψήφιους 
εργοδοτουμένους, από τη στιγμή που μαθαίνουν ότι πρόκειται για 
αποφυλακισθέντες.   

4. ΟΕΒ και ΚΕΒΕ 

Οι εκπρόσωποι των εργοδοτικών οργανώσεων δήλωσαν ότι είναι σημαντικό να 
γνωρίζει ο εργοδότης  τις περιπτώσεις όπου ο υποψήφιος εργοδοτούμενος είναι 
αποφυλακισθείς, καθώς και το λόγο για τον οποίο είχε στο παρελθόν 
καταδικαστεί σε φυλάκιση.   
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Οι ίδιοι εκπρόσωποι εξήγησαν ότι δε θα πρέπει να αποκρύπτεται το στοιχείο 
αυτό ως προσωπικό δεδομένο, καθώς το γεγονός ότι κάποιος διέπραξε 
συγκεκριμένο αδίκημα μπορεί να μην τον καθιστά κατάλληλο για την άσκηση 
συγκεκριμένων καθηκόντων. 

Περαιτέρω, οι ίδιοι εκπρόσωποι τόνισαν ότι οι οργανώσεις τους στηρίζουν κάθε 
προσπάθεια που αποσκοπεί στην εξεύρεση εργασίας σε αποφυλακισθέντες και 
για αυτό συμμετέχουν στις τεχνικές επιτροπές για τον καταρτισμό των εκάστοτε 
σχεδίων που αφορούν τις ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού, καθώς και στο 
Συμβούλιο Φυλακών και στην επιτροπή του ΚΕΑΑΚ. 

∆. Τοποθετήσεις/συμπεράσματα της επιτροπής  

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στα ακόλουθα συμπεράσματα/ 
εισηγήσεις: 

1. Η επιτροπή διαπιστώνει ότι η υλοποίηση των επεκτάσεων στα 
υφιστάμενα κτίρια των Κεντρικών Φυλακών θα απαμβλύνει σε μικρό 
βαθμό το πρόβλημα του υπερπληθυσμού και σίγουρα δε θα το επιλύσει.  
Η επιτροπή επισημαίνει την ανάγκη κατάρτισης ενός ολοκληρωμένου 
σχεδίου για δημιουργία κτιρίων που θα αντιμετωπίζουν τόσο το 
πρόβλημα του υπερπληθυσμού όσο και την ανάγκη για διαχωρισμό των 
καταδίκων σε κατηγορίες. 

2. Η επιτροπή καλεί τον Υπουργό Υγείας να ενισχύσει σε αριθμό το 
νοσηλευτικό προσωπικό που απασχολείται στις φυλακές, έτσι ώστε να 
υπάρχουν νοσηλευτές σε εικοσιτετράωρη βάση και να μην 
αναλαμβάνουν χρέη νοσηλευτή οι δεσμοφύλακες, οι οποίοι δεν είναι σε 
θέση να αξιολογήσουν σωστά τα περιστατικά. 

3. Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας στο Τμήμα Φυλακών θα πρέπει να 
ενισχυθούν τόσο από απόψεως στελέχωσης όσο και από απόψεως 
υλικοτεχνικής υποδομής με τη δημιουργία  χώρων κατάλληλων για τη 
λειτουργία εξειδικευμένων προγραμμάτων θεραπείας, όπως είναι οι 
οικογενειακές παρεμβάσεις στο χώρο των φυλακών και τα εξειδικευμένα 
προγράμματα για χρήστες. 

4. Η επιτροπή επισημαίνει την ανάγκη εισαγωγής συστήματος 
μηχανογράφησης και τήρησης αρχείου φύλαξης των ιατρικών φακέλων 
των κρατουμένων, έτσι ώστε να προστατεύονται τα προσωπικά 
δεδομένα των κρατουμένων και το ιατρικό απόρρητο. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με το Τμήμα 
Φυλακών θα πρέπει να καταρτίσουν ένα εξειδικευμένο πρόγραμμα που 
να ικανοποιεί τις ανάγκες των φυλακισμένων για επιμόρφωση/κατάρτιση 
καθ’ όλη τη διάρκεια του χρόνου και όχι μόνο για τους λίγους μήνες που 
κανονικά λειτουργούν τα επιμορφωτικά μαθήματα.  Επίσης, θα πρέπει να 
μελετηθούν από τους αρμοδίους τρόποι ενεργοποίησης των 
φυλακισμένων και τρόποι δημιουργίας ενδιαφέροντος για 
παρακολούθηση μαθημάτων και για δημιουργική αξιοποίηση του χρόνου 
τους, ενόσω βρίσκονται στις φυλακές. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
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1.  Η πρόοδος των εργασιών για επέκταση των κτιρίων των φυλακών - 
Αποσυμφόρηση και διαχωρισμός των καταδίκων. 

2.  Η παρεχόμενη ιατρική περίθαλψη στους καταδίκους και η μεταχείριση των 
ψυχικά ασθενών καταδίκων. 

3.  Η ανάγκη λήψης μέτρων για την κοινωνική επανένταξη των φυλακισμένων από 
την ημέρα που φυλακίζεται κάποιος και στη συνέχεια μετά την αποφυλάκισή 
του. 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την 
Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών για τα θέματα «Ο 
συντονισμός των αρμόδιων υπηρεσιών και των εθελοντικών οργανώσεων για 
προστασία των μαθητών στα σχολεία από το κάπνισμα σε συνδυασμό με τα 
ναρκωτικά και τις εξαρτησιογόνες ουσίες» και «Ενημέρωση για τις νόμιμες 

ουσίες εξάρτησης, κάπνισμα και αλκοόλ και την κατανάλωση αλκοόλ ακόμη και 
σε παιδικές ηλικίες» 

Παρόντες: 

 Γιαννάκης Θωμά, πρόεδρος   Τάσος Μητσόπουλος 

 Πανίκκος Σταυριανός   Ανδρέας Αγγελίδης 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου  Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Στέλλα Κυριακίδου    Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Ιωνάς Νικολάου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση 
των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων Ουσιών μελέτησε τα υπό αναφορά θέματα, που 
ενέγραψαν οι βουλευτές κ. Γιαννάκης Θωμά, το πρώτο θέμα, και οι κ. Τάσος 
Μητσόπουλος, Ιωνάς Νικολάου και Σωκράτης Χάσικος, το δεύτερο θέμα, σε μεγάλο 
αριθμό συνεδριάσεών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 25 
Φεβρουαρίου 2009 και 6 Απριλίου 2011.  Στις συνεδρίες αυτές κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής και κατέθεσαν τις απόψεις τους εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, του Υπουργείου Υγείας, της Υπηρεσίας 
Καταπολέμησης Ναρκωτικών (ΥΚΑΝ) της αστυνομίας, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης, της Συντονιστικής 
Επιτροπής Συνδέσμων Γονέων Ιδιωτικών Σχολείων, του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου 
Κύπρου (ΑΣΚ), του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και Πληροφόρησης για τα 
Ναρκωτικά Κύπρου (ΕΚΤΕΠΝ), του Παγκύπριου Αντιναρκωτικού Συνδέσμου, του 
Συνδέσμου Συγγενών και Φίλων Εξαρτημένων Ατόμων Κύπρου και των μαθητικών 
συμβουλίων του Grammar School και του English School.  Παρ’ όλο που κλήθηκαν, 
δεν παρευρέθηκαν στις συνεδρίες αυτές εκπρόσωποι των μαθητικών συμβουλίων του 
GC School of Careers και της Παγκύπριας Συντονιστικής Επιτροπής Μαθητών 
(ΠΣΕΜ). 

Α. ΕΙΣΑΓΩΓΗ 

 Εισάγοντας το πρώτο υπό αναφορά θέμα ο εισηγητής του και πρόεδρος της 
επιτροπής βουλευτής κ. Γιαννάκης Θωμά έκανε αναφορά στη μάστιγα των ναρκωτικών 
και στην ταχεία εξάπλωσή τους, ένα φαινόμενο που παρατηρείται έντονα τα τελευταία 
χρόνια, προσθέτοντας ότι κανένα μέτρο δεν μπορεί να προχωρήσει, αν δεν υπάρξει 
συνεργασία μεταξύ της κάθε οικογένειας, των μαθητών και των σχολείων.  Ο ίδιος 
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τόνισε περαιτέρω ότι το κάπνισμα είναι πλέον διαδεδομένο σε νεαρές ηλικίες και αυτό 
αποτελεί τον προθάλαμο των ναρκωτικών.  Παρατήρησε δε ότι περισσότερα άτομα 
πεθαίνουν από το κάπνισμα παρά από τα ναρκωτικά.  Ο πρόεδρος της επιτροπής 
τέλος εξέφρασε την ελπίδα πως ο συντονισμός των αρμόδιων υπηρεσιών και των 
εθελοντικών οργανώσεων θα επιφέρει καλύτερα αποτελέσματα στο μέλλον. 

 Εισάγοντας το δεύτερο υπό αναφορά θέμα οι δύο εκ των εισηγητών του 
βουλευτές και μέλη της επιτροπής κ. Τάσος Μητσόπουλος και Ιωνάς Νικολάου 
επεσήμαναν ότι οι νόμιμες ουσίες εξάρτησης αποτελούν τον προθάλαμο της 
μετάβασης στις παράνομες ουσίες εξάρτησης και τόνισαν πως γίνεται κατάχρηση του 
καπνίσματος και από ενήλικες, οι οποίοι καπνίζουν και ενώπιον εφήβων μη 
καπνιστών.  Οι ίδιοι εισηγητές πληροφόρησαν την επιτροπή για τη μελέτη του 
Ινστιτούτου Χάρβαρντ στην Κύπρο, η οποία κατέδειξε ότι οι νέοι στην Κύπρο 
καπνίζουν περισσότερο συγκριτικά με νέους που προέρχονται από γειτονικές χώρες.  
Περαιτέρω, οι ίδιοι τόνισαν ότι είναι ανησυχητικό πως στην πλειοψηφία των 
δυστυχημάτων η αιτία είναι η υπερκατανάλωση αλκοόλ σε συνδυασμό με χάπια και 
παρέθεσαν στοιχεία σύμφωνα με τα οποία η κατανάλωση αλκοόλ ευθύνεται για 
διάφορα φαινόμενα παραβατικότητας, όπως είναι η κακοποίηση μικρών παιδιών, και 
ότι μεγάλο ποσοστό της ανδρικής θνησιμότητας οφείλεται στην κατανάλωση αλκοόλ.   

 Στη συνέχεια, οι ίδιοι υπογράμμισαν ότι ο βαθμός ενημέρωσης από τους 
αρμόδιους φορείς προς τους μαθητές σχετικά με τις συνέπειες της χρήσης ουσιών 
εξάρτησης δεν είναι ικανοποιητικός, πολλές κοινότητες αποσύρθηκαν από σχετικά 
προγράμματα της τοπικής αυτοδιοίκησης και γενικά τα μέτρα που έχουν ήδη 
εφαρμοστεί δεν απέδωσαν την αναμενόμενη, αναγκαία αποτελεσματικότητα.  Οι εν 
λόγω εισηγητές πρόσθεσαν συναφώς ότι, σύμφωνα με δηλώσεις του Αρχηγού 
Αστυνομίας, παραβιάζεται ο νόμος για την απαγόρευση του καπνίσματος και πρέπει 
να μελετηθούν όλοι οι λόγοι που συμβάλλουν στο φαινόμενο αυτό, ώστε να ληφθούν 
τα κατάλληλα μέτρα από τους αρμόδιους φορείς για την καλύτερη εφαρμογή της 
νομοθεσίας αυτής.  Τέλος, οι ίδιοι κατέληξαν στο συμπέρασμα ότι σε σχετική έκθεση 
της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας τονίζεται ότι μόνο το 35% των σχετικών μέτρων 
που έχουν παρθεί για το όλο ζήτημα είναι αποτελεσματικά. 

Β. ΑΠΟΨΕΙΣ ΠΡΟΣΚΕΚΛΗΜΕΝΩΝ 

1. Εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 

 α. ∆ιάφοροι διεθνείς οργανισμοί, όπως είναι η Παγκόσμια Οργάνωση 
Υγείας, το Συμβούλιο της Ευρώπης και η Ευρωπαϊκή Ένωση, 
συμφωνούν ότι η αγωγή υγείας αποτελεί την πιο ενδεδειγμένη 
μέθοδο για την πρόληψη των προβλημάτων υγείας και τη 
βελτίωση της ποιότητας ζωής των ανθρώπων.  Γι’ αυτό το λόγο το 
υπουργείο προωθεί αυτές τις δράσεις, οι οποίες συμβάλλουν στην 
ποιοτική αναβάθμιση της εκπαίδευσης.  Αναφέρθηκε δε ενδεικτικά 
ότι το 2008 έχουν διεξαχθεί εκατόν πενήντα τέτοιες 
δραστηριότητες. 

β. Το υπουργείο έχει αναπτύξει μακροπρόθεσμο στρατηγικό σχέδιο 
στα πλαίσια της προσπάθειας πρόληψης και καταπολέμησης της 
χρήσης νόμιμων και παράνομων ουσιών εξάρτησης. 

γ. Το υπουργείο ζήτησε, με σχετική εγκύκλιο, από τις σχολικές 
μονάδες να αναπτύξουν και να εφαρμόσουν σχέδιο δράσης 
αγωγής υγείας το οποίο θα πρέπει να είναι αποδεκτό από τους 
μαθητές και το προσωπικό του σχολείου, να ανταποκρίνεται στις 
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ανάγκες και στις ιδιαιτερότητες του σχολείου και να αξιοποιεί 
ευκαιρίες συνεργασίας με τους γονείς, την κοινότητα και άλλους 
φορείς. 

δ. Το υπουργείο επιχορηγεί τις δράσεις αγωγής υγείας που 
αναπτύσσονται από τις σχολικές μονάδες, με ιδιαίτερη έμφαση 
στην ενίσχυση των προστατευτικών παραγόντων, όπως είναι η 
καλλιέργεια προσωπικών και κοινωνικών δεξιοτήτων, δεξιοτήτων 
διαχείρισης των συναισθημάτων, η ανάπτυξη της αυτοεκτίμησης 
και η βελτίωση του ψυχοκοινωνικού κλίματος του σχολείου.  

ε. Σε συνεργασία με εκπαιδευτές και εμπειρογνώμονες του 
Ερευνητικού Πανεπιστημιακού Ινστιτούτου Ψυχικής Υγιεινής των 
Αθηνών, καθώς και άλλων ευρωπαϊκών και διεθνών οργανισμών, 
οργανώνονται σε συστηματική βάση επιμορφώσεις εκπαιδευτικών. 

στ. Από την πλευρά του, το υπουργείο παρέχει την αναγκαία στήριξη 
προς τα σχολεία για την ανάπτυξη και εφαρμογή των 
προγραμμάτων αγωγής υγείας. 

ζ. Έχει τεθεί σε λειτουργία πρωτόκολλο που διασφαλίζει την 
παραπομπή των μαθητών που είναι χρήστες ουσιών εξάρτησης 
στα θεραπευτικά κέντρα και παράλληλα το υπουργείο προτίθεται 
να εκπονήσει έρευνα για τις παραπομπές μαθητών που είναι 
χρήστες ουσιών εξάρτησης προς τα θεραπευτικά κέντρα.  Για 
απάμβλυνση του φαινομένου πρέπει να δοθεί μεγαλύτερη έμφαση 
στους παράγοντες κινδύνου, όπως είναι οι σχέσεις με την 
οικογένεια και η σχολική αποτυχία.  Περαιτέρω, το υπουργείο θα 
καταβάλει προσπάθεια για καλύτερη συνεργασία με τους γονείς 
των παιδιών που φοιτούν σε ιδιωτικά σχολεία. 

η. Για το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού η εμπλοκή των γονέων 
είναι βασική αρχή και προαπαιτούμενο.  Προς αυτή την 
κατεύθυνση έχουν καταρτιστεί σχέδια δράσης αγωγής υγείας, με 
τη συμμετοχή μελών των συνδέσμων γονέων, ενώ θα γίνουν και 
ειδικές συναντήσεις με τους συνδέσμους γονέων.  Ακόμη, το 
υπουργείο βλέπει με θετικό μάτι την εισήγηση που έγινε προς 
αυτό για κοινή εκπαίδευση γονέων και παιδιών σε μαθήματα 
ηλεκτρονικών υπολογιστών. 

θ. Η Συντονιστική Επιτροπή Αγωγής Υγείας και Πολιτότητας 
(ΣΕΑΥΠ) έχει καταθέσει τις προτάσεις της προς το υπουργείο 
σχετικά με την εισαγωγή του μαθήματος της αγωγής υγείας στα 
αναλυτικά προγράμματα.  Στο παρόν στάδιο η αγωγή υγείας 
διδάσκεται στους δασκάλους. 

ι. Η αξιολόγηση δράσεων είναι πολύπλοκο και πολυπαραγοντικό 
ζήτημα και γίνεται αξιολόγηση βάσει των βασικών αρχών 
ανάπτυξης προγραμμάτων. 

ια. Τα αποτελέσματα από την έρευνα ESPAD για την Κύπρο 
κρίνονται ως θετικά. 

ιβ. Το πρόγραμμα “Μέντωρ”, καθώς και άλλα προγράμματα του 
υπουργείου έχουν λάβει θετικές αξιολογήσεις. 
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ιγ. Η εφαρμογή των προγραμμάτων και δράσεων του υπουργείου 
βασίζεται, ως προς τα χαρακτηριστικά της, στα στοιχεία εκείνα τα 
οποία κατ’ επανάληψη αποδείχθηκαν να σχετίζονται με την 
επιτυχία ενός προγράμματος.  Αυτά είναι η ολιστική προσέγγιση, η 
ενεργός συμμετοχή, η προσωπική και κοινωνική ενδυνάμωση του 
ατόμου, η συνεργασία με την κοινότητα και η συνοχή των 
δράσεων αγωγής υγείας στο δομικό σύστημα του σχολείου. 

ιδ. Στο υπουργείο λειτουργεί Γραφείο Αγωγής Υγείας για στήριξη των 
μαθητών των σχολείων σε όλες τις βαθμίδες της εκπαίδευσης.  
Σκοπός των προγραμμάτων αγωγής υγείας είναι η προάσπιση, η 
βελτίωση και η προαγωγή της σωματικής, ψυχικής και κοινωνικής 
ευεξίας των μαθητών/μαθητριών αφενός μεν με την ενδυνάμωση 
της προσωπικότητάς τους αφετέρου δε με την αναβάθμιση του 
κοινωνικού και φυσικού περιβάλλοντός τους.  Η αγωγή υγείας 
αποτελεί την πλέον ενδεδειγμένη προληπτική προσέγγιση στο 
χώρο της εκπαίδευσης στην προσπάθεια αντιμετώπισης 
προβλημάτων που αφορούν στις διαπροσωπικές σχέσεις, στην 
αντικοινωνική συμπεριφορά, στην παραβατικότητα, στο κάπνισμα, 
στο αλκοόλ, στα ναρκωτικά, στα σεξουαλικά μεταδιδόμενα 
νοσήματα, στην παχυσαρκία, στην οδική ασφάλεια και στο 
ρατσισμό. 

ιε. Ανάμεσα στο υπουργείο και στο ΑΣΚ υπάρχει συντονισμός και 
καλή συνεργασία. 

ιστ. Υπάρχει πρωτόκολλο για την αντιμετώπιση της χρήσης των 
ναρκωτικών και το υπουργείο συνεργάζεται με διάφορους φορείς, 
διοργανώνει σεμινάρια και προβάλλει σχετικό φιλμάκι στους 
μαθητές.  Με τη νέα σχολική χρονιά θα εκπαιδευτούν καθηγητές 
της Γ΄ Γυμνασίου και Γ΄ Λυκείου.  Σύμφωνα με το πρωτόκολλο, το 
παιδί πρέπει να δεχθεί από μόνο του να ενταχθεί στα 
προγράμματα “Προμηθέας” και “Περσέας”.  Παράλληλα, θα πρέπει 
να ενημερωθούν σχετικά, αλλά και να αποδεχτούν την ένταξη του 
παιδιού και οι γονείς του.  Εδώ παρουσιάζεται το μεγάλο 
πρόβλημα. 

ιζ. Το πρωτόκολλο παρουσιάζει ένα βασικό μειονέκτημα, επειδή 
πρέπει να υπογράψουν οι γονείς των μαθητών, ώστε να γίνει η 
παραπομπή των παιδιών αυτών στα προγράμματα, με συνέπεια 
και τα παιδιά να φοβούνται τις αντιδράσεις των γονιών τους.  Το 
υπουργείο ευελπιστεί ότι με την εφαρμογή του προγράμματος 
“FreD goes net”, που είναι ψυχοεκπαιδευτικό κυρίως πρόγραμμα 
και δεν παρέχει μέσα θεραπείας, θα υπάρξουν καλύτερα 
αποτελέσματα. 

ιη. Τα μέτρα που λαμβάνονται στα σχολεία έχουν μεγάλη 
αποτελεσματικότητα, το πρόβλημα όμως εντοπίζεται στις 
ελεύθερες ώρες του παιδιού, όπου δεν υπάρχει ο απαραίτητος 
έλεγχος.  

ιθ. Τα ιδιωτικά σχολεία λαμβάνουν μέρος στα διάφορα προγράμματα, 
αν το ζητήσουν οι αρμόδιοι διευθυντές τους.  Στο αρμόδιο Γραφείο 
Αγωγής Υγείας συμμετέχουν και εκπαιδευτικοί που εργάζονται σε 
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ιδιωτικά σχολεία και λαμβάνουν μέρος σε σεμινάρια.  Το 
υπουργείο επιθεωρεί και ελέγχει τα ιδιωτικά σχολεία. 

κ. Το υπουργείο έδωσε προτεραιότητα στο πρόγραμμα για τη 
νεανική παραβατικότητα, το οποίο λειτουργεί προληπτικά, με 
αποτέλεσμα να παρατηρείται μείωση της παραβατικότητας από τα 
παιδιά της Γ΄ Τάξης της Τεχνικής Εκπαίδευσης.  

κα. Το υπουργείο χαιρετίζει την αλλαγή της νομοθεσίας για το 
κάπνισμα, αλλά τονίζει ότι υπάρχει αδυναμία τεκμηρίωσης 
αναφορικά με τη μείωση του καπνίσματος στα σχολεία, γι’ αυτό σε 
συνεργασία με διάφορους φορείς καλεί τα σχολεία να αναπτύξουν 
δράσεις αντικαπνιστικής αγωγής.  Στα πλαίσια αυτά έχει 
αναπτυχθεί εκστρατεία, η οποία χωρίζεται σε πέντε δράσεις και 
έχει ως στόχο το σχολείο χωρίς καπνό.  Περαιτέρω, το υπουργείο 
πιστεύει ότι ο νόμος που προνοεί την πλήρη απαγόρευση του 
καπνίσματος αναμένεται να προκαλέσει μείωση στον αριθμό των 
νέων καπνιστών. 

κβ. Έρευνα που διεξήχθη από το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας, η οποία 
κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής, παρουσιάζει έξαρση του 
καπνίσματος στους μαθητές της Γ΄ Γυμνασίου και σύμφωνα με 
έρευνα του Πανεπιστημίου Χάρβαρντ το χαμηλό μορφωτικό 
επίπεδο των γονέων συσχετίζεται με το κάπνισμα. 

κγ. Το υπουργείο έχει στείλει εγκύκλιο στα σχολεία, σύμφωνα με την 
οποία απαγορεύεται το κάπνισμα στις αυλές του σχολείου. 

κδ. Το υπουργείο έχει την πεποίθηση ότι το πρόγραμμα για το 
κάπνισμα πρέπει να προωθηθεί από ένα συγκεκριμένο όργανο, 
ώστε να υπάρχει πλήρης και ολοκληρωμένη εφαρμογή.  Ήδη 
εφαρμόζεται το πρόγραμμα για διακοπή του καπνίσματος και 
αναπτύχθηκαν δράσεις στους μαθητές υψηλού κινδύνου. 

κε. Το υπουργείο καινοτόμησε με την εισαγωγή προγράμματος 
στήριξης των μαθητών για τη διακοπή του καπνίσματος.  Πολλά 
παιδιά τόλμησαν να ζητήσουν βοήθεια από την ομάδα του 
προγράμματος, που υποστηρίζεται και από ψυχολόγο.  Το 
πρόγραμμα αυτό είναι πολύ επιτυχημένο και έχουν ήδη γίνει 
συναντήσεις για ανταλλαγή απόψεων. 

κστ. Οι ζώνες εκπαιδευτικής προτεραιότητας (ΖΕΠ) είναι θεσμός που 
εφαρμόζεται στο κυπριακό εκπαιδευτικό σύστημα από το έτος 
2003 στο πλαίσιο του προτεινόμενου από τη Μόνιμη Επιτροπή 
Πρόληψης Αλφαβητισμού και Σχολικής Επιτυχίας Σχεδίου 
Εκπαιδευτικής Μεταρρύθμισης για τη σχολική επιτυχία όλων των 
παιδιών.  Ειδικότερα, οι ΖΕΠ στοχεύουν στη μείωση της σχολικής 
εγκατάλειψης, της σχολικής αποτυχίας, καθώς και στη μείωση του 
λειτουργικού αναλφαβητισμού. 

κζ. Οι ΖΕΠ εφαρμόζονται ήδη στη Λεμεσό, στη Λευκωσία και στην 
Πάφο και ο αριθμός τους έχει ήδη αυξηθεί σε πέντε. Τα 
προγράμματα “Μέντωρ”, “Ζώνες Εκπαιδευτικής Προτεραιότητας” 
και “Shape up” έχουν αξιολογηθεί και η έρευνα κατέδειξε ότι 
υπάρχει θετική εικόνα για το θεσμό των ΖΕΠ.  Το πρόγραμμα 
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“Μέντωρ” εμπίπτει στις αρμοδιότητες των Κέντρων Εκπαίδευσης 
Ζωής, εφαρμόζεται στη δημοτική και μέση εκπαίδευση και έχει ως 
στόχο την ανάπτυξη των γνώσεων και την ενίσχυση της 
αυτοεκτίμησης των μαθητών.  Σημειώνεται ότι το έγγραφο της 
σχετικής αξιολόγησης, αφού κατατέθηκε στην επιτροπή και 
διανεμήθηκε στα μέλη της, αρχειοθετήθηκε στον οικείο φάκελο στο 
Αρχείο της Βουλής και είναι στη διάθεση όλων των μελών του 
κοινοβουλίου. 

 Το υπουργείο πήρε επιχορήγηση ύψους €11 εκατομ. από το 
Ευρωπαϊκό Κοινοτικό Ταμείο για την ανάπτυξη των ΖΕΠ.  
Αναμένεται δε να δημιουργηθούν εντός του έτους 2011 κέντρα 
μαθησιακής υποστήριξης στις ζώνες αυτές, όπου θα γίνονται 
δωρεάν φροντιστήρια και θα διοργανώνονται αθλητικές 
δραστηριότητες. 

κη. Άρχισαν να δημιουργούνται αίθουσες ψυχαγωγίας στα σχολεία για 
τους μαθητές, όπου θα απασχολούνται κατά τις ελεύθερες ώρες 
τους, και ήδη οργανώνονται και αναμένεται να λειτουργήσουν 
καλοκαιρινά σχολεία, ώστε να υπάρχει έλεγχος των μαθητών κατά 
τις ώρες αυτές και κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού.   

 Σημειώνεται ότι ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
απέστειλαν, στις 4 Φεβρουαρίου 2010, επιστολή προς τον Υπουργό 
Παιδείας και Πολιτισμού με την οποία του μετέφεραν παράκλησή τους 
όπως το μάθημα αγωγής υγείας, που εφαρμόζεται ως πρόγραμμα, 
ενταχθεί ως ξεχωριστό μάθημα στα σχολεία, επειδή η επιτροπή πιστεύει 
ότι αυτό θα συμβάλει ουσιαστικά στην προσπάθεια πρόληψης της 
χρήσης νόμιμων και παράνομων εξαρτησιογόνων ουσιών από παιδιά. 

 Ο Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, σε απαντητική επιστολή του 
ημερομηνίας 23 Μαρτίου 2010, ενημέρωσε την επιτροπή ότι το 
υπουργείο βρίσκεται σε διαδικασία αναθεώρησης των αναλυτικών 
προγραμμάτων υπό την καθοδήγηση επιστημονικής επιτροπής, 
διορισμένης από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Στην ίδια επιστολή 
αναφέρεται ότι στα πλαίσια της αναμόρφωσης των αναλυτικών 
προγραμμάτων έχει δημιουργηθεί πεδίο και αντίστοιχη επιτροπή αγωγής 
υγείας, η οποία κατέθεσε σχετικές προτάσεις για όλες τις βαθμίδες της 
εκπαίδευσης.   

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
κατέθεσαν ενώπιον της επιτροπής έρευνες που αφορούν το κάπνισμα 
στην Κύπρο, καθώς και την έρευνα ESPAD για το έτος 2003, οι οποίες 
διανεμήθηκαν στα μέλη της επιτροπής. 

2. Εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας  

  α. Μέτρα για πρόληψη της χρήσης ναρκωτικών ουσιών 

i. ∆εν έγινε καμία παραπομπή μαθητών που είναι χρήστες 
ουσιών εξάρτησης στα θεραπευτικά κέντρα. 

ii. Γίνεται προσπάθεια για καλύτερη συνεργασία και συντονισμό 
με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού όσον αφορά τις 
παραπομπές μαθητών που είναι χρήστες ουσιών εξάρτησης 
στα θεραπευτικά κέντρα. 
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iii. Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας προχωρούν στην επιμόρφωση 
των εκπαιδευτικών που συμμετέχουν στο πρόγραμμα 
“Μέντωρ”. 

iv. Οι Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας ανέπτυξαν τις παρακάτω 
δράσεις στα πλαίσια των δεσμεύσεών τους που 
υπαγορεύονται από την Εθνική Στρατηγική για τα Ναρκωτικά 
2009-2012: 

 Ανάπτυξη πρωτοκόλλου συνεργασίας με τα σχολεία 
μέσης εκπαίδευσης για εντοπισμό και παραπομπή 
μαθητών χρηστών παράνομων ουσιών και αλκοόλ 
στα δύο κέντρα των Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας για 
έφηβους χρήστες “Περσέας” και “Προμηθέας”. 

Μέσα στα πλαίσια αυτής της συνεργασίας 
πραγματοποιήθηκαν εκπαιδευτικά σεμινάρια από 
λειτουργούς των δύο κέντρων για τους καθηγητές 
συμβουλευτικής και επαγγελματικής αγωγής όλων 
των επαρχιών. 

 Γίνεται προσπάθεια, σε πιλοτικό επίπεδο, να 
διαχυθεί στο σχολικό περιβάλλον το 
ψυχοεκπαιδευτικό πρόγραμμα “FreD goes net” για 
τις παράνομες ουσίες, αφού γίνει προσαρμογή του, 
ώστε να αφορά τις νόμιμες ουσίες.  

Λειτουργοί των υπηρεσιών του υπουργείου από τα 
κέντρα “Περσέας” και “Προμηθέας” που 
εκπαιδεύτηκαν στη Γερμανία στο “FreD goes net”, σε 
συνεργασία με τη ΣΕΑΥΠ, θα προσαρμόσουν το 
υλικό του προγράμματος στις νόμιμες ουσίες και θα 
ακολουθήσει εκπαίδευση καθηγητών 
συμβουλευτικής και επαγγελματικής αγωγής στο 
πρόγραμμα, για να εφαρμοστεί στα σχολεία σε 
μαθητές χρήστες νόμιμων ουσιών εξάρτησης. 

Το συντονισμό της συνεργασίας των κέντρων 
“Περσέας” και “Προμηθέας” με την Υπηρεσία 
Συμβουλευτικής και Επαγγελματικής Αγωγής και τη 
ΣΕΑΥΠ έχει αναλάβει το ΑΣΚ. 

β. Μέτρα για πρόληψη του καπνίσματος 

 Ειδικότερα, ο στόχος για την πρόληψη του καπνίσματος σε 
παιδιά επιδιώκεται να επιτευχθεί μέσα από τις πιο κάτω δράσεις: 

i. Εφαρμογή ενός πρότυπου εκπαιδευτικού 
προγράμματος αγωγής υγείας για το κάπνισμα, το 
οποίο απευθύνεται σε μαθητές της Στ΄ τάξης του 
δημοτικού.  Το πρόγραμμα έχει τίτλο “Εργαστήρι 
Αγωγής Υγείας: Μαθαίνω για το κάπνισμα” και 
περιλαμβάνει τρεις βασικούς αντικειμενικούς 
σκοπούς: 
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 Την αύξηση των γνώσεων των μαθητών όσον 
αφορά τις αρνητικές επιπτώσεις του 
καπνίσματος, τις αιτίες που οδηγούν τους 
εφήβους στο κάπνισμα, τα δικαιώματα του μη 
καπνιστή και τη νομοθεσία για το κάπνισμα στην 
Κύπρο. 

 Την ανάπτυξη δεξιοτήτων αντίστασης στις πιέσεις 
των συνομηλίκων τους και τη διεκδίκηση των 
δικαιωμάτων τους. 

 Την ενίσχυση της αυτοεκτίμησης των μαθητών με 
την ανάπτυξη της αυτοπεποίθησης και της 
θετικής αυτοεικόνας.   

Το πρόγραμμα διεξάγεται σε τέσσερις διδακτικές 
περιόδους.  Απαραίτητη προϋπόθεση για την εφαρμογή του 
είναι η ενεργός συμμετοχή όλων των μαθητών.  Ειδικότερα, 
δίνεται η ευκαιρία στα παιδιά, μέσα από διάφορες ομαδικές 
εργασίες, να συζητήσουν, να ανταλλάξουν απόψεις, να 
λύσουν σταυρόλεξα και μεσοστοιχίδες και να υποδυθούν 
ρόλους.  Η συστηματική εφαρμογή του προγράμματος σε 
όλα τα δημοτικά σχολεία θα βοηθήσει τα παιδιά να 
αναπτύξουν την ικανότητα να κάνουν υγιείς επιλογές και να 
αντιστέκονται στην πίεση των συνομηλίκων τους.  Κατά τη 
σχολική χρονιά 2008-2009 το εργαστήρι πραγματοποιήθηκε 
σε 233 δημοτικά σχολεία από τα 345 συνολικά που 
λειτουργούν παγκύπρια.   

ii. Παροχή ατομικής συμβουλευτικής σε παιδιά που 
ανακαλύπτεται ότι καπνίζουν ή πίνουν αλκοόλ κατά 
την ιατρική εξέταση ρουτίνας που διεξάγεται ετησίως 
σε μαθητές της Α΄ και ∆΄ τάξης του δημοτικού, της Α΄ 
τάξης του γυμνασίου, της Α΄ τάξης του λυκείου και Α΄ 
τάξης της τεχνικής εκπαίδευσης, καθώς και στους 
μαθητές/αθλητές από τις υπόλοιπες τάξεις. 

iii. Σε συνεργασία με τη διεύθυνση των σχολείων οι 
λειτουργοί της Σχολιατρικής Υπηρεσίας 
πραγματοποιούν διαλέξεις για το κάπνισμα σε τάξεις 
γυμνασίων και λυκείων.   

iv. Τα τελευταία δύο χρόνια οι λειτουργοί της 
Σχολιατρικής Υπηρεσίας εφαρμόζουν προγράμματα 
σχετικά με την Κλινική ∆ιακοπής Καπνίσματος σε 
μεμονωμένες περιπτώσεις. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου 
Υγείας: 

 Οι πιο πάνω δραστηριότητες συμβάλλουν στην 
ενίσχυση της αυτοεκτίμησης των μαθητών και 
έτσι τους υποβοηθούν να προβάλλουν 
αντίσταση στις εξαρτησιογόνες ουσίες. 
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 Η Σχολιατρική Υπηρεσία προγραμματίζει και 
στοχεύει να συνεχίσει και να εντατικοποιήσει τις 
πιο πάνω δραστηριότητες στα μέτρα των 
δυνατοτήτων της.  Ειδικότερα, υποστηρίζει τη 
λειτουργία σχολείων ελεύθερων από καπνό σε 
εσωτερικούς και εξωτερικούς χώρους, 
σύμφωνα με τη σχετική νομοθεσία.  
Επιπρόσθετα, υποστηρίζει ότι το πρόγραμμα 
αγωγής υγείας πρέπει να θεσμοθετηθεί και να 
εφαρμόζεται σε όλες τις τάξεις από τις πολύ 
μικρές ηλικίες. 

Ωστόσο, εκτός από την προγραμματισμένη 
αγωγή υγείας για πρόληψη του καπνίσματος και 
των εξαρτησιογόνων ουσιών, τόσο οι 
σχολίατροι όσο και οι επισκέπτες/τριες υγείας 
πρέπει να είναι μέλη της ομάδας που χειρίζεται 
περιστατικά ατόμων που κάνουν χρήση ή και 
είναι υψηλού κινδύνου για χρήση 
εξαρτησιογόνων ουσιών στο σχολείο.   

 Παράλληλα, πρέπει όλοι οι λειτουργοί της 
Σχολιατρικής Υπηρεσίας να τύχουν σχετικής 
επιμόρφωσης μέσα από σεμινάρια από το ΑΣΚ. 

v. Από το Νοέμβριο αναμένεται να ξεκινήσει η 
συνεργασία με τα σχολεία που ανήκουν στις ΖΕΠ. 

vi. Η Σχολιατρική Υπηρεσία του Υπουργείου Yγείας 
εφαρμόζει εκπαιδευτικό πρόγραμμα αγωγής υγείας, 
το οποίο απευθύνεται σε μαθητές της Στ΄ τάξης του 
δημοτικού σχολείου με τίτλο “Εργαστήρι Αγωγής 
Υγείας: Μαθαίνω για το κάπνισμα”. 
 Στα πλαίσια του προγράμματος αυτού παρέχεται 
ατομική συμβουλευτική στα δημόσια σχολεία στα 
πλαίσια της Σχολιατρικής Υπηρεσίας. 

vii. Η Σχολιατρική Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας έχει 
εντοπίσει μαθητές καπνιστές που φοιτούν στις Ε΄ και 
Στ΄ τάξεις του δημοτικού σχολείου. 

viii. Η Σχολιατρική Υπηρεσία προσφέρει πρόγραμμα για 
μαθητές του δημοτικού.  Το υπουργείο ετοιμάζει την 
αξιολόγηση του προγράμματος και ερωτηματολόγιο 
προς τους μαθητές. 

ix. Επίσης, η Σχολιατρική Υπηρεσία συμβουλεύει 
ατομικά τα παιδιά που εντοπίζει ότι καπνίζουν ή 
πίνουν αλκοόλ κατά την ιατρική εξέταση ρουτίνας 
που διεξάγεται ετησίως στις τάξεις Α΄ και ∆΄ 
δημοτικού, Α΄ γυμνασίου, Α΄ λυκείου και τεχνικής, 
καθώς και στους μαθητές/αθλητές και στους μαθητές 
που ευκαιριακά επισκέπτονται τα σχολικά ιατρεία για 
διάφορους λόγους. 
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x. Σε συνεργασία με τη διεύθυνση των σχολείων 
λειτουργοί της Σχολιατρικής Υπηρεσίας κάνουν 
διαλέξεις εναντίον του καπνίσματος σε τάξεις 
γυμνασίων και λυκείων. 

xi. Λειτουργοί της Σχολιατρικής Υπηρεσίας εφαρμόζουν 
τα τελευταία δύο έτη προγράμματα σχετικά με την 
Κλινική ∆ιακοπής Καπνίσματος σε μεμονωμένες 
περιπτώσεις. 

xii. Η Σχολιατρική Υπηρεσία στοχεύει να: 

 συνεχίσει τις πιο πάνω δραστηριότητές της και 
να τις εντατικοποιήσει στα μέτρα των 
δυνατοτήτων της, 

 υποστηρίζει σχολεία ελεύθερα από καπνό σε 
εσωτερικούς και εξωτερικούς χώρους διά 
νόμου, 

 υποστηρίζει ότι το μάθημα της αγωγής υγείας 
πρέπει να θεσμοθετηθεί για όλες τις τάξεις επί 
εβδομαδιαίας βάσης και προτίθεται να βοηθήσει 
στην υλοποίησή του σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

xiii. Λόγω υποστελέχωσης της Σχολιατρικής Υπηρεσίας 
τα προγράμματα που εφαρμόζει δεν επεκτείνονται 
στα ιδιωτικά σχολεία.  Υπάρχει όμως στρατηγική για 
το όλο θέμα από το έτος 2007. 

xiv. Στα πλαίσια των κέντρων προστασίας μητρότητας 
και ευημερίας παιδιού παρέχεται συμβουλευτική 
αγωγή στους γονείς για το κάπνισμα και τις 
επιπτώσεις του. 

xv. Ολοκληρώνεται η νέα στρατηγική για το κάπνισμα 
και το υπουργείο βρίσκεται σε συνεχή επαφή με το 
ΑΣΚ για το θέμα αυτό. 

xvi. Το προσχέδιο της στρατηγικής για το κάπνισμα έχει 
συνταχθεί και αναμένονται οι απόψεις των 
εμπλεκόμενων φορέων. 

xvii. Το υπουργείο προωθεί ένα νέο πρωτόκολλο που θα 
αφορά το στρατό. 

xviii.  Η αξιολόγηση της πρόληψης είναι εξαιρετικά 
δύσκολο θέμα.   

xix. Υπάρχουν θεραπευτικά κέντρα για αποτοξίνωση, 
όπως η “Πυξίδα” στη Λευκωσία και ο “Φάρος” στη 
Λεμεσό.  Επίσης, υπάρχουν και ανοικτά 
προγράμματα.  Επίσης, η “Αγία Σκέπη” προσφέρει 
κλειστά προγράμματα και επιχορηγείται και από το 
κράτος. 
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xx. Υπάρχουν δύο θεραπευτικά κέντρα για το αλκοόλ 
στη Λεμεσό και ένα στη Λευκωσία. 

xxi. Υπάρχει μονάδα για επαγγελματική αποκατάσταση, 
η οποία εξασφαλίζει κονδύλια από την Ευρωπαϊκή 
Ένωση. 

xxii Το υπουργείο συνεργάστηκε με αρμόδιους φορείς 
από τη Σκωτία για την εφαρμογή πρωτοκόλλου για 
το θέμα της εξάρτησης σε νόμιμες και παράνομες 
ουσίες. 

xxiii. Ο ρόλος του υπουργείου είναι διαφωτιστικός για τη 
νεολαία. 

3. Εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Καταπολέμησης Ναρκωτικών (ΥΚΑΝ) 

α. Η ΥΚΑΝ δραστηριοποιείται τόσο στον τομέα της καταστολής όσο και 
στον τομέα της πρόληψης. 

 Στα πλαίσια της πρόληψης και σε συνεργασία με το Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού και τις διευθύνσεις των σχολείων, το 2008 
πραγματοποιήθηκαν 90 προληπτικές παρεμβάσεις με τη συμμετοχή 
3 452 μαθητών,  ενώ  το  2009  μέχρι  την  31η  Οκτωβρίου 
πραγματοποιήθηκαν 118 προληπτικές παρεμβάσεις με τη 
συμμετοχή 4 119 μαθητών. 

 Οι πιο πάνω παρεμβάσεις στηρίζονται σε προγράμματα τα οποία 
είναι εγκεκριμένα από το ΑΣΚ και τη ΣΕΑΥΠ του Υπουργείου 
Παιδείας και Πολιτισμού. 

β. Η ΥΚΑΝ παρέχει αντικειμενική πληροφόρηση στους μαθητές 
δευτεροβάθμιας και τριτοβάθμιας εκπαίδευσης για τις παράνομες 
ψυχοδραστικές ουσίες σε έντυπη και ηλεκτρονική μορφή. 

γ. Το θέμα των νόμιμων ουσιών εξάρτησης τυγχάνει αντιμετώπισης 
στα πλαίσια των προληπτικών δράσεων της ΥΚΑΝ. 

δ. Σε συνεργασία με τις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου 
Υγείας και υπό το συντονισμό του ΑΣΚ, η ΥΚΑΝ από το ∆εκέμβριο 
του 2008 εφαρμόζει το πρόγραμμα “FreD goes net”. 

ε. Το προαναφερθέν πρόγραμμα απευθύνεται σε νεαρούς χρήστες, 
ηλικίας 14 έως 24 ετών, οι οποίοι έχουν συλληφθεί για χρήση ή 
κατοχή ουσιών, με στόχο τον απεγκλωβισμό τους από τις 
παράνομες ουσίες εξάρτησης. 

στ. Στα πλαίσια του προγράμματος το 2008 παραπέμφθηκαν στα 
κέντρα πρόληψης “Περσέας” και “Προμηθέας” τρεις μαθητές, ενώ 
μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2009 παραπέμφθηκαν οκτώ μαθητές. 

ζ. Οι υποθέσεις ναρκωτικών στις οποίες ενέχονταν μαθητές ήταν 
δεκαέξι το 2008 και δέκα μέχρι την 31η Οκτωβρίου 2009. 

η. Η συντριπτική πλειοψηφία των μαθητών ήταν Κύπριοι. 

θ. Η πλειοψηφία των υποθέσεων αφορούσαν υποθέσεις κάνναβης. 
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ι. Το φαινόμενο “spice” έχει να κάνει την εμφάνισή του στην Ευρώπη 
από το 2006.   

Μετά την εξέταση από το Γενικό Χημείο του Κράτους έχει πλέον 
τεκμηριωθεί η ύπαρξη της ουσίας JDH, η οποία είναι υποκατάστατο 
της κάνναβης, και έχει ανοίξει ο δρόμος προς την απαγόρευση 
αυτών των σκευασμάτων.   

Στις 12 Φεβρουαρίου 2010 δημοσιεύτηκε στην Επίσημη Εφημερίδα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας διάταγμα του Υπουργικού Συμβουλίου 
με το οποίο τροποποιείται ο περί Ναρκωτικών Φαρμάκων και 
Ψυχοτρόπων Ουσιών (Ελεγχόμενα Φάρμακα) Νόμος, διάταγμα το 
οποίο συμπεριέλαβε στις απαγορευμένες ουσίες και την ουσία 
“spice”. 

Η πάταξη των ουσιών τύπου “spice” είναι πολύ δύσκολη λόγω της 
συνεχούς εισαγωγής νέων ουσιών. 

ια. Η ίδρυση ειδικού ταμείου πρόληψης με τη συλλογή πόρων από τα 
πρόστιμα από την εφαρμογή του νόμου για το κάπνισμα ή από 
άλλα κρατικά έσοδα δεν είναι θέμα που αφορά άμεσα την 
αστυνομία. 

ιβ. Η ΥΚΑΝ είχε αρκετές συναντήσεις με το Σύνδεσμο Συγγενών και 
Φίλων Εξαρτημένων Ατόμων Κύπρου και είναι ανοικτή για 
περαιτέρω συνεργασία. 

ιγ. Σε 49 τομείς, σε 206 σχολεία υλοποιούνται σχετικές δράσεις της 
αστυνομίας.  Οι αστυνομικοί έχουν επαφή με τα παιδιά, ελέγχουν 
την προσέλευση και αποχώρηση των μαθητών, δίνουν διαλέξεις 
για τα ναρκωτικά και το κάπνισμα.  Αυτός ο θεσμός ξεκίνησε από 
το 2003 και από την εφαρμογή του έχει παρατηρηθεί μείωση της 
παραβατικότητας. 

ιδ. Η ΥΚΑΝ εφαρμόζει προγράμματα σε χώρους διασκέδασης των 
νέων ατόμων. 

ιε. Με το ψυχοεκπαιδευτικό πρόγραμμα “FreD goes net” πολλά 
παιδιά απεξαρτήθηκαν. 

Σημειώνεται συναφώς ότι ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής 
απέστειλαν επιστολή, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, προς τον Αρχηγό 
Αστυνομίας, με την οποία ζητήθηκαν στοιχεία αναφορικά με τον αριθμό 
των καταγγελιών ή/και διώξεων που έγιναν από την Αστυνομική ∆ύναμη 
Κύπρου για παραβιάσεις της νομοθεσίας που αφορά το κάπνισμα. 

Σε απαντητική επιστολή, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2010, ανώτερος 
αστυνόμος ενημέρωσε την επιτροπή ότι, στα πλαίσια της εφαρμογής του 
περί Προστασίας της Υγείας, Έλεγχος του Καπνίσματος Νόμου 
[Ν.75(Ι)/2003], από την 1η Ιανουαρίου μέχρι τις 30 Σεπτεμβρίου 2010 η 
αστυνομία προέβη σε 4 208 εξώδικες καταγγελίες, από τις οποίες για ένα 
ποσοστό της τάξης του 90%, δηλαδή 3 772, έχουν πληρωθεί τα 
πρόστιμα, ενώ για τις υπόλοιπες 436 έχουν σχηματιστεί ποινικοί φάκελοι 
για δίωξη των παραβατών ενώπιον της δικαιοσύνης.  Την επιστολή 
συνόδευε αναλυτικός πίνακας με στοιχεία σε παγκύπρια βάση. 
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4. Εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας 

Έχουν παρατηρηθεί ορισμένες ασάφειες, κενά και αδυναμίες σε 
νομοθεσίες που αφορούν το κάπνισμα, το αλκοόλ και τις εξαρτησιογόνες 
ουσίες, οι οποίες θα διορθωθούν σε συνεργασία με τα εμπλεκόμενα 
υπουργεία. 

5. Εκπρόσωποι του Αντιναρκωτικού Συμβουλίου Κύπρου (ΑΣΚ) 

α. Υπάρχει ανάγκη συνεργασίας με όλους τους εμπλεκόμενους φορείς 
και επείγει η δημιουργία σύγχρονων ιατροπαιδαγωγικών κέντρων. 

β. Ως αποτέλεσμα της δυσκολίας που παρατηρείται στην τεκμηρίωση 
των παραγόντων υψηλού κινδύνου υπάρχει αδυναμία στην 
αξιολόγηση των προγραμμάτων πρόληψης. 

γ. Η πρόταση που κατατέθηκε από το Πανεπιστήμιο Χάρβαρντ για 
δημιουργία αντικαπνιστικής αρχής και η απόφαση του Υπουργείου 
Υγείας για εκπροσώπηση της Κύπρου από το ίδιο στα ευρωπαϊκά 
σώματα για τα θέματα που αφορούν το αλκοόλ προκάλεσαν 
δυσκολίες στο ΑΣΚ σε ό,τι αφορά την ανάληψη του ρόλου του 
σχετικά με την παρακολούθηση των νόμιμων ουσιών εξάρτησης. 

δ. Παρά τις δυσκολίες σε ό,τι αφορά την ανάληψη του πιο πάνω ρόλου 
του, το ΑΣΚ, στα πλαίσια της Εθνικής Στρατηγικής για τα Ναρκωτικά 
2009-2012, ενσωμάτωσε και τους στόχους οι οποίοι αφορούν τις 
νόμιμες ουσίες εξάρτησης. 

ε. Στα πλαίσια της Εθνικής Στρατηγικής για τα Ναρκωτικά 2009-2012 
καθορίστηκαν στόχοι και δράσεις που αφορούν την πρόληψη της 
εξάρτησης στα σχολεία. 

στ. Μερικές από τις δράσεις για την πρόληψη της εξάρτησης στα 
σχολεία είναι η θεμελίωση προγράμματος αγωγής υγείας και 
πρόληψης των εξαρτήσεων, η ανάπτυξη πιλοτικών σχολείων χωρίς 
καπνό και η εγκαθίδρυση πρωτοκόλλων συνεργασίας μεταξύ των 
υπουργείων, με στόχο τη διασφάλιση της παραπομπής μαθητών σε 
εξειδικευμένες υπηρεσίες. 

ζ. Ο μηχανισμός παραπομπής των μαθητών που είναι χρήστες 
ουσιών εξάρτησης στις θεραπευτικές μονάδες δε λειτουργεί ακόμη 
σε ικανοποιητικά επίπεδα, ενδεχομένως ως αποτέλεσμα της 
λανθασμένης ιεράρχησης από τους εκπαιδευτικούς φορείς του 
ζητήματος της χρήσης ουσιών από μαθητές. 

η. Στην Εθνική Στρατηγική για τα Ναρκωτικά 2009-2012 
περιλαμβάνεται και ειδικός στόχος για τη μείωση των αρνητικών 
συνεπειών που σχετίζονται με την κατανάλωση αλκοόλ. 

θ. Το ΑΣΚ ξεκίνησε εργασίες στα πλαίσια του σχεδιασμού της εθνικής 
στρατηγικής για το αλκοόλ, η οποία θα βασίζεται στην αντίστοιχη 
ευρωπαϊκή στρατηγική, καθώς και στις εκθέσεις και στους οδηγούς 
της Παγκόσμιας Οργάνωσης Υγείας για την περιφέρεια της 
Ευρώπης. 

ι. Στα πλαίσια της Εθνικής Στρατηγικής για τα Ναρκωτικά 2009-2012 
έχει διαμορφωθεί και το Πρόγραμμα Ασφαλούς Ψυχαγωγίας. 
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ια. Το προαναφερθέν πρόγραμμα θα έχει τη μορφή παρέμβασης έξω 
από τους νυκτερινούς χώρους διασκέδασης. 

ιβ. Σύμφωνα με το πιο πάνω πρόγραμμα: 

i. οι νέοι θα μπορούν μέσω συσκευών αλκοτέστ, οι οποίες θα 
τοποθετηθούν στα κέντρα διασκέδασης, να ενημερώνονται για 
το επίπεδο αλκοόλ που έχουν στον οργανισμό τους προτού 
οδηγήσουν, 

ii. θα διανέμεται ενημερωτικό υλικό για σκοπούς μείωσης της 
βλάβης από τις παράνομες και τις νόμιμες ουσίες εξάρτησης, 

iii. σε περίπτωση που τα άτομα οδηγούν υπερβαίνοντας τα 
νόμιμα όρια ταχύτητας, τότε αυτά θα μεταφέρονται δωρεάν με 
ταξί ή με λεωφορείο. 

ιγ. Το ΑΣΚ προωθεί την εκπαίδευση του προσωπικού των κέντρων 
αναψυχής, έτσι ώστε αυτοί να μπορούν να αναγνωρίζουν τα 
συμπτώματα της υπερβολικής κατανάλωσης αλκοόλ ή της χρήσης 
άλλων εξαρτησιογόνων ουσιών, να παρέχουν τις πρώτες βοήθειες 
και να καλούν ασθενοφόρο. 

ιδ. Το ΑΣΚ ουδέποτε κλήθηκε να συμβάλει στη διαμόρφωση 
στρατηγικής για τον καπνό, με εξαίρεση κάποιες συναντήσεις στα 
πλαίσια της λειτουργίας της Επιτροπής ∆ημιουργίας Φορέα Ελέγχου 
του Καπνίσματος υπό την αιγίδα του Υπουργείου Υγείας. 

ιε. Το ΑΣΚ έχει κοινοποιήσει στο Τμήμα Τελωνείων πληροφορίες που 
σχετίζονται με τις ουσίες τύπου “spice”, με στόχο τον εντοπισμό 
τους, την ενημέρωση της αστυνομίας και την αποστολή δειγμάτων 
στο Γενικό Χημείο του Κράτους για σκοπούς ανάλυσης των 
συστατικών. 

ιστ. Ο Υπουργός Υγείας, που ήταν ο πρόεδρος του ΑΣΚ, παρευρέθηκε 
στο ένα τρίτο των συνεδριών του ΑΣΚ. 

ιζ. Λειτουργός του ΑΣΚ είναι επιφορτισμένος με καθήκοντα σχετικά με 
τις νόμιμες ουσίες εξάρτησης. 

ιη. Τα μέλη του ΑΣΚ προέρχονται από διάφορες υπηρεσίες, αλλά δεν 
τις εκπροσωπούν στο συμβούλιο. 

ιθ. Η στρατηγική ξεκίνησε παράλληλα με την έρευνα γενικού 
πληθυσμού και δημιουργήθηκαν σχετικές δράσεις. 

κ. Γίνονται παρεμβάσεις του προγράμματος στα πλαίσια της αγωγής 
υγείας για αποτροπή των νέων από τη χρήση νόμιμων και 
παράνομων ουσιών εξάρτησης. 

κα. Ο ρόλος του ΑΣΚ είναι συμβουλευτικός και ο ρόλος του Υπουργείου 
Υγείας είναι εκτελεστικός. 

κβ. Πρέπει να υπάρχουν διαφορετικά προγράμματα για τις νόμιμες 
ουσίες εξάρτησης και διαφορετικά προγράμματα για τις παράνομες 
ουσίες εξάρτησης. 

κγ. Το ΑΣΚ διαμορφώνει τη στρατηγική για το αλκοόλ. 
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κδ. Οι χρήστες της κάνναβης εξασφαλίζουν το ναρκωτικό μέσω του 
διαδικτύου. 

κε. Προγράμματα έγκαιρης παρέμβασης πρέπει να γίνονται, όταν 
χρειάζεται, για παράδειγμα όταν ένα παιδί είναι ευάλωτο στο 
σχολείο. 

κστ. Το ΑΣΚ πρέπει να ενταχθεί στην ομάδα που εργάζεται για την 
ετοιμασία της στρατηγικής για το κάπνισμα.  Το 2009 έγιναν 
δεκατρείς συνεδρίες και εξετάστηκε συστηματικά το κεφάλαιο 
“Κάπνισμα”. 

κζ. Το ΑΣΚ προσέγγισε τα μέσα μαζικής ενημέρωσης, αλλά αυτά δε 
συστρατεύονται στην όλη προσπάθεια που γίνεται. 

κη. Το ΑΣΚ ενημερώνει και τους μαθητές των ιδιωτικών σχολείων, 
όπως ενημερώνει τους μαθητές των δημόσιων σχολείων. 

κθ. Επειδή παλαιότερα το ΑΣΚ ήταν υποστελεχωμένο, την αρμοδιότητα 
για το χειρισμό των νόμιμων ουσιών εξάρτησης τη συντόνιζε το 
Υπουργείο Υγείας.  Μετά τη στελέχωση του ΑΣΚ δεν του 
αναγνωρίστηκε η πιο πάνω αρμοδιότητα, όπως προβλέπει η 
νομοθεσία, με αποτέλεσμα το ΑΣΚ να μην μπορεί να συντονίζει το 
όλο θέμα.  Υπήρξε επίσης πρόβλημα εξαιτίας της μη δημιουργίας 
αντικαπνιστικού φορέα, με αποτέλεσμα το ΑΣΚ να μη γνωρίζει τι 
γίνεται και με αυτό το ζήτημα. 

λ. Σε σχέση με το θέμα του καπνού και σε συνέχεια οδηγιών του 
γενικού διευθυντή του Υπουργείου Υγείας, κοινοποιήθηκε στο ΑΣΚ, 
στις 6 Μαΐου 2010, το προσχέδιο της στρατηγικής για το κάπνισμα, 
με στόχο την κατάθεση των απόψεων του συμβουλίου.  Οι απόψεις 
αυτές αποστάλθηκαν στο Υπουργείο Υγείας την 31η Μαΐου 2010.  

λα. Αναφορικά με το πρόγραμμα επιλεκτικής πρόληψης “FreD goes 
net”, το οποίο εφαρμόστηκε σε σχέση με τις παράνομες ουσίες και 
αξιολογήθηκε πρόσφατα, έχει δρομολογηθεί η διεύρυνση της 
χρήσης του στο σχολικό περιβάλλον με προσαρμογές που θα 
επιτρέπουν την εφαρμογή του σε σχέση και με τον καπνό. 

λβ. Επίσης, έχουν ενταχθεί στο δίκτυο πρόληψης του ΑΣΚ η 
Σχολιατρική Υπηρεσία, καθώς και οι Επισκέπτριες Υγείας, οι 
υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας που δε συμμετείχαν στις 
συντονιστικές συναντήσεις του ΑΣΚ, παρά το ρόλο που 
διαδραματίζουν τόσο σε σχέση με τις νόμιμες, αλλά και τις 
παράνομες ουσίες στα σχολεία. 

λγ. Σε ό,τι αφορά το θέμα του αλκοόλ και την εφαρμογή του 
προγράμματος ασφαλούς ψυχαγωγίας υπό το συντονισμό του ΑΣΚ, 
έχει ήδη αρχίσει η εκπαίδευση των στελεχών του Οργανισμού 
Νεολαίας Κύπρου, με στόχο την έναρξη του πιλοτικού 
προγράμματος το συντομότερο δυνατό. 

λδ. Περαιτέρω, για σκοπούς συλλογής δεδομένων, σκιαγράφησης και 
παρακολούθησης της κατάστασης, το ΕΚΤΕΠΝ θα αρχίσει να 
συλλέγει στοιχεία για τα άτομα που αιτούνται θεραπείας με εργαλείο 
παρακολούθησης που έχει ήδη σχεδιαστεί σε συνεργασία με τα 
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σχετικά θεραπευτικά προγράμματα.  Το ΑΣΚ θα αξιοποιήσει τα 
στοιχεία αυτά στη διαμόρφωση στρατηγικής για το αλκοόλ, στην 
οποία θα καλέσει να συμβάλουν όλοι οι εμπλεκόμενοι φορείς.   

λε. Το ΑΣΚ προσπάθησε να συνεργαστεί με τα ιδιωτικά σχολεία, αλλά 
δεν υπήρξε από μέρους τους καμιά ανταπόκριση. 

λστ. Παρατηρείται πρόβλημα με το Υπουργείο Εσωτερικών, διότι δεν 
προωθούνται από την τοπική αυτοδιοίκηση οι σχετικές δράσεις. 

λζ. Σε σχέση με το κενό που εντοπίστηκε μεταξύ του ΑΣΚ και 
υπηρεσιών του Υπουργείου Υγείας (Τμήμα Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών ∆ημόσιας Υγείας-Σχολίατροι και Τμήμα Νοσηλευτικής-
Επισκέπτριες Υγείας), έγινε πολύ πρόσφατα συνάντηση και 
αποφασίστηκε όπως οι υπηρεσίες αυτές ενημερωθούν λεπτομερώς 
σε ό,τι αφορά το πρωτόκολλο παραπομπής που λειτουργεί στα 
σχολεία, καθώς και τις υπηρεσίες που προσφέρουν τα θεραπευτικά 
προγράμματα “Περσέας” και “Προμηθέας” για τους έφηβους, τα 
οποία έχουν ενταχθεί στο ∆ίκτυο Πρόληψης του ΑΣΚ. 

λη. Σε ό,τι αφορά τα ιδιωτικά σχολεία μέσης εκπαίδευσης, το ΑΣΚ 
άρχισε από τη σχολική χρονιά 2010 να επισκέπτεται τα μεγαλύτερα 
από αυτά και να ενημερώνει τους αρμοδίους για θέματα όπως τα 
προληπτικά εργαλεία που μπορούν να εφαρμόσουν, ο μηχανισμός 
παραπομπής για μαθητές και άλλα σχετικά θέματα. 

6. Εκπρόσωποι του Εθνικού Κέντρου Τεκμηρίωσης και 
Πληροφόρησης για τα Ναρκωτικά Κύπρου (ΕΚΤΕΠΝ) 

α. Σύμφωνα με τα αποτελέσματα έρευνας που διενεργήθηκε μεταξύ 
μαθητών ηλικίας δεκαπέντε με δεκαέξι ετών σχετικά με την 
κατανάλωση αλκοόλ κατά τα έτη 1999-2003, τα ποσοστά 
κατανάλωσης ανήλθαν στο 79% σε σύγκριση με αυτά στην 
Ευρώπη όπου ήταν στο 81%.  Για τα ίδια έτη αναφοράς το 
ποσοστό των μαθητών που περιήλθαν σε κατάσταση μέθης 
ανήλθε στο 24%-25%, ενώ το αντίστοιχο ποσοστό στην Ευρώπη 
ήταν περίπου στο διπλάσιο, 50%-51%.  Όσον αφορά το κάπνισμα, 
σύμφωνα με τα αποτελέσματα έρευνας στο μαθητικό πληθυσμό 
(ESPAD), που διεξήχθη κατά το έτος 2003, το 54% του δείγματος 
κάπνισε τουλάχιστον μια φορά στη ζωή του, ενώ το αντίστοιχο 
ποσοστό στην Ευρώπη ανέρχεται στο 63%.  Σύμφωνα με τα 
αποτελέσματα έρευνας του γενικού πληθυσμού, ένας στους πέντε 
καπνιστές, ηλικίας δεκαπέντε με είκοσι τεσσάρων ετών, εκτιμάται 
ότι καπνίζει περίπου είκοσι τσιγάρα την ημέρα.  Έρευνα μαθητών 
των ενιαίων λυκείων της Κύπρου κατέδειξε ότι οι κυριότεροι 
παράγοντες που οδηγούν τους νέους στην κατανάλωση καπνού, 
αλκοόλ και άλλων παράνομων ουσιών είναι οι συναντήσεις σε 
πάρτι και οι νυκτερινές συναντήσεις, η χαμηλή σχολική επίδοση, η 
φυγή από το σχολείο και η έλλειψη στήριξης και ελέγχου από τους 
γονείς. 

β. Όπως αναφέρεται ειδικότερα στο υπόμνημα που κατατέθηκε στην 
επιτροπή από το ΕΚΤΕΠΝ, τα στοιχεία για τη χρήση καπνού και 
αλκοόλ, καθώς και παράνομων ουσιών εξάρτησης ανάμεσα στους 
Κυπρίους μαθητές προκύπτουν από δύο έρευνες, την έρευνα του 
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ευρωπαϊκού προγράμματος ερευνών στο μαθητικό πληθυσμό 
σχετικά με το αλκοόλ και τα άλλα ναρκωτικά (ESPAD) και την 
έρευνα για τη νεανική παραβατικότητα που διεξήχθη από το 
Πανεπιστήμιο Κύπρου υπό την επίβλεψη του καθηγητή Άντρου 
Καπαρδή, η οποία παρέχει συγκριτικά αποτελέσματα για τις 
πρωτεύουσες της Κύπρου, της Τσεχίας, της Εσθονίας, της 
Λιθουανίας, της Πολωνίας και της Σλοβενίας. 

 Τα σημαντικότερα στοιχεία που προκύπτουν από τις δύο έρευνες 
είναι τα ακόλουθα: 

i. Το 2007 ένας στους τέσσερις μαθητές στην Κύπρο κάπνισε 
κατά τη διάρκεια του τελευταίου μήνα.  Η συχνότητα είναι 
παρόμοια με αυτήν της ευρωπαϊκής έρευνας (ΕSPAD).  

ii. Σύμφωνα με την ίδια έρευνα, το 6% των μαθητών ηλικίας 
μέχρι δεκατριών ετών καπνίζει καθημερινά.  Το ποσοστό 
είναι παρόμοιο με το ευρωπαϊκό. 

iii. Το 2007 δύο στους τρεις μαθητές στην Κύπρο 
κατανάλωσαν αλκοόλ κατά τη διάρκεια του τελευταίου μήνα.  
Η συχνότητα είναι παρόμοια με αυτήν της ευρωπαϊκής 
έρευνας (ESPAD). 

iv. Στη Λευκωσία τα ποσοστά χρήσης ποτών χαμηλής, αλλά 
και υψηλής περιεκτικότητας σε αλκοόλ είναι χαμηλότερα σε 
σύγκριση με αυτά των υπόλοιπων ευρωπαϊκών 
πρωτευουσών που συμμετέχουν στην έρευνα για τη 
νεανική παραβατικότητα. 

v. Σύμφωνα και με τις δύο έρευνες, το ποσοστό των μαθητών 
που είναι χρήστες κάνναβης ανέρχεται στο 3%. 

vi. Σύμφωνα με την έρευνα για τη νεανική παραβατικότητα, η 
μεγαλύτερη χρήση παράνομων ουσιών εξάρτησης 
παρατηρείται στην ελεύθερη Αμμόχωστο και η μικρότερη 
στη Λάρνακα. 

γ. Σύμφωνα με πληροφορίες του ΕΚΤΕΠΝ που προκύπτουν από την 
έρευνα γενικού πληθυσμού του 2009, η χρήση καπνού και αλκοόλ 
ανάμεσα στους νέους παρουσίασε αύξηση σε σχέση με τα 
αντίστοιχα ποσοστά της πρώτης μέτρησης το 2006.  Όσον αφορά 
τη χρήση παράνομων ουσιών εξάρτησης ανάμεσα στους νέους, η 
Κύπρος βρίσκεται στις χαμηλές θέσεις της ευρωπαϊκής κατάταξης 
σε ό,τι αφορά την πρόσφατη χρήση κάνναβης και κοκαΐνης.  Τα 
ποσοστά της χρήσης κάνναβης ήταν σχεδόν διπλάσια για το έτος 
2009 σε σύγκριση με το έτος 2006, όμως παρατηρήθηκε μείωση 
στις νέες περιπτώσεις χρήσης κάνναβης. 

 Η έρευνα γενικού πληθυσμού διεξήχθη το 2009 για λογαριασμό 
του ΑΣΚ υπό την επιστημονική εποπτεία του ΕΚΤΕΠΝ.  Η πρώτη 
έρευνα διεξήχθη το 2006.  Ομάδα στόχου ήταν ο γενικός 
πληθυσμός της Κύπρου ηλικίας δεκαπέντε με εξήντα τεσσάρων 
ετών και η μέθοδος επιλογής του δείγματος ήταν η πολυσταδιακή, 
αναλογικά στρωματοποιημένη δειγματοληψία.  Το μέγεθος του 
δείγματος ήταν 3 500 άτομα. 
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 Για σκοπούς παρουσίασης αποτελεσμάτων όσον αφορά στο 
νεανικό πληθυσμό ηλικίας δεκαπέντε με είκοσι τεσσάρων ετών, το 
ΕΚΤΕΠΝ προχώρησε σε περαιτέρω αναλύσεις.  Το μέγεθος του 
δείγματος για τους νέους ήταν 985 άτομα.  Αναφέρονται πιο κάτω 
τα αποτελέσματα σε συντομία: 

i. Το 2009 κάπνισε τσιγάρο το 43% του νεανικού πληθυσμού.  
Το αντίστοιχο ποσοστό για το 2006 ήταν μειωμένο κατά 
οκτώ εκατοστιαίες μονάδες (35%). 

ii. Υπήρξε αύξηση της κατανάλωσης αλκοόλ τον τελευταίο 
μήνα ανάμεσα στους νέους ηλικίας δεκαπέντε με είκοσι 
τεσσάρων ετών, καθώς από το 2006 μέχρι το 2009 
σημειώθηκε αύξηση της τάξης του 14%. 

iii. Το 21% των νέων ηλικίας δεκαπέντε με είκοσι τεσσάρων 
ετών ανέφερε ότι οδήγησε, αφού πρώτα κατανάλωσε έξι ή 
περισσότερα αλκοολούχα ποτά, γεγονός που δείχνει τη 
μειωμένη επίδραση των σχετικών μέτρων που 
εφαρμόζονται.  Αύξηση παρουσίασε το ποσοστό των νέων 
που έχουν μεθύσει κατά τον τελευταίο μήνα (15,8%). 

iv. ∆ιπλάσιο ήταν κατά το 2009 το ποσοστό των νέων που 
ανέφεραν χρήση κάνναβης, αφού εκτιμήθηκε ότι το 14,3% 
έκανε χρήση, ενώ το αντίστοιχο ποσοστό για το 2006 ήταν 
7%. 

v. ∆ιπλάσιο ήταν το ποσοστό των δεικτών της πρόσφατης 
χρήσης (7,5%) και τρέχουσας χρήσης (3,9%) κάνναβης από 
τους νέους, σε αντίθεση με τα ποσοστά του γενικού 
πληθυσμού (4,4% και 2,4%). 

vi. Η τάση για δοκιμή κάνναβης και κοκαΐνης βρέθηκε να είναι 
εντονότερη στις ηλικίες δεκαοκτώ με είκοσι δύο ετών. 

vii. Η ευρωπαϊκή εικόνα σε ό,τι αφορά την πρόσφατη χρήση 
κάνναβης  (7,5%) ανάμεσα στους νέους ηλικίας δεκαπέντε 
με είκοσι τεσσάρων ετών κατατάσσει την Κύπρο στις 
χαμηλές θέσεις της ευρωπαϊκής κατάταξης.  Τα υψηλότερα 
ποσοστά παρουσίασαν η Τσεχία για την κάνναβη (28,2%) 
και η ∆ανία για την κοκαΐνη (5,6%).  

viii. Τέλος, σε ό,τι αφορά τις νέες περιπτώσεις χρηστών 
μαριχουάνας ή χασίς, φαίνεται η απαρχή μιας αυξητικής 
τάσης στις νέες περιπτώσεις χρήσης κάνναβης, που 
καταγράφεται στις αρχές του 1990 και κορυφώνεται κατά τα 
μέσα της τρέχουσας δεκαετίας, οπότε αρχίζει και 
παρουσιάζεται μειωτική τάση. 

δ. Στην Ευρώπη παρατηρείται τάση μείωσης της χρήσης παράνομων 
ουσιών και το ΕΚΤΕΠΝ αναμένει ότι σε λίγα χρόνια θα μειωθεί 
αυτή η χρήση και στην κυπριακή κοινωνία. 

ε. Μεγάλο πρόβλημα χρήσης των λεγόμενων προϊόντων “spice” 
παρατηρείται σε ανήλικα παιδιά και πρέπει να εξευρεθεί τρόπος 
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αυτά να απαγορεύονται και να κατάσχονται μόλις κυκλοφορούν 
στην αγορά. 

 Σημειώνεται ότι οι πιο πάνω εκπρόσωποι κατέθεσαν ενώπιον της 
επιτροπής την παγκύπρια επισκόπηση γενικού πληθυσμού για το 
κάπνισμα, το αλκοόλ, ακόμη και σε παιδικές ηλικίες, η οποία 
βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής και είναι στη διάθεση του κάθε 
μέλους της. 

7. Εκπρόσωποι του Παγκύπριου Αντιναρκωτικού Συνδέσμου 

α. Ο σύνδεσμος πρέπει να συνεργαστεί με το κράτος, με στόχο τον 
πολλαπλασιασμό των κινητών μονάδων “Μέντωρ”. 

β. Ο Παγκύπριος Αντιναρκωτικός Σύνδεσμος σε συνεργασία με άλλους 
φορείς (“Round Table”, “Ladies Circle” και “41 Club”) το 1997 
ίδρυσαν τα Κέντρα Εκπαίδευσης Ζωής και με παγκύπριες 
εκδηλώσεις για τη συγκέντρωση αναγκαίων χρημάτων αγοράστηκαν 
αρχικώς δύο κινητές μονάδες “Μέντωρ” και μέχρι σήμερα αυτές 
έχουν γίνει δεκατέσσερις.  Οι κινητές μονάδες αγοράζονται και στη 
συνέχεια δωρίζονται στο Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού. 

γ. Οι κινητές μονάδες “Μέντωρ” είναι κινητές αίθουσες, οι οποίες 
στελεχώνονται από ειδικευμένους εκπαιδευτές και είναι εντεταγμένες 
στα προγράμματα αγωγής υγείας του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού.  Με επισκέψεις στα σχολεία προσφέρουν επιστημονικά 
προγράμματα εκπαίδευσης για παιδιά ηλικίας από έξι έως 
δεκατεσσάρων χρόνων μαθαίνοντάς τα να αντιμετωπίζουν θετικά 
τον εαυτό τους και το σώμα τους και βοηθώντας τα να αποκτήσουν 
τα απαραίτητα εφόδια στις καθημερινές προκλήσεις που δοκιμάζουν 
όσον αφορά τη σωματική, κοινωνική και ψυχική τους υγεία, όπως 
είναι ο εθισμός στα ναρκωτικά, το κάπνισμα, το αλκοόλ και άλλες 
εξαρτησιογόνες ουσίες. 

 Σκοπός και φιλοσοφία των προγραμμάτων “Μέντωρ” είναι η 
πρόληψη και αυτή επιτυγχάνεται μέσα από τρεις στρατηγικές: 

i. την παροχή γνώσεων και πληροφοριών. 

ii. την απόκτηση δεξιοτήτων και 

iii. την ενίσχυση της αυτοεκτίμησης των παιδιών. 

 Η τεχνολογία των κινητών μονάδων “Μέντωρ” τοποθετεί το δάσκαλο 
και τον μαθητή σε ένα νέο περιβάλλον.  Μία αίθουσα χωρίς 
καθίσματα, όπου όλοι κάθονται στο χαλί (ίσοι μεταξύ τους), με 
οπτικοακουστικά μέσα, ηλεκτρικά διαμορφώματα για τα διάφορα 
συστήματα και τις λειτουργίες του ανθρώπινου σώματος, με 
παιχνίδια του Harold (καμηλοπάρδαλη), οδηγούν στην ενεργό 
συμμετοχή των μαθητών στο πρόγραμμα. 

δ. Τα προγράμματα “Μέντωρ” στη δημοτική εκπαίδευση υλοποιούνται 
ως ακολούθως: 

i. Φροντίδα του σώματος (Α΄ τάξη). 

ii. Υγιεινή διατροφή (Β΄ τάξη). 
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iii. Έλεγχος συναισθημάτων (Γ΄ τάξη). 

iv. Προσωπικότητα (∆΄ τάξη). 

v. Μοναδικός (Ε΄ τάξη). 

vi. Υγεία-φίλοι-εξαρτησιογόνες ουσίες (Στ΄ τάξη). 

ε. Το πρόγραμμα στη μέση εκπαίδευση “Παίρνω αποφάσεις” είναι η 
συνέχεια και επέκταση εκείνων της δημοτικής εκπαίδευσης που 
αφορά την Α΄ τάξη γυμνασίου και σκοπό έχει να αναπτύξουν οι 
μαθητές δεξιότητες και στάσεις ζωής που θα τους επιτρέψουν να 
πάρουν υγιείς και σωστές αποφάσεις απέναντι στις ουσίες 
εξάρτησης και όχι μόνο.  Φιλοδοξία του προγράμματος είναι να 
επεκταθεί στη Β΄ και Γ΄ τάξη του γυμνασίου με προγράμματα που 
αφορούν τη σεξουαλική αγωγή και το AIDS. 

στ. Ο Παγκύπριος Αντιναρκωτικός Σύνδεσμος σε συνεργασία με τις 
Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας του Υπουργείου Υγείας εφαρμόζουν δύο 
προγράμματα, του Συμβουλευτικού Κέντρου “Τοξότης” και του 
κέντρου υπηρεσιών ημερήσιας φροντίδας “Στόχος”. 

 Ο “Τοξότης” προσφέρει προγράμματα κινητοποίησης και ανάπτυξης 
κινήτρων, ατομικών και ομαδικών κινητοποιήσεων, αξιολόγησης και 
παραπομπής σε αναγνωρισμένα από το κράτος κέντρα 
αποτοξίνωσης και απεξάρτησης. 

 Ο “Στόχος” προσφέρει προγράμματα με υπηρεσίες μείωσης της 
βλάβης (σε άτομα που κάνουν χρήση εξαρτησιογόνων ουσιών), για 
να κινητοποιηθούν και να ζητήσουν να μπουν σε προγράμματα 
αποτοξίνωσης και απεξάρτησης. 

 Οι λειτουργοί, με επικεφαλής τον επιστημονικό συντονιστή και των 
δύο προγραμμάτων, όποτε τους έχει ζητηθεί από διάφορα σχολεία 
παγκύπρια (συνήθως γυμνάσια), παρουσιάζουν εξειδικευμένο 
πρόγραμμα για τις ουσίες εξάρτησης, νόμιμες ή παράνομες, και τις 
επιπτώσεις τους. 

ζ. Ο Παγκύπριος Αντιναρκωτικός Σύνδεσμος είναι ανοικτός για 
συνεργασία και λειτουργία προγραμμάτων πρόληψης, πάντοτε 
σύμφωνα με την εθνική στρατηγική του ΑΣΚ. 

8. Εκπρόσωποι Παγκύπριας Συνομοσπονδίας Ομοσπονδιών 
Συνδέσμων Γονέων ∆ημόσιων Σχολείων Μέσης Εκπαίδευσης 

α. Συνίστανται σχολές γονέων για σκοπούς εκπαίδευσης, που 
επιχορηγούνται από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, στις 
οποίες δίδεται το μήνυμα ότι οι γονείς πρέπει να ενδιαφέρονται για 
τα παιδιά τους, διότι αυτοί ευθύνονται που μαθητές καπνίζουν σε 
χώρους των σχολείων.  Επιπλέον, η συνομοσπονδία σε συνεργασία 
με τον ΚΕΝΘΕΑ και τον Οργανισμό Νεολαίας Κύπρου συμμετέχουν 
στην επιμόρφωση των γονέων. 

β. Η συνομοσπονδία πιστεύει ότι υπάρχουν περιθώρια για καλύτερο 
συντονισμό και αξιοποίηση του ρόλου των γονέων. 
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γ. Πρόβλημα παρουσιάζεται, επειδή το πρόγραμμα εργασίας των 
εκπαιδευτικών είναι πιεστικό, με συνέπεια να μην υπάρχει χρόνος 
αυτοί να επικοινωνούν ουσιαστικά με τους μαθητές τους. 

δ. Με την εφαρμογή της νέας νομοθεσίας για την απαγόρευση του 
καπνίσματος παρατηρήθηκε ευαισθησία ανάμεσα στα παιδιά. 

ε. Ο σύνδεσμος εκπροσωπείται από μέλη του στον ΚΕΝΘΕΑ.  
∆ιοργανώνει παραστάσεις και διάφορες άλλες δραστηριότητες, που 
αφορούν κυρίως την ενημέρωση για τις συνέπειες της χρήσης 
νόμιμων και παράνομων ουσιών εξάρτησης.  Ο σύνδεσμος έχει 
συχνή και καλή επικοινωνία με τις αρμόδιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Υγείας. 

9. Εκπρόσωποι της Συντονιστικής Επιτροπής Συνδέσμων Γονέων 
Ιδιωτικών Σχολείων 

α. Για την αντιμετώπιση των κοινωνικών αυτών προβλημάτων 
απαιτείται συντονισμένη και συλλογική προσπάθεια από όλους τους 
φορείς με απώτερο σκοπό να ενδυναμωθεί παιδαγωγικά και 
ψυχολογικά ο νέος, ώστε να μπορεί να αντιμετωπίσει σωστά τη 
σημερινή κοινωνία. 

β. Η οργάνωση προτείνει τη δημιουργία από την πολιτεία ενός 
ανεξάρτητου, σύγχρονου, ευέλικτου και ενιαίου συντονιστικού 
οργάνου, του οποίου ο βασικός σκοπός να είναι ο συντονισμός και η 
καθοδήγηση των ενεργειών όλων των υπόλοιπων φορέων που 
ασχολούνται με την καταπολέμηση των ναρκωτικών και άλλων 
εξαρτησιογόνων ουσιών. 

γ. Η επικέντρωση πρέπει να γίνει, σύμφωνα με την οργάνωση, στα πιο 
κάτω: 

i. Ο θεσμός της οικογένειας πρέπει να ενισχυθεί, για να καταστεί 
όσο το δυνατό πιο λειτουργικός.   

ii. Οι γονείς πρέπει να πάρουν το μήνυμα της αναγκαιότητας να 
έχουν καθημερινή επικοινωνία με τα παιδιά τους, έτσι ώστε 
αφενός μεν να τους προσφέρουν αγάπη και τη βοήθεια εκεί 
όπου απαιτείται και αφετέρου δε να μπορούν να αντιληφθούν 
όσο το δυνατό πιο γρήγορα την τάση των παιδιών τους προς 
την εξάρτηση. 

iii. Η πολιτεία με τη σειρά της πρέπει δραστικά να ενισχύσει την 
προσπάθεια στο δύσκολο αυτό έργο κατά των ναρκωτικών και 
των άλλων εξαρτησιογόνων ουσιών.  Με οργανωμένα 
σεμινάρια και εκδηλώσεις πρέπει να ενημερώνει κατάλληλα 
τόσο την οικογένεια όσο και τους ίδιους τους νέους για τους 
κινδύνους που κρύβουν οι εξαρτησιογόνες ουσίες. 

iv. Η καθημερινή προώθηση και ενθάρρυνση των νέων για 
συμμετοχή τους σε υγιείς δραστηριότητες, όπως είναι οι 
καλλιτεχνικές δραστηριότητες και ο αθλητισμός, επιτυγχάνεται 
είτε κατευθείαν από την πολιτεία είτε μέσω του σύγχρονου 
σχολείου.  Στους προϋπολογισμούς του κράτους πρέπει 
επίσης να αυξηθούν τα κονδύλια για ίδρυση επιμορφωτικών, 
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πολιτιστικών και ψυχαγωγικών κέντρων, καθώς και κέντρων 
αθλητισμού, τα οποία να προάγουν τον πολιτισμό και τις αξίες.  
Πρέπει επίσης να ενταχθούν στην κοινωνία μας σύγχρονα 
κέντρα αποτοξίνωσης, τα οποία θα βοηθήσουν τους 
άρρωστους εκείνους νέους, που έπεσαν στην παγίδα των 
εξαρτησιογόνων ουσιών, να επανενταχθούν δυνατοί στην 
κοινωνία.   

v. Η εκάστοτε κυβέρνηση πρέπει να επανεξετάζει και τα 
κατασταλτικά μέτρα εναντίον των εμπόρων και διακινητών 
εξαρτησιογόνων ουσιών. 

vi. Σημαντική πρέπει να είναι και η βοήθεια της Εκκλησίας.  Ο 
παγκόσμιος αυτός θεσμός, με τη φοβερή πολλές φορές 
επιρροή στις κοινωνίες και στους ανθρώπους ατομικά, πρέπει 
να εμπλακεί πιο ενεργά σ’ αυτή την προσπάθεια. 

 δ. Πρέπει να υπάρξει ίση μεταχείριση ανάμεσα στους συνδέσμους 
γονέων ιδιωτικής και δημόσιας εκπαίδευσης. 

 ε. Απαιτείται μεγαλύτερη συμμετοχή των συνδέσμων γονέων 
ιδιωτικών σχολείων στα προγράμματα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού για την πρόληψη και την καταπολέμηση της χρήσης των 
ουσιών εξάρτησης. 

 στ. Παράκληση της οργάνωσης είναι να εφαρμόζονται τα 
προγράμματα και οι δράσεις, όπως και η ενημέρωση στους μαθητές των 
ιδιωτικών σχολείων.  Ήδη η οργάνωση πραγματοποίησε συνάντηση και 
με τον Υπουργό Υγείας, ώστε να ρυθμιστεί το θέμα και οι μαθητές των 
ιδιωτικών σχολείων να συμπεριλαμβάνονται στα προγράμματα και στις 
δομές του Υπουργείου Υγείας.  Ο Υπουργός Υγείας δεσμεύτηκε ότι θα 
περιληφθούν τα ιδιωτικά σχολεία σε όλα τα προγράμματα και η 
οργάνωση ευελπιστεί ότι το θέμα θα ρυθμιστεί με τη νέα σχολική χρονιά. 

10. Εκπρόσωποι του Συνδέσμου Συγγενών και Φίλων Εξαρτημένων 
Ατόμων Κύπρου 

α. Το σχολείο πρέπει να καταστεί χώρος πρόληψης και γι’ αυτό 
πρέπει να επιμορφωθούν τόσο οι εκπαιδευτικοί όσο και οι γονείς 
και οι ίδιοι οι μαθητές. 

β. Είναι αναγκαία η μόνιμη παρουσία συμβούλων για θέματα 
εξαρτήσεων στα σχολεία.  Πρέπει να οργανώνονται περισσότερες 
ενημερωτικές συναντήσεις στα σχολεία και να εξευρίσκονται 
περισσότεροι τρόποι ωφέλιμης αξιοποίησης του ελεύθερου 
χρόνου των μαθητών. 

γ. Πρέπει να γίνουν περισσότερες προσπάθειες για αλλαγή της 
νοοτροπίας των γονέων γύρω από αυτό το θέμα και παράλληλα 
να δοθούν τα κατάλληλα εφόδια προς τους μαθητές για 
κοινωνικοποίηση και πειθαρχία. 

δ. Ο σύνδεσμος συνεργάζεται με το Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, με στόχο τη διοργάνωση κοινών διαλέξεων για παιδιά 
και γονείς. 
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ε. Οι συγγενείς των εξαρτημένων ατόμων μέσα από τα βιώματά τους 
μπορούν να έχουν μεγάλη επιρροή στο κοινό και γι’ αυτό πρέπει 
να εμπλέκονται σε διάφορα προγράμματα. 

στ. Θα ήταν καλό να μη δίδεται χορηγία απευθείας στους χρήστες. 

ζ. Ο σύνδεσμος απέστειλε επιστολή στο Υπουργείο Παιδείας και 
Πολιτισμού, ζητώντας τη συνεργασία του για την εφαρμογή των 
προγραμμάτων και δράσεων, αλλά μέχρι σήμερα δεν έλαβε 
σχετική απάντηση. 

η. Ο σύνδεσμος θα προβεί σε ανακοινώσεις στα μέσα μαζικής 
ενημέρωσης και θα αρχίσει να επιμορφώνει γονείς για τα 
προγράμματα που υλοποιεί, πολλά από τα οποία επιχορηγούνται 
από το ΑΣΚ. 

θ. ∆εν υπάρχουν κατάλληλα θεραπευτικά κέντρα αποτοξίνωσης και 
απεξάρτησης και κλειστά κρατικά προγράμματα που να αφορούν 
παιδιά. 

11. Εκπρόσωποι των μαθητικών συμβουλίων του Grammar School και 
του English School 

α. Τα μέτρα που παίρνουν τα υπουργεία θα έπρεπε να γίνουν πιο 
δραστικά.  Τα παιδιά επιμορφώνονται για τις επιπτώσεις των 
ναρκωτικών και των εξαρτησιογόνων ουσιών στις τάξεις του 
γυμνασίου, αλλά, παρ’ όλα αυτά, τα προβλήματα συνεχίζουν να 
υπάρχουν. 

β. Τα παιδιά συνήθως παρασύρονται από την παρέα και κυρίως από 
τους αρχηγούς της παρέας, χωρίς να δίνουν σημασία στις 
επιπτώσεις και στις συνέπειες των πράξεών τους, επειδή θέλουν 
να ανήκουν σε οργανωμένα σύνολα. 

γ. Στα ιδιωτικά σχολεία δε γίνονται σεμινάρια όπως γίνονται στα 
δημόσια. 

δ. Ο Σύνδεσμος των Ανάπηρων Ατόμων έδωσε διαλέξεις στα παιδιά 
για τα τροχαία δυστυχήματα που προξενούνται ως αποτέλεσμα 
της χρήσης αλκοόλ και της χρήσης ναρκωτικών. 

ε. Πρέπει να γίνει πιο αυστηρή η νομοθεσία για απαγόρευση του 
καπνίσματος, διότι στα κέντρα διασκέδασης τα παιδιά συνεχίζουν 
να πίνουν και να καπνίζουν.  Η αστυνομία οφείλει να διενεργεί 
περισσότερες εξορμήσεις για καταγγελίες αυτών που καπνίζουν 
σε κλειστούς χώρους. 

στ. Αν οι γονείς είναι καπνιστές, τότε υπάρχει μεγάλο ενδεχόμενο να 
καπνίζουν και τα παιδιά τους, που πιστεύουν ότι το κάπνισμα είναι 
μαγκιά. 

ζ. Οι μαθητές όλων των ηλικιών πολύ εύκολα αγοράζουν τσιγάρα 
από τα περίπτερα και το αλκοόλ πωλείται εύκολα. 

η. Οι γονείς των μαθητών διοργανώνουν κάποια σεμινάρια που 
αφορούν το ζήτημα. 
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θ. Στα κέντρα διασκέδασης πρέπει να δημιουργηθούν χώροι για το 
κάπνισμα. 

 Εν κατακλείδι, η επιτροπή, αφού ενημερώθηκε από τους 
εκπροσώπους του ΑΣΚ ότι βρίσκεται ενώπιον του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας τροποποιητικό νομοσχέδιο που αφορά τη 
μεταχείριση ουσιοεξαρτωμένων και χρηστών για νομοτεχνικό έλεγχο, το 
οποίο προβλέπει εναλλακτική ποινή θεραπείας αντί φυλάκισης για τους 
χρήστες ναρκωτικών, απέστειλε επιστολή, ημερομηνίας 8 Ιουλίου 2010, 
στον ίδιο το Γενικό Εισαγγελέα με την παράκληση όπως ολοκληρωθεί 
σύντομα η νομοτεχνική επεξεργασία του πιο πάνω τροποποιητικού 
νομοσχεδίου, ώστε αυτό να κατατεθεί σύντομα στη Βουλή για μελέτη, 
επειδή πιστεύεται ότι η σχετική τροποποίηση θα προσφέρει ουσιαστική 
βοήθεια στην προσπάθεια αντιμετώπισης της μάστιγας των ναρκωτικών.  
Το εν λόγω νομοσχέδιο κατατέθηκε στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Νομικών για μελέτη. 

Γ. ∆ΙΑΠΙΣΤΩΣΕΙΣ/ΣΥΜΠΕΡΑΣΜΑΤΑ ΤΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής κατέληξαν 
στις ακόλουθες διαπιστώσεις: 

 Η επιτροπή, σύμφωνα με όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, διαπίστωσε ότι η 
χρήση ναρκωτικών ουσιών, η κατανάλωση αλκοόλ και το κάπνισμα ανάμεσα σε νεαρά 
άτομα έχουν αυξηθεί ανησυχητικά και οι αρμόδιοι φορείς οφείλουν να εξεύρουν 
τρόπους για την πρόληψη κυρίως του όλου φαινομένου. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή διαπίστωσε ότι από το έτος 2003 πολλά έχουν γίνει για 
την επιμόρφωση των παιδιών για τις συνέπειες που προκαλούν τα ναρκωτικά, το 
αλκοόλ και το κάπνισμα μέσα από την εφαρμογή προγραμμάτων και εκπαιδευτικών 
σεμιναρίων, όμως η επιτροπή επισημαίνει ότι πρέπει να παρθούν πιο δραστικά μέτρα 
πρόληψης για την προστασία της υγείας των νεαρών αυτών ατόμων. 

 Η επιτροπή δηλώνει συνεπώς ότι, επειδή η στρατηγική της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης για τα ναρκωτικά και τις ουσίες εξάρτησης για την περίοδο 2005-2012 
αποτυπώνει με σαφήνεια την προσδοκία της για μείωση της ζήτησης («τα μέτρα 
μείωσης της ζήτησης ναρκωτικών πρέπει να λαμβάνουν υπόψη τα υγειονομικά και 
κοινωνικά προβλήματα που προκαλεί η χρήση παράνομων ψυχοτρόπων ουσιών και η 
πολυτοξικομανία σε συνδυασμό με νόμιμες ψυχοτρόπες ουσίες, όπως ο καπνός, το 
οινόπνευμα και τα φάρμακα») και επειδή το ευρωπαϊκό σχέδιο δράσης για την περίοδο 
2005-2012 ζητά από τα κράτη μέλη να εξασφαλίσουν την εφαρμογή εκτεταμένων, 
αποτελεσματικών και αξιολογημένων σχολικών προγραμμάτων πρόληψης, που να 
καλύπτουν τόσο τις νόμιμες όσο και τις παράνομες ψυχοτρόπες ουσίες, καθώς και την 
πολυτοξικομανία, υπάρχει ανάγκη αυστηρής εφαρμογής εθνικής πολιτικής για την 
αντιμετώπιση της χρήσης των παράνομων και νόμιμων ουσιών εξάρτησης. 

 Κατά γενική ομολογία το έργο της καθολικής πρόληψης δυσχεραίνεται σε μια 
κοινωνία που η υπερβολική κατανάλωση αλκοόλ και το κάπνισμα σε δημόσιους 
χώρους είναι ευρέως αποδεκτά και ταυτίζονται με “θετικές αξίες” όπως η  διασκέδαση, 
η ατομική ελευθερία και η μαγκιά.  ∆εδομένης αυτής της διαπίστωσης, η ιστορική 
απόφαση της Βουλής για απαγόρευση του καπνίσματος στους δημόσιους χώρους 
αποτελεί την πιο τολμηρή και αποφασιστική παρέμβαση στην προσπάθεια για 
δραστικό περιορισμό της χρήσης των νόμιμων ουσιών εξάρτησης και τη δημιουργία 
υγιών προτύπων. 
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 Στην περίπτωση της Κύπρου πρέπει να υιοθετηθούν προσεγγίσεις στην 
πρόληψη που να λειτουργούν στο επίπεδο των κοινωνικών και πολιτισμικών 
προτύπων.  Η καθολική πρόληψη παρεμβαίνει σε επίπεδο πληθυσμού, η 
επικεντρωμένη σε επίπεδο ευπαθών ομάδων και η ενδεδειγμένη σε ατομικό επίπεδο.  
Η λεγόμενη και “περιβαλλοντική προσέγγιση” λειτουργεί σε επίπεδο κοινωνίας, 
επιχειρώντας κυρίως τη διαμόρφωση στάσεων ζωής απέναντι στις νόμιμες ουσίες και 
την αλλαγή εμπεδωμένων κοινωνικών προτύπων και παγιωμένων πολιτισμικών 
αντιλήψεων. 

 Οι περιβαλλοντικές προσεγγίσεις στην πρόληψη λειτουργούν στη βάση δύο 
αξόνων: της αλλαγής των κοινωνικών προτύπων για τη χρήση και της χρήσης νόμιμων 
ουσιών ως προγνωστικού παράγοντα, ως προθαλάμου δηλαδή της παράνομης 
χρήσης. 

 Περαιτέρω, η επιτροπή εισηγείται τα ακόλουθα: 

1. Την εφαρμογή, ενίσχυση και επέκταση των σχολικών προγραμμάτων 
πρόληψης, που να καλύπτουν τόσο τις νόμιμες όσο και τις παράνομες 
ψυχοτρόπες ουσίες, καθώς και την πολυτοξικομανία.  Στις νόμιμες 
ουσίες, πέραν του καπνού και της αλκοόλης, πρέπει να περιλαμβάνονται 
και τα ψυχοδραστικά φάρμακα, οι διεγερτικές ουσίες για αδυνάτισμα και 
τα αναβολικά. 

2. Τη δημιουργία και άλλων θεραπευτικών μονάδων για εξαρτημένα άτομα 
από νόμιμες ουσίες, πέραν της μιας θεραπευτικής μονάδας που υπάρχει 
σήμερα. 

3. Την ανάπτυξη προγραμμάτων πρόληψης με την ενεργό συμμετοχή των 
τοπικών κοινωνιών, της τοπικής αυτοδιοίκησης, της Εκκλησίας, των 
σχολείων και των εθελοντικών οργανώσεων, δεδομένου ότι τα 
προγράμματα αυτά στο επίπεδο της τοπικής αυτοδιοίκησης δεν 
απέδωσαν μέχρι σήμερα τα επιθυμητά αποτελέσματα. 

4. Τη δημιουργία κέντρων για παροχή στήριξης και συμβουλευτικής αγωγής 
για τους εξαρτημένους. 

5. Την ενεργοποίηση του κράτους στον τομέα της υποστήριξης των 
απεξαρτημένων ατόμων κατά το στάδιο της κοινωνικής και 
επαγγελματικής τους επανένταξης. 

6. Την αποτελεσματική αντιμετώπιση του φαινομένου πρόσβασης ανηλίκων 
σε χώρους ψυχαγωγίας και κέντρα διασκέδασης, όπου έχουν πρόσβαση 
σε αλκοολούχα ποτά. 

7. Την καλύτερη εφαρμογή του πρωτοκόλλου που διασφαλίζει την 
παραπομπή των μαθητών που είναι χρήστες ουσιών εξάρτησης σε 
θεραπευτικά κέντρα. 

8. Την αξιολόγηση των αποτελεσμάτων των ερευνών ESPAD ανά τακτά 
χρονικά διαστήματα και την ενημέρωση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και 
Εξαρτησιογόνων Ουσιών. 

9. Την αποφασιστική ενεργοποίηση και συμμετοχή των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης στις εκστρατείες ενημέρωσης, ευαισθητοποίησης και 
πρόληψης για τις νόμιμες ουσίες εξάρτησης. 
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10. Την πλήρη και αυστηρή εφαρμογή της νομοθεσίας για το κάπνισμα και τα 
ναρκωτικά. 

11. Τη συμπερίληψη ολοκληρωμένων προγραμμάτων αγωγής υγείας στον 
κύριο κορμό των αναλυτικών προγραμμάτων σε όλες τις βαθμίδες της 
εκπαίδευσης. 

12. Τη διεύρυνση της ερμηνείας του όρου “ουσίες εξάρτησης”, ώστε αυτός να 
συμπεριλάβει και τα ψυχοδραστικά φάρμακα, τις διεγερτικές ουσίες 
αδυνατίσματος και τα αναβολικά, καθώς και οποιαδήποτε ουσία που 
αποδεδειγμένα επιστημονικώς δημιουργεί εξάρτηση και εθισμό και 
προκαλεί μόνιμες ψυχοσωματικές βλάβες.  Μόνο έτσι το ΑΣΚ θα 
αποκτήσει ευθύνη και αρμοδιότητα να ασχολείται συστηματικά και 
ερευνητικά με τις ουσίες αυτές. 

13. Την άμεση και συνεχή ενίσχυση του συντονισμού μεταξύ των διάφορων 
υπηρεσιών, φορέων και οργανισμών. 

 Τέλος, η επιτροπή επισημαίνει ότι η όλη προσπάθεια των κρατικών υπηρεσιών 
και των μη κυβερνητικών οργανώσεων πρέπει να συντονιστεί περαιτέρω, με στόχο την 
αποφυγή επαναλήψεων, την εξαγωγή ολοκληρωμένων συμπερασμάτων, την 
υιοθέτηση επιτυχημένων πρακτικών και συνολικά τη μεγιστοποίηση του 
αποτελέσματος στην κοινή προσπάθεια αυτών των υπηρεσιών για πρόληψη και 
περιορισμό της χρήσης νόμιμων και παράνομων εξαρτησιογόνων ουσιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

Είναι με ιδιαίτερη συγκίνηση που αποχαιρετούμε σήμερα ένα ξεχωριστό μέλος 
της Βουλής μας, που δε θα διεκδικήσει επανεκλογή, το συνάδελφο το Γιαννάκη Θωμά. 

Ο κ. Θωμά, ο Γιαννάκης μας, όπως τον ξέρουμε όλοι, υπηρέτησε τη Βουλή για 
τρεις συνεχείς θητείες, από το Μάιο του 1996 μέχρι και σήμερα, σκιαγραφώντας μια 
ξεχωριστή παρουσία και αφήνοντας το ξεχωριστό του στίγμα στη Βουλή.  ∆ιετέλεσε 
πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Γεωργίας και Φυσικών Πόρων, της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως και της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των 
Ναρκωτικών και των Εξαρτησιογόνων Ουσιών.  Υπηρέτησε επίσης κατά καιρούς ως 
αναπληρωτής πρόεδρος και ως μέλος πολλών κοινοβουλευτικών επιτροπών. 

Εκείνο που διακρίνει το Γιαννάκη Θωμά και ως βουλευτή και ως άνθρωπο είναι 
η ξεχωριστή ευγένεια και η καλοσύνη του και το γεγονός ότι είναι ένας σωστός κύριος 
για όσους είχαν την τύχη να συνεργαστούν μαζί του.  Υπήρξε ακόμη ένας βουλευτής 
και πρόεδρος επιτροπών που τηρούσε με ευλάβεια τον Κανονισμό της Βουλής και 
ήταν μελετημένος στα διάφορα θέματα που χειριζόταν.  Συμπεριφερόταν επίσης με 
έναν άψογο τρόπο, με ευγένεια προς τους συνεργάτες του και προς όλο τον κόσμο.   

Η νέα Βουλή -και νομίζω αυτό που θα πω εκφράζει όλες τις πλευρές- θα είναι 
φτωχότερη σε ήθος και αρετή με την αποχώρηση του εκλεκτού φίλου, του εκλεκτού 
συναδέλφου Γιαννάκη Θωμά.  Του ευχόμαστε η νέα του ζωή να είναι γεμάτη υγεία και 
να του δώσει την ευκαιρία να χαρεί περισσότερο την οικογένειά του και να ασχοληθεί 
με ό,τι τον ευχαριστεί, με όλα αυτά που στερήθηκε. 

Φίλε Γιαννάκη, τις καλύτερές μας ευχές και το βήμα είναι δικό σου, αν θέλεις να 
πεις κάτι. 
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Γ. ΘΩΜΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αγαπητοί φίλοι, υπάλληλοι και προσωπικό της κυπριακής Βουλής των 
Αντιπροσώπων, 

 Πρώτα απ’  όλα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σας ευχαριστήσω για τα θερμά λόγια 
που έχετε πει για μένα.  Νομίζω έχετε υπερβάλει λίγο, αλλά, εντάξει, είθισται.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καθόλου! 

Γ. ΘΩΜΑ: 

 Είναι γεγονός ότι διακατέχομαι από πολλά συναισθήματα αυτή τη στιγμή, και 
αισθήματα χαράς και αισθήματα λύπης.  Είναι γεγονός ότι η υπηρεσία στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για όλους τους συναδέλφους σημαίνει ταυτόχρονα αποστέρηση 
πολλών άλλων πραγμάτων. Εμένα μου έχει λείψει η οικογένειά μου όλα αυτά τα χρόνια 
και το περβόλι του μακαρίτη του πατέρα μου, με το οποίο θα ασχοληθώ εντατικά μόλις 
τελειώσει η θητεία μου σε αυτή τη Βουλή. 

Ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε, αφού έχω αυτό το προνόμιο να απευθύνω λίγα 
λόγια προς το σώμα, θα πω ότι συνολικά οι βουλευτές προσφέρουν μια τεράστια 
υπηρεσία στον κυπριακό λαό, παρά το γεγονός ότι δυστυχώς όλα δείχνουν ότι η 
εκτίμηση των πολιτικών ανάμεσα στον κόσμο τα τελευταία χρόνια περνάει κάποια 
κρίση.   

Η σημερινή ολομέλεια, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι για 
μένα η τελευταία ολομέλεια της Βουλής των Αντιπροσώπων της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας στην οποία λαμβάνω μέρος.  Με αυτή την ευκαιρία θέλω να ευχαριστήσω 
όλους εσάς, τους υπόλοιπους βουλευτές όλων των πολιτικών κομμάτων, με τους 
οποίους υπηρέτησα το σώμα από το 1996 μέχρι σήμερα, για τη συνεργασία που 
είχαμε όλα αυτά τα χρόνια.  Ευχαριστώ επίσης θερμά το προσωπικό της Βουλής για τη 
στήριξη που μας παρείχε και τη συνεργασία που είχαμε όλα αυτά τα χρόνια.  Πρέπει 
εδώ να κάμω μία επισήμανση και να πω ότι αυτή η Βουλή έχει ευτυχήσει, τουλάχιστον 
στα χρόνια που είμαι βουλευτής, να έχει άξιο, πρόθυμο και ικανό προσωπικό. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, 

Η Βουλή αποτέλεσε για μένα ένα μεγάλο πανεπιστήμιο.  Βασικό συμπέρασμα 
όλων αυτών των χρόνων είναι ότι η εξυπηρέτηση των αγώνων και των συμφερόντων 
του λαού μας περνά μέσα από τον ήπιο πολιτικό λόγο, την αντιπαράθεση απόψεων 
και επιχειρημάτων, τον αλληλοσεβασμό των πολιτικών δυνάμεων και την προσήλωση 
στη δημοκρατία, την προσήλωση στις δημοκρατικές αξίες και αρχές.  Αυτά υπηρετούν 
καλύτερα τον τόπο από αντίθετες πρακτικές, κατά την άποψή μου, και ως αποτέλεσμα 
της εμπειρίας που έχω αποκτήσει παρατηρώντας τη διαχείριση ζητημάτων όλα αυτά τα 
χρόνια. 

Θέλω επίσης να επισημάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι, παρά τις 
πολιτικές, ιδεολογικές και άλλες διαφορές που χωρίζουν τα πολιτικά κόμματα του 
τόπου, ο κυπριακός λαός περιμένει και προσβλέπει σε όλους εμάς.  ∆εν πρέπει ποτέ 
να ξεχνούμε τα μεγάλα που μας ενώνουν, κύρια τον αγώνα για λύση του Κυπριακού 
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και επανένωση, αλλά και τη διασφάλιση συνθηκών ευημερίας για ολόκληρο το λαό 
μας. 

Τέλος, με αυτή την ευκαιρία, ευχαριστώ θερμά το κόμμα μου, το ΑΚΕΛ, τα μέλη, 
τα στελέχη και τους οπαδούς του, που με τίμησαν δίνοντάς μου την ευκαιρία να 
διεκδικήσω, να εκλεγώ και να υπηρετήσω τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τρεις 
συνεχόμενες θητείες.  Ευχαριστώ επίσης τον κυπριακό λαό, τον κόσμο της Λεμεσού, 
τους κατοίκους της πόλης και της υπαίθρου της Λεμεσού, που με τίμησαν με την ψήφο 
τους και την εμπιστοσύνη τους.  Ιδιαίτερα ευχαριστώ τη γενέτειρά μου, το Πελέντρι, 
που με στήριξε όλα αυτά τα χρόνια με συνέπεια.  Ελπίζω να έχω ανταποκριθεί σε ένα 
μικρό βαθμό στις προσδοκίες που είχαν εναποθέσει στο πρόσωπό μου. 

Εύχομαι τέλος, κύριε Πρόεδρε, όπως με τις κοινές προσπάθειες όλων και με 
αυτές της νέας Βουλής ανατείλουν καλύτερες ημέρες, πιο ευτυχισμένες ημέρες για την 
Κύπρο και το λαό μας.   

Σας ευχαριστώ όλους θερμά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστούμε, αγαπητέ Γιαννάκη.  Σου ευχόμαστε όλα τα καλά και πάλι. 

 Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας 
της Βουλής.  Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, 14 Απριλίου 
2011.  Η συνεδρία θα είναι η τελευταία της παρούσης βουλευτικής περιόδου και λόγω 
και του όγκου της εργασίας θα αρχίσει στις 10.00 το πρωί με την ακόλουθη ημερήσια 
διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ:   Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.156-2010). 

 2. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008. 
(Αρ. Φακ. 23.01.049.029-2008). 

 3. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.045.035-2008). 

 4. Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.001-2009). 

 5. Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2009. 
(Αρ. Φακ. 23.01.050.003-2009). 

 6. Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.060-2010). 
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 7. Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.019-2011). 

 8. Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.087-2011). 

 9. Οι περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης 
των Εργοδοτών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.040-2011). 

 10. Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Νόμος 
του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.006-2011). 

 11. Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.080-2010). 

 12. Ο περί Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.081-2010). 

 13. Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων 
Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων 
Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αναπομπή). 
(Αρ. Φακ. 23.02.051.063-2010). 

 14. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 
Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2011 Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.050-2011). 

 15. Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με 
Αναπηρίες του 2011 Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.017-2011). 

 16. Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.105-2011). 

 17. Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Τράπεζας Νόμος 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.064-2011).  

 18. Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη 
∆ημόσια Υπηρεσία για την Προετοιμασία και 
∆ιεκπεραίωση της Κυπριακής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ε.Ε. Νόμος του 2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.080-2011).  

 19. Ο περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
(∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) 
(Κατάργηση) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.110-2011). 

 20. Οι περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης (Τέλη Αξιολόγησης και 
∆ιαπίστευσης) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.046-2011). 

 21. Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.081-2011). 

 22. Οι περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.052-2011). 

 23. Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.104-2011). 

 24. Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.108-2011). 

 25. Ο περί Εγγραφής Επιστημόνων Τροφίμων και 
∆ιαιτολόγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.059-2011). 

 26. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών 
Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Πρόταση νόμου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.013-2011).  

 27. Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών 
Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.101-2011). 

 28. Ο περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.100-2011). 

 29. Οι περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.048-2011). 

 30. Ο περί της Εξώδικης ∆ιευθέτησης των 
Καταναλωτικών Απαιτήσεων με την Παραπομπή 
τους σε ∆ιαιτησία Νόμος του 2005. 
(Αρ. Φακ. 23.01.123-2005). 

 31. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέσεις 
∆ιευθυντή Υπηρεσιών Υγείας, Ανώτερου 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας και Λειτουργού 
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Υπηρεσιών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.049-2011). 

 32. Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.079-2010). 

 33. Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά 
του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.113-2011). 

 34. Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2010. 
(Αρ. Φακ. 23.01.051.223-2010). 

 35. Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας 
(Ειδικοί Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.045-2011). 

 36. Ο περί του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της 
Κυβέρνησης της Ρωσικής Ομοσπονδίας για την 
Εφαρμογή της Συμφωνίας μεταξύ της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας για 
Επανεισδοχή της 25ης Μαΐου 2006 (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.084-2011). 

 37. Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.01.052.102-2011). 

 38. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εθνικοί Κανονισμοί 
Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.005-2011). 

 39. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.017-2011). 

 40. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, 
Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.019-2011). 

 41. Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.033-2011). 
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 42. Οι περί της Κυπριακής Βιβλιοθήκης Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.034-2011). 

 43. Οι περί Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού 
(∆ιοίκηση) - Υπηρεσία Εκπαιδευτικής Ψυχολογίας - 
Θέσεις Ανώτερου Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου,  
Εκπαιδευτικού Ψυχολόγου Α΄ και Εκπαιδευτικού 
Ψυχολόγου  (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.037-2011). 

 44. Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εποπτική Αρχή 
Αερολιμενικών Τελών) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.038-2011). 

 45. Οι περί Αεροπλοΐας (Τέλη Αεροδρομίου) 
(Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.039-2011). 

 46. Οι περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Γλώσσες ∆ιδασκαλίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.041-2011). 

 47. Οι περί Γενικού Λογιστηρίου - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Λογιστικών Υπηρεσιών και Λογιστικού Λειτουργού 
1ης Τάξεως (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.042-2011). 

 48. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - ∆ιεύθυνση 
Νοσηλευτικών Υπηρεσιών, Νοσηλευτικός Κλάδος 
Ψυχικής Υγείας - Θέση Ανώτερου/ης Νοσηλευτικού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.043-2011). 

 49. Οι περί Υπηρεσιών Ψυχικής Υγείας - Θέσεις 
Πρώτου Ειδικού Ψυχολόγου, Ανώτερου Ειδικού 
Ψυχολόγου, Ειδικού Ψυχολόγου Α΄ και Ειδικού 
Ψυχολόγου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.001-2011). 

 50. Οι περί Εμπορικών Αντιπροσώπων (Συγκρότηση 
και Λειτουργία Συμβουλίου, Εγγραφή Μέλους και 
Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.002-2011). 

 51. Οι περί της Σύμβασης ∆ιεθνούς Πολιτικής 
Αεροπορίας (Πιστοποίηση και Κρατική Εποπτεία 
Αεροδρομίων) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.006-2011). 

 52. Οι περί των Βασικών Απαιτήσεων (Ηλεκτρολογικός 
Εξοπλισμός Χαμηλής Τάσης) (Τροποποιητικοί) 
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Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.014-2011). 

 53. Οι περί της Συγκρότησης και Λειτουργίας 
(∆ιαδικασία Εκλογών, ∆ιορισμοί και Άλλα Συναφή 
Θέματα) των Οργάνων και Αξιωματούχων του 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Κανονισμοί 
του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.047-2011). 

 54. Οι περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Απολαβές, 
Επιδόματα και άλλα Οικονομικά Ωφελήματα των 
∆ημόσιων Υπαλλήλων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.018-2011). 

 55. Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, 
Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.019-2011). 

 56. Οι περί Ακτοπλοϊκών και Άλλων Επιβατηγών 
Σκαφών Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.085-2009). 

 57. Οι περί Τμήματος Κρατικών Αγορών και 
Προμηθειών - Θέσεις Ανώτερου Λειτουργού 
Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, Ανώτερου 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Επιθεωρητή Κρατικών Αγορών και Προμηθειών, 
Ανώτερου Αποθηκάριου και Αποθηκάριου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.046.125-2009). 

 58. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

 59. Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Σχέδια 
Υπηρεσίας Θέσεων) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) 
Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.073-2010). 

 60. Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέση 
Προϊσταμένου Κέντρου Αίματος (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.047.088-2010). 

 61. Οι περί Ιδιωτικών Γραφείων Εξεύρεσης Εργασίας 
Κανονισμοί  του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.050-2011). 

 62. Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας 
Κινήσεως (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.047.129-2010). 

 63. Οι περί Χυμών Φρούτων και Ορισμένων Ομοειδών 
Προϊόντων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011. 
(Αρ. Φακ. 23.03.048.051-2011). 

 64. Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων για το 
κυπριακό πρόβλημα. 

 65. Απόφαση για διάλυση της Βουλής με βάση το 
άρθρο 67 του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: …………………… 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 1. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών για το θέμα «Ετήσια 
Έκθεση Γενικού Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας για το 
έτος 2008». 
(Αρ. Φακ. 23.04.026.332-2009). 

 2. Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το θέμα «Ο ρόλος, η 
αποστολή, το καθεστώς και τα προβλήματα στη 
λειτουργία του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου». 
(Αυτεπάγγελτη εξέταση έπειτα από πρόταση του 
βουλευτή κ. Άντρου Κυπριανού). 
(Αρ. Φακ. 23.04.025.222-2008). 

 3. «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο και οι 
τρόποι αντιμετώπισής του». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.002-2010). 

 4. «Τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι κρατικοί 
αερομεταφορείς και οι προκλήσεις του μέλλοντος». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Μαρίνου Σιζόπουλου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.003-2010). 

 5. «Η ευθύνη της πολιτείας για ενημέρωση και 
καθοδήγηση των προσφύγων». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.006-2010). 

 6. «Υπηρεσίες Υγείας και Γενικό Σχέδιο Υγείας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Ανδρέα Κυπριανού). 
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(Αρ. Φακ. 23.05.043.007-2010). 

 7. «Η μεταναστευτική πολιτική σήμερα». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Λευτέρη Χριστοφόρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.010-2010). 

 8. «Η ανάγκη αναδιάρθρωσης και εκσυγχρονισμού 
της κυπριακής οικονομίας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του βουλευτή κ. 
Κυριάκου Χατζηγιάννη). 
(Αρ. Φακ. 23.05.043.014-2010). 

Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  5.50 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μουσκάλλης Ανδρέας 

Ακκελίδου Ντίνα Νεοφύτου Αβέρωφ 

Αντωνίου Αντώνης Νικολάου Ιωνάς 

Αριστοτέλους Άριστος Ομήρου Γιαννάκης 

Βότσης Άγγελος  Παπαδόπουλος Νικόλας

Γαβριήλ Γιαννάκης Περδίκης Γιώργος 

Γεωργίου Αριστοφάνης Πουργουρίδης Χρήστος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας  Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θωμά Γιαννάκης Σταυριανός Πανίκκος 

Κατσουρίδης Νίκος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κλεάνθους Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τάσου Γεώργιος 

Κουλίας Ζαχαρίας Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Φακοντής Αντρέας 

Κυριακού Μαρία Φυττής Σοφοκλής 

Κωνσταντίνου Κώστας Χάμπας Πανίκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χάσικος Σωκράτης 

Λαμάρης Γιάννος Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Μαυρονικόλα Ρούλα Χατζηνικόλας Ντίνος 
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Μαυροχάννας Κλαύδιος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαχτεσιάν Βαρτκές  

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Ρ. Ερωτοκρίτου, Χρ. Πουργουρίδης, Γ. Ομήρου, Γ. Λαμάρης, Ν. 
Κλεάνθους, Γ. Περδίκης, Α. Αγγελίδης) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2011».  

2. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος 
(Αρ. 2) του 2011», η συζήτηση και οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Χρ. 
Πουργουρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Μ. Σιζόπουλος, Ν. Παπαδόπουλος, Γ. 
Λαμάρης, Λ. Χριστοφόρου, Ν. Κατσουρίδης, Ζ. Κουλίας, Ν. Κλεάνθους) και 
ψήφισή του σε νόμο.  

3. Έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς:   

α.  «Ο περί Παιδιών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»,  

β.  «Ο περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»,  

γ.  «Οι περί Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011»,  

δ.  «Ο περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011»,  

ε.  «Οι περί Κέντρων Ενηλίκων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011»,  

στ.  «Ο περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011»,  

ζ.  «Οι περί Στεγών για Ηλικιωμένους και Αναπήρους (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011», 

ψήφιση των νομοσχεδίων σε νόμους και έγκριση των κανονισμών.  

4. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Εφαρμογής Συστήματος 
Αποτίμησης της Επικινδυνότητας για τις Επιχειρήσεις Κανονισμοί του 2011», οι 
σύντομες παρατηρήσεις του κ. Ανδρέα Αγγελίδη και έγκρισή τους.  

5. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και τους κανονισμούς «Οι περί 
Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011», η συζήτηση που ακολούθησε (Χρ. Πουργουρίδης, Μ. 
Κυριακού, Α. Φακοντής, Ρ. Μαυρονικόλα, Χρ. Στυλιανίδης, Α. Γεωργίου, Ν. 
Κατσουρίδης) και απόφαση για αναβολή της συζήτησής τους.  



 270

6. Αναβολή της πρότασης νόμου «Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού 
Νόμος του 2011», έπειτα από συζήτηση (Μ. Σιζόπουλος, Α. Φακοντής, Ζ. 
Κουλίας, Χρ. Πουργουρίδης). 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί ∆ιαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής 
Πληροφόρησης (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

8. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί της Συγκρότησης και Λειτουργίας 
(∆ιαδικασία Εκλογών, ∆ιορισμοί και Άλλα Συναφή Θέματα) των Οργάνων και 
Αξιωματούχων του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Κανονισμοί του 
2011», οι σύντομες παρατηρήσεις του κ. Νίκου Τορναρίτη και έγκρισή τους.  

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «O περί Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων 
(Έλεγχος Ποιότητας, Εγγραφή, Κυκλοφορία, Παρασκευή, Χορήγηση και Χρήση) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και τους κανονισμούς «Οι περί 
Κτηνιατρικών Φαρμακευτικών Προϊόντων (Φαρμακούχες Ζωοτροφές) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», η συζήτηση που ακολούθησε (Ντ. 
Χατζηνικόλας, Σ. Φυττής, Χρ. Πουργουρίδης), ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο 
και έγκριση των κανονισμών.  

10. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Οργανισμού Γεωργικής Ασφάλισης - 
Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2011» και έγκρισή τους. 

11. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Θρησκευτικών Ομάδων 
(Εκπροσώπησις) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή της σε νόμο.  

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του ∆ικαιώματος Πνευματικής Ιδιοκτησίας 
και Συγγενικών ∆ικαιωμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση 
που ακολούθησε (Ν. Κατσουρίδης, Ι. Νικολάου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Χρ. 
Πουργουρίδης) και καταψήφισή του.  

13. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο.  

14. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2008» και το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τροφίμων (Έλεγχος και Πώληση) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011», η 
συζήτηση που ακολούθησε (Γ. Περδίκης, Α. Φακοντής, Χρ. Πουργουρίδης, Α. 
Αγγελίδης, Ρ. Μαυρονικόλα, Ρ. Ερωτοκρίτου), απόσυρση της πρότασης νόμου 
και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο.  

15. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  

16. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Καταπολέμηση της ποντίκας σε χωριά της επαρχίας Πάφου - Μέτρα αναδασμού 
στις κοινότητες Βουνιού και Κάτω Κουτραφά - Η μη αποδοχή των εισηγήσεων 
των αρμόδιων επιτροπών για την τροποποίηση του προτύπου του κυπριακού 
σκυροδέματος. 

17. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών:  

 Θάνατοι από αλόγιστη χρήση φαρμάκων που υποβοηθούν τη σεξουαλικότητα - 
Αναλυτικά στοιχεία για το πρόγραμμα προώθησης “προϊόντων καλαθιού” - 
Ανάγκη επαρκούς σήμανσης για τη χώρα προέλευσης όχι μόνο στα αγροτικά 
προϊόντα - ∆ιακρατική συμφωνία μεταξύ Κύπρου και Γαλλίας του 2003 - 
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Ανάπτυξη της καλλιέργειας των αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών της 
Κύπρου - Αντιδράσεις πολιτών για πυλώνες ΑΗΚ σε προσφυγικό οικισμό στη 
∆εκέλεια και ανάγκη απομάκρυνσής τους - Η Σύμβαση του Συμβουλίου της 
Ευρώπης για την Προστασία των Παιδιών κατά της Σεξουαλικής Εκμετάλλευσης 
και Σεξουαλικής Κακοποίησης - Εφαρμογή του αυτόματου τρόπου πληρωμής 
από την ΑΗΚ - “Πράσινος τουρισμός” - Η διαδικασία γνωστοποίησης του 
καταλόγου προτεινόμενων για προαγωγή εκπαιδευτικών προς τους 
ενδιαφερομένους για ένσταση - Επιχορήγηση για σίτιση των άπορων μαθητών 
στα υποχρεωτικά ολοήμερα σχολεία - Ερωτήματα σχετικά με τη Eurocypria - 
Αίτημα Κίνησης Καθηγητών ∆ΙΕΚ∆ΙΚΩ για αναγνώριση υπηρεσίας. 

18. Έκθεση για το θέμα «Tα ανθρώπινα δικαιώματα των οικονομικών μεταναστών 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, πιθανά προβλήματα που δημιουργούνται στις τοπικές 
κοινωνίες από τη συγκέντρωση οικονομικών μεταναστών σε διάφορες περιοχές 
της Κύπρου και η ανάγκη προώθησης μέτρων άμεσης και μακροπρόθεσμης 
αντιμετώπισής τους» και λήξη αυτού. 

19. Έκθεση για το θέμα «Έκθεση Επιτρόπου ∆ιοικήσεως αναφορικά με τα 
παράπονα με αρ. Α/Π 24/2007, 129/2007, 320/2007 και 660/2007 κατά του 
Τμήματος ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού» και λήξη αυτού. 

20. Ενδιάμεση έκθεση για το θέμα «Παρουσίαση και υλοποίηση των στόχων του 
Εθνικού Σχεδίου ∆ράσης για την Ισότητα των Ανδρών και Γυναικών 2007-2013» 
και λήξη αυτού. 

21. Έκθεση για το θέμα «Ο συντονισμός των αρμόδιων κρατικών υπηρεσιών και 
των εθελοντικών οργανώσεων στην προσπάθεια για πρόληψη και πάταξη του 
φαινομένου της εμπορίας ανθρώπων και στην αντιμετώπιση των συνεπειών για 
τα θύματα» και λήξη αυτού. 

22. Έκθεση για το θέμα «Έκθεση της Αρχής Ισότητας αναφορικά με δυσμενή 
μεταχείριση υποψηφίου με ειδικές ανάγκες στον τομέα της πρόσβασης σε 
θέσεις εργασίας του δημόσιου τομέα (αρ. φακ. 37/2008)» και λήξη αυτού. 

23. Έκθεση για τα θέματα: 

α.  «Η πρόοδος των εργασιών για επέκταση των κτιρίων των φυλακών - 
Αποσυμφόρηση και διαχωρισμός των καταδίκων»,   

β.  «Η παρεχόμενη ιατρική περίθαλψη στους καταδίκους και η μεταχείριση 
των ψυχικά ασθενών καταδίκων», 

γ.  «Η ανάγκη λήψης μέτρων για την κοινωνική επανένταξη των 
φυλακισμένων από την ημέρα φυλάκισης και μετά την αποφυλάκισή 
τους» και λήξη αυτών. 

24. Έκθεση για τα θέματα «Ο συντονισμός των αρμόδιων υπηρεσιών και των 
εθελοντικών οργανώσεων για προστασία των μαθητών στα σχολεία από 
το κάπνισμα σε συνδυασμό με τα ναρκωτικά και τις εξαρτησιογόνες 
ουσίες» και «Ενημέρωση για τις νόμιμες ουσίες εξάρτησης, κάπνισμα και 
αλκοόλ, και την κατανάλωση αλκοόλ ακόμη και σε παιδικές ηλικίες» και 
λήξη αυτών. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 14ης Απριλίου 2011 

Ώρα έναρξης: 12.25 μ.μ. 

Αρ. 30 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ το 
γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χθες κηδεύτηκε ο τέως Υπουργός Παιδείας και 
Πολιτισμού, ο φίλος όλων, ο Άκης ο Κλεάνθους.  Στη μνήμη του θα ήθελα να καλέσω 
το σώμα σε μονόλεπτη σιγή. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία του η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στις 24 Απριλίου συμπληρώνονται εφτά χρόνια από το δημοψήφισμα επί του 
Σχεδίου Ανάν.  Ο κυπριακός ελληνισμός με ένα ιδιαίτερα υψηλό ποσοστό απέρριψε το 
Σχέδιο Ανάν ως βάση λύσης του κυπριακού προβλήματος, επειδή επρόκειτο για μια 
πρόταση λύσης που καταπατούσε τα ανθρώπινα δικαιώματα του κυπριακού λαού και 
οδηγούσε στην κατάργηση του κυπριακού κράτους.  Όχι γιατί ο κυπριακός λαός δε 
θέλει λύση του Κυπριακού, αλλά γιατί θέλει η λύση να είναι δίκαιη, λειτουργική και 
βιώσιμη, κάτι που δε διασφάλιζε το συγκεκριμένο σχέδιο. 

 Εφτά χρόνια μετά, δυστυχώς, η τουρκική πλευρά παραμένει αδιάλλακτη και με 
αλαζονεία και θράσος επιδιώκει λύση του Κυπριακού χειρότερη σε αρκετά σημεία και 
από εκείνη του Σχεδίου Ανάν. 

 Οι απευθείας διαπραγματεύσεις βρίσκονται σε στασιμότητα, σε αδιέξοδο.  
Τόσο οι θέσεις που προβάλλει και η τακτική που ακολουθεί η τουρκική πλευρά στις 
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συνομιλίες όσο και η γενικότερη τουρκική στρατηγική και τακτική δεν επιτρέπουν 
καμία αισιοδοξία. 

 Καλούμαστε με συλλογικότητα, αποφασιστικότητα και σταθερότητα στις θέσεις 
μας να αντιμετωπίσουμε τα νέα δεδομένα και να υπερασπιστούμε και να 
διεκδικήσουμε τα δίκαια και τα δικαιώματά μας. 

 Οφείλουμε να κρατήσουμε το Κυπριακό στην πορεία που μπορεί να οδηγήσει 
σε μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση. 

 Καλούμε παράλληλα τη διεθνή κοινότητα και ειδικότερα τα Ηνωμένα Έθνη και 
την Ευρωπαϊκή Ένωση να σεβαστούν την απόφαση και τη βούληση του κυπριακού 
ελληνισμού όπως εκφράστηκε στο δημοψήφισμα της 24ης του Απρίλη του 2004 και να 
συμβάλουν στις προσπάθειες για εξεύρεση μιας δίκαιης, λειτουργικής και βιώσιμης 
λύσης του Κυπριακού, στη βάση των αρχών και των αποφάσεων των Ηνωμένων 
Εθνών, των συμφωνιών υψηλού επιπέδου και των αρχών και των αξιών επί των 
οποίων θεμελιώνεται η Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Στη σημερινή μας συνεδρία οφείλουμε να αναφερθούμε σε δυο θλιβερές 
επετείους που έχουμε τις επόμενες μέρες· στην επέτειο του πραξικοπήματος των 
συνταγματαρχών στην Ελλάδα, την 21η Απριλίου του 1967, και στην επέτειο της 
γενοκτονίας των Αρμενίων και τους Νεότουρκους, στις 24 Απριλίου του 1915. 

 Την 21η Απριλίου 1967 η χούντα επέβαλε ένα στυγνό δικτατορικό καθεστώς και 
με τη δύναμη των τανκς καταπάτησε τη δημοκρατία και τη νομιμότητα, καθώς και τα 
ανθρώπινα δικαιώματα του ελληνικού λαού. 

 Πολλοί είναι εκείνοι που είχαν το σθένος να αντισταθούν στο χουντικό 
καθεστώς.  Υπήρξαν και ηρωικές πράξεις αντίστασης.  Πολλά ήταν και τα θύματα της 
δικτατορίας που βασανίστηκαν, φυλακίστηκαν, εκτοπίστηκαν και καταδιώχθηκαν. 

 Αποκορύφωμα των αγώνων του ελληνικού λαού κατά της χούντας ήταν η 
ηρωική εξέγερση του Πολυτεχνείου, που αποτελεί μια κορυφαία πράξη αντίστασης 
στο σκοταδισμό και προάσπισης της δημοκρατίας. 

 Πρέπει να μην ξεχνούμε, τόσο εμείς εδώ στην Κύπρο όσο και ο ελληνικός λαός, 
ότι στην πτώση της χούντας οδήγησε η τραγωδία της Κύπρου.  Με λίγα λόγια, 
χρειάστηκε να θυσιαστεί η Κύπρος, για να τερματιστεί η δικτατορία στην Ελλάδα. 

 Η Κύπρος και ο λαός της, που υπήρξαν τα μεγαλύτερα θύματα της χούντας 
των Αθηνών, συνεχίζουν να βιώνουν τις συνέπειες της προδοσίας και της τουρκικής 
εισβολής που ακολούθησε και αναμένουν ότι με τη σταθερή υποστήριξη της Ελλάδας 
θα φτάσουμε σε μια δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του Κυπριακού. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ένα από τα μεγαλύτερα και πιο αποτρόπαια εγκλήματα στη σύγχρονη ιστορία 
της ανθρωπότητας είναι η γενοκτονία των Αρμενίων από τους Νεότουρκους.  Σήμερα 
φέρνουμε στη μνήμη το μεγάλο αυτό έγκλημα.  Αποτίνουμε φόρο τιμής στα θύματα 
της γενοκτονίας των Αρμενίων.  Καταδικάζουμε για μια ακόμα φορά το στυγερό 
έγκλημα και τους εγκληματίες. 

 Ταυτόχρονα επαναλαμβάνουμε την έκκλησή μας για παγκόσμια καταδίκη και 
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αναγνώριση της γενοκτονίας των Αρμενίων και καλούμε την Τουρκία να αναγνωρίσει 
επιτέλους και να παραδεχθεί το έγκλημά της. 

 Η κυπριακή Βουλή επαναλαμβάνει επίσης για μια ακόμα φορά τη σταθερή και 
συνεπή υποστήριξή της στο αίτημα του φίλου αρμενικού λαού, αλλά και ολόκληρης 
της δημοκρατικής ανθρωπότητας, για αναγνώριση της γενοκτονίας των Αρμενίων ως 
ενός στυγνού εγκλήματος. 

 Σας καλώ τώρα, αγαπητοί φίλοι, αγαπητοί συνάδελφοι, όπως κάνουμε κάθε 
χρόνο, να τηρήσουμε μονόλεπτη σιγή στη μνήμη των θυμάτων της ελληνικής χούντας 
και της γενοκτονίας των Αρμενίων. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη. 

 Κυρίες και κύριο συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει μία πρόταση νόμου η οποία θα 
κατατεθεί σήμερα και για την οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να 
ψηφιστεί σήμερα.  Τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011».  Αν δεν υπάρχει 
οποιαδήποτε ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια 
κοινοβουλευτική επιτροπή με την παράκληση να συνέλθει, να τη μελετήσει και να 
ετοιμάσει τη σχετική έκθεση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόμαστε τώρα στη νομοθετική εργασία. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Επειδή διαπίστωσα ότι στην ατζέντα των εξήντα πέντε θεμάτων δεν υπάρχει 
ένα μείζον και ευαίσθητο ζήτημα, που για μας είναι ηθική και πολιτική δέσμευση -αυτό 
που απεκλήθη “νομοσχέδιο περί πολυσυνταξιούχων”- και επειδή βλέπω ότι το 
εξηκοστό πέμπτο θέμα είναι η απόφαση για διάλυση της Βουλής με βάση το άρθρο 67 
του συντάγματος και επειδή αισθάνομαι ότι είναι ο μόνος τρόπος να ψηφιστεί, πριν να 
κλείσει αυτή η Βουλή, αυτό το πολύ σοβαρό και πολύ σημαντικό και πολύ ζωτικό 
νομοθέτημα, παρακαλώ όπως το θέμα της απόφασης για διάλυση της Βουλής 
συζητηθεί τώρα, για να γνωρίζουμε από τώρα ότι αυτή η Βουλή θα συνεχίσει τις 
εργασίες της μέχρι τις 22 Απριλίου, όπως προνοεί και το άρθρο 67 του συντάγματος, 
ώστε η παρούσα Βουλή να μπορεί να εξαντλήσει τα περιθώρια μέχρι και τριάκοντα 
ημέρες πριν τις βουλευτικές εκλογές, που είναι στις 22 Μαΐου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Κατσουρίδη, συγγνώμη.  Κάτι διαδικαστικό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Θέλω να καταλάβω από το συνάδελφο τι θέμα θέτει.  Αναφέρθηκε στο θέμα 
των συντάξεων και μετά στην αναβολή της αναστολής των εργασιών της Βουλής.  ∆εν 
κατάλαβα πώς σχετίζονται τα δύο και ποιο είναι το θέμα που θέλει να συζητήσουμε. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να το διευκρινίσω.  Επειδή τελικά αποδείχθηκε ότι δεν είναι 
στην ατζέντα για συζήτηση σήμερα το θέμα των συντάξεων και η μόνη διέξοδος, απʼ 
ό,τι διαβλέπω εγώ προσωπικά, για να μπορέσει πριν τη διάλυσή της αυτή η Βουλή να 
ψηφίσει το συγκεκριμένο νομοθέτημα, είναι η παράταση των εργασιών αυτής της 
Βουλής όσο χρειαστεί -μέχρι και για μια βδομάδα- ώστε το θέμα να μπει σε μία νέα 
ατζέντα, να υπάρξει ολομέλεια και να ψηφιστεί από την παρούσα Βουλή πριν τη 
διάλυσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έθεσα το θέμα και το πρωί, θα το θέσω και τώρα πλέον, 
αφού ο συνάδελφος ηγέρθη.  Για πολλοστή φορά, τελειώνουμε σήμερα.  
Συσκεπτόμασταν άδικα το πρωί.  Εμείς είπαμε -έγινε δεκτό από όλους- ότι και αυτό 
και ακόμα ένα θέμα, συνάδελφε, που σου διαφεύγει, τον τζόγο, θα τα εγείρουμε στο 
τέλος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 ∆εν ήμουν παρών.  ∆ε μου διέφυγε καθόλου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σε παρακαλώ!  Μην επιμένεις να κάμω σχόλια που εν θέλω!  Να τελειώσει η 
κανονική ημερήσια διάταξη και θα εγερθεί το θέμα, για να παρασχεθεί χρόνος στις 
κοινοβουλευτικές ομάδες να ξανασκεφτούν τα θέματα.  Λυπούμαι, δεν είναι απού 
κάμει εντύπωση.  Και εν πάση περιπτώσει το πρόβλημα δεν το έχουν οι άλλες 
κοινοβουλευτικές ομάδες.  Λοιπόν, επειδή το θεωρώ πρόκληση δηλαδή, με τον τρόπο 
που ετέθηκε. 

 Το δεύτερο.  Άλλο θέμα το αν χρειαστεί, τι θα γίνει σε περίπτωση που δεν.  
Έτσι ήταν η εξήγηση.  Έπρεπε να ενημερωθεί η κοινοβουλευτική ομάδα του 
Συναγερμού και δεν είναι ποιος εννά κάμει την καλύτερη εντύπωση τωρά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 ∆εν υπάρχει κανένα πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, να συζητηθεί στο τέλος.  
Εντάξει, έθεσέν το ο συνάδελφος Χριστοφόρου.  Έτσι έκρινε.  Πίστευε ότι διαδικαστικά 
δε θα μπορούσε να το θέσει στο τέλος, γι’ αυτό το έθεσε.  Κανένα πρόβλημα να 
συζητηθεί στο τέλος. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Το έθεσα και στην επιτροπή Οικονομικών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Με έχουν καλύψει οι δύο προηγούμενοι συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, αλλά εν 
πάση περιπτώσει, χάριν τάξεως, θα αναφέρω από τώρα ότι, όταν θα έρθει η ώρα του 
εξηκοστού πέμπτου θέματος, που αφορά τη διάλυση της Βουλής, θα ισχυριστώ ότι 
δεν επιτρέπεται να διαλυθεί η Βουλή και να μην έχουμε Βουλή.  Το σύνταγμα λέει 
αντίθετα.  ∆ε χρειάζεται διάλυση.  Η Βουλή αυτή συνεχίζει, λέει το σύνταγμα, μέχρι να 
αναλάβει η επόμενη.  Γιατί να αυτοδιαλυθούμε;  Αυτοδιαλύεται στη διάρκεια της 
θητείας της πριν συμπληρωθεί.  Με τη λήξη της θητείας της τελειώνει και η 
αρμοδιότητα και τα καθήκοντα.  Άρα λοιπόν, όταν θα έρθουμε στο εξηκοστό πέμπτο, 
θα το θέσω κι αυτό το θέμα, κύριε Πρόεδρε. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, γνωρίζετε τη θέση μας, διότι έκαμα σχετική αναφορά στη 
σύσκεψη στο γραφείο σας, ότι δηλαδή είμαστε υπέρ του να συζητηθούν και τα δύο 
επίμαχα ή επίδικα νομοθετήματα, αλλά εν πάση περιπτώσει, αν διαπιστωθεί ότι 
υπάρχει πρόβλημα, εμείς δεν έχουμε καμία απολύτως ένσταση να συζητηθεί η 
πρόταση του κ. Χριστοφόρου, ούτως ώστε πράγματι η Βουλή να μπορέσει, προτού 
εκπνεύσει η θητεία της -να μη χρησιμοποιήσω τον όρο “διάλυση”, για να συζητήσουμε 
και το θέμα που εγείρει ο κ. Αγγελίδης- να ολοκληρώσει και τη διαδικασία ψηφοφορίας 
επί αμφοτέρων των νομοθετημάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εγώ, κύριε Πρόεδρε, έθεσα θέμα διαδικασίας στην αρχή για τον εξής λόγο:  
Θέλω να λειτουργούμε λίγο με λογική και ειρμό, διότι, αντίθετα από το ∆ημοκρατικό 
Συναγερμό -και δεν είναι προσωπική άποψη του κ. Χριστοφόρου- αναφορικά με το 
θέμα να μην κλείσει η Βουλή σήμερα και να πάει ακόμα δεκαπέντε μέρες, εγώ θα 
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ζητήσω αναβολή του θέματος το οποίο είμαστε όλοι σίγουροι ότι θα συζητούσαμε 
σήμερα.  ∆εν ξέρω γιατί η κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού δεν 
είναι ενήμερη ότι το θέμα μαζί με άλλα ένα-δύο θέματα θα συζητηθούν σήμερα, 
ανεξάρτητα αν δεν ήταν στην κανονική ημερησία διάταξη.  Αλλά, εάν τίθεται θέμα 
αναβολής είτε δεκαπέντε μέρες ή και τρεις εβδομάδες για τη Βουλή, τότε έχει αρκετά 
θέματα σοβαρά τα οποία μπορούν να μελετηθούν και τότε να κάνουμε αυτή την 
αναβολή, να έρθουμε μετά από δύο εβδομάδες ή τρεις εβδομάδες, και πράγματι και 
αυτό το θέμα των συντάξεων και άλλα θέματα, τα οποία μπορεί να περάσουμε είτε 
μισά είτε με αμφιβολίες, να τα αφήσουμε τότε.  Γι’ αυτό εγώ ζήτησα να μου 
παραχωρήσει τη θέση του ο κ. Κατσουρίδης, διότι αυτό πρέπει να συζητηθεί πρώτα 
και δεν μπορεί να είναι επ’ αφορμή μόνο ενός θέματος, έχουμε και άλλα θέματα να 
μελετήσουμε σοβαρά. 

 Άρα, αν υπάρχει πρόταση να αναβληθεί ο τερματισμός λειτουργίας της Βουλής, 
εμείς το υποστηρίζουμε πλέον όχι για λόγους εντυπώσεων αλλά για λόγους 
πραγματικής ουσίας, διότι το πρωί, ακόμα και αν δεν ενημερώθηκαν οι 
κοινοβουλευτικές ομάδες, ετέθη θέμα -δε θέλω να πω από ποιο κόμμα ή από ποιον- 
ότι θα μπορούσαμε να αναβάλουμε πολλά σοβαρά θέματα που δεν είναι επείγοντα, 
για να τα δούμε πράγματι πιο σοβαρά. 

 Γιʼ αυτό ρωτώ ξανά το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, ανεξάρτητα αν ο κ. 
Χριστοφόρου είναι επ’ αφορμή αυτού του θέματος που έβαλε την ιδέα να ανασταλεί ο 
τερματισμός λειτουργίας της Βουλής, αν εισηγούνται τέτοιο πράγμα· εγώ είμαι έτοιμος 
να το συζητήσω. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μετά και από τα επιχειρήματα που έχουν ακουστεί, θεωρούμε 
πως, εάν θα τεθεί θέμα αυτή η Βουλή να συνεχίσει τις εργασίες της, όπως επεξήγησε 
και ο συνάδελφος Ανδρέας Αγγελίδης, μέχρι τις 22 του Μάη, θα μπορούσε να 
συνέλθει, για να αποφασίζει... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Για τους λόγους που λέει το σύνταγμα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι.  Θεωρώ ότι πρέπει αυτό το θέμα να ξεκαθαριστεί, διότι είναι πολλά 
νομοσχέδια που πολλές ομάδες, συμπεριλαμβανομένης και της δικής μας ομάδος, 
νιώθουν ότι δεν έχουν εξαντληθεί και είμαστε υπό τη χρονική πίεση ότι, έστω και αν δε 
θεωρούμε ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση, επειδή είναι η τελευταία ημέρα, δεν έχουμε 
άλλη επιλογή παρά με συνοπτικές διαδικασίες να τα περάσουμε. 

 Άρα, να ξεκαθαρίσει αυτό το θέμα, να ξέρουμε αν θα έχει και σε μια εβδομάδα 
και σε δυο και σε τρεις συνεδρίες.  Αρκετά από τα θέματα εδώ έχουμε άποψη ότι 
μπορούμε να τα ξαναδούμε, για να έχουμε μια καθαρότερη εικόνα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω σε ποια θέματα αναφέρονται οι συνάδελφοι.  Πιθανόν 
να υπάρχουν κάποια νομοσχέδια τα οποία τα ψηφίζουμε σήμερα και θα μπορούσε να 
υπήρχε περιθώριο περαιτέρω μελέτης.  Εγώ θέλω να πω πάρα πολύ απλά ότι εμείς 
ως Οικολόγοι επιθυμούμε και θεωρούμε ότι πρέπει και είναι σωστό για λόγους 
περισσότερο πολιτικούς και όχι ουσίας -και ελπίζω η πολιτική να μη θίξει άλλη μια 
φορά την ουσία- αυτή η Βουλή να τελειώσει ψηφίζοντας και για τον τζόγο και για τις 
πολλαπλές συντάξεις.  Θεωρώ ότι μπορούμε να το κάνουμε υπό τις προϋποθέσεις 
που έχουν τεθεί και στη συνεδρίαση των δύο επιτροπών, αλλά και στη σύσκεψη των 
αρχηγών.  Τώρα, υπ’ αυτή την έννοια, εμείς δεν είμαστε αντίθετοι να έχουμε ακόμα 
μία συνεδρίαση της ολομέλειας της Βουλής, ώστε να μπορέσουμε να καταλήξουμε 
στα δύο αυτά ή και άλλα σημαντικά νομοσχέδια. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου και μετά ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει χρόνος ακόμα, ανεξάρτητα αν θα υιοθετηθεί η άποψη 
ή όχι του κ. Αγγελίδη.  Η παράγραφος (2) του άρθρου 67 ορίζει ότι αυτή η απόφαση 
της Βουλής για διάλυσή της «δεν δύναται ν’ απέχη ολιγώτερον των τριάκοντα ημερών 
και περισσότερον των τεσσαράκοντα ημερών από της ημερομηνίας λήψεως της 
τοιαύτης αποφάσεως».  Συνεπώς έχουμε χρόνο, για να συνεδριάσουμε εκ νέου, εάν 
χρειαστεί.  Επαναλαμβάνω, εάν χρειαστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έτσι είναι, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς στην επίκληση του άρθρου 67, 
παράγραφος (2), αλλά θα διαφωνήσω με τον πρόεδρο της Ε∆ΕΚ ότι η ερμηνεία είναι 
αυτή.  Οι μέρες που απομένουν είναι τρεις.  Το σύνταγμα λέει ότι την ημέρα που 
διαλύεται η Βουλή θα πρέπει να καθοριστεί ημερομηνία εκλογών από αυτόν που την 
καθορίζει και οι εκλογές θα πρέπει να απέχουν από την ημερομηνία διάλυσης όχι 
λιγότερο των τριάντα και όχι περισσότερο των σαράντα ημερών.  Σήμερα είναι 14 του 
μηνός.  Εάν πάμε στις 14 Μαΐου, είναι ένας μήνας.  Μέχρι τις 22 Μαΐου -συν εφτά 
μέρες- είμαστε τριάντα εφτά μέρες, δηλαδή μες στο περιθώριο, μείον τρεις ημέρες 
πριν το κλείσιμο των σαράντα ημερών.  Υπάρχουν μέρες, άλλες δκυο μέρες ή τρεις το 
πολύ, να γίνει το σαρανταήμερο.  Θέλετε να ’ρτουμεν τες επόμενες τρεις μέρες;  Ναι, 
μόνο αυτές υπάρχουν!  Αλλά οι προθεσμίες του συντάγματος είναι όπως ορίζονται!  
Κατά συνέπεια, να μη δημιουργείται η αυταπάτη ότι η Βουλή δεν μπορεί να διαλυθεί 
τζιαι ότι υπάρχουν μέρες πολλές, για να κάτσουμε να συνεδριάζουμε!  Αλλά να το 
κουβεντιάσουμε πιο συγκεκριμένα, όταν εννά ’ρτει το ζήτημα. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σ’ ένα βαθμό με έχει προλάβει ο κ. Ερωτοκρίτου.  Η άλλη Πέμπτη είναι η 
Μεγάλη Πέμπτη.  Πότε θα πάμε δηλαδή;  Σε δεκαπέντε μέρες ’πού σήμερα; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ:  

 Την άλλη Τετάρτη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επειδή υπάρχουν δύο νομοσχέδια στην πραγματικότητα στα οποία υπάρχουν 
δυσκολίες, αν θα τα υιοθετήσουμε ή όχι; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Την Κυριακή των Βαΐων! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να προχωρήσουμε σήμερα.  Άλλο το θέμα που θέτει ο κ. Αγγελίδης.  Είναι 
διαφορετικού χαρακτήρα, να το θέσει, να τους δώσουμε μισήν ώρα τους νομικούς να 
εξαντληθούν τζιαι να ψηφίσουμεν! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι.  Λοιπόν, λοιπόν... 

 Ένα ένα πράμα να το θέτουμε. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Το τι συζητείται και το τι αποφασίζεται στη σύσκεψη των αρχηγών νομίζω ότι 
θα πρέπει να τηρείται από όλους μας και να γίνονται οι ανάλογες συνεννοήσεις με 
όλες τις κοινοβουλευτικές ομάδες, διότι διαφορετικά δε θα έχει και κανένα νόημα, 
κανένα λόγο ένα θεσμό που τον έχουμε ακολουθήσει όλα αυτά τα χρόνια να τον 
καταστρέψουμε. 

 Τώρα, σε ό,τι αφορά το ένα το θέμα, των πολυσυντάξεων, όντως έγινε μια 
πρώτη συζήτηση σήμερα στη σύσκεψη των αρχηγών.  Έχω την ταπεινή γνώμη ότι 
υπάρχουν περιθώρια, για να υπάρξουν συναινετικές διαδικασίες και να δώσει η Βουλή 
το στίγμα της.  Ήδη έκαμα μία συνεννόηση προηγουμένως με τη γραμματεία της 
Βουλής και βέβαια θα ’χουμε χρόνο στο διάλειμμα να γίνουν οι συνεννοήσεις με τις 
κοινοβουλευτικές ομάδες, έτσι που να δοθεί και το στίγμα και να γίνουν και σωστές 
δουλειές, έτσι που κι ως θεσμός να είμαστε εντάξει και να σταλούν και τα ανάλογα 
μηνύματα.  Άρα λοιπόν ας αξιοποιήσουμε και το χρόνο που θα ’χουμε στο διάλειμμα -
ας το θέσουμε έτσι- για να γίνουν και δημιουργικές συζητήσεις. 

 Σε ό,τι αφορά το θέμα του τι θα κάμουμε με τη Βουλή, υπάρχει το σύνταγμα, 
υπάρχουν οι πρόνοιες του συντάγματος.  Σίγουρα δε θα πρωτοτυπήσουμε σήμερα 
εμείς.  Άρα, όταν υπάρξει καλή θέληση, είμαι βέβαιος ότι θα βρεθούν και οι πιο σωστοί 
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τρόποι, για να μπορέσει και η Βουλή ως θεσμός να λειτουργήσει σωστά και μες στα 
συνταγματικά πλαίσια να είμαστε, χωρίς να δημιουργούμε εικόνες που μπορεί και να 
μην αντικατοπτρίζουν την πραγματικότητα.   

 Γι’ αυτό, με την άδειά σας, θα ξεκινήσω με το πρώτο θέμα, που είναι και εξ 
αναβολής... 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Από τη στιγμή που ετέθη από το συνάδελφο το Χριστοφόρου -ανεξαρτήτως της 
στιγμής, αν ήταν στην αρχή είτε στο τέλος- ότι εδώ τίθεται θέμα συνταγματικότητος -
λέει «δεν είναι στην ατζέντα, δεν είναι εγγεγραμμένο το θέμα»- νομίζω ότι 
ματαιοπονούμε, εάν επιχειρήσουμε οποιεσδήποτε συνεννοήσεις μεταξύ μας.  Ετέθηκε 
το θέμα!  Εάν δεν ετίθετο, εντάξει, υπάρχει ο χρόνος, υπάρχει το περιθώριο.  Ετέθη 
όμως!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σήμερα, σε ό,τι αφορά το θέμα το συγκεκριμένο, και στη σύσκεψη των 
αρχηγών έχουμε πει ότι δε μας εμποδίζει το γεγονός ότι δεν είναι εγγεγραμμένο 
θεωρητικά, ας πούμε, μέσα, να γίνουν συνεννοήσεις τέτοιες που να μπει.  Από τη 
στιγμή που θα γίνουν και ανάλογες διαβουλεύσεις, εγώ προσπαθώ με έναν τρόπο να 
βοηθήσω την όλη διαδικασία, να κάμουμε και το σωστό και μες στα πλαίσια.  Υπήρξε 
και η συνεννόηση, απ’ ό,τι αντιλήφθηκα, απ’ όλες τις πλευρές σήμερα στη σύσκεψη 
των αρχηγών και είναι γι’ αυτό το λόγο που έκαμα και συνεννοήσεις με τη γραμματεία 
να ετοιμαστεί κάτι και να γίνει η διαβούλευσή μας στη διάρκεια του μεσημεριού.  Και 
νομίζω ότι με τούτο τον τρόπο μπορούμε να κάμουμε τα βήματα που χρειαζόμαστε 
και να πάρουμε και κάτι σωστό.  Αυτή ήταν η πρόθεσή μου.  Αν δε σας ικανοποιεί, να 
κάμω κάτι άλλο, αν θέλετε. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Θεμιστοκλέους. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ειλικρινά αδυνατώ να αντιληφθώ τι εννοείτε ότι θα προβείτε σε συνεννοήσεις 
στο διάλειμμα.  Και αδυνατώ επίσης να αντιληφθώ τι εννοείτε τυπικά, κυριολεκτικά, 
ουσιαστικά.  Τι σημαίνει «δεν είναι τυπικά γραμμένο»;  ∆ηλαδή “τυπικά” πού είναι 
γραμμένο το θέμα; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους... 
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Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Λυπάμαι πάρα πολύ!  Όχι, κύριε Πρόεδρε!  Επειδή έχουμε σημαντική κηδεία 
στη Λεμεσό, ενός νεαρού, που πρέπει να είμαστε παρόντες, θέλω να δηλώσω εκ των 
προτέρων ότι η παραβίαση του κανονισμού προσωπικά δε με βρίσκει σύμφωνο.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, σίγουρα καμιά βούληση δεν υπάρχει στο να παραβιαστεί κάποιος 
κανονισμός.  Ήδη, λέω σας, έγιναν συνεννοήσεις σήμερα το πρωί στη σύσκεψη των 
αρχηγών.  Η ουσία μετρά και το αποτέλεσμα μετρά και είπα ότι, όταν υπάρχει η 
θέληση και η βούληση, βρίσκονται και οι τρόποι. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Λοιπόν, δε θα δώκω συνέχεια... 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η συναίνεση που υπήρχε και στη σύσκεψη!  Εγώ θέλω να αντιληφθώ ένα 
πράμα όμως, για να μην παίζουμε.  Τίθεται από πλευράς του κ. Θεμιστοκλέους θέμα 
ότι δεν μπορούμε να συζητήσουμε για τους όποιους κανονιστικούς λόγους; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έτσι είπε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ιότι μπορεί να δεχτούμε μία έκθεση, κύριε Θεμιστοκλέους, ως κατεπείγουσα 
και να συζητήσουμε το απόγευμα.  Θέλω να ξέρω.  Λέτε εννά πάτε κηδεία... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία!  Αλλά τι είναι που θέλετε;  Για να αντιληφθώ!  Ο κ. Χριστοφόρου 
εθέλησε να αντιληφθεί αν θα συζητηθεί σήμερα ή σε κάποια άλλη στιγμή, αλλά πριν 
διαλυθεί η Βουλή, σωστά;  Εσείς θέτετε άλλο θέμα, αν εκατάλαβα καλά. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Να το εξηγήσω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Επιτέλους θέλουμε να καταλάβουμε -αφήστε με να ολοκληρώσω- τη θέση του 
Συναγερμού. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Στο διάλειμμα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άκουσα τρεις διαφορετικές θέσεις! 
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Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δέχομαι την πρόκληση του κ. Κατσουρίδη. 

 Σημείο πρώτον, κανείς δε διαφωνεί με το να ξανασυνέλθει η Βουλή, να δει 
καθωσπρέπει τα νομοσχέδια των οποίων όλοι εδώ μέσα αντιλαμβανόμαστε τη 
σοβαρότητά τους. 

 ∆εύτερον, αφού θα συνέλθει η Βουλή τες επόμενες μέρες και στα πλαίσια που 
είπε ο κ. Ερωτοκρίτου... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα συνέλθει, κύριε! 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ...τότε προς τι οι διαβουλεύσεις και οι συνεννοήσεις το μεσημέρι και κόντρα 
στους κανονισμούς, για να ψηφιστούν σήμερα τα ανύπαρκτα δήθεν νομοσχέδια; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφού έν’ το αντίθετο που είπεν ο Ρίκκος. 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 Όχι, εγώ ισχυρίζομαι ότι μπορεί η Βουλή να πάρει αναβολή.  Ας έρθει σε ακόμα 
λίγες μέρες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε... 

Α. ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: 

 ...και να δει νομότυπα την ουσία των ζητημάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Θεμιστοκλέους, ξέρω πολύ και τις διαδικασίες και τους κανονισμούς!  Για 
μένα το πιο εύκολο πράμα ήταν εγώ ως Πρόεδρος της Βουλής να θέσω το θέμα για 
τις πολυσυντάξεις και να μπει!  Και το θέτω!  Εντός της ημέρας να τελειώσει!  Και το 
θέτω!  Προσπαθούμε να βρούμε εκείνους τους τρόπους, εκείνες τις διαδικασίες, έτσι 
που να κάμουμε το σωστό.  Λοιπόν, εγώ νομίζω ότι λίγη υπομονή, λίγη ανοχή ο ένας 
έναντι του άλλου. μπορούμε να πετύχουμε εκείνο που όλοι θέλουμε να κάμουμε.  Αν 
αυτό θα παρεξηγείται και θα δημιουργούνται εντυπώσεις...  Από τις εντυπώσεις έχω 
και πιο απλούς τρόπους να το βάλω και να το τελειώνω το πράμα!  Γι’ αυτό, σας 
παρακαλώ, ας μπούμε σ’ αυτή τη διαδικασία!  Υπήρξαν οι συνεννοήσεις σήμερα το 
πρωί, κάμνω μια προσπάθεια με τη συνεργασία και των υπολοίπων, για να κάμουμε 
κάτι καλό ως Βουλή, ως θεσμός, να βγούμε σωστά προς τα έξω!  Αυτή είναι η 
προσπάθεια.  Και νομίζω ότι με τη βοήθειά σας θα τα καταφέρουμε.  Είμαι αισιόδοξος, 
ας πούμε.  Πώς να σας το πω; 

 Λοιπόν, το πρώτο θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο περί Ποινικού 
Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Για το θέμα αυτό υπάρχει και 
συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 



12 

 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Iωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 23ης 

Σεπτεμβρίου και 6ης ∆εκεμβρίου 2010.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Γενικός Εισαγγελέας της 
∆ημοκρατίας συνοδευόμενος από λειτουργούς του Γραφείου του, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Οικονομικών, της 
Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και της αστυνομίας. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα, 
ώστε να στοιχειοθετηθούν τα αδικήματα της τοκογλυφίας και της αισχροκέρδειας.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, μετά την 
κατάργηση του περί Τόκου Νόμου, Κεφ. 150, ο οποίος καθόριζε το ανώτατο ύψος 
επιτοκίου που μπορούσε να επιβληθεί σε οφειλόμενο ποσό και απαγόρευε τον 
ανατοκισμό, και με την ελευθεροποίηση των επιτοκίων, δεν αντιμετωπίζεται πλέον 
νομοθετικά η επιβολή υπερβολικού επιτοκίου σε δάνεια, με αποτέλεσμα να 
δημιουργούνται συνθήκες ευνοϊκές για φαινόμενα τοκογλυφίας σε οικονομικές 
συναλλαγές μεταξύ ιδιωτών.  Ειδικότερα, άτομα που βρίσκονται σε οικονομική ανάγκη 
και αδυνατούν να εξασφαλίσουν δάνεια από τράπεζες καταφεύγουν σε δανεισμό από 
ιδιώτες, οι οποίοι τους εκμεταλλεύονται, με καταστροφικό, πολλές φορές, αποτέλεσμα. 

 Με βάση τα ίδια στοιχεία το φαινόμενο της τοκογλυφίας έχει προσλάβει 
ανησυχητικές διαστάσεις, γιατί, πέραν των οικονομικών και κοινωνικών επιπτώσεων, 
αποτελεί και τη γενεσιουργό αιτία διάπραξης άλλων σοβαρών αδικημάτων, όπως 
προέκυψε από περιστατικά που δημοσιοποιήθηκαν τον τελευταίο καιρό.  Ως εκ τούτου, 
το όλο θέμα συζητήθηκε σε σύσκεψη υπό την προεδρία του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, όπου, σε συνεργασία με το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας 
Τάξεως,  το Υπουργείο Οικονομικών, την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και την 
αστυνομία, εξετάστηκαν τρόποι νομοθετικής αντιμετώπισής του. 

 Σημειώνεται ότι της κατάθεσης του νομοσχεδίου προηγήθηκε αυτεπάγγελτη 
εξέταση από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών συναφούς θέματος, που 
ενέγραψε η ίδια τον Ιούλιο του 2009, με τίτλο «Η ανάγκη για θεσμική ρύθμιση που 
προκύπτει από το πρόβλημα της παράνομης τοκογλυφίας».  Στα πλαίσια της 
συζήτησης που προηγήθηκε είχαν επισημανθεί όλα όσα αναφέρονται πιο πάνω και 
υπήρξε κοινή θέση όλων όσοι παρευρέθηκαν στις σχετικές συνεδρίες της επιτροπής 
ότι είναι αναγκαία η νομοθετική αντιμετώπιση του φαινομένου της τοκογλυφίας.  Για το 
σκοπό αυτό αναλήφθηκε δέσμευση εκ μέρους του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας για ετοιμασία σχετικού νομοσχεδίου, το οποίο τελικά κατατέθηκε στη 
Βουλή στις 7 Οκτωβρίου 2010 και το οποίο εξετάστηκε κατά προτεραιότητα από την 
επιτροπή. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνεται η προσθήκη νέων άρθρων στο 
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Μέρος VI του Ποινικού Κώδικα, που αφορά τα αδικήματα κατά της περιουσίας, με τα 
οποία άρθρα  προβλέπονται συνοπτικά τα ακόλουθα: 

1. Το αδίκημα της τοκογλυφίας διαπράττεται, όταν κατά την παροχή δανείου 
λαμβάνονται ή συνομολογούνται προς ίδιον όφελος ή προς όφελος τρίτου 
οικονομικά ή περιουσιακά ωφελήματα που υπερβαίνουν το “επιτόκιο 
αναφοράς”, όπως αυτό προσδιορίζεται στην προτεινόμενη ρύθμιση και το 
οποίο θα υπολογίζεται ανά τριμηνία από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και 
θα δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας.   

2. Το αδίκημα της αισχροκέρδειας διαπράττει όποιος σε άλλη, εκτός από παροχή 
δανείου, δικαιοπραξία, εκμεταλλευόμενος την ανάγκη, την πνευματική 
αδυναμία, την κουφότητα, την απειρία ή την ψυχική έξαψη άλλου προσώπου, 
λαμβάνει ή συνομολογεί προς ίδιον όφελος ή προς όφελος τρίτου περιουσιακά 
ωφελήματα δυσανάλογα προς την αξία της παροχής. 

3. Τα αδικήματα της τοκογλυφίας και της αισχροκέρδειας επισύρουν ποινή 
φυλάκισης μέχρι πέντε έτη και τρία έτη, αντίστοιχα, ή χρηματική ποινή μέχρι 
€10.000 ή και τις δύο ποινές. 

 Στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου ζητήθηκαν και δόθηκαν στην επιτροπή 
επεξηγήσεις για επιμέρους πρόνοιές του που αφορούσαν, μεταξύ άλλων, τον 
προβλεπόμενο τρόπο προσδιορισμού του επιτοκίου αναφοράς, υπέρβαση του οποίου 
θα συνιστά στοιχείο του αδικήματος της τοκογλυφίας, καθώς και το στοιχείο της 
πρόθεσης, που εμπερικλείεται στην έννοια “εκμετάλλευση”, η οποία θα αποτελεί 
στοιχείο του αδικήματος της αισχροκέρδειας.  

 Περαιτέρω, καθόσον αφορά τις προβλεπόμενες στο νομοσχέδιο ποινές, η 
επιτροπή, λόγω της σοβαρότητας των εν λόγω αδικημάτων, έκρινε σκόπιμο να 
αυξηθεί από τρία σε πέντε χρόνια η ποινή φυλάκισης που επισύρει το αδίκημα της 
αισχροκέρδειας, όπως προβλέπεται και για το αδίκημα της τοκογλυφίας, και η 
χρηματική ποινή να αυξηθεί από €10.000 σε €30.000 και για τα δύο αδικήματα.  Με 
την άποψη αυτή συμφώνησαν όλοι όσοι παρευρέθηκαν και συνεπώς υποβλήθηκε 
ανάλογα διαμορφωμένο κείμενο από την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό 
και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει 
διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Όπως είναι γνωστό, για το πιο πάνω νομοσχέδιο έχει ήδη κυκλοφορήσει στην 
ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών.  
Ωστόσο, στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου ενώπιον της ολομέλειας του 
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σώματος αποφασίστηκε η αναβολή της συζήτησής του. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών επανεξέτασε το νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 3 Φεβρουαρίου 
και 16 Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου. 

 Σημειώνεται ότι οι σκοποί και οι επιδιώξεις του νομοσχεδίου και τα ζητήματα 
που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής του 
περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της επανεξέτασης του νομοσχεδίου η επιτροπή επικεντρώθηκε στη 
συζήτηση των προνοιών του που στοιχειοθετούν το αδίκημα της αισχροκέρδειας.  
Σύμφωνα με τις πρόνοιες αυτές, το αδίκημα διαπράττει όποιος σε άλλη, εκτός από 
παροχή δανείου, δικαιοπραξία εκμεταλλεύεται την ανάγκη, την πνευματική αδυναμία, 
την κουφότητα, την απειρία ή την ψυχική έξαψη άλλου προσώπου λαμβάνοντας ή 
συνομολογώντας προς ίδιον όφελος ή προς όφελος τρίτου περιουσιακά ωφελήματα 
δυσανάλογα προς την αξία της δικής του παροχής. 

 Συγκεκριμένα, απασχόλησε η ευρύτητα της έννοιας των όρων “ανάγκη”, 
“πνευματική αδυναμία”, “κουφότητα”, “απειρία” και “ψυχική έξαψη”, που αποτελούν 
στοιχεία του αδικήματος της αισχροκέρδειας.  Ειδικότερα, απασχόλησε το ενδεχόμενο 
οι όροι “κουφότητα” και “απειρία” να απαλειφθούν, ενώ οι υπόλοιποι όροι να 
ερμηνευθούν, προκειμένου να αποκλειστεί το ενδεχόμενο να διαπράττεται το αδίκημα 
αυτό, σε περιπτώσεις οι οποίες δεν εμπίπτουν στους σκοπούς της προτεινόμενης 
ρύθμισης.  Επιπλέον, απασχόλησε το ενδεχόμενο να προστεθεί ρητά το στοιχείο της 
γνώσης της πιο πάνω κατάστασης του θύματος. 

 Αναφορικά με αυτό τον προβληματισμό, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας ανέφεραν ότι, κατά την άποψή τους, το στοιχείο της γνώσης 
εμπεριέχεται στην έννοια του όρου “εκμετάλλευση”.  Επιπρόσθετα, ανέφεραν ότι οι 
πιο πάνω όροι περιλαμβάνονται και στη σχετική ρύθμιση του ποινικού κώδικα της 
Ελλάδας, γι’ αυτό και θα ήταν ορθότερο να αφεθούν να ερμηνευθούν βάσει της 
νομολογίας των κυπριακών δικαστηρίων.  Ωστόσο, ανέφεραν ότι κατανοώντας τις 
επιφυλάξεις των μελών της επιτροπής δεν ενίστανται να διαγραφούν από τα στοιχεία 
του αδικήματος οι όροι “κουφότητα” και “απειρία”. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, λαμβάνοντας υπόψη όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε την απάλειψη των όρων “κουφότητα” και “απειρία” από τα 
συστατικά στοιχεία του αδικήματος της αισχροκέρδειας, την προσθήκη του στοιχείου 
της γνώσης, καθώς και την ερμηνεία των όρων “ανάγκη”, “πνευματική αδυναμία” και 
“ψυχική έξαρση”. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού 
διαμόρφωσε ανάλογα το κείμενο του νομοσχεδίου, κατά πλειοψηφία του προέδρου 
και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, εισηγείται την ψήφισή του σε νόμο όπως αυτό έχει 
διαμορφωθεί στη βάση των πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να 
αναφέρεται ως «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011». 
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 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρόκειται για ένα εξαιρετικό, θα έλεγα, νομοσχέδιο, το οποίο έρχεται μάλιστα 
σε μια στιγμή που πολλά είναι τα προβλήματα τα οποία αντιμετωπίζει η κυπριακή 
κοινωνία, τόσο καθόσον αφορά την τοκογλυφία όσο και την αισχροκέρδεια.  Θέλω 
όμως να επισημάνω το εξής, ότι δυστυχώς αυτό το νομοσχέδιο, το οποίο είναι ένα 
ζήτημα που είχαμε εξετάσει ως επιτροπή Νομικών αυτεπαγγέλτως τον Ιούνιο του 
2009, κατατέθηκε -και θέλω να το επισημάνω αυτό- πολύ καθυστερημένα, δεκαοκτώ 
μήνες αργότερα.  ∆ώσαμε προτεραιότητα ως επιτροπή σε αυτό, γιατί πολλές είναι οι 
περιπτώσεις και πολλοί οι πολίτες οι οποίοι αντιμετώπισαν προβλήματα από 
τοκογλυφία.  Θα ήθελα, απλώς έτσι, να θέσω υπόψη του σώματος την περίπτωση 
συμπολίτη μας ο οποίος εδανείστηκε €1,8 εκατομ., κατέβαλε €2 εκατομ. για εξόφληση 
του χρέους και χρωστούσε €1,8 εκατομ. ακόμη.  Ή την περίπτωση άλλου συμπολίτη 
μας ο οποίος εδανείστηκε €170.000 και του εζήτησαν τόκο €219.000.  Είναι πάρα 
πολλές δυστυχώς αυτές οι περιπτώσεις, όπως και οι περιπτώσεις αισχροκέρδειας, 
που κάποιοι εκμεταλλεύτηκαν τη δεινή οικονομική κατάσταση όπου βρίσκονται είτε 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις είτε άλλοι οι οποίοι ήταν θύματα κάποιων άλλων 
εγκληματικών δραστηριοτήτων ή άλλων καταστάσεων που τους οδήγησαν να 
χρωστούν σημαντικά χρήματα σε κάποιες, θα έλεγα, ομάδες, οι οποίες λειτουργούν 
παρανόμως στον τόπο μας.   

 ∆υστυχώς στάθηκε αδύνατο μέχρι στιγμής η πολιτεία να αντιμετωπίσει αυτές 
τις καταστάσεις.  Όμως θέλω αυτή τη στιγμή, μια και η Βουλή διαλύεται και δε θα 
έχουμε την ευκαιρία στη συνέχεια, να θέσω ξεκάθαρα ότι αυτές οι περιπτώσεις και 
πολλές άλλες είναι ενώπιον των διωκτικών αρχών και με την ψήφιση αυτής της 
νομοθεσίας η παράκλησή μας είναι όπως διερευνηθούν και προωθηθούν και 
οδηγηθούν προς δίωξη στο δικαστήριο, γιατί πραγματικά αυτή η κατάστασις πρέπει 
να σταματήσει. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αυτό, το θέμα της τοκογλυφίας και της αισχροκέρδειας από κάποιους έναντι 
κάποιων άλλων, είναι ένα πολύ βασικό ζήτημα, που ταλαιπωρεί τους ανθρώπους που 
δεν έχουν το χρήμα στη δική μας κοινωνία.  Και δε φτάνει η δική τους φτώχια, η δική 
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τους φτώχια γίνεται στο τέλος της ημέρας μία διαδικασία άγχους πότε οικονομικά και 
άλλως πως θα πεθάνουν!  Γιατί δεν είναι λύση να καταφεύγει κάποιος στην 
τοκογλυφία, για να κλείσει τις ανοιχτές τρύπες που έχει ως οικογένεια ή ως επιχείρηση.  
Και αυτό στο οποίο θα πρέπει να σταθούμε είναι ότι έγινε αυτεπάγγελτη συζήτηση -
ήταν πρωτοβουλία όλων μας, γιατί εβλέπαμε όλοι προς την ίδια κατεύθυνση- αλλά 
αυτή είναι η πρώτη κυβέρνηση που ετόλμησε να φέρει νομοσχέδιο, για να πατάξει την 
τοκογλυφία.  Αυτό θα πρέπει να το εκτιμήσουμε. 

 Το δεύτερο:  Είχα εγείρει κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου αυτού στη Βουλή 
και το θέμα των υπερχρεώσεων των τραπεζών, που δεν είναι τίποτε άλλο από μια 
κατ’ επίφασιν νόμιμη τοκογλυφία.  Έχουμε ρυθμίσει το δημόσιο τόκο υπερημερίας.  
Και τότε η δική μας ομάδα έλεγε ότι θα πρέπει να ρυθμιστεί και ο τόκος υπερημερίας 
των τραπεζών.  Ποτέ δε ρυθμίστηκε αυτό το πράγμα και είναι ένα από τα πρωτεύοντα 
ζητήματα τα οποία θα πρέπει να κάμει αμέσως με την εκλογή της και την έναρξη της 
λειτουργίας της η νέα Βουλή. 

 Συνεπώς, εμείς με επιείκεια θα ψηφίσουμε αυτό το οποίο έχουμε μπροστά μας.  
Πιστεύουμε ότι θα συμβάλει προς τη σωστή κατεύθυνση, όμως η δουλειά δεν 
τελειώνει εδώ.  Θα πρέπει να συνεχιστεί, ούτως ώστε να χτυπηθεί η κάθε 
αισχροκέρδεια στην πηγή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι επιβαλλόμενη η νομοθεσία που καλείται σήμερα η Βουλή να ψηφίσει.  
Πραγματικά, οι άγριες οικονομικές συνθήκες που επικράτησαν, ιδιαίτερα από την 
εποχή του χρηματιστηρίου και εντεύθεν, μας εγύρισαν σε αλήστου μνήμης περιόδους 
του προηγούμενου αιώνα με την τοκογλυφία να οργιάζει πραγματικά, κάτι που ο 
συνεργατισμός εβοήθησε να παταχθεί˙ ο κ. Μουσκάλλης είναι εδώ να το επιβεβαιώσει.  
Εκείνο το οποίο βεβαίως χρειάζεται είναι να αξιοποιηθούν οι πρόνοιες αυτές της 
νομοθεσίας.  Πράγματι η αστυνομία να παρεμβαίνει και πράγματι τα θύματα της 
τοκογλυφίας κυρίως να αξιοποιήσουν τη νομοθεσία, για να κάμνουν καταγγελίες.  
∆ιότι, εάν κρατήσεις σιωπή στις απειλές και τους εκβιασμούς, δε θα λειτουργήσει αυτή 
η νομοθεσία. 

 Σε ό,τι αφορά τις τράπεζες, θα συμφωνήσω, γιατί και πριν δεκαπέντε, είκοσι 
χρόνια αποπειράθηκε η Βουλή να ρυθμίσει αυτό το θέμα, αλλά λυπούμαι να πω ότι 
δεν τόλμησε, δεν πήγε μέχρι το τέλος.  Νομίζω ότι θα πρέπει τουλάχιστον η επόμενη 
Βουλή να προχωρήσει, να ρυθμίσει και αυτό το ζήτημα των υπερχρεώσεων, που 
παραβιάζουν ουσιαστικά, ναι, τη νομοθεσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

 Ανδρέα, δε σε πρόσεξα!  Απολογούμαι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Μισοΰψωσε το χέρι του είναι η αλήθεια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εν το πρόσεξα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Σίγουρα υπάρχει μία κοινωνική μάστιγα σήμερα που λέγεται ακριβώς 
“τοκογλυφία” και γνωρίζουμε ακριβώς ότι αυτό το φαινόμενο έχει την τελευταία 
περίοδο παρουσιάσει μια ιδιαίτερη έξαρση, καθώς στοιχεία του υποκόσμου 
χρησιμοποιούν αθέμιτες μεθόδους, για να εξαναγκάζουν άτομα που δανείζονται να 
αποπληρώνουν στο πολλαπλάσιο το αρχικό κεφάλαιο το οποίο έχουν δανειστεί. 

 Όμως εγώ, παρά το ότι χαιρετίζω το γεγονός ότι αυτό έχει προετοιμαστεί -έχει 
ετοιμαστεί, εξεταστεί και προωθηθεί αυτό το νομοσχέδιο- θα εκφράσω μια επιφύλαξη, 
μετά που θα τελειώσουμε να δίνουμε στους εαυτούς μας συγχαρητήρια, κατά πόσο 
πράγματι θα πατάξουμε την τοκογλυφία.  Γιατί υπάρχουν πρόνοιες μέσα που 
αναφέρονται σε τόκο, ενώ γνωρίζουμε ότι εκείνοι που ασχολούνται με την τοκογλυφία 
δεν είναι επιτόκια και τόκους που επιβάλλουν˙ είναι διά της απειλής που εξαναγκάζουν 
τον άλλο να δίνει πολλαπλά οφέλη πίσω σε σχέση με το αρχικό κεφάλαιο το οποίο 
έχει δανειστεί.  Και γνωρίζουμε ότι τα θύματα της τοκογλυφίας κατά κανόνα ούτε 
καταγγέλλουν ούτε στα δικαστήρια προσφεύγουν, επειδή φοβούνται για τη ζωή τους ή 
την απειλή της βίας.  Επομένως, θεωρώ ότι αυτό το ζήτημα θα πρέπει να εξεταστεί 
μέσα σ’ ένα ευρύτερο πλαίσιο, δηλαδή στο πλαίσιο της πάταξης της παρανομίας, των 
εγκληματικών στοιχείων που σήμερα δρουν μέσα στην κυπριακή κοινωνία.  Και να μη 
νομίζουμε ότι με μία απλή νομοθεσία θα πατάξουμε αυτό το φαινόμενο. 

 Το δεύτερο σημείο που θέλω να σχολιάσω είναι ότι και εγώ συμφωνώ ότι 
σήμερα τα επιτόκια των τραπεζών, των κυπριακών τραπεζών, σε σύγκριση με τα 
επιτόκια άλλων χωρών είναι περίπου τα διπλάσια και έχουν πολλοί ευθύνες γι’ αυτό.  
Πρωτίστως η κυβέρνησή μας, δευτερευόντως τα τραπεζικά ιδρύματα, που 
ακολούθησαν μια πολιτική προσέλκυσης ξένων επενδύσεων την τελευταία περίοδο.  
Και αυτό το ζήτημα πρέπει να το εξετάσουμε και να το συζητήσουμε.  Όταν όμως 
αποδεχτήκαμε τη φιλελευθεροποίηση των επιτοκίων με την ένταξή μας στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση, γνωρίζαμε ότι θα δώσουμε την ευχέρεια στα τραπεζικά ιδρύματα 
να καθορίζουν τα επιτόκια.  Και θέλω να ρωτήσω: αν είναι τοκογλυφία το 6% που 
χρεώνουν σήμερα οι τράπεζες, το 9%, που εμείς επιβάλλαμε πριν τη 
φιλελευθεροποίηση των επιτοκίων, τι ήταν;  Γιατί είναι η Βουλή που καθόρισε εκείνο 
το επιτόκιο.  Και εμείς επροβαίναμε σε τοκογλυφία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 
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 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Για να μη θεωρούμε ότι ανακαλύψαμε τον τροχό -γιατί ακουστήκαν  
θριαμβολογίες αναφορικά με την εισαγωγή αυτής της νομοθεσίας- καταρχάς, εκτός 
του ότι μπορεί να τύχει...  Ανεξάρτητα από το ότι αποτελεί ένα θετικό βήμα, να μη 
θεωρούμε ότι θα καταπολεμηθεί η τοκογλυφία ολοκληρωτικά.  Υπάρχουν 
συμπεριφορές που συνοδεύουν την τοκογλυφία που δεν αντιμετωπίζονται με το 
νομοθέτημα αυτό.  Έγινε μια απόπειρα να αντιμετωπιστούν, εξού και η αναπομπή, 
που δεν εκατάλαβα εγώ, όμως δε θέλω να ανοίξω το κεφάλαιο γιατί έκαμεν αναπομπή 
ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας με τη συμβουλή του Γενικού Εισαγγελέα για νομικούς 
λόγους. 

 Εν πάση περιπτώσει.  Oι συμπεριφορές αυτές ποιες είναι;  Οι συμπεριφορές 
αυτές είναι οι συμπεριφορές που αντιμετωπίζουν οι σύγχρονες νομοθεσίες.  Η 
ευκολότερη μέθοδος να τρομοκρατήσεις κάποιον δεν είναι ούτε καν το να τον 
απειλήσεις στο εξωτερικό και με τη σημερινή τεχνολογία, είναι να αρχίσεις να τον 
ενοχλείς, να τον παρενοχλείς στεκόμενος έξω από το σπίτι του ή από το διαμέρισμά 
του -να σε βλέπει ποιος είσαι- κατά τρόπο που να δημιουργείς τρόμο, να στέλλεις 
ενοχλητικά emails ή sms, να χρησιμοποιείς δηλαδή μία ατμόσφαιρα που να του 
εμποιεί φόβο.  Αυτό λέγεται -και υπάρχουν τα αδικήματα αυτά στο εξωτερικό- στην 
αγγλική ορολογία, γιατί το δίκαιό μας μοιάζει αρκετά, “stalking and harassment” και 
υπήρξαν άνθρωποι που οδηγηθήκαν σε ψυχιατρικές κλινικές με αυτές τις μεθόδους 
προς το σκοπό να πληρώσουν.  Και δεν μπορούσε να τους κάμει τίποτε ο νόμος, γιατί, 
όταν πήγαινε η αστυνομία, έλεγαν: «Μα εγώ δεν έχω το δικαίωμα να στέκομαι έξω 
από την πόρτα στο απέναντι πεζοδρόμιο και να τον βλέπω;  Νομίζει ότι τον βλέπω 
απειλητικά».  Όλα αυτά δεν αντιμετωπίζονται στο νομοσχέδιο. 

 Όμως θέλω να είμαι ισορροπημένος.  Αποτελεί ένα βήμα προς τα εμπρός, 
όμως είναι λιγότερο από το 30% που μπορεί να πει κάποιος ότι ρυθμίζει αυτό το 
νομοθέτημα.  Απομένει πολύς δρόμος, για να εκσυγχρονιστεί η νομοθεσία. 

 Για το ζήτημα των επιτοκίων των τραπεζών θα υπενθυμίσω την παλιά μας 
πρόταση.  Εμείς εγράψαμε στο ∆ιοικητή της Κεντρικής Ευρωπαϊκής Τράπεζας ως 
Ευρωπαϊκό Κόμμα.  Έχουμε επιστολή -την καταθέσαμε στον Υπουργό των 
Οικονομικών- ότι τα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης μπορούν να καθορίσουν με 
νόμο πάνω από το ποσοστό του EURIBOR, δηλαδή του υποχρεωτικού ευρωπαϊκού 
επιτοκίου, αν το θέλουν, πλαφόν για τη διακύμανση του επιτοκίου.  ∆εν το έκαμε ποττέ 
ο Υπουργός των Οικονομικών!  Επήραμέν του την επιστολή, την είδε, «θα τη 
μελετήσω»!  Καμία απάντηση!  Ναι μεν φιλελευθεροποίηση, αλλά φιλελευθεροποίηση 
καθόσον αφορά τη διακύμανση του επιτοκίου, καθόσον αφορά το EURIBOR πρώτα 
και καθόσον αφορά υπό συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού και αυτό που είναι πιο πάνω 
από το EURIBOR, δηλαδή το LIBOR, δηλαδή το επιτόκιο το οποίο καθορίζεται από τα 
κράτη μέλη. 

 Σε εποχές οικονομικής κρίσης, όπως αυτή που περνούμε, είχε το δικαίωμα ο 
Υπουργός των Οικονομικών να παρέμβει και δεν παρενέβη.  Ελέγχεται και γι’ αυτό.  
Όμως για τα επιτόκια των τραπεζών -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- χρησιμοποιείται 
μία κομψή έκφραση στα ελληνικά, δε λέγονται ποτέ “τοκογλυφικά”, λέγονται 
“καταπλεονεκτικά επιτόκια”.  Όμως είναι τοκογλυφικά υπό την παρούσα κατάσταση.  
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Και θα συμφωνήσω με όσα ελέχθησαν προηγουμένως.  Και μάλιστα μονοπωλιακά 
καθορίζονται, χωρίς να έχει τη δυνατότητα διαπραγμάτευσης αυτός που 
συναλλάσσεται μαζί τους.  Άρα, εάν αφαιρέσουμε τα στοιχεία του φόβου, της 
τρομοκρατίας και της απειλής, που βεβαίως δε μετέρχονται οι τράπεζες όπως 
οποιοσδήποτε ιδιώτης τοκογλύφος, παραμένει η καταδικαστέα διάσταση των 
πραγμάτων ότι τα παίρνει που την τσέπη του κόσμου. 

 Θα πρέπει να γίνει ένα έλεος.  Πώς πρέπει να γίνει;  Αυτοί που κυβερνούν 
πρέπει να έβρουν τον τρόπο με οικονομικές μεθόδους, δηλαδή νομοθεσίες˙ που δεν 
έφεραν μέχρι σήμερα νομοθεσία στη Βουλή, πράγμα που μπορούσαν να το κάμουν 
και να περιορίσουν το ποσοστό της διακύμανσης του επιτοκίου, που ήταν πάνω από 
το  EURIBOR, βάλλοντας πλαφόν.  Ή να φωνάξουν τους τραπεζίτες -να το πω τζιαι 
τούτο- και να τους πουν «αν εξακολουθείτε να έχετε υψηλό επιτόκιο, θα σας 
φορολογούμε στο 95% πάνω από το πλαφόν που εγώ καθορίζω».  ∆εν το έκαμε ο 
Υπουργός των Οικονομικών για λόγους που τους έχω πει και μέσα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων και δε θα τους επαναλάβω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 

 Εκείνο το οποίο ήθελα να αναφέρω, αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή μιλούμε για 
τοκογλυφία, είναι ότι έχουμε ξεχάσει ένα θέμα το οποίο κατά τη γνώμη μου είναι πάρα 
πολύ σοβαρό, το θέμα των πιστωτικών καρτών.  Οι πιστωτικές κάρτες είναι το 
απόλυτο παράδειγμα, εάν θέλετε να το θέσουμε για τοκογλυφία. Τα επιτόκια, σε 
περιπτώσεις κατά τις οποίες με ένα μικρό χρονικό διάστημα μη καταβολής από 
μέρους του ιδιοκτήτη της κάρτας ενός τόκου, τον οποίο δεν ξέρω πώς θα τον 
χαρακτηρίσω, φτάνουν ακόμα και το 18%.  Αντιλαμβάνεστε ότι είναι σοβαρότατο το 
πρόβλημα, έχοντας υπόψη βέβαια ότι τώρα οι περισσότερες συναλλαγές γίνονται 
μέσω αυτού του είδους και τρόπου συναλλαγής, της πιστωτικής κάρτας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θέλω να υπενθυμίσω στο σώμα ότι η μόνη πολιτική δύναμη που, όταν γινόταν 
η φιλελευθεροποίηση των επιτοκίων, είχε τις διαφωνίες και τις επιφυλάξεις της ήταν η 
δική μας πολιτική ομάδα, το ΑΚΕΛ.  Συνεπώς, αυτά τα οποία λέγονται τώρα...  Εμείς 
είχαμε και από τότε θέση ότι αυτό στο οποίο είχαμε οδηγηθεί δεν ήταν αυτό το οποίο 
θα βοηθούσε τον κόσμο με ανεκτό τρόπο, με υποφερτό τρόπο, με βάση τα 
εισοδήματά του να μπορεί να δανείζεται.  Αυτό είναι το ένα. 

 Το δεύτερο:  Επανειλημμένα έχουμε πει ότι οι τράπεζες και απ’ αυτά τα οποία 
υπάρχουν ως νομοθετικά πλαίσια φεύγουν.  ∆ηλαδή οι συνθήκες προσχώρησης -γιατί 
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έτσι πρέπει να θεωρούμε όλες τις συνθήκες και τις συμφωνίες δανεισμού- δεν 
επιτρέπουν να έχεις αντίλογο και να διορθώνεις όρους και διατάξεις.  Και εκεί υπάρχει 
ένας όρος, σε όλες αυτές τις συμβάσεις, που λέει ότι οποτεδήποτε και οτιδήποτε 
μπορεί μονομερώς η τράπεζα να αλλάξει εις βάρος εκείνου που δανείζεται, οτιδήποτε 
αφορά το χρέος του και το δάνειό του.  

 Εκείνο για το οποίο είχα μιλήσει όμως προηγουμένως ήταν το θέμα των τόκων 
υπερημερίας, που είναι 12,25% το μίνιμουμ και που ισοδυναμεί με το γεγονός ότι με 
όλες τις άλλες υπερχρεώσεις που κάμνουν οι τράπεζες κάθε τέσσερα χρόνια 
διπλασιάζεται το χρέος σου!  Φτάνει να καθυστέρησες μία ή δύο δόσεις και σου 
έκαμαν τερματισμό, οπότε ξεκινούν οι τόκοι υπερημερίας. 

 Συνεπώς, είναι αυτά τα οποία στιγματίζουμε, είναι αυτά τα οποία θεωρούμε 
τοκογλυφία.  Και πραγματικά εμείς έχουμε ιδιαίτερες ευαισθησίες, κύριε Πρόεδρε, για 
τον πολίτη που δανείζεται, που δεν μπορεί να αντεπεξέλθει με εκείνα τα λίγα που 
παίρνει, ή τον εμποροβιοτέχνη που δανείζεται, για να μπορέσει να κτίσει κάτι, για να 
έχει ένα εισόδημα η οικογένειά του. 

 Αυτές είναι οι δικές μας υπερευαισθησίες.  Και ειλικρινά διερωτώμαι, όταν 
ακούω κάποιους που, όποτε ακουστεί η λέξη “τράπεζα”, νιώθουν την ανάγκη να 
βγουν να την υπερασπιστούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Πραγματικά καμιά φορά διερωτώμαι αν έχουμε τόσο κοντή μνήμη όλοι μας. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Κοντή μνήμη.  ∆εν είπα τίποτε άλλο.  Όταν πράγματι συζητούσαμε το θέμα των 
τόκων για τις τράπεζες και τον τρόπο με τον οποίο οι τράπεζες χρεώνουν είτε τους 
τόκους είτε τους τόκους υπερημερίας -ένα θέμα το οποίο είχαμε εγγράψει στην 
επιτροπή Νομικών αυτεπαγγέλτως και το οποίο μάλιστα ήρθε να το συζητήσουμε, 
όταν συζητούσαμε το νόμο για την επίλυση, την εξωδικαστηριακή επίλυση 
χρηματοπιστωτικών διαφορών- καταθέσαμε όλοι τις απόψεις μας για τον τρόπο με τον 
οποίο οι τράπεζες χρεώνουν.  Και αυτός ο νόμος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
προνοεί για να διοριστεί κάποιος έφορος επίλυσης αυτών των διαφορών.  Ο οποίος 
μάλιστα για διαφορές μέχρι €300.000 θα εκαλείτο να επιλύσει κάθε ζήτημα το οποίο 
θα ηγείρετο ενώπιόν του.   

 Έχει εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα χρόνο σχεδόν που ψηφίσαμε αυτό 
το σημαντικό νόμο, αλλά έφορος δεν έχει διοριστεί, για να επιλύσει όλα αυτά τα 
προβλήματα που σήμερα όλοι ένας ένας ξετυλίγουμε στην ολομέλεια, 
παραγνωρίζοντας την ουσιαστική ευθύνη, το ότι θα έπρεπε να διοριστεί αυτός ο 
έφορος, για να επιλύσει όλα αυτά τα προβλήματα της κοινωνίας, για τα οποία σήμερα 
λέμε και κατηγορούμε τις τράπεζες ότι χρεώνουν και υπερχρεώνουν. 

 ∆εν έγινε όμως αυτό.  Και καλούμε με την ευκαιρία αυτή την κυβέρνηση να 
προχωρήσει άμεσα στο διορισμό αυτού του εφόρου, γιατί πραγματικά το γεγονός 
αυτό, η παράλειψη τούτη υποχρεώνει πολλούς συμπολίτες μας σήμερα να 
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καταβάλλουν υπέρογκα ποσά, αχρείαστα και αδικαιολόγητα, σε κάποια πιστωτικά 
ιδρύματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Όμως, κύριε Πρόεδρε, εγώ θέλω να επανέλθω επί του θέματος που αφορά το 
νομοσχέδιο, στο νόμο τον οποίο προτείνουμε, για να ψηφίσουμε.  Κανένας δε μίλησε 
ούτε θριαμβολογήσαμε ούτε μιλήσαμε για νόμο ο οποίος με την ψήφισή του θα λύσει 
το πρόβλημα της τοκογλυφίας.  Ούτε και η προηγούμενη νομοθεσία που ίσχυε με τον 
καθορισμό των επιτοκίων είχε επιλύσει ουσιαστικά το πρόβλημα της τοκογλυφίας.  
∆ίδουμε ένα εργαλείο όμως στις διωκτικές αρχές, για να μπορέσουν να 
αντιμετωπίσουν αυτό το ζήτημα.  Και επισήμανα προηγουμένως και θα το επαναλάβω 
και τώρα:  Εάν οι διωκτικές αρχές δεν επιδείξουν την απαιτούμενη αποφασιστικότητα 
και ειδικότερα μάλιστα σε αυτές τις περιπτώσεις όπου εμπλέκονται στοιχεία τα οποία -
δε θα βάλω τις λέξεις που χρειάζονται παρακάτω- και δεν προχωρήσουν να κάμουν 
τις απαιτούμενες ενέργειες για δίωξη, αντιλαμβάνεστε ότι δε θα λυθεί το πρόβλημα. 

 Γι’ αυτό το λόγο επιμένουμε ότι, πέρα από την έγκριση αυτής της νομοθεσίας, 
πρέπει να υπάρξει και αποφασιστική αντιμετώπιση αυτών των περιπτώσεων από τις 
διωκτικές αρχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος και ολοκληρώνεται η συζήτηση. 

 Α, κύριε Αγγελίδη, συγγνώμη, απολογούμαι. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω την εντύπωση ότι έχουμε ξεφύγει κατά πολύ από το απλό 
νομοσχέδιο το οποίο έχουμε, που είναι και πολύ σοβαρό.  Έχω τη γνώμη ότι μπορεί 
να κρίνετε ότι έχει εξαντληθεί η συζήτηση και να προχωρήσουμε σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ακούστηκαν διάφορες απόψεις, αντιδικίες και αχρείαστες μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όντως έχει παρεκτραπεί η συζήτηση και ένας από τους λόγους 
που είναι σωστό η Βουλή να αναστέλλει τις εργασίες της, όταν κοντεύουν βουλευτικές 
εκλογές, είναι ακριβώς γιατί όσο πιο πολύ κοντεύουμε στις βουλευτικές εκλογές τόσο 
περισσότερο, νομίζω, συζητάμε με λαϊκισμό. 

 Εγώ θέλω να καταλάβω το εξής, επειδή οι ανησυχίες του κ. Αριστοφάνη είναι 
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και δικές μου, η θέση του ΑΚΕΛ ποια είναι;  Επειδή θυμάμαι ότι το 2002 -και έχει 
δίκαιο- όταν άλλοι ήθελαν να φιλελευθεροποιήσουν τα επιτόκια, η θέση του ΑΚΕΛ 
ήταν ότι δε δεχόταν τη φιλελευθεροποίηση των επιτοκίων, γιατί θα αυξηθούν τα 
επιτόκια. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ∆εν αυξηθήκαν; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εννέα τοις εκατό ήταν το επιτόκιο που επέβαλλε η Βουλή τότε.  Σήμερα είναι 
κατά κανόνα χαμηλότερα τα επιτόκια τα δανειστικά.  Επομένως έπεσαν έξω.  Έπεσαν 
έξω στις προβλέψεις τους.  ∆ε λέω ότι δεν υπάρχουν σήμερα καταχρήσεις σε ό,τι 
αφορά την επιβολή των επιτοκίων σε συγκεκριμένες κατηγορίες δανείων που έχουν 
σχέση με την υπερημερία.  Όμως να σημειώσουμε και ένα άλλο πράγμα -επειδή θα τα 
πούμε και στη συνέχεια σε ό,τι αφορά ακριβώς και την επιβολή του τέλους στις 
τράπεζες- το γεγονός ότι η κυβέρνηση τα τελευταία τρία χρόνια έχει αποτύχει να 
περικόψει τις δαπάνες του δημοσίου και για το λόγο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να μπούμε στο θέμα, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μα ποιο ήταν το θέμα;  Εδώ μιλούσαμε για ένα ποινικό αδίκημα και ανοίχθηκε 
θέμα για τις τράπεζες... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιευρύνουμε το θέμα και θα γίνουν μεγάλες συζητήσεις! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ...και για το ότι κάποιοι, κύριε Πρόεδρε, όταν ακούουν “τράπεζες”, πρέπει να τις 
υπερασπιστούν.  Κι εγώ λέω το εξής:  Η κυβέρνηση έχει αποτύχει τα τελευταία τρία 
χρόνια να περικόψει τις δημόσιες δαπάνες.  Ως αποτέλεσμα δεχόμαστε τη μία 
υποβάθμιση μετά την άλλη.  Ως αποτέλεσμα έχει αυξηθεί το κόστος δανεισμού της 
κυβέρνησης κατά 1%.  Αυτό το κόστος δανεισμού μετακυλίεται και στους καταναλωτές 
και στους ανθρώπους που δανείζονται από τις τράπεζες.  Η οικονομική πολιτική της 
κυβέρνησης έχει οδηγήσει στην αύξηση των επιτοκίων.  Επομένως, ναι, κι εμείς 
έχουμε αυτές τις ανησυχίες.  Όταν όμως προειδοποιούσαμε, για να αποτρέψουμε 
αυτά τα ενδεχόμενα, γιατί δε μας άκουγαν; 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆ιαδικασία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Εξηντλήθη το θέμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Βεβαίως εξηντλήθη.  Όχι μόνο εξηντλήθη, το έχουμε επεκτείνει! 

 Λοιπόν, κύριε Κατσουρίδη, καταλαβαίνουμε!  Μάλιστα, έχετε το λόγο. 

 Είμαι βέβαιος ότι δε θα τελειώσουμε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έπρεπε να σταματήσετε τον κ. Παπαδόπουλο, με όλο το 
σεβασμό.  Προσπαθήσατε μεν, αλλά δεν άκουσε. 

 Εγώ θα είμαι πάρα πολύ σύντομος.  Πρώτον, δεν το δημιουργεί κανένας το 
θέμα.  Κάποιοι, κάθε φορά που τίθεται θέμα τραπεζών, εγείρουν το και δεύτερη και 
τρίτη φορά, γεγονός.  ∆εύτερον, εν πά’ να συζητούμε για την κατάσταση στη 
Φουκουσίμα, φταίει η πολιτική της κυβέρνησης! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ποιας κυβέρνησης; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:  

 Της παρούσης, της κυπριακής.  Είναι απίστευτο δηλαδή!  Φταίει η κυβέρνηση 
γιατί οι τράπεζες δεν εμείωσαν τα επιτόκια. που τους έδωσε και ρευστότητα, για να το 
κάμουν! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Φταίει! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχετε πρόβλημα, κύριε Παπαδόπουλε.  Έχετε πρόβλημα σοβαρό! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ο κόσμος έχει πρόβλημα σοβαρό! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να περιμένεις να απαντήσεις μετά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχεις σοβαρό πρόβλημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πολύ σοβαρό πρόβλημα!  Πάρα πολύ σοβαρό πρόβλημα! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ο κόσμος έχει σοβαρό πρόβλημα! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κι εσείς έχετε σοβαρότατο πρόβλημα! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ο κόσμος! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μιλούμε για τις υπερχρεώσεις και μας λέει ότι, επειδή ήταν κάποτε το νόμιμο 
επιτόκιο 9%, επιτρέπαμε τάχατες τοκογλυφία!  Ακούστε απόψεις!  Εν θέλω να 
επικαλεστώ ποιοι άλλοι υποστήριζαν τις ίδιες θέσεις με μας ή, πολύ καλύτερα, ποιος 
άλλος.   

 Τέταρτον, εγώ θα πω το παράδειγμά μου.  Σε μία τράπεζα έβαλα €700.  ∆εν τα 
άγγιξα.  ∆εν τα άγγιξα, κύριοι συνάδελφοι.  Είπα να μη μου στέλλουν statement.  ∆εν 
ήθελα τίποτε. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κατάσταση λογαριασμού. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κατάσταση λογαριασμού, σ’ ευχαριστώ.  Έχεις δίκαιο. 

 Λοιπόν, μετά από παρέλευση κάποιων χρόνων μού έστειλαν ένα σημείωμα ότι 
χρωστώ €300.  Κατά τα άλλα δεν κάμνουν υπερχρεώσεις!  Και παθιαζόμαστε να 
υποστηρίξουμε αυτά τα ιδρύματα!  Εγώ στη νέα Βουλή θα εγείρω και άλλα θέματα.  
Θέματα που έχουν να κάμουν με τον κανονισμό και εμάς τους βουλευτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Νεοφύτου. 

 Σας είπα, δε θα τελειώσει η συζήτηση. 

(Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου κατευθύνεται προς το βήμα.) 

 Τι, από το βήμα; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆ε θα είναι πάνω από δυο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, σας παρακαλώ!  Νομίζω ότι...  Έχει περάσει μία ώρα και 
συζητούμε ένα θέμα με παρατηρήσεις εκ των οποίων οι περισσότερες είναι εκτός 
θέματος.  Σας παρακαλώ!  Σας παρακαλώ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, σέβομαι απόλυτα.  Θα κρατήσω πολύ χαμηλούς τόνους. 

 Εάν η τελευταία συνεδρία ενδεχόμενα σκοπείται να χρησιμοποιηθεί από 
οποιαδήποτε ομάδα ως μια επιπρόσθετη πλατφόρμα ενόψει των εκλογών της 22ας 
Μαΐου, είναι καθ’ όλα θεμιτό, γιατί τα θέματα που συζητούμε δεν είναι μόνο 
νομοτεχνικά. είναι και άκρως πολιτικά. 
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 Η οικονομία μας, κύριε Πρόεδρε, έχει δεχθεί τέσσερις υποβαθμίσεις.  
Επικρέμαται η υποβάθμιση από τους Fitch.  Ο χρηματοπιστωτικός τομέας της 
Κύπρου μπήκε στο στόχαστρο και διεθνών οίκων αξιολόγησης, αλλά και διεθνών 
οργανισμών.  Το κόστος του χρήματος σε οποιαδήποτε χώρα είναι συναρτημένο, 
πέρα από την αυθαιρεσία οποιουδήποτε τραπεζικού οργανισμού, και με την 
κατάσταση των δημόσιων οικονομικών.  Η αύξηση των ελλειμμάτων και του δημόσιου 
χρέους ωθεί και το κόστος του χρήματος του απλού πολίτη.  Επαναλαμβάνω, πέραν 
των τυχόν αυθαιρεσιών οποιουδήποτε τραπεζικού οργανισμού.  Πρέπει να τα 
βλέπουμε στο σύνολό τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν, κύριε Πρόεδρε -και καταλήγω- δε θέλουμε να γίνουμε αυτόχειρες -γιατί από 
τους τρεις πυλώνες που κρατούν την κυπριακή οικονομία, το χρηματοπιστωτικό 
σύστημα, οι κατασκευές και ο τουρισμός, ο μόνος πυλώνας που ώθησε την ανάκαμψη, 
για να βγούμε από την ύφεση, είναι ο χρηματοπιστωτικός- ας είμαστε όλοι πολύ 
προσεκτικοί στις τοποθετήσεις μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Εξαντλήθηκε το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βέβαια εξαντλήθηκε, εδώ και πολλή ώρα.  Και βέβαια θα μπορούσε να ήταν... 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω μία διαδικαστική εισήγηση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Να βάλεις και τα σαράντα θέματα μαζί, να συζητούμε εφ’ όλης της ύλης και 
ύστερα να πιάσουμε ένα ένα να ψηφίζουμε, διότι αυτό θα γίνει στο τέλος.  Κάθε θέμα 
που εγείρεται...  Θα μιλούμε για όλα τα θέματα και όλα τα πολιτικά.  Σας παρακαλώ, 
αν μπορεί να γίνει με τον κανονισμό, είναι μια καλή εισήγηση, νομίζω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει. 

 Λοιπόν, επαρατράβησε το πρώτο θέμα.  Στα υπόλοιπα θέματα θα είμαι πιο 
αυστηρός και το λέω ότι, όταν βγαίνει έξω από το θέμα ο ομιλητής, θα τον διακόπτω.  
∆εν είναι πρόθεσή μου, δεν είναι αυτό που θέλω, όμως υπάρχει και θέμα 
αυτοπεριορισμού και αυτοσεβασμού. 
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 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέων άρθρων.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα από τον αριθμό 2 μέχρι και τον αριθμό 5 είναι εξ αναβολής και έχουν 
κοινή έκθεση.  Τα θέματα αυτά είναι: 1. «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 2. «Οι περί Ιατρών 
(Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», 
3. «Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», 4. «Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2009».  Υπάρχει και 
συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα νομοσχέδια και τους 
κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας μελέτησε το πρώτο νομοσχέδιο και τους 
κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος σε συνεδρία της που 
πραγματοποιήθηκε στις 17 Απριλίου 2008 και ακολούθως όλα μαζί τα νομοσχέδια και 
τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος σε αρκετές συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 29 Ιανουαρίου 2009 και 24 Ιουνίου 2010.  
Στις συνεδρίες της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
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Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Παγκύπριου Οδοντιατρικού Συλλόγου, του 
Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου και του Ταμείου Σύνταξης Ιατρών. 

 Σκοπός του πρώτου υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί 
Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) Νόμου, ώστε να καταστεί 
δυνατή η διεύρυνση του υφιστάμενου ταμείου σύνταξης ιατρών με τη συμμετοχή σε 
αυτό οδοντιάτρων ή/και φαρμακοποιών που ασκούν το επάγγελμά τους ως ελεύθεροι 
επαγγελματίες ή ως μισθωτοί, εξαιρουμένων αυτών που κατέχουν συντάξιμη θέση είτε 
στη ∆ημοκρατία είτε σε υπηρεσία οργανισμού δημόσιου δικαίου ή αρχής τοπικής 
διοίκησης, με τους ίδιους όρους, δικαιώματα και υποχρεώσεις που έχουν οι ιατροί 
μέλη του ταμείου.   

 Σκοπείται επίσης η τροποποίηση της υπό αναφορά βασικής νομοθεσίας, ώστε 
να διαφοροποιηθεί η εξουσία έκδοσης κανονισμών που παρέχει στο Συμβούλιο του 
Ιατρικού Σώματος το άρθρο 15 αναφορικά με τη χορήγηση συνταξιοδοτικών και 
άλλων ωφελημάτων, σε περίπτωση συμμετοχής στο εν λόγω ταμείο οδοντίατρων 
ή/και φαρμακοποιών. 

 Ειδικότερα, με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο προβλέπονται, σε σχέση με 
την αναφερόμενη πιο πάνω διαφοροποιημένη εξουσία έκδοσης κανονισμών, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Το δικαίωμα άσκησης εξουσίας από το υπό αναφορά συμβούλιο για έκδοση 
κανονισμών ασκείται μόνο εφόσον ληφθεί η σύμφωνη γνώμη των σχετικών 
επαγγελματικών συλλόγων. 

2. Το διοικητικό συμβούλιο που διοικεί το διευρυμένο με τη συμμετοχή 
οδοντιάτρων ή/και φαρμακοποιών ταμείο αποτελείται από ιατρούς, 
οδοντιάτρους ή/και φαρμακοποιούς, κατ’ αναλογίαν προς την αριθμητική 
δύναμη που η κάθε επαγγελματική ομάδα έχει στο σύνολο των μελών του 
ταμείου και αναλαμβάνει καθήκοντα μετά την εκπνοή της θητείας του 
διοικητικού συμβουλίου που υπηρετεί κατά το χρόνο της διεύρυνσης. 

3. Η εποπτεία του διοικητικού συμβουλίου του υπό αναφορά διευρυμένου ταμείου 
ασκείται από εποπτική επιτροπή.   

 Σκοπός των δεύτερου και τρίτου υπό αναφορά νομοσχεδίων είναι η 
τροποποίηση του περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
Νόμου και του περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
Νόμου, αντίστοιχα, ώστε να συμμετέχουν στο προαναφερθέν διευρυμένο ταμείο 
σύνταξης οι οδοντίατροι και οι φαρμακοποιοί που ασκούν το επάγγελμά τους ως 
ελεύθεροι επαγγελματίες ή ως μισθωτοί, οι οποίοι δεν κατέχουν συντάξιμη θέση στη 
∆ημοκρατία ή σε υπηρεσία οργανισμού δημόσιου δικαίου ή αρχής τοπικής διοίκησης.  
Επιπρόσθετα, με τις πρόνοιες των εν λόγω νομοσχεδίων προβλέπεται η έκδοση 
κανονισμών σε σχέση με τους όρους συμμετοχής στο εν λόγω ταμείο, καθώς και με 
οποιοδήποτε άλλο θέμα αφορά τη λειτουργία του.  Ας σημειωθεί ότι με το δεύτερο υπό 
αναφορά νομοσχέδιο προβλέπεται επίσης αύξηση του ανώτατου ποσού της 
χρηματικής ποινής που δυνατό να επιβληθεί από το αρμόδιο πειθαρχικό σώμα, σε 
περίπτωση που οδοντίατρος έχει υποπέσει σε πειθαρχικό παράπτωμα, από £500 σε 
€8.750. 

 Με τους προτεινόμενους κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση τον περί 
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Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) Νόμο, σκοπείται, ανάμεσα σε 
άλλα, η τροποποίηση των αντίστοιχων βασικών κανονισμών, ώστε: 

1. να συμπεριληφθούν σ’ αυτούς πρόνοιες οι οποίες θα ρυθμίζουν το όλο θέμα 
της διεύρυνσης του υφιστάμενου ταμείου σύνταξης ιατρών με τη συμμετοχή 
οδοντιάτρων ή/και φαρμακοποιών, 

2. να μειωθεί το ποσό της εισφοράς που θα καταβάλλεται στο ταμείο από 
εισφορείς στους οποίους χορηγήθηκε παροχή ανικανότητας και οι οποίοι 
εξακολουθούν να ασκούν το επάγγελμα του ιατρού, 

3. να εισαχθούν σχετικές πρόνοιες, ώστε να υποχρεώνονται να πληρώνουν 
πρόσθετο τέλος όσοι παραλείπουν να εγγραφούν στο μητρώο μελών του 
ταμείου εντός της προβλεπόμενης χρονικής προθεσμίας, 

4. να παρασχεθεί στους εισφορείς η δυνατότητα καταβολής εισφοράς ίσης με 
τρεις ή τέσσερις ή πέντε φορές του προβλεπόμενου ποσού εισφοράς, 

5. να μη δικαιούνται παροχή ανικανότητας, παροχή αναπηρίας και παροχή 
θανάτου όσοι δεν έχουν καταβάλει στο ταμείο την εισφορά που τους αναλογεί, 

6. να μειωθεί από ένα χρόνο σε τρεις μήνες η χρονική προθεσμία που 
προβλέπεται για την υποβολή σχετικής αίτησης από εισφορείς που δικαιούνται 
και αιτούνται οποιαδήποτε παροχή. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης όλων των υπό αναφορά νομοσχεδίων και των υπό 
αναφορά κανονισμών την επιτροπή απασχόλησαν ιδιαίτερα ορισμένα θέματα για τα 
οποία ζητήθηκαν από τους κυβερνητικούς αρμοδίους περαιτέρω διευκρινίσεις.  
Ειδικότερα, τέθηκαν ερωτήματα σε σχέση με τα ακόλουθα: 

1. Την υποχρέωση συμμετοχής στο εν λόγω ταμείο των ιατρών, οδοντιάτρων και 
φαρμακοποιών. 

2. Τη συμμετοχή στο εν λόγω ταμείο ως προϋπόθεση για την άσκηση του 
επαγγέλματος του ιατρού, του οδοντιάτρου και του φαρμακοποιού. 

3. Την ανάγκη συμπερίληψης στην προτεινόμενη νομοθεσία μεταβατικών 
διατάξεων, ώστε να μην επηρεαστεί για οποιοδήποτε χρονικό διάστημα η 
άσκηση των υπό αναφορά επαγγελμάτων. 

4. Την ηλικία συνταξιοδότησης των προαναφερθέντων επαγγελματιών. 

 Σε σχέση με το πρώτο ζήτημα που απασχόλησε την επιτροπή, οι εκπρόσωποι 
του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν αρχικά ότι η συμμετοχή των οδοντιάτρων και των 
φαρμακοποιών στο διευρυμένο ταμείο δε θα είναι υποχρεωτική, αλλά θα αποτελεί 
δικαίωμά τους, υποστηρίζοντας ότι ούτε οι εγγεγραμμένοι στο ιατρικό μητρώο ιατροί 
υποχρεούνται να συμμετέχουν στο υφιστάμενο ταμείο σύνταξης.  Ωστόσο, μετά την 
έντονη διαφωνία που εξέφρασε ο πρόεδρος του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου για 
την πιο πάνω θέση των εκπροσώπων του Υπουργείου Υγείας, το εν λόγω υπουργείο 
ζήτησε με επιστολή του την άποψη του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επί του 
όλου θέματος.  Στη σχετική γνωμάτευση που εξασφαλίστηκε επισημαίνεται ότι η 
συμμετοχή στο Ταμείο Σύνταξης Ιατρών δεν αποτελεί προϋπόθεση για την άσκηση 
του ιατρικού επαγγέλματος, ενώ το γεγονός ότι ένας ιατρός είναι εγγεγραμμένος στο 
ιατρικό μητρώο τού δημιουργεί την υποχρέωση να γίνει μέλος του υπό αναφορά 
ταμείου και επομένως εισφορέας σ’ αυτό. 
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 Όσον αφορά τα άλλα ζητήματα που εγέρθηκαν από την επιτροπή, οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας δήλωσαν ότι δεν κρίνεται σκόπιμο να 
περιληφθούν στην προτεινόμενη νομοθεσία οποιεσδήποτε μεταβατικές διατάξεις και 
ενημέρωσαν την επιτροπή ότι η ηλικία συνταξιοδότησης των ιατρών, οδοντιάτρων και 
φαρμακοποιών είναι το εξηκοστό πέμπτο έτος της ηλικίας τους.  Παράλληλα, οι ίδιοι 
εκπρόσωποι επισήμαναν ότι οι μη Κύπριοι ιατροί που ασκούν το επάγγελμά τους 
στην Κύπρο οφείλουν να εγγραφούν στο ιατρικό μητρώο, γι’ αυτό και καθίστανται 
εισφορείς στο εν λόγω ταμείο.  Τέλος, όπως οι ίδιοι δήλωσαν, τα οφειλόμενα προς το 
ταμείο ποσά δύνανται να ανακτηθούν ως αστικό χρέος. 

 Όλες οι πλευρές που κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή υιοθέτησαν 
τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση νομοσχεδίων και κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε ανάλογα τα κείμενα των υπό αναφορά 
νομοθετημάτων από καθαρά νομοτεχνική άποψη, αποφάσισε όπως τοποθετηθεί επί 
των προνοιών των νομοσχεδίων και των κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον 
της ολομέλειας, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν οι τίτλοι τους, ώστε να 
αναφέρονται ως «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», «Ο περί Φαρμακοποιών 
(Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και 
«Οι περί Ιατρών (Συντάξεις και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2010», 
αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 

2. Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

3. Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

4. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2010. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας για τα 
νομοσχέδια και τους κανονισμούς του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Κώστας Κωνσταντίνου, πρόεδρος Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Στέλλα Κυριακίδου Αθηνά Κυριακίδου 

 Ανδρέας Κυπριανού Στέλιος Ιερωνυμίδης 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ντίνα Ακκελίδου 

 Όπως είναι γνωστό, για τα υπό αναφορά νομοσχέδια και τους κανονισμούς έχει 
ήδη κυκλοφορήσει σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας στις 6 
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Ιουλίου 2010.  Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή της συζήτησής τους από την 
ολομέλεια του σώματος στις 8 Ιουλίου 2010, η επιτροπή επανεξέτασε τα εν λόγω 
νομοσχέδια και τους κανονισμούς σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν 
στις 3 και την 31η Μαρτίου, καθώς και στις 7 Απριλίου 2011. 

 Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου, του Παγκύπριου Οδοντιατρικού 
Συλλόγου, του Παγκύπριου Φαρμακευτικού Συλλόγου, της Παγκύπριας Συντεχνίας 
Κυβερνητικών Ιατρών (ΠΑΣΥΚΙ), της ΠΑΣΥ∆Υ και του Ταμείου Σύνταξης Ιατρών. 

 Σημειώνεται ότι, ο σκοπός των εν λόγω νομοσχεδίων και των κανονισμών, οι 
απόψεις των ενδιαφερομένων, καθώς και τα ζητήματα που απασχόλησαν την 
επιτροπή στο πρώτο στάδιο της εξέτασής τους περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση 
της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια των υπό αναφορά συνεδριάσεών της η επιτροπή επανεξέτασε τα 
νομοσχέδια και τους κανονισμούς, με στόχο να διασαφηνιστούν ορισμένα ζητήματα σε 
σχέση με αυτά. 

 Πρόσθετα και πριν από την πραγματοποίηση της πρώτης συνεδρίας της, για 
σκοπούς διευκρίνισης ορισμένων ερωτημάτων που απασχόλησαν κάποιες πλευρές 
της Βουλής, η επιτροπή με σχετική επιστολή της προς τη Νομική Υπηρεσία ζήτησε να 
πληροφορηθεί τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο η κυβέρνηση θα έχει νομική υποχρέωση να αποζημιώσει τους 
συμμετέχοντες στο ταμείο, σε περίπτωση που αυτό χρεοκοπήσει. 

2. Κατά πόσο οι ιατροί, οι οδοντίατροι και οι φαρμακοποιοί που είναι 
ασφαλισμένοι στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχουν υποχρέωση να 
ασφαλιστούν και στο επαγγελματικό τους ταμείο. 

 Σε σχετική απαντητική επιστολή της Νομικής Υπηρεσίας, ημερομηνίας 19 
Νοεμβρίου 2010, αναφέρεται ότι δεν υπάρχει η νομική βάση στην οποία μπορεί να 
στηριχτεί αξίωση κατά της κυβέρνησης για αποζημίωση των συμμετεχόντων στο 
ταμείο, σε περίπτωση που αυτό χρεοκοπήσει.  Σύμφωνα με την ίδια 
επιστολή, η υποχρέωση που απορρέει από τον περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμο 
για συνεισφορά στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν αναιρεί την υποχρέωση για 
συνεισφορά στο ταμείο συντάξεων, εφόσον δεν υπάρχει οποιαδήποτε νομοθετική 
πρόνοια ως προς το θέμα τούτο. 

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή η εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας εισηγήθηκε τη βελτίωση 
ορισμένων προνοιών των υπό αναφορά νομοθετημάτων. 

 Ειδικότερα, σε σχέση με το πρώτο υπό αναφορά νομοσχέδιο εισηγήθηκε την 
προσθήκη σ’ αυτό πρόνοιας, ώστε να διασαφηνιστεί ότι για τη συμμετοχή των 
οδοντιάτρων και των φαρμακοποιών στο Ταμείο Σύνταξης Ιατρών απαιτείται σχετική 
έγκριση του συμβουλίου του ιατρικού σώματος, το οποίο θα καθορίζει και την 
ημερομηνία έναρξης της υποχρεωτικής εισφοράς τους στο εν λόγω ταμείο. 

 Επιπλέον, σε σχέση με το δεύτερο και τρίτο υπό αναφορά νομοσχέδιο και τους 
υπό αναφορά κανονισμούς εισηγήθηκε τη βελτίωση των προνοιών τους που αφορούν 
τη συμμετοχή των οδοντιάτρων και φαρμακοποιών στο διευρυμένο, με βάση τις 
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πρόνοιές του, υφιστάμενο Ταμείο Σύνταξης Ιατρών, υπό τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται σ’ αυτά, αντίστοιχα. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας, καθώς και οι εκπρόσωποι όλων των 
εμπλεκόμενων πλευρών που παρευρέθηκαν στην επιτροπή συμφώνησαν με τις 
εισηγήσεις που υπέβαλε στην επιτροπή η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Πέραν των πιο πάνω εισηγήσεων που υπέβαλε η εκπρόσωπος του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Υγείας στη 
βάση των απόψεων που τέθηκαν στην επιτροπή εισηγήθηκαν την τροποποίηση των 
υπό αναφορά κανονισμών με την προσθήκη σ’ αυτούς πρόνοιας σύμφωνα με την 
οποία οι ιατροί που ασχολούνται στη δημόσια υπηρεσία ως έκτακτοι, καθώς και οι 
ειδικευόμενοι ιατροί να δύνανται, έπειτα από γραπτή δήλωσή τους, να απαλλαγούν 
από την υποχρέωσή τους να συμμετέχουν στο ταμείο συντάξεων, για όσο χρονικό 
διάστημα απασχολούνται ως έκτακτοι ή ως ειδικευόμενοι ιατροί. 

 Με την πιο πάνω εισήγηση που υπέβαλαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Υγείας συμφώνησαν η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, καθώς και οι εκπρόσωποι της ΠΑΣΥΚΙ και της ΠΑΣΥ∆Υ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τα κείμενα των υπό αναφορά νομοσχεδίων και κανονισμών 
σύμφωνα με τις εισηγήσεις που υπέβαλαν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Υγείας και του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και τα 
έθεσε ενώπιον των μελών της για λήψη τελικής απόφασης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας κατέληξε στις 
πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως υιοθετούν τους σκοπούς 
και τις επιδιώξεις των υπό αναφορά νομοθετημάτων, όπως αυτά έχουν 
διαμορφωθεί από την επιτροπή σύμφωνα με τα πιο πάνω, και εισηγούνται στη 
Βουλή την ψήφιση των υπό αναφορά νομοσχεδίων σε νόμους και την έγκριση 
των υπό αναφορά κανονισμών, αφού προηγουμένως τροποποιηθούν οι τίτλοι 
τους, ώστε να αναφέρονται ως «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», «Οι περί Ιατρών 
(Συντάξεις και Χορηγήματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», «Ο περί 
Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011», και «Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο 
Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», αντίστοιχα. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως θα 
τοποθετηθούν στις πρόνοιες των υπό αναφορά νομοθετημάτων κατά τη 
συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η επιτροπή καταθέτει την παρούσα 
έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 
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1. Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2008. 

2. Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011. 

3. Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

4. Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εμείς έχουμε δηλώσει ότι θα τηρήσουμε αποχή σ’ αυτά τα νομοσχέδια για 
λόγους τάξης και αρχής.  Όπως θα ξέρετε, σε όλες τις περιπτώσεις εμείς έχουμε 
υποστηρίξει εκεί και όπου μπορούν οι εργασιακές σχέσεις να αναπτυχθούν στο βαθμό 
που να δημιουργούνται ταμεία συμπληρωματικής σύνταξης αυτό να γίνεται, γιατί είναι 
προς όφελος των εργαζομένων, και όταν βρίσκονται στην εργασία, αλλά, κύρια, όταν 
θα αφυπηρετήσουν. 

 Θεωρούμε ότι αυτά τα θέματα των ταμείων των συγκεκριμένων της 
επαγγελματικής συμπληρωματικής σύνταξης είναι θέματα που πρέπει να αφορούν 
τους ίδιους τους επαγγελματίες, τα δικά τους συνδικαλιστικά και άλλα επαγγελματικά 
όργανα και είναι θέμα δικής τους απόφασης.  ∆εν είναι θέμα ή θέματα που το 
κοινοβούλιο πρέπει να έρχεται να ρυθμίζει.  Μπορεί στο παρελθόν να γινόταν, επειδή 
κάποια ζητήματα δεν μπορούσαν να φτάσουν σ’ αυτό το σημείο.  Πιστεύουμε ότι 
σήμερα, που η λειτουργία του συνδικαλιστικού κινήματος των επαγγελματικών 
συλλόγων έχει μπει σε μια τάξη, λειτουργεί με κάποιες δημοκρατικές και νόμιμες 
αρχές, αυτά τα θέματα πρέπει να μείνουν στους επαγγελματικούς τους συλλόγους.  
Είναι γι’ αυτό το λόγο που εμείς είχαμε πρωτοστατήσει και τα θέματα των δικηγόρων 
να φύγουν από τη Βουλή.  Και πράγματι ήρθε νόμος και έχουμε καταργήσει την 
εξουσία και τις αρμοδιότητες της Βουλής να έχει οποιοδήποτε λόγο και σχέση με αυτά 
τα επαγγελματικά ταμεία σύνταξης.  Είναι γι’ αυτό τον ίδιο λόγο που εμείς θα 
τηρήσουμε και σε αυτό το θέμα αποχή, παρά το ότι είμαστε υπέρ της ύπαρξης τέτοιων 
ταμείων. αλλά δεν είναι δουλειά της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πάρα πολύ σύντομα.   

 Κατανοούμε τις ανησυχίες και τους προβληματισμούς του συναδέλφου.  
Εξάλλου είναι κάτι που απασχόλησε την επιτροπή Υγείας και εξάλλου απασχόλησε 
την επιτροπή Υγείας και το γεγονός αν και κατά πόσο είναι υποχρεωτική η συμμετοχή 
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των μελών του Παγκύπριου Ιατρικού Συλλόγου στο συγκεκριμένο συμπληρωματικό 
επαγγελματικό ταμείο.  Όμως, από τη στιγμή που η θέσπιση του συγκεκριμένου 
ταμείου έγινε με κοινοβουλευτική έγκριση και ρύθμιση, η οποιαδήποτε επέκταση του 
ταμείου, από τη στιγμή που αιτείται από άλλες επαγγελματικές οργανώσεις, όπως των 
φαρμακοποιών και των οδοντιάτρων, αναγκαστικά θα έπρεπε να γίνει με την ίδια 
διαδικασία.  Αυτός είναι ο λόγος.  Εάν και κατά πόσο στο μέλλον υπάρχει δυνατότητα 
να ρυθμίζονται μέσα από τους συνδικαλιστικούς τους φορείς, έτσι θα πρέπει να γίνει.  
Αυτό που πρέπει να ξεκαθαρίσουμε είναι ότι με τη νομοθετική ρύθμιση αυτή δε 
σημαίνει ότι το κράτος με οποιοδήποτε τρόπο αναλαμβάνει οποιοδήποτε μερίδιο 
ευθύνης σε περίπτωση είτε κακοδιαχείρισης είτε άλλων προβλημάτων που τα 
συγκεκριμένα ταμεία θα παρουσιάσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 ∆εν μπορώ παρά να συμφωνήσω με τα όσα ανέφερε ο συνάδελφος ο κ. 
Σιζόπουλος.  Κύριοι συνάδελφοι, τούτα τα νομοσχέδια βρίσκονται ενώπιον της 
αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής για χρόνια.  Μιλούμε ότι υπάρχει νομοσχέδιο 
εδώ που είναι πέραν των τριών ετών.  Όλα τα θέματα τα οποία έχουν εγερθεί ενώπιον 
της ολομέλειας αυτή τη στιγμή έχουν συζητηθεί κατά κόρον και, επειδή η 
κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Κόμματος έχει αποφασίσει να τοποθετηθεί 
σήμερα στη Βουλή, θέλουμε να σας αναφέρουμε ότι, ναι, συμφωνούμε και θα 
υπερψηφίσουμε τα νομοσχέδια όπως αναφέρονται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κωνσταντίνου. 

Κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κι εμείς θα ταχθούμε υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου, γιατί 
συζητήθηκε κατά κόρον ενώπιον της επιτροπής στην παρουσία όλων των 
εμπλεκομένων.  Και, επειδή ήταν και βούληση και θέληση της συντριπτικής 
πλειοψηφίας των οργάνων και των συλλόγων και μελών και των οδοντιάτρων, αλλά 
και των φαρμακοποιών, εμείς τασσόμαστε υπέρ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 2 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ;   

 ∆εν είναι ομόφωνο, κύριοι. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαέξι αποχές, τα 
άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται.  

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και 
Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαέξι αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των υπ’ αριθμόν 3 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον: 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαέξι αποχές, οι 
κανονισμοί εγκρίνονται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 4 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Β του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Κατάργηση του άρθρου 15Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαέξι αποχές, τα 
άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία 
και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαέξι αποχές, το 
νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 5 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαέξι αποχές, τα 
άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκαέξι αποχές, το 
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νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 6 και 7 είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2010» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2011», προτάσεις νόμου.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τις προτάσεις νόμου «Ο 
περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» 
και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 

του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τις πιο πάνω προτάσεις νόμου 
σε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν μεταξύ της 21ης Ιανουαρίου και της 10ης 
Μαρτίου 2011.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως και του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας του ίδιου υπουργείου,  
του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Ιδιοκτητών Ακινήτων και του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης 
και Οικοδομών.  

 Σημειώνεται ότι, παρ’ όλο που η δεύτερη πρόταση νόμου κατατέθηκε στη 
Βουλή στις 3 Μαρτίου 2011, οι πρόνοιές της υπό μορφή προσχεδίου μελετήθηκαν 
από κοινού με τις πρόνοιες της πρώτης πρότασης νόμου κατά τις πιο πάνω συνεδρίες, 
αφού στα πλαίσια της εξέτασης της πρώτης προέκυψε η ανάγκη για κατάθεση της 
δεύτερης. 

 Σκοπός της πρώτης πρότασης νόμου, όπως αυτή αρχικά κατατέθηκε στη 
Βουλή, είναι η τροποποίηση του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου, ώστε να 
δύναται οποιοσδήποτε συνιδιοκτήτης μονάδας οικοδομής ο οποίος έχει αποκλειστικό 
δικαίωμα χρήσης τμήματος ακίνητης ιδιοκτησίας να υποβάλει αίτηση για χορήγηση 
πολεοδομικής άδειας, χωρίς να απαιτείται η συνυπογραφή των άλλων συνιδιοκτητών 
της εν λόγω ακίνητης ιδιοκτησίας, με σκοπό τη μελλοντική ανάπτυξη του τμήματος 
αυτής, νοουμένου ότι η ανάπτυξη δεν επηρεάζει τις ανέσεις, τα νόμιμα ιδιοκτησιακά 
συμφέροντα ή δικαιώματα των νόμιμων συνιδιοκτητών. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης της πρώτης πρότασης νόμου οι εκπρόσωποι των 
αρμόδιων υπηρεσιών, παρ’ όλο που συμφώνησαν με τους σκοπούς της πρότασης 
νόμου, επισήμαναν την ανάγκη διαμόρφωσης του κειμένου της, προκειμένου να 
καταστεί δυνατή η εφαρμογή της, και υπέβαλαν συγκεκριμένες εισηγήσεις. 

 Ως εκ τούτου, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών προχώρησε στη 
διαμόρφωση του κειμένου της πρώτης πρότασης νόμου στη βάση των πιο πάνω 
εισηγήσεων. Ειδικότερα, οι εν λόγω εισηγήσεις και οι συνεπακόλουθες τροποποιήσεις 
που επήλθαν στο κείμενο της πρότασης νόμου αποσκοπούν κυρίως στη διασαφήνιση 
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των ειδικών περιπτώσεων και των προϋποθέσεων υπό τις οποίες θα εφαρμόζεται η 
σκοπούμενη ρύθμιση, με απώτερο στόχο αυτή να είναι αποτελεσματική και διαφανής 
και να κατοχυρώνει τα νόμιμα ιδιοκτησιακά συμφέροντα όλων των συνιδιοκτητών 
συγκεκριμένης ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Η ανάγκη για κατάθεση της δεύτερης πρότασης νόμου προέκυψε στα πλαίσια 
εξέτασης των πιο πάνω εισηγήσεων των αρμόδιων κυβερνητικών υπηρεσιών. Σκοπός 
της είναι η τροποποίηση του περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμου, έτσι ώστε 
σε ειδικές περιπτώσεις συνιδιοκτησίας να δύναται ένας εκ των συνιδιοκτητών ακίνητης 
ιδιοκτησίας να υποβάλει αίτηση για χορήγηση άδειας δυνάμει του νόμου αυτού, χωρίς 
να απαιτείται η υπογραφή των άλλων συνιδιοκτητών της εν λόγω ακίνητης 
ιδιοκτησίας. Παράλληλα, παρέχεται δικαίωμα υποβολής ένστασης στους 
συνιδιοκτήτες που δεν υπογράφουν την αίτηση και οι οποίοι θεωρούν ότι 
επηρεάζονται οι ανέσεις, τα νόμιμα ιδιοκτησιακά τους συμφέροντα, καθώς και η 
νόμιμη, άνετη και εύλογη κάρπωση της εν λόγω ιδιοκτησίας. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
δύο προτεινόμενων προτάσεων νόμου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της επιτροπής βουλευτής 
του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης των δύο 
προτάσεων νόμου σε νόμο όπως αυτές έχουν διαμορφωθεί από την επιτροπή. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Κόμματος επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν επί των δύο προτάσεων νόμου κατά τη συζήτησή τους στην 
ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω θέσεών της, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών 
υποβάλλει την παρούσα έκθεση στην ολομέλεια της Βουλής για λήψη τελικής 
απόφασης.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Βέβαια, έχουμε και τροπολογίες.  Η μία τροπολογία είναι από μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το υπ’ αριθμόν 6 θέμα.   

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Εκτός από τις τροπολογίες, οι οποίες θεωρούμε ότι είναι αναγκαίες, ώστε να 
υπάρξει καλύτερη αποσαφήνιση των διατάξεων των δύο προτάσεων νόμου, υπάρχει 
ακόμα ένα θέμα το οποίο έχω διαπιστώσει.  Νομίζω ότι έγινε ένα λάθος.  Στην 
πρόταση νόμου που τιτλοφορείται «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011», στη σελίδα πέντε της πρότασης αυτής, 
υπάρχει ένα τυπογραφικό, θα έλεγα, λάθος.  Στην τροποποίηση της παραγράφου (β) 
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του εδαφίου (2), στη δεύτερη γραμμή, αντί (ii) πρέπει να είναι (iii).  Το ίδιο υπάρχει και 
στην άλλη πρόταση νόμου, που είναι ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμος, 
αλλά εκεί είναι σωστά διατυπωμένο, είναι το (iii).  Είναι απλώς ένα τυπογραφικό λάθος 
το οποίο έγινε και θα καλούσα τη γραμματεία όπως προβεί στις αναγκαίες διορθώσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Να καταγραφεί και να προβούν στην αναγκαία διόρθωση. 

 Επί θέματος αρχής υπάρχει κάποιος συνάδελφος που θέλει να τοποθετηθεί, 
πριν να μπω στην έγκριση της τροπολογίας; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Απλά, δεν είπαμε τη θέση μας, επειδή δεν είχαμε τοποθετηθεί την 
προηγούμενη φορά, κύριε Πρόεδρε.  Θεωρούμε αυτά τα νομοσχέδια ότι κινούνται 
προς τη σωστή κατεύθυνση απεγκλωβισμού των μεριδιούχων, γι’ αυτό και είμαστε 
υπέρ και δηλώνω ότι θα ψηφίσουμε υπέρ και των τροπολογιών που έχουν κατατεθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Την τροπολογία την έχετε όλοι, δε χρειάζεται να τη διαβάσουμε, έτσι; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Βεβαίως. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου με την 
αντικατάσταση στην παράγραφο (β) του εδαφίου (1) του προτεινόμενου νέου άρθρου 
90 των λέξεων «του δικαιώματος» (πέμπτη γραμμή) με τη φράση «της μονάδας προς 
όφελος της οποίας είναι εγγεγραμμένο το δικαίωμα». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη συγκεκριμένη τροπολογία, όπως έχει κατατεθεί από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό και το ∆ημοκρατικό Κόμμα; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Είναι ομόφωνη, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνη. 

 Ωραία.  Η τροπολογία εγκρίνεται. 
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 ∆εύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 6 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη ειδικής διάταξης.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει τροπολογία για το υπ’ αριθμόν 7 θέμα, όπως έχει κατατεθεί από το 
∆ημοκρατικό Συναγερμό και το ∆ημοκρατικό Κόμμα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 2 της πρότασης νόμου με την 
αντικατάσταση στην υποπαράγραφο (ii) της παραγράφου (β) του εδαφίου (1) του 
προτεινόμενου νέου άρθρου 3Β των λέξεων «του δικαιώματος» (όγδοη και ένατη 
γραμμή) με τη φράση «της μονάδας προς όφελος της οποίας είναι εγγεγραμμένο το 
δικαίωμα». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνο. 

 Ωραία.  Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Τότε πάμε στη δεύτερη ανάγνωση της υπ’ αριθμόν 7 πρότασης νόμου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 8 και 9 είναι εξ αναβολής, έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Οι περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της 
Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης 
των Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και τους κανονισμούς «Οι 
περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος Χρήστος Στυλιανίδης 

 Αντρέας Φακοντής Αντώνης Αντωνίου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Αθηνά Κυριακίδου 

 Μαρία Κυριακού Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο  και τους κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που 
πραγματοποιήθηκαν στις 24 και την 31η Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των 
συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Συνδέσμου 
Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων 
Οικοδομών Κύπρου, της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ, της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΟΕΒ και της ΠΟΒΕΚ.  Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις ΣΕΚ και ∆ΕΟΚ, 
καθώς και η εργοδοτική οργάνωση ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της επιτροπής. 
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 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 
Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών Νόμου του 1989, όπως αυτός 
έχει έκτοτε τροποποιηθεί, έτσι ώστε αυτός να καταστεί αυστηρότερος και πιο 
αποτελεσματικός όσον αφορά την τήρηση της υποχρέωσης των εργοδοτών να 
ασφαλίζουν την ευθύνη τους έναντι των εργοδοτουμένων τους. 

 Ειδικότερα, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Προστίθεται στο βασικό νόμο το άρθρο 15Α, βάσει του οποίου οι ασφαλιστικές 
εταιρείες θα υποχρεούνται να παρέχουν στο διευθυντή των Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων τα στοιχεία που αναφέρονται στον Τύπο ΕΕ2 των 
βασικών περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών 
Κανονισμών του 1997 και τα οποία θα καταχωρίζονται στο Μητρώο 
Ασφαλισμένων Εργοδοτών, που θα τηρείται από το διευθυντή Υπηρεσιών 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων θα 
αντιπαραβάλλουν τις πληροφορίες αυτές με το μητρώο που ήδη τηρείται για 
σκοπούς πληρωμής των κοινωνικών ασφαλίσεων, ώστε να εντοπίζονται οι 
εργοδότες εκείνοι που δεν έχουν συμμορφωθεί με το νόμο. 

2. Εισάγονται αυστηρότερες κυρώσεις για τους εργοδότες που παραλείπουν να 
ασφαλιστούν με βάση τις διατάξεις του εν λόγω νόμου.  

3. Μεταφέρονται από τους υφιστάμενους περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της 
Ευθύνης των Εργοδοτών Κανονισμούς του 1997 στον υπό τροποποίηση νόμο 
οι διατάξεις που ορίζουν το ελάχιστο ποσό ευθύνης του εργοδότη ύστερα από 
σχετική υπόδειξη της Νομικής Υπηρεσίας.  Ταυτόχρονα, προτείνεται η αύξηση 
του ελάχιστου ποσού με το οποίο υποχρεούται ένας εργοδότης να ασφαλίσει 
την ευθύνη έναντι των εργοδοτουμένων του για κάθε ατύχημα ή επαγγελματική 
ασθένεια από πενήντα χιλιάδες λίρες (£50.000), δηλαδή γύρω στις ογδόντα 
πέντε χιλιάδες ευρώ (€85.000), σε εκατόν εξήντα χιλιάδες ευρώ (€160.000), 
συμπεριλαμβανομένου τόκου και εξόδων, σε σχέση με κάθε εργοδοτούμενο. 

 Σύμφωνα με την εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και την 
εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, το Υπουργείο 
Οικονομικών είχε μακράς διάρκειας διαβούλευση με τους εμπλεκόμενους φορείς και 
κυρίως με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου, ο οποίος συμφώνησε με τις 
τροποποιήσεις, προκειμένου ο νόμος να καταστεί αυστηρότερος και 
αποτελεσματικότερος για τον εντοπισμό των ανασφάλιστων εργοδοτών. 

 Ως προς την προτεινόμενη υποχρέωση των ασφαλιστικών εταιρειών να 
διαβιβάζουν στο διευθυντή των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων στοιχεία των 
πελατών τους, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών επισήμανε ότι για την 
τροποποίηση αυτή ζητήθηκε και λήφθηκε η έγκριση της Επιτρόπου Προστασίας 
∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, στην οποία διαβάστηκαν αντίγραφα του 
προτεινόμενου νόμου και προσχεδίου κανονισμών, ώστε να συνάδουν με τον περί 
Επεξεργασίας ∆εδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα (Προστασία του Ατόμου) Νόμο.  
Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, οι εισηγήσεις της 
Επιτρόπου έχουν ενσωματωθεί στον προτεινόμενο νόμο. 

 Αναφερόμενη στην προτεινόμενη αύξηση του ελάχιστου ορίου κάλυψης της 
ευθύνης του εργοδότη, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι η 
αύξηση αποφασίστηκε ύστερα από σχετική διαβούλευση που έγινε με το Υπουργείο 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων και κρίθηκε αναγκαία για την προστασία τόσο 
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των εργαζομένων όσο και των εργοδοτών, δεδομένων των υψηλών αποζημιώσεων 
που επιδικάζονται από τα δικαστήρια, οι οποίες βρίσκονται τις περισσότερες φορές 
εκτός των δυνατοτήτων των εργοδοτών και κυρίως των εργοληπτών. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς σκοπείται η τροποποίηση των περί 
Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών Κανονισμών του 1997 και 
1998, κατ’  εξουσιοδότηση του περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών Νόμου του 1989, όπως αυτός έχει έκτοτε τροποποιηθεί, έτσι ώστε, 
πρώτον, να γίνουν ορισμένες λεκτικές διορθώσεις που έχουν σχέση με τον αριθμό 
μητρώου εργοδότη και, δεύτερον, να καταστούν αυστηρότερες οι σχετικές κυρώσεις 
που αφορούν ασφαλιστές και ασφαλιζόμενους εργοδότες. 

 Ο εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΠΕΟ και η εκπρόσωπος της 
εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασαν τη συμφωνία τους τόσο με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο όσο και με τους υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Ο εκπρόσωπος της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών Κύπρου 
εξέφρασε τη συμφωνία της ομοσπονδίας με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του 
νομοσχεδίου και των κανονισμών, αναφέροντας ότι η αύξηση του ελάχιστου ορίου 
κάλυψης της ευθύνης του εργοδότη αποτελούσε πάγιο αίτημα της ομοσπονδίας. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ασφαλιστικών Εταιρειών Κύπρου ανέφερε ότι 
κατά την ετοιμασία του υπό εξέταση νομοσχεδίου και κανονισμών υπήρξε εκτενής 
διαβούλευση των εμπλεκόμενων υπουργείων με το σύνδεσμο και ως εκ τούτου ο 
σύνδεσμος συμφωνεί με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις.  Ωστόσο, η ίδια 
εκπρόσωπος διατύπωσε τις επιφυλάξεις του συνδέσμου σε σχέση με την εφαρμογή 
της προτεινόμενης τροποποιητικής νομοθεσίας και ειδικότερα σε σχέση με το 
μηχανισμό παροχής πληροφοριών από τις ασφαλιστικές εταιρείες στις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και το ακριβές περιεχόμενο των πληροφοριών αυτών, 
προκειμένου να διασφαλίζεται η ορθή ταύτιση των δεδομένων που θα καταχωρίζονται 
στο Μητρώο Ασφαλισμένων Εργοδοτών με αυτά που καταχωρίζονται στο μητρώο 
των εισφορέων που ήδη τηρείται στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  Τις πιο 
πάνω ανησυχίες του ο σύνδεσμος διατύπωσε και γραπτώς σε επιστολή του, 
ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2011, η οποία διανεμήθηκε στα μέλη της επιτροπής.  
Επιπρόσθετα, σύμφωνα με την ίδια επιστολή, η προτεινόμενη αύξηση των ελάχιστων 
ορίων κάλυψης της ευθύνης του εργοδότη έναντι των εργοδοτουμένων δεν πρέπει να 
ισχύσει άμεσα από τη δημοσίευση του προτεινόμενου νόμου, αλλά πρέπει να 
προστεθεί στο νομοσχέδιο μεταβατική διάταξη που να δίδει περίοδο δύο μηνών στις 
ασφαλιστικές εταιρείες, προκειμένου να ενημερώσουν τους αντασφαλιστές και τους 
πελάτες τους για την αύξηση αυτή και να προγραμματίσουν σχετικά τα ηλεκτρονικά 
τους συστήματα. 

 Η εκπρόσωπος των Υπηρεσιών Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δήλωσε ότι το μηχανογραφικό σύστημα το 
οποίο θα χρησιμοποιείται από τις υπηρεσίες για την κατάρτιση του Μητρώου 
Ασφαλισμένων Εργοδοτών πολύ σύντομα θα είναι έτοιμο και θα υπάρξει η κατάλληλη 
συνεννόηση με το Σύνδεσμο Ασφαλιστικών Εταιρειών, προκειμένου να αποφευχθούν 
προβλήματα κατά την ταύτιση των στοιχείων στα δύο μητρώα. Η ίδια επισήμανε ότι με 
βάση σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου τα στοιχεία των ήδη ασφαλισμένων 
εργοδοτών θα διαβιβαστούν στις Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων εντός τριών 
μηνών από την έναρξη της ισχύος του νόμου. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις τάσσονται υπέρ της ψήφισης του 
νομοσχεδίου σε νόμο και της έγκρισης των κανονισμών. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και το 
μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ 
επιφυλάσσονται να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου και των 
κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει τροπολογία για το υπ’ αριθμόν 8 θέμα, που κατατέθηκε από την 
κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, η οποία έχει ήδη 
κυκλοφορήσει. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του προτεινόμενου νόμου με την προσθήκη 
μετά το άρθρο 8 αυτού του ακόλουθου νέου άρθρου 9:  

 «9.-(1) Με την επιφύλαξη των διατάξεων του εδαφίου (2), οι διατάξεις του 
παρόντος Νόμου τίθενται σε ισχύ από την ημερομηνία της δημοσίευσής του 
στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

  (2) Οι διατάξεις του άρθρου 4 τίθενται σε ισχύ μέσα σε τρεις μήνες από 
την έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.»  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακού, έχετε το λόγο. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Είχαμε ζητήσει αναβολή, διότι δεν ήταν έτοιμο το ηλεκτρονικό πρόγραμμα, 
ούτως ώστε να μπορεί να εφαρμοστεί η νομοθεσία την οποία επρόκειτο να ψηφίσουμε.  
Με την έρευνα που είχαμε κάμει φαίνεται ότι το ηλεκτρονικό σύστημα ευρίσκεται στο 
στάδιο της εκπόνησης και ακόμη τώρα ετοιμάζεται το προσχέδιο προδιαγραφών, για 
να δημιουργηθεί το ηλεκτρονικό πρόγραμμα για την εφαρμογή αυτής της νομοθεσίας.  
Μέσα στη νομοθεσία υπάρχει κάποια πρόνοια που αναφέρεται σε μια καθυστέρηση 
τριών μηνών, για να μπορούν να δίνονται οι πληροφορίες των εργοδοτών στις 
Κοινωνικές Ασφαλίσεις. 

 Εισηγούμαστε να κάνουμε ακόμα μία τροποποίηση, εάν θα το ψηφίσουμε 
σήμερα, ούτως ώστε να μπορεί να αναβληθεί και η εφαρμογή του άρθρου 4 για τρεις 
μήνες, ούτως ώστε να ενημερωθούν και οι ασφαλιστές και οι αντασφαλιστές για τα νέα 
όρια ασφάλισης των εργαζομένων.  Και τούτο θα διευκολύνει την ετοιμασία του 
ηλεκτρονικού προγράμματος, αλλά παράλληλα και την ενημέρωση των 
ενδιαφερομένων, ούτως ώστε να τροποποιήσουν και τα δικά τους ηλεκτρονικά 
προγράμματα, για να εφαρμοστεί η νομοθεσία εντός τριών μηνών χωρίς προβλήματα.  
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Αυτή είναι η πρότασή μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κυρίτσης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Όσον αφορά το θέμα της ετοιμασίας των μηχανογραφικών συστημάτων, 
έχουμε ρητή διαβεβαίωση, έγγραφη, από το Υπουργείο Εργασίας ότι στο διάστημα 
των τριών μηνών, που ο νόμος προβλέπει ότι θα είναι περίοδος μεταβατική, αυτό το 
θέμα θα λυθεί πλήρως. 

 Κατά συνέπεια δεν υπάρχει θέμα επί τούτου.  Τώρα, για το θέμα να αναβληθεί 
για τρεις μήνες η ισχύς του νόμου, γιατί οι ασφάλειες ζητούν αυτό το διάστημα, για να 
ενημερώσουν τους πελάτες τους κ.λπ., δεν έχουμε ένσταση, παρ’ όλο που θεωρώ ότι 
είναι υπερβολική αυτή η ευαισθησία που δείχνουμε απέναντι στα αιτήματα των 
ασφαλιστικών εταιρειών.  Εν πάση όμως περιπτώσει, για να μη μαλώσουμε και για 
τούτο, θα το ψηφίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κυρία Μαυρονικόλα. 

Ρ. ΜΑΥΡΟΝΙΚΟΛΑ: 

 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα υπερψηφίσουμε την τροπολογία του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα; 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Και εμείς, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία, και το ΕΥΡΩΚΟ το ίδιο. 

 Σωστό. 

 Άρα, είναι ομόφωνα αποδεκτή η τροπολογία. 



47 

 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 8 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 15 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 15Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 16 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 21 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 8 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της 
Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’  αριθμόν 9 κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και για τους κανονισμούς μία τροπολογία, ακριβώς για 
να μπορεί να... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Σωστό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Για τον ίδιο λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για τον ίδιο ακριβώς λόγο. 

(Η σχετική τροπολογία) 
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Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των προτεινόμενων κανονισμών με την 
προσθήκη μετά τον Κανονισμό 4 του ακόλουθου νέου Κανονισμού 5: 

«Έναρξη της 
ισχύος των 
παρόντων 
Κανονισμών. 

5.  Οι παρόντες Κανονισμοί τίθενται σε ισχύ μέσα σε τρεις μήνες 
από την ημερομηνία της δημοσίευσής τους στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας». 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχει οποιαδήποτε διαφωνία. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Απλώς, προτού προχωρήσουμε, η αναστολή πρέπει να δοθεί για τους 
κανονισμούς που συνοδεύουν το νόμο και πρέπει να το αποφασίσουμε εδώ, όχι μόνο 
για το νόμο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ναι, ναι, αυτό είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αυτό είναι ακριβώς.  Αυτή είναι και η τροπολογία. 

 Άρα λοιπόν, είναι ομόφωνη και αυτή η τροπολογία. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 9 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Λοιπόν, στο σημείο αυτό θα διακόψουμε. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Να κάνουμεν άλλο λλία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αν θέλετε, εγώ πάω κορδόνι.  Εγώ απλώς... επειδή αντιλαμβάνομαι ότι υπήρξε 
εισήγηση για ένα μικρό διάλειμμα μίας περίπου ώρας...  Αν δε θέλετε, εγώ το 
συνεχίζω, ώσπου να τελειώσουμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Να πάμε μέχρι το δέκα, που είναι στρογγυλός αριθμός! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να πάμε μέχρι το δέκα; 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ναι, στρογγυλά πράγματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι σημασία έχει ο στρογγυλός και ο μη στρογγυλός αριθμός; 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ∆έκα δέκα!  Πέντε, δέκα, δεκαπέντε... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ως το είκοσι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, θα διακόψω τώρα τη συνεδρία.  Θα έχουμε μία ώρα διάλειμμα και θα 
επιστρέψουμε.  Θα το βάλω στις τρεις, τρεις να ξεκινήσουμε. 

 Ναι, κύριε Νεοφύτου. 

 ∆ιαφωνείτε και μ’ αυτό; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχουμε ένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι πρόβλημα έχετε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εμάς η ενημέρωσή μας -μπορεί να ήταν λανθασμένη, απολογούμαστε- ήταν ότι 
θα πηγαίναμε μέχρι τις δύο και θα εγίνετο ένα δίωρο διάλειμμα μέχρι τις τέσσερις.  Γι’  
αυτό και κάποιοι συνάδελφοι της κοινοβουλευτικής μας ομάδας που έχουν έντονες 
απόψεις για διάφορα ζητήματα που έπονται στην ημερήσια διάταξη έχουν 
αποχωρήσει, αφού τους ενημερώσαμε για την εντύπωση που είχαμε για τον 
προγραμματισμό, και πήγαν στην κηδεία και θα επιστρέψουν η ώρα τέσσερις. 

 Είναι παράκλησή μας, εάν γίνεται αυτό το πράγμα, να συνεχίσουμε ως τις δύο 
και να επανέλθουμε στις τέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός ότι εγώ είχα εισηγηθεί μία ώρα διακοπή, κατά τη 
μιάμιση, και ο κ. Ομήρου έθεσε θέμα για η ώρα τέσσερις και η πλειοψηφία είπε 
τέσσερις. για να είμαστε δίκαιοι για το τι έγινε το πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, να προχωρήσουμε, με λίγα λόγια, ως τις δύο. 
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Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κλεάνθους. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Λέμε και μερικά πράγματα τα οποία, νομίζω, δεν αντιλαμβανόμαστε ότι δεν 
είναι υποστηρικτικά.  Άκουσα συνάδελφο να λέει το επιχείρημα ότι έφυγαν κάποιοι 
συνάδελφοι και άρα θα είναι η ώρα τέσσερις.  Αφού όσοι είμαστε εδώ θέλουμε να 
συνεχίσουμε, γιατί να μην ξεκινήσουμε την ώρα που είπετε, η ώρα τρεις, έστω και αν 
έρθουν κάποιοι άλλοι η ώρα τέσσερις;  Αφού λείπουν που λείπουν αυτή την ώρα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να πω το εξής:  Θα συνεχίσουμε μέχρι τις δύο και μετά θα υπάρξει ένα 
διάλειμμα, για να μας δοθεί και ο χρόνος να κάνουμε και διάφορες συνεννοήσεις, 
όπως έχουμε πει, και να αρχίσουμε η ώρα τέσσερις, για να μπορούν και οι άλλοι 
συνάδελφοι να είναι παρόντες. 

 Λοιπόν, πάμε.  Το υπ’ αριθμόν 10 θέμα είναι εξ αναβολής και τιτλοφορείται «Ο 
περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Νόμος του 2011», πρόταση νόμου.  Έχει 
ετοιμαστεί και συμπληρωματική έκθεση.  Οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

(Οι σχετικές εκθέσεις) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για την 
πρόταση νόμου «Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου  Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής Τάσος Μητσόπουλος 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά  Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε την πιο πάνω 
πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε στη Βουλή από την ίδια, σε τέσσερις συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα από 8 Φεβρουαρίου μέχρι 29 Μαρτίου 
2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος 
Οδικών Μεταφορών του ίδιου υπουργείου, της αστυνομίας, του  Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Αρχής Αδειών, της ΠΟΒΕΚ και του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Τουριστικών Λεωφορείων.  Οι αυτοκινητιστικές οργανώσεις ΠΕΕΑ, ΣΕΑΚ 
και ΠΣΕΑ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής. 

 Σημειώνεται ότι η κατάθεση της πρότασης νόμου προέκυψε έπειτα από τη 
συζήτηση στην επιτροπή του αυτεπάγγελτου θέματος «Η στέρηση του πιστοποιητικού 
λευκού ποινικού μητρώου για έκδοση επαγγελματικής άδειας οδηγού στους 
επαγγελματίες οδηγούς που έχουν καταδικαστεί για αδίκημα κατά παράβαση του περί 
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Οδικής Ασφάλειας Νόμου και τα προβλήματα που προκύπτουν», το οποίο ενεγράφη 
στην επιτροπή έπειτα από πρόταση των βουλευτών Αντρέα Φακοντή, Άριστου 
Αριστοτέλους και Κλαύδιου Μαυροχάννα.  Στα πλαίσια της μελέτης του εν λόγω 
θέματος η επιτροπή έκρινε ότι η ρύθμιση που αφορά τη στέρηση του δικαιώματος 
προσώπου να κατέχει ή να αποκτά επαγγελματική άδεια λόγω μη εξασφάλισης από 
τον ίδιο πιστοποιητικού ποινικού μητρώου, επειδή είχε καταδικαστεί για αδίκημα κατά 
παράβαση του περί Οδικής Ασφάλειας Νόμου ή του περί Μηχανοκίνητων Οχημάτων 
και Τροχαίας Κινήσεως  Νόμου, είναι άδικη και χρήζει άμεσης νομοθετικής διόρθωσης. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η επιτροπή ανέθεσε στις υπηρεσίες της Βουλής όπως 
ετοιμάσουν σχετική πρόταση νόμου, η οποία να επιλύει το όλο ζήτημα με βασικό 
άξονα η στέρηση του δικαιώματος κατοχής ή απόκτησης επαγγελματικής άδειας λόγω 
καταδίκης για τα προαναφερθέντα αδικήματα να επιβάλλεται μόνο με απόφαση του 
δικαστηρίου.  Επιπρόσθετα, η επιτροπή είχε καλέσει το αρμόδιο τμήμα να συνδράμει 
στην εργασία αυτή, σε περίπτωση που προέκυπταν τεχνοκρατικά ζητήματα κατά την 
ετοιμασία της πρότασης νόμου. 

 Στο στάδιο της μελέτης για την ετοιμασία της πρότασης νόμου διαπιστώθηκε 
ότι, εκτός από την πιο πάνω τροποποίηση, επεβάλλετο να γίνει περαιτέρω 
τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε να εναρμονιστεί με τον περί της Αρχικής 
Επιμόρφωσης και της Περιοδικής Κατάρτισης των Οδηγών Ορισμένων Οδικών 
Οχημάτων τα οποία Χρησιμοποιούνται για τη Μεταφορά Εμπορευμάτων ή Επιβατών 
Νόμο, ο οποίος είχε εν τω μεταξύ ψηφιστεί από την ολομέλεια του σώματος.  
Παράλληλα, επειδή μέλη της επιτροπής κατά τη συζήτηση του όλου θέματος 
επανειλημμένα επισήμαναν ότι οι προβλεπόμενες από τη βασική νομοθεσία 
διαδικασίες για τη χορήγηση κυρίως επαγγελματικής άδειας και για την άσκηση 
πειθαρχικής εξουσίας είναι χρονοβόρες  και σε βάρος των επαγγελματιών οδηγών, 
κρίθηκε σκόπιμο να τροποποιηθούν περαιτέρω οι διατάξεις της βασικής νομοθεσίας, 
ώστε να ελαχιστοποιηθεί η γραφειοκρατία, να γίνει το σύστημα πιο ευέλικτο και να 
διευκολυνθούν διαδικαστικά οι εν λόγω οδηγοί. 

 Επειδή, σύμφωνα με τα πιο πάνω, οι τροποποιήσεις που έπρεπε να επέλθουν 
στη βασική νομοθεσία ήταν εκτεταμένες και επηρεάζονταν πλείστες ρυθμίσεις αυτής, 
κρίθηκε ορθό όπως αυτή καταργηθεί και θεσπιστεί νέα νομοθεσία, η οποία να 
ενοποιεί και να τροποποιεί τις υφιστάμενες διατάξεις. 

 Με τα δεδομένα αυτά ετοιμάστηκε σχετικό προσχέδιο πρότασης νόμου, το 
οποίο τέθηκε ενώπιον όλων των μελών της επιτροπής, προκειμένου να αποφασίσουν 
για την κατάθεση της πρότασης νόμου στην ολομέλεια του σώματος.  Ακολούθως, η 
επιτροπή αποφάσισε να την καταθέσει και να τη μελετήσει κατ’ άρθρον, ώστε να 
παρασχεθεί η ευκαιρία και ο αναγκαίος χρόνος στα μέλη της να μελετήσουν 
εμπεριστατωμένα τις κατ’ ιδίαν πρόνοιές της και να καταθέσουν, εφόσον το επιθυμούν, 
τις εισηγήσεις και επιφυλάξεις τους. 

 Η υπό αναφορά πρόταση νόμου προβλέπει τις ακόλουθες μεταξύ άλλων νέες 
ρυθμίσεις σε σχέση με την υφιστάμενη νομοθεσία: 

1. Την τροποποίηση των ερμηνειών ορισμένων όρων, καθώς και τη συμπερίληψη 
νέων όρων και ερμηνειών, λόγω της ψήφισης στο μεταξύ άλλων σχετικών 
νομοθεσιών, οι διατάξεις των οποίων επηρέασαν τις υφιστάμενες διατάξεις. 

2. Τη δημιουργία πειθαρχικού συμβουλίου για άσκηση πειθαρχικής δικαιοδοσίας 
στους αδειούχους οδηγούς σε αντικατάσταση της Αρχής Αδειών, η οποία, 
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σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία, ασκεί την πειθαρχική δικαιοδοσία. 

3. Τη χορήγηση ή ανανέωση της επαγγελματικής άδειας οδηγού, εφόσον 
συντρέχουν συγκεκριμένες προϋποθέσεις (δέσμια εξουσία) που καθορίζονται 
στη νομοθεσία, από το Τμήμα Οδικών Μεταφορών, αντί από την Αρχή Αδειών, 
όπως προβλέπει η ισχύουσα νομοθεσία. 

4. Την αντικατάσταση του πιστοποιητικού ποινικού μητρώου με σχετική βεβαίωση 
που χορηγείται από τον Αρχηγό Αστυνομίας.   

5. Την επέκταση της διάρκειας της ισχύος της άδειας από τρία σε πέντε χρόνια και 
την περαιτέρω ανανέωσή της για άλλη μία πενταετή περίοδο από το τμήμα, 
νοουμένου ότι ο εν λόγω οδηγός συνεχίζει να πληρεί τις προϋποθέσεις που 
καθορίζει ο νόμος. 

6. Την καθιέρωση γραπτών εξετάσεων για την απόκτηση πιστοποιητικού 
επαγγελματικής κατάρτισης οδηγού ταξί. 

7. Την ανάκληση ή αναστολή της επαγγελματικής άδειας από το τμήμα, εφόσον 
συντρέχουν συγκεκριμένες προϋποθέσεις, οι οποίες καθορίζονται στη 
νομοθεσία (δέσμια αρμοδιότητα). 

8. Τη δυνατότητα του δικαστηρίου να επιβάλλει, επιπρόσθετα από οποιαδήποτε 
άλλη ποινή, στέρηση του δικαιώματος απόκτησης ή συνέχισης κατοχής της 
επαγγελματικής άδειας οδηγού σε πρόσωπο το οποίο καταδικάζεται για 
συγκεκριμένα αδικήματα, τα οποία αναφέρονται στο δεύτερο παράρτημα του 
προτεινόμενου νόμου, για χρονικό διάστημα που δεν υπερβαίνει το 
καθοριζόμενο στο εν λόγω παράρτημα διάστημα. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Οδικών Μεταφορών συμφώνησαν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, υποστηρίζοντας ότι είναι αναγκαίο να 
διορθωθούν οι διατάξεις της ισχύουσας νομοθεσίας που αφορούν το πιστοποιητικό 
ποινικού μητρώου, και επιβεβαίωσαν ότι αυτή χρήζει απλοποίησης, ώστε να γίνει το 
σύστημα πιο ευέλικτο και η εφαρμογή της νομοθεσίας να γίνεται χωρίς χρονοβόρες 
γραφειοκρατικές διαδικασίες. 

 Οι εκπρόσωποι της αστυνομίας, χωρίς να διαφωνούν με τις προτεινόμενες 
διατάξεις, εισηγήθηκαν επιμέρους τροποποιήσεις, οι οποίες αφορούν μεταξύ άλλων τη 
διασφάλιση της εγκυρότητας του ιατρικού πιστοποιητικού, το οποίο θα εκδίδεται από 
κρατικό επαρχιακό ιατρικό λειτουργό, και την υποχρέωση του δικαστηρίου να 
επιβάλλει στέρηση άδειας επιπρόσθετα από οποιαδήποτε άλλη ποινή, την οποία θα 
επιβάλλει για τα σοβαρά αδικήματα, τα οποία αναφέρονται στην πρώτη στήλη του 
Πίνακα Α της πρότασης νόμου, εκτός αν το ίδιο το δικαστήριο αποφασίσει διαφορετικά. 

 Οι εκπρόσωποι της Αρχής Αδειών, τόσο ενώπιον της επιτροπής όσο και με 
γραπτά υπομνήματα που κατέθεσαν σε αυτή, δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Την πεποίθηση της Αρχής ότι με τις προτεινόμενες διατάξεις διαφαίνεται μια 
μεθοδευμένη διαχρονική προσπάθεια αποψίλωσης των εξουσιών της, στην 
οποία η Αρχή αντιτίθεται. Αυτό καταδεικνύεται, όπως οι ίδιοι ισχυρίζονται, με 
την προτεινόμενη κατάργηση των εξουσιών της Αρχής να εκδίδει, ανανεώνει, 
αναστέλλει και ανακαλεί επαγγελματική άδεια οδηγού, καθώς και να υφίσταται 
και να λειτουργεί ως πειθαρχικό σώμα. 

2. Την άποψη ότι η προτεινόμενη κατάργηση των εξουσιών της Αρχής συνιστά 
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έλλειψη δημοκρατικότητας στα πλαίσια της διοικητικής οργάνωσης του κράτους, 
αφού αφαιρούνται εξουσίες από ημικρατικό οργανισμό και μεταφέρονται στην 
κεντρική εξουσία. 

3. Την πεποίθηση της Αρχής ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις θα αυξήσουν τη 
γραφειοκρατία και το σχετικό κόστος. 

4. Τη θέση ότι η καθίδρυση πειθαρχικού συμβουλίου, που προβλέπεται από την 
πρόταση νόμου, είναι άστοχη και άσκοπη, καθότι: 

α. τις εξουσίες του ασκεί σήμερα με επιτυχία η Αρχή Αδειών, αφού 
λειτουργεί και ως σώμα με τέτοιες αρμοδιότητες, 

β. η συγκρότησή του, ενώ υφίσταται η Αρχή Αδειών, είναι αχρείαστη και 
αδόκιμη και επιφέρει σπατάλη χρόνου και δημόσιου χρήματος, 

γ. το προτεινόμενο συμβούλιο ως εκ της σύνθεσής του θα είναι δύσκαμπτο 
και δυσλειτουργικό λόγω της εμπλοκής πολλών φορέων και 
εκπροσώπων, 

δ. η παρουσία εκπροσώπου του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων στη 
σύνθεσή του είναι απαράδεκτη και εσφαλμένη νομικά, εφόσον το ίδιο το 
υπουργείο θα ασκεί μέσω λειτουργού του καθήκοντα κατηγόρου και 
δικαστή, 

ε. η μη ύπαρξη ανεξάρτητης αρχής η οποία να ελέγχει την πρόοδο της 
διαδικασίας και να τροχοδρομεί πειθαρχικές υποθέσεις θα έχει ως 
αποτέλεσμα η όλη διαδικασία να εξαρτάται από λειτουργούς του 
Τμήματος Οδικών Μεταφορών, με αποτέλεσμα να προκαλείται 
ενδεχομένως καθυστέρηση στην προώθηση των υποθέσεων, χωρίς το 
υπό σύσταση σώμα να δύναται να παρέμβει. 

5. Την άποψη ότι η έκδοση επαγγελματικών αδειών από το Τμήμα Οδικών 
Μεταφορών χωρίς τη σύμπραξη ή παρέμβαση της Αρχής Αδειών είναι 
απαράδεκτη, καθότι: 

α. πλείστες αιτήσεις, μετά από σχετική προεργασία από λειτουργούς του 
τμήματος, απορρίπτονται λόγω σοβαρών ελλείψεων, παραλείψεων ή 
λανθασμένης εφαρμογής του νόμου και 

β. ο έλεγχος από την Αρχή είναι αναγκαίος, ώστε την τελική απόφαση να 
έχει ανεξάρτητο σώμα και μάλιστα με εξειδίκευση και εμπειρία. 

 Ανεξάρτητα από τις πιο πάνω επιφυλάξεις, οι εκπρόσωποι της Αρχής Αδειών 
διατύπωσαν τη συμφωνία τους με την προτεινόμενη διάταξη σύμφωνα με την οποία 
το δικαστήριο θα έχει την εξουσία, σε περίπτωση καταδίκης επαγγελματία οδηγού για 
συγκεκριμένα αδικήματα, να επιβάλλει, μεταξύ άλλων προβλεπόμενων ποινών, την 
ανάκληση ή αναστολή επαγγελματικής άδειας οδηγού, χωρίς όμως αυτή η διάταξη να 
στερεί την εξουσία της Αρχής να εκδίδει, ανανεώνει, ανακαλεί και αναστέλλει 
επαγγελματική άδεια οδηγού, καθώς και να ασκεί τις εξουσίες της ως πειθαρχικό 
σώμα, σύμφωνα με την υφιστάμενη νομοθεσία.  Για το εν λόγω θέμα οι ίδιοι 
εκπρόσωποι εισηγήθηκαν η επαναφορά της άδειας σε περίπτωση αναστολής της από 
το δικαστήριο να γίνεται αυτοδίκαια χωρίς να παρεμβάλλεται οποιαδήποτε διαδικασία 
και να μην εφαρμόζονται οι διατάξεις του περί Αποκαταστάσεως Καταδικασθέντων 
Νόμου, ο οποίος προβλέπει χρονοβόρες διαδικασίες επαναφοράς της άδειας. 
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 Οι εκπρόσωποι της ΠΟΒΕΚ, χωρίς να διαφωνούν με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις της πρότασης νόμου, εισηγήθηκαν όπως η επαγγελματική άδεια οδηγού 
εκδίδεται, αφού προηγουμένως ο ενδιαφερόμενος παρακολουθήσει μαθήματα σε 
επαγγελματική σχολή, και η άδεια οδήγησης να μην αποτελεί προϋπόθεση για την 
έκδοση επαγγελματικής άδειας. 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου Συνδέσμου Τουριστικών Λεωφορείων 
εισηγήθηκε όπως διαγραφεί η διάταξη που αφορά τη χρονική διάρκεια της ισχύος της 
άδειας. 

 Στα πλαίσια της κατ’ άρθρο συζήτησης της πρότασης νόμου και στην παρουσία 
όλων των προσκεκλημένων, η επιτροπή, υιοθετώντας ορισμένες από τις 
παρατηρήσεις τους, διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης νόμου ως ακολούθως: 

1. Περιέλαβε εισηγήσεις του εκπροσώπου του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας για νομοτεχνική βελτίωση των προτεινόμενων διατάξεων. 

2. Συμπεριέλαβε νέους όρους με τις ερμηνείες τους, οι οποίοι κρίθηκαν αναγκαίοι 
για τη νομική ορθότητα της πρότασης νόμου. 

3. ∆ιέγραψε από μέλος του πειθαρχικού συμβουλίου τον εκπρόσωπο του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας καθ’ υπόδειξιν του ιδίου. 

4. ∆ιαμόρφωσε καθ’ υπόδειξιν του εκπροσώπου της αστυνομίας την πρόνοια για 
το ιατρικό πιστοποιητικό, το οποίο αποδεικνύει τη φυσική ικανότητα προσώπου 
να ασκεί το επάγγελμα του οδηγού, ώστε να διασφαλίζεται η εγκυρότητά του. 

5. ∆ιαμόρφωσε την πρόνοια που αφορά τις γραπτές εξετάσεις, ώστε αυτές να 
γίνονται στις επίσημες γλώσσες της ∆ημοκρατίας. 

6. Τροποποίησε τη διάταξη που αφορά τη δυνητική εξουσία του δικαστηρίου να 
στερεί το δικαίωμα απόκτησης ή συνέχισης κατοχής άδειας, ώστε για σοβαρά 
αδικήματα, που αναφέρονται στην πρώτη στήλη του Πίνακα Α, το δικαστήριο 
να επιβάλλει τη στέρηση του δικαιώματος αυτού, εκτός αν αποφασίσει 
διαφορετικά.   

7. Προέβη σε μικρής έκτασης επεμβάσεις στο περιεχόμενο του γνωστικού 
αντικειμένου που καθορίζεται για τις εξετάσεις για τη διαπίστωση του επιπέδου 
επαγγελματικής κατάρτισης των οδηγών μηχανοκίνητων οχημάτων για τα 
οποία απαιτείται κατοχή επαγγελματικής άδειας οδηγού ταξί.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού διαμόρφωσε το 
κείμενο της πρότασης νόμου σύμφωνα με τις πιο πάνω παρατηρήσεις και το έθεσε 
ενώπιον των μελών της για λήψη τελικής απόφασης, κατέληξε στα πιο κάτω: 

 Ο πρόεδρος και το μέλος της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου, γι’ αυτό και εισηγούνται στη Βουλή την ψήφισή της 
σε νόμο όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, καθώς και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν 
επί των προνοιών της πρότασης νόμου, όπως αυτή έχει τελικά διαμορφωθεί, κατά τη 
συζήτησή της ενώπιον της ολομέλειας του σώματος.   
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 Υπό το φως των πιο πάνω, η παρούσα έκθεση τίθεται ενώπιον του σώματος 
για λήψη τελικής απόφασης. 

Συμπληρωματική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και 
Έργων για την πρόταση νόμου «Ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού 

Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Αντώνης Αντωνίου  Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντρέας Φακοντής  

 Όπως είναι γνωστό, για την πιο πάνω πρόταση νόμου έχει ήδη κυκλοφορήσει 
στην ολομέλεια της Βουλής σχετική έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής 
Συγκοινωνιών και Έργων.  Ωστόσο, ύστερα από την αναβολή της συζήτησης του 
θέματος από την ολομέλεια στις 7 Απριλίου 2011, η επιτροπή επανεξέτασε την 
πρόταση νόμου σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 12 Απριλίου 2011.  Στα 
πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Σημειώνεται ότι ο σκοπός της πρότασης νόμου, καθώς και οι απόψεις των 
εμπλεκομένων και τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρώτο στάδιο 
της εξέτασής της περιλαμβάνονται στην αρχική έκθεση της επιτροπής. 

 Στα πλαίσια της συνεδρίας αυτής την επιτροπή απασχόλησε επιστολή του 
γενικού διευθυντή του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ημερομηνίας 4 Απριλίου 
2011, με την οποία εκφράζεται η διαφωνία του υπουργείου του όσον αφορά την 
προτεινόμενη διάταξη με την οποία καθιδρύεται πειθαρχικό συμβούλιο στο οποίο 
ανατίθεται η εξουσία και το καθήκον της άσκησης πειθαρχικού ελέγχου στους 
αδειούχους οδηγούς και το οποίο απαρτίζεται από εκπροσώπους του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Αρχηγού Αστυνομίας, του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού.  Παράλληλα, με 
την ίδια επιστολή γίνεται αναφορά στο προτεινόμενο χρονικό διάστημα στέρησης της 
επαγγελματικής άδειας οδηγού, το οποίο το δικαστήριο έχει εξουσία να επιβάλλει 
επιπρόσθετα με την ποινή που ο ποινικός κώδικας καθορίζει για το κάθε αδίκημα για 
το οποίο ο εν λόγω οδηγός καταδικάζεται και το οποίο χρονικό διάστημα το υπουργείο 
θεωρεί ότι είναι ανεπαρκές.  Περαιτέρω, στα πλαίσια της ίδιας συνεδρίας η επιτροπή 
επανεξέτασε, κατόπιν εισήγησης μέλους της Βουλής, την προτεινόμενη διάταξη, που 
αφορά την έκδοση από κρατικό επαρχιακό ιατρικό λειτουργό ιατρικού πιστοποιητικού 
με το οποίο τεκμαίρεται η φυσική ικανότητα του προσώπου να ασκεί το επάγγελμα 
του οδηγού. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσε στην 
επιτροπή ότι η πειθαρχική δικαιοδοσία στους αδειούχους οδηγούς πρέπει να 
παραμείνει στην Αρχή Αδειών, η οποία είναι ανεξάρτητο σώμα και ασκούσε μέχρι 
σήμερα επιτυχώς τη δικαιοδοσία αυτή.  Η σύσταση πειθαρχικού συμβουλίου από 
δημόσιους λειτουργούς, όπως δήλωσε ο ίδιος, θα μπορούσε να υιοθετηθεί, αν δεν 
υφίστατο η Αρχή Αδειών.  Με την προτεινόμενη ρύθμιση καθίδρυσης πειθαρχικού 
συμβουλίου θα επιβαρυνθεί αχρείαστα ο κρατικός προϋπολογισμός και ενδεχομένως 
να καθυστερεί και η διαδικασία έγκαιρης διεκπεραίωσης των υποθέσεων λόγω της 
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εμπλοκής σ’ αυτό διάφορων υπηρεσιών. 

 Για το θέμα του προτεινόμενου χρονικού διαστήματος στέρησης της 
επαγγελματικής άδειας οδηγού από το δικαστήριο ο ίδιος δήλωσε ότι αυτό πρέπει να 
συνάδει με την ποινή που προβλέπεται στον ποινικό κώδικα για το αδίκημα για το 
οποίο καταδικάζεται ο οδηγός. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις 
πιο κάτω αποφάσεις: 

1. Να υιοθετήσει την εισήγηση του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, έτσι 
ώστε η πειθαρχική δικαιοδοσία στους επαγγελματίες οδηγούς να ασκείται από 
την Αρχή Αδειών. 

2. Να τροποποιήσει την προτεινόμενη διάταξη για το ιατρικό πιστοποιητικό, έτσι 
ώστε αυτό να εκδίδεται από οποιοδήποτε εγγεγραμμένο ιατρό. 

3. Να διατηρήσει τις πρόνοιες της πρότασης νόμου για το χρονικό διάστημα 
στέρησης της άδειας από το δικαστήριο όπως αυτές αρχικά προτάθηκαν με 
αυτή. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο της πρότασης νόμου σύμφωνα με τις πιο πάνω 
αποφάσεις της, ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση της πρότασης νόμου σε 
νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι το θέμα που ανεβλήθη για το θέμα του Πειθαρχικού 
Συμβουλίου, να παραμείνει στην Αρχή Αδειών... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 ...και για το θέμα που έθεσε ο συνάδελφος ο Μαρίνος ο Σιζόπουλος, να 
πηγαίνουν και στους ιδιώτες γιατρούς, θέματα τα οποία απεδέχθη η επιτροπή και 
έχουν τροποποιηθεί.  Όμως να πω δύο λόγια για την ουσία του νομοθετήματος, που 
είναι από όλη την επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων:  ∆ιορθώνεται μία αδικία που 
υπήρχε στον τρόπο ανανέωσης των επαγγελματικών αδειών των ταξί.  Εάν κάποιος 
οδηγός ταξί καταδικαζόταν για τρεις μήνες, για €300 πρόστιμο, έχανε την άδειά του 
για τα επόμενα πέντε χρόνια.  Ήταν ένα πρόβλημα σοβαρό.  Ήταν αίτημα από τις 
επαγγελματικές οργανώσεις και διορθώνεται από την επιτροπή με ένα σωστό τρόπο 
και τα πράγματα μπαίνουν στη σωστή ευθεία και μόνο το δικαστήριο θα έχει δικαίωμα 
να στερήσει την άδεια οδηγήσεως από κάποιον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα. 

 Ωραία. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Αρμόδια αρχή.  Άρθρο 3. 

 Πειθαρχικός έλεγχος.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση οδήγησης μηχανοκίνητων οχημάτων χωρίς άδεια.  Άρθρο 5. 

 Χορήγηση ή ανανέωση άδειας.  Άρθρο 6. 

 Πλαστογραφία, παραποίηση ή αλλοίωση εγγράφου.  Άρθρο 7. 

 Ανάκληση, αναστολή άδειας.  Άρθρο 8. 

 Επίδειξη της άδειας και ανάρτηση της ταυτότητας.  Άρθρο 9. 

 Αδικήματα και στέρηση δικαιώματος κατοχής άδειας.  Άρθρο 10. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 11. 

 Πειθαρχική ευθύνη αδειούχων οδηγών.  Άρθρο 12. 

 ∆ιορισμός και εξουσίες Ελεγκτών.  Άρθρο 13. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 14. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 15. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 15 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Και τα θέματα υπ’ αριθμόν 11 και 12 είναι εξ αναβολής.  Έχουν κοινή έκθεση 
και τιτλοφορούνται «Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) Νόμος του 2010 και 
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«Ο περί Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τα νομοσχέδια «Ο περί 
Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) Νόμος του 2010» και «Ο περί Συμβάσεων 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Άριστος Αριστοτέλους  

 Τάσος Μητσόπουλος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά Γιαννάκης Ομήρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τα πιο πάνω νομοσχέδια σε 
μεγάλο αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο χρονικό διάστημα μεταξύ 
6 Μαΐου 2010 και 5 Απριλίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Εσωτερικών, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εσωτερικών, ο διευθυντής και εκπρόσωποι του Τμήματος Κτηματολογίου 
και Χωρομετρίας και του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου, 
εκπρόσωποι του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Παγκύπριου 
∆ικηγορικού Συλλόγου, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, της Συνεργατικής 
Κεντρικής Τράπεζας Λτδ, της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου, της Παγκύπριας Συνεργατικής 
Συνομοσπονδίας Λτδ, του Επιστημονικού και Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(ΕΤΕΚ), του Κυπριακού Συνδέσμου Ιδιοκτητών Ακινήτων (ΚΣΙΑ), του Παγκύπριου 
Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών και του Συνδέσμου 
Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου. 

 Σκοπός του πρώτου νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση του 
υφιστάμενου περί Πώλησης Γης (Ειδική Εκτέλεση) Νόμου και η αντικατάστασή του με 
τη θέσπιση νέας νομοθεσίας, που θα διέπει την πώληση ακινήτων, ώστε σ’ αυτή να 
περιληφθούν εκσυγχρονιστικές νομοθετικές ρυθμίσεις, ανάλογες με αυτές που 
περιλαμβάνονται σε άλλες νομοθεσίες που ψηφίστηκαν μόλις πρόσφατα από την 
ολομέλεια του σώματος και αφορούν τη διάθεση ακίνητης ιδιοκτησίας.  Ειδικότερα, 
προτείνεται δέσμη νομοθετικών ρυθμίσεων που στοχεύει στη μεταρρύθμιση του 
νομικού πλαισίου που διέπει την αδειοδότηση οικοδομών και την έκδοση 
εκσυγχρονισμένων τίτλων ιδιοκτησίας, καθώς και στη νομική κατοχύρωση των 
δικαιωμάτων των αγοραστών διαμερισμάτων ή άλλων τμημάτων ακίνητης ιδιοκτησίας. 

 Σκοπός του δεύτερου νόμου που προτείνεται, όπως αρχικά κατατέθηκε, είναι η 
τροποποίηση του περί Συμβάσεων Νόμου, ώστε σ’ αυτόν να περιληφθούν πρόνοιες, 
σύμφωνα με τις οποίες όλες οι συμβάσεις πώλησης ή δωρεάς ακίνητης ιδιοκτησίας 
πρέπει να είναι έγγραφες και να κατατίθενται στο αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό 
γραφείο, ώστε να θεωρούνται έγκυρες. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο 
Εσωτερικών, αφού διερεύνησε και μελέτησε διεξοδικά το όλο θέμα, διαπίστωσε ότι με 
το υφιστάμενο νομοθετικό πλαίσιο διαμορφώθηκε διαχρονικά μια δυσχερής 
κατάσταση, που περιλαμβάνει σύνθετες και περίπλοκες διαδικασίες σε σχέση με 
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αναπτύξεις που αφορούν αυτοτελείς μονάδες ή με τμήματα ενιαίων αναπτύξεων που 
αφορούν οικοδομικά συγκροτήματα.  Από την πιο πάνω μελέτη διαφάνηκε επίσης ότι 
στην επιδείνωση της κατάστασης συνέβαλαν το γεγονός ότι για πολλά χρόνια 
χρησιμοποιούνται οικοδομές, χωρίς να έχει εξασφαλιστεί πιστοποιητικό έγκρισης ή 
τίτλος ιδιοκτησίας, η αδυναμία του ισχύοντος συστήματος ελέγχου της ανάπτυξης να 
αποτρέψει τη δημιουργία οικοδομικών παρατυπιών, καθώς και οι περίπλοκες και 
χρονοβόρες διαδικασίες διαχείρισης τέτοιων παρατυπιών. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργείο Εσωτερικών, συνεκτιμώντας όλα τα 
σημερινά δεδομένα, κατέληξε πως, για να αντιμετωπιστούν τα πιο πάνω προβλήματα, 
απαιτούνται σύγχρονες και ολοκληρωμένες τροποποιήσεις του ισχύοντος νομοθετικού 
πλαισίου αντί των αποσπασματικών ρυθμίσεων που υιοθετήθηκαν στο παρελθόν.  Ως 
εκ τούτου, το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με το Τμήμα Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας και το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως επεξεργάστηκαν μια 
ολοκληρωμένη δέσμη τροποποιητικών νομοσχεδίων, που αφορούν τις πιο κάτω 
βασικές νομοθεσίες: 

1. Τον περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμο. 

2. τον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο. 

3. τον περί Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμο. 

4. τον περί Πώλησης Γης (Ειδική Εκτέλεση) Νόμο και  

5. τον περί Συμβάσεων Νόμο. 

 Σύμφωνα με τις εκτιμήσεις του Υπουργείου Εσωτερικών, όλες οι πιο πάνω 
προτεινόμενες ρυθμίσεις θα διαφοροποιήσουν ριζικά την κατάσταση που επικρατεί και 
συγκεκριμένα θα παρασχεθεί η δυνατότητα στις αρμόδιες αρχές να εφαρμόσουν 
πρόνοιες που στοχεύουν στη νομιμοποίηση πολλών χιλιάδων οικοδομών και στη 
νομική κατοχύρωση των δικαιωμάτων των αγοραστών διαμερισμάτων ή άλλων 
τμημάτων ακίνητης ιδιοκτησίας.  Ειδικότερα, οι προτεινόμενες τροποποιήσεις 
εκσυγχρονίζουν το σύστημα ελέγχου της οικοδομικής ανάπτυξης και τις υποχρεώσεις 
των μερών που συμβάλλονται μεταξύ τους για αγοραπωλησίες οικοδομών ή 
τμημάτων οικοδομικών συγκροτημάτων τόσο έναντι αλλήλων όσο και έναντι του 
κράτους. 

 Σημειώνεται ότι τα νομοσχέδια που τροποποιούν τον περί Πολεοδομίας και 
Χωροταξίας Νόμο, τον περί Ρυθμίσεως Οδών και Οικοδομών Νόμο και τον περί 
Ακίνητης Ιδιοκτησίας (∆ιακατοχή, Εγγραφή και Εκτίμηση) Νόμο κατατέθηκαν στη 
Βουλή και παραπέμφθηκαν για μελέτη στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, 
η οποία, αφού ολοκλήρωσε τη μελέτη τους, τα προώθησε στην ολομέλεια του 
σώματος και έχουν ψηφιστεί σε νόμους στις 24 Μαρτίου 2011. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών, στα δύο υπό 
συζήτηση νομοσχέδια, όπως αυτά αρχικά κατατέθηκαν, περιλαμβάνονται, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Καθιερώνεται το γραπτό κείμενο σύμβασης πώλησης ακίνητης ιδιοκτησίας και 
η υποχρεωτική κατάθεσή του στο αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο 
εντός τακτής προθεσμίας. 

2. Η κατάθεση της σύμβασης πώλησης στο αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό 
γραφείο δημιουργεί προς όφελος του αγοραστή εμπράγματο βάρος επί της 
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ακίνητης ιδιοκτησίας, η οποία αποτελεί το αντικείμενο της πώλησης. 

3. Η κατάθεση της σύμβασης πώλησης γίνεται αποδεκτή, νοουμένου ότι η ακίνητη 
ιδιοκτησία, που αποτελεί αντικείμενο της σύμβασης, είναι ελεύθερη από 
εμπράγματα βάρη. 

4. ∆ιασφαλίζεται το δικαίωμα κάθε αγοραστή για ειδική εκτέλεση σύμβασης 
πώλησης και η απρόσκοπτη εκτέλεση οποιουδήποτε διατάγματος δικαστηρίου 
για ειδική εκτέλεση με απώτερο σκοπό τη μεταβίβαση της ακίνητης ιδιοκτησίας 
στο όνομα του αγοραστή και, σε περίπτωση που πρόκειται για τμήμα ακίνητης 
ιδιοκτησίας, την έκδοση χωριστής εγγραφής και ακολούθως τη μεταβίβαση. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, ο οποίος παρευρέθηκε στην πρώτη συνεδρία της 
επιτροπής, αναλύοντας την πολιτική πτυχή του θέματος, δήλωσε ότι για όλη τη δέσμη 
των προτεινόμενων νομοσχεδίων προηγήθηκε μακροχρόνιος διάλογος μεταξύ των 
εμπλεκομένων και καταβλήθηκε προσπάθεια επίλυσης προβλημάτων που 
ταλαιπωρούν χιλιάδες αγοραστές, Κυπρίους και ξένους.  Σύμφωνα με τον ίδιο, οι 
προτεινόμενες νομοθεσίες αποσκοπούν στη ρύθμιση των ζητημάτων που αφορούν τη 
διάθεση ακίνητης ιδιοκτησίας, ώστε να διαμορφωθούν οι ασφαλιστικές δικλίδες 
προστασίας κυρίως των αγοραστών, οι οποίοι για χρόνια παραμένουν εκτεθειμένοι, 
αφού στην πλειοψηφία τους δεν παίρνουν τίτλο ιδιοκτησίας.  Επιπλέον, όπως ανέφερε 
ο ίδιος, καταβλήθηκε συλλογική προσπάθεια για την τροποποίηση όλων των υπό 
αναφορά νομοθεσιών, αφού προηγήθηκε διάλογος με όλα τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα και τους εμπλεκόμενους φορείς, που είχαν την ευκαιρία να καταθέσουν τις 
απόψεις τους. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τον Υπουργό Εσωτερικών, οι τροποποιήσεις που 
προτείνονται και με τα δύο υπό συζήτηση νομοσχέδια απασχόλησαν και παλαιότερα 
την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών και αποσκοπούν στη ρύθμιση των 
προϋποθέσεων που πρέπει να πληρούνται, ώστε να είναι έγκυρη μια σύμβαση και να 
είναι δεκτική ειδικής εκτέλεσής της με διάταγμα του δικαστηρίου.  Όπως ανέφερε 
συνοπτικά ο ίδιος, εισάγεται πρόνοια που αφορά την υποχρέωση του αγοραστή να 
καταθέσει τη σύμβαση στο Κτηματολόγιο εντός τεσσάρων μηνών από την υπογραφή 
της και καθορίζονται οι προϋποθέσεις, ώστε να είναι δυνατή η κατάθεσή της στο 
Κτηματολόγιο.  Επιπλέον, εισάγεται πρόνοια, σύμφωνα με την οποία η κατάθεση της 
σύμβασης γίνεται αποδεκτή, μόνο αν κατατεθεί και η γραπτή συγκατάθεση του 
προσώπου προς όφελος του οποίου προϋπάρχει εμπράγματο βάρος, ώστε το νέο 
εμπράγματο βάρος, που δημιουργείται με την κατάθεση της σύμβασης, να προηγείται 
του υφιστάμενου εμπράγματου βάρους.  Περαιτέρω, όλες οι συμβάσεις ακίνητης 
ιδιοκτησίας πρέπει να είναι έγγραφες και να κατατίθενται στο επαρχιακό 
κτηματολογικό γραφείο, για να θεωρούνται έγκυρες. 

 Στο πρωταρχικό στάδιο της μελέτης και των δύο νομοσχεδίων από την 
επιτροπή υποβλήθηκε μεγάλος αριθμός υπομνημάτων από τους εκπροσώπους των 
εμπλεκόμενων φορέων, στα οποία περιλαμβάνονται θέσεις, παρατηρήσεις και 
απόψεις επί ορισμένων προνοιών των νομοσχεδίων, τις οποίες είχαν την ευκαιρία να 
επεξηγήσουν και προφορικά ενώπιον της επιτροπής και οι οποίες παρατίθενται 
συνοπτικά πιο κάτω: 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, σε σχέση με το πρώτο 
νομοσχέδιο, κατέθεσε, μεταξύ άλλων, τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Πρέπει να εισαχθούν πρόνοιες που να διευκολύνουν την ειδική εκτέλεση 
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σύμβασης, ώστε να αποφευχθεί το ενδεχόμενο διάπραξης απάτης. 

2. Το εμπράγματο βάρος που βαρύνει την ακίνητη ιδιοκτησία, η οποία αποτελεί το 
αντικείμενο πώλησης, πρέπει να κατατάσσεται και να παίρνει σειρά με βάση 
την ημερομηνία κατάθεσης της σύμβασης στο Κτηματολόγιο, ώστε να 
προστατευθούν οι καλόπιστοι τρίτοι, που αποκτούν δικαιώματα, χωρίς να 
γνωρίζουν για την πώληση ακίνητης ιδιοκτησίας. 

3. Πρέπει να δοθεί η ευχέρεια στο δικαστήριο να αποφασίζει για την ειδική 
εκτέλεση χωρίς προϋποθέσεις. 

4. Πρέπει να εισαχθεί πρόνοια για τις προγενέστερες υποθήκες, που βαρύνουν το 
ακίνητο που πωλείται, καθώς και για τις υποθήκες που συνομολογούνται μετά 
την κατάθεση του πωλητηρίου εγγράφου στο Κτηματολόγιο. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος εκπρόσωπος, αφού δήλωσε ότι ο Παγκύπριος ∆ικηγορικός 
Σύλλογος έχει μελετήσει διεξοδικά τα προτεινόμενα νομοσχέδια σε συνάρτηση με τη 
σχετική νομολογία των δικαστηρίων, καθώς και με τα προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν καθημερινά οι πωλητές και οι αγοραστές, κατέθεσε στην επιτροπή 
απόψεις σε σχέση με το πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, καθώς και συγκεκριμένες 
εισηγήσεις υπό μορφή διαμορφωμένου κειμένου, που περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων 
τα ακόλουθα: 

1. Τροποποίηση του ορισμού του όρου “εκχώρηση”, ώστε να μη διαλαμβάνει 
υπογραφή της συμφωνίας και από τον αρχικό πωλητή. 

2. Τροποποίηση του ορισμού του όρου “ειδική εκτέλεση”, ώστε να διαλαμβάνει ότι 
το διάταγμα του δικαστηρίου μπορεί να διατάσσει και την εκτέλεση των 
υποχρεώσεων του πωλητή ή άλλων προνοιών της σύμβασης πέραν της 
διαταγής για μεταβίβαση ακίνητης ιδιοκτησίας που αποτελεί το αντικείμενο 
σύμβασης. 

3. Στις αναγκαίες διατυπώσεις για την εκτέλεση της σύμβασης να διαλαμβάνεται 
ότι: 

α. η σύμβαση έχει κατατεθεί στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο της 
επαρχίας που βρίσκεται το ακίνητο και τυχόν προηγούμενο εμπράγματο 
βάρος δεν πρέπει να εμποδίζει την κατάθεσή της. 

β. η σύμβαση μπορεί να κατατεθεί στο αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό 
γραφείο οποτεδήποτε πριν την καταχώριση αγωγής για εξαναγκασμό 
της ειδικής εκτέλεσης λαμβάνοντας σειρά προτεραιότητας βάσει της 
ημερομηνίας εγγραφής της. 

γ. ο αγοραστής έχει καταβάλει το αντάλλαγμα ή είναι έτοιμος να το 
καταβάλει. 

δ. υπάρχει παράβαση της σύμβασης από τον πωλητή. 

ε. η αγωγή εγείρεται εντός της περιόδου παραγραφής. 

στ. υπάρχει δυνατότητα ειδικής εκτέλεσης προφορικής σύμβασης ή 
σύμβασης που δεν κατατέθηκε, όταν έχει εφαρμοστεί μερικώς ή όταν 
κριθεί δίκαιο από το δικαστήριο και εφόσον δεν επηρεάζονται 
δικαιώματα τρίτων. 
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ζ. σε κάθε διάταγμα ειδικής εκτέλεσης μπορεί να προβλέπεται διαταγή για 
λήψη των αναγκαίων μέτρων εκ μέρους του πωλητή για έκδοση 
ξεχωριστού τίτλου ιδιοκτησίας. 

 Αναφορικά με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου για τις συνέπειες κατάθεσης της 
σύμβασης στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο, εκφράστηκαν επιφυλάξεις για τη 
σκοπιμότητα και ορθότητά τους. 

 Σε σχέση με το δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο, ο εκπρόσωπος του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου υποστήριξε τη θέση ότι δεν υφίσταται 
οποιοσδήποτε λόγος τροποποίησης του περί Συμβάσεων Νόμου, εφόσον μέχρι 
σήμερα δεν έχει εντοπιστεί οποιοδήποτε πρόβλημα ή κενό που πρέπει να 
αντιμετωπιστεί νομοθετικά. 

 Ο εκπρόσωπος της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου κατέθεσε τη γενική 
άποψη ότι πρέπει να θεσπιστεί ένα νομοθετικό πλαίσιο που να καθορίζει με σαφήνεια 
τα δικαιώματα όλων των εμπλεκομένων στην ανάπτυξη γης, ώστε να διευκολυνθεί η 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου στην άσκηση των εποπτικών της καθηκόντων επί των 
τραπεζών. 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου κατέθεσε μεταξύ άλλων 
θέσεις και εισηγήσεις σε σχέση με τα ακόλουθα ζητήματα, που σχετίζονται με το 
πρώτο νομοσχέδιο: 

1. Πρέπει να παρέχεται η δυνατότητα κατάθεσης της εκχώρησης του 
αγοραπωλητήριου εγγράφου στο Κτηματολόγιο και αυτό να θεωρείται 
εμπράγματο δικαίωμα.  Σύμφωνα με το σύνδεσμο, λόγω της μη έγκαιρης 
έκδοσης τίτλων ιδιοκτησίας οι τράπεζες δεν μπορούν να εγγράψουν υποθήκη.  
Γι’ αυτό, ως υποκατάστατο της υποθήκης και για σκοπούς εξασφάλισης της 
χρηματοδότησης της αγοράς ακινήτου ιδιοκτησίας, οι τράπεζες δέχονται 
εκχώρηση των δικαιωμάτων του πελάτη τους (αγοραστή στη σύμβαση) όπως 
απορρέουν από το αγοραπωλητήριο συμβόλαιο, όμως αυτού του είδους η 
εκχώρηση αποτελεί πολύ αδύναμη εξασφάλιση για τις τράπεζες.  Ως εκ τούτου, 
ο σύνδεσμος εισηγείται όπως τροποποιηθεί ο ορισμός του όρου “εκχώρηση”, 
ώστε να προστεθεί ότι μπορεί να σημαίνει και τη γραπτή συμφωνία μεταξύ του 
αγοραστή (εκχωρητή) σε σύμβαση και τρίτου προσώπου (εκδοχέα), ως 
εξασφάλιση για τη χρηματοδότηση αγοράς ακίνητης ιδιοκτησίας με την οποία 
μεταβιβάζονται από τον εκχωρητή στον εκδοχέα τα δικαιώματα του αγοραστή. 

2. Στην περίπτωση που η εγγραφή της ακίνητης ιδιοκτησίας στο όνομα του 
πωλητή βαρύνεται με εμπράγματο βάρος, να προσάγεται η γραπτή 
συγκατάθεση του προσώπου προς όφελος του οποίου επενεργεί το εν λόγω 
εμπράγματο βάρος ότι, αν το πρόσωπο αυτό εισπράξει από τον αγοραστή για 
λογαριασμό του πωλητή, έναντι των υποχρεώσεων οι οποίες εξασφαλίζονται 
με το εμπράγματο βάρος, συνολικό ποσό ίσο με το ποσό που θα καθορίζεται 
στην εν λόγω συγκατάθεση, το μεταγενέστερο εμπράγματο βάρος, που 
δημιουργείται με την κατάθεση της σύμβασης, θα προηγείται του υφιστάμενου 
εμπράγματου βάρους.  Με τον τρόπο αυτό θα κατοχυρώνονται οι τράπεζες και 
ο πελάτης (αγοραστής), αφού θα του δίδουν τη σχετική συγκατάθεση εκ των 
προτέρων. 

3. Να παρέχεται η δυνατότητα στον εκδοχέα (τράπεζα) να απευθύνεται στο 
δικαστήριο και να ζητά ειδική εκτέλεση, ώστε σε περίπτωση παράβασης της 
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σύμβασης από τον πελάτη η τράπεζα να μπορεί να εγγράψει το ακίνητο στο 
όνομά της, για να το εκποιήσει. 

4. Να μην υιοθετηθούν διατάξεις που επιτρέπουν άρση ή παράταση της 
προθεσμίας που θέτει ο νόμος για την κατάθεση του αγοραπωλητήριου 
εγγράφου. 

5. Να προστεθεί σχετική πρόνοια, ώστε να μπορούν να εγγράφονται οι 
υφιστάμενες εκχωρήσεις προς όφελος των τραπεζών, αφού με το υφιστάμενο 
νομοθετικό πλαίσιο δεν υπάρχει πρόνοια για την εγγραφή τους. 

 Όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο, ο Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου θεωρεί 
ότι οι προτεινόμενες τροποποιήσεις θα προκαλέσουν τεράστια πρακτικά προβλήματα, 
κόστος και καθυστερήσεις στις τράπεζες, οι οποίες πρέπει να ελέγχουν ότι έχουν 
τηρηθεί όλες οι νόμιμες προϋποθέσεις, ώστε να είναι βέβαιες ότι η σύμβαση που θα 
κατατεθεί θα είναι έγκυρη και δεκτική ειδικής εκτέλεσης.   

 Οι εκπρόσωποι των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, σε σχέση με το 
πρώτο νομοσχέδιο, κατέθεσαν τα ακόλουθα: 

1. Πρέπει να τροποποιηθεί ο ορισμός του όρου “εκχώρηση”, ώστε να 
περιλαμβάνει την εκχώρηση των δικαιωμάτων του πελάτη του πιστωτικού 
ιδρύματος (αγοραστή στη σύμβαση), όπως αυτά απορρέουν από το 
αγοραπωλητήριο συμβόλαιο. 

2. Σε περίπτωση παράβασης της σύμβασης από τον πελάτη το πιστωτικό ίδρυμα 
να μπορεί να εγγράψει το ακίνητο στο όνομά του, για να το εκποιήσει. 

3. ∆εν πρέπει να επιτραπεί οποιαδήποτε άρση ή παράταση της προθεσμίας που 
θέτει ο νόμος για την κατάθεση του αγοραπωλητήριου εγγράφου. 

4. Πρέπει να παρέχεται η δυνατότητα εγγραφής των υφιστάμενων εκχωρήσεων 
προς όφελος των πιστωτικών ιδρυμάτων. 

 Σε σχέση με το δεύτερο νομοσχέδιο, οι ίδιοι θεωρούν ότι οι προτεινόμενες 
τροποποιήσεις θα δημιουργήσουν πρακτικά προβλήματα στα συνεργατικά πιστωτικά 
ιδρύματα. 

 Οι εκπρόσωποι του ΕΤΕΚ, σε σχέση με το πρώτο νομοσχέδιο και ειδικότερα σε 
σχέση με τις πρόνοιες στις οποίες διαλαμβάνονται οι προϋποθέσεις εγκυρότητας της 
σύμβασης, δήλωσαν ότι για τις συνήθεις αναπτύξεις πρέπει να έχει εκδοθεί και να 
συνοδεύει τη σύμβαση πολεοδομική άδεια, ενώ για τις μεγάλες αναπτύξεις 
προκαταρκτική πολεοδομική άδεια.  Παράλληλα, εισηγούνται τη συμπερίληψη 
πρόνοιας, σύμφωνα με την οποία η σύμβαση να συνοδεύεται από επιστολή που θα 
ενημερώνει τον αγοραστή ότι ακόμη δεν έχει εκδοθεί άδεια οικοδομής. 

 Σε σχέση με τις πρόνοιες του δεύτερου νομοσχεδίου, οι ίδιοι εξέφρασαν 
επιφυλάξεις για τον τρόπο εφαρμογής τους, που ενδεχομένως να δημιουργήσει 
προβλήματα στον αγοραστή. 

 Ο εκπρόσωπος του ΚΣΙΑ κατέθεσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Να μη συμπεριληφθούν πρόνοιες που θα καθορίζουν προθεσμίες για την 
κατάθεση της σύμβασης και για την καταχώρηση αγωγής για σκοπούς ειδικής 
εκτέλεσης, για να εξυπηρετούνται καλύτερα τα δικαιώματα του αγοραστή. 
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2. Πρέπει να αναφέρεται στη σύμβαση ότι ο αγοραστής έχει δικαίωμα για 
απευθείας πληρωμή του τιμήματος της πώλησης προς το πρόσωπο προς 
όφελος του οποίου επενεργεί το εμπράγματο βάρος, δηλαδή προς την τράπεζα. 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης 
και Οικοδομών σε σχέση με το πρώτο νομοσχέδιο κατέθεσαν μεταξύ άλλων τις πιο 
κάτω θέσεις: 

1. ∆εν πρέπει να εξαρτάται η εγκυρότητα του αγοραπωλητήριου εγγράφου από 
την κατάθεσή του ή μη στο Κτηματολόγιο για σκοπούς ειδικής εκτέλεσης ούτε 
πρέπει η κατάθεση να αποτελεί προϋπόθεση για ειδική εκτέλεση από τον 
ενυπόθηκο δανειστή σε περίπτωση που θα προβλεφθεί τέτοιο δικαίωμα. 

2. ∆εν πρέπει να καθοριστεί οποιαδήποτε άρση ή παράβαση της προθεσμίας 
κατάθεσης πωλητήριου εγγράφου, διότι θα δημιουργηθεί χάος και ανασφάλεια, 
αφού θα αναβιώνουν αναδρομικά δικαιώματα που δεν υπάρχουν, με 
αποτέλεσμα να μην είναι κανένας πλέον βέβαιος γι’ αυτό που αγοράζει. 

 Όσον αφορά το δεύτερο νομοσχέδιο, οι ίδιοι εκπρόσωποι δήλωσαν ότι 
διαφωνούν με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις και δήλωσαν ότι η υιοθέτηση τέτοιων 
προνοιών θα δυσχεράνει τη σύναψη συμφωνιών και κατ’ επέκταση θα πλήξει 
περισσότερο τον τομέα της βιομηχανίας.  Ειδικότερα, θεωρούν πολύ δραστικό μέτρο 
τη μη εγκυρότητα των προφορικών συμφωνιών και διαφωνούν με την κατάργησή τους. 

 Επιπλέον, οι ίδιοι εκτιμούν ότι η πρόνοια του νομοσχεδίου που καθορίζει ως 
προϋπόθεση για την εγκυρότητα της σύμβασης την κατάθεσή της στο Κτηματολόγιο 
θα δυσχεράνει το έργο του Κτηματολογίου, το οποίο θα υποχρεούται να μελετά 
χιλιάδες συμβόλαια, καθώς και στοιχεία των εγγράφων που θα καταχωρούνται, για να 
αποφασίσει αν πρέπει να γίνουν αποδεκτά για κατάθεση. 

 Εν κατακλείδι, θεωρούν ότι η ισχύουσα νομοθεσία προστατεύει την ασφάλεια 
των συναλλαγών και δεν πρέπει να γίνει οποιαδήποτε επέμβαση στο υφιστάμενο 
καθεστώς που διέπει το δίκαιο των συμβάσεων, γι’ αυτό και εισηγούνται τα ακόλουθα: 

1. Η κατάθεση του πωλητήριου εγγράφου στο Κτηματολόγιο να γίνεται για 
σκοπούς έρευνας για το ακίνητο και προστασίας του αγοραστή, όμως δεν 
πρέπει να αποτελεί προϋπόθεση για την εγκυρότητα της σύμβασης. 

2. Η κατάθεση του πωλητήριου εγγράφου για σκοπούς ειδικής εκτέλεσης να 
γίνεται εντός προθεσμίας δύο ή τεσσάρων μηνών, χωρίς όμως η προθεσμία 
αυτή να εμποδίζει την κατάθεση για σκοπούς έρευνας για το ακίνητο.   

 Ο Σύνδεσμος Επιστημόνων Εκτιμητών και Συμβούλων Ακινήτων Κύπρου σε 
σχέση με τις πρόνοιες του πρώτου νομοσχεδίου κατέθεσε μεταξύ άλλων τις 
ακόλουθες απόψεις: 

1. Για να γίνεται δεκτή από το Κτηματολόγιο η κατάθεση του πωλητήριου 
εγγράφου για σκοπούς ειδικής εκτέλεσης, πρέπει να έχει εκδοθεί πολεοδομική 
άδεια, η οποία να προσκομίζεται με το πωλητήριο έγγραφο μαζί με τα 
κατάλληλα εγκριμένα έγγραφα, όπως τοπογραφικά σχέδια, αρχιτεκτονικά 
σχέδια κ.ά.  Ειδικότερα, διαφωνούν με την απαίτηση να προσκομίζεται άδεια 
οικοδομής, θεωρώντας ότι κάτι τέτοιο θα δημιουργήσει σοβαρά προβλήματα 
και στασιμότητα στην αγοραπωλησία ακινήτων. 

2. ∆ιαφωνούν με την πρόνοια του νομοσχεδίου με την οποία παρέχεται υπό 
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προϋποθέσεις δικαίωμα όπως το εμπράγματο βάρος που δημιουργείται με την 
κατάθεση της σύμβασης προηγείται υφιστάμενου εμπράγματου βάρους.  Τέτοια 
πρόνοια θεωρούν ότι θα δημιουργήσει εμπόδια στη δανειοδότηση των 
επιχειρηματιών ανάπτυξης γης, αλλά και όλων των αγοραστών. 

3. Πρέπει να καταστεί υποχρεωτικό για τον πολίτη να καταθέτει τη σύμβαση στο 
αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο εντός εύλογου χρονικού 
διαστήματος, το οποίο, κατά την άποψή τους, δεν πρέπει να υπερβαίνει τους 
έξι μήνες από την ημερομηνία σύναψης της σύμβασης. 

 Σε σχέση με το δεύτερο νομοσχέδιο, διαφωνούν με τις πρόνοιες που ρυθμίζουν 
τον τρόπο με τον οποίο τα συμβαλλόμενα μέρη και οι μάρτυρες καλούνται για 
πιστοποίηση των υπογραφών τους, θεωρώντας ότι κάτι τέτοιο θα δημιουργήσει 
πρακτικά προβλήματα. 

 Τα ζητήματα που απασχόλησαν την επιτροπή στο πρωταρχικό στάδιο της 
μελέτης των δύο νομοσχεδίων συνοψίζονται στα ακόλουθα: 

1. α. Η προθεσμία εντός της οποίας πρέπει να κατατίθεται η σύμβαση 
πώλησης στο αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο, που στο 
νομοσχέδιο καθορίζεται στους τέσσερις μήνες από τη σύναψη της 
σύμβασης, ως προϋπόθεση για έγερση αγωγής για ειδική εκτέλεση της 
σύμβασης και για έκδοση σχετικού διατάγματος. 

 β. Η προθεσμία εντός της οποίας πρέπει να εγερθεί αγωγή ως 
προϋπόθεση για ειδική εκτέλεση της σύμβασης, η οποία καθορίζεται στο 
νομοσχέδιο στους έξι μήνες από τη σύναψη της σύμβασης, και κατά 
πόσο θα ήταν ορθότερο να εφαρμοστούν οι πρόνοιες του περί 
Παραγραφής Νόμου. 

 γ. Το ενδεχόμενο να δοθεί δυνατότητα κατάθεσης εντός καθορισμένης 
προθεσμίας συμβολαίων που έγιναν πριν από την ψήφιση της 
προτεινόμενης νομοθεσίας. 

 Ο Υπουργός Εσωτερικών, υποστηρίζοντας τη σημασία του καθορισμού 
προθεσμιών, εξήγησε ότι με αυτό τον τρόπο κατοχυρώνεται περισσότερο ο 
αγοραστής και ενισχύονται τα δικαιώματά του.   

 Ο διευθυντής του Κτηματολογίου για το ίδιο θέμα διευκρίνισε ότι όσο μικρότερη 
είναι η προθεσμία κατάθεσης της σύμβασης πώλησης τόσο ελαχιστοποιούνται 
οι πιθανότητες να ζημιωθεί ο αγοραστής από το ενδεχόμενο να ξαναπωληθεί 
το ίδιο ακίνητο από τον πωλητή στην περίπτωση που δεν είναι κατατεθειμένη η 
σύμβαση στο Κτηματολόγιο.  Περαιτέρω, ο ίδιος δήλωσε ότι επιβάλλεται να 
καθοριστεί προθεσμία για την έγερση αγωγής για σκοπούς ειδικής εκτέλεσης, 
διαφορετικά οι δικαιοπραξίες θα παραμένουν σε εκκρεμότητα στο 
Κτηματολόγιο. 

2. Η δυνατότητα ειδικής εκτέλεσης στην περίπτωση που δεν έγινε κατάθεση της 
γραπτής σύμβασης πώλησης στο Κτηματολόγιο, καθώς και στην περίπτωση 
προφορικής συμφωνίας πώλησης. 

3. Η κατάθεση της σύμβασης πώλησης στο Κτηματολόγιο να αποτελεί 
προϋπόθεση της ειδικής εκτέλεσης χωρίς να επηρεάζεται η εγκυρότητα της 
σύμβασης στην περίπτωση μη κατάθεσής της. 
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4. Οι αναγκαίες διατυπώσεις για την κατάθεση της σύμβασης στο Κτηματολόγιο 
να περιοριστούν στο αντικείμενο πώλησης, στο αντίτιμο αγοράς και στην 
περιγραφή της ιδιοκτησίας. 

5. Κατά πόσο θα αποτελεί προϋπόθεση για την κατάθεση της σύμβασης η έκδοση 
ή μη πολεοδομικής άδειας του ακινήτου, ακόμη και η έκδοση άδειας οικοδομής. 

6. Όταν η ακίνητη ιδιοκτησία που αποτελεί το αντικείμενο της σύμβασης 
βαρύνεται με υποθήκη, ο αγοραστής να έχει τη δυνατότητα να εξασφαλίζει και 
να παρουσιάζει σχετική συγκατάθεση του ενυπόθηκου δανειστή, συνήθως της 
τράπεζας, ώστε το εμπράγματο βάρος που δημιουργείται με την κατάθεση της 
σύμβασης πώλησης στο Κτηματολόγιο να προηγείται της υποθήκης.  Ως εκ 
τούτου, τα μέλη της επιτροπής απασχόλησε το ενδεχόμενο συμπερίληψης 
σχετικής πρόνοιας στις προϋποθέσεις κατάθεσης της σύμβασης, σύμφωνα με 
την οποία ο ενυπόθηκος δανειστής να μην μπορεί χωρίς σοβαρό λόγο να 
αρνηθεί να δώσει εκ των προτέρων τη συγκατάθεσή του, εάν, έπειτα από 
συνεννόηση μαζί του, στη σύμβαση πώλησης περιέχεται όρος για 
αποπληρωμή από τον αγοραστή μέρους της αξίας του ακινήτου απευθείας 
στον ενυπόθηκο δανειστή αντί στον πωλητή, νοουμένου ότι το ποσό αυτό 
αντιστοιχεί στο ανάλογο ποσό της υποθήκης για το συγκεκριμένο μέρος του 
ακινήτου.  ∆ηλαδή, όταν ο αγοραστής προσφέρεται να πληρώσει το ανάλογο 
τίμημα στην τράπεζα, το αγοραπωλητήριο έγγραφο θα προηγείται της 
υποθήκης που βαρύνει το ακίνητο. 

7. Όταν υπάρχουν συνιδιοκτήτες σε ένα ακίνητο, κατά πόσο πρέπει να γίνεται 
συμφωνία διαίρεσης και διανομής μεταξύ τους, η οποία να κατατίθεται στο 
Κτηματολόγιο. 

8. Η θέση του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου σύμφωνα με την οποία θα 
παρέχεται η δυνατότητα εγγραφής της εκχώρησης του αγοραπωλητήριου 
εγγράφου στο Κτηματολόγιο και θα θεωρείται εμπράγματο δικαίωμα.  
Ειδικότερα, ο σύνδεσμος εισηγήθηκε την προσθήκη πρόνοιας που θα καλύπτει 
την εκχώρηση που γίνεται σήμερα από τις τράπεζες υπό μορφή εξασφάλισης.  
Όπως επεξήγησε στην επιτροπή η εκπρόσωπος του συνδέσμου, λόγω του ότι 
καθυστερεί η έκδοση τίτλων ιδιοκτησίας, οι τράπεζες, προκειμένου να 
δανειοδοτήσουν αγορά ακίνητης ιδιοκτησίας, δέχονται ως εξασφάλιση το 
αγοραπωλητήριο συμβόλαιο του αγοραστή με τον πωλητή και ζητούν από τον 
αγοραστή (πελάτη τους), ο οποίος θα δανειστεί από την τράπεζα, να 
εκχωρήσει στην τράπεζα τα δικαιώματά του που απορρέουν από το 
αγοραπωλητήριο συμβόλαιο.  Αν ο πελάτης πληρώνει το δάνειό του στην 
τράπεζα, όταν εκδοθεί τίτλος ιδιοκτησίας, ακυρώνεται η εκχώρηση αυτή και 
εγγράφεται υποθήκη προς όφελος της τράπεζας.  Αν όμως ο πελάτης δεν 
πληρώνει, η τράπεζα, αφού της έχουν εκχωρηθεί τα δικαιώματα του αγοραστή, 
θα μπορεί με βάση την πιο πάνω εισήγηση να ζητήσει από το δικαστήριο ειδική 
εκτέλεση, δηλαδή θα μπορεί να ζητήσει να εγγραφεί στο Κτηματολόγιο το 
συγκεκριμένο ακίνητο στο όνομά της και τότε θα μπορεί να το πωλήσει για 
ανάκτηση του χρέους.  ∆ηλαδή ο πελάτης, αφού δε θα έχει τίτλο ιδιοκτησίας, 
για να υποθηκεύσει το ακίνητο προς όφελος της τράπεζας, θα παραχωρεί αντί 
της υποθήκης αυτή την εκχώρηση εξασφάλισης προς όφελος της τράπεζας.  
Συνεπώς, η προσθήκη της πρόνοιας για εκχώρηση εξασφάλισης προς 
πιστωτικό φορέα γίνεται για σκοπούς εξασφάλισης των τραπεζών ότι θα μπορεί 
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να πωληθεί το ακίνητο για ανάκτηση του χρέους. 

 Στα πλαίσια της σε βάθος συζήτησης των πιο πάνω ζητημάτων την επιτροπή 
απασχόλησαν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο το εμπράγματο βάρος που δημιουργείται με την κατάθεση του 
αγοραπωλητήριου συμβολαίου θα προηγείται της προϋπάρχουσας υποθήκης 
στην περίπτωση που θα υιοθετηθεί ρύθμιση σύμφωνα με την οποία ο 
ενυπόθηκος δανειστής (τράπεζα) θα είναι υποχρεωμένος να αποδεχτεί την 
απευθείας πληρωμή μέρους του ενυπόθηκου δανείου από τον αγοραστή. 

2. Η προσθήκη πρόνοιας σύμφωνα με την οποία θα καθορίζεται εκ των προτέρων 
από τον πωλητή (δηλαδή μετά την έκδοση της πολεοδομικής άδειας και πριν 
από την πώληση) ο συντελεστής συνιδιοκτησίας της κάθε μονάδας και θα 
εγκρίνεται από το Κτηματολόγιο.  Ο συντελεστής αυτός θα ρυθμίζει το μερίδιο 
του ενυπόθηκου χρέους που αναλογεί στη συγκεκριμένη μονάδα.  Με τον 
τρόπο αυτό τα δικαιώματα που δημιουργούνται στον αγοραστή με την 
κατάθεση του συμβολαίου και οι δεσμεύσεις που προκύπτουν συνεπεία αυτής 
της κατάθεσης θα αφορούν συγκεκριμένη μονάδα. 

Αναφορικά με την πιο πάνω ρύθμιση, οι επιχειρηματίες ανάπτυξης γης 
εξέφρασαν τις ανησυχίες τους για το ενδεχόμενο τέτοια ρύθμιση να αλλοιώσει 
τη διαδικασία που ακολουθείται σήμερα σε σχέση με την εφαρμογή των 
διατάξεων του περί Μεταβιβάσεως και Υποθηκεύσεως Ακινήτων Νόμου.  
Σύμφωνα με τους ίδιους, τα δικαιώματα του κάθε αγοραστή πρέπει να 
περιορίζονται στην απόκτηση της κυριότητας και στα δικαιώματα που 
προβλέπει η σχετική νομοθεσία περί κοινόκτητων οικοδομών. 

Οι αρμόδιες υπηρεσίες διαβεβαίωσαν ότι με την πιο πάνω ρύθμιση σε καμιά 
περίπτωση δε θα αλλοιωθεί η διαδικασία που εφαρμόζεται σήμερα σε σχέση με 
τα εμπράγματα βάρη. 

3. Συμβόλαια που δεν έχουν κατατεθεί στο Κτηματολόγιο και έχει παρέλθει η 
προθεσμία κατάθεσής τους, σύμφωνα με την ισχύουσα νομοθεσία, να μπορούν 
να κατατεθούν εντός έξι μηνών από την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου. 

4. Η εγγραφή ακινήτου στο όνομα του αγοραστή να μπορεί να διαταχθεί από το 
δικαστήριο και στις περιπτώσεις που το αγοραπωλητήριο συμβόλαιο δεν έχει 
κατατεθεί στο Κτηματολόγιο. 

5. Ο πωλητής να υποχρεούται να καταθέσει στο Κτηματολόγιο κάθε συμβόλαιο 
που έχει συνάψει έξι μήνες πριν από την υποθήκευση των ακινήτων και η 
παράλειψη εκπλήρωσης της υποχρέωσης αυτής να συνιστά ποινικό αδίκημα. 

6. Ο πωλητής να υποχρεούται να αποκαλύψει στον αγοραστή κάθε υποθήκη ή 
επιβάρυνση που επιβαρύνει το ακίνητο και η παράλειψη εκπλήρωσης της 
υποχρέωσης αυτής να συνιστά ποινικό αδίκημα. 

 Σε σχέση με τα πιο πάνω ζητήματα, που συζητήθηκαν σε βάθος ενώπιον της 
επιτροπής, καθώς και με τις ρυθμίσεις οι οποίες κατά το τελευταίο στάδιο της μελέτης 
των νομοσχεδίων διαφάνηκε ότι πρέπει να υιοθετηθούν ως το αποτέλεσμα της όλης 
συζήτησης, αλλά και της διαβούλευσης που προηγήθηκε, διατυπώθηκαν από 
εκπροσώπους ενδιαφερόμενων πλευρών μεταξύ άλλων οι πιο κάτω θέσεις και 
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εισηγήσεις: 

Σύνδεσμος Τραπεζών Κύπρου 

 Η εκπρόσωπος του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου κατά το τελευταίο στάδιο 
κατέθεσε στην επιτροπή τόσο προφορικά όσο και με γραπτά της υπομνήματα μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Αρχική θέση του συνδέσμου είναι ότι η εκχώρηση του αγοραπωλητήριου 
εγγράφου ως εξασφάλιση πρέπει να μπορεί να κατατεθεί στο Κτηματολόγιο και 
η κατάθεση αυτή να συνιστά εμπράγματο βάρος, ώστε να υπέχει θέση 
υποθήκης, και όχι να συνιστά απλή επιβάρυνση στο αγοραπωλητήριο έγγραφο.  
Περαιτέρω, πρέπει να μπορούν να εγγράφονται υφιστάμενες εκχωρήσεις προς 
όφελος των τραπεζών για τις οποίες υπάρχουν ήδη κατατεθειμένα 
αγοραπωλητήρια συμβόλαια, καθότι το υφιστάμενο νομικό πλαίσιο δεν 
προβλέπει για την εγγραφή τους.  Λόγω του ότι οι πιο πάνω θέσεις 
δημιούργησαν κάποιες επιφυλάξεις στους εκπροσώπους του Τμήματος 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, ο σύνδεσμος διαμόρφωσε τη θέση του, ώστε 
η εκχώρηση των δικαιωμάτων του αγοραπωλητήριου εγγράφου προς τον 
πιστωτή για σκοπούς εξασφάλισης να συνιστά εμπράγματο βάρος και να 
υπέχει θέση υποθήκης, αλλά σε περίπτωση έγερσης αγωγής για ειδική 
εκτέλεση το δικαστήριο να διατάσσει την εγγραφή της ακίνητης ιδιοκτησίας που 
αποτελεί το αντικείμενο της σύμβασης στο όνομα του αγοραστή-εκχωρητή και 
όχι του εκδοχέα-πιστωτή και την ταυτόχρονη εγγραφή υποθήκης προς όφελος 
του εκδοχέα-πιστωτή και όχι να διατάσσει την εγγραφή της απόφασής του επί 
της αγωγής, δηλαδή memo.  Σημειώνεται ότι η προϋπόθεση για ταυτόχρονη 
εγγραφή υποθήκης προς όφελος της τράπεζας πρέπει να περιλαμβάνεται στο 
διάταγμα του δικαστηρίου με το οποίο θα διατάσσεται η ειδική εκτέλεση.  Με 
τον τρόπο αυτό η εκχώρηση του αγοραπωλητήριου εγγράφου θα έχει ακριβώς 
τον ίδιο χειρισμό με την υποθήκη.  Σε περίπτωση όμως που ο αγοραστής-
εκχωρητής αρνείται να δεχτεί μεταβίβαση του ακινήτου στο όνομά του ή δεν 
ανταποκρίνεται στην κλήση της τράπεζας για μεταβίβαση του ακινήτου στο 
όνομά του τότε ο εκδοχέας-πιστωτής να μπορεί να εγγράψει το ακίνητο στο 
δικό του όνομα.  Αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντικό για τις τράπεζες, ειδικότερα 
όταν πρόκειται για ξένους αγοραστές/δανειολήπτες που έχουν εξαφανιστεί 
και/ή δεν ανταποκρίνονται στις εκκλήσεις των πιστωτών/τραπεζών. 

2. Η πρόνοια σύμφωνα με την οποία θα δίδεται προτεραιότητα στο 
αγοραπωλητήριο συμβόλαιο έναντι προγενέστερης υποθήκης πρέπει να 
πληρεί τις ακόλουθες προϋποθέσεις: 

α. Η εκχώρηση του αγοραπωλητήριου εγγράφου ως εξασφάλιση να 
κατατίθεται στο Κτηματολόγιο και η κατάθεση αυτή να συνιστά 
εμπράγματο βάρος.  Με τον τρόπο αυτό θα διασφαλίζεται ο πιστωτής 
του αγοραστή, που θα μπορεί να αποκτά τα δικαιώματα και την 
προτεραιότητα του πελάτη του από το αγοραπωλητήριο συμβόλαιο. 

β. Το αγοραπωλητήριο συμβόλαιο που θα κατατίθεται μετά την υποθήκη 
να έχει προτεραιότητα έναντι της υποθήκης, υπό την προϋπόθεση ότι ο 
ενυπόθηκος πιστωτής που προηγείται δίνει τη γραπτή συγκατάθεσή του. 

γ. Να υπάρχει γραπτή δέσμευση του αγοραστή προς τον ενυπόθηκο 
πιστωτή ότι θα καταβάλει απευθείας στον ενυπόθηκο πιστωτή αντί στον 
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πωλητή το αντίστοιχο ποσό της υποθήκης που αναλογεί στο μερίδιο 
που αγοράζει, το οποίο ποσό θα καθορίζεται από τον ενυπόθηκο 
πιστωτή. 

Παγκύπριος ∆ικηγορικός Σύλλογος 

 Ο εκπρόσωπος του Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου κατά το τελευταίο 
στάδιο ανέφερε ως γενικό σχόλιο πως οι ρυθμίσεις οι οποίες πρόκειται να 
υιοθετηθούν στο πρώτο υπό συζήτηση νομοσχέδιο για την ειδική εκτέλεση σύμβασης 
είναι περίπλοκες και ενδεχομένως να δημιουργείται σύγχυση, ενώ αντίθετα η όλη 
ρύθμιση πρέπει να προνοεί απλά ποιος πρέπει να υπογράφει τη σύμβαση, για να 
μπορεί να κατατεθεί και να συνιστά εμπράγματο βάρος, τη φύση του εμπράγματου 
βάρους, δηλαδή τι δικαιώματα παρέχει, και πότε εκδίδεται διάταγμα ειδικής εκτέλεσης. 

 Πέραν του πιο πάνω γενικού σχολίου, ο ίδιος εκπρόσωπος κατέθεσε αναλυτικό 
υπόμνημα στο οποίο διατυπώνει μεταξύ άλλων τις ακόλουθες θέσεις και εισηγήσεις: 

1. ∆ιαφωνεί με την εισαγωγή προνοιών περί “εκχώρησης εξασφάλισης”, αφού η 
εκχώρηση εξασφάλισης αφορά την περίπτωση που ένας αγοραστής, 
παραβαίνοντας τις συμφωνίες του με τον πωλητή και με την τράπεζα, δεν 
προσέρχεται, για να δεχθεί μεταβίβαση και να υποθηκεύσει ταυτόχρονα το 
ακίνητο.  Με τον εν λόγω όρο αλλάζει η έννοια της εκχώρησης, δεν υπάρχει 
αιτία αγωγής εναντίον του πωλητή και μπορεί να επηρεαστούν θετικά ή 
αρνητικά τα δικαιώματα τρίτων εναντίον του αγοραστή.  Οι πιο πάνω 
περιπτώσεις είναι απειροελάχιστες, γι’ αυτό και δεν ενδείκνυται η διατάραξη του 
δικαίου ως έχει σήμερα.  

2. ∆ιαφωνεί με την εισαγωγή πρόνοιας με βάση την οποία ο πωλητής έχει 
υποχρέωση να καταθέτει το αγοραπωλητήριο συμβόλαιο πριν υποθηκεύσει το 
υπό ανάπτυξη ακίνητο, για σκοπούς απόκτησης προτεραιότητας, και τέτοια 
παράλειψη να συνιστά ποινικό αδίκημα.  Ο σύλλογος σημειώνει σχετικά τα 
ακόλουθα: 

α. Η κατάθεση του αγοραπωλητήριου εγγράφου είναι δικαίωμα του 
αγοραστή και όχι υποχρέωση του πωλητή. 

β. Τέτοια ρύθμιση θα προκαλέσει προβλήματα σε σχέση με άκυρα ή 
ακυρώσιμα ή τερματισθέντα ή παραβιασθέντα αγοραπωλητήρια 
συμβόλαια και θα εμπλέξει ποινικές διαδικασίες σε καθαρά αστικές 
διαφορές. 

γ. Τέτοια ρύθμιση θα καταστρατηγήσει ή τουλάχιστον θα περιορίσει τη 
δυνατότητα υποθήκευσης και εξασφάλισης χρηματοδότησης για το έργο. 

δ.  Ενδεχόμενα, οι τράπεζες θα απαιτούν απόσυρση του αγοραπωλητήριου 
συμβολαίου που προηγείται, με αποτέλεσμα να χάνουν οι αγοραστές την 
εξασφάλισή τους με τις υφιστάμενες προθεσμίες. 

Γι’ αυτό εισηγείται όπως ο αγοραστής κατά την κατάθεση του πωλητηρίου να 
λαμβάνει υποχρεωτικά πιστοποιητικό έρευνας από το Κτηματολόγιο και να 
ειδοποιεί γραπτώς τους ενυπόθηκους δανειστές και άλλους δικαιούχους που 
προηγούνται για την πώληση, το τίμημα και το πληρωτέο ποσό, αναμένοντας 
τριάντα ημέρες προτού προβεί σε οποιαδήποτε περαιτέρω πληρωμή, και, 
εφόσον προβεί στις ενέργειες αυτές, θα έχει προτεραιότητα έναντι της 
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υποθήκης. 

3. Συμφωνεί καταρχήν με την εισήγηση να εξαιρούνται από υποθήκη που 
προηγείται οικοδομικές μονάδες που έχουν εξοφληθεί με όρο οι δόσεις να 
πληρώνονται στην τράπεζα, όμως θεωρεί ορατούς κάποιους κινδύνους. 

4. Θεωρεί αυτονόητο τον περιορισμό του εμπράγματου βάρους στη μονάδα που 
διαλαμβάνει το αγοραπωλητήριο έγγραφο και αναφέρει πως αυτό ισχύει και 
σήμερα χωρίς να υπάρχει ειδική πρόνοια στο νόμο. 

5. Συμφωνεί με την εισήγηση να μπορούν να κατατίθενται οι εκχωρήσεις των 
αγοραπωλητήριων συμβολαίων όπως και οι πωλήσεις από τους αγοραστές σε 
τρίτους στο Κτηματολόγιο χωρίς να χρειάζεται η συγκατάθεση του αρχικού 
πωλητή. 

6. Ο ορισμός του όρου “πωλητής” να διαμορφωθεί, ώστε να σημαίνει το 
πρόσωπο ή τα πρόσωπα που αναφέρονται σε σύμβαση ως πωλητές είτε ως οι 
εγγεγραμμένοι ιδιοκτήτες ολόκληρης ή εξ αδιαιρέτου ιδανικών μερίδων της 
ακίνητης ιδιοκτησίας είτε ως οι εγγεγραμμένοι συνιδιοκτήτες ακίνητης 
ιδιοκτησίας για την οποία έχουν υπογράψει συμφωνία διαίρεσης και διανομής, 
έτσι ώστε ο κάθε συνιδιοκτήτης να έχει δικαίωμα ελεύθερης κατοχής, χρήσης 
και διάθεσης του μέρους που αναλογεί σ’ αυτόν, καθώς και τον αντιπάροχο 
ακίνητης ιδιοκτησίας σε σύμβαση αντιπαροχής και τον εκχωρητή σε εκχώρηση.  
Επιπλέον, να διαμορφωθεί και ο ορισμός του όρου “σύμβαση”, ώστε να 
περιλαμβάνει τη διαίρεση που αφορά την υποδιαίρεση ενός κτήματος σε 
μικρότερα τεμάχια ή τον κάθετο και/ή οριζόντιο διαχωρισμό και τη διανομή που 
αφορά τον καταμερισμό των πιο πάνω, αλλά και τη συμφωνία μεταξύ 
συνιδιοκτητών πολλών κτημάτων να τα διανέμουν μεταξύ τους, ούτως ώστε 
έκαστος να έχει το όλο μερίδιο στα κτήματα που του αναλογούν.  Επίσης, 
πρέπει να περιλαμβάνει δουλείες και άλλα δικαιώματα. 

7. Θεωρεί ότι ο νόμος πρέπει να τεθεί σε ισχύ από τη δημοσίευσή του και να 
εφαρμόζεται για όλες τις εκτελεστές συμβάσεις και εκκρεμούσες δικαστικές 
διαδικασίες. 

Παγκύπριος Σύνδεσμος Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης και Οικοδομών 

 Οι εκπρόσωποι του Παγκύπριου Συνδέσμου Επιχειρηματιών Ανάπτυξης Γης 
και Οικοδομών κατά το τελευταίο στάδιο κατέθεσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο πωλητής πρέπει να καθοδηγεί τον αγοραστή μέσω του συμβολαίου που 
υπογράφεται, ώστε να παίρνει όλες τις πληροφορίες που αφορούν το ακίνητο 
(υποθήκες, σημειώσεις και γενικά άλλα εμπράγματα βάρη) μέχρι την 
ημερομηνία υπογραφής της δικής του συμφωνίας.  Ο πωλητής θα δίνει στον 
αγοραστή έγγραφη συγκατάθεση, για να μπορεί να παίρνει οποιεσδήποτε 
πληροφορίες από το Κτηματολόγιο για το δικό του ακίνητο. 

2. Πρέπει να καθιερωθεί μια απλή διαδικασία ακύρωσης και απόσυρσης 
πωλητηρίου που κατατέθηκε, διότι η μακρόχρονη προσπάθεια μέσω 
δικαστηρίων σε συνδυασμό με τη μακροχρόνια δέσμευση όλου του κτήματος ή 
του πωλουμένου και της ανάγκης υπογραφής διανομής εκ μέρους αγοραστών 
οι οποίοι  μετακινούνται και δεν καθίσταται δυνατός ο εντοπισμός τους ή οι 
οποίοι δεν τηρούν τους όρους της σύμβασης αδρανοποιεί ένα μεγάλο τμήμα 
περιουσιακών στοιχείων, προκαλεί σοβαρή οικονομική επιβάρυνση και 
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ενδεχομένως να παρεμποδίζει τη μεταβίβαση μονάδων στους αγοραστές, 
πετυχαίνοντας ακριβώς το αντίθετο από το επιδιωκόμενο αποτέλεσμα.  Γι’ αυτό 
εισηγούνται όπως σε τέτοια περίπτωση ο αγοραστής ειδοποιείται στην 
τελευταία γνωστή του διεύθυνση. 

3. Σε σχέση με το δεύτερο υπό συζήτηση νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί 
Συμβάσεων Νόμο, εισηγούνται τη δυνατότητα υπογραφής συμβολαίων εξ 
αποστάσεως με δύο υπογραφές μαρτύρων τόσο από την πλευρά του πωλητή 
όσο και από την πλευρά του αγοραστή. 

 Στο στάδιο της μελέτης του πρώτου νομοσχεδίου, προκειμένου να διευκολυνθεί 
η επιτροπή στην τελική κατάληξή της επί της σκοπούμενης ρύθμισης, οι εκπρόσωποι 
του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας σε συνεργασία με την εκπρόσωπο του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας επέφεραν στο αρχικό κείμενο του 
νομοσχεδίου μεγάλο αριθμό τροποποιήσεων, στη βάση όσων από τις πιο πάνω 
θέσεις και εισηγήσεις των μελών της επιτροπής και των εμπλεκόμενων πλευρών 
σταδιακά υιοθετούνταν. 

 Το τελευταίο αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου το οποίο τέθηκε ενώπιον 
της επιτροπής για έγκριση, έτυχε επεξεργασίας από την επιτροπή σε συνεργασία με 
τους εκπροσώπους του Τμήματος Κτηματολογίου και Χωρομετρίας, με γνώμονα 
κυρίως να διασφαλιστεί η αποτελεσματική εφαρμογή της προτεινόμενης ρύθμισης για 
την κατοχύρωση και διευκόλυνση του δικαιώματος κάθε αγοραστή για εκτέλεση της 
σύμβασης.  Στο εν λόγω αναθεωρημένο κείμενο διαλαμβάνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Η προθεσμία εντός της οποίας πρέπει να κατατίθεται η σύμβαση πώλησης στο 
αρμόδιο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο καθορίζεται στους έξι μήνες από 
την ημερομηνία υπογραφής της. 

2. Η αγωγή για έκδοση διατάγματος για ειδική εκτέλεση της σύμβασης εγείρεται 
εντός της περιόδου παραγραφής που προβλέπεται στον εκάστοτε σε ισχύ νόμο 
για παραγραφή απαιτήσεων που προκύπτουν από παράβαση σύμβασης και η 
περίοδος αυτή αρχίζει από το χρόνο εκτέλεσης της σύμβασης. 

3. Συμβάσεις οι οποίες συνομολογήθηκαν οποτεδήποτε πριν από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, έστω και αν έχει παρέλθει η 
προβλεπόμενη στον υπό κατάργηση νόμο προθεσμία κατάθεσής τους, 
δύνανται να κατατεθούν εντός έξι μηνών από την ημερομηνία έναρξης της 
ισχύος του προτεινόμενου νόμου. 

4. Παρέχεται η δυνατότητα ειδικής εκτέλεσης τόσο σε σύμβαση που είναι γραπτή, 
αλλά δεν έχει κατατεθεί στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο σύμφωνα με τις 
πρόνοιες της προτεινόμενης νομοθεσίας, καθώς και σε περίπτωση προφορικής 
σύμβασης.  Επιπλέον, δεν επηρεάζεται η εγκυρότητα της σύμβασης πώλησης 
από το γεγονός της κατάθεσής της ή μη στο επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο. 

5. Οι αναγκαίες διατυπώσεις για την κατάθεση της σύμβασης στο Κτηματολόγιο 
περιορίζονται στο αντικείμενο πώλησης, στο αντίτιμο αγοράς και στην 
περιγραφή της ιδιοκτησίας. 

6. Όταν πρόκειται για σύμβαση της οποίας το αντικείμενο είναι τμήμα ακίνητης 
ιδιοκτησίας, αποτελεί προϋπόθεση για την κατάθεσή της να επισυναφθούν τα 
εγκεκριμένα από την αρμόδια πολεοδομική αρχή αρχιτεκτονικά ή χωρομετρικά 
ή άλλα σχέδια στις περιπτώσεις που απαιτείται άδεια ανάπτυξης, ενώ στις 
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περιπτώσεις που δεν απαιτείται άδεια ανάπτυξης τα χωρομετρικά ή άλλα 
σχέδια. 

7. Η κατάθεση σύμβασης στο Κτηματολόγιο συνιστά εμπράγματο βάρος επί της 
ακίνητης ιδιοκτησίας η οποία αποτελεί το αντικείμενο της σύμβασης και το 
εμπράγματο βάρος που δημιουργείται με την κατάθεση της σύμβασης 
ακολουθεί τη σειρά προτεραιότητας που λαμβάνει με την κατάθεσή της.  Σε 
περίπτωση που πριν από την κατάθεση της σύμβασης υπάρχει ήδη 
κατατεθειμένη υποθήκη που επιβαρύνει την ακίνητη ιδιοκτησία που αποτελεί το 
αντικείμενο της σύμβασης, ο αγοραστής δύναται να καταβάλει στον ενυπόθηκο 
δανειστή το ποσό του ενυπόθηκου χρέους που αναλογεί στο αντικείμενο της 
σύμβασης και ο ενυπόθηκος δανειστής υποχρεούται να το αποδεχτεί ως ποσό 
που καταβλήθηκε έναντι του ενυπόθηκου χρέους, ώστε το εμπράγματο βάρος 
που δημιουργείται με την κατάθεση της σύμβασης να προηγείται του 
εμπράγματου βάρους της προϋπάρχουσας υποθήκης, ανεξάρτητα από την 
αποπληρωμή ολόκληρου του ενυπόθηκου χρέους. 

8. Το δικαστήριο δύναται να εκδώσει διάταγμα ειδικής εκτέλεσης και στην 
περίπτωση που πριν από την κατάθεση της σύμβασης υπάρχει ήδη 
κατατεθειμένη υποθήκη που επιβαρύνει την ακίνητη ιδιοκτησία που αποτελεί το 
αντικείμενο της σύμβασης, αν ικανοποιηθεί ότι ο αγοραστής κατέβαλε έναντι 
του ενυπόθηκου χρέους το ποσό που αναλογεί στο αντικείμενο της σύμβασης 
και σε περίπτωση που αυτό είναι τμήμα ακίνητης ιδιοκτησίας, το ποσό που 
αναλογεί στο εν λόγω τμήμα, που υπολογίζεται με βάση το συντελεστή της 
αξίας του.  Ο συντελεστής της αξίας του τμήματος ακίνητης ιδιοκτησίας 
αντιστοιχεί στο ποσοστό της αξίας του εν λόγω τμήματος σε σχέση με τη 
συνολική αξία της ενυπόθηκης ιδιοκτησίας και στις περιπτώσεις κοινόκτητης 
ιδιοκτησίας δεν περιλαμβάνει την αξία της περιορισμένης κοινόκτητης 
ιδιοκτησίας.  Ο συντελεστής αξίας εκάστου τμήματος που θα προκύψει με βάση 
την πολεοδομική άδεια καθορίζεται από τον πωλητή και κατατίθεται στο 
επαρχιακό κτηματολογικό γραφείο πριν από την πώληση οποιουδήποτε 
τμήματος. 

9. Όταν υπάρχουν συνιδιοκτήτες σε ένα ακίνητο, προβλέπεται η σύναψη 
σύμβασης διανομής μεταξύ τους, η οποία κατατίθεται στο επαρχιακό 
κτηματολογικό γραφείο. 

10. Παρέχεται η δυνατότητα σύναψης σύμβασης εκχώρησης εξασφάλισης, που 
σημαίνει τη γραπτή συμφωνία μεταξύ του αγοραστή σε ισχύουσα σύμβαση 
(εκχωρητή) και τρίτου προσώπου (εκδοχέα), με την οποία εκχωρούνται από 
τον εκχωρητή στον εκδοχέα δικαιώματα του εκχωρητή, με βάση τη σύμβαση, 
για σκοπούς εξασφάλισης χρηματικής υποχρέωσης.  Η εν λόγω σύμβαση 
εκχώρησης εξασφάλισης μπορεί να κατατίθεται στο επαρχιακό κτηματολογικό 
γραφείο οποτεδήποτε μετά την υπογραφή της.  Η κατάθεση της σύμβασης 
εκχώρησης εξασφάλισης επενεργεί ως επιβάρυνση επί της σύμβασης που 
αφορά και διατηρεί τη σειρά προτεραιότητας του εμπράγματου βάρους που 
δημιουργείται από την κατάθεση της σύμβασης την οποία αφορά.  Σε 
περίπτωση που ο εκχωρητής εξασφάλισης δεν εκπληρώνει τις υποχρεώσεις 
του που προκύπτουν από τη σύμβαση εκχώρησης εξασφάλισης, ο εκδοχέας 
εξασφάλισης δύναται να καταχωρήσει αγωγή για ειδική εκτέλεση της σύμβασης 
που αυτή αφορά χωρίς να επηρεάζεται το δικαίωμα του αγοραστή, ο οποίος 
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είναι εκχωρητής εξασφάλισης, να καταχωρήσει αγωγή για ειδική εκτέλεση της 
σύμβασης που αυτή αφορά, ώστε να εκδοθεί διάταγμα του δικαστηρίου που 
διατάσσει την εγγραφή του αντικειμένου της σύμβασης στο όνομα του 
αγοραστή και την ταυτόχρονη εγγραφή της υποθήκης επί του νέου τίτλου.  Σε 
περίπτωση που υπάρχει κατατεθειμένη σύμβαση εκχώρησης εξασφάλισης, η 
ακίνητη ιδιοκτησία που αποτελεί το αντικείμενο της σύμβασης που αυτή αφορά 
δεν μπορεί να μεταβιβαστεί, εκτός αν προηγουμένως αποσυρθεί ή διαγραφεί η 
κατάθεση της σύμβασης εκχώρησης εξασφάλισης.  Σε περίπτωση που η 
χρηματική υποχρέωση την οποία εξασφαλίζει η σύμβαση εκχώρησης 
εξασφάλισης εξοφλείται ή παύει να υφίσταται, ο εκδοχέας εξασφάλισης μεριμνά 
για απόσυρση της κατάθεσής της.  Όταν ο εκδοχέας εξασφάλισης αρνείται ή 
αμελεί να προβεί στην απόσυρση της κατάθεσης της σύμβασης εκχώρησης 
εξασφάλισης ή αρνείται να αποδεκτεί πληρωμή του ποσού για το οποίο 
παραχωρήθηκε η σύμβαση εκχώρησης εξασφάλισης ή όταν είναι αγνώστου 
διαμονής, ο εκχωρητής εξασφάλισης δύναται να απευθυνθεί στο δικαστήριο και 
να ζητήσει την έκδοση διατάγματος με το οποίο να διατάσσεται η διαγραφή της 
κατάθεσης της σύμβασης εκχώρησης εξασφάλισης. 

 Περαιτέρω, στο τελευταίο αναθεωρημένο κείμενο του πρώτου νομοσχεδίου 
περιλαμβάνονται και συνεπακόλουθες των πιο πάνω τροποποιήσεις, καθώς και 
τροποποιήσεις που αποσκοπούν στη διασαφήνιση και τη νομοτεχνική βελτίωση των 
προνοιών του. 

 Αναφορικά με το δεύτερο νομοσχέδιο που τροποποιεί τον περί Συμβάσεων 
Νόμο, η επιτροπή, αφού έλαβε σοβαρά υπόψη τις απόψεις των εμπλεκομένων, 
καθώς και των μελών της, θεωρεί αχρείαστη την προτεινόμενη με αυτό ρύθμιση, γι’ 
αυτό και εισηγήθηκε στον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εσωτερικών την απόσυρση 
του εν λόγω νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί του τελευταίου 
αναθεωρημένου κειμένου του πρώτου νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ έχουμε τροπολογίες.  Έχουμε μία κοινή τροπολογία από μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος για το υπ’ αριθμόν 11 
θέμα και τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος πάλι για το υπ’ αριθμόν 11 θέμα. 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κατόπιν κάποιας συνεννόησης, επειδή διαφαίνεται, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά 
και τις επιπρόσθετες τροπολογίες που έχουμε εισηγηθεί για το υπ’ αριθμόν 11 θέμα, 
ότι υπάρχει μία ευρύτερη συναίνεση -νοουμένου ότι ενδεχομένως θα πρέπει να 
αποσύρουμε κάποια ζητήματα τώρα, ίσως και να τα επανεξετάσουμε ως 
κοινοβουλευτική ομάδα σε κατοπινό στάδιο- θα ήθελα να αποσύρω την τροπολογία 
υπ’ αριθμόν τρία, όπως αυτή καταγράφεται στις δικές μας εισηγήσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Που είναι ο περί Πώλησης Ακινήτων;  Σε εκείνον αναφέρεστε; 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Μάλιστα.  Σε ό,τι αφορά το νομοσχέδιο «Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική 
Εκτέλεση) Νόμος του 2010», αποσύρεται...  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Αποσύρεται. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αποσύρεται εξ ολοκλήρου η τροπολογία υπ’ αριθμόν τρία και σε ό,τι αφορά την 
τροπολογία υπ’ αριθμόν ένα, στην υποπαράγραφο (α) να αφαιρεθεί η συμπερίληψη 
του εδαφίου (δ).  ∆ηλαδή η νέα πρόταση του εδαφίου (α) να είναι η ακόλουθη:  «Με τη 
διαγραφή της παραγράφου (γ) από το εδάφιο (1) αυτού». 

 Απλά να εξηγήσω ότι -επειδή η δική μας η πρόθεση ήταν να καταργηθεί η 
προθεσμία των έξι μηνών, για να δικαιούται κάποιος να καταθέτει μία σύμβαση- η 
αρχική μας εισήγηση ήταν να δικαιούται οποτεδήποτε κάποιος να καταθέσει τη 
σύμβαση στο Κτηματολόγιο.  Λαμβάνοντας υπόψη το γεγονός ότι ενδεχομένως να 
έχουμε μία ευρύτερη συναίνεση σε ό,τι αφορά τις υπόλοιπες τροπολογίες, είμαστε 
έτοιμοι να αποσύρουμε αυτή την εισήγηση στο παρόν στάδιο, με ενδεχόμενο να 
επανεξεταστεί ίσως σε κάποιο άλλο εύθετο χρόνο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Η δεύτερη τροπολογία παραμένει ως έχει, έτσι;  ∆ηλαδή παραμένει. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η δεύτερη παραμένει.     

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

  Η δεύτερη παραμένει.  Ωραία.  

 Ο κ. Νικολάου κάτι ήθελε να πει. 

(Ο κ. Ιωνάς Νικολάου κατευθύνεται προς το βήμα.) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πού πάεις; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Στο βήμα. 

(Αντιδράσεις από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις) 

 Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Εννά μας το απαγορεύσετε; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη, αλλά για ένα νομοσχέδιο για το οποίο η επιτροπή Νομικών, όχι έχει 
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εξαντλήσει πολύ χρόνο, έχει εξαντληθεί, για να το περάσει, λυπούμαι, δεν είναι θέμα 
για το οποίο δε θα μιλήσω.   

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Ναι, αλλά προσέξετε να μη μας εξαντλήσετε και εμάς! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι, θέλω καταρχάς… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

 Κύριε Νικολάου, με την άδειά σας, μισό λεπτό, σας παρακαλώ. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Να περιμένω, εντάξει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ικαίωμα του κ. Νικολάου να μιλά όση ώρα θέλει.  ∆εν έχω καμία ένσταση· 
ούτε η ομάδα μου. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΚΟΥ ΚΟΜΜΑΤΟΣ: 

 Έχουμε εμείς. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχετε εσείς, οκέι.  Μου φαίνεται λίγο παράξενο, όταν πριν λίγο εμείς 
συναινέσαμε, επειδή κάποιοι συνάδελφοι εσηκωστήκαν τζι εφύαν -και δεν τους 
ενδιαφέρει δηλαδή η μέχρι η ώρα τέσσερις συζήτηση- τώρα εμείς είμαστε υπόχρεοι να 
ακούμε!  Ε, δε συναινώ με την αναβολή που δώσαμε μέχρι τις τέσσερις!  Να 
συνεχίσουμε τότε!  Η ομάδα η οποία την περασμένη εβδομάδα υποχρέωσε τον 
κοινοβουλευτικό της εκπρόσωπο να εγερθεί μού απαντά, έτσι με πάθος, «Εκάμαμε 
τόσο καιρό και πρέπει να μιλήσουμε»!  Θα μιλήσουμε και θα συνεχίσουμε και όσοι 
απουσιάζουν, απουσιάζουν.  Και δε δέχομαι περιορισμό για όσες φορές θα εγερθώ, 
διότι με βάση το σύνταγμα ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος δικαιούται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, έχω το λόγο; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε το λόγο, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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 Λοιπόν, θέλω καταρχάς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να 
σημειώσω ότι από τις τροπολογίες που έχει καταθέσει το ∆ΗΚΟ εμείς ως 
κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού θα υποστηρίξουμε την 
τροπολογία με αριθμό 1(α) και (β) και θα καταψηφίσουμε την τροπολογία με αριθμό 2 
για τον εξής λόγο:  Με την τροπολογία αυτή, δηλαδή αν ουσιαστικά διαγραφεί η 
επιφύλαξη στο άρθρο 6, εδάφιο 2, παράγραφος (β), θα εμποδίσουμε τη δυνατότητα 
κατάθεσης συμβολαίων στο Κτηματολόγιο, αγοραπωλητηρίων δηλαδή εγγράφων, με 
τα οποία θα πωλείται ένα συγκεκριμένο τμήμα του ακινήτου και όχι αόριστα μέρος του 
ακινήτου, καθότι δε θα είναι αναγκαία η προηγούμενη κατάθεση συμφωνίας διανομής.  
Αν υπάρχει κατατεθειμένη συμφωνία διανομής,  μπορεί να πωληθεί τμηματικά κάθε 
κομμάτι του ακινήτου.  Αν δεν υπάρχει αυτή η συμφωνία διανομής, αν δεν είναι 
κατατεθειμένη εκ των προτέρων, που αυτό επιβάλλεται με την επιφύλαξη του 
συγκεκριμένου άρθρου, δε θα μπορεί να θεωρηθεί ότι πωλείται το συγκεκριμένο 
τμήμα και, αν αυτό προνοεί το συμβόλαιο, δε θα μπορεί να κατατεθεί στο 
Κτηματολόγιο η σύμβαση.  Γι’ αυτό εμείς θα καταψηφίσουμε αυτή την τροπολογία. 

 Υποστηρίζουμε την τροπολογία που έχουμε καταθέσει μαζί με το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα, γιατί πιστεύουμε ότι αυτή είναι περισσότερο διευκρινιστική για το κείμενο του 
νόμου και δε διαφοροποιεί την ουσία του θέματος. 

 Ζήτησα όμως το λόγο, κύριε Πρόεδρε, για να κάμω μια μικρή αναφορά 
καθόσον αφορά το συγκεκριμένο νομοσχέδιο και να τονίσω τη σημαντική δουλειά που 
έγινε στην επιτροπή Νομικών από όλους τους συναδέλφους, γιατί πραγματικά αυτό το 
νομοσχέδιο επιφέρει σημαντικές, καινοτόμες αλλαγές, θα έλεγα, στην προστασία του 
αγοραστή.  Τέτοιες μάλιστα, που θα βοηθήσουν, αν είναι δυνατό, ακόμη και την ίδια 
την κτηματαγορά.  Η κατάθεση του αγοραπωλητηρίου συμβολαίου να προηγείται της 
υποθήκης -μια δυνατότητα που δεν υπήρχε μέχρι σήμερα και η οποία επιτρέπεται- θα 
επιτρέψει και στον αγοραστή να μπορεί να διεκδικήσει την έκδοση τίτλου ιδιοκτησίας, 
τη μεταβίβαση δηλαδή του ακινήτου επ’ ονόματί του, ανεξάρτητα αν ο πωλητής έχει 
εξοφλήσει ολόκληρο το ενυπόθηκο δάνειό του. 

 Επιπρόσθετα, σημαντική είναι η εξασφάλιση που γίνεται με την κατάθεση του 
συμβολαίου του χρηματικού ποσού που καταβλήθηκε από τον αγοραστή στον 
πωλητή οποτεδήποτε προηγουμένως, το ποσό να έχει καταβληθεί προηγουμένως.   
Σημαντική όμως είναι και η δυνατότητα εκχώρησης του αγοραπωλητηρίου εγγράφου 
για σκοπούς εξασφάλισης δανείου, κάτι το οποίο πιστεύουμε ότι θα βοηθήσει 
σημαντικά στην προσπάθεια να λειτουργήσει ξανά και να αναζωογονηθεί η 
κτηματαγορά στον τόπο μας.  Συμβόλαια που δεν έχουν κατατεθεί στο Κτηματολόγιο 
μέχρι σήμερα θα είναι δυνατό να κατατεθούν με την έγκριση της νομοθεσίας σε 
περίοδο έξι μηνών. 

 Και τελειώνω επισημαίνοντας ότι σημαντική είναι η υποχρέωση του πωλητή να 
αποκαλύψει στο Κτηματολόγιο κάθε συμβόλαιο που προηγείται των έξι μηνών από τη 
συνομολόγηση της σύμβασης.  Μια υποχρέωση η οποία δεν υπήρχε μέχρι σήμερα και 
δυστυχώς, γι’ αυτό το λόγο, πολλοί αγοραστές έμειναν εκτεθειμένοι.  Η δυνατότητα 
αυτή, που παραχωρείται με το συγκεκριμένο νόμο, νομίζω ότι, κύριε Πρόεδρε, 
ανταποκρίνεται πλήρως στην απαίτηση την οποία είχε η κοινωνία να διασφαλίσουμε 
περισσότερο τον αγοραστή και να διατηρήσουμε ή να αντιμετωπίσουμε καλύτερα τα 
προβλήματα της κτηματαγοράς που δημιουργήθηκαν όλη αυτή την περίοδο. 

 Ευχαριστώ πολύ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

(Απευθυνόμενος στον κ. Νίκο Κατσουρίδη) 

 Πόσην ώρα έκαμα τζι έκαμες θέμα; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έντζιε για σένα που το είπα.  Έν’ για την ομάδα σου. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε. 

 Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εγώ νομίζω ότι έν’ για μένα που τα είπες. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Πρέπει να συντομεύσουμε, κύριοι.  Πρέπει να συντομεύσουμε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εσύ νομίζεις!  Φορείς τζιείνη την πορτοκαλιά γραβάτα κάθε μέρα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι.  Παρακαλώ. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε, φορεί πορτοκαλιά γραβάτα κάθε μέρα! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Έπκιασεν το πρωτάθλημα!  Τι θέλεις να κάμει; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Με δεκαπέντε βαθμούς, πες του!  Εν θα το ξαναπώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροπολογία, πάρα πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, να 
εξηγήσω γιατί εμείς θεωρούμε ότι και αυτή η τροπολογία θα πρέπει να ψηφιστεί.  
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Αφορά ένα άρθρο που προϋποθέτει ότι το δικαστήριο, ακόμα και σε περίπτωση που 
δεν έχει εγγραφεί και δεν έχει κατατεθεί η σύμβαση στο Κτηματολόγιο, δικαιούται σε 
κάποιες περιπτώσεις, όταν το ίδιο κρίνει, να εκδώσει διάταγμα ειδικής εκτέλεσης, αν 
πιστεύει ότι αυτό είναι δίκαιο και εύλογο.  Στη συνέχεια όμως βάζει κάποιες 
προϋποθέσεις ο νόμος, που στην ουσία αναιρούν αυτή τη διακριτική ευχέρεια του 
δικαστηρίου.  Για παράδειγμα, η επιφύλαξη, που εμείς θέλουμε να αφαιρεθεί, μπορεί 
να είναι πρακτικά σωστή.  Θα ήταν καλά, για παράδειγμα, να είχε κατατεθεί η 
σύμβαση, να υπάρχει η συμφωνία για διανομή.  Αλλά γιατί να το επιβάλλω μέσα στο 
νόμο;  Γιατί να μη δίνεται η ευχέρεια στο δικαστήριο να κρίνει κάτι με βάση τα 
γεγονότα που θα παρουσιαστούν στο δικαστήριο, ώστε να μπορεί να εκδώσει ένα 
τέτοιο διάταγμα;  Και αν υπάρχει αυτή η συμφωνία διανομής, αλλά εμένα που είμαι 
αγοραστής δε μου την έδωσε ο ντιβέλοπερ, για ποιο λόγο να μην μπορέσω να 
ζητήσω από το δικαστήριο να εκδώσει ένα τέτοιο διάταγμα, αν είναι λογικό και δίκαιο;  
Για ποιο λόγο να μου περιορίζει εμένα που είμαι αγοραστής το δικαίωμά μου να 
διεκδικήσω κάτι που θα μου έδινε άλλως πως το δικαστήριο, απλά και μόνο επειδή 
δεν έχει ικανοποιηθεί μια τυπικότητα, που είναι η παρουσίαση ενός εγγράφου;  Όποιες 
προϋποθέσεις θέτουμε σε αυτό το νομοσχέδιο επιβαρύνουν δυστυχώς τον αγοραστή 
και είναι προς όφελος του πωλητή, που κατά κανόνα είναι το ισχυρό μέλος μιας 
τέτοιας σύμβασης, κατά κανόνα είναι ο ντιβέλοπερ. 

 Επομένως, θεωρούμε εμείς ότι θα πρέπει να διευκολυνθεί ο αγοραστής σε 
τέτοιες περιπτώσεις και να μην απαιτούμε τέτοιες προϋποθέσεις, για να ασκείται μια 
τέτοια θεραπεία, που έχει ως τελικό στόχο την προστασία του αγοραστή, που είναι το 
αδύναμο μέλος της σύμβασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αυτή η νομοθεσία δεν είναι εκείνο το οποίο αρχικώς επιδιώχθηκε από την 
κυβέρνηση, δηλαδή να είναι όλες οι συμβάσεις γραπτές και ως τέτοιες να κατατίθενται 
και να αποκτούν δικαιώματα.  Αυτό το οποίο σήμερα θα ψηφίσουμε -και θα 
ψηφίσουμε και εμείς την πρόταση όπως ήρθε- είναι σαφώς καλύτερο από αυτό το 
οποίο υπήρχε προηγουμένως.  Υπάρχουν μέσα διατάξεις που ουσιαστικά δίνουν 
δικαιώματα στον αγοραστή που δεν υπήρχαν μέχρι τώρα, οριοθετούν τις 
υποχρεώσεις του πωλητή, που δεν υπήρχαν μέχρι τώρα, και είναι σημαντικές.  Από 
εκεί και πέρα, στην πράξη θα φανεί η ορθότητα και η λειτουργικότητα αυτών των 
διατάξεων.  Η προηγούμενη νομοθεσία περί ειδικής εκτέλεσης που είχαμε -ήταν δική 
μου πρόταση νόμου, από το 1996- στην πράξη φάνηκε ότι δεν μπορούσε λειτουργικά 
να εφαρμοστεί και δεν εκδίδονταν τα διατάγματα τα οποία ο νόμος προέβλεπε να 
εκδίδονται, λόγω των τεχνικών δυσκολιών που δημιουργούνταν.  Εύχομαι και ελπίζω 
τα δικαστήρια με αυτή την πιο ξεκάθαρη νομοθεσία να εκδίδουν τα διατάγματα τα 
οποία αυτή η νομοθεσία επιτάσσει, για να προστατεύσουμε πραγματικά το αδύνατο 
μέλος, που είναι πάντοτε ο αγοραστής. 

 Σε ό,τι αφορά τώρα τα θέματα των τροπολογιών που έχουν κατατεθεί, πιθανόν, 
αν κατετίθεντο στην επιτροπή, να μπορούσαμε να τις συζητήσουμε και να βρούμε 
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λύσεις.  Τη στιγμή που τις βλέπουμε τώρα…  Γιατί καθετί που αφαιρείς από αυτό το 
οικοδόμημα που κτίσαμε δημιουργεί αλυσιδωτές παρενέργειες.  Και όπως είπαν και οι 
ίδιοι, όπως είπε ο κ. Παπαδόπουλος, αυτά τα οποία λέει εκείνο το σημείο που θέλουν 
να διαγράψουν είναι ορθά σημεία και είναι προς την ορθή κατεύθυνση.  Άρα, ας 
μείνουν μέσα -αυτή είναι η θέση μας- να μην τροποποιηθούν σήμερα -γι’ αυτό θα 
είμαστε κατά των τροποποιήσεων- και, αν χρειάζεται να δούμε βελτίωση αυτών των 
διατάξεων, θα μπορεί να το κάμει η Βουλή, όταν θα επανέλθει. 

 Άρα, γι’ αυτό το λόγο θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία.   

 Λοιπόν, πάμε στην πρώτη τροπολογία, που είναι η κοινή τροπολογία του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος.   

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του πιο πάνω νομοσχεδίου με 
την προσθήκη στην επιφύλαξη της παραγράφου (2) αυτού, αμέσως μετά τις λέξεις 
«Επαρχιακό Κτηματολογικό Γραφείο» (δεύτερη γραμμή), της φράσης «ή που έχουν 
συνομολογηθεί». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την κοινή τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και μία αποχή, η 
τροπολογία εγκρίνεται.   

 Έχουμε τώρα τις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Κόμματος, όπως τις έχει 
ξεκαθαρίσει ο κ. Παπαδόπουλος.  ∆ηλαδή λέμε: στην πρώτη τροπολογία το (α) γίνεται 
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όπως το έχει ξεκαθαρίσει ο κ. Παπαδόπουλος.  Το (β) παραμένει όπως έχει.  Η 
δεύτερη τροπολογία παραμένει και αποσύρεται η τρίτη.  Σωστό; 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Μα, η 1 και η 2 πρέπει να μπουν ξεχωριστά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, ναι.  Η 1 και η 2 ξεχωριστά. 

 Απλά για να ξεκαθαρίσουμε για ποια πράγματα συζητούμε. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Κόμματος 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 3 του πιο πάνω 
νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

α. Με τη διαγραφή της παραγράφου (γ) από το εδάφιο (1) αυτού· και 

β. με τη διαγραφή του εδαφίου (2) αυτού και με την αναρίθμηση του 
υφιστάμενου εδαφίου (3) αυτού σε εδάφιο (2). 

2. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 6 του πιο πάνω 
νομοσχεδίου με τη διαγραφή της επιφύλαξης της παραγράφου (β) του 
εδαφίου (2) αυτού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα λοιπόν, πάμε στην πρώτη τροπολογία. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, ο κ. Ερωτοκρίτου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι έξι ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και μία αποχή, η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Πάμε στη δεύτερη τροπολογία. 
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 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Κόμματος; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έντεκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαέξι ψήφους υπέρ, έντεκα ψήφους εναντίον και δεκαέξι αποχές, η 
τροπολογία εγκρίνεται. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 ∆ιατυπώσεις αναγκαίες για την κατάθεση της σύμβασης.  Άρθρο 3. 

 Υποχρεώσεις πωλητή.  Άρθρο 4. 

 Συνέπειες κατάθεσης σύμβασης.  Άρθρο 5. 

 ∆ιατυπώσεις αναγκαίες για την εκτέλεση της σύμβασης.  Άρθρο 6. 

 Εκτέλεση της σύμβασης.  Άρθρο 7. 

 Εκτέλεση δικαστικού διατάγματος.  Άρθρο 8. 

 ∆ικαίωμα για ειδική εκτέλεση παύει αν ιδιοκτησία δεν εγγραφεί στο Κτηματικό 
Μητρώο εντός ορισμένου χρόνου.  Άρθρο 9. 

 Αποτέλεσμα εγγραφής δυνάμει διατάγματος ∆ικαστηρίου για ειδική εκτέλεση.  
Άρθρο 10. 

 Σύμβαση εκχώρησης εξασφάλισης.  Άρθρο 11. 

 Εξουσία ∆ικαστηρίου να επιτρέψει κατάθεση σύμβασης ή έγερση αγωγής εκτός 
προθεσμίας.  Άρθρο 12. 

 Επιφύλαξη εξουσίας ∆ικαστηρίου.  Άρθρο 13. 

 Ευθύνη κληρονόμων πωλητή.  Άρθρο 14. 

 Θεραπείες πωλητή.  Άρθρο 15. 
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 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 16. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 17. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 18. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 18; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 18 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 12 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 και 2; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, είκοσι έξι ψήφους εναντίον και μία αποχή, τα 
άρθρα 1 και 2 απορρίπτονται. 
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 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμβάσεων (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι έξι εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή, ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με δεκαεπτά ψήφους υπέρ, είκοσι έξι ψήφους εναντίον και μία αποχή, το 
νομοσχέδιο καταψηφίζεται. 

 Η ώρα είναι δύο ακριβώς.  Θέλετε να προχωρήσουμε και παρακάτω; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Η αναπομπή μόνο.  Μόνο την αναπομπή.  Το θέμα υπ’ αριθμόν 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η αναπομπή; 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Μάλιστα, του Πρόεδρου.   Το θέμα υπ’ αριθμόν 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 13 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί 
Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων 
Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  
Πρόκειται περί της αναπομπής.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για τον αναπεμφθέντα νόμο 
«Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων 
και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος  Αθηνά Κυριακίδου 

 Γιάννος Λαμάρης Γιώργος Βαρνάβα 

 Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου Νίκος Κουτσού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας σε συνεδρία της, που 
πραγματοποιήθηκε στις 12 Απριλίου 2011, επανεξέτασε τον πιο πάνω νόμο, ο οποίος 
ψηφίστηκε από την ολομέλεια του σώματος στις 24 Μαρτίου 2011 και αναπέμφθηκε 
από τον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας κατ’ επίκληση του άρθρου 51.1 του Συντάγματος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής ο  Υπουργός Παιδείας και Πολιτισμού, καθώς και εκπρόσωπος του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας. 

 Όπως είναι γνωστό, ο αναπεμφθείς νόμος κατατέθηκε υπό τη μορφή πρότασης 
νόμου από τους βουλευτές Γιώργο Βαρνάβα και Λευτέρη Χριστοφόρου και 
αποσκοπούσε στην επέκταση της αναγνώρισης των τίτλων σπουδών από την 
Επιτροπή Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ) και σε όσους τίτλους αποκτήθηκαν μέχρι 
την 31η ∆εκεμβρίου 2008 αντί μέχρι την 31η ∆εκεμβρίου 2006, όπως προβλέπεται στο 
άρθρο 3Α της υφιστάμενης νομοθεσίας, το οποίο τροποποιείται σχετικά από τον 
αναπεμφθέντα νόμο. Περισσότερα στοιχεία και λεπτομέρειες περιλαμβάνονται στη 
σχετική έκθεση της επιτροπής που είχε ετοιμαστεί για σκοπούς ψήφισης της εν λόγω 
πρότασης νόμου. 

 Οι λόγοι της αναπομπής, όπως αυτοί αναφέρονται στην επιστολή του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας προς τον Πρόεδρο της Βουλής των Αντιπροσώπων, 
ημερομηνίας 6 Απριλίου 2011, είναι μεταξύ άλλων οι ακόλουθοι: 

«1. Με την τροποποίηση της συγκεκριμένης επιφύλαξης του άρθρου 3Α του 
βασικού νόμου, ουσιαστικά καταστρατηγείται ο περί Αναγνώρισης Τίτλων 
Σπουδών Ανώτερης και Ανώτατης Εκπαίδευσης και Παροχής Σχετικών 
Πληροφοριών Νόμος με τον οποίο ιδρύθηκε το ΚΥΣΑΤΣ.  Ο νομοθέτης, ο 
οποίος, ο ίδιος θέσπισε το νόμο του ΚΥΣΑΤΣ το 1996 και έδωσε σ’ αυτό την 
εξουσία να αξιολογεί και να αποφαίνεται για την ισοτιμία και αντιστοιχία τίτλων 
σπουδών έρχεται τώρα μετά την πάροδο έντεκα χρόνων από τη σύσταση και 
λειτουργία του ΚΥΣΑΤΣ, καθώς  και οκτώ χρόνων από την τελευταία 
τροποποίηση του νόμου που τροποποιεί ο αναπεμφθείς νόμος, να δίδει ο ίδιος 
αναγνώριση σε πτυχία που το ΚΥΣΑΤΣ δεν αναγνωρίζει και έχει απορρίψει. 

2. Τόσο με την προτεινόμενη τροποποίηση όσο και με την προηγούμενη που 
επήλθε με το Ν.69(Ι)/2003, για συναφή σκοπό, ουσιαστικά εξουδετερώνεται η 
εξουσία και/ή αρμοδιότητα της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας, να ερευνά 
κατά πόσο τα ακαδημαϊκά προσόντα των υποψηφίων για προαγωγή ή 
διορισμό εκπαιδευτικών ικανοποιούν τις απαιτήσεις του οικείου σχεδίου 
υπηρεσίας. 
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3. Τόσο με την προτεινόμενη τροποποίηση, όσο και με την προηγούμενη που 
επήλθε επίσης με το Ν.69(Ι)/2003, παραβιάζεται το άρθρο 39 του περί των 
Γενικών Αρχών του ∆ιοικητικού ∆ικαίου Νόμου, το οποίο προνοεί ότι δεν 
αναγνωρίζεται ισότητα στην παρανομία και τούτο επειδή με την προτεινόμενη 
τροποποίηση η επιτροπή υποχρεώνεται να αναγνωρίσει τίτλους οι οποίοι 
ύστερα από έρευνα διαπιστώθηκε ότι εσφαλμένα και/ή παράνομα είχαν 
αναγνωριστεί στο παρελθόν. 

4. Η προτεινόμενη τροποποίηση ενδέχεται να είναι αντισυνταγματική διότι 
προσκρούει στο άρθρο 28 του Συντάγματος που αναφέρεται στην αρχή της 
ισότητας.  Ειδικότερα, δεδομένης της χρονολογίας του 2006 που είχε 
καθοριστεί με την προηγούμενη τροποποίηση του 2003, ενδέχεται κάτοχοι των 
ιδίων τίτλων σπουδών που αποκτήθηκαν μετά την 31η ∆εκεμβρίου 2006, να 
προέβησαν σε συγκεκριμένες ενέργειες, όπως η παρακολούθηση 
επιπρόσθετων μαθημάτων, για να καταστεί δυνατή η αναγνώριση του τίτλου 
σπουδών τους.» 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αφού 
ανέλυσε τους λόγους της αναπομπής, έδωσε ιδιαίτερη βαρύτητα στην 
καταστρατήγηση του νόμου που αφορά το ΚΥΣΑΤΣ, τονίζοντας παράλληλα ότι ο 
αναπεμφθείς νόμος συγκρούεται και με την αρχή της διάκρισης των εξουσιών, όπως 
εξάλλου συγκρουόταν και η προγενέστερη τροποποίηση του βασικού νόμου το 2003.  
Επιπρόσθετα, όπως επισήμανε η ίδια εκπρόσωπος, ο αναπεμφθείς νόμος προφανώς 
αντιστρατεύεται και το δημόσιο συμφέρον, διότι οποιεσδήποτε νομοθετικές αποφάσεις 
λαμβάνονται δεν πρέπει να διαταράσσουν την έννομη τάξη και την ομαλή διαδικασία 
των προσλήψεων και προαγωγών που λαμβάνουν χώρα στην ευρύτερη δημόσια 
υπηρεσία. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας, αφού 
άκουσαν όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν στην 
ολομέλεια του σώματος στα πλαίσια της συζήτησης που θα διεξαχθεί για τον υπό 
αναφορά αναπεμφθέντα νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Απλά να αναφερθώ στο δικαιολογητικό της αναπομπής και να πω ότι το ίδιο το 
δικαιολογητικό αναιρεί υπό κανονικές συνθήκες την ίδια την αναπομπή.  Όταν και 
εφόσον στην τέταρτη παράγραφο η ίδια η Γενική Εισαγγελία, η οποία έχει βγάλει 
γνωμάτευση στον Πρόεδρο της ∆ημοκρατίας, χρησιμοποιεί τη φράση “ενδέχεται να 
είναι αντισυνταγματικό”, καταλαβαίνετε ότι σε αυτή την περίπτωση δεν είναι σαφές εάν 
είναι αντισυνταγματική αυτή η πρόταση νόμου ή όχι.  Από την άλλη όμως θέλω να 
τονίσω ότι σε αυτή την περίπτωση επικαλείται το άρθρο 28 του συντάγματος, που λέει 
ότι καταστρατηγείται η αρχή της ισότητας.  Πρώτα απ’ όλα, ως είχε η κατάσταση 
εκαταστρατηγείτο η αρχή της ισότητας. 

 Να τονίσω, κύριε Πρόεδρε, ότι μια ομάδα εκπαιδευτικών, πριν από το 2002, 
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είχαν ξεκινήσει να κάνουν κάποιο μεταπτυχιακό.  Ένας αριθμός από αυτούς τους 
ανθρώπους, για κάποιους ιδιαίτερους λόγους, υγείας είτε οικογενειακούς λόγους, δεν 
κατόρθωσε να τελειώσει αυτό το μεταπτυχιακό μέχρι το 2006.  Απλά να επισημάνω 
ότι ένας από αυτούς απέθανε ο άνθρωπος, άλλος είχε καρκίνο και ούτω καθεξής.  
Άρα, καταλαβαίνετε ότι αυτοί που έχαιραν άκρας υγείας είχαν τη δυνατότητα να 
τελειώσουν, ενώ ξεκίνησαν όλοι μαζί το μεταπτυχιακό, το εκμεταλλεύτηκαν, πήραν 
προαγωγές και ούτω καθεξής.  Οι άνθρωποι που η μοίρα τούς έφερε να 
αντιμετωπίσουν αυτό το ιδιαίτερο πρόβλημα και δεν κατόρθωσαν να τελειώσουν το 
μεταπτυχιακό μέχρι το 2006 είναι αυτοί οι οποίοι ευρίσκονταν υπό άνιση μεταχείριση.  
Επίσης, όταν η αναπομπή επικαλείται ότι εξουδετερώνεται η εξουσία της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας στο να αναγνωρίζει ή όχι κάποια πτυχία είτε μεταπτυχιακά...  
Μα, πώς είναι δυνατό;  ∆εν είναι κάτι το καινούριο.  Η Επιτροπή Εκπαιδευτικής 
Υπηρεσίας έχει αναγνωρίσει ήδη ακριβώς το ίδιο πράγμα και βάσει του ίδιου ακριβώς 
αντικειμένου έχει προχωρήσει σε προαγωγές και ούτω καθεξής.  Ε, πώς είναι δυνατό 
να εξουδετερώνεται σε αυτή την περίπτωση η αρμοδιότητα της Επιτροπής 
Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας να αναγνωρίζει ή όχι κάτι το οποίο ήδη είναι 
αναγνωρισμένο;  Γι’ αυτό το λόγο εμείς ως πολιτική δύναμη θα καταψηφίσουμε την 
αναπομπή του Προέδρου της ∆ημοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η μεγάλη πλειοψηφία της δικής μας κοινοβουλευτικής ομάδας 
δεν έχει πεισθεί απόλυτα με τη γνωμάτευση που έχουμε μπροστά μας του Γενικού 
Εισαγγελέα, γι’ αυτό και δε θα υποστηρίξουμε την αναπομπή του Προέδρου της 
∆ημοκρατίας.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Η κ. Κυριακίδου. 

Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εμείς θα απορρίψουμε την αναπομπή, γιατί θεωρούμε ότι η 
συγκεκριμένη πρόταση νόμου στόχο είχε να αποκαταστήσει μια αδικία σε βάρος 
κάποιων συνανθρώπων μας που κτυπήθηκαν από τη μοίρα.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υποστηρίξουμε την αναπομπή.  Θέλω να πω το εξής:  
Ένα είναι το συναίσθημα, άλλο είναι η νομοθεσία και δεν μπορεί το νομοθετικό σώμα 
να κινείται με βάση το συναίσθημα, γιατί αδικεί άλλους.  Προσπαθήσαμε να βρούμε 
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λύση γι’ αυτό τον κόσμο.  Ε, δεν μπορούμε στο τέλος να επιμένουμε να βάλουμε και 
κάποιες φωτογραφίες σε ένα νομοθέτημα.   Γι’ αυτό εμείς θα υποστηρίξουμε την 
αναπομπή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτό το περί ευαισθησιών με κάμνει να συμφωνήσω με το 
συνάδελφο και για σήμερα, αλλά και για τις υπόλοιπες νομοθεσίες που θα έχουμε να 
αντιμετωπίσουμε μεταγενέστερα.  Άλλο το συναίσθημα και άλλο η συνταγματική 
αντιμετώπισις.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μισό λεπτό τζι εν εκατάλαβα.  ∆ηλαδή,  Ανδρέα μου, η κοινοβουλευτική ομάδα, 
αν κατάλαβα... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όχι.  Προσωπικά το είπα.  Η κ. Κυριακίδου νομίζω ότι δεν είχε εξουσιοδότηση 
να κάνει τη δήλωση, αλλά έκαμέν την.  ∆εν πειράζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, να μου επιτρέψετε να πω στον κ. Λαμάρη ότι το συναίσθημα 
δεν πρέπει να καλύπτει και μέσα από αυτό μόνο να ενεργεί το νομοθετικό σώμα, αλλά 
ούτε και η εκτελεστική εξουσία.  Οπόταν και ο ίδιος ο Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας ούτε 
πρέπει να φωτογραφίζει ανθρώπους ούτε πρέπει να λειτουργεί με συναίσθημα.  Αυτό 
για όλους τους πολιτικούς χώρους και για όλους τους πολιτικούς άνδρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, κύριοι, πόσοι τάσσονται υπέρ της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον της αποδοχής της αναπομπής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι εναντίον, κύριε Πρόεδρε.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους υπέρ, δεκαέξι ψήφους εναντίον και μία αποχή, η 
αναπομπή γίνεται αποδεκτή. 

 Λοιπόν, κύριοι, από ό,τι καταλαβαίνω θα διακόψουμε τώρα.  Στις 4.00 θα 
είμαστε πίσω.  Παράκληση οι κοινοβουλευτικοί εκπρόσωποι να είναι λίγο “stand by”. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ σας είπα ότι άλλαξα θέση σε σχέση με τις 4.00 μ.μ. και 
τώρα λέτε να είναι “stand by”.  Εκείνοι που αιτούνται κάθε φορά χρόνους είναι οι εξ 
απεναντίας και δεν τους τηρούν. 

Γ. ΤΑΣΟΥ: 

 Εξ αμελείας! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, δεν μπορεί να πηγαίνει επ’ άπειρον τούτο το πράμα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

(Ώρα διακοπής:  2.10 μ.μ.) 

(Ώρα επανέναρξης:  5.20 μ.μ.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Καλό απόγευμα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Επιθυμώ να σημειώσω με ιδιαίτερη ικανοποίηση το ψήφισμα που υιοθέτησε 
ομόφωνα χθες η Επιτροπή Νομικών και Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων της 
Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης υπό την προεδρία του 
βουλευτή και συναδέλφου μας Χρήστου Πουργουρίδη στα πλαίσια του 2ου Μέρους της 
Συνόδου 2011 της Συνέλευσης.  Το θέμα του ψηφίσματος “Έννοιες της Εθνικής 
Κυριαρχίας και της Κρατικής Οντότητας” οδηγήθηκε στη συγκεκριμένη επιτροπή με 
πρωτοβουλία του κ. Πουργουρίδη και άλλων μελών της Συνέλευσης. 

 Στο ψήφισμα εμπεριέχονται πολύ θετικές αναφορές για την Κύπρο. Αυτές 
αφορούν μεταξύ άλλων στις μαζικές παραβιάσεις ανθρωπίνων δικαιωμάτων ένεκα της 
τουρκικής στρατιωτικής επέμβασης στην Κύπρο το 1974, καθώς και στη 
χρησιμοποίηση των διμερών εγγυήσεων ως πρόφασης για μονομερή στρατιωτική 
επέμβαση κατά παράβαση των σχετικών προνοιών του διεθνούς δικαίου.  Καλούνται 
δε όλες οι χώρες μέλη του Συμβουλίου της Ευρώπης να μην αναγνωρίζουν ή 
στηρίζουν με οποιοδήποτε τρόπο τις de facto αρχές εδαφών, που είναι αποτέλεσμα 
παράνομης διαίρεσης, και ειδικά εκείνες που στηρίζονται σε στρατιωτικές επεμβάσεις. 

 Στο επεξηγηματικό μνημόνιο γίνονται αναφορές στα Ψηφίσματα 541 και 550 
του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών, στην 4η ∆ιακρατική Προσφυγή Κύπρου εναντίον 
Τουρκίας, καθώς και στις αποφάσεις του Ε∆Α∆ αναφορικά με τα δικαιώματα των 
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Ελληνοκυπρίων εκτοπισθέντων στις περιουσίες τους. Εγείρεται επίσης θέμα 
εγκυρότητας της Συνθήκης Εγγυήσεως, στη βάση της αρχής της αμφισβήτησης μίας 
συνθήκης, όταν οι λόγοι εγκαθίδρυσής της παύουν να υφίστανται ή λόγω σοβαρής 
παραβίασης από ένα από τα συμβαλλόμενα σε αυτήν μέρη, όπως στην περίπτωση 
της στρατιωτικής επέμβασης της Τουρκίας στην Κύπρο.  Αναφορά γίνεται ακόμα στην 
ένταξη ολόκληρης της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση με προσωρινή αναστολή της 
εφαρμογής του κοινοτικού κεκτημένου στο βόρειο τμήμα της χώρας, όπως προνοεί το 
Πρωτόκολλο 10, καθώς και στο ότι η άρνηση της Τουρκίας να αναγνωρίσει την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, ενώ είναι η μόνη χώρα που αναγνωρίζει την ούτω καλούμενη 
“Τουρκοκυπριακή ∆ημοκρατία της Βόρειας Κύπρου”, αποτελεί μεγάλο εμπόδιο στην 
ενταξιακή της πορεία. 

 Με αφορμή το εγκριθέν ψήφισμα, το οποίο θα τεθεί προσεχώς ενώπιον της 
ολομέλειας της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης,  
υπενθυμίζεται ειδικότερα σε ό,τι αφορά στο θέμα της Συνθήκης Εγγυήσεως το σχετικό 
ομόφωνο ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων της 18ης Φεβρουαρίου 2010, 
καθώς και τα ομόφωνα υιοθετηθέντα από το σώμα ψηφίσματα του 1990, του 1997 και 
του 2007 για το θέμα των βρετανικών βάσεων.  

 Συγχαίρω θερμά τον πρόεδρο της Επιτροπής Νομικών και Ανθρώπινων 
∆ικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης 
βουλευτή Χρήστο Πουργουρίδη για την πρωτοβουλία του αυτή και τα πολύ θετικά για 
την Κύπρο αποτελέσματά της. 

 Λοιπόν, μπαίνουμε κανονικά στην ημερήσια διάταξη. 

 Το υπ’ αριθμόν 14 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 
Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2011 Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την Ανέγερση 

Κυπριακού Μουσείου του 2011 Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 
Απριλίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του Υπουργείου Συγκοινωνιών και 
Έργων, καθώς και εκπρόσωποι του Τμήματος Αρχαιοτήτων και του Τμήματος 
∆ημοσίων Έργων του ίδιου υπουργείου. 

 Ο προϋπολογισμός του Ταμείου για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου για το 
έτος 2011 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €221.040 και συνολικά έσοδα ύψους 
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€1.575.720, τα οποία θα προέλθουν από μέρος των εσόδων του κράτους από τα 
φορολογικά έσοδα των παιχνιδιών του ΟΠΑΠ Κύπρου (ΛΟΤΤΟ και ΠΡΟ-ΤΟ) 
(€854.300), από το τριάντα τοις εκατόν (30%) των τελών εισόδου στα μουσεία και 
τους αρχαιολογικούς χώρους (€480.000), όπως προβλέπεται στον περί της Ιδρύσεως 
Ταμείου δια την Ανέγερσιν Κυπριακού Μουσείου Νόμο, από τόκους επενδύσεων 
(€224.335) και από την πώληση αντιγράφων κυπριακών αρχαιοτήτων (€17.000). 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, οι δαπάνες του ταμείου για το έτος 2011 
αφορούν κυρίως τη δημοσίευση των όρων του αρχιτεκτονικού διαγωνισμού στον 
εγχώριο και ευρωπαϊκό τύπο (€10.000), την αποζημίωση των μελών της κριτικής 
επιτροπής για το κτιριολογικό πρόγραμμα του νέου κυπριακού μουσείου (€10.000), 
καθώς και την ετοιμασία του τελικού κτιριολογικού προγράμματος και των εγγράφων 
για την προκήρυξη αρχιτεκτονικού διαγωνισμού, με σκοπό την προώθηση της 
ανέγερσης του νέου αρχαιολογικού μουσείου (€200.000). 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η εκπρόσωπος του  Τμήματος 
Αρχαιοτήτων ενημέρωσε την επιτροπή αναφορικά με τις υποχρεώσεις του τμήματος 
σχετικά με την προεργασία που απαιτείται για το νέο αρχαιολογικό μουσείο.  Συναφώς, 
ανέφερε ότι στο παρόν στάδιο ολοκληρώθηκε το κτιριολογικό πρόγραμμα και 
απομένει η φωτογράφηση των εκθεμάτων του μουσείου. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ενημερώνοντας την 
επιτροπή σχετικά με τον προγραμματισμό για το 2011 όσον αφορά την ανέγερση του 
νέου αρχαιολογικού μουσείου, ανέφερε ότι εντός του τρέχοντος μηνός αναμένεται η 
δημοσίευση της προκήρυξης πρόσκλησης για τον αρχιτεκτονικό διαγωνισμό, ενώ η 
προεπιλογή των επικρατέστερων αρχιτεκτόνων και πρόσκληση των προεπιλεγέντων 
αρχιτεκτόνων, ώστε να παραλάβουν τα απαραίτητα έγγραφα και τις φωτογραφίες των 
εκθεμάτων με σκοπό την ετοιμασία αρχιτεκτονικών προτάσεων, αναμένεται να 
πραγματοποιηθεί τον Ιούλιο και Σεπτέμβριο του ίδιου έτους, αντίστοιχα. 

 Περαιτέρω, ο ίδιος  εκπρόσωπος κατέθεσε συνοπτικά ενώπιον της επιτροπής 
τον μεσοπρόθεσμο και μακροπρόθεσμο προγραμματισμό του έργου, ο οποίος 
περιλαμβάνει τα εξής: 

Έτος 2012 

 Μάιος: Υποβολή προτάσεων από τους προεπιλεγέντες αρχιτέκτονες και 
αξιολόγηση των προτάσεών τους από κριτική επιτροπή. 

 Ιούνιος-Ιούλιος: Βράβευση αρχιτεκτόνων και υπογραφή σύμβασης με τον 
επιτυχόντα αρχιτέκτονα. 

 Νοέμβριος-∆εκέμβριος: Ετοιμασία εγγράφων διαγωνισμού από τον επιτυχόντα 
αρχιτέκτονα για ανάθεση του έργου με τη μέθοδο “Μελέτη - Κατασκευή - 
Συντήρηση” και προκήρυξη διαγωνισμού σύναψης σύμβασης εργολάβου. 

Έτος 2013 

 Υπογραφή σύμβασης με επιτυχόντα εργολάβο.  

 Έναρξη εκτέλεσης έργου με προβλεπόμενη διάρκεια ολοκλήρωσής του 
περίοδο τριών χρόνων και παράλληλη εκπόνηση της απαιτούμενης μελέτης και 
κατασκευή του έργου. 

Έτη 2016 - 2017 



91 

 

 Ολοκλήρωση του κτιρίου του νέου αρχαιολογικού μουσείου. 

 Τοποθέτηση εκθεσιακών κατασκευών και μεταφορά αρχαιοτήτων. 

Έτη 2017 - 2029 

 Συντήρηση κτιρίου από τον εργολάβο. 

 Ο ίδιος εκπρόσωπος, απαντώντας σε ερώτηση βουλευτών αναφορικά με το 
εκτιμώμενο συνολικό κόστος για την ανέγερση του νέου αρχαιολογικού μουσείου, 
ανέφερε ότι η πρώτη εκτίμηση του κόστους του έργου έγινε το 2006 και ανήλθε μεταξύ 
₤47-49 εκατομ. (μη περιλαμβανομένου του ΦΠΑ) και η πρόσφατη εκτίμηση για την 
ολική δαπάνη υλοποίησης του έργου ανέρχεται σε €111.300.000 (περιλαμβανομένου 
του ΦΠΑ). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατά πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους 
της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, του μέλους 
της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του 
μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ εισηγείται στη Βουλή 
την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του προϋπολογισμού 
του ταμείου για την ανέγερση του μουσείου για το 2011. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος εν αναμονή κατάθεσης εκ μέρους του 
Υπουργείου Οικονομικών στοιχείων σχετικά με το προϋπολογιζόμενο υπόλοιπο του 
ταμείου ύψους €38 εκατομ. και κατά πόσο το ποσό αυτό είναι διαθέσιμο ανά πάσα 
στιγμή ή έχει χρησιμοποιηθεί για την κάλυψη οποιωνδήποτε δημοσιονομικών 
ελλειμμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Το θέμα αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι ένα θέμα που τραυματίζει το κύρος 
ολόκληρης της κυπριακής πολιτείας.  Ουσιαστικά ξεκίνησε η ιδέα για τη δημιουργία 
ενός σωστού και σύγχρονου κυπριακού μουσείου εδώ και μια πεντηκονταετία και 
ακόμη βρισκόμαστε στα κτίρια τα οποία, όπως είπα και πριν, τραυματίζουν πλήρως 
και την πολιτεία, αλλά και τον ίδιο τον πολιτισμό μας.  Εμείς ως παράταξη έχουμε κατά 
καιρούς και σε διάφορες επιτροπές της Βουλής θέσει αυτό το θέμα, αλλά και 
δημοσίως.  Είναι ευθύνη ίσως όλων μας που αργήσαμε, αλλά περιμέναμε να υπάρχει 
μια επίσπευση για διάφορους λόγους από την παρούσα κυβέρνηση.  ∆υστυχώς, 
ακόμη και τώρα, ουσιαστικά μιλάμε για κάποια εκατομμύρια τα οποία, από ό,τι είδαμε, 
δεν υπάρχουν.  Πώς θα γίνουν αυτά τα οποία εν πάση περιπτώσει προβλέπονται από 
το ίδιο το νομοσχέδιο;  Γι’ αυτό θέλουμε να στείλουμε ένα ισχυρό μήνυμα και έναν 
πολύ σοβαρό προβληματισμό λέγοντας ότι ακόμη και με το νομοσχέδιο δε λύεται 
κανένα πρόβλημα ούτε δρομολογούνται κάποιες σοβαρές εξελίξεις στο θέμα.  Στη 
συγκεκριμένη συνεδρία θεωρήθηκε ότι το χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης του έργου 
μπορεί περίπου να φτάσει στο 2015 -αντιλαμβάνεστε για πόσο μακριά μιλάμε- και γι’ 
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αυτό το λόγο θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ιερωνυμίδης. 

ΣΤ. ΙΕΡΩΝΥΜΙ∆ΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Έχω διατελέσει μέλος του δημοτικού συμβουλίου της Λευκωσίας και 
αντιδήμαρχος της Λευκωσίας για αρκετά χρόνια και θα ήθελα να μεταφέρω τώρα με το 
σχήμα μου ως βουλευτής Λευκωσίας ότι η πόλη της Λευκωσίας ως πρωτεύουσα έχει 
παραμείνει ο φτωχός συγγενής όλων των αστικών περιοχών της Κύπρου.  Όλες οι 
άλλες αστικές περιοχές στην Κύπρο έχουν εξελιχθεί, έχουν κάνει μεγάλα σχέδια και 
έχουν υλοποιηθεί αυτά τα σχέδια, παραμένοντας η Λευκωσία η τελευταία πόλη, χωρίς 
να έχει οτιδήποτε να επιδείξει.  Ήταν όραμα πολλών δημοτικών συμβουλίων και 
δημάρχων η δημιουργία ενός μουσείου.  Το οποίο εθνικό μουσείο είναι ουσιαστικά το 
κεφάλαιο της ιστορίας της Κύπρου, μιας μακραίωνης ιστορίας.  Οι ελπίδες αυτές των 
δημάρχων και των δημοτικών συμβουλίων κατά κάποιο τρόπο είχαν αναπτερωθεί με 
την κατεδάφιση του γενικού νοσοκομείου της Λευκωσίας, καθώς πάντα προσέβλεπαν 
στην υποστήριξη μέσω της κρατικής χορηγίας για τη δημιουργία αυτού του έργου, το 
οποίο βέβαια δεν είναι έργο μόνο για τη Λευκωσία, αλλά για ολόκληρη την Κύπρο.  Οι 
αρχαιότητές μας είναι σε αποθήκες, οι αρχαιότητές μας δεν εκτίθενται σωστά σ’ αυτό 
το μικρό αποικιακό μουσείο το οποίο υπάρχει και βλέπουμε με λύπη και συμφωνώ με 
το συνάδελφο ότι, αντί να αναληφθεί μια πρωτοβουλία, ούτως ώστε να εξευρεθούν οι 
πόροι όσο το δυνατό γρηγορότερα, για να γίνει αυτό το έργο, παραμένει ουσιαστικά 
μετέωρο και, θα έλεγα, πιθανόν και στάσιμο. 

 Απλώς θα εκφράσω την απογοήτευσή μου για το δεδομένο και θα σας 
αναφέρω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι και εγώ θα τηρήσω αποχή όσον αφορά τη 
νομοθεσία αυτή. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε, αλλά με μεγάλο σκεπτικισμό αυτό το νομοθέτημα για 
τους εξής λόγους:  Πραγματικά δεν μπορούμε να καταλάβουμε γιατί αυτός ο μακράς 
πνοής προγραμματισμός για ένα έργο με υψηλό κόστος -υπό τας περιστάσεις 
συνολικά €111 εκατομ. μέχρι το 2029 και δεν ξέρω αν αυτός ο προγραμματισμός θα 
μπορούσε να θεωρηθεί ασφαλής, αλλά και κατά πόσο μπορεί να είναι βάσιμος για 
τόσο μακρύ χρονικό διάστημα- και, ανεξάρτητα από αυτό, γιατί δε γίνεται σύντμηση 
του χρόνου με την εξεύρεση κεφαλαίων. 

 Ο πολιτισμός είναι εθνικό ζήτημα.  Εγώ δεν εισηγούμαι το κράτος να 
προκηρύξει έρανο, για να εισπράξει τα χρήματα.  Θα μπορούσε όμως, επικαλούμενο 
αυτή τη διάσταση του θέματος, να προσφύγει, ναι, σε εισφορές, οι οποίες θα 
μπορούσαν να δοθούν από το εξωτερικό, από φορείς και πρόσωπα τα οποία 
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ενδιαφέρονται πολλές φορές περισσότερο, όταν κατοικούν εκτός Κύπρου, από εμάς 
που κατοικούμε εντός. 

 Είναι ένα ζήτημα το οποίο είναι τουλάχιστον δημοσιονομικά αστείο το να 
ερχόμαστε το 2011 και να κάμνουμε προγραμματισμό για το 2030 γι’ αυτό το 
συγκεκριμένο κτίριο!  ∆ιερωτώμαι κατά πόσο μπορεί να είναι πειστικό.  Είναι 
εξωφρενικά απίστευτα αυτά τα οποία διαλαμβάνονται.  Θα ψηφίσουμε, όχι γιατί 
πιστεύουμε στο νομοθέτημα, απλούστατα επί της αρχής τουλάχιστον για τα όσα 
διαλαμβάνονται εισαγωγικά, για να μπορεί να ξεκινήσει, αν ξεκινήσει ποτέ, ο 
προγραμματισμός για την υλοποίηση του έργου, που εν πάση περιπτώσει έχει 
καθυστερήσει, εν πάση περιπτώσει συνιστά μια βαρεία προσβολή προς την 
πολιτιστική παράδοση της χώρας και έπρεπε να αφορά και τους υπηρεσιακούς και 
τον καθ’ ύλην αρμόδιο υπουργό, να ενεργούσαν πιο σύντομα, σε εποχές που 
υπήρχαν χρήματα, για να κάνουν αυτό το έργο και όχι να προχωρούν με αυτούς τους 
ρυθμούς της χελώνας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Είναι πραγματικά αδιανόητο, είναι έλλειμμα για την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
πενήντα ένα χρόνια μετά την εγκαθίδρυσή της να μην υπάρχει ένα μουσείο αντάξιο 
του πολιτισμού, της ιστορίας και των αρχαιοτήτων, των αρχαιολογικών θησαυρών 
αυτής της χώρας.  Πολύ συχνά λέμε ότι ο πολιτισμός είναι η ψυχή του κάθε έθνους και 
του κάθε λαού, πολύ συχνά λέμε ότι ο πολιτισμός μας, οι αρχαιότητές μας, η 
πολιτιστική μας κληρονομιά θα πρέπει να προβάλλονται και στα πλαίσια του αγώνα 
για τον τερματισμό της κατοχής.  Παρ’ όλα αυτά, δεν έχουμε επενδύσει στον πολιτισμό, 
δεν έχουμε επενδύσει σ’ αυτό τον πλούτο που έχουμε.  Αυτή η κατάσταση θα πρέπει 
να τερματιστεί και δε θα τερματιστεί με ψίχουλα, όπως είναι η πρόταση την οποία, 
παρ’ όλα αυτά, θα ψηφίσουμε, η πίστωση η οποία προβλέπεται, αλλά θα πρέπει να 
πάει το μήνυμα προς την εκτελεστική εξουσία ότι είναι επείγουσα προτεραιότητα η 
ανέγερση ενός μουσείου αντάξιου της ιστορίας, του πολιτισμού και των αρχαιολογικών 
μας θησαυρών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο για την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου 
ποσού ύψους €221.040 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  
Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 
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 Λειτουργοί που είναι υπεύθυνοι για την είσπραξη εσόδων και λειτουργοί που 
ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, 
τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για 
την Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2011 Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ του νομοσχεδίου; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατέσσερις. 



95 

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα πέντε ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και δεκατέσσερις αποχές, 
το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 15 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες του 2011 Νόμος του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 

Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες του 2011 Νόμος του 
2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 
Απριλίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, η διευθύντρια του Τμήματος Κοινωνικής 
Ενσωμάτωσης Ατόμων με Αναπηρίες και εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

 Ο προϋπολογισμός του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Αναπήρων 
(ΚΕΑΑ) για το 2011 προβλέπει συνολικές δαπάνες ύψους €255.500 και συνολικά 
έσοδα ύψους €202.150, τα οποία θα προέλθουν κυρίως από πωλήσεις προϊόντων 
που κατασκευάζονται στο κέντρο (€165.000) και από τόκους και επενδύσεις (€35.000).  
Η διαφορά μεταξύ των εσόδων και εξόδων (€53.350) είναι σκόπιμη και στοχεύει στην 
αξιοποίηση μέρους του αποθεματικού του ταμείου για προγράμματα επαγγελματικής 
αποκατάστασης αναπήρων εκτός του ΚΕΑΑ.  

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, οι 
κυριότερες δαπάνες του ταμείου αναμένεται να καλύψουν, μεταξύ άλλων, την αγορά 
των πρώτων υλών που θα χρησιμοποιηθούν στα εργαστήρια (€100.000), τα 
φιλοδωρήματα παραγωγής (€31.000) και τα βοηθήματα μαθητευομένων (€1.000), για 
την αγορά υπηρεσιών ιατρών και άλλων επαγγελματιών υγείας για σκοπούς 
αξιολόγησης της αναπηρίας και των ικανοτήτων των μαθητευομένων του κέντρου 
(€4.000), για την αγορά υπηρεσιών ψυχολόγου (€6.000), για την επιχορήγηση της 
δημιουργίας και λειτουργίας πέντε έως οχτώ μονάδων αυτοεργοδότησης ατόμων με 
αναπηρία (€85.000). 

 Ενημερώνοντας την επιτροπή η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε διευκρινιστικά ότι η 
λειτουργία του ΚΕΑΑ δε στηρίζεται αποκλειστικά στο ειδικό ταμείο, αλλά στην κρατική 
χορηγία, η οποία καλύπτει κυρίως τη μισθοδοσία του προσωπικού του ΚΕΑΑ και 
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μέρος των λειτουργικών του δαπανών. 

 Η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε ότι το Σχέδιο Επαγγελματικής Κατάρτισης Ατόμων 
με Αναπηρίες προβλέπει τη δημιουργία και λειτουργία ενός περιορισμένου αριθμού 
μικρών μονάδων αυτοεργοδότησης ατόμων με αναπηρίες και ότι βρίσκεται σε εξέλιξη 
η διαδικασία αναδιοργάνωσης του τομέα επαγγελματικής αποκατάστασης ατόμων με 
αναπηρίες μέσω νομοθετικής μεταρρύθμισης.  Με βάση τις προτεινόμενες 
μεταρρυθμίσεις, τόσο το ΚΕΑΑ όσο και το Ίδρυμα Χρίστου Στέλιου Ιωάννου θα 
ενταχθούν σε έναν οργανισμό δημόσιου δικαίου, γεγονός που θα οδηγήσει το κέντρο 
στη διαμόρφωση ενός νέου ρόλου σε σχέση με τις διαδικασίες βελτίωσης της 
προοπτικής επαγγελματικής κατάρτισης και αποκατάστασης των ατόμων με 
αναπηρίες.  Συνεπώς, η λειτουργία του ΚΕΑΑ προς το παρόν βρίσκεται σε μεταβατικό 
στάδιο.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διεξήλθε τις επιμέρους πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, ομόφωνα εισηγείται 
την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση του 
προϋπολογισμού του ταμείου του ΚΕΑΑ για το 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο ποσού ύψους €255.500 για τη χρήση του 
έτους που λήγει την 31η ∆εκεμβρίου 2011.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη 
ελλείμματος άλλων άρθρων κάτω από το ίδιο κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 5; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 5 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του 
Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες του 2011 Νόμος του 
2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 16 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 (Τροποποιητικός) Νόμος 

του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος  Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης  Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέτασε το πιο 
πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 
Απριλίου 2011.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Υγείας και της 
Παγκύπριας Συντεχνίας ∆ημοσίων Υπαλλήλων (ΠΑΣΥ∆Υ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η αντικατάσταση της περιγραφής του 
άρθρου 04388 του κρατικού προϋπολογισμού για το έτος 2011 από “+ Ιατρική 
Περίθαλψη στην Κύπρο από Μη Κυβερνητικές Ιατρικές Υπηρεσίες” σε “Ιατρική 
Περίθαλψη στην Κύπρο”, ώστε να δίνεται η δυνατότητα παροχής υπηρεσιών εντός 
του χώρου των δημόσιων νοσηλευτηρίων από ιδιώτες ιατρούς της Κύπρου ή του 
εξωτερικού μέσω της σύναψης συμβάσεων σύμφωνα με τους ισχύοντες νόμους και 
κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής κατά τη 
συζήτηση του θέματος, στις πρόνοιες του Σχεδίου Παροχής Οικονομικής Αρωγής για 
Υπηρεσίες Υγείας διαλαμβάνεται ότι το Υπουργείο Υγείας προβαίνει σε παραπομπή 
ασθενών σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια τόσο της Κύπρου όσο και του εξωτερικού για 
κάλυψη ιατρικών αναγκών που δεν μπορούν να καλυφθούν από τα δημόσια 
νοσηλευτήρια.  Όπως έχει κατατεθεί, ορισμένες από τις υπηρεσίες αυτές θα μπορούσε 
να παρέχονταν στα δημόσια νοσηλευτήρια μέσω της σύναψης συμβάσεων με ιδιώτες 
ιατρούς/ιδιωτικά ιατρικά κέντρα της Κύπρου ή του εξωτερικού, οι οποίοι θα 
προβαίνουν στις απαραίτητες ιατρικές πράξεις στο χώρο των δημόσιων 
νοσηλευτηρίων. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η ρύθμιση αυτή θα συμβάλει στα ακόλουθα: 

1. Εξοικονόμηση των δαπανών που προκύπτουν από την αποστολή των 
ασθενών σε ιδιωτικά νοσηλευτήρια είτε της Κύπρου είτε του εξωτερικού.  Ειδικά 
στην περίπτωση αποστολής ασθενών στο εξωτερικό η εξοικονόμηση 
αναμένεται να είναι μεγαλύτερη, αφού το κράτος δε  θα καταβάλλει ούτε 
νοσήλια αλλά ούτε και έξοδα μετακίνησης. 
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2. Αντιμετώπιση περιστατικών επείγουσας φύσεως ή ανάγκης για εξειδικευμένη 
αντιμετώπιση άμεσα και αποτελεσματικά στο οικείο περιβάλλον του ασθενούς, 
χωρίς να συντρέχουν οι συνήθεις κίνδυνοι που μπορεί να διατρέξει η υγεία του 
λόγω της μετακίνησής του. 

3. Βελτίωση της επαγγελματικής κατάρτισης και απόκτησης εμπειρογνωμοσύνης 
από μέρους των ιατρών του δημοσίου, οι οποίοι θα έχουν την ευκαιρία να 
παρακολουθήσουν και να συμμετάσχουν στην όποια ιατρική πράξη εκτελείται 
από τον ειδικό που θα μετακαλείται. 

 Σημειώνεται ότι, όπως έχει κατατεθεί ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο 
Υγείας ήδη καλύπτει έκτακτες ανάγκες παροχής υπηρεσιών από ξένους ειδικούς στα 
δημόσια νοσηλευτήρια.  Το σχετικό κόστος καλύπτεται από το άρθρο 04.01.2.00.382 
“Ιατρική Περίθαλψη στην Κύπρο από Ξένους Ειδικούς”, η πρόνοια του οποίου στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2011 ανέρχεται στις €70.000, ποσό το οποίο κρίνεται 
ανεπαρκές για την κάλυψη των αναγκών που προκύπτουν. 

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, για την 
κάλυψη των υπαρχουσών αναγκών αγοράς υπηρεσιών από τις Ιατρικές Υπηρεσίες 
και Υπηρεσίες ∆ημόσιας Υγείας ο τομέας προσφορών του Υπουργείου Υγείας 
προωθεί τη σύναψη τριών συμφωνιών για παροχή τέτοιων υπηρεσιών στα δημόσια 
νοσηλευτήρια, εκτιμούμενης δαπάνης ύψους €442.500 σε σχέση με 
ηλεκτροφυσιολογικές μελέτες της καρδιάς, επείγουσες νευροχειρουργικές επεμβάσεις 
και εξειδικευμένες χειρουργικές επεμβάσεις του παχέος εντέρου.  Συναφώς, εκτιμάται 
ότι η σύναψη συμφωνιών για παροχή υπηρεσιών στα δημόσια νοσηλευτήρια για 
επιπρόσθετες ανάγκες που θα προκύψουν από τη μελέτη των ιατρικών περιστατικών 
που αποστέλλονται στο εξωτερικό δυνατό να ανέλθει σε ποσό ύψους €500.000. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, κρίθηκε ότι η οικονομική κάλυψη των πιο πάνω 
αναγκών μπορεί να γίνει μέσα από το άρθρο 04388 “+ Ιατρική Περίθαλψη στην Κύπρο 
από Μη Κυβερνητικές Ιατρικές Υπηρεσίες”, Κεφάλαιο 22.01.00.2 “Υπουργείο Υγείας, 
∆ιοίκηση-Κεντρικά Γραφεία-Τακτικές ∆απάνες”, αφού μετονομασθεί σε “Ιατρική 
Περίθαλψη στην Κύπρο”. 

 Σημειώνεται ότι ο εκπρόσωπος της ΠΑΣΥ∆Υ δήλωσε ότι συμφωνεί με τους 
σκοπούς του νομοσχεδίου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε 
υπόψη όλα όσα κατατέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο, αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 
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 Τροποποίηση του άρθρου 04388 του Κεφαλαίου 220100.2 του πρώτου πίνακα 
του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται.   

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 O παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος 
του 2010 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Kτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
 Το υπ’ αριθμόν 17 θέμα είναι «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Τράπεζας 
Νόμος του 2011».  Υπάρχουν εδώ τέσσερις τροπολογίες: τροπολογία από μέρους 
των Οικολόγων, τροπολογία από μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, τροπολογία 
από μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος και κοινή τροπολογία από μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος.  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Τράπεζας Νόμος του 

2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου  

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε πέντε συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 8 Φεβρουαρίου και 11 Απριλίου 2011.  Στο στάδιο της συζήτησης του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο 
Υπουργός Οικονομικών, ο γενικός διευθυντής του ίδιου υπουργείου, ο διευθυντής του 
Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου 
και άλλοι εκπρόσωποι της ίδιας εποπτικής αρχής, εκπρόσωποι της Υπηρεσίας 
Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών, του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου (ΣΕΛΚ). 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται, σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που 
τον συνοδεύει, είναι η θέσπιση νομοθεσίας για την επιβολή ειδικού φόρου στις 
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τράπεζες και τα συνεργατικά ιδρύματα για τα φορολογικά έτη 2011 και 2012, ο οποίος 
θα υπολογίζεται με συντελεστή 0,095% επί των καταθέσεών τους κατά την 31η 
∆εκεμβρίου του αμέσως προηγούμενου έτους και ο οποίος δε θα υπερβαίνει το 20% 
του συνολικού ποσού των φορολογητέων κερδών τους για τα δύο φορολογικά έτη. 

 Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
επιβολή του πιο πάνω αναφερόμενου τέλους για τα έτη 2011 και 2012 αφορά τις 
συνολικές καταθέσεις, ντόπιες και ξένες, στην Κύπρο, εξαιρουμένων των 
διατραπεζικών καταθέσεων των πιστωτικών ιδρυμάτων που δραστηριοποιούνται στην 
Κύπρο.   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η απόφαση για την προώθηση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου λήφθηκε από την κυβέρνηση στα πλαίσια της επίτευξης των 
δημοσιονομικών στόχων που έχουν τεθεί για τα έτη 2011 και 2012 και εντάσσεται στα 
πλαίσια υλοποίησης πακέτου μέτρων το οποίο θα καλύπτει το σκέλος των δαπανών 
και των εσόδων και θα έχει σχέση με τα διαρθρωτικά προβλήματα του δημόσιου 
τομέα.  Η επιβολή, σύμφωνα με τα πιο πάνω, του εν λόγω τέλους στις καταθέσεις των 
τραπεζών και των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων αναμένεται να αποφέρει 
ποσό ύψους €60 εκατομ. ετησίως για τα επόμενα δύο έτη, δηλαδή συνολικό ποσό 
ύψους €120 εκατομ. 

 Όπως έχει κατατεθεί, για το έτος 2011 η επιβολή του σχετικού τέλους θα 
υπολογιστεί με βάση τις συνολικές καταθέσεις, ντόπιες και ξένες, στην Κύπρο κατά 
την 31η ∆εκεμβρίου 2010, το δε τέλος δε θα υπερβαίνει το 20% των φορολογητέων 
κερδών για το οικονομικό έτος 2011.  Ακολούθως, για το έτος 2012 η επιβολή του 
σχετικού τέλους θα υπολογιστεί με βάση τις συνολικές καταθέσεις, ντόπιες και ξένες, 
κατά την 31η ∆εκεμβρίου 2011, το δε τέλος δε θα υπερβαίνει το 20% των 
φορολογητέων κερδών για το οικονομικό έτος 2012.  Το συνολικό ποσό του ειδικού 
αυτού τέλους και για τα δύο φορολογικά έτη, 2011 και 2012, δε θα υπερβαίνει το 20% 
του συνολικού φορολογητέου κέρδους των τραπεζών και για τα δύο φορολογικά έτη, 
2011 και 2012. 

 Σημειώνεται ότι υποκείμενα στην επιβολή του εν λόγω τραπεζικού τέλους θα 
είναι όλα τα πιστωτικά ιδρύματα τα οποία δραστηριοποιούνται στην Κύπρο, δηλαδή 
κυπριακές τράπεζες, εξαιρουμένων των θυγατρικών και των υποκαταστημάτων στο 
εξωτερικό, θυγατρικές ξένων τραπεζών στην Κύπρο, υποκαταστήματα πιστωτικών 
ιδρυμάτων από χώρες μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, υποκαταστήματα πιστωτικών 
ιδρυμάτων από τρίτες χώρες και συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα.  Το εν λόγω τέλος 
θα καταβάλλεται σε τέσσερις ίσες τριμηνιαίες δόσεις, πληρωτέες προ ή κατά την 31η 
Μαρτίου, την 30ή Ιουνίου, την 30ή Σεπτεμβρίου και την 31η ∆εκεμβρίου κάθε έτους, 
σύμφωνα με έντυπο που θα υποβάλλεται από τις επηρεαζόμενες τράπεζες και τα 
επηρεαζόμενα συνεργατικά πιστωτικά ιδρύματα μέχρι την 31η Μαρτίου κάθε έτους. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, οι κυβερνητικοί αρμόδιοι ενημέρωσαν την επιτροπή 
ότι στις 8 Φεβρουαρίου 2011, παράλληλα με τη λήψη απόφασης από το Υπουργικό 
Συμβούλιο για έγκριση του υπό αναφορά νομοσχεδίου, αποφασίστηκε και η 
δημιουργία ταμείου στήριξης του χρηματοοικονομικού συστήματος, κατά τρόπο που 
μέρος των εισφορών των τραπεζών (€25 εκατομ. ετησίως) να δεσμεύεται στον ειδικό 
κυβερνητικό λογαριασμό σε ξεχωριστό ταμείο ως ένα είδος “fiscal buffer” για 
αντιμετώπιση ενδεχόμενων κινδύνων από τον τραπεζικό τομέα.  Τα ποσά που θα 
δεσμεύονται για σκοπούς λειτουργίας του εν λόγω ταμείου δε θα χρησιμοποιούνται για 
τις χρηματοδοτικές ανάγκες της κυβέρνησης, αλλά θα συνυπολογίζονται στα 
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ενοποιημένα δημόσια έσοδα του κράτους, οι δε λογαριασμοί του ταμείου θα 
ελέγχονται από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας. 

 Στο στάδιο της εξέτασης του νομοσχεδίου από την επιτροπή, μέλη της 
επισήμαναν την ανάγκη ταυτόχρονης ρύθμισης των θεμάτων που αφορούν τη 
δημιουργία ταμείου στήριξης του χρηματοοικονομικού συστήματος, σύμφωνα με τη 
σχετική κυβερνητική απόφαση για μεταφορά μέρους των εισπράξεων από το ειδικό 
τέλος επί των καταθέσεων των τραπεζών στο εν λόγω ταμείο για αντιμετώπιση 
ενδεχόμενων κινδύνων από τον τραπεζικό τομέα.  Όπως επισημάνθηκε, αποτελεί 
ουσιαστική ανάγκη τα δύο αιτήματα να τύχουν ταυτόχρονης ρύθμισης σε ενιαίο 
νομοσχέδιο, γεγονός το οποίο δεν επιτυγχάνεται με την κατάθεση του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου, αφού σ’ αυτό δε γίνεται καμία πρόβλεψη για τη σύσταση και τον τρόπο 
λειτουργίας του εν λόγω ταμείου. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών, αναλύοντας το νομοσχέδιο ενώπιον της επιτροπής, 
ανέφερε ότι αυτό αποτελεί ένα σημαντικό μέρος του όλου πακέτου δημοσιονομικής 
εξυγίανσης, το οποίο προβλέπει τόσο την περικοπή λειτουργικών και άλλων δαπανών 
του δημοσίου όσο και την επιβολή κάποιων φορολογιών.  Η υπό συζήτηση φορολογία 
επί των καταθέσεων των τραπεζών, οι οποίες βρίσκονται σε κατάσταση κερδοφορίας, 
κρίνεται ότι εξισορροπεί τη διαμορφωθείσα κατάσταση μετά την πρόσφατη ψήφιση 
φορολογιών που προβλέπουν την επιβολή φόρου προστιθέμενης αξίας στα τρόφιμα 
και στα φάρμακα και οι οποίες αναμφίβολα επηρεάζουν τα ασθενέστερα οικονομικά 
στρώματα.  Η φορολογία αυτή, η οποία θα ισχύσει μόνο για δύο χρόνια, δημιουργεί τις 
προϋποθέσεις για συμβολή του τομέα αυτού στην όλη προσπάθεια δημοσιονομικής 
εξυγίανσης. 

 Ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, σχολιάζοντας τις ευρύτερες 
πτυχές του όλου θέματος, επισήμανε στην επιτροπή ότι, στις παρούσες συνθήκες 
χρηματοοικονομικής αστάθειας και υπό το πρίσμα των πρόσφατων υποβαθμίσεων 
της κυπριακής οικονομίας και ορισμένων κυπριακών τραπεζών, η δημιουργία ενός 
ταμείου χρηματοπιστωτικής σταθερότητας αναμένεται να συμβάλει στη συνέχιση και 
περαιτέρω ενίσχυση της ευρωστίας και αξιοπιστίας του τραπεζικού συστήματος. 

 Υπό το φως της θέσης αυτής, ο ίδιος αξιωματούχος ανέφερε ότι οποιαδήποτε 
απόφαση για επιβολή φορολογιών αντί της δημιουργίας ενός τέτοιου ταμείου κρίνεται 
ότι συμβάλλει στην εξασθένιση του τραπεζικού συστήματος και της καλής φήμης της 
Κύπρου ως χρηματοοικονομικού κέντρου.  Παρά ταύτα, με δεδομένο το γεγονός ότι η 
κυβέρνηση προχώρησε σε κατάθεση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου στη Βουλή και 
προκειμένου να δοθεί χρόνος για υλοποίηση των αναγκαίων διαρθρωτικών αλλαγών 
που θα βελτιώσουν τα δημόσια οικονομικά σε βάθος χρόνου, κρίνεται σκόπιμο να 
κατατεθούν ορισμένες εισηγήσεις, με στόχο τη διασφάλιση των βασικών παραμέτρων 
που θα οδηγήσουν στη δημιουργία ενός εύρωστου ταμείου χρηματοπιστωτικής 
σταθερότητας. 

 Οι κυριότερες εισηγήσεις που, σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατατέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής από τον εν λόγω αξιωματούχο είναι οι ακόλουθες: 

1. Το συνολικό ποσό των εσόδων από την επιβολή του ειδικού τέλους επί των 
τραπεζικών καταθέσεων να κατατεθεί στο υπό δημιουργία ταμείο 
χρηματοπιστωτικής σταθερότητας.  Τα πρώτα δύο έτη μετά τη σύσταση του 
ταμείου τα έσοδά του να συνυπολογίζονται στα ενοποιημένα δημοσιονομικά 
οικονομικά του κράτους. 
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2. Μετά τη συμπλήρωση των δύο ετών το ταμείο χρηματοπιστωτικής 
σταθερότητας να καταστεί πλήρως ανεξάρτητο και τα ποσά που αντιστοιχούν 
στα έσοδά του να μην προσμετρούνται στα κρατικά έσοδα. 

3. Η δημιουργία του εν λόγω ταμείου να βασιστεί στις συστάσεις της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής και στην υπό μελέτη ευρωπαϊκή νομοθεσία, η οποία προβλέπει ότι 
τα ταμεία εξυγίανσης τραπεζών πρέπει να παραμένουν διαχωρισμένα από τον 
εθνικό προϋπολογισμό και να βασίζονται σε τέτοιες αρχές, ώστε να μπορούν 
να αναλάβουν την εκκαθάριση χρηματοπιστωτικών οντοτήτων, αν χρειαστεί, 
και να ενεργούν ως ανεξάρτητα εκτελεστικά όργανα.   

4. Το τελικό κείμενο του νομοσχεδίου, σε σχέση με την ανάγκη προώθησης του 
θεσμικού πλαισίου δημιουργίας του ταμείου χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, 
να κατατεθεί για διαβούλευση στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, προτού 
κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Ο εκπρόσωπος της Υπηρεσίας Εποπτείας και Ανάπτυξης Συνεργατικών 
Εταιρειών αναγνώρισε την ανάγκη ενίσχυσης των δημόσιων οικονομικών, με βάση τις 
πρόνοιες του νομοσχεδίου, τονίζοντας ταυτόχρονα ότι στο παρόν στάδιο η επιβολή 
του εν λόγω ειδικού φόρου, κατά τον τρόπο που αυτή προτείνεται, θα δημιουργήσει 
μεγάλο βάρος επί των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων σε μια περίοδο που οι 
συνθήκες επιβάλλουν ενίσχυση των κεφαλαίων τους.  Ο ίδιος εκπρόσωπος σημείωσε 
επίσης ως ευνοϊκό παράγοντα το γεγονός ότι, για να μην επηρεαστεί σοβαρά η 
κεφαλαιουχική βάση οποιουδήποτε πιστωτικού ιδρύματος, τραπεζικού ή συνεργατικού, 
ο επιβλητέος ειδικός φόρος θα περιοριστεί στο 20% των υποκείμενων σε φόρο 
εισοδήματος κερδών, κατά τρόπο που να επωφεληθούν οι περιπτώσεις ιδρυμάτων 
που δεν έχουν πολλά ή δεν έχουν καθόλου κέρδη.  Τόνισε επίσης ότι η προνοούμενη 
από το νομοσχέδιο διαδικασία, σύμφωνα με την οποία ο επιβλητέος φόρος θα 
καταβάλλεται με βάση τις καταθέσεις και θα επιστρέφεται μόνο μετά από βεβαίωση 
του Τμήματος Εσωτερικών Προσόδων, στην ουσία θα οδηγήσει σε παρακράτηση 
μεγάλων ποσών για μερικά χρόνια, με αποτέλεσμα η όλη ρύθμιση να δημιουργεί 
προβλήματα, αντί να τα επιλύει. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου με γραπτή τους επιστολή 
προς την επιτροπή, ημερομηνίας 18 Φεβρουαρίου 2011, επισήμαναν ότι, παρ’ όλο 
που λόγω της οικονομικής κρίσης και των απαιτήσεων που προκύπτουν από τις 
πρόνοιες της επερχόμενης “Βασιλείας ΙΙΙ” κρίνεται ως ακατάλληλος ο χρόνος που έχει 
αποφασιστεί για την επιβολή επιπρόσθετων φορολογιών, οι οποίες θα επηρεάσουν τη 
δυνατότητα των τραπεζών είτε να απορροφούν ζημιές που προκύπτουν από 
προβληματικά δάνεια είτε να ενδυναμώνουν την κεφαλαιουχική τους βάση μέσω της 
διακράτησης κερδών, γεγονός που θα είχε θετικό αποτέλεσμα στην αξιολόγηση της 
φερεγγυότητας του τραπεζικού συστήματος και κατ’ επέκταση της κυβέρνησης, οι 
τράπεζες μέλη του συνδέσμου θα σεβαστούν την απόφαση της κυβέρνησης για την 
επιβολή ειδικού φόρου/εισφοράς σε ταμείο στήριξης χρηματοοικονομικού συστήματος 
για δύο χρόνια, ύψους €120 εκατομ.  Ταυτόχρονα, θα πρέπει να διασφαλιστεί ότι η 
προτεινόμενη ειδική φορολογία θα είναι προσωρινή, δηλαδή για δύο χρόνια μόνο, και 
ότι θα συμβάλει στη μείωση του δημοσιονομικού ελλείμματος και όχι στη 
χρηματοδότηση αυξανόμενων κρατικών δαπανών. 

 Οι ίδιοι εκπρόσωποι σημείωσαν ότι θα πρέπει να περιληφθεί στο νομοσχέδιο 
πρόνοια με την οποία να διευκρινίζεται ότι μέρος του ειδικού φόρου των τραπεζών 
(€25 εκατομ. ετησίως), το οποίο θα δεσμεύεται σε ειδικό κυβερνητικό λογαριασμό για 
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αντιμετώπιση ενδεχόμενων κινδύνων από τον τραπεζικό τομέα, δε θα μπορεί να 
χρησιμοποιηθεί για τις χρηματοδοτικές ανάγκες της κυβέρνησης, θα συνυπολογίζεται 
στα ενοποιημένα δημόσια έσοδα του κράτους και οι λογαριασμοί του ταμείου θα 
ελέγχονται από το Γενικό Ελεγκτή της ∆ημοκρατίας.  Περαιτέρω, τόνισαν ότι, με τη 
λήξη της υποχρέωσης καταβολής ειδικού φόρου από τις τράπεζες το 2012, το μέρος 
των εισφορών που θα είναι κατατεθειμένο στον ειδικό κυβερνητικό λογαριασμό για 
σκοπούς του ταμείου στήριξης του χρηματοοικονομικού συστήματος θα πρέπει να 
μεταφερθεί σε νέο ταμείο καλούμενο “ταμείο χρηματοπιστωτικής σταθερότητας”.  Σε 
περίπτωση που μέχρι το τέλος του 2012 η υλοποίηση του εν λόγω ταμείου δεν 
προχωρήσει βάσει των αποφάσεων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, θα πρέπει το μέρος 
των εισφορών που θα είναι κατατεθειμένα στον ειδικό κυβερνητικό λογαριασμό (€50 
εκατομ.) να επιστραφεί στις τράπεζες. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω θέσεων που εκφράστηκαν ενώπιόν της, η 
επιτροπή επισήμανε την ανάγκη περαιτέρω βελτιώσεων σε σχέση με ορισμένες 
πρόνοιες του νομοσχεδίου με τις οποίες δημιουργούνται κενά ή ασάφειες και η 
απόδοσή τους κατά καλύτερο και νομοτεχνικά ορθότερο τρόπο, με κυριότερη την 
ασάφεια που δημιουργείται αναφορικά με τον ορισμό του όρου “διατραπεζική 
κατάθεση”, η οποία, με βάση τις πρόνοιες του νομοσχεδίου, θα εξαιρείται  από την 
επιβολή τραπεζικού τέλους.  Η σχετική διασαφήνιση θα πρέπει να καθορίζει ρητά ότι 
δε θα επιβάλλεται ο ειδικός φόρος επί των τραπεζικών καταθέσεων σε καταθέσεις 
που γίνονται από πιστωτικό ίδρυμα που βρίσκεται εκτός της ∆ημοκρατίας, από 
υποκατάστημα πιστωτικού ιδρύματος κράτους μέλους ή τρίτης χώρας που 
εγκαταστάθηκε στη ∆ημοκρατία και από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

 Υπό το φως της όλης συζήτησης και των παρατηρήσεων και επισημάνσεων 
που έγιναν τόσο από την επιτροπή όσο και από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου, ο Υπουργός Οικονομικών δεσμεύτηκε να προχωρήσει σε κατάθεση νέου 
διαφοροποιημένου κειμένου σχεδίου νόμου, στο οποίο να γίνονται σαφείς πρόνοιες 
για τη δημιουργία του αναγκαίου ταμείου χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, αφού 
προηγηθεί η αναγκαία διαβούλευση με το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας της 
Κύπρου, ώστε να επιτευχθεί συναίνεση σε σχέση με τον τρόπο προώθησης και 
υλοποίησης του ανεξάρτητου αυτού ταμείου. 

 Σημειώνεται ότι στο μεταξύ το Υπουργείο Οικονομικών κατέθεσε στη Βουλή, με 
επιστολή του ημερομηνίας 21ης Μαρτίου 2011, άλλο νομοσχέδιο με τίτλο «Ο περί της 
Σύστασης Ταμείου Στήριξης του Χρηματοοικονομικού Συστήματος Νόμος του 2011».  
Ακολούθως, το Υπουργείο Οικονομικών, με επιστολή του ημερομηνίας 24 Μαρτίου 
2011, κατέθεσε στην επιτροπή τροποποιημένο κείμενο του υπό συζήτηση αρχικού 
νομοσχεδίου, υπό τον τίτλο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος 
Νόμος του 2011». 

 Όπως σχετικά αναφέρεται στην εν λόγω επιστολή, στο τροποποιημένο κείμενο 
που κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής ενσωματώθηκε νέο άρθρο, το οποίο προνοεί 
για τη σύσταση ανεξάρτητου ταμείου χρηματοπιστωτικής σταθερότητας εντός 
περιόδου έξι μηνών από την ημερομηνία ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε 
νόμο, το οποίο, όπως αναφέρεται, ετοιμάστηκε σε συνεργασία και με τη σύμφωνη 
γνώμη της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου και το οποίο περαιτέρω απεστάλη με τη 
μορφή του κατεπείγοντος στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για διατύπωση γνώμης.  
Με την ίδια επιστολή, το Υπουργείο Οικονομικών ζήτησε επίσης την απόσυρση του 
ξεχωριστού νομοσχεδίου, το οποίο είχε αμέσως προηγουμένως κατατεθεί στη Βουλή 
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και το οποίο προνοούσε για τη σύσταση ταμείου στήριξης του χρηματοοικονομικού 
συστήματος. 

 Με το νέο κείμενο σχεδίου νόμου, το οποίο κατατέθηκε ενώπιον της επιτροπής, 
το Υπουργείο Οικονομικών έχει επιφέρει νομοτεχνικές και άλλες ουσιαστικές 
τροποποιήσεις στο αρχικό κείμενο που είχε κατατεθεί στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
και το διαμόρφωσε ανάλογα, ώστε να γίνει πρόνοια για τη δημιουργία ανεξάρτητου 
ταμείου χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, σύμφωνα με τη συζήτηση που έγινε 
ενώπιον της επιτροπής και βάσει των επισημάνσεων της εποπτικής αρχής.  
Ειδικότερα, με τις υπό αναφορά πρόνοιες, γίνονται οι ακόλουθες ρυθμίσεις: 

1. Τα είκοσι πέντε εξηκοστά (25/60) ετησίως από τα συνολικά έσοδα από την 
επιβολή του ειδικού φόρου στα πιστωτικά ιδρύματα για τα έτη 2011 και 2012 θα 
κατατίθενται σε ειδικό λογαριασμό στο γενικό κυβερνητικό λογαριασμό που 
διατηρείται στην Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου. 

2. Οι πόροι του ειδικού λογαριασμού θα συνυπολογίζονται στα ενοποιημένα 
δημόσια έσοδα, αλλά δε θα μπορούν να χρησιμοποιηθούν για χρηματοδότηση 
των δραστηριοτήτων της κυβέρνησης. 

3. Ο ειδικός λογαριασμός θα αποτελεί μέρος του ανεξάρτητου ταμείου 
χρηματοπιστωτικής σταθερότητας, με σκοπό τη στήριξη και εξυγίανση των 
πιστωτικών ιδρυμάτων. 

4. Οι πόροι του ειδικού λογαριασμού θα μεταφερθούν στο ανεξάρτητο ταμείο 
χρηματοπιστωτικής σταθερότητας στην περίπτωση ανάγκης στήριξης ή 
εξυγίανσης των πιστωτικών ιδρυμάτων. 

5. Με την ίδρυση του ανεξάρτητου ταμείου χρηματοπιστωτικής σταθερότητας τα 
έσοδα αυτού, εξαιρουμένων των είκοσι πέντε εξηκοστών (25/60) ετησίως από 
τα συνολικά έσοδα από την επιβολή του ειδικού φόρου στα πιστωτικά ιδρύματα 
για τα έτη 2011 και 2012, δε θα συνυπολογίζονται στα δημόσια έσοδα.   

6. Το ταμείο χρηματοπιστωτικής σταθερότητας θα συνεχίσει να λειτουργεί και 
μετά την πάροδο των ετών 2011 και 2012. 

7. Η σύσταση, η διεύθυνση, η διαχείριση, τα μέτρα εξυγίανσης, το ύψος των 
συνεισφορών των πιστωτικών ιδρυμάτων στο ταμείο και ο τρόπος λειτουργίας 
του ταμείου θα διέπονται από κανονισμούς, οι οποίοι θα καταρτισθούν από την 
Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου και θα εκδοθούν από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

8. Οι προαναφερόμενοι κανονισμοί θα βασίζονται στην ευρωπαϊκή νομοθεσία, 
στις συστάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και στις καλές πρακτικές άλλων 
χωρών μελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

9. Οι ίδιοι κανονισμοί θα κατατεθούν στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση 
εντός έξι μηνών από την έναρξη της ισχύος του υπό ψήφιση νόμου. 

 Σημειώνεται τέλος ότι το Υπουργείο Οικονομικών με επιστολή του, ημερομηνίας 
5 Απριλίου 2011, κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής αντίγραφο της γνώμης της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας επί του υπό συζήτηση νομοσχεδίου, το οποίο είχε 
κοινοποιηθεί σ’ αυτήν από το Υπουργείο Οικονομικών στις 24 Μαρτίου 2011 σε 
αντικατάσταση, όπως αναφέρεται, του αρχικού νομοσχεδίου περί Επιβολής Ειδικού 
Φόρου Τράπεζας και του νομοσχεδίου περί της Σύστασης Ταμείου Στήριξης του 
Χρηματοοικονομικού Συστήματος με νέο ενιαίο νομοσχέδιο, το οποίο ρυθμίζει και τα 
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δύο ζητήματα. 

 Η γνώμη της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας συζητήθηκε από την επιτροπή 
στην παρουσία του Υπουργού Οικονομικών και του ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας 
της Κύπρου.  Από το περιεχόμενο της γνώμης προκύπτουν τα ακόλουθα: 

 «Η επιβολή φόρων σε χρηματοπιστωτικά ιδρύματα πρέπει να εξετάζεται σε 
συνάρτηση με το διττό σκοπό, που είναι αφενός η διασφάλιση δικαιότερης κατανομής 
του κόστους που συνεπάγεται η ενδεχόμενη πτώχευσή τους μεταξύ των 
φορολογουμένων και του χρηματοπιστωτικού συστήματος και αφετέρου της μετρίασης 
των κινδύνων που ενέχει η εν λόγω επιβολή φόρων.  Η προς γενικούς 
δημοσιονομικούς σκοπούς χρήση εσόδων προερχομένων από την επιβολή στις 
τράπεζες ειδικών φόρων θα ήταν ανεπιθύμητη στο βαθμό που οι εν λόγω φόροι θα 
επιβάρυναν αδικαιολόγητα τις τράπεζες προβάλλοντας προσκόμματα στην εκ μέρους 
τους χορήγηση πιστώσεων, με συνακόλουθες δυσμενείς επιπτώσεις για την ανάπτυξη 
της πραγματικής οικονομίας.  Τούτο ενδέχεται να δημιουργήσει πρόσθετη επιβάρυνση 
για τους πελάτες των τραπεζών, καθώς και να προκαλέσει ανάσχεση των 
δραστηριοτήτων ορισμένων τραπεζών οδηγώντας σε μείωση της διαθεσιμότητας 
πιστώσεων και στη δημιουργία αβεβαιότητας για τις τράπεζες, με δυσμενείς συνέπειες 
για τη μακροπρόθεσμη ανάπτυξη του τραπεζικού συστήματος. 

 Υπό το πρίσμα των ανωτέρω, η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα συνιστά τη 
διενέργεια ολοκληρωμένης αξιολόγησης των επιπτώσεων του προτεινόμενου μέτρου, 
προκειμένου να διασφαλισθεί ότι το δημόσιο όφελος που θα προκύψει από την 
εφαρμογή του θα αντισταθμίσει τις τυχόν δυσμενείς συνέπειές του για τις τράπεζες, 
τους πελάτες τους και την οικονομία. 

 Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα επισημαίνει ότι, μολονότι τα στοιχεία 
παθητικού των πιστωτικών ιδρυμάτων αποτελούν μια από τις πλέον αξιόπιστες 
ενδείξεις ως προς τα απαιτούμενα για την εξυγίανσή τους ποσά, η επιλογή των 
καταθέσεων των πιστωτικών ιδρυμάτων ως βάσης υπολογισμού του ειδικού φόρου 
που υποχρεούνται να καταβάλλουν, σε συνδυασμό με τον καθορισμό ανώτατου ορίου 
επιβολής φόρου μη υπερβαίνοντος το 20% των κερδών τους, ενδέχεται να επιβαρύνει 
αδικαιολόγητα τα κερδοφόρα ιδρύματα που διαθέτουν ευρύτερη βάση ιδιωτικών 
καταθέσεων σε σχέση με τους ανταγωνιστές τους.  Τούτο θα επιβράβευε 
αδικαιολόγητα την ανάληψη κινδύνων μη αντισταθμιζομένων από σημαντικό όγκο 
ιδιωτικών καταθέσεων». 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
της όλης συζήτησης και των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου και του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, 
όπως αυτό τελικά έχει διαμορφωθεί από νομοτεχνικής και ουσιαστικής άποψης, 
σύμφωνα με τα πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται 
ως «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος Νόμος του 2011». 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι μέλη της επιτροπής επιφυλάχθηκαν να καταθέσουν 
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τροπολογίες στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου από την ολομέλεια του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Yπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Βάζουμε τις τροπολογίες σε ψήφιση.  Αντιλαμβάνομαι ότι έχετε μπροστά σας 
όλες τις τροπολογίες, σωστά; 

ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: 

 Σωστά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία... 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Πρόεδρε, έντζιεν απλώς να τις ψηφίσουμεν· να πούμε τζιαι γιατί συμφωνούμεν 
ή διαφωνούμεν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ελεύθερα.  Eγώ ούτως ή αλλιώς ερώτησα αν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος 
αρχής.  ∆εν εσήκωσεν το σιέριν του κανένας. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχετε απόλυτο δίκαιο.  Ήταν προσηλωμένοι απέναντι.  Επαρακολουθούσαν 
τους συναδέλφους εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα, κάποιος έπρεπε να ανοίξει το χορό.  Τον αννοίει ο Σταύρος. 

 Τζι ετοιμαστείτε.  Τωρά είναι έξι παρά κοσπέντε.  Υπολογίστε, εφτά παρά 
τέταρτο-εφτά να τελειώσει το θέμα τούτο. 

 Λοιπόν, πάμε. 

 Λοιπόν, κύριε Ευαγόρου, έχετε το λόγο. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Ενώπιον του σώματος βρίσκεται σήμερα ένα νομοσχέδιο το οποίο ουσιαστικά 
περιλαμβάνει τη φορολόγηση εν μέρει των τραπεζών και την ίδια στιγμή την πρόθεση 
της κυβέρνησης, σε συνεργασία με την Κεντρική Τράπεζα, για δημιουργία ειδικού 
ταμείου στήριξης του χρηματοπιστωτικού συστήματος. 

 Όσον αφορά στο πρώτο σκέλος, το νομοσχέδιο περιλαμβάνει επιβολή 
φορολογίας ύψους €35 εκατομ. κατ’ έτος για δύο χρόνια.  Συνολικά δηλαδή 
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αναμένεται να εισπραχθούν €70 εκατομ., τα οποία ως φορολογία αναμένεται να 
εισπραχθούν και να πάνε στο Πάγιο Ταμείο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Ως συνέχεια, 
αν θέλετε, των προηγούμενων νομοσχεδίων, τα οποία είχαν καταψηφιστεί από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων, θεωρούμε ότι η επιβολή φορολογίας στο μεγάλο 
κεφάλαιο -και στην περίπτωση αυτή στις τράπεζες- προωθεί και εκφράζει το περί 
δικαίου αίσθημα ανάμεσα στον ίδιο τον κυπριακό λαό. 

 Εκφράζουμε ξανά τη λύπη μας, γιατί δεν κατέστη δυνατό να φορολογηθεί ο 
μεγάλος πλούτος υπό μορφή ακίνητης ιδιοκτησίας και το 1% πάνω στα μεγάλα κέρδη 
να ψηφιστεί, θεωρούμε όμως ότι αυτό από μόνο του, πέραν της στήριξης στα δημόσια 
οικονομικά, στέλνει ένα μήνυμα προς τον κυπριακό λαό:  Αυτή η κυβέρνηση 
ισορροπημένα στρέφεται και προς την κατεύθυνση του κεφαλαίου, το οποίο έχει τις 
δικές του υποχρεώσεις απέναντι σε αυτό το λαό, και κυρίως προς την κατεύθυνση των 
τραπεζών, οι οποίες για πάρα πάρα πολλά χρόνια...  Και μέσα από συζητήσεις που 
είχαμε κάνει το πρωί στην πρωινή συνεδρία διεφάνη η συμπεριφορά ορισμένων 
τραπεζικών ιδρυμάτων όσον αφορά στις χρεώσεις που επιβάλλουν στον κόσμο ή και 
στα υπερβολικά επιτόκια τα οποία επιβάλλουν.  Γι’ αυτό το λόγο εμείς ως ΑΚΕΛ 
χαιρετίζουμε την πρόθεση της κυβέρνησης και σίγουρα θα υπερψηφίσουμε. 

 Το άλλο σκέλος έχει σχέση με το μήνυμα το οποίο θα σταλεί προς το εξωτερικό 
όσον αφορά στην ποιότητα, αλλά και στο υγιές του χρηματοπιστωτικού συστήματος 
στην Κύπρο.  Πρόκειται για έναν τομέα ιδιαίτερα σημαντικό, ο οποίος απασχολεί 
αρκετές χιλιάδες κόσμου και συμμετέχει σε έναν πολύ μεγάλο βαθμό στην παραγωγή 
του ακαθάριστου εγχώριου προϊόντος. Γνωρίζοντας τους τρόπους, αλλά και τις 
συμπεριφορές των διάφορων οίκων αξιολόγησης, οι οποίοι αμφισβητούνται και ορθά 
αμφισβητούνται ακόμα και από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αλλά την ίδια στιγμή έχουν 
δυστυχώς τις δικές τους επιρροές στις αγορές, έχουμε καθήκον να δημιουργήσουμε 
ένα ταμείο στήριξης του χρηματοπιστωτικού τομέα τέτοιο, που να έχει μια συνέχεια 
στο μέλλον, ώστε να στέλνει μηνύματα προς πάσα κατεύθυνση.  Αλλά την ίδια στιγμή, 
για να μην υπάρχει οποιαδήποτε παρεξήγηση, με βάση τη σχετική ευρωπαϊκή Οδηγία, 
Οδηγία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, τα χρήματα τα οποία συγκεντρώνονται 
στο ειδικό αυτό ταμείο δε χρησιμοποιούνται καθ’ οιονδήποτε τρόπο για στήριξη -διότι 
έχω δει κάποιες τροπολογίες- των τραπεζών.  Αποκλειστικά και μόνο -και αυτό έχει 
επιβληθεί στα πλείστα κράτη μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης τα οποία έχουν εισάξει 
ένα τέτοιο ειδικό ταμείο- στην περίπτωση πτώχευσης ή κατάρρευσης πιστωτικού 
ιδρύματος, εκείνα τα χρήματα να μπορούν να χρησιμοποιηθούν για τη στήριξη των 
καταθετών.  Αυτός είναι ο προορισμός τον οποίο υπαγορεύει η ίδια η Ευρωπαϊκή 
Κεντρική Τράπεζα. 

 Γι’ αυτό κάποιες δηλώσεις που έχουν γίνει από παράγοντες του τόπου, 
οικονομικούς παράγοντες του τόπου, με άλλους στόχους δεν μπορούν να σταθούν, 
δεν ευσταθούν και σίγουρα δεν ήσαν αληθείς. 

 Γνωρίζουμε επίσης, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -όσοι με 
ακούτε φυσικά- ότι… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 ...υπάρχουν και απόψεις όσον αφορά στη χρήση των χρημάτων του ταμείου, 
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δηλαδή των εισπράξεων, και από τον ίδιο το φόρο.  Υπάρχουν απόψεις, βλέποντας 
τις τροπολογίες του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, ότι και τα άλλα €70 εκατομ. θα πρέπει 
να επιστραφούν στο ταμείο από το κράτος και αντιλαμβάνεστε ότι τότε δε θα μιλούμε 
για οποιαδήποτε φορολόγηση του πλούτου, αλλά για στήριξη των τραπεζών από τις 
ίδιες τις τράπεζες.  Κατά συνέπεια, από τα κέρδη τα οποία δηλώνουν των €300 και 
€500 εκατομ. κατ’ έτος έρχονται να δώσουν ελάχιστα, ψίχουλα, όχι για να στηρίξουν 
και αυτές, να συνεισφέρουν στην ευρύτερη προσπάθεια που καταβάλλουμε για 
δημοσιονομική εξυγίανση και δημοσιονομική εξισορρόπηση. Ο ∆ημοκρατικός 
Συναγερμός ουσιαστικά εκείνο το οποίο προτείνει και επιθυμεί είναι να μην αγγίξουμε -
όπως έπραξε και στην περίπτωση του πλούτου και των κερδών- να μη γελαστούμε να 
αγγίξουμε τις τράπεζες, γιατί αντιλαμβάνεστε ότι θα τα μεταθέσουν τα αποτελέσματα, 
όπως προειδοποιούσαν, στους καταθέτες.  Βλέπουμε καθημερινά πώς 
συμπεριφέρονται και στους πελάτες, στους δανειζόμενους, βλέπουμε καθημερινά πώς 
συμπεριφέρονται ευρύτερα στην ίδια την κυπριακή οικονομία. 

 Εμείς θέλουμε να έχουμε -και έχουμε- υγιή τραπεζικό τομέα, αλλά την ίδια 
στιγμή και έναν τραπεζικό τομέα του οποίου η ιστορία και η ύπαρξη, όπως εγίνετο στο 
παρελθόν, να συνάδει με τις ανάγκες της κυπριακής οικονομίας.  Τι εννοώ με αυτό;  Οι 
ανάγκες της κυπριακής οικονομίας σε περίοδο κρίσης είναι να στηρίζουμε τις 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις, να στηρίξουμε το επιχειρείν με βολικά επιτόκια, με προσιτά 
επιτόκια, κατά τρόπο που θα στηριχθεί στο τέλος της ημέρας η ανάπτυξη. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ο κ. Παπαδόπουλος και μετά ο κ. Σιζόπουλος. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆υστυχώς αυτή η ολομέλεια δε διεξάγεται κάτω από τις καλύτερες περιστάσεις 
σε ό,τι αφορά την κυπριακή οικονομία.  Αυτή η συζήτηση σήμερα, πιστεύω, δε θα 
διεξαχθεί κάτω από τους καλύτερους οιωνούς σε ό,τι αφορά το μέλλον της κυπριακής 
οικονομίας, λόγω φυσικά των απανωτών υποβαθμίσεων που είχαμε ως κράτος και ως 
οικονομία να αντιμετωπίσουμε την τελευταία περίοδο.  Γι’ αυτό εμείς χαιρετίζουμε την 
κατάθεση αυτού του νομοσχεδίου ως τελικά διαμορφώθηκε.  Σημειώνεται ότι αρχικά 
είχε έρθει μία πρόταση από πλευράς του Υπουργού Οικονομικών που ήταν ελλιπής, 
αλλά, μετά από ενδελεχή εξέταση και ανάλυση στην επιτροπή Οικονομικών, 
θεωρούμε ότι η τελική πρόταση, ως έχει διαμορφωθεί με τις τροπολογίες που θα 
επεξηγήσω στη συνέχεια, ικανοποιεί σε πάρα πολύ μεγάλο βαθμό κάποιους 
αντικειμενικούς στόχους που θα έπρεπε όλοι μας να έχουμε υπόψη σε ό,τι αφορά την 
αξιοπιστία τόσο του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος όσο και της κυπριακής 
οικονομίας. 

 Θεωρούμε την ψήφιση αυτού του νομοσχεδίου ένα πάρα πολύ θετικό βήμα και 
ένα πάρα πολύ σημαντικό βήμα σε ό,τι αφορά την επανάκτηση αυτής της αξιοπιστίας 
και υπενθυμίζεται ότι η δημιουργία του ταμείου στήριξης του χρηματοπιστωτικού 
συστήματος ξεκίνησε ακριβώς από μία πρωτοβουλία του ∆ημοκρατικού Κόμματος και 
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αποτέλεσε μέρος της συμφωνίας μεταξύ του ∆ημοκρατικού Κόμματος και του 
Προέδρου της ∆ημοκρατίας σε ό,τι αφορά την ψήφιση του προϋπολογισμού του 2011.  
Φυσικά η αρχική συμφωνία προνοούσε διαμοιρασμό των εσόδων από αυτή τη 
φορολογία κατά 50% στο κράτος και 50% στο ταμείο στήριξης, ενώ το νομοσχέδιο 
που έχουμε ενώπιόν μας μιλά για 40% και 60%, το 60% να το εισπράξει το κράτος. 

 Εν πάση περιπτώσει, και πάλι εμείς θα υποστηρίξουμε αυτό το νομοσχέδιο, 
γιατί θεωρούμε ότι ο θεσμός του ταμείου στήριξης είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό 
βήμα, ένα πάρα πολύ θετικό βήμα αυτή τη στιγμή, που θα μας βοηθήσει να 
αντιμετωπίσουμε περαιτέρω πιέσεις υποβαθμίσεων του χρηματοπιστωτικού 
συστήματος. 

 Όμως πρέπει να ξεκινήσουμε λέγοντας το εξής:  Eπειδή δεν πρέπει να 
παραπλανούμε τον κόσμο σε σχέση με το τι κάνουμε, βάζουμε ένα τέλος όχι πάνω 
στον πλούτο, όχι πάνω στα κέρδη των τραπεζών, αλλά πάνω στις καταθέσεις.  Ο 
κίνδυνος -να μου επιτρέψετε να πω “το αναπόφευκτο αποτέλεσμα αυτής της 
φορολογίας”- θα είναι να μετατεθεί αυτό το τέλος στους καταθέτες.  Άρα, δεν είναι τις 
τράπεζες που θα φορολογήσουμε στο τέλος της ημέρας, τους καταθέτες είναι που θα 
φορολογήσουμε στο τέλος της ημέρας.  Γι’ αυτό εξάλλου στην αρχή, εμείς τουλάχιστον, 
όταν συζητούσαμε  αυτή την πρόταση με τον Υπουργό Οικονομικών, συζητούσαμε να 
μπει ένα αρχικό όριο σε ό,τι αφορά την επιβολή του τέλους.  Στην ομιλία του ενώπιον 
αυτού του σώματος ο Υπουργός Οικονομικών είχε αναφέρει ότι δε θα επιβάλλεται 
αυτό το τέλος σε καταθέσεις για ποσά μικρότερα των €100.000, αλλά αυτό το όριο 
αφαιρέθηκε στην πορεία. 

 Επομένως ξεκινάμε με αυτή την επιφύλαξη, ότι δε μιλάμε για φορολογία των 
τραπεζών, μιλάμε για φορολογία των καταθετών.  Φυσικά εκείνοι που έχουν τις 
περισσότερες καταθέσεις θα καταβάλλουν τα περισσότερα χρήματα, αλλά και αυτοί 
που δεν έχουν πολλές καταθέσεις θα πληρώσουν φόρους, θα πληρώσουν αυτό το 
τέλος, για να καλύψουμε τις μαύρες τρύπες του δημόσιου τομέα και τις σπατάλες του 
κράτους. 

 Εμείς εδώ και δύο χρόνια, αγαπητοί συνάδελφοι, προειδοποιούσαμε, και με 
πολιτικό κόστος ακόμη, ότι η σωστή πορεία που πρέπει να ακολουθήσουμε αυτή την 
περίοδο είναι οι περικοπές των δαπανών.  Και δυστυχώς η ανταπάντηση που 
ακούγαμε είναι ότι βγήκαμε από την κρίση, εισπράττουμε τα εύσημα από την 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και πανηγυρίζουμε τώρα τελευταία για την ψήφο εμπιστοσύνης 
του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου.  Όταν κάποιος όμως δει πραγματικά τι λένε όλες 
αυτές οι μελέτες, θα δει ότι δεν έπρεπε να πανηγυρίζουμε, επειδή όλες ανεξαιρέτως οι 
μελέτες αξιολόγησης της κυπριακής οικονομίας, και οι Moody’s και η Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή και το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο, διαπιστώνουν ότι δεν έχουν υιοθετηθεί 
οποιαδήποτε ουσιαστικά βήματα μέχρι στιγμής που να επικεντρώνονται στη 
συγκράτηση και στις περικοπές των δημόσιων δαπανών.  Αντίθετα, η κυβέρνηση 
δυστυχώς επικεντρώνεται στην αύξηση των εσόδων. 

 Εγώ, αν ήμουν στη θέση του Υπουργού Οικονομικών, δε θα πανηγύριζα για 
την τελευταία έκθεση του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου, γιατί σημειώνει μία μείωση 
σε ό,τι αφορά την εκτίμηση του ρυθμού ανάπτυξης της οικονομίας το ∆ιεθνές 
Νομισματικό Ταμείο και διαπιστώνει αυτό που και εμείς οι ίδιοι έχουμε καταθέσει υπό 
μορφή του προγράμματος σταθερότητας στην Ευρωπαϊκή Ένωση για το 2010-2014, 
ότι μέχρι και το 2014 δε θα καταφέρει η Κύπρος να πληρεί τα κριτήρια του Μάαστριχτ.  
Το δημόσιο χρέος της Κύπρου θα ξεπερνά το 60% του ΑΕΠ και αυτό το στοιχείο 
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δυστυχώς θα μας προκαλέσει ακόμα μεγαλύτερα προβλήματα σε ό,τι αφορά τις 
επερχόμενες πιέσεις για περαιτέρω υποβαθμίσεις. 

 Το αποτέλεσμα, κύριε Πρόεδρε, αυτών των υποβαθμίσεων ή μάλλον τα 
αποτελέσματα αυτών των υποβαθμίσεων είναι ότι αυτή τη στιγμή η Κυπριακή 
∆ημοκρατία έχει το τέταρτο χειρότερο επιτόκιο, σ’ ό,τι αφορά τα δεκαετή ομόλογά της, 
της Ευρωζώνης.  Μόνο τρεις άλλες χώρες έχουν πιο υψηλά επιτόκια από την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία, η Ελλάδα, η Ιρλανδία και η Πορτογαλία.  Και δεν είναι καλή 
παρέα να είσαι μαζί τους, όταν εξετάζεις το ύψος των επιτοκίων σου, γιατί αυτά τα 
επιτόκια είναι που καταδεικνύουν την αξιοπιστία και τη βιωσιμότητα της κυπριακής 
οικονομίας. 

 Είμαστε οι τέταρτοι χειρότεροι στις αξιολογήσεις.  Όταν κάποιος πιάσει και 
μελετήσει τις αξιολογήσεις των οίκων αξιολόγησης, βλέπει ότι και πάλι μόνο τρεις 
άλλες χώρες είναι χειρότερες από εμάς, οι ίδιες οι πιο πάνω.  Εγώ συμφωνώ με 
εκείνους που λένε ότι υπάρχει και κακοπιστία, υπάρχουν και σκοπιμότητες σε ό,τι 
αφορά τις αξιολογήσεις των οίκων αξιολόγησης.  Το κακό όμως και το δυσάρεστο για 
μας είναι ότι, είτε μας αρέσει είτε όχι, αυτούς τους οίκους αξιολόγησης ακούνε εκείνοι 
που μας δανείζουν και το πρόβλημα είναι ότι αυτή τη στιγμή που μιλάμε, λόγω των 
απανωτών υποβαθμίσεων και της κακής κατάστασης στην οποία έχει περιέλθει η 
κυπριακή οικονομία, έχει αυξηθεί το κόστος δανεισμού του κράτους και των 
κυπριακών επιχειρήσεων, των κυπριακών νοικοκυριών. 

 Υπολογίζεται ότι μέχρι το τέλος του χρόνου θα αυξηθεί αυτό το κόστος 
δανεισμού κατά 1%.  Εκατό πενήντα εκατομ. ευρώ θα πρέπει να καταβάλει 
επιπρόσθετα το κράτος μέσα στο 2011 μόνο για τόκους.  Και ποιος θα πληρώσει 
αυτούς τους επιπρόσθετους τόκους;  Ο Κύπριος φορολογούμενος.  Το ίδιο θα συμβεί 
και με τους τόκους που πληρώνουν οι κυπριακές επιχειρήσεις.  Το ίδιο θα συμβεί και 
στα κυπριακά νοικοκυριά.  Αυτό το κόστος θα μετακυλιστεί στα δάνειά μας.  Κάποιος 
που πληρώνει €1.000 δάνειο θα πρέπει δυστυχώς από τώρα να ξεκινήσει να 
πληρώνει €1.100 δόση το μήνα.  Άρα, όλοι μας θα πληρώσουμε το κόστος της 
απραξίας σε ό,τι αφορά τη συγκράτηση των δημοσίων δαπανών. 

 Επειδή μιλάμε για €70 εκατομ. που θα εισπράξει το κράτος, για να 
χρησιμοποιήσει αυτά τα χρήματα, για να καλύψει τις μαύρες τρύπες του δημόσιου, και 
ήδη θα χάσουμε €150 εκατομ. από τις υποβαθμίσεις, από τους επιπρόσθετους τόκους 
που θα πρέπει να πληρώσει η κυβέρνηση, ήδη είμαστε ζημιωμένοι.  Παρά την 
επιπρόσθετη φορολογία που βάζουμε, ήδη είμαστε ζημιωμένοι.  Ήδη πρέπει να 
βρούμε κι άλλα χρήματα από τον Κύπριο φορολογούμενο, για να καλύψουμε αυτές τις 
μαύρες τρύπες.  Και δυστυχώς, εάν συνεχιστεί αυτή η απραξία, το κόστος θα 
συνεχίσει να αυξάνεται, το κόστος δυστυχώς θα συνεχίσει να το επωμίζεται ο Κύπριος 
φορολογούμενος. 

 Μα είναι κατ’ ακρίβειαν αυταπόδεικτο ότι αντιμετωπίζουμε προβλήματα, επειδή 
ο Υπουργός Οικονομικών δεν μπορεί να πάει να δανειστεί στις διεθνείς αγορές αυτή 
τη στιγμή για τις χρηματοδοτικές ανάγκες του κράτους. τουλάχιστον δεν μπορεί να 
πάει να δανειστεί με χαμηλό επιτόκιο.  Πανηγύριζε προχθές ο υπουργός ότι 
δανείστηκε €20 εκατομ. με επιτόκιο 3%.  ∆ε μας είπε όμως ότι αυτά τα €20 εκατομ. 
ούτε για ένα μήνα δεν τον φτάνουν, επειδή χρειάζεται να δανειστεί €1,3 δις μέσα 
στους επόμενους μήνες μέχρι και το τέλος του χρόνου και δεν ξέρουμε πού θα τα βρει. 

 Επίσης, δε μας είπε ότι αυτό το δάνειο που έκανε είναι βραχυπρόθεσμο δάνειο, 
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για ένα χρόνο.  Μα και η Ελλάδα δανείζεται με επιτόκιο 4% για ένα χρόνο.  Κανένας 
δεν τη δανείζει για πέντε χρόνια, κανένας δεν τη δανείζει για δέκα χρόνια όμως.  Αν 
προσπαθήσει να πάει να δανειστεί για έτσι διαστήματα, ε, δε θα βρει ικανοποιητικό 
επιτόκιο.  Θέλουμε δηλαδή και εμείς να ακολουθήσουμε την οδό της Ελλάδας;  Επειδή 
δε βρίσκουμε μακροπρόθεσμους δανειστές, να μετατρέψουμε το χρέος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας σε βραχυπρόθεσμο χρέος, με όλο το ρίσκο που συνεπάγεται μια τέτοια 
επιλογή; 

 Επομένως, ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών δυστυχώς έρχεται αυτή τη στιγμή 
αντιμέτωπος με τη δική του ατολμία, με τη δική του απραξία.  Ήδη οι δικές του πράξεις 
και ενέργειες έχουν δυσκολέψει τις δικές του επιλογές και τη δική του στρατηγική σε 
ό,τι αφορά τα δημοσιονομικά. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Εμείς εδώ και τρία χρόνια προειδοποιούμε ως ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι 
χρειαζόμαστε μέτρα και με πολιτικό κόστος επιμένουμε σε αυτή τη θέση.  Ένα από 
αυτά τα μέτρα είναι το νομοσχέδιο που συζητάμε σήμερα, όχι για τα χρήματα που θα 
εισπράξει το κράτος, για να καλύψει τις μαύρες τρύπες, αλλά για τη δημιουργία του 
ταμείου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Παπαδόπουλε, μισό λεπτό. 

 Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ, δεν ακούγεται ο ομιλητής.  ∆ηλαδή οι 
φωνές από κάτω και τα ψιθυρίσματα είναι πολύ πιο δυνατά!  Γι’ αυτό σας παρακαλώ 
λίγη υπομονή, λίγη ησυχία, για να μπορέσει να γίνει κανονικά η συνεδρία μας. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θέλω να ολοκληρώσω ακριβώς επεξηγώντας τις τροπολογίες που έχει 
καταθέσει το ∆ημοκρατικό Κόμμα.  Θέλω να εξηγήσω ότι έγινε μια τεράστια 
προσπάθεια αυτές οι τροπολογίες να είναι μέσα στο πνεύμα του νομοσχεδίου που 
έχει καταθέσει ο ίδιος ο Υπουργός Οικονομικών.  Σε πολλά από τα ζητήματα νομίζω 
ότι συμφωνούμε απόλυτα και θέλω να πιστεύω ότι θα βρουν αυτές οι τροπολογίες τη 
θετική ανταπόκριση του σώματος. 

 Ξεκινούμε με το εξής:  Αυτή τη στιγμή δυστυχώς ο Κύπριος φορολογούμενος 
έχει καταβάλει φόρους, αυξημένους φόρους, σε καύσιμα, τρόφιμα, φάρμακα, καπνικά 
προϊόντα.  Αυξήθηκαν οι εισφορές στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και τώρα θα 
φορολογηθούν και οι καταθέσεις του.  Ζητά λοιπόν από μας να του εξηγήσουμε ποιο 
είναι το σχέδιο, αν το μόνο σχέδιο που έχουμε υπόψιν μας είναι να συνεχίσουμε να 
φορολογούμε τους Κύπριους φορολογούμενους, για να καλύπτουμε τις μαύρες 
τρύπες.  Αυτό δεν πρέπει να είναι το σχέδιο.  Το σχέδιο πρέπει να είναι οικονομική 
εξυγίανση, συγκράτηση των δαπανών, για να καταφέρουμε να ξαναπετύχουμε την 
αξιοπιστία του τραπεζικού τομέα, του τραπεζικού συστήματος, που είναι εύρωστο, 
αλλά δυστυχώς έχει τεθεί κάτω από αμφιβολία. 

 Επομένως, σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες μας, αυτές καλύπτουν τέσσερα 
βασικά σημεία: 

 Η πρώτη τροπολογία έχει σχέση με κάτι που αναφέρθηκε και προηγουμένως, 
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δηλαδή και εμείς θεωρούμε ότι τα χρήματα που θα εισπραχθούν και θα μπουν σ’ αυτό 
το ταμείο στήριξης δεν πρέπει να χρησιμοποιηθούν για διάσωση τραπεζών.  Αν μια 
τράπεζα δεν έχει προχωρήσει σε σωστές επενδύσεις και βρεθεί σε κάποιο 
συγκεκριμένο κίνδυνο, ακόμα και αν οδηγηθεί σε πτώχευση, δεν πρέπει αυτά τα 
χρήματα να χρησιμοποιηθούν, για να τα φάνε οι τραπεζίτες. 

 Αυτά τα χρήματα πρέπει να χρησιμοποιηθούν μόνο για τη διασφάλιση των 
καταθέσεων του κόσμου και αυτό ακριβώς επιδιώκει η πρώτη μας τροπολογία, στην 
οποία τονίζεται πως αυτά τα χρήματα δεν μπορούν να διατεθούν για διάσωση 
τράπεζας.  Οι εν λόγω πόροι δεν μπορούν να χρησιμοποιηθούν για οποιασδήποτε 
μορφής διάσωση (bail out) ή αποτροπή της πτώχευσης πιστωτικών ιδρυμάτων. 

 Η δεύτερη τροπολογία ξεκαθαρίζει ότι αυτό το ταμείο θα δημιουργηθεί και θα 
είναι κάτω από την εποπτεία της Κεντρικής Τράπεζας, ως είναι και η εισήγηση της 
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.  Επίσης, σημειώνουμε ότι, εάν δε δημιουργηθούν 
οι κανονισμοί που πρέπει να δημιουργηθούν για την υλοποίηση αυτού του ταμείου, δε 
θα εισπραχθούν τα χρήματα από το κράτος.  Πρέπει να φέρουν κανονισμούς, οι 
οποίοι θα περάσουν φυσικά και από τη Βουλή, πριν να εισπράξει έστω και ένα σεντ το 
κράτος.  Αυτό είναι μια μορφή πίεσης και πάνω στο Υπουργείο Οικονομικών και πάνω 
στην Κεντρική Τράπεζα, για να ετοιμαστούν αυτοί οι κανονισμοί έγκαιρα και να 
ξεκινήσει να λειτουργεί το ταμείο το συντομότερο δυνατό πάνω σε μια πάρα πολύ 
σωστή και ορθολογιστική βάση. 

 Τέλος, σε ό,τι αφορά το πιο σημαντικό για εμάς, αυτό το ταμείο θα πρέπει να 
συνεχίσει τη λειτουργία του και μετά το 2012.  ∆ε θα λειτουργήσει μόνο για δύο χρόνια, 
να εισπραχθούν €50 εκατομ. και μετά να το κλείσουμε.  Αυτό το ταμείο θα πρέπει να 
δημιουργηθεί, το τέλος θα πρέπει να συνεχίσει να επιβάλλεται, όποιο κι αν είναι αυτό 
το τέλος, το οποίο θα μπορεί να διαφοροποιηθεί και να αποφασιστεί, έτσι ώστε να 
μαζευτεί ένα σημαντικό ποσό, που θα μπορέσει ακριβώς να πείσει τις διεθνείς αγορές 
ότι, αν προκληθεί οποιοδήποτε πρόβλημα σε οποιοδήποτε ίδρυμα, τότε υπάρχουν 
€300, €400, €500 εκατομ. που μπορούν ακριβώς να διασφαλίσουν τις καταθέσεις των 
επενδυτών.  Επομένως, αυτό το ταμείο θα πρέπει να είναι ένα μόνιμο ταμείο, όχι μια 
πρόχειρη προσπάθεια απλά για δύο χρόνια, να μαζέψουμε λίγους φόρους, για να 
καλύψουμε δημοσιονομικές τρύπες και δημοσιονομικές ανάγκες. 

 Τέλος, σε ό,τι αφορά τα €50 εκατομ. που έχει συμφωνηθεί ότι θα μεταφερθούν 
σ’ αυτό το ταμείο μετά τα δύο χρόνια, θέλουμε να ξεκαθαριστεί μέσα στο νόμο ότι 
όντως αυτά τα χρήματα θα κατατεθούν στον ειδικό λογαριασμό αυτού του ταμείου, 
γιατί, όπως έχει διαμορφωθεί το νομοσχέδιο, είναι κάπως ασαφές.  Υπήρχαν και 
εισηγήσεις ότι θα τα κρατά η κυβέρνηση και οποιοδήποτε τραπεζικό ίδρυμα τα 
χρειαστεί, τότε να μεταφερθούν.  Εμείς θέλουμε από τώρα να ξεκαθαριστεί ότι κατά 
την 31η Μαρτίου του 2012 αυτά τα χρήματα -τα €50 εκατομ. και μόνο, εννοώ- θα 
μεταφερθούν σ’ αυτό τον ειδικό λογαριασμό.  

 Αν μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε, θέλω να σχολιάσω την τροπολογία του κ. 
Περδίκη, ο οποίος έχει εισηγηθεί ότι, όταν διαπιστώσει ο ∆ιοικητής της Κεντρικής 
Τράπεζας ότι αυτό το τέλος έχει μετακυλιστεί στους καταθέτες, τότε να επιβάλλεται ένα 
διοικητικό πρόστιμο μέχρι και €100.000. 

 Κύριε Περδίκη, δε γνωρίζω πώς μπορεί ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας να 
διαπιστώσει κάτι τέτοιο.  Είναι το πιο εύκολο πράγμα για μία τράπεζα να μεταθέσει 
αυτό το κόστος είτε με study fees είτε με αυξημένο επιτόκιο.  Επομένως, αν 
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περνούσαμε αυτή την τροπολογία, επαναλαμβάνω, το μόνο που θα πετυχαίναμε θα 
ήταν να κοροϊδέψουμε τον κόσμο.  Αυτό το τέλος θα μετακυλιστεί στους καταθέτες. 

 Ο προβληματισμός ο δικός μας είναι ο εξής:  Παρά το ότι θα μετακυλιστεί στους 
καταθέτες, είναι πιο σημαντικό να δημιουργηθεί αυτό το ταμείο στήριξης του 
χρηματοπιστωτικού συστήματος, γιατί ακριβώς, εάν συνεχίσουμε όπως πάμε, εάν 
συνεχίσουν οι υποβαθμίσεις, εάν δε δημιουργήσουμε αυτό το ταμείο, τότε 
κινδυνεύουμε να ακολουθήσουμε την πορεία άλλων χρηματοπιστωτικών συστημάτων 
και άλλων οικονομιών, που έχουν ζητήσει στήριξη. 

 Και τελειώνω ακριβώς με το παράδειγμα της Λεττονίας.  Από τη μια μέρα στην 
άλλη απέσυραν οι Ρώσοι τις καταθέσεις τους και το ΑΕΠ της χώρας μέσα σε μία 
νύχτα συρρικνώθηκε κατά 25%.  Ε, δεν πρέπει αυτό να είναι το μέλλον της Κύπρου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος και μετά ο κ. Συλλούρης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και ο κ. Αβέρωφ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τον είδα, αλλά είπα προηγουμένως ο κ. Σιζόπουλος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ήταν για να συμπληρωθούν τα επιχειρήματα μονομιάς, να παρακολουθώ πιο 
εύκολα.  

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Να παραχωρήσω τη θέση μου στον κ. Αβέρωφ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ε, μάλλον. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν έχω κανένα πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Έχετε το λόγο, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Σεβόμενος το χρόνο των συναδέλφων και τη σημερινή μέρα, θα είμαι πολύ 
σύντομος και θα εστιάσω τα επιχειρήματά μου μόνο στα θέματα που αφορούν το 
συγκεκριμένο νομοσχέδιο.  Θα αποφύγω να ανοίξω τα υπόλοιπα θέματα της 
οικονομίας, όσο επίκαιρα και σοβαρά κι αν είναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Σε συγχαίρω, αγαπητέ φίλε Μαρίνο. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

 Είναι προφανές ότι η συμβολή του τραπεζικού τομέα στην κυπριακή οικονομία 
είναι σημαντική.  Κανένας δεν μπορεί να την αμφισβητήσει και είναι γεγονός ότι όλοι 
θα πρέπει να είμαστε πάρα πολύ προσεκτικοί, για να τη διασφαλίσουμε και 
ταυτόχρονα να την αξιοποιήσουμε με κύριο στόχο τη δημιουργία νέων τομέων 
οικονομικής δραστηριότητας και οικονομικής ανάπτυξης στην πατρίδα μας, ειδικά σ’ 
αυτές τις δύσκολες οικονομικές συνθήκες. 

 Όμως την ίδια στιγμή και ο τραπεζικός τομέας οφείλει να επιδείξει την ανάλογη 
κοινωνική ευαισθησία.  Είναι γεγονός ότι σε περίοδο οικονομικής κρίσης τα υψηλά 
κέρδη τα οποία παρουσιάζει αποτελούν μορφή πρόκλησης προς το δημόσιο αίσθημα. 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Σιζόπουλε, μισό λεπτό. 

 Κύριοι συνάδελφοι, για πολλοστή φορά υποχρεώνομαι να πω το ίδιο πράγμα!  
Πραγματικά, είναι θέμα σεβασμού πλέον! 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Η Ε∆ΕΚ λοιπόν τάσσεται ανεπιφύλακτα υπέρ της έγκρισης του συγκεκριμένου 
νομοσχεδίου.  Μάλιστα, με τις σημερινές συνθήκες της υποβάθμισης της 
χρηματοπιστωτικής μας αξιοπιστίας, η δημιουργία του ταμείου χρηματοπιστωτικής 
σταθερότητας αποτελεί ένα σημαντικό μέτρο, που σε κάποιο βαθμό διασκεδάζει ή 
προστατεύει, αν θέλετε, το τραπεζικό μας σύστημα από αρνητικές επιπτώσεις και 
κυρίως διασφαλίζει ότι θα συνεχίσει απρόσκοπτα να δέχεται ξένες καταθέσεις και 
ξένες επενδύσεις.  Γι’ αυτό λοιπόν και τη φορολογία αυτή, την οποία θα ψηφίσουμε σε 
λίγο, με στόχο αφενός ένα μέρος να καλύψει δημοσιονομικά ελλείμματα και αφετέρου 
να δημιουργηθεί αυτό το ταμείο, τη θεωρούμε σημαντική και ταυτόχρονα ως μια 
συνεισφορά των όντως κερδοφόρων εταιρειών στη σημερινή οικονομική κρίση. 

 Σε καμιά περίπτωση όμως δε θα πρέπει να ανεχθούμε να υπάρξει μετάθεση 
αυτής της φορολογίας στους καταθέτες.  Είναι γι’ αυτό ακριβώς το λόγο που 
θεωρούμε ότι η πρόταση την οποία η Ε∆ΕΚ είχε υποβάλει πριν από μερικούς μήνες 
για την ειδική φορολογία στη βάση της λογιζόμενης διανομής μερίσματος των 
εταιρειών που έχουν κερδοφορία πέραν των πενήντα χιλιάδων ευρώ το χρόνο ήταν 
πολύ πιο σωστή, πολύ πιο αξιόπιστη και κυρίως διασφάλιζε ότι σε καμιά περίπτωση 
δε θα γινόταν μετάθεση στους καταναλωτές και στην προκειμένη περίπτωση στους 
καταθέτες. 

 Η άποψή μας είναι ότι το ταμείο θα πρέπει να παραμείνει σε λειτουργία και μετά 
το 2013, αλλά απ’ εκεί και πέρα, εάν ο τραπεζικός τομέας θα ήθελε να το ενισχύσει 
ακόμα περισσότερο από την κερδοφορία του, να μπορεί να το πράξει, αλλά όχι πια με 
πρόσθετη φορολογία.  Επειδή στην επιτροπή ακούστηκαν και κάποιες εισηγήσεις, 
μετά το 2013 τα €70 εκατομ. τα οποία το κράτος θα εισπράξει με την ειδική φορολογία 
με στόχο την κάλυψη δημοσιονομικών ελλειμμάτων να τα επιστρέψει στο ταμείο, η 
άποψη η δική μας είναι, εάν οι οικονομικές συνθήκες εκείνη τη δεδομένη στιγμή 
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επιτρέπουν ένα τέτοιο ενδεχόμενο και η κυβέρνηση θα ήθελε να μεταφέρει το σύνολο 
του ποσού ή μέρος του, να μπορεί να το πράξει.  Αλλά με αβέβαιη την οικονομική 
ανάκαμψη θεωρούμε παρακινδυνευμένο αυτή τη στιγμή το να ζητούμε την επιστροφή 
αυτού του ποσού, γιατί σε καμιά περίπτωση δεν μπορούμε να γνωρίζουμε ποιες θα 
είναι οι επόμενες επιπτώσεις στην κυπριακή οικονομία. 

 Με αυτή την ευκαιρία θα ήθελα να κάνω και κάποιες σύντομες επισημάνσεις.  
Αυτή η αρχή για τη φορολόγηση του τραπεζικού συστήματος θα πρέπει να 
εφαρμοστεί για τη φορολόγηση και άλλων κερδοφόρων τομέων της οικονομίας, όπως 
είναι ο αδρανής πλούτος, όπως είναι οι εταιρείες πετρελαιοειδών, όπως είναι ο 
εκσυγχρονισμός της φορολογίας του στοιχήματος, όπως είναι η φορολόγηση της 
υπεραξίας που προκύπτει από τις παρεκκλίσεις, από τις χαλαρώσεις ακόμα και από 
τις αλλαγές των πολεοδομικών ζωνών.  Το τονίσαμε πάρα πολλές φορές: κάποιοι εν 
μια νυκτί γίνονται εκατομμυριούχοι.  Θα πρέπει να μας προβληματίσει αυτό. 

 Η επόμενη παρατήρηση είναι ότι λυπούμαι, γιατί ακόμα και μετά από 
συνεχόμενες και συστηματικές διευκρινίσεις υπάρχουν βουλευτές της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις που σε δημόσιες συζητήσεις 
αναφέρουν ότι η Ε∆ΕΚ καταψήφισε την αύξηση του εταιρικού φόρου κατά 1%.  
Θεωρώ ότι αυτό πρέπει να τερματιστεί, πρέπει να σταματήσει.  Αποτελεί μία 
αναλήθεια.  Η Ε∆ΕΚ γνωρίζουμε πολύ καλά ότι, παρά τις επιφυλάξεις της, παρά την 
απόρριψη της δικής της πρότασης, στήριξε και ψήφισε αυτή τη φορολογία.  Γι’ αυτό 
θεωρώ ότι απ’ εδώ και πέρα δε θα χρειαστεί να προβούμε σε επίσημες διαψεύσεις 
αυτής της περίπτωσης.  Η Ε∆ΕΚ δεν ψήφισε το φόρο για την ακίνητη ιδιοκτησία 
επιμένοντας, επιμένοντας ότι, πριν από τον καθορισμό των συντελεστών της 
φορολογίας, θα πρέπει να υπάρχει επανεκτίμηση της αντικειμενικής αξίας των 
ακινήτων, για να γνωρίζουμε ποιοι και πόσο θα πληρώσουν. 

 Τέλος, αναφορικά με τις... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Κύριε Βαρνάβα, σας παρακαλώ!  ∆ηλαδή... είναι ο συνάδελφός σας που μιλά! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Είναι ο κ. Κατσουρίδης που μιλά! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ!  

 Πραγματικά!  Πραγματικά δηλαδή είναι ασέβεια αυτό το πράγμα!  ∆εν το λέω 
για εσάς.  Μιλώ ευρύτερα, διότι από παντού ακούγονται αυτά τα πράγματα. 

 Σας παρακαλώ. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Συγγνώμη. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 
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 Και το τελευταίο είναι η τοποθέτησή μας σε σχέση με τις προτεινόμενες 
τροπολογίες.  Εμείς θα καταψηφίσουμε τις τροπολογίες που κατατέθηκαν από το 
∆ημοκρατικό Κόμμα και από το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, καθώς επίσης και την 
τροπολογία του συνάδελφου του Γιώργου του Περδίκη, γιατί θεωρούμε ότι είναι μια 
τροπολογία η οποία δεν μπορεί να εφαρμοστεί. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης και να ετοιμάζεται ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  

 Πούντον; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι είναι, κύριε Μουσκάλλη; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Εννά μιλήσω τζι εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μα πόσοι θα μιλήσετε; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Εννά σε καλύψω, Ανδρέα, για το συνεργατισμό.  Εννά σε καλύψω. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Αν με καλύψεις, έθθα μιλήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω ότι για μια καθαρή τοποθέτηση χρειάζεται να δούμε τα πράγματα από 
μια σωστή οπτική γωνία.  Εδώ έχουμε το τραπεζικό σύστημα, το οποίο πρέπει να 
στηρίξουμε, την πραγματική οικονομία, την οποία πρέπει να ενισχύσουμε, και τη 
μεγάλη έγνοια της κυβέρνησης να ενισχύσει τα άδεια κρατικά ταμεία. 

 Εάν είχαμε να συζητήσουμε το θέμα αυτό, δε θα δεχόμασταν ούτε προσωρινή 
ενίσχυση των κρατικών ταμείων, γιατί αυτός είναι ένας εύκολος και παραπλανητικός 
τρόπος να δώσουμε εικόνα καλής οικονομίας όσον αφορά τα μεγέθη και τα νούμερα, 
αλλά να μην έχουμε καλή πραγματική οικονομία.  ∆εχόμαστε αυτή την προσωρινή 
διευθέτηση, εάν πράγματι θα είναι προσωρινή.  Ακόμα και στην περίπτωση που δε θα 
έπρεπε να επιστραφούν τα χρήματα στο ταμείο στήριξης του τραπεζικού συστήματος, 
εμείς δε θα στηρίζαμε την προσέγγιση να μείνουν στα κρατικά ταμεία, αλλά να παν σε 
συγκεκριμένα έργα ανάπτυξης.  Συζητούσαμε παραδείγματος χάριν προηγουμένως 
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για το μουσείο.  ∆εν το συζητήσαμε, αλλά ήδη έδωσε το μήνυμα ο Πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας στον πρόεδρο του ΓΕΣΥ ότι αναστέλλεται η σκέψη λειτουργίας πλέον 
του ΓΕΣΥ.  Και είναι εκεί και δε λειτουργεί το ΓΕΣΥ, με €5-6 εκατομ. το χρόνο έξοδα, 
χωρίς κανένα αποτέλεσμα, διότι δεν έχουμε λεφτά, λέει η τωρινή κυβέρνηση, για να 
εφαρμόσουμε το ΓΕΣΥ. 

 Μια πραγματική οικονομία, για να αναπτυχθεί, πρέπει να επενδύσεις στις 
υποδομές και όχι να βρεις την εύκολη λύση, για να πάρεις λεφτά στα κρατικά ταμεία, 
για να μην κουραστείς, να μην έχεις πολιτικό κόστος, ώστε να κάμεις τις ανάλογες 
περικοπές που χρειάζεται η οικονομία.  Η κυβέρνηση, όταν ήρθε η υποτίμηση από 
αυτούς τους διάσημους ξένους εμπειρογνώμονες, ανεξάρτητα πλέον του πόση 
αξιοπιστία πρέπει να έχουν, μας είπε ότι αυτή η υποτίμηση δεν είναι λόγω της 
οικονομίας, αλλά λόγω των τραπεζών.  Εδώ ακριβώς είμαστε.  Άρα, αυτή η ενέργεια 
θα πρέπει να γίνει, για να στηρίξει το τραπεζικό σύστημα, από το οποίο, εάν έχουμε 
πρόβλημα, θα επεκταθεί και στην υπόλοιπη οικονομία.  Έχουμε ζήσει μια σύγκρουση 
ωσάν η οικονομία να ανήκει στην κυβέρνηση και το τραπεζικό σύστημα σε άλλους, 
χωρίς να αντιλαμβανόμαστε ότι αυτά παν μαζί.  Θα πρέπει να στηρίξουμε το 
χρηματοπιστωτικό μας σύστημα, το συνεργατισμό, τις τράπεζες και ταυτόχρονα την 
οικονομία.  ∆εν είναι ιδιωτική υπόθεση κανενός ούτε το ένα ούτε το άλλο και δεν είναι 
ανεξάρτητα το ένα από το άλλο. 

 Άρα, εφόσον αυτή η κίνηση γίνεται όχι για επικοινωνιακούς λόγους, για να 
δώσουμε την εικόνα ότι εμείς φορολογούμε τους έχοντες και κατέχοντες, που είναι οι 
τράπεζες, διότι έτσι και αλλιώς δεν κάνουμε κάτι τέτοιο, τότε θα πρέπει να 
παραμείνουμε σε μια ορθολογιστική προσέγγιση.  Και η ορθολογιστική προσέγγιση 
είναι όσα λεφτά και αν πάρουμε από τις τράπεζες -και, αν θέλετε να βάλουμε και 
διπλάσια και τριπλάσια, εμείς θα το στηρίξουμε- να μείνουν, για να στηρίξουν το 
χρηματοπιστωτικό μας σύστημα.  Είναι γι’ αυτό το λόγο που εμείς θα στηρίξουμε την 
προτεινόμενη τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και σκεφτόμαστε πολύ 
θετικά μία από τις δύο τροπολογίες του ∆ΗΚΟ, διότι εμείς θεωρούμε ότι αυτά τα λεφτά 
δεν πρέπει να μείνουν στα κρατικά ταμεία. είναι μεγάλη η υποχώρηση που εμείς 
κάνουμε, τουλάχιστον δηλαδή να τα δώσουμε προσωρινά.  Η δική μας πρόταση, την 
οποία αποδέχθηκε ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός και έκανε τη δεύτερη τροπολογία, 
ήταν, ναι, να μη δοθούν πίσω σε μια δόση μέχρι το 2013, να δοθούν σε δύο δόσεις: 
50% αρχικά και 50% να πάει και μέχρι το 2014.  Εξάλλου... και ένα μήνυμα προς αυτή 
την κυβέρνηση: είναι μια άλλη κυβέρνηση που θα τα επιστρέψει, δεν είναι αυτή η 
κυβέρνηση. 

 Έστω και εάν δε θέλουν κάποιοι -δεν ξέρω αν το εξέτασε η επιτροπή 
Οικονομικών- αυτό το ποσό των χρημάτων να επιστραφεί στο ταμείο στήριξης των 
τραπεζών, συμφωνούμε με το ∆ημοκρατικό Κόμμα ότι πρέπει να μείνει εσαεί και να 
ενισχύεται, καθώς δεν είναι κάτι το οποίο πρέπει να γίνει προσωρινά και να 
σταματήσει, θα μπορούσε το ποσό αυτό να επιστραφεί στο ταμείο στήριξης των 
καταθετών, το οποίο υπάρχει.  Τώρα, πώς λειτουργεί είναι ένα θέμα, κατά την άποψή 
μου, και για τη Βουλή και ειδικά για την επιτροπή Οικονομικών, πώς δηλαδή και πόσο 
ενισχύεται, για να είναι πραγματικά ταμείο στήριξης των καταθετών. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νεοφύτου. 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Υπάρχουν πάντα εύκολες προσεγγίσεις κάποιος να γίνει δημοφιλής, ιδιαίτερα 
στην Κύπρο.  Αν είναι για τα εθνικά ζητήματα, αναπτύσσεις μια ρητορική για τα ξένα 
κέντρα, αν είναι για τα οικονομικά, τα βάζεις με τις τράπεζες και, αν είναι για τα 
αδιέξοδα στα υπόλοιπα ζητήματα, φταίνε οι Βρυξέλλες.   

 Στον τόπο μας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνουμε τα 
τελευταία χρόνια τις επιπτώσεις της παγκόσμιας οικονομικής κρίσης.  Εξωγενείς 
παράγοντες δεν άφησαν ανεπηρέαστη την κυπριακή οικονομία, αλλά την ίδια στιγμή 
έφεραν στην επιφάνεια τα διαρθρωτικά και διαχρονικά προβλήματα που όλοι μας, όσο 
καιρό τα πράγματα ήταν ρόδινα, άλλοι τα δημιουργούσαμε, και άλλοι τα 
συντηρούσαμε διαχρονικά. 

 Η κυπριακή οικονομία στηρίχθηκε και στηρίζεται σε τρεις πυλώνες: στην 
ανάπτυξη γης, στον τουρισμό και στο χρηματοπιστωτικό μας σύστημα.  Οι δύο 
πρώτοι αντιμετωπίζουν σοβαρότατα προβλήματα και η συντριπτική πλειοψηφία των 
ανέργων προέρχεται από αυτούς τους δύο τομείς.  Επιχειρήσεις που ασχολούνται με 
τον τομέα των κατασκευών, μικρομεσαίες ή μεγαλύτερες, αλλά και άνθρωποι του 
κόπου και του μόχθου -αυτοεργοδοτούμενοι στον τομέα των κατασκευών- εδώ και 
δύο χρόνια περνούν τις πιο μαύρες μέρες από την ημέρα που γεννήθηκαν και είναι 
στην αγορά εργασίας. 

 Στον τουρισμό ξεκίνησε μία πορεία πτωτική από το 2001.  Φέτος σίγουρα όλοι 
εκτιμούμε ότι θα υπάρξει μια μερική ανάκαμψη σε σχέση με τη χειρότερη χρονιά των 
τελευταίων δώδεκα χρόνων. 

 Ο τρίτος τομέας, ο τομέας για τον οποίο επανειλημμένα τους τελευταίους μήνες 
ο Υπουργός των Οικονομικών ανέφερε ότι είναι η ατμομηχανή του θετικού ρυθμού 
οικονομικής ανάπτυξης του τόπου, είναι ο χρηματοπιστωτικός τομέας.  Ένας τομέας 
όμως που τις τελευταίες βδομάδες πρέπει να προβληματίσει όσους νοιάζονται για την 
οικονομία του τόπου.  Τα ελλείμματα των δημόσιων οικονομικών, το εξωτερικό χρέος, 
αλλά και ο εσωτερικός δανεισμός, που στο σύνολό τους ξεπερνούν το 100% του ΑΕΠ.  
∆ιότι το 40% του ΑΕΠ που χρωστούμε στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων, τα €7,5 
δις, κάποιοι που αξιολογούν την κυπριακή οικονομία λαμβάνουν υπόψη ότι κάποια 
μέρα θα πρέπει το κράτος να τα επιστρέψει, διαφορετικά, όσον αφορά τους 
σημερινούς τριαντάρηδες του ιδιωτικού τομέα και τους σαραντάρηδες, εάν δεν έχουμε 
τις οικονομικές δυνατότητες να αποπληρώσουμε τα €7,5 δις, που το 2011 θα γίνουν 
€8 δις, το 2012 θα γίνουν €9 δις και ούτω καθεξής, δεν μπορεί κανένας να διασφαλίσει 
τη σύνταξή τους.  Το ταμείο είναι βιώσιμο υπό την προϋπόθεση ότι κάποια μέρα θα 
επιστραφούν τα οφειλόμενα του κράτους προς το ταμείο. 

 Έχουμε ενώπιόν μας τέσσερις ήδη υποβαθμίσεις της κυπριακής οικονομίας και 
του χρηματοπιστωτικού συστήματος εξαιτίας της έκθεσης των κυπριακών τραπεζών 
σε ελληνικά ομόλογα, εξαιτίας των δημοσίων ελλειμμάτων, εξαιτίας του ότι δεν 
αγγίξαμε ως πολιτεία στο σύνολό μας το συνταξιοδοτικό και τις μεγάλες ανελαστικές 
κρατικές δαπάνες.  Οι οίκοι αξιολόγησης έχουν καταγράψει πως η έκθεση των 
κυπριακών τραπεζών σε ελληνικά ομόλογα είναι της τάξης των €6,7 δις.  Όσοι από 
εμάς έχουμε το χρόνο να ενημερωθούμε από τα παγκόσμια ειδησεογραφικά 
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πρακτορεία που ασχολούνται με θέματα οικονομίας, μαθαίνουμε ότι όλη η οικονομική 
κοινότητα, παγκόσμια και ευρωπαϊκή, δυστυχώς συγκλίνουν όλοι πως ίσως να είναι 
πάρα πάρα πολύ δύσκολο η ελληνική οικονομία να αποφύγει την αναδιάρθρωση του 
ελληνικού χρέους. 

 Είναι γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που η Moody’s 
στην τελευταία αξιολόγηση της κυπριακής οικονομίας υπολόγισε ότι, για να 
διασφαλιστεί... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...η φερεγγυότητα του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος, χρειάζεται να 
δημιουργήσουμε ένα ταμείο της τάξης των €2,7 δις.  Αυτά είπε.  Ο ∆ιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας είπε «εάν δημιουργήσουμε ένα ταμείο της τάξης του €0,5 δις, 
θεωρώ ότι ίσως να είναι ικανοποιητικό να καθησυχάσουμε τις αγορές».  Και την 
επομένη η έγκριτη εφημερίδα “Financial Times” σχολίαζε πως, έστω και αν 
δημιουργηθεί ένα ταμείο στήριξης του χρηματοπιστωτικού συστήματος του €0,5 δις, 
δεν είναι αρκετό, για να διασφαλίσει τη βιωσιμότητα, σε περίπτωση που η Ελλάδα θα 
προχωρήσει στην αναδιάρθρωση του χρέους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 ∆εν κινδυνολογούμε.  Θέλουμε να προστατεύσουμε τη χώρα μας, την 
οικονομία μας και πρέπει να πάρουμε τις σωστές αποφάσεις, μακριά από λαϊκισμούς 
που μπορεί να πιστέψουμε ότι ίσως μας οδηγούν προς άγραν ψήφων. 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω πως σε οποιαδήποτε χώρα είναι η κυβέρνηση που 
μιλά με την αλήθεια, είναι οι κυβερνήσεις που μιλούν την ωμή πραγματικότητα, είναι οι 
κυβερνήσεις που δεν επιδιώκουν την ωραιοποίηση και το ιδεατό, αλλά βγαίνουν 
ενώπιον του λαού, για να πουν τις πραγματικότητες και να προτείνουν μέτρα για 
αποφυγή των δυσαρέστων. 

 Είναι κρίμα, γιατί ακούμε από την κυβερνητική πλευρά μία στόχευση.  Πού;  Στο 
χρηματοπιστωτικό μας σύστημα.  Ποιο είναι αυτό το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα;  
Αυτό που δίνει δουλειά στα παιδιά μας, αυτό που ενισχύει τα κρατικά ταμεία, αυτό 
που κρατά την οικονομία του τόπου, αυτό που η συνολική του δραστηριότητα...  Ναι, 
το υπερηφανευόμασταν μέχρι πρόσφατα ότι έχουμε ένα μεγάλο τραπεζικό σύστημα, 
που είναι εφτά φορές το ακαθάριστο εθνικό μας προϊόν.  ∆εν είναι αυτό το πρόβλημα, 
το μέγεθός του.  Γιατί και στο Λουξεμβούργο το μέγεθος του χρηματοπιστωτικού 
τομέα είναι δεκαεφτά φορές το ακαθάριστο εθνικό προϊόν.  Αλλά έχεις ένα 
Λουξεμβούργο αντί με ελλείμματα, με πλεονάσματα και αντί με συνολικό δημόσιο 
χρέος 100% του ΑΕΠ, με χρέος που δεν ξεπερνά το 30%. 

 Ποιο είναι το χρηματοπιστωτικό σύστημα;  Βλέπω απέναντί μου τον Ανδρέα 
Μουσκάλλη.  Είναι οι έχοντες και κατέχοντες του συνεργατικού κινήματος, που είναι το 
ένα τρίτο του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος;  Ναι, αγαπητοί συνάδελφοι, το ένα 
τρίτο του συνόλου του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος είναι το συνεργατικό μας 
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κίνημα, είμαστε όλοι εμείς.  Αλλά και τα υπόλοιπα δύο τρίτα, ποιοι είναι αυτοί;  
∆ιακόσιες χιλιάδες συμπατριώτες μας είναι μέτοχοι σε αυτό το σύστημα, που από το 
πρωί μέχρι το βράδυ αυτό που μας ενισχύει την οικονομία το αναθεματίζουμε.  Και 
βεβαίως έχουμε παράπονα με τις υψηλές χρεώσεις και βεβαίως δίνουμε τη μάχη, για 
να μειωθούν τα επιτόκια, γιατί έχουμε κατά 3% υψηλότερα επιτόκια από το μέσο όρο 
της Ευρωζώνης, που γονατίζουν το κάθε κυπριακό νοικοκυριό, που γονατίζουν την 
κάθε μικρομεσαία επιχείρηση, όταν το σύνολο των χρεών του ιδιωτικού τομέα, 
νοικοκυριά και μικρομεσαίες επιχειρήσεις, ανέρχεται στο 270% του ακαθάριστου 
εθνικού προϊόντος.  Έχουμε τα πιο χρεωμένα νοικοκυριά και τις πιο χρεωμένες και 
καταχρεωμένες μικρομεσαίες επιχειρήσεις σε ολόκληρη την Ευρώπη. 

 Πού θέλουμε να καταλήξουμε;  Να οδηγήσουμε -και να είμαστε αυτόχειρες- οι 
ίδιοι εμείς το χρηματοπιστωτικό μας σύστημα σε αυτό που οδηγήθηκαν στην Ισλανδία 
και την Ιρλανδία;  Αυτή είναι η επιδίωξη;  ∆εν το πιστεύω.  ∆ε θέλω να το πιστεύω και 
δε χρεώνω κανέναν με αυτή τη θέση.  Και, επειδή πιστεύω πως όλοι νοιαζόμαστε για 
την οικονομία, θεωρώ πως είναι προτιμότερο να χάσουμε πέντε ψήφους, να χάσουμε 
χίλιες ψήφους, να χάσουμε μερικά ποσοστά, αλλά να διατηρήσουμε τα θεμέλια της 
κυπριακής οικονομίας.  ∆εν μπορεί να υπάρξει κυπριακή οικονομία, αν δε 
διασφαλίσουμε τα θεμέλια του χρηματοπιστωτικού μας συστήματος.  Εύχομαι να μην 
προκληθώ να πω ποιοι βάζουν πλάτες στους λεγόμενους “τραπεζίτες”.  Είναι ευθύνη 
και εθνικό καθήκον μας να κάνουμε ό,τι μπορούμε. 

 Αλλά το νομοσχέδιο που ήρθε από την κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, δεν είναι για 
να καθησυχάσει τις αγορές, τις αγορές που έχουν θέσει τη χώρα μας σε χειρότερη 
μοίρα ακόμα και από την Ισπανία, που είναι ανάμεσα στους PIGS, στα γουρούνια, 
που είναι η Πορτογαλία, η Ιρλανδία, η Ελλάδα και η Ισπανία.  Φαίνεται λόγω της 
προεκλογικής περιόδου δεν έχουμε χρόνο να κοιτάζουμε τα spread του κυπριακού 
ομολόγου, όταν καταγράφουν αρνητικές αποδόσεις μιάμιση με δύο μονάδες πιο ψηλά 
από τα ομόλογα της Ισπανίας. 

 Κάποιοι αναλυτές του εξωτερικού, που πρέπει να τους διαψεύσουμε, κύριε 
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς πρόβλεψαν ότι, ενώ τα μεγέθη 
δείχνουν την Ισπανία, αυτοί, λένε, οι αναλυτές, βλέπουν την Κύπρο για τον ερχόμενο 
Οκτώβριο.  Πρέπει να τους διαψεύσουμε με τις πολιτικές μας, αλλά και με τον πολιτικό 
μας λόγο, με τις αποφάσεις μας.  ∆εν πρέπει να επιτρέψουμε η μικρή μας χώρα να 
μπει στις περιπέτειες που οδηγήθηκαν η Ελλάδα, η Ιρλανδία και η Πορτογαλία.  Και 
έχουμε ένα νομοσχέδιο το οποίο, όπως κατατέθηκε στην αρχή, δεν ήταν, για να 
προστατεύσουμε και να θωρακίσουμε την οικονομία, αλλά, για να στείλουμε το 
μήνυμα πως δημιουργούμε ταμείο σταθερότητος και στήριξης.  Η εύκολη λεία να 
ξαναπάρουμε λεφτά.  Για ποιο σκοπό;  Για να καλύψουμε τις αυξήσεις του σπάταλου 
κράτους, τις μαύρες τρύπες, να πάρουμε άλλα €120 εκατομ. στη μαύρη τρύπα των 
δημόσιων δαπανών.  Και έγινε μάχη στην επιτροπή Οικονομικών, για να έρθει 
συμπληρωματικό νομοσχέδιο για τη δημιουργία του ταμείου στήριξης.  Αλλά και μια 
φορολογία που πρόβλεπε μόνο για δύο χρόνια, τη στιγμή που ο ∆ιοικητής της 
Κεντρικής Τράπεζας μιλούσε για €0,5 δις, οι διεθνείς οίκοι για €2,7 δις και ο πιο 
τεχνοκράτης σε αυτά τα ζητήματα, ο πρώην ανώτατος τραπεζίτης, ο Υπουργός των 
Οικονομικών, με €50 εκατομ. που προβλέπονταν στο αρχικό του νομοσχέδιο 
θεωρούσε ότι λύναμε το πρόβλημα! 

 Είναι γι’ αυτό, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που μαζί με το 
∆ημοκρατικό Κόμμα προχωρήσαμε στις τροπολογίες που ανέφερε ο Νικόλας 
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Παπαδόπουλος και θα τις στηρίξουμε.  Η φορολογία, ο ειδικός φόρος, το 
χρηματοπιστωτικό σύστημα στο σύνολό του θα ήταν πράξη ανεύθυνη να είναι μόνο 
για δύο χρόνια.  Γι’ αυτό εμείς τολμούμε και κάνουμε την τροπολογία να μη 
σταματήσει ο ειδικός φόρος στα δύο χρόνια.  Όταν συμπληρώσουμε τα αναγκαία 
αποθεματικά, που θα διασφαλίσουμε τη σταθερότητα και την εγγύηση του 
χρηματοπιστωτικού μας συστήματος, εδώ είμαστε, αυτοί που θα είναι, να τον 
καταργήσουμε.  Όμως και τα €70 εκατομ. -και θα ήθελα και οι συνάδελφοι της 
αριστεράς, ναι, όλοι μαζί ομόφωνα να στείλουμε ένα μήνυμα στις αγορές για το καλό 
του χρηματοπιστωτικού μας τομέα, για το καλό της κυπριακής οικονομίας- είπε ο 
υπουργός ότι δεν πρόκειται να τα δώσει πίσω το 2013.  Λάθος, μεγάλο λάθος!  
Πρέπει να νιώθει πίεση ο καθένας από μας, είτε βουλευτής είτε υπουργός, ότι πρέπει 
να προχωρήσουμε τάχιστα στις διαρθρωτικές τομές και αλλαγές, να εξοικονομήσουμε 
πόρους, να σταματήσουμε τις σπατάλες και να σταματήσουμε να φορτώνουμε φόρους, 
για να κλείνουμε μαύρες τρύπες.  Γι’ αυτό και εμείς θα παρακαλέσουμε η τροπολογία 
μας που λέει ότι το τριάντα πέντε του εξήντα, δηλαδή... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

 Όχι, κύριοι, στην κρίση μου να με αμφισβητείτε, στους αριθμούς μου όχι! 

 Η κυβέρνηση τα εικοστά πέμπτα εξηκοστά... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Στους αριθμούς κάμνεις λάθος. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιάννο Λαμάρη) 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι, κύριε.  Άκουσέ με, κύριε Λαμάρη, και θα καταλάβεις. 

 Το ∆ΗΚΟ κάνει τροπολογία το εικοστό πέμπτο εξηκοστό μέχρι το τέλος του 
Μάρτη του 2013 να μπει στο ειδικό ταμείο για στήριξη του χρηματοπιστωτικού 
συστήματος.  Εμείς λέμε και το υπόλοιπο τριακοστό πέμπτο εξηκοστό σε δύο δόσεις 
μέχρι το 2014 να πάνε στο ταμείο στήριξης του χρηματοπιστωτικού συστήματος.   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Σε δύο ισόποσες δόσεις, η μια το Μάρτη του 2013 -θα είναι μια νέα κυβέρνηση- 
και το υπόλοιπο ισόποσο ποσό το 2014, ένα χρόνο μετά.  Να νιώθουμε όλοι την 
πίεση ότι πρέπει να κάνουμε επιπρόσθετες εξοικονομήσεις το 2013 και το 2014, €70 
εκατομ., για να επιστραφούν και να δημιουργηθεί ένα ταμείο στις αρχές του 2013 των 
€120 εκατομ., όταν... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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(Γελώντας) 

 Προσπαθούμε πραγματικά να καταλάβουμε τούτη την περίτεχνη αριθμητική και 
μιλούμε μεταξύ μας.  Το εικοστό πέμπτο του εξηκοστού τριακοστού! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, συνεχίστε, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εάν σήμερα απαιτούν οι αγορές ένα “μαξιλάρι” €2,7 δις, εμείς με τις σημερινές 
μας νομοθεσίες που θα ψηφιστούν, εάν περάσουν οι τροπολογίες του ∆ΗΚΟ, θα 
έχουμε σε αυτό το ταμείο το Μάρτη του 2013 €50 εκατομ.  Και με τη δική μας 
τροπολογία θα έχουμε στο τέλος του 2014 €120 εκατομ. συν τα επιπρόσθετα που θα 
συμπληρώσουμε το 2013 και το 2014.  Θα απέχουμε κατά μερικές εκατοντάδες 
εκατομμύρια από το μίνιμουμ στόχο που θέτει ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας 
του μισού δισεκατομμυρίου. 

 Κύριε Πρόεδρε, ενώ τα πράγματα είναι σοβαρά, εάν όλοι συμπεριφερθούμε 
υπεύθυνα, δεν πρέπει να ’χουμε καμιά αμφιβολία ότι θα ξεπεράσουμε πιο δυνατοί τα 
σημερινά προβλήματα.  Προβλήματα εξαιτίας, ναι, εξωγενών παραγόντων, αλλά και 
εξαιτίας διάφορων δικών μας αδυναμιών και διαρθρωτικών προβλημάτων, για τα 
οποία δεν ευθύνεται η κυβέρνηση ∆ημήτρη Χριστόφια· ευθύνονται όμως και το ΑΚΕΛ 
και ο Συναγερμός και όλα τα υπόλοιπα κόμματα τα τελευταία πενήντα ένα χρόνια της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.  Όλοι νοιαζόμαστε για 
την οικονομία.  Και εμείς στην Κύπρο πρέπει να νοιαζόμαστε διπλά, γιατί, όταν πληγεί 
η εθνική οικονομία, πλήττεται και η εθνική κυριαρχία, πέραν του ότι νιώθεις και 
μειωμένο το αίσθημα της εθνικής υπερηφάνειας.  Η Ελλάδα, το γνήσιο στήριγμα του 
αγώνα μας, όσο και να θέλει να ’ναι δίπλα μας και όσο και να θέλει να διεκδικήσει τα 
εθνικά της δίκαια, είναι στην πιο αποδυναμωμένη στιγμή της μακρόχρονης ιστορίας 
του ελληνισμού. 

 Άρα, αν θέλουμε να θωρακίσουμε και τα εθνικά μας δίκαια και τη διεκδίκηση, 
για να επανενώσουμε τον τόπο μας, πρέπει να διασφαλίσουμε τη θωράκιση της 
κυπριακής οικονομίας.  Και ας επωμιστούμε το οποιοδήποτε κόστος, έστω και αν στες 
22 του Μάη έχουμε εκλογές.  Θα είμαστε καταραμένοι από τις γενιές τις επόμενες, 
όταν εν γνώσει μας διαγιγνώσκουμε τα προβλήματα και την ίδια στιγμή τα 
προσπερνούμε νομιζόμενοι, αμφότερες οι πλευρές, ότι με το να χτυπούμε αυτούς που 
“γεννούν” την ανάπτυξη και τις θέσεις εργασίας θα πετύχουμε αύξηση των ποσοστών.  
Το θέμα δεν είναι η αύξηση των ποσοστών μας, αλλά η μείωση ταυτόχρονα της 
αξιοπιστίας της χώρας μας.  Εμείς ψηφίζουμε υπέρ της αξιοπιστίας της χώρας μας, 
άσχετα αν με αυτό μπορεί να μειωθούν τα κομματικά ποσοστά μας.  Αυτό μας 
υποχρεώνει το εθνικό καθήκον και η ευθύνη έναντι της οικονομίας του τόπου. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λαμάρης. 
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Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Τι ώρα είπετε ότι εννά τελειώσουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχετε δύο λεπτά. 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ιότι εμίλησεν ο κ. Ευαγόρου τζιαι νομίζω σας εκάλυψε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 ∆ε θα μιλήσω τον ίδιο χρόνο που εμίλησεν ο κ. Αβέρωφ. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Βεβαίως δεν μπορεί κανένας να διαφωνήσει ότι η εθνική οικονομία είναι 
συνδεδεμένη με την εθνική κυριαρχία της όποιας χώρας.  Βέβαια, η ρητορική που 
ακούσαμε τόσα λεπτά προηγούμενα σίγουρα πρέπει να προβληματίσει τον καθένα, 
για ποια οικονομία μιλά ο καθένας.  Αν τελικά για τη διάσωση της οικονομίας εν μέσω 
κρίσης εμείς μιλάμε για το σύνολο της οικονομίας, η οποία θα προχωρήσει μέσα από 
την ανάπτυξη σε θέσεις εργασίας, σε απασχόληση, σε εισοδήματα, και σε συνδυασμό 
το κράτος ενισχύσει εκείνες τις ομάδες του πληθυσμού που δεν μπορούν, έτσι που να 
μπορέσουν να αντεπεξέλθουν…  Φαίνεται ότι κάποιοι τη διάσωση της οικονομίας την 
ταυτίζουν με τη διάσωση του τραπεζικού συστήματος και μόνο, των μεγάλων κερδών.  
Ίσως κάποιος κάποτε να εισηγηθεί, μετά απ’ αυτά που ακούσαμε, η κυπριακή Βουλή 
να καθιερώσει ένα νόμπελ υπεράσπισης των συμφερόντων των πολιτών.  Και αυτό ο 
κ. Αβέρωφ σίγουρα θα το δώκει στις τράπεζες! 

 Η Ελλάδα, αγαπητοί συνάδελφοι, ακριβώς εφάρμοζε αυτές τες πολιτικές που 
ακούμε καθημερινά από τους συνάδελφους, ιδιαίτερα του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, 
εδώ και χρόνια.  Αυτές τις πολιτικές που ακούμε εδώ εφάρμοζε η Ελλάδα. 

 Στοχοποιούμε, λέει, τον πλούτο και τες τράπεζες.  Από πού ξεκινήσαμε και 
πώς καταλήξαμε εδώ;  Κανείς δε διαφωνούσε ότι θα ’πρεπε να συμβάλει στο κόστος 
της κρίσης όχι μόνο ο εργαζόμενος, όχι μόνο οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις, όχι μόνο ο 
απλός φορολογούμενος, αλλά και οι τράπεζες, τα μεγάλα τα κέρδη, ο συσσωρευμένος 
πλούτος. 

 Ο αγαπητός Νικόλας Παπαδόπουλος γνωρίζει πάρα πολύ καλά ότι στες 
συναντήσεις που εγίνονταν είχαμε μπροστά μας τρεις προτάσεις.  Και οι ίδιοι του 
∆ημοκρατικού Κόμματος επέλεξαν αυτή της φορολογίας επί των καταθέσεων με 
παραδείγματα, ξέρω ’γώ, της Γερμανίας, της άλφα, της βήτα χώρας και απέρριψαν 
την άμεση φορολογία επί των κερδών· προσωρινή πάντα, μιλούμε.  Απορρίψατε, 
συνάδελφε, και τη φορολόγηση, την αύξηση της άμυνας, η οποία -για ν’ αποφύγουμε 
τες ξένες τράπεζες- είναι πάνω στη λογιζόμενη διανομή κερδών.  Τώρα, αυτό που 
έφερε η κυβέρνηση, μετά που το συζητήσαμε, δεν είναι αυτό που θέλαμε.  Και, το 
χειρότερο, θα το πληρώσουν, λέμε, οι καταθέτες. 
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 Αυτή είναι η φιλοσοφία του νομοσχεδίου;  Ότι θα πάρουμε με βάση τες 
καταθέσεις του καθενός φορολογία από την τράπεζα;  Ναι, λέτε, κύριε Νικόλα 
Παπαδόπουλε.  Αθωώνετε εκ των προτέρων και δίνετε άλλοθι στες τράπεζες να 
μεταθέσουν αυτό το τέλος πάνω στους καταθέτες.  ∆εν είναι αυτή η πρόθεση.  Και 
εμείς τη φιλοσοφία του συνάδελφου του Περδίκη, της τροπολογίας, την 
υιοθετούμε· ίσως να δούμε κάποια τεχνικά ζητήματα.  Ναι, γιατί ο στόχος δεν είναι οι 
τράπεζες να παν να πάρουν από τους καταθέτες αυτό το τέλος. 

 Να επιστρέψουμε, λένε κάποιοι, μετά ’πού δύο χρόνια πίσω στο ταμείο τα 
λεφτά που θα πάρουμε για δύο χρόνια.  Να δανειστούμε δηλαδή τωρά εμείς τα 
φτωχόπαιδα που έχουμε ανάγκη από τις τράπεζες και σε δύο χρόνια να τα δώσουμε 
πίσω.  Ποιος θα τα δώσει πίσω;  ∆εν είναι αυτός που φοβάστε ότι θα του μεταθέσουν 
το τέλος;  ∆ηλαδή, ή θα το μεταθέσουν οι τράπεζες ή θα πάρουμε εμείς… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Ή θα πάρουμε εμείς από το φορολογούμενο σε δύο χρόνια αυτά τα λεφτά, να 
τα δώκουμε στες τράπεζες; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αυτό εκατάλαβες τόσες ώρες; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ! 

Γ. ΛΑΜΑΡΗΣ: 

 Και αυτό είναι υπεράσπιση της εθνικής οικονομίας και της εθνικής κυριαρχίας;   

 Βοήθησαν στην ανάπτυξη οι τράπεζες.  Σημαντικός τομέας ο τραπεζικός.  
Βεβαίως!  Ποιος τον στήριξε τόσα χρόνια τον τραπεζικό τομέα στην Κύπρο;  ∆εν είναι 
το οικογενειακό εισόδημα;  ∆εν ήταν οι μικρομεσαίες επιχειρήσεις;  Πότε γνώρισαν τα 
ρωσικά κεφάλαια οι τράπεζες;  Πρόσφατα.  Πώς ανδρώθηκαν οι κυπριακές τράπεζες;  
Από τα ρωσικά κεφάλαια που ήρταν τα τελευταία χρόνια;  Έννεν ’πού το εισόδημα το 
οικογενειακό του Κυπρίου; 

 Ανάπτυξη:  Πώς;  Με το χαμηλό επιτόκιο που έχουν;  Εβοήθησαν την ανάπτυξη;  
Εβοήθησαν την ανάπτυξη με τη στήριξη των μικρομεσαίων επιχειρήσεων με 
διευκόλυνση δανειοδότησης;  Εβοήθησαν την ανάπτυξη με δημιουργία θέσεων 
εργασίας;  Πού;  Μα, μη λέμε ό,τι θέλουμε εδώ!  Τρία δισεκατομμύρια ευρώ 
εδιοχετεύτηκαν στην κυπριακή αγορά σε ομόλογα τζι επαρακαλούσαμεν ούλλοι ’πού 
τα ράδια τζιαι τες τηλεοράσεις τες τράπεζες να μειώσουν τα επιτόκια!  Και δεν τα 
εμείωσαν!  Τρακόσια εκατομμύρια εδανειστήκαμε από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα 
Επενδύσεων και τα επήραν μόνο οι εμπορικές τράπεζες, για να δανειοδοτήσουν τες 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις και δεν τες δανειοδότησαν!  Η μια επήεν τζι εγόρασεν 
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τράπεζα ρωσική τζιαι οι άλλες επήαν τζι εγοράσαν ελληνικά ομόλογα του ελληνικού 
δημοσίου. Και εστηρίξαν την ανάπτυξη με αυτό τον τρόπο!  Για όνομα του Θεού!  
Πραγματικά! 

 Οίκοι αξιολόγησης:  Πραγματικά, εγώ διερωτώμαι -αν κάποιος συνάδελφος 
μπορεί να με πληροφορήσει- τούτοι οι οίκοι την οικονομία των Ηνωμένων Πολιτειών 
της Αμερικής με 13% έλλειμμα και 100% δημόσιο χρέος σε τι αξιολόγηση την έχουν;  
Πραγματικά!  Αν έχει κάποιος στοιχεία, να μου τα πει.  Εγώ εδκιέβαζα το μεσημέρι, 
έτσι, να περάσει τζι η ώρα…  Αφού έν’ τζιαι της μόδας οι νομπελίστες σήμερα τζιαι 
χαιρόμαστε τζιαι για τον δικό μας… Γκρούπμαν, Αμερικανός νομπελίστας· πολλά 
καλός.  Οι μειώσεις, λαλεί, στους προϋπολογισμούς τους κρατικούς των Ηνωμένων 
Πολιτειών και τα μέτρα που παίρνουν…  Παίρνει το ψωμί, το φαΐ, λαλεί, που το στόμα 
των παιδιών μας.  Μάλιστα.  Αυτή ήταν η προσέγγισή του.  Για τες πολιτικές που 
εφαρμόζονται και που οδήγησαν στο 13% έλλειμμα και στο 100% δημόσιο χρέος. 

 ∆εν πάρθηκαν, λέμε, μέτρα.  Απραξία εδώ… 

 Α, προηγούμενα να πω κάτι άλλο.  Πανηγυρίζουμε, λέει συνάδελφος, για την 
έκθεση του ∆ιεθνούς Νομισματικού Ταμείου.  Ποιος πανηγύρισε;  Άλλοι καθημερινά 
κάμνουν μνημόσυνο της κυπριακής οικονομίας.  Καθημερινά μνημόσυνο, συνάδελφοι, 
κάμνετε της κυπριακής οικονομίας.  Και βλέπετε πανηγυρισμούς σε μας.  Τι είπε το 
∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νικόλα Παπαδόπουλο) 

 Που έχει μείωση, λέει ο κ. Νικόλας Παπαδόπουλος.  Εμείς εκτιμούσαμε για 
ρυθμό ανάπτυξης 1,5%.  Τον Οκτώβρη το ∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο προέβλεπε 
1,8%.  Τον Απρίλη, λαλεί, εννά ’ναι 1,7%.  Μειωμένες προβλέψεις του ∆ιεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου.  Αυτή είναι η στήριξη της κυπριακής οικονομίας από όλους 
μας. 

 Ελέαμεν έχουμε το χειρότερο ρυθμό ανάπτυξης στην Ευρωζώνη.  Όταν τα 
στοιχεία λέουν ότι η Κύπρος έχει τον τρίτο καλύτερο ρυθμό στην Ευρωζώνη και τον 
τέταρτο στην Ευρωπαϊκή Ένωση, τωρά είνταν που έν’ το χειρότερο στην Κύπρο;  Το 
επιτόκιο!  Τωρά έχουμε το τρίτο χειρότερο επιτόκιο!  Ε, συγγνώμη, συνάδελφοι… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

  Ναι, να τα βλέπετε όλα όμως συνολικά, όχι όπως τα βλέπετε καθημερινά.  
Ξυπνάτε, για να κάμετε ένα μνημόσυνο της κυπριακής οικονομίας.  Λυπούμαι! 

 Απραξία και ατολμία.  Ε, αυτή η απραξία και η ατολμία οδήγησε σε ρυθμό 
αύξησης των δημόσιων δαπανών μόνο κατά 1,7%, όταν τα τελευταία χρόνια ο μέσος 
όρος ήταν 7,5% ή 8%.  Και άτολμοι και χωρίς πράξεις.  Αυτή η απραξία οδήγησε στη 
μελέτη του αναλογιστή για το ασφαλιστικό, αυτή η απραξία εμείωσεν τους δημόσιους 
υπαλλήλους κατά χίλιους διακόσιους· αμφισβητήστε το τζιαι τούτο.  Φαίνεται κάποιοι 
από σας έν’ που βκάλλουν τες επιταγές τζιαι ξέρουν πόσες επιταγές βκαίνουν κάθε 
μήνα.  Εκαταργήθηκαν 623 θέσεις.  Μα, έντζιεν ’πού τες θέσεις που ήταν να 
πληρωθούν που εκαταργηθήκαν.  Καλά, γιατί εν εκαταργούνταν τζιαι προηγούμενα, 
αφού εν ήταν ’πού τζιείνες; 

 Τζιαι θα τελειώσω, συνάδελφοι, με το εξής:  Μας λέτε και το εκπληκτικό, ότι 
εμείς κυνηγάμε τον πλούτο και στοχοποιούμε τα κέρδη.  Εμείς ούτε κυνηγάμε τον 
πλούτο ούτε στοχοποιούμε τα κέρδη.  Αντίθετα, εσείς, κάποιοι, στοχοποιείτε το 
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δημόσιο υπάλληλο, τον υπάλληλο των ημικρατικών οργανισμών, το συνταξιούχο, που 
είναι στρέβλωση η αύξηση των συντάξεων.  Τωρά που εννά αυξηθεί τζιαι ο κατώτατος 
μισθός στα επαγγέλματα που προβλέπει ο νόμος, εννά μας πείτε ότι έν’ στρέβλωση 
τζιαι τούτη…  Τους πολύτεκνους, τους ανάπηρους, είναι στρεβλώσεις…  Εσείς 
στοχοποιείτε τον απλό πολίτη, στο όνομα τίνος;  Στο όνομα της οικονομίας, του 
κεφαλαίου και των κερδών, τα οποία κάποιοι θέλετε να υπηρετήσετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, οφείλω να ομολογήσω ότι έππεσα έξω στις εκτιμήσεις μου, όπως ο 
Υπουργός Οικονομικών κάποτε για την οικονομία.  Είπα επτά παρά είκοσι εννά 
τελειώσουμε, αλλά νομίζω έχουμε δρόμο. 

 Λοιπόν, κύριε Βότση. 

 Και εσύ από το βήμα; 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Ναι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κι εσύ, τέκνον Βρούτε! 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 Εγώ θα ομολογήσω ότι άκουσα αρκετά ενδιαφέροντα πράγματα και από τον κ. 
Αβέρωφ και από το φίλο μου το Γιάννο το Λαμάρη.  Απλώς δεν μπορώ να καταλάβω 
γιατί πάντα θα πρέπει να είμαστε σε συγκρουσιακή πορεία όλοι μας.  Ειλικρινά, εγώ 
δεν μπορώ να το καταλάβω. 

 Ξεκινώ από μία διαπίστωση:  Νομίζω ότι κάμνουμε ένα λάθος τζιαι πρέπει να 
το διορθώσουμε.  Επειδή ο τρόπος που εβρέθηκε, για να υπολογιστεί το ποσό που 
πρέπει να δώσουν οι τράπεζες σ’ αυτή την οικονομική κρίση, είναι επί των 
καταθέσεων, λέμε εδώ, τζι ακούει μας τζι ο κόσμος, ότι εννά μπει 0,95‰ πάνω στες 
καταθέσεις.  Είναι λάθος!  ∆εν είναι έτσι!  ∆εν είναι έτσι! 

 Η απόφαση είναι να πάρει το κράτος €120 εκατομ. τα επόμενα δύο χρόνια από 
τις τράπεζες τζι υπήρξαν διάφορα σενάρια πώς θα πάρουμε αυτά τα λεφτά από τις 
τράπεζες.  Ένα από τα σενάρια, το οποίο δε θα αδικούσε τες τράπεζες υπέρ του 
συνεργατισμού, ήταν αυτός ο τρόπος.  Μη συγχυζόμαστε τζι εμείς τζιαι να συγχύζουμε 
και τον κόσμο, ότι δηλαδή, επειδή ο τρόπος που ετέθηκε, για να πκιάμεν τα €120 
εκατομ. είναι το 0,95‰ επί των καταθέσεων, αυτό σημαίνει ότι το τέλος πρέπει να 
μετατεθεί στες καταθέσεις.  Αντίθετα. δεν είναι αυτή η πρόθεσή μας.  Ποια είναι η 
πρόθεση;  Η πρόθεση είναι:  Από τα €500 εκατομ. που εκέρδισαν φέτος οι τράπεζες 
και τα συνεργατικά ιδρύματα €60 εκατομ. το χρόνο να είναι η συνεισφορά τους στην 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης.  Από αυτά τα €60 εκατομ. λέμε ότι τα €35 
εκατομ. θα είναι το δώρο προς τον κρατικό κορβανά -να το ονομάσω ξεκάθαρα- τζιαι 
τα άλλα €25 εκατομ. θα είναι η προικοδότηση αυτού του ταμείου που είπαμε ότι 
χρειάζεται.  Αυτή είναι η πραγματική εικόνα. 

 Τώρα θα μου πείτε «Ποιος εμποδίζει αύριο τες τράπεζες, αντί τα €120 εκατομ. 
να τα φύουν ’πού τα κέρδη τζιαι να τα βάλουν... να χάσουν ’πού τα κέρδη τους... να τα 
μεταθέσουν στον πολίτη;».   Εγώ προσωπικά δεν ξέρω άλλο τρόπο, δεν μπορώ να 
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έχω πρόταση με ποιο τρόπο θα υποχρεώσουμε τις τράπεζες να μη μεταθέσουν αυτό 
το ποσό, εφόσον δεν επετύχαμε να το κάμουμε ούτε με τα €3 δις που τους εδώκαμε 
με φτηνό επιτόκιο.  Όταν τους εδώκαμε τα €3 δις με πολύ χαμηλό ευρωπαϊκό επιτόκιο, 
καμία μείωση των επιτοκίων δεν έγινε! 

 Λέω λοιπόν ότι τίθεται μια τροπολογία από τον κ. Περδίκη.  Εγώ λέω «γιατί 
όχι;».  Παρ’ όλο που ξέρω...  ∆εν μπορώ να είμαι βέβαιος ότι στέκει τζιαι πολλά ή ότι 
μπορούμε να αποδείξουμε ότι το μετέθεσαν και δεν είναι, ξέρω ’γώ, οτιδήποτε 
σκεφτούν.  Εγώ λέω προσωπικά ότι ψηφίζω το.  Όμως πρέπει να πούμε την αλήθεια.  
Η αλήθεια είναι ότι, εάν οι τράπεζες αποφασίσουν να μεταθέσουν αυτό το ποσό, 
εννά ’βρουν εκατό τρόπους να το κάμουν. αν δε θέλουν να το μεταθέσουν, μπορεί να 
μην το κάνουν. 

 Λέω λοιπόν, αφού εξεκαθαρίσαμε αυτό το θέμα, ότι εγώ θέλω να αναδείξω μία 
άλλη πτυχή, που δεν την άκουσα σήμερα.  Ο κ. Αβέρωφ αγωνιά τζιαι καλά κάμνει -
όπως τζιαι ο Νικόλας προηγουμένως καλά κάμνει- για ενδεχόμενη νέα υποβάθμιση.  
Κι έχουν δίκαιο να αγωνιούν.  Γιατί οι υποβαθμίσεις έχουν ως αποτέλεσμα να 
αγοράζουμε τα χρήματα ακριβότερα απ’ ό,τι τα αγοράζαμε πριν.  Σωστοί οι 
προβληματισμοί.  Κάτι όμως που δεν ακούσαμε είναι ότι καλώς ή κακώς αυτή η 
κυβέρνηση και με τη στήριξη του ∆ημοκρατικού Κόμματος έκαμε ένα πλάνο για την 
αντιμετώπιση της οικονομικής κρίσης, το οποίο κατέθεσε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και 
εγκρίθηκε.  Αυτό το πλάνο περιλαμβάνει και αυτό τον πυλώνα.  Φυσικά, λέω προς 
τους φίλους μου του ΑΚΕΛ ότι αυτό το πλάνο που καταθέσαμε τζι εγκρίναμε τζι εμείς 
ως ∆ημοκρατικό Κόμμα έχει ακόμα έναν πυλώνα. που νομίζω ότι κάποιοι σφυρούν 
αδιάφορα!  Είναι η τελευταία μας συνεδρία σήμερα τζι ακόμα θα συζητήσουμε με τες 
συντεχνίες, για να έβρουμε τρόπο μείωσης του κρατικού μισθολογίου. 

 Το ∆ημοκρατικό Κόμμα, που κατά καιρούς δέχεται τες κριτικές κατά πόσο 
στέκει ή όι, σας θυμίζω ότι, αγαπητοί φίλοι, σας απέδειξε πολλάκις -και θα πω πώς- 
ότι ξέρει να βάζει τους ώμους του εκεί που είναι τα δύσκολα.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα 
έβαλε τον ώμο του, όταν είχαμε το 5% στα τρόφιμα και στα φάρμακα.  Το 
∆ημοκρατικό Κόμμα έβαλε τον ώμο του, όταν είχαμε τα μέτρα πάταξης της 
φοροδιαφυγής.  Το ∆ημοκρατικό Κόμμα έβαλε τον ώμο του για την πολεοδομική 
αμνηστία, το ∆ημοκρατικό Κόμμα βάλλει τζιαι σήμερα τον ώμο του!  Εν άκουσα καμιά 
φορά τζιαι κανένα καλό σχόλιο για το ∆ημοκρατικό Κόμμα, επειδή το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα συνηθίζει να λέει τζιαι την κριτική του, πριν να εγκρίνει κάποια πράγματα.  
Μένουμε στην αντίδραση τζιαι δεν παίρνει αυτό το κόμμα τα εύσημα που δικαιούται!  
Έβαλε τη ράχη του, για να περάσει κάποια πράγματα. 

 Λέω λοιπόν ότι και σήμερα εμείς θα εγκρίνουμε αυτή την πρόταση για τη 
“φορολόγηση του πλούτου”, όπως το ονομάζετε, όχι γιατί έχουμε αυτό το πάθος που 
κάποιοι σας καταλογίζουν, εσάς της αριστεράς, εναντίον του πλούτου, αλλά γιατί 
πιστεύουμε ότι ορθολογιστικά και ισομερώς πρέπει όλοι όσοι ασχολούνται με την 
οικονομία να έχουν τη δική τους συμβολή.  Τζιαι, ναι, έθθα πάθουν τίποτε οι τράπεζες.  
Μπορεί να υπερέβαλλε λίγο ο κ. Αβέρωφ, νομίζω ότι υπήρξε μια δόση υπερβολής, 
όμως λέω ότι ήταν καλόπιστη η προσέγγισή του.  Ήταν καλόπιστη η προσέγγισή του.  
Μπορεί να την έκαμε λίγο πιο βάρβαρη, έτσι, για να δείξει το μήνυμά του, όμως 
πιστεύω ότι προσπάθησε να βάλει τη δική του προσέγγιση σε σχέση με τους 
κινδύνους στην ευρύτερη οικονομία, εάν καταρρεύσει ακόμα ένα σύστημα.  Εσείς το 
επήρατε ότι προστατεύει αυτό το σύστημα.  Εγώ δεν είμαι απ’ εκείνους που 
προστατεύουν αυτό το σύστημα.  Για τα επιτόκια το είπα πολλάκις, το λέω και σήμερα, 
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ότι οι τράπεζες είναι προκλητικές με τα επιτόκια που έχουν. 

 Κλείνω λέγοντας ότι πιστεύω ότι, εάν στο τέλος της ημέρας καταφέρουμε -κάτι 
που δεν πιστεύω να το πετύχουμε στην τελευταία συνεδρία της Βουλής- να 
προσεγγίσουμε ομοιόμορφα -ας μη συμφωνούμε απόλυτα- τα θέματα της οικονομίας 
μέσα από τους διάφορους πυλώνες που ανέφερα προηγουμένως -τζιαι με τους 
περισσότερους εβρεθήκαμε στα ίδια μετερίζια οι περισσότεροι απ’ εδώ- υπάρχει 
διέξοδος και ελπίδα.  Αν συνεχίσουμε οι μεν φίλοι να κάμνουν τα γκρίζα άσπρα τζι οι 
άλλοι φίλοι να κάμνουν τα γκρίζα μαύρα, νομίζω ότι δεν είναι η καλύτερη συνταγή, για 
να μπορέσουμε τα γκρίζα να τα κάμουμε άσπρα. 

 Καλή συνέχεια σε όλους.  Ίσως να είναι η τελευταία μου παρέμβαση σ’ αυτή τη 
Βουλή.  Εύχομαι καλή επιτυχία σε όλους τους υποψήφιους συναδέλφους. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν...  Μισό λεπτό. 

 Κύριε Κατσουρίδη, δε δικαιούστε να έχετε το λόγο.  Ο κ. Μουσκάλλης θέλει να 
μιλήσει εκ μέρους του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις.  Άρα, θα ακούσουμε τον κ. 
Μουσκάλλη και όχι τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Μουσκάλλη) 

 Ποιος, κύριε Μουσκάλλη;  Εσύ ή ο κ. Κατσουρίδης; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο Ρίκκος, ο Ρίκκος. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όι, εννά μιλήσω τζι εγιώ! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τζι εσύ; 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Ο Κατσουρίδης τζι εγιώ! 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Α, μάλιστα! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Έντζιε έχουμε quota!  Αν έχουμε quota... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ωραία. 

 Ο κ. Μουσκάλλης προηγουμένως είχε το λόγο. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 
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 Εγώ θα μιλήσω ’πού τη θέση μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σας ευχαριστώ. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Εγώ δε θα μιλήσω με αριθμούς.  Τους ακούω με προσοχή όλους και πρέπει να 
πω ότι μου αρέσουν και τα οικονομικά πέραν του αθλητισμού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Είναι γεγονός για την οικονομία...  Η άποψή μου: δε συμπεριφερούμαστε 
σωστά.  Είμαστε πολλά ακραίοι τζιαι πρέπει να πω ότι η Κύπρος θέλει ηρεμία.  Πρέπει 
να το καταλάβετε.  Έν’ ο τελευταίος μου λόγος που εννά κάμω... έγραψα τζιαι ομιλία 
για ύστερα! 

(Γέλια) 

 Η οικονομία είναι πάνω ’πού τα πολιτικά.  Η οικονομία ενδιαφέρει μας όλους, γι’ 
αυτό να ’μαστιν ήρεμοι, ψύχραιμοι, να μεν πανικοβαλλούμαστιν τζιαι να μην 
υπερβάλλουμεν, χωρίς όμως, κύριε Πρόεδρε, να υποτιμούμεν κανέναν, σε καμιά 
περίπτωση. 

 Αυτό που θέλω να πω είναι ότι είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο είναι 
ισορροπημένο τζιαι θεωρώ ότι όλες οι πλευρές θεωρούν δίκαιο το γιατί ήρτεν.  
Πρώτιστον έν’ τούτο:  Νομίζω όλοι είμαστιν σύμφωνοι και θα ψηφίσουμε.  Θεωρώ ότι 
το νομοσχέδιο τούτο που προωθείται στοχεύει σε δύο παραμέτρους τζιαι πετυχαίνει 
μάλιστα:  Το πρώτο, να βοηθήσει σε μια δύσκολη κατάσταση το κράτος -όι το 
Χριστόφκια- το κράτος, την οικονομία μας όλων, τζιαι, δεύτερον, να αρχίσει ένα ταμείο, 
να συσταθεί, για τη χρηματοπιστωτική στήριξη αυτού του οικοδομήματος που λέγεται 
“κυπριακή οικονομία” ή “τραπεζικό σύστημα” και πρέπει να το δούμε έτσι.  Είναι ένα 
ισορροπημένο νομοσχέδιο.  Εγιώ ειλικρινά το βλέπω ισορροπημένο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Πρέπει να σας τονίσω, κύριε Πρόεδρε, επειδή γνωρίζω ’πού το συνεργατισμό 
και έχω μια σχετική εμπειρία, όπως τζιαι ο φίλος μου ο Νικόλας, εμείς -όι εμείς, 
εντάξει- το συνεργατικό κίνημα πριν τη χρηματοπιστωτική κρίση ίδρυσε δύο ταμεία 
δικά του.  Ένα Ταμείο Εγγυήσεως Καταθετών και ένα ταμείο στήριξης, Νικόλα, και 
αλληλεγγύης συνεργατικών εταιρειών, χωρίς να μας υποχρεώνει κανένας. δύο ταμεία.  
Και έρχεται αυτό το νομοσχέδιο ’πού την κυβέρνηση τζιαι λαλούμεν «Μάλιστα, έν’ 
πολλά καλό τζιαι τούτο».  Και το συνεργατικό κίνημα, απ’ ό,τι έχω υπόψη μου, 
στηρίζει ολόψυχα αυτό το νομοσχέδιο, με βάση το οποίο ένα κομμάτι θα πάει εις την 
κυβέρνηση για τους σκοπούς τους οποίους εξέθεσαν πολύ όμορφα οι διάφοροι 
συνάδελφοι και το άλλο για ένα ταμείο εγγύησης του χρηματοπιστωτικού συστήματος.  
Τζιαι το συνεργατικό κίνημα ευνοεί τζι ετάχθη υπέρ, παρ’ όλον ότι είναι το τρίτο στο 
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οποίο θα συμμετέχει.  Και δέχεται, γιατί είναι ένα κίνημα το οποίο πρώτιστα είναι 
κοινωνικό και μετά οικονομικό.  Είναι δίπλα ’πού το λαό, δίπλα ’πού τον κόσμο, αλλά 
και δίπλα ’πού τες κυβερνήσεις διαχρονικά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, και ένα μεγάλο μέρος της ανάπτυξης της κυπριακής οικονομίας οφείλεται 
στο συνεργατικό κίνημα. 

 Κάτι άλλο που πρέπει να πω τζιαι πρέπει να είμαι δίκαιος και θα τελειώσω, 
κύριε Πρόεδρε.  Κατανοώ ότι όλοι είμαστε κουρασμένοι.  Η κυβέρνηση έδωσε στο 
χρηματοπιστωτικό σύστημα €3 δις -ξεχνούμεν το- με 1%.  Τζιαι, επειδή οι τράπεζες 
τζιαι το συνεργατικό κίνημα εκμεταλλεύτηκαν, να το πούμε έτσι καθαρά, αυτό το πολύ 
φτηνό χρήμα που η κυβέρνηση -€3 δις, δεν είναι μικρά ποσά τούτα- εγγυήθηκε εις την 
ευρωπαϊκή την τράπεζα... και τα ομόλογα...  Επκιάσαμεν €3 δις. εμείς ως συνεργατικό 
κίνημα επκιάσαμεν €500 εκατομ.  Θεωρώ ότι έκαμέν μας χατίρι!  Ως τράπεζες 
εκέρδισαν.  Ως συνεργατισμός εκέρδισεν.  ∆ε θα πω οι άλλοι συνάδελφοι είνταν που 
είπαν.  Έντζιε εδώκαμέν το τζι εμείς 1% ή 2%, παρ’ όλον ότι η κυβέρνηση και ο 
Υπουργός Οικονομικών εφέραν νέο νομοσχέδιο για πλαφόν 3%.  Και δεν το 
αποδεκτήκαμε.  Γι’ αυτό θέλω να τονίσω ότι ένα ποσό των €120 εκατομ. για ολόκληρο 
το χρηματοπιστωτικό κίνημα για δύο χρόνια δεν είναι μεγάλο ποσό.  Τίποτε δεν είναι 
μεγάλο ποσό.  Εξάλλου πρέπει να υπενθυμίσω εδώ ότι τα €3 δις -τζιαι τες τράπεζες 
να τες υπενθυμίσω- θα τα αποπληρώσουμε, αν δεν απατώμαι, σε ενάμιση χρόνο.  
Εμείς εννά πούμε πάλι της κυβέρνησης «ανανέωσ’ μάς τα, δώσ’ μας πάλι εγγύηση». 

 Αγαπητέ Νεόφυτε, 

 Αγαπητέ Νικόλα, 

 Λέω να τους πούμε «να μεν σου τα δώκουμε τωρά.  Έχουμε λλίες δυσκολίες».  
Πάλι θα είναι δίπλα μας η κυβέρνηση τζι αυτό πρέπει τζιαι θέλω να το τονίσω ιδιαίτερα. 

 Κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τελειώσατε. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Με τη σοφία όλων μας μπόρουμεν όι μόνο να νιώθουμε υπερήφανοι για την 
οικονομία μας, όπως είπε ο συνάδελφος ο Αβέρωφ, αλλά να είμαστιν τζιαι η καλύτερη 
οικονομία στην Ευρώπη, γιατί είμαστιν μικρή οικονομία.  Το 0,2% του 
προϋπολογισμού της Ευρωπαϊκής Ένωσης είμαστιν.  Είμαστιν ευέλικτοι.  Απλώς 
χρειαζούμαστιν ψυχραιμία, ηρεμία και σοφία. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου υποσχέθηκε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ρίκκο Ερωτοκρίτου) 

 Α, συγγνώμη. 

 Κύριε Ερωτοκρίτου, ο κ. Περδίκης και μετά εσείς, διότι έχει ώρα που εσήκωσεν 
το χέρι του... 
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(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Γιώργο Περδίκη) 

 Απολογούμαι, φίλτατε Γιώργο. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Εκάλυψέ με ο κ. Μουσκάλλης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σε κάλυψε ο Μουσκάλλης; 

 Οκέι. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, είναι βεβαίως αργά και είμαστε κουρασμένοι.  Ήταν 
μεγάλη η μέρα και βλέπω ότι το περιβάλλον της Βουλής “μολύνεται” και από τον 
προεκλογικό αντίλογο και την αντιπαράθεση και την ένταση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 Είντα, τωρά εφορμάραμε! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Φορμάραμε ή φερμάραμε, κύριε Πρόεδρε; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όπως το πάρει ο καθένας! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Θα χρησιμοποιήσω κυνηγετικούς όρους! 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Εγώ δεν έχω ψευδαισθήσεις.  Το νομοσχέδιο όπως ήρθε ενώπιόν μας είχε μια 
απλή σκέψη και έναν απλό στόχο:  Να μαζέψει λεφτά, για να κλείσουν δημοσιονομικές 
τρύπες.  Ήταν αυτό που η φίλη μας η Αλέκα Παπαρήγα στην Ελλάδα θα ονόμαζε 
“φορομπηχτικό”! 

 Βεβαίως, ετέθηκαν επιφυλάξεις... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Σωστό, σωστό.  ∆εν αντιλέγω. 

 Υπήρχαν επιφυλάξεις από ό,τι αντιλαμβάνομαι από τη συγκυβέρνηση, 
υπήρχαν αντιρρήσεις από την Ευρωπαϊκή Ένωση, υπήρχαν αμφιβολίες από το 
∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Η κυβέρνηση αντιλαμβάνομαι ότι έλαβε υπόψη 
αυτές τις επιφυλάξεις και αυτές τις αντιρρήσεις.  Ήρθε ενώπιον της Βουλής με ένα 
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νομοσχέδιο που προνοούσε ότι ένα μέρος αυτού του ποσού, ένα μέρος αυτής της 
φορολόγησης των τραπεζών με κάποιο τρόπο θα κρατηθεί, για να λειτουργήσει ως 
μαγιά, προζύμι, όπως είπε πριν ένας συνάδελφος, για να δημιουργηθεί ένα ταμείο 
στήριξης του χρηματοπιστωτικού τομέα. 

 Βεβαίως, από ό,τι αντιλαμβάνομαι τζιαι ρωτώντας έμαθα, οι καταθέσεις των 
πολιτών και των επιχειρήσεων έχουν ως ένα βαθμό κυβερνητική εγγύηση.  Επειδή 
πολλά λέγονται εδώ, ότι αυτό το ταμείο χρειάζεται, για να στηριχθεί ο μικρομεσαίος, 
για να στηριχθεί η νοικοτζιυρά που βάλλει κάποιες καταθέσεις, το κράτος με δική μας 
νομοθεσία μπορεί να εγγυηθεί μέχρι εκατό χιλιάδες από τις καταθέσεις του κάθε 
μικροκαταθέτη.  Το ερώτημα όμως που μου έθεσαν και φίλοι -και το βρίσκω σωστό- 
είναι:  Αν μία τράπεζα χρεοκοπήσει -από τις μεγάλες ιδιαίτερα- έχει το κράτος αυτά τα 
λεφτά, για να πληρώσει;  Τζιαι η απάντηση δόθηκε ήδη από πολλούς ομιλητές.  
∆υστυχώς δεν τα έχει, διότι η κυπριακή οικονομία έχει αυτό το χαρακτηριστικό, που το 
είπαν και κάποιοι άλλοι πριν.  ∆υστυχώς έχουμε πλούσιες τράπεζες και φτωχό κράτος.  
Και προφανώς με αυτή τη νομοθεσία δεν πρόκειται να κάνουμε πιο πλούσιο το κράτος 
και πιο φτωχές τις τράπεζες, γιατί είναι κώνωψ επί κέρατος βοός αυτή η φορολογία.  
€95 στις €100.000. 

 Αυτό που θα έπρεπε να γίνει είναι μια άλλη αντίληψη για την οικονομία, μια 
άλλη νοοτροπία, ρηξικέλευθες αλλαγές.  Μπορούμε να φορολογήσουμε τις τράπεζες 
και τα πιστωτικά ιδρύματα γενικώς και αυτά τα λεφτά να τα ξαναρίξουμε στην 
οικονομία και στην ανάπτυξη -στην πράσινη ανάπτυξη λέμε εμείς ως Οικολόγοι- για να 
παράξουν στη συνέχεια κέρδος, ευημερία, φόρους για τα κυβερνητικά τζιαι να 
κλείσουμε με αυτό τον τρόπο τον παραγωγικό, τον αναπτυξιακό, τα κρατικά 
ελλείμματα;  Εμείς λέμε ότι μπορούμε.  Και, αν αυτή ήταν η προσέγγιση του 
νομοσχεδίου, θα το ψηφίζαμε -όπως θα έλεγε και ο φίλος μας ο κ. Πουργουρίδης, που 
λείπει στο εξωτερικό, φαντάζομαι σε αποστολή, τίμια αποστολή, τιμημένη αποστολή- 
τζιαι με τα είκοσί μας νύσια! 

 Αυτό που κάμνω εγώ τώρα -έτσι να σας το πω καθαρά και για το Κίνημα των 
Οικολόγων- είναι διαχείριση της διαφωνίας μας.  Προσπαθώ να διαχειριστώ τη 
διαφωνία, γιατί επί της αρχής διαφωνώ, επί της φιλοσοφίας διαφωνώ.  Εγώ συμφωνώ 
να φορολογούμε τους έχοντες και τους κατέχοντες, όι για να κλείουμε τες τρύπες ενός 
σπάταλου κράτους, αλλά για να αλλάξουμε το κράτος, για να αλλάξουμε την οικονομία, 
για να φέρουμε την ανάπτυξη που θα δώσει λεφτά και εις το κράτος τελικά, για να 
κάνουμε ένα πλούσιο κράτος.  ∆ιότι ένα σπάταλο κράτος δε θα γίνει ποτέ πλούσιο 
κράτος! 

 Λοιπόν, κατέθεσα αυτές τις ιδέες στην επιτροπή Οικονομικών…  Φωνή 
βοώντος εν τη ερήμω και για τους βουλευτές και για τους κυβερνητικούς και για το 
φίλτατο Υπουργό Οικονομικών, που καλό είναι να ειπωθεί ότι παρευρίσκεται στην 
αίθουσα και μας παρακολουθεί αφ’  υψηλού από το θεωρείο!  Όμως, δυστυχώς οι 
προτάσεις μου δεν έγιναν αποδεκτές και έτσι έχουμε μπροστά μας μία νομοθεσία η 
οποία φορολογεί τα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα, δημιουργεί μία μαγιά, ένα προζύμι 
για ένα ταμείο στήριξης, αλλά κυρίως ενισχύει τα οικονομικά για αντιμετώπιση της 
κρίσης, αντιμετώπιση των ελλειμμάτων.  Αρκεί να σας πω ότι εζητούσα μόνο ένα 
μικρό μέρος αυτών των λεφτών, €6 εκατομ., για να παν στο ταμείο ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας, που έχει χρεοκοπήσει, που σταματά η ανάπτυξη ανανεώσιμων 
πηγών ενέργειας για τα επόμενα δύο χρόνια -και με αυτό έχει ασχοληθεί και η 
επιτροπή Οικονομικών της Βουλής- αλλά κανένας δε με έχει ακούσει. 
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 Ερωτώ:  Αυτά τα €70 εκατομ. τι είδους προζύμι τζιαι μαγιά είναι για τη 
δημιουργία αυτού του ταμείου στήριξης των χρηματοπιστωτικών ιδρυμάτων; ∆ιότι 
ακούστηκε προηγουμένως ότι η εισήγησή μου περί της ασφαλιστικής δικλίδας, που 
αφορά τη μη μετακίνηση του κόστους στους καταναλωτές και στους απλούς πολίτες 
και τις επιχειρήσεις, δεν είναι εφαρμόσιμη, δεν είναι ένα αποφασιστικό μέτρο.  Είναι 
αποτελεσματικό μέτρο αυτά τα €70 εκατομ.;  Ξέρουμε όλοι ότι δεν είναι τζιαι μας το 
είπε τζι ο ∆ιοικητής της Κεντρικής Τράπεζας, μας το είπαν τζι εμπειρογνώμονες τζι 
επιστήμονες τζιαι όλοι.  Αν είναι περιπαίξιμο κάτι, είναι περιπαίξιμο αυτά τα 
εκατομμύρια τα οποία λένε ότι θα τα κρατήσει η κυβέρνηση για λίγο διάστημα, για να 
δείξει, λέει, ότι οι δείκτες της παν καλά.  Ορίστε παραπλάνηση, ορίστε προπέτασμα 
καπνού!  Θα δείξει ότι τα πήρε, αλλά δε θα τα πάρει, θα τα έχει κρατημένα σε μια 
γωνιά, θα τα δώσει ύστερα από δύο χρόνια σε αυτό το ταμείο τζιαι μετά Κύριος οίδε τι 
θα γίνει!  Το όλο σκηνικό, επιτρέψτε μου να πω, οδηγεί στο συμπέρασμα ότι ο μόνος 
στόχος είναι να πάρουμε €70 εκατομ., για να κλείσουμε κάποιες τρύπες τα επόμενα 
δυο χρόνια τζιαι τίποτε άλλο.  ∆εν έχει όραμα, δεν έχει προοπτική. 

 Επαναλαμβάνω, για να μην παρεξηγούμαι:  Αυτό που κάμνω είναι διαχείριση 
της διαφωνίας μου, για να καταλήξω, αν είναι δυνατό, σε μια συμφωνία, γιατί εμείς θα 
ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο.  Τζιαι βάζουμε κάποιο ασφαλιστικό μέτρο σε ένα 
θέμα που όλοι -θα το πω, δεν είναι δική μου εφεύρεση, ήμουν στην επιτροπή- όλες οι 
πλευρές, μα όλες οι πλευρές έχουν μια ανησυχία:  να μη μεταθέσουν οι τράπεζες, τα 
πιστωτικά ιδρύματα αυτή τη φορολογία στους καταθέτες.  Μπορεί η εισήγησή μου να 
μην είναι αποτελεσματική, αν και οι συμβουλές που έχω τζιαι οι υποδείξεις από 
γνώστες των οικονομικών τζιαι της Κεντρικής Τράπεζας είναι ότι μπορεί η Κεντρική 
Τράπεζα, αν έχει την πολιτική βούληση, να εφαρμόσει αποτελεσματικό έλεγχο με αυτή 
την πρόνοια. αν θέλει.  Όμως, σίγουρα είναι μια ασφαλιστική δικλίδα.  Ας τη 
δοκιμάσουμε τέλος πάντων τζι ας ελπίσουμε ότι θα λειτουργήσει ως τέτοια.  
Τουλάχιστον θα αποτρέψουμε το να μετακυλιστεί αυτή η φορολογία στους ώμους των 
καταθετών. 

 Όσον αφορά την άλλη τροπολογία μου, που αφορά την αύξηση του τέλους, 
αυτή προέρχεται από το γεγονός ότι εγώ ρώτησα επανειλημμένα στην επιτροπή πώς 
έχει βγει αυτό το 0,095% και δε μου δόθηκε καμία απάντηση.  Ανταποκρινόμενος στην 
ανησυχία κάποιων ότι θέλουμε γρήγορα να παν κάποια λεφτά τζιαι στην κυβέρνηση, 
αλλά και στο “προζύμι”, όπως το ονομάσαμε, εγώ πιστεύω ότι η αύξηση, η μικρή 
αύξηση αυτού του τέλους της φορολογίας, θα βοηθούσε στο να αντιμετωπιστεί και η 
μία πολιτική και η άλλη πολιτική, και η εκ των δεξιών και η εκ των αριστερών. 

 Συνεπώς, πιστεύω ότι οι δύο τροπολογίες μου βελτιώνουν το νομοσχέδιο, 
αντιμετωπίζουν ανησυχίες και ικανοποιούν τις δικές μας απόψεις και οράματα και τον 
τρόπο με τον οποίο πρέπει να προχωρήσει η οικονομία μας και να διαμορφωθεί η 
αντίληψη περί ανάπτυξης.  Βεβαίως θεωρώ ότι και οι τροπολογίες του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και του ∆ημοκρατικού Συναγερμού είναι προς την ίδια κατεύθυνση, γι’ αυτό 
και θα τις ψηφίσουμε.  ∆ε θα ψηφίσουμε αυτή του ∆ημοκρατικού Συναγερμού, διότι 
πιστεύω ότι αυτό που επιδιώκει μπορεί να γίνει και με τη δική μου τροπολογία.  
∆ηλαδή να υπάρχουν αυτά τα λεφτά το 2014. το ποσό που θέλουν να υπάρχει το 
2014 στο ταμείο μπορεί να υπάρξει και με τη δική μου τροπολογία, αν θέλουν 
ουσιαστικά τα λεφτά αυτά και δε θέλουν απλά να δημιουργήσουν ακόμα ένα 
προπέτασμα καπνού, ακόμα μία αντιπαράθεση μεταξύ αριστεράς και δεξιάς. 

 Εν κατακλείδι, θεωρούμε ότι αυτή η νομοθεσία είναι ελλιπής, δε στηρίζει το 
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όραμα για μια άλλη ανάπτυξη τζιαι ζητούμε την ενίσχυση αυτής της νομοθεσίας με 
ασφαλιστικές δικλίδες, ώστε τουλάχιστον να μην είναι αυτή η νομοθεσία τελικά 
δυσβάστακτη για τους καταθέτες. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ερωτοκρίτου. 

 Ποιοι άλλοι θέλουν να μιλήσουν μετά;  Ολοκληρώσαμε μετά τον κ. Ερωτοκρίτου; 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Τρία, τέσσερα λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα προσπαθήσω να είμαι σύντομος. 

 Θα ξεκινήσω από το μνημόσυνο, από “τα μνημόσυνα που κάμνουν κάποιοι 
καθημερινά της οικονομίας”, όπως λέχθηκε από συνάδελφο της αριστεράς, 
υπονοώντας βεβαίως ότι μετά το μνημόσυνο διανέμονται και κόλλυφα.  Εγώ θα πω -
χωρίς να δέχομαι βέβαια την εντύπωση αυτή- ότι οι της κυβέρνησης και της 
κυβερνητικής παράταξης διαισθάνονται μονίμως ότι βρίσκονται σε πάρτι, ότι πίνουν 
σαμπάνια και ότι βεβαίως δε διανέμονται ανάμεσά τους κόλλυφα, αλλά διανέμονται 
ακριβότερα εδέσματα. 

 Κοιτάξετε, το ζήτημα του κατά πόσο οι τοποθετήσεις των δύο πλευρών μπορεί 
να είναι σωστές δε νομίζω οι πολίτες να το αντιμετωπίζουν υπό το πρίσμα αυτό.  ∆εν 
είναι ούτε άσπρο ούτε μαύρο.  Υπάρχουν αντικειμενικά δεδομένα για τα οποία πολλοί 
συνάδελφοι έχουν μιλήσει προηγουμένως. 

 Εγώ, αν πήρα το λόγο, είναι, για να κάμω μία αναφορά που θεωρώ ότι δεν 
έγινε από τους προηγούμενους συναδέλφους. Πέρα από το ότι η κυβέρνηση και ο 
Υπουργός των Οικονομικών δεν ασχολήθηκαν ποτέ μέχρι σήμερα με τα διαρθρωτικά 
προβλήματα της οικονομίας ούτε βέβαια με το κρατικό μισθολόγιο ούτε με τις 
στρεβλώσεις των τραπεζών… Που οι στρεβλώσεις των τραπεζών δεν είναι μόνο 
αυτές που λέχθηκαν, αλλά κυριότατα, κατά την άποψη των πολιτών, οι στρεβλώσεις 
είναι δύο:  Πρώτον, είναι τα υψηλά χρεωστικά επιτόκια και, δεύτερον, παρά το ότι 
έχουν πάρει €0,5 δις τα συνεργατικά, όπως λέχθηκε προηγουμένως, και €2,5 δις 
περίπου οι τράπεζες με την κυβερνητική εγγύηση μέσω του ευρωπαϊκού ομολόγου, 
δεν έχουν διοχετεύσει τα ποσά αυτά στη χρηματαγορά, στις επενδύσεις, στον 
παραγωγικό τομέα, στον τομέα της ανάπτυξης, ώστε να ενισχύσουν τομείς της 
οικονομίας.  Τα κρατούν κλειδωμένα μέσα στες κάσιες τζιαι μέσα στα χρηματοκιβώτια 
για λόγους δικούς τους. 
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 Είπα και παλαιότερα ότι, όταν κάποιος εγγυάται κάποιον, ρωτά ποιος είναι ο 
λόγος που παίρνει το δάνειο.  Αν θα το ξοδέψει σε διασκέδαση, αν θα το ξοδέψει σε 
καταναλωτικές δαπάνες ή αν έχει σοβαρό πρόβλημα και πρέπει να τον ενισχύσει.  Ο 
Υπουργός των Οικονομικών, όταν έδωκε τα €3 δις με την αναλογία που έχω πει στις 
τράπεζες και στα συνεργατικά, ούτε τους ερώτησε τι θα τα κάμναν ούτε τους 
εδέσμευσε πώς θα τα εδιοχέτευαν, ώστε να βοηθήσουν την ανάπτυξη και τις 
επενδύσεις, με αποτέλεσμα τα ποσά αυτά να βρίσκονται εκεί.  Χρόνο με το χρόνο, 
όπως ομολογήθηκε προηγουμένως, όταν θα καλούνται να αποπληρώσουν τα δάνεια, 
θα επεκτείνεται η εγγύηση η κυβερνητική από την πλευρά του Υπουργείου 
Οικονομικών, για να τα κρατούν εκεί για λόγους δικούς τους. 

 Εγώ θεωρώ ότι δεν ήταν αυτή η πρόθεση των πολιτών, με τα χρήματα δηλαδή 
των φορολογουμένων και την οικονομική επιφάνεια του δημόσιου ταμείου που 
πληρώνουν οι πολίτες να εγγυάται το δημόσιο ταμείο τες τράπεζες, για να παίρνουν 
λεφτά τζιαι να τα κρατούν κλειδωμένα μες στες κάσιες. 

 Από την άλλη πλευρά, εφόσον η ανάλυση είναι αυτή που έχω πει, φαίνεται 
ξεκάθαρα ποιοι βοηθούν τες τράπεζες και ποιοι μπορούν, στο βαθμό που θα ήθελαν ή 
που δε θέλουν, να ελέγξουν τες τράπεζες, διότι εδώ υπάρχει και το “δε θέλω”.  
Υπάρχει το “δε θέλω”, διότι η κυβέρνηση αυτή όχι μόνο ήταν άτυχη, κατά την άποψή 
μου, να κυβερνά σε μία περίοδο που η οικονομική κρίση ήταν στα ύψη, αλλά ήταν και 
άτυχη στο ότι οι επιτελείς του Υπουργείου Οικονομικών, συμπεριλαμβανομένου 
συγκεκριμένα και του Υπουργού των Οικονομικών, δεν έκαμαν οτιδήποτε, για να 
διαχειριστούν σωστά την κρίση, ιδιαίτερα έναντι των τραπεζών, για λόγους που τους 
αφορούσαν και πιθανώς οι ίδιοι να μην μπορούσαν, έστω και αν ήθελαν. 

 Θεωρώ λοιπόν -και τελειώνω- ότι ο Υπουργός των Οικονομικών, για θέματα για 
τα οποία λέχθηκαν πάρα πολλά, χθες έκαμε μία συνάντηση σε σχέση με το 
πρόγραμμα στήριξης…  ∆ηλαδή σε σχέση με ζητήματα για τα οποία κάλεσε τα 
κόμματα να του πουν τις απόψεις τους αναφορικά με τις καινοτόμες πολιτικές με τις 
οποίες η Ευρωπαϊκή Ένωση, στα πλαίσια της διαβούλευσης που κάμνει, στοχεύει να 
πραγματοποιήσει το ευρωπαϊκό πρόγραμμα στήριξης για όλα τα κράτη μέλη της.  Η 
παρουσία εκεί των πολιτικών δυνάμεων για μία ακόμη φορά αποτέλεσε μια φοβερή 
απογοήτευση.  Απογοήτευση υπό την έννοια ότι ο Υπουργός των Οικονομικών 
εξαντλήθηκε σε γενικόλογες παρατηρήσεις, χωρίς την πρόταξη συγκεκριμένων 
πολιτικών, χωρίς να πει τι ο ίδιος σκέφτεται να κάμει για την υλοποίηση αυτού του 
προγράμματος στήριξης καθόσον αφορά την Κύπρο.  Η εξάντληση της συζήτησης σε 
μεγαλόστομες και γενικόλογες διακηρύξεις, ως συνήθως, ήταν τα κυρίως λεγόμενα 
από την πλευρά του υπουργού. 

 Συγκεκριμένα, μίλησε για τεχνολογία και καινοτόμο ανάπτυξη, λέω ένα 
παράδειγμα, χωρίς να αναφέρει οτιδήποτε το συγκεκριμένο το οποίο θα μπορούσε να 
αποτελέσει κυβερνητική στόχευση.  Και πάλι δηλαδή τα σοβαρά ζητήματα, όπως όλα 
όσα έχουν σχέση με την οικονομία, δεν αντιμετωπίζονται σοβαρά ούτε 
αντιμετωπίζονται με μελέτη σε βάθος ούτε εκπονούνται πολιτικές ούτε είναι σε θέση 
να πουν στις πολιτικές δυνάμεις οι κυβερνώντες ποιοι είναι οι στόχοι τους σε σχέση με 
την ανάταξη της οικονομίας και πώς πρέπει να προχωρήσουμε. 

 Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και τελειώνω- ότι 
αυτό το υπό συζήτηση νομοσχέδιο που είναι μπροστά μας εγώ δεν πιστεύω ότι 
αποτελεί την πανάκεια για την επίλυση ενός ενδεχόμενου τσουνάμι ή σεισμού στον 
τραπεζικό τομέα.  ∆ε θεωρώ ότι με το ποσό των €35 εκατομ. από το συνολικό ποσό 
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των €60 εκατομ. που θα κατατίθεται θα ενισχύεται ο κυβερνητικός κορβανάς 
απευθείας και ότι τα υπόλοιπα €25 εκατομ. που θα κατατίθενται ως ουδέτερος φόρος 
σε αυτό το ταμείο, ο οποίος με λογιστικό ταχυδακτυλουργικό τρόπο θα προσμετράται 
στα έσοδα του κράτους, αλλά κανένας δε θα μπορεί να τον αγγίξει, δεν ξέρω για πόσο, 
μπορούν να βοηθήσουν. 

 Θεωρώ ότι, όταν έρθει η ώρα του σεισμού των οκτώ ή των εννιά ρίχτερ στο 
τραπεζικό σύστημα, αυτό το μέτρο που παίρνουμε τώρα ούτε καν θα το θυμάται 
κανένας, γιατί θα είναι παντελώς ανίκανο να αντιμετωπίσει τα οποιαδήποτε 
προβλήματα.  Είναι σαφές ότι γίνεται, για να ενισχυθούν κάποια ελλείμματα του 
κράτους με την άμεση συνεισφορά των €35 εκατομ. και βεβαίως να αποτελέσει μία 
ρεζέρβα -δεν ξέρω πώς θα μπορεί να τη χρησιμοποιήσει ο Υπουργός των 
Οικονομικών στο μέλλον επικαλούμενος έκτακτες ανάγκες-  σε σχέση με τα €25 
εκατομ. αυτού του ουδέτερου φόρου. 

 Θεωρώ λοιπόν ότι έγινε μια συζήτηση η οποία αποκάλυψε πολλά, αλλά για την 
ουσία του νομοθετήματος αποκάλυψε για μία ακόμη φορά ότι και το νομοθέτημα είναι 
γυμνό, αλλά και ο βασιλιάς είναι γυμνός. 

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε το νομοσχέδιο, δε θα καταψηφίσουμε, θα 
υπερψηφίσουμε μαζί με τις τροπολογίες οι οποίες έχουν προταθεί.  Λέχθηκε και 
προηγουμένως ότι αυτό θα πράξουμε.  ∆ε θεωρούμε όμως ότι αποτελεί περίπου το 
ανφάν-γκατέ της πολιτικής σε σχέση με τον τραπεζικό τομέα η ιστορία αυτή και ούτε 
πιστεύουμε ότι οι τράπεζες δε θα βρουν τρόπο να μεταθέσουν αυτό το ελάχιστο επί 
τοις χιλίοις ποσοστό επιβάρυνσης στους καταθέτες.  Θα το μεταθέσουν.  Οι τράπεζες 
είναι ιδιωτικές επιχειρήσεις και η Κεντρική Τράπεζα δεν μπορεί να κάμνει τον 
αστυνομικό ούτε μπορεί να παρακολουθεί τις μεθόδους σε βάθος τόσο πολύ, για να 
μπορεί να ελέγξει τα ζητήματα αυτά.  Συνεπώς, και πάλι θα επιβαρυνθούν οι 
επενδυτές, αλλά καταληκτικά αυτό το διάβημα και αυτή η προσπάθεια που γίνεται 
είναι ένα πυροτέχνημα από τα συνηθισμένα, γενικόλογου περιεχομένου και εμβέλειας, 
από την πλευρά του Υπουργού των Οικονομικών. 

 Ευχαριστώ. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Ρίκκου Ερωτοκρίτου τον Πρόεδρο της Βουλής 
αντικατέστησε στην έδρα ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

(Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ) 

 Ευχαριστώ τον κ. Ερωτοκρίτου. 

 Αντιλαμβάνομαι ότι ο κ. Κατσουρίδης είχε ζητήσει το λόγο. 

 Παρακαλώ, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρώτα να σας συγχαρώ, γιατί βρέθηκε ο αντικαταστάτης σας 
στο ∆ΗΚΟ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι μεγάλο το ∆ΗΚΟ, κύριε Κατσουρίδη. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μετακυλίστηκε ο κ. Νεοφύτου στη θέση του κοινοβουλευτικού εκπροσώπου του 
∆ΗΚΟ! 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ο μόνος αμετακίνητος είμαι εγώ! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και μια και αναφέρομαι στο ∆ΗΚΟ, θέλω να πω ότι και βέβαια αναγνωρίζουμε 
τη συμβολή του ∆ΗΚΟ σε πολλά πράγματα, αλλά και στο συγκεκριμένο θέμα, το 
οποίο συζητούμε.  Άλλωστε τα διάφορα μέτρα ήταν καρπός συνεργασίας των δύο 
κομμάτων και της κυβέρνησης. 

 Τη συγκεκριμένη φορολογία που συζητούμε τώρα την εμπνευστήκαμε, για να 
κλείσουμε τις τρύπες του δημοσίου, όπως ελέχθη από κάποιους;  Όχι βέβαια.  Για να 
αντιμετωπιστεί η κρίση και οι επιπτώσεις της, συσκεφθήκαμε και προσπαθήσαμε να 
βρούμε μέτρα προς δύο κατευθύνσεις.  Μέτρα προς την κατεύθυνση των 
εργαζομένων είτε στον ιδιωτικό είτε στο δημόσιο τομέα και βέβαια την ίδια στιγμή 
μέτρα προς το κεφάλαιο και μάλιστα το μεγάλο κεφάλαιο, για να υπάρχει μία ισομερής 
κατά το δυνατόν αντιμετώπιση των επιπτώσεων της κρίσης.  Στην εξέλιξη είναι που 
πήρε τη μορφή που συζητούμε σήμερα. 

 Η αρχική πρόταση ήταν €60 εκατομ. να καταβάλουν... όχι οι τράπεζες.  Είχαμε 
πει τότε, είχαμε σκεφτεί πώς θα παίρναμε λεφτά ακριβώς από το κεφάλαιο.  Μετά που 
η Βουλή απέρριψε εκείνες τις προτάσεις, βρέθηκε αυτή η φόρμουλα που αφορά τις 
τράπεζες και θα μαζεύονταν και τα €60 εκατομ. στο δημόσιο ταμείο και, όταν άρχισε 
να συζητά η επιτροπή Οικονομικών, παρενέβη ο ∆ιοικητής, είπε αυτά που είπε και 
βρέθηκε ως μέση οδός ένα ποσοστό να πάει στο δημόσιο ταμείο και ένα ποσοστό σ’ 
αυτό το ταμείο στήριξης.  Και με ενοχλεί να ακούω από συνάδελφο ότι είναι περίπου 
περιπαίξιμο, είναι πυροτέχνημα και, για να τεκμηριώσει τη θέση του, επικαλείται το 
∆ιοικητή, που ήταν ο εμπνευστής αυτού του πυροτεχνήματος, αν είναι πυροτέχνημα.  
Όπως με ενοχλεί το να θεωρείς κάτι πυροτέχνημα, να θεωρείς ότι δε θα θεραπεύσει 
τίποτε, αλλά να ψηφίζεις τροπολογίες που ενισχύουν το πυροτέχνημα! 

 Ούτε δέχομαι για δευτερόλεπτο τη θέση «δεν μπορεί να αστυνομεύει η 
Κεντρική Τράπεζα».  Ε, τότε τι ρόλο παίζει;  Αν δεν μπορεί να ελέγχει τις τράπεζες, 
γιατί να υπάρχει;  Για να τις βοηθά μήπως;  Όταν για παράδειγμα οι διάφοροι 
∆ιοικητές, έγραφαν οι εφημερίδες, επενέβαιναν στην επιλογή ακόμα και προέδρων 
τραπεζικών οργανισμών, πώς το κατάφερναν άραγε, συνάδελφοι;  ∆ιότι έπιαναν το 
πόδι τους, κατά το κοινώς λεγόμενο, διότι εδανείζονταν υπέρμετρα, προέδροι και μέλη 
των διοικητικών συμβουλίων, για τις ίδιες επιχειρήσεις.  Και, επειδή βέβαια το μεγάλο 
κεφάλαιο είναι στα όπα όπα, αντί να έχουν πραγματικές συνέπειες, αθόρυβα τους 
απομακρύνουν από το διοικητικό συμβούλιο, για να ηρεμήσουν τα πράγματα.  Ζούμε 
στην ίδια κοινωνία με σας και θέλω να ξέρετε ότι ξέρουμε τουλάχιστον όσα κι εσείς και 
για πρόσωπα και για πράγματα. 

 Κατά συνέπεια, αυτή η προσπάθεια είναι το αντίβαρο στα όσα πληρώνει ο 
κόσμος, στον οποίο τι λέμε όλοι καθημερινά και κυρίως όσοι αντιπολιτεύονται;  «Αμάν, 
σας φορτώνουν φόρους, φόρους, φόρους!  Τα πληρώνει ο κοσμάκης».  Όταν έρθει η 
ώρα να πληρώσουν και αυτοί οι οποίοι κρατούν, στη θεωρία συμφωνούμε, στην 
πράξη βρίσκουμε χίλια εφευρήματα, για να τους απαλλάξουμε. 
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 Το χειρότερο που άκουσα κατά κόρον;  Επειδή δεν πρόκειται να 
συμπεριφερθούν δίκαια, επειδή δεν πρόκειται να τηρήσουν τους νόμους, επειδή θα 
κλέψουν μετακυλίοντάς τα στον κοσμάκη, να μην τους βάλουμε το φόρο, να μην τους 
υποχρεώσουμε να αμαρτήσουν τους καημένους. 

 Ε, όχι!  Υπάρχουν πολλά μέτρα που μπορούν να ληφθούν.  ∆εν άκουσα 
κανένα από τους δυο-τρεις συνάδελφους που πραγματικά κάθε μέρα επί 
εικοσιτετραώρου βάσεως υπερασπίζονται αυτό το κομμάτι της κοινωνίας...  Να 
ενοχληθούν, ρε αδελφέ, ότι κάποιοι παίρνουν €1 εκατομ. το χρόνο μισθό.  Όταν στην 
Αμερική επροστίμαραν... 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όι εμείς. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Πάεις γυρεύοντας είπαμε δαμαί, διότι, αν ανοίξουμε το στόμα μας, εν ηξέρω τι 
θα γίνει η κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αβέρωφ, παρακαλώ να... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Για ποιο πράγμα, αν επιτρέπεται; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ε, εντάξει, ας μείνω ως εκεί! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όι, να μη μείνεις!  Να πεις τι θέλεις! 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, αν θέλει το λόγο, θα τον ζητήσει μετά που θα τελειώσετε ο κ. 
Νεοφύτου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εγώ δεν πάω γυρεύοντας.  Εγώ λέω γεγονότα.  Αλλά μετά να πούμε -και εγώ 
το έταξα του εαυτού μου, αν είμαι στη νέα Βουλή- και ποιος τι συμβουλεύει και ποιες 
εταιρείες συμβουλεύει, αφού θέλετε να τα ανοίξουμε όλα. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όλα! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όλα! 

 Είναι αλήθεια ή όχι ότι έχει ανθρώπους με €1 εκατομ. απολαβές;  Με €2 
εκατομ., με €3 εκατομ.;  ∆ε σας άκουσα ποτέ να συμφωνείτε να φορολογηθούν.  Και 
γιατί τόσο πάθος; 

 ∆ε θα μου απαντήσεις!  ∆ε σου επιτρέπω!  Να πάρεις να δευτερολογήσεις και 
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θα σου απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Εγώ είμαι που δεν επιτρέπω, κύριε Κατσουρίδη! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα ούτε εγώ, κύριε Πρόεδρε.  ∆εν παίρνει το λόγο όποτε θέλει κάποιος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Το είπα και προηγουμένως ότι δε δικαιούται να σας διακόψει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ωραία.  Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Είναι από προηγουμένως. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, μια φορά να ακούσω μία πρόταση που να κατευθύνεται προς το 
μεγάλο κεφάλαιο.  Μια φορά!  Συνεχείς δικαιολογίες!  Το 1% θα σκότωνε την 
επιχειρηματικότητα!  Έλεος!  Τριακόσια εκατομ. ευρώ εξαγγέλλει ο άλλος κέρδος και 
να δώσει €10 εκατομ. από τα €300 εκατομ. είναι πρόβλημα και θα χτυπηθεί η 
επιχειρηματικότητα.  Ψευτοδικαιολογίες!  Την άλλη φορά εφηύρατε ότι θα φύγουν οι 
ξένοι, αν βάλουμε το 1%.  Βρέθηκε η φόρμουλα να φορολογηθούν μόνο οι κυπριακές 
επιχειρήσεις, πάλι βρήκατε έναν τρόπο να ξεφύγετε.  Και ξαφνικά αγαπήσατε τους 
Ρώσους και τα κεφάλαιά τους.  Και η μεγάλη αγωνία είναι οι Ρώσοι.  Να πούμε και 
ποια γραφεία εξυπηρετούν τους Ρώσους, αφού θέλετε να τα πούμε όλα, και τι 
εισπράττουν όλοι αυτοί από τους Ρώσους και σας διαβεβαιώ ότι έχω όλους τους 
καταλόγους. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και φυσικά αυτούς στους οποίους δώσατε και υπηκοότητα.   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Και φυσικά τους καταλόγους αυτών που ο κ. Χριστόφιας έδωσε υπηκοότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Αβέρωφ, εγώ θα παραμείνω εις το να... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Υπηκοότητα;  Και καλά έκαμε, διότι η υπηκοότητα συνοδεύεται από μεγάλες 
καταθέσεις.  Κοιτάξετε αντίφαση!  Ακόμα και μία “φιλοκαπιταλιστική” ενέργεια τη 
χτυπάτε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 



140 

 

 Τη σημειώσαμε. 

Α. ΒΟΤΣΗΣ: 

 ∆εν τη χτύπησε.  Τη σημείωσε, λέει. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αν φέρνουμε...  Αν υπερασπιζόμαστε τους αιτητές πολιτικού ασύλου και τους 
μετανάστες, φταίμε.  Αν σας φέρνουμε μεγαλοκαρχαρίες να βάλουν τα λεφτά τους, 
φταίμε.  Συγγνώμη, στις Ηνωμένες Πολιτείες κυβερνά το ΑΚΕΛ;  Είναι ο Ομπάμα! 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Έντζιε ξέρουμε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μπορεί!  Ως γεγονός!   

(Γέλια) 

 Η καλύτερη έκδοση της μητρόπολης!  Ο οποίος τι και τι δεν είπε για την 
τεράστια ευθύνη των τραπεζών για την κρίση... και να μην ξανακούσω κανέναν να 
επικαλείται τους οίκους.  Τους οίκους που βαθμολογούσαν με τρία “Α” τη Lehman 
Brothers είκοσι τέσσερις ώρες πριν καταρρεύσει.  Τους οίκους που τους επιτέθηκε 
επίσημα η Ευρωπαϊκή Ένωση, που τους επιτέθηκαν ο Παπανδρέου, οι 
Πρωθυπουργοί της Ισπανίας και της Πορτογαλίας και της Ιρλανδίας ότι σκόπιμα 
εκδίδουν εκθέσεις, για να τους υποχρεώσουν να πάνε στο ταμείο στήριξης.  Και τους 
διάφορους οργανισμούς που πρώτοι περιόρισαν στις μεγάλες χώρες. 

 Ακούμε και την εξής εκπληκτική τροπολογία:  Το μικρό ποσό των €50 εκατομ. 
που θα δώσουν στα δημόσια ταμεία, δηλαδή σ’ εκείνα τα ταμεία που χρηματοδοτούν 
και τα βοηθήματα και τις παροχές και πολλά άλλα, να τους το επιστρέψουμε, λέει.  
∆ηλαδή το κεφάλαιο μηδέν· μηδέν συμβολή! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Τα €50 εκατομ. θα τα επιστρέψει, κύριε Κατσουρίδη, ο κ. Σταυράκης.  Εμείς έν’ 
για τα €70 εκατομ...  Τα €50 εκατομ. δεσμεύτηκε να τα επιστρέψει ο κ. Σταυράκης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Αβέρωφ, και εκείνα ακόμα δεν ήταν έμπνευση...  Σας το είπα στην αρχή. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Απλώς διευκρινίζω. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Θα σου απαντήσω.  Ούτε έμπνευση του Σταυράκη ήταν ούτε του ΑΚΕΛ.  Άλλος 
ήταν.  Ήταν ο ομοϊδεάτης σας που κατοικοεδρεύει σε ένα άλλο ίδρυμα που έδωσε 
αυτή την ιδέα.  ∆εν εννοώ βουλευτή.  Εννοώ αξιωματούχο που αδυνατεί να ελέγξει 
τους οργανισμούς για τους οποίους διορίστηκε. 

 Εσείς λοιπόν θα δώσετε και τα υπόλοιπα τώρα.  Καλά, γιατί να μην τα 
επιστρέψουν και άλλοι;  Εγώ δεν κατάλαβα γιατί σε έναν κόσμο της αγοράς θα πρέπει 
να εγγυόμαστε το χρηματοπιστωτικό σύστημα.  ∆ηλαδή τον Ορφανίδη και δεκαπέντε 
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άλλες υπεραγορές, αν δεν πάνε καλά, θα τις εγγυηθεί το κράτος;  ∆εν κατάλαβα γιατί 
οι τράπεζες πρέπει να δρουν εκ του ασφαλούς εν ονόματι των καταθετών.  Ε, τι 
παίρνουν οι καταθέτες;  Πληρώνουν όλες αυτές τις χρεώσεις και υπερχρεώσεις που 
ανάλυσαν συνάδελφοι απ’ όλες τις πλευρές. 

 Πραγματικά δεν το χωρεί το μυαλό μου να προσπαθούμε τώρα να κλάψουμε 
περίπου, γιατί θα δώσουν ελάχιστα από τα τεράστια κέρδη τους.  Ποιος τους φταίει 
δηλαδή, αν μεγάλωσαν περισσότερο απ’ ό,τι πρέπει;  Ποιος τους φταίει, αν κατά 
καιρούς κινδυνεύουν, διότι πηγαίνουν και επεκτείνονται παντού;  Αυτή η στάση κατά 
τη γνώμη μου είναι ιδεοληψία πραγματική. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Νίκο Κλεάνθους) 

 Τι έγινε, κύριε Κλεάνθους; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Τίποτε, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είπατε «αυτοί δεν ήρθαν» για ποιο πράγμα; 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Μα, έννεν για σας που μιλώ.  Ξέρετε, έντζιε μπορούμε να συγκεντρωθούμε να 
σας παρακολουθούμε, διότι έν’ ρεσιτάλ σήμερα που δίνετε. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εν πειράζει.  Έντζιε ενοχλεί με το αν δεν παρακολουθείτε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Έννεν για σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, έννεν... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, κύριε...  Σε παρακαλώ, Πρόεδρε, υπάρχει μία κοινοβουλευτική ομάδα που 
σέβεται τους πάντες.  Τόσην ώρα εμιλούσαν, εν ενοχλήθηκε ο συνάδελφος, τωρά 
ενοχλήθηκε. 

Ν. ΚΛΕΑΝΘΟΥΣ: 

 Ποιος; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ο οποιοσδήποτε ενοχλείται και θέλει να φύγει, δικαίωμά του.  Εμείς ακούμε τα 
εξ αμάξης συνέχεια και δεν ενοχλούμαστε.  Χίλιες ύβρεις κάθε  μέρα. 

 Λοιπόν, ιδεοληψία είναι να θεωρείς ότι με €60 εκατομ. τα ιδρύματα που 
ανακοινώνουν εκατοντάδες εκατομμύρια κέρδη θα καταστραφούν.  Αλλού είναι η μάχη 
που δίνεται αυτή τη στιγμή συνειδητά από κάποιους συναδέλφους για το ποια 
φιλοσοφία θα επικρατήσει:  Αυτοί που αποτελούν την Αγία Τράπεζα του συστήματος 
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δεν πρέπει ποτέ να πληρώνουν, με τον έναν ή με τον άλλο τρόπο να γλιτώσουν.  Ας 
ρωτήσετε και τον κόσμο.  Εγώ λέω να βάλουμε όλοι από κάποια ευρώ να κάνουμε 
έρευνα να δούμε αν ο κόσμος θεωρεί άδικο, λανθασμένο και καταστροφικό το ότι 
πάμε να φορολογήσουμε τις τράπεζες. 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Και το συνεργατισμό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και το συνεργατισμό. 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Εμείς είπαμέν το. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε θα σχολιάσω θέματα οικονομικής πολιτικής, γιατί σχολιάστηκαν επαρκώς 
από το Σταύρο και από το Γιάννο, παρ’ όλο που θα μπορούσα να πω πολλά 
πράγματα. 

 Θα στηρίξουμε την ουσία της πρότασης του κ. Περδίκη, γιατί δεν μπορεί 
κάποιοι να ασυδοτούν και, επειδή ασυδοτούν, να λέμε «άστε τους να ασυδοτούν».  
Και βέβαια δε θα ψηφίσουμε τις τροπολογίες που μειώνουν τελικά αυτή την 
προσπάθεια.  Κανένα πρόβλημα να μείνει μόνιμα το ταμείο.  Να το χρηματοδοτούν οι 
τράπεζες όμως, οι ίδιες. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Συμφωνούμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, ευχαριστώ τον κ. Κατσουρίδη. 

 Υπάρχει κάποιος άλλος ο οποίος θέλει να λάβει το λόγο; 

 Όχι. 

 Λοιπόν, θα προχωρήσουμε εις τες τροπολογίες. Αντιλήφθηκα ότι υπάρχει 
εισήγησις να ξεκινήσουμε από την πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

 Κύριε Αβέρωφ, είχατε εισηγηθεί να ξεκινήσουμε από τη δική σας πρόταση.  Το 
εννοείτε ή να προχωρήσουμε; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ναι, ναι, ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, να παρακαλέσω το γραμματέα να διαβάσει την τροπολογία του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Αν γίνεται, πιο εύκολο θα είναι, παρά να αναγνωσθεί, να την εξηγήσω σε δύο 
λεπτά, σε λιγότερο από δύο λεπτά. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Μάλιστα.  Η τροπολογία επομένως θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση της παραγράφου (α) του εδαφίου (4) του 
άρθρου 12 αυτού ως ακολούθως: 

 Με την αντικατάσταση της τελείας με άνω και κάτω τελεία στο τέλος της 
υφιστάμενης επιφύλαξης αυτού και την προσθήκη αμέσως μετά της ακόλουθης 
νέας επιφύλαξης: 

  «Νοείται περαιτέρω ότι τα έσοδα που αναφέρονται στην παρούσα 
παράγραφο μεταφέρονται στο ανεξάρτητο Ταμείο Χρηματοπιστωτικής 
Σταθερότητας σε δύο ισόποσες δόσεις, οι οποίες καταβάλλονται την 31η 
Μαρτίου 2013 και 31η Μαρτίου 2014, αντίστοιχα.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Παρακαλώ, κύριε Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μας δίνεται η ευκαιρία, ξεκινώντας απ’ την τροπολογία, να 
εξηγήσουμε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εάν σχολιαστούν αυτά που είπα επ’ αφορμή τη δικαιολόγηση 
της τροπολογίας, θα πάρω το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Ε, κανένα πρόβλημα, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ξηγημένα πράματα! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπό κηδεμονία δεν εμάθαμε να λειτουργούμε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Σιγά που εν εμάθετε! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Γι’ αυτό και πολιτευόμαστε σε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κηδεμονία των τραπεζών! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Σας ακούω, ναι. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, υπό κηδεμονία... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Των τραπεζών! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Απάντα του! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η πολιτική μας παιδεία δε μας επιτρέπει να λειτουργούμε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τι να μου απαντήσει;  Λαλώ κάτι που δεν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ: 

 Λοιπόν, παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι! 

 Άτε, κύριε Αβέρωφ! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν έχω...  Ήδη είμαστε όλοι κουρασμένοι, δε θα αντιδικήσω με κανέναν.  
Απλώς, θα πω ότι η πολιτική μας παιδεία δε μας επιτρέπει να λειτουργούμε υπό 
κηδεμονία! 

 Θα επεξηγήσω την τροπολογία μας λέγοντας ότι, με το νομοσχέδιο που έχουμε 
ενώπιόν μας, από το σχεδόν 1‰ που θα πάρουμε το 2011 και το 2012 επί του 
συνόλου των καταθέσεων του συνόλου του χρηματοπιστωτικού συστήματος, 
συμπεριλαμβανομένων και των συνεργατικών πιστωτικών ιδρυμάτων, η κυβέρνηση 
είπε ότι τα είκοσι πέντε εξηκοστά το 2013 προτίθεται όχι να τα δώσει πίσω στις 
τράπεζες ή στα συνεργατικά, αλλά με αυτά να ενισχύσει το Ταμείο Χρηματοπιστωτικής 
Σταθερότητος.  Και εμείς λέμε, επειδή το 2011 και το 2012 είναι η περίοδος που θα 
είμαστε υπό επιτήρηση, για να πετύχουμε κάποιους δημοσιονομικούς στόχους, από 
τα υπόλοιπα €70 εκατομ. τα €35 εκατομ. να επιστραφούν το 2013 -όχι στις τράπεζες 
και στα συνεργατικά- και τα άλλα €35 εκατομ. το 2014.  Και το υπογραμμίζω, όχι προς 
απάντηση... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εκαταλάβαμέν το! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ...προς το ταμείο στήριξης του χρηματοπιστωτικού συστήματος, που δεν είναι 
πρόταση του ∆ημοκρατικού Συναγερμού να γίνει, για να προστατευτούν οι τράπεζες 
και να μην προστατευτεί ο “Ορφανίδης” ή οι υπεραγορές “Lidl” ή οποιαδήποτε άλλα 
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σουπερμάρκετ και υπεραγορές!  Είναι πρόταση, επαναλαμβάνω, της κυβέρνησης!  Η 
μόνη διαφορά είναι ότι εμείς λέμε να δοθούν το 2013 και το 2014 και τα €70 εκατομ. 
σε δύο ισόποσες δόσεις. 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Κατά τη διάρκεια της αγόρευσης του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ο Πρόεδρος της Βουλής 
επανήλθε στην έδρα.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Μιλάμε, κύριε Νεοφύτου, για τη δεύτερη τροπολογία σας; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, για να συνεννοούμαστε, μιλούμε για τη δεύτερη τροπολογία 
σας; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Μιλούμε για την τροπολογία που προβλέπει την τροποποίηση της παραγράφου 
(α) του εδαφίου (4) του άρθρου 12 του περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Τράπεζας 
Νόμου του 2011. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η δεύτερη, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Νεοφύτου, εκαταλάβαμεν, εντάξει. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  ∆ιότι έχετε ακόμα μία τροπολογία... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Όχι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μια-μια, είπαμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λέω, επειδή έχετε ακόμα μία τροπολογία... 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Η άλλη απεσύρθη, γιατί... 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Απεσύρθη η άλλη. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γι’ αυτό ερώτησα, για να μην υπάρξει κάποια παρανόηση!  Γι’ αυτό το λόγο το 
είπα!   

 Μάλιστα.  Λοιπόν, προχωράμε με τη δεύτερη τροπολογία του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι εννέα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές;  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, με είκοσι εννέα ψήφους εναντίον και δεκατρείς ψήφους υπέρ, η 
τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού απορρίπτεται. 

 Πάμε τώρα στις τροπολογίες που έχουν καταθέσει οι Οικολόγοι. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του εδαφίου (2) του άρθρου 4 του 
νομοσχεδίου με την αντικατάσταση σε αυτό του αριθμού «0,095%» με τον 
αριθμό «0,15%:». 

2. Γίνεται εισήγηση για: 

 α. προσθήκη, αμέσως μετά το άρθρο 11, νέου άρθρου ως ακολούθως: 

 «12.  Πιστωτικό Ίδρυμα που διαπιστώνεται από το ∆ιοικητή της 
Κεντρικής Τράπεζας ότι έχει μετακυλήσει το κόστος του ειδικού φόρου 
στα τέλη των λειτουργικών χρεώσεων θα υπόκειται σε διοικητικό 
πρόστιμο μέχρι 100.000 ευρώ.», 

 β. αναρίθμηση των άρθρων 12 και 13 σε 13 και 14 αντίστοιχα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία; 

N. KATΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μια αλλαγή, κύριε Πρόεδρε. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

ΣΤ. ΕΥΑΓΟΡΟΥ: 

 Να μου επιτρέψετε απλά να προτείνω...  Επί της φιλοσοφίας της τροπολογίας 
των Οικολόγων συμφωνούμε.  Απλά, θα θέλαμε, εκεί που λέει «προσθήκη, αμέσως 
μετά το άρθρο 11, νέου άρθρου ως ακολούθως: “Πιστωτικό Ίδρυμα που διαπιστώνεται 
από το ∆ιοικητή της Κεντρικής Τράπεζας”» να προσθέσουμε “και τον Έφορο 
Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών”, γιατί τα χρήματα αυτά εισπράττονται και από τον 
Έφορο Εποπτείας Συνεργατικών Εταιρειών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συμφωνώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο εισηγητής το αποδέχεται, έτσι; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Συμφωνώ, κύριε Πρόεδρε.  Και απολογούμαι προς τα συνεργατικά ιδρύματα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από τον κ. 
Περδίκη και έχει τροποποιηθεί από το ΑΚΕΛ; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ομόφωνο. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ:   

 Κύριε Πρόεδρε, διευκρίνιση, παρακαλώ.  Η δεύτερη τροπολογία έχει δύο 
παραγράφους.  Μιλούμε για την πρώτη παράγραφο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Για την πρώτη τροπολογία, κύριε Αγγελίδη.  Ο κ. Ευαγόρου εμίλησε για τη 
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δεύτερη τροπολογία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα μπαίνει προς ψήφιση η πρώτη, βάζουμε την πρώτη. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης της πρώτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ένας υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Πόσοι είναι κατά; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Οι υπόλοιποι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Οι υπόλοιποι.  Μάλιστα. 

 Η πρώτη τροπολογία απορρίπτεται. 

 Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη τροπολογία, πόσοι την υποστηρίζουν, όπως έχει 
τροποποιηθεί από το ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνη.  Όλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι ομόφωνη;  Ωραία!  Εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στις τροπολογίες όπως έχουν κατατεθεί από το ∆ημοκρατικό 
Κόμμα. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του πιο πάνω νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Με την προσθήκη, αμέσως μετά το υφιστάμενο άρθρο 12 αυτού, του 
ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Μεταφορά  εσόδων 
από την επιβολή του 
ειδικού φόρου στο 
ανεξάρτητο Ταμείο 
Χρηματοπιστωτικής 

 13.(1) Τα 25/60 από τα συνολικά έσοδα από την 
επιβολή του ειδικού φόρου δυνάμει των διατάξεων 
του παρόντος Νόμου, περιλαμβανομένων των 
ποσών τα οποία κατατίθενται στον προβλεπόμενο 
στο εδάφιο (1) του άρθρου 12 ειδικό λογαριασμό, 
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Σταθερότητας. μεταφέρονται στο ανεξάρτητο Ταμείο 
Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας το αργότερο μέχρι 
την 31η Μαρτίου 2013. 

   (2)  Σε περίπτωση που μέχρι την 31η Μαρτίου 
2013 ο ∆ιευθυντής δεν προβεί στη βεβαίωση των 
φορολογητέων εισοδημάτων ενός ή περισσοτέρων 
πιστωτικών ιδρυμάτων και για τα δύο φορολογικά έτη 
2011 και 2012, κατατίθενται στο ανεξάρτητο Ταμείο 
Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας: 

(α) το ενενήντα τοις εκατό (90%) των συνολικών 
εσόδων από την επιβολή του ειδικού φόρου 
μέχρι την 31η Μαρτίου 2013· 

(β) το υπόλοιπο των συνολικών εσόδων από την 
επιβολή του ειδικού φόρου με την 
ολοκλήρωση της βεβαίωσης των 
φορολογητέων εισοδημάτων για τα δύο 
φορολογικά έτη 2011 και 2012 του κάθε 
πιστωτικού ιδρύματος και εν πάση περιπτώσει 
το αργότερο μέχρι την 31η Μαρτίου 2014.». 

2. Με την αναρίθμηση του άρθρου 13 σε άρθρο 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τροπολογία;   

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ήδη ψηφίσαμε το δεύτερο σκέλος της τροπολογίας, που περιλαμβάνει και την 
αναρίθμηση.  Άρα τώρα, αντί 13, πρέπει να είναι 14 εις τη δική μας τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να είναι το 14. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα, το 14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Είκοσι τρεις. 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι. 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και είκοσι ψήφους εναντίον, η τροπολογία του 
∆ημοκρατικού Κόμματος εγκρίνεται. 

 Πάμε τώρα στις κοινές τροπολογίες ∆ημοκρατικού Συναγερμού και 
∆ημοκρατικού Κόμματος. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος 

1. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 12 αυτού ως ακολούθως: 

 α. Με την τροποποίηση του εδαφίου (3) αυτού, ώστε η υφιστάμενη 
επιφύλαξη αυτού να αντικατασταθεί από τις ακόλουθες νέες επιφυλάξεις: 

   «Νοείται ότι οι πόροι του ειδικού λογαριασμού θα 
χρησιμοποιηθούν μόνο στην περίπτωση ανάγκης στήριξης ή εξυγίανσης 
των πιστωτικών ιδρυμάτων: 

   Νοείται περαιτέρω ότι οι εν λόγω πόροι δεν μπορεί να 
χρησιμοποιηθούν για οποιασδήποτε μορφής διάσωση (bail out) ή 
αποτροπή της πτώχευσης πιστωτικών ιδρυμάτων.». 

 β. Με την αντικατάσταση της παραγράφου (α) του εδαφίου (4) αυτού με την 
ακόλουθη νέα παράγραφο: 

  «(α) Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου προβαίνει στη σύσταση 
ανεξάρτητου Ταμείου Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας, 
τα έσοδα του οποίου, εξαιρουμένων των εσόδων του 
προβλεπόμενου στο εδάφιο (1) ειδικού λογαριασμού, δε 
συνυπολογίζονται στα δημόσια έσοδα:». 

 γ. Με την προσθήκη στο εδάφιο (4) αυτού, αμέσως μετά την υφιστάμενη 
παράγραφο (γ), της ακόλουθης νέας παραγράφου: 

  «(δ) Σε περίπτωση που οι αναφερόμενοι στην παράγραφο (β) 
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κανονισμοί δεν κατατεθούν για έγκριση στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων εντός έξι μηνών, όπως προνοείται στην 
υποπαράγραφο (ii) της παραγράφου (γ), τα πιστωτικά 
ιδρύματα δεν υποχρεούνται να καταβάλουν οποιοδήποτε 
ποσό του δηλωθέντος ειδικού φόρου και τυχόν τριμηνιαίες 
δόσεις που θα έχουν καταβληθεί, σύμφωνα με τις διατάξεις 
του εδαφίου (2) του άρθρου 5, επιστρέφονται αμέσως στα 
πιστωτικά ιδρύματα.». 

2. Γίνεται εισήγηση για προσθήκη αμέσως μετά το υφιστάμενο άρθρο 12 αυτού 
του ακόλουθου νέου άρθρου: 

«Συνέχιση 
της 
καταβολής 
του ειδικού 
φόρου. 

 13. Ανεξαρτήτως των διατάξεων του άρθρου 4, κάθε 
πιστωτικό ίδρυμα συνεχίζει να καταβάλλει ειδικό φόρο για 
κάθε φορολογικό έτος που έπεται του φορολογικού έτους 
2012 σε ποσοστό 0,095% με τον ίδιο τρόπο και την ίδια 
διαδικασία που προβλέπεται σύμφωνα με τις διατάξεις του 
παρόντος Νόμου για την είσπραξη του ειδικού φόρου για 
τα φορολογικά έτη 2011 και 2012 και τα συνολικά έσοδα 
που εισπράττονται σύμφωνα με τη διαδικασία αυτή 
κατατίθενται στο Ανεξάρτητο Ταμείο Χρηματοπιστωτικής 
Σταθερότητας, το οποίο προβλέπεται στο άρθρο 12: 

 Νοείται ότι το ποσοστό του ειδικού φόρου που 
προβλέπεται πιο πάνω δύναται να τροποποιηθεί με 
κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει του παρόντος 
Νόμου.». 

3.  Γίνεται εισήγηση για αναρίθμηση του υφιστάμενου άρθρου 13 αυτού σε άρθρο 
14. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία; 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Στο 1β, που λέει «Η Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου», να προστεθεί «και η 
Υπηρεσία Εποπτείας Ανάπτυξης Συνεργατικών Εταιρειών», που έχει τη δική της 
αυτοδυναμία και αυτονομία ως συνεργατικό κίνημα και δεν υπάγεται στη διοίκηση της 
Κεντρικής Τράπεζας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πολύ σωστό. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Τι είπατε, κύριε Αγγελίδη; 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εδώ πρέπει να αλλάξει ο αριθμός.  ∆εν είναι το άρθρο 12 πλέον, έγινε 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Γίνεται 13.  Θα γίνουν οι ανάλογες... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Να το προσέξει η γραμματεία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Να το προσέξει η γραμματεία.  Θα γίνουν οι ανάλογες αναπροσαρμογές. 

 Λοιπόν, πόσοι υποστηρίζουν την πρώτη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είκοσι τρεις.   

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν έχει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και είκοσι ψήφους εναντίον, η πρώτη τροπολογία 
∆ΗΣΥ-∆ΗΚΟ εγκρίνεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν τη δεύτερη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 ∆εν υπάρχουν αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και είκοσι εναντίον, η δεύτερη τροπολογία ∆ΗΣΥ-
∆ΗΚΟ εγκρίνεται. 

 Πόσοι υποστηρίζουν την τρίτη τροπολογία; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τρεις ψήφους υπέρ και είκοσι ψήφους εναντίον, η τρίτη τροπολογία 
∆ΗΣΥ-∆ΗΚΟ εγκρίνεται. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ικαιολόγηση της ψήφου, γιατί είναι αρνητική. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ικαιολόγηση της ψήφου.  Μάλιστα. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Με αυτή την τροπολογία τι λέμε, για να μας καταλαβαίνει τζι ο κόσμος.  Αν οι 
τράπεζες για δύο χρόνια -τι λέτε μάλλον- παραλείψουν να υποβάλουν λογαριασμούς, 
έθθα πληρώνουν τότε το φόρο που αφορά εκείνο το κομμάτι που θα πάει στο δημόσιο 
ταμείο. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μάλιστα... 
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Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ψηφίζεις και ενάντια στο να συνεχίσει η φορολογία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν...  Λοιπόν, δε δικαιούστε να απαντήσετε.  Αύριο τηλεοπτικά και 
ραδιοφωνικά εννά τα πείτε! 

 Λοιπόν, πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο εφαρμογής του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 Υποχρέωση για καταβολή ειδικού φόρου.  Άρθρο 4. 

 ∆ήλωση και καταβολή του ειδικού φόρου.  Άρθρο 5. 

 Επιστροφή ποσού ειδικού φόρου.  Άρθρο 6. 

 Το ποσό του ειδικού φόρου πιστωτικού ιδρύματος δεν εκπίπτεται του φόρου 
εισοδήματος, αλλά μειώνει το κέρδος για σκοπούς της έκτακτης αμυντικής εισφοράς.  
Άρθρο 7. 

 Εξουσία του ∆ιευθυντή όπως απαιτήσει στοιχεία.  Άρθρο 8. 

 Ενστάσεις και προσφυγές.  Άρθρο 9. 

 Ψευδείς δηλώσεις, έτερα αδικήματα, χρηματικές επιβαρύνσεις κ.λπ.  Άρθρο 10. 

 Λήψη δικαστικών μέτρων από το ∆ιευθυντή για την είσπραξη του ειδικού φόρου.  
Άρθρο 11. 

 ∆ημιουργία ανεξάρτητου Ταμείου Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας.  Άρθρο 
12. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 μέχρι 13 όπως έχουν 
τροποποιηθεί; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Πιστωτικού 
Ιδρύματος Νόμος του 2011. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο; 

 ∆εν υπάρχει. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 18 θέμα είναι «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία για την 
Προετοιμασία και ∆ιεκπεραίωση της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ε.Ε. 
Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων 
Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία για την Προετοιμασία και 

∆ιεκπεραίωση της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ε.Ε. Νόμος του 
2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 28 
Μαρτίου, 4 και 11 Απριλίου 2011.  Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, 
καθώς και ο Επικεφαλής της Γραμματείας της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η νομοθετική ρύθμιση της διαδικασίας 
πρόσληψης και απασχόλησης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας για την 
κάλυψη των αναγκών που ενδέχεται να προκύψουν σε σχέση με την προετοιμασία και 
διεκπεραίωση του έργου στα πλαίσια της ανάληψης της προεδρίας του Συμβουλίου 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία κατά το δεύτερο εξάμηνο 
του 2012. 

Σύμφωνα με τα γραπτά στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
αποτελεσματική διοργάνωση και διεκπεραίωση του έργου στα πλαίσια της ανάληψης 
της προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης κατά το δεύτερο εξάμηνο 
του 2012 αποτελεί θέμα υψίστης σημασίας για την Κυπριακή ∆ημοκρατία.  Όπως 
σχετικά αναφέρεται, η Κύπρος αναλαμβάνει την προεδρία του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης για πρώτη φορά, είναι ένα από τα μικρότερα σε μέγεθος κράτη 
μέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και βρίσκεται σε μεγάλη απόσταση από την έδρα της, 
και  πρέπει να ανταποκριθεί επάξια σε όλες τις υποχρεώσεις που προκύπτουν, όπως 
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ακριβώς επάξια έχουν ανταποκριθεί και τα υπόλοιπα κράτη μέλη μέχρι στιγμής. 

Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο, στις 16 Μαΐου 2007, 
έλαβε αποφάσεις για την έγκαιρη προετοιμασία της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
αναφορικά με κύρια ζητήματα που προκύπτουν από την όλη διοργάνωση, μεταξύ των 
οποίων είναι και η στελέχωση υπηρεσιών με επαρκή αριθμό προσωπικού, το οποίο 
θα πρέπει να τύχει κατάλληλης εκπαίδευσης/κατάρτισης.  Στα πλαίσια αυτά 
συστάθηκε ομάδα στελέχωσης και προσωπικού, η οποία, με βάση τους όρους 
εντολής της, μελετά την κάλυψη των απαραίτητων αναγκών σε ανθρώπινο δυναμικό, 
τόσο ποσοτικά όσο και ποιοτικά. 

Η εν λόγω ομάδα έχει προβεί, μεταξύ άλλων, στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Μελέτη των εμπειριών άλλων κρατών μελών, όπως η Σουηδία, η ∆ανία, η 
Τσεχία και η Σλοβενία, οι οποίες έχουν αναλάβει ήδη την προεδρία του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης, σε σχέση με τις δομές, την οργάνωση, 
τους μηχανισμούς συντονισμού και τη στελέχωσή τους.  Με βάση τα στοιχεία 
που συγκεντρώθηκαν από τα εν λόγω κράτη μέλη, προκύπτει ότι, πέραν της 
ουσιαστικής αξιοποίησης του υπηρετούντος έμπειρου ανθρώπινου δυναμικού, 
για σκοπούς προεδρίας υπήρξε ανάγκη πρόσληψης πρόσθετου προσωπικού, 
κυρίως με συμβόλαια απασχόλησης ορισμένου χρόνου, τα οποία σε διάρκεια 
ξεπέρασαν τους έξι μήνες μετά τη λήξη της προεδρίας. 

2. Σύσταση κλιμακίων ευρωπαϊκών θεμάτων σε επίπεδο ανεξάρτητης 
υπηρεσίας/υπουργείου, με στόχο την οριζόντια παρακολούθηση, οργάνωση και 
συντονισμό των ευρωπαϊκών θεμάτων.  Τα εν λόγω κλιμάκια αναμένεται να 
διασφαλίσουν την αποτελεσματική επικοινωνία τόσο εντός υπουργείων όσο και 
με τη Γραμματεία της Κυπριακής Προεδρίας της ΕΕ 2012, καθώς και την 
έγκαιρη και αποτελεσματική λήψη αποφάσεων ή/και επίλυση ζητημάτων που 
άπτονται ευρωπαϊκών θεμάτων.  Τα κλιμάκια αυτά αποτελούνται κυρίως από 
υφιστάμενο μόνιμο και έμπειρο προσωπικό των ανεξάρτητων 
υπηρεσιών/υπουργείων. 

Επιπρόσθετα, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στα πλαίσια της κυπριακής 
προεδρίας αναμένεται να αξιοποιηθεί μόνιμο κυρίως προσωπικό, το οποίο ήδη 
υπηρετεί σε ανεξάρτητες υπηρεσίες/υπουργεία και το οποίο κρίνεται ότι έχει τα 
απαραίτητα προσόντα και έχει αποκτήσει σημαντικές εμπειρίες σε ευρωπαϊκά θέματα, 
είτε μέσω της συμμετοχής του σε επιτροπές/ομάδες εργασίας του Συμβουλίου της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε άλλως πως.  Ωστόσο, θα απαιτηθεί η απασχόληση 
προσωπικού πέραν του σήμερα υπηρετούντος, το οποίο θα πρέπει να έχει τα 
κατάλληλα προσόντα και τις ικανότητες/δεξιότητες, για να αναλάβει καθήκοντα που 
προκύπτουν από την προεδρία, όπως αυτά των προεδρευόντων/αναπληρωτών 
προεδρευόντων των ομάδων εργασίας, του υποστηρικτικού/διοικητικού προσωπικού 
στα υπουργεία για στήριξη και συντονισμό με τους υπαλλήλους που θα αποσπαστούν 
στη Μόνιμη Αντιπροσωπία της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση, για ανάληψη 
οργανωτικών θεμάτων (logistics) ή/και για σκοπούς αντικατάστασης υπαλλήλων που 
θα αποσπαστούν στη Μόνιμη Αντιπροσωπία της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Οι παριστάμενοι κυβερνητικοί αρμόδιοι, αναλύοντας τις επιμέρους πρόνοιες 
του νομοσχεδίου, επισήμαναν την ανάγκη προώθησης και ψήφισής του το ταχύτερο, 
ώστε να καταστεί δυνατή η έναρξη των απαραίτητων διαδικασιών πρόσληψης του 
αναγκαίου πρόσθετου προσωπικού.  Οι σχετικές ανάγκες έχει αξιολογηθεί ότι 
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αντιστοιχούν σε εκατό με εκατό πενήντα πρόσθετα άτομα και οι σχετικές προσλήψεις 
θα είναι καθορισμένης διάρκειας και δε θα αντιστοιχούν σε κενές θέσεις, ενώ 
βαρύνουσα σημασία θα έχει η προφορική συνέντευξη. 

Στα πλαίσια της συζήτησης του όλου θέματος, η επιτροπή, αφού σε πρώτο 
στάδιο συμφώνησε για λόγους αρχής με τους σκοπούς του νομοσχεδίου, έτσι που η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία να ανταποκριθεί πλήρως και επάξια στο δύσκολο έργο που θα 
αναλάβει κατά το δεύτερο εξάμηνο του 2012, επισήμανε την ανάγκη όπως η υπό 
θεσμοθέτηση διαδικασία πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας για 
σκοπούς προετοιμασίας και διεκπεραίωσης του έργου στα πλαίσια ανάληψης της 
προεδρίας του Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία 
διέπεται από τις αρχές της διαφάνειας, της αντικειμενικότητας και της ισότιμης 
μεταχείρισης όλων των υποψηφίων. Με τον τρόπο αυτό θα διασφαλισθεί στο 
μεγαλύτερο δυνατό βαθμό η αξιοκρατική επιλογή των προσληφθησομένων για τις 
επιμέρους ανάγκες της εν λόγω διοργάνωσης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή έθεσε ενώπιον των αρμοδίων 
προτάσεις για τροποποίηση του νομοσχεδίου και ανάλογη διαμόρφωσή του, κατά 
τρόπο που να συνάδει με τις πιο πάνω αναφερόμενες επισημάνσεις της. 

 Ειδικότερα, με τις τεθείσες από την επιτροπή προτάσεις προνοούνται τα 
ακόλουθα: 

1. Ανώτατο όριο ατόμων που είναι δυνατό να προσληφθούν με βάση τη 
διαδικασία που προβλέπεται στο νομοσχέδιο, ώστε ο αριθμός τους να μην 
υπερβαίνει τα εκατό με εκατό πενήντα άτομα. 

2. Κατάργηση της προφορικής συνέντευξης ή σαφής πρόβλεψη για μοριοδότηση 
του αποτελέσματός της με ποσοστό που να μην υπερβαίνει το 20% των 
συνολικών απαιτήσεων για σκοπούς επιλογής και πρόσληψης. 

3. Καθορισμός συγκεκριμένων μορίων αναφορικά με τα απαιτούμενα προσόντα, 
τα εξειδικευμένα προσόντα και την πείρα των υποψηφίων, με βαρύνουσα 
σημασία στα εξειδικευμένα προσόντα, πάντοτε ανάλογα με τις προκύπτουσες 
ανάγκες. 

4. ∆ημοσίευση στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας του προκαταρκτικού 
καταλόγου υποψηφίων για σκοπούς πρόσληψης και ακολούθως δημοσίευση 
του τελικού καταλόγου των ατόμων που θα επιλεγούν για πρόσληψη. 

5. Κατάθεση στη Βουλή για ενημέρωση του καταλόγου των εργοδοτουμένων 
καθορισμένης διάρκειας που θα προσληφθούν σύμφωνα με τις διατάξεις του 
υπό ψήφιση νόμου (αριθμός προσληφθησομένων, μισθοδοτική κλίμακα και 
τμήμα/υπηρεσία όπου θα υπηρετούν). 

6. Σαφής πρόβλεψη ότι η μισθοδοσία των ατόμων που θα προσληφθούν θα 
αντιστοιχεί στις μισθοδοτικές κλίμακες που ισχύουν στη δημόσια υπηρεσία 
(βάσει των απαιτούμενων προσόντων) και ότι οι σχετικές προσλήψεις θα 
γίνονται, μόνο εφόσον υφίσταται ειδική πρόβλεψη για τα απαιτούμενα κονδύλια 
στον κρατικό προϋπολογισμό. 

7. ∆ιαμόρφωση της σύστασης των αρμόδιων επιτροπών πρόσληψης, κατά τρόπο 
που τα μέλη τους να προέρχονται από τα τμήματα οι ανάγκες των οποίων 
πρόκειται να καλυφθούν κάθε φορά με την πρόσληψη υπαλλήλων 
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εργοδοτούμενων καθορισμένης διάρκειας. 

Συναφώς με τα πιο πάνω, ο παριστάμενος κατά τη διάρκεια της συζήτησης 
στην επιτροπή Επικεφαλής της Γραμματείας της Κυπριακής Προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης συμφώνησε σε γενικές γραμμές με τις 
προτάσεις που τέθηκαν ενώπιόν του για σκοπούς περαιτέρω διαμόρφωσης του 
νομοσχεδίου στη βάση των αρχών της διαφάνειας και της αξιοκρατίας. 

Ο ίδιος τόνισε περαιτέρω την ανάγκη να μην καταργηθεί η προβλεπόμενη 
διεξαγωγή προφορικής συνέντευξης των υποψηφίων για σκοπούς πρόσληψής τους, 
αλλά να δοθεί συγκεκριμένη εκ των προτέρων βαρύτητα, η οποία θα είναι γνωστή 
στους υποψηφίους, όπως και την ανάγκη με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο να 
δοθεί η δυνατότητα στην αρμόδια αρχή να προχωρήσει αμέσως στις απαιτούμενες 
προκαταρκτικές διαδικασίες πρόσληψης πρόσθετου προσωπικού με τη σύσταση των 
απαιτούμενων επιτροπών πρόσληψης και την προκήρυξη των υπό πλήρωση θέσεων.  
Με τον τρόπο αυτό, με την επανέναρξη των εργασιών της Βουλής μετά τις βουλευτικές 
εκλογές, αφού η Βουλή ενημερωθεί κατάλληλα και δώσει την τελική της έγκριση βάσει 
των αναγκαίων αιτιολογικών σημειωμάτων που θα κατατεθούν ενώπιόν της, θα γίνουν 
αμέσως οι αναγκαίες προσλήψεις των ατόμων που θα έχουν ήδη επιλεγεί. 

Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υιοθετώντας 
τους σκοπούς του νομοσχεδίου και υποβάλλοντας νέο, κατάλληλα διαμορφωμένο, 
κείμενο νομοσχεδίου, σύμφωνα με τα πιο πάνω, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
του μέλους της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, 
εισηγείται την ψήφιση του υπό συζήτηση νομοσχεδίου σε νόμο. 

Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 ∆ιαδικασία πρόσληψης εργοδοτουμένων καθορισμένης διάρκειας.  Άρθρο 3. 

 ∆ημοσίευση καταλόγων.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πρόσληψης.  Άρθρο 5. 

 Παράνομη πρόσληψη.  Άρθρο 6. 

 Ειδική διάταξη για υποψηφίους με αναπηρίες.  Άρθρο 7. 

 Τοποθέτηση, μετακίνηση και μετάθεση εργοδοτουμένων καθορισμένης 
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διάρκειας.  Άρθρο 8. 

 Τερματισμός της σύμβασης απασχόλησης.  Άρθρο 9. 

 ∆ιάρκεια της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 10; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία για την 
Προετοιμασία και ∆ιεκπεραίωση της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της Ε.Ε. 
(Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 19 είναι «Ο περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (∆ημόσια 
και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) (Κατάργηση) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων (∆ημόσια και 

Εκπαιδευτική Υπηρεσία) (Κατάργηση) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Άγγελος Βότσης Μαρία Κυριακού 

 Γιάννος Λαμάρης  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το 
πιο πάνω νομοσχέδιο σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 11 Απριλίου 
2011. Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση των περί Προσλήψεως 
Εκτάκτων Υπαλλήλων (∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) Νόμων του 1985 μέχρι 
1991, των οποίων οι διατάξεις έχουν καλυφθεί από τους περί της ∆ιαδικασίας 
Πρόσληψης Εκτάκτων Υπαλλήλων στη ∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία Νόμους 
του 1995 έως 2011. 
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 Όπως είναι γνωστό, με την υπό κατάργηση νομοθεσία προβλέπεται η 
διαδικασία πρόσληψης έκτακτων υπαλλήλων από τις ανεξάρτητες υπηρεσίες ή τα 
ανεξάρτητα γραφεία στη ∆ημοκρατία, μεταξύ των οποίων η Βουλή των 
Αντιπροσώπων, η δικαστική εξουσία, η Ελεγκτική Υπηρεσία και άλλες συναφείς 
υπηρεσίες.  Οι πρόνοιες της υπό κατάργηση νομοθεσίας έχουν ανάλογα διαμορφωθεί 
και ενσωματωθεί σε πρόσφατα ψηφισθείσα από τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
νομοθεσία, με την οποία καθορίζεται η διαδικασία πρόσληψης και/ή παράτασης 
υπηρεσιών έκτακτων υπαλλήλων στη δημόσια υπηρεσία και οι όροι υπηρεσίας 
εργοδοτούμενων υπαλλήλων αορίστου χρόνου.  Στις πρόνοιες της εν λόγω 
νομοθεσίας, μετά από επισήμανση που είχε τεθεί ενώπιον της εκτελεστικής εξουσίας 
εκ μέρους της αρμόδιας κοινοβουλευτικής επιτροπής στο στάδιο της συζήτησης του 
θέματος της αναθεώρησης της διαδικασίας πρόσληψης έκτακτου προσωπικού στο 
δημόσιο, περιλήφθηκε και η διαδικασία πρόσληψης έκτακτου προσωπικού από τις 
ανεξάρτητες υπηρεσίες/γραφεία. 

 Υπό το φως της θέσπισης του νέου νομοθετικού πλαισίου σε σχέση με την 
πρόσληψη και εργοδότηση έκτακτων υπαλλήλων στις ανεξάρτητες υπηρεσίες/γραφεία, 
η ισχύς της νομοθεσίας της οποίας προβλέπεται η κατάργηση με το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο κρίνεται ότι πρέπει να τερματιστεί. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υιοθετεί τους 
σκοπούς του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο για την κατάργηση των πιο πάνω αναφερόμενων νόμων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Κατάργηση.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
(∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) (Κατάργηση) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 
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 Το υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Οι περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και 
Τεχνικής Πληροφόρησης (Τέλη Αξιολόγησης και ∆ιαπίστευσης) Κανονισμοί του 2011». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για τους 
κανονισμούς «Οι περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και Τεχνικής 

Πληροφόρησης (Τέλη Αξιολόγησης και ∆ιαπίστευσης) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης Γιώργος Βαρνάβα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς, μαζί με σχετικό νομοσχέδιο, που ψηφίστηκε από τη Βουλή πολύ 
πρόσφατα, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 22 και 29 Μαρτίου 
2011.  Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίασης κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον 
της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, 
του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Ποιότητας (ΚΟΠΠ) του ίδιου υπουργείου, 
του Υπουργείου Υγείας, του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και 
Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου 
Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού 
Οργανισμού Τυποποίησης, του ΚΕΒΕ, της ΟΕΒ, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, του 
Συνδέσμου Μηχανολόγων Μηχανικών Κύπρου και του Συνδέσμου Εργαστηρίων 
Κύπρου (Cyprus Lab).  Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, η 
Παγκύπρια Ένωση Επιστημόνων Χημικών και ο Σύνδεσμος Πολιτικών Μηχανικών και 
Αρχιτεκτονικών Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδριάσεις της επιτροπής. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
27 του περί ∆ιαπίστευσης, Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης Νόμου όπως 
αυτός τροποποιήθηκε, είναι η αναπροσαρμογή των τελών των υπηρεσιών που 
παρέχονται από τον ΚΟΠΠ και η διασφάλιση της ίσης μεταχείρισης των φορέων που 
αιτούνται διαπίστευση. 

 Σημειώνεται ότι η τελευταία αναπροσαρμογή των τελών αυτών 
πραγματοποιήθηκε ουσιαστικά το 2005 παρά το γεγονός ότι οι σχετικοί κανονισμοί 
εκδόθηκαν το 2007.  Ειδικότερα, το ποσοστό αύξησης των τελών διαπίστευσης 
ανέρχεται σε 12% των σημερινών τελών και επιβάλλεται το ίδιο τέλος, ανεξάρτητα 
από το αν οι εμπλεκόμενοι τεχνικοί εμπειρογνώμονες προέρχονται από την Κύπρο ή 
το εξωτερικό. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι οι υπό αναφορά κανονισμοί αντικαθιστούν 
αντίστοιχους κανονισμούς του 2007, που καταργούνται με τους παρόντες 
κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τα περαιτέρω στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, η 
αναθεώρηση των τελών διαπίστευσης προκύπτει από την υποχρέωση που 
επιβάλλεται δυνάμει του κοινοτικού κεκτημένου όπως αυτά ανταποκρίνονται στις 
πραγματικές δαπάνες του ΚΟΠΠ, δεν τυγχάνουν επιχορήγησης από το κράτος και 
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όπως διασφαλίζεται η ίση μεταχείριση των αιτητών διαπίστευσης. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκριση των κανονισμών, αφού 
πρώτα τροποποιηθεί ο τίτλος τους, ώστε να αναφέρονται ως «Οι περί ∆ιαπίστευσης, 
Τυποποίησης και Τεχνικής Πληροφόρησης (Τέλη Αξιολόγησης και ∆ιαπίστευσης) 
Κανονισμοί του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 Υπάρχει ένσταση όπως οι κανονισμοί εγκριθούν; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Τα υπ’ αριθμόν 21 και 22 θέματα έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο 
περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Οι 
περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων (Τροποποιητικός) 

Νόμος του 2011» και για τους κανονισμούς «Οι περί Εγγραφής Κομμωτών και 
Κουρέων Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Λευτέρης Χριστοφόρου, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Μαρία Κυριακού Άγγελος Βότσης 

 Ανδρέας Μουσκάλλης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και Βιομηχανίας εξέτασε το 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαρτίου, 5 και 
12 Απριλίου 2011 και τους κανονισμούς σε συνεδρία της που πραγματοποιήθηκε στις 
12 Απριλίου 2011. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των προτεινόμενων νομοθετημάτων κλήθηκαν και 
παρέστησαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Υπουργείου Υγείας και του Υπουργείου Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του 
Συμβουλίου Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Κομμωτών και Κουρέων Κύπρου. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού νόμου για την 
εγγραφή κομμωτών και κουρέων με την ενσωμάτωση σε αυτόν, μεταξύ άλλων, 
διατάξεων που αφορούν τα ακόλουθα: 
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1. Το διορισμό επιθεωρητών του συμβουλίου και υγειονομικών επιθεωρητών και 
τον καθορισμό των αρμοδιοτήτων τους για σκοπούς αποτελεσματικής 
εφαρμογής των διατάξεων του νόμου. 

2. Την πειθαρχική διαδικασία σε σχέση με τη διάπραξη πειθαρχικών αδικημάτων 
από εγγεγραμμένους κομμωτές και κουρείς. 

3. Την εξουσία του δικαστηρίου ενώπιον του οποίου εκδικάζεται ποινικό αδίκημα 
να διατάξει, κατόπιν μονομερούς αίτησης, το κλείσιμο ή την αναστολή της 
λειτουργίας οποιουδήποτε κομμωτηρίου ή κουρείου. 

 Συγκεκριμένα, με το παρόν νομοσχέδιο τροποποιούνται, μεταξύ άλλων, τα 
ακόλουθα: 

1. ∆ιαγράφεται ο όρος και ο ορισμός της λέξης “Σύνδεσμος” και μετονομάζεται “Ο 
Παγκύπριος Σύνδεσμος Κομμωτών και Κουρέων” σε “Παγκύπρια Ομοσπονδία 
Κομμωτών και Κουρέων”. 

2. Εισάγονται οι όροι “Επιθεωρητής” και “Υγειονομικός Επιθεωρητής” με τους 
αντίστοιχους ορισμούς τους. 

3. ∆ιευκρινίζεται ότι το Συμβούλιο Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων, το οποίο 
αποτελεί νομικό πρόσωπο δημόσιου δικαίου, έχει συνεχή διαδοχή και κοινή 
σφραγίδα, καθώς επίσης εξουσία να αποκτά, να κατέχει και να διαθέτει 
περιουσία, να ενάγει και να ενάγεται και να πράττει οτιδήποτε αναγκαίο για 
τους σκοπούς του νόμου. 

4. Προστίθεται πρόνοια στην οποία αναφέρεται ότι, υπό τις προϋποθέσεις που 
τίθενται από το νόμο, η άδεια ίδρυσης και λειτουργίας κομμωτηρίου/κουρείου 
ισχύει διά του βίου του κατόχου της. 

5. Προστίθεται διάταξη η οποία παραπέμπει στον περί Αναγνώρισης των 
Επαγγελματικών Προσόντων Νόμο για σκοπούς ελεύθερης παροχής 
υπηρεσιών στη ∆ημοκρατία. 

6. Εισάγονται νέες διατάξεις οι οποίες προβλέπουν το διορισμό επιθεωρητών του 
Συμβουλίου Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων και τα καθήκοντα και τις 
ευθύνες τους. 

7. Εισάγονται διατάξεις οι οποίες προβλέπουν την ανάθεση του υγειονομικού 
ελέγχου των κομμωτηρίων/κουρείων σε υγειονομικούς επιθεωρητές, που 
ορίζονται από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας ή των δήμων 
εντός των οποίων λειτουργούν. 

8. Εισάγονται διατάξεις που προνοούν την πειθαρχική έρευνα και πειθαρχική 
διαδικασία σε περίπτωση διάπραξης πειθαρχικού αδικήματος από 
εγγεγραμμένο κομμωτή/κουρέα. 

9.  Αδικήματα και ποινές, καθώς επίσης πρόνοια η οποία παραπέμπει στην 
εφαρμογή των προνοιών του νόμου περί της Ελεύθερης Εγκατάστασης 
Παρόχων Υπηρεσιών και της Ελεύθερης Κυκλοφορίας των Υπηρεσιών για 
οποιοδήποτε θέμα αφορά στην παροχή υπηρεσιών κομμωτικής και το οποίο δε 
ρυθμίζεται από το νόμο. 

10. Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου, ώστε, αντί 
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της πολεοδομικής άδειας, να απαιτείται άδεια οικοδομής για σκοπούς 
λειτουργίας κουρείου και κομμωτηρίου.  Η εισήγηση αυτή προβλημάτισε την 
επιτροπή, η οποία, με τη σύμφωνη γνώμη όλων των εμπλεκόμενων φορέων, 
αποφάσισε ότι η προώθηση της τροπολογίας αυτής δεν είναι αναγκαία. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Υγείας επισήμανε ότι στον ορισμό του όρου 
“Υγειονομικός Επιθεωρητής”, ο οποίος εισάγεται με το παρόν νομοσχέδιο, πρέπει να 
συμπεριληφθεί και ο όρος “Λειτουργός”, έτσι που ο όρος “Υγειονομικός Επιθεωρητής” 
να σημαίνει “Επιθεωρητή ή Λειτουργό”.  Όπως εξήγησε ο ίδιος, αυτή η αλλαγή είναι 
απαραίτητη λόγω της αλλαγής στη δομή της υπηρεσίας και λόγω του ότι προβαίνουν 
σε επιθεωρήσεις και οι λειτουργοί. 

 Σκοπός των πιο πάνω κανονισμών είναι, μεταξύ άλλων, να καθορίσουν τα 
ακόλουθα: 

1. Τον τύπο της αίτησης εγγραφής μέλους στο σχετικό μητρώο εγγεγραμμένων 
κομμωτών και κουρέων και τον τύπο του πιστοποιητικού εγγραφής και άδειας 
ασκήσεως επαγγέλματος, εγγραφής και άδειας λειτουργίας κομμωτηρίων και 
κουρείων και την ταυτότητα κομμωτή και κουρέα. 

2. Την εξεταστέα ύλη της εξέτασης στην οποία δυνατό να κληθεί αιτητής να 
παρακαθίσει για εγγραφή στο μητρώο. 

3. Τον καθορισμό των τελών εγγραφής, έκδοσης πιστοποιητικού εγγραφής και 
έκδοσης ετήσιας άδειας ασκήσεως επαγγέλματος. 

4. Τις προϋποθέσεις ίδρυσης και λειτουργίας κομμωτηρίου/κουρείου, τις 
προϋποθέσεις καταλληλότητας χώρου για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας 
κομμωτηρίου/κουρείου, όπως και τους υγειονομικούς όρους που πρέπει να 
πληρούν τα συγκεκριμένα υποστατικά. 

 Στους εν λόγω κανονισμούς περιλαμβάνεται επίσης πρόνοια για ανάκληση από 
τη δημοσίευση των κανονισμών οι οποίοι δημοσιεύτηκαν στην Επίσημη Εφημερίδα 
της ∆ημοκρατίας με αριθμό 4481 στις 11 Μαρτίου του 2011 και τιτλοφορούνται ως «Οι 
περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Κανονισμοί του 2011». 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης των νομοθετημάτων αυτών η 
εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας προέβη σε 
ορισμένες απαραίτητες νομοτεχνικές παρατηρήσεις. 

 Κανένας από τους υπόλοιπους παρευρισκομένους δεν εξέφρασε οποιοδήποτε 
σχόλιο/παρατήρηση επί των προτεινόμενων νομοθετημάτων. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου και 
Βιομηχανίας επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί επί του νομοσχεδίου, καθώς και επί των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Αντικατάσταση όρων στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 7Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 7. 

 Τροποποίηση του άρθρου 8 του βασικού νόμου.  Άρθρο 8. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 9. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 12 του βασικού νόμου.  Άρθρο 10. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 12Α, 12Β, 12Γ, 12∆ και 12Ε στο βασικό νόμο.  Άρθρο 
11. 

 Προσθήκη νέων άρθρων 14Α και 14Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 12. 

 Τροποποίηση του άρθρου 17 του βασικού νόμου.  Άρθρο 13. 

 Τροποποίηση του άρθρου 18 του βασικού νόμου.  Άρθρο 14. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 15. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22Γ του βασικού νόμου.  Άρθρο 16. 

 Τροποποίηση του άρθρου 23 του βασικού νόμου.  Άρθρο 17. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 23Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 18. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 24Α στο βασικό νόμο.  Άρθρο 19. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 19; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 19 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 22 κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 
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 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 23 θέμα είναι «Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων για το νομοσχέδιο «O περί Προστασίας της Μητρότητας 

(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Πάμπης Κυρίτσης, πρόεδρος  Μαρία Κυριακού 

 Αντρέας Φακοντής Χρήστος Στυλιανίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτησε 
το υπό αναφορά νομοσχέδιο σε  συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 31η 
Μαρτίου 2011. Στη συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, 
των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ και της εργοδοτικής οργάνωσης 
ΟΕΒ.  Οι εκπρόσωποι της συνδικαλιστικής οργάνωσης ∆ΕΟΚ και της εργοδοτικής 
οργάνωσης ΚΕΒΕ, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν παρευρέθηκαν στη συνεδρία της 
επιτροπής. 

 Σκοπός του παρόντος νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του βασικού περί 
Προστασίας της Μητρότητας Νόμου του 1997 όπως αυτός έχει εκάστοτε 
τροποποιηθεί, με στόχο την ορθότερη εναρμόνιση με το άρθρο 10 της Οδηγίας 
92/85/ΕΟΚ του Συμβουλίου της 19ης Οκτωβρίου 1992, σχετικά με την εφαρμογή 
μέτρων που αποβλέπουν στη βελτίωση της υγείας και της ασφάλειας κατά την 
εργασία των εγκύων, λεχώνων και γαλουχουσών εργαζομένων (δέκατη ειδική Οδηγία 
κατά την έννοια του άρθρου 16, παράγραφος 1 της Οδηγίας 89/131/ΕΟΚ), όπως το 
άρθρο αυτό ερμηνεύθηκε από το ∆ικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις υποθέσεις 
C-460/06, της 11ης Οκτωβρίου 2007, Nadine Paquay κατά Societe d’ architectes Hoet 
+ Minne SPRL και C-232/09, της 11ης Νοεμβρίου 2010, Dita Danosa κατά LKB Lizings 
SIA. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, καθώς και την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, με τον 
προτεινόμενο νόμο προνοούνται τα ακόλουθα: 

1. ∆ιασφαλίζεται το δικαίωμα των θετών μητέρων σε άδεια μητρότητας και στις 
περιπτώσεις εκείνες που δεν υπάρχει δυνατότητα ενημέρωσης του εργοδότη 
έξι εβδομάδες πριν από την ανάληψη της φροντίδας παιδιού για σκοπούς 
υιοθεσίας όπως προβλέπει η υφιστάμενη νομοθεσία.  Ειδικότερα, με την 
προτεινόμενη τροποποίηση η μισθωτή ενημερώνει τον εργοδότη της το 
συντομότερο δυνατό για την υιοθεσία τέκνου και προσκομίζει σχετική βεβαίωση 
από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας ότι η ενημέρωση ήταν πρακτικά 
αδύνατο να είχε γίνει προηγουμένως. 

2. ∆ιασφαλίζεται το δικαίωμα εργαζομένης σε επιπρόσθετη άδεια μητρότητας στις 
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περιπτώσεις που αμέσως μετά τον τοκετό το βρέφος νοσηλεύεται σε 
θερμοκοιτίδα λόγω πρόωρου τοκετού ή άλλου προβλήματος υγείας.  
Συγκεκριμένα, προτείνεται η παραχώρηση επιπρόσθετης άδειας μητρότητας 
μιας εβδομάδας για κάθε είκοσι μία ημέρες που το βρέφος χρειάστηκε να 
νοσηλευτεί, νοουμένου ότι η δικαιούχος θα προσκομίσει στον εργοδότη της 
πιστοποιητικό από ιατρό κατάλληλης ειδικότητας και πιστοποιητικό από το 
νοσηλευτικό ίδρυμα στο οποίο νοσηλεύτηκε το βρέφος. 

3. Ενισχύεται η προστασία της εργαζόμενης εγκύου από απόλυση για περίοδο 
που εκτείνεται από την αρχή της εγκυμοσύνης της μέχρι και τρεις μήνες μετά το 
πέρας της άδειας μητρότητας.  Ειδικότερα, ενώ με βάση την υφιστάμενη 
νομοθεσία απαγορεύεται σε εργοδότη να τερματίζει την απασχόληση μισθωτής 
από τη στιγμή που η μισθωτή τού γνωστοποιεί την εγκυμοσύνη της με 
πιστοποιητικό εγγεγραμμένου ιατρού, με την προτεινόμενη τροποποίηση η 
μισθωτή προστατεύεται από απόλυση από τη στιγμή που η ίδια ενημερώνει με 
οποιοδήποτε τρόπο γραπτώς τον εργοδότη της, όπως για παράδειγμα με 
χειρόγραφη ή ηλεκτρονική επιστολή, και όχι απαραίτητα με πιστοποιητικό 
ιατρού.  Περαιτέρω, στο νομοσχέδιο εισάγεται πρόνοια που ορίζει ότι 
ανακαλείται ο τερματισμός απασχόλησης ή η ειδοποίηση για τερματισμό 
απασχόλησης μισθωτής που έγινε, αφού ο εργοδότης έλαβε με οποιοδήποτε 
τρόπο γνώση της εγκυμοσύνης της, υπό την προϋπόθεση ότι η μισθωτή θα 
προσκομίσει πιστοποιητικό εγγεγραμμένου ιατρού εντός πέντε εργάσιμων 
ημερών από την ημέρα που θα λάβει γνώση για την απόλυση ή την πρόθεση 
απόλυσης. 

4. ∆ιασφαλίζεται η απαγόρευση ανάληψης ενεργειών εκ μέρους του εργοδότη οι 
οποίες έχουν ως στόχο την οριστική αντικατάσταση της μισθωτής η οποία 
τυγχάνει προστασίας. 

5. Ενισχύονται τα δικαιώματα που διατηρεί  η μισθωτή με την επιστροφή της από 
άδεια μητρότητας στην εργασία, έτσι ώστε να διασφαλίζονται αποδοχές και 
ωφελήματα που σχετίζονται με την εργασία, εξαιρουμένων προμηθειών που 
υπολογίζονται αποκλειστικά με βάση την ποσότητα ή/και αξία της παραχθείσας 
εργασίας. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως εξέφρασε τη 
συμφωνία του γραφείου με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΕΟ και ΣΕΚ εξέφρασαν τη 
συμφωνία των οργανώσεών τους με τις πρόνοιες του νομοσχεδίου.  Ωστόσο, η 
εκπρόσωπος της συνδικαλιστικής οργάνωσης ΣΕΚ τόνισε ότι με το προτεινόμενο νέο 
άρθρο 4 του νομοσχεδίου εισάγεται μία αντιφατική διάταξη, που προβλέπει ότι η 
εργαζόμενη προστατεύεται από απόλυση από την αρχή της εγκυμοσύνης της, ενώ 
ταυτόχρονα θέτει ως προϋπόθεση για την προστασία της από απόλυση τη γραπτή 
ειδοποίηση του εργοδότη. 

 Η εκπρόσωπος της εργοδοτικής οργάνωσης ΟΕΒ εξέφρασε τη διαφωνία της 
οργάνωσης με επιμέρους πρόνοιες του νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, εξέφρασε την 
αντίθεση της οργάνωσης μεταξύ άλλων με την πρόνοια που καταργεί την υποχρέωση 
της εγκύου να προσκομίζει πιστοποιητικό ιατρού στον εργοδότη, προκειμένου να 
τυγχάνει προστασίας από απόλυση, και η οποία επιτρέπει πλέον την απλή γραπτή 
ενημέρωση του εργοδότη, καθώς και με την πρόνοια που διασφαλίζει το δικαίωμα 
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θετής μητέρας να λαμβάνει σε εξαιρετικές περιπτώσεις άμεσα άδεια μητρότητας, 
χωρίς να δίνει την προειδοποίηση των έξι εβδομάδων που προβλέπει η υφιστάμενη 
νομοθεσία και η οποία πλέον θα ισχύει ως γενικός κανόνας. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί 
του σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και κατά πλειοψηφία του προέδρου 
και των μελών της βουλευτών της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του 
νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εδώ υπάρχει και τροπολογία από μέρους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού 

  Γίνεται εισήγηση για την αντικατάσταση του εδαφίου (3) του άρθρου 4 του 
βασικού νόμου, όπως αυτό περιλαμβάνεται στο άρθρο 3 του προτεινόμενου νόμου, 
από το ακόλουθο νέο εδάφιο (3): 

 «(3) Τερματισμός απασχόλησης ή προειδοποίηση για τερματισμό 
απασχόλησης μισθωτής ανακαλείται, ανεξάρτητα από το εάν ο 
εργοδότης γνώριζε ότι η μισθωτή βρισκόταν σε κατάσταση εγκυμοσύνης, 
εφόσον η μισθωτή γνωστοποιήσει σε αυτόν την εγκυμοσύνη της με 
πιστοποιητικό εγγεγραμμένου ιατρού εντός πέντε εργάσιμων ημερών 
από την ημέρα που λαμβάνει γνώση για την απόλυση ή την πρόθεση 
απόλυσης.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρία Κυριακού, έχετε το λόγο. 

Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ: 

 Με τη νομοθεσία αυτή προστατεύεται η μητρότητα και προστατεύονται και οι 
θετές μητέρες.  Στη νομοθεσία όμως υπάρχει ένα πρόβλημα το οποίο έχουν 
αντιμετωπίσει άλλες ευρωπαϊκές χώρες.  Σε περίπτωση τερματισμού της 
απασχόλησης μιας εγκύου γυναίκας, μπορεί σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες να 
ανακαλείται ο τερματισμός, εφόσον αποδείξει η έγκυος γυναίκα ότι εγκυμονεί και 
επιδώσει γνωμάτευση ή πιστοποιητικό γιατρού ότι είναι έγκυος πέντε μέρες μετά την 
ειδοποίηση απόλυσής της.  Και η τροποποίηση αυτή έχει γίνει, ακριβώς για να 
καλύψει αυτά τα περιστατικά, ούτως ώστε να μπορεί μια έγκυος γυναίκα να αποδείξει 
στο ∆ικαστήριο Εργατικών ∆ιαφορών ότι έχει δώσει ειδοποίηση εις τον εργοδότη της 
πέντε μέρες μετά την ημερομηνία απόλυσής της.  Και έχουμε την ανάλογη νομοθεσία 
στην Αυστρία, η οποία ακολουθεί ακριβώς την ίδια διαδικασία, και στη Γερμανία και σε 
άλλες ευρωπαϊκές χώρες, στις οποίες προστατεύεται η μητρότητα κατά τον ίδιο τρόπο, 
ούτως ώστε η έγκυος γυναίκα να προστατεύεται από την αρχή της εγκυμοσύνης από 
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πιθανή απόλυσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, αντιλαμβάνομαι ότι δεν υπάρχουν άλλοι ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Θα θέσω την τροπολογία του ∆ημοκρατικού Συναγερμού ενώπιόν σας. 

 Πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ομόφωνα.  Ωραία!  Η τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 3 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Αντικατάσταση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη σ’ αυτόν των ακόλουθων 
νέων άρθρων 4Α και 4Β.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση των άρθρων 7 και 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 9 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 μέχρι 7; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 24 θέμα είναι «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 



170 

 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2011» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Γιώργος Περδίκης 

 Ιωνάς Νικολάου Μη μέλη της επιτροπής: 

 Χρήστος Στυλιανίδης Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 4 και 11 Απριλίου 2011.  Στα 
πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, του Τμήματος Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων, ο πρόεδρος και ο διευθυντής της Αρχής 
Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου (Αρχή), ο πρόεδρος της Συμβουλευτικής Επιτροπής 
Ραδιοτηλεόρασης, εκπρόσωποι των τηλεοπτικών σταθμών παγκύπριας κάλυψης 
ΑΝΤΕΝΝΑ TV, SIGMA TV, LUMIERE TV, ALFA TV, PLUS TV και NEW EXTRA, 
εκπρόσωποι των τηλεοπτικών σταθμών τοπικής κάλυψης CAPITAL TV, ΠΑΦΟΣ TV 
και ΩΜΕΓΑ TV και εκπρόσωποι των παρόχων οπτικοακουστικού περιεχομένου 
LUMIERE TV, ALFA TV, CYTAVISION, PRIMETEL LTD, CABLENET 
COMMUNICATION SYSTEMS LTD και VELISTER LTD.  Οι τηλεοπτικοί σταθμοί 
παγκύπριας κάλυψης MEGA TV και DTV, οι τηλεοπτικοί σταθμοί τοπικής κάλυψης 
FRED TV, NIMONIA TV, VOX TV και MAGIC TV PRODUCTIONS, ο πάροχος 
οπτικοακουστικού περιεχομένου  NOVA CYPRUS, ο Σύνδεσμος Επιχειρήσεων 
∆ιαφήμισης και Επικοινωνίας Κύπρου και ο Σύνδεσμος Εκδοτών Εφημερίδων και 
Περιοδικών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις συνεδρίες της 
επιτροπής.   

 Με το νομοσχέδιο σκοπείται η τροποποίηση του περί Ραδιοφωνικών και 
Τηλεοπτικών Σταθμών Νόμου για τη ρύθμιση του νομοθετικού πλαισίου που αφορά 
τις υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων, η οποία κρίνεται απαραίτητη υπό το φως της 
απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για μετάβαση της ∆ημοκρατίας σε πλήρες 
ψηφιακό περιβάλλον την 1η Ιουλίου 2011. 

 Ειδικότερα, με το νομοσχέδιο προτείνονται, μεταξύ άλλων, οι ακόλουθες 
τροποποιήσεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας: 

1. Προστίθεται σε αυτήν πρόνοια με την οποία εισάγεται υποχρέωση στους 
παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων να μεταδίδουν δωρεάν 
οποιαδήποτε μηνύματα της Αρχής σε χρόνο που η ίδια θα καθορίζει και ο 
οποίος δε θα λογίζεται ως χρόνος διαφήμισης. 

2. Τροποποιείται η διάταξή της που καθορίζει τη σύνθεση της Αρχής ως 
ακολούθως: 

α. ∆ιασαφηνίζεται σε αυτήν ότι η θητεία του προέδρου της θα δύναται να 
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ανανεώνεται μόνο μια φορά. 

β. Προστίθεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο πρόεδρος της Αρχής θα 
υπηρετεί ως εκτελεστικός υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης και οι 
όροι υπηρεσίας, η αντιμισθία και τα άλλα ωφελήματά του θα 
καθορίζονται με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου.  Στην εν λόγω 
πρόνοια προβλέπεται επίσης ότι οι αρμοδιότητες, οι εξουσίες και τα 
καθήκοντά του θα καθορίζονται με κανονισμούς. 

γ. Προστίθεται πρόνοια σύμφωνα με την οποία ο διορισμός του προέδρου 
της Αρχής, ο οποίος ισχύει κατά την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του 
προτεινόμενου νόμου, θα συνεχίσει να ισχύει και μετά την έναρξη της 
ισχύος του εν λόγω νόμου μέχρις ότου κενωθεί η θέση του, σύμφωνα με 
τα προβλεπόμενα στην υπό τροποποίηση βασική νομοθεσία. 

3. Τροποποιείται η διάταξή της με την οποία καθορίζονται περιορισμοί στην 
έκδοση αδειών, έτσι ώστε να επιτραπεί σε νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου 
να παρέχουν υπό όρους υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων.  Ειδικότερα, 
σύμφωνα με την προτεινόμενη ρύθμιση, η Αρχή θα δύναται να χορηγεί άδεια 
ραδιοτηλεοπτικού οργανισμού σε νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου υπό 
όρους που θα κρίνονται από αυτήν αναγκαίοι, για σκοπούς εξασφάλισης 
ισότιμης μεταχείρισης και υγιούς ανταγωνισμού των εν λόγω νομικών 
προσώπων με τους υπόλοιπους παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών 
μέσων. 

4. Εισάγονται σε αυτήν πρόνοιες σύμφωνα με τις οποίες θα επιτρέπεται η 
μετάδοση τηλεϋπηρεσιών αισθησιακού περιεχομένου και τηλεγνωριμιών, 
καθώς και η μετάδοση τηλεδιαγωνισμών μέσω ερωτήσεων και συνδεδεμένων 
με αυτούς προγραμμάτων σε καθορισμένα στο νομοσχέδιο χρονικά διαστήματα.  
Επιπρόσθετα, θα απαγορεύεται η μετάδοση εκπομπών ή προγραμμάτων 
αφιερωμένων σε τυχερά παιχνίδια τύπου καζίνο και τόμπολα.  Οι εν λόγω 
ρυθμίσεις αποσκοπούν στην προστασία των καταναλωτών και ιδιαίτερα των 
ανηλίκων από τον κίνδυνο έκθεσής τους, μεταξύ άλλων, στον τζόγο, λόγω των 
αυξημένων διαδραστικών δυνατοτήτων που θα προσφέρει το ψηφιακό 
περιβάλλον στους παρόχους τέτοιων υπηρεσιών. 

5. Εισάγονται σε αυτή μεταβατικές διατάξεις με τις οποίες προβλέπονται, μεταξύ 
άλλων, τα ακόλουθα: 

α. Οι άδειες των ραδιοφωνικών σταθμών που έχουν εκδοθεί και χορηγηθεί 
δυνάμει των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας θα 
θεωρείται ότι έχουν εκδοθεί και χορηγηθεί δυνάμει των προνοιών της 
βασικής νομοθεσίας όπως αυτή τροποποιείται με τον προτεινόμενο νόμο, 
θα υπόκεινται σε όλες τις διατάξεις της και θα ισχύουν μέχρι τη λήξη τους.  
Περαιτέρω, προβλέπεται πως οι εν λόγω σταθμοί από την ημερομηνία 
έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου θα συνεχίσουν να 
καταβάλλουν προς την Αρχή τα προβλεπόμενα στο νομοσχέδιο τέλη. 

β. Οι άδειες των τηλεοπτικών σταθμών που έχουν εκδοθεί και χορηγηθεί 
δυνάμει των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας θα 
θεωρείται ότι έχουν εκδοθεί και χορηγηθεί δυνάμει των προνοιών της 
βασικής νομοθεσίας όπως αυτή τροποποιείται με τον προτεινόμενο νόμο, 
θα υπόκεινται σε όλες τις διατάξεις της και θα ισχύουν μέχρι την 1η 
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Ιουλίου 2011 ή οποιαδήποτε άλλη ημερομηνία ήθελε καθορίσει το 
Υπουργικό Συμβούλιο ως ημερομηνία μετάβασης σε πλήρες ψηφιακό 
περιβάλλον. 

γ. Η Αρχή θα δύναται να χορηγεί προσωρινές άδειες παρόχου υπηρεσιών 
οπτικοακουστικών μέσων οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 
2012: 

 i. σε τηλεοπτικούς οργανισμούς των οποίων οι άδειες θα ισχύουν 
μέχρι την 1η Ιουλίου 2011 σύμφωνα με τα αναφερόμενα στην πιο 
πάνω παράγραφο (γ) και 

 ii. σε τηλεοπτικούς οργανισμούς ή εκπομπές που ήδη λειτουργούν ή 
μεταδίδονται μέσα σε δίκτυο ηλεκτρονικών επικοινωνιών, χωρίς 
να έχουν εξασφαλίσει προηγουμένως άδεια από την Αρχή 
δυνάμει των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας. 

 Περαιτέρω, προβλέπεται ότι οι εν λόγω οργανισμοί πρέπει να 
υποβάλουν αίτηση για χορήγηση προσωρινής άδειας παρόχου 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων στην Αρχή σε σχετικό έντυπό της, 
εντός ενός μηνός από την έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου, 
για κάθε τηλεοπτική εκπομπή. 

δ. Οι πάροχοι υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων στους οποίους θα 
χορηγηθεί προσωρινή άδεια θα υποχρεούνται να καταβάλουν προς την 
Αρχή για κάθε τηλεοπτική εκπομπή τα προβλεπόμενα στο νομοσχέδιο 
τέλη. 

ε. Από την ημερομηνία μετάβασης σε πλήρες ψηφιακό περιβάλλον θα 
απαγορεύεται η λειτουργία τηλεοπτικού οργανισμού και των εκπομπών 
που προσφέρει σε δίκτυο ηλεκτρονικών επικοινωνιών, εκτός εάν έχει 
προηγουμένως εξασφαλίσει προσωρινή άδεια από την Αρχή και έχει 
καταβάλει τα προβλεπόμενα στο νομοσχέδιο τέλη. 

στ. Οι ραδιοφωνικοί οργανισμοί που κατέχουν άδεια ραδιοφωνικού σταθμού 
από την Αρχή θα συνεχίσουν κανονικά τη λειτουργία τους τηρώντας τις 
διατάξεις της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας όπως αυτή 
τροποποιείται με τον προτεινόμενο νόμο. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από το Υπουργείο 
Εσωτερικών, οι προτεινόμενες με το νομοσχέδιο τροποποιήσεις κρίθηκαν αναγκαίες 
υπό το φως της σχετικής απόφασης του Υπουργικού Συμβουλίου για πλήρη μετάβαση 
της ∆ημοκρατίας σε ψηφιακό περιβάλλον την 1η Ιουλίου 2011, ώστε να καταστεί 
δυνατή η ρύθμιση της αδειοδότησης τόσο των τηλεοπτικών οργανισμών που ήδη 
κατέχουν άδειες στο αναλογικό περιβάλλον όσο και των μη αδειοδοτημένων που 
εκπέμπουν ήδη από συνδρομητικές πλατφόρμες, για να δύναται η Αρχή με τον 
τερματισμό των αναλογικών μεταδόσεων που θα επέλθει την 30η Ιουνίου 2011 να 
ασκεί οποιοδήποτε έλεγχο στους τηλεοπτικούς οργανισμούς και στις εκπομπές τους. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, λόγω της αναβάθμισης του ρόλου και 
των αυξημένων απαιτήσεων που δημιουργούνται για την Αρχή, κρίνεται αναγκαία η 
αναβάθμιση του προέδρου της σε εκτελεστικό υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης, 
ώστε να συμβάλλει σημαντικά στην επιτάχυνση του έργου που επιτελεί η Αρχή και 
στην έγκαιρη λήψη από αυτήν των αποφάσεών της. 
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 Επιπρόσθετα, η προτεινόμενη με το νομοσχέδιο τροποποίηση που αφορά τα 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου κρίθηκε αναγκαία, για να επιτραπεί σε δημόσιους 
οργανισμούς υπό όρους να παρέχουν υπηρεσίες οπτικοακουστικών μέσων, με τη 
διασφάλιση παράλληλα ότι θα επικρατούν συνθήκες υγιούς ανταγωνισμού και 
ισότιμης αντιμετώπισης όλων των παρόχων υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων. 

 Τέλος, σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο 
περιλαμβάνονται πρόνοιες που αφορούν τα διαφημιστικά μηνύματα για τυχερά 
παιχνίδια ή διαγωνισμούς με στόχο την προστασία των καταναλωτών και ιδιαίτερα 
των ανηλίκων από τον κίνδυνο έκθεσής τους, μεταξύ άλλων, στον τζόγο, λόγω των 
αυξημένων διαδραστικών δυνατοτήτων που προσφέρει το ψηφιακό περιβάλλον στους 
παρόχους τέτοιων υπηρεσιών. 

 Ο πρόεδρος της Αρχής δήλωσε στην επιτροπή ότι οι πρόνοιες του υπό 
αναφορά νομοσχεδίου είναι το αποτέλεσμα έντονης διαβούλευσης που 
πραγματοποιήθηκε μεταξύ της Αρχής και όλων των ενδιαφερόμενων φορέων, ώστε 
να μπορέσει η ∆ημοκρατία την 1η Ιουλίου 2011 να μεταβεί σε πλήρες ψηφιακό 
περιβάλλον. 

 Ο διευθυντής της Αρχής ενημέρωσε την επιτροπή ότι η Αρχή επεξεργάζεται 
ήδη μεγάλο αριθμό τροποποιήσεων της νομοθεσίας που διέπει τη ραδιοτηλεόραση, 
στις οποίες θα ρυθμίζεται, μεταξύ άλλων, και ολοκληρωμένο νομοθετικό πλαίσιο που 
αφορά την ψηφιακή τηλεόραση.  Επειδή όμως, όπως ο ίδιος δήλωσε, δεν κατέστη 
δυνατό να ολοκληρωθεί η επεξεργασία των εν λόγω τροποποιήσεων, κρίθηκε 
σκόπιμο, λόγω της αναμενόμενης μετάβασης της ∆ημοκρατίας σε πλήρες ψηφιακό 
περιβάλλον την 1η Ιουλίου 2011, στο παρόν στάδιο να κατατεθεί στη Βουλή μέρος της 
δέσμης των εν λόγω τροποποιήσεων, ώστε να καταστεί δυνατή η ελάχιστη ρύθμιση 
και εποπτεία από την Αρχή του ραδιοτηλεοπτικού πεδίου μετά την υπό αναφορά 
μετάβαση σε πλήρες ψηφιακό περιβάλλον.  Συναφώς, η Αρχή σε συνεργασία με το 
Υπουργείο Εσωτερικών και το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
διαμόρφωσαν τις προτεινόμενες με το νομοσχέδιο τροποποιήσεις. 

 Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων δήλωσαν ότι το εν λόγω υπουργείο συμφωνεί με το 
προτεινόμενο προσωρινό πλαίσιο που θα διέπει τη μετάβαση στην ψηφιακή 
τηλεόραση, μέχρι να κατατεθούν στη Βουλή οι τροποποιήσεις που θα ρυθμίζουν το 
ολοκληρωμένο νομοθετικό πλαίσιο που θα αφορά την ψηφιακή τηλεόραση, και 
παράλληλα υπέβαλαν ορισμένες εισηγήσεις για τροποποίηση του κειμένου του 
νομοσχεδίου.  Ειδικότερα, μεταξύ άλλων, υπέβαλαν τις ακόλουθες εισηγήσεις για 
τροποποίηση του υπό αναφορά νομοσχεδίου: 

1. Την προσθήκη σε αυτό πρόνοιας σύμφωνα με την οποία η Αρχή να δύναται να 
χορηγεί προσωρινές άδειες που θα ισχύουν μέχρι την 30ή Ιουνίου 2012 και σε 
νέους τηλεοπτικούς οργανισμούς ή εκπομπές. 

2. Την τροποποίηση της σχετικής διάταξης της υπό τροποποίηση βασικής 
νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία ο αριθμός και η κάλυψη των ραδιοφωνικών 
και τηλεοπτικών οργανισμών καθορίζονται από την Αρχή με βάση το σχέδιο 
ραδιοτηλεοπτικής κάλυψης, έτσι ώστε η πρόνοια αυτή να εφαρμόζεται μόνο για 
τους ραδιοφωνικούς οργανισμούς, δεδομένου ότι οι πρόνοιες αυτές δε θα 
τυγχάνουν εφαρμογής για τους τηλεοπτικούς οργανισμούς από την 1η Ιουλίου 
του 2011, ημερομηνία κατά την οποία θα επέλθει πλήρης μετάβαση σε πλήρες 
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ψηφιακό περιβάλλον. 

 Ο εκπρόσωπος του Γραφείου Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών και Ταχυδρομείων συμφώνησε με τις θέσεις που διατύπωσαν στην 
επιτροπή οι εκπρόσωποι του Τμήματος Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων. 

 Οι εκπρόσωποι όλων των ενδιαφερόμενων πλευρών που παρευρέθηκαν στην 
επιτροπή συμφώνησαν με τις πλείστες πρόνοιες του υπό συζήτηση νομοσχεδίου και 
παράλληλα υπέβαλαν ορισμένες εισηγήσεις για τροποποίηση του κειμένου του. 

 Σημειώνεται ότι οι πλείστες πλευρές που παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
διαφώνησαν με την προτεινόμενη πρόνοια του νομοσχεδίου σύμφωνα με την οποία η 
Αρχή θα δύναται να χορηγεί άδεια σε νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου υπό 
τέτοιους όρους, που θα κρίνονται από αυτή αναγκαίοι, χωρίς να υπόκεινται τα εν λόγω 
νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου στους ίδιους περιορισμούς που υπόκεινται, 
δυνάμει των προνοιών της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας, οι πάροχοι 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων για τη χορήγηση άδειάς τους από την Αρχή.  

 Στη βάση της συζήτησης που διεξήχθη στην επιτροπή, καθώς και των 
εισηγήσεων για τροποποίηση του κειμένου του νομοσχεδίου που υποβλήθηκαν 
ενώπιόν της τόσο από το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών όσο και από τις 
ενδιαφερόμενες πλευρές, το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με την Αρχή και 
το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας διαμόρφωσαν το κείμενο του 
υπό αναφορά νομοσχεδίου και κατέθεσαν στην επιτροπή νέο διαμορφωμένο κείμενο, 
στο οποίο επήλθαν οι ακόλουθες τροποποιήσεις: 

1. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του με την οποία εισάγεται υποχρέωση στους 
παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων να μεταδίδουν οποιαδήποτε 
δωρεάν μηνύματα της Αρχής σε χρόνο που η ίδια θα καθορίζει, έτσι ώστε η 
μετάδοση των εν λόγω μηνυμάτων να περιοριστεί μόνο σε αυτά που 
συνδέονται άμεσα με τη λειτουργία και την αποστολή της Αρχής, και 
επιπρόσθετα καθορίστηκε ο χρόνος κατά τον οποίο θα μεταδίδονται τέτοια 
μηνύματα από τους ραδιοφωνικούς και τηλεοπτικούς οργανισμούς. 

2. Προστέθηκε σε αυτό πρόνοια με την οποία τροποποιείται η σχετική διάταξη της 
βασικής νομοθεσίας σύμφωνα με την οποία ο αριθμός και η κάλυψη των 
ραδιοφωνικών και τηλεοπτικών οργανισμών καθορίζονται από την Αρχή με 
βάση το σχέδιο ραδιοτηλεοπτικής κάλυψης, έτσι ώστε η πρόνοια αυτή να 
εφαρμόζεται μόνο για τους ραδιοφωνικούς οργανισμούς. 

3. Τροποποιήθηκε η πρόνοιά του με την οποία η Αρχή θα δύναται να χορηγεί 
άδεια σε νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου δυνάμει των προνοιών της υπό 
τροποποίηση βασικής νομοθεσίας υπό τέτοιους όρους, που θα κρίνονται από 
αυτή αναγκαίοι για σκοπούς εξασφάλισης ισότιμης μεταχείρισης και υγιούς 
ανταγωνισμού των εν λόγω νομικών προσώπων με τους υπόλοιπους 
παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων.  Με την τροποποίηση αυτή η 
Αρχή θα δύναται να χορηγεί την εν λόγω άδεια σε νομικά πρόσωπα δημόσιου 
δικαίου, αλλά υπό όρους ανάλογους με εκείνους που επιβάλλονται δυνάμει των 
σχετικών διατάξεων της υπό τροποποίηση βασικής νομοθεσίας στους 
υπόλοιπους παρόχους υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων. 

4. Επαναδιατυπώθηκε η πρόνοιά του που αφορά την απαγόρευση μετάδοσης 
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εκπομπών ή προγραμμάτων αφιερωμένων σε τυχερά παιχνίδια, έτσι ώστε να 
απαγορεύεται η μετάδοση εκπομπών ή προγραμμάτων αφιερωμένων σε 
ηλεκτρονικά στοιχήματα και παιχνίδια καζίνο παρεχομένων με απευθείας 
σύνδεση, περιλαμβανομένων, μεταξύ άλλων, των παιχνιδιών τύπου “online 
ρουλέτα” και “online πόκερ”, καθώς και ιπποδρομιακών στοιχημάτων με ή 
χωρίς τη διαδραστική συμμετοχή των θεατών ή ακροατών. 

5. Προστέθηκε στις προτεινόμενες μεταβατικές διατάξεις πρόνοια σύμφωνα με την 
οποία η Αρχή θα δύναται να χορηγήσει προσωρινές άδειες παρόχου 
υπηρεσιών οπτικοακουστικών μέσων, οι οποίες θα ισχύουν μέχρι την 30ή 
Ιουνίου 2012, και σε νέους τηλεοπτικούς οργανισμούς ή εκπομπές. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και των μελών της 
βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τα πιο κάτω: 

1. Να υιοθετήσει τις τροποποιήσεις που επήλθαν στο διαμορφωμένο κείμενο του 
υπό συζήτηση νομοσχεδίου από την εκτελεστική εξουσία, με εξαίρεση την 
πρόνοιά του που ρυθμίζει τους όρους αδειοδότησης από την Αρχή των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου. 

2. Να μην προωθηθεί για ψήφιση στην ολομέλεια της Βουλής η πρόνοια του 
νομοσχεδίου που ρυθμίζει τους όρους αδειοδότησης από την Αρχή των 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου, λόγω των διαφωνιών που 
διατυπώθηκαν σε σχέση με αυτή, και αυτή να μελετηθεί από την επιτροπή μετά 
την έναρξη των εργασιών της νέας βουλευτικής περιόδου. 

Η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε κατά πλειοψηφία το κείμενο του υπό συζήτηση 
νομοσχεδίου σύμφωνα με τις πιο πάνω αποφάσεις της, κατέληξε στις πιο κάτω θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ- 
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν ότι υιοθετούν τις πρόνοιες του 
διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου και εισηγούνται στη Βουλή την 
ψήφισή του σε νόμο. 

 2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Κόμματος δήλωσαν πως υιοθετούν τις πρόνοιες του 
διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου, με εξαίρεση την πρόνοιά του 
σύμφωνα με την οποία ο πρόεδρος της Αρχής θα υπηρετεί ως εκτελεστικός, 
υπό καθεστώς πλήρους απασχόλησης, υπό τις προϋποθέσεις που 
καθορίζονται στο νομοσχέδιο, για την οποία, όπως οι ίδιοι βουλευτές δήλωσαν, 
θα τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του 
σώματος. 

3. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσε πως θα τοποθετηθεί επί των προνοιών του 
διαμορφωμένου κειμένου του νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του στην 
ολομέλεια της Βουλής. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δημιουργείται ένα προηγούμενο με την αναβάθμιση του 
προέδρου του συμβουλίου σε εκτελεστικό πρόεδρο με μισθό -ανεξάρτητα από το 
πρόσωπο, για το οποίο έχουμε ειδικές ενστάσεις- και νομίζω ότι θα ανοίξει σε μια 
περίοδο οικονομικής κρίσεως ένα τεράστιο κεφάλαιο αναζήτησης αναλόγου 
μεταχείρισης και από άλλα νομικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου.  Με βάση αυτό το 
θέμα, εμείς θα καταψηφίσουμε αυτό το νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, θα υποστηρίξουμε το νομοσχέδιο όπως έχει 
διαμορφωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Όπως έχει διαμορφωθεί.  Μάλιστα. 

 Άλλος; 

 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα κάμω κάτι που έπρεπε να το κάμει ο πρόεδρος της 
επιτροπής, νομίζω.  Πρέπει να εξηγηθεί ότι αυτό το νομοσχέδιο ψηφίζεται τώρα τζιαι 
με μια μορφή επείγουσα, διότι πρέπει να αντιμετωπιστεί η ανάγκη της ψηφιακής.  
Έχουν εντοπιστεί πολλά λάθη, υπάρχουν τζιαι κάποια κενά.  Υπάρχει μια συναίνεση 
στην επιτροπή, να περάσει το νομοσχέδιο, δεδομένου του ότι εντός του έτους θα έρθει 
ένα νέο νομοσχέδιο το οποίο θα εξετάζει όλα τα θέματα εξ υπαρχής, θα ενσωματώνει 
και τη νέα ευρωπαϊκή Οδηγία και στο οποίο νομοσχέδιο τουλάχιστον εμείς, Θεού 
θέλοντος και λαού επιτρέποντος, θα θέλουμε να λύσουμε και το πρόβλημα το οποίο 
εγείρει και το ∆ημοκρατικό Κόμμα σε σχέση με τον εκτελεστικό διευθυντή. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν... 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σαρίκα. 

Φ. ΣΑΡΙΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα ταχθούμε εναντίον της πρόνοιας να μετατραπεί ο 
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πρόεδρος σε εκτελεστικό πρόεδρο, διότι πραγματικά θα δημιουργηθεί ένα κακό 
προηγούμενο.  Επιπλέον, αναμέναμε από πλευράς της κυβέρνησης να καθορίσει και 
τον τρόπο με τον οποίο θα διορίζει αυτούς τους προέδρους και ποια θα είναι η 
διαδικασία η οποία θα ακολουθείται και ποια τα πραγματικά κριτήρια τα οποία θα 
διέπουν έναν τέτοιο διορισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

  Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Θα μπορούσα να δικαιολογήσω την ψήφο μου εκ των υστέρων, αλλά θα το 
κάμω τώρα, να τελειώνουμε. 

 Εγώ έχω την άδεια της κοινοβουλευτικής μου ομάδας να τηρήσω αρνητική 
θέση όσον αφορά τη μετατροπή σε εκτελεστικό του προέδρου αλλά με μία διευκρίνιση, 
όχι γιατί έχω προσωπικά οποιουσδήποτε ενδοιασμούς για την ικανότητα ή τον τρόπο 
εκτέλεσης των καθηκόντων του συγκεκριμένου προέδρου… 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Έχουμε εμείς ενδοιασμούς! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Γι’ αυτό, αγαπητοί μου, η πληροφόρηση που έχω είναι ότι ασκεί καλά τα 
καθήκοντά του σε πλήρη αρμονία και συνεργασία με τους συνεργάτες του.  Ο λόγος 
που εγώ θα καταψηφίσω είναι ότι θεωρώ πως, αν τίθεται θέμα να κάνουμε 
εκτελεστικούς τους προέδρους των ημικρατικών οργανισμών ή διαφόρων άλλων 
ανεξάρτητων υπηρεσιών, είναι ένα θέμα που πρέπει να το δούμε στην ολότητά του. 

 ∆εύτερον, είναι κανόνας παγκόσμιος, εκεί που υπάρχει γενικός διευθυντής, να 
μην υπάρχει και εκτελεστικός πρόεδρος.  Όταν επιλέγεις εκτελεστικό πρόεδρο, δεν 
μπορείς να έχεις γενικό διευθυντή, γιατί δημιουργούνται τριβές στην πορεία. 

 Το τρίτο και πιο σημαντικό, εάν αυτό το σώμα και αυτή η πολιτεία κρίνει -και 
σωστά μπορεί - ότι η συγκεκριμένη θέση πρέπει να γίνει εκτελεστική, διερωτώμαι κατά 
πόσο αυτό το σώμα και αυτή η πολιτεία δικαιολογούνται να μην κάνουν εκτελεστικό 
τον πρόεδρο της Cyta ή της ΑΗΚ, που διαχειρίζονται οργανισμούς που ’ναι, μετά από 
την Τράπεζα Κύπρου, οι μεγαλύτεροι οργανισμοί της Κύπρου. 

 Λέγοντας αυτά, αιτιολογώ το λόγο που εγώ θα καταψηφίσω το συγκεκριμένο 
άρθρο που έχει να κάμει με θέματα, όπως τα βλέπω εγώ, γενικότερα και όχι που 
έχουν σχέση με πρόσωπα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, αν η κυβέρνηση τούτη ήθελε να εισάξει το θεσμό των 
εκτελεστικών προέδρων, νομίζω θα ήταν πιο σωστό, αν το έκανε και αν ξεκινούσε 
από μεγαλύτερους οργανισμούς που έχουν χιλιάδες υπαλλήλους και διαχειρίζονται 
εκατομμύρια, όπως είναι η Cyta, η ΑΗΚ, το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου κτλ.  Επίσης, 
είναι βέβαιο ότι θα δημιουργηθεί και δυσλειτουργία, διότι θα υπάρχει δυϊσμός εις την 
προσέγγιση του διευθυντή και του εκτελεστικού προέδρου. 

 Το άλλο το οποίο πρέπει να πούμε είναι ότι, αν πράγματι ηθέλαμε να 
ενισχύσουμε αυτό τον οργανισμό, που έχει πολύ λίγους υπαλλήλους, αυτά τα λεφτά 
που θα δώσουμε εις τον εκτελεστικό πρόεδρο θα μπορούσαμε να τα δώσουμε για 
αγορά υπηρεσιών ή για εργοδότηση τριών ή τεσσάρων ή πέντε νέων επιστημόνων οι 
οποίοι θα βοηθούσαν στο έργο του εκτελεστικού συμβουλίου. 

 Άρα, και εμείς θα καταψηφίσουμε αυτή την πρόνοια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Λοιπόν, πάμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου… 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία!  Θα βάλω πρώτα την τροπολογία όπως έχει κατατεθεί, δηλαδή σε 
σχέση με τον εκτελεστικό πρόεδρο. 

 Πόσοι την υποστηρίζουν; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Ως μη εκτελεστικός πρόεδρος… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ως μη εκτελεστικός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαέξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εκαέξι. 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι τέσσερις ψήφους εναντίον, δεκαέξι ψήφους υπέρ και μία αποχή, η 
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τροπολογία απορρίπτεται, παραμένει ο εκτελεστικός πρόεδρος. 

 Τώρα προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Προσθήκη νέου άρθρου στο βασικό νόμο.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 13 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Τροποποίηση του άρθρου 33 του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

 Τροποποίηση του άρθρου 56 του βασικού νόμου.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων αυτών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έξι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία ψήφο εναντίον και έξι αποχές, τα άρθρα 1 
μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Παρακαλώ, τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών 
Σταθμών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανείς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Έξι αποχές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και έξι αποχές, το νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 25 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Εγγραφής Επιστημόνων 
Τροφίμων και ∆ιαιτολόγων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», αναβάλλεται. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 26 και 27, που τιτλοφορούνται «Ο περί Ιδιωτικών 
Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», 
πρόταση νόμου, και «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών Ασφάλειας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», αναβάλλονται για τη νέα Βουλή. 

 Τα θέματα υπ’ αριθμόν 28 και 29 έχουν επίσης κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 26 και 27 δεν έχω αντιληφθεί για ποιο λόγο 
ουσιαστικά πρέπει να αναβληθούν, ειδικότερα μάλιστα όταν έχει κυκλοφορήσει μια 
τροπολογία από την κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ.  Αντιλαμβάνομαι η 
τροπολογία είναι γιατί δε θέλουν τα ιδιωτικά γραφεία να αναλάβουν την ασφάλεια των 
χώρων κράτησης των παράνομων μεταναστών.  ∆εν ξέρω αν υπάρχει οποιοδήποτε 
άλλο θέμα πέρα από εκείνο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ήταν ομόφωνη απόφαση.  Γιατί απευθύνεσαι σε μας; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Όλα τα κόμματα συμφωνήσαμε το πρωί… 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Καμιά φορά, νομίζω, έν’ καλά να ρωτάτε τζιαι κανένα πρόεδρο καμιάς 
επιτροπής, για να σας λαλεί είνταν που έν’ τα προβλήματα τα οποία θέλουμε να 
ρυθμίσουμε με το συγκεκριμένο νομοσχέδιο!  Θέλω, κύριε Πρόεδρε, να μου 
επιτρέψετε να πω δυο λόγια γι’ αυτό το θέμα. 

 Η επιτροπή Νομικών ασχολήθηκε για μήνες με αυτό το θέμα και πραγματικά 
είναι ένα νομοσχέδιο το οποίο έρχεται, για να ρυθμίσει ένα σημαντικό πρόβλημα που 
αντιμετωπίζει τούτος ο τόπος, τη λειτουργία ιδιωτικών γραφείων ασφάλειας παράνομα 
στον τόπο μας, κατά τρόπο μάλιστα που απειλούν κόσμο και δημιουργούν σοβαρά 
προβλήματα.  Και ερχόμαστε να ενισχύσουμε τις εξουσίες του Αρχηγού Αστυνομίας 
και των διωκτικών αρχών, για να μπορέσουμε να αντιμετωπίσουμε αυτή την 
κατάσταση.  Τώρα, αν το θέμα το οποίο εγείρεται αφορά τους χώρους κράτησης, εκεί 
ας πάρουν μια απόφαση, να δουν τι θα κάμουν, αλλά για το θέμα των ιδιωτικών 
γραφείων ασφάλειας έγινε πράγματι μία σοβαρή προσπάθεια από πλευράς της 
επιτροπής.  Και ουσιαστικά, αν δεν κάμουμε κάτι στο μεσοδιάστημα που θα 
μεσολαβήσει μέχρι την επόμενη σύνοδο της Βουλής, τη νέα Βουλή, λυπούμαι να 
παρατηρήσω ότι κάποιοι από αυτούς θα πάρουν και άδειες! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Νομίζω ότι πρέπει να μπει σε ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε, εάν θα αναβληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Παρ’ όλο που το πρωί συμφώνησα, κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι έχει δίκαιο ο κ. 
Νικολάου.  Υπάρχουν και διατάξεις μέσα οι οποίες είναι κατεπείγουσας μορφής, όπως 
αντιλαμβάνομαι τώρα.  Για παράδειγμα αυτά τα γραφεία προχωρούν και απολύουν 
άτομα τα οποία δεν έχουν εκπληρώσει τη στρατιωτική τους θητεία, γιατί έτσι 
προβλέπεται στη νομοθεσία, έτσι προβλέπεται τώρα, τα οποία νομίμως απελύθησαν 
από τις τάξεις της Εθνικής Φρουράς, δηλαδή δεν κατετάγησαν λόγω σωματικής 
αναπηρίας.  Και από αβλεψία έμεινε στο νόμο.  Αυτή η νομοθεσία έρχεται να 
θεραπεύσει αυτή την αδυναμία της νομοθεσίας.  Έχουν θυματοποιηθεί άνθρωποι από 
το γεγονός της ύπαρξης αυτής της πρόνοιας της νομοθεσίας, στην οποία έχω 
αναφερθεί. 

 Πέραν τούτου, είναι γεγονός ότι σε μια περίοδο που υπάρχει μια συζήτηση 
γύρω από το μεταναστευτικό πρόβλημα, η μη ψήφιση του υπ’ αριθμόν 26 
τροποποιητικού νόμου θα οδηγήσει σε αναπηρία τους νόμους υπ’ αριθμόν 28 και 29, 
όπως αναφέρονται στην ημερήσια διάταξη.  Γι’ αυτό, νομίζω, ας το ξανασκεφτούμε 
όλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ εκπλήσσομαι πόσο εύκολα ξεχνούμε ’πού το πρωί ως το 
απόγευμα! 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 ∆εν εξέχασα καθόλου! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έ, ένα λεπτό, Γιαννάκη!  Είπαμε ότι το 28 δεν επηρεάζεται, από την ώρα που 
όλοι εσείς, εκτός του Συναγερμού, το πρωί είπετε ότι συμφωνείτε με την τροπολογία 
μας, που αφαιρεί τα ιδιωτικά γραφεία.  Μόνο ο Συναγερμός εδήλωσε ότι παραμένει σε 
αυτή τη θέση!  Αυτό εννοώ λέγοντας ότι ξεχνούμε. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Από την ώρα που συμφωνήσαμε για την τροπολογία μας, που λέει «δε θα 
ανατεθεί στους ιδιώτες η φρούρηση αυτών των χώρων», δεν υπάρχει βιασύνη να 
νομιμοποιήσουμε μέσω των υπ’ αριθμόν 26 και 27 τα ιδιωτικά γραφεία.  Τώρα επί της 
ουσίας και ανεξάρτητα από το 28 εμείς θεωρούμε ότι δεν πρέπει να ψηφιστεί αυτός ο 
περί Ιδιωτικών Γραφείων Νόμος.  Τουναντίον!  Έχει κενά ακόμα που αφορούν 
διάφορα ζητήματα και που δε μας ικανοποιούν.  Ούτε θεωρώ σωστό να γίνεται 
επιχειρηματολογία στη βάση που περίπου να λέει «ξέρεις, αν δεν το ψηφίσουμε 
σήμερα, δημιουργείτε εσείς που θέλετε αναβολή προϋποθέσεις για κάτι άλλο 
επικίνδυνο».  Όλα τα θέματα που αναβάλλονται μακάρι να μπορούσαν να ψηφιστούν 
τη δεδομένη στιγμή!  Άρα, το επιχείρημα του κ. Ομήρου, που συσχέτισε, εννοώ, αυτό 
με το επόμενο, δεν ισχύει, από την ώρα που συμφωνήσαμε για την τροπολογία.  
Τώρα, αν αλλάξατε γνώμη τζιαι για την τροπολογία, άλλη ιστορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Αν αυτό που μας ανησυχεί πρωτίστως, η χρήση ιδιωτικών γραφείων για τη 
φύλαξη των χώρων τούτων για τους αλλοδαπούς, λύνεται με την ψήφιση της 
τροπολογίας, και εμάς μας ανησυχεί, θα ψηφίσουμε, αν προχωρήσουμε, την 
τροπολογία του ΑΚΕΛ. 

 Πρέπει να θυμηθούμε ότι το πρωί εδεσμευτήκαμε όλοι, συμφωνήσαμε όλοι ότι 
δεν υπάρχει καμιά βιασύνη, διότι με την υποστήριξη της τροπολογίας του ΑΚΕΛ 
αποδεσμεύεται από οποιαδήποτε σχέση με τα πιο κάτω, το 28 και το 29.  Τώρα, αν 
υπάρχει η άποψη πράγματι ότι με το να μην τα ψηφίσουμε τώρα και να τα ψηφίσουμε 
μετά από δύο μήνες δημιουργείται ένα χάος και εξυπηρετούμε παρανομίες κτλ., τότε 
αλλάζει.  Αλλά όσον αφορά τη φύλαξη των αλλοδαπών το πρόβλημα είναι λυμένο.  
Απ’ εκεί και πέρα, έν’ θέμα συνεννόησης των κομμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 
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 Εκτός αν θέλει να μιλήσει ο συνάδελφος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είμαι ένας από εκείνους που έχουν εργαστεί και για το βασικό 
νόμο και για τες επόμενες τροποποιήσεις που έχουν γίνει και για αυτές που 
επιδιώκονται να γίνουν.  Η αγωνιώδης προσπάθεια των πάντων στην επιτροπή ήταν 
να δώσουμε στα χέρια του αρχηγού, που είναι και ο αρμόδιος να εξετάζει αιτήσεις, τα 
κατάλληλα όπλα, για να εμποδίσει τη δημιουργία γραφείων από ακατάλληλα 
πρόσωπα. Και ο νοών νοείτω τι εννοώ λέγοντας “ακατάλληλα πρόσωπα”. 

 Είναι όμως αλήθεια ότι υπάρχουν προβλήματα στην άσκηση αυτής της 
διακριτικής εξουσίας που έχουμε δώσει στον αρχηγό.  Είναι η πεποίθησή μας ότι, και 
με το τελικό συμπέρασμα στο οποίο έχουμε καταλήξει στην επιτροπή, δεν 
επιτυγχάνεται το επιδιωκόμενο, λέγω, από όλους αποτέλεσμα.  Και είναι γι’ αυτό το 
λόγο που εμείς στηρίζουμε την αναβολή, να γίνει ακόμα μια προσπάθεια από όλους, 
για να δώσουμε στον αρχηγό αυτά τα σωστά εφόδια.  Η νομοθεσία υπάρχει εκεί, 
μπορεί να εφαρμοστεί, μπορεί να ασκηθεί.  Όμως θέλουμε να δώσουμε περισσότερα 
εφόδια, για να είναι πιο σωστές οι αποφάσεις.  Υπάρχουν, ναι, και κάποια τεχνικά 
ζητήματα, όπως το θέμα των στρατιωτών, τα οποία όλοι συμφωνούμε ότι πρέπει να 
αντιμετωπιστούν, αλλά δεν μπορείς αποσπασματικά, εφόσον είναι ενιαίο... Και 
υπάρχουν και διαφορετικές απόψεις και είναι καλά και αυτό να το ξαναδούμε.  Γι’ αυτό 
υποστηρίζουμε την αναβολή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Για τη διαδικασία θα μιλήσω και νομίζω είμαστε τζιαι κουρασμένοι, έχουμε τζι 
άλλες...  Νομίζω να μη μείνουμε πάνω στο θέμα της αναβολής ή όχι.  Έχουμε την 
προσέγγιση, την επιβεβαιώσαμε και το πρωί και μάλιστα με εισήγηση του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, όταν ένα κόμμα έχει έντονη άποψη για αναβολή, 
αυτόματα να τη δίδουμε.  ∆εύτερον, το πρωί αποφασίσαμε αναβολή.  Αν δεν είναι 
αρκετά αυτά τα δύο, για να αποφασίσουμε για αναβολή, εισηγούμαι χωρίς περαιτέρω 
συζήτηση να μπει σε ψηφοφορία.  Έντζιε θέμα για να κάμουμε συζήτηση τούτο! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Απλά συμφωνήσαμε το πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κατσουρίδης έχει δίκαιο με την αναφορά ότι η μνήμη 
πρέπει να είναι ισχυρή, όλη η μνήμη.  Και για το Κυπριακό, κύριε Κατσουρίδη, 
προσθέτω εγώ.  Λοιπόν...  Από την ώρα που τίθεται θέμα ότι χρειάζεται κάποια 
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περαιτέρω μελέτη και μάλιστα από το συνάδελφο τον Αριστοφάνη Γεωργίου, που 
συμμετείχε, όπως και ο πρόεδρος, όπως κι εγώ, εγώ σέβομαι αυτή την ανάγκη, την 
οποία νιώθει, για περαιτέρω μελέτη και επεξεργασία.  Αυτό ισχύει για όλα, να έχουμε 
ισχυρή μνήμη. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω πραγματικά να επισημάνω κάτι.  Η τροπολογία των 
συναδέλφων, αλλά και η μη ψήφιση αυτών των προτάσεων, πέραν των προβλημάτων 
που θα δημιουργήσουν...  Θέλω να επισημάνω ένα γεγονός.  Συζητούσαμε 
προηγουμένως επί δύο ώρες για την οικονομία του τόπου και είμαστε έτοιμοι αυτή τη 
στιγμή, κύριοι, αν δεν πάει λόγου χάριν στα ιδιωτικά γραφεία ασφάλειας και αν 
παραχωρηθεί η ασφάλεια αυτών των χώρων σε αστυνομικούς, να προσλάβουμε 
εκατόν ογδόντα οκτώ ειδικούς αστυνομικούς!  Αν θέλουμε να το συζητήσουμε όλο το 
κεφάλαιο, πρέπει να αναβληθούν και τα επόμενα δύο θέματα τότε και να πάμε κάτω 
να συζητήσουμε όλα εκείνα, να δούμε και το κόστος, να δούμε και τις συνέπειες, να 
δούμε και τις δυνατότητες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χάσικε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Παρ’ όλον ότι ο συνάδελφος ο Ιωνάς Νικολάου νιώθει τρομερά έντονα τζιαι 
άρχισε τζιαι γίνεται τζιαι λίγο εκρηκτικός, εγώ θέλω να διαχωρίσω τη θέση μας ως 
κοινοβουλευτικής ομάδας.  Από τη στιγμή που ζητήθηκε αναβολή -τζιαι φαίνεται ότι 
υπάρχει θέμα για αναβολή- ναι, συναινούμε στην αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κουλία. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θέλω να προσθέσω και τη φωνή μου με τον κ. Ιωνά εις το εξής 
θέμα:  Επειδή στη συνάντηση που γίνεται με τους αρχηγούς των κομμάτων, για να 
λειτουργήσουν τα πράγματα, παίρνονται κάποιες αποφάσεις, είναι σωστό να γίνεται 
μια συνεννόηση με τους προέδρους των επιτροπών, να μην αναβάλλονται τα θέματά 
τους και να μην το γνωρίζουν! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έν’ τα κόμματά τους που το αποφασίζουν!  Εν μπορεί εμείς... 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει, κύριοι!  Παρακαλώ! 
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Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Ε, δεν μπορεί η συνάντηση των αρχηγών να υποκαθιστά το έργο της 
επιτροπής, που γίνεται με πολλή προσπάθεια.  Να γίνεται συνεννόηση με τις 
επιτροπές, με τους προέδρους δηλαδή! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μακάρι να ήταν τούτα τα προβλήματα της Βουλής! 

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει.  Λοιπόν, κύριοι, έχω να εισηγηθώ κάτι.  Από τη 
στιγμή που υπάρχει εισήγηση...  Εγώ αντιλαμβάνομαι τα επιχειρήματα όλων των 
συναδέλφων, όμως από τη στιγμή που υπήρξε εισήγηση για αναβολή, και το είδαμε 
και στη σύσκεψη των αρχηγών σήμερα το πρωί και πήραμε αυτή τη συλλογική 
δέσμευση, παράκλησή μου είναι να αναβληθούν τα θέματα αυτά και να είναι μέσα στις 
προτεραιότητες της νέας Βουλής, για να ολοκληρωθούν και να τελειώσουν.  Αν γίνεται 
αποδεκτή η εισήγησή μου, να προχωρήσουμε παρακάτω. 

 Μάλιστα.  Τα θέματα υπ’ αριθμόν 26 και 27 επομένως αναβάλλονται. 

 Λοιπόν, τα θέματα με τους αριθμούς 28 και 29 έχουν κοινή έκθεση και 
τιτλοφορούνται «Ο περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών Νόμος του 
2011» και «Οι περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών Κανονισμοί του 
2011». 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Θα ζητήσω αναβολή για τα θέματα 28 και 29, για να μπορέσει να γίνει μια 
καλύτερη επεξεργασία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Και να δικαιολογήσω απλώς γιατί ζητώ την αναβολή.  Ουσιαστικά, δεν έχουμε 
εξετάσει στην επιτροπή το οικονομικό κόστος το οποίο θα προκύψει, εάν 
προχωρήσουμε να επιλέξουμε...  ∆ιότι η θέση της κυβέρνησης ήταν ξεκάθαρη, ότι θα 
προχωρούσε στην παραχώρηση αυτών των υπηρεσιών σε ιδιωτικά γραφεία 
ασφάλειας.  Και από τη μελέτη, η οποία έχει κατατεθεί και η οποία ήταν ενώπιον του 
Υπουργικού Συμβουλίου και βάσει της οποίας αποφάσισε την προώθηση αυτού του 
νομοσχεδίου, φαίνεται ξεκάθαρα ότι η πρόθεση...  Εάν παραχωρηθεί αυτή η εργασία 
στην αστυνομία και σε ειδικούς αστυνομικούς, θα μιλούμε για διακόσιους τριάντα δύο 
αστυνομικούς, εκ των οποίων οι εκατόν ογδόντα οκτώ θα είναι ειδικοί αστυνομικοί, 
ενώ, εάν, για παράδειγμα, παραχωρείτο αυτή η εργασία σε ιδιωτικό γραφείο 
ασφάλειας, θα μιλούσαμε για εκατό πενήντα πρόσωπα τα οποία θα εργάζονταν γι’ 
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αυτό το σκοπό.  Το κόστος, κύριε Πρόεδρε, φαίνεται να είναι δυσανάλογο και θα ’ταν 
σωστό να το εξετάσουμε με τη νέα Βουλή, γι’ αυτό γίνεται εισήγηση να αναβληθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης.  

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, βεβαίως ήταν υπόψη μας αυτά που είπε ο κ. Νικολάου.  Με την 
τροπολογία μας όμως δεν επιβαρύνουμε με κόστος, απλώς δε θα πάει στα ιδιωτικά 
γραφεία η εργασία αυτή, γιατί και επί της ουσίας εμείς θεωρούμε ότι δεν πρέπει να 
πάει στα ιδιωτικά γραφεία, όπως είναι διαμορφωμένα.  Και, δεύτερον, δεν 
προδικάζουμε τον τρόπο.  Αυτό το κόστος είναι συνεπαγόμενο, αν το αναλάβει η 
αστυνομία και εργοδοτηθούν αξιωματικοί αστυνομικοί και ειδικοί αστυνομικοί με βάση 
τους όρους εργασίας και τις απολαβές της αστυνομίας.  Αλλά να θυμίσω ότι υπήρξαν 
περιπτώσεις, μουσεία, αεροδρόμια, που ήταν άλλοι οι όροι εργασίας και το κύριο 
κόστος θα είναι οι υπερωρίες στην περίπτωση εκείνη.  Κατά συνέπεια, αυτό που 
προτείνουμε λειτουργεί, δεν προδικάζει, δεν προσθέτει έξοδα και γι’ αυτό εμείς 
θέλουμε να συζητηθεί το θέμα και να μπει η τροπολογία μας.  Το πρωί ήταν ξεκάθαρο 
ότι οι κοινοβουλευτικές ομάδες έχουν συζητήσει και εξαντλήσει το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και επείγει να λειτουργήσει το κέντρο, συγγνώμη, επείγει να λειτουργήσει και 
για τους λόγους που επικαλούμαστε, δηλαδή δεν μπορεί να ασκείται κριτική συνεχώς, 
ότι δίνουμε υψηλά επιδόματα, ενώ υπάρχει και άλλος τρόπος, να τους δώσουμε στέγη, 
να τους δώσουμε ξέρω ’γώ τι, να μειώσουμε τα επιδόματα, και τώρα να το 
αναβάλλουμε!  Εκείνο το κόστος θα είναι μεγαλύτερο. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Καταρχάς, ο κύριος λόγος που εμείς δε θα δεχθούμε την αναβολή είναι ότι 
κανένας δεν μπορεί να ισχυριστεί ότι η κυβέρνηση θα προσλάβει μέσα σε δύο μήνες 
αστυνομικούς.  Αντίθετα, δεν παρεμποδίζουμε την πολιτική για δημιουργία αυτών των 
χώρων.  Και εδώ θα είμαστε τον Ιούνιο να πούμε «κύριοι, θα δώσετε την εργασία αυτή 
σε ιδιώτες ή θα τη δώσετε σε Ρουμάνους ή Βουλγάρους ή, ξέρω ’γώ, Σριλανκέζους».  
Αλλά είναι εδώ και ο συνυπολογισμός του κόστους!  Πρώτον, εάν... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Σας παρακαλώ, κύριοι! 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Πρώτον, θα πρέπει να συνυπολογιστεί το σύνολο του κόστους για το κράτος, 
δηλαδή και οι μισθοί που θα δίνουμε στους έκτατους αστυνομικούς και τα επιδόματα 
προς τους αλλοδαπούς που δε θα τους έχουμε εκεί και θα τους έχουμε έξω. 

 Και κάτι άλλο γι’ αυτές τις ιδιωτικές εταιρείες.  Μέσα στην κρίση που έχουμε και 
την ανεργία αυτές οι ιδιωτικές εταιρείες που θα μας μειώσουν το κόστος, έστω κι αν δε 
λάβουμε υπόψη το άλλο κόστος, ποιους θα προσλαμβάνουν;  Θα προσλαμβάνουν 
άνεργους Κυπρίους;  Όταν μιλούμε για τούτα τα πράγματα, ελπίζω να μη θεωρηθούμε 
και πάλι ρατσιστές, διότι λέμε ότι πρέπει να δημιουργούμε δουλειές για Κυπρίους! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:   

 Ο κ. Περδίκης και μετά αμέσως ο κ. Αγγελίδης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την αρχή είπαμε ότι δεν μπορεί σε καμία περίπτωση να 
δοθεί η φύλαξη αυτών των χώρων σε ιδιωτικά γραφεία ασφάλειας.  Αφού αυτός είναι 
ο λόγος που θέλει την αναβολή ο κ. Ιωνάς, εμείς δεν μπορούμε να συμφωνήσουμε με 
την αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και προηγουμένως επικαλέστηκα το δικαίωμα να έχουμε μνήμη.  
Από την ώρα που προηγουμένως για τα θέματα υπ’ αριθμόν 26 και 27 εδήλωσε το 
ΑΚΕΛ ότι χρειάζεται να τα επεξεργαστεί περαιτέρω και να τα μελετήσει και δεχθήκαμε 
την αναβολή...  Εδώ η αναβολή είναι πιο επιβεβλημένη, κατά την άποψή μου, όχι 
μόνο για τους λόγους που είπε ο συνάδελφος ο κ. Νικολάου, αλλά και για το είδος της 
τροποποίησης που εισηγείται το ΑΚΕΛ.  ∆εν είναι δυνατή μια τέτοιου είδους, μια τόσο 
γενική, αναφορά, «όπου υπάρχει αναφορά σε ιδιωτικά γραφεία να διαγραφεί από 
νόμους και κανονισμούς».  Λυπούμαι!  Χρειάζεται εξειδίκευση και αναφορά 
συγκεκριμένη και μάλιστα τροποποίηση της φιλοσοφίας του κειμένου.  Η 
τροποποίηση, όπως γίνεται, αλλοιώνει κάτι που θα αλλάξει τη γενική υφή.  Ως εκ 
τούτου, εμείς θα υποστηρίξουμε την αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Το πρόβλημα, κύριε Πρόεδρε, είναι το εξής:  Εδώ υπάρχει ένας δημόσιος 
διάλογος όλους αυτούς τους μήνες γύρω από την ανάγκη να σπάσουν τα γκέτο, να 
μετακινηθούν οι αιτητές πολιτικού ασύλου.  Αυτό έν’ το ζήτημα.  Άρα, αν πρόκειται να 
ξεκινήσουν σύντομα, στο μεσοδιάστημα από αυτή τη συνεδρία μέχρι τη νέα συνεδρία 
της Βουλής, η Βουλή δικαίως θα κατηγορηθεί ότι παρεμβάλλει εμπόδια στο να 
υλοποιηθεί αυτή η πολιτική για λειτουργία των χώρων φιλοξενίας των αιτητών 
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πολιτικού ασύλου.  Αυτό έν’ το ζήτημα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Η πραγματικότητα είναι ότι η έκθεση αναφέρεται σε απαγορευμένους 
μετανάστες.  ∆εν αναφέρεται σε οποιοδήποτε άλλο είδος αλλοδαπού.  Αυτό έχει 
μεγάλη σημασία.  Ξέρετε ποια είναι η σημασία;  Η σημασία είναι η εξής:  Οι 
απαγορευμένοι μετανάστες, εκείνοι δηλαδή εναντίον των οποίων εκδίδεται ένταλμα 
σύλληψης, κράτησης και απέλασης με βάση τον περί Αλλοδαπών και Μετανάστευσης 
Νόμο, δημιουργούν μεγάλο πρόβλημα εις τα κρατητήρια των αστυνομικών φυλακών, 
διότι εκεί συνωθούνται κατά δεκάδες ή κατά εκατοντάδες αυτοί οι οποίοι πρέπει να 
απελαθούν, με αποτέλεσμα να παρεμποδίζεται το ομαλό έργο της αστυνομίας σε 
σχέση με την κράτηση υπόπτων ή άλλων προσώπων που πρέπει να κρατούνται στα 
αστυνομικά κρατητήρια.  Ακόμα, υπήρξαν παράπονα από την πλευρά αυτών των 
ατόμων ότι κατακρατούνται και... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι!  Παρακαλώ! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 ...δεν απελαύνονται για πάρα πολλές εβδομάδες ή και μήνες, με αποτέλεσμα 
να τίθεται και θέμα παραβίασης ανθρωπίνων δικαιωμάτων.  Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, 
εάν δεν υπάρχει σοβαρός λόγος να αναβληθεί η συζήτηση του νομοθετήματος...  Και 
υπάρχει ένας σοβαρός λόγος!  Έχω σημειώσει αυτό που έχει πει ο κ. Αγγελίδης, το 
οποίο ενδεχομένως είναι σωστό, ενδεχομένως να έχει και προέκταση 
αντισυνταγματική, γιατί αποκλείεις μία οργανωμένη ομάδα επιχειρηματιών από του να 
αναλάβει κάποια δουλειά χωρίς να δίνεις οποιαδήποτε δικαιολογία.  Αυτό το 
απαγορεύει το σύνταγμα.  Όμως εγώ εισηγούμαι να προχωρήσουμε στην 
υπερψήφιση του νομοθετήματος.  Αν το ΑΚΕΛ δεν έχει ισχυρότατη ένσταση... 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έν’ τον Αύγουστο που θα τελειώσουν. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ωραία, αν θα τελειώσουν τον Αύγουστο, σημαίνει ότι πρέπει να το ψηφίσουμε 
από τώρα, για να τελειώσουν τον Αύγουστο!  ∆εν είναι έτσι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει, να πω αυτό που θέλω, κύριε Πρόεδρε.  Εγώ λέω 
ότι, εάν δεν υπάρχει ισχυρότατη άποψη από την πλευρά του ΑΚΕΛ για το ζήτημα το 
συγκεκριμένο για τα ιδιωτικά γραφεία -που καταλαβαίνω το σκεπτικό τους, δε θα το 
συζητήσουμε εδώ τώρα- να ψηφίσουμε τη νομοθεσία και ας έρθει μετά με 
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τροποποίηση άλλη να το αποκλείσει αυτό, αφού ούτως ή άλλως στο μεσοδιάστημα 
δεν πρόκειται να προκύψει θέμα εργοδότησης ατόμων, αφού τα κρατητήρια δε θα 
είναι έτοιμα.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλώς θέλω να διευκρινίσω το εξής:  Η κατασκευή των χώρων 
κράτησης εις τη Μεννόγεια βρίσκεται σε εξέλιξη.  Θα ολοκληρωθεί η πρώτη φάσις του 
έργου περί το τέλος Ιουλίου-αρχές Αυγούστου και η κυβέρνηση προώθησε αυτή τη 
νομοθεσία, για να την ψηφίσουμε, διότι υπολόγιζε ότι θα βγουν προσφορές για 
ιδιωτικό γραφείο και θα χρειαζόντουσαν τουλάχιστον έξι με οκτώ μήνες, για να 
μπορέσει να ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία.  ∆εν υπολογίζει ούτε η κυβέρνηση ότι θα 
μπορεί ο χώρος αυτός να λειτουργήσει πριν το Σεπτέμβρη.  Συνεπώς, και αν 
έρθουμε... 

Ν . ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι!  

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Βεβαίως έτσι ήταν κατατεθειμένη η πρόταση, αυτή που κατατέθηκε κάτω, διότι 
ουσιαστικά... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έκαμε δημόσιες δηλώσεις ο Υπουργός Εσωτερικών. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, υπάρχει πρόγραμμα, το οποίο εγώ σας λέω ότι, με 
βάση το πρόγραμμα παράδοσης του έργου, όπως αυτό έχει κατατεθεί στην επιτροπή, 
περί τον Αύγουστο θα παραδοθεί.  Και, επειδή υπολόγιζαν ότι θα βγουν για 
προσφορές και θα χρειαζόντουσαν κάποιοι μήνες, για να συμπληρωθεί αυτή η 
διαδικασία των προσφορών, δεν υπολογίζουν να λειτουργήσει πριν το Σεπτέμβρη 
αυτός ο χώρος.  Συνεπώς, κύριε Πρόεδρε, και αν αναβληθεί και συζητηθεί τον Ιούνιο 
αυτό το θέμα, δε νομίζω να δημιουργήσει μεγάλο πρόβλημα, εάν η πρόθεση είναι να 
προσλάβουν αστυνομικούς, για να το κάμουν. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτή) 

 Ε, αφού έν’ ειδικούς αστυνομικούς που εννά προσλάβουν, έτσι; 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ όπως τα ιδιωτικά γραφεία καλό, ρε κουμπάρε, τα οποία ξέρουμε ούλλοι 
ποιοι ελέγχουν!  Μεν με κουρτίζεις! 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Για να κάμεις κάτι και να δημιουργήσεις ένα θεσμό, πρέπει να υπάρχει η 
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νομοθεσία.  Και είναι καθαρό εδώ ότι, αν δε βάλουμε το θεσμικό πλαίσιο, δεν 
μπορούν να προχωρήσουν οι διαδικασίες και τα έργα και θα έχουμε πρόβλημα στην 
εφαρμογή.  Αν σήμερα δεν ψηφίσουμε, θα δώσουμε αναβολή εις τη λειτουργία αυτών 
των χώρων μέχρι την ημέρα που θα ψηφίσουμε, δηλαδή, αν ψηφίσουμε, από σήμερα 
μέχρι τέλος του Ιούνη είναι δυόμισι μήνες παρακάτω, όποτε θα λειτουργήσει.  Άρα, 
έχουμε αυτή τη διάθεση, να μεταθέσουμε κατά δύο ή δυόμισι μήνες παρακάτω τη 
λειτουργία αυτών των χώρων;  Είναι γι’ αυτό το λόγο που είναι αναγκαίο εδώ να 
ψηφίσουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου.  Ναι, κύριε Νεοφύτου.  Και ολοκληρώνουμε. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω ότι όλοι, με την πολλή κούραση...  Αν ρίξουμε μια ματιά 
στο κυβερνητικό νομοσχέδιο, δε χρειάζεται ούτε η τροποποίηση του ΑΚΕΛ, διότι το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο έντζιε λέει ότι εννά ανατεθεί στον ιδιωτικό τομέα, δε λέει έτσι 
πράγμα.  Απλώς, το άρθρο 4 λέει:  «∆ημιουργία χώρων κράτησης απαγορευμένων 
μεταναστών.  Ο Υπουργός δύναται, με διάταγμά του που δημοσιεύεται στην Επίσημη 
Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, να καθορίζει οποιοδήποτε χώρο στη ∆ημοκρατία ως 
“χώρο κράτησης απαγορευμένων μεταναστών” και να ορίζει ως αρμόδιο όργανο για 
τη λειτουργία και φύλαξη τέτοιου χώρου και την κράτηση σ’ αυτόν απαγορευμένων 
μεταναστών (α)  είτε την Αστυνομία, η οποία για τους σκοπούς του παρόντος Νόμου 
ενεργεί [...], είτε (β)  ιδιωτικό γραφείο [...]».  Άρα, έντζιε... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς, ούτε το ένα το άλλο. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Α, ούτε την αστυνομία; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Όχι.  Είπαμε τι θέλουμε.  Αφού σας είπα πριν λίγο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Συλλούρη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εννά ξαναπώ τα ίδια; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κοιτάξετε, κύριε Πρόεδρε, επειδή εκτιμώ πάρα πολύ και τους δύο 
προηγούμενους συναδέλφους του ∆ημοκρατικού Συναγερμού που εμίλησαν, δεν 
ήθελα να πω το επιχείρημα για τον αγαπητό φίλο Ιωνά, τον πρόεδρο της επιτροπής, 
ότι δεν έπρεπε να συζητά ή να εγείρει το θέμα, διότι, ως πρόεδρος, είναι αυτός που 
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μας είπε ότι έχει αυτά τα νομοσχέδια καλά μελετημένα.  Και αυτό ήταν αντεπιχείρημα 
για όσους εζητούσαν, από μέρους του ΑΚΕΛ, αναβολή για τα προηγούμενα!  Τώρα, 
επειδή αναβλήθηκε το πρώτο, έπαψε από το να έχει μελετηθεί καλά το επόμενο; 

 ∆εύτερον, μετά από την παρέμβαση του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος 
ουσιαστικά μας έκαμε και εμάς που δεν καταλαβαίναμε εξ υπαρχής να καταλάβουμε 
ότι δεν είναι ότι το θέμα δεν είναι έτοιμο, αλλά είναι ότι διαφωνούν επί της ουσίας, 
επειδή θέλουν να έχουν εταιρείες που να δικαιούνται να τα...  Άρα, ας θέσουν θέμα επί 
της ουσίας, χωρίς αναβολή, και εκεί να το συζητήσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

 Και ολοκληρώνεται η συζήτηση, έχει παρατραβήξει πραγματικά. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Έχει παρατραβήξει, είναι γεγονός. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα το θέσω σε ψηφοφορία ούτως ή άλλως. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 ∆ε θα μιλούσα, κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος όμως προηγουμένως είπε κάτι το 
οποίο πραγματικά θα πρέπει να διορθωθεί.  ∆εν έχω ζητήσει την αναβολή, γιατί 
αναβλήθηκε το πρώτο.  Ζητήθηκε η αναβολή, γιατί ουσιαστικά, με την πρόταση των 
συναδέλφων να περιοριστεί μόνο καθόσον αφορά την παραχώρηση της ασφάλειας 
αυτών των χώρων, την ανάληψη της ασφάλειας των χώρων αυτών από πλευράς της 
αστυνομίας, είπα ότι... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι η τροπολογία! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν είναι έτσι η τροπολογία. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αυτή είναι η τροπολογία σας.  Αφού θα αφαιρέσετε, όπου υπάρχει, “ιδιωτικό 
γραφείο ασφάλειας”… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Το εξήγησα τρεις φορές, εσύ άκουσές το τέσσερις, να μην είναι ιδιώτες! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Άλλο γράφει η πρότασή σας! 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆εν υπάρχει άλλος τρόπος, κύριε! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η τροπολογία σας άλλο πράγμα γράφει μέσα! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Τότε πρέπει να αφαιρέσετε και την αστυνομία. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Άτε πάλε! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, είνταλος! 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Εδώ γράφει ότι η τροπολογία σας λέει ότι θα αφαιρεθεί, όπου γίνεται αναφορά, 
η φράση “ιδιωτικό γραφείο ασφάλειας”, που σημαίνει ότι, εάν αφαιρεθεί από μέσα ή 
από οπουδήποτε γίνεται αυτή η αναφορά, θα περιοριστεί μόνο στην αστυνομία! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να μείνει κενό. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Αυτό είναι που υπάρχει.  Και συνεπώς εγώ εκείνο το οποίο ήγειρα είναι ότι δεν 
υπολογίστηκε το κόστος στην επιτροπή για μια τέτοια ενέργεια και ούτε συζητήθηκε.  
Γι’ αυτό το λόγο θα ήταν προτιμότερο να παραμείνει στην επιτροπή, προτού πάρουμε 
οποιαδήποτε απόφαση.  Και, αν η κυβέρνηση κρίνει ότι μπορεί να συμφέρει να το 
κάμει εκείνο, ας το κάμουμε.  Γι’ αυτό το λόγο ζητήσαμε αναβολή, για να μείνει να 
μελετηθεί η πτυχή τούτη που διαμορφώνεται συνεπεία της τροπολογίας.  Τίποτε άλλο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, ακούστηκαν όλα τα επιχειρήματα.  Θα θέσω σε ψηφοφορία... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ναι, κάνουμε σήματα μορς!  Συνεννοούμαστε! 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η τροπολογία, να υπερψηφιστεί ή να καταψηφιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν...  Τι να καταψηφιστεί;  Πρώτα από όλα, να ψηφίσουμε αν θα 
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ψηφίσουμε σήμερα ή αν θα πάμε τον Ιούνιο. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, πόσοι υποστηρίζουν την αναβολή των υπ’  αριθμόν 28 και 29 
θεμάτων; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεπτά, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι τρεις, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Άρα λοιπόν, θα συζητηθεί το θέμα και θα προχωρήσουμε. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών Νόμος του 2011» και τους 
κανονισμούς «Οι περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων Μεταναστών 

Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος  Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν την 31η 
Μαρτίου και στις 7 Απριλίου 2011.  Στις συνεδριάσεις αυτές κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και 
∆ημοσίας Τάξεως, της αστυνομίας, του Υπουργείου Εσωτερικών, καθώς και η 
διευθύντρια του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, του Γραφείου του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Κίνησης για Ισότητα, Στήριξη, Αντιρατσισμό 
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και της Υπάτης Αρμοστείας των Ηνωμένων Εθνών για τους Πρόσφυγες. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η θέσπιση νομικού πλαισίου για τη 
δημιουργία και ρύθμιση της λειτουργίας χώρων κράτησης απαγορευμένων μεταναστών. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, 
στον προτεινόμενο νόμο προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. H δημιουργία χώρων κράτησης απαγορευμένων μεταναστών, έπειτα από την 
έκδοση σχετικού διατάγματος του Υπουργού ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως. 

2. Η ανάθεση της λειτουργίας και φύλαξης τέτοιων χώρων είτε στην αστυνομία είτε 
σε ιδιωτικό γραφείο παροχής υπηρεσιών ασφάλειας. 

3. Η καθίδρυση της Επιτροπής Επίβλεψης της Λειτουργίας Χώρων Κράτησης 
Απαγορευμένων Μεταναστών και οι αρμοδιότητές της. 

4. Η εισδοχή κρατουμένων και η προληπτική ιατρική εξέταση, καθώς και η έρευνα 
των κρατουμένων. 

5. Η απόλυση κρατουμένων και η μεταφορά τους με συνοδεία σε σημείο εξόδου 
από τη ∆ημοκρατία. 

6. Η έκδοση κανονισμών αναφορικά με την καλύτερη εφαρμογή του εν λόγω 
νόμου. 

7. Αδικήματα και ποινές. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, το Υπουργείο 
∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως εισηγήθηκε στο Υπουργικό Συμβούλιο τη 
δημιουργία 214 θέσεων για τη στελέχωση της πρώτης φάσης του χώρου κράτησης 
απαγορευμένων μεταναστών στην περιοχή Μεννόγειας και τη διάθεση από το 
Υπουργείο Οικονομικών των αναγκαίων πιστώσεων για τη στελέχωση και λειτουργία 
του εν λόγω χώρου. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, το Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε όπως τα 
Υπουργεία ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως και Οικονομικών εξετάσουν ως 
εναλλακτική λύση την ανάθεση της λειτουργίας του πιο πάνω χώρου σε ιδιωτική 
εταιρεία.  Έπειτα από σχετική εμπεριστατωμένη μελέτη από τα πιο πάνω υπουργεία το 
Υπουργικό Συμβούλιο αποφάσισε τελικά την ανάθεση της λειτουργίας της πρώτης 
φάσης του χώρου στη Μεννόγεια σε ιδιωτική εταιρεία, μέσω της διαδικασίας 
προκήρυξης προσφορών, για πέντε χρόνια. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, όπως αυτοί κατατέθηκαν αρχικά, είναι 
η ρύθμιση της λειτουργίας του χώρου κράτησης στη Μεννόγεια και ειδικότερα η 
ρύθμιση ζητημάτων που αφορούν μεταξύ άλλων τα δικαιώματα και τις υποχρεώσεις 
των κρατουμένων, καθώς και την εισδοχή τους στο χώρο κράτησης, τη στέγαση, τις 
συνθήκες κράτησής τους, την ένδυση, τη διατροφή τους και το προσωπικό που θα 
στελεχώνει το χώρο κράτησης. 

 Στα πλαίσια της παράλληλης μελέτης των προτεινόμενων νομοθετημάτων από 
την επιτροπή και της συζήτησης που διεξήχθη ενώπιόν της, την επιτροπή 
απασχόλησαν κυρίως τα ακόλουθα: 

1. O ορισμός του όρου “απαγορευμένος μετανάστης”.  Συγκεκριμένα, η διευθύντρια 
του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης δήλωσε ότι η ερμηνεία 
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που δίδεται στον όρο “απαγορευμένος μετανάστης” με παραπομπή στην 
ερμηνεία του όρου αυτού στον περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως Νόμο είναι 
πολύ ευρεία.  Σύμφωνα με την ίδια, η ερμηνεία του εν λόγω όρου πρέπει να 
περιοριστεί σε πρόσωπο εναντίον του οποίου έχουν εκδοθεί διατάγματα 
κράτησης και απέλασης δυνάμει του πιο πάνω νόμου. 

2. Το ενδεχόμενο να δοθεί στην αστυνομία η διακριτική ευχέρεια να αποφασίσει 
την κράτηση κάποιου απαγορευμένου μετανάστη σε συγκεκριμένο χώρο 
κράτησης ανάλογα με το βαθμό επικινδυνότητάς του. 

3. Η σύνθεση της Επιτροπής Επίβλεψης της Λειτουργίας Χώρων Κράτησης 
Απαγορευμένων Μεταναστών, στην οποία, σύμφωνα με το νομοσχέδιο, ως 
πρόεδρος ορίζεται ο Αρχηγός Αστυνομίας ή εκπρόσωπός του και ως μέλη 
εκπρόσωποι των Υπουργείων Εσωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων και Υγείας.  Συγκεκριμένα, σε σχετική επιστολή του Αρχηγού 
Αστυνομίας που κοινοποιήθηκε στην επιτροπή αναφέρεται ότι θα ήταν 
προτιμότερο η προεδρία της εν λόγω επιτροπής να ανατεθεί σε άλλο υπουργείο 
ή υπηρεσία, λόγω του ότι το μεγαλύτερο μέρος των καθηκόντων που θα 
εκτελούνται σε χώρους κράτησης αφορά άλλα υπουργεία και υπηρεσίες πέραν 
της αστυνομίας, και πως τα πλείστα των καθηκόντων αυτών δε θεωρούνται 
αστυνομικής φύσεως. 

4. Η διαδικασία που θα ακολουθείται κατά την εισδοχή του κρατουμένου στο 
κρατητήριο, και ειδικότερα η έρευνα στην οποία θα υπόκειται, και η εξουσία για 
αφαίρεση ορισμένων αντικειμένων. 

5. Η απουσία πρόνοιας για τη δημιουργία και λειτουργία Επιτροπής Παραπόνων. 

6. Η ανάγκη όπως προβλεφθούν τα απαραίτητα προσόντα που πρέπει να κατέχει 
το προσωπικό που θα στελεχώνει τους χώρους κράτησης. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω διεξαγωγής της συζήτησης, λαμβανομένων υπόψη 
και των θέσεων των εκπροσώπων του Γραφείου του Επιτρόπου ∆ιοικήσεως, οι 
εκπρόσωποι του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως, σε συνεργασία με την 
εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, κατέθεσαν στην 
επιτροπή διαμορφωμένα κείμενα και των δύο υπό συζήτηση νομοθετημάτων, στα 
οποία διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. H έννοια του όρου “απαγορευμένος μετανάστης” στο νομοσχέδιο περιλαμβάνει 
οποιοδήποτε πρόσωπο εναντίον του οποίου έχουν εκδοθεί διατάγματα 
κράτησης και απέλασης δυνάμει του περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως 
Νόμου. 

2. Η αστυνομία, σύμφωνα με σχετική πρόνοια στο νομοσχέδιο, δύναται να 
αποφασίσει την κράτηση συγκεκριμένου απαγορευμένου μετανάστη σε 
συγκεκριμένο χώρο κράτησης, λαμβάνοντας υπόψη μεταξύ άλλων το βαθμό 
επικινδυνότητας του εν λόγω μετανάστη. 

3. Την Επιτροπή Επίβλεψης της Λειτουργίας Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών, που προβλέπεται στο νομοσχέδιο, αποτελούν ο γενικός 
διευθυντής ή εκπρόσωπος του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης και ∆ημοσίας Τάξεως 
ως πρόεδρος και ως μέλη ο Αρχηγός Αστυνομίας ή εκπρόσωπός του και 
τέσσερις εκπρόσωποι από τα Υπουργεία Εσωτερικών, Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, Οικονομικών και Υγείας, ένας από κάθε υπουργείο. 
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Περαιτέρω, η εν λόγω επιτροπή θα επισκέπτεται τους χώρους κράτησης τουλάχιστον 
οκτώ φορές το χρόνο και οποτεδήποτε το κρίνει σκόπιμο, για να ελέγχει τον τρόπο 
λειτουργίας και ασφάλειας οποιουδήποτε χώρου κράτησης. 

4. Μετά την έρευνα του κρατουμένου κατά την εισδοχή του σε χώρο κράτησης του 
αφαιρούνται ορισμένα προσωπικά αντικείμενα, τα οποία δυνατό να του 
επιστραφούν για ορισμένο χρονικό διάστημα, εκτός αν αυτό κριθεί επικίνδυνο ή 
ενοχλητικό από τον υπεύθυνο χώρου κράτησης.  Σχετική πρόνοια περιλήφθηκε 
τόσο στο νομοσχέδιο όσο και στους κανονισμούς. 

5. Με τη σχετική πρόνοια του νομοσχεδίου για την έκδοση κανονισμών παρέχεται 
εξουσιοδότηση και για τη δημιουργία και λειτουργία Επιτροπής Παραπόνων.  
Συγκεκριμένα, σύμφωνα με τους προτεινόμενους κανονισμούς, η εν λόγω 
επιτροπή θα είναι αρμόδια να επανεξετάζει απόφαση του υπευθύνου χώρου 
κράτησης για περιορισμό ή στέρηση δικαιωμάτων κρατουμένου ή για 
απομόνωση ή μεταφορά κρατουμένου σε άλλο κρατητήριο, καθώς και να ακούει 
και να εξετάζει παράπονα κρατουμένου για θέμα σχετικό με την κράτηση ή 
μεταχείρισή του. 

6. Στο νομοσχέδιο καθορίζεται ότι, σε περίπτωση που η λειτουργία και φύλαξη 
χώρων κράτησης ανατίθεται στην αστυνομία, ο υπεύθυνος και ο βοηθός 
υπεύθυνος του εν λόγω χώρου διορίζονται από τον Αρχηγό Αστυνομίας και 
πρέπει να είναι κάτοχοι ακαδημαϊκού προσόντος σχετικού με τα καθήκοντα της 
θέσης και να έχουν πενταετή τουλάχιστον πείρα σε θέματα διοίκησης και 
ελέγχου συναφών χώρων κράτησης. 

 Σε περίπτωση που η λειτουργία και φύλαξη χώρων κράτησης ανατίθεται σε 
ιδιωτικό γραφείο, ο υπεύθυνος και ο βοηθός υπεύθυνος του εν λόγω χώρου 
διορίζονται από το ιδιωτικό γραφείο.  Το προσωπικό που θα στελεχώνει το χώρο 
αυτό, με εξαίρεση το βοηθητικό προσωπικό, πρέπει να κατέχει απολυτήριο 
σχολής μέσης εκπαίδευσης. 

 Στα κείμενα των υπό συζήτηση νομοθετημάτων η επιτροπή επέφερε επιμέρους 
νομοτεχνικές βελτιώσεις. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Νομικών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του πιο πάνω 
νομοσχεδίου και των πιο πάνω κανονισμών στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Περνούμε τώρα στην τροπολογία όπως έχει κατατεθεί από το ΑΚΕΛ-Αριστερά-
Νέες ∆υνάμεις. 

(Η σχετική τροπολογία) 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
∆υνάμεις 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση του νομοσχεδίου με τη διαγραφή από το 
κείμενό του της ανάθεσης σε ιδιωτικό γραφείο παροχής υπηρεσιών ασφάλειας, της 
λειτουργίας και φύλαξης χώρου κράτησης απαγορευμένων μεταναστών και κράτησης 
σ’ αυτόν απαγορευμένων μεταναστών, όπου απαντάται η ανάθεση αυτή, καθώς και 
οποιεσδήποτε συνεπακόλουθες τροποποιήσεις τόσο στο κείμενο του νομοσχεδίου 
όσο και στο κείμενο των πιο πάνω κανονισμών, η εξουσιοδότηση για έκδοση των 
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οποίων προβλέπεται στο νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, πόσοι την υποστηρίζουν; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι ένας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι τάσσονται εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκαεννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Καμία αποχή, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι μία ψήφους υπέρ και δεκαεννέα εναντίον, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 ∆εύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 28 νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Σκοπός του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

 ∆ημιουργία χώρων κράτησης.  Άρθρο 4. 

 Επιτροπή.  Άρθρο 5. 

 Εισδοχή σε χώρο κράτησης.  Άρθρο 6. 

 Έρευνα κρατουμένου.  Άρθρο 7. 

 Απόλυση κρατουμένου και παράδοση του φακέλου του στην Αστυνομία.  
Άρθρο 8. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 9. 

 Αδικήματα και ποινές.  Άρθρο 10. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι υπέρ, πλην του κ. Αγγελίδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 ∆ηλαδή, από ό,τι κατάλαβα, σε σχέση με την προηγούμενη ψηφοφορία είναι 
τριάντα εννέα... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όχι, έχει αποχές, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μία αποχή.  Εντάξει, κύριε!  Ήταν σαράντα προηγουμένως. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των άρθρων 1 έως 10; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και μία αποχή, τα άρθρα 1 έως 10 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι υποστηρίζουν το συγκεκριμένο νομοσχέδιο όπως έχει τροποποιηθεί με 
την εισήγηση του ΑΚΕΛ; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και μία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 
νόμο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 ∆ικαιολόγηση, κύριε Πρόεδρε, για την ψήφο μου. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆ε δικαιολογείται η αποχή.  Μόνο εάν το καταψηφίζετε, δικαιολογείται. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Για το νόμο τώρα.  Πάμε στους κανονισμούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στους κανονισμούς, δηλαδή στην έγκριση των υπ’ αριθμόν 29 
κανονισμών. 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα επαναλάβω εκείνα που είπα προηγουμένως.  Η τροποποίησις που υπάρχει, 
που καλύπτει και νόμο και κανονισμούς με αυτή τη γενικότητα, είναι το ολιγότερο 
ελλιπής.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Επειδή ήταν ενιαία η πρότασή μας όσον αφορά την τροποποίηση, θα πρέπει 
να θεωρηθεί ότι έχει γίνει και γι’ αυτό το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι, το ίδιο πράγμα είναι, το ίδιο αποτέλεσμα, δεν αλλάζει τίποτε. 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ των  κανονισμών; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κανένας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Αποχές; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ και μία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 30 θέμα είναι «Ο περί της Εξώδικης ∆ιευθέτησης των 
Καταναλωτικών Απαιτήσεων με την Παραπομπή τους σε ∆ιαιτησία Νόμος του 2005».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Noμικών για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της Εξώδικης ∆ιευθέτησης των Καταναλωτικών Απαιτήσεων με την 

Παραπομπή τους σε ∆ιαιτησία Νόμος του 2005» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Τάσος Μητσόπουλος Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Αριστοφάνης Γεωργίου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ της 26ης Απριλίου 2007 
και της 31ης Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και Τουρισμού, της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και Προστασίας 
Καταναλωτών του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας, του Ευρωπαϊκού Κέντρου Καταναλωτή Κύπρου (ΕΚΚ Κύπρου), του 
Παγκύπριου ∆ικηγορικού Συλλόγου, του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου 
Κύπρου (ΕΤΕΚ), της ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, της ΠΟΒΕΚ, του Κυπριακού Συνδέσμου 
Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής και του 
Παγκύπριου Συνδέσμου Υπεραγορών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η δημιουργία θεσμού για την εξώδικη 
διευθέτηση των απαιτήσεων των καταναλωτών με την παραπομπή τους σε διαιτησία. 

 Σημειώνεται ότι το νομοσχέδιο κατατέθηκε στη Βουλή τον Ιούνιο του 2005 και 
αρχικά παραπέμφθηκε και εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας.  Η εν λόγω επιτροπή, το Σεπτέμβριο του 2006, λόγω της νομικής 
φύσης αρκετών από τις παρατηρήσεις που προέκυψαν από τη μελέτη του 
νομοσχεδίου, τόσο καθόσον αφορά την ουσία των προνοιών του όσο και από 
νομοτεχνικής άποψης, έκρινε σκόπιμη την εξέτασή του από την Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών.  Ως εκ τούτου, κατόπιν συνεννόησης των προέδρων των δύο 
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επιτροπών, το νομοσχέδιο εξετάστηκε από την Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών. 

 Όπως αναφέρεται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο κατά 
τη σύνταξή του λήφθηκαν υπόψη οι πρόνοιες της Σύστασης της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής 98/257/ΕΚ στην οποία αναφέρονται οι αρχές που διέπουν τα αρμόδια 
όργανα για την εξώδικη επίλυση των διαφορών κατανάλωσης.  Το νομοσχέδιο 
προνοεί για τη δημιουργία θεσμού παρόμοιου με αυτόν που λειτουργεί σε πολλές 
ευρωπαϊκές χώρες για εξωδικαστική επίλυση μικροδιαφορών των καταναλωτών με 
ταχεία και χαμηλού κόστους διαδικασία. 

 Ειδικότερα, όπως αναφέρεται στην ίδια έκθεση, στο πεδίο εφαρμογής του 
νομοσχεδίου εμπίπτουν διαφορές καταναλωτών μέχρι ποσού £3.000 και στις 
πρόνοιές του διαλαμβάνονται κυρίως τα ακόλουθα: 

1. Οι διαφορές θα παραπέμπονται σε ανεξάρτητο διαιτητή-δικηγόρο για εξέταση 
και έκδοση απόφασης εντός τακτής προθεσμίας. 

2. Ο καταναλωτής μπορεί να υποβάλει την καταναλωτική απαίτησή του είτε στο 
δικαστήριο είτε στην Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών 
για εξέτασή της από το διαιτητή.  Ως καταναλωτική απαίτηση ορίζεται κάθε 
απαίτηση που αφορά την πώληση, ενοικιαγορά ή ενοικίαση αγαθών από 
έμπορο σε καταναλωτή ή την παροχή υπηρεσιών από έμπορο σε καταναλωτή. 

3. Ο καταναλωτής θα δύναται, πριν να υποβάλει την υπόθεσή του για εξέταση 
στην Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών, να υποβάλει 
σχετικό παράπονο στους συνδέσμους των καταναλωτών ή σε νόμιμα 
συνεστημένους οργανισμούς που προστατεύουν τα συλλογικά συμφέροντα 
των καταναλωτών, με σκοπό την επίτευξη φιλικού διακανονισμού.  Σε 
περίπτωση που αυτό δεν επιτευχθεί, η διαφορά θα παραπέμπεται, αν το 
επιθυμεί ο καταναλωτής, στον ανεξάρτητο διαιτητή για εξέταση και λήψη 
απόφασης. 

4. Στο διαιτητή θα καταβάλλεται αμοιβή ύψους £50 για κάθε υπόθεση μέχρι 
£1.000 και £100 για κάθε υπόθεση άνω των £1.000. 

5. Ο κατάλογος των δικηγόρων ανά επαρχία που θα εξετάζουν τις υποθέσεις ως 
διαιτητές θα προτείνεται από το Νομικό Συμβούλιο, θα εγκρίνεται από τον 
αρμόδιο υπουργό και θα δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας. 

6. Οι διαιτητές θα έχουν εξουσία κατά την έκδοση της απόφασής τους να 
καθορίζουν ποσό χρημάτων που οφείλει να καταβάλει το μέρος εναντίον του 
οποίου εκδίδεται η απόφαση, καθώς επίσης και οποιοδήποτε ποσό κριθεί 
δίκαιο υπό τις περιστάσεις ως έξοδα που έχουν άμεση σχέση με την υπόθεση, 
εξαιρουμένων οποιωνδήποτε ποσών που καταβλήθηκαν ως αμοιβή δικηγόρων, 
πληρεξουσίων αντιπροσώπων ή άλλων ατόμων που βοήθησαν το μέρος κατά 
την ενώπιον του διαιτητή διαδικασία. 

7. Οι αποφάσεις του διαιτητή υπόκεινται σε αναθεώρηση από κλιμάκιο 
αναθεώρησης, το οποίο απαρτίζεται από δύο διαιτητές.  Στην περίπτωση που 
τα εμπλεκόμενα μέρη αποδεχτούν τη διαδικασία της διαιτησίας, η απόφαση του 
διαιτητή καθίσταται εκτελεστή και εκτελείται κατά τον ίδιο τρόπο όπως δικαστική 
απόφαση ή διάταγμα με την ίδια ισχύ και για την εκτέλεσή της 
χρησιμοποιούνται οι υπηρεσίες του κατά τόπο αρμόδιου δικαστηρίου. 
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8. Για τη λειτουργία του θεσμού αυτού προβλέπεται παροχή γραμματειακής 
υποστήριξης από την Υπηρεσία Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών 
και ορίζεται γραμματέας για κάθε επαρχία, ο οποίος είναι δημόσιος υπάλληλος 
που υπηρετεί στην υπηρεσία. 

 Επιπρόσθετα,  σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής 
από τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού, για 
το θέμα της δημιουργίας του θεσμού ενημερώθηκαν επανειλημμένα τα μέλη της 
Συμβουλευτικής Επιτροπής Καταναλωτών μέσω των συνεδριάσεων της εν λόγω 
επιτροπής, καθώς και πολλοί άλλοι φορείς και οργανώσεις μέσω ανακοινώσεων, 
εκδηλώσεων και συνεδρίων που οργανώθηκαν από την Υπηρεσία Ανταγωνισμού και 
Προστασίας Καταναλωτών.  Τέλος, επισημάνθηκε πως η σύσταση και λειτουργία του 
θεσμού δε θα επηρεάσει τον κρατικό προϋπολογισμό, αφού ο διάδικος εναντίον του 
οποίου θα εκδίδεται η απόφαση του διαιτητή, θα καταβάλλει και τα έξοδα που θα 
προκύπτουν από τη διαδικασία. 

 Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι του ΕΚΚ Κύπρου επισήμαναν τόσο γραπτώς όσο 
και προφορικά ενώπιον της επιτροπής ότι ανάμεσα στις βασικές δραστηριότητες και 
στόχους του κέντρου είναι η προώθηση της εφαρμογής του μηχανισμού που 
προβλέπεται στο νομοσχέδιο, με σκοπό την εξώδικη διευθέτηση των διασυνοριακών 
παραπόνων των καταναλωτών με την παραπομπή τους σε διαιτησία. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδέσμων καταναλωτών δήλωσαν στην επιτροπή ότι 
συμφωνούν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και θεωρούν τη 
θέσπιση του προτεινόμενου με αυτό θεσμού απόλυτα αναγκαία προκειμένου να 
απλουστευτεί η όλη κατάσταση αναφορικά με την επίλυση καταναλωτικών 
απαιτήσεων.  Σύμφωνα με τους ίδιους, ο προτεινόμενος εξωδικαστικός θεσμός θα 
συμβάλει στην προστασία των συμφερόντων των καταναλωτών, αφού μέσω του 
μηχανισμού που θα δημιουργηθεί ο καταναλωτής θα μπορεί εξώδικα, με ταχεία και 
χαμηλού κόστους διαδικασία, να διευθετεί τις καταναλωτικές διαφορές του. 

 Στο αρχικό στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου επισημάνθηκαν τόσο από μέλη 
της επιτροπής όσο και από τους εκπροσώπους του Παγκύπριου ∆ικηγορικού 
Συλλόγου σημαντικές και ουσιαστικές, κατά την άποψή τους, αδυναμίες στις πρόνοιες 
αυτού.  Ως εκ τούτου, η επιτροπή τόνισε εμφαντικά προς τους κυβερνητικούς 
αρμοδίους, τόσο προφορικά όσο και γραπτώς, την ανάγκη όπως αυτό τύχει 
περαιτέρω επεξεργασίας από το αρμόδιο υπουργείο σε συνεργασία με τη Νομική 
Υπηρεσία της ∆ημοκρατίας,  στα πλαίσια παράλληλης μελέτης της εφαρμογής του 
θεσμού αυτού από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Σημειώνεται ότι, η ανάγκη 
αυτή είχε επισημανθεί και στο στάδιο της μελέτης του νομοσχεδίου ενώπιον της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εμπορίου και Βιομηχανίας, χωρίς όμως κανένα 
αποτέλεσμα.  Ειδικότερα, στο αρχικό στάδιο επισημάνθηκαν από την επιτροπή 
Νομικών, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Σκοπός του νομοσχεδίου, σύμφωνα με όσα κατατέθηκαν ενώπιον της 
επιτροπής, είναι η δημιουργία ενός νέου θεσμού που θα βοηθήσει στην 
εξωδικαστική επίλυση των απαιτήσεων των καταναλωτών με ταχεία και 
χαμηλού κόστους διαδικασία και συνεπώς η αποφυγή των δικαστικών 
διαδικασιών οι οποίες είναι χρονοβόρες. Εντούτοις προτείνεται τελικά η 
καθιέρωση μιας πολύπλοκης διαδικασίας, χωρίς σαφή όρια των αρμοδιοτήτων 
κάθε οργάνου που καθιδρύεται με το νομοσχέδιο.  Ως εκ τούτου, εκτιμάται ότι 
πρακτικά δεν επιτυγχάνεται ο επιδιωκόμενος σκοπός.  Κατά συνέπεια θα 
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πρέπει να μελετηθεί το ενδεχόμενο απλούστευσης της όλης διαδικασίας, ώστε 
ο καταναλωτής πραγματικά να διευκολύνεται στη διεκδίκηση της απαίτησής του 
και όχι να δυσκολεύεται. 

2. Η εκτέλεση της απόφασης του διαιτητή προβλέπεται ότι θα διενεργείται κατά 
τον ίδιο τρόπο όπως δικαστική απόφαση ή διάταγμα με την ίδια ισχύ και για την 
εκτέλεση αυτή θα χρησιμοποιούνται οι υπηρεσίες του κατά τόπο αρμόδιου 
δικαστηρίου.  Ως εκ τούτου, εκτιμάται ότι η ικανοποίηση της καταναλωτικής 
απαίτησης σύμφωνα με την απόφαση του διαιτητή δεν πλεονεκτεί σε σχέση με 
την εκτέλεση δικαστικής απόφασης.  Σημειώνεται ότι τα στοιχεία της ταχείας και 
αποτελεσματικής διαδικασίας που πρέπει να χαρακτηρίζουν τον προτεινόμενο 
θεσμό αναφέρονται και στη σχετική σύσταση στην οποία στηρίχθηκε το υπό 
αναφορά νομοσχέδιο. 

3. Περιορίζεται το δικαίωμα του καταναλωτή να προσφύγει στο δικαστήριο για 
δικαστική ρύθμιση της διαφοράς του, στην περίπτωση που αυτός υποβάλει 
καταγγελία ενώπιον της υπηρεσίας και του παρέχεται μόνο δυνατότητα για 
αίτηση αναθεώρησης της απόφασης του διαιτητή, η οποία παραπέμπεται σε 
κλιμάκιο αναθεώρησης. 

Περαιτέρω, διαπιστώνεται άνιση μεταχείριση μεταξύ καταναλωτή και εμπόρου, 
αφού στην περίπτωση που ο έμπορος καταχωρίσει αγωγή στο δικαστήριο 
εναντίον του καταναλωτή και αυτός υποβάλει στην υπηρεσία καταγγελία που 
σχετίζεται με την αγωγή που καταχωρίσθηκε εναντίον του, τότε αναβάλλεται η 
εξέταση της υπόθεσης ενώπιον του διαιτητή. 

 Σε μεταγενέστερο στάδιο, το Σεπτέμβριο του 2009, υποβλήθηκε στην επιτροπή 
αναθεωρημένο κείμενο του νομοσχεδίου από το Υπουργείο Εμπορίου, Βιομηχανίας 
και Τουρισμού, μαζί με τις απόψεις και τα σχόλια της Υπηρεσίας Ανταγωνισμού και 
Προστασίας Καταναλωτών, τα οποία παρατίθενται συνοπτικά πιο κάτω: 

1. Οι ρυθμίσεις που προβλέπονται στο νομοσχέδιο είναι λεπτομερείς και 
αναλυτικές, με στόχο τη διατύπωση μιας σαφούς και ξεκάθαρης διαδικασίας 
που ακολουθείται τόσο στην υποβολή καταγγελίας στην υπηρεσία και εξέτασή 
της από το διαιτητή όσο και στην ακροαματική διαδικασία.  Ωστόσο, αφενός 
διαγράφηκαν ορισμένες επιμέρους πρόνοιες του αρχικού κειμένου οι οποίες δε 
θεωρούνται απαραίτητες, αφού αυτές συμπεριλήφθηκαν για επεξηγηματικούς 
σκοπούς, αφετέρου οι πρόνοιες του Μέρους ΙΙΙ του νομοσχεδίου, που αφορούν 
την υποβολή καταγγελίας στην υπηρεσία και εξέτασή της από το διαιτητή, στο 
αναθεωρημένο κείμενο μεταφέρθηκαν στο Τέταρτο Παράρτημα αυτού. 

2. Νοουμένου ότι είναι απαραίτητη η συγκατάθεση και των δύο μερών για 
συμμετοχή τους στη διαδικασία, θεωρείται δεδομένη και η συμμόρφωσή τους 
με την απόφαση του διαιτητή.  Επομένως, η ανάγκη για εκτέλεση της 
απόφασης του διαιτητή κατά τον ίδιο τρόπο όπως δικαστική απόφαση θα 
προκύπτει μόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις.  Παρ’ όλα αυτά, προστέθηκε 
πρόνοια που θα καλύπτει την περίπτωση κατά την οποία το μέρος εναντίον του 
οποίου εκδίδεται η απόφαση συμμορφώνεται με την εν λόγω απόφαση και ως 
εκ τούτου δε θα προκύπτει η ανάγκη εκτέλεσης της απόφασης όπως δικαστική 
απόφαση. 

3. ∆ιευκρινίστηκε ότι η δυνατότητα του καταναλωτή να προσφύγει στο δικαστήριο 
για δικαστική ρύθμιση της διαφοράς του περιορίζεται μόνο όταν αυτός 
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υποβάλει παράλληλα καταγγελία ενώπιον της υπηρεσίας, έτσι ώστε να 
διασφαλίζεται το δικαίωμα του καταναλωτή, εφόσον δεν ικανοποιηθεί από την 
απόφαση του διαιτητή να προσφύγει στο δικαστήριο.  Περαιτέρω, διαγράφηκε η 
συναφής πρόνοια η εφαρμογή της οποίας θα συνεπάγετο άνιση μεταχείριση 
μεταξύ καταναλωτή και εμπόρου. 

 Μετά την υποβολή του πιο πάνω αναθεωρημένου κειμένου, η επιτροπή 
ενημερώθηκε ότι στο μεταξύ, το Μάιο του 2008, εκδόθηκε η Οδηγία 2008/52/ΕΚ του 
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 21ης Μαΐου 2008 για ορισμένα 
θέματα διαμεσολάβησης στις αστικές και εμπορικές υποθέσεις.  Ως εκ τούτου, και 
λαμβάνοντας υπόψη ότι μια από τις βασικές δραστηριότητες του Ευρωπαϊκού 
Κέντρου Καταναλωτή Κύπρου είναι να παραπέμπονται στο μηχανισμό που 
προβλέπεται στο νομοσχέδιο διασυνοριακές διαφορές καταναλωτών, η επιτροπή 
ζήτησε διευκρινίσεις κατά πόσο οι πρόνοιες του νομοσχεδίου εμπίπτουν στο πεδίο 
εφαρμογής της εν λόγω Οδηγίας ή αν αυτές συγκρούονται με οποιοδήποτε τρόπο με 
τις διατάξεις της Οδηγίας  σε σχέση με την εξώδικη επίλυση διασυνοριακών διαφορών. 

 Αναφορικά με το πιο πάνω ζήτημα, η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας σε γραπτή επιστολή της αναφέρει μεταξύ άλλων ότι με 
την πιο πάνω Οδηγία εισάγεται το σύστημα της διαμεσολάβησης για την επίλυση 
διασυνοριακών διαφορών.  Το γεγονός αυτό όμως δεν εμποδίζει τον κάθε Ευρωπαίο 
πολίτη να επιλέξει άλλα μέσα επίλυσης των διαφορών του, όπως επίλυσή τους με 
διαιτησία ή μέσω της δικαστικής διαδικασίας.  Σύμφωνα με την ίδια εκπρόσωπο, το 
γεγονός ότι το υπό συζήτηση νομοσχέδιο θα εφαρμόζεται και στις διασυνοριακές 
διαφορές δε σημαίνει ότι αφορά ή ρυθμίζει θέματα τα οποία προβλέπονται στην εν 
λόγω Οδηγία, η εναρμόνιση με την οποία πρόκειται να επιτευχθεί με άλλο νομοσχέδιο. 

 Στο στάδιο της μελέτης του αναθεωρημένου κειμένου του νομοσχεδίου πέραν 
των πιο πάνω ζητημάτων απασχόλησαν την επιτροπή μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Το πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου. 

2. Η δημιουργία μητρώου εμπόρων. 

3. Ο καταρτισμός του μητρώου διαιτητών χωρίς την εμπλοκή του Νομικού 
Συμβουλίου. 

4. Τα πρόσωπα πέραν των δικηγόρων που θα μπορούν να εγγράφονται ως 
διαιτητές στο μητρώο διαιτητών. 

5. Οι υποχρεώσεις των διαιτητών. 

6. Οι λόγοι διαγραφής διαιτητή από το μητρώο διαιτητών. 

7. Η δυνατότητα να καλούνται στη διαδικασία ενώπιον του διαιτητή πρόσωπα με 
ειδικές γνώσεις στο υπό εξέταση θέμα. 

8. Η δυνατότητα αναθεώρησης της απόφασης του διαιτητή από κλιμάκιο 
αναθεώρησης. 

9. Η υποχρεωτική ή μη υποβολή παραπόνου σε σύνδεσμο καταναλωτών πριν 
από την υποβολή καταγγελίας στην υπηρεσία. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Εμπορίου, Βιομηχανίας και Τουρισμού σε 
συνεργασία με την εκπρόσωπο του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της 



205 

 

∆ημοκρατίας υπέβαλαν συνολικά πέντε αναθεωρημένα κείμενα, στη βάση των 
παρατηρήσεων και εισηγήσεων της επιτροπής που σταδιακά προέκυπταν υπό το φως 
της διεξοδικής συζήτησης των πιο πάνω ζητημάτων.  Επιπλέον, η επιτροπή προέβη 
σε συγκεκριμένες εισηγήσεις για το σαφή καθορισμό τόσο των αρμοδιοτήτων κάθε 
οργάνου όσο και των διαδικασιών που καθιερώνονται με το νομοσχέδιο. 

 Στο τελευταίο κείμενο που τέθηκε ενώπιον της επιτροπής για έγκριση 
διαλαμβάνονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Στο πεδίο εφαρμογής του προτεινόμενου νόμου εμπίπτει καταναλωτική 
απαίτηση το ύψος της οποίας δεν υπερβαίνει τις €3.000.  Εξαιρείται 
καταναλωτική απαίτηση που αφορά παροχή υπηρεσιών, η οποία ρυθμίζεται 
από επαγγελματικό σύνδεσμο ή σύλλογο, βάσει εσωτερικών κανονισμών με 
τους οποίους διασφαλίζονται μηχανισμοί εξώδικης διευθέτησης διαφορών 
μεταξύ των μελών και των πελατών τους. 

2. Ο καταναλωτής δύναται να υποβάλει αίτηση για εξώδικη διευθέτηση της 
καταναλωτικής απαίτησης που έχει εναντίον εμπόρου δυνάμει της διαδικασίας 
του προτεινόμενου νόμου, εκτός αν για την ίδια καταναλωτική απαίτηση έχει 
ήδη εκδοθεί απόφαση από δικαστήριο της ∆ημοκρατίας ή εκκρεμεί δικαστική 
διαδικασία. 

3. Προβλέπεται η δημιουργία μητρώου εμπόρων το οποίο θα δημοσιεύεται κάθε 
χρόνο και στο οποίο θα καταχωρίζονται τα ονόματα των εμπόρων που 
συγκατατίθενται και συμμετέχουν στην εξώδικη διαδικασία που προβλέπεται 
στον προτεινόμενο νόμο. 

4. Το μητρώο διαιτητών καταρτίζεται από το διευθυντή της Υπηρεσίας 
Ανταγωνισμού και Προστασίας Καταναλωτών, εγκρίνεται από τον υπουργό και 
δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

5. Στο μητρώο διαιτητών θα μπορεί να εγγράφεται κατόπιν αίτησής του δικηγόρος 
που είναι εγγεγραμμένος στο Μητρώο ∆ικηγόρων που Ασκούν το Επάγγελμα 
και ο οποίος ασκεί το επάγγελμα για περίοδο τουλάχιστον δύο ετών, καθώς και 
πρόσωπο που είναι εγγεγραμμένο στο μητρώο διαιτητών που διατηρεί το 
ΕΤΕΚ, το οποίο θα διορίζεται ως διαιτητής στην περίπτωση που το επίδικο 
θέμα είναι τεχνικής φύσης. 

6. Η υποχρέωση του διαιτητή στον οποίο παραπέμπεται υπόθεση να δηλώσει 
εγγράφως οποιοδήποτε περιστατικό ικανό να εγείρει δικαιολογημένη υπόνοια 
για το αμερόληπτο της κρίσης ή την ανεξαρτησία του και η διαγραφή του από 
το μητρώο διαιτητών, αν παραλείψει να ενεργήσει όπως πιο πάνω. 

7. ∆ιασαφήνιση ότι η αμοιβή του διαιτητή καταβάλλεται από τον καταναλωτή κατά 
την υποβολή της αίτησής του στην υπηρεσία και περιλαμβάνεται στα έξοδα 
που θα επιδικαστούν στο μέρος εναντίον του οποίου εκδίδεται η απόφαση του 
διαιτητή.  Η αμοιβή χορηγείται στο διαιτητή ταυτόχρονα με την παραπομπή σ’ 
αυτόν της υπόθεσης. 

8. Απάλειψη της δυνατότητας να καλούνται εμπειρογνώμονες στη διαδικασία 
ενώπιον του διαιτητή. 

9. Απάλειψη της δυνατότητας αναθεώρησης της απόφασης του διαιτητή. 

10. Η δυνατότητα και όχι η υποχρέωση του καταναλωτή, πριν υποβάλει αίτηση 
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στην υπηρεσία, να υποβάλει σχετικό παράπονο σε σύνδεσμο καταναλωτών, με 
σκοπό την επίτευξη φιλικού διακανονισμού. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, η επιτροπή επέφερε στο αναθεωρημένο κείμενο 
του νομοσχεδίου περαιτέρω τροποποιήσεις, με σκοπό τη διασαφήνιση των προνοιών 
του, καθώς και τη βελτίωσή του από νομοτεχνικής άποψης. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών ομόφωνα 
εισηγείται την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο όπως αυτό έχει διαμορφωθεί στη 
βάση των πιο πάνω και αφού τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται «Ο περί 
της Εξώδικης ∆ιευθέτησης των Καταναλωτικών Απαιτήσεων με την Παραπομπή τους 
σε ∆ιαιτησία Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έν’ ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆εύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Πεδίο Εφαρμογής.  Άρθρο 3. 

 Αρμοδιότητες της Υπηρεσίας και ορισμός Γραμματέων.  Άρθρο 4. 

 ∆ικαίωμα υποβολής αίτησης.  Άρθρο 5. 

 Εξουσίες και καθήκοντα του Γραμματέα.  Άρθρο 6. 

 Μητρώο ∆ιαιτητών.  Άρθρο 7. 

 Ανεξαρτησία και αμεροληψία ∆ιαιτητών.  Άρθρο 8. 

 ∆ιαγραφή ∆ιαιτητή από το Μητρώο ∆ιαιτητών.  Άρθρο 9. 

 Υποβολή παραπόνου σε σύνδεσμο καταναλωτών και συγκατάθεση εμπόρου 
για υποβολή αίτησης στην Υπηρεσία.  Άρθρο 10. 

 Υποβολή της αίτησης.  Άρθρο 11. 

 Προκαταρκτική εξέταση της αίτησης από το Γραμματέα.  Άρθρο 12. 

 Επίδοση εγγράφων και υποβολή απάντησης και ανταπαίτησης.  Άρθρο 13. 

 Αποδοχή ή απόρριψη αξίωσης του αιτητή.  Άρθρο 14. 

 Εξέταση υπόθεσης από ένα ∆ιαιτητή.  Άρθρο 15. 

 Ειδοποίηση καθορισμού τόπου και χρόνου ακρόασης.  Άρθρο 16. 

 Κλήτευση Μαρτύρων.  Άρθρο 17. 
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 Παρουσίαση της υπόθεσης.  Άρθρο 18. 

 ∆ιαδικασία ενώπιον του ∆ιαιτητή.  Άρθρο 19. 

 Καθήκοντα μαρτύρων.  Άρθρο 20. 

 ∆ιακοπή ή αναβολή της ακρόασης.  Άρθρο 21. 

 Φιλικός διακανονισμός.  Άρθρο 22. 

 Έκδοση απόφασης και έξοδα.  Άρθρο 23. 

 Έκδοση ερήμην απόφασης.  Άρθρο 24. 

 Επίδοση απόφασης.  Άρθρο 25. 

 Εκτέλεση της απόφασης.  Άρθρο 26. 

 Επίδοση εγγράφου.  Άρθρο 27. 

 Απόσυρση αίτησης ή ανταπαίτησης.  Άρθρο 28. 

 Έκδοση Κανονισμών.  Άρθρο 29. 

 Χρόνος καταρτισμού του πρώτου Μητρώου ∆ιαιτητών.  Άρθρο 30. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων αυτών; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Εξώδικης ∆ιευθέτησης των 
Καταναλωτικών Απαιτήσεων με την Παραπομπή τους σε ∆ιαιτησία Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το θέμα με τον αριθμό 31, που τιτλοφορείται «Οι περί Υπουργείου Υγείας, 
∆ιοίκηση - Θέσεις ∆ιευθυντή Υπηρεσιών Υγείας, Ανώτερου Λειτουργού Υπηρεσιών 
Υγείας και Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011», 
αναβάλλεται για τη νέα Βουλή. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα φρονώ ότι μπορεί να περάσει από την παρούσα 
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Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Βασικά, εμείς θα εξαρτούσαμε τη συμφωνία μας για αναβολή ή όχι από το εάν 
και εφόσον δεν επηρεάζονταν άνθρωποι από την αναβολή ή τη μη αναβολή.  Και 
επειδή επηρεάζονται, και εμείς θεωρούμε ότι πρέπει σήμερα να ψηφιστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχει, από ό,τι αντιλαμβάνομαι... 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, επειδή υποστηρίξαμε την αναβολή, θα πρέπει να πω 
απλώς ότι αυτή η θέσις θα προκηρυχθεί.  Άρα, δεν μπορεί κανένας να επιβεβαιώσει 
αυτό το οποίο ανέφερε ο κ. Κατσουρίδης.  Είναι καθαρή εικασία.  Η θέσις είναι 
ανύπαρκτη.  Όταν θα ψηφιστεί, θα προκηρυχθεί.  Άρα, τότε και μόνο θα υπάρχει 
υποβολή υποψηφιοτήτων.  Άρα, πώς επηρεάζονται σήμερα οι οποιοιδήποτε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Έχω την εντύπωση ότι έχει δίκαιο ο κ. Αγγελίδης.  Και αυτό συζητήσαμε και το 
πρωί στη σύσκεψη, ότι, εφόσον δεν υπάρχει θέση, πώς επηρεάζονται;  Εκτός εάν 
υπάρχει κάποιος έτοιμος για τη θέση, είναι φωτογραφισμένος δηλαδή, και 
καθυστερούμε να τον διορίσουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστά τα προβλήματα στο Υπουργείο Υγείας γι’ αυτά τα 
θέματα.  Νομίζω ότι όσο πιο γρήγορα κινηθούν οι διαδικασίες τόσο πιο πολύ θα είναι 
προς όφελος της υπηρεσίας και του δημοσίου.  Αν δεν υπάρχει πρόβλημα, γιατί να τα 
αναβάλουμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα εύρετε λοαρκασμόν!  Ο ένας έτσι, ο άλλος άλλως πως, ο άλλος “έν’ 
επείγον”, ο άλλος “αμάν εκλείσαμε”!  Λοιπόν, κύριοι, ακούστε... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Να θέσετε το θέμα σε ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 ∆ε θα θέσω κανένα θέμα σε ψηφοφορία.  Να σας πω για ποιο λόγο.  Εγώ 
νομίζω ότι οι κοινοβουλευτικές ομάδες είναι πολύ καταρτισμένες και πραγματικά 
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παρακολουθούν τα θέματα, το τι συμβαίνει.  Στη σύσκεψη των αρχηγών σήμερα το 
πρωί τέθηκαν διάφορα θέματα.  Η κάθε πλευρά έβαλε την επιχειρηματολογία της και 
συμφωνήσαμε σε κάποια πράγματα.  Ερχόμαστε τώρα, αναβάλλουμε, 
διαφοροποιούμε, αναπροσαρμόζουμε κατά το δοκούν, εγώ νομίζω, ως επί το 
πλείστον. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς δε συμφωνήσαμε.  Εμείς είπαμε ότι εξαρτάται από αυτό 
που είπα.  ∆ε θέλω να ρίξω λάδι στη φωτιά, δεν κάμνω εικασία.  Μπορώ να το 
τεκμηριώσω, αλλά δε χρειάζεται αυτή τη στιγμή.  Από την ανάποδη αυτού που 
υπαινίχθη ο κ. Συλλούρης μπορώ να το τεκμηριώσω, αλλά δεν είναι αυτό που έχει 
σημασία.  Είμαι συνεπής.  Και, αν έλεγα το πρωί “ναι” στην αναβολή, δε θα έλεγα 
διαφορετικά τώρα.  Είπα «θα το διερευνήσω και μετά».  Έχει και άλλους που ήταν 
παρόντες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σέβας, το πρωί εγώ είχα πει καθαρά ότι ο λόγος για 
τον οποίο θέλουμε την αναβολή είναι ότι η επιτροπή δεν άκουσε τα ενδιαφερόμενα 
μέρη και θεώρησε ότι μπορούσε να περάσει, διότι δεν έβλεπε οποιοδήποτε ελάττωμα.  
Από την ώρα που υπάρχουν κάποιοι οι οποίοι θέλουν να διατυπώσουν γνώμη...  
Αυτό είπα και το πρωί και το επαναλαμβάνω και τώρα.  Άρα λοιπόν, δεν είναι θέμα 
μόνο εικασιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Νικολάου. 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Η επιτροπή, κύριε Πρόεδρε... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Σε έντονο ύφος) 

 Εντάξει, ρε παιδιά!  Θα σας δώσω το λόγο, κύριε Τορναρίτη!  Ο πρόεδρος της 
επιτροπής θέλει να τοποθετηθεί.  Να μην του δώσω το λόγο; 

Ι. ΝΙΚΟΛΑΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, στην επιτροπή Νομικών έχουμε καθιερώσει μία πρακτική για 
χρόνια τώρα.  Στέλνουμε μία επιστολή στους συναδέλφους και, εάν δεν υπάρχει 
ένσταση για ένα νομοσχέδιο, τοποθετούμαστε εις την επιτροπή χωρίς να καλέσουμε 
οποιουσδήποτε προσκεκλημένους και προωθείται.  Ακολουθήθηκε αυτή ακριβώς η 
πρακτική και σε αυτή την περίπτωση.  ∆εν υπήρξε καμιά ένστασις από κανένα 
συνάδελφο, υπήρξε συνεννόησις, πλην κάποιων παρατηρήσεων που μπορεί να 
ήρθαν στην αντίληψη κάποιων τις τελευταίες μέρες.  Εγώ θέλω να πω το εξής:  ∆εν 
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έχει ακόμη κατατεθεί οποιαδήποτε συγκεκριμένη παρατήρηση για διαφωνία επί του 
συγκεκριμένου σχεδίου υπηρεσίας. 

 Θέλω όμως να επισημάνω κάτι.  Προωθήθηκε αυτό το σχέδιο υπηρεσίας και 
όχι οποιαδήποτε άλλα σχέδια υπηρεσίας για τα οποία υπήρχαν κάποιες διαφωνίες, 
γιατί δεν υπήρχε διαφωνία, πρώτον, και, δεύτερον, γιατί υπήρχε και η παράκλησις 
από το αρμόδιο υπουργείο, από τον ίδιο τον υπουργό, επειδή υπάρχει πρόβλημα 
διοίκησης στο χώρο του υπουργείου.  Και η παράκληση, παρ’ όλον ότι υπήρχαν και 
άλλα νομοσχέδια του Υπουργείου Υγείας, ήταν «εκείνα ας μην προωθηθούν, αλλά 
αυτό κατ’ εξαίρεση ας προχωρήσει».  Και είχα συνεννοηθεί μαζί με όλα τα μέλη της 
επιτροπής γι’ αυτή την εξέλιξη και προωθήθηκε αυτό το νομοσχέδιο.  ∆εν υπάρχει 
κανένας λόγος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριε Τορναρίτη... 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ, απλά, Πρόεδρε, θέλω να πω το εξής, επειδή αναφέρεται πολλές φορές η 
σύσκεψη των αρχηγών: Χαιρόμαστε που υπάρχει αυτή η σύσκεψη, διότι μπορεί 
πολλές φορές να διευκολύνει τα πράγματα.  Όμως, εδώ πέρα πρέπει να τηρούμε τους 
θεσμούς, τους κανόνες, το σύνταγμα και τέτοιου είδους σύσκεψη δεν υπάρχει όσον 
αφορά τον Κανονισμό της Βουλής.  Το κυρίαρχο σώμα, κύριε Πρόεδρε, είναι αυτό,  
οπόταν ισχυρίζομαι και λέω, αν υπάρχει η διαφωνία του κ. Αγγελίδη, να προχωρήσετε, 
να ψηφίσει η Βουλή των Αντιπροσώπων. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Τορναρίτη.  Ευχαριστώ για το μάθημα! 

 Λοιπόν, προχωρούμε. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Πολύ σύντομα, κύριε Πρόεδρε, θέλω να επιβεβαιώσω αυτά που ο πρόεδρος 
της επιτροπής έχει πει, ο κ. Ιωνάς, και θέλω να συμπληρώσω ότι προφορικά με 
ενημέρωσαν οι γραμματείς της επιτροπής ότι πιθανόν να υπήρχε κάποια 
τροποποίηση από τον κ. Αγγελίδη, πιθανόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, να μη χάνουμε ώρα. 

Λοιπόν, μπαίνει σε ψηφοφορία το θέμα. 

Πόσοι υποστηρίζουν να συζητηθεί και να αποφασιστεί σήμερα το συγκεκριμένο 
θέμα; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Πόσοι είναι εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εννέα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με τριάντα ψήφους υπέρ και εννέα εναντίον, η αναβολή απορρίπτεται, το θέμα 
θα συζητηθεί σήμερα. 

 Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Νομικών για τους κανονισμούς «Οι 
περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέσεις ∆ιευθυντή Υπηρεσιών Υγείας, 

Ανώτερου Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας και Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ιωνάς Νικολάου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 

 Αριστοφάνης Γεωργίου Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Γιαννάκης Θωμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών μελέτησε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 7 Απριλίου 2011. 

 Σκοπός των κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται σύμφωνα με τις πρόνοιες των 
άρθρων 27 και 87 του περί ∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμου, είναι ο καταρτισμός σχεδίων 
υπηρεσίας για τις νέες θέσεις ∆ιευθυντή Υπηρεσιών Υγείας [Κλ. Α15(i)] και Ανώτερου 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας [Κλ. Α13(ii)], οι οποίες είναι θέσεις πρώτου διορισμού 
και προαγωγής, καθώς και η τροποποίηση του υφιστάμενου σχεδίου υπηρεσίας για τη 
θέση Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας (Κλ. Α8, Α10 και Α11), η οποία είναι θέση 
πρώτου διορισμού, στο Υπουργείο Υγείας (∆ιοίκηση). 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, όλες 
οι πιο πάνω θέσεις εγκρίθηκαν με τον περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμο 
του 2009 [Ν. 53(ΙΙ) του 2009], έπειτα από διεξαγωγή σχετικής μελέτης από το Τμήμα 
∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού, με την οποία διαπιστώθηκε η ανάγκη 
στελέχωσης της ∆ιοίκησης του Υπουργείου Υγείας με εξειδικευμένο μη εναλλάξιμο 
προσωπικό.  Περαιτέρω, οι θέσεις αυτές εγκρίθηκαν και περιλήφθηκαν επίσης στους 
προϋπολογισμούς του 2010 και 2011. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, με την πλήρωση των εν λόγω θέσεων το δημόσιο 
δε θα επιβαρυνθεί με επιπρόσθετα έξοδα, γιατί οι απαιτούμενες πιστώσεις για τις 
θέσεις αυτές περιλαμβάνονται στον προϋπολογισμό του Υπουργείου Υγείας.  Σε 
περίπτωση μη πλήρωσης των εν λόγω θέσεων υπάρχει κίνδυνος να θεωρηθεί ότι το 
Υπουργείο Υγείας κωλυσιεργεί στην προώθηση ενός σοβαρού θέματος που θα 
υποβοηθήσει στην αναδιοργάνωση του δημόσιου τομέα υγείας και θα δημιουργήσει 
τις κατάλληλες δομές, για να μπορεί το υπουργείο να εκτελεί αποτελεσματικά το 
στρατηγικό και επιτελικό του ρόλο. 

 Σημειώνεται ότι τα υπό συζήτηση σχέδια υπηρεσίας συζητήθηκαν και 
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συμφωνήθηκαν στα πλαίσια της αρμόδιας για σχέδια υπηρεσίας υποεπιτροπής της 
Μικτής Επιτροπής Προσωπικού (ΜΕΠ). 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Νομικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των υπό συζήτηση 
κανονισμών, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την έγκρισή τους, όπως αυτοί 
έχουν κατατεθεί από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

(Μη ευκρινή σχόλια βουλευτών) 

 Μπορείτε να επιχειρηματολογήσετε, ας πούμε, για το θέμα. 

 Όχι.  Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, ομόφωνα οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το θέμα υπ’ αριθμόν 32, που τιτλοφορείται «Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική 
Χρήση Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2011», αναβάλλεται.  Τι λέτε; 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, νομίζω δεν υπάρχει λόγος για αναβολή.  Πιστεύω ότι το θέμα 
έχει εξαντληθεί.  Εξάλλου, το θέμα έχει απασχολήσει για αρκετή περίοδο τη Βουλή και 
μπορούμε σήμερα να το περάσουμε, αν δεν υπάρχει αίτημα για αναβολή.  Έχουμε μια 
μικρή τροπολογία που δεν αλλοιώνει καθόλου την ισορροπία των κανονισμών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, και εγώ απορώ γιατί εζητήθη αναβολή για ένα τέτοιο θέμα.  
Έχουμε πει στην επιτροπή ότι πρέπει να αρχίσουν να εκπαιδεύουν τους πάντες για 
την εφαρμογή αυτού του νομοσχεδίου. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με όλο το σεβασμό, αλλά δεν καταλαβαίνω τι γίνεται!  Εντάξει, 
εκάμαμε πολλά σήμερα, αλλά τούτη η διαδικασία που τηρούμε έντζιεν η σωστή!  
Τζιείνος ο οποίος ζητά αναβολή πρέπει να ζητά αναβολή.  Εάν υπάρχει ένσταση, 
πρέπει να εξηγούμε γιατί ζητούμε αναβολή. 

 Εγώ ζήτησα την αναβολή.  Υπάρχουν πάρα πολλά θέματα για τα οποία, κατά 
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την άποψη τη δική μου, πάρθηκαν αποφάσεις  εις την επιτροπή υπό την πίεση του 
χρόνου και ενόψει των εκλογών, που τελειώνει τζιαι η Βουλή.  Εάν θέλετε να 
συζητήσουμε στην ολομέλεια, εγώ έχω τροπολογίες, έχω τζιαι θέση για το γιατί 
κατέληξε τζιαμαί που κατέληξε η επιτροπή.  Να την πούμε, αν θέλετε, να μείνουμε ως 
η ώρα δέκα τη νύχτα, να σας εξηγώ γιατί η επιτροπή κατέληξε τζιαμαί που κατέληξε! 

ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ: 

 Να γίνει ψηφοφορία! 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Ναι, να ψηφιστούν οι τροπολογίες μου.  Έχω τρεις-τέσσερις τροπολογίες…  
Μια-μια. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χατζηνικόλα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, παρ’ όλο που έχει συζητηθεί στην επιτροπή Γεωργίας, έχει 
ψηφιστεί και ο νόμος που αφορά τα βιοκτόνα, εντούτοις για το θέμα των κανονισμών, 
επειδή υπήρξαν κάποιες τροπολογίες και από κάποιους έχουν ζητηθεί ακόμα και 
άλλες τροπολογίες -και μιλώ για την κοινοβουλευτική ομάδα του ∆ημοκρατικού 
Συναγερμού, που το πρωί μου είπαν “ναι”, ότι έχουν και άλλη τροπολογία, και μετά 
ακυρώθηκε- αφού έχει συζητηθεί και αποφασιστεί η αναβολή το πρωί στη σύσκεψη 
των αρχηγών, κύριε Πρόεδρε, δε μας ενοχλεί, αν υπάρξει αναβολή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΝΤ. ΧΑΤΖΗΝΙΚΟΛΑΣ: 

 Αν όχι, συζητούμε το θέμα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Από τη στιγμή που ζητήθηκε αναβολή, πιστεύω ότι είναι σωστό να πάει τον 
Ιούνιο. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Μα, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

Κύριε, ζητήθηκε αναβολή από τον κ. Περδίκη και από το ΑΚΕΛ!  Τι θέλετε; 

Λοιπόν, το υπ’ αριθμόν 32 θέμα αναβάλλεται για τον Ιούνιο. 

Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 33 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της ∆ιεθνούς 
Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπιγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) 
(Κυρωτικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό 

(Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 5 Απριλίου 2011.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, 
του Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού), του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και ο πρόεδρος της Κυπριακής Αρχής Αντί-Ντόπινγκ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του κυρωτικού νόμου για τη 
∆ιεθνή Σύμβαση (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό, έτσι ώστε: 

1. να περιληφθεί στον υφιστάμενο νόμο ο αναθεωρημένος Κατάλογος 
Απαγορευμένων Ουσιών και Μεθόδων και οι ∆ιεθνείς Προδιαγραφές για 
Εξαιρέσεις Χρήσης για Θεραπευτικό Σκοπό, 

2. να καλυφθεί η ανάγκη απαγόρευσης της παρασκευής ουσιών ντόπινγκ, 

3. να ρυθμιστούν οργανωτικά θέματα σε σχέση με την Κυπριακή Αρχή Αντί-
Ντόπινγκ ως αρμόδια αρχή για την εφαρμογή του παρόντος Νόμου. 

 Ειδικότερα, σύμφωνα με όσα περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση και όσα 
κατατέθηκαν ενώπιον της επιτροπής, επισημαίνονται μεταξύ άλλων τα εξής: 

1. Με το εν λόγω νομοσχέδιο διευρύνεται η διάταξη του άρθρου 4 του 
υφιστάμενου νόμου, με την οποία παρέχεται η δυνατότητα έκδοσης 
διαταγμάτων, με τη συμπερίληψη σε αυτή πρόνοιας που παρέχει τη 
δυνατότητα καταβολής αμοιβής στον πρόεδρο και στα μέλη της αρμόδιας 
αρχής και στο προσωπικό δειγματοληψίας.  Η καταβολή της αμοιβής αυτής θα 
καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο μετά από πρόταση του αρμόδιου 
υπουργού. 

2. Το Υπουργείο Οικονομικών έχει συμφωνήσει με τη συμπερίληψη της πιο πάνω 
πρόνοιας.  Επισημαίνεται ότι, αναφορικά με το προσωπικό δειγματοληψίας, 
ανέκαθεν καταβαλλόταν αντιμισθία σε αυτό με διευθετήσεις που εφάρμοζε ο 
Κυπριακός Οργανισμός Αθλητισμού, πριν αναλάβει το θέμα αυτό η Κυπριακή 
Αρχή Αντί-Ντόπινγκ. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή υπέβαλε 
διευκρινιστικά ερωτήματα στους αρμοδίους για σκοπούς πληρέστερης ενημέρωσής 
της σε σχέση με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, αλλά και σε σχέση με θέματα που 
προκύπτουν από τη μέχρι τώρα εφαρμογή του υφιστάμενου νόμου. 

 Όλα τα εμπλεκόμενα μέρη δήλωσαν ότι συμφωνούν με τις προτεινόμενες 
τροποποιήσεις. 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου, γι’ αυτό και 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Μάλιστα, κύριε Τορναρίτη. 

Ν. ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Ναι, κύριε Πρόεδρε.  Απλά να πω ότι στο συγκεκριμένο τροποποιητικό 
νομοσχέδιο περιλαμβάνεται ο νέος αναθεωρημένος κατάλογος των νέων 
απαγορευμένων ουσιών και μεθόδων που χρησιμοποιούνται για τη συγκεκριμένη 
απαγορευμένη ενέργεια.  Πρέπει να πω ότι στην επιτροπή Παιδείας της Βουλής, που 
εξέτασε τη συγκεκριμένη νομοθεσία, υπήρξαν σοβαρότατες καταγγελίες, τις οποίες 
οφείλω να μεταφέρω και στην ολομέλεια της Βουλής, και να καλέσω με τον πιο 
επίσημο τρόπο τους υπευθύνους της ∆ημοκρατίας της Κύπρου σε αυτό τον τομέα να 
παρέμβουν πριν είναι αργά. 

 ∆υο-τρεις από τις σοβαρότερες κατηγορίες που ακούστηκαν ήταν, πρώτον, ότι 
στους Αγώνες Μικρών Κρατών Ευρώπης που διεξήχθησαν στην Κύπρο πριν από δύο 
χρόνια βρέθηκαν τρεις ντοπαρισμένοι αθλητές.  Και οι τρεις ήταν Κύπριοι.  Το δεύτερο 
που ακούστηκε είναι ότι στη Λευκωσία πριν λίγους μήνες ανακαλύφθηκε εργαστήριο 
παρασκευής συγκεκριμένων παράνομων ουσιών.  Τρίτον, Κύπρια αθλήτρια λάμβανε 
κτηνιατρικά φάρμακα, για να βελτιώσει την απόδοσή της.  Και, το χειρότερο, μαθητές 
των σχολείων μας, Κύπριοι μαθητές, λαμβάνουν απαγορευμένες ουσίες, για να 
βελτιώσουν τις επιδόσεις τους και να καταλάβουν καλύτερες θέσεις στα πανεπιστήμια 
που διεκδικούν προφανώς θέσεις. 

 Έχω την εντύπωση ότι το συγκεκριμένο θέμα, κύριε Πρόεδρε, είναι πολύ 
σοβαρό, εξίσου σοβαρό με τα προηγούμενα που συζητήσαμε και ακόμη σοβαρότερο.  
Γι’ αυτό, επαναλαμβάνω, καλώ τους αρμοδίους να παρέμβουν πριν να είναι αργά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 4 του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του Πρώτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται. 
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 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) 
κατά του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 34 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί Ιδιωτικών 
Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του  2010».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

 Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 3) Νόμος του 2010» 

Παρόντες: 

 Νίκος Τορναρίτης, πρόεδρος Γιαννάκης Γαβριήλ 

 Γεώργιος Τάσου Στέλλα Μισιαούλη ∆ημητρίου 

 Γιάννος Λαμάρης Αθηνά Κυριακίδου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 18 Ιανουαρίου, 29 Μαρτίου και 5 
Απριλίου 2011. 

 Στο στάδιο της μελέτης του υπό αναφορά νομοσχεδίου κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής 
Αξιολόγησης Ιδιωτικών Πανεπιστημίων και των ιδιωτικών πανεπιστημίων. 

 Σκοπός του υπό αναφορά νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του υφιστάμενου 
νόμου για τα ιδιωτικά πανεπιστήμια, έτσι ώστε, μεταξύ άλλων, να επέλθουν οι 
ακόλουθες βελτιώσεις: 

1. Nα παρασχεθεί ο εύλογος χρόνος των δύο ετών στην Προσωρινή ∆ιοικούσα 
Επιτροπή κάθε ιδιωτικού πανεπιστημίου από την ημερομηνία έναρξης της 
λειτουργίας του, όπως αυτή καθορίζεται από το Υπουργικό Συμβούλιο, ώστε να 
μπορέσει να ολοκληρώσει τις ενέργειές της για την ίδρυση των οργάνων του εν 
λόγω πανεπιστημίου, όπως αυτές καθορίζονται στον υφιστάμενο νόμο και στον 
καταστατικό χάρτη κάθε ιδιωτικού πανεπιστημίου. 

2. Να μην περιλαμβάνονται περισσότερα από δύο μέλη τα οποία δεν έχουν 
ακαδημαϊκή ιδιότητα στη σύνθεση της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής, η 
οποία, με βάση τον υφιστάμενο νόμο, αποτελείται από επτά τουλάχιστον μέλη. 
Επίσης, τα μέλη της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής που έχουν 
ακαδημαϊκή ιδιότητα να κατέχουν θέση Καθηγητή στο συγκεκριμένο 
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πανεπιστήμιο ή και σε άλλο αναγνωρισμένο πανεπιστήμιο της Κύπρου ή του 
εξωτερικού. 

3. Να δημιουργηθούν οι απαραίτητες προϋποθέσεις για την ανάδειξη των 
πρυτανικών αρχών και της συγκλήτου των ιδιωτικών πανεπιστημίων. 

 Γενικότερα, με τις προτεινόμενες τροποποιήσεις αναμένεται να καταστεί δυνατή 
η εύρυθμη λειτουργία των ιδιωτικών πανεπιστημίων ειδικότερα στα πρώτα χρόνια 
λειτουργίας τους, μέχρις ότου να επιτευχθεί η πλήρης στελέχωση των θέσεων του 
ακαδημαϊκού προσωπικού των σχολών και των τμημάτων τους κατά το πρότυπο που 
ακολουθείται για την ίδρυση των οργάνων των κρατικών πανεπιστημίων. 

 Στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου διαφάνηκε η ανάγκη βελτίωσης 
ορισμένων προνοιών του, γι’ αυτό και η επιτροπή εξέτασε ορισμένες εισηγήσεις που 
υποβλήθηκαν ενώπιόν της από τα εμπλεκόμενα μέρη και στοχεύουν στη βελτίωσή 
του.  Ειδικότερα, ως αποτέλεσμα των πιο πάνω και με τη σύμφωνη γνώμη του 
αρμόδιου υπουργείου και της Νομικής Υπηρεσίας, κρίθηκε σκόπιμο να διαμορφωθεί 
το νομοσχέδιο, έτσι ώστε να επέλθουν οι ακόλουθες αλλαγές: 

1. O εύλογος χρόνος που θα παρασχεθεί στην Προσωρινή ∆ιοικούσα Επιτροπή, 
για να ολοκληρώσει, με βάση τον υφιστάμενο νόμο, τις αναγκαίες ενέργειες για 
την ίδρυση των οργάνων του ιδιωτικού πανεπιστημίου, να αυξηθεί από δύο σε 
τρία χρόνια. 

2. Η σύνθεση της Προσωρινής ∆ιοικούσας Επιτροπής να περιλαμβάνει κατά απλή 
πλειοψηφία των μελών της πρόσωπα τα οποία έχουν ακαδημαϊκή ιδιότητα και 
τα οποία κατέχουν θέση Καθηγητή ή Αναπληρωτή Καθηγητή ή Ομότιμου 
Καθηγητή. 

3. Ο προτεινόμενος νόμος να έχει αναδρομική εφαρμογή από την 1η Ιανουαρίου 
2010. 

 Με βάση τα πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας υιοθετεί τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του εν λόγω νομοσχεδίου, γι’ αυτό και ομόφωνα εισηγείται 
στη Βουλή την ψήφισή του σε νόμο, όπως αυτό έχει τελικά διαμορφωθεί, αφού 
τροποποιηθεί ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων 
(Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Θα δηλώσω αδυναμία να συμμετάσχω στην ψηφοφορία, κύριε Πρόεδρε, λόγω 
κωλύματος επαγγελματικού. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 19 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 
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Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Με την αποχή του κ. Αγγελίδη, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με την αποχή του κ. Αγγελίδη, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 35 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Εξωτερικής 
Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί 
του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για τους κανονισμούς 
«Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της ∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι Υπηρεσίας) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Σωτήρης Σαμψών Ανδρέας Αγγελίδης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Απριλίου 2011.  Στη συνεδρία αυτή 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του 
Υπουργείου Οικονομικών (Τμήμα ∆ημόσιας ∆ιοίκησης και Προσωπικού) και του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας.  Ο Κλάδος Υπαλλήλων του 
Υπουργείου Εξωτερικών, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στη συνεδρία. 

 Με τους υπό αναφορά κανονισμούς, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 7 
του περί Εξωτερικής Υπηρεσίας Νόμου, τροποποιούνται οι υφιστάμενοι βασικοί 
κανονισμοί, έτσι ώστε να εξυπηρετηθούν οι ανάγκες της ∆ημοκρατίας στη Μόνιμη 
Αντιπροσωπία της Κύπρου στην Ευρωπαϊκή Ένωση ενόψει της κυπριακής προεδρίας 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και να διευκολυνθεί η συμμετοχή Κυπρίων διπλωματών στην 
Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσης. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς προβλέπονται τα ακόλουθα: 

1. Προστίθεται νέα πρόνοια και συγκεκριμένα η παράγραφος 2Α, με βάση την 
οποία παρέχεται η δυνατότητα στο Υπουργικό Συμβούλιο, εφόσον το απαιτούν 
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οι υπηρεσιακές ανάγκες που σχετίζονται με την ανάληψη της προεδρίας του 
Συμβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης από την Κυπριακή ∆ημοκρατία το 2012, 
να παρατείνει με αιτιολογημένη απόφασή του τη χρονική διάρκεια της 
υπηρεσίας υπαλλήλων που υπηρετούν στις διπλωματικές αποστολές για 
χρονική περίοδο που ξεπερνά την καθορισμένη στον υφιστάμενο Κανονισμό 4 
μέγιστη δυνατή χρονική υπηρεσία σε διπλωματική αποστολή μέχρι την 30ή 
Ιουνίου 2013 το αργότερο. 

2. Προστίθεται νέα πρόνοια και συγκεκριμένα η παράγραφος 7Α, η οποία 
επιτρέπει σε υπάλληλο που έχει καλύψει την προβλεπόμενη διάρκεια 
υπηρεσίας σε διπλωματική αποστολή με έδρα τις Βρυξέλλες να μπορεί να 
υπηρετεί στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσης για περίοδο μέχρι 
πέντε χρόνια. 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση 
που συνοδεύει τους υπό αναφορά κανονισμούς, καθώς και με όσα κατατέθηκαν 
ενώπιον της επιτροπής επισημαίνονται τα εξής: 

1. Το Υπουργείο Εξωτερικών έκρινε αναγκαίες τις προτεινόμενες τροποποιήσεις, 
λόγω των αυξημένων απαιτήσεων και αναγκών που θα υπάρχουν σε 
προσωπικό κατά τη διάρκεια της κυπριακής προεδρίας της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης το δεύτερο εξάμηνο του 2012.  Ειδικότερα, το εν λόγω υπουργείο 
έκρινε ότι ενδεχομένως να χρειαστεί αριθμός υπαλλήλων που ήδη υπηρετούν 
στη Μόνιμη Αντιπροσωπία της ∆ημοκρατίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση να 
συνεχίσουν να υπηρετούν εκεί για περίοδο που θα ξεπερνά την καθορισμένη, 
με βάση τον Κανονισμό 4, μέγιστη δυνατή χρονική διάρκεια υπηρεσίας σε 
διπλωματική αποστολή. 

2. Οι προτεινόμενες τροποποιήσεις κρίθηκαν επίσης αναγκαίες, λόγω του 
προβλήματος που ενδεχομένως να δημιουργείται για τους Κυπρίους 
διπλωμάτες που θα υπηρετήσουν στη νεοϊδρυθείσα Ευρωπαϊκή Υπηρεσία 
Εξωτερικής ∆ράσης, διότι, με βάση τις πρόνοιες της παραγράφου (7) του 
Κανονισμού 4, ο υπάλληλος που έχει καλύψει την καθορισμένη διάρκεια 
υπηρεσίας σε μια έδρα σε μια πόλη του εξωτερικού δεν μπορεί να υπηρετήσει 
σε διεθνή οργανισμό ή σε όργανο της Ευρωπαϊκής Ένωσης που εδρεύει στην 
ίδια πόλη.  Επισημαίνεται ότι η Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσης έχει 
θεσπιστεί ως μια από τις κυριότερες καινοτομίες της Συνθήκης της Λισαβόνας 
και αποτελεί τη νέα διπλωματική υπηρεσία της Ευρωπαϊκής Ένωσης που θα 
πλαισιώνει την Ύπατη Εκπρόσωπο για τις Εξωτερικές Υποθέσεις και την 
Πολιτική Ασφάλειας.  Η υπηρεσία αυτή θα συνεργάζεται στενά με τις 
διπλωματικές υπηρεσίες των κρατών μελών και θα απαρτίζεται από 
υπαλλήλους των αρμόδιων διευθύνσεων της Γενικής Γραμματείας του 
Συμβουλίου και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, καθώς και αποσπασμένο 
προσωπικό των εθνικών διπλωματικών υπηρεσιών των κρατών μελών. 

 Στα πλαίσια της εξέτασης των εν λόγω κανονισμών ενώπιον της επιτροπής 
υπήρξε προβληματισμός από πλευράς των μελών της επιτροπής κατά πόσο με τις 
προτεινόμενες τροποποιήσεις διασφαλίζονται τα υπηρεσιακά δικαιώματα των 
υπαλλήλων και ειδικότερα όσων θα υπηρετήσουν στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία 
Εξωτερικής ∆ράσης, όπως, για παράδειγμα, κατά πόσο θα αναγνωρίζεται για 
σκοπούς σύνταξης η υπηρεσία στην εν λόγω ευρωπαϊκή υπηρεσία.  Γι’ αυτό η 
επιτροπή ζήτησε από τους αρμοδίους όπως διερευνήσουν τα ζητήματα αυτά και την 



220 

 

ενημερώσουν σχετικά. 

 Οι εκπρόσωποι των αρμόδιων υπουργείων, αφού εξέτασαν τις επιφυλάξεις 
που εγέρθηκαν, διαβεβαίωσαν την επιτροπή ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβλημα όσον 
αφορά τη διασφάλιση των υπηρεσιακών δικαιωμάτων των υπαλλήλων αυτών, αφού 
για όλα τα θέματα αποσπάσεων, μεταθέσεων και μετακινήσεων εφαρμόζεται ο περί 
∆ημόσιας Υπηρεσίας Νόμος.  Πρόσθετα, η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών 
διαβεβαίωσε και γραπτώς την επιτροπή με επιστολή της, ημερομηνίας 11 Απριλίου 
2011, ότι η προτεινόμενη τροποποίηση σε σχέση με την υπηρεσία των υπαλλήλων 
στην Ευρωπαϊκή Υπηρεσία Εξωτερικής ∆ράσης ουδόλως επηρεάζει ή σκοπό έχει να 
επηρεάσει με οποιοδήποτε τρόπο τα δικαιώματά τους. 

 Επισημαίνεται ότι, αναφορικά με την προτεινόμενη τροποποίηση σε σχέση με 
τους υπαλλήλους που θα συνεχίσουν να υπηρετούν στη Μόνιμη Αντιπροσωπία της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης, κρίθηκε σκόπιμο από την επιτροπή να διασφαλιστεί ότι η 
χρονική διάρκεια της υπηρεσίας τους θα μπορεί να παραταθεί, μόνο εφόσον αυτοί 
συναινέσουν στην παράταση αυτή. 

 Η επιτροπή, επειδή δεν κατέστη δυνατό να διαμορφώσει έγκαιρα τις τελικές της 
θέσεις, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στην ολομέλεια της Βουλής στα πλαίσια της 
συζήτησης που θα διεξαχθεί για τους υπό αναφορά κανονισμούς. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών 
υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια για λήψη τελικής απόφασης επί 
των κανονισμών, οι οποίοι έχουν διαμορφωθεί, ώστε να περιλάβουν και την πιο πάνω 
τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

  Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 36 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί του 
Πρωτοκόλλου Εφαρμογής μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης της Ρωσικής Ομοσπονδίας για την Εφαρμογή της Συμφωνίας μεταξύ 
της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας για Επανεισδοχή της 25ης 
Μαΐου 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών για το νομοσχέδιο «Ο 
περί του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής 

∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρωσικής Ομοσπονδίας για την Εφαρμογή 
της Συμφωνίας μεταξύ της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της Ευρωπαϊκής 

Κοινότητας για Επανεισδοχή της 25ης Μαΐου 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Αβέρωφ Νεοφύτου, πρόεδρος Ανδρέας Αγγελίδης 
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 Σωτήρης Σαμψών Μη μέλη της επιτροπής: 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Λευτέρης Χριστοφόρου 

 Κλαύδιος Μαυροχάννας Νικόλας Παπαδόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 6 Απριλίου 2011.  Στην εν λόγω 
συνεδρία κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Εξωτερικών, του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
της Υπηρεσίας Αλλοδαπών και Μετανάστευσης της αστυνομίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κατά το άρθρο 169(2) του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας κύρωση του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής, της 7ης Οκτωβρίου 
2010, μεταξύ της κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της κυβέρνησης της 
Ρωσικής Ομοσπονδίας της Συμφωνίας Επανεισδοχής, της 25ης Μαΐου 2006, μεταξύ 
της Ρωσικής Ομοσπονδίας και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας. 

 Συγκεκριμένα, το Υπουργικό Συμβούλιο με απόφασή του, ημερομηνίας 18 
Νοεμβρίου 2009, ενέκρινε την υπογραφή του πρωτοκόλλου, το οποίο καταρτίστηκε 
δυνάμει των διατάξεων του άρθρου 20 της εν λόγω συμφωνίας, με σκοπό την 
κοινοποίησή του στην μεικτή επιτροπή που συγκροτείται δυνάμει των διατάξεων του 
άρθρου 19 της συμφωνίας, προκειμένου αυτό να τεθεί σε ισχύ. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Εξωτερικών, η εν λόγω 
συμφωνία στοχεύει στη διευκόλυνση της επανεισδοχής προσώπων τα οποία 
εισέρχονται ή παραμένουν παράνομα στο έδαφος των συμβαλλόμενων μερών, για να 
αντιμετωπιστεί το πρόβλημα της παράνομης μετανάστευσης.  Οι διαδικασίες για την 
επανεισδοχή των εν λόγω ατόμων, καθώς και οι αρμόδιες αρχές των συμβαλλόμενων 
μερών, καθορίζονται στο πρωτόκολλο που υπογράφηκε.  Ο ίδιος εκπρόσωπος 
ενημέρωσε την επιτροπή ότι η κυβέρνηση της Ρωσικής Ομοσπονδίας έχει 
συμπληρώσει τις εσωτερικές διαδικασίες που απαιτούνται, για να τεθεί σε ισχύ το εν 
λόγω πρωτόκολλο και αναμένεται η κύρωσή του από την Κυπριακή ∆ημοκρατία, ώστε 
αυτό να τεθεί σε ισχύ. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Αρχείου Πληθυσμού και Μετανάστευσης, 
ενημέρωσε την επιτροπή για την πρακτική που ακολουθείτο μέχρι τώρα.  
Συγκεκριμένα, η ίδια εκπρόσωπος ανέφερε πως οι αρχές της ∆ημοκρατίας έρχονταν 
σε επαφή με τις αρμόδιες αρχές της κυβέρνησης της Ρωσικής Ομοσπονδίας, για κάθε 
ξεχωριστή περίπτωση που αφορούσε υπήκοο της χώρας αυτής, ο οποίος διέμενε 
παράνομα στη ∆ημοκρατία, ώστε να γίνουν οι απαραίτητες διευθετήσεις για την 
επιστροφή του. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις του κυρωτικού νομοσχεδίου. 

 Ο πρόεδρος και τα μέλη της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών, αφού 
έλαβαν υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν τους, επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν επί 
του κυρωτικού νομοσχεδίου κατά τη συζήτησή του ενώπιον της ολομέλειας του 
σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 
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 ∆εν υπάρχουν. 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

Κύρωση του Πρωτοκόλλου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Επειδή δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής 
μεταξύ της Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας για την Εφαρμογή της Συμφωνίας μεταξύ της Ρωσικής Ομοσπονδίας 
και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας για Επανεισδοχή της 25ης Μαΐου 2006 (Κυρωτικός) 
Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 37 θέμα, που τιτλοφορείται «Ο περί της Αρχής 
Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται 
αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για το 
νομοσχέδιο «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 

2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντρέας Φακοντής Γεώργιος Τάσου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Τάσος Μητσόπουλος 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Μαρτίου και 5 
Απριλίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν και παρευρέθηκαν 
στην επιτροπή εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, ο διευθυντής 
του Τμήματος Ελέγχου και εκπρόσωποι του Τμήματος Εμπορικής Ναυτιλίας του ίδιου 
υπουργείου, εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Εμπορίου, 
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Βιομηχανίας και Τουρισμού, του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του 
Υπουργείου Εσωτερικών, του Γραφείου Προγραμματισμού, του Γραφείου του Γενικού 
Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, του Κυπριακού Οργανισμού Τουρισμού, ο δήμαρχος 
Λάρνακας, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου, ο γενικός διευθυντής, ο 
οικονομικός διευθυντής και ο νομικός σύμβουλος της Αρχής Λιμένων Κύπρου, 
εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, του ΕΒΕ Λάρνακας, του Κυπριακού Ναυτιλιακού 
Επιμελητηρίου, του Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, της Κυπριακής 
Ένωσης Πλοιοκτητών, του Συνδέσμου Τελωνειακών Πρακτόρων και ∆ιαμεταφορέων 
Κύπρου, καθώς και των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΥΑΛΚ, ΣΥΠΑΛΚ, 
ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου, όπως αυτό κατατέθηκε στη Βουλή, είναι η 
τροποποίηση του περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου, ώστε το Υπουργικό 
Συμβούλιο να μπορεί να εκμισθώνει το λιμένα Λάρνακας και την περιοχή λιμένα 
Λάρνακας ή να αναθέτει σε οποιοδήποτε πρόσωπο, περιλαμβανομένων και 
αλλοδαπών, την κατασκευή, διαχείριση, ανάπτυξη, τροποποίηση και επέκταση των 
χώρων αυτών, παρά τις διατάξεις του περί Αρχής Λιμένων Κύπρου και του περί 
Κτήσης Ακίνητης Ιδιοκτησίας (Αλλοδαποί) Νόμου, ώστε να υλοποιηθεί το έργο της 
ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας της Λάρνακας. 

 Σύμφωνα με τον εκπρόσωπο του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων και την 
επεξηγηματική έκθεση που συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η ψήφιση του 
τελευταίου κρίνεται αναγκαία, για να καταστεί δυνατή η υπογραφή της συμφωνίας 
μεταξύ του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων ως αναθέτουσας αρχής και του 
προτιμητέου προσφοροδότη, της κοινοπραξίας “Ζήνων”, για την υλοποίηση του πιο 
πάνω έργου, της οποίας οι διαπραγματεύσεις βρίσκονται σε προχωρημένο στάδιο και 
στόχος είναι όπως μέχρι το τέλος του πρώτου εξαμήνου του 2011 ολοκληρωθούν. 

 Στα πλαίσια της πρώτης συνεδρίας τα μέλη της επιτροπής τόνισαν τη 
σπουδαιότητα της υλοποίησης του έργου αυτού για την πόλη της Λάρνακας και για 
την οικονομία της Κύπρου γενικότερα, μεσούσης μάλιστα της παρούσας οικονομικής 
κρίσης.  Εντούτοις, μέλη της επισήμαναν ότι οι διατάξεις του νομοσχεδίου, όπως αυτό 
αρχικά κατατέθηκε στη Βουλή από την εκτελεστική εξουσία, χρήζουν βελτίωσης, ώστε 
να καθοριστεί ρητά σ’ αυτό ότι η προτεινόμενη τροποποίηση δεν επηρεάζει με 
οποιοδήποτε τρόπο το ιδιοκτησιακό καθεστώς οποιουδήποτε περιουσιακού στοιχείου 
της Αρχής.  Επιπρόσθετα, οι ίδιοι βουλευτές τόνισαν ότι είναι ορθό και δίκαιο, προτού 
ψηφιστεί το παρόν νομοσχέδιο, να προηγηθεί η υπογραφή της σχετικής συμφωνίας 
μεταξύ Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, Αρχής Λιμένων Κύπρου και 
συνδικαλιστικών οργανώσεων για τη διασφάλιση των δικαιωμάτων των υπαλλήλων 
της Αρχής Λιμένων που εργοδοτούνται στο λιμάνι της Λάρνακας και παράλληλα να 
επιλυθεί το εργασιακό ζήτημα των αδειούχων λιμενικών αχθοφόρων και λιμενεργατών. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΣΥΠΑΛΚ, ΣΥΑΛΚ και 
ΠΑΣΥ∆Υ, χωρίς να διαφωνούν με τον απώτερο στόχο του νομοσχεδίου που είναι η 
υλοποίηση εκτέλεσης του έργου ανάπτυξης του λιμανιού και της μαρίνας της 
Λάρνακας, δήλωσαν ότι πρέπει να προηγηθεί της ψήφισής του η υπογραφή της 
προαναφερόμενης τριμερούς συμφωνίας για την κατοχύρωση των δικαιωμάτων των 
εργαζομένων της Αρχής, να διασφαλιστεί ότι η Αρχή δε θα υποστεί οποιοδήποτε 
οικονομικό κόστος από τη συμφωνία αυτή και ότι δε θα επηρεαστούν τα καλώς 
νοούμενα συμφέροντά της. 

 Οι εκπρόσωποι των συνδικαλιστικών οργανώσεων ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ, 
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ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ και ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ επανέλαβαν τις ίδιες θέσεις που εξέθεσαν οι 
πιο πάνω συνδικαλιστικές οργανώσεις συμπληρώνοντας την τοποθέτησή τους για την 
ανάγκη επίλυσης του εργασιακού ζητήματος των αδειούχων λιμενικών αχθοφόρων και 
λιμενεργατών και της διαμόρφωσης του νομοσχεδίου, ώστε να καθοριστεί ρητά σ’ 
αυτό ότι δεν επηρεάζεται με οποιοδήποτε τρόπο το ιδιοκτησιακό καθεστώς των 
περιουσιακών στοιχείων της Αρχής. 

 Οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του ΕΒΕ Λάρνακας, του ΚΕΒΕ 
και του Κυπριακού Ναυτιλιακού Επιμελητηρίου συμφώνησαν με τις διατάξεις του 
νομοσχεδίου επαναλαμβάνοντας τη θέση τους για το τεράστιο όφελος που θα 
προκύψει από την υλοποίηση του έργου για την πόλη της Λάρνακας και την οικονομία 
του κράτους γενικότερα. 

 Ο εκπρόσωπος του Συνδέσμου Ναυτιλιακών Πρακτόρων Κύπρου δήλωσε ότι 
το έργο πρέπει να προχωρήσει χωρίς καθυστέρηση, αλλά παράλληλα πρέπει να 
διασφαλιστεί ότι δε θα επηρεαστούν τα δικαιώματα των εργαζομένων. 

 Ο δήμαρχος Λάρνακας επισήμανε επίσης τη σπουδαιότητα του έργου και 
ζήτησε όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί άμεσα, ώστε να μην επέλθει οποιαδήποτε 
περαιτέρω καθυστέρηση στην υλοποίηση του όλου έργου. 

 Ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
αναφέρθηκε στην ωφελιμότητα του έργου για την πόλη της Λάρνακας και την 
οικονομία του κράτους γενικότερα δηλώνοντας ταυτόχρονα ότι το όλο εγχείρημα δεν 
πρέπει να επηρεάσει αρνητικά τα συμφέροντα της Αρχής.  Χωρίς να διαφωνεί με τους 
σκοπούς και επιδιώξεις του νομοσχεδίου, δήλωσε ότι τα δικαιώματα των εργαζομένων 
της Αρχής κατοχυρώνονται με τη συμφωνία που έγινε μεταξύ του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, της Αρχής Λιμένων Κύπρου και των συντεχνιών 
ΟΜΕΠΕΓΕ-ΣΕΚ, ΣΗ∆ΗΚΕΚ-ΠΕΟ, ∆ΕΕΚ∆ΟΚΩ-∆ΕΟΚ, ΠΑΣΥ∆Υ, ΣΥΠΑΛΚ και 
ΣΥΑΛΚ, η οποία αναμένεται να υπογραφεί σύντομα, αφού πρώτα διασφαλιστεί ότι η 
Αρχή Λιμένων Κύπρου δε θα επωμισθεί οποιοδήποτε κόστος για το θέμα αυτό. 

 Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της κατά την πρώτη 
συνεδρία της, ζήτησε από το αρμόδιο υπουργείο όπως, σε συνεργασία με το Γραφείο 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και την Αρχή Λιμένων Κύπρου, προβεί σε 
διαμόρφωση του κειμένου του νομοσχεδίου, ώστε να καθορίζεται ρητά σ’ αυτό ότι με 
την προτεινόμενη τροποποίηση δε θα επηρεαστεί με οποιοδήποτε τρόπο το 
ιδιοκτησιακό καθεστώς οποιουδήποτε περιουσιακού στοιχείου της Αρχής.  Παράλληλα, 
ζήτησε όπως υπογραφεί η προαναφερόμενη συμφωνία για τη διευθέτηση των 
θεμάτων των υπαλλήλων της Αρχής και διευθετηθεί επίσης το ζήτημα των αδειούχων 
λιμενικών αχθοφόρων και λιμενεργατών, προτού προωθηθεί το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για ψήφιση. 

 Ακολούθως, σε μεταγενέστερη συνεδρία της επιτροπής το αρμόδιο υπουργείο, 
ανταποκρινόμενο στο αίτημα της επιτροπής, κατέθεσε αναθεωρημένο κείμενο, στο 
οποίο αναφέρεται ρητά ότι η σύναψη σύμβασης από το Υπουργικό Συμβούλιο με 
οποιοδήποτε πρόσωπο δε θα επηρεάζει το ιδιοκτησιακό καθεστώς οποιουδήποτε 
περιουσιακού στοιχείου της Αρχής και τα περιουσιακά της στοιχεία παραμένουν 
ιδιοκτησία αυτής.  Επίσης, έγινε περαιτέρω προσθήκη στο αρχικό κείμενο με ρητή 
πρόνοια ότι πριν τη σύναψη σύμβασης με οποιοδήποτε πρόσωπο το Υπουργικό 
Συμβούλιο θα συνάψει σύμβαση με την Αρχή για την εκμίσθωση ή την παραχώρηση 
άδειας χρήσης του λιμένα Λάρνακας ή του όλου ή μέρους της περιοχής λιμένα 
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Λάρνακας. 

 Κατά τη συζήτηση του αναθεωρημένου κειμένου στην επιτροπή ο πρόεδρος 
του διοικητικού συμβουλίου της Αρχής Λιμένων Κύπρου δήλωσε ότι με το νέο κείμενο 
διευκρινίζεται το ιδιοκτησιακό καθεστώς των περιουσιακών στοιχειών της Αρχής και 
ότι επίκειται και η υπογραφή της συμφωνίας για διευθέτηση των θεμάτων των 
υπαλλήλων της Αρχής, αφού έχει διασφαλιστεί ότι η Αρχή δε θα επωμιστεί 
οποιοδήποτε κόστος για το θέμα αυτό.  Στο μεταξύ έγινε από όλους αποδεκτή σχετική 
τροποποίηση, η οποία υποβλήθηκε από το νομικό σύμβουλο της Αρχής, επί 
συγκεκριμένης διάταξης του αναθεωρημένου κειμένου αναφορικά με την ιδιοκτησία 
της Αρχής. 

 Η εκπρόσωπος του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας 
ανέλυσε τις πρόνοιες του αναθεωρημένου κειμένου και επεξήγησε στην επιτροπή το 
θέμα του ιδιοκτησιακού καθεστώτος των περιουσιακών στοιχείων της Αρχής. 

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων επιβεβαίωσε ότι 
επίκειται η υπογραφή της πιο πάνω αναφερόμενης τριμερούς συμφωνίας και δήλωσε 
ότι το θέμα των αδειούχων λιμενικών αχθοφόρων θα τύχει διαπραγμάτευσης με τον 
επενδυτή, ο οποίος διαβεβαίωσε ότι θα σεβαστεί το υφιστάμενο καθεστώς αυτών, 
αλλά και, για το ενδεχόμενο που η εργασία τους θα επηρεαστεί αρνητικά, η 
κυβέρνηση περιέλαβε στη συμφωνία που θα υπογράψει με τον επενδυτή πρόνοια για 
ποσό ύψους €5,4 εκατομ., το οποίο θα αποτελέσει βάση διαπραγμάτευσης για 
καθορισμό σχεδίου παροχής κινήτρων σ’ αυτούς.  Για το θέμα των λιμενεργατών ο 
ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι αυτό έχει επιλυθεί λόγω της αλλαγής του καθεστώτος 
εργοδότησής τους. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τις διατάξεις του αναθεωρημένου 
κειμένου, όπως αυτό τελικά διαμορφώθηκε σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Οι συνδικαλιστικές οργανώσεις επανέλαβαν τη θέση τους όπως πριν την 
ψήφιση του νομοσχεδίου από τη Βουλή υπογραφεί η σχετική τριμερής συμφωνία για 
τη διευθέτηση των θεμάτων των υπαλλήλων της Αρχής. 

 Ας σημειωθεί ότι το κείμενο της τριμερούς συμφωνίας που αναφέρεται πιο 
πάνω υπογράφηκε από όλα τα μέρη στις 7 Απριλίου 2011 και αντίγραφό της 
στάλθηκε στην επιτροπή την επομένη ημέρα για ενημέρωση. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και 
Έργων, αφού διαμόρφωσε το κείμενο του νομοσχεδίου σύμφωνα με τα πιο πάνω, 
ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την ψήφισή του σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Το θέμα αυτό αφορά την ανάπτυξη του λιμανιού της Λάρνακας σε μαρίνα ή σε 
μικτή ανάπτυξη.  Θέλω να επισημάνω ότι η κυβέρνηση έστειλε έτσι λίγο βιαστικά ένα 
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νομοσχέδιο το οποίο έπρεπε να στείλει προ πολλού καιρού και δημιουργήθηκε και το 
“πρόβλημα” ότι η επιτροπή Συγκοινωνιών και ιδιαίτερα ο υποφαινόμενος δεν ήθελαν 
να περάσουν το νομοσχέδιο, γιατί εξυπηρετούσαν αλλότρια συμφέροντα, των 
Λεμεσιανών, ας πούμε, για παράδειγμα, ενώ ο λόγος που ζητήθηκε η αναβολή και δε 
δέχτηκε η επιτροπή να περάσει ήταν ότι εκκρεμούσαν τέσσερα βασικά ζητήματα. 

 Ήταν το θέμα της ιδιοκτησίας του λιμανιού.  Ένα σημαντικό περιουσιακό 
στοιχείο ενός ημικρατικού οργανισμού όπως το λιμανιού Λάρνακος τι θα γινόταν, όταν 
θα τελείωνε η σύμβαση;  Το αρχικό νομοσχέδιο προνοούσε ότι θα επέστρεφε στο 
κράτος.  Μα, ασφαλώς το κράτος δε διαχειρίζεται λιμάνια.  Είναι ο ημικρατικός 
οργανισμός της Αρχής Λιμένων που τα διαχειρίζεται.  Και εδώ έγινε αλλαγή και, 
τερματισθείσης της συμβάσεως, θα επιστρέψει στην Αρχή Λιμένων. 

 Το άλλο θέμα, το οποίο ήταν σε εκκρεμότητα, ήταν οι εβδομήντα εργαζόμενοι 
στην Αρχή Λιμένων και θα υπογραφόταν μελλοντικά μία συμφωνία, για να 
εξασφαλιστούν.  Εμείς δε δεχτήκαμε και ήδη το υπουργείο διαβεβαίωσε ότι λύθηκε και 
αυτό το πρόβλημα. 

 Εκκρεμούσαν ακόμα δύο ζητήματα.  Το θέμα των λιμενεργατών -μας 
βεβαίωσαν ότι είναι λυμένο- και το θέμα των αδειούχων αχθοφόρων.  Επίσης, 
υπάρχει ένα ποσό €5,4 εκατομ., ζήτημα το οποίο αναλαμβάνει ευθύνη το κράτος να το 
λύσει, με ευθύνη της εταιρείας. 

 Μετά από τη δεύτερη αναβολή, λύθηκαν αυτά τα προβλήματα με το αρμόδιο 
υπουργείο και είμαστε έτοιμοι να περάσουμε αυτή τη νομοθεσία, αλλά σε καμία των 
περιπτώσεων…  Ουδείς των συναδέλφων που ήταν στην επιτροπή Συγκοινωνιών έχει 
ένσταση για την ανάπτυξη του λιμανιού της Λάρνακας.  Μακάρι να πάνε όλα κατ’ 
ευχήν!  Απλώς, θέλαμε να υπερασπιστούμε τους ημικρατικούς οργανισμούς, που στο 
κάτω κάτω ως ∆ημοκρατικό Κόμμα είμαστε και οι δημιουργοί τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και αδίκως  εφάαμεν και τη ρετσινιά! 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 10Α.  Άρθρο 
2. 

Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου άρθρου 16Α.  Άρθρο 
3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκριθούν; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στην τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
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(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 38 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Πολιτικής 
Αεροπορίας (Εθνικοί Κανονισμοί Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας) Κανονισμοί του 
2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εθνικοί Κανονισμοί Ασφάλειας 

Πολιτικής Αεροπορίας) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντώνης Αντωνίου Γεώργιος Τάσου 

 Αντρέας Φακοντής  Τάσος Μητσόπουλος  

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 
Φεβρουαρίου και 22 Μαρτίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας του ίδιου υπουργείου, 
του Τμήματος Τελωνείων του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου Άμυνας, του 
ΓΕΕΦ, της αστυνομίας, της Κεντρικής Υπηρεσίας Πληροφοριών (ΚΥΠ), του Γραφείου 
του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Hermes Airports Ltd, του Συνδέσμου 
Εκπροσώπων Αεροπορικών Εταιρειών στην Κύπρο και της Επιτροπής Χρηστών 
Αερολιμένων Λάρνακας και Πάφου.  Το Υπουργείο Εξωτερικών και ο Σύνδεσμος 
Ταξιδιωτικών Πρακτόρων Κύπρου, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν 
στις συνεδρίες της επιτροπής. 

 Όπως είναι γνωστό, οι εν λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων στις 13 Ιανουαρίου 2011 και μελετήθηκαν από την επιτροπή μαζί με 
το νομοσχέδιο που τιτλοφορείται «Ο περί Πολιτικής Αεροπορίας (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2011», του οποίου η ψήφιση σε νόμο από την ολομέλεια του σώματος 
προηγήθηκε για νομικούς λόγους. 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των 
διατάξεων του άρθρου 259 του περί Πολιτικής Αεροπορίας Νόμου, είναι η 
αντικατάσταση των περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εθνικό Πρόγραμμα Ασφάλειας) 
Κανονισμών με νέους κανονισμούς, για σκοπούς εναρμόνισης του εθνικού 
νομοθετικού πλαισίου με τις ακόλουθες πράξεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τους 
εφαρμοστικούς κανονισμούς που εκδίδονται δυνάμει των εν λόγω πράξεων: 

1. Κανονισμός (ΕΚ) αριθ. 300/2008 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του 



228 

 

Συμβουλίου της 11ης Μαρτίου 2008 για τη θέσπιση κοινών κανόνων στο πεδίο 
της ασφάλειας της πολιτικής αεροπορίας και την κατάργηση του Κανονισμού 
(ΕΚ) αριθ. 2320/2002, όπως εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται. 

2. Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 18/2010 της Επιτροπής της 8ης Ιανουαρίου 2010 για 
τροποποίηση του Κανονισμού (ΕΚ) αριθ. 300/2008 του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου όσον αφορά τις προδιαγραφές των εθνικών 
προγραμμάτων ποιοτικού ελέγχου στον τομέα της ασφάλισης της πολιτικής 
αεροπορίας από έκνομες ενέργειες, όπως εκάστοτε τροποποιείται ή 
αντικαθίσταται. 

3. Κανονισμός (ΕΕ) αριθ. 72/2010 της Επιτροπής της 26ης Ιανουαρίου 2010 για 
καθορισμό των διαδικασιών διεξαγωγής των επιθεωρήσεων της Επιτροπής στο 
πεδίο ασφάλισης της πολιτικής αεροπορίας από έκνομες ενέργειες, όπως 
εκάστοτε τροποποιείται ή αντικαθίσταται. 

 Ειδικότερα, με τους κανονισμούς καθορίζονται πρότυπα, διαδικασίες και 
πρακτικές ασφάλειας για: 

1. τη διασφάλιση της παροχής αποτελεσματικής αεροπορικής ασφάλειας, 
εύρυθμης λειτουργίας και νομιμότητας της πολιτικής αεροπορίας στη 
∆ημοκρατία, 

2. την πρόληψη παράνομων ενεργειών στο έδαφος ή κατά τη διάρκεια της πτήσης 
που θα μπορούσαν να θέσουν σε κίνδυνο την ασφάλεια του αεροσκάφους, των 
επιβατών, των πληρωμάτων, του προσωπικού εδάφους, του κοινού και των 
εγκαταστάσεων του αεροδρομίου, και 

3. τη γρήγορη ανταπόκριση του συστήματος ασφάλειας σε περιπτώσεις 
αυξημένης απειλής. 

 Επιπρόσθετα, με τους ίδιους κανονισμούς, καταρτίζεται Εθνικό Πρόγραμμα 
Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας, Εθνικό Πρόγραμμα Ποιοτικού Ελέγχου Ασφάλειας 
Πολιτικής Αεροπορίας και Εθνικό Πρόγραμμα Εκπαίδευσης Ασφάλειας Πολιτικής 
Αεροπορίας, και καθορίζονται οι αρμοδιότητες, οι υποχρεώσεις και τα καθήκοντα των 
υπηρεσιών και των φορέων που εμπλέκονται στις αερομεταφορές.  Τέλος, 
θεσπίζονται κυρώσεις σε περίπτωση παράβασης των πιο πάνω αναφερόμενων 
προγραμμάτων ασφάλειας. 

 Ο διευθυντής του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας, αφού ανέλυσε τις πρόνοιες 
των κανονισμών στην επιτροπή, ζήτησε από αυτή όπως τους προωθήσει άμεσα για 
έγκριση από την ολομέλεια του σώματος, καθότι εκκρεμεί προειδοποιητική επιστολή η 
οποία εστάλη από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή προς την Κυπριακή ∆ημοκρατία λόγω 
καθυστέρησης της τελευταίας να υιοθετήσει εφαρμοστικές διατάξεις για σκοπούς 
συμμόρφωσης με τους προαναφερθέντες ευρωπαϊκούς κανονισμούς. 

 Σύμφωνα με τον ίδιο εκπρόσωπο, μετά την προειδοποιητική επιστολή, η 
Κυπριακή ∆ημοκρατία ανέλαβε τη δέσμευση να θέσει σε ισχύ τους προτεινόμενους 
κανονισμούς μέχρι τις 30 Νοεμβρίου 2010.  Όπως αναφέρθηκε και πιο πάνω οι εν 
λόγω κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 13 Ιανουαρίου 2011. 

 Ο εκπρόσωπος του ΓΕΕΦ, με επιστολή που κατάθεσε στη συνεδρία της 
επιτροπής, τάχθηκε υπέρ της έγκρισης των κανονισμών, αφού, όπως ανέφερε, η 
υιοθέτησή τους από την Κυπριακή ∆ημοκρατία θεωρείται επιβεβλημένη όχι μόνο για 
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σκοπούς εναρμόνισης, αλλά και για την αποτελεσματική πρόληψη και αντιμετώπιση 
οποιασδήποτε απειλής προς την πολιτική αεροπορία του κράτους.  Επιπρόσθετα, ο 
ίδιος εκπρόσωπος επεσήμανε αριθμό επιμέρους τροποποιήσεων επί του κειμένου 
των κανονισμών σε θέματα που αφορούν αποκλειστικά την Εθνική Φρουρά. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των 
κανονισμών, καθώς και με τις μικρής έκτασης τροπολογίες που εισηγήθηκε ο 
εκπρόσωπος του ΓΕΕΦ. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της και αφού διαμόρφωσε το κείμενο των κανονισμών 
σύμφωνα με τις πιο πάνω εισηγήσεις, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου και 
των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών ομάδων του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, καθώς και του μέλους της βουλευτή του 
Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, να εισηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος την 
έγκριση αυτών, σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των προνοιών των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Εμείς θα τηρήσουμε αποχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο ∆ημοκρατικός Συναγερμός θα τηρήσει αποχή.  Μάλιστα. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τη σύμφωνο γνώμη όλων των πτερύγων της Βουλής, πλην του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, που θα τηρήσει αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 39 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Αρχής 
Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα ∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011».  
Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Συγκοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα ∆ικαιώματα) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Κλαύδιος Μαυροχάννας 

 Αντρέας Φακοντής Γεώργιος Τάσου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Τάσος Μητσόπουλος 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων μελέτησε τους πιο 
πάνω κανονισμούς σε συνεδρία της, που πραγματοποίησε στις 29 Μαρτίου 2011.  
Στα πλαίσια της συνεδρίασης αυτής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στην επιτροπή 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Συγκοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Οικονομικών, 
του Τμήματος Τελωνείων του ίδιου υπουργείου, του Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα 
της ∆ημοκρατίας, ο πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου, ο γενικός διευθυντής και ο 
οικονομικός διευθυντής της Αρχής Λιμένων Κύπρου, εκπρόσωποι του ΚΕΒΕ, του 
Συνδέσμου Ναυτικών Πρακτόρων Κύπρου, του Συνδέσμου Τελωνειακών Πρακτόρων 
και ∆ιαμεταφορέων Κύπρου, της Κυπριακής Ένωσης Πλοιοκτητών, του Συνδέσμου 
Εισαγωγέων Μηχανοκινήτων Οχημάτων (ΣΕΜΟ) και του Παγκύπριου Συνδέσμου 
Εμπορίας Αυτοκινήτων (ΠΑΣΕΑ). 

 Σκοπός των υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται με βάση το άρθρο 
25 του περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των περί Αρχής 
Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα ∆ικαιώματα) Κανονισμών, ώστε να διασφαλιστούν 
κατά αποτελεσματικότερο τρόπο τα έσοδα της Αρχής Λιμένων Κύπρου. 

 Ειδικότερα, οι υπό αναφορά κανονισμοί προβλέπουν μεταξύ άλλων τα 
ακόλουθα: 

1. Τη μείωση των λιμενικών δικαιωμάτων για μεταφόρτωση υδρογονανθράκων 
από ένα πλοίο σε άλλο πλοίο μεταφορικής ικανότητας μεγαλύτερης από 1 000 
τόνους D.W. από 70,09 σεντ ανά 1 000 χιλιόγραμμα ή μέρος αυτών σε 10,00 
σεντ ανά 1 000 χιλιόγραμμα ή μέρος αυτών, καθώς και την ερμηνεία του όρου 
“υδρογονάνθρακες”, ώστε να καθοριστεί με σαφήνεια τι περιλαμβάνει ο όρος 
αυτός. 

2. Τον καθορισμό ως ενιαίου συντελεστή χρέωσης για όλα τα αυτοκίνητα και 
αυτοκινούμενα μηχανήματα του ποσού των €70,00. 

3. Τον καθορισμό συντελεστή χρέωσης €25 για χειροκίνητα μηχανήματα. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους της Αρχής Λιμένων Κύπρου, η μείωση των 
δικαιωμάτων για μεταφόρτωση υδρογονανθράκων αποσκοπεί στην επαναφορά των 
εργασιών αυτών εντός λιμενικής περιοχής, καθότι από το 1999, λόγω του ιδιαίτερα 
υψηλού δικαιώματος που επέβαλλε η Αρχή Λιμένων Κύπρου για την εκτέλεση των 
εργασιών αυτών, υπήρξε δραματική μείωση της χρήσης των λιμενικών χώρων και 
από το 2008 υπάρχει μηδενική εκτέλεση των εν λόγω εργασιών στο χώρο αυτό με 
συνακόλουθο το μηδενικό κέρδος για την Αρχή.  Οι εργασίες αυτές, σύμφωνα με τους 
ιδίους, διεξάγονται πλέον πέραν των δώδεκα ναυτικών μιλίων από τις ακτές της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας, καθότι εκεί δεν υπάρχει υποχρέωση καταβολής 
οποιωνδήποτε δικαιωμάτων στην Αρχή.  Η πρακτική αυτή όμως έχει ως αποτέλεσμα 
τη διεξαγωγή εργασιών μεταφόρτωσης υπό αντίξοες συνθήκες στην ανοιχτή θάλασσα, 
όπου συχνά επικρατούν απρόβλεπτες και άσχημες καιρικές συνθήκες με αποτέλεσμα 
τη συχνή αναβολή των εργασιών.  Επιπλέον, στην ανοιχτή θάλασσα είναι δύσκολος, 
χρονοβόρος και δαπανηρός ο ανεφοδιασμός των πλοίων που λαμβάνουν μέρος στις 
εργασίες, ενώ απαιτείται η χρήση ειδικού εξοπλισμού για αποφυγή πρόκλησης 
σύγκρουσης μεταξύ των συμμετέχοντων στη μεταφόρτωση πλοίων.  Επιπρόσθετα, 
ελλοχεύει ο κίνδυνος πρόκλησης διαρροών πετρελαιοειδών στην ανοιχτή θάλασσα, 
αφού δεν υπάρχει ο αναγκαίος έλεγχος αν λαμβάνονται προληπτικά μέτρα για 
αντιμετώπιση πιθανής ρύπανσης.  Με την προτεινόμενη μείωση, δήλωσαν οι ίδιοι 
εκπρόσωποι, θα δοθεί το πλέον ισχυρό κίνητρο στις εταιρείες που εκτελούν τις 
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εργασίες μεταφόρτωσης για επαναφορά τους εντός των λιμενικών περιοχών με όλα τα 
συνεπακόλουθα οφέλη για την Αρχή, τη λιμενική βιομηχανία, την οικονομία και το 
περιβάλλον γενικότερα. 

 Αναφορικά με την προτεινόμενη τροποποίηση, η οποία προβλέπει ενιαίο 
συντελεστή χρέωσης για όλα τα αυτοκίνητα και αυτοκινούμενα μηχανήματα, αυτή 
κρίθηκε αναγκαία, καθότι με την υφιστάμενη ρύθμιση, σύμφωνα με την οποία τα 
οχήματα αυτά χρεώνονται ανάλογα με το βάρος τους, παρατηρήθηκε ότι σε αρκετές 
περιπτώσεις στα σχετικά έγγραφα που προσκομίζονται στην Αρχή δεν αναγράφεται 
το πραγματικό βάρος τους, με αποτέλεσμα να μη γίνονται οι ανάλογες χρεώσεις και 
κατά συνέπεια να υπάρχει απώλεια εσόδων της Αρχής.  Ας σημειωθεί ότι με τον 
προτεινόμενο καθορισμό ενιαίου συντελεστή χρέωσης τα έσοδα της Αρχής 
παραμένουν στο υφιστάμενο περίπου επίπεδο, έτσι ώστε να μην επιβαρυνθούν με 
επιπρόσθετο κόστος οι εμπλεκόμενοι φορείς, ιδιαίτερα ενόψει οικονομικής κρίσης, 
αλλά ούτε και η Αρχή να έχει απώλεια εσόδων. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά κανονισμών από την επιτροπή, 
μέλη της εισηγήθηκαν όπως τροποποιηθεί συγκεκριμένη πρόνοια των κανονισμών, 
ώστε οι γεωργικοί ελκυστήρες να χρεώνονται με €10 έκαστος αντί €70, που 
προτείνεται με αυτούς. 

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και επιδιώξεις των 
υπό συζήτηση κανονισμών. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Συγκοινωνιών και Έργων, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, κατέληξε στις πιο κάτω αποφάσεις: 

 Ο πρόεδρος της επιτροπής και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνται στη Βουλή την έγκριση των 
κανονισμών, όπως αυτοί προτάθηκε να τροποποιηθούν όσον αφορά τους γεωργικούς 
ελκυστήρες.  Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις δήλωσαν πως θα τοποθετηθούν επί των διατάξεων των 
κανονισμών κατά τη συζήτησή τους ενώπιον της ολομέλειας του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η επιτροπή, αφού διαμόρφωσε το κείμενο των 
κανονισμών βάσει της πιο πάνω καταρχήν θέσης, καταθέτει την παρούσα έκθεση 
στην ολομέλεια του σώματος για λήψη τελικής απόφασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν. 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 40 θέμα, που τιτλοφορείται «Οι περί Στερεών και 
Επικίνδυνων Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές και 
Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος για τους κανονισμούς 
«Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (∆ιαχείριση Αποβλήτων από 

Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) Κανονισμοί του 2011» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Σοφοκλής Φυττής 

 Πανίκκος Σταυριανός Ρούλα Μαυρονικόλα 

 Πανίκος Χάμπας Γιώργος Περδίκης 

 Κυριάκος Χατζηγιάννη 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος μελέτησε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε επτά συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα μεταξύ 3 
Φεβρουαρίου και 7 Απριλίου 2011.  Στα πλαίσια των συνεδριάσεων αυτών κλήθηκαν 
και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής εκπρόσωποι του Υπουργείου Εσωτερικών, 
του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως του ίδιου υπουργείου, του Υπουργείου 
Συγκοινωνιών και Έργων, του Τμήματος ∆ημοσίων Έργων του ίδιου υπουργείου, του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, του Τμήματος 
Περιβάλλοντος και του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του ίδιου υπουργείου, του 
Γραφείου του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, της Επιτροπής Προστασίας 
Ανταγωνισμού, ο Επίτροπος Περιβάλλοντος, εκπρόσωποι της ΑΗΚ, της Cyta, της 
ΟΕΒ, του ΚΕΒΕ, του ΕΤΕΚ, της Ομοσπονδίας Συνδέσμων Εργολάβων Οικοδομών 
Κύπρου (ΟΣΕΟΚ), του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών 
και Τεχνικών Έργων, του Συνδέσμου Πολιτικών Μηχανικών και Αρχιτεκτόνων Κύπρου, 
της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου, της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου, του Κυπριακού 
Συνδέσμου Καταναλωτών, της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας 
Ζωής, του Συνδέσμου Βιομηχάνων Ανακύκλωσης Κύπρου, του Συνδέσμου 
Βιομηχάνων Ανακύκλωσης και Συνεργατών Κύπρου (ΣΥΒΑΣΥΚ), του Οργανισμού 
Ανακύκλωσης Κύπρου (ΟΑΚ), της Ομοσπονδίας Οικολογικών και Περιβαλλοντικών 
Οργανώσεων Κύπρου και των ενδιαφερόμενων φορέων για δημιουργία μονάδων 
επεξεργασίας-ανακύκλωσης αποβλήτων από εκσκαφές, κατασκευές και κατεδαφίσεις 
(ΑΕΚΚ) (C&D Cyprus Waste Industries Ltd, D.A.F. Recycling Ltd, Promenicka Ltd).  O 
Σύνδεσμος Μηχανολόγων Μηχανικών Κύπρου, ο Σύλλογος Αρχιτεκτόνων Κύπρου, η 
Παγκύπρια Οργάνωση Ελεύθερων Επαγγελματιών Μελετητών Αρχιτεκτόνων και 
Πολιτικών Μηχανικών, ο Σύλλογος Πολιτικών Μηχανικών Κύπρου και το Κυπριακό 
Ίδρυμα Προστασίας του Περιβάλλοντος (“Terra Cypria”), παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν 
εκπροσωπήθηκαν. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των 
άρθρων 5 και 8 του περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων Νόμου, όπως αυτοί 
αρχικά κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία είναι η θέσπιση δευτερογενούς 
νομοθεσίας, ώστε να εξασφαλιστεί η ορθολογική διαχείριση των ΑΕΚΚ, με στόχο να 
απαγορευθεί η ανεξέλεγκτη διάθεσή τους, να προωθηθεί η επαναχρησιμοποίηση και 
ανακύκλωσή τους και να περιορισθούν οι επιβλαβείς επιπτώσεις που δυνατό να 
επιφέρουν στο περιβάλλον και στην υγεία των ανθρώπων. 

 Ειδικότερα, με τους προτεινόμενους κανονισμούς ρυθμίζονται, μεταξύ άλλων, 
οι ευθύνες και υποχρεώσεις των ιδιοκτητών έργων και των παραγωγών ΑΕΚΚ για τη 
διαχείριση των εν λόγω αποβλήτων, οι όροι και προϋποθέσεις για τη δημιουργία και 
λειτουργία αδειοδοτημένων ατομικών και συλλογικών συστημάτων διαχείρισης ΑΕΚΚ 
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και η δημιουργία εθνικού συστήματος ενημέρωσης-πληροφόρησης του κοινού σε 
θέματα διαχείρισης ΑΕΚΚ. 

 Με την εφαρμογή των προτεινόμενων κανονισμών οι ιδιοκτήτες έργων 
καθίστανται πλήρως υπεύθυνοι για τη διαχείριση των παραγόμενων ΑΕΚΚ και 
απαλλάσσονται των υποχρεώσεών τους μόνο μεταβιβάζοντας τις ευθύνες τους και 
την κατοχή των ΑΕΚΚ σε παραγωγούς ΑΕΚΚ. 

 Οι ιδιοκτήτες έργων οφείλουν πριν από την έναρξη εκτέλεσης οποιουδήποτε 
έργου να υποβάλλουν ολοκληρωμένο σχέδιο διαχείρισης ΑΕΚΚ προς τον Υπουργό 
Εσωτερικών για έγκριση και να καταθέτουν στον Υπουργό Εσωτερικών μετά την 
έγκριση του σχεδίου διαχείρισης ΑΕΚΚ και πριν από την έναρξη των εργασιών 
εκτέλεσης έργου τραπεζική εγγύηση για τη διασφάλιση της εκπλήρωσης των 
υποχρεώσεών τους με βάση το εν λόγω σχέδιο. 

 Οι παραγωγοί ΑΕΚΚ, αφού αναλάβουν την κατοχή των ΑΕΚΚ, υποχρεούνται 
να διατηρούν και λειτουργούν αδειοδοτημένο ατομικό σύστημα διαχείρισης ΑΕΚΚ ή να 
συμμετέχουν σε αδειοδοτημένο συλλογικό σύστημα διαχείρισης ΑΕΚΚ, ώστε να 
εκπληρώνουν τις υποχρεώσεις τους που απορρέουν από τους κανονισμούς.  Για την 
αδειοδότηση των πιο πάνω συστημάτων απαιτούνται, μεταξύ άλλων, τα ακόλουθα: 

1. Η υποβολή αίτησης και κατάθεση μελέτης που να περιλαμβάνει λεπτομερή 
στοιχεία και πληροφορίες σχετικά με τη λειτουργία του συστήματος. 

2. Η καταβολή σχετικού τέλους για εξέταση αίτησης για εξασφάλιση άδειας 
συστήματος. 

3. Η κατάθεση τραπεζικής εγγύησης μετά τη χορήγηση άδειας συστήματος και 
πριν από την έναρξη λειτουργίας του. 

 Σημειώνεται ότι οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή μαζί με το νομοσχέδιο 
«Ο περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» 
και έτυχαν ταυτόχρονης μελέτης από την επιτροπή. Ωστόσο, επειδή για νομικούς 
λόγους η έγκριση των προνοιών του νομοσχεδίου έπρεπε να προηγηθεί της έγκρισης 
των κανονισμών, το εν λόγω νομοσχέδιο έχει ήδη ψηφιστεί από την ολομέλεια του 
σώματος σε νόμο κατά τη συνεδρία της ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011. 

 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών και το 
επεξηγηματικό σημείωμα που συνοδεύει τους κανονισμούς, με την εισαγωγή των 
τελευταίων υιοθετείται η υλοποίηση της στρατηγικής διαχείρισης ειδικών ρευμάτων 
αποβλήτων όπως είναι τα ΑΕΚΚ, με στόχο τον επιλεκτικό διαχωρισμό τους στην πηγή, 
την επαναχρησιμοποίηση και αξιοποίησή τους και την επίτευξη της προστασίας της 
δημόσιας υγείας και του περιβάλλοντος. 

 Κατά τη συζήτηση των κανονισμών όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με 
την ανάγκη νομοθετικής ρύθμισης σχετικά με τη διαχείριση των ΑΕΚΚ και ορισμένοι 
από αυτούς υπέβαλαν τις απόψεις και εισηγήσεις τους επί συγκεκριμένων διατάξεων 
των κανονισμών. 

 Οι εκπρόσωποι του ΟΣΕΟΚ (εκπροσωπώντας και το Συμβούλιο Εγγραφής και 
Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων), με γραπτό υπόμνημα που 
κατέθεσαν στην επιτροπή, εξέφρασαν την ανάγκη για άμεση έγκριση των κανονισμών 
και εισηγήθηκαν τα πιο κάτω: 

1. Όσον αφορά την έναρξη ισχύος των κανονισμών, την ανάγκη εισαγωγής 
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σχετικής διάταξης για έναρξη της ισχύος αυτών έξι μήνες μετά τη δημοσίευσή 
τους στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας, ώστε να παρασχεθεί ο 
απαραίτητος χρόνος στους εργολήπτες να εκπαιδευτούν και να ενημερωθούν 
σχετικά με τις υποχρεώσεις τους ως παραγωγοί ΑΕΚΚ που απορρέουν από 
τους εν λόγω κανονισμούς. 

2. Όσον αφορά την υποχρέωση των ιδιοκτητών έργων να υποβάλλουν στον 
Υπουργό Εσωτερικών για έγκριση ολοκληρωμένο σχέδιο διαχείρισης ΑΕΚΚ 
πριν από την έναρξη εκτέλεσης οποιουδήποτε έργου, για σκοπούς αποφυγής 
καθυστερήσεων στην έναρξη εκτέλεσης των έργων τους, αυτό να ετοιμάζεται 
πριν από την έναρξη εκτέλεσης του έργου τόσο από τους ιδιοκτήτες έργων όσο 
και από τους παραγωγούς ΑΕΚΚ και να φυλάσσεται στο χώρο του εργοταξίου 
για οποιοδήποτε ενδεχόμενο έλεγχο. 

Οι εκπρόσωποι της Ένωσης ∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων 
Κύπρου, χωρίς να διαφωνούν με τους κανονισμούς, εισηγήθηκαν, μεταξύ άλλων, 
όπως γίνει διαφοροποίηση στις απαιτούμενες διαδικασίες, όταν πρόκειται για εργασίες 
μικρής κλίμακας με μικρές ποσότητες παραγόμενων ΑΕΚΚ. 

Ο εκπρόσωπος του ΕΤΕΚ, με γραπτό υπόμνημα που κατέθεσε στην επιτροπή, 
εξέφρασε, μεταξύ άλλων, την ίδια ανησυχία με τους εκπροσώπους της Ένωσης 
∆ήμων Κύπρου και της Ένωσης Κοινοτήτων Κύπρου αναφορικά με τα έργα μικρής 
κλίμακας και παράλληλα εισηγήθηκε όπως καθοριστεί χρονικό διάστημα εντός του 
οποίου θα χορηγείται η απαραίτητη έγκριση του σχεδίου διαχείρισης στους ιδιοκτήτες 
έργων, ώστε να αποφεύγονται καθυστερήσεις στην εκτέλεση των έργων τους.  Επίσης, 
διευκρίνισε ότι θα πρέπει να ετοιμαστούν πρότυπα επαναχρησιμοποίησης υλικών που 
προέρχονται από ΑΕΚΚ. 

Οι εκπρόσωποι του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων του Υπουργείου Γεωργίας, 
Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, της Cyta και της ΟΕΒ συμφώνησαν με τη θέση 
του εκπροσώπου του ΕΤΕΚ αναφορικά με την ανάγκη καθορισμού συγκεκριμένου 
χρονικού διαστήματος εντός του οποίου θα παραχωρείται η απαραίτητη έγκριση του 
σχεδίου διαχείρισης από τον αρμόδιο υπουργό. 

Περαιτέρω, οι εκπρόσωποι της Cyta και της Παγκύπριας Ένωσης 
Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής, καθώς και των ενδιαφερόμενων φορέων για 
δημιουργία μονάδων επεξεργασίας-ανακύκλωσης ΑΕΚΚ (C&D Cyprus Waste 
Industries Ltd, D.A.F. Recycling Ltd, Promenicka Ltd) διατήρησαν τις επιφυλάξεις τους 
σχετικά με το ύψος των εγγυήσεων που καλούνται να καταβάλλουν οι ιδιοκτήτες 
έργων και οι παραγωγοί ΑΕΚΚ.  Ειδικότερα, εξέφρασαν την άποψη ότι το ύψος της 
τραπεζικής εγγύησης που προβλέπεται για τους ιδιοκτήτες έργων και τους 
παραγωγούς ΑΕΚΚ που θα διατηρούν ατομικά συστήματα διαχείρισης κρίνεται πολύ 
υψηλό σε σχέση με το ύψος της εγγύησης που θα καλούνται να καταβάλλουν οι 
παραγωγοί ΑΕΚΚ που θα μετέχουν σε συλλογικά συστήματα διαχείρισης, κάτι το 
οποίο θα ωθεί τους εμπλεκομένους στα συλλογικά συστήματα διαχείρισης, με 
αποτέλεσμα να δημιουργούνται μονοπωλιακές καταστάσεις και να βλάπτονται οι 
καταναλωτές. 

Επιπρόσθετα οι ενδιαφερόμενοι φορείς για δημιουργία μονάδων 
επεξεργασίας-ανακύκλωσης ΑΕΚΚ (C&D Cyprus Waste Industries Ltd, D.A.F. 
Recycling Ltd, Promenicka Ltd) επισήμαναν τη διάκριση που περιέχεται στους 
κανονισμούς όσον αφορά τα στοιχεία που πρέπει να υποβάλλονται για εξασφάλιση 
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έγκρισης του ολοκληρωμένου σχεδίου διαχείρισης από τους ιδιοκτήτες έργων σε 
σχέση με τις απαιτήσεις που επιβάλλονται στους παραγωγούς ΑΕΚΚ για εξασφάλιση 
άδειας ατομικού ή συλλογικού συστήματος διαχείρισης ΑΕΚΚ. 

Η εκπρόσωπος της Επιτροπής Προστασίας Ανταγωνισμού, με γραπτό 
υπόμνημά της που κατέθεσε στην επιτροπή, εξέφρασε τις ακόλουθες απόψεις σχετικά 
με τους προτεινόμενους κανονισμούς: 

1. Οι όροι και υποχρεώσεις των ατομικών και συλλογικών συστημάτων δεν 
παρουσιάζουν τον αναγκαίο ισοζυγισμό, κάτι το οποίο πιθανόν να ενισχύει τα 
συλλογικά συστήματα, με αποτέλεσμα να αποκτούν μεγαλύτερη ισχύ έναντι 
των ατομικών. 

2. Η εγκαθίδρυση συλλογικών συστημάτων διαχείρισης ενδεχομένως να οδηγήσει 
στη δημιουργία μιας πλατφόρμας συγκέντρωσης ανταγωνιστών η οποία θα 
παρέχει τη δυνατότητα συνεργειών ή και συντονισμού μεταξύ των συστημάτων, 
καθώς και ανταλλαγής πληροφοριών, με αποτέλεσμα να βλάπτεται ο 
ανταγωνισμός. 

3. Η λειτουργία των συλλογικών συστημάτων ενέχει τον κίνδυνο επιβολής όρων 
προς τους υπολοίπους που θα δραστηριοποιούνται στην αγορά, κάτι που 
ενδεχομένως να οδηγήσει σε αποκλεισμό της αγοράς. 

Συναφώς, η ίδια εκπρόσωπος εισηγήθηκε όπως εξεταστούν με ιδιαίτερη 
προσοχή οι δύο κατηγορίες συστημάτων, ώστε να λειτουργούν κάτω από 
ανταγωνιστικές συνθήκες ισότιμης λειτουργίας χωρίς να δημιουργούνται συνθήκες 
που να οδηγούν σε αποκλεισμό της αγοράς. 

Η επιτροπή, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, επικεντρώθηκε 
στη συζήτηση των πιο κάτω θεμάτων: 

1. Στις υποχρεώσεις των ιδιοκτητών έργων για διαχείριση ΑΕΚΚ που παράγονται 
από εργασίες μικρής κλίμακας οι οποίες δε διαφοροποιούνται, στην περίπτωση 
που οι εργασίες είναι μεγαλύτερης κλίμακας. 

2. Στην απαλλαγή των υποχρεώσεων των ιδιοκτητών έργων που μεταβιβάζουν 
την ευθύνη τους. 

3. Στο ύψος των τραπεζικών εγγυήσεων που οφείλουν να καταβάλλουν οι 
εμπλεκόμενοι φορείς. 

4. Στις διαφορετικές απαιτήσεις που προνοούνται στους κανονισμούς για την 
εξασφάλιση έγκρισης σχεδίου διαχείρισης ΑΕΚΚ από τους ιδιοκτήτες έργων σε 
σχέση με τις απαιτήσεις που προνοούνται για την εξασφάλιση άδειας ατομικού 
ή συλλογικού συστήματος διαχείρισης ΑΕΚΚ. 

5. Στις μικρής έκτασης νομοτεχνικές βελτιώσεις του κειμένου. 

 Με βάση τους πιο πάνω προβληματισμούς, η επιτροπή κάλεσε τους 
εκπροσώπους του Υπουργείου Εσωτερικών όπως, σε συνεργασία με το Γραφείο του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, προβούν σε αναθεώρηση των διατάξεων των 
κανονισμών, έτσι ώστε: 

1. να γίνει απλοποίηση των διαδικασιών που αφορούν τις υποχρεώσεις 
ιδιοκτητών έργων οι οποίοι εκτελούν εργασίες μικρής κλίμακας και παράγουν 
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μικρές ποσότητες ΑΕΚΚ, 

2. να τροποποιηθούν οι διατάξεις που αφορούν τη μεταβίβαση των υποχρεώσεων 
των ιδιοκτητών έργων προς τους παραγωγούς ΑΕΚΚ, ώστε να διασφαλιστεί ότι 
οι παραγωγοί ΑΕΚΚ, εκτός από την ανάληψη της ευθύνης και την κατοχή των 
παραγόμενων ΑΕΚΚ, θα αναλαμβάνουν και τις υποχρεώσεις των ιδιοκτητών 
έργων, 

3. να διαφοροποιηθεί το ύψος των εγγυήσεων που καλούνται να καταβάλλουν οι 
ενδιαφερόμενοι, έτσι ώστε να είναι το ίδιο για όλους, ανάλογα με την τάξη των 
έργων, ανεξάρτητα αν αυτοί είναι ιδιοκτήτες έργων ή παραγωγοί ΑΕΚΚ ή 
συμμετέχουν σε ατομικό ή συλλογικό σύστημα διαχείρισης ΑΕΚΚ, 

4. να τροποποιηθούν οι προτεινόμενες διατάξεις για την υποχρέωση των 
ιδιοκτητών έργων για υποβολή σχεδίου διαχείρισης προς έγκριση από τον 
αρμόδιο υπουργό και να προστεθούν ανάλογες διατάξεις στις υποχρεώσεις των 
παραγωγών ΑΕΚΚ, ώστε και οι δύο να ετοιμάζουν και να φυλάσσουν στο χώρο 
των εργοταξίων τους σχέδιο διαχείρισης, για το οποίο θα έχουν οι ίδιοι την 
πλήρη ευθύνη για την ορθότητα και τήρησή του και το οποίο θα βρίσκεται στη 
διάθεση της αρμόδιας αρχής για έλεγχο, και 

5. να τροποποιηθεί η έναρξη της ισχύος των κανονισμών, ώστε αυτή να μετατεθεί 
έξι μήνες μετά τη δημοσίευσή τους στην Επίσημη Εφημερίδα της ∆ημοκρατίας. 

 Συναφώς, το αρμόδιο υπουργείο, ακολουθώντας τις οδηγίες της επιτροπής και 
σε συνεργασία με το Γραφείο του Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας, αναθεώρησε 
το κείμενο των κανονισμών σύμφωνα με τις πιο πάνω εισηγήσεις και κατέθεσε 
διαμορφωμένο τελικό κείμενο στην επιτροπή για λήψη τελικής απόφασης. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Περιβάλλοντος, αφού μελέτησε το τελικό 
αναθεωρημένο κείμενο των κανονισμών, που κατατέθηκε ενώπιόν της από το 
αρμόδιο υπουργείο, και αφού προέβη στις αναγκαίες νομοτεχνικές βελτιώσεις, κατά 
πλειοψηφία του προέδρου της και των μελών της βουλευτών των κοινοβουλευτικών 
ομάδων ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, του ∆ημοκρατικού Συναγερμού και του 
∆ημοκρατικού Κόμματος, καθώς και του μέλους της βουλευτή του Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, εισηγείται στην ολομέλεια του σώματος την έγκρισή  τους, 
όπως αυτοί έχουν τελικά διαμορφωθεί σύμφωνα με τα πιο πάνω. 

 Το μέλος της επιτροπής βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών δήλωσε πως θα τοποθετηθεί επί των διατάξεων των κανονισμών 
κατά τη συζήτησή τους στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν τροπολογίες από μέρους των Οικολόγων. 

(Οι σχετικές τροπολογίες) 

Προτεινόμενες τροπολογίες του βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών κ. Γιώργου Περδίκη 

 Γίνεται εισήγηση για τροποποίηση των πιο πάνω κανονισμών ως ακολούθως: 

1. Με την αντικατάσταση της υποπαραγράφου (α) της παραγράφου (1) του 
Κανονισμού 5 αυτών από την ακόλουθη νέα υποπαράγραφο (α): 
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«(α) πριν από την έναρξη εκτέλεσης οποιουδήποτε έργου να υποβάλει στον 
Υπουργό Εσωτερικών για έγκριση ολοκληρωμένο σχέδιο διαχείρισης 
ΑΕΚΚ, το οποίο να περιλαμβάνει:». 

2. Με την αντικατάσταση της παραγράφου (2) του Κανονισμού 5 αυτών από την 
ακόλουθη νέα παράγραφο (2): 

«(2) Καμία εργασία εκτέλεσης έργου δεν μπορεί να ξεκινήσει πριν τη χορήγηση 
έγκρισης του σχεδίου διαχείρισης ή του εντύπου διαχείρισης ΑΕΚΚ.». 

3. Με τη διαγραφή της υποπαραγράφου (α) της παραγράφου (1) του Κανονισμού 
7 αυτών και τον αναγραμματισμό των υφιστάμενων υποπαραγράφων (β), (γ), 
(δ) και (3) σε υποπαραγράφους (α), (β), (γ) και (δ) αντίστοιχα. 

4. Με την προσθήκη στην υποπαράγραφο (2) του Παραρτήματος ΙΙΙ αυτών, 
αμέσως μετά την υποϋποπαράγραφο (ι), της ακόλουθης νέας 
υποϋποπαραγράφου (ii) και την αναρίθμηση των υφιστάμενων 
υποϋποπαραγράφων (ii), (iii), (iv), (v), (vi), (vii) και (viii) με τις 
υποϋποπαραγράφους  (iii), (iv), (v), (vi) (vii), (viii) και (ix): 

«(ii) Περιγραφή του είδους των εργασιών και δραστηριοτήτων που 
πραγματοποιούν οι παραγωγοί ΑΕΚΚ μέλη του συστήματος και έχουν ως 
συνέπεια την παραγωγή ΑΕΚΚ, στοιχεία και τα έργα (είδος έργου, μέγεθος 
έργου, ποσοστό συμμετοχής) στα οποία έχουν εμπλακεί οι παραγωγοί ΑΕΚΚ 
μέλη του συστήματος τα τελευταία δύο χρόνια και αναφορά στην περίπτωση 
που οι παραγωγοί ΑΕΚΚ μέλη του συστήματος διαθέτουν, των προηγούμενων 
εμπειριών τους στα θέματα διαχείρισης ΑΕΚΚ.». 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να ξεκινήσω με τον κ. Περδίκη και μετά ο κ. Φυττής. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Σύντομα, από τη θέση μου, κύριε Πρόεδρε. 

 Πρόκειται για ένα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο, έστω και αν είναι το τελευταίο 
τελικά που ψηφίζουμε, από ό,τι φαίνεται, σε αυτή την περίοδο, και πρέπει να ψηφιστεί, 
γιατί επιχειρείται μια σοβαρή προσπάθεια από μέρους της κυβέρνησης -και 
αργοπορημένη- να τεθεί ένας φραγμός στην ανεξέλεγκτη διάθεση των άχρηστων 
υλικών από τις οικοδομές και από τις κατασκευές και τις κατεδαφίσεις.  Θυμάστε, 
φαντάζομαι, όλοι το πρόβλημα που προέκυψε με τη διάθεση των υλικών κατεδάφισης 
του παλιού Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, ακριβώς απέναντι από τη Βουλή, γιατί 
έχει απαγορευτεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση η διάθεση των μπάζων, των άχρηστων 
υλικών στους σκυβαλότοπους. 

 Η επιτροπή δούλεψε πάρα πολύ σκληρά και επί μακρόν και επέφερε μια σειρά 
από αλλαγές πάνω στο κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Όλες καλές, όλες θεμιτές, όλες 
προς τη σωστή κατεύθυνση της λειτουργικότητας του νομοσχεδίου και της 
προστασίας του περιβάλλοντος, εκτός από μία, μία αλλαγή η οποία δυστυχώς έγινε 
καθ’ υπόδειξιν του συνδέσμου των εργολάβων και οδηγεί ουσιαστικά στο να αναιρείται 
η υποχρέωση των εργολάβων να καταθέτουν σχέδιο για τη διαχείριση των 
αποβλήτων το οποίο να εγκρίνει η αρμόδια κυβερνητική υπηρεσία.  Ξέρω ότι θα 
κατηγορηθώ για κρατισμό, αλλά στα θέματα που αφορούν την προστασία του 
περιβάλλοντος, συγγνώμη, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, παραμένω 
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κρατιστής και μάλιστα φανατικός κρατιστής!  ∆εν εμπιστεύομαι κανέναν άλλο στην 
παρούσα φάση να προστατεύσει το περιβάλλον και να το περιφρουρήσει από την 
αχαλίνωτη ασυδοσία εκτός από το κράτος.  Και αυτό υπάρχει και σε ευρωπαϊκό 
επίπεδο, γι’ αυτούς που θεωρούν ότι η Ευρώπη είναι το μοντέλο του φιλελευθερισμού. 

 ∆υστυχώς, μέσα από μια διαδικασία, την οποία δε θέλω να την περιγράψω, 
εφτάσαμε τελικά ως επιτροπή, κατά πλειοψηφία… 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα πάεις ακόμα; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Τελειώνω σε μισό λεπτό. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μα, εξήγηση τροπολογίας τόσην ώραν; 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Καλά, γιατί με πιέζεις;  Μια φορά που εννά συμφωνήσω μαζί σου, γιατί με 
πιέζεις να σταματήσω; 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Περδίκη. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Λοιπόν, εφτάσαμε να αναιρέσουμε αυτή την υποχρέωση, να εγκρίνεται το 
σχέδιο από τις κρατικές υπηρεσίες.  Αυτό αφορά το ένα, δύο και τρία, κύριε Πρόεδρε.  
Το ένα, δύο και τρία είναι η ίδια βασικά τροπολογία… 

 ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Η τέταρτη τροπολογία είναι εισήγηση της Υπηρεσίας Προστασίας 
Ανταγωνισμού, η οποία εισηγήθηκε να υπάρχουν οι ίδιοι όροι στο συλλογικό σύστημα 
διαχείρισης με αυτούς που ισχύουν στο ατομικό σύστημα διαχείρισης, για να υπάρχει 
ισότητα στους όρους του ανταγωνισμού.  Κάπου διέφυγε της επιτροπής και δεν την 
έχει συμπεριλάβει.  Γι’ αυτό φέρνω αυτές τις τροπολογίες ενώπιον της ολομέλειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Φυττής. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Αγαπητοί συνάδελφοι,  



239 

 

 Είναι ίσως το τελευταίο περιβαλλοντικό θέμα που ψηφίζουμε στην παρούσα 
σύνοδο και εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, που έχουμε πολλή ευαισθησία πάνω σε 
αυτό το θέμα του περιβάλλοντος, θέλουμε να εκθειάσουμε αυτούς τους κανονισμούς 
που θα ψηφιστούν σε λίγο.  Είναι τόσο σημαντικοί όσο δε φαντάζεστε!  Είναι τόσο 
σημαντικοί όσο πολλοί άλλοι που επεράσαν σήμερα.  Αφορούν τη διαχείριση των 
επικίνδυνων αποβλήτων, των μπάζων στην ουσία, των υλικών από κατεδαφίσεις, 
εκσκαφές κ.λπ.  Είναι ένα ολοκληρωμένο σύστημα διαχείρισης από την πηγή, δηλαδή 
από την πολυκατοικία που θα κατεδαφιστεί, το διαχωρισμό στην πηγή, τη μεταφορά, 
την ανακύκλωση μέχρι και την επεξεργασία και επαναχρησιμοποίηση.  Θα 
καθαρίσουν οι ποταμοί μας, εάν εφαρμοστούν πλήρως, θα καθαρίσουν οι αυλάδες, θα 
καθαρίσουν οι δρόμοι από τα μπάζα, από τα ξύλα, από τα υλικά.  Είναι 
ολοκληρωμένοι κανονισμοί για τους οποίους η επιτροπή Περιβάλλοντος, υπό την 
προεδρία του συνάδελφου κ. Φακοντή, δούλεψε με πολύ κόπο, άκουσε πολλούς 
αντιμαχόμενους... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι!  Παρακαλώ! 

 Ναι, κύριε Φυττή. 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Και, επειδή, τέλος πάντων, θα πρέπει να εφαρμοστούν πλήρως και να μην 
υπάρχουν παρατράγουδα, εμείς, ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, θα δεχτούμε όλες τις 
τροπολογίες που υποβλήθηκαν σήμερα από τον κ. συνάδελφο των Οικολόγων. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Ο κ. Φακοντής. 

Α. ΦΑΚΟΝΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Την περασμένη βδομάδα ψηφίσαμε το νομοσχέδιο που αφορά τη διαχείριση 
των αποβλήτων από κατασκευές, εκσκαφές και κατεδαφίσεις και σήμερα βρίσκονται 
ενώπιόν μας οι κανονισμοί για το ίδιο θέμα.  Ως κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ, 
χαιρετίζουμε την κατάθεση αυτών των κανονισμών, διότι πιστεύουμε ότι η ψήφισή 
τους θα επιλύσει ένα σοβαρό πρόβλημα που ταλάνιζε την κοινωνία, αλλά και το ίδιο 
το περιβάλλον. 

 Την ίδια στιγμή, όσον αφορά τις προτάσεις τις οποίες έχει καταθέσει ο κ. 
Περδίκης, πρέπει να πω ότι οι τροπολογίες υπ’ αριθμόν 1, 2 και 3 αφορούν 
ουσιαστικά στο ίδιο αντικείμενο, το οποίο συζητήθηκε κατά κόρον στην επιτροπή 
Περιβάλλοντος, και όλες οι πλευρές έκριναν ότι δεν μπορούσε να υιοθετηθούν.  ∆εν 
μπορούσε να υιοθετηθούν, διότι θα δημιουργούσαν σοβαρή γραφειοκρατική 
διαδικασία, θα υπήρχε σοβαρή καθυστέρηση στη διεκπεραίωση των αιτήσεων και 
στην έναρξη των έργων και θα χρειαζόταν η πρόσληψη αρκετού προσωπικού, για να 
μπορέσει να γίνει όλη αυτή η διαδικασία.  Για όλους αυτούς τους λόγους η επιτροπή 
είχε κρίνει ότι δεν μπορούσε να γίνουν αποδεκτές οι συγκεκριμένες αυτές τροπολογίες 
και βρήκαμε μια άλλη ρύθμιση η οποία λέει ότι πριν από την έναρξη εκτέλεσης 
οποιουδήποτε έργου ο ιδιοκτήτης θα έχει την ευθύνη να ετοιμάσει και να φυλάσσει στο 



240 

 

εργοτάξιο ολοκληρωμένο σχέδιο διαχείρισης ΑΕΚΚ, για την ορθότητα του οποίου θα 
έχει πλήρη ευθύνη και το οποίο θα περιλαμβάνει μια σειρά από όρους.  Να μην τους 
διαβάσω, για να μην ταλαιπωρώ το σώμα.  ∆ιαφωνούμε με τις συγκεκριμένες 
τροπολογίες, είμαστε όμως σε θέση να κάνουμε αποδεκτή την τροπολογία υπ’ 
αριθμόν 4 ως κοινοβουλευτική ομάδα του ΑΚΕΛ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θέλω να τονίσω ότι είναι πάρα πολύ σημαντικοί οι κανονισμοί αυτοί, τους 
οποίους σήμερα το σώμα έχει ενώπιόν του προς ψήφιση, γιατί σίγουρα, θα πρέπει 
ταυτόχρονα να δηλώσω, βρισκόμαστε και στο μάτι του κυκλώνα από πλευράς της 
ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι κάτι το οποίο μπορεί ακόμη και να επιφέρει την 
οποιαδήποτε επιβολή προστίμου από πλευράς Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Εκείνο το οποίο θέλω να δηλώσω, κύριε Πρόεδρε, όμως είναι ότι μέσα σ’ 
αυτούς τους κανονισμούς σίγουρα συμπεριλαμβάνονται και οι υποχρεώσεις των 
παραγωγών των στερεών και επικίνδυνων αποβλήτων.  Θέλω να τονίσω όμως ότι 
υπάρχουν ενδιαφερόμενοι οι οποίοι εδώ και αρκετό καιρό έχουν υποβάλει στις 
αρμόδιες αρχές τις αιτήσεις τους, για να προχωρήσουν στη δημιουργία τέτοιων 
εργοστασίων παραγωγής στερεών αποβλήτων, αλλά οι κρατικές υπηρεσίες 
κωλυσιεργούν συνεχώς σε σχέση με αυτές τις συγκεκριμένες αιτήσεις.  Άρα, από τη 
στιγμή που βρισκόμαστε κάτω από τη δίνη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ακόμη και με 
την ψήφιση αυτών των κανονισμών, πιστεύω ότι οι αρμόδιες υπηρεσίες θα πρέπει 
άμεσα να επιληφθούν των οποιωνδήποτε αιτήσεων, είτε υφιστάμενων, που υπάρχουν, 
είτε μελλοντικών, που θα κατατεθούν, ώστε να δημιουργηθούν οι συγκεκριμένοι χώροι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, αγαπητέ Κυριάκο. 

Κ. ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΗ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Νομίζω συζητήσαμε για μια μεγάλη περίοδο το συγκεκριμένο θέμα.  Μάλιστα, 
λαμβάνοντας υπόψη την εμπειρία την οποία αποκτήσαμε από τα άλλα συλλογικά 
συστήματα διαχείρισης άλλων ρευμάτων αποβλήτων, είχαμε στοχεύσει πραγματικά 
στο να δημιουργήσουμε ένα σύστημα το οποίο να είναι λειτουργήσιμο και κυρίως στο 
να πατάξουμε τη γραφειοκρατία.  Πού οδηγήθηκαν τα πράγματα με βάση την αρχική 
μορφή;  Είχαμε μια ατέλειωτη γραφειοκρατία, είχαμε μια διαχείριση από πλευράς των 
εργολάβων, θα έλεγα και τολμώ να το πω, στα μέτρα τους.  Και μπορέσαμε μέσα από 
τη συνεργασία όλων των ομάδων στην επιτροπή να πατάξουμε και τη γραφειοκρατία, 
αλλά πολύ περισσότερο να χτυπήσουμε και εκείνη τη μονόπλευρη διαχείριση από 
πλευράς των εργολάβων.  Και δε στρεβλώσαμε πάνω απ’ όλα τα πλαίσια 
ανταγωνισμού μεταξύ του ατομικού και του συλλογικού συστήματος.  Άρα λοιπόν, 
διασφαλίσαμε τον ανταγωνισμό, ώστε να μην οδηγηθούμε στο αποτέλεσμα που θα 
είχε η πρώτη μορφή των κανονισμών, όπου, με άλλα λόγια, ήταν μονοπώλιο, και εκεί 
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θα μας κόστιζε περισσότερο να διαχειριστούμε τα απόβλητα μιας κατοικίας από το να 
την κτίσουμε και, πολύ περισσότερο, θα μας κόστιζε σε χρόνο και σε διαδικασίες του 
δημοσίου.  Θα χρειαζόταν πολύ περισσότερος και χρόνος και χρήμα. 

 Όλα αυτά, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νομίζω τα έχουμε 
βάλει στη θέση τους.  Πετύχαμε ένα ισορροπημένο σχέδιο και μπορεί να γίνει 
αποδεκτό. Μάλιστα μπορεί να είναι και βιώσιμο.  Για το λόγο αυτό δε βλέπω κανένα 
λόγο να στηριχθούν οι τροπολογίες του συναδέλφου του Γιώργου Περδίκη και δε θα 
τις στηρίξουμε ως κοινοβουλευτική ομάδα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Λοιπόν, θα θέσω τώρα σε ψηφοφορία... 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Συγγνώμη, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει κάτι το οποίο πρέπει να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τι, κύριε Φυττή;  Τι συνέβη; 

(Γέλια) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Ένα λεπτό.   

 Οι τροπολογίες του κ. Περδίκη, άμα μελετηθούν, η πρώτη, η δεύτερη, είναι 
σωστές.  Λέει ο κ. Φακοντής και λένε και οι κανονισμοί να ετοιμάζεται σχέδιο 
διαχείρισης, αλλά ο διαχειριστής να μην το παίρνει στο Υπουργείο Εσωτερικών, να 
πάρει έγκριση, αλλά να το φυλάει στο συρτάρι του τζιαι, πόννα δεήσει, να έρτουν να 
το ελέγξουν αν έν’ σωστό!  Ξέρετε τι μου θυμίζει τούτο;  Προχτές συζητούσαμε για τες 
υιοθεσίες και τες γέννες.  Γυναικολογικές κλινικές φυλάουν τα χαρτιά και τα αντίγραφα 
στες κάσιες τους και δεν πάει το Υπουργείο Υγείας να τα τσιακκάρει ούτε να τα 
παραλάβει ούτε η Στατιστική Υπηρεσία.  Επομένως, τα σχέδια διαχείρισης δε θα 
ελέγχονται ποττέ!  Θα μεινίσκουν μέσα στα συρτάρκα των παραγωγών, των 
διαχειριστών, ενώ, με τον τρόπο που λέει ο κ. Περδίκης, είναι υπόχρεος αυτός να το 
παίρνει στο υπουργείο, να ελέγχεται, να παίρνει μία έγκριση τζιαι να κάμνει τη δουλειά 
του.  Έτσι θέλετε;  Να μεινίσκουν μες στες κάσιες τζιειαμαί;  Εν εκατάλαβα! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Είπες την άποψή σου!  Άλλοι έχουν διαφορετική άποψη, Σοφοκλή. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, αυτή ήταν η αρχική κυβερνητική πρόταση.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Το έχω κατανοήσει. 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Ανδρέα Αγγελίδη) 

 Συγγνώμη, κύριε Αγγελίδη; 
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Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι την άποψη του κόμματος που είπε ο κ. Φυττής, κύριε Πρόεδρε.  Εμείς θα 
υποστηρίξουμε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εντάξει.  Γίνεται ο κ. Φυττής να τοποθετείται και να μην είναι άποψη του 
κόμματος;  ∆ε γίνεται! 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Ε, καμιά φορά βέβαια συμβαίνει, αλλά δεν πειράζει! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Βαρνάβα. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μετά από τον καταληκτικό του λόγο, ο συνάδελφος κ. Φυττής 
μάς έχει πείσει ιδιαιτέρως και θα ψηφίσουμε και εμείς την τροποποίηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έσυρές τα πούκουππα, Σοφοκλή! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

Σ. ΦΥΤΤΗΣ: 

 Τζι εσείς το ίδιο! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, θέτω σε ψηφοφορία τις τροπολογίες του κ. Περδίκη. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης της πρώτης τροπολογίας;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Με δεκατρείς ψήφους υπέρ και είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης της δεύτερης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Με δεκατρείς ψήφους υπέρ και είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης της τρίτης τροπολογίας; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εκατρείς υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι πέντε εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Με δεκατρείς ψήφους υπέρ και είκοσι πέντε ψήφους εναντίον, η 
τροπολογία απορρίπτεται. 

 Πάμε τώρα στην τέταρτη τροπολογία. 

 Πόσοι τάσσονται υπέρ της έγκρισης της τροπολογίας αυτής; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Τωρά ο Χατζηγιάννης μοιράζει παιχνίδι!  Εκατάλαβά το! 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είκοσι οκτώ υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εναντίον; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆έκα εναντίον. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Με είκοσι οκτώ ψήφους υπέρ και δέκα εναντίον, η τροπολογία υπ’ αριθμόν 4 
εγκρίνεται. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση των κανονισμών; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Συμφωνείς, κύριε Χατζηγιάννη; 
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 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, τα θέματα από τον αριθμό 41 μέχρι τον αριθμό 63 αποσύρονται από 
την εκτελεστική εξουσία. 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη, σηκώσατε το χέρι σας. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Υπάρχει η πρότασις νόμου η οποία πέρασε από την επιτροπή και... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ξέρω.  Είπα να το έβαλλα πριν, όμως ίσως ναν’ καλύτερα έτσι όπως το είπετε. 

 Το πρωί κηρύξαμε ως επείγον στην αρχή της συνεδρίας το θέμα που 
τιτλοφορείται «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011».  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) 

(Αρ. 4) Νόμος του 2011» 
Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Άγγελος Βότσης 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Φειδίας Σαρίκας 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Ιωνάς Νικολάου Γιώργος Περδίκης 

 Χρήστος Στυλιανίδης Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νίκος Τορναρίτης Ανδρέας Αγγελίδης  

 Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε από τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο 
του ∆ημοκρατικού Κόμματος κ. Ανδρέα Αγγελίδη στη σημερινή συνεδρία της 
ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, αυτή 
αποσκοπεί στην τροποποίηση του περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων Νόμου, έτσι ώστε ο Γενικός Έφορος Εκλογής να δύναται, σε ειδικές 
περιπτώσεις και κατόπιν υποβολής αιτήματος από κόμμα που κατέρχεται στις εκλογές 
με συνδυασμό υποψηφίων, κατά την υποβολή των υποψηφιοτήτων να επιτρέψει κατ’ 
εξαίρεση τα ακόλουθα: 

1. Σε περίπτωση που το εν λόγω κόμμα κατέρχεται στις εκλογές με συνδυασμό 
υποψηφίων των οποίων ο αριθμός είναι μικρότερος από τον αριθμό των 
κοινοβουλευτικών εδρών συγκεκριμένης περιφέρειας, να παραμείνει κενή 
συγκεκριμένη θέση στο ψηφοδέλτιο ή να παραλειφθεί κατά την αρίθμηση των 
υποψηφίων στο ψηφοδέλτιο συγκεκριμένος αριθμός, ως ήθελε υποδειχθεί από 
το κόμμα, συνεχίζοντας με τον αμέσως επόμενο αριθμό του παραλειφθέντος. 
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2. Σε περίπτωση που ο αριθμός των υποψηφίων του εν λόγω κόμματος είναι ίσος 
με τον αριθμό των βουλευτικών εδρών συγκεκριμένης περιφέρειας, να τεθεί  το 
όνομα συγκεκριμένου υποψηφίου στο ψηφοδέλτιο κατά διαφορετική σειρά από 
την αλφαβητική σειρά που κανονικά θα λάμβανε. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου 
και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 ∆εν υπάρχουν ομιλητές.  

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 22 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Ισχύς του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 έως 3; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Κύριοι συνάδελφοι, έχουμε τώρα το θέμα της συμπληρωματικής ημερήσιας 
διάταξης, που είναι «Ο περί Στοιχημάτων Νόμος του 2011».  Έχω πληροφορηθεί από 
τη γραμματεία ότι το θέμα δεν είναι έτοιμο, γι’ αυτό ενημερώνω το σώμα ότι, στη βάση 
της ενημέρωσης που είχα ότι δεν είναι έτοιμο, δεν μπορεί να συζητηθεί σήμερα.  Θα 
πάει, από ό,τι καταλαβαίνουμε, τον Ιούνιο. 

 Προχωρούμε τώρα στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές 
έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.720, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 
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 «Η ετήσια έκθεση του διευθυντή του Τμήματος Αρχαιοτήτων περιλαμβάνει όλες 
τις δραστηριότητες που γίνονται στην Κύπρο σχετικά με την αρχαιολογία και 
βρίσκονται κάτω από την εποπτεία του τμήματος αυτού (ανασκαφές, εκθέσεις, 
αναστηλώσεις κ.λπ.).  Η έκθεση αυτή, ενώ συντάσσεται στην ελληνική γλώσσα, 
εκδίδεται σε βιβλίο στην αγγλική.  Παλαιότερα εκδιδόταν σε υποδεέστερη μορφή 
(δακτυλογραφημένο κείμενο σε κόλλες Α4 και χωρίς φωτογραφίες) και στην ελληνική 
γλώσσα.  Τα τελευταία χρόνια καταργήθηκε και αυτή η υποτυπώδης ελληνική έκδοση. 

 Αν το Τμήμα αρχαιοτήτων θέλει με την αγγλική έκδοση να εξυπηρετεί τους 
ξένους που ασχολούνται με την αρχαιολογία της Κύπρου, γιατί δεν εκδίδει την ετήσια 
έκθεσή του σε ένα έντυπο με δίγλωσση μορφή, ελληνικά και αγγλικά, όπως γίνεται με 
άλλες δημόσιες υπηρεσίες, ώστε να μην υποβαθμίζεται κατάφωρα η ελληνική γλώσσα, 
η οποία είναι η γλώσσα της συντριπτικής πλειοψηφίας των πολιτών της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας οι οποίοι, μέσω των φορολογιών τους, συντηρούν το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων και τις δραστηριότητες του; 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί η ετήσια έκθεση του Τμήματος Αρχαιοτήτων εκδίδεται μόνο στην 
αγγλική γλώσσα και πότε θα σταματήσει αυτή η έκνομη πρακτική.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.721, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε παλαιότερη απάντηση του Υπουργού Παιδείας και Πολιτισμού κ. Ανδρέα 
∆ημητρίου σε ερώτησή μου με αρ. 23.06.009.05.01.580 πληροφορήθηκα ότι δεν έχει 
συμπεριληφθεί πρόνοια στους όρους του σχετικού διαγωνισμού για τη διανομή 
βιολογικών φρούτων και λαχανικών, λόγω του ότι η εγχώρια παραγωγή δε θα 
μπορούσε να καλύψει τις ποσότητες που απαιτούνται για την υλοποίηση του Σχεδίου 
Προώθησης της Κατανάλωσης Φρούτων και Λαχανικών στα Σχολεία. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τους λόγους για τους οποίους δεν περιλήφθηκε στους όρους του 
διαγωνισμού όρος, ώστε ένα ποσοστό των φρούτων ή των λαχανικών που 
διανέμονται δωρεάν στα δημοτικά σχολεία να είναι βιολογικά.  Παρακαλώ επίσης τον 
αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το ύψος του 
ποσού που δίνεται από την Ευρωπαϊκή Ένωση για την υλοποίηση του πιο πάνω 
σχεδίου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.722, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Κατά τη διάρκεια του καλοκαιριού και του φθινόπωρου των ετών 2004, 2005 
και 2006 έγιναν από τρεις ανεξάρτητες ερευνητικές ομάδες δειγματοληψίες μητρικού 
γάλακτος από γυναίκες που είχαν γεννήσει στο νοσοκομείο του Πανεπιστημίου της 
Γυναίκας στη Βασιλεία.  Οι συμμετέχουσες συμπλήρωσαν ένα λεπτομερές 
ερωτηματολόγιο με ερωτήσεις που είχαν ως ιδιαίτερο χαρακτηριστικό τη διερεύνηση 
σε βάθος ζητημάτων σχετικών με τη χρήση διάφορων τύπων καλλυντικών προϊόντων. 

 Έγιναν συνολικά ογδόντα εννιά αναλύσεις ανά δείγμα γάλακτος.  Χημικά από 
μια μεγάλη γκάμα προϊόντων, συμπεριλαμβανομένων των σύγχρονων έμμονων 
οργανικών ρύπων (POP), εντοπίστηκαν στα εργαστήρια ανάλυσης στο Freiburg, στο 
Erlangen και στο Baden.  Ο κατάλογος περιελάμβανε τα καλλυντικά φίλτρα UV, 
συνθετικά αρώματα μόσχου, φυτοφάρμακα, φθαλικά άλατα, parabens, επιβραδυντικά 
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φλόγας (πολυβρωμοδιφαινυλαιθέρες) και πολυχλωριωμένα διαφαινύλια (PCB).  Τα 
χημικά στοιχεία στα δείγματα γάλακτος μελετήθηκαν σε σχέση με τις πληροφορίες 
που λήφθηκαν μέσω του ερωτηματολογίου. 

 Η έρευνα αποκάλυψε ότι στο ανθρώπινο γάλα περιέχεται ένα ευρύ φάσμα 
χημικών ρυπαντών, ουσίες οι περισσότερες από τις οποίες είναι γνωστό ότι 
αλληλεπιδρούν με το ενδοκρινικό σύστημα.  Η μελέτη αποδεικνύει για πρώτη φορά ότι 
η εσωτερική έκθεση του ανθρώπου στα καλλυντικά φίλτρα UV είναι ευρέως 
διαδεδομένη.  Καλλυντικά φίλτρα UV βρέθηκαν στο 85% των δειγμάτων ανθρώπινου 
γάλακτος σε συγκεντρώσεις παρόμοιες με τα PCB. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν οι αρμόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας έχουν υπόψη τους 
αυτή την έρευνα, η οποία αφορά την παρουσία επικίνδυνων ουσιών που προέρχονται 
από τα αντηλιακά φίλτρα UV στο ανθρώπινο γάλα, και ποια μέτρα λαμβάνονται προς 
την κατεύθυνση της προστασίας της ανθρώπινης υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.723, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στο νέο αεροδρόμιο Λάρνακας καταγράφονται βασικές 
ελλείψεις και αδυναμίες όσον αφορά την προσβασιμότητα του αεροδρομίου για άτομα 
με αναπηρίες, σε τέτοιο βαθμό μάλιστα, που επιβάλλεται διεξαγωγή έρευνας, για να 
διαπιστωθεί αν το αεροδρόμιο είναι κτισμένο βάσει των προνοιών του σχετικού νόμου. 

 Ένα βασικό πρόβλημα που παρατηρείται είναι η κλίση των γεφυρών του 
κτιρίου προς και από την πόρτα από την οποία ξεκινούν οι φυσούνες που ενώνονται 
με τα αεροπλάνα.  Ακόμα πιο μεγάλη είναι η κλίση στις γέφυρες αναχωρήσεων.  
Επίσης, ενώ υπάρχει βοηθητικό κάγκελο-χειρολαβή στο ύψος του χεριού ανθρώπου 
που περπατά, δεν υπάρχει δεύτερο κάγκελο πιο χαμηλά, για να χρησιμοποιείται από 
παιδιά ή άτομα σε τροχοκάθισμα.  Ένα ακόμη σημαντικό πρόβλημα είναι το γεγονός 
ότι στο χώρο αφίξεων του αεροδρομίου υπάρχει μόνο ένας ανελκυστήρας που μπορεί 
να χρησιμοποιηθεί από επιβάτη με τροχοκάθισμα, η χωρητικότητα του οποίου είναι 
για μόνο δύο τροχοκαθίσματα, χωρίς να υπάρχει χώρος για άλλα άτομα/συνοδούς.  
Ένα επιπλέον πρόβλημα εντοπίζεται στους ηλεκτρικούς διαδρόμους, οι οποίοι είναι 
τόσο στενοί, με αποτέλεσμα, όταν χρησιμοποιούνται από άτομο σε τροχοκάθισμα, να 
είναι αδύνατο για κάποιον πεζό να το προσπεράσει.  Τέλος, ένα πάγιο πρόβλημα των 
παραπληγικών δε λήφθηκε υπόψη και αυτό αφορά τις ενδείξεις βάρους των 
αποσκευών στους χώρους ελέγχου αποσκευών, οι οποίες έχουν τοποθετηθεί ψηλά 
και οι επιβάτες σε τροχοκάθισμα δεν μπορούν να τις διαβάσουν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ποια είναι τα μέτρα που προτίθεται να λάβει προκειμένου να 
επιλυθούν όλα τα πιο πάνω προβλήματα που αντιμετωπίζουν οι παραπληγικοί.  
Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει το σώμα αν προτίθεται να 
διατάξει έρευνα, για να διαπιστωθεί κατά πόσο το αεροδρόμιο είναι κτισμένο βάσει 
των προνοιών του νόμου που αφορά τα δικαιώματα των αναπήρων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.724, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι η Κυπριακή ∆ημοκρατία έχει υπογράψει το 
μορατόριουμ του Οργανισμού Ηνωμένων Εθνών για τη γεωμηχανική.  Τα 
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προτεινόμενα σχέδια γεωμηχανικής συχνά εισάγονται ως μέτρα για την αντιμετώπιση 
της κλιματικής αλλαγής και έχουν σχέση με ύποπτους αεροψεκασμούς. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι περιλαμβάνει ακριβώς το μορατόριουμ του Οργανισμού Ηνωμένων 
Εθνών για τη γεωμηχανική και ποιος το έχει υπογράψει εκ μέρους της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας.  Παρακαλώ επίσης τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων ποιοι είναι οι τρόποι με τους οποίους η Κυπριακή ∆ημοκρατία 
εφαρμόζει το μορατόριουμ.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.725, ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει ετοιμαστεί από το Υπουργείο Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων μελέτη σχετικά με τη λειτουργία κέντρων δηλητηριάσεων σε 
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τα αποτελέσματα αυτής της μελέτης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.726, ημερομηνίας 8 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι υπάρχει κίνδυνος μετάδοσης ασθενειών των φυτών 
από την επαναχρησιμοποίηση των πλαστικών κιβωτίων από τους αγρότες και τους 
εμπόρους.  Αρκετές άλλες χώρες έχουν καταργήσει τα επαναχρησιμοποιούμενα 
κιβώτια ακριβώς γι’ αυτό το λόγο και έχουν καταφύγει στα ανακυκλώσιμα χάρτινα ή 
στα ξύλινα κιβώτια.  Υπάρχει βεβαίως πάντα και η λύση της απολύμανσης των 
πλαστικών κιβωτίων πριν αυτά ξαναχρησιμοποιηθούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων αν το θέμα αυτό έχει προβληματίσει τις αρμόδιες αρχές και αν έχουν 
προβλεφθεί σχετικά μέτρα προστασίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.727, ημερομηνίας 13 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο προτίθεται να επανεξετάσει την απόφασή του για 
συμπλεγματοποίηση τάξεων στο ∆ημοτικό Σχολείο Κάτω Πύργου κατά τη σχολική 
χρονιά 2011-2012. 

 Θεωρώ ότι πρέπει να επανεξεταστεί άμεσα αυτό το θέμα και να αναθεωρηθεί η 
απόφαση αυτή.  Ο Κάτω Πύργος είναι ένα ακριτικό χωριό και, λόγω των συνθηκών 
που επικρατούν στην περιοχή, πρέπει να δοθούν κίνητρα όχι μόνο για την παραμονή, 
αλλά και για την επιστροφή κατοίκων σε αυτό. 

 Επισυνάπτω σχετικές επιστολές.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 

  Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.604, ημερομηνίας 8 ∆εκεμβρίου 

2009, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 
Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στην επιστολή σας ημερομηνίας 
11/12/2009 και σας πληροφορώ ότι δεν τηρούνται ξεχωριστά στοιχεία όσον αφορά το 
ποσό που δαπανήθηκε για κάλυψη της Ιατρικής και Φαρμακευτικής Περίθαλψης των 
αιτητών πολιτικού ασύλου και των αιτητών του καθεστώτος του επί μακρόν 
διαμένοντος γιατί δεν είναι καταχωρημένες τέτοιες πληροφορίες στο σύστημα 
μηχανογράφησης των Νοσοκομείων και η εγγραφή τους γίνεται με την κάρτα 
νοσηλείας κατηγορίας Α όπου δεν αναφέρεται τίποτα σχετικό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Απριλίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1158, ημερομηνίας 13 

Μαΐου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Αντώνη Αντωνίου 

«Θέμα: Αίτημα της κοινότητας Γιόλου για κατασκευή πεζοδρομίων και τοποθέτηση 
φωτισμού κατά μήκος του δρόμου που διασχίζει την κοινότητα 

 Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των Αντιπροσώπων, 
με αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.04.1158, ημερ. 19/01/2011, σχετικά με το πιο πάνω θέμα 
και σε συνέχεια της προς εσάς απαντητικής επιστολής της Υπουργού Συγκοινωνιών 
και Έργων, με αρ. Φακ. Υ.Σ.Ε. 19.1.6.22, ημερ. 23/08/2010, για το ζήτημα που αφορά 
την κατασκευή πεζοδρομίων, σας πληροφορώ ότι για την τοποθέτηση φωτισμού η 
Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου έχει συμβουλεύσει και καθοδηγήσει κατάλληλα το 
Κοινοτικό Συμβούλιο Γιόλου, στις αρμοδιότητες του οποίου εμπίπτει ο χειρισμός του 
θέματος και από το οποίο αναμένεται η λήψη σχετικής απόφασης και ανάλογων 
ενεργειών. 

2. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε διευκρίνιση ή πρόσθετη 
πληροφόρηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.490, ημερομηνίας 29 ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 11/1/2011 και αρ. φακ. 
23.06.009.05.01.490 σχετικά με την ερώτηση του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη, και παραθέτω την απάντησή μου: 

 Σύμφωνα με τις πρόνοιες της Νομοθεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων και 
συγκεκριμένα βάσει του άρθρου 24(2)(α), περίοδοι ασφάλισης αναφορικά με 
απασχόληση αυτοτελώς εργαζομένου δεν λαμβάνονται υπόψη για σκοπούς 
επιδόματος ανεργίας. 

 Το σκεπτικό του εν λόγω άρθρου βασίζεται στο ότι σε περίπτωση αυτοτελώς 
εργαζομένου ατόμου είναι πολύ δύσκολη αν όχι αδύνατη η διερεύνηση ή/και 
διαπίστωση της ανεργίας, όπως και το κατά πόσο αυτοτελώς εργαζόμενο άτομο είναι 
διαθέσιμο για εργασία, το οποίο αποτελεί βασική προϋπόθεση για την καταβολή 
ανεργιακού επιδόματος. Ως εκ τούτου, επειδή οι αυτοτελώς εργαζόμενοι εξαιρούνται 
από το δικαίωμα λήψης ανεργιακού επιδόματος, καταβάλλουν εισφορές σε ποσοστό 
12,6% αντί σε ποσοστό 13,6%, που ισχύει για μισθωτούς. 
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 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν μελετά οποιαδήποτε 
τροποποίηση της Νομοθεσίας αναφορικά με την καταβολή ανεργιακού επιδόματος σε 
αυτοτελώς εργαζόμενους. 

 Σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων έχει 
ετοιμάσει μέσω του Κέντρου Παραγωγικότητας, Έκτακτο Σχέδιο Επιχορήγησης 
Αυτοαπασχολουμένων για Ενίσχυση της Απασχόλησης το οποίο προωθείται για 
έγκριση από το Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.499, ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 

2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι κατά την 
περίοδο 2009 μέχρι τον Οκτώβριο του 2010 οι Υγειονομικές Υπηρεσίες έχουν προβεί 
στη λήψη μέτρων επιβολής εναντίον των υπευθύνων επιχειρήσεων τροφίμων στις 
περιπτώσεις όπου διαπιστώθηκε η παραβίαση των προνοιών της σχετικής 
νομοθεσίας σε ό,τι αφορά στη επισήμανση των τροφίμων. 

 Οι παραβάσεις αφορούσαν κυρίως την έκθεση προς πώληση τροφίμων χωρίς 
ελληνική σήμανση, με ελλιπή ή και παραπλανητική σήμανση καθώς και περιπτώσεις 
που μετά από επίσημη δειγματοληψία ανιχνεύθηκαν αλλεργιογόνες ουσίες χωρίς αυτό 
να δηλώνεται στα συστατικά των τροφίμων. Όλες οι περιπτώσεις οι οποίες 
επισυνάπτονται, αφού αξιολογήθηκαν, είτε έχουν παραπεμφθεί για άσκηση ποινικής 
δίωξης είτε έγινε εισήγηση για επιβολή διοικητικού προστίμου. 

 Το Υπουργείο Υγείας θεωρεί χρήσιμο όπως αποφευχθεί τυχόν δημοσιοποίηση 
των ονομάτων που επισυνάπτονται καθότι: 

(α)  οι πλείστες των περιπτώσεων αυτών δεν αφορούν θέματα παραβάσεων που 
θέτουν σε κίνδυνο τη δημόσια υγεία με βάση το άρθρο 10 του Κοινοτικού 
Κανονισμού (ΕΚ) Αριθ. 178/2002, 

(β)  η επιβολή διοικητικού προστίμου γίνεται από τον Προϊστάμενο των 
Υγειονομικών Υπηρεσιών και σε περίπτωση που το διοικητικό πρόστιμο 
ακυρωθεί από το Ανώτατο ∆ικαστήριο ή ακυρωθεί ή τροποποιηθεί στα πλαίσια 
ιεραρχικής προσφυγής ή ανακληθεί από τη διοικητική Αρχή η οποία το 
επέβαλε, θα δημιουργηθούν προβλήματα στην αρμόδια Αρχή.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.530, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Ερ. 23.06.009.05.01.530 και ημερ. 
26.1.2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, προβαίνει από το 1993 σε μετρήσεις ποιότητας του ατμοσφαιρικού αέρα 
σε διάφορα σημεία της Κύπρου με τη βοήθεια κινητών μονάδων που είναι πλήρως 
εξοπλισμένες με αυτόματα όργανα συνεχούς μέτρησης. Οι μετρήσεις αυτές 
καλύπτουν ρύπους όπως προνοούν οι Ευρωπαϊκές Οδηγίες και η Κυπριακή 
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Νομοθεσία. 

2.  Για το θέμα στο οποίο αναφέρεστε, δεν έχουν γίνει οποιεσδήποτε μετρήσεις ή 
έρευνες από το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας γι' αυτό και το Υπουργείο Εργασίας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων δεν είναι σε θέση να προβεί σε οποιοδήποτε σχόλιο. 

 Επίσης, δεν γνωρίζουμε να έχει τεθεί τέτοιο θέμα σε επίπεδο Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

3. Εάν, τέλος, επιθυμείτε όπως το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας σχολιάσει τη 
μελέτη επιστημόνων της Αμερικανικής Εθνικής Ωκεανογραφικής και Ατμοσφαιρικής 
Υπηρεσίας, ευχαρίστως θα το πράξει εάν του αποστείλετε την μελέτη.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.532, ημερομηνίας 14 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων προς τον Γενικό ∆ιευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με 
ημερομηνία 26 Ιανουαρίου 2011, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του βουλευτή κ. 
Τάσου Μητσόπουλου, και η οποία μας αποστάλθηκε για χειρισμό λόγω αρμοδιότητας 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με άλλα αρμόδια Κυβερνητικά 
Τμήματα, έχει υλοποιήσει μέσω του ∆ιαχειριστικού Σχεδίου των Αλυκών Λάρνακας, 
αριθμό έργων στην περιοχή, με στόχο την προστασία και αναβάθμιση του 
υγροβιότοπου των Αλυκών. Μερικά από αυτά είναι η κατασκευή μονοπατιού από την 
περιοχή συλλογής άλατος μέχρι τις Καμάρες, η τοποθέτηση ενημερωτικών πινακίδων, 
η κατασκευή πτηνοπαρατηρητηρίων, περιφράξεις κλπ. 

 Επίσης, πριν 2 χρόνια προκηρύχθηκε αρχιτεκτονικός διαγωνισμός για την 
κατασκευή Κέντρου Περιβαλλοντικής Ενημέρωσης στις Αλυκές Λάρνακας, κάτι το 
οποίο όταν υλοποιηθεί αναμένεται να συμβάλει περαιτέρω και καθοριστικά στην 
ανάδειξη και προστασία της περιοχής. 

 Όσον αφορά τη δημιουργία ποδηλατοδρόμου στις Αλυκές Λάρνακας, σας 
πληροφορούμε ότι το θέμα συζητήθηκε αρκετές φορές στην Επιτροπή Προστασίας και 
∆ιαχείρισης των Αλυκών Λάρνακας, μετά από πρόταση του Τμήματος Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, ενώ πρόσφατα τέθηκε εκ νέου προς συζήτηση και από το ∆ήμο 
Λάρνακας. Συγκεκριμένα, η πρόταση αφορά την κατασκευή ποδηλατοδρόμου στη 
Λεωφόρο Αρτέμιδος, μετά από διαμόρφωση του υφιστάμενου πεζόδρομου. Το 
Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος θεωρεί πως ο 
ποδηλατοδρόμος θα μπορούσε να κατασκευαστεί, υπό την προϋπόθεση ότι δεν θα 
επηρεάζει αρνητικά το οικοσύστημα των Αλυκών Λάρνακας και δεν θα γίνουν 
οποιεσδήποτε επιπλέον κατασκευές εντός των Αλυκών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.547, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
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∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς την Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημ. 7 Φεβρουαρίου 
2011, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Η πρόληψη και καταπολέμηση του φαινομένου της ερημοποίησης αποτελεί 
κεντρικό οριζόντιο στόχο της πολιτικής του Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος και προωθείται τόσο μέσω των άμεσων ενισχύσεων 
του 1ου πυλώνα της Κοινής Αγροτικής Πολιτικής, όσο και μέσω του 
Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης 2007-2013 και ιδιαίτερα των Μέτρων του 
Άξονα Προτεραιότητας 2, ο οποίος στοχεύει στη βελτίωση του περιβάλλοντος 
και του τοπίου και προβλέπει την παροχή ενισχύσεων για την τήρηση ειδικών 
αγροπεριβαλλοντικών υποχρεώσεων. 

2. Αναφορικά με την προώθηση της καλλιέργειας αρωματικών και φαρμακευτικών 
φυτών του τόπου μας, όπως και για τις υπόλοιπες καλλιέργειες, εφαρμόζεται το 
επενδυτικό Μέτρο 1.5.1 «Επενδύσεις στις γεωργικές εκμεταλλεύσεις», μέσω 
του οποίου παρέχεται οικονομική ενίσχυση σε ποσοστό 40%-60% του 
συνολικού επιλέξιμου κόστους της επένδυσης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.550, ημερομηνίας 19 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση που υποβλήθηκε από τον αξιότιμο 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Υπουργείο Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος έχει θέσει στις 
προτεραιότητές του την ανάπτυξη της απαραίτητης τεχνογνωσίας με εισαγωγή νέων 
επιστημονικών και τεχνολογικών μεθόδων και καινοτόμων προσεγγίσεων στην 
παραγωγική διαδικασία, που θα συμβάλουν στον εκσυγχρονισμό της Κυπριακής 
Γεωργίας. Επιδίωξη είναι η αύξηση και βελτίωση της παραγωγής με ταυτόχρονη 
αναβάθμιση της ποιότητας και της ασφάλειας των τροφίμων, προστασία του 
περιβάλλοντος καθώς επίσης και την προσαρμογή της Κυπριακής γεωργίας στις 
κλιματικές αλλαγές. 

 Το ΙΓΕ έχει εντάξει στην ερευνητική του εργασία την εξέταση τόσο αεροπονικών 
όσο και υδροπονικών μεθόδων καλλιέργειας. Το 1999-2000 έχουν γίνει στο ΙΓΕ 
προκαταρκτικές μελέτες για το σύστημα Αεροπονίας (συνημμένες φωτογραφίες 1 και 
2). 

 Στα πλαίσια της προσπάθειας για ανάπτυξη τεχνογνωσίας και επίλυσης των 
προβλημάτων του Κύπριου γεωργού, το 2010 δημιουργήθηκε το Κέντρο Εκπαίδευσης 
στην Υδροπονία στον Πειραματικό Σταθμό του ΙΓΕ στο Ζύγι. Στο παρόν στάδιο το 
εκπαιδευτικό πρόγραμμα του Κέντρου απευθύνεται σε Γεωπόνους του Τμήματος 
Γεωργίας, με σκοπό την απόκτηση θεωρητικών και πρακτικών δεξιοτήτων στη 
διαχείριση υδροπονικών συστημάτων καλλιέργειας λαχανικών σε θερμοκήπια. Η 
τεχνογνωσία αυτή θα περάσει μέσω των Λειτουργών του Τμήματος Γεωργίας στους 
γεωργούς μας. Τα συστήματα υδροπονίας επιχορηγούνται στα πλαίσια του Σχεδίου 
Αγροτικής Ανάπτυξης ως κίνητρο για την εφαρμογή τους. 
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 Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να σας διαβιβάσω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.567, ημερομηνίας 27 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας παραθέτω τα εξής: 

2. Η Κυβέρνηση σε μια προσπάθεια ελέγχου του φαινομένου της παράνομης 
ή/και αδήλωτης απασχόλησης, έχει προχωρήσει από τον Απρίλιο του 2009 στη 
σύσταση τεσσάρων επαρχιακών μικτών κλιμακίων επιθεωρητών. Η παράνομη 
απασχόληση αφορά απασχόληση αλλοδαπών από τρίτες χώρες για την οποία δεν 
έχει εκδοθεί άδεια από την αρμόδια αρχή, ενώ η αδήλωτη απασχόληση αφορά 
εργασία για την οποία δεν καταβάλλονται οι απαραίτητες εισφορές στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

3.  Πέραν της σύστασης των μικτών κλιμακίων τα οποία είναι επικεντρωμένα 
κυρίως στην Οικοδομική Βιομηχανία, το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε την 
τροποποίηση του πρότυπου Συμβολαίου για τα οικοδομικά έργα του ∆ημοσίου, στο 
οποίο έχει συμπεριληφθεί ποινική ρήτρα €100 για κάθε μέρα παράνομης 
απασχόλησης εργαζόμενου σε έργο του ∆ημοσίου. Επιπλέον, σε συνεννόηση με τους 
Μηχανικούς των Έργων, ζητείται όπως τηρείται το εβδομαδιαίο πρόγραμμα 
υπηρεσίας για σκοπούς καλύτερου ελέγχου και παράλληλα προωθείται η έκδοση 
τριπλότυπου εντύπου γνωστοποίησης έναρξης της απασχόλησης εργοδοτουμένου 
από την προτεραία της ημερομηνίας έναρξης της, ώστε να είναι γνωστό ποιοι ακριβώς 
απασχολούνται σε κάθε έργο και πότε. 

 Επιπρόσθετα, προωθείται σε συνεργασία με το Υπουργείο Εσωτερικών η 
υιοθέτηση ευρωπαϊκής Οδηγίας, με την οποία θα καθίσταται δυνατός ο αποκλεισμός 
εργολάβου από έργα του ∆ημοσίου για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα, όταν 
διαπιστώνεται παράνομη απασχόληση, όπως και η επιβολή διοικητικού προστίμου. 

4. Στην Οικοδομική Βιομηχανία έχουν διεξαχθεί 4.325 επιθεωρήσεις παγκυπρίως 
για την περίοδο Απριλίου 2009-∆εκεμβρίου 2010, από τα μικτά κλιμάκια Επιθεωρητών 
του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. Εντοπίστηκαν 10.391 
εργοδοτούμενοι από τους οποίους οι 3.042 (29,28%) δεν ήταν δηλωμένοι στο Ταμείο 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων και δεν κατέβαλλαν τις απαραίτητες εισφορές σε αυτό. Από 
το σύνολο των αδηλώτων, οι 539 (17,72%) ήταν Ελληνοκύπριοι, οι 149 
Τουρκοκύπριοι (4,90%), οι 1.667 Κοινοτικοί (54,80%) και οι 687 Αλλοδαποί (22,58%). 
Από τους 4.696 Κοινοτικούς εργαζομένους στην Οικοδομική Βιομηχανία, οι 1.667 
(35,50%) ήταν αδήλωτοι. Επιπλέον έχουν εντοπιστεί 660 (58,25%) παράνομοι 
αλλοδαποί από τρίτες χώρες. 

5. Επιπλέον, οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων, στα πλαίσια των συνηθών 
επιθεωρήσεων που διενεργούν, κατά το 2010 έχουν διεξάγει 10574 επιθεωρήσεις για 
αδήλωτη εργασία (6.942 εργοδότες και 3.632 αυτοτελώς εργαζόμενους). Συνολικά 
έχουν επιθεωρηθεί 20.703 εργοδοτούμενοι εκ των οποίων οι 2.434 ήταν αδήλωτοι στο 
Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων (11,8%). Για τον Ιανουάριο του 2011, διεξήχθησαν 
642 επιθεωρήσεις (417 εργοδότες και 225 αυτοτελώς εργαζόμενους). Συνολικά για 
την περίοδο αυτή έχουν ελεγχθεί 1.148 εργοδοτούμενοι εκ των οποίων οι 91 ήταν 
αδήλωτοι. Κατά το 2010 οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων προώθησαν 27 
ποινικές διώξεις εναντίον εργοδοτών και 5 εναντίον αυτοτελώς εργαζόμενων που δεν 
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έχουν συμμορφωθεί με τις πρόνοιες της σχετικής νομοθεσίας. 

6. Αρμοδιότητα σε σχέση με τις ποινικές διώξεις σε περίπτωση που διαπιστώνεται 
απασχόληση αλλοδαπού από τρίτη χώρα χωρίς άδεια από την αρμόδια αρχή, έχει το 
Υπουργείο Εσωτερικών. Από στοιχεία που έχουμε στη διάθεση μας, το 2010 έχουν 
καταχωρισθεί 1.103 υποθέσεις παράνομης απασχόλησης (έχουν καταγγελθεί 1.115 
εργοδότες και 1446 αλλοδαποί).» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.571, 
ημερομηνίας 31ης Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, σχετικά 
με την ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.571, του Βουλευτή Λευκωσίας κ. Νίκου 
Τορναρίτη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα. 

2. Το πρόγραμμα MSc in Clinical Psychology είναι εγγεγραμμένο στην Ιδιωτική 
Σχολή Τριτοβάθμιας Εκπαίδευσης (Ι.Σ.Τ.Ε.) Intercollege Λευκωσίας και όχι στο 
Πανεπιστήμιο Λευκωσίας. Ειδικότερα, σας ενημερώνουμε ότι το Intercollege 
Λευκωσίας ενέγραψε αρχικά το πρόγραμμα ΜΑ in Psychology στις 19 Ιανουαρίου 
2005 και στη συνέχεια υπέβαλε αίτηση για αξιολόγηση-πιστοποίησή του από το 
Συμβούλιο Εκπαιδευτικής Αξιολόγησης-Πιστοποίησης (Σ.ΕΚ.Α.Π.). Η απόφαση του 
Σ.ΕΚ.Α.Π. στις 14 Φεβρουαρίου 2008 ήταν απορριπτική. Στη συνέχεια, το Intercollege 
Λευκωσίας ενέγραψε εκ νέου το υπό αναφορά πρόγραμμα στο Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού ως MSc in Clinical Psychology και το υπέβαλε ξανά για αξιολόγηση 
στις 12 ∆εκεμβρίου 2008. Στις 13 Μαΐου 2010, το Σ.ΕΚ.Α.Π. προχώρησε σε έγκριση 
του προγράμματος υπό όρους. 

3.  Υπό το φως των πιο πάνω προκύπτει ότι το πρόγραμμα MSc in Clinical 
Psychology δεν ήταν δυνατό να ενταχθεί στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας κατά τη 
διαδικασία αξιολόγησης της αίτησης για την ίδρυσή του, όπως έγινε με άλλα 
προγράμματα σπουδών του Intercollege Λευκωσίας τα οποία ήταν ήδη αξιολογημένα-
πιστοποιημένα από το Σ.ΕΚ.Α.Π. 

4.   Σημειώνεται ότι, από τον Οκτώβριο του 2007 η Ε.Α.Ι.Π. αξιολόγησε εννέα από 
τα νέα προγράμματα σπουδών που πρότεινε το Πανεπιστήμιο Λευκωσίας, τα οποία 
χαρακτηρίστηκαν από το ίδιο το ίδρυμα ως πολύ υψηλής προτεραιότητας. 

5. Όσον αφορά στο θέμα της διεκπεραίωσης της πρακτικής εξάσκησης των 
φοιτητών του MSc in Clinical Psychology στις Υπηρεσίες Ψυχικής Υγείας του 
Υπουργείου Υγείας, το θέμα εμπίπτει στις αρμοδιότητες των Υπηρεσιών Ψυχικής 
Υγείας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.576, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.576 και 
ημερ. 17.02.2011, σχετικά με το πιο πάνω θέμα, και στη συνέχεια σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

 Οι διατάξεις της περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νομοθεσίας 
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επιβάλλουν υποχρεώσεις στους εργοδότες που εμπλέκονται με δραστηριότητες 
εγκατάστασης ή/και συντήρησης κεραιών κινητής τηλεφωνίας για διασφάλιση της 
ασφάλειας και υγείας των εργοδοτουμένων τους ή/και άλλων προσώπων που τυχόν 
επηρεάζονται από τις δραστηριότητες αυτές. 

2. Με την ολοκλήρωση της διερεύνησης του θανατηφόρου εργατικού ατυχήματος, 
που έγινε την 1.5.10 στην Αμμόχωστο, έχουμε καταλήξει στο συμπέρασμα ότι η 
επιβολή συγκεκριμένων τεχνικών όρων και προδιαγραφών, για παραχώρηση άδειας 
εγκατάστασης κεραίας κινητής τηλεφωνίας θα συμβάλει στην αποφυγή εργατικών 
ατυχημάτων και στη συμμόρφωση των εμπλεκόμενων εργοδοτών προς τις πρόνοιες 
της περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία Νομοθεσίας. 

3. Το Τμήμα Επιθεώρησης Εργασίας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων θα αναλάβει το συντονισμό με τις άλλες αρμόδιες υπηρεσίες για την 
ετοιμασία σχετικών τεχνικών όρων και προδιαγραφών για παραχώρηση άδειας 
εγκατάστασης κεραίας κινητής τηλεφωνίας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.581, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση του Βουλευτή κ. κ. Γιώργου Περδίκη με αρ. 
23.06.009.05.01.581 και ημερομηνία 1η Φεβρουαρίου 2010, η οποία διαβιβάστηκε με 
επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με ημερομηνία 9 
Φεβρουαρίου 2010, και σας πληροφορώ ότι στην Κύπρο ούτε στο παρελθόν ούτε και 
σήμερα γίνεται φθορίωση του πόσιμου νερού, είτε για σκοπούς απολύμανσης είτε για 
οποιουσδήποτε άλλους σκοπούς. 

 Η απολύμανση του πόσιμου νερού γίνεται είτε με αέριο χλωρίου όπου 
χλωριώνονται τα νερά των γεωτρήσεων είτε με το υποχλωριώδες νάτριο που 
απολυμαίνονται τα νερά των διυλιστηρίων νερού και των μονάδων αφαλάτωσης. 

 Το χλώριο και τα παράγωγα του χλωρίου είναι ασφαλή για την υγεία του κοινού 
και δεν δημιουργούν οποιοδήποτε παθολογικό πρόβλημα. 

 Επίσης, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι στα διυλιστήρια νερού υπάρχει 
πρόνοια για χρήση του όζοντος ως απολυμαντικού, αλλά αυτό δεν έχει 
χρησιμοποιηθεί διότι δεν υπήρξαν οποιοιδήποτε λόγοι για αντικατάσταση του χλωρίου 
με το όζον. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.584, ημερομηνίας 1ης Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 17.2.2011, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα ∆ασών, σε συνεργασία με την αστυνομία, έχει εντατικοποιήσει τους 
ελέγχους για την εφαρμογή του άρθρου 12 των Περί ∆ασών Νόμου, σε σχέση με την 
χωρίς άδεια υλοτομία και μεταφορά ξυλείας. Οι έλεγχοι διενεργούνται τόσο σε 
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εργάσιμες μέρες όσο και κατά την διάρκεια των αργιών στο μέτρο των δυνατοτήτων 
που υπάρχουν. 

 Εντός του προσεχούς Μαΐου αναμένονται οι συγκεντρωτικές καταγραφές για τα 
αποτελέσματα των ελέγχων από όλη την Κύπρο και θα ενημερωθείτε σχετικά από το 
Τμήμα ∆ασών. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.607, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 24 Φεβρουαρίου 2011, σε σχέση με την πιο πάνω 
ερώτηση του βουλευτή κ. Τάσου Μητσόπουλου, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Οι σημαντικότερες επιπτώσεις της αλλαγής του κλίματος στην Κύπρο αφορούν 
τη γεωργία, τα δάση, τη βιοποικιλότητα σε στεριά και θάλασσα, την ενέργεια και τις 
υποδομές, τον τουρισμό, την υγεία του ανθρώπου, των ζώων και των φυτών, και τους 
υδάτινους πόρους. 

 Ενόψει των πιο πάνω, το Υπουργείο μας, σε συνεργασία με όλους τους 
εμπλεκόμενους φορείς, στα πλαίσια της ανάγκης για ανάπτυξη Εθνικού Στρατηγικού 
Σχεδίου Προσαρμογής στις επιπτώσεις της αλλαγής του κλίματος, προχώρησε στις 
ακόλουθες δράσεις: 

1. Το Τμήμα Περιβάλλοντος ετοιμάζει τεχνο-οικονομική μελέτη για το Εθνικό 
Σχέδιο ∆ράσης για την καταπολέμηση της απερήμωσης, το οποίο 
ολοκληρώθηκε το 2008. 

2. Ολοκληρώθηκε μελέτη από το Τμήμα Γεωργίας για το μέλλον της γεωργίας 
στην Κύπρο, η οποία μεταξύ άλλων, περιλαμβάνει εκτίμηση των επιπτώσεων 
της αλλαγής του κλίματος στην κυπριακή γεωργία. 

3. Το Ινστιτούτο Γεωργικών Ερευνών έχει εντάξει στις προτεραιότητές του σχετικά 
προγράμματα όπως: 

 α. Μελέτη και εφαρμογή εναλλακτικών μορφών άρδευσης και μέτρα για 
βελτίωση της αποδοτικής χρήσης του νερού με την χρήση 
υδροπονικών μεθόδων καλλιέργειας.  

 β. Γενετική βελτίωση φυτών για προσαρμογή στις κλιματικές αλλαγές. 

 γ.  Συλλογή και διατήρηση σπόρων ιθαγενών φυτών της κυπριακής 
χλωρίδας καθώς και ντόπιων παραδοσιακών ποικιλιών 
καλλιεργούμενων ειδών. 

4. Το Τμήμα ∆ασών ετοίμασε Βραχυπρόθεσμο Σχέδιο ∆ράσης για τη διετία 2009-
2010 για την άμεση αντιμετώπιση των προβλημάτων που προκάλεσε η 
ανομβρία την περίοδο 2005-2008. Το Σχέδιο μπήκε σε εφαρμογή από τις αρχές 
του 2009 και ολοκληρώθηκε το τέλος του 2010. Επιπρόσθετα, το Τμήμα 
∆ασών προωθεί την εκπόνηση ενός Μεσοπρόθεσμου Σχεδίου ∆ράσης, 
δεκαετούς διάρκειας, που θα στοχεύει στην προσαρμογή της κυπριακής 
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δασοπονίας στις κλιματικές αλλαγές. Το Σχέδιο αναμένεται να είναι έτοιμο εντός 
του 2012. 

5. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων προγραμματίζει και υλοποιεί μία σειρά μέτρων 
για μείωση της κατανάλωσης υδάτινων πόρων, μεταξύ των οποίων είναι και η 
απεξάρτηση της Κύπρου από τα επίπεδα βροχόπτωσης. 

 Πέραν των πιο πάνω, στοχεύουμε στην ανάπτυξη ενός Εθνικού Σχεδίου 
Προσαρμογής όσον αφορά την αντιμετώπιση των επιπτώσεων της αλλαγής του 
κλίματος. Η 1η Φάση θα εστιαστεί σε τέσσερεις πυλώνες δράσης: (α) δημιουργία μιας 
στιβαρής γνωστικής βάσης σχετικά με τις επιπτώσεις και τον αντίκτυπο της αλλαγής 
του κλίματος, (β) ενσωμάτωση της προσαρμογής στους στρατηγικούς τομείς 
πολιτικής, (γ) χρήση συνδυασμού μέσων πολιτικής (μέσων που βασίζονται στην 
αγορά, κατευθυντηρίων γραμμών, συμπράξεις δημοσίου και ιδιωτικού τομέα), ώστε να 
διασφαλιστεί η προσαρμογή και (δ) αναβάθμιση της διεθνούς συνεργασίας όσον 
αφορά την προσαρμογή. Η 2η Φάση αφορά την ανάπτυξη μιας συνολικής στρατηγικής 
προσαρμογής και θα αρχίσει το 2013. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 12 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.609, ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 28.02.2011, σε σχέση με την πιο πάνω Ερώτηση του 
Βουλευτή κ. Μητσόπουλου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει συστηματική προσπάθεια για ακριβή υπολογισμό 
της έκτασης πρασίνου που αναλογεί σε κάθε κάτοικο των αστικών κέντρων της 
Κύπρου, παρόλο που συμφωνώ ότι η παράμετρος αυτή θα μπορούσε να είναι ένας 
από τους δείκτες ποιότητας ζωής για τις πόλεις μας. 

 Στο παρελθόν έγιναν κάποιοι υπολογισμοί που αφορούσαν τους ελεύθερους 
χώρους πρασίνου και από αυτούς προκύπτει ότι τα δεδομένα είναι αρκετά θετικά. Για 
παράδειγμα, στη Λευκωσία, το ποσοστό πρασίνου υπερβαίνει τα 50 τ.μ. ανά κάτοικο, 
χωρίς να λαμβάνεται υπόψη το πράσινο των πεζοδρομίων. 

 Σίγουρα η Λευκωσία, λόγω της ύπαρξης του Εθνικού ∆ασικού Πάρκου 
Αθαλάσσας (8 εκατομμύρια τετραγωνικά μέτρα) και του γραμμικού πάρκου του 
ποταμού Πεδιαίου, υπερτερεί από τις άλλες πόλεις της Κύπρου. 

 Στη Λεμεσό, λόγω του Εθνικού ∆ασικού Πάρκου Πολεμιδιών (1,2 εκατομμύρια 
τετραγωνικά μέτρα), ο μέσος όρος πρασίνου ανά κάτοικο είναι τουλάχιστο 6 τ.μ. 

 Σύμφωνα με το Τμήμα ∆ασών, ο υπολογισμός του πρασίνου ανά κάτοικο, είναι 
ανάμεσα στους μελλοντικούς σχεδιασμούς του Τμήματος, και σε εύθετο χρόνο θα 
συνεργαστεί με άλλες αρμόδιες κρατικές υπηρεσίες και την Ένωση ∆ήμων για να γίνει 
σε πρώτο στάδιο ένας υπολογισμός της υφιστάμενης κατάστασης. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
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23.06.009.05.01.621, ημερομηνίας 11 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ Ερ. 23.06.009.05.01.621 ημερ. 
21/02/2011 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και παραθέτω την πιο κάτω απάντηση με 
την παράκληση όπως τεθεί υπόψη του κ. βουλευτή: 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία του μηχανογραφημένου συστήματος των αρμοδίων 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, κατά το μήνα Φεβρουάριο 2011, 74 περιπτώσεις 
Τουρκοκυπρίων διέμεναν σε τουρκοκυπριακές κατοικίες και ήταν λήπτες δημοσίου 
βοηθήματος. Περαιτέρω, αναφορικά με το ερώτημά σας κατά πόσο στους υπό 
αναφορά λήπτες παραχωρείται και επίδομα ενοικίου, σημειώνεται ότι στις 74 αυτές 
περιπτώσεις δεν συμπεριλαμβάνεται επίδομα ενοικίου στο παρεχόμενο δημόσιο 
βοήθημα.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.635, 
ημερομηνίας 15 Φεβρουαρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Στέλλας Κυριακίδου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας, με ημερομηνία 
28 Φεβρουαρίου 2011, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού, λαμβάνοντας σοβαρά υπόψη τις θέσεις 
της σύγχρονης παιδαγωγικής επιστήμης και τις αρχές της μη διάκρισης των 
παιδιών με οποιοδήποτε τρόπο, οι οποίες δεν υιοθετούν την παλαιότερη τάση 
για διαστρωμάτωση και διαχωρισμό των παιδιών σε τμήματα στη βάση των 
μαθησιακών τους επιδόσεων, εφαρμόζει εδώ και αρκετά χρόνια το σύστημα 
των τάξεων με παιδιά μικτής ικανότητας ή διαφορετικών μαθησιακών 
επιπέδων. 

2. Από την εφαρμογή του συστήματος αυτού έχει προκύψει η ανάγκη 
διαφοροποίησης της διδασκαλίας από τους εκπαιδευτικούς κατά τέτοιο τρόπο 
ώστε να ικανοποιούνται επαρκώς όλα τα επίπεδα μαθητών που έχουν στις 
τάξεις τους. Στα πλαίσια αυτής της διαφοροποιημένης διδασκαλίας, οι 
εκπαιδευτικοί καλούνται να μεριμνούν και για τις ανάγκες των προικισμένων 
παιδιών που ενδέχεται να έχουν στις τάξεις τους. Για την επιμόρφωση των 
εκπαιδευτικών στις νέες αυτές διδακτικές και μεθοδολογικές προσεγγίσεις 
έχουν οργανωθεί και συνεχίζουν να οργανώνονται από το Υπουργείο Παιδείας 
και Πολιτισμού πλήθος επιμορφωτικών σεμιναρίων και συνεδριών. 

3. Παράλληλα, στα πλαίσια της αναδιαμόρφωσης των Αναλυτικών 
Προγραμμάτων, λαμβάνεται κάθε δυνατή φροντίδα ώστε σε αυτά να 
περιληφθούν ειδικές πρόνοιες που να βρίσκονται όσο το δυνατό πλησιέστερα 
και στις ανάγκες των λιγότερο ή και περισσότερο προικισμένων παιδιών, για να 
διευκολύνονται οι εκπαιδευτικοί στο εκπαιδευτικό τους έργο. Ως Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού πιστεύουμε ότι, στα πλαίσια της πολιτικής αυτής και 
των συνεχώς αναβαθμιζόμενων προσπαθειών μας για βελτίωση των 
διδακτικών προσεγγίσεων, τα παιδιά με εξαιρετικές ικανότητες που φοιτούν στις 
τάξεις μικτής ικανότητας έχουν και θα συνεχίσουν να έχουν τη δυνατότητα να 
διδάσκονται, να αξιολογούνται και να προχωρούν και με τους δικούς τους 
ιδιαίτερους μαθησιακούς ρυθμούς. 
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4. Επιπρόσθετα, στα πλαίσια της εκπαιδευτικής μεταρρύθμισης έχουν εισαχθεί οι 
θεσμοί του Μουσικού Λυκείου και του Αθλητικού Λυκείου, για υποβοήθηση των 
ταλαντούχων παιδιών στους αντίστοιχους τομείς. 

5. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού παραμένει στη διάθεσή σας για 
οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.641, ημερομηνίας 17 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Ανδρέα Κυπριανού 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. ερ. 23.06.009.05.01.641 και ημερ. 
22/2/2011 σε σχέση με το πιο πάνω θέμα, με την παράκληση όπως αυτή τεθεί υπόψη 
του αναφερόμενου βουλευτή. 

 Η καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων για πληρωμή λόγω πλεονασμού 
οφείλεται στη σημαντική αύξηση των αιτήσεων που παραλήφθηκαν από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κατά το 2009 και 2010 λόγω της οικονομικής κρίσης που 
επηρέασε και την Κύπρο. Συγκεκριμένα, οι αιτήσεις που παραλήφθηκαν το 2009 σε 
σχέση με το 2008 ήταν αυξημένες κατά 100,9% (5177 το 2009 σε σχέση με 2 577 το 
2008), ενώ το 2010 παραλήφθηκαν 5 491 αιτήσεις που αντιστοιχεί με 6,1% αύξηση 
έναντι του 2009. Η αύξηση στην παραλαβή αιτήσεων συνεχίζει και κατά το 2011. 
Συγκεκριμένα, τον Ιανουάριο 2011 παραλήφθηκαν 651 αιτήσεις έναντι 517 που 
παραλήφθηκαν τον Ιανουάριο 2010 (αύξηση 25,9%). 

 Ο αρμόδιος κλάδος, παρ’ όλο που δεν ενισχύθηκε με προσωπικό, εξέτασε 
μέσα στο 2010, 4 157 αιτήσεις σε σχέση με 2 711 κατά το 2009 (αύξηση 53%). Η 
αύξηση στον αριθμό των αιτήσεων που εξέτασε ο κλάδος κατά το 2010 οφείλεται 
κυρίως σε υπερωρίες του προσωπικού. Το τέλος του 2010 εκκρεμούσαν στον 
αρμόδιο κλάδο για εξέταση 5 174 αιτήσεις, σε σύγκριση με 3 881 το τέλος του 2009. 
Εκκρεμούσαν δηλαδή αιτήσεις που αντιστοιχούν περίπου με τις παραληφθείσες 
αιτήσεις των τελευταίων 11,5 μηνών του 2010 αντί να εκκρεμούν αιτήσεις που 
αντιστοιχούν με τις παραληφθείσες των τελευταίων 8 μηνών που κατά κανόνα ήταν ο 
αναγκαίος χρόνος για τη διερεύνηση και εξέταση των αιτήσεων αυτών. 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικών Ασφαλίσεων καταβάλλουν κάθε προσπάθεια για να 
μειωθεί ο χρόνος εξέτασης των αιτήσεων κάτω από 8 μήνες. Ήδη από τις 19.2.2011 ο 
αρμόδιος κλάδος άρχισε να εργάζεται και πάλι υπερωριακά με σκοπό την εξέταση όσο 
το δυνατό περισσότερων αιτήσεων. 

 Η καταβολή επιτοκίου μετά την έγκριση μιας αίτησης δεν προβλέπεται στη 
σχετική νομοθεσία.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.648, ημερομηνίας 23 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων με ημερομηνία 4.3.2011, σε σχέση με την πιο πάνω ερώτηση του 
βουλευτή κ. Γιώργου Περδίκη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Το Τμήμα Περιβάλλοντος ετοίμασε και απέστειλε στην αρμόδια Τεχνική 
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Επιτροπή προσχέδιο της Άδειας Απόρριψης Αποβλήτων για το Αεροδρόμιο 
Λάρνακας, σύμφωνα με τη διαδικασία που προβλέπεται από τους περί Ελέγχου της 
Ρύπανσης των Νερών Νόμους 2002 μέχρι 2009. 

 Σύμφωνα με το προσχέδιο της Άδειας, τα όμβρια ύδατα από τον παλιό χώρο 
στάθμευσης των αεροσκαφών, μετά από μηχανική επεξεργασία σε σύστημα 
ελαιοδιαχωριστήρων για την κατακράτηση πετρελαιοειδών που τυχόν να περιέχονται 
ως ίχνη στα όμβρια, θα διατίθενται στην Αλυκή του Αεροδρομίου. 

 Αναμένεται συζήτηση του θέματος στην αρμόδια Τεχνική Επιτροπή, η οποία 
τελεί υπό την προεδρία του Τμήματος Επιθεώρησης Εργασίας. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.655, 
ημερομηνίας 28 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή σας ημερ. 9/3/2011 
και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού ετοίμασε σχετική πρόταση με τίτλο 
“Πρόταση για τον εκσυγχρονισμό και τη βελτίωση του συστήματος διορισμού 
των εκπαιδευτικών στη ∆ημόσια Εκπαιδευτική Υπηρεσία” η οποία θα 
αποτελέσει αντικείμενο συζήτησης και μελέτης στα πλαίσια της 
προγραμματιζόμενης κοινής συνεδρίασης των Συμβουλίων ∆ημοτικής και 
Μέσης Εκπαίδευσης και Ανώτατης Εκπαίδευσης. 

2.  Η πιο πάνω Πρόταση, η οποία επισυνάπτεται για ενημέρωση, έχει σταλεί σε 
όλα τα μέλη των πιο πάνω Συμβουλίων, ώστε την 31n Μαρτίου 2011 να γίνει 
ανταλλαγή απόψεων στα πλαίσια του θεσμοθετημένου διαλόγου και 
διαβούλευσης όλων των εμπλεκομένων φορέων. 

3.  Όπως θα διαπιστώσετε από την Πρόταση το προτεινόμενο σύστημα: 

3.1. Είναι σύγχρονο, αξιοκρατικό και δίκαιο και δεν αφήνει περιθώρια για 
έξωθεν παρεμβάσεις και στηρίζεται σε αντικειμενικά κριτήρια. 

3.2.  ∆εν θυματοποιεί τους υποψήφιους που έφτασαν στο διορισμό τους με 
βάση τους υφιστάμενους καταλόγους διοριστέων. 

3.3.  ∆ίνει το δικαίωμα στην ελπίδα σε όσους τελειώνουν τώρα ή τελείωσαν τα 
τελευταία χρόνια τις σπουδές τους να διοριστούν στη δημόσια 
εκπαιδευτική υπηρεσία. 

3.4.  Έχει ως κεντρική ιδέα το «άνοιγμα του κλειστού έτους», τη διεύρυνση 
των κριτηρίων, που σήμερα ισχύουν μόνο εντός του «κλειστού έτους» 
και την εισαγωγή των γραπτών εξετάσεων. Παύει, δηλαδή, να είναι 
κυρίαρχο, καθοριστικό και σχεδόν αποκλειστικό κριτήριο το έτος 
κατάθεσης του πτυχίου και η κατάταξη γίνεται στη βάση μετρήσιμων 
κριτηρίων προς όφελος των αναγκών του εκπαιδευτικού συστήματος.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα θέμα που κουβεντιάσαμε το πρωί, σε ό,τι 
αφορά δηλαδή το νομοσχέδιο που έχει κατατεθεί από την κυβέρνηση για τις συντάξεις.  
Έγινε μια πρώτη συζήτηση σήμερα στη σύσκεψη των αρχηγών, επιχείρησα κάποιες 
επαφές, κάποιες διαβουλεύσεις.  Λοιπόν, και εδώ είμαστε! 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω τη θέση που διατυπώσαμε και το πρωί στη 
σύσκεψη ότι, ενώ διαπιστώνουμε κενά και αδυναμίες, εμείς είμαστε της άποψης ότι θα 
πρέπει να ψηφιστεί και να έρθουμε τον Ιούνιο να συμπληρώσουμε τα κενά ή να 
διορθώσουμε αδυναμίες.  Αυτό συνεπάγεται απ’ την ειδική απόφαση της ολομέλειας, 
όπως είναι τα πράγματα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως ανέφερα το πρωί και στη σύσκεψη αρχηγών ή 
εκπροσώπων των κομμάτων στο γραφείο σας, θεωρούμε ότι, δεδομένου ότι υπάρχει 
μία δικαιολογημένη κοινωνική κατακραυγή γύρω από το θέμα των πολλαπλών 
συντάξεων και της ταυτόχρονης είσπραξης σύνταξης και μισθού, δεν έχει περιθώρια 
η Βουλή να αδρανήσει.  Είναι παραδεκτό ότι υπάρχουν ατέλειες, υπάρχουν 
νομοτεχνικά ζητήματα.  ∆εν υπάρχει περί αυτού καμία αμφιβολία.  Εγώ θέλω να 
σημειώσω ως θετική την προσπάθεια που έγινε, για να υπάρξει μια συνεργασία με 
την κυβέρνηση το απόγευμα, χωρίς επιτυχία, όχι με ευθύνη της Βουλής, πρέπει να 
υπογραμμίσω.  Παρ’ όλα αυτά και παρά το γεγονός ότι είναι η Βουλή πρώτη που 
εκινήθη με την κατάθεση πρότασης νόμου και παρ’ όλο που η κυβέρνηση 
καθυστέρησε, διότι προ δεκαπενθημέρου κατέθεσε τη συγκεκριμένη νομοθεσία, το 
νομοσχέδιο, εντούτοις εμείς δηλώνουμε έτοιμοι να προχωρήσουμε σήμερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Χριστοφόρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Για μας αποτέλεσε και αποτελεί ηθική και πολιτική δέσμευση όχι μόνο προς 
την κοινωνία, αλλά και προς την αποστολή του αξιώματος που φέρουμε, να 
υπηρετούμε αυτή την κοινωνία…  Αυτή η μεγίστη κοινωνική αδικία και ανισότητα, την 
ίδια στιγμή που υπάρχουν 75 000 συνταξιούχοι που διαβιούν κάτω από το όριο της 
φτώχιας, δεν πρέπει να υπάρχει, αυτός ο ιδιαίτερα προσβλητικός για την κοινωνία 
μας όρος “πολυσυνταξιούχος”.  Η δέσμευσή μας ήταν ότι αυτή η Βουλή δεν μπορεί να 
διαλυθεί, εάν δεν υπερψηφίσει αυτό το συγκεκριμένο νομοθέτημα.  Παραμένουμε 
σταθερά προσηλωμένοι μέχρι τέλους σε αυτή τη δέσμευσή μας και έχει τον τρόπο η 
Βουλή να καταστήσει υλοποιήσιμη την πρότασή μας, που κατατέθηκε όχι μόνο εδώ, 
αλλά και στην επιτροπή Οικονομικών, όταν συζητείτο το θέμα.  Άρα, η Βουλή έχει την 
ευχέρεια και τη δυνατότητα να ψηφίσει το συγκεκριμένο νομοθέτημα πριν από τη 
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διάλυσή της. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Kύριε Πρόεδρε, να υπενθυμίσω ότι το θέμα αυτό ηγέρθη και οδηγήθηκε 
ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων με πρωτοβουλία των πολιτικών κομμάτων 
πρώτα.  Υπήρχε πρόταση νόμου κατατεθειμένη, υπογεγραμμένη απ’ όλα τα κόμματα 
και μετά ταύτα ήρθε το κυβερνητικό νομοσχέδιο.  Έτσι, για χάρη της ιστορίας.  
Βεβαίως, είναι κατανοητό ότι υπάρχει αυτό το αίσθημα της λαϊκής κατακραυγής και 
της δυσαρέσκειας, της απαξίωσης.  Εξάλλου, ποτέ δεν ήταν στόχευση καμίας 
σύνταξης να αποτελεί μέθοδο συσσώρευσης πλούτου.  Η σύνταξη δίδεται πάντα, για 
να μπορεί να αντιμετωπίσει εν τω γίγνεσθαι, αξιοπρεπώς, τα κάποια χρόνια που του 
απομένουν, ο κάθε πολίτης, μετά που βγαίνει εκτός της παραγωγικής διαδικασίας.  
Πρέπει όμως να λέμε τα πράγματα με το όνομά τους και για κάποιες άλλες μεγάλες 
μερίδες μεγαλοσυνταξιούχων τους οποίους δεν καλύπτει το συγκεκριμένο 
νομοθέτημα. 

 Υπάρχει ένα ζήτημα το οποίο αφορά ακόμα, θα μπορούσε να πει κάποιος, και 
μια άλλη προοπτική, μια άλλη προοπτική που έχει σχέση με την αναγκαία 
αναλογιστική μελέτη, που θα έδινε στη Βουλή των Αντιπροσώπων τα ακριβή στοιχεία 
σε σχέση με το τι εξοικονομείται, όχι μόνο από την άποψη του ότι ικανοποιείται το 
δημόσιο αίσθημα, αλλά και του τι εξοικονομείται με οικονομικούς όρους από την 
περικοπή των συντάξεων, γιατί διαφορετικά, αν ήταν μόνο για ικανοποίηση του 
δημοσίου αισθήματος, που βεβαίως έχει κάθε δίκαιο το δημόσιο αίσθημα να 
εξεγείρεται, τότε ενδεχομένως να μετατρεπόταν η πολιτική σε αρένα ανθρωποφαγίας. 

 Εμείς υποστηρίζουμε επίσης ότι θα πρέπει να υπερψηφιστεί το νομοθέτημα, 
αλλά είναι ένα νομοθέτημα το οποίο είναι κολοβωμένο, είναι ελλειμματικό και αφήνει 
έξω μεγάλο κύκλο ανθρώπων οι οποίοι παίρνουν υψηλές συντάξεις, είτε είναι 
συνταγματικοί αξιωματούχοι της πολιτείας είτε είναι δημόσιοι πολιτειακοί λειτουργοί.  
Να αναφέρω ένα παράδειγμα, χωρίς να θέλω να φωτογραφίσω κανένα.  Εις το δικό 
μας το μυαλό δεν μπορεί το επίδομα της τάξεως των €2 ή €3 εκατομ. που κάποιος 
πήρε αποχωρώντας από την ιδιωτική του εργασία και ο οποίος σήμερα βρίσκεται σε 
δημόσιο αξίωμα να μην προσμετράται είτε για το εφάπαξ είτε για τη σύνταξη που θα 
παίρνει από το δημόσιο ταμείο.  Είναι κάτι που πρέπει να προσμετράται.  Άρα, έχει 
πολλές πτυχές και πολλές παραμέτρους το νομοθέτημα αυτό, από την άποψη του ότι 
πρέπει να βελτιωθεί και να καλύψει και αυτούς τους μεγαλοσυνταξιούχους.  Όμως, 
εισηγούμαστε να προχωρήσουμε με ό,τι έχουμε μπροστά μας, προσδοκώντας ότι η 
βελτίωση θα γίνει στη νέα σύνοδο, στη νέα Βουλή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κακά τα ψέματα, με όλο το σεβασμό, εφτάσαμεν σε αυτό το 
φαινόμενο των πολλαπλών ψηλών συντάξεων μετά από χρόνια λανθασμένων 
αποφάσεων και πολιτικών των εκάστοτε κυβερνήσεων, συνδικαλιστικής αντίληψης 
μικρόψυχης και εγωκεντρικής, αλλά και λόγω λαθών αυτής της Βουλής, της 
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ομοφωνίας της Βουλής σε κάποια άλλα χρόνια, όταν το Κίνημα των Οικολόγων και 
άλλα κόμματα δεν ήταν στη Βουλή. 

 Η αλήθεια είναι ότι το θέμα αυτό ήρθε στην επιφάνεια και προκάλεσε λαϊκή 
κατακραυγή από αποκαλύψεις συγκεκριμένης εφημερίδας και όντως είμαστε τώρα 
υπό πίεση.  Είμαστε υπό πίεση ενόψει και της προεκλογικής περιόδου.  Εγώ έχω την 
άποψη ότι σωστά όλες οι πλευρές εκφράζουν την πολιτική βούληση να το ψηφίσουμε 
πριν να τελειώσει η Βουλή, όμως θέλω να σημειώσω έναν κίνδυνο.   Ένα θέμα το 
οποίο δεν είναι γραμμένο στην ατζέντα, ένα θέμα το οποίο θα ψηφιστεί με ασαφή 
συνταγματική διαδικασία, με εκτροπή, είναι ευάλωτο σε προσφυγή στο Ανώτατο 
∆ικαστήριο.  Όλοι μου λέτε -εγώ δεν είμαι νομικός- ότι ήδη υπάρχουν κάποιοι έτοιμοι 
να το κάνουν, και για ίδιον συμφέρον και για άλλους λόγους.  Ας μην είναι και αυτή η 
διαδικαστική αδυναμία λόγος να χαθεί η μάχη στα δικαστήρια. 

 Γι’ αυτό εγώ εισηγήθηκα είτε το νομοσχέδιο της κυβέρνησης είτε ό,τι άλλο 
μπορεί να προκύψει από την κοινή προσπάθεια όλων των βουλευτών να ψηφιστεί, 
ναι, τώρα, πριν να τελειώσει η Βουλή, αλλά με τη σωστή διαδικασία.  Και θα πω αυτό 
που είπα και κατ’ ιδίαν, κύριε Πρόεδρε, σε εσάς.  Ζητώ πράγματι να υιοθετηθεί η 
πρόταση του κ. Λευτέρη Χριστοφόρου για μία ειδική συνεδρίαση στις αρχές της 
ερχόμενης εβδομάδας ειδικά γι’ αυτό το θέμα, για να οχυρώσουμε και συνταγματικά 
αυτό το νομοσχέδιο, αν θέλουμε πραγματικά να σταθεί μέσα στην κοινωνία και μέσα 
στην πολιτική.  ∆ιαφορετικά, αν θέλουμε να το σκοτώσουμε πριν να το ψηφίσουμε, ε, 
προχωρούμε να το ψηφίσουμε.  Εγώ εννά το ψηφίσω, αλλά, όπως είπε και ο Πόντιος 
Πιλάτος, που είναι και της εποχής, νίπτω τας χείρας μου! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Mάλιστα. 

 Ο κ. Χάσικος. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 O κ. Περδίκης έθεσε ένα θέμα ουσιαστικά συνταγματικής τάξης σε ό,τι αφορά 
το υπό συζήτηση θέμα, διότι είναι γεγονός ότι η Βουλή δεν έχει απολύτως τίποτε 
ενώπιόν της.  Θα πω τη λέξη “ούφο”, δεν υπάρχει, ούτε καν στην ατζέντα, ούτε 
έκθεση έχει κυκλοφορήσει.  Και καλείται η Βουλή στην τελευταία της συνεδρία να 
έρτει να ψηφίσει ένα θέμα που δεν υπάρχει ενώπιόν της!  ∆εν υπάρχει, κύριε 
Πρόεδρε!  Το έθεσε ο κ. Περδίκης. 

 ∆εν είναι τούτο το θέμα όμως ή μόνο τούτο, αν θέλετε.  Είναι ξεκάθαρο ότι όλες 
οι πλευρές της Βουλής θέλουν να λύσουν αυτό το θέμα με τους πολυσυνταξιούχους.  
Μάλιστα, η πλειοψηφία των κομμάτων στη Βουλή συνέταξε και κατέθεσε πρόταση 
νόμου προ εξαμήνου περίπου, που μπορεί να μην έλυε το θέμα σε όλη του την 
έκταση, με τις όποιες αδυναμίες όμως είχε αυτή η πρόταση νόμου κατετέθη.  Είχε η 
κυβέρνηση όλο το χρόνο από τότε, δηλαδή εδώ και έξι μήνες, να σπεύσει να φέρει τη 
δική της πρόταση, το δικό της νομοσχέδιο.  Παρ’ όλα αυτά, για λόγους που δε θέλω 
τώρα να κρίνω ή να επικρίνω ή να κατηγορήσω την κυβέρνηση κ.λπ., φτάσαμε στο 
σημείο η Βουλή, ξεκινώντας από την επιτροπή Οικονομικών της Βουλής και 
φτάνοντας σήμερα στην ολομέλεια, να μην έχει τίποτε ενώπιόν της.  Και λέμε «ξέρετε, 
να το θέσουμε ανεξαρτήτως όλων αυτών, θέλουμε να το ψηφίσουμε στην τελευταία 
συνεδρία».  Φαίνεται ότι δεν μπορεί να γίνει αυτό, κύριε Πρόεδρε.  Συμφωνώ 
απόλυτα με τον κ. Περδίκη, ότι, αν είναι να κάνουμε κάτι, να το κάνουμε σωστά, διότι 
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δε μιλούμε για ένα όποιο κι όποιο νομοσχέδιο! Εδώ για τα μπάζα αφιερώσαμε τόσες 
ώρες προηγουμένως! 

(Γέλια) 

 Και να λέμε τα πράματα με το όνομά τους, αγαπητές συναδέλφισσες και 
αγαπητοί συνάδελφοι, να μην κρυβόμαστε πίσω από το δάκτυλό μας.  Κανένας μας 
δε θέλει να το ψηφίσει!  Εγώ μπορεί να φεύγω, αλλά σας λέω ότι κανένα κόμμα δε 
θέλει να το ψηφίσει όπως είναι!  Φοβούμαστε να το πούμε!  Γιατί;  Εκλογές!   Να 
ζητήσουμε την κατανόηση του κόσμου.  ∆εν είναι ο ένας μήνας, για όνομα του Θεού!  
Επιτέλους ως Βουλή να σταθούμε στον πούντον μας, κατά τα κυπριακά, με 
αξιοπρέπεια, λεβέντικα να πούμε  «ναι, θέλουμε να λύσουμε αυτό το θέμα»!  Και για 
μας ως Συναγερμός ιδιαίτερα δεν είναι μόνο το θέμα των πολυσυνταξιούχων.  Αυτό 
αποτελεί παρωνυχίδα, σταγόνα στον ωκεανό μπροστά στο πελώριο θέμα που 
ονομάζεται συνταξιοδοτικό! 

 Άρα λοιπόν, δεδομένων των δυσκολιών που έχουμε, να κάνουμε υπομονή.  ∆ε 
θα διαφωνήσουμε καθόλου με την πρόταση του κ. Περδίκη, δηλαδή, εάν μπορούμε -
που ήταν πατέρας της ο Λευτέρης το πρωί, υιοθέτησέν την ο κ. Περδίκης, την 
επαναφέρουμε- αν νομίζετε ότι είναι εφικτό μέσα στα στενά χρονικά πλαίσια που 
έχουμε μέχρι την Παρασκευή, που θα πρέπει να κλείσει η Βουλή εν πάση περιπτώσει, 
εάν νομίζετε ότι είναι δυνατό από πλευράς κυβέρνησης να έρθει νέο νομοσχέδιο στο 
οποίο να συμπεριλαμβάνεται και το συνταξιοδοτικό και επιτέλους να δώσουμε λύση 
στο σύνολο του προβλήματος, γιατί όχι;  Ευχαρίστως, να το κάνουμε!  ∆εν είναι όμως 
ούτε σοφό ούτε σωστό ούτε συνταγματικό ούτε νόμιμο να σπεύσουμε τώρα, την 
τελευταία στιγμή, την υστάτη που λέμε, στα γόνατα, νύχτα, κουρασμένοι, να 
ψηφίσουμε ένα νόμο ο οποίος από μόνος του θα χαθεί με την πρώτη προσφυγή. 

 Αυτά ήθελα να πω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Κουλίας. 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Kύριε Πρόεδρε, ζούμε σε μια ευνομούμενη πολιτεία.  Εγώ έντζιε δέχομαι ότι, 
αν έγραψε έτσι μια εφημερίδα, είμαστε κάτω από πίεση!  Το κυρίαρχο σώμα είναι εδώ.  
∆εν μπορεί να γράφει η εφημερίδα και εμείς να τρέχουμε να ψηφίζουμε νόμο!   Η 
δουλειά της εφημερίδας και των δημοσιογράφων…  Είναι η τετάρτη εξουσία και να 
κάμνουν τη δουλειά τους όπως θεωρούν σωστά. 

 Από το 1999, που είμαι σε τούτο το σώμα, πρώτη φορά είδα να γίνεται η  
διαδικασία με τούτο τον τρόπο.  Γίνεται δηλαδή για ένα κρισιμότατο νομοσχέδιο το 
οποίο επηρεάζει πολύ κόσμο να προχωρήσουμε κατ’ αυτό τον τρόπο;  Και, αν 
προχωρήσουμε -εκδηλώνουν οι συνάδελφοι την πρόθεσή τους να ψηφίσουν- ξέρετε 
τι θα κάνουμε;  Να πω μια λέξη, που εν τη συμπαθώ δηλαδή, είπεν την ο Πρόεδρος, 
θα “τσιμεντώσουμε” τους πολυσυνταξιούχους!  Θα πάει στο δικαστήριο και θα την 
κάμουν κουγκρίν τη δουλειά!   Αν θέλετε να το κάνετε τούτο, κάνετέ το.  ∆εν είναι 
τρόπος τούτος λειτουργίας, να βρεθούν οι βουλευτές κατά κύριο λόγο στο στόχαστρο, 
γιατί περίπου δαμέσα είναι οι λόρδοι της Κυπριακής ∆ημοκρατίας!  Ο 
προϋπολογισμός έν’ κάτω.  Ξέρουμεν πού παν τα λεφτά.  Αν θέλουμεν να αγγίξουμε 
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τούντο κρίσιμο θέμα, να το κάνουμε δίκαια, σωστά και αντικειμενικά και να ’χει 
πραγματικό όφελος ο τόπος.  ∆ε γίνεται ένα τόσο κρίσιμο ζήτημα, που επηρεάζει 
τόσο πολύ κόσμο…  Και δικαίως ενοχλείται ο κόσμος!  Να σας θυμίσω ότι 
επεράσαμεν ακόμα ένα νόμο με τούντον τρόπο περίπου, όταν είχε εκλογές, το σχέδιο 
υγείας.  Ούτε εφαρμόστηκεν ούτε εννά εφαρμοστεί!  Αλλά εδώ, αν παρ’ ελπίδα 
περάσει τέτοιου είδους νομοσχέδιο, σας λέω ότι οι κύριοι εννά προσφύγουν το πρωί 
εις το δικαστήριο και θα την κάνουν κουγκρίν τη δουλειά και θα καρτερούμεν τι θα 
γίνει. 

 Το σωστό ποιο είναι;  Ελέχθη ότι τα κόμματα από μόνα τους έχουν κοινή 
πρόταση, που την εβάλαν εδώ, αλλά εμείς που ρωτούμε τους συναδέλφους μας που 
το εσυζητήσαν στην επιτροπή μάς λεν ότι δεν εκατάφεραν να το συζητήσουν.  
∆ηλαδή τούτη η Βουλή έν’ η πεφωτισμένη, εννά σταματήσει να υπάρχει η κυβέρνηση, 
εννά  κάμουμεν κανένα πραξικόπημα, να τη σύρουμεν κάτω;  Ο κ. Χριστόφιας με το 
Υπουργικό του είναι εκεί.  Υπάρχει κυβέρνηση και Πρόεδρος της ∆ημοκρατίας.  Στη 
Βουλή αύριο θα εκλεγούν άλλοι συνάδελφοι.  Να ’ρτουν όμορφα και προκομμένα, 
σισταρισμένα, να τους πάρει όλους το κολάνιν, διότι έν’ πολλοί που εισπράττουν 
πολλά!  Εγώ λέω, έτσι, μια απλή λογική.  Ένας που παίρνει σύνταξη, γιατί την παίρνει;  
Για να ζήσει τα υστερινά του.  Ε, να βάλουμε ένα πλαφόν, μια οροφή.  Πενήντα 
χιλιάδες έννεν καλά του;  Πόσοι πιάνουν παραπάνω που τες πενήντα;  Σαράντα;  
Eγώ να πω τριάντα.  Οι γέρημοι οι αγρότες τζι άλλοι συνταξιούχοι πιάνουν ’πού πέντε 
χιλιάδες το χρόνο;  Να βάλουμε οροφή και να τους πάρει όλους το κολάνιν! 

 Είπατε την άλλη φορά να μειώσουμε τους μισθούς των βουλευτών, γιατί έν’ οι 
λόρδοι εδώ μέσα!  Τζιαι εμειώσαμέν τους κατά 10%, να στείλουμε μήνυμα.  
Εσυγκινήθην κανένας;  Έν’ τούτο που θέλετε να κάμουμε;   Εγώ διαφωνώ, αγαπητοί 
συνάδελφοι, σε έτσι κρίσιμο ζήτημα να συμπεριφερθούμε σάννα είμαστε πα στο 
πιεστήριον τζιαι πιέζουν μας!  Να γράψει ο καθένας ό,τι θέλει!  Το κυρίαρχο σώμα, 
εμείς, θα πάρει την απόφαση. Να είμαστε σωστοί, κύριοι! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 O κ. Βαρνάβα και μετά ο κ. Στυλιανίδης. 

Γ. ΒΑΡΝΑΒΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει ήδη ο πρόεδρος του κινήματος τοποθετηθεί, λέγοντας ότι 
ως κίνημα είμαστε πανέτοιμοι να συζητήσουμε και σήμερα ακόμη το συγκεκριμένο 
θέμα.  Αντιλαμβανόμαστε όλοι μας ότι είναι ένα πάρα πολύ σημαντικό θέμα στο οποίο 
δεν μπορούμε να διαπράξουμε τα οποιαδήποτε λάθη.  Εμείς θεωρούμε ότι σε τέτοιου 
είδους θέματα δεν μπορεί να μπαίνουν προσκόμματα, ότι είναι Εβδομάδα των Παθών 
κ.ο.κ.  Εμείς λέμε ότι συναινούμε στο να παραταθεί η διάρκεια των εργασιών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων.  Εδώ είναι Βουλή των Αντιπροσώπων και έχει το 
δικαίωμα μέχρι και την επόμενη Παρασκευή να εργάζεται.  Αν με ρωτάτε προσωπικά, 
θα πω ότι θα είναι και πολύ λανθασμένο το μήνυμα, αν περάσουμε κάτι το οποίο 
πιθανόν να μην είναι σωστό, και θα μείνουμε εκτεθειμένοι στον κόσμο και θα πουν «οι 
βουλευτές βιαζόντουσαν να πάνε να κάνουν ακόμα μια εβδομάδα περισσότερες 
διακοπές και πέρασαν κάτι το οποίο δεν ήταν ορθό». 

 Άρα, εμείς ούτε κάτω από πίεση βρισκόμαστε…  Εμείς, είπαμε, είμαστε η 
πολιτική δύναμη που κατέθεσε την πρόταση νόμου, η οποία υιοθετήθηκε και 
συνυπογράφτηκε από τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις εκτός από το ΑΚΕΛ, και γι’ 
αυτό το λόγο θεωρούμε ότι πριν κλείσει αυτή η Βουλή, ναι, αυτό το θέμα θα πρέπει να 
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διευθετηθεί,  αλλά θα πρέπει να διευθετηθεί, με τέτοιο τρόπο ώστε να μην υπάρχουν 
κενά και στο τέλος, αντί να διορθώσουμε αυτό το οποίο πάμε να κάνουμε, να 
δημιουργήσουμε πολύ περισσότερα προβλήματα. 

 Άρα, συναινούμε στο να παραταθεί η διάρκεια των εργασιών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Νιώθω την ανάγκη να κάνω μια καίρια επισήμανση, διευκρίνιση, γιατί ειλικρινά 
δε νιώθω να βρίσκομαι κάτω από κανένα εκβιασμό ούτε εφημερίδας ούτε καναλιού 
ούτε οποιουδήποτε.  Ανακινήθηκε εν πρώτοις το θέμα αυτό από τον προηγούμενο 
χρόνο από τη δική μας παράταξη.  Ενεγράφη μάλιστα στην επιτροπή Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων από δύο άλλους συναδέλφους, τον κ. Νεοφύτου και τον κ. 
Παπαδόπουλο, ένα θέμα συζήτησης του ευρύτερου συνταξιοδοτικού προβλήματος 
που περιελάμβανε και το συγκεκριμένο θέμα των πολυσυνταξιούχων, κάτι που 
σημαίνει ότι δε βρισκόμαστε υπό εκβιασμό.  Αυτό να ξεκαθαριστεί και να μην 
αποδεχόμαστε τέτοια πράγματα!  Όμως, την ίδια στιγμή αυτό το σώμα πρέπει όντως 
να αφουγκραστεί την κοινωνική αντίδραση· δεν μπορεί να την αγνοήσει.  Και πολύ 
σωστά και ο κ. Χάσικος και ο κ. Χριστοφόρου θέτουν το ζήτημα και σε ευρύτερη βάση, 
αλλά και ως προς τη δυνατότητα να εξαντληθεί η συζήτηση μέχρι τη στιγμή που η 
Βουλή μπορεί να συνεδριάζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απλούστατα, για να επιταχύνουμε τη διαδικασία, φαίνεται ότι εκ 
των πραγμάτων μπαίνουμε εις το δεύτερο επάλληλο ή παράλληλο ζήτημα, δηλαδή 
στο ζήτημα αυτό, το οποίο ακούστηκε επανειλημμένα κατά τις προηγούμενες 
τοποθετήσεις, ότι αυτή η Βουλή έχει το δικαίωμα ενδεχομένως να παρατείνει τις 
εργασίες της. 

 Εγώ παίρνω το λόγο επί του θέματος, γιατί συναρτάται με τις προτάσεις που 
ακούστηκαν, και λέω ότι αυτό το πράγμα είναι αδύνατον να γίνει.  Γιατί;  Θα πρέπει να 
θυμηθούμε ότι η εκλογή της Βουλής των Αντιπροσώπων δε γινόταν πάντα Μάιο.  
Κανονικά γινόταν Οκτώβριο και η μέθοδος της αυτοδιάλυσης της Βουλής το Μάιο ήταν 
το εργαλείο, για να μετακινούνται οι εκλογές από τον Οκτώβριο, αρχικώς γενομένου 
του υπολογισμού από τις πρώτες βουλευτικές εκλογές της ∆ημοκρατίας μέχρι σήμερα, 
για να αποφύγουμε τις εκλογές τον Οκτώβριο και να τοποθετήσουμε τις εκλογές το 
Μάιο.  Κατά συνέπεια, είμαστε υποχρεωμένοι να αυτοδιαλυθούμε μέσα στα χρονικά 
όρια που ορίζει το άρθρο 67 του συντάγματος.  Άρα, δεν υπάρχει δυνατότητα 
επέκτασης του χρόνου του βίου αυτής της Βουλής, παρά μόνο σύμφωνα με τα όσα 
ορίζει το άρθρο 67, που λέει ότι δεν μπορεί να είναι ολιγότερο των τριάντα ημερών ή 
περισσότερο των σαράντα η διεξαγωγή των εκλογών, αρχής γενομένης της 
μετρήσεως της προθεσμίας από την ημερομηνία διάλυσης της Βουλής.  Είναι απλά τα 
μαθηματικά, είναι απλή και η ιστορία.  Άρα, δεν μπορούμε να λέμε ότι αυτή η Βουλή 
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δεν μπορεί να διαλυθεί τώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Νεοφύτου. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, το συνταξιοδοτικό είναι το υπ’ αριθμόν ένα θέμα για το οποίο η 
Ευρωπαϊκή Ένωση θέτει τη χώρα μας στην κατηγορία υψηλού κινδύνου.  Οι 
υποβαθμίσεις της κυπριακής οικονομίας οφείλονται, πέραν της έκθεσης των τραπεζών, 
και στο ότι ακόμα ως πολιτεία δεν αγγίξαμε το σοβαρό θέμα του συνταξιοδοτικού.  
Σήμερα πληρώνουμε 3% του ΑΕΠ στις συντάξεις και σε είκοσι χρόνια από σήμερα θα 
χρειαστούμε το 17,5% του ΑΕΠ, για να καλύψουμε το συνταξιοδοτικό, δηλαδή έξι 
φορές θα αυξηθεί το κόστος του συνταξιοδοτικού.  ∆εν είναι διατηρήσιμο αυτό για τα 
μεγέθη της κυπριακής οικονομίας και ορθώς ο Υπουργός των Οικονομικών 
χαρακτήρισε το συνταξιοδοτικό ως ωρολογιακή βόμβα όχι μόνο στα θεμέλια της 
κυπριακής οικονομίας, αλλά και στα θεμέλια της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.  Αυτό είναι 
το μέγα ζήτημα και η ουσία που έπρεπε, και με έκτακτες συνεδρίες, αυτό το σώμα, 
αλλά και με ολονύχτιες συνεδριάσεις, να συζητήσει και η εκτελεστική εξουσία θα 
έπρεπε να είχε ήδη φέρει προτάσεις, για να αποφεύγαμε τη χιονοστιβάδα των 
υποβαθμίσεων, αλλά και να προλαβαίναμε τις επερχόμενες. 

 Πέρα όμως από το θέμα ουσίας και το πρόβλημα, όλοι διαπιστώνουμε ότι 
υπάρχουν και οι προκλήσεις, που όλοι τις θεωρούμε απαράδεκτες, ιδιαίτερα όταν ο 
μέσος πολίτης, όχι μόνο τα χαμηλά εισοδηματικά στρώματα, ζει στο πετσί του την 
κρίση.  Όταν ένας στους δύο συνταξιούχους… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Νεοφύτου, παράκληση είναι να μην μπούμε στη γενικότερη ανάλυση, 
διότι, καταλαβαίνετε, θα ανοίξουμε άλλου είδους συζήτηση. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω, αλλά από αυτό το βήμα, από τη στιγμή που 
ανοίγονται τα θέματα, δεν μπορώ να μην καλύψω στην ολότητά του, κατά την άποψή 
μου, το θέμα, αλλά κατανοώ και θα είμαι πολύ σύντομος. 

 Όταν ένας στους δύο συνταξιούχους ζει κάτω από το όριο της φτώχιας, 
βεβαίως και πρέπει να ασχοληθούμε με το θέμα των προκλήσεων και των 
πολυσυντάξεων.  Όμως, το νομοσχέδιο που έχει κατατεθεί στη Βουλή, πρώτον, αν 
ψηφιστεί ως έχει, οι πρώτοι που θα μείνουν εκτεθειμένοι είναι τα μέλη της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, διότι δεν προβλέπει καμία διαφοροποίηση στο θέμα που αφορά τις 
συντάξεις και τα εφάπαξ των βουλευτών.  ∆εν μπορούμε νυχθημερόν να λέμε ότι ο 
δημόσιος υπάλληλος, ο νεοεισερχόμενος, ακόμα και να μπει στο τραπέζι του διαλόγου, 
πρέπει να συνεισφέρει στο Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων και εμείς οι ίδιοι να μην 
αγγίζουμε το θέμα.  ∆εν μπορούν να εγείρονται ζητήματα από την ΠΑΣΥ∆Υ -και πολύ 
σωστά- ότι τα επιδόματα των βουλευτών είναι συντάξιμα και εμείς να τα 
προσπερνούμε! 

 ∆εν μπορεί στο νομοσχέδιο να υπάρχουν τρεις μεγάλες κατηγορίες 
συνταξιούχων που δεν αγγίζονται.  Όσοι με προτάσεις της Κυπριακής ∆ημοκρατίας 
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έχουν διοριστεί σε ευρωπαϊκά σώματα, είτε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή είτε σε 
ευρωπαϊκά δικαστήρια είτε σε ελεγκτικά συμβούλια, με συντάξεις δεκαπλάσιες απ’ 
αυτές που προβλέπει ο νόμος ότι πρέπει να κουτσουρέψουμε…  Και βεβαίως πρέπει 
να τις κουτσουρέψουμε!  Με το νομοσχέδιο η κυβέρνηση δεν καλύπτει  υπαλλήλους 
που, ενώ δούλευαν στον ημικρατικό τομέα, αφυπηρετώντας και παίρνοντας εφάπαξ 
και ευδόκιμη υπηρεσία, σήμερα υπηρετούν σε διευθυντικές θέσεις και, ενώ 
απολαμβάνουν τη σύνταξη, παράλληλα παίρνουν και το μισθό.  ∆εν μπορούμε, κύριε 
Πρόεδρε, να παραβλέψουμε το γεγονός ότι υπάρχουν τρεις κατηγορίες οι οποίες 
καλύπτονται από το σύνταγμα.  ∆εν υπάρχουν γι’ αυτά τα ζητήματα…  Εάν θα 
αγγίξουμε τα θέματα και είμαστε ομόφωνοι, μπορούμε ακόμα και να αλλάξουμε το 
σύνταγμα, για να επιφέρουμε κοινωνική δικαιοσύνη. 

 Άρα, αν θέλουμε να μιλούμε με την αλήθεια ενώπιον του λαού κι αν θέλουμε να 
συζητήσουμε, να ανοίξουν όλα τα θέματα αλλά παράλληλα με την επίλυση των 
προκλήσεων.  Είναι ευθύνη όλων μας.  ∆εν μπορούμε να παραβλέπουμε το μέγα, το 
μείζον, ότι πρέπει να προχωρήσουμε σε διαρθρωτικές αλλαγές και τομές στο 
συνταξιοδοτικό.  Τες επόμενες εβδομάδες έρχεται η Fitch και τον Οκτώβρη θα βγούμε 
σε δανεισμό στο εξωτερικό.  Θα είμαστε όλοι πολύ υπεύθυνοι, εάν μπροστά βρούμε 
τα μεγάλα και ασχολούμαστε…  Πρέπει να ασχοληθούμε με τις προκλήσεις και πρέπει 
να τις επιλύσουμε αλλά στην ολότητά τους, με σωφροσύνη, σοβαρότητα και 
υπευθυνότητα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, είναι διαδικαστικό το θέμα που θα θέσω.  Θεωρώ ότι έγινε 
αγόρευση επί της ουσίας.  ∆εν εγέρθηκα, γιατί αντιλήφθηκα ότι ο συνάδελφος τα 
ένιωθε πάρα πολύ, αλλά τώρα έχουμε να αποφασίσουμε πρώτα απ’ όλα τη 
διαδικασία.  ∆εν μπορεί να συνεχιστεί η συζήτηση επί της ουσίας.  Μπορούμε σήμερα 
να προχωρήσουμε, όπως είναι η επιθυμία μας, ή δεν μπορούμε;  Εάν δεν μπορούμε 
σήμερα, θα έρθουμε τη ∆ευτέρα, την Τρίτη, την Τετάρτη, την Πέμπτη ή δε θα έρθουμε;  
Αυτά είναι που πρέπει να αποφασίσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Χριστοφόρου. 

 Και μετά ο κ. Ομήρου. 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Είμαι υποχρεωμένος να επαναδιατυπώσω τη θέση μου.  Θεωρώ ότι η 
παρούσα Βουλή φέρει ευθύνη για την προώθηση και ψήφιση του νομοθετήματος.  
Κατατέθηκε προ δεκαπέντε ημερών και, όταν αυτή η Βουλή στην τελευταία της 
συνεδρία ψήφισε ακόμα και νομοσχέδιο για τα μπάζα, νομίζω ότι ένα πολύ σημαντικό 
νομοσχέδιο, για τους πολυσυνταξιούχους, είναι βαριά η ευθύνη να ψηφιστεί με 
συνταγματικό τρόπο.  Και ξέρετε όλοι ότι υπάρχει ο συνταγματικός τρόπος, με την 
παράταση των εργασιών της Βουλής, για να καταργηθεί αυτός ο ιδιαίτερα 
προσβλητικός και επαχθής για την κοινωνία όρος “πολυσυνταξιούχοι”. 

 Εγώ λέω ότι κανένα νομοσχέδιο δεν είναι τέλειο, όμως μπροστά στην τεράστια 
ανισότητα και πρόκληση που υπήρχε μέχρι σήμερα το κυβερνητικό νομοσχέδιο είναι 
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ένα βήμα.  ∆εν μπορεί αυτή η Βουλή να κλείσει και να διαλυθεί.  ∆ε δέχομαι εγώ ως 
βουλευτής να φύγω απ’ αυτή τη Βουλή, όταν διαλυθεί, χωρίς να έχει ψηφιστεί αυτό το 
νομοθέτημα, το οποίο είχαμε υποχρέωση να το ψηφίσουμε, γιατί γνωρίζαμε εδώ και 
δεκαπέντε μέρες ότι είναι κατατεθειμένο στη Βουλή και είχαμε τον τρόπο να 
ολοκληρώσουμε τη συζήτηση και να το φέρουμε για ψήφιση.  Λέω κανένα νομοσχέδιο 
δεν είναι τέλειο, αλλά αυτό είναι ένα σημαντικό βήμα.  Θέτει τέρμα στους 
πολυσυνταξιούχους και δημιουργεί συνθήκες πραγματικά καλύτερης κοινωνικής 
δικαιοσύνης και ισοτιμίας. 

Άρα, εάν φαίνεται ότι σήμερα είναι αδύνατο να ψηφιστεί για πολλούς και 
διάφορους λόγους, δηλώνουμε διατεθειμένοι κάθε μέρα, αν είναι δυνατόν, να 
ερχόμαστε εδώ, μέχρι την ερχόμενη Παρασκευή, να ψηφιστεί το νομοθέτημα και μ’ 
αυτό τον τρόπο να κλείσει ο κύκλος.  Όσο παρατείνεται αυτή η συζήτηση, αν πρέπει ή 
όχι να το ψηφίσουμε, νομίζω ότι η Βουλή προσθέτει βαρίδια και στην αξιοπιστία της, 
αλλά και στην ευθύνη που φέρει απέναντι στην κοινωνία.  Άρα, η πρότασή μου 
παραμένει ξεκάθαρη, με συνταγματικό τρόπο να ψηφιστεί το νομοσχέδιο.  Και να σας 
πω κάτι; Ο Γενικός Εισαγγελέας μάς διαβεβαίωσε ότι είναι συνταγματικό.  Με αυτή τη 
διαβεβαίωση και με το ότι συνταγματικά θα ψηφίσουμε εδώ, εμείς, ως Βουλή, κάνουμε 
το υπέρτατο καθήκον που έχουμε να κάνουμε ως νομοθετική εξουσία και πιστεύω 
αυτό πρέπει να πρυτανεύσει σε όλους μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Θα συμφωνήσω, κύριε Πρόεδρε, με τον κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ότι υπάρχουν 
μεγάλα προβλήματα, πολλές πτυχές του συνταξιοδοτικού που θα πρέπει να 
αντιμετωπιστούν.  Περί τούτου καμιά απολύτως αντίθετη άποψη,  πλην όμως το 
ζήτημα που έχουμε ενώπιόν μας είναι υπαρκτό, συνδέεται με τις κοινωνικές και τις 
λαϊκές ευαισθησίες και δεν μπορούμε να το προσπεράσουμε. 

 Συνεπώς, θέλω να είμαι σαφής.  ∆ύο επιλογές έχει η Βουλή, είτε θα 
προχωρήσουμε απόψε με την πρόταση νόμου που έχει κατατεθεί προ αρκετών 
μηνών από κόμματα, βουλευτές και θα επιφυλαχθούμε να επιφέρουμε τις αναγκαίες 
προσθήκες και τροποποιήσεις σε μεταγενέστερο στάδιο, στη νέα Βουλή δηλαδή, είτε 
θα υιοθετήσουμε την άποψη ότι θα συνέλθουμε -εντός ασφαλώς των συνταγματικών 
προθεσμιών- ενωρίς την ερχόμενη εβδομάδα, αφού μελετηθεί πιο επισταμένα το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο, το οποίο φαίνεται ότι χρειάζεται κάποια περαιτέρω μελέτη.  
Αυτές είναι οι δύο επιλογές.  Να αποφασίσουμε τι θα πράξουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κατσουρίδη, μάλιστα. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 
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Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ασκώ το δικαίωμά μου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Σωστό, κύριε.  Είπαμε τίποτε διαφορετικό τζιαι εθύμωσες; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Λοιπόν, εμείς δε συμφωνούμε με τη θέση του κ. Ομήρου για την πρόταση 
νόμου της Βουλής.  Εισήγηση:  Την άλλη Πέμπτη, είναι η τελευταία μέρα, να 
συνέλθουμε για το θέμα, την Τρίτη, για να υπάρχουν οι σαράντα οκτώ ώρες, η 
επιτροπή να ετοιμάσει έκθεση, να συνέλθει η επιτροπή την Τρίτη... 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Να συνέλθει... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ορίστε;  Το αργότερο την Τρίτη.  Ε, να προλάβουν τζιαι τα κόμματα να το δουν,  
να δουν το νομοσχέδιο στην ουσία του, όι το διαδικαστικό μέρος.  Λοιπόν, και να 
κλείσουμε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαδόπουλος. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Τζιαι τα δκυο να εξεταστούν.  Γιατί μόνο το νομοσχέδιο; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Τζιαι τα δκυο. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆ύο σημεία, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Τρία κατ’ ακρίβεια, γιατί έχει δίκαιο ο κ. Αγγελίδης.  Είναι και η πρόταση νόμου 
και η πρόταση νόμου συζητήθηκε ενώπιον της επιτροπής, ήταν πάνω στην ημερήσια 
διάταξη.  Όπως παράτυπα ενδεχομένως έρχεται το νομοσχέδιο της εκτελεστικής 
εξουσίας, ίσως παράτυπα πρέπει να έρθει και η πρόταση νόμου, να τη συζητήσουμε 
παράλληλα.  Αλλά δεν είναι αυτό το σημείο το οποίο ήθελα να σχολιάσω. 

 Ήθελα να σχολιάσω κάτι που ανέφερε προηγουμένως ο συνάδελφος ο κ. 
Χριστοφόρου, ότι πριν δεκαπέντε μέρες κατατέθηκε το νομοσχέδιο και είχαμε χρόνο 
να το εξετάσουμε.  Είναι άδικος ο συνάδελφος.  Είναι άδικος ο συνάδελφος, όχι γιατί 
δεν έχει δίκαιο ότι πριν δεκαπέντε κατατέθηκε, αλλά διότι ένα τέτοιο σημαντικό 
νομοσχέδιο έπρεπε να είχε κατατεθεί πριν από μήνες, όταν η Βουλή πήρε την 
πρωτοβουλία να καταθέσει την πρόταση νόμου.  Επέλεξαν κάποιοι να το φέρουν δύο 
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εβδομάδες πριν να κλείσει η Βουλή αυτό το πάρα πολύ σημαντικό νομοσχέδιο.  ∆εν 
είχαμε χρόνο να το εξετάσουμε ως επιτροπή Οικονομικών, επειδή εξετάζαμε και άλλα 
σημαντικά νομοσχέδια, όπως ήταν για παράδειγμα η φορολογία των τραπεζών, όπως 
ήταν η νομοθεσία του τζόγου, όπως ήταν η διαδικασία για την πρόσληψη εκτάκτων, 
για να προλάβουμε την προεδρία της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Εγώ προσωπικά ήμουν 
σε συνεδρίες στη Βουλή τις προηγούμενες δύο εβδομάδες κάθε μέρα, κάθε μέρα, 
προσπαθώντας να ολοκληρώσουμε όλα αυτά τα νομοσχέδια.  Τζιαι κάποια 
καταφέραμε να τα ολοκληρώσουμε. 

 Το δεύτερο σημείο που θέλω να σημειώσω μπορεί να είναι σχετικό με την 
απόφαση που θα πάρουμε.  Εμείς έχουμε τροπολογίες γι’ αυτό το νομοσχέδιο, αν θα 
προχωρήσουμε να το συζητήσουμε.  Όπως ο κ. Χριστοφόρου δεν μπορεί να φύγει 
από τη Βουλή χωρίς να ψηφίσει αυτό το νομοσχέδιο, ούτε εγώ μπορώ να ψηφίσω 
αυτό το νομοσχέδιο χωρίς τουλάχιστον να σας καταθέσουμε τις τροπολογίες μας και 
να τις συζητήσουμε.  Αν θα το κάνουμε απόψε, είμαστε στη διάθεσή σας.  Εμείς 
είμαστε έτοιμοι και απόψε να το κάνουμε αυτό! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Εγώ νομίζω... 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έμεινα σε σιωπή τόση ώρα, διότι ήξερα ότι η κοινοβουλευτική 
μου ομάδα ετοίμασε δύο τουλάχιστον σοβαρές τροποποιήσεις επί σφαλμάτων, επί 
σοβαρών σφαλμάτων, που περιέχει το νομοσχέδιο.  Επειδή όμως η μια από αυτές τις 
τροποποιήσεις μπορεί να επηρεάζει προσωπικά εμένα, που είμαι μόνο μια φορά 
βουλευτής και δεν είχα άλλο αξίωμα, δηλώνω από τώρα ότι δε θα συμμετάσχω σε 
οποιαδήποτε περαιτέρω συζήτηση ούτε επί της ουσίας ούτε και επί της τροποποίησης.  
Θεωρώ ότι έχω κώλυμα, διότι πιθανόν να με επηρεάζει ευνοϊκά, αν γίνει η 
τροποποίησις, ίσως και άλλους συναδέλφους εντός της αιθούσης. 

 Κάτω από αυτές τις συνθήκες, εγώ επαναλαμβάνω το εξής απλό:  
Προηγουμένως ολιγότερης σημασίας και σοβαρότητας νομοσχέδια αναβλήθηκαν, 
διότι δεν είχε ολοκληρωθεί η μελέτη τους.  Εδώ είναι απόλυτα βέβαιο ότι καμιά μελέτη 
σωστή, και με τη δυνατότητα να ακουστούν και απόψεις έξω από τις δικές μας και 
ίσως και εκείνων που επηρεάζονται, δεν έγινε.  Και εδώ να σας πω κάτι πολύ απλό.  
Υπάρχουν άνθρωποι οι οποίοι απέκτησαν δικαιώματα δυνάμει νόμου.  Αυτά τα 
δικαιώματά τους τα απέκτησαν πιστεύοντας ότι το κράτος θα έχει συνέπεια σ’ αυτά 
που δημιούργησε και τα θεωρούν ως κεκτημένο, αυτά τα οποία εφάρμοσαν.  Άρα 
λοιπόν, είναι μια σοβαρότατη πλευρά της όλης διαδικασίας.  ∆ε με αφορά τούτο το 
σκέλος, αλλά νομίζω ότι η σπουδή κάτω από αυτές τις περιστάσεις δείχνει μάλλον 
αδυναμία, θυμίζει εκείνο που έλεγε κάποιος παλαιότερος συνάδελφος, «όταν 
ακούσουμε πουρού έξω από τη Βουλή»... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ναι, κύριε Χάσικε. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 
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 Ο συνάδελφος ο Λευτέρης, εντάξει, είπε ότι δε φεύγει από τη Βουλή χωρίς να 
το έχει ψηφίσει κ.λπ., εντάξει, είναι η άποψή του.  Εμείς λέμε ότι δε φεύγουμε από τη 
Βουλή -βάλλω τζιαι τον εαυτό μου- χωρίς να ψηφίσουμε το θέμα των 
πολυσυνταξιούχων -και προσθέτω στα όσα είπε ο φίλος ο Λευτέρης προηγουμένως- 
μαζί με το συνταξιοδοτικό.  Και επαναλαμβάνω εκείνο που είπα στην αρχή, όταν 
επήρα το λόγο.  Είμαστε έτοιμοι, θεωρείτε, ως κυβέρνηση πρώτ’ απ’ όλα τζι εμείς μετά 
ως Βουλή, μέσα σ’ αυτό το χρονικό περιθώριο που έχουμε, να έρτουμεν την 
Παρασκευή ως ολομέλεια να το ψηφίσουμε;  Απαντώ:  Σε καμιά περίπτωση!  Παρ’ 
όλα αυτά, αφού θέλουμε να κρυβόμαστε όλοι, επαναλαμβάνω, πίσω από το δάχτυλό 
μας, όλοι, διότι έχουμε εκλογές, πιέζουν οι ψηφοφόροι -εν αναφέρομαι σε εφημερίδες 
ή κανάλια, δε με ενδιαφέρει ποσώς, μεν τους λαμβάνετε υπόψη- και νιώθουμε για 
έναν παράξενο λόγο μια πίεση, που νομίζουμε εννά βκει η ψυσιή μας, τζιαι θέλουμε 
εδώ και τώρα να το κάμουμε, νομίζω, κύριε Πρόεδρε, για να μην είμαι έτσι τζιαι να 
φλυαρώ, πρέπει να τεθεί σε ψηφοφορία. 

 Έβαλε θέμα ο κ. Ομήρου -ένα από τα θέματα που έβαλε- ότι, εάν θέλουμε να 
προχωρήσουμε εδώ και τώρα τζιαι βιαζόμαστε όλοι, υπάρχει η πρόταση νόμου.  
Ακούστηκε από τον κ. Κατσουρίδη ότι δε συναινεί η πλευρά του ΑΚΕΛ.  Άρα λοιπόν, 
έστω και ένας να διαφωνεί, ούτε και αυτό μπορεί να προχωρήσει, διότι όπως τίθεται 
θέμα συνταγματικής τάξης για το νομοσχέδιο της κυβέρνησης με τον ίδιο τρόπο τίθεται 
θέμα συνταγματικής τάξης και για την πρόταση νόμου.  Άρα λοιπόν, η πρόταση αυτή, 
η εισήγηση αυτή απορρίπτεται. 

 Θέλετε να τεθεί σε ψηφοφορία, όπως το είπα προηγουμένως, με τις 
πιθανότητες να μην μπορέσουμε τελικά να το φέρουμε σε πέρας, διότι είναι 
ανθρωπίνως αδύνατο;  ∆εν είναι εύκολο, όπως πολύ καλά ξέρετε, ένα τόσο σοβαρό 
νομοθέτημα να κάτσει η κυβέρνηση...  Αν μου πείτε να κάτσει, να κάτσει νύχτα μέρα, 
να το ετοιμάσει, να έρτει στη Βουλή, να πάει στις επιτροπές, να πάει στην επιτροπή 
Οικονομικών, να είναι εκεί, να ετοιμαστεί μέσα στις προθεσμίες, για να φτάσουμε ως 
την Παρασκευή.  Εάν θεωρείτε ότι αυτό μπορεί να γίνει, μαζί σας πρώτοι και 
καλύτεροι!  ∆ιαφορετικά, έχουμε πρόβλημα.  Άρα, πρέπει να τεθεί σε ψηφοφορία, 
κύριε Πρόεδρε. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Επί της διαδικασίας, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή ακούω διάφορες απόψεις και ιδέες από την πλευρά των 
συναδέλφων...  Θεωρείται ότι δεν έχει ξεκινήσει η συζήτηση του θέματος.  Εάν 
ξεκινήσει η συζήτηση του θέματος απόψε όμως με οποιοδήποτε τρόπο -ακούστηκαν 
τέτοιου είδους προτάσεις- σημαίνει ότι πρέπει να έρτουμεν μετά την παρέλευση είκοσι 
τεσσάρων ωρών με βάση τον κανονισμό, δεν μπορεί να πάει ούτε ∆ευτέρα ούτε Τρίτη 
με βάση τον κανονισμό.  Λοιπόν, γι’ αυτό το τι θα κάνουμε πρέπει να το σκεφτούμε 
πολύ προσεχτικά, για να είμαστε εντάξει τζιαι με τον κανονισμό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Κυρίτση.  Έχετε να πείτε κάτι για τη διαδικασία; 
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Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχει τεθεί θέμα με κάποιο παράξενο τρόπο, ότι το θέμα των 
πολυσυνταξιούχων είναι απόλυτα συνδεδεμένο με το συνταξιοδοτικό. 

Α. ΝΕΟΦΥΤΟΥ: 

 ∆εν εμπήκε τέτοιο πράγμα. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ε, έτσι εμπήκεν και μάλιστα εμπήκεν και ως προϋπόθεση.  Αν θα συζητηθεί 
θέμα, να είναι με αυτό τον τρόπο! 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Έχει δίκαιο ο κ. Κυρίτσης. 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 Ε, και καταλαβαίνετε τι σημαίνει αυτό το πράγμα!  Εγώ εγέρθηκα, διότι 
αντιδρώ... 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Καλώς αντιλήφθηκες... 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ...αντιδρώ με σφοδρότητα σ’ αυτό το πράγμα, διότι σημαίνει αυτό το πράγμα, 
αν υιοθετηθεί, ότι αυτή η Βουλή, ως Ρωμαίος αυτοκράτορας, θα ξεκινήσει την άλλη 
εβδομάδα να συζητήσει το θέμα της σύνταξης εξήντα-εβδομήντα χιλιάδων ανθρώπων, 
να πάρει αποφάσεις ερήμην τους και χωρίς να λάβει υπόψη τους εκπροσώπους τους, 
τις απόψεις τους και τον κοινωνικό διάλογο, που σέβεται η Ευρώπη και η Ευρωπαϊκή 
Ένωση ως ιερή αγελάδα.  ∆ε θα λάβει υπόψη το διάλογο που ξεκίνησε ούτε τις 
αναλογιστικές μελέτες ούτε τίποτε και θα πάρει αποφάσεις.  Αυτό το πράγμα εις την 
Κυπριακή ∆ημοκρατία δεν ξανάγινε ποτέ και ελπίζω πραγματικά να μη γίνει, εκτός εάν 
η θέση τούτη μπαίνει, για να μη συζητηθεί το θέμα των πολυσυνταξιούχων!  Αν έν’ για 
τούτο που μπαίνει, καλλύττερα να τα λέμε καθαρά τα πράγματα, για να ξέρουμε πώς 
μιλούμε.  Υπάρχει από την ομάδα μας συγκεκριμένη πρόταση που ξεπερνά το 
διαδικαστικό πρόβλημα.  Έχουμε το χρόνο να το συζητήσουμε... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Αφού εκάμαμέν την!   

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ...την άλλη εβδομάδα... 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ:  

 Εννά την ξαναπούμε; 

Π. ΚΥΡΙΤΣΗΣ: 

 ...και νομότυπα και με βάση τον κανονισμό τζιαι να γίνει τζιαι συνεδρία της 
Βουλής.  Ιδού η Ρόδος, ιδού και το πήδημα! 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Ομήρου τζιαι τελειώνει η συζήτηση τζιαι μετά θα ληφθούν αποφάσεις. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Μία είναι η εναπομένουσα επιλογή.  Η επιλογή είναι να συζητηθεί τόσο η 
πρόταση νόμου όσο και το κυβερνητικό νομοσχέδιο ενωρίς την άλλη εβδομάδα μέσα 
στα αποδεκτά συνταγματικά περιθώρια, δηλαδή σαράντα οκτώ ώρες πριν να είναι 
έτοιμη η έκθεση, για να μην υπάρξει οποιοδήποτε συνταγματικό πρόβλημα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, κύριοι, έχω ακούσει με προσοχή όλες τις απόψεις.  Είναι η ώρα που 
θα ληφθούν οι αποφάσεις.  Πρώτον, απόψε δεν μπορεί να συζητηθεί το θέμα τούτο, 
είναι αντισυνταγματικό, δεν κυκλοφόρησε η έκθεση, άρα δε συζητούμε ούτε πρόκειται 
να βάλουμε σφραγίδα σε διαδικασίες οι οποίες και αντισυνταγματικές είναι και θα 
πέσουν.  ∆ε θα περιποίει τιμήν ούτε για τη Βουλή ούτε για κανέναν από μας.  Άρα, 
τούτο τελειώνει. 

 Η αρχική θέση ήταν απόψε η Βουλή να αυτοδιαλυθεί.  Εκ των πραγμάτων, δε 
θα αυτοδιαλυθεί απόψε, θα πάει και την άλλη εβδομάδα.  Η διορία που έχουμε είναι 
μέχρι την ερχόμενη Πέμπτη, όχι Παρασκευή, Πέμπτη. 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Συγγνώμη;   

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Πέμπτη εννάν η Σταύρωση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Άρα λοιπόν, θα πρέπει να συγκληθεί η επιτροπή Οικονομικών.  Το αν θα είναι 
∆ευτέρα δεν είμαι εγώ ο αρμόδιος να το πω.  Μπορεί να ’ναι ∆ευτέρα, μπορεί να ’ναι 
Τρίτη πρωί, θα δω πώς θα πάει.  Εξαρτάται ’πού... 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ρε παιδιά, εγώ λέω, αν θέλετε, τζιαι πόψε!  Να πούμε, μετά που εννά 
τελειώσουμε, να την ξεκινήσουμε, για να κόψουμε τζιαι δρόμο τζιαι να δώσουμε και 
σωστό μήνυμα στην κοινωνία ότι δουλεύκουμεν τζιαι μεσάνυχτα!  Θα κάμουμε κάτι 
σωστό.  Εξαρτάται ’πού την επιτροπή...  

 Τι είναι, κύριε Κατσουρίδη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Τρίτη πρωί, γιατί εμείς θα το δούμε σε κομματικό όργανο τη ∆ευτέρα.  ∆εν 
μπορώ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κύριε Κατσουρίδη, άλλο πράγμα λέω εγώ.  Εγώ λέω ότι δεν είμαι εγώ ο 
αρμόδιος να πω τωρά αν θα ’ναι ∆ευτέρα ή Τρίτη.  Υπάρχει ο πρόεδρος της 
επιτροπής Οικονομικών και τα μέλη, που θα κάμουν τις συνεννοήσεις τους. 
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 Λοιπόν, το βασικό είναι ποιο;  Μέχρι την ερχόμενη Πέμπτη τούτη η ιστορία θα 
συζητηθεί τζιαι ελπίζω χωρίς λαϊκισμούς, ελπίζω χωρίς οποιεσδήποτε άλλες ιστορίες.  
Λοιπόν άρα, δεν αυτοδιαλυόμαστε σήμερα, το ξεκαθαρίζουμε.  ∆ευτέρα ή Τρίτη γίνεται 
συνεννόηση με τον Υπουργό Οικονομικών.  Απ’ εκεί και πέρα, κύριε Παπαδόπουλε, 
απ’ εκεί και πέρα, ∆ευτέρα ή Τρίτη, πότε θα είναι, είσαστε ελεύθεροι να θέσετε και το 
θέμα του νομοσχεδίου, είσαστε ελεύθεροι να θέσετε και το θέμα της πρότασης νόμου 
λοιπόν, με τις όποιες τροπολογίες κρίνονται απαραίτητες κ.λπ.  Τουλάχιστον, αφού 
θέλουμε να στείλουμε κάποια μηνύματα, να τα στείλουμε όσο το δυνατό πιο σωστά. 

 Λοιπόν... 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδεια του σώματος... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 ∆εν έχουμε κανένα πρόβλημα ούτε για τη ∆ευτέρα ούτε για την Τρίτη.  Αν όμως 
θα γίνει την Τρίτη, αντιλαμβανόμαστε, πάμε Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πέμπτη. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Αν θα ’ναι Πέμπτη όμως... Για Πέμπτη πρωί μιλάμε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, βέβαια! 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, βέβαια! 

 Λοιπόν, κύριοι, με αυτή την προσέγγιση συμφωνούμε; 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

Λ. ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ: 

 Ψηφοφορία! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη;  Ψηφοφορία;  Όλες οι πλευρές, κύριε Χριστοφόρου, συμφωνούν.  
Και εγώ λέω ας μην τεντώσουμε παραπάνω το σχοινί.  Είμαστε στο τέλος τωρά 
τούτης της διαδικασίας.  Είχα πρόθεση να δώσω το λόγο και στους βουλευτές που δε 
θα επαναδιεκδικήσουν εκλογή, αλλά θα γίνει κι αυτό την επόμενη Πέμπτη. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 
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 Τζιαι το ψήφισμα, Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Και το ψήφισμα την επόμενη Πέμπτη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και το ψήφισμα την επόμενη Πέμπτη.  Όλα μετατίθενται για την ερχόμενη 
Πέμπτη.  Σωστό, συμφωνούμε; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Επίσης, θέλω να υπογραμμίσω κάτι.  Ελπίζω αυτή η απόφαση την οποία 
επήραμε να είναι απόφαση όλων των πλευρών της Βουλής, όλων των πλευρών της 
Βουλής, δεν υπήρξαν άνθρωποι που ήσαν εναντίον ή ήσαν μόνο υπέρ, όλων των 
πλευρών.  Ήταν ομόφωνη.  Το λέω, γιατί υπήρξαν και άτομα που έκαμαν παρόμοιες 
εισηγήσεις και σήμερα το πρωί, αλλά που δεν ετοποθετηθήκασιν.  Άρα, να μην 
αρχίσει ένα παίγνιο οι μεν να φορτώνουν ευθύνες στους δε.  Τουλάχιστον, ας 
προσπαθήσουμε όλοι μαζί να κάμουμε ό,τι καλύτερο μπορούμε υπό τις περιστάσεις.  
Αυτή είναι η παραίνεσή μου, είναι η συμβουλή μου, είναι η παράκλησή μου. 

 Ναι, κύριε Γεωργίου. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ δε θα είμαι στην επόμενη συνεδρία, διότι θα είμαι με 
αποστολή του Συμβουλίου της Ευρώπης στη Γερμανία -φεύγω την Κυριακή και 
έρχομαι το Μεγάλο Σάββατο- οπότε θα με ανεχτείτε απόψε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, μάλιστα.  Είναι κατανοητό τζιαι έτσι πρέπει να γίνει.   

 Θέλω και οφείλω λοιπόν, ανοίγοντας τον κύκλο τούτο, ειδικά για τον 
Αριστοφάνη το Γεωργίου να πω ότι υπηρέτησε από τα έδρανα της Βουλής αδιάλειπτα 
από το 1991 μέχρι σήμερα.  ∆ιετέλεσε πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για 
την Εγκληματικότητα και της επιτροπής Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-
Παθόντων και αναπληρωτής πρόεδρος της επιτροπής Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων.  Υπήρξε επίσης μέλος της Επιτροπής Επιλογής, της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής για το Φάκελο της Κύπρου από την ίδρυσή της μέχρι σήμερα, καθώς 
επίσης μέλος των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Νομικών και Παρακολουθήσεως 
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών.  Σήμερα είναι επίσης μέλος 
της αντιπροσωπίας της Βουλής στον Κοινοπολιτειακό Κοινοβουλευτικό Σύνδεσμο. 

 Ο Αριστοφάνης Γεωργίου στη θητεία του στη Βουλή χαρακτηρίζεται ως ένας 
συνετός, αυστηρός, συνεργάσιμος και λιγομίλητος βουλευτής, που σκεφτόταν πάντοτε 
πολύ πριν να μιλήσει.  Ακόμα, ήταν ένας υπεύθυνος βουλευτής με ελάχιστες απουσίες 
από τα κοινοβουλευτικά έδρανα. 
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 Η συμβολή του στην εργασία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής για το Φάκελο 
της Κύπρου ήταν καθοριστική, αφού υπήρξε μέλος της επιτροπής από το 1999 μέχρι 
σήμερα, με πολλές και πλούσιες γνώσεις γύρω από τα γεγονότα του ’74, αφού η 
θητεία του στο Λόχο Βαρέων Όπλων, το 1974, στην Κερύνεια κατέληξε στον 
τραυματισμό, στη σύλληψη και στην αιχμαλωσία του από τους Τούρκους εισβολείς. 

 Καθοριστική ήταν ακόμα η προσφορά του στα θέματα των προσφύγων, 
εγκλωβισμένων, αγνοουμένων και παθόντων από τη θέση του προέδρου της 
ομώνυμης επιτροπής, απ’ όπου παρακολουθούσε από κοντά τις εξελίξεις γύρω από 
τα θέματα αυτά, τομέας στον οποίο αφήνει μεγάλο κενό. 

 Αυτή ήταν μια οφειλόμενη τοποθέτηση από τον Πρόεδρο της Βουλής.  Και αυτά 
βέβαια που είπα είναι λίγα μπροστά στο μεγάλο έργο του συναδέλφου Αριστοφάνη 
Γεωργίου, ο οποίος, εκτός όλων των άλλων, ήταν ένας άνθρωπος με μεγάλο ήθος 
που σεβόταν και τους θεσμούς, σεβόταν και τους συναδέλφους.  Μαχητικός πολλές 
φορές, όμως ήξερε να κρατά το μέτρο. 

 Θέλω λοιπόν να τον παρακαλέσω να έρθει στο βήμα να πει το δικό του το λόγο 
και επιφυλαττόμεθα για την ερχόμενη εβδομάδα, όπου θα πούμε και για τους 
υπόλοιπους συναδέλφους οι οποίοι δε θα είναι στα ψηφοδέλτια των κομμάτων τους 
για τις επερχόμενες βουλευτικές εκλογές. 

 Αγαπητέ Αριστοφάνη, έχεις το λόγο. 

Α. ΓΕΩΡΓΙΟΥ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,  

 Σ’ αυτά τα οποία ο Πρόεδρος έχει πει πιστεύω ότι υπάρχει μεγάλη υπερβολή.  
Μακάρι να ήμουν αυτός που περιέγραψε!  Προσπαθώ, εν πάση περιπτώσει, προς 
αυτή την κατεύθυνση.  Στο μόνο που θα διαφωνήσω με αυτά που είπε είναι ότι στα 
είκοσι χρόνια είχα κάποιες απουσίες από το κοινοβούλιο.  Είχα, μόνο όταν ήμουν με 
αποστολή της Βουλής στους οργανισμούς που η Βουλή με έταξε. 

 Βρίσκομαι στο βήμα της Βουλής για τελευταία φορά μετά από είκοσι χρόνια 
συνεχούς παρουσίας με ανάμικτα συναισθήματα.  Μπήκα στη Βουλή ως ένας από 
τους νέους που επέλεξε το ’91 το ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, όταν ο μόνος από 
τους παλαιούς ήταν ο μακαρίτης ο Λάκης ο Θεοδούλου, ο οποίος μας καθοδήγησε και 
μας δίδαξε πώς πρέπει να λειτουργούμε ως βουλευτές.  Άλλη ήταν η Βουλή του ’91, 
άλλη είναι η Βουλή του 2011.  Και το λέω με την κυριολεξία της λέξης.  Έχω 
υπηρετήσει με πίστη, πιστεύω, σε αρχές από όλα τα πόστα που μου ανατέθηκαν τόσο 
στη Βουλή όσο και στους διεθνείς και ευρωπαϊκούς οργανισμούς όπου ορίστηκα, 
ιδιαίτερα τα τρία τελευταία χρόνια που ήμουν επικεφαλής της αντιπροσωπίας και στο 
Συμβούλιο της Ευρώπης, όπου εκεί έγινε μεγάλη δουλειά. 

 Απ’ όλα αυτά διδάχτηκα ότι χωρίς κόπο, χωρίς συνεχή προσπάθεια, χωρίς 
αρχές, σκοπούς και στόχους τίποτα δεν μπορεί να γίνει.  ∆ιδάχτηκα ότι χωρίς να 
σέβεσαι τους άλλους δε θα σε σεβαστεί κανείς.  ∆ιδάχτηκα ότι χωρίς σοβαρότητα, 
σύνεση, συνέπεια και πνεύμα συναίνεσης δεν μπορείς να πετύχεις πολλά πράγματα.  
Η εκτίμηση των συναδέλφων και όλων όσοι σχετίζονται με το έργο του βουλευτή 
κερδίζεται από τη δική σου συμπεριφορά και το δικό σου έργο.  Εκείνο που στο τέλος 
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μετρά είναι το πώς ο λαός εισπράττει το έργο σου και τη συμπεριφορά σου. 

 Ειδικά για τα θέματα των προσφύγων, των εγκλωβισμένων, των παθόντων και 
ιδιαίτερα των αγνοουμένων θα είμαι πολύ ευτυχής, αν μπόρεσα να βοηθήσω και να 
στηρίξω κόσμο που είχε απόλυτη ανάγκη της δικής μας συλλογικής στήριξης. 

 Οι δομές της Βουλής, κατά τη γνώμη μου -και νομίζω στα είκοσι χρόνια μού 
επιτρέπεται να έχω κάποια γνώμη- χρειάζονται πολλές αλλαγές, ούτως ώστε οι 
αντιπρόσωποι του λαού να είναι στην κυριολεξία η φωνή του λαού.  Πρέπει να μειωθεί 
ο αριθμός, κατά την άποψή μου, των επιτροπών στη βάση των υπουργείων, χωρίς 
αυτό να είναι απόλυτο.  Πρέπει να δημιουργηθεί νομικό τμήμα και, σε συνεργασία με 
την εκτελεστική εξουσία, να δημιουργηθούν νομοπαρασκευαστικές επιτροπές για 
εκσυγχρονισμό και ενοποίηση του δικαίου μας, ιδιαίτερα μετά από την 
αναπροσαρμογή των νομοθεσιών και των ευρωπαϊκών Οδηγιών, και να γίνουν 
πολλές άλλες κινήσεις προς το θετικότερο, για να ανεβάσουμε και το κύρος της 
Βουλής, το οποίο δυστυχώς μέσα από τις δημοσκοπήσεις βλέπουμε να πέφτει. 

 ∆ε θέλω να καταχραστώ το χρόνο και την υπομονή σας.  Θα κλείσω αυτή την 
παρέμβαση ευχαριστώντας τους γονείς μου και την οικογένειά μου και όλους όσοι με 
ανέχτηκαν και με στήριξαν στην προσπάθειά μου να είμαι σωστός βουλευτής, 
ευχαριστώντας τους συνεργάτες μας, τους υπαλλήλους της Βουλής -να μου 
επιτρέψετε να μην αναφέρω ονόματα, για να μην αφήσω οποιονδήποτε πίσω- οι 
οποίοι πραγματικά με στήριξαν, όπως στήριξαν και όλους τους άλλους συναδέλφους 
στη δουλειά την οποία έχουμε κάμει.  Να ευχαριστήσω το ΑΚΕΛ που μου έδωσε τη 
δυνατότητα να υπηρετήσω το λαό μας απ’ αυτό το σημαντικό πόστο, καθώς και όλους 
τους συντρόφους μου και όλους τους υποστηρικτές που είχα σε αυτό το έργο. 

 Τέλος, αγαπητοί συνάδελφοι, σας εύχομαι όλους καλό Πάσχα, λιγότερες 
συγκρούσεις και καλή ψήφο! 

 Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ το συνάδελφο τον Αριστοφάνη το Γεωργίου. 

 Τώρα έχουμε έτσι κάτι για τσίμπημα, που υπό κανονικές συνθήκες θα είχαμε 
για όλους τους συναδέλφους, για τον Αριστοφάνη.  Όσοι συνάδελφοι θέλουν να 
τσιμπήσουν κάτι, ευχαρίστως! 

 Η επόμενη συνεδρία ορίζεται για την ερχόμενη Πέμπτη, στις 10.00 το πρωί, με 
την ακόλουθη ημερήσια διάταξη: 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2010. 

(Πρόταση νόμου). 

(Αρ. Φακ. 23.02.051.073-2010). 

 2. Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) Νόμος του 2011. 
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(Αρ. Φακ. 23.01.052.111-2011). 

 3. Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων για το 
κυπριακό πρόβλημα. 

 4. Απόφαση για διάλυση της Βουλής με βάση το 
άρθρο 67 του Συντάγματος της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ∆ΕΥΤΕΡΟ: ………………………………. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ:   ……………………................. 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  10.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Λαμάρης Γιάννος 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυρονικόλα Ρούλα 

Αντωνίου Αντώνης Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος  Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Αριστοφάνης Παπαδόπουλος Νικόλας 

Γεωργίου Γεώργιος Περδίκης Γιώργος 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Σαμψών Σωτήρης 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Σαρίκας Φειδίας 

Ευαγόρου Σταύρος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Θεμιστοκλέους Ανδρέας Σταυριανός Πανίκκος 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Στυλιανίδης Χρήστος 

Κατσουρίδης Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κλεάνθους Νίκος Τάσου Γεώργιος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Τορναρίτης Νίκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Φακοντής Αντρέας 

Κυπριανού Ανδρέας Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακίδου Αθηνά Χάμπας Πανίκος 

Κυριακίδου Στέλλα  Χάσικος Σωκράτης 
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Κυριακού Μαρία Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κυρίτσης Πάμπης  Χατζηνικόλας Ντίνος 

Κωνσταντίνου Κώστας Χριστοφόρου Λευτέρης 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαχτεσιάν Βαρτκές 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στο θάνατο του τέως Υπουργού Παιδείας 
και Πολιτισμού Άκη Κλεάνθους και τήρηση μονόλεπτης σιγής. 

2. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στη συμπλήρωση επτά χρόνων από το 
δημοψήφισμα της 24ης Απριλίου 2004. 

3. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στις μαύρες επετείους του χουντικού 
πραξικοπήματος στην Ελλάδα, την 21η Απριλίου 1967, και της γενοκτονίας των 
Αρμενίων, στις 24 Απριλίου 1915, και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των 
θυμάτων.  

4. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

5. Συζήτηση (Λ. Χριστοφόρου, ∆. Συλλούρης, Ν. Κατσουρίδης, Σ. Χάσικος, Α. 
Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, Α. Νεοφύτου, Γ. Περδίκης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Πρόεδρος, 
Α. Θεμιστοκλέους) για το ενδεχόμενο παράτασης των εργασιών της Βουλής. 

6. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ποινικού 
Κώδικα (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», η συζήτηση που ακολούθησε (Ι. 
Νικολάου, Α. Γεωργίου, Γ. Ομήρου, Ν. Παπαδόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου, Στ. 
Ιερωνυμίδης, Α. Αγγελίδης, Ν. Κατσουρίδης, Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης) και 
ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Ποινικού Κώδικα (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2011». 

7. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για τα νομοσχέδια και τους κανονισμούς:  

 α. «Ο περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2008», 

 β.  «Οι περί Ιατρών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011», 

 γ.  «Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», 

 δ. «Ο περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείο Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2009», 

η συζήτηση που ακολούθησε (Α. Γεωργίου, Μ. Σιζόπουλος, Στ. Ιερωνυμίδης, Κ. 
Κωνσταντίνου), ψήφιση του πρώτου νομοσχεδίου σε νόμο, έγκριση των 
κανονισμών με τον τίτλο «Οι περί Ιατρών (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και ψήφιση του δεύτερου και του 
τρίτου νομοσχεδίου σε νόμους με τους τίτλους «Ο περί Οδοντιάτρων (Σύλλογοι, 
Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και «Ο 
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περί Φαρμακοποιών (Σύλλογοι, Πειθαρχία και Ταμείον Συντάξεων) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», αντίστοιχα. 

8. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου «Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2010» και «Ο περί Ρυθμίσεως Οδών και 
Οικοδομών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2011», οι σύντομες 
παρατηρήσεις των κ. Ιωνά Νικολάου και Αριστοφάνη Γεωργίου και ψήφισή τους 
σε νόμους. 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των 
Εργοδοτών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και για τους κανονισμούς «Οι 
περί Υποχρεωτικής Ασφάλισης της Ευθύνης των Εργοδοτών (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις της κ. Μαρίας Κυριακού και 
του κ. Πάμπη Κυρίτση, ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των 
κανονισμών. 

10. Έκθεση και συμπληρωματική έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί της 
Επαγγελματικής Άδειας Οδηγού Νόμος του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις 
του κ. Ζαχαρία Κουλία και ψήφισή της σε νόμο. 

11. Έκθεση για τα νομοσχέδια «Ο περί Πώλησης Ακινήτων (Ειδική Εκτέλεση) 
Νόμος του 2010» και «Ο περί Συμβάσεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», 
η συζήτηση και οι αγορεύσεις που ακολούθησαν (Ν. Παπαδόπουλος, Ι. 
Νικολάου, Α. Γεωργίου), ψήφιση του πρώτου σε νόμο και καταψήφιση του 
δεύτερου. 

12. Έκθεση για τον αναπεμφθέντα νόμο «Ο περί Αναγνώρισης ∆ιπλωμάτων ή 
Τίτλων Αναγνωρισμένων Πανεπιστημίων και Άλλων Εκπαιδευτικών Ιδρυμάτων 
του Εξωτερικού (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Γ. Βαρνάβα, Ν. Τορναρίτης, Α. Κυριακίδου, Γ. Λαμάρης, Α. 
Αγγελίδης) και αποδοχή της αναπομπής. 

13. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής στην υιοθέτηση ψηφίσματος από την 
Επιτροπή Νομικών και Ανθρώπινων ∆ικαιωμάτων της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του Συμβουλίου της Ευρώπης υπό την προεδρία του κ. Χρήστου 
Πουργουρίδη με θέμα «Έννοιες της Εθνικής Κυριαρχίας και της Κρατικής 
Οντότητας» και στις θετικές αναφορές του ψηφίσματος για την Κύπρο.  

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου για την 
Ανέγερση Κυπριακού Μουσείου του 2011 Νόμος του 2011», η συζήτηση που 
ακολούθησε (Χρ. Στυλιανίδης, Στ. Ιερωνυμίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. Ομήρου) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρίες του 2011 Νόμος του 
2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

16. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού του 2011 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Προϋπολογισμού του 2011 Νόμος του 2010 (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) 
Νόμος του 2011».  

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιβολής Ειδικού Φόρου Τράπεζας Νόμος 
του 2011», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Στ. Ευαγόρου, Ν. 
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Παπαδόπουλος, Μ. Σιζόπουλος, ∆. Συλλούρης, Α. Νεοφύτου, Γ. Λαμάρης, Ά. 
Βότσης, Α. Μουσκάλλης, Γ. Περδίκης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Ν. Κατσουρίδης, Λ. 
Χριστοφόρου) και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί Επιβολής Ειδικού 
Φόρου Πιστωτικού Ιδρύματος Νόμος του 2011». 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιαδικασίας Πρόσληψης 
Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη ∆ημόσια Υπηρεσία για την 
Προετοιμασία και ∆ιεκπεραίωση της Κυπριακής Προεδρίας του Συμβουλίου της 
Ε.Ε. Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο περί της 
∆ιαδικασίας Πρόσληψης Εργοδοτουμένων Καθορισμένης ∆ιάρκειας στη 
∆ημόσια Υπηρεσία για την Προετοιμασία και ∆ιεκπεραίωση της Κυπριακής 
Προεδρίας του Συμβουλίου της Ε.Ε. (Προσωρινές ∆ιατάξεις) Νόμος του 2011». 

19. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προσλήψεως Εκτάκτων Υπαλλήλων 
(∆ημόσια και Εκπαιδευτική Υπηρεσία) (Κατάργηση) Νόμος του 2011» και 
ψήφισή του σε νόμο. 

20. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Τυποποίησης, ∆ιαπίστευσης και 
Τεχνικής Πληροφόρησης (Τέλη Αξιολόγησης και ∆ιαπίστευσης) Κανονισμοί του 
2011» και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί ∆ιαπίστευσης, Τυποποίησης και 
Τεχνικής Πληροφόρησης (Τέλη Αξιολόγησης και ∆ιαπίστευσης) Κανονισμοί του 
2011». 

21. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» και για τους κανονισμούς «Οι περί 
Εγγραφής Κομμωτών και Κουρέων Κανονισμοί του 2011», ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

22. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Προστασίας της Μητρότητας 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», οι σύντομες παρατηρήσεις της κ. Μαρίας 
Κυριακού και ψήφισή του σε νόμο. 

23. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ραδιοφωνικών και Τηλεοπτικών Σταθμών 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», η συζήτηση που ακολούθησε (Α. 
Αγγελίδης, Ι. Νικολάου, Γ. Περδίκης, Φ. Σαρίκας, Α. Νεοφύτου, ∆. Συλλούρης) 
και ψήφισή του σε νόμο. 

24. Αναβολή των θεμάτων «Ο περί Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών 
Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2011» (πρόταση νόμου) και «Ο περί 
Ιδιωτικών Γραφείων Παροχής Υπηρεσιών Ασφάλειας (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2011», έπειτα από συζήτηση (Ι. Νικολάου, Γ. Ομήρου, Ν. Κατσουρίδης, ∆. 
Συλλούρης, Α. Γεωργίου, Α. Αγγελίδης, Σ. Χάσικος, Ζ. Κουλίας). 

25. Συζήτηση (Ι. Νικολάου, Ν. Κατσουρίδης, ∆. Συλλούρης, Γ. Περδίκης, Α. 
Αγγελίδης, Γ. Ομήρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Α. Γεωργίου, Α. Νεοφύτου) για 
αναβολή των θεμάτων «Ο περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών Νόμος του 2011» και «Οι περί Χώρων Κράτησης Απαγορευμένων 
Μεταναστών Κανονισμοί του 2011», η σχετική έκθεση, ψήφιση του 
νομοσχεδίου σε νόμο και έγκριση των κανονισμών. 

26. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Εξώδικης ∆ιευθέτησης των 
Καταναλωτικών Απαιτήσεων με την Παραπομπή τους σε ∆ιαιτησία Νόμος του 
2005» και ψήφισή του σε νόμο. 
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27. Συζήτηση (Λ. Χριστοφόρου, Ν. Κατσουρίδης, Α. Αγγελίδης, ∆. Συλλούρης, Χρ. 
Στυλιανίδης, Πρόεδρος, Ν. Τορναρίτης, Ι. Νικολάου) για αναβολή των 
κανονισμών «Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση - Θέσεις ∆ιευθυντή 
Υπηρεσιών Υγείας, Ανώτερου Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας και Λειτουργού 
Υπηρεσιών Υγείας (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2011», η σχετική 
έκθεση και έγκρισή τους με τον τίτλο «Οι περί Υπουργείου Υγείας, ∆ιοίκηση 
(Σχέδια Υπηρεσίας) - Θέσεις ∆ιευθυντή Υπηρεσιών Υγείας, Ανώτερου 
Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας και Λειτουργού Υπηρεσιών Υγείας Κανονισμοί 
του 2011». 

28. Αναβολή των κανονισμών «Οι περί Βιοκτόνων (Επαγγελματική Χρήση 
Βιοκτόνων) Κανονισμοί του 2011», έπειτα από συζήτηση (Κ. Χατζηγιάννη, Σ. 
Φυττής, Γ. Περδίκης, Ντ. Χατζηνικόλας). 

29. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της ∆ιεθνούς Σύμβασης (ΟΥΝΕΣΚΟ) κατά 
του Ντόπινγκ στον Αθλητισμό (Τροποποιητικός) (Κυρωτικός) Νόμος του 2011», 
οι παρατηρήσεις του κ. Νίκου Τορναρίτη και ψήφισή του σε νόμο. 

30. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, 
Λειτουργία και Έλεγχος) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2010», η 
τοποθέτηση του κ. Ανδρέα Αγγελίδη και ψήφισή του σε νόμο με τον τίτλο «Ο 
περί Ιδιωτικών Πανεπιστημίων (Ίδρυση, Λειτουργία και Έλεγχος) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011». 

31. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Εξωτερικής Υπηρεσίας της 
∆ημοκρατίας (Ειδικοί Όροι Υπηρεσίας) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» 
και έγκρισή τους. 

32. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί του Πρωτοκόλλου Εφαρμογής μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής ∆ημοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας για την Εφαρμογή της Συμφωνίας μεταξύ της Ρωσικής 
Ομοσπονδίας και της Ευρωπαϊκής Κοινότητας για Επανεισδοχή της 25ης 
Μαΐου 2006 (Κυρωτικός) Νόμος του 2011» και ψήφισή του σε νόμο. 

33. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αρχής Λιμένων Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2011», οι παρατηρήσεις του κ. Ζαχαρία Κουλία 
και ψήφισή του σε νόμο. 

34. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Εθνικοί 
Κανονισμοί Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπορίας) Κανονισμοί του 2011» και 
έγκρισή τους. 

35. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Αρχής Λιμένων Κύπρου (Καταβλητέα 
∆ικαιώματα) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2011» και έγκρισή τους (με αρ. 
2). 

36. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Στερεών και Επικίνδυνων Αποβλήτων 
(∆ιαχείριση Αποβλήτων από Εκσκαφές, Κατασκευές και Κατεδαφίσεις) 
Κανονισμοί του 2011», οι αγορεύσεις και η συζήτηση που ακολούθησαν (Γ. 
Περδίκης, Σ. Φυττής, Α. Φακοντής, Γ. Βαρνάβα. Κ. Χατζηγιάννη) και έγκρισή 
τους. 

37. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2011» και ψήφισή της σε 
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νόμο. 

38. Ερωτήσεις βουλευτών: 

 Ερωτήματα αναφορικά με την έκδοση έκθεσης του Τμήματος Αρχαιοτήτων στα 
αγγλικά - Ερωτήματα σχετικά με τη δωρεάν διανομή φρούτων και λαχανικών 
στα δημοτικά σχολεία - Αντηλιακά φίλτρα UV στο ανθρώπινο γάλα - Ελλείψεις 
και αδυναμίες του αεροδρομίου Λάρνακας σχετικά με την προσβασιμότητα από 
αναπήρους - Μορατόριουμ ΟΗΕ για τη γεωμηχανική - Αποτελέσματα μελέτης 
για τη λειτουργία κέντρων δηλητηριάσεων σε χώρες της ΕΕ - Κίνδυνος 
μετάδοσης ασθενειών στα φυτά από την επαναχρησιμοποίηση πλαστικών 
κιβωτίων - Απόφαση για συμπλεγματοποίηση τάξεων στο ∆ημοτικό Σχολείο 
Κάτω Πύργου. 

39. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

 Το κόστος της ιατροφαρμακευτικής περίθαλψης αιτητών πολιτικού ασύλου - 
Κατασκευή πεζοδρομίων και φωτισμός στην κοινότητα Γιόλου - Ανεργιακό 
επίδομα για αυτοτελώς εργαζομένους κατά την κλειστή περίοδο - Υποθέσεις 
που οδηγήθηκαν στο δικαστήριο από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες για θέματα 
σήμανσης - Εμπόδισμα διάσπασης ρυπογόνων ουσιών από τις λάμπες της 
πόλης - Κατασκευή ποδηλατόδρομου στην περίμετρο της μεγάλης αλυκής της 
Λάρνακας - Πρόληψη και καταπολέμηση της ερημοποίησης με καλλιέργεια 
ντόπιων αρωματικών και φαρμακευτικών φυτών - Προώθηση καινοτόμων 
μεθόδων καλλιέργειας - Απασχόληση παράνομων εργατών - Η πρακτική 
άσκηση των τελειοφοίτων του μεταπτυχιακού προγράμματος κλινικής 
ψυχολογίας του Πανεπιστημίου Λευκωσίας - Ανάγκη για τεχνικούς όρους και 
προδιαγραφές στην εγκατάσταση κεραίας κινητής τηλεφωνίας σε στέγες - 
Απολύμανση του πόσιμου νερού με την προσθήκη όζοντος αντί φθορίου - Το 
αποτέλεσμα των ελέγχων του Τμήματος ∆ασών για την υλοτομία εντός και 
εκτός των κρατικών δασών - Ανάγκη αντιμετώπισης της κλιματικής αλλαγής - Ο 
μέσος όρος πρασίνου ανά κάτοικο στις κυπριακές πόλεις - Τουρκοκύπριοι 
λήπτες δημόσιου βοηθήματος - Φοίτηση και αξιολόγηση μαθητών με 
εξαιρετικές ικανότητες - Καθυστέρηση στην εξέταση των αιτήσεων 
απολυθέντων λόγω πλεονασμού - Τα όμβρια ύδατα του αερολιμένα Λάρνακας 
- Το νέο σύστημα διορισμού στη δημόσια εκπαίδευση. 

40. Συζήτηση (Ν. Κατσουρίδης, Γ. Ομήρου, Λ. Χριστοφόρου, Ρ. Ερωτοκρίτου, Γ. 
Περδίκης, Σ. Χάσικος, Ζ. Κουλίας, Γ. Βαρνάβα, Χρ. Στυλιανίδης, Α. Νεοφύτου, 
Α. Αγγελίδης, Ν. Παπαδόπουλος, Π. Κυρίτσης, Πρόεδρος) για την προώθηση 
για ψήφιση του νομοσχεδίου «Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) Νόμος του 2011» και της πρότασης νόμου «Ο περί Συντάξεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» και απόφαση του σώματος για σύγκληση 
νέας συνεδρίας την Πέμπτη, 21η Απριλίου 2011. 

41. α. Αποχαιρετιστήριος λόγος από τον Πρόεδρο της Βουλής για το βουλευτή 
κ. Αριστοφάνη Γεωργίου, ο οποίος δε θα διεκδικήσει επανεκλογή του 
στις βουλευτικές εκλογές της 22ας Μαΐου 2011. 

 β. Αποχαιρετιστήριος λόγος του κ. Αριστοφάνη Γεωργίου. 
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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων  

Θ΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ - ΣΥΝΟ∆ΟΣ Ε΄ 

Συνεδρίαση 21ης Απριλίου 2011  

Ώρα έναρξης: 11.05 π.μ.  

Αρ. 31  

 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ׃  

(Μ. ΚΑΡΟΓΙΑΝ) 

 Καλημέρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαπιστώσει εάν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο ∆εύτερο, 
κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχει μια πρόταση νόμου για την 
οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθεί επείγουσα και να ψηφισθεί σήμερα.  Είναι «Ο 
περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) 
Νόμος του 2011», που κατατίθεται εκ μέρους όλων των κοινοβουλευτικών κομμάτων 
και παραπέμπεται στην επιτροπή Εσωτερικών.  Αν δεν υπάρχει οποιαδήποτε 
ένσταση, κηρύσσεται επείγουσα και παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική 
επιτροπή με την παράκληση να τη μελετήσει και να ετοιμάσει τη σχετική έκθεση.  Αν 
δεν υπάρχει ένσταση, θα... 

 Ναι, κύριε Παπαδόπουλε. 

Ν. ΠΑΠΑ∆ΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είναι ότι έχουμε ένσταση, απλά δεν έχουμε αντίγραφο της 
πρότασης νόμου.  ∆ε μας έχει διαμοιραστεί.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Έχω την αίσθηση ότι η γραμματεία θα σας δώσει τώρα τη συγκεκριμένη 
πρόταση.  Είναι πολύ απλή.  Ουσιαστικά...   

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ:  
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 Ο γραμματέας να τη διαβάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Συγγνώμη; 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Ο γραμματέας να τη διαβάσει. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν την έχω ούτε εγώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Η κυρία... 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 ∆εν την έχω... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι... 

 Συγγνώμη; 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Να προχωρήσουμε με το άλλο θέμα και στην ώρα της να διαβαστεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ωραία!  Εγώ λέω ότι τελικά ούτως ή αλλιώς θα διανεμηθεί τώρα και η αρμόδια 
επιτροπή θα συνέλθει και εντός ολίγων λεπτών είμαι βέβαιος ότι θα ολοκληρώσει. 

 Το έτερο προτεινόμενο νομοθέτημα της κατάθεσης κατατίθεται και 
παραπέμπεται στην αρμόδια κοινοβουλευτική επιτροπή σύμφωνα με το σχετικό 
κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Πρόταση νόμου 

 

Κατατέθηκε από Παραπέμπεται 
στην επιτροπή 

Ο περί Συντάξεων (Ορισμένοι 
Αξιωματούχοι της ∆ημοκρατίας) 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 
2011. 
(Αρ. Φακ. 23.02.052.033-2011). 

το ∆ημοκρατικό Συναγερμό, 
το ∆ημοκρατικό Κόμμα, το 
Κίνημα Σοσιαλδημοκρατών 
Ε∆ΕΚ, το Ευρωπαϊκό 
Κόμμα και το Κίνημα 
Οικολόγων 
Περιβαλλοντιστών 

Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ:  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόμαστε τώρα στα θέματα της νομοθετικής 
εργασίας. 
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 Τα πρώτα δύο θέματα της νομοθετικής εργασίας έχουν κοινή έκθεση.  Είναι «Ο 
περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010», πρόταση νόμου, και «Ο περί 
Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) Νόμος του 2011».  Η έκθεση 
θεωρείται αναγνωσθείσα. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού 
για την πρόταση νόμου «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2010» 
και το νομοσχέδιο «Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων (Γενικές Αρχές) 

Νόμος του 2011»  

Παρόντες:  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Νικόλας Παπαδόπουλος, πρόεδρος Νίκος Κατσουρίδης 

 Σταύρος Ευαγόρου Χρήστος Στυλιανίδης 

 Γιάννος Λαμάρης  Ζαχαρίας Κουλίας 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιαννάκης Ομήρου 

 Λευτέρης Χριστοφόρου ∆ημήτρης Συλλούρης 

 Μαρία Κυριακού Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού άρχισε τη 
μελέτη της πιο πάνω πρότασης νόμου σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε στις 
7 Φεβρουαρίου 2011, και συνέχισε τη συζήτησή της από κοινού με το πιο πάνω 
νομοσχέδιο σε τρεις συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 13, 18 και 19 
Απριλίου 2011. 

 Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά θεμάτων κλήθηκαν και 
παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής ο Υπουργός Οικονομικών, ο Γενικός 
∆ιευθυντής του ίδιου υπουργείου, ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, η Γενική 
Λογίστρια της ∆ημοκρατίας, εκπρόσωποι της Επιτροπής ∆ημόσιας Υπηρεσίας (Ε∆Υ), 
της Επιτροπής Εκπαιδευτικής Υπηρεσίας (ΕΕΥ), της Αναθεωρητικής Αρχής 
Προσφορών και ο γενικός γραμματέας της ΠΑΣΥ∆Υ.  Παρευρέθηκαν επίσης 
εκπρόσωποι του Συνδέσμου Πρώην Βουλευτών της Βουλής των Αντιπροσώπων. 

 Σκοπός της πρότασης νόμου είναι η τροποποίηση του περί Συντάξεων Νόμου, 
ώστε να καθοριστεί δικαιότερος και ορθολογικότερος τρόπος υπολογισμού των 
συντάξεων που καταβάλλονται σε δικαιούχους οι οποίοι λόγω διορισμού τους ή 
ανάληψης περισσότερων της μιας θέσεων ή του ενός αξιωμάτων βρίσκονται σε 
ευνοϊκότερη θέση από άλλους μισθωτούς λαμβάνοντας ταυτόχρονα δύο ή τρεις 
συντάξεις από τα κρατικά ταμεία. 

 Παράλληλα, με την ίδια πρόταση νόμου προτείνεται η αναθεώρηση του τρόπου 
υπολογισμού των συντάξεων των δημόσιων υπαλλήλων, ώστε αυτές να 
υπολογίζονται στη βάση του μέσου όρου των απολαβών των δύο τελευταίων ετών 
πριν από την αφυπηρέτησή τους. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται με το υπό αναφορά νομοσχέδιο είναι η 
θέσπιση ενός πλαισίου αρχών, με το οποίο να εκσυγχρονίζεται το σύστημα 
συνταξιοδότησης των κρατικών αξιωματούχων και να εξαλείφεται το φαινόμενο 
καταβολής πολλαπλών συντάξεων. 
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 Σημειώνεται ότι η σχετική πρόταση νόμου κατατέθηκε στη Βουλή στις 9 
∆εκεμβρίου 2010 από τους βουλευτές κ. Χρήστο Πουργουρίδη εκ μέρους του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού, Ανδρέα Αγγελίδη εκ μέρους του ∆ημοκρατικού Κόμματος, 
Γιαννάκη Ομήρου εκ μέρους του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών Ε∆ΕΚ, ∆ημήτρη 
Συλλούρη εκ μέρους του Ευρωπαϊκού Κόμματος και Γιώργο Περδίκη εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων Περιβαλλοντιστών. 

 Ειδικότερα, με την υπό αναφορά πρόταση νόμου προτείνονται οι ακόλουθες 
ρυθμίσεις: 

1. Ο υπολογισμός των συντάξιμων απολαβών των δημόσιων υπαλλήλων με 
βάση το μέσο όρο του ετήσιου βασικού μισθού που λαμβάνουν τα δύο 
τελευταία έτη πριν από την ημερομηνία αφυπηρέτησής τους και όχι με βάση 
τον ετήσιο βασικό μισθό που λαμβάνουν κατά την ημέρα αφυπηρέτησής τους, 
όπως ισχύει σήμερα. 

2. Σε περίπτωση προσώπου που αφυπηρετεί, για να αναλάβει δημόσιο 
λειτούργημα που είναι ασυμβίβαστο με το αξίωμα ή τη θέση που κατέχει στην 
κρατική υπηρεσία, η έναρξη καταβολής της σύνταξης που δικαιούται να λάβει 
ως δημόσιος υπάλληλος να γίνεται μόνο εφόσον αυτός έχει συμπληρώσει την 
ηλικία υποχρεωτικής αφυπηρέτησης από το αξίωμα ή τη θέση που κατέχει στη 
δημόσια υπηρεσία. 

3. Η αναστολή καταβολής σύνταξης σε δημόσιο υπάλληλο που αφυπηρετεί, για 
να αναλάβει δημόσιο λειτούργημα ή άλλη θέση ασυμβίβαστη με τα καθήκοντά 
του, ενόσω αυτός λαμβάνει αντιμισθία για το νέο αξίωμα ή τη νέα θέση, και η 
αναστολή της καταβολής σύνταξης σε συνταξιούχο δημόσιο υπάλληλο που είτε 
επαναδιορίζεται σε συντάξιμη θέση στην κρατική υπηρεσία είτε αναλαμβάνει 
οποιοδήποτε λειτούργημα ή αξίωμα, η αντιμισθία του οποίου καταβάλλεται από 
το Πάγιο Ταμείο της ∆ημοκρατίας ή από άλλο δημόσιο ταμείο.  Η σύνταξη του 
εν λόγω υπαλλήλου σε όλες τις περιπτώσεις θα αρχίσει να καταβάλλεται, όταν 
τερματίζονται οι υπηρεσίες του ή η θητεία του στο πιο πάνω αξίωμα ή θέση. 

4. Το δικαίωμα προσώπου που δικαιούται σύνταξη με βάση τον περί Συντάξεων 
Νόμο και το οποίο κατείχε περισσότερα του ενός αξιώματα ή θέσεις, με 
αποτέλεσμα να δικαιούται περισσότερες συντάξεις, εφόσον δε γίνεται 
οποιαδήποτε πρόβλεψη στους οικείους νόμους με βάση τους οποίους του 
παραχωρείται η δεύτερη ή τρίτη σύνταξη στο σύνολο των συντάξεών του, μόνο 
εφόσον αυτό δεν υπερβαίνει τα δύο τρίτα των υψηλότερων απολαβών για 
οποιοδήποτε από τα λειτουργήματα, αξιώματα ή θέσεις για τα οποία ο 
συνταξιοδοτούμενος δικαιούται να πάρει σύνταξη.  Σε περίπτωση που το ποσό 
αυτό είναι υψηλότερο των δύο τρίτων των πιο πάνω απολαβών, τότε η σύνταξη 
που θα δικαιούται ο συνταξιοδοτούμενος συνολικά να καθορίζεται στα δύο 
τρίτα των υψηλότερων αυτών απολαβών. 

5. ∆ιασφάλιση ότι τα κεκτημένα συνταξιοδοτικά δικαιώματα προσώπων που 
έχουν ήδη καταστεί δικαιούχοι με βάση τον περί Συντάξεων Νόμο δε θα 
επηρεάζονται από τις προτεινόμενες νέες ρυθμίσεις. 

Στο στάδιο της συζήτησης, οι εισηγητές της υπό αναφορά πρότασης νόμου 
δήλωσαν ότι αυτή συνιστά πρωτοβουλία των κοινοβουλευτικών κομμάτων που την 
κατέθεσαν, με στόχο τον καθορισμό ενός δικαιότερου και ορθολογικότερου τρόπου 
υπολογισμού των συντάξεων που καταβάλλονται σε δικαιούχους, καθώς και την 
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έναρξη διαλόγου για ορθότερη κατανομή των συνταξιοδοτικών ωφελημάτων και 
βελτίωση του συνταξιοδοτικού συστήματος.  Η πρωτοβουλία αυτή αποτελεί ένδειξη 
ευαισθησίας και δημοκρατικών αντανακλαστικών έναντι της κοινωνικής κατακραυγής 
σε σχέση με το φαινόμενο των πολλαπλών συντάξεων που σήμερα λαμβάνουν 
ορισμένοι αξιωματούχοι. 

Περαιτέρω, δήλωσαν ότι προτίθενται, σε συνεργασία με την εκτελεστική 
εξουσία, να συζητήσουν στη βάση της κατατεθείσας πρότασης νόμου οποιεσδήποτε 
εισηγήσεις για νομοθετικές ρυθμίσεις που είναι δυνατό να οδηγήσουν σε βελτίωσή της 
και σε επίτευξη γενικότερης συναίνεσης γύρω από το όλο ζήτημα. 

 Ο Υπουργός Οικονομικών κατά τη συζήτηση της πρότασης νόμου εξέφρασε   
ευαρέσκεια για το γεγονός ότι τόσο η κυβέρνηση όσο και τα πολιτικά κόμματα 
τάσσονται υπέρ του τερματισμού του απαράδεκτου και χαώδους φαινομένου της 
καταβολής πολλαπλών συντάξεων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.  ∆ιευκρίνισε 
ταυτόχρονα ότι θα πρέπει να υπάρξει σαφής διαχωρισμός μεταξύ του ευρύτερου 
θέματος της συνταξιοδότησης στο δημόσιο τομέα, το οποίο, όπως ανέφερε, για 
πρώτη φορά προωθείται από την κυβέρνηση με γρήγορο και αποτελεσματικό τρόπο 
προς διευθέτηση, και του θέματος της καταβολής πολλαπλών συντάξεων σε 
αξιωματούχους, το οποίο κατά κοινή ομολογία συνιστά στρέβλωση. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο ίδιος κυβερνητικός αρμόδιος δήλωσε ότι η 
κατατεθείσα πρόταση νόμου παρουσιάζει πολλά θετικά στοιχεία και είναι δυνατό να 
αποτελέσει βάση για συζήτηση, αλλά δε συνιστά ολοκληρωμένη πρόταση, καθότι 
υφίστανται κενά τα οποία πρέπει να καλυφθούν.  ∆εσμεύτηκε επίσης να καταθέσει στη 
Βουλή πριν από τη διάλυσή της, ενόψει των επικείμενων βουλευτικών εκλογών, 
ολοκληρωμένο κυβερνητικό νομοσχέδιο, το οποίο να καλύπτει όλες τις πτυχές του 
ζητήματος κατά τρόπο που να επιτυγχάνει τη γενικότερη συναίνεση όλων των 
εμπλεκομένων. 

 Σύμφωνα με την πιο πάνω δέσμευση και με απόφασή του, ημερομηνίας 8 
Φεβρουαρίου 2011, το Υπουργικό Συμβούλιο ενέκρινε το υπό αναφορά νομοσχέδιο, 
το οποίο κατέθεσε στη Βουλή την 31η Μαρτίου 2011 προς εκσυγχρονισμό των 
συστημάτων συνταξιοδότησης των αξιωματούχων του κράτους καθορίζοντας 
ταυτόχρονα τις γενικές αρχές που πρέπει να διέπουν τη λειτουργία των συστημάτων 
αυτών.  Αποφάσισε επίσης ότι οι προωθούμενες ρυθμίσεις πρέπει να ισχύσουν τόσο 
για τους ήδη συνταξιοδοτηθέντες δημόσιους υπαλλήλους/ αξιωματούχους όσο και για 
τους νυν υπηρετούντες δημόσιους υπαλλήλους/ αξιωματούχους. 

 Ειδικότερα με το κυβερνητικό νομοσχέδιο προβλέπονται οι ακόλουθες 
ρυθμίσεις: 

1. Περιορισμός της σύνταξης αξιωματούχου ο οποίος ανέλαβε ή αναλαμβάνει ένα 
ή περισσότερα λειτουργήματα, αξιώματα ή θέσεις στο ήμισυ των υψηλότερων 
απολαβών του για οποιοδήποτε από τα εν λόγω λειτουργήματα, αξιώματα ή 
θέσεις. 

2. Κατάργηση της καταβολής σύνταξης, σε περίπτωση που συνταξιούχος 
ανέλαβε ή αναλαμβάνει οποιοδήποτε λειτούργημα, αξίωμα ή θέση. 

3. Κατάργηση του δικαιώματος επιλογής μεταξύ σύνταξης μόνο ή ελαττωμένης 
σύνταξης και εφάπαξ ποσού. 
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4. Καταβολή της σύνταξης μόνο με τη συμπλήρωση της ηλικίας των εξήντα τριών 
ετών.  Στις περιπτώσεις ωστόσο αξιωματούχων/υπαλλήλων που δικαιούνται 
σύνταξη με βάση τις διατάξεις της νομοθεσίας για τις συντάξεις ή τις διατάξεις 
του Σχεδίου Συντάξεων Ομοίου με το Κυβερνητικό, η εν λόγω σύνταξη, με τη 
λήξη της θητείας ή τον τερματισμό της υπηρεσίας τους, να καταβάλλεται σε 
όλους από την ημερομηνία που καθορίζεται στις εν λόγω νομοθεσίες για 
σκοπούς πρόωρης αφυπηρέτησης ανάλογα με την περίπτωση και μέχρι τη 
συμπλήρωση της ηλικίας των εξήντα τριών ετών.  Σε τέτοια περίπτωση 
προβλέπεται ο περιορισμός του συνόλου των συντάξεων που τα εν λόγω 
πρόσωπα δικαιούνται στο ήμισυ των υψηλότερων απολαβών τους. 

5. Κατάργηση του συνυπολογισμού στα συνταξιοδοτικά ωφελήματα 
αξιωματούχου οποιασδήποτε πλασματικής υπηρεσίας έχει αποφασισθεί και 
του έχει δοθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, οι προωθούμενες με το κυβερνητικό νομοσχέδιο 
ρυθμίσεις θα επηρεάσουν τόσο τους ήδη συνταξιοδοτηθέντες δημόσιους 
υπαλλήλους/αξιωματούχους όσο και τους νυν υπηρετούντες δημόσιους υπαλλήλους 
και μελλοντικούς αξιωματούχους.  Ωστόσο, επειδή ο περιορισμός των συντάξεων στο 
ήμισυ των υψηλότερων απολαβών επηρεάζει σημαντικά το ύψος της καταβλητέας 
σύνταξης, η προτεινόμενη ρύθμιση σε σχέση με την κατάργηση του συνυπολογισμού 
της πλασματικής υπηρεσίας προτείνεται να ισχύσει μόνο για τους νυν δημόσιους 
υπαλλήλους που θα καταστούν μελλοντικά πολιτειακοί αξιωματούχοι. 

 Συναφώς με τα πιο πάνω, ο Υπουργός Οικονομικών δήλωσε ότι καταβλήθηκε 
μεγάλη προσπάθεια για την έγκαιρη σύνταξη του κυβερνητικού νομοσχεδίου, 
σύμφωνα με τις δεσμεύσεις του ενώπιον της επιτροπής στο αρχικό στάδιο της 
συζήτησης της πρότασης νόμου.  Παράλληλα σημείωσε ότι με το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο η κυβέρνηση κρίνει ότι ρυθμίζεται επαρκώς το ζήτημα της καταβολής 
πολλαπλών συντάξεων και ανέφερε εκ μέρους της κυβέρνησης ότι είναι επιτακτική η 
ανάγκη όπως το νομοσχέδιο υποβληθεί ενώπιον της ολομέλειας του σώματος για 
άμεση ψήφισή του σε νόμο, ώστε να αρθούν οι παρατηρούμενες στρεβλώσεις και να 
εξαλειφθεί το φαινόμενο της καταβολής πολλαπλών συντάξεων από το δημόσιο, το 
οποίο δικαίως, όπως ανέφερε, προκαλεί κοινωνική κατακραυγή. 

 Ο γενικός διευθυντής του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε συναφώς ότι με το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο επιλύονται διαχρονικά προβλήματα και ανομοιομορφίες στον 
τρόπο καταβολής των συντάξεων και καθορίζεται  ένα γενικό πλαίσιο, το οποίο 
φαίνεται να τυγχάνει καθολικής αποδοχής, επιτυγχάνοντας τον εκσυγχρονισμό του 
συστήματος συνταξιοδότησης των κρατικών αξιωματούχων.  Περαιτέρω, ανέφερε ότι 
με την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο θα προκύψουν εξοικονομήσεις ύψους €1 
εκατομ. περίπου ανά έτος από συνολική ετήσια δαπάνη ύψους €4 εκατομ. περίπου. 

 Ο γενικός γραμματέας της ΠΑΣΥ∆Υ, εκφράζοντας τις θέσεις της 
συνδικαλιστικής πλευράς επί ζητημάτων των οποίων προτείνεται ρύθμιση με την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου και το υπό αναφορά νομοσχέδιο, τάχθηκε ενάντια στην 
προτεινόμενη με την πρόταση νόμου ρύθμιση σύμφωνα με την οποία οι συντάξιμες 
απολαβές των δημόσιων υπαλλήλων θα υπολογίζονται με βάση το μέσο όρο του 
ετήσιου βασικού μισθού  που λαμβάνουν τα δύο τελευταία έτη πριν από την 
ημερομηνία αφυπηρέτησής τους και όχι με βάση τον ετήσιο βασικό μισθό που 
λαμβάνουν κατά την ημέρα αφυπηρέτησής τους βάσει του ισχύοντος σήμερα 
καθεστώτος.  Ειδικότερα, ανέφερε ότι το δικαίωμα σε κρατική σύνταξη είναι 
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συμβατικά, νομοθετικά και νομολογιακά κατοχυρωμένο, η δε συμβατική κατοχύρωση 
συντελείται με την αποδοχή της πρότασης διορισμού του δημόσιου υπαλλήλου σε 
συγκεκριμένη θέση του δημοσίου.  Η πρόταση αυτή περιλαμβάνει το μισθό και τα 
ωφελήματα της θέσης, μεταξύ των οποίων περιλαμβάνονται και τα συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα.  Συναφές με το ζήτημα είναι το άρθρο 23 του συντάγματος, οι γενικές 
αρχές του διοικητικού δικαίου και η νομολογία του Ε∆Α∆.   

 Όσον αφορά τις υπόλοιπες πρόνοιες της πρότασης νόμου, όπως και του 
κυβερνητικού νομοσχεδίου οι οποίες αφορούν τη ρύθμιση της καταβολής πολλαπλών 
συντάξεων από το δημόσιο, ο ίδιος πιο πάνω αξιωματούχος δεν εξέφρασε 
οποιαδήποτε διαφωνία.   

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας δήλωσε ότι το υπό συζήτηση 
νομοσχέδιο, συγκρινόμενο με την κατατεθείσα πρόταση νόμου, παρουσιάζει σαφείς 
βελτιώσεις. 

 Το μέλος της Ε∆Υ κ. Χατζηγιάννης, εκφράζοντας τις θέσεις της Ε∆Υ επί των 
προτεινόμενων ρυθμίσεων, δήλωσε ότι στο νομοσχέδιο περιέχονται ρυθμίσεις οι 
οποίες είναι ενδεχόμενο να δημιουργούν ζητήματα αντισυνταγματικότητας, καθότι το 
Σύνταγμα της Κυπριακής ∆ημοκρατίας κατοχυρώνει για προφανείς λόγους την 
ανεξαρτησία των μελών της Ε∆Υ με ειδική διάταξη.  Σύμφωνα με τη διάταξη αυτή, η 
αντιμισθία και οι οποιοιδήποτε όροι υπηρεσίας των μελών της Ε∆Υ δε δύναται να 
μεταβληθούν δυσμενώς μετά το διορισμό τους (άρθρο 124.4).  Ο ίδιος αξιωματούχος 
επισήμανε ότι ανάλογη προστασία παρέχεται από το σύνταγμα και στους δικαστές του 
Ανωτάτου ∆ικαστηρίου (άρθρο 153.12), στο Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και 
στο Βοηθό Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας (άρθρο 112.4).  Στο μέτρο που 
προωθούνται ρυθμίσεις που μειώνουν τα συνταξιοδοτικά δικαιώματα του προέδρου 
και των μελών της Ε∆Υ, τούτο ανέφερε θα αποτελούσε αντισυνταγματική προσέγγιση. 

 Σημειώνεται ότι με την ίδια πιο πάνω προσέγγιση αντίκρισαν το θέμα μέλη της 
Ε∆Υ και της Αναθεωρητικής Αρχής Προσφορών τα οποία εκπροσώπησαν τις 
υπηρεσίες τους ενώπιον της επιτροπής μετά από δικό τους αίτημα.   

 Συναφώς, σημειώνεται επίσης ότι μέλη της  επιτροπής υπέβαλαν προς το 
Γενικό Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας αριθμό ερωτήσεων για τις οποίες αποστάλθηκαν 
στην επιτροπή αυθημερόν γραπτές απαντήσεις. 

 Όλες οι πλευρές που εκπροσωπούνται στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Οικονομικών και Προϋπολογισμού εξέφρασαν τη συμφωνία τους ως θέμα αρχής με τη 
γενικότερη φιλοσοφία του κυβερνητικού νομοσχεδίου, το οποίο διαπιστώνεται ότι έχει 
τους ίδιους με αυτούς της κατατεθείσας πρότασης νόμου στόχους, αλλά και ευρύτερο 
πεδίο εφαρμογής από αυτή.  Κατά συνέπεια, αποφάσισαν ότι το κυβερνητικό 
νομοσχέδιο θα πρέπει να αποτελέσει τη βάση για τις όποιες νομοτεχνικές και άλλες 
ουσιαστικές διαφοροποιήσεις ως αποτέλεσμα των συζητήσεων στην επιτροπή.  Όσον 
αφορά την πρόταση νόμου, αποφασίστηκε να παραμείνει σε εκκρεμότητα με την 
προοπτική να επανεξεταστούν ορισμένες πρόνοιες αυτής, αν κριθεί ότι δε ρυθμίζονται 
όλες οι πτυχές αποτελεσματικά με το προωθούμενο για ψήφιση νομοσχέδιο. 

 Περαιτέρω, στα πλαίσια της ανταλλαγής απόψεων και υποβολής ερωτήσεων εκ 
μέρους μελών της επιτροπής, συζητήθηκαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα επιμέρους 
ζητήματα: 
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1. Κατά πόσο το νομοσχέδιο καλύπτει όλες τις περιπτώσεις αξιωματούχων, 
δηλαδή αξιωματούχων που υπηρετούν στην Κύπρο, αλλά και σε ευρωπαϊκά 
θεσμικά όργανα και των οποίων η υπηρεσία στα όργανα αυτά θεωρείται 
συντάξιμη. 

2. Κατά πόσο προκύπτει θέμα αντισυνταγματικότητας των προτεινόμενων 
ρυθμίσεων σε σχέση με τα δικαιώματα των μελών της Ε∆Υ, της ΕΕΥ και άλλων 
ανεξάρτητων επιτροπών, των δικαστών του Ανωτάτου ∆ικαστηρίου, του 
Γενικού Εισαγγελέα της ∆ημοκρατίας και του Βοηθού Γενικού Εισαγγελέα της 
∆ημοκρατίας. 

3. Κατά πόσο είναι νομικά, συνταγματικά, αλλά και δεοντολογικά ορθό να 
διαφοροποιείται μονομερώς το καθεστώς, όπως και οι όροι εργοδότησης 
απασχολουμένων στον ευρύτερο δημόσιο τομέα ή αξιωματούχων του κράτους 
και κατά πόσο μια τέτοια ενέργεια είναι ενδεχόμενο να πλήττει κεκτημένα 
δικαιώματα πολιτών δημιουργώντας αβεβαιότητα δικαίου και ανασφάλεια των 
πολιτών, καθώς και έλλειψη εμπιστοσύνης προς το κράτος.   

4. Κατά πόσο με τον προτεινόμενο νόμο τυγχάνουν της ίδιας μεταχείρισης, σε ό,τι 
αφορά το συμψηφισμό συντρεχουσών συντάξεων, τόσο οι προερχόμενοι από 
τον ευρύτερο δημόσιο τομέα όσο και οι προερχόμενοι από τον ιδιωτικό τομέα. 

5. Κατά πόσο οι προτεινόμενες με το υπό αναφορά νομοσχέδιο ρυθμίσεις 
αποτελούν ουσιαστική απάντηση στα δημοσιονομικά προβλήματα του κράτους 
και κατά πόσο αυτές είναι ορθό να άπτονται θεμάτων που αφορούν το 
ευρύτερο συνταξιοδοτικό ζήτημα.  Προβληματισμός υπήρξε επίσης για το κατά 
πόσο η συζήτηση του νομοσχεδίου αυτού θα πρέπει τελικά να αφεθεί να 
ενταχθεί στα γενικότερα πλαίσια της συζήτησης του συνταξιοδοτικού 
ζητήματος, όταν τελικά κατατεθούν ενώπιον του σώματος οι σχετικές για το 
συνταξιοδοτικό προτάσεις της εκτελεστικής εξουσίας. 

6. Κατά πόσο στα στενά χρονικά πλαίσια που παρέχονται στη Βουλή για μελέτη 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου, από την κατάθεσή του στο σώμα μέχρι τη 
διάλυση της Βουλής για τη διεξαγωγή των γενικών εκλογών, είναι δυνατό να 
εξεταστούν διεξοδικά όλες οι προτεινόμενες ρυθμίσεις και ο αντίστοιχος 
προβληματισμός. 

 Ο Γενικός Εισαγγελέας της ∆ημοκρατίας, κληθείς, σύμφωνα με τα πιο πάνω, να 
σχολιάσει το ενδεχόμενο με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις να δημιουργούνται ζητήματα 
αντισυνταγματικότητας, δήλωσε ότι, κατά την κρίση του, με τις προτεινόμενες με το 
κυβερνητικό νομοσχέδιο ρυθμίσεις δε δημιουργούνται οποιαδήποτε συνταγματικά 
προβλήματα και κάλεσε όλους τους βουλευτές οι οποίοι θεωρούν ότι οποιεσδήποτε 
πρόνοιες του νομοσχεδίου είναι ενδεχόμενο να δημιουργούν συνταγματικά 
προβλήματα, εκπληρώνοντας οφειλόμενη εκ του συντάγματος υποχρέωσή τους, να 
μην ψηφίσουν το υπό συζήτηση νομοσχέδιο σε νόμο.   

 Ο ίδιος πιο πάνω αξιωματούχος, αναφερόμενος περαιτέρω σε δεδικασμένο του 
Ευρωπαϊκού ∆ικαστηρίου Ανθρωπίνων ∆ικαιωμάτων (Ε∆Α∆), για το οποίο είχε γίνει 
αναφορά στο στάδιο της συζήτησης και στη βάση του οποίου εκφράστηκε η θέση ότι 
είναι ενδεχόμενο να δημιουργούνται νομικές αξιώσεις υπέρ αξιωματούχων των 
οποίων τα συνταξιοδοτικά ωφελήματα θα επηρεασθούν δυσμενώς από τις 
προτεινόμενες ρυθμίσεις, δήλωσε ότι δε θεωρεί ότι αυτό είναι σχετικό, αφού αφορά 
περιπτώσεις προσώπων που προσέφυγαν και δικαιώθηκαν από το Ε∆Α∆, επειδή 
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αποστερήθηκαν με συγκεκριμένες νομοθετικές ρυθμίσεις πλήρως των 
συνταξιοδοτικών τους ωφελημάτων. 

 Περαιτέρω, μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού ζήτησαν από την εκτελεστική εξουσία την κατάθεση 
ενώπιον της επιτροπής της τελευταίας εκπονηθείσας αναλογιστικής μελέτης για τις 
συντάξεις από τον οίκο “Muhanna Actuarial Services”, αίτημα το οποίο ο Υπουργός 
Οικονομικών δεσμεύτηκε να μελετήσει.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, υπό το φως 
της συζήτησης και όλων των στοιχείων που κατατέθηκαν ενώπιόν της, έχοντας ως 
γνώμονα τις βασικές παραμέτρους τις οποίες εξαρχής η ίδια είχε πρόθεση να ρυθμίσει 
και ειδικότερα την αποφυγή καταβολής πολλαπλών συντάξεων εις ολόκληρον σε 
αξιωματούχους σε περίπτωση που αυτοί υπηρέτησαν σε περισσότερα του ενός 
αξιώματα και την απάλειψη της δυνατότητας συνταξιούχου που υπηρετεί ως 
αξιωματούχος να λαμβάνει ταυτόχρονα αντιμισθία και σύνταξη, προχώρησε σε 
καταρχήν διαμόρφωση του κυβερνητικού νομοσχεδίου ως ακολούθως: 

1. Περιέλαβε διευκρίνιση στην ερμηνεία του όρου “λειτούργημα ή αξίωμα ή θέση” 
που καλύπτεται από τις πρόνοιες της ισχύουσας νομοθεσίας, ώστε αυτή να 
αφορά μεταξύ άλλων θέση που έχει δημιουργηθεί όχι μόνο με βάση νόμο της 
∆ημοκρατίας, αλλά και δυνάμει του συντάγματος, καθώς και ρητή αναφορά σε 
συγκεκριμένα αξιώματα που δημιουργούνται με βάση το σύνταγμα ή 
προβλέπονται σ’ αυτό. 

2. Αναφορικά με την πρόνοια για συμψηφισμό περισσότερων συντάξεων, 
καθόρισε ότι αυτή θα έχει εφαρμογή στην περίπτωση που ο αξιωματούχος 
δικαιούται περισσότερες της μίας συντάξεις.  Παράλληλα περιέλαβε σ’ αυτό 
σχετικές πρόνοιες, ώστε να διασφαλίζεται ότι ο υπολογισμός και ο 
συμψηφισμός συντάξεων θα επισυμβαίνουν μόνο στην περίπτωση καταβολής 
περισσότερων πολιτειακών συντάξεων και όχι στην περίπτωση που πρόσωπο 
λαμβάνει ήδη “επαγγελματική” σύνταξη ως αποτέλεσμα της υπηρεσίας του στη 
δημόσια ή εκπαιδευτική υπηρεσία ή στον ευρύτερο δημόσιο τομέα.   

3. ∆ιατήρησε την πρόνοια σύμφωνα με την οποία το σύνολο των καταβλητέων 
συντάξεων δε θα μπορεί να υπερβαίνει το ήμισυ των υψηλότερων συντάξιμων 
απολαβών για οποιοδήποτε από τα αξιώματα έχει υπηρετήσει ο αξιωματούχος.  
Ωστόσο, περιέλαβε παράλληλα πρόνοια που να διασφαλίζει ότι δε θα 
εφαρμόζεται η πρόνοια για τον συμψηφισμό σε περίπτωση που το ύψος της 
σύνταξης αυτής είναι χαμηλότερο από το ήμισυ των υψηλότερων εκάστοτε σε 
ισχύ συντάξιμων απολαβών αξιωματούχου για το αντίστοιχο αξίωμα ή 
λειτούργημα ή θέση με τις πιο υψηλές απολαβές. 

4. Περιέλαβε πρόνοια σύμφωνα με την οποία, στις περιπτώσεις συντρεχουσών 
συντάξεων αξιωματούχων για τις οποίες υπάρχει ήδη η πρόνοια στις οικείες 
νομοθεσίες για συμψηφισμό τους, θα εξακολουθήσουν να ισχύουν οι πρόνοιες 
των αντίστοιχων αυτών νομοθεσιών.  

5. ∆ιεύρυνε τον κύκλο των αξιωματούχων για τους οποίους εφαρμόζεται ο 
συμψηφισμός των πολλαπλών συντάξεων, ώστε να περιληφθούν σ’ αυτόν και 
οι αξιωματούχοι που υπηρέτησαν σε ευρωπαϊκούς ή διεθνείς οργανισμούς, 
κατόπιν υπόδειξης ή πρότασης ή με συναίνεση της Κυπριακής ∆ημοκρατίας.   
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6. ∆ιέγραψε πρόνοια σύμφωνα με την οποία η σύνταξη αξιωματούχου θα 
καταβάλλεται με τη συμπλήρωση της ηλικίας των εξήντα τριών (63) ετών, 
θεωρώντας ότι η πρόνοια αυτή εκφεύγει από τις βασικές αρχές που είχαν τεθεί 
με την κατάθεση της πρότασης νόμου από τους εισηγητές της. 

7. ∆ιατήρησε την πρόνοια για αναστολή σύνταξης αξιωματούχου για όσο χρόνο 
διαρκεί η θητεία ή η υπηρεσία του στο συγκεκριμένο λειτούργημα, αξίωμα ή 
θέση, η οποία είχε επίσης περιληφθεί στην υπό συζήτηση πρόταση νόμου.  
Παράλληλα διατήρησε πρόνοια του κυβερνητικού νομοσχεδίου σύμφωνα με 
την οποία στον υπολογισμό σύνταξης αξιωματούχου δε θα λαμβάνεται υπόψη 
οποιαδήποτε πρόσθετη πλασματική υπηρεσία. 

8. ∆ιατήρησε την προτεινόμενη πρόνοια με βάση την οποία καταργείται το 
δικαίωμα επιλογής μεταξύ σύνταξης μόνο ή ελαττωμένης σύνταξης και εφάπαξ 
ποσού για εκείνες τις περιπτώσεις που η οικεία νομοθεσία διασφαλίζει τέτοιο 
δικαίωμα στον αξιωματούχο, ώστε εφεξής ο αξιωματούχος να λαμβάνει 
ελαττωμένη σύνταξη και εφάπαξ ποσό.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού 
διαμόρφωσε το υπό συζήτηση νομοσχέδιο με βάση τις πιο πάνω καταρχήν θέσεις της 
και λόγω του ότι οι εκπροσωπούμενες σ’ αυτή κοινοβουλευτικές πλευρές δεν κατέστη 
δυνατό να τοποθετηθούν επί του τελικά διαμορφωθέντος νομοσχεδίου στο στάδιο της 
ολοκλήρωσης της σύνταξης της παρούσας έκθεσης, αποφάσισε να υποβάλει την 
παρούσα έκθεσή της στο σώμα επιφυλάσσοντας τις τελικές θέσεις όλων των πλευρών 
της στο στάδιο της συζήτησης του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Η συνεννόηση που έχει γίνει σήμερα στη σύσκεψη των αρχηγών είναι από 
κάθε πλευρά να υπάρξει τοποθέτηση από ένα βουλευτή διάρκειας μέχρι τριών 
λεπτών.   

 Λοιπόν, ποιοι συνάδελφοι θέλουν να πάρουν το λόγο; 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

 Ωραία!  Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Γενικές αρχές.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Πόσοι ψηφίζουν υπέρ της έγκρισης των άρθρων 1 έως 3; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Όλοι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Όλοι. 

 Τα άρθρα 1 έως 3 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Ερχόμαστε... 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Έχω ένα παράπονο, κύριε Πρόεδρε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πουργουρίδη, να το ακούσω. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Εζήτησα αυτή η συνεδρία να αρχίσει, αντί στις 10.00, στις 11.00 π.μ., γιατί 
σήμερα είναι Αγία Πέμπτη και κάποιοι από εμάς πάμε εκκλησία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 ∆υστυχώς, απερρίφθη το αίτημα, με το αιτιολογικό ότι κάποιοι συνάδελφοι 
έχουν ραντεβού.  Είναι 11.00 και μόλις τώρα εξεκινήσαμε, εγκρίθηκε το νομοσχέδιο, 
για να δοθεί και το μήνυμα ότι, αντί να πάμε στην εκκλησία, να ευλογούμε το Θεό, 
ερχόμεθα στη Βουλή, για να ευλογήσουμε τα γένια μας, ενώ εμπορούσε κάλλιστα να 
ξεκινήσουμε στις 11.00, όπως ήταν το αίτημα, για να μη δίδεται και η εντύπωσις ότι 
αγνοούμε μεγάλες θρησκευτικές τελετές! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Λοιπόν, εν πάση περιπτώσει... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Κυρίες και κύριοι, παρακαλώ! 

 Εκείνο που θέλω να πω ειδικά για το παράπονο είναι ότι, όταν δόθηκε η 
εισήγηση, έγινε μια διαβούλευση με τα πολιτικά κόμματα, ως είθισται.  Υπήρξε από 
πολλές πλευρές η τοποθέτηση ότι θα προτιμούσαν να γίνει η ώρα δέκα το πρωί.  Απ’ 
εκεί και πέρα, δεν υπήρξε καμιά ηθελημένη προσπάθεια να αγνοηθεί η εισήγηση από 
ένα φίλτατο βουλευτή και από μια πλευρά και νομίζω να μην το κάνουμε και μεγάλο 
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θέμα.  Πάντα υπάρχει αλληλοκατανόηση, πάντα υπάρχει αυτή η διάθεση να βοηθά ο 
ένας τον άλλο, άρα δεν υπήρξε καμιά πρόθεση... 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Σιζόπουλε. 

Μ. ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατανοητή η παρέμβαση του κ. Πουργουρίδη, όμως πρέπει να 
αποκαταστήσουμε και την αλήθεια.  Ο λόγος που ξεκινήσαμε στις έντεκα η ώρα ήταν 
ότι ακριβώς ο εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Συναγερμού εζήτησε μισή ώρα χρόνο, 
για να μπορέσει να διαβουλευθεί με την ομάδα του, για να αποφασίσει τελικά εάν θα 
γίνει αποδεκτή η συμφωνία η οποία προέκυψε στη σύσκεψη των αρχηγών και 
εκπροσώπων των κομμάτων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  Ωραία!  Λοιπόν, κύριε Σιζόπουλε, νομίζω ότι το θέμα έχει λήξει, δεν 
το... 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να αποκατασταθεί και μια άλλη αλήθεια, διότι, ενώ δεν 
προηγήθηκαν καθόλου οποιεσδήποτε ομιλίες μέσα στο κλίμα της γενικής συναίνεσης, 
που επιβαλλόταν, ο κ. Πουργουρίδης έκαμε μια αναφορά...  Για όποιον ομιλεί καλά 
την ελληνική νοηματικά αυτό το «ευλογώ τα γένια μου» σημαίνει «ιδιοτελώς φροντίζω 
να εξασφαλίσω τα συμφέροντά μου».  Ε, δεν είναι έτσι!   

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Είναι για το ωράριο. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Α, μισό λεπτό!  Ξέρετε, όταν μιλούμε για αυτά τα ζητήματα και είναι 
αδιευκρίνιστες οι ζώνες και οι γραμμές και είναι κοντά κοντά το ένα με το άλλο...  Αν ο 
κ. Πουργουρίδης εμιλούσε για τη διαδικασία, ότι θα ’πρεπε να τηρηθεί η διαδικασία, με 
την έννοια του ότι προκρίνεται η διαδικασία της Βουλής συγκριτικά με την εκκλησία -
ένα γεγονός που δεν το δέχεται ο ίδιος- ενδεχομένως να συμφωνούσα μαζί του.  Εάν 
όμως η παρατήρησή του άπτεται του περιεχομένου του νομοθετήματος, τότε δεν 
μπορώ να το δεχτώ, και νομίζω κανένας από τους συναδέλφους, διότι το περιεχόμενο 
του νομοθετήματος -και θα αποφύγω να κάμω οποιαδήποτε πολιτική αναφορά- έν’ 
αντίθετο!  ∆εν ευλογά τα γένια τα δικά μας και ιδιαίτερα κανενός με τις περικοπές των 
συντάξεων, τους συμψηφισμούς και την καθολικότητα όλων των αξιωματούχων.   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ νομίζω να μην το κάνουμε ευρύτερα θέμα. έχουν δοθεί οι 
απαντήσεις.  Ήθελα να ρωτήσω το εξής... 

 Ναι, κυρία Κυριακίδου. 
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Α. ΚΥΡΙΑΚΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, συγγνώμη, αλλά είχαμε ζητήσει ως ∆ημοκρατικό Κόμμα, απ’ 
ό,τι αντιλαμβάνομαι, να προστεθεί και το λειτούργημα ή αξίωμα ή θέση του δημάρχου 
τζιαι δεν... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, το θέμα έχει ολοκληρωθεί, υπήρξε η ψήφισή του... 

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ! 

 Έκανε ένα παράπονο ο κ. Πουργουρίδης, τώρα μπήκαμε σε άλλα ζητήματα.  
Το θέμα το πρώτο έχει τελειώσει.  Ό,τι είχατε να πείτε σας έδωσα τη δυνατότητα να το 
πείτε. δεν το είπατε, δεν ευθύνομαι εγώ! 

 Λοιπόν, πέστε μου:  Ήρθε η πρόταση νόμου την οποία έχουμε κηρύξει 
επείγουσα; 

 Όχι.  Λοιπόν, πάμε τώρα στο ψήφισμα, για να δοθεί ο απαιτούμενος χρόνος. 

 Παρακαλώ το γραμματέα...   

(Θόρυβος στην αίθουσα) 

 Παρακαλώ, κύριοι! 

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει το ψήφισμα της Βουλής των 
Αντιπροσώπων για το κυπριακό πρόβλημα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων 

Η Βουλή των Αντιπροσώπων της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, 

 Περατώνοντας τις εργασίες της Ένατης Βουλευτικής Περιόδου και ενόψει της 
διάλυσης του σώματος προ των βουλευτικών εκλογών της 22ας Μαΐου 2011, 

 ∆ιαπιστώνοντας μετά λύπης ότι δεν έχει σημειωθεί ουσιαστική πρόοδος προς 
την κατεύθυνση επίλυσης του κυπριακού προβλήματος, παρά τις άοκνες 
προσπάθειες που εξακολουθεί να καταβάλλει η ελληνοκυπριακή πλευρά στις 
απευθείας συνομιλίες που διεξάγονται υπό την αιγίδα του γενικού γραμματέα του 
ΟΗΕ, 

 Αναγνωρίζοντας ότι η ευθύνη για την ύπαρξη του διεθνούς αυτού προβλήματος 
καθώς και για την έλλειψη προόδου βαρύνει την τουρκική πλευρά, η οποία προβάλλει 
απαιτήσεις εκτός του συμφωνημένου πλαισίου λύσης του προβλήματος που 
προνοείται από τα ψηφίσματα και τις αποφάσεις των Ηνωμένων Εθνών, καθώς και το 
διεθνές δίκαιο και τις ευρωπαϊκές αρχές και αξίες, 

 Τονίζοντας για μια ακόμα φορά ότι το Κυπριακό αποτελεί πρόβλημα εισβολής 
και συνεχιζόμενης κατοχής, καθώς και ζήτημα κατάφωρων παραβιάσεων του 
διεθνούς και ευρωπαϊκού δικαίου και των θεμελιωδών ανθρώπινων δικαιωμάτων και 
βασικών ελευθεριών ολόκληρου του κυπριακού λαού, 

 Υπενθυμίζοντας προηγούμενα σχετικά ψηφίσματά της, 
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Ομόφωνα: 

 Υπογραμμίζει την ανάγκη για επίτευξη δίκαιης και βιώσιμης λύσης του 
κυπριακού προβλήματος βάσει των σχετικών ψηφισμάτων του ΟΗΕ, των αρχών και 
αξιών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των συμφωνιών υψηλού επιπέδου, λύσης που να 
αποκαθιστά την κυριαρχία, ανεξαρτησία, εδαφική ακεραιότητα της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας απελευθερώνοντας την Κύπρο, επανενώνοντας τον κυπριακό λαό και 
εξυπηρετώντας τα καλώς νοούμενα συμφέροντα όλων των Κυπρίων. 

 Απευθύνει έκκληση προς όλα τα κοινοβούλια των χωρών μελών της 
Ευρωπαϊκής Ένωσης και προς το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο όπως συμβάλουν με όλες 
τους τις δυνάμεις στις προσπάθειες προς την κατεύθυνση αυτή, ασκώντας ιδιαίτερα 
την επιρροή τους προς την Τουρκία, για δίκαιη, λειτουργική και βιώσιμη λύση του 
κυπριακού προβλήματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση στην έγκριση του ψηφίσματος; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, το ψήφισμα εγκρίνεται ομόφωνα. 

 Ναι, κύριε Στυλιανίδη. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, η πρόταση νόμου που αφορά το θέμα της επέκτασης της ώρας 
της εκλογικής διαδικασίας... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Είναι αυτή που έχουμε πει στην αρχή ότι παραπέμπεται στην αρμόδια 
επιτροπή και έχουμε πει ότι δεν έχει κυκλοφορήσει ακόμη... 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Την έχουμε μαζί μας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Την έχετε μαζί σας.  ∆εν το ξέχασα.  Απλώς, επειδή δεν είχε κυκλοφορήσει σε 
όλους τους συναδέλφους, αναμέναμε κάποια λεπτά, να κυκλοφορήσει, να τη δουν, για 
να μπορέσουμε να θέσουμε το θέμα.  Απ’ ό,τι όμως αντιλαμβάνομαι -και να μπούμε 
σε αυτό το θέμα- έχει κυκλοφορήσει η συγκεκριμένη πρόταση νόμου, έτσι; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Μ. ΚΥΡΙΑΚΟΥ) 

 Ναι, μάλιστα.  Και η έκθεση, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Και η έκθεση; 

 Μάλιστα.  Η έκθεση θεωρείται αναγνωσθείσα. 
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(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εσωτερικών για την πρόταση νόμου 
«Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός)  

(Αρ. 5) Νόμος του 2011» 

Παρόντες: 

 Γιάννος Λαμάρης, πρόεδρος Νεόφυτος Κωνσταντίνου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Άγγελος Βότσης 

 Ντίνος Χατζηνικόλας Φειδίας Σαρίκας 

 Ιωνάς Νικολάου Ρίκκος Ερωτοκρίτου 

 Χρήστος Στυλιανίδης Γιώργος Περδίκης 

 Νίκος Τορναρίτης  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών μελέτησε αυθημερόν την υπό 
αναφορά πρόταση νόμου, η οποία κατατέθηκε εκ μέρους όλων των κοινοβουλευτικών 
κομμάτων στη σημερινή συνεδρία της ολομέλειας και κηρύχθηκε επείγουσα. 

 Σύμφωνα με την αιτιολογική έκθεση που συνοδεύει την πρόταση νόμου, η 
προτεινόμενη με αυτήν τροποποίηση αποσκοπεί στην τροποποίηση του περί Εκλογής 
Μελών της Βουλής των Αντιπροσώπων Νόμου, έτσι ώστε η ψηφοφορία κατά την 
ημέρα διεξαγωγής των εκλογών για ανάδειξη των μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων να λήγει στις 6.30 το απόγευμα αντί στις 5.00 το απόγευμα που ισχύει 
σήμερα. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εσωτερικών, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις της πρότασης νόμου 
και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφισή της σε νόμο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Ο κ. Στυλιανίδης. 

ΧΡ. ΣΤΥΛΙΑΝΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, για μας, ως παράταξη, θα ήταν αδιανόητο να μείνουμε στην 
τυπική διάταξη του νόμου και να κλείσουν τα εκλογικά κέντρα η ώρα πέντε, ενώ 
ξέρουμε πολύ καλά ότι κάνουμε όλοι πολύ μεγάλη προσπάθεια, για να περιορίσουμε 
την αποχή, ειδικά στο επίπεδο της νεολαίας.  Γι’ αυτό θεωρώ πάρα πολύ σημαντική 
αυτή την πρόταση νόμου και πιστεύω ότι πολύ σωστά όλα τα κοινοβουλευτικά 
κόμματα έχουμε επεκτείνει την ώρα της εκλογικής διαδικασίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Λοιπόν, δεύτερη ανάγνωση του νομοσχεδίου. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(Α. ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ) 
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 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 27 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση στην έγκριση των άρθρων 1 και 2; 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2011. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση όπως η πρόταση νόμου ψηφιστεί σε νόμο; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, η πρόταση νόμου ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε στο Κεφάλαιο Τρίτο, ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη 
δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.728, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο έχει αδικηθεί αθλητής ιστιοσανίδας R.S.X. κατά την 
επιλογή αθλητών που θα συμμετάσχουν στους αγώνες VOLVO που θα διεξαχθούν 
στην Κροατία 7-16 Ιουλίου 2011.  Επισυνάπτω σχετική επιστολή.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.729, ημερομηνίας 14 Απριλίου 2011, των 
βουλευτών εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας Μισιαούλη και Ντίνας 
Ακκελίδου και του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιάννου Λαμάρη 

 «Επειδή την τελευταία εβδομάδα δημιουργήθηκε αναστάτωση με τη 
δημοσιοποίηση για αλλαγή στον τρόπο που θα γίνουν οι προσλήψεις νοσηλευτών σε 
έκτακτη βάση (δεκαπενθήμερα συμβόλαια), παρακαλούμε όπως μας ενημερώσετε για 
τα ακόλουθα: 

1. Αν έχει δημοσιευτεί το μητρώο για το 2010 στην Επίσημη Εφημερίδα της 
∆ημοκρατίας, όπως προβλέπει ο νόμος περί Νοσηλευτικής (άρθρο 6). 

2. Να μας κοινοποιηθούν τα κριτήρια βάσει των οποίων έχουν γίνει οι 
τροποποιήσεις στην πρόσληψη εκτάκτων. 

3. Να μας κοινοποιηθούν τα κριτήρια πρόσληψης των εκτάκτων κατά την περίοδο 
Φεβρουαρίου-Μαρτίου 2011.» 



17 

 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.730, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι έχει ληφθεί απόφαση από το αρμόδιο κρατικό τμήμα 
για υλοτόμηση ογδόντα ενήλικων πεύκων στην περιοχή Βίρσαρη στην κοιλάδα του 
∆ιαρίζου. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων για τους λόγους που έχουν οδηγήσει το συγκεκριμένο τμήμα στη 
λήψη αυτής της καταστροφικής περιβαλλοντικά κατά την άποψή μου απόφασης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.731, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί πως οι υπάλληλοι του Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου Κύπρου 
έχουν ειδοποιηθεί ότι θα τερματιστούν οι υπηρεσίες της Γραμμής του Πολίτη του 
ινστιτούτου στις 22 Ιουλίου 2011.  ∆εδομένου ότι έχει μηδενιστεί η χορηγία προς το 
Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο Κύπρου στον προϋπολογισμό του κράτους για το έτος 2011, 
δημιουργούνται εύλογα ερωτήματα για το ποιοι ακριβώς είναι οι σχεδιασμοί του 
κράτους για το συγκεκριμένο ινστιτούτο. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι μέλλει γενέσθαι με το Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο Κύπρου, πώς θα 
διαχειριστούν τις ευθύνες που έχουν έναντι των υπαλλήλων του ινστιτούτου και ποια 
κρατική υπηρεσία θα αναλάβει τη διεκπεραίωση των υπηρεσιών που πρόσφερε μέχρι 
σήμερα ο οργανισμός αυτός.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.732, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί μειώθηκε η ετήσια χορηγία που παρέχει το κράτος στον 
Κυπριακό Οργανισμό Κέντρων Νεότητας. 

 Επίσης καλείται να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους τρόπους 
με τους οποίους το υπουργείο σχεδιάζει να ενισχύσει τον Κυπριακό Οργανισμό 
Κέντρων Νεότητας, καθώς αποτελεί τη μεγαλύτερη μη κομματική εθελοντική 
οργάνωση νεολαίας στην Κύπρο.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.733, ημερομηνίας 15 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο το υπουργείο του προτίθεται να επανεξετάσει το θέμα της 
συμπερίληψης του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου και Ανοικτού Πανεπιστημίου 
Ελλάδος στον κατάλογο των ιδρυμάτων που οι φοιτητές τους δικαιούνται να 
διεκδικήσουν τη φοιτητική χορηγία και κρατικές υποτροφίες. 

 Θεωρώ ότι, από τη στιγμή που τα ανοικτά πανεπιστήμια είναι αναγνωρισμένα 
από το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και από το ΚΥΣΑΤΣ, δικαιωματικά θα 
πρέπει οι φοιτητές τους να είναι λήπτες της φοιτητικής χορηγίας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.734, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Καλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων γιατί οι μαθητές της κοινότητας Ακρωτηρίου δε θα έχουν δικαίωμα να 
φοιτήσουν στο Λύκειο Κολοσσίου στα δυτικά της Λεμεσού. 

 Σας επισυνάπτω σχετικό σημείωμα του κοινοτικού συμβουλίου Ακρωτηρίου, 
ημερομηνίας 4 Απριλίου 2011, που αναλύει με κάθε σοβαρότητα την αναγκαιότητα 
φοίτησης των μαθητών της κοινότητας στο νεόδμητο λύκειο.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.735, ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο θα παραχωρηθούν τίτλοι ιδιοκτησίας στους πρόσφυγες 
που διαμένουν στο τμήμα της Α΄ φάσης του συνοικισμού Αγίου Νικολάου στα Κάτω 
Πολεμίδια και, εάν όχι, κατά πόσο προωθείται η απαλλοτρίωση της εν λόγω γης (π.χ. 
οικόπεδο 91), έτσι ώστε να δοθούν στους δικαιούχους κανονικοί τίτλοι και όχι 
πιστοποιητικά μίσθωσης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.736, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στην περιοχή κοινότητας Ξυλοτύμπου κατά τη 
διάρκεια εργασιών για αποκατάσταση του αποχετευτικού έχει αποκαλυφθεί αρχαίος 
τάφος. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το είδος της ανασκαφής και κατά πόσο έχει αξιολογηθεί η ηλικία και η σημασία του 
συγκεκριμένου ταφικού μνημείου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.737, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Η ανάδειξη και αξιοποίηση των ορεινών όγκων της Κύπρου, μεταξύ αυτών και 
της περιοχής Ορεινής της επαρχίας Λάρνακας, πρέπει να αποτελέσει προτεραιότητα 
για το κυπριακό κράτος.  Στα πλαίσια αυτά φρονούμε ότι είναι αναγκαία η προώθηση 
και υλοποίηση ενός ειδικού αναπτυξιακού προγράμματος.  Στην κατεύθυνση αυτή θα 
μπορούσαν να αξιοποιηθούν αντίστοιχες εμπειρίες από άλλες χώρες, όπως η 
Ελλάδα, όπου εφαρμόζεται ειδικό αναπτυξιακό πρόγραμμα στην Πίνδο, το οποίο 
ανατέθηκε και εκπονήθηκε από την Εταιρεία Αναπτυξιακών Μελετών (ΕΤΑΜ). 

 ∆ε γίνεται κατανοητός ο λόγος της καθυστέρησης στην εκπόνηση και εφαρμογή 
μιας  επιστημονικής μελέτης, η οποία να προσδιορίζει επακριβώς τις δράσεις και τις 
ενέργειες που πρέπει να υλοποιηθούν, προκειμένου να αλλάξουν τα δυσμενή 
δεδομένα των ορεινών περιοχών. 

 Για τους λόγους αυτούς παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Κατά πόσο υπάρχει ολοκληρωμένο ειδικό πρόγραμμα για την ανάπτυξη των 
ορεινών μας περιοχών και ειδικά για την περιοχής Ορεινής της επαρχίας 
Λάρνακας. 
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2. Κατά πόσο υπάρχει πρόθεση εκπόνησης ενός τέτοιου σχεδίου και αξιοποίησης 
σχετικών εμπειριών από την Ελλάδα και άλλες χώρες. 

3. Για τα μέτρα που λαμβάνονται για τη συγκράτηση του τοπικού πληθυσμού, 
δεδομένου ότι στην Ορεινή Λάρνακας τα σχολεία κλείνουν το ένα μετά το άλλο 
και ο σχολικός και συνακόλουθα και ο γενικός πληθυσμός φθίνει σταθερά.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.738, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Οι κάτοικοι των κοινοτήτων της ευρύτερης περιοχής Βασιλικού ανησυχούν 
σοβαρά για το γεγονός ότι παρατηρείται σημαντική συγκέντρωση οχληρών και 
ρυπογόνων βιομηχανιών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
κατά πόσο έχει πραγματοποιηθεί ολοκληρωμένη και ανεξάρτητη επιστημονική έρευνα 
αναφορικά με τις σωρευτικές συνέπειες που μπορεί να επιφέρει στην ποιότητα του 
αέρα και του περιβάλλοντος, αλλά και στη δημόσια υγεία η ταυτόχρονη λειτουργία 
υφιστάμενων και νέων βιομηχανιών. 

 Παρακαλώ επίσης να ενημερωθεί η Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα 
που λαμβάνονται, για να διασκεδαστούν οι ανησυχίες των κατοίκων και να 
αντιμετωπιστεί η ατμοσφαιρική ρύπανση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.739, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο υπάρχει νομοθεσία που διέπει την κατασκευή 
κυματοθραυστών και τις ποιοτικές τους προδιαγραφές.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.740, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Με την κατασκευή μεγάλων αναπτυξιακών έργων στην Κύπρο, π.χ. μαρίνες 
και επέκταση λιμανιών, υπολογίζεται ότι θα προκύψουν αυξημένες ανάγκες λατομικών 
υλικών. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα ακόλουθα: 

1. Πώς προτίθεται να αντιμετωπίσει τις αυξημένες ανάγκες λατόμησης. 

2. Αν προτίθεται να παραχωρήσει νέες άδειες λατομείων και σε ποιες περιοχές. 

3. Αν υπάρχει πρόθεση αξιοποίησης του ανακυκλωμένου σκυροδέματος στην 
κατασκευή των εν λόγω έργων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.741, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Το 2013 θα τερματιστεί η πρακτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης να μην επιβάλλει 
πρόστιμο για ένα ποσοστό ρύπων που εκπέμπει η Κύπρος.  Υπολογίζεται συναφώς 
ότι το πρόστιμο που σήμερα η Κύπρος καταβάλλει θα αυξηθεί περίπου κατά 10%. 
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 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για το πώς η κυβέρνηση σκοπεύει να αντιμετωπίσει τη συγκεκριμένη, ορατή πλέον, 
προοπτική.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.742, ημερομηνίας 20 Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι φωτογραφίες του αγνοούμενου καταδρομέα 
Κωνσταντίνου Μανδράλη σε ορισμένες μονάδες της Εθνικής Φρουράς έχουν 
καταστραφεί, ενώ σε άλλες υπάρχει λανθασμένη φωτογραφία πάνω από το όνομά 
του, παρ’ όλο που πριν από δύο χρόνια υπήρξε προσπάθεια διόρθωσής τους.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων κατά πόσο και πότε το υπουργείο θα προχωρήσει σε αλλαγή των 
λανθασμένων φωτογραφιών και αντικατάσταση αυτών που έχουν καταστραφεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.743, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων τι προτίθεται να πράξει το υπουργείο του, για να επιλύσει τα 
προβλήματα που αφορούν τους τεχνολόγους νοσοκομειακών εργαστηρίων και το 
Μικροβιολογικό Τμήμα του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας.  Σχετικές επιστολές του 
προσωπικού του τμήματος επισυνάπτονται.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

Ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.744, ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2011, του 
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων σχετικά με τα αιτήματα του Συνδέσμου Θεατρολόγων ΟΕΛΜΕΚ. 

 Σας επισυνάπτω σχετικό σημείωμα που μου έχει κατατεθεί.» 

Σημείωση:   Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους στάλθηκε στον αρμόδιο υπουργό. 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.04.1148, ημερομηνίας 13 Μαΐου 2010, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι  στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά τα τελευταία χρόνια η επιστημονική μαρτυρία που συνδέει δυσμενείς 
επιπτώσεις στην ανθρώπινη υγεία με την ατμοσφαιρική ρύπανση από αιωρούμενα 
σωματίδια (PM10 και ιδίως PM2.5) έχει ισχυροποιηθεί. 

 Οι δυσμενείς επιπτώσεις περιλαμβάνουν αυξημένη θνησιμότητα και 
νοσηρότητα καρδιαγγειακών και αναπνευστικών νοσημάτων όπως το άσθμα, οξέα και 
χρόνια καρδιαγγειακά νοσήματα, μειωμένο βάρος γέννησης, μείωση της ανάπτυξης 
των πνευμόνων των βρεφών, μειωμένη πνευμονική λειτουργία στα παιδιά και 
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πρόωρους θανάτους. Οι μελέτες δεν δείχνουν να υπάρχει κατώτερο όριο 
συγκέντρωσης σωματιδίων κάτω από το οποίο δεν εμφανίζονται δυσμενείς 
επιπτώσεις στην υγεία. 

 Υπάρχουν επίσης επαρκή αποδεικτικά στοιχεία που συνιστούν τη λήψη 
περαιτέρω μέτρων για μείωση των συγκεντρώσεων των αιωρούμενων σωματιδίων 
στον αέρα των μεγάλων αστικών κέντρων. Η μείωση των συγκεντρώσεων αυτών θα 
οδηγούσε σε σημαντικά οφέλη για την υγεία του πληθυσμού, ιδίως των ευπαθών 
ομάδων. Τέτοιες ευπαθείς ομάδες είναι τα βρέφη, τα παιδιά, οι ηλικιωμένοι και εκείνοι 
που ήδη πάσχουν από τα πιο πάνω αναφερθέντα νοσήματα. 

 Ορισμένοι τομείς αβεβαιότητας που υπάρχουν στο σύνολο της παρούσας 
επιστημονικής μαρτυρίας θα μπορούσαν να διευκρινιστούν με περαιτέρω, κατάλληλα 
στοχευμένες έρευνες και συστηματικές μελέτες. Τέτοιες έρευνες διενεργούνται, κατά 
προτίμηση, από ακαδημαϊκά ερευνητικά κέντρα με διεθνή συμμετοχή. Σε τέτοιες 
έρευνες, θα μπορούσε να συμμετέχει και η Κύπρος. 

 Όσον αφορά τους αναφερόμενους, κατά προσέγγιση, υπολογισμούς 
(estimates) των αριθμών των θανάτων που αποδίδονται στην ύπαρξη σωματιδίων 
PM2.5 στην ατμόσφαιρα, σε διάφορες χώρες συμπεριλαμβανομένης της Κύπρου, το 
Υπουργείο Υγείας δεν είναι, προς το παρόν, σε θέση είτε να αμφισβητήσει ή να 
επιβεβαιώσει την ορθότητα ή ακρίβεια των υπολογισμών αυτών. 

 Χωρίς να υπάρχει πρόθεση υποβάθμισης της αξίας της εργασίας, είναι ορθό να 
σημειωθεί ότι στο τεχνικό έγγραφο, που χρησιμοποιήθηκε ως πηγή των πιο πάνω 
υπολογισμών, υπάρχει δήλωση αποποίησης που διευκρινίζει ότι αυτό δεν είχε 
υποβληθεί για ανασκόπηση από τα κράτη μέλη και ότι δεν αντιπροσωπεύει τις 
απόψεις του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Περιβάλλοντος (European Environment 
Agency). 

 Η μεθοδολογία με την οποία καταγράφονται οι αιτίες θανάτου και η επίπτωση 
ασθενειών στην Κύπρο, που βασίζονται σε Ευρωπαϊκά και διεθνή πρότυπα, δεν είναι 
δυνατό να διακρίνουν τους θανάτους ή επεισόδια ασθενείας, από καρδιαγγειακά 
νοσήματα ή καρκίνο του πνεύμονα ή άλλες αιτίες, που αποδίδονται και στη ρύπανση 
από τα αιωρούμενα σωματίδια PM2.5.  Για τον κατά προσέγγιση υπολογισμό του 
ποσοστού των θανάτων ή επεισοδίων αυτών, χρειάζονται εξειδικευμένες μελέτες, 
παρόμοιες με την πιο πάνω αναφερόμενη εργασία. 

 Η διενέργεια τέτοιων επιπρόσθετων μελετών, ειδικά για την Κύπρο, είναι 
αμφίβολης χρησιμότητας. Η πιο πάνω εργασία ήδη δείχνει ότι η Κύπρος 
συγκαταλέγεται μεταξύ των χωρών για τις οποίες αναμένεται να προκύψουν 
σημαντικά οφέλη υγείας, μετά από συμμόρφωση με τις καθοριζόμενες, από την 
Ευρωπαϊκή Οδηγία για την ποιότητα του αέρα του 2008, οριακές ή στοχευόμενες 
τιμές. 

 Εν τούτοις, σημειώνεται ότι το 2008 έγινε μια μελέτη από το Υπουργείο Υγείας 
σε συνεργασία με το Ινστιτούτο του Harvard, η οποία μελέτησε τις εισαγωγές στα δύο 
νοσοκομεία της Λευκωσίας που σχετίζονταν με αναπνευστικά νοσήματα και νοσήματα 
του καρδιοαγγειακού συστήματος από την 1η Ιανουαρίου 1995 μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2004. Το αποτέλεσμα ήταν ότι παρατηρείται αυξημένος κίνδυνος 
εισαγωγών των πιο πάνω ασθενειών κατά τις περιόδους των θερμών μηνών, κατά 
τους οποίους παρατηρούνται υψηλές συγκεντρώσεις μικροσωματιδίων στην 
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ατμόσφαιρα. Ο κίνδυνος όμως αυτός είναι ο ίδιος με πολλές Ευρωπαϊκές πόλεις, 
κυρίως της Μεσογείου. 

 Πέρα από αυτή τη μελέτη δεν έγινε κάτι άλλο σχετικό. Είναι χρήσιμο όμως να 
αναφερθεί ότι σε περιπτώσεις υψηλών καταγραφών μικροσωματιδίων στην 
ατμόσφαιρα, το Υπουργείο Υγείας προβαίνει σε ανακοινώσεις από τα ΜΜΕ για την 
προστασία των πολιτών και ιδιαίτερα των ευπαθών ομάδων που κινδυνεύουν 
περισσότερο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.149, ημερομηνίας 7 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Τάσου 
Μητσόπουλου 

 «Σας πληροφορώ ότι το μηχάνημα μέτρησης οστικής πυκνότητας που είναι 
εγκατεστημένο στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου έχει υποστεί μηχανική βλάβη και 
σύμφωνα με το Τμήμα Η.Μ.Υ., η επιδιόρθωσή του κρίνεται ασύμφορη. 

 Για το σκοπό αυτό προκηρύχθηκε διαγωνισμός από το Τμήμα Η.Μ.Υ. για την 
αγορά δύο νέων μηχανημάτων (υποβολή προσφοράς στις 24/3/2011), ένα εκ των 
οποίων θα αντικαταστήσει το υφιστάμενο στο Γενικό Νοσοκομείο Αμμοχώστου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.185, ημερομηνίας 17 

Σεπτεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη 
Ομήρου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερ. 17/09/2010 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Στο αναβαθμισμένο Κέντρο Υγείας της Κοινότητας Ευρύχου, είναι 
τοποθετημένοι 3 Ιατροί Γενικής Ιατρικής, 9 Νοσηλευτικοί Λειτουργοί, 2 Φαρμακοποιοί, 
1 Γραφέας και 1 Οδηγός Ασθενοφόρου. 

 Το Κέντρο Υγείας Ευρύχου είναι το μοναδικό Κέντρο Υγείας της Κύπρου το 
οποίο λειτουργεί επί 24ωρης βάσης, και καλύπτει με περιοδεία 10 κοινότητες της 
περιοχής. 

 Τα 35 Κέντρα Υγείας τα οποία λειτουργούν στις Αστικές και Αγροτικές Περιοχές 
σε όλη την επικράτεια της Κύπρου, παρέχουν Υπηρεσίες Πρωτοβάθμιας Φροντίδας 
Υγείας στους κατοίκους τους. Για περιστατικά που χρήζουν περαιτέρω εξέτασης 
αποστέλλονται στα Επαρχιακά Γενικά Νοσοκομεία. 

 Λαμβάνοντας υπόψη ότι το Κέντρο Υγείας Ευρύχου παρέχει ικανοποιητικά τις 
υπηρεσίες του στους κατοίκους της περιοχής, και δεδομένου των Αποφάσεων του 
Υπουργικού Συμβουλίου ημερ. 11/09/2009 και 07/07/2010 για παγοποίηση των 
προσλήψεων και κατάργηση μόνιμων θέσεων για το 2010, καθώς και της υφιστάμενης 
περιοριστικής δημοσιονομικής πολιτικής, στο παρόν στάδιο δεν μπορεί να στελεχωθεί 
με επιπλέον προσωπικό το Κέντρο Υγείας Ευρύχου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.292, 
ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 
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 «Αναφέρομαι στη σχετική με το πιο πάνω θέμα επιστολή και σας πληροφορώ 
ότι στα δημόσια σχολεία έχουν εγκατασταθεί με μέριμνα του Υπουργείου Παιδείας και 
Πολιτισμού 100 διαδραστικοί πίνακες, 11 διαδραστικοί πίνακες με μέριμνα του 
Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού σε συνεργασία με άλλους φορείς και 120 
διαδραστικοί πίνακες με μέριμνα των Συνδέσμων Γονέων. 

 Αναλυτικοί πίνακες σας επισυνάπτονται. 

 Το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει εκπονήσει 2 έρευνες σχετικές με 
την αξία της χρήσης του ∆ιαδραστικού Πίνακα στη μαθησιακή διαδικασία, τα 
αποτελέσματα των οποίων μελετώνται με στόχο την αξιοποίηση και συμπερίληψη του 
εργαλείου αυτού στον ευρύτερο στρατηγικό σχεδιασμό του υπουργείου για αξιοποίηση 
των ΤΠΕ στα σχολεία.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής. 
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2011 της Υπουργού Εργασίας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων κ. Σωτηρούλας Χαραλάμπους στην ερώτηση με αρ. 
23.06.009.05.01.379, ημερομηνίας 17 Νοεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«1. Θέσπιση επιδόματος για απόκτηση τρίτου, τέταρτου κοκ τέκνου, ύψους 
€10.000: 

 Από τη μελέτη «Καθιέρωση ∆ημογραφικής Πολιτικής και εντοπισμός των 
τομέων παρέμβασης με έμφαση στις πολιτικές για την οικογένεια» που διενεργήθηκε 
για λογαριασμό των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας, διαπιστώθηκε ότι η μείωση 
των γεννήσεων οφείλεται σε μια σειρά από κοινωνικό-πολιτισμικά φαινόμενα της 
σύγχρονης κοινωνικής πραγματικότητας, όπως στη μείωση των γάμων, στην αύξηση 
των διαζυγίων, στην αύξηση της μέσης ηλικίας του πρώτου γάμου κ.ά. Τα αίτια της 
υπογεννητικότητας οφείλονται στην εξέλιξη των ίδιων των κοινωνιών, στο σύγχρονο 
τρόπο ζωής, στην αυξανόμενη ατομικότητα, στο ανερχόμενο μορφωτικό επίπεδο και 
στην αίσθηση του ελεύθερου χρόνου. 

 Επίσης, η μονοδιάστατη πολύτεκνη επιδοματική δημογραφική πολιτική, που 
απευθύνεται στην υποστήριξη των οικογενειών με τρία και άνω παιδιά και ιδιαίτερα 
των πολυπληθών οικογενειών, με την παραδοχή ότι τα υψηλά επιδόματα για τα τρία 
και άνω παιδιά θα ισοσκελίσουν τις υπογεννητικές απώλειες, έχει φτάσει στα όριά της 
για δύο λόγους: α) ο πρώτος λόγος εστιάζεται στην αναποτελεσματικότητα 
οποιασδήποτε επιδοματικής πολιτικής ως ροής δημοσίων δαπανών στην αναστροφή 
αρνητικών δημογραφικών δεικτών, β) ο δεύτερος λόγος αναφέρεται στην ποσοτική 
διάσταση του στόχου «ενίσχυση του 3ου και άνω παιδιών» και αυτό, γιατί και αν ακόμη 
ο στόχος μπορούσε να επιτευχθεί, η αναστροφή μέχρι σήμερα όπως άλλωστε 
εναργώς απεδείχθη, είχε περιορισμένα όρια. 

 Από τα ευρήματα της μελέτης, η οποία ήδη παρουσιάστηκε στα μέλη του 
Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής, διαφάνηκε ότι η 
δημογραφική πολιτική θα πρέπει να διέρχεται από την ανάπτυξη ενός ολοκληρωμένου 
συστήματος κοινωνικής προστασίας που θα εμπεριέχει επίσης και ποιοτικούς στόχους 
αναβάθμισης της κοινωνικής πολιτικής στο πεδίο της κοινωνικής φροντίδας και των 
πολιτικών για την Οικογένεια και το Παιδί. Τα νέα κοινωνικά προβλήματα και οι 
ανάγκες που απορρέουν από την κατάσταση της οικονομίας, τη δημογραφική 
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γήρανση του πληθυσμού, την άμβλυνση του παραδοσιακού ρόλου των άτυπων 
δικτύων φροντίδας και την αναδιάρθρωση των δημοσίων κοινωνικών πολιτικών 
συνθέτουν ένα νέο πεδίο έρευνας και συζήτησης για τη λειτουργία των συστημάτων 
κοινωνικής προστασίας. 

 Ως εκ τούτου, λαμβάνοντας υπόψη τα πορίσματα της σχετικής μελέτης, 
εξετάζονται, στο πλαίσιο του Εθνικού Φορέα ∆ημογραφικής και Οικογενειακής 
Πολιτικής, τρόποι στήριξης της οικογένειας γενικότερα. 

2. Άμεση υλοποίηση θεσμών για ευέλικτο ωράριο εργασίας της γυναίκας 
μητέρας: 

 Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων υλοποιεί «Σχέδιο 
Χορηγιών για Ένταξη στην Απασχόληση με Ευέλικτες Ρυθμίσεις» στο πλαίσιο της 
πολιτικής της κυβέρνησης για διευκόλυνση της πρόσβασης των γυναικών στην 
απασχόληση. Το Σχέδιο εντάσσεται στο Επιχειρησιακό Πρόγραμμα «Απασχόληση, 
Ανθρώπινο Κεφάλαιο και Κοινωνική Συνοχή 2007-2013», κάτω από τον Ειδικό Στόχο 
«(A): Αύξηση του Εργατικού ∆υναμικού και της Απασχόλησης των Γυναικών», του 
«Άξονα Προτεραιότητας 2: ∆ιεύρυνση της Αγοράς Εργασίας και Κοινωνική Συνοχή», 
και υλοποιείται από το Κέντρο Παραγωγικότητας. 

 Σκοπός του Σχεδίου είναι η προσέλκυση στην απασχόληση οικονομικά 
αδρανών γυναικών, οικονομικά αδρανών ατόμων μεγαλύτερης ηλικίας, και οικονομικά 
αδρανών ατόμων που αναζητούν εργασία με ειδικό ωράριο λόγω οικογενειακών 
υποχρεώσεων, οι οποίοι έχουν δυσκολία να εισέλθουν και να παραμείνουν στην 
αγορά εργασίας χωρίς βοήθεια και επιθυμούν να εργασθούν βάσει κάποιας ευέλικτης 
μορφής απασχόλησης, καθώς και ανέργων που παραπέμπονται από τις ∆ημόσιες 
Υπηρεσίες Απασχόλησης. 

Αντικείμενο του Σχεδίου είναι: 

- Η επιχορήγηση επιχειρήσεων/οργανισμών για το εργατικό κόστος των ατόμων 
που προσλαμβάνονται σε θέσεις εργασίας με ευέλικτες ρυθμίσεις για σκοπούς 
ενθάρρυνσης των εργοδοτών να δημιουργήσουν τέτοιες θέσεις και να 
προσλάβουν ενδιαφερόμενα άτομα των ομάδων στόχου. 

- Η επιδότηση των ατόμων που εργοδοτούνται μέσω του Σχεδίου, για το κόστος 
μετάβασης προς και από τον τόπο εργασίας τους. Το επίδομα αυτό χορηγείται 
απευθείας στα απασχολούμενα άτομα. 

 ∆ικαίωμα συμμετοχής στο Σχέδιο έχει κάθε πολίτης που είναι οικονομικά 
αδρανής, είναι ηλικίας 15 χρονών και άνω, και είναι πολίτης της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας, άλλου Κράτους Μέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή πολίτης τρίτης 
χώρας, με νόμιμο δικαίωμα διαμονής και εργασίας. Ξεχωριστή κατηγορία αποτελούν 
οι γυναίκες μητέρες. 

 Το Σχέδιο αναπτύχθηκε, σχεδιάστηκε, και υλοποιήθηκε με τη συνεργασία και 
στήριξη των Κοινωνικών Εταίρων και βασίστηκε στα αποτελέσματα και στην εμπειρία 
που αποκτήθηκε από την υλοποίηση της επιτυχημένης εφαρμογής του πιλοτικού 
έργου «Προώθηση σύγχρονων και ευέλικτων μορφών απασχόλησης (ΕΜΑ)» κατά την 
Προγραμματική Περίοδο 2004-2006 (επέκταση 2008). Το Σχέδιο τέθηκε σε εφαρμογή 
στις 14 Μαΐου 2010 και αιτήσεις για συμμετοχή στο Σχέδιο θα γίνονται αποδεκτές 
μέχρι τις 30 Απριλίου 2014. 
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 Για το κάθε άτομο που εργοδοτείται μέσω του Σχεδίου, γίνεται προσπάθεια 
ώστε η μορφή ευελιξίας που θα εφαρμοστεί να καλύπτει τις ανάγκες του, ή έστω να 
γίνεται κάποιος συμβιβασμός μεταξύ των αναγκών του και της λειτουργικότητας της 
επιχείρησης στην οποία θα εργοδοτηθεί. Μέχρι τις 15/1/2011, υπέβαλαν αίτηση για 
συμμετοχή στο Σχέδιο 773 άτομα (96% γυναίκες, 4% άνδρες) από τα οποία σχεδόν το 
67% είναι γονείς με παιδιά κάτω των 18 χρονών, και το 27% είναι μονογονιοί. Για 186 
(24%) από τα άτομα που έχουν υποβάλει αίτηση έχει εξευρεθεί εργοδότης και είτε 
βρίσκονται στη διαδικασία έγκρισης ένταξής τους στο Σχέδιο είτε έχουν ήδη ενταχθεί. 
Μεταξύ αυτών 113 (δηλαδή 61% των εργοδοτήσεων) είναι γυναίκες μητέρες με παιδιά 
ηλικίας κάτω των 18 χρονών. 

3.  Αναβάθμιση και αύξηση του αριθμού των κρατικών βρεφονηπιακών 
σταθμών: 

 Οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας παρέχουν οικονομική ενίσχυση, υπό 
τύπου κρατικής χορηγίας, για την ίδρυση, λειτουργία ή επέκταση προγραμμάτων 
Εθελοντικών Οργανώσεων Κοινωνικής Πρόνοιας και Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, 
τα οποία παρέχουν κοινωνικές υπηρεσίες που θεωρούνται από τις Υπηρεσίες 
Κοινωνικής Ευημερίας ως αναγκαίες, σύμφωνα με την κοινωνικο-οικονομική 
κατάσταση που επικρατεί στον τόπο. Για το 2011, στις προτεραιότητες των 
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας περιλαμβάνεται η ενίσχυση των κρατικών 
πολιτικών που στοχεύουν στη συμφιλίωση της εργασίας με την οικογενειακή ζωή, με 
την ανάπτυξη υψηλής ποιότητας υπηρεσιών φροντίδας βρεφών και άλλων 
εξαρτώμενων μελών της οικογένειας. 

 Στη βάση του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών για το έτος 2010, επιχορηγήθηκαν 
58 βρεφοπαιδοκομικοί σταθμοί, 20 από τους οποίους στη Λευκωσία, 12 στη Λεμεσό, 
12 στη Λάρνακα, 2 στην Πάφο, 8 στην Αμμόχωστο και 4 στην Ευρύχου οι οποίοι 
έλαβαν το συνολικό ποσό ύψους €3,210,000 το οποίο αντιστοιχεί στο 22.7% του 
ποσού του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών. Περαιτέρω, επιχορηγήθηκαν 64 Κέντρα 
Ημέρας και Απασχόλησης Παιδιών εκ των οποίων τα 23 στη Λευκωσία, 18 στη 
Λεμεσό, 9 στη Λάρνακα, 4 στην Πάφο, 8 στην Αμμόχωστο και 2 στην Ευρύχου, τα 
οποία έλαβαν συνολικό ποσό ύψους €1,808,600, το οποίο αντιστοιχεί στο 12.8% του 
ποσού του Σχεδίου Κρατικών Χορηγιών. 

 Συγχρόνως, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας θα υλοποιήσουν Έργο 
συγχρηματοδοτούμενο από τα ∆ιαρθρωτικά Ταμεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το 
οποίο θα βοηθήσει στην ώθηση δημιουργίας βρεφοπαιδοκομικών σταθμών μέσω της 
επιχορήγησης της φροντίδας για παιδιά γυναικών που θα ενταχθούν στην αγορά 
εργασίας. 

 Επιπλέον, στο πλαίσιο της αναβάθμισης της παροχής των υπηρεσιών που 
προσφέρονται στους Παιδοκομικούς Σταθμούς, έχει ετοιμαστεί προσχέδιο 
Νομοσχεδίου για τον Περί Παιδικής Προστασίας και Φροντίδας Νόμο, που επιδιώκει 
την καλύτερη ρύθμιση της λειτουργίας τους, το οποίο έχει προωθηθεί στη Νομική 
Υπηρεσία για να τύχει της αναγκαίας νομοτεχνικής επεξεργασίας. 

4. ∆ημιουργία χώρων παιδαγωγικής φύλαξης και προσοχής βρεφών και 
νηπίων ανά γειτονιά: 

 Με βάση τον περί Παίδων Νόμο (Κεφ. 352), οι Υπηρεσίες Κοινωνικής 
Ευημερίας έχουν την αρμοδιότητα της εγγραφής και επιθεώρησης των υποστατικών 
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που στεγάζουν ιδιωτικούς και κοινοτικούς Βρεφοπαιδοκομικούς Σταθμούς καθώς και 
των Κατ’ Οίκον Παιδοκόμων που φροντίζουν παιδιά στο σπίτι. 

 Ως αρμόδιες Υπηρεσίες, έχουν ετοιμάσει προσχέδιο Νομοσχεδίου για τον περί 
Παιδικής Προστασίας και Φροντίδας Νόμο, ο οποίος καλύπτει και την εγγραφή Κατ’ 
Οίκον Παιδοκόμων. 

 Πρόσθετα, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας σε συνεργασία με την Αρχή 
Ανάπτυξης Ανθρώπινου ∆υναμικού και το Κέντρο Παραγωγικότητας, ετοίμασαν 
προγράμματα εκπαίδευσης ανέργων γυναικών για να καταρτιστούν αναλόγως και 
ακολούθως να εγγραφούν ως Κατ’ Οίκον Παιδοκόμοι. 

Παρατίθενται ενδεικτικά κάποια στατιστικά στοιχεία: 

Εγκεκριμένοι Βρεφοπαιδοκομικοί Σταθμοί παγκύπρια 

Α/Α Επαρχία Ιδιωτικοί Κοινοτικοί Κρατικοί 

1 Λευκωσία 99 23 4 

2 Λεμεσός 97 11 2 

3 Λάρνακα 45 13 4 

4 Πάφος 34 2 1 

5 Αμμόχωστος 19 8 --- 

6 Ευρύχου 1 4 --- 

 Σύνολο 295 61 11 

Εγκεκριμένοι Κατ’ Οίκον Παιδοκόμοι παγκύπρια 

Α/Α Επαρχία Αριθμός 

1 Λευκωσία 25 

2 Λεμεσός 9 

3 Λάρνακα 1 

4 Πάφος 11 

5 Αμμόχωστος 7 

6 Ευρύχου ---- 

 Σύνολο 53 

5.  ∆ημιουργία χώρων δημιουργικής απασχόλησης για παιδιά: 

 Τα προγράμματα κοινωνικής φροντίδας παιδιών περιλαμβάνουν και τα Κέντρα 
Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών, τα οποία λειτουργούν με βάση τον περί 
Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών Νόμο του 1996 και τους περί 
Κέντρων Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών Κανονισμούς του 1997 (Κ∆Π 157). 
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 Τα Κέντρα Προστασίας και Απασχόλησης Παιδιών, τα οποία λειτουργούν 
Εθελοντικές Οργανώσεις, Μη Κυβερνητικοί Οργανισμοί ή Αρχές Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης έχουν την ευχέρεια να υποβάλουν αίτηση και να λάβουν επιχορήγηση 
από τα Σχέδια Κρατικών Χορηγιών των Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας. 

 Πρόσθετα, στο πλαίσιο της δημιουργίας χώρων δημιουργικής απασχόλησης 
για τα παιδιά, οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας βρίσκονται στο στάδιο συνεργασίας 
με το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού και τον Κυπριακό Οργανισμό Αθλητισμού, 
με σκοπό την καλύτερη λειτουργία των προγραμμάτων απασχόλησης παιδιών που 
λειτουργούν κατά τους καλοκαιρινούς μήνες, την εγγραφή τους στο πλαίσιο της 
Νομοθεσίας και την έγκαιρη πληροφόρηση των γονιών όσον αφορά τη νόμιμη 
λειτουργία των συγκεκριμένων προγραμμάτων.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.471, ημερομηνίας 15 

∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου 
Περδίκη   

 «Αναφέρομαι  στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Κατά τα τελευταία χρόνια η επιστημονική μαρτυρία που συνδέει δυσμενείς 
επιπτώσεις στην ανθρώπινη υγεία με την ατμοσφαιρική ρύπανση από αιωρούμενα 
σωματίδια (PM10 και ιδίως PM2.5) έχει ισχυροποιηθεί. 

 Οι δυσμενείς επιπτώσεις περιλαμβάνουν αυξημένη θνησιμότητα και 
νοσηρότητα καρδιαγγειακών και αναπνευστικών νοσημάτων όπως το άσθμα, οξεία 
και χρόνια καρδιαγγειακά νοσήματα, μειωμένο βάρος γέννησης, μείωση της 
ανάπτυξης των πνευμόνων των βρεφών, μειωμένη πνευμονική λειτουργία στα παιδιά 
και πρόωρους θανάτους. Οι μελέτες δεν δείχνουν να υπάρχει κατώτερο όριο 
συγκέντρωσης σωματιδίων κάτω από το οποίο δεν εμφανίζονται δυσμενείς 
επιπτώσεις στην υγεία. 

 Υπάρχουν επίσης επαρκή αποδεικτικά στοιχεία που συνιστούν τη λήψη 
περαιτέρω μέτρων για μείωση των συγκεντρώσεων των αιωρούμενων σωματιδίων 
στον αέρα των μεγάλων αστικών κέντρων. Η μείωση των συγκεντρώσεων αυτών θα 
οδηγούσε σε σημαντικά οφέλη για την υγεία του πληθυσμού, ιδίως των ευπαθών 
ομάδων. Τέτοιες ευπαθείς ομάδες είναι τα βρέφη, τα παιδιά, οι ηλικιωμένοι και εκείνοι 
που ήδη πάσχουν από τα πιο πάνω αναφερθέντα νοσήματα. 

 Ορισμένοι τομείς αβεβαιότητας που υπάρχουν στο σύνολο της παρούσας 
επιστημονικής μαρτυρίας θα μπορούσαν να διευκρινιστούν με περαιτέρω, κατάλληλα 
στοχευμένες έρευνες και συστηματικές μελέτες. Τέτοιες έρευνες διενεργούνται, κατά 
προτίμηση, από ακαδημαϊκά ερευνητικά κέντρα με διεθνή συμμετοχή. Σε τέτοιες 
έρευνες, θα μπορούσε να συμμετέχει και η Κύπρος. 

 Όσον αφορά τους αναφερόμενους, κατά προσέγγιση, υπολογισμούς 
(estimates) των αριθμών των θανάτων που αποδίδονται στην ύπαρξη σωματιδίων 
PM2.5 στην ατμόσφαιρα, σε διάφορες χώρες συμπεριλαμβανομένης της Κύπρου, το 
Υπουργείο Υγείας δεν είναι, προς το παρόν, σε θέση είτε να αμφισβητήσει ή να 
επιβεβαιώσει την ορθότητα ή ακρίβεια των υπολογισμών αυτών. 

 Χωρίς να υπάρχει πρόθεση υποβάθμισης της αξίας της εργασίας, είναι ορθό να 
σημειωθεί ότι στο τεχνικό έγγραφο, που χρησιμοποιήθηκε ως πηγή των πιο πάνω 
υπολογισμών, υπάρχει δήλωση αποποίησης που διευκρινίζει ότι αυτό δεν είχε 



28 

 

υποβληθεί για ανασκόπηση από τα κράτη μέλη και ότι δεν αντιπροσωπεύει τις 
απόψεις του Ευρωπαϊκού Οργανισμού Περιβάλλοντος (European Environment 
Agency). 

 Η μεθοδολογία με την οποία καταγράφονται οι αιτίες θανάτου και η επίπτωση 
ασθενειών στην Κύπρο, που βασίζονται σε Ευρωπαϊκά και διεθνή πρότυπα, δεν είναι 
δυνατό να διακρίνουν τους θανάτους ή επεισόδια ασθενείας, από καρδιαγγειακά 
νοσήματα ή καρκίνο του πνεύμονα ή άλλες αιτίες, που αποδίδονται και στη ρύπανση 
από τα αιωρούμενα σωματίδια PM2.5.  Για τον κατά προσέγγιση υπολογισμό του 
ποσοστού των θανάτων ή επεισοδίων αυτών, χρειάζονται εξειδικευμένες μελέτες, 
παρόμοιες με την πιο πάνω αναφερόμενη εργασία. 

 Η διενέργεια τέτοιων επιπρόσθετων μελετών, ειδικά για την Κύπρο, είναι 
αμφίβολης χρησιμότητας. Η πιο πάνω εργασία ήδη δείχνει ότι η Κύπρος 
συγκαταλέγεται μεταξύ των χωρών για τις οποίες αναμένεται να προκύψουν 
σημαντικά οφέλη υγείας, μετά από συμμόρφωση με τις καθοριζόμενες, από την 
Ευρωπαϊκή Οδηγία για την ποιότητα του αέρα του 2008, οριακές ή στοχευόμενες 
τιμές. 

 Εν τούτοις, σημειώνεται ότι το 2008 έγινε μια μελέτη από το Υπουργείο Υγείας 
σε συνεργασία με το Ινστιτούτο του Harvard, η οποία μελέτησε τις εισαγωγές στα δύο 
νοσοκομεία της Λευκωσίας που σχετίζονταν με αναπνευστικά νοσήματα και νοσήματα 
του καρδιοαγγειακού συστήματος από την 1η Ιανουαρίου 1995 μέχρι την 31η 
∆εκεμβρίου 2004. Το αποτέλεσμα ήταν ότι παρατηρείται αυξημένος κίνδυνος 
εισαγωγών των πιο πάνω ασθενειών κατά τις περιόδους των θερμών μηνών, κατά 
τους οποίους παρατηρούνται υψηλές συγκεντρώσεις μικροσωματιδίων στην 
ατμόσφαιρα. Ο κίνδυνος όμως αυτός είναι ο ίδιος με πολλές Ευρωπαϊκές πόλεις, 
κυρίως της Μεσογείου. 

 Πέρα από αυτή τη μελέτη δεν έγινε κάτι άλλο σχετικό. Είναι χρήσιμο όμως να 
αναφερθεί ότι σε περιπτώσεις υψηλών καταγραφών μικροσωματιδίων στην 
ατμόσφαιρα, το Υπουργείο Υγείας προβαίνει σε ανακοινώσεις από τα ΜΜΕ για την 
προστασία των πολιτών και ιδιαίτερα των ευπαθών ομάδων που κινδυνεύουν 
περισσότερο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.485, 
ημερομηνίας 27  ∆εκεμβρίου 2010, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιαννάκη Ομήρου 

«ΘΕΜΑ:  Ανέγερση Νέου Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου και Νηπιαγωγείου στην 
Άνω Σολιά 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με ημερομηνία 11 Ιανουαρίου 2011, προς τη 
Γενική ∆ιευθύντρια του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού και σας πληροφορώ ότι 
το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού έχει περιλάβει στον προγραμματισμό του την 
ανέγερση νέου Περιφερειακού ∆ημοτικού Σχολείου και Νηπιαγωγείου στο οποίο θα 
φοιτούν παιδιά από τις κοινότητες: Κακοπετριά, Γαλάτα, Καλιάνα, Σινά Όρος, Σπήλια, 
Κούρδαλι, Κανάβια, Αγία Ειρήνη. Το καινούριο σχολείο θα ανεγερθεί στην τοποθεσία 
Άγιος Γεώργιος, στην Κακοπετριά. Η επιλογή του χώρου έχει γίνει με τη σύμφωνη 
γνώμη των ενδιαφερομένων κοινοτήτων. 
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 Όσον αφορά το χρονοδιάγραμμα εκτέλεσης του έργου, σας πληροφορούμε ότι 
το Υπουργείο μας έχει υποβάλει σχετική αίτηση στο Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως για έκδοση πολεοδομικής άδειας. Αναμένουμε την απάντηση του Τμήματος, 
για να προχωρήσουμε τη διαδικασία. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή 
διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.500, 

ημερομηνίας 4 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημ. 17 Ιανουαρίου 2011 και σας πληροφορώ 
τα ακόλουθα: 

Α) Σύντομο Ιστορικό 

 Η πρόταση για χρηματοδότηση της ταινίας ντοκιμαντέρ με τίτλο «Ο Ξένος 
Όνειρος» εγκρίθηκε από την Υπουργική Επιτροπή Κινηματογράφου, έπειτα από 
εισήγηση της Συμβουλευτικής Επιτροπής Κινηματογράφου (ΣΕΚιν), αρχικώς το 2006 
και στη συνέχεια το 2009. 

Πρώτη Έγκριση (2006) 

 Ο προϋπολογισμός που υποβλήθηκε ανερχόταν στα €350.000 και αφορούσε 
την παραγωγή ντοκιμαντέρ σε 2 μέρη (2χ60 λεπτά έκαστο). Παρότι ο 
προϋπολογισμός κρίθηκε ως υπερβολικός, η Συμβουλευτική Επιτροπή 
Κινηματογράφου (ΣΕΚιν) προώθησε εισήγηση προς την Υπουργική Επιτροπή 
Κινηματογράφου ύψους €68.345 (£40.000), το μέγιστο, δηλαδή, ποσό που 
προέβλεπε ο Κανονισμός Χρηματοδότησης στην κατηγορία «Ντοκιμαντέρ». Η ΣΕΚιν 
δεν μπορούσε να εισηγηθεί ξεχωριστή έγκριση για έκαστο μέρος του 
ντοκιμαντέρ, αφού ο Κανονισμός Χρηματοδότησης δεν επέτρεπε την 
χρηματοδότηση σειράς ντοκιμαντέρ ή δύο ταινιών του ίδιου σκηνοθέτη στην 
ίδια κατηγορία. 

 Λόγω της μεγάλης καθυστέρησης που παρουσιάστηκε από πλευράς της 
Παραγωγής (παραγωγός της ταινίας ήταν ο κ. Πάνου Νικολάου) στην κατάθεση του 
ολοκληρωμένου Φακέλου Παραγωγής συμπληρωμένου σύμφωνα με τις απαιτήσεις 
του Κανονισμού Χρηματοδότησης (οικονομικός σχεδιασμός, κάλυψη του οικονομικού 
μέρους της παραγωγής, συμφωνίες με χρηματοδότες και άλλους συντελεστές), η 
υπογραφή του σχετικού συμβολαίου Συμπαραγωγής δεν κατέστη δυνατή. Ως εκ 
τούτου η Γ.∆. του Υπουργείου Παιδείας και Πολιτισμού, έπειτα από εισήγηση της 
ΣΕΚιν, ήταν υποχρεωμένη να προχωρήσει στην ακύρωση της χρηματοδότησης. 

∆εύτερη έγκριση (2009) 

 Μετά από πάροδο τριών περίπου ετών, ο κ. Σιοπαχάς επαναφέρει στη ΣΕΚιν 
την πρόταση για παραγωγή ταινίας ντοκιμαντέρ με τίτλο «Ο Ξένος Όνειρος», με 
Παραγωγούς τη σύζυγο και την κόρη του. 

 Η πρόταση αφορούσε εκ νέου στην παραγωγή ταινίας ντοκιμαντέρ σε δύο μέρη 
(60 και 70 λεπτών έκαστο) με προϋπολογισμό €250.000 και αίτημα για €125.000. 
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 Κατόπιν μελέτης της Πρότασης, η ΣΕΚιν, λαμβάνοντας υπόψη της σημασία της 
παραγωγής ενός ντοκιμαντέρ για τη ζωή και το έργο του Κυριάκου Χαραλαμπίδη, 
εισηγείται όπως δοθεί στον κ. Σιοπαχά ακόμα μια ευκαιρία για την παραγωγή του 
ντοκιμαντέρ. 

 Ως εκ τούτου, εγκρίθηκε εκ νέου χρηματοδότηση με ποσό ύψους €68.345, που 
ήταν το ανώτατο όριο χρηματοδότης που προβλεπόταν από τον Κανονισμό 
Χρηματοδότησης. 

 Όπως και την πρώτη φορά οι Παραγωγοί της ταινίας ενημερώθηκαν γραπτώς 
για την έγκριση καθώς και για τα έγγραφα που όφειλαν να καταθέσουν στο Υπουργείο 
Παιδείας και Πολιτισμού ώστε να γίνει εφικτή η υπογραφή του σχετικού συμβολαίου. 

 Μετά πάροδο ενός έτους, η παραγωγός της ταινίας απέστειλε επιστολή 
ημερομηνίας 25 Ιανουαρίου 2010 με την οποία ενημέρωνε το Υ.Π.Π. για τις 
δυσκολίες που αντιμετωπίζει στην εξεύρεση οικονομικών πόρων ώστε να 
ολοκληρώσει το Φάκελο Παραγωγής της ταινίας και να καταθέσει τα απαιτούμενα. 
Στην ίδια επιστολή ζητούσε το διπλασιασμό της χρηματοδότησης του Υ.Π.Π. καθώς 
και την εμπλοκή του Υ.Π.Π. ώστε να ασκηθεί πίεση προς το Ρ.Ι.Κ., Γ.Τ.Π. και CYTA, 
για συμμετοχή τους στη ταινία ως χρηματοδότες. 

1η Παράταση αττό το Υ.Π.Π.: Επειδή η εξεύρεση συμπληρωματικών οικονομικών 
πόρων αποτελεί ευθύνη του Παραγωγού και όχι του Υ.Π.Π., και λαμβάνοντας υπόψη 
ότι το Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού δεν μπορεί να εγκρίνει ποσά πέραν αυτών 
που ορίζει ο Κανονισμός Χρηματοδότησης, εις απάντηση του πιο πάνω αιτήματος της 
κ. Σιοπαχά, αποστάληκε επιστολή ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, με την οποία γινόταν 
υπενθύμιση των όρων του Κανονισμού Χρηματοδότησης και των διαδικασιών. Στην 
ίδια επιστολή η Παραγωγός ενημερώνονταν επίσης για τη παραχώρηση από μέρους 
της Γενικής ∆ιευθύντριας του Υ.Π.Π. παράτασης για την κατάθεση των απαιτούμενων 
εγγράφων, μέχρι την 31η Μαΐου 2010. 

Αίτημα για Επ’ αόριστον Παράταση από κ. Σιοπαχά: Σε συνέχεια της επιστολής 
μας ημερομηνίας 8 Μαρτίου 2010, η Παραγωγός της ταινίας «Ξένος Όνειρος» η κ. 
Σιοπαχά, αποστέλλει νέα επιστολή στην οποία ζητάει επ’ αόριστον παράταση για την 
κατάθεση του Φακέλου Παραγωγής της ταινίας. 

2η Παράταση από το Υ.Π.Π (τελική): Το Υ.Π.Π. απάντησε στην πιο πάνω επιστολή 
ότι, κατόπιν μελέτης του αιτήματος για επ’ αόριστον παράταση της κατάθεσης του 
Φακέλου Παραγωγής -διαδικασία η οποία σε καμία περίπτωση δεν μπορεί να 
εφαρμοστεί- κατόπιν εισήγησης της ΣΕΚιν και έγκρισης της Γ.∆., διδόταν νέα τελική 
παράταση για κατάθεση του ολοκληρωμένου Φακέλου Παραγωγής της ταινίας, μέχρι 
τα τέλη ∆εκεμβρίου του 2010. Σημειώνεται ότι η συνολική διάρκεια των παρατάσεων 
ανήλθε περί τους 20 μήνες. 

Ως αποτέλεσμα των πιο πάνω και της μη εξεύρεσης επιπρόσθετων πόρων 
χρηματοδότησης για την παραγωγή της εν λόγω ταινίας, ο κ. Σιοπαχάς έθεσε 
θέμα μη επαρκούς χρηματοδότησης από το Υ.Π.Π. 

Β) Το Υπουργείο Υπογραμμίζει τα ακόλουθα: 

1.  Η υποβολή μίας πρότασης στο Πρόγραμμα Χρηματοδότησης Ταινιών 
(Κανονισμός) εξυπακούει την αποδοχή του Κανονισμού στο σύνολό του. Και 
στις δύο περιπτώσεις, ο κ. Σιοπαχάς ενώ γνώριζε ότι το ανώτατο όριο 
χρηματοδότησης που προέβλεπε ο Κανονισμός ήταν €68.345, υπέβαλε 
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υψηλούς προϋπολογισμούς (€350.000 το 2006 και €250.000 το 2009) καθώς 
και αιτήματα που δεν επιτρέπονται από τον Κανονισμό (χρηματοδότηση σειράς 
ντοκιμαντέρ). 

2. Όπως συμβαίνει με όλες τις εγκριθείσες προτάσεις, ο Παραγωγός καλείται, 
μεταξύ άλλων υποχρεώσεών του, να συμπληρώσει το οικονομικό μέρος της 
χρηματοδότησης, είτε με πρόσθετες χρηματοδοτήσεις από άλλες πηγές είτε 
υπό μορφήν υπηρεσιών από άλλους συνεργάτες. 

3. Όλα τα χρονικά πλαίσια και οι παρατάσεις που παραχώρησε η Γ.∆. του Υ.Π.Π. 
έχουν ήδη παρέλθει, ως εκ τούτου και τηρουμένων των διαδικασιών, η 
χρηματοδότηση για την παραγωγή της εν λόγω ταινίας θα πρέπει να ακυρωθεί. 

4. Αναφέρουμε εμφαντικά ότι, και στις δύο περιπτώσεις οι προτάσεις του κ. 
Σιοπαχά έτυχαν της δέουσας προσοχής από το Υ.Π.Π., με την παραχώρηση 
του ανώτατου δυνατού ορίου χρηματοδότησης, το οποίο κινείται πάντοτε στα 
πλαίσια που ορίζει ο Κανονισμός και εφαρμόζεται σε όλες τις περιπτώσεις 
παραγωγής ταινιών. 

5. Τέλος υπογραμμίζεται ότι αποτελεί απόλυτη ευθύνη του Παραγωγού να 
γνωρίζει τον Κανονισμό Χρηματοδότησης, και να εκπληρώνει τις ευθύνες του που 
απορρέουν από την έγκριση μίας πρότασης, μεταξύ αυτών και της κάλυψης του 
οικονομικού σχεδιασμού της ταινίας. Η κατάθεση όλων των απαιτούμενων εγγράφων 
που ορίζει ο Κανονισμός Χρηματοδότησης αποτελεί βασική προϋπόθεση για την 
υπογραφή Συμβολαίου και την ομαλή πορεία μίας κινηματογραφικής παραγωγής.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.555, ημερομηνίας  20 Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Νίκου Τορναρίτη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με ημερομηνία 7 Φεβρουαρίου 2011, σε σχέση με την πιο πάνω 
Ερώτηση του κ. Τορναρίτη, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Νομοθετική ρύθμιση για την εγκατάσταση κυκλοφορητών ζεστού νερού   

 Το ΤΑΥ προτίθεται να διαβουλευτεί με τις Αρμόδιες Αρχές (Τμήμα Πολεοδομίας 
και Οικήσεως, ∆ήμοι και Έπαρχοι) με στόχο την επιβολή όρων στο στάδιο της 
αδειοδότησης μεγάλων αναπτύξεων για την εισαγωγή μέτρων εξοικονόμησης 
νερού. 

(β) Επιδοτήσεις για την εγκατάσταση κυκλοφορητών ζεστού νερού 

 Από το 2007 που άρχισε το μέτρο της επιδότησης της εγκατάστασης 
κυκλοφορητών ζεστού νερού μέχρι το τέλος του 2010 εγκρίθηκαν συνολικά 799 
επιδοτήσεις. Επιπλέον εκκρεμούν προς εξέταση περίπου ακόμα 100 αιτήσεις 
που υποβλήθηκαν εντός του 2010 και δεν ολοκληρώθηκε η εγκατάστασή τους. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.558, ημερομηνίας 20 

Ιανουαρίου 2011, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Στέλλας 
Κυριακίδου 
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 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 28/01/2011 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας παραθέτω πιο κάτω τις απαντήσεις στα ερωτήματα της 
Βουλευτού: 

1. Πόσοι οδηγοί εξυπηρετούν τις ανάγκες του Κέντρου Υγείας Λακατάμιας 
για μεταφορά αίματος, αναλωσίμων, κ.ο.κ; 

 Στο Κέντρο Υγείας Λακατάμιας είναι τοποθετημένος ένας οδηγός/κλητήρας, ο 
οποίος μεταφέρει καθημερινά τα δείγματα αίματος στο χημείο του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας. Επίσης μεταφέρει όλα τα αναλώσιμα και άλλα 
χρειώδη στο Κέντρο Υγείας Λακατάμιας. 

2. Σε πόσα Κέντρα Υγείας παρέχεται η πιο πάνω εξυπηρέτηση από τους 
οδηγούς του Κέντρου Υγείας Λακατάμιας; 

 Ο οδηγός/κλητήρας του Κέντρου Υγείας Λακατάμιας εξυπηρετεί τη Λακατάμια 
κάθε μέρα, το Κέντρο Υγείας Ανθούπολης 4 φορές τη βδομάδα και το Κοινοτικό 
Ιατρείο ∆ευτέρας 1 φορά την βδομάδα όταν γίνεται αιμοληψία. 

3. Πόσα αυτοκίνητα χρησιμοποιούνται για τη διενέργεια των πιο πάνω 
εργασιών και ποιος είναι ο τύπος των εν λόγω αυτοκινήτων; 

 Ο οδηγός του Κέντρου Υγείας Λακατάμιας χρησιμοποιεί ένα αυτοκίνητο Toyota 
διπλοκάμπινο της Υπηρεσίας το οποίο είναι σε πολύ καλή μηχανική 
κατάσταση. Μέχρι πρόσφατα η μεταφορά γινόταν με σαλούν αυτοκίνητο. 

4. Πώς μεταφέρεται το αίμα στα διάφορα Κέντρα Υγείας; Υπάρχει 
συνεργασία με γραφεία ταξί για τη μεταφορά; 

 Στην Υπηρεσία υπάρχουν 3 οδηγοί συμπεριλαμβανομένου του οδηγού του 
Κέντρου Υγείας Λακατάμιας οι οποίοι μεταφέρουν μέσα σε ειδικές θήκες, σε 
παγωνιέρες τα δείγματα αίματος από τα 8 Αστικά Κέντρα Υγείας στο Γενικό 
Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

 Το Υπουργείο Υγείας, αναγνωρίζοντας την αναγκαιότητα πρόσληψης ενός 
ακόμη οδηγού για την έγκαιρη μεταφορά των δειγμάτων αίματος, προέβη σε 
διαβήματα προς το Υπουργείο Οικονομικών για την έγκριση πρόσληψης ενός 
ακόμη ατόμου. Όμως λόγω του ότι δεν υπήρχαν εγκεκριμένες θέσεις, το 
Υπουργείο Υγείας έχει προχωρήσει σε ανάθεση με αγορά υπηρεσιών σε 
εταιρεία ταξί τη μεταφορά των δειγμάτων αίματος καθημερινά από άλλα 3 
Αστικά Κέντρα Υγείας (Έγκωμη, Άγιο ∆ομέτιο και Εξωτερικά Ιατρεία Παλαιού 
Νοσοκομείου) στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας. 

 Με την πιο πάνω διευθέτηση έχουν επιλυθεί πολλά προβλήματα στην 
απρόσκοπτη μεταφορά των δειγμάτων αίματος από τα Κέντρα Υγείας προς το 
Γενικό Νοσοκομείο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.566, ημερομηνίας 27 
Ιανουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Ανδρέα 

Μουσκάλλη 

 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση του Βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου 
κ. Ανδρέα Μουσκάλλη, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών από το 
Γενικό ∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων, με την επιστολή του ημερομηνίας 
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7.2.2011, και αφορά το χρονοδιάγραμμα έναρξης και αποπεράτωσης του 
αποχετευτικού συστήματος στον Κυβερνητικό Οικισμό «Μακάριος Γ'», στη Λάρνακα, 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Σύμφωνα με τη Γενική ∆ιευθύντρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λάρνακας, 
ο Κυβερνητικός Οικισμός «Μακάριος Γ΄» εμπίπτει στο κατασκευαστικό 
συμβόλαιο C14, η εκτέλεση του οποίου προγραμματίζεται να αρχίσει τον 
Ιανουάριο του 2012 και να ολοκληρωθεί τον Ιανουάριο του 2014. 

2. Μόλις ολοκληρωθούν οι κατασκευαστικές εργασίες του συμβολαίου, θα μπορεί 
να γίνει η σύνδεση του εν λόγω Οικισμού, καθώς επίσης των οικιστικών 
μονάδων του Οικισμού, με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα του Συμβουλίου 
Αποχετεύσεων Λάρνακας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2011 του Υπουργού Γεωργίας, Φυσικών 
Πόρων και Περιβάλλοντος κ. ∆ημήτρη Ηλιάδη στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.586, ημερομηνίας 4 Φεβρουαρίου 2011, της βουλευτού 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίας Κυριακού 

 «Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και στη σχετική επιστολή του Γενικού 
∆ιευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων προς τη Γενική ∆ιευθύντρια του 
Υπουργείου Γεωργίας, Φυσικών Πόρων και Περιβάλλοντος, με ημ. 15 Φεβρουαρίου 
2011, και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Καθυστερήσεις πληρωμών εκταρικών επιδοτήσεων και αγροπεριβαλλοντικών 
Μέτρων του Προγράμματος Αγροτικής Ανάπτυξης (ΠΑΑ) 2007-2013 

 Οι πληρωμές των εκταρικών επιδοτήσεων, σύμφωνα με την κοινοτική 
νομοθεσία, διενεργούνται μεταξύ 1ης ∆εκεμβρίου και 30ης Ιουνίου του επόμενου 
έτους, με επέκταση υπό ορισμένες προϋποθέσεις. Συνεπώς, καμία 
καθυστέρηση δεν παρατηρήθηκε, αφού οι πληρωμές διενεργήθηκαν εντός των 
καθορισμένων ημερομηνιών. Παρατηρήθηκε καθυστέρηση περίπου δύο 
εβδομάδων σε σχέση με τη συνήθη πρακτική του Κυπριακού Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών (ΚΟΑΠ), στην έναρξη των πληρωμών, η οποία 
διενεργείτο κάθε χρόνο αρχές του ∆εκέμβρη. Η καθυστέρηση αυτή οφείλεται 
στον επανασχεδιασμό των συστημάτων του ΚΟΑΠ με τέτοιο τρόπο, έτσι ώστε 
να συμμορφώνονται στις παρατηρήσεις των διαφόρων ελέγχων που έχουν 
γίνει κατά καιρούς από διάφορα ελεγκτικά όργανα, και κυρίως από τα όργανα 
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και του Ελεγκτικού Συνεδρίου. Ο 
επανασχεδιασμός των συστημάτων αυτών έχει απασχολήσει σχεδόν όλο το 
δυναμικό του Τμήματος Πληροφορικής του ΚΟΑΠ, με αποτέλεσμα οι πληρωμές 
για κάποια άλλα προγράμματα (π.χ. αγροπεριβαλλοντικά Μέτρα του ΠΑΑ 
2007-2013, να μην έχουν μέχρι στιγμής ολοκληρωθεί. Σχετικά με την πληρωμή 
των αγροπεριβαλλοντικών Καθεστώτων του ΠΑΑ 2007-2013, σημειώνεται πως 
αυτή βρίσκεται σε εξέλιξη. Στόχος του ΚΟΑΠ είναι εντός του 2011 να 
ολοκληρωθούν οι πληρωμές των αγροπεριβαλλοντικών Μέτρων του ΠΑΑ. 

2. ∆ιπλοαιτούμενα τεμάχια 

 Με βάση τις παρατηρήσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, του Ελεγκτικού 
Συνεδρίου και των σχετικών προνοιών της κοινοτικής νομοθεσίας, ο ΚΟΑΠ 
όφειλε να προσαρμόσει τη διαδικασία που ακολουθεί στο χειρισμό των 
διπλοαιτούμενων τεμαχίων. Ως εκ τούτου, η συνέχιση της υφιστάμενης 
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διαδικασίας θα συνιστούσε επαναλαμβανόμενη μη συμμόρφωση με 
συνεπακόλουθες οικονομικές συνέπειες για την Κύπρο. Σχετικά είναι τα άρθρα 
28 και 34, του Κανονισμού (ΕΚ) 1122/2009, που καθορίζουν τη διαδικασία 
χειρισμού των υπό αναφορά περιπτώσεων. 

3. Μείωση της καλλιεργούμενης έκτασης και λανθασμένες μετρήσεις - Συνολική 
έκταση που επιδοτήθηκε πέρσι με εκταρική επιδότηση και συγκριτικά στοιχεία 
με φέτος 

 Η συνεχής μείωση της επιδοτούμενης γεωργικής γης οφείλεται κυρίως στη 
βελτίωση των μηχανισμών ελέγχου του ΚΟΑΠ, μέσω των οποίων τυχόν μη 
επιλέξιμες εκτάσεις εντοπίζονται ευκολότερα και απορρίπτονται. Επιπλέον, τα 
τελευταία χρόνια, και ειδικότερα με την ανομβρία του 2008, υπάρχουν 
σημαντικές αλλαγές στις καλλιέργειες που χρειάζονται νερό π.χ. σημαντικές 
εκτάσεις με εσπεριδοειδή έχουν εκριζωθεί ή απλά εγκαταλειφθεί, καλλιέργειες 
αμπελιών έχουν εγκαταλειφθεί κ.τ.λ. Πιο κάτω, παρατίθενται στοιχεία σχετικά 
με την επιλέξιμη έκταση που επιδοτήθηκε για τα υπό συζήτηση έτη. 

Έτος Αιτούμενη Έκταση Επιλέξιμη Έκταση 

2010 136.638 129.916 

2009 143.624 139.655 

  

 Σημειώνεται ότι οι μετρήσεις της γεωργικής γης διενεργούνται με εργαλεία 
υψηλής ακρίβειας, στα πλαίσια των νόμων και των κανονισμών που ρυθμίζουν 
τη λειτουργία των δραστηριοτήτων του ΚΟΑΠ. Επίσης, σε περίπτωση που 
κάποιος αιτητής διαφωνεί με τα αποτελέσματα των μετρήσεων, υπάρχει 
διαδικασία επανεξέτασης των αιτήσεων, έτσι ώστε τυχόν διαφωνίες των 
αιτητών να επανελέγχονται. 

4. Επιδότηση της περιοχής “Παπούτσα” στο Παλαιχώρι 

 Η περιοχή της Παπούτσας στο Παλαιχώρι, όπως και οι υπόλοιπες περιοχές 
που βρίσκονται κάτω από τον έλεγχο της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, επιδοτείται 
με βάση τις πρόνοιες του Σχεδίου Ενιαίας Εκταρικής Επιδότησης (ΣΕΕΕ), του 
Εθνικού Σχεδίου Άμεσων Συμπληρωματικών Ενισχύσεων (ΕΣΑΣΕ) και του 
Σχεδίου Κρατικών Ενισχύσεων (ΣΚΕ). Επιπρόσθετα, επιδοτείται από το Μέτρο 
2.1 “Παροχή εξισωτικών πληρωμών σε μειονεκτικές περιοχές” του ΠΑΑ 2007-
2013. Η συγκεκριμένη περιοχή δεν επιδοτείται από το Μέτρο 2.2 “Ενίσχυση της 
βιοποικιλότητας και παροχή εξισωτικών πληρωμών σε περιοχές Φύση 2000” 
του ΠΑΑ 2007-2013, γιατί δεν έχουν ακόμα ολοκληρωθεί οι διαδικασίες που 
προνοεί ο νόμος για τη διαχείριση της περιοχής. 

 Με την ευκαιρία αυτή, σας διαβιβάζω τους χαιρετισμούς μου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.592, ημερομηνίας 4 
Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. 

Κυριάκου Χατζηγιάννη 
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 «Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κ. 
Χατζηγιάννης με αρ. 23.06.009.05.01.592, η οποία αποστάληκε με επιστολή σας 
ημερομηνίας 14/02/2011 και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Ο κατάλογος των δικαιούχων που θα μεταστεγαστούν στην κοινότητα Ζυγίου 
έχει ολοκληρωθεί και έχει καθοριστεί το ύψος της στεγαστικής βοήθειας που θα 
παραχωρηθεί στον κάθε δικαιούχο, σύμφωνα με τις πρόνοιες και τους όρους 
του Σχεδίου Μετακίνησης της Κοινότητας Μαρί. 

(β) Η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Λάρνακας έχει ήδη προβεί στις αναγκαίες ενέργειες για 
την αποδέσμευση του ποσού που θα αποδοθεί στους δικαιούχους από την 
ΑΗΚ, πριν από την καταβολή της κρατικής οικονομικής βοήθειας για σκοπούς 
αυτοστέγασης, όπως προνοείται στο υπό αναφορά Σχέδιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.608, 
ημερομηνίας 10 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Τάσου Μητσόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερ. 28.02.2011 σχετικά με το πιο πάνω 
θέμα και σας πληροφορώ τα εξής: 

1. Σύμφωνα με ενημέρωση από τη Στατιστική Υπηρεσία, το κόστος ανά μαθητή 
ανά εκπαιδευτική βαθμίδα για το κράτος (στοιχεία 2007) ανέρχεται στα 
ακόλουθα ποσά: 

Πρωτοβάθμια 
Εκπαίδευση 
(ISCED 1) 

Κατώτερη και Ανώτερη ∆ευτεροβάθμια 
Εκπαίδευση και Μεταλυκειακή μη -
Τριτοβάθμια Εκπαίδευση (ISCED 2-4) 

Τριτοβάθμια Εκπαίδευση 
(ISCED 5-6) 

€ 6762,9 € 9953,3 €17411,7 

Στοιχεία για χώρες μέλη του ΟΟΣΑ ενσωματώνονται (Παράρτημα 1.). Πρέπει, 
όμως να σημειωθεί ότι τα στοιχεία δεν είναι απόλυτα συγκρίσιμα, γιατί, παρ’ 
όλο που η πηγή είναι η ίδια, ο κάθε οργανισμός ακολουθεί τη δική του 
μεθοδολογία για τον καταρτισμό του δείκτη. 

2. Η αποδοτικότητα-αποτελεσματικότητα των δαπανών στην εκπαίδευση 
υπολογίζεται από τους διεθνείς οργανισμούς όπως ο ΟΟΣΑ, μέσω των 
συγκριτικών αποτελεσμάτων των μαθητών σε διεθνείς έρευνες. Οι έρευνες 
στην εκπαίδευση μετρούν συνήθως γνωστικές ή άλλες ικανότητες/δεξιότητες 
των μαθητών σε διάφορες φάσεις της σχολικής τους ζωής. Η Κύπρος μέχρι 
σήμερα συμμετείχε σε ελάχιστες διεθνείς έρευνες στο παρελθόν (π.χ. TIMSS 
για τα μαθηματικά και τις φυσικές επιστήμες ή PIRLS για τη γλώσσα), στις 
οποίες φάνηκε ότι οι μαθητές μας υστερούν σημαντικά έναντι των συνομηλίκων 
τους στις επιδόσεις. 

3. Με στόχο να έχουμε στο άμεσο μέλλον έγκυρα, αξιόπιστα και συγκρίσιμα 
στοιχεία από τις διεθνείς έρευνες για την αποτελεσματικότητα/αποδοτικότητα 
των δαπανών στην εκπαίδευση, η χώρα μας προέβη σε όλες εκείνες τις 
ενέργειες που χρειάζονταν, ώστε να μπορεί να συμμετάσχει σε μεγάλες 
διεθνείς έρευνες, όπως η PISA (αξιολόγηση μαθητών 15 χρ.) και η PIAAC 
(αξιολόγηση δεξιοτήτων ενηλίκων. 
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4. Τονίζεται επίσης ότι βασική επιδίωξη της υπό εξέλιξη Εκπαιδευτικής 
Μεταρρύθμισης είναι η ποιοτική βελτίωση του κυπριακού εκπαιδευτικού 
συστήματος στην ολότητά του και η μεγιστοποίηση της αποδοτικότητας των 
δαπανών στην εκπαίδευση, οι οποίες είναι από τις υψηλότερες στον 
ευρωπαϊκό και παγκόσμιο χώρο. 

5. Θα πρέπει τέλος να αναφερθεί ότι σύμφωνα και με έκθεση της Ευρωπαϊκής 
Επιτροπής (EUROPEAN ECONOMY:  The Effectiveness and Efficiency of 
Public Spending-2008 http://ec.europa.eu/econonnvfinance/publications/ 
publication 11902 en.pdfi. η μέτρηση της αποδοτικότητας-αποτελεσματικότητας 
βάσει των δημοσίων δαπανών παρουσιάζει αρκετές δυσκολίες. Μέσα από την 
έκθεση διαφαίνεται ότι, αν και έχει σημειωθεί πρόοδος για την ανάπτυξη 
διαφόρων τεχνικών μέτρησης, εξακολουθεί να υπάρχει έλλειψη κατάλληλων 
στοιχείων για την εφαρμογή αυτών των τεχνικών. 

6. Για υποβοήθηση μελέτης των πιο πάνω στοιχείων, αποστέλλονται συνημμένα 
τα στοιχεία της Στατιστικής Υπηρεσίας, ο πίνακας από την έκθεση “Education 
at a Glance 2010” και η Έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής “European 
Economy: The Effectiveness and Efficiency of Public Spending-2008” ως 
παράρτημα 1.» 

Σημείωση:  Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.627, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

 «Βελτίωση του παρακαμπτήριου δρόμου που οδηγεί προς το ΧΥΤΑ Μαραθούντας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1.  Επειδή ουσιαστικά το πιο πάνω έργο αφορά την κατασκευή αγροτικού 
χωματόδρομου μικρού μήκους, το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων έχει την άποψη ότι 
αυτό θα μπορούσε να το αναλάβει η Επαρχιακή ∆ιοίκηση Πάφου που συνήθως 
εκτελεί και τέτοια έργα. 

2.  Εξάλλου το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων είναι επιφορτισμένο με την προκήρυξη 
προσφορών και την επίβλεψη μεγάλου αριθμού σημαντικών έργων και δεν 
μπορεί να αναλάβει και την κατασκευή του πιο πάνω παρακαμπτηρίου. 

3.  Ήδη το Τμήμα διαβίβασε τις απόψεις για το θέμα αυτό στο Γενικό ∆ιευθυντή 
του Υπουργείου Εσωτερικών σε αίτημα που υποβλήθηκε μέσα στο 2010.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Απριλίου 2011 της Υπουργού Συγκοινωνιών και 
Έργων κ. Ερατώς Κοζάκου Μαρκουλλή στην ερώτηση με αρ. 

23.06.009.05.01.631, ημερομηνίας 14 Φεβρουαρίου 2011, του βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Φειδία Σαρίκα 

«Επένδυση τοίχων και τοποθέτηση κιγκλιδωμάτων σε δρόμους της Άρμου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 
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1. Μέσα στο 2010 το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων κατασκεύασε τοιχαράκια ύψους 
1,20μ. σε μήκος 40 μέτρων εκατέρωθεν, στη συμβολή του δρόμου Κονιών-
Μαραθούντας-Επισκοπής με το δρόμο προς Άρμου. Η Κοινότητα ζητά τώρα 
την επένδυση των τοίχων αυτών με πέτρα. Το Τμήμα ∆ημοσίων Έργων δεν 
διαθέτει πιστώσεις για εξωραϊστικά έργα στον Προϋπολογισμό του. Συνήθως 
τέτοια έργα γίνονται με οικονομική βοήθεια που παραχωρείται στις Κοινότητες 
από τα Υπουργεία Εσωτερικών και Συγκοινωνιών και Έργων. Η Κοινότητα θα 
μπορούσε ν’ απευθυνθεί στο Υπουργείο μου για το σκοπό αυτό. 

2. Σημειώνεται ότι το αίτημα για εγκατάσταση προστατευτικών κιγκλιδωμάτων σε 
δρόμους εντός της Κοινότητας, όπως ενημέρωσε ο Κοινοτάρχης το Τμήμα 
∆ημοσίων Έργων, αφορά δρόμους που εμπίπτουν στην αρμοδιότητα της 
Τοπικής Αρχής. Γίνεται εισήγηση η Κοινότητα να απευθυνθεί στην Επαρχιακή 
∆ιοίκηση Πάφου για βοήθεια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Απριλίου 2011 του Υπουργού Παιδείας και 
Πολιτισμού κ. Ανδρέα ∆ημητρίου στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.672, 

ημερομηνίας 3 Μαρτίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας 
κ. Νίκου Τορναρίτη 

«Θέμα:  Λοϊζίδειο ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Στροβόλου 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας ημερομηνίας 11.3.2011 και σας πληροφορώ 
ότι έχει δοθεί από καιρό έγκριση στην Σχολική Εφορεία για την προσθήκη αίθουσας 
ειδικής εκπαίδευσης. Για το σκοπό αυτό ζητήθηκαν και προσφορές. 

 Η προσθήκη καθυστέρησε με οδηγίες των Τεχνικών Υπηρεσιών του 
Υπουργείου επειδή εν τω μεταξύ εκκρεμούσε η εξέταση αιτήματος της Ιδιοκτήτριας 
του υποστατικού Εκκλησιαστικής Επιτροπής της Εκκλησίας Αγίου Βασιλείου για 
εγκατάλειψη του. 

 Στις 22.2.2011 εξασφαλίστηκε από τον Αρχιεπίσκοπο Χρυσόστομο η 
συγκατάθεση για συνέχιση της χρήσης του υποστατικού από το Νηπιαγωγείο και 
δόθηκε τελική έγκριση στην Σχολική Εφορεία για ζήτηση εκ νέου προσφορών για 
προσθήκη αίθουσας ειδικής εκπαίδευσης. Έχουν ήδη υποβληθεί οι προσφορές στις 
Τεχνικές Υπηρεσίες και έχει δοθεί έγκριση για κατασκευή της αίθουσας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Άμυνας κ. Κώστα 
Παπακώστα στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.680, ημερομηνίας 11 Μαρτίου 

2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή σας με Αρ. Φακ. Ερ. 23.06.009.05.01.680 
ημερομηνίας 16/3/2011, σχετικά με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα πιο 
κάτω: 

 Η αύξηση των χορηγημάτων των Εθνοφρουρών δεν εμπίπτει στις 
αρμοδιότητες του Υπουργείου Άμυνας, αλλά είναι θέμα γενικότερης πολιτικής του 
κράτους σχετικά με τα μέτρα της Κοινωνικής Συνοχής. 

 Πληροφοριακά αναφέρεται ότι το χορήγημα εθνοφρουρών ανερχόταν στις 
£30,00 μέχρι το 2002 και από το 2003 αυξήθηκε στις £60,00 το μήνα. Με Απόφαση 
του Υπουργικού Συμβουλίου (62.739 ημ. 21/10/2005), αυξήθηκε από 1/7/2005 το 
χορήγημα πολυτέκνων κατά £7,00 και από 1/1/2006 κατά £10,00 το χορήγημα όλων 
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των εθνοφρουρών, και κατά £5,00 το χορήγημα των εθνοφρουρών που είναι τέκνα 
πενταμελών οικογενειών. 

 Με δεύτερο πακέτο μέτρων ενίσχυσης κοινωνικής συνοχής (Απόφαση 
Υπουργικού Συμβουλίου 65.807 ημ. 4/7/2007) το μηνιαίο χορήγημα των 
εθνοφρουρών αυξήθηκε περαιτέρω κατά £10,00 το μήνα από 1/11/2007. 

 Επιπρόσθετα αποφασίστηκε η αναπροσαρμογή του χορηγήματος των 
εθνοφρουρών με βάση την Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή (ΑΤΑ) από 
1/1/2008. 

 Το Υπουργικό Συμβούλιο στις 5/12/2007 (Αρ. Απόφασης 66.566) ενέκρινε 
αύξηση του χορηγήματος των εθνοφρουρών που είναι τέκνα πολυτέκνων κατά £10 το 
μήνα από 1/1/2008. 

 Η κατάσταση των χορηγημάτων Εθνοφρουρών από 1/1/2011 έχει όπως πιο 
κάτω: 

 Οπλίτης:                  €150,00 

 Πολύτεκνος:             €193,00 

 Πενταμελής:             €172,00 

 ∆ΕΑ:                        €225,00 

 ∆ΕΑ Πολύτεκνος:     €268,00 

 ∆ΕΑ Πενταμελής:     €251,00 

 Το Υπουργείο Άμυνας είναι πολύ ευαίσθητο στα θέματα αυτά και ως εκ τούτου 
όταν τεθεί τέτοιο θέμα προς συζήτηση θα δώσει τις απόψεις του με θετικό πνεύμα, 
μέσα στο πλαίσιο της γενικότερης κυβερνητικής πολιτικής και των οικονομικών 
δυνατοτήτων του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 19 Απριλίου 2011 του Υπουργού Εσωτερικών κ. 
Νεοκλή Συλικιώτη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.685, ημερομηνίας 14 
Μαρτίου 2011, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου 

Χατζηγιάννη 

 «Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού ∆ιευθυντή Βουλής των 
Αντιπροσώπων με αρ. 23.06.009.05.01.685 και ημερ. 22.3.2001 σχετικά με το πιο 
πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι ο 13ος μισθός των υπαλλήλων του Κεντρικού 
Σφαγείου Κοφίνου έχει ήδη καταβληθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Απριλίου 2011 του Υπουργού Υγείας κ. Χρίστου 
Πατσαλίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.009.05.01.729, ημερομηνίας 14 Απριλίου 
2011, των βουλευτών κ. Στέλλας Μισιαούλη ∆ημητρίου και Ντίνας Ακκελίδου, 
εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας, και του βουλευτή κ. Γιάννου Λαμάρη, 

εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού 

«Πρόσληψη εκτάκτων Νοσηλευτικών Λειτουργών για τις ανάγκες του Υπουργείου 
Υγείας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα που αφορά ερώτηση των 3 βουλευτών ΑΚΕΛ- 
Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις και σας πληροφορώ τα πιο κάτω: 
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(1) Το μητρώο Νοσηλευτών και Μαιών έχει δημοσιευτεί στην Επίσημη Εφημερίδα 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας ημερομηνίας 2/3/2011. 

(2) Σας αποστέλλεται η προκήρυξη της Επίσημης Εφημερίδας της Κυπριακής 
∆ημοκρατίας ημερομηνίας 31/3/2011 με Αρ. 248 στην οποία φαίνονται τα 
κριτήρια αξιολόγησης των υποψηφίων νοσηλευτών. 

(3) Το κριτήριο πρόσληψης πάνω σε 15νθήμερη βάση που έχουν γίνει κατά τον 
Μάρτιο 2011 ήταν η γενική βαθμολογία με την οποία είχαν αποφοιτήσει από τη 
βασική επαγγελματική εκπαίδευση.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  
Αντίγραφό τους δόθηκε στο βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Τώρα θα μπούμε στη διαδικασία αποχαιρετισμού των συναδέλφων βουλευτών 
που δε θα επαναδιεκδικήσουν έδρα στις νέες βουλευτικές εκλογές. 

 Πριν από την ολοκλήρωση αυτών των εργασιών της σημερινής συνεδρίας και 
την αυτοδιάλυση της Βουλής, επιτρέψτε μου να αναφερθώ εκ μέρους όλου του 
σώματος σε τέσσερις αποχωρούντες συναδέλφους, την Ντίνα Ακκελίδου και τον 
Ανδρέα Μουσκάλλη του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες ∆υνάμεις, το βουλευτή του 
∆ημοκρατικού Συναγερμού στην επαρχία Κερύνειας, το Σωκράτη το Χάσικο, και τον 
κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τον Ανδρέα τον Αγγελίδη. 

 Σε ό,τι αφορά την αγαπητή συνάδελφο την Ντίνα την Ακκελίδου, υπηρέτησε τη 
Βουλή από το 2007 μέχρι σήμερα.  Πολλές φορές προήδρευσε με επιτυχία των 
εργασιών της ολομέλειας της Βουλής των Αντιπροσώπων.  ∆ιετέλεσε πρόεδρος της 
Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών και μέλος 
των Κοινοβουλευτικών Επιτροπών Υγείας, για τα Ανθρώπινα ∆ικαιώματα και 
Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων ∆απανών.  Εκείνο 
που τη χαρακτηρίζει είναι η πραότητα του χαρακτήρα της, η εργατικότητα, η έμφυτη 
ευγένεια και ο σεβασμός προς τους συναδέλφους και συνεργάτες της και το χαμόγελό 
της, που είναι πάντα χαραγμένο στο πρόσωπό της. 

  Ο άλλος εκλεκτός συνάδελφος, ο Ανδρέας Μουσκάλλης, άλλως “φιλόσοφος”, 
όπως τον αποκαλούσαμε, υπηρέτησε τη Βουλή από το 2006 μέχρι σήμερα.  ∆ιετέλεσε 
αναπληρωτής πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων και κατά καιρούς μέλος των επιτροπών 
Ίσων Ευκαιριών μεταξύ Ανδρών και Γυναικών, Παιδείας, για τα Ανθρώπινα 
∆ικαιώματα και Εμπορίου και Βιομηχανίας.  Εκτός όλων αυτών, υπήρξε ακόμα και 
προπονητής της ποδοσφαιρικής ομάδας της Βουλής των Αντιπροσώπων, για να τα 
λέμε όλα!  Όραμά του η δημιουργία μιας κοινωνίας όπου οι νέοι θα έχουν την ευκαιρία 
να ασχοληθούν με τον αθλητισμό μακριά από οποιεσδήποτε εξαρτήσεις, ώστε να 
δημιουργήσουν σώματα υγιή και πνεύματα υγιή.  Επίσης, βασική του έγνοια είχε την 
ανακούφιση των προσφύγων, των παθόντων, των εγκλωβισμένων και των συγγενών 
των αγνοουμένων.  Ο Ανδρέας Μουσκάλλης είναι ένας άνθρωπος νούσιμος, ας μου 
επιτραπεί ο δανεισμός από την κυπριακή διάλεκτο, μετρημένος, ταπεινός αλλά 
ταυτόχρονα ένας άνθρωπος γεμάτος ψυχή, ευαισθησία, πνεύμα, οράματα, ιδανικά, 

χαρακτηριστικά που είχαν την ευκαιρία να γνωρίσουν μόνο όσοι τον ήξεραν καλά.  
Ακόμα, είχε πολύ έντονο το αίσθημα της δικαιοσύνης, της ανθρωπιάς και της 



40 

 

αναγνώρισης της προσφοράς όλων, ενώ πολλές φορές με τις παρεμβάσεις του 
αναλάμβανε το ρόλο του ρυθμιστή των καταστάσεων. 

 Ο άλλος εκλεκτός συνάδελφος, ο Σωκράτης ο Χάσικος, εκλέχθηκε βουλευτής 
Κερύνειας το 1991, το 1996 και το 2006.  ∆ιετέλεσε βουλευτής όλα αυτά τα χρόνια με 
μια διακοπή το 1999, οπότε και ανέλαβε καθήκοντα Υπουργού Άμυνας.  Υπηρέτησε 
κατά καιρούς ως μέλος σε διάφορες επιτροπές της Βουλής, όπως στις επιτροπές 
Άμυνας, Νομικών, Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου ∆ημόσιων 
∆απανών, Προσφύγων-Εγκλωβισμένων-Αγνοουμένων-Παθόντων και σε άλλες.  Είναι 
πολύ καλός γνώστης των θεμάτων της άμυνας.  Εκείνο που χαρακτηρίζει πάντοτε το 
Σωκράτη το Χάσικο είναι η ευθύτητα του χαρακτήρα του, η αποφυγή των μη καθαρών 
τοποθετήσεων, η πρακτικότητα, η μεθοδικότητα στη δουλειά του, η λιτότητα του λόγου 
του και η επικέντρωση στην ουσία των πραγμάτων. 

 Ο άλλος αγαπητός συνάδελφος, ο Ανδρέας ο Αγγελίδης, ο κοινοβουλευτικός 
εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού Κόμματος, άσκησε τα καθήκοντα του βουλευτή από 
το 2003 μέχρι σήμερα.  ∆ιετέλεσε κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του ∆ημοκρατικού 
Κόμματος και μέλος των επιτροπών Νομικών, Εξωτερικών, για το Πόθεν Έσχες, για 
την Εγκληματικότητα και την Καταπολέμηση των Ναρκωτικών και Εξαρτησιογόνων 
Ουσιών, καθώς και της επιτροπής Θεσμών, Αξιών και Επιτρόπου ∆ιοικήσεως.  
Ακόμη, ανέλαβε πολλές φορές με επιτυχία τη θέση του προεδρεύοντος της Βουλής.  Ο 
Ανδρέας Αγγελίδης αφήνει έντονο το στίγμα του στη Βουλή, από την οποία αποχωρεί 
με δική του επιλογή, σε όλο το φάσμα των δραστηριοτήτων της.  Εκείνο που τον 
διακρίνει είναι ο καθαρός πολιτικός λόγος, η σαφήνεια των θέσεων, η πιστή τήρηση 
του συντάγματος, των νόμων και των κοινοβουλευτικών θεσμίων.  Επίσης, η βαθιά 
γνώση των νομικών θεμάτων, γεγονός που συνέβαλε στον εμπλουτισμό των 
κοινοβουλευτικών δραστηριοτήτων.  Παράλληλα με την κατάρτισή του, τον Ανδρέα 
Αγγελίδη χαρακτήριζε η πραότητα του χαρακτήρα, η απαράμιλλη ευγένεια, η έμφαση 
στη λεπτομέρεια, η αναγνώριση της δουλειάς των συνεργατών του, ο μετρημένος και 
σεβαστός πολιτικός λόγος και η έντονη κοινωνική παρέμβαση σε θέματα κοινού 
ενδιαφέροντος.  Ήταν ακόμα θιασώτης της κοινοβουλευτικής διπλωματίας, την οποία 
κατέβαλλε προσπάθειες να θεσμοθετήσει μαζί με τα άλλα μέλη της Βουλής. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκ μέρους της Βουλής σε όλους τους πιο πάνω 
εκλεκτούς και αγαπητούς συναδέλφους ευχόμαστε υγεία και καλή συνέχεια στο δρόμο 
της ζωής, γιατί είμαστε σίγουροι ότι από όποιο μετερίζι και αν επιλέξουν να 
συνεχίσουν θα έχουν πολλά να προσφέρουν στην κοινωνία, ύστερα και από την πολύ 
πλούσια κοινοβουλευτική τους εμπειρία.  Τους σεβόμαστε, τους τιμούμε και 
εκφράζουμε την αγάπη και την ευγνωμοσύνη μας, ευχόμενοι σε όλους κάθε καλό! 

 Θα παρακαλούσα τώρα τους αγαπητούς συναδέλφους ένας-ένας να 
εκφωνήσουν το δικό του αποχαιρετιστήριο λόγο στη Βουλή των Αντιπροσώπων, 
αρχής γενομένης από την αγαπητή μου φίλη, την αγαπητή συνάδελφο την Ντίνα την 
Ακκελίδου. 

ΝΤ. ΑΚΚΕΛΙ∆ΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ για τα καλά λόγια. 

 Αποχωρώ πλουσιότερη σε γνώσεις και σε εμπειρίες με πολύ καλά αισθήματα 
για όλους, με την ικανοποίηση ότι με τη συνεργασία των συναδέλφων και του 
προσωπικού της Βουλής -κάτι για το οποίο ευχαριστώ όλους- έχουμε επιτελέσει ένα 
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έργο και έχουμε καταβάλει μια κοινή σημαντική προσπάθεια να εξυπηρετήσουμε το 
δημόσιο συμφέρον.  

 Θα ήθελα απλά έτσι σύντομα να εκφράσω ολόψυχα μια ευχή προς το κυπριακό 
κοινοβούλιο, λόγω του ότι είδαμε μια εικόνα καθόλου ικανοποιητική να αναδεικνύεται 
από τις πρόσφατες δημοσκοπήσεις σε σχέση με την αποδοχή των θεσμών, μεταξύ 
των οποίων και του κοινοβουλίου, στη συνείδηση του κυπριακού λαού.  Εύχομαι στη 
νέα κοινοβουλευτική περίοδο να ανακτήσει, να ενισχύσει το κύρος της η Βουλή των 
Αντιπροσώπων και να καταξιωθεί στη συνείδηση των πολιτών. 

 Σας εύχομαι καλή πορεία, καλή επιτυχία στους συναδέλφους που είναι 
υποψήφιοι, ευτυχία και υγεία.  Καλό Πάσχα και καλή Ανάσταση στην πατρίδα μας! 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Θα παρακαλούσα τώρα να ανέλθει στο βήμα ο άλλος εκλεκτός και αγαπητός 
συνάδελφος, ο Ανδρέας ο Μουσκάλλης, για το δικό του λόγο. 

 Είμαι βέβαιος ότι θα γράψεις ιστορία τώρα! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Όι, όι, είναι συναισθηματική η ομιλία μου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ε, το ξέρω, ρε Ανδρέα μου, το ξέρω! 

Α. ΜΟΥΣΚΑΛΛΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε της Βουλής, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Είναι με ιδιαίτερη συγκίνηση που απευθύνομαι ενώπιον της ολομέλειας της 
Βουλής των Αντιπροσώπων του τόπου μου για τελευταία φορά.  Μετά από πέντε 
χρόνια παρουσίας μου στη Βουλή, έχω αποφασίσει να μην επαναδιεκδικήσω 
βουλευτική έδρα. 

 Το γεγονός και μόνο ότι το κόμμα μου, το ΑΚΕΛ, μου εμπιστεύτηκε μια θέση 
στο ψηφοδέλτιο του συνδυασμού του το 2006 αποτέλεσε για μένα ύψιστη τιμή.  
Νιώθω ειλικρινά απέραντη ευγνωμοσύνη τόσο προς την παράταξή μου όσο και προς 
όλους τους ψηφοφόρους της Αμμοχώστου οι οποίοι με εμπιστεύτηκαν, για να τους 
υπηρετήσω από ένα πραγματικά επίπονο πόστο, αυτό του βουλευτή.  Ευελπιστώ ότι 
έχω ανταποκριθεί στις προσδοκίες τους. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Αν και είμαι ένας άνθρωπος που μεγάλωσα ως αθλητής, συγκεκριμένα 
ποδοσφαιριστής μέσα στις τάξεις της Νέας Σαλαμίνας στην Αμμόχωστο, ανέκαθεν 
ήμουν άνθρωπος που τον ενδιέφεραν τα κοινά.  Εξάλλου, την παρουσία μου στο 
κυπριακό ποδόσφαιρο την έβλεπα πάντα ως μια διαδικασία κοινωνικής προσφοράς.  
Μέσα από την εμπλοκή μου στον αθλητισμό, αλλά και μέσα από τις διδαχές και 
ευαισθησίες της μάνας μου, η οποία μεγάλωσε μόνη της και με πολλές στερήσεις τα 
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δύο παιδιά της, έμαθα και αγάπησα μεταξύ άλλων ένα υπέρτατο αγαθό, το αγαθό της 
ανιδιοτελούς προσφοράς στο συνάνθρωπο.  Η ανάδειξή μου ως βουλευτή το 2006 
δεν είχε ποτέ να κάνει με οποιαδήποτε προσωπική φιλοδοξία κοινωνικής ανέλιξης.  
Πρωταρχικός μου στόχος ήταν ανέκαθεν, και μέχρι σήμερα παραμένει, να υπηρετήσω 
το σύνολο του λαού μας. 

 Κατά τη διάρκεια της παρουσίας μου στα έδρανα της Βουλής εκτιμώ ότι έχω 
συμβάλει στο μέτρο των δικών μου δυνάμεων και δυνατοτήτων στο να προωθηθούν 
μέσω της νομοθετικής εξουσίας τα προβλήματα των προσφύγων, τα προβλήματα της 
ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου, ζητήματα που αφορούσαν την επιτροπή Εμπορίου 
και Βιομηχανίας, της οποίας ήμουν μέλος, καθώς επίσης και τα γενικότερα ζητήματα 
που αφορούν το σύνολο του λαού μας. 

 Παράλληλα, ως άνθρωπος έχω ταχθεί να υπηρετήσω τις αξίες και τα ιδανικά 
του συνεργατισμού και του αθλητισμού.  Αυτό έπραξα και από τα έδρανα της Βουλής 
και αυτό θα συνεχίσω να πράττω και στο μέλλον.  Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα 
πραγματικά να ευχαριστήσω θερμά όλους τους συναδέλφους μου και όλα τα 
κοινοβουλευτικά κόμματα για την εκτίμηση και αγάπη που τρέφουν προς το 
συνεργατικό κίνημα της Κύπρου, καθώς και για την κατανόηση και τη στήριξή τους για 
τα διάφορα ζητήματα που αφορούσαν το συνεργατισμό. 

 Όσον αφορά τα ζητήματα των προσφύγων, για τα οποία ανάλωσα και τις 
περισσότερες των δυνάμεών μου, επιτρέψετέ μου να ομολογήσω ότι αποχωρώ από 
τη Βουλή με απόλυτη ικανοποίηση.  Τα προβλήματα του προσφυγικού κόσμου 
αποτελούσαν προτεραιότητα για μένα σε σημείο που πολλές φορές να καθίσταμαι 
φορτικός ή ακόμα και γραφικός.  Έχω όμως απόλυτα ήσυχη τη συνείδησή μου, αφού 
αυτή η κυβέρνηση, η κυβέρνηση του ∆ημήτρη Χριστόφια, έκανε πράξη όλες σχεδόν 
τις εξαγγελίες της που αφορούν τον προσφυγικό κόσμο.  Νιώθω έντονα την ανάγκη 
από το βήμα τούτο να ευχαριστήσω τον Υπουργό Εσωτερικών Νεοκλή Συλικιώτη, 
καθώς και όλους τους λειτουργούς του υπουργείου του, οι οποίοι έπαιξαν καταλυτικό 
ρόλο στην υλοποίηση του κυβερνητικού προγράμματος για τους πρόσφυγες. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Με αυτά τα λίγα λόγια, θα ήθελα να ευχαριστήσω τον Πρόεδρο του σώματος 
Μάριο Καρογιάν, καθώς και όλους τους βουλευτές με τους οποίους συνεργάστηκα 
από το 2006 μέχρι σήμερα.  Θεωρώ ότι τους έκαμα όλους φίλους.  Αν παρ’ ελπίδα 
επίκρανα κάποιον χωρίς να το θέλω, απολογούμαι.  Ευχαριστώ επίσης το προσωπικό 
της Βουλής για τη συνεργασία και τη στήριξη που μας προσέφερε αυτά τα πέντε 
χρόνια.  Ιδιαίτερες όμως ευχαριστίες οφείλω στους λειτουργούς των κοινοβουλευτικών 
επιτροπών στις οποίες συμμετείχα.  Θερμές ευχαριστίες οφείλω στο κόμμα μου, στο 
γενικό γραμματέα της Κεντρικής Επιτροπής Άντρο Κυπριανού, στον κοινοβουλευτικό 
εκπρόσωπο (προπονητή!) Κατσουρίδη και την υπόλοιπη ηγεσία του κόμματος, στους 
συναδέλφους βουλευτές της κοινοβουλευτικής μου ομάδας, τα στελέχη και μέλη και 
φίλους και οπαδούς του ΑΚΕΛ.  Ευχαριστώ επίσης θερμά όλα τα στελέχη της 
επαρχιακής επιτροπής του ΑΚΕΛ Αμμοχώστου για τη βοήθεια που μου προσέφεραν 
στο δύσκολο και πολύπλοκο έργο το οποίο είχα αναλάβει. 

 Τέλος, θα ήθελα να διαβεβαιώσω όλους ότι θα συνεχίσω να είμαι ένας ενεργός 
πολίτης αυτού του τόπου.  Θα συνεχίσω να συμμετέχω ενεργά στα κοινά για την 
προώθηση των προβλημάτων που αντιμετωπίζουν οι εργαζόμενοι, οι πρόσφυγες και 
ειδικότερα οι λιγότερο προνομιούχοι της κοινωνίας.  Θα συνεχίσω να υπηρετώ το 
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συνεργατισμό και τον αθλητισμό, δύο θεσμούς άκρως ανθρωποκεντρικούς, με αξίες 
και ιδανικά τα οποία διαχρονικά με συγκινούν και με ανανεώνουν.  Θα συνεχίσω 
βέβαια να υπηρετώ την παράταξή μου.  Πάντοτε έλεγα, μεταξύ σοβαρού και αστείου, 
ότι εγώ δεν είμαι πολιτικός, είμαι προπονητής.  Ένας προπονητής δίνει μέσα στο 
γήπεδο ένα σκληρό αγώνα πίεσης, ψυχολογίας, αντοχής.  Τελικά, τα πράγματα στο 
“γήπεδο” της Βουλής δεν ήταν και πολύ διαφορετικά!  Ήταν και αυτός ένας αγώνας 
πίεσης, ψυχολογίας και αντοχής.  Αναμφισβήτητα, η πείρα μου ως προπονητή ήταν 
απόλυτα υποβοηθητική στο δύσκολο έργο μου. 

 Εύχομαι λοιπόν σε όλους σας, αγαπητέ Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
καλούς αγώνες για την πρόοδο της κοινωνίας μας, για την ανόρθωση του βιοτικού 
επιπέδου του λαού μας, καθώς και για την τελική λύτρωση, που θα επέλθει με την 
οριστική επίλυση του πολιτικού μας προβλήματος.  Θα είμαι πάντοτε στο πλευρό σας.  
Σας ευχαριστώ ξανά όλους από καρδιάς. 

 Καλό Πάσχα, καλή Ανάσταση και επιτυχίες σε όλους σας! 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον αγαπητό φίλο τον Ανδρέα. 

 Θέλω να καλέσω τώρα στο βήμα έναν άλλο εκλεκτό, αγαπητό φίλο, το 
Σωκράτη το Χάσικο, για το δικό του λόγο. 

 Αγαπητέ Σωκράτη, έχετε το βήμα. 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 Φίλες και φίλοι, 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Παρ’ όλον ότι τα όσα είπετε για μας εφάνταζαν σαν μνημόσυνο... 

(Γέλια) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μη κακό! 

Σ. ΧΑΣΙΚΟΣ: 

 ...εγώ θέλω να σας πω ότι δεν έχω αποθάνει πολιτικά, συνεχίζω από άλλες 
επάλξεις με άλλους τρόπους να είμαι ενεργός πολίτης και δε σημαίνει κατ’ ανάγκη ότι 
η εμπλοκή μας, το ενδιαφέρον μας, η αγάπη μας για τα κοινά περιορίζονται μόνο είτε 
στα έδρανα της Βουλής είτε στην κατοχή άλλων πολιτικών αξιωμάτων.  Είναι η ώρα 
λοιπόν του πολίτη, αν θέλετε, έξω και πέρα από δεσμεύσεις, έξω και πέρα από 
θεσμούς, όπως τους ζούμε μέσα στη Βουλή, να εκφράσει και να καταθέσει την άποψή 
του. 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Ξεκίνησα από μικρός, θα έλεγα, με έντονο ενδιαφέρον, με όραμα για μια Κύπρο 
ελεύθερη, για μια Κύπρο απαλλαγμένη από την τουρκική κατοχή.  Μαθητής, αργότερα 
φοιτητής, πιο ύστερα, το 1991, στη Βουλή των Αντιπροσώπων, είκοσι χρόνια πριν, 
κύριε Πρόεδρε, από σήμερα, με ένα ενδιαφέρον, με ένα όραμα και μόνο, να δω αυτό 
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το μικρό τόπο, αυτή τη μικρή πατρίδα απαλλαγμένη από την κατοχή, ένα ελεύθερο 
νησί, όμορφο, όπου Ελληνοκύπριοι, Τουρκοκύπριοι, Μαρωνίτες, Αρμένιοι, Λατίνοι, 
αλλά και όλοι οι υπόλοιποι που κατακλύζουν την  Κύπρο, εκατομμύρια, θα έλεγα, θα 
ζούμε όμορφα και ειρηνικά, θα δημιουργούμε, θα παράγουμε για το σήμερα, για το 
αύριο, για τα παιδιά μας, για τα παιδιά των παιδιών μας. 

 Είκοσι χρόνια, κύριε Πρόεδρε, από τότε που μπήκα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων... Αν με ρωτήσει κάποιος «τι έκαμες, κύριε, έβαλες κανένα χαλικάκι 
και εσύ σ’ όλα αυτά;», εγώ θα πω, κύριε Πρόεδρε, ότι νιώθω λυπημένος, αλλά και 
απογοητευμένος!  Από τη μια, λέω, θα μπορούσα να κάνω περισσότερα, δεν τα 
κατάφερα, από την άλλη, λέω, έκαμα ό,τι μπορούσα.  «Μα μόνο αυτά μπορούσες να 
κάνεις, κύριε, είκοσι χρόνια, είτε βουλευτής είτε υπουργός;».  Απαντώ:  Από τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων πολύ λίγα πράγματα μπορούμε να κάνουμε ως Βουλή προς την 
κατεύθυνση της πορείας για λύση.  Είμαστε ένα σώμα νομοθετικό, κάμνουμεν τα κάθ’ 
ημέραν που έχουν σχέση με νομοθεσίες, ασκούμε κοινοβουλευτικό έλεγχο αλλά μέχρι 
εκεί.  Εκείνος που προδιαγράφει την πορεία αυτή, έχοντας πάντα κατά νου την 
τουρκική αδιαλλαξία, είναι ο εκάστοτε Πρόεδρος.  Και εδώ δεν εξαιρώ κανέναν.  Ο 
εκάστοτε Πρόεδρος, που είναι και ο διαπραγματευτής, ο αρχηγός του κράτους, εκείνος 
είναι που φέρει τη μεγαλύτερη ευθύνη. 

 Τα πράγματα, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς έχουν γίνει τρισχειρότερα από το 
1991, που μπήκα στη Βουλή.  Πρώτον, το μεγάλο μας στήριγμα, η Ελλάδα, δυστυχώς 
σήμερα περνά το δικό της Γολγοθά.  Καταρρέει, είναι υποθηκευμένη, πωλείται.  Θα 
θέλαμε πολύ περισσότερα από την Ελλάδα, αλλά αυτή είναι η κατάσταση.  Το εθνικό 
μας θέμα.  Σήμερα μαζί με τη σοβαρή, τη βαθιά οικονομική κρίση που περνούμε 
δυστυχώς και αυτό έχει το δικό του πρόβλημα.  ∆ε φαίνεται πουθενά ότι θα βγούμε 
από το αδιέξοδο. 

 Αυτά, κύριε Πρόεδρε, άμα προσθέσει κάποιος και το γεγονός ότι το εσωτερικό 
μας μέτωπο -όπως είπετε και εσείς, με χαρακτηρίζει η ευθύτητα του λόγου μου- είναι 
σμπαραλιασμένο, όλα αυτά με κάμνουν να ανησυχώ πολύ περισσότερο και δε θα 
ήταν υπερβολή να πω ότι σπαράζει η ψυχή μου.  Μόνο με συναίνεση μπορούμε να 
προχωρήσουμε.  Και, άμα λέω “συναίνεση”, εννοώ ευρυτάτη συναίνεση, σύγκλιση.  
Μόνο μέσα απ’ αυτά είναι δυνατό, παρ’ όλες τις διαφωνίες που έχουμε, να κάμουμε 
τις αναγκαίες συνθέσεις, έτσι ώστε να καταλήξουμε κάπου ενωμένοι.  Και, όταν λέω 
“ενωμένοι”, εννοώ πραγματικά ενωμένοι, όχι ενότητα ως σχήμα λόγου, που ο καθένας 
το λέει, ενωμένοι, πραγματικά ενωμένοι.  Σύγκλιση, σύνθεση, έτσι ώστε μαζί να 
χαράξουμε επιτέλους μια κοινή γραμμή, μια κοινή πορεία, ανεξάρτητα από τα μικρά τα 
δικά μας, τα μικροπολιτικά μας, τα μικροκομματικά μας!  Μόνο έτσι είναι δυνατό να 
δούμε να ανατέλλει, εν πάση περιπτώσει, το φως της ελευθερίας σ’ αυτό τον τόπο. 

 Αυτά λέγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να ευχαριστήσω όλους τους συναδέλφους 
και τις συναδέλφισσες.  Αν καμιά φορά ανταλλάξαμε καμιά κουβέντα παραπάνω, 
θεωρείται αυτονόητο ότι είναι στα πλαίσια τέλος πάντων του δυναμισμού που 
χαρακτηρίζει τους βουλευτές.  Μπορεί να διαφωνούμε, αλλά είμαι βέβαιος ότι όλοι 
νοιαζόμαστε για ένα και μοναδικό, την απαλλαγή από την κατοχή και την 
απελευθέρωση. 

 Θέλω να ευχαριστήσω όλο το προσωπικό της Βουλής, τους λειτουργούς, εσάς, 
κύριε Πρόεδρε, για την καλή συνεργασία.  Θέλω να ευχαριστήσω το κόμμα μου, θέλω 
να ευχαριστήσω τους ψηφοφόρους της Κερύνειας.  Ανεξάρτητα αν με ψήφιζαν ή με 
καταψήφιζαν, εγώ τους ευχαριστώ. 
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 Εύχομαι σε όλους υγεία, προσωπική και οικογενειακή.  Καλό Πάσχα, καλή 
Ανάσταση αλλά κυρίως καλή Ανάσταση στον τόπο μας! 

 Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον αγαπητό φίλο το Σωκράτη το Χάσικο. 

 Καλώ τώρα στο βήμα ακόμα έναν εκλεκτό αγαπητό φίλο, τον κοινοβουλευτικό 
εκπρόσωπο του ∆ημοκρατικού Κόμματος, τον Ανδρέα τον Αγγελίδη, για το δικό του 
λόγο. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Όταν είσαι ο τελευταίος από τους αποχωρούντες, είναι πιο εύκολος ο λόγος, 
διότι μπορείς να υιοθετήσεις εύκολα τα όσα έχουν ήδη ακουστεί, ιδιαίτερα όταν ο 
χρόνος πιέζει για την ώρα που θα πρέπει να διακόψουμε τις εργασίες μας, κύριε 
Πρόεδρε.  Εν πάση περιπτώσει, ειδικά προς εσάς να πω ότι η αναφορά σας προς το 
πρόσωπό μου περιείχε -είμαι βέβαιος μέσα από την αγάπη και την αλληλοεκτίμηση- 
υπερβολή.  Εν πάση περιπτώσει, σας ευχαριστώ για τα καλά σας λόγια.  Βεβαίως, 
σας ευχαριστώ όλους για τη δυνατότητα να έχω και εγώ σήμερα τον τελευταίο λόγο 
από το βήμα τούτο, έστω και αν είναι λόγος αποχαιρετισμού. 

 Σε όλους τους πενήντα συναδέλφους που θα συνεχίσουν τη διεκδίκησή τους 
για την προσφορά στον τόπο από τη βουλευτική ιδιότητα εύχομαι κάθε καλή επιτυχία.  
Πιο ειδικά, στο δικό μου το κόμμα, στο οποίο ανήκω, εύχομαι αριθμητικά να 
αναδειχθεί μεγαλύτερο.  Τελικά, στην κορυφή του πετάλου εύχομαι, έναντι και των 
απόψεων των δύο προσκείμενων προς εμένα άκρων, να καταφέρουν να πετύχουν μια 
καλύτερη επικοινωνία· τη χρειάζεται ο τόπος.   

 Σε αυτούς που με τίμησαν με την ψήφο τους, τους δικούς μου φίλους, την 
οικογένειά μου, το κόμμα μου, την κοινοβουλευτική μου ομάδα, που προηγουμένως 
είχε την καλοσύνη να με τιμήσει ιδιαιτέρως στη συνεδρίασή της, θα υποβάλω τις 
απολογίες μου για όσα δεν καταφέραμε να επιτύχουμε πιο έντονα, πιο αποφασιστικά 
και να συντελέσουμε στην επίλυση καθημερινών προβλημάτων αλλά κύρια στην 
επίλυση αυτού που αποτελεί άγος για όλους εμάς, αυτού που σημαίνει “εισβολή, 
κατοχή, διαίρεση, παράνομος εποικισμός, δημογραφική αλλοίωση, καταστροφή”.  

 Σήμερα, την αποφράδα αυτή ημέρα, φεύγοντας, για τελευταία φορά μιλώντας 
σ’ αυτό το βήμα και φεύγοντας από αυτό το βήμα, πρέπει να τοποθετηθώ σε εκείνα 
που ως πολιτική άποψη και λόγο διετύπωσα κατά τρόπο που νομίζω ήταν σταθερός, 
όσο και αν δεν κατάφερε να επηρεάσει εξελίξεις.   

 Η απόρριψη του σχεδίου για μια διζωνική δικοινοτική λύση -λέγε “ρατσιστική”, 
κατά την άποψή μου- με το δημοψήφισμα, μαζί με την έκτοτε βαριά εντολή του 
κυρίαρχου λαού, σε συνδυασμό με την ένταξή μας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, μας 
επιβάλλει, στον καθένα από εμάς, ως απλών πολιτών, ως αξιωματούχων, το ηθικό 
καθήκον και το νομικό να συνεχίσουμε να διεκδικούμε ό,τι δικαιούμαστε, ισότιμα με 
όλους τους άλλους πολίτες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Είναι επιταγή ιστορικής 
συνέπειας, μνήμης θυσιών και καθήκον ανθρώπινης αξιοπρέπειας.  Λύση χωρίς 
δικαίωση των ανθρωπίνων δικαιωμάτων κάθε πρόσφυγα, ολόκληρου του τόπου, δε 
θα είναι δικαία.  Χωρίς δικαίωση της Κερύνειας -το έχω πει και άλλες φορές από αυτό 
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το βήμα- η όποια λύση δε θα είναι ούτε βιώσιμη ούτε λειτουργική· θα εξυπηρετεί μόνο 
την τουρκική βουλιμία σε βάρος της Κύπρου. 

 Σε όλους τους λειτουργούς της Βουλής και σε όλους τους άλλους υπαλλήλους 
της Βουλής τις ευχαριστίες μου για τη συμμετοχή στο έργο της Βουλής. 

 Καλή Ανάσταση σε όλους σας, καλή Ανάσταση για την Κυπριακή ∆ημοκρατία! 

(Χειροκροτήματα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ τον αγαπητό φίλο τον Ανδρέα τον Αγγελίδη. 

 Θα μου επιτρέψετε, προτού συνεχίσουμε, να κατέβω κάτω και να δώσω τα 
αναμνηστικά δώρα στους τέσσερις αγαπητούς και εκλεκτούς συναδέλφους, που δε θα 
επαναδιεκδικήσουν.  Είναι το ελάχιστο που μπορούμε να κάμουμε εμείς προς ένδειξη 
εκτίμησης και ευγνωμοσύνης προς αυτούς. 

(Στο σημείο αυτό ο Πρόεδρος της Βουλής κατέρχεται από την έδρα και δίδει τα 
αναμνηστικά δώρα.) 

 Στον αγαπητό Ανδρέα Μουσκάλλη. 

(Χειροκροτήματα) 

 Στον αγαπητό Σωκράτη Χάσικο. 

(Χειροκροτήματα) 

 Στον αγαπητό μου Ανδρέα Αγγελίδη. 

(Χειροκροτήματα) 

 Λοιπόν, θα καλούσα τον κοινοβουλευτικό εκπρόσωπο του ΑΚΕΛ, για να πάρει 
το δώρο για τον κ. Θωμά. 

(Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης παραλαμβάνει το αναμνηστικό δώρο εκ μέρους του κ. 
Γιαννάκη Θωμά.) 

(Χειροκροτήματα) 

Ζ. ΚΟΥΛΙΑΣ: 

 Πάντως, θα παρακαλούσαν πολλοί να εισπράξουν έτσι φιλί! 

(Μη ευκρινή σχόλια από βουλευτές) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

(Γελώντας) 

 ∆εν ήταν το φιλί του Ιούδα! 

(Γέλια) 

 Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε τώρα στο τελευταίο θέμα 
της νομοθετικής εργασίας, που είναι η απόφαση για διάλυση της Βουλής με βάση το 
άρθρο 67 του Συντάγματος της Κυπριακής ∆ημοκρατίας. 

 Παρακαλώ το γραμματέα… 
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 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από τη θέση μου με την άδειά σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Για το θέμα του αν είναι διάλυση ή κάτι άλλο, αναστολή των εργασιών, με 
καθορισμό ημερομηνίας εκλογής και ορισμό ημερομηνίας της νέας συνεδρίασης, μόλις 
τελειώσουν οι εκλογές…  Έχω διαφορετική άποψη, με όλο το σέβας, από αυτήν που 
φαίνεται να είναι διαγεγραμμένη ως μορφή απόφασης.  Ήδη το πρωί στη σύσκεψη 
κατέθεσα ένα έγγραφο ενώπιόν σας.  Να μου επιτρέψετε να το καταθέσω. 

(Στο σημείο αυτό ο κ. Ανδρέας Αγγελίδης καταθέτει στη γραμματεία το  
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο Αρχείο της Βουλής.) 

 Να τονίσω απλώς ότι δυνάμει του συντάγματος αυτή η Βουλή συνεχίζει να 
υπάρχει μέχρι της ανάληψης των καθηκόντων της Βουλής που θα εκλεγεί.  Εάν αυτή 
διαλυθεί, σημαίνει ότι ο τόπος θα παραμείνει χωρίς Βουλή.  Η αυτοδιάλυση είναι 
δυνατότητα που έχει η Βουλή διαρκούσης της θητείας της.  Θα έχουμε συμπληρώσει 
πέντε χρόνια ως το Μάιο, που είναι η ημερομηνία που έχει συμφωνηθεί να είναι η 
ημερομηνία εκλογής.  Νομίζω η καθαρή λύσις και η συνταγματική είναι, για να υπάρχει 
και η δυνατότητα για παν ενδεχόμενο η Βουλή, αν χρειαστεί, να συγκληθεί για κάτι 
εξαιρετικής σημασίας, είναι εισήγησή μου, αντί διάλυσης, να αποφασιστεί η αναστολή 
των εργασιών της δυνάμει του άρθρου 68 του συντάγματος, να καθοριστεί ως 
ημερομηνία εκλογών η 22α  Μαΐου του 2011, όπως έχει συμφωνηθεί, δυνάμει του 
67(2), και ημέρα σύγκλησης της νέας Βουλής η 2α Ιουνίου.  Και γιατί το ορίζουμε εμείς;  
Το ορίζουμε εμείς, διότι τη νέα Βουλή δεν μπορεί να τη συγκαλέσει κανένας, διότι δε 
θα υπάρχει ενώπιον της Βουλής θεσμικό όργανο που να έχει δώσει τη διαβεβαίωση.   

 Από την άλλη πλευρά, η διάλυση γίνεται, για να μην υπάρχει Βουλή.  Εδώ η 
Βουλή πρέπει να συνεχίσει, όπως το προβλέπει το άρθρο 65, το άρθρο 67(2) και το 
άρθρο 68 του συντάγματος.   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.  

 Άλλοι συνάδελφοι; 

 Ναι, κύριε Πουργουρίδη. 

ΧΡ. ΠΟΥΡΓΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Ένας προσεγγίζει με σεβασμό τις απόψεις του συναδέλφου Αγγελίδη, αλλά η 
λέξη “διάλυσις” δεν αντίκειται στα όσα ο ίδιος ισχυρίζεται.  Μια Βουλή που αποφασίζει 
τη διάλυσή της δε σημαίνει ότι, αν συντρέχουν οι λόγοι που προνοούνται στο 
σύνταγμα, δεν μπορεί να επανέλθει και να συνεδριάσει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 
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 Μάλιστα.   

 Ο κ. Ομήρου. 

Γ. ΟΜΗΡΟΥ: 

 Το άρθρο 67, κύριε Πρόεδρε, αντιμετωπίζει τις ανησυχίες και τις επιφυλάξεις, 
τις καθόλα σεβαστές, του αγαπητού συναδέλφου του κ. Ανδρέα Αγγελίδη, διότι η 
Βουλή, αναφέρει το άρθρο 68, μπορεί να συνέλθει σε εξαιρετικές περιστάσεις, σε 
έκτακτες περιπτώσεις.  Συνεπώς, δε διαλύεται η Βουλή υπό την έννοια ότι παύει να 
υπάρχει ως πολιτειακό όργανο ή ως συντεταγμένη εξουσία.  Αυτή είναι η διαφορά.  
Απλώς, παύει να λειτουργεί ως ένα σώμα το οποίο συνέρχεται κάθε εβδομάδα στις 
συνόδους, οι οποίες είναι καθορισμένες από το σύνταγμα και τους κανονισμούς.  Αυτή 
νομίζω είναι η έννοια της διάλυσης και όχι ότι διαλύεται εις τα εξ ων συνετέθη και δεν 
υπάρχει ως συντεταγμένη εξουσία· υπάρχει!   

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο Άντρος ο Κυπριανού. 

ΑΝΤΡΟΣ ΚΥΠΡΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσα είπε ο κ. Αγγελίδης στα δικά μου τα αφτιά ακούγονται 
πάρα πολύ λογικά, πρέπει να παραδεχτώ.  Βέβαια, αντιλαμβάνομαι ότι εμείς 
ακολουθούμε μία διαδικασία η οποία έχει καθιερωθεί από παλιά.  Εγώ θα έλεγα να 
προχωρήσουμε, αλλά αυτά τα οποία έχει πει ο κ. Αγγελίδης πρέπει να τα λάβουμε 
πολύ σοβαρά υπόψη μας, γιατί, επαναλαμβάνω -δεν είμαι νομικός- στα δικά μου τα 
αφτιά ακούγονται πάρα πολύ λογικά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Συλλούρης. 

∆. ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμένα με προβλημάτισαν πάρα πολύ αυτά που έχει πει ο κ. 
Αγγελίδης.  Υπάρχει η λογική, υπάρχει όμως και η λογική που εξήγησε ο κ. Ομήρου, 
ότι το άρθρο 68 προνοεί και καθορίζει ότι για εξαιρετικές περιπτώσεις η Βουλή μπορεί 
να συνέλθει.  Άρα, αν θεωρήσουμε ότι αυτό το γράμμα και το πνεύμα του 
συντάγματος ήθελαν τη Βουλή αυτή την περίοδο μέχρι τις εκλογές, τις τριάντα-
σαράντα μέρες, να μπορεί να συνέλθει μόνο για εξαιρετικά θέματα, τότε νομίζω ότι η 
διαδικασία που ακολουθούμε είναι σωστή.   

 Εγώ θα συμφωνήσω στο εξής, αν κατάλαβα καλά το πνεύμα του κ. Άντρου 
Κυπριανού: Ανεξάρτητα από το ότι έτσι πρέπει να συνεχίσουμε, κατά την άποψή μας, 
και εν κατακλείδι καταλήγουμε όπως εκάναμε και τις προηγούμενες πενταετίες, να μας 
προβληματίσουν αυτά που έχει πει ο κ. Αγγελίδης, ούτως ώστε, αν υπάρχει λόγος, να 
βρούμε τον τρόπο να τα διευκρινίσουμε ακόμη περισσότερο.  Όμως εγώ μένω 
ικανοποιημένος ότι αυτή η Βουλή διαλύεται, πρώτον, δεύτερον, μπορεί να συνέλθει 
για εξαιρετικά θέματα και, τρίτον, μόνο για εξαιρετικά θέματα. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   
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 Ο κ. Περδίκης. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 Με τη σειρά μου, κύριε Πρόεδρε, θέλω να εκφράσω τον προβληματισμό το δικό 
μου σε σχέση με αυτά που ανάφερε ο κ. Αγγελίδης.  Τα μελετούμε τις τελευταίες δύο 
βδομάδες.  Έχουν, πιστεύω, σημαντική βάση, ίσως υπάρχουν κάποια κενά σε ό,τι 
αφορά την ερμηνεία της λέξης “διάλυση”, όπως προκύπτει και από το σύνταγμα.  Θα 
ακολουθήσουμε, αντιλαμβάνομαι, και σήμερα την πεπατημένη, αλλά όντως χρειάζεται 
να διευκρινιστεί.  Και δράττομαι της ευκαιρίας να πω ότι αυτό ξαναφέρνει στην 
επιφάνεια έναν παλιό στόχο που είχε η Βουλή, που συνεχώς αναβάλλει, τη 
δημιουργία μιας δικής της νομικής υπηρεσίας που να εξετάζει όχι μόνο αυτά τα 
θέματα, αλλά και θέματα που αφορούν τα νομοσχέδια και έγκαιρα να τοποθετείται. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

Γ. ΠΕΡ∆ΙΚΗΣ: 

 ∆ιότι, αν τον χάσουμε τον κ. Αγγελίδη, θα χάσουμε και την ad hoc νομική  
υπηρεσία που έχουμε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Αγγελίδη. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν το έθεσα το θέμα, για να γίνει αντιπαράθεση ή διάλογος 
αχρείαστος.  Το 67(1), που προβλέπει τη δυνατότητα διάλυσης, δεν προβλέπει ότι 
συνεχίζει να υπάρχει η Βουλή.  Το προβλέπει το 67, που εννοείται ότι, αν δεν πάρεις 
την απόφαση για διάλυση, τότε ορίζεις…  Και το 68, που λέει “συνεχίζει”, και το 65(2), 
που λέει «συνεχίζει η Βουλή».  Αν διαλυθεί κάτι -λυπούμαι, η λέξη “διάλυσις” στα 
ελληνικά είναι απλουστάτη- σήμερα δε θα είστε Πρόεδρος της Βουλής, αν διαλυθεί, 
και εμείς δε θα είμαστε βουλευτές!  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ο κ. Κατσουρίδης. 

Ν. ΚΑΤΣΟΥΡΙ∆ΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, διαδικαστικά νομίζω ότι δεν προχωρούμε σωστά.  Η βασική 
θέση εξετέθη, εξετέθησαν και οι άλλες, δε θέλω να πω τίποτε εγώ.  Απλώς, να 
προχωρήσουμε.  

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, μια μικρή παρέμβαση… 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Ναι, κύριε Ερωτοκρίτου. 

Ρ. ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 
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 Το θέμα βεβαίως έχει εξαντληθεί, αλλά δεν πρέπει να διαφεύγει μια 
πρακτικότητα γύρω από τις τοποθετήσεις αυτές, και, νομίζω, κλείνουμε, κατά την 
άποψή μου.  Η πρακτικότητα, που οφείλω να την υπενθυμίσω, γιατί δεν την είπε 
κανένας από τους συνάδελφους…  Αυτός που συνέταξε το σύνταγμα εθεωρούσε ότι η 
Βουλή έπρεπε να διαλυθεί για ποιο λόγο;  Γιατί η Βουλή δε θα μπορούσε να χειριστεί 
αντικειμενικά τα κοινοβουλευτικά ζητήματα τόσο κοντά στο χρόνο διεξαγωγής των 
εκλογών.  Αυτός είναι ο λόγος που διαλύεται η Βουλή.  Και μιλάμε πάντα για εκλογές.  
Εάν λοιπόν οι εκλογές είναι επί θύραις, τον άλλο μήνα, επιβάλλεται.  Αυτή ήταν η 
σκοπιμότητα.  Και τελειώνει το θέμα εδώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Λοιπόν, εγώ ευχαριστώ όλους τους συναδέλφους για τις παρεμβάσεις τους.  
Σίγουρα, αυτό που έχει πει ο κ. Αγγελίδης θα αποτελέσει και αντικείμενο 
προβληματισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων μετά τον Ιούνιο.  Για να είμαι 
ειλικρινής, και εμένα έτσι με προβλημάτισε πολύ η ανάλυση την οποία έκαμε, που 
είναι και εμπεριστατωμένη και λογική.  Όμως, είμαστε σε αυτό το στάδιο.  Να μου 
επιτρέψετε, και ακούγοντας και τις διάφορες πλευρές, να συνεχίσουμε τη διαδικασία 
μας και να ακολουθήσουμε την πεπατημένη, όμως με μία υπόσχεση, ότι με τη νέα 
Βουλή και αυτό το θέμα, όπως και πολλά άλλα θέματα, είναι καλά να το συζητήσουμε, 
έχοντας τον απαιτούμενο χρόνο μπροστά μας, για να κάνουμε εκείνες τις αλλαγές και 
εκείνες τις τομές που κρίνουμε ότι είναι απαραίτητες.   

 Παρακαλώ το γραμματέα να διαβάσει την απόφαση.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Απόφαση για διάλυση της Βουλής με βάση το άρθρο 67 του Συντάγματος της 
Κυπριακής ∆ημοκρατίας 

 Η Βουλή των Αντιπροσώπων, ενεργώντας σύμφωνα με τις διατάξεις του 
άρθρου 67 του συντάγματος, αποφασίζει:  

1. τη διάλυσή της, με βάση την παράγραφο 1 του άρθρου 67 του συντάγματος, 
από σήμερα, 21η Απριλίου 2011, 

2. τον καθορισμό της ημερομηνίας διενέργειας γενικών εκλογών νέων μελών της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για την 22α Μαΐου 2011, σύμφωνα με την 
παράγραφο 2 του άρθρου 67 του συντάγματος, και  

3. τον καθορισμό της πρώτης συνεδρίας της νεοεκλεγόμενης Βουλής για την 
Πέμπτη, 2 Ιουνίου 2011, στις 4.00 το απόγευμα, σύμφωνα με τις διατάξεις της 
παραγράφου 2 του άρθρου 67 του συντάγματος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Υπάρχει οποιαδήποτε ένσταση όπως η απόφαση αυτή εγκριθεί; 

 Ο κ. Αγγελίδης. 

Α. ΑΓΓΕΛΙ∆ΗΣ: 

 Είναι η άποψή μου, κύριε Πρόεδρε…  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ: 

 Μάλιστα, έχει καταγραφεί. 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Λοιπόν, με μία διαφωνία η απόφαση εγκρίνεται. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φτάσαμε αισίως στο τέλος της σημερινής, 
τελευταίας συνεδρίας της Βουλής των Αντιπροσώπων υπό την παρούσα σύνθεση. 

 Εύχομαι σε όλους καλό Πάσχα!  Εύχομαι παράλληλα σε όσες και όσους από 
εσάς διεκδικείτε επανεκλογή καλή επιτυχία!  Εκ μέρους της Βουλής των 
Αντιπροσώπων εύχομαι καλό Πάσχα σε ολόκληρο τον κυπριακό λαό και καλή 
Ανάσταση στην Κύπρο μας.  Εύχομαι επίσης καλή ψήφο! 

 Οι βουλευτικές εκλογές της 22ας Μαΐου γίνονται σε μια περίοδο που η Κύπρος 
αντιμετωπίζει σοβαρά και κρίσιμα προβλήματα.  Το κυπριακό πρόβλημα βρίσκεται σε 
μια ιδιαίτερα λεπτή και κρίσιμη φάση.  Οι συνέπειες της παγκόσμιας οικονομικής 
κρίσης δημιουργούν νέα πιεστικά προβλήματα στην κυπριακή οικονομία και στον 
κυπριακό λαό.  Οι πολίτες ανησυχούν και αγωνιούν για το μέλλον.  Αυτοί θα δώσουν 
τις προδιαγραφές τους για το μέλλον που επιθυμούν με την ψήφο τους στις 22 Μαΐου.  
Με τη συμμετοχή τους στην ψηφοφορία και με τις επιλογές τους διαμορφώνουν το 
μέλλον.  Η αποχή από την εκλογική διαδικασία σημαίνει αποφυγή ανάληψης ευθύνης.  
Σημαίνει επίσης αποποίηση του πιο σημαντικού πολιτικού δικαιώματος που έχει ο 
πολίτης.   

 Εκ μέρους της Βουλής των Αντιπροσώπων, εκ μέρους όλων των πλευρών της 
Βουλής, θα ήθελα να απευθύνω ένα ιδιαίτερο μήνυμα προς τους νέους ψηφοφόρους, 
προς τις νέες και τους νέους μας.  Το μέλλον ανήκει κυρίως και πρωτίστως στους 
νέους.  Αυτό το μέλλον πρέπει να το ορίσουν, να το διαμορφώσουν κυρίως οι ίδιοι οι 
νέοι.  Με την ψήφο τους στις βουλευτικές εκλογές γίνονται συνδιαμορφωτές του 
μέλλοντός τους.  Με την αποχή από την εκλογική διαδικασία αφήνουν άλλους να 
διαμορφώσουν το δικό τους μέλλον.  Αφήνουν το δικό τους μέλλον στα χέρια άλλων.  
Η Βουλή καλεί τους νέους και τις νέες μας να πάρουν το μέλλον τους στα δικά τους 
χέρια.  Πολλές οι επιλογές που έχουν.  Υπάρχει ψήφος που επιβραβεύει, ψήφος που 
τιμωρεί, ψήφος που απορρίπτει, ψήφος που επικροτεί, ψήφος που στηρίζει, ψήφος 
που καταδικάζει, ψήφος που επικρίνει, ψήφος που διορθώνει.  Ας επιλέξουν!  Η 
αποχή σίγουρα δεν είναι επιλογή ευθύνης ούτε η αμηχανία είναι στάση ευθύνης.   

 Είναι γεγονός ότι οι νέοι μας ζουν σήμερα σε μια νέα εποχή, ζουν στο μεταίχμιο 
της μεγάλης τεχνολογικής έκρηξης, αλλά και ανθρωπιστικού ελλείμματος, μια εποχή 
σύγχυσης, κρίσεων, απαξίωσης.  Όμως η νέα γενιά, κάθε νέα γενιά, είναι φορέας 
αισιοδοξίας και ελπίδας.  Οι νέοι μας, με την αγνότητα της ψυχής τους, το σφρίγος και 
την ορμή της νιότης τους, τη δύναμη του μυαλού τους, ακόμα και με τον αυθορμητισμό 
τους, μπορούν με την ψήφο τους να αναστηλώσουν αρχές και αξίες και να 
αναβαθμίσουν το ηθικό υπόβαθρο της κοινωνίας μας και της πολιτικής.  Στις 22 του 
Μάη ας αρπάξουν τα ηνία της ζωής, της δικής τους, της οικογένειας, την κοινωνίας, 
της πατρίδας.  Το μέλλον ανήκει σ’ αυτούς που δεν περιμένουν, αλλά εφορμούν και 
διεκδικούν, σ’ αυτούς που πιστεύουν στο μέλλον και που με την ψήφο τους 
δημιουργούν αυτό το καλύτερο μέλλον.  Εύχομαι λοιπόν εκ μέρους όλων των 
πλευρών της Βουλής των Αντιπροσώπων καλή ψήφο και στους νέους μας! 

 Προτού ολοκληρώσουμε, θέλω να πω ότι άκουσα με μεγάλη προσοχή όλους 
τους συναδέλφους.  Συγκινητικοί οι λόγοι τους, με μια ανθρώπινη διάσταση.  Και αυτή 
δε θέλω να την αγνοήσω.  Άκουσα προηγουμένως εκλεκτούς συναδέλφους να 
απολογούνται, αν μέσα από τα πεπραγμένα τους, αν μέσα από τις τοποθετήσεις τους, 
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αν μέσα από την εφαρμοσμένη τους πολιτική δράση στη Βουλή των Αντιπροσώπων 
πλήγωσαν, στεναχώρησαν άλλους συναδέλφους ή ευρύτερα.  Ζήτησαν απολογία, 
είπαν απολογούνται.   

 Ως Πρόεδρος της Βουλής, πρώτα απ’ όλα θέλω να ευχαριστήσω όλους τους 
συναδέλφους μου γι’ αυτή την εξαίρετη συνεργασία που είχαμε.  Περάσαμε δύσκολες 
μέρες, περάσαμε από κρίσιμες φάσεις όλοι μας, όμως μέσα από τη διάθεση για κοινές 
αποφάσεις, μέσα από τη διάθεση για το κοινό καλό, νομίζω, βρήκαμε τις κοινές 
συνισταμένες, βρήκαμε τη χρυσή τομή, εξού και τα περισσότερα νομοθετήματα 
πέρασαν συναινετικά από τη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Και αυτό τιμά και τους 
βουλευτές, τιμά και τις πολιτικές τους ομάδες, που επέδειξαν και σοφία και 
σωφροσύνη σε πολύ λεπτές φάσεις. 

 Θέλω ως Πρόεδρος της Βουλής και εγώ με τη σειρά μου, ευχαριστώντας όλους 
για την πολύτιμη συνεργασία, ένα πράγμα να πω.  Αν στη διάρκεια αυτών των μηνών 
όλων που προήδρευσα αυτού του σώματος αδίκησα, αν πλήγωσα, αν τραυμάτισα με 
ό,τι έχω πει ή αν έχω κάτι κάνει που έθιξε, σίγουρα δεν ήταν εκ προθέσεως που έγινε.  
Και εγώ με τη δική μου σειρά θέλω να ζητήσω συγγνώμη και απ’ εκεί και πέρα θεωρώ 
ότι όλοι μαζί μπορούμε να φέρουμε καλύτερες μέρες στον τόπο και το λαό μας.  

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, με αυτά τα λίγα λόγια, ευχόμενος καλό Πάσχα σε 
όλους, στον κυπριακό λαό, ευχόμενος κάθε καλό, υγεία, χαρά, δύναμη σε όλους σας, 
στις οικογένειές σας, αλλά και στον ευρύτερο κυπριακό λαό, κηρύσσω τη λήξη της 
σημερινής συνεδρίας της Βουλής.    

(Ώρα λήξης:  12.05 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 

Αγγελίδης Ανδρέας Μαυρονικόλα Ρούλα 

Ακκελίδου Ντίνα Μαυροχάννας Κλαύδιος 

Αντωνίου Αντώνης Μητσόπουλος Τάσος 

Αριστοτέλους Άριστος Μουσκάλλης Ανδρέας 

Βαρνάβα Γιώργος Νεοφύτου Αβέρωφ 

Βότσης Άγγελος Νικολάου Ιωνάς 

Γαβριήλ Γιαννάκης Ομήρου Γιαννάκης 

Γεωργίου Γεώργιος Παπαδόπουλος Νικόλας 

∆ημητρίου Μισιαούλη Στέλλα Περδίκης Γιώργος 

Ερωτοκρίτου Ρίκκος Πουργουρίδης Χρήστος 

Ευαγόρου Σταύρος Σαμψών Σωτήρης 

Ιερωνυμίδης Στέλιος Σαρίκας Φειδίας 

Κατσουρίδης Νίκος Σιζόπουλος Μαρίνος 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Σταυριανός Πανίκκος 

Κουλίας Ζαχαρίας Στυλιανίδης Χρήστος 
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Κουτσού Νίκος Συλλούρης ∆ημήτρης 

Κυπριανού Ανδρέας Τάσου Γεώργιος 

Κυπριανού Άντρος Τορναρίτης Νίκος 

Κυριακίδου Αθηνά Φακοντής Αντρέας 

Κυριακίδου Στέλλα Φυττής Σοφοκλής 

Κυριακού Μαρία Χάμπας Πανίκος 

Κυρίτσης Πάμπης Χάσικος Σωκράτης 

Κωνσταντίνου Κώστας Χατζηγιάννη Κυριάκος 

Κωνσταντίνου Νεόφυτος Χατζηνικόλας Ντίνος 

Λαμάρης Γιάννος Χριστοφόρου Λευτέρης 

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Χατζηρούσος Αντώνης 

Μαντοβάνη Μπενίτο 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων. 

2. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Συντάξεων (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2010» και για το νομοσχέδιο «Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) Νόμος του 2011» και ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο. 

3. Συζήτηση (Χρ. Πουργουρίδης, Πρόεδρος, Μ. Σιζόπουλος, Ρ. Ερωτοκρίτου) για 
την ώρα έναρξης της παρούσας συνεδρίας. 

4. Ψήφισμα της Βουλής των Αντιπροσώπων για το κυπριακό πρόβλημα και 
ομόφωνη έγκρισή του. 

5. Έκθεση για την πρόταση νόμου «Ο περί Εκλογής Μελών της Βουλής των 
Αντιπροσώπων (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2011», οι σύντομες 
παρατηρήσεις του κ. Χρήστου Στυλιανίδη και ψήφισή της σε νόμο. 

6. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Επιλογή αθλητών για συμμετοχή στους αγώνες VOLVO στην Κροατία - 
Τροποποιήσεις στην πρόσληψη εκτάκτων νοσηλευτών - Υλοτόμηση πεύκων 
στην περιοχή Βίρσαρη στην κοιλάδα του ∆ιαρίζου - Ερωτήματα σχετικά με το 
Ευρωπαϊκό Ινστιτούτο Κύπρου - Ενίσχυση του Κυπριακού Οργανισμού 
Κέντρων Νεότητας - Συμπερίληψη των ανοικτών πανεπιστημίων Κύπρου και 
Ελλάδας στα σχέδια κρατικών χορηγιών και υποτροφιών - Αίτημα μαθητών της 
κοινότητας Ακρωτηρίου για φοίτηση στο Λύκειο Κολοσσίου - Παραχώρηση 
τίτλων ιδιοκτησίας στους κατοίκους του συνοικισμού Αγίου Νικολάου στα 
Πολεμίδια - Αρχαίος τάφος στην Ξυλοτύμπου - Ανάπτυξη και ανάδειξη ορεινών 
περιοχών - Συγκέντρωση βιομηχανιών στην περιοχή Βασιλικού - Νομοθεσία 
για την κατασκευή και τις προδιαγραφές κυματοθραυστών - Οι αυξημένες 
ανάγκες για λατομικά υλικά - Αντιμετώπιση ενδεχόμενης αύξησης του 
προστίμου για την εκπομπή ρύπων - Καταστραμμένες φωτογραφίες του 
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αγνοούμενου καταδρομέα Κωνσταντίνου Μανδράλη σε μονάδες της Εθνικής 
Φρουράς - Ανάγκη επίλυσης προβλημάτων του Μικροβιολογικού Τμήματος του 
Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας - Αιτήματα Συνδέσμου Θεατρολόγων 
ΟΕΛΜΕΚ. 

7. Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Ερωτήματα για την εμφάνιση ασθενειών λόγω αύξησης των αιωρούμενων 
σωματιδίων - Ανάγκη επισκευής του μηχανήματος για την οστεοπόρωση στο 
νοσοκομείο Αμμοχώστου - Αιτήματα της κοινότητας Ευρύχου σχετικά με το 
κέντρο υγείας - Τοποθέτηση διαδραστικών πινάκων στα δημόσια σχολεία - 
Ερωτήματα σχετικά με αιτήματα της Παγκύπριας Οργάνωσης Πολυτέκνων - 
Επιπτώσεις στην υγεία από τα PM2.5 - Αίτημα για ανέγερση δημοτικού και 
νηπιαγωγείου στον Άγιο Γεώργιο, μεταξύ Κακοπετριάς και Γαλάτας - 
Χρηματοδότηση ταινίας αφιερώματος στον ποιητή Κυριάκο Χαραλαμπίδη - Η 
εγκατάσταση κυκλοφορητή ζεστού νερού στις νέες πολυκατοικίες - Τα 
καθήκοντα των οδηγών του Κέντρου Υγείας Λακατάμιας - Το χρονοδιάγραμμα 
για το αποχετευτικό στον κυβερνητικό οικισμό Μακάριος Γ΄ στη Λάρνακα - 
Ερωτήματα σχετικά με τις πληρωμές εκταρικών επιδοτήσεων - Καθυστέρηση 
παροχής προσφυγικής βοήθειας σε δικαιούχους του σχεδίου μεταστέγασης 
από το Μαρί στο Ζύγι - Το μισθολογικό κόστος των μαθητών ανά εκπαιδευτική 
βαθμίδα - Βελτίωση του παρακαμπτήριου δρόμου προς το ΧΥΤΑ Μαραθούντας 
Πάφου - Αίτημα κοινότητας Άρμου για κατασκευή τοίχων αντιστήριξης ή/και 
τοποθέτηση προστατευτικών κιγκλιδωμάτων στους δρόμους - ∆ημιουργία 
αίθουσας ειδικής εκπαίδευσης στο Λοϊζίδειο ∆ημόσιο Νηπιαγωγείο Στροβόλου - 
Αύξηση μισθοδότησης εθνοφρουρών - Καταβολή 13ου μισθού στους 
υπαλλήλους του σφαγείου Κοφίνου - Τροποποιήσεις στην πρόσληψη εκτάκτων 
νοσηλευτών. 

8. α. Αποχαιρετιστήριος λόγος από τον Πρόεδρο της Βουλής για τους 
βουλευτές κ. Ντίνα Ακκελίδου, Ανδρέα Μουσκάλλη, Σωκράτη Χάσικο και 
Ανδρέα Αγγελίδη, που δε θα διεκδικήσουν επανεκλογή τους στις 
βουλευτικές εκλογές της 22ας Μαΐου 2011. 

β. Αποχαιρετιστήριοι λόγοι της κ. Ντίνας Ακκελίδου και των κ. Ανδρέα 
Μουσκάλλη, Σωκράτη Χάσικου και Ανδρέα Αγγελίδη. 

9. Συζήτηση (Α. Αγγελίδης, Χρ. Πουργουρίδης, Άντρος Κυπριανού, ∆. Συλλούρης, 
Γ. Περδίκης, Α. Αγγελίδης, Ν. Κατσουρίδης, Ρ. Ερωτοκρίτου, Πρόεδρος) για την 
απόφαση της Βουλής για διάλυσή της με βάση το άρθρο 67 του Συντάγματος 
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 

10. Ομιλία του Προέδρου της Βουλής ενόψει των βουλευτικών εκλογών της 22ας 
Μαΐου και της λήξης των εργασιών της παρούσας Βουλής. 

 

 (Στις 27 Μαΐου 2011 κυκλοφόρησε η ημερήσια διάταξη της πρώτης συνεδρίας 
της Έκτακτης Συνόδου της Ένατης Βουλευτικής Περιόδου: 

 Η πρώτη συνεδρία της εκλεγείσας Βουλής ορίστηκε για την Πέμπτη, 2 Ιουνίου 
2011, στις 4.00 το απόγευμα, με βάση τη σχετική απόφαση της απερχόμενης Βουλής 
που λήφθηκε σύμφωνα με τις διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 67 του 
συντάγματος.  
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 Η ημερήσια διάταξη έχει ως ακολούθως:  

1. ∆ιαβεβαίωση των βουλευτών και των αντιπροσώπων των θρησκευτικών 
ομάδων.  

2. Εκλογή Προέδρου της Βουλής.) 
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